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Kallelse till sessionen

Sedan N o rd isk a  råd e t den 27 feb ruari 1987 fa tta t beslu t om  tidpunkten  
fö r rådets tre ttio s jä tte  session , får p resid ie t härm ed m eddela , a tt rådets 
tre ttio sjä tte  session  kom m er a tt in ledas i O slo m åndagen den  7 m ars 1988 
och avslu tas fredagen  den  11 m ars 1988.

O slo den 13 maj 1987

Elsi H etem äki-O lander  
President

G erhard a f  Schu ltén  

Presidiesekreterare8
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Medlemslista

(U pprä ttad  enlig t 4 § arbetsordningen  och g o d kä n d  vid m ö te t den  7 m ars 1988 m e d  ändringar vid  
m öten  7, 8, 9, 10 och  11 m ars 1988.

Regeringsrepresentanter m. fl.

A ndersson , G eorg (närv. 1013-1113)
B akke, H allvard
B akken , A nne-L ise
Berge, G unnar
Birgir ls le ifu r  G unnarsson
B odström , L ennart (närv. 913—1013)
B orgen, K jell
B rundtland, Gro H arlem
B ärlund, K a j (närv. 713-913)
B østerud , H elen  
Carlsson, Ingvar (närv. 713-9/3) 
C hristensen, C hristian (närv. 813—913) 
C hristensen, F rode N ø r  (närv. 913) 
C lausen, H . P. (närv. 913—1013)
D ahl, B irgitta  (närv. 713)
D am , A tli P. (närv. 713—813)
D anielsen , N iels P.
D uurhus, Jo g va n  (närv. 913-1013)
E idem , B jarne M ørk
E ngseth , W illiam
F eldt, K je ll-O lo f (närv. 713-813)
F lodin, M ay (närv. 713—1013) 
G am m elgaard , L ars P.
G erhardsen, Tove S trand  
G radin, A n ita  (närv. 713—813)
G røndahl, K irsti K olle  
G uðm undur, B jarnason  
G usta fsson , H ans (närv. 813—913) 
G öransson, B eng t (närv. 913-1013) 
H oarder, B ertel
H alonen, Tarja, (in tog e j sin p la ts  i rådet) 
H ellström , M ats
H jelm -W allén , L ena  (närv. 813—10/3) 
H olkeri, H arri (närv. 713—813)
H olm berg , B o (närv. 8 /3—913)
H ovm an , S ven d  Erik (närv. 9/3—10/3) 
H ulterström , S ven  (närv. 9/3)

Johansson , B eng t K . Å . (närv. 7/3-913)
Jón Sigurdsson  
K lein, L asse
K ofod -Svendsen , F lem m ing  (närv. 7/3-813)
K ristensen , Finn
L austsen , A g n e te  (närv. 9/3)
Leijon , A nna-G reta  (närv. 10/3—11/3) 
Liikanen , E rkki (närv. 8 /3—10/3)
Louekoski, M a tti 
L önnqvist, U lf (närv. 9/3—10/3)
M atth ias A . M ath iesen  
M osbakk, K urt
M o tzfe ld t, Jona than  (närv. 7/3—10/3) 
N inn -H ansen , Erik (närv. 9/3)
N ordm an , G unnevi
P esola , H elena  (närv. 9 /3 -1 0 /3 )
P eterson , Thage G. (närv. 7/3-813)
Piipari, A nna -L iisa  (närv. 10/3)
P uhakka , M a tti (närv. 9/3)
P urkhús, Jóngerð
R ønbeck , S isse l
Sa lm én , O lo f (närv. 8 /3 -1 0 /3 )
Salola inen , P ertti (närv. 7/3—813)
Schlu ter, P ou l (närv. 8/3)
S igurdsen , G ertrud  (närv. 9/3—11/3) 
S im onsen , Palle (närv. 7/3-813)
Sorsa , K a levi (närv. 9/3—10/3)
S te ingrtm ur H erm annsson  (närv. 7/3-913) 
Suom inen , Ilkka  (närv. 713—8/3)
Taxell, C hris to ffer (närv. 7/3 och 10/3) 
Thalén, Ingela  (närv. 9/3)
V etlesen, Vesla  
W iklöf, L asse  
Porsteinn P ålsson  
Øien, A rne  
Ø yangen , G unhild
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Valda medlemmar

A ho , E sko  
A lsaker, Svein  
A ndersson , Lennart 
A uken , M argrete  
B enkow , Jo  
B ennedsen , D orte  
B ildt, Carl
B ilgrav-N ielsen , Jens  
Björk, G unnar  
B jörklund, Ilkka-C hristian  
B jörkstrand, G ustav  
B uttedah l, Johan  
Eiður G uðnason  
Elo, M ikko  
Exner, Lahja  
F agerholm , K arl-G unnar  
F redheim , K jell M agne  
Førde, E inar 
G add, A rne  

G lønborg, K nud  
G uðrún H elgadóttir  
G yldenkilde, Lilli 
H agensen , H agen  
H ansen , F lem m ing  
H ansen , Ivar  
H ansen-K rone, M argit 
H etem äki-O lander, Elsi 
H ilpelä, L iis a 
H åkansson , P er O lo f 
Iversen , Å sa  Solberg  
Jansson , O lo f 
Jonsson , E lver  
Järvisa lo-K anerva , R iitta  
Jä ä tteenm äki, A nne li 
Jørgensen , A n ker  
Jørgensen , Brit 
Jørgensen , R agna  B erget 
K em ppainen , A rvo  
K nutzen , Thea  
K nuuttila , Sakari 
K om sted t, W iggo  
K oritzin sky , Theo  
Lange, Preben  
Lindenskov, Jacob

L ouvo , A nna-K aarina  
Lundblad , G rethe  
M øller, H elge A d a m  
M øller, K jeld  R ahbæ k  
N ielsen , A gnar  
N ilsson , Barbro  
N yby , M ats  
N yhage , H ans  
O lafur G. E inarsson  
Oli P. G udbjartsson  
O scarsson, B erit 
P aakkinen , Saara-M aria  
P åll P étursson  
P edersen, R obert 
P etersson , H ans  
P etters sen , O ddrunn  
P oulsen , K aj 
P oulsgaard, K risten  
Riihijärvi, H eikki 
R yynänen , M irja  
Sasi, K im m o  
Sjø thun , A sbjørn  
Skauge, A rne  
S teen , R e iu lf  
S teenho ld t, O tto  
Sundberg , Ingrid  
Svensson , S ten  
Sverrir H erm annsson  
Synnes, H ara ld  
Syse , Jan  P.
Söder, Karin  
Sønderby, P eder  
Talleraas, A nders  
Tastesen, B ernhardt 
Turunen, Eeva  
U eland, Ole G abriel 
V algerður, Sverrisdó ttir  
V äänänen, M arjatta  
W erner, L ars  
W esterberg, B eng t 
O hrsvik, Lena  
Ö strand, Olle 
Ø vregård, K åre
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Ändringar den 7 mars

B land de valda m edlem m arna e rsa tte s  fö r denna dag Jo  B enkow  av 
Ingrid  I. W illoch  sam t fö r denna dag och n äs ta  L iisa  H ilpelä av Joun i 
Särkijärvi och  P e r O lo f H åk an sso n  av K arl-Erik Svartberg .

Ändring den 8 mars

B land de valda m edlem m arna e rsa tte s  G unnar B jörk denna dag av O lo f  
Johansson .

Ändringar den 9 mars

Bland de valda m edlem m arna e rsa tte s  fö r del av denna dag Ilkka- 
C hristian  B jörklund av Sinikka  H urska inen-L eppänen , E lsi H etem äki- 
O lander av R iitta  S a a stam o inen , E lver Jo n sso n  av M argareta  A ndrén , 
T hea K nu tzen  av H allgrim  B erg, B arb ro  N ilsson  av H a n s P ettersson  och 
B erit O scarsson  av Karl-Erik Svartberg  och fö r res ten  av sessionen  C arl 
B ildt av Siri H äggm ark , R obert Pedersen  av Søren  H ansen , H ans P e te rs
son av M argareta  A ndrén , B engt W esterberg  av Ylva A n n ersted t sam t 
O ddrunn  P e tte rsen  fö r denna dag av Thor-Eirik G ulbrandsen  och de å te r
stående dagarna  av E rnst W roldsen.

Ändringar den 10 mars

Bland de valda  m edlem m arna e rsa tte s  fö r del av denna dag A nneli 
Jää tteenm äki av Seppo  P elttari och  M arja tta  V äänänen  av E eva-L iisa  
M oilanen , fö r den n a  dag Olle Ö strand  av H a n s P ettersson  sam t fö r resten  
av sessionen  E inar F ø rde  av Thor-Eirik G ulbrandsen  och  L ars  W erner av 
Inga  L an tz .

Ändringar den 11 mars

B land de valda m ed lem m arna e rsa tte s  fö r del av denna dag Sakari 
K nuu ttila  av E eva-L iisa  M oilanen  sam t fö r res ten  av sessionen  E sko  A ho 
av S eppo  P elttari, E lsi H etem äk i-O lander av R iitta  S a a stam o inen , Saara- 
M aria P aakk inen  av Sin ikka  H urska inen -L eppänen  och M irja R yynänen 
av Tytti Iso h o okana -A sunm aa .



12Regeringsrepresentanter och valda medlemmar jämte suppleanter efter 
länder och partier

(V id  sessionens början)

D a n m a r k s  R i g e s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter m. fl.

(U tsedda  av regeringen den 11 feb ru a ri 1988)

Schlu ter, P oul, F . 29. S ta tsm in iste r (K F) 
E llem ann-Jensen , U ffe, f. 41. U denrigsm in is

te r (V)
S im onsen , Palle, f. 33. F inansm in iste r (K F) 
N inn-H ansen , Erik, f. 22. Ju s titsm in iste r 

(K F)
E nggaard, K nud, f. 29. Ø konom im in ister (V) 
C hristensen, C hristian, f. 25. M iljøm inister 

(K rF)
H aarder, B ertel, f. 44. U nderv isn ings- og 

fo rskningsm in ister (V)

H ovm and , S ven d  Erik, f. 45. E nerg im in ister 
(V)

G am m elgaard , Lars P ., f. 45. F iskerim in ister 
og m in ister fo r no rd isk  sam arbejde (K F)

C lausen, H ans P eter, f. 28. K ultur- og kom 
m unikationsm in ister (K F)

C hristensen, F rode N ør, f. 48. T rafikm in ister 
(CD)

L austen , A g n e te , f. 35. S undhedsm inister 
(K F)

K ofod -Svendsen , F lem m ing , f. 44. Boligm i
n is ter (K fF)

(U tsedda  av F øroya landsstyre den 22 feb ru a ri 1988)

D am , A tli, f. 32. Lagm and (Jvfl)
D urhuus, Jógvan , f. 38. V iselagm and (Tvfl) 
P urkhús, Jóngerð , f. 37. L andssty rem ed lem  

(Tvfl)

K lein, L asse , f. 50. L andssty rem ed lem  (Sjfl) 
D anielsen , N ie ls  Pauli, f. 38. L an d ss ty re 

m edlem  (Frfl)

(U tsedd  av G rønlands landsstyre den 5 feb ru a ri 1988)

M otzfe ld t, Jo na than , f. 38. L an d ssty re fo r
m and (Si)

Valda medlemmar

(U tsedda  av  fo lk e tin g e t den 7 oktober 1987 m ed  senare ändringar)

Socialdemokratiet (S)

M edlem m er  
B ennedsen , D orte , f. 38. Fhv . m in ister 
Jørgensen , A nker, f. 22. F hv . s ta tsm in ister

Stedfortræ dere
Jakobsen , Svend , f. 35. Fhv. m inister 
N ielson , P oul, f. 43. F hv . m inister
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P edersen, R obert, f. 21. Fhv. hø jsko lefo rs

tander
(Förfall vid  36:e sessionen  913—1113; er

sa tt av Søren H a n sen ; se  under sted fo rtræ 
dere)

P oulsen, K aj, f. 45. M askinarbejder 
T astesen, B ernhard t, f. 26. S ta tsrev iso r

S tahr, J im m y, f. 35. P rogram sekre tæ r

H ansen , J .K .,  f. 34. Fhv. m inister, m ajor 
H ansen , Søren , f. 22. Sølvsm ed

Socialistisk Folkeparti (SF)

M edlem m er  

A uken , M argrete, f. 45. P ræ st 
G yldenkilde, Lilli, f. 36. Pension ist 
M øller, K jeld  R ahbæ k, f. 38. L ek to r, 

m ag.scient

S ted fortræ dere  
H usm ark, B irgitte, f. 45. C and. psych. 
H arm s, Inger, f. 42. K on to rassis ten t 
K oefoed , Ingerlise, f. 22. B iblio tekskonsu 

lent

Det radikale venstre (RV)

M edlem
O lesen, A a se , f. 34. T eg n estu esek re tæ r

(Förfall vid  36:e sessionen; ersa tt av 
Jens B ilgrav-N ielsen; se  under S ted fo rtræ 
der)

S ted fortræ der  
B ilgrav-N ielsen , f. 36. H ø jsko le læ rer

Det konservative Folkeparti (K F)

M edlem m er  

H agensen , H agen , f. 16. L andsre tssag fø rer, 
s ta tsrev iso r 

H ansen , F lem m ing , f. 39. S kohandler 
M øller, H elge A dam , f. 42. M ajor

S ted fortræ dere  
Kirk, K en t, f. 48. F iskesk ipper

K irkegaard, K nud  E . f. 42. S kolekonsu len t 
Engell, H ans, f. 48. Fhv. m inister

Venstre (V)

M edlem m er  
H ansen , Ivar, f. 38. Fhv. m in ister, s ta ts rev i

sor
Sønderby, P eder, f. 32. G årdejer

S ted fortræ dere  
H olberg , B ritta  Schall, f. 41. F hv . m inister

B røndsted , Povl, f. 24. G årdejer

Centrum-Demokraterne (CD)

Sted fortræ der  
A ndersen , P oul E m m ert, f. 38. D irek tør 
(S ted fo rtræ der for K nud G lønborg  (K rF))
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Kristeligt Folkeparti (K rF)

M edlem
G lønborg, K nud, f. 30. Sko lekonsu len t

S ted fortræ der  
(A ndersen, P ou l E m m ert [CD])

Fremskridtspartiet (FP)

M edlem
P oulsgaard, K risten , f. 35. F o d erm este r

S ted fortræ der  
K jæ rsgaard, Pia, f. 47. H jem m ehjæ lper

(V alda av  F øroya lagting  den 29 ju li 1987) 

Javnadarflokkurin (Det socialdemokratiske parti) (Jvfl)

M edlem
L in d en sko v , Jacob , f. 33. F orsik ringsfunk tio 

nær

S ted fortræ der  
D alsgaard, Joannes, f .  40. L andsarkivar

Sambandsflockkurin (Sb)

M edlem  
N ielsen , A gnar, f. 28. D irek tø r

S ted fortræ der  
Johannesen , Ivan , f. 34. M ask inm ester

(V alda av  G rønlands landsting  ju n i 1987) 

Siumut (Si)

M edlem
L a n g e  P reben , f. 48. L æ rer

S ted fortræ der  
(R asm ussen , H enrie tt [IA])

Atassut (At)

M edlem  
S teenho ld t, O tto , f. 36. L æ rer

S ted fortræ der  
O sterm ann, P eter, f. 39. P o litiassisten t

Inuit Ataqatigiit (IA)

Sted fortræ der  
R a sm u ssen , H enriette , f. 50 (S ted fo rtræ der 

fo r P reben  L ange [Si])
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F i n l a n d s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter m. fl.

(U tsedda  av F inalnds regering den 26 feb ru a ri 1988)

H olkeri, H arri, f. 37. S ta tsm in iste r (K ok)

Sorsa , K alevi, f. 30. U trikesm in is te r (Sdp)
L ouekoski, M atti, f. 41. Ju s titiem in iste r och 

nordisk  sam arbe tsm in iste r (Sdp)
Taxell, C hristo ffer, f. 48. U nderv isn ingsm i

n is ter (Sfp)
P uhakka , M atti, f. 45. A rbetsk raftsm in ister 

(Sdp)
Suom inen , llkka , f. 39. H andels- och indu

strim in ister (K ok)

Salola inen , Pertti, f. 40. U trikeshandelsm i- 
n is ter (K ok)

Liikanen , Erkki, f. 50. F inansm in ister (Sdp) 
H alonen, Tarja, f. 43. A ndra social- och  häl- 

sovårdsm in ister (Sdp)

P esola , H elena, f. 47. Social- och hälso- 
vårdsm in ister (K ok)

Bärlund, Kaj, f. 45. M iljöm inister (Sdp)

Piipari, A nna-L iisa , f. 40. K u ltu rm in ister 
(Sdp)

(U tsedda  av Å lands landskapsstyre lse  den 1 ja n u a r i 1988)

W oivalin, F olke, f. 28. L an tråd  
Flodin, M ay, f. 34. L an d sk ap ss ty re lse led a

m ot (FS)
Jansson , C hrister, f. 43. L an d sk ap ss ty re lse 

ledam ot (ÅC)

Sa lm én , O lof, f. 27. L an d sk ap ss ty re lse led a
m ot (ÅC)

W iklöf, L ars-Å ke , f. 44, L an dskapss ty re lse le 
dam ot (ÅSD)

Riksdagen

(V alda av riksdagen den 9 feb ru a r i 1988)

Suomen Sosialidemokraattinen Puolue (Finlands Socialdemokratiska parti) (Sdp)

M edlem m ar  
Björklund, Ilkka-C hristian , f. 47. P olitices li

cen tia t
(Förfall vid  36:e sessionen  9/3; ersa tt av Sin- 

nikka H urska inen -L eppänen ; se under  
Suppleanter)

Elo, M ikko , f. 43. F ilosofie licentiat 
Järvisa lo-K anerva , R iitta , f. 45. E konom  
K nuuttila , Sakari, f. 30. Ingenjör 
(Förfall vid  36:e sissionen  1113; ersa tt av 

E eva-L iisa  M oilanen; se under Supp lean t 
Skl)

Supp lean ter  
Skinnari, Jouko , f. 46. Juris kandidat

A lho , Arja, f. 54. S jukskö terska  
H äm älä inen , Tuulikki, f. 43. E konom  
K alliom äki, A n tti, f. 47. G ym nastik lärare
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N yb y , M a ts , f. 46. S tud iehandledare

P aakkinen , Saara-M aria , f. 41. R edak tö r 
(Förfall vid 36 :e sessionen  1113; ersa tt av 

Sinikka H urska inen-L eppänen; se under  
Suppleanter)

M etsäm äki, Lauri, f. 34. Försäkringsinspek- 
tö r

H urska inen-L eppänen , S in ikka , f. 51. Ar- 
be tsk raftsp lanerare

Kansallinen Kokoomus (Nationella samlingspartiet) (K ok)

M edlem m ar  

H etem äki-O lander, E lsi, 27. L ek to r 
(Förfall vid  36:e sessionen  913 och 1113; 

ersa tt av R iitta  Saastam o inen ; se  under  
Suppleanter)

H ilpelä, L iisa, f. 28. F ilosifie m agister, lek tor 
(Förfall vid  36:e sessionen  7-813; ersa tt av 

Joun i Särkijärvi; se  under Suppleanter) 
L ouvo  A nna-K aarina , f. 37. S pecia ltand

läkare
P ietikäinen, Sirpa, f. 59. E konom ie m agister 
(Förfall vid 36:e sessionen; ersa tt av E eva  

Turunen; se  under Supp lean ter  
Sasi, K im m o, f. 52. Juris kandidat

Supp leanter  
Saastam oinen , R iitta , f. 40. Politices kandi

dat

Särkijärvi, Joun i J ., f. 48. A rkitekt

Laitinen , Juhani, f. 39. F o rs tm ästa re

Turunen, E eva, f. 33. L ärare

Järvenpää , H eikki, f. 48. In fo rm ationschef

Keskustapuolue (Centerpartiet) (K)

M edlem m ar  
A ho , E sko, f. 54. N äringsom budsm an

(Förfall vid  36:e sessionen  11/3; ersa tt av  
Seppo  Pelttari; se  under Suppleanter) 

Jää tteenm äki, A nneli, f. 55. Juris kandidat 
(Förfall vid  36:e sessionen  1013; ersa tt av  

Seppo  Pelttari; se under Suppleanter) 
R yynänen , M irja, f. 44. F ilosofie m agister 

(Förfall vid  36 :e sessionen  1113; ersa tt av 
Tytti Iso h ookana -A sunm aa; se  under  
Suppleanter)

V äänänen, M arja tta , f. 23. F ilosofie m agister 
(Förfall vid 36:e sessionen  1013; ersa tt av  

Eeva-L iisa  M oilanen; se  under Supp le
an t Skl)

Supp lean ter  
Siuruainen, E ino, f. 43. F ilosofie doktor, bitr. 

pro fessor

P elttari, Seppo , f. 41. V icehäradshövding , 
länsm an

Isohookana -A sunm aa , Tytti, f. 47. Politices 
dok to r

(M oilanen, E eva-L iisa  [Skl])
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Suomen Kansan Demokraattinen Liitto (Demokratiska förbundet för Finlands folk) (Skdi)

M edlem
K em ppainen  A rvo , f. 46. M edicine licentiat

Supp lean t
A ndersson , C laes, f. 37. P syk ia ter, fö rfa ttare

Suomen Maaseudun Puolue (Finlands landsbygdsparti) (Smp)

M e d le m

Riihijärvi, H eikki, f. 37. K yrkoherde

Supp lean t 
Jurva, M arita, f. 49. P rivatdetek tiv

Svenska folkpartiet (Sfp)

M edlem
Björkstrand, G ustav, f. 41. T eo logiedoktor

Supp lean t 
R ehn, E lisabeth , f. 35. D iplom ekonom

Suomen Kristillinen Liitto (Finlands kristliga förbund) (Skl)

S u p p lean t
M oilanen, E eva-L iisa , f. 43. Ju ris  kandidat 
(Supp lean t fö r  M arja tta  V äänänen  [K])

(V alda av A lands landsting  den 5 novem ber 1987)

Åländsk center (ÅC)

M edlem
Jansson , O lof, f. 31. L andstingsm an

Ålands socialdemokrater (ÅSD)

Supp lean t 
Tuom inen, P ekka , f. 43. L andstingsm an

Frisinnad samverkan (FS)

Supp lean t 
Jansson , R oger, f. 43. D iplom ekonom

Liberalerna på Åland (lib)

M edlem
Fagerholm , K arl-G unnar, f. 30. F ilosofie m a

gister
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I s l a n d s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter m. fl.

(U tsedda  den 16 feb ru a ri 1988)

Þorsteinn P å lsson , f. 47. F o rsæ tisráð h erra  
(s ta tsm in ister) (Sj)

M atth ias Á . M a th iesen , f. 31. Sam gönguráð- 
herra  og norræ nn  sam sta rfsráð h e rra  (sam- 
fárd se lsm in ister och  nord isk  sam arbetsm i- 
n ister) (Sj)

S te ingrím ur H erm annsson , f. 28. U tanrík is- 
ráð h e rra  (u trikesm in ister) (F)

Jón  S igurðsson , f. 41. D óm sm ála- og viðskip- 
ta rráð h e rra  (justitie- och  handelsm in ister)
(A)

G uðm undur B jarnason , f. 44. H eilbrigðis- og 
tryggingam álaráðherra  (hälso- och  försäk- 
ringsm inister) (F)

B irgir Is le ifu r G unnarsson , f. 36. M enntalm á- 
la ráðherra  (kultur- och  underv isn ingsm i
n ister) (Sj)

Alþingi (altinget)

(V alda den 3 novem ber 1987)

Efri deild  (fø rste  kam m er) E ; neðri deild (andet kam m er) (N)

Sjálfstæðisflokkurinn (Selvstændighedspartiet) (Sj)

F ulltrúar (m edlem m er)
Ó lafur G. E inarsson , f. 32. H éraðsdóm slög- 

m aður, fo rm aður þingflokks Sjálfstæ ðis- 
flokksins (advokat, Selvstæ ndighedsparti- 
e ts  g ruppeleder), N .

Sverrir H erm annsson , f. 30. F y rrv . ráð h e rra  
(fhv. m inister), N .

V arafulltrúar (stedfortræ dere)
Friðjón Pórðarson, f. 23. F y rrv . ráð h e rra  

(fhv. m inister), N .

Sa lom e Porkelsdóttir, f. 27. H úsm óðir (hus
m or), E.

Framsóknarflokkurinn (Fremskridtspartiet) (F)

F ulltrúar (m ed lem m er)
P áll P étursson , f. 37, B óndi, fo rm aður þing- 

flokks F ram sóknarflokksins (landm and, 
F rem sk rid tspartie ts  g ruppeleder). N . 

V algerður Sverrisdó ttir, f. 50. H úsm óð ir og 
kennari (husm or og læ rer), E.

Varafulltrúar (stedfortræ dere) 
A lexa n d er S te fá n sso n , f. 22. F y rrv . rað h e rra  

(fhv. m inister)

G uðni Á g ú stsso n , f. 49. L andbúnaðarráðu - 
n au tu r (landbrugskonsu len t), N .

Alþýðubandalagið (Folkeforbundet) (Ab)

F ulltrúi (m edlem )
G udrún H elgadó ttir , f. 35. R ithö fundur (for

fa tter), N .

Varafulltrúi (stedfortræ der) 
G uðrún A gnarsdó ttir  [K]
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Alþýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske parti) (A)

F ulltrú i (m ed lem )
E iður G uðnason , f. 39, F ré ttam að u r (red ak 

tö r), E.

V arafulltrúar (stedfortræ der)
Á rn i G unnarsson, f. 40. R itsjóri (redak tö r), 

N .
H jörleifur G u ttorm sson , f. 35. F y rrv . ráðher- 

ra , líffræ ðingur (fhv. m in ister, biolog), N 
(S ted fo rtræ der fo r Óli Þ. G uðb jartsson  [B])

Borgaraflokkurinn (Det borgerlige parti) (B)

F ulltrú i (m edlem )
Óli P. G uðbjartsson , f. 35. K ennari (lärare), 

N

Varafulltrúi (stedfortræ der)  
H jörleifur G u ttorm sson  (Ab)

Kvennalistinn (Kvindelisteforbundet) (K)

N o r g e s  d e l e g a t i o n

Varafulltrúi (stedfortræ der)
G uðrún A gnarsdó ttir , f. 41. L æ kn ir (læge), E  
(S ted fo rtræ der for G uðrún H elgadó ttir [Ab]

Regeringsrepresentanter

(U tsedda  av regeringen den 19 feb ru a ri 1988)

B rundtland, Gro H arlem , f. 39. S ta tsm in iste r 

(A)
B akke, H allvard, f. 43. K ultu r- og v iten 

skapsm in ister (A)
R ønbeck , S issel, f. 50. M iljøvernm inister (A)
K ristensen , F inn, f. 36. N æ ringsm in ister (A)

Øien, A rne , f. 28. Olje- og energim inister(A )

V etlesen, V esla, f. 30. M in ister fo r u tv ik 
lingshjelp (A)

M osbakk, K urt, f. 34. H andelsm in iste r (A)

E idem , B jarne M ørk, f. 36. F iskerim in ister og 
nord isk  sam arbeidsm in ister (A)

B orgen, Kjell, f. 39. S am ferdselsm in is ter (A)

B østerud , H elen , f. 40. Ju s tism in iste r (A)

B erge, G unnar, f. 40. F inansm in ister (A) 
G røndahl, K irsti K olle, f. 43. K irke- og u n 

derv isn ingsm in ister (A)
G erhardsen, Tove S trand , f. 46. Sosialm ini

s te r (A)
Ø yangen, G unhild, f. 47. L andb ruksm in iste r 

(A)
B akken , A nne-L ise , f. 52. F o rb ruker- og ad 

m in istrasjonsm in ister (A)
E ngseh t, W illiam , f. 33. K om m unal- og a r 

beidsm in ister (A)
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Valda medlemmar

( U tsedda av S to r tinge t den  28 oktober 1987 m ed  senare ändringar)

Det norske Arbeiderparti (A)

M edlem m er  
Førde, E inar, f. 43. Journalis t 

(Förfall v id  36 :e sessionen  1013 —1113; er
sa tt av Thor-Eirik G ulbrandsen; se  under  
V aram ed lem m er)

P ettersen , O ddrunn, f. 37. R ek to r 
(Förfall v id  36;e sessionen  913-11/3; ersa tt 
av Thor-Eirik G ulbrandsen resp. E rnst 
W roldsen; se under V aram edlem m er) 

Jørgensen , R agna B erget, f. 41. F orb ruker- 
konsulent 

S teen , R eiu lf, f. 33. Journalis t 
Ø vregård, K åre, f. 33. L æ rer 
Jørgensen , Brit, f. 42. K on to rm edarbe ider 
F redheim , K jell M agne, f. 28. Journalis t 
Iversen , A sa  Solberg, f. 29. G ru ppesek re tæ r 
Sjø thun , A sb jørn , f. 27. G årdb ruker

V aram edlem m er  
G ulbrandsen, Thor-Eirik, f. 40. Ø konom isjef

W roldsen, E rnst, f. 44. M arkedskonsu len t

Frøiland, R anveig , f. 45. Fullm ektig

B lankenborg , H aakon , f. 55. S tudent
R o tn es, M arit, f. 28. Sosialsjef
F rette , H ans, f. 27. T eleform ann
G udm undseth , R oger, f. 38. K on to rs je f
Eide, M ary, f. 24. H usm or

L arsen , B erit B rørby, f. 50. P e rsona lsek re tæ r

Høyre (H)

M edlem m er  
B enkow , Jo , f .24. F o tog rafm este r 

(Förfall vid  36;e sessionen  7/3; ersa tt av 
Ingrid  I. W illoch; se  under V aram ed lem 
mer)

H ansen-K rone, M argit, f. 25. H u sste llæ rer 
S yse , Jan  P ., f. 30, A dvokat 
Talleraas, A nders, f. 46. Sivilingeniør 
S kauge, A rne, f. 48. S iviløkonom  
K nutzen , Thea, f. 30. S ek re tæ r 

(Förfall vid  36:e sessionen  913; ersa tt av  
H allgrim  Berg; se  under V aram edlem m er)

V aram edlem m er  
N orw ich , A rnljo t, f. 22 Ingeniør

L efda l, Lars, f. 39. O veringeniør 
F oss, P er-K ristian , f. 50. K onsu len t 
W illoch, Ingrid  I, f. 43. H usm or 
Berg, H all grim , f. 45. L ek to r 
B orge, Brita , f. 31. E k sp o rts je f

Kristelig Folkeparti (K rF)

M edlem m er  
Synnes, H arald, f. 31 L ek to r 
A lsaker, Svein , f. 40. B yre ttsdom m er

V aram edlem m er  
Furnes, K jell, f. 36, Ingeniør 
R øyseland , Borghild , f. 26. H usm or
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Senterpartiet (Sp)

M edlem m er  
B uttedah l, Johan , f. 35. D istrik tstann lege 

Ueland, Ole G abriel, f. 31. F y lkesagronom

V aram ed lem m er  

Jakobsen , Johan  J ., f. 37. A vdelingsbesty rer 
L ahnste in , A n n e  E nger, f. 49. G ru p p esek re 

tæ r

Sosialistisk Venstreparti (SV)

M edlem
K oritzinsky, Theo, f. 41. P artileder, lek to r

V aram edlem  
K vanm o, H anna , f. 26. H usm or

S v e r i g e s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter

(U tsedda  av regeringen den 3 m ars 1988)

C arlsson, Ingvar, f. 34. S ta tsm in iste r (s)

Feldt, K jell-O lof, f. 31. F inansm in ister (s) 
Sigurdsen , G ertrud, f. 23. S ocialm in ister (s)

G usta fsson , H ans, f. 23. B ostadsm in iste r (s)

Leijon , A nna-G reta , f. 39. Ju s titiem in iste r (s)

H jelm -W allén , L ena , f. 43. B iståndsm in ister

(s)
P eterson , Thage G ., f. 33. Industrim in ister

(s)
B odström , L ennart, f. 28. U tb ildn ingsm in is

te r (s)
G öransson, B eng t, f. 32. K u ltu rm in iste r (s)

G radin, A n ita , f. 33. U trikeshande lsm in iste r

(s)

D ahl, B irgitta , f. 37. Miljö- och energ im in is
te r (s)

H olm berg , Bo, f. 42. C ivilm inister (s) 
H ellström , M ats, f. 42. Jo rb ruksm in is te r och 

nord isk  sam arbetsm in ister (s)
Johansson , B eng t K . A .,  f. 37. B iträdande 

finansm inister (s)
H ulterström , Sven , f. 38. K om m unikations

m in ister (s)
A ndersson , G eorg, f. 36. In vand rarm in is te r

(s)
L indqvist, B eng t, f. 36. B iträdande socialm i

n is ter (s)
L önnqvist, U lf, f. 36. Id ro tts -, tu rist- och 

ungdom sm inister (s)
Thalén, Ingela , f. 43. A rbetsm arknads- och 

jäm stä lld h e tsm in iste r (s)
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Valda medlemmer

(U tsedda  av riksdagen den 21 oktober 1987)

M edlem m ar  
Lundblad , G rethe, f. 25. S ocia linspektör 
A ndersson , L ennart, f. 27. S tud ieom buds

man
G add, A rne, f. 32. R ev isionsd irek tö r

Exner, Lahja , f. 39. T ex tila rbetare  
H åkansson , P er O lof, f. 41. B yggnadsingen

jö r
Ö hrsvik, L ena , f. 44. K u ra to r 
Ö strand Olle, f. 29. M ätn ingsföreståndare 

(Förfall vid 36:e sessionen  1013; ersa tt av  
H ans P ettersson; se  under Suppleanter) 

N ilsson , Barbro, f. 31. Ä m neslärare  
(Förfall vid  36;e sessionen  9/3; ersa tt av  
H ans P ettersson ; se  under Supp leanter) 

O scarsson, B erit, f. 40. S tud iesek re te ra re  
(Förfall v id  36:e sessionen  9/3; ersa tt av  
K arl-Erik Svartberg; se  under S u p p lea n 
ter)

S upp lean ter  
Johansson , K urt O ve, f. 34. O m budsm an 
U lander, Lars, f. 34. O m budsm an

Sandberg-F ries, Yvonne, f. 50. A vdelnings
chef

P ettersson , H ans, f. 22. K ranm askin ist 
Svartberg , Karl-Erik, f. 30. R ek to r

Johansson , A n ita , f. 44. U nd ersk ö te rsk a  
Sundström , S ten -O ve, f. 42. Jä rnverksarbe- 

tare

Johansson , Ulla, f. 28. L ågstad ielärare  

F ransson , Jan , f. 39. B y råd irek tö r

Moderata samlingspartiet (m)

M edlem m ar  

Bildt, Carl, f. 49. Partio rd fö rande 
(Förfall v id  36;e sessionen  9/3—11/3; ersa tt 
av Siri H äggm ark; se under Suppleanter) 

Sundberg , Ingrid , f. 25. F il. kand.
N yhage , H ans, f. 24. R ektor 
Svensson , S ten , f. 37. In fo rm ationschef 
K o m sted t, W iggo, f. 37. Försä ljn ingschef

S upp lean ter  

A ndersson , A rne, f. 28. L an tb ruka re

H äggm ark, Siri, f. 20. R iksdagsledam ot 
F ridolfsson, Filip, f. 23. F abrikör 
R ydle, B irgitta , f. 28. Ä m neslärare  
D ahlberg, R o lf, f. 34. Y rkesvalslärare
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Folkpartiet (fp)

M edlem m ar  

W esterberg, B eng t, f. 43. P artio rd fö rande 
(F örfall vid  36 :e sessionen  913-1113; ersa tt 
av Ylva A n n ers ted t; se  under Suppleanter) 

P etersson , H ans, f. 26 R iksdagsm an 
(F örfall vid  36:e sessionen  913-11/3; ersa tt 
av M argareta  A ndrén ; se  under Su p p lea n 
ter)

Jonsson , E lver, f. 36. Postiljon
(Förfall v id  36;e sessionen  9/3; ersa tt av 
M argareta  A ndrén; se  under Suppleanter)

Supp lean ter  
A nnersted t, Ylva, fl 39. A djunkt. Fil. mag.

A ndrén , M argareta , f. 33. C hefsku ra to r

B ergdahl, H ugo , f. 28. F lottiljpolis

Centerpartiet (c)

M edlem m ar  
Söder K arin, f. 28. Y rkesvalslärare  
Björk, G unnar , f. 44. B ankkonsulen t 

(F örfall v id  36;e sessionen  8/3; ersa tt av  
O lo f Johansson ; se  under Suppleanter)

S upp lean ter  
Jonäng , G unnel, f. 21. S tud ie in s truk tö r 
Johansson , O lof, f. 37. Partio rd fö rande

Vänsterpartiet kommunisterna (vpk)

M edlem
W erner, L ars, f. 35. O m budsm an 

(Förfall v id  36:e sessionen  10 /3 -11 /3 ; er
sa tt av Inga  L a n tz; se  under Suppleanter)

Supp lean t 
L an tz , Inga, f. 43. Fil. kand.24
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Saklista
för 36:e sessionen jämte förteckning över i Nordiska rådet anhängiga 
saker

(N edan  upp tages i num m erfö ljd  alla den  7 m ars 1988 i rådet anhängiga  
saker. På fö rs la g  av p resid ie t har enligt rådets beslu t den  7 m ars 1988 
saklistan  fö r  sessionen  av dessa  saker upp förts alla u tom  dem , som  här 
nedan fö r se tts  m ed*)

A . M ed lem sförslag
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B. M inisterrådsforslag

C. 1988 B erä tte lser
C 1 B erä tte lse  rö rande  de t nord iska  sam arbete t (överläm nad av

N ord iska  m in isterrådet)
C 2 N ord iska  m in isterrådets redogörelse  om  p laner fö r de t n o r

diska sam arbete t
C 3 /e  B erä tte lse  från  N o rd isk a  investeringsbanken  inkl. kon tro ll

kom m itténs b erä tte lse  (1987)
C 4/e  B erätte lse  från  p ro jek texportfonden  (1987)
C 5 B erä tte lse  från  N ord iska  kultu rfonden  inkl. rev isionsberä t

telse (1986)
C 1 l/j: 1 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbetso rganet fö r sam espörs-

mål och renskö tse lfrågor
2 B erä tte lse  från  N ord iska  u tlänn ingsu tsko tte t
3 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbe tsråde t fö r krim inologi
4 B erä tte lse  från  N ord iska  straffrättskom m ittén
5 B erä tte lse  från  N ord iska  sam erådet

C 12/k 1 B erä tte lse  från  N ordens folkliga akadem i
2 B erä tte lse  från  N ord isk  jou rna lis tku rsus
3 B erätte lse  från  N ord iska  sp råksek re ta ria te t
4 B erä tte lse  från  N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tre t
5 B erä tte lse  från  N ord iska  högskolan  för hushållsvetenskap

(N H H )
6 B erä tte lse  från  N ord isk t kollegium  för m arinbiologi
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7 B erätte lse  från  N ord iska  institu te t fö r teo re tisk  atom fysik
(N O R D IT A )

8 B erä tte lse  från  N ord iska  in s titu te t fö r folkdiktn ing  (N IF)
9 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t fö r sjörätt
10 B erätte lse  från N ord iska  geoexku rs ioner till Island
11 B erä tte lse  från  N ord isk t kollegium  för ekologi
12 B erätte lse  från  C en tra lin s titu te t fö r nordisk  asienforskning

(C IN A )
13 B erä tte lse  från  N ord isk t kollegium  fö r fysisk  oceanografi
14 B erä tte lse  från N ord iska  sam arbetskom m ittén  för ark tisk

m edicinsk  forskning
15 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbetskom m ittén  för in te rna

tionell politik  inkl. konflikt- och fredsforskn ing
16 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbe tso rgane t fö r vetenskaplig  

inform ation (N O R D IN FO )
17 B erä tte lse  från  N ord isk t vu lkanologiskt institu t
18 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbetskom m ittén  för accelera-

to rb ase rad  forskning
19 B erä tte lse  från  N ord isk t sam arbete  inom  m assm ediaforsk

ning (N O R D IC O M )
20 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t för sam hällsplanering

(N O R D PL A N )
21 B erä tte lse  från  N ordens H us i R eykjavik
22 B erä tte lse  från  N ord iska  tea terkom m ittén
23 B erä tte lse  från  N äm nden  fö r no rd isk t m usiksam arbete  (N O 

M US)
24 B erä tte lse  från  N ord jsk t sam iskt institu t
25 B erä tte lse  från  N ord isk t konstcen trum
26 B erä tte lse  från  N o rd en s H us på  F ärö arn a
27 B erä tte lse  från N o rd en s institu t på Å land
28 B erä tte lse  från  N ordens institu t i G rönland
29 B erä tte lse  från  N ord isk  federa tion  för m edicinsk underv is

ning
30 B erä tte lse  från  N ord iska  som m arun iversite te t
31 B erä tte lse  från  N ord iska  sam fundet fö r la tinam erikaforsk- 

ning
32 B erä tte lse  från  N ord iska  kom m ittén  för öststa tsfo rskn ing
33 B erä tte lse  från  N ord iska  am atö rtea te rråd e t
34 B erä tte lse  från  N ord iska  konstfö rbundet
35 B erä tte lse  från  Skandinav isk  förening i Rom
36 B erätte lse  från  N ordka lo ttm usee t

C 13/s: 1 B erä tte lse  från  N ord iska  läkem edelsnäm nden
2 B erätte lse  från  N ord iska  hälsovårdshögskolan
3 B erä tte lse  från  N ord iska  näm nden för alkohol- och d rog

forskning (N AD )
4 B erä tte lse  från  N ord iska  institu tionen fö r v idareutbildning 

inom  arbetsm iljöom rådet (N IV A )
5 B erä tte lse  från  N ord iska  näm nden för handikappfrågor
6 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t fö r odontologisk  m ate

rialp rovning  (N IO M )
7 B erätte lse  från N ordka lo tten s arbetsm arknadsu tb ildn ings- 

cen te r
8 B erätte lse  från  K om m ittén  fö r B o ttn iska viken
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C 15/e: 1 B erä tte lse  från  N ord iska  ekonom iska forskningsrådet
2 B erä tte lse  från  N ord isk  statistisk  sek re taria t
3 B erätte lse  från N ord iska  skattevetenskap liga  fo rskningsrå

det
4 B erätte lse  från N ord isk  fond fö r teknologi och industriell 

u tveckling  -  N ord isk  industrifond
5 B erätte lse  från  Svensk-norsk  industrifond
6 B erätte lse  från  N o rd tes t
7 B erätte lse  från  N ordel
8 B erätte lse  från N ord iska  kon tak to rganet fö r a tom energ ifrå

gor
9 B erä tte lse  från  N ord iska  tu lladm inistra tiva rådet
10 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t för regionalpolitisk fo rsk 

ning (N O R D R E FO )
11 B erätte lse  från  N ord iska  jo rd b ru k sfo rsk a res  förening
12 B erätte lse  från  S am arbetsnäm nden  för nordisk skogsforsk- 

ning (SN S)
13 B erätte lse  från  N ord iska  genbanken  för jo rd b ru k s- och träd 

gård sväx te r
14 B erä tte lse  från N ord iska  kom m ittén  för byggbestäm m elser

D. 1988 M eddelanden  i an ledning av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar
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2 - 17-336 Nord iska  rådet
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E. Frågor
1. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående det nord iska ungdom srese- 

korte t (ställd av D orte B ennedsen) (D 1988/43/1987/t)
2. F råga till Sveriges regering angående det no rd iska  ungdom sresekorte t 

(ställd av D orte B ennedsen) (D 1988/43/1987/t)
3. F råga till Islands regering angående nord isk t m edborgarskap  (ställd av 

D orte B ennedsen)
4. F råga till D anm arks regering angående å tgärder m ot g ränsöversk ridan 

de lu ftföroren ingar (ställd  av A rne G add)
5. F råga till D anm arks regering angående den nord iska passfriheten  

(ställd av L ennart A ndersson)
6. F råga till F in lands regering angående Å lands landskapssty re lses praxis 

när det gäller nord isk  kom m unal rö s trä tt (ställd av A rne G add)
7. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående g rannspråksunderv isn ing- 

en (ställd av G unnar Björk)
8. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående nord isk t deltagande i 

E R A S M U S -pro jek te t (ställd av Ingrid Sundberg)
9. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående ak tiv t nordiskt sam arbete  

vid behandlingen  av id ro ttspo litiska  frågor på det in ternationella  p lanet 
(ställd av E iður G uðnason) (D 1988/8/ 1987/k)

10. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående videogram  med nord iska 
T V -program  och film er (ställd av E iður G uönason) (D 1988/13/1983/k)

11. F råga till D anm arks regering angående färjeleden Y stad-R ønne (ställd 
av Wiggo K om stedt)

12. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående tu ristsa tsn ingen  i V ästty sk 
land (ställd av Olle Ö strand)

13. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående upp rä ttande av en a rb e ts
grupp som  verk ar för a tt alkoholfrågan blir e tt eget in satsom råde i FN - 
system et (ställd  av Svein A lsaker)

14. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående de nord iska lek toraten  vid 
de nord iska un iversite ten  (ställd  av T hea  K nutzen)

15. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående tryggandet av de kulturella 
fö rb indelserna  m ellan ö s tra  och m ellersta  F inland och det övriga N o r
den (ställd av M irja R yynänen) (D 1988/3/1986/k)

16. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående epidem iologiskt bevak- 
n ingssystem  (väckt av M arjatta  V äänänen) (D 1988/15/1982/s)

17. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående en gem ensam  och flexibel 
nordisk  a rb e tsm arknad  för bl. a. un iversite ts- och högskolelärare 
(ställd av Elsi H etem äki-O lander)

18. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående fö rbättrad  översättn ings- 
och to lkningshjälp  på finska (ställd av Elsi H etem äki-O lander)

19. Fråga till N ord iska  m in is terrådet angående tilläm pningen av den n o r
diska trygghetskonven tionen  (ställd  av A nneli Jää tteenm äk i)
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20. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående nord isk t sam arbete  om 
folkbildning och vuxenunderv isn ing  (ställd av B erit O scarsson)

21. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående den sam nord iska sam era- 
dion (ställd av B arbro  N ilsson)

22. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående ökad satsning på  nordisk 
po larforskning (ställd av B arbro  N ilsson) (D 1988/11/1987/k)

23. F råga till D anm arks regering angående dansk  efterlön  vid bosättn ing  i 
annat nord isk t land (ställd av G rethe  L undblad)

24. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående rä tten  a tt använda utlands- 
reg istrerad  bil (ställd av E lver Jonsson)

25. F råga till D anm arks, F in lands, N orges och Sveriges regeringar angå
ende ratificeringen av den in ternationella  havsrä ttskonven tionen  
(ställd av G uðrún H elgadóttir)

26. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående förbränning av kem iskt 
avfall i havet (ställd av M argrete  A uken)

27. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående u tsläpp  av rad ioak tiv t av 
fall från  upparbetn ingsan läggningar (ställd av M argrete A uken)

28. F råga till N orges regering angående uppföljning av B rundtland-kom - 
m issionens rapport (ställd av M argrete Auken)

29. F råga till Sveriges regering angående B arsebäck  (ställd av M argrete 
Auken)

30. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående den b rittiska  regeringens 
p laner på  upparbetn ingsanläggningen D ounreay  i Skottland  (ställd av 
Jacob  L indenskov)

31. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående stopp  av ex is terande upp
arbetningsanläggningar för atom avfall (ställd av Jacob  L indenskov)

32. F råga till Sveriges regering angående finskspråkig  försöks- och u tv eck 
lingsverksam het b land sverige-finnarna (ställd av M irja R yynänen)

33. F råga till N orges regering angående förorening av g ränsva ttne t m ellan 
N orge och Sverige (ställd av K arl-E rik  Svartberg)

34. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående Scandinavia T oday  (ställd 
av G unnar Björk)

35. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående radio- och  T V -sam arbete t i 
N orden  (ställd av A nders T alleraas)

36. F rågä till Sveriges regering angående variabel fettvaruavgift på norsk t 
m argarin tillverkat av m arin t fe tt (ställd av R agna B erget Jørgensen)

37. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående det nord iska ungdom skor
te t "N O R D R E S ”  (ställd av Saara-M aria  Paakkinen) D 1988/43/1987/t)

38. F råga till Sveriges regering angående forskningsbudgeten  (ställd av 
K jeld R ahbæ k M øller)

39. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående paten t och bioteknologi 
(ställd av Kjeld R ahbæ k Møller)

40. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående naturm iljön i a rk tiska  fa r
vatten  (ställd av O tto  S teenholdt)

41. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående N ord iska  rådet fö r etik 
inom  bioteknologin (ställd av K jeld R ahbæ k M øller)

42. F råga till Sveriges regering angående invandrarbarns hem språksunder- 
visning (ställd av M arja tta  V äänänen)

43. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående bekäm pning av videovåldet 
(ställd av Svein A lsaker)

U tanför saklistan  Jörelägges fö r  rådet:
D okum ent 1 R apport från  N ord iska  rådets presidium
D okum ent 2 R egler för sessionens genom förande
D okum ent 3 Förslag  om försöksordning  med skriftliga frågor och svar
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Sakernas fördelning på utskott

B udget- och  k on tro llu tsk ottet

A . M ed lem sförslag

B. M inisterrådsforslag

C. 1988 B erä tte lser

D. 1988 M eddelanden  i an ledning av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar

Ju rid iska  utskottet

A . M ed lem sförslag

B. M inisterrådsforslag

C. 1988 B erä tte lser
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C 1 l/j: 1 B erätte lse  från  N ord iska  sam arbetso rganet för sam espörs- 
mål och renskö tse lfrågor

2 B erä tte lse  från  N ord iska  u tlänn ingsu tskotte t
3 B erätte lse  från  N ord iska  sam arbetsrådet för kriminologi
4 B erätte lse  från  N ord iska  straffrättskom m ittén
5 B erätte lse  från  N ord iska  sam erådet

/) . 1988 M eddelanden  i anledning av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar

E. Frågor
3. F råga till Islands regering angående nord isk t m edborgarskap  (ställd av 

D orte B ennedsen)
5. F råga till D anm arks regering angående den nord iska passfriheten  

(ställd av L ennart A ndersson)
6. F råga till F in lands regering angående Å lands landskapssty re lses praxis 

när det gäller nordisk  kom m unal rö s trä tt (ställd av A rne G add)
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25. F råga till D anm arks, F in lands, N orges och Sveriges regeringar angå
ende ratificeringen  av den in ternationella  havsrä ttskonven tionen  
(ställd av G uörún  H elgadóttir)

39. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående p a ten t och bioteknologi 
(ställd av K jeld R ahbæ k M øller)

43. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående bekäm pning av v ideovåldet 
(ställd av Svein A lsaker)

K u lturutskottet

A. M ed lem sförslag

imsKa KLiuuic

B. M inisterrådsforslag
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C. 1988 B erä tte lser
C 1 B erä tte lse  rö rande  d e t no rd iska sam arbetet
C 2 N ord iska  m in isterrådets redogörelse om  p laner för det no r

diska sam arbetet 
C 12/k 1 B erätte lse  från  N ordens folkliga akadem i

2 B erä tte lse  från  N ord isk  jo u rna lis tku rsus
3 B erätte lse  från  N ord iska  sp råksek re ta ria te t
4 B erätte lse  från  N ord iska  språk- och in form ationscentret
5 B erä tte lse  från N ord iska  högskolan för hushållsvetenskap  

(N H H )
6 B erä tte lse  från  N ord isk t kollegium  för m arinbiologi
7 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t för teo re tisk  atom fysik 

(N O R D IT A )
8 B erätte lse  från  N ord iska  institu te t för folkdiktning (N IF)
9 B erätte lse  från  N ord iska  institu te t för sjörätt
10 B erä tte lse  från  N ord iska  geoexkursioner till Island
11 B erä tte lse  från  N ord isk t kollegium  för ekologi
12 B erä tte lse  från  C en tra lin s titu te t för nord isk  asienforskning 

(CIN A )
13 B erätte lse  från N ord isk t kollegium  för fysisk oceanografi
14 B erätte lse  från N ord iska  sam arbetskom m ittén  för ark tisk  

m edicinsk forskning
15 B erätte lse  från  N ord iska  sam arbetskom m ittén  fö r in terna

tionell politik  inkl. konflikt- och fredsforskning
16 B erätte lse  från N ord iska  sam arbetso rganet för vetenskaplig  

inform ation (N O R D IN FO )
17 B erä tte lse  från  N ord isk t vulkanologiskt institu t
18 B erä tte lse  från  N ord iska  sam arbetskom m ittén  fö r accelera-

to rbaserad  forskning
19 B erätte lse  från  N ord isk t sam arbete  inom  m assm ed iafo rsk 

ning (N O R D IC O M )
20 B erätte lse  från N ord iska  institu te t för sam hällsplanering 

(N O R D PL A N )
21 B erä tte lse  från  N ordens H us i R eykjavik
22 B erättelse från  N ord iska  tea terkom m ittén
23 B erätte lse  från N äm nden  för nord isk t m usiksam arbete  (N O 

M US)
24 B erätte lse  från  N ord isk t sam iskt institu t
25 B erätte lse  från  N ord isk t konstcen trum
26 B erätte lse  från  N ordens H us på  F äröarna
27 B erätte lse  från  N ordens institu t på Å land
28 B erätte lse  från  N ordens institu t i G rönland
29 B erätte lse  från N ord isk  federation  för m edicinsk underv is

ning
30 B erä tte lse  från  N ord iska  som m arun iversite te t
31 B erätte lse  från N ord iska  sam fundet för la tinam erikaforsk- 

ning
32 B erätte lse  från N ord iska  kom m ittén  för öststa tsfo rskn ing
33 B erätte lse  från  N ord iska  am atö rtea te rråd e t
34 B erätte lse  från  N ord iska  konstfö rbundet
35 B erätte lse  från  Skandinav isk  förening i Rom
36 B erätte lse  från N ordkalo ttm useet
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D. 1988 M eddelanden  i an ledning  av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar
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E. Frågor
7. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående grannspråksunderv isn ing- 

en (ställd av G unnar B jörk)
8. F råga  till N o rd iska  m in is terrådet angående nord isk t deltagande i 

E R A S M U S -pro jek tet (ställd av Ingrid Sundberg)
9. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående ak tiv t nord isk t sam arbete  

vid behandlingen av id ro ttspo litiska  frågor på det in ternationella  p lanet 
(ställd av E iður G uðnason) (D 1988/8/ 1987/k)

10. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående videogram  m ed nordiska 
T V -program  och film er (ställd av E iður G uðnason) (D 1988/13/1983/k)

14. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående de nord iska lek to ra ten  vid 
de no rd iska un iversite ten  (ställd av T hea K nutzen)

15. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående tryggandet av de kulturella 
fö rb indelserna m ellan ö s tra  och m ellersta  F inland och det övriga N o r
den (ställd  av M iija R yynänen) (D 1988/3/1986/k)

17. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående en gem ensam  och flexibel 
nordisk  arbetsm arknad  för bl. a. un iversite ts- och högskolelärare 
(ställd av E lsi H etem äki-O lander)

18. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående fö rbä ttrad  översättn ings- 
och to lkningshjälp på finska (ställd av Elsi H etem äki-O lander)

20. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående nord isk t sam arbete  om  
folkbildning och vuxenunderv isn ing  (ställd  av B erit O scarsson)

21. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående den sam nord iska sam era- 
dion (ställd av B arbro  N ilsson)

22. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående ökad satsning på nord isk  
po larforskning (ställd av B arbro  N ilsson) (D 1988/11/1987/k)

32. F råga till Sveriges regering angående finskspråk ig  försöks- och u tv eck 
lingsverksam het b land sverige-finnarna (ställd  av M irja R yynänen)

35. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående radio- och  T V -sam arbete t i 
N orden  (ställd av A nders T alleraas)

38. F råga till Sveriges regering angående forskn ingsbudgeten  (ställd av 
K jeld R ahbæ k M øller)

42. F råga till Sveriges regering angående invandrarbarns hem språksunder- 
visning (ställd av M arjatta  V äänänen)

Social- och  m iljöu tsk ottet

A . M ed lem sförslag
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B. M inisterrådsforslag

C. 1988 B erä tte lser

C 13/s: 1 B erätte lse  från  N ord iska  läkem edelsnäm nden
2 B erätte lse  från  N ord iska  hälsovårdshögskolan
3 B erä tte lse  från  N ord iska  näm nden fö r alkohol- och drog

forskning (N AD )
4 B erä tte lse  från  N ord iska  institu tionen  för vidareutbildning

inom  arbetsm iljöom rådet (N IV A )
5 B erä tte lse  från  N ord iska  näm nden för handikappfrågor
6 B erä tte lse  från  N ord iska  institu te t fö r odontologisk  m ate

rialp rovning  (N IO M )
7 B erä tte lse  från  N ordka lo tten s arbetsm arknadsu tb ildn ings-

cen te r
8 B erätte lse  från  K om m ittén  för B o ttn iska viken

D. 1988 M eddelanden  i an ledning  av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar
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E. Frågor
4. F råga till D anm arks regering angående å tgärder m ot g ränsöversk ridan 

de lu ftfö roren ingar (ställd  av A rne G add)
13. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående upp rä ttande av en a rb e ts

grupp som  v erk ar fö r a tt a lkoholfrågan blir e tt eget in sa tsom råde i FN - 
system et (ställd av Svein A lsaker)

16. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående epidem iologiskt bevak- 
n ingssystem  (väckt av M arja tta  V äänänen) (D 1988/15/1982/s)

19. F råga till N o rd isk a  m in is terrådet angående tilläm pningen av den nor
diska trygghetskonven tionen  (ställd  av A nneli Jää tteenm äk i)

23. F råga till D anm arks regering  angående dansk  efterlön  vid bosättn ing  i 
annat no rd isk t land (ställd av G rethe  L undblad)

26. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående förbränning  av kem iskt 
avfall i havet (ställd  av M argrete  A uken)

27. F råga till N o rd iska  m in is terrådet angående u ts läpp  av rad ioak tiv t av 
fall från  upparbetn ingsan läggningar (ställd av M argrete A uken)

28. F råga till N orges regering angående uppföljning av B rundtland-kom - 
m issionens rappo rt (ställd  av M argrete A uken)

30. F råga till N ord iska  m in is terrådet angående den brittiska  regeringens 
p laner på  upparbetn ingsan läggningen  D ounreay  i Skottland  (ställd av 
Jacob  L indenskov)

31. F råga till N ord iska  m in isterrådet angående stopp av ex is terande up p 
arbetn ingsan läggningar för atom avfall (ställd av Jacob  L indenskov)

33. F råga till N orges regering angående föroren ing  av g ränsvattne t mellan 
N orge och Sverige (ställd  av K arl-E rik  Svartberg)

40. F råga till N o rd iska  m in isterrådet angående naturm iljön  i a rk tiska  fa r
vatten  (ställd av O tto  S teenhold t)

K om m u n ik ation su tsk otte t

A M p t l lp in s fn rs la p
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B. M inisterrådsforslag

C. 1988 B erä ttelser

D . 1988 M eddelanden  i an ledning  av tidigare rekom m endationer/'fram 
stä lln ingar
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E. Frågor

1. F råga  till N o rd isk a  m in isterrådet angående det no rd iska  ungdom srese- 
ko rte t (ställd av D orte  B ennedsen) (D 1988/43/ 1987/t)

2. F råga  till Sveriges regering angående det nord iska  ungdom sresekorte t 
(ställd av D orte B ennedsen) (D 1988/43/1987/t)

11. F råga till D anm arks regering angående fä ije leden  Y stad-R ønne (ställd 
av W iggo K om sted t)

12. F råga  till N o rd iska  m in is terrådet angående tu ristsa tsn ingen  i V ästty sk 
land (ställd av Olle Ö strand)

37. F råga till N o rd isk a  m in isterrådet angående det no rd iska ungdom skor
tet "N O R D R E S "  (ställd  av Saara-M aria  Paakkinen) (D 1988/43/1987/t)

Ekonomiska utskottet

B. M in isterrådsförslag
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C. 1988 B erä tte lser
C 1 B erä tte lse  rö rande  d e t nord iska  sam arbete t
C 2 N ord iska  m in is terrådets redogörelse  om  p laner fö r d e t n o r

diska sam arbete t
C 3 /e  B erä tte lse  från  N ord iska  investeringsbanken  inkl. kon tro ll

kom m itténs b erä tte lse  (1987)
C 4/e  B erä tte lse  från  p ro jek texpo rtfonden  (1987)
C 15le: 1 B erä tte lse  från  N ord iska  ekonom iska fo rskn ingsrådet

2 B erä tte lse  från  N ord isk  sta tistisk  sek re taria t
3 B erä tte lse  från  N ord iska  skattevetenskap liga  fo rskn ingsrå

det
4 B erä tte lse  från  N ord isk  fond fö r teknologi och industriell 

u tveck ling  -  N ord isk  industrifond
5 B erätte lse  från  Svensk-norsk  industrifond
6 B erätte lse  från  N o rd tes t
7 B erä tte lse  från  N ordel
8 B erä tte lse  från  N ord iska  kon tak to rganet fö r a tom energ ifrå

gor
9 B erä tte lse  från  N o rd isk a  tu lladm in istra tiva  rådet
10 B erä tte lse  från  N ord iska  in s titu te t för regionalpolitisk  fo rsk 

ning (N O R D R E FO )
11 B erä tte lse  från  N ord iska  jo rd b ru k sfo rsk a res  förening
12 B erä tte lse  från  S am arbetsnäm nden  fö r nordisk  skogsforsk-

ning (SN S)
13 B erä tte lse  från  N ord iska  genbanken  fö r jo rdb ruks- och trä d 

gård sväx te r
14 B erä tte lse  från  N ord iska  kom m ittén  fö r byggbestäm m elser

D. 1988 M eddelanden  i an ledning av tidigare rekom m enda tioner/fram 
stä lln ingar
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E. Frågor
24. F råga  till N o rd isk a  m in isterrådet angående rä tten  a tt använda  utlands- 

reg istrerad  bil (ställd av E lver Jonsson)
29. F råga till Sveriges regering angående B arsebäck  (ställd av M argrete 

A uken)
34. F råga  till N o rd isk a  m in is terrådet angående S candinav ia  T oday  (ställd 

av G unnar B jörk)
36. F råga  till Sveriges regering angående variabel fe ttvaruavgift på  norsk t 

m argarin tillverkat av m arin t fe tt (ställd  av R agna B erget Jørgensen)
41. F råga  till N o rd isk a  m in is terrådet angående N ord iska  råde t fö r etik  

inom  bioteknologin  (ställd  av K jeld R ahbæ k M øller)
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Översikt över sessionen

R ådets p lenarm öten  hölls i S to rtingssalen . P latsfördelningen i salen 
fram går av p lanen sist i bande t. F ö r u tsk o tten s, delega tionernas, m in ister
rådets och  p resid ie ts  sam m anträden , fö r sek re ta ria ten s och p ressens a rb e
te m. m. d isponerades olika lokaler i sam m a byggnad.

Plenarmöten

M åndagen den 7 m ars kl. 12 .00-18 .15  

T isdagen den 8 m ars kl. 0 9 .0 0 -1 2 .0 0  och 14 .00-17 .40  
O nsdagen den 9 m ars kl. 0 9 .0 0 -1 2 .4 5  och 14 .00-19 .02  
T orsdagen  den 10 m ars kl. 0 9 .0 0 -1 2 .3 0  och 14 .00-21.35 
F redagen  den 11 m ars kl. 0 9 .0 0 -1 3 .5 5

Utskottsmöten

B udget- och kon tro llu tsko tte t

Söndagen den 6 m ars kl. 15 .00 -16 .00  och 17 .30-18 .00  
M åndagen den 7 m ars kl. 18 .15-18 .30  
F redagen den 11 m ars kl. 0 8 .4 5 -0 8 .5 0

Jurid iska  u tsko tte t

Söndagen den 6 m ars kl. 17 .30-19 .00  
F redagen den 11 m ars kl. 08 .3 0 -0 8 .4 5

K o m m un ika tionsu t sko tte t

M åndagen den 7 m ars kl. 0 9 .3 0 -1 2 .0 0  
T isdagen den 8 m ars kl. 0 8 .4 5 -0 9 .0 0  
F redagen  den 11 m ars kl. 08 .3 0 -0 8 .4 5

K ultu ru tsko tte t

Söndagen den 6 m ars kl. 17 .30-19 .00  
T isdagen den 10 m ars kl. 2 1 .4 0 -2 2 .0 0  
F redagen  den 11 m ars kl. 0 8 .3 0 -0 8 .4 5

Social- och m iljöu tsko tte t

Söndagen den 6 m ars kl. 17 .30-19 .00  
M åndagen den  7 m ars kl. 10 .30-11 .45  
F redagen  den  11 m ars kl. 08 .3 0 -0 8 .4 5
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E konom iska  u tsko tte t

M åndagen den 7 m ars kl. 0 9 .3 0 -0 9 .5 0  
F redagen den 11 m ars kl. 0 8 .3 0 -0 8 .4 0

Särskilda arrangemang

T isdagen den 8 m ars: U tdelning av N ord iska  rådets m usikpris och litte ra 
tu rp ris  (O slo K onserthus)
M ottagning i O slo R ådhus (värd: O slo  by)

O nsdagen den 9 m ars: M ottagning på G rand H otel (värd: N orges regering)56
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59PROTOKOLL
7 mars

Protokoll

l:a  m ötet 

M åndagen den 7 mars 1988 kl. 12.00— 18.15

Presidenter: Elsi Hetem äki-Olander (1— 2), Jan P. Syse(3— 16), Anker Jørgensen (16) Páll Pétursson (16) 
och Karin Söder (16)

Dagordning

1. Äpningsinnlegg av Nordisk Råds presi
dent

2. Navneopprop og godkjennelse av m ed
lemslisten

3. Valg av presidium
4. Innlegg av den nyvalgte presidenten
5. Utsendingen av materiale til sesjonen

6. Fastsettelse av sakliste for sesjonen
7. Meddelelse om avstemningsordning
8. Valgkomiteens innstilling
9. Valg av Redaksjonskomite

10. Suppleringsvalg av suppleant i Nordisk 

Kulturfonds styre for 1988
11. Valg av medlemmer og suppleanter i styret 

for Nordisk Kulturfond forårene 1989—90
12. Suppleringsvalg av medlem til Den nordi

ske investeringsbanks kontrollkomité frem til den

30. april 1989
13. Bemyndigelse for utvalgene å ta til etter

retning slike meddelelser som ikke er satt opp på 
saklisten for sesjonen eller som ikke sluttbehand- 

les på sesjonen
14. Regler for sesjonens gjennom føring (Do

kument 2)
15. Forslag om prøveordning med skriftlige 

spørsmål og svar (Dokument 3)
16. Generaldebatten. C 1: Nordisk M inister

råds beretning om det nordiske sam arbeidet, C 2: 
Nordisk Ministerråds redegjørelse om planene 
for det nordiske samarbeidet samt Dokument 1: 
Rapport fra Nordisk Råds presidium.

Ö ppningsanförande av Nordiska rådets president

Ärade rådsmedlemmm ar, mina dam er och her
rar! Arvoisat neuvoston jäsenet, hyvät naiset ja  
herrat!

Låt oss, innan vi inleder vårt sessionsarbete, en 
stund dröja inför minnet av de nordiska vänner, 
som har läm nat oss för alltid sedan vi senast var 
samlade till session.

Einar Gerhardsen, som gick bort senaste höst, 
var en av de centrala gestalterna i den nordiska 
kretsen allt från rådets första tider. Hans namn är 
också inskrivet i detta århundrades Norges histo
ria som ett av de främ sta, i fattiga och rika år, i 
krig och fred.

Einar G erhardsen var i Stortinget då Nordiska 
rådet kom till och han blev den första förmannen 
i den norska delegationen. När rådet följande år 
samlades till session i Oslo valdes han till rådets 
president. Under en lång följd av år deltog han 
sedan som statsminister i rådssessionerna.

Einar G erhardsen deltog i norsk och nordisk 
sam hällsdebatt ända till sin död vid 90 års ålder. 
Kännetecknande för honom var ett alltid lika ak 
tivt engagemang för vår nordiska gemenskap.

Sista gången vi hade glädjen av att se honom i
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vår krets var under rådets 25-årsjubileum i Hel
singfors år 1977, då han var en av rådets främsta 
hedersgäster.

Nyårsnatten detta år avgick R o lf Presthus utan 
förvarning med döden, bara 51 år gamm al. Hans 
plötsliga bortgång vållade djup sorg i alla politis
ka läger i Norge. Som mångårig finansminister 
var han högt respekterad i alla läger. Också som 
folkvald representant uppfattades han som en 
samarbetets m ästare.

Sin styrka som sam arbetspolitiker var han i 
tillfälle att på ett övertygande sätt visa under fi
nansm inistrarnas arbete med den första hand
lingsplanen för ekonomisk tillväxt och full sys
selsättning. H an var verkligen en av dem som på 
ett vanskligt om råde förde det nordiska sam arbe
tet ett gott stycke vidare. Vi känner alla att vi i 
honom förlorade en kollega med osedvanliga po
litiska och mänskliga resurser.

De bortgångnas minne förpliktar oss till ytter
ligare ansträngningar för vårt sam arbete. Låt oss 
med en tyst minut hedra deras minne.

Vi är glada och tacksam m a över att få hålla 
våra nordiska rådslag i denna vackra sal. Från 
fönstret härifrån ser ni hela Oslo fram för er, låt 
oss ta  en blick ut i det underbara solskenet därute. 
Vår tacksamhet riktar sig till Stortinget och dess 
presidentskap för att de har velat upplåta Stor
tingets lokaliteter och övriga utrustning för rådets 
behov och låter dess kunniga personal biträda oss 
i vårt arbete.

En av Nordiska rådets stora tillgångar är att det 
en gång om året erbjuder Nordens ledande politi
ker ett debattforum  på ett någorlunda politiskt 
representativt plan. Enligt min mening är det igen 
särskilt angeläget att u tnyttja denna möjlighet till 
meningsutbyte om dagens aktuella frågor. Vi har 
behov av en saklig men samtidigt livaktig debatt 
om alla de frågeställningar som påverkar vår till
varo här i Norden.

Åter en gång kommer de nordiska ländernas 
förhållanden till den omgivande världen och spe
ciellt till den integration som pågår i Europa att 
påkalla vår särskilda uppm ärksam het. Återigen 
är det starka krafter i vår närhet som attraherar 
oss här i Norden. Det är nästan som om det fun
nes en historisk lagbundenhet att när vi närm ar 
oss ett decennieskifte så skall vår samhörighet 
ställas på prov genom yttre tryck. Så har det varit 
förr när vi mötts här i Oslo. De europeiska in
tegrationsfrågorna stod centralt speciellt vid ses
sionerna 1958 och 1968 just här i Oslo. Vardera

gången ledde utvecklingen rätt snart till ett för
bättrat nordiskt sam arbete, en starkare sam m an
hållning inom Norden. Efter sessionen 1958 fick 
vi Helsingforsavtalet och efter 1968 m inisterrå
det.

Även denna gång kommer debatten säkert i 
hög grad att präglas av den ökande integrations
tanken ute i Europa med allt vad detta innebär för 
våra länder och för vårt sam arbete. Insikten om 
att vi i detta läge inte kan isolera oss här uppe i det 
nordligaste Europa är nu allmän. Den möjlig
heten existerar helt enkelt inte längre. Vi har kan
ske alltför länge invaggat oss i en falsk trygghets
känsla om att vi i stort sett kan hålla vårt bo 
ostört.

Det är därför skäl att med tillfredsställelse no
tera de steg som har tagits i riktning mot en öpp
nare attityd gentemot omvärlden. Den utred- 
ningskommitté för vissa internationella frågor, 
som vi så ivrigt diskuterade vid rådets senaste 
session, har nu fått sitt m andat och inlett sitt 
arbete. Syftet är att utreda på vilket sätt de nor
diska ländernas samverkan i internationella sam- 
arbetsorganisationer skulle kunna göras effekti
vare. Utredningskomm ittén har sig förelagd en 
krävande och arbetsdryg uppgift. Det är all an
ledning att önska den framgång i dess arbete.

De nordiska länderna åtnjuter sedan gammalt 
ett gott anseende ute i världen, så ock deras sam
arbete i den mån m an känner till det. Utgångs
läget är alltså gynnsamt för den utåtriktade in
formationen. Två betydande satsningar, som rik
tade sig mot avlägsna men dock mycket viktiga 
regioner, har med stor framgång förverkligats 
under detta decennium. De två ” Scandinavia To- 
day” -kam panjerna, den första i USA och den 
andra senaste år i Japan, måste utan tvekan be
tecknas som succéer och ytterst värdefulla ur de 
nordiska ländernas synpunkt. Det förunnades 
mig att personligen medverka i dem båda. Jag 
kan inte underlåta a tt peka på dem som en up
penbarligen mycket lyckad form för information 
om Norden. Det är tydligen så, att den hårda 
konkurrensen om människors uppm ärksam het 
och intresse ute i stora världen i dag kräver sats
ningar av denna omfattning.

Då vi ser fram åt är det möjligt att vi mer än 
hittills borde rikta blickarna mot gamla Europa. 
Det fordrar kanske ett annorlunda grepp, men 
helt säkert skulle det behövas någon mera aktiv 
och synlig fram stöt också här om våra förhållan
den och vårt samarbete. A lltför ofta observerar
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m an, a tt vetskapen om  att vi pá en hel rad sam- 
arbetsom råden har kommit betydligt längre än 
vad som är fallet exempelvis inom den europeiska 
gemenskapen är alltför tunnsådd.

Jag kan bara beklaga, att vi inte i TV-sam- 
arbetet har kommit längre. Vi är inte ensam ma i 
Europa om att utveckla ett regionalt TV-sam- 
arbete. Ett nordiskt sam arbete skulle utgöra ett 
viktigt bidrag till ” europifieringen” av televisio
nen och till stärkandet av den europeiska identite
ten.

Det är därför helt riktigt när det i den nya 
nordiska kulturhandlingsplanen, som är en av de 
stora sakerna vid denna session, också betonas 
att den utåtriktade inform ationen bör få ökade 
resurser. Ett nytt nordiskt designpris kanske ock
så kan bli en faktor att räkna med i den inter
nationella inform ationen. Det är samtidigt helt 
givet att strävandena att klarlägga de nordiska 
ländernas förhållanden till den pågående europe
iska integrationen också förutsätter en mera mer
kantilt inriktad ökad informationsinsats utanför 
Norden. De nordiska länderna har förnämliga 
traditioner att falla tillbaka på också i detta hän
seende. De mest uppm ärksam m ade gemensam
ma uppträdandena gjordes förmodligen vid 
världsutställningarna i M ontreal år 1967 och i 
Osaka år 1970. — Det är alldeles för länge sedan. 
Det senare hade ett också i dag högaktuellt bä
rande tem a, ” miljöskyddet i det industrialiserade 
sam hället” .

Rådets saklista är också denna gång lång och 
kommer att kräva en gedigen arbetsinsats av alla 
medverkande.

Vi har på listan 10 ministerrådsforslag, 40 
medlemsförslag, 31 frågor, snabbfrågor och en 
talarlista för generaldebatten med över 70 namn.

Vi är många också den här gången, som samlas 
här i Oslo, nästan tusen allt som allt. Det är dock 
litet färre än de skaror, som samlades i Vasalop
pet i M ora i går. Hela 12 tusen nordbor begav sig 
ut i det 90 kilometer långa spåret. Det känns 
betryggande. Ä n lever fädrens anda.

Jag får hälsa rådets medlemmar, såväl parla
m entariker som regeringsrepresentanter, rådets 
funktionärer samt de sakkunniga, representan
terna för massmedia samt de inbjudna gästerna 
och övriga som skall följa med vår session väl
komna till Nordiska rådets 36:e session och för
klarar sessionen öppnad.

2
Namnupprop: godkännande av medlemslistan

Nam nupprop företogs enligt följande medlems
lista, upprättad  enligt § 4 i arbetsordningen:

Regeringsrepresentanter 
Andersson, G eorg1 
Bakke, H allvard1 
Bakken, Anne-Lise'
Berge, G unnar 
Birgir ísleifur Gunnarsson 
Bodström, Lennart1 
Borgen, Kjell 
Brundtland, Gro Harlem 
Bärlund, Kaj 
Bøsterud, Helen1 
Carlsson, Ingvar 
Christensen, Christian' 
Christensen, Frode N ør1 
Clausen, H. P.1 
Dahl, Birgitta 
Dam, Atli P.
Danielsen, Niels P.
Duurhus, Jogvan'
Eidem, Bjarne Mørk 
Engseth, William 
Feldt, Kjell-Olof 
Flodin, May 
Gammelgaard, Lars P. 
G erhardsen, Tove Strand' 
Gradin, Anita 
G røndahl, Kirsti Koile 
G uðmundur, Bjarnason 
Gustafsson, Hans' 
G öransson, Bengt'
H aarder, Bertel 
Haionen, T arja1 
Hellström, Mats 
Hjelm-W allén, Lena' 
Holkeri, Harri 
Holmberg, Bo'
Hovmand, Svend E rik1 
H ulterstrom , Sven' 
Johansson, Bengt K. Å.
Jón Sigurðsson 
Klein, Lasse
Kofod-Svendsen, Flemming 
Kristensen, Finn'
Laustsen, Agnete1

' E j närvarande vid namnuppropet.
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Leijon, A nna-Greta' 
Liikanen, Erkki' 
Louekoski, Matti 
Lönnqvist, U lf1 
M atthias A. Mathiesen 
M osbakk, Kurt 
M otzfeldt, Jonathan 
N inn-Hansen, E rik1 
Nordm an, Gunnevi 
Pesola, Helena1 
Peterson, Thage G.
Piipari, A nna-Liisa1 
Puhakka, Matti'
Purkhús Jóngerð 
Rønbeck, Sissel 
Salmén, O lof1 
Salolainen, Pertti 
Schliiter, Poul'
Sigurdsen, G ertrud1 
Simonsen, Palle 
Sorsa, Kalevi1 
Steingrimur Hermannsson 
Suominen, Ilkka 
Taxell, Christoffer 
Thaién, Ingela1 
Vetlesen, Vesla 
Wiklöf, Lasse 
Þorsteinn Pálsson 
Øien, A rne1 
Øyangen, Gunhild'

Valda medlem mar 
Aho, Esko 
Alsaker, Svein 
Andersson, Lennart 
Auken, Margrete 
Benkow, Jo 1 
Bennedsen, Dorte 
Bildt, Carl
Bilgrav-Nielsen, Jens' 
Björk, G unnar 
Björklund, Ilkka-Christian 
B jörkstrand, Gustav 
Buttedahl, Johan 
Eiður Guðnason 
Elo, Mikko 
Exner, Lahja 
Fagerholm, Karl-Gunnar 
Fredheim, Kjell Magne 
Førde, Einar 
G add, Arne 
G lønborg, Knud

Guðrún H elgadóttir 
Gyldenkilde, Lilli 
Hagensen, Hagen 
Hansen, Flemming 
Hansen, Ivar 
Hansen-Krone, Margit 
Hetemäki-Olander, Elsi 
Hilpelå, Liisa'
Håkansson, Per O lof1 
Iversen, Åsa Solberg 
Jansson, Olof 
Jonsson, Elver 
Järvisalo-Kanerva, Riitta 
Jäätteenm äki, Anneli 
Jørgensen, Anker 
Jørgensen, Brit 
Jørgensen, Ragna Berget 
Kemppainen, Arvo 
Knutzen, Thea 
Knuuttila, Sakari 
Komstedt, Wiggo 
Koritzinsky, Theo 
Lange, Preben 
Lindenskov, Jacob 
Louvo, Anna-Kaarina 
Lundblad, Grethe 
Møller, Helge Adam 
Møller, Kjeld Rahbæk 
Nielsen, Agnar 
Nilsson, Barbro 
Nyby, M ats'
Nyhage, Hans 
O lafurG . Einarsson
Oli Þ. Guðbjartsson 
Oscarsson, Berit 
Paakkinen, Saara-M aria 
Påll Pétursson 
Pedersen, Robert 
Petersson, Hans 
Pettersen, Oddrunn 
Poulsen, Kaj 
Poulsgaard, Kristen 
Riihijärvi, Heikki 
Ryynänen, Mirja 
Sasi, Kimmo 
Sjøthun, Asbjørn 
Skauge, Arne 
Steen, Reiulf 
Steenholdt, O tto 
Sundberg, Ingrid

1 E j närvarande vid namnuppropet.
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Svensson, Sten 
Sverrir Hermannsson 
Synnes, Harald 
Syse, Jan P.
Söder, Karin 
Sønderby, Peder 
Talleraas, Anders 
Tastesen, Bernhardt 
Turunen, Eeva 
Ueland, Ole Gabriel 
Valgerður, Sverrisdóttir 
Väänänen, M arjatta 
Werner, Lars 
Westerberg, Bengt 
Öhrsvik, Lena 
Ö strand, Olle 
Øvregård, Kåre

Medlemslistan godkändes.

Ändringar i medlemslistan

Det anmäldes, att tills vidare ersätts Jo Benkow 
av Ingrid I. Willoch, Liisa Hilpelä av Jouni Sär
kijärvi och Per O lof Håkansson av Karl-Erik 
Svartberg.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

3
Val av presidium

Enligt § 32 i Nordiska rådets arbetsordning utgör 
presidiet valberedning för de val som företas av 
plenarforsamlingen, utskotten och redaktions
kommittén.

Presidiet hade föreslagit att till president skulle 
väljas Jan P. Syse, Norge och till övriga med
lemmar av presidiet M argrete Auken, Danmark, 
Anker Jørgensen, D anm ark, Ilkka-Christian 
Björklund, Finland, Elsi Hetemäki-Olander, Fin
land, Ólafur G. E inarsson, Island, Påll Péturs- 
son, Island, Kjell Magne Fredheim, Norge, Gre
the Lundblad, Sverige och Karin Söder, Sverige.

Hagen Hagensen: Den indstilling, der forelig
ger fra præsidiet m ht. præsidievalget, tager efter 
vor opfattelse ikke hensyn til forholdene, som de 
findes i Danmark. Der er taget ensidigt hensyn til 
venstrefløjen, uanset den tilkendegivelse der fore
ligger fra den danske delegation, for så vidt angår 
det ene medlem af præsidiet. Det ville have været

rigtigt, om m an havde ladet plenum foretage et 
valg. Der er en del i den danske delegation — 
derunder vi konservative og flere med os — der 
derfor ikke kan afgive stemme for den indstilling 
til præsidievalget, der foreligger her, idet vi fin
der, at indstillingen ikke giver en rimelig dansk 
repræsentation. Vi deltager derfor ikke i valget. 
Det er et spørgsmål om  principper, ikke et spørgs
mål om personer.

Presidiets förslag bifölls.

Jan P. Syse övertog härefter ledningen av för
handlingarna.

Anförande av den nyvalde presidenten

Ærede rådsmedlemmer! På vegne av det nyvalgte 
presidium vil jeg takke for den tillit som er vist 
oss. Vi skal gjøre vårt beste for å leve opp til den.

Jeg vil så gjerne takke Elsi Hetemäki-Olander, 
dette fremragende og entusiastiske menneske 
som har manifestert sitt hjemlands sisu og den 
sanne nordiske ånd ved nå for annen gang å ha 
væ rt rådspresident i Norden. H un går dermed 
inn i den eksklusive lille gruppe av store presiden
ter, såkalte dobbeltpresidenter, i Nordisk Råds 
historie. Det er en bragd som i seg selv demonstre
rer kvalitet, likesom hun gjennom sin ledelse av 
Presidiet har satt et kvalitetsstempel på vårt a r
beid. Du, Elsi Hetemäki-Olander, har gjennom 
ditt virke vært en kraft i det nordiske samarbeidet 
gjennom mange år. Vi takker deg av hjertet. Sam
tidig vil jeg gjerne rette ditt blikk mot fremtiden. 
Nordisk Råd har nemlig hatt en trippelpresident i 
sin historie med det karakteristiske navn Suk- 
selainen. Jeg vil bare meddele Elsi Hetemäki- 
O lander at det er nye mål å strebe mot. Det er 
gieder i vente.

Og så — med stor giede — ønsker jeg velkom
men til Oslo — velkommen til rådets medlemmer, 
til sekretariatene, rådgiverne, sakkyndige, andre 
medarbeidere og ungdomspolitikerne. Og en 
særlig velkomst til pressen, som er så avgjørende 
for spredningen av den nordiske ide. Måtte denne 
sesjonen gi meget å berette om.

De store nordiske samlinger, som dagens se
sjon, innebærer at næ r 1 000 personer møtes, 
personer som på hvert sitt felt er sentrale. Det er 
viktig at nettopp disse mennesker er besjelet av 
den nordiske ånd, og kanskje blir denne endog
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sterkere ved at man fysisk blir trengt sammen — 
for jeg må innrømm e at den norske stortings
bygning er for liten til å gi arbeidsrom for så 
mange mennesker. Men jeg vil minne om hva 
Knut Hamsun sa i innledningen til en av sine 
fremste romaner: H an talte om Oslo, denne for
underlige by som ingen forlater før man har fått 
merker av den. Jeg håper det blir positive nordis
ke merker.

Det er knyttet atskillige forventninger til årets 
sesjon. Det nordiske samarbeidet har de siste åre
ne vist seg handlekraftig på en del områder. Jeg 
nevner bl. a. den økonomiske handlingsplan, og 
forhåpentligvis vil årets sesjon bety at nye kon
krete tiltak blir besluttet på viktige områder.

Men like meget ser jeg frem til den debatt som 
vil reise seg om Nordens felles utgangspunkt over
for den akselererende utvikling i Europa. De dis
kusjoner som vil bli ført om dette tem a, vil kunne 
danne utgangspunktet for en bedre forståelse av 
de utfordringer Norden står overfor. 1 neste om 
gang vil dette kunne danne grunnlag for å styrke 
det nordiske fellesskap for å sikre at både den 
økonomiske og kulturelle utvikling i Norden ikke 
blir hengende etter.

For utviklingen i Europa, innen EF, når det 
gjelder utviklingen av et indre marked, egne stan
darder og regler kan gå med rivende fart. Vi må 
unngå en passiv tilskuerrolle, hvor vilkårene for 
de nordiske lands samvirke med Europa bestem
mes av EF alene.

Når det gjelder hva vi med en fellesbetegnelse 
kan kalle den ”utenrikspolitiske” del av det nor
diske fellesskap, har det vært bred enighet om 
den begrensning vi har lagt på oss selv. Den inter
nasjonale utredningskomite som nå er i gang med 
sitt arbeid, vil kunne få stor betydning for hvor
dan nordisk samarbeid skal finne sin plass i en 
stadig mer internasjonal verden, preget av store 
markeder.

Av de praktiske felles-nordiske tiltak som for
håpentligvis denne gang kommer til sin avgjørel
se, er TELE-X-sam arbeidet. Vi vet at dette har 
vært en tung sak i det nordiske sam arbeidet, tung 
både økonomisk og politisk. Mange ulike løs
ninger har vært diskutert, og vi får håpe at denne 
sesjon ender med et valg av løsning.

Den nylig avgåtte president sa i sin innlednings- 
tale i fjor:

” Jag har velat fästa uppmärksamheten vid 
språket. Om vi inte forstår varandras ord, forstår 
vi knappast tankarna heller” .

Dette er en sannhet vi ikke kan komme forbi, 
og jeg vil utvide denne tankerekke: Den beste 
forutsetning for å forstå både hverandres språk, 
tanker og miljø er å få tilgang til hverandres TV- 
programmer. Intet medium i vår tid har en slik 
gjennom slagskraft som TV. Intet medium kan på 
samme måte øke den gjensidige kjennskap til de 
enkelte lands kultur, historie og sam funnsutvik
ling, ja , virkelig bidra til å bygge ut den nordiske 
samforståelsen. D erfor håper vi at vi kommer 
frem til gode løsninger. Da må vi også erkjenne at 
den kulturpolitiske side ved denne saken er vikti
gere enn den industripolitiske, selv om vi gjerne 
skulle tilfredsstille begge sider. Vi må samtidig 
erkjenne at det ikke er satellitter det er mangel på. 
Både Sky Channel, Super Channel og TV 3 mak- 
tet det på kort tid som nordisk samarbeid ikke har 
kunnet frembringe på meget lang tid. Det bør 
være et tankekors.

Selv om mer storslåtte sam arbeidsprosjekter i 
nordisk sammenheng må begraves, er det en ube
rettiget kritikk når Rådet fra tid til annen be
skyldes for å være mer snakk og papir enn kon
kret arbeid — selv om det også er meget snakk og 
papir. Det nordiske samarbeidet er et godt eksem
pel på at man kan opppnå gode resultater gjen
nom mange små skritt i riktig retning. Men tem
po og planer m å være realistiske, og vi m å erkjen
ne ulikheter. Vi må ikke snuble over en sten fordi 
vi løper etter en stjerne.

Men det nordiske samarbeidet må ha visjoner 
og planer dersom samarbeidet skal ha bæ rekraft. 
Vi må ta utgangspunkt i hva vi kan oppnå ut fra 
våre felles ressurser, og ut fra våre felles mulig
heter, utfordringer og problemer.

Og i nordisk sammenheng føler jeg at vi nå har 
sporet oss inn på et slikt område. Det er et ønske i 
alle våre land om å redusere avhengigheten av 
atom kraft. I et fellesnordisk perspektiv bør vi 
søke å løse våre energiproblemer innenfor de nor
diske grenser. Det har også med trygghet i energi
forsyningen å gjøre, med mindre avhengighet av 
import fra land utenfor Norden.

Derfor er det interessant og perspektivfullt når 
Økonomisk utvalg har samlet seg om et forslag 
om å intensivere samarbeidet på det energipolitis
ke om rådet, hvor også naturgass vil bli et nøkkel
ord. Men alt dette må skje under hensyntagen til 
de enkelte lands egne forhold.

Til slutt vil jeg streife det mer fundamentale 
spørsmål for nordisk samarbeid:

Finnes det egentlig en nordisk politisk kultur?
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1 verden for øvrig er det neppe tvil om at svaret 
er ja . De nordiske land viser så tydelige fellestrekk 
at andre oppfatter dem som en enhet. Små stater 
som langt på vei har samme historiske og kultu
relle bakgrunn, med grunnfestet tradisjon for de
mokrati og rettssikkerhet, høyt nivå for velstand 
og offentlig garantert velferd, vidtgående sosial 
utjevning og sterk vilje til samarbeidsløsninger. 
Nordens profil fremtrer for omverdenen som en 
kombinasjon av demokratisk idealisme og prak- 
tisk-pragmatisk holdning.

Vi har all grunn til å vedkjenne oss denne iden
titet — for den er reell, og ikke et produkt av 
andres illusjoner. Selvfølgelig er det også store 
forskjeller mellom oss. Men de fjerner ikke det 
dominerende inntrykket av fellestrekk, som gir 
mening og innhold til begrepet ”nordisk politisk 
kultur” .

1 den øvrige vestlige verden har synet på N or
den vært preget av ambivalens. Mange har sett på 
den som en idealmodell for det gode sam funn, et 
slags moderne Mekka, og viktige trekk av den 
skandinaviske samfunnsmodellen ble forbilde for 
reformopplegg i andre land. Men mange mente 
også å se omrisset av en ny form for ” brave new 
world” — et flatt og spenningsløst sam funn der 
propblemer tilsynelatende ble adm inistrert bort 
av offentlige funksjonærer, men med en nattside 
av tomhet.

Vi slipper ikke unna disse spørsmål i fremtiden 
heller. Og de kan bli forsterket langt utover det vi 
hittil har vært vant til hvis den økonomiske u t
vikling ikke holder tritt med omverdenen. Også 
derfor betyr forholdet til Europa og det som skjer 
der, at vi må bedre vår egen arbeidsform og styrke 
vårt fellesskap.

Jeg håper denne sesjon vil fremme vår nordiske 
sak, og ønsker oss lykke til i våre forhandlinger.

5
Utsändning av handlingar till sessionen

A rbetsordningen stadgar att allt dokumenta- 
tionsmaterial som skall behandlas vid sessionen 
skall ha utsänts senast två veckor före sessionens 
början. Den stadgar också, att utsändandet kan 
ske senare om särskilda skäl föreligger.

Presidiet hade föreslagit att även de förslag 
som utsänts senare än två veckor före sessionens 
början kan behandlas vid sessionen. Beslutet krä
ver 2/3 flertal.

Presidiets förslag bifölls.
3 -1 7 -336  N ord iska  rådet

Fastställande av saklista för sessionen

Presidiet hade föreslagit att plenarforsamlingen 
fastställer saklistan för sessionen i enlighet med 
det utdelade tryckta förslaget.

Eventuella ytterligare frågor (E-saker) kan 
komma att ställas, med hänvisning till arbets
ordningens § 15.

Saklistan fö r  sessionen fastställdes i enlighet 
m ed presidiets förslag.

Meddelande om  voteringsordningen

Voteringen skjer med hjelp av voteringsapparat. I 
samsvar med § 11 i Rådets arbeidsordning kan 
medlem votere ”ja ” eller ” nei” eller avstå fra å 
votere. Presidenten meddeler når voteringen be
gynner og når den avsluttes. En ja-stemme er på 
voteringsapparatet m arkert med ” fo r” og en nei- 
stemme med ” m ot” .

Fordi man i Stortinget har stemmeplikt, kan 
voteringsapparatet ikke registrere de medlemmer 
som avstår fra votering.

Presidenten vil derfor gjennom føre to vote
ringer for hvert forslag som krever bruk av vote
ringsapparat:

I den første votering deltar de medlemmer som 
stemmer ” for” eller ” m ot” . Resultatet av denne 
votering kommer straks på skjermene i salen.

Deretter vil presidenten be de medlemmer som 
har avstått fra voteringen, om å trykke på ” for” - 
knappen. Resultatet kommer på skjermene, og 
voteringen er avsluttet.

Forøvrig viser presidenten til det omdelte notat 
som nærm ere forklarer bruken av voteringsappa
rat.

Valberedningens framställning

Enligt Nordiska rådets arbetsordning § 32 utgör 
presidiet valberedning för de val som företas av 
plenarforsamlingen, utskotten och redaktions
kommittén. Presidenten hänvisar till den utdela
de framställningen som närm are förklarar presi
diets förslag till sam m ansättning av redaktions
kommittén, styrelsen för Nordiska kulturfonden, 
särskilda utskottet för granskning av Nordiska 
kulturfonden samt till val av förtroendeposter i 
utskott och kommitté.
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Presidenten meddelade att presidiet hemställt 
hos rådets utskott, med hänvisning till arbets
ordningens § 25, att val av ordförande och vice 
ordförande skall träda i kraft först vid sessionens 
avslutning.

M eddelandet lades till handlingarna.

Val av redaktionskommitté

Presidiet hade föreslagit att rådet till medlemmar 
i redaktionskom mittén för tiden intill nästa ses
sion väljer:

från Danmark: Helge Adam Møller (KF) och 
Robert Pedersen (S)

från Finland: Saara-M aria Paakkinen (Sdp) 
och Heikki Riihijärvi (Smp) 

från Island: Guðrún Helgadöttir (Ab) och 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 

från Norge: Thea Knutzen (H) och Reiulf 
Steen (A)

från Sverige: Per O lof Håkansson (s) och Ing
rid Sundberg (m)

Presidiets förslag bifölls.

10
Suppleringsval av suppleant i styrelsen för Nor
diska kulturfonden

Presidiet besluttet ved møte 12. mai 1987 at for 
tiden frem til 36. sesjon utse riksdagsman Claes 
Andersson som suppleant i Nordisk Kulturfonds 
styre i stedet for Pirkko Turpeinen.

Presidiet foreslår at Rådet til suppleant av Nor
disk Kulturfonds styre for 1988 velger Claes A n
dersson.

Presidiets förslag bifölls.

11
Val av medlemmar och suppleanter i Nordiska 
kulturfondens styrelse för åren 1989— 90

Presidiet hade föreslagit, att Nordiska rådet till 
medlemmar och suppleanter av Nordiska kultur
fondens styrelse för åren 1989—90 väljer:

från Danmark: Svend Jakobsen (S) med Helge 
Adam Møller (KF) som suppleant

från Finland: Erkki Pystynen (Kok) med Claes 
Andersson (Skdl) som suppleant

från Island: Eiður Guðnason (A) med Guðrún 
Helgadöttir (Ab) som suppleant 

från Norge: Kjell Magne Fredheim (A) med 
Georg Apenes (H) som suppleant 

från Sverige: Barbro Nilsson (s) med Hans Ny
hage (m) som suppleant.

Presidiets förslag bifölls.

Suppleringsval av medlem i Nordiska investe
ringsbankens kontrollkommitté

Presidiet besluttet ved møte 12. mai 1987 at for 
tiden frem til 36. sesjon utse riksdagsman Ilkka- 
Christian Björklund som medlem i Den nordiske 
investeringsbanks kontrollkomité for tiden frem 
til 36. sesjon i stedet for Peter M uurm an.

Presidiet foreslår at Rådet til medlem av Den 
nordiske investeringsbanks kontrollkomité frem 
til den 30. april 1989 velger llkka-Christian 
Björklund.

Presidiets forslag bifölls.

Bemyndigande för utskotten alt lägga sådana 
meddelanden till handlingarna, vilka ej upptagits 
på saklistan för sessionen eller vilka icke slutbe
handlas på sessionen

Presidiet hade föreslagit att utskotten bemyndi
gas att lägga till handlingarna sådana meddelan
den, vilka ej upptagits på saklistan för sessionen 
eller vilka icke slutbehandlas på sessionen.

Presidiets förslag bifölls.

14
Regler för sessionens genom förande (D oku
ment 2)

Presidenten: Enligt Dokument 2 foreslår presidi
et visse regler for sesjonens gjennom føring.

I dokumentet foreslås tidsbegrensning av inn
leggene i generaldebatten og i saksdebattene.

Likeledes foreslås hvorledes replikkordningen 
skal gjennomføres.

Presidiets forslag bifölls.
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15
Förslag om  försök med skriftliga frågor och svar 
(Dokum ent 3)

Presidenten: Presidiet har etter sam råd med 
Samarbeidsministrene besluttet å foreslå plenar
forsamlingen som en prøveordning, å utvide Rå
dets spørreinstitutt slik dette er bestemt i Helsing- 
forsavtalens Artikkel 57 og Rådets arbeidsord
ning § 15.

Presidiet foreslår således at plenarforsamling
en beslutter å innføre en prøveordning for en 
periode av 2 år med spørsmål mellom to rådsse- 
sjoner. O rdningen innebærer en utvidelse av m u
lighetene for Rådets valgte medlemmer til å stille 
spørsmål til en regjering eller til ministerrådet. 
Slike spørsmål skal leveres skriftlig til presidiet 
senest 1. mai, 5. august eller 20. september. 
Spørsmålene skal besvares skriftlig innen 6. uker.

1 D okum ent 3 er forslaget nærm ere presisert.
En sådan beslutning krever to tredjedels fler

tall i Rådet.
Bifaller Rådet presidiets forslag om innføring 

av en prøveordning for en periode av 2 år med 
skriftlige spørsmål og svar mellom rådssesjo- 
nene?

Presidiets förslag bifölls.

16
C 1: Berättelse rörande det nordiska samarbetet, 
C 2: Nordiska ministerrådets redogörelse om  pla
nerna för det nordiska samarbetet samt D oku
ment 1: Rapport från Nordiska rådets presidium  
(generaldebatt)

Statsråd Mørk Eidem: Æ rede president! Nordisk 
samarbeid har alltid væ rt en jo rdnæ r virksom
het. Konkrete og praktiske tiltak har væ rt vårt 
varemerke. Men i tillegg til det har det nordiske 
samarbeidet en visjon, en visjon om at gode na
boer med félles kultur og historie kan og bør leve 
næ rt sammen, og samarbeide over landegrense
ne. Det er en viktig ambisjon i vårt arbeid å spre 
det nordiske engasjement til stadig bredere grup
per i sam funnet; dette målet har vi strebet mot 
også i det året som er gått. Dette til tross for at jeg 
i det følgende vil kommentere en rekke spørsmål 
av konkret natur.

Både Nordisk Råd og M inisterrådet har det 
siste året ofret stor og berettiget oppmerksomhet 
på spørsmål om den europeiske integrasjons be
tydning for Norden, og det er i dag alminnelig

enighet om at det nordiske samarbeidet ikke kan 
foregå isolert fra den øvrige utvikling i Vest-Euro- 
pa.

Særlig aktuelt er spørsmålet om hvilke per
spektiver som åpner seg for oss i forlengelsen av 
EFs beslutning om å skape et indre marked før 
utgangen av 1992. Vi har alle en vital interesse av 
fortsatt å kunne konkurrere på våre tradisjonelt 
viktigste markeder og delta i det samarbeid som 
vokser frem i Europa innenfor kultur, vitenskap 
og teknikk.

De nordiske land som ikke er medlemmer av 
EF, ivaretar i første rekke sine interesser overfor 
EF gjennom EFTA. På flere fagom råder og sek
torer i det nordiske samarbeidet har vi likevel 
registrert et behov for å drøfte og samordne 
standpunkter også på nordisk nivå.

Nordisk Råd har dokum entert sin interesse for 
disse spørsmål i flere møter med Ministerrådet, 
og har for sin egen del tilsatt en særskilt komite 
for internasjonalt samarbeid.

Ministerrådet har på sin side gjennom de nor
diske embetsm annskomiteer foretatt en første 
kartlegging av konsekvensene av EFs beslutning 
om å etablere et indre marked. Dette arbeidet har 
vi redegjort for i Ministerrådets årsberetning.

Etter møtene mellom Nordisk Råds presidium, 
statsministrene og samarbeidsministrene i de
sember i fjor har M inisterrådet tatt ytterligere 
skritt. De ulike fagministerråd og embetsm anns
komiteer ble i januar anmodet om å ofre ytter
ligere oppm erksom het på disse spørsmål for å 
identifisere forslag vedrørende EFs indre marked 
som er av felles interesse. Konsekvensene for 
samarbeidet mellom EF og EFTA og for det nor
diske samarbeidet skal belyses b l.a . av forslag 
som gjelder miljø, arbeidsmiljø, forbrukervern 
og fri bevegelse av personer og kapital.

Arbeidet i M inisterrådets organer tar dessuten 
sikte på å utpeke om råder der resultatene av det 
nordiske samarbeidet med fordel kan utnyttes til 
å påvirke utviklingen i EF. En vil overveie hvor
dan dette best kan skje.

I tillegg til dette skal vi selvsagt ha oppm erk
somheten vendt mot resultatene av det europeiske 
samarbeid for å vurdere om disse resultatene kan 
nyttiggjøres i det nordiske sam arbeidet. 1 dette 
arbeidet har det danske utenriksministeriet be
redvillig stillet ekspertise til disposisjon for Minis
terrådets sekretariat, og vi regner med å kunne gi 
Presidiet en ny rapport når vi møtes før somme
ren.
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Likevel er det slik at arbeidet med disse spørs
mål er i god gjenge på mange sektorer. Jeg nevner 
sam arbeidsprogram met for avvikling av handels
hindringer som et sentralt om råde. Det viktigste 
verktøyet for frie varestrømmer over landegren
sene — lister over likeverdige regler — er i ferd 
med å ta form som planlagt. Jeg nevner arbeidet 
med en ny økonomisk handlingsplan som skal 
foreligge til neste års sesjon, og som tar utgangs
punkt i en om fattende analyse av den europeiske 
utvikling. Jeg nevner at det pågår et arbeid som 
skal sørge for at utviklingen på transportom rådet 
i Norden skal skje parallelt med utviklingen av et 
friere transportm arked i Europa. Jeg nevner også 
arbeidet med en mulig nordisk arbeidsmiljøkon- 
vensjon, der utviklingen i EF og arbeidet med 
avvikling av handelshindringer er viktige elemen
ter.

Den økonomiske veksten i de nordiske landene 
har i den senere tid avtatt, spesielt i Danmark og 
Norge. Effekten av fallet på de internasjonale 
børsene synes imidlertid ikke å bli så dramatisk 
som det ble spådd fra visse hold. Den vurdering 
som finansministrene gjorde i november i sin fel
les konjunkturrapport, står i hovedsak fast.

G jennomføringen av den økonomiske hand
lingsplanen ”Norden i vekst” går stort sett i sam 
svar med planene. Samtidig er arbeidet med å 
utarbeide en ny økonomisk handlingsplan kom
met godt i gang, og et forslag vil foreligge til neste 
års sesjon.

Den statssekretærgruppen som finansminist
rene har gitt i oppdrag å utarbeide et forslag, har 
samlet et stort materiale som nå er under be
arbeidelse. Forslagene om tiltak kommer fra de 
nasjonale myndigheter, fra et spesielt idéseminar, 
og fra nordiske organer foreligger det et femtitalls 
konkrete forslag.

Flere av M inisterrådets større satsinger er av 
naturlige årsaker knyttet til prosjekter som kan gi 
en bedre økonomisk vekst i Norden. Til denne 
sesjon legger vi fram tre ministerrådsforslag av 
denne art. Et industrielt senter er foreslått bygd 
opp omkring Nordisk Industrifond her i Oslo. 
Sentret skal gi støtte til forskning og utvikling. 
Det skal hjelpe til ved oppbyggingen av et nordisk 
kontaktnett, fremme deltakelsen i vesteuropeiske 
industriprosjekter og støtte kompetanseutvikling 
og teknikkspredning.

I 1988 arrangeres det nordiske Teknologiåret. 
Det er en begivenhet som kan forventes å få stor 
betydning for teknikkinteresse og teknikksamar-

beidet i Norden i årene som kommer. For å ivare
ta de idéer og forslag om nye sam arbeidsområder 
på teknikkom rådet som kan komme frem under 
Teknologiåret, kommer det foreslåtte nordiske 
industrielle sentret til å bli engasjert i oppføl
gingsarbeidet.

Utviklingen på det økonomiske om rådet be
stemmes i dag i stadig større grad av utviklings
arbeid. Kunnskap, som alltid har utgjort en verdi 
i seg selv, har kommet til å bli den avgjørende 
faktoren for næringslivet i utvikling og dermed 
fundam entet for vår velferd.

Utviklingsarbeid og dette arbeidets basis, 
forskning og utdanning, er sentrale element i det 
nordiske sam arbeidet. Disse elementene finner vi 
igjen innenfor næ r sagt alle sektorer av Minis
terrådets virksomhet.

Handlingsplanen på datateknologiom rådet er 
nå inne i sitt nest siste år, og har resulten i bruk av 
ny teknikk innenfor ulike om råder av samarbei
det. Under denne sesjonen legger vi fram et mi
nisterrådsforslag orn et lignende tverrsektorielt 
utviklingsprogram på bioteknologiområdet. P ro
gram met har til hensikt å styrke de nordiske lan
denes muligheter til å utnytte bioteknologien 
først og fremst gjennom kompetanseoppbyg
ging, forskerutdannelse og etablering av forsker
nettverk i samarbeid med næringslivet. I henhold 
til programmet tilsettes også et utvalg for å vurde
re de etiske spørsmål i forbindelse med bruk av 
bioteknikk.

Det nordiske kultursam arbeidet har en lang 
tradisjon, og det er bredt forankret i de nordiske 
folk. M inisterrådet ønsker å vitalisere og forster
ke det nordiske kulturfellesskap og legger derfor 
fram et forslag om en handlingsplan, slik Nor
disk Råd har ønsket.

La meg peke på noen av de viktigste elemente
ne i forslaget.

Innenfor utdanning legger vi i særdeleshet vekt 
på å forbedre språkforståelsen i Norden. Språk
forståelsen er et viktig grunnlag for nordisk sam
arbeid og en grunnforutsetning for det nordiske 
fellesskapet. Den nordiske språkforståelsen om 
fatter både den nødvendige språklige kom petan
sen og samtidig kulturformidling i vid forstand, 
bl. a. gjennom utveksling av både ungdom og 
voksne.

Et spesielt program , kalt Nordplus, skal frem
me samarbeidet mellom de høyere utdannelsesin
stitusjonene i Norden og gjøre det lettere for stu
denter i en periode av studietiden å studere i et
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annet nordisk land. Likeså streber vi etter å øke 
kontakten mellom forskere og forskningsmiljøer 
i Norden. M inisterrådet regner med å starte en 
forsøksvirksomhet med nordiske gjesteprofesso
rer og ulike prosjekter som støtter små og sterkt 
spesialiserte forskningsmiljøer.

Den kulturelle situasjon i de nordiske land 
kjennetegnes av en jevnt stigende påvirkning fra 
omverdenen. M inisterrådet ønsker å støtte både 
det folkelige og det kunstneriske samarbeidet — 
så vel det profesjonelle som am atøraktivitet — 
for å styrke kunsten og hverdagskulturen i Nor
den.

I dette arbeidet spiller Nordisk Kulturfond en 
viktig rolle. Jeg vil spesielt nevne at Kulturfondet 
har besluttet å støtte etableringen av en nordisk 
bokklubb som skal spre litteratur på original
språket over hele Norden.

M inisterrådet har også sett det som betyd
ningsfullt å kunne medvirke til å spre kunnskaper 
om nordisk kunst og kultur til verden for øvrig — 
en oppgave som den kulturelle handlingsplanen 
gir høy prioritet innenfor rammen av det fremti
dige samarbeidet. I året som gikk, har vi gjen
nom ført — med Rådets og den daværende presi
dents aktive støtte — et bredt kulturprosjekt i 
Japan, med positiv mottagelse hos publikum og 
massemedier.

Et av de alvorlige problemer verden i dag står 
overfor, er trusselen mot miljøet. Sammenhengen 
mellom økonom i, sosiale problemer og belast
ning på miljøet er med ettertrykk dokumentert av 
Verdenskommisjonen for miljø og utvikling.

Kommisjonens rapport er studert av alle be
rørte sektorer innenfor M inisterrådet. Så vel fag- 
ministerrådene som embetsmannskomiteene har 
tatt til seg rapportens budskap,og m an er nå i ferd 
med å innarbeide miljøspørsmålene på en rekke 
om råder av det nordiske samarbeidet. Spesielt 
viktig er dette på trafikksektoren, energisektoren 
og innenfor skogbrukssamarbeidet.

På miljøvernsiden har M inisterrådet i løpet av 
1987 utarbeidet forslag til et nytt sam arbeidspro
gram. Det bygger på tverrfaglighet, integrering av 
miljøspørsmålene i andre sam funnssektorer og et 
internasjonalt syn på miljøvern. Flere handlings
planer for ulike delsektorer har blitt fremmet: 
mot luftforurensning, for reduksjon av ozonned- 
brytende stoffer og for reduksjon av flystøy. A r
beidet med en handlingsplan mot havforurens
ning er påbegynt. 1 denne sammenhengen vil jeg 
også vise til de betydningsfulle framsteg som er

gjort i arbeidet innenfor rammen av konvensjo
nen om beskyttelse av Østersjøens marine miljø.

Også i denne sesjon legger vi fram minister
rådsforslag som berører andre viktige sider av 
vårt miljø. Det gjelder program m er som tar sikte 
på å øke trafikksikkerheten, og forslag som skal 
sikre at næringsmidlene holder en helsemessig 
forsvarlig standard, samt et nytt program for hel- 
se- og sosialsektoren med det langsiktige mål å 
skape et sunt miljø og en sunn livsstil.

Integreringen av miljøaspekter i det nordiske 
samarbeidet vil bli fulgt opp av miljøministrene, 
og en første rapport vil foreligge i løpet av året. 
Jeg vil også nevne at miljøspørsmålene vil bli viet 
en sentral plass i arbeidet med den nye økonom i
ske handlingsplanen.

Et år er gått siden vi sist møttes til nordisk 
mønstring. For oss som til daglig har et nordisk 
ansvar, har vi igjen lagt bak oss et år med store og 
små enkeltsaker. Det har væ rt mye å glede seg 
over, og kanskje har det også vært noen skuffel
ser.

1 M inisterrådet har vi arbeidet med 114 rekom
m andasjoner fra Nordisk Råd. Vi har utarbeidet 
10 til dels meget om fattende ministerrådsforslag, 
og vi har debattert et stort antall nordiske spørs
mål.

Mange av de spørsmål vi behandler, kan for
tone seg som relativt små. Men det er viktig å 
være oppmerksom på at selv om ikke alt vi gjør 
kaller på de store overskrifter, kan beslutningene 
ha den aller største betydning for dem som blir 
berørt, og som bor og arbeider i Norden.

Tross våre visjoner — og de er viktige — er det 
nordiske sam arbeidet, som jeg sa innledningsvis, 
i sin natur konkret. Samarbeidet i Norden er også 
noe langt mer enn det vi politikere beskjeftiger 
oss med. Den overveldende mengde nordiske 
kontakter skjer mellom vanlige mennesker på de 
mest skiftende saksområder.

N ettopp i år står vi foran et spennende sam 
arbeidsprosjekt, den nordiske kvinnekonferan
sen Nordisk Forum, som skal avholdes her i Oslo i 
tiden 30. juli — 7. august.

Nordisk Forum er en storsatsing hvor vi venter 
7—8 000 deltakende kvinner fra hele Norden. 
Hovedansvaret for konferansen er overlatt kvin
neorganisasjonene og representanter for Nordisk 
Ministerråd og Nordisk Råd.

Konferansen får to hovedtemaer: ” Kvinners 
rolle i den økonomiske utviklingen” og ” Sam 
menheng mellom familieliv og arbeidsliv” . Nor-
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disk Forum ventes å bli et arrangement på linje 
med FNs store internasjonale kvinnekonferanser. 
Det er med stor forventning vi ser fram til dette 
enestående eksempel på nordisk samarbeid i bes
te forstand.

Jeg håper at jeg avslutningsvis et øyeblikk også 
får lov til å være litt høytidelig. 1987 har vært et 
nytt år der vi har kunnet leve i fred med hverandre 
i Norden. Dette er en tilstand vi etter hvert har 
vennet oss til, og som vi ser som selvfølgelig. Våre 
barn kjenner ikke noen annen situasjon.

Men i globalt perspektiv er dette eksepsjonelt. 
Dette eksepsjonelle deltar vi i og bidrar til, uten at 
vi alltid kanskje tenker over det.

Jeg ser fram til en konstruktiv debatt som kan 
ha rom både for visjonene og for de praktiske 
jordnæ re problemer.

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Som 
tackad och avgående president vill jag besvara i 
mitt inlägg det tal som hölls.

Det gångna nordiska arbetsåret skiljer sig från 
många tidigare år i ett viktigt avseende. Mera 
påtagligt än tidigare har de internationella frå
gorna m arkerat sig som en central punkt i vårt 
arbete.

På många håll i världen har ett regionalt sam
arbete länder emellan börjat tränga igenom det 
traditionella utrikespolitiska mönstret. Länder 
med olika ekonomiska och politiska system och 
med en säkerhetspolitisk förankring i olika grup
peringar finner det alltmer intressant, att trots 
denna olikhet sam arbeta för att trygga en ut
veckling i demokratins och det fredliga sam för
ståndets tecken och för att nå ömsesidiga för
delar. Jag behöver bara nämna planerna på att 
upprätta ett centralamerikanskt parlament och 
det närm ande som håller på att ske på Balkan
halvön.

Herr president! Det ökade internationella in
tresset för vårt nordiska sam arbete, dess former 
och innehåll, ökar kraven på oss. Allt eftersom 
denna utveckling mot regionalt samarbete fort
sätter riktas blickarna mot Norden — på det nor
diska sam arbetet. Norden är på väg att bli modell 
för hur ett regionalt samarbete kan konkretiseras 
och genomföras på ett pragm atiskt sätt utan att 
något land ger upp sin nationella suveränitet. Vi 
måste visa att vårt nordiska samarbete tål att stå 
som modell för internationellt samarbete i all
mänhet och regionalt samarbete i synnerhet.

Med ökande styrka måste vi därför ställa kra

vet på oss själva att göra sam arbetet vitalt, att ge 
det ett högt tem po och, framför allt, ett konkret 
och meningsfullt innehåll.

Det finns anledning att välkomna ett vidgat 
regionalt sam arbete mellan länder. Min person
liga mening är, att vi inte bara skall nöja oss med 
att visa upp vårt nordiska samarbete. Där vi kan, 
och där det är lämpligt, skall vi vara beredda att 
ge konstruktiva bidrag till att etablera sådant 
samarbete.

Vi bär alla med oss ett stort kapital av erfaren
heter — vi har mycket att erbjuda. Vårt nordiska 
samarbete har som ett av sina må! att öppna upp 
friheter för enskilda människor — kan vi bidra 
till att göra det för m änniskor också utanför den 
nordiska kretsen, får vi inte tveka.

Herr president! I centrum för det internatio
nellt inriktade intresset har under året ändå stått 
den utveckling som nu pågår i Västeuropa inom 
EG. Jag kan här instämma i vad ministerrådets 
ordförande framhöll. Det är naturligt att det är 
på det viset. Norden är beroende av Västeuropa 
och Västeuropa, vågar jag påstå, har ett intresse 
av Norden. Vi kan således inte stå likgiltiga eller 
handfallna eller ens avvaktande till den integra
tionsprocess som nu pågår inom EG och som 
skall fullföljas under loppet av de närm aste 5 
åren.

I det här sam manhanget kan vi ställa oss två 
frågor: H ur rustar vi oss för att möta den ut
veckling som nu påbörjats och vad kan vi, N or
den, erbjuda — vilka bidrag kan vi ge i sam
arbetet med EG? För att stå väl rustade inför 
denna utveckling har vi från rådets sida krävt 
vissa åtgärder från ministerrådets sida och även 
förberett oss själva på olika sätt.

Vi har krävt och vi kräver att arbetet med en 
avveckling av återstående handelshinder inom 
Norden snabbas upp, och ges en politisk tidta
bell. Detta är nödvändigt, inte bara med tanke på 
våra fram tida relationer med EG utan i lika hög 
grad för att göra verklighet av målet om Norden 
som en hem m am arknad.

Vi menar att parlam entarikerna måste ha insyn 
i vad som sker i förhandlingarna med EG. Rådets 
insyn är viktig bl. a. för att utvecklingen skall få 
en fast förankring i folkviljan.

Rådet utvecklar sina kontakter med EG. Presi
diet har fört diskussioner med representanter för 
EG-parlamentet och har under våren för avsikt 
att besöka Geneve och Bryssel, för att där in
häm ta information och utbyta synpunkter. Ge-
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nom den internationella sam arbetskomm itté som 
tillsatts av presidiet i december 1987 vill vi få fram 
konkreta förslag på hur vi framöver bl. a. skall 
organisera våra europeiska kontakter.

Herr president! Vi får inte heller försumma att 
pröva vilka bidrag vi kan ge till ett ökat samarbete 
med EG.

Miljön är ett sådant om råde. Det finns i Nor
den en erfarenhet och en vilja att gå mycket långt 
i skyddet av miljön. Miljöns betydelse för m änni
skornas livskvalitet kan inte nog understrykas. 
För de nordiska länderna skall miljöpolitiken 
vara en reform politik, förd med en pionjäranda 
och en styrka som kan sätta sin prägel också på 
utvecklingen i andra delar av Europa. Liksom 
1800-talet var industrialismens århundrade och 
1900-talet är tillväxtens århundrade kommer med 
säkerhet de första 100 åren på 2000-talet att bli 
ekologins och miljöskyddets århundrade.

För att kunna nå de mål inom miljöpolitiken 
som är ofrånkomliga måste vi satsa ännu mera på 
att utveckla en bättre och mera miljövänlig tek
nik.

Här ligger Norden långt framme — och med 
nya satsningar på detta om råde kan vi driva på 
utvecklingen i Europa, både när det gäller skyd
det av natur och resurser, men också t. ex. på 
arbetsmiljöns område.

Herr president! 1 det här sammanhanget kan 
också det pågående Nordiska teknologiåret spela 
en viktig roll.

Avsikten med denna satsning är alltså att lyfta 
fram nordisk teknologi och nordiskt teknologi
kunnande. I förlängningen av denna satsning bör 
vi sträva till att omvärlden skall få upp ögonen för 
vad vi i Norden kan erbjuda i detta avseende.

Jag har noterat att Sveriges regering har för 
avsikt att inrätta ett internationellt institut för 
miljöteknik. Det är naturligtvis både angeläget 
och vällovligt. M åhända hade det ändå kunnat 
vara en idé om frågan om inrättandet av ett så
dant institut hade kunnat prövas i något lämpligt 
nordiskt organ för att finna ut om en nordisk 
satsning i den här riktningen hade varit ända
målsenlig.

Satsningen på teknik och teknologi får inte 
betyda att humanistiska och kulturella värden 
sätts åt sidan. Det finns bland m ånga en utbredd 
pessimism i det här avseendet — det teknologiska 
samhället tar överhanden och förkväver hum a
nistiska och kulturella ideal.

Den finländske filosofen Georg von Wright

initierade en uppm ärksam m ad diskussion i Fin
land och Sverige kring just dessa frågor. Hans 
beskrivning av dagsläget och analys av framtiden 
ger oss varningar om vad som kan hända om vi 
inte vaksamt och kraftfullt styr den tekniska ut
vecklingen så, att den i allt tjänar samhället och 
m edborgarna. Den tekniska utvecklingen får 
därför aldrig bli en angelägenhet för enbart tekni
ker — det är en angelägenhet för envar av oss.

Herr president! Ministerrådets ordförande 
Bjarne Mørk Eidem har i sitt anförande här note
rat och betygsatt de ministerrådsforslag som nu 
ligger på borden. Ett sam m anfattande omdöme 
om hans eget betyg på ministerrådets ansträng
ningar är väl, att han finner verket vara gott.

Debatterna här under den kommande veckan 
får visa om detta är en uppfatting som delas av 
alla. Jag tänker alltså inte här gå in och nu kom
mentera varje ministerrådsforslag för sig — det 
blir det tillfälle till senare i debatten.

Rent allmänt tycker jag dock det finns grund 
för att ge en eloge till m inisterrådet för att det 
denna gång framlagt en rad förslag på viktiga 
sam arbetsom råden. Särskilt vill jag  näm na kul
turhandlingsplanen, förslaget om ett industriellt 
centrum och handlingsplanen för bioteknolo- 
giskt samabete m. m. Det visar att ministerrådet 
har satt upp höga mål för det fortsatta sam arbe
tet.

Med höga ambitioner följer också kravet på att 
ge samarbetet i stort och varje delområde sådana 
ekonomiska ram ar att am bitionerna verkligen 
kan genomföras när de konfronteras med verklig
heten. Här finns anledning att vara mycket be
tänksam.

Sålunda innehåller det nya förslaget till kultur
handlingsplan en lång rad förslag som kan vitali
sera och effektivisera det kulturella sam arbetet. 
Särskilt gäller det om rådena forskning och ut
bildning. Mera klent är det på t. ex. om rådena 
folkrörelsesamarbete och barn- och ungdoms
kultur, kanske också kulturformer.

Avgörande för framgång är emellertid att till
räckliga medel ställs till förfogande för att nå de 
uppställda målen. För kulturhandlingsplanens 
del måste tillföras ytterligare resurser för att de 
uppställda målen skall kunna nås.

När vi talar om att tillföra ytterligare resurser, 
är det viktigt att påm inna om att det nordiska 
samarbetet som helhet egentligen inte skall inne
bära en ökad kostnad för de enskilda nationerna 
och självstyrande om rådena. Låt oss komina
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ihåg att den inkomstsida som finns genom vårt 
samarbete, dvs. att vi nationellt kan avstå något 
till förmån för en nordisk satsning, aldrig syns i 
våra kalkyler och budgetar. Det finns där lika 
fullt — som sagt, låt oss minnas det.

Herr president! Inom rådet torde det råda stor 
enighet om att det är ett ministerrådsforslag som 
vi saknar — förslaget om åtgärder mot havsför- 
oreningar.

Nedsmutsningen av haven är ett av de värsta 
hoten mot mänsklighetens livsmiljö. Radikala å t
gärder mot en sådan nedsmutsning måste helt 
enkelt vidtas. Och vidtas internationellt. Om vi 
här i Norden inte kan samlas kring ett gemensamt 
program mot föroreningar av haven — hur skall 
vi då kunna begära att andra länder skall lyckas 
där vi misslyckas?

Jag skall inte orda mer om tidtabellen. Jag vill 
emellertid uppm ana ministerrådet att det hand
lingsprogram mot havsföroreningar som avise
rats till nästa års session måste vara framsynt, 
långtgående och radikalt. Framför allt måste vi få 
ett sådant, samt en lösning på de problem som 
förorsakas av koldioxider och andra drivhusga
ser. Det måste vi fundera på.

Med den internationella konferens mot havs
föroreningar som Nordiska rådet planerar att ge
nomföra i oktober 1989 vill vi uppnå två saker: 
dels lyfta fram  frågorna om havsföroreningar — 
se till att de blir kända och uppm ärksam m ade 
inte bara bland allmänheten utan också bland de 
parlamentariker, som har ansvaret för att något 
händer i dessa frågor i sina hemländer, dels för
söka samla parlam entariker från 18 länder till ett 
gemensamt program  kring åtgärder mot havsför
oreningar.

Jag är glad att kunna meddela att vårt initiativ 
har mött ett positivt gensvar — jag är också glad 
och tacksam över den aktiva medverkan på olika 
sätt som ministerrådet erbjudit i detta sam m an
hang. Tack för det.

Herr president! En stark utveckling av våra 
internationella kontakter; viktiga handlingspla
ner på flera om råden; goda medlemsförslag — 
allt detta samverkar till att göra det nordiska sam
arbetet friskt och vitalt.

Låt oss bara komm a ihåg att vi alla måste vara 
beredda att ge av det lilla för att gemensamt 
åstadkom m a det stora. G ör vi bara det — och 
med gott humör — då går det nordiska sam
arbetet en ljus fram tid till mötes.

Grethe Lundblad: Herr president! Sedan vår 
förra session i Helsingfors har den nordiska de
batten i hög grad präglats av en nygammal insikt: 
Det nordiska samarbetet varken kan eller bör exi
stera i ett lufttom t rum , avskilt från allt det som 
händer på övriga delar av vår planet. N är om 
världen förändras leder det till nya krav och nya 
möjligheter för vårt sam arbete här i Norden.

Ur socialdemokratisk synpunkt finns det — 
med replikväxlingen vid föregående session i 
minnet — anledning att uttrycka tillfredsställelse 
över att vi under 1987 kunnat enas om att tillsätta 
en kommitté som skall utreda det nordiska sam
arbetet i internationella sam manhang. M inister
rådet har för sin del uppdragit åt samtliga äm- 
betsmannakom mittéer att inom respektive sektor 
beskriva vad den pågående utveckligen inom EG 
kan innebära för det nordiska samarbetet. Det är 
därför inte överdrivet att hävda att omvärldens 
betydelse för det nordiska sam arbetets villkor är 
större än på länge.

Samtidigt vore det fel att inrikta det nordiska 
samarbetet på en passiv anpassning till vad som 
kan komma att beslutas utanför Norden, t. ex. i 
Bryssel. Vi bör inte glömma att det ännu saknas 
många bitar i det västeuropeiska pusslet. Vi vill 
alla, inom ramen för våra nationella förutsätt
ningar, delta i byggandet av ett förnyat och stärkt 
Europa. Vi socialdemokrater tror att också vi i 
Norden kan ge konstruktiva bidrag, inte minst 
när det gäller de sociala och miljömässiga dimen
sionerna av det europeiska sam arbetet.

Dessa bidrag, herr president, ger vi inte genom 
att lägga det nordiska samarbetet i träda, utan 
bättre genom att vidareutveckla det.

Det industriella centret i Oslo är en viktig ny 
gren på det nordiska sam arbetsträdet. Väl utnytt
jat kommer det att ge ett förbättrat samarbete 
inom och mellan industribranscher i de nordiska 
länderna. Det bör också kunna medverka till ett 
bättre nordiskt nät av underleverantörer och till 
gemensamma exportsatsningar. Från socialde
mokratiskt håll kommer vi med intresse att följa 
centrets uppbyggnad och utveckling.

” Norden som hem m am arknad” är ett begrepp 
som visar på vad som bör göras. Att avskaffa 
handelshindren i Norden är inte bara en praktisk 
lättnad för konsum enterna utan naturligtvis ock
så för företagaren. Uttrycket visar på tendensen 
till att Norden, snarare än ett av våra länder, 
bildar basen för många företag.

Men denna i och för sig positiva, utveckling
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kan inte få innebära att företagen undandrar sig 
det ansvar som följer av nationella lagar och av
tal. En prövosten i detta sam m anhang är de fack
liga organisationernas krav på rätt till koncern- 
fackligt samarbete. U tan en överenskommelse på 
denna punkt riskerar vi att ham na i en utdragen 
lagstiftningsprocedur, som kommer att fördröja 
den internationalisering som företagen i de nor
diska länderna eftersträvar.

Herr president! Det medlemsförslag om ” fri- 
kom m unförsök” över riksgränserna i Norden 
som vi socialdemokrater lade fram för ungefär 
ett år sedan kommer upp till behandling vid den
na session. G rundtanken i vårt förslag är att 
gränskom m unerna själva skall kunna avgöra hur 
de vill sam arbeta, utan hinder av olikheter i stat
liga bestämmelser av olika slag. Vårt förslag har 
mötts av överlag positiva reaktioner från remiss
instanserna och utskottet, och det är vi natur
ligtvis glada för.

Men alldeles särskilt gläder oss det gensvar vi 
har fått från de närm ast berörda, alltså från m än
niskor som bor och arbetar i gränskommuner och 
vars vardag medlemsforslaget vill underlätta. 
Medlemsforslaget pekar fram åt, mot ett Norden 
där riksgränserna visserligen finns kvar men där 
de kan korsas lika obekym rat som om de vore 
kommungränser. Och det måste ju  vara en av- 
huvudpoängerna med det ” medborgarnas Nor
den” vi vill skapa! Jag tycker också att det ligger i 
linje med det jo rdnära samarbete som minister
rådets ordförande nyss har talat om.

Det är också viktigt att det nordiska sam arbe
tet har spjutspetsar in i fram tiden. Därför vill 
socialdem okraterna i Norden att barn och ung
dom och deras levnadsvillkor skall vara ständigt 
aktuella i Nordiska rådets arbete. Vid årets ses
sion tar rådet ställning till ett socialdemkratiskt 
förslag om ett förstärkt sam arbete i ungdoms
frågor genom stöd till ungdomsutbytesprogram 
och ungdomsorganisationer. I år lägger den soci
aldem okratiska gruppen fram ett medlemsför
slag om ökat samarbete för att kartlägga och 
förbättra barns uppväxtvillkor i de nordiska län
derna.

En annan sida av sam m a sak är att ungdomens 
engagemang måste tas till vara också i det nordis
ka samarbetet. Ungdomens Nordiska råd riktar i 
år en appell till oss äldre om att motverka de 
tendenser till rasism och invandrarfientlighet som 
tyvärr finns också i våra samhällen. Den appellen 
bör vi ta emot med glädje och med stolthet över

en generation som tagit detta initiativ. Jag kan 
lova, att socialdemokratins insatser inte skall sak
nas i kampen mot rasismen, vare sig i Norden 
eller annorstädes.

Miljöpolitiken måste vara en annan av våra 
spjutspetsar mot fram tiden. Skyddet av den nor
diska miljön och av människors hälsa mot hot 
från föroreningar i luft, mark och vatten känns 
angeläget för de flesta nordbor. Medvetenhet om 
att de nu synliga skadorna bara är en del av resul
tatet av en sedan m ånga år tillbaka pågående 
användning av luft och vatten som en avfallsbe
hållare utan botten gör att vi inte får dröja med 
insatser.

I flera nordiska länder har man också ökat 
takten i miljövårdsarbetet betydligt. Men förore
ningarna flyger och flyter till och inom Norden 
utan att fråga om gränser. Därför är insatser i 
kampen för en bättre miljö så viktiga att göra i 
nordiskt samarbete. D ärför har vi socialdemo
krater i Nordiska rådet tagit flera initiativ till 
aktiviteter på miljövårdsom rådet genom med
lemsförslag. Därför är bland oss besvikelsen så 
stor över att ministerrådet till årets session inte 
lägger fram ett enda förslag på miljöområdet.

1 stället för stordåd har vi fått ett kortfattat 
besked om att ett principprogram är under arbete 
till nästa session. Den remiss som tillställts social- 
och miljöutskottet har inte kunnat skingra be
svikelsen.

Herr president! En nordisk statsminister har 
fått sitt namn och sin insats knutet till ett världs- 
program för miljöinsatser. Det är bra, men inte 
tillräckligt. Vi socialdemokrater i Nordiska rådet 
anser att vi måste börja den gränsöverskridande 
kampen mot miljöförstöringen redan innan alla 
mätningar, forskningsresultat och principer är 
färdigdiskuterade. Vi vet redan tillräckligt för att 
kunna avgöra den nödvändiga färdriktningen.

Herr president! ” Hälsan tiger still” , säger o rd 
språket, och det gäller säkert också allt det som är 
bra och lyckosamt i det nordiska sam arbetet. Ef
tersom min utm ätta tid är knapp, vill jag avsluta 
med några ord om vad som möjligen brister i 
detta samarbete.

Vi som deltar i Nordiska rådets arbete, i minis
terrådet och i äm betsm annakom m ittéerna, har 
vår dagliga gärning på det nationella planet. För 
att komma fram åt i det nordiska samarbetet m ås
te vi i viss mån frigöra oss från det perspektivet. 
Viljan att nå nordiska lösningar måste få väga 
tyngre än ett halsstarrigt fasthållande vid natio-
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nella lagar och regler.
De rekom m endationer som vi parlam entariker 

i Nordiska rådet enas om måste tas på allvar i 
medlemsländernas regeringskanslier. Det är ju 
faktiskt vi parlamentariker, som är valda att före
träda befolkningen i de nordiska länderna. Be
handlingen av 1988 års budget inger en viss oro i 
det här avseendet, liksom några av de m eddelan
den med anledning av tidigare rekom m endatio
ner som vi fått till denna session.

Varken Nordiska rådet eller den nordiska mo
dellen är något museiföremål som bara skall visas 
fram vid sessionerna en gång om året. Vi skali 
visa att vi i Norden kan förena en god utveckling 
av vårt näringsliv med en i hela regionen hög 
sysselsättning och en utvecklad välfärd för alla. 
Det skall kunna upplevas som något positivt och 
konkret i de nordiska m edborgarnas vardag.

Buttedahl: Hr. president! Nordisk Råd er igjen 
samlet til sesjon — denne gang i Oslo, og det er 
derfor svært hyggelig å kunne være hovedtals
mann for Midten-gruppen nettopp ved denne an
ledning.

Interessen om kring de nordiske spørsmål har 
økt, ikke minst på grunn av debatten om hvordan 
forholdet til EF kommer til å påvirke utviklingen i 
de nordiske land. Siden vi sist var samlet i Hel
singfors har EF-debatten væ rt tiltagende. Utvik
lingen innen EF vil stille de nordiske land overfor 
nye utfordringer spesielt på det m arkedsøkono
miske om rådet. Vårt svar på disse utfordringer 
må bli nye anstrengelser for å fjerne de interne 
hindringer for økt økonomisk samkvem innen 
Norden. Norden som et hjemmemarked har fått 
en ny og utfordrende dimensjon. Kravene til det 
nordiske økonomiske samarbeid i 1990-årene vil 
bli større og på mange m åter annerledes enn de 
krav vj stod overfor i 1980-årene.

På en rekke felter ligger Norden i forkant av 
utviklingen på kontinentet. Som eksempler kan 
nevnes:
— Tiltak innen arbeidsmiljø.
— Bekjempelsen av luft- og havforurensninger.
— Forbrukerbeskyttelse.

På disse og flere andre felter vil den fortsatte 
prosess måtte bli preget av samspill, men også av 
ensidig tilpassing.

Videreføringen av kontakten med EF — via 
EFTA eller på bilateralt nivå — bør hele tiden ha 
det fellesnordiske mål for øye, nemlig å sikre vel
ferd og utvikling i vår nordiske region i årene som 
kommer.

Fra Midten-gruppens side har vi lagt frem et 
medlemsforslag om en studie angående Europa- 
spørsmålet. Dette er et konkret utspill med Nor
den som basis for å analysere de nordiske forut
setningene og ambisjonene i et utvidet europeisk 
samarbeid.

Uten at vi gir avkall på vårt nordiske samarbeid 
kan dette være med og skape en mer felles nor
disk strategi overfor våre forbindelser i EF. Et 
slikt arbeid kan ses på som et supplement til EF- 
spørsmålene innen EFTA-gruppen. De nordiske 
land kan ha mye å vinne gjennom økt felles opp
treden i kontaktene med EF.

Det er ikke et spørsmål om vi skal stå utenfor 
det øvrige Europa, men et spørsmål om hvordan 
vi som europeiske land skal få de best mulige 
sam arbeidsform er med hverandre. Som grunnlag 
for diskusjonen bør vi ha klart at ingen av de 
nordiske land har uttalt at de for tiden ønsker å 
endre sin tilknytningsform overfor EF.

Spørsmålet om det nordiske TV-samarbeidet 
har stått på dagsordenen i ca. 10 år. Nå må vi 
begynne å næ rm e oss en avgjørelse. Midten- 
gruppen vedtok derfor den 2. februar i år en ut
talelse om nordisk TV-samarbeid, og i den frem
hevet vi at Tele-X-satellitten ville være et første 
steg mot et nordisk perm anent TV-samarbeid. Vi 
uttalte videre at det ville være en positiv nordisk 
manifestasjon om et nordisk perm anent 
TV-samarbeid derved kunne starte. Midten-par- 
tiene er beredt til å arbeide for å virkeliggjøre 
dette.

Vi mener at ett alternativ kan være tre kanaler 
der Sverige, Norge og Finland sender på hver sin. 
Innenfor denne rammen bør også Island og D an
mark kunne være representert med sine program
— for å øke den nordiske vinklingen. En finansie
ringsform kan være reklame. Det viktigste i den
ne sammenhengen er at et nordisk TV-samarbeid 
kommer i stand, og fra Midten-gruppens side er 
vi som sagt beredt til å gjøre vårt til at dette kan 
bli virkelighet.

M iljøspørsmål er et fremtidsspørsmål. Vi vet 
alle at m iljøforurensning ikke bare er et nasjonalt 
anliggende, men har sterk internasjonal karakter. 
På dette om råde har Nordisk Råd en svært viktig 
oppgave. At miljøspørsmål er internasjonale vis
te bl. a. luftforurensningskonferansen i 1986 som 
konkret tok opp dette spørsmål.

Havmiljøkonferansen som er planlagt, kom 
mer også til å spille en meget viktig rolle i kampen 
mot miljøforurensningene.
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Her i det norske Storting har vi den ordning at 
det hvert år holdes en redegjørelse fra Regjering
en hvor det legges fram status vedrørende miljø
vernspørsmål nasjonalt og internasjonalt. Mid- 
ten-gruppen har i et medlemsforslag tatt opp 
nettopp dette. Vi mener at det på hver sesjon i 
Nordisk Råd på dagsordenen bør gis rom og tid 
for en debatt spesielt om miljøvernspørsmål. 
Som grunnlag for denne debatt bør Ministerrådet 
få i oppdrag av Nordisk Råd å fremstille en miljø
rapport.

Ved årets sesjon opplever vi det oppsiktsvek
kende at det ikke foreligger et eneste minister
rådsforslag vedrørende miljøvernspørsmål. M id
ten-gruppen ser alvorlig på dette og mener at Mi
nisterrådet har et for lavt ambisjonsnivå i disse 
sentrale spørsmål. Det er på tide med sterke ini
tiativ på miljøvernområdet.

En av hovedsakene under denne sesjonen er 
Kulturhandlingsplanen. Det er en viktig nordisk 
kulturm anifestasjon, som forhåpentligvis kom
mer til å føre til økt interesse om de nordiske 
kulturspørsmål i de forskjellige nordiske land. 
Det er viktig at Kulturhandlingsplanen ikke bare 
biir mange ord i et stort dokum ent, men at den 
fører til at kulturen blir en viktig del av det felles
nordiske samarbeid på alle plan.

Midten-gruppen består av en rekke ulike parti
er med selvstendige ideologier. Vi har en felles
nevner som forener oss, og som gjør at vi be
finner oss i det politiske ” m idtenfeltet” . I novem
ber gjennom førte vi vår første felleskonferanse. 
Hensikten var å diskutere og få fram våre syns
punkter innenfor miljøpolitikk og regionalpoli
tikk. M idten-gruppen mener selv at de gikk styr
ket ut av denne konferansen. Vi har besluttet å 
gjennom føre en lignende konferanse neste år.

Den økende partipolitisering kan på sikt lede til 
positive utspill til beste for det nordiske sam arbei
det. Det nordiske samarbeidet kan ikke fortsette i 
samme hjulspor år ut og år inn uten av vi tilpasser 
oss og følger utviklingen. Den økende partipoliti
seringen kan være en interessant faktor i så måte. 
Dette må imidlertid ikke føre til blokkeringer 
mellom partier og grupper. Diskusjonene må skje 
i en konstruktiv og fremsynt atm osfære.

Som norsk delegat til Nordisk Råd er det opp
muntrende å konstatere at forslaget om oppret
telse av et nordisk industrisenter i Oslo kommer 
til å  bli virkelighet. Dette er viktig — ikke bare 
fordi sentret skal ligge i Oslo, men først og fremst 
fordi det er et viktig industri- og forskningspoli

tisk initiativ. Forslaget representerer et høynet 
ambisjonsnivå for nordisk industrielt samarbeid. 
Det er grunn til å minne om at sentret må se det 
som en viktig oppgave å øke kontakten og bedre 
informasjonen om nordisk næringsliv på den ene 
siden og europeisk forskning og industriprosjek
ter på den annen. Jeg er overbevist om at dette 
industrielle sentret kommer til å bli et svært viktig 
element i hele det nordiske samarbeidet.

Fra Midten-gruppens side ser vi fram til denne 
sesjonen med stor forventning, og vi vil være med 
og behandle en rekke viktige saker. Vi håper at 
denne sesjonen vil følge opp det store samarbeid 
som har utviklet seg mellom de nordiske land 
gjennom mange år. Vi trenger Nordisk Råd. Vi 
må bare vite å bruke det på en god og effektiv 
måte.

Anker Jørgensen overtog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Bildt: Herr president! När jag i Helsingfors för 
ett år sedan talade på den konservativa gruppens 
vägnar, tog jag upp två för oss viktiga frågor, dels 
frågan om våra nordiska länders deltagande i det 
västeuropeiska integrationsarbetet — och då 
främst EG:s arbete med den s. k. inre m arkna
den, dels det för de närm aste åren allra viktigaste 
konkreta nordiska sam arbetsprojektet, nämligen 
TV-satelliten Tele-X. Bägge dessa frågor ter sig i 
dag minst lika aktuella.

För ett år sedan föreslog vi att ” de nordiska 
regeringarna gemensamt prövade det fördjupade 
Europa-samarbetets konsekvenser för det nordis
ka sam arbetet” genom en ämbetsm annagrupp. 
En sådan grupp har sedan dess tillsatts. Den skall 
vara klar och redovisa delresultat redan till våren, 
vilket vi tycker är bra. Men samtidigt går debat
ten vidare i alla våra länder. Den devis om ” N or
den i Europa” som vi konservativa lanserade i 
Helsingfors accepteras nu av allt fler.

Det handlar inte om det nordiska och det väst
europeiska sam arbetet såsom alternativ eller ens 
såsom komplement till varandra. Det handlar om 
det nordiska sam arbetet såsom en del av ett vida
re europeiskt samarbete.

Efter framgången med att lösa de akuta finans- 
och jordbrukskriserna på EG-toppmötet i Brys
sel i början av februari skjuter nu arbetet med att 
förverkliga den inre m arknaden ny fart. 1992 är 
kanske inte i alla avseenden ett realistiskt slut
datum  för detta arbete, men om färdriktningen
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och om engagemanget råder det ingen som helst 
tvekan.

De nordiska länderna utanför EG har klargjort 
sin strävan att vara med i detta arbete. För oss 
handlar det faktiskt om förutsättningarna för 
morgondagens välfärd. Skulle vi stängas ute från 
ett arbete, som kan få lika genomgripande ekono
misk betydelse som tullavvecklingarna i Västeu
ropa i slutet av 1950-talet och i början av 1960- 
talet, kommer våra förutsättningar att vidareut
veckla vår nordiska välfärd att försämras radi
kalt.

Så långt det över huvud taget är möjligt bör vi i 
Norden försöka att sam ordna våra respektive an 
strängningar och strävanden när det gäller delta
gande i EG:s arbete med en inre m arknad. Visst 
finns det olika bedömningar både inom och mel
lan våra länder om utformningen av den framtida 
EG-kursen. Men på denna punkt — den inre 
m arknaden och dess betydelse — står vi alldeles 
eniga.

Den inre m arknaden påverkar direkt och ome
delbart olika delar av det nordiska samarbetet. 
Passunionen, den fria nordiska arbetsm arkna
den, arbetet med att få bort tekniska handelshin
der, transportpolitiken och arbetet med produkt
säkerhetsfrågor är bara några av många exempel.

På dessa och andra om råden bör vi söka an
knyta de fram gångar som vi har uppnått här i 
Norden till det framväxande västeuropeiska sam
arbetet, medan vi på andra områden där man i 
Västeuropa har kommit längre bör överföra det 
västeuropeiska arbetets framsteg också till Nor
den i dess helhet. Detta arbete måste förankras 
här i Nordiska rådet i den parlam entariska för
samlingen. Debatten om Norden i Europa som 
förs ute i samhällena måste föras också här. Vi 
kommer därför att föreslå att en parlamentarisk 
grupp tillsätts så snart som möjligt för att granska 
frågan om Norden i den europeiska inre m arkna
den. E tt medlemsförslag med likartat innehåll 
har framlagts av företrädare för mittengruppen, 
vilket Johan Buttdahl nyss nämnde.

Vi vill att bägge dessa förslag snabbehandlas av 
rådet så att presidiet så snart som möjligt kan 
tillsätta en arbetsgrupp. Dess första rapport bör 
kunna diskuteras vid sessionen i Stockholm om 
ett år. Vi föreslår snabbehandling därför att den 
europeiska verkligheten nu förändras snabbt, 
medan detta ord inte alltid fram står som särskilt 
passande såsom beskrivning på Nordiska rådets 
norm ala handläggning av frågor.

Vad gäller Tele-X, herr president, är det lika 
bra att vi är uppriktiga mot varandra: Risken för 
ett misslyckande och ett politiskt fiasko blir allt 
större. Det beror alls icke på att behovet av ett 
nordiskt TV-samarbete inte skulle finnas eller på 
att satellittekniken är dålig. Alls icke. Det beror 
enbart på bristen på klara politiska beslut och på 
politisk handlingskraft. Jag såg att presidiet i sin 
officiella rapport till denna session talar om 
Nordsatprojektets ” kollaps” såsom en ” försum 
mad chans” och om följetongen om Tele-X så
som ” en uppvisning i vankelm od” .

Ännu gäller ett gamm alt beslut från 1985 om 
att denna satellit skall användas för sändning av 
två redigerade repriskanaler till mycket dryga 
kostnader. Det beslutet kritiserade vi konservati
va i Helsingfors och fick både utskott och seder
mera presidium med oss. Trots denna enighet i 
den parlam entariska församlingen förmådde 
statsm inistrarna i somras inte att fatta beslut om 
vare sig program sam arbetets innehåll eller om 
hur ett perm anent sam arbete skulle kunna se ut. I 
dag tror jag faktiskt att det inte längre finns några 
anhängare av den s. k. repriskanalsmodellen, 
som faktiskt fortfarande är den politik som gäl
ler.

Vi närm ar oss nu raskt en situation där vi för 
dryga pengar kommer att skjuta upp en satellit, 
som vi inte vet användningen av. Det finns i detta 
läge bara två vägar att gå, och valet måste träffas 
nu.

Den första vägen är att fatta beslut om ett 
heltäckande nordiskt TV-satellitsystem. Tele-X 
skulle bli den första satelliten i detta system. M öj
ligheter finns nu att på mycket fördelaktiga vill
kor både pris- och tidsmässigt köpa in ytterligare 
satelliter. 1 början av 1990-talet kunde vi då ha ett 
färdigt system för vidareutsändning av minst åtta  
nordiska TV-program.

Den andra vägen — om man inte väljer den 
första — är att inse det politiska misslyckandet 
men att samtidigt utvidga den tekniska fram 
gången genom att helt sonika sälja hela satelliten 
eller hela dess kapacitet till dem som utan minis
terråd, äm betsm annakom m ittéer och oändligt 
fotsläpande faktiskt förm år att utnyttja denna 
tekniks möjligheter till människors bästa.

Det skulle, herr president, vara ett stort neder
lag för den nordiska sam arbetstanken. Men man 
kan faktiskt inte sända upp en miljardsatellit ba
ra för att vara ett himmelskt m onum ent över en 
tanke, som inte förmår leda till resultat.
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Min mening är alldeles klar: Utveckla Tele-X 
till ett heltäckande nordiskt TV-satellitsystem. 
Fatta beslut om det nu, därför att det är nu be
slutet måste fattas. Att ministerrådet ännu inte 
inför denna session har kunnat ena sig om någon
ting som skulle kunna läggas fram närm ar sig 
faktiskt skandalens gräns. Statsm inistrarna kan 
inte gärna med den politiska hedern i behåll läm
na Oslo utan att ha fattat något beslut i denna 
fråga, där beslut krävs nu.

Björklund: Herr president! Carl Bildt föreslog 
nyss, att det borde tillsättas en parlam entariker
kommitté med uppgift att granska det nordiska 
samarbetets förhållande till utvecklingen inom 
EG och den interna marknaden.

Jag vet inte om herr Bildt har uppfattat att 
detta inte är generaldebatten i Helsingfors i febru
ari 1987, utan faktiskt generaldebatten i mars 
1988 och att denna kommitté redan har tillsatts. 
Den internationella komm ittén, som under Karin 
Söders ledning har startat sitt arbete, har i sitt 
m andat dels uttryckligen denna av Bildt efterlysta 
uppgift. Vad som är på randen till en skandal vet 
jag inte.

Bildt: Det gäller att hålla isär vad som är for
malia och vad som är sakfråga. Den internatio
nella utredningskom mittén skall behandla N or
diska rådets verksamhet och Nordens förmåga 
att uppträda sam ordnat i en lång rad internatio
nella fora. Den skall diskutera fram för allt den 
formella aspekten.

Vad jag vill att vi skall ta upp är en konkret 
sakfråga, som påverkar nästan varje del av det 
saksamarbete som vi har, och det är utvecklingen 
av EG:s inre m arknad. Det arbetet går nu snabbt 
fram åt. Därför tror jag inte vi har råd att vänta på 
den typ av heltäckande formella granskningar av 
Nordens roll i alla möjliga och omöjliga inter
nationella sam arbetsorganisationer som också 
skall äga rum.

Vi måste nu  ta itu med just detta. Det är vad vi 
vill att denna parlam entarikergrupp skall göra.

Björkstrand: Herr president! Jag förvånar mig 
över att Carl Bildt, när han talar om principer 
från 1985 när det gäller Tele-X, talar om två re
priskanaler. Det är det i ingen händelse fråga om. 
Vad det är fråga om är att båda kanalerna kan 
sända program som samtidigt går ut över ett na
tionellt nät och över Norden. Och också i det

fallet att man skulle ta t. ex. ett kulturprogram 
som gått i ett lands TV och sända det senare över 
Norden är det repris bara för det landets vid
kommande och inte som helhet. Att tala om re
priskanaler är alltså att ta  till uttryck som inte alls 
motsvarar verkligheten.

Björklund: Herr president! Carl Bildt har 
missuppfattat den roll och det m andat som den 
tillsatta internationella kommittén har fått. Den 
internationella komm ittén har på sitt första möte 
fört en diskussion om  det m andat som vi fick 
inför vårt arbete och helt klart konstaterat att den 
europeiska integrationsproblematiken är en cen
tral frågeställning i komm ittéarbetet. Jag vill be
stämt tillbakavisa den nedvärderande uppfatt
ningen att det här skulle vara fråga om formalia. 
Det är fråga om  substans i denna kommitté, och 
jag hoppas den tolkning Carl Bildt gav inte är 
uttryck för den konservativa gruppens uppfatt
ning om det som skall eftersträvas i detta arbete.

Margrete Auken: Hr. Præsident! Vi har kun
net glæde os over en fantastisk nordisk samstem
mighed, som er kommet til udtryk nu i Carl Bildts 
indlæg. For to år siden foreslog den venstresocia
listiske gruppe, at vi kom i gang med at udarbejde 
en strategi for, hvordan vi kunne lave nordiske 
modeller, sådan at det blev det nordiske sam
arbejde, der kom til at påvirke udviklingen i det 
EF, der under alle om stændigheder kommer ind i 
vore lande. Jeg synes, vi skal glæde os over, at de 
konservative — som sidste år næsten ikke kunne 
få luft a f forfærdelse over, at vi foreslog det — nu 
så indstændigt beder om det. Det er vel det bedste 
m andat, vi kan give videre til vor komité. Vi kan 
ikke nå at lave nye komiteer, det lader sig simpelt 
hen ikke gøre, men vi kan nu give et stærkt m an
dat videre til den komité, der sidder, idet vi nu er 
fælles om dette fra venstre til højre.

Bildt: Först vänder jag mig till Gustav Björk- 
strand. Vi skall inte strida om hur vi skall rubrice
ra det alternativ som fortfarande är det formellt 
gällande. Låt mig bara konstatera att alla är ense 
om att det alternativet är såväl dyrt som dåligt 
och därtill nästan totalt saknar politiskt stöd. Det 
behövs ett nytt beslut om vad vi skall använda 
satelliten till. Vi har fortfarande inget förslag från 
ministerrådet om vad det skall gå ut på. Det är 
detta som — för att använda det uttrycket igen — 
närm ar sig skandalens gräns.
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Sedan vänder jag mig till llkka-Christian 
Björklund. Jag tror att det icke bara är jag som 
har m issuppfattat, om så skulle ha varit fallet. 
Det gäller även m ittengruppen, som har lagt fram 
ett förslag i samma anda, där man säger att det 
finns ett behov av att vid sidan om den inter
nationella utredningskom mittén ta itu med just 
de problem som rör sammanvägningen av det 
nordiska sam arbetet och EG-arbetet med den in
re marknaden.

Och så till Margrete Auken. D etta är en gam
mal debatt, som fördes också i Helsingfors. Vi i 
den konservativa gruppen är som bekant bestäm 
da m otståndare till att göra detta forum till en 
allmän utrikespolitisk tummelplats, men det är 
klart att vi när vi sysslar med saksamarbetet i 
Norden inte kan undvika att ta  hänsyn till det 
saksamarbete som sker runt om i Europa, där 
dessutom ett medlemsland är djupt involverat 
och de andra medlemsländerna också vill bli 
djupt involverade.

Björkstrand: Herr president! Jag ville åt histo
rieskrivningen när det gäller talet om repriskana
ler. Där är vi nu nog eniga. Annars håller jag med 
Carl Bildt om att det är förvånande om minis
terrådet låter Tele-X-flaggskeppet skjutas i sank 
innan fartyget ens blivit sjösatt.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil fortsat 
glæde mig over resultatet. Jeg vil blot sige til Carl 
Bildt, at også konservative bør en gang imellem 
lytte til andet end deres fordomme. Jeg talte ikke 
her om det øvrige internationale samarbejde. Jeg 
understregede, som llkka-Christian Björklund 
og som mange andre — vægten af samarbejdet 
om en handlingsplan vedrørende EF. Det var fak
tisk det, vi havde det store spektakel om sidste år, 
hvor det blev afvist. Vi konstaterer nu — og jeg 
synes, vi skal gøre det med glæde — et omsving i 
den konservative gruppe, så vi virkelig har massiv 
opbakning i spørgsmålet EF—Norden.

Meddelande

Det meddelades, att Mats Nyby intagit sin plats i 
rådet.

KoriUinsky: President! Nordiske venstresosia- 
lister sier ja  til Europa! Selvfølgelig — våre land 
er jo  i Europa. Vi vil i Europa-debatten legge stor 
vekt på felles sikkerhet, en mer forpliktende mil
jøpolitikk og et utvidet mangfoldig kulturelt

samarbeid. Dette forutsetter all-europeiske ana
lyser, politiske forslag og handlinger.

På kort sikt må vi forholde oss til utviklingen 
av EFs indre marked. Fram mot 1992 må de nor
diske EFTA-land, i næ rt samarbeid med Dan
m ark, aktivt og kritisk undersøke og forhandle 
om vilkårene for videre samarbeid med EF. Men 
vi bør ikke godta at f. eks. Norge, slik det ut
trykkes i vår stortingsmelding om ” Norge, EF og 
europeisk sam arbeid” , ”m å tilpasse seg utvik
lingen av EFs indre m arked” .

Det er en altfor passiv og ukritisk formulering 
av de utfordringer og muligheter vi vil møte.

I kommende diskusjoner og forhandlinger 
med EF må det legges avgjørende vekt på mulig
heter for full sysselsetting, aktiv distriktspolitikk, 
demokratisk styring av økonomien, sosiale og 
helsepolitiske verdier, arbeidsmiljø, forbruker
vern og naturvern. Dette er grunnleggende verdi
er i de nordiske land. De er kjempet fram av 
arbeider-, bonde-, kvinne- og miljøbevegelsene 
og av de partier som står næ r disse bevegelsene. 
En ensidig vekt på ” tilpasning” til EFs indre m ar
ked ut fra snevre bedrifts- og handelsøkonomiske 
interesser kan og bør vi ikke være med på.

EFs viktigste bud er fortsatt en for ensidig sat
sing på økonomisk vekst, høyt energiforbruk og 
storkapitalens frihet til å flytte investeringer og 
arbeidsplasser ut fra ofte snevre bedriftsøkono
miske interesser. Hensynet til full sysselsetting, 
sosial velferd, helse og miljø blir sjelden eller aldri 
selve utgangspunktet for produksjon og økono
misk politikk. Disse hensynene blir i beste fall til 
en reparerende helse-, sosial- og miljøpolitikk.

Tilpasning til det indre marked i EF betyr gene
relt at alle nasjonale eller nordiske krav til varer 
og tjenester som gjelder helse, forbrukervern, og 
miljøvern, må avvikles eller harmoniseres. Regel
verket for dette er i hovedsak fastsatt. Men prakti
seringen av denne ensretting fra kommisjonens 
side vil på noen om råder være avhengig av vedtak 
i EF-domstolen. Et aktuelt eksempel er D an
marks forsøk på å få EF til å godta den mer 
miljøvennlige danske ordning for returflasker og 
forbud mot metallemballasje for øl og mineral
vann. EF-kommisjonen har sagt nei. Saken er nå 
til behandling i EF-domstolen. Dette er bare ett 
av mange eksempler på hvordan nordisk ” tilpas
ning” til EFs indre marked kan bety tvang til 
lavere standard innen miljøpolitikken. Produsen
tenes frihet tvinger miljøverdiene lavere ned.

Et annet eksempel er bruk av freon, som vi vet
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er skadelig for ozonlaget i atm osfæren. Her har 
EF-kommisjonen nektet forbud og begrensning
er som de nordiske land ville legge stor vekt på.

Et tredje eksempel gjelder kreftfremkallende 
stoffer. W HO har, etter grundig dokum entasjon, 
ca. 200 kreftfremkallende stoffer på sine lister. 
Men fra 1984—88 har EF bare godkjent at 32 av 
disse stoffene ” kvalifiserer” til merking med ad 
varselen: ” Kan fremkalle kreft” . Ved siste EF- 
gjennomgang av WHOs liste ble seks kreftfrem 
kallende stoffer ikke godkjent for merking trass i 
sterkt press fra dansk side. Disse seks stoffene var 
blant de 16 mest anvendte i Danmark fra WHOs 
liste.

Et fjerde eksempel gjelder avgassregler for små 
og mellomstore biler. Danmark, som USA og 
andre nordiske land, ønsker regler som krever ca. 
90 pst. av farlige stoffer fjernet fra avgassen. Men 
EF vil ikke kreve mer enn ca. 30—40 pst. rensing 
fra sine bilprodusenter. Og im portforbud mot så 
forurensende biler vil være forbudt for de som 
” tilpasser” seg det indre marked på dette om 
rådet. Frihandel er viktigere enn miljøvern.

En rekke tekniske og fysiske handelshindringer 
innen EF og mellom EF og nordiske EFTA-land 
kan selvsagt fjernes uten negative virkninger for 
helse og miljø. Men dette m å undersøkes og for
handles om konkret. Og i mellomtida bør de nor
diske land komme lengst mulig i å fjerne handels
hindringer seg imellom.

Norden må opptre mest mulig samlet i denne 
prosessen. Bare da kan våre verdier og priorite
ringer få den politiske tyngde de fortjener. En 
ukritisk ” tilpasning” til EFs indre marked kan 
bety fjernstyring fra Brussel av vesentlige kvalite
ter i vår helse-, forbruker- og miljøpolitikk. For 
norske m otstandere av fullt EF-medlemskap er 
dette en uakseptabel undergraving av folkefler
tallets seier fra folkeavstemningen om EF i 1972.

” Den nordiske sam funnsm odellen” legger av
gjørende vekt på full sysselsetting. Langt inn i det 
politiske sentrum, ja  til og med blant mange kon
servative, er det en sterk motvilje mot å bruke 
eller godta massearbeidsløshet som økonomisk 
virkemiddel. Så er da også arbeidsløsheten i de 
nordiske EFTA-land i gjennom snitt mange gang
er lavere enn i EF. Der er det nå nesten 20 millio
ner som går ledige, ikke som resultat av ” skjeb
ne” , ” uhell” eller ” latskap” , men som resultat av 
økonomisk politikk. Med rundt 10 pst. arbeidsle
dighet i EF gjennom mange, mange år har dette 
” fellesskap” tapt kampen for full sysselsetting

inntil videre.
Sosialister og andre venstrekrefter fra EF-land 

arbeider for en annen økonomisk politikk innen 
EF. Men EF er bygd opp for å gi kapitalkreftene 
” frihet” , ikke først og fremst for å gi lønnstaker
ne frihet fra arbeidsledighet og frihet til å føle 
økonomisk og sosial trygghet.

Det viktigste bidrag nordisk arbeiderbevegelse 
og venstrepartiene kan yte til sine politisk allierte i 
EF, er å vise at massearbeidsløshet kan unngås — 
at vi verken må, bør eller vil ha den, at det fins 
realistiske alternativer til den menneskelige, øko
nomiske og politiske håpløshet som kaster skyg
ger over EFs nesten 20 millioner arbeidsløse. Men 
for å kunne representere et slikt alternativ må vi 
ha frihet till å være det. Og da er det viktig at det 
fins et Norden og et Vest-Europa utenfor EF! — 
et Norden og Vest-Europa som kanskje tar ”den 
europeiske” kulturarv mer alvorlig i praktisk po
litikk enn EF — hvis vi i denne kulturarv legger 
mer vekt på humanisme enn kapitalisme, mer 
vekt på å sette ” mennesket i sentrum ” enn å sette 
kapitalinteressene i sentrum.

Nordisk Råd har et samlet budsjett for 1988 på 
ca. 560 mill. norske kr. Den årlige budsjettvekst 
på 3 pst. som M inisterrådet legger til grunn i åra 
framover, er for liten i forhold til de vesentlige 
oppgaver det nordiske samarbeidet står overfor. 
Penger er selvsagt ikke alt. Og vi må alltid kritisk 
vurdere om midlene brukes effektivt nok. Men 
skal Nordisk Råd bli et mer effektivt, målrettet 
redskap for en utvidelse og styrking av nordisk 
sam arbeid, må flere midler settes inn. ” Gode råd 
er dyre” . Det gjelder også Nordisk Råd!

Den venstresosialistiske gruppe vil fortsatt leg
ge vekt på natur- og miljøvern, arbeidsmiljø, tra 
fikksikkerhet, likestilling, samarbeid på arbeids
markedet og innen helse-, sosial- og kulturpoli
tikken. Forskningssamarbeidet må utvides, med 
større vekt på samspill mellom natur- og sam
funnsvitenskapene og etiske krav til anvendelse 
av forskningsresultatene. Det siste er spesielt vik
tig innen bioteknologisk forskning. For å styrke 
nordisk fellesskap blant ungdom er det en rekke 
skolepolitiske, kulturelle og andre tiltak som er 
nødvendige.

Kort sagt: Oppgavene står i kø. Selvsagt må vi 
prioritere. Men når det er så vanskelig, forteller 
det ikke bare om den vanlige politikertrangen til å 
ville gi alt til alle straks. Det forteller også om 
lange avstander mellom store politiske oppgaver 
og små økonomiske ressurser for det nordiske
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samarbeidet.
Innenrikspolitikken i de nordiske land påvirker 

hvordan vi lever. Men utenrikspolitikken påvir
ker om vi skal overleve. Derfor er det absurd å 
utdefinere sikkerhetspolitisk diskusjon fra Nor
disk Råd.

De nordiske land har ulike sikkerhetspolitiske 
bånd rundt seg. Det skal vi respektere. Men 
kanskje nettopp derfor er det viktig å vise oss selv 
og andre at vi kan samarbeide også på viktige 
utenrikspolitiske felt. Likesom vi i vår indre nor
diske politikk legger vekt på sosial trygghet, men
neskerettigheter, sosial rettferdighet og miljø
vern, er dette også felles verdier vi vil stå for og 
kjempe for i verden — utenfor Norden.

Statsminister Holkeri: Herr president! Det 
nordiska sam arbetet och vårt lands relationer till 
de övriga nordiska länderna utgör en av grund
pelarna för Finlands utrikespolitik och interna
tionella relationer. När det Nordiska rådet i år 
samlas till sin session har den finländska rege
ringen en ny politisk sam mansättning. Jag vill i 
detta forum konstatera, att Finlands inställning 
till Norden och det nordiska sam arbetet fortsätt
ningsvis följer den vedertagna traditionella lin
jen.

Det brett upplagda nordiska samarbetet har 
varit resultatrikt även inför denna session. Rege
ringarna har lagt fram ett stort antal minister- 
rådsförslag. 1 mången framställning kan man 
skönja en aktiv insats av parlamentarikerna. 
Även om rådet med avseende på beslutsfattandet 
skiljer sig från de nationella folkrepresentatio
nerna, är det en kraftkälla för utvecklandet av det 
nordiska sam arbetet. Dialogen mellan regering
arna och parlamenten är fruktbar.

Som ett flaggskepp för det nordiska sam arbe
tet uppstod för ett par år sedan den ekonomiska 
handlingsplanen, Norden i växt. Man har nu in
lett förberedelserna för en ny plan. Det vore vik
tigt att man i detta arbete kunde utform a en ge
mensam ekonomisk-politisk strategi för att tryg
ga och förbättra den nordiska konkurrenskraf
ten.

Det nordiska sam arbetsprogram met för av
veckling av handelshinder har varit i kraft i ett år. 
Programmet erbjuder nya medel att bekämpa 
handelshindren. Det gäller nu att omvandla ett 
om fattande politiskt stöd till ett effektivt förverk
ligande av programmets principer, dels för att 
ytterligare frigöra handeln inom Norden, dels

också för att vara beredd inför den europeiska 
utvecklingen. Avvecklingen av handelshindren 
breddar vägen för ” Norden som hem m am ark
nad” . Dessa strävanden bör vara centrala också i 
den nya handlingsplanen för ekonomisk utveck
ling och full sysselsättning.

Den europeiska ekonomiska integrationen har 
accelererat under de senaste åren. Integrationen 
inom Europeiska gemenskapen har varit en på
drivande faktor. Utvecklingen innebär nya m öj
ligheter för de nordiska länderna på deras vikti
gaste exportm arknad. Samtidigt medför integra
tionen nya utmaningar.

Sedan den senaste sessionen har integrations- 
utvecklingen utgjort ett centralt inslag i den nor
diska debatten. Parlam entarikerna har med stort 
intresse deltagit i diskussionen. Nordiska rådets 
internationella kommitté som presidiet tillsatte i 
december har en viktig roll att spela. Det är inte 
skäl att här närm are gå in på komitténs arbete, 
som först nyligen inletts. Vi har i Finland kon
staterat att komm ittén, i enlighet med tidigare 
praxis, inte kommer att behandla säkerhetspoli
tiska frågor. Detta tillfredsställer säkerligen dem 
som känner för det nordiska samarbetet.

Diskussionerna vid statsministermötet här i 
Oslo förra december är i linje med vår uppfatt
ning. Vi var eniga om att använda oss av EFTA 
som förhandlingsinstrum ent i förhållandet till 
Gemenskapen. Det är naturligt, eftersom våra 
intressen i integrationsutvecklingen i första hand 
är av ekonomisk och handelspolitisk natur. Sam
tidigt poängterade vi det nordiska samarbetets 
viktiga komplementerande roll. Vi ansåg de bi
laterala kontakterna vara viktiga och värda att 
utvecklas.

Vi välkom nar ministerrådets kartläggning av 
den nordiska sam arbetsapparatens beredskap att 
möta integrationsutvecklingen. I Finland anser vi 
det vara viktigt att det nordiska samarbetet u t
vecklas också i den nya situationen. M ånga av de 
nu aktuella frågorna är betydelsefulla för oss. 
Arbetet på miljö-, arbetsmiljö- och konsum ent
området kompletterar samarbetet mellan EFTA 
och EG. På många andra om råden kan de nordis
ka länderna bidraga med konstruktiva element 
till sam arbetet. En viktig förutsättning är dock 
att den nordiska sam arbetsapparaten håller jäm 
na steg med utvecklingen. Utgångspunkten är att 
nationella myndigheter och nordiska samarbets- 
organ tänker ” europeiskt” .

Det nordiska samarbetet och deltagandet i in-
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tegrationsutvecklingen i Europa utesluter inte 
varandra. Integrationen är en realitet som vi bör 
beakta. För vår egen del hoppas vi att de sam- 
arbetsformer som uppstår i högre grad skulle 
kunna bidra till att öppna dörrar än stänga dem.

Den aktuella diskussionen i Norden kunde 
jäm föras med debatten för femton år sedan då 
man diskuterade det nordiska sam arbetets fram 
tid och existens. De nordiska länderna kunde 
trots sina olika handelspolitiska lösningar ta  fram 
byggstenar för ett givande inbördes samarbete. 
På sam m a sätt hade de ju  funnit tillräckliga sam- 
arbetsförutsättningar på 1950-talet i en situation 
då de nordiska länderna hade fattat sina egna 
säkerhetspolitiska lösningar.

De nordiska ländernas gemensamma historis
ka och kulturella traditioner har delvis form at vår 
egen nationella identitet. Vi uppfattar det nordis
ka kultursam arbetet dels som ett led att stärka en 
nordisk kulturell sam manhållning och dels som 
ett medel att bevara och utveckla den egna natio
nella kulturen.

H erra puheenjohtaja! Hallitusten nyt neuvos- 
tolle tekemistä esityksistä yhteistyön kehittämi- 
seksi on kulttuuriyhteistyön toimintasuunnitel- 
ma meidän suomalaisten kannalta erityisen tär- 
keä. Suunnitelm an tavoitteisiin kuuluu edistää 
naapuruussuhteidemm e kannalta ratkaisevan 
tärkeää kielten ym m ärtäm istä. Naapurimaiden 
olosuhteiden ja  kulttuurin tunnetuksitekemisessä 
on suunniteltu opiskelijavaihto-ohjelma NORD
PLUS m erkittävä yritys. Samalla se on mielen- 
kiintoinen myös eurooppalaisissa yhteyksissä, 
onhan Euroopan yhteisöjen piirissä rakennettu 
sikäläinen vastaava ERASM US- ohjelma.

Förslaget om en handlingsplan för det nordis
ka kultursam arbetet är speicellt viktigt för oss 
finländare. En av m ålsättningarna med planen är 
att befräm ja språkförståelse, som av naturliga 
skäl är betydelsefull för oss och våra grannrela- 
tioner. Det planerade program m et för studentut
byte, NORDPLUS, är ett betydande företag i 
strävan att öka inform ationen om grannländer
nas förhållanden och om deras kultur. Det är 
även intressant i en europeisk dimension speciellt 
med tanke på motsvarande ERASM US-program 
inom EG.

De nordiska ländernas möjligheter att bibe
hålla sina positioner i en tid av tilltagande inter
nationell konkurrens, är i hög grad beroende av 
deras eget kunnande. Finland har i nordiska sam
manhang framhävt betydelsen av att förena in

satserna på utbildningens och forskningens om 
råden. I synnerhet forskarutbildningen har ofta 
upplevts som en flaskhals. Det är därför glädjan
de att man i sam arbetsprogram m en har fäst upp
märksamhet vid dessa frågor. Det vore dock skäl 
att ytterligare intensifiera ansträngningarna. För
slaget om ett industriellt centrum  i Oslo är ett 
uttryck för dessa strävanden som kan tillföra det 
nordiska näringslivet nya impulser. Vi har noterat 
att projektet kräver tilläggsresurser och hoppas 
att man på denna punkt kan nå en överenskom
melse.

H uvudparten av det nordiska ekonomiska 
sam arbetet ligger i dessa dagar inte på den offent
liga makten. Sam arbetet på företagsnivå har fått 
stor uppm ärksam het i våra länder. Finländska 
företag har varit aktiva inom Norden. Med tanke 
på internationaliseringen av våra företag är en 
sådan utveckling naturlig. Statsm akterna bör för 
sin del skapa verksamhetsförutsättningar för fö
retagen men det är deras sak att möta de krav som 
m arknaderna ställer.

Den nordiska investeringsbanken har medver
kat till att skapa ekonomiska verksamhetsförut
sättningar för nordiska företag. Vi har med gläd
je lagt märke till att banken genom stärkandet av 
kreditvolymen har utvecklats till en betydelsefull 
institution, som åtnjuter internationell högakt
ning. Vid denna session föreslår regeringarna att 
bankens regionallåneordning skall göras perm a
nent. Också inom den föreslagna ordningen med 
så kallade m juka projektinvesteringslån skall 
banken enligt planerna få en betydande roll.

Det nordiska samarbetet är föremål för intres
se från m ånga olika håll. Inom  näringslivet har 
den så kallade Gyllenhammar-Sundqvist-grup- 
pen fram fört ett stort antal förslag som nu är 
under behandling. Vi har i Finland speciellt note
rat N orden-föreningarnas livliga aktivitet.

Ett gränsöverskridande nordiskt TV-utbud är 
ägnat att fördjupa grannlandsinform ationen län
derna emellan. Man har inom Norden uppställt 
som mål att eftersträva en ordning som skulle 
göra det möjligt för m edborgarna att se grann
ländernas program. Denna grundtanke är fort
farande lika aktuell och diskussionerna om sättet 
för ett förverkligande pågår. Med tillfredsställelse 
har vi också kunnat konstatera att det bilaterala 
TV-samarbetet mellan Sverige och Finland nu
mera har fått ett konkret innehåll.

Herr president! E tt aktivt och blom strande 
Norden i Europa får inte betyda att vi passivt
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anpassar oss, än mindre värjer oss för föränd
ringar i vår yttre omgivning. Vi skall öppet möta 
förändringarna, både inom och utanför Europa, 
aktivt dra nytta av möjligheterna och beslutsamt 
delta i utvecklingen.

Det nordiska samarbetet har stått inför stora 
utm aningar under årens lopp. Varje gång har det 
visat sin kraft och förmåga att överleva. Jag är 
övertygad om att det nordiska sam arbetet också i 
framtiden har sin givna roll och stora betydelse.

Statsminister Ingvar Carlsson: Herr president! 
Vi här i Norden har privilegiet att leva i ett väl
färdssamhälle. Drivkraften och grunden för att 
nå detta mål har vilat på m änniskornas krav på 
dem okrati, rättvisa och en frihet som om fattas av 
alla.

Världen har de senaste tio åren skakats av stora 
ekonomiska kriser, som b. a. lett till hög arbets
löshet. Jag vill här slå fast att det välfärdssam
hälle som vi har i Norden visat att vi har kunnat 
möta kriserna på ett bättre sätt än de som valt en 
annan modell. Vi har kunnat leva upp till kraven 
på flexibilitet och kunnat m öta problemen utan 
att betala priset av stagnation och minskad social 
trygghet.

I alla de nordiska länderna har de tekniska 
framstegen betytt mycket för utvecklingen. Vi 
har i stort bejakat ny teknik, men vi har samtidigt 
haft som oeftergivligt krav att det välstånd som 
teknik och ekonomisk tillväxt skapar skall för
delas så jäm likt och rättvist som möjligt bland 
m edborgarna.

Förra årets Nobelpristagare i ekonomi, Robert 
Solow, har betonat den tekniska utvecklingens 
betydelse i industriell tillväxtekonomi. Han me
nar också att social trygghet, av det slag som 
finns i t. ex. de nordiska länderna, inte är en be
lastning på ekonomin. Den kan tvärtom fungera 
som en dynamisk faktor för den tekniska utveck
lingen. M änniskor som inte behöver riskera en 
katastrof om de mister jobbet, som har en grund
trygghet i livet vid sjukdom  och inför ålderdo
men, blir mer positiva till förändringar.

Hur ser då de förändringar ut som vi behöver 
m öta de närm aste åren?

Som utvecklingen redan har visat kommer rör
ligheten på alla områden att öka. G ränserna — 
inte bara här i Norden utan även i övriga Europa 
och världen — kommer att suddas ut. Det kom
mer att bli lättare att flytta mellan länder, både 
för individer, varor, tjänster och kultur, för att

näm na några exempel. Vi kommer i större u t
sträckning att kunna söka vår utbildning i sam ma 
syfte. Företagen kommer att i högre grad inter- 
nationaliseras och specialiseras. Kraven på kvali
ficerad arbetskraft kommer att öka liksom be
hoven av att producera än mer avancerade pro
dukter.

Hotet mot vår miljö kommer att öka. Förore
ningarna i våra vatten, hav, skogar och i luften 
känner inga gränser. Hänsynen till miljön måste 
genomsyra alla samhällssektorer: trafiken, ener
gin, jordbruket och industrin.

Vad har vi i Norden att ge i ett sådant fram tids
perspektiv?

Vår främ sta tillgång är m änniskorna i Norden. 
Vår geografiska närhet, vår gemensamma histo
ria, vårt gemensamm a språk, våra traditioner 
och vårt kulturarv ger oss en särskild plattform 
att stå på när vi skall m öta 90-talet.

Utbildningsnivån är hög och kunnandet är 
stort i de nordiska länderna. Detta gäller inte bara 
ett fåtal. Med den samhällsmodell som vi har valt 
har utbildning och kunskap blivit något vi nume
ra tar för givet. Vi har också visat att vi förmår 
om sätta vår kunskap och utbildning i praktisk 
nytta.

Vi har gemensamma värderingar där livskvali
tet inte mäts bara  i antalet bilar eller TV-appara- 
ter utan i tillgång till god arbetsmiljö, social 
trygghet, möjligheter till rekreation och fritid i en 
ren natur.

Jäm fört med m ånga andra delar av världen har 
vi gott om plats att röra oss på. Vi har tillgång till 
orörd natur och vildmark.

I det nordiska arbetet är det dessa gemensam
ma förutsättningar och tillgångar som vi skall 
satsa på. Vi har alla ett gemensamt ansvar för att 
förvalta och utveckla detta arv. Det är detta som 
är det nordiska samarbetets grund.

En av de stora utm aningar som vi står inför är 
att kunna uppfylla människors krav på att en god 
miljö och ren natur skall vara en självklar del av 
välfärden.

Vår uppgift är att visa att det inte råder något 
motsatsförhållande mellan en ren natur och en 
god miljö å den ena sidan och full sysselsättning 
och tekniskt fram åtskridande å den andra, och 
att social trygghet och jämlikhet inte är hinder — 
utan förutsättningar — för en utveckling mot en 
bättre miljö i både våra egna länder och globalt.

Begreppet ” hållbar utveckling” , som lansera
des av världskommissionen för miljö och utveck-
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ling, har blivit allmänt accepterat. I Sverige har 
regeringen föreslagit att ” en framsynt hushåll
ning med naturresurser och omsorg om miljön i 
m ottagarlandet” skall betraktas som ett speciellt 
mål för biståndet.

På det nationella planet lade regeringen i förra 
veckan fram en proposition som syftar till att på 
bred front angripa miljöproblemen. I propositio
nen föreslås ett program för att bekämpa luftför
oreningar och försurning, liksom ett om fattande 
program för att minska utsläppen till havs i våra 
insjövatten. M ånga av dessa föreslagna insatser 
kommer att positivt påverka miljön också i våra 
grannländer.

Välfärdssamhället byggdes upp som lösningen 
på viktiga problem; avskaffandet av massarbets
lösheten, utbyggnaden av vården och utbild
ningsväsendet för att säkerställa tryggheten för 
den enskilde individen. Nu riktas uppm ärksam 
heten mot miljöproblemen. På samma sätt som vi 
genom flexibilitet och anpassning har kunnat 
trygga välfärden skall vi an ta  den politiska ut
maningen att skydda och förbättra vår miljö.

Det nordiska sam arbetet har en direkt och 
praktisk nytta även i det nu så högaktuella väst
europeiska integrationssamarbetet. Den inledda 
processen har förutsättningar att kunna leda till 
att även det nordiska sam arbetet fördjupas och 
stärkes. För de nordiska länderna gäller det att 
inte enbart anpassa sig till utvecklingen inom EG, 
utan också att aktivt påverka den. Som jag redan 
har näm nt har vi här i Norden på så m ånga om 
råden kommit långt, och här bör vi dela med oss 
av våra erfarenheter. Vårt deltagande i det västeu
ropeiska integrationsarbetet får inte ske till priset 
av att gjorda landvinningar för att trygga sys
selsättningen, värna om en god miljö, de anställ
das ökade medinflytande och konsumenternas 
intressen går förlorade. Det måste vara en an
gelägen nordisk uppgift att verka för att dessa 
frågor får ökad uppm ärksam het och ges högsta 
prioritet även i det västeuropeiska sam arbetet.

G enom förandet av den inre m arknaden inom 
EG om fattar också det viktiga transportom rådet. 
Det är utom ordentligt viktigt att detta EGs inter
na liberaliseringsarbete inte resulterar i att en 
gräns — i värsta fall genom Öresund — upprättas 
som hindrar, försvårar eller onödigtvis fördyrar 
transporterna och trafiken mellan EG-länderna 
och de nordiska länder som inte är med i EG. Vi 
måste därför verka för att olikheterna i konkur
rensen utjäm nas och att reglerna för utförandet

av transporter harm oniseras med dem som kom
mer att gälla inom det övriga Västeuropa.

Även den nya nordiska ekonomiska handlings
planen, som håller på att utarbetas, skall ses som 
ett led i att stärka den ekonomiska integrationen i 
Norden och strävandena att bygga ut det ekono
miska sam arbetet med det övriga Västeuropa. I 
handlingsplanen förbereds konkreta åtgärder på 
en rad om råden: avskaffandet av handelshinder, 
arbetsm arknads- och utbildningsinsatser, infra
strukturinvesteringar, forskning och utveckling, 
exportfräm jande av verksamhet m .m . En ny 
handlingsplan motiveras även av behovet av att 
hejda den tendens till försvagning av den ekono
miska utvecklingen i Norden som helhet som nu 
gör sig gällande.

En ny ekonomisk handlingsplan aktualiserar 
också frågan om det nordiska sam arbetets finan
siering. Vi har från svensk sida föreslagit att det 
nordiska sam arbetet, i likhet med vad som till- 
lämpas inom EG, finansieras genom att en m ind
re del av de generella omsättningsskatterna i de 
nordiska länderna avsätts för det nordiska sam
arbetet. Med en nordisk om sättningsskatt — 
MOMS — skulle det nordiska sam arbetet få en 
egen finansieringskälla och därm ed garanteras en 
rimlig utvecklingstakt.

En av förutsättningarna för att vi har kunnat 
skapa vårt välfärssamhälle i Norden har varit att 
vi med forskningen som grund haft förmågan att 
utveckla ny teknik och därm ed kunnat vinna 
fram gångar för våra produkter på världsm arkna
den. Med de ökade kostnaderna för forskning, 
den allt mer hårdnande konkurrensen — inte 
minst från Förenta Staterna och Japan — är det 
naturligt att det nordiska forskningssamarbetet 
alltmer bedrivs i ljuset av ett större europeiskt 
samarbete. EG har nu öppnat dörren för de euro
peiska länderna när det gäller deltagande i en rad 
forskningsprogram som tidigare var stängda. E r
farenheterna från de första åren med EUREKA- 
projektet har visat att sådan samverkan är möjlig. 
Ett födjupat forskningssamarbete mellan EG och 
våra länder kan även bidra till ett intensifierat 
nordiskt samarbete.

Det är med tillfredsställelse jag noterat att ett 
brett upplagt nordiskt sam arbetsprogram  på bio
teknologins om råde nu föreligger. Detta är i en
lighet med det önskemål som de nordiska stats
ministrarna uttalade vid sitt möte i november 
1986.

Insatser för att stärka kulturgemenskapen i



84 M åndagen den 7 mars 1988 kl. 12.00— 18.15

Norden har alltid spelat en viktig roll i det nordis
ka sam arbetet. Genom att på olika sätt under
lätta det kulturella utbytet kan vi bidra till att öka 
förståelsen de nordiska länderna emellan. Ett rikt 
och levande nordiskt kulturliv bidrar också till att 
stärka våra egna kulturtraditioner i tider av ökat 
kulturinflöde från världens alla hörn. Vårt kul
turarv rymmer skatter, och vi har ett sam tida rikt 
kulturutbud både i institutionella och i fria for
mer.

Studier i annat nordiskt land grundlägger ofta 
ett bestående nordiskt intresse. En viktig uppgift 
för oss i det nordiska samarbetet är att på olika 
sätt underlätta ett nordiskt studieval och stimule
ra våra studenter att välja nordiskt. Det är därför 
glädjande att kultur- och utbildningsministrarna 
har kommit överens om det s. k. NORDPLUS- 
programmet.

Jag konstaterade inledningsvis att utveckling
en till ett välfärdssamhälle i Norden vilar på våra 
krav på dem okrati, rättvisa och frihet. Det för
tjänar att erinra om dessa grundlägganden vär
den, som står i bjärt kontrast till de tendenser till 
främlingsfientlighet och rasism som nu förekom
mer också i de nordiska länderna. Det är djupt 
oroande. En solidarisk invandrarpolitik är den 
viktigaste insatsen i kampen mot dessa krafter. I 
Sverige har tillsatts en särskild kommission mot 
främlingsfientlighet och rasism i syfte att skapa 
opinion mot dessa avskyvärda företeelser.

Också på invandrarpolitikens om råde krävs en 
samordning utan att det begränsar ländernas su
veränitet. Vi skulle tillsammans kunna nå en bä tt
re samverkan när det gäller den organiserade 
överföringen av flyktingar till Norden.

Men det handlar inte bara om kvotflyktingar. 
De som kommer spontant och söker asyl i våra 
länder behöver verkligen en fristad.

Norden borde kunna vara ett föredöme i en tid 
då allt fler länder stänger sina gränser för flyk
tingar. Den solidaritet för fattiga och förtryckta 
som de nordiska regeringarna visar i internatio
nella sam manhang har brett stöd i d jupa folkla
ger. I ett internationellt perspektiv har vi i Norden 
sötrre resurser än de flesta länder att göra en 
insats för flyktingar.

Fiskeriminister og minister for nordisk sam
arbejde Gammelgaard: 1 det halvår der er forlø
bet, siden jeg tiltrådte som samarbejdsminister, 
har jeg viet en væsentlig del a f min tid og energi 
på det nordiske samarbejde. Jeg er så absolut

blevet styrket i min tro på værdien af dette sam
arbejde, et sam arbejde med en enorm bredde og 
styrke, baseret på et fælles erfaringsgrundlag, ce
menteret ved en folkelig, kulturel og politisk ud
vikling.

Samarbejdet med mine nordiske kolleger har 
været præget a f  en stor vilje til at nå resulteter i 
enighed. Antallet a f ministerrådsforslag udover 
budgettet 1988 — 10 ialt — vidner herom, forslag 
a f vidt forskellig karakter. Det er noget vi alle 
uden forbehold kan glæde os over.

Men lad os ikke udvande sam arbejdet. Lad os 
få større politisk handlekraft. Lad os tilføre sam
arbejdet ny dynamik. Lad os også drøfte emner, 
hvor vi ikke umiddelbart er enige. Lad os in
spirere hinanden og lad os inspirere de to nordis
ka sekretariater.

Lad os også rydde op i organisationen. Lad os 
forhindre, at det altid er de etablerede institutio
ner og projekter, der sejrer over nye initiativer. 
Lad os undgå for stort et bureaukrati.

Lad os styrke respekten i vore befolkninger for 
arbejdet i Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd. 
Vi må være os vort ansvar bevidst. Vi m å gøre 
arbejdet mere målbevidst. Vi må træ ffe politisk 
beslutning om på hvilke om råder vi skal oppriori
tere sam arbejdet, og hvor vi kan rationalisere og 
effektivisere.

Lad os bruge det sporskifte, som det nordiske 
samarbejde er inde i.

De nordiske debatter er i dag præget a f  vore 
fælles relationer især til det øvrige Europa. A ld
rig har vi i Nordisk Råd eller Nordisk Ministerråd 
i samme grad som nu haft spørgsmålet om vort 
fælles forhold til naboerne på dagsordenen.

De nordiske lande har dog aldrig levet i isola
tion. Det havde vi ikke kunnet, selv om vi havde 
villet. Ikke desto mindre har det nordiske sam
arbejde vel i perioder været præget a f  en smule 
navlebeskuelse.

I dag tror jeg, alle har erkendt, at det nordiske 
samarbejde er et supplement til andet regionalt 
og internationalt samarbejde. Det er i stigende 
grad blevet et bindeled imellem de enkelte nordi
ske lande og den fælles omverden. Vi bruger nu 
mere vor fælles arv og vore næ re forbindelser til 
sammen at lære af vor omverden og påvirke, hvor 
vi kan. Vi bruger ikke det nordiske samarbejde til 
at lukke os inde.

Det er flere vidnesbyrd om denne udvikling. 
Det ses ikke mindst a f den strategi, som sam- 
arbejdsministrene har lagt for ” Norden i Euro-
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pa” .
Netop opbygningen a f EFs indre marked med 

fri bevægelighed for personer, varer, kapital og 
tjenester inden udgangen af 1992 er den EF-poli- 
tik, der rejser nye udfordringer og muligheder for 
samarbejdet.

Det siger sig selv, at det ville være skadeligt for 
nordisk erhvervsliv at fastsætte særlige nordiske 
regler, hvis sådanne ikke er forenelige med det, 
der er under udvikling i EF. Resultatet ville være, 
at virksomhedernes omkostninger ville blive for
øget og varerne dyrere for forbrugerne.

Det er derfor også en om fattende indsats, der 
er i gang på europæisk plan for at virkeliggøre 
tanken om ét stort fælles hjemmemarked i Euro
pa, et m arked, der kan måle sig med USA og 
Japan. Norden er en del a f denne udvikling, og 
det er vor opgave med udgangspunkt i de traditio
ner, der binder de nordiske lande sam men, at 
virke mest muligt for en styrkelse af det nordiske 
samarbejde, men uden at vi derved går glip af 
nogle a f  de fordele, der følger a f  indsatsen på det 
store europæiske plan. Det kræver, at vi er åbne 
og fordomsfri. Det kræver stor arbejdsindsats, 
og det kræver politisk handlekraft.

Enkeltvis har de nordiske lande forskelle i for
holdet til EF, men samlet har vi lighedspunkter, 
som skal udnyttes. Vi må ikke forpasse tidspunk
tet for konkrete politiske beslutninger om, hvor 
og hvordan det store fælles hjemmemarked i Eu
ropa realiseres. Og jeg vil gerne sige til Nordisk 
Råd, at vi kan ikke klare os med årelange dis
kussioner. Der skal handles så hurtigt, som over
hovedet muligt. Lad os fokusere på områder, 
hvor vi sammen har et tilbud.

Lad os så ikke fokusere på mulige hindringer. 
Sandheden er jo, at vi alle ønsker at undgå hind
ringer. Lad os erkende, at vi vil et nordisk sam
arbejde, som har sin plads i et europæisk sam
arbejde. Vi vil jo  netop ikke et nordisk sam arbej
de, som lever uden for et europæisk samarbejde.

Fir. præsident! Vi må gøre vort arbejde mere 
målbevidst, vi må træ ffe politisk beslutning om, 
på hvilke om råder vi skal opprioritere sam arbej
det, og hvor vi kan rationalisere og effektivisere, 
og bruge den aktuelle situation til at vise det nor
diske samarbejdes handlekraft og muligheder.

Eiður Guðnason: Hr. præsident! Erfaringen 
det nordiske sam arbejde har uomtvisteligt vist, at 
det om råde, hvor sam arbejdet går bedst, hvor der 
uden tvivl opnås de bedste resultater, er det kultu

relle. På dette om råde er de beslægtede, men 
trods alt på mange m åder forskellige nordiske 
nationer ikke konkurrenter, hvilket er en kends
gerning f. eks. i handels- og markedssager, og dér 
støder forskellige interesser og grundlæggende 
m ålsætninger ikke sammen som inden for for
svars- og sikkerhedsspørgsmål. På det kulturelle 
om råde supplerer nationer hinanden, og dér er 
det lykkedes at opnå resultater, som hver enkelt 
nation ikke havde kunnet opnå alene.

Nu ligger et betydningsfuldt vendepunkt for
ude for nordisk kultursam arbejde. Der er her på 
sessionen fremlagt et ministerrådsforslag om en 
handlingsplan på kulturom rådet forberedt på 
kulturudvalgets initiativ. Denne handlingsplan vil 
sikkert tit blive om talt her i generaldebatten, og 
også når kulturudvalgets sager diskuteres på tors
dag.

Handlingsplanen indeholder nye fremstød, nyt 
initiativ og en smule ny kapital til kultursam 
arbejdet. Med ikke bare det, den indebærer også 
en ny planlægning, som vi får at vide skal minds
ke centraliseringen og medføre flere resultater i 
samarbejdet.

Naturligtvis har mange haft bemærkninger til 
ændringerne og har gerne anset deres del dår
ligere tilgodeset end før. Kritikken fra mange or
ganisationer er retfærdig på den m åde, at man 
ikke nu direkte kan se, at ændringerne sikkert vil 
medføre bedre resultater.

Jeg, for eksempel, stiller mig tvivlende over for 
de ændringer, som skal ske i forbindelse med 
Nordisk Råds Musikpris. M an skal ikke æ ndre 
bare for at æ ndre. Det vil sikkert vise sig, at visse 
ting må ændres. Det skal vi ikke være bange for 
at gøre, og det er jeg helt sikker på at vi må gøre. 
Derfor anm oder jeg kulturm inistrene om at lytte 
godt til den kritik, som fremkomm er her i debat
ten.

Personligt knytter jeg store forhåbninger til de 
ændringer, som skal ske inden for Nordisk Kul
turfonds arbejdsom råde. Det er meningen at 
styrke fonden ret kraftigt. Kulturfonden er det 
vigtigste instrum ent, vi har til rådighed inden for 
nordisk sam arbejde til at støtte forskellige op 
gaver på kulturom rådet og til at give støtte til 
folkelige organisationer, som ikke har mulighed 
for at opnå støtte andre steder fra. Fondens virk
somhed har givet gode erfaringer og bør styrkes. 
Den har uden tvivl bevist sin værdi.

Jeg kan ikke undlade at komme ind på en sag 
inden for det kulturelle om råde, hvor samarbej-
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det ikke er lykkedes, som det burde — hvor det 
ikke har givet resultat. Ikke fordi der ikke har 
været arbejdet godt og grundigt med sagen, men 
fordi der ikke har været politisk vilje til at føre 
den ud i livet, og stadig ikke er det. Her hentydes 
der naturligvis til radio- og fjernsynssamarbej
det. Der har kortsynetheden fået lov til at råde. 
Derfor kan vi nu nogle steder i Norden vælge 
mellem mange udenlandske fjernsynskanaler, 
men en nordisk kanal eller alles adgang til nabo
landenes progam mer er ikke til stede, desværre. 
Det billede, som åbner sig for os i dag, ville have 
været et ganske andet, hvis den oprindelige Nord- 
satplan var blevet til virkelighed. Men den er ble
vet begravet sammen med Nordek og mange 
andre fremragende ideer og hviler nu i vor ret 
store nordiske idékirkegård.

Den kendsgerning, at ”vi er kommet for sent til 
toget” vedrørende fjernsynssamarbejdet, har be
virket en styrkelse a f  det engelske sprog på det 
nordiske sprogområde. Jeg har ikke noget imod 
det engelske sprog. Jeg holder bare mere af mit 
eget. Engelsk er ved at blive de unges og ung
domskulturens sprog. På dette om råde må det 
aldrig blive for sent at vende forsvar til angreb, og 
det er vi nødt til at gøre. En ting, som vi burde 
gøre, og som det er muligt at gøre med det sam
me, er at forøge det nordiske sam arbejde om 
produktion af fjernsynsmateriale for børn og 
unge betydeligt, og her minder jeg om forslaget 
om en nordisk mediefond, som blev vedtaget på 
sidste session.

Det skal gerne indrømmes, at for mange islæn
dinge ville det så sandelig være nemmere at tale 
engelsk her på sessionen end at tale et nordisk 
sprog. Det er en uimodsigelig kendsgerning. Jeg 
ved, at det samme også gælder andre. 1 dette 
forum skal det herske ligeret mellem nationerne. 
Sådan er det ikke. Vi, som ikke har norsk, dansk 
eller svensk som modersmål, stor ikke på lige fod 
med de øvrige i debatter. Måske skulle vi islæn
dinge kræve, at alle her talte islandsk, som unæ g
telig ligger nærm est vort gamle fællessprog.

Nu er det tidspunkt kommer, hvor vi bliver 
nødt til at se den kendsgerning i øjnene, at alle 
debatter må oversættes med det samme. Her skal 
grønlændere kunne tale grønlandsk, færinger 
færøsk och samer samisk. Først da står vi på lige 
fod i dette samarbejde. Dette er ikke kapitula
tion. Dette er ligeret, som m an for længe siden 
skulle have omsat til virkelighed.

Påll Pétursson övertog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Karin Söder: Herr president, ärade medlem
mar av Nordiska rådet! Vi står i det nordiska 
samarbetet inför en rad utm aningar som kommer 
att påverka vårt arbete både i Norden och i ett 
internationellt perspektiv. Våra nordiska band är 
starka, och jag ser inte EGs utveckling och ett 
närm are samarbete med den gemensamma 
m arknaden som ett hot mot vårt nordiska sam
arbete. Snarare öppnar det möjligheter om vi 
hanterar frågan rätt. Det här förutsätter dock att 
det nordiska sam arbetet utvecklas i snabbare takt 
än vad som hittills har varit fallet.

M inisterrådet och de nationella regeringarna 
har ett stort ansvar för att vi inte skall komm a på 
efterkälken. Bestämda tidsgränser och mer preci
sa mål för förverkligandet av olika förslag är en 
effektiv metod. Jag vill ta  nordiskt m edborgar
skap och arbetsmiljön som exempel på frågor där 
vi behöver få fram förslag mycket snabbare än 
vad som skett hittills.

Från m ittengruppen har vi lagt fram ett med- 
lemsförslag om att genomföra en gemensam nor
disk ministerrådsstudie angående Eruopasam ar- 
betet. Det har nämnts tidigare här i dag av Carl 
Bildt. Vår avsikt med studien är att noggrant be
vaka vad som händer i Europa och samtidigt for
ma en strategi ur ett nordiskt perspektiv. Det är 
min bestäm da övertygelse att vi i Norden har ett 
brett gemensamt intresse av hög beredskap och 
beslutsförmåga i för oss väsentliga frågor, så att 
vi står beredda med en gemensam handlingslinje 
inför den utveckling som nu äger rum  inom den 
gemensamma m arknaden. Norden skall där vara 
basen för vårt handlande. I denna fråga gäller i 
högsta grad att ett snabbt handlande från minis
terrådet är avgörande.

Det förslag som Carl Bildt fram förde i sitt tal 
får bedömas när det har lagts på bordet, men vad 
som är viktigt i detta sam m anhang — och då 
talar jag som ordförande i den nordiska kom m it
té n — är att vi får beslut snabbt, så att vi inte, som 
jag nyss näm nde, kommer på efterkälken. Jag är 
övertygad om att vi i det avseendet är beroende av 
ministerrådets resurser.

Att vår form för sam arbete har en framtid vi
sar det intresse för hur vi arbetar här i Norden 
som andra delar av världen ger uttryck för. Då 
tänker jag på de centralam erikanska länderna 
men också på Balkanländerna, som studerar vår
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form för sam arbete. M an vill där ha samverkan 
för en fredlig utveckling och en gemensam styrka 
i små länders sam arbete. Det är en av våra viktiga 
framtidsuppgifter att sprida kunskap om det nor
diska sam arbetet till andra som vill skapa ett re
gionalt sam arbete, utan att göra avkall på den 
nationella integriteten. Att våra sam arbetsform er 
röner intresse utanför Norden innebär naturligt
vis inte att vårt arbete skall vara statiskt. Det 
måste i hög gred utvecklas och anpassas till m or
gondagens samhälle och de krav som det ställer.

Jag återkomm er här till den internationella 
kommittén och vill rapportera att vi har påbörjat 
vårt arbete. Vi håller på att upprätta en arbets
plan. Det är av yttersta vikt att det nordiska sam
arbetet på internationell nivå respekterar de en
skilda ländernas olika säkerhetspolitiska lösning
ar. Kommitténs slutliga förslag kommer att inne
bära ett vägval inför fram tiden, men positionerna 
kommer att bygga på denna mycket bestämda 
och trygga bakgrund. Jag tro r att vi kan utveckla 
ett positivt och vidgat sam arbete i internationella 
frågor, och jag  kan lova att vi inom kommittén 
kommer att göra vårt yttersta för att kunna pre
sentera ett fram åtsyftande förslag inom den rela
tivt korta tidsrymd, ett år, som står till förfogan
de för kommitténs arbete.

Så, herr president, vill jag näm na överlevnads- 
frågorna, som i allt större utsträckning blir natu r
liga punkter på Nordiska rådets dagordning. Mil
jön är en av överlevnadsfrågorna. Vi har haft en 
konferens om gränsöverskridande luftförore
ningar. Jag skulle vilja föreslå att vi inom fem år 
genomför en ny sådan konferens för att de 18 
länderna skall få tillfälle att redogöra för vilka 
resultat som har uppnåtts. Inte minst Brundt- 
landkommissionens rapport ” O ur comm on futu
re” visar på behovet av en alltmer aktiv miljöpoli
tik.

Det är också ofrånkomligen så att ekonomi 
och miljö kommer att hänga sam m an i framtiden 
i våra länder, men i kanske ännu högre grad i 
utvecklingsländerna.

Jag beklagar liksom tidigare talare att vi får ett 
glapp i handlingsplanen för miljöfrågor under 
1988. Den tidigare gick ut 1987, och en ny skall 
inte presenteras förrän 1989. Det är faktiskt ett 
allvarligt bakslag för oss parlam entariker som så 
enträget försökt få fart på ministerrådets arbete 
med m iljöfrågorna, vilket också har nämnts av 
tidigare talare. Det är mycket allvarligt att minis
terrådet inte lägger fram något förslag på miljö

om rådet vid denna session, medan det från parla
m entarikersidan, inklusive m ittenpartierna, före
ligger en lång rad förslag.

Barns och ungdom ars situation är också en 
viktig fram tidsfråga. Vilket samhälle vill vi över
läm na till våra barn och barnbarn? H är i Norden 
lever vi skyddat. Visst upplever vi oro i vår del av 
världen, men i jäm förelse med andra delar av den 
har vi det bra. 1 vår värld finns uppem ot 20 miljo
ner flyktingar. De flyr från sina hemländer, sin 
trygghet och sina rötter. De flyr bort från ett 
samhälle som jagar dem på grund av deras åsikter 
eller av andra skäl. För m ånga flyktingar är det 
en överlevnadsfråga när de söker sig till ett annat 
land. Det är barn och ungdom ar som lider mest. 
De känner en stor otrygghet, som kan sätta spår 
inför fram tiden på ett obotligt sätt. Vi måste i 
Norden vara generösa och på allt sätt stödja arbe
tet både i våra egna länder och i de fattiga länder
na. Det är ytterst en fråga om alla människors 
lika värde och rättigheter och om vilken vikt vi i 
handling lägger vid dessa ord.

Jag vill understryka vad G rethe Lundblad sade 
om de nordiska ungdom arnas resolution mot ra
sism. Jag stöder till fullo det arbete som de lägger 
ned. Vi vuxna har en särskild förpliktelse att full
följa de krav som de unga ställer på oss som i dag 
bär ansvaret.

Jag vill tillägga att vi också inom Norden måste 
lägger större vikt vid barn- och ungdomsfrågor. 
Ministerrådet har lagt fram en del förslag, men vi 
måste gå vidare och förbättre ungdomars möjlig
heter till studier och till resor och att i andra 
avseenden förkovra sig här i Norden.

Herr president! Jag ser att min talartid har gått 
ut. Jag vill till sist bara säga att jag är glad över att 
barnens rättigheter tas upp både av juridiska u t
skottet och av social- och m iljöutskottet. Det an 
kommer sedan på m inisterrådet a tt förverkliga 
innehållet i de verkligt betydelsefulla rekom men
dationer som framlagts på detta om råde. Barnen 
är vår framtid.

Fredheim: Hr. president! Jeg vil starte mitt 
innlegg med en påstand: Utviklingen på en rekke 
om råder i Europa i de nærm este årene vil inne
bære både en utfordring og en påkjenning for det 
nordiske sam arbeidet, den nordiske samfølelsen 
— eller samhørigheten.

For det første er jeg nokså sikker på at ut
viklingen mot et indre marked i EF vil være en 
utfordring for alle oss i Norden, og det vil påvirke
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det nordiske sam arbeidet, — både fordi ett land, 
D anm ark, er innenfor EF og må innpasse seg. 
Men også for Norden som helhet er dette en u t
vikling som vi må forholde oss til. Tilpasse er ikke 
det riktige ordet. Det er for passivt. Jeg tror sna
rere at utviklingen i EF bør være en spore for 
Norden til å være i forkant — til at Norden viser 
vei — og dermed kanskje også påvirke utvik
lingen i resten av Europa.

Det er sagt at EFs utvikling mot et indre m ar
ked vil være en pådriver også for det nordiske 
sam arbeidet. Jeg er enig — om vi tar de proble
mer som måtte oppstå, som en spore til nye initia
tiv og ikke nøyer oss med en passiv tilpasning. 
Velger vi det siste, vil det innebære at det er u t
viklingen i EF som driver det nordiske samarbei
det.

Nordisk samarbeid kan bli noe som tvinger seg 
på som en følge av, eller som et resultat av, in
tegrasjonen i Europa ellers. Det vil være en trist 
utvikling. Et annet felt som kommer til å utsette 
den nordiske samhørigheten for påkjenninger, er 
det bom bardem ent av fjernsynsprogram mer vi i 
satellittalderen vil bli utsatt for. Tilbudene her 
kan bli svært mange — kulturelt også fremmed
gjørende, om ikke det nordiske tilbudet er godt 
nok — godt nok til ikke bare å konkurrere, men 
konkurrere ut mye av de ikke-nordiske program 
mene.

Jeg tror det er korrekt å snakke om en felles 
nordisk identitet. Men denne identiteten vil svek
kes om den ikke får tilstrekkelig næring. Nordisk 
språkforståelse er viktig for å bevare og utvikle 
denne identiteten. Og med språk kommer også 
fellesskap i kulturarv og værem åte. Fjernsynet 
kan være et middel til å øke denne samhørigheten 
som er utviklet gjennom språk og kultur og sam
værsformer, men fjernsynet kan også svekke 
samfølelsen. Det skjer om vi i Norden over tid 
forbruker langt mer av ikke-nordiske fjernsyns
programmer fra den hærskare av satellitter som 
etter hvert kommer til å sveve over hodene våre.

Forbud er selvsagt ikke veien å gå. Veien er økt 
mulighet for nordiske tilbud, dvs. at vi kan se og 
høre nabolandenes nasjonale TV-programmer. 
Dette har vi ikke klart å bli enige om, og det er en 
skam og til skade. Det bør vi nå rette opp så fort 
som det lar seg gjøre. Det lar seg gjøre — og det 
lar seg gjøre å gjøre det fort, om vi vil. Jeg trodde 
planen var at vi skulle få en meddelelse fra Minis
terrådet om hva som nå skal skje med dette TV- 
samarbeidet her under denne sesjonen. Det har

ikke skjedd, og jeg synes ikke det tyder godt.
Samspillet mellom regjeringssiden og parla

mentarikersiden er noe som jeg tror vi kanskje 
bør se nærm ere på. Vi kjenner alle den faktiske 
situasjon, nemlig den at parlam entarikerne — 
Nordisk Råd — ingen makt og myndighet har. 
AU makt og avgjørelsesmyndighet ligger på mi
nisterrådssiden. Slik må det vel være så lenge man 
ikke er villig til å gi Rådet noen besluttende myn
dighet. Dét er vel neppe en aktuell tanke i dag.

U tgangspunktet er altså forholdene slik de er. 
Det vi si at det alltid vil væ re innebygget et m ot
setningsforhold mellom M inisterrådet og Nor
disk Råd. Parlam entarikerne vil være de som rei
ser tanker og ideer, og kanskje også av og til 
staker opp litt urealistiske vyer — urealistiske ut 
fra dagen i dag, men kanskje ikke i morgen. Mi
nisterrådet er det som setter grenser, spesielt av 
økonomisk karakter. Med det behøver ikke og 
bør ikke føre til en perm anent krigstilstand mel
lom de to organene. Slik er det nå heldigvis heller 
ikke. Men jeg må få lov å si at i den korte tiden jeg 
har deltatt i Nordisk Råd, er det noe påfallende 
hvor lite villig M inisterrådet fra tid til annen har 
væ rt til å lytte til selv nokså beskjedne ønsker og 
prioriteringer fra parlam entarikernes side.

For to år siden var det den nåværende minist er- 
rådsform annen som i egenskap av parlam entari
ker ledet an i et kriselignende felttog mot Mini
sterrådet. Årsaken var at M inisterrådet i det 
lengste nektet å diskutere en liten forhøyning av 
budsjettet. Det var da snakk om 15 mill. kr. Det 
ble et kompromiss etter mye om og men. Parla
mentarikerne satte opp  en prioriteringsliste, men 
igjen så Ministerrådet praktisk talt fullstendig 
bort fra denne prioriteringen. M ottoet var tyde
ligvis: Parlamentarikerne skal få noen kroner, 
men de skal ikke få det som de ønsker.

I dag er situasjonen nesten den samme. Det er 
om trent samme beløp som man strides om. Jeg 
nevner dette bare som eksempel på et symptom 
på en sameksistens som kunne ha vært bedre. Det 
er trange økonomiske tider i alle de nordiske 
land, men ingen regjering og ingen finansminis
ter kan bruke budsjett-balansen som argum ent 
for å gå mot vettuge, fornuftige forslag som ender 
opp i et titalls millioner kroner, fordelt på fem 
land. Jeg finner det mer som utslag av en viss 
form for stahet — la meg kalle det det — fremfor 
klokskap, og det virker ikke bare positivt for sam
eksistensen mellom M inisterrådet og Nordisk 
Råd.
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O lof Jansson: Herr president! Under förra ses
sionen intog debatten kring m iljöfrågorna en 
central plats, inte minst beträffande våra vatten- 
och havsmiljöer. Detta hade aktiverande effekt. 
Våra nordiska m iljöministrar beslöt omedelbart 
att utarbeta en gemensam nordisk plan mot havs- 
förorening. E tt första utkast därtill förelåg enligt 
uppgift redan i oktober senaste år, men tyvärr har 
den ännu inte blivit framlagd. M an kan dra den 
slutsatsen att m inisterrådet på basen av faktam a
terial funnit läget allvarligt. Även om havsför- 
oreningen går fram även i Nordsjön, N ordatlan
ten och N orra ishavet fram står det allvarliga läget 
särskilt beträffande Östersjön.

Även m iljöm inistrarna för Helsingforskom- 
missionens länder har nyligen varit samlade. Up
penbar bedömning: Östersjöns situation är alar
merande! Vem som och vad som lyckats eller inte 
lyckats hittills i de enskilda ländernas åtaganden 
och det gemensamma Ö stersjö-arbetet framstår 
efter dessa sam manställningar. På plussidan no
teras glädjande att de direkta miljögifterna DDT 
och PCB inte längre ökar, har t .o .  m. delvis 
minskat. Även m etallhalterna, exempelvis kvick
silver, synes i öppna havsområden ligga på rimlig 
nivå.

Men, i stället har övergödningen med närsal
ter, eutrofieringen, blivit alltmer allvarligt oro
väckande. Följden blir, som vi vet, en onaturligt 
riklig algtillväxt av vissa arter, vilka i sin tur vid 
nedbrytningen förbrukar vattnets syre och bildar 
därefter svavelväte. Resultatet blir död havsbot
ten. Detta är följden i dag av Östersjön som sju 
länders gödselkloak, ytterligare påverkad av 
långväga luftföroreningar.

Våra nordiska miljöministrar har inom den 
komm ande planen m ot havsföroreningar betonat 
en rad nödvändiga åtgärdsom råden såväl natio
nellt inom våra nordiska länder som påverkan 
internationellt med samarbetsländer. Det är bra. 
Tidsgränsen för genomförda effektåtgärder har 
blivit förespeglad till året 1995 som regel. Även 
m iljöministrarna inom ramen för Helsingfors- 
kommissionen har enats om en liknande rekom
m endation, dock till synes mindre kategoriskt u t
formad.

Det är gott att man vaknar inför den allvarliga 
situationen. Frågan är dock, om det inte är för 
sent. Kommer Östersjön att överleva — det är 
frågan. Ingen kan i dag säga, om Östersjön ännu 
framöver kommer att ha självsaneringskraft i den 
ekologiska processen. Eller om den ekologiska

tröskeln i Östersjön redan är överstigen med en 
tilltagande nedbrytningsprocess som följd. För 
den bedömningen är forskningen ännu för brist
fällig.

Men de praktiska iakttagelserna talar sitt tyd
liga språk. De döda bottnarna utbreder sig allt
mer, om fattar redan i dag enligt uppgift nära 30 
procent av Ö stersjön, det är tredjedelen. Förödel
sen stiger mot allt grundare vatten. Den har redan 
nått Östersjöns medeldjup. Mycket allvarligt! 
Tendenser till rubbningar i djurlivets beteende
mönster kan klart iakttas. Det urgam la marina 
skogsbeståndet, exempelvis blåstången vid kust
bottnarna, särskilt i norra Ö stersjön, har redan 
drabbats av den effektivaste skogsdöden i Euro
pa, utdöd till 80—90%  och den synes svårligen 
kunna repa sig. På Å land, mitt i norra Östersjön, 
kan vi mer än väl iaktta detta, även till vardags — 
tyvärr.

Mot bakgrund av denna oroväckande utveck
ling, som talar ett otvetydigt språk, borde inte en 
enda dag få gå förlorad för åtgärder. Vad garan
terar att just året 1995, å tta  år fram åt för genom
förda åtgärder, skulle säkerställa räddningen mot 
en katastrof för havsmiljön. Uppenbarligen har 
man utgått ifrån blott teoretiska värderingar på 
basen av ekonomiska bedömningar. Havsmiljöns 
ekologi frågar tyvärr inte efter detta. De ekono
miska aspekterna kan inte få utgöra hinder för 
möjligast snabba åtgärder. För — de värden som 
står på spel, kommer om de går förlorade, aldrig 
att kunna ersättas med några ekonomiska medel. 
Handlingsplanen för den m arina miljön borde ha 
varit framlagd redan nu. Då röda varningslam- 
pan blinkar, gäller som regel att ingripa snabbt. 
Den blinkar för Östersjön.

Det är konstaterat a tt även oljeutsläppen har 
allvarliga marina föroreningseffekter utöver förs- 
tahandskatastroferna vid våra kuster. Genom sin 
begränsning är Östersjön även i detta avseende 
illa utsatt. Förutom oansvariga utsläpp har vi ty
värr fått bevittna en hel del haveriolyckor med 
tankfartyg enbart inom Östersjön. De har hittills 
varit av begränsad art. Men vi får minnas att 
varje stortanker, som med full last går in i Ö ster
sjön, kan där, om den maximala olyckan är fram 
me, innebära närm ast en totalkatastrof. M an har 
för beredskapen experimenterat för att få fram 
effektiva uppsam lingsanordningar för olja på ha
vet. Hittills har det inte lyckats.

Vilka säkerhetsåtgärder man än vidtar för 
tankfartygens navigering, kommer ändå, så länge
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den mänskliga faktorn är med, olycksrisken att 
föreligga. D ärför bör säkerhetsåtgärderna sna
rast inriktas mera på den rent fysiska säkerheten. 
Härvid har dubbelbottnade tankfartyg visat god 
trygghetsmarginal även vid grundstötningar. Det 
är därför ytterst nödvändigt att brådskande å t
gärder sätts in för övergång till oljetransporter 
med dubbelbottnade fartyg längs våra kuster. 
Genom förandet är givetvis svårt i en handvänd
ning. Men bland annat genom ekonomiska styr
medel bör användandet av sådana fartyg upp
m untras och göras fördelaktigt. H är har vi ett 
uppenbart nödvändigt sam arbetsobjekt för våra 
nordiska länder liksom med närliggande grann
stater. En oljekatastrof vid det ena landets kust 
kan lika mycket drabba det närliggande andra 
landet.

I våra länder har man under de senaste åren, 
både på grund av miljö- och hälsoskäl, förbjudit 
användning av en hel del kemiska preparat, som 
tidigare använts inom grönsaksodlingen. Genom 
dessa åtgärder, vilka i och för sig måste betecknas 
som riktiga, har förutsättningarna för inhemsk 
odling i viss mån begränsats. Tillika har man 
dock inte alltid fäst samma avseende vid hur m ot
svarande produkter har odlats i länder, varifrån 
im port har skett. Det torde enligt uppgift vara så 
att man exempelvis i Israel, varifrån kinakål im
porteras bl. a. till Finland behandlar kålen upp
repat med preparat, som är förbjudna i näm nda 
im portland. Och exempelvis i Sverige visade en 
kontrollserie nyligen att av im porterade frukter 
och grönsaker omkring 2/3 behandlats med be
kämpningsmedel, som är helt eller delvis för
b judna i Sverige. Vi har sålunda här ett område, 
där det finns saker att rätta till.

Im portfrågor liksom frågor om produktion är 
visserligen i regel nationella angelägenheter, ofta 
bundna till handelsavtal. Men man frågar sig, om 
det inte vore dags att uppta dessa frågor till över
syn inom det nordiska sam arbetet, åtm instone i 
sådan om fattning att vi kunde nå fram till någor
lunda enhetliga bestämmelser våra nordiska län
der emellan beträffande tillåtna och förbjudna 
bekämpningsmedel. En sådan åtgärd skulle be
främ ja vår egen nordiska m arknad, som vi ju har 
som målsättning att alltmer utveckla. Förutsätt
ningarna för inhemsk nordisk produktion av spe
ciellt grönsaker ökar genom teknikens vinningar, 
såväl beträffande odling som lagringsmöjlighe
ter. Vi strävar till ett miljömässigt föredömligt 
Norden. Låt oss även sträva till ett livsmedels-

mässigt giftfritt Norden.
Herr president! Det nordiska sam arbetet visar 

tyvärr inte alltid effektivitet. Så blev fallet med 
sam arbetet kring de sjöfartspolitiska frågorna. 
Inför sjöfartskrisens fullbordan har nu flera av 
våra nordiska länder gått sin egen väg med egna 
öppna register. Därmed synes i detta nu tåget ha 
gått för ett mera om fattande sjöfartssam arbete.

De åtgärder Sverige kommer att vidtaga har 
ännu inte framlagts. Samordnade åtgärder står 
öppna även från finländsk sida. På ett område 
härvid är det skäl att fästa synnerlig uppm ärk
samhet. Detta gäller linjetrafiken, dvs. färjetrafi- 
ken Finland—Sverige/A land—Sverige. Det vore 
olyckligt, jag upprepar olyckligt, om exempelvis 
det väntade åtgärdsprogram m et från svensk sida, 
i jämförelse med de finländska bestämmelserna, 
skulle bli så mycket mer fördelaktigt för sjöfarten 
att följden blev en direkt övergång från finsk till 
svensk flagga för en stor del av linjetonnaget. 
Synnerligen hårt skulle en sådan utveckling drab
ba Å land, som är starkt beroende av sjöfartsnä
ringen, sedan gam m alt, och i detta nu just av 
linjesjöfarten. Vi hoppas innerligt att överlägg
ningar sker och att sam förstånd skall råda län
derna emellan i detta avseende och så att nuva
rande förhållanden inte rubbas.

Anker Jørgensen: Hr. præsident! Norden er jo 
en del a f Europa. Den erkendelse er jo blevet 
stærkere de seneste år. Og i Nordisk Råd har vi 
også selv taget stadig flere opgaver op og har 
f. eks. systematiseret det nordiske økonomiske 
samarbejde igennem handlingsplanen. På sam
me måde har det i høj grad grænseoverskridene 
problem, nemlig forureningen, været genstand 
for en grundig behandling og en stadig klarere 
målsætning.

Der er ingen tvivl om, at Norden på næsten alle 
om råder har sin egen stil, sin egen kultur og en 
velfærdspolitik, som ønsker at sæ tte mennesket i 
centrum. Med dette til trods erkender vi alle, at 
Norden ikke kan isolere sig. Det bliver mere og 
mere m arkant, at det nordiske sam arbejde skal 
undvikles på en sådan måde, at m an også kan 
være med til at præge udviklingen i Europa. Nor
den vil altså gerne være med i Europa, men det 
skal være med det nordiske i os. Jeg tror, at Nor
den, når og hvis det engagerer sig i det europæis
ke, vil være en fremsynet og dynamisk kraft.

Når vi en årrække har måttet konstatere, at det 
har kunnet knibe lidt med dynamikken, og at
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dynamikken var at finde andre steder end i Nor
disk Råd, har det nok noget at gøre med, at Nor
den måske troede, den kunne alene. Men nu er en 
ny erkendelse vokset sig stærkere. Vi skal und
vikle det nordiske sam arbejde, men vi skal gøre 
det i en international og europæisk sam men
hæng.

Jeg hilser det derfor særdeles velkommen, at 
Nordisk Råd nu har nedsat en parlamentarisk 
komité på 10 medlemmer, der skal undersøge alle 
muligheder og også stille konkrete forslag til en 
sådan fremtidig udvikling af det nordiske sam
arbejde. Der er nok at tage fat på. For det første 
skal vi øge sam arbejdet internt i Norden. For det 
andet m å vi erkende, at det økonomiske sam
arbejde bliver stadig mere vigtigt i Europa, og 
hvis Norden ikke kommer med og får indflydelse, 
kan det blive en mangel for Norden selv, og det 
økonomiske sam arbejde i Europa kan måske og
så antage en karakter, som ikke er i overensstem
melse med de ideer, vi har udviklet i denne nord
lige del a f  Europa.

Vi har også måttet notere, at den svenske rigs
dag har fået forelagt en rapport, der netop på
peger, at Sverige har en meget stor intresse i at 
følge med i og få indflydelse på hele udviklingen 
af det indre marked. På samme måde er der både 
i Norge og Finland øget intresse for hele den euro
pæiske udvikling. Og m an sæ tter formentlig sine 
håb til, at EFTA kan blive en sam arbejdsorgani
sation, der kan bygge bro mellem b l.a . Norden 
og hele Europa.

Og når det gælder miljøpolitikken, så er der 
heller ingen tvivl om, at de nordiske lande er 
foran, men heller ikke bekæmpelsen af forure
ningen kan blive tilstrækkelig effektiv, hvis vi be
grænser den til Norden. Også det taler for et 
nærm ere samarbejde.

Fra dansk side er vi glade for de mange ud
talelser, der er faldet om, at Danmark skal og kan 
være brobygger. 1 det danske Folketing, og jeg 
tror også, jeg tør sige: Den danske regering — er 
indstillet på at være brobygger i det omfang, som 
Norden og de enkelte.nordiske lande selv ønsker 
at vi skal fungere som sådan.

Ikke mindst den helt aktuelle udvikling om det 
indre marked i EF viser nødvendigheden af et 
samarbejde i Europa. På samme måde som EF 
ønsker at udvikle det indre marked, ønsker vi det 
også imellen de nordiske lande. Her kalder vi det 
bare Norden som hjem mem arked, men det er to 
parallelle tendenser i den europæiske udvikling.

Danmark er jo  med i det europæiske sam arbej
de, men vi er også en del a f Norden. Det er i 
Norden, vi har vores rødder, og de må under 
ingen om stændigheder klippes over. Vi er altså 
med i Europa, men i høj grad med vores nordiske 
holdninger. Man siger, at vi står med et ben i hver 
lejr, og dertil må vi åbent sige: Ja, det gør vi, og 
enten skræver vi over mere, end bukserne kan 
holde til, eller også lykkes det netop at bygge bro. 
Jeg vil gerne udtrykke min glæde over at både den 
afgående præsident og den nyvalgte præsident og 
debatten her viser, at intressen for Norden i en 
europæisk sam m enhæng er stadig stigende. Ja, 
det har nærm est overrasket mig at høre debatten, 
hvor ivrig man er for måske endda at overgå hin
anden.

Jeg tror, vi hilser med tilfredshed, at det lykke
des supermagterne ved præsident Reagan og ge
neralsekretær G orbatjov at indgå en aftale om 
mellemdistanceraketterne i Europa. Vi håber me
get, at denne aftale kan blive fulgt op af nye 
positive beslutninger om fjernelse eller mindskel
se af atom våbenfaren.

Men det er naturligvis vigtigt at understrege, at 
vi ikke blot skal gå rundt og håbe på, hvad de 
store vil. Vi kan selv tage initiativer, som kan 
bidrage til afspændingen, sådan som det er sket 
omkring i Norden som atom våbenfri zone. Net
op nu, hvor afspændingstendenserne trods alt 
har overhånd, vil forslag om Norden som atom 
våbenfri zone passe godt ind i den europæiske 
sam menhæng.

Jeg synes, det er værd at understrege, at den 
særlige parlamentariske komité, som uden for 
Nordisk Råds regi har arbejdet med disse proble
mer, er nået frem til fuld enighed om, hvorledes 
en nordisk atom våbenfri zone kan etableres. Jeg 
synes også, det er et godt tegn, at de fem nordiske 
landes regeringer har nedsat en mindre embeds
mandsgruppe, som også skal arbejde med zo
nespørgsmålet. Jeg håber, at den snart kan fore
lægge sin rapport. Jeg synes, at de nordiske lande 
her kan komme til at vise et godt eksempel for 
afspændingsbestræbelserne i Europa. Jeg vil der
for gerne opfordre parlam entarikerne og rege
ringerne i de fem nordiske lande til at tage initiati
ver til gavn for dette afspændingsinitiativ.

Rundt i verden er der jo mange alvorlige pro
blemer. På tidligere møder i Nordisk Råd har vi 
diskuteret udviklingen i det racistiske Sydafrika. 
Jeg mener, vi kan konstatere, at den tidligere de
bat efterhånden i hvert fald har bidraget til, at de
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nordiske lande er på linje i Sydafrikapolitikken.
A ndre store spørgsmål er A fghanistan og Ni

caragua, og netop i øjeblikket er Mellemøsten 
igen kommet i søgelyset. Udover den frygtelige 
krig imellem Iran och Irak, der nu har varet i 7 år, 
er modsætningerne imellem Israel og befolkning
erne i de besatte om råder på Vestbredden og i 
Gaza simpelt hen eksploderet. M odsætningerne 
bliver større og større, og efter mere end 20, snart 
21 års besættelse bliver palæstinensisk stat mere 
og mere m arkant. Konfrontationerne kan ikke 
fortsætte. De må afløses af forhandlinger.

Jeg vil gerne opfordre de nordiske udenrigsmi
nistre til at overveje, om  Norden ikke i fællesskab 
kunne tage et initiativ, som kan sæ tte en for
handlingsproces i gang. Mon ikke de nordiske 
lande trods alt har en sådan anseelse og respekt, 
både i Israel og blandt palæstinenserne, at det 
under alle omstændigheder kunne have en positiv 
virkning?

Der tales meget om, at det, der er behov for, er 
en stor international konference. Det er muligvis 
også eneste vej frem, men man kan ikke se bort 
fra, at en international konference også kan blive 
et storpolitisk magtspil, hvor der vil blive trukket 
i så mange snore, at det vil trække mere og mere 
ud med en løsning, og i mellemtiden fortsæ tter de 
trygtelige konfrontationer og polariseringen. Det 
er derfor der tiltrænges et nordisk initiativ.

Meddelande

Det meddelades, att næringsminister Finn Kris
tensen intagit sin plats i rådet.

Helge Adam Møller: Hr præsident! Vi er sam 
let i Nordisk Råd. Hvis der skulle være nogen, der 
er i tvivl om, at det er Nordisk Råd, ja , så kan 
man i hvert fald heroppe fra talerstolen ved at 
kigge ud på torvet foran se de otte nordiske flag. 
Det er altså ikke FN, det er ikke hele verdens 
problemer, vi er samlet her for at løse.

Hvad er formålet med, at vi er samlet i Nordisk 
Råd? Man kan læse det flere steder, men skulle 
jeg kort summere det op, så er der vel fire over
ordnede formål. Det ene er at samarbejde. Det 
andet er, at mindske de forskelle, der er mellem 
befolkningerne. Det tredje er, at styrke fællesska
bet, og det fjerde er, at vi vil opnå resultater.

Når jeg nævner disse fire formål, som for mig 
er de vigtigste, er det, fordi jeg mener, at hr. 
Anker Jørgensen med de bemærkninger, han 
kom med i slutningen af sin tale, ikke lever op til

Nordisk Råds formål. Det blev nævnt Afghanis
tan, Sydafrika, Nicarague og til slut Mellemøs
ten, alle sammen lande, som efter min mening 
ikke har noget at gøre med sam arbejdet i Nordisk 
Råd.

Vi har her i Rådet intet m andat til at føre uden
rigspolitik. Vi har tvæ rtim od en lang tradition for 
og en bred enighed igennem mange år om ikke at 
gøre møder til en udenrigspolitisk tumleplads.

Den enighed og den tradition, vi har haft så 
mange år i Nordisk Råd, har vi, fordi vi på uden
rigs- og sikkerhedspolitiske om råder har forskel
lige traditioner: Tre lande er medlemmer af NA
TO, to lande er neutrale, og selv blandt disse 
lande, hvad enten de er neutrale eller medlem af 
NATO, har vi forskelle.

Opgiver vi nu den tradition og den enighed, og 
det er det hr. A nker Jørgensen lægger op til, hvad 
opnår vi så? Vi opnår, at svække fællesskabet i 
stedet for at styrke det, og vi opnår omtale, men 
vi vil ikke opnå resultater. Den udvikling tror jeg 
ikke nogen ønsker.

Lad mig derfor slutte med at sige, at jeg mener, 
at Nordisk Råd skal fortsæ tte med at være det 
forum, hvor vi, uanset hvilket land vi kommer 
fra, uanset om vi er socialister, konservative eller 
liberale, uanset om vi er m and eller kvinde, sam
arbejder om at mindske forskellene, styrke fæ l
lesskabet og opnå resultater.

Dette opnår vi ikke, hvis vi fører udenrigspoli
tiske debatter i dette Råd. Derfor tager jeg af
stand fra de sidste dele af hr. Anker Jørgensens 
indlæg.

Glønborg: Hr. præsident! Jeg kan ikke afhol
de mig fra at replicere på hr. Anker Jørgensens 
udtalelser om problemerne omkring palæstinen
serne. Jeg gør det ikke gerne, fordi jeg kender hr. 
Anker Jørgensen som en ven af Israel, men jeg vil 
advare imod at tage dette problem ind i Nordisk 
Råd, ikke alene med den formelle begrundelse, at 
udenrigspolitik ikke er i Nordisk Råds regi, men 
fordi jeg tror, at vi ved at tage dette problem op 
kommer til at fremme den provokationsplan, 
som Yassir A rafat afslørede i et tv-interview for 
nylig. Han fortalte med et hoverende grin, at pro
vokationsplanen havde fire faser, hvoraf vi nu var 
ved at bevæge os ind i nr. to. Hele problemet er så 
kompliceret, at det ikke egner sig til behandling i 
dette forum, og jeg vil advare på det kraftigste 
imod, at vi fortsætter.
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Alsaker: Hr. president! Det som skjer på Vest
bredden og i Gaza, opptar oss. Spørsmålet er 
kjensleladet, og dette avspeiler seg også i mass
medias dekning.

Vår politiske behandling av denne saken, hvor 
Nordisk Råd neppe er rette sted, må for all del 
ikke være slik at den kan tolkes som en opp
fordring til å kaste stein. Og i denne sammenheng 
ser jeg det like viktig å reagere på overgrep fra den 
israelske hær. Ingen er tjent med anarki i disse 
om rådene — tilsvarande Libanon. Jeg er derfor 
glad for Anker Jørgensens sterke understrekning 
av forhandlingsveien.

Et dilemma i denne saken er etter min mening 
at Israel sloss for livet, mens PLO i tillegg til 
palestinernes vanskelige situasjon også sloss for å 
ta livet av Israel. Israels rett til å eksistere innenfor 
sikre grenser har allmenn oppslutning i Norden, 
og urolighetene på Vestbredden rokker ikke ved 
dette.

Mitt spørsmål til Anker Jørgensen blir: Tror 
han at det er realistiske utsikter for at et nordisk 
forhandlingsinitiativ, hvor et av utgangspunktene 
bl. a. må være Israels rett til å eksistere innenfor 
sikre grenser, kan få PLO til å delta i reelle for
handlinger?

Saara-Maria Paakkinen: Arvoisa puheenjoh- 
taja! M inä haluan lausua julki iloni siitä, että 
Anker Jørgensen on tåållå ottanut esille sen tilan- 
teen, mikä Lähi-idässä on syntynyt Jordanjoen 
Länsirannan ja  Gazan alueen miehitetyillä vyö- 
hykkeillä. Haluan Iämpimästi tukea hänen aja- 
tustansa siitä, että Pohjoismaiden ulkoministeri- 
en toimesta pohjoismaisena aloitteena voitaisiin 
aikaansaada neuvottelutie, jolla Lähi-idän ongel- 
mallista tilannetta helpotettaisiin ja  jolla pyrittäi- 
siin siihen tilanteeseen vähitellen aikaansaamaan 
myönteinen neuvotteluratkaisu. Väkivaltaei kos- 
kaan ole ratkaisu. Väkivalta lisää väkivaltaa. Em- 
mekä me voi umm istaa silmiämme siitä, mitä 
miehitetyillä alueilla nyt tapahtuu. Me olemme 
täällä tänään puhuneet esimerkiksi siitä, millä ta- 
valla me voisimme olla kehityksen m ukana ja itse 
hyödyntämässä sitä taloudellista ja  m uuta kehi- 
tystä, joka maailmassa tapahtuu. Yksinomaan 
näin maailman kansojen välinen yhteistyö ei voi 
kulkea. Meidän on otettava vastuumme myös sil- 
lä tavalla, että me autam me niitä kansoja, jotka 
ovat avun tarpeessa, niitä ihmisiä jotka kärsivät. 
Lähi-idässä miehitetyillä alueilla niitä ihmisiä on 
nyt paljon. Luulen, että samassa yhteydessä voi

taisiin koordinoida sitä apua, jo ta  YK:n alaisen 
palestiinalaisten avustusjärjestön UNW RAn 
kautta alueelle toim itetaan ruoka- ja  lääkeapuna, 
sillä näistä tarvikkeista alueella alkaa olla pulaa.

Saara-Maria Paakkinens anförande i svensk 
översättning:

Ärade president! Jag vill uttrycka min glädje 
över att Anker Jørgensen här har tagit upp den 
situation som i Mellanöstern uppstått på Jordan
flodens västbank och i Gazaom rådets ockupera
de zoner. Jag vill varm t understöda hans tanke 
om att man som ett nordiskt initiativ via de nor
diska ländernas utrikesm inistrar kunde åstad
komma en forhandlingskanal, genom vilken den 
problematiska situationen i Mellanöstern skulle 
underlättas och varigenom m an skulle eftersträva 
att så småningom åstadkom m a en lösning på si
tuationen via förhandlingar. Våld är aldrig en 
lösning. Våld leder till ökat våld. Inte heller kan vi 
blunda för vad som nu sker på de ockuperade 
om rådena. I dag har vi här talat exempelvis om 
på vilket sätt vi kunde vara med i utvecklingen 
och själv utnyttja den ekonomiska och övriga 
utveckling som sker i världen. Enbart så kan det 
mellanfolkliga sam arbetet inte ske. Vi bör bära 
vårt ansvar även så att vi bistår de nationer som 
står i behov av hjälp, de människor som lider. För 
närvarande finns det flera sådana människor i 
Mellanöstern i de ockuperade om rådena. Jag tror 
att man i detta sam m anhang kunde koordinera 
den hjälp som i form av mat och medicin överförs 
till området genom UNW RA, den palestinska 
biståndsorganisationen under FN, för det börjar 
uppstå en brist på dessa förnödenheter i området.

Buttedahl: President! Anker Jørgensens ut
spill for sesjonen om at han ville komme med 
visse utenriks- og sikkerhetspolitiske saker i Ge
neraldebatten i Oslo, har vakt betydelig oppsikt i 
norske media. Mange aviser har skrevet lederar
tikler med advarsler overfor Nordisk Råd i så 
henseende. Imidlertid, etter å ha hørt Anker Jø r
gensens innlegg her, må en kunne si at denne 
voldsomme tone som var forespeilet Nordisk 
Råd, ikke var å høre.

Det er jo  et påtrengende problem for Nordisk 
Råd at det er for lenge mellom nye, friske initiativ. 
Det ropes etter større aktivitet, ja  sågar vitalitet. 
Men jeg er i sterk tvil om, og nesten imot, at 
denne etterlengtede vitalitet skal skje gjennom
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innspill i kontroversielle utenrikspolitiske saker 
eller saker med tilknytning til regional sikkerhets
politisk karakter.

Naturligvis tar vi alle opp nesten hva som helst 
i Generaldebatten. Men jeg er av den formening 
at Nordisk Råd ikke må kaste nye glør på en ild i 
en sak som er så ømtålig som situasjonen på 
Vestbredden. Vi har naturligvis våre meninger 
om hva som skjer der nede, men jeg håper at 
Anker Jørgensen kan bifalle de synspunkter som 
jeg her har kommet fram  med, og at han ikke har 
til hensikt å drive vitalitetsøvelser i Nordisk Råd 
på denne måten. Da er det nordiske samarbeid 
egentlig litt ille ute.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Jeg vil tillade 
mig at takke Anker Jørgensen, fordi han bruger 
sin ytringsfrihed til at tage brændende problemer 
op. Det kan ikke nytte noget, at borgerlige politi
kere — især fra Danmark — hver eneste gang et 
kontroversielt punkt kommer op, opfører sig som 
om det nordiske samarbejde skal ned på så lavt et 
plan som overhovedet muligt. Kommer der ikke 
ny dynamik ind i det sam arbejde her i Norden, så 
vil det samarbejde smuldre — med de øvrige sam
arbejdspartnere, som ikke mindst Danmark har 
fået. Vi har siddet i udvalg og rost Gro Harlem 
Brundtland for den rapport, hun har stået i spid
sen for udarbejdelsen af. Vi sidder i udvalg og 
beskæftiger os med miljøpolitik og anbefaler, 
hvad m an skal gøre — også i internationale for
handlinger. Ja men hvis m an virkelig er så meget 
modstander af, at man overhovedet tager ting op, 
der har noget med international politik at gøre, 
hvordan kan m an så sidde og lave den slags poli
tik? Det kan man naturligtvis ikke. Derfor bør 
man også kunne tale om ting, som trænger sig i 
den grad på i verden. Det kan Norden da ikke 
sætte sig ud over. A f den grund vil jeg takke 
Ander Jørgensen. Jeg vil tilføje, at det var det 
samme mht. Sydafrika, det var det samme mht. 
EF og Norden. De borgerlige politikere — især 
de danske — har ikke villet diskutere det. Men det 
kommer så sagte. Vi må have lidt tålmodighed.

Koritzinsky: Hr. president! Denne replikkde- 
batten handler om tre saker. For det første om 
Anker Jørgensen hadde rett til å si det han sa om 
utenrikspolitikk. For det andre om det var klokt, 
og for det tredje om innholdet i det han sa politisk 
kan gi støtte.

Mitt svar på de tre spørsmålene er ja  på det

første, ja  på det andre og ja på det tredje.
Det er allerede et utbredt utenrikspolitisk sam

arbeid mellom de nordiske land — i FN og gjen
nom nordiske utenriksministermøter. Og det 
skulle bare mangle om  ikke nordiske parlam en
tarikere, når vi møtes, også må kunne uttale oss 
og diskutere sentrale utenrikspolitiske spørsmål.

Når det gjelder M idt-Østen, dreier konfliktene 
der seg om verdier som står sterkt i de nordiske 
land. Verdier som trygghet, menneskerettigheter 
og sosial rettferdighet. Jeg kan ikke skjønne at 
det kan være noen særlig uenighet blant de fleste 
her om det Midt-østen-syn Anker Jørgensen har 
lagt fram . Israel har rett til å leve innenfor sikre 
grenser. Men Israel har ikke rett til å holde fast 
ved en langvarig okkupasjon. Og Israel har ikke 
rett til å m otsette seg forhandlinger med den or
ganisasjon som er palestinernes rettmessige og 
mest representative organisasjon, nemlig PLO.

Videre er det jo slik at dette er ikke noen ab
strakt, regional diskusjon sett fra nordisk side. 
De nordiske land har helt konkrete interesser i 
M idt-Østen-konflikten ved at vi yter bistand 
gjennom UNRW A, og ved at nordiske land gjen
nom FN-styrker er med på FNs fredsbevarende 
aksjoner i Midt-Østen. På samme måte har vi 
konkrete interesser i det sørlige A frika på grunn 
av N orden/SA DCC-sam arbeidet og på grunn av 
de nordiske boikottiltakene. På samme m åte har 
vi felles regionale interesser i Mellom-Amerika på 
grunn av betydelig bistand til enkelte land i Mel
lom-Amerika og til regionen.

Hagen Hagensen: Præsident! Jeg er meget be
kymret over det, der er ved at ske her i disse timer. 
Jeg synes ikke, det var klogt at hr. Anker Jørgen
sen at rejse de spørgsmål, der nu har givet an
ledning til en begyndende debat om materien, 
som ligger til grund for de udenrigspolitiske for
hold, der blev strejfet. Flere talere har været inde 
herpå. Jeg synes, vi afsporer den generaldebat, 
som Nordisk Råd skal have, når man går ind på 
disse forhold. Der er blevet peget på, at der er 
andre fora — som vi fra alle landes side tager del i
— hvor disse forhold kan drøftes. Det hører, for 
mig at se, aldeles ikke hjemme i den debat, vi 
fører her. Jeg tror, man gør mere skade end gavn 
med det, og jeg tror, man skader Nordisk Råd og 
det, vi gerne vil virke sammen om , med det, der 
sker her. Det har vist sig, at der er stortalelyst, når 
det drejer sig om de udenrigspolitiske forhold, 
som vi aldrig kan træ ffe nogen beslutning om her
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i Rådet. Jeg synes, m an skal lade være med at 
drøfte dem. Vi har faktisk benyttet vores tid helt 
forkert i den time, der er gået hermed.

Bernhardt Tastesen: Hr. præsident! Jeg deler 
ikke hr. Hagen Hagensens og andres bekymring
er. Jeg synes tvæ rtim od, vi skal være stolte over, 
at vi lever i Nordens frie lande med ytringsfrihed, 
hvor vi har mulighed for at ytre os, også når vi ser 
ud ad Nordens vinduer og ser, hvordan forholde
ne er andre steder i verden. Vi kender den for
fatning, der er grundlaget for det, vi behandler i 
Nordisk Råd. Det fastlægger, hvilke beslutninger 
vi kan tage. Men det har aldrig været sådan i de 
mange år, jeg har været med, at medlemmer — 
og det gælder medlemmer fra en hvilken som 
helst partigruppe og et hvilket som helst land — 
ikke har kunnet ytre sig om det, der sker omkring 
os, og give udtryk for deres mening herom. Det, 
A nder Jørgensen gjorde her, var jo  en stilfærdig 
henvendelse til de nordiske udenrigsministre, om 
de måske ikke næste gang, når de mødes — på 
samme måde som det har været tilfældet med 
EFs udenrigsministre — bør udtrykke sig om det, 
der sker dernede, og som ram mer os hårdt, på 
baggrund a f at mange af os har venskabelige rela
tioner til Israel.

Jeg skal ikke drage sammenligninger med no
get, for så kommer m an galt a f  sted, det vil være 
dårligt at gøre det, men det gør selvfølgelig ind
tryk, det, vi oplever. Vi yder jo også et stort bi
drag, som det blev sagt før, til de store flygt
ningelejre, som opretholdes med vore nordiske 
midler derude i verden. Det er dér, tingene sker, 
og det er dér, vi har konflikten mellem nogle, vi 
støtter af hum anitæ re grunde, og så nogle, som vi 
holder a f  a f  andre grunde, fordi de har stærke 
relationer til os. Men det, der sker, kalder selv
følgelig forfærdelse frem, og det kræver selvføl
gelig også en reaktion. Det er en del a f den yt
ringsfrihed, vi har. Også i en debat i Nordisk Råd. 
Det ville være skammeligt andet.

Anker Jørgensen: Hr. præsident! Det er natur
ligvis rigtigt, at der ligger en tradition for, at man 
ikke træ ffer beslutninger om og nok heller ikke 
diskuterer sikkerhedspolitik i Nordisk Råd. Men 
det er også en kendsgerning, at der igennem årene 
har været frem ført mange, mange synspunkter 
— ikke alene af menige parlamentsmedlemmer, 
men også a f  ministre — omkring store, aktuelle, 
internationale spørgsmål. Det er rigtigt, at når

det drejer sig om sikkerhedspolitikken — specielt 
når den berører de forskellige måder, vi har ar
rangeret os på — så er det et område, hvor man 
skal træ de varsomt. Der er im idlertid ikke noget 
at det, jeg har talt om i dag, der specielt kommer 
ind på disse ting.

Nordens parlam entarikere sidder jo ikke alene 
som Nordens parlam entarikere. Vi sidder også 
hjemme i København, i Oslo, i Stockholm, i Hel
singfors osv., og dér m øder vi vores ministre, som 
har en forpligtelse efter nordisk tradition til at 
sam arbejde om så mange ting som overhovedet 
muligt. Også om fælles holdninger, f. eks. i De 
Forenede Nationer, hvor der er mange udtalelser, 
der vedrører bl. a. sådanne spørgsmål. Så villedet 
være lidt mærkeligt, om det skulle være forbudt i 
en generaldebat at sige noget om, hvad Per og 
Poul og Karen og Sofie mener. Der er ikke tale 
om forslag til beslutninger. Det er alene en alm in
delig debat, hvor det kommer ind i billedet.

Det er jo  en frygtelig situation, der i øjeblikket 
er imellem Israel och palæstinenserne. Jeg tror 
ikke, det er rigtigt at gå for meget i detaljer, men 
det er jo rigtigt, som Saara-M aria Paakkinen sag
de, at vold fører til mere vold. Det er banalt, men 
bare så pokkers rigtigt. D erfor er der vel ligefrem 
en forpligtelse for de fem lande, som sætter men
neskerettighederne så kolossalt højt, og som alle 
sammen har gode relationer til den ene part — 
men egentlig også stor forståelse for de proble
mer, palæstinenserne har. Det er egentlig tåbe
ligt, hvis vi ikke kunne tillade os at sige, at her bør 
vi prøve, om ikke vi kan give en hånd med til en 
afspænding i relation til de problemer, man har 
dernede. Jeg henstiller til de nordiske udenrigsmi
nistre at sætte sig sammen en gang, når de al
ligevel er sammen, lad det blive så hurtigt som 
muligt, og overveje, jeg bruger oven i købet det 
udtryk at overveje, om ikke det kunne lade sig 
gøre med et nordisk initiativ. Jeg mener, de har en 
chance for at udøve med et nordisk initiativ. Jeg 
mener, de har en chance for at udøve en under alle 
omstændigheder positiv påvirkning af situatio
nen.

Jeg er blevet stillet det spørgsmål fra et a f  Nor
disk Råds medlemmer, om jeg tror, at PLO og 
A rafat vil acceptere det. Jeg tror, det ville føre alt 
for vidt, hvis jeg gik i detaljer med hensyn til det, 
men jeg tror, man er nødt til at erkende, at PLO, 
som bestemt har været en meget aggressiv orga
nisation i forhold til Israel, er blevet mindre ag
gressiv, måske endda m oderat. De siger, de netop
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vil være med til det. Tro det eller lad være, men de 
siger det igen og igen og har sagt det de sidste 5—6 
år. Sidste gang, jeg hørte det direkte fra A rafat, 
var, da de fem socialdemokratiske partiledere i 
Norden havde et møde med A rafat i Stockholm. 
Når det siges igen og igen, så bør man i hvert fald 
overveje, om  m an nu ikke er nødt til at tage den 
pågældende kendte person på ordet.

Jeg håber, man vil overveje tingene nærmere.

Præsidenten: 1 takt med Helsingforsaftalen 
behandler m an ikke sager a f  udenrigspolitisk ka
rakter i Nordisk Råd. Derimod er det min person
lige mening, at det er naturligt, at enkelte m ed
lemmer af Rådet må have ret til at påtale overtræ
delser a f  menneskerettigheder andre steder i ver
den, selv om det sker uden for Norden.

Marjatta Väänänen: Herr president, Efter den 
här färgstarka diskussionen ber jag att få övergå 
tillbaka till miljövården. Miljövården hör nu vid 
sidan av de europeiska integrationsfrågorna till 
det mest centrala som behandlas vid Nordiska 
rådets session. I alla nordiska länder finns en 
mycket stark folkopinion som väntar på aktiva 
miljövårdsåtgärder från olika beslutsfattares si
da. I social- och miljöutskottet är miljövården 
särskilt starkt framme.

Man kan ändå inte annat än uttrycka stor oro 
för att även om miljöskyddsfrågor behandlas i de 
mest varierande nationella och internationella in
stitutioner, är det ytterst svårt att om sätta verbalt 
fram förda önskemål och krav i praktisk hand
ling.

Ett exempel: nu har bl. a. olika havsområden 
sina egna skyddskommissioner. Dessa sam m an
träder, i likhet med Östersjökommissionen och 
Nordsjökommissionen, regelbundet. Visserligen 
tillkom redan för 14 år sedan Helsingforskon- 
ventionen som uttryckligen skulle sköta om skyd
det av Östersjön. Denna konvention förpliktar de 
sju randstaterna vid Östersjön till att minska 
havsföroreningarna. Under åtta år har så även 
Helsingforskonventionen årligen sam m anträtt 
för att komma överens om att rena havsvattnet, 
och nog kan man medge att den har nått en del 
resultat. Ett förbud m ot brännande och sänkning 
av gifter har åstadkomm its och användningen av 
DDT och PC B har förbjudits sedan det blivit 
klart att säl och fågelbeståndet i Östersjön håller 
på att försvinna och att fiskarna blivit sjuka.

Trots detta är dock drygt en fjärdedel av Öster

sjöns 400 000 k vardratkilom eter enligt experterna 
redan biologiskt död. Det är i synnerhet industrin 
och reningsanläggningarna för avfall som bär 
skulden för denna förorening.

Nu har Östersjöstaternas miljöministrar enats 
om att minska utsläppen av tungmetaller, giftiga 
ämnen och näringsämnen med hälften fram till 
1995. Avgörande är a tt m inistrarnas beslut dock 
bara är moraliskt bindande. När det gäller dyra 
projekt går ekonomiska hänsyn alltid före m ora
liska. Tyvärr!

Detta är vårt svåra problem.
Ö stersjöfrågan är bara en detalj när det gäller 

havsskyddet i Norden och skyddet av de nordiska 
om rådena i allmänhet. Vi som bor i detta om råde 
känner t. ex. stor oro inför luftföroreningar som 
har sitt ursprung utanför Norden, i mellersta Eu
ropa och som håller på att förstöra våra skogar. I 
Finland är skogarna en nationaltillgång som ut
gör grundvalen för hela vår nationalekonomi. 
Det är inte nog att vi själva minskar utsläppen. 
Det är angeläget att förm å även de andra länder
na i Europa att delta i m iljösam arbetet och aktivt 
vidta praktiska åtgärder. På det verbala planet 
har frågan redan diskuterats till lust och leda.

Snabba lösningar krävs. I Nordiska rådet är nu 
på saklistan rekom mendationer som är ägnade 
att bekämpa havs- och kustföroreningar i Nor
den. Avsikten är att starta ett långsiktigt FoU- 
projekt om skogsskadorna och metoder att före
bygga dem, att undersöka möjligheterna att an
vända ekonomiska styrmedel i miljöpolitiken. 
Utskottet har föreslagit till rådet att årligen fram 
lägga en lägesrapport på miljöpolitikens område.

Utskottet har diskuterat ministerrådets utkast 
till sam arbetsprogram  på m iljöområdet och 
handlingsplanen mot havsföroreningar. Utskot
tet var verkligen kritiskt. Det var inte alls tillfreds 
med ministerrådets utkast till programmet, ty det 
var enligt vår mening för principiellt.

Vi vet att samhällsmaskineriets kvarnar mal 
sakta. På speciallagstiftningens om råde har vi i 
många fall fått vänta åtskilliga år innan lagstift
ningen blivit färdig. När det gäller miljövården 
hinner patienten dö med detta sätt att mala.

Jag föreslår att rådet kräver av de nordiska 
ländernas regeringar en snabb och effektiv verk
samhetsplan för lösning av miljöproblemen. I 
god tid innan nästa höstmöte börjar skall veder
börande fackutskott få ett utkast till handlings
plan för behandling, och vid 1989 års session skall 
förslaget till miljöpolitiska sam arbetsprogram
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finnas på sessionens saklista.
I sin egenskap av sam arbetsorgan för parla

menten och regeringarna har Nordiska rådet 
dessutom både pondus och skyldighet att verka 
som ett starkt påtryckningsorgan i miljöfrågor på 
internationella fora.

Miljöskyddet i Norden hör till Nordiska rådets 
allra viktigaste och mest brådskande frågor.

Karin Söder övertog härefter ledningen av för
handlingarna.

Statsrådet Birgitta Dahl: Fru president! Den 
grundläggande tankegången i Brundtlandkom- 
missionens rapport är ju  att det finns ett oupp
lösligt samband mellan omsorgen om miljö och 
resurshushållning och förutsättningarna för fort
satt utveckling. Det är en hoppingivande insikt 
och tankegång. Vi har alla ett ansvar för att den 
om sätts i konkret handling globalt, regionalt, här 
i Norden och i varje enskilt land.

På inget om råde kan vi vara nöjda med hur det 
ser ut i dag och med resultatet av vad som har 
gjorts. Vi måste höja ambitionsnivån och öka 
ansträngningarna. Jag förstår och delar parla
mentarikernas besvikelse över att ministerrådet 
inte har klarat av att lägga fram konkreta hand
lingsprogram. Det gäller inte bara mig, utan även 
de andra m inistrarna.

För att undanröja varje missförstånd vill jag 
säga att skälet till att vi inte gör det är att den 
rapport som nu finns — och som inte är minist
rarnas, utan ämbetsmännens — enligt vår upp
fattning helt enkelt inte motsvarar de krav vi mås
te ställa. Vi gav alltså oss själva bakläxa och vill 
komma tillbaka med något som är bättre.

Förutsättningen för att vi skall kunna göra det 
är att varje land tar sitt ansvar för att med egna 
nationella planer kunna skapa konkret verklighet 
av de uppsatta målen. Den svenska regeringen 
presenterade för några dagar sedan en miljöpoli
tisk proposition som tillsammans med särskilda 
förslag när det gäller trafiken, jordbruket, energi
politiken och kulturm iljön utgör en unik samlad 
redovisning av hur omsorgen om miljön skall ge
nomsyra varje sam hällsområde i fortsättningen 
och hur Brundtlandkommissionens rekom men
dationer skall omsättas i praktisk handling.

Det internationella miljöteknikinstitutet skall 
desstuom vara ett verksamt hjälpmedel, hoppas 
vi, i det internationella arbetet.

Kännetecknande för det svenska programmet 
A - 17-336 N ord iska  rådet

nu är att vi sätter upp mål för olika delområden 
som skall uppnås vid bestäm da tidpunkter och 
att vi dessutom steg för steg flyttar fram positio
nerna.

I omställningsplaner för trafiken, jordbruket, 
energisystemet, de stora städernas livsmiljö och 
industrin redovisar vi hur man där skall kunna 
åstadkom m a verkliga systemförändringar i re
surshushållande riktning. Där ingår bl. a. att u t
veckla ett energisystem för fram tiden utan kärn
kraft och med så litet olja och kol som möjligt 
och ett besked om att kärnkraftsavvecklingen in
leds år 1995 med att den första reaktorn då ställs

1 särskilda aktionsprogram  redovisar vi hur vi 
skall gå vidare på några om råden där problemen i 
dag är så stora att vi måste handla mycket snabbt.

Det gäller t. ex. ett nytt program mot luftför
oreningar med skärpta krav på energisystemet 
och trafiken. Bland annat lägger vi nu fast årtalet 
när avgaskraven för den tunga trafiken — lastbi
lar och bussar — skall införas först i Europa. Det 
gäller vidare ett program avseende föroreningar 
av vatten och hav med bestämda krav på jo rd
bruket att till år 1995 ha vidtagit åtgärder för att 
halvera kväveläckaget och till 1990 att ha halverat 
användningen av bekämpningsmedel, på kom
m unerna att till 1992 i de värst utsatta om rådena 
ha minskat kväveutsläppen från kom m unala av
loppssystem med 50%  och på industrierna att 
halvera utsläppen av farliga ämnen senast till 
1995. När det gäller klorföreningar från massa- 
och pappersindustrin är kraven hårdare — där 
skall en 60-70-procentig reduktion åstadkomm as 
till 1992.

När det gäller CFC — freoner — som hotar 
ozonskiktet lägger vi fram världens första totala 
avvecklingsplan. Användningen av CFC skall 
halveras till 1990 och helt upphöra 1994. Också 
användningen av haloner skall upphöra så fort 
som möjligt.

Vi redovisar också program för hur vi skall 
sanera gamla giftlager från fram för allt m iljöfar
lig industri och med särskilda insatser i särskilt 
utsatta om råden åstadkom m a en radikal förbätt
ring. Flera av de insatserna är aktuella i områden 
som gränsar till våra nordiska grannar.

Sverige har således, fru president, nu redovisat 
hur vi skall kunna verksamt bidra till en avgöran
de förändring inte minst på de om råden som är 
aktuella i det nordiska sam arbetet, antingen det 
gäller insatserna inom Norden eller det gemen-
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samma uppträdandet i internationella förhand
lingar.

Jag hoppas att vi under det kommande året 
bättre skall kunna motsvara de krav som Nordis
ka rådet ställer på ministerrådet. Jag kan för
säkra att m inistrarna är överens om att vår ambi
tion skall vara att till nästa möte kunna redovisa 
både ett gemensamt nordiskt handlingsprogram 
och program för flera av de här om rådena, sär
skilt när det gäller havsföroreningar, som är kon
kreta och handlingsinriktade på ett sätt som vi 
hittills inte har m äktat. Men det förutsätter att 
varje land bidrar med sin del av insatserna, fru 
president.

Knuuttila: Arvoisa presidentti! Me kuulimme 
hyvin tärkeän lausunnon, joka koski ympäristö- 
kysymyksiä. Minun vastauspuheenvuoroni pe- 
rustuu siihen tosiasiaan, että kun me nyt luulta- 
vasti koetamme saada aikaan nopeampia tulok- 
sia ympäristön hoidossa, meillä on se ohjelma, 
jonka Ruotsin hallitus on hyväksynyt. Ottaisin 
esille siihen liittyen myös hyvin laajan pohjois- 
maisen liikennesuunitelman Nordkolt, jokasisäl- 
tää sangen monia konkreettisia hyviä ehdotuksia 
ja  myös liikennemallin keskisuurten kaupunkien 
liikenneratkaisuiksi. Tämä suunnitelma tai tut- 
kimus, joka tehtiin jo 70-luvun lopulla, on mie- 
lestäni unohtunut. Siitä m ainittiin, että se on 
maailm an laajin joukkoliikenne- tai liikenneselvi- 
tys. Nyt se ansaitsisi tulla huomioon otetuksi 
myös käytännön ratkaisuissa. Hallitukset voivat 
myös tehdä täm än asian eteen paljon.

Knuuttilas anförande i svensk översättning: 
Ärade president! Vi hörde ett mycket viktigt in
lägg som gällde miljöfrågor. Min replik bygger på 
det faktum att när vi nu antagligen försöker 
åstadkom m a snabbare resultat i miljövården har 
vi det program som Sveriges regering antagit. Jag 
vill också ta fram en mycket om fattande nordisk 
trafikplan, N ordkolt, som innehåller ett mycket 
stort antal konkreta goda förslag och även en 
trafikmodell för trafiklösningar i mellanstora stä
der. Denna plan eller utredning, som gjordes re
dan mot slutet av 1970-talet, har enligt min upp
fattning glömts bort. Man har sagt om denna 
plan att den är världens mest om fattande utred
ning om kollektivtrafik eller trafik. Nu skulle den 
vara värd att bli beaktad även i praktiska lös
ningar. Regeringarna kan även göra mycket för 
denna sak.

Statsrådet Birgitta Dahl: Fru president! Jag vill 
bara svara Sakari Knuuttila att den svenska rege
ringen helt delar uppfattningen att trafikfrågorna 
är centrala i det här arbetet och bör läggas till 
grund för konkret gemensam handling i Norden 
och gentemot världen.

Trafiken i städerna, mellan tätbefolkade regio
ner, inom våra regioner och mellan våra länder 
och kontinenten är strategiskt viktig. Den spelar 
en stor roll i det svenska förslaget som vi har 
förelagt riksdagen. De nordiska miljöministrarna 
har diskuterat detta och på förslag av Sverige 
beslutat föreslå en nordisk konferens om trafik- 
och miljöfrågorna.

Vi har också tagit upp dessa frågor inom 
OECD i syfte att få en samordning både av struk
turfrågorna i trafiken och av de krav på avgas
rening som vi skall ställa för att få en internatio
nell harmonisering där miljökraven driver på den 
tekniska utvecklingen.

Vi hoppas att vi skall kunna få till stånd över
läggningar mellan trafik- och miljöministrarna 
inom OECD under nästa år kring de här frågor
na. Ett aktivt arbete för det pågår.

Ivar Hansen: Hr. præsident! Hvis vi ser tilbage 
på de sidste 5 års arbejde i Nordisk Råd, må vi vel 
sige, at det især er det store fælles projekt Ø kono
misk vækst og fuld beskæftigelse, som har p ræ 
get de mange debatter. Jeg husker endnu for 5—6 
år tilbage, hvordan der blev arbejdet med dette 
projekt i de forskellige politiske grupperinger i 
Nordisk Råd. Jeg husker også, hvordan arbejdet 
resulterede i, at alle anstrengelser blev sam menar
bejdet til et fælles projekt. Der var mange, der 
opfattede dette projekt som et virkeligt gennem
brud for det nordiske samarbejde.

Hvis vi ser på projektet om  økonomisk vækst 
og fuld sysselsætning i de nordiske lande i dag 
efter de sidste 4—5 år, og hvis vi ser frem 1 eller 2 
år, hvor projektet skal afsluttes, så må vi vel sige, 
at forhåbningerne til dette projekt langtfra lever 
op til de faktiske resultater, vi i dag kan se. Jeg 
tror, at årsagen hertil i høj grad skal findes i det 
faktum , at denne fællesnordiske økonomiske 
handlingsplan i altfor høj grad bestod af en lang, 
lang række forskellige ønsker om nye offentlige 
investeringer til forskellige formål. Og når vi ta 
ger i betragtning, hvilke problemer de enkelte lan
des regeringer også her i Norden har, problemer 
med at holde deres egne statsbudgetter i ave, dvs. 
undgå at de offentlige udgifter antager himmel-
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flugt, så har vi nok her en del a f  forklaringen på, 
at denne plan ikke helt fik det forløb, som vi 
kunne have ønsket.

Jeg har selv flere gange gjort opm æ rksom  på 
dette forhold på de senere års sessioner under 
generaldebatten og har understreget, at langt det 
vigtigste grundlag for at opnå fuld beskæftigelse 
og økonomisk vækst er det private næringslivs 
konkurrencekraft.

Jeg har nu forstået, at det er hensigten — og 
det er udm ærket — at forberede en ny økono
misk handlingsplan for 1989. Det kan man læse 
om i beretningen fra Nordisk M inisterråd an 
gående planerne for det kommende år. 1 grund
laget for denne, som skal være færdig inden et år, 
kan man se, at de projekter, man i særlig grad vil 
lægge vægt på, er infrastruktur, arbejdsmarkeds- 
og undervisningsspørgsmål, afskaffelse a f  han
delshindringer, liberalisering a f  kapitalmarkedet, 
forskning og udvikling samt eksportfremm ende 
tiltag, og der skal også ske noget på skatte- og 
afgiftsom rådet.

Jeg synes, at det er gode intentioner, men det er 
altså meget vigtigt, at vi ikke begår den samme 
fejl igen, i for høj grad at satse på offentlige 
investeringer til forberedning a f beskæftigelsen. 
Jeg vil derfor i den forbindelse pege på Nordens 
forhold til EF; som mange talere før mig har 
gjort. Det som diskuteres i Danmark i dag, er 
selvfølgelig, hvordan vi kan udnytte for vores 
vedkommende som EF-medlem de store eksport
muligheder, som belsutningen om et frit indre 
marked i EF inden 1992 giver. Men dette er jo 
også i høj grad et intreressant og betydningsfuldt 
spørgsmål for det øvrige Norden, et spørgsmål 
som ingen kan være uberørt af.

Det er min faste overbevisning, at der generelt i 
EF-landene hersker en velvillig holdning til de 
nordiske lande, også i det om fang det enkelte 
land måtte ønske en nærm ere tilknytning til fæ l
lesskabet i EF. Derfor er jeg også overbevist om, 
at det frie marked i EF vil kunne åbne op for nye 
eksportmuligheder a f  stor rækkevidde for Nor
den. Derfor skal det private næringslivs konkur
rencekraft, dvs. udviklingsmuligheder, teknolo
gifremme, erhvervsuddannelser osv. have første
prioritet i en ny kommende handlingsplan.

1 den forbindelse er det også på tide, at ned
brydningen, fjernelsen, a f  alle handelshindringer 
mellem de nordiske lande, også de skjulte, ikke 
længre bliver ved snakken, men at man i højere 
grad kommer til realiteter. Jeg mener, vi har for

mange ekspertkomiteer. Der holdes mange m ø
der och konferencer, men jeg mener, det sker for 
lidt. Hvad om vi i det nordiske sam arbejde satse
de på det samme mål som i EF-samarbejdet? Alle 
hindringer mellem os skal væk inden 1992. Det 
ville være et godt bidrag til styrkelse af konkur
renceevnen.

Jeg har på fornemmelsen — en opfattelse, der 
er styrket igennem udtalelser fra forskellig side — 
at Danmark for nogle år siden i det nordiske sam
arbejde a f de øvrige lande i Norden på grund af 
vort EF-medlemsskap blev antaget for en halv
hjertet deltager i det nordiske samarbejde. Det 
indtryk gjorde lidt ondt på os, for Danmark er 
efter min opfattelse i lige høj grad et nordisk land 
og en europæisk EF-medlemsstat med de rødder, 
vi nu har af kulturel og økonomisk art.

Heldigvis er dette indtryk også væk i dag. Jeg 
håber og ved, at vi i dag i langt højere grad op
fattes som værende brobyggerens rolle som for
bindelsesled mellem Norden och EF. Det er vi 
fortsat helt parat til at være, og jeg mener, at det 
er a f  helt afgørende betydning for det nordiske 
sam arbejde i fremtiden, at vi er opmærksomm e 
på og er beredt til at udnytte og få andel i, hvad 
der sker i det øvrige Europa.

Min sidste bemærkning er; Vi diskuterar jo 
meget i det nordiske samarbejde, om vi kan få 
budgetterne øget, om vi kan få flere midler til det 
nordiske samarbejde. Jeg vil gerne gøre opm æ rk
som på, at det ikke er alle fremskridt i det nordis
ke sam arbejde, der absolut skal koste flere penge. 
Vi kan faktisk foretage os en lang række ting, 
herunder afskaffelsen af de hindringer, som van
skeliggør sam arbejdet af handelsmæssig karak
ter, uden at det koster penge.

Miljöminister Bärlund; Fru president! Det är 
knappast en överdrift att säga, att m iljöfrågorna i 
dag är aktuellare än någonsin tidigare. Vi är allt
mer medvetna om, att en fortsatt positiv ekono
misk och social utveckling i våra nordiska länder 
kräver kraftfulla åtgärder för att stoppa ned
smutsningen av vår miljö och för att skydda våra 
naturtillgångar, som vårt välstånd är beroende 
av. Vi har också blivit mer medvetna om att de 
nordiska länderna inte ensamma kan bedriva en 
progressiv miljöpolitik utan måste beakta utveck
lingen både i sina europeiska grannländer och i 
världen som helhet, samt försöker förstås påver
ka den här utvecklingen.

M iljövårdssamarbetet mellan de nordiska län-
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derna har utvecklats speciellt gynnsam t, även om 
många frågor och problem återstår. Problemen 
beror ofta på existerande geografiska skillnader, 
skillnader i näringslivets struktur eller på tidta- 
bellsmässiga skillnader i våra miljövårdssatsning- 
ar. Däremot existerar det inga skillnader i vår 
grundläggande uppfattning om miljövårdens 
mål. Det är viktigt att konstatera detta faktum, 
eftersom det under den senaste tiden förekommit 
uppgifter, främst i massmedierna, som låtit på
skina att Finlands miljöpolitik, t. ex. när det gäl
ler skyddet av havsmiljön, på något sätt skulle 
skilja sig från de övriga nordiska ländernas. Det
ta påstående grundar sig på felaktiga uppgifter 
eller på en felaktig bedömning av våra åtgärder.

Finland har ända sedan 1960-talet gått in för 
effektiv och långsiktig vattenvård. D ärför har 
föroreningen av våra vattendrag, kustvatten och 
havsområden kunnat minskas. Våra vatten har 
blivit renare och mer användbara. Inemot 80 pro
cent av insjöarnas areal i Finland kan numera 
klassificeras som goda eller utomordentliga vad 
vattenkvaliteten beträffar. Bara cirka två procent 
av den totala insjövattenarealen kan på grund av 
avloppsbelastning klassificeras som dåliga eller 
nöjaktiga. Miljöministeriet bereder som bäst ett 
nytt målprogram för vattenvården fram till 1995. 
Statsrådet väntas inom kort fatta ett principbe
slut i frågan. Vattenvårdsåtgärderna kommer att 
koncentreras på att minska utsläppen av avlopps
vatten från massa- och pappersindustrin, den öv
riga industrin och samhällena samt på att be
gränsa den belastning som kommer från jord  och 
skogsbruket inklusive dess binäringar.

Det har i olika sam m anhang framförts påstå
enden i offentligheten om att massa- och pap
persindustrin i Finland skulle ha konkurrensm äs
siga fördelar jäm fört med motsvarande industri i 
Sverige på grund av att miljövårdsbestämmelser- 
na i Finland är lindrigare än de krav som Sverige 
tillämpar. Diskussionen har särskilt kretsat kring 
den mängd organiska klorföroreningar som 
kommer från blekning av cellulosa. Uppgifterna i 
pressen har varit till den grad felaktiga att jag 
anser mig föranledd att tillrättalägga dem genom 
att lägga fram fakta. Enligt de utredningar som 
gjorts var den totala belastningen av organiskt 
bundna klorföreningar från produktionen av 
blekt sulfatcellulosa år 1986 ungefär 4,5 kg klor 
per ton massa i Finland beräknad enligt den så 
kallade AOX-metoden; det motsvarande talet för 
Sverige var ca 4,2 kg klor per ton massa. Skillna

den mellan Finland och Sverige är alltså obetydlig 
och ryms antagligen inom mätmetodens felmar
ginal.

Vårt mål är att den biologiska syreförbrukan- 
de belastningen från massa- och pappersindust
rin till år 1995 sänks med cirka 65%  och fosfor
belastningen med cirka 26%  jäm fört med 1986 
års nivå. Samtidigt sker en väsentlig minskning 
av bland annat mängden organiska klorförore
ningar. Beroende på vilka m etoder som används 
för att minska belastningen innebär detta inves
teringar om över 1 000 miljoner mark. Jag vill 
också nämna, att massa- och pappersindustrin 
sedan år 1984 har investerat över 500 miljoner 
mark, främst i biologiska reningsverk. Biologisk 
rening är i synnerhet ägnad att sänka den syre- 
förbrukande belastningen, vilken allmänt anses 
vara det största hotet mot Östersjön.

Till år 1995 avser vi också att öka renings
effekten för komm unala avloppsvatten till om 
kring 90%  både i fråga om organisk m ateria och 
fosfor. Detta kräver uppskattningsvis 400 miljo
ner i årliga investeringar, då iståndsättandet av de 
komm unala avloppsnäten tas med i beräkningar
na. Belastningen från lantbruket kommer att 
minskas med cirka 50% från nuvarande nivå, 
vilket förutsätter investeringar om ungefär 500 
miljoner mark. Enligt vår uppfattning kan dessa 
miljövårdsskäl jäm föras med vilket annat lands 
som helst.

Fru president! Jag hoppas att det nordiska 
samarbetet på miljövårdsom rådet även i fortsätt
ningen utvecklas i sam m a positiva riktning som 
hittills. De nordiska länderna har ett speciellt an
svar som pådrivare i internationella sam m an
hang, inte minst mot bakgrund av Brundtland- 
kommissionens arbete. De nordiska länderna 
kan med gemensamma ansträngningar få även 
andra länder och internationella organisationer 
att arbeta effektivare för en bättre miljö och en 
tryggare värld.

De internationella förhandlingar för att mins
ka utsläppen av olika luftföroreningar har förts 
vidare framgångsrikt, men också med en del 
motgångar. M otgångar kan påvisas i fråga om 
minskningen av kväveoxidutsläppen. Däremot 
har förhandlingarna om CFC-protokollet förts 
till ett helt acceptabelt första steg och svavelpro
tokollet har redan fått tydliga verkningar: utsläp
pen av svaveldioxid minskade med närm are 15 
procent i Europa mellan åren 1980 och 1985. 
Nordiska ministerrådet har redan gjort ett initia-
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tiv om att ta  upp en 50 procents målsättning för 
svavelreduktionen i de internationella förhand
lingarna.

Orsakerna till att förhandlingarna om minsk
ningen av kväveoxidutsläppen inte avancerat så
som önskat är flera. Den viktigaste är att fakta
underlaget både gällande utsläpp och deras re- 
duktionsmöjligheter och kostnader samt kväve
föreningarnas fjärrtransport och effekter var 
dålig vid förhandlingarnas början. För att råda 
bot på detta faktum har de nordiska ansträng
ningarna varit stora och avgörande samt väl ko
ordinerade. 1 själva förhandlingarna har däremot 
tyvärr den nordiska linjen varit oenhetlig. Därför 
är det kanske skäl att slå fast de finländska u t
gångspunkterna i dessa förhandlingar.

Det viktigaste för oss har varit att få till stånd 
ett protokoll med så många anslutna länder som 
möjligt, givetvis utan att pruta på att det också 
miljöpolitiskt innebär ett framsteg. Ett protokoll 
med t. ex. fem eller sex länder ger inga reella för
bättringar i Europa, ty dessa länder skulle ändå 
fullgöra sina egna åtaganden. D ärför har vi stött 
en frysning av utsläppsnivån som ett första steg, 
för det har varit det politiskt enda realistiska al
ternativet.

Det andra kriteriet har varit miljöeffekterna. 
Det har varit svårt att klart dokum entera miljöef
fekter av kväveföreningar utanför ett om råde i 
Mellaneuropa. Och just av den här orsaken är det 
speciellt viktigt att alla centrala länder i Mellan
europa är med i detta protokoll.

Fru president! I fortsättningen bör vi sträva till 
en enig nordisk linje i de internationella förhand
lingarna om minskningar av miljöutsläppen. Vi 
bör också se till att förhandlingarna kan utgå 
från en så vederhäftig faktabas som möjligt. Vi 
bör ha en klar och radikal miljöpolitisk m ålsätt
ning, men samtidigt vara realister och då börja 
med att ta hänsyn till våra nordiska grannars 
förhållanden. Om vi inte är eniga, utan sår split i 
de nordiska leden kommer vi inte långt. Var för 
sig är de nordiska länderna små i alla internatio
nella sam m anhang, eniga är vi starka.

Statsrådet Birgitta Dahl: Fru president! För att 
det inte skall råda någon tveksamhet om var Sve
rige står när det gäller klorutsläpp vill jag tala om 
att det mål som vi nu sätter upp i det för riks
dagen redovisade förslaget är att utsläppen av 
fasta klorföreningar per ton klorblekt massa skall 
minskas till 1,5 kg och att dessa åtgärder bör ha

påbörjats i alla fabriker före 1992. Vi har redan 
tillämpat denna regel vid beslut beträffande ett 
antal fabriker och även meddelat i propositionen 
att samtliga tillstånd skall omprövas och att detta 
skall ha skett senast 1990. Målet är att så fort som 
möjligt komma bort från alla klorutsläpp.

Sverige är inte berett att ge upp sitt krav på att 
kväveutsläppen bör minskas med 30%  till 1995. 
Vi redovisar för egen del kostsamm a och am bi
tiösa förslag om hur vi skall klara detta hem- 
mavid.

Skauge: Ærede president! Med jevne mellom
rom opplever vi at representanter i Nordisk Råd 
varsler gjennom pressen at de ønsker å ta  opp 
kontroversielle internasjonale spørsmål i rådet. 
Ofte kan dette dreie seg om, som inneværende år, 
spørsmål som ligger forholdsvis langt borte fra 
om råder vi kan regne med er innenfor Nordisk 
Råds naturlige arbeidsom råde og innflytelsesom- 
råde.

Men også fra mer ansvarlige organer i Nordisk 
Råd utføres det en del aktivitet som i høyeste grad 
må karakteriseres som internasjonalt arbeid og 
etablering av internasjonale kontakter.

Vi vet at Nordisk Råds presidium planlegger en 
serie med viktige møter med europeiske og andre 
internasjonale organisasjoner. Jeg kjenner til at 
det heller ikke er uvanlig at ledelsen og sekretaria
tet for rådets faste utvalg fra tid til annen foretar 
studiereiser til sentrale og interessante internasjo
nale organisasjoner f. eks. i Europa.

I denne sammenheng har jeg som medlem av 
Juridisk utvalg m ottatt en meget god rapport fra 
slike møter med Europarådet, menneskerettig
hetsdomstolen, EF-parlamentet og FNs høykom
missær for flyktninger. Vi må med andre ord 
kunne si at det innenfor rammen av Nordisk Råd 
allerede er en betydelig virksomhet av internasjo
nal karakter.

Det er på denne bakgrunn naturlig at Presidiet 
har nedsatt en komite som skal utrede Nordisk 
Råds utvikling av samarbeid i internasjonale 
spørsmål. Det er nødvendig at denne internasjo
nale politiske aktivitet kommer inn i former som 
alle de nordiske land kan se seg tjent med. Det er 
derfor både klokt og nødvendig at komiteens 
m andat holder sikkerhetspolitiske spørsmål 
borte fra saksfeltet som skal utredes. Det er også 
etter min vurdering viktig og riktig at det f. eks. 
blir understreket at spørsmålet om Nordens stil
ling til og i Europa-samarbeidet er et av de vik-
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tigste spørsmålene.
Jeg skal ikke foregripe komiteens vurderinger, 

men jeg vil understreke at vårt arbeid for å ivareta 
Nordens interesser også må ivaretas mens arbei
det med utredningen pågår. EFs integreringsar
beid og arbeidet med et indre marked vil jo  ikke 
stanse opp i påvente av vår utredning.

Harmonisering av tekniske, juridiske, økono
miske og handelspolitiske lover og regelverk må 
ha som siktemål å bringe Norden nærm ere EF. 
Danmarks medlemskap legger også forholdene ti! 
rette for dette.

Vi har muligheter til å arbeide etter flere akser
— bilateralt, gjennom EFTA og gjennom vårt 
nordiske samarbeid. Det bilaterale samarbeid 
mellom de enkelte nordiske land og EF skal jeg la 
ligge denne gang, men jeg vil gjerne understreke 
betydningen av det nordiske samarbeid overfor 
EF, ikke minst fordi vi kan trekke harm oniserin
gen av vår politikk lengre innenfor det nordiske 
samarbeid enn vi sannsynligvis vil makte innen
for det mer handelspolitiske samarbeidet i EFTA.

Det er velkjent at om lag 80 pst. av EFTAs 
arbeid brukes til kontakt og harmonisering mel
lom EFTA og EF. Og jegskal villig understreke at 
EFTA er en viktig felles plattform  overfor EF, 
men jeg vil også sterkt understreke den nordiske 
tilnærming til EF.

Vi har flere eksempler på at Danmark kan væ
re en positiv katalysator i forholdet til sine nordis
ke partnere. Det er vel også all grunn til å tro at 
både Sveits og Østerrike ikke legger alle sine EF- 
egg i EFTA-kurven.

Sveits har lange bilaterale tradisjoner overfor 
sine europeiske naboer i utenriksanliggender. Øs
terrike har sterkere enn noe annet EFTA-land un
derstreket muligheten for ensidig harmonisering 
til EFs regelverk som en aktuell vei.

Dette understreker at rest-EFTA, som i denne 
sammenheng er identisk med Norden minus EF- 
medlemmet Danmark, må ta  egne aktive steg for 
å holde oppe tilnærmingsprosessen til EF. Viktige 
bidrag på dette feltet er i tillegg til regelverkhar- 
monisering å drive frem arbeidet med Norden 
som et felles hjemmemarked, og arbeidet med 
friere kapitalbevegelser innen Norden — forslag 
som forskjellige former har sett dagens lys i det 
nordiske samarbeidet opp gjennom årene, og 
som vi må legge fornyet vekt på.

Jer er ikke i tvil om at vi på dette området står 
overfor noen av våre viktigste oppgaver innenfor 
det nordiske samarbeid i årene fremover. Jeg vil si

det slik at dersom arbeidet i utredningskomiteen 
med vårt internasjonale samarbeid kan sette dette 
inn i en organisatorisk ramme innen Nordisk 
Råd, vil dette være et godt bidrag i Nordens vei 
mot et næ rm ere samarbeid i Europa. — For den 
saks skyld vil det også være et godt arbeid når det 
gjelder å få orden på de sporadiske tilløp til uten- 
riksdebatt som vi fra tid til annen får i Nordisk 
Råd.

M inisterJón Sigurðsson: Ärade president! Det 
är för mig en stor glädje att för första gången få 
delta i Nordiska rådets session.

Vid denna session presenterar ministerrådet 
för slutbehandling en handlingsplan för ökad tra
fiksäkerhet i Norden. Det är en händelse som ser 
ut som en tanke att en ny trafiklag har trätt i kraft 
i Island just i dagarna och kommer att följas upp 
med en trafiksäkerhetskam panj. Trafiken är en 
del av den nordiska vardagen, som vi genom 
sarmarbete och utväxling av erfarenheter kan gö
ra säkrare. Detta är en värdig uppgift för det 
nordiska samarbetet.

Jag har under m ånga år haft fördelen av att 
följa rådets arbete ur Nordiska investeringsban
kens synvinkel, där jag ända sedan banken grun
dades år 1976 varit styrelseledamot. NIB är — 
utan överdrift — ett lysande exempel på det nor
diska sam arbetets framgångar.

Bankens verksamhet har vuxit kraftigt och 
dess finansiella ställning har utvecklats på ett så 
positivt sätt att bankens första kreditförlust förra 
året inte har nämnvärt försvagat dess ställning 
eller kreditvärdighet. 1 enlighet med den u r
sprungliga målsättningen för banken har den dis
ponerat största delen av sina medel för investe
ringslån inom Norden. Kort efter det att banken 
etablerats beslöt Nordiska rådet att banken också 
skulle bevilja s. k. projektinvesteringslån, dvs. lån 
till investeringsprojekt utanför Norden men av 
intresse för fler än ett av länderna. Denna verk
samhet har också ökat i om fattning och varit till 
gagn för m ånga nordiska företag vid etablering 
av affärsförbindelser med utvecklingsländer och 
statsstyrda ekonomier.

Vid denna rådssession har ministerrådet lagt 
fram förslag om upprättande av en nordisk u t
vecklingsfond i syfte a tt stödja utvecklingsländer
na och främja export från Norden till dessa län
der. Den isländska regeringen har beslutat att Is
land kommer att ansluta sig till fonden, även om 
det förefaller sannolikt att den blir av mindre
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intresse för Island än för de övriga nordiska län
derna. Utvecklingsfonden antas kom m a att vara 
anknuten till NIB men ändå vara en självständig 
institution. Jag anser detta vara ett förnuftigt a r
rangemang. Men samtidigt som NIB:s verksam
het utökas och sträcker sig till allt fler områden 
och länder får man ändå inte glömma att huvud
syftet md bankens upprättande var att främ ja det 
direkta ekonomiska sam arbetet mellan de nordis
ka länderna. Att banken tilldelas nya uppgifter 
får inte ske på bekostnad av dess huvuduppgift.

Det nordiska sam arbetet får dock inte enbart 
vara inåtriktat, inbördes mellan de nordiska län
derna, utan det bör även riktas utåt på det inter
nationella planet. E tt bra exempel på detta sam
arbete, som utan tvekan har förstärkt Nordens 
ställning internationellt, är vår gemensamma re
presentation inom Världsbanken och Internatio
nella valutafonden.

På handelsområdet har det nordiska sam arbe
tet inom EFTA varit särskilt framgångsrikt.

Inom EFTA etablerades faktiskt frihandel, 
som var mycket mer om fattande än vad de nor
diska länderna sinsemellan kunnat enas om un
der utdragna förhandlingar på 1950-talet.

Även om Danm ark i början av 1970-talet läm
nade EFTA, är EFTA fortfarande det viktigaste 
forumet för nordiskt handelssamarbete. Från Is
lands sida ser vi frihandel med fiske och fiskpro
dukter inom EFTA som en viktig uppgift inte 
bara för Island utan också för att föra frihandels
politiken vidare efter ett stillestånd under många 
år.

D anmarks medlemskap i EG har inte försvagat 
det nordiska sam arbetet; snarare har Danmarks 
anslutning till EG underlättat de övriga nordiska 
ländernas sam arbete med EG. Det har ofta sagts 
— och med rä tta  — att Danmark spelar en roll 
som brobyggare mellan Norden och EG; men en 
annan sak är om  den bron någonsin kommer att 
användas för inträde i gemenskapen. Att nu fun
dera om nya medlemsländer i EG verkar knap
past aktuellt, eftersom EG förefaller ha varken 
tid eller intresse av att diskutera inkorporering av 
fler medlemmar, medan de nuvarande medlems
länderna är upptagna av att etablera en s. k. inre 
m arknad före utgången av år 1992.

Med detta antyder jag inte alls att vi borde 
hålla oss passiva inför utvecklingen inom EG 
Tvärtom tror jag att det är ytterst betydelsefullt 
att man strävar efter att uppnå närm are förbin
delser mellan Norden och EG för att förhindra att

de integrationsåtgärder som vidtas inom EG 
medför nya handelshinder i Europa. Inom EFTA 
bör vi sträva efter att parallellt följa de åtgärder 
som genomförs inom EG. EFTA spelar en nyck
elroll i handelssamm anhang, men det nordiska 
samarbetet bör speciellt inriktas på att söka på
verka utvecklingen inom Europa. I denna för
bindelse vill jag särskilt näm na avskaffandet av 
icke-tariffära handelshinder. Jag näm ner också 
miljöfrågor, bekämpning av luft- och havsför- 
orening och konsumentskydd.

Det nordiska ekonomiska samarbetet måste 
under de närm aste åren i hög grad ta utvecklingen 
inom Europa i sikte. Vi m åste noga bevaka denna 
utveckling och försöka anpassa oss så gott som 
möjligt till den ändrade situationen. Om detta 
beaktas, borde utvecklingen inom EG inte inne
bära någon särskild fara för oss. Tvärtom ut
m anar den oss till att vidta ekonomiska åtgärder, 
som leder till en förstärkning av de nordiska folk
hushåll som nu står utanför EG.

De nordiska finansm inistrarna beslöt under 
sitt möte i juni förra året att börja förbereda en ny 
nordisk ekonomisk handlingsplan.

Den nya handlingsplanen bör i huvudsak syfta 
till att förstärka de nordiska ekonomierna och 
öka deras internationella konkurrenskraft, bl. a. 
för att förbereda Norden för EG:s gemensamma 
inre m arknad. I den nya handlingsplanen bör 
man lägga den största vikten på långsiktiga mål
sättningar och medel för a tt förbättra generella 
ekonomiska villkor.

Fru president! Den isländska regeringen väl
komnar den nya handlingsplanen och ansluter sig 
helt till den ändring av prioriteringen som den 
kommer att innebära. Vi vill i detta sam m anhang 
lägga stor vikt på avveckling av handelshinder — 
inte minst för handel med fisk och fiskprodukter 
— samt förbättrade förbindelser inom och mel
lan Västnorden och övriga Norden. Detta ställer 
krav på infrastrukturinvesteringar inom ram arna 
för den nya handlingsplan som skall underlätta 
vår färd in i framtiden.

Guðrún Helgadöttir: Fru præsident! På grund 
a f ministerens ord om Den Nordiske Investe
ringsbank vil jeg sige, at der ingen tvivl er om, at 
Den Nordiske Investeringsbank er blevet en suc
ces. Det kom derfor som et chok for mange af os, 
da banken m åtte afskrive 6 mio. SDR på grund af 
Kongsberg Våbenfabriks fallit, fordi bankens sty
relse ikke havde krævet statsgaranti for lån til
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fabrikken.
Fabrikkens sam arbejdspartner i det projekt, 

lånet blev bevilget til, Volvo, viste sig at være 
uden økonomisk ansvar. Det samme gjaldt fa
brikkens majoritetsandelspart, den norske stat. 1 
aftalen om banken fra 1976 er det gjort helt klart, 
at der skal kræves sikre garantier for bankens lån.

Jeg kan ikke bedømme, hvad der skete i det 
tilfælde, jeg her har om talt, men jeg vil på det 
stærkeste bede om, at den aftale holdes i fremti
den, og at der bliver krævet garantier, som sikrer 
bankens lån.

Minister Haarder: Fru præsident! Deres præ- 
sidentkollega sagde for lidt siden, at man gerne 
måtte tale om undertrykkelse af menneskerettig
heder i Nordisk Råd, og derfor har jeg overvejet 
en flammende tale om  folkemordet og folkefor- 
drivelserne i A fghanistan, fordi det, der sker i 
Israel, jo  på ingen som helst måde tåler sam
menligning med det, der nu på 10. år sker i Afg
hanistan.

Når hr. Anker Jørgensen i dag taler om Israel 
og ikke om A fghanistan, skyldes det, at han har 
været inviteret til Israel, og at ingen har inviteret 
hverken ham eller nogen af os andre eller et eneste 
tv-hold til Afghanistan. Det skal vi lige huske, før 
vi lukker op for den debat.

Jeg vil straks nu bevæge mig hen mod det, som 
er Nordisk Råds arbejdsom råde, nemlig vort 
samarbejde med hinanden her i Norden.

Når man kommer til den danske grænse syd
fra, fra Tyskland, så vil man ved alle grænseover
gange se alle de fem nordiske landes flag. De fem 
flag fortæller den besøgende, at det ikke er en 
kultur på fem millioner, men en kultur på over 20 
millioner, man gæster. Det betyder meget for 
danskerne, især danskerne i grænselandet, ja, 
allermest for de 50000 danskere, der bor som et 
mindretal syd for den dansktyske grænse. De ser 
nok tydeligere end nogen a f  os andre, hvad det 
nordiske er, og de føler det nordiske som et væl
digt rygstød i den kulturelle eksistenskamp, som 
de perm anent er deltagere i.

Det er tankevækkende at forestille sig, hvorle
des vi nu, på vej ind i inform ationssam fundet, i 
satellitalderen, vil opleve, at ikke blot de danske 
sønderjyder og sydslesvig men også andre i Nor
den, ja , hele Norden, kommer til at leve i kultu
relt grænseland. Vi får alle sammen brug for en 
form for kulturel oprustning i den fremtid, der 
kommer.

I informationssamfundet vil alle fem lande og 
alle vore folkegrupper få brug for både stærkere 
rødder och bedre antenner. Med ” rødder” mener 
jeg forankring i den hjemlige kultur, i den nordis
ke kultur, og med ” antenner” mener jeg åbenhed 
over for omverdenen. Vi skal både have bedre 
rødder og bedre antenner som nordiske lande i 
fremtidens inform ationssam fund.

Jeg synes, vi skal lade de fem flag ved den 
dansk-tyske grænse symbolisere det billede, vi 
gerne vil danne af det nordiske sam arbejde i om 
verdenen. Lad os vise dem, at her er det en fælles 
kultur, som 20 millioner mennesker føler sig 
knyttet til, de møder, og som de har med at gøre!

Vi gjorde det i al beskedenhed den 7. oktober i 
Nordisk M inisterråd, da vi havde møde med vore 
kolleger fra EF i København til et uformelt møde. 
Det vil jeg kort vende tilbage til.

Vi gjorde det også, da vi her for ganske nylig, 
de nordiske lande i fællesskab, tegnede en andel i 
det europæiske synkrotronstrålingscenter i G re
noble. Vi har også gjort det i ” Scandinavia to
day” . Vi gør det jævnlig i UNESCO og i andre 
FN-organisationer. Vi kunne gøre det på det 
sportslige om råde osv. På alle disse felter skal vi 
vænne omverdenen til og vænne os selv til at 
optræde i fællesskab. Det giver styrke og respekt.

Specielt det eksempel, jeg nævnte med det eu
ropæiske synkrotronstrålingscenter, synes jeg 
kalder på eftertanke og kalder på, at vi gør ligeså i 
en række andre sager. Fordi de nordiske lande 
kunne gå sammen ind i dette meget kostbare fæ l
les forskningscenter, kunne vi tilsammen klare os 
med at betale en andel på 4 pct., hvilket var halv
delen af, hvad vi skulle have betalt, hvis vi var 
gået ind hver for sig. Vi fik altså en form for 
” m æ ngderabat” , og det tror jeg vi kan få ved 
andre lejligheder også. Vi får også en stærkere 
stemme, for der skal jo  træffes mange beslut
ninger, og dér står de nordiske lande stærkere, 
når vi har talt sammen, når vi kan tale sammen og 
handler sammen.

Også når vi ser på vort interne sam arbejde, er 
der vide perspektiver på forskningsområdet. Jeg 
tror, alle de nordiske lande har opdaget, hvordan 
det inden for den medicinske forskning er svært 
for det enkelte land at dække alle specialer; hver 
eneste flæke, hvert eneste am t, hvert len vil have 
alle specialer for sig selv, men det bliver for dyrt. 
Det kan vi ikke gøre i længden.

Ganske tilsvarende, når det gælder forskning i 
Norden. På mange forskningsområder kan det
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enkelte land ikke magte at have et institut på 
internationalt niveau, og hvis et nationalt institut 
ikke har internationalt niveau, kan vi lige så godt 
undvære det institut.

Vi burde sætte os som mål, at vi på alle om 
råder i Norden har i hvert fald ét institut, som 
virkelig er på internationalt niveau. Og så bør vi 
hjælpe hinanden med at evaluere hinandens 
forskningsinstitutter, for landene er hver for sig 
så små, at alle kender hinanden, og det kan være 
svært at få en objektiv evaluering. Vi skal hjælpe 
hinanden med at løfte os op på det internationale 
niveau i forskningspolitikken.

Ganske tilsvarende på uddannelsesområdet, 
hvor vi kan drage nytte af, at visse uddannelser er 
bedst i Norge, andre i Sverige og atter andre i 
Finland. Vi bør vænne vore unge til, at de lige så 
godt kan uddanne sig i et andet nordisk land som 
uddanne sig i hjemlandet.

Dette er perspektivet i NORDPLUS, som skal 
få vore universiteter og højere læreanstalter til at 
åbne sig mod hindanden. De er alt for protektio
nistiske i dag; de skal åbne sig mod hinanden, og 
de skal gøre det lettere for studerende at uddanne 
sig i andre lande.

Min slutbem ærkning, fru præsident, skal bli
ve, at når de nordiske lande, som er uden for EF, 
kan deltage i de store europæiske forskningspro
grammer, f. eks. det store ESPRIT-program , in
formationsteknologiforskningsprogramm et, når 
Norge, Sverige, Island og Finland kan deltage i 
dette, hvorfor skulle Norge, Sverige, Island og 
Finland så ikke også kunne deltage i disse udveks
lingsprogrammer, i Erasmus. Det var noget, der 
blev nævnt ved vort uformelle møde i oktober i 
København. Der var ingen, der sagde fra over for 
det. Naturligvis kan vi også på det punkt sikre, at 
de nordiske lande på en række felter praktisk er 
med i sam arbejdet, også selv om de ikke er med
lemmer og ikke vil være medlemmer a f EF.

Lennart Andersson: Fru president! Jag kom 
mer i detta anförande att fram hålla betydelsen 
och nödvändigheten av att det nordiska lagstift
ningsprogrammet moderniseras.

Allt sedan Nordiska rådets bildande har 
många ledamöter, med all rätt, framhållit lag
stiftningsprogram met som ett av de främsta 
exempel på vad nordiskt samarbete kan prestera. 
De konkreta lagstiftningsresultat som uppnåtts 
under åren är en kvalitativt sett mycket förnämlig 
redovisning, och denna redovisning är även till sin

om fattning värd ett mycket högt betyg.
Vi kan alla glädja oss åt att både den ekono

miska, tekniska och kulturella utvecklingen i våra 
länder under en lång följd av år varit relativt 
snabb och sammanfattningsvis kan de nordiska 
länderna på saklig grund framhålla att samhälls
utvecklingen här sker i hastigare takt, jäm fört 
med många andra länder i världen.

Även om de nordiska länderna vart för sig just 
nu har olika ekonomiska problem att övervinna, 
så förtar detta inte huvudintrycket från vad 
många års expansiv utveckling har inneburit.

I dag arbetar Nordiska rådet ambitiöst och 
målinriktat på en rad ämnesområden för att för
stärka de nordiska ländernas konkurrensförm åga 
på världsmarknaden samt inte minst för att för
bättra levnadsvillkoren för alla människor i de 
nordiska länderna. Som exempel räcker det att 
näm na det allt mera integrerade ekonomiska och 
industriella sam arbetet, inklusive dataom rådet, 
långtgående åtgärder för att rädda och skydda 
vår miljö, gemensamma forskningsprogram, 
bland annat inom området bioteknik; ytterligare 
harmonisering av familjepolitiken, de sociala vill
koren samt, vilket bör betonas särskilt, barnens 
ställning och villkor.

Med den här snabbt tecknade bilden som bak
grund inser var och en att det nordiska lagstift
ningsprogrammet behöver moderniseras. Det nu
varande program m et räcker inte längre till.

Det är dessutom säkerligen varje ledamots 
egen erfarenhet att de flesta frågor blir allt mera 
sam m ansatta och ofta  består av, populärt u t
tryckt, en om fattande del som behandlar själva 
sakfrågan, men även en andra mera komplicerad 
del, nämligen själva lagstiftningsdelen, med lag
text och kommentarer.

Detta ställer krav på samarbetet mellan de oli
ka utskotten, och skall övriga utskott verkligen nå 
framgång i sitt arbete, måste det juridiska ut
skottet se till att vi har ett lagstiftningsprogram 
som inte endast motsvarar dagens krav utan även 
i ett första steg täcker in utvecklingen fram till år 
2000.

Insikten om detta faktum har dominerat dis
kussionen inom juridiska utskottet under 1987 
och 1988. Som ett led i arbetet på att uppfylla 
krav och förväntningar på oss arrangerade ut
skottet under hösten 1987 en tvådagars överlägg
ning, till vilken vi inbjöd tolv sakkunniga som 
representerade regeringskanslier, privat närings
liv, arbetsm arknadsorganisationer, universitet
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och privata advokatbyråer. Syftet var självfallet 
att ge dessa sakkunniga möjlighet att framföra 
sin uppfattning om vilka ämnesområden som 
måste uppmärksamm as i det fortsatta lagstift
ningsarbetet för att vara i takt med den allmänna 
samhällsutvecklingen.

De synpunkter som presenterades vid denna 
särskilda sam mankom st har därefter legat till 
grund för utskottets fortsatta överläggningar och 
prioriteringar.

Resultatet av utskottets arbete läggs nu fram 
för sessionen som en bilaga till utskottets betän
kande över dokum ent C 1. Utskottet har inte haft 
tillgång till personella resurser i sådan utsträck
ning att det varit möjligt att genom arbeta varje 
enskilt ämnesområde och framlägga förslag till 
lagtexter. Det får ankomm a på ministerrådet och 
de olika ländernas regeringskanslier att utföra 
detta om fattande och tidskrävande arbete.

Vad utskottet gör är att det i sitt förslag till 
program, presenterar de ämnesområden som vi 
från utskottets sida anser är angelägna och bör 
prioriteras. Utskottet anför också kortare mo
tiveringar som stöd för sin uppfattning.

Utskottets program är värt att studera under 
veckan, och jag hoppas att ledam öterna berikar 
debatten på fredag när sakdebatten äger rum.

Skall Nordiska rådet även i fortsättningen vara 
en organisation vars signatur är framåtsyftande 
debatter och beslut för att styra, forma och på
verka samhällsutvecklingen, är det absolut nöd
vändigt att nu inleda ett mycket aktivt arbete för 
att modernisera det nordiska lagstiftningspro
grammet. Det juridiska utskottets ledamöter är 
beredda att ta sin del av arbetet och i nära sam
arbete med ministerrådet och regeringarna arbe
ta konstruktivt för att nå fram till en modern 
lagstiftning som även om fattar de äm nesom rå
den där vi i dag i huvudsak saknar lagstiftning, 
som t. ex. bioteknik och dataom rådet.

Björklund: Fru president! När fred och sam
arbete skall etableras i Mellanamerika står det 
nordiska samarbetet modell. När den regionala 
gemenskapen på Balkan söker sig en institutiona
liserad form sneglar man på Nordiska rådet. Ja, 
jag har rentav varit med om att förklara detaljer i 
våra arbetsordningar för en hitrest koreansk re
geringsdelegation, som låtit översätta våra för
dragstexter och undrat om dessa kunde ge m önst
ret för en återförening av den splittrade nationen.

Vi själva därem ot är ibland onödigt anspråks

lösa när det gäller att bedöm a hur vårt samarbete 
fungerar och vilken grad av integration vi upp
nått. A ndra tycks bättre förstå att värdesätta det 
än vad vi själva gör. När man inom den Europeis
ka Gemenskapen gör ett stort numm er av att man 
beslutat eftersträva en harmonisering av aktiebo- 
lagslagstiftningen, gör vi knappast något väsen av 
att den hos oss redan är så gott som identisk.

Låt mig här komm entera önskemålet om att 
införa en särskild nordisk bolagsform. Jag tror 
att en sådan är helt uppnåelig under förutsätt
ningen att m an samtidigt är beredd att fatta be
slut om att förverkliga gränsöverskridande kon- 
cernfackligt sam arbete. Den nordiska modellen 
är inte uttöm d. Det finns utrymme för fler histo
riska kompromisser. Den noriska löntagaren kan 
säkert vara med om det nordiska näringslivets 
internationalisering ifall den nordiska arbetsgiva
ren för sin del är beredd att ge trovärdiga garanti
er för att internationaliseringen inte leder till en 
dumpning av välfärden och den sociala trygg
heten.

Det koncernfackliga sam arbetet är en provo
sten. En annan är åstadkom m ande av en nordisk 
arbetsmiljökonvention. Finlands riksdag har se
naste fredag konstaterat att en sådan konvention 
länge och omsorgsfullt beretts och att det nu vore 
önskvärt att skyndsamt kunna ingå avtalet.

Men tillbaka till det internationella intresset 
som visats för det nordiska sam arbetet. Det var 
någon gång under sjuttiotalet som representanter 
for Scottish National Party hörde sig för om det 
självständiga Skottland skulle kunna räkna med 
att få sin medlemsansökan accepterad i Nordiska 
rådet. Jag kommer inte ihåg vad de fick för svar. 
Däremot minns jag väl vilket rabalder som upp
stod när min forne kollega Erkki Tuomioja vid 
sessionen i Reykjavik 1975 föreslog att Sovjet
unionen skulle indragas i det nordiska sam arbe
tet.

Tiderna förändras. Med ett självständigare 
Västeuropa och ett Ö steuropa präglat av glasnost 
och perestrojka kan man stundom  förnimma vi
sionen av en kontinent som frigjort sig från de 
blockgränsernas bojor som andra världskriget 
och Jalta-konferensen lagt oss i. Och mot denna 
vision bör vi inte nonchalant avfärda den sov
jetiske partiledarens arktiska samarbetsinvit. De 
G orbatjovska tankarna framfördes i M urmansk i 
oktober och innehöll en rad intressanta förslag 
om bl. a. ett gemensamt arktiskt forskningsråd, 
ett särskilt nordeuropeiskt energiprogram och
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nordisk-sovjetiska biandföretag för utvinning av 
resurserna på Kolahalvön. Inom den nytillsatta 
internationella sam arbetskomm ittén har vi, inom 
ramen för kommitténs m andat, all anledning att 
se närm are på förslagen.

Norden kan spela rollen som brobyggare mel
lan Öst och Väst. På m iljöområdet har Nordiska 
rådet redan varit banbrytande. Men problemen 
blir bara värre och lösningsåtgärderna måste där
för bli djärvare. Kanske borde de nordiska län
derna — såväl av hum anitära skäl som av pur 
självbevarelsedrift — överväga att engagera sig i 
en gemensam hjälpaktion med och i Polen, vår 
östersjögranne som enligt samstämmiga experter 
befinner sig vid randen av en miljökatastrof.

Fru president! Jag har varit en aktiv talesman 
för ett kraftfullt sam nordiskt agerande inom den 
västeuropeiska integrationen. Men här och nu vill 
jag understryka att vi inte får förlora helheten ur 
siktet. Norden måste hålla visionen levande om 
ett Europa utan blockgränser: ett Europa där den 
gemensamma säkerheten avskaffat terrorbalan
sen, ett Europa genomsyrat av dem okrati och 
social välfärd, ett Europa som bär sitt ansvar för 
naturen och omvärlden.

Bernhardt Tastesen: Fru præsident! Der er tra 
dition for, at alt, hvad der rører sig i de nordiske 
sam fund, kan debateres, når Nordisk Råd holder 
session.

Det er også naturligt, at vi ser ud ad vore egne 
nordiske vinduer og vurderer den verden, vi er en 
del af, og for hvis fremtid og skæbne vi er med
ansvarlige.

Vi oprøres, når menneskeværdet trædes under 
fode og brutaliteten præsenteres for os gennem 
medierne, og det gælder naturligvis, uanset om 
det er de israelsk besatte om råder, eller det f. eks. 
er Afghanistan.

Det er som regel de mest ranke personer, der 
først gør m odstand mod uretten og derefter må 
flygte for at redde liv og førlighed.

Det var med baggrund i vor humanistiske hol
ding, at vi i Nordisk Råd i 1986 vedtog at rette en 
opfordring til de nordiske landes regeringer om at 
tage et initiativ til udvidet og fordybet samarbejde 
i flygtningespørgsmål.

Nu er der gået to år, og efter min fornemmelse 
har dette sam arbejde udviklet sig meget trægt, 
hvis det overhovedet har fungeret.

Lad os f. eks. tage det mellemfolkelige sam
arbejde: På baggrund af det stigende flygtninge

pres imod de europæiske lande — ca. 200 000 i 
1986 — rejste den danske regering på FNs 41. 
generalforsamling i efteråret 1986 spørgsmålet 
om at give FNs flygtningehøjkommissær en mere 
fremskudt rolle i forbindelse med stillingtagen til, 
hvilke personer der har behov for beskyttelse og 
hvor disse personer bedst kan bosættes, at formå 
de enkelte FN-medlemslande til at stille genbo
sætningspladser til rådighed for U N H CR , såle
des at der kan skabes et velfungerende grundlag 
for genbosættelse i tredielande a f de flygtninge, 
som af den ene eller den anden grund ikke bør 
forblive i deres hjemregion, samt endelig at øge 
den finansielle bistand til de lande, der i særlig 
grad er bebyrdet med store flygtningestrømme, 
og gøre indrømmelser over for dem og hjælpe 
dem.

Men hvordan er sam arbejdet mellem den dan
ske regering og de øvrige nordiske landes regerin
ger gået om denne vigtige sag?

Vi har ikke fået nogen positiv tilbagemelding i 
Nordisk Råd. Vi er skuffede over, at de nordiske 
landes regeringer tilsyneladende ikke kan blive 
enige om at optræ de med ensartede holdinger i 
internationale sammenhænge.

Jeg vil stærkt opfordre regeringerne til at give 
os en forklaring på, hvorfor man ikke kan sam
arbejde, og hvorfor man ikke bakker op om den 
danske regerings initiativ.

Jeg har spekuleret på, hvad årsagen kunne væ
re. Er det fordi afstanden er for stor mellem den 
danske regerings ord og den danske regerings 
handlinger? Jeg tæ nker her på den måde, hvorpå 
man har taget imod henvendelsen fra FNs flygt
ningehøjkomm issær om hjæ lp til bopælsplace
ring af iranske flygtninge, der er strandet i Tyrki
et.

På Juridisk Udvalgs møde med ministrene i 
november måned sidste år, de ministre, der har 
ansvaret for flygtningespørgsmål, meldte alle de 
nordiske regeringer sig som positive over for den 
henvendelse, der var kommet fra FNs flygtninge
højkommissær.

Det drejer sig om placering af ca. 15 000 unge 
iranske drenge, der er flygtet fra den forfærdelige 
krig mellem Iran og Irak, og som nu befinder sig i 
flygtningelejre i Tyrkiet.

Men hvad er det sket siden? Problemet synes at 
være, at Danmark ikke har tilbudt pladser, til 
trods for at vi er gået fra Europas mest liberale 
adm inistration til en væsentlig strengere adm i
nistration af vor flygtningelovgivning, når vi
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modtager spontanflygtninge.
Efter hvad jeg har fået oplyst, er det først og 

fremmest C anada, Sverige og Norge, som har 
hjulpet FNs højkom missær.

Så derfor spørger jeg: Er grunden til det mang
lende sam arbejde, at ord ikke følges af handling?

Vi har i Juridisk Udvalg også efterlyst ensarte
de regler for modtagelsen af de flygtninge, der 
banker på vor dør og vil ind i Norden.

Det danske Folketing har oven i købet i en 
dagsorden fra 13. oktober sidste år efterlyst 
fremskridt i denne retning. Men hvorfor sker det 
for lidt?

I debatten om  flygtninge er det ofte frem hæ 
vet, at det vil være bedst at hjæ lpe flygtningene i 
det første asylland. Især er synspunktet om at 
koble udviklingsbistand sammen med hjæ lp til 
flygtninge i første asylland fremkomm et fra finsk 
side. For at hjælpe disse synspunkter på vej har 
jeg sammen med andre medlemmer fremsat et 
medlemsforslag om at tage initiativ til at gennem
føre en ræ kke projekter i sam arbejde med 
UNHCR og de berørte landes regeringer. Med
lemsforslag kan selvfølgelig behandles på næste 
års session, men det er absolut ikke forbudt for de 
nordiske regeringer at tage forslaget op til reali
tetsbehandling, inden man når frem til næste ses
sion.

Generelt har de nordiske landes regeringer alt
så skuffet med hensyn til det sam arbejde, som 
Nordisk Råd opfordrede til i 1986.

Fru præsident! Vi er her i Norden begunstiget i 
forhold til den øvrige verden. Det er illusorisk at 
tro, at vi kan stænge vore grænser over for men
neskepresset fra den øvrige verden.

Det forventes, at Europas befolkning vil gå ned 
fra 6 pct. a f verdens befolkning till 3 pct. a f  ver
dens befolkning om bare 20 år.

Det er på tide, at vi samarbejder vor holdning, 
ikke alene på flygtningepolitikken men generelt 
også på indvandrerpolitikken.

Vi skal modvirke racisme og fremmedhad, 
som flere har fremhævet i dag; det gør vi ikke ved 
at stænge vore grænser, men ved at være velfor
beredte over for de forandringer i verden, der 
også vil påvirke os i Norden.

Jeg vil stærkt appellere til, at det nordiske sam
arbejde i flygtningespørgsmål nu sættes på skin
ner; når vi kører i fællesskab, trækker vi andre 
udviklede lande med os.

Især i dette følelsesladede spørgsmål er politik 
at turde gøre det rigtige. Vi kan ikke bare hygge os

indendøre i de nordiske sam fund. Vi er selvfølge
lig nødt til at forholde os til, hvordan menneske
heden kan overleve, og vi må medvirke i denne 
sammenhæng.

Derfor er vor holdning til flygtningene så vig
tig.

Statsminister Gro Harlem Brundtland: Ærede 
president! Det er med giede og forventning vi 
ønsker alle deltakere i Nordisk Råds 36. sesjon 
velkommen til Oslo. Igjen er vi samlet for å drøfte 
viktige spørsmål med sikte på å videreføre det 
nære samarbeidet mellom våre land.

Det har vært sagt mange ganger før. Likevel 
bør vi minne hverandre om det fundam entale i 
det nordiske samarbeidet: Felles arv, felles grunn
syn, gjensidig respekt og forståelse, folkelige o r
ganisasjoners engasjement og planmessig felles 
innsats i politikk, kultur og næringsliv, som har 
gjort samarbeidet mellom våre land til noe av det 
mest om fattende i sitt slag i vår tid.

Det er viktig å ha disse forhold klart for seg i en 
tid da europeisk integrasjon igjen er blitt det sen
trale punktet på den politiske dagsorden i vår del 
av verden.

Vi står i dag overfor et Europa i rask forand
ring. Rammene for samarbeidet mellom de euro
peiske land utvides og utdypes. INF-avtalen, 
glasnost-politikken og Europas egne ønsker og 
bestrebelser på å styrke det politiske og økono
miske samarbeid peker mot et endret all-europe- 
isk samarbeidsklima som gir nye muligheter.

EF-samarbeidet representerer i dag et kraft
senter for den europeiske utvikling. Det nylig av
holdte toppm øtet mellom EFs stats- og regje
ringssjefer i Brussel bekreftet dette og bar bud om 
et felles ønske og en felles vilje til å videreutvikle 
EF-samarbeidet. Denne utfordring må Norden 
og det nordiske samarbeid forholde seg til.

Denne europeiske utvikling betyr et økt tempo 
i de forandringer som skjer like i vår næ rhe t. Den 
teknologiske og industrielle utvikling betyr at et 
økende antall viktige spørsmål bare kan løses til
fredsstillende innenfor multilaterale sam arbeids
løsninger. Det er også innen EF/EFTA-om rådet 
en klar forståelse for å søke bredere felleseurope
iske løsninger for å styrke Europas konkurranse
evne vis-å-vis USA og Japan.

Den gamle frihandelsmodell tjente sin tids hen
sikter, men den strekker ikke til for å im øtekom
me dagens samarbeidsbehov i Vest-Europa. De 
utfordringer og muligheter som våre nordiske
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land og våre partnere i EFTA nå står overfor, kan 
ikke lenger løses innenfor tidligere samarbejds
rammer. Det vesteuropeiske frihandelsområde 
må derfor bygges videre ut ved å følge opp Lux- 
embourg-erklæringen fra 1984 om å skape et 
”europeisk økonomisk rom ” som strekker seg 
utover tradisjonelle handelspolitiske felter. Men 
det stiller også krav til våre land. 1 virkeligheten 
innebærer tilpasningen til bredere europeiske løs
ninger et behov for sterkere konsultasjon og for 
koordinering i Norden.

Vi er en del av Europa. Den idé og det grunnlag 
som det tradisjonelle og næ re nordiske sam ar
beid bygger på, skal vi derfor ta med oss i våre 
drøftelser med Det europeiske fellesskap. Vi må 
søke å unngå løsninger som skaper nye økono
miske og handelspolitiske barrierer mellom EF 
og EFTA og mellom de nordiske land. Selv om 
dette bør være vårt utgangspunkt, forhindrer det 
ikke at vi på enkelte om råder — hvor våre priori
teringer kan være noe ulik EFs — finner å ville 
velge egne nordiske løsninger. Jeg tror at denne 
sesjonen vil vise at Norden har et felles ønske om 
en næ r tilknytning til resten av Europa og at N or
den har mye å bidra med i den prosessen.

Europa — med sine vel 360 millioner mennes
ker — er inne i en utvikling som reiser nye ut
fordringer, men også nye muligheter for de nor
diske land.

EFs arbeid med å etablere et indre marked in
nen utgangen av 1992 betyr bl. a. fri bevegelse for 
varer, tjenester, arbeidskraft og kapital i et m ar
ked for vel 320 millioner mennesker. Vi må bygge 
på at EF vil gjennom føre det indre marked i sam 
svar med tidsplanen. Denne utvikling er av fun
dam ental betydning for Norge som for de øvrige 
nordiske land. Jeg minner om at om lag halv
parten av verdiskapningen i Norge knytter seg til 
vår utenrikshandel, og at EF er vårt største m ar
ked.

I lys av dette er det en høyt prioritert oppgave å 
få etablert et nordisk hjemmemarked. Erkjennel
sen av behovet for Norden som hjemmemarked, 
som igjen bør harmoniseres i størst mulig grad 
med EFs store marked, vil ha konsekvenser for 
mange sektorer av det nordiske sam arbeidet. Et 
virkelig hjem mem arked forutsetter at lover har
moniseres og tekniske og økonomiske handels
hindre avvikles samtidig som vi ønsker varer og 
tjenester fra våre naboland velkommen. Det vil 
også effektivisere bruken av våre egne ressurser. 
Jeg håper at vi i årene som kommer, vil se en

radikal avvikling av de handelshindre som i dag 
hindrer næringslivet i Norden i å fungere effektivt 
over landegrensene. Vi har imidlertid ingen tid å 
miste.

Etter mange år med økonomisk vekst i Norden 
er det klare tegn i tiden på at vi går vanskeligere 
tider i møte. Tross positive trekk preges Europa i 
dag av lav økonomisk vekst og betydelig arbeids
løshet. Desto viktigere er det av vi holder fast på 
det nordiske samarbeid. Handlingsplanen for 
økonomisk vekst og full sysselsetting er her vik
tig. Vi må stå fast i våre anstrengelser for å sikre 
sysselsettingen.

Den økonomiske handlingsplanen ” Norden i 
vekst” er nå inne i sitt siste år, og de nordiske 
regjeringene har besluttet at arbeidet skal videre
føres gjennom en ny handlingsplan for økono
misk vekst og full sysselsetting.

Nordens forhold til Europa og Norden som 
hjemmemarked kommer til å utgjøre viktige ele
menter i planen. De nordiske land er små land 
med begrensede ressurser. Men sammen kan vi 
gjøre oss sterkere gjeldende. Målsettingen med 
den økonomiske handlingsplanen er å bedre ram 
mebetingelsene for nordisk næringsvirksomhet, 
samtidig som den nordiske levestandard og sosia
le sikkerhet kan opprettholdes. Hensikten er også 
her å stimulere til en harmonisering mellom de 
nordiske landene og EFs indre marked på berørte 
områder. Bruken av felles ressurser innenfor 
forskning, infrastruktur og miljø gir oss mulig
heter til å nå lenger og til å sette oss høyere mål 
enn hva det enkelte land kan klare alene. Arbei
det med den økonomiske handlingsplanen er et 
av de mest betydningsfulle tiltak innenfor det 
nordiske samarbeidet i de kommende år.

I ettermiddag har statsministrene m ottatt Nor
dens fremdrift i arbeidet for et konsernfaglig 
sam arbeid, som de nå føler er kommet inn i en 
bakevje. De tar derfor opp spørsmålet om behov 
for lovgivning eller konvensjoner. Det er min vur
dering, og jeg tror den deles også av de andre 
statsministrene, at dette er en sak som fortjener 
oppm erksom het, og som er best tjent med at man 
følger løpet med å nå fram til avtaler mellom 
arbeidslivets parter. Men vi må nå medvirke til at 
arbeidet bæ rer frukter, fordi samarbeidet mel
lom arbeidslivets organisasjoner er en viktig del 
av en samlet økonomisk samarbeidsmodell i N or
den.

Selv om de nordiske land er små land, går våre 
muligheter til å påvirke den internasjonale ut-
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vikling lenger enn våre størrelser skulle tilsi. Det 
velutbygde nordiske samarbeidet utgjør en platt
form for å utøve innflytelse både innenfor det 
bredere europeiske og det globale internasjonale 
samarbeidet.

Norden har stått samlet med blikket rettet mot 
den tredje verden og folkenes kamp for frihet og 
fremtid. Vi i Norden har et felles perspektiv på 
utviklingen. Den solidaritet som har preget u t
viklingen av den nordiske samfunnsmodell, er 
ikke begrenset til våre egne land, men har for oss 
global rekkevidde. 1 dag gir det seg utslag i prak
tisk solidarisk arbeid sammen med de byggende 
krefter i den tredje verden, ikke minst i Afrika. 
De nordiske land har et særlig ansvar i en sterkere 
europeisk mobilisering for en utvikling i den tred
je verden som kan bli bærekraftig. Da må u t
vikling og miljø gå hånd i hånd. Våre nordiske 
verdier, sosialt ansvar, fordeling av ressurser, 
økonomisk stabilitet og menneskelig miljø vil 
m åtte stå sentralt i denne utviklingen.

Trusselen mot vårt miljø henger bl. a. sammen 
med de økte sosiale og økonomiske forskjellene 
mellom industrilandene og landene i den tredje 
verden. Den gjensidige avhengigheten mellom 
økonom i, sosiale problemer og belastningen av 
miljøet er en viktig årsak til at miljøproblemene 
stadig vokser.

Jeg vil få takke alle de nordiske land for den 
sterke støtte til Verdenskommisjonen for miljø og 
utvikling. Det er en støtte som har væ rt helt av
gjørende, både under arbeidet og nå når rappor
ten følges opp på bredt internasjonalt plan. Det 
er også med glede jeg har notert den om fattende 
behandling og oppfølging av rapporten er i ferd 
med å få i alle nordiske samarbeidsorganer. Det 
viser nok en gang at de nordiske land tenker likt 
når det gjelder de grunnleggende spørsmål som 
angår menneskehetens felles framtid.

Et nylig praktisk eksempel på at Norden har 
tatt ansvar og gått foran, er den nordiske enighet 
om tiltak for å beskytte jordas ozonlag. Disse er 
mer ambisiøse enn det internasjonale avtaler har 
lagt opp til. La oss heller ikke glemme at avtalen 
om grenseoverskridende luftforurensning var et 
nordisk initiativ.

Energi er et nøkkelom råde i utviklingen både 
for Nord og Sør. Det er sammenheng mellom 
energi, miljø og økonomisk utvikling. Vi står her 
overfor utfordringer som må møtes gjennom 
samarbeid på tvers av tradisjonelle politiske og 
økonomiske tilhørighetsforhold.

De nordiske land har ulike energipolitiske for
utsetninger. Men vi har den erfaring felles at skar
pe svingninger i oljeprisen virker skadelig inn ik
ke bare på enkeltlands nasjonale økonomi, men 
også på det økonomiske samkvemmet mellom 
landene. Utviklingen i det internasjonale olje
markedet i de senere år har illustrert den økte 
gjensidige avhengighet mellom nasjoner.

Rapporten fra Verdenskommisjonen under
streker oljeprisenes betydning for internasjonal 
energipolitikk og miljøpolitikk. Den oppfordrer 
til at vi søker etter nye mekanismer som kan frem
me dialog mellom produsenter og forbrukere.

Fra norsk side har vi tatt til orde for et bredt 
energipolitisk samspill, basert på økte kontakter 
og større gjensidig forståelse mellom oljeekspor- 
terende og oljeim porterende land. Et slikt sam
arbeid og en stabilisering av oljeprisen på et rime
lig nivå vil virke stabiliserende inn også på ver
densøkonomien. Det vil samtidig styrke grunn
laget for en tryggere og mer langsiktig energi- og 
miljøpolitikk, gjennom å stimulere til energiøko
nomisering og utvikling av mer miljøvennlige al
ternative energikilder. Disse energipolitiske per
spektiver har sin naturlige plass også på vår nor
diske dagsorden.

Energisektoren inneholder mange interessante 
regionale samarbeidsmuligheter for de nordiske 
land. Det nordiske naturgassam arbeidet vil bli 
stadig mer aktuelt i årene som kommer.

Naturgass finnes i rikelige mengder utenfor 
norskekysten, og er en energikilde som kan for
edles og utnyttes i langt større grad enn tilfellet er 
i dag.

Som kjent foreligger det planer for utbygging 
av et nett av rørledninger som skal kunne frakte 
den norske gassen til de fleste om råder i Norden. 
Vi regner med et positivt samarbeid om bruken av 
denne nye energikilden, et samarbeid som vil væ
re tjenlig for alle parter.

Et av de ministerrådsforslag som skal behand
les i løpet av sesjonen, er opprettelsen av et in
dustrielt senter i tilknytning til Nordisk Industri
fond her i Oslo. Det er det nordiske samarbeidets 
viktigste instrum ent for å fremme teknologisk og 
industriell utvikling i Norden. Vi ser på dette som 
noe som innebærer økte ambisjoner for det nor
diske industripolitiske sam arbeidet, og som kan 
bli et slagkraftig instrum ent for teknisk forskning 
og utvikling — og industriell fornyelse.

Jeg ser på dette tiltaket for å styrke industrisek
toren som positivt og fremsynt. Industripolitik-
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ken vår preges i stadig større grad av økte satsing
er innenfor teknisk forskning og utvikling. Sam 
tidig vil spørsmål knyttet til næringslivets inter
nasjonalisering og deltakelse i Vest-Europas 
industriprosjekter bli hovedsaker på industriom 
rådet.

I et slikt perspektiv vil det nye industrisentret 
arbeide med oppgaver som har betydning for alle 
nordiske land innenfor bioteknologi, m aterial
teknologi og arktisk teknologi. Dette er positivt 
og lovende.

Ærede presedent, la meg til slutt få nevne N or
disk Forum. Det er en stor glede for meg å kunne 
fastslå at den store satsingen som den nordiske 
kvinnekonferansen vil bli, skal finne sted her i 
Oslo i dagene 30. juli — 7. august i år. Det stilles 
store forventninger til konferansen, som vil bli et 
arrangement på linje med FNs store internasjo
nale kvinnekonferanser. Jeg ønsker arrangører 
og deltakere lykke til med dette spennende og 
perspektivrike arrangementet.

Statsrådet Feldt: Fru president! Det år som 
gått sedan vi sist samlades till en rådssession har 
på det ekonomiska om rådet varit håndelsedigert. 
I den internationella ekonomin har valutakriser 
och börsras avlöst varandra och en mer om fat
tande krasch har varit hotfullt nära. Det ekono
miska klimatet präglas nu av osäkerhet och u t
sikterna för fram tiden är särdeles svåra att be
döm a. En världsom fattande lågkonjunktur kan 
stå för dörren om inte både stora och små indu
striländer är beredda till krafttag i sin ekonomis
ka politik för att komm a till rätta med de väldiga 
obalanser i världsekonomin som utgör den bak
omliggande orsaken till de problem vi bevittnar.

Även i de nordiska länderna har en påtaglig 
försvagning inträtt i den ekonomiska utveckling
en. Våra länder har annars varit gynnade av en 
relativt god utveckling av produktion och sys
selsättning de senaste åren. I stort sett tycks vi 
också alltjäm t dela grundläggande värderingar 
när det gäller m ålsättningarna för den ekonomis
ka politiken. Vi eftersträvar alla full sysselsätt
ning, låg inflation, god ekonomisk tillväxt och 
ökad social välfärd. Våra ambitioner är inter
nationellt sett mycket höga. Men ökande problem 
med externbalans och kostnadsutveckling träng
er sig nu på. Det osäkra världsekonomiska klimat 
vi har att leva i de närm aste åren kommer att 
ställa höga krav när det gäller att hävda konkur
renskraften i vårt näringsliv. Om den nuvarande

takten i pris- och kostnadsstegringen i våra länder 
fortsätter, kommer konkurrenskraften att urhol
kas och den ekonomiska återhäm tningen att hej
das. Detta skulle hota våra ekonomiers förmåga 
att skapa en tillväxt som är tillräckligt stark för att 
upprätthålla sysselsättning och välfärd.

Att lösa dessa problem är givetvis främst en 
uppgift för den ekonomiska politiken i vart och 
ett av våra länder. Men det finns all anledning att 
också ställa frågan vilket bidrag det nordiska 
sam arbetet kan läm na när det gäller att möta de 
krav våra ekonomier ställs inför under de när
maste åren. Vi måste rannsaka oss själva och 
fråga oss om det nordiska sam arbetets potential 
verkligen fullt utnyttjas. Det sägs ofta att det nor
diska samarbetet har ett stort värde i att det pågår 
utan större åthävor — delvis i det tysta — men på 
mycket bred front. Detta är kanske sant. Men 
risken är samtidigt uppenbar att sam arbetet blir 
konturlöst och förlorar sig i onödig och om ständ
lig byråkrati. Kanhända måste vi med större all
var diskutera prioriteringar i vårt nordiska sam
arbete för att skapa en ökad målmedvetenhet och 
koncentration på de verkligt viktiga frågorna. 
För egen del tror jag att det nordiska samarbetet 
under åren framöver mer aktivt måste inriktas på 
att stärka den ekonom iska  integrationen och nä
ringslivets utveckling i vår del av Europa.

Utvecklingen i den Europeiska Gemenskapen 
gör också detta nödvändigt. Ett im ponerande ar
bete har där igångsatts för a tt till början av 1990- 
talet förverkliga den gemensamma m arknad som 
ursprungligen tecknades redan i Romfördraget. 
Det som nu sker inom EG bör ses som en u t
maning för de nordiska länderna att öka sina 
ansträngningar att stärka sitt eget samarbete. På 
vissa områden har vi i Norden kommit längre än 
vad m an i EG gjort på något om råde. I andra 
avseenden ligger vi efter. Det gäller nu att vi tar 
krafttag för att inte stängas ute från ett alltmer 
integrerat Europa. Vårt sam arbete måste ges en 
sådan inriktning och sådana former att det un
derlättar strävandena till en utvidgad europeisk 
ekonomisk integration.

Den nya nordiska ekonomiska handlingsplan 
som nu är under utarbetande skall ses i detta 
perspektiv. Dess syfte är att främ ja betingelserna 
för en balanserad ekonomisk utveckling i Norden 
och att stärka Nordens ställnig i omvärlden. Den 
bör göras till en ny kraftsam ling i vårt samarbete. 
Med utgångspunkt i de ekonomiska problem och 
möjligheter som de nordiska länderna står inför
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kommer den nya handlingsplanen främst att in
riktas på långsiktiga, strukturella frågor. En ny 
handlingsplan bör kunna läm na viktiga bidrag 
när det gäller att förbättra utbudssidan i våra 
ekonomier och underlätta en strukturanpass
ning. Mycket har skett på detta om råde, inte 
minst som följd av den första ekonomiska hand
lingsplanen ” Norden i växt” . Genom denna ska
pades förutsättningar för ökad integration i Nor
den i en mängd avseenden. Vi kan i dag se hur de 
direkta investeringarna och annat företagssam
arbete inom Norden ökar kraftigt. Detta är en 
mycket glädjande utveckling som det finns all 
anledning att fortsätta att uppm untra från N or
diska rådets och Nordiska ministerrådets sida.

En rad insatsom råden är aktuella inom ramen 
för den nya handlingsplanen. Infrastrukturinves
teringar bör utgöra ett centralt element. Sådana 
är av stor betydelse för förbättrade kom m unika
tioner såväl mellan våra länder som mellan N or
den och övriga Europa. En vidare utbyggnad av 
vägar och järnvägsförbindelser övervägs men 
också ett närm are samarbete när det gäller tele
komm unikationernas utbyggnad i våra länder. 
En fortsatt avveckling av handelshinder och en 
liberalisering av kapitalrörelser är också av stor 
betydelse för att underlätta ett växande industri
ellt samarbete mellan våra länder.

De växande miljöproblemen ställer krav på 
kraftfulla insatser. 1 miljöpolitiken kan samlade 
insatser på det nordiska planet ge särskilt hög 
avkastning.

Även forskningen bör uppmärksamm as inom 
ramen för den nya handlingsplanen. Insikten är i 
dag stor om forskningens betydelse för den lång
siktiga tillväxten, för våra länders möjligheter att 
framgångsrikt hävda sig i den internationella 
konkurrensen. Även på forskningens om råde er
bjuder rimligen ett samarbete de nordiska länder
na emellan stora fördelar. En ny handlingsplan 
bör kunna bidra till koncentrerade insatser på 
strategiska områden.

En ny handlingsplan av här skisserat slag bör 
kunna utgöra ett viktigt steg mot en ökad målin
riktning och en ambitionshöjning i det nordiska 
samarbetet. H är kommer vår vilja och förmåga 
att lyfta det nordiska samarbetet att sättas på 
prov. Ur denna synvinkel är det oroande att note
ra de attityder som kommit till uttryck från flera 
länder när det gäller frågan om en ny finansie
ringsordning för det nordiska sam arbetet. Vi har 
från svensk sida fört fram tanken att finansie

ringen av det nordiska samarbetet borde ordnas 
på ett sådant sätt att en rimlig expansionstakt för 
det fram tida sam arbetet tryggades. Vi har före
slagit att det nordiska sam arbetet i likhet med vad 
som tillämpats inom EG finansieras genom att en 
mindre del av de generella omsättningsskatterna i 
de nordiska länderna avsätts för det nordiska 
samarbetet. Detta har kallats en nordisk moms
— en noms.

Den viktigaste fördelen med momsfinansiering 
och den avgörande skillnaden i förhållande till 
den nuvarande ordningen är att det nordiska 
samarbetet skulle få en egen finansieringskälla. 
På så sätt skulle en direkt koppling föreligga mel
lan utgifternas expansionstakt och de nordiska 
ekonomiernas bärkraft. Detta skulle underlätta 
en planmässig användning av våra resurser. Där
med skulle också budgetprövningen bli effektiva
re. Regeringar och parlament skulle genom att 
fastställa ett gemensamt m om suttag bestämma 
ambitionsnivån för det nordiska samarbetet.

Införandet av en sådan ordning skulle vara ett 
tydligt och konkret bevis för vår vilja att ingjuta 
stabilitet och långsiktighet i det nordiska sam 
arbetet. Det är min förhoppning att våra grannar 
och vänner i Norden nu utan ytterligare dröjsmål 
kan ansluta sig till denna tanke.

Påll Pétursson: Fru præsident! Det er godt at 
bo i Norden. Jeg tror, at når man sammenligner 
de forhold, som råder i Norden, de kulturelle, 
økonomiske, politiske og menneskelige, med de 
fleste andre om råder i verden, kan vi nordiske 
politikere konstatere, at trods alt er de problemer, 
vi har at slås med, mindre og ikke så vanskelige at 
løse som de problemer, politikere andre steder i 
verden har at kæm pe med.

Selv om vi har vanskelige opgaver, har vi også 
mange fordele, som vi tager som en selvfølge, 
men de er af en sådan karakter, at m an næppe 
kan væ rdsæ tte dem højt nok. Vi har fælles kul
turarv, vi han menneskerettigheder, vi har natur, 
som endnu ikke er så forurenet som mange andre 
steder i verden. Vi har indtægter, som, hvis vi 
fordeler dem rigtigt, kan skaffe alle brugbare, de 
fleste steder gode, levevikår.

Vi har lært os at sam arbejde på en sådan måde, 
at nordisk sam arbejde er et unikum i verden. 
Ingen andre steder i verden har man udviklet et så 
næ rt sam arbejde mellen suveræne stater uden at 
give afkald på selvstændighed og suverænitet.

” Norden er i væ kst” , og vi må arbejde ivrigt
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for fremskridt, men samtidig må vi værne om de 
værdier, vi har: Vor kultur, livskvaliteten, natu
ren rundt omkring os, både til lands og til havs — 
fordi vi vil kunne give et bedre Norden videre til 
vore børn.

Det nordiske sam arbejde er efter min mening 
inde i en meget intressant og spændende fase. Vi 
har siden sidste session nedsat en komité, som 
skal udrede, hvordan det nordiske samarbejde i 
internationel sam menhæng kan udvikles. Komi
teens fødsel gik ikke helt smertefrit for sig. Ideen 
mødte modstand og skepsis fra visse hold, men 
nu er den overvundet og en saga blot.

I tråd med komiteens m andat ” skal komiteen 
inden for Helsingforsaftalens ram m er vurdere 
behovet for øgede og fælles eller samordnede nor
diske indsatser i det internationale miljø og bi
standssam arbejdet, kultursam arbejdet, arbejdet 
med narkotikaspørgsmål, ligestillingsarbejdet 
samt spørgsmål knyttet til den nordiske repræ 
sentation i internationele organisationer. Komite
en skal desuden vie det løbende nordiske økono
miske sam arbejde i internationale organisationer 
— især OECD og GATT — særskilt opm æ rk
somhed, herunder hvilken betydning landenes 
forskellige tilknytning til EFTA og EF har for det 
nordiske sam arbejde” .

Desværre har jeg på fornemmelsen, at nogle 
har en tendens til at overdimensionere vægten af 
EF-spørgsmålet i komiteens opgaver. Det vil jeg 
som medforslagsstiller til det oprindelige med
lemsforslag, som deltager i sagens udvikling un
der behandlingen i Nordisk Råd og som medlem 
af komiteen advare imod. Ifølge vort mandat 
kommer miljø, bistand, kultur, bekæmpelse af 
narkotika, ligestilling osv. i første række, men 
”desuden” skal vi vie økonomispørgsmålene 
særlig opm ærksom hed.

Sådan som situationen er i dag, er Danmark 
medlem af EF, med Island, Norge, Sverige og 
Finland medlemmer a f EFTA. Dette indebærer, 
at vi må sam arbejde inden for EFTA. EFTA- 
samarbejdet har vist sig meget værdifuldt, og selv 
om mange ser på EF med stjerner i øjnene, tror 
jeg, at det ville være meget overilet at afskrive 
EFTA som en slags oldtidslevning.

I det mindste for Island tror jeg, at medlem
skab af EF ikke i de nærm este årtier bliver ak tu
elt. I de nærm este år ser jeg EFTA-samarbejdet 
som meget vigtigt for os, men ikke kun for os, 
også for de andre EFTA-nationer. Jeg tror, at vi 
gennem EFTA har gode muligheder for at opnå

en gunstigt forhold til EF. Naturligvis må vi følge 
med i udviklingen i EF. Vi m å f. eks. opnå en 
tilsvarende uddannelsesstandard og økonomisk 
standard, og det tror jeg man har mulighed for.

Det er meget vigtigt, at de nordiske medlems
lande sam arbejder inden for EFTA og ikke spæ n
der ben for hinanden. Efter min mening er det 
helt uacceptabelt, hvis Sverige står i vejen for 
frihandel med fisk og fiskeprodukter inden for 
EFTA, til trods for at EFTA-landenes Parlamen
tariske Komité har tilrådet frihandel, og alle an
dre medlemslande i EFTA har vist sig positive.

Sveriges standpunkt i dette spørgsmål er slet 
ikke i nordisk samarbejdes ånd og ikke i takt med 
snakken om friere handel og nedlæggelse a f  told
mure, ” avskaffande av handelshiner” , som Sve
riges statsminister sagde i dag her i generaldebat
ten.

Efter min mening skal vi følge godt med i, hvad 
der sker i EF. Vi må prøve at finde en form for 
” hyggeligt sam væ r” inden for Europa, uden — 
og jeg siger: uden — at vi lukkes inde i EF, fordi 
verden også er uden for EF. Hvis det lykkes, tror 
jeg, det fortsat bliver godt at bo i Norden.

Minister Suom inen: Fru president! Då de stora 
spektakulära internordiska projektens tid synes 
åtm instone för tillfället vara förbi, borde vi desto 
intensivare arbeta med att effektivera och för
djupa det existerande sam arbetet. Vid denna ses
sion behandlas ett antal projekt och program som 
uttrycker ministerrådets vilja att befästa sam ar
betet. Speciellt betonas om råden som kan kom 
plettera och vidga nationella satsningar.

Fru president! Förslaget om att upprätta ett 
nordiskt industriellt center i Oslo, arbetet med att 
avlägsna handelshinder i Norden och liberalise
ringen av etableringslagstiftningen är frågor som 
jag för egen del vill beröra och betona, möjligen 
också litet om energi om tiden det tillåter.

Industrisam arbetet i Norden har under en lång 
tid varit ett centralt diskussionstem a vid Nordis
ka råds-sessionerna. Diskussionen har varit ett 
stort stöd för industrim inistrarna i arbetet på att 
underlätta liberaliseringen av etableringslagstift- 
ningen och valutaregleringen. Dessa hinder har 
väl sällan förhindrat sam arbete mellan storföre
tag. Exemplen är legio. För små och medelstora 
företag har därem ot arbetet varit ett måste för att 
sam arbetet skall lyckas.

Vi har från finländsk sida starkt understrukit 
behovet av att ytterligare avlägsna hinder för in-
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dustrisam arbetet. Vi stöder helt de förslag som 
under de senaste åren presenterats i ett antal rap
porter. H år kan bl. a. nämnas förslagen om att 
avskaffa tillståndsplikt för småföretag, att be
greppet nyetablering preciseras, att möjligheter
na att anskaffa fastigheter för näringsverksamhet 
underlättas och att procedurerna vid etableringar 
och köp av företag förenklas och förkortas. Vi 
har dock dessvärre inte vunnit gehör för förslaget 
om att dessa åtgärder utgående från gemensamt 
överenskomna mål på ett koordinerat sätt skulle 
genomföras nationellt.

Jag är rädd för att de i sig rätt hovsamma för
slagen nu bara blir ett slag i luften och att det 
nationella arbetet, som för all del pågår, inte leder 
fram till samstämmiga lösningar.

Fru president! Ministerrådsforslaget om att 
upprätta ett nordiskt industricentrum i Oslo inne
håller m ånga viktiga idéer och mål som syftar till 
a tt vidga FoU-samarbetet i Norden. Det är dock 
nödvändigt att stegvis bygga ut verksamheten och 
öka resurserna och då kommer säkerligen resul
tatet inte att låta vänta på sig. Industrifonden är 
ju redan i dag ett värdefullt komplement till na
tionella satsningar. Jag vill i detta sammanhang 
speciellt betona att ledningen för centret måste 
vara synnerligen dynamisk och framtidsoriente- 
rad med tillräckliga kvalifikationer. Bara så kan 
centret initiera nya projekt och intensifiera sam
arbete som utnyttjar våra samlade intellektuella 
och materiella resurser i Norden. E tt sådant verk
tyg kommer att stärka den nordiska industrins 
ställning inte bara i Norden utan också på den 
europeiska marknaden.

M ånga av de möjligheter jag här pekat på ris
kerar dock att förbli outnyttjade, om inte arbetet 
på att av lägsna handelshinder kan fortgå med 
oförminskad styrka.

Samma djärvhet som de nordiska regeringarna 
visade då de för flera årtionden sedan utan in
gående utredningar bl. a. avskaffade passtvånget 
och skapade en gemensam nordisk arbetsm ark
nad, behövs också i detta arbete. Jag tror att vi 
hittills i alltför stor utsträckning har sysslat med 
detaljer och låtit binda oss vid nuet.

Risken för att vi fastnar i eller går vilse i snår
skogen av olika nationella bestämmelser och 
ibland oförklarlig nationell praxis är verkligen 
stor. Vi borde ta risken att lita på våra grannar. 
Också de strävar till säkerhet och sans i sina be
stämmelser. Låt oss först ta  de övergripande be
sluten och sedan lita på att vi övervinner eventuel

la svårigheter då det gäller a tt tillämpa nationella 
ordningar och sam ordna regler.

Fru president! Sedan några ord om energin. 
Ekonomiska utskottet har i mitt tycke gjort ett 
grundligt och välgenomtänkt betänkande över ett 
medlemsförslag om en plan för ett kärnkraftsfritt 
Norden.

Det finns inte några energikällor som är utan 
problem och i detta betänkande har man natur
ligtvis rätt, såsom i varje land i Norden att täcka 
sina energibehov med de medel man vill använda. 
Vi har ju  helt olika inhemska resurser. Finland 
t. ex. kan inte nå över 30% -gränsen i inhemska 
energikällor. Men då det gäller andra energikällor 
än kärnkraften tycker jag att man skulle kunna 
gå litet djupare in i problematiken, nämligen om 
kärnkraften har sina problem, så i mitt tycke har 
brännandet av kolvätehaltiga ämnen en mycket 
större miljöförstörande verkan än de bra fun
gerande finska kärnkraftverken exempelvis har. 
Det är därför jag tycker att de nordiska länderna 
aktivt bör delta i det internationella samarbetet 
som pågår för att finna en lösning på de problem 
som förorsakas av koldioxid och andra drivhus
gaser. För att minska koldioxidutsläppen måste 
man öka effektiviteten i energianvändningen och 
med hjälp av teknisk utveckling också ta i bruk 
nya energikällor som kan ersätta fossila bränslen 
på lång sikt.

Jag tror att vi alla är ense om problematiken 
och alla vill vi ha något nytt men det är mycket 
svårare att ange vad som skall vara det nya.

Lindenskov: Fru præsident! Vi, der var born 
under sidste verdenskrig, erindrer en tid, hvor det 
at kunne færdes frit, rejse hvor m an ville eller 
føre korrespondance over landegrænser, var no
get, der engang havde været en dagligdags forete
else. Der var krig, knaphed på alskens ting og 
sager, den menneskelige ondskab sad i højsædet, 
venner og familier blev splittet. Og a f dem, der 
trodsede denne tingenes tilstand for at opretholde 
livet, vore søfolk og fiskere, m åtte en del bøde 
med livet som indsats.

Det var nok følelsen af afsavn og behovet for 
større nordisk intimitet og forståelse, der med
førte, at de nordiske lande gjorde erkendelsen til 
en realitet ved oprettelsen af Nordisk Råd i 1952. 
Færøernes medlemskab blev dog først en realitet 
i 1971 sammen med G rønland og Åland.

Men det var også eftervirkningerne fra sidste 
verdenskrig, der m edførte, at Fæ røerne for 40 år
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siden fik status som selvstyrende om råde med 
hjemmestyrelovens ikrafttræ den den 1. april 
1948, med retten til eget flag, sprog og til selv at 
kunne bestemme og lovgive for vort eget sam fund 
i stor udstrækning.

Vi har haft gavn af nordisk samarbejde. Fæ r
øerne har set muligheder i dette samarbejde. Jeg 
tror, Fæ røerne er prototypen på et nordisk om 
råde, hvor praktisk sam arbejde på nordisk plan 
har vist resultater. Denne udvikling vil vi gerne se 
fortsætte. Vi vil, i det om fang vi har tid og k ræ f
ter, bestræbe os på at være med i det nordiske 
samarbejde og samarbejdsliv på så mange felter, 
vi kan overkomme. Vi ser det også som en nød
vendighed.

Fæ røerne tog i sin tid det exceptionelle stand
punkt at stå uden for EF, efter at Danmark var 
blevet medlem af de store industrilandes klub. 
Dette medfører klart et større ansvar, en nødven
dig politisk bearbejdelse, som bestandig kræver 
en stærk indsats fra færøske politikere for at 
overbevise vore modspillere om, at det umulige 
ikke accepteres, når vi snakker om identitet, om 
retten til at overleve på egne betingelser. Fæ røer
ne står med store opgaver, men også med byrder, 
for det at være fuldt ud fiskeriafhængig kræver 
vedholdende indsatser — ikke mindst da en del af 
råvarerne skal hentes delvis fra fjerne farvande.

Forudsætningerne for vor fremtidige eksistens 
er et havmiljø, hvor livet i havet ikke nedbrydes af 
menneskenes uforstandige levevis. Vi er med i 
koret, som klart vil kalde på ansvar over for ci
vilisationer, vore børn, vor ungdom , fremtiden, 
når det gælder om at værne naturen.

Det færøske lagting vedtog i forrige uge en 
beslutning på grundlag a f en udførlig betæ nk
ning, som protesterer mod opførelsen af atom be
arbejdningsværket i Dounreay i Nordskotland. 
Dette anlæg er en trussel mod det færøske sam
fund, en trussel mod de andre øsam fund i N or
datlanten og en trussel mod Norges vestkyst.

Fru præsident! Vi bryster os ikke a f de store og 
mange forslag, men vi har opgaver, som vi vil tage 
op på nordisk plan, når det gælder om at værne 
og værge vore sam fund, vor natur, vort eksistens
grundlag. Kort sagt: Nordens förbliven som en 
helhed, hvor trivsel og vækst har de bedste kår.

Minister Taxell: Fru president! Norden och 
Europa har ägnats betydande uppm ärksam het 
under dagens debatt. Låt mig ändå i denna sena 
timme peka på tre olika aspekter just på Europa

politiken.
1. I Finland kanske man inte i tillräcklig ut

sträckning ser oss också som eruopéer, något som 
påverkar hur vi ser på just det europeiska sam
arbetet. Det har jag haft anledning att under
stryka inte minst då vi dryftat Finlands relationer 
till Europarådet. — En motsvarande inställning 
finns kanske också i andra av våra länder.

Åtminstone delvis är det därför så att vi i Nor
den inte är tillräckligt mycket européer. Samtidigt 
är ett lika klart drag i dagens situation emellertid 
att vi inte är tillräckligt nordbor i Europa.

Många saknar nämligen ofta en betoning av 
just det nordiska när det gäller den europeiska 
integrationen. Det är trivialt att konstatera att 
tillsammans är vi starkare också i Europa. Inte 
desto mindre är det sant.

Det gäller sam arbetet på ekonomins, men ock
så på t. ex. kulturens, utbildningens och forsk
ningens fält, för att inte tala om socialpolitik, 
miljövård och harmonisering av lagstiftningen.

Det är något att beakta, inte bara genom parla
mentarisk utredning, hur värdefull den än kom
mer att vara, utan genom en aktiv politisk vilja i 
varje land.

2. Det ekonomiska samarbetet betonas i fråga 
om Norden och Europa både för mycket och för 
litet.

För mycket därför att det offentliga intresset 
bara i begränsad utsträckning inriktas på alla de 
andra om råden där den europeiska bilden håller 
på att förändras minst lika dram atiskt som i fråga 
om ekonomin. Det gäller bl. a. de sektorer jag 
nyss näm nde. Det sker en dram atisk planering, 
och kanske också resultat uppnås, när det gäller 
sam arbetet på t. ex. utbildningsom rådet mellan 
de europeiska länder som tillhör gemenskapen. 
H är finns behov dels av sam ordnade ansträng
ningar, dels av en, som jag ofta saknat, politisk 
diskussion kring om det finns gemensamma nor
diska mål, eventuellt mera am bitiösa än på annat 
håll i Europa. T. ex. inom miljövården är det 
högst otillfredsställande om vår roll endast är att 
söka anpassning, inte att söka påverka utveck
lingen. Men den principen gäller också annars.

För litet har det ekonomiska arbetet beaktats i 
det avseendet att i ett läge då den europeiska in
tegrationen kommer att vara verklighet på bred 
front inom bara några år, finns det ännu inte 
tillräckligt konkreta tecken på att t. ex. passfri
heten och den fria arbetsm arknaden skall få sin 
uppföljning i ett gränslöst Norden också på eko-
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nomins om råde. Fortfarande är Norden som 
hem m am arknad ett begrepp utan full täckning.

3. 1 dag ser vi, en del med bekymmer, andra 
kanske med beundran, den integration, den inre 
m arknad, vi ser utform as inom ram en för den 
europeiska gemenskapen. Med skäl granskar vi 
dess effekter på Norden och nordiskt samarbete. 
Men vad har det blivit med vår egen am bition, att 
det nordiska sam arbetet skall vara unikt, starkare 
och mera om fattande än något annat samarbete 
mellan olika länder? När tåget har gått verkar det 
som att det nordiska tåget i dag går långsammare 
än det europeiska.

Också det nordiska äktenskapet skall vårdas. 
Det präglas i dag av en vardaglighet som mera 
strävar att bevara och förvalta än att ställa upp 
nya djärva mål. — H är har säkert var och en av 
oss anledning till en självkritisk betraktelse. Det 
gladde mig att Kjell-Olof Feldt för sin del gjorde 
en sådan. — Det syns också i förslaget till hand
lingsplan till kultursam arbetet — ett aktstycke 
som jag är ansvarig för och som i sig är hyggligt 
men där vilja att göra ordentliga satsningar å t
minstone inte syns i ekonomiska termer. Inte ens i

fråga om planens kanske viktigaste förslag, 
Nordplus, verkar vi intresserade av att gå särskilt 
långt. Ä ndå är just Nordplus ett exempel på att 
man genom nordiskt sam arbete kan få erfaren
heter för ett sam arbete av motsvarande karaktär i 
ett bredare internationellt och europeiskt per
spektiv.

Det trägna vardagsarbetet behövs — men ock
så nya symboler. Tele-X har inte kunnat bli det.

Fru president! Jag vill sluta med att ställa frå
gan: H ur långt skulle inteTV-sam arbetet ha hun
nit i dag om inte sk. realister och förståsigpåare 
hade lagt käppar i hjulet för Nordsat-projektet 
för redan mer än 10 år sedan? Ä r dessa m ot
ståndare som då fanns i dag beredda att träda 
fram och påstå att de hade rätt? I så fall vill jag 
gärna träffa  dem.

Låt oss lära oss av satellitprojektet att inte låta 
dem som brom sar u tan visionärerna styra vårt 
samarbete.

Sedan generaldebatten avbrutits, avslutades 
mötet kl. 18.15.
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Fortsatt generaldebatt. C 1: Nordisk M inister
råds beretning om det nordiske sam arbeidet, C 2: 
Nordisk Ministerråds redegjørelse om planene 
for det nordiske samarbeidet samt D okum ent 1: 
Rapport fra Nordisk Råds presidium.

Ändringar i medlemslistan

Det anmäldes, att Jo Benkow intagit sin plats i 
rådet och att Ingrid I. Willoch läm nat sessionen 
och att G unnar Björk för denna dag lämnat ses
sionen och ersatts av O lof Johansson.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

M eddelanden

Det meddelades, att Jens Bilgrav-Nielsen, miljö
minister Christian Christensen, bostadsminister 
H ans Gustafsson, civilminister Bo Holmberg, 
landskapsstyrelsemedlem O lof Salmén och stats
minister Poul Schliiter intagit sina platser i rådet.

Statsrådet Hellström: Fru president! Det nor
diska sam arbetet är ett levande sam arbete. Det är 
framvuxet ur en naturlig gemenskap och har en 
djup folklig förankring som drivkraft. Det är vår 
uppgift — vi alla som deltar i den här rådsdis
kussionen — att ta  till vara och understödja den
na drivkraft. Vi måste fråga oss om den nordiska 
samarbetsmodellen är funktionsduglig i dagens 
bredare europeiska perspektiv eller om den be
höver anpassas på något sätt.

För a tt skaffa underlag till en analys av det 
nordiska sam arbetet i ett större, västeuropeiskt

perspketiv begärde sam arbetsm inistrarna förra 
året en rapport om hur EG:s skapande av en 
intern m arknad påverkar det arbete som bedrivs i 
alla våra nordiska ämbetsm annakomm ittéer. 
Detta initiativ utm ynnade i en serie rapporter, 
som visade att m an på vissa områden hade kom
mit långt vad gällde behovet av åtgärder på nor
disk basis i förhållande till olika EG-förslag. På 
andra om råden hade m an av olika skäl knappast 
börjat tänka i dessa banor ännu.

För att ge ytterligare politisk tyngd åt detta 
viktiga arbete enades de nordiska sam arbetsmi
nistrarna i januari i å r om att man på varje fack- 
ministerområde i det nordiska sam arbetet noga 
skall beakta vad som händer på motsvarande om 
råde inom EG och i EFTA /EG -sam arbetet och 
gå igenom vad detta innebär för det nordiska 
sam arbetet. M an skall också överväga på vilka 
om råden och hur det nordiska sam arbetet kan 
påverka utvecklingen i EG. En första rapport 
skall ges till sam arbetsm inistrarna redan i april.

Möjligheten att från nordisk sida realistiskt 
kunna påverka en större europeisk utveckling to r
de vara störst på sådana om råden, där vi själva 
kommit långt i utvecklingen och är väl harm oni
serade i Norden och där samtidigt regelsystemen i 
EG är i stöpsleven.

Särskilt viktiga om råden är sådana som f. n. 
ligger u tanför EFTA /EG -sam arbetet — t. ex. 
transporter — sådana där vi har kommit långt 
inom Norden — t. ex. miljövård, konsum ent
skydd och arbetsmiljö — och sådana där vi på 
nordisk basis redan nått längre än EG. Exempel 
på detta är bl. a. kultursam arbetet och möjlig
heten för nordiska medborgare att i realiteten 
röra sig fritt över gränserna. Även vad gäller rä t
ten a tt söka arbete och få social trygghet i valfritt
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nordiskt land har vi i Norden varit föregångare. 
Nu galler det att dessutom göra det lättare för 
olika yrkesgrupper att godkännas för verksamhet 
i annat nordiskt land.

Det nordiska samarbetet utgår från individer
na och har kommit längre än EG på en rad om 
råden. En viktig nordisk uppgift är därför att 
verka för att den sociala dimensionen ges ökad 
tyngd i det västeuropeiska sam arbetet. En av de 
utm aningar vi står inför är den fria arbetsm ark
nad som nu etableras i EG. Kan och bör vi delta?

Jag föreslår att vi gemensamt, både nationellt 
och inte minst på nordisk basis, nu undersöker 
förutsättningarna för en utvidgad europeisk ar
betsm arknad på t. ex. socialförsäkringsom rådet, 
arbetsrätten och vad gäller jäm ställdheten mellan 
kvinnor och män. Våra erfarenheter av den nor
diska gemensamma arbetsm arknaden är goda 
och bör vara en utgångspunkt.

Men det handlar också om möjligheten för alla 
nordbor att delta i den dem okratiska processen. 
Främlingsfientlighet och rasism måste motver
kas. Vi har nu invandrargrupper som har samma 
rätt som andra nordbor att flytta mellan våra 
länder.

En nordisk hem m am arknad är ett första vik
tigt steg mot en stor västeuropeisk m arknad. Den 
nordiska samhandeln uppgår i dag till ungefär en 
fjärdedel av de nordiska ländernas totala utri
keshandel. Våra företag har tagit steget ut i värl
den via våra nordiska grannländer, och företags- 
integrationen är påtaglig.

Denna ofta nödvändiga process att stärka sig 
på en nordisk hem m am arknad inför en större 
europeisk och internationell integration är av go
do för medborgarna i alla våra länder — under en 
bestämd förutsättning: att också de fackliga or
ganisationerna får samma inflytande och infor
mation i sam nordiska företag som tidigare i de 
nationellt ägda. Jag beklagar det dödläge som 
har rått i dessa diskussioner under en tid, och jag 
utgår ifrån att ett avtal om koncernfackligt sam
arbete skall kunna vara klart som planerats till 
sommaren i år.

E tt nära forskningssamarbete är av stor vikt 
för att stärka den ekonomiska integrationen och 
konkurrenskraften i Norden. Det är glädjande 
att ministerrådet till denna session har kunnat 
lägga fram ett förslag till sam arbetsprogram på 
ett strategiskt och snabbt växande forskningsom
råde, nämligen bioteknologin. Forskningssamar
betet är ett viktigt mål också bakom förslaget att

upprätta ett industriellt center i Oslo.
Ett annat viktigt ministerrådsforslag går ut på 

att perm anenta den väl fungerande nordiska pro- 
jektexportfonden. Det är också glädjande att vi 
nu efter långa diskussioner är överens om ett för
slag att inrätta en nordisk utvecklingsfond, som 
skall bevilja krediter på förmånliga villkor till 
utvecklingsprojekt av samnordiskt intresse i u- 
länderna.

De nordiska m edborgarna skall kunna betrak
ta hela Norden som sitt hemland. Så länge vi 
håller oss inom Norden är vi som bekant inte 
utomlands. Ett begrepp som i EG uppm ärksam 
mas alltmer, nämligen medborgarnas Europa, är 
redan en av grundpelarna i det nordiska sam
arbetet. Vi har sedan länge möjlighet att resa fritt 
mellan länderna, och vår nordiska arbetsm ark
nad har kompletterats med en viktig social trygg- 
hetskonvention och en språkkonvention.

Den nya kulturhandlingsplanen handlar om 
ökade utbyten och kontakter mellan lärare och 
studerande i de nordiska länderna. Utbytespro- 
gram m m et, NORDPLUS, blir viktigt för nordis
ka kontakter i studievärlden. Förhoppningsvis 
kan programmet så småningom kopplas till EG:s 
motsvarande utby te— ERASMUS. Språkförstå
elsen är en viktig grund för allt annat samarbete, 
och här har vi i Norden ett avsevärt försprång 
fram för övriga Västeuropa. Vår nordiska gemen
skap bygger på historia, kultur och kontakt på 
olika nivåer, formellt och informellt. Jag tror att 
vi även här har mycket att dela med oss till EG, 
och jag tror att vi kan ta våra egna nordiska 
arbetsformer som en utgångspunkt, nu när ett 
västeuropeiskt kutursam arbete byggs upp.

Sammanfattningsvis m enar jag att västeurope
isk integration inte behöver stå i motsats till ökad 
nordisk samverkan. Vår m oderna historia ger oss 
i stället exempel på att de möjligheter som harm o
nisering och minskade hinder ger i ett större euro
peiskt sam m anhang särskilt aktivt kan utnyttjas 
mellan grannfolk för att stärka sam arbetet regio
nalt och nordiskt.

Alsaker: Æ rede president! Norden har en unik 
situasjon når det gjelder tilgang på energiresurs- 
ser. Dette skyldes ikke minst de store gassreserve
ne på norsk kontinentalsokkel. Disse kan legge 
grunnlaget for et langsiktig nordisk samarbeid på 
energisektoren.

Det er viktig i denne sammenheng å løfte blik
ket og se på mulighetene.



119Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 09.00— 12.00

Våre reserver er med dagens produksjonsnivå 
tilstrekkelig til å produsere i mer enn 100 år. Det 
er sannsynlig at Norge i årene fremover vil finne 
enda mer gass. Ressursene danner således ingen 
begrensning for utvikling av et nordisk energi
marked basert på naturgass.

I 1965 var det samlede naturgassforbruket i 
Vest-Europa 20 milliarder m3. I 1985 var det ste
get til over 200 milliarder m3.

Årsakene til at gass så raskt har oppnådd en 
slik betydning i Vest-Europa er flere:
— det har væ rt etablert handlekraftige nasjonale 

selskaper som har drevet en effektiv markeds
føring av gass i det enkelte land

— myndighetene har gjennom sin skatte- og av
giftspolitikk bidratt til å styrke gassens kon
kurranseevne

— det har væ rt skapt rammebetingelser som har 
gjort det mulig for gasselskapene å styrke gas
sens konkurranseevne

— det har videre vært skapt rammebetingelser 
som har gjort det mulig for gasseiskapene i det 
enkelte land å planlegge markedsutviklingen

— produsentene har solgt gass på betingelser 
som har gjort gassen konkurransedyktig med 
alternative energiformer.

Det er interessant å konstatere at 60—70 mil
lioner husstander i Vest-Europa er direkte knyttet 
til gassnettet, og det biir stadig flere. Og det er 
ingen grunn til å tro at ikke også det nordiske 
marked for naturgass kan utvikle seg raskt der
som forholdene legges til rette for det. Dette kre
ver politisk vilje og evne til samarbeid.

Et grunnleggende vilkår for å lykkes er selvsagt 
at man m akter å finne fram til prosjekter som ut 
fra forretningsmessige kriterier gir fordeler for 
alle deltakerland.

1 sterk konkurranse har Norge maktet å bygge 
opp et betydelig marked i Europa. Vi har sågar 
nylig inngått salgsavtaler med Østerrike og Spa
nia — så hvorfor ikke med Norden, hvor vi nå 
nettopp har innledet salgsforhandlinger?

Naturgass er et rent brensel som kan gi klare 
miljøfordeler sammenliknet med de energifor
mer som i dag benyttes. Stikkord i denne forbin
delse er bl. a. kjernekraft i Sverige og Finland og 
kuli i Danmark.

Man har både i Danmark og Sverige kommet i 
gang med oppbyggingen av et naturgassnett. 
Norge er i den spesielle situasjon som er nevnt, 
nemlig at vi har enorme gassreserver. Det er der
for naturlig at vi arbeider for en fornuftig bruk av

denne ressursen sett i et langsiktig perspektiv. I 
dette arbeidet håper vi at det kan lykkes å etablere 
et nordisk marked basert på naturgass.

Samm enfattende, eller sagt på en annen måte: 
Norge, eller rettere sagt samarbeidsviljen og sam
arbeidsevnen på energifeltet i Norden, kan gi 
nøkkelen til et kjernekraftfritt Norden, og natur
gass kan også erstatte kull i energiproduksjonen.

I forbindelse med arbeidet for fornyelse av det 
nordiske handlingsprogrammet for økonomisk 
utvikling og full sysselsetting er det nedsatt en 
arbeidsgruppe under ledelse av statssekretær 
Bjørn Skogstad Aamo. Det er grunn til å forvente 
at denne gruppen spesielt vil vie forholdet til EF 
stor oppmerksomhet. Utviklingen av det europe
iske samarbeidet vil selvfølgelig ha enormt stor 
betydning for alle landene i Norden.

En rekke talere hittil i generaldebatten har 
væ rt inne på de økonomiske aspektene i et euro
peisk samarbeid. Jeg vil derfor i dette innlegget 
særlig understreke betydningen av at vi har et 
høyt nok ambisjonsnivå når det gjelder vår nye 
kulturelle handlingsplan. I et stadig mer integrert 
Europa må vi bevare og verne vår felles kultur. 
Ministerrådets forslag er etter min mening for 
beskjedent. Det er også viktig at de frivillige fol
keorganisasjonene i Norden vies oppmerksomhet 
og støtte innenfor det kulturelle handlingspro
grammet.

Det nordiske arbeidet på miljøfronten er et sat
singsområde i det nordiske samarbeidet som sta
dig vokser i betydning. Det nordiske samarbeidet 
på dette om rådet er også en ” byggeblokk” for 
internasjonalt samarbeid i større sammenheng. 
Samarbeid både i Europa og globalt er, som vi 
alle vet, nødvendig for å finne varige løsninger på 
miljøproblemene. I denne sammenheng er det 
grunn til å påtale den sene fremdrift for et nytt 
nordisk program  for miljøsamarbeid. Det tidlige
re sam arbeidsprogram met gikk formelt bare 
frem til og med 1987.

Nytt sam arbeidsprogram vil bli fremlagt ved 
neste års sesjon. Det er viktig å understreke at det 
nye programmet ikke bare biir plan, men mest 
mulig handling. Norden besidder de nødvendige 
kunnskaper og har derfor alle muligheter til å gå 
foran i m iljøspørsmål, noe man også til dels har 
gjort. Utvikling av miljøvennlig teknologi, både 
for det nordiske marked og for eksport, er her et 
viktig arbeidsfelt. Det nye industrielle sentret i 
Oslo bør også her kunne spille en viktig rolle.
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Minister M atthias A. Mathiesen: Fru præ si
dent! Norden er en enhed i kraft a f det sam
arbejde, som finder sted i henhold til vor nordiske 
overenskomst — Helsingforsaftalen. Men det er 
samtidig en kendsgerning, at geografisk er N or
den så langtfra en enhed. Mit land, Island, til
hører sammen med Færøerne og G rønland Vest
norden, som med sin placering langt ude i At
lanten symboliserer et skridt på vej mod det am e
rikanske kontinent, på samme måde som man 
med et kendt sprogbrug taler om, at Danmark 
udgør porten til Europa.

Med disse geografiske kendetegn har jeg øns
ket at understrege de strømninger, som politisk 
gør sig gældende i denne tid — stadig accelereren
de henimod den bekendte magiske dato, 1. janu
ar 1993, hvor den del a f  Europa, som er samlet i 
De Europæiske Fællesskaber, efterplanerne skal 
have etableret det indre marked.

I de islandske folkesagn og eventyr findes 
mange fortællinger om  fredløse m æ nd. Flere af 
disse er kraftfulde og mystiske, men stadig væk 
så troværdige, at folk gennem tiderne har holdt 
sig væk fra de steder, hvor de fredløse skulle have 
holdt til. Islandsk forfattere har i mangefold hen
tet deres motiver fra disse sagn og på dette grund
lag skrevet klassiske værker. Et a f  de mere kendte 
eksempler er skuespillet ” Sven den Fredløse” . 
Hovedpersonen synger frit oversat: ” Jeg gik nord 
over landets kolde fjelde og fandt ikke mange 
udveje” . A f og til dukker dette citat op i mine 
tanker, når jeg taler om Norden, om Island og 
EF. Jeg spørger mig selv, om der er fare for, at 
lande i Vesteuropa kan blive en slags fredløse folk 
i økonomisk forstand, når EF gennemfører sit 
indre marked, og spørgsmålet er, hvad vi kan 
gøre for at hindre, at dette skulle blive vores 
skæbne, på samme måde som de fredløse før i 
tiden måtte tage på deres kolde vandring.

Selv om det før er set, at ikke alle planer bliver 
gennemført, er der meget der tyder på, at det 
denne gang bliver tilfældet. Med den europæiske 
drøm  om fjernelse a f  alle landegrænser mellem 
EFs medlemsstater er vejen banet for fri udveks
ling af kapital og arbejdskraft. Men for de øvrige 
nationer, der står udenfor, bliver spørgsmålet: 
Får vi adgang til dette frie marked, eller bliver 
kravene strammet op over for de ” fredløse” na
tioner, og vil de tolv medlemslande som en be
tingelse for at give os mulighed for fri bevægelse 
for kapital og arbejdskraft kræve at få adgang til 
vore naturressourcer?

Vi ved, at der udføres et stort arbejde i de 
nordiske lande for at sikre, at man er forberedt, 
når tidens fylde kommer med udgangen af 1992 
og EF har skaffet sit indre marked. Under denne 
session vil man ofte drøfte afskaffelse af handels
hindringer og skabelse af mere fri økonomiske 
bevægelser i Norden. Det øgede teknologiske 
samarbejde, der bl. a. giver sig udtryk i, at vi i år 
har Det Nordiske Teknologiår og at vi her på 
sessionen behandler M inisterrådets forslag om 
etablering af et reelt industrielt center med place
ring sammen med den Nordiske Industrifond i 
Oslo, er a f  dybtgående betydning. Det kan ikke 
nok understreges, at teknologisk udvikling er af
gørende såvel for de enkelte lande som for N or
den som helhed i en tid, hvor konkurrencen be
standig tilspidses og i fremtiden vil blive endnu 
hårdere — hvadenten vi kan lide det eller ikke. 
Det er derfor uendelig vigtigt, at nordiske firmaer 
og selskaber kan samarbejde — ikke bare om den 
teknologisk udvikling, men også om produk
tions- og salgsmetoder, forskning osv.

De nordiske lande har styrket deres sam arbej
de også udadtil, og her tænker jeg bl. a. på den 
finansielle sektor, hvor den Nordiske Investe
ringsbank er a f  stor betydning, ligesom der netop 
er fremlagt forslag om oprettelse a f  en nordisk 
udviklingsfond, der skal gøre det lettere for nor
diske firmaer at etablere sam arbejde med udvik
lingslandene. Det m å hilses med tilfredshed, at 
der nu skabes en selvstændig juridisk person, 
som i en 5-årig prøveperiode får en bevillings
ramme på 100 mio. SDR, som ikke blot kan an
vendes til samfinansiering med Nordisk Investe
ringsbank , men med en bred vifte a f  multilaterale 
investeringsinstitutioner som f. eks. Verdensban
ken og IDA. Det vil ikke blot være kreditværdige, 
men også ikke kreditværdige lande, der får ad
gang til fondens midler.

Midt i glæden over eksempler, som er til nytte 
for os i de nordiske lande i relation til den udvik
ling, der er ved at finde sted i De Europæiske 
Fællesskaber, må der også nævnes eksempler på 
områder, hvor det ikke er lykkedes os at blive 
enige, til trods for at nordisk samarbejde måtte 
være til gavn for de enkelte lande. For mit land 
gælder det ikke mindst vedrørende told og af
gifter på fisk og fiskeprodukter. En afskaffelse 
heraf ville være af vital betydning for Island. Det 
kunne gøre det lettere for os at forhandle med EF 
på dette grundlag, ligesom det ville gøre det nem
mere for os i relation til de øvrige nordiske lande
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og til EFTA i sin helhed.
1 de drøftelser og overvejelser, som har fundet 

sted, og som vil komme vedrørende Norden og 
EF, har man — jeg kunne fristes til at sige på 
sædvanlig nordisk facon — ikke næ rm et sig pro
blemerne på helt samme måde i alle lande. Det 
synes, som om man ikke har kunnet bestemme 
sig. Landene ved ikke rigtig, om de skal søge 
medlemskab i EF, eller om de vil kunne opnå, 
hvad de ønsker gennem en tilknytning til marke
det som sådan uden et egentlig medlemskab. Her 
er forholdene fortsat meget uklare. Tror m an, at 
man vil kunne få både i pose og sæk? Jeg vil 
foreslå, at man i stedet overvejer fordele og ulem
per ved et medlemskab af EF åbenhjertet og rea
listisk, og uden at m an har draget sine konklusio
ner på forhånd! Det må være på tide at det sker 
— og derefter kan vi så bygge vores standpunkter 
op på de resultater, som man er kommet frem til 
gennem denne åbenhjertige analyse.

Men det er fundam entalt vigtigt, at vi midt i 
dette arbejde husker det væsentlige, der ligger i at 
få informeret vore befolkninger om det, der er 
ved at ske. Den menige mand i Norden føler nem 
lig ofte, at det nordiske samarbejde mere er for et 
syns skyld. Inform ationer om det nordiske sam
arbejde er alle gode intentioner til trods ret mini
mal, og det er et flertal a f befolkningen, der ikke 
reelt kender til de problemstillinger, som jeg har 
været inde på nu.

Lad os derfor samles i erkendelse af dybden i 
de spørgsmål, vi her taler om og ikke feje dem ind 
under velvillighedens tykke tæ ppe, som det er 
sket så mange gange før.

Björkstrand: Fru president! Medan man inom 
den europeiska gemenskapen är beredd till om 
fattande satsningar när det gäller forskning, tek
nisk utveckling och utbildning — jag tänker på 
projekt som Eureka, Erasmus och Comett — nö
jer vi oss i Norden med marginella procentuella 
förhöjningar av budgeten. Det ger oss inte en reell 
möjlighet att hänga med i utvecklingen, än m ind
re att vara det viktiga steget före. Vi måste därför 
avsevärt höja ambitionsnivån inom nordiskt sam
arbete, något som Kjell-Olof Feldt efterlyste här i 
går, även om jag kanske inte håller med om med
len att nå dit. Det gäller både det fria flödet av 
varor, tjänster och kapital och samarbetet inom 
kulturom rådet, vilket också ungdom arna efter
lyst här i Nordiska rådet. När de tillsatta arbets
grupperna och nordiska forskningspolitiska rå

det hade kommit fram till att det förelåg ett behov 
av en ökning av anslagen till kulturom rådet med 
85 miljoner danska kronor, nöjer sig ministerrå
det med 35 miljoner danska kronor. Man utnytt
jar med andra ord inte de möjligheter man har att 
sam ordna till exempel forskarutbildning och 
forskningsresurserna speciellt inom små kost
nadskrävande om råden för att bli spjutspets i 
utvecklingen. Därmed löper Norden en uppenbar 
risk att bli efter i utvecklingen i förhållande till 
Europa, USA och Japan. De halvdana satsning
arna kan bli åtskilligt mer kostnadskrävande för 
Norden på sikt än den förhöjda satsning som 
förutsätts av dem som har utform at handlings
planen för kulturom rådet. Jag hoppas därför på 
en ingående diskussion om ambitionsnivån för 
satsningarna inom kulturom rådet. Jag menar att 
ökningen borde ligga på minst 50 miljoner dans
ka kronor under den föreslagna treårsperioden.

Jag ställer mig också kritisk till den adm inistra
tiva modell, som man har skisserat för kultur
samarbetet i fortsättningen. Varför har inte kul
turutskottet reagerat på detta? Vart tog det folk
liga kultursam arbetet vägen? H ur skall parla
m entarikernas inflytande tryggas? Nu lämnas allt 
åt expertgrupper som ofta saknar den folkliga 
förankringen.

Tele-X skulle bli symbolen för det nordiska 
sam arbetet, erbjuda möjligheter för medborgare 
i de nordiska länderna till direkt och kontinuerlig 
information om det som sker i Norden och till ett 
impulsrikt kulturellt utbyte. Trots principbeslutet 
från år 1985 tycks man inte kunna komma fram 
till något slutligt avgörande. Jag kan inte förstå 
att man inte kan slå fast det slutliga antalet kana
ler och den tekniska lösningen för ett perm anent 
system — fakta föreligger ju  — så att osäkerheten 
och tvivlen på genomförandet av projektet skulle 
kunna skingras. De kulturpolitiska målen för 
projektet är alltfort odiskutabla, aktuella och 
centrala. Kommer ministerrådet för ett utökat 
radio- och TV-samarbete i Norden verkligen att 
låta Tele-X gå till historien som ett av de stora 
nödvändiga sam arbetsprojekten som alla var 
överens om men som ingen hade kraft nog att 
förverkliga?

De internationella frågorna intar en alltmer 
fram trädande plats i Nordiska rådets arbete ock
så utan att m an för in nya kontroversiella och 
närm ast distraherande frågekomplex, sådana 
som det palestinska flyktingproblemet. Den eu
ropeiska integrationen ställer sina krav på sam-
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arbetet både när det gäller sam arbetets inriktning 
och nivå. Den internationella kommittén har här 
en central uppgift, som kan öppna helt nya per
spektiv för vårt arbete. Den bör därför få till
räckliga ekonomiska resurser för sitt arbete. I 
väntan på resultaten från kommitténs arbete 
skulle det vara skäl att intensifiera samarbetet på 
miljöom rådet. Den handlingsplan som gällde 
åren 1983— 1987 har inte fått någon efterföljare 
vid denna session. När Birgitta Dahl förvånande 
nog i går gav tjänstem ännen skulden för detta, 
var det fram för allt ett dåligt vittnesbörd om 
statsrådens auktoritet och målmedvetenhet. Man 
har desto större skäl att förvänta sig att den hand
lingsplan som utarbetas till nästa session skall 
innehålla förslag till en rad konkreta miljöför
bättrande åtgärder inte bara i Norden utan också 
på ett bredare internationellt plan.

Nordiska rådets internationella konferens om 
gränsöverskridande luftföroreningar i september 
1986 ledde snabbt till en nordisk handlingsplan 
mot luftföroreningar. Medan vi arbetar för kon
kreta resultat på handlingsplanens grund ser vi 
fram emot nästa parlam entariska konferens om 
havsföroreningar i Köpenhamn. En sam ordnad 
nordisk aktion för att skydda haven från Finska 
viken till Baffin Bay kan få effekter långt utanför 
dessa om råden. Norden bör inte minst på miljö
om rådet vara steget före. Vi har både de materiel
la resurserna och den uttalade viljan för det.

Margrete Auken: Fru præsident! I gamle dage 
vidste folk ikke det, de troede. Derfor fremstår de 
let som naive, irrationelle i sammenligning med 
vores videnskabelige tid. Spørgsmålet er, om de 
alligevel ikke var fornuftigere, end vi er. Vi ved 
nemlig en masse, men vi tror ikke på det, vi ved.

1 de sidste 15 år er der kommet rapport på 
rapport, der fortæller os, at det går galt med 
vores klode. Den nedslides og forgiftes. N aturka
tastroferne tager til — siden slutningen af 1960- 
erne er de steget med 60 pct. -  antalet a f m en
nesker, der er omkommet ved dem. er på grund 
af fattigdom steget med flere hundrede procent.

Den sidste alvorlige advarsel kom med FN-rap- 
porten ” Vor Fælles Frem tid” . Skønt den går 
umådelig forsigtigt til sine konklusiner, står det 
dog lysende klart, at inden for de næste to tiår 
afgøres det, om vores klode skal være til at bo på i 
fremtiden.

Men hvad gør den fornuftige, videnskabelige

verden? Den fortsæ tter, som om alt var ved det 
gamle. Den fortsæ tter med at kalkulere med mi
rakler. Kan I høre fortrængningens slagord: Det 
går nok — noget vil vise sig — vi finder nok på 
noget.

Det ser ikke meget bedre ud her i Norden. Nok 
snakker vi miljø i ét væk, men villigheden til at 
tænke miljøet sammen med resten af vores poli
tik mangler. I vores planlægning indgår den mest 
nedgroede overtro: at vi skal sikre lidt traditionel, 
økonomisk vækst, så vi har noget at gøre godt 
med — til indkomstudligning, til miljø, til alt det 
andet! Men sagen er, at man aldrig har kunnet 
påvise, at traditionel vækst førte til øget lighed. 
Tværtimod fastholder man selve den skævhed, 
som gør det så vanskeligt at få overskud til at gøre 
noget for miljøet. For man har hele tiden lige en 
masse problemer, man først skal have klaret: af 
social, beskæftigelsesmæssig og al mulig anden 
traditionel art. Og derfor har vi i den rige del af 
verden lige så store miljøproblemer som den fatti
ge. Når det ser ud, som om det er værre dér, er det 
kun, fordi vi sender vores problemer ned til dem 
oven i dem, de selv har. Eksport a f forurening er 
ikke det samme som at være bedre til at klare sine 
problemer.

Det, det gælder om , er at få konkretiseret en 
strategi for nedgang i forbrug af materielle res
sourcer og dermed nedgang i traditionelle privile
gier, uden at sam fundet går i slum. M an kan sige 
omfordeling mellem indkomster, men også om 
fordeling i arten af forbrug. Vi skal være gladere 
for tjenesteydelser, gladere for det fælles forbrug 
end for det individuelle. Så har vi en chance.

Så længe jeg formulerer det på denne måde, 
kan jeg få mange med mig. Hvis jeg derimod 
begynder at sige direkte, hvad det handler om, 
går det straks trægere. For så kan den enkelte jo 
høre, når det ram m er ham selv. Og så kniber det 
med fantasi og velvilje.

Derfor er det, selv i Norden, vanskeligt at lave 
planer for en bæredygtig udvikling. Og derfor 
bliver vi kedeligere og kedeligere. Hvor det egent
lig var os, der skulle komme med det spændende 
bud til resten a f verden — det bud, som vi kalder 
den nordiske model — kommer vi nu med jam 
merlige efterligninger af de andres undergangs
kurs. Det meste af vores økonomiske politik pe
ger i den retning. Bare læs C l eller C2 — hvor er 
visionerne? Og det, vi står klar med i forhold til 
EF, er ikke en anden måde at gøre tingene på, 
men et dødssygt forsøg på bare at efterligne.
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T æ nk hvis vi kunne gøre det på vores egen 
måde. Eksempelvis — for det er sådan et godt og 
alt for sjældent brugt eksempel — inden for 
transportom rådet. Den bilismeudvikling, der er i 
gang, kan såm ænd godt inkludere miljøet og al
ligevel blive forfærdelig. Tydeligst ser vi det i det 
såkaldte Prom etheus-projekt med den teknolo
giske bil. Alt her gavner alene de stærke, dem 
med penge og uddannelse og sundhed. De res
sourcesvage derimod falder ud. Billedligt talt kan 
man sige, at med den udvikling kommer ” M on
key Class” ikke engang med nede bag det blå 
tæppe. Den kan blive hjemme. Kun Business 
Class kommer a f sted, ” just in tim e” .

Heroverfor står muligheden af at udvikle trans
portsystemer, som på den ene side tilgodeser det 
moderne erhvervslivs behov for logistik og alt det 
andet dyre, men som samtidigt kan få alle de 
andre med. I Kommunikationsudvalget har vi 
flere steder skrevet, at vores transportsystem skal 
tilgodese alle trafikantgruppers mobilitet, dvs. 
deres fremkommelighed, tryghed og sikkerhed. 
Jeg har selvfølgelig spekuleret på, om alle var klar 
over, hvor omvæltende det er i forhold til den 
udvikling, vi er midt i. Det valger jeg at tro, at de 
er. Det betyder, at vi i et helt andet om fang end nu 
skal satse på jernbaner, sportanlæ g såvel som 
teknologi. Så skal bilismen reduceres til det, der 
ikke kan erstattes af jernbanen. Andre næ rtrans
portm idler skal udvikles, i hvert fald i byerne. De 
kombinationer, man finder frem til, skal være 
skånsomme både mod naturen og mod alle de 
mennesker, der ikke er stærke nok til at køre bil. 
For nogle af os, f. eks. forsamlingen her, bliver 
det selvfølgelig lidt mere besværligt. Men det er 
sådan, det skal gøres.

Med den traditionelle vækstmodel risikerer vi, 
at miljøbeskyttelsen udvikler et mindst lige så 
undertrykkende system som den klassiske kapita
lisme. Skal det undgås, må alle de andre sider 
trækkes med ind. Her først og fremmest respekt 
for hinanden, også de af os, der ikke er på toppen 
i det traditionelle sam fund. Og respekt for natu
ren, også den del af den, der ikke direkte vedrører 
vores overlevelse. Fuglene og hvalerne har lige så 
meget lov til at være i verden, som vi har!

Dette væ rdisæt kan naturligvis overføres til 
mange flere områder. Skal vi klare os i den inter
nationale konkurrence, er der for mig ingen tvivl 
om, at det kun kan ske, hvis vi nytænker den 
nordiske model, sådan som jeg har forsøgt at give 
et eksempel på.

Det, vi skal udvikle i Norden, er det miljøin
dustrielle kompleks. Og det er på høje tid. Ellers 
klarer vi den ikke. Men klarer vi den ikke, hvem 
er det så, der skal? Lad os for Jordens skyld håbe, 
at der er andre, der finder ud af det. Men vi burde 
være først på banen. Og Nordisk Råd burde være 
allerførst.

Statsrådet Thage G. Peterson: Fru president! 
Jag vill ta upp ett par frågor, som jag vill skjuta i 
forgrunden för det nordiska sam arbetet.

Under 1980-talet har en kraftig ökning av de 
direkta investeringarna över gränserna i Norden 
ägt rum . Det är en utveckling som bidrar till en 
ökad nordisk integration och skapar förutsätt
ningar för en totalt sett starkare och mer konkur
renskraftig industristruktur i Norden.

Det finns m ånga förtjänster med ett utvecklat 
nordiskt företagssamarbete. Den internationella 
konkurrenskraften hos våra företag i Norden kan 
stärkas, om företagen ges en bredare hemm a
m arknad med större befolkningsunderlag. Före
tagen får möjlighet att producera längre serier. 
De får en större försäljningsvolym och därmed 
lättare att bära kostnader för forskning, utveck
ling och marknadsföring.

Inte minst för mindre företag är detta viktigt. 
För dem kan den nordiska m arknaden utgöra 
första steget ut på världsmarknaden.

Mot bl. a. den här bakgrunden bör regeringar
na i Norden se positivt på en utveckling av före
tagssamarbetet i Norden.

En följd av företagande över gränserna kan 
dock bli att strukturbeslut fattade i ett land kan få 
negativa effekter i annat land. O fta drabbas an
ställda och regioner, när strukturförändringarna 
skall genomföras. Det är viktigt att de anställda 
och deras organisationer kan påverka den här 
utvecklingen.

Inom m inisterrådet bedrivs ett arbete som rör 
de anställdas möjligheter att delta i företagssam
arbetet. Det är nödvändigt att man finner en snar 
lösning på denna fråga, om vi skall kunna gå 
vidare med en positiv utveckling av företagssam
arbetet. Att ha de anställda och deras organisa
tioner med i företagssamarbetet innebär, som jag 
ser det, enbart fördelar. Jag hoppas att det m ot
stånd, som i dag främst på arbetsgivarhåll finns 
mot koncernfackligt sam arbete i Norden, kan vi
ka.

Det nordiska regionalpolitiska sam arbetet har 
i dag sin tyngdpunkt i det gränsregionala sam-
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arbetet. Samhörighetskänslan och insikterna om 
att sam arbetet ger ekonomiska och andra för
delar är säkerligen de främsta drivkrafterna bak
om ett sådant gränsregionalt samarbete.

Det gränsregionala samarbetet har hittills i stor 
utsträckning finansierats av de nordiska regional
politiska pengarna. Gränssam arbetet har emel
lertid nu fått en sådan stadga, att det i fortsätt
ningen bör klaras av regionala och lokala organ. 
Jag anser att de nordiska regionalpolitiska med
len i framtiden i ökad grad bör användas till and
ra insatser än till det gränsregionala samarbetet.

Alla nordiska länder bör få tillgång till den 
infrastruktur, som vi var för sig byggt upp i våra 
länder, och som har särskilt stor betydelse för 
näringslivsutvecklingen i Norden och för utveck
lingen i de regionalpolitiskt prioriterade om råde
na. Vi behöver starta försöks- och utvecklings
arbete över landgränserna inom sektorer av stor 
regionalpolitisk betydelse.

Om vi i Norden skall kunna klara av nödvändi
ga förändringar och hålla oss i utvecklingens 
främ sta linje, är det nödvändigt att vi försöker få 
ut mesta möjliga utvecklingskapacitet från våra 
universitet och högskolor. Det vore en fördel om 
vi kunde specialisera och sam ordna våra totala 
nordiska forsknings- och utbildningsresurser.

Inom forskningen skulle det vara till gagn för 
alla länder i Norden, om vi pekade ut vissa viktiga 
forskningsfält och om universiteten och högsko
lorna tog hand om olika forskningsområden. En 
del av den specialutrustning, som behövs för att vi 
i fram tiden skall ligga längst fram beträffande 
utbildning och forskning, kan antagligen bara 
anskaffas, om vi i Norden sam utnyttjar våra to
tala investeringar.

Sådana här strävanden har ett stort industri- 
och näringspolitiskt intresse. Från svensk sida 
har vi t. ex. mycket goda erfarenheter av att ha 
tillgång till den kompetens som finns hos tekniska 
högskolan i Trondheim för utvecklingen av nä
ringslivet i Jäm tlands län.

Nästan all ekonomisk utveckling i Norden 
måste baseras på goda kommunikationer. Det 
gäller gods-, person- och telekommunikationer. 
Den utbyggnad vi har i dag av kom m unikationer
na i Norden präglas i hög grad av nationella och 
historiskt betingade strukturer med våra respek
tive huvudstäder som navet i kommunikationssy
stemen. De tvärgående kommunikationsmöjlig
heterna är begränsade och eftersatta.

Här finns ett stort arbetsfält för att åstadkom 

ma en nödvändig bas för en utveckling baserad på 
våra gemensamma resurser i Norden. Bättre väg- 
förbindelser, bättre tågförbindelser och framför 
allt bättre flygmöjligheter är en nödvändighet. 
En mer integrerad utbildnings- och forskningsin
riktning i Norden förutsätter dessutom bättre och 
mer utvecklade data- och telekommunikationer. 
Fru president! Om våra länder skall komma när
mare varandra när det gäller industri- och nä
ringspolitik, vill jag fram hålla komm unikations
området som nästa stora område för det nordiska 
sam arbetet.

Lagmand Dam: Fru Præsident! 1 to a f  de ho
vedspørgsmål, som har præget debatten i vore 
nabolande, er det a f vigtighed for os i Vestnor
den, at løsningerne tilpasses hele Nordens behov, 
fremfor nationale eller skandinaviske behov. Med 
” skandinaviske” mener jeg løsninger, der er 
brugbare for Fastlandsnorden, men ikke løser is
landske, grønlandske eller færøske behov.

Det drejer sig om ” integreringen” eller tilpas
ningen till EECs indre marked før 1992 og Nor
den som atom våbenfri zone.

Dette sidste storpolitiske emne m å siges at have 
vundet hævd som emne i Nordisk Råds general
debat, og jeg vil benytte anledningen til at ud
trykke tilfredshed med, at der nu fra april i fjor 
foreliggeret foreløbigt slutdokum ent fraden  nor
diske paralam entarikerkom ité, og at dette inde
holder en ræ kke gode tanker, som kan tjene som 
retningslinjer for embedsmandsgruppens videre 
arbejde.

Vi er tillfredse med, at vi fik en repræsentation 
fra Færøerne med i dette arbejde, og med at 
Færøerne udtrykkelig er næ vnt som et område, 
der skal omfattes af zonen.

Dokumentet eller rapporten klarlægger sam
tidig, at der er lang vej at gå, før vi kan forvente, 
at zonetanken får et sådant indhold og bliver om 
fattet a f  sådanne garantier og traktater, at vi kan 
føle en tryghet og fred, som vi roligt kan overlade 
kommende generationer.

Rapportens pkt. 2 præciserer, at zonen også 
om fatter territorialfarvande — dog med gennem
sejlingsret.

Når man betænker, hvor små disse territorial
farvande er for Grønlands, Islands og Færøernes 
vedkommende sammenlignet med de mellemlig
gende farvande — ja , Færøerne inkl. territorial
farvand er at ligne med et knappenålshoved i det 
store farvand mellem Island og Storbritannien —
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så står det klart, at en ukontrolleret atom våben
aktivitet i det sø- og luftom råde stærkt reducerer 
værdien a f en atom våbenfri zone i Norden.

Rapportens pkt.6, der om taler nødvendighe
den af en udtynding i tilstødende land- og søom 
råder og af en atom våbenfri Østersø, forekom
mer os derfor att være næsten det væsentligste 
punkt i hele rapporten. Lige så opm ærksom m e 
som parlamentarikerkomiteen er på Østersøen, 
er vi færinger på problemerne i hele N ordatlan
ten.

Stormagternes strategiske interesser i disse 
havområder, hvor eventuelle våben kan føres 
frem, gør samtidig hele problematikken mere 
kompleks, men vi håber, at de nordiske lande i 
fællesskab kan gøre en sådan indsats, at en ned
rustning på det europæiske fastland ikke m od
svares af en stormagtsoprustning i det nordlige 
Atlanterhav.

I 1985 fremlagde M inisterrådet handlingspla
nen for økonomisk udvikling og fuld beskæ fti
gelse i Norden. En af hovedintentionerne i hand
lingsplanen var at udvikle Norden som hjemme
marked.

Fra færøsk side må vi beklage, at udviklingen 
på dette om råde er gået ret så langsomt.

Selv har vi praktiskt talt ikke opretholdt han
delshindringer over for de øvrige nordiske lande, 
og vi im porterer den væsentligste del a f vort for
brug fra disse, medens fiskevarer — som er vor 
eneste eksportvare — fortsat står over for han
delsbarrierer i nogle a f  de nordiske frændelande.

Det er svært at forstå, at disse frændelande har 
sådanne nationale fiskeriinteresser at beskytte, 
att de ikke kan gå med til at etablere en nordisk 
frihandel med fiskeriprodukter. E r det virkelig 
arbejdet med at finde et ståsted over for udvik
lingen i EEC, der beslaglægger så store adm ini
strative ressourcer, at denne lille nordiske tilpas
ning ikke kan fremmes?

Det nævnes i Ministerrådets redegørelse, at 
den gensidige samhandel i Norden ligger på godt 
og vel 20 pct. både vedrørende im port og eksport. 
Vi kunne med hensyn til eksport ønske at komme 
op på sammenlignelige tal i tre af de fire store 
lande i Norden; det kunne give tryghed i vor han
delspolitiske situation, hvor vi både i USA og 
EEC står over for betydelige handelshindringer i 
form af toldbarrierer.

Jeg vil foreslå, at vi forsøger at harmonisere 
denne lille ting, inden vi for alvor går i gang med 
at forsøge at få adgang til og indflydelse på det

såkaldte indre marked i Europa.
Foreløbig reserverer alle lande sig med hensyn 

til, hvor langt man vil gå i harmonisering og inte
grering, og kun to af landene har klart meddelt, 
at decideret medlemskab a f EEC ikke kommer på 
tale.

For Færøernes vedkommende er der heller ik
ke noget, der tilsiger, at medlemskab kan komme 
på tale, idet vi ikke tror på, at EEC vil eller kan 
udform e en fiskeripolitik, der passer til vore be
tingelser, og for den sags skyld heller ikke til Is
lands og Grønlands.

Derfor er den form for tilpasning, som Norge 
måtte opnå eller vælge, a f  så vital betydning for 
os i Vestnorden.

Et EEC, der i kraft a f norsk integrering og 
tilpasning — for ikke at nævne en ting, som end
nu ikke diskuteres, nemlig medlemskab — bliver 
selvforsynende med fiskeriprodukter, ja , mulig
vis nettoexportør, vil sætte os ude i Nordatlanten 
i en uhyre vanskelig situation, hvor vi alternativt 
vil være henvist til helt nye markeder i Østen, 
Mellemøsten og landene i den kommunistiske 
verden, hvoraf nogle ikke er særlig betalingsdyg
tige, og andre vil påføre vore varer store trans
portomkostninger.

Færøerne har derfor en betydelig interesse i, at 
det må lykkes at finde så konforme adgangsbe
tingelser til dette indre m arked, at ikke en del af 
Norden sejles bagud a f sam arbejdet, fordi natio
nale behov tilsiger specifikke løsninger for de en
kelte nordiske lande.

Vi vil følge Nordisk Råds arbejde på dette om 
råde med interesse, såvel som EFTA-landenes 
forhandlingsrunder med EEC. Desværre kunne 
vi ikke, da Danmark valgte medlemskab af EEC 
og Færøerne valgte at stå udenfor, bibeholde vort 
medlemskab af EFTA, hvilket til en vis grad for
væ rrer vor handelspolitiske situation.

I vestlig presse, herunder sådanne aviser, der 
føler et såkaldt ansvar for NATO-alliancens vel
befindende, har det faktum , at Fæ røerne ikke 
har m ent, at de fiskeriaftaler, vi kunne opnå med 
den ikke kommunistiske del a f  verden, kunne stå 
alene, og derfor nu i 10 år har haft et meget tæ t 
samarbejde med Sovjetunionen, m edført bekym
ring for vores selvstændighed som folk, og man 
har påpeget muligheden af, at Færøerne blev den 
trojanske hest i nordisk, europæisk og vestlig 
samarbejde.

Jeg kan med glæde slå koldt vand i blodet hos 
dem, der m åtte gøre sig sådanne spekulationer,
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men skulle udviklingen medføre, at vi både i fis
keripolitisk og handelspolitisk henseende og der
efter måske energipolitisk og teknologisk hense
ende følte, at løsningen for Fastlandsnorden 
yderligere m edførte isolering af os ude i Atlanten, 
så er det ikke sikkert, at vi ikke kom ud i alvorlige 
vanskeligheder.

Lagtingsmændene Jacob Lindenskov og Jóg- 
van Sundstein, har begge for år tilbage her i Rå
det påpeget denne problematik i forbindelse med 
den fiskeripolitiske og fiskeriteknologiske om 
strukturering, som udvidelsen af de økonomiske 
zoner m edførte i 1970-erne. Jeg vil tillade mig 
endnu en gang at henvise hertil.

Den konklusion, som Verdenskommissionen 
for Miljø og Udvikling når til i sin rapport a f  22. 
april 1987, om at miljøforringelsen på globalt og 
regionalt plan udgør en reel trussel mod mennes
kehedens fremtid, har vi noteret os med interesse, 
og vi deler ønsket om , at der skabes en bæredyg
tig udvikling, der sikrer de nulevende generatio
ners behov uden at bringe kommende generatio
ners behov i fare.

Vi tilslutter os det nye program for miljøsamar- 
bejedet mellem de nordiske lande.

Specielt har vi studeret programmets punkter 
om en handlingsplan mod havforurening, og vi 
støtter varmt forbud mod dumpning af affald ved 
udgangen af 1991, ligesom vi støtter et perm a
nent forbud m od dumpning a f lav- og mellemra
dioaktivt affald såvel som forbud mod opbeva
ring af højradioaktivt affald under havbunden.

Jacob Lindenskov har igen rejst spørgsmålet 
om Dounreay-planerne, og lagtinget har just nu 
nøje behandlet disse planer. Jeg skal nøjes med at 
bekræfte den vægt, vi lægger på, at disse planer 
forpurres.

Såfremt nogle skulle mene, at mine forvent
ninger til resultater vedrørende sam arbejdet om 
EECs indre marked og den atomvåbenfri zone 
ikke er alt for store, og at vi derfor i det hele taget 
stiller os pessimistiske over for mulighederne for 
konkrete resultater a f  nordisk samarbejde, så er 
dette et fejlagtigt indtryk. Tværtimod er vi os 
fuldt bevidst, at det er de mange små konkrete 
resultater, der sammenlagt giver samarbejdet i 
Nordisk Råd et stort inhold.

Vi kan f. eks. ikke nok prise det konkrete bevis, 
der blev ført herpå ved opførelsen af Nordens 
Hus på Færøerne. Det væld af kulturelle tilbud, 
dette har m edført, er vi taknemmelige for, og vi er 
tilfredse med det brede sortiment af aktiviteter,

der foregår året rundt i husets rammer.
Et andet godt eksempel på nordisk samarbejde 

på politisk plan inden for alle erhvervsgrene er de 
såkaldt regionalprojekter, som virker under Nor
disk Embedsmandskomité for Regionalpolitik 
(NERP).

I Vestnorden arbejder sådan en afdeling, det 
såkaldte Vestnordensamarbejde. Opgaven er at 
formidle erfaringer imellem landene og starte og 
gennemføre projekter, der er baseret på erfaring
er afprøvet i et andet vestnordenområde under 
lignende omstandigheder.

For relativt små midler bliver der, sammen med 
nationale instanser, gennem ført mange projek
ter. Eksempelvis kan nævnes sam arbejdsprojek
ter inden for turisme med hovedsigte at markeds
føre Vestnordenområdet fælles og skabe en tvæ r
gående turiststrøm  i om rådet.

I 1988 er hovedvægten dog lagt på en lang 
række projekter på G rønland, som skal medvirke 
til at forøge G rønlands hjem m eproduktion af 
f. eks. arbejdstøj, reb, elementer, kartofler osv.

Samarbejdet er nu foregået organiseret i 7 år, 
og med de resultater, der foreligger, bør m an fra 
Nordisk Råds side stærkt overvje at gøre ord
ningen perm anent. Det ville gøre arbejdet lettere 
og mere langsigtet for de nationale instanser, som 
også deltager i dette samarbejde.

Et andet eksempie på et konkret nordisk sam
arbejde er det såkaldte Bio far-projekt, hvor de 
nordiske lande i fællesskab finansierer et viden
skabeligt forskningsarbejde vedrørende alle orga
nismer, der lever på havbunden på Færøplateuet. 
Set i relation til miljøhandlingsplanen, hvor det er 
så nødvendigt og vigtigt med forskning a f især 
hav og luft, er vi meget taknemmelige for, at dette 
projekt gennemføres.

Lad mig til slut udtrygge et ønske om, at det må 
lykkes os at styrke den tværgående forbindelse. 
Her tænker jeg på linjen G rønland— Island— 
Færøerne og ind til fastlandet.

Landstyreform and Motzfeldt: Fru præsident! 
Det er ikke sikkert, jeg bruger alle 15 minutter, 
men jeg skal prøve på det. Der er to andre fra 
G rønland, der kommer til at indtage talerstolen 
her på et senere tidspunkt.

For 5 år siden fik G rønland repræsentation i 
Nordisk Råd, og vi er nu i Oslo og har hermed 
været med rundt til alle de 5 nordiske lande. Vi 
begynder også at føle os hjemme i det nordiske 
arbejde, som det jo  tager et stykke tid at finde
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rundt i, så kompliceret som det er.
G rønland er geografiskt langt den største del af 

Norden, men vi er i G rønland kun ca. 50.000 
mennesker, og vores kapacitet er på mange måder 
derfor begrænset. Det gælder både personm æs
sigt og økonom iskt. N år vi ved denne session kun 
kommer med en ret lille delegation, er det ikke, 
fordi vi har nedprioriteret det nordiske sam arbej
de, men fordi vi — som de fleste sikkert ved — 
har økonomiske vanskeligheder. Vores adm inist
ration og politikere arbejder på alle måder på at 
forbedre forholdene, og jeg håber, at vi efter næ s
te landstingssamling i april har overvundet de 
fleste af de vanskeligheder.

Der har i pressen været megen dram atik om 
kring G rønlands økonomiske situation, men jeg 
vil gerne minde om, at vi jo  ikke er den eneste del 
a f  Kongeriget Danm ark, der slås med økonom i
ske problemer. En af de ting, der for os har gjort 
det vanskeligt, er, at vi nu i 1988 — hvor hjem
mestyret er 9 år gammelt — for første gang skal 
ud og låne penge, hvilket har givet os en række 
tekniske vanskeligheder, fordi situationen er 
principielt ny.

Jeg skal også anføre, at G rønland stadig væk 
er det om råde i Norden, hvor infrastrukturen er 
mindst udviklet, og hvor det i kraft a f det arktiske 
klima og de store afstande er kostbart at opbygge 
infrastrukturen. Hertil kommer, at vi i disse år 
satser meget store beløb på at udvikle vores fiske
ri, som er og tilsyneladende foreløbig bliver vores 
helt dominerende erhverv.

Vi har for tiden kun én minevirksomhed — den 
svenskejede Greenex — i gang, og minens be
styrelse har meddelt os, at der er risiko for, at 
brydningen vil standse næste år. Hvis det bliver 
tilfældet, vil G rønland for første gang i over 100 
år ikke have minedrift. Heldigvis har geologerne 
påvist flere interessante forekomster, og vi håber 
snarest, at nogle af dem vil få økonomisk og 
arbejdskraftm æssig betydning for Grønland.

Vi arbejder for tiden sammen med Danmark 
for at få tilrettelagt nye aftaler mellem Danmark 
og G rønland om vilkårene for fremtidig mine
virksomhed, og vi håber, at klarhed på dette om 
råde vil kunne øge virksomhedernes interesse for 
at oprette aktiviteter i G rønland. Her vil være 
opgaver for Nordisk Investeringsbank og anden 
nordisk kapital.

Fangererhvervet er G rønlands oprindelige er
hverv, og jeg ønsker her at faststlå, at det stadig er 
et væsentligt erhverv, idet fangsten i de to nord

ligste komm uner og hele Østergrønland er den 
eneste naturlige erhvervsmulighed. For os er de
batten om sæler og sælskind og hvalproblematik
ken ikke en akademisk diskussion, men en debat, 
som er en alvorlig trussel for det erhverv, hele 
vores kultur hviler på, og som mange tusinde 
mennesker i G rønland er fuldstændig afhængige 
af.

Gennem flere år har der været ført drøftelser 
om havpattedyr, herunder sæler, men meget ofte 
på et løst og fejlagtigt grundlag. Grønlands 
Hjemmestyre anvender selv i 1988 en halv million 
kroner til sælforskning, men det drejer sig om 
komplicerede problemer over store arealer, og fra 
G rønlands side håber vi derfor, at denne session 
vil støtte Social- og Miljøudvalgets indstilling om 
penge til sælforskning.

G rønland søger desuden gennem Nordisk Mi
nisterråds budgetter yderligere tilskud til forsk
ning i sælbestanden og dens betydning for livet i 
havet. Vi er overbevist om, at forskernes resulta
ter vil vise, at vores fangst er uskadelig for be
standene, men sikre forskningsresultater vil være 
det vigtigste våben i kampen mod velmenende og 
misforståede påstande og en stadig ulmende uro, 
som skader sælskindspriserne.

Hvad jeg lige har sagt er et eksempel på, at vi er 
glade for sam arbejdet med det øvrige Norden, og 
vi er også glade for, at det øvrige Norden i så høj 
grad interesserer sig for G rønland, som det har 
vist sig at være tilfældet i 1987, hvor vi har haft 
den største nordiske aktivitet, vi nogen sinde har 
haft. I september var de nordiske kultur- og un
dervisningsministre samlet til møde N uuk, G odt
håb, hvor m an åbnede Nordens Institut i G røn
land. I forbindelse hermed fik størstedelen af 
G rønlands befolkning lejlighed til at møde leven
de nordisk kultur i en kulturuge, som afvikledes i 
samtlige grønlandske komm uner med besøg af 
nordiske kunstnere og mange andre aktiviteter.

Vi er meget interesseret i den nyligt udsendte 
kulturelle handlingslan, og vi har en ræ kke kon
krete ønsker, som det er mere hensigtsmæssigt at 
komme ind på gennem mine sam taler med mine 
nordiske ministerkolleger. Et af de punkter, vi vil 
lægge vægt på, er en plads i Kulturfondens be
styrelse, så vores synspunkter kan blive fremsat af 
os selv. Vi har nemlig i G rønland en rig og levende 
kultur, som på mange måder adskiller sig stærkt 
fra det øvrige Norden, og som vi bedst selv kan 
tale for.

I 1987 havde vi også besøg a f flere af Nordisk
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Råds udvalg, som var meget velkomne, og jeg har 
indtryk af, at disse besøg var en succes, som gav 
de nordiske politikere et aktuelt og realistisk bille
de af vort moderne Grønland.

Vi havde også i 1987 fornøjelsen af at være 
væ rt for en fælles vestnordisk turistmesse sam
men med Island og Færøerne. Det er det største 
messearrangement, vi nogen sinde har haft i 
G rønland, og sam arbejdet mellem de 3 vestnor- 
diske om råder på dette om råde vil fortsæ tte, alt
så konkret nordisk samarbejde.

Inuitterne kom oprindelig fra den ameri
kansk—canadiske side, som vi også samarbejder 
med i disse år. Vi har jo en fælles kultur, taler 
samme sprog med samme forskellige dialekter 
som de skandinaviske. Vores forbindelse med in
uitterne i C anada og nu her på det sidste også 
med sibiriske inuitter vil vi fortsætte.

Vi er i dag økonomisk og kulturelt et blan
dingsfolk midt i de vanskeligheder og de rigdom
me, dette giver. Samarbejdet med den nordiske 
side er ikke noget nyt, og det er ikke kun Dan
m ark, vi har haft forbindelse med.

Fru præ sident! Nu hvor jeg står i Oslo, skal jeg 
ikke undlade at minde om, at det just i år — 1988
— er 100 år siden, at nordm anden Fridtjof N an
sen som den første med sine samiske ledsagere 
krydsede G rønlands indlandsis. En flot bedrift, 
som vi heller ikke har glemt i G rønland, og som vi 
også vil fejre i år.

Westerberg: Fru president! Det finns mycket i 
dagens samhällen som upprör och oroar oss. Mil
jöförstöringen hör dit, och den har redan dis
kuterats av många talare, men vad jag nu tänker 
på är några andra företeelser — våld på gator och 
torg, stölder och vandalisering, kvinnomisshan
del, människor som lemlästas i trafiken, trängsel 
på våra sjukhus och utslagning av människor, för 
att bara näm na några exempel.

När vi som politiker ser den här ofärden söker 
vi naturligtvis efter orsakerna. Vi vill ju  gärna 
undanröja de företeelser som skapar lidande och 
fruktan hos oss själva och våra medmänniskor.

Många av ofärdens orsaker kan vi som politi
ker inte göra något åt. Vi kan inte lösa m änni
skors personliga problem, vi kan inte eliminera 
aggressivitet, ondska, desperation och ovilja. 
Men det finns också orsaker som vi med politiska 
medel kan angripa.

T ittar man närm are på de samhällsproblem jag 
nyss näm nde skall m an finna att det finns en

faktor som ofta  återkomm er: missbruk av alko
hol och narkotika.

Alkoholen är det största missbruksproblemet, 
ja  det största sociala problemet överhuvudtaget i 
våra samhällen. Det finns ett klart sam band mel
lan den totala alkoholkonsum tionen och om fatt
ningen av alkoholm issbruket. Vill vi minska alko
holmissbruket blir den viktigaste uppgiften där
för att få ner den totala alkoholkonsumtionen.

Världshälsoorganisationen, WFIO, har satt 
upp målet att alkoholkonsum tionen i världen 
skall minska med 25 procent fram till år 2000. 
Sveriges riksdag har ställt sig bakom det målet. 
Det är angeläget att W HO:s målsättning får ge
nomslag i hela Norden. Konkreta åtgärder måste 
vidtas i samtliga länder om vi skall lyckas minska 
konsumtionen och därigenom få bukt med alko
holmissbruket.

Narkotikamissbruket är till sin omfattning 
mindre än alkoholmissbruket. Men konsekven
serna, både för den enskilde missbrukaren och 
hans anhöriga och för samhället i stort, är dram a
tiska och förödande.

När vi vid Nordiska rådets session 1985 antog 
en nordisk handlingsplan mot narkotika var m ål
sättningen den enda godtagbara: att Norden skall 
bli narkotikafritt.

I sitt förslag till årets session om sam arbetspro
gram för hälso- och socialsektorn (B 81 /s) säger 
ministerrådet att den nordiska narkotikasituatio
nen för tillfället är ” stabil” . Det officiella be
skedet från svenska myndigheter är detsamma. 
Men den bild jag får när jag träffar svenska tulla- 
re, poliser, socialarbetare och behandlingsansva- 
riga är en annan.

Den internationella tillgången på narkotika är 
stor och växande. Trycket mot Sverige och de 
övriga nordiska länderna hårdnar. Chefen för 
narkotikabekämpningen vid polisen i Stockholm 
betvivlar att svensk tull och polis ens lyckas stop
pa de 5 procent av inflödet som man brukar säga 
att man klarar.

Oavsett hur man bedömer läget kvarstår det 
faktum att det är nödvändigt med intensifierade 
insatser för att klara kampen mot narkotikan.

Självfallet är det viktigt att jaga narkotika
handlarna och att försöka hindra trafiken med 
droger. Men det räcker inte. Det finns så mycket 
pengar att häm ta i droghantering att det alltid 
står nya personer beredda att ta  vid när polisen 
har lyckats stoppa någon. Även med kraftigt öka
de resurser skulle man på sin höjd kunna stoppa
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ytterligare några procent av knarket.
Skall vi få ett narkotikafritt samhälle måste vi 

också angripa själva missbruket. Vi måste arbeta 
ute bland ungdom ar och missbrukare. Vi måste 
inform era och upplysa. Vi måste vara vaksamma 
och reagera. Vi måste ta  avstånd från allt drog
bruk och visa att vuxenvärlden inte accepterar 
det.

Skall en sådan politik vara möjlig måste det 
finnas instrum ent och resurser. Det måste finnas 
verkningsfulla lagar som drar upp riktlinjerna. 
Det måste finnas poliser och socialarbetare som 
arbetar på fältet. Det måste finnas behandlings
hem och möjligheter att hjälpa och rehabilitera 
missbrukare. Vi i folkpartiet arbetar för a tt dessa 
förhållanden skall förbättras i vårt land.

Men låt mig, fru president, inför denna för
samling särskilt ta  upp ett fenomen som är av 
allra största betydelse för drogmissbruket i Sve
rige men som vi inte kan angripa hemma. När jag 
reser runt och träffar dem som på olika sätt arbe
tar med missbruksfrågor finns det en företeelse 
som ständigt återkomm er i deras berättelser och 
synpunkter: Christiania, den så kallade fristaden 
i Köpenhamn.

Tullare i Helsingborg och Stockholm, poliser i 
Arboga och U ppsala, socialarbetare i Sundsvall 
och Malmö; alla upplever Christiania som ett 
stort problem i sitt dagliga arbete.

I Christiania i Köpenhamn ligger haschkakor- 
na öppet utlagda till försäljning. Dit kan svenska 
ungdom ar ta sig för en billig penning och förse sig 
själva och sin omgivning med knark.

Vid narkotikaroteln hos polisen i Malmö upp
ger man att man de två första m ånaderna i år har 
beslagtagit 700 gram cannabis per dag som här
stam m ar från Christiania. Vid rikskriminalen i 
Stockholm har man sammanställt förhörsupp- 
gifter som tyder på att av samtliga cannabisbeslag 
över 100 gram i Sverige under 1987 kom 80 pro
cent från D anm ark, huvudsakligen från Christia
nia.

Christiania är inte bara en intern dansk an
gelägenhet. Det är ett problem för alla oss i Nor
den som kämpar för ett narkotikafritt samhälle.

Under 1980-talet har svenska politiker vid upp
repade tillfällen ställt frågor och tryckt på för att 
få besked om när fristaden Christiania skall 
stängas. Redan 1982 svarade den danske justitie
ministern att Christianias framtid var under över
vägande och att en stängning av haschm arknaden 
där ingick i regeringens planer. Men den öppna 
5 - 17-336 Nordiska rådet

haschförsäljningen i Christiania pågår alltjämt 
1988.

Fru president! Jag vet att den danska regering
en har ett förslag om avveckling av Christiania på 
sitt bord och a tt det inom regeringen finns starka 
krafter som vill genomföra det. Det är hög tid att 
det förslaget läggs på Folketingets bord och att 
det får stöd av Folketingets m ajoritet. Skall vi få 
ett narkotikafritt Norden är Christianias avveck
ling en nödvändig förutsättning.

Minister Salolainen: Fru president! Kära kolle
ger! Många farhågor har uttalats för att det nor
diska sam arbetet står inför en ny kris. En del 
tvivlar på möjligheterna att vi klarar den medan 
andra tror att vårt sam arbete minskar i betydelse 
och intensitet. Farhågorna uttalas givetvis i sam
band med integrationsprocessen i Europa.

Låt mig genast säga att jag tror på det nordiska 
samarbetet. Jag tror att det överlever, att det för
blir nära och att det är fruktbärande också fram 
över.

Ä ndå står det klart att den nordiska samar- 
betsapparaten måste rustas upp för nya tider och 
arbetet måste sättas i takt med den europeiska 
tiden. Det kräver en attitydförändring och en för
djupning av sam arbetet.

Det s. k. Bangemann-mötet i början  av februa
ri i år förstärkte grunden för strävandena att ska
pa ett europeiskt ekonomiskt utrymme. De första 
konkreta resultaten i EFTA /EG -sam arbetet kan 
redan uppvisas. Vi hoppas nästa möte mellan E F
TA och EG i juni i Tammerfors ger nya resultat.

Bangemann-mötet visade att uppslutningen 
bakom det europeiska ekonomiska utrymmet de 
facto är större i dag än för fyra år sedan. Vi skall 
därför inte stirra oss blinda på svårigheterna, som 
givetvis är många, utan i stället observera de 
grundläggande intressena och fördelarna alla 
parter har att vinna på en gemensam stor europe
isk m arknad. Det finns ett om fattande och kon
kret arbetsprogram för att förverkliga de politis
ka intentionerna de deltagande 18 staterna har 
gett uttryck för. Vi har en mycket viktig period 
fram för oss upp till år 1992.

Inställningen till integrationsutvecklingen är 
klar i Finland. Vi har ett alldeles grundläggande 
intresse av att delta i den eknomiska integratio
nen i Europa. Våra intressen är ekonomiska och 
handelspolitiska till naturen.

EFTA är det instrum ent och det forum vi vill 
använda oss av i bevakandet av våra intressen i



130 Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 09.00— 12.00

integrationen. Enhetsakten inom Gemenskapen 
snabbar på marschen mot den inre marknaden. 
Större krav ställs på EFTA och medlemsländer
na. Organisationen måste rustas upp och m ed
lemsländernas beredskap måste höjas.

Men vi vill samtidigt också vinnlägga oss om 
att EFTA /EG -sam arbetet förs vidare. Det sker 
bäst genom att ställa konkreta mål och att genom 
målmedvetet arbete försöka nå dem. En början 
har gjorts och jag tror att den kommer att få en 
uppföljning.

Fru president! Som jag inledningsvis sade har 
de nordiska kontakterna inte alls minskat i den nu 
pågående utvecklingen, utan tvärtom  förstärkts. 
Danm ark har en viktig roll att spela som inform a
tionsförmedlare i båda riktningarna. Vi är tack
samma för den konsultationsordning vi har e ta
blerat med Danmark och vi är förvissade om att 
D anmark för ut resultat i det nordiska samarbetet 
till Gemenskapen.

Som statsminister Flolkeri redan sade har vi 
satt EFTA /EG -sam arbetet i försätet. Samtidigt 
har vi från finsk sida betonat att det nordiska 
samarbetet har en viktig roll att spela vid sidan av 
våra bilaterala kontakter med Gemenskapen.

Det nordiska sam arbetet bör ha åtminstone 
följande syften.

För det första bör vi bygga ut inform ationsut
bytet så att alla nordiska länder är väl inform era
de om utvecklingen. En god start ä r redan gjord.

För det andra bör vi identifiera de frågor där 
de nordiska länderna har gemensamma intressen 
i integrationen i tillägg till EFTA/EG-sam arbe- 
tet. Miljö-, arbetsmiljö- och konsum entfrågorna 
har ofta nämnts. Det finns många andra. På flera 
om råden har de nordiska länderna kommit läng
re i utvecklingen än övriga Europa. På sådana 
om råden skall vi påverka utvecklingen och föra 
ut de bästa traditionerna i det nordiska sam arbe
tet.

Det tredje syftet är att förbereda oss för in
tegrationens följdverkningar på hemmaplan. Ge
nom integrationen ökar konkurrensen också på 
vår egen m arknad. Men ju  bättre förberedda vi 
är, ju  starkare vårt näringsliv är och ju  solidare 
vår ekonomi är desto bättre står vi rustade. Den 
nya ekonomiska handlingsplanen har den rätta 
utgångspunkten och är ett viktigt medel i dessa 
strävanden.

Fru president! Det nordiska samarbetspro- 
grammet om avvecklingen av handelshinder god
kändes i sam band med sessionen i 1 lelsingfors.

Regeringarna stödde programmet enhälligt. A r
betet fick hög prioritet i det nordiska sam arbetet. 
Arbetet har förts fram åt och vi har kunnat notera 
en del framgångar.

Ä ndå bör vi öppet medge att vi i dag inte har 
nått dithän vi för ett år sedan föreställde oss. 
A rbetet har visat sig vara mera invecklat än vi 
kunde tro i utgångspunkten. Responsen från oli
ka ämbetsm annakom m ittéer har varit sämre än 
vi väntade oss. Listan över likvärdiga regler som 
är en grundpelare i sam arbetsprogram m et är tills 
vidare oroväckande kort. Man tycks varken på 
det nordiska eller det nationella planet ha för
verkligat den politiska vilja som ligger i program 
met.

Jag har låtit mina ämbetsm än titta  litet på stati
stiken i dessa frågor och det har framkomm it att 
äm betsm annakom m ittén skrev till 62 nordiska 
organ. När tidsfristen gick ut hade 17 organ sva
rat, men endast tre sam arbetsorgan hade satt upp 
listor över likvärdiga bestämmelser. De enda är 
konsum entom rådet, byggbestämmelser och läke
medel. U trikeshandelsm inistrarna har varit oro
liga över denna utveckling.

Hur kan vi då snabba på arbetet och vinnlägga 
oss om att nå konkreta resultat?

Vi måste börja med en attitydförändring. I dag 
kan ingen myndighet arbeta i isolation från ytter
världen. Samarbetsprogram met uppm anar till 
samverkan de nordiska myndigheterna emellan. 
Det betyder öppenhet och vilja till förändringar. 
Det betyder att man i nya föreskrifter beaktar 
konsekvenserna för de övriga nordiska och euro
peiska länderna.

För det andra måste de olika ämbetsm anna- 
kommittéerna mera helhjärtat än hittills ta sig an 
de här frågorna. Avvecklingen av handelshinder 
berör flera om råden u tanför handelspolitiken i 
snäv betydelse. Alla berörda parter måste vara 
medvetna om arbetets betydelse och inrätta sin 
verksamhet efter det.

För det tredje måste vi mera effektivt föra ut 
budskapet på det nationella planet.

Jag är övertygad om att ett aktivt arbete krävs 
för att göra programmet operativt. Därför har 
den finska regeringen uppm anat ministerier, äm 
betsverk och institutioner att effektivt förverkliga 
programmets principer. Efter sessionen kommer 
jag på nytt att kalla sam man nationella myndig
heter till en rådplägning om implementeringen av 
programmet.

Till slut vill jag också som EFTA-ordförande
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fästa uppm ärksam het vid behovet att stärka det 
nordiska sam arbetet i integrationsfrågorna. EG 
har gjort det klart för oss att den är redo till ett 
intensivt samarbete med EFTA-länderna. Men 
Gemenskapen är inte beredd att brom sa upp sin 
egen integrationsutveckling för att vänta på våra 
ställningstaganden och åtgärder. Denna utgångs
punkt måste vi godkänna. Men det förutsätter 
samtidigt att vi tillräckligt snabbt kan reagera på 
de utm aningar som uppstår. A nnars kan vi inte 
bevaka våra intressen tillräckligt effektivt i den 
för oss alla viktiga integrationsutvecklingen. Det
ta måste vi beakta också i den nordiska sam- 
arbetsapparaten och i det nordiska samarbetet.

Brit Jørgensen: Dersom en et øyeblikk skulle 
tillate seg å  se på f. eks. sur nedbørs historie, vil en 
finne at det av britiske vitenskapsmenn ble opp
daget at luftforurensning fra industrien kunne 
påvirke livet til planter og mennesker. De foreslo 
at fabrikkene skulle plasseres utenfor byene og at 
skorsteinene skulle gjøres høyere, slik at den far
lige røyken kunne spres. Når skjedde så dette? 
Kanskje i årene mellom 1930 og 1950? Nei, dette 
ble anbefalt av britiske vitenskapsmenn i 1661!

1 1921 ble det registrert fisketomme vann på 
Sørlandet i Norge. Samtidig kom det en rapport 
som viste at regnet inneholdt 50 forskjellige kje
miske stoffer. I dag inneholder regnet over det 
samme om rådet 5 000 forskjellige kjemiske stof
fer. Og ennå — i 1988 — er det vegring mot å se 
sammenhengen!

Til tross for at Helsingfors-avtalen av 1974 ble 
supplert med bestemmelser for samarbeidet på 
miljøbeskyttelsesområdet og at det i 1976 ble ved
tatt en bindende konvensjon på miljøom rådet, 
må vi innrømm e at innenfor dette viktige feltet er 
vi ikke kommet så langt som vi skulle ønske.

De femårige sam arbeidsprogrammene får det
te året ikke gyldighet, da M inisterrådet vil ha tid 
til å bygge inn prinsippene og anbefalingene fra 
Verdenskommisjonen for miljøvern og utvikling 
som ble sluttført i 1987. Vi forventer at denne 
utsettelsen av sam arbeidsprogram met vil gi pro
gram m et bedre kvalitet.

Verdenskommisjonen har greid å slå en sprekk 
i den påstanden som kanskje har væ rt det største 
hinder for samarbeid og bekjempelse av naturka
tastrofer. Men man kan nemlig få til vekst, u t
vikling og naturvern. Det skulle borge for at det 
nå vil bli satset mer fordi vi altså har en mulighet 
til å takle disse alvorlige problemene uten å måtte

rasere vår velferd.
Arbeiderbevegelsen i Norden legger fram  en 

om fattende og konkret rapport for at den nordis
ke velferdsmodellen utvikles til også å bli en mo
dell for miljøvern og bæ rekraftig utvikling. Rap
porten tar utgangspunkt i arbeiderbevegelsens er
faringer når det gjelder den kampen vi har kjem
pet for å få et m indre helseskadelig miljøforhold 
bak fabrikkportene og bak husdørene. Det ak
septeres ikke at kortsiktig økonomisk vinning 
skal være et mål for vekst og utvikling, men tvert 
om så kan ikke miljøkrisene stoppes gjennom en 
fri markedsøkonomi.

Vår troverdighet internasjonalt når det gjelder 
miljøkrav er avhengig av at vi selv er i fremste 
rekke i arbeidet med å rydde opp og forebygge 
miljøskader innenfor egne landegrenser. Hele 67 
konkrete punkter til omleggelse av politikken leg
ger rapporten fram.

Viktige prinsipper må følges opp med konkrete 
tiltak, og dette har vi muligheter til. Vi vet at 
m iljøteknologien er en blomstrende industri i 
mange land.

Vi vet også at strenge miljøkrav gir ny sys
selsetting. Det finnes ingen hindringer for at Nor
den kan bli ledende i denne miljøteknologien, 
men dette vil ikke skje dersom vi er lempelige med 
krav og lempelige med unntaksregler.

Dersom det nordiske industrielle senter i Oslo 
får utvikling av miljøteknologi og miljøvennlige 
produkter som et hovedsatsingsområde, er vi et 
stykke på vei.

Dersom sentret i samarbeid med forsknings
miljøene blir pålagt å  få fram  et omstillingspro
gram for nordisk industri fram  m ot år 2000, er vi 
et stykke på vei.

Dersom den nordiske investeringsbank utar
beider en omstruktureringsplan slik at den i stør
re grad stimulerer industrien til å bruke best til
gjengelig miljøteknologi, er vi et stykke på vei.

Dersom en videre oppretter et nordisk miljø
fond for å støtte opp under utviklings- og om- 
stillingsprogrammene i industrien, og alle nordis
ke land bevilger f. eks. én krone pr. innbygger i 
året til fondet, er dette et bidrag til å komme et 
stykke på vei.

Jeg synes det er svært viktig at vi i de debattene 
vi har om å få til et bedre miljø, ikke ensidig 
fokuserer på hvor håpløst sent det går å få gjort 
vedtak, eller ensidig slår i bordet med stadig nye 
kjemiske betegnelser på elendigheten.

Det må ikke bli slik at vanlige mennesker ikke
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oppfatter annet enn et håpløst hav av fremmede 
begreper og forskernes, spesialistenes og politi
kernes språk gjør debatten spesielt utilgjengelig. 
Dette er en debatt som angår hvert enkelt men
neske, fordi vi alle er med på å skape problemene.

Samtidig som vi stiller store forventninger til et 
aktiv nordisk miljøarbeid, opplever vi at trus
selen mot vårt miljø blir enda mer konkret. Et 
slikt eksempel er opplysningene fra forrige uke 
om at Spania fram til 1992 tenker å forbrenne 
24 000 tonn kjemisk avfall i Nordsjøen. Dette kan 
vi i det nordiske samarbeidet ikke akseptere.

Denne sesjonen må reagere meget skarpt mot 
de spanske myndighetene. Nordisk Råd og Mi
nisterrådet må ta egne initiativ.

Jeg forventer at det, når miljøspørsmålene 
kommer opp på onsdag, også bør være mulig for 
plenum å uttale seg mot at spanske myndigheter 
får gjennom føre sine planer. Det som planlegges, 
er nemlig meget alvorlig, og står i strid med in
tensjonene fra Nordsjøkonferansen. Et initiativ i 
dette spørsmålet skulle gi troverdighet for det 
nordiske engasjement i miljøpolitikken.

Olafur G. Einarsson overtog härefter ledning
en av förhandlingarna.

Statsminister Schluter: Hr. præsident! For ny
lig blev jeg spurgt a f  Nordisk K ontakt, om jeg 
troede, at den nordiske økonomiske handlings
plan kunne gøre Norden til et foregangsområde 
på dette felt. Nej, det tror jeg nu alligevel ikke. 
Dertil er handlingsplanen langfra omfattende 
nok. Men det har heller aldrig været dens ambi
tion. Handlingsplanen er ét redskab blandt 
mange andre til at løse vore vækstproblemer: 
Væk med handelshindringer af teknisk og bu
reaukratisk karakter. Mere fart på bestræbelser
ne for at virkeliggøre fri etableringsret og frie 
kapitalbevægelser i Norden. Det gælder om at 
skabe det bedst mulige vækstklim a i vore lande. 
Derfor er det også helt rigtigt, at der nu arbejdes 
på en fornyet nordisk økonomisk handlingsplan.

Men Norden ej jo ikke alene i verden. Den 
verdensøkonomiske udvikling og ikke mindst den 
europæiske udvikling er afgørende, fordi det er 
væksten på markederne dér, der betyder så meget 
for os.

Det kan måske forekomme nogle a f  os para
doksalt, men det er ikke desto mindre med fuld 
ret, at EF er kommet til at spille en så afgørende 
rolle ved dette års session i Nordisk Råd. Man kan

sige, at trods mange trakasserier er der i disse år 
en dynamik i samarbejdet mellem EF-landene, 
som også Norden må forholde sig til, ja , mere end 
det: må være med i.

Jeg er udm ærket klar over, at egentligt m ed
lemskab ikke nu står på dagsordenen i de andre 
nordiske lande. Ikke endnu i al fald. Det er heller 
ikke det, jeg mener med udtrykket ” at være 
m ed” . Jeg mener simpelt hen, at de nordiske lan
de uanset medlemskab må indstille sig på udvik
lingen henimod etableringen af det indre marked 
i EF. Og jeg tror, det kan blive noget a f  det mest 
positive, der er sket også for det nordiske sam
arbejde i mange år.

Sagen er jo den, at vi ikke selv har været alt for 
hurtige eller alt for kloge til for længst at klare 
afskaffelsen a f  vore egne handelhindringer. Men 
vi kan jo  godt. Se blot til den pragmatiske måde, 
vi nu griber standardiseringsproblemerne an på. 
Hvis der er ligeværdige regler, anerkendes nordis
ke produkter slet og ret, såfremt de opfylder pro
duktionslandets krav. Man må næsten spørge, 
hvorfor vi dog ikke for længst var slået ind på den 
vej.

Svaret skal jeg ikke give. Men i al fald udvik
lingen i verden omkring os og ikke mindst i EF 
har presset Norden til at strenge sig an. Nu kører 
toget virkelig. Danmark er direkte med på toget, 
men vi ser meget gerne, om de andre nordiske 
lande også kommer med i den forstand, at EFs 
indre marked reelt kommer til at om fatte ikke 
bare D anm ark, men hele det nordiske område.

Jeg er glad for den voksende forståelse i de 
nordiske lande for disse ting. Jeg opfatter det 
sådan, at vi er ved at overvinde den berørings
angst, som i visse kredse har præget holdningen 
til EF, og jeg tror, den forståelse vokser, at i virke
ligheden er der nok mest a f  alt grund til at frygte 
risikoen for isolationen. Derfor er spørgsmålet 
ikke, om vi kan klare os inden eller uden for EF, 
spørgsmålet er, hvordan vi i fælles intresse in
tensiverer forbindelserne.

Fra dansk side ser vi gerne, at der blev fundet 
praktiske veje til at inddrage de andre nordiske 
lande, så de ikke står ganske uden indflydelse på 
de regler, der skal gælde for det store europæiske 
marked.

Vi må nok se i øjene, at det ikke er muligt for de 
øvrige nordiske lande at deltage direkte og egent
ligt i, hvad jeg vil kalde EFs beslutningsproces. 
Og vi må nok se i øjene, at hovedreglen inden for
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EF er, at selve opbygningen af det indre marked 
er forbeholdt EF-landene. Det er vor begrund
else. Når man f. eks. ikke er med til at betale til 
strukturudviklingen gennem strukturfondene for 
de europæiske lande, så kan man heller ikke få 
direkte medindflydelse. Men en dag kunne man 
måske tænke sig, at de andre nordiske lande del
tog i strukturfondene ud fra det synspunkt, at en 
hastigere udvikling i industri og levefod i kredsen 
af nye sydeuropæiske lande for os alle i Norden 
har betydning.

Ønsket om en større åbenhed over for EFTA- 
landene i forhold til det indre marked er ganske 
naturligt stærkest i D anm ark, men jeg må erken
de, at det nok kun i behersket grad deles a f  andre 
EF-lande. Der kan nok forhandles mellem EF og 
EFTA-landene eller de nordiske lande om kon
krete ordninger inden for det indre marked, men 
det kommer i vid udstrækning til at finde sted på 
grundlag af EFs beslutninger. Men så rejser sig 
spørgsmålet: Hvad kan Danmark så bidrage med 
i denne situation, som er så spændende for os 
alle?

Den danske regering er indstillet på at styrke og 
intensivere det samarbejde, vi allerede har om 
disse emner. Det kan f. eks. om fatte følgende:

For det første en forøget informationsudveks
ling mellem de nordiske lande om udviklingen 
inden for EF, EFTA og de respektive landes hol- 
dinger til spørgsmålene om et indre marked.

For det andet et forsøg på at identificere de 
konkrete sagsområder, hvor det, vi har opnået i 
Norden, kan anvendes til at søge udviklingen i EF 
påvirket. Det er f. eks. det traditionelt høje niveau 
i Norden for beskyttelse a f  sundhed, miljø og 
arbejdsmiljø.

For det tredje en styrkelse a f  de konsultations
ordninger, vi allerede nu har med de enkelte nor
diske lande.

For det fjerde en øget opm ærksom hed om de 
erfaringer med EF-sam arbejdet, der kan anven
des til at styrke det nordiske samarbejde i sig selv.

Lad mig endelig næ vneet vigtigt om råde, hvor 
det er lykkedes at åbne op for et mere direkte 
samarbejde mellem EF og blandt andre de nor
diske lande. Jeg tæ nker på EFs forsknings- og 
udviklingspolitik.

Her har vi under det danske form andskab fået 
vedtaget et 5-årigt ram meprogram for perioden 
1987-91 med et beløb på ikke mindre end 54 
mia. kr. Hovedformålet med denne del af de f e l 
les politikker er jo, at Europa for alvor skal blive

sat i stand til at tage konkurrencen op med de 
meget dynamiske og fremadrettede virksomhe
der i USA og Japan.

Både BRITE-programmet og ESPRIT 2-pro- 
grammet giver mulighed for deltagelse fra euro
pæiske tredjelande, hvor fællesskabet har ind
gået ram m eaftaler om teknisk og videnskabeligt 
sam arbejde, og det gælder heldigvis f. eks. Nor
ge, Sverige og Finland.

Dette er vigtige sam arbejdsom råder i sig selv, 
men det er også eksempler på en sam arbejds
form, som jeg tror vil blive yderligere styrket i 
fremtiden, og det er godt.

Hr. præsident, lad mig der næst vende mig till 
miljøom rådet, hvor de nordiske lande allerede 
har et vidtgående sam arbejde. Det skal udbygges 
og fortsættes.

Sidste år fik vi rapporten var Verdenskommis
sionen for Miljø og Udvikling, bedre kendt som 
B rundtlandrapporten. Det er et stykke arbejde, 
som nu skal følges op national, nordisk, i inter
nationale organisationer samt i de industrialisere
de landes samarbejde med udviklingslandene.

Ved siden af B rundtlandrapporten har vi FNs 
såkaldte Miljøperspektiv en langsigtet, global 
strategi for miljø og udvikling. Begge tekster bli
ver nu sendt til de relevante led i FN-systemet, for 
at disse kan tage stilling til anbefalingerne, og jeg 
tror, alle nordiske lande er indstillet på at være 
aktive. Vi er på vej til, at det centrale begreb om 
bæredygtig udvikling bliver en politisk rettesnor 
både for 1- og for U-lande.

Lad mig ganske kort fortælle, hvordan vi har 
grebet den sag an i Danmark. Regeringen har 
udarbejdet og præsenteret første del a f en miljø
handlingsplan på bistandsom rådet. Den samlede 
handlingsplan skal foreligge inden udgangen af 
dette år. Dernæst har regeringen i Folketinget 
bebudet udarbejdelsen af en handlingsplan for 
opfølgning af kommissionens og M iljøperspekti
vets anbefalinger, og den vil om fatte både natio
nale og internationale forhold. Vi må se i øjnene, 
at intet land klarer disse problemer alene.

Hr. præsident! Jeg vil gerne slutte med at give 
Nordisk M inisterråds forslag til en nordisk kultu
rel handlingsplan et par ord med på vejen. Det 
kulturelle fællesskab i vid forstand er jo nok det 
helt afgørende fundam ent for det nordiske sam
arbejde. Det som mere end noget andet har ført 
os sammen og holder os sammen, det er jo ikke 
sikkerhedspolitikken, handelspolitikken eller 
geografien, nej, det er viljen til at være fælles og
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følelsen af, at de andre nordboer ligner os i bag
grund, i tankegang og i kultur.

Jeg opfatter den kulturelle handlingsplan som 
en anerkendelse af dette og som et forsøg på at 
udnytte det til en styrkelse a f  det nordiske element 
i vort kulturliv. Det kan vi også have god brug for 
som modvægt til alt det mere fremmende, det 
vælter ned over os, og som vi jo heller ikke vil 
udelukke os fra.

Jeg synes ikke, det er for meget at tale om en 
særlig nordisk identitet, og jeg vil gerne under
strege sprogforståelsens helt afgørende rolle for 
dette.

Til dem, der så ikke opfatter handlingsplanen 
som vidtgående nok, vil jeg sige: Betragt den nu 
blot som en begyndelse. Der er gode forudsæ t
ninger for vort kulturelle samarbejde. Og sam
arbejdet kan meget ofte sagtens foregå uafhæ n
gigt at det formaliserede sam arbejde, dvs. uden 
for de rammer, som Nordisk Råd, Nordisk Mini
sterråd og den kulturelle handlingsplan repræ 
senterer. Det er jo  ikke afgørende, om Nordisk 
Råd står for aktiviteterne. Tværtimod, det spon
tane, det selvfrembragte er det sundeste og mest 
ægte.

Koritzinsky: President! Statsminister Schliiter 
la vekt på at viktige verdier som helse, natur- og 
miljøvern og arbeidsmiljø m å hevdes i forbindel
se med forhandlinger mellom nordiske EFTA- 
land og EF når det gjelder det indre marked. Det 
finnes flere eksempler på at Danmark har hatt 
problemer innad i E F med å få gjennomslags
kraft for en del miljøkrav knyttet til bruk av flas
kepant i Danmark, bruk av freon, avgass fra bi
ler, merking av kreftfremkallende stoffer osv. På 
disse områdene ser det ut til at danske standarder 
har hatt problemer med å slå igjennom i EF.

M itt spørsmål til statsminister Schliiter er: Fin
nes det eksempler på at Danmark når det gjelder 
helse, natur- og miljøvern og arbeidsmiljø, har 
m ottatt positive impulser fra EF i retning av at 
danske standarder er blitt hevet på disse viktige 
om rådene, som statsminister Schliiter selv la vekt 
på? Jeg vil eventuelt gjerne ha konkrete eksemp
ler på hvorvidt danske standarder på områder 
som har med natur- og miljøvern, arbeidsmiljø 
og helse å gjøre, er blitt hevet etter påvirkning fra 
EF. Motsatte eksempler er det nemlig flere av.

Statsminister Schliiter: Jeg er glad for spørgs
målet, som er uhyre centralt. Det er jo ikke så

mærkeligt i et samarbejde som det, vi kender i 
EF, der om fatter 12 stater, at der på nuværende 
udviklingstrin er meget store forskelle på standar
derne i syd og i nord. I det højt industrialiserede 
og forholdsvis velhavende Nord set over for det 
sydlige Europa, hvor rigdomsniveauet endnu lig
ger så forholdsvis lavt, at det er sværere at accep
tere meget kostbare indsatser og investeringer 
med hensyn til miljø. Derfor er der vældige de
batter — det er helt naturligt — i EF, når man 
forsøger at finde en fælles standard. Vor opfattel
se er, at den altid bør ligge på det højest tænkelige 
niveau, mens andre ud fra en angst for, at det 
hæm m er deres industrialisering, er tøvende. Men 
nu har vi jo  arbejdet med det en række år, og jeg 
synes, det går godt.

Jeg bliver spurgt, om der foreligger tilfælde, 
hvor EF har været en positiv impuls, hvor et 
EF-initiativ har ført til, at vi i Danmark har hævet 
vores norm . Det kunne være på sundhedsom rå
det, det kunne være vedrørende det ydre miljø, 
det kunne være vedrørende arbejdsmiljøet. Jeg 
kan sige, at der er snese af sådanne eksempler. I 
det hele taget tror jeg, vi skal vare os en lille smule 
i Norden for at tro, at vi altid er foregangslande. 
Det passer nemlig ikke. Hvis man studerer regler
ne om arbejdsmiljø eller ydre miljø, så er der 
mange eksempler, som fortæller os, at f. eks. 
Frankrig eller Vesttyskland eller Holland eller 
Belgien er forud for os. Netop derfor kan vi give 
hinanden impulser.

Jeg er helt sikker på, at sam arbejdet i EF — 
som Norden følger tæ t — vil føre til, at miljøbe
skyttelse og arbejdsmiljøbeskyttelse kommer til 
at ligge på et langt højere niveau i vores del af 
verden, end hvis vi ikke havde dette samarbejde i 
EF. Samarbejdet fører til stadig højere og højere 
normer.

Margrete Auken: Hr. præsident! Vi sidder 
henne hos os og siger, at det kan godt være, stat
minister Poul Schliiter har ret i, at der er mange 
eksempler. Vi er også enige i, at det er forkert at 
påstå, at Norden altid er foran. Det er en meget 
ubehagelig måde at sige det på. Men vi kan lige i 
øjeblikket ikke komme i tanke om et eneste ek
sempel på at E F  er først. N år nu statsministeren 
siger ” snesevis” , kan vi så ikke bare få et eller to?

Jens Bilgrav-Nielsen: Jeg vil gerne benytte lej
ligheden til at takke statsminister Poul Schliiter 
for hans indlæg, som jeg synes i det hele var 
fremragende.
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Jeg vil godt stille det spørgsmål til statsminister 
Poul Schliiter, om ikke det kunne tænkes, at et 
tæ ttere nordisk sam arbejde af den type, som 
statsministeren nævnte, netop vedrørende mil
jøspørgsmål kunne føre til, at vi endnu stærkere 
kunne føre disse fælles nordiske synspunkter 
frem i EF — med endnu større udsigt til resultat 
for disse fælles nordiske standpunkter. A ltså det 
modsatte af den frygt, som jeg føler kom til ud
tryk i de sidste par indlæg.

Statsminister Schliiter: Jeg fastholder, at der er 
snesevis a f  eksempler, som viser, at arbejdet i EF 
har ført til, at også vi i Danmark har m åttet hæve 
vores standard. Det gælder både naturm iljø og 
arbejdsmiljø. Men vi lå jo  langt fremme i forvejen 
f. eks. med hensyn til arbejdsm iljøet, hvis vi sam
menligner med Italien, eller hvis vi sammenligner 
med Spanien. Det kan ikke overraske nogen. Tag 
et om råde som hviletidsregler for langturschauf
fører. Jeg nævner det bare som ét felt. Men jeg vil 
da gerne bidrage til, at Nordisk Råd kan få en liste 
over sådanne eksempler, hvor det samlede arbej
de i EF har ført til, at selv et land, som i forvejen 
lå på et højt niveau, D anm ark, har måttet forbed
re sine standarder.

Vi er intresseret i fælles bestemmelser, som be
tyder, at miljøudviklingen — det gælder både 
naturm iljø og arbejdsmiljø — går hurtigere end 
ellers i de sydeuropæiske lande. Det er vi ud fra 
det synspunkt, at hvis alene vi i det højt industria
liserede lande vedtog kostbare miljønormer, så 
ville det skade vores produktion og beskæftigelse 
på en urimelig måde. Det er baggrunden for, at vi 
har en interesse i at få fælles regler, som er af 
samme belastning for produktion og beskæftigel
se i alle landene.

Koritzinsky: President! Hvilerutiner for lang- 
transportsjåfører er selvfølgelig ett eksempel, og 
vi skal se nærm ere på det. Det ble sagt ” et snes 
eksempler” , og et snes går jeg ut fra betyr 20 både 
på norsk og på dansk. Hvis vi kunne få noen flere 
eksempler som i betydning er på linje med f. eks. 
de bestemmelsene som er vedatt i EF i forbindelse 
med bil-eksos, ville vi få bedre svar på både det 
spørsmålet jeg stilte, og på det spørsmålet M ar
grete Auken stilte.

Siden alle gode ting er tre, spor jeg igjen for 
tredje gang: Kan det nevnes konkrete eksempler 
som er av generell og egentlig prinsipiell betyd
ning, og som også viser noe av EFs avveining,

altså interessekonflikter, når det på den ene side 
gjelder den vekt m an legger på vekst og på kapita
lens mobilitet, og på den annen side hensynet til 
velferd og rent miljø?

Buttedahl: Hr president! Jeg hørte med inter
esse på den danske statsministers betraktning om 
Norden og EF. Det er ikke til å underslå at det her 
i Stortinget ikke har vært en slik EF-debatt på 
mange, mange år som den vi nå har vært vitne til i 
denne Nordiske Råds forsamling.

Jeg synes den danske statsminister bidro på en 
positiv måte med å legge fram  sitt syn. H an sa at 
D anmark gjerne så at de nordiske land fikk større 
innflytelse i kontakten med EF-fellesskapet, men 
at vi ikke kunne forvente noen direkte innflytelse 
i beslutningsprosessen. Naturligvis forventer vi 
ikke det. Men jeg ville gjerne at statsministeren 
kunne komme litt nærm ere inn på strukturfonde
ne, som jeg forstod han var noe opptatt av, og de 
nordiske lands eventuelle, om ikke medvirkning, 
så engasjement i dette spørsmålet, på grunn av 
den regionalpolitiske situasjon.

Vi hørte med interesse Uffe Ellemann-Jensen i 
høst uttale til norsk presse at bl. a. Norge måtte 
kunne forvente varige særordninger. Jeg regner 
med at statsministeren husker at dette var et me
get sentralt punkt for Norge i 1971-72 under EF- 
kampen. Men vi har ikke fått bekreftet noen ste
der, aller minst i Brussel, at Uffe Ellemann-Jen- 
sens utsagn om varige særordninger har gyldig
het. Kan den danske statsminister bekrefte at 
man kan forvente dette?

Grethe Lundblad: Herr president! Det var 
mycket intressant att höra statsminister Schliiters 
uttalanden, speciellt mot bakgrund av att EG- 
kommissionens ordförande, Jaques Delors, 
ganska nyligen på en konferens i Stockholm be
stämt uttalade att EG hade mycket att lära av 
Norden när det gällde just den sociala dimensio
nen av speciellt europasam arbetet, arbetsmiljö- 
och sociala frågor.

Det tror jag också är riktigt. D ärför anser jag 
att det nordiska sam arbetet på välfärdens om 
råde skall fortsätta och byggas ut. Det har stor 
betydelse för oss såsom medborgare i framtiden, 
när vi skall ha ett ökat europeiskt sam arbete. Av 
förarbetena till den arbetsmiljökonvention som 
vi hoppas kunna behandla under nästa session 
fram går betydelsen av att arbetsmiljösam arbetet 
formaliseras just inför ett komm ande samarbete
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med EG.
Vi är, statsminister Schliiter, visst realister in

för ett sam arbete med EG. Om vi skall vara såda
na optimister när det gäller den sociala dimensio
nen som statsminister Schliiter säger, måste vi 
emellertid ha bättre vittnesbörd av statsminis
tern.

Margrete Auken: Hr præsident! Det er lidt æ r
gerligt, at statsministeren ikke kan komme i tanke 
om et eneste af de snesevis af eksempler fra det 
ydre miljø. Jeg kan altså heller ikke. Det kan godt 
være, der er ét, men jeg kan ikke komme i tanke 
om det.

Vi kan bestemt både i Holland og i Vesttysk
land finde gode eksempler på, at der er en be
tydelig mere progressiv indstilling til en række af 
disse sager end f. eks. i de nordiske lande, men 
Holland og Vesttyskland er i mindretal. Henvis
ningen til Belgien og Frankrig forstod jeg altså 
ikke. Den vil jeg godt have uddybet. Jeg kender 
ikke ét godt eksempel fra Belgien, og jeg kender 
kun negative eksempler fra Frankrig.

Det, som var venstrefløjens intreresse, da vi i 
sin tid rejste debatten om det nordiske engage
ment i EF, var netop, at vi styrkede vor position, 
således at vi kunne sam arbejde med de progressi
ve kræfter, der vitterligt findes i EF — flest i 
Vesttyskland og Holland — på m iljøområdet. Ad 
den vej kunne vi nå til bedre resultater mht. den 
samlede harmonisering, som jo  kommer. Jeg tror 
desværre ikke, det går uden en sådan fælles nor
disk indsats, for så kommer vi til at overtage EFs 
normer, og her er det hverken Vesttyskland eller 
Holland eller Danmark, der bestemmer; det er 
Italien, Frankrig, Belgien, Spanien, Portugal og 
G rækenland, som a f forskellige grunde ligger på 
et andet niveau.

Det ville være spændende, hvis det, jeg her 
siger, kunne blive dementeret med bare ét eneste 
eksempel vedrørende det ydre miljø.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Jeg vil be
gynde med at give Poul Schliiter en kompliment. 
Jeg synes, det er im ponerende flot, at statsminis
teren kunne huske de to eneste områder, hvor vi 
er foran på arbejdsm iljøom rådet, når det drejer 
sig om bestemmelser, der er lavet i samarbejdet i 
EF. Statsminister Schliiter har fuldstændig ret; 
på de to om råder, der blev nævnt, er vi faktisk 
foran — også foran de andre nordiske lande. Det 
synes jeg er vigtigt at få sagt her.

Men når det er sagt, er jeg nødt til at tilføje, at 
der så sandelig også er om råder, hvor vi trænger 
til i de nordiske lande at få lavet en arbejdsm iljø
konvention så god, at det ikke lykkes — hvilket 
hidtil er lykkedes for EF-landene — at blokere for 
indgreb mod en lang række kræftfrem kaldende 
stoffer. Det kan enten dreje sig om forbud eller at 
man må skilte med, at de er kræftfrem kaldende.

En anden sag drejer sig om skiltning med, at 
nogle kemiske stoffer kan være hjerneskadende. 
Vi har oplevet, at end ikke det har vi kunnet få de 
andre EF-lande med til. Vi ville have lov til at 
skilte med, at nogle kemiske stoffer, som løn
modtagerne bruger på  arbejdspladserne, kunne 
være hjerneskadende.

Derfor vil jeg spørge vor statsminister: Vil det 
ikke være fornuftigt, hvis vi i stedet for at blive 
den sidste vogn på EF-toget her i Norden blev det 
lokomotiv, som kunne fastholde, at vi havde or
dentlige arbejdsmiljøregler og et ordentligt miljø 
i det hele taget i det nordiske område? På den 
måde kunne vi også hjælpe vore italienske venner 
og lønmodtagere på belgiske og hollandske virk
somheder.

Statsminister Schliiter: Hr. Præsident! Jeg 
blev spurgt, om der er mulighed for i forbindelse 
med medlemskab af EF at opnå en varig sæ rord
ning. Det mener jeg ikke jeg bør gå dybere ind i 
under drøftelsen her i dag. Ethvert land, som i 
fremtiden måtte ansøge om medlemskab, må jo 
med EF-myndighederne forhandle sine særlige 
problemer. Det er almindeligt i forbindelse med 
optagelse — det så vi f. eks. med G rækenland, 
senere med Spanien og Portugal — at m an på en 
række lovgivningsområder opnår en midlertidig 
overgangsordning, som kan have en varighed på 5 
eller 10 år.

Der blev frem ført forskellige synspunkter ved
rørende Nordens indsats i forbindelse med ar- 
bejdmiljø og på det sociale område. Lad mig sige, 
så det ikke kan misforstås: Vi ligger på et højt 
niveau på disse om råder i samfundsudviklingen i 
Norden, langt højere end sydpå. Jeg føler ikke 
megen trang til i dag i Nordisk Råd at fortsæ tte en 
polemik med fru M argrete Auken, som for 
længst er passé i Danmark — altså ikke fru M ar
grete Auken, men polemikken. Det synes jeg ikke 
tjener noget formål. Den debat kan vi eventuelt 
genoptage på den hjemlige scene.

Jeg kan godt lide fru Lilli Gyldenkildes an
grebsvinkel, som er den at sige, at vi i de nordiske



137Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 09.00— 12.00

lande — Danmark som medlem, andre uden for 
EF — der har en høj standard, bør føle en for
pligtelse til at få standarden sat op i de lande, som 
er bagud. Det har vi et behov for både med hen
syn til arbejdsmiljø og ikke mindst med hensyn til 
ydre miljø, fordi forurening i så høj grad er græ n
seoverskridende. Vi har en meget stærk interesse 
i, at Norden er inspirator på disse om råder. Det er 
også Danmarks positition i EF, at vi næsten altid 
er det land, som ønsker den højeste standard. 
Heri kan de andre nordiske lande støtte os i de 
kontakter, de andre nordiske lande har med D an
mark og med EF-myndighederne i Bruxelles. Her 
kan vi måske endnu bedre sam arbejde vore syns
punkter, så vi så hurtigt som muligt får fælles 
standarder på høje niveauer i alle de europæiske 
lande.

O lof Johansson: Herr president! Var, om inte i 
Nordiska rådet, skall man tala om vikten av att de 
nordiska länderna uppträder gemensamt, inte 
minst i internationella fora? Det har vi hört allde
les nyss. Ett gemensamt uppträdande ger ett 
starkt Norden och en starkare position. Det gäller 
också i kontakterna med EG. De nordiska län
derna bör därför gemensamt analysera förutsätt
ningarna för nordiskt samarbete i den europeiska 
integrationen såsom mittengruppen föreslagit i 
rådet. Det är angeläget, inte minst på områden 
där vi kommit längre i det nordiska samarbetet än 
man hittills gjort inom EG och där Norden kan 
bidra till en positiv utveckling.

Välfärden har inte bara ett materiellt innehåll. 
Även på handelsområdet och det ekonomiska 
om rådet måste därför sociala, miljömässiga, häl- 
so- och riskaspekter beaktas.

Men nordiskt sam arbete får inte bli ett an- 
passningsinstrument i det europeiska sam arbetet. 
Detta belystes i det föregående replikskiftet med 
statsminister Schliiter. Samarbetet måste utveck
las utifrån egna målsättningar. Fram för allt mås
te ministerrådets arbete bedrivas snabbare och 
effektivare än vi ser exempel på till årets session. 
Det är nödvändigt att vi blir mer resultatinriktade 
också i det nordiska rådsarbetet. Det betyder 
t. o. m. att renodlade partipolitiska ståndpunkter 
ibland får stå tillbaka.

Till årets session finns inga ministerrådsforslag 
på miljöområdet trots att gällande samarbetspro- 
gram har löpt ut, såsom påpekats m ånga gånger. 
Det ger en blixtbelysning av den debatt som vi 
hade för en stund sedan. Det är inte här i rådet det

finns hinder för att göra någonting — hindren 
finns i regeringskretsen och ministerrådet.

I det internationella arbetet för att begränsa de 
gränsöverskridande luftföroreningarna har de 
nordiska länderna det senaste året uppträtt splitt
rat i Geneve. Detta är svårförståeligt. Vi vet av 
erfarenhet att nordisk enighet är en betydande 
styrka i det internationella miljöarbetet.

Parlam entarikerna har genom den internatio
nella luftvårdskonferensen i Stockholm i septem
ber 1986 visat att det går att skapa en bred inter
nationell enighet på parlam entarikernivå långt 
utanför Nordens gränser i dessa frågor. Men på 
regeringsplanet har man inte klarat att uppträda 
enigt ens inom Norden. Under tiden får de nor
diska länderna ta emot alltmer utsläpp från det 
övriga Europa.

Det är dags att på nordiskt plan på nytt ta upp 
frågan om att gemensamt verka för en internatio
nell miljövårdsfond. De nordiska länderna bör gå 
i spetsen för att upprätta en fond som möjliggör 
för ekonomiskt svaga länder att investera i för
bättrad teknologi och reningsteknik och därige
nom minska sina utsläpp av svavel- och andra 
luftföroreningar. Det är ofta effektivare än de 
åtgärder vi vidtar t. o. m. på hemm aplan.

Inte heller på havsmiljöns om råde har rege
ringarna glatt de nordiska m edborgarna med 
några konkreta förslag.

Framstegen lyser med sin frånvaro också på ett 
annat om råde. Jag tänker på Tele-X och det nor
diska radio- och TV-samarbetet. Det som skulle 
ha blivit en milstolpe i det nordiska samarbetet 
riskerar att bli en gravsten över ett allvarligt miss
lyckande.

Vi som är engagerade i den nordiska samar- 
betstanken kan inte acceptera denna utom or
dentliga passivitet i arbetet på regeringsnivå. Vil
ka är egentligen brom sklossarna? Det är då i var
je fall inte de nordiska ländernas medborgare. 
Det är inte heller den tekniska utvecklingen. Den 
är i stället pådrivande.

M ittengruppen har i ett uttalande inför sessio
nen gjort klart att Tele-X kan baseras på det s. k. 
trekanalalternativet, där Sverige, Norge och Fin
land sänder och vardera ansvarar för en kanal. 
För att ge nordisk balans bör även danska och 
isländska program regelmässigt ges utrymme i 
sändningen. En finansieringsform kan vara kom 
mersiell reklam, vilket skulle kunna leda till att 
projektet på sikt blir ekonomiskt bärkraftigt. Om 
regeringarna inte anser sig kunna enas om denna



138 Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 09.00— 12.00

uppläggning, måste vi vara beredda att diskutera 
även andra modeller där Tele-X ingår.

Det handlar nu om att göra ett vägval för Nor
dens m ediaframtid. Skall vi själva aktivt ta  an
svar för en nordisk etermediapolitik, där de nor
diska språken är huvudalternativen, eller skall vi 
överlåta på icke-nordiska kommersiella satellit
företag att ensam ma forma framtidens satellit- 
TV-system?

Valet borde inte vara så svårt för den som vär
nar om den öppna nordiska kulturen. För den 
nordiska samhörigheten och för utvecklingen i 
norra Europa är det allvarligt om den nuvarande 
passiviteten i m iljöfrågorna och i radio- och TV- 
sam arbetet blir bestående.

I dag, när de nordiska m edborgarna och före
tagen alltmer betraktar Norden som sin hemmil
jö, borde vi arbeta mer än någonsin för ökad 
kulturforståelse. Det bör innefatta en mycket 
kraftig satsning på Nordens ungdom , ungdoms- 
utbyte, möjligheter a tt resa billigt och att under
lätta att studera och arbeta i annat nordiskt land 
än hemlandet.

Till slut: efter att ha lyssnat på generaldebatten 
så här långt finns det anledning att ställa frågan: 
Var finns det nordiska engagemanget i dagens 
nordiska regeringar? Var finns vilja och visioner? 
Eller är den bleka sanningen att dagens regering
ar har nog med egna problem? Men hur kan man 
bortse från att det nordiska sam arbetet är en driv
kraft, inte ett hinder, också för att k lara nationel
la problem?

Statsm inister Þorsteinn Pálsson: Hr. præsi
dent! Vi lever i en tid med store forandringer. 
Højteknologi og information er i dag en realitet 
med stor indflydelse på handel og kultur, for ikke 
at tale om forsvars- og sikkerhedsspørgsmål. I alt 
internationalt samarbejde blæser der nye vinde.

Med hensyn til dette har vi god grund til at 
overveje og vurdere, hvilke mål m an skal sætte 
for det nordiske sam arbejde, når vi ser frem mod 
et nyt århundrede. Vi kan ikke have stor ind
flydelse på den teknologiske udvikling eller inter
national kom m unikation, men vi kan bestemme, 
hvordan vi vil drage fordel af denne udvikling.

Det er naturligvis kulturelle og historiske for
udsætninger, der har skabt denne tilknytning 
mellem de nordiske lande. De sidste års udvikling 
inden for sam færdsel og telekomm unikation har 
ført vore nationer endnu nærm ere hinanden og 
gjort det lettere for os at følge med i de øvrige

landes interne anliggender.
Denne udvikling er godt nok ikke kun knyttet 

til de nordiske lande. Den er verdenomspænden- 
de. Men i en verden, der oversvømmes af inter
national kulturpåvirkning, og hvor national kul
tur og sæ rpræ g vidt omkring er på tilbagetog, er 
det så meget desto vigtigere, at de andre mindre 
nationer, som bygger på en fælles oprindelse og 
kulturarv, værner sine sæ rpræg og sprog på beds
te vis, i fællesskab og hver for sig.

Jeg ser det derfor som en af Nordisk Råds 
største opgaver at styrke det nordiske kulturelle 
samarbejde. Internationalt sam arbejde må aldrig 
true de små nationers kultur eller sprog. Vi skal 
tværtim od udnytte den styrke, som nordisk sam
arbejde indebærer, for at respektere og værne om 
hver nations kultur. De små nationer må stå sam
men for at nå dette mål.

Nordisk Råd har opbygget et solidt grundlag 
for sin fremtidige rolle i kulturelle anliggender 
med nye værdifulde punkter.

Æ ndrede forhold i verden har bevirket, at de 
nordiske landes sam arbejde i stadig stigende grad 
er gået ind på om råder som økonomi og erhvervs
liv. Alle landene er i hård økonomisk konkurren
ce, til dels med hinanden, hvilket er både natur
ligt og ønskværdigt, men dog først og fremmest 
med andre og mægtigere stater.

Vi har gjort os dette klart og øget vort sam
arbejde efter bedste evne, bl. a. med grundlæg
gelsen a f Nordisk Investeringsbank og igangsæt
telsen af andre nordiske samarbejdsopgaver på 
dette og hermed beslægtede områder. Det sidste 
store skridt var den nordiske handlingsplan for 
økonomisk udvikling og fuld beskæftigelse, som 
blev vedtaget på Nordisk Råds session i Reykja
vik for 3 år siden.

I en ny plan om økonomisk sam arbejde lægger 
jeg vægt på at styrke eksportvirksomhed og op
hæve handelshindringer. Med dette henviser jeg 
specielt til im portafgift og handelshindringer i 
forbindelse med fiskeriprodukter.

Der bør lægges stor vægt på forskning og ud
viklingsarbejde ligesom på et nordisk økonomisk 
forskningsinstitut, bioteknisk forskning og fælles 
forskningsprojekter vedrørende en fornuftig ud
nyttelse af fiskebestanden.

Vi står nu som tidligere over for store udford
ringer ude fra den store verden. Opgaven er ko
lossal og består bl. a. i at føre en effektiv national
økonomi i vore lande, som tilbyder vore folk fri
hed, gode livsvilkår og social tryghed, som står
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mål med det bedste i verden i dag.
I denne forbindelse kommer m an til at tænke 

på vore landes forskellige forhold til EF og de 
ændringer, som vil kunne ske i vor holdning, når 
det lykkes at gennemføre det fælles indre marked 
i EF. Da vil det være naturligt, at de nordiske 
lande til en vis grad i forening forsøger at beskytte 
sine fælles interesser, selv om hvert land naturlig
vis må tage sig a f  sine egne særinteresser.

Islands medlemskab a f EF er ikke på program 
met. Island vil ikke og kan ikke give væk en 
eneste tomme a f sine fiskerirettigheder. Island 
kan heller ikke deltage i Europas fælles arbejds
marked. til orientering kan tilføjes, at EFs og 
Japans betydning for Islands udenrigshandel sti
ger med stor hast på bekostning af EFTA-lande- 
nes, USA:s og Østeuropas.

Det er dog ikke udelukkende på det økonomis
ke eller handelsmæssige område vi står over for 
nye forhold og æ ndrede tider. Selv om de nordis
ke lande har indtaget forskellige forsvarspolitiske 
holdninger, må vi afgjort alle glæde os over den 
udvikling, der har fundet sted i forholdet mellem 
stormagterne, og håbe på, at den vil fortsætte.

Vi vil naturligvis alle sammen kunne efterlade 
vore børn og børnebørn et så sikkert miljø at bo 
og vokse op i, som det på nogen måde er muligt, 
selv om erfaringen siger os, at et frit folk er nødt 
til at være parat til at forsvare sin frihed, hvis 
denne angribes, og faktisk er forpligtet til det.

Da en ny trepartiregering kom til magten i Is
land i juli sidste år, lå der mange og svære proble
mer forude. Regeringen har lagt et stort arbejde i 
og har kæm pet for at få en bedre balance i natio
naløkonom ien, mindske overekspansionen, in
flationen og underskuddet på betalingsbalancen 
over for udlandet. Disse foranstaltninger er ikke 
mindst taget for at sikre vore næringsveje bedre 
konkurrenceevne.

Det er klart, at miljøspørgsmål i stigende grad 
vil blive et fælles anliggende for nationerne. Disse 
spørgsmål bliver derfor uden tvivl blandt Nordisk 
Råds fremtidige opgaver.

Vi islændinge er i velsignet grad sluppet for den 
forurening, der gerne er fulgt i kølvandet på in
dustrialisering. Det ligger os meget på sinde at 
bevare vores natur, og vi vil slutte os sammen med 
andre om nødvendige foranstaltninger til at und
gå luft- og havforurening, som ikke lader sig 
standse af nogen landegrænse. Forureningspro
blemerne kalder derfor på internationalt sam ar
bejde.

For at nå vores mål på dette om råde er det ikke 
nok at lave regler. Man må benytte den tekniske 
udvikling til at løse mange a f  disse opgaver.

Vi islændinge har indtil nu haft vanskeligheder 
med at udnytte de kolossale energiressourcer, 
som findes i vort land. A f vor vandkraft og jo rd 
varme har man ganske vist kunnet producere 
elektricitet, men på den anden side har der indtil 
nu ikke været behov for mere end en lille del af 
den elektricitet, man kan producere i Island. Det
te på trods a f  at vi til en vis grad har fået energi
krævende industrier til landet.

Nu imødeser man muligheden for at kunne 
eksportere elektricitet gennem kabel fra Island til 
Skotland. Selv om dette nok ikke bliver ført ud i 
livet før om mange år, viser det endnu en gang, 
hvor vigtigt det er at holde et vågent øje med 
fremskridtene og nye muligheder. En sådan ek
sport kan nedsætte behovet for produktion af 
elektricitet med kernekraft og samtidig mindske 
de problemer, som er en følge af en sådan pro
duktion.

Det er ikke mindst i denne sam menhæng, vi 
undertiden bliver mindet om, at vi kun har én 
verden. A tom kraftulykker og den fare, som kan 
stamme fra sådanne, minder os om , at en lan
degrænse alene ikke giver nogen sikkerhed.

Under de forandringer, der finder sted i øje
blikket, er der grund til at tænke specielt på fami
lien. Den er og skal være den vigtigste enhed i 
ethvert sam fund. Sam fundsstrukturen må ikke 
nedbryde familien. Tværtimod skal familien for
me sam fundsstrukturen. Det er en forudsætning 
for udviklingen af et frit dem okratisk sam fund.

Det er i dag en realitet, at i langt de fleste 
tilfælde arbejder begge forældre uden for hjem
met, og skolerne og institutionerne spiller en sta
dig større rolle i opdragelsen af børnene. Sam 
fundet må tilpasse sig disse forandringer, og myn
dighederne kan bidrage til at give folk større valg
frihed på disse om råder ved hjælp af forsikrings- 
og skattesystemet.

Hr. præsident! Det er ikke længere et spørgs
m ålom , hvorvidt man skal fortsæ tte det nordiske 
samarbejde, derimod hvordan. De nordiske lan
de er knyttet sammen med stærke bånd gennem 
fælles kultur og historie. Det har meget stor be
tydning, at vi inden for landenes parlam enter og 
regeringen kan styrke vort sam arbejde og solida
ritet over for omverdenen. Det er dog ikke mindre 
Betydningsfuldt, at vore folk har muligheden for 
at lære hinandens levevis og kultur at kende.
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I dette forum kan vi i allerhøjeste grad glædes 
over, hvor alsidig og om fattende kontakten mel
lem landene er blevet. Hvis det nogen steder er 
muligt at tale om ”græ srods” -bånd mellem na
tioner, så er det mellem de nordiske folk.

Nordisk Råds rolle er ikke alene at styrke for
holdet mellem regeringer og parlamenter indbyr
des om forholdet til andre internationale fælles
skaber, men snarere at stimulere kommunikation 
og samarbejde mellem de enkelte individer, deres 
foretagender og foreninger — mellem de alm in
delige borgere.

Elo: Herr president! Det har redan konstate
rats flera gånger under denna generaldebatt att 
nordiskt sam arbete står inför stora utm aningar i 
dag, större än kanske någonsin tidigare under 
Nordiska rådets historia. Faktum är att sam arbe
tet mellan de nordiska länderna har utvecklats 
positivt under de senaste åren. Samtidigt är det 
lätt att medge att m an inte har gjort några stora 
framsteg, sådana som passfrihet och gemensam 
arbetsm arknad i början av rådets verksamhet, 
men trots det kan m an påstå att dessa små fram 
steg har varit betydande för utvecklingen i hela 
Norden. Jag skulle gärna vilja näm na ett konkret 
exempel på dessa framsteg. Handlingsplanen för 
ekonomisk utveckling och full sysselsättning var 
och är bevis på vad man kan åstadkom m a i nor
diskt sam arbete av i dag.

Men det är också viktigt att följa upp denna 
handlingsplan. Det är alltid lätt att göra upp pla
ner, men det är svårare att om sätta dem i prakti
ken. En uppföljning av handlingsplanen är desto 
viktigare, då man förbereder en ny handlings
plan.

Om vi vill få bättre och snabbare resultat av det 
nordiska sam arbetet, måste vi också vara färdiga 
att satsa mera på samarbete. För två år sedan lade 
socialdem okraterna fram ett förslag, som gick ut 
på att öka resurserna för sam arbete sjufaldigt. 
Det skulle ha betytt att de nordiska länderna 
skulle vara villiga att satsa 0,1 procent av brutto
nationalprodukten på nordiskt sam arbete. Det är 
faktiskt på sin plats att ställa frågan, om vårt 
sam arbete inte är m era värt än 5 penni per dag, 
eller 18 finska mark per år och per invånare, som 
det nordiska sam arbetet kostar i dag.

Mera resurser för nordiskt samarbete behövs 
just nu, då integrationen framskrider inom EG. 
Nordiskt samarbete är inget alternativ till integra
tionsprocessen eller till samarbete inom EFTA.

Ökade resurser för nordiskt samarbete är en nöd
vändighet, ett måste. Vi i Norden måste öka vårt 
ekonomiska sam arbete. Då gäller det också att så 
snabbt som möjligt undanröja de ungefär 500 
tekniska handelshinder som existerar i dag. Dess
utom  måste vi se till, att integrationen inom EG 
inte skapar nya hinder för vårt samarbete.

Ur finsk synpunkt är det ytterligare en fråga på 
sessionens saklista, som jag önskar kommentera 
med några ord. Bland juridiska utskottets allra 
sista saker finner vi ett litet avskrivningsbetän- 
kande, som gäller den nordiska språkkonventio
nen. Saken kan synas oansenlig men i själva ver
ket är den nästan historisk. Den rekom menda
tion, som nu sent omsider kan avskrivas, är från 
år 1981. Men den är inte den första rekom m enda
tionen i ärendet, den togs redan år 1966. Så det är 
verkligen fråga om en långkörare, som nu till slut 
har lett till a tt vi har fått en nordisk språkkon
vention.

Att denna sak är historisk framgår också av på 
vilket plan den i tiden fördes fram . Det medlems
förslag, som rekom mendationen baserade sig på, 
väcktes av presidiets medlemmar, för Finlands 
del av veteranen i nordiskt samarbete Karl-Au- 
gust Fagerholm. Den ovanligt långa tid, som det 
har tagit att uppnå resultat i denna sak, förklaras 
delvis med de krav som den ställer på de enskilda 
länderna i fråga om att tillhandahålla tolk- och 
översättningstjänster och svårigheterna att lösa 
detta praktiskt.

Det är all orsak att nu från finsk sida tacksamt 
notera det uppnådda resultatet och uttrycka för
hoppningen att vi verkligen skall förmå göra kon
ventionen till en levande verklighet för de med
borgare i de nordiska länderna, som är i behov av 
denna hjälp. Detta ställer ansenliga krav på oss 
alla, inte minst på oss i Finland.

Oddrunn Pettersen: President! Både i general
debatten under fjorårets sesjon og også i denne 
debatten er oppmerksomheten rettet mot følgen
de problemstilling: Nordisk Råd m å i langt større 
grad være opptatt av og gi rom for debatt om 
internasjonale forhold. Jeg er enig i at dette kan gi 
Nordisk Råd en verdifull dimensjon, men når det 
blir hevdet at Nordisk Råds mulighet til å overleve 
som organ avhenger av om Rådet til enhver tid 
må ta  opp aktuelle internasjonale spørsmål, er 
det etter min oppfatning en sterk overdramatise- 
ring.

Dersom dette argum entet trekkes for langt,
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kan det oppfattes som en klar nedvurdering av 
den betydning vi hittil har tillagt arbeidet med å 
finne fram til tiltak og ordninger som kan gjøre 
hverdagen lettere for Nordens mennesker.Videre 
vil det også kunne innebære en nedvurdering av 
et fortsatt arbeid med å gjøre Norden til et om 
råde med holdninger og problemløsninger som 
gjør Norden til et interessant om råde i det inter
nasjonale sam funn. Vi har i Norden en rekke 
uløste arbeidsoppgaver, hvor Nordisk Råd bør 
engasjere seg langt sterkere enn man hittil har 
vært i stand til. Derfor er jeg av den oppfatning at 
det her absolutt er spørsmål om et både-og.

Det er én problemstilling som nå helt klart kre
ver oppmerksomhet. Det gjelder de bosettings-, 
struktur- og sysselsettingsproblemer som rår i 
Nordens distrikter og utkantom råder. Det er en 
klar tendens til at distriktene mister sin forholds
messige andel av befolkningen. Presset på sentra 
og byer har de siste tiårene økt betraktelig. Dette 
har flere negative sider. For det første utarmes 
distriktene når det gjelder menneskelige ressur
ser. De mulighetene distriktene har, blir ikke u t
nyttet, eller blir utnyttet på en slik måte at de ikke 
kommer distriktene til gode. Samtidig lider sent
rene og byene under klare pressymptomer.

Kostnadsnivået for arbeid og tjenester og for 
omsetning av kapitalverdier blir urimelig høyt. 
Boligprisene i det om rådet hvor vi nå er, er et godt 
eksempel på et slikt unorm alt nivå. M iljøfor
urensning og trafikkaos er andre negative fakto
rer. Rotløshet og fremmedgjøring er også en del 
av den prisen vi må betale for denne uønskede 
utvikling.

I Norden har vi gjennom målrettede distrikts
politiske tiltak bevart et bosettingsmønster som 
har mange kvaliteter. Nå utsettes dette mønster 
for et enormt press. 1 hele denne problemstil
lingen spiller kvinnene og kvinnenes mulighet til 
utdanning, til sysselsettning og til sam funnstje
nester en avgjørende rolle. A ltfor liten oppm erk
somhet har hittil væ rt rettet mot dette forhold. 
Det er først i de aller seneste år at erkjennelsen av 
at dersom den kvinnelige delen av befolkningen 
ikke får sysselsettingsmuligheter, muligheter for 
avlastning i omsorgstiltak og til andre tjenester, 
vil dette være en trussel mot vårt bosettingsmøns
ter.

For å ta ett eksempel: 1 det om rådet jeg selv 
kommer fra, Finnm ark, er vi nå i en situasjon 
hvor kvinneunderskuddet er særdeles bekym
ringsfullt. 1 aldersgruppen 20—50 år er det bare

87 kvinner pr. 100 menn, mens landsgjennom
snittet ligger på 95. I en rekke kommuner i dette 
fylket er situasjonen enda dystrere.

I de nordiske land er det iverksatt en rekke 
tiltak som rettes mot utdanning og arbeid for 
kvinnene. Disse tiltakene har vist seg å gi positive 
resultater. Det som mangler, er at disse tiltakene 
går inn i en samlet planlegging og er endel av en 
strategi mot et mål.

Det er vel neppe noen uenighet om at utvik
lingen mot år 2000 vil bære preg av følgende: 
Omstilling, nyskapning, kompetanseutvikling og 
overgang fra produksjons- til informasjonssam
funnet. Dette bør også ligge i bunnen når man 
trekker opp en plan for de tiltak som rettes spesi
elt mot kvinner.

I en slik fremtidsrettet distrikts- og nærings
politikk bør følgende elementer være med:
— forskning som grunnlag for gode kvinnerette

de tiltak,
— omlegging av næringspolitiske virkemidler,
— arbeid for å få kvinner inn i flere yrker og 

besluttende organer,
— tiltak innen utdanning,
— kvinneperspektivet må være sentralt i enhver 

planlegging som tar utgangspunkt i dagligli
vets behov,

— stimuleringstiltak som særordninger og kvo
tering tas i bruk når det er nødvendig,

— holdningsskapende arbeid.
I de nordiske land finnes det nå en del erfaring 

om hvordan tiltak og prosjekter som er satt i 
gang, har slått til. Disse erfaringene bør sam
ordnes.Vi bør i langt sterkere grad se på mulig
heten til å samarbeide om en del av disse tiltake
ne.

Etablererskoler for kvinner her i landet har, så 
langt vi kan vurdere det, brakt positive resultat. 
Dette er et av de tiltak som etter min oppfatning 
bør ligge til rette for et nordisk sam arbeid. Vi bør 
legge arbeid i å finne fram til sam arbeidsprosjek
ter på dette feltet. Når handlingsplanen for øko
nomisk vekst og utvikling i Norden skal rulleres, 
bør tiltak som spesielt angår kvinner i distriktene 
og i utkantene i de nordiske land, være med i 
denne planen — noe annet ville være høyst opp
siktsvekkende.

Statsrådet Anita Gradin: Herr president! När 
vi nu diskuterat Nordens roll i det västeuropeiska 
integrationsarbetet, en fråga som är i högsta grad 
central för Nordiska rådet, skulle jag vilja sätta in
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det i ett perspektiv. Innan jag reste hit till Oslo 
bläddrade jag i en broschyr som gavs ut 1952, det 
år då Sverige anslöt sig till det nybildade Nordiska 
rådet. Skriften heter ” Ö ppna grindarna!” . Där 
läste jag hur de svenska och norska gränsmyndig
heterna kom överens sommaren 1951 om att för
bjuda resenärer att gå ut på Svinesundsbron utan 
pass. Medge att tanken ter sig svindlande i dag! 
Jag läste vidare om en lång rad exempel på var
dagligt, och ur mänsklig synpunkt synnerligen 
onödigt, trassel på grund av gränserna mellan de 
nordiska länderna.

Den lilla skriftens innehållsförteckning om fat
tar kapitel med följande rubriker:

1. Fri passage för människor
2. Fri passage för valutor
3. Fri passage för varor
4. M edborgare i Norden.

Med igenkännandets glädje såg jag att det rör 
sig om de friheter som diskuteras i ett västeurope
iskt perspektiv i dag, bortsett från tjänstehan- 
deln, som ju inte ens var uppfunnen som begrepp 
då.

Det som vi diskuterade i Nordiska rådet då var 
de frågor som EG och EFTA i dag talar om  och 
arbetar med. Vi har på många sätt ett försprång i 
Norden, och vi har en rik erfarenhet att bygga 
vidare på. Vi har redan den fria passagen för 
människor, vi har en nordisk hem m am arknad, 
även om det återstår en hel del att göra.

Valutafrågorna löste vi inte på nordisk basis; 
där verkar vi under ett större paraply av OECD- 
regler. Vi har fri arbetsm arknad, tillträde till u t
bildning, social trygghet och ett gemensamt arbe
te för ekonomisk tillväxt och full sysselsättning. 
Vi ligger alltså väl framme i förhållande till det 
övriga Europa. Men trots att vi har starka fack
föreningar och ett dynamiskt fackligt samarbete 
genom Nordens Fackliga Samorganisation, så 
fungerar inte det koncern fackliga samarbetet. 
Det är för mig obegripligt hur arbetsgivarna kan 
kräva integration av näringslivet utan att sam
tidigt ge fackföreningarna samma möjligheter.

Sammanfattningsvis är våra gemensamma 
nordiska erfarenheter en värdefull och solid bas 
för samtliga våra länder, oavsett vilket av de två 
handelsblocken i Västeuropa vi är medlemmar i.

Det har i debatten i våra länder talats mycket 
om vårt förhållande till övriga Västeuropa. Det 
har talats om ungdomskärlek, sam boförhållan
den och äktenskap. Kanske skulle jag snarare 
vilja kalla oss för en syskongrupp, även om vi

ibland väljer skilda vägar. Vi har ändå en stark 
gemenskap, och vi hör ihop.

Jag tror det är viktigt att vi inte ser oss själva 
som isolerade länder, som vart för sig har svårt att 
göra sig hörda. Tillsammans är vi faktiskt starka. 
Och det nordiska sam arbetet kan i flera avseen
den tjäna som en förebild för en bredare europe
isk integration. Vi har också i Norden ett gemen
samt intresse av att främ ja den sociala dimensio
nen i det västeuropeiska sam arbetet.

Med en nordisk plattform av gemensamma 
standarder och regler kan vi göra oss bättre hörda 
också i den västeuropeiska integrationsproces
sen. Det gäller inte minst på de om råden där vi i 
Norden hunnit långt. Det gäller miljö, det gäller 
konsumentskydd, det gäller arbetsmiljö.

I det här perspektivet blir det sam arbetspro
gram vi har för avveckling av handelshinder i 
Norden mycket viktigt. Vi är m ånga som tycker 
att det har gått långsammare än vad vi på politisk 
nivå önskar, men några framsteg kan vi ändå 
notera. För att påskynda arbetet såväl på nordisk 
som på nationell nivå har vi — de nordiska ut- 
rikeshandelsministrarna — begärt en konkret 
tidsplan för det vidare avvecklingsarbetet. Det är 
viktigt att vi på det här området och på andra 
om råden agerar målmedvetet och att vi ser till att 
de politiska impulser vi ger om sätts i en praktisk 
nordisk vardag.

Jag vill också understryka att vi i Norden inte 
kan nöja oss med att försöka hänga med i den 
utveckling som sker i EG. Vi har alla förutsätt
ningar att ligga steget före och att kunna påverka 
utvecklingen i rätt riktning. Det harmoniserings- 
arbete vi gör i Norden och de förbättringar vi gör i 
samarbetet mellan våra länder får inte betraktas 
som ett dubbelarbete bara för att samma frågor 
ingår i EG:s planer. Tvärtom kan ett gemensamt 
nordiskt regelbruk väga tungt också i det västeu
ropeiska integrationsarbetet.

Låt mig avslutningsvis välkomna att vi nu i 
Nordiska rådet diskuterar vårt förhållande till 
Västeuropa. Vi är inte isolerade länder, och det är 
i högsta grad en fråga för oss alla i Norden att vi 
genom att vara aktiva i Västeuropa i övrigt kan se 
till att värna sysselsättning och ekonomi och ut
veckling också i vår del av världen.

Hagen Hagensen: Præsident! Nordisk Råd er 
af betydning for Norden som helhed, også for 
Norden som enhed. Derfor er det vigtigt, at Nor
disk Råd virker rigtigt. Nordisk Råds ønsker om
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at effektivisere det nordiske samarbejdes arbejds
former er udtrykt i Helsingforsaftalen med de 
ændringer, der senere er tilføjet. Gennemførelse 
og videreudvikling a f det nordiske samvirke sker 
gennem rådførelse, ikke mindst i Nordisk Råd og 
i Nordisk M inisterråd. Vi må ikke tabe af sigte, 
hvad der er vores opgave: Det er at være initiativ
tagende og rådgivende i spørgsmål, som angår 
samvirket mellem vore lande.

Afgørende for effektivitet og resultater a f  Nor
disk Råd er, at man holder sig til nordisk sam
arbejde, til nordiske emner, der umiddebart fly
der deraf. Dette er bl. a. en følge af at følge med i 
og have kontakt til de europæiske m arkedsdan
nelser. Denne generaldebat har jo  vist, hvor stor 
betydning der lægges herpå. Jeg kan vel også 
indskyde her, at Danm ark i kraft a f  sit medlems
kab af EF kan være et bindeled for Nordisk Råds 
videre drøftelser af disse forhold.

Også det forhold, at vi har nedsat et udvalg til 
at undersøge vore internationale forbindelser, 
hvad vi skal have med at gøre, kommer til at få 
betydning for Nordisk Råds virke. Vore lande 
tager jo del i internationale organer, hvor vi kan 
gøre vor indflydelse gældende, og i øvrigt også 
som nordisk gruppe gør det mange steder, og der 
er vel grund til at sige, at det er det, vi skal virke 
for at udbygge i disse organer. D erfor bør — og 
jeg skal ikke gentage et intermezzo fra i går, fordi 
jeg havde tæ nkt mig at sige dette forud for det, vi 
var igennem i går — efter min opfattelse hverken 
udenrigspolitiske eller sikkerhedspolitiske emner 
komme til drøftelse eller dyrkelse i Nordisk Råd, 
allerede fordi vore lande har forskellige tilknyt
ninger — eller mangel derpå — til mellemfolke
lige organer og andre forbund, og det gør det ikke 
rimeligt, at vi inden for Nordisk Råd beskæftiger 
os med disse områder.

Der fremføres mange forslag i Nordisk Råd, 
og vi synes vel alle, at det, vi kommer med, er det, 
der bør fremmes og nyde godt a f  det samvirke, vi 
har her. Derfor sker det vel også, at en hel del af 
disse forslag bliver fremmet, og jeg tror, det vil 
være nyttigt for vort virke. Jeg er nu kommet 
tilbage til Nordisk Råd efter at have været væk i 
nogle år og undrer mig egentlig over det væld af 
sager, der er. Fæ rre forslag ville betyde en hurti
gere behandling, også en hurtigere beslutnings
tagning — positiv eller det modsatte — og det 
ville kunne give Nordisk Råd mere magt og mere 
magtfuld indsats og bedre resultater dér, hvor vi 
skal gøre os gældende. Generaldebatten har jo

vist, at det kan udarte på den ene eller den anden 
måde, og jeg synes også, der ind i generaldebat
ten drages en masse emner, som vi faktisk ikke 
kan komme videre med.

Jeg ser også på det antal sager, a f  forslag, af 
betænkninger og meddelelser, vi har på dags
ordenen. Det siger sig selv, at vi ikke på de få 
mødedage, vi har, faktisk kan nå at gøre noget 
ved disse ting. Og det er vel også den papirm æng
de, vi får ind imellem, der gør, at vi undertiden 
ikke rigtigt evner at følge med i alle sagerne.

Jer vil derfor henstille, at m an egentlig kunne 
nøjes med nogle færre sager, og til gengæld gen
nemarbejde dem bedre og få dem igennem.

Jeg blev også lidt overrasket — det skal bare 
nævnes som et kuriosum — over noget, jeg fik 
for et stykke tid siden. Det kom fra M inisterrå
dets regi. Ministeren for nordisk samordning i 
D anmark har senere taget det op. Det viste sig at 
være 114 sider om vedligeholdelse af læ derm øb
ler. Det er naturligvis væsentligt at vide noget om 
de forhold, men om det skal ske på nordisk plan, 
ved jeg egentlig ikke.

Jeg tror, vi skal tage op til overvejelse, hvordan 
arbejdsgangen skal være og hvor mange høring
er, hvor mange forhold der skal drages ind i sager, 
før vi fremmer dem. Det er op til hver eneste af os 
at tage os af disse ting, det er op til dem, der er 
medlemmer af Rådet, det er op til ministre, det er 
op til dem, der er vore hjæ lpere som embeds- 
m æ nd at gøre det, og det er vel også op til de 
mange udvalg, hvori der sidder sagkyndige, i alle 
de forgreninger, der er, at væ re med til at sørge 
for, at vi får en sagsbehandling, der fører sager
frem til et resultat, færre sager, men også sager, 
som vi faktisk har gennemarbejdet ordentligt og 
godt.

Og jeg kan ikke lade være med at slutte med 
Bjørnstjerne Bjørnsons ord: ” Hvad du evner, 
kast a f i de nærmeste krav” .

M ötet avbröts härefter kl. 12.00 och återupp
togs kl. 14.00.

Kjell Magne Fredheim övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Landsstyresm and Jóngerð Purkhús: Hr. præ
sident! Tiden står ikke stille, og det er naturligt, 
at kravene til det nordiske sam arbejde ændrer 
sig. Det har også vist sig, at med tiden er spørgs
målet om Norden i international sammenhæng
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bleve! mere fremtrædende.
I år er det forholdet til De Europæiske Fælles

skaber samt miljøproblemerne, der præger de
batten. Det er ikke så underligt. Hverken miljø
mæssigt eller økonomisk er nogen i sig selv nok. 
Hver for sig er de nordiske lande sm å, men til
sammen kan de optræ de med en så tilpas stor 
styrke, at Norden ikke nødvendigvis behøver pas
sivt på bedste måde at tilpasse sig forandringer 
udefra, men derimod kan være med til at påvirke 
udviklingen.

De nordiske lande er i høj grad afhængige af 
det, der sker i EF. Færøerne er ikke nogeri und
tagelse. Færøernes økonomi er præget af, at fis
kerierhvervet står for 95 pct. a f eksporten. Fæ l
lesmarkedet og USA er vores største markeder.

Nordisk Råd er på mange måder et tungt arbej
dende organ, uden at jeg skal lægge noget nega
tivt deri. Desuden er det de store lande, der dom i
nerer. Det er der vel heller ikke så meget at sige til. 
Men derfor er vi på Færøerne glade for udvik
lingen og styrkelsen af det vestnordiske sam arbej
de. Dér har vi mulighed for at diskutere de speci
elle vestnordiske problemer, som på mange m å
der adskiller sig fra resten a f Nordens.

Fra fæ røsk side har m an været tilfreds med 
arbejdet i Vestnordens Parlamentariske Sam ar
bejdskomité. Økonomisk har vi i Vestnorden 
mange fælles træ k. F. eks. er der i hele Vestnor
den et betydeligt investeringsbehov, som dels 
skyldes, at udbygningen af infrastrukturen er 
kostbar, dels at det bærendeerhverv, fiskerier
hvervet, er meget kapitalintensivt. Desuden er det 
de små foretagender, der præger Vestnorden.

Dette indebærer, at vi kun i begrænset omfang 
vil kunne kvalificere os til at opnå almindelige 
projektlån fra Nordisk Investeringsbank.

Dette er i nogen grad afbødet med oprettelsen 
a f regionallåneordninger, som vi på Færøerne 
sæ tter stor pris på. Men også regionallånene er 
undergivet visse restriktioner, som ikke altid gør 
dem umiddelbart anvendelige til at opfylde de 
eksisterende behov. Så selv om de nordiske lande 
beslutter at udvide eller udbygge her, så er der i 
Vestnorden behov for supplerende finansierings
muligheder a f  den art, som det forudses at udvik
lingsfonden for Vestnorden skal kunne tilbyde.

Vi er godt tilfreds med, at Vestnordenfonden er 
en realitet. Men med de midler, fonden nu har til 
rådighed, vil dens virkning være beskeden. En
hver styrkelse af denne fond vil derfor være vel
kommen fra færøsk side.

Vi, der bor ude i N ordatlanten og lever af ha
vets ressourcer, har set den realitet i øjene, at 
havet ikke er uudtøm meligt. Vi må lære at leve 
med denne realitet, og det er vores ansvar at se til, 
at disse ressourcer ikke overbeskattes.

Men det er også en livsbetingelse, at miljøet 
ikke ødelægges. Sidst vi var forsamlet, havde vi 
chokket over Tjernobylulykken i frisk erindring, 
samtidig med angsten for fremtiden, foran os i 
dag har vi de britiske planer om at etablere et stort 
oparbejdningsanlæg for beriget uran i Dounreay 
på Skotlands nordkyst. Protesterne har været 
mange fra forskelligt hold. Også Nordisk Minis
terråd sendte i forbindelse med sessionen i Helsin
ki en protest til den britiske regering over ud
bygningsplanerne i Dounreay. Men endnu ser 
det ikke udtil, at den britiske regering har ændret 
sine planer, og jeg vil appellere til hele Norden om 
fortsat at gøre en indsats for at få stopped ud
bygningen af Dounreay-anlægget. Det er ikke for 
sent endnu.

Som det så mange gange er sagt, også fra den
ne talerstol, er miljøproblemet globalt og kan kun 
løses globalt. Her er der ingen, der kan føle sig 
tryg bag sit eget lands grænser. Luften, vinden, 
strømmen kender ingen landegrænser. Og her 
mener jeg, at de nordiske lande — foruden at gå i 
spidsen i m iljøarbejdet på nationalt og nordisk 
plan — har en reel mulighed for at gøre sig gæ l
dende internationalt. Miljøproblemerne kan kun 
løses ved samarbejde landene imellem.

Vi må prøve at kombinere velfærden med hen
syn til naturen og miljøet. D erfor må vi også vise, 
at der findes alternativer til en kortsigtet og hen
synsløs udnyttelse af naturressourcerne.

Det er opm untrende at erfare, at de nordiske 
lande, selv om Norden endnu ikke har nået til
fredsstillende krav hvad miljøet angår, i sit eget 
om råde går i spidsen i de internationale organer, 
de deltager i, for at forbedre miljøet. Vi så det for 
nylig på Nordsøkonferencen, og vi ser frem til, at 
man i nordisk regi vil holde en havmiljøkonferen
ce i København i 1989 og håber på gode resulta
ter.

Guðrún Helgadóttir: Hr. præsident! M ener vi 
rigtig det, vi siger heri Nordisk Råd? Det tvivler 
jeg på i stadig større grad. Min tvivl blev tragisk- 
styrket under TV-avisen i NRK i går. Det eneste, 
man i aftenens næsten sidste stykke nyhed fandt 
bemærkelsesværdigt fra sessionens første dag, 
var en kort del a f fru Harlem Brundtlands tale,
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foruden et lille bitte stykke af Anker Jørgensen og 
Theo Koritzinsky om Israel/Palæ stina. Typisk, 
at nogle mente, at et så ømfindtligt emne ikke 
burde drøftes.

Tredive nordiske politikere, ja , mange a f dem 
toppolitikere, havde givet deres indlæg om Nor
dens fremtid og åbenbart ikke sagt noget a f  ring
este betydning. Det samme har vi oplevet i D an
mark og Sverige under sessionerne dér.

Denne skødesløshed angående nordisk sam
arbejde er ikke til stede i Island. Jeg er helt sikker 
på, at massemedierne hjemme hos os hver aften 
nøje rapporterer det, som foregår her. Grunden 
dertil er helt enkel: Islændingene føler meget 
stærkt, at de behøver nordisk fællesskab. Om 
Norden behøver vores selskab, er mere tvivlsomt. 
Så en islænding oplever det hele her som en kæ r
lighedsaffære, hvor kærligheden ikke bliver 
gengældt.

Den situations uundgåelige følgesvend er løg
nen. Man kan lyve på mange måder, den værste 
er at undgå at sige sandheden, at undgå at være 
ærlig. En ting berettede NRK:s journalister i går: 
Spørgsmålet om EF var hovedtemaet på NR-ses- 
sionen. Og hvad havde så Nordens toppolitikere 
at sige om  sagen? Helt ærligt: ingenting. De snak
kede hellere om den dynamik, de savnede i NR.s 
arbejde.

N ordm ændene blev os svar skyldig angående 
deres hovedbekymring i forbindelse med EF-pro- 
blematikken. Lad os prøve at være dem behjæ l
pelige.

EF-landenes politiske sam arbejde EPS vejer 
tungt, når nordm ændene er nødt til at revidere 
deres holdning til EF. Stater uden for EF kan ikke 
deltage i EF:s politiske sam arbejde. I Norge er 
der mange, der anser det for uheldigt for nord
m ændene at være udelukket fra Europastaternes 
fælles beslutningstagen inden for NATO, når det 
gælder udenrigspolitik. Ganske vist har Norge 
kunnet følge med i EPS-sam arbejdet på regulære 
m øder med EPS-form ænd til enhver tid og via 
uformelle forbindelser med diverse embeds- 
m æ nd. Alligevel tror jeg, at nordm ændende fø
ler, at de ikke har ønskværdig inflydelse inden for 
EPS og dermed inden for NATO.

Finland og Sverige, tror jeg, oplever EPS som 
en besværlig tærskel i sam arbejdet med EF. Beg
ge lande følger en neutralitetspolitik, som passer 
dårligt til NATO:s sam arbejde med EF i uden
rigspolitik.

For Finland er det næsten håbløst at involvere

sig nærm ere i Vesteuropas økonomiske sam arbej
de. Deres sovjetiske forbindelse er meget forståe
ligt mere vigtig. NORDEK-forliset virker for mig 
som en del af denne problematik.

Sverige undgår EF på grund av Socialdemo
kraternes ufravigelige neutralitetsfilosofi, og den 
er god nok . EPS:s stadigt voksende indflydelse på 
Europas økonomiske liv bragte svenskerne ind i 
EFTA og ikke længere, ligesom de andre nordis
ke folk, med Danmark som undtagelsen. Sveriges 
eventuelle medlemskab i EF vil evindeligt være 
forbundet med revideringen af Sveriges neutrali
tetspolitik.

Island venter på Norges svar, og Sverige venter 
også på Norges stillingtagen.

Findes der så et alternativ? Er det gamle, gode 
NORDEK i søgelyset på ny? Mon ikke? De gamle 
var ikke så dumme.

Efter min mening er et forøget nordisk sam
arbejde ikke nødvendigvis i de enkelte staters in
teresse, men det forøger hvert enkelt lands politis
ke styrke i Europa. Det er ikke uden grund, at vi i 
Island følger nøje med i debatten i Norge. N ord
m ændene er lige så meget vore venner, som de er 
vore fjender på verdens fiskemarkeder. Det er 
tænkeligt, at Danm arks tilstedeværelse iden for 
EF — og nu er jeg ikke kynisk — kan være til 
gavn for os andre, hvis Danm ark tø r og vil stå for 
vore fælles nordiske idealer inden for EF, hvis det 
lykkes os andre til en vis grad og ganske varsomt 
at tilpasse os til EF i nordisk fællesskab.

Du skal ikke tro, du er noget, sagde Aksel San- 
demoses venner. Europa — og mindst af alt Nor
den — er ikke mere verdens navle. Vi og vort søde 
sam fundsm odel er truet. Der er udsigter til en 
svært lav økonomisk vækst i Vesteuropa. I Vest
tyskland venter man et fald i den økonomiske 
vækst ned imod 0,5 pct. i 1988. USA vil ikke blive 
til stor hjælp. Japan er kommet os i forkøbet.

H vorfor bruger vi så alle vore sessioner til at 
drøfte noget andet end disse vore ret alvorlige 
dilemmaer? Hvorfor diskuterer vi så ikke politik, 
når vi mødes? Er det måske vores egen skyld, at 
pressen ikke interesserer sig for vort arbejde?

Vi burde ikke være her for at overhælde hinan
den med banaliteter. Vi skal nemlig tro, at vi er 
noget, at vi har et nordisk alternativ til andre 
landes nedbræ ndte ødelæggelsespolitik. Et alter
nativ som indebærer opbygning i stedet for øde
læggelse af folk og natur. Et alternativ uden mili
tarisme og racisme. Et alternativ, der kan gøre 
den nordiske model til andet og mere end et ud-
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tryk for vores egen selvglæde.
Æ rede præ sident, var det ikke typisk, at et 

meget uhyggeligt besøg i Norge af et NATO-lands 
flåde i begyndelsen af denne session vakte større 
interesse i norsk presse og i massemedierne end 
åbningen af vores session?

Lange: Hr. præsident! 1 G rønland har man 
igennem en årrække foretaget undersøgelser ved
rørende udnyttelsen a f vandkraft, subsidiært 
vindkraft, for at sikre udnyttelsen a f alternative 
energikilder i lighet med de øvrige nordiske lan
de.

De såkaldte alternative energikilder er et oplagt 
alternativ til de eksisterende energikilder: olie, 
naturgas og a-kraftbaseret energi, fordi m an her 
vil kunne imødegå udefra kommende faktorer på 
prisdannelsen på forsyningerne. Disse kan være 
skabt a f  rigelighed, transport eller andre faktorer, 
det forbrugende sam fund ingen objektiv indfly
delse har på.

Erfaringerne har vist, at den internationale 
prisfastsættelse på olie har betydet, at man i 
G rønland lukkede en ellers lukrativ kulminein
dustri på Disko-øen. Qullissat står stadig i dag 
som eksemplet på en forfejlet politik på det ener
gipolitiske og industripolitiske om råde. Qullissat 
blev lukket, og befolkningen blev flyttet til de 
større byer i Vestgrønland, hvormange a f dem 
måtte møde de tragiske følger a f  arbejdsløshed. 
Vi bæ rer stadig smerten, og vi ved, at en sådan 
situation aldrig mere må gentage sig.

I dag må vi positivt konstatere, at alle med
lemsnationer a f  Nordisk Råd taler om at modvir
ke arbejdsløsheden.

Arbejdsløshed er absolut ikke et ukendt fæ no
men i G rønland, og vi har derfor gennem en 
årrække undersøgt muligheden for at blive, mere 
eller mindre, selvforsynende på energiområdet. 
Mange undersøgelser er der siden hjemmestyrets 
indførelse foretaget for at finde frem til en til
fredsstillende energiform for vores lokalsamfund 
og de derværende lokale industrier. Som m an vil 
vide, har hjemmestyret overtaget ansvaret og 
kompetencen for Den Konglige Grønlandske 
Handel, der nu er divisioneret i en ræ kke tids
svarende produktions-, marketings- og afsæ t
ningsenheder. Det er for det grønlandske sam
fund vigtigt, at de produkter, vi nu lancerar på de 
internationale markeder, ikke blot er kendt for 
deres udm ærkede kvalitet, men at de samtidig 
også er priskonkurrerende.

Den nuværende situation i G rønland viser, at 
der eventuelt kan vise sig at være potentielle olie
reserver i Jameson Land i Østgrønland. Vi ønsker 
at udvinde disse, hvis såvel rentabiliteten som de 
miljømæssige krav kan opfyldes. Men det må 
nok erkendes, at situationen er usikker, samtidig 
med at en eventuel udvikling ikke vil betyde øget 
forbrug a f olie i det grønlandske sam fund, selv 
om det vil betyde en øget kapitaltilførsel i kraft af 
de eksportmuligheder, der er forbundet med en 
udvinding.

Gas er som bekendt et biprodukt i forbindelse 
med en potentiel olieudvinding, og vi står derfor i 
den samme situation som i forbindelse med olie 
udvindingen.

Alle er bekendt med, at der findes store fore
komster a f  uran i den grønlandske undergrund. 
Der er dog stadig så mange usikkerhedselementer 
i forbindelse med miljøet, at vi har sagt nej til en 
ren uranudvinding. Der er fortsat så mange uaf
klarede miljømæssige hensyn, der må afklares, at 
vi ikke kan give vores positive tilslutning til en 
udvikling. Dette er i øvrigt ganske i overensstem
melse med de bestræbelser, man i Nordisk Råds 
regi gør sig for at lade Norden blive et a-kraftfrit 
område.

I Vestnordens Parlamentariske Samarbejds
råds samling i Sellfors i Island i 1986 har vi bl. a. 
lavet en rekom m endation om, at vore regeringer 
må forhandle med Storbrtannien for at stoppe 
planerne om at udbygge a-kraftværketD ounraey 
i Skotland.

Vore bekymringer er baseret på de kendsger
ninger, vi kender fra et andet britisk a-kraftvæ rk, 
nemlig Sellafield, hvor man ved, at der dagligt 
udpumpes 4.500.000 1. radioaktivt forurenet 
vand. Store dele forbliver i Det Irske Hav, men vi 
ved også, at store m æ ngder havner i Nordsøen, 
og andre betydelige m ængder ender i Barentsha
vet og ved de østgrønlandske kyster.

De forureningsmæssige risici er for os altaf
gørende for, at der ikke bliver udbygget a-kraft- 
værker i Norden, vi ser gerne en udvikling af de 
alternative energikilder, hvorfor vi fra Grønland 
og Vestnorden opfordrer de respektive regeringer 
til at forhindre opførelsen og udbygningen af så
danne værker.

De øvrige nordiske lande m å forstå, hvorfor vi 
i G rønland er ivrige efter at udnytte alternative 
energikilder:

1: Angsten for at være afhængig a f forsy
ninger udefra, især i forbindelse med eventuelle
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pris- og forsyningssikkerheder.
2: De miljømæssige aspekter.
3: Konsekvenserne for vore produktionsen

heder.
4: Ønsket om kontrol med energikilderne i 

forhold til produktionsstabilitet og forbrug af 
egen arbejdskraft.

Sedan generaldebatten avbrutits, avslutades 
mötet kl. 14.30.
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port fra Nordisk Råds presidium.

M eddelanden

Det meddelades, att biståndsminister Lena 
Hjelm-Wallén och finansminister Erkki Liikanen 
intagit sina platser i rådet.

Werner: Herr president! Jag vill efter 17 år i 
denna celebra församling uttrycka min förvåning 
över att man fortfarande håller på att diskutera 
vad man får säga i denna sal. Jag tänker på den 
debatt som i olika sam m anhang nu har brutit ut 
efter det att vår gamle vän Anker Jørgensen, låg
mäld som alltid, har förklarat att han vill ta  upp 
en fråga, som handlar om Israels övergrepp på 
Västbanken och i Gaza. Då utbryter en stor pala
ver om huruvida man kan säga dessa saker.

Jag skall emellertid ta upp frågan om EG och 
EF. Den frågan får m an väl ändå ta  upp i denna 
församling. Då handlar det inte om utrikespolitik 
utan om helt andra saker. För en del vänner här 
handlar det om huruvida vi skall in i ett handels
hus i halva Europa, medan min uppfattning är att 
det i långa stycken handlar om hur vi skall ha det 
med vår nationella suveränitet. Då är det m ärk
ligt att vi får diskutera den frågan. Jag är emeller
tid glad över att man ändå får säga vad man vill i 
denna församling.

Såsom utgångspunkt skall jag ta vad Nordens 
fackliga sam organisaton säger i en rapport som 
har sänts ut: ” Det kommer att vara helt o tänk
bart för de ekonomiskt starka och mer utvecklade 
medlemsstaterna att acceptera olika standarder 
som utgår från de minst utvecklade ländernas 
situation” .

H är tror jag att m an blottar ett av de stora 
problemen när det gäller anpassningen till EG, 
oavsett vilken uppfattning m an har. Vid en har
monisering kommer de starkare att kunna hävda 
sig. I spåren av konkurrensen följer utslagning, 
ökad kapitalkoncentration och följaktligen en 
ökad m aktkoncentration. Man kan naturligtvis 
diskutera var de mäktiga staterna och var de 
maktlösa och fattiga kommer att återfinnas. Jag 
tror att de redan fattiga länderna kommer att bli 
ännu fattigare.

I andra sam m anhang noteras i denna rapport 
att man inte kan och inte vill sätta välfärdsstaten i 
fara. En harmonisering får inte leda till social 
dumpning, säger m an. EG:s sociala mål måste 
vara full sysselsättning, fördjupad demokrati, 
rättvis fördelning och solidaritet.

Det EG som vi känner i dag uppfyller inte dessa 
ideal. I England gör fru Thatcher det ena an
greppet efter andra på välfärdsstaten, det ena 
häftigare än det andra. På sam m a sätt angrips de 
fackliga rättigheterna. De idéer som fru Thatcher 
företräder om fattas till stora delar även av de 
franska och tyska regeringarna. Den linje som 
Nordens fackliga sam organisation presenterar i 
sin rapport grundar sig ytterst på de Keyneanska 
principerna, medan de tongivande regeringarna i
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EG grundar sin politik på de nyliberala idéerna. 
Detta innebär diam etralt m otsatta ideal och mål.

1 rapportens sam m anfattning sägs att det finns 
en risk för att EG i arbetet på den inre m arknaden 
ensidigt kommer att koncentrera sig på den eko
nomiska och speciellt företagsekonomiska delen 
av harmoniseringen. D etta är ett riktigt påpekan
de. Jag är böjd att tro att det är en ganska modest 
formulering när det gäller en aktuell och över
hängande fara.

Jag tycker a tt det är en utm ärkt idé av NFS att 
avkräva EG-kommissionen en s. k. rödbok — en 
del tycker inte om färgen, men jag tycker att den 
är bra — som redovisar den sociala dimensionen 
av en EG-harmonisering. Då säger kanske någon 
att Europa inte alltid kommer att styras av kon
servativa regeringar med nyliberala idéer. U t
vecklingen av teknik och kunnande kommer att 
fortsätta och kommer att förändras. H ur vi än 
förhåller oss till EG-harmoniseringen i dag, kom
mer Europa att förändras. Det tror även jag.

Resonemanget låter bestickande. Det har nå
got av politik med kristallkula över sig. Det låter 
naturligtvis än mer bestickande, när vi vet att mitt 
och andras broderparti i Italien är för ett inträde i 
EG och i dag deltar aktivt i EG-arbetet. Men dess 
position har varit och är en helt annan än den som 
vi befinner oss i. Dess historia, kultur och politis
ka tradition är annorlunda i jämförelse med vår 
situation.

En annan sak som m an inte heller får glömma 
bort när det gäller Pecci är att målet för oss är 
detsamm a. För det kommunistiska partiets i Itali
en del handlar det om att värna om  den sociala 
dimensionen, att förhindra de rent tekniska och 
företagsekonomiska delarna av det europeiska 
sam arbetet. Vi i Norden har i långa stycken sam
ma mål som den fackliga rörelsen och arbetar
partierna i Sydeuropa. Men för den skull behöver 
vi inte tillämpa sam ma metoder och medel.

Sedan, herr president, skall jag bryta mot den 
ordning som har varit förhärskande och ta upp 
frågan om övergreppen på palestinierna. Sedan 
tre m ånader tillbaka för palestinierna i de av Is
rael ockuperade om rådena på Västbanken och i 
Gaza en seg och mycket disciplinerad kamp mot 
ockupationsm akten. När palestinierna möts av 
terror och dödsskjutningar, är det inte, menar 
jag, ett utslag av unga israeliska soldaters despe
ration, vilket den israeliska propagandan vill göra 
gällande. Det är en medveten politik från ocku
pationsm akten. Den politiken skall ses mot bak

grund av att högerkrafterna i Israel stärker sin 
ställning. Extrem isterna till höger om regerings
partiet och Likud vinner terräng i opinionsm ät
ningarna. Både Likud och arbetarpartiet drivs på 
det sättet år höger. Det är egentligen en parallell 
till utvecklingen i Sydamerika.

Läget är alltså allvarligt. Vi kan inte här i N or
den och i denna församling sticka huvudet i bus
ken. I maj planeras stora högtidligheter i sam
band med 40-årsminnet av staten Israels bildan
de. Det kan utvecklas till en oerhörd provokation. 
Jag delar Anker Jørgensens uppfattning att vi 
måste göra någonting. Det är bra om  regeringar
na i Norden tar upp denna fråga.

Jag vill i detta sam m anhang ställa en fråga till 
den norska statsministern med anledning av en 
artikel i A rbeiderbladet i lördags. Där står det att 
en palestinsk kvinna från PLO i kväll skall tala i 
Oslo Arbeidersam fund. H on undrar: Varför sä
ger ni ingenting från arbeiderpartiets sida? Min 
fråga blir: Gro, varför säger du ingenting om 
denna sak?

Udenrigsminister Steingrimur Hermannsson: 
Hr. præsident! Vi i de nordiske lande kan, når vi 
ser tilbage på de sidste årtier, glæde os over et øget 
sam arbejde mellem vore nationer, et samarbejde, 
som jeg mener kunne tjene som forbillede for 
mange andre. Vi har lagt våbnene til side og læg
ger vægt på at løse vore problemer i fred. Vi 
sam arbejder på forskellige kulturelle om råder og 
forsøger på denne måde at styrke det historiske 
grundlag, som knytter os sammen. Vi har af
skaffet kravet om fremvisning af pas ved rejser 
mellem vore lande, og vi ser på de nordiske lande 
som ét arbejdsmarked.

I de seneste år har vi udvidet sam arbejdet på 
forskellige økonomiske om råder og stiler bl. a. 
mod, at de nordiske lande skal blive et fælles 
hjemmemarked. Vi har ganske vist ikke fundet 
det muligt at enes om en fælles udenrigspolitisk 
holdning, men ikke desto mindre er de nordiske 
landes sam arbejde meget vigtigt i en verden med 
store forandringer. Den betydeligt forbedrede 
sam færdsel, telekomm unikation og en alsidig 
teknisk udvikling har fuldstændig æ ndret ver
den. Handel med udlandet bliver til stadighed 
vigtigere for det enkelte lands levestandard, og 
nationerne forsøger at tage vare på deres inter
esser ved at forenes i større markedsområder.

Ny m ilitær teknik, ikke mindst atom kraften, 
har ligeledes øget Nordatlantens og de omliggen-
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de landes strategiske betydning. Vi befinder os 
ikke længere i periferien at et muligt konfliktom 
råde, derimod midt i det.

Set i lyset a f  sådanne forandringer er enighed 
mellem de nordiske lande a f stor betydning. Hver 
nation for sig har pligt til at forsøge at påvirke den 
storpolitiske udvikling i positiv retning. I for
ening bliver Nordens indflydelse større end det 
enkelte lands. Måske er situationen for os islæn
dinge det tydeligste eksempel på de kolossale for
andringer, der sker. Vi befandt os før i periferien 
af en stor verden, men befinder os nu midt i en 
lille verden. Betydningen af handel med udlandet 
er blevet mangedoblet. Nu eksporterer vi i Island 
om kring halvdelen a f  vort nationalprodukt og 
im porterer omkring halvdelen af vor nationalind
komst. Vi er således blevet meget afhængige af 
omverdenen.

I forbindelse med de store forandringer, som er 
ved at ske, og som jeg løseligt er kommet ind på, 
må vi afgjort overveje, om vi skal knytte os næ r
mere til Vesteuropa eller N ordamerika. Jeg tror, 
at jeg taler for de fleste islændinge, når jeg siger, 
at vi foretrækker det første. Vi stamm er fra Euro
pa, og vi handler langt mere med Vesteuropa end 
med noget andet m arkedsområde. Derimod vil 
jeg klart pointere, at den islandske regering ikke 
anser fuldt medlemskab af de fremtidige forene
de vesteuropæiske stater for at komme på tale. 
Dertil er det lave indbyggertal, Islands kultur, 
livsmønster og Islands økonomi for speciel. Et 
tæ ttere samarbejde er derimod meget betyd
ningsfuldt for os, og da især frihandel.

Jeg er enig med statsminister Ingvar Carlsson, 
der i sin tale i går lagde vægt på betydningen af 
Norden som hjemmemarked for de nordiske lan
de, som står uden for EF. Det kan tjene som en 
vigtig ordning til et nærm ere sam arbejde med 
vesteuropæiske nationer. Men så må der tages 
hensyn til alle landenes interesser. Et nordisk 
hjemmemarked bliver ret betydningsløst for os 
islændinge, hvis der ikke er fri handel med fisk og 
fiskeriprodukter, som udgør ca. 65 pct. a f vor 
eksport. Det samme gælder naturligvis for delta
gelse i et udvidet europæisk marked. Frihandel 
med fisk och fiskeriprodukter må snarest god
kendes. Det lægger vi vægt på.

Frihandel medfører naturligvis visse problemer 
for alle nationer. Uden beskyttelse vil mange små 
industrier i Island komme i vanskeligheder i kon
kurrence med mere udviklede industrier i de øv
rige nordiske lande. Vi er derfor overbevist om, at

frihandel, når det ses som en helhed, vil vise sig at 
være fordelagtig for alle lande. Derfor opfordrer 
jeg til, at Norden hurtigst muligt forenes i et m ar
ked med fri handel på alle områder, også med 
fiskeriprodukter, med undtagelse af handel med 
traditionelle landbrugsprodukter, som jeg vil tro 
alle de nordiske lande anser det for ønskeligt at 
beskytte til en vis grad, i hvert fald i første om 
gang. På denne måde kan de a f de nordiske lan
de, som står uden for Det Europæiske Fælles
marked, i fællesskab arbejde for deres økonomis
ke interesser inden for EFTA og med hensyn til 
udviklingen inden for EF, hvor vi uden tvivl vil få 
god støtte og forståelse fra dansk side, som man 
godt kunne høre statsminister Poul Schliiters tale 
her i dag.

Tiden tillader mig ikke at diskutere forskellige 
andre vigtige sam arbejdsspørgsmål. Jeg vil slutte 
med at opfordre de nordiske lande til at stå sam
men, ikke blot i ord, men også i handling. På den 
måde kan vi få betydelig indflydelse på den stor
politiske udvikling og b la . bidrage til forbedrede 
forhold mellem landene, til at formindske våben
kapløbet, kæmpe for miljøbeskyttelse, virke for 
beskyttelse af menneskerettigheder og yde hjæ lp 
til de lande, som er dårligere stillet. Målet er gen
sidig tillid landene imellem og en bedre verden.

Talleraas: Hr. president! Betrakter vi det nor
diske samarbeid utenfra, er mangelen på fram 
drift det første som slår en. Det er riktignok ikke 
hele sannheten. Mye positivt av betydning for 
Nordens folk blir gjennom ført etter initiativ fra 
Nordisk Råd. Men dessverre finnes også eksemp
ler på det motsatte.

Ved denne sesjonen legges det fram  en nordisk 
kulturhandlingsplan. Forhåpningen er at denne 
vil bety nye skritt framover når det gjelder å for
sterke og utvikle det kulturelle samarbeidet og 
kulturfellesskapet mellom landene og folket i 
Norden.

Mitt inntrykk er at det er bred tilfredshet med 
profilen i denne handlingsplanen. Særlig vil jeg 
understreke den økte satsingen det legges opp til 
når det gjelder ungdomssamarbeid, utdanning og 
forskning.

Her vil jeg bare understreke hvor viktig det er 
for økt kultursam arbeid å øke språkforståelsen. 
Dette er det viktigste om rådet for å videreutvikle 
det kulturfellesskap som allerede er til stede i hele 
Norden. Det viktigste enkelttiltak for å få fart på 
dette ville være å skaffe mulighet for å se hver-



151Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 14.30— 17.40

andres fjernsynsprogrammer. Men her faller det 
nordiske samarbeid igjen i staver. M anglende be
sluttsomhet fra M inisterrådet er nå i ferd med å 
skape enda et eksempel på at det nordiske sam
arbeid fødte en mus.

Året 1988 er Nordisk Teknologiår. Det er viktig 
og vil innebære en øk t forståelse for teknologiens 
betydning og muligheter, men også dens begrens
ninger.

Tele-X er ett eksempel på ny teknologi som vil 
kunne bety nye muligheter når det gjelder kom
munikasjons- og informasjonsutviklingen innen
for Norden. Tele-X er en utfordring. Den har vi 
fra konservativ side i Nordisk Råd væ rt innstilt 
på å møte konstruktivt. Men dessverre, et hand
lingslammet ministerråd er nå i ferd med å drepe 
prosjektet før det biir satt ut i livet.

Jeg frykter nå alvorlig for at Tele-X er i ferd 
med å bli nok et sørgelig eksempel på nordisk 
sam arbeid på sitt tregeste og mest handlingslam
mede. Særlig sterk biir denne kontrasten innen
for et teknologisk felt som Tele-X, hvor utvik
lingen globalt går meget raskt, men hvor Norden 
beveger seg i et tem po som næ rm er seg det skan
daløse.

Jeg håper inderlig at vi i løpet av denne sesjo
nen kan få klare utsagn fra ministerrådshold om 
at man nå er villig til å gjøre de vedtak som er 
nødvendige for at Nordens folk kan gis mulig
heter til å se nordisk fjernsyn direkte.

Jeg er overbevist om at muligheter til å se hver- 
endres fjernsynsprogram mer ville fremmet nor
disk fellesskap og språkforståelse vesentlig bedre 
enn et eventuelt nordisk språkår i 1990, selv om 
det isolert sett er et positivt bidrag.

Jeg føler ellers et behov for å nevne enkelte 
eksempler hvor kulturhandlingsplanen vil kunne 
gi svært positive bidrag til ny vekst og utvikling. 
For Norden som helhet er det spesielt interessant 
at økt satsing innenfor kultursektoren i neste om 
gang vil kunne avleire en bedre økonomisk ut
vikling som vil kunne gi positive bidrag til sys
selsetting og ikke minst også til regional politikk. 
Slike om råder, som virker sammen på denne m å
ten, må tillegges økende vekt framover.

Et eksempel er økt innsats innenfor forskning
en. Det vil gi økt vekst i fram tida. Det samme vil 
bli resultatet av utvekslingsprogrammet N ord
plus, som skal være Nordens svar på ERASMUS- 
prosjektet. Inntil 1 200 stipendiater hvert år i våre 
naboland er et tall som merkes, også i nordisk 
sammenheng.

Økt eksamensgyldighet i alle de nordiske land 
er et annet eksempel som det må satses på å få 
bedre til i årene som kommer. Dette vil være ett 
av flere viktige bidrag til å etablere noe som kan 
kalles ”det felles nordiske arbeidsm arked” . Det 
vil være viktig for mobiliteten til vår kvalifiserte 
arbeidskraft, noe som i sin tu r vil gi positive 
vekstimpulser for Norden som helhet — og det 
trenger vi også.

La meg til slutt understreke min tilfredshet 
med at det nå foreligger forslag om å etablere det 
nordiske industrielle senter her i Oslo. Vi har sett 
fram til dette vedtak en stund. Det gir spennende 
muligheter for ny industriell vekst når dette sente
ret kommer i drift.

Landsstyresmand Niels Pauli Danielsen: Hr. 
præsident! Det er forståeligt, at de store lande i 
Norden taler om ” Norden i Europa” og de nor
diske landes tilknytning til det europæiske fælles
skab, men vi, der kommer fra de selvstyrende 
om råder i Norden, som efter Helsingforsaftalen 
på en helt anden måde end før er taget med i det 
nordiske sam arbejde, ser lige så meget og mere 
frem til et tæ ttere sam arbejde mellem de nordiske 
lande på de forskellige om råder, som vi mener at 
få lige så megen gavn a f som af et tæ ttere europæ 
isk samarbejde.

Vi forstår de store landes ønsker og beder om, 
at man i disse lande også forstår de ønsker, der 
næres i de selvstyrende om råder, ikke bare om et 
tæ ttere nordisk sam arbejde, men også om et selv
stændigt medlemskab at Nordisk Råd på linie 
med de øvrige nordiske folk. For G rønland og 
Færøernes vedkommende er der tale om et eget 
folk, der står i rigsfællesskab med D anm ark, men 
uden for det danske medlemskab a f EF.

Hr. præsident! Det er med glæde, vi konstate
rer, at M inisterrådet ved denne session vil komme 
med forslag om et revideret sam arbejdsprogram 
inden for social- og sundhedssektoren, og at man 
har udtrykt sin uro over, at børne-, ungdoms- og 
familiepolitik fik så lille en plads i den forrige 
beretning.

På Færøerne har vi forsøgt at føre en familie
politik, baseret på artikel 16, stk. 3, i FNs ver
denserklæring om menneskerettighederne, der si
ger, at familien er den naturlige og grundlæggen
de enhed i sam fundet og har krav på samfundets 
og statens beskyttelse. Vi har derfor fået vedtaget 
en lov, der sikrer alle kvinder, der føder, dag
pengemaksimum i 1/2 år, dvs. 24 uger. Her er den
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hjemmearbejdende kvinde stillet fuldstændig på 
lige fod med den udearbejdende.

Vi har på samme måde fået vedtaget en lov, der 
giver væsentlig større børnetilskud end før med 
størst vægt på børn under 3 år for at gøre det 
muligt for sm åbørnsfamilier at være mere sam
men, da dette må anses for at give barnet en større 
tryghed og bedre trivsel.

Vi er derfor yderst tilfredse med, at oplysning
en om , at Nordisk Socialstatistisk Komité, NO
SOSKO, er gået i gang med en undersøgelse af 
ydelsen til børnefamilier i Norden, og ser frem til 
at kunne hente endnu flere gode ideer fra det 
nordiske sam arbejde, da også vi arbejder med 
indkom sterstatning til forældre, der i visse si
tuationer passer egne børn, boligstøtte m. v.

Vi har også med tilfredshed noteret os, at NO
SOSKO, Nordisk Socialstatistisk Komité, arbej
der med næste udgave af ” Social Tryghed” , og at 
dér vil være et afsnit om G rønland og Færøerne.

Hr. præsident! Det var ved Nordisk Råds 35. 
session i Helsinki i fjor undertegnede nævnte den 
forhenværende svenske statsminister Tage Erlan
der og rejste spørgsmålet om en mere aktiv nor
disk politik m od alkohol- og narkotikamisbrug. 
Jeg kan her ved den 36. session med tilfredshed 
konstatere, at der kommer et medlemsforslag om 
styrkning a f behandlingsarbejdet i kampen mod 
alkohol og narkotika, og at der vil blive foretaget 
undersøgelser for at identificere og oplyse om de 
metoder, som viser sig særskilt effektive i be
handlingen.

Hr. præsident! Må det være mig tilladt at oply
se, at på Island og Fæ røerne har m an i de senere 
år haft meget fine resultater i behandlingsarbej
det med alkohol- og narkotikam isbrug efter den 
såkaldte Minnesotamodel eller Hazeldenmetode, 
som vi på Fæ røerne har betalt fuldt ud over den 
sociale sektor, forsorgsloven, ganske som vi yder 
gratis behandling på Blå Kors:s hjem efter syge
husloven.

Det forebyggende arbejde og rehabiliteringen 
a f misbrugere er et andet og måske endnu større 
problem.

Alkoholforbruget i de nordiske lande er meget 
stort og forårsager her som i den øvrige del af 
verden store sociale og sundhedsmæssige skader. 
Alkoholforskningen har allerede påvist en klar 
sam menhæng mellem totalforbruget af alkohol 
og udbredelsen a f skader, og målsætningen for 
Verdenssundhedsorganisationen, W HO, om at 
reducere alkoholforbruget med 25 pct. før år

2000 skulle væ re en naturlig målsætning for de 
nordiske lande.

Hr. Præsident! På Færøerne har vi haft kon
krete resultater af det nordiske sam arbejde og 
Nordisk Råds virke i bl. a. det Nordens Hus, der 
er rejst i Tórshavn, og oprettelsen a f Udviklings
fonden for Vestnorden, som startede sin virksom
hed i slutningen af 1987, og som vi venter spændt 
på skal komme op på en højere grundkapital og 
fuldt i gang med den for os så vigtige opgave med 
stimulering a f småforetagsvirksomheder, ganske 
som vi har nydt og nyder godt af Den Nordiske 
Investeringsbanks regionallåneordning.

Hr. præsident! Det har været et udtalt ønske 
om at holde sikkerheds- og udenrigspolitik uden 
for sam arbejdet i Nordisk Råd, men det har med 
tiden vist sig at være meget svært helt at undgå 
dette.

Dette har også været tilfældet denne gang, og 
man er kommet ind på urolighederne i Mellemøs
ten og har næ vnt Israels vanskeligheder. Jeg vil 
på vegne af Kristeligt Folkeparti på Færøerne 
minde om , at det er et gammelt folk, der her er 
tale om , Guds udvalgte, der har været igennem 
flere vanskeligheder og har været truet mere end 
de fleste andre, ja , udsat for tilintetgørelsesfor
søg fra mere end én verdensmagt, og som også vil 
komme igennem disse dages vanskeligheder med 
eller uden hjæ lp fra de nordiske lande, som fra 
starten har været Israel venligsindet.

Jeg kan huske et møde med den tidligere stats
minister Shimon Perez, der påviste de nordiske 
landes vanskelighed ved at forstå Israels problem, 
som er et sikkerhedsproblem af en sådan grad, 
som vi i Norden har alt for små forudsætninger
— for ikke at sige slet ingen — for at forstå.

Ingrid Sundberg: Herr president! Jag tanker 
tala om en felande länk i det nordiska sam arbe
tet. Vi har från flera talare hört att utvecklingen i 
Europa kommer att ställa våra nordiska länder 
inför nya utm aningar. Vi m oderater i Sverige 
trycker starkt på nödvändigheten av att lagstift
ning och industripolitik i vårt land i ökad grad 
inriktas på en om fattande integrering med det 
europeiska ekonomiska sam arbetet. D etta måste 
gälla hela Norden och också det nordiska sam
arbetet. Norden som hem m am arknad måste ock
så syfta till att riva alla gränser som finns mellan 
oss och den nu framväxande inre m arknaden i 
EG-länderna.

Nordiska rådet har ofta kritiserats för tung-
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roddhet i handläggning och genomförande av å t
gärder för att stärka det nordiska samarbetet. 
Bristerna ligger inte i viljan och inte i planeringen 
utan i åstadkom m andet av konkreta resultat, dvs. 
i de olika regeringarnas vilja att på nationellt plan 
följa Nordiska rådets beslut.

Nordiska rådet har många planer: en plan för 
jäm ställdhet, en handlingsplan för ekonomisk ut
veckling och full sysselsättning samt en datatek
nologisk handlingsplan. En handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet skall antas, en ny eko
nomisk handlingsplan är under utarbetande, och 
fler finns. Dessa planer har inneburit att många 
mycket värdefulla gemensamma projekt har kun
nat realiseras.

Jag vill ändå påstå att det fattas en viktig länk i 
det nordiska sam arbetet — länken mellan det 
nordiska planerandet och de nationella regering
arnas ansvar för att föreslagna åtgärder genom
förs i våra olika länder.

H är finns den stora skillnaden mellan EG:s 
arbetssätt och det nordiska samarbetet. EG:s be
slut är tvingande för medlemsländerna. Visser
ligen kan ett land förhandla sig fram till särbe
stämmelser eller ökad tidsfrist, men till slut måste 
man anta bestämmelserna. 1 Nordiska rådet upp- 
dras åt ministerrådet att vidta åtgärder, men ing
en domstol kontrollerar verkställigheten, och å t
gärderna består oftast av nya utredningar.

Jag skall ta  några exempel angående avveck
landet av tekniska handelshinder. Under nästa år 
lägger en äm betsm annakom m itté fram förslag 
för ministerrådet om harm oniserade bestämmel
ser vad gäller märkning av och tillsatser i livsme
del. Vilka regler som gäller i våra olika länder är 
redan kartlagt. Förslag kommer att framläggas 
om att ett nordiskt land för att få införa nya 
bestämmelser måste sam råda med övriga nordis
ka länder. Det är bra, men vem blir ansvarig för 
att nu rådande olikheter upphävs genom att be
rörda länder ändrar sin livsmedelslagstiftning? 
Inom EG är ett sådant förfarande ett självklart 
andra steg.

Inom EG inriktas arbetet med handelshinder 
huvudsakligen efter två linjer: dels den s. k. har
moniseringsmetoden, som används där det finns 
ett klart behov av säkerhetsföreskrifter vilka bör 
vara desamma i alla medlemsländer, dels princi
pen om ömsesidigt erkännande. Denna princip 
bygger på att en vara som godkänts i ett EG-land 
skall kunna m arknadsföras och säljas också i 
andra EG-länder.

Vad gör då de nordiska länderna? Vilka princi
per skall gälla för oss? Det är här som det fattas 
en länk. Det nordiska sam arbetet kan aldrig nå 
sina uppsatta mål, om inte Nordiska rådets beslut 
i högre grad blir tvingande för ministerrådet att 
genomföra, också i så m åtto att de måste följas 
upp med regeringsforslag till de olika parlam en
ten.

Jag skall säga några ord om campingvagnar, 
även om campingvagnar inte i sig är särskilt be
tydelsefulla. När det gäller avvecklingen av de 
tekniska handelshindren inom Norden upptogs 
campingvagnarna som ett pilotprojekt därför att 
de ansågs vara okontroversiella.

Nordiska biltekniska kommittén har nu helt 
och hållet enats om vilka bestämmelser som bör 
gälla i de olika länderna vad gäller campingvag
nar. För att dessa bestämmelser skall bli gällande 
och handelshindren försvinna fordras ändrad 
lagstiftning i våra länder. Det gäller, som sagt, ett 
pilotprojekt, och vi skall se vad som händer.

Anita G radin berörde dessa förhållanden i sitt 
tal och sade avslutningsvis att en tidplan för av
vecklingen av handelshindren skall framläggas. 
Men när skall man börja? Det finns i dag kon
kreta förslag med krav att ansvariga statsråd i 
våra olika länder skall lägga fram förslag om 
förändring av lagstiftningen.

Till sist vill jag, herr president, säga att det 
nordiska sam arbetet kan utgöra en förebild när 
det gäller kultur-, arbetsm arknads- och m iljöfrå
gor. Allt talar för att detta sam arbete kommer att 
utvecklas i än mer positiv riktning. Det är gläd
jande och är naturligtvis i sig självt tillräcklig 
anledning för oss att vara stolta över vad som 
åstadkomm its. Vad det nu gäller är emellertid de 
nordiska ländernas möjlighet att på ett sådant 
sätt hävda sig ekonomiskt i det nya Europa att det 
skapas ekonomiska förutsättningar för vidareut
veckling av bl. a. kultur- och miljöarbetet. Men 
då får det inte fattas någon länk i vår samarbets- 
kedja.

Minister Christian Christensen: Hr. præ si
dent! Siden vi sidst mødtes i Nordisk Råd, er der 
sket flere væsentlige ting, som på forskellig vis 
påvirker de nordiske landes stilling og muligheder 
for at føre nordisk miljøpolitik.

En af disse begivenheder er offentliggørelsen 
af rapporten fra Verdenskommissionen for Miljø 
og Udvikling, også kaldes Brundtlandkommis- 
sionen. Denne rapport har m edført en intensiv



154 Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 14.30— 17.40

debat i internationale sam arbejdsorganer og na
turligvis i alle de nordiske lande. Der er ingen tvivl 
om, at rapportens måde at anskue miljø og ud
vikling på vil sætte sig dybe og varige spor i vor 
politik.

Et spor er allerede sat, nemlig det udkast til nyt 
nordisk sam arbejdsprogram på m iljøom rådet, 
som M inisterrådet har udarbejdet, og som for 
tiden er ude til høring i en bred kreds af nationale 
og nordiske organer. Det nye program bygger 
direkte på Verdenskommissionens ideer om tvæ r
faglighed, integration af miljøspørgsmål i alle 
samfundspolitiske om råder og et internationalt 
syn på miljøbeskyttelsesarbejdet.

Programmet er endvidere mere principielt og 
langsigtet end tidligere programmer.

Jeg vil ønske, at Rådet vil indgå i en konstruk
tiv dialog med M inisterrådet om de nye ideer i 
programmet. Gennem en sådan dialog kunne vi 
støtte hinanden i anstrengelserne for at gennem
føre programmets ideer, for det kan blive be
sværligt nok at kræve, at alle gode kræ fter sam
arbejder.

M inisterrådet vil udnytte tiden frem til næste 
års session, hvor programmet fremlægges som 
ministerrådsforslag, til at indarbejde erfaringerne 
fra det nationale og internationale arbejde med 
opfølgning af Verdenskommissionens rapport.

Lad mig udtrykke det håb, at Nordisk Råd vil 
udnytte tiden lige så konstruktivt til at studere de 
nye ideer.

En anden vigtig begivenhed, som påvirker de 
nordiske lande, er ikrafttrædelsen a f EF-pakken. 
Dermed skabes der ikke bare en ny dynamik i 
EF:s arbejde med at etablere det indre marked, 
men der skabes også et nyt fundam ent for Fælles
skabets miljøpolitik. Dette skaber nye udford
ringer for det nordiske samarbejde, udfordringer, 
som samarbejdsministrene allerede har taget op. 
Det er jeg meget tilfreds med.

1 samspillet mellem EF og Norden vil Norden 
på nogle om råder blive nødt til at tilpasse sig 
udviklingen i EF, og på mange andre om råder vil 
resultaterne af det nordiske sam arbejde imidler
tid kunne udnyttes til at inspirere EF:s miljøpoli
tik.

På miljøpolitikkens område er det vigtigt at 
holde sig for øje, at Europa er andet og mere end 
Norden og EF. Landene i Østeuropa bidrager så
ledes væsenligt til både luft- og vandforureningen 
i Norden. Den øgede interesse for samarbejdet 
mellem Norden og EF må derfor ikke betyde, at

vi mister interessen for at påvirke de østeuropæis
ke lande, snarere tvæ rtim od. Overalt hvor vi for
handler om væsentlige miljøproblemers løsning, 
er vi afhængige af, at lande uden for EF og Nor
den kommer med i billedet. Det gælder særlig 
ECE, hvor vi for tiden forhandler en ny aftale om 
kvælstofoxider. Det gælder Helsingforskommis- 
sionen som netop har afholdt møde på minis
terniveau og truffet en række vigtige beslutning
er. Det burde i virkeligheden også gælde omkring 
Nordsøen, hvor DDR og Tjekkoslovakiet via de 
meget store europæiske floder er stærkt med
virkende til forureningen.

Så lad os ikke bygge nye skel op, men arbejde 
på at nedbryde de skel, som eksisterer i Europa.

Jeg har derfor også med tilfredshed konstate
ret, at Nordisk Råd har indbudt et bredt udsnit af 
europæiske lande til den planlagte konference for 
parlamentarikere i 1989 om havforurening. For
beredelserne til konferencen er ved at gå i gang i 
samarbejde mellem Ministerrådet og Nordisk 
Råd.

Ministerrådet arbejder samtidig på at etablere 
en nordisk plan mod havforureningen. Jeg tror 
derfor, at forholdene ligger godt til rette for sam
arbejdet fremover. Efter min mening vil den par
lamentariske konference om havforurening kun
ne tjene det hovedformål at sikre den nationale 
opfølgning af de internationale aftaler, som er 
indgået på den anden Nordsøkonference og på 
Helsingforskommissionens netop afholdte møde.

Hertil kommer, at de beslutninger, som senere 
skal træffes i de respektive konventioner, nødven
digvis skal følges op på det nationale plan. Uden 
forståelse og vilje i de nationale parlam enter vil 
aftalerne næppe få de miljømæssige effekter, 
som vi alle tror og håber på.

Lad mig slutte disse bemærkninger med at 
konstatere, at meget er nået i det seneste år, men 
at fremtiden også rum m er store udfordringer for 
den nordiske miljøpolitik. Ikke mindst arbejdet 
med at følge Verdenskommissionens anbefaling
er op vil give os nok at gøre. Desuden skal det nye 
miljøprogram drøftes og fastlægges. Den nye 
økonomiske handlingsplan skal gennemanalyse- 
res for sine miljømæssige konsekvenser. En nor
disk havforureningspolitik skal sammenfattes, og 
vi skal tage fat på næste runde af den nordiske 
handlingsplan mod luftforurening.

Der er meget store opgaver forude for de nor
diske lande på miljøpolitikkens områder. Jeg hå
ber på et godt samarbejde derom.
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Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Det, der 
bringer mig på talerstolen, er miljøminister 
Christian Christensens rigtige og vægtige og 
smukke ord om , hvordan vi kommer videre i det 
helt nødvendige sam arbejde omkring dette at få 
gjort op med forureningen. Det var det afsnit, der 
handlede om de østeuropæiske lande, jeg er lidt 
optaget af, for det er jo  rigtigt, at vi kan her i 
Norden omkring Østersøen rense op, så vi synes, 
vi gør vort for at få en ren Østersø. Og man kan 
sige: Hvad nytter det, om andre lande ikke renser 
op efter sig? Nu er det sådan, at jeg tror bestemt, 
at andre lande gerne vil, men har ikke teknologi
en til det, og om vi mener noget med de ord vi 
siger, kan vi ikke fortsæ tte med at forbeholde os 
teknologien for os selv og ikke åbne op for mulig
heden af, at de lande, som vi skal samarbejde 
med om forureningen, at de må få vores tekno
logi.

Jeg nævner det her, fordi miljøministeren på 
dette møde med disse ord, der her blev sagt, og 
miljøministeren, som vores udvalg havde møde 
med i går, skal være opm æ rksom  på, at her er et 
problem. Hvis vi vil gøre dette rigtigt, kan vi ikke 
blive ved med at forbeholde os den teknologi og 
den hjælp, som disse lande skal have for at kunne 
rense op. Vi kan ikke på den ene side sige, at de 
skal være med til at rense op, og på den anden 
side sige, at de ikke m å få teknologien til det, selv 
om vi har den. Og så for det tredje skælde dem ud 
over, at de forurener. Det er hykleri, og det kan vi 
ikke være bekendt.

Jeg vil spørge ministeren, om ministeren er lige 
så optaget af dette spørgsmål, som vi er nogle 
stykker der er, og om , hvad der i givet fald kan 
gøres ved det?

Minister Christian Christensen: Jeg er glad, at 
fru Lilli Gyldenkilde fulgte dette meget vigtige 
spørgsmål op.

Som det er sagt af en tidligere indleder her, kan 
vi i Norden alene ikke rense op i vore farvande, 
hvis ikke vi får andre med.

Derfor arbejdede vi også fra dansk side meget 
stærkt på, at Østersøkonferencen for en måneds 
tid siden skulle være på ministerplan, og at den 
b l.a . skulle dreje sig om havforurening specielt 
med kvælstof.

Vi har haft kontaker med Østersølandene. Jeg 
kan nævne i den forbindelse, at Danmark har 
aftale om miljøsamarbejde med DDR og med 
USSR. Det er givet, at vi alle må være med på et

realistisk plan, og det var en oplevelse, at syv 
lande omkring Østersøen underskrev aftaler om 
at reducere kvælstofudslippet med 50 pct. inden 
1995. Det er 2 år længere end den danske vand
miljøhandlingsplan, som ligger til grund for disse 
forhandlinger. Det er et meget positivt og et vig
tigt skridt fremad.

Det er klart, at vi må sam arbejde med hinan
den om den bedst tænkelige teknologi.

Kemppainen: Herr president! Jag har inte lagt 
märke till att någon annan skulle ha uppm ärk
sam mat att i dag är den internationella kvinnoda
gen. Jag hälsar alla kvinnor och önskar dem 
framgång i kampen för kvinnornas jäm likhet och 
social befrielse. Länge leve kvinnan — såsom 
också mannen!

1 ministerrådets redogörelse (C 2) om nordiska 
sam arbetsprogram fäster m an speciell uppm ärk
samhet vid integrationsutvecklingen i Europa. 
Det är alldeles klart att den europeiska gemen
skapens beslut och utveckling i EG även påverkar 
EFTA-länderna inklusive de nordiska länderna. 
Ministerrådets betoning i samarbetet är enligt 
min uppfattning felaktig av två orsaker.

För det första underordnar man sig för mycket 
det som EG kommer att fram föra eller till och 
med diktera åt EFTA-länderna t. ex. då det gäller 
tekniska standarder eller motsvarande normer 
som rör ekonomisk verksamhet. 1 programmet 
betonar man förvisso utökandet av det nordiska 
sam arbetet, men man borde ställa som mål att i 
förhandlingar mellan EFTA och EG påverka sa
kernas innehåll. Med detta menar jag, att vi inte 
kan underordna oss sådana beslut som görs i 
Bryssel och gäller oss t. o. m. så att vi överhuvud
taget inte hörs i saken.

För det andra och detta är huvudpunkten i min 
kritik över C 2 dokum entet. Då man talar om 
Europa avser man endast dess västra del — och 
detta är ju ett förnekande av den gällande verklig
heten. Vi här i Norden bör m innas att Europa 
sträcker sig från Atlanten till Ural. Vi borde vara 
speciellt intresserade av den utveckling, perestroj
ka, som pågår såväl i Sovjetunionen som i andra 
socialistiska länder. Den ekonomiska reformen 
gör dessa länder till allt intressantare m arknads
om råden. Med detta öppnar sig många nya eko
nomiskt produktionella sam arbetsobjekt också 
för de nordiska länderna. M iljöfrågorna känner 
inte heller i Europa till några gränser, som också 
minister Christensen konstaterade i sitt anföran-
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de, och därför kan stoppandet av nedsmutsning
en samt förbättrandet av miljön endast ske ge
nom ett om fattande internationellt samarbete. 
Detta gäller både Östersjön och andra havsområ
den som omger Norden. Än mera gäller det luft
föroreningar som förorsakar ödeläggelse i våra 
skogar och insjöar. Redan detta borde övertyga 
oss om att det inte är i enlighet med nordiska 
intressen att förbehålla sig sam arbete enbart med 
Västeuropa u tan att man allt mera målmedvetet 
bör främ ja ett allmäneuropeiskt samarbete på 
ekonomins, vetenskapens, teknikens, miljövår
dens, kulturens, det vill säga på alla om råden av 
det mänskliga livet. Till detta strävade jag för min 
del då den internationella kommitténs mandat 
definierades.

Partisekreterare Michail G orbatjov föreslog i 
sitt tal i M urmansk den 1 oktober 1987 samarbete 
med de nordiska länderna och andra nordiska 
stater i det arktiska området. Alla de nordiska 
länderna är otvivelaktigt intresserade av ett till
godogörande av de arktiska energi- och andra 
naturtillgångarna. Men vi borde förvisso också 
vara intresserade av miljövård i dessa mycket sår
bara nordiska om råden och av vetenskapligt sam
arbete i Arktis liksom också av öppnandet av nya 
trafikförbindelser på havsområdena. Allt mera 
betydelsefulla har dessa om råden blivit också mi- 
litärpolitiskt. Här i Norden möter ju två militär
allianser varandra såväl till lands som till sjöss 
och i luften. Därför är det nödvändigt att be
främ ja säkerheten på de nordiska havsområdena 
och sträva till nedrustning och minskad spänning 
på om rådet. Det skulle behövas ett eget KSSE- 
möte där man tillsammans kunde diskutera dessa 
frågor.

Det skulle redan vara tid att förverkliga presi
dent Urho Kekkonens för 25 år sedan tagna ini
tiativ om en kärnvapenfri zon i Norden. Parla
m entarikerna har tillsammans med folkrörelser 
på ett positivt sätt befräm jat saken. Nu är det 
regeringarnas sak att ta steg till en lösning. Om vi 
dock inte har haft för vana att skynda i det nor
diska sam arbetet så borde väl ett kvarts sekel vara 
nog också i denna fråga för mognandet av be
slutsprocessen.

Ett beslut om bildandet av en kärnvapenfri zon 
i Norden skulle vara den bästa möjliga förtroen- 
deskapande åtgärd, vilka vi alltför mycket saknar 
i dag. Det stöder de allm änna strävandena att 
stoppa upprustningen och främ ja nedrustningen 
såväl av kemiska som konventionella vapen.

Herr president! Jag vill med detta inlägg be
tona att vi i de nordiska länderna enligt min upp
fattning i all vår verksamhet bör kämpa mot dis
kriminering, isolering, blockbildning och be
främja allmäneuropeiskt, paneuropeiskt sam ar
bete på en bas som är jäm bördig för alla parter. 
Genom att befräm ja ett sådant sam arbete, be
främ jar vi samtidigt förverkligandet av en ny in
ternationell ekonomisk ordning. Genom att för
verkliga egna initiativ till att stoppa kapprust
ningen ger vi vårt eget positiva bidrag för av
spänning och fred.

Statsråd Finn Kristensen: President! Jeg vil ta 
for meg to aspekter som er særlig interessante når 
det gjelder forholdet mellom den framtidige tek
nologiske utviklingen og miljø- og ressurshensyn.

For det første må den teknologiske forskning 
bidra til å sikre en bærekraftig teknologisk ut
vikling, slik at vi ikke i framtiden også må rydde 
opp i miljøproblemene fra den nye teknologien 
som utvikles. Dette vil stille strenge krav til hel
hetsvurderinger og evner til å se de samlede kon
sekvenser av den teknologiske forskning som fo
regår.

For det andre må den teknologiske forskning 
og utvikling bidra til å løse eksisterende miljø
problemer. Utvikling av slik teknologi kan åpen
bart gi oss et konkurransefortrinn som produsen
ter av miljøteknologiske prosesser og produkter.

I Norge tar vi nå sikte på en opptrapping av 
denne type forskning. Det legges opp til at de 
økonomiske virkemidler vi disponerer til nyska
ping i næringslivet, sammen med statlige utvik- 
lingskontakter, skal stimulere til mer miljøvenn
lige prosesser og produkter.

NTNF, Norges Teknisk—Naturvitenskapelige 
Forskningsråd, vil f. eks. spille en viktig rolle i 
dette arbeidet hos oss. NTNF legger i sin forsk
ningsstrategi stor vekt på å utnytte resultatene fra 
de andre prioriterte satsingsområdene som bio
teknologi, informasjonsteknologi og material
teknologi for å bedre de samlede miljøhensyn. 1 
tillegg har NTNF et eget prosjekt rettet mot in
dustriell miljøteknologi.

Miljøvern er sektorovergripende. Det er klart 
framhevet i rapporten fra Verdenskommisjonen 
for miljø og utvikling. I Norge har vi nå nedsatt et 
regjeringsutvalg ledet av miljøvernministeren, og 
består for øvrig av utenriksministeren, land
bruksministeren, næringsministeren, fiskerimi
nisteren, samferdselsministeren og olje- og ener-
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giministeren. Dette utvalget skal ta  fram  kon
krete handlingsprogramm er på utvalgte innsats
om råder i regjeringens oppfølgingsarbeid.

A integrere miljøhensyn i de tradisjonelle sek
torers politikk kan by på store utfordringer, og 
Regjeringen har derfor funnet det riktig å oppret
te et ministerutvalg for å styre dette arbeidet. 
Utvalgets sammensetning gjenspeiler også til en 
viss grad hvilke om råder m an har valgt å satse på 
nasjonalt i første omgang. Min kollega, m iljø
vernministeren , vil komme inn på dette i besvarel
sen av et spørsmål onsdag ettermiddag.

Stadig flere melder om internasjonale forvent
ninger om at de nordiske land skal bli foregangs
land når det gjelder å løse våre miljøproblemer. 
Derfor er arbeidet med et nytt nordisk sam ar
beidsprogram om miljøvern innen Nordisk Mi
nisterråd meget viktig.

Samtidig har de nordiske sosialdemokratiske 
partiene skrevet utkast til et m iljøprogram . Dette 
arbeidet framhever miljøpolitikken og understre
ker at den må være sektorovergripende og at vi 
alle må stå ansvarlige for miljøkonsekvensene av 
våre tiltak og bidra til å forebygge skader på helse 
og miljø.

G jennom å bruke Norden som base vil næ 
ringslivet i de nordiske land kunne ha større sjan
se til å hevde seg internasjonalt og møte de inter
nasjonale utfordringer og muligheter på disse 
områdene.

Etableringen av det indre marked i EF i 1992 er 
en av de største utfordringer de nordiske land står 
overfor i årene framover. Slik jeg ser det, må vi få 
til et mer effektivt sam arbeid i Norden for å få en 
sterkere posisjon vis-å-vis resten av Europa. Det 
nordiske samarbeidet blir dermed på mange om 
råder en nødvendig forutsetning for et vellykket 
samarbeid med EF, og jeg framhever dette nå 
særlig i forbindelse med det jeg har nevnt om 
forskning, produktutvikling, nyskaping och mil
jøspørsm ål.

M inisterrådsforslaget om det nordiske indust
rielle sentret skal behandles senere denne uke. Jeg 
vil derfor bare nøye meg med å peke på at vi 
gjennom sentret nettopp får en instans som vil 
være et viktig virkemiddel framover i våre be
strebelser på å møte nye utfordringer på om råder 
som krever nye innsatser innen teknisk forksning 
og utvikling, ikke minst, som sagt, når det gjelder 
miljøhensynene.

Det nordiske Teknologiåret vil også spille en 
viktig rolle gjennom det store antall aktiviteter

både nasjonalt og nordisk som burde kunne bi
dra til å øke forståelsen for teknologiens betyd
ning for en fornuftig samfunnsutvikling.

Jeg føler at det er nødvendig i denne sammen
heng også å peke på utdanningens betydning for 
næringslivets vekstmuligheter generelt og ikke 
minst på det om rådet jeg nå har om talt, i tida 
framover. De nordiske landene er i verdenstop
pen når det gjelder ressursanvendelse til u tdan
ning. Men hvor effektiv er anvendelsen av disse 
midlene? Jeg tror at vi her har mye å vinne ved 
f. eks. å samarbeide mer effektivt over grensene i 
Norden. De nordiske industriministre har derfor 
tatt initiativ til et sem inar om mulighetene for økt 
nordisk sam arbeid om høyere teknisk utdanning 
sett i lys av det behov vi har innenfor næringslivet 
i våre nordiske land. Jeg håper det vil vise seg at 
alle berørte parter vil innse betydningen av resul
tater på dette om rådet, ikke minst av produktivi
tetshensyn og dermed vår evne til å møte de 
mange og spennende utfordringer vi står overfor 
på en rekke om råder, og som sagt, i denne sam
menheng særlig innenfor det som totalt sett be
rører vårt miljø i dag og i morgen.

Landsstyresmand Klein: Hr. præsident! Det er 
mig en stor glæde, at jeg har fået tildelt taletid i 
denne forsamling, hvor vi gang på gang gensidigt 
har pointeret det ønskelige i et kulturelt sam
arbejde på tværs af kultur, sprog og forudsæ t
ninger — ja , på tværs a f  Atlanterhavet.

Kulturelt har vi samarbejdet længe. Jeg kan 
som eksempel nævne vor flere hundredårige tra 
dition omkring sameksistens både med Danmark 
og med det øvrige Norden. Vi er blevet påvirket af 
jeres kultur på godt og ondt.

Et a f  de spørgsmål, som vi skal tage stilling til 
her på sessionen, er et forslag til en ny nordisk 
kulturel handlingsplan, som har gennemgået den 
sædvanlige behandling både på ministerplan og i 
Rådets kulturelle udvalg.

Der er mange positive elementer i planen, som 
den nu foreligger, bl. a. øgede midler til kultur
fondet og forslag til nye kulturpriser. Det er vig
tigt at fastholde en udvidet opfattelse af kultur
aktiviteten i Norden.

Ikke mindst det almenkulturelle om råde har 
stor færøsk interesse. Generelt kan man om kul
turaktiviteten i det land, som jeg repræsenterer, 
sige, at den i betydelig grad udspringer af perso
ligt engagement. Organisatorisk er dette nok et 
handicap, men det har også sine klart positive og
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initierende fordele, som bør påskønnes. Det er 
af vital interesse for det nordiske kultursam ar
bejde i fremtiden, at man tager højde for disse 
forhold og yder det spontane og ikke-institutio- 
nelle kultursam arbejde og am atørvirksom heden 
påskønnelse og støtte. Efter min opfattelse er 
der nemlig en større og mere indlysende sam
menhæng mellem kultur og engagement end 
mellem kultur og bureaukrati.

Jeg har med tilfredshed noteret mig, at man fra 
Nordisk Råds side nu er gået aktivt ind i at støtte 
grundlæggende forskningsprojekter — også på 
Færøerne. Det, som jeg tanker på, er Biofar- 
projektet. De formål, der er angivet for projektet, 
går ud på, at det er grundvidenskabeligt, at det er 
et internordisk projekt, at det kan blive til gavn 
for den færøske marinbiologi som for marinbio
logien i den øvrige nordiske land, bl. a. fordi der 
er knyttet såvel forskning som forskeruddannelse 
til projektet.

Projektets betydning ud over det, der er sagt, 
kommer til at ligge i, at der bliver skabt en viden 
om havbundens fauna omkring Fæ røerne, som 
kan blive af uvurderlig betydning for kvoteringen 
og den videre udvikling af det færøske fiskeri
erhverv.

Desuden kan områdets fauna — om rådet er 
nok det mindst forurenede, man kan finde i dag
— tjene som sammenligningsgrundlag for de un
dersøgelser, der foregår i Kattegat, i Skagerak og i 
Nordsøen. Forskere regner med, at disse områder 
allerede var påvirket a f menneskeaktiviteter, in
den de pågående undersøgelser startede.

Jeg ønsker held og lykke for den nordiske kul
turhandlingsplan. Det er en meget god begyndel
se. Men der skal politisk vilje bag, hvis vi skal 
høste resultater.

Dounreay er ved at blive et navn, et begreb, 
som de fleste i Norden er blevet opm ærksom m e 
på. Det er vigtigt, at Dounreay således er kommet 
i søgelyset, specielt fordi Dounreay-spørgsmålet 
drejer sig om et forsøg fra atom kraftindustrien 
på at føre os ind i plutoniumsteknologien. Doun
reay er planlagt som en del af et stort europæisk 
program.

Tjernobyl vækkede mange. Men allerede året 
før Tjernobylulykken var der et aktivt m od
standsarbejde i Skotland, på Orkneyøerne, på 
Shetland og her i Norge. Det er dette grundige 
informations- og m odstandsarbejde, som skal 
have æren for, at Dounreay er blevet en inter
national politisk sag. Jeg havde selv den glæde at

være med i en delegation til det britiske underhus 
og afleverede de første 220.000 norske under
skrifter i Downing Street i London i begyndelsen 
af sidste vinter. Dette besøg fra aktionen ” Norge 
mod Dounreay” , det norske Venstre, parla
mentsmedlem Jim Wallace fra Orkneyøerne og 
Shetland, Norges Bondelag og mig selv, førte fak
tisk til de første nyhedsindslag om Dounreay i de 
vigtigste nyhedskanaler i London. Siden er m od
standsarbejdet bare vokset og vokset, og vi kan 
nu fremvise både en ” liberal N ordsøgruppe” 
med centrale politikere fra alle landene rundt om 
Nordsøen og ikke mindst NENIG. Den færøske 
regering og fiskeriindustri er med til at støtte dette 
vigtige arbejde økonomisk sammen med fylkes
tingene og de politiske myndigheder på Shetland 
og Orkneyøerne. Disse to øsam fund samt norske 
interesser har også deltaget i den længste offent
lige høring, Skotland nogen sinde har haft, Dou- 
enreayhøringen i Thurso. Alene har Orkney Is
lands Council, Orkneyøernes parlam ent, brugt 
mere end 5 millioner danske kroner på at m odar
bejde den farlige nabo.

Næsten fra begyndelsen, må m an sige, er der 
grund til at være optimistiske. Ministeren for 
Skotland vil komme med sin afgørelse engang i 
foråret. Men uanset hvad konklusionen bliver, er 
der store chancer for, at hele det europæiske 
atom kraftsarbejde slår revner. Den folkelige 
m odstand m od Dounreayanlægget har også klart 
vist, hvor megen tvivl og m odstand planerne har 
ført til blandt politiske myndigheder.

Minister Liikanen: Herr president! I Västeuro
pa har under 1980-talet den ekonomiska tillväx
ten varit klart lägre och arbetslösheten avsevärt 
högre än i andra industriländer. I vår världsdel 
har på sistone medvetandet tilltagit om behovet 
att stimulera ekonomin och avlägsna hindren för 
en gynnsammare utveckling. Jag konstaterar än 
då med beklagande, att intresset för sam ordnade 
insatser för den europeiska ekonomin tills vidare 
inte har lett till resultat på grund av betänklig
heter i synnerhet från tyskt håll. Jag hoppas att 
förutsättningarna för framsteg har förbättrats till 
OECD:s ministermöte, som hålls i maj under 
svenskt ordförandeskap. I dag har finansminist
rarna här i Oslo diskuterat situationen och vi har 
alla i Norden varit ganska eniga om politiken.

Det mest betänkliga är, att i Europa den låga 
tillväxttakten i förening med våldsamma fluktua
tioner i valutakurserna har lett till återhållsamhet
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i investeringsverksamheten. Trots en konjunktu
ren uppgång i investeringarna är deras nivå oro
väckande låg. Under de senaste tio åren har ut
vidgningen av den produktiva kapaciteten t. ex. i 
Förbundsrepubliken Tyskland halverats jäm fört 
med genomsnittet för efterkrigstiden. Det är klart 
att en dylik utveckling har allvarliga ekonomiska 
och sociala följder. Vi kan inte på sikt basera 
tillväxten på ökad konsumtion finansierad med 
inbesparingar från nedgången i priserna på olja 
och råvaror.

Ett eminent hot mot de europeiska ekonomi
erna föreligger i den aktuella handels- och valuta
politiska utvecklingen. Den japanska yenens vär
de har sedan mars 1985 fördubblats i förhållande 
till dollarn men knappast alls ökat i förhållande 
till de västeuropeiska valutorna — gentemot den 
tyska marken har den rent av devalverats. För
ändringen i valutarelationerna i sam band med en 
lägre efterfrågeökning i USA kan medföra en 
abrupt tillväxt i utbudet av japanska produkter i 
Europa, vilkas m arknadsandel mellan 1984 och 
1987 redan ökade från 9 till 14 procent. Samma 
gäller sydostasiatiska länder med liknande valu
takurspolitik som Japan. Samtidigt pressas Euro
pa hårt också av N ordam erika, vars konkur
renskraft brant har förbättrats till följd av dollar
raset.

Vi behöver nu utan tvivel en europeisk tillväxt- 
och stabiliseringspolitisk handlingsplan för att 
undvika en långvarig stagnation. I detta hänseen
de kommer OECD:s ministerråds m ajm öte att 
spela en viktig roll. Det är en absolut nödvändig
het att försäkra, att sådana åtgärder inte leder till 
en snabbare inflationstakt. Här har arbetsmark- 
nadsparterna ett stort ansvar.

Stora förhoppningar har fästs vid fullföljandet 
av EG:s inre m arknad till 1992 och det samtidiga 
utbyggandet av ett dynamiskt europeiskt sam- 
arbetsom råde såsom en ram för strukturella re
former i de europeiska ekonomierna. Vi kan lik
väl inte uteslutande förlita oss på institutionell 
autom atik — som för övrigt kan leda till bakslag 
för länder utanför EG — utan vi måste angripa 
problemen som sådana.

Den ekonomiska utvecklingen i Finland har 
varit övervägande gynnsam. Totalproduktionen 
växte i fjol med drygt 3 procent och utan det 
missväxtdrabbade jordbruket över 4 procent. De 
fasta investeringarna ökade på nytt och arbets
lösheten minskade. Till följd av den snabbare till
växten i Finland än i OECD-om rådet försäm ra

des den externa balansen kraftigt. Tendensen till 
ökande underskott i bytesbalansen utgör den vik
tigaste restriktionen för den finska ekonomin.

Inkomstpolitiken i Finland är i dag helt öppen. 
De tidigare tvååriga avtalen löpte ut i februari. 
Vissa intressegrupper siktade på nya centralisera
de avtal. Regeringen å sin sida lovade bidra med 
finanspolitiska åtgärder i anslutning till den kom
mande inkom stskattereformen, som skulle ha ga
ranterat en realinkomststegring på 3,5—4 pro
cent under komm ande två år med m oderata no
minella löneförhöjningar. Tyvärr godkände alla 
parter inte detta förfarande. För närvarande kon
kurrerar de olika arbetstagarförbunden om lö
nekraven, och läget är osäkert. Erfarenheten vi
sar, att i länder med högt organiserad arbetskraft 
är centraliserade avtal mindre inflationsdrivande 
än avtal på förbunds- eller företagsnivå. Det är 
naturligtvis också svårare att uppnå socialpoli
tiskt önskvärda mål med spridda avtal. Jag hop
pas, att slutresultatet av den pågående inkom st
rundan inte kommer att skada Finlands hittills 
väl hävdade internationella priskonkurrenskraft.

Ueland: Hr. president! Nordisk Råd har 
mange viktige saker på sakskartet denne sesjo
nen. Det må vere første gongen vi har heile 10 
ministerrådsforslag oppe til handsam ing i ein og 
same sesjon. Nordisk Råd er invitert til å vedta 
fleire nye handlingsplanar og program av stort 
omfang. Dette stemmer dårleg med den kritikken 
som frå tid til anna dukkar opp, om at mangel på 
idear er eit hovedproblem i Nordisk Råd.

Eg trur nok me heller bør setja søkjelyset på 
oppfølginga av alle dei gode ideane og forslaga 
som vert handsam a og vedtekne i Nordisk Råd. 
Derfor er det litt skuffande at me heller ikkje til 
denne sesjonen har fått noko opplegg frå Minis
terrådet om alternative m åtar å finansiera det 
nordiske samarbeidet på. Det er hemm ande for 
effektiviteten i det nordiske samarbeidet at bud
sjettet faktisk til kvar tid biir fastlagt mest ut frå 
den stramm e budsjettpolitikken i enkelte av med
lemslanda. Sjølv om det vil krevja strengare 
sjølvdisiplin og prioritering, burde økonomien i 
Nordisk Råd ha vore sterkare knytt til konkrete 
prosjekt enn til ei meir eller mindre fastlåst ram 
me.

Me vil vedta nye og viktige planar på denne 
sesjonen, men vi har også eksisterande planer 
som skal følgjast opp.

Eg vil nytta dette innlegget til å snakka om den
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nordiske datateknologiplanen som , som kjent, 
vart sett i gong i 1985, og som skal avsluttast neste 
år, i 1989.

Kommunikasjonsutvalet har før denne sesjo
nen fått fleire interessante dokum ent om status 
for planen, og me ventar med interesse på Minis
terrådet si vidare handsaming og på eventuelle 
forslag.

Det er ved utgangen av 1987 brukt 80—90 mill. 
kr. til datateknologiplanen, som har ei total ram 
me på 100 mill. norske kr. i femårsperioden.

Det er gitt økonomisk støtte til over 80 ulike 
delprosjekt. G odt over 100 bedrifter og over 30 
institusjonar og høgskular har vore involverte. 
Dette viser at det er skapt mange nye miljø kring 
datateknologien, delvis på tvers av samfunnssek
torer og på tvers av landegrenser. Dette skulle 
tyda på at planen har skapt grunnlag for eit vidare 
og meir langsiktig samarbeid. Også i denne sam
anhengen er det vel eit spørsmål om ikkje priori
teringa bør gjerast strengare i fram tida.

No er det ikkje langt fram til 1989, og me bør 
så snart som mogeleg ta stilling til korleis den 
nordiske satsinga og samarbeidet på dette om 
rådet best kan førast vidare når planperioden går 
ut. Det er viktig å få klarlagd
— om planen skal følgjast opp slik at det vert ein 

rullerande plan på same måten som den øko
nomiske handlingsplanen,

— om kva tiltak som skal prioriterast i neste fase
— den langt største delen har no gått til den 
industrielle forskings- og utviklingsdelen,

— korleis arbeidet bør leggjast opp for å sikra 
maksimal koordinering med dei nasjonale 
program som no er vedtekne, og i denne sam
anhengen også spreia inform asjon om dei na
sjonale erfaringane til andre medlemsland. 

Etter mitt syn bør Nordisk Råd følgja opp det
te området av det nordiske samarbeidet ved å 
forlenga datateknologiplanen. Ein kunne tenkja 
seg ei samordning med den økonomiske hand
lingsplanen, men datateknologien har mange 
andre aspekt enn det reint økonomiske. Den ras
ke utviklinga innan høgteknologien opnar for nye 
alternativ i samfunnsutviklinga. Det må vere vik
tig at me får med oss dei verdfulle sidene av den 
nordiske samfunnsmodellen også i framtida. Me 
må ikkje gløyma at dei såkalla mjuke delane av 
teknologidebatten også er svært viktige.

Men den viktigaste føresetnaden for ein ny da- 
tateknologiplan må vera å visa vilje til satsing. 
Sjølv om 100 mill. kr. over fem år er mykje peng

ar i det nordiske sam arbeidet, er det lite om ein 
sam anliknar med innsatsen nasjonalt, for ikkje å 
snakka om tilsvarande europeiske og internasjo
nale program. Men også i høve det europeiske 
samarbeidet må ein lesa statusrapportane positivt 
ved at nokre av dei nordiske prosjekta er gått inn i 
større europeiske program. Dette er eit interes
sant poeng særleg no då Nordisk Råd arbeider 
med og drøftar si stilling i internasjonal sam an
heng.

Det ville føra for langt i dette innlegget å gå 
djupt inn i spørsmåla om korleis det bør priorite
rast innanfor dei økonomiske ram mene i ein 
eventuelt rullerande dataplan. Dersom utviklinga 
innan datateknologi ikkje skal forsterka den al
vorlege sentraliseringa, som me spesielt har hatt 
her i landet, må spesielle program for utvikling av 
distrikta prioriterast langt sterkare i neste fase. 
Kommunar og fylkeskommunar må trekkjast 
meir med, og eg meiner det ligg eit stort potensia
le for nordisk samarbeid innanfor region- og di
striktsutvikling. Me veit at om distrikta ikkje 
kjem med i teknologiutviklinga for fullt, kan pri
sen for utviklinga til sist verta langt høgare enn 
rekna med. Eg vil i denne samanhengen visa til 
min kollega O ddrunn Pettersen sitt innlegg, der 
ho gjekk detaljert inn på kva det kostar å sentrali
sere.

Elver Jonsson: Herr president! Det finns några 
karakteristiska drag i det nordiska samarbetet 
som vi måste vara uppm ärksam m a på. Vi fattar i 
rådet nog så heroiska beslut, livligt påhejade i 
egna och andras högtidliga tal om vikten av ett 
utvecklat samarbete. 1 en lång rad ärenden har 
handlingsplaner antagits.

Allt detta är bra. Men det finns en risk att det 
mera blir planer än handling! Det bör leda till en 
mera kritisk granskning av både ministerrådsfor
slag och våra egna rådsförslag. Dessutom bör en 
alltmer aktiv uppföljning av tidigare fattade be
slut göras. H är har inte minst budget- och kon
trollutskottet en mycket viktig uppgift.

Den svenske samarbetsministern Mats Hell
ström sjöng på förmiddagen det nordiska sam
arbetets höga visa. Han erinrade om möjligheten 
för nordiska medborgare a tt fritt röra sig över 
gränserna, rätten att söka arbete och få social 
trygghet i valfritt nordiskt land. H är har vi i Nor
den varit föregångare. Herr Hellström upprepade 
sin tes senare i talet.

Herr president! Påståendet stämm er i teorin,



161Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 14.30— 17.40

men i praktiken finns det massor av jo rdnära men 
högst reella hinder, som är ett besvärande fak
tum.

Flertalet av de frågor som diskuteras och be
handlas i Nordiska rådet i dag är av övergripande, 
allmängiltig natur. Se bara på innehållet i några 
av de ministerrådsforslag som presenteras vid 
årets session: nordiskt industriellt center i Oslo, 
Nordiska investeringsbankens regionallåneord
ning, nordisk projektexportfond och nordiskt 
bioteknologiskt sam arbetsprogram !

Få av dessa är direkt inriktade på den enskilde 
nordbons intressen, t. ex. hans svårigheter och 
bekymmer vid resa eller flyttning mellan länder
na. Detta är ett förhållande som inte är nytt för 
denna session eller för de senaste årens sessioner. 
Tvärtom har de präglat hela 1980-talet.

En första reaktion mot denna utveckling kom 
emellertid i början av det här decenniet då termen 
nordiskt medborgarskap infördes i den nordiska 
debatten. Nordiskt medborgarskap som begrepp 
syftar inte till bildandet av en nordisk forbunds
stat eller till att ett nordiskt enhetligt pass för 
nordbor skall användas. Nordiskt m edborgar
skap avser de hinder av olika slag som flyttande 
nordbor möter före flyttningen, under själva re
san, vid ankomsten till grannlandet och vid åter
flyttning.

Med detta som utgångspunkt antog vi 1982 ett 
yttrande om att ministerrådet borde beakta de 
problem som möter människorna i Norden vid 
resa, byte av arbetsplats eller flyttning. Initiativ 
borde tas som beaktade de i vid mening sociala 
sidorna av det nordiska samarbetet.

Det kom att ta lång tid innan några initiativ- 
togs av ministerrådet. En utredning tillsattes efter 
flera års uppm ärksam m ad väntan från rådsmed- 
lemmarnas sida. Sedan kom produkten, en första 
sådan, vid sessionen 1986. Det var en "tegelsten” 
om 400 sidor, benämnd ” Nordbors rättigheter i 
Norden” . Denna ger information om de hinder 
som flyttande nordbor möter i stort och smått.

Jag har i Nordisk Kontakt givit uttryck för en 
starkt kritisk inställning till hur denna utredning 
har bedrivits. Där har jag bl. a. skrivit:” Vad hjäl
per det på kort sikt nordiska medborgare att de 
faktiska hindren kartläggs? Grundidén med nor
diskt medborgarskap var ju  att hindren antingen 
skulle bort eller att m edborgarna skulle få hjälp 
att ta sig över dem, inte att utreda fram att det 
fanns hinder. Det har alla som flyttat i Norden 
blivit medvetna om ” .

Rådet hade bett om en rättighetskatalog, en 
Codex Nordicus, men fick en hinderkatalog. Det 
var alltså enligt min mening fel sak som utreddes. 
Vid rådssessionen 1986 framfördes också kritiska 
synpunkter. M an väntade på en folkupplaga av 
Codex Nordicus. Det var de vardagsnära proble
men, som den enskilde nordbon möter i det prak
tiska livet, som helt naturligt skulle vara tyngd
punkten i utredningen. Nu har den äntligen kom
mit och finns att häm ta i stortingets foajé.

Min tidigare kritik har gällt handläggningen 
och den utdragna tidsåtgången för att komma till 
skott. Skulle det verkligen behövas 33 månader 
för att komma fram till ett m andat för detta u t
redningsarbete, har jag frågat. Nu spelar tiden 
oss ånyo ett spratt.

Det är något typiskt för det nordiska samarbe
tet att aviserade utredningar, ministerrådsforslag 
och berättelser fördröjs och kommer mottagarna 
till handa mycket sent. Möjligheten för en seriös 
beredning försvåras eller uteblir helt. Bristerna i 
Nordiska rådets frågeinstitut understryker denna 
tes. Jag finner att det inte är bra, och jag tror mig 
veta att min uppfattning delas av många parla
mentariker och även av regeringsmedlemmar.

Av C l framgår att beslutsunderlag tagits fram 
som skall kunna ge svar på frågan vad som be
höver göras för att bringa lagar och regler i bättre 
harmoni mellan länderna till förmån för ett öpp
nare Norden. Vidare fram går att planeringen av- 
arbetet syftar till att ärendet skall kunna behand
las av ministerrådet under första halvåret 1988.

Här pågår en mycket angelägen del av utred
ningsarbetet. Jag vill dock understryka att valet 
av områden som skall plockas ut som särskilt 
angelägna ställer stora krav på utredarna. Blir 
kvantiteten av människor som berörs av aktuella 
lagar och regler avgörande, eller vilka urvalskrite
rier väljer man?

Vi får inte glömma att det nordiska samarbetet 
eller bristen pä sådant ofta får särskilt stor be
tydelse för enskilda individer eller en liten grupp 
människor, speciellt för dem som bor i gränstrak
terna. Här stöter man på hinder och problem i det 
vardagliga arbetet.

Jag tar upp ett sådant problem i år igen i rådet i 
form av en fråga. Problemet gäller möjligheten 
att använda tjänstebil, registrerad i sysselsätt
ningslandet, även i bosättningslandet. N aturligt
vis rör detta inte många människor, men för den 
enskilda människan som plågas av problemet ter 
det sig naturligtvis oöverstigligt, obegripligt och
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överdrivet byråkratiskt.
Skall det nordiska samarbetet fungera och ha 

växtkraft, är den yttersta drivkraften att den en
skilda nordbon känner övertygelse om och tilltro 
till samarbetets värde och möjligheter.

Det är klart att mycket arbete återstår innan 
det som Nordiska rådet lagt i begreppet nordiskt 
medborgarskap har förverkligats.

Óli P. Gudbjartsson: Hr. præsident! Der hen
vises ofte til, at det nordiske samarbejde næppe 
har sin lige blandt andre nationer, i hvert fald ikke 
i samme grad og slet ikke på samme måde, som 
tilfældet er her.

Det om fattende nordiske sam arbejde bygger 
først og fremmest på et historisk og kulturelt 
grundlag. Skønt grønlandsk, samisk och finsk 
naturligvis skiller sig ud fra de andre talte nordis
ke sprogs stamme og oprindelse, er der en år
hundredegammel tradition for næ r kulturel til
knytning i alle de nordiske lande. Her er det nok 
at nævne udviklingen inden for skolevæsen og 
uddannelsesspørgsmål i almindelighed, som lig
ner hinanden meget i hele Norden. Det samme 
gør sig gældende med hensyn til det almindelige 
syn på menneskerettigheder og forskellige andre 
grundprincipper i disse lande, som bl. a. viser sig i 
staternes forfatninger.

Men påvirkningen fra enkelte lande og sprog, 
ja , fra enkeltpersoner, har så sandelig været for
skellig op gennem historien. N. F. S. Grundtvig 
var f. eks. bare en enestående person, som levede 
sine bedste år i forrige århundrede, men hvis på
virkning har rakt langt frem i dette århundrede, 
sandsynligvis over hele Norden.

Men som det vigtigste om råde inden for nor
disk samarbejde i dag vil jeg navnlig og i særde
leshed nævne miljøspørgsmål og forureningsbe
kæmpelse. Vi bor ud til det samme hav og in
dånder den samme luft. 1 denne forbindelse be
høver man blot nævne, at nøjagtig de samme 
årsager netop nu de seneste måneder har tvunget 
stormagterne til drøftelser og aftaler om reduce
ring af atomvåben — til alt held.

Inden jeg slutter, hr. præsident, vil jag nævne 
endnu et kapitel i forholdet mellem menneskene 
og i sam fundet, som allerede nu har haft uendelig 
betydning for og sikkert vil få kolossal indvirk
ning på alle områder af den menneskelige tilvæ
relse i nær fremtid. Her tænker jeg på mikrocom
puterteknikken.

Inden for Nordisk råd har man selvfølgelig nø

je fulgt denne udvikling, som man måske snarere 
burde kalde en revolution. F. eks. arrangerede 
Nordisk Råds kommunikationsudvalg et seminar 
om datapolitik i Abo i september 1987. For målet 
med dette seminar var bl. a. at undersøge, hvilke 
dele af dette betydningsfulde om råde de nordiske 
lande burde koncentrere sit samarbejde om i de 
kommende år.

Bl. a. a f  denne grund har jeg sammen med den 
tidligere repræsentant i komm unikationsudval
get, G udrún Helgadóttir, tilladt mig at fremlæg
ge et forslag om, at Nordisk Råd rekommanderer 
Nordisk Ministerråd at undersøge mulighederne 
for oprettelse af et fællesnordisk informationssy
stem og en fællesnordisk databank. Hovedfor
målet er at styrke det nordiske samarbejde og 
gøre det effektivere — og ikke mindst at gøre en 
fordelagtig samhandel inden for Norden lettere
— på moderne vis.

Det er nu ca. 30 år siden, man første gang for 
alvor begyndte at diskutere et organiseret økono
misk samarbejde mellem de nordiske lande. De 
spørgsmål udviklede sig anderledes end forventet 
på grund a f grundlæggelsen af EFTA og EF, men 
alligevel har man ingenlunde opgivet tanken om 
et fælles nordisk hjemmemarked, som det f. eks. 
har været diskuteret her i går og for resten også i 
dag. Man kan roligt sige, at der er bred vilje til at 
rydde visse handelshindringer af vejen.

Men det er min overbevisning, at det kun vil 
lykkes at opnå de ønskede resultater i sam hande
len mellem alle de nordiske lande, hvis denne er 
størst mulig, og hvis der hersker lighed, således at 
alle mener at kunne drage fordel a f  den, og sidst, 
men ikke mindst, hvis det lykkes at nå til enighed 
om at anvende moderne datateknologi.

Margrete Auken overtog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Aho: Fru president! I det finska språket an
vänder man frasen ” använda käpp och m orot” 
då man driver någon sak. Vi använder det vid 
tillfällen, där förverkligandet av projekt kräver 
lock och hot.

Det nordiska samarbetet har i allmänhet fun
gerat och vuxit med hjälp av moroten. Det ge
mensamma intresset som ställs i utsikt har upp
rätthållit samarbetsviljan. Det har varit enkelt att 
driva lösningar, där alla vinner.

Nu verkar det vara dags för käppen. Den eko
nomiska och politiska integrationen i Europa ho-
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tar friden i Norden. Speciellt våra ekonomiska 
intressen är hotade. Det hot och de möjligheter 
som integrationen skapar ser ut att ge ny fart 
också åt det nordiska samarbetet. Norden finns 
igen.

Också om behovet av en målmedveten integra
tionspolitik utan vidare måste godtagas, måste 
man hålla f minnet två viktiga grundfrågor då 
man dryftar nordiska alternativ.

Den första är, att också om EG är ett livsviktigt 
m arknadsom råde för Norden, är detta bara en 
halvsanning. Beroendet fungerar också andra vä
gen. EFTA-länderna utgör EG:s viktigaste ex
portm arknadsom råde, vars andel av den totala 
exporten är lika stor som USA:s och Japans till
sammans.

För det andra tål resultaten av det nordiska 
sam arbetet en internationell jämförelse. Utan 
övernationella beslut har de fem nordiska länder
na uppnått en samarbetsnivå, som på många om 
råden inom EG endast är ett avlägset mål.

Av de ovannäm nda orsakerna behöver de nor
diska ländernas anpassning till det integrerande 
Europa inte vara passiv anpassning och under
ordning. Genom att effektivt utnyttja de medel 
som det nordiska samarbetet och EFTA erbjuder, 
kan vi slå vakt om både våra nationella och nor
diska intressen i det föränderliga Europa.

1 de diskussioner som förts finns tecken på att 
rädslan för en minskad ekonomisk konkurrens
kraft till och med hotar att bli alltför dom ineran
de. Varken den nationella eller sam nordiska kon
kurrenskraften är enbart en kortsiktig ekonomisk 
näm nare. Om enbart de ekonomiska faktorerna 
skulle ha fått bestämm a, skulle inte Norden vara 
vad det är i dag: ett livskraftigt om råde såväl 
ekonomiskt, kulturellt och socialt.

Innan vi försöker besvara frågan hur det skall 
bli i framtiden bör vi göra klart för oss själva hur 
de resultat som hittills uppnåtts varit möjliga för 
de nordiska länderna.

Á andra sidan består den ekonomiska fram 
tiden inte enbart av ett integrerande Europa. Det 
är inte i enlighet med våra intressen att Europa 
skarpt delas i två delar. Tvärtom bör de nordiska 
länderna aktivt befräm ja tillväxten av ett ekono
miskt, vetenskapligt och teknologiskt samarbete, 
också över gränsen mellan öst och väst. Jag vill 
också påm inna om förslaget från Sovjetunionen 
om att inleda samarbete på det arktiska området.

Likaledes behövs de nordiska ländernas insats 
för att utveckla det ekonomiska samarbetet och

handeln mellan nord och syd, mellan industrilän
derna och utvecklingsländerna.

Fru president! Integrationskäppen håller på att 
ge det nordiska sam arbetet ny fart. Samtidigt 
måste vi dock se till att vårt samarbete inte bara 
blir ett anpassningsinstrument för yttre utm a
ningar, utan tvärtom  blir ett aktivt redskap för att 
föra fram våra egna nordiska synpunkter.

Steenholdt: Fru præsident! G rønland ligger 
som bekendt lidt for sig selv på verdenskortet. 
Imidlertid har den tekniske udvikling i de seneste 
årtier b l.a . betydet, at landet er blevet mere og 
mere involveret i europæiske problemer, ja , sågar 
i verdensproblemer, og det på godt og ondt. Vi 
må først og fremmest glæde os over, at den tek
niske udvikling har været med til at gøre tilværel
sen i Grønland mere menneskelig, målt i levestan
dard. Det mere intense samvær, og dermed førs
tehåndskendskab til europæisk tilværelse, har 
haft afsmitninger i form af mere bevidst arbejde 
for menneskets sociale tilfredsstillelse.

Men denne voldsomme tekniske udvikling ikke 
mindst i Vesteuropa og Nordam erika har også 
bragt med sig, hvad vi i Grønland meget gerne 
ville være foruden. Bland disse fenomener vil jeg 
nævne faren for øget forurening.

Vi, der repræsenterer den grønlandske befolk
ning i kraft a f vores valg til politiske tillidsposter, 
har i de senere år været mere og mere ængstet 
over den forurening, som hærger i Europa og 
Nordamerika, og som uundgåeligt spreder sig til 
så afsides liggende steder som Grønland.

Vor ængstelse er velbegrundet. Den befolk
ning, hvis interesser vi skal varetage, bor i arktisk 
om råde, arkitsk miljø. Eksistensgrundlaget for 
denne befolkning er udelukkende baseret på ha
vets ressourcer, fiskeri og fangst, og det er i forve
jen svært nok at opnå et tilfredsstillende økono
misk resultat a f de enorme bestræbelser, der i 
disse år udfoldes ud for G rønlands kyster.

Der er endnu ikke ved G rønlands kyster kon
stateret forurening i et sådant omfang, at nogen 
kan påstå, at forureningen er gået ud over er
hvervslivet. Men vi må konstant stille os det 
spørgsmål: H vornår kommer det? Spredningen 
af europæisk og nordam erikansk forurening til 
havene omkring G rønland er så meget mere be
klagelig, som man ved, at dyrelivet i arktiske om 
råder er sårbart, og at retableringen af havets 
naturlige fauna sker væsentlig langsommere end 
under sydligere himmelstrøg.
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Under disse omstændigheder er det bestemt 
ikke for tidligt, at G rønlands politiske repræsen
tanter nu råber vagt i gevær og forsøger mere 
målbevidst at deltage i de utallige initiativer, der 
udfoldes fra europæiske og nordamerikanske or
ganisationer og politiske organser. Det gælder 
også — ja , ikke mindst — samarbejdet i Nordisk 
Råds regi.

Der foregår i Grønland en livlig debat om disse 
problemer. Der kan selvfølgelig være uenighed 
mellem politiske organer af forskellig observans 
om , i hvilken form og i hvilket omfang proble
merne skal søges tacklet. Det er altid vanskeligt at 
finde et balancepunkt mellem erhvervslivets in
teresser og almenhedens interesser. Men ligegyl
digt om vi er uenige om disse spørgsmål, må 
målet være helt klart og utvetydigt. Vi må gøre alt 
for at holde den voldsomme forurening i europæ 
iske og nordamerikanske om råder væk fra G røn
lands kyster.

Jeg vil først fremdrage en del a f den tale, som 
den sovjetiske generalsekretær Mikhail Gorba- 
tjov holdt i M urmansk den 1. oktober 1987. 
Blandt mange væsentlige emner kom han ind på 
miljøspørgsmål i arktiske områder.

” Vi lægger stor vægt på de nordlige landes 
samarbejde i m iljøspørgsmål” , sagde generalsek
retæren og fortsatte: ” Nødvendigheden a f dette 
er åbenlyst. Erfaringerne fra de fælles anstrengel
ser for at bevare havmiljøet i Østersøen, som nu 
lægges for dagen af de syv Østersølandes kom
mission, kunne man med fordel udstrække til 
hele den nordlige halvkugles havoverflade” .

Han kom ved samme lejlighed med et konkret 
forslag om fælles udarbejdelse af en sammen
hængende og komplet plan for bevarelse af natu
ren i de nordlige områder.

Det er mit håb, at denne udmærkede og frem
synede idé bliver taget seriøst og kommer for
domsfrit til drøftelse. Det er en tanke, som sna
rest bør tages op i Nordisk Råds regi.

Et andet initiativ, som efter min opfattelse bør 
have støtte fra Nordisk Råd, er det forslag, som til 
denne session er stillet fra norsk side om initiativ 
til at fremme en balanceret reduktion af sælbe
standene i de nordlige havområder. På baggrund 
af det materiale, som jeg har haft lejlighed til at 
orientere mig om, har jeg begrundet formodning 
om, at forslaget kan få væsentlig betydning for 
det grønlandske samfund.

Det undrer mig selvfølgelig ikke, at der er for
skellige opfattelser af dette forslag blandt organi

sationer og instanser, der direkte eller indirekte 
berøres af forslaget, men én ting må man vel 
kunne forvente udbredt enighed om: Man må 
kunne samles om at udtrykke ønske om igangs
ættelse af nærm ere undersøgelser for at finde ud 
af, om der bør tages konkrete initiativer til forsla
gets fremme.

Dette forslag støttes også af ICC (Inuit Cir- 
cumpolar Conference), som har udtrykt, at man i 
Nordisk Råds regi bør overveje udarbejdelsen af 
en miljøstrategi for N ordatlanten, strækkende 
fra Ø stgrønland via Island og Fæ røerne til den 
norske kyst, inklusive Svalbard. Vi er fra grøn
landsk side selvfølgelig interesseret i intensiveret 
forskning a f sam menhængen mellem sælbestan
de og fiskebestande. Spørgsmålet er a f vital be
tydning for det grønlandske erhvervsliv.

Jeg har tidligere i denne forsamling udtrykt 
min stigende ængstelse for den forurening, som vi 
i de kommende år kan forvente fra a tom kraft
værket Dounreay.

1 den forbindelse kan jeg ikke sige andet, end at 
mange af miljøorganisationernes angreb på vores 
sæl- og hvalfangs giver dem nem international 
publicity og derved penge i deres lommer, når de 
angriber vore sårbare randzoner; men m iljøgrup
perne står magtesløse over for industrigiganter
nes lande. Det er fra disse lande, den store fare for 
det marine dyreliv på grund af forureningens føl
ger stammer. Det er større farer end vores fangst, 
vel at mærke så længe fangsten ikke overskrider 
de biologisk fastsatte kvoter.

Sten Svensson: Fru president! En god miljö är 
en väsentlig förutsättning för ett rikt mänskligt 
liv. Våra insatser för att värna miljön är en viktig 
del av vårt ansvar inför kommande generationer.

Att skydda och förbättra miljön är en av vår 
tids stora uppgifter. Genom tidigare okunnighet 
och försummelser har viktiga miljö- och natur
värden kommit att hotas såväl i vår omvärld som 
här i Norden. Naturen har skadats, och vi står 
inför stora uppgifter att läka dessa sår, som under 
senare tid blivit allt större, samtidigt som vår för
måga att upptäcka dem har ökat.

Vi kan inte och vi får inte blunda för naturens 
varningssignaler. Här finns inga alternativ. Det 
gäller att skydda förutsättningarna för liv i all 
dess mångfald.

Hur vill då vi m oderater/konservativa lösa mil
jöproblemen?

Vi vill för det första satsa på forskning och
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teknisk utveckling.
För det andra vill vi värna äganderätten. Ett 

enskilt ägande ger ett personligt miljöansvar.
För det tredje vill vi slå vakt om den fria m ark

nadsekonomin, och vi vill använda den i miljöns 
tjänst genom att sätta pris på miljön.

Det finns de som vill bromsa utvecklingen av 
teknik, men vi får inte säga nej till tekniska fram 
steg. Vi skall i stället sträva efter en teknik i har
moni med naturen. Det fordras att våra kun
skaper ökar om naturens villkor och om hur na
turen påverkas av vår teknik.

En god miljöpolitik måste vara byggd på kun
skap och på de enskilda människornas personliga 
ansvar för miljön och för varandra. Detta ansvar 
stimuleras av ett eget ägande. Detta skapar också 
respekt för det andra äger. Det kollektiva besluts
fattandet riskerar därem ot att successivt urholka 
det personliga ansvaret. Ett folk som äger per
sonligt är ett folk som skyddar och vidareutveck
lar de samlade tillgångarna.

Kunskapen om hur olika åtgärder påverkar 
miljön är dock fortfarande otillräcklig. Fortsatt 
forskning och försöksverksamhet om biologiska, 
kemiska och fysikaliska sam band är nödvändig.

Vi behöver tekniska framsteg, men framsteg i 
annan form. Att arbeta för detta borde kännas 
som en stimulerande utmaning. Forskningen bör 
kunna ge oss idéer om hur vi skall gå över från att 
förbruka ändliga resurser till att använda för- 
nybara. En långtgående återvinning kommer att 
bli en del av den nya strategin.

Beträffande det nordiska samarbetsprogram- 
met om forskning m .m . på miljövårdsområdet 
tvingas vi dess värre notera att Ministerrådet, 
även om man varit medveten om att gällande 
sam arbetsprogram utgick vid årsskiftet, inte på
börjat arbetet med ett nytt samarbetsprogram 
förrän sent under året.

Det är med beklagande som rådet nu måste 
konstatera att Ministerrådet inte haft kraft att 
lägga fram något Ministerrådsforslag om ett 
handlingsprogram mot vatten- och havsförore- 
ningar till denna session. Vi tvingas vänta ett helt 
år till nästa session, vilket är synnerligen anm ärk
ningsvärt.

Miljön måste ges prioritet i det nordiska sam
arbetet och i den nordiska budgeten. Detta bör i 
väsentlig utsträckning åstadkomm as genom om 
prioriteringar. I en mer ansträngd samhällseko
nomisk situation är det nödvändigt att t. ex. göra 
en översyn av projektverksamheten med avsikt att

åstadkom m a besparingar. M an bör avveckla en
gagemang som inte längre har så hög angelägen- 
hetsgrad, för att kunna överföra resurser till mer 
angelägna om råden utan att den totala ramen 
behöver växa. På detta sätt kan en ökad prioritet 
ges åt m iljöfrågorna i det nordiska samarbetet.

Fru president! M iljöpolitiken bedrivs i dag i 
huvudsak med hjälp av regleringar. I lagar, för
ordningar och beslut i enskilda ärenden anger 
staterna vad som är acceptabelt från miljösyn
punkt.

Den ensidiga regleringsinriktning som miljö
politiken hittills haft måste brytas till förmån för 
en ökad användning av ekonomiska styrmedel. 
Sådana styrmedel syftar till att på nyttigheter 
som i dag betraktas som fria åsätta det pris som 
de rätteligen har. Om m an på detta sätt sätter pris 
på miljön kan en snabbare utveckling i miljövän
lig riktning främjas, jäm fört med ett ensidigt u t
nyttjande av regleringar och koncessioner.

U tformningen av de ekonomiska styrmedlen 
kan skifta. Miljöavgifter kan t. ex. utnyttjas mot 
utsläpp av miljöskadliga ämnen i vatten och luft. 
Företag och enskilda stimuleras genom dessa av
gifter att minska utsläppen. M ånga gånger kan 
samma stimulans med fördel erhållas med skatte
rabatter. Båda systemen kan förenas med konces- 
sionsvillkor om maximalt tillåtna utsläpp. I den 
svenska riksdagen har vi fått gehör för skattera
batter efter den modell som vi moderater före
slagit, och det har lett till att över 75%  av nybils- 
försäljningen nu har avgasrening. Utan den sti
mulansen hade knappast någon bil haft avgas
rening. Skatterabatten på blyfri bensin har också 
lett till betydande miljövinster. Det är en stor mil
jöfram gång, som kommit till stånd trots socialde
mokratiskt motstånd.

M arknadsekonomin kan alltså göras mer full- 
lödig genom att man ger miljön ett värde, som 
den i dag sällan åsätts. Införandet av ekonomiska 
styrmedel, i form av skatterabatter och miljöav
gifter, kan vara en väg att åstadkom m a detta. 
Effekten blir större om vi kan få övriga länder i 
Norden och i Europa att acceptera denna linje. Vi 
verkar i diskussioner med våra broderpartier i 
Europa starkt för detta. I dessa partier är stimu
lansmetoden accepterad, dvs. att man t. ex. ge
nom skattestimulanser kan få företag att göra 
extra miljöinsatser.

Miljöproblemen är internationella och känner 
inga gränser. De svåraste finns i u-länderna. De 
nordiska ländernas utvecklingsbistånd måste i
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högre grad inriktas på miljöproblem i tredje värl
den.

De nordiska länderna måste i internationella 
förhandlingar verka för längre gående konventio
ner vad gäller gränsöverskridande luftförorening
ar i fråga om svavelutsläpp och föra in kväveoxid- 
och kolväteutsläppen i förhandlingsbilden. Lika
så bör de nordiska länderna i FN och andra inter
nationella fora verka för att kraftfulla åtgärder 
vidtas för att minska freonutsläppen. Endast 
sam ordnade åtgärder av dylika slag kan ge be
stående resultat.

För att främ ja en aktiv miljövård bör de euro
peiska harmoniseringssträvandena användas för 
att stödja ökade krav på miljöbestämmelser. De 
nordiska länderna måste därför utvidga sam ar
betet med EG och bidra med kunskaper inför 
utarbetande av nya EG-regler på miljöområdet.

Lika viktigt som att vi här i Norden själva vid
tar åtgärder är att vi kan övertyga andra länder 
att göra detsamm a. Det är därför som det är så 
viktigt att vara en del av Europa. Det ger oss 
större möjligheter att påverka vår omvärld att ta 
krafttag mot miljöproblemen.

Sasi: Fru president! Det är populärt att tala om 
de miljörisker som användningen av energi för
orsakar. Man bör dock komma ihåg det faktum 
att energi behövs. G od tillgång på energi till rim 
lig kostnad har varit, är och kommer att vara en 
nödvändig förutsättning för det industriella sam
hällets utveckling. Industrin igen har och kom
mer att ha en avgörande betydelse för välståndet i 
de nordiska länderna.

Det är också ett faktum  att alla de nordiska 
länderna använder klart mera energi per kapita 
än de europeiska OECD-länderna i genomsnitt. 
Enligt OECD:s statistik är den totala energiför
brukningen per invånare m ätt i oljekilo per in
vånare i Island 6049, i Norge 6369, i Sverige 6587, 
i Finland 5507 och i Danmark 3806 kilo medan 
medeltalet i OECD Europa är 3109 kilo. Orsaken 
till större energianvändning är också klar. Vi bor i 
länder med kallt klimat och långa avstånd. De 
nordiska länderna utom Danmark har baserat en 
stor del av sitt välstånd på sådan industri, som 
använder mycket energi som t. ex. pappersindust
rin. I framtiden leder den industriella utveckling
en till större användning av maskiner, vilket krä
ver mera energi.

Det är viktigt att erkänna det faktum , att det 
behövs mera energi i framtiden än i dag. Inter

nationellt sett kan vi säga att de nordiska länder
na har varit bland de första att producera och 
använda energi effektivt och sparsamt. Trots det 
har sedan 1979 elanvändningen ökat betydligt i 
de nordiska länderna. Ar 1979 var användningen 
inklusive förluster 241 tWh och 1985 307 tW h, en 
ökning med 66 tW h. Utvecklingen tycks ha sam
ma riktning också i den närmaste framtiden. I 
alla länder tror man, att elanvändningen kommer 
att stiga med 2—3%  per år. Man kan ännu kon
statera att elektricitetens ökande betydelse för in
dustrin kan iakttas i dess ökande andel av energin 
per producerad enhet. Dock skall man komma 
ihåg att samtidigt har andelen bränsle per pro
ducerad enhet minskat. Med dessa motiveringar 
vill jag säga att vi måste vara realister och allvar
ligt fundera med vilka medel vi kan öka elpro
duktionen i framtiden.

Energiförsörjningens pålitlighet är inte den en
da viktiga frågan i detta sam manhang. Också 
priset på energi har en oerhört stor betydelse för 
oss. Ju billigare energi vi har desto bättre löner 
kan vi betala till våra arbetare och desto bättre 
social servicenivå kan vi erbjuda m edborgarna i 
våra länder. Här blir det en balansgång mellan 
levnadsstandard och livskvaliteter, hur mycket vi 
vill satsa våra resurser för att undvika miljöska
dor.

Jag vill påpeka att det inte nödvändigtvis be
höver vara oekonomiskt att kräva en aning hår
dare åtgärder mot farliga utsläpp än i våra kon
kurrentländer. Att vara föregångare i m iljöfrågor 
kan leda till sådan produktutvecklingsverksam
het som kan vara gynnsamt för länder med höga 
arbetskostnader. Ett bra exempel är den fina mo
derna avsvavlingstekniken som har utvecklats i 
Finland, och som borde tas i användning i alla 
nordiska kolkraftverk.

Hittills har det nordiska kraftsam arbetet byggt 
på att alla länder haft en acceptabel självförsörj
ning. Det är väldigt viktigt att fram häva att detta 
bör vara målsättningen även i fram tiden. Om 
något eller några länder inte längre skulle kunna 
upprätthålla det så kan det få till följd att restrik
tioner måste läggas på kraftutväxlingen mellan 
våra länder. D etta samarbete sker ju  i dag genom 
Nordelsamarbetet. Då energipolitiska beslut är 
svåra i alla nordiska länder får inget av de nordis
ka länderna försöka överföra sina egna svåra be
slut till beslutsfattarna i andra nordiska länder.

Energiförsörjningens struktur i de nordiska 
länderna har förändrats snabbt. Oljeberoendet
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har minskats kraftigt samtidigt som elanvänd
ningen har fortsatt att öka. Detta anses vara en 
positiv utveckling särskilt sä länge el kan pro
duceras miljövänligt. Det är all orsak att under
stryka varje nordiskt lands rätt att själv fatta be
slut på vilket sätt elektricitet produceras. I Fin
land anses kärnkraften vara ett av de mest miljö
vänliga sätt a tt producera el. På det sättet kan 
man begränsa utsläppen av fossila bränslen. Man 
har även kunnat konstatera att tillförlitligheten i 
atom kraftverk med nordisk säkerhetnivå är myc
ket hög.

Om man vill ersätta användningen av fossila 
bränslen och kärnkraft måste man ha alternativ. 
Då det bland de nordiska länderna finns länder 
med mycket vattenkraft och stora mängder av 
olja och gas och även vind t. ex. i Danmark borde 
man i samarbete med de nordiska länderna kun
na dra nytta av de här olikheterna. Därför är alla 
förslag om ökat samarbete i u tnyttjande av gas- 
och vattenkraft positiva. D ärför bör man under
söka om det är ekonomiskt lönsamt att bygga ut 
ett naturgasrörsnät i alla nordiska länder. Om 
detta inte skulle vara ekonomiskt lönsamt borde 
man undersöka i vilken mån det vore möjligt att i 
samarbete bygga naturgasbaserade elkraftverk. 
En vidare utbyggnad av det gemensamma nordis
ka kraftnätet från den norska kusten skulle kun
na ge alla tre grannländerna betydande tillskott 
av energi.

Samtidigt bör man effektivisera det nordiska 
elförsörjningssystemet. Man borde utveckla den 
nordiska elm arknaden på så sätt, att elhandeln 
och elöverföringen blir flexiblare. M an borde för
söka öka den långvariga elhandeln över de nor
diska gränserna. Elhandeln mellan enskilda före
tag borde främ jas och de statliga kraftbolagens 
monopolställning i internordisk handel borde av
skaffas där det finns.

Fru president! En fungerande energiförsörj
ning är en förutsättning för vårt välstånd i Nor
den. Brist eller för höga priser på energi får inte 
bli ett hinder för utvecklingen i Norden.

Barbro Nilsson: Fru president! I dag den 8 
mars firas över hela världen den internationella 
kvinnodagen. Då passar det speciellt bra att få 
lyfta fram några tankegångar, som berör kvinnor 
i synnerhet men väl också m än, barn och ung
dom. Dagen firas fram för allt av just kvinnor i en 
rad varierande organsiationer. Man kan säkert på 
aktiviteterna och deras innehåll sätta rubriken

” Kvinnor kan” .
Sommarens nordiska kvinnokonferens här i 

Oslo i ju li/augusti kommer att visa det. Att våra 
nordiska kvinnor kan fick jag ett gott bevis för 
vid ett nordiskt seminarium för kvinnor om lokal 
utveckling i Värmland. 50 nordiska tjejer beskrev 
i ord och produkter hur de engagerat sig i sin egen 
bygd. Seminariet visade att nordiska kvinnor, 
fram för allt i glesbygd, har mycket gemensamt. 
Här försökte m an ge varandra insikt om hur ar
betet borde bedrivas för att ge kvinnor bättre 
arbetsmiljö och rätt a tt försörja sig.

Handlingsplanen för det nordiska jämställd- 
hetsarbetet skall ju ta upp dessa frågor. Låt mig 
belysa några faktorer som inte kan eller får förbi
ses. Detta är om ständigheter som förekommer i 
alla våra nordiska länder. Där kvinnor saknas är 
problemen också mycket stora.

80% av dem som flyttar från glesbygden ut
görs av ungdom ar mellan 15 och 24 år samt små
barnsföräldrar. Tre av fyra flyttare är kvinnor! 
Fortsätter denna utveckling — och det finns inget 
som tyder på motsatsen — kommer underskottet 
på kvinnor i glesbygden att bli ett av de största 
hoten för glesbygdens framtid.

I vissa svenska komm uner är kvinnounder- 
skottet redan ett allvarligt hot. 1 exempelvis Paja- 
la och Robertsfors komm uner finns det fyra män 
för varje kvinna.

I Norge är situationen särskilt allvarlig i skär
gårds- eller fiskekomm unerna. 1980 fanns där 82 
kvinnor mer 100 män i åldersgrupperna 20—39 
år.

U tflyttning av flickor och kvinnounderskott är 
inte något nytt fenomen. Problemen har emeller
tid nu nått sådana proportioner att det inte längre 
går att ignorera dem. Varför är det så? Jag skall 
lista några orsaker som också är likartade i våra 
nordiska länder:

Det könsdelade arbetsm önstret. Det är få ar
betsplatser som i realiteten är öppna för eller väljs 
av flickor i många bygder.

Landsbygden har större inslag av areella nä
ringar samt industri-, byggnads- och anlägg
ningsarbete och relativt m indre av tjänster och 
service, kontor o. d. Följaktligen finns det alltför 
få arbeten för kvinnor.

Kvinnorollen har förändrats. Äktenskap och 
barn är inte längre en allom fattande uppgift som 
lägger beslag på kvinnors hela liv. Både pojkar 
och flickor går längre i skolan. De flesta flyttar 
under en period hemifrån för att gå på gymnasi-
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um. För många flickor blir det då naturligt att 
stanna på studieorten och ta ett arbete — speciellt 
om alternativet är att flytta hem till bygden och 
ikläda sig en kvinnoroll som inte längre stämmer 
och där man gärna vill ha ett ” eget” arbete.

Samvaron på landsbygden har förändrats. T i
digare arbetade kvinnor ofta i lag — i bak- och 
tvättstugor. Detta har försvunnit men det finns 
tecken på att det är på väg tillbaka. Ritualer och 
traditioner, typ jakt och fiske, är uteslutande för 
män. Det stämmer inte för kvinnors sätt att vara. 
Kvinnor behöver också här ett arbete för den so
ciala gemenskapen.

Olika stödformer, exempelvis regionalpolitis
ka och arbetsmarknadspolitiska, har gått till tra
ditionella näringar/branscher, som företrädesvis 
sysselsätter män. Kvinnojobb, exempelvis inom 
offentliga sektorn, har inte fått sam ma stöd och 
uppm untran. Dessutom är den offentliga sek
torns administrativa uppgifter centralistiska till 
sin karaktär. Det finns få sådana jobb på lands
bygden.

Utbildningsvalet ser olika ut för pojkar och 
flickor. Flickor väljer ofta snävt inom traditionel
la kvinnoyrken.

Vad skall m an göra åt problemen?
Könsrollsmönstret måste brytas ned. Flickor 

bör uppm untras att tänka otraditionellt vid val av 
utbildning och yrke. Men för det behövs före
bilder, inte minst i våra glesbygder i Norden.

Samhället måste på olika sätt stödja kvinnors 
näringsverksamhet.

Den gemensamma nordiska synen och förstå
elsen för vad som kännetecknar kvinnligt före
tagande måste öka. Bra exempel är företagssko- 
lor eller etablerarskolor för kvinnor. Norge har 
kommit längst. Efter viss försöksverksamhet har 
arbetsm arknadsdepartem entet i Norge beslutat 
att avsätta medel för att genomföra en etablerar- 
skola i varje fylke.

1 Sverige har genomförts en företagsskola i 
Norrbottens län — med stor möda och ” krok
ben” från främst utvecklingsfonden i länet.

Norge har dessutom något som kallas kvinno- 
konsulenter. 1975 kom de första och fick upp
giften att ” arbeta för bättre sysselsättningsmöj
ligheter för kvinnor” . Utöver ” inform ations-och 
motivationsarbete mot arbetsgivare, kvinnorna 
själva, allmänheten och egna kolleger” har ar
betsuppgifterna varit oklara.

Tyvärr har de mest inriktat sig på kvinnor som 
finns registrerade som arbetslösa — inte den dol

da kvinnliga arbetslösheten.
Fru president! Jag har velat aktualisera gemen

samma nordiska problem för kvinnor på arbets
marknaden. I gränskom m uner borde samarbetet 
vara särskilt angeläget. Inför det viktiga arbetet 
med handlingsplanen för det nordiska jämställd- 
hetssamarbetet bör kvinnors möjlighet att få ar
bete, vara företagare, utveckla idéer osv. upp
märksammas särskilt när det gäller kvinnor i vår 
glesbygd i Norden.

Flemming Hansen: Fru præsident! Det er alle
rede på nuværende tidspunkt af dette års session 
slået fast, at handelshindringer i Norden bliver 
sessionens hovedemne. Dette bekræ fter for os al
le, at samhandelen mellem de nordiske lande er 
væsentlig og at den oven i købet har stigende 
betydning.

Stigningstakten i de nordiske landes sam han
del er større end stigningstakten i den samlede 
udenrigshandel. Når vi samtidig ved, at disse tal 
omsat til penge er store, nemlig om kring 20 mia. 
dollars, må enhver kunne se, at vi for alvor må få 
gjort noget ved handelssamarbejdet og ved de alt 
for mange handelshindringer.

Vi var alle i sin tid glade for, at vi fik fjernet 
told på industrivarer mellem de nordiske lande i 
forbindelse med oprettelsen a f EFTA, og vi var 
også glade for, at denne toldfrihed for industriva
rer blev bevaret, da Danmark intrådte i EF. Men 
siden da er der gradvist vokset en række hindring
er frem, som reelt har afløst tolden. H indringer
nes betydning skal ikke bare måles i promiller, 
men i procenter a f  vor indbyrdes handel. Hvor 
meget er naturligvis ikke til at sige præcist, men 
skønmæssigt mere end 4 pct.

Ved sessionen i Helsingfors var vi glade for, at 
regeringerne ville vedtage et sam arbejdsprogram 
for afvikling af handelshindringer i Norden. Det 
er en klassisk erfaring, at man ikke kan oprethol
de sin konkurrenceevne, hvis man ikke udsættes 
for sund konkurrence. Mangel på effektiv kon
kurrence fører til ineffiktivitet og får om kost
ninger og priser til at stige, og det skal altid i sidste 
ende betales a f  forbrugerne.

Arbejdet med at gore Norden til et hjemme
marked ved bl. a. at få fjernet handelshindringer
ne er ikke nogen let sag. M inisterrådet går i sin 
beretning til sessionen så vidt, at man lige ud 
siger, at den sværeste opgave for sam arbejdsorga
nerne er at trænge igennem med budskabet i sam
arbejdsprogramm et, og embedsmandskomiteen



169Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 14.30— 17.40

for handelspolitiske spørgsmål siger i den rap
port, vi netop har modtaget, at der foreløbig ikke 
er mange områder, hvor der kan opvises konkrete 
løsninger.

Det er vigtigt, at Norden som hjemmemarked 
og udviklingen i EFs indre marked bliver set i 
sam menhæng. Et styrket samarbejde i Europa vil 
have positive effekter for handelen mellem de 
nordiske lande.

Jeg synes derfor, fru præsident, at vi i Norden 
bør erkende, at de mål, EF har sat sig med at 
realisere det indre marked inden udgangen af 
1992, bliver en realitet, og jeg opfordrer til, at 
Norden ikke lægger sig selv hindringer i vejen for 
varers frie bevægelighed ved fortsat at opretholde 
de mange handelshindringer.

Rådets præsident talte i sin indledning om den 
accelererende udvikling i Europa. Lad os accep
tere disse ord og sørge for, at Norden får ind
flydelse på denne accelererende udvikling ved selv 
at afskaffe de handelshindringer, der er til skade 
for Norden som hjemmemarked og vore fælles 
muligheder i et Europa med 320 millioner forbru
gere og dermed verdens mest købedygtige m ar
ked.

Margit Hansen-Krone: Æ rede president! Også 
i årets generaldebatt er det snakket varmt om 
Norden som hjemmemarked. Argumentene er 
vel kjent fra tidligere år. Både den norske statsmi
nister og toppolitikere fra hele Norden har også 
denne gang understreket viktigheten av at han
delshindringene fjernes.

Det er derfor utforståelig for folk utenom Nor
disk Råd at disse hindringer ikke er avskaffet. Det 
burde de vært for lengst. Nå må de nordiske land 
hver for seg rydde opp i de nasjonale regler som 
hindrer et fritt handelssamkvem i Norden.

Man kan ikke i det uendelige vise til nabolan
denes manglende vilje, men må selv gå foran i 
oppryddingen. Særlig på Nordkalotten virker 
handelshindringene dempende og bremser opp 
for aktiviteter som har naturlige vekstmuligheter 
innenfor om rådet. Nasjonale monopolordninger 
innen kommunikasjonssektoren er også av de 
hindringer som må fjernes snarest mulig.

Og når er dette mulig? Ja, det er absolutt like 
enkelt eller like vanskelig å gjøre dette i år som å 
vente til et annet år. Men det kreves handlekraft. 
Denne handlekraft har Norden bruk for nå. Og 
Nordkalotten har et spesielt behov for friere sam
kvem, fordi m an der alltid har funnet det naturlig

å samarbeide bl. a. fordi samene med sin næring 
har krysset grensene fritt. Alle de nordiske land 
har interesser å ivareta i den nordligste del av 
Norden. Derfor bør alle kunne samle seg om 
forskning i de arktiske områder.

Man er på rett vei i så måte. Men det er med en 
viss bekymring jeg har festet meg ved at Minister
rådet mener å ha oppfylt intensjonene i Nordisk 
Råds rekom m andasjon nr. 11/87 angående økt 
satsning på polarforskningen i Norden.

Det er prisverdig at M inisterrådet har tatt ini
tiativ til å bringe de nordiske land nærm ere hver
andre når det gjelder den arktiske forskning som 
her foregår. Dette har i hovedsak skjedd gjennom 
planleggingsgrupper som bl. a. har vurdert sam
arbeidsformer.

Men konkrete resultater i fast og systematisk 
koordinering av den polare forskning i Norden er 
hittil langt fra oppnådd. Derfor må Ministerrådet 
ikke slippe taket i denne saken før man er sikker 
på at oppfølgingen innen forskningen er skikkelig 
etablert.

Grunnleggende for felles nordisk polarforsk
ning er å rekruttere forskere. Dette spørsmålet ble 
bl. a. diskutert av forskere fra alle de nordiske 
land som møttes i Oslo i februar i Ministerrådets 
regi. Temaet for møtet var hvordan man skulle 
utvikle nordisk sam arbeid om arktisk økologisk 
forskning på dyr, fugler og planter på land. Slik 
forskning er nærm est totalt forsømt. M øtet kon
kluderte med at faglig sett var forutsetningene de 
beste. Betingelsene for å utnytte kompetansen var 
også klare. Først og fremst m åtte yngre forskere, 
f. eks. hovedfagsstudenter som vil påta seg kort
siktige forskningsoppgaver i arktiske strøk, få 
økonomisk støtte til dekning av utgiftene. Dette 
vil være avgjørende for rekrutteringen. Beløpet 
som ble antydet på Oslo-møtet til dette første 
trinn i samarbeidet, lå noe i overkant av Minis
terrådets reduksjon på inneværande års budsjett 
til arktisk forskning — en reduksjon som skaper 
tvil om M inisterrådet går helhjertet inn for denne 
forskningen. Videre mente man at det måtte av
settes et fond til stipendier til ferdig utdannede 
arktisk — biologiske forskere som vil bruke sin 
kompetanse i de polare områder.

Her er påvist to praktiske oppgaver som må 
løses. M inisterrådet følger forhåpentlig opp det
te, ellers har det ingen hensikt å sammenkalle til 
om fattende møter.

For øvrig er det oppm untrende at det er vunnet 
bred forståelse for nødvendigheten av forskning
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på dyrelivet og også forurensningen i de nordlige 
havområder. Både de nyoppdagede ressurser i 
Barentshavet i form av olje og gass og de tapte 
fiskebestander er f. eks. i fokus for flere lands 
interesser.

Hvis vi skal forutsi konsekvensene av mennes
kenes virksomhet i polarområdene både når det 
gjelder aktivitetene til sjøs og på land, forutsetter 
dette en betydelig kompetanseoppbyggning. Det 
er naturlig at et samlet Norden gjennom forsk
ning og forsvarlig naturforvaltning verner disse 
områder.

Dette haster det med dersom vi skal overlate 
etterslekten de arktiske strøk noenlunde i pakt 
med det opprinnelige skaperverk. Nordisk Råd 
m å påse at polararven vi gir neste generasjon, 
ikke er nedstøvede protokoller fylt med gode for
slag og riktige argumenter, mens de polare miljø
er er tapt for alltid.

I går lyttet jeg med særlig oppmerksomhet til 
vår samarbeidsminister Mørk Eidems innelgg. 
Hans tale var velformulert og uangripelig. Hvor 
var det blitt av den djerve nordist fra den tid han 
var vanlig rådsmedlem og dertil i opposisjon til 
den daværende norske borgerlige regjering?

Den gang glødet hr. Eidem i sine innlegg av iver 
og intensitet og kom med forslag til praktiske 
løsninger av en rekke felles nordiske oppgaver. 
Jeg håper at ansvarets alvor ikke dreper den nor
diske glød som tross alt finnes hos vår sam ar
beidsminister. Det vi i tilfellet være synd — og 
kanskje også smittsomt.

Anna-Kaarina Louvo: Fru president! Miljö
vården har blivit ett allt viktigare tyngdpunktom 
råde i det internationella sam arbetet. Så har ock
så skett i Nordiska rådets arbete, speciellt i dess 
social- och miljöutskott. E tt bevis för detta är 
också den omständigheten att av de elva med
lemsförslag som utskottet behandlat inför denna 
session handlar största delen, dvs. nio förslag om 
miljövården.

En av de allra viktigaste m iljöfrågorna har 
emellertid i Nordiska rådets arbete inte enligt min 
mening fått den uppm ärksam het som frågan är 
värd, det gäller jordens klimatförändringar s. k. 
” växthusföreteelse” , som till största delen för
orsakas genom att den koldioxid som uppstår vid 
förbränningen av fossila bränslen ökar i atm o
sfären. Vi vet att energi- och miljöfrågorna är 
nära sam m anbundna. Oberoende av de nordiska 
ländernas olika energipolitiska situationer och in

tressen borde man dock ta tjuren vid hornen.
I Brundtlands-kommissionens rapport konsta

teras bl. a. att det är svårt att tänka sig något som 
ur jordklotets synvinkel skulle ha mera vidsträck
ta inverkningar på mänskligheten och naturen än 
växthusföreteelsen. 1 rapporten konstateras vida
re att den m oderna teknologin inte känner till 
medel genom vilka koldioxid kunde avlägsnas 
från fossila bränslens förbränningsprodukter och 
vidare att risken för jordklotets tem peraturök
ning gör det problematiskt att i framtiden ty sig 
till fossila bränslen.

I miljövården borde man kunna förutse miljö
problem även i framtiden. Den omständigheten 
att man till en del håller på att avstå från kärn
energin efter Tjernobyl skall leda till svåra följder 
när det gäller luftvården och eventuella klimato
logiska förändringar.

En minskning av kärnkraften betyder för när
varande fram för allt en ökad förbränning av kol. 
Det har meddelats nyligen att man eventuellt gör 
så till exempel i Sverige, då två av Sveriges tolv 
kärnkraftverk kommer att stängas 1995. Bekym
mer inger de forskningsresultat som man fått un
der de senaste par åren om att kol-, olja- och 
torvkraftverk em itterar i luften osynliga, i luften 
svävande partiklar, på vilkas ytor det finns kolvä
ten och andra karsinogeniska och mutationer 
framkallande substanser. Även om man använ
der den bästa möjliga tekniken för att minska 
utsläppen och även om man kan eliminera svavel- 
och kväveoxiderna samt tungm etallerna, avlägs
nar detta inte de svävande partiklarna och mins
kar sannerligen inte koldioxidmängden.

Några undersökningar som gjorts de senaste 
tiderna antyder om att koldioxidmängdens ök
ning i atm osfären och växthusföreteelsen skulle 
också vara en förklaring till det nya miljöhotet, 
ozonbortfallet.

Det bör märkas att bränslen i gasform pro
ducerar mindre koldioxid per varje producerad 
energienhet är olja eller stenkol, därför är jo rd
gasen även i detta hänseende en energiform som 
skadar miljön mindre. Vattenkraften är ur miljö
vårdens synvinkel en idealisk, förnyelsebar ener
giform, och av de nordiska länderna äger Sverige 
och Norge i detta hänseende väldiga naturresur
ser och förmånliga utgångspunkter — bara för 
natur- och miljövårdens skull vill man inte öka 
vattenkraften.

Ur miljösynpunkt, skulle kärnenergin vara den 
bästa — bara man tar vara på den bästa möjliga
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säkerheten. Det är klart att vi i det gemensamma 
Norden inte vill ha kraftverk av typen Tjernobyl.

På nytt borde man på allvar överväga byggan
det av värm eproducerande små kärnkraftverk av 
sypen Secure, vilka placeras under jorden. På 
allvar borde man även undersöka möjligheten att 
även vanliga kärnkraftverk skulle placeras under 
jorden av säkerhetsskäl, vilket bl. a. den sovjetis
ke kärnfysikern Shaharov föreslog för ett par 
veckor sen, kanske man någonstans i Norden 
kunde finna en för detta ändam ål lämplig berg
grund med möjligheterna till avkylningsvatten.

Mot denna bakgrund meddelar jag redan nu 
att jag inte kommer att acceptera medlemsför- 
slaget om en plan att åstadkomm a Norden utan 
kärnkraft. 1 detta hänseende blundar man lätt för 
fakta. Det finns inte en smula förnuft i att själv 
vägra bygga kärnkraft och dock köpa kärnkraft 
från ett grannland. Uppbyggnad och användning 
av kärnkraft är en gemensam global fråga även i 
ett positivt hänseende.

Fru president! De nordiska ländernas konser
vativa partier har tagit ett gemensamt initiativ till 
luftvårdens effektivering. I detta initiativ, som 
skall delas ut vid denna session, krävs i tillägg till 
många andra viktiga luftvårdsåtgärder att de 
nordiska länderna bör aktivt delta i internatio
nellt sam arbete, för att man skall kunna finna en 
lösning på det problem som förorsakas av kol
dioxid och andra drivhusgaser.

Jag tror och litar på att Nordiska rådet för
håller sig till initiativet med sam m a allvar som 
Brundtland-kommissionens rapport till luft- 
vårdsfrågor och växthusföreteelsen. De kom
mande generationernas levnadsmöjligheter, häl
sa och kultur befinner sig i denna generations, 
våra händer.

Poulsgaard: Fru præsident! Fagre ord fryder 
mangt et hjerte. Når man har lyttet til debatten 
det sidste døgns tid, har det ikke skortet på fagre 
ord og stolte visioner. Jeg vil da også gerne med
give, at det er hyggeligt at komme til Oslo. Det er 
hyggeligt at træffe kolleger fra de nordiske lande. 
Nu er her ganske vist ikke så mange lige i øjeblik
ket. Det er hyggeligt at blive inviteret a f Oslo By, 
af regeringen og den danske ambassadør til mid
dag. Men — for der er et men — hvilke resultater 
kommer der ud af, at vi samles tusinde mennes
ker her i Oslo? Mig bekendt lig nul.

Spørg den danske befolkning om, hvem der er 
præsident i Nordisk Råd, eller spørg dem, hvor

mange medlemmer der er i Nordisk Råd. Man 
skal være heldig, hvis én ud af hundrede kan 
svare rigtigt.

Vi er så høflige i Nordisk Råd. Det er vi også i 
de udvalg, vi sidder i. Jeg er ny i Nordisk Råd, 
men gammel i politik, da jeg har været valgt siden 
1973. Når jeg sammenligner Juridisk Udvalg i 
Nordisk Råd med de udvalg, jeg sidder i Folke
tinget, så er det, der slår mig, den kunstige enig
hed, man forsøger at tilstræbe i udvalgene. Det 
er, ligesom vi ikke tager vort arbejde i udvalgene i 
Nordisk Råd alvorligt nok. Det skyldes naturlig
vis, at vi ved, at lige meget hvad vi beslutter, er det 
ministrene, der har det sidste ord at skulle have 
sagt.

Jeg, tror, at hvis vi ønsker det nordiske sam
arbejde bevaret, skal vi til at overveje alvorligt, 
om vi har valgt den rigtige form.

Efter min mening burde vi gå aver til direkte 
valg til Nordisk Råd, som vi jo  i Danmark har til 
EF-Parlamentet. Et direkte valg ville medføre 
større interesse for det nordiske sam arbejde — i 
hvert fald i medierne. Jeg kunne forestille mig, at 
man valgte fem medlemmer fra hvert a f de nor
diske lande, der så skulle være rådgivende over 
for regeringerne. Man kunne godt forestille sig, at 
sådan et valg eventuellt blev afholdt samtidig med 
kommune- og amtsrådsvalg.

Jeg forventer, at denne idé vil få støtte i hvert 
fald fra Tastesen fra Socialdemokratiet. Jeg har 
slået efter og set, at på m ødet i Reykjavik den 4. 
marts 1985 var Tastesen inde på direkte valg. Det 
er ikke sikkert, vi er enige om , hvor mange med
lemmer der skal være, men jeg kan se, at Tastesen 
nikker.

Nu får vi jo  en SF-repræsentant på talerstolen 
om lidt. Jeg har ladet mig fortælle, at Poul Dam 
— som jo er en god, gammel SFer — også har 
været inde på muligheden af, at vi skulle have 
direkte valg til Nordisk Råd.

Personligt vil jeg sige, at skal der være direkte 
valg, skal det ikke være tale om dobbeltm anda
ter. De folk, der vælges, skal have tid til at arbejde 
med det nordiske stof. Det kniber for os andre at 
få tid til det.

Høflighed koster ingen penge, siger man jo, 
men man kan også være for høflig. Jeg synes 
faktisk, vi er lidt for høflige og flinke over for 
hinanden her i Nordisk Råd. Vi er valgt som poli
tiske repræsentanter, vi har forskellige partier, 
fordi vi er uenige. Lad dog også den uenighed 
skinne igennem i Nordisk Råd fremfor den kuns-
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tige enighed, vi forsøger at opbygge.

Bernhardt Tastesen: Fru præsident! Jeg synes, 
der er grund til at glæde sig over — nu da Frem
skridtspartiet er blevet så stort, at de har en re
præ sentant i Nordisk Råd igen — at det er helt 
andre høflige og positive toner, der lyder fra 
Fremskridtspartiets medlemmer af Nordisk Råd i 
forhold til det, vi oplevede tidligere. Det er endda 
således, at Kristen Poulsgaard tager saglig stilling 
til nogle af Nordisk Råds anliggender, og det sy
nes jeg er positivt.

Kristen Poulsgaard kom ind på en tanke, som 
tidligere er bragt frem i Nordisk Råd af Poul Dam 
fra Socialistisk Folkeparti, a f Ib Stetter fra De 
Konservative og også af mig for 3 år siden på 
sessionen i Reykjavik. Jeg mener, det er en rigtig 
tanke, at vi på et eller andet tidspunkt som et 
resultat a f udviklingen får direkte valg til Nordisk 
Råd.

Jeg prøvede sagen dengang. Sagen var på det 
tidspunkt ikke moden, men jeg håber, at der 
kommer et tidspunkt, hvor den er så moden, at vi 
får direkte valg til Nordisk Råd på en eller anden 
måde. Det forhold, at man har direkte valg, så 
det bliver valgte medlemmer at Nordisk Råd, gør, 
at disse medlemmer vil have indflydelse på tinge
ne.

Jeg er sikker på, at det kan blive en positiv ting 
på et senere udviklingstrin, at vi får direkte valg, 
så i den henseende skal Kristen Poulsgaard have 
tak for tilslutningen til det synspunkt, jeg tid
ligere har haft.

Lilli Gyldenkilde: Fru præsident! Jeg har ikke 
lyst til at gå ind i den debat med hr. Poulsgaard 
nu, fordi jeg har en anden tale, jeg vil holde, så 
jeg må vende tilbage til hr. Poulsgaard senere.

Jeg har lyst til at sige: I dag er det den inter
nationale kvindedag, det er det jo  den 8. marts. 
Det har debatten her ikke båret sælig meget præg 
af, men det kan den jo  komme til de resterende 
dage. Det behøver jo  ikke kun at være i dag, man 
taler kvindespørgsmål, men det er da en glæde at 
se, at der sidder en kvindelig præsident i stolen på 
denne dag.

Det, jeg skal knytte nogle komm entarer til i 
øvrigt, er til arbejdsmarkedsafsnittet i C 1 og 
naturligvis specielt til kvindernes plads i det, vi 
beskæftiger os med.

Det er jo  ikke nogen hemmelighed, at kvinder
ne er kommer ud på arbjedsmarkedet for at blive,

men kvindernes uddannelsessituation er stadig 
den, at kun ca. halvdelen har en uddannelse. 
Kvinderne er typisk ansat inden for lavtlønsområ
det med dårlige arbejdsbetingelser, nedslidende 
og monotont arbjede.

Selv om kvinderne har en faglig uddannelse, så 
er tendensen den samme: M ændene bliver stadig 
foretrukket til de bedste job i især overordnede 
stillinger. Det er kvinderne, der kommer til at 
bære arbejdsløshedsbyrden, og det er kvinderne, 
der bæ rer den store manglende uddannelsesbyr
de.

Dette er ikke rimelig. Det er komplet urimeligt, 
og det må der gøres noget ved, og det, der skal 
gøres ved det, er, at der skal handling til. Der 
behøves handling for at nedbryde det kønsop
delte arbejdsm arked, og efter min bedste overbe
visning vil det være til gavn for hele sam fundet og 
ikke kun for kvinder, hvis vi fik nedbrudt det 
kønsopdelte arbejdsmarked. Derfor har jeg med 
stor interesse læst C l’erens afsnit om ligestilling 
og arbejdsmarked og om de intiativer, der er taget 
i det forløbne år, men der er jo ikke sket meget.

Her vil jeg gerne træ kke BRYT-projektet frem. 
Formålet er jo  at udvikle og prøve metoder, som 
bidrager til at nedbryde det kønsopdelte arbejds
marked gennem forsøgsvirksomhed i udvalgte 
om råder i de fem nordiske lande for at udvide og 
sikre kvindernes uddannelsesvalg og erhvervsmu
ligheder.

Jeg har især hæ ftet mig ved de forsøg og er
faringer, man har gjort først og fremmest inden 
for den tekniske undervisning og i arbejdsm ar
kedsuddannelserne, for at kvinder kan få det 
samme udbytte af undervisningen som mænd. 
Også forsøgene med at bryde det kønsopdelte 
arbejdsmarked på det enkelte arbejdsplads har 
påkaldt sig opm ærksom hed. Det samme har pro
jektet om rekruttering af flere kvinder til data
branchen og projektet kvinde — teknik og udvik
ling, men desværre er disse projekter om lige løn 
og løndannelse blevet stærkt forsinket.

Ligestillingsrådet i Danmark har netop afholdt 
en ligestillingshøring. Det fremgik bl. a. heraf, at 
selv om vi har fastlået et ligelønsprincip i vore 
lovgivninger, er forskellene mellem m ænds og 
kvinders lønninger så store som aldrig før — i 
hvert fald i Danm ark. Tilsvarande konstateringer 
kan formentlig gøres i de øvrige nordiske lande. 
Derfor er det vigtigt, at vi fokuserer på sådanne 
ting og siger fra, når vi møder denne forskelsbe
handling, og det gør vi jo  gang på gang.
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Jeg er glad for, at Nordisk M inisterråd, social- og 
sundhedsministrene, på deres møde med Social 
og Miljøundvalget i november i Åbo sagde ja  til at 
lade ligelønsprincippet indgå i definitionen a f li
gestilling i det nye sam arbejdsprogram på social- 
och sundhedsom rådet, og det skal vi jo behandle 
senere her på sessionen. Den manglende ligeløn 
er jo netop med til at fastholde det kønsopdelte 
arbejdsm arked, og det er en af grundene til, at jeg 
har fremsat forslag om, at vi nu tager fat på en 
udredning af årsagerne til den manglende ligeløn 
mellem kvinder og mænd.

Jeg har noteret mig — med glæde — at Juri
disk Udvalg, som mesten dels består af m æ nd, i 
sin betænkning over forslaget har givet udtryk for 
den opfattelse, at projekter, der vedrører forsøg 
på at opnå reel — og altså ikke kun formel — 
ligeløn mellem kvinder og m æ nd, bør indgå i den 
nye økonomiske handlingsplan, som i øjeblikket 
er under udarbejdelse i Nordisk M inisterråd, og 
hvortil også BRYT-projektet er overført fra 1988.

Jeg mener, det er vigtigt, at ligestillingspro
jekter af denne karakter kommer ind under 
handlingsplanen for økonomisk udvikling og 
fuld beskæftigelse, da de jo  er næ rt beslægtet 
med arbejdsmarkeds- og uddannelsesprojekterne 
i denne plan, men også fordi den nuværande øko
nomiske handlingsplan ikke — slet ikke, må jeg 
sige — i tilstrækkeligt omfang har fokuseret på 
kvindernes situation.

Det nærer jeg visse forhåbninger om, at den 
kommende rullende handlingsplan kommer til, 
og jeg skal bede om, at det i den kommende plan 
bliver muligt at få et overblik over konkrete tiltag 
på dette område, og over, hvad der er afsat på 
budgettet, for det er jo  dér, de gode viljer skal 
afprøves. Jeg håber, at Nordisk Faglig Samorga- 
nisation også bliver taget med på råd. Der er jo  i 
høj grad tale om overenskomstmæssige spørgs
mål.

Jeg vil godt sige, at vi har i Danmark frie for
handlinger, og jeg ved, det er et ønske i samtlige 
vore lande, at man skal have frie forhandlinger på 
arbejdsmarkedet om overenskomstspørgsmål, 
men vi bliver nødt til at se på: Hvordan forhind
rer vi, at der bliver ved med at være uligheder 
omkring løndannelsen for kvinder og m æ nd, og 
hvordan finder vi nogle redskaber til at gå ind og 
sige, at det må ikke ske, at det kan vi ikke blive 
ved med at finde os i?

Man kan gøredet lovgivningsmæssigt, om ikke 
andet. Jeg har desværre ikke stor tiltro til, at man

fra forhandlersiden eller fra m odpartens side, fra 
arbejdsgiverne, hverken de offentlige eller de pri
vate og heller ikke fra organisationernes side — 
da det jo  er m æ nd der forhandler — selv, uden 
opfordring, tager disse ting ind, når man overens
komstforhandler.

Jeg glæder mig over, at vi nu har indført en ny 
spørgeinstitution her i Nordisk Råd, hvilket gør, 
at man kan nå at melde til ministrene om, hvad 
det egentlig er, de er blevet rekom manderet her
fra, sådan at man kan følge med i: sker det noget? 
Sker der noget overhovedet?

Jeg vil bestemt opfordre til, at det ikke ender 
med, at vi først på det kommende års session 
afsætter penge til det her. Det ville være helt gro
tesk, og man ville i hvert fald kunne sige, at Nor
disk Råd ikke kan bruges til ret meget, hvis vi 
virkelig skal være 3 år undervejs med forslag af 
denne karakter.

Jeg skal undlade at sige mere nu, tiden er 
fremskreden. Jeg skal slutte af med at sige: Rigtig 
god 8. marts til dem, der endnu forstår, hvad 8. 
marts er for noget — den internationale kamp
dag. Der er stadig væk nok at kæm pe for. Kunne 
vi dog bare få m ændene til at kæ m pe med, i 
stedet for at de sidder og småfniser, når man 
holder en tale af denne slags!

Mirja Ryynänen: Fru president! Det nordiska 
TV-samarbetets flaggskepp, Tele-X-projektet 
har redan varit aktuellt i ett tiotal år. Även om 
projektet fortfarande år aktuellt och innehåller 
flera utvecklingsalternativ, har Tele-X under hela 
tiden för sin existens mötts med svårigheter som 
ingen övertygad nordist skulle ha önskat för pro
jektet. Under ett årtionde har kommunikations- 
miljöns och -teknologins utveckling förändrats så 
snabbt att Tele-X bara med knapp nöd har kun
nat följa med.

De nordiska sam arbetsorganen har haft en 
stark vilja att genomföra projektet. En del av 
denna vilja finns fortfarande kvar, men även in
om Nordiska rådet berör projektet i en större 
utsträckning endast de svenska, norska och fins
ka delegationerna. Ifall Tele-X förverkligas, 
kommer intresset antagligen att öka.

De problem som Tele-X m ött har närm ast varit 
av tre olika slag och med inbördes sam m ankopp
ling: programpolitiska, tekniska och ekonomis
ka. På alla dessa problem kan finnas lösningar, 
men då måste den sam nordiska politiska viljan 
verkligen vara stark.
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Finlands programpolitiska intresse för Tele-X 
har minskats genom beslutet om att i Södra Fin
land bygga ett nätverk av fyra TV-stationer, som 
på en kanal sänder ut Sveriges TVs program på 
kanalerna ett och två. Enligt ett antagande skulle 
intresset i landets inre delar vara mindre. Sveriges 
båda kanaler kan redan nu ses i det svenskspråki
ga Ö sterbotten och i Norra Finland, speciellt i 
områden försedda med kabelnätverk. 1 Sverige 
kan en del finländare följa med Finlands TV- 
sändningar via sändaren i Nacka. Vidare är det 
skäl att näm na Nordvision-verksamheten, inom 
vars ram ar exempelvis Finlands TV sänder knap
pa 300 tim m ar nordiska program om året. Inom 
ramen för Kalottsamarbetet sker även samverkan 
speciellt vad beträffar samiska program.

Enligt den nuvarande kunskapen kan de tek
niska problemen lösas, om det ock finns osäker
hetsmoment. Då Tele-X-verksamheten inte kan 
grundas på ett relativt kortvarigt experiment, är 
det vid en permanent lösning också fråga om att 
tekniskt bereda sig för en mycket lång tid, varvid 
man bör beakta en hel serie satelliter. Detta inne
bär att resurserna i förväg skall bindas mycket 
långt in i framtiden.

Det största problemet med Tele-X är dock 
kostnaderna eller snarare förhållandet mellan 
kostnaderna och de fördelar som kan uppnås. 
Kostnaderna för ett permanent system uppgår till 
en miljardklass som rena satellitkostnader. H u
ruvida detta belopp är stort eller litet beror på 
synvinkeln och om man betonar projektets indu
stripolitiska eller kulturpolitiska aspekter.

Finlands syn på Tele-X-projektet är förståeligt 
nog mer kultur- och mediepolitisk än industri- 
och teknologipolitisk. För att de nordiska pro
grammen skulle ha en möjligast om fattande tit
tarkrets, borde programmen förses med texter, 
vilket innebär kännbara extra kostnader. En an
nan förutsättning för att programmen får en om 
fattande tittarkrets är att priset på mottagarut- 
rustning är lågt: enligt de nuvarande perspektiven 
är satellitmottagare relativt dyra, och enbart av 
detta skäl torde många låta bli att skaffa sig en 
m ottagare åtminstone under försöksperioden. 
Inom kabelnätverken, dit mottagningen enligt en 
del beräkningar skulle länge begränsas, finns en 
mycket hård konkurrens om olika kanalers titta
re.

Fru president! Ovan har jag intagit en varsamt 
pessimistisk inställning till Tele-X:s möjligheter 
att omvälva det nordiska mediefältet genom nor

diskt program utbud. Det finns fortfarande behov 
för att dryfta de olika alternativen i en positiv 
samnordisk anda. Jag anser att man borde få till 
stånd en perm anent radio- och TV-kommitté un
der ledning av de nordiska kulturm inistrarna. 
Kommittén borde ha ett samlat ansvar för att 
stimulera program produktionen inom Norden. I 
alla de enskilda länderna bör m an satsa på en 
nationell program produktion, göra egenartad, 
för Norden lämplig TV- och mediepolitik. Vi kan 
inte konkurrera med utomeuropeiska och euro
peiska rymdkanaler enbart med tekniken. Om 
man i denna konkurrens kan vara vinnare, kom
mer detta att ske genom Nordens egen kulturella 
styrka.

Landskapsstyrelseledamot May Flodin: Fru 
president! Eftersom det i dag den 8 mars är den 
internationella kvinnodagen tänker jag uppehål
la mig vid jäm ställdhetsarbetet på Åland och i 
Norden.

Jäm ställdhetsarbetet på Åland har under det 
gångna året till stor del präglats av förberedelser 
inför Nordiskt Forum i Olso. Den observatörs- 
plats som Åland fått i konferensens planerings
grupp har visat sig vara ytterst värdefull. Vi har 
genom att kunna följa med arbetet redan i in
ledningsskedet lyckats inspirera kvinnor på hem
maplan att delta i Nordiskt Forum både som ar
rangörer och deltagare. Fram för allt tror vi att de 
åländska skärgårdskvinnornas arbete med ge
mensamma seminarier om kvinnans villkor och 
möjligheter i glesbygd kan vara av intresse för 
andra kvinnor som lever under liknande förhål
landen i övriga delar av Norden. Å land kommer 
också att bidra med program vid öppningen av 
Nordiskt Forum på Akerhus fästning.

Förutom ett aktivt engagemang i Nordiskt Fo
rum som arrangörer av aktiviteter finns också ett 
glädjande intresse bland de åländska kvinnorna 
att delta som besökare i konferensen. Detta upp
fattar vi som oerhört viktigt, eftersom det för 
Å land som ett självstyrt om råde i Norden är av 
stor vikt med impulser och information från öv
riga Norden.

BRYT-projektet är ett annat samnordiskt pro
jekt som vi följer med intresse. Vi har redan se
dan några år tillbaka informerat om jämställdhet 
och yrkesval i de åländska skolorna och fått en 
god respons från studiehandledarna i högstadiet. 
Det material som tas fram i och med BRYT- 
projektet kommer därm ed direkt till praktisk nyt-
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ta, och fr. o. m. årsskiftet sänds nyhetsbrevet 
BRYT-nytt ut till högstadierna runt om på 
Aland.

Då det på Aland inte finns industrier i någon 
större omfattning, är det främst högre ADB-ut- 
bildning för flickor som intresserar vad gäller al
ternativa utbildningsvägar för flickorna. Inom 
den branschen har vi dessutom tidvis haft brist på 
arbetskraft.

De huvudsakliga resurserna under 1987 har 
satsats på en kampanj för fler kvinnor i politiken. 
Inför landstings- och kommunalvalen i oktober 
anordnades en affischkam panj stödd av en folder 
med argum ent varför kvinnor bör rösta på kvin
nor. Vid utarbetandet av kampanjen hade man 
stor nytta av de erfarenheter man gjort vid lik
nande kam panjer i övriga Norden. Jag tror man 
kan säga att vi genom kampanjen lyckades höja 
kvinnorepresentationen i landstinget med tio 
procent. I de olika kom m unfullm äktigeförsam 
lingarna ökade andelen kvinnor med 5 procent 
till i genomsnitt 25 procent. I landstinget är kvin
norepresentationen i dag 27 procent. Siffrorna är 
givetvis låga sett i ett nordiskt perspektiv, men vi 
tog ändå ett stort kliv framåt.

Under senhösten och fram till detta nu har en 
jämställdhetslag för A land varit under beredning 
i Ålands landskapsstyrelse. Efter att ingående ha 
studerat nordisk jämställdhetslagstiftning och 
genom studiebesök hos jämställdhetsmyndighe- 
terna i Stockholm och i denna stad, får vi nu som 
ett av de sista om rådena i Norden en egen jäm 
ställdhetslag. Trots att lagen dröjt kan man ändå 
se det som positivt, då vi kunnat dra nytta av de 
erfarenheter man haft av den finska lagen. Den 
finska lagen bygger för övrigt i stor utsträckning 
på den norska likestillingsloven. Vi har på Åland 
gått in för ett lagförslag som i stort följer den 
finska lagen men har gått ett steg längre och före
slår förbud mot diskriminerande reklam enligt 
norsk modell. Lagförslaget kommer att behand
las av landstinget under våren och kommer såle
des, om det godkänns att bli ytterligare en för
enande länk mellan Å land och Norden i övrigt.

Agnar Nielsen: Den 23. i denne måned er de 
forløbet 40 år, siden Færøerne fik sit hjemmesty
re. For min generation kan det synes som om det 
kun er kort tid siden denne begivenhed fandt sted, 
men årene er kommet og gået, og hvad har vi så 
nået?

Jeg tror, at alle kan være enige i, at store resul

tater er opnået på Fæ røerne, et sam fund, som for 
50 år siden i flere henseender var et middelalder
sam fund.

Den frygtelige 2. verdenskrig, der kostede os en 
tredjedel af fiskerflåden, de politiske konfronta
tioner efter krigens afslutning, der resulterede i 
hjemmestyreordningen, de nedslående lavkon
junkturer i 50’erne, den forsigtige investerings
politik i 60’erne, der lagde fundam entet under 
velfærdssam fundet, som i 70’erne m åtte kæmpe 
imod tekniske udfordringer med en høj om kost
ningside for at klare specielt de fysiske begræns
ninger, der er sket i råstofgrundlaget i vores fiske
ri på grund af indskrænkningerne i fiskerirettig
hederne.

Jeg tror, vi i dag kan konstatere, at vi har et 
sam fund, vi kan være bekendt at give videre til 
vore børn, der skal bæ re arven videre. Enhver 
nation har sin egen identitet, og her i Nordisk Råd 
er vi blandt frænder, blandt venner.

Jeg kan atter konstatere, at det, at vi kom med i 
dette nordiske sam arbejde i 1970, har været en 
fordel for Færøerne.

På mødet i Økonomisk Udvalg den 11 .-12. fe
bruar i år blev der på grund af redegørelsen fra 
Nordisk Investeringsbank om virksomheden i 
1987, idet man fra vor side ikke følte sig ligebe- 
handlet med andre nordiske lande, stillet en fo
respørgsel fra færøsk side. Der foreligger nu et 
svar, hvilket vi takker for.

Jeg føler, at vi er med i arbejdet. Vi mærker 
den stemning, der er i et fællesskab, hvor alle vil 
yde noget og ikke bare nyde.

For de nordiske politikere, der har været med i 
mange år, må det være til stor glæde at registrere, 
at Nordisk Råd er vokset sig stærkere og bedre 
både indadtil og udadtil.

De ældre nordiske politikere m ærker denne 
nordiske solidaritet i møderne, rejser og deltagel
se i udvalg og råd, og den nye generation af politi
kere ser de gode, konkrete resultater.

Embedsm ændene skal vi ikke glemme. Uden 
deres indsats var man ikke nået så langt.

Færøernes Lagting fik i 1987 etableret sit eget 
sekretariat, bl. a. for i større grad at deltage i det 
nordiske samarbejde. Fra fæ røsk side vil jeg fore
lægge et ønske om , at vi får observatørstatus i 
præsidiesekretariatet.

Vi vil igennem det interne arbejde være med i 
den nordiske ring a f stater, som — omend ulige i 
størrelse — kan bæ re vore nordiske sam fund vi
dere og stå sammen over for omverden.



176 Tisdagen den 8 mars 1988 kl. 14.30— 17.40

Lidt har også ret, og sammenhold giver styrke!

Vieelantråd Gunnevi Nordman: Fru president! 
Av någon outgrundlig anledning har en fallit bort 
från dagens talarlista. Och det år rått så signifika
tivt så här på internationella kvinnodagen att det 
är en kvinna, en av de få anm älda kvinnorna, 
som bara sådär putsats bort! Men kvinnorna är 
vana med väntan, så här kommer hon i alia fall!

Vi på Å land har med intresse och förväntan 
följt tillblivelsen av handlingsplanen för det nor
diska kulturella samarbetet. Med intresse för att 
just det nordiska kulturella samarbetet känns sär
skilt meningsfullt för oss. Med förväntan, därför 
att vi ser fram emot större möjligheter att aktivt 
delta i detta samarbete.

Och kulturhandlingsplanen lovar en del för oss 
självstyrda — givetvis, eftersom ju syftet med 
planen är att ”vitalisera och stärka” den nordiska 
kulturgemenskapen. Som ett konkret bevis på att 
de självstyrande om rådena skall vara med när det 
gäller att ” stärka och vitalisera” kulturyttringar i 
Norden upplever jag handlingsplanens löfte om 
att vi självstyrande — Färöarna, Grönland och 
Aland — får representation i Kulturfondens sty
relse. Det här är något som vi från åländsk sida 
länge har talat för och därför ber vi nu om snabba 
åtgärder i syfte att ändra stadgarna vad gäller 
antalet styrelseplatser och andra formella hinder 
för autonomiernas deltagande i Kulturfondens 
arbete.

Handlingsplanen lovar också en förstärkning 
av de nordiska kulturinstitutionerna, vilket bådar 
gott för Nordens Institut på Åland — och för dess 
systerinstitut i Nuuk. Bägge instituten är husvilla, 
men bägge har viktiga funktioner att fylla när det 
gäller att ” vitalisera och stärka” den nordiska 
kulturgemenskapen. Med ökade resurser kan vå
ra institut bli verkliga kraftkällor för ett vitalise
rat nordiskt kulturutbyte. Visionerna finns, vå
garjag  påstå.

Kulturhandlingsplanen innefattar en rad å t
gärder med positiv verkan för Å land, t. ex. ett 
intensifierat arbete för en internordisk tenta
mens- och examensgiltighet. Nuvarande förhål
lande med olika värderingar av examina skapar 
en del komplikationer och problem för ålänning
arna eftersom något mer än hälften av ungdo
marna skaffar sig högskoleutbildning i Finland 
och resten i Sverige. Det vore givetvis ett stort 
framsteg om man kunde komma fram till någon 
form av generell nordisk examensgiltighet. Vi

tror att mycket kunde vinnas om man lyckades 
bygga upp ett utbrett förtroende för utbildnings
systemen i de nordiska grannländerna. Det har de 
nordiska avtalen för lärare i grundskolan och 
gymnasieskolan klart visat. Och sådana åtgärder 
visar dessutom att det nordiska samarbetet inte 
bara är ord och till intet förpliktigande fraser i 
högtidliga tal, utan verkligen en realitet att räkna 
med.

Något som vi på Å land med vår am atörkultur 
finner betänkligt är att man i handlingsplanen 
tydligen utgår ifrån att det konstnärliga nordiska 
samarbetet kan verka och utvecklas med alla in
tresseinriktningar inom fem fackkommittéers 
ram. Kanske främ jar denna rationalisering över
skådligheten, men för oss är det svårt att prisa det 
positiva i förändringen. Ta t. ex. NAR (Nordisk 
A m atörteaterråd) som får nöja sig med en repre
sentant i Nordisk Teaterkommitté, där i övrigt 
enbart professionellt teaterfolk sitter. För ett litet 
område som Å land, utan professionella teatrar, 
men med en aktiv och engagerad am atörteater 
känns det här som en tillbakagång. I all synnerhet 
som Åland just har fått en hett åtrådd styrelse
post i NAR. Vi utgår nu på Åland ifrån att man 
med öronm ärkta stödmedel kommer att beakta 
amatörkulturens rättm ätiga krav i medelsfördel
ningen.

Från kultursam arbetet till det gränsregionala 
sam arbetet, där kunskap, konst och kultur i vid
sträckt bemärkelse allt mer betonas, är steget inte 
långt, åtminstone när det gäller Skärgårdspro- 
jektet, som om fattar skärgårdarna i Stockholms
regionen, på Åland och i Åboland. Skärgårds- 
projektet har framgångsrikt arbetat med rent 
konkreta projekt som båtham nar, sjökort och 
flisterminaler, men ligger nu i startgroparna för 
något helt nytt, nämligen ett högskolesamarbete 
mellan högskolorna i Åbo och Stockholm kring 
aktuella och väsentliga frågor för skärgården. 
För oss, för vår vidsträckta skärgård är detta vik
tigt. Vi vill därför understryka betydelsen av att 
den nordiska finansieringen av det gränsregiona
la samarbetet fortgående tryggas. Visionerna 
finns också här.

Från den här platsen är det väl på sin plats att 
ge visionen bakom Nordiskt industriellt center i 
Olso allt erkännande och vi vill gärna ur ett 
åländskt Norden-perspektiv tillägga att till det 
nordiska också hör en småskalig teknisk/indust
riell tradition och ett spritt boende i harmoni med 
miljö och natur. Därför är det väsentligt
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att tekniken sprids också till m indre områden 
och företag

att industrisam arbetet utsträcks också till gles
bygden

att kunskapen inte nödvändigtvis koncentreras 
till de traditionella forskningsinstitutionerna. 
Med dagens teknik kan den spridas geografiskt.

att tekniken och industrin utvecklas i enlighet 
med den speciella nordiska natur- och kultur
miljön.

Vi tror nämligen att det är den teknik och den 
industri som är anpassad till naturen, kulturen, 
samhället och människan som tillhör framtiden.

Det här var, Fru President, några åländska 
synpunkter och önskemål. Vår förhoppning är 
att också A land behövs när det gäller att ” vitali
sera och stärka” den nordiska kulturgemenska
pen att också Åland har något att tillföra det 
nordiska samarbetet.

En ”egenskap” som bör kunna ses som en 
speciell resurs i Norden är Ålands internationella 
sanktionerade neutralitet och demilitarisering. 
Åland är en vapenfri zon, som jag gärna ser som 
en praktisk utgångspunkt i konkret nordiskt 
fredsarbete. Det är vår förhoppning att Åland 
genom sin demilitarisering har något värdefullt 
att tillföra övriga Norden.

Præsidenten: Jeg vil gerne på præsidiets vegne 
beklage, hvis der er sket en teknisk fejl, men jeg 
kan forsikre Gunnevi Nordman om , at kvinderne 
i præsidiet er forstærket, så det kan ikke have 
kønspolitiske årsager. Også denne taletid er fin 
taletid, det bliver vi nødt til at fastholde.

Riihijärvi: Arvoisa presidentti! Euroopan talo- 
udellinen yhdentyminen on edennyt nopeaa 
vauhtia, ja  sen vaikutukset ulottuvat rnyos Poh- 
joismaihin. Osa Pohjoism aistaon tehnyt jo  selke- 
än ratkaisunsa Euroopan talousyhteisön suun- 
taan, ja  osalla taloussuhteet on järjestetty erityis- 
järjestelyin.

On luonnollista, ettå Pohjoismaat ovat järjes- 
täneet om at taloussuhteensa Euroopan talousyh
teisön kanssa eri tavoin, koska maiden ulkopoli- 
tiikassakin on painotuseroja. Suomelle ja  Ruot- 
sille täysjäsenyys on ollut ainakin tähän saakka 
m ahdotonta täydellisen puolueettom uuden säi- 
lyttämiseksi. Tämän lisäksi Suomi on järjestänyt 
omat taloudelliset suhteensa Itä-Euroopan mai- 
hin tekemällä samanaikaisesti EEC-vapaakaup- 
pasopimuksen kanssa vastaavanlaisen talousso-

pimuksen SEV-maiden kanssa.
Tarkasteltaessa taloudellisesti yhdentyvää Eu- 

rooppaa Suomen, sen talouspolitiikan ja  ulkopo- 
litiikan kannalta tilanne ei ole suinkaan yksinker- 
tainen. Ei Suomi eivätkä m uutkaan Pohjoismaat 
voi eristäytyä m uusta m aailm asta saatikka muus- 
ta  Euroopasta. Kansainvälinen talous tulee päivä 
päivältä monipuolisemmaksi ja  se koskettaa jo- 
kaista Pohjoismaiden kansalaista yhä kiinteäm- 
min. Lisäksi yleismaailmallisena tavoitteenahan 
on tällä hetkellä mahdollisimman suureen tullit- 
tom uuteen ja  vapaakauppaan pääseminen. Tässä 
ei sinänsä ole luonnollisestikaan mitään pahaa 
eikä pelottavaa.

Mielestäni Suomen ja suomalaisten kannalta 
taloudellisesti yhä kiinteämmässä Euroopassa on 
kaksi merkittävää vaaratekijää.

Ensiksikin, Suomen puolueettom uuden ehdo- 
ton ja tinkim ätön säilyttäminen ei onnistu aina- 
kaan näillä näkymin EEC:ssä. Tämä vaihoehto 
onkin varsin laajalti todettu Suomessa mahdotto- 
maksi. Tästä seuraa se, että Suomen tulee löytää 
omat sille parhaiten sopivat keinonsa luodessaan 
taloussuhteita Euroopan talousyhteisöön.

Tällä hetkellä Suomella on olemassa omat so- 
pimuksensa, joita kuitenkin tulee tarkistaa ja  laa- 
jentaa. Suomella ei ole minkäänlaisia mahdolli- 
suuksia niin taloudellisesti kuin poliittisestikaan 
jäädä täysin taloudellisesti yhdentyvän Euroopan 
ulkopuolelle. Emme voi olla yksinäinen saari kes- 
kellä valtamerta.

Suomen parastaikaa harkitessa ja  tutkiessa 
mahdollisuuksia yhteistyönsä laajentamiseksi 
Euroopan talousyhteisön kanssa painiskellaan 
samojen ongelmien parissa myös m uualla Poh- 
joismaissa. Tämän takia olisikin luonnollista, et
tä ensimmäisenä vaiheena Pohjoism aat edelleen 
tehostaisivat taloudellista yhtestyötään niin, että 
pystyttäisiin luom aan mahdollisimman laaja ja  
täydellinen pohjoismainen yhteismarkkina-alue. 
Saamalla Pohjoismaat mahdollisimman tiiviisti 
taloudelliseen yhteistyöhön keskenään suhteis- 
saan muuhun Eurooppaan voitaisiin saada Suo
melle ja  muille Euroopan talousyhteisöön suh- 
teitaan kehittäville maille hieman lisää mietintä- 
ja  valmisteluaikaa kypsemmän ratkaisun saami- 
seksi.

Yhtenäinen pohjoismainen talousmarkkina- 
alue olisi näin ollen lyhyen aikavälin vakuus jat- 
koneuvotteluja silmällä pitäen.

Toinen ongelma Suomella yhteistyön laajenta- 
misessa Euroopan talousyhteisöön päin on poliit-
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tisen ja  kulttuurillisen omaleimaisuuden ja  itse- 
näisyyden säilyttäminen. Suomen ei mielestäni 
tule alistua monikansallisen kulttuurin passiivi- 
seksi vastaanottajaksi ja  kansainvälisen kasinota- 
louden tahdottom aksi pelinappulaksi.

Luodessamme laajenevia taloussuhteita 
Eurooppaan tulee Suomen pystyä pitäm ään Io- 
pulliset ohjat omissa käsissään ja  laatia rakaisun- 
sa tästä lähtökohdasta. Lisäksi Suomen osalta ei 
tule unohtaa myöskään itään suuntautuvien talo- 
ussuhteiden merkitystä. Kehitettäessä edelleen 
suhteitamme Länsi-Eurooppaan tulee samassa 
tahdissa tarkistaa myös SEV-taloussuhteitamme, 
jolloin pystytään pitäm ään tasapaino kahden ta- 
lousryhmittymän välillä.

Tätä ei tule missään tapauksessa tulkita siten, 
että Suomi olisi pakotettu taloussuhteisiin SEV- 
maiden kanssa, vaan siten, että Itä-Euroopan 
maiden kanssa käytävä kauppa on tietynlainen 
perusturvavakuus suomalaiselle talouselämälle. 
Tämän takia näitä suhteita ei tule vaarantaa ja 
niitä tulee kehittää samanaikaisesti muiden talo- 
ussuhteiden kanssa.

Mielestäni Pohjoismaiden tulee toimia kiinte- 
ässä yhteistyössä taloudellisesti yhdentyvässä Eu- 
roopassa. Tämä takaa meille kaikille parem mat 
neuvottelulähtökohdat ja  tukevam man selustan 
neuvotellessamme Euroopan talousyhteisön 
kanssa. Pohjoismaiden tulee säilyttää omalei- 
maisuutensa siitäkin huolim atta, että lisäämme 
kauppa- ja  myös kulttuurisuhteitam m e muuhun 
Eurooppaan ja muuhun maailm aan. Pohjola on 
varsin yhtenäinen alue, jollaisia ei maailmassa ole 
useita, ja  täm än takia tilanteen säilyttäminen on 
sitäkin tärkeämpää.

Riihijärvis anförande i svensk översättning: 
Den europeiska integrationen har framskridit i 
rask takt och dess verkningar har nått även de 
nordiska länderna. En del av de nordiska länder
na har redan fattat klara beslut i fråga om den 
Europeiska Gemenskapen, medan en del har 
skött sina ekonomiska relationer genom special
arrangemang. Det är alldeles naturligt att de nor
diska länderna har ordnat sina ekonomiska rela
tioner genom specialarrangemang. Det är alldeles 
naturligt att de nordiska länderna har ordnat 
tyngdpunkter i sin utrikespolitik. Åtminstone hit
tills har Sveriges och Finlands neutralitet inte till
låtit fullt medlemskap. Finland har dessutom 
skött sina handelsförbindelser med länderna i 
Östeuropa genom att samtidigt med sin EFTA-

lösning ingå ett motsvarande handelsavtal med 
SEV-länderna.

Då man granskar den ekonomiska integra
tionsutvecklingen i Europa ur finsk ekonomisk 
och utrikespolitisk synvinkel, förefaller Finlands 
situation långt ifrån enkel. Varken Finland eller 
de övriga nordiska länderna kan isolera sig från 
den övriga världen, än mindre från Europa. Den 
internationella ekonomin blir för var dag som går 
allt mångsidigare och påverkar alla nordiska 
medborgare med ökande styrka. Samtidigt är det 
ju en världsom fattande trend att försöka åstad
komma största möjliga tullfrihet och frihandel. I 
och för sig ligger det naturligtvis inget ont eller 
skrämmande i detta.

Jag anser att den allt starkare ekonomiska in
tegrationen i Europa innebär två betydande faror 
för Finland och finländarna. För det första kan 
Finland inom EG åtm instone inte såsom det nu 
ser ut bibehålla sin absoluta och orubbliga neu
tralitet. D ärför har man också på de flesta håll i 
Finland konstaterat att detta alternativ är ute
slutet. Av detta följer, att Finland måste finna de 
sätt som bäst passar det då det gäller att ordna 
sina ekonomiska relationer till EG. För närvaran
de har Finland egna överenskommelser som dock 
måste revideras och utvidgas. Finland har varken 
i ekonomiskt eller politiskt hänseende råd med att 
stanna helt utanför ett integrerat Europa. Vi kan 
inte bli en ensam ö mitt i världshavet.

Samtidigt som Finland överväger och under
söker sina möjligheter att utvidga sitt samarbete 
med EG, brottas man med sam m a problem även i 
andra nordiska länder. D ärför vore det också i 
det första skedet naturligt, a tt de nordiska länder
na ytterligare skulle intensifiera sitt ekonomiska 
samarbete för att kunna skapa en så om fattande 
och fullständig gemensam nordisk hem m am ark
nad som möjligt. Genom att få till stånd ett så 
nära nordiskt ekonomiskt sam arbete som möjligt 
gentemot det övriga Europa kunde vi vinna lite 
mer betänketid för Finland och andra länder som 
står i beråd att utveckla sina EG-förbindelser. En 
enhetlig nordisk hem m am arknad vore sålunda en 
korttidssäkerhet med tanke på fortsatta förhand
lingar.

Ett annat problem för Finland då det gäller att 
utöka samarbetet i förhållande til EG är bevaran
det av den kulturella egenarten och självständig
heten. Finland får inte enligt min uppfattning 
underordna sig som en passiv m ottagare av multi
nationell kultur och bli en viljelös spelbricka för
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den internationella kasinoekonomin. Då vi ska
par utökade ekonomiska relationer med Europa 
måste Finland kunna hålla den slutliga styrning
en i egna händer och fatta sina beslut ur denna 
utgångspunkt. Dessutom får man för Finlands 
del inte heller glömma betydelsen av ekonomiska 
relationer i öst. Då vi vidareutvecklar våra rela
tioner till Västeuropa, bör vi i samma takt grans
ka våra ekonomiska relationer till SEV-länderna, 
genom vilket vi kan upprätthålla balansen mellan 
två ekonomiska grupperingar. Detta bör på intet 
sätt tolkas så, att Finland skulle vara tvunget att 
upprätthålla ekonomiska relationer med SEV- 
länderna, utan så, att handeln med östblockslän- 
derna är en sorts grundförsäkring för det finska 
näringslivet. D ärför får inte dessa realtioner ris
keras och de bör utvecklas i samma takt som våra 
andra ekonomiska relationer.

Jag anser att de nordiska länderna bör fungera 
i nära samarbete i förhållande till det integreran

de Europa. D etta garanterar för oss alla bättre 
förhandlingsutgångspunkter och en stabilare 
bakgrund då vi förhandlar med EG. De nordiska 
länderna bör bibehålla sin egenart trots att vi 
ökar våra ekonomiska och också våra kultur
relationer med Europa och den övriga världen. 
Norden är ett mycket enhetligt och homogent 
om råde, av vilka det inte finns många i världen 
och därför är det än viktigare att bevara denna 
situation.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Det anmäldes, att behandlingen av m inisterrå
dets berättelser C l och C2 fortsätter i utskotten.

Rådet beslöt att lägga Rapport från  Nordiska  
rådets presidium  till handlingarna.

Mötet avslutades kl. 17.40.
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Dagordning

1. C 1: Nordisk Ministerråds beretning om det 
nordiske samarbeid (Kommunikasjonsutvalgets 
betenkning) samt melding om følgende rekom
mandasjon:

43/1987 Innføring av et perm anent nordisk 
ungdomsreisekort

2. B 75/t: Ministerrådsforslag om en nordisk 
handlingsplan for økt trafikksikkerhet i Norden

B 75Ä /t: Endringsforslag til m inisterrådsfor
slaget om sikrere trafikk i Norden

3. A 787/t: Medlemsforslag om et utvidet 
samarbeid mellom dyreparker på Nordkalotten

4. A 808/t: Medlemsforslag om bruk av bilte
lefoner

5. A 814/t: Medlemsforslag om utredning av 
storbyenes trafikkproblem

6. A 815:t Medlemsforslag om raskere post
gang mellom de nordiske land

7. A 797/t: Medlemsforslag om felles sjøfarts- 
politiske tiltak

8. E-saker (spørsmål og svar) i tilknytning til 
Kommunikasjonsutvalgets saksområde

E 1: Spørsmål til Nordisk Ministerråd vedrø

rende det nordiske ungdomsreisekort
E 37: Spørsmål til Nordisk Ministerråd vedrø

rende det nordiske ungdomsreisekort (NORD
RES)

E 2: Spørsmål til Sveriges regjering vedrørende 
det nordiske ungdomsreisekort

E l i :  Spørsmål til Danmarks regjering om fer
geforbindelsen Ystad—Rønne

E 12: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om

turistsatsningen i Vest-Tyskland
9. Avskrivning av følgende rekom m andasjo

ner:
3/1976 Internordisk gyldighet for kjørekort
21/1986 Nordisk teknologiår 1988

39/1987 Lavere flyplassavgifter og flypriser in
nen Norden

40/1987 Forenkling og harmonisering av toll- 

formalitetene i posttrafikken mellom de nordiske 
land

10. C 1: Nordisk M inisterråds beretning om 

det nordiske samarbeid (Sosial- og miljøutva/gets 
betenkning)

11. B 81/s: M inisterrådsforslag om nordisk 
sam arbeidsprogram på helse- og sosialsektoren

12. A 776/s: Medlemsforslag om styrking av 

behandlingsarbeidet i kampen mot alkohol og 
narkotika

13. A 789/s: Medlemsforslag om røkfrie mil
jøer m. m.

14. A 763/s: Medlemsforslag om styrking av 
europeisk samarbeid på miljøområdet

A 763Ä/s: Endringsforslag om å styrke det 
europeiske samarbeid på miljøområdet

15. A 778/s: Medlemsforslag om integrering 
av miljøaspekter i den nordiske handlingsplan for 
økonomisk utvikling og full sysselsetting

16. A 779/s: Medlemsforslag om ECE-proto- 
koll vedrørende reduksjon av svovel- og nitrogen
utslipp

17. A 783/s: M edlemsforslag om miljøvennlig 
avfallshåndtering
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18. A 790/s: Medlemsforslag om felles hand
lingsprogram om bekjempning av hav- og kyst- 

forurensning i Norden
19. A 793/s: Medlemsforslag om  tiltak for å 

nå en balansert reduksjon av selstammene i de 
nordlige havområder

20. A 799/s: Medlemsforslag om desentrali
sert samarbeid om miljøvernsspørsmål

21. A 809/s: Medlemsforslag om tiltak for et 
bedre mlijø

22. A 818/s: Medlemsforslag om årlig situa
sjonsrapport på miljøpolitikkens om råde

23. C 13/s: Beretninger for 1986 vedrørende 
Sosial- og miljøutvalgets saksområde (Sosial- og 

miljout valgets betenkning)
24. E-saker (spørsmål og svar) i tilknytning til 

Sosial- og miljøutvalgets saksområde
E 4: Spørsmål til Danmarks regjering om tiltak 

mot grenseoverskridende luftforurensninger 

E 13: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 
opprettelse av en arbeidsgruppe som virker for at 
alkoholspørsmålet blir et eget innsatsom råde i 

FN-systemet
E 16: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 

epidemiologisk overvåkningssystem

E 19: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om 
tillempning av den nordiske trygghetskonvensjon 

E 23: Spørsmål til Danmarks regjering om 
dansk etterlønn ved bosetting i annet nordisk 

land

E 28: Spørsmål til Norges regjering om opp
følging av Brundtlandskom misjonens rapport 

E 26: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 
brenning av kjemisk avfall på havet

E 27: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om 
utslipp av radioaktivt avfall fra atom opparbei- 

dingsanlegg
E 30: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om den 

britiske regjerings planer om gjenvinningsanleg- 
get Douenreay i Skottland

E 31: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om å 
stoppe eksisterende gjenvinningsanlegg for atom 
avfall

E 33: Spørsmål til Norges regjering vedrørende 

forurensning i grensevannet mellom Norge og 

Sverige
E 40: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 

naturm iljøet i arktiske farvann
25. Avskrivning av følgende rekom m andasjo

ner:
22/1981 Styrking av samarbeidet for å bekjem

pe rusmiddelsmisbruket
25/1981 Forebyggende fritidsvirksomhet for 

barn og unge
8/1986 Plan for utbygging av Nordiska hålso- 

vårdshögskolan
14/1986 Tiltak mot handel med truede dyrear

ter i Norden
13/1987 Handlingsplan mot luftforurensning 
20/1987 Nordisk ambulansevirksomhet

Meddelanden

Det m eddelades, att forbruker- og adm inistra
sjonsminister Anne-Lise Bakken, trafikminister 
Frode Nør Christensen, vicelagmand Jógvan 
Durhuus, kulturminister Bengt Göransson, ener
giminister Svend-Erik Hovmand, kom m unika
tionsminister Sven H ulterström , ungdoms- och 
idrottsminister U lf Lönnqvist, justitsminister 
Erik N inn-Hansen, arbetskraftsm inister Matti 
Puhakka, socialminister G ertrud Sigurdsen och 
arbetsmarknadsm inister Ingela Thalén intagit si
na platser i rådet.

Ändringar i medlemslistan

Det anm äldes, att Liisa Hilpelä intagit sin plats 
i rådet och att Jouni Särkijärvi läm nat sessionen, 
att Per-Olof Håkansson intagit sin plats i rådet 
och att Karl-Erik Svartberg läm nat sessionen, att 
G unnar Björk återtagit sin plats i rådet och att 
Olof Johansson läm nat sessionen, att Bengt Wes
terberg läm nat sessionen och ersatts av Ylva An- 
nerstedt, att Thea Knutzen för del av denna dag 
läm nat sessionen och ersatts av Hallgrim Berg, 
att Ilkka-Christian Björklund för del av denna 
dag läm nat sessionen och ersatts av Sinikka 
Hurskainen-Leppänen sam t att Barbro Nilsson 
för del av denna dag läm nat sessionen och ersatts 
av Hans Pettersson.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.
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Presidenten: Jag vill påminna om omröst- 
ningsordningen. Voteringar sker med hjälp av vo
teringsapparat. I enlighet med 11 § i rådets a r
betsordning kan en medlem votera ja  eller nej 
eller avstå från att votera. Presidenten meddelar 
när voteringen börjar och när den avslutas. En 
ja-röst är på voteringsapparaten angiven med or
det ” for” och en nej-röst med ” m ot” . Eftersom 
man i det norska Stortinget har röstplikt, kan 
voteringsapparaten inte registrera de medlemmar 
som avstår från att votera. Därför måste presi
denten vid varje omröstning genomföra två vote
ringar som kräver bruk av voteringsapparat. 1 
den första deltar de medlemmar som röstar för 
eller emot. Resultaten av voteringen anges på 
bildskärm arna i stortingssalen. Därefter ber pre
sidenten de medlemmar som avstått vid votering
en att trycka på for-knappen. Resultatet även av 
denna votering redovisas på bildskärmen, och se
dan är voteringen avslutad.

C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om  det 
nordiska samarbetet (kommunikationsutskottets 
betänkande) och D 1988/43 /1987/t: M eddelan
de om rekommendation nr 43 /1987 angående in
rättande av ett permanent nordiskt ungdomsrese- 
kort

Rådet företog ovannämnda två saker i ett sam
manhang.

Kommunikationsutskottet hade föreslagit,
A. att rådet med anledning av de avsnitt i mi

nisterrådets berättelse som komm unikationsut
skottet behandlat antar följand yttrande:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska minis
terrådet
— att utreda de kostnader som en speciell trans

portservice för handikappade innebär i jäm 
förelse med kostnderna vid handikappanpass
ning av kollektiva transportmedel,

— att inom minsterrådets organisation skapa ett 
gemensamt forum för att behandla internatio
nella sjöfarts- och luftfartspolitiska frågor,

— att omedelbart se till att konstruktiva för
handlingar igångsätts i syfte att komma fram 
till tillfredsställande tvärgående flygtrafik i 
Norden,

— att verka för en harmonisering av den nordis
ka transportpolitiken,

— att verka för att Norden blir en gemensam 
transportm arknad,

— att verka för att effektivitetsökningar av de 
nordiska transporterna också blir m iljöför
bättrande samt försäkrar alla trafikantgrup
pers mobilitet,

— att ministerrådet aktivt och konstruktivt arbe
tar för ett permanent ungdomsresekort.

B. att rådet lägger kapitel XIV och XV i Nor
diska ministerrådets berättelse rörande det nor
diska samarbetet 1987 (C  1/1988) till handlingar
na.

C. att rådet lägger meddelandet om rekom 
mendation nr 43/1987  angående inrättande av ett 
permanent nordiskt ungdomsresekort till hand
lingarna i avvaktan på nytt meddelande till nästa 
ordinarie session.

Elver Jonsson (kom munikationsutskottets ta
lesman): Fru president! det gångna året har kom
munikationsutskottet varit aktivt. Förutom de 
traditionella aktiviteterna höll utskottet ett semi
narium i september i Åbo, där de nordiska u t
maningarna i datateknologin diskuterades. Inom 
utskottet har också en arbetsgrupp behandlat mi
nisterrådsforslaget om ökad trafiksäkerhet i Nor
den, som kommer att behandlas särskilt här sena
re i dag.

Av ministerrådets komm entarer i punkten 2 till 
årets verksamhetsberättelse fram går att det för 
närvarande saknas förutsättningar för en gemen
sam nordisk sjöfartspolitik. M inisterrådet fram 
håller också att de nordiska handelsflottorna del
vis konkurrerar med varandra på den internatio
nella marknaden samt att betydelsen av sjöfarts
näringens om fattning och förutsättningar skiljer 
sig avsevärt i de olika länderna.

Kommunikationsutskottet har vid flera tillfäl
len yttrat som sin mening att den nordiska han
delsflottan skulle ges förutsättningar att bli kon
kurrenskraftig på den internationella m arkna
den. Vi har också påpekat att det i den nuvarande 
ministerrådsorganisationen inte finns något ge
mensamt forum för att behandla dessa frågor.

På nationellt plan finns sjöfartsärendena pla
cerade dels i komm unikationsministerierna, dels i 
handels- och industriministerierna. Enligt den 
nordiska transportöverenskommelsen skall bl. a. 
internationella sjöfartspolitiska frågor inte be
handlas.

För att bl. a. skapa ett gemensamt forum för 
dessa frågor och därm ed effektivare behandling
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på nordisk bas har utskottet föreslagit att trans
portöverenskommelsen skall ses över i syfte att få 
internationella både sjö- och luftfartsfrågor med 
i överenskommelsen. Utskottet har påpekat att de 
problem som den nordiska handelsflottan nu 
käm par emot är i hög grad förorsakade av inter
nationell sjöfartspolitik.

Utskottet erinrar i sitt betänkande över med- 
lemsförslaget A 797/1 om gemensamma sjöfarts- 
politiska åtgärder och konstaterar att alla nordis
ka länder kommer med egna nationella lösningar 
på sjöfartsproblemen samtidigt som det formella 
nordiska sam arbetet avvisar strävandet efter en 
gemensam lösning på dessa problem. Detta inne
bär ett allvarligt skeppsbrott för det nordiska 
samarbetet!

1 yttrandets fjärde punkt hemställs att Nordis
ka ministerrådets förslag om handikappanpass
ning av kollektiva transportm edel förverkligas 
omedelbart. I oktober 1987 publicerades rappor
ten ” Handikapptillpassning av kollektiva trans
portm edel” , som presenterades för utskottet vid 
ett gemensamt möte mellan utskottet och minis
terrådets trafik- och trafiksäkerhetsm inistrar i 
november sam m a år. Rapporten visar att det all
m änna bruket av handikappanpassade transport
medel endast långsamt vinner mark inom de kol
lektiva transporterna. Delvis anses detta vara en 
ekonomisk fråga. I rapporten föreslås därför att 
man skall väga kostnaderna för att upprätta en 
speciell service för denna grupp trafikanter mot 
kostnaderna för handikappanpassningen av de 
kollektiva trafikm edlen.

Utskottet anser det viktigt att utreda de kostna
der som den ovannäm nda specialservicen innebär 
jäm fört med handikappanpassningen av kollekti
va transportm edel. I det sammanhanget betonar 
vi vikten av att komma ihåg att det, när man talar 
om den trafikantgrupp som har handikapp, inte 
bara är fråga om rörelsehindrade utan också om 
andra typer av handikappade trafikanter: hör
selskadade, synskadade, döva, allergiker m. fl.

I yttrandets femte punkt hemställdes att N or
diska ministerrådet skall verka för att existerande 
behov av tvärgående flygtrafik i Norden tillfreds
ställs. Av ministerrådets kom m entar till denna 
punkt fram går att diskussioner förs mellan lokala 
myndigheter och flygbolag om sträckan Trond
heim—Ö stersund—Sundsvall. Diskussionerna
sägs syfta till att åstadkom m a en sam m anhäng
ande flygförbindelse från Trondheim via Ö ster
sund till flyglinjerna mellan Sundsvall och Vasa.

Kommunikationsutskottet har upprepade 
gånger tagit upp denna fråga med ministerrådet. 
De svar som utskottet har fått har varit — liksom 
i ministerrådets berättelse — att diskussioner förs 
mellan lokala myndigheter och flygbolagen eller 
att diskussioner pågår mellan lokala myndigheter 
och nationella luftfartsmydigheter eller att minis
terierna, som behandlar luftfartsfrågor, har givit 
berörda myndigheter i uppdrag att lösa proble
met. Trots alla dessa diskussioner och uppdrag 
har någon lösning ännu inte presenterats.

Kommunikationsutskottet har av ministerrå
det fått veta att ett av hindren för en gynnsam 
lösning skulle vara internationella regler om in- 
rikesflygning av ett utom lands registrerat flyg
bolag. Utskottet vill då betona att internationell 
luftfartspolitik inte behandlas inom ram arna för 
den nordiska transportöverenskommelsen. Här 
finns ännu ett skäl till att utskottet önskar en 
översyn av överenskommelsen.

Kommunikationsutskottet vill understryka att 
de tvärgående kom m unikationerna i Norden är 
en av förutsättningarna för att t. ex. det nordiska 
regionala samarbetet skall lyckas. Om internatio
nella regler hindrar det samarbete som det nor
diska folket vill åstadkom m a eller stärka, menar 
utskottet att antingen skall reglerna ändras eller 
också skall sådana dispenser ges a tt det nordiska 
samarbetet får växa och utvecklas på ett gynn
samt sätt.

Kommunikationsutskottet noterar att minis
terrådet anser att frågorna kring EG:s fram tida 
politik och dess inverkan på Norden har priorite
rats under året samt att arbete med harm onise
ringen av transportpolitiken anses vara en dom i
nerande ekonomisk uppgift. Vidare noteras att 
NÄT har tillsatt en beredningsgrupp med uppgift 
att belysa konsekvenserna för Norden av EG:s 
beslut om fri transportm arknad 1992 samt att 
komma med förslag till åtgärder och strategi 
gentemot EG.

Kommunikationsutskottet emotser en nordisk 
strategi på detta område och m enar att dessa 
aspekter bör ses som en enhet. Först när Norden 
har kunnat enas om en gemensam transportpoli
tik, där transportörernas internordiska konkur
rensnivå är så lika som möjligt, kan Norden pre
sentera en gemensam stark front gentemot EG 
och göra sig betydade på den kommande europe
iska transportm arknaden. Utskottet vill dess
utom påpeka att harmonisering av transportpoli
tiken i Norden också är avgörande för frågan om
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Norden som hemm amarknad.
Vi står i dag inför en om fattande strukturom 

vandling inom transport- och kom m unikations
sektorn. Näringslivet fäster allt större betydelse 
vid att uppnå både säkrare och effektivare trans
porter för att minska sina produktionskostnader. 
En av orsakerna till detta är att m aterialadm inist
rationen är ett område med stora rationalserings- 
möjligheter. För att uppnå detta har näringslivet 
samt offentliga institutioner och andra organ 
börjat utveckla och använda en ny komm unika
tionsteknik som bygger på användningen av den 
moderna informations- och datateknologiska 
kunskap som vi i dag behärskar.

Denna strukturomvandling innebär, som all 
utveckling, vissa faror som bör beaktas. Här vill 
utskottet först och främst peka på de miljöförstö
ringar som ändrade trafikm önster och infra
strukturinvesteringar kan förorsaka. Här betonar 
vi att ministerrådet i sitt fram tida arbete verkar 
för att trafikstrukturen ger effektivare transpor
ter och blir miljövänligare, dvs. effektivitetsök
ning och m iljöförbättring skall gå hand i hand. 
Vidare understryker vi att denna strukturändring 
bör komma alla trafikantgrupper till godo.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att man 
nu bl. a. arbetar med ett tvärfackligt projekt på 
temat miljö—energi—transporter, att miljömi
nistrarna har diskuterat bl. a. flygbuller och luft
föroreningsproblem i förbindelse med infrastruk
turens betydelse för miljön, att arbetet med att 
uppfylla nordiska målsättningar för skärpta krav 
på bilavgaser fortsätter samt att ministerrådet 
(miljöministrarna) i oktober 1987 antog en hand
lingsplan mot flygbuller.

Under det gångna året har komm unikationsut
skottet prioriterat trafiksäkerhetsarbetet mycket 
högt. Det har inneburit tätare kontakt med Nor
diskt trafiksäkerhetsråd under 1987 än under ti
digare år. Kontakterna har särskilt koncentrerats 
till arbetet med den nordiska handlingsplanen på 
trafiksäkerhetsområdet och till de nordiska tra- 
fiksäkerhetsdagarna.

För övrigt hänvisas till utskottets betänkande 
över trafiksäkerhetshandlingsplanen, som be
handlas här senare i dag. Utskottsmedlemmar 
kommer omedelbart därefter att behandla frå
gorna om turismen och det nordiska ungdoms- 
resekortet. Jag hänvisar därför till dessa anföran
den.

Kommunikationsutskottet har, i den mån det 
varit möjligt, följt den översyn som gjorts av da

tahandlingsplanen. Även om utskottet gjort detta 
samt haft ett utm ärkt samarbete med RU-Data- 
gruppen, m enar vi att datahandlindgsplanen 
skall behandlas som en helhet i ministerrådets 
berättelse. Det är inte bara en fråga för kommu- 
nikatinsutskottet utan för alla som genom be
rättelsen vill skaffa sig kunskap om vad som u t
rättats under året inom handlingsplanens ram. Vi 
anser att handlingsplanen i fortsättningen skall 
redovisas noggrant i ett särskilt kapitel i minister
rådets berättelse.

Kommunikationsutskottet noterar hur teknis
ka och datateknologiskt relaterade projekt nu blir 
allt vanligare. Enligt berättelsen finns det knap
past något om råde, där inte projekt som har med 
detta att göra finns med. 1 det seminarium, ” Nor
diska utm aningar i datapolitiken” , som kom m u
nikationsutskottet arrangerade i september 1987, 
framkom bl. a. att den tekniska utbildningen i 
Norden måste både utökas och förbättras. Vidare 
borde fler studenter välja den tekniska utbild
ningen, om inte Norden skall ham na på efter
kälken i den internationella tekniska konkurren
sen. Utskottet noterar därför med tillfredsställel
se att nordiska utbildningsprogram fortfarande 
prioriteras högt. Tekniska frågor och teknisk u t
bildning har börjat få allt större betydelse i det 
regionalpolitiska sam arbetet. Förutom baspro
jektet noteras speciellt informationsaktiviteter in
om C A D /C A M , etableringen av CA D /C A M - 
stationen i Vasa samt den gemensamma utbild
ningen i AMU-centret i Övertorneå inom data- 
och robottekniken.

Kommunikationsutskottet har tidigare yttrat 
sig om vikten av det nordiska samarbetet om lag
stiftningen på datateknologiom rådet. Det note
ras därför att frågan om upphovsrätt och ADB 
prioriteras inom det juridiska sam arbetet. U t
skottet följer också med intresse de undersök
ningar som pågår om konsumenternas reaktion 
på dagligvarubutikernas datorisering samt pro
jekt om förbrukarrättsliga aspekter vi använd
ning av datateknik vid dagligvaruköp.

Vid det tidigare anförda seminariet om data
politiken uttalade några föreläsare sitt bekymmer 
över, som de tyckte, kvinnornas alltför låga delta
gande i de tekniska aktiviteterna. Utskottet kom
mer därför med intresse att följa de projekt som 
påbörjades under året och som syftar till att få 
fler kvinnor på inflytelserika och ledande positio
ner på ADB-området.

Inom teknik- och datateknologiom rådet går
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utvecklingen mycket snabbt, och Norden måste 
göra sitt för att både delta i den utvecklingen och 
påverka den så att våra samhällen kan tillägna sig 
högteknologins positiva sidor. Genom ett effek
tivt samarbete kan Norden verka för en gynnsam 
framtid såväl internationellt som inom Norden.

Den kraftiga strukturförändringen i våra sam
hällen, som började med industrialiseringen, 
fortgår. Mängden av inform ation ökar påtagligt. 
Teknologins kraftiga utveckling betonas inom 
nya sektorer som bioteknik, datateknik, rym d
teknologi, energiteknik, nya material etc. Auto
mationen och dess tillämpningar medför stora 
och avgörande förändringar på många områden. 
Tekniken berör oss alla. Var och en behöver in
formation om tekniken och dess möjligheter men 
även om dess faror. Tekniken är ett medel vars 
rätta användning förbättrar vår levnadsnivå, 
ökar våra valmöjligheter och därm ed kan ge oss 
möjlighet till ett rikare liv.

Vid Nordiska rådets session i Köpenhamn i 
mars 1986 föreslogs och godtogs en rekommen
dation till Nordiska ministerrådet om att planera 
och genomföra ett nordiskt teknologiår 1988. I 
komm unikationsutskottets betänkande över det 
medlemsförslag som ligger bakom rekom m enda
tionen konstateras att det är viktigt att Norden 
som helhet ställer upp och visar att de nordiska 
länderna arbetar tillsammans för att främja an
vändandet av de fördelar som den nya teknologis
ka utvecklingen medför.

Utskottet ansåg, liksom förslagsställarna och 
många remissinstanser, att de nordiska länderna 
tillsammans måste se till att den tekologiska u t
vecklingen inom Norden håller minst samma takt 
som omvärldens. Ett sätt att främja denna ut- 
vecklng är att de nordiska länderna tillsammans, 
pä ett effektivt och ändamålsenligt sätt organise
rade ett nordiskt teknologiår, där näringslivet, de 
politiska myndigheterna, vetenskapsmännen och 
forskarna utbyter erfarenheter och information 
med varandra och allmänheten i Norden. Mål
sättningen med det nordiska teknologiåret, kallat 
” Teknologiåret 1988” , är att öka kunskapen om 
teknologi och förbättra förståelsen för teknolo
gin och teknologiutvecklingens betydelse för 
samhället och den enskilda människan samt att 
främja nordiskt teknologiskt samarbete.

Nationellt kommer det att ordnas hundratals 
möten, seminarier och andra aktiviteter i de nor
diska länderna under teknologiåret. Nästan alla 
dessa aktiviteter har planerats av de nationella

plankom mittéerna. Bara några få har planerats 
nordiskt, dvs. av den nordiska arbetsgruppen. 
Skälet till detta är först och främst att den av 
arbetsgruppen föreslagna budgeten på 4 milj. 
DKK av ministerrådet reducerats till 2,8 milj. 
DKK. Detta trots att m inisterrådet sagt sig ha 
höga ambitioner med teknologiåret.

Om vi ser på några få av de aktiviteter som 
försiggår under teknologiåret kan nämnas att 
samtliga nationella plangrupper kommer att a r
rangera speciella tävlingar för ungdomar. De är 
tänkta som ett led i arbetet på att öka ungdomens 
förståelse och intresse för teknologin och dess 
betydelse.

Här på Nordiska rådets session kommer ett 
medlemsförslag om ett nordiskt teknologipris att 
behandlas. Troligtvis kommer förslaget att u t
mynna i en rekom mendation till ministerrådet att 
i sam band med Teknologiåret 1988 utdela ett tek
nologipris av sam m a storleksordning som de nor
diska kulturpriserna. Priset kommer sannolikt 
att delas ut vid teknologiårets avslutningsarran- 
gemang i Köpenhamn i december 1988.

Förutom teknologiåret planeras en rad möten 
mellan politiker på nordiskt plan och represen
tanter från näringslivet. Meningen är att inom 
ramen för teknologiårets målsättning skapa dia
log och förbättrade kontakter.

Slutligen vill jag nämna det som kallats ” Nor
den, en gemensam m arknad för teknologi” eller 
”Ö ppna gränserna” . Ändamålet med detta är att 
realisera ministerrådets målsättning för teknolo- 
giäret, dvs. att främ ja nordiskt teknologiskt sam
arbete mellan företag, forsknings- och utbild
ningsinstitutioner och offentliga myndigheter u t
ifrån behovet av ett bättre utnyttjande av de sam
lade nordiska resurserna.

Har vi då inte öppna gränser när det gäller 
teknologin, forsknings- och utvecklingsverksam
heten m. m.? Jo, i princip är gränserna öppna för 
export och import av teknik och know-how de 
nordiska länderna emellan, men i verkligheten 
anses utväxlingen av teknologi i Norden vara rela
tivt liten — och då först och främst företag emel
lan. Det visar sig att näringslivets representanter 
ofta vet mer om det som händer inom deras om 
råde i USA eller i Japan än om det som händer i 
de nordiska grannländerna.

De gemensamma nordiska resurserna är stora. 
Jag tror knappast att det finns något område eller 
någon region i världen med 23 miljoner invånare 
med så stora kunskaper, så mycket utbildning och
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høgteknologisk produktion och utvecklingsverk
samhet som Norden. Men tyvärr är det i verklig
heten inte ett om råde när det gäller forsknings- 
och utvecklingsverksamheten eller teknologin. 
Varje land arbetar alltför isolerat. Målet är därför 
att öppna gränserna för teknisk forsknings- och 
utvecklngsverksamhet i Norden och att göra N or
den till en teknisk hem m am arknad för alla som 
har någon teknisk kompetens att erbjuda.

Nordiska ministerrådets berättelse behandlar 
också ” Nordisk handlingsplan för eknomisk ut
veckling och full sysselsättning” . De delområden 
inom denna handlingsplan som berör komm uni
kationsutskottets verksamhet är turism, meteoro
logi, datateknik, tele- och datakom m unikationer 
samt infrastrukturinvsteringar. Det är de sist
näm nda som jag vill kommentera här.

U tskottet har noterat att en del projekt på in
frastrukturom rådet har försenats eller dragits 
ned bl. a. till följd av ändrade nationella om prio
riteringar av utbyggnadsplanerna. Kommunika
tionsutskottet anser att dessa förseningar är be
klagliga. Utskottet är väl medvetet om de stats- 
finansiella förutsättningarna men vill ändå upp
m ana ministerrådet att verka för att den ur
sprungliga handlingsplanen följs i alla huvud
delar.

Fru president! Av vårt betänkande fram går att 
vi har lagt tyngdpunkten på några om råden, och 
vi föreslår att det skall bli Nordiska rådets ställ
ningstagande. De om råden som vi har pekat ut 
är, förutom en handikappanpassning av kollekti
va transportmedel, att man inom ministerrådets 
organisation skall skapa ett gemensamt forum 
för behandling av internationella sjöfarts- och 
luftfartspolitiska frågor, komma fram till en till
fredsställande lösning för den tvärgående flygtra
fiken i Norden, verka för en harmonisering av den 
nordiska transportpolitiken, verka för att Norden 
blir en gemensam transportm arknad, beakta mil
jön och alla trafikantgruppers mobilitet när det 
gäller infrastrukturinvesteringarna samt aktivt 
och konstruktivt arbeta för ett perm anent ung
domsresekort.

Fru president! Jag yrkar bifall till komm unika
tionsutskottets betänkande.

Sønderby: Fru præsident! Jeg vil gerne på 
Kommunikationsudvalgets vegne knytte et par 
kommentarer til ministerrådets beretning om det 
nordiske samarbejde på turistom rådet. Der har 
på denne session været en del kritik af mængden

og deraf følgende papirdynger.
Det kunne måske være en fordel, at man en

gang imellem lagde nogle medlemsforslag, som 
der ikke er perspektiv i, til side, og brugte k ræ f
terne på det, der virkelig er fremtid i.

A f de om råder, Kommunikationsudvalget be
skæftiger sig med, er regionalpolitik og turisme
emner, der hænger sammen, og emner, der kan 
gøres noget ved på nordisk plan. Turistområdet 
har i første omgang nok fokuseret meget på at få 
turister til Norden og måske mindre på at sam 
m ensætte en vifte af tilbud til turisterne for der
ved at påvirke dem til at komme igen — og få 
andre til at gøre det samme.

Turistinformationen bør derfor suppleres op 
med kultur- og aktualitetstilbud, så den bliver et 
modstykke af kvalitet til de almindelige charter
rejser til en overfyldt badestrand på en ø i det 
sydlige.

Der er for mig ingen diskussion om, at hvis vi 
gør det, kan vi tiltrække turister i langt højere 
grad, end det lykkes i øjeblikket.

Det fremgår af beretningen, at en stor del a f 
årets virksomhed har drejet sig om den igang
værende markedsføringskampagne i Vesttysk
land og dens fortsættelse i det kommende år. En 
fejl ved projektet, som danskerne har gjort op
m ærksom  på, og som jeg også gjorde opm æ rk
som på i udvalget, var, at det kun henvendte sig til 
den nordlige del a f Vesttyskland. Det burde have 
om fattet større dele a f  Europa. Udvalget ser med 
forventning frem til ministerrådets vurdering af 
kampagnen. Resultatet heraf vil indgå i udvalgets 
bedømmelse a f  en eventuel fortsættelse a f  en nor
disk kampagne i USA finansieret under den øko
nomiske handlingsplan, som det foreslås i minis
terrådets beretning.

Kulturfremstødet i Japan, som har givet an 
ledning til en satsning på ” pakkerejser” til Nor
den med vægt på udbudet af nordiske kultur
tilbud, ser vi på med opm ærksom hed.

I beretningen henvises til en rapport fra en pro
jektgruppe nedsat at Nordisk Turistråd. Heri 
konkluderes, at der året rundt findes ledig kapa
citet på alle indkvarteringstyper i samtlige nordis
ke lande. Det gælder campingpladserne, hytteby
erne, udlejningshytter, feriebyer/sommerhuse, 
hoteller og vandrerhjem. En mulighed er natur
ligvis — som det foreslås i ministerrådets beret
ning — at komme med forslag til foranstaltning
er, der kan mindske overkapaciteten. Jeg ved, at 
der også arbejdes med en fællesnordisk biblio-



187Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 09.00— 12.45

grafisk database for turisme og fritid. Det arbej
de er meget langt fremme. Det kan være med til 
at mindske overkapaciteten. En anden mulighed 
er aktivt at forsøge at udnytte den ledige kapaci
tet. Man kunne tanke sig, at nordboere — for
uden japanere, vesttyskere og amerikanere, som 
ministerrådet især har beskæftiget sig med som 
målgrupper i sin beretning — får øgede mulig
heder for at rejse som turister i Norden, hvor 
turismen bliver et middel til at bevare og udbygge, 
og for den unge generation opbygge, en nordisk 
kulturel sam hørighed, hvad også ungdomsrejse
kortet — det kommer Kaj Poulsen ind på senere 
— Nordplus-projektet og Nordkoldordningen 
skal bidrage til. Jeg kunne forestille mig, at vi 
kunne lave en slags pakke-ferier, hvor man på 
forhånd — og det gælder både nordiske med
borgere og turister fra andre dele af verden — ved 
henvendelse til et nordisk turistkontor eller lig
nende kunne købe et ophold, alt inklusive, in
deholdende transport, ophold på vandrerhjem, 
hotel, kro eller lignende, som samtidig gav ad 
gang til forskellige turistaktiviteter.

Ved den dansk-tyske grænse arbejder vi i øje
blikket med planer om et bookingcenter for turis
ter. Vi ved, at ca. 40 pct. af de turister, der kom
mer til Nordens sydgrænse, ikke har planlagt feri
en i enkeltheder. Jeg mener, det ville være en god 
idé, at vi her på fællesnordisk plan kunne tilbude 
1—2—3 ugers ferie i Norden som en slags pakke
ferie. Etableringen a f et sådant center bor vi i 
Nordisk Råd kunne hjælpe med, men på længere 
sigt skal det hvile i sig selv, dvs. de involverede 
parter — sommerhusudlejning, kroer, hoteller, 
campingpladser m .m ., som har deres tilbud i 
centret — bor betale for det. Der er allerede fra 
dansk om råde 700.000 oplysninger om 12.000 
produkter i Dansk data.

Et problem for den nordiske turisme er, at det 
er dyrt at være turist i Norden, og jeg mener, vi 
bør undersøge, om disse pakkerejser kan gøres 
momsfrie, dvs. køber man en færdig pakke i et 
eller flere nordiske lande, kan man få momsen 
refunderet, ligesom når man køber et møble
ment. Derved kan der uden tvivl trækkes endnu 
flere turister til norden, da prisen for en ferie jo 
stadig betyder noget — særlig for en familie med 
børn. Alle nordiske regeringer bør være åbne 
over for et sådant forslag.

Jeg mener, at vi i Nordisk Råd og Nordisk Råds 
Kommunikationsudvalg har en vigtig opgave 
med at være med til at formulere en egentlig fæ l

lesnordisk turistpolitik. Dette skulle der være go
de muligheder for, da de nationale ” turistpolitik
ker” i de nordiske lande får mere og mere ensarte
de målsætninger og strategier, som det også an
føres i ministerrådets beretning. Der er behov for 
en strategi for udviklingen a f den nordiske turis
me, også ud fra den betragtning, at vi skal prøve 
at finde nye indtjeningsmuligheder og dermed 
beskæftigelse i mange af de om råder i Norden, 
som på grund a f udviklingen, bl. a. i landbrugs
erhvervet, er i tilbagegang.

Kommunikationsudvalget ser frem til og ven
ter sig derfor meget a f  den revision af det nordis
ke sam arbejdsprogram på turistom rådet fra 
1978, som ministerrådet har bebudet vil blive på
begyndt her i 1988. Jeg vil gerne ved denne lejlig
hed på udvalgets vegne give tilsagn om at bidrage 
med synspunkter til et kommende sam arbejds
program. Vi bør måske nok lave et medlems
forslag omhandlende disse punkter.

Jeg skal slutte med at udtale håbet om, at Nor
disk Ministerråd også i de kommende år vil stille 
midler til rådighed på turistom rådet, fordi turis
men i de nordisk lande allerede i dag er en stor 
indtægtskilde — og forhåbentlig i fremtiden vil 
blive endnu større. Jo kortere arbejdstid folk får, 
jo  mere tid får de til at rejse på ferie, og det er 
oplagt, at vi i Norden bør prøve at sælge hele 
Norden med alle de muligheder, vi kan byde på 
turistom rådet, såvel kulturtilbud som naturople
velser, både til nordiske medborgere og til turister 
fra hele verden.

Kaj Poulsen (kom munikationsutskottets tales
man): Fru præsident! Nordisk Råd vedtog på ses
sionen Helsingfors sidste år en rekommendation 
om at gøre det nordiske ungdomsrejsekort per
manent (rek. nr. 43/1987), at kortets pris skulle 
udgøre halvdelen af prisen for Interrailkortet, at 
kortet skulle anvendes ved rejse i egetland, samt 
at Nordisk M inisterråd skulle undersøge mulig
heden for at udvide kortets anvendelsesområde til 
de dele af Norden, hvor kortet hidtil ikke har 
kunnet benyttes. Kortet gyldighed blev i lighed 
med Interrailkortets fastsat til 30 dage. Prisen på 
kortet var i 1987 1.050 kr. Udvalget pegede som 
nævnt på, at det skulle koste halvdelen af Inter
railkortet. Alligevel satte man prisen betydeligt 
højere.

Ministerrådet har i sin meddelelse om rekom 
m andationen oplyst, at de nordiske jernbaner har 
udarbejdet et nyt produkt, som skal erstatte ung-
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domsrejsekortet. Dette nye kort kommer til at 
koste 1.160 d . kr. og gælder i 21 dage. Med andre 
ord: kortets gyldighed er nedsat med 30 pet., 
mens prisen er steget med godt 10 pct. set i for
hold til ungdomsrejsekortet sidste år. Nordisk 
Ministerråd er tilsyneladende af den opfattelse, at 
det med denne ordning har tilgodeset formålet 
med rekom mandationen, og agter ikke at foreta
ge sig videre i denne sag. Udvalget deler selvsagt 
ikke denne opfattelse. Når nordiske parlam enta
rikere har udtrykt en klar politisk vilje — både i 
1986 og i 1987 — ved Rådets sessioner og en
stemmigt vedtaget en rekom m andation til Nor
disk Ministerråd, så kan det ikke være rigtigt, at 
rekom mandationens ordlyd ikke bliver opfyldt, 
bare fordi de nordiske lande har forskellige jern 
baneforvaltninger.

Vi har stillet os selv det spørgsmål i udvalget, 
hvem der har magten på disse områder. Er det 
regeringerne eller parlam enterne, eller er det je rn 
baneforvaltningerne? Vi synes, det er forstem
mende, som det er kommet frem, at m inisterrå
det har bøjet sig entydigt for jernbaneforvalt
ningerne.

De nordiske jernbaneforvaltninger har ved fle
re lejligheder tilkendegivet, at kortet driftsm æ s
sigt skal kunne løbe rundt. Jeg må derfor under
strege, hvad udvalget også adskillige gange har 
sagt til ministerrådet, at udvalget lægger vægt på 
de kulturpolitiske aspekter som de afgørende, 
når vi drøfter ungdommens rejsemuligheder. 
Derfor må det være billigt for Nordens unge at 
rejse i Norden. Et attraktivt nordisk ungdoms
rejsekort vil på lang sigt øge den internordiske 
turisme, øge kendskabet til og forståelsen for de 
nordiske lande imellem og fremme interessen for 
det nordiske samarbejde. Kommercielle hensyn 
må derfor være sekundære, selv om udvalget og
så finder det sandsynligt, at ungdomsrejsekortet 
vil vise sig kommercielt interessant på lidt længe
re sigt.

Det må være regeringerne, der bestemmer i de 
enkelte lande, og ikke de nordiske jernbanefor
valtninger. Det er jo  det, der er det egentlige pro
blem i denne sag. Vi skal derfor bede Nordisk 
Ministerråd om at arbejde aktivt og konstruktivt 
for, at dette kulturelle fremskridt, som ungdoms
rejsekortet jo er, bliver gennemført, som det blev 
vedtaget på Nordisk Råds session i Helsingfors. 
Udvalget ser derfor frem til næste års meddelelse 
om rekom mandationen.

Derudover har udvalget gentagne gange peget

på, at markedsføringen af ungdomsrejsekortet 
må intensiveres. Det har været dårligt markeds
ført. Det er bagrunden for, at så få unge i Norden 
har set det og benyttet det. Hvis man ser på m ar
kedsføringen af Interrailkortet, vil man se, at der 
gik nogle år, inden det slog igennem hos de unge. 
Derfor må vi bede om en aktiv og konstruktiv 
indsats både fra regeringerne og fra jernbanefor
valtningerne.

Vi skal jo  senere i dag drøfte denne sag igen, da 
der er stillet to spørgsmål herom henholdsvis til 
Nordisk Ministerråd og til den svenske regering 
a f folketingsmedlem Dorte Bennedsen.

Fru præsident! Konkluderende m å jeg sige om 
denne sag: Vi finder det uantageligt, når en parla
mentarisk forsamling gentagne gange — b l.a . 
ved udvalgsmøder — over for ministerrådet har 
påpeget, at man ønsker en bestemt udvikling, at 
man så henviser til, at en tilfældig forvaltning i et 
a f  landene mener, det ikke kan lade sig gøre. Hvis 
det nordiske arbejde skal have en mulighed for at 
udvikle sig, så må ministerrådet tage det arbejde, 
der foretages i udvalgene, mere alvorligt, end 
denne sag viser.

M odsat må vi naturligvis sige, at parlam entari
kerne her i forsamlingen også må tage deres a f
stemning alvorligt. Forstået på den måde, at så
fremt ministerrådet bliver ved med at optræde, 
som det har gjort i denne sag, så må man forven
te, at parlamentarikerne tager disse sager op i 
deres hjemlige parlamenter, således at man kan 
markere, at der intet er ved siden a f parlam entet, 
og intet er over parlam entet. Men må have gen
nemført det, et politisk flertal i samtlige nordiske 
parlamenter har givet udtryk for her i Nordisk 
Råd.

Statsråd Borgen: Parallelt med situasjonen på 
andre sektorer innebærer utviklingen innen EF 
også på transportom rådet betydelige utfordring
er for Norden. EF:s vedtak om et felles transport
marked innen 1992 får konsekvenser for alle de 
nordiske land. 1 denne situasjonen har M inister
rådet sett det som vesentlig at Norden opptrer 
som en samlet enhet så langt det er mulig. Dette er 
et av de viktigste politiske om rådene som Minis
terrådet og NET nå arbeider med.

EF:s liberaliseringspolitikk om fatter alle trans- 
portgrener. De største endringene vil imidlertid 
komme på vegtransportområdet. Det nordiske 
samarbeidet på dette feltet foregår mellom Fin
land, Sverige og Norge, med god hjelp fra Dan-
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mark.
Utgangspunktet for arbeidet er at vi ikke kan 

vente med å foreta oss noe til EF har etablert sitt 
indre marked, hvor transportsektoren inngår 
som en vesentlig del. Vi må i god tid sikre nordisk 
adgang til det europeiske markedet, på samme 
konkurransevilkår som i EF.

Om vi ikke får til en liberalisering i Norden 
tilsvarende den i EF, risikerer nordisk næringsliv 
og transportforetak å bli utestengt fra de viktigste 
markedene i Europa. Lik konkurranse forutsetter 
harmonisering av konkurransevilkårene mellom 
transportforetak i og utenom EF.

De nordiske land som ikke er med i EF, står 
derfor foran en dobbelt utfordring. Den ene er en 
snarlig tilpasning til de vedtak som allerede er 
fattet i EF. Den andre, men ikke minst viktige 
utfordringen, er å finne fram til felles løsninger 
på de om råder der EF ennå ikke er kommet fram 
til full enighet. Disse løsningene må være slik at 
de kan forventes å ligge på linje med hva EF 
senere kan komme til å bestemme seg for.

NET har nedsatt en arbeidsgruppe for EF- 
spørsmål. G ruppen har rapportert løpende til 
NET, og der er nå utarbeidet en statusrapport. 
Denne gir et godt grunnlag for det videre arbeid.

Med sikte på å bedre beslutningsgrunnlaget for 
senere vedtak har NET bevilget midler til to ut
redninger. Den ene skal se på restriksjonene på 
tredjelandstrafikken og hvilke virkninger disse 
har for godstransportene med lastebil til og fra 
kontinentet samt mellom de nordiske land. Den 
andre utredningen skal vurdere belastningsbe
stemmelser og moduler for lastebærere. U tred
ningene forventes ferdig på slutten av året.

NET mener at forskning vedrørende Nordens 
rolle i det globale og europeiske transportsystem 
må forsterkes. Derfor vurderer NET behovet for 
et nordisk tverrvitenskapelig professorat i inter
nasjonale transporter. Det er mange uavklarte 
spørsmål omkring et slikt professorat, b l.a . an
svarsområde, lokalisering, finansiering osv. Det
te vil NET arbeide videre med.

Følgende problemstillinger er nå sentrale for 
arbeidsgruppen:
— Arbeids- og hviletidsregiene for sjåfører i in

ternasjonal lastebil- og busstrafikk er ulike i 
ulike land, også innen Norden. EF:s regler 
skiller seg fra den såkalte AETR-konvensjo- 
nen. Hvilken holdning de nordiske land skal 
innta, må avklares i M inisterrådet så snart a r
beidsgruppen har fått fram det nødvendige

grunnlagsmateriale.
— Adgangsvilkårene til transportyrket er ulike i 

de nordiske land, og arbeidsgruppen vil kom
me med forslag til harmonisering. Arbeidet 
skjer parallelt med tilsvarende arbeid i den 
europeiske transportministerkonferansen, 
CEMT.

— Kombinerte transporter er et om råde i stadig 
utvikling. Både innen EF og i de nordiske land 
er det økende interesse for å bygge ut de kom
binerte landeveg- og jernbanetransportene. 
Arbeidsgruppen legger vekt på at den begyn
nende kombitrafikken i Norden utvikles raskt 
og i næ rt samarbeid med det som skjer innen 
EF. Med det siktemålet vil gruppen vurdere 
aktuelle tiltak.

— De kompliserte reglene for internordisk buss
transport må vurderes i lys av den forventede 
liberalisering av internasjonal busstransport 
innen EF.

— Når det gjelder retten til å bedrive innenriks- 
transporter i et land med kjøretøy registrert i 
et annet land, såkalt cabotage, er utviklingen 
usikker innen EF. Det er stor m otstand blant 
medlemslandene mot kommisjonens forslag 
om innføring av begrenset tilslutningscabo- 
tage.

Arbeidsgruppen har vurdert hvordan Finland, 
Sverige og Norge kan komme fram til en felles 
avtale med EF om samarbeid i landtransport- 
spørsmål. Det har vært foretatt visse sonderinger 
hos EF-kommisjonen i Brussel, og de tre lande
nes representanter i arbeidsgruppen diskuterer 
innholdet i en slik avtale. Det finnes foreløpig 
ikke noe ferdig forslag, men spørsmålet om gjen
sidig tilpasning av markedsadgangen og konkur
ransevilkårene i vegtransportene vil stå særlig 
sentralt i en slik avtale.

Etter Ministerrådets oppfatning kan en slik av
tale oppfattes som en naturlig oppfølging av de 
intensjoner som Ministerrådet tidligere har u t
trykt.

N år det gjelder vegskattespørsmål, vil det ta tid 
før eventuelle felles skatteregler og skattenivåer 
eventuelt blir etablert innen EF. EK-finans og 
NET har nedsatt en felles arbeidsgruppe for veg
skattespørsmål i Norden. NET:s arbeidsgruppe 
for EF-spørsmål vil avvente resultatet av dette 
arbeidet.

EF har vedtatt felles mål- og vektbestemmelser 
for kjøretøy. Disse vil tre i kraft i samband med 
etablering av det indre marked. Sverige og Fin-
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land har gjort vedtak som m edfører at EF-regi- 
strerte kjøretøy kan kjøre i disse landene. På den
ne bakgrunn har arbeidsgruppen ikke funnet det 
nødvendig å komme med forslag på dette om 
rådet. G ruppen følger likevel oppmerksomt med 
i utviklingen på om rådet, inklusive standardise
ringsarbeidet for vekselflak, containere og traile-

Et annet om råde for arbeidsgruppen er den 
økende bruk av tele og data  i transportsektoren 
og ikke minst de muligheter for effektivisering av 
transportene som ligger i den nye inform asjons
teknikken. Det er viktig at slike systemer eta
bleres i samarbeid mellom de nordiske land og 
EF-landene, slik at det ikke oppstår nye hindre på 
og mellom disse landenes transport- og varem ar
keder.

NET engasjerer seg nå langt sterkere enn tid
ligere når det gjelder miljøspørsmål. Rapporten 
fra Verdenskommisjonen for miljø og utvikling 
peker på at samferdselssektoren først og fremst 
kan bidra til løsninger når det gjelder energiøko
nomisering, redusert luftforurensning og ved å 
utvikle et effektivt transportsystem som fremmer 
økonomisk vekst.

Etter M inisterrådets oppfatning er det i første 
rekke samferdselssektoren selv som må føle an
svar for de negative virkningene av ulik trans
portvirksomhet. På denne bakgrunn arbeider 
NET nå med nordisk miljøpolitikk for transport
sektoren. Dette arbeidet vil nødvendigvis ta noe 
tid, men det vil bli høyt prioritert.

Forskningsprosjektet Infrastrukturinveste
ringer i Norden er en konkret oppfølging av Nor
disk Råds rekom mandasjon nr. 44/1987. Etter 
M inisterrådets oppfatning bør det i denne utred
ningen nettopp legges vekt på å trekke opp de 
langsiktige utviklingsperspektivene for ulike in
vesteringsstrategier. Dette vil redusere mulighete
ne for å utnytte resultatene fra infrastrukturut
redningen i arbeidet med den nye økonomiske 
handlingsplanen. Målet må være at utredningen 
bl. a. kan gi oss et bedre grunnlag for arbeidet 
med kommende handlingsplaner.

Nordisk ungdomsreisekort er nok en gang te
ma for debatten. I og med at det også er reist 
spørsmål, som vil bli besvart av den svenske kom
munikasjonsminister, skal jeg ikke bruke lang tid 
på dette. Jeg vil nøye meg med å understreke at 
det ikke er de ulike forvaltningsmodeller i de en
kelte nordiske land som er årsaken til M inisterrå
dets holdning til spørsmålet.

Det avgjørende har væ rt at de enkelte lands 
nasjonalforsamlinger vedtar styringssystemer for 
jernbaneforvaltningene. Det er en parallell u t
vikling i de nordiske land mot mindre politisk 
detaljstyring av jernbanen, mer bruk av overord
nede styringsmål og større vekt på økonomisk 
resultatansvar for jernbaneforvaltningene. Gjen
nomføring av ungdomsreisekortet på den måten 
komm unikasjonsutskottet ønsker, innebærer et 
tilbakeskritt i en for øvrig positiv utvikling.

Elver Jonsson: Fru president! Jag sade i mitt 
anförande att vi har engagerat oss starkt i miljö
frågorna. Därför är det med tillfredsställelse jag 
hör statsrådets besked att NÄT skall satsa starka
re än någonsin på miljön.

När det gäller EG säger statsrådet Borgen att 
Norden så långt möjligt skall uppträda som en 
samlad enhet. 1 det sam manhanget vill jag erinra 
om utskottets eget förslag till rådets yttrande, att 
en harm oniserad transportpolitik samt en ge
mensam transportm arknad anses vara en förut
sättning för att Norden skall bli konkurrenskraf
tigt inom den här sektorn.

Vi ser också fram mot att få ta del av den 
statusrapport om EG-frågorna som NÄT har u t
arbetat.

Det mest intressanta i det som statsrådet sade 
tyckte jag ändå var det som gällde inrättandet av 
en nordisk tvärvetenskaplig professur i interna
tionella transporter. Jag anser det vara en viktig 
sak, som borde realiseras. D ärför kommer vi i 
utskottet att med stort intresse följa den vidare 
utvecklingen i den frågan.

Sedan vill jag göra den allmänna kom m enta
ren, att vi självfallet har stora förväntningar på 
ministerrådets och NÄT:s arbete och ser fram 
mot fortlöpande rapporter om hur arbetet fort
skrider. Det gäller inte minst den vitala frågan om 
vägskatter i Norden. Vi som har sett gränsproble
men mellan Sverige och Norge och efterlyst åt
gärder är angelägna om att stryka under att detta 
är oerhört viktigt.

Sedan, fru president, kom ungdomsresekortet 
som en slutkläm i Kjell Borgens anförande. Den 
frågan tas upp inte bara i vårt yttrande, utan det 
blir en särskild debatt om detta med anledning av 
en fråga till rådet, och det kommer vidare att 
läggas fram ett nytt medlemsförslag.

Det här kan synas vara en mycket liten fråga, 
men den är stor för de enskilda ungdom arna i 
Norden. Nordiska rådet har önskat ett flertal
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gånger — och vi upprepar det i vårt yttrande — 
att detta skall förverkligas.

Men nu tar ministerrådet till storsläggan: 
Statsrådet avslutar med att säga att om ungdoms- 
resekortet förverkligas, blir det en tillbakagång i 
en för övrigt positiv trafikpolitisk utveckling.

Man tar sig för pannan när ministerrådet u t
trycker sig så. Jag vill säga till er rådskamrater: 
om vi inte klarar en så enkel uppgift som att 
förverkliga en reseform som önskats länge av 
Nordiska rådet, har vi fått två förlorare — det är 
ungdom arna, men också Nordiska rådet har fått 
en allvarlig knäck.

Kaj Poulsen: Fru præsident! Jeg synes nok, at 
minister Kjell Borgens svartale på udvalgets kri
tik af M inisterrådets arabejde med ungdomsrej
sekortet var udtryk for en utrolig mangel på fan
tasi i Ministerrådet: At afvise et spørgsmål, som 
rådet nu i snart 3 år har arbejdet seriøst med, som 
et spørgsmål om administrationsprincipper.

Nu må vi altså bede trafikministrene om at 
tage sig sammen. Vi har bedt om at få en kulturel 
udvikling for ungdommen i Norden. Vi har ikke 
bedt om at få redegørelser om administrations
principper. Et klart flertal i samtlige nordiske 
parlamenter har i Nordisk Råd givet udtryk for, 
at de ønsker en kulturel udvikling, og så er det 
utilfredsstillende, at M inisterrådet kun har fanta
si til at tale om administrationsprincipper.

Hvis det er sådan, at parlamentarikerne har 
ment, hvad de har sagt, når der to gange er stemt 
om det her i rådet, så må der være grundlag for, 
at ministrene tager det alvorligt og ikke på den 
måde laver grin med det nordiske arbejde. Hvis 
folk uden for dette hus skal tage os alvorligt, så 
må M inisterrådet også tage rådets beslutninger 
alvorligt. Derfor regner jeg med, at vi fåren  mere 
seriøs replik end den, vi fik fra minister Kjell 
Borgen i denne omgang.

Margrete Auken: Fru præsident! Bortset fra 
dette med ungdomsrejsekortet har jeg nu lyst til 
at sige tak til M inisterrådet for en usædvanlig 
spændende tale. Den lå langt over, hvad vi nor
malt ville kunne komme ud for i Danmark, og det 
er da spændende, når det nordiske somme tider 
viser sig mere konkret og dynamisk end det, vi 
oplever i den nationale parlamenter. Det skal væ
re min overordnede tak for en meget spændende 
tale.

Der er en ræ kke punkter, som jeg havde lyst til 
at komme ind på også i replikform. Hoved

spørgsmålet om miljø og transportvalg har jeg et 
selvstændigt indlæg om senere, så det vil jeg lade 
ligge, men jeg vil bede om svar på de to ting, som 
jeg ikke helt forstod.

Statsråd Borgen sagde, at man i spørgsmålet 
om opnåelsen af det fælles transportm arked ville 
prøve at lave regler dér, hvor der endnu ikke var 
EF-regler, men man ville gøre det sådan — så vidt 
jeg hørte — at det kom til at ligge tæ ttest muligt, 
på de regler, man kunne forvente ville komme i 
EF. Hvis jeg hørte rigtigt, så er det meget forkert, 
for så betyder det jo bare, at vi prøver, om vi nu 
kan komme EF i forkøbet med at lave det, EF 
alligevel ville lave. Så det synes jeg i grunden er et 
stort spildt arbejde.

Det spændende ville da være, hvis man kunne 
udforme regler i Norden, som var ef en anden 
kvalitet, og sådan at vi gennem dansk præ senta
tion i EF kunne sige: Sådan gør vi i Norden. Der 
er al mulig grund til at tro, at det har en positiv 
virkning. Mange gange ville vi have kunne udnyt
te tilblivelsen af EF-direktiver, hvis vi havde 
udarbejdet nordiske regler på forhånd, og jeg 
håber ikke, at målsætningen for dette arbejde er 
så beskeden, som jeg synes jeg kunne høre det i 
statsråd Borgens tale.

Det andet spørgsmål gælder vejskattereglerne. 
Jeg vil gerne spørge: Anskuer M inisterrådet ude
lukkende vejskattereglerne som et fiskalt emne, 
eller ser man på det som et transportpolitisk sty
remiddel? Det er jo  et transportpolitisk styremid
del under alle omstændigheder. Det virker sådan, 
men hvis man kun ser på det fiskalt, taber man 
pointen. Hvis det er meget billigere at køre med 
de store, tunge transporter på landevejene end på 
jernbane, så kører de på landevejene.

Statsråd Borgen: Æ rde president! Først til re
presentanten Elver Jonsson, utskottets formann.

Jeg tar til etterretning den tilslutning Elver 
Jonsson gav uttrykk for til hva vi har sagt om 
miljøpolitikk og også når det gjelder det nye pro
fessoratet som skal opprettes.

Det er ingen tvil om at nettopp miljø- og 
transportspørsm ålene komm er til å stå sentralt, 
ikke bare i Norden, men i de respektive nasjonal
forsamlinger, i forhold til det som også er uttalt i 
forbindelse med Verdenskommisjonens rapport.

Jeg har også lyst til å bekrefte at det som EF- 
gruppens uttalelser bunner i, senere i dag vil bli 
overlevert til Nordisk Råd, slik at det kan føre til 
en bredere debatt omkring de spørsmål og de
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utredninger som NET-gruppen har kommet fram 
til.

Så til Kaj Poulsen. Som jeg sa i innlegget mitt, 
vil jeg ikke gå i dybden når det gjelder ungdoms- 
reisekortet fordi det kommer opp som sak nr. 8, 
henholdsvis E 1 og E 37. Men det må jo  være et 
tankekors så vel for Kaj Poulsen som for andre 
som har reist dette spørsmålet om ungdomsreise
kort, at vi i de respektive nasjonalforsamlinger 
sitter og sier at vi skal vekk fra detaljstyring når 
det gjelder jernbanepolitikk. Vi skal over til mer 
m ålrettet, overordnet resultatorientert styring. 
Og samtidig skal vi da pålegge de samme en de
taljstyring som det i virkeligheten er å pålegge 
bestemte typer rabattkort. Det er det som ligger 
bak Ministerrådets holdning til dette spørsmålet 
så langt.

Når det gjelder Margrete Aukens replikk, er 
jeg for det første enig i at vi må se langt alvorligere 
på de spørsmål som knytter seg til de miljøproble
mer som de ulike transportgrener kommer til å 
kunne påføre oss i fram tida. Det er vi nødt til å ta 
langt mer alvorlig, og det ligger også i det arbeidet 
som M inisterrådet utfører.

Når det gjelder harmonisering og nye regler 
som samsvarer med EF:s nye tenkning, er jo  det 
et forsøk fra Ministerrådets side på å være mer 
offensiv i forhold til det at vi ikke hele tiden skal 
være på etterskudd og må justere våre egne reg
ler. Det er det som i den sammenhengen ligger i 
den uttalelsen som jeg kom med.

Når det gjelder veiskattreglene, er jeg enig i at 
det ikke bare er et fiskalt spørsmål, men også et 
spørsmål om å være med på å styre transport
politikken — hvordan vi skal få transportene 
fram. Dette er altså ikke et enten eller, men et 
både og. Jeg er derfor enig i den uttalelsen repr. 
Auken fram førte.

Kaj Poulsen: Fru præsident! Vi har i udvalget 
valgt at tage spørgsmålet om ungdomsrejsekortet 
op under C 1, fordi vi har fundet, at det er vigtigt, 
at vi får diskuteret C 1 og indholdet af C 1 her i 
Rådet. Så er det utilfredsstillende, at Ministerrå
det ikke en gang er forberedt på at tage en debat 
om de ting, som udvalget i sin betænkning har 
beskrevet meget nøje, og som ingen kunne være i 
tvivl om , at der ønskedes en debat om.

Nu har Statsrådet for anden gang fortalt os om 
administrationsprincipper. Jeg synes, det er fint, 
hvis regeringerne har nye adm inistrationsprincip
per, resultatorienterede administrationsprincip

per; men betyder det — og det er åbenbart det, 
Ministerrådet mener — at alt må gå i stå? Er der 
slet ingen muligheder for, at vi under C 1, Minis
terrådets beretning, kan få en seriøs debat om 
ungdomsrejsekortet? Og jeg ønsker faktisk, at 
Ministerrådet, her under debatten vedrørende C 
1, fortæller os, hvad problemet er. Det kan ikke 
være adm inistration, der skal ødelægge et kultu
relt fremskridt i Norden, som parlamentarikere 
repræsenteret med et flertal i samtlige parlam en
ter i Norden, to gange har anmodet om.

Statsrådet Lönnqvist: Fru president! Det nor
diska turistsam arbetet finns redovisat i minister
rådets berättelser C 1 och C 2. Turistnäringen har 
utvecklats starkt under de senaste åren, såväl in
ternationellt som i de nordiska länderna. Fler än 
tidigare har gjort semesterresor. Konferens- och 
affärsresor har också ökat.

Turistnäringen är i dag en stor näring. Turist
omsättningen, dvs. omsättningen från boende, 
transporter, aktiviteter, shopping m. m. uppgick i 
Sverige 1987 till 70 miljarder kronor. Dubbelt så 
många arbetar med turism som inom pappers- 
och massaindustrin i Sverige. Trots detta har vi 
inte den andel av världens totala turism som vi 
borde ha. Förhållandet är likartat för Norden 
som helhet.

Enligt Världsturistorganisationen kommer ök
ningen av det internationella resandet att fort
sätta. Det gäller såväl semesterresandet som af- 
färsresandet. Turistutgifterna kommer år 1995 
att motsvara 10% av världshandeln. De beräknas 
öka med 7—8 % årligen fram till 1995. Det språk 
som dessa siffror talar är att vi får ökade möjlig
heter men också möter en ökad utmaning för 
våra länder, utm aningen att ta tag i utvecklingen 
och utnyttja våra möjligheter inom turistom rå
det.

Vi har i Norden goda förutsättningar för tu 
rism. Förutsättningar i form av god natur, bra 
miljö, gamla hantverks- och kulturtraditioner, 
välutvecklad storstadskultur. Detta är kvaliteter 
som efterfrågas av allt fler. Kvaliteter som kan 
placera Norden ordentligt på världens turistkar
ta. Men det sker inte av sig självt. Det sker bara 
om vi lyckas tala om vilka värden vi har i våra 
länder. Det handlar om marknadsföring. Det 
handlar om att få fler inom våra länder att se
mestra i Norden. Närm arknaden är och förblir 
den stora, den viktigaste. Den inom nordiska tu 
rismen måste vara basen för nordisk turistnäring.
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Men det handlar också om att få fler utomnordis- 
ka turister till våra länder. De befolkningstäta 
delarna av Mellaneuropa är ett naturligt intresse
om råde. Men det finns fler, fjärrm arknader som 
USA och Japan, för att näm na några.

M arknadsföring har inte varit självklar inom 
turistnäringen. A ndra branscher satsar betydligt 
mer på makrnadsföring än vad man gör inom 
turistnäringen. Turistnäringens svårigheter står 
delvis att finna i det faktum  att det ofta rör sig om 
små enheter, u tan verkliga resurser att presentera 
sina produkter för en större m arknad. Men det 
beror också på  att var och en sökt sälja sin bit: 
anläggningen, kommunen, delen av landet. Men 
det måste gå upp för turistnäringen som helhet att 
marknadsföringen inte behöver betyda att enbart 
fram häva sig själv och bekämpa andra. M ark
nadsföring kan också vara samarbete.

Låt oss göra sam arbetet till nyckelordet. Låt 
oss m arknadsföra Norden som en helhet när vi 
går ut internationellt. Västtysklandskampanjen 
utgjorde den första stora gemensamma m ark
nadsföringsinsatsen, och den har visat att Norden 
som turistom råde utom lands ofta uppfattas som 
en enhet.

Naturliga faktorer talar för att våra länder 
fortsätter att intensifiera sam arbetet på turistom 
rådet. En faktor är det förhållandet att tillresande 
nordbor utgör en av de absolut viktigaste och 
största utländska turistgrupperna i vart och ett av 
de nordiska länderna. En annan faktor är att 
många turister utanför Norden ser Norden som 
ett enda resmål och således besöker fler nordiska 
länder under en och sam ma resa.

Låt oss därför, inte minst mot bakgrund av den 
integrationsprocess som nu pågår i Västeuropa, 
söka utveckla det nordiska samarbetet på turist
om rådet. Endast då kan vi
— utveckla den nordiska turismen,
— öka det inomnordiska resandet,
— få fler utom nordiska turister till Norden samt
— förbättra möjligheterna för breda folkgrupper 

till turism på fritiden.
Kan vi uppnå detta får det positiva effekter för 

samtliga våra länder på bytesbalans, sysselsätt
ning och regional ekonomi.

Därför är en revidering av 1978 års turistpro
gram nödvändig. Ett nytt samarbetsprogram 
kommer därför att utarbetas under 1988 och fö
reläggas Nordiska rådet vid 1989 års session. Jag 
ser det i likhet med Peder Sønderby som naturligt 
att komm unikationsutskottets synpunkter blir en 

1 -1 7 -3 3 6  N ord iska  rådet

del av detta arbete.
För att ytterligare m arkera nödvändigheten 

och betydelsen av ett nordiskt turistsamarbete 
kommer jag att under våren initiera ett möte med 
turistm inistrarna i de nordiska länderna.

Fru president! Turismen är en växande näring. 
Turismen ger möjligheter. Norden har outnyttja
de möjligheter på turismens om råde. Låt oss ge
mensamt ta till vara våra förutsättningar. Låt oss 
gemensamt göra Norden till ett stort turist
område. Låt oss därm ed visa vad nordiskt sam
arbete kan åstadkom m a också på turismens om 
råde.

Sønderby: Fru præsident! jeg vil gerne takke 
statsråd Lönnqvist for et godt svar og også for 
den sidste udtalelse. Statsråden sagde, at man 
ville lytte til kommunikationsudvalget, når man 
skulle diskutere turistpolitikken inden for Nor
den.

Det blev sagt, at turismen er stor, men at den 
bliver større, og jeg tror, at alle de nordiske lande, 
som jeg sagde før, bør samarbejde, fordi turisme 
bliver en større og større indtægtskilde, og den 
kan løse nogle af de problemer, vi har inden for 
regionalpolitikken.

Statsråden sagde også, at vi både skulle satse 
på turister i Norden og uden for Europa og andre 
steder. Fler vil jeg gerne spørge statsråden, om 
man endnu en gang kunne diskutere ungdoms
rejsekortet i Ministerrådet. Hr. Kaj Poulsen har 
rejst det én gang, og vi har drøftet det meget i 
kommunikationsudvalget. Hvis man skal lære 
folk at rejse i Norden, må m an begynde med de 
unge, og når hele sissionen gang på gang har 
vedtaget, at vi nu må stå fast på det, så bør man 
sørge for at få det klaret.

En anden ting, jeg gerne vil sige til statsråden, 
er, at vi i kommunikationsudvalget synes, at der 
er mange gode ting i det sam arbejdsprogram , 
som ligger i planen for 1988, og vi vil gerne arbej
de sammen med M inisterrådet, så vi får endnu 
flere turister fra hele Europa og fra hele verden til 
Norden.

Når Danmark ikke var så villig til at fortsætte 
det program, som man lavede for Vesttyskland, 
var det på grund af, at man kun satsede på den 
nordlige del a f  Vesttyskland. Det, der må være 
målet for turistpolitikken i Norden, er, som stats
råden sagde, at gøre det muligt at opholde sig 
både i Danmark, i Norge og i Sverige, og som jeg 
sagde, i 3 uger. Så må man også satse på hele
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Europa, og også på USA og Japan.
Vi takker statsråden for tilslutningen til arbej

det om turismen i fremtiden.

Östrand: Fru president! I det kapitel av minis
terrådets berättelse C 1 som vi nu behandlar och 
som berör transporterna framhålls att frågan om 
utformningen av framtidens transportsystem blir 
alltmer central. Där fram går att Nordiska äm- 
betsmannakom mittén för transportfrågor, NÄT, 
nu har inlett arbetet med Nordiska rådets rekom 
mendation nr 44/1987, om utredning av de lång
siktiga konsekvenserna av olika strategier beträf
fande infrastrukturinvesteringarna inom trans
portsektorn. Resultaten av denna utredning skall 
utgöra en grund för en samlad plan för fortsatta 
infrastrukturinvesteringar i N orden. Detta är bra, 
för transporterna har mer och mer kommit att 
betraktas som ett konkurrensmedel och därige
nom fått mycket stor betydelse för olika regioners 
förutsättningar att långsiktigt behålla ett livskraf
tigt näringsliv. Därför är det viktigt att man ser de 
här frågorna i ett gemensamt nordiskt perspektiv.

Det är viktigt när vi diskuterar detta att vi håller 
i minnet att Nordens geografiska läge är mycket 
perifert i förhållande till de stora m arknaderna i 
Syd- och Mellaneuropa. Genom att en växande 
del av vår produktion och konsum tion internatio- 
naliseras blir transportm öjligheterna till omvärl
den allt viktigare. D ärför är det mycket betydelse
fullt för hela Norden, och inte minst för de regio
ner som har en svag näringslivsutveckling, att 
transportlederna till bl. a. kontinenten byggs ut 
och effektiviseras. Om inte detta sker kommer 
konkurrensförutsättningarna i förhållande till de 
stora industriländer som ligger närm are de stora 
m arknaderna att försämras, med struktur- och 
sysselsättningsproblem som följd. Därför vill jag 
understryka att investeringar i bl. a. riksvägar och 
andra trafikanläggningar som är av intresse för 
den nationella och internationella transportför
sörjningen också kan ha mycket stor betydelse för 
utvecklingen i enskilda regioner. Förbindelser 
med andra delar av landet och med utlandet kan 
därför ofta var minst lika viktiga för en regions 
utvecklingsmöjligheter som de trafikanläggning
ar som fram för allt skall tillgodose lokala och 
regionala transportbehov. D ärför är det inte alltid 
de delar av infrastrukturen som ligger i den egna 
regionen som utgör de mest strategiska länkarna i 
transportsystemet. Investeringar i riksvägar och 
andra trafikanläggningar av nationell betydelse

måste bilda ett sam m anhängande system, som 
kommer alla delar i Norden till godo, oavsett var 
investeringarna görs.

Med hänsyn till det stora handelsutbyte vi har 
mellan de nordiska länderna är det av största 
betydelse att hela Norden är väl ihopknutet med 
effektiva transportsystem. Viktiga steg har redan 
tagits för att undanröja en del av bristerna i detta 
hänseende, inom ram en för den nordiska han
delsplanen för ekonomisk utveckling och full sys
selsättning, men mycket återstår ännu att göra.

Järnvägen har naturligtvis en mycket viktig 
uppgift att fylla när det gäller att utveckla effekti
va transportsystem vad gäller både person- och 
godstransporter.

Men vägnätet är ändå den mest vittförgrenade 
delen av transportinfrastrukturen. Det täcker i 
stort sett hela Nordens bebyggda yta. Samhällets 
olika åtaganden för att säkerställa ett så om fat
tande vägnät innebär en mycket stor regionalpoli
tisk satsning.

Om man ser enbart till Sverige, finner man att 
trafiken på mer än hälften av det statliga vägnätet 
är så gles att den med nuvarande avgifter inte 
täcker kostnaderna för byggande och drift. Det 
är trafikanterna på de starkt trafikerade huvud
vägarna som får vara med och betala underskot
tet på de lågtrafikerade delarna av vägnätet. Utan 
denna mycket om fattande omfördelning av in
komster och utgifter mellan olika vägar, och där
med också mellan de mera tätbebyggda delarna 
av ett land och glesbygden, skulle det i många fall 
vara omöjligt att bibehålla en så spridd fördel
ning av befolkning och näringsliv som vi har för 
närvarande. Jag utgår från att detta också gäller 
för övriga nordiska länder.

Denna mycket stora regionalpoiitiska insats 
som görs genom omfördelningar inom vägsyste- 
met har fått ökad vikt i takt med att vägtrafikens 
betydelse för samhällsutvecklingen har ökat. Till 
bilden hör också att i flertalet glesbygdsområden 
som också saknar järnväg är den kollektiva tra 
fikförsörjningen helt uppbyggd på buss- och bil
trafik. Detta förutsätter också ett fullgott vägnät. 
Utan de överföringar som sker mellan olika vägar 
och regioner skulle dagens kollektivtrafik i gles
bygden inte var möjlig att upprätthålla.

Till detta skall läggas att bilen för flertalet bo
ende i glesbygd är ett nödvändigt färdmedel. Av
stånden till arbetsplatser och service är ofta stora, 
samtidigt som kollektivtrafiken i dessa områden 
inte alltid kan byggas ut till en sådan servicenivå
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när det gäller linjer och turtäthet att den svarar 
mot den enskilde resenärens behov. Personbilen 
ger därför i stora delar av Norden en överlägsen 
flexibilitet och tillgänglighet.

Det är med andra ord av allra största vikt från 
såväl näringspolitisk som regionalpolitisk syn
punkt att vi kan vidm akthålla standarden på det 
vägnät som finns och dessutom komplettera och 
förnya vägnätet i takt med att behoven förändras. 
Men det finns oroande tecken på att investerings
nivån i dag är otillräcklig. D etta är inte bra.

Det svenska vägverket räknar med att en vägin
vestering har en ekonomisk livslängd på 40 år. Ett 
minimikrav måste därför vara att upprätthålla en 
investeringsnivå som motsvarar de årliga avskriv
ningarna på vägnätet. Dessutom måste man na
turligtvis också vidta de underhållsåtgärder som 
behövs för att vägnätet skall fungera tillfredsstäl
lande under hela sin livslängd.

Jag känner på rak arm inte till om nivån på 
väginvesteringarna i övriga nordiska länder inger 
samma farhågor som jag nu har redovisat utifrån 
svenska förhållanden. Detta är en sak som NÄT 
också borde titta  på, när m an nu utreder de lång
siktiga konsekvenserna beträffande infrastruk
turinvesteringarna inom transportsektorn. Jag 
vill peka på några exempel på detta.

Den norska tunga landsvägstrafiken i nord— 
sydlig riktning går beroende på skillnader i kilo
meterskatt ofta på svenska vägar. Den finska 
tunga landsvägstrafiken går i mycket stor u t
sträckning längs E 4 från Norrtälje till Helsing
borg. Danmark får i sin tur ta emot nästan all 
tung landsvägstrafik ned till Europa från Fin
land, Sverige och Norge.

Jag vill poängtera att ett väl fungerande fram 
tida vägnät är av så grundläggande betydelse för 
våra länders fortsatta utveckling att det är an
geläget att i god tid observera utvecklingen, och 
det är därför jag tar upp detta här i Nordiska 
rådet. Men samtidigt vill jag till slut peka på ris
ken av att alltför ensidigt fokusera intresset mot 
enskilda investeringar och försumma vidm akt
hållandet av den infrastruktur vi redan har.

Statsråd Anne-Lise Bakken: President! En fel
les nordisk datapolitikk er et sentralt spørsmål 
når nordisk samarbeid står på dagsordenen.

Dersom vi med en nordisk datapolitikk mener 
en felles, harm onisert politikk på tvers av lande
ne, er dette imidlertid lite realistisk. Kanskje er 
det heller ikke ønskelig. I stedet bør det nordiske

samarbeidet på dataom rådet etter mitt syn bestå 
av felles innsatser for bedre utnyttelse av datatek
nologien, bl. a. slik at felles nordiske verdier og 
tradisjoner kan bevares.

Dette krever kunnskap om samspillet mellom 
teknologisk utvikling og samfunnsmessige for
hold. I den nordiske datahandlingsplanen er det 
viktig å belyse slike problemstillinger som 
grunnlag for å kunne styre utviklingen.

En sterkere innsats mot de mykere sidene av 
teknologien er etterlyst. Det er grunn til å peke på 
den lave kvinneandelen innenfor dataom rådet, 
både i utdanning og arbeidsliv.

Hvorfor det er så viktig med flere kvinner inn i 
datafaget, er et spørsmål som da vil reises. Jeg vil 
nevne de viktigste grunnene:

For det første: Datateknologien ” brer om seg” 
i vår del av verden, i arbeidsliv, utdanning, kultur 
og endog i fritid og privatlivet. Det er derfor vik
tig at alle, både jenter og gutter, får grunnleggen
de kunnskaper og bevissthet omkring data.

For det andre: Jobber i datasektoren utgjør en 
stadig større del av arbeidsplassene. Kvinner må 
ikke utelukkes fra denne voksende og godt betalte 
del av arbeidsmarkedet. Datasektoren må på sin 
side utnytte den ressurs kvinnelig arbeidskraft 
representerer.

Det er dessuten et spørsmål om fordeling av 
makt. U tdanning og praksis i datarelaterte fag 
biir stadig viktigere som rekrutteringsgrunnlag 
for lederstillinger i sam funnet. Her må kvinner 
kunne konkurrere på like linje med menn.

Og sist: D ataom rådet er preget av mannsdom i
nerte holdninger og verdier. Det er derfor av stor 
betydning både for datafaget selv og for bruken 
av data at kvinneverdier og -perspektiver bringes 
inn.

Vi m å være oss bevisst at det er mennesker som 
skal styre bruken av teknologien, og ikke teknolo
gien som skal styre oss. Det å skape større mulig
heter på dataom rådet for alle sam funnsgrupper 
blir derfor avgjørende. Og da sikter jeg ikke bare 
til problemene med kjønnsmessige forskjeller, 
men også i forhold til sosial og geografisk bak
grunn. Skal vi kunne bruke datateknologi til å 
styrke distriktene, må vi gjøre teknologien og ar
beidsplassene tilgjengelig for alle.

Nå er, så vidt jeg vet, ikke fordelingen mellom 
kjønnene innen datautdanning eller i datajobber 
den samme i hvert enkelt av de nordiske land. 
Finland synes f. eks. å ha høyere andel kvinner i 
høyere utdanning enn Norge.
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Gjennom innsamling av mer informasjon om 
hvordan det faktisk står til i de nordiske landene, 
vil vi få vite mer om hvorfor ulikhetene oppstår 
eller forsterkes. Utveksling av erfaringer om hva 
de enkelte land har gjort, og hvorledes ulike tiltak 
synes å virke, gir oss et bedre grunnlag for å 
kunne gjøre noe med dette.

Jeg tror den nordiske datahandlingsplanen har 
stor betydning i dette arbeidet. Jeg vil i denne 
forbindelse vise til et konkret prosjekt i Norge: 
Datapolitisk råd, som er Regjeringens rådgivende 
organ i dataspørsm ål, gjennom førte nylig en idé- 
konkurranse, der bl. a.skoleelever, studenter og 
yrkesaktive kvinner deltok. Utfordringen var å 
komme med idéer til hvordan datasektoren skulle 
bli mer attraktiv for kvinner.

Skulle jeg trekke noen konklusjoner ut fra for
slagene som kom ville det kort fortalt være å 
gjøret datafaget mindre teknisk i undervisningen, 
og dessuten integrere data i andre fag, kanskje 
særlig typiske ” kvinnefag” .

Dersom lignende undersøkelser kunne gjen
nomføres i andre nordiske land, ville dette gi oss 
et godt grunnlag for sammenligning mellom lan
dene. Jeg vet at et slikt prosjekt allerede er igang
satt, der innholdet i dataundervisningen ved uni
versitetene i Norden blir kartlagt.

Kanskje kan dette danne utgangspunkt for en 
felles nordisk strategi for en menneskeliggjøring 
av teknologien som igjen vil gjøre datateknologi
en tilgjengelig for alle grupper.

Elver Jonsson: Fru president! Jag tackar för 
statsrådet Anne-Lise Bakkens inlägg. Hon lade 
tyngdpunkten särskilt på hur viktigt det är för 
kvinnorna att få en möjlighet till tjänster och 
fram för allt till ledande befattningar på datatek
nologins om råde. Det är i högsta grad en jäm- 
ställdhetsfråga. Med tanke på den ambition som 
jag tycker mig kunna utläsa i statsrådets anföran
de ser vi fram emot den rapport som kommer i 
nästa års ministerrådsberättelse.

Kanske ligger det en poäng i att utskottet begär 
ett särskilt kapitel om just datateknologin. Vi 
skall särskilt noggrant läsa raderna om kvinnor
nas möjligheter på detta stora nya arbetsfält.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg synes, det 
var meget spændende, at det blev understreget i 
statsrådens oplæg, at det ikke først og fremmest 
er et ønske om at sikre kvindernes placering, men 
at det også er et spørgsmål om at få nogle andre 
værdier ind i dette datasystem.

Hele den debat, der har været om, at småpiger
ne skulle lære data i skolen, har jo  i virkeligheden 
været et spørgsmål om, at drengene denne gang 
ville have deres elektriske tog taget alvorligt. Det 
mislykkedes heldigvis. Men det, vi skal forklare 
pigerne, er, at de skal ind og lære det her, fordi de 
skal tage magten, for ellers går det galt. Det vil jeg 
godt lige understrege i hvert fald er min vinkel, og 
det gælder en række andre på venstresiden, og jeg 
tror langt ind i de borgerlige rækker, på ønsket 
om at styrke det nordiske inden for datapolitik
ken. Det er ikke en sag om ligestilling, men om 
omfordeling af magt.

Knuuttila: Arvoisa presidentti! Liikennepoli- 
tiikassa on otettava huomioon myös ne sidon- 
naisuudet, jo tka sillä on muihin yhteiskunnan 
alueisiin. Erityisesti on tällöin pidettävä mieies- 
sä, että ei tapahdu tarpeetonta tuhlausta rinnak- 
kaisiin liikennevaihtoehtoihin. Tässä mielessä 
haluan nostaa esille pohjoismaisen Nordkolt- 
tutkim uksen, johon jo  yleiskeskustelussa viitta- 
sin. Tämä tutkim ushan koski 1970-luvun loppu- 
puolella eräitä keskisuuria kaupunkeja Pohjois- 
maissa. Kustakin Pohjoism aasta oli esillå kaksi 
esimerkkikaupunkia, joille tehtiin kolme vaih- 
toehtoista kokonaisvaltaista liikennesuunnitel- 
maa erityisesti ajatellen henkilöliikennetarpeen 
tyydyttäm istä. Nämä vaihtoehdot olivat ensin- 
näkin yleisesti käytössä oleva henkilöliiken- 
nevaihtoehto, äärimm äisenä joukkolii- 
kennevaihtoehto ja  kolm antena näitä välittävä 
vaihtoehto.

Tutkimustulokset olivat sangen mielenkiintoi- 
set. Joukkoliikennevaihtoehdon kustannukset 
nimittäin, edellytyksellä että joukkoliikennepal- 
velutasoa olisi kolmin kertaistettu esimerkiksi ko- 
tikaupungissani Jyväskylässä, joka oli Suomessa 
yksi esimerkkikaupunki, erityisesti investointi- 
kustannukset olisivat pitkällä aikavälillä olleet 
noin puolet tuon kalliimman, henkilöautovaih- 
toehdon kustannuksista. Energian säästö olisi ol- 
lut samoin noin puolet. Liikenneturvallisuus olisi 
parantunut oleellisesti, sekin lähes puolella, kun 
sitä mitataan niillä vahingoilla, joita liikennetur- 
missa tapahtuu. Lisäksi, mikä on hyvin oleellista 
ja  mikä täällä on keskustelussa ollut hyvin paljon 
esillä, myös ympäristösaasteet, melu sekä päästöt
— pakokaasut ym. — olisivat vähentyneet oleel
lisesti. Olisi voitu vähentää niitä terveyshaittoja, 
joita liikenteestä aiheutuu ja  jo tka ovat hyvin 
tunnettuja. Esimerkiksi keuhkosairaudet lisään- 
tyvät.
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Lisäksi vielä jos katsotaan puhtaasti kansalli- 
sesta näkökulm asta, niissä yhteiskunnissa, joissa 
on suuri työttömyys, joukkoliikennevaihtoehdol- 
la olisi lisäksi voitu parantaa kansallisesti työlli- 
syyttä.

Kaiken kaikkiaan täm ä tutkim us on saanut ai- 
van liian vähän huom iota ja  siitä pitäisi parem- 
min informoida niille kunnille ja  kaupungeille, 
jotka voisivat saada siitä hyviä viitteitä omien 
liikenneratkaisujensa tekemiseksi. Lisäksi halli- 
tusten pitäisi tukea voimakkaasti niitä ratkaisuja, 
jotka olisivat kokonaisvaltaisesti edullisimpia, 
siitä huolim atta että yksityiset ihmiset, me poliit- 
tiset päättäjätkin, katselemme monta kertaa lii- 
kenneasioita oman henkilöautomme tuulilasin 
läpi eli hyvin yksinpuolisesti.

Liikenteen työnjako on hyvin vaikea kysymys. 
Siihen on täällä hyvin vähän puututtu. Halun 
kuitenkin tähdentää sitä, että myös eri liikenne- 
muotojen välisessä työnjaossa olisi otettava huo- 
mioon sam oja pohjoismaisessa liikennetutki- 
muksessa m ainittuja tekijöitä, jotka toin esille 
edellä eräinä keskeisinä tekijöinä. Meidän olisi 
säästettävä myös luonnonvaroja, taloudellisia 
voimavaroja liikennepolitiikan alueella välttä- 
mällä kaksinkertaisia ja  turhia liikennekustan- 
nuksia, erityisesti liikenneinvestointeja.

Knuuttilas anförande i svensk översättning: 1 
trafikpolitiken bör m an även beakta dess bun
denhet vid samhällets övriga sektorer. Därvid bör 
man speciellt hålla i minnet att m an inte onödigt 
slösar resurser på parallella trafikalternativ. 1 det
ta hänseende vill jag ta upp den nordiska ut
redningen Nordkolt, som jag redan under gene
raldebatten hänvisade till. Denna utredning 
handlade om vissa mellanstora städer i de nordis
ka länderna mot slutet av 1970-talet. Från varje 
nordiskt land ingick i utredningen två städer som 
exempel, och för dessa uppgjordes tre alternativa 
helhetsbetonade trafikplaner speciellt med tanke 
på tillfredsställandet av persontrafikens behov. 
Dessa alternativ var för det första ett persontra
fikalternativ i allmänt bruk, ett kollektivtrafikal
ternativ och ett tredje alternativ mellan dessa.

Resultaten av denna utredning var mycket in
tressanta, nämligen kostnaderna för kollektivtra
fikalternativet, förutsatt att servicenivån i kol
lektivtrafiken skulle ha tredubblats exempelvis i 
min hemstad Jyväskylä, som i Finland var den 
ena av de två städerna i utredningen, speciellt 
investeringskostnaderna skulle på lång sikt ha va

rit omkring hälften av kostnaderna för det dyras
te alternativet, persontrafikalternativet. Energi
besparingen skulle också ha varit omkring hälf
ten. Trafiksäkerheten skulle ha förbättrats vä
sentligt, likaså nästan med hälften, då trafiksä
kerheten mätes med de skador som 
trafikolyckorna förorsakar. Utöver detta, vilket 
är mycket väsentligt och som här under diskus
sionen har tagits upp flera gånger, skulle miljö
föroreningarna, bullret och utsläppen — avgaser
na m .m . ha minskat väsentligt. Det skulle ha 
varit möjligt att minska de hälsoskador som trafi
ken förorsakar och som är välkända. Exempelvis 
lungsjukdom ar ökar.

Utöver detta, ur en rent nationell synvinkel, 
skulle det ha varit möjligt att på nationellt plan 
förbättra sysselsättningen genom kollektivtrafik
alternativet i de samhällen där arbetslösheten är 
stor.

Allt som allt har denna utredning fått alltför 
liten uppm ärksam het, och de kommuner och stä
der som kunde få goda uppslag av utredningen 
till egna trafiklösningar, borde bättre informeras 
om Nordkolt-utredningen. Dessutom borde rege
ringarna kraftigt understöda de lösningar som 
skulle vara förmånligare med tanke på helheten, 
oberoende av att privatpersonerna, även vi poli
tiska beslutsfattare, flera gånger granskar trafik
ärenden genom vår egen bils vindruta, eller myc
ket ensidigt.

Arbetsfördelningen i trafiken är en mycket 
svår fråga. H är har man bara i en ringa om 
fattning ingripit i denna fråga. Jag vill dock be
tona att i arbetsfördelningen mellan de olika tra 
fikform erna borde man beakta samma faktorer 
som tagits upp i den nordiska trafikforskningen, 
och som jag tog fram som centrala faktorer. Vi 
borde även spara naturresurser, ekonomiska re
surser på trafikpolitikens om råde, genom att 
undvika dubbla och onödiga trafikkostnader, i 
synnerhet trafikinvesteringar.

Elsi Hetemäki-Olander övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Sinikka Hurskainen-Leppänen: Ärade presi
dent! Då jag för första gången deltar i Nordiska 
rådets session är det med glädje jag konstaterar, 
att man i diskussionerna har tagit fasta på aktuel
la frågor, såsom hur de nordiska ländernas situa
tion formar sig i framtiden i den europeiska in
tegrationsutvecklingen fram till år 1992. De nor
diska länderna har olika uppfattningar om, för-
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utom D anm ark, som redan är med i EG, på vilka 
villkor vi skall vara med i samarbetet eller om vi 
helt stannar utanför det.

Då man diskuterar om den europeiska integra
tionspolitiken bör m an beakta ländernas behov 
och strävanden. Finlands intressen utgår från att 
slå vakt om  vårt lands konkurrenskraft och med 
andra ord är våra utgångspunkter både ekono
miska och kommersiella. Vid sidan om detta är 
målet dock att hålla fast vid de höga norm erna i 
vårt land bland annat då det gäller frågor i sam
band med miljö och arbetsskydd. Till vissa delar 
är det vidare ändamålsenligt att våra normer 
upphöjs till en nivå, som motsvarar den som finns 
i andra länder. Hur som helst måste vi i den euro
peiska integrationsdiskussionen ha klara mål för 
a tt uppnå högklassiga regler på olika nivåer i alla 
de europeiska länderna.

Den europeiska integrationens betydelse för 
trafikpolitiken har i de diskussioner som förts 
fått i någon mån mindre uppm ärksam het. Därför 
skall jag från vårt eget lands utgångspunkter en 
aning granska EG:s integrations- och harmonise- 
ringsutveckling på trafikpolitikens område. I vårt 
land har vi nu ett välfungerande trafiksystem 
som grundar sig på att den som ägnar sig åt yrkes
mässig fordonstrafik för sin verksamhet behöver 
en trafiklicens beviljad av myndigheterna. Då 
man tar ställning till trafiklicenserna beaktar 
man såväl den sökandes personliga egenskaper 
som om det finns behov för den trafik som an 
hållan gäller. Kravet på ett trafikbehov har skyd
dat företagarna på om rådet från en orimlig kon
kurrens men naturligtvis finns det också tryck på 
att reformera systemet i Finland. Enligt nyligen 
gjorda beslut i EG strävar man att i alla EG- 
länder senast år 1992 överge prövningen av tra
fikbehovet, och förutsättningarna för erhållandet 
av trafiklicenser begränsar sig därmed till att den 
sökande vad beträffar ansvar och betalningsför
måga fyller de uppställda förutsättningarna. 
Också i Finland har gjorts likadana förslag om 
reformer av systemet och för ögonblicket pågår 
diskussionerna om frågan livligt. Vad beträffar 
utvecklingen i EG önskar jag, att EG:s nya trafik
politik inte under några omständigheter skulle 
diskriminera de länders transporter som står 
utanför EG. Också vi i Finland har en mycket 
livlig utrikestrafik, också om trafiken under sena
re tider allt mera har inriktats på transporter av 
släp och containers i stället för transport med 
vanliga bilar i utrikestrafiken. Under år 1986 be

viljades t. ex. cirka 1.400 trafiklicenser på ut- 
landstrafiken. Systemet grundar sig fortfarande 
på att Finland ingått bilaterala avtal om trafikli
censer med olika länder i Europa.

Genom EG:s nya transportpolitik fövandlas 
hela EG till ett enhetligt m arknads- och trans
portom råde, vilket också kommer att ändra Fin
lands utrikestransportsystem om vi blir med. 
Samtidigt äm nar Finland ansluta sig till CEMT, 
det multilaterala kvoteringssystemet för lands
vägstransporter. Detta gäller endast transport
verksamhet i Västeuropa. Trafiken på Östeuropa 
kommer även i framtiden att skötas på basen av 
speciella kvotöverenskommelser. Jag hoppas, att 
Finlands rimliga synpunkter blir beaktade i dessa 
förändringsprocesser.

EG:s integrationsutveckling skulle påkalla fle
ra åtgärder både i Finland och det övriga Norden. 
Först och främst skulle det krävas en harm onise
ring av reglerna för landsvägstransporter. EG:s 
vikt- och måttlösningar torde tas till ny behand
ling inom EG, men även de nuvarande m åttkra- 
ven har föranlett en del ändringar i vår nationella 
lagstiftning. Dessutom blir vi tvungna att investe
ra mycket stora sum mor för att förnya vägnätet 
och reparera broar. Under perioden 1986—2000 
beräknas det finländska projektet Väg 2000 kosta 
ca. 65 miljarder m ark. I denna sum m a har inte de 
penningmässiga verkningarna av EG:s harm oni
seringskrav beaktats. Syftet med dessa åtgärder 
är att samtidigt effektivisera vår verksamhet för 
att öka vår konkurrenskraft på industrins och 
exportens om råde och samtidigt sänka kostna
derna för samfärdsel.

E tt av harmoniseringsobjekten har redan tagits 
upp här. Det gäller kör- och vilotidsreglerna för 
bilchaufförer, vilka finns nedtecknade i ILO:s 
konvention nr. 153. EG:s harmoniseringsutveck- 
ling kan leda till omprövade meningar i Finland 
och leda till att Finlands nationella lagstiftning 
ändras så att den bättre motsvarar den allm än
europeiska nivån. Personligen anser jag det vara 
ytterst angeläget att denna I LO-konvention rati
ficeras då den internationella arbetsorganisatio
nen ju bäst känner till arbetsförhållandena i de 
olika länderna.

Därför anser jag att det vore viktfgt att EG- 
länderna skulle ratificera denna konvention, vil
ket på ett avgörande sätt skulle främja dess god
kännande världen runt. Härigenom skulle också 
denna del av EG:s interna harmoniseringsutveck- 
ling kunna ske inom ramen för ILO:s konvention
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varvid också bilchaufförernas arbetstidsregler 
skulle bli enhetliga världen över.

Fru president! Avslutningsvis vill jag fram föra 
min förhoppning om att man inom EG skulle 
föra en så öppen diskussion som möjligt om in
tegrationsutvecklingen med länder utanför EG 
och dess inverkan på andra länder. Genom att 
informera om dessa saker i tillräckligt god tid ges 
andra länder en tidsfrist som är lång nog för att 
dessa skall hinna anpassa sin verksamhet efter 
nya förhållanden. Integrationsutvecklingen inom 
EG kommer att leda till ett starkt förändrings- 
tryck gentemot lagstiftningen i de olika nordiska 
länderna, och lagarnas behandling i parlamenten 
kommer att kräva sin tid. Som m otto för verk
samheten borde stå öppenhet och information i 
ett så tidigt skede som möjligt.

Ragna Berget Jørgensen: President! Jeg vil i 
likhet med Peder Sønderby og statsråd U lf Lønn- 
qvist se litt på turist- og reiselivsnæringen.

Turisme har hittil ikke væ rt det helt store sat
singsområde i Norden, selv om det varierer noe 
fra land til land. Totalt er 350.000 personer sys
selsatt i næringen. I Danmark utgjør turistnæ 
ringen 7 pst. av alle sysselsatte; i Norge og i Sve
rige utgjør den bare 3 pst.

I andel av brutto nasjonalprodukt utgjør den i 
Danmark 2,8 pst., i Norge 1,7 pst. og i Island 
bare 1,3 pst.

Dessverre bruker vi mer på våre egne turistrei
ser til andre land enn andre land bruker i Norden. 
Dette er en negativ utvikling som må søkes 
snudd.

Internasjonalt sett øker turismen med 4 pst. 
hvert år, og vi burde kunne tilstrebe noe opp imot 
dette.

Mange komm uneplaner og næringspolitiske 
programmer inneholder målsettinger om økt tu 
risme, og har hittil blitt et satsingsområde for 
flere regioner og kommuner. Hittil har vi sett en 
sterk satsing på hotell, turistattraksjoner og på 
aktivitets- og underholdningsanlegg.

Dessverre belegges bare 51,6 pst. av den sam
lede nordiske hotellkapasiteten. Dette skaper ing
en god økonomi, og er ressursøding. Vi ser også 
en meget skjev regional fordeling.

Konflikter mellom turistnæring og kultur og 
miljø må også behandles på en balansert måte.

Utdanningsnivået og variasjonene i utdan
ningstilbudene i Norden er dårlige. Det behøves 
en betydelig styrking av lederopplæringen, men

også andre om råder bør styrkes; det gjelder akti
vitetspersonale, guider, reisebyråpersonell, pro- 
duktutviklere og informatører.

Behovet for betydelig produktdifferensiering 
er til stede både på overnattingssiden — og ikke 
minst på transportsiden. Samordnede turistopp- 
legg, hvor transport, opphold og aktiviteter kom
bineres i ulike prisklasser, bør utvikles.

Både nasjonalt og på nordisk plan bør sam
arbeidet mellom myndighetene og turistorganisa- 
sjonene bli bedre. Det gjelder både transportsi
den, innkvarterings- og aktivitetssiden, når det 
gjelder produktutvikling, og på informasjons- og 
salgssiden. Erfaringene fra turistkam panjen i 
Vest-Tyskland tyder på at det fortsatt er viktige 
om råder hvor det nordiske samarbeidet bør ut
vikles.

Nordisk Råd bør aktiviseres her, og vi må se å 
komme frem til et medlemsforslag. Hensikten 
med at Nordisk Råd engasjerer seg sterkere i tu- 
ristsamarbeidet, bør være å øke næringens an
seelse som viktig økonomisk bidragsyter til valu- 
tainntjeningsnæringene. Det kan også fokusere 
på den negative valutabalanse turismen represen
terer i dag. Det vil videre stimulere til økt sam
arbeid mellom myndighetene og bransjens orga
nisasjoner både nasjonalt og nordisk, og stimule
re til bredere samarbeid mellom ulike sektorer, 
f. eks. på utdannings- og forskningssiden, og når 
det gjelder kom m unikasjon, regional- og han
delspolitikk og kultur- og miljøpolitikk. Dette vil 
styrke de nordiske lands muligheter på det inter
nasjonale turistmarkedet. Ikke minst vil det kun
ne stimulere til bredere utbud av turistprodukter 
for spesielle grupper. Vi kan håpe på nye mulig
heter for å dekke rekreasjons- og opplevelsesbe- 
hov for ungdom, eldre, funksjonshem mede og 
småbarnsfamiliene.

Jeg tror det er mange felter vi kan samarbeide 
på. Vi trenger en aktiv turistnæringspolitikk som 
kan ha som mål å finne frem til effektive og enkle 
tiltak som kan stimulere Norden som turistm ar
ked. Økt tilrettelegging for reiselivsutvikling må 
skje, ikke bare med det siktemål å styrke rei
selivsnæringen som sådan, men som må ha som 
mål å forbedre de sidene i lokalsam funnet som gir 
trivsel og positive ringvirkninger for den lokale 
befolkningen.

Reiselivsnæringen er en fremtidig vekstnæring 
som kan skape sysselsetting for både kvinner og 
menn og styrke den regionale bosettingen.

Jeg håper vi kan komme frem til en enhetlig
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nordisk turistpolitikk og noe som kan munne ut i 
et medlemsforslag.

Gode kommunikasjonsmuligheter — både i 
landene og landene imellom — er av vesentlig 
betydning dersom vi skal lykkes. Vi trenger der
for flere tverrgående flyforbindelser, slik bl. a. 
Kommunikasjonsutvalget har ta tt opp tidligere.

Meddelanden
Det meddelades, att justisminister Helen Bøs- 

terud, social- och hålsovårdsminister Helena Pe
sola och utrikesminister Kalevi Sorsa intagit sina 
platser i rådet.

Margrete Auken: Fru præsident! Det er to 
stykker i vores anbefaling fra komm unikations
udvalget, jeg vil tale om.

Det ene er, at vi beder M inisterrådet arbejde 
for, at Norden bliver et fælles transportm arked, 
og lige derefter skriver vi, at vi skal sikre, at det 
bliver med et ordentligt miljø, og at alle trafikant
gruppers mobilitet bliver tilgodeset.

M iljøsynspunktet er faktisk nu kommet ind i 
transportdebatten. Jeg vil ikke sige, at det helt er 
blevet en del a f  transportdebattens liturgi, men vi 
er ved at være derhenne, at det er et ord, der 
kommer med hver eneste gang.

Desværre er der også ved at ske det, at miljø
synspunktet indskrænkes til udelukkende at dreje 
sig om afgasrensning, så det kun bliver et spørgs
mål om renere udslip eller udslipsfri biler, og det 
er en meget uhyggelig udvikling. Vi ser nu, at 
bilindustrien har fanget signalerne og er i gang 
med for det næste århundrede at udvikle den 
forureningsfri bil.

Man er også ved at udvikle den teknologistyre
de bil, så m an kan klare en del a f  overopfyld
ningens problemer i trafikken. Projektet hedder 
Prometeus, dér hvor det er mest ambitiøst, men 
selv hvor vi ikke er i EUREKArs sammenhæng, 
ser vi disse tendenser presse sig på, og det gør vi 
desværre også i Norden.

Men den forureningsfri bil bliver man slået lige 
meget i stykker af, hvis man er uden for den. Det 
kan være det samme. Og den forureningsfri bil 
tager lige så meget plads fra andre, som den gam 
meldags bil gør. Det, der sker, er, at endnu flere 
grupper mister deres ” autom obilitet” .

Vi kunne se i N ordkoltrapporten, at man reg
nede med, at omkring 30 pct. a f befolkningen 
havde tilpasningsvanskeligheder med den eksiste

rende trafik. Med Prometeus vil det stige betrag
teligt; så vil gruppen af handicappede efterhån
den nærm e sig uhyggelige andele, fordi børn, 
gamle osv. bliver handicappede.

Det er på de baggrund utrolig spændende, sy
nes jeg, at kommunikationsudvalget understre
ger betydningen af, at vi skal have et transportsys
tem, som tilgodeser alle trafikantgruppers mobi
litet. Det skal altså være det sted, hvor også de 
fattige, de dumme, børnene og de gamle kan 
komme med. Det bliver en ganske voldsom om 
væltning for vores transportpolitik, mere om væl
tende, end de fleste vist helt har opfattet, når man 
hører videre i debatten om miljøpolitikken.

Jeg vil godt nævne et enkelt eksempel på, at det 
var lige ved at lykkes i den overordnede plan
lægning, og det er et godt, kættersk eksempel. 
Det var nemlig jernbanedelen a f ScanLink-pro- 
jektet. ScanLink var jo  bagtalt overalt i Norden 
og med rimelig god grund, men ikke helt ret
færdigt alligevel. For ScanLink fremlagde faktisk 
et meget spændende moderne højteknologisk 
kombi-jernbane-system, som havde det fantastis
ke ved sig, at det dels tilgodeså industriens behov 
for logistik og just-in-time, og hvad det hedder, 
og samtidig var sådan, at faster Marie kunne køre 
med nede bagi i stedet for at blive hjemme, hvad 
hun jo vil blive tvunget til, hvis det bliver Pro
meteus, der vinder i denne konkurrence.

Derfor er det ærgerligt, at ScanLink-projektets 
jernbanedel ikke har den frem trædende plads, 
det burde have i vores planlægning, og jeg mener, 
at vi med den rekom m andation, vi lægger op til 
fra kommunikationsudvalget, faktisk kalder på 
at få den del ind igen — ikke i organiseringen, for 
dér var den for lidt nordisk og for meget oriente
ret ud ad Norden — men fordi den viste at jern
banen som transportm iddel er utrolig spæ nden
de.

Det, som er sket i løbet a f  de sidste måneders 
debat om transportpolitik, specielt jo  i Danmark, 
fordi vi har fastforbindelsesdebatten, er, at disse 
overordnede transportpolitiske synspunkter er 
ved at indgå også i m iljøorganisationernes dis
kussion. Det er faktisk lykkedes i Danmark at få 
de rigtig store miljøorganisationer til at engagere 
sig aktivt for jernbanerne. Vi har nu fået ud
meldinger fra Danmarks N aturfredningsfore
ning, som er en eget stor og stærk organisation, vi 
har fået det fra Greenpeace, vi får det sandsynlig
vis fra jægerne, fra fiskerne, fra Ornitologisk Fo
rening, som støtter jernbanen, også på Storebælt
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og Øresund, ikke bare af hensyn til, at det er en 
nænsom løsning i havmiljødebatten, men fordi 
det fremmer en anden transportstruktur, som er 
langt mindre forurenende selvfølgelig og langt 
mindre pladskrævende. En 2-spors jernbane har 
mere transportkapacitet end en 6-sporet m otor
vej. Det er også miljøorganisationerne begyndt at 
tale om og være opm ærksom  på, og jeg tror, vi vil 
opleve en voldsom revolution i de næste års trans
portpolitiske debat, hvis vi er med her.

Det er spændende, at Norden er kommet ind i 
denne debat og beder om at få et overordnet 
transportpolitisk marked med netop disse mål 
som det styrende.

Det, jeg så vil spørge om til sidst, er: Hvem skal 
organisere? Hvor er pengene? Jeg synes i grun
den, det havde været dejligt, om vi også i minis
terens tale, som var spændende, var god, var et 
nybrud for den transportpolitiske debat i Nordisk 
Råd — det m å jeg virkelig fastholde — havde fået 
en model: Nu skal 1 høre, hvordan vi har tæ nkt os 
at gøre det, så det ikke bare er noget, vi siger. Her 
er den gruppe, der laver planlægning. Her er den 
gruppe, der sørger for, at den nationale lovgiv
ning og planlægning ikke kolliderer med den nor
diske. Her har vi dem, der sørger for penge — det 
er jo  også ganske interessant, hvor pengene skal 
komme fra.

Jeg ved ikke, om jeg kan lokke statsråd Borgen 
op for på Ministerrådets vegne at sige, at det var 
en forglemmelse, at han ikke sagde det i sin tale, 
og at han selvfølgelig har svarene på disse spørgs
mål, eller om han blot nu vil notere sig, at det ville 
klæde hele program m et, om man også havde dets 
virkeliggørelse udform et, så vi kan høre det næste 
gang, eller når vi mødes på minisessionen.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat, beträffan
de kom m unikationsutskottets forslag till yttran
de till Nordiska ministerrådet.

För yttrandet röstade:
Esko Aho, Lennart Andersson, Ylva Anner- 

stedt, M argrete Auken, Jo Benkow, Hallgrim 
Berg, Gunnar Björk, Gustav Björkstrand, Johan 
Buttedahl, Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja 
Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne 
Fredheim, Einar Førde, Arne Gadd, Knud 
Glønborg, Guðrún H elgadóttir, Lilli Gyldenkil
de, Hagen Hagensen, Flemming H ansen, Ivar 
Hansen, Elsi Håtem åki-Olander, Liisa Hilpelå,

Sinikka H urskainen-Leppänen, Per Olof H å
kansson, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, 
Elver Jonsson, Riita Järvisalo-K anerva, Anneli 
Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, 
Sakari Knuuttila, Wiggo K om stedt, Grethe 
Lundblad, Helge Adam M øller, Kjeld Rahbæk 
Møller, Mats Nyby, H ans Nyhage, Olafur G. 
Einarsson, Oli Þ. G uðbjartsson, Berit O scars
son, Saara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, 
Robert Pedersen, Hans Petersson, Oddrunn 
Pettersen, Hans Pettersson, Kaj Poulsen, Heik
ki Riihjärvi, Miija Ryynänen, Asbjørn Sjøthun, 
Arne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, 
Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Sverrir Her- 
mannsson, Harald Synnes, Karin Söder, Peder 
Sønderby, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, 
Ole Gabriel Ueland, Valgerður Sverrisdóttir, 
Marjatta Väänänen, Lena Öhrsvik, Olle 
Östrand och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, D orte Bennedsen, Carl Bildt, 

Jens Bilgrav-Nielsen, Margit Hansen-Krone, 
Theo Koritzinsky, Preben Lange, Jacob Linden
skov, Anna-Kaarina Louvo, Agnar Nielsen, Kris
ten Poulsgaard, Kimmo Sasi, Jan P. Syse, Anders 
Talleraas och Lars Werner.

Yttrandet hade sålunda antagits m ed 72 röster.

Utskottets förslag, punkterna B  och C, bifölls.

2
B 75/t: Ministerrådsforslag om  en nordisk hand
lingsplan för ökad trafiksäkerhet i Norden och 
B 75 Ä /t:  Ändringsförslag till ministerrådsfor
slag om  säkrare trafik i Norden

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett sam
manhang.

K om m unikationsutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av ministerråds
forslaget och ändringsförslaget antar följande re
komm endation:

A. att anta en nordisk handlingsplan för säkra
re trafik i Norden i enlighet med ministerrådets 
förslag B 75 Ä / t  och med beaktande av Nordiska 
rådets synpunkter och

att m inisterrådet läm nar en årlig rapportering
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av handlingsplanen i sin verksamhetsberättelse, 
C 1 samt

B. att N ordiska rådet icke företar sig något i 
anledning av m inisterrådsforslag B 75/t.

Knuuttila (kom munikationsutskottets tales
man): Fru president! Efter att kom m unikations
utskottet under flera år efterlyst en konkret sam
nordisk trafiksäkerhetsplan presenterade minis
terrådet rapporten ” Trafiksäkerhet i Norden — 
handlingsplan med sikte på 90-talet” vid 35 :e ses
sionen. U tskottet ansåg att rapporten dock inte 
var någon konkret handlingsplan, och vid sessio
nen fick ministerrådet i uppdrag att utarbeta ett 
nytt förslag med beaktande av rådets synpunkter. 
Ett nytt förslag B 7 5 /t förelädes utskottet vid 
rådets möte i fjol. Inte heller detta förslag till
fredsställde utskottet: en målsättning och en in
bördes koordinering mellan de fyra projekt som 
förslaget innehöll fattades.

1 ändringsförslaget B 75Ä /t, som utskottet be
handlade vid Stockholmsmötet i år, har minister
rådet beaktat största delen av de synpunkter som 
utskottet komm it fram till. Utskottet vill dock 
påpeka att mera sam nordiska resurser behövs för 
trafiksäkerhetsarbetet under åren 1988—90 än 
vad ministerrådet nu föreslagit, dvs. 11 milj. 
DKK. Jag är säker på att ökade medel kommer 
att fås tillbaka i form av färre olyckor och mindre 
materialskador.

Den överordnade målsättningen för det nordis
ka trafiksäkerhetsarbetet är att aktivt komplette
ra och förstärka det nationella arbetet. Antalet 
dödade och skadade samt risken att dödas eller 
skadas i trafiken skall fortlöpande minskas för 
varje trafikantkategori och speciellt de oskydda
de trafikanterna skall beaktas. Å tgärderna skall 
enligt förslaget vara nordiskt harmoniserade. U t
skottet tillstyrker dessa målsättningar och anser 
att den överordnade målsättningen bör vara kva
litativ.

M inisterrådet avser föstärka NTR:s, nordiska 
trafiksäkerhetsrådets, roll som sam ordnare i det 
nordiska trafiksäkerhetsarbetet och öka kretsen 
av NTR:s sam arbetsorgan. U tskottet tillstyrker 
dessa strävanden.

De prioriterade sektorerna är hastighetsöver- 
trädelser, trafikonykterhet, nyblivna förare och 
oskyddade trafikanter. Utskottet instämmer i 
denna prioritering, men anser att den bör värde
ras vid planens revidering.

En viktig utgångspunkt för insatserna inom

dessa sektorer anses i förslaget vara hur trafikan
ternas attityder skall kunna påverkas i positiv 
riktning. U tskottet vill betona vikten av omedel
bara åtgärder för en snabb ändring av attityderna 
hos trafikanter, genom utbildning och kam pan
jer.

Under treårsperioden 1988— 1990 avser minis
terrådet genomföra ett seminarium om hastig
hetsanpassning samt ett forskningsprojekt röran
de trafikövervakning. Utskottet anser att man 
härvid bör utreda gemensamma kriterier för be
slut om hastigheter och beakta det bevisade sam
bandet mellan hastighet och trafikolyckor. För 
övervakningens del betonar utskottet bl. a. u t
vecklandet av tekniken och övervakningsmeto
derna.

1 planen ingår ett projekt om rehabiliteringsåt- 
gärder samt ett projekt om sam band mellan pro
millegräns och andelen alkoholrelaterade olyck
or. U tskottet instämmer i målet att minska an 
delen alkoholpåverkade förare och anser att man 
i fortsättningen bör eftersträva en drogfri trafik i 
Norden. Utskottet vill även erinra om rek. 
22/1985  om åtgärder mot drogmissbruk i trafi
ken.

I ett projekt skall olika former, innehåll och 
hjälpmedel i körkortsutbildningen utredas. Målet 
för nyblivna förare är att genom attitydpåverkan 
minska deras höga olycksrisker. Utskottet önskar 
härvid snabba åtgärder.

I ett projekt avser m inisterrådet utreda meto
der och innehåll i informationsverksamheten. 
Här delar utskottet inte ministerrådets uppfatt
ning att trafikanternas attitydpåverkan är en rent 
nationell fråga utan anser a tt gemensamma nor
diska trafiksäkerhetskam panjer borde drivas be
träffande t. ex. användningen av bilbälten, tra- 
fikonykterheten och hastigheten.

Enligt planen skall resultat från fysiska vägåt- 
gärder och trafiksaneringsåtgärder sam manstäl
las och publiceras. M inisterrådet vill förbättra 
oskyddade trafikanters säkerhet genom vägmil- 
jöåtgärder och regionalt och lokalt samarbete. 
Utskottet vill här betona vikten av arbetet på 
gräsrotsnivå.

Slutligen ingår i planen en översyn av vägmär- 
kessystemet och en vidareutveckling av idéer från 
seminariet NTD-87, nordiska trafiksäkerhetsda- 
gar.

Den årliga rapporteringen i C 1 är synnerligen 
viktig med tanke på effekten av åtgärderna på 
delområdena.



203Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 09.00— 12.45

Utöver dessa punkter betonar utskottet att pla
nen bör vara en rullande treårsplan, som skall 
revideras i ljuset av erfarenheter.

Fru president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Statsråd Borgen: Æ rede president! På Nordisk 
Råds 35. sesjon i Helsingfors presenterte Nordisk 
Ministerråd et forslag til en handlingsplan for økt 
trafikksikkerhet i Norden. Forslaget bygde på 
rapporten ”Trafikksikkerhet i Norden — hand
lingsplan med sikte på 90-tallet” . Denne rappor
ten var en prinsipperklæring og inneholder ikke 
noe konkret handlingsprogram. Ministerrådet 
henstilte i sitt forslag om Nordisk Råds synspunk
ter for å gi planen sin endelige form.

I overensstemmelse med Nordisk Råds ønske 
og etter kontakter med en arbeidsgruppe under 
Kommunikasjonsutskottet ble det utarbeidet et 
ministerrådsforslag om  en handlingsplan for økt 
trafikksikkerhet i Norden. Handlingsplanen ble 
oversendt til Kommunikasjonsutskottet for be
handling på den såkalte minisesjon i Åbo i no
vember 1987. Etter behandlingen og en henstil
ling fra Nordisk Råds presidium ble endrings
forslaget utarbeidet. Det ble tatt hensyn til de 
synspunkter som ble fram ført av utskottet i for
bindelse med det første forslaget.

Ved behandlingen av ministerrådsforslaget for 
et år siden var det særlig grunn til engstelse over 
trafikksikkerhetssituasjonen, ettersom antallet 
alvorlige trafikkulykker i Norden hadde vært sti
gende den siste tida. Når vi nå denne gang motes, 
er dagens situasjon ikke like dyster. Det faktum at 
antallet drepte og skadde i Norden i 1987 er redu
sert sammenliknet med antall trafikkofre i 1986, 
kan være en tilfeldighet, og vil også bli det om 
ikke trafikksikkerhetsarbeidet blir mer effektivt i 
hvert enkelt land, og i Norden selvfølgelig som 
helhet. En målsetting for trafikksikkerhetsarbei
det i Norden bør være at fjorårets positive ut
vikling fortsetter, selv om vegtrafikken utvilsomt 
vil øke i de kommende år.

M inisterrådet har festet seg spesielt ved målset- 
tingsproblematikken i trafikksikkerhetsarbeidet. 
Et overordnet mål bør ifølge ministerrådsforsla
get være at det nordiske samarbeidet aktivt ut
fyller og forsterker det nasjonale arbeidet. A n
tallet døde og skadde i vegtrafikken skal fort
løpende minskes i Norden gjennom en redusering 
i de enkelte land. Risikoen for å bli drept eller 
skadet skal fortløpende minskes for hver trafi

kantkategori, og det skal særskilt tas hensyn til de 
ubeskyttede trafikantenes situasjon.

Med utgangspunkt i ovennevnte målsetting har 
Ministerrådet utarbeidet et forslag til en tiltaks- 
rettet plan. Det konkrete arbeid som Ministerrå
dets ekspertorgan for trafikksikkerhetsspørsm ål, 
NTR, har iverksatt de siste årene, kommer også 
framover til å prege det nordiske samarbeidet. 
Herunder bør særlig nevnes utredningsvirksom
het og tiltaksforslag som gjelder syklistenes sik
kerhet, tungtrafikkens sikkerhetsproblem og eld
re trafikanters sikkerhet. Ved å velge det lokale 
trafikksikkerhetsarbeidet som tem a under Nor
diske Trafikksikkerhetsdager 1987, har NTR vil
let markere også dette spørsmåls aktualitet og 
vekt.

Det er ifølge handlingsplanen fire om råder 
som særskilt skal prioriteres de kommende fire 
årene:

For det første bør man i fellesskap etterstrebe 
en forbedret hastighetstilpasning i Norden. Dette 
krever bl. a. at man utreder mulighetene for en 
harmonisering av kriteriene for hastighetsgren- 
ser. Videre bør man tilstrebe en mer effektiv poli- 
tiovervåking.

For det andre bør man også på nordisk basis 
fortsette med tiltak for å bekjempe promillekjø
ringen. Det er viktig å rette spesiell oppm erksom 
het mot alkoholproblemene ved å kartlegge ulike 
rehabiliteringstiltak og deres effekter. Det fak
tum at promillegrensene i Norden er forskjellige, 
gjør det mulig å undersøke sammenhengen mel
lom promillegrenser og andelen alkoholrelaterte- 
ulykker i de nordiske land.

For det tredje bør man merke seg det faktum  at 
ferske bilførere i alle land har en meget stor ulyk
kesrisiko i trafikken. 1 de fleste nordiske land har 
det i den senere tid væ rt betydelige om strukture
ringer i opplæringen av bilførere. U tdanningssy
stemet varierer fra land til land. U tenfor Norden 
finnes dessuten ytterligere et antall varianter av 
føreropplæring. En kartlegging av erfaringene er 
derfor ifølge M inisterrådet aktuell med tanke på 
den framtidige utviklingen. Målsettingen bør 
bl. a. gjennom påvirkning av holdningene være å 
redusere de ferske bilførernes høye ulykkesrisiko. 
Samtidig er det et siktemål å oppnå et felles kunn
skapsnivå hos de ferske bilførerne i Norden.

For det fjerde bør arbeidet effektiviseres for å 
redusere de ubeskyttede trafikantenes ulykkes
risiko, og da spesielt med tiltak som gjelder veg
miljø samt gjennom regionalt og lokalt arbeid.
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Det framgår av disse prioriterte områdene at 
holdninger og trafikkatferd vil være et meget 
sentralt tema i handlingsplanen. Dette er et om 
råde som krever stor ressursinnsats om vi skal 
kunne utnytte de muligheter som vi tror ligger 
der. Et nordisk samarbeid vil kunne oppfylle m å
let om å forsterke og komplettere den nasjonale 
trafikksikkerhetsinnsatsen.

Ifølge handlingsplanen bør NTR:s rolle som 
sam ordner styrkes. Muligheten til aktivt å utnytte 
det store antall sam arbeidsorganisasjoner som 
finnes på om rådet, bør utnyttes.

Handlingsplanen, som er en forsterkning av 
trafikksikkerhetssamarbeidet, får sin budsjett
messige start allerede dette året, da Ministerrådet 
kommer til å anvende 3,7 mill. danske kroner til 
dette arbeidet. Dette nivået kommer til å bli fore
slått opprettholdt de nærmeste årene, slik at to
talt ca. 11 mill. danske kroner kommer til å bli 
benyttet til trafikksikkerhetsarbeidet i perioden
1988—90.

Den presenterte handlingsplan må fortløpende 
revideres. Da kan samarbeidet på de områder 
som nå er satt i gang, fordypes, samtidig som nye 
om råder tas opp. M inisterrådet kommer årlig i 
forbindelse med sin årsberetning til å informere 
om oppfølgingen av planen.

Margrete Auken: Fru præsident! Nu holder 
harmonien mellem statsråd Kjell Borgen og mig 
op, fordi der kom en alvorlig misforståelse.

Når vi i Trafikudvalget har understreget alle 
trafikantgruppers mobilitet, er det ganske alar
merende, hvis ministerrådet reducerer det til et 
spørgsmål om sikkerhed. Det traditionelle trafik
sikkerhedsarbejde har koncentreret sig på den 
måde, og det har altid betydet, at kun bilernes 
mobilitet, deres fremkommelighed, først og 
fremmest blev tilgodeset. Vi får først et godt og 
aktivt sam færdselmiljø, når vi ikke må sige til 
børnene, til de gamle, at de skal blive hjemme 
eller lade sig transportere af de ressourcestærke, 
og derfor er sikkerhedsbegrebet et farligt begreb, 
isoleret.

Vi har set det i cyklistdebatten i Danmark, hvor 
man nærmest har overset cyklisters behov for 
tryghed og fremkommelighed, og kun sikkerhe
den blev der fokuseret på. Vi har set det alt for 
meget med de gamle og med børnene, og det er 
derfor, Kommunikationsudvalget i den grad har 
understreget betydningen af mobiliteten over for 
bare sikkerheden.

Jeg håber, det bare var en lapsus. Men det jeg 
kunne høre, var: vi skal nedbringe risiko, forbed
re sikkerhed. Ingen steder var den visionær i ret
ning af at forbedre de andre trafikantgruppers 
mobilitet, altså fremkommelighed og tryghed.

Statsråd Borgen: Ærede president! Det som 
ligger i denne handlingsplanen for øk t trafikksik
kerhet fra M inisterrådets side, er et eksempel på 
at vi nettopp ser på alle gruppers mobilitet. Vi ser 
ikke bare på bilens premisser, men også på de 
unges, barnas og de eldres egne vilkår og premis
ser.

Justitsminister Erik Ninn-Hansen: Fru præsi
dent! Jeg synes, det er meget glædeligt, at Kom
munikationsudvalget i sin betænkning indtager 
en positiv holdning til ministerrådets forslag til en 
handlingsplan for sikrere trafik i Norden.

Jeg deler helt den opfattelse, statsråd Kjell Bor
gen gav udtryk for, da han indgående besvarede 
forslaget fra udvalget, og de bemærkninger, 
statsråden fremsatte om handlingsplanen, kan 
jeg helt tilslutte mig.

Jeg har et par komm entarer til et par af punk
terne. Det ene, jeg vil sige, er, at udvalget peger i 
betænkningen på, at det er beklageligt, at trafik 
sikkerhedsspørgsmålet ikke hører under samme 
ministerium i de nordiske lande. Jeg vil nødig 
have, at den udtalelse kan opfattes på den måde, 
at der ikke er det tilstrækkelige samarbejde mel
lem de ministre, der har at gøre med trafiksikker
hedsspørgsmål — det er der. Desuden er det vel 
den principielle og også rigtige opfattelse, at 
spørgsmålet om fordeling a f  ressort må være et 
nationalt anliggende, og at det vel er således i de 
nordiske lande, at det er statsministrene, der må 
være bestemmende for, hvordan m an skal fordele 
opgaverne, anliggenderne, inden for de enkelte 
ministerier.

Det er, synes jeg, et meget væsentligt punkt i 
handlingsplanen, at der nu tales om og foreslås, 
at man når frem til, at de forskellige hastigheds
grænser i Norden bliver harmoniseret. Udvalget 
er jo enig med ministerrådet i, at de forskellige 
hastighedsgrænser indebærer en potentiel trafik
fare, og at man derfor bør overveje en harm onise
ring. Med den grænseoverskridende trafik , der er 
imellem de nordiske lande, ikke mindst i forbin
delse med turisme, synes også jeg, det er væsent
ligt, at der gælder ensartede hastighedsgrænser, 
sådan at man ikke skal igennem en egentlig om-
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stillingsproces, når m an rejser fra det ene land til 
det andet. Vi kan ikke komme uden om, at den 
forskel, der er i dag, bevirker, at m an øger trafik
risikoen.

Jeg mener heller ikke, det er nogen uoverkom
melig opgave for de nordiske lande at opnå denne 
harmonisering. Hvis vi ser på de generelle hastig
hedsgrænser i Norden, så er der samstemmighed, 
når det gælder bymæssige bebyggelser. Når det 
drejer sig om landeveje, er der kun meget små 
afvigelser. Derimod er der en del afvigelser, når 
det drejer sig om motorveje, hvor Finland har 120 
k m /t, Sverige 110, Norge 90 — men forbereder 
gennem lovforslag at komme op på 100 — og 
Danmark har 100 km /t.

Hvis en harmonisering betyder, at man skal 
over til et gennemsnit a f dette, betyder det, at der 
er nogle lande, der må forhøje deres hastigheds
grænser på motorvejene. Er der så en risiko ved 
det? Det mener jeg ikke der er. en forhøjelse af 
hastighedsgrænserne her kan være og blive et in
citament til at overflytte trafik fra landevejene til 
motorvejene, og det er jo  også på motorvejene, at 
uheldsfrekvensen er mindst, er betydeligt lavere, 
end den er på de øvrige vejtyper.

Derfor synes jeg ikke, at dette må afskrække 
fra, at vi når til denne harmonisering. Jeg synes, 
at vi så hurtigt, som det lader sig gøre, i fælles
skab i det nordiske samarbejde skal søge at nå 
frem til denne harmonisering.

1 øvrigt, når man taler om hastighedsgrænser, 
vil jeg da lige nævne, at et land, der traditionelt 
sæ tter færdselssikkerheden meget højt, nemlig 
Holland, for nylig har fremsat forslag i parla
mentet om at hæve hastighedsgrænsens på mo
torvej til 120 k m /t.

Jeg synes, det er glædeligt, hvis vi kan komme 
frem til denne harmonisering. Men jeg vil da også 
godt nævne, at jeg mener stadig væk, der er en 
række om råder vedrørende trafiksikkerhed, hvor 
vi kan arbejde bedre sammen i Norden. Vi kan, 
som det blev fremhævet a f  statsråd Kjell Borgen, 
glæde os over, at man i 1987 havde noget bedre tal 
end tidligere. Det gælder også i Danm ark, hvor vi 
både i 1986 och 1987 har kunnet se en positiv 
udvikling med en reduktion af antallet a f dræbte 
og tilskadekomne. Men hvis vi ser på tallene for 
januar månad i år, er de uhyggeligt dårlige.

Der bevirker, at vi også må interessere os for en 
række andre spørgsmål, hvor vi kan sikre, at 
færdselen bliver bedre. Lad mig nævne et emne, 
der ofte har været talt om her: Sikring af børn i

biler. Det tror jeg er et meget afgørende punkt. 
Jeg vil også nævne cyklisterne, den betydning det 
har, at de ikke bliver udsat for risiko ved højre
sving, spejle på de større køretøjer er her et vigtigt 
mom ent, og så synes jeg også, at det, der 
bliver fremhævet i handlingsplanen, at vi fore
bygger trafikulykker ved hjæ lp af tilstrækkeligt 
politi på vejene, er og bliver et meget vigtigt 
punkt.

Det er mit håb og min forventning, at initiati
ver af denne art, men også gerne andre, vil føre 
til, at vi i 1988 og i de kommende år kan fastholde 
og fortsæ tte den nedgang i antallet a f  dræ bte og 
tilskadekomne i trafikken, som vi har oplevet i 
1986 og 1987.

Margrete Auken: Fru præsident! Det helt over
vældende voldsproblem, vi har i vores sam fund, 
er trafikvolden. Det kan ingen være i tvivl om. 
Den helt overvejende årsag til trafikvolden er, at 
der køres for stærkt.

Vi opererer i Danmark med noget, vi kalder 
ministereffekten, og når den ansvarlige minister 
for om rådet, som vi hørte nu, går hen og siger, at 
vi skal have højere hastigheder, bliver det igen 
vanskeligt. Det er i forvejen vanskeligt i D an
mark, fordi politiet på grund af justitsministeren 
ikke agter trafikvolden som et problem, man vil 
gøre noget seriøst ved, i det omfang det har med 
hastigheder at gøre.

Vi fik garanti for i Kommunikationsudvalget, 
at anpasninger ikke betød, at nogle lande skulle 
sætte grænsen op. Jeg vil godt understrege, at 
justitsministeren har misforstået, hvad der står. 
Det betyder ikke det, han sagde, og der er ikke 
tale om, at vi i Nordisk Råds Kommunikations
udvalg anbefaler højere hastigheder på motorve
je. Der er ingen steder dokum entation at finde 
for, at det skulle have andet end negativ effekt på 
færdselssikkerheden, og justitsministeren kan ik
ke nogen steder hjemme i Danm ark i den trafik
sikkerhedsforskning, der findes, finde skyggen af 
argument for, at det skulle hjælpe på trafiksik
kerheden i D anm ark, at hastighederne kommer 
op på m otorvejene. Det er ganske alvorligt at 
justitsm inisteren udtaler sig sådan — og det er 
måske en af de tungtvejende grunde' til, at vi 
syntes,det var godt, om vi kunne få om organise
ret fæ rdselssikkerhedsarbejdet, så det kom til at 
ligge hos m ennesker, der har forstand på trafik.

Justitsm inister Erik Ninn-Hansen: Fru præsi-
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dent! Jeg skal ikke tage op her, hvad fru Margrete 
Auken og jeg skal diskutere hjemme i Danmark. 
Det gør vi alt for ofte, uden at det fører til noget 
fornuftigt.

Det, jeg har udtalt mig om, er noget ganske 
andet. Det er handlingsplanen, som den fore
ligger, som jeg gerne vil tage alvorligt — og det 
håber jeg alle vil — i retning af, at vi må bøje os 
imod hinanden, hvis vi skal have harmoniseret 
bestemmelserne. Det er jo  det afgørende. Det kan 
jo  ikke hjælpe, at hvert land siger: vi vil have, at 
andre skal følge vores grænse.

Det, der selvfølgelig må være afgørende, er, at 
vi taler om tingene og når frem til en fælles has
tighedsgrænse, og dér har jeg sagt for motorveje
nes vedkommende, at hvis det skulle bevirke en 
m oderat forhøjelse a f  vores hastighedsgrænser, 
kan jeg ikke se nogen ulykke i det. Når Finland 
kan have 120 k m /t, så kan man ikke på forhånd 
sige, at de på nogen måde handler uforsvarligt i 
Finland.

Så jeg mener, at det, jeg har sagt, helt igennem 
følger den handlingsplan, der er givet tilslutning 
til.

Poulsgaard: Fru præsident! 1 dette minister
rådsforslag, vi har, fortryk B 75 /t, står der på 
side 7:

” 1 samtlige nordiske lande er det nødvendigt at 
foranstalte en bedre forståelse blandt trafikanter 
for gældende hastighedsgrænser. Hastigheds
grænserne overskrides for nærvæ rende i stort 
om fang” .

Hvorfor overskrides disse hastighedsgrænser? 
Fordi det er et tåbeligt lovforslag. Jeg er da enig 
med justitsminister Ninn-Hansen i, at vi i hvert 
fald skal have sat hastighedsgrænsen op til 120 
km /t på motorveje.

Jeg skal da meddele forsamlingen her, der er 
mange måder at øve terror på, og en af de måder 
er det, fru Margrete Auken gør: simpelt hen øver 
terror mod bilister, der kører forsvarligt, kører 
fornuftigt.

Der er forskel på vejene i Norden. I Danmark 
er der fladt som en pandekage. Det er simpelt hen 
uansvarligt at have nogle regler dér, der siger, at 
man kun må køre 80 km /t på de almindelige veje. 
De er bygget til 100 km /t, de er bygget til 110 
k m /t, og vore biler er også bygget til det.

Hvis det skal være nordisk politik, at vi skal til 
at terrorisere ganske almindelige lovlydige borge
re, som de fleste bilister er, ved at følge fru M ar

grete Auken — det er lykkedes fru Margrete Au
ken i Folketinget med én stemme at få stemt ned, 
at vi skulle hæve hastighedsgrænserne.

Nordisk Råd får ikke min stemme til, at vi skal 
til at forfølge lovlydige borgere, og vi kan ikke få 
lovlydige borgere til at køre 80 km /t. Det er mi
nisterrådet, det er regeringen, der er på forkert 
spor. Det er ikke befolkningen i de lande, der 
overtræder disse love.

Helge Adam Møller: Fru præsident! Jeg synes, 
det var mange spændende tanker, de to ministre 
var inde på, og jeg vil godt knytte to kom m enta
rer til det, den danske justitsminister sagde.

For det første det med hastighedsgrænserne, 
som også har optaget andre. Jeg synes, det er 
rigtigt, at vi får en samordning inden for Norden 
og helst også inden for Europa vedrørende hastig
heden på motorveje. Der er mange gode grunde 
til det, og, så kan det være, at vi må sætte has
tigheden en smule op i Danmark, for at vi kan få 
enighed.

Der er noget underligt i, at i Holland må man 
køre 130 k m /t. Når man kommer til Vesttysk
land, må man køre lige så hurtigt m an vil så 100 
km /t i Danmark og 110 i Sverige. Jeg tror, det 
ville være bedre, om man ensrettede det.

Der er jo  også det argum ent, at i det øjeblik, 
det er attraktivt at køre på motorvej, at det altså 
kan betale sig, man sparer nogen tid, så får vi 
mange flere bilister til at køre en lille omvej og 
køre hen på motorvejen, og motorvejen er 7 
gange så sikker, 7 gange så få uheld sker på mo
torvej som på en almindelig landevej.

Den anden ting, jeg synes var særlig interessant 
i det, justitsministeren sagde, var det med børn i 
biler. M an overvejer i forskellige lande, om det 
skal være påbudt med sikkerhedsbælte. Man 
overvejer også, om voksne skal have sikkerheds
bælte på bagsædet. Jeg tror, det ender med, at vi 
får begge dele.

Skulle vi vælge i Norden, mener jeg, vi skal 
starte med børnene. Jeg tror, der er forståelse hos 
almindelige mennesker for, at børn skal være 
fastspændt. Vi ved, at halvdelen af alle de børn, 
der blev d ræ bt sidste år i biler, kunne have været 
reddet, hvis de havde siddet fastspændt.

Jeg tror, vi kan få befolkningen med, og det er 
meget vigtigt, at vi ikke laver love, før der er bred 
forståelse i befolkningen for, at det er rigtige love. 
Ellers skal vi have for meget politi til at overvåge 
det, og det er der vel ingen der ønsker.
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Ragna Berget Jørgensen: President! Den nor
diske trafikksikkerhetsplanen vi i dag behandler, 
har gått noe fram og tilbake mellom Kommuni- 
kasjonsutvalget og Ministerrådet. Men resultatet 
som nå fremlegges, er en god begynnelse.

Trafikksikkerhetsplanens overordnede mål er, 
som også statsråd Borgen var inne på, å redusere 
antallet drepte og skadde i trafikken, og et av de 
sentrale virkemidler for å oppnå denne målset
tingen, er en intensivert og forbedret trafikkopp
læring. Særlig viktig i denne sammenheng er det 
å høyne kunnskapsnivået hos de ferske førerne, 
som i dagens situasjon utgjør en meget stor ulyk
kesrisiko i trafikken.

Det pekes videre i handlingsplanen på at fører- 
utdanningen i Norden er langt fra ensartet, og at 
det i land utenfor Norden igjen finnes andre opp
læringstilbud. Det er derfor behov for en gjen
nomgang av de ulike utdanningstilbudene, med 
henblikk på å få et bedret og mer ensartet opp
legg-

For å kunne tilby gode opplæringstilbud til 
våre kommende bilførere er det nødvendig å for
bedre flere ledd i opplæringskjeden. Et moment 
av avgjørende betydning er at lærerkreftene er 
velkvalifiserte. En sterkere satsning på en bedring 
av lærerkreftene vil etter min mening være selve 
grunnlaget for en bedret føreropplæring og der
ved fæ rre ulykker med unge bilførere.

De ovenfor nevnte målsetningene oppnås etter 
min mening best ved at det etableres en nordisk 
trafikklærerhøyskole. Da vil både kravet til nor
disk enhetlig opplæring og en høyning av kompe
tansen i lærerkreftene kunne oppnås. Her bør vi 
kunne bygge på eksisterende institusjoner, og jeg 
vil peke på Statens Trafikklærerskole i Stjørdal. 
Der har man allerede gode lærerkrefter, det er en 
lokalisering som gir kort avstand til det viten
skapelige miljø på SINTEF, og til praktisk tre
ning på Lånke-banen.

En bedre skolert førstegangsbilist vil være et 
viktig skritt på veien mot å redusere antallet drep
te og skadde i trafikken. Det viser seg nemlig at 
unge bilister er overrepresentert i ulykkesstatistik
ken. Særlig er det ulykker som skyldes for høy 
hastighet som er dominerende for denne grup
pen. En økt innsats så vel nasjonalt som på nor
disk plan er nødvendig for å kunne stoppe den 
negative utviklingen.

Med henvisning til det tidligere replikkordskif
tet vil jeg gjerne si at harmonisering av hastighets- 
bestemmelsene må ses i sammenheng med både

veistandard og veibaner. Det å skrive opp hastig
heten alene er ikke noe m iddel. Det vi med sikker
het kan si, er at det er klare sammenhenger mel
lom hastighetene og ulykkene, og at det derfor er 
viktig å få en bedre forståelse for at trafikantene 
respekterer gjeldende bestemmelser. I Norge har 
vi i 1987 gjennom ført en målrettet aksjon som 
går på trafikantens atferd i forhold til gjeldende 
regler. Den reduksjon av antall drepte og skadde 
som vi hadde i 1987, er et resultat av en målrettet 
innsats på nettopp dette om rådet.

Margrete Auken: Jeg meldte mig på talersto
len, fordi vi oplevede, at det sidste replikskifte 
tydeligt viste, at i hvert fald i den borgerlige del af 
Danmark er der ingen holdningsændringer sket: 
Færdselsereglerne skal først og fremmest sikre, 
at de hurtige drenge kan komme frem, og så må 
andre vige; hvor der handles, der spildes.

Det ulykkestal, vi har i trafikken, er uden sam
menligning det værste. Uanset om vi lægger alle 
typer a f  ulykker og typer af vold sammen, om vi 
dobler det med AIDS, om vi supplerer det med 
nogle a f  de andre ting, som optager os, når vi slet 
ikke i nærheden a f det, trafikken forvolder af 
ulykker.

Men hvor der handles, der spildes, og de hurti
ge drenge skal jo  frem. Og fordi denne forsam
ling, i hvert fald danske borgerlige, ikke kunne 
drøm m e om at overholde hastighedsgrænserne, 
bagatelliserer man den åbenlyste lovovertrædel
se, det er at køre for stærkt.

Finnerne har oplyst ved et seminar, at det at 
køre med 20 km:s overhastighed svarer til en ned
sat reaktionstid svarende til, at man kørte med 1 
promille — og det er meget, en hel promille. Det 
er det, vi har med at gøre.

Den danske justitsm inister kan ikke finde no
gen trafikforskning i hele Norden, som siger an
det, end at øgede hastigheder på motorveje be
tyder også, ud over den øgede risiko på motorve
jene, øgede hastigheder på det øvrige landevejs
net. Det er en af grundene til, at samtlige 
trafikforskere i Danmark anbefaldte, at m an gik 
imod forslaget om øgede hastigheder på de 
danske motorveje, og derfor blev det stemt ned.

Og justitsministeren ved udm ærket godt, at 
der ikke er tale om, at hastighederne bliver sat op 
i Danmark. Fulgte ministeren debatten i Finland, 
vil han vide, at der er stærke interesser i at få 
hastighederne ned.

Jeg tror, at hvis man engang tager færdselssik-
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kerheden rigtig alvorligt, vil en tilsvarende debat 
melde sig tydeligt i Norge og Sverige, hvor man på 
grund af de høje hastigheder har et ulykkestal, 
der er meget, meget stort, for man kører alt for 
stæ rkt, i Norge i hvert fald. Men da det jo er de 
raske drenge, der laver færdselspolitikken og lo
vene får vi ikke gjort ret meget ved det.

Vi havde håbet — og det gør vi stadig væk, og 
Ragna Berget Jørgensen gjorde også opm æ rk
som på det — at vi med denne handlingsplan i 
hvert fald fik Nordisk Råd til at melde ud, at nu 
skal der prioriteres om på privilegierne i trafik
ken. Det var rædselsfuldt at høre den danske 
færdselssikkerhedsansvarlige minister stå og si
ge: Vel skal der ej; vi skal stadig væk sikre, at de 
stærke har retten til riget.

Poulsgaard: Fru præsident! Det skal jeg forsø
ge at efterleve. Men det skal ikke lykkes fru M ar
grete Auken at stå her og sige, at det er de raske 
drenge, og hvor der handles, der spildes. Fru 
Margrete Auken har overhovedet intet belæg for 
den påstand. Samtlige undersøgelser, der er fore
taget vedrørende trafikulykker, viser, at der er 
mange andre faktorer. Det er ikke farten, der 
først og fremmest dræber.

Fru Margrete Auken siger, det var rædselsfuldt 
at høre justitsministeren. Det må være hendes 
mening. Jeg synes, det var en fremdragende tale. 
Det er ikke sikkert, fru Margrete Auken kan få 
held til att terrorisere det danske Folketing én 
gang til. Det kunne jo  være, man ville opføre sig 
som mandfolk, også i SF:s og i den socialdemo
kratiske gruppe. Fru Margrete Auken står her og 
siger: Det er de borgerlige politikere, der overtræ
der hastighedsgrænserne, de giver pokker i det 
hele. Nej, det er helt givet, at det i lige så høj grad 
er venstrefløjen og Socialdemokraterne. Det er 
næsten samtlige bilister i D anm ark, der overtræ
der hastighedsgrænserne. Det er på denne bag
grund, jeg siger ganske beskedent: Er det så ikke, 
fordi vi har en forkert lovgivning?

Vi vil arbejde med dette i det danske Folketing, 
og vi skal nok få hævet grænserne dér.

Ivar Hansen: Fru præsident! Debatten her gi
ver mig anledning til at give plenarforsamlingen 
den oplysning, at den danske justitsminister — 
som bliver kritiseret så stærkt af fru Margrete 
Auken — faktisk har nedsat en færdselssikker
hedskommission, som jeg har den fornøjelse at 
være formand for. Når det bliver sagt, at de bor

gerlige partier er ligeglade med trafikdrab og tra
fikulykker osv ., så vil jeg gerne oplyse plenar
forsamlingen om, at trafiksikkerhedskommissio
nen i Danmark, nedsat under Justitsministeriet, 
er enige om at søge at fremlægge en færdselssik
kerhedspolitisk handlingsplan i løbet a f  nogle få 
måneder — en færdselssikkerhedspolitisk hand
lingsplan med det mål at halvere drabstallene og 
ulykkestallene på det danske vejnet over en 12- 
årig periode. Det er en målsætning, som alle par
tier i færdselssikkerhedskommissionen er enige i
— selvfølgelig også de borgerlige partier.

Man kunne godt tænke sig, at denne plan, når 
den er færdig, kunne komme de øvrige lande i 
Norden til kendskab, således at man eventuelt 
kunne drage erfaringer og nytte a f  denne hand
lingsplan.

Jeg er fuldstændig enig med justitsministeren i, 
at et led i at fremme færdselssikkerheden kan 
være, at vi kanaliserer en større del a f trafikken 
over til de sikre veje, og det er jo i meget høj grad 
motorvejsnettet. Det kan meget vel være et led i at 
fremme færdselssikkerhedsarbejdet at øge has
tigheden på motorvejene. Derved får vi en større 
del af trafikken over på det vejnet, som er sikkert. 
Det er dyrt, men det er sikkert. Jeg håber, det vil 
kunne blive et led i den plan, vi er i fæ rd med at 
gennemføre.

Margrete Auken: Fru præsident! Som Nordisk 
Råd kan høre, har vi nogle diskussioner i Dan
mark. Jeg har en hel del forhandlinger, når jeg 
kører i taxa hjemme med folketingsmedlemmer 
og beder om at blive kørt lovligt. Jeg er jævnlig 
ude for, at alle synes, det er en uanstændig ind
blanding i chaufførens rettigheder, at jeg beder 
om at blive kørt lovligt.

Hvis ikke hr. Ivar Hansen havde sagt det sidste, 
ville jeg godt være kommet med en ros til Ivar 
Hansen for det arbejde, vi laver i færdselssikker
hedskommissionen. Jeg har heller aldrig hørt 
Ivar Hansen sige i denne kommission, at vi skulle 
sætte hastigheden op på motorvejene -  og slet 
ikke med det absurde argum ent, som er justitsm i
nisterens eneste, at man derved flytter trafik over 
på motorvejene. Alle, der kan komme til at køre 
på motorveje i dag, gør det, også selv om man 
kun må køre 100. Man flytter ikke bytrafik til 
motorveje. Så kommer man i hvert fald et forkert 
sted hen, når m an kører.

Jeg vil sige til Ivar Hansen, at det er en god 
færdselssikkerhedsplan, som er fremlagt af mi-
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nisterrådet, og det er en vigtig betænkning, ud
valget har lavet. Som det fremgik af Ragna Berget 
Jørgensens indlæg, er det en betænkning, som 
ikke pålægger noget land at sætte farten op. Det 
ville jo  give dårlig færdselssikkerhed.

Endvidere kan jeg sige til Ivar Hansen, at der 
foregår en stærkt koordineret arbejde. Der er ik
ke tale om, at det, vi laver i den danske fæ rd
selssikkerhedskommission, ikke kommer det 
nordiske færdselssikkerhedsarbejde til gode alle
rede fra starten. Så ville det jo  være en dårlig 
plan. Der er et tæ t samarbejde.

Naturligvis vil jeg da anbefale Nordisk Råd 
med entusiasme at stemme for Kommunikations
udvalgets betænkning. Jeg tror, det har været 
opklarende, at vi har fået denne debat, selv om 
jeg skal love for, at det er meget uhyggeligt at 
forestille sig, hvilke følger det har hjemme, når 
politiet en gang til hører deres justitsminister sige 
sådan.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart A nders

son, Ylva A nnerstedt, M argrete Auken, Jo Ben
kow, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg. Johan 
Buttedahl, Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja 
Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Arne Gadd. 
Knud Glønborg, Guörún H elgadöttir. Lilli Gyl
denkilde, Hagen H agensen, Flemming Hansen, 
Ivar H ansen. Elsi H ätemäki-Olander, Liisa Hil- 
pelä, Sinikka H urskainen-Leppänen, Per Olof 
Håkansson, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, 
Elver Jonsson, Riitta Järvisalo-K anerva, Anneli 
Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen. 
Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen. 
Sakari Knuuttila, Wiggo K om stedt, Theo Ko- 
ritzinsky, Anna-Kaarina Louvo, Grethe 
Lundblad, Helge Adam Møller, Kjeld Rahbæk 
Møller, Mats Nyby, Hans Nyhage, Olafur G. 
Einarsson, Oli Þ. G uðbjartsson, Berit O scars
son, Saara-M aria Paakkinen, Hans Pettersson, 
Påll Pétursson, Hans Petersson, Oddrunn Pet
tersen. Kaj Poulsen, Heikki Riihjärvi, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, 
Sverrir H erm annsson, Harald Synnes, Karin 
Söder, Peder Sønderby, Bernhardt Tastesen, 
Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, Valgerður 
Sverrisdöttir, M arjatta Väänänen, Lars W erner,

Lena Ö hrsvik, Olle Östrand och K åre Ø vre
gård.

M ot rekom m endationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

Frånvarande var:
Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, Gunnar 

Björk, Gustav Björkstrand, Kjell Magne Fred- 
heim, Einar Førde, Margit Hansen-Krone, Pre
ben Lange, Jacob Lindenskov, Agnar Nielsen, 
Robert Pedersen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, 
Arne Skauge, Reiulf Steen, Jan P. Syse och A n
ders Talleraas.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 69 röster m ot 1.

Utskottets förslag, punkten  B, bifölls.

3
A 787/t: M edlemsförslag om  utvidgat samarbete 
mellan djurparker på Nordkalotten och i Kvar- 
kenområdet i turistfrämjande syfte

Kommunikationsutskottet hade föreslagit att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekom mendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska mi
nisterrådet att undersöka på vilket sätt det eta
blerade sam arbetet mellan djurparkerna i Bardu, 
Lycksele, Ranua och Ähteri kan utnyttjas och 
stimuleras för att främ ja turism en på N ordkalot
ten och i Kvarkenområdet.

O lof Jansson (kom m unikationsutskottets ta 
lesman): Fru president! En ny sam arbetsform  har 
under senare åt etablerats genom ett samarbets- 
avtal mellan djurparkerna i norska Bardu, svens
ka Lycksele och finska Ranua. Däri ligger en klar 
viljeyttring att utveckla turismen och därmed 
även sysselsättningen på Nordkalotten och inom 
Kvarkenområdet. Detta triangelsam arbete avser 
om fatta tillsammans en skandinavisk djurpark.

För att ytterligare stimulera denna utveckling 
har ärendet tagits upp i medlemsförslag A 787/t. 
U tskottet har efter ingående beredning funnit att 
detta sam arbete bör innebära en gynnsam regio
nal utveckling inom Nordkalotten och Kvarken
om rådet, särskilt genom ökad turism och därmed 
även ökad sysselsättning.
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Det vore härvid ytterligare värdefullt om sam
arbetet kunde utvecklas så att varje enskild d jur
park har något speciellt att erbjuda — sålunda 
kompletterande varandra.

Tillika ökar detta samarbete möjligheterna för 
ökad veterinärmedicinsk forskning. D jurparker
na motverkar tillika det utrotningshot som i dag 
hänger över vissa arktiska djurarter.

Av de genomgående positiva remissvaren har 
fram gått, att även djurparken Ähteri i Finland 
borde inkluderas i sam arbetet, vilket också har 
om fattats av utskottet. Mellan Ähteri och Lyck
sele djurparker förekommer nämligen redan ett 
visst samarbete.

Slutligen beträffande marknadsföringen anser 
utskottet att denna lämpligen kan skötas inom 
ramen för det regionala samarbetet.

Fru president! Utskottets förslag tillstyrkes.

Meddelande
Det meddelades, att kultur- och komm unika

tionsm inister H. P. Clausen intagit sin plats i 
rådet.

Eeva Turunen: Fru president. Jag vill ta till
fället i akt och ytterligare betona den betydelse — 
för bland annat turismen — som ett djurparks- 
samarbete av detta slag kommer att ha. Det är 
viktigt att turisterna har klara och tydliga mål för 
sina resor och att de kan följa en resplan, som 
man på förhand kunnat bygga upp, baserad på 
god information och både attraktiva resemål och 
ett gott vägnät, som beaktar tillgängliga hotell 
m. m. längs resrutten.

Ett djurparkssam arbete erbjuder goda möjlig
heter till detta. Speciellt i våra länders nordliga 
delar har vi en unik djurfauna, som genom ett 
samarbete kan presenteras på det sätt som den 
förtjänar.

Det är också all anledning att tacka d jurpar
kerna för bra samarbete och aktivitet i den här 
frågan.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Lennart Andersson, Ylva Annerstedt, Margre

te Auken, Jo Benkow, G unnar Björk, Johan But- 
tedahl. Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja Ex- 
ner, Karl-Gunnar Fagerholm, Arne Gadd, Knud

Glønborg, Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyldenkil
de, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, Ivar 
Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, 
Sinikka Hurskainen-Leppänen, Per O lof H å
kansson, Åsa Solberg Iversen, O lof Jansson, El
ver Jonsson, Riitta Järvisalo-Kanerva, Anneli 
Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Ragna Berget 
Jørgensen, Sakari Knuuttila, Wiggo Komstedt, 
A nna-Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Mats 
Nyby, Hans Nyhage, Ólafur G. Einarsson, Oli 
í>. Guðbjartsson, Saara-M aria Paakkinen, Hans 
Pettersson, Påll Pétursson, Hans Petersson, Kaj 
Poulsen, Heikki Riihijärvi, M irja Ryynänen, 
Kimmo Sasi, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, 
Sverrir Hermannsson, Karin Söder, Peder Søn
derby, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole 
Gabriel Ueland, Valgerður Sverrisdöttir, Lena 
Öhrsvik, Olle Ö strand och Kåre Øvregård.

M ot rekom mendationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

Frånvarande var:
Esko Aho, Svein Alsaker, D orte Bennedsen, 

Hallgrim Berg, Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, 
Gustav Björkstrand, Kjell Magne Fredheim, Ei
nar Førde, Margit Hansen-Krone, Brit Jørgen
sen, Arvo Kemppainen, Theo Koritzinsky, Pre
ben Lange, Jacob Lindenskov, Helge Adam M øl
ler, Kjeld Rahbæk Møller, Agnar Nielsen, Berit 
Oscarsson, Robert Pedersen, O ddrunn Pettersen, 
Asbjørn Sjøthun, Arne Skauge, Reiulf Steen, O t
to Steenholdt, Harald Synnes, Jan P. Syse, A n
ders Talleraas, M arjatta Väänänen och Lars W er
ner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 56 röster m ot I.

4
A 808/t: M edlemsförslag om  användning av bil
telefoner

Kommunikationsutskottet hade föreslagit att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsfor
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska mi
nisterrådet
att inhäm ta och förmedla information om i vil
ken mån kom m unikationsutrustning i bilar bi
drar till trafikolyckor,
att bedriva en inform ationskam panj om en tra- 
fiksäker användning av denna utrustning, samt
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att verka för att den tekniska utvecklingen av bil
telefoner påskyndas i riktning mot trafiksäkrare 
apparatur.

Wiggo Komstedt hade i en reservation fogad 
till utskottets betänkande föreslagit, att Nordiska 
rådet inte vidtar någon åtgärd i anledning av 
medlemsforslaget.

Kaj Poulsen (kom m unikationsutskottets tales
man): Fru præsident !Syv m edlem m erafforsam - 
lingen har fremsat dette medlemsforslag om for
bud mod anvendelse af biltelefoner under kørs
len. Forslagsstillerne henviser bl. a. til, at brugen 
a f biltelefoner under kørslen kan udgøre en 
unødvendig risiko i trafikken, når føreren ikke 
kan vie kørslen hele sin opm ærksom hed. For
slagsstillerne gør opm ærksom  på, at der i Storbri
tannien allerede er indført regler, der forbyder 
føreren at tale i telefon under kørslen. Endelig 
har forslagsstillerne peget på, at producenterne af 
biltelefoner rent faktisk har de tekniske mulig
heder for at forbedre biltelefonerne på en sådan 
måde, at de ikke udgør en potentiel trafikfare, 
som tilfældet er i dag.

M edlemsforslaget har været sendt på remiss til 
berørte myndigheder og organisationer, og der er 
indkommet et ret om fattende remissmateriale. 
Med ganske få undtagelser tager alle remissin
stanser afstand fra forslaget i den foreslåede 
form. Årsagerne hertil er flere. Selv om remissin
stanserne giver udtryk for den opfattelse, at bilte
lefoner kan udgøre en risiko i trafikken, ja , så 
mangler der efter flere remissinstansers opfattel
se statistisk belæg herfor, idet der ikke foreligger 
nogen dokum entation for en eventuel sammen
hæng mellem anvendelsen af biltelefon under 
kørslen og ulykkestal.

Endvidere påpeger m an, at et forbud vil være 
meget svært at motivere og overvåge, da der alle
rede nu fremstilles såkaldte ” hands-free” -telefo- 
ner. Mange biltelefoner kan i dag betjenes ved 
tryk på nogle enkelte knapper uden brug af tele
fonrør, selv om der ikke er noget krav om, at 
biltelefoner skal være ” hand-free” .

Flere remissinstanser foreslår i stedet, at Nor
disk Råd satser på øget information til bilisterne 
om eventuelle risici — ikke kun risici ved brugen 
a f biltelefoner, men ved komm unikationsudstyr i 
biler i det hele taget. Indsatsen foreslås derfor 
koncentreret om den tekniske udvikling i form af 
mere trafiksikkerhedsvenligt udstyr.

Det skal ingen hemmelighed være, at dette

medlemsforslag har givet anledning til en livlig 
debat og diskussion i Kommunikationsudvalget, 
og udvalget havde ved sit møde i Stockholm i 
februar besøg a f repræsentanter for Svenska Le- 
verantörsföreningen för Landmobil Radiokom
m unikationsutrustning (SLRK), som informere
de om anvendelsen af biltelefoner og dem on
strerede nogle af de trafiksikkerhedsfrem m ende 
funktioner, der findes i dag.

Udvalget understreger i sin betænkning remiss
instansernes påpegning a f den manglende infor
mation om biltelefonernes eventuelle indvirkning 
på trafikulykkernes antal og kan bl. a. a f denne 
grund ikke anbefale forslaget i den foreliggende 
form. Det er dog udvalgets opfattelse, at ikke 
alene biltelefoner, men også andet komm unika
tionsudstyr i biler kan have en vis trafiksikker
hedsmæssig værdi.

Da udstyret først og fremmest anvendes, for at 
førere og passagerer skal kunne udnytte deres 
rejsetid mere effektivt, finder udvalget, at de be
rørte myndigheder m å arbejde på, at anvendelsen 
af biltelefoner bliver så trafiksikker som mulig. 
Det gælder ikke kun biltelefonerne eller radioud
styr, men også alt andet udstyr, som kan påvirke 
førerens koncentration under kørslen. Det er 
klart, at den moderne teknik giver mulighed for 
en masse ekstra udstyr i biler, men derfor skal 
føreren ikke samtidig med kørslen kigge på vi
deo, se på displays af den ene eller den anden art 
eller undersøge, hvad der står i printeren, under
vejs. Udvalget lægget vægt på, at der må være 
grænser for mængden og udformningen a f det 
udstyr, som en enkelt fører er i stand til at betjene 
under kørslen.

Udvalget vil på denne baggrund opfordre de 
berørte myndigheder til nøje at følge udviklingen 
og medvirke til, at dette udstyr ikke nedsætter 
førerens koncentration under kørslen.

Fru præsident! Med disse ord, og idet jeg i 
øvrigt henviser til udvalgsbetænkningen, skal jeg 
henstille, at Nordisk Råd i anledning af medlems
forslaget vedtager den rekom m andation til Nor
disk M inisterråd, udvalget har foreslået — om at 
indhente og formidle inform ation om, i hvilket 
omfang kom m unikationsudstyr i biler bidrager 
til trafikulykker, at gennemføre en inform ations
kampagne om en trafiksikker anvendelse a f  dette 
udstyr samt at arbejde for, at den tekniske udvik
ling af biltelefoner fremskyndes i retning af mere 
trafiksikkert apparatur.

Jeg skal i øvrigt gøre opm æ rksom  på, at et
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medlem a f udvalget, nemlig Wiggo Komstedt, 
har ønsket at afgive en særlig udtalelse, som er 
optrykt i betænkningen. Det er en udtalelse, som 
vi naturligvis ikke i udvalget på nogen måde er 
enige i.

Komstedt: Fru president! Det väcks många go
da forslag i Nordiska rådet, bra för det nordiska 
sam arbetet och bra för de nordiska ländernas 
framsteg. Det väcks tyvärr också mindre goda 
förslag av förbudsivrare och teknikfientliga. Ett 
sådant förslag är detta förslag om förbud mot 
användande av biltelefoner under körning. Fler
talet av remissinstanserna gör tummen ner. För
slaget borde därför förpassas till papperskorgen 
och snabbt ham na i glömska.

Tyvärr inser inte förslagsställarna sitt misstag 
utan försöker rädda de sista spillrorna av sitt för
slag. D ärför skriver utskottsm ajoriteten också — 
enligt mitt förmenande — alltför positivt och 
vänligt. Kommunikationsutskottet föreslår att 
Nordiska rådet rekom menderar Nordiska minis
terkommittén att inhäm ta och förmedla inform a
tion om i vilken mån komm unikationsutrustning 
i bilar bidrar till frafikolyckor, att bedriva en in
formationskam panj om en trafiksäker använd
ning av denna utrustning samt att verka för att 
den tekniska utvecklingen av biltelefoner utveck
las i riktning mot trafiksäkrare apparatur.

Först vill jag säga att inhäm tandet av uppgifter 
om i vilken mån som biltelefoner förorsakar 
olyckor förutsätter en gigantisk apparat av u t
redande för att plocka ut just den biten. För öv
rigt finns det stora undersökningar bl. a. från C a
lifornien som visar att man inte kan ange hur eller 
vilka olyckor som orsakats just av användandet 
av biltelefoner. Att bedriva en inform ationskam 
panj beträffande just den här snäva sektorn av 
utrustning, när det finns så många fler trafiksä
kerhetsområden som man bör satsa de knappa 
resurserna på, är inte välbetänkt.

Det föreslås att man skall verka för att den 
tekniska utvecklingen går snabbare. Ja, den u t
vecklingen går utomordentligt snabbt, så snabbt 
att inte ens klåfingriga politiker hinner med. När 
biltelefonbranschens företrädare besökte utskot
tet kunde man visa att man med den nya tekniken 
inte ens behöver trycka på knappar när man ring
er upp, utan man behöver bara tala i mikrofonen. 
Idén med biltelefon är att man skall kunna få tag i 
en person som sitter i en bil under färd. Då måste 
den uppringde kunna svara — det är själva fines

sen med biltelefon.
I dagens högt uppdrivna tempo är det av stor 

vikt att tiden kan utnyttjas så effektivt som möj
ligt, och då är biltelefonen till stor nytta. Många 
som har serviceyrken och reser runt har utom 
ordentlig nytta av att kunna meddela sig genom 
biltelefon. De sparar in m ånga mil genom att 
använda den på ett effektivt sätt.

Man pekar på trafiksäkerhetsaspekten, men 
det finns faktiskt saker som är betydligt viktigare 
för trafiksäkerheten. Jag tänker exempelvis på 
rökare som tappar glödande cigarretter i bilen. 
Såvitt jag vet har ändå ingen av förslagsställarna 
föreslagit förbud mot rökning i bil.

Fru president! Det finns sannerligen angeläg
nare områden för Nordiska rådet att satsa sina 
resurser på än det som föreslås av kom m unika
tionsutskottet om biltelefoner. Förslaget drar 
därutöver ett löje över Nordiska rådet och dess 
arbete. Låt mig avsluta med att citera vad tid
ningen A ftonbladet skrev den 14 juli förra året: 

” Jag är övertygad om att Nordiska rådets för
slag till förbud mot att köra bil och prata i telefon 
på samma gång bara är början på en ny för- 
budsserie. Ser vi inte upp, kommer Nordiska rå
det med följande förslag: det blir förbjudet för 
Sveriges Radio och diskjockeys att både prata i 
m ikrofon och sköta tekniken. Det blir förbjudet 
för Domusexpediten att ta  betalt och stoppa i 
påsen samtidigt. Det blir förbjudet för dagisfrö
ken att koka välling och hålla ett öga på ungarna 
samtidigt. Det blir förbjudet att titta på Rapport 
och äta ostmacka sam tidigt.”

Så avslutar journalisten med en sista smaskig 
salva: ” för Nordiska rådets ledamöter införs 
samtidigt följande förbud: det är förbjudet att 
dricka grogg och hitta på lagförslag sam tidigt.” 

Sådana här förslag gör att Nordiska rådet inte 
kommer i någon speciellt gynnsam dager. Sådana 
förslag skall därför förpassas dit de hör hemma 
och inte få en positiv skrivning.

Jag yrkar bifall för reservationen.

Kaj Poulsen: Fru præsident! Efter det indlæg, 
vi her har hørt fra Wiggo Komstedt, må vi kon
kludere, at nu er hele udvalget enigt. Selv hr. 
Wiggo Komstedt er enig i den betænkning, som 
udvalget har afgivet, idet hr. Wiggo Komstedts 
hele argum entation jo gik på det oprindelige for
slag, som udvalget har lagt til side, idet vi er 
kommet med et nyt forslag. Jeg nævnte i min tale, 
at der manglede inform ation om biltelefonernes
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eventuelle indvirkning på trafikulykkernes antal, 
og sagde, at bl. a. af den grund kan udvalget ikke 
anbefale det foreliggende forslag i den form, 
hvori det blev fremsat. Vi må altså nu konstatere, 
at hr. Wiggo Komstedt har været mere optaget af 
den svenske valgkamp end af at tage saglig stilling 
til, hvad Nordisk Råd beskæftiger sig med. Det, 
forslaget drejer sig om i dag, er ikke biltelefoner. 
Hr. Wiggo Komstedt må i hvert fald læse forsla
get, som det foreligger nu. Det er da skrevet på 
svensk. Det kan være noget vanskeligere for os 
andre.

I betænkningen anfører hr. Wiggo Komstedt 
en helt anden begrundelse for, at man skal stem
me imod. Han skriver, at for at kunne imøde
komme ønsket om undersøgelser omkring kom
munikationsudstyr i biler skal man have indført 
et nyt og svært definerbart begreb i forbindelse 
med rapportering a f trafikulykker, og på den 
baggrund synes han, det er en dårlig idé. Jeg kan 
forstå, at fordi det er svært, skal vi undlade at 
tage fat på de problemer, som Wiggo Komstedt i 
realiteten er enig med udvalget i eksisterer.

Jeg skal anbefale hr. Wiggo Komstedt at læse 
medlemsforslaget, som det ser ud nu, og på bag
grund af den argum entation, vi netop har hørt, 
trække sine mindretalsudtalelser. Jeg tror også, 
pressen har fået den glæde a f hr. Komstedts sæ r
stilling i denne sag, som det var hensigten. Intet af 
det, hr. Wiggo Komstedt fremførte her, har noget 
at gøre med det, som medlemsforslaget handler 
om.

Komstedt: Fru president! Nej, det är riktigt, 
Kaj Poulsen, att det är ändringar från ursprungs- 
förslaget. Ni flyr så långt ni kan bort från ert 
ursprungliga förslag. Men ni ligger ändå kvar på 
ett sätt som jag  tycker är felaktigt.

Jag vet att ni har utvidgat detta förslag. Ni talar 
nu om kom m unikationsapparater. Ni tror helt 
plötsligt att m an kör bil och ser på TV samtidigt. 
Men ursprungligen handlade det bara om biltele
foner. Låt oss hålla oss kvar där, även om ut- 
skottsskrivningen sedan har justerats.

Jag vidhåller att de tre att-satser som kom m u
nikationsutskottet föreslår att Nordiska rådet re
komm enderar ministerrådet är onödiga. Nordis
ka rådets resurser kan satsas på betydligt viktiga
re ting när det gäller trafiksäkerhetsfräm jande 
åtgärder.

Flemming Hansen: Fru præsident! Jeg skal ta 

le om det oprindelige forslag om anvendelse af 
biltelefoner, og jeg vil gerne sige, at jeg finder det 
formynderisk, erhvervsfjendtligt, utroværdigt og 
måske naivt.

Jeg er bekendt med, at biltelefoner er dyre at 
anskaffe og dyre at anvende, og det er hovedsage
ligt erhvervsfolk, der bruger dem. Jeg tror ikke, 
der findes en eneste erhvervsmand eller -dame, 
der bruger sin biltelefon unødvendigt. De krav, 
der stilles til erhvervslivets udøvere i dag om ef
fektivitet, er så høje, at det for mange af dem er 
tvingende nødvendigt at have dette komm unika
tionsmiddel.

Derudover finder jeg, at der i det oprindelige 
forslag er et anslag mod retsbevidstheden, hvilket 
også fremgår af udvalgets bemærkninger, i hvert 
fald indirekte. For sagen er jo  den, at hvis man 
ville forbyde, at folk talte i biltelefon, når de kør
te, så skulle bilisterne jo bruge al deres koncentra
tionsevne — ikke til at køre, men til at holde øje 
med politiet.

Jeg må spørge mig selv: hvad bliver mon det 
næste, vi kan forvente af fru Margrete Auken og 
hendes meningsfæller i relation til, hvad folk må 
og ikke m å i de nordiske lande? Bliver det f. eks., 
at taxåerne i København ikke må anvende det nye 
komm unikationsudstyr, de netop har fået, hvor 
de skal trykke nye distrikter ind, hver eneste gang 
de kører ind i et nyt distrikt Bliver det, at vi ikke 
må søge på vores bilradioer efter nye stationer? 
For det kræver jo  også en del koncentration. Bli
ver det, at vi ikke må tæ nde cigaretterne eller 
cerutterne i bilen? For det kræver jo  også kon
centration. Bliver det måske, fru Margrete Au
ken, at vi ikke må holde en dame i hånden, med
ens vi kører? Rækken af forbud er uendelig. Det 
vil ikke undre mig, om nogle af disse forslag skul
le komme fra fru M argrete Auken.

Derfor er jeg glad for, at udvalget har fået 
forslaget æ ndret, så det nu har en fornuftig ka
rakter. Jeg kan i hvert fald personligt støtte det. 
Jeg tror ikke, der kommer så forfærderlig meget 
ud af arbejdet, men det vil jo ikke være nogen 
nyhed. Jeg tror, der på hele dette om råde vil kom
me en utrolig teknologisk udvikling, som i høj 
grad vil medvirke til, at meget at dette forslags 
oprindelige idé helt vi forsvinde.

Östrand: Fru president! Eftersom jag är en av 
förslagsställarna, finns det anledning för mig att 
något kommentera Wiggo Komstedts inlägg. Jag 
känner ju  honom sedan många år. När han tar i,
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tar han i så att han nästan får blodstörtning.
Wiggo Komstedt använder den debattekniken 

att han citerar en artikel i A ftonbladet, där man 
är väldigt negativ till detta förslag. Men Wiggo 
Komstedt kunde lika gärna ha citerat förespråka
re för M otorförarnas helnykterhetsförbund, som 
var mycket positivt inställt till vårt förslag.

Jag är övertygad om att vi med detta förslag, 
med den uppm ärksam het som det har fått, verk
ligen påskyndar utvecklingen mot säkrare biltele
foner. Det var också i realiteten syftet med för
slaget. Det finns skräckexempel på hur bilförare 
beter sig i bilen. En bilförare hade telefonen fast
klämd mellan örat och axeln, en cigarrett i m un
gipan, ett block i ena näven och en penna i den 
andra. Han gjorde anteckningar och styrde med 
knäna. Det finns m ånga sådana exempel. Kan 
vårt medlemsförslag innebära att man snabbare 
utvecklar bättre biltelefoner än i dag, är vi mycket 
nöjda.

Påll Pétursson: Fru præsident! Jeg deler Wig
go Komstedts syn på sagen. Jeg synes ærligt talt, 
det oprindelige forslag var dum t. Altså forslaget 
om at forbyde førere af køretøjer at tale i biltele
fon. Nu er forslaget blevet ” repareret” i udvalget 
og er blevet langt bedre. Jeg synes imidlertid, det 
er unødvendigt at foretage denne vedtagelse. Det 
er efter min mening langt farligere at ryge under 
kørslen. Det er ikke mere farligt at tale i biltelefon 
end at tale med medpassagerer.

Jeg beder den ærede forsamling om at læse 
forslaget grundigt. Det har jeg gjort. Derfor 
stemmer jeg imod.

Kaj Poulsen: Fru præsident! Jeg vil bede den 
sidste ærede taler om at læse forslaget, som det 
ligger nu. Så tror jeg, hele argum entationen fal
der fra hinanden.

Jeg kan forstå, at hensigten med, at vi skulle 
have denne holmgang, fra den borgerlige gruppes 
side har været at prøve at kaste så meget grus i 
maskineriet, så megen forvirring om hvad dette 
forslag handler om, at man kan få rådet til at tage 
stilling på et forkert og urigtigt grundlag.

Jeg skal gøre opm ærksom  på, at det oprinde
lige forslag om anvendelse af biltelefoner har ud 
valget set bort fra. Udvalget har enstemmigt — 
på næ r Wiggo Komstedt, men også med M argre
te Aukens stemme — været enige om, at vi måtte 
ændre det oprindelige forslag til at blive et for
slag, hvorefter man ser på komm unikationsud

styr i det hele taget, og hvorefter man laver in
formationskam pagner på baggrund af de under
søgelser, man foretager. Vi er altså langt ude over 
en debat om , hvad biltelefoner skal bruges til.

Det, jeg beder rådet om at tage stilling til, er det 
forslag, udvalget forelægger. Udvalget har selv 
ændret det oprindelige forslag, som er kommer 
fra fru Margrete Auken. På den baggrund skal 
jeg bede om, at man stemmer for udvalgets for
slag, fordi det betyder noget trafiksikkerheds
mæssigt. Vi skal ikke have vores automobiler i 
Norden til at ligne rumkapsler med autom atik 
osv. Det vil gå ud over trafiksikkerheden. Vi be
der kun ministerrådet om at undersøge, hvor 
langt man kan gå, før det skader trafiksikker
heden.

På den baggrund skal jeg endnu en gang anbe
fale rådet det forslag, udvalget har stillet.

Komstedt: Fru president! Nej, Olle O strand, 
jag har inte varit i närheten av någon blodstört
ning. Tvärtom tror jag att det var Olle Ostrand 
som nästan fick blodstörtning, när t. o. m. det 
socialdemokratiska Aftonbladet reagerar som 
det gör mot detta förslag som socialister i Norden 
framlägger i sin förbudsiver.

Olle Ö strand anför ett exempel, som är ett 
skräckexempel, på en person som talar i telefon, 
röker, skriver och kör bil samtidigt. Men varför 
föreslår ni då inte ett förbud mot rökning i bil? 
Eller mot skrivning? Det finns inga sådana för
bud.

Jag tror faktiskt att det är på det sättet att ni 
ursprungligen har retat upp er på de s. k. unga 
lejonen, som kör bil och talar i telefon. Men ni 
har inte insett konsekvenserna för alla långtra
darchaufförer i Norden, vilka behöver komma i 
kontakt med hem eller företag. De har stor nytta 
av biltelefon liksom utövare av serviceyrken. Allt 
detta har ni inte insett, förrän ni hade framlagt 
förslaget. Nu är det litet sent. Nu gör ni fruktlösa 
försök, både Olle Ö strand och Kaj Poulsen, att 
komma runt detta förslag.

Det finns i Sverige ett gammalt talesätt, som 
jag vill skicka med er: Har man tram pat i hand- 
klaveret en gång skall man låta foten sitta kvar. 
Det låter ännu värre om m an försöker ta bort 
den.

Sønderby: Fru præsident! Jeg skal gøre det 
kort, for vi skal stemme og derefter have noget at 
spise.
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Da forslaget om forbud blev fremsat, blev det 
slået op i pressen, at nu skulle det forbydes at 
bruge biltelefoner. Men så kom de borgerlige, 
siger hr. Kaj Poulsen, og kastede grus i maskineri
et. Nej, hr. Kaj Poulsen. De, der kastede grus i 
maskineriet, var teknikken og den udvikling, der 
skete. Udvalget havde derefter to muligheder. 
Den ene var at kaste forslaget bort. Vi kunne sige 
— det synes jeg også — at vi kan bruge vores tid 
til noget bedre, fordi udviklingen går meget 
stærkt. Men da  vi ikke kunne blive enige om at 
afskrive det helt, støtter vi den anden mulighed, 
nemlig det, der nu står i forslaget, at m an skal 
give inform ation, og der skal ske en udvikling. 
Det er altså et udvandet forslag. På den baggrund 
støtter vi forslaget. Vi kunne på ingen måde være 
med til at forbyde det. Men jeg vil da sige til 
m inisterrådet, at m an skal ikke anvende alt for 
mange penge, for jeg tror, at de, der fremstiller 
biltelefoner og teknikken til bilerne, selv sørger 
for informationen. Det er et a f de områder, hvor 
jeg i hvert tilfælde ikke mener, der skal bruges alt 
for mange ressourcer.

Östrand: Fru president! Skillnaden mellan 
Wiggo Komstedt och oss som väckt medlemsfor
slaget blir ännu tydligare efter Wiggo Komstedts 
senaste inlägg. Wiggo Komstedt öm m ar för en 
långtradarchaufför som kör lastbil och vill kom
ma i kontakt med hemm et. Vi vill utveckla säkra
re biltelefoner, och det kommer nog även denne 
långtradarchaufför a tt tycka om. Om vi får fram 
sådana kan han på ett säkrare sätt än för närva
rande kommunicera med sitt hem.

Eiður Guðnason: Fru president! Jag måste er
känna att jag är litet förvirrad var gränsen går 
mellan replik och ordinarie anförande i denna 
debatt.

Trafiksäkerheten har varit en röd tråd i dis
kussionen i dag. Jag vill näm na att man i Island 
nyligen har satt igång en kam panj för ökad tra 
fiksäkerhet. Det är ett projekt som kostar pengar, 
men olyckorna kostar alltid mer.

Jag erinrar mig i sam band med detta medlems
förslag att jag just efter det att det hade framlagts 
såg en rubrik i en nordisk tidning av följande 
innebörd: ” Ännu ett dum t förslag i Nordiska rå
det” . Förslaget som det då förelåg var enligt min 
mening inte heller så bra, men det är något bättre 
nu. Självfallet kan man bruka biltelefoner på ett 
sådant sätt att man blir farlig i trafiken, men i ett

land som Island är mobiltelefonen en viktig sä
kerhetsanordning, som kan rädda och som har 
räddat liv.

Jag tror att det skulle ha varit bättre om ut
skottet hade gått in för det som Svenska försäk
ringsbolags riskförbund säger i sitt remissvar: 
” att utifrån en genomlysning av problemen för
söka markera var gränsen går när det gäller upp
gifter som föraren kan sköta parallellt med bil
körningen” .

Som framkomm it under debatten är det 
många aktiviteter som kan vara farliga under 
körningen. H är näm ns att äta, att dricka, att 
syssla med kassett- och radioapparater, att sam
tala med sina medpassagerare och inte minst att 
röka. Men har någon någonsin tänkt på att N or
diska rådet skulle förbjuda rökning under bilkör
ning? Det går inte. Den som kör måste bestämma 
det själv, och folk visar också ansvar.

Om vi skall öka trafiksäkerheten i Norden 
räcker det inte med ett förbud mot eller begräns
ning av användandet av biltelefoner. Vi måste 
göra mycket mera.

Sedan diskussionen förklarats avslutat, skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation mot reser
vantens förslag att inte företa sig något i anled
ning av medlemsförslaget.

För utskottets förslag till rekom m endation rös
tade:

Lennart A ndersson, M argrete Auken, Eiður 
Guðnason, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Kjell M agne Fredheim, Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per O lof Håkansson, Åsa Solberg 
Iversen, O lof Jansson, Elver Jonsson, Riitta Jär- 
visalo-Kanerva, Anneli Jäätteenm äki, Anker 
Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Arvo 
Kemppainen, Sakari Knuuttila, Anna-Kaarina 
Louvo, Grethe Lundblad, Kjeld R ahbæk Møller, 
Berit Oscarsson, Saara-M aria Paakkinen, Hans 
Pettersson, Kaj Poulsen, Kristen Poulsgaard, 
Heikki Riihijärvi, M irja Ryynänen, Karin Söder, 
Peder Sønderby, Bernhardt Tastesen, Eeva Turu
nen, Ole Gabriel Ueland, Valgerður Sverris- 
döttir, M arjatta Väänänen, L ena Öhrsvik och 
Olle Östrand.

För reservantens förslag röstade:
Ylva Annerstedt, Jo Benkow, Hagen Hagen-
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sen, Flemming Hansen, Ivar Hansen, Wiggo 
Komstedt, Hans Nyhage, Ólafur G. Einarsson, 
Pall Pétursson, Hans Petersson, Ingrid Sundberg 
och Sten Svensson.

Sverrir Hermannsson avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, Svein Alsaker, Dorte Bennedsen, 

Hallgrim Berg, Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, 
G unnar Björk, Ilkka-Christian Björklund, Gus
tav Björkstrand, Johan Buttedahl, Einar Førde, 
Guðrún Helgadöttir, Lilli Gyldenkilde, Margit 
Hansen-Krone, Brit Jørgensen, Theo Koritzins- 
ky, Preben Lange, Jacob Lindenskov, Helge 
Adam Møller, Agnar Nielsen, Mats Nyby, Óli 
Þ. Guðbjartsson, Robert Pedersen, Oddrunn 
Pettersen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, Arne 
Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Harald 
Synnes, Jan P. Syse, Anders Talleraas, Lars W er
ner och Kåre Øvregard.

Utskottets förslag till rekom mendation hade 
sålunda antagits m ed 40 röster m ot 12. 1 medlem  
avstod från  att rösta.

Mötet avbröts härefter kl. 12.45 och återupp
togs kl. 14.00.

Kjell Magne Fredheim övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Ändringar i medlemslistan
Det anmäldes att Barbro Nilsson återtagit sin 

plats i rådet och att Hans Pettersson och Berit 
Oscarsson lämnat sessionen för resten av denna 
dag och ersatts av Karl-Erik Svartberg samt att 
O ddrun Pettersen läm nat sessionen och ersatts av 
Thor-Eirik Gulbrandsen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

5
A 814/t: Medlemsforslag om  storstädernas tra
fikproblem

Kommunikationsutskottet hade föreslagit att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom enderar Nordiska minis
terrådet

att göra en sammanställning av befintliga kun
skaper om de nordiska storstädernas trafik- och 
miljöproblem och mot bakgrund därav företa 
nödvändiga kompletterande utredningar, samt

att på grundval av detta utredningsarbete u t
arbeta modeller över olika strategier för att lösa 
storstädernas trafik- och miljöproblem.

Östrand: (kom munikationsutskottets tales
man): Herr president! I detta medlemsförslag fö
reslås att Nordiska rådet rekom menderar Nordis
ka ministerrådet att utföra en utredning som visar 
vad som kan göras för att de nordiska storstäder
na kan fram stå som modeller för den övriga värl
den med hänsyn till lösningar av städernas trafik- 
och miljöproblem.

Bakgrunden är den stora ökningen av privat
bilismen som har skett i Norden under de senaste 
åren. En utveckling som i första hand haft stor 
negativ betydelse för de nordiska storstäderna, 
som inte har kunnat klara den ökade trafiken 
med hänsyn både till miljö och till de parkerings
problem som har uppstått. Samtidigt ställer den 
ökade privatbilismen stora krav på vägnätets u t
formning och underhåll. Samtidigt påpekas ock
så att ett modernt storstadssam hälle inte fungerar 
utan ett väl utbyggt och väl fungerande kollektivt 
transportsystem och man framhåller till slut att 
man av samhällsekonomiska skäl bör satsa på en 
ändrad fördelning mellan kollektiva transporter 
och privatbilism i storstäderna i syfte att begränsa 
privatbilismen.

Kommunikationsutskottet anser att den över
ordnade målsättningen med den föreslagna u t
redningen måste vara att skapa en sund storstads
miljö som är anpassad till alla kategorier av m än
niskor.

Kommunikationsutskottet tillstyrker med- 
lemsförslagets syfte att komma fram till lösning
ar av de nordiska städernas trafik- och miljö
problem. Eftersom kunskap redan finns om des
sa problem och hur de kan lösas m enar utskottet 
att det torde vara på sin plats att sammanställa 
resultat av föreliggande och pågående utredning
ar och mot den bakgrunden göra nödvändiga 
kompletterande utredningar. I ett sådant projekt 
bör inte bara nordiska utan även internationella 
aspekter tas med. Vi menar att det skulle kunna 
väcka intresse även internationellt och att Norden 
därför har alla möjligheter att fram stå som ett 
positivt exempel på hur m an löser eller förebyg
ger de större städernas trafik- och miljöproblem.
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Mo! den bakgrunden föreslår vi att Nordiska 
rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att 
göra en sammanställning av befintliga kunskaper 
om de nordiska städernas trafik- och miljöpro
blem och mot bakgrund därav företa nödvändiga 
kompletterande utredningar samt att på grundval 
av detta utredningsarbete utarbeta modeller över 
olika strategier för att lösa städernas trafik- och 
miljöproblem.

Herr president! I detta sam m anhang kan jag 
näm na att i den trafikpolitiska propositionen 
som den svenska riksdagen nu håller på att be
handla tar m an upp trafikens miljö- och hälsoef
fekter i storstäderna. Även om ansvaret för tä t
ortstrafiken i första hand ligger på kommuner 
och landsting så måste staten försöka medverka 
till att skapa förutsättningar för en miljövänligare 
trafik också i tätorterna. D ärför föreslås det i 
propositionen att en särskild utredning skall se 
över de här frågorna.

Utredningen skall ta  fram ett program för att 
minska trafikens hälso- och miljöeffekter. P ro
grammet skall om fatta en rad punkter:

utbyggnad av kollektivtrafiken bl. a. genom 
satsning på spårburen trafik,

begränsning av biltrafiken i stadskärnorna, 
förbättring av kollektivtrafikens framkomlig

het,
byggande av förbifarter runt tätorterna av mil

jöskäl,
områdesavgifter och andra former av bilavgif

ter. Dessa skall kunna användas t. ex. för att fi
nansiera en utbyggnad av kollektivtrafik, förbi
farter osv. för att förbättra trafikm iljön i tätorter
na.

Herr president! Jag yrkar bifall till utskottets 
hemställan.

Ragna Berget Jørgensen: I dag er forurensning 
fra vegtrafikk et av de alvorligste helse- og miljø
problemene i Norge. De problemene vi har i N or
ge, gjelder i hovedtrekk også i de andre nordiske 
landene. Hvert år dør ca. 400 mennesker, og 
12.000 skades på norske veger. Ca. 350.(XX) men
nesker utsettes daglig for helseskadelig støynivå 
fra vegtrafikk. 200.000 utsettes for luftforurens
ning over anbefalte grenseverdier, og vegtrafik
ken er den viktigste bidragsyter.

Vi opplever at folks trivsel og trygghet i næ r
miljøer og bysentrum blir forringet. Problemene 
er alvorligst i våre tre — fire største byer, med 
Oslo som den klart verste. Transportsektoren står

for om lag 50 pst. av vårt oljeforbruk, og den er 
også en vesentlig kilde til grenseoverskridende 
luftforurensninger og sur nedbør. Sammen med 
sjøtransporten bidrar vegtrafikken med 80 pst. av 
Norges totale utslipp av nitrogenoksider.

Uten en omlegging av den transportpolitikken 
vi i dag fører, vil skadevirkningene øke ytterligere 
i tiden framover. Dette henger sammen med den 
forventede økning i biltrafikken på opptil 40 pst. 
mot år 2000. Utsatte grupper i befolkningen, som 
barn og eldre, vil bli hardest ram m et. Under
søkelser viser også at kvinner er mer plaget av 
vegtrafikkforurensninger enn menn.

Å utvikle en framtidsrettet og miljøvennlig 
transportpolitikk i storbyene er nødvendig om vi 
skal snu denne negative utviklingen. Dette vil og
så være et ledd i oppfølgingen av Brundtland- 
kommisjonen.

Den forventede økningen i biltrafikken må re
duseres bl. a. ved å satse på kollektivtransport og 
miljøvennlige transportløsninger. Vi trenger et 
transportnett som kan tjene hele befolkningen — 
også de 30 — 40 pst. av oss som på grunn av alder 
eller andre årsaker ikke kan være bilførere. Det 
må stilles krav til en transportpolitikk som gir 
færre ulykker, reduserte miljøulemper, og som 
samtidig gir effektiv transportavvikling. Dette 
krever at valg av transportløsninger må foretas 
etter helhetlige vurderinger.

For at dette skal bli mulig, må vi tilegne oss 
kunnskaper om problemenes art og omfang, og 
hvordan vi på best mulig måte skal kunne løse 
dem. Vi må skjønne hvorfor kollektivtrafikken 
stagnerer i de store byene våre til tross for politis
ke målsettinger om det motsatte. Svakhetene ved 
dagens virkemiddel- og styringssystem innenfor 
samferdselssektoren må klarlegges med sikte på 
forbedringer. 1 Norge er ansvaret i samferdsels
sektoren delt på mange forvaltningsnivåer.

Jeg vil imidlertid peke på at mye allerede er 
gjort eller er under arbeid i de nordiske land. For 
Norges vedkommende er det nå innledet et nært 
samarbeid mellom miljøvernmyndighetene og 
samferdselsmyndighetene med sikte på å utvikle 
effektive og miljøvennlige transportsystem er i by
områdene. Også gjennom føring av andre miijø- 
forbedrende tiltak vil stå sentralt. Kollektivtra
fikkens rolle vil derfor bli behandlet i stortings
meldingen om Jernbanen, Norsk veg- og vegtra
fikkplan og Norsk luftfartsplan som vi bli lagt 
fram i 1988/89. Meldingene vil legge grunnlag for 
politiske valg om hvilke transportsystem er stat-
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lige investerings- og driftsmidler skal brukes til. 
Det vil bli arbeidet videre med ytterligere reduk
sjoner av avgasser og støy fra det enkelte kjøre
tøy, i tillegg til de avgasskrav som blir innført for
1989-års bensindrevne personbiler.

Flere steder i Norge er det iverksatt eller plan
lagt bompengefinansiering av store vegutbyg- 
gingsprosjekter. Det vil bli vurdert om slike ord
ninger kan brukes som trafikkregulerende virke
middel. I tillegg til å finansiere vegutbygging kan 
bompengeinntekter tenkes brukt til kollektivtra- 
fikktiltak og andre miljøforbedrende tiltak.

Den oversikten jeg her har gitt, viser at det er 
stor aktivitet innen transport- og miljøområdene. 
Fra norsk side vil vi derfor se det som svært nyttig 
å få belyst storbyenes trafikk- og miljøproblemer 
gjennom et fellesnordisk prosjekt, slik Kommu- 
nikasjonsutvalget foreslår. Jeg tror dette vil kun
ne skape det nødvendige grunnlag for en mer 
framtidsrettet og miljøvennlig transportpolitikk.

En sammenstilling av eksisterende kunnskaper 
om problemom rådet i de nordiske landene og 
igangsetting av nødvendige nye utredninger på 
feltet, vil være nyttig og stimulerende for myndig
hetene, og av stor betydning når 1990-årenes mil- 
jø- og transportpolitikk for storbyene skal fast
legges. Jeg er glad for at en institusjon som Trans
portøkonomisk institutt, som har stor kom petan
se på transportplanlegging og samferdsel, trekkes 
inn i prosjektet slik det er foreslått. Jeg er overbe
vist om at Transportøkonomisk institutt, med sin 
erfaring fra lignende store utredningsprosjekter, 
på en god måte kan ta et hovedansvar for denne 
utredningen.

Ueland: Hr. president! Trafikkproblema spesi
elt i storbyane våre er sett på dagsordenen for 
Kommunikasjonsutvalet ved denne sesjonen i 
Nordisk Råd.

Me kjenner alle til at desse problema er store. 
Det gjeld tilhøvet mellom såkalla ” harde” og 
” mjuke” trafikantar, der den siste gruppa, syklis
tar og gåande, er den gruppa som oftast kjem til 
kort. Den store personbiltrafikken i byar og tett
stader fører også til store miljøproblem, med stor 
forureining av bustads- og opphaldsmiljøet.

I Brundtland-kommisjonens rapport har me 
opplysningar om liknande problem i dei store 
byane i den industrialiserte delen av verda: dårle
gare infrastruktur, dårlegare miljø, forfall i sent
rum sområda i byane og sam anbrot i lokalmiljøa. 
Dei same tendensane har me i dei store byane i

den tredje verda.
Samstundes er det, iallfall her i landet, gjort for 

lite for å leggja tilhøva til rette for ei utbygging av 
kollektivtrafikken i storbyane. Sterkare sentrali
sering har skapt aukande trafikkproblem  som på 
si side har ført til miljø- og forureiningsproblem, 
og dessutan til store praktiske og økonomiske 
vanskar ved at altfor mange transportar, anten 
det gjeld gods- eller persontransport, står i kø 
store delar av dagen.

I medlemsforslaget nemner forslagsstillarane 
fleire årsaker til trafikkproblem a og kva for kon
sekvensar desse har for livsmiljøet. Den utgrei
inga det vert gjort framlegg om, skal m. a. belysa 
den sannsynlege utviklinga på dette om rådet der
som det ikkje kjem nye tiltak. Vidare skal ein sjå 
på verkemiddel som styresmaktene kan setja inn 
for å redusera problema og gje byane eit rikare og 
sunnare miljø.

Dei fleste høyringsorgana som har studert 
framlegget, er samde i at ein bør få ei slik u t
greiing. Det gjeld m. a. dei tre største norske bya
ne, som i dag slit med trafikkproblem  som i stor 
grad skuldast den sterke og raske sentraliseringa. 
Men problema er diverre ikkje berre avgrensa til 
dei aller største byane.

Frå Transportøkonomisk Institutt har me fått 
opplysningar om at det finst om fattande fors- 
kings- og utgreiingsaktivitet kring dei tem a som 
er nemnde i medlemsforslaget.

I innstillinga frå Kommunikasjonsutvalet slår 
ein fast at det m. a. er naudsynt med betre og meir 
attraktive kollektive transportm iddel dersom ein 
skal få orden på dei store trafikkproblem a. Eg er 
samd i og glad for at Kommunikasjonsutvalet 
bed om at Nordisk Råd tilrår M inisterrådet å 
føreta ei innsamling av den kunnskapen som finst 
om dei nordiske storbyane sine trafikk- og miljø
problem, og gjera naudsynte utgreiingar i tillegg 
til dette. Vidare bed ein M inisterrådet om å u t
arbeida modellar av ulike strategiar som kan løy- 
sa trafikk- og miljøproblema i storbyane.

Me kjenner mange av problema på kroppen, 
og me har kunnskapar om mange av årsakene. 
Men det vil likevel vera av stor verdi å få ei meir 
samla framstilling av korleis situasjonen er med 
omsyn til trafikk- og miljøproblem i dei nordiske 
storbyane. Og når det gjeld tiltak for å løysa desse 
problema, vil me sikkert ha ein god del å læ ra av 
kvarandre. Her vil me kunna dra nytte av tid
legare utgreiingsarbeid — som eksempel kan 
nemnast ” Storbypolitik i Norden” som vart ut-
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arbeidd i 1985.
Trafikk- og miljøproblema har si hovudårsak i 

den sterke og raske sentraliseringa i alle dei nor
diske landa etter krigen og i ein manglande di
strikts- og regionalpolitikk. Betre regional balan
se og betre samsvar mellom arbeidsplassar og 
bustader ville vera det beste verkemidlet og det 
beste tiltaket for å redusera aukande trafikk- og 
miljøproblem i storbyane.

Eg kan her nemna at Senterpartiet i Norge har 
gjort framlegg om ei utgreiing om kor mykje 
sentraliseringa i realiteten kostar — med andre 
ord sentraliseringa sin reelle pris. Frå regjerings- 
hald er det lova at det skal koma ei utgreiing, som 
skal leggjast fram i sam band med ei ny stortings
melding våren 1989 om tiltak innan distrikts- og 
regionalpolitikken.

Ei slik utgreiing m å etter Senterpartiet si mei
ning innehalda økonomisk overslag over kor store 
utslag t .d .  sentraliseringa gjev i form av auka 
kostnader innan bustadpolitikken og for n æ 
ringslivet, og kva dei store trafikk- og m iljøpro
blema fører med seg når det gjeld m. a. helsetil
høve.

På denne bakgrunnen kan det vera grunnlag 
for ei samordning mellom denne utgreiinga som 
eg her har vist til frå norsk side, og den innsam
linga av kunnskap og eventuelle vidare utgreiin
gar som dette medlemsforslaget og tilrådinga frå 
Kommunikasjonsutvalget legg opp til.

Margrete Auken: Hr. Præsident! Inden for ba
re det sidste år er debatten om bymiljøet pludselig 
blevet aktuel. Hvor m an i det højeste har kunnet 
strække sig til færdselsmæssige foranstaltninger, 
er der nu en levende debat om, hvordan vi gør 
byer til sunde steder at være, steder, hvor man 
kan være lige så glad for at være barn, som ro
mantikken siger at man kan være på landet.

Vi skal i det danske Folketing i løbet a f  nogle få 
uger have en bymiljødebat på baggrund af en 
redegørelse, som regeringen har lagt frem om 
bymiljø og byøkologi, og det er jo  indlysende, at 
disse spørgsmål her tænkes helt sammen med, 
hvordan bytrafikken virker.

Det er sådan, at alle storbyer i verden er ved at 
bryde sammen. Der er ikke nogen af dem, der har 
løst deres trafikproblemer. De af os, der stadig 
væk kan finde ud af at cykle og gå, kan jo have 
fornøjelsen af at se de andre sidde fast i de lange 
køer, men det er jo  ikke den slags fornøjelser, 
man kan leve ret længe af, og i hvert fald bliver

det giftigt. Det er sikkert, at hvis vi i Norden kan 
finde ud a f at komme med nogle modeller for, 
hvordan man løser disse problemer, så vil det 
være en gave til resten af verden; men så må vi 
selvfølgelig også gøre det på en betragtelig sjovere 
måde, end det i reglen bliver gjort.

Her er det én gang til vigtigt at understrege, at 
miljø ikke kun er et spørgsmål om udstødnings
gasser, for hvis det kun bliver til det, så er vi ikke 
kommet et skridt videre. Så bliver vi på det for
tvivlede sted, hvor børnene og de gamle har mis
tet deres selvbevægelighed, deres automobilitet. 
Skaden ér sket. På sidste session gjorde jeg op
m ærksom på — hvad der vel også er den del i 
forvejen, der er opm ærksom m e på — at det, der 
er sket med trafikken inden for de sidste 30-35, 
måske 40 år, er, at kvinderne er blevet tvunget til 
at passe børn i et omfang, de aldrig nogen sinde 
har skullet gøre det før, fordi børn har kunnet 
passe sig selv. Og det er sjovere for et barn at 
kunne passe sig selv end altid at have voksne ren
dende bagefter sig. Derefter, når kvinderne har 
passet, dem, skal de køre rundt med dem, idet 
børnene ikke kan cykle, fordi det er for farligt.

Kan vi give børnene deres automobilitet til
bage, så har vi givet dem, jeg havde næ r sagt 
friheden og livet også i barndom m en, for så vil de 
kunne begynde at administrere deres eget liv på 
det tidspunkt, hvor deskaldet. Så vil de gamle vel 
også få deres værdighed, fordi de selv kan klare 
sig og ikke altid er afhængige af, om de kender 
nogen, der har en bil.

Det er altså et miljøforslag, som skal tilgodese 
andre menneskers behov, og det skal tilgodese 
smidigheden i trafikken.

Der var en åbenlys fejl i det forslag, som vi 
lagde frem for Nordisk Råd, fordi vi havde glemt 
at gøre opm ærksom  på, hvilken rolle cykler kan 
spille i samarbejdet med den kollektive trafik, 
sådan at man bruger den kollektive trafik , og så 
fortsæ tter man på cykel. Så bliver smidigheden 
koblet med den stivhed, der trods alt er i den 
kollektive trafik. Det varen fejl, og det er komisk, 
at vi har glemt det i København, hvor cyklerne 
spiller så stor en rolle. Men det er faktisk noget, 
man også kunne gøre mange flere steder. Jeg ved 
godt, at man i Oslo plejer at sige, at her er for 
bakket til, at m an kan cykle. I Århus er der fak
tisk temmelig bakket, og dér cykler man. Så siger 
man, det sner for meget; det er indimellem rigtigt, 
men det kan også være et spørgsmål om, at man 
rydder cykelstierne, før man rydder vejbanerne.
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Det kan vi se i København, hvor det faktisk 
også sner en gang imellem, og hvor cyklismen 
alligevel opretholdes. Dog ikke i så høj grad som 
et attraktivt transportm iddel, netop fordi kob
lingen til den kollektive trafik er dårlig, også i 
København.

Det vi beder om i vores betænkning fra Kom
munikationsudvalget er, at de forskellige virke
midler bliver set i en større sammenhæng. Vi ved, 
at Norge vil indføre bompenge — det lyder stadig 
væk for mig, som om det er en måde at kradse 
pengene hjem på og ikke et spørgsmål om at 
begrænse bilismen uden videre. Det vil være 
spændende at se, om man kan bruge bompenge i 
kombination med nedbringelse af bilismen. Jeg 
skal dog sige, at så skal man ikke bygge parke
ringspladser samtidig, så skal man nedlægge par
keringspladser og jeg har ikke indtryk af, at det er 
det, Olso gør; men det kan vi jo  kigge nøjere på. 
Ellers bliver det bare til, at kun de, der har firma
et til at betale deres bompenge og deres parke
ringsplads, kommer til at køre bil. Det var vel 
ikke meningen.

Det ville også være spændende at se på, hvor
dan den kollektive trafik kommer til at virke sam
men med sam fundets overordnede kollektive tra 
fik. Jeg tror ikke, man kan bygge et godt nærmil- 
jøkollektivtrafiksystem op, hvis man har et svagt 
overordnet kollektiv trafiksystem. Hvis den over
ordnede transport i et sam fund foregår i privat
biler, kommer den nødvendigvis også til at gøre 
det i byerne, og derfor er der naturligvis en sam
menhæng mellem samfundets overordnede 
transportplanlægning og den transport, der er i 
byerne.

Endelig beder vi i vores forslag til rekom men
dation fra udvalget om, at der bliver lavet en 
handlingsplan. Heri ligger, at vi har lyttet til de 
mange remissinstanser, som gør opm ærksom  på, 
at det nu er på tide, at der sker noget, så vi ikke 
blot drukner i udredninger, men nu kommer i 
gang med at foretage os noget. Det har været en 
glæde at kunne sige det videre og sige, at det er 
der opbakning til i udvalget.

Det er vældig fint, at vi har kunnet pege direkte 
på Transportøkonomisk Institut, og jeg kan for
tælle, at mange andre også har bedt om at være 
med. Her vil jeg nævne, at København Kommu
nes 5. afdeling beder om at få lov til at deltage i 
dette planlægningsarbejde.

Dette er ogsåen melding til M inisterrådet, som 
måske for en gangs skyld kunne sørge for, at

tingene kom ud af apparatet i en fart og kom over, 
hvorder skete noget, i stedet for at man hele tiden 
lader det drukne i tusinde embedsmandskomi
teers meget snøblede tilgang til tingene.

Vi har faktisk lavet en plan til Ministerrådet 
for, hvordan m an kommer videre med sagen, og 
beder jer om at benytte jer a f  den.

Östrand: Herr president! De inlägg som har 
gjorts i denna debatt visar att trafikproblem en i 
våra storstäder verkligen börjar bli svåra men 
också att det finns en vilja att lösa dem. Det är 
bra.

För ett tag sedan hade jag förmånen att till
sammans med det svenska trafikutskottet få göra 
en resa i Syd- och M ellaneuropa. Vi besökte rätt 
många storstäder. Trafiksituationen där var 
minst sagt kaotisk. Före denna resa kunde jag 
inte ens i min vildaste fantasi föreställa mig att 
trafiksituationen var som den var. Så långt kan vi 
naturligtvis inte släppa dessa problem. Därför 
tror jag att det är väldigt viktigt att m an i respekti
ve parlam ent skapar förutsättningar för komm u
nerna att lösa trafikproblemen.

Sedan är det naturligtvis också nödvändigt att 
komm unerna, som har det yttersta ansvaret, 
verkligen använder de medel som vi sätter i deras 
händer för att lösa trafikproblem en. Kan vi med 
det uppdrag som vi i Nordiska rådet nu ger minis
terrådet bidra till en snabbare lösning av dessa 
problem, tror jag att vi här i Nordiska rådet har 
gjort en mycket fin insats.

Ändring av medlemslistan

Det anm äldes, att Ilkka-Christian Björklund 
återtagit sin plats i rådet och att Sinikka H urskai
nen-Leppänen lämnat sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlem slistan i enlighet 
härmed.

Sedan diskussionen förklarats avslutad sked
de votering medelst voteringsapparat beträffan
de utskottets förslag till rekom mendation.

För rekommendationen röstade:
Svein Alsaker, Lennart Andersson, Ylva A n

nerstedt, M argrete Auken, Dorte Bennedsen, 
Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka- 
Christian Björklund, Eiöur Guönason. Mikko 
Elo, Lahja E xner,K arl-G unnarFagerholm, Kjell 
Magne Fredheim, Arne Gadd, Guðrún Helga
döttir, Lilli Gyldenkilde, Hagen Hagensen, Liisa



221Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 14.00— 19.02

Hilpelä, Per O lof Håkansson, Åsa Solberg Iver
sen, O lof Jansson, Elver Jonsson, Riitta Järvisa- 
lo-Kanerva, Ragna Berget Jørgensen, Sakari 
Knuuttila, Wiggo Komstedt, Preben Lange, Ja
cob Lindenskov, G rethe Lundblad, Kjeld Rah- 
bæ k Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans 
Nyhage, Saara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, 
Robert Pedersen, Hans Petersson, Kaj Poulsen, 
Kimmo Sasi, A sbjørn Sjøthun, Ingrid Sundberg, 
Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson, Sverrir Her- 
maripsson, Peder Sønderby, Bernhardt Tastesen, 
Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, Lena Öhrs- 
vik, Olle Ö strand och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Esko Aho, Jo Benkow, Hallgrim Berg, Carl 

Bildt, Gustav Björkstrand, Johan Buttedahl, Ei
nar Førde, Knud Glønborg, Thor-Eirik Gul
brandsen, Flemming Hansen, Ivar Hansen, M ar
git Hansen-Krone, Elsi Hetemäki-Olander, A n
neli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit Jø r
gensen, Arvo Kemppainen, Theo Koritzinsky, 
A nna-Kaarina Louvo, Helge Adam Møller, Ag
nar Nielsen, Ólafur G. E inarsson, Óli Þ. Guð- 
bjartsson, Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, 
Mirja Ryynänen, Arne Skauge, Reiulf Steen, O t
to Steenholdt, H arald Synnes, Jan P. Syse, Karin 
Söder, Anders Talleraas, Valgerður Sverris- 
dóttir, M arjatta Väänänen och Lars Werner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 51 röster.

A 815/t: M edlemsförslag om  snabbare postgång 
mellan de nordiska länderna

Kommunikationsutskottet hade föreslagit
att Nordiska rådet med anledning av medlems- 

förslaget antar följande rekommendation:
Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi

nisterrådet
att vidta åtgärder för att uppnå en snabbare 

postgång mellan och inom de nordiska länderna.

Ragna Berget Jørgensen (kommunikationsut- 
skottets talesman): President! Dette forslaget er 
et praktisk forslag som tar sikte på å utbedre 
postgangen landene imellom.

De ulike lands postvesen har som målsetting at 
all postbefordring skal ta to-tre dager. Dessverre 
viser erfaringene at denne målsettingen ikke hol

der. En avtale som er inngått mellom postvesenet 
i Sverige, Finland, D anm ark og Norge har som 
mål å bedre servicen og kvalitetssikre posten. Det 
heter også at avtalen skal følges opp med jevnlige 
målinger.

Kommunikasjonsutskottet ser det som vesent
lig å bidra til at postgangen både nasjonalt og 
landene imellom blir mer effektiv, og er viktig 
som grunnlag for et nordisk ” hem m am arked” .

En måte å arbeide på er å forbedre og sam
ordne det mønster vi i dag har. Slik det eksisterer i 
dag, har vi få tverrgående forbindelser. Det betyr 
at nesten all post i dag ekspederes til sentralan
leggene dvs. at et brev som skal sendes fra en 
grensekommune i Nord-Norge til en nabobygd i 
Nord-Sverige, må sendes til Oslo, så til Stock
holm, der den biir sortert og distribuert sammen 
med den øvrige post til Sverige før brevet så ende
lig kommer til nabobygda på den andre siden av 
grensen. Dette er tungvint, sentraliserende og tid
krevende.

1 Finnm ark har en i dag brev- og pakkepost
forsendelser i begge retninger mellom Vardø, 
Hammerfest, Karasjok og Ivalo, og i sommermå
nedene en viss brevpostutveksling mellom Ski
botn og Kilpisjärvi. Videre er det pakkepostut- 
veksling etter behov mellom Narvik og Tornio via 
Ofotbanen.

Det norske postdirektoratet har gjort meg opp
merksom på at mulighetene for å få etablert en 
daglig postforbindelse mellom Tromsø og Rova- 
niem i/Tornio og med tilknytning til Karesuando i 
Sverige er under utredning. O fte er det økonomis
ke kriterier som blir avgjørende når nødvendige 
tiltak skal iverksettes. Det er en kjensgjerning at 
det i dag er de sentrale anleggene som blir flaske
halsene, hvor mengden av post til tider overstiger 
postverkets arbeidsmuligheter, og da biir post- 
hauger liggende igjen. Dermed har den rasjonali
seringsgevinsten en pekte på kunne oppnås ved 
sentralanlegg, gått tapt.

Også tollbehandlingsrutinene bør ses over, 
men her viser vi til tidligere rekom m andasjon nr. 
40/87.

Den økonomiske gevinsten må ses i forhold til 
den samfunnsmessige effekten og effektiviteten.

Det bør etter min mening arbeides etter følgen
de mønster:

1. En bedre samordning.
2. Det bør opprettes flere tverrgående forbin

delser. Jeg minner her om at Kommunikasjons
utskottet arbeider med å bedre flytilbudet både i
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M idt-Norge og Nord-Norge.
3. Det bør vurderes opprettet flere regionale 

sorteringsanlegg for utenlandspost. Slike sorte- 
ringsanelgg vil ha en regionalpolitisk effekt.

Med dette anbefaller jeg Kommunikasjonsut- 
skottets forslag.

Nyby: Herr president! Utsjoki i Finland och 
Kautokeino i Norge ligger även med lappländskt 
mått m ätt nära varandra. Tidigare sändes brev 
mellan de här orterna med postbuss och det gick i 
allmänhet på en dag. Nu har postväsendet i Nor
den utvecklats så långt att brevet från Utsjoki 
först transporteras till Fredriksberg utanför Hel
singfors, därefter till Drammen utanför Oslo och 
därifrån vidare till Kautokeino. Brevet forslas 
alltså kring halva Norden och är på väg minst en 
vecka. Det här vet N ordiska sam erådets sekre
tariat, som ofta sänder brev från Utsjoki till 
Sameinstitutet i Kautokeino.

Men varje nordbo som sänt ett brev eller ett 
paket till ett annat nordiskt land vet, att post
gången mellan de nordiska länderna läm nar en 
hel del i övrigt att önska. M ittnordens kansli un
dersöker kontinuerligt hur postgången utvecklas, 
och i mitt medlemsforslag redovisar jag resultatet 
från den undersökning som M ittnordens kansli 
utförde i maj i fjol. Då jag skrev mitt medlems- 
förslag hade ett postpaket ännu inte kommit 
fram, trots att det varit på väg i över fem m åna
der. Eftersom det här paketets öden intresserat 
mig, har jag tagit reda på om det nu har nått 
adressaten. Det har det inte. Vi har alltså att göra 
med något slag av postpaketens flygande hollän
dare i Norden. Sedan jag skrev mitt medlemsför- 
slag har det finländska postväsendet för egen del 
givit mig ett m ålande exempel på hur det ä r ställt 
med postgången i Norden, även om exemplet, 
som väl är, hör till ovanligheterna. Inför presi
dentvalet i Finland glömde nämligen posten i Fin
land att sända 34.000 röstningskort till Sverige. 
Att väljarna i Sverige inte hade röstningskort 
hindrade dem inte från att rösta, men man antar 
allmänt att det påverkade röstningsaktiviteten så, 
att de som inte fick kort inte heller gick och rösta
de. Mot den här bakgrunden kan man nog säga 
att det finländska postväsendets remissvar på 
mitt medlemsförslag inte andas den självkritik 
som vore motiverad. Ambitionen att skapa en 
hem m am arknad i Norden störs naturligtvis av en 
dålig postgång. Både näringslivet och privatper
soner behöver en effektiv postgång. För övrigt

anses också kvaliteten på dataförbindelserna 
vara för dåliga. Den inform ation som sänds via 
telefonnätet störs av ständiga avbrott.

Postgången i Norden betraktas, med visst över
seende, rent av med misstro i dag av m ånga nord
bor. K ommunikationsutskottet tillstyrker mitt 
medlemsförslag. Min förhoppning är att de na
tionella postbolagens ledningar sätter sig ned till 
en självkritisk underhandling om hur postgången 
i Norden kan förbättras.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Lennart Andersson, Ylva Annerstedt, M argre

te Auken, Dorte Bennedsen, G unnar Björk, Ilk
ka-Christian Björklund, Eiður Guönason, Mik
ko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, 
Kjell Magne Fredheim , Arne Gadd, Knud Gløn- 
borg, Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyldenkilde, 
Hagen H agensen, Flemming H ansen, Ivar H an
sen, Liisa Hilpelä, Per Olof H åkansson, Asa Sol
berg Iversen, Elver Jonsson, Anneli Jääteen- 
mäki, Ragna Berget Jørgensen, Sakari Knuut- 
tila, Wiggo K om stedt, Helge Adam Møller, 
Barbro N ilsson, Mats N yby, Hans Nyhage, 
Ólafur G. Einarsson, Óli Þ. Guðbjartsson, 
Saara-M aria Paakkinen, Heikki Riihijärvi, Miija 
Ryynänen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, Ing
rid Sundberg, Karl-Erik Svartberg, Sten Svens
son, Sverrir H erm annsson, Bernhardt Taste
sen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, Val- 
gerður Sverrisdöttir, M arjatta Väänänen. Lars 
W erner, Lena Öhrsvik, Olle Ö strand och Kåre 
Øvregård.

Frånvarande var:
Esko Aho, Svein Alsaker, Ylva Annerstedt, Jo 

Benkow, Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, Gustav 
Björkstrand, Johan Buttedahl, E inar Førde, 
Thor-Eirik Gulbrandsen, Margit Hansen-Krone, 
Elsi Hetemäki-Olander, O lof Jansson, Riitta Jär- 
visalo-Kanerva, Anker Jørgensen, Brit Jørgen
sen, Arvo Kemppainen, Theo Koritzinsky, Pre
ben Lange, Jacob Lindenskov, A nna-Kaarina 
Louvo, Grethe Lundblad, Kjeld Rahbæk Møller, 
Agnar Nielsen, Påll Pétursson, Robert Pedersen, 
Hans Petersson, Kaj Poulsen, Kristen Pouls- 
gaard, Arne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steen- 
holdt, Harald Synnes, Jan P. Syse, Karin Söder,
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Peder Sønderby och Anders Talleraas.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 49 röster.

A 797/t: M edlemsförslag om  gem ensam m a sjö- 
fartspolitiska åtgärder

Kommunikationsutskottet hade föreslagit,
att Nordiska rådet inte företar sig något med 

anledning av medlemsförslaget.

Komstedt (kom munikationsutskottets tales
man): Herr president! En gång hade den nordiska 
handelsflottan en mycket stark ställning på 
världshaven. Så är det tyvärr inte längre. Det 
medlemsförslag som vi i dag har att slutbehandla 
hade vackra tankar och överraskningar om ett 
gemensamt nordiskt agerande på detta viktiga 
område.

Förslaget innebär att man skall utarbeta en 
gemensam nordisk bolagsform för rederiverk
samhet, att m an skall överväga enhetliga skatte- 
och andra regler för rederi verksamhet samt att 
man i övrigt skall vidta åtgärder för att åstad
komma en konkurrenskraftig kostnadsnivå för 
nordisk sjöfart.

Utskottet är besviket över att behöva konstate
ra att förutsättningar för en nordisk lösning, lika 
för alla nordiska länder, tyvärr saknas, men vi 
konstaterar det mot följande bakgrund.

M inistrarna visade vid ett sjöfartspolitiskt mö
te i mars 1987 ett — för att uttrycka sig milt — 
begränsat intresse för samordning. Varje land har 
gått sin egen väg. Norge har sitt NIS. Finland 
studerar nationella åtgärder med Å land som bas. 
D anmark har sitt förslag. I Sverige kommer nu en 
sjöfartspolitisk proposition, som tydligen blir 
uppdelad i två omgångar. Det går inte att klart 
utläsa var det kommer att sluta, men ett eget 
förslag för Sveriges del lär det bli.

De positiva tankarna bakom förslaget är 
borta. Vi inser att utvecklingen har gått ifrån 
förslaget. De praktiska förutsättningarna för att 
genomföra det föreligger inte längre.

Det är med beklagande som vi konstaterar att 
det nordiska sam arbetet på ännu ett om råde har 
gått i kras — eller seglat i sank är kanske bättre 
uttryckt i detta sam m anhang — och det på grund 
av att nationella intressen har kommit i förgrun
den, framför önskemålen om ett gemensamt nor

diskt agerande.
Utskottets förslag är därför att Nordiska rådet 

inte företar sig någonting i anledning av med
lemsförslaget.

Sedan diskussionen förklarats avslutat bifölls 
utskottets förslag.

E-saker
E 1: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
det nordiska ungdomsresekortet och E 37: Fråga 
till Nordiska ministerrådet angående det nordis
ka ungdomskortet (NordRES)

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett sam
manhang.

Dorte Bennedsen: Fru præsident! Mit spørgs
mål drejer sig om ungdomsrejsekortet, som også 
blev debatteret heftigt tidligere på dagen. Jeg vil 
gerne spørge M inisterrådet, hvordan det over for 
jernbaneforvaltningerne vil sikre, at Nordisk 
Råds rekom m andations ordlyd bliver opfyldt, og 
hvad M inisterrådet i øvrigt vil gøre for at sikre, at 
kortets gyldighed bliver som for det oprindelige 
ungdomsrejsekort, altså af en varighed på 4 uger?

Saara-Maria Paakkinen: Med hänvisning till 
motiveringarna, som har läm nats skriftligt, stäl
ler jag följande fråga:

När och hur avser Nordiska ministerrådet vidta 
åtgärder för att göra det nordiska ungdomsrese
kortet perm anent och när avser man uppfylla rå
dets rekom mendation om att låta kortets pris ut
göra hälften av priset för ett m otsvarande Inter- 
railkort?

Statsrådet Hulterström: Herr president! På 
sessionen i Helsingfors 1987 antog Nordiska rå
det en rekom m endation innebärande att det nor
diska ungdomsresekortet skulle perm anentas, att 
kortets pris skulle utgöra hälften av priset för det 
s. k. Interrailkortet, att kortet skulle kunna an
vändas vid resor inom det egna landet samt att 
Nordiska ministerrådet skulle undersöka möjlig
heten att utvidga kortets användningsområde till 
de delar av Norden där det inte tidigare har kun
nat utnyttjas. Kortets giltighetstid blev i likhet 
med Interrailkortet angett till 30 dagar.

Dorte Bennedsen har mot denna bakgrund och 
med hänsyn till järnvägsförvaltningarnas beslu-
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tade regler för 1988 frågat dels hur ministerrådet 
hos järnvägsförvaltningarna säkrar att rekom
mendationens ordalydelse blir uppfylld, dels vad 
ministerrådet gör för att kortets giltighet blir som 
det ursprungliga ungdomsresekortet: Saara-Ma- 
ria Paakkinen har ställt samma fråga till den fins
ka regeringen. Eftersom den finska regeringens 
inställning sam manfaller med ministerrådets i 
denna fråga har jag blivit ombedd att svara också 
på Saara-M aria Paakkinens fråga.

Det är viktigt att vinna ungdomen för den nor
diska sam arbetstanken. G oda möjligheter att re
sa inom Norden stärker den nordiska gemenska
pen. Det är därför angeläget att den nordiska 
ungdomen får goda möjligheter att kunna resa till 
rimliga kostnader inom Norden. Detta mål har 
man bl. a. sökt uppnå genom försöket sedan 1985 
med det särskilda nordiska ungdomsresekortet 
på de nordiska järnvägarna. Erfarenheterna har, 
trots försök till bl. a. förbättrad marknadsföring, 
inte varit speciellt positiva. På sessionen i Hel
singfors 1987 antogs också den beskrivna rekom
mendationen innebärande att biljettreglerna på 
en rad punkter borde förbättras för att stimulera 
till ett ökat resande i Norden.

De nordiska järnvägsförvaltningarna har ock
så sedan dess kommit överens om en ny rabatt
form för att främ ja ungdomsresandet i Norden. 
Trots de skilda ekonomiska förutsättningar som 
järnvägsförvaltningarna verkar under och kravet 
att en ny rabattform  måste harm oniera med de 
nationella biljettsystemens utformning har man 
lyckats erbjuda en rabatt för ungdomsresande 
som bedöms som klart attraktivare än det tidiga
re nordiska ungdomsresekortet.

Järnvägsförvaltningarna har enats om att ung
dom ar mellan 12 och 26 år skall ha möjlighet att 
köpa det redan existerande Nordturistkortet till 
75%  av fullt pris. I Sverige kostar N ordturist
kortet för ungdom ar för närvarande 995 kr. I 
Danmark är kostnaden 1.160 kr., i Norge 1.060 
kr. och i Finland 700 M ark. Denna rabattform  
gäller i 21 dagar och även för resor i hemlandet.

Önskemålet om att kortet skall vara giltigt i det 
egna landet har blivit uppfyllt. Genom sam ord
ningen med den ordinarie nordturistbiljetten ges 
vidare betydligt bättre möjligheter till m arknads
föring än tidigare. Vad gäller prissättningen har 
man dock inte ansett sig kunna följa rekom men
dationens exakta lydelse. Nordiska ministerrådet 
kommer dock med intresse följa den fortsatta 
utvecklingen för att se hur det nordiska ungdoms

resandet ytterligare kan främjas.
Nordiska ministerrådet anser mot denna bak

grund att ett viktigt steg har tagits för att uppfylla 
syftet med den beskrivna rekommendationen. 
M inisterrådet är därför för närvarande inte berett 
att vidta någon annan åtgärd än att följa den 
fortsatta utvecklingen av ungdomsresandet i Nor
den.

Dorte Bennedsen: Hr. præsident! Selv efter 
mange år i aktiv politik kan jeg stadig falde i 
forundring over den måde, visse politikere bruger 
sproget på. Minister Hulterström sagde, at det er 
lykkedes at tilbyde en rabat på ungdomsrejserne, 
som bedømmes klart attraktivere end det hid
tidige nordiske ungdomsrejsekort.

Vi havde sidste år et ungdomsrejsekort, det 
gjaldt i 4 uger, og som kostede 1.050 DKK. Vi får 
i dette år et kort, der gælder i 3 uger og koster 
1.160 DDK. Det skulle altså med m inisterens 
ord være klart attraktivere at få dette dyrere og 
dårligere kort. Jeg har svært ved at anvende spro
get på den manér, men jeg må jo tage til efter
retning, at ministeren gjorde det.

Hertil kommer, at ministeren ikke har nævnt 
Vestnorden overhovedet. Der er blevet givet adm i
nistrative begrundelser, men dette her er ikke ad 
ministration, det er kulturpolitik. Det kan ikke 
være meningen, at administrativ praksis skal 
være bestemmende for, hvilken kulturpolitik vi 
anvender inden for Norden.

Så er der endelig den mere principielle side af 
sagen, som for mig er alvorlig. Nordisk Råd er 
kommet med en rekom m andation. Ministerrådet 
har delvis fulgt den sidste år, og så får vi pludselig 
at vide, at de nordiske jernbanedirektører har 
besluttet, at det, politikerne havde besluttet, det 
skal ikke gælde mere. Jeg finder, det er en utrolig 
fremgangsmåde, og kan undre mig over, at minis
terrådet vil tillade det.

Jeg skal stille to tillægsspørgsmål til ministe
ren. Det ene er, hvad Ministerrådet agter at gøre, 
for at kortet kan komme at gælde i Vestnorden, 
og det andet er, om M inisterrådet virkelig finder 
proceduren, at jernbanedirektørerne omgør poli
tiske beslutninger, for acceptabel.

Saara-Maria Paakkinen: Jag vill tacka minis
tern för svaret. Jag konstaterar dock att man inte 
kan vara helt nöjd med svaret, då det sägs att 
ministerrådet ” är för närvarande inte berett att 
vidta någon annan åtgärd . . . ”



225Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 14.00— 19.02

Det är en sak som jag vill näm na. I beslutet 
som togs förra året talades om ett permanent 
kort. Ur ministerrådets meddelande om rekom
mendationen fram går ej helt entydigt om kortet 
gjorts perm anent eller inte och jag försökte lyssna 
mycket noggrant på svaret men kunde inte där 
heller få svar på frågan.

Vi har fått uppgifter i Finland om det system 
som ministern om näm nde i svaret och har för
stått att åtm instone i Finland är det fråga om nya 
möjligheter för ungdomen att få rabatt på 
” Nordturist med tåg” och att det är gällande 
enbart till slutet av detta år. Vad som kommer 
härefter har inte beslutats. D ärför vill jag fästa 
uppmärksamhet vid det beslut som gjordes i dag 
på förmiddagen. Då beslöts att ministerrådet ak 
tivt och konstruktivt bör arbeta för ett permanent 
ungdomsresekort.

Statsrådet Hulterström: Herr president! Dorte 
Bennedsen säger att hon inte kan förstå att det 
nya kortet kan bedömas som klart attraktivare än 
det hittillsvarande ungdomsresekortet. Det kan 
vara riktigt a tt det när det gäller priset inte är 
någon avgörande skillnad. E tt önskemål som ut
talats har dock varit att det skall kunna utnyttjas 
även i hemlandet. Att så sker bör ändå vara en 
rätt viktig skillnad mellan detta kort och det som 
hittills har funnits. Men detta medför också en 
restriktion vad gäller hur lågt priset kan sättas. 
Man kan naturligtvis inte sätta priset för ett nor
diskt ungdomsresekort så lågt att det understiger 
priset för vissa inrikeskort som de olika järnvägs- 
förvaltningarna tillhandahåller.

Vi vet ju att det gamla ungdomsresekortet, hur 
vällovligt dess syfte än må har varit, definitivt inte 
har varit attraktivt. Efterfrågan har visserligen 
varierat litet mellan de olika länderna, men i Sve
rige har det såvitt jag minns inte sålts mer än 200 
kort. Så länge resandet ligger på den nivån måste 
vi nog tyvärr konstatera att Nordiska rådets ut
talade syfte att det skall vara väsentligt ur kultu
rell synpunkt genom att bidra till ett ökat ung- 
domsresande definitivt inte har uppfyllts med det 
hittillsvarande ungdomsresekortet.

Jag menar alltså att man nog kan hävda att det 
nya kortet bör vara attraktivare. Dessutom går 
det att sälja på ett helt annat sätt, eftersom det 
knyter an till en etablerad rabattform , nämligen 
Nordturistkortet.

Vad sedan gäller frågan om politikernas beslut 
har järnvägsföretagen inte satt sig över några så- 
8 — 17-336 N ord iska  rådet

dana beslut. Dessa företag lever efter de beslut 
som fattas i respektive parlam ent, och dessa be
slut går inte i sam ma riktning som den diskussion 
som vi just för. Parlamentens beslut går i den 
riktningen att vi icke skall detaljstyra järnvägs
företagen när det gäller prissättning, tidtabeller, 
rabattsystem och sådant. Det är fullt i enlighet 
med dessa beslut som järnvägsföretagen säger att 
de själva skall bestämm a över rabattsystemen. 
Jag tror också att detta, som sades här i för
middags, i stort sett är en lämplig inriktning. Det 
kan inte vara bra att man ger dubbla besked till 
järnvägsföretagen — dels att de skall få en ökad 
frihet att arbeta på affärsm ässiga villkor, dels att 
de när det gäller enskilda rabattsatser i detalj skall 
få anvisningar från parlamenten. Men det är allt
så inte järnvägsföretagen som bestämt hur det 
skall vara, utan det är beslutat i resp. parlament.

På Saara-M aria Paakkinens fråga om vad som 
händer sedan vill jag säga att jag för min del, efter 
de debatter som vi har fört i dag, är övertygad om 
att Nordiska rådet inte kommer att släppa sin 
uppm ärksam het på denna fråga. Vi får alltså 
med säkerhet anledning att återkom m a till denna 
vid nästa session.

Kaj Poulsen: Hr. præsident! Jeg kunne tænke 
mig, at vi nu med den forklaring, vi fik af den 
svenske statsråd, fik at vide, hvad der kunne være 
baggrunden for, at ordningen ikke har været en 
stor succes i Sverige. Vi ved eksempelvis, at der i 
Danmark er gjort betydelig mere for at markeds
føre dette ungdomsrejsekort, end man har gjort i 
Sverige.

Og dernæ st, hr. statsråd, så har vi jo diskuteret 
dette spørgsmål flere gange i Kommunikations
udvalget og har kunnet drage sammenligninger 
med interrailkortets start, hvor interessen var me
get begrænset i starten, men hvor det efterhånden 
er blevet en stor succes.

Der er et sidste spørgsmål, jeg gerne vil stille 
statsråden, fordi jeg faktisk synes, det var alvor
ligt, det statsråden sagde her. Statsråden sagde 
nemlig, at det var i de enkelte landes parlamenter, 
det var truffet beslutninger. Jeg mener at kunne 
konstatere, at parlamentsmedlemmer fra de en
kelte lande udgørende et flertal fra de enkelte 
landes parlamenter her har repræsenteret deres 
partier og har givet udtryk for, at de ønsker et 
ungdomsrejsekort i lighed med det, udvalget har 
udtalt. Så jeg vil gerne have at vide af ministeren: 
Hvad er det for parlamentsmedlemmer, der spil-
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ler det dobbeltspil med Nordisk Råd, som siger 
ét her i rådet, og tager hjem i deres egne parla
menter og siger noget andet? Jeg synes, at der er 
grund til at få en afklaring af, hvem det spiller 
fandango med Nordisk Råd her.

Steenlioldt: Hr. præsident! Det er på vegne af 
mange unge grønlandske mennesker, at jeg kom
mer op på talerstolen for at sige, at man også skal 
tænke på, at når dette ungdomskort kun gælder 
forjernbane og bus. hvad så med Grønland, som 
jo  også tilhører N orden? Jeg vil gerne spørge mi
nisterrådet: Hvornår kører toget fra Olso til G od
thåb, og hvor meget koster det ungdomsrejse
kort, som en grønlænder skal købe i Godthåb, 
når han skal rejse med fly, helikopter, skib, for at 
komme til de nordiske lande?

Statsrådet Hulterstrom: Med anledning av det 
sistnäm nda vill jag säga at i det som Nordiska 
rådet har begärt är ett ungdomsresekort i första 
hand för järnvägsförbindelserna. Det är också 
det som ministerrådet har diskuterat, inget an
nat.

Självfallet är den succé som en sådan här nyhet 
röner i mycket beroende av hur den m arknads
förs. Jag kan inte bedöma om de m arknadsfö
ringsåtgärder som genomförts i Sverige och i 
Danmark har varit helt olika — med tanke på att 
försäljningsresultaten skiljer sig så pass mycket
— men vi kan väl konstatera att med hänsyn till 
syftet med kortet, dvs. att få till stånd en ökning 
av ungdomsresandet i framtiden som skulle ha en 
kulturpolitisk betydelse i Norden, är inte ens de 
danska siffrorna så särskilt imponerande.

Intrycket kvarstår att denna idé i varje fall än
nu så länge inte har slagit rot hos dem som skulle 
vara närm ast berörda, nämligen ungdom arna i 
de nordiska länderna. Detta hindrar dock inte att 
vi skall fortsätta att arbeta för ungdomsresekor
tet, för tanken med det är god.

Jag tycker inte att man nu alltför snabbt skall 
utvärdera möjligheten att ge en ungdomsrabatt 
på Nordturistkortet. Det kan faktiskt visa sig att 
fler kommer att utnyttja ett sådant system än som 
har utnyttjat det gamla systemet, och då har vi 
tagit ett steg vidare mot det ursprungliga målet, 
nämligen att åstadkom m a ett ökat ungdomsre- 
sande i Norden. Det är det väsentliga, inte vilken 
form av rabatt vi rent tekniskt utform ar för detta 
ändamål.

Till sist, med anledning av Kaj Poulsens fråga

om vilka som bedriver dubbelspel, vill jag säga att 
jag inte tror att några bedriver ett dubbelspel. Jag 
konstaterar bara att de beslut som har fattats 
beträffande järnvägsförvaltningarna i våra olika 
länder har gått i riktning mot att man ger större 
frihet åt dem att bestämma i sådana här frågor. 
Då kan man inte samtidigt kritisera dem för att de 
handlar i enlighet härmed.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 2: Fråga till Sveriges regering angående det 
nordiska ungdomsresekortet1

Dorte Bennedsen: Hr. præsident! Baggrunden 
for, at jeg stiller dette spørgsmål direkte til den 
svenske regering, er selvfølgelig, at jeg har en 
fornemmelse af, at et a f grundproblemerne om 
kring rejsekortet just skjuler sig i specifikt svens
ke forhold, og derfor vil jeg gerne spørge den 
svenske regering, hvordan man vil sikre, at Nor
disk Råds rekom m andation om nordrejsekortet 
bliver opfyldt?

Statsrådet Hulterström: Herr president! Jag 
hoppas att detta är sista kapitlet i denna följe
tong, åtminstone för denna session.

Dorte Bennedsen har frågat hur den svenska 
regeringen kommer att verka för att Nordiska 
rådets rekom mendation angående det nordiska 
ungdomsresekortet blir uppfyllt.

Bakgrunden till Dorte Bennedsens fråga är i 
huvudsak densam ma som till frågan till minister
rådet. Dorte Bennedsen har därutöver framhållit 
att jag vid minisessionen i Åbo uttalat att den 
svenska regeringen efter riksdagsbeslut om SJ:s 
drift inte kan ge SJ direktiv om priser och rabat
ter.

Jag vill ånyo göra Dorte Bennedsen uppm ärk
sam på att genom järnvägsförvaltningarnas be
slutade rabatt har nu önskemålet om att kortet 
skall vara giltigt i det egna landet blivit uppfyllt. 
Genom samordningen med den ordinarie Nord- 
turistbiljetten ges järnvägsförvaltningarna också 
betydligt bättre möjligheter till marknadsföring 
än tidigare. Vad gäller prissättningen har man 
dock inte ansett sig kunna följa rekom m endatio
nens exakta lydelse. Skall man erbjuda'en rabatt 
på de begärda villkoren, riskeras sådana intäkts- 
bortfall att särskild ekonomisk kompensation 
skulle erfordras. Bl. a. skulle följden bli att in
rikes tågresor, som tidigare gjorts enligt det egna 
1 Fråfiun tryckt s. 3005.
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landets biljettregler, i stor utsträckning skulle bli 
ersatta av resor med ett billigare ungdomsrese
kort.

1 övrigt vill jag åter hänvisa till den rollfördel
ning som gäller i Sverige. Den svenska regeringen 
skall inte ingripa i frågor som rör SJ:s taxe- och 
biljettregler. SJ har genom riksdagens riktlinjer 
det direkta trafikansvaret och skall bedriva verk
samheten enligt affärsmässiga principer.

Mitt svar till Dorte Bennedsen blir att den 
svenska regeringen inte avser att föreslå den 
svenska riksdagen en ändrad befogenhetsfördel- 
ning mellan regeringen och SJ. Jag bedömer att 
intentionerna bakom rekom mendationen för 
svenskt vidkommande uppfyllts så långt som det 
är rimligt med hänsyn till omständigheterna ge
nom den av järnvägsförvaltningarna beslutade 
rabatten på N ordturistkortet.

Dorte Bennedsen: Hr. Præsident! Desværre 
vardet jo  heller ikke noget at takke for i indholdet 
af ministerens svar.

Ministeren har to argum enter mod rejsekortet, 
men ingen af dem er jo holdbare. Det ene er, at 
kortet vil blive brugt til vanlige indenrigsrejser. 
Men hvis nu ministeren havde lyttet til, hvad N or
disk Råd sagde, så sagde vi jo  netop, at vi foreslog 
et kort pr. person pr. år for netop at komme den 
type misbrug i forkøbet.

Det andet, ministeren så siger til mig, er, at 
Sveriges regering ikke kan gribe ind, og at man 
ikke er sindet at foreslå æ ndret befogenhetsforde- 
ling. Det er heller ikke det, vi har bedt om, men vi 
har bedt om, at Sverige løser dette problem. Og 
hvis de svenske jernbaner taber så mange penge 
— hvilket jeg har lidt svært ved at forstå, da 
ministeren lige sagde, at kortet ikke blev solgt i 
Sverige — men hvis de nu taber så mange penge, 
så er det, vi beder om, at det så er en økonomisk 
sag mellem den svenske regering og de svenske 
jernbaner.

Det var derfor, jeg understregede i mit forrige 
indlæg, at dette er kulturpolitik, og de svenske 
medlemmer her har været enige i, at det var en 
vigtig kulturpolitisk handling. Hvis der så ligger 
nogle økonomiske problemer og ansvarsproble
mer mellem den svenske regering og de svenske 
statsbaner, kan de jo  klares ved, at den svenske 
regering vedkender sig sit ansvar i dette kultur
politiske initiativ.

Kaj Poulsen: Hr. præsident! Jeg spekulerer

meget over, hvordan en minister for et så stort 
planlægningsom råde som trafik i Sverige kan fø
le det, når han ikke kan give direktiver over for et 
så betydeligt om råde, som hele jernbanesystemet 
er. Det må jo  ligge og flyde i Sverige, simpelt hen.

Jeg vil gerne spørge ministeren, hvad den 
egentlige baggrund for dette er, for som fru Dorte 
Bennedsen var inde på, kan der altså ikke være en 
økonomisk baggrund for, at man har den indstil
ling. Og hvis man tæ nker på Bengt Westerbergs 
indlæg, kunne man spørge: Er problemet for den 
svenske regering, at man er bange for, at ung
dommen skal tage til Christiania og købe sprut og 
hash, eller hvad er problemet?

Så kunne jeg tænke mig at spørge: H ar minis
teren nogen oplysninger om , hvad ungdomsorga
nisationerne i Sverige siger til en så ungdoms
fjendsk regering, som der åbenbart her er tale 
om?

Og endelig: Hvordan kan Nordturist dække 
det, et indenrigs- og et ungdomsrejsekort ikke 
kan? Der er nogle ting, der ikke hænger sammen.

Sønderby: Hr. præsident! Jeg skal gøre det 
kort. Nu har fru Dorte Bennedsen berørt det, 
men når samtlige partier i Kommunikationsud- 
valget og også alle svenske partier støtter det, så 
må det jo være meget simpelt, at man også i den 
svenske riksdag siger, at så må man betale denne 
difference. Det er jo i Sverige, problemet er; det er 
kommet frem nu. Sverige går med ind i kultur- og 
turistpolitik; det er dette her også en del af.

På informationsområdet sagde ministeren, at 
der var gjort en del. Jam en der er gjort mere 
andre steder. I Danmark er der balance i det. Man 
har brugt flere penge på inform ationen i D an
mark, men det hviler i sig selv, og det må man 
også kunne lære i Sverige. Ellers m å man bidrage 
til det. Man har jo også en ungdoms- og idræ ts
minister i Sverige, og disse ting hænger altså sam 
men. Det er ikke kun et spørgsmål, om vi får 
dette kort i gang; det er jo  for at brede turismen, 
kulturpolitikken, ud over hele Norden.

Jeg håber, at man i den svenske regering vil løse 
dette problem .

Statsrådet Hulterström: Herr president! När 
man lyssnar på denna diskussion, kan man lätt få 
det intrycket att ingenting kan göras. Men vad vi 
diskuterar är ju  i vilken form man skall stimulera 
ett ökat ungdomsresande. Kaj Poulsen, Dorte 
Bennedsen och andra har bestämt sig för att en
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viss rabattform  är den absolut enda. Denna vissa 
rabattform  har emellertid visat sig vara mindre 
lyckad, och väldigt få har efterfrågat den. Järn
vägsföretagen vill nu använda en annan rabatt
form, som förhoppningsvis skall medföra ett 
ökat resande, vilket väl ändå är det väsentliga.

Sedan frågade Kaj Poulsen om Sveriges rege
ring har avhänt sig möjligheten att styra en järn- 
vägsförvaltning. Då vill jag påpeka att det inte är 
detta som som diskussionen handlar om. Vad vi 
har sagt är att riksdag och regering inte skall styra 
detaljer. Det kan man ha delade meningar om. Vi 
är emellertid på väg bort från detta styrsystem.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 11: Fråga till Danmarks regering angående 
färjeleden Ystad—Rønne1

Komstedt: Herr president! Mitt spörsmål ställs 
till den danska regeringen och lyder: Avser Dan
mark att ompröva sitt beslut vad gäller färjerut- 
ten Ystad— Rönne och klassificera den som lång 
rutt?

Minister Frode Nør Chirstensen: Jeg skal in
ledningsvis knytte nogle komm entarer til sam
menligningen med færgeruten Esbjerg-Tors- 
havn, som er foretaget i begrundelsen for det 
stillede spørgsmål, hvor ruten er om talt som en 
dansk indenrigsrute. Jeg kan give den opsigts
vækkende nyhed, at Færøerne ikke hører under 
danskt toldområde, og kan for resten også oply
se, at det tager 36 timer at sejle fra Esbjerg til 
Torshavn mod 2 1 /2  time fra Rønne til Ystad. Der 
er på den baggrund ikke noget grundlag for spør
gerens lidt politiske bemærkninger om den på- 
gældene rute.

Med hensyn til Rønne-Ystad vil en ændring af 
rutens klassifikation fra kort til lang rute åbne 
mulighed for en betydelig udvidelse af det afgifts
frie salg på færgen. Dette vil dels medføre et 
provenutab for den danske statskasse, del skabe 
et nyt grænsehandelsproblem på Bornholm. Her
udover vil en ændring indebære, at toldkontrol
len i såvel Rønne som Dragør skal styrkes for at 
forhindre en omgåelse af de danske rejsegods
regler. De danske toldmyndigheder er dog dette 
til trods indstillet på at overveje spørgsmålet på ny 
og vil i denne anledning påbegynde en under
søgelse af, hvilke konsekvenser en sådan ændring 
vil medføre for statskassen, toldsvæsenet, det 
bornholmske erhversliv og Bornholmstrafikken.

1 F rågan iryckl s. 3016.

Komstedt: Herr president! Jag ber att få tacka 
för svaret.

Sedan Nordiska rådet i Köpenhamn för två år 
sedan, när jag först aktualiserade frågan, har det 
hänt en hel del på det här om rådet. Sverige var vid 
det tillfället också negativt. Där har en omsväng
ning skett, och den svenska regeringen uttalar sig 
i dag positivt om tankegången. Danmarks svar 
tolkar jag också som ett steg på rätt väg — ett 
betydelsefullt steg, hoppas jag.

Jag har i frågan gjort en jäm förelse med linjen 
Esbjerg—Tórshavn, dvs. mellan danska fastlan
det och Färöarna. Det är riktigt att avståndet och 
restiden där är betydligt längre, men det är ändå 
en linje mellan två orter i sam m a land. Linjerna 
Ystad—Rønne och Simrishamn—Allinge går 
därem ot mellan två länder. Det tycker jag är en 
avgörande skillnad när m an skall fundera över 
om linjen skall vara en lång rutt. Det finns en 
förbindelse mellan Sverige och Finland där det 
tar kortare tid att segla mellan två orter än det gör 
mellan Ystad och Rønne men som är klassad som 
lång rutt.

Som den positivt sinnade person jag är vill jag 
gärna göra en positiv tolkning av det svar jag har 
fått, och jag hoppas att den utredning som har 
om näm nts i svaret snart leder till konkreta för
slag.

Det bör inte vara så att tullmyndigheterna vare 
sig i Sverige eller Danmark får sätta krokben för 
en positiv utveckling av turismen. Vi har mött det 
problemet bl. a. när det gäller linjen Simrishamn- 
Allinge. Där har tullen i Sverige varit negativ. Vi 
har sagt att det inte är en myndighets uppgift att 
söka förhindra en positiv utveckling.

Det talas i svaret om konsekvenserna för Born
holms näringsliv. A ffärsm ännen på Bornholm 
har gjort uppvaktningar för att få en ändring till 
stånd i enlighet med mitt förslag.

Jag hoppas att den här frågan inte längre är 
aktuell när Nordiska rådet samlas igen utan att 
linjerna Simrishamn—Allinge och Ystad—Røn
ne klassas som långa rutter, detta inte minst med 
hänsyn till den turism som många har talat väl 
om under de tidigare dagarna.

Minister Frode Nør Christensen: Hr. præsi
dent! Det er for mig ganske tydeligt, at spørgeren 
ikke behøver besvare spørgsmål med ansvar over 
for en regering og i forhold til økonomi. Spørge
ren beskæftiger sig overhovedet ikke med det, jeg 
har sagt: konsekvenserne. Det interesserer åben-
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bart ikke i nævneværdig grad, men det er jo  let at 
sidde i Sverige og være ligeglad med konsekven
serne i Danmark. Men så enkle er tingene altså 
ikke.

Jeg gjorde tydeligt opm ærksom  på i mit ind
læg, at det givetvis ville medføre et provenutab 
for den danske statskasse, og at det ville give 
grænsehandelsproblemer. Ingen tvivl om dette. 
Men det interesserer ikke spørgeren. M an kan 
bare slå ud med arm ene, og så skal vi sige ja  til 
alverdens ting.

Men jeg tak ker. Jeg er glad for, at det blev sagt, 
at Danmark er på rette vej. Det håber jeg, vi er i 
andre sam menhænge også. Men sammenligning
en mellem ruten Esbjerg-Torshavn og ruten Røn
ne—Ystad, som spørgeren bruger, finder jeg ikke 
er rimelig. Jeg vil endda gå så langt som til at sige, 
at den er direkte urimelig.

Jeg håber, at vi alle sammen vil være med til at 
drage omsorg for, at turismen bliver udviklet i de 
nordiske lande, men jeg går ikke ud fra, at det er 
forbruget af billig tobak og spiritus, der skal dan
ne grundlag for, at turismen bliver udvidet.

Komstedt: Min kom m entar skall bli mycket 
kort.

Företrädare för de olika regeringarna slår kon
sekvent vakt om det nationella.

Framgång för nordiskt samarbete förutsätter 
att man ger och tar. Så länge man för det resone
mang som nu förs från dansk sida, att man kom 
mer att mista någonting, så länge kommer vi ing
en vart med nordiskt samarbete.

Minister Frode N ør Christensen: Hr. præ si
dent! Jeg er jo  i den situation, at jeg ikke kan 
tillade mig at stille et modspørgsmål til spørge
ren. Det kunne ellers være ganske fristende, for 
jeg kan godt nævne adskillige andre områder, 
hvor ting, der kommer til at koste Sverige noget, 
m øder modstand. Mon ikke vi skulle være spør
geren behjælpelig med at erindre om det ved en 
senere lejlighed. Skal vi ikke prøve at få debatten 
hævt til et højere niveau?

Det undrer mig for øvrigt, at spørgsmålet her 
ikke vedrører ungdomsrejsekortet — med det er 
noget andet.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 12: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
turistsatsningen i Västtyskland1

1 Frågan tryckt s. 3017.

Östrand: Herr president! Med hänvisning till 
den skriftliga motiveringen vill jag ställa följande 
fråga:

Finns det redan nu några resultat av marknads- 
föringskampanjen i Västtyskland som tyder på en 
ökad resandeström till Norden? Hur långt har 
planerna på en liknande turistkam panj i USA 
kommit?

Statsråd Finn Kristensen: President! Målset
tingen for M inisterrådets markedsføringskam- 
panje i Vest-Tyskland er prim æ rt å få så mange 
nye turister som mulig til Norden, dessuten å få så 
mange som mulig til å reise hit flere ganger. En 
forsøker gjennom prosjektet å bidra til mer hel
årsturisme, og det nordiske kulturtilbudet skal 
markedføres sterkere enn hittil.

Det er ennå for tidlig å si eksakt i hvilken grad 
kampanjen har oppfylt disse målsettingene.

1 kampanjeopplegget inngår også at en etter 
avslutningen i høst skal gjøre en mer om fattende 
analyse av prosjektet. Det skal gjøres en vurde
ring av næringens økonomiske engasjement og 
en vurdering av samarbeidet mellom de nordiske 
turistorganisasjonenes kontorer i Vest-Tyskland. 
Det skal selvsagt også vurderes hva kampanjen 
har gitt i økonomiske tall, økt turisttrafikk, økte 
valutainntekter osv.

M inisterrådet vurderer allerede nå erfaringene 
fra kampanjen som gode. Dette skyldes bl. a. at 
samarbeidsformene mellom de nordiske turist
kontorene i Vest-Tyskland gjennom kampanjen 
er blitt fornyet og forbedret. De er blitt mer effek
tive enn tidligere. I dag vurderes de konkrete tilta
kene ut fra om det kan spares kostnader og om 
det kan skapes større effekt i markedet ved sam
arbeid på nordisk basis.

Dette nordiske markedsføringsprosjektet har 
ført til en ny giv både kvalitativt og kvantitativt 
ved at turistnæringen i alle de nordiske land har 
fulgt opp og økt sine økonomiske engasjementer i 
de nasjonale kampanjene.

At den samnordiske markedsføringen oppleves 
som positiv, kommer også frem ved at Norge, 
Sverige og Finland har gitt uttrykk for at de tar 
sikte på å følge opp det nordiske prosjektet når 
treårsperioden er ute i 1988.

Når det gjelder en eventuell felles nordisk kam 
panje i USA, kan jeg informere om at M inisterrå
det har besluttet i løpet av 1988 å støtte et forpro
sjekt som skal planlegge en treårig samnordisk 
kampanje der. Årsaken er den gevinst som opp
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nås ved å satse felles, samt at Norden oppfattes 
som ett rejsemål også i USA.

Underlaget for dette arbeidet er bl. a. en felles 
nordisk markedsundersøkelse som belyser ak tu
elle m ålgrupper og markedsføringsstrategier.

Ministerrådet vurderer nå mulighetene for å 
gjennom føre kampanjen innenfor rammen av 
den nye nordiske økonomiske handlingsplan — 
dette fordi USA er et så viktig marked for alle de 
nordiske land.

Dersom M inisterrådet ved den endelige vurde
ringen finner at det ikke kan gis nordiske midler 
til et prosjekt i USA, vil markedsføringen bli 
gjennom ført av landene hver for seg, men da 
naturlig nok i mindre målestokk.

Östrand: Herr president! Jag ber att få tacka 
statsrådet för svaret på min fråga.

Jag vill först poängtera att jag har ingenting 
emot den nordiska turistkam panjen i Västtysk
land. Tvärtom. Jag tycker att det var ett mycket 
fint initiativ som togs i den ekonomiska hand
lingsplanen. Men tyvärr måste jag konstatera, 
vilket också fram går av svaret, att man egentligen 
inte vet så mycket om vad den här turistsats
ningen har gett för resultat. Visserligen har man 
uppnått administrativa fördelar, och det är givet
vis bra, men det viktiga är ju  ändå att locka flera 
turister till Norden. Detta kommer man nu inte 
att veta någonting om förrän utvärderingen av 
den här turistkam panjen görs 1989. Jag ser med 
spänning fram emot denna utvärdering. Då kan 
vi verkligen få bekräftat om turistkampanjen 
verkligen har gett en ökad ström av turister till 
våra nordiska länder.

Mot den bakgrunden förefaller det mig lite 
märkligt att m an inom Nordiska ministerrådet 
redan nu förbereder en liknande turistkam panj i 
USA.

När komm unikationsutskottet 1985 yttrade sig 
över turistavsnittet i den nordiska handlingspla
nen uttryckte man önskemål om att ministerrådet 
skulle överväga att utvidga kampanjen till att 
även om fatta Benelux-länderna. För mig före
faller det naturligare att man i första hand hade 
övervägt den möjligheten.

Men om nu den här turistkam panjen i USA 
ändå kommer till stånd tror jag att det är viktigt 
att det sker inom ramen för det nordiska sam
arbetet. Det finns givetvis många samordnings
vinster att nå genom detta. Kampanjen i Väst
tyskland har ju  också visat att så är fallet.

Om det ändå skulle visa sig att varje land måste 
gå fram var för sig så tror jag att det ändå är 
viktigt att man så långt det nu går försöker sam
ordna sina m arknadsföringsåtgärder för att upp
nå maximal effekt.

Sønderby: Hr. præsident! Jeg vil takke for sva
ret. Ministeren sagde, at Norge, Sverige og Fin
land vil fortsætte, og dermed blev det også sagt, 
at Danmark ikke var med i første omgang. Men 
jeg tror, at når Danmark ikke var med i første 
omgang, så er det, fordi man i det projektet kun 
har satset på den nordlige del a f Vesttyskland.

1 Kommunikationsudvalget diskuterede vi 
dette meget, og vi var flere, der sagde, at man 
måtte satse på landene længre nede i Europa, på 
Beneluxlandene.

Jeg vil gerne spørge ministeren, om man i for
bindelse med den vurdering, der bliver a f  indsat
sen i Vesttyskland, vil prøve at kigge på, om man 
ikke skulle tage det øvrige Europa med, så den 
pakkeløsning, som bliver nævnt i Ministerrådets 
forslag til de kommende turistaktiviteter, også 
kan komme til at om fatte et større område. Men 
hvis man skal fortsæ tte, og hvis Danmark skal 
med, så tror jeg, m an skal længere ned end til 
Nordtyskland, for det ligger så tæ t på Danmark.

Statsråd Finn Kristensen: President. Det jeg sa 
om en eventuell satsing i USA, var basert på at 
man i første omgang ville gå i gang med et forpro
sjekt, så får det vise om det vil være aktuelt å gå 
videre med en satsing f. eks. over en treårsperio
de. Det er foreløpig ikke mer dram atisk enn det i 
forhold til det amerikanske marked.

Når det gjelder spørsmålet som er reist om en 
satsing i Europa utover Vest-Tyskland, som jeg 
nevnte, f. eks. i Be-Ne-Lux-landene, er det et fak
tum at man har diskutert hvilke om råder i Euro
pa man bør satse på. Det er slik at det først og 
fremst er næringen selv som må gjøre jobben. Og 
næringen selv har vurdert markedsmulighetene i 
Europa, utover det man nå har forsøkt i tre år, til 
å være mindre interessante enn f. eks. markeds
mulighetene i USA. Det er bakgrunnen for at 
man har prioritert i den rekkefølgen jeg nevnte i 
mitt svar.

For øvrig tar jeg selvfølgelig med de synspunk
tene som er kommet, i den videre behandlingen 
av dette spørsmålet.

Östrand: Herr president! Statsrådet och jag är
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relativt överens om värdet av att satsa på turism, 
men jag tror att det ä r viktigt att m an innan man 
går vidare får en riktig utvärdering till stånd.

Det är klart att Amerika är en enorm m arknad. 
Jag utgår från att den turistkam panj som man 
förbereder för USA:s del i huvudsak skall vända 
sig till de bygder där det i första hand finns tidiga
re nordiska medborgare.

Sedan tror jag, i likhet med Peder Sonderby, 
att det är viktigt att man utvecklar turistkam pan
jen i Västtyskland ytterligare och gärna utvidgar 
den till att även om fatta Benelux-länderna.

Statsråd Finn Kristensen: President! Bare 
ganske kort.

Jeg vil helt til slutt si, som jeg nevnte i svaret 
mitt, at det er meningen å gi den treårsperioden 
som vi nå nærm er oss slutten på, en samlet vurde
ring ved utløpet av 1988. Det betyr at vi har god 
anledning til å komme tilbake og drøfte resultate
ne og i den sammenheng selvfølgelig også en 
eventuell videre satsing og strategien for det, og 
begrunnelsene for de forslag som måtte komme 
opp i den sammenheng.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Páll Pétursson övertog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

D 1988/3 /1976/t: M eddelande om rekommen
dation nr 3 /1976  angående internordisk giltighet 
för körkort
I) 1988/21 / 1986/t: M eddelande om  rekommen
dation nr 21/1986 angående nordiskt teknologiår 
1988
D 1988/39 /1987 /t: M eddelande om rekommen
dation nr 39 /1987 angående sänkta flygplatsav
gifter och flygpriser inom Norden 
I) 1988/40 /1987/t: M eddelande om  rekommen
dation nr 40/1987 angående förenkling och har
monisering av tullformaliteterna i posttrafiken 
mellan de nordiska länderna

Råden företog ovannäm nda saker i ett sam m an
hang.

Kommunikationsutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet lägger meddelandena till hand
lingarna och anser spörsmålen för rådets del slut
behandlade.

U tskottets förslag bifölls.

Meddelanden

Det meddelades att utbildningsminister Len
nart Bodström och socialm inister Tove Strand 
Gerhardsen intagit sina platser i rådet.

Ändringar i medlemslistan

Det anmäldes att Elver Jonsson för resten av 
denna dag lämnat sessionen och ersatts av Mar
gareta Andrén och att Robert Pedersen lämnat 
sessionen och ersatts av Søren Hansen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om det 
nordiska samarbetet (social- och miljöutskottets 
betänkande)

Social- och miljöutskottet hade föreslagit,
A. att Nordiska rådet med anledning av de av

snitt av Nordiska ministerrådets berättelse som 
hänvisats till social- och miljöutskottet antar föl
jande yttrande (ordningsföljden mellan punkter
na innebär ingen prioritering):

1. I samarbetet på arbetsm arknadsom rådet 
bör större insatser ägnas de svaga gruppernas si
tuation.

2. Förslag till nordisk arbetsmiljökonvention 
bör föreläggas Nordiska rådet som ett minister- 
rådsförslag till 37:e sessionen.

3. Konkreta åtgärder bör vidtas i de nordiska 
länderna för att förverkliga W H O ’s målsättning 
att minska alkoholkonsum tionen med 25 % fram 
till år 2000.

4. Ett sam arbetsprogram på miljöområdet 
med aktivt och konkret innehåll bör läggas fram 
som ett ministerrådsforslag före rådets 37:e ses
sion.

B. att Nordiska rådet lägger de till social- och 
miljöutskottet hänvisade delarna av Nordiska mi
nisterrådets berättelse C 1 till handlingarna.

Marjatta Väänänen: Herr president! Inled
ningsvis vill jag med tillfredsställelse konstatera 
att våra ihärdiga ansträngningar att få till stånd 
en lättfattlig broschyr för nordbor som flyttar 
mellan länderna nu har givit resultat. Efter ett 
långt utredningsarbete som gav en om fattande 
rapport för två år sedan har ministerrådet nu
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framställt en kortare publikation av Codex Nor- 
dica för varje land som innehåller fylliga upp
gifter om rättigheter och skyldigheter för de som 
flyttar till landet ifråga.

Denna publikation synes oss mycket lämplig 
att dela ut till alla myndigheter som får kontakt 
med medborgare från andra länder. Det gäller 
alltså både sociala, judiciella och folkbokförings- 
myndigheter, samt även föreningar och organisa
tioner.

Vi vill dock framhålla att en ännu enklare u t
formad folder bör framställas som kan utdelas 
till alla nordiska medborgare, eventuellt rent av 
sändas ut till alla hushåll. Jag vill också erinra om 
att ett av de ursprungliga syftena med utrednings
arbetet var att genomföra en reell harmonisering 
av ett stort antal bestämmelser som innebär att 
medborgare i andra nordiska länder gavs en säm
re behandling än det egna landets medborgare. 
Publiceringen av dessa broschyrer kan bidra till 
att göra m edborgarna mer medvetna om de skill
nader som fortfarande finns och på så sätt skapa 
ett politiskt tryck i riktning mot harmonisering.

Utskottet noterar inom arbetsm arknadsom rå
det att den tendens som vi tidigare oroat oss för, 
nämligen indelningen av arbetsstyrkan i ett A- 
och B-lag ytterligare förstärks. Medan arbetslös
heten i allmänhet minskat något tycks de svaga 
gruppernas ställning relativt sett försämrats. 
D ärför föreslår vi att arbetsm arknadssam arbetet 
särskilt inriktas på de svaga grupperna.

Inom arbetsmiljön konstaterade utskottet med 
tillfredsställelse vid sitt möte med arbetsmiljömi
nistrarna att arbetet med en nordisk arbetsmiljö
konvention fortskridit så långt att man givit de 
sakkunniga i uppdrag att skriva själva konventio
nen samtidigt som man sänt utredningen på re
miss. En arbetsmiljökonvention är ett gammalt 
krav som utskottet drivit i 10 år. Vi ser det som en 
logisk konsekvens av avtalet om gemensam ar
betsmarknad att arbetssökande i hela Norden 
möts av likartade villkor i arbetsmiljön och ar
betslivet. Detta är inte minst tacknämligt ur kon
kurrenssynpunkt. Liknande synpunkter har ock
så framförts i sam band med frågan om våra in
ternationella kontakter, där vi ofta framhåller att 
arbetsmiljöregler inte får innebära handelshin
der. Men vi vill också framhålla att detta inte får 
innebära att man sätter frågan om handelshinder 
fram för hänsynen till arbetsmiljön. Hälsorisker 
får inte vara en handelsvara.

En arbetsmiljöfråga som vi följer med stort

intresse är frågan om arbetstiden. Vi har fram 
hållit att sm åbarnsföräldrarnas behov bör ägnas 
särskild uppm ärksam het och vi förutsätter att 
kontaktgruppen för arbetslivs- och arbetsrätts- 
frågor tar denna uppmaning på allvar. Barnfa
miljernas situation ger en naturlig övergång till 
det socialpolitiska området där vi kan notera att 
ministerrådet utvidgat verksamheten inom barn- 
och ungdomsområdet med ett par projekt. Ett 
annat om råde som bör ges hög prioritet är de 
äldres problem. Vi har understrukit behovet av 
att lösa de problem som uppstår när de äldre i allt 
större utsträckning bor kvar i sina bostäder. Det
ta ställer ökade krav både på utbyggd hemtjänst 
och åtgärder för att bygga upp sociala nätverk 
kring de äldre. Dessa frågor är verkligen viktiga 
då vi kan se fram emot ett ökande antal äldre som 
dessutom är ensamboende.

Vad gäller det socialpolitiska området repre
senterades utskottet vid socialministermötet i 
Skagen i augusti 1987. Utskottets representanter 
hade tillfälle att närvara vid den så kallade tem a
diskussionen och i de sociala evenemangen.

Redogörelsen för de olika institutionerna inom 
social- och hälsovårdsom rådet är mycket intres
sant men innehållet får liv först när vi avlagt be
sök vid respektive institution. Sålunda har vi un
der året deltagit i invigningen av Nordiska hälso- 
vårdshögskolans nya lokaler och i går fick vi till
fälle att bekanta oss med Nordiska institutet för 
odontologisk materialprovning. Nordiska näm n
den för handikappfrågor står högt på vår önske
lista i synnerhet som vi finner deras arbete med 
datorbaserade handikapphjälpmedel särskilt in
tressant. Vi noterar att ett arbete inletts kring 
teleteknik och handikapp som skall utm ynna i 
förslag för att förbättra de kommunikationshan- 
dikappades situation under den pågående utveck
lingen på det teletekniska området. Utskottet har 
upprepade gånger framhållit datateknikens stora 
betydelse för att förbättra de handikappades vill
kor. Vi har ännu bara  skrapat ytan av de stora 
möjligheter som här finns.

Vad gäller miljöområdet kan jag fatta mig kort 
då flera talare under andra dagordningspunkter 
kommer att ta upp olika aspekter på m iljöfrågor
na. Jag kan dock här notera två områden där vi är 
verkligen tillfredsställda. Det gäller främst miljö
ministrarnas beslut om en nordisk reduktions
plan för CFC m. fl. ämnen som hotar ozonskik
tet, samt den samtidigt beslutade handlingspla
nen mot flygbuller.
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Utskottet har understrukit att det nya samarbets- 
programmet på m iljöområdet, som är under ar
bete, måste vara mycket konkret och aktivt till sin 
utformning. Vid sidan av ett principprogram 
skall det innehålla konkreta handlingsplaner på 
de olika sektorerna.

U tskottet har varit nöjt med de principer som 
formulerats men har understrukit att det förra 
programmet inte mera gäller och att vi nu be
finner oss i en situation utan någon gällande kon
vention. Därför har vi väntat på ett konkret pro
gram. Det är viktigt att ministerrådet utan dröjs
mål förbereder programmet så att social- och mil
jöutskottet får det till behandling i god tid före 
höstmötena 1988 — detta år alltså.

1 synnerhet vill jag understryka problemet med 
långväga luftföroreningar och havsföroreningar. 
De håller på att nedsm utsa allvarligt Nordens 
ömtåliga och unika miljö. Det finns skäl att po
ängtera att en aktiv medborgaropinion kräver i 
våra länder snabba åtgärder. Vi har verkligen 
bråttom . Detta vill vi faktiskt få sagt till minister
rådet.

Utskottet har haft ett gemensamt möte här 
med m iljöministrarna. Jag kan berätta att vi var 
eniga om sakens allvarliga och snabba karaktär.

Vi väntar alltså på resultat.

Minister Helena Pesola: Herr president! Jag 
vill i det följande lyfta fram några frågor, som vi 
från finländsk synpunkt anser vara viktiga med 
tanke på utvecklandet av sam arbetet på social- 
och hälsovårdsom rådet. Eftersom min kollega 
minister Tarja Halonen fått förhinder att delta i 
sessionen kommer jag också att fram föra några 
synpunkter som hon hade tänkt ta upp under 
denna dagordningspunkt.

Det är vår förhoppning att vi fortlöpande skall 
kunna föra en seriös debatt om målen för vårt 
samarbete inom socialpolitiken. Ett viktigt in
strument i det sam manhanget är det sam arbets
program som kommer att behandlas senare i dag. 
Först vill vi peka på behovet av att anlägga en 
helhetssyn på hälsa och sjukdom och mer än tidi
gare betona vikten av tvärsektoriellt samarbete 
också då det gäller Nordiska ministerrådets sam
arbete och arbetsformer. Inom ministerrådet har 
vi varit måna om att gå in för en offensiv linje i 
socialpolitiken. Detta återspeglar sig bl. a. i att 
man allt oftare hänvisar till Världshälso-organi- 
sationens program ” Hälsa för alla år 2000” .

Den sociala sektorn är föremål för snabba för

ändringar i samtliga nordiska länder. Ny lagstift
ning, försöksverksamhet och utvecklingsarbete 
kännetecknar för närvarande om rådet. Förebyg
gande verksamhet spelar en allt viktigare roll. 
Utvecklingen har skapat behov för uppställande 
av mera långsiktiga målsättningar inom det soci
ala området.

Social- och miljöutskottet har i olika sam m an
hang pekat på datateknikens stora möjligheter då 
det gäller att förbättra de handikappades villkor. 
M inisterrådet har ägnat hithörande frågor upp
märksamhet under de senaste åren och en av de 
senaste yttringarna för detta ökade intresse består 
i utredningar om förutsättningar för inrättande 
av en nordisk hjälpmedelsenhet inom handikapp
om rådet. Inom ministerrådet har man utrett 
möjligheterna för att inrätta en dylik enhet för en 
samlad nordisk insats för högteknologiskt forsk
nings- och utvecklingssamarbete på hjälpmedels
området.

I den nordiska datahandlingsplanen har årli
gen reserverats medel för att utveckla hjälpmedel 
inom handikappom rådet. Eftersom erfarenhe
terna man hittills vunnit varit synnerligen löftes
rika, hoppas vi från finsk sida att m an på nordisk 
nivå skall kunna fortsätta detta värdefulla arbete 
samt sam ordna resurserna på bästa möjliga sätt.

Låt mig sedan ta upp en fråga som utskottet 
prioriterat mycket högt i sitt betänkande, näm 
ligen frågan om intensifierat samarbete på drog
om rådet. Som framgår av dokum entationen har 
narkotikasam arbetet fått gott gensvar inom mi
nisterrådet. Den nordiska handlingsplanen mot 
narkotika har redan förverkligats under tre år och 
en fortsättning har aviserats fram till år 1992 i 
planeringsdokumentet. Alkoholfrågans interna
tionella aspekter beaktas i ett svar som kommer 
att avges med anledning av en fråga till minister
rådet. Ett intensivt sam arbete inom forsknings
om rådet pågår inom ramen för nordiska näm n
dens för alkohol- och drogforskning arbete.

Jag vill i detta sam m anhang också ta upp to- 
baksfrågan som under de närm aste åren kommer 
att tilldra sig allt större uppm ärksam het i och 
med att ministerrådet u tarbetar ett förslag till 
handlingsplan mot cancer. M an räknar med att 
ca en tredjedel av samtliga cancerfall har att göra 
med tobaksrökningen. Ett viktigt insatsområde 
under de komm ande åren blir tobaksfrågan, var
vid målet bör vara att inskränka rökningen i olika 
ålderskategorier. Jag vill samtidigt hänvisa till att 
skapa rökfria miljöer. Ministeriet har avgett ett
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särskilt yttrande i saken.
Den nordiska socialkonventionen har nu till- 

läm pats under några år och vi har fått en hel del 
erfarenheter om hur den fungerar. Den nu gällan
de konventionen är i första hand en socialför- 
säkringskonvention, i vilken emellertid också in
går grundläggande stadganden gällande service 
inom social- och hälsovårdssektorn. Det har dock 
visat sig att dessa grundstadganden inte är till
räckligt tydliga i fråga om den inbördes ansvars
fördelningen mellan myndigheter på området, 
vilket inneburit att konventionen inte garanterat 
tillgänglighet till service i den utsträckning som 
skulle vara önskvärt.

Från finsk sida är vi m åna om att poängtera att 
varje nordisk medborgare bör ges möjlighet att 
erhålla adekvat service på eget språk inom soci- 
al-, hälso- och sjukvården, även om han eller hon 
bor i ett annat nordiskt land. Speciellt viktigt är 
att lämplig service är tillgänglig i sådana fall då 
behovet av stöd och hjälp är som störst. Vi vill 
också understryka vikten av att den utredning 
som nu pågår i denna fråga kan slutföras på ett 
konstruktivt sätt. I sam manhanget vill vi också ta 
fram behovet av ett medmänskligt ansvarstagan
de för medborgare som kommer från ett annat 
nordiskt land och som är i behov av ett aktivt 
stöd, ett stöd, som i många fall endast kan ges på 
den hjälpsökandes eget språk.

I gränstrakter, där tillgången till social- och 
hälsovårdsservice är otillräcklig också för landets 
egna medborgare, borde sam arbetsform er på so
cial- och hälsovårdsområdet ytterligare kunna u t
vecklas.

Nordiska överenskommelser och lagstiftning i 
respektive land möjliggör ett utvidgat samarbete 
t. ex. i form av köp och försäljning av tjänster, 
gemensam läkarjour och eventuella andra lös
ningar som underlättar gränsbefolkningens till
gång på behövlig service. H är bör också språk
förhållandena såsom t. ex. den samiska befolk
ningens behov uppmärksamm as.

Alsaker: Hr. president! Jeg skal helt kort kom
mentere det punktet i utvalgets innstilling som 
omhandler alkoholproblemet.

1 Ministerrådets forslag til nytt nordisk sam
arbeidsprogram for helse- og sosialsektoren dan
ner W HOs program ” Helse for alle år 2000” et 
viktig grunnlag, bl. a. med målsetting om 25 pst. 
reduksjon av alkoholforbruket fram mot år 2000.

Det er giedelig at alle de nordiske land har

akseptert denne målsetting.
Sosiologisk forskning har vist at det er klare 

sammenhenger, om ikke m atem atisk, mellom to
talforbruket av alkohol i et sam funn og de totale 
skadevirkningene. I Norge regner man med at 
hver fjerde sykehusseng er opptatt av folk med 
alkoholskader. Alkoholproblemet er uten tvil 
vårt største sosiale problem. I et forebyggende 
helsearbeid vil derfor arbeidet med å redusere 
alkoholforbruket stå helt sentralt.

En reduksjon av alkoholbruken vil også, for
uten mindre menneskelige lidelser, gi stor sam
funnsøkonomisk gevinst. Sosial- og miljøutval
get hadde 11. november 1987 i Abo møte med 
sosialministrene. Et av hovedspørsmålene på det
te møtet var hvilke konkrete tiltak M inisterrådet 
vil iverksette på dette om rådet.

Det er enighet om behovet for forskning og 
formidling av forskningsresultater og erfaringer i 
behandlingsarbeidet mellom de nordiske land. 
Ambisjonsnivået bør ikke være for lavt på dette 
feltet.

Når det gjelder inform asjonskam panjer og an
dre restriktive tiltak for å redusere alkoholbru
ken, har utvalget forståelse for at dette i de for
skjellige nordiske land må tilpasses nasjonale 
holdninger og kultur. Dette fritar likevel ikke Mi
nisterrådet fra å vise aktivitet med hensyn til kon
krete tiltak og initiativ.

Så helt kort når det gjelder et annet område: På 
arbeidsmiljøområdet ser det ut til å være en viss 
bevegelse i arbeidet med en nordisk arbeidsmiljø- 
konvensjon etter at Nordisk Råds medlemmer i 
flere år har bedt M inisterrådet om å utrede dette 
spørsmålet. Jeg vil sterkt understreke at det a r
beid som nå er påbegynt, må lede til at en felles 
nordisk konvensjon kan etableres. Dette vil bl. a. 
sikre et fortsatt høyt ambisjonsnivå når det gjel
der arbeidsmiljøet i de nordiske land, og samtidig 
hindre at forskjellige krav til arbeidsmiljøet blir 
en konkurransefaktor i Norden.

Björk: Herr president! Det har i generaldebat
ten under de två första dagarna av denna session 
framgått ganska tydligt att det råder stor otålig
het över att ministerrådet inte nu framlägger nå
got konkret förslag till program på m iljöom rå
det. Från svensk sida har Karin Söder och Olof 
Johansson redan starkt kritiserat ministerrådets 
brist på handlingskraft på miljöom rådet. Jag vill 
gärna näm na att det också kan finnas anledning 
att återkomm a med förslag som berör internatio-
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nella miljövårdsfonder, en fråga som jag anser 
mycket angelägen.

Man ställer sig frågan: Vad är skälet till att 
något miljöprogram inte framläggs under denna 
session? Råder det oenighet om miljöfrågorna 
mellan våra länder? Det är viktigt att vi under 
denna vecka innan vi skiljs får ett klart besked 
från miljöministrarna om vilka åtgärder man är 
beredd att vidta för att få fram  ett handlingspro
gram. Vi bör också få veta när det kan ske. Det 
var naturligtvis med en viss förvåning som vi hör
de den svenska miljöministern Birgitta Dahl skju
ta över ansvaret på ämbetsm ännen.

Utskottet skriver: ” Utskottet vill därför allvar
ligt understryka att det program som kommer 
fram efter så långa förberedelser måste vara myc
ket konkret och aktivt till sin utform ning.” Det är 
naturligtvis en mycket stark kritik av det sätt som 
denna fråga har hanterats på. Uppenbarligen har 
man alltför sent satt i gång arbetet med ett miljö
program.

Jag anser att man nu i den situation som vi 
befinner oss i bör undersöka om det är möjligt att 
i anslutning till höstens utskottsmöte i november 
anordna också en ”minisession” kring Nordens 
miljöfrågor, där man kan debattera och anta ett 
handlingsprogram på m iljöområdet. Liknande 
minisessioner har anordnats tidigare. Det finns 
alltså en tradition att bygga vidare på. Jag vill 
aktualisera denna sak här i debatten och fråga 
ministerrådets talesman: Vore det inte möjligt att 
i anslutning till höstens utskottsmöten anordna 
en minisession kring Nordens miljöfrågor för att 
fastställa ett miljöprogram , som vi kan arbeta 
efter?

Det är min förhopping att ministerrådet ger ett 
bättre besked än hittills om vilka avsikter man har 
på miljöområdet.

Statsråd Engseth: President! Vi kan glede oss 
over den forholdsvis gunstige utvikling på ar
beidsmarkedet i Norden som helhet det siste året. 
Sysselsettingen har vist en stigende tendens, og 
arbeidsløsheten har væ rt failende eller stabilisert 
seg på et lavere nivå sammenlignet med tidligere 
år.

Den positive utviklingen på arbeidsmarkedet 
gjelder ikke bare generelt. Også de grupper som 
tradisjonelt har vansker med å skaffe seg arbeid, 
eller beholde tilknytning til arbeidslivet, har be
dret sin situasjon. På samme måte har bedringen 
kommet i de fleste geografiske områder.

Når dette er sagt, vil jeg med en gang legge til at 
vi ikke bør slå oss til ro med det som er oppnådd. 
Fortsatt er det store forskjeller mellom ulike om 
råder, både mellom landene og mellom ulike om 
råder innen et og samme land. På samme måte 
kan vi konstatere at en del sosiale grupper fortsatt 
har betydelig større problemer i forhold til ar
beidsmarkedet enn andre.

Jeg mener derfor at prosjekter som har til hen
sikt å bedre situasjonen for utsatte grupper og 
distrikter, også i fremtiden bør være en prioritert 
oppgave innenfor det nordiske samarbeidet.

U tsiktene for arbeidsm arkedsutviklingen er 
heller ikke helt lyse. Vi må være forberedt på en 
periode med lav vekst og noe stigende arbeidsløs
het som resultat. Alle gode krefter bør derfor 
mobiliseres med sikte på å legge planer for å møte 
en slik utvikling. Jeg ser fordeler ved også målret
tet å utnytte det om fattende samarbeidet som er 
etablert i Norden, i en slik planleggingsprosess. 
Det kan for det første bidra til å hindre at det i ett 
nordisk land blir iverksatt tiltak som vil kunne ha 
negative virkninger i de andre landene. For det 
andre, og det er kanskje det viktigste, kan vi gjen
nom et samarbeid trekke lærdom av hverandres 
erfaringer fra tidligere.

Jeg vil så gå over til å knytte noen bemerk
ninger til de mer strukturelle forhold på arbeids
markedet. En avgjørende forutsetning for at de 
nordiske økonomier skal være i stand til å møte 
en stadig sterkere konkurranse fra omverdenen, 
er at arbeidsmarkedene fungerer godt. Vi sliter i 
dag med en rekke flaskehalser på arbeidsmarke
det.

Dette er problemer som bidrar til at vi ikke er i 
stand til å utnytte vår produksjonskapasitet til
strekkelig. Nødvendige omstillinger i næringsli
vet uteblir eller forsinkes unødig. Vi oppnår ikke 
de mål vi har satt oss når det gjelder effektivitet 
og produktivitet, og kostnadene øker sterkere hos 
oss enn hos våre konkurrenter.

Jeg mener å kunne se at alle de nordiske land 
ser noenlunde likt på disse spørsmål. Dette har 
b l.a . gitt seg utslag i at en betydelig del av den 
nordiske prosjektvirksom heten har gått med til å 
finne losninger på disse problemene. Dette tror 
jeg bør fortsette. Ikke minst tror jeg vi bør utnytte 
de muligheter som ligger i en ny økonomisk 
handlingsplan.

Det nordiske samarbeidet på arbeidsmiljoom- 
rådet har solide rotter. Allerede for 60 år siden ble 
det innledet et samarbeid på tilsynssiden. Om-
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fanget og innholdet i samarbeidet har de siste 
årene utviklet seg i tråd med den økende opp
merksomhet disse spørsmål har fått i våre land. 
Det siste tilskuddet innen dette samarbeidet er 
kontaktgruppen med ansvar for arbeidslivs- og 
arbeidsrettsspørsm ål, som ble opprettet i 1986.

Den gjensidige erfaringsutvikling som det nor
diske samarbeidet innebærer, har sammen med 
en felles forskningsinnsats styrket det nasjonale 
arbeidet på dette felt.

De nordiske landene har også bidratt til å syn
liggjøre problemer som andre land ikke har vært 
oppmerksomm e på. De såkalte løsemiddelskade- 
ne, som har høy prioritet i Norden, er man først 
nå i ferd med å anerkjenne som et problem i andre 
deler av Europa. Dette skyldes ikke minst på
virkningen fra de nordiske land. Forebygging av 
skader fra kjemiske stoffer i arbeidslivet er fort
satt et av de viktigste områdene for nordisk sam
arbeid.

Samtidig som vi fortsatt sliter med å forebygge 
” de gamle” arbeidsmiljøproblemene, stilles nye 
problemer på dagsordenen. Det siste året er det 
innledet et samarbeid om HIV-smitte. En ar
beidsgruppe skal vurdere om det er grunnlag for å 
lage like regler og tiltak for å forebygge HIV- 
smitte i arbeidslivet. Et annet aktuelt spørsmål er 
hvilke rettigheter den HIV-smittede arbeidstaker 
selv har i arbeidslivet.

Nordisk Råd har bedt om at det utarbeides en 
felles nordisk arbeidsmiljøkonvensjon. Dette har 
det vært arbeidet med et års tid, og på arbeidsmil- 
jøm inisterm øtet i oktober 1987 behandlet vi en 
rapport som konkluderte med at forutsetningene 
for å starte arbeidet med en arbeidsmiljøkonven
sjon var til stede. En prosjektgruppe har fått i 
oppdrag å utarbeide forslag til konvensjonstekst. 
Dette forslaget vil foreligge i løpet av 1988.

I arbeidet med konvensjonsutkastet så vel som 
i det øvrige arbeid på dette felt legges det sterk 
vekt på å holde et næ rt samarbeid med partene i 
arbeidslivet.

Ministeri Puhakka: Herra presidentti! Työ- 
markkinayheistyössä on parina viime vuonna sel- 
vitetty keskeisten työvoimapolitiikan keinojen 
toimivuutta ja vaikuttavuutta jåsenmaissa. Par- 
haillaan tarkasatellaan, miten hallitusti eri mai
den viranomaiset ovat onnistuneet hoitam aan ra- 
kennemuutoksissa vaikeuksiin joutuneen työvoi- 
man asiat. Selvityksestå on odotettavissa arvo- 
kasta tietoa sovellettavaksi muutoksessa olevan

yhteiskunnan vaikeuksien ratkaisuihin. Raken- 
nemuutoksen hallintaan liittyen Suomen taholta 
onkin ehdotettu, että NIV kakkosessa panostet- 
taisiin koulutuksen ja  erityisesti työllisyys- 
koulutuksen kehittämiseen ja uusideointiin, mi- 
kä koituu sekä työnhakijan että työnantajan 
eduksi.

Virkamiestasolla onkin syytä käynnistää selvi- 
tys niistä työelämään ja  työm arkkinoihin liitty- 
vistä aihekokonaisuuksista ja  -alueista, joihin 
voitaisiin soveltaa laajempaa eurooppalaista tar- 
kastelukulmaa ja  ulottuvuutta. Koulutus- ja  har- 
joitteluohjelm ia painotetaan E fta—EY-yhteis- 
työssä, ja  m m . nämä kysymykset koskettavat tär- 
keällä tavalla työm arkkinoiden toimivuutta. Yh- 
teistyön kohteena saattaisivat laajemminkin olla 
rakennem uutospropblem atiikka ja siihen liitty- 
vät ratkaisut.

Vaatimukset oikeudesta ammatilliseen yhteis- 
toimintaan yli kansallisuusrajojen ajankohtais- 
tuivat ruotsalaisen Asean fuusioituessa sveitsiläi- 
sen Brown Boverin kanssa. Fuusiota edelsi suo- 
malaisen Strömbergin myyminen Asealle. Näin 
syntyneen uuden suurkonsernin Ztirichissä sijait- 
sevaan pääkonttoriin ei nykyisellään työntekijöi- 
den ja toimihenkilöiden edustajilla ole pääsyä. 
Sen sijaan ruotsalaisessa Aseassa ammattiosas- 
toilla on ollut edustajansa konsernin johdossa.

Nykyisellään ammattiyhdistysliikkeen toimin- 
taoikeudet ja  sopimusmenettely on luotu kansal- 
liselle pohjalle. Kansainvälistyminen on sinänsä 
luonnollinen kehitysvaihe ihm iskunnan histori- 
assa. Sitä vastoin ei ole luonnollista, että työelä- 
män osapuolista ihminen eli työvoima on menet - 
tänyt kansainvälistymisen myötä osallistumis- 
mahdollisuuksiaan ja turvallisuuttaan.

Pohjolalla on mahdollisuudet luoda vapaita 
työm arkkinoita täydentävä sopimus- ja  nevot- 
telujärjestelmä, joka ottaa riittävästi huomioon 
uuden kehitysvaiheen. Meillä Pohjoismailla on 
mahdollisuus olla tälläkin alueella kansainvälisen 
kehityksen eturivissä.

Työelämän tutkim uksen ja  työympäristökysy- 
mysten alueilla maillamme on mahdollisuus edel- 
leen yhdistellä voimavarojamme. Työelämän 
kysym ysten yhteispohjoism aisen tietopankin 
kehittäminen ja  työym päristökonventiosta sopi- 
minen eivät ole utopistisia tavoitteita. Kysymys 
on vain poliittisesta tahdostam m e.

Arvoisa presidentti! Lopuksi haluan pohjois- 
maisille kollegoilleni kertoa Suomessa valmisteil- 
la olevasta työasioiden hallinnoinnin kehittämi-
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sestä. Valtiovarainministeriön johdolla työryhmä 
on laatimassa esitystä työvoimaministeriön laa- 
jentamisesta työministeriöksi, jonka tehtävä- 
kenttä käsittäisi kaikki Kanainvälisen työjärjes- 
tön, ILO:n, sopimuksessa n:o 150 olevat asiat. 
Suomen työasiain hallinto onkin tarkoitus saat- 
taa vastaamaan muiden Pohjoismaiden hallinto- 
järjestelm ää, mikä osaltaan helpottaa yhteistyön 
toteuttam ista pohjoismaisellakin tasolla.

Minister Puhakkas anförande i svensk över
sättning: Herr president! 1 arbetsmarknadssam - 
arbetet har m an under de senaste par åren utrett 
hur de centrala arbetskraftspolitiska medlen fun
gerar och inverkar i medlemsländerna. För när
varande granskas det hur behärskat myndighe
terna i de enskilda länderna har lyckats sköta 
ärenden hos den arbetskraft som råkat i svårig
heter i strukturomvandlingar. Härvid kan man 
emotse värdefull inform ation som kan tillämpas 
för att lösa svårigheter i föränderliga samhällen. 
När det gäller att behärska strukturomvandling
en har man därför från Finlands sida föreslagit 
att man i NIV II satsar på utbildningen och i 
synnerhet på utvecklandet av sysselsättningsut- 
bildningen och på kläckandet av nya idéer, vilket 
kommer att lända såväl arbetssökanden som ar
betsgivaren till nytta.

Av denna anledning är det skäl att på tjänste
mannanivå sätta igång med en utredning om de 
med arbetslivet och arbetsm arknaden förknippa
de temahelheter och om ården, för vilka man 
kunde tillämpa en mer om fattande eruopeisk 
synvinkel och dimension. Inom EFTA-EG-sam- 
arbetet betonar man utbildnings- och övnings
program, och bl. a. dessa frågor berör på ett vik
tigt sätt arbetsm arknadens funktionsduglighet. 
Även i en större utsträckning kunde problemati
ken kring strukturomvandlingen och med den 
förbundna lösningar vara föremål för sam arbe
tet.

Krav på rätten till ett fackligt samarbete över 
de nationella gränserna blev aktuellt i det svenska 
företaget Asea’s fusion med det schweiziska före
taget Brown Boveri. Före denna fusion såldes 
finska företaget Strömberg till Asea. Vid det nu
varande har representanterna för arbetstagarna 
och funktionärerna inte tillträde till huvudkonto
ret för denna nya storkoncern i Zurich. I stället 
har fackavdelningarna i det svenska företaget 
Asea haft sina representanter i koncernledning
en.

Vid det nuvarande har fackföreningsrörelsens 
verksamhetsrättigheter och avtalsförfarande eta
blerats på nationell basis. I och för sig är inter
nationaliseringen ett naturligt utvecklingsskede i 
mänsklighetens historia. Däremot är det inte na
turligt att av arbetslivets parter har m änniskan/ 
arbetskraften genom internationaliseringen för
lorat sina möjligheter att skapa ett sådant avtals- 
och förhandlingssystem som kompletterar den 
fria arbetsm arknaden och som i tillräcklig grad 
beaktar det nya utvecklingsskedet. Vi här i de 
nordiska länderna har möjlighet att även på den
na sektor vara bland de första i den internationel
la utvecklingen.

Inom om rådena arbetslivsforskning och ar
betsmiljöfrågor har våra länder möjligheter att 
fortfarande kombinera våra resurser. Ett utveck
lande av en samnordisk databank för arbetslivs- 
frågorna och ett ingående av en arbetslivskon- 
vention är inte utopiska m ålsättningar, det är en
dast fråga om vår politiska vilja.

Herr president! Till slut vill jag berätta för mi
na nordiska kollegor om att man i Finland för 
närvarande bereder hur arbetsfrågornas förvalt
ning kan utvecklas. Under finansministeriets led
ning utarbetar en arbetsgrupp som bäst ett för
slag till utvidgandet av arbetskraftsministeriet till 
ett arbetsministerium, vars arbetsfält skulle om 
fatta alla ärenden som näm ns i den internationel
la arbetsorganisationens ILO:s avtal nr 150. Av
sikten är att ändra Finlands arbetskraftsförvalt- 
ning sålunda att den skulle svara mot de andra 
nordiska ländernas förvaltningssystem, vilket 
medverkar till att underlätta genomförandet av 
sam arbetet på nordiskt plan.

Grelhe Lundblad: Herr president! På social- 
och miljöutskottets om råde finns från minister
rådet ett förslag, som inte har tillställts årets ses
sion för avgörande. M inisterrådet kallar det för 
ett utkast. Det finns ett förslag till havsför- 
oreningsprogram, som ministerrådet kallar en 
status beträffande havsföroreningar. Man kan 
om dessa två förslag gemensamt säga att de i sin 
uppläggning bygger på Brundtlandkommissio- 
nens principer. Men de anger ingen tidsgräns för 
konkreta insatser. Jag tror inte att Brundtland- 
kommissionens mening var att fördröja nödvän
diga miljöinsatser för att administrativt kunna 
anpassa kommissionens krav på ett gemensamt 
arbetsprogram på miljöområdet.

Kommissionens förslag var kända redan i april
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1987. 1 juni 1987 beslöt miljöministrarna att man 
skulle söka introducera miljöaspekter inom olika 
sam arbetsom råden. I oktober 1987 var miljömi
nistrarna överens om principerna för ett nytt 
sam arbetsprogram . Sedan dess har ingenting 
hänt.

Det är faktiskt bakgrunden till att tre socialde
mokratiska riksdagsledamöter i ett öppet brev till 
m iljöministrarna efter sam m anträdet i Åbo kräv
de konkreta förslag om insatser i nordiskt sam
arbete mot miljöförstöring. Vi begärde bl. a. att 
man snabbt skulle sätta i gång ett ökat samarbete 
för att rädda vår fina nordiska natur och bevara 
människornas hälsa. Vi ville ha gemensamma 
norm er för att begränsa utsläppen till nordiska 
innanhav såsom Kattegatt, Öresund och Öster
sjön. Vi krävde också att man skulle sam ordna 
reglerna för användning av farliga kemikalier.

Detta är ingenting nytt. Redan 1985 framlade 
socialdemokraterna i Nordiska rådet ett med
lemsförslag om en harmonisering av miljölag
stiftningen. Fastän vi i social- och miljöutskottet 
då var positiva till detta förslag, har vi på grund
val av de meddelanden som vi har fått från minis
terrådet sett att ingenting har hänt på detta om 
råde.

Social- och miljöutskottet har också varit miss
belåtet med de löften om konkreta insatser som 
finns i luftföroreningsprogrammet. Utskottet 
upprepar därför nu, fast i hovsamma ordalag, sin 
kritik mot det utkast till sam arbetsprogram som 
finns på miljövårdsområdet.

1 dag visar den nordiska opinionen ett stort och 
ökat intresse för miljövårdsfrågor. Det skall ut
nyttjas. D ärför vill vi socialdemokrater snabbt ha 
ett konkret sam arbetsprogram , helst med hög 
ambitionsnivå. Vi vill att de europeiska integra
tionssträvandena skall ha en klar miljömässig di
mension. Just i detta avseende har Nordiska rådet 
en mycket viktig roll att spela.

När G unnar Björk säger att man från center
håll har fram fört denna kritik, vill jag gärna 
fram hålla att social- och miljöutskottet redan har 
känt ministerrådet på pulsen när det gäller att få 
fram ett program tidigare än till nästa års session. 
Jag tror faktiskt att ministerrådet känner att det 
nu brinner i knutarna.

Vi hoppas att konkreta miljövårdsinsatser inte 
skall hindras eller försenas av nationell prestige 
eller hänsyn till stelbent administration. Minis
terrådet måste ompröva och kritiskt granska tidi
gare rutiner på miljövårdsområdet samt driva på

harmonisering och samarbetsinsatser. Vi måste 
börja använda den paragraf som finns i Helsing- 
borgsavtalet, nr 31, och som säger att man skall 
sträva efter att harm onisera lagstiftningen om 
normer på miljöskyddsområdet.

Vi socialdemokrater har därför lagt fram ett 
medlemsförslag, där vi understryker att vi, om vi 
skall vara trovärdiga när det gäller förverkligan
det av Brundtlandkommissionens rapport, måste 
ligga långt framme för att kunna förhindra mil
jöskador. Vi måste städa upp efter tidigare för
summelser. Vi måste i Norden föregå med gott 
exempel. Det gör vi bäst genom att söka harm o
nisera lagar och regler. När det gäller miljöskyd
det bör principen vara att alla nordiska länder 
anpassar sig till det land som har de strängaste 
miljökraven.

Vi hoppas nu att man vid slutbehandlingen av 
detta förslag, som skall ses såsom ett medlems
förslag i anslutning till ministerrådets utkast, 
skall låta det leda till att ministerrådet kraftigt 
förstärker arbetet på en harmonisering av lagreg
lerna i de nordiska länderna. Den uppföljning av 
Brundtlandkommissionens rapport som skall ske 
på alla om råden får inte försena ett nytt sam
arbetsprogram på miljöskyddsområdet.

Med detta vill jag ha sagt att vi tillsammans 
måste gå ut i kampen mot de gifter som sprids i 
den nordiska miljön. Vi måste förhindra att 
dioxiner, som man i dag har funnit både i mo
dersmjölk och i fisk, fortsätter att spridas till våra 
livsmedel. Vi måste förhindra att en fortsatt 
spridning av PCB-gifter i Östersjön skadar sälar- 
na och så småningom kanske människornas häl
sa. Det är viktigt att varje land i Norden kämpar 
på i miljökampen. Det är helt nödvändigt och det 
brådskar med ett utbyggt och förstärkt samarbete 
på miljöskyddsområdet i Norden.

Anna-Kaarina Louvo: Herr president! Miljö
vården blev redan under generaldebatten vid den
na session och även på förmiddagen i dag ett 
tema, som behandlats i de flesta inläggen. Till 
min glädje har miljövården behandlats med så
dant allvar att man verkligen kan emotse mera 
konkreta åtgärder än tidigare. Jag tror att miljö
sakerna kommer att vara ett tyngdpunktsom råde 
också i den här diskussionen, därför att största 
delen av de i social- och miljöutskottet behand
lade medlemsförslagen handlar om miljövården.

Bland dessa förslag finns det flera mycket goda 
och viktiga initiativ. Jag vill speciellt näm na med-
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lemsforslaget om miljövänlig avfallshantering. 
Detta förslag fick från olika håll — även från 
utskottets sida — mycket positiva yttranden och 
rekommendationer. Det är bra att de enskilda 
nordiska ländernas erfarenheter kan gemensamt 
utnyttjas även på denna sektor.

När det gäller en miljövänlig avfallshantering 
har Finland att ge ny information bl. a. om en 
året-runt-m inikom postering av hushållsavfall på 
uppkomstplatser i värmeisolerade komposter.

1 egnahemshus och radhus även i städerna kan 
minikompostering verkligen enligt erfarenheter
na fungera som en del av avfallsservicen och där
igenom minska de avfall som transporteras till 
soptippar och samtidigt minska transportkostna
der. Som biprodukt fås dessutom mull, som inte 
innehåller tungmetaller och som kan utnyttjas på 
den egna tom ten. Detta förutsätter avfallssorte
ring hushållsvis, vilket är en förutsättning för all 
miljövänlig avfallsexploaterande verksamhet. De 
nordiska erfarenheterna borde nu genom gemen
samma program förverkligas i praktiken. Också 
utskottet föreslår detta.

Jag vill även i denna diskussion, såsom jag 
gjorde under generaldebatten, framhäva att en av 
de allra viktigaste m iljöfrågorna har emellertid i 
medlemsförslagen och i social- och miljöutskot
tets yttranden inte, enligt min mening, fått den 
uppmärksamhet som frågan är värd, det gäller 
jordens klimatförändringar, s. k. ” växthusföre
teelse” .

1 fortsättningen kommer man att mera sätta sig 
in i denna väldigt stora m iljöfråga i utskottets 
arbete, eftersom de nordiska ländernas konserva
tiva partier just i dag har undertecknat ett initia
tiv, där det krävs i tillägg till många andra viktiga 
luftvårdsåtgärder, att de nordiska länderna skall 
aktivt delta i internationellt samarbete, för att 
man skall kunna finna en lösning på det problem 
som förorsakas av koldioxid och andra drivhus
gaser.

Olika nordiska experters yttranden om försla
get kommer att vara intressanta. Kommer man i 
dessa yttranden — enligt den energipolitiska si
tuationen och intressen i varje enskilt land — att 
antingen underskatta betydelsen av denna fråga 
eller förhålla sig till växthusföreteelsen lika allvar
ligt som exempelvis i Brundland-kommissionens 
rapport? Enligt rapporten bör man utveckla in
ternationellt enhetliga riktlinjer för att man skall 
kunna minska de gaser som medverkar till växt
husföreteelsens uppkomst. Till dessa gaser hör ju

fram för allt koldioxid, som uppstår vid förbrän
ning av fossila bränslen. De övrigs s. k. växthus
gaserna, fram för allt freonerna, förorsakar enligt 
rapporten en tredjedel av jordklotets nuvarande 
tem peraturökning. Freonerna, som också till en 
stor del bär ansvaret för att ozonlagret i atm o
sfärens högsta skikt skadas, kan ersättas lättare 
än koldioxid som inte kan avlägsnas från de pro
dukter som uppstår vid förbränning av fossila 
bränslen. Därför är det enda medlet att minska 
användningen av dessa bränslen. Jag vill ännu 
fram häva att kärnenergin inte alstrar koldioxid 
— inte heller svavel- och kvävedioxider eller tung
metaller — och därför är användningen av kärn
energin idealisk med tanke på luftvården och fö
rebyggandet av växthusföreteelsen. Det är klart 
att alla medel som jag redan talade om under 
generaldebatten bör tillgripas för att man skall 
kunna nå bästa möjliga säkerhet.

Det faktum att skogarna försvinner i ökande 
takt ökar även den mängd koldioxid i atmosfären 
som kommer från all förbränning. Växterna assi
milerar ju  koldioxid och binder det därigenom. 1 
kampen mot växthusföreteelsen kunde de nordis
ka länderna göra mycket genom att exempelvis 
till utvecklingsländerna exportera mer än för när
varande sin mångsidiga kunskap om  plantering 
och vård av skog.

Herr president! Det finns flera bevis på att vi 
redan nu lever mitt i växthusföreteelsen — så 
märkliga har de nyckfulla vädertyperna varit, 
översvämningarna och cyklonerna de senaste 
åren. Under dessa om ständigheter bör vi sätta 
igång med att effektivt stoppa och förebygga 
växthusföreteelsen.

Jag hoppas att man i fortsättningen i det nor
diska samarbetet kunde vara aktiv inte bara när 
det gäller att minska freonerna och förebygga 
ökenbildning utan även när det gäller att minska 
koldioxidmängden, som är den främ sta orsaken 
till växthusföreteelsen. Då är man i varje nordiskt 
land tvungen att i det energipolitiska beslutsfat
tandet beakta växthusföreteelsen som ett verkligt 
miljöhot.

Sten Svensson: Herr president! Utskottet har 
tyvärr tvingats konstatera att ministerrådet — 
även om man har varit medveten om att gällande 
sam arbetsprogram  utgick vid årsskiftet — inte 
har påbörjat arbetet med ett nytt sam arbetspro
gram om miljön förrän sent under året. Det är 
beklagligt att ministerrådet inte har haft kraft att
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lägga fram något ministerrådsforslag om ett 
handlingsprogram mot vatten- och havsförore- 
ningar till denna session.

Jag har noterat att ingen av ministrarna med 
miljöansvar hittills har tagit till orda i denna de
batt med anledning av den kritik som utskottets 
ordförande har riktat mot m inisterrådet. Jag vill i 
likhet med vad som har sagts tidigare här anbe
falla att man verkligen gör någonting så att vi får 
ett konkret förslag senast till nästa session.

Jag noterar att såväl Grethe Lundblad som 
G unnar Björk redan har tagit upp samma kritik 
som jag hade anledning att fram föra under gene
raldebatten.

Jag vill så, herr president, kommentera arbets- 
kraftsminister Matti Puhakkas anförande. Han 
tog upp frågan om s. k. fackligt samarbete i nor
diska koncerner. Den frågan har aktualiserats 
också av Nordens fackliga samorganisation, 
NFS, som i måndags i ett brev till statsminist
rarna krävde en nordisk konvention om nordiskt 
koncernfackligt samarbete. Men eftersom den 
andra parten, arbetsgivarna, inte har någon nor
disk organisation som motsvarar NFS, har deras 
synpunkter inte alls berörts i debatten. Den blir så 
lätt ensidig. Det finns därför inet heller någon 
anledning att — som jag förstod att Matti Puhak- 
ka ville göra gällande — åstadkom m a en nordisk 
särlösning, som skulle innebära att vi avviker 
från det övriga Europa och världen i övrigt. Den 
skulle också tvinga nordiska multinationella fö
retag att tillämpa ett system i Norden och ett 
annat i den övriga delen av världen. En nordisk 
särlösning skulle även ha negativ inverkan på ut
ländska företags vilja att etablera sig i Norden.

NFS:s krav går också mycket längre än exis
terande nationella regler om fackligt koncernin
flytande i de olika nordiska länderna. Sådana 
regler finns t. ex. inte alls i Finland. Jag har emel
lertid noterat att ministerrådet har tillsatt en ar
betsgrupp bestående av tre parter, som skall be
handla frågan om fackligt samarbete i nordiska 
koncerner. Den förväntas avge sin rapport nästa 
sommar. Jag anser att vi nu först måste avvakta 
denna rapport och först därefter överväga even
tuella vidare åtgärder i en fråga, som jag med 
bestämdhet vill hävda är en angelägenhet enbart 
för arbetsmarknadens parter.

Glønborg: Hr. præsident! Jeg har ønsket o r
det, fordi jeg  er medlem af udvalget, men mit 
navn står ikke under de forslag, som er lagt frem

af udvalget. Jeg vil gerne præcisere, at det ikke 
betyder, at jeg ikke står bag disse forslag. Det 
skyldes alene, at jeg for kort tid siden er trådt ind i 
udvalget, fordi de to centrum partier i Danmark, 
Centrum -Dem okraterne og Kristeligt Folkepar
ti, har delt på en plads. Centrum -Demokraterne 
har indtil februar haft medlemspladsen, og man 
har fra C entrum -D em okraternes side ønsket at 
skifte, så Kristeligt Folkeparti nu indtager 
pladsen. Derfor har jeg ikke været med, men jeg 
står fuldt bag disse forslag.

Jeg vil gerne have lov til at sæ tte streg under 
punkt 1: ” 1 samarbetet på arbetsm arknadsom rå
det bör större insatser ägnas de svaga gruppernas 
situation” . Her vil jeg gerne påpege, at ” de sva
ge” ikke alene er arbejdstagere selv, men også kan 
være f. eks. børnene hjemme hos arbejdstageren. 
Et barn i et hjem, hvor ingen voksen person er 
hjemme dagen igennem, hører til en meget svag 
gruppe. Jeg opfordrer til, at vores arbejdsm ar
kedspolitik bliver familievenlig ved altid at tage 
hensyn til børnene.

Jeg vil også gerne have lov at sæ tte en streg 
under punkt 3: målsætningen om at mindske al
koholforbruget med 25 pct. Hvis dette tiltag skul
le blive udsat for kritik, vil jeg bede om, at man 
prøver at tænke sig den situation, at stoffet alko
hol ikke var kendt tidligere, men blev opfundet 
nu og søgt lanceret. Hvad ville der så ske i dag 
med de skrappe, bestemmelser, vi har med hen
syn til sundhedsfarligheden for forskellige stof
fer? Jeg tror, stoffet omgående ville blive slettet af 
enhver positivliste, og at det ville blive totalt for
budt at fremstille det. Vi har det, fordi der er en 
gammel tradition for, at dette stof eksisterer. Men 
jeg er glad for at kunne sige, at vi nu er enige om, 
at vi bør gennemføre dette tiltag for at nedsætte 
forbruget af det.

Kristeligt Folkeparti vil gerne gå stærkt med 
ind i arbejdet med disse to punkter.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Når jeg har 
bedt om ordet, er det, fordi jeg synes, det er 
vigtigt, at der bliver sagt et par ord, ikke mindst til 
de nordiske ministre, som har talt goldt og varmt 
for, at vi skal have bedre arbejdsmiljøregler i Nor
den, og at vi skal have lavet en arbejdsmiljøkon
vention. Arbejdsmiljøkonventionen vil blive prø
ven på, om der kan komme noget ud a f alle de 
smukke ord, vi har sagt indtil nu i Nordisk Råd 
om EF og Norden.

Jeg vil godt gøre opm ærksom  på allerede nu,
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at det er uhyre vigtigt, at det arbejde bliver lavet, 
og at det bliver lavet så konkret som overhovedet 
muligt.

Når jeg sidder og lytter til debatten, som den er 
forløbet indtil nu, tæ nker jeg: Jeg gad nok vide, 
om en syerske ude på en arbejdsplads, som hører 
vor diskussion eller ser nogle referater af vores 
diskussion her, egentlig mener, at det, vi taler om, 
er noget, der kommer hende ved. Det håber jeg 
det er, når vi taler om det ydre miljø, men vi er alt 
for lidt konkrete, når vi taler om arbejdsmiljø. 
Det er nødvendigt, at vi også bliver konkrete på 
det punkt.

Der er sådan — i hvert fald i Danmark — at der 
er en overdødelighed blandt syersker på 20 pct. på 
grund a f  luftvejssygdomme, som opstår som føl
ge af de forskellige stoffer, der for det meste er 
kemisk fremstillet, som de sidder og arbejder 
med. Det er virkelig et problem.

Et andet problem, de har, er, at efter 5 år er de 
fuldstændig ødelagt i bevægeapparatet i nakke 
og skuldre og er faktiskt færdige som syersker. 
Meget ofte ender det med, at de må have invalid
pension, som sam fundet så må betale. Det, jeg 
her taler om, er, hvordan det lykkes arbejdsgivere 
at få lagt økonomiske byrder over på skattebor
gerne, hvor et godt, sundt arbejdsmiljø kunne 
have forebygget sygdom og frem for alt kunne 
have forebygget, at dem, jeg taler om, skal have 
invalidepension, som skatteyderne skal betale.

Når jeg tager netop et sådant punkt frem, er 
det, fordi jeg synes, det er vigtigt i arbejdsmiljø
diskussioner, at vi taler et sprog, som almindelige 
mennesker kan forstå, og som de kan have gavn 
af at vi får truffet beslutninger på baggrund af.

Jeg har taget dette eksempel op også af en 
anden grund. Det viser sig, at hvis de stoffer blev 
vasket og udluftet, inden m an satte syerskerne til 
at sy i dem, så ville man kunne mindske luftvejs
sygdommene med 75 pct. Men det er for dyrt, 
siger arbejdsgiverne, det er alt for dyrt, vi skal 
bruge stoffet, som det er, og gå i gang med at sy 
— med de dunster, der er i det.

Jeg kan se, nogle kigger på mig og tænker: Det 
er næsten for livsnært, det vi nu kommer ind på. 
Men det er jo  det, det bør handle om, når vi 
snakker om, at vi vil lave arbejdsmiljøkonventio
ner, så vi forhindrer sygdomme. Vi skal helt ned 
på gulvet for at forstå, at vi kan forhindre syg
domme, hvis vi fik lavet ordentlige arbejdsmiljø
regler. Ordentlige arbejdsmiljøregler ville også 
være medvirkende til, at vi heller ikke bagefter

lukkede så mange grimme ting ud i vores vand, 
ud i vores have.

Vi skal begynde inde på arbejdspladserne. Det 
arbejde håber jeg, vi har forståelse for. Det er 
nede på gulvplan, vi nordiske politikere skal tage 
fat på arbejdsmiljøproblemerne, når vi nu skal 
have lavet en arbejdsmiljøkonvention. Da vil det 
vise sig, om alle de smukke ord, vi har talt i dag, 
kan holde, om E F  og N orden kan få lavet nogle 
fælles arbejdsmiljøregler, som duer til noget.

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Det er 
flere av talerne så langt i debatten som klart og 
forståelig har gitt uttrykk for skuffelse over at 
Ministerrådet til denne sesjonen ikke har lagt 
fram et nytt program  for nordisk samarbeid på 
miljøvernsektoren.

Jeg kan trygt si at M inisterrådet ikke bare for
står denne skuffelsen, vi deler den egentlig langt 
på vei selv.

Saken her er at arbeidet med et slikt program i 
og for seg er mer enn påbegynt. Saken er også at 
vi kunne ha lagt fram et program. Det ville være 
et program som vi føler oss sikre på at dette rådet 
ikke ville synes var godt nok, ikke konkret nok og 
ikke ambisiøst nok, slik det nå ligger på bordet.

Det er et program som etter Ministerrådets me
ning fremdeles i for stor grad er tradisjonelt i 
forhold til å bevege seg vekk fra det vi kan kalle en 
mer sektororientert innfallsvinkel også til m iljø
vernpolitikken.

M inisterrådet kom da til at dette nå ikke ville 
være Norden verdig. Vi tror at det i internasjonal 
sammenheng forventes att ikke minst Norden — 
ja , ganske særlig Norden — føler seg forpliktet til 
å følge opp praktisk det som er noen av hovedut
fordringene og de viktigste anbefalingene fra Ver
denskommisjonen for miljø og utvikling. Og da 
holder det ikke med tiltak som bare er repareren
de — brannslukking på etterskudd — slik meste
parten av miljøvernpolitikken også i Norden 
fremdeles er. Vi må klare å etablere et praktisk 
program som tvinger de andre tunge sektorene — 
Rådet har diskutert en av dem tidligere, nemlig 
samferdsel — til å ta  opp i seg hensynet til miljøet 
når den praktiske politikken på disse områdene 
skal utformes.

Ministerrådet fant det derfor nødvendig å hen
vende seg til alle de andre ministerrådene og be 
om konkrete forslag til hvordan m an på de for
skjellige andre sektorene nå skal innarbeide mil
jøhensynene som et viktig — jeg vil si overordnet
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— hensyn i tiden framover. Blant andre har Mi
nisterrådet for samferdsel satt ned en egen gruppe 
som arbeider med å gi vårt ministerråd svar på 
dette.

Ved å ta oss litt mer tid håper altså M inisterrå
det at vi senest til neste sesjon skal kunne legge 
fram et program som er et verdig svar på de u t
fordringene som ganske særlig Norden står over
for når det gjelder å vise vilje til å følge opp de 
store og nye utfordringene fra Verdenskommisjo
nen. Jeg vil også legge til at ministerrådet legger 
stor vekt på også i fortsettelsen å ha et næ rt sam
arbeid med Sosial- og m iljøutskottet når det gjel
der utformingen av dette programmet.

Björk: Herr president! Det är ett mycket defen
sivt försvar som anförs från ministerrådshåll i 
komm entarerna till att vi i dag inte har något 
miljöprogram att ta  ställning till. Man har här 
från konservativt håll, från socialdemokratiskt 
håll och från m ittenpartierna kritiserat bristen på 
handlingskraft. Det beror alltså inte på ovilja i 
denna församling att det nu inte sker något på 
m iljöområdet.

Jag vill upprepa min fråga till ministerrådet: 
Ä r det inte möjligt att i anslutning till höstens 
utskottsmöte aktualisera möjligheten att anordna 
en minisession kring Nordens miljöfrågor, för 
antagande av ett slutligt program? Det är viktigt 
att vi här och nu får ett besked om huruvida 
ministerrådet kan hantera denna fråga. Vi får 
inte ha den passiva inställning som ministerrådet 
intar i denna miljöfråga.

Sten Svensson: Herr president! Det är viktigt, 
som G unnar Björk nyss påpekade, att den in
ställning som ministerrådet intar är mycket de
fensiv. M an vill skylla på ämbetsm annakåren. 
Men Nordiska rådet måste ju  lägga ansvaret där 
det hör hemm a. M inistrarna och ministerrådet 
har ansvaret. På det hållet skall man se till att 
äm betsm annakom m ittéerna arbetar och ge di
rektiv som leder till snabba och konkreta resultat. 
Det ansvaret kan ministrarna icke krypa ifrån. 
Det vilar på er. Vi kan från rådets sida inte u t
kräva något ansvar av enskilda tjänstem än, utan 
vi lägger det där det hör hemma.

Det är inte brist på initiativ här i rådet. Här 
väcks det ena medlemsförslaget efter det andra 
med krav på olika konkreta åtgärder, men faktis
ka förslag från ministerrådet lyser alltjämt med 
sin frånvaro, och det är beklagligt.

Statsråd Sissel Rønbeck: President! M inister
rådet tar sikte på at en skal kunne ha programmet 
ferdig slik at i hvert fall Sosial- og miljøutvalget 
får anledning til å diskutere dette i forbindelse 
med høstens møt er.

Så vil jeg gjerne legge til at jeg forventer at alle 
som i rådssammenheng også arbeider intensivt 
med industripolitikk, med energipolitikk, med 
landbrukspolitikk, nå kjenner sin besøkelsestid 
slik at vi kan få innspill til et program  som, slik 
jeg sa, er mer enn reparerende. Klarer vi det, har 
vi klart å etablere noe som er meget oppsiktsvek
kende, nesten revolusjonært i forhold til en mer 
tradisjonell miljøvernpolitikk.

Jeg vil også legge til at vi fra norsk side i arbei
det med oppfølgingen av Kommisjonen ennå ik
ke er ferdig med å finne svarene når det gjelder de 
konkrete tiltakene som må iverksettes innenfor 
alle — jeg understreker alle — departementers 
ansvarsområder om de skal ta  sitt ansvar for å 
drive skikkelig miljøvernpolitikk. Men vi vil ha 
kommet langt i å finne svarene her før høsten.

Sten Svensson: Herr president! Vad Sissel Røn
beck nu sagt förändrar inte något i den kritik som 
jag har levererat och som går ut på att ministerrå
det måste känna ett eget ansvar för vad som har 
skett. Nu har man såvitt jag forstår av det senaste 
uttalandet tagit intryck av den press som nu ut
övas i rådet. Jag vill peka på att det finns många 
olika konkreta uppslag i de aktuella medlemsfor
slagen. De kan bilda en god utgångspunkt för ett 
arbete som nu måste ta  sikte på att vi senast vid 
nästa session skall ha ett konkret program på 
detta område.

Marjatta Väänänen: Herr president! Jag vill 
bara konstatera att det inte är någon nyhet att 
man skulle ta organisationerna, jordbruket och 
industrin osv. med i det miljöpolitiska skydds
arbetet. Det är nämligen så att vi här har godkänt 
ett förslag om att ta miljöpolitiska åtgärder i den 
ekonomiska handlingsplan som rådet har god
känt. Vi väntar alltså på resultat, och det är skäl 
att från den verbala nivån sedan gå direkt till 
handlingar i denna stora fråga.

Björk: Herr president! Som Sten Svensson sä
ger är det ministerrådet som har initiativmöjlig
het i och ansvaret för dessa frågor. Det hjälper då 
inte att, som statsrådet nu gör, försöka fördela
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ansvaret på olika delar av Nordiska rådet.
Jag vill erinra om vad utskottet säger som svar 

på frågan om en lägesrapport varje år om miljö
politiken: att såväl Nordiska rådets parlam entari
ker som Nordiska rådets regeringar behöver lyfta 
upp miljöfrågorna till att få en högre prioritet. 
Det är viktigt att ministerrådet lyssnar på vad 
som här sägs. Jag måste tyvärr konstatera att jag 
inte fått svar på den fråga jag ställt huruvida det 
finns möjlighet att anordna en minisession i mil
jöfrågor i höst.

Statsråd Sissel Rønbeck: President! Bare en 
liten oppretting av en mulig misforståelse.

Det er selvfølgelig dette ministerrådet som har 
ansvaret for å drive fram et program og sørge for 
at de forebyggende miljøhensynene blir tilstrek
kelig ivaretatt på andre sektorer. Men jeg må få 
lov å minne om at det er like sant at et av de 
viktigste budskapene fra Verdenskommisjonen 
for miljø og utvikling er at vi alle — også vi som 
steller med samferdselspolitikk og industripoli
tikk, all politikk — er nødt til praktisk å tenke i 
retning av forebyggende miljøpolitikk når vi skal 
utforme våre konkrete tiltak på de ulike sektorer.

Jeg sier ikke dette for å fraskrive dette minister
rådet ansvaret for å lage et program. Men vi er 
altså nødt til å komme videre, fra pratestadiet til 
handlingsstadiet, også når det gjelder den tverr- 
sektorielle, forebyggende, ikke-reparerende mil
jøpolitikken. Klarer vi ikke det, etablerer vi ikke 
en bærekraftig utvikling, da går det mot avvik
ling.

Sten Svensson: Herr president! Det är bra att 
Sissel Rønbeck nu inser att man måste slå till 
reträtt och erkänna att man faktiskt har ansvaret. 
Det är en välgörande kontrast mot vad Birgitta 
Dahl sade härom dagen, då hon lade hela ansvaret 
på ämbetsm annakom m ittén. Jag vill understryka 
att ni verkligen fullt ut skall känna detta ansvar i 
ministerrådet och med kraft skall se till att det 
program som vi här i rådet efterlyser läggs fram.

Koritzinsky: President! Flere av Rådets med
lemmer har — både i generaldebatten og i denne 
debatten — beklaget at det ikke er lagt fram en 
handlingsplan for miljøvern. Statsråd Rønbeck 
har også gjort det — og sagt hun er enig i be
klagelsen.

Jeg synes hun skal ha honnør for å påpeke at

miljøvern nå mer og mer i de nordiske lands poli
tikk må bli selve utgangspunktet, selve verdi
grunnlaget for politikken i andre sektorer. Den 
utfordringen fra Sissel Rønbeck tror jeg ikke 
først og fremst er rettet til Rådets medlemmer. 
Flere av oss har i innlegg lagt vekt på det. Det må 
være en uttalelse som kanskje først og fremst er 
rettet til hennes ministerrådskolleger og hennes 
statsrådskolleger — også i den norske regjering
en.

Det kan jo  ikke være noen måneders mer
arbeid på byråkratplan som først og fremst er 
hovedproblemet her. Det kan ikke være tiden, de 
praktiske tidsbegrensninger som gjør at man ikke 
har kunnet legge fram en plan på dette møtet. Det 
må være en større politisk m otstand det dreier seg 
om. Og da ville jeg trodd at statsråd Rønbeck, 
som jeg vet er ekte og offensiv opptatt av økologi 
og miljøvernspørsmål, ville fått god støtte fra 
Rådet hvis en halvgod plan hadde blitt lagt fram. 
Da hadde Rådet kastet seg over planen og krevd 
miljøvernarbeid på alle sektorer. Det er politisk 
press som skal til for å få til en slik mer tverrsekto- 
riell, helhetlig miljøverntenkning innenfor Minis
terrådet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
social- och miljöutskottets förslag till yttrande till 
Nordiska ministerrådet.

För yttrandet röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Dorte Ben
nedsen, G unnar Björk, llkka-Christian Björk
lund, Gustav Björkstrand, Mikko Elo, Knud 
Glønborg, Lilli Gyldenkilde, Ivar Hansen, Elsi 
Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Per O lof H å
kansson, Åsa Solberg Iversen, O lof Jansson, A n
neli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit Jø r
gensen, Arvo Kemppainen, Sakari Knuuttila, 
Wiggo Komstedt, Theo Koritzinsky, Jacob Lin
denskov, Anna-Kaarina Louvo, Grethe Lund
blad, Helge Adam Møller, Barbro Nilsson, Mats 
Nyby, Hans Nyhage, Ólafur G. Einarsson, Oli 
Þ. G uðbjartsson, Påll Pétursson, Kaj Poulsen, 
Kristen Poulsgaard, Kimmo Sasi, Ingrid Sund
berg, Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson, 
Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole Gabriel 
Ueland, Valgerður Sverrisdöttir, M arjatta Vää- 
nänen, Lars W erner, Lena Öhrsvik och Olle 
Östrand.
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Frånvarande var:
M argrete Auken, Jo Benkow, Hallgrim Berg, 

Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan Butte- 
dahl, Eiöur Guönason, Lahja Exner, Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, Einar 
Førde, A rne G add, Thor-Eirik Gulbrandsen, 
Guðrún H elgadöttir, Hagen H agensen, Flem
ming Hansen, Søren Hansen, Margit Hansen- 
Krone, Riitta Järvisalo-Kanerva, Ragna Berget 
Jørgensen, Preben Lange, Kjeld Rahbæk Møller, 
Agnar Nielsen, Saara-M aria Paakkinen, Hans 
Petersson, Heikki Riihijärvi, Mirja Ryynänen, 
Asbjørn Sjøthun, A rne Skauge, Reiulf Steen, O t
to Steenholdt, Sverrir Hermannsson, Harald 
Synnes, Jan P. Syse, Karin Söder, Peder Sønder
by, Anders Talleraas och Kåre Øvregard.

Yttrandet hade sålunda antagits m ed 49 röster.

U tskottets förslag, punkt B, bifölls.

B 81/s: M inisterrådsforslag om  nordiskt samar
betsprogram för hälso- och socialsektorn

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av ministerråds
forslaget antar följande rekom mendation:

Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi
nisterrådet,

1. att fastställa ett nytt nordiskt sam arbetspro
gram för hälso- och socialsektorn med beaktande 
av de synpunkter som framförts av social- och 
miljöutskottet

2. att ställa tillräckliga ekonomiska resurser till 
förfogande för sam arbetsprogram mets genom
förande samt

3. att kontinuerligt och i fortlöpande samver
kan med Nordiska rådets organ och berörda par
ter vidareutveckla och fördjupa det nordiska 
samarbetet inom hälso- och socialsektorn.

Lena Öhrsvik (social- och miljöutskottets ta 
lesman): Fru president! Utskottet har nu för tred
je gången uttalat sig om ministerrådsforslag till 
sam arbetsprogram inom hälso- och socialsek
torn. De tidigare gångerna har vi varit ganska 
kritiska, särskilt 1982, då vi tyckte att förslaget 
innebar en begränsning av am bitionerna jäm fört 
med tidigare program. Vi betonade att minister
rådets sam arbetsprogram borde vara offensiva 
och aktivitetspräglade och efterlyste större be

slutsamhet.
Det nu framlagda utkastet har föregåtts av ett 

om fattande arbete. Man har också strävat efter 
a tt ge programmet en internationell förankring 
genom att m an tagit in W HO:s program ” Hälsa 
för alla år 2000” i inledningen till samarbetspro- 
gram met. Dessutom har m an, åtminstone delvis, 
tagit in de principer för social välfärdspolitik som
1987 antogs vid en s. k. interregional konsulta
tion inom FN. Detta finner vi särskilt tillfreds
ställande då en av de kritiska punkterna i vår 
diskussion med social- och hälsovårdsministrar- 
na om det nya programmet var att övergripande 
mål för socialpolitiken saknades. Vi anser att de 
nordiska länderna genom en sådan internationell 
anknytning av sitt social- och hälsovårdssamar- 
bete får möjlighet att utnyttja det nordiska sam- 
arbetsprogramm et som en plattform  för sitt in
ternationella agerande och därvid uppträda enat.

Detta sätt att grunda programmet på inter
nationella principer på både hälso- och social
sidan ger oss större möjligheter att se sambanden 
mellan hälsa och livsvillkor i stort, och W HO 
fäster stort avseende vid livsstilen, arbetsmiljön, 
bostaden, den sociala tryggheten och fam iljeför
hållandena som orsaker till hälsa respektive ohäl
sa.

Utskottet har understrukit betydelsen av de so
ciala faktorerna för hälsan bl. a. i sitt yttrande 
över sam arbetsprogram met på arbetsm arknads
om rådet, där arbetslöshetens roll som orsak till 
psykiska problem, hjärt- och kärlsjukdom ar och 
självmord underströks. Å tgärder för att förbättra 
folkhälsan måste ta sikte på människans totala 
livssituation — därom råder total enighet mellan 
Nordiska rådet och WHO.

Vi noterade i utkastet från m inisterrådet, kan
ske med något höjda ögonbryn, a tt man tagit in 
ett avsnitt om ”den absoluta och relativa fattig
dom en” . För min egen del associerar detta till 
Carl Jonas Love Almqvists skrift ” Den svenska 
fattigdomens betydelse” . Medan Almqvist såg 
fattigdomen som en positiv faktor som gjorde 
människorna arbetssamma och nöjda med litet, 
ser vi i dag fattigdomen som ett av de svåra sam 
hällsproblemen och en orsak till ohälsa. Vi vill 
därför att välfärden i stort inklusive de ekonomis
ka fördelningsaspekterna tas upp i det nya pro
grammet på ett mer konsekvent sätt än som 
gjorts.

Utskottet har framhållit att man inte kan lösa 
fattigdomsproblemen utan att gå in på ett bredare
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spektrum av orsaker som berör ekonomi, sys
selsättning och bostadskostnader.

En analys av socialbidragsutvecklingen i Nor
den har gjorts, och ett projekt planeras nu i detta 
ämne. Det är viktigt att man liksom hittills arbe
tar med generella åtgärder, eftersom problemen 
är generella, nämligen arbetslöshet — särskilt 
bland ungdom arna — och ökande bostadskost
nader.

Med tanke på den gemensamma nordiska ar
betsmarknaden och socialkonventionen är det 
dessutom viktigt med gemensamma insatser.

Mycket viktigt ur fördelningssynpunkt är att 
de handikappade ges förbättrade vilkor. Vi är 
mycket nöjda med de projektprogram  som N or
diska handikappnäm nden arbetar med, men vi 
vill också efterlysa en form av försörjningspro- 
gram som gör att de handikappade verkligen får 
nytta av alla de tekniska innovationer som fram 
kommer på hjälpmedelsområdet.

M issbruksfrågorna tas också upp i detta sam
arbetsprogram. De har närm are berörts under en 
tidigare punkt på dagordningen av Svein Alsaker, 
så jag behöver inte upprepa dem, men vi fram 
håller att det är viktigt att leva upp till W HO:s 
målsättning och att konkreta åtgärder vidtas i 
varje land.

Avslutningsvis konstaterar utskottet att man i 
vissa delar kunnat påverka programmets utform 
ning sam t att utskottets synpunkter i övrigt bör 
bevakas i det fortsatta arbetet inom ramen för 
sam arbetsprogrammet.

Fru president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag till rekom mendation.

Karin Söder övertog härefter ledningen av för
handlingarna.

Statsråd Tove Strand Gerhardsen: President! 
På vegne av Nordisk M inisterråd vil jeg gjerne få 
kommentere ministerrådsforslaget om nordisk 
sam arbeidsprogram for helse- og sosialsektoren 
og de kommentarene sosial- og miljøutvalget har 
lagt fram.

Som kjent ble det første sam arbeidsprogram 
met for denne sektoren fastsatt i 1977. Det pro
gram met vi nå arbeider etter, ble fastsatt i 1982. 
M inisterrådet kom derfor til at det var nødvendig 
og ønskelig med en revisjon.

M inisterrådet drøftet forslaget til nytt sam ar
beidsprogram med Nordisk Råds sosial- og mil
jøutvalg i Åbo i november i fjor. Fra M inisterrå

dets side vil jeg gjerne få gi uttrykk for at dette var 
et verdifullt ledd i behandlingen. Som nevnt av 
representanten Ohrsvik, har vi i den endelige u t
forming forsøkt å følge opp drøftingen i Åbo.

En gjennomgang av programmene viser at det 
har skjedd en viktig utvikling i det nordiske sam
arbeidet på våre sektorer innenfor Ministerrådets 
rammer.

I det foreliggende forslaget har vi forsøkt å 
bidra til en framtidsrettet utvikling av det nordis
ke sam arbeidet, bygd på de kriterier som ligger til 
grunn på alle om råder innenfor dette samarbei
det.

I kapitlet om utviklingstrekk og langsiktige 
mål har vi tatt for oss de utviklingstrekk det nor
diske samarbeidet skal utfolde seg innenfor, og 
som vi i fellesskap skal gi best mulig svar på. Fra 
helsesiden har vi tatt utgangspunkt i Verdens Hel
seorganisasjons mål. Det gir oss en god inter
nasjonal plattform  å arbeide ut fra. Nordisk Råd 
har jo også væ rt av dem som har pekt på viktig
heten av den plattform en. Verdens Helseorgani
sasjons mål er om fattende og dekker langt på vei 
også sosialsektoren. Det er likevel viktig når det 
gjelder sosialsektoren, at vi nylig har fått de glo
bale retningslinjene for sosialpolitisk utvikling 
som ble utviklet under FNs interregionale konsul
tasjon i september i fjor. I programforslaget er 
det vist til de prinsippene som ble vedtatt der, og 
det er et godt utgangspunkt for vårt videre arbeid.

Under den interregionale FN-konsultasjonen i 
Wien foreslo vi fra norsk side at FN-sekretariatet 
burde se på mulighetene for å formulere mål for 
utviklingen av sosialpolitikken, slik Verdens Hel
seorganisasjon allerede har lagt opp til når det 
gjelder helsepolitikken. I tillegg bad vi om at det 
ble satset på å identifisere de sosio-økonomiske 
faktorene som er avgjørende for om vi skal nå 
målene. Verken fra nordisk side eller i FN-sam- 
menheng har vi kommet så langt i dette sam 
arbeidet at det kan få virkning for det foreliggen
de forslaget til sam arbeidsprogram . Vi ser det 
som en stor utfordring som vi må følge opp.

I det foreliggende forslaget til sam arbeidspro
gram har vi ta tt konsekvensen av at vi utvikler oss 
i retning av et stadig mer komplisert og sam
mensatt sam funn, og at det derfor er behov for et 
tverrsektorielt samarbeid. Vi har i kapittel fem 
behandlet tilgrensende forsknings- og utred- 
ningssamarbeid særskilt, men vi har også flere 
andre steder pekt på behovet for et samarbeid på 
tvers av sektorer.
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Forslaget til nordisk samarbeidsprogram om 
miljøvern om fatter også samarbeid med helse- og 
sosialsektoren. Det peker på betydningen av ar
beidet med kartlegging og vurdering av den helse
messige virkning og risiko ved f. eks. kjemiske 
stoffer og produkter — herunder forebygging av 
kreft og de mer og mer vanlige allergisykdommer. 
Programforslaget peker også på de helsemessige 
virkninger av luftforurensning, problemer med 
dioksid og kriterier og retningslinjer for arbeidet 
mot støyforurensning.

På arbejdsmiljøområdet er det tilsvarende be
røringspunkter.

Jeg er glad for at sosial- og miljøutvalget er 
enig i at vi legger slik vekt på tverrsektorielt sam
arbeid. Utvalgets antydning om utforming av fel
les prosjekter mellom sektorene er interessante, 
og vi vil følge opp denne idéen.

Når det gjelder helsesektoren, har vi merket oss 
kommentarene til virksomheten i N IO M . Jeg kan 
opplyse at NIOMs virksomhet står på dagsorde
nen for møtet i embetsmannskomiteen som skal 
avholdes her i Oslo 21. og 22. mars. Som vi d røf
tet i Abo, vil vi også se nærm ere på legemiddel- 
samarbeidet. Dette arbeidet er allerede satt i 
gang.

Bekjempelsen av AIDS satses det nå sterkt på i 
alle de nordiske land, og det er naturlig og viktig 
at det samarbeides både nordisk og internasjo
nalt om denne saken. det nordiske samarbeidet er 
i god gjenge på mange plan, også i Ministerrådets 
regi. I samarbeidsprogrammet har vi valgt å om 
tale disse spørsmålene i et avsnitt om arbeidet 
med de grunnleggende livsstilsforhold. Vi har 
imidlertid merket oss sosial- og miljøutvalgets ut
talelse om at AIDS-spørsmålene er så viktige at 
saken burde omtales i eget avsnitt. Dette vil vi 
vurdere i forbindelse med den endelige utfor
mingen av programmet etter behandlingen her i 
Nordisk Råd.

På sosialsektoren reiser utvalget spørsmål om å 
legge til en prinsipiell omtale under avsnittet om 
bårne-, ungdoms- og familiepolitikk og om å ut
dype avsnittet om eldreomsorg. Vi vil drøfte disse 
forslagene for å se om det er mulig å finne fram til 
formuleringer som imøtekommer utvalgets for
slag.

Vi har forutsatt at selve sam arbeidsprogram
met skal trekke opp retningslinjene for og ram 
mene rundt det nordiske samarbeidet innenfor 
ministerrådsstrukturen. I utformingen av de en
kelte delene har vi forsøkt å ta hensyn til akkurat

det. Vi har videre tatt utgangspunkt i den situa
sjon vi nå faktisk befinner oss i når det gjelder 
praktisk arbeid på alle plan. Den virksomhet som 
er i gang, må videreføres og følges opp. I tillegg til 
det som ellers foregår, har vi en løpende inform a
sjons* og erfaringsutveksling mellom landene 
som også er av stor betydning. Vi legger vekt på at 
også denne samarbeidsformen utnyttes enda be
dre i tiden som kommer.

De økonomiske ram mene setter her som ellers 
grenser for virksomhetens omfang. Vi har derfor 
måttet velge hvilke konkrete prosjekter eller pro
blemstillinger som skal nevnes i selve program 
met. Etter hvert som samarbeidet på de forskjel
lige om rådene skrider fram , vil Ministerrådet 
rapportere til rådet gjennom årsberetninger eller 
på annen måte.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 

Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete Auken, D or
te Bennedsen, Hallgrim Berg, Jens Bilgrav-Niel
sen, G unnar Björk, Ilkka-Christian Björklund, 
Gustav Björkstrand, Eiður Guönason, Mikko 
E lo.Lahja Exner, K arl-G unnarFagerholm, Kjell 
Magne Fredheim, Einar Førde. Arne Gadd. 
Knud Glønborg, Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyl
denkilde, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, 
Ivar Hansen, Søren Hansen, Elsi Hetemäki- 
Olander, Liisa Hilpelä, Per O lof Håkansson, Åsa 
Solberg Iversen, O lof Jansson, Riitta Järvisalo- 
Kanerva, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Rag
na Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, Sakari 
Knuuttila, Wiggo Komstedt, Theo Koritzinsky, 
Jacob Lindenskov, A nna-Kaarina Louvo, Grethe 
Lundblad, Helge Adam Møller, Kjeld Rahbæk 
Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans Nyha
ge, Ólafur G. Einarsson, Óli Þ. G uðbjartsson, 
Saara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, Kaj 
Poulsen, Heikki Riihijärvi, Mirja Ryynänen, 
Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, Arne Skauge, O t
to Steenholdt, Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svart
berg, Sten Svensson, Karin Söder, Peder Sønder
by, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole 
Gabriel Ueland, Valgerður Sverrisdöttir, M ar
ja tta  Väänänen, Lars W erner, Lena Öhrsvik 
och Kåre Øvregård.
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Frånvarande var:
Esko Aho, Jo Benkow, Carl Bildt, Johan But- 

tedahl, Thor-Eirik Gulbrandsen, Margit Hansen- 
Krone, Anneli Jäätteenm äki, Preben Lange, Ag
nar Nielsen, Hans Petersson, Kristen Poulsgaard, 
Reiulf Steen, Sverrir Hermannsson, H arald Syn- 
nes, Jan P. Syse, Anders Talleraas och Olle 
Ostrand.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 70 röster.

12
A 776/s: M edlemsförslag om intensifiering av be
handlingsarbetet i kampen mot alkohol och nar
kotika

Social- och miljöutskottet hade föreslagit,
att Nordiska rådet med anledning av medlems- 

förslaget antar följande rekommendation:
Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi

nisterrådet att
1. verka för ökat sam arbete mellan am t/fyl- 

ken/län och kommuner samt berörda offentliga 
och fristående organisationer i syfte att genom
föra ett erfarenhetsutbyte om behandling av al
koholister och narkom aner för att identifiera och 
upplysa om de metoder som visar sig särskilt ef
fektiva i behandlingen,

2. ta initiativ till och stödja försöksprojekt på 
lokal och regional nivå i syfte att intensifiera re
habiliteringen av missbrukare.

Alsaker: Ærede president! Jeg skal prøve å fat
te meg i korthet.

Behandlingen av dette medlemsforslaget må 
ses i sammenheng med handlingsplanen mot nar
kotika.

Rusgiftmisbruket er vårt største sosiale pro
blem. Erkjenner man dette, har man også et an
svar for å gjøre noe med det. Utvalget har i sin 
uttalelse bl. a. pekt på at de frivillige organisasjo
nene kan yte verdifulle bidrag i denne sam men
heng.

Det finnes ingen vidundermedisin når det gjel
der behandling av alkoholavhengige og narkom a
ne. Man har ulike ” skoler” og behandlingsopp
legg. Misbrukernes spesielle livssituasjon og loka
le miljø er her en viktig faktor.

Hensett til de store omkostninger rusgiftmis
bruket påfører sam funnet, er det viktig å finne 
fram til de best mulige sam arbeidsform er og be

handlingsopplegg. Dette er et arbeid som ikke 
bare må drives på topplan nasjonalt eller mellom 
landene, men være et arbeid som har bredde og 
drives fram hvor det er naturlig, også på lokalt og 
regionalt nivå, og som inkluderer de frivillige fol
keorganisasjonene i Norden. Utvalget peker i sin 
uttalelse på nettopp dette.

Utvalget har videre pekt på verdien av erfa
ringsutveksling når det gjelder ulike behandlings
opplegg for ulike grupper av misbrukere. Det er 
uten videre klart at behandlingsoppleggene må ta 
utgangspunkt i de respektives bakgrunn og kul
tur. Erfaringsutveksling på dette om rådet er der
for viktig.

Med dette vil jeg anbefale utvalgets forslag til 
rekom mandasjon.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom m endationen röstade:
Esko Aho, Svein A lsaker, Lennart A nders

son, M argareta Andrén, Ylva A nnerstedt, Mar
grete Auken, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, 
Jens Bilgrav-Nielsen, Gunnar Björk, llkka- 
Christian Björklund, G ustav Björkstrand, Eiður 
Guðnason. Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, Einar 
Førde, Arne Gadd, Knud Glønborg, Guðrún 
H elgadóttir, Lilli Gyldenkilde, Ivar Hansen. 
Elsi H etemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Per Olof 
H åkansson, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, 
Riitta Järvisalo-K anerva, Anker Jørgensen, Brit 
Jørgensen. Ragna Berget Jørgensen, Arvo 
Kemppainen, Thea K nutzen, Sakari Knuuttila, 
Theo K oritzinsky, Jacob Lindenskov. Anna- 
K aarina Louvo, Grethe Lundblad, Helge Adam 
Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, 
Mats Nyby, Ólafur G. E inarsson, Óli Þ. 
Guðbjartsson, Saara-M aria Paakkinen, Heikki 
Riihijärvi, Mirja Ryynänen, Kimmo Sasi, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svart
berg, Sten Svensson, Karin Söder, Bernhardt 
Tastesen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, 
Valgerður Sverrisdóttir, M arjatta Väänänen, 
Lars W erner, Lena Öhrsvik och Kåre Ø vre
gård.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Carl Bildt, Johan Buttedahl, 

Thor-Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen,



248 Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 14.00— 19.02

Flemming Hansen, Søren Hansen, Margit Han- 
sen-Krone, Wiggo Komstedt, Preben Lange, Ag
nar Nielsen, Hans Nyhage, Påll Pétursson, Hans 
Petersson, Kaj Poulsen, Kristen Poulsgaard, As
bjørn Sjøthun, Arne Skauge, Reiulf Steen, Sver- 
rir Hermannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, 
Peder Sønderby, Anders Talleraas och Olle 
O strand.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 62 röster.

13
A 789/s: M edlemsförslag om rökfria miljöer 
m. m.

Social- och miljöutskottet hade föreslagit
att Nordiska rådet med anledning av medlems- 

förslaget antar följande rekommendationer:
1. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska 

ministerrådet att u treda restriktiva regler i Nor
den innebärande exempelvis

(a) begränsning av rökning i offentliga lokaler 
och på offentliga kommunikationsmedel,

(b) förbud mot tobaksreklam, och
(c) märkning av tobaksprodukter.
2. Nordiska rådet rekom menderar de nordiska 

ländernas regeringar att på internationellt plan 
verka för restriktivare regler för tobakskonsum- 
tion .

Alsaker (social- och miljöutskottets talesman): 
Ærede president! Det er som vi alle vet, en klar 
årsakssammenheng mellom tobakksrøking og 
utvikling av en rekke alvorlige sykdommer. Pas
siv røking er også skadelig. Det er viktig å ta  den 
praktiske konsekvens av denne viten. Dette er 
også bakgrunnen for medlemsforslaget. Det må 
være riktig å si at det på dette området har vært 
en gledelig utvikling som inspirerer til fortsatt 
innsats for å redusere bruken av tobakk.

Samtlige nordiske land har også i en eller an
nen form restriksjoner og begrensninger når det 
gjelder tobakk. De strengeste regiene har man på 
Island og i Norge og Finland, som i dag alle har 
innført reklameforbud mot tobakk. Sverige ved
tok i 1987 nye og skjerpede regler for tobakksre- 
klame.

Lovregler kan medvirke til å skape nye hold
ninger. Innføring av reklameforbud mot tobakk 
er etter utvalgets mening et saksfelt hvor klare 
regler kan ha positiv betydning.

Utvalget går derfor inn for forbud mot to- 
bakksreklame.

Et klart flertall av høringsinstansene støtter 
medlemsforslaget bortsett fra forslaget om fast
settelse av aldersgrense for kjøp av tobakk. Det 
vises i denne forbindelse til at en slik bestemmelse 
kan være vanskelig å håndheve, at den kan ha den 
m otsatte effekt, og at en bestemt aldersgrense 
kan tolkes som en sosial aksept av tobakksrøking. 
Utvalget har derfor i sitt forslag til uttalelse ikke 
tatt med dette punktet i medlemsforslaget, dette 
til tross for at det i de enkelte nordiske land er 
bestemmelser om aldersgrense for kjøp av to
bakk.

I forslaget til uttalelse er det i likhet med i 
medlemsforslaget inntatt en oppfordring til de 
nordiske land om internasjonalt å arbeide for 
restriktive regler mot bruk av tobakk. Det tenkes i 
denne forbindelse særlig på de internasjonale to 
bakksfabrikkene og deres aktive markedsføring 
bl. a. i u-landene.

Med dette vil jeg anbefale utvalgets forslag til 
uttalelse.

Til slutt vil jeg gjøre oppmerksom på en re
daksjonell feil som er kommet inn i det trykte 
heftet som gjelder dette forslaget. Der står det 
nederst på side 14 under punkt 1: ” Nordiska rå
det rekom menderar Nordiska ministerrådet att 
utreda restriktiva regler i Norden beträffande .” 
osv. Denne første mening i utskottets forslag skal 
lyde: ” Nordiska rådet rekom menderar Nordiska 
ministerrådet att utreda restriktiva regler inne
bärande exempelvis.” osv.

Poulsgaard: Fru præsident! ” Du gamla, du 
fria ..” , vi er gamle, men vi er ikke frie længere. 
Hvad er det for noget, vi bevæger os ud på? 
Forbud, forbud, forbud! Jeg tror da, forfatteren 
til de ord dér ville vende sig i sin grav.

Jeg har selv været ryger, storryger, jeg holdt op 
for 5 år siden. Nu er jeg ved at blive tyk i stedet 
for, og om man dør af tobak eller man dør af 
fedme, det kan vel næsten være ens.

Hvad er det egentlig, Nordisk Råd ønsker? 
Forbud og forbud og forbud, forbud mod ryg
ning i offentlige lokaler, jam en altså, rygere, skal 
de slet ikke have lov til at være her? Nu har vi da 
levet med det i mange, mange år, uden at det har 
genereret nogen nævneværdigt. Er vor genera
tion ved at blive så sart? Tror vi, vi kan få et evigt 
liv? Hvad er det, vi tilstræber? H vorfor skal vi til 
at tage nydelse fra folk? Det er da en nydelse for
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mange mennesker at få lov til at tage en cigar, en 
cerut, en cigaret eller tæ nde en pibe tobak. Hvor
for skal Nordisk Råd forbyde dem det?

Som sagt, jeg ryger ikke selv, jeg snakker ikke 
for min egen syge moster, men det generer ikke 
mig, at andre folk ryger. Jeg tror simpelt hen, at vi 
er blevet så kulturelle, at vi tager hensyn til hver
andre her i Norden. Jeg kunne da aldrig drøm me 
om , hvis jeg kom i et hjem, og så værtsparret 
siger, at de ønsker ikke, der ryges, så vil jeg da 
respektere det, men derfra og så til at have forbud 
imod det. Hold da nu op, inden vi bliver fuld
stændig til grin!

Koritzinsky: President! Jeg synes siste talers 
fedme eller min er relativ uinteressant i denne 
debatten. Men hvis det først skal trekkes fram, vil 
jeg nok si at jeg foretrekker at folk plager sin 
omgivelser med flere kilo enn med flere sigaret
ter. Hvis jeg legger på meg 20 kg, er det til lite 
sjenanse for mine omgivelser. Men hvis jeg daglig 
går rundt og røyker 20 sigaretter, kan det altså 
plage mine omgivelser. Problemet er at frihet her 
til uhemmet røyking uten former for offentlige 
restriksjoner betyr tvang for andre til å måtte 
finne seg i passiv røyking. Jeg vil derfor varmt 
anbefale det forslaget som her er lagt fram.

Jeg husker at det for noen år tilbake var en del 
ikke-røykere som sa at det å røyke er en privat
sak, men hvor du røyker er ikke en privatsak. 
Dette var da vi fikk forskningen om passiv røy
king. Nå er heller ikke lenger det at du røyker en 
privatsak, fordi en mange timer etter røykingen 
vil kunne forurense sine omgivelser, og vi vet at 
røyking betyr store belastninger på helse- og sosi
albudsjettet -ergo angår det oss alle. Jeg er selv 
røyker, men jeg er likevel tilhenger av både re
klam eforbud og restriksjoner når det gjelder røy
king.

Alsaker: Æ rede president! Jeg tror vi alle sam
men kan være enige om at frihet er bra, men 
friheten kan også ha sine grenser. Hvis man pla
ger sine omgivelser er den grensen etter min me
ning nådd. En som røyker, og som dermed for- 
pester luften bokstavelig talt i sine omgivelser, må 
gjerne gjøre det hvis han er alene, men hvis andre 
er til stede som ikke ønsker å bli forpestet, bør det 
etter min oppfatning være regler for det. Derfor 
vil jeg si at innlegget til hr. Poulsgaard som vi 
nettopp hørte, fullstendig setter saken på hodet.

Knuuttila: Rouva presidentti! H aluan vain sa- 
noa niille, jo tka intoilevat tupakan polttamisen 
sallim isenpuolestayleisissäjulkisissatiloissa, et
tä tutustukaa, hy vät y stävät, niihin haittoihin joi- 
ta  tupakanpoltosta on astmaatikoille ja  monille 
muille keuhkovammaisille. Minä luulen, että sen 
jälkeen meillä on vähemmän intoa taistella tupa- 
kanpolton sallimisen puolesta yleisissä tiloissa ja 
kulkuvälineissä, joissa nämä sairaat, keuhko- 
vammaiset ihmiset joutuvat olosuhteiden pakos- 
ta jopa päivittäin oleskelemaan.

Knuuttilas anförande i svensk översättning: 
Fru president! Jag vill bara säga till dem som 
ivrar för att tobaksrökning skall tillåtas i offent
liga utrymmen: bekanta er, goda vänner, med de 
skador som tobaksrökningen förorsakar astm ati
ker och m ånga andra som lider av lungsjukdo
mar. Jag tror, att det efter det finns mindre iver 
a tt kämpa för att tobaksrökning skall tillåtas i 
offentliga utymmen och fortskaffningsmedel, i 
vilka dessa sjuka, lungskadade människor är 
tvungna att vistas nästan dagligen.

Hagen Hagensen: Præsident! Jeg må begynde 
med en bekendelse, selv om det ikke er noget 
Oxfordmøde, jeg  har røget uendelig meget i mit 
liv, jeg holdt op for nogle m åneder siden, og jeg 
vil gerne sige, at det er a f egen fri vilje, jeg har 
gjort det, ingen har påvirket mig til at gøre det. 
Jeg vil gerne vise hensyn i henseende til andre, 
men jeg vil meget have mig frabedt, at m an på
lægger mig noget, over for hvilket der ikke er 
nogen sanktioner, for det skal man jo  ikke have, 
og det kan man heller ikke gøre, og jeg synes 
derfor, det er forkert, det man gør her.

Jeg mener, at det, man foreslår, rækker alt for 
vidt, og derfor kan jeg ikke afgive stemme for 
dette forslag.

Jeg skal nævne, at det er blevet fortalt mig nu, 
at der i den rekom m andationstekst, vi har, står 
det under punkt 1, at Nordisk Råd rekom m ande
rer Nordisk Ministerråd at udrede restriktive reg
ler i Norden beträffande — og beträffande skal, 
så vidt jeg har forstået, erstattes a f  order ” eksem
pelvis” , og det vil sige, at det binder ikke næ r så 
meget.

Men alligevel kan jeg ikke afgive stemme her
for. Jeg synes, det er forkert, og jeg vil holde mig 
til, hvad det står på side 10, hvor der står:

” Den danske regerings opfattelse er fortsat, at 
det bedste resultat først og fremmest opnås gen-
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nem oplysning og frivillige aftaler.”
Og så er der noget, jeg lægger særdeles megen 

vægt på i de høringer, der har været, og det er, 
hvad Dansk Sygeplejeråd fortæller os, de siger, 
at Sygeplejerådet anser, at forebyggende virk
somhed i form af oplysningskampagner og un
dervisning for at skabe holdningsændringer bør 
prioritetes forud for de negative virkninger af for
bud.

Jeg synes, at det er meget væsentligt, at en 
organisation som Dansk Sygeplejeråd, der er 
dem, der tager sig a fo s , også af dem, der har fået 
for meget røg, faktisk kan fortælle, at det ønsker 
de man skal gøre gennem oplysning, frem for at 
man skal nå til noget, der er et forbud, og et 
forbud, for hvilket der faktisk ikke er nogen 
sanktioner. Så vil det blive overtrådt, det vil være 
forkert.

Jeg henstiller, at den frihed, der bør være, også 
kommer til at være på dette om råde, og at vi alle 
vil være med til at virke i oplysningens tjeneste for 
at markere, hver ud fra vort syn, hvad det er, vi 
finder der kan være så skadeligt af den ene og den 
anden art. Der er jo  mange, mange andre ting, 
der er skadelige, som vi som mennesker m å finde 
os i, når vi skal færdes blandt hverandre.

Jeg kan altså ikke afgive stemme for dette for
slag.

Björkstrand: Fru president! Först vill jag kon
statera, att vi har ju  långregående restriktioner i 
Finland än ministerrådets förslag nu förutsätter. 
Erfarenheterna av dessa restriktioner är enbart 
positiva. I fråga om frihet och tvång kan man 
säga att det ena inte innebär frihet och det andra 
tvång, utan i bägge fallen är det fråga om tvång. 1 
det senare fallet tvingar vi personer som inte rö
ker att vistas i miljöer som är fulla av rök. Det är 
inte heller frihet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets första förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete 
Auken. Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, Jens 
Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav Björkstrand, Eiður G uöna
son, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fa- 
gerholm, A rne G add, Knud Glønborg, Lilli Gyl

denkilde, Ivar Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per O lof Håkansson, Åsa Solberg 
Iversen, O lof Jansson, Riitta Järvisalo-Kanerva, 
Anneli Jäätteenm äki, Ragna Berget Jørgensen, 
Arvo Kemppainen, Sakari Knuuttila, Jacob Lin
denskov, Anna-Kaarina Louvo, Grethe Lund
blad, Kjeld R ahbæk Møller, Agnar Nielsen, Bar
bro Nilsson, Mats N yby, H ans Nyhage, Ólafur 
G. Einarsson, Óli Þ. G uðbjartsson, Saara-M aria 
Paakkinen, Heikki Riihijärvi, M irja Ryynänen, 
A sbjørn Sjøthun, Arne Skauge, O tto Steenholdt, 
Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svartberg, Sten 
Svensson, Karin Söder, Eeva Turunen, Ole G a
briel Ueland, Valgerður Sverrisdóttir, M arjatta 
Väänänen. Lars W erner, Lena Öhrsvik och 
Kåre Øvregård.

M ot rekom mendationen röstade:
Guðrún Helgadöttir, Hagen H ansen, Soren 

Hansen, Wiggo Komstedt, Helge Adam Møller, 
Kristen Poulsgaard och Peder Sønderby.

Flemming Hansen, Anker Jørgensen, Brit Jo r
gensen, Kaj Poulsen, Kimmo Sasi och Bernhardt 
Tastesen avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Carl Bildt, Johan Buttedahl, Kjell 

Magne Fredheim, E inar Førde, Thor-Eirik G ul
brandsen, M argit Hansen-Krone, Theo Korit- 
zinsky, Preben Lange, Påll Pétursson, Hans Pe
tersson, Reiulf Steen, Sverrir Hermannsson, H a
rald Synnes, Jan P. Syse, Anders Talleraas och 
Olle Ostrand.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 57 röster m ot 7. 6 m edlem m ar avstod från  
att rösta.

H ärefter företogs votering medelst voterings
apparat beträffande utskottets andra förslag till 
rekommendation.

För rekommendationen röstade:
Esko Aho, Lennart Andersson, M argareta 

Andrén, Margrete Auken, Hallgrim Berg, G un
nar Björk, Ilkka-Christian Björklund, Gustav 
Björkstrand. E iður Guönason, Mikko Elo. 
Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Elsi Hätemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per Olof H åkansson, Åsa Solberg 
Iversen, Riitta Järvisalo-K anerva, Anneli Jät-
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teenm äki, Arvo Kemppainen, Sakari Knuttila, 
Jacob Lindenskov, Anna-Kaarina Louvo, G re
the Lundblad, Agnar N ielsen, Barbro Nilsson, 
Mats Nyby, Hans Nyhage, Ólafur G. Einars- 
son, Óli Þ. G uðbjartsson, Saara-M aria Paak- 
kinen. Mirja Ryynänen, Asbjørn Sjøthun, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Karl Erik Svart
berg, Sten Svensson, Karin Söder, Eeva Tu
runen, Ole Gabriel Ueland, Valgerður Sverris- 
döttir, M arjatta Väänänen, Lars W erner, Lena 
Öhrsvik, Olle Ö strand och Kåre Øvregård.

M ot rekom mendationen röstade:
Søren Hansen, O lof Jansson, Wiggo Kom

stedt, Kristen Poulsgaard och Peder Sønderby.

Ylva Annerstedt, Hagen Hagensen, Flemming 
Hansen, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Kaj 
Poulsen, Kimmo Sasi och Bernhardt Tastesen av- 
stocl från  att rösta.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, 

Carl Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan Butte- 
dahl, Kjell Magne Fredheim, Einar Førde, GucV 
rún Helgadóttir. Thor-Eirik Gulbrandsen. Lilli 
Gyldenkilde, Ivar Hansen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Ragna Berget Jørgensen, Theo Koritzinsky, 
Preben Lange, Helge Adam Møller, Kjeld Rah- 
bæk Møller, Påll Pétursson, Hans Petersson, 
Heikki Riihijärvi, A rne Skauge, Reiulf Steen, 
Sverrir Hermannsson, Harald Synnes, Jan P. Sy
se och Anders Talleraas.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 47 röster m ot 5. 8 m edlem mar avstod från  
att rösta.

14
A 763/s: M edlemsförslag om  stärkande av euro
peiskt samarbete på miljöområdet (Miljö-Eure- 
ka) och A 763 Ä /s: Ändringsförslag om  främjan
de av det europeiska samarbetet på miljöområdet 
genom ett europeiskt miljömöte på hög nivå

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett sam
manhang.

Social- och miljöutskottet hade föreslagit att 
Nordiska rådet inte företar sig något ytterligare 
med anledning av de båda förslagen.

Dorte Bennedsen och Lilli Gyldenkilde hade i 
en reservation fogad till utskottets betänkande

föreslagit att Nordiska rådet antar följande re
kommendation:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Minis
terråd at
— arbejde for, at samtlige relevante nationer i 

Øst- og Vesteuropa inddrages i konventioner
ne, ved at fremlægge selvstændige forslag her
om og ved at fastholde, at EF-landene også 
fremover bevarer deres selvstændige forhand
lingsfrihed i konventionerne, så den såkaldte 
klubstrategi kan fremmes yderligere,

— at afsætte ressourcer til, at den nordiske poli
tik på luft- og havforureningsormådet kan 
fremlægges som veldokumenterede forslag, 
gerne forberedt med andre ligesindede natio
ner,

— at udarbejde en plan for, hvordan man natio
nalt såvel som internationalt kan samordne 
den forskningsmæssige, den tekniske og den 
politiske indsats mod den grænseoverskriden
de forurening inden 37. session idet man over
alt søger at fastholde princippet om, at forure
neren betaler,

— at fortsæ tte bestræbelserne for at afholde et 
europæisk miljømøde på højt niveau, og her 
særligt arbejde for vedtagelsen af et sam ar
bejdsprojekt med henblik på udviklingen af 
energibesparende og miljøvenlige energi- og 
industriprocesser med ringe eller slet ingen af
faldsproduktion og til udviklingen af effektiv 
rensningsteknik, både i den nationale tekno
logiske udvikling og i internationalt økono
misk og teknologisk samarbejde.

Marjatta Väänänen (social- och m iljöutskot
tets talesman): Fru president! Utskottet instäm 
mer i medlemsforslagets bedömning att luftför
oreningarna måste få sin lösning på internatio
nellt plan. Men utskottet anser inte att inrättan
det av ett m iljö-Eureka skulle bidra till en bättre 
och snabbare lösning av detta problem. Bakgrun
den till utskottets bedömning är att det ej torde 
vara brist på lämpliga beredande organ som för 
närvarande är flaskhalsen i detta arbete utan sna
rare brist på politisk vilja och ekonomiska medel i 
enskilda länder.

Utskottet vill i detta sam m anhang erinra om 
att Nordiska rådet i slutet av 1987 tillsatte en 
särskild kommitté för att utröna behovet av ge
mensamma och sam ordnade nordiska insatser 
inom bl. a. det internationella miljö- och bi
ståndsarbetet och andra frågor i anslutning till
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den nordiska representationen i internationella 
organisationer. De frågor som tas upp i medlems- 
förslagen är enligt utskottets bedömning en na
turlig arbetsuppgift för denna kommitté.

U tskottet vill vidare, mot bakgrund av att mi
nisterrådets arbete med en handlingsplan mot 
luftföroreningar som innefattar viktiga interna
tionella förhandlingar befinner sig i ett inledande 
skede, fram hålla att ministerrådet bör avsätta 
ökade resurser för att man skall kunna presentera 
väldokum enterade förslag på internationellt 
plan, grundade på nordisk politik på luft- och 
havsföroreningsområdet. Dessa förslag bör om 
så är lämpligt förberedas tillsammans med andra 
länder med likartade ståndpunkter.

U tskottet vill slutligen särskilt fram hålla änd
ringsförslagets tanke att man speciellt bör arbeta 
för antagande av sam arbetsprojekt avseende u t
vecklingen av energibesparande och miljövänliga 
industriprocesser med ringa eller ingen avfalls- 
produktion samt för utvecklingen av effektiv re- 
ningsteknik både nationellt och i internationellt 
ekonomiskt och teknologiskt samarbete.

Mot denna bakgrund hemställer utskottet att 
Nordiska rådet ej företar sig något ytterligare 
med anledning av de båda förslagen. Det finns 
två av utskottets medlemmar som har läm nat re
servation i denna sak.

Lilli Gyldenkilde: Fru præsident! Jeg tager o r
det som reservant og medforslagsstiller til med
lemsforslaget om en styrkelse af det europæiske 
sam arbejde på miljøområdet og det senere æ nd
ringsforslag.

Jeg skal stærkt beklage, hvis vi ikke får ved
taget nogen rekom mandation til Nordisk Minis
terråd i denne sag, og har selvfølgelig spekuleret 
på, hvorfor det ikke har været mulig indtil nu at 
opnå enighed. Jeg er nået frem til det resultat af 
mine overvejelser, at det nok skyldes, at vi har 
kaldt forslaget noget forkert, nemlig Miljø-Eure- 
ka. For det kan ikke være forslagets inhold, der er 
noget i vejen med.

I de seneste dage har vi både i Social- og Miljø
udvalget og på mødet med Nordisk M inisterråd 
(miljøministrene) drøftet de fleste a f  de tiltag, 
som er foreslået i ændringsforslaget til medlems
forslaget — og vel at mærke drøftet dem på en 
meget positiv måde — og også fra miljøministre
ne fået en positiv tilbagemelding, når det drejer 
sig om forslag til konkrete tiltag. Det gælder bå
de, når det drejer sig om at inddrage andre rele

vante nationer uden for Norden i de forskellige 
konventioner, og når det drejer sig om et grund
læggende princip som at fastholde, at forurene
ren betaler. Begge disse forslag er med i ” klem
m en” til ændringsforslaget.

Social- og Miljøudvalget har i sin betænkning 
over medlems forslaget sagt, at udvalget lægger 
vægt på, at ministerrådet i sit arbejde med hand
lingsplanen mod luftforurening bør afsæ tte yder
ligere ressourcer, for at den nordiske politik på 
luft- og havsforureningsområdet kan fremlægges 
som veldokumenterede forslag, gerne forberedt 
sammen med andre ligestillede nationer. Også 
dette forslag indgår som et a f  elementerne i æ nd
ringsforslagets ” klemme” , så det synes jeg godt 
man kan stemme for.

Udvalget har også i sin betænkning fremhævet 
ændringsforslagets tanke om  at arbejde for ved
tagelsen at et sam arbejdsprojekt med henblik på 
udviklingen a f energibesparende og miljøvenlige 
energi- og industriprocesser med ringe eller slet 
ingen affaldsproduktion og til udviklingen a f ef
fektiv rensningsteknik, både i den nationale tek
nologiske udvikling og i internationalt økono
misk og teknologisk samarbejde. Også på dette 
punkt er der enighed mellem reservanterne og det 
øvrige Social- och Miljøudvalg.

Nu kan man så spørge sig selv, hvorfor det ikke 
har været mulig for Social- og Miljøudvalget at 
henstille, at Nordisk Råd vedtager en rekom m an
dation som foreslået i ændringsforslaget — for 
det er jo ændringsforslaget, vi nu taler om , det er 
det, vi ønsker at få vedtaget.

Det er her, jeg tror vi er gået fejl a f hinanden. 
Jeg skal forklare, hvorfor jeg mener, at vi er gået 
fejl a f hinanden.

For at tilføre det europæiske miljøsamarbejde 
fornyet dynamik foreslog vi bl. a. i det oprinde
lige medlemsforslag oprettelsen af et sekretariat, 
der skulle modtage, bearbejde og fremlægge for
slag til handlingsprogrammer til begrænsning af 
grænseoverskridende forurening samt til imøde
gåelse af andre miljøproblemer af international 
karakter, samt koordinere og udbrede eksiste
rende viden og resultater fra miljøovervågnings
programmer og om teknologi m. m. til imødes- 
gåelse af internationale miljøproblemer.

Jeg tror ikke, nogen af os her kan være uenige i 
sigtet med medlemsforslaget, nemlig at tilføre det 
internationale miljøsam arbejde øget dynamik, 
men måske har vi ikke været helt enige om mid
let, nemlig oprettelsen af et særskilt sekretariat til
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at varetage denne opgave.
Mange af remissinstanserne, som det oprinde

lige medlemsforslag var udsendt til, rejste da også 
tvivl eller tog direkte afstand fra forslaget om et 
særskilt sekretariat. Dette tog forslagstillerne 
hensyn til med fremsættelsen at ændringsforsla
get, hvor vi opgav tanken om et selvstændigt sek
retariat. Den fejl, vi så måske begik, var, at æ nd
ringsforslaget ikke blev udsendt på remiss igen. 
Måske derfor lykkedes det os ikke godt nok at få 
de to forslag skilt fra hinanden. Derfor har vi ikke 
kunnet blive enige om et forslag til rekom m anda
tion.

Når jeg tæ nker tilbage på vores møde med 
miljøministrene i mandags, blev der sagt mange 
ting, både om det nye sam arbejdsprogram på 
miljøområdet og om den kommende havforure
ningsplan, som er helt på linie med de tiltag, som 
foreslås her i ” klemmen” til ændringsforslaget.

Jeg skal derfor på reservanternes vegne henstil
le, at Nordisk Råd vedtager en rekom m andation i 
overensstemmelse med ændringsforslaget, da vi 
jo  alle er enige om, at de nordiske lande bør gå 
foran og være aktive ved løsningen af såvel natio
nale som nordiske og internationale miljøproble
mer gennem konkrete — og jeg gentager: kon
krete — nationale foranstaltninger, løbende sam
råd mellem de nordiske regeringer og samordning 
i internationale organer.

Jeg skal henstille meget alvorligt, at vi tager 
dette forslag ind, da det handler om helt konkrete 
tiltag, og miljøministrene har efterlyst konkrete 
tiltag op til flere gange i denne uge.

Dorte Bennedsen: Fru præsident! Jeg skal gøre 
det kort, fordi jeg kan give tilslutning til de syns
punkter, Lilli Gyldenkilde lige har fremført.

Jeg vil godt føje et par ord til, fordi vi har haft 
svært ved at forstå, hvorfor det forslag, som her 
er fremlagt, og som vedrører vigtige og tunge 
problemer i m iljøpolitikken, problemer som alle 
stort set har været enige om , ikke har kunnet 
vedtages. Så bad vi i Miljøudvalget om, at man 
ikke afskrev forslaget, men lod det ligge over til 
næste session, for inden næste session har m iljø
ministrene — forhåbentlig i hvert fald — frem
lagt deres forslag til et sam arbejdsprogram på 
miljøom rådet, og det vil sige, at forslaget kunne 
ligge, indtil vi har set, om miljøministrene tager 
disse problemstillinger seriøst og indarbejder 
dem i deres sam arbejdsprogram .

Det kunne vi heller ikke få udvalget med til, og

det, der kan undre, er, at vi ikke kunne få nogen 
begrundelse for, hvorfor m an ikke ville følge den 
procedure.

Vi har derfor ikke set nogen anden mulighed 
end at tage denne reservation. Jeg kan sige, at den 
deles af de danske socialdemokrater, som også 
agter at stemme imod den instilling, der foreligger 
fra udvalget.

Björklund: Fru president! Jag konstaterar att 
utskottsmajoriteten i motiveringarna har en myc
ket positiv och välvillig inställning till de grund
idéer som finns i medlemsforslagen. Jag noterar 
också att utskottsmajoriteten har visat ett stort 
förtroende för den internationella samarbets- 
kommitté som har tillsatts. Det konstateras att 
de frågor som tas upp i medlemsforslagen enligt 
utskottsm ajoritetens bedömning skulle vara en 
naturlig arbetsuppgift för denna kommitté. Jag 
är väldigt tacksam  för det förtroende som här 
visas för internationella komm itténs arbete. 
Men det ena utesluter inte det andra. Jag måste 
medge att det skulle kännas betryggande att ha 
plenarforsamlingens stöd för de goda idéerna 
inom den internationella komm itténs arbete. 
Därför vill jag meddela att de finländska social
dem okraterna komm er att rösta för reserva
tionen.

Margrete Auken: Fru præsident! Senere ved 
dette møde, som jo altså fortsæ tter i morgen, har 
vi et spørgsmål om havafbrænding, og dér kom
mer det frem, at noget af det, vi ønsker — og når 
jeg siger ” vi” , taler jeg på vegne af en række af de 
grønne organisationer — er, at man får rigtige 
alternativer som ikke bare flytter problemet ind 
på land, men i det omfang, det overhovedet er 
muligt, finder frem til andre teknologier, så man 
undgår affaldet. Det er jo dog bedre at undgå 
affaldet end at flytte rundt med det. Endvidere 
sådan at man får skabt et arbejdsmiljø, som er til 
at være i. Både de ydre miljøspørgsmål og de 
indre miljøspørgsmål skal tages ind i sagen, så vi 
også bliver i stand til at lave kemikalievurderinger 
på en sådan måde, at vi kan komme mennesker til 
hjælp, som i øjeblikket må arbejde med farlige 
kemikalier. Også dette er det medlemsforslagets 
hensigt at hjælpe med.

Endelig er det et spørgsmål om at bidrage til, at 
ulandene får bedre inform ation og får adgang til 
bedre teknologier. Når Oslokonventionen siger 
nej til havafbrænding, kan vi risikere, at skibene 
blot sejler til ulandene og brænder af dér. For-



254 Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 14.00— 19.02

målet er altså, at de får bedre information og 
adgang til bedre teknologier.

Jeg vil gerne her nævne, at i remissbehand
lingen a f M iljø-Eurekaforslaget kommer N or
dens Faglige Samarbejdsorganisation ind på det
te emne. Der står i deres remiss, at NFS anser, at 
dette samarbejde yderligere kan forstærkes gen
nem at virke for en udvikling, som gavner såvel 
det ydre miljø som arbejdsmiljøet, og de henviser 
til de masser af mennesker, der må stå i giftige 
dampe.

Jeg vil defor meget bede om, at man lytter til 
denne organisation og giver forslaget støtte. Der 
er intet kontroversielt i forhold til, hvad Nordisk 
Råd i øvrigt siger, og jeg tror, at Lilli Gyldenkilde 
har ret i, at det stort set beror på misforståelser, 
når forslaget er blevet afskrevet. Jeg opfordrer 
altså meget til, at m an støtter reservationen. Det 
er ikke en revolution i forhold til, hvad vi plejer at 
lave i Nordisk Råd, men i helt klar forlængelse af 
en stribe udtalelser, og det vil give mening i for
hold til det svar på spørgsmålet om stop for hav
afbrænding, som jeg håber på at få fra M inister
rådet i morgen.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag att inte företa sig något i an
ledning av medlemsförslagen mot reservanternas 
förslag till rekommendation.

För utskottets förslag röstade:
Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 

Andrén, Ylva Annerstedt, Gunnar Björk, Gustav 
Björkstrand, Eiður Guönason, Lahja Exner, 
Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, 
Arne Gadd, Ivar Hansen, Per O lof Håkansson, 
Åsa Solberg Iversen, Anneli Jäätteenm äki, Brit 
Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Anna-Kaa- 
rina Louvo, Grethe Lundblad, Barbro Nilsson, 
Óli Þ. Guöbjartsson, Milja Ryynänen, Asbjørn 
Sjøthun, Karin Söder, Valgerður Sverrisdóttir, 
M arjattaV äänänen,LenaÖ hrsvik ,O lle Östrand 
och Kåre Øvregård.

För reservanternas förslag till rekom menda
tion röstade:

Margrete Auken, Dorte Bennedsen, Ilkka- 
Christian Björklund, Mikko Elo, Knud Gløn- 
borg, Guðrún Helgadöttir, Lilli Gyldenkilde, 
Søren Hansen, Olof Jansson, Riitta Järvisalo- 
Kanerva, Anker Jørgensen, Arvo Kemppainen,

Sakari Knuuttila, Theo K oritzinsky, Jacob Lin
denskov, Kjeld Rahbæk Møller, Mats Nyby, 
Saara-M aria Paakkinen, Kaj Poulsen, Kristen 
Poulsgaard, Bernhardt Tastesen och Lars Wer
ner.

Frånvarande var:
Esko Aho, Jo Benkow, Hallgrim Berg, Carl 

Bildt, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan Buttedahl, Ei
nar Førde, Thor-Eirik Gulbrandsen, Hagen H a
gensen, Flemming Hansen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Wiggo 
Komstedt, Preben Lange, Helge Adam Møller, 
Agnar Nielsen, Hans Nyhage, Ólafur G. Einars- 
son, Påll Pétursson, Hans Petersson, Heikki Rii- 
hijärvi, Kimmo Sasi, Arne Skauge, Reiulf Steen, 
Otto Steenholdt, Ingrid Sundberg, Karl-Erik 
Svartberg, Sten Svensson, Sverrir Hermanns- 
son, Harald Synnes, Jan P. Sys, Peder Sønder
by, Anders Talleraas, Eeva Turunen och Ole 
Gabriel Ueland.

Reservanternas förslag till rekommendation  
hade sålunda förkastats m ed 29 röster m ot 22.

Utskottets förslag bifölls.

15
A 778/s: M edlemsförslag om  integrering av mil
jöspakter i den nordiska handlingsplanen för 
ekonomisk utveckling och full sysselsättning

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi
nisterrådet att systematiskt inarbeta relevanta 
miljöaspekter vid fullföljandet av arbetet med 
den nordiska handlingsplanen för ekonomisk u t
veckling och full sysselsättning.

Anna-Kaarina Louvo (social- och miljöutskot
tets talesman): Fru president! Social- och miljö
utskottet har avgivit sitt yttrande om minister
rådsforslaget till handlingsplan för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning 1985. I detta 
sam manhang vill utskottet erinra om sina "syn
punkter i yttrandet. U tskottet noterar att inom 
miljöområdet finns möjlighet till en lång rad pro
jekt som både är arbetskraftsintensiva och kan 
utgöra ett speciellt nordiskt bidrag i debatten om 
den globala miljösituationen när det gäller bättre
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hushållning med naturresurserna. Social- och 
miljöutskottet ser gärna, att sådana projekt om 
t. ex. avgasrening, rökgasrening, föroreningskon- 
troll, föroreningsbekämpning, lantbruk, skogs
bruk, fiskerinäring, energi och skydd för bioto
per inarbetas eller kommer att ingå i en rullande 
revision av planen. Norden borde enligt utskottet 
utveckla en miljövänlig teknik som kan ge arbets
tillfällen och dessutom exportmöjligheter på 
utom nordiska marknader. Även på kort sikt kan 
sådana projekt visa sig medföra direkt ekono
misk nytta. Detta borde enligt utskottet kunna 
utgöra en viktig del av den ekonomiska hand
lingsplanen i framtiden.

Social- och m iljöutskottet noterar med till
fredsställelse att det i det m andat för en ny hand
lingsplan för ekonomisk utveckling och full sys
selsättning som de nordiska finansministrarna 
antog i juni 1987 sägs, att det är viktigt att de i 
handlingsplanen ingående åtgärderna genomförs 
under beaktande av miljöskyddsaspekter. I detta 
sammanhang pekar man på de målsättningar och 
slutsatser, som redovisas i Brundtland-kommis- 
sionens rapport. Det påpekas i rapporten att en 
hållbar utveckling bara kan uppnås om m iljö
förstöring och överutnyttjande av naturtillgångar 
hejdas. Enligt Brundtland-kommissionen behö
ver regeringarnas och de internationella organi
sationernas politik och verksamhet på exempelvis 
jordbrukets, energins, industrins, handelns, bi
ståndets och den militära säkerhetens områden i 
grunden förändras för att en hållbar utveckling 
skall kunna åstadkomm as. Social- och miljöut
skottet anser att dessa påpekanden bör beaktas 
även i den nordiska handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning.

Fru president! Med detta yrkar jag bifall till 
utskottets förslag till åtgärder.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 

Andrén, Ylva Annerstedt, M argrete Auken, .lo 
Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, 
llkka-Christian Björklund, Gustav Björkstrand, 
Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja Exner. 
Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fred- 
heim, Arne Gadd. Knud GlOnborg, Guðrún Hel- 
gadöttir, Lilli Gyldenkilde, Ivar H ansen, Søren

Hansen, Per Olof H åkansson, Åsa Solberg 
Iversen, O lof Jansson, Riitta Järvisalo-K anerva, 
Anneli Jäätteenm äki, Brit Jørgensen, Ragna 
Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, Sakari 
Knuuttila, Jacob Lindenskov, A nna-Kaarina 
Louvo, G rethe Lundblad, Barbro N ilsson, Mats 
Nyby, Olafur G. Einarsson, Oli Þ. Guðbjarts- 
son, Saara-M aria Paakkinen. Kaj Poulsen. K ris
ten Poulsgaard, Miija Ryynänen, Asbjørn Sjø- 
thun, Otto Steenholdt. Karl-Erik Svartberg, 
Sten Svensson, Karin Söder, Bernhardt Taste
sen, Valgerður Sverrisdöttir, M arjatta Vää
nänen, Lena Ohrsvik, Olle Ostrand och Kåre 
Øv regard.

Frånvarande var:
Esko Aho, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, 

Carl Bildt, Johan Buttedahl, Einar Førde, Hagen 
Hagensen, Flemming H ansen, Margit Hansen- 
Krone, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, 
Anker Jørgensen, Wiggo Komstedt, Theo Korit- 
zinsky, Preben Lange, Helge Adam Møller, Kjeld 
Rahbæk Møller, Agnar Nielsen, Hans Nyhage, 
Påll Pétursson, Hans Petersson, O ddrunn Petter
sen, Heikki Riihijärvi, Kimmo Sasi, Arne Skau- 
ge, Reiulf Steen, Ingrid Sundberg, Sverrir Her- 
mannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, Peder 
Sønderby, Anders Talleraas, Eeva Turunen, Ole 
Gabriel Ueland och Lars Werner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 52 röster.

16
A 779/s: M edlemsförslag om  ECE-protokoll rö
rande reduktion av svavel- och kväveutsläpp

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendationer:

1. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
ministerrådet att inom ramen för ministerrådets 
handlingsplan mot luftförorening utreda konse
kvenserna för industri, energi, transport och 
jordbruk i de nordiska länderna av dels 50 pro
cents reduktion av svavel och kväveoxid, dels 80 
respektive 75 procents reduktion av svavel respek
tive kväveoxid fram till 1995.

2. Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska 
ländernas regeringar att inom ramen för ECE 
verka för:

(a) att samtliga europeiska länder, inklusive
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Storbritannien, binder sig för en reduktion av 
svavelutsläppen med minst 30 procent — med 
50%  som mål — år 1993 och

(b) a tt bindande protokoll ingås mellan sam t
liga europeiska länder i syfte att reducera kväve
oxidföroreningarna med minst hälften fram till 
mitten av 1990-talet.

Nyby (social- och miljöutskottets talesman): 
Fru president! Medlemsforslaget om ECE-pro- 
tokoll rörande reduktion av svavel- och kväveut
släpp tar sin utgångspunkt i Nordiska rådets in
ternationella konferens om luftföroreningar hös
ten 1986. Konferensen fastlade inga tids- eller 
siffergränser för erforderliga överenskommelser, 
men gjorde uttalanden för att uppnå effektiva 
insatser mot luftföroreningar. Ungefär samtidigt 
med Nordiska rådets konferens hölls en konfe
rens med representanter för fristående miljöorga
nisationer, som fastslog siffermässiga m ålsätt
ningar, som i stort överensstämmer med med- 
lemsförslagets yttranden. På grundval av om fat
tande vetenskapligt material krävdes en 
minskning av de europeiska utsläppen av svavel
dioxid med minst 80% före 1993 och av kväve
oxid med 75%  före 1995. I medlemsförslaget 
ställs 80% som krav endast på de nordiska län
derna för både svavel och kväveoxid med 1995 
som bortre gräns. På europeisk nivå bör man 
enligt förslaget verka för blygsammare krav på 
minskningar dvs. 30% — med 50% som mål — 
för svavel och minst 50%  för kväveoxid med 1993 
som bortre gräns.

Social- och miljöutskottet har noterat att 21 
länder inom ramen för ECE-konventionen om 
långväga gränsöverskridande luftföroreningar i 
juni 1985 undertecknat ett bindande protokoll, 
där de åtar sig att senast fram  till 1993 minska 
sina svavelutsläpp med 30% jäm fört med nivån 
1980. U tskottet har ofta diskuterat frågan om 
samnordiskt internationellt agerande och under
strukit att forskningen borde ligga före den inter
nationella opinionen och arbeta med en väsent
ligt högre ambitionsnivå samt ta upp mer kom
plicerade problem som samspelet mellan kväve- 
och svaveldioxidföroreningar. Social- och miljö
utskottet har också uttalat förhoppningen att det 
framgångsrika genomförandet av luftförore- 
ningskonferensen har förbättrat förutsättningar
na att driva dessa frågor internationellt.

Med hänsyn till den överensstämmelse mellan 
nationellt och internationellt agerande som ut

skottet understrukit finner utskottet att m an i 
båda avseendena bör arbeta för ambitiösa men 
realistiska målsättningar som kan vinna anslut
ning både inom de nordiska länderna och inter
nationellt. En litet högre ambitionsnivå i de nor
diska m ålsättningarna syns motiverad.

Enligt social- och m iljöutskottet bör en utred
ning av konsekvenserna för olika samhällssekto
rer av olika procenttal för reduktion av svavel 
respektive kväveutsläpp ingå som en del i den 
nordiska handlingsplanen mot luftföroreningar.

Fru president! Med dessa ord vill jag yrka bifall 
till social- och miljöutskottets förslag till åtgär
der.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets första förslag till rekom mendation.

För utskottets första förslag till rekom m enda
tion röstade:

Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 
A ndrén, Ylva Annerstedt, M argrete Auken, Jens 
Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav B jörkstrand, Eiður G uöna
son, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fa- 
gerholm, Kjell Magne Fredheim, Knud Gløn- 
borg, Guðrún Helgadöttir, Lilli Gyldenkilde, 
Ivar Hansen, Søren Hansen, Per O lof H åkans
son, Asa Solberg Iversen, Riitta Järvisalo-Kaner- 
va, Anneli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit 
Jørgensen, Arvo Kemppainen, Sakari Knuuttila, 
Jacob Lindenskov, Grethe Lundblad, Kjeld Rah
bæk Møller, Barbro N ilsson, Mats Nyby, 01a- 
fur G. Einarsson, Óli Þ. G uðbjartsson, Saara- 
Maria Paakkinen, Påll Pétursson, Kaj Poulsen, 
Mirja Ryynänen, Asbjørn Sjøthun, Otto Steen- 
holdt, Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson, Ka
rin Söder, Bernhardt Tastesen, Valgerður Sver- 
risdóttir, M arjatta Väänänen, Lena Öhrsvik, 
Olle Östrand óch K åre Øvregård.

Ragna Berget Jørgensen avstod frå n  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, 

Hallgrim Berg, Carl Bildt, Johan Buttedahl, Ei
nar Førde, Arne Gadd, Thor-Eirik Gulbrandsen, 
Hagen Hagensen, Flemming Hansen, Margit 
Hansen-Krone, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa 
Hilpelä, O lof Jansson, Wiggo Komstedt, Theo
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Koritzinsky, Preben Lange, Anna-Kaarina Lou- 
vo, Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, Hans 
Nyhage, Hans Petersson, Kristen Poulsgaard, 
Heikki Riihijärvi, Kimmo Sasi, Arne Skauge, 
Reiulf Steen, Ingrid Sundberg, Sverrir Her- 
mannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, Karin 
Söder, Peder Sønderby, Anders Talleraas, Eeva 
Turunen, Ole Gabriel Ueland och Lars Werner.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 49 roster. I medlem avstod från  att rösta.

Härefter skedde votering medelst voteringsap
parat beträffande utskottets andra förslag till re
kommendation.

För utskottets andra förslag till rekom menda
tion röstade:

Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 
Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete Auken, Jens 
Bilgrav-Nielsen, Gunnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, G ustav Björkstrand, Eiður Guðna- 
son, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fa- 
gerholm, Kjell Magne Fredheim , Arne Gadd, 
Knud Glønborg, Lilli Gyldenkilde, Ivar H an
sen, Søren H ansen, Per Olof H åkansson, Åsa 
Solberg Iversen, Riitta Järvisalo-K anerva, An
neli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Arvo 
Kemppainen, Sakari Knuuttila, Jacob Linden
skov, Grethe Lundblad, Barbro Nilsson, Mats 
Nyby, Olafur G. Einarsson, Óli Þ. Guðbjarts- 
son, Saara-M aria Paakkinen, Päll Pétursson, 
Kaj Poulsen, M iija Ryynänen, Asbjørn Sjøthun, 
Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svartberg, Sten 
Svensson, Karin Söder, Bernhardt Tastesen, 
Valgerður Sverrisdöttir, M arjatta Väänänen, 
Lena Öhrsvik, Olle Östrand och Kåre Ø vre
gård.

Olof Jansson avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, 

Hallgrim Berg, Carl Bildt, Johan Buttedahl, Ei
nar Førde, Guðrún H elgadöttir, Thor-Eirik Gul
brandsen, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, 
Margit Hansen-Krone, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Brit Jørgensen, Ragna Berget Jø r
gensen, Wiggo Komstedt, Theo Koritzinsky, P re
ben Lange, Anna-Kaarina Louvo, Helge Adam 
Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Agnar Nielsen, 
Hans Nyhage, Hans Petersson, Kristen Pouls

gaard, Heikki Riihijärvi, Kimmo Sasi, Arne 
Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Sverrir 
Hermannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, Peder 
Sønderby, Anders Talleraas, Eeva Turunen, Ole 
Gabriel Ueland och Lars Werner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 47 röster. 1 m edlem avstod frå n  att rösta.

A 783/s: M edlemsförslag om  miljövänlig avfalls
hantering

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska mi
nisterrådet att sam manställa ett sam arbetspro
gram för en mer miljövänlig avfallshantering i 
Norden, innefattande både samnordiska och na
tionella insatser.

Grethe Lundblad (social- och miljöutskottets 
talesman): Fru president! M iljöfrågorna har fått 
en fram trädande plats i debatten vid denna ses
sion. I detta förslag har det gällt att få en gemen
sam nordisk satsning på miljövänlig avfallshante
ring.

Egentligen är stora delar av miljö föroreningar
na avfallsproblem, men i det medlemsförslag som 
här behandlas är det fråga om det fasta avfall 
som är en restprodukt från företag och verksam
heter samt från hushållen. De m ålsättningar och 
åtgärder som skissas i medlemsforslaget och som 
får stöd av samtliga remissorgan är först och 
främst att nedbringa avfallsmängden genom att 
påverka produktionsprocesser och reningsmeto
der.

Det gäller också att få bort speciellt farliga 
ämnen i avfallet, t. ex. kvicksilver, PVC-plast och 
kadmium. Det kan ske genom gränsvärden eller 
förbud i lagstiftning eller genom avgifter. Över 
huvud taget är det viktigt att stärka ansvaret för 
producenterna genom anmälningsplikt och av
gifter och, om nödvändigt, genom gränsvärden.

För hushållsavfallet är det viktigt att utveckla 
en teknik och ett system för källsortering samt att 
utveckla miljövänliga kvittblivningsprocesser, i 
form av antingen förbränning, deponering eller 
kompostering. Detta bör lämpligen kunna u t
vecklas i nordiskt sam arbete, där man utnyttjar 
varandras kunskaper och försök.

9 -17-336 Nord iska  rådet
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Eftersom det nordiska sam arbete som tidigare 
skett på dessa områden var reglerat i det sam
arbetsprogram på miljöområdet som avslutades 
1987, anser utskottet att insatser för en mera mil
jövänlig avfallshantering nu bör sammanställas i 
ett speciellt sam arbetsprogram , där både natio
nella och sam nordiska åtgärder bör kunna rym
mas.

Nordiska ministerrådet bör i det rikhaltiga re
missmaterialet kunna häm ta många idéer till in
satser och förslag — bl. a. har Svenska natur
skyddsföreningen utarbetat en hel expertprom e
moria med anledning av medlemsforslaget — så 
att kommande ministerrådsforslag bör kunna in
nehålla många konkreta förslag utan  att man be
höver sätta till så stora utredningsresurser.

Fru president! Avfallet är, liksom många andra 
miljöproblem, ett internationellt problem. För 
bara några dagar sedan upprördes många tid
ningsläsare här i Norden när inan fick veta att den 
spanska regeringen meddelat att man avser att 
förbränna 24.000 ton kemiskt avfall i Nordsjön. 
Man upprörs med rätta  över att ett sydeuropeiskt 
land vill dum pa avfall i nordiska farvatten. Men 
ännu mer upprörd blir man när man vet att även 
andra stater bränner kemiavfall i Nordsjön utan 
att som Spanien följa Oslo konventionen och å t
minstone meddela sina avsikter. Detta visar att 
konventinen inte är tillräcklig.

Oslokonventionen tas inte direkt upp i med- 
lemsförslaget eller utskottsutlåtandet, men hela 
den socialdemokratiska gruppen — och jag vågar 
tro samtliga rådsledamöter — står bakom mig 
när jag nu utanför betänkandets ram vädjar till 
miljöministrarna att ta  upp frågan om förbrän
ning till sjöss av avfall och att verka för att Oslo
konventionen skärps. Som det är nu är det i prin
cip fritt fram att bränna sådant avfall till sjöss, 
bara man meddelar angränsande länder i förväg. 
Den bestämmelsen kan naturligtvis ha sitt värde, 
men den stoppar ju inte miljöförstöringen.

Fru president! Det jag nyss sagt illustrerar att 
det är viktigt för oss att gemensamt vidta åtgärder 
för en mer miljövänlig avfallshantering. Jag yrkar 
bifall till social- och miljöutskottets betänkande 
över medlemsförslag A 783/s.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekommendation.

För rekommendationen röstade:

Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 
Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete Auken, Jo 
Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, 
Ilkka-Christian Björklund, Gustav Björkstrand, 
Eiöur Guönason, Mikko Elo, Lahja Exner, 
Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fred- 
heim, Arne Gadd, Knud Glønborg, Guðrún Hel- 
gadóttir, Lilli Gyldenkilde, Ivar H ansen, Søren 
Hansen, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, 
Riitta Järvisalo-K anerva, Anneli Jäätteenm äki, 
Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Ragna Berget 
Jørgensen, Arvo Kemppainen, Sakari Knuutti- 
la, Jacob Lindenskov, G rethe Lundblad, Kjeld 
Rahbæk Møller, Barbro N ilsson, Mats Nyby, 
Ólafur G. Einarsson, Óli P G uðbjartsson, Saa- 
ra-Maria Paakkinen, Påll Pétursson, Kaj Poul
sen, Mirja Ryynänen, Asbjørn Sjøthun, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svart
berg, Sten Svensson, Karin Söder, Bernhardt 
Tastesen, Valgerður Sverrisdóttir, M aijatta 
Väänänen, Lena Öhrsvik, Olle Östrand och 
Kåre Øvregård.

Per O lof Håkansson avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, 

Carl Bildt, Johan Buttedahl, Einar Førde, Thor- 
Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen, Flemming 
Hansen, Margit Hansen-Krone, Elsi Hetemäki- 
Olander, Liisa Hilpelä, Wiggo Komstedt, Theo 
Koritzinsky, Preben Lange, Anna-Kaarina Lou
vo, Helge Adam Møller, Agnar N ielsen, Hans 
Nyhage, Hans Petersson, Kristen Poulsgaard, 
Heikki Riihijärvi, Kimmo Sasi, A rne Skauge, 
Reiulf Steen, Sverrir Hermannsson, H arald Syn- 
nes, Jan P. Syse, Karin Söder, Peder Sønderby, 
Anders Talleraas, Eeva Turunen, Ole Gabriel 
Ueland och Lars W erner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 53 röster. 1 medlem avstod frä n  att rösta.

18
A 790/s: M edlemsförslag om  gemensamt hand
lingsprogram rörande bekämpning av havs- och 
kustföroreningen i Norden

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekom mendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi-



259Onsdagen den 9 mars 1988 kl. 14.00— 19.02

nisterrådet att u tarbeta ett sam nordiskt hand
lingsprogram för bekäm pande av havs- och kust
föroreningen i Norden, där också havsområdena 
i N ordatlanten och kring Västnorden får sin be
rättigade plats samt formulera en samnordisk po
litik i internationella sam manhang. E tt minister- 
rådsförslag om handlingsplanen bör föreläggas 
Nordiska rådets 37:e session.

Valgerður Sverrisdóttir (social- och miljöut
skottets talesman): Fru præsident! Ved sessionen 
sidste år vedtog Nordisk Råd rekommendation 
nr. 14/1987 til Nordisk M inisterråd om at ud
forme et handlingsprogram mod vand- og hav
forurening indeholdende både nationale, nordis
ke og internationale foranstaltninger.

Medlemsforslag A 790/s, som er til behandling 
her, blev fremlagt nogle uger før Nordisk Råds 
session 1987, hvor de medlemsforslag, som lå til 
grund for rekom mendation nr. 14/1987, netop 
havde undergået om fattende remissbehandling. 
Det ansås derfor ikke for nødvendigt at remissbe
handle det nu foreliggende medlemsforslag.

Den rekom m andation, som Social- og M iljø
udvalget foreslår rådet at vedtage nu, om fatter 
yderligere om råder end den rekom m andation, 
som blev vedtaget ved sessionen sidste år. B l.a. 
om fatter den udtrykkeligt hav- og kystområdene 
i Norden. 1 den pointeres specielt ønsket om, at 
det foreslåede handlingsprogram om fatter alle 
havområder i Norden, også de nordatlantiske og 
om råderne omkring Vestnorden.

I den nu foreslåede rekom m andation pointe
res, at et ministerråds forslag bør forelægges Nor
disk Råds 37. session. Nordisk Ministerråd har i 
løbet a f  året udarbejdet et udkast til et handlings
program mod havforurening, som et svar på re
kom m andation 14/1987.

Social- og Miljøudvalget har længe håbet på, 
at et ministerrådsforslag om en handlingsplan 
mod havforurening kunne forelægges ved denne 
session, men har med beklagelse været tvunget til 
at konstatere, at det ikke blev anset for muligt at 
nå til enighed.

Det nu foreliggende medlemsforslag tilføjer 
væsentlige synspunkter, når det drejer sig om det 
fortsatte internationale arbejde.

Det noteres i forslaget, at det internationale 
arbejde går langsomt, og at et aktivt og enigt 
Norden skulle have stor vægt i europæisk og in
ternational sam m enhæng i øvrigt. D erfor efter

lyses et nordisk handlingsprogram for kontrol og 
reducering af havforurening, hvori de nordiske 
lande sam ordner sine kræ fter og finansielle res
sourcer for at opnå konkrete resultater i bekæ m 
pelsen af havforurening og på grundlag deraf op
træ der samlet på internationalt plan for at kunne 
påvirke forurenende nabolande ved Østersøen, 
Nordsøen og Nordøstatlanten.

Nordisk M inisterråd opfordres i medlemsfor
slaget til at udrede de internordiske og internatio
nale aspekter af havforureningsproblematikken 
og i fortsættelse af dette at udarbejde et sam
nordisk handlingsprogram.

Når det gælder Nordisk Råds egne initiativer, 
noterer Social- og M iljøudvalget, at havforure
ningsspørgsmålene er em ner for en international 
konference, som ifølge Nordisk Råds præsidiums 
beslutning holdes i oktober 1989 i København. Et 
om fattende baggrunds- og faktam ateriale vil bli
ve udarbejdet før denne konference. Hensigten er 
at udforme et slutdokum ent, som bl. a. kan dan
ne grundlag for en nordisk holding på internatio
nalt plan i havforureningsspørgsmål.

Udvalget er enig i forslagsstillernes bedømmel
se af, at den samnordiske internationale virksom
hed bør være baseret på et nordisk handlingspro
gram for bekæmpelse af hav- og kystforurening i 
Norden, hvis principper derigennem føres ud på 
internationalt plan.

Social- og Miljøudvalget påpeger specielt, at 
mens langt det overvejende antal nationale ind
satser af naturlige grunde vil komme til at rettes 
mod Nordsøen, Kattegat og Østersøen, vil N ord
atlanten komme til at stå i fokus i samme grad 
som disse havområder, når det gælder den inter
nationale virksomhed. Det er derfor meget vig
tigt, at en handlingsplan mod hav- og kystforure
ning allerede fra starten om fatter alle havom rå
der, som omgiver de nordiske lande.

Udvalget foreslår, at rådet vedtager følgende 
rekom mandation:

” Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd at udarbejde et sam nordisk handlingspro
gram for bekæmpelse af hav- og kystforurening
en i Norden, hvor også havområderne i N ordat
lanten og om kring Vestnorden får sin berettigede 
plads, samt formulere en samnordisk politik i 
international sam menhæng. Et ministerrådsfor
slag til handlingsplan bør forelægges Nordisk 
Råds 37. session” .

Fru præsident! jeg tilslutter mig udvalgets for
slag.
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Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekommendation.

För rekommendationen röstade:
Svein A lsaker, Lennart Andersson, M argare

ta Andrén, Ylva A nnerstedt, M argrete Auken, 
Jo Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, Gunnar 
Björk, Ilkka-Christian Björklund, Gustav 
Björkstrand, E iður Guönason, Mikko Elo, 
Lahja Exner. Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell 
Magne Fredheim, Arne Gadd, Knud Glønborg, 
Guðrún Helgadöttir, Lilli Gyldenkilde, Søren 
H ansen, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, 
Per Olof Håkansson, Asa Solberg Iversen, Olof 
Jansson, Riitta Järvisalo-K anerva, Anneli Jäät- 
teenm äki, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, 
Sakari Knuuttila, Jacob Lindenskov, Grethe 
Lundblad, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nils
son, Mats Nyby, Ólafur G. Einarsson, Óli Þ. 
G uðbjartsson, Saara-M aria Paakkinen, Påll Pé- 
tursson, Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Asbjørn 
Sjøthun, Otto Steenholdt, Ingrid Sundberg, 
Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson, Karin Sö
der, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Val- 
gerður Sverrisdöttir, M arjatta Väänänen, Lena 
Öhrsvik, Olle Östrand och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Esko Aho, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, 

Carl Bildt, Johan Buttedahl, Einar Førde, Thor- 
Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen, Flemming 
Hansen, Ivar Hansen, Margit Hansen-Krone, 
Wiggo Komstedt, Theo Koritzinsky, Preben 
Lange, A nna-Kaarina Louvo, Helge Adam Møl
ler, Agnar Nielsen, Hans Nyhage, Hans Peters
son, Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, Kim
mo Sasi, Arne Skauge, Reiulf Steen, Sverrir Her- 
mannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, Peder 
Sønderby, Anders Talleraas, Ole Gabriel Ueland 
och Lars Werner.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 56 röster.

19
A 793/s: M edlemsförslag om åtgärder för att 
åstadkomma en balanserad reducering av säl- 
stammarna i de nordliga havsområdena

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att

Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi
nisterrådet att intensifiera forskningen kring säl- 
bestånden och sambanden mellan sälarna och det 
m arina ekosystemet.

Sten Svensson (social- och miljöutskottets ta 
lesman): Fru president! Social- och m iljöutskot
tet föreslår, med anledning av ett medlemsförslag 
från den norska delegationen, att Nordiska rådet 
skall rekommendera ministerrådet att intensifie
ra forskningen kring sälbestånden och sam ban
den mellan sälarna och det marina ekosystemet.

Utskottet noterar att medlemsförslaget mötts 
av stort intresse och engagemang bland remiss
instanserna, där emellertid uppfattningarna går 
starkt isär. Bakgrunden till de divergerande åsik
terna i faktafrågorna torde vara den om fattande 
osäkerhet som fortfarande försvårar bedömning
en av orsaksförhållanden bakom den stora sälin- 
vasionen vid norska kusten. Denna har inneburit 
stora förluster för fiskarna på grund av mindre 
fångster och förstörda fiskeredskap.

Förslagsställarna har riktat strålkastarljuset 
mot en mycket allvarlig fråga, som sam m anhäng
er med den miljöproblematik som togs upp under 
generaldebatten vid fjolårets session i Helsing
fors. Därför är det värdeullt att den norska dele
gationen har tagit initiativ till det medlemsförslag 
som vi nu behandlar.

Flera talare förordade i sam band med en fråge- 
debatt i ärendet under Helsingforssessionen en 
kraftfull och snabb behandling av detta förslag. 
Social- och miljöutskottet har efterkommit den
na önskan. Bl. a. har utskottet den 24 juni besökt 
Fiskeridirektoratets Havsforskningsinstitut i Ber
gen och där fått en orientering om dels havsför- 
oreningsproblemen, dels sälinvasionen vid N or
ges kust. Forskarna påpekade att orsaksförhål- 
landene var osäkra och hade sam band med 
många yttre miljöfaktorer. Utskottet har givetvis 
tagit fasta på dessa upplysningar i sin fortsatta 
beredning av detta ärende.

Fru president! Utskottet noterar att det stora 
flertalet remissinstanser synes anse att det finns 
behov av ökad forskning kring sälbestånden och 
de ekologiska sam manhangen i de nordliga ha
ven. Utskottet anser att ett åtgärdsprogram  bör 
bygga på en realistisk bedömning av orsakerna, 
något som ställer krav på om fattande forskning 
då de ekologiska sam manhangen i de norra haven
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är komplicerade. Även klimatologiska förhållan
den bör bedömas i en sådan undersökning.

Utskottet anser a tt problemets komplexitet 
ställer stora krav på den nödvändiga forskningen 
och att denna därför bör inledas med en för
undersökning och formulering av ett antal hypo
teser, som kan kontrolleras genom de undersök
ningar som därefter företas.

Utskottet anser vidare att beslut om konkreta 
åtgärder för att förhindra en ny sälinvasion bör 
invänta mer definitiva forskningsresultat för att 
åtgärderna skall få avsedd verkan.

Utskottet hemställer därför att Nordiska rådet 
rekommenderar Nordiska ministerrådet att in
tensifiera forskningen kring sälbestånden och 
sambanden mellan sälarna och det m arina eko
systemet.

Jag ber därför, fru president, att få yrka bifall 
till denna hemställan, som ett enigt social- och 
miljöutskott ställt sig bakom.

Margrete Auken: Fru præsident! Der har væ
ret nogen tvivl om, hvorvidt den rekom m anda
tion, som Social- og Miljøudvalget har lagt frem, 
har støtte også fra de grønne organisationer, også 
fra folk, der kommer fra Greenpeace og Verdens
naturfonden osv. For at der ikke skal herske no
gen tvivl, vil jeg sige: forslaget har klart vor støt
te. Vi betragter det som en helt nødvendig måde 
at gribe sagen an på, at man kommer i gang med 
den nødvendige forskning om sælbestanden og 
om sammenhængen med det øvrige marine øko
system. Dette være blot sagt for tydelighedens 
skyld, og for at vi ikke senere hen skal komme i 
vanskeligheder, fordi man fejltolker, hvad der 
sker.

Sjøthun: Det er prisverdig at forslag om økt 
forskningsinnsats blir ta tt opp og stemt over i 
Nordisk Råd. I den nordligste delen av dette lan
det opplever vi nå den største folkeflytting vi har 
hatt etter krigen. Vi mener, uten at det er forsket 
på det, at det er de manglende fiskeressurser som 
gjør dette. At det siste år ble ta tt opp mellom 
60.000 og 80.000 sel i fiskernes garn, borger for at 
det er nødvendig å komme i gang med et forsk
ningsprosjekt.

Jeg er glad for at også Greenpeace kan støtte 
dette. Det var et framskritt.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde

votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Lennart A ndersson, M argareta 

Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete Auken, Jo 
Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, 
Ilkka-Christian Björklund, Gustav Björkstrand, 
E iðurG uðnason, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl- 
Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, 
Arne Gadd, Knud Glønborg, Lilli Gylden
kilde, Søren H ansen, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per Olof Håkansson, Åsa Solberg 
Iversen, Olof Jansson, Anker Jørgensen, Brit 
Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen. Arvo 
Kemppainen, Sakari Knuuttila, Theo Koritzin- 
sky, Jacob Lindenskov, Anna-Kaarina Louvo, 
Grethe Lundblad, Helge Adam Møller, Kjeld 
Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, 
Hans Nyhage, Olafur G. Einarsson, Óli Þ. 
Guðbjartsson, Saara-M aria Paakkinen, Påll Pé- 
tursson, Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Kimmo 
Sasi, Asbjørn Sjøthun, Otto Steenholdt, Ingrid 
Sundberg. Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson. 
H ara ldS ynnes.JanP .S yse , Karin Söder, Bern
hardt Tastesen, Eeva Turunen, Valgerður Sver- 
risdóttir, M arjatta Väänänen, Lena Öhrsvik, 
Olle O strand och Kåre Øvregård.

Riitta Järvisalo-Kanerva och Anneli Jäätteen- 
mäki avstod frå n  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, Dorte Bennedsen, Hallgrim Berg, 

Carl Bildt, Johan Buttedahl, Einar Førde, Guð- 
rúnH elgadóttir,Thor-E irik  Gulbrandsen, Hagen 
Hagensen, Flemming Hansen, Ivar Hansen, 
Margit Hansen-Krone, Wiggo Komstedt, Preben 
Lange, Agnar Nielsen, Hans Petersson, Kristen 
Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, A rne Skauge, Rei- 
u lf Steen, Sverrir Hermannsson, Peder Sønderby, 
Anders Talleraas, Ole Gabriel Ueland och Lars 
Werner.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 60 röster. 2 m edlem mar avstod från  att rös
ta.

Mötet avbröts kl. 19.02 och återupptogs tors
dagen den 10 m ars kl. 09.00.
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Ilkka-Christian Björklund övertog härefter 
ledningen av förhandlingarna.

Ändringar i medlemslistan

Det anmäldes, att Carl Bildt läm nat sessionen 
och ersatts av Siri Häggmark, att Elsi Hetemäki- 
O lander för del av denna dag läm nat sessionen 
och ersatts av Riitta Saastamoinen, att Elver 
Jonsson återtagit sin plats i rådet och att Marga
reta Andrén läm nat sessionen, att Thea Knutzen 
återtagit sin plats i rådet och att Hallgrim Berg 
läm nat sessionen, att Hans Petersson läm nat ses
sionen och ersatts av M argareta Andrén samt att 
Olle Ö strand för denna dag läm nat sessionen och 
ersatts av Hans Pettersson. Det anmäldes vidare 
att O ddrunn Pettersen fr. o. m. denna dag ersätts 
av Ernst Wroldsen i stället för av Thor-Eirik Gul
brandsen samt att E inar Førde läm nat sessionen 
och ersatts av Thor-Eirik Gulbrandsen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

20
A 799/s: M edlemsförslag om  decentraliserat 
samarbete om  miljöskyddsfrågor

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi
nisterrådet att vidta åtgärder för att initiera ett 
decentraliserat sam arbete om miljöskyddsfrågor 
i Norden.

Grethe Lundblad (social- och miljöutskottets 
talesman): Herr president! Jag skall försöka att 
föregå med gott exempel och hålla ett mycket 
kort anförande.

Det medlemsförslag om decentraliserat sam
arbete i miljöskyddsfrågor som vi nu skall be
handla är intressant så till vida att förslagsställa
ren är en av de nordiska miljöministrar som nu 
skall vara aktiva när det gäller att initiera det 
samarbete mellan och inom industribranscher 
och kommuner i Norden som han har föreslagit. 
Förslaget är intressant också med tanke på att det 
i remissyttrandena över det har fram förts många 
värdefulla synpunkter. Jag vill speciellt påpeka 
att Norges industriförbund önskar att ett mer en
hetligt regelverk skapas i nordiskt samarbete på

miljöområdet.
En del av de frågor som tas upp i dag i an

slutning till social- och miljöutskottets ärenden 
berör just brister i det decentraliserade sam arbe
tet på regionalt plan, mellan industribranscher 
och mellan myndigheter i Norden på om råden 
med likartade problem, där m an borde kunna 
utnyttja varandras förutsättningar. M an kan 
nämligen spara mänsklig arbetsinsats och pengar 
på att utnyttja varandras kunskaper och utveckla 
former för samarbete mellan branscher. Allt nor
diskt samarbete behöver inte försiggå på central 
nivå mellan regeringar i olika länder. Man kan 
mycket väl tänka sig att m inisterrådet initierar 
former för sam arbete på branschnivå och mellan 
kommuner eller andra myndigheter i Norden.

Utskottet har mot denna bakgrund ställt sig 
positivt till medlemsförslaget och tillstyrker att en 
rekom mendation i enlighet med medlemsförsla- 
gets lydelse antas av rådet. Med detta, herr presi
dent, yrkar jag bifall till social- och m iljöutskot
tets förslag om att ministerrådet rekommenderas 
att vidta åtgärder för att initiera ett decentralise
rat samarbete beträffande miljöskyddsfrågor i 
Norden.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta 

A ndrén, Ylva Annerstedt, Margrete Auken, Jo 
Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, 
Ilkka-Christian Björklund, Gustav Björkstrand, 
Johan Buttedahl, Eiöur Guönason, Lahja Ex
ner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne 
Fredheim, Arne Gadd, Knud Glønborg, Guðrún 
H elgadöttir, Thor-Eirik Gulbrandsen, Lilli Gyl
denkilde, Flemming Hansen, Ivar Hansen, Sø
ren H ansen, Per Olof H åkansson, Siri Hägg
mark, O lof Jansson, Elver Jonsson, Riitta Järvi
salo-Kanerva, Anneli Jäätteenm äki, A nker Jø r
gensen, Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgens
en, Arvo Kemppainen, Thea K nutzen, Sakari 
Knuuttila, Jacob Lindenskov, Grethe 
Lundblad, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nils
son, Mats Nyby, Hans Nyhage, Ólafur G. Ei- 
narsson, Óli Þ. G uðbjartsson, Saara-M aria 
Paakkinen, Päll Pétursson, Hans Pettersson, Kaj 
Poulsen, Kristen Poulsgaard. Heikki Riihijärvi, 
Mirja Ryynänen, Riitta Saastam oinen, Asbjørn
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Sjøthun, Ingrid Sundberg, K arl-Erik Svartberg, 
Sten Svensson, Sverrir H erm annsson, Jan P. 
Syse, Karin Söder, Peder Sønderby, Bernhardt 
Tastesen, Ole Gabriel Ueland, M aijatta Vää
nänen, Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik och Kåre 
Øvregard.

Frånvarande var:
Esko Aho, Dorte Bennedsen, Mikko Elo, Fla

gen Hagensen, Margit Hansen-Krone, Liisa Hil- 
pelä, Asa Solberg Iversen, Wiggo Komstedt, 
Theo Koritzinsky, Preben Lange, Anna-Kaarina 
Louvo, Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, 
Kimmo Sasi, Arne Skauge, Reiulf Steen, Otto 
Steenholdt, H arald Synnes, Anders Talleraas, 
Eeva Turunen, Valgerður Sverrisdóttir och 
Lars W erner.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 65 röster.

A  809/s: M edlemsförslag om  åtgärder för en 
bättre miljö

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför- 
slaget antar följande rekommendationer:

1. Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
ministerrådet

att sam manställa nordiska erfarenheter om ef
fekter på havet av näringstillförsel och utsläpp av 
kemiska substanser samt initiera ev. komplette
rande forskning härom

att starta ett långsiktigt FoU-projekt om skogs
skadorna och metoder för att förebygga dem,

att undersöka möjligheterna att i ökad ut
sträckning använda ekonomiska styrmedel i mil
jöpolitiken, t. ex. att genom skatterabatter stimu
lera till en minskning av avgasutsläppen i trafiken 
eller genom miljöskyddsavgifter stimulera till 
minskning av olika slags utsläpp.

2. Nordiska rådet rekom menderar de nordiska 
ländernas regeringar

att i ökad grad inrikta utvecklingsbiståndet på 
lösande av miljöproblem i tredje världen.

Till utskottets betänkande hade Dorte Benned
sen och Lilli Gyldenkilde fogat ett särskilt y ttran
de.

Sten Svensson (social- och miljöutskottets ta 

lesman): Herr president! Social- och m iljöutskot
tet har behandlat medlemsförslaget A  809/s om 
åtgärder för en bättre miljö.

I medlemsförslaget görs en översikt över hela 
m iljöområdet. Frågor om miljöskyddsavgifter 
som styrmedel och internationella miljöproblem, 
särskilt i anslutning till u-landsbiståndet, tas upp. 
Vad gäller finansieringen föreslås att miljön mås
te ges prioritet i den nordiska budgetbehandling
en med att detta i väsentlig utsträckning bör ge
nomföras genom en om prioritering. Denna fråga 
hänskjuter emellertid utskottet till budgetbe
handlingen i budget- och kontrollutskottet.

Medlemsforslagets yrkanden täcker flera av de 
insatsom råden som avses ingå i ministerrådets 
kommande sam arbetsprogram  på miljöområdet 
respektive havsmiljön. Praktiskt taget alla re
missinstanser som inkommit med yttranden ser 
positivt på medlemsforslagets syfte. Förslaget att 
sammanställa nordiska erfarenheter om effekter 
på havet av näringstillförsel och utsläpp av kemis
ka substanser samt initiera eventuell komplette
rande forskning kan ses som en komplettering till 
de av ministerrådet föreslagna insatserna mot 
jordbrukets föroreningseffekter.

Förslaget om ett långsiktigt FoU-projekt om 
skogsskadorna och metoder för att förebygga 
dem ligger också i linje med ministerrådets in
tentioner. U tskottet har ingen invändning mot 
dessa delförslag men anser att man redan nu kan 
gå längre i att ställa krav på industrin. Utskottet 
vill därför även tillstyrka medlemsforslagets yr
kande om en rekom mendation att med olika åt
gärder stimulera en långtgående rökgasrening.

Utskottet finner medlemsforslagets yrkanden 
beträffande ekonomiska styrmedel intressanta. 
Sålunda föreslås rekom m endationer till minister
rådet att genom skatterabatter stimulera till en 
minskning av avgasutsläppen i den befintliga for
donsparken samt att undersöka möjligheterna att 
införa miljöskyddsavgifter i de nordiska länder
nas miljöskyddslagstiftningar.

Utskottet noterar att remissinstanserna ej är 
eniga beträffande värdet av skatterabatter re
spektive miljöskyddsavgifter men anser att dessa 
typer av ekonomiska styrmedel ändå bör under
sökas. Skatterabatter tillämpas t. ex. i Sverige 
dels i bensinskatten i form av olika skattesatser 
för blyfri respektive annan bensin, dels i försälj
ningsskatten på m otorfordon i form av lägre skatt 
för personbilar med katalytisk avgasrening. Syf
tet är att stimulera användning av blyfri bensin
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och avgasrenade bilar.
Syftet med miljöskyddsavgifter bör vara att 

med eller utan sam band med koncessionsvillkor 
stimulera företag och enskilda till minskade ut
släpp av olika slag. En modell är att en sanktions- 
avgift uttas vid alla överträdelser av koncessions
villkor, oavsett om överträdelsen m edfört ekono
misk fördel eller ej. Den skulle också bli ganska 
enkel att administrera.

Utskottet hemställer därför att Nordiska rådet 
rekom menderar Nordiska ministerrådet att sam
manställa nordiska erfarenheter om effekter på 
havet av näringstillförsel och utsläpp av kemiska 
substanser samt initiera eventuell kom pletteran
de forskning härom , att starta ett långsiktigt 
FoU-projekt om skogsskadorna och metoder för 
att förebygga dem, att undersöka möjligheterna 
att i ökad utsträckning använda ekonomiska styr
medel i miljöpolitiken, t. ex. att genom skattera
batter stimulera till en minskning av olika slags 
utsläpp, samt att Nordiska rådet rekommenderar 
de nordiska ländernas regeringar att i ökad grad 
inrikta utvecklingsbiståndet på lösande av miljö
problem i tredje världen.

H err president! Jag ber att få yrka bifall till 
u tskottets hemställan på samtliga punkter.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets första förslag till rekom mendation.

För utskottets första förslag till rekom menda
tion röstade:

Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 
M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Jens Bil
grav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav Björkstrand, Johan Butte- 
dahl, Eiður Guönason, Lahja Exner, Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Flemming Hansen, Li- 
isa Hilpelä, Per Olof H åkansson, Siri Hägg
mark, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, Elver 
Jonsson, Riitta Järvisalo-K anerva, Anneli Jäät- 
teenm äki, Brit K ørgensen, Ragna Berget Jør
gensen, Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, G re
the Lundblad, Barbro Nilsson, Mats Nyby, 
Hans Nyhage, Olafur G. Einarsson, Oli Þ. 
G uöbjartsson, Saara-M aria Paakkinen, Hans 
Pettersson, Riitta Saastamoinen, Ingrid Sund
berg, Karl-Erik Svartberg, Sten Svensson, Jan 
P. Syse, Karin Söder, Eeva Turunen, Ole G ab
riel Ueland, M arjatta Väänänen, Ernst Wrold-

sen och Lena Öhrsvik.

M ot rekom m endationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

M argrete Auken, Guðrún H elgadöttir, Lilli 
Gyldenkilde, Ivar Hansen, Søren Hansen, Anker 
Jørgensen, Arvo Kemppainen, Jacob Lindens
kov, Kjeld Rahbæk Møller, Kaj Poulsen, Bern
hardt Tastesen och Lars W erner avstod från  att 
rösta.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Dorte Bennedsen, Mikko Elo, 

Thor-Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen, 
Margit Hansen-Krone, Wiggo Komstedt, Theo 
Koritzinsky, Preben Lange, Anna-Kaarina Lou
vo, Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, Påll Pé- 
tursson, Heikki Riihijärvi, M irja Ryynänen, 
Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, A rne Skauge, 
Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Sverrir Hermanns- 
son, H arald Synnes, Peder Sønderby, Anders 
Talleraas, Valgerður Sverrisdöttir och Kåre 
Øvregård.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 48 röster m ot 1. 12 m edlem m ar avstod från  
att rösta.

H ärefter företogs votering medelst voterings
apparat beträffande utskottets andra förslag till 
rekom mendation.

För utskottets andra förslag till rekom m enda
tion röstade:

Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 
M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, Jens Bil- 
grav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav Björkstrand, Johan Butte- 
dahl, Eiöur Guönason, Lahja Exner, K arl-Gun
nar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim , Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Flemming H ansen, Ivar 
Hansen, Søren H ansen, Liisa Hilpelä, Per Olof 
Håkansson, Siri Häggmark, Åsa Solberg, Iver
sen, Olof Jansson, Elver Jonsson, Riitta Järvisa- 
lo-Kanerva, Anneli Jäätteenm äki, Thea 
Knutzen, Sakari Knuuttila, G rethe Lundblad, 
Barbro N ilsson, Mats Nyby, Hans Nyhage, 
Ólafur G. Einarsson, Saara-M aria Paakkinen, 
Hans Pettersson, Mirja Ryynänen, Asbjørn Sjø
thun, Ingrid Sundberg, Karl-Erik Svartberg, 
Sten Svensson, Sverrir H erm annsson, Jan P.
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Syse, Karin Söder, Peder Sønderby, Eeva Tu
runen, Ole Gabriel Ueland, M arjatta Väänänen, 
Lars W erner, Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik 
och Kåre Øvregard.

M ot rekom mendationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

M argrete Auken, Guðrún H elgadóttir, Lilli 
Gyldenkilde, Anker Jørgensen, Arvo Kemppai
nen, Jacob Lindenskov, Kjeld Rahbæk Møller, 
Kaj Poulsen och Bernhardt Tastesen avstod från  
att rösta.

Frånvarande var:
Jo Benkow, D orte Bennedsen, Mikko Elo, 

Thor-Eirik Gulbrandsen, Flagen Flagensen, 
Margit Hansen-Krone, Brit Jørgensen, Ragna 
Berget Jørgensen, Wiggo Komstedt, Theo Korit- 
zinsky, Preben L ange, Anna-Kaarina Louvo, 
Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, Óli Þ. 
G uðbjartsson, Påll Pétursson, Heikki Riihijärvi, 
Kimmo Sasi, Riitta Saastam oinen, Arne Skau- 
ge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Harald Syn- 
nes, Anders Talleraas och Valgerður Sverris- 
dóttir.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 52 röster m ot 1. 9 m edlem mar avstod från  
att rösta.

22
A  818/s: M edlemsförslag om  årlig lägesrapport 
på m iljöpolitikens område

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet med anledning av medlemsför
slaget antar följande rekom mendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska mi
nisterrådet att årligen framlägga en lägesrapport 
på miljöpolitikens om råde inför Nordiska rådet.

Marjatta Väänänen (social- och m iljöutskot
tets talesman): Herr president! Det har här kom
mit fram hur viktigt det är att det skapas en nor
disk miljöpolitik och att det tas ett helhetsgrepp 
i miljöfrågorna. Social- och m iljöutskottet har 
flera gånger framhållit att föroreningarna och 
andra miljöförstörande utsläpp måste bekämpas 
både nationellt, nordiskt och internationellt. 
Inom hela miljöområdet bör följas den metod 
som används i arbetet inom ECE-konventionen

om gränsöverskridande luftföroreningar, nämli
gen att identifiera den utsläppsnivå som naturen 
tål och inrikta m iljöarbetet på att begränsa ut
släppen till denna nivå. Enligt u tskottet bör den
na princip också ingå i det sam arbetsprogram  på 
m iljöområdet som förbereds och bilda grundval 
för nordiskt agerande på internationellt plan. I 
medlemsförslaget tas även upp frågan om freo
ner och utskottet har noterat med tillfredsställelse 
att ministerrådet antagit en reduktionsplan för 
CFC och verkar internationellt i anslutning till 
det s .k . M ontreal-protokollet om reduktion av 
CFC-utsläpp.

Social- och m iljöutskottet vill understryka 
medlemsforslagets hemställan att de nordiska re
geringarna borde utarbeta en gemensam strategi 
för att effektivisera det internationella miljö- 
vårdssamarbetet. Social- och miljöutskottet fin
ner det viktigt att de nordiska politikerna går i 
spetsen för en nordisk miljöpolitik.

För att politikerna skall kunna lyfta upp miljö
frågorna med hög prioritet ställs ökade krav på 
rapporteringen som nu sker i ministerrådets be
rättelse C 1. De nordiska regeringarna borde rap
portera vad som på nationellt plan uppnåtts på 
miljöom rådet under det gångna året. Varje rap
port bör också ange läget vad gäller ratifikatio
nen av internationella avtal på m iljöom rådet. 
Rapporterna bör lätt kunna jäm föras med var
andra. Social- och m iljöutskottet vill att Nordis
ka ministerrådet framlägger varje år inför Nor
diska rådet en rapport som grund för debatt och 
konkreta beslut.

Herr president! Med dessa ord yrkar jag bifall 
till social- och m iljöutskottets förslag till åtgär
der.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom m endation.

För rekom m endationen röstade:
Lennart Andersson, M argareta A ndrén, Ylva 

Annerstedt, M argrete Auken, Jens Bilgrav-Niel- 
sen, G unnar Björk, Ilkka-Christian Björklund, 
Gustav B jörkstrand, Johan Buttedahl, Eiður 
Guðnason. Mikko Elo, Karl-Gunnar Fager- 
holm, Kjell Magne Fredheim, Arne Gadd, Knud 
Glønborg, Guðrún Helgadóttir, Lilli Gyldenkil
de, Flemming H ansen, Ivar H ansen, Søren 
H ansen, Per O lof H åkansson, Siri Håggmark, 
Olof Jansson, E lver Jonsson, Riitta Järvisalo-
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Kanerva, Anker Jørgensen. Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, 
Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, Jacob Linden
skov, Grethe Lundblad, Kjeld Rahbæk Møller, 
Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans Nyhage, 
Ólafur G. Einarsson, Óli Þ. G uðbjartsson, 
Saara-M aria Paakkinen, Kaj Poulsen, Milja 
Ryynänen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, Ing
rid Sundberg, Karl-Erik Svartberg, Sten Svens
son, Karin Söder, Peder Sønderby, Bernhardt 
Tastesen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, 
Valgerður Sverrisdóttir, M aijatta Väänänen, 
Lars W erner, Ernst W roldsen och Lena 
Ohrsvik.

Frånvarande var:
Esko Aho, Svein Alsaker, Jo Benkow, Dorte 

Bennedsen, Lahja Exner, Thor-Eirik G ulbrand
sen, Hagen Hagensen, Margit Hansen-Krone, 
Liisa Hilpelä, Åsa Solberg Iversen, Anneli Jäät- 
teenmäki, Wiggo Komstedt, Wiggo Komstedt, 
Theo Koritzinsky, Preben Lange, A nna-Kaarina 
Louvo, Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, Påll 
Pétursson, Hans Pettersson, Kristen Poulsgaard, 
Heikki Riihijärvi, Riitta Saastamoinen, Arne 
Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Sverrir 
Hermannsson, Harald Synnes, Jan P. Syse, A n
ders Talleraas och Kåre Øvregard.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 57 röster.

23
C 13/s: Berättelser på social- och miljöutskottets 
verksamhetsområde 1986

Social- och mijlöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet lägger berättelserna till handling
arna.

Utskottets förslag bifölls.

24
E-saker
E 13: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
upprättande av en arbetsgrupp som  verkar för att 
alkoholfrågan blir ett eget insatsområde i FN- 

systemet1

Alsaker: Æ rede president! Jeg skal få lov å 
stille følgende spørsmål til M inisterrådet:

Bør Nordisk M inisterråd nedsette en arbeids
gruppe som virker for at alkoholspørsmålet blir et 
' Frågan  tryckt 5. 3018.

eget satsningsområde innen FN -system et i be
gynnelsen av 1990-tallet?

Minister Helena Pesola: Ä rade president! Frå
geställaren utgår från att alkoholproblemen för
utsätter aktiva sam ordnade åtgärder på det inter
nationella planet för att m an skall kunna tackla 
problemen på ett effektivt sätt. Erfarenheterna 
gällande det internationella sam arbetet på narko
tikaom rådet talar för att man på det internatio
nella planet kan medverka till att hindra rusme- 
delsproblem i olika delar av världen. Frågeställa
ren påpekar också mycket riktigt att narkotika
frågan fått en klart definierad status inom 
FN-systemet genom att det finns särskilda narko
tikakonventioner som reglerar basen för sam ar
betet samt i och med att det finns en särskild 
narkotikakommission som för närvarande sam
m anträder årligen för att behandla hithörande 
ärenden.

Alkoholfrågan har dessvärre blivit mycket 
styvmoderligt behandlad inom FN-systemet. I 
själva verket är alkoholfrågorna för närvarande 
inte alls förankrade inom FN-sekretariatet. Där
emot har alkoholfrågan uppm ärksam m ats i en 
del program i vissa särorganisationer, såsom 
t. ex. inom världshälsoorganiationen, internatio
nella arbetsorganisationen och inom FN:s orga
nisation för utbildning, vetenskap och kultur.

Dessutom har alkoholfrågan uppm ärksam 
mats inom FN :s kommission för social utveckling 
på initiativ från de nordiska ländernas sida. Sena
re har som känt hållits en europeisk regional kon
ferens om socialpolitisk utveckling, vilken hölls i 
Warszawa. I denna konferens uppnåddes enighet 
om att uppta alkoholspörsmål på det interregio- 
nala FN-konsultationsm ötet som hölls i Wien i 
september i fjol. 1 besluten från konsultationerna 
nämns alkoholfrågan som ett sam arbetsområde 
på regionalt plan men inte bara vad gäller inter
regional! samarbete.

En positiv utveckling kan noteras inom WHO 
där alkoholfrågan ingår i organisationsprogram 
met ” Hälsa för alla år 2000” , vilket om fattats av 
samtliga nordiska länder. Enligt en av m ålsätt
ningarna bör man i alla medlemsländer gå in för 
en betydlig nedgång i konsumtionen av alkohol. 
Enligt W HO:s program kan målet uppnås genom 
att man går in för program som syftar till att 
reducera alkoholkonsumtionen med minst 25 % 
fram till år 2000.

Inom W HO har man således tagit fram de
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verkningar som alkoholen har på folkhälsan, var
vid m an också pekat på de risker som är för
knippade med alkoholbrukets utbredning i tredje 
världen.

Vad beträffar de sociala sidorna av alkohol
bruket är situationen en annan. Såsom redan an
tytts har frågan förts fram i olika sam m anhang i 
de olika relevanta FN-organen och i vissa sär- 
organisationer. Frågan har m ött viss förståelse, 
exempelvis kan nämnas att ILO:s arbetskonfe- 
rens i juni 1987 antog en resolution om åtgärder 
mot alkohol- och narkotikam issbruk i arbete och 
samhället.

Förslaget har gjorts på initiativ av Finland, Is
land, Norge och Danmark. Social- och hälso
vårdsministerierna i de olika nordiska länderna 
har etablerat ett nära samarbete för att se på vad 
som kan göras för att man på ett bättre sätt skall 
kunna behandla de sociala spörsmålen inom FN- 
systemet och FN -sekretariatet. Resultaten av des
sa diskussioner har rapporterats till respektive u t
rikesministerier och meningen är att frågorna blir 
avhandlade i anslutning till det arbete som för 
närvarande pågår för ett effektiviserande organ 
som underlyder FN :s ekonomiska och sociala råd 
ECOSOC.

Det är i sam m anhanget värt att notera att hela 
FN-organisationen är föremål för översyn i och 
med att organisationen befinner sig i en ekono
misk krissituation. Det är också mot den bak
grunden man bör överväga på vilket sätt man kan 
gå vidare i just denna fråga.

A lkoholfrågan är föremål för löpande sam
arbete mellan fackministerierna i respektive län
der och dryftas regelbundet vid möten mellan 
representanter för ministerier och centrala äm 
betsverk.

Med stöd av vad som ovan sagts om redan 
vidtagna åtgärder på det internationella, nordis
ka och nationella planet anser ministerrådet att 
det inte föreligger något behov av att inrätta en 
särskild arbetsgrupp inom detta område. Minis
terrådet anser att de intentioner som belyses i 
frågan till ministerrådet kan realiseras dels ge
nom en effektiv sam ordning av nordiska insatser i 
de relevanta FN-organen och i de olika särorgani- 
sationerna och dels med stöd av det löpande sam
arbetet som för närvarande förekommer mellan 
de berörda fackministerierna i de olika nordiska 
länderna.

Alsaker: Æ rede president! Jeg takker statsrå

den for et godt og positivt svar. Jeg merket meg 
med tilfredshet statsrådens understrekning av at 
alkoholspørsmålet vil bli fortløpende drøftet i de 
faste møtene mellom sosialministrene — videre at 
de nordiske landene vil sam ordne sin innsats i 
ulike internasjonale organer, herunder også i FN, 
som f. eks. i FN:s økonomiske og sosiale råd. 
Dette er nødvendig hvis vi skal nå vårt felles mål 
om å redusere alkoholforbruket med 25 pst. fram 
mot år 2000.

Nedsettelse av en egen arbeidsgruppe i nordisk 
regi, slik jeg foreslo, er jo  i seg selv ikke noe 
selvstendig mål. Det som betyr noe, er at de nor
diske land i sin internasjonale politikk på dette 
feltet virkelig satser fordi alkoholspørsmålet i in
ternasjonal sammenheng ikke har fått den status 
og faste organisatoriske plass som f. eks. narkoti
kaspørsmålet har fått. Jeg kan derfor love at vi 
med interesse vil følge M inisterrådets ulike initia
tiv og tiltak på dette saksfeltet.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 16: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
epidemiologiskt bevakningssystem 1

Marjatta Väänänen: Fru president! Miljöas
pekterna har visserligen i viss mån tagits in i be
handlingen i epidemiologiskt bevakningssystem , 
men endast i den mån de hör hemma i cancerpro
gram met. I utskottets betänkande över medlems
förslaget talades även om andra miljöbetingade 
sjukdom ar än cancer och missbildning samt om 
problem kring m iljödata, vilket utskottet ansåg 
vara den svåraste delen i hela frågan.

Utskottets avsikt var att få till stånd ett utbyte 
mellan hälso- och m iljösektorerna, dvs. ett tvär- 
fackligt samarbete, därför vill jag ställa följande 
fråga till ministerrådet:

Hur avser ministerrådet att tillgodose den tvär
fackliga aspekten i arbetet med ett epidemiolo- 
giskt bevakningssystem?

M inister Guðmundur Bjarnason: Fru præsi
dent! Forslaget om at etablere et system for epide
miologisk overvågning i de nordiske lande har sin 
baggrund i et ønske om at kortlægge sam men
hængen mellem de forskellige m iljøfaktorer og 
sundhedstilstanden. Det er jo efterhånden blevet 
mere kendt, at mikroorganismer, kemiske stof
fer, ioniseret stråling og andre miljøfaktorer kan 
give anledning til sundhedsrisici. Det samme gæl-

1 Frågan tryckt s. 3022.
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der personlig livsstil, boligmiljø, arbejdsmiljø 
osv., som det jo  også fremgår af det nye sam
arbejdsprogram for social- og sundhedsområdet.

Det er derfor vigtigt at tilvejebringe et epide
miologisk materiale, som tillader sikre årsags
slutninger på dette område. Og det har i denne 
forbindelse været en motivering for forslagsstil
lerne til forslag om et epidemiologisk overvåg
ningssystem, at de nordiske lande ikke hver for 
sig kunne udgøre en tilstrækkelig basis for et så
dant overvågningssystem.

M inisterrådet har taget udgangspunkt i, at når 
der endnu ikke i alle de nordiske lande var eta
bleret nationale basisenheder til overvågning, så 
ville det være af tvivlsom værdi at påbegynde 
etableringen af et fælles overvågningssystem.

Spørgsmålet om etablering af nationale over
vågningssystemer er derfor forelagt de respektive 
landes myndigheder inden for disse områder. 
Formålet hermed har været at få inform ation om 
forudsætningerne for et overvågningssystem ba
seret på fælles principper.

Med hensyn til det stillede spørgsmål kan jeg 
oplyse, at ministerrådet umiddelbart efter sessio
nen vil bede Nordisk Socialpolitisk Komité og 
Embedsmandskomiteen for M iljøforhold om at 
tage sagen op til overvejelse, bl. a. med henblik på 
en præcisering af udgangspunktet for en nordisk 
miljøprøvebank. Et alternativ kunne eventuelt 
være igangsættelse a f  et tværfagligt projekt til at 
undersøge forudsætningerne for etablering af 
overvågningssystem er på henholdsvis regionalt, 
nationalt og nordisk plan.

Ministerrådet påregner derfor at kunne rap
portere herom ved Nordisk Råds næste session i 
Stockholm 1989.

Marjatta Väänänen: Fru president! Jag får 
tacka ministern för det positiva svaret. Särskilt 
tackar jag för det sista avsnittet. Ministern lovar 
omedelbart arbete i frågan och rapportering i 
Stockholm nästa år. Vi i utskottet är glada över 
att ministern betonar också frågans tvärfackliga 
karaktär. Det var just detta vi ville ta fram.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 19: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
tillämpningen av den nordiska trygghetskonven- 
tionen1 

Anneli Jäätteenmäki: Fru president! Den nor-

1 Frå gan  tryckt s. 3026.

diska konventionen om social trygghet vilar på 
principen om likställdhet. D etta innebär bl. a. att 
en person som är sysselsatt i ett annat nordiskt 
land än bosättningslandet har rätt till dagpenning 
p. g. a. sjukdom och föräldraskap i sam m a om 
fattning och på sam ma villkor som landets egna 
medborgare.

Det finns uppenbara brister i den nordiska 
konventionen. D ärför vill jag ställa följande frå
ga:

Vilka åtgärder äm nar Nordiska ministerrådet 
vidta för att avhjälpa uppenbara brister i tillämp
ningen av den nordiska trygghetskonventionen 
när det gäller fallet där föräldrarna är försäkrade 
i skilda länder?

Statsrådet Gertrud Sigurdsen: Fru president! 
År 1982 trädde den nya nordiska konventionen 
om social trygghet i kraft. Den ersatte den gamla 
konventionen från 1955 med senare ändringar 
samt 1975 års överenskommelse om förmåner vid 
sjukdom, födelse och adoption. Syftet har hela 
tiden varit att ge medborgare i ett nordiskt land, 
som arbetar i eller besöker ett annat nordiskt 
land, samma sociala trygghet som det senare lan
dets medborgare.

Trygghetskonventionen måste naturligtvis byg
ga på existerande nationell lagstiftning i de en
skilda länderna. Detta kan — dess värre — i vissa 
fall ge upphov till skevheter av det slag som frå
geställaren ger exempel på, och detta på grund av 
den komplexitet som utm ärker vissa delar av våra 
länders socialförsäkringslagstiftning. Det är gi
vetvis viktigt a tt analysera sådana skevheter så att 
de enskilda länderna kan vidta åtgärder för att 
justera sin egen lagstiftning och så att man kan 
identifiera vilka problem som eventuellt måste 
lösas på nordisk basis. Jag kan för dagen inte säga 
om det påtalade problemet kan lösas genom en
bart unilaterala lagändringar eller om också en 
ändring av konventionen är påkallad.

Jag vill i sammanhanget näm na att nordiska 
socialpolitiska kommittén år 1986 fick sig före
lagd en promemoria om behovet av att gå igenom 
trygghetskonventionen och att kommittén i feb
ruari 1987 gav en utredare i uppdrag att kartlägga 
konventionens funktionssätt, särskilt med hän
syn till social- och hälsovårdens tjänster. Ärendet 
står på kommitténs dagordning när den om ett 
par veckor mötes här i Oslo. Jag utgår från att 
kommittén då också kommer att uppm ärksam 
ma det problem som frågeställaren har påpekat.
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Anneli Jäätteenmäki: Fru president! Jag vill 
tacka minister G ertrud Sigurdsen. Jag hoppas, 
att frågan tas upp vid kommitténs möte om ett 
par veckor och att kommittén vidtar snabba åt
gärder.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E4: Fråga till Danmarks regering angående åt
gärder mot gränsöverskridande luftföroreningar1

Gadd: Herr president! Jag har ställt en fråga 
till Danmarks regering som lyder: Vilka åtgärder 
vidtar Danmarks regering för att minska de häl
sovådliga utsläpp som förorsakas av de danska 
oljekraftverken och som leder till hälsorisker i de 
södra delarna av Sverige?

Minister Gammelgaard: Hr. præsident! Den 
danske regering er opm æ rksom  på udslippene fra 
danske oliefyrede kraftværker, og vi har derfor 
gjort en stor indsats for at begrænse disse, således 
at stort set alle danske oliefyrede kraftvæ rker i 
dag er omstillet til kulfyring. At udslippene fra 
danske oliefyrede kraftvæ rker skulle være a f en 
størrelseorden, så der skulle være direkte sund
hedsfare for befolkningen i den sydlige del af 
Sverige, må jeg derfor afvise.

1 Danmark begrænsede vi udslippene a f svovl
dioxid med ca. 30 pc t. i perioden 1970— 1980. De 
midler, der blev taget i anvendelse for at opnå 
denne reduktion, var brug af kul til elfremstilling 
i stedet for fuelolie samt udbygningen med kraft
varme. Det brændsel, der anvendes til elfremstil
ling i Danmark i dag, er for 94 pct.s vedkommen
de kul.

Derudover har vi efter 1980, hvor det samlede 
udslip af svovldioxid var 437.000 t, skærpet be
kendtgørelsen om svovl i brændstof. G ræ nsevæ r
dierne for svovlindholdet er nu følgende: fuelolie 
1.5 pct., gasolie 0,3 pct. og kul 1,2 pct.

Fra septem ber 1988 påregnes gennemført en 
yderligere skærpelse av værdierne.

Vi har endvidere vedtaget en lov om begræns
ning av udslip af svovldioxid fra kraftværker. 
Ifølge denne lov skal kraftværkernes svovlud
slip. der i 1980 var ca. 215.000 t, reduceres til 
125.0001 senest i 1995. Dette svarer til en reduk
tion på godt 40 pct.

Loven om begrænsning af svovludslip fra 
kraftværker og de skærpede bestemmelser om 
m aksimalindhold af svovl i brændsler har resulte- 

1 Frågan  tryckt s. 3007.

ret i, at udslippene i 1987 var nedbragt med godt 
30 pct. i forhold til 1980-niveauet, det vil sige til 
ca. 310.000 t. I 1995 vil svovludslippene samlet 
være nedbragt med mindst 50 pct.

Herudover har vi i Danmark nedsat et såkaldt 
svovldioxidudvalg. Udvalget har meddelt, at det 
er teknisk muligt at reducere kraftværkernes ud
slip af svovldioxid til 85.000 t i år 2005. Gennem
føres en sådan reduktion, vil udslippene i Dan
mark være nedbragt med ca. 60 pct. i år 2005 i 
forhold til det niveau, vi havde i 1980.

For så vidt angår udslippene af kvælstofoxider, 
er der i Danmark igangsat en udvikling, som vil 
føre til en væsentlig reduktion på længere sigt. 
Der er truffet beslutning om at nedbringe udslip
pene fra energisektoren med mindst 50 pct. inden 
år 2005.

Den udvikling, der er sat i gang, har inden for 
ECE-forhandlingerne givet Danmark grundlag 
for sammen med 5 andre lande at gå ind for 
væsentlige reduktioner. Fra dansk side har vi pe
get på en reduktion i størrelsesordenen 35 pct. i 
1998 set i forhold til 1985-niveauet.

Vi er altså opm ærksom m e på det spørgsmål, 
som medlemmet rejser, og vi har gjort en stor 
indsats for at løse problemerne og gør det fortsat.

Gadd: Herr president! Jag vill naturligtvis 
först tacka statsrådet G ammelgaard för hans svar 
— det hör till god takt och ton att börja så. Men 
jag måste säga att jag hade förväntat mig något 
mer av nordisk substans i svaret.

Jag har medvetet riktat frågan mot de hälso
vådliga utsläppen från danska oljekraftverk och 
får till svar att man nu eldar med kol, som om det 
inte i sig är värt att diskutera som en miljöfråga.

Jag får också svaret att den danska regeringen 
har ett program att fram till år 2005 nedbringa 
utsläppen väsentligt — man näm ner 50% . Den 
svenska regeringen har lagt fram en proposition 
härom veckan. Jag gör den bedömningen att det 
kommer att vara full parlam entarisk enighet i 
Sverige om att fram till 1995 minska exempelvis 
svavelutsläppen med mellan 85 och 90% . Det 
kommer ändå inte att sänka utsläppen över Syd- 
Sverige mer än till 35% , inte så litet beroende på 
utsläpp som kommer från Danmark.

Nu har vi parlam entariker i Sverige länge varit 
sysselsatta med att förverkliga de miljökrav som 
danska parlam entariker ställt på Sverige. Är det 
inte dags nu, statsrådet G ammelgaard, att dessa 
krav ställs också i Danmark? Skulle inte den
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danska regeringen kunna säga att man i Dan
mark skall till punkt och pricka följa de miljökrav 
som Sverige med stora kostnader arbetar på att 
uppfylla fram till 1995?

Om inte: varför, herr statsråd?

Ingrid Sundberg: Herr president! Jag begärde 
ordet därför att statsrådet Gammelgaard i sitt 
svar avvisar uppfattningen att utsläppen från de 
danska oljekraftverken skulle vara skadliga för 
befolkningen i Sydsverige.

Som skåning vill jag säga att det verkligen inte 
är jag själv som är i fara, men miljön — de skåns
ka skogarna och sjöarna — lider allvarligt av de 
danska utsläppen. Det blåser mycket över D an
mark och Sydsverige, och den vanligast förekom
mande vinden är västlig. Det är i Skåne som hu
vuddelen av 300.000 ton danska svavelförore
ningar hamnar. Det är våra bokskogar och barr
skogar som tar emot dem.

Nu säger statsrådet att svaveldioxidutskottet 
uppger att det är tekniskt möjligt att reducera 
svavlet til! 60%  år 2005. Ja, den tekniska möjlig
heten känner vi väl till också i Sverige, men stats
rådet gör i svaret en backning och säger: om man 
nu genomför denna reducering.

Då vill jag ställa frågan: hur stämmer detta 
med att de konservativa partierna i Europa för
bundit sig att före utgången av 1990-talet reduce
ra svavelutsläppen i Europa till 60%  jäm fört med 
1980 års utsläpp?

Statsrådet kan fråga, om fem år gör någon 
skillnad. Jo, det är fem år som för Sverige är 
utomordentligt betydelsefulla på grund av att den 
svenska regeringen har lagt fram ett olyckligt för
slag om tidigareavveckling av den svenska kärn
kraften, ett förslag som den danska opinionen är 
starkt medskyldig till. Det förslaget innebär att vi 
måste bygga egna kolkraftverk i Skåne, och de 
danska utsläppen kommer att läggas ovanpå våra 
egna.

Jag vill fråga om inte statsrådet står fast vid de 
konservativa europeiska partiernas överenskom
melse.

Minister Gammelgaard: Hr. præsident! Jeg vil 
blot sige til hr. A rne Gadd, at når medlemmet 
omtaler kulfyring, at det også kan være et pro
blem, at så understreger jeg altså, at vi har fastsat 
bestemmelser om indholdet af svovl i brændsler, 
og grænseværdien for svovl er for fuelolie 1,5 
pct., for gasolie 0,3 pct. og for kul 1,2 pct. Der er

altså også for kul fastsat skærpede bestemmelser 
for svovlindholdet, og fra september 1988, altså i 
år, påregnes gennem ført en yderligere skærpelse 
a f  disse værdier. Det vil altså sige, at vi meget 
stærkt går ind i at løse problemet, også gennem 
grænseværdierne for svovlindhold i alle de fors
kellige fyringsarter.

Og så vil jeg sige, og det gælder også fru Ingrid 
Sundberg, at jeg må gentage, at vi har gjort en 
meget stor indsats i D anm ark, der gøres en meget 
stor indsats i Danmark for at løse det problem, 
som er rejst, og det har altså også betydet, at 
svovludslippet fra kraftvæ rker er nedbragt med 
godt 30 pct. i 1987 i forhold til 1980-niveauet, og i 
1995 vil altså svovludslippene samlet være ned
bragt med mindst — jeg sagde mindst — 50 pct.

Og så er det rigtigt, at vi taler om en yderligere 
reduktion med hensyn til udslip a f  svovldioxid, 
således at vi i hvert fald er sikre på, at gennem
føres denne reduktion, så vil vi senest i år 2005 
have nedbragt udslippene i Danm ark med 60 pct. 
i forhold til 1980.

Jeg kan ikke se, der er den storeforskel på det, 
som hr. Arne Gadd og fru Ingrid Sundberg be
der om, og så det, vi rent faktisk gennemfører, og 
derfor mener den danske regering, at vi løser pro
blemet tilfredsstillende, og jeg mener også, de 
spørgende medlemmer bør være tilfredse med 
det svar, der her er givet.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil blot 
sige, at hele venstresiden i det danske Folketing er 
enig med spørgeren i, at der skal ske yderligere 
tiltag. Selvfølgelig har det hjulpet ganske meget 
at gå fra olie til kul, men det er slet ikke tilstræ k
keligt, og jeg vil derfor bede minister Lars P. 
Gammelgaard bekræ fte, at det er regeringens 
egen beslutning, at vi ikke stiller yderligere krav 
til kraftværkerne i D anm ark, skønt vi godt kun
ne, og skønt vi har fået tilskyndelse til det fra 
mange sider.

Jeg vil også godt bede ministeren bekræ fte, at 
det er EF, der i øjeblikket blokerer for, at vi i hele 
EF kan komme ned på et endnu lavere svovlind
hold i den tunge fyringsolie. Vi har arbejdet 
længe med det i det danske Folketing, vi har fak
tisk flertal for det i det danske Mijløudvalg, men 
vi blokeres i EF, hvorfor den meget store del af 
udslippet, som kommer fra andre EF-lande som 
jo  også belaster Sverige fortsæ tter. Jeg vil gerne 
bede minister Lars P. Gammelgaard bekræfte 
dette.
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Anker Jørgensen: Hr. præsident! Jeg mener, 
det er vigtigt at understrege, at netop denne parla
mentariske forsamling havde arrangeret en særlig 
luftforureningskonference i september 1986, og 
dér satte parlamentarikere fra 16 lande — det var 
de 5 nordiske lande, der havde arrangeret kon
ferencen — nogle mål med hensyn til bekæmpel
sen af luftforureningen i det store om råde, de 16 
lande udgør.

Vi har drøftet dette i det danske Folketing. Jeg 
håber også, m an i de andre parlamenter følger 
tingene op og gør opm æ rksom  på det, som parla
mentarikerne selv har stillet op som en m ålsæ t
ning. Vi har fået tvetydige udtalelser fra den 
danske miljøminister om, hvorvidt man overho
vedet kunne klare det.

Jeg vil altså lægge vægt på at understrege, at vi 
selv gennem vor parlamentarikerkonference har 
sat nogle mål op, og vil bede om , at også den 
danske minister understreger, at han er enig i 
målsætningerne. Det ville være mere afklarende, 
også for den hjemlige danske debat.

Gadd: Herr president! Det var lugnande att 
höra att den vänstra sidan i det danska folketinget 
delar den uppfattning som min fråga ger uttryck 
för. Det är ingen vidare bra reklam för att vara 
med i EG om det danska folketinget inte kan fatta 
beslut självständigt. Jag tror inte att det kan vara 
helt sant.

Men en del av min fråga besvarade inte stats
rådet Gammelgaard. Vore det inte ett gott exem
pel på fint och konkret nordiskt sam arbete om 
den danske ansvarige ministern sade: ” Jo, vi skall 
införa samma norm er som den svenska riksdagen 
snart är i färd med att an ta” ? Det vore väl ett 
samarbete långt utöver konferenser och vältalig
het kring nordiskt sam arbete, att verkligen göra 
någonting?

Minister Gammelgaard: Hr. præsident! Først 
til Margrete Auken. Regeringen har besluttet at 
gøre hele denne store indsats for bekæmpelse af 
udslip fra danske kraftværker, at foretage denne 
meget om fattende nedbringelse af svovludslippe
ne, og regeringen mener, at det er en meget om 
fattende indsats, der her gøres, og hvis man be
døm m er det objektivt, kan man efter min op
fattelse heller ikke have anden mening om det.

Jeg kan ikke umiddelbart se, at EF skulle blo
kere for noget i denne sag, og vil i øvrigt derefter 
til Anker Jørgensen sige, at jeg synes, det er me

get vigtigt, når Anker Jørgensen understreger de 
mål, som luftforureningskonferencen satte op, 
og jeg vil gerne sige, at regeringen arbejder netop 
med, og det arbejder vi jo  også på her i nordisk 
sam menhæng, med at følge op det og de mål, 
som arrangørerne af luftforureningskonferencen 
satte op.

Jeg synes, det var et meget vigtigt indlæg, An
ker Jørgensen her kom med på mødet om dette 
spørgsmål, og vi gør altså hvad vi kan for at følge 
op på det som arrangørerne af konferencen satte 
op som mål.

Og så skal jeg endelig sige til A rne Gadd: lad 
nu ikke dette blive en strid om ord. Hvis man 
prøver at se på de tal, jeg rent faktisk har frem
lagt, som regeringen arbejder efter at opnå. så 
kan jeg ikke se rettere, end at vi har det samme 
synspunkt med hensyn til nedbringelse af udslip
pene, med hensyn til nedbringelse a f  forurening
en fra vores kraftværker. Vi arbejder efter nøjag
tigt de samme mål, og så vidt jeg kan se, gør vi alt, 
hvad der overhovedet kan gøres.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E23: Fråga till Danmarks regering angående 
dansk efterlön vid bosättning i annat nordiskt 
land1

Grethe Lundblad: Herr president! Med stöd av 
den motivering som återfinns i handlingarna har 
jag ställt följande fråga till den danska regering
en:

Vilka åtgärder avser Danmarks regering att 
vidta för att dansk medborgare, som bosätter sig i 
annat nordiskt land, skall få behålla sin efterlön?

Minister Gammelgaard: Hr. præsident! Den 
danske efterløn kan ikke sidestilles med pension 
eller arbejdsløshedsforsikring. Der er tale om en 
specifik dansk arbejdsmarkedspolitisk foranstal- 
ning, der tager sigte på ældre arbejdstageres til
bagetrækning fra arbejdsm arkedet til fordel for 
unge arbejdsløse.

Ordningen bygger på et forsikringsprincip med 
bidrag fra såvel lønm odtagere som arbejdsgivere. 
Efterløn er derfor forbeholdt æ ldre medlemmer 
a f anerkendte danske arbejdsløshedskasser, der 
ønsker at forlade det danske arbejdsmarked før 
det 67. år. Ret til efterløn har medlemmer af 
anerkendte arbejdsløshedskasser, som er fyldt 60 
år, og som inden for de sidste 15 år sammenlagt 
1 Frå gan  tryckt s. JOJO.
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har været medlem a f en dansk arbejdsløsheds
kasse i mindst 10 år. Det er i loven fastsat, at det er 
en betingelse for at få udbetalt efterløn, at man 
har bopæl i Danmark. Statsborgerskabet er uden 
betydning.

Hensigten med kravet om, at medlemmet såvel 
ved tilkendelse som ved udbetaling af efterløn 
skal have bopæ l i D anm ark, er at sikre kontrol 
med, at efterlønsmodtagere ikke supplerer efter
lønnen ved arbejde i udlandet eller i øvrigt har 
indtægter, der efter arbejdsløshedsforsikringslo
vens bestemmelser kan have indflydelse på efter
lønnens størrelse. En ophævelse af kravet om bo
pæl i Danmark ville betyde, at mulighederne for 
at føre kontrol med disse efterlønsmodtageres ar
bejde og indtægter vil være forringet.

Det forekommer meget betænkeligt at afskaffe 
denne kontrolmulighed, dels fordi det ville bryde 
afgørende med generelle principper i efterløns
ordningen, dels ud fra et lighedssynspunkt, idet 
man næppe kan forestille sig at afskaffe denne 
kontrol for samtlige efterlønsmodtagere.

Det kan i den forbindelse nævnes, at Danmark 
sammen med et flertal a f  de øvrige EF-medlems- 
stater også har afvist et forslag om ændring af 
EF-forordning nr. 1408/71, der ville betyde, at 
der blev åbnet mulighed for eksport a f efterløn 
fra ét EF-land til et andet. Det har Danmark altså 
også afvist. Der er således ingen aktuelle planer 
om at ophæve de gældende betingelser for udbe
taling a f dansk efterløn.

Det kan tilføjes, at der ikke er noget i vejen for, 
at der kan udbetales efterløn til medlemmer, som 
tager kortvarigt ophold i udlandet under ferie el
ler lign. Ved længerevarende ophold i udlandet 
standses efterlønnen, og udbetalingen kan først 
genoptages, når medlemmet igen tager ophold i 
Danmark.

Men jeg understreger altså, at der er tale om en 
specifik dansk arbejdsmarkedspolitisk foran
staltning, der bygger på et forsikringsprincip med 
bidrag fra såvel lønmodtagere som arbejdsgivere.

Grethe Lundblad: Herr president! I nordiska 
sam m anhang har vi på olika vis försökt få bort 
alla bestämmelser som hindrar nordbor att flytta 
mellan länderna i Norden. Både i trygghetskon- 
ventionen och i den samarbetsöverenskommelse 
som har träffats om arbetslöshetsförsäkringen 
har vi bestämt att m an skall ha sin försörjning 
säkrad genom olika pensioner, bidrag och ersätt
ningar, även när man vistas i ett annat nordiskt

land.
Jag tycker därför att den danska efterlönen, 

som i prinpcip torde vara att betrakta såsom en 
form av tidig pensionering av arbetsmarknads- 
skäl, bryter mot de principer som vi tidigare har 
varit överens om. Man skyller på att kontroll
möjligheter saknas. Jag tycker emellertid att man 
inte kan jäm föra en vistelse i de nordiska länder
na med en vistelse i det övriga utlandet. Genom 
den nordiska arbetsmarknadskonventionen bor
de man kunna sköta kontrollen.

Jag vill understryka att min mening inte är att 
lägga mig i hur Danmark gör det möjligt att fri
ställa äldre arbetstagare och ge dem ersättning, 
Såsom medlem av Nordiska rådet måste jag 
emellertid säga att det är viktigt att m an inte 
spärrar ut äldre medborgare från de trygghets- 
överenskommelser som har träffats.

Man kan mycket väl tänka sig att äldre m änni
skor i Danmark med efterlön har sina barn i ett 
annat nordiskt land. Det kan vara en ensam stå
ende person i D anm ark, vars enda släkting är ett 
barn, som har bosatt sig i annat nordiskt land. 
Om den äldre då flyttar till det land där barnet 
bor, får denne äldre svårigheter med sin försörj
ning. Det stämmer alltså inte med de principer 
som brukar hävdas i Nordiska rådet.

Jag ber den danska regeringen att tänka efter 
ordentligt i denna fråga och försöka se till att 
nordiska lagar inte innehåller diskriminerande 
bestämmelser, som strider mot andra nordiska 
konventioner.

Minister Gammelgaard: Hr. præsident! Jeg vil 
gerne sige til fru Grethe Lundblad, at man kan 
altså ikke sidestille den danske efterløn med pen
sion eller med det, fru Lundblad sagde vedrøren
de tryghedsoverenskomst. Der er altså tale om en 
specifik foranstaltning, som man har betalt til. 
Det, det handler om , er, at vi ønsker at sikre 
ældre arbejdstageres tilbagetrækning fra det 
danske arbejdsmarked til fordel for unge arbejds
løse. Det er noget helt specielt, som er opbygget 
som et led i det danske arbejdsmarkedssystem.

Jeg vil godt tilføje, at kontrolhensynet, her
under at alle efterlønsmodtagere skal være om 
fattet a f en ensartet kontrol, naturligvis er ret så 
afgørende for den danske regering.

Jeg vil godt afvise, at der skulle være tale om 
diskrimination eller noget lignende. Man kan 
ganske enkelt ikke sidestille efterlønnen med pen
sion eller det, der indgår i tryghedsregler i øvrigt.
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Grethe Lundblad: Herr president! Jag har för
stått att denna ordning gäller väldigt många m än
niskor i Danmark, nästan 100.000. Om de olika 
nordiska regeringarna i fortsättningen skall ha 
skilda ordningar, som går vid sidan om vanliga 
nordiska trygghetskonventioner och samarbets- 
överenskommelser när det gäller arbetslöshets
försäkringen, kommer vi a tt ham na i en ohållbar 
situation. Vi kan då inte påstå att det råder en 
bibehållen social trygghet i Norden.

Jag vädjar därför till den danska regeringen att 
åter ta detta problem under övervägande så att 
dessa äldre människor får möjlighet att bosätta 
sig i annat nordiskt land med bibehållna förm å
ner. Det finns ju möjligheter att kontrollera att de 
inte får intäkter på annat sätt.

Kaj Poulsen: Hr. Præsident! Jeg tager ordet, 
fordi den nordiske socialkonvention er meget vig
tig for os, og jeg synes, at det må præciseres, 
hvordan denne ordning finansieres, og hvordan 
den i øvrigt virker.

På den baggrund vil jeg godt spørge minis
teren, om ikke ministeren er af den opfattelse, at 
efterlønsordningen finansieres ikke af skatte
ydermidler, men betales alene a f forsikringstager
ne i a-kassespørgsmålet og a f arbejdsgiverne, og 
at der ikke er statspenge i ordningen, og det er 
baggrunden for, at det er en specifik arbejdsm ar
kedsordning.

Minister Gammelgaard: Jeg vil gerne først 
over for hr. Kaj Poulsen bekræ fte det, som hr. 
Kaj Poulsen sagde vedrørende efterlønsordning
ens finansiering. Der er altså ikke statspenge i 
ordningen. Der er udelukkende tale om, at løn
modtagere og arbejdsgivere bidrager til denne 
ordning. Det er også årsagen til, at man ikke kan 
sidestille den med sociale ydelser af forskellig art.

Derfor må jeg også skuffe fru Grethe Lund
blad med at sige, at regeringen vil have meget 
svært ved at æ ndre på den praksis, som man har 
fulgt hidtil. Det er en principiel holdning i over
ensstemmelse med det arbejdsm arked, vi har. Det 
er en arbejdsmarkedspolitisk foranstaltning, som 
hænger sammen med det danske arbejdsmarked. 
Derfor kan jeg ikke give andet svar til fru Grethe 
Lundblad, end at vi ønsker at fastholde den nu
værende ordning.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 28: Fråga till Norges regering angående upp
följning av Brundtland-kom m issionens rapport

Margrete Auken: Hr. præsident! Hvad kan 
den norske regering oplyse om de norske erfa
ringer med udmøntningen af anbefalingerne i 
Brundtland-kommissionens rapport, specielt 
med hensyn til indarbejdning a f miljøhensyn i 
den traditionelle sektorpolitik, dvs. energi, trans
port, fiskeri og landbrug i den økonomiske plan
lægning?

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Under 
ledelse av et eget statssekretærutvalg har alle de
partementer i Norge nå hatt en første gjennom
gang av hvilke konsekvenser Verdenskommisjo
nens anbefalinger bør få for de enkelte departe
mentenes ansvarsområder. Dette har i seg selv 
satt i gang interessante prosesser og skjerpet be
visstheten omring miljøkonsekvensene på om rå
der der dette ærlig talt har vært lite påaktet tid
ligere. Departementene har også lagt fram for
slag til kortsiktige så vel som mer langsiktige opp
følgingstiltak. La meg dessuten nevne at alle 
departementer i budsjettproposisjonene for neste 
år vil gjøre rede for miljø- og ressursproblemene 
på vedkommende sektor, og angi hvordan buds
jettforslaget bidrar til å løse dem.

I løpet av våren vil det foreligge egne utred
ninger om hvordan miljøhensyn bedre kan inn
arbeides i den økonomiske planleggingen og 
hvordan økonomiske virkemidler mer systema
tisk kan brukes for å fremme en bærekraftig ut
vikling. Dette er utredninger av rent faglig karak
ter.

I nærmeste framtid vil det dessuten bli av
holdt en større forskningspolitisk konferanse. På 
bakgrunn av denne og arbeidet i de ulike forsk
ningsrådene vil det så bli utarbeidet en samlet 
strategi for hvordan forskningen skal møte 
Brundtland-kom misjonens utfordringer i årene 
framover. Jeg vil også understreke betydningen 
av at en lang rekke frivillige organisasjoner har 
dannet en om fattende felleskampanje for miljø 
og utvikling.

Parallelt med det nasjonale oppfølgingsarbei
det er det utarbeidet en egen, foreløpig strategi 
for vår internasjonale oppfølging av Verdens
kommisjonens anbefalinger. Dette dokumentet 
er på det nærmeste ferdig, og det er innledet et 
næ rt samarbeid med de andre nordiske landene 
om denne delen av vårt oppfølgingsarbeid.
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For å videreføre arbeidet med oppfølgingen av 
Verdenskommisjonens anbefalinger — og for å 
sikre en mer tverrfaglig innsats i den løpende mil
jøvernpolitikken — har vi nettopp erstattet det 
nevnte statssekretærutvalget med et eget miljøut
valg i Regjeringen. Utvalget ledes av miljøvern
ministeren, og består ellers av utenriksministe
ren, næringsministeren, olje- og energiministe
ren, samferdselsministeren, landbruksministeren 
og fiskeriministeren. Sammensetningen av utval
get gjenspeiler et stykke på vei på hvilke områder, 
eller sektorer, vi nå ser de største utfordringene 
for å sikre en bærekraftig utvikling.

Regjeringens miljøutvalg forbereder nå en 
samlet framstilling for Stortinget av hvilke tiltak 
vi fra norsk side nå bør sette i verk for å følge opp 
Verdenskommisjonens anbefalinger. Til grunn 
for denne meldingen ligger det også høringsut
talelser fra kommuner, fylkeskommuner, fylkes
menn, statsinstitusjoner og en lang rekke organi
sasjoner.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil gerne 
først takke for svaret og også takke for, at Norge 
har gjort det her. Jeg synes, det initiativ, man har 
taget i Norge, er forbilledligt, og vi må håbe, at 
regeringerne i de andre lande lytter efter og prø
ver at gøre noget tilsvarende. Vi har faktisk 
spurgt, men ikke rigtig fået svar på det.

Men det er jo  k lart, at man er spæ ndt på, hvad 
der sker, når det skal til at virkeliggøres, altså når 
man skal til at gøre erfaringerne inden for trans
port, energi, industri, landbrug osv. De etablere
de privilegier er det jo  meget svært at få gjort 
noget ved, og når man tæ nker på, at Norge ikke 
en gang har haft kræ fter til at klare IW C:s anbe
faling om hvalfangsten og m å lave numre, så er 
man jo  meget bekymret for, hvad der skal ske, 
når de rigtig tunge privilegier skal anfægtes.

Men jeg tror, at Norge er klar over det, og jeg 
vil blot bede statsråd Rønbeck bekræfte over for 
os, at der er dette spring fra planerne, til når de 
skal ud og virkeliggøres, og at man er i gang med 
også at prøve at integrere det for alvor i politik
ken, så vi får byttet rundt prioriteringerne!

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Jeg vil 
bekrefte at hele poenget, ja  selve poenget med 
den måten vi arbeider med oppfølging av kommi
sjonen på i Norge, nettopp er at miljøhensynene 
må integreres på alle andre sektorområder, og 
ganske særlig tunge sektorområder, som nå vir

ker ødeleggende for miljøet. Jeg vil heller ikke 
Iegge skjul på at det også for Norge selvfølgelig er 
slik at dette er meget vanskelig i praksis. Det er en 
stor utfordring. Det er vanskelig å få fram kon
krete tiltak, men prosessen er godt i gang. Ver
denskommisjonens rapport har altså med andre 
ord bidratt positivt og sterkt til å få i gang nød
vendige, men vanskelige prosesser også i Norge.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E26: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
förbränning av kemiskt avfall i havet1

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil gerne 
spørge Nordisk M inisterråd, om m an vil støtte 
det danske forslag til Londonkonventionen om et 
globalt forbud mod havafbrænding af kemisk af
fald og i den forbindelse formidle grundige oplys
ninger om de tilgængelige alternativer til kon
ventionens medlemslande.

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! De 
nordiske miljøvernministrene har behandlet mil
jøproblemene i forbindelse med forbrenning av 
avfall til havs flere ganger.

De nordiske land var bl. a. initiativtakere til at 
Oslo-kommisjonen i 1981 tok en prinsippbeslut
ning om å avvikle slik forbrenning. En endelig 
beslutning om avvikling av denne behandlings
metoden skal tas før 1. januar 1990.

Med Oslo-kommisjonens møter har saken 
vært behandlet flere ganger etter initiativ fra de 
nordiske land, senest i C ardiff i 1987.

De nordiske landenes siste forslag gikk ut på at 
forbrenning av avfall innen Oslo-konvensjonens 
om råde burde opphøre den 31. desember 1991, 
og at tillatelse for nye stoffer eller økte mengder 
av avfall som skal brennes, ikke bør bevilges etter
1. januar 1988.

Behandlingen av saken fortsetter på kommi
sjonens neste m øte, hvor også de nordiske land 
skal legge fram et dokum ent som redegjør for 
årsakene til den nordiske politikk i spørsmålet.

Ved ministerkonferansen om  Nordsjøens miljø 
i november 1987 ble det fattet vedtak enstemmig 
om datofestet avvikling av dumping og forbren
ning av industriavfall i Nordsjøen innen utgangen 
av 1994. Dette burde bidra til at en beslutning biir 
fattet også på Oslo-kommisjonens møte i Lisboa i 
juni.

Forbrenning av avfall til havs har også vært 
1 Frå gan  tryckt s. 3035.
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diskutert ved konsultative møter mellom partene i 
Londonkonvensjonen. At det blir innført et glo
balt forbud mot slik forbrenning, må vel anses 
som et helt logisk neste skritt i den internasjonale 
miljøpolitikken som de nordiske land har drevet.

Nordisk M inisterråd er altså positiv til D an
marks initiativ til et globalt forbud innen rammen 
av Londonkonvensjonen.

1 Oslo-kommisjonen har man også diskutert 
og utredet tilgjengelige alternative tekniske løs
ninger. I den nordiske embetsmannsgruppen for 
havmiljøspørsmål som er underlagt M inisterrå
det, har man sam menfattet opplysninger om de 
tekniske løsningene som gjør det mulig å unn
være forbrenning av avfall til havs.

Også innenfor rammen av London-konvensjo- 
nen bør alternative avfallsbehandlingsmetoder 
diskuteres, og så langt råd er, bør opplysninger 
om slike metoder også om fatte miljøvennlige al
ternativer til kjemiske produkter og produksjons
prosesser.

Jeg vil også nevne at miljø- og vannkomiteen 
under FN:s økonomiske kommisjon for Europa 
nylig har utarbeidet et forslag til en strategi for 
miljøpolitikk. Denne strategien, som forhåpent
ligvis også kommer til å bli vedtatt på kommisjo
nens møte i vår, går bl. a. ut på at forbrenning til 
havs skal opphøre som en avfallshåndteringsme- 
tode.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil gerne 
først takke for svaret og også takke for, at N or
disk M inisterråd i forgårs sendte en protest til den 
spanske regering om planerne om havafbræn- 
ding. Jeg synes, det var flot.

Der er et par uklarheder i det svar, jeg har fået. 
Det fremgår ikke tydeligt, om man vil støtte det 
danske forslag på en sådan måde, at m an vil 
meddele til sekretariatet, at man står bag, således 
at det er et fællesnordisk forslag. Det vil jeg godt 
vide.

Så er der meget store problemer om alternati
verne. Den udredning, der ligger, er meget gene
rel og uklar og handler kun om alternative af
faldsbehandlingsmetoder. Det, m an må sigte ef
ter, er jo  at finde frem til andre produktions
former, så man laver teknologivurdering, og 
finde frem til andre kemikalier, så de mange, som 
er beskæftiget f. eks. med kemisk industri, ikke 
først skal stå med organiske, klorerede opløs
ningsmidler, som derefter skal brændes af. Det 
har faktisk vist sig i D anm ark, at man har kunnet

erstatte mange af disse ting med vand og sæbe.
Vi har brug for, at der laves ordentlig teknolo

givurdering, at det lægges frem , at man oplyser 
om det, også a f  hensyn til ulandene, og jeg vil 
gerne bede ministeren svare på, om man er villig 
til disse to ting, og i øvrigt henvise til debatten i 
går om Miljø-Eureka.

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Jeg vil 
først understreke det som er det vesentlige her, 
nemlig at ministrene samlet støtter det danske 
initiativ. Jeg betrakter det mer som en formell sak 
om alle de nordiske landene er medforslagsstille
re, men siden det er en formell sak, vil jeg også si 
det slik at ministrene har ikke hatt anledning til å 
studere noe slikt dansk forslag, og det må vi uan
sett gjøre. Men det viktige er at forslaget er stilt, 
og at vi fra ministrenes side støtter initiativet til og 
intensjonen med forslaget.

Så vil jeg også peke på at jeg i mitt svar presi
serte at så langt det er råd, bør opplysninger om 
alternative måter å behandle denne type avfall på, 
også om fatte nettopp det aspekt som spørgeren 
her er ute etter, nemlig miljøvennlige alternativer 
både til kjemiske produkter og selve produk
sjonsprosessene — vi bør gjøre det så langt det er 
praktisk mulig.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E27: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
utsläpp av radioaktivt avfall från upparbetnings- 
anläggningar'

Margrete Auken: Hr. præsident! Det var over
raskende før at høre, at ministerrådet ikke var 
bekendt med, at der forelå et dansk forslag, men 
o. k.

Jeg vil godt spørge Nordisk M inisterråd, om 
man vil fremlægge veldokumenterede forslag om 
eliminering a f udledning af radioaktive stoffer 
fra eksisterende atom oparbejdningsanlæg samt 
forbud mod opførelse af nye anlæg til Pariskom
missionen i 1988.

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! På Pa
riskommisjonens møte sist sommer ble det ved
tatt en ny og sterkere rekom m andasjon om bruk 
av best tilgjengelig renseteknologi ved gjenvin- 
ningsanlegg for atomavfall. Vedtaket innebærer 
at slik teknologi skal brukes, mens m an tidligere 
bare hadde støtte for å ta hensyn til den. England 
1 Frå gan  tryckt s. 3037.
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og Frankrike reserverte seg imidlertid mot ved
taket.

På N ordsjøkonferansen sist høst ble det deri
m ot fattet enstemmig vedtak om å anvende beste 
tilgjengelige teknologi for å minimalisere foru
rensninger fra all kjerneindustri, herunder også 
gjenvinningsanlegg. Dette vedtaket ble fattet et
ter intense forhandlinger, og ministrene oppfattet 
det som en klar forsterking av tidligere vedtak. 
Særlig viktig er det at også Storbritannia og 
Frankrike er bundet av vedtaket fra N ordsjøkon
feransen.

For de nordiske landene vil det nå bli en viktig 
oppgave å følge opp dette vedtaket i Pariskommi
sjonen, slik at intensjonene bak det også blir et
terlevd og gjennom ført i praksis. Intensjonene er 
altså at m an skal bruke beste tilgjengelige tekno
logi — de tekniske løsningene som er absolutt 
best — slik at utslippene blir så små som over
hovedet mulig; og intet er selvfølgelig bedre enn 
om de helt kan forhindres.

På det nåværende tidspunkt er det ikke grunn 
til å anta at det er mulig å få gjennomslag for 
forslag om å forby oppføring av nye gjenvin
ningsanlegg — uavhengig av hvilke miljøkonsek
venser anleggene eventuelt vil medføre. Derimot 
vil det være av stor betydning at de nordiske lan
dene følger opp det nye vedtaket fra forrige møte 
i Pariskommisjonen om miljøkonsekvensanaly
ser før eventuell bygging av slike anlegg. Fra 
norsk side har vi allerede varslet Storbritannia om 
at vi vil stille krav om slike analyser etter inter
nasjonal standard i forbindelse med en eventuell 
utbygging av anleggene i Dounreay.

Margrete Auken: Hr. præsident! Så vidt jeg 
kunne høre på svaret, hvis det skal tydeliggøres, 
så er svaret: Nej, det vil m an ikke. Vi er nødt til nu 
at konstatere, at nedturen med dette forslag i 
Pariskommissionen fortsætter. Tidligere opleve
de vi, at m inisterrådet var rimelig klart, men så 
blev tingene gjort uklare af kompromissøgende 
embedsmænd.

På Nordsøkonferencen gik det galt. Også mi
nistrene udvandede initiativet, sådan at man nu i 
stedet for at eliminere udledningerne ville ned
bringe forureningen, og så er det faktisk næsten 
ingen anlæg, der bliver ram t. Det er heller ikke 
underligt, at England og Frankrig uden videre 
kunne støtte forslaget. Den britiske miljømini
ster erklærer, at de allerede nu finder, at de op
fylder disse krav.

Jeg forstår, at dette lave ambitionsniveau vil 
fortsætte, og jeg vil godt spørge — i håb om at 
der er et lyspunkt — om m inisterrådet vil frem
lægge forslag om tørdeponering a f affaldet. T ør
deponering a f affaldet giver ikke udledninger, og 
måske kan m an tolke den bedst tilgængelige tek
nologi med, a t man tørdeponerer. Det kan sag
tens dokumenteres, for Storbritannien bruger 
tørdeponering andre steder, og det vil selvfølgelig 
være meget spændende, hvis det kan lykkes Nor
disk M inisterråd at bruge denne fremgangsmåde 
til at komme videre i sagen.

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. President! Jeg er 
dypt uenig i at de nordiske ministrene har senket 
sitt ambisjonsnivå i arbeidet med disse sakene.

Jeg vurderer det slik at vår ambisjon må være 
noe langt mer enn å bedrive spill for galleriet. Vi 
må være resultatorienterte, og under hele pro
sessen i arbeidet med disse sakene sørge for at vi 
skaffer oss de strategiske redskapene vi trenger i 
det internasjonale arbeidet på dette meget van
skelige feltet.

Vedtakene og miljøkonsekvensanalyser er et 
slikt redskap. Det er anvendelig, og vi akter å 
bruke det — og vi har varslet om at vi akter å 
bruke det. Slik vurderder jeg også vedtaket fra 
Nordsjøkonferansen, som binder to av de aller 
mest interessante landene det er snakk om her, 
England og Frankrike, til å bevise at de bruker 
beste tilgjengelige teknologi. Det er mer enn dis
kutabelt at England gjør det nå. Den diskusjonen 
vil vi ta  opp der hvor kampen står, bl. a. i Paris
kommisjonen — det kan jeg garantere.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 30: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
den brittiska regeringens planer på upparbet- 
ningsanläggningen Dounreay i Skottland och 
E 31: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
stopp av existerande upparbetningsanläggningar 
för atomavfall'

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett sam 
manhang.

Lindenskov: Hr. præsident! Mit spørgsmål er 
følgende:

H ar Nordisk M inisterråd i det forløbne år taget 
noget initiativ til opfølgning af ministerrådets ud
talelse fra sessionen 1987 angående det planlagte 
1 Frågorna tryckta s. 3042 resp. s. 3043.
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genvindingsanlæg i Dounreay?
Hvilke initiativer agter Nordisk M inisterråd at 

tage for at formå den britiske regering til at op 
give planerne om det nævnte genvindingsanlæg 
— EDRP — i Dounreay?

Og endelig: Hvad vil Nordisk M inisterråd kon
kret foretage sig for at etablere en fælles nordisk 
støtte til de tidligere forslag fra Irland og Island 
om at standse de eksisterende genvindingsanlæg 
for radioaktivt atom brændselaffald?

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Jeg 
tillater meg å svare på spørsmålene hver for seg, 
men i rekkefølge. Svaret til spørsmål 30 er som 
følger:

Hensikten med Ministerrådets uttalelse i fjor 
var å markere en felles nordisk støtte til det arbei
det som allerede pågikk i flere av de nordiske 
landene for å forhindre utbygging av Dounreay- 
anlegget som ligger i umiddelbar næ rhet av våre 
rikeste fiskeområder.

Vedtaket har blitt fulgt opp og henvist til av de 
enkelte land, både overfor Storbritannia og andre 
land som sam arbeider om prosjektet. Dette ble 
også gjort på Nordsjøkonferansen.

Som et resultat av oppfølgingsarbeidet med 
denne saken ble det, som jeg allerede har nevnt 
tidligere her, på siste møte i Pariskommisjonen 
vedtatt at det skal utføres miljøkonsekvensanaly
ser før eventuell utbygging av nye gjenvinnings- 
anlegg for atomavfall. Slike analyser k an også 
kreves lagt fram for Pariskommisjonen. Det er 
ikke utført slike analyser etter internasjonal stan
dard for det planlagte anlegget i Dounreay, og de 
nordiske landene vil derfor følge opp dette kravet 
i Pariskommisjonen.

Ellers vil også M inisterrådet bli brakt inn på ny 
dersom dette skulle være hensiktsmessig på bak
grunn av de enkelte landenes nasjonale oppføl
ging og sakens utvikling for øvrig.

La meg ellers legge til at det nå ser ut til å være 
en viss bevegelse i engelske myndigheters syn på 
denne saken. Vi har altså ingen grunn til å gi opp 
vår m otstand mot dette anlegget, like lite som vi 
bør ta noen seier for gitt på forhånd. Vi bør og vil 
med andre ord videreføre våre felles anstrengelser 
for å forhindre det planlagte gjenvinningsann- 
legget i Dounreay.

Når det gjelder spørsmål 31, vil jeg først nevne 
at i det forrige møtet i Pariskommisjonen ble det 
faktisk lagt fram  et forslag fra Irland om å anbe
fale stengning av gjenvinningsanlegget i Sella-

field. Forslaget fikk bare støtte fra Island, og det 
ble ikke foretatt noen avstemning. A ndre land, 
deriblant nordiske, mente at forslaget lå utenfor 
kommisjonens myndighet, eller at m an i første 
omgang burde etterprøve virkningene av de nye 
tiltakene for å redusere forurensningene fra an
legget.

På det nåværende tidspunkt er det ikke realis
tisk å anta at det er mulig å få gjennomslag i 
Pariskommisjonen for å stanse eksisterende gjen- 
vinningsanlegg, uavhengig av hvor mye de faktisk 
forurenser. Derimot er det viktig at de nordiske 
landene samlet stiller seg i spissen for å sikre en 
konkret gjennom føring av Nordsjøkonferansens 
vedtak om bruk av best tilgjengelig teknologi for 
å bringe disse forurensningene ned på et mini
mum. Og dette vil vi nå følge opp i Pariskommi
sjonen.

Lindenskov: Jeg skal selvfølgelig takke minis
teren for svaret, men jeg kan desværre ikke sige, 
at jeg var fuldt ud glad for, at stillingen med 
hensyn til nedlæggelse af disse anlæg, som er for 
alvorlige for os, der bor i Atlanterhavet, er sådan, 
at m an ikke har nogen tro på, at der vil blive ydet 
noget for at få disse anlæg standset, endsige få 
standset planerne om udvidelse.

Vi ser meget alvorligt på situationen. Lagtinget 
har besluttet at pålægge vores landsstyre så at sige 
at suge sig fast alle steder, hvor de kan gøre det, i 
Nordisk Råd som andre steder, over for den dans
ke regering som over for den britiske, for at få 
dem til at forstå, at dette er en alvorlig ting, der i 
den grad er knugende for vort sam fund. Jeg skal 
ikke redegøre i detaljer for, hvordan vi mener 
man bør gøre det, og hvilke farer og hvilken de
struktiv fremtid dette kan medføre for vort sam
fund, men blot nævne den danske situation med 
osteeffekten i Tyskland.

Jeg vil gerne stille et spørgsmål til ministeren. 
Den plutonium transport, som i dag foregår i luft
rum met over Fæ røerne, over Island og over 
G rønland, transporten til Japan af dette dødsens
farlige giftstof, vil blive udvidet betydeligt ved en 
udvidelse af anlægget. Sig mig en ting: Er dette 
ministeren bekendt? Og vil m an gøre alt, hvad 
der står i ministerrådets magt for at form å den 
britiske regering til at indse, hvilken ødelæggende 
effekt denne sag har for sam fundene i N ordat
lanten?

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. president! Jeg
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kan i hvert fall bekrefte at den norske regjering 
ser meget alvorlig på den transporten av livsfar
lige stoffer som her ble nevnt. Det er en av flere 
like gode grunner til at vi også fra norsk side 
engasjerer oss så sterkt i denne saken. Vi suger oss 
fast i alle tenkelige forstandige sammenhenger — 
fra miljøministerens side, men også fra f. eks. 
fiskeriministerens og den norske utenriksminis
terens side.

Vi vil stanse den planlagte utbyggingen av 
Dounreay og bruke de virkemidlene vi mener er 
best for å få det til.

Vi skulle gjerne fått nedlagt eksisterende an 
legg. Når vi vurderer det slik at vi ikke klarer det 
nå med mindre det er anlegg med svært store 
utslipp og anlegg som ikke bruker skikkelig tek
nologi for rensing, velger vi altså å sette inn støtet 
i arbeidet slik at utslippene fra anleggene i hvert 
fall blir brakt ned til det som er et absolutt mini
mum.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E33: Fråga till Norges regering angående förore
ning av gränsvattnet mellan Norge och Sverige1

Svartberg: Herr president! Min fråga är: Vilka 
resultat har den expertgrupp som undersöker för
oreningarna i gränsvattnen mellan Norge och 
Sverige kommit fram till, och hur fortlöper arbe
tet med den norska handlingsplanen för att för
bättra vattenkvaliteten i Iddefjorden, nedre 
Glomma och kustom rådet mot Sverige?

Statsråd Sissel Rønbeck: Hr. President! Det 
felles norsk/svenske ekspertpanelet har nylig lagt 
fram en oversikt over tilførsler av forurensninger 
til grensefarvannene. Denne oversikt tyder på at 
kyststrømmene fra Nordsjøen og Østersjøen bi
drar mer enn tidligere antatt og er den helt domi
nerende kilden til forurensningene i grensefar- 
vannet mellom Norge og Sverige. Oversikten vi
ser dessuten at det bl. a. slippes ut dobbelt så mye 
nitrogen fra svensk side som fra norske kilder.

Dette er bakgrunnen for at jeg i et brev til 
miljø- og energiminister Birgitta Dahl har fore
slått at den norske handlingsplanen for Nedre 
G lomm a og Iddefjorden suppleres med tiltak fra 
svensk side. Begge land må gjennom føre tiltak 
for å bedre miljøkvaliteten i dette kystområdet. I 
tillegg vil Statens naturvårdsverk og Statens for
urensningstilsyn fortsette arbeidet med et felles 

1 F rå gan  tryckt s. 3045.

overvåkingsprogram av grensefarvannene.
Hensikten er å kartlegge miljøtilstanden bedre 

og overvåke de kystnære om rådene for å kunne 
tallfeste de langtransportene forurensningene 
som kommer med kyststrømmene.

Fra norsk side legger vi stor vekt på arbeidet 
med å følge opp handlingsplanen for Nedre 
G lomm a og Iddefjorden. Arbeidet er i god 
gjenge.

Titandioksydbedriften Kronos Titan i Fred
rikstad har nylig fått skjerpede utslippskrav. I 
utslippstillatelsen krever Statens forurensnings
tilsyn at bedriftens hovedutslipp av 130.000 m 3 
avfallssyre skal opphøre innen 30. april 1989.

Statens forurensningstilsyn har nettopp lagt 
fram krav om at Saugbruksforeningen gjennom 
fører miljøverntiltak til en verdi av om lag 150 
mill. kr. innen sommeren 1990. Dersom dette 
gjennom føres, vil utslippene av oppløst organisk 
stoff reduseres med om lag 75 pst., mens ut
slippet av klororganiske forbindelser reduseres 
med ca. 45 pst.

I løpet av våren vil det også bli fastsatt nye og 
skjerpede krav til utslippene fra Borregaard fa
brikker.

I fjor ble samtlige Østfold-bedrifter med ut
slipp til vann og luft kontrollert. Over halvparten 
av bedriftene overholdt ikke utslippskravene. 
Samtlige bedrifter har nå fått beskjed om å rette 
opp dette. To bedrifter er politianmeldt for over
tredelsene.

Kommunene i Sarpsborg- og Fredrikstad-re- 
gionene har nå satt i gang byggingen av kloakk
renseanlegg. Anleggene skal stå ferdig sommeren 
1989.

Økt innsats mot landbruksforurensningene, 
bl. a. i Mjøsa-regionen, på Romerike og i Øyeren, 
vil også bidra til å redusere forurensningene i 
Nedre Glomma.

Gjennomføringen av disse tiltakene vil reduse
re det norske bidraget til forurensningen av gren
sefarvannene betydelig, slik at det vil bli en merk
bar forbedring av kystområdenes miljøkvalitet 
fra 1990.

Svartberg: Herr president! Jag ber att få tacka 
miljövernminister Rønbeck för svaret, som är u t
förligt, konstruktivt och bra, och det behövs i 
denna allvarliga fråga.

Observationer av forskare på Tjärnö marinbio
logiska station har nämligen visat på en markant 
försämring av kustvattnet i norra Bohuslän under
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de senaste tio åren och fram för allt under de 
senaste fem. 1 Kosterområdet registreras de abso
lut sämsta förhållandena, när vattnet från Hva- 
ler/Singlefjorden ström m ar mot söder. Framför 
allt på våren och försommaren ger det ett mycket 
grumligt vatten. Det dåliga siktdjupet är en följd 
av dels löst stoff och partiklar, dels plankton
blomning.

Belastningen av organiskt stoff har i några om 
råden varit så stor att allt liv släckts ut. Döda 
bottenom råden har observerats de senaste åren, 
och i bottenom råden med god vattenomsättning 
har man observerat förändringar i artsam m an
sättningen.

Utöver forskarnas observationer görs dagliga 
iakttagelser av alla dem som lever av havet.

U tefter kusten har bedrivits ett om fattande fis
ke. Det håller nu på att helt slås ut i hela norra 
Bohuslän. Också de nya näringarna inom havs- 
bruket, såsom fiske- och musselodling, drabbas 
svårt.

Myndigheter, institutioner och enskilda m arin
biologer får rapporter från olika håll som säger 
att sälar, fisk, snäckor och musslor uppvisar ab
normiteter som beror på utsläpp eller annan på
verkan på vattnet.

För det rörliga friluftslivet med bad och annan 
rekreation blir situationen alltmer bekymm er
sam.

Jag var redan innan jag ställde frågan m ed
veten om att kustvattnet i gränsom rådet påverkas 
kraftigt av de föroreningar som från söder trans
porteras upp med Baltiska strömm en och från 
sydväst med Jutska strömm en, även om de stora 
utsläppen på den norska sidan uppm ärksam m ats 
mest på senare tid.

Nu visar statsrådet Rønbeck på att, som fram 
går av utredningen, föroreningarna söderifrån är 
större än man tidigare antagit. Det ger natur
ligtvis oss i Sverige anledning att skärpa åtgärder
na, och jag är glad över brevet till den svenska 
regeringen. Självfallet lovar jag att jag när jag 
kommer hem skall trycka på i frågan.

Herr president! Jag är utom ordentligt tillfreds
ställd med redogörelsen för arbetet med hand

lingsplanen. Den visar på en vilja att ta  itu med 
problemen. Miljövernssministern är värd allt be
röm för det arbetet. När vi sedan ser resultatet 
lovar jag ett helt fång röda rosor, men i dag nöjer 
jag mig med att överlämna en liten skär.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E40: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
naturmiljön i arktiska farvatten1

Det anmäldes, att Nordiska ministerrådet 
kommer att besvara frågan skriftligt.

25
D 1988/22 /1981 /s: M eddelande om  rekommen
dation nr 22/1981 angående intensifierat sam 
arbete för att bekämpa rusmedelsmissbruket 
D 1988 /25 /1981 /s: M eddelande om  rekommen
dation nr 25/1981 angående förebyggande fri
tidsverksamhet för barn och unga 
L) 1 9 8 8 /8 /1986/s: M eddelande om  rekommen
dation nr 8 /1986  angående plan för utbyggnad av 
Nordiska hälsovårdshögskolans verksamhet 
D 1 9 8 8 /1 4 /1986/s: M eddelande om  rekommen
dation nr 14/1986 angående åtgärder mot handel 
med utrotningshotade djur i Norden 
D 1988/13 /1987 /s: M eddelande om  rekommen
dation nr 13/1987 angående handlingsplan mot 
luftföroreningar
D 1 988 /20 /1987 /s: M eddelande om  rekommen
dation nr 20 /1987 angående nordisk am bulans
verksamhet

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam m an
hang.

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nordiska rådet lägger meddelandena till hand
lingarna och anser spörsmålen för rådets del slut
behandlade.

Utskottets förslag bifölls.

M ötet avslutades kl. 10.40.

1 Frå gan  tryck t s. 3052.
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Dagordning

1. C 1: Nordisk M inisterråds beretning om det 
nordiske samarbeid (Ø konom isk ulvalgs betenk
ning) samt meldinger om følgende rekom m anda
sjoner:

4/1985 Økte og harmoniserte beløpsgrenser 
ved innførsel av varer for eget bruk ved reiser

29/1986 Forskningsinnsatser innen den koope
rative sektor

26/1987 Eksportsamarbeid
29/1987 Lettelser i beskatning for ungdom i 

forbindelse med feriearbeid i annet nordisk land
31/1987 Samnordisk prosjekt for fremme av 

vandringsfiskebestanden i Østersjøen og i Bott- 
niske viken

32/1987 Nordisk samarbeid innen tjenestehan
delens om råde

2. B 76/e: Ministerrådsforslag om opprettelse 
av et nordisk industrielt senter i Oslo

3. B 77/e: M inisterrådsforslag om nordisk bio
teknologisk samarbeidsprogram

4. B 79/e: M inisterrådsforslag om program for 
nordisk bistandssamarbeid

5. A 813/e: Medlemsforslag om opprettelse av 
en nordisk stasjon for biologisk og skogteknisk 
forskning i Tanzania

A 816/e: Medlemsforslag om konkrete initia

tiv for effektivisering av det nordiske bistands
samarbeidet for en bæredyktig utvikling i utvik

lingslandene

6. B 84/e: Ministerrådsforslag om opprettelse 
av et Nordisk utviklingsfond

7. C 3/e: Beretning fra Nordisk Investerings
bank (1987)

B 82/e: M inisterrådsforslag om å gjøre Nor
disk Investeringsbanks regionallåneordning per
manent

8. C 4 /e: Beretning fra Nordisk Prosjekt- 
eksportfond (1987)

B 78/e: Ministerrådsforslag om å gjøre N or
disk Prosjekteksportfond til en permanent insti
tusjon

9. A 777/e: Medlemsforslag om økt nordisk 
samarbeid om utnyttelse av naturgass i energifor
syningen

10. A 780/e: Medlemsforslag om rentefradrag 
ved besittelse av boligeiendom i annet nordisk 

land

11. A 788/e: Medlemsforslag om en plan for et 
kjernekraftfritt Norden

12. A 792/e: Medlemsforslag om ” frikom m u
neforsøk” over riksgrensene i Norden
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13. C 15/e: B ere tn inger fo r 1986 ved rø ren 
de Ø konom isk  u tvalgs saksom råde (Ø kono
m isk  u tvalgs betenkning)

14. E-saker (spørsmål og svar) i tilknytning til 

Økonomisk utvalgs saksområde
E 29: Spørsmål til Sveriges regjering om atom 

kraftverket Barsebäck
E 24: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om rett 

til å bruke utenlandsregistrert bil
E 36: Spørsmål stillet til Sveriges regjering om 

variabel fettvareavgift for norsk margarin pro

dusert av marint fett
E 41: Spørsmål stillet til Nordisk Ministerråd 

vedrø rende N ord isk  Råd fo r E tikk  innenfor 

bioteknologi
15. Avskrivning av følgende rekom m andasjo

ner:
23/1980 Felles industrielle prosjekt 
3/1984 Et friere nordisk kapitalmarked 
4/1984 Nordiske myke prosjektinvesteringslån 
22/1986 Nordisk samarbeid i internasjonal 

sammenheng
28/1986 Samarbeid innen bioteknikken 
25/1987 Økning av Nordisk investeringsbanks 

grunnfond
27/1987 Vedtekter for Nordisk kontaktorgan 

for atomenergispørsmål 
28/1987 Beskatning av fritidseiendom i annet 

nordisk land enn hjemlandet

30/1987 Nordisk skatte- og avgiftspolitikk 

33/1987 Handlingsplan for nordisk nærings

politikk

34/1987 Oppfølging av rapport fra arbeid- 
gruppen for udvidet økonomisk samarbeid i Nor
den og rapporter fra Nordens faglige samorgani

sasjon
35/1987 Bioteknologisk samarbeidsprogram 

36/1987 Nordisk samarbeid på m aterialom rå

det

37/1987 Nordisk samarbeidsprogram for av
vikling av handelshindringer i Norden

1
C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om det 
nordiska samarbetet (ekonom iska utskottets be
tänkande), I) 1 988 /4 /1985 /e: M eddelande om  
rekom mendation nr 4 /1985  angående höjda och 
harmoniserade beloppsgränser vid införsel av 
varor för eget bruk vid resa, D 1988/29 /1986/e: 
M eddelande om rekom mendation nr 29/1986  
angående forskningsinsatser inom den kooperati
va sektorn, D 1988/26 /1987 /e: M eddelande om  
rekommendation nr 26 /1987 angående export
samarbete, I) 1988/29/1987: M eddelande om  re
kom m endation nr 29 /1987  angående lättnader i 
beskattningen av ungdom  i samband med ferie
arbete i annat nordiskt land, D 1988/31 /1987/e: 
Meddelande om  rekom mendation nr 31/1987  
angående samnordiskt projekt för främjande av 
vandringsfiskbestånden i Östersjön och Bottnis
ka viken och I) 1988/32 /1987 /e: M eddelande om  
rekommendation nr 32 /1987 angående nordiskt 
samarbete på tjänstehandelns område

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam man
hang.

Ekonomiska utskottet hade föreslagit,
l.a t Nordisk Råd i anledning av de til utvalget 

henviste avsnitt i beretning C l / ’988 vedtar føl
gende uttalelse:

1. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Minis
terråd om å virke for at M inisterrådets organer 
spiller en mer aktiv rolle med hensyn til å fremme 
felles nordiske interesser og sam ordne nordiske 
tiltak for å møte den utfordring den europeiske 
integrasjonsprosessen innebærer.

2. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Minis
terråd om at Nordisk Industrifonds budsjett for 
1989 ikke svekkes som en følge av at den økono
miske handlingsplanen utløper i 1988 samt at 
Fondet tilføres ytterligere ressurser som følge av 
ministerrådsforslagene om opprettelse av et in
dustrielt senter i Oslo og et bioteknologisk sam
arbeidsprogram.

3. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Minis
terråd om at forslag om eventuelle fortsatte be- 
vilgninger til Nordisk Kontaktorgan for Atom
energispørsmål etter at nåværende sikkerhets- 
program utløper i 1989 forelegges Nordisk Råd i 
et særskilt ministerrådsforslag.

4. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Minis
terråd om å virke for at arbeidet med å avvikle 
handelshindringer i Norden effektiviseres og gis 
høy prioritet i alle nordiske samarbeidsorganer
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samt at det blir rapportert om konkrete resultater 
til neste sesjon.

II. at Nordisk Råd tar til etterretning de til 
Økonomisk utvalg henviste deler av kapittel I och 
II: Innledning og Overgripende spørsmål samt 
kapitlene XVI: Økonomisk politikk, XVII: Indu
stripolitikk, XVIII: Energipolitikk, XIX: H an
delspolitikk, XX: Regionalpolitikk, XXI: Bi
stand til utviklingsland, X XII: Jord- og skogs
bruk, XXIII: Fiskeri og XXIV: Bolig og bygge
sektoren.

III. at Nordisk Råd tar meldingene om rek. nr 
4/1985  om økte og harmoniserte beløpsgrenser 
ved innførsel av varer for eget bruk ved reiser, 
rek. nr 29/1986 om forskningsinnsatser innen 
den kooperative sektor, rek. nr 26/1987  om 
eksportsam arbeid, rek. nr 29/1987  om lettelser i 
beskatning for ungdom i forbindelse med feriear- 
beid i annet nordisk land, rek. nr 31/1987  om 
samnordisk prosjekt for fremme av vandrings
fiskebestanden i Østersjøen og i Bottniske viken, 
rek. nr 32/1987  om nordisk samarbeid innen tje
nestehandelens område til etterretning og im øte
ser nye meldinger til neste sesjon.

Syse (ekonomiska utskottets l:e talesman): 
President! Det er en berøm t vending som lyder: 
” Geografien forhandler man ikke om ” .

Sitatet er, som man vet, hentet fra Josef Stalin, 
under mindre hyggelige forhandlinger enn i dag. 
Likevel vil jeg minne om det, slik at vi erkjenner 
hvor vi er. Norden er en del av Europa — vi kan 
ikke lukke øyene for det, ikke forhandle oss bort 
fra det, ikke beskytte oss vekk fra virkeligheten.

Som en tidligere norsk utenriksminister sa da 
han måtte bekjempe isolasjonistiske tendenser i 
sitt eget parti:

” 1 den verden vi lever kan det undertiden være 
fristende å gjemme seg under bordet. Men vi kan 
ikke ta varig opphold under bordet” .

Vi kan heller ikke lukke Østersjøen, Skagerrak 
eller Nordsjöen. Vi kan ikke forhandle om geo
grafien. Desto viktigere er det at vi forhandler om 
det vi kan påvirke, og med den delen av verden 
som vi har nærmest bånd til kulturelt og økono
misk. Det gjelder handelshindringer og harm oni
sering av økonomiske og tekniske regler. Derfor 
føler jeg at vi gjennom det siste års arbeid i N or
disk Råd — og ikke minst i Økonomisk utvalg — 
er kommet noen skritt fremover i en nøktern ana
lyse av vår situasjon, og de utfordringer som ska
pes gjenneom markedsutviklingen ute i verden.

Utviklingen i Europa og EF vies stor og stadig 
større oppmerksomhet i den politiske debatt i de 
nordiske land, hvilket vi tydelig har merket her i 
denne sesjonen. Spesielt har utviklingen innen 
EF, opprettelsen av EUREKA, den nye GATT- 
runden og utviklingen av det utenrikspolitiske 
samarbeidet i Europa stått sentralt.

Arbeidet i EUREKA og GATT, hvor alle de 
nordiske land deltar aktivt, gir muligheter for et 
positivt løp videre. Utviklingen innen EF er deri
mot en utfordring som inneholder både mulig
heter og trusler. Det er dette vi må forholde oss til.

Hovedtyngden av de nordiske lands kontakter 
med EF skjer via EFTA-samarbeidet og ved bi
laterale avtaler. Økonomisk utvalg mener at også 
det nordiske offisielle sam arbeidsapparat i tiden 
som kommer må forventes å spille en aktiv rolle 
med hensyn til å fremme felles nordiske interesser 
og samordne nordiske tiltak for å møte den ut
fordring den europeiske integrasjonsprosessen 
innebærer.

Våre problemer innenfor EF er i høy grad også 
felles. Derfor bør vi også hente styrke i felles opp
treden.

I det politiske liv står vi ofte overfor valget 
mellom de små skritt eller det store spranget. 
Oftest faller man ned på de små skritt. Jeg ser for 
meg det vi har opplevd starten på i denne sesjo
nen, og Norden/Europaprosessen i det hele tatt, 
mer som et tilløp til det store spranget. Vi vet ikke 
om vi vil ta det, men det er nødvendig med et vel 
gjennom ført tilløp dersom et sprang skal lykkes. 
Og skulle vi ikke komme til å ta  et sprang, blir det 
i hvert fall viktigere enn noen gang å holde seg i 
form, for da skal man klare seg senere hen på 
egen hånd.

Statsminister Poul Schliiter sa i generaldebat
ten bl. a.:

” utviklingen i EF har presset Norden til at 
strenge seg an. Nu kjører toget virkelig. Danmark 
er m ed” .

Økonomisk utvalg har i denne perioden u t
arbeidet m andatet for den komite som skal ut
rede hvordan det internasjonale samarbeidet kan 
utvikles i nordisk sammenheng. Miljø, bistand, 
kultur, narkotikaproblemer, likestillingsarbeid og 
den nordiske representasjon i internasjonale or
ganisasjoner skal vurderes. Men mandatet stop
per ikke der. Det går også rakt inn i det område 
som har preget denne sesjonen så sterkt.

Komiteen skal vie det løpende nordiske økono
miske samarbeidet i internasjonale organisasjo-
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ner særskilt oppmerksomhet. Man skal vurdere 
hvilken betydning landenes ulike tilknytning, dels 
til EF og EFTA, dels til øvrige europeiske sam
arbeidsorganisasjoner, har for det nordiske sam
arbeidet. Jeg føler det er naturlig, etter den sterke 
vekt som er lagt på disse spørsmål under sesjo
nen, at komiteen legger stor vekt nettopp på den
ne del av arbeidet. Utvalget forutsetter, slik det 
fram går av m andatet, at rapporten fra komiteen 
biir lagt frem for Nordisk Råd til 37. sesjon, slik 
at plenarforsamlingen kan få drøftet den.

Arbeidet innen dette felt må prioriteres høyt 
også i Ministerrådets organer, og utvalget marke
rer dette bl. a. ved å foreslå at plenarforsamlingen 
vedtar følgende ytring:

” Nordisk Råd henstiller til Nordisk Minister
råd om å virke for at M inisterrådets organer spil
ler en mer aktiv rolle med hensyn til å fremme 
felles nordiske interesser og sam ordne nordiske 
tiltak for å møte den utfordring den europeiske 
integrasjonsprosessen innebæ rer” .

Norden er i dag på vei inn i en ny epoke når det 
gjelder energiforsyning. Fra ulike innfallsvinkler 
kan vi nærm e oss tanken om en større nordisk 
integrasjon i energisamarbeidet. Økonomisk ut
valg har gjennom to forslag kommet med anbe
falinger overfor rådet.

Det er et ønske i alle land. Selv om styrken i 
dette ønsket er ulik ut fra nasjonale hensyn, er det 
et ønske å redusere avhengigheten av atom kraft. 
Det betyr at vi må søke nye energikilder. Norden 
er rikt utrustet på egne kilder, men kildene er ikke 
likt fordelt. I fellesnordisk perspektiv bør vi søke 
å løse våre energiproblemer i størst mulig grad 
innenfor de nordiske grenser. Det har også med 
trygghet i energiforsyningen å gjøre og mindre 
avhengighet av im port fra land utenfor Norden.

Økonomisk utvalg har ved flere tidligere an 
ledninger understreket at det nordiske gassamar- 
beidet bør vies særskilt oppmerksomhet i tiden 
som kommer. Det har derfor betydelig perspektiv 
over seg når Økonomisk utvalg denne gang har 
samlet seg om et forslag om å intensivere sam 
arbeidet på det energipolitiske om rådet.

Naturgass vil bli et nøkkelord. Denne ressurs 
finnes i meget store mengder i Norden utenfor 
Norges kyst. Det er viktig at man planlegger na
turgassens plass i den nordiske energiforsyning
en, og tenker gjennom hvordan man kan utvikle 
og benytte denne energikilde i nordisk regi. Jeg vil 
understreke at jeg sa både utvikle  og benytte.

De kommersielle forhandlingene er allerede i

gang. Jeg håper m an ser hvilke dimensjoner dette 
kan få. Her reiser det seg nye perspektiver for 
nordisk samarbeid som samtidig kan bidra til å 
løse energitapet og ikke minst ha betydning for 
trygghet og uavhengighet i energiforsyningen.

Jeg finner det derfor naturlig og nødvendig at 
det på regjeringsplan tas initiativ til drøftinger for 
å sikre at mulige stordriftsfordeler i det nordiske 
fellesskap på dette om rådet ikke går tapt, og at vi 
samtidig kan bestyrke vårt renommé om at vi kan 
håndtere denne type store fellesnordiske prosjek
ter.

Det jeg nå taler om, er 1990-årenes utfordrin
ger. Gass vil være en betydelig energikilde nett
opp på 1990-tallet. Men vi bør starte nå dersom 
løsningene skal bli gode. Vi må diskutere volum, 
hvor gassen kan tas fra og hvordan vi kan sam
arbeide om produksjon og distribusjon, og vi må 
diskutere fordeler og ulemper ved ulike trans
portsystemer.

Nordisk K ontaktorgan for Atomenergispørs- 
mål har ansvaret for et om fattende sikkerhets- 
program innen kjerneenergiområdet som delfi
nansieres over Nordisk M inisterråds budsjett. Jeg 
vil i den sammenhengen vise til at utvalget ber om 
at eventuelle fortsatte bevilgninger til NKA, etter 
at programmet utløper i 1989, biir forelagt Nor
disk Råd i form av et ministerrådsforslag — dette 
for att rådet kan vurdere hvorvidt det er rimelig å 
finansiere eventuell videre virksomhet over det 
nordiske budsjett.

Økonomisk utvalg har behandlet seks minis
terrådsforslag til denne sesjonen. Disse er stikk- 
ordmessig:

1) Opprettelse av et nordisk industrielt senter i 
Oslo.

2) Nordisk bioteknologisk sam arbeidspro
gram.

3) A gjøre Nordisk Prosjekteksportfond til en 
perm anent institusjon.

4) Program  for nordisk bistandssamarbeid.
5) A gjøre Nordisk Investeringsbanks regional

låneordning perm anent.
6) Opprettelse av et nordisk utviklingsfond.
Under senere punkter på dagordenen vil det bli

gitt en redegjørelse for utvalgets syn på disse m i
nisterrådsforslagene.

Avslutningsvis vil jeg komme med en generell 
henstilling til M inisterrådet om at ministerråds
forslag om handlingsplaner og sam arbeidspro
gram må forelegges Nordisk Råd året før de be
gynner å virke — dette både av hensyn til bud-
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sjettprosedyren og Rådets behandling.
Jeg startet mitt innlegg med å henvise til vår 

geografiske beliggenhet. M itt håp er at vi kan 
følge med i og utvikle oss sammen med den u t
vikling vi ser rundt det nordiske sam funn. Det 
gjelder både kulturell, sosial, teknisk, forsk
ningsmessig og økonomisk utvikling.

Jeg vil nevne at en gang ble ikke minst Norge 
fra det mektige København vurdert som en be
gredelig provins. Man hadde endog ved Universi
tetet i København en egen akademisk grad som lå 
om trent midt imellom ” absolutt intet” og ” nes
ten noget” . Denne graden lød: ” Ej uanvendelig 
udi Norderlandene” , og jeg vil ikke legge skjul på 
at det var Norge man tenkte på.

Vi ønsker ikke noen gjentakelse av dette, selv 
om norderlandene skulle inkludere flere land enn 
bare Norge. Derfor vil jeg gjerne slutte med å si at 
i de viktige spørsmål som Økonomisk utvalg har 
behandlet og lagt frem for sesjonen, går det etter 
vår oppfattning en linje i dette, nemlig: La oss 
vise at Norden kan, om Norden vil.

Vi har forsøkt å arbeide etter denne tese.

Gadd (ekonomiska utskottets 2:e talesman): 
Herr president! Så långt som det för stunden går 
att bedöma var detta Jan P. Syses sista anförande 
under denna session såsom ordförande i ekono
miska utskottet. Jag tar därför tillfället i akt att 
tacka honom för den tid som han har varit ordfö
rande. Det har varit såsom ett enda och upp
skattat tacktal av Syse vid en finare middag. Vi 
har i ekonomiska utskottet haft det — som det 
heter på svenska — roligt.

Detta kan givetvis ha sina sidor. En del viktiga 
saker kan naturligtvis döljas. Såsom svensk soci
aldemokrat hade jag tillfälle att avnjuta en ideo
logisk dispyt mellan den svenska och den norska 
högerledaren. Jag förstår att det måste vara svå
rare att vara socialdemokrat i Norge än i Sverige. 
Dispyten gällde ett seminarium om handeln mel
lan Norden och den övriga delen av världen, ett 
seminarium där jag har ansvaret för arrange
mangen. Den kritik som jag fick från den svenska 
konservativa delen gällde just de fina grundidéer 
som Jan P. Syse hade förmedlat mig.

Jag hoppas att Høyres ledning i fortsättningen 
hardet goda omdömet att, när seminariet i slutet 
av 1989 går av stapeln i Visby, låter en av Höyres 
delegater vara Jan P. Syse. Det blir då lättare att 
få de komm unala myndigheterna att bevilja me
del till middagar.

Så till det som trots allt står på programmet.
Handlingsplanen för ekonomisk utveckling 

och full sysselsättning kom verkligen till som ett 
initiativ från Nordiska rådet. Vid sessionen i 
Stockholm 1984 enades parlam entarikerna om 
att kräva ett bättre och fullständigare underlag 
för en samordning av den ekonomiska politiken i 
Norden med den svåra arbetslöshetskrisen som 
bakgrund. Den svenska Landsorganisationens 
förste ordförande G unnar Nilsson var primus 
motor i den processen.

Ekonomiska utskottet har i sitt betänkande 
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987, C 1, 
uttryckt det så att handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning fram står 
som ett huvudelement i nordiskt ekonomiskt 
samarbete.

Handlingsplanen — den första — har fått be
tydande resurser för finansiering av infrastruk
turinvesteringar, vilket rimligen på sikt kommer 
att kräva intensiva och kontinuerliga kontakter 
mellan ländernas finansdepartem ent. Detta är i 
sig en framgång för idéerna om ett samnordiskt 
agerande för att uppnå tillväxt och full sysselsätt
ning.

Den första ekonomiska handlingsplanen gäll
de tiden fram t. o. m. 1987. Om nu tankegångar
na bakom den första handlingsplanen skall kun
na uppfylllas, är det enligt utskottets — som är 
helt enigt — mening avgörande att handlings
planerna utvecklas så att deras tidshorisont stän
digt förskjuts fram åt, dvs. att vi för rullande 
handlingsplaner.

Det är bra att m inisterrådet redan har beslutat 
utarbeta den andra ekonomiska handlingspla
nen, men utskottet vill då understryka att minis
terrådets fullständiga förslag i fortsättningen bör 
komma Nordiska rådet tillhanda tidigare än som 
skett den här gången. Nu leder den försenade 
leveransen till att 1988 inte ingår i en ” norm al” 
rullning, utan det året får betraktas som ett över
gångsår. U tskottet hoppas att det kan tolkas som 
ett utslag av att m inisterrådet än inte kunnat 
skaffa sig erforderliga administrationsrutiner för 
att klara att i begärd tid förse Nordiska rådet med 
erforderligt material.

Vid ekonomiska utskottets möte i Åbo i no
vember 1987 fick utskottet en god inform ation 
från finansministrarna om det pågående arbetet 
med nästa handlingsplan. Samtliga ansvariga mi
nistrar deltog vid utskottets möte i Åbo, vilket 
uppskattades, och det borde bli en tradition i
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fortsättningen. Det leder rimligen också till att 
kontinuerligt goda relationer upprätthålls mellan 
m inisterrådet och N ordiska rådet.

D etärm inövertygelseatt N ordiska rådets par
lamentariker i mycket större utsträckning än hit
tills på ort och ställe måste ta del i utformningen 
av handlingsplanen. Det är inte längre nog att 
under de årliga sessionerna rikta klagomål mot 
m inisterrådet för allt som inte än har blivit fullt 
genomfört. Inte minst -  men inte endast — N or
diska rådets ekonomiska utskott bör här intensi
fiera sin egen verksamhet.

Utifrån dessa synpunkter yrkar jag bifall till 
ekonomiska utskottets betänkande över Nordis
ka ministerrådets berättelse 1987 i alla dess delar.

Flemming Hansen (ekonomiska utskottets 3:e 
talesman): Økonomisk Udvalg har i sit forslag til 
rådets udtalelse om ministerrådets beretning an
befalet, at arbejdet med at afvikle handelshind
ringer i Norden effektiviseres og gives høj priori
tet i alle nordiske samarbejdsorganer.

Det anbefaler vi fra udvalgets side, fordi udval
get adskillige gange har peget på, at en afvikling 
af handelshindringer er af stor betydning for vort 
samarbejde og for vort erhvervsliv.

Ved sessionen sidste år behandlede vi minis
terrådsforslaget om et sam arbejdsprogram for 
afvikling af handelshindringer. Jeg skal ikke gøre 
debatten vanskeligere end højst nødvendigt, men 
jeg kan dog ikke lade være med at minde om, at 
dette emne næsten er blevet en føljeton i Ø kono
misk Udvalg og ved Nordisk Råds sessioner. Når 
vi derfor i udvalget i år foreslår, at rekom m anda
tionen om afvikling a f  handelshindringer afskri
ves, er det en mere formelt begrundet disposition. 
Rekommandationens hensigt — nemlig at få et 
sam arbejdsprogram for afvikling af handels
hindringer — har ministerrådet opfyldt. Deri
mod er hensigten med sam arbejdsprogram met 
langt fra opfyldt, eftersom ministerrådet i sin be
retning lige ud skriver, at det foreløbig ikke har 
været mulig at se konkrete resultater af arbejdet.

Det er dejligt ærlige ord, men jeg vil gerne som 
udvalgets talsmand sige, at det forhåbentlig bliver 
sidste gang, vi får den meddelelse på dette om 
råde. Som vi siger i forslaget til udtalelse, bør 
dette arbejde med afvikling a f handelshindringer 
virkelig have høj prioritet. 1 udvalget ser vi frem 
til, at vi til næste år i ministerrådets beretning får 
en formulering i retning af, at der er opnået 
mange resultater. Når ministrene med støtte i

Nordisk Råd har kunnet enes om det kvalitativt 
nye med omvendt bevisbyrde, må vi med rette 
kunne forvente resultater.

Jeg skal i øvrigt henvise til udvalgets betæ nk
ning.

Minister Lars P. Gammelgaard: Hr. præsi
dent! På Nordisk M inisterråds vegne vil jeg gøre 
status over sam arbejdsprogram m et om afvikling 
a f handelshindringer i Norden. For at virkeliggø
re Norden som hjemmemarket er det nødvendigt 
at forstærke bestræbelserne for at afvikle de han
delshindringer, der stadig findes mellem vore lan
de.

Til dette formål har Nordisk Ministerråd 
iværksat sam arbejdsprogram met om afvikling af 
handelshindringer i Norden. Programmet om fat
ter:
— fjernelse a f  tekniske handelshindringer, her

under anvendelse a f  den omvendte bevisbyr
de, eller i tilfælde, hvor dette ikke kan lade sig 
gøre, samordning a f  forskrifter,

— fjernelse af andre ikke-tarifære handelshind
ringer og

— forebyggelse af nye handelshindringer. 
Nordisk Ministerråd lægger stor vægt på, at

” Norden som hjem m em arked” ses i sammen
hæng med udviklingen i Vesteuropa som helhed. 
Efter ministerrådets opfattelse bør vi så vidt m u
ligt undgå særnordiske løsninger, men samtidig 
bestræbe os på aktivt at påvirke det harm onise
ringsarbejde, der sker på europæisk og interna
tionalt plan.

Det nordiske samarbejde om fjernelse a f  han
delshindringer var tidligere koncentreret om be
handlingen af konkrete problemer rejst a f et eller 
flere af de nordiske lande. Bestræbelser for at 
løse konkrete problemer er fortsat en prioriteret 
opgave, men det er vel ikke for meget at sige, at 
der trods mange drøftelser kun var få områder, 
hvor der kunne opvises konkrete løsninger. Det er 
der mange grunde til. en af grundene synes at 
være, at medlemmer i embedsmandskomiteerne 
og andre sam arbejdsorganer oplever situationen i 
nordisk sam m enhæng og nationalt som noget 
fjernt fra hinanden. Der er derfor en tendens til, 
at de beslutninger, der træffes på nordisk plan, 
kun vanskeligt kan føres ud i livet på den hjemlige 
arena. En anden og mere tungtvejende årsag er 
formentlig, at man er veget tilbage fra at gennem
føre isolerede nordiske løsninger i betragtning af 
det om fattende arbejde med afvikling af handels-
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hindringer, der foregår på europæisk plan. P rin
cippet i sam arbejdsprogram met om gensidig 
anerkendelse a f  eksisterende regler og forskrifter 
som et alternativ til samordning landene imellem 
anviser en vej ud af dette problem. Samarbejds
programmets solide politiske og handelspolitiske 
forankring gennem Nordisk Råds positive udta
lelse og Nordisk M inisterråds beslutning om 
iværksættelsen giver endvidere en god baggrund 
for at trænge igennem, også nationalt.

De enkelte landes administrationer må tilpasse 
deres regler og rutiner til de politiske m ålsæ t
ninger, som er nedfældet i sam arbejdsprogram 
met.

Anvendelsen af ideen om gensidig anerkendel
se forudsætter, at der udarbejdes oversigter over 
regler og forskrifter, der kan anses som ligevær
dige i to  eller flere nordiske lande. Princippet er 
det, at hvor regler er anerkendt som ligeværdige, 
skal im portlandets mydigheder formode, at et 
produkt, der er godkendt i eksportlandet, også 
kan markedsføres i im portlandet. Hvis myndig
heden alligevel kræver fornyet kontrol eller prøv
ning, har den bevisbyrden for, at dette er nødven
digt. Det er den såkaldte omvendte bevisbyrde.

Styringsgruppen for afvikling af tekniske han
delshindringer i Norden er gået i gang med en 
sammenstilling af lister over ligeværdige regler. 
Det siger sig selv, at dette er et om fattende arbej
de. Bedømmelsen af, hvorvidt regler og forskrif
ter kan betragtes som ligeværdige, skal finde sted 
i de nordske politiske organer og embedsmands
komiteer, der beskæftiger sig med det pågælden
de emneområde.

Princippet om gensidig anerkendelse af af
prøvning og kontrol er nyt i det nordiske sam
arbejde. Der er derfor behov for, at alle impli
cerede bringes til at forstå sam arbejdsprogram 
mets indhold og betydning. 1 den første indsam- 
'ingsrunde har 3 sam arbejdsorganer udarbejdet 
lister over ligeværdige regler, nemlig for forbru
ger-, lægemiddel- og byggeområdet. For elekt
risk materiel fungerer Norden med kun nogle få 
undtagelser allerede som ét hjemmemarked. 
Andre har for så vidt taget vel imod sam arbejds
programmet, men har ikke i første omgang været 
i stand til at fremkomme med lister over ligevær
dige regler. 1 alt 17 ud af ca. 25 relevante sam
arbejdsorganer har afgivet udtalelse.

De resultater, der indtil nu er opnået, er således 
af relativ begrænset rækkevidde. Det gælder og
så de øvrige emner, der er om fattet a f sam ar

bejdsprogrammet, som f. eks. offentlige indkøb, 
statsstøtte, transport og toldprocedure.

Nordisk M inisterråd arbejder imidlertid aktivt 
på snarest at opvise bedre resultater. En tidsplan 
for det videre arbejde er under udarbejdelse.

Der er god grund til også ved denne lejlighed at 
opfordre alle implicerede til at gøre deres yderste 
for at nå konkrete resultater til gavn for handelen 
mellem de nordiske lande. Opfordringen gælder 
både de nordiske sam arbejdsorganer og de natio
nale myndigheder, der skal arbejde med pro
grammet i praksis, og Nordisk Råd. Det er efter 
min opfattelse vigtigt, at også parlam entarikerne 
i deres arbejde gør en indsats for, at sam arbejds
programmet ikke bliver en skrivebordseksercits, 
men af erhvervslivet og forbrugerne opleves som 
et konkret og effektivt resultat a f nordisk sam
arbejde.

Ändring i medlemslistan

Det anm äldes, att M aijatta Väänäen för res
ten av denna dag läm nat sessionen och ersatts av 
Eeva-Liisa Moilanen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

Statsrådet Lena Hjelm-W allén: Herr presi
dent! Under den här punkten på dagordningen 
ehandlas också vårt sam arbete med u-länderna. 
Vid den här sessionen läggs flera framåtsyftande 
initiativ fram.

Många u-länder befinner sig i dag i en ekono
misk kris som har allvarliga effekter på m änni
skors livsvillkor och de sociala framsteg som 
åstadkommits tidigare. Värst drabbade är de fat
tigaste länderna, särskilt i Afrika söder om Saha
ra. Investeringarna har i många u-länder sjunkit 
under en följd av år ned till historiskt låga nivåer.

De minskade finansiella flödena utgör inte ba
ra ett allvarligt hinder för utveckling utan leder 
också till kapitalförstöring. Samtidigt har u-län- 
dernas skuldbörda ökat dram atiskt. För de fatti
gaste och mest skuldtyngda u-länderna har 
skuldproblemen blivit ohanterliga.

Det råder i dag bred enighet inom det inter
nationella givarsamfundet om att de fattigaste 
u-ländernas skuldproblem måste angripas med 
särskilda åtgärder.

Tillväxt är en förutsättning för ekonomisk och 
social utveckling. Detta betyder att investeringar
na måste öka. Det kräver att i-länderna ställer
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ökade finansiella resurser till u-ländernas förfo
gande.

Förslaget om den nordiska utvecklingsfonden 
som nu är framlagt kan bli ett värdefullt instru
ment. Det understryker de nordiska ländernas 
ambitioner att gemensamt bidra till finansiering 
av angelägna projekt. Genom fonden kan nordis
ka resurser ställas till u-ländernas förfogande för 
att främ ja tillväxt och utveckling.

Jag ser det som naturligt att bidrag till lön
samma investeringar i u-länder lämnas i form av 
krediter. Förslaget innebär samtidigt att fonden 
kan medverka i finansiering av projekt i former 
och på villkor som är anpassade till olika u-län- 
ders betalningsförmåga.

Jag vill också gärna understryka förslagets kla
ra inriktning på fattigare u-länder. Det är där 
behoven är störst. Detta ligger också helt i linje 
med inriktingen av de nordiska ländernas utveck
lingsbistånd.

Sedan många år har de nordiska länderna haft 
ett nära och bra samarbete på biståndsområdet. 
Det goda sam arbetet manifesteras i det program 
för nordiskt biståndssamarbete som ministerrå
det lagt fram för Nordiska rådet. Programmet 
beskriver den verksamhet som pågår och anger 
principer och m ålsättningar för det framtida 
samarbetet.

Det nordiska biståndssamarbetet om fattar i 
dag olika projekt och verksamheter och uppgår 
till stora belopp. Samarbetet sker i gemensamma 
projekt men också, i snabbt växande om fattning i 
nya, mer flexibla, samarbetsformer. Det stora 
nordiska biståndet till södra Afrika är ett exempel 
på detta.

Viktiga utgångspunkter för det nordiska sam
arbetet på biståndsom rådet är att det skall tjäna 
m ottagarländernas intressen och bidra till en 
ökad effektivitet i biståndet. Förenklad adm inist
ration och ökade resurser är andra centrala u t
gångspunkter.

Jag är glad att ekonomiska utskottet under
stryker denna inriktning och framhåller att sam- 
arbetsform erna bör väljas efter vad som är mest 
ändamålsenligt för m ottagarna. Effektivitet och 
flexibilitet är två viktiga faktorer för att uppnå ett 
bra resursutnyttjande.

Det nordiska biståndssamarbetet ligger i dag 
formellt inom sam arbetsministrarnas ansvars
område. Jag har noterat att ekonomiska utskottet 
uttalat sig för ett särskilt fackministerråd för bi- 
ståndsfrågor. Jag välkomnar detta förslag och

finner liksom utskottet att det vore naturligt att 
även det formella ansvaret för det nordiska bi
ståndssam arbetet förs över till de ansvariga mi
nistrarna i respektive land. Ett särskilt minister
råd för biståndsfrågor skulle ytterligare stärka 
det nordiska sam arbetet inom biståndsom rådet. 
Jag hoppas att den tveksamhet som funnits på 
vissa håll till ett sådant ministerråd skall ha för
svunnit nu då ett enhälligt utskott har uttalat sig i 
denna fråga.

Ändring i medlemslistan

Det anmäldes, att Berit O scarsson återtagit sin 
plats i rådet och att Karl-Erik Svartberg lämnat 
sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Jeg tillader 
mig at sige et par ord om Nordisk Investerings
banks virke, i og med at Nordisk Investerings
banks virke jo  er om talt i C 1.

Jeg synes, det er forargeligt, at Nordisk In
vesteringsbank investerer i våbenproduktionsfir
maer. Alle kender jo  til problemerne omkring 
Kongsbergs Våbenfabrik, som banken har inves
teret i. Derfor spørger jeg mig selv: hvilken anden 
våbenfabrik eller anden krigsmaterielfabrik er 
der investeret i? Som bekendt skal der jo, når der 
investeres, investerers i mindst to eller flere lande. 
Og her er det jo  ikke marmeladefabrikker, vi taler 
om. Er det Bofors i Sverige, vi støtter? Er det 
Sakko i Finland, vi støtter? Er det Jørgen Høyer i 
Danmark, vi støtter? Alle er firmaer med stor 
våbenproduktion.

Er det det, vi vil med Nordisk Investering
bank? Er det det, vi skal bruge vore penge til? 
Eller skal vi finde projekter, der bygger på nor
disk tankegang? En tankegang som i hvert fald i 
nyere tid ikke har været særlig krigerisk. Jeg hå
ber naturligvis, at det heller ikke bliver anderle
des.

I øvrigt vil jeg ikke undlade at bemærke, hvil
ken stor indflydelse Norge har i hele denne sag. 
Hvis vi ser lidt på den udm ærkede lille pjece, vi 
har fået her, kan vi se, at styreformanden er 
norsk, den administrerende direktør er norsk. 
Den norske regering vil som bekendt ikke sige ret 
meget om, hvad det egentlig er, der er tabt af 
penge fra Nordisk Investeringsbank i hele dette 
spil.
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Jeg synes, det er vigtigt, at vi tør tage sager op 
af denne slags. Når jeg tager den op, er det ikke 
for at skade Nordisk Investeringsbank. Jeg synes, 
det er fint, at vi har kunnet stå sammen om at lave 
ting som dette, og det skal vi yderligere gøre. Men 
jeg vil have lov at udtrykke forargelse over, at vore 
penge bliver brugt til den slags, som man jo  laver 
på Kongsberg.

Til sidst skal jeg ikke undlade at gøre opm æ rk
som på, at hvis man kigger denne pjece igennem, 
så vil man se, at kvinder og økonomi, det går slet 
ikke. Der er en masse fine billeder heri. Alle er 
m æ nd. Der findes åbenbart ingen kvinder i det 
nordiske, der har så megen forstand på penge, at 
de har kunnet komme med overhovedet i denne 
fine pjece.

S tatsrådet Jon Sigurdsson: H err president! 
Även om N ordiska investeringsbankens frågor 
kommer upp som en särskild punkt senare på 
dagordningen vill jag inte underlåta att besvara 
de komm entarer och den kritik som riktades mot 
banken av fru Gyldenkilde nyss.

Låt mig göra helt klart att N1B belånar enbart 
projekt av nordiskt intresse. Det finns inget nor
diskt intresse i vapenproduktin, och N1B har inte 
beiljat lån till projekt som har något med vapen- 
produktion att göra.

Man nämnde Kongsbergs våbenfabrik i detta 
sammanhang, och jag kan upplysa om att de 
krediter som beviljats detta företag under åren 
1977-1984 enbart avsåg att finansiera projekt av 
nordiskt intresse i företagets bildelsavdelning.

Anker Jørgensen: Hr. præsident! Jeg synes, 
der er grund til at være opm ærksom  på, når vi nu 
arbejder videre på den nordiske handlingsplan 
for økonomisk vækst og fuld beskæftigelse, at 
det er ligesom om vi prøver på at indhente noget 
at det, der i sin tid blev tabt på gulvet. Jeg tænker 
her på det langt fremskredne projekt, som al
ligevel faldt på gulvet, nemlig NORDEK.

Jeg synes, det er godt, at man har samlet tinge
ne op og så småt har begyndt at opbygge en ny 
model, en model, som får et andet og større per
spektiv, nemlig at det økonomiske samarbejde 
kan koordineres med den europæiske udvikling. 
Når vi taler om økonomisk samarbejde i EF, i 
Europa, er der mellem partigrupperne faktisk 
mange fælles interesser, på tværs af de politiske 
partier, men ligesom i Nordisk Rad er det også i 
EF politiske skillelinjer — også politiske skillelin

jer mht. hvad der er den rette økonomiske politik.
Der er også det, der har givet sig udslag i, at 

Nordisk Råd i stigende grad arbejder ud fra parti
politiske skillelinjer — i håb om, at denne natur
lig demokratiske opbygning kan virke mere dyna
misk. Jeg tror faktisk, det allerede virker sådan.

Mellem det indre marked i EF og hjem m em ar
kedet i Norden er det en vis parallelitet. Man vil så 
nogenlunde det samme. Man kan håbe på, at 
denne parallelle udvikling efterhånden medfører, 
at man nærm er sig hinanden. Meget tyder på, at 
man i hvert fald vil bestræbe sig for det.

Et af problemerne set fra et socialdemokratisk 
synspunkt — i hvert fald fra et dansk socialdemo
kratisk synspunkt — er, at den frie bevægelighed 
på kapitalmarkedet kan blive så fri, at den også 
indeholder nogle store problemer. Der er jo  ingen 
systemer, der er fuldkomne. Heller ikke det, som 
borgerlige politikere sætter op som det store ide
al: bare alt bliver frit, så bliver verden åh så dejlig.

Jeg tror, det er godt med fri kapitalbevægelse, 
men der er altså mange, der ser hen til det, som 
om det løser alle problemer. Det tror jeg ikke, det 
gør. Jeg tror, man må være opm æ rksom  på, at 
også det system indeholder nogle svagheder, som 
kan betyde, at nye og måske meget store proble
mer opstår.

Hvad er det, jeg tæ nker på? Jo, i hvert fald i det 
danske Socialdemokrati ønsker vi ikke en sådan 
total fri bevægelighed, som giver store multina- 
tionale selskaber mulighed for ensidigt at opkøbe 
f. eks. danske virksomheder. Det kan lige så vel 
være norske virksomheder i den nordlige del af 
Norge, eller det kan være andre steder i Norden 
eller i det indre marked forskellige steder i Euro
pa. Derfor mener jeg, at det, det drejer sig om, er 
at koordinere sin politik i retning af det indre 
marked og hjemmemarked.

Man må også være opm ærksom  på lønm od
tagerinteressen i denne forbindelse. Lønm odta
gerinteressen og kapitalinteressen er ikke altid 
sammenfaldende, som nogle gerne vil gøre det til. 
Man kan ikke se bort fra, at en eller anden virk
somhed et eller andet sted, f. eks. i Norden, og 
måske mange af samme slags, bliver opkøbt og 
bliver koncentreret i ét eller flere multinationale 
selskaber, somme tider i Sverige, somme tider i 
Finland, somme tider måske også i Danmark. 
Hvis bare der var balance. Man kan imidlertid 
ikke se bort fra, at f. eks. store koncerner i Euro
pa kan trække så mange virksomheder til sig, at 
der er områder, f. eks. i Norden, der bliver under-
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udviklet. Så skal man pludselig til at sørge for, at 
der føres regionalpolitik, så skal man hjælpe de 
om råder op, som ikke kan følge med i udvik
lingen.

Jeg vil gerne advare mod en for blåøjet opti
misme mht. denne totale liberalisme, denne frie 
kapitalbevægelse. Den har også sine skyggesider. 
Hvis ikke vi i tide bliver opm ærksom  på det,så 
tror jeg, vi risikerer, at det alt for énøjet bliver til 
fordel for kapitalinteressen og ikke lønm odtager
interessen. Lønmodtagerinteressen går ud på, 
når der er rimelig grundlag for det, at bevare 
virksomheder på danske, på norske osv. hænder, 
således at der er arbejde alle steder, mens kapital
interessen — sagt forsigtigt — ikke behøver være 
præget a f  sådanne interesser, men alene af, at der 
er nogle gode og fordelagtige tilbud, hvis man vil 
sælge.

Denne side af sagen må med ind i vurderinger
ne. Jeg tror, vi i de kommende år må finde ud af, 
hvordan vi kan gøre det på en fornuftig måde.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Jeg skal tak
ke for det korte, men ikke uklare svar, jeg fik fra 
minister Sigurdsson. Kongsberg Våbenfabrik er 
der investeret i a f  pengene fra Nordisk Investe
ringsbank. Jeg kan naturligvis ikke forvente, når 
jeg rejser sådan en sag, at jeg kan få svar på alt 
det, som jeg spørger om. M an må jo  være forbe
redt for at kunne svare, naturligvis. Det forstår 
jeg. Men jeg bemærker mig, at vi har den norske 
finansiminister G unnar Berge siddende her — 
nå, i hvert fald sad han her under mit første ind
læg — og jeg tæ nker på, om ikke han måske var 
lidt tæ ttere på begivenhederne, således at han 
måske kunne have føjet lidt til. Det skulle ikke 
være sådan, og det finder jeg også i orden. Man 
må jo  forberede tingene ordentligt.

Jeg håber, der sker det nu, når man som parla
mentariker i Nordisk Råd rejser en problemstil
ling, at man taler videre om den de relevante 
steder — selvfølgelig med henblik på at der bliver 
kigget lidt nærm ere på, om det nu er en god idé at 
køre videre med at investere i våbenproduktions
fabrikker. For det ér det her, det er ikke nogen 
marmeladefabrik. Jeg ved godt, det er målrettede 
penge til visse områder, man har investeret i. Men 
det korte af det lange er, at det er Kongsbergs 
Våbenfabrik, der er investeret i.

Jeg vil vende tilbage til sagen. Vi har jo  fået en 
ny spørgeform, heldigvis. Jeg vil vende tilbage i 
løbet af kort tid og spørge, om det skal blive ved

at være sådan, at man investerer på den måde, og 
spørge, hvilke firmaer af samme slags der er ble
vet investeret i i de øvrige nordiske lande.

Og så vil jeg i øvrigt opfordre til, at man ikke 
tror, penge og investeringer kun er et mandeom- 
råde.

Buttedahl: Hr. president! Jeg hadde tenkt å 
kommentere nettopp det spørsmålet som repre
sentanten Gyldenkilde tok opp, under punkt 7, 
men all den tid representanten har reist spørs
målet om Investeringsbanken og Kongsbergs Vå- 
benfabrikk allerede nå i innledningsdebatten, sy
nes jeg det ville være litt påfallende om ikke en 
som står — som Gyldenkilde sier — ” tæ ttere på 
begivenhederne” enn kanskje en dansk represen
tant gjør, skulle komme med noen betraktninger 
om hva som egentlig foreligger.

Jeg synes representanten Gyldenkilde henger 
seg opp i ordet ”våpenfabrikk” . Jeg tror neppe 
representanten har særlig innsikt i hva Kongs
bergs Våpenfabrikk egentlig er. Jeg vil be repre
sentanten i den tid vi nå har fram til vi kommer til 
punkt 7, å undersøke hvilken bedrift Kongsberg 
Våpenfabrikk var. Jeg synes det oser av mistillit 
overfor Investeringsbanken når hun indirekte på
står at bevilgning er gitt til våpenproduksjon. Nå 
har vi alt hørt fra M inisterrådets side at det ikke 
er tilfellet, at bevilgningen er gitt til bildelsavde- 
lingen — en avdeling som er bygd opp som en klar 
distriktspolitisk produksjonsavdeling. Jeg tror 
kanskje dette kan være av stor viktighet.

Jeg vil berømme Investeringsbanken for enga
sjement, og at de har gitt lån og kreditt til denne 
bedriften. Det har vært til stor nytce for den av
delingen under Kongsberg Våpenfabrikk. — Det 
vil kanskje også være av interesse at den ligger i 
mitt eget distrikt.

Ellers synes jeg det er litt kram paktig når det 
hevdes av Norge skulle ha for stor innflytelse i 
Investeringsbankens ulike fora. Jeg regner med at 
hvis det hadde vært andre land som hadde vært 
representert, f. eks. Danmark, hadde det ikke 
vært kritikk overfor dette. Vi skal huske på at de 
forskjellige representasjoner i Investeringsban
ken går litt på omgang.

Jeg må si at jeg også finner det litt kram paktig 
at Gyldenkilde kritiserer at det ikke er bilde av en 
kvinne i denne presentasjonsbrosjyren. Jeg trod
de kanskje man kunne forvente at den slags ikke 
skulle kritiseres i en så alvorlig sak som dette.

Lilli Gyldenkilde: Hr. præsident! Jeg skal gøre

10—!7-33f> N ord iska  rådet
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det kort.
Jeg skal takke hr. Buttedahl for hans forkla

ringer i denne sag. At hr. Buttedahl bor i det 
om råde, vi just taler om, giver jo lidt — hvad skal 
man sige — stof til eftertanke, men det er ikke 
fordi jeg mistænker på nogen som helst måde.

Jeg håber ikke, at mit indlæg er blevet forstået 
således, at jeg generelt kritiserer Nordisk Investe
ringsbank. Som jeg sagde i mit første indlæg, 
synes jeg, det er godt, at vi har den. Det, jeg var 
interesseret i, var at få at vide, hvilke af de andre 
landes tilsvarende fabrikker, der havde fået støtte 
til investeringer. Det har jeg ikke kunnet få, og 
det forstår jeg godt, for jeg har taget sagen lidt 
hurtigt op. Men jeg kan love, at jeg vil kigge 
videre på den sag og håber, at vi i fredelighed og 
fordragelighed kan tage den slags ting op med 
hinanden uden at skyde hinanden motiver i skoe
ne, vi ikke har.

Og til sidst skal jeg sige til hr. Buttedahl, at når 
man siger, at man ikke kan tage spørgsmålet op 
om kvindelig repræsentation i så alvorlig en si
tuation, så har man simpelt hen ikke fattet noget 
som helst. Det er mest synd for hr. Buttedahl.

Buttedahl: President! Jeg tror ikke jeg vil kom
mentere så mye spørsmålet om hvem som har 
mest skyld eller uskyld i denne saken. Jeg er me
get opptatt av at kvinner skal være representert i 
nordisk sammenheng. Det var da det ble kritisert 
at det ikke var bilde av en kvinne, at jeg syntes det 
begynte å gå litt over streken. — Men la nå det 
ligge. Jeg synes ikke det skulle være den saken vi 
skal diskutere nå.

Nå tror jeg representanten Gyldenkilde forstår 
hva saken gjelder, og da begynner jeg å bli for
nøyd. For hvis det er slik, er ikke hennes kritikk 
mot Investeringsbanken berettiget. Jeg er glad for 
at Gyldenkilde forstår hva saken gjelder.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
ekonomiska utskottets förslag till yttrande till 
Nordiska ministerrådet.

För yttrandet röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Margrete 
Auken, G unnar Björk, Ilkka-Christian Björk
lund, G ustav Björkstrand, Johan Buttedahl, 
E iðurG uðnason. Mikko Elo, Lahja Exner, Karl- 
Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim,

Arne Gadd, Knud Glønborg, Thor-Eirik Gul
brandsen, Guðrún, H elgadóttir, Lilli Gyldenkil
de, Flemming Hansen, Ivar Hansen, Søren 
Hansen, Liisa Hilpelå, Per Olof H åkansson, Siri 
Häggmark, Åsa Solberg Iversen, Olof Jansson, 
Elver Jonsson, Anneli Jäätteenm äki, A nker Jør
gensen, Brit Jørgensen, Arvo Kemppainen, 
Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, Preben Lange, 
Anna-Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Eeva- 
Liisa Moilainen. Helge Adam Møller, Kjeld 
Rahbæk Møller, Agnar N ielsen, Barbro Nils
son, Mats Nyby, Olafur G. Einarsson, Óli Þ. 
Guðbjartsson, Berit O scarsson, Saara-M aria 
Paakkinen, Påll Pétursson, H ans Pettersson, 
Kaj Poulsen, Kristen Poulsgaard, Heikki Rii
hijärvi, Mirja Ryynänen, Kimmo Sasi, Riitta 
Saastamoinen, Asbjørn Sjøthun, Otto Steen- 
holdt, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Sverrir 
H erm annsson, Harald Synnes, Jan P. Syse, K a
rin Söder, Peder Sønderby, Bernhardt Taste
sen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, 
Valgerður Sverrisdóttir, Lars W erner, Ernst 
W roldsen, Lena Öhrsvik och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Jo Benkow, D orte Bennedsen, Jens Bilgrav- 

Nielsen, Hagen Hagensen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Riitta Järvisalo-Kanerva, Ragna Berget Jø r
gensen, Wiggo K om stedt, Theo K oritzinsky, 
Jacob Lindenskov, H ans N yhage, Arne Skau- 
ge, Reiulf Steen och Anders Talleraas.

Yttrandet hade sålunda antagits m ed 73 röster.

Utskottets förslag, punkterna II  och III, bi
fölls.

B 76/e: M inisterrådsforslag om  upprättande av 
ett nordiskt industriellt center i Oslo

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av m inisterrådsfor
slaget antar följande rekom mendation:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Minis
terråd å opprette et nordisk industrielt senter i 
Oslo etter de retningslinjer som er angitt i minis
terrådsforslaget og Økonomisk utvalgs syns
punkter.

Aho (ekonomiska utskottets talesman): Herr 
president! I sam band med att de två minister- 
rådssekretariaten sammanslogs år 1985 och det
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nya sekretariatet placerades i K öpenham n, flyt
tades Nordiska industrifonden och N ordforsk till 
Oslo. Arbetet med att fusionera dessa två institu
tioner inleddes med målet att etablera ett nordiskt 
industriellt center.

1 likhet med ministerrådet ser utskottet upp
rättandet av ett industriellt center som ett uttryck 
för en önskan om att skapa ett slagkraftigt in
strum ent för att stimulera utveckling och nyskap
ning av näringslivet i Norden. Utskottet noterar 
att samarbetet inom forskning och utveckling un
der senare år fram stått som ett av de stora växt
om rådena inom europeiskt samarbete. H är bör 
det industriella centret få en viktig funktion i att 
lägga förhållandena till rätta för ett ökat sam
arbete mellan nordiska företag, vilket också är ett 
betydelsefullt steg mot nordiskt deltagande i ett 
större internationellt sammanhang.

Nordiska Industrifonden fram står i dag som 
det dominerande instrum entet för att främ ja det 
teknologiska och industriella sam arbetet i N or
den. Det är därför naturligt att aktiviteterna i 
centret organisatoriskt lägges till Nordiska Indu
strifonden som således skall utgöra kärnan i cent
ret.

Utskottet anser det viktigt att centrets verk
samhet utform as så att forskning och utveckling 
genast från början  får en central plats. De goda 
erfarenheterna av Nordforsks arbete bör i detta 
sam manhang tillvaratas.

Med hjälp av tillräckliga resurser lägges för
hållanden till rätta för en ökad nordisk satsning 
på framtidsinriktade områden såsom biotekno
logi, materialteknologi, informationsteknologi 
osv. Det är viktigt att satsa på om råden där de 
nordiska länderna kompletterar varandra och 
kan stärka sin konkurrensställning genom sam
arbete.

Utskottet ställer sig positivt till att en viss kvali
ficerad utredningskapacitet utbygges för att säk
ra centrets roll som initierande organ speciellt 
inom de om råden som nämndes tidigare. U tred
ningsarbetet bör också kunna knytas till närings
politiska problemställningar av nordiskt intresse.

Nordiskt sam arbete inom näringspolitiken 
kommer i framtiden att få en allt större betydelse 
och upprättandet av ett nordiskt näringspolitiskt 
forum för debatt och meningsutväxling på detta 
område ligger i linje med denna utveckling.

Flera internationella projekt pågår som bäst 
inom forskning och utveckling och ett sam ordnat 
nordiskt agerande är nödvändigit för att de nor

diska länderna bättre skall kunna framhäva sina 
intressen. Ett ökat sam arbete mellan nordiska fö
retag är ett viktigt steg för ett deltagande i ett 
större internationellt samarbete. Centret bör 
kunna bli den instans som fungerar som sam- 
ordnare i detta sam m anhang. Ökade kontakter 
och bättre informationsutväxling mellan nor
diskt näringsliv å ena sidan och europeiska forsk
nings- och industriprojekt å andra sidan täcker 
icke minst ett behov hos små och mellanstora 
nordiska företag. U tskottet understryker att cent
ret i sitt arbete på olika om råden bör lägga stor 
vikt vid miljöfrågor.

U tskottet är enigt med ministerrådet om att en 
evaluering av centret och dess aktiviteter företas i 
samband med de årliga budgetbehandlingarna, 
men preciserar samtidigt att de budgettal som 
föreslagits för de tre uppstartningsåren icke är 
något uttryck för vad utskottet menar skall vara 
det fram tida omfånget för verksamheten. Detta 
skall avgöras av de resultat som uppnås samt an
talet och kvaliteten på nyttiga projekt. Utskottet 
understryker vidare att de medel som tillförts 
Nordiska industrifondens budget genom den 
ekonomiska handlingsplanen — för år 1988 ca 23 
milj. NOK — bör kvarstå på fondens budget ock
så efter att den ikraftvarande planen utlöper.

U tskottet hade sett fram mot att centrets verk
samhet inletts redan år 1988, men tar till efter- 
rättning ministerrådets uppfattning att fusionen 
mellan Nordisk industrifond och N ordforsk krä
ver tid, och att målet är inställt på 1989.

Herr president! Ekonomiska utskottet har sto
ra förväntningar beträffande centret och Nordis
ka Industrifondens roll i detta, så att det verkligen 
kan fram stå som ett slagkraftigt instrum ent för 
att stimulera det industriella sam arbetet och den 
industriella utvecklingen och växten i Norden. 
Ett sådant bidrag till en näringspolitisk sam ord
ning i Norden ger styrka i förhållande till EG:s 
nysatsning, som berörts i så m ånga inlägg här i 
sessionen.

Herr president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Buttedahl: Hr. president! Det er med stor til
fredshet at vi idag konstaterer at Nordisk Råd får 
ta stilling til et ministerråds forslag om det kon
krete innhold for det nordiske industrielle senter i 
Oslo som skal innlede sin virksomhet i løpet av 
1989. Med dagens behandling er vi kommet 
mange skritt videre fra M inisterrådets prinsipp-
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beslutning våren 1985.
Senteret kom i stand b l.a . på bakgrunn av 

enigheten om at alle nordiske land skal ha sin 
andel av de store nordske institusjonene. Etter at 
M inisterrådet ble flyttet til København, har dette 
ikke væ rt tilfellet for Norge.

Jeg vil legge spesiell vekt på at det nå satses og 
opprettes et nordisk senter på et område der det 
nordiske samarbeidet står overfor viktige og store 
oppgaver og utfordringer. Dette knytter seg til de 
behov næringslivet i alle de nordiske land har for 
omstilling og derigjennom kunne hevde seg bedre 
i konkurransen med land utenfor Norden. Der
som næringslivet i Norden skal kunne beholde 
sine markedsandeler på verdensmarkedet, er det 
nødvendig med en bred teknologisk satsning. Vi 
må kunne levere varer med høyere teknologisk 
nivå enn det vi har i dag, og i denne sammenheng 
m å vi satse på å hevde oss i konkurranse med land 
som har mye større ressurstr, som EF-landene, 
USA og Japan. Det kan synes som en nærmest 
uoverkommelig oppgave, men oppgaven blir 
mindre uoverkommelig dersom de nordiske land 
står sammen.

Vi har de siste årene opplevd okt satsing på 
forskning og utvikling i hele Vest-Europa. Store 
forskningsprogrammer er dannet, som Eureka, 
Hermes og Esprit, der de fleste nordiske land 
deltar. EF har på sin side også lansert store forsk
ningsprogrammer. Jeg er overbevist om at bare 
dersom vi i Norden står sammen, kan vi på en 
skikkelig måte nyttiggjøre oss de store forsk
nings- og utviklingsarbeider som skjer i det øvrige 
Vest-Europa. Det nordiske industrielle sentret i 
Oslo vil bli et viktig kontaktpunkt til europeisk 
forskning. Jeg er overbevist om at det nordiske 
industrielle senter vil være en positiv tilvekst til 
det nordiske samarbeidet, og virkelig bidra til at 
Norden kan henge med på forsknings- og utvik
lingsområdet.

Statsråd Mtirk Eidem: President! Utgangs
punktet for det nordiske samarbeidet på det næ 
ringspolitiske området bygger på den erkjennelse 
at samnordiske satsinger gir større gjensidig u t
bytte og gevinst enn om  landene arbeider hver for 
seg. Nordisk samarbeid gir oss mulighet til å u t
nytte hverandres kompetanse og øvrige kom pa
rative fordeler. Videre betyr et slikt samarbeid at 
vi bereder grunnen for en mer slagkraftig nordisk 
næringslivsstruktur gjennom en utvidet kopling 
mellom bedrifter, forskningsinstitusjoner og an

dre organisasjoner i de ulike nordiske land.
Det er særlig tre om råder på det næringspoli

tiske området som har vært sentrale:
Det er for det forste økt samarbeid innen tek

nisk forskning og utvikling, og da tenker jeg kon
kret på ministerrådsforslaget om det nordiske in
dustrielle sentret.

For det andre å fremme bedriftsetableringer og 
andre former for bedriftssamarbeid på tvers av 
grensene i Norden.

Og for det tredje økt oppmerksomhet om den 
tekniske utdanningens betydning för næringsli
vet.

Nordisk Industrifond har gjennem 15 år u t
gjort Ministerrådets viktigste instrument til frem
me av teknisk forskning og utvikling og sam
arbeid om disse spørsmål mellom bedrifter, 
forskningsinstitusjoner og nasjonale forsknings
fremmende myndigheter. M inisterrådsforslaget 
bygger på to sentrale elementer:

For det første å befeste Industrifondets rolle 
som et initierende organ for teknisk forskning og 
utvikling gjennom utbygging og videreutvikling 
av fondets kompetanse og kontaktflater, og for 
det andre å utprøve nye om råder for fondets akti
viteter.

Internasjonalisering innen næringslivet skjer i 
hovedsak på bredere basis enn bare Norden. 1 
Vest-Europa utvikles det stadig nye prosjekter in
nen industriell forskning og utvikling. G jennom 
bilaterale avtaler er disse prosjektene blitt åpnet 
for deltakelse fra de nordiske EFTA-landene.

Ministerrådet ønsker å se et stort og aktivt en
gasjement fra nordiske bedrifters og forsknings
institusjoners side i dette sam arbeidet. I overens
stemmelse med ministerrådsforslaget skal derfor 
det industrielle sentret fremme samarbeidet og 
bedre informasjonsformidlingen mellom nordisk 
næringsliv på den ene siden og de europeiske- 
forsknings- og industriprosjekt på den annen si
de. Dette arbeidet skal skje i næ rt samarbeide 
med de nasjonale teknologifremm ende institu
sjonene. Som et første skritt i dette arbeidet har 
industriministrene tatt initiativet til at de personer 
som nasjonalt er ansvarlige for Eureka-arbeidet, 
skal møtes for å diskutere muligheter og former 
for økt nordisk deltakelse i Eureka-prosjektene.

Et annet av de nye om rådene som M inisterrå
det håper skal utvikle seg positivt under sentret i 
framtiden, er å utnytte det samlede nordiske m ar
kedet gjennom offentlige innkjøpsordninger. De 
nordiske landene baserer seg i stor grad på likear-
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tedenorm erf. eks. når det gjelder helse, miljø og 
andre velferdsmål. Det burde derfor være mulig å 
nå fram til enighet om felles kravspesifikasjoner i 
forbindelse med offentlige innkjøpsordninger på 
viktige sam funnsom råder.

Andre om råder som blir sentrale i sentrets vi
dere arbeid, er standardisering, kom petanseut
vikling og teknikkspredning.

M inisterrådsforslaget er uttrykk for en klar vil
je til å skape et slagkraftig instrument for det 
nordiske næringspolitiske samarbeidet. Sentret 
skal utvikles og formes over tid. De foreslåtte 
program om rådene skal utvikles i takt med de for
utsetninger som legges til grunn, og de ressurser 
som stilles til disposisjon.

1 denne forbindelse vil jeg også nevne at vi nå er 
midt oppe i det nordiske Teknologiåret 1988. Na
sjonalt er det allerede avviklet en rekke aktiviteter 
og ulike arrangementer som involverer et stort 
antall mennesker. Videre planlegges det på nor
disk nivå flere ulike arrangementer, bl. a. u tde
ling av Nordisk teknologipris.

Når det gjelder spørsmålet om å bedre mulig
hetene for industrielt samarbeid over grensene, er 
dette et om råde som har stått sentralt helt siden 
1980. Jeg tenker da bl. a. på rådsrekomm anda- 
sjon nr. 23/1980. Både finans- og industriminist
rene har behandlet denne rekommandasjonen 
når det gjelder henholdsvis valutamessige- og eta- 
bleringsrettslige spørsmål.

Der er kanskje grunn til å si noe om de eta- 
bleringsrettslige spørsmålene. Det har skjedd en 
kraftig økning i de direkte investeringer på tvers 
av landegrensene i Norden under de siste fire— 
fem årene. Dette gjelder både oppkjøp av eksiste
rende bedrifter og etablering av nye bedrifter. 
Ministerrådet ser en slik utvikling som betyd
ningsfull når det gjelder å etablere en mer slag
kraftig nordisk industristruktur. Regelverket på 
det etableringsrettslige området i de nordiske 
land kan imidlertid skape usikkerhet og unødig 
byråkrati for de små og mellomstore bedriftene.

Ministerrådet har latt en arbeidsgruppe se 
nærm ere på dette og komme med forslag til for
enklinger i lovverket. Denne arbeidsgruppen har i 
løpet av 1987 avlevert to rapporter som drøfter 
konsekvensene for det industrielle samarbeidet av 
ulike etableringsrettslige og valutamessige be
stemmelser. 1 begge rapportene ble det fremmet 
forslag til forenklinger. M inisterrådet har be
handlet rapportenes etableringsrettslige sider og 
forslag og stiller seg i prinsippet bak disse. Rent

konkret betyr dette at vi nå nasjonalt arbeider 
videre for å gjøre saksbehandlingen enklere og 
mindre tidkrevende.

I denne sammenheng kan også spørsmålet om 
konsernfaglige samarbeid tas opp, og som er reist 
i forbindelse med det utvidede bedriftssamarbei
det i Norden. 1 M inisterrådet er det stor forståelse 
for disse problemene. Industriministrene har der
for i en henvendelse til de nordiske ministre som 
er ansvarlige for arbeidsmarkedsspørsmål, på
pekt viktigheten av at den nordiske arbeidsgrup
pen som diskuterer det konsernfaglige samarbei
det, så raskt som mulig kommer fram til løs
ninger på disse spørsmål.

Når det gjelder det tredje området som har 
stått sentralt for de nordiske industriministrene 
under det siste året, nemlig høyere teknisk ut
danning, kan en bemerke: Det er blitt stadig kla
rere at et stort problem for næringslivet er mange
len på kvalifisert arbeidskraft — både på ulike 
nivåer og kompetanseområder.

I forbindelse med industriministerm øtet i fjor 
høst ble det diskutert behov og muligheter for økt 
nordisk samarbeid når det gjelder høyere teknisk 
utdanning sett fra næringslivets synsvinkel. En 
arbeidsgruppe arbeider nå med å finne fram til et 
konkret opplegg for et slikt utdanningssem inar 
som vil finne sted senere i år.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, Margrete 
Auken, Jo Benkow, G unnar Björk, Ilkka-Chris
tian Björklund, G ustav B jörkstrand, Johan But- 
tedahl, Eiður Guönason. Mikko Elo, Lahja Ex
ner, Karl-Gunnar Fagerholm. Arne Gadd, Knud 
Glønborg, Thor-Eirik G ulbrandsen, Guörún 
H elgadöttir. Lilli Gyldenkilde. Ivar Hansen. Sø
ren H ansen, Liisa Hilpelä, Per Olof Håkansson, 
Siri Häggmark, Åsa Solberg Iversen, Olof Jans
son, Elver Jonsson, Riitta Järvisalo-K anerva, 
Anneli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Brit 
Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Arvo 
Kemppainen, Thea K nutzen, Sakari Knuuttila, 
Wiggo K om stedt, Preben Lange, Anna-Kaarina 
Louvo, G rethe Lundblad, Eeva-Liisa Moila
nen, Helge Adam Møller, Kjeld Rahbæk Møller, 
Barbro N ilsson, Mats Nyby, Hans Nyhage,
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Ólafur G. E inarsson, Óli f>. Guðbjartsson, Berit 
O scarsson, Saara-M aria Paakkinen, Påll Péturs- 
son, Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Kimmo 
Sasi, Riitta Saastamoinen. Asbjørn Sjøthun, 
Otto Steenholdt. Ingrid Sundberg, Sten Svens
son, Sverrir H erm annsson, Harald Synnes, Jan 
P. Syse, Karin Söder, Peder Sønderby, Bern
hardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole Gabriel 
Ueland, Valgerður Sverrisdóttir, Lars W erner, 
Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik och Kåre Ø vre
gård.

Frånvarande var:
Dorte Bennedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, Kjell 

Magne Fredheim, Hagen Hagensen, Flemming 
Hansen, Margit Hansen-Krone, Theo Koritzins- 
ky, Jacob Lindenskov, Agnar Nielsen, Hans Pet
tersson, Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, 
Arne Skauge, Reiulf Steen och Anders Talleraas.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 72 röster.

3
B 77/e: M inisterrådsforslag om  förslag till nor
diskt bioteknologiskt samarbetsprogram

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av m inisterrådsfor
slaget antar följande rekom mendation:

Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd å vedta et nordisk bioteknologisk sam ar
beidsprogram i samsvar med ministerrådsforsla
get og Økonomisk utvalgs synspunkter.

Thor-Eirik Gulbrandsen (ekonomiska utskot
tets talesman): Hr. president! Ved fjorårets sesjon 
etterlyste Nordisk Råd et mer aktivt nordisk sam
arbeid på bioteknikkom rådet. Det er derfor med 
tilfredshet vi nå kan konstatere at det fra Minis
terrådets side foreligger et forslag til et nærmere 
nordisk samarbeid innen bioteknologi. Et nor
disk samarbeid i form av et felles sam arbeidspro
gram bør kunne innebære en mer effektiv an 
vendelse av ressursene for samtlige nordiske land.

Det foreslåtte samarbeidsprogrammet er tverr- 
sektorielt, og mange nordiske samarbeidsorganer 
vil bli berørt. Det er også meningen at de enkelte 
delene av programmet i størst mulig utstrekning 
skal gis til allerede eksisterende organer innen 
ministerrådssystemet. Økonomisk utvalg under
streker derfor i sin betenkning den samordnende

rolle som den foreslåtte nordiske programkomi
teen for bioteknologi bør ha.

Bioteknikk er allerede et av de spesielle innsats
områdene til Nordisk Industrifond, som har u t
arbeidet et forslag til en industriell forsknings- og 
utviklingsplan for bioteknikk i Norden.

Det industrielle sentret i Oslo, der Industrifon
det utgjør grunnstam m en, bør få en sentral rolle i 
arbeidet med gjennomføringen av programmet.

Det foreslåtte sam arbeidsprogram met inne
holder en opptrappingsplan for kostnader bereg
net til 25 mill. DKK i 1988 og 55 mill. DKK for 
hvert av årene 1989— 92. Man vil prioritere forsk
ningsområder der nordiske miljøer kan tilby sam
arbeid og kunnskapsoverføring, og der en koor
dinert innsats kan bidra til allmenn kunnskaps
oppbygging. Dette kan være innen genteknikk, 
vekst- og husdyrbioteknikk, akvakultur, næ- 
ringsmiddel- og enzymteknikk og m iljøteknolo
gi-

Det siste om rådet, miljøteknologi, anses så 
viktig at Økonomisk utvalg i sin betenkning spe- 
silet har bedt om at området bør tillegges høy 
prioritet ved gjennomføringen av sam arbeidspro
grammet.

Samtidig som man i de fleste land er ivrig etter 
å utnytte de mulighetene denne nye teknikk gir, er 
bevisstheten om hvilke konsekvenser genetisk 
manipulasjon kan føre til, sterkt økende. Fra 
mange hold er det derfor reist krav om sikkerhet 
og en etisk bedømmelse av de nye valgmuligheter 
og risiki som genteknikken innebærer.

Som det eneste land i Norden har Danmark en 
lov om miljø og genteknologi. I de andre landene 
følger man i hovedsak OECD:s anbefalinger.

Både de sikkerhetsmessige og de etiske aspek
tene er sentrale, og det er nødvendig å tenke 
grundig igjennom alle problemstillinger. Det er 
grundig igjennom alle problemstillinger. Det er 
derfor med stor tilfredshet Økonomisk utvalg 
utvalg for etikk innen bioteknologien.

Innenfor både forskningsmiljøer og industri
foretak vil man måtte regne med at det vil finnes 
mange som ønsker minst mulig begrensninger i 
form av etiske regler. Hvis forsvarere av den frie 
forskning går i allianse med f. eks. dominerende 
internasjonale legemiddelkonserner og økono
misk sterke m aktfaktorer i landbruket, kreves det 
gjennomtenkning og grundig arbeid fra myndig
heter og politikere om  man skal nå fram med et 
annet syn.

Etiske grensedragninger er naturligvis vanske-
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lige, og i bioteknologisk sammenheng har vi fore
løpig lite viten om hvilke problemer vi kan kom
me opp i. Store deler av forskningsfeltet er nytt, 
og åpner for mange også positive muligheter. 
Dette gjelder innenfor genteknologi, der isolering 
av gener kan få revolusjonerende betydning bl. a. 
innenfor sykdomsbehandling og kanskje også 
når det gjelder forebygging. Men nettopp her vil 
vi også kunne støte på de etiske grenser som vi må 
ha en beredskap for, og være klare til å møte.

Når det gjelder den del av bioteknologien som 
vedrører landbruket, forskes det på utvikling av 
nye mikroorganismer. Også her må sikkerhets
aspektet tas vare på. Heller ikke her har vi i dag 
tilstrekkelig viten, og det er nødvendig med en 
kontinuerlig overvåkning av hva som skjer på 
forskningsfronten.

Både etikk og sikkerhet må drøftes i det fore
slåtte utvalget. Og utvalget må ikke bare bestå av 
forskere som er direkte involvert i slik forskning. 
Etiske eksperter finnes selvfølgelig ikke, men jeg 
tror man til utvalget bør finne fram til noen som 
har væ rt opptatt av og beskjeftiget seg med etiske 
eller filosofiske problemstillinger også i andre 
sammenhenger, i tillegg til forskningsrepresen- 
tantene.

Jeg mener også at en samnordisk behandling 
av etiske spørsmål er både nødvendig og viktig. 
Det vil gi nordiske synspunkter større tyngde i 
internasjonal sammenheng.

Et særskilt problem innen bioteknikken er 
spørsmålet om patentrettigheter. Det er sterke 
krefter med basis i industrimiljøer som ivrer for 
at nye organismer skal patentbeskyttes.

Resultatet kan bli at man i f. eks. landbruket 
kan bli langt mer avhengig av dem som eier paten
tene, dvs. noen få teknologisk avanserte firmaer. 
Denne problemstilling tas opp senere i dag av 
Kjeld Rahbæk Møller i et spørsmål til M inisterrå
det.

Jeg tror at det også på dette punkt er viktig å 
oppnå en felles nordisk holdning, særlig fordi 
man nå står foran en inngående revisjon av den 
internasjonale konvensjonen om vekstforedlings- 
rett. Her kan det oppstå praktiske problemer si
den de nordiske land er medlemmer av forskjel
lige internasjonale organisasjoner, og således har 
forskjellig lovgivning når det gjelder patenter. 
Her trengs en sam ordning som kan føre fram til 
en felles holding også internasjonalt.

Bioteknikken har i alle de nordiske land fått en 
framtredende plass i diskusjonen om framtidige

innsatsområder. En slik langsiktig satsing som 
foreslås i sam arbeidsprogram met, krever betyde
lige ressurser. Idet Økonomisk utvalg forutsetter 
at M inisterrådet er rede til å avsette de nødvendi
ge midler for en effektiv gjennom føring av pro
grammet, anbefaler jeg at Rådet slutter seg til 
utvalgets forslag til betenkning.

Statsrådet Hellström: Herr president! Det år 
viktigt att de nordiska länderna följer med i den 
teknologiska utvecklingen och bedriver ett eget 
forsknings- och utvecklingsarbete. Det är nöd
vändigt, inte vara för att upprätthålla den inter
nationella konkurrensförm ågan eller för att 
främ ja livskvaliteten i de nordiska länderna, utan 
också för att vi skall ha möjlighet att själva över
väga om och i vilken om fattning resultaten av 
denna skall tas i bruk.

Runt om i världen satsas nu stora belopp på 
bioteknisk forskning och utveckling. De nordiska 
länderna är vart för sig för små för att kunna följa 
med i den utveckling som är på gång. Om vi 
samlar de nordiska ländernas kompetens och re
surser på området och gemensamt bygger ut och 
utnyttjar dem, får vi en möjlighet att utveckla 
bioteknologin i enlighet med våra egna priorite
ringar. Vi vill säkra att den yttre miljön och att 
etiska aspekter finns med i övervägandena när 
bioteknologin växer fram som forsknings- och 
utvecklingsområde.

D etta är något av bakgrunden till det Minis
terrådsforslag om ett bioteknologiskt utveck
lingsprogram som är framlagt till denna session. 
Förslaget är utarbetat mot bakgrund av de natio
nella planer som är under genomförande och på 
grundval av förslag från de nordiska samarbets- 
organen.

Förslaget är upplagt som ett tvärsektoriellt 
program, som kommer att koordineras av en sär
skild programkomm itté, medan ansvaret för de 
olika aktiviteterna i så hög grad som möjligt läggs 
ut på redan existerande sam arbetsorgan. Nordis
ka industrifonden och Nordiska ämbetsm anna- 
kommittén för jordbruk och skogsbruk kommer 
därvid att ha huvudansvaret.

Förslaget innehåller ett antal om råden inom 
bioteknologin som anses vara särskilt viktiga 
sam arbetsom råden, nämligen genteknik, s. k. 
protein engineering, växtbioteknik, husdjursbio- 
teknik, akvakultur, livsmedelsbioteknik, pro
cessteknik och miljöteknologi.

Förslaget lägger vikt vid sam arbete som avser
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långsiktig kompetensuppbyggnad, t. ex. forskar
utbildning, stöd till forsknings- och utvecklings
miljöer och genomförande av större s. k. paraply
program. Det finns också ett viktigt inslag i pro
gram m et som innebär att ett särskilt nordiskt u t
skott för etiska frågor inom bioteknologin 
etableras.

Vid överlämnandet av Ministerrådsforslaget 
tillkännagavs att Ministerrådet anslöt sig till de 
principer och riktlinjer för samarbetet som låg i 
det förslag som utarbetats. Ministerrådet angav 
samtidigt att man senare, i samband med den 
ordinarie budgetproceduren, skulle ta ställning 
till de ekonomiska ram arna för programmet. I
1988 års budget har Ministerrådet redan avsatt 
medel för att påbörja programmet.

1 Ministerrådet konstaterar vi med tillfredsstäl
lelse a tt betänkanden från rådets ekonomiska u t
skott och uttalanden från tre andra utskott visar 
att man delar prioriteringarna i det föreliggande 
förslaget till samarbetsprogram.

Sjøthun: Hr. president! Mye av det som går 
under samlebegrepet bioteknologi, er ikke nytt 
innenfor landbruket. Det nye er at vi i løpet av de 
aller seneste år har fått en del nytt verktøy innen 
bioteknologien som gir betydelig økte muligheter 
både på godt og vondt.

Det satses i dag store midler på bioteknologisk 
forskning verden over, samtidig som man er 
sterkt opptatt av å legge visse begrensninger på 
den praktiske bruken av forskningsresultatene, 
både ut fra næringspolitiske, økologiske og etiske 
forhold. Bioteknologisk forskning som særlig er 
rettet mot landbruket, organiseres i Norge i dag 
av Norges landbruksvitenskapelige forsknings
råd, som etter hvert har utviklet et næ rt sam
arbeid med bl. a. landbrukets faglige organisa
sjoner.

Men bioteknologisk forskning, også rettet mot 
jord- og skogbruk, er svært ressurskrevende, og 
utgjør et om råde der de nordiske land hver for seg 
neppe strekker til. Spørsmålet om et nordisk 
samarbeid på området er derfor som kjent tatt 
opp i Embetsmannskomiteen for jordbruk og 
skogbruk. Komiteen fikk i 1986 utarbeidet en 
rapport om bioteknologisk samarbeid i Norden. 
Denne rapport er senere viderebearbeidet til et 
konkret program som om fatter ulike smarbeids- 
temaer og inneholder også forslag til organisering 
av det nordiske samarbeidet.

Dette opplegget fra Embetsmannskomiteen

for jordbruk og skogbruk er nå innpasset i det 
store nordiske bioteknologiprogrammet hvor In
dustrifondet vil komme til å spille en sentral rolle. 
Det er giedelig at man er kommet såpass langt.

Vi må kunne se bioteknologien som et viktig 
ledd i arbeidet for å oppnå en mest mulig bæ re
kraftig utvikling. Imidlertid må vi hele tiden være 
oss bevisst de negative sider som bioteknologien 
og spesielt genteknologien kan innebære.

Vi kan utnytte genteknologien på mange posi
tive måter som har klare næringspolitiske forde
ler som må vurderes nærmere.

Baksiden av medaljen må imidlertid vies stor 
oppmerksomhet. Vi vet at genmanipulerte arter 
som slipper ukontrollert ut i naturen, kan påføre 
det naturlige økosystem betydelig skade og føre 
til klart negative konsekvenser. Muligheten for 
manipulering med arter og produksjonsm etoder 
må underlegges kritisk vurdering både i forhold 
til allment aksepterte etiske normer, til våre nor
mer for dyrevern og i forhold til hvordan dette 
kan påvirke utformingen av vår framtidige jo rd
bruks- og distriktspolitikk. Miljø- og ressursvern 
må derfor tillegges større vekt både når det gjel
der landbruksforskning, utdanning, veiledning, 
konsekvensvurderinger og valg av produksjons
metoder i det praktiske jord- og skogbruket.

I Norge har vi et lovverk som regulerer innsats
varer, produktkvalitet, dyrehelse, dyrevern, pro
duktkontroll og naturvern. Det vurderes om dette 
er godt nok, og hva som eventuelt bør komme i 
tillegg.

Den norske regjeringen har derfor nedsatt et 
utvalg som vurderer bioteknologiens innvirkning 
på naturm iljøet, behovet for regelverk og kon
trollordninger. Av de nordiske land er det jo bare 
Danmark som hittil har vedtatt en ny lov som 
regulerer bruken av bioteknologi.

Det er neppe noen som i dag kan forutsi hvilke 
følger genteknologien vil ha for sam funnet, for 
landbruket og naturgrunnlaget. La meg derfor 
vise til rapporten fra Verdenskommisjonen for 
miljø og utvikling. Ut fra dette må ' i fremme en 
utvikling som setter oss i stand til å imøtekomme 
dagens behov uten å svekke mulighetene for at 
kommende generasjoner skal få dekket sine be
hov. Gjennom et hensiktsmessig og kanskje et 
nordisk harm onisert regelverk og et høyt faglig 
kunnskapsnivå legger vi etter min mening grunn
laget for at vi i Norden skal kunne styre bruken av 
bio- og genteknologien til positive og ikke minst 
trygge redskaper for samfunnet.
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Jeg tror det er særs viktig at de etiske sider også 
tas op på nordisk basis. Derfor må forslaget om å 
etablere en nordisk komite for etikk i tilknytning 
til bioteknologien få full støtte.

Synnes: Hr. president! Jeg vil også gjerne un
derstreke det viktige i at dette biir et nordisk sat
singsområde, hvor de nordiske land sam ordner 
sine ressurser. Vi vet at vi innenfor denne forsk
ningen står overfor store, nye muligheter på flere 
områder; det dreier seg om medisin, miljø og om 
næringspolitiske spørsmål.

Det er imidlertid også en forskning som inne
bærer skremmende perspektiver, hvor vi kan bli 
stilt overfor konsekvenser som vi i tide må være 
forberedt på å avverge. Det blir da et spørsmål 
om grensene for forskningens frihet.

Vi m å faststlå — og det er vel en erkjennelse 
som i mange forskningsmiljøer er relativt ny — at 
det å øke kunnskap ikke i enhver sammenheng 
kan være det overordnede mål. Det biir på om 
råder spørsmål om å respektere livets ukrenkelig- 
het, og at bl. a. man ikke i enhver sammenheng 
har lov å forske med spirende menneskeliv. Det 
biir til syvende og sist spørsmål som angår helt 
grunnleggende vilkår for et rettssamfunn og et 
kultursam funn.

Jeg er derfor glad for at både talsmannen for 
utvalget og Ministerrådets representant så sterkt 
understrekte de etiske aspektene ved denne forsk
ningen. Jeg vil også gjerne sterkt understreke 
nettopp disse hensyn.

Riitta Saastamoinen: Herr president! Minis
terrådsforslaget om det nordiska bioteknologiska 
sam arbetsprogram m et år ur forskningssynpunkt 
en mycket viktig sak.

Jag gläder mig över att grundläggande forsk
ning och kompetensuppbyggnad utgör centrala 
moment inom de sam arbetsområden som anges i 
programmet. Jag ser även fram emot att de resur
ser som i ett inledande skede avsätts för sam
arbetet inom bioteknologin i stor utsträckning 
bör användas för att stöda forskarutbyte, fors
karutbildning samt stipendier och konferenser 
för forskare. Diverse åtgärder för att stöda kom
petensuppbyggnad och forskarutbildning är an 
gelägna särskilt mot bakgrund av att bristen på 
kvalificerade forskare kan bli ett hinder för en 
utbyggnad av samarbetet på området i den om 
fattning som är önskvärd. Insatser i syfte att un 
derlätta de direkta kontakterna mellan forskare

på området kan även främ ja uppkomsten av nya 
forskningsprojekt. Genom att förslaget till sam
arbetsprogram innehåller åtgärder i syfte att öka 
forskarnas rörlighet och därm ed deras möjlig
heter att hålla kontakt med nordiska och inter
nationella forskningsmiljöer kan programmet 
även på ett mera allmänt plan bidra till att stärka 
det nordiska forskningssamarbetet. Detta finner 
jag positivt.

Rahbæk Møller: Hr. præ sident! Som helhed er 
det et godt sam arbejdsprogram , der her fremlæg
ges. Det vil jeg med glæde stemme for. Men jeg vil 
gerne pege på én mangel, nemlig at økologisk 
grundforskning ikke er medtaget som prioriteret 
område. Det er en stor mangel, og jeg vil godt 
uddybe hvorfor;

I såvel ministerrådsforslaget som i de forskel
lige udvalgsbetænkninger lægges megen vægt på 
miljøspørgsmål og dermed på risikovurderinger. 
Men det viser sig altid, når risikovurderinger skal 
foretages, at der mangler viden om nye organis
mers overlevelses- og påvirkningsmuligheder i en 
given økonomisk sam menhæng. Derfor er det 
brug for mere viden og mer grundforskning på 
dette område.

Behovet herfor understreges da også både i 
Kulturudvalgets, i Social- og Miljøudvalgets og i 
Økonomisk Udvalgs betænkninger. Jeg går der
for ud fra at ministerrådet vil følge henstillingen 
om at medtage økologisk grundforskning som et 
prioriteret område.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom m endation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Lennart Andersson, M argareta 

Andrén, Ylva Annerstedt, Jo Benkow, Gustav 
Björkstrand, Johan Buttedahl, Eiöur Guönason, 
Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fager- 
holm, Arne Gadd, Knud Glønborg, Thor-Eirik 
Gulbrandsen, Lilli Gyldenkilde. Hagen Hagen
sen, Søren H ansen. Liisa Hilpelä, Per Olof Hå
kansson, Siri Häggmark, Åsa Solberg Iversen, 
Olof Jansson, Elver Jonsson, Riitta Järvisalo- 
K anerva, Anneli Jäätteenm äki, Arvo Kem p
painen, Sakari Knuuttila, Eeva-Liisa Moi
lanen, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, 
Mats Nyby, H ans N yhage, Ólafur G. Einars- 
son, Óli Þ. G uöbjartsson, Berit O scarsson, Påll
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Pétursson, Hans Pettersson, Heikki Riihijärvi, 
Kimmo Sasi, Riitta Saastam oinen, Asbjørn Sjø
thun, Ingrid Sundberg, Sverrir H erm annsson, 
Harald Synnes, Bernhardt Tastesen, Eeva Tu
runen, Lars W erner, Ernst W roldsen, Lena 
Öhrsvik och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, Margrete Auken, Dorte Ben

nedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, Gunnar Björk, Ilk- 
ka-Christian Björklund, Kjell Magne Fredheim, 
Guðrún H elgadóttir, Flemming H ansen, Ivar 
Hansen, Margit Hansen-Krone, Anker Jørgen
sen, Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, 
Thea Knutzen, Wiggo Komstedt, Theo Koritzins- 
ky, Preben Lange, Jacob Lindenskov, Anna-Kaa- 
rina Louvo, Grethe Lundblad, Helge Adam M øl
ler, Agnar Nielsen, Saara-M aria Paakkinen, Kaj 
Poulsen, Kristen Poulsgaard, M irja Ryynänen, 
Arne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, Sten 
Svensson, Jan P. Syse, Karin Söder, Peder Søn
derby, Anders Talleraas, Ole Gabriel Ueland och 
Valgerður Sverrisdóttir.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 50 röster.

M ötet avbröts härefter kl. 12.30 och återupp
togs kl. 14.00.

Grethe Lundblad övertog härefter ledningen 
av förhandlingarna.

4
B 79/e: M inisterrådsforslag om program för nor
diskt biståndssamarbete

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet med anledning av m inisterrådsfor
slaget antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd å vedta et program for nordisk bistands
samarbeid i samsvar med ministerrådsforslag 
B 79/e og Økonomisk utvalgs synspunkter.

Buttedahl (ekonomiska utskottets talesman): 
Fru president! Det nordiske bistandssamarbeidet 
har lange og gode tradisjoner. Helt siden slutten 
av 1940-årene har de nordiske land samarbeidet 
for på den måte å gi både vår bilaterale og m ulti
laterale bistandsinnsats større effekt.

Bakgrunnen for dette er de historiske tradisjo

ner. De nordiske land har i mange tilfeller de 
samme utviklingsland som sine hovedsamar
beidsland. Derfor har det væ rt naturlig å sam
arbeide for bl. a. å unngå dobbeltarbeid og for å 
utveksle erfaringer. Det nordiske samarbeidet 
blant våre bistandsarbeidere har i mange tilfeller 
væ rt like naturlig som det nordiske samarbeidet 
på våre egne breddegrader.

I nord/sør-sam m enheng har de nordiske land i 
stor grad operert som brobygger mellom utvik
lingslandene og den vestlige verden. En tid var de 
nordiske land også toneangivende medlemmer av 
den såkalte gruppen av likesinnede land.

Nordisk Råd og Økonomisk utvalg har ved 
flere anledninger bedt om en konkret handlings- 
pan for det nordiske bistandssamarbeidet. Det 
ministerrådsforslag som nå ligger til behandling, 
er et handlingsprogram. Det er bl. a. en beskrivel
se av det formelle og uformelle samarbeidet som 
allerede er etablert. Det inneholder videre en del 
generelle målsettinger og prinsipper for det frem
tidige samarbeidet.

Det er et fremskritt at Nordisk Råd nå er blitt 
forelagt et slikt handlingsprogram. Jeg vil likevel 
understreke nødvendigheten av at dette hand
lingsprogrammet blir nærm ere konkretisert, slik 
at det får form av en handlingsplan.

Jeg vil gjerne understreke at et nærm ere og økt 
nordisk bistandssamarbeide ikke prim æ rt skal 
være til vår egen fordel. Det skal først og fremst 
være til u-landenes fordel.

Det er derfor grunn til å understreke at det 
nordiske bistandssamarbeidet må være prosjekt
orientert og ikke ta sikte på å bygge opp en egen 
bistandsorganisasjon på nordisk plan. Vi får ta til 
etterretning at det kanskje kan bli slutt på enkelte 
av de fellesfinansierte nordiske prosjektene, da 
disse har vært heller tunge å drive.

Jeg vil peke på to forhold i det fremlagte hand
lingsprogrammet. Det gjelder den vekt der er lagt 
på miljø, og det gjelder hjelpen til SADDC-lan- 
dene.

Gjennom Brundtland-kom misjonen har vi fått 
synliggjort den gjensidige avhengighet mellom 
miljø og utvikling. Vi vet at dersom det ikke biir 
ført en fornuftig ressursforvaltnings- og m iljøpo
litikk også i utviklingslandene, kan grunnlaget 
for den fremtidige matforsyning rykkes bort. Det 
er derfor positivt at det nå legges større vekt på å 
integrere miljøhensyn både i de nasjonale og nor
diske program- og prosjektaktiviteter.

De nordiske land har sam arbeidet bilateralt
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med SADDC-landene i det sørlige Afrika siden 
1980.1 1986 ble det undertegnet en politisk felles
erklæring mellom Norden og SADDC om økt 
økonomisk og kulturelt samarbeid mellom lande
ne i de to regionene.

Nasjonal og nordisk handelsboikott av apart
heidregimet i Sør-Afrika har stått på de nordiske 
politikernes dagsorden i flere år nå. Jeg synes det 
er grunnlag for å si at vi her er kommet langt, 
særlig når vi sammenligner oss med resten av den 
vestlige verden. Men den endelige kampen mot 
apartheidregimet kommer til å stå i Sør-Afrika 
selv. Her vil vår største innsats trolig bestå i at vi 
kan bidra til å gjøre Sør-Afrikas naboland øko
nomisk uavhengige av apartheidregimet. Det vil i 
sin tur isolere Sør-Afrika i enda sterkere grad.

Jeg vil også peke på uttalelsen fra økonom isk 
utvalg om at man savner konkrete forslag til nye 
nordiske innsatser på kultursektoren i Utviklings
landene. Økt innsats her vil bidra til at menneske
ne i den tredje verden får bedre forståelse for sin 
egen bakgrunn og kultur. Det vil også bidra til 
økt kunnskap om disse landenes kultur i de nor
diske land. Slik vil det kunne føre til økt støtte i 
opinionen for det bistandsarbeidet som drives.

Avslutningsvis vil jeg understreke Økonomisk 
utvalgs henstilling om at det blir opprettet et for
melt fagministerråd for bistandsom rådet. Det er 
naturlig at ansvaret for det nordiske bistands
samarbeidet tillegges de statsråder som har an 
svaret for det nasjonale bistandsarbeidet. Et eget 
fagministerråd for bistandsom rådet vil også bi
dra til å gi Nordisk Råd en viktig pådriverrolle når 
det gjelder å intensivere de enkelte nordiske lands 
og Nordens arbeid for økt utvikling av den tredje 
verden.

Jeg anbefaler det fremlagte m inisterrådsfor
slag.

Meddelande
Det meddelades, att statsråd Arne Øien intagit 

sin plats i rådet.

Ändring i medlemslistan
Det anmäldes, att Lars W erner läm nat sessio

nen och ersatts av Inga Lantz.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

Minister Lars P. Gammelgaard: Fru præsi
dent! Ved flere lejligheder har Nordisk Råd d røf

tet de nordiske landes udviklingssamarbejde, og 
der har været et ønske om, at der blev udarbejdet 
en sam m enhængende plan eller program for det
te arbejde. Det er b l.a . på denne baggrund, at 
Nordisk M inisterråd under denne session frem
lægger programmet for det nordiske udviklings
samarbejde.

Som det fremgår heraf, er der gennem årene 
sket en intensivering af det nordiske samarbejde 
inden for såvel den bilaterale som den multilate
rale bistand. Dette har været muligt, fordi nor
diske landes bistandspolitik har mange fælles 
træ k både i den mere overordnede politik og i det 
praktiske projektarbejde.

Samtidig med intensiveringen har samarbejdet 
undergået forandringer. Der er blandt de nordis
ke lande enighed om, at omfanget af vore fælles 
aktiviteter skal styres a f  de operative behov i fel
ten og tilpasses de særlige forhold i det enkelte 
modtagerland.

Med udgangspunkt i modtagerlandenes inter
esser er der sket en udvikling henim od mere prag
matiske og fleksible sam arbejdsform er. Dette 
fører ikke alene til lettelser i vore egne bistandsad
ministrationer, men — hvad der er endnu vigtige
re — til lettelse for modtagerlandenes adm inistra
tioner, som i dag ofte lider under betydelige kapa
citets- och ressourceproblemer.

Ernst Wroldsen: President! Et hovedprinsipp 
for vår bistand til utviklingslandene er at hjelpen 
skal komme de fattigste til gode. Funksjonshem
mede i utviklingsland er vel den gruppe av fattige 
som har det aller største behov for bistand.

Det finnes i dag flere hundre millioner funk
sjonshemmede i utviklingslandene. På en FN- 
konferanse i Stockholm i august i fjor ble det 
hevdet at situasjonen for funksjonshem mede har 
forverret seg de senere årene. Dette er alarm eren
de. Vi vet også at antallet funksjonshemmede 
øker for hvert år. Krigsherjinger og naturkata
strofer bidrar til dette, men årsaken ligger nok vel 
så mye i skjev ressursfordeling og untytting av- 
tilgjengelige ressurser. Hvert år biir 200.000 barn 
i u-land blinde bare på grunn av A-vitaminman- 
gel. Dette kan skyldes mangel på opplysning, 
men svært ofte vil blindheten oppstå fordi famiii- 
en er så fattig at barna ikke får et fullverdig kost
hold.

Fattigdom er en direkte årsak til at mange biir 
funksjonshem met. Fattigdom kan dessuten for
sterke virkningene, og den gjør det i mange tilfel-
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ler umulig å lindre de problemer som oppstår som 
følge av funksjonshemningen. Det er derfor 
svært viktig at vi i vår utviklingshjelp er opp
merksom på de funksjonshemmedes særskilte 
behov. La meg i denne forbindelse vise til at vik
tigheten av at funksjonshemmede deltar i utvik
lingsprosessen ble fremhevet da Brundtland- 
kommisjonens rapport ble presentert i FN i høst.

Innenfor norsk u-hjelp finansieres i dag en lang 
rekke særlige prosjekter for funksjonshemmede
— de aller fleste i regi av frivillige organisasjoner. 
Til sammen ble det i 1987 brukt nærm ere 40 mill. 
kr. til slike prosjekter.

Jeg går ut fra at bistanden ytes på tilsvarende 
måte i de andre nordiske land. Som jeg nettopp 
sa, finansierer vi særskilte prosjekter for funk
sjonshemmede, men i den ordinære prosjektmas- 
sen legges det ikke spesiell vekt på denne utsatte 
målgruppen.

Foreløpig er vi alt.så ikke kommet særlig langt 
når det gjelder å integrere funksjonshemmede i 
våre bistandsprosjekter. Allerede i 1983 ble be
tydningen av en slik integrering påpekt av den 
nordiske embetsmannskomiteen, og i dag er det 
viktigere enn noen gang å rette opperksomheten 
mot funksjonshemmede i u-land. Jeg anser det 
derfor som sterkt ønskelig at vi finner plass til en 
omtale av de funksjonshemmedes behov i pro
grammet for nordisk bistandssamarbeid. En slik 
presisering av de nordiske lands ønske om å inte
grere funksjonshemmede i vår utviklingshjelp vil 
dessuten være av stor betydning for å få m ot
takerlandene til å prioritere funksjonshemmede i 
sine egne utviklingsplaner.

Jeg her merket meg at Økonomisk utvalg også 
har vært inne på de funksjonshemmedes situa
sjon i forbindelse med bistandsprogramm et, og 
at utvalget mener at bistandsprogramm et bør 
kompletteres med tiltak som tar spesielt sikte på å 
bedre de funksjonshemmedes situasjon.

Jeg tillater meg derfor å komme med noen an
tydninger om hvordan dette konkret kan komme 
til uttrykk i programmet:
— De nordiske land bør, i tråd med konklusjo

nen i den nordiske embetsmannskomiteen for 
bistandsspørsmål arbeide mer aktivt overfor 
FN og internasjonale organer for å gi større 
oppmerksomhet til spørsmål vedrørende 
funksjonshemmede.

— De nordiske land bør også gjennom de nasjo
nale handi kaporganisasjoner støtte oppbyg
gingen av funksjonshemmedes organisasjoner

i utviklingsland.
— Samarbeidet mellom de nordiske bistandsad

ministrasjonene og de funksjonshemmedes 
organisasjoner bør søkes økt for at hensynet 
til funksjonshemmede i større grad integreres 
i prosjektarbeid og planlegging.

— Hensynet til funksjonshemmede bør vurderes 
særskilt, og erfaringer fra integreringsarbei
det bør følges opp av EK-B.

- 1 sam nordiske prosjekt bør hensynet til funk
sjonshemmede vurderes særskilt, og erfa
ringer fra integreringsarbeidet bør følges opp 
av EK-B.

— Det er av særlig betydning at hensynet til 
funksjonshemmede tas med i planleggingen 
av utdanning og sysselsettingstiltak i utvik
lingsland.

Jeg regner med at dette er formuleringer som 
ikke er vanskelig å akseptere for noen av de nor
diske landene og håper de kan tas med ved den 
endelige utformingen av programmet for nordisk 
bistandssamarbeid.

Statsråd Vesla Vetlesen: President! Nordisk bi
standssam arbeid kan være et mål i seg selv, men 
jeg velger først og fremst å se det som et middel til 
å gi bedre effekt i utviklingslandene gjennom for
enklet adm inistrasjon, høyere effektivitet og bed
re utnyttelse av ressurser. Den brede enigheten 
mellom de nordiske land i viktige bistandspolit
iske spørsmål gir grunnlag for et slikt samarbeid. 
Jeg viser til Ministerrådets forslag til program for 
nordisk bistandssam arbeid, som har min fulle 
støtte.

Jeg vil imidlertid gjerne nevne to spørsmål som 
er kommet fram under behandlingen av pro
grammet. Det ene er at jeg har merket meg at 
Økonomisk utvalg i sin betenkning henstiller om 
at det blir opprettet et formelt fagministerråd for 
bistandsom rådet. Jeg deler fullt ut oppfatningen 
om at det er naturlig at ansvaret for det nordiske 
bistandssamarbeidet legges til de ministre som 
svarer for dette området i sine respektive land. 
Det gjelder et område hvor de nordiske land ofte 
oppfattes under ett og opptrer sam ordnet i for
hold til de nasjonale og regionale samarbeid vi 
har, ikke minst på grunn av våre sammenfallende 
holdninger og vår felles opptreden.

Det er i tillegg kommet et forslag fra represen
tanten Wroldsen om å ta med et avsnitt om funk
sjonshemmede i programmet for nordisk bi
standssam arbeid. Jeg vil også gi min fulle støtte
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til dette forslaget, idet jeg anser det som ønskelig 
at vi i større grad enn tidligere har oppm erksom 
het på de funksjonshemmedes behov i vår ut
viklingshjelp.

Selv om vi finansierer en rekke prosjekter på 
dette felt, må det likevel sies at vi i dag ikke har et 
gjennomarbeidet opplegg for hvordan arbeidet 
for funksjonshemmede best mulig skal ivaretas, 
ikke minst i bilateral bistand, f. eks. når det gjel
der utdanning og sysselsettingstiltak. For å kom 
me lenger på dette felt anser jeg det som viktig å 
videreutvikle vår kontakt med de funksjonshem
medes organisasjoner i Norge. Vi venter i mer 
framtid en rapport om handikaporganisasjone- 
nes syn på disse forhold.

Jeg vil tro det gjelder alle de nordiske landene 
at disse organisasjonene er en viktig ressurs å 
trekke på. På samme måte bør vi også fra nordisk 
side trekke i lag når det gjelder å reise de funk
sjonshemmedes sak i internasjonale fora. F o rek 
sempel ble det drøftet av sosial- og helseministre- 
ne under deres møte i går hvordan en skulle sam
arbeide på dette felt.

I vårt samarbeid med private organisasjoner vil 
vi vektlegge behovet for å bistå de funksjonshem
mede i utviklingslandene med å bygge opp og 
styrke sine egne interesseorganisasjoner. Dette er 
et tema som vi vil ta opp i møte med alle de 
private organisasjoner som får NORAD-støtte, i 
mai i år.

I departementet ser vi behovet for å øke til
skuddene på dette felt, og jeg kommer til å foreslå 
en tilleggsbevilgning til private organisasjoner på 
10 mill. kr. til tiltak for funksjonshemmede ved 
omfordelingsbehandlingen av vårt budsjett i 
Stortinget i vår.

At det nordiske samarbeidet kan fungere, viser 
N orden/SA D C C -sam arbeidet.

Jeg skal ikke her gå inn på dette i sin fulle 
bredde, men bare berøre enkelte sider.

Et konkret tiltak — blant mange — er den 
nordiske støtten til en regional genbank i 
SADCC. Det er et eksempel på et genuint region- 
til-region-samarbeid, og fra norsk side legger vi 
svært stor vekt på det fordi Genbanken vil bli en 
viktig institusjon i en miljøvernsammenheng. 
Den vil bevare og videreutvikle genressursene i 
planter og vekster i SADCC-regionen ved hjelp av 
teknologi og kunnskap som de nordiske land har. 
Helt nylig er det oppnådd enighet om at den fag
lige forberedelse kan danne grunnlaget for en 
nordisk samfinansiering av prosjektet.

1 Norden/SA DCC-sam m enheng mener jeg det 
er viktig å ha en helt annen oppmerksomhet rettet 
mot kvinnenes situasjon enn hittil. Det er vel og 
bra å vise til at kvinner er om fattet av alle tiltak 
uten å være spesielt nevnt, men her bør vi finne ut 
om resultatene viser at kvinnene får en rimelig 
uttelling. Disse tankene tok jeg nylig opp på et 
felles ministermøte mellom Norden og SADCC, 
og jeg tror vi bør få en utredning vedrørende disse 
forhold, eventuelt ved å opprette en gruppe for å 
gjennomgå dem.

Med bakgrunn i erfaringene fra N orden/ 
SADCC-samarbeidet burde det også overfor 
Mellom-Amerika ligge til rette for nordisk sam
arbeid. Med utgangspunkt i den nordiske bistan
den til om rådet, og i den mellom-amerikanske 
fredsplanen, er det behov for mer enn inform a
sjonsutveksling mellom våre land, og bit for bit 
legger vi nå grunnlaget for et konkret og tettere 
samarbeid.

Jeg er glad for at det nå blir lagt fram forslag 
om opprettelse av et nordisk utviklingsfond. Jeg 
støtter dette forslaget. Forslaget representerer en 
nyskapning, idet det innebærer opprettelsen av et 
multilateralt organ under nordisk kontroll. Det 
vil gi et verdifullt tilskudd til det nordiske bi
standssamarbeidet. Hovedretningslinjene og sty
ringsmodellen som er trukket opp, vil sikre at 
midlene brukes til bistandsmessig forsvarlige til
tak som er prioritert av m ottakerne.

Målsettingen med fondet skal være å bidra til å 
fremme sosial og økonomisk utvikling ved å gi 
konsesjonelle lån til prosjekter i utviklingslande
ne. Et siktemål er å få finansiert prosjekter av 
nordisk interesse for å trekke nordisk næringsliv 
inn i et nærm ere sam arbeid. Det er derfor natur
lig å se etableringen av fondet som et supplement 
til de nasjonale næringslivsordningene.

Når det gjelder valg av land som skal m otta 
lån, ligger forslaget innenfor de retningslinjer 
som vi holder oss til i slike ordninger. Bruken av 
midlene vil være slik at de kan klassifiseres som 
offentlig utviklingshjelp etter OECD:s regler.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Jo Ben
kow, Ilkka-Christian Björklund, Gustav Björk-
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strand, Johan Buttedahl, Eiður Guðnason, Mik
ko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, 
Arne Gadd, Knud Glønborg, Guðrún Helgadót- 
tir, Hagen Hagensen. Flemming Hansen, Søren 
H ansen, Liisa Hilpelä, Per Olof Håkansson, Siri 
Håggmark, Åsa Solberg Iversen, Olof Jansson. 
Elver Jonsson, Riitta Järvisalo-K anerva, Brit 
Jørgensen, Arvo Kemppainen, Thea Knutzen, 
Sakari Knuuttila, Wiggo K om stedt, Theo Ko- 
ritzinsky, Inga Lantz, Anna-Kaarina Louvo, 
G rethe Lundblad, Eeva-Liisa Moilanen, Helge 
Adam Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro 
Nilsson, Mats Nyby, Hans Nyhage, Óli Þ. 
G uðbjartsson, Berit O scarsson, Saara-M aria 
Paakkinen, Påll Pétursson, Hans Pettersson. 
Kaj Poulsen, Miija Ryynänen, Kimmo Sasi, 
Asbjørn Sjøthun, Otto Steenholdt, Ingrid Sund
berg, Sten Svensson, Sverrir Hermannsson, 
Karin Söder. Peder Sønderby, Bernhardt T aste
sen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland. Ernst 
W roldsen, Lena Öhrsvik och Kåre Øvregard.

M ot rekom mendationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

Frånvarande var:
Margrete Auken, Dorte Bennedsen, Jens Bil- 

grav-Nielsen, G unnar Björk, Kjell Magne Fred- 
heim, Thor-Eirik Gulbrandsen, Lilli Gyldenkil
de, Ivar Hansen, Margit Hansen-Krone, Anneli 
Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, Ragna Berget 
Jørgensen, Preben Lange, Jacob Lindenskov, 
Agnar Nielsen, Ö lafur G. Einarsson, Heikki Rii
hijärvi, Riitta Saastamoinen, Arne Skauge, Rei- 
ulf Steen, Harald Synnes, Jan P. Syse, Anders 
Talleraas och Valgerður Sverrisdóttir.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 62 röster m ot 1.

5
A 813/e: M edlemsförslag om inrättande av en 
nordisk station för biologisk och skogsteknisk 
forskning i Tanzania och A 816/e: M edlemsför
slag om  konkreta initiativ till en effektivisering av 
det nordiska biståndsarbetet för en bärkraftig ut
veckling i u-länderna

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam man
hang.

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av medlemsförslagen

antar följande rekommendation:
Nordisk Råd rekommenderer Nordisk Mini

sterråd å virke for at de nordiske land
— utlåner eksperter til de regionale utviklings

banker
— vurderer hvordit den økonomiske støtten til 

IUCN skal økes
— tar initiativ til at det internasjonalt avsettes 

midler til et effektivt undersøkelses- og pro
sjektarbeid med henblikk på sikring av trope
skogen

— utreder spørsmålet og opprettelsen av en nor
disk stasjon for biologisk og skogteknisk 
forskning i Tanzania.

Kemppainen (ekonomiska utskottets tales
man): Ärade president! Ekonomiska utskottet 
har behandlat medlemsförslag A 813/e om upp
rättandet av en nordisk station för biologisk och 
skogsteknisk forskning i Tanzania och medlems
förslag A 816/e om konkreta initiativ för effekti
visering av det nordiska biståndssamarbetet för 
en bärkraftig utveckling i utvecklingsländerna 
tillsammans. Medlemsförslagen har flere berö
ringspunkter med varandra.

I det förstnäm nda medlemsförslaget konstate
ras att många afrikanska länder har stora miljö
problem och att snabba åtgärder är nödvändiga 
för att lösa dem. U pprättandet av en nordisk sta
tion för biologisk och skogsteknisk forskning i ett 
afrikanskt utvecklingsland är enligt förslagsstäl
laren det mest effektiva sättet att klara av pro
blemet. Genom en sådan station får man med en 
gång användbar information om de allt mera 
brännande ökenbildnings- och naturresurspro
blemen i världsdelen. Tanzania är ett naturligt val 
för en sådan station bl. a. för att landet är ett 
traditionellt nordiskt biståndssamarbetsom råde. 
Vidare arbetar de nordiska länderna redan med 
att åstadkom m a en miljöprofil åt Tanzania. In
ternationella N aturskyddsförbundet (IUCN) och 
Världsnaturfonden (W W F) har dessutom före
slagit att Usambara M ountains i Tanzania bör 
skyddas som ett av de sista enhetliga och natur
liga regnskogsområdena i världen.

I det senare förslaget om en effektivering av det 
nordiska biståndssamarbetet betonas att interna
tionella utvecklingsbanker spelar en mycket stor 
roll för utvecklingsländernas ekonomi, sociala 
förhållanden och miljö genom de lån som de be
viljar till utvecklingsprojekt.

I framtiden kommer allt större hänsyn tas till
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miljön, vilket oekså etableringen av en miljöav
delning med 26 experter i Världsbanken visar. 
Utvecklingen i regionala utvecklingsbanker har 
dock inte varit lika gynnsam och sålunda har den 
afrikanska utvecklingsbanken bara några få mil
jöexperter. Den amerikanska och asiatiska u t
vecklingsbanken har bara en heltidsanställd ex
pert var. Internationella organisationer har före
slagit att de nordiska länderna — eventuellt till
sammans med länder som USA, Holland, 
Kanada och Tyskland — skulle sam m ansätta tre 
expertgrupper med 6-7 experter var b l.a . inom 
miljö och antropologi och utlåna experterna till 
de regionala utvecklingsbankerna på en period av 
två år. Efter detta skall de regionala bankerna 
själva finansiera experterna.

The International Union for the Conservation 
o f Nature (IUCN) har bevisat att m an med rela
tivt små medel kan uppnå goda resultat för ut
vecklandet och utnyttjandet av levande resurser 
och i medlemsforslaget föreslås ökade resurser till 
IUCN.

Beträffande beskyddandet av regnskogar före
slås att initiativ tages till att det internationellt 
avsättes tillräckliga medel till ett effektivt utred- 
nings- och projektarbete.

Ekonomiska utskottet betonar betydelsen av 
ett ökat miljöskydd i tredje världen och påminner 
i detta sam manhang om Brundtland-kommissio
nens arbete.

Utskottet ser positivt på Världsbankens sats
ning på miljövården och anser att det är viktigt 
att de regionala utvecklingsbankerna genomgår 
samma positiva utveckling. U tskottet understö
der förslaget om att nordiska länder utlånar ex
perter till regionala utvecklingsbanker. En för
stärkning av dessa bankers kompetens på miljö
om rådet kan vidare vara av väsentlig betydelse 
för de nordiska strävandena då det gäller miljöin- 
riktad projektexport.

Utskottet ställer sig också positivt till ett ökat 
ekonomiskt stöd till IUCN och betonar behovet 
av en större insats för att säkra en bärkraftig 
utveckling för regnskogarna liksom att slå vakt 
om skogarnas artrikedom och globala betydelse.

Beträffande inrättandet av en forskningssta
tion i Tanzania är utskottet positivt inställt till 
intentionerna och motiveringarna bakom försla
get, men finner att saken kräver en grundlig ut
redning och planläggning, sålunda att detta kan 
värderas och kombineras med andra insatser på 
området. Utskottet ber därför ministerrådet u t

reda frågan om det mest ändamålsenliga sättet 
att göra en insats på detta område. Utskottet ut
trycker slutligen att det är viktigt med en nordisk 
insats med sikte på att skapa en miljöprofil i bi
ståndet till Tanzania.

Ärade president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Hagen Hagensen: Præsident! Jeg vover at tage 
ordet her til et forslag, der også vil få min stem
me, men kun fordi det ikke går længre end det, 
resultatet er blevet. Det er noget, der skal under
søges, og længere finder jeg faktisk ikke, at vi 
skal gå i den forbindelse, og jeg vil reservere mig 
min stemme, hvis man kommer til at gå videre.

Vi er for mig at se ved at bevæge os ud i kanten 
af, hvad man skal tage sig a f  i Nordisk Råd, med 
dette forslag. Det taler om, at vi skal tage initiativ 
til dette og hint internationalt. Nuvel, det er væl
dig godt, men er vi egentlig ikke ved at gå ud over 
det, som er Nordisk Råds opgave? Vi kan i andre 
internationale fora, hvor vi tager del, rejse 
spørgsmål af denne art.

Jeg henleder i denne forbindelse opm ærksom 
heden på. at der fra dansk side i de rem issvar, der 
er givet, dels er peget på, om der er behov for at 
lave stationen i Tanzania, dels er bemærket de 
særlige forhold, vi har draget frem i internationa
le fora, navnlig i FN.

Jeg skal blot yderligere pege på, hvadjeg synes 
der er grund til at trække frem. Det er det remiss
svar, der er kommet fra Nordisk Investerings
bank, der siger — det er side 8 forneden, at ” der
som der opnås enighed om at afsætte midler på 
de respektive nordiske landes bistandsbudgetter, 
bør spørgsmålet om at stille sådanne eksperter til 
rådighed tages o p .”

Jeg peger på dette, fordi det for mig at se må 
være sådan, at der skal ikke bruges penge over 
Nordisk Råds budgetter. Pengene skal vel komme 
fra de respektive landes bistandsbudgetter, og så 
kan man gå sammen om at gennemføre disse, 
således som det forrige forslag, vi behandlede, 
henviser til.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:

Svein Alsaker, Lennart Andersson, M argareta
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A ndrén, Ylva Annerstedt, Jo Benkow, Gunnar 
Björk, llkka-Christian Björklund, Gustav Björk
strand, Johan Buttedahl, Eiður Guðnason, Mik
ko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, 
Kjell Magne Fredheim, Arne Gadd, Knud Gløn- 
borg, Guðrún H elgadöttir, Hagen Hagensen, 
Flemming H ansen, Søren H ansen, Liisa Hilpe- 
lä, Per Olof H åkansson, Siri Häggmark, Åsa 
Solberg Iversen, Olof Jansson, Elver Jonsson. 
Riitta- Järvisalo-K anerva, Arvo Kemppainen, 
Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, Wiggo Kom
stedt, Theo Koritzinsky, Preben Lange, Inga 
Lantz, G rethe Lundblad, Eeva-Liisa Moilanen, 
Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, Mats 
Nyby, Hans Nyhage, Óli Þ. Guðbjartsson, Berit 
Oscarsson, Saara-M aria Paakkinen, H ans Pet
tersson, Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Kimmo 
Sasi, Riitta Saastamoinen, Ingrid Sundberg, 
Sten Svensson, Sverrir H erm annsson, Harald 
Synnes, Jan P. Syse, Karin Söder, Peder 
Sønderby, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, 
E rnst W roldsen, Lena Öhrsvik och Kåre Ø vre
gård.

M ot rekom mendationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

Helge Adam Møller avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Esko Aho, M argrete Auken, Dorte Bennedsen, 

Jens Bilgrav-Nielsen, Thor-Eirik Gulbrandsen, 
Lilli Gyldenkilde, Ivar Hansen, Margit Hansen- 
Krone, Anneli Jäätteenm äki, Anker Jørgensen, 
Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Jacob 
Lindenskov, Anna-Kaarina Louvo, Agnar Niel
sen, Ó lafurG . Einarsson, Påll Pétursson, Heikki 
Riihijärvi, Asbjørn Sjøthun, Arne Skauge, Rei- 
ulf Steen, Otto Steenholdt, Anders Talleraas, 
Bernhardt Tastesen och Valgerður Sverrisdóttir.

Rekommendationen hade sålunda antagits 
m ed 60 röster m ot 1.1 m edlem avstod från  att 
rösta.

B 84/e: Ministerrådsforslag om  upprättande av 
en nordisk utvecklingsfond

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet med anledning av ministerrådsfor
slaget antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd å opprette et Nordisk Utviklingsfond etter 
de retningslinjer som er angitt i m inisterrådsfor
slaget og Økonomisk utvalgs synpunkter.

Karin Söder (ekonomiska utskottets tales
man): Fru president! Vid 1984 års rådssession 
antogs en rekommendation om att ministerrådet 
skulle utreda möjliga former för en ordning med 
nordiska m juka projekteringslån. 1987 års ses
sion följde upp den, och i en ny rekommendation 
till ministerrådet uppmanades detta att komplet
tera Nordiska investeringsbankens regionala lå
neordning med ett s. k. m jukt fönster så att vissa 
länder skulle kunna m otta projektinvesteringslån 
med inslag av räntesubsidier eller risktäckning.

Som ett resultat av den rekommendationen 
och det arbete som ministerrådet har bedrivit i 
anledning därav har nu ett ministerrådsforslag 
om inrättande av en nordisk utvecklingsfond fö
relagts Nordiska rådet.

Det är med stor tillfredsställelse som vi m ottar 
det förslaget. Det är av utomordentligt stor vikt 
att en sådan fond kommer till stånd. Den skall 
etableras som ett led i det nordiska biståndssam
arbetet och ha till ändam ål att främ ja den sociala 
och ekonomiska utvecklingen i utvecklingslän
derna. Dess utlåningsverksamhet skall avse pro
jekt av nordiskt intresse och skall vara riktat till 
länder som internationellt sett betraktas som 
verkliga utvecklingsländer — den skall alltså 
komma de fattigaste och de mest behövande till 
del.

Dess huvudsakliga verksamhet skall vara att ge 
förmånliga lån på villkor som ligger i linje med 
dem som gäller för den internaitonella utveck
lingsfonden. Dess långivning skall först och 
främst ske som samfinansiering med multilatera
la finansieringsinstitut. Kapitalet utgör 300 miljo
ner SDR, dvs. drygt 800 miljoner svenska kronor, 
som ställs till förfogande av de nordiska länderna 
i enlighet med den fördelningsnyckel för finansie
ring av sam nordisk verksamhet som gäller 1988.

Fonden skall vara en självständig juridisk per
son och ha en styrelse med en representant för 
varje land. Genom det nära samarbetet med Nor
diska investeringsbanken kan sekretariatets stor
lek begränsas. Det skall alltså inte bli någon stor 
byråkratisk organisation omkring fonden, utan 
Investeringsbankens resurser skall i enlighet med 
förslaget kunna användas för både kreditadm ini
stration, finansförvaltning och andra administra-
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tiva frågor.
Ekonomiska utskottet har i sitt betänkande 

över ministerrådets förslag erinrat om att skuld
krisen de senaste åren varit det dom inerande ele
mentet i många utvecklingsländers ekonomi. Det 
har betytt att utan tillväxt har välfärdsprogram, 
som har varit fram synta och som m an kanske har 
kommit en bit på vägen med, i många fall i stället 
blivit stillastående eller tillbakagång. I en del län
der har man kunnat se en tilltagande analfabe
tism, man har sett hur hälsovården har gått till
baka, och kvinnor och barn har i hög grad blivit 
drabbade av skuldkrisen i utvecklingsländerna.

Utskottet erinrar också om den grundläggande 
målsättningen i de nordiska ländernas bistånds
verksamhet att skapa en varaktig förbättring av 
levnadsvillkoren på det ekonomiska, sociala och 
politiska området för befolkningen i utvecklings
länderna. Den skall alltså bidra till en ökad eko
nomisk tillväxt och social utjäm ning men också 
bidra till ekonomisk självständighet och demo
kratisk utveckling. Hänsyn skall tas till grund
läggande mänskliga fri- och rättigheter. Bistån
det skall vara mottagarorienterat, dvs. de behov 
som finns i länderna, ländernas planer och priori
teringar skall väga tungt i vågskålen när man be
slutar om biståndet.

Ett ökat nordiskt sam arbete på biståndsom rå
det genom en gemensam förmånlig biståndsord- 
ning som här föreslås bör enligt ekonomiska ut
skottets uppfattning ses mot denna bakgrund. 
Man understryker nödvändigheten av att o rd
ningen innebär flexibilitet i användningen av bi- 
ståndsmedel och anpassas till de varierande be
hov som finns i i-länderna. Erfarenheterna från 
Nordiska investeringsbankens projektlåneord
ning karakteriseras av att de flesta låneavtal trä f
fas med andra länder än låginkomstländer. Det är 
därför viktigt att vi nu får en fond som riktar sig 
direkt till de länder som behöver bistånd.

Utskottet menar att fonden bör kunna bli ett 
viktigt instrum ent i det nordiska biståndsarbetet, 
där insatserna i hög grad riktas mot de fattigaste 
länderna och blir ett värdefullt komplement till 
bistånd och exportkrediter på kommersiella vill
kor.

U tskottet noterar att fonden skall ha ställning 
som självständig juridisk person med en styrelse, 
direktör och personal i övrigt som kan behövas 
för verksamheten. Man understryker också starkt 
att fonden skall inrättas på sådant sätt att det inte 
blir nödvändigt med en om fattande adm inistra

tion.
Utskottet förutsätter också att man i stor ut

sträckning har möjlighet att u tnyttja NlB:s kapa
citet och det internationella kontaktnät för bi- 
ståndsändam ål som redan är upprättat inom 
NIB. Detsam ma gäller även betydande resurser 
som finns i det nationella biståndsapparaterna.

Ekonomiska utskottet anser vidare att man 
skall ha miljömässiga aspekter med när man be
viljar lån. Det bör vara ett led i den nordiska 
uppföljningen av Brundtlandkommissionens 
rapport som ingår i fondens ordinarie verksam
het och även fram går av dess stadgar. Utskottet 
hemställer därför att stadgarna kompletteras i 
enlighet med detta.

I övrigt, fru president, har utskottet inga syn
punkter på förslaget. Jag hemställer därför att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska minis
terrådet att upprätta en nordisk utvecklingsfond 
efter de riktlinjer som har angivits i ministerråds
forslaget B 84/e och ekonomiska utskottets syn
punkter.

Synnes: President! Jeg vil bare vise til det inn
legget vi nettopp har lyttet til, og varmt anbefale 
intensjonene bak dette forslaget fra utvalget.

Det er bare et praktisk forhold jeg i tillegg vil 
rette oppmerksomheten mot: Tilknytningen til 
Investeringsbanken. Det er forutsatt at Utvik- 
lingsfondets sekretariat skal være meget beskje
dent, at det skal trekke veksler på Investerings
bankens kompetanse og arbeidskraft. Hvis dette 
skal bli et fornuftig sam arbeid, må det også skje 
en koordinering i selve styret, ellers legger man 
opp til konflikter og dårlige samarbeidsforhold. 
Jeg vil sterkt understreke at man i det videre ar
beidet med denne saken følger opp akkurat den
ne siden, ellers tror jeg ikke vi legger forholdene 
til rette for et godt samarbeid mellom Utviklings
fondet og Investeringsbanken, og det er det all 
grunn til å tilstrebe.

Karin Söder: Fru president! I det arbete som 
inleds med denna fond kommer dessa synpunkter 
att beaktas så att vi får all tänkbar samordning. 
Men det är också viktigt att understryka att detta 
är en självständig fond med egna stadgar och 
egna mål.

Det har visat sig att den projektexportfond 
som inrättades för några år sedan och som nu har 
perm anentats inte har lycktas komm a utveck
lingsländerna tillgodo på avsett sätt. Detta är an-
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ledningen till att vi nu inrättar en särskild fond, 
som så långt vi form år i Norden skall hjälpa de 
allra fattigaste länderna med deras oerhörda 
skuldbörda, så att de fattiga människorna där i 
alla fall kan påbörja en utveckling mot någonting 
som liknar en välfärd.

1 de flesta u-länder finns ingenting som över 
huvud taget kan uttryckas i välfärdstermer. Ett 
ansvar i detta avseende tar vi med denna fond. 
Det är en ringa del men ändå en början.

Statsråd Mørk Eidem: Æ rede president! Etter 
fru Karin Søders innlegg kunne jag ha frafalt 
ordet. L am eg likevel si følgende:

Forslaget om å opprette et nordisk utviklings
fond er et ledd i det om fattende nordiske sam
arbeidet på bistandsom rådet som beskrives u t
førlig i det ministerrådsforslaget om et sam ar
beidsprogram for det nordiske bistandssamarbei
det som vi nettopp har behandlet.

Nordisk Råd vedtok allerede i 1984 en rekom
mandasjon om at mulighetene for en ” m yk” nor
disk finansieringsordning burde utredes. Med 
forslaget om å opprette Nordisk Utviklingsfond 
imøtekommer således de nordiske regjeringer 
dette ønsket. Forslaget innebærer etablering av et 
fond på 100 mill. SDR, som tilsvarer vel 870 mill. 
NOK, altså en betydelig nordisk satsning.

1 overensstemmelse med de nordiske bistands
politiske målsettinger om å medvirke til en for
bedring av de økonomiske, sosiale og politiske 
vilkår i utviklingslandene vil Norden gjennom 
dette fondet avhjelpe litt av utviklingslandenes 
store behov for økonomisk støtte.

Fondet vil kunne yte lån på gunstige vilkår til 
utviklingslandene på linje med f. eks. Verdens
bankens Utviklingsfond. Fondet vil således kun
ne komplettere eksisterende nasjonale og nordis
ke finansieringsordninger.

Gjennom samfinansiering med andre multila
terale institusjoner som Verdensbanken, de regio
nale utviklingsbanker så vel som Nordisk Investe
ringsbank vil fondet kunne medvirke til en spred
ning av finansiering til land og prosjekter uten 
selv å m åtte bygge opp en stor administrasjon og 
prosjektteknisk ekspertise. Prosjekter som delfi
nansieres av fondet, skal være av nordisk inter
esse.

Fondet opprettes som egen juridisk person og 
får et styre med en representant fra hvert av de 
nordiske land. Styret vil stå som garantist for at 
de nordiske bistandsaspekter biir betryggende

ivaretatt.
I ministerrådsforslaget er ikke miljøaspektene i 

bistandssamarbeidet berørt. Samarbeidsminist- 
rene forutsetter imidlertid at virksomheten i fon
det tilpasses de krav om en bærekraftig utvikling 
som FNs verdenskommisjon for miljø og utvik
ling så sterkt har understreket.

Fondet forventes opprettet om mulig i midten 
av inneværende år.

Koritzinsky: Hr. president! Karin Søder sa at 
dette er en ringe begynnelse, men dog en begyn
nelse. H un har helt rett i det. M ørk Eidem sa at 
dette er ” myke” investeringslån. H an har rett i 
det.

Jeg har imidlertid lyst til å problematisere litt 
hvem disse lånene skal være ” myke” overfor, og 
hvem de skal være ” hårde” overfor. Det ligger i 
disse investeringslånene muligheter for sam ar
beid med nordisk næringsliv og muligheter for 
samarbeid med internasjonale finansieringsinsti
tusjoner innenfor verdensbanksystemet.

Den venstresosialistiske gruppa vil at hoved
poenget ved disse nordiske investeringslånene 
skal være at de skal ha en nordisk bistandsprofil. 
Det betyr en advarsel mot mykhet overfor nordis
ke næringslivsinteresser og overfor sosiale og 
økonomiske nedskjæringskrav som lånebetingel
ser overfor u-land, slik Verdensbanken har stått 
for. Vi ønsker en utviklingspolitisk profil i sam 
svar med den nordiske land av og til har vist innad 
i verdensbanksystemet.

Altså, hvis dette nordiske myke investerings
lånefondet ikke får en klar bistandspolitisk pro
fil, men blir for mykt overfor nordiske nærings
livsinteresser og overfor kriterier for lån som 
kommer fra Verdensbanken, minsker verdien av 
å opprette noe nordisk fond.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, Margrete 
Auken, G unnar Björk, Ilkka-Christian Björk
lund, Gustav Björkstrand, Johan Buttedahl, 
Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja Exner, 
Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fred- 
heim, Arne Gadd, Knud Glønborg, Guðrún Hel- 
gadóttir, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, 
Søren Hansen. Liisa Hilpelä, Per Olof Håkans-
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son, Siri Häggmark. Äsa Solberg Iversen, Olof 
Jansson, Elver Jonsson, Riitta Järvisalo-K aner
va, Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppai
nen, Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, Wiggo 
K om stedt, Preben Lange, Inga Lantz, Anna- 
Kaarina Louvo. G rethe Lundblad. Eeva-Liisa 
Moilanen, Kjeld Rahbæk M øller, Barbro Nils
son, Mats N yby, Hans Nyhage, Ólafur G. Ei- 
narsson, Óli f>. G uöbjartsson. Berit Oscarsson, 
Saara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, Hans 
Pettersson, Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Kim
mo Sasi. Riitta Saastam oinen, Arne Skauge, 
Otto Steenholdt, Ingrid Sundberg, Sten Svens
son, Sverrir H erm annsson, Harald Synnes, Jan 
P. Syse, Karin Söder, Peder Sønderby. Bern
hardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole Gabriel 
Ueland, Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik och 
Kåre Øvregård.

M ot rekom mendationen röstade Kristen 
Poulsgaard.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Dorte Bennedsen, Jens Bilgrav- 

Nielsen, Thor-Eirik Gulbrandsen, Lilli Gylden
kilde, Ivar Hansen, Margit Hansen-Krone, A n
neli Jäätteenm äki, Anker Jorgensen, Brit Jø r
gensen, Theo Koritzinsky, Jacob Lindenskov, 
Helge Adam Møller, Agnar Nielsen, Heikki Rii- 
hijårvi, Asbjørn Sjøthun, Reiulf Steen, Anders 
Talleraas och Valgerður Sverrisdóttir.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 67 röster m ot 1.

Meddelanden
Det meddelades att justitieminister Anna-Gre- 

ta Leijon och minister Anna-Liisa Piipari intagit 
sina platser i rådet.

Ändring i medlemslistan
Det anmäldes att Anneli Jäätteenm äki för del 

av denna dag lämnat sessionen och ersatts av 
Seppo Pelttari.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

7
C 3 /e: Berättelse från Nordiska investeringsban
ken (1987) och B 82/e: M inisterrådsforslag om  
att göra Nordiska investeringsbankens regional
låneordning permanent

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam m an

hang.
Ekonomiska utskottet hade föreslagit,
1. att Nordiska rådet lägger berättelsen om 

Nordiska investeringsbankens verksamhet 1987 
till handlingarna,

2. att Nordiska rådet med anledning av minis
terrådsforslaget antar följande rekom mendation:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Minis
terråd å gjøre Nordisk Investeringsbanks regio
nallåneordning til en perm anent del av bankens 
virksomhet etter de retningslinjer som er angitt i 
ministerrådsforslaget.

Sasi (ekonomiska utskottets talesman): Fru 
president! Det fördes en kort debatt redan på 
förmiddagen om Nordiska Investeringsbanken 
och dess förlust sedan banken grundades. Jag 
torde dock kort få referera till utskottets betän
kande.

Ekonomiska utskottet noterar att Nordiska In
vesteringsbanken under år 1987 utbetalade nya 
lån till ett värde av 572 milj. SDR, motsvarande 
ca 2,9 mrd. mk. Detta är en ökning med 7%  i 
jämförelse med föregående år. Utskottet noterar 
vidare att banken haft sin första förlust på lån 
sedan banken startade sin verksamhet år 1976. 
Det norska statsföretaget Kongsberg Våpenfra- 
brikk A /S  inställde sina betalningar i juni 1987. 
Bankens totala engagemang motsvarar 76 milj. 
NOK, ca 50 milj. FIM , i sam band med två lån 
som gavs 1977 respektive 1984. Banken bokför i 
årets räkenskaper en förlust på 6 milj. SDR eller 
ca 30 milj. FIM.

Verksamhetens överskott var efter detta 34 
milj. SDR eller ca 70 milj. FIM . Banken betalar 
ingen dividend för år 1987 då bankens reservfond 
byggs ut efter den kapitalförhöjning som ägde 
rum i fjol. Reservfonden skall utgöra minst 10% 
av bankens grundkapital.

Beträffande bankens största låneordning, in
vesteringslån i Norden, noterar utskottet att u t
låningen ökat snabbt. Under loppet av 1987 utbe
talades lån till ett värde av 508 milj. SDR eller ca. 
2,5 mrd FIM . Energisektorn var den största lån- 
tagargruppen.

Också för projektinvesteringslånens del har ut
låningen fortsatt att växa. Nya låntagare under 
året var Egypten, Grekland, Indien, Indonesien 
och Sovjetunionen. I Sovjet finansieras genom 
länen servicefartyg för fiskeflottan. I Egypten, 
liksom också i Turkiet, finansieras värmeanlägg
ningar.
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Under året ingick banken sina första samfi- 
nansieringsavtal med Asiatiska utvecklingsban
ken och Interamerikanska utvecklingsbanken.

Den väsentliga ökningen i utlåningen av pro
jektinvesteringslån visar enligt utskottet att låne
ordningen är ett viktigt supplement till nordiska 
nationella finansieringssystem och att den där
med bidrar till ökade möjligheter för nordisk pro
jektexport.

Slutligen noterar utskottet att det föreligger ett 
ministerrådsforslag om att göra Investeringsban
kens regionallåneordning perm anent. Utskottet 
understöder förslaget, men vill också i detta sam 
manhang betona att det är önskvärt att låneord
ningen skall framstå som en viktig stödordning i 
det nordiska regionalpolitiska sam arbetet och 
fungerar som ett tillägg till de nationella kredit
instituten och stödordningarna.

Fru president! Med det anförda yrkar jag bifall 
till ekonomiska utskottets betänkande.

Lahja Exner: Ä rade president, ärade kollegor! 
Vi har i dag att ta ställning till ett ministerrådsför- 
slag om att göra Nordiska investeringsbankens 
regionallåneordning permanent.

Den berörda låneordningen har fungerat som 
försöksordning i sju år och vissa justeringar har 
gjorts under denna försöksperiod. Låneramen 
har ökat från 325 milj. NOK till 392,5 milj. N O k. 
Från början gällde en speciell fördelningsnyckel, 
och låneramen skulle fördelas mellan Finland, 
Island, Färöarna, Norge och Sverige. År 1984 
vidgades låneordningen till att gälla också G rön
land och fördelningsnyckeln förändrades.

Syftet med regionallåneordningen och erfaren
heter av tillämpningen har rådets medlemmar 
möjlighet att studera i ekonomiska utskottets be
tänkande, som jag varmt rekom menderar för läs
ning.

Ekonomiska utskottet ansluter sig till förslaget 
att regionallåneordningen fortsätter efter 1987, 
att den görs mer flexibel och att den blir en per
manent del av NIB:s verksamhet. Nordiska mi
nisterrådet fastställer låneramen, och NIB skall 
årligen avrapportera om regionallåneverksamhe- 
ten. Utskottet betonar vikten av att denna låne
ordning framstår som en viktig stödordning i det 
nordiska regionalpolitiska samarbetet och fun
gerar som ett komplement till de nationella kre
ditinstitutionerna och stödordningarna.

Ekonomiska utskottet föreslår att Nordiska rå
det rekom menderar Nordiska ministerrådet att

göra NIB:s regionallåneordning till en perm anent 
del av bankens verksamhet enligt de riktlinjer 
som angetts i ministerrådsforslaget.

Statsråd Engseth: President! På bakgrunn av 
de erfaringer man hittill har fått, vil M inisterrå
det legge fram forslag om å gjøre Den nordiske 
investeringsbankens regionallåneordning perm a
nent.

Regionallåneordningen ble introdusert i det 
nordiske regionalpolitiske handlingsprogrammet 
1979 og etablert 1. april 1980. Ordningen har nå 
fungert som forsøksordning i to perioder, slik det 
fremgår.

Jeg vil få minne om at det er den regionale 
ubalansen som er utgangspunktet for regionallå- 
neordingen. Forholdene er særlig alvorlige i en
kelte grensetrakter og i de mest vanskeligstilte 
deler av Norden. For å bedre den regionale balan
sen, konstaterte M inisterrådet et behov for kon
krete, felles mottiltak.

Et av de tiltakene var å finne en ordning der 
den Nordiske investeringsbanken kunne stille lå
nekapital til rådighet for de nasjonale kredittin
stitusjonene som har ansvar for regionalpolitisk 
støttevirksomhet.

Regionallåneordningen inneholder ingen sub- 
sidie-elementer, og bevilges på helt vanlige vilkår. 
Investeringsbanken tar opp lån på det internasjo
nale kapitalm arkedet, og låner videre til de na
sjonale kredittinstitusjonene etter fastsatte ram 
mer og nasjonale kvoter. M ottakerinstitusjonene 
benytter midlene ti! å finansiere konkrete regio
nalpolitiske prosjekt.

Det er nå gjennom ført to forsøksperioder. Den 
første lånerammen er, som nevnt her tidligere, 
satt til 325 mill. norske kroner. I og med at det 
regionalpolitiske handlingsprogrammet konsta
terte at det var størst problemer med kapitaltil
gang i Finland og i Island, ble en tredjedel av 
lånemidlene kvotert til Finland, en femtedel til 
Island og en sjuendedel hver til Norge, Sverige og 
Danmark. Danmark kanaliserte hele sin kvote til 
Færøyene.

I 1984, da hele den første lånerammen var be
nyttet, ble det besluttet å forlenge regionallåne
ordningen med en ny forsøksperiode. En ny låne
ram me på drygt 392 mill. norske kroner ble fast
satt. Ordningen ble utvidet til også å om fatte 
G rønland. På bakgrunn av gode erfaringer i Is
land og Færøyene ble 40 pst. av ram men kanali
sert til Vestnorden.



309Torsdagen den 10 mars 1988 kl. 14.00— 18.30

Etter at hoveddelen av lånerammen var bevil
get i slutten av 1986, ble regionallåneordningen 
evaluert. Evalueringen viser at lånenes betydning 
for den nasjonale m ottakerinstitusjonen har vært 
størst i Vestnorden-området, der låneordningen 
har utgjort en knapp fjerdedel av lånemottaker- 
nes totale utlåning.

Bruken av regionallån har variert fra år til år 
som en naturlig følge av endringer i situasjonen i 
pengemarkedet. Lånenes vilkår er nå ansett som 
konkurransedyktige.

M inisterrådet foreslår at regionallånene gjøres 
til en perm anent del av den Nordiske investerings
banks virksomhet. På bakgrunn av en økt regio
nal ubalanse framholder M inisterrådet betyd
ningen av at det gis de beste muligheter for næ 
ringslivsutvikling, både i de høyt prioriterte na
sjonale områdene, og i de grenseregionene som 
særlig løftes fram i det nordiske sam arbeidspro
grammet for regionalpolitikk.

Ministerrådet har lagt stor vekt på å gjøre re
gionallåneordningen mer fleksibel. Ordningen 
må både kunne utvikles til et viktig redskap i det 
nordiske regionalpolitiske samarbeidet, samt 
fungere som supplement til de nasjonale kreditt
institusjonenes støtteordninger.

På bakgrunn av Nordisk Råds synspunkter har 
Ministerrådet til hensikt å fastsette en låneramme 
og utarbeide direktiver for ordningen.

Avslutningsvis vil jeg si, at det er M inisterrå
dets håp at regionallåneordningen kan utvikles til 
et viktig tiltak for å møte de store regionalpoliti
ske utfordringer Norden står overfor i årene som 
kommer. Det regionalpolitiske samarbeidet har 
lange tradisjoner, og gjennom det grenseregiona- 
le samarbeidet og prosjektsamarbeidet har de 
nordiske landene samlet et felles kunnskaps
grunnlag for å styrke og utvikle de nordiske regio
nene.

Hovedinnsatsen på det regionalpolitiske om 
rådet er imidlertid de enkelte lands ansvar. Regio
nallåneordningen kan forhåpentligvis være med 
på å gi de enkelte regjeringene en mulighet til også 
i fellesskap, gjennom Ministerrådet, å arbeide 
med regionalpolitiske utfordringer. Vi håper at 
Nordisk Råd stiller seg positivt til det framlagte 
forslag om å gjøre Den nordiske investerings
bankens regionallåneordningen perm anent.

Guðrún Helgadöttir: Fru præsident! Jeg er 
godt klar over, at Kongsberg Våbenfabrik ikke er 
vore kære værters favoritsamtaleemne, men på

grund af den diskussion, der opstod her tidligare 
på dagen efter Lilli Gyldenkildes spørgsmål, er 
der nogle synpunkter, jeg gerne vil have afklaret.

Jeg vil endnu en gang på det stærkeste under
strege, at jeg synes, Den Nordiske Investerings
bank har været en succes. Men affæren med ta
bet på 6 mio. SDR på grund af våbenfabrikkens 
fallit kom som et chok for os alle sammen.

I aftalen om etablering af Den Nordiske In
vesteringsbank siges det helt klart i artikel 1: 

” Det oprettes en bank, Den Nordiske Investe
ringsbank, herefter kaldet Banken, som har til 
formål at yde lån og stille garantier på bank
mæssige vilkår og i overensstemmelse med sam
fundsøkonomiske hensyn til henblik på gennem
førelse af investeringsprojekter og eksport a f nor
disk interesse.”

I artikel 2 hedder det endvidere:
” Bankens virksomhed skal drives i overens

stemmelse med de vedtægter, som er vedlagt den
ne aftale. Disse vedtægter kan ændres efter be
slutning af Nordisk M inisterråd; dog ikke på en 
sådan måde, at eksisterende kreditorers sikker
hed forringes.”

Jeg har endnu ikke fået svar på mit spørgsmål 
om, hvorfor man ikke krævede garanti for det 
meget omtalte lån.

I diskussionen i anledning af Lilli Gyldenkildes 
spørgsmål var man lidt i tvivl om, hvilken slags 
fabrik Kongsberg Våbenfabrik er. I den forbin
delse vil jeg gøre opm æ rksom  på, at i indstil
lingen fra energi- og industrikomiteen om A /S  
Kongsberg Våpenfabrik, hvor man er inde på, at 
nu trues fabrikken af konkurs, står der i kon
klusionen:

” Komiteen er innforstått med at styret mener 
at det riktige for KV i dag er å koncentrere sin 
virksomhet till produkter og tjenester for fors
varsmarkedet både i Norge og internasjonalt, og 
eventuelt annen virksomhet som står i naturlig 
sammenheng med forsvarsvirksomheten og dess
uten passer inn i den nødvendige organisasjons
messige konsolidering av bedriften.”

Heraf fremgår det, at i hvert fald herefter er 
Kongsberg Våbenfabrik en våbenfabrik. Jeg hå
ber derfor, at Investeringsbanken bliver sparet for 
låneansøgninger i fremtiden.

Jeg skal ikke snakke mere om denne affæ re, 
for der er jo ikke nogen speciel islandsk interesse i 
spørgsmålet. I øvrigt synes jeg også, det er ret 
komisk, at en islandsk minister må stå til ansvar 
for Kongsberg Våbenfabrik. Det afgørende for
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mig i denne sag, som er en principsag, er: H vor
for blev denne garanti ikke stillet?

Statsråd Berge: Hr. president! Representanten 
Helgadóttir stilte spørsmålet hvorfor det ikke ble 
gitt garanti — med det mener man vel statsgaran
ti — for dette lånet som Investeringsbanken gav 
til Kongsberg Våpenfabrikk i sin tid.

Da er det viktig å være oppmerksom på følgen
de: Det er ikke vanlig å gi statsgaranti for lån som 
opptas av norske statsbedrifter; de er organisert 
som egne aksjeselskaper og må selv ta ansvaret 
for de lån de opptar. Dette representerer således 
ikke noe unntak fra det som er regelen. Tvert 
imot, det er vanlig at det er slik.

Hvis staten skulle gå inn og gi garanti i hvert 
tilfelle, kunne man nok også lett få det resultat at 
man ikke foretok en nødvendig vurdering av risi
koen ved å ta lån, og risikoen ved å yte lån. Det 
ville ha mange betenkelige sider.

Så til omfanget av dette tapet som her påføres 
Investeringsbanken. Lånene er på til sammen 75 
mill. norske kr, og etter det akkordforslaget som 
nå er lagt fram , vil tapet bli 43 mill. kr, mens 
banken i sine regnskaper har foretatt en avskriv
ning på 50 mill. kr. Det viser seg følgelig at tapet 
biir noe mindre enn man fryktet.

Det må kanskje tilføyes at dette er, så vidt meg 
bekjent, det første tapet Investeringsbanken har 
tatt. Det kan vel ikke være et mål i seg se lv åh aen  
nordisk investeringsbank som skal være så for
siktig i sine kredittvurderinger at den skal være 
garantert å unngå tap. Da er jeg redd for at den 
ikke ville fylle noen fornuftig funksjon.

La meg bare tilføye at jeg synes banken for sin 
del kan være vel bekjent av de resultater den kan 
vise til; altså dette er det første tapet meg bekjent i 
løpet av de 11 år denne banken har bestått. Jeg 
kjenner andre banker som har lidd atskillig større 
tap enn dette i det siste.

Statsrådet Jon Sigurðsson: Fru president! Jag 
vill säga några ord med anledning av Guðrún 
Helgadóttirs inlägg ur Nordiska m inisterrådets 
synvinkel, främst vad avser anledningen till att 
man inte från N ordiska investeringsbankens 
sida krävde statsgarantier för lånen till Kongs
berg Våpenfabrikk.

Låt mig först säga att det i stadgarna för NIB är 
fastlagt att banken skall ge sina lån mot betryg
gande säkerhet. Det finns ingen särskild hänvis
ning till statsgarantier, och styrelsen bedömer 
från fall till fall vad som anses vara betryggande

säkerhet.
Såsom redan har nämnts beviljade styrelsen 

två lån till Kongsberg Våpenfabrikk, det ena 1977 
och det andra 1984. På basis av en värdering av 
bolagets finansiella ställning och dess dåvarande 
driftsresultat sam t naturligtvis med hänsyn till att 
bolaget till 100 % ägs av norska staten ansåg ban
kens styrelse att det fanns tillfredsställande säker
heter för dessa lån, som gavs för att finansiera 
investeringar i bolagets bilavdelning.

Under de aktuella åren tog Kongsberg Våpen
fabrikk upp lån på den internationella kapital
marknaden utan formella statsgarantier. Varken 
bankens kontrollkommitté eller Nordiska rådet 
kritiserade dessa lån när de beviljades.

Det kanske kan vara på sin plats — även stats
rådet Berge var inne på den frågan — att på
minna om att NIB är en investeringsbank, som 
inte fyller sin funktion om den inte tar kalkylera
de kreditrisker på sina lån. Det är kanske snarare 
anmärkningsvärt att banken först nu, efter elva 
års verksamhet, lider sin första kreditförlust. Det 
förtjänar också att påpekas att banken har gått 
med vinst under hela sin verksamma tid och att 
den kreditförlust, som man nu med beklagande 
måste konstatera, inte näm nvärt kommer att 
försvaga bankens finansiella ställning.

Bankens styrelse har varit ytterst försiktig i sin 
kreditgivning, vilket bäst kan belysas genom en 
beskrivning av säkerhetsfördelning av utestående 
lån. Med presidentens tillstånd vill jag redovisa 
att dessa är fördelade på följande sätt: 26%  har 
lämnats mot statsgaranti, 20%  med garanti från 
statliga institutioner eller kommuner, 20%  med 
garantier från aktiebolag som ägs till mera än 
hälften av stat eller kommuner, 3%  mot bank
garantier och 31% till stora industriföretag, an
tingen mot direkta fastighetsinteckningar eller 
mot ” negative pledge” , dvs. en negativ pantsätt- 
ningsklausul.

Jag tror att detta m önster överallt skulle be
traktas som mycket betryggande.

Det kan vidare erkännas att den norska statens 
hållning att inte ta ansvar för återbetalningen av 
Kongsberg Våpenfabrikks utlandsskulder kanske 
kom något oväntat. Denna inställning har som 
bekant fått mycket stor kritik i internationella 
finansiella kretsar. Den avskrivning som Nordis
ka investeringsbanken gjort i sin årsredovisning 
för 1987 ligger dock troligen över det belopp som 
kommer att följa av det ackord som nu har erbju
dits Kongsberg Våpenfabrikks kreditorer.
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N är detta är sagt kan man bara konstatera, fru 
president, att industriinvesteringar kan vara risk
fyllda även i statsägda industrier — kanske inte 
minst i statsägda industrier.

Björklund: Fru president! Jag vill bara för egen 
del som medlem i Investeringsbankens kontroll
kommitté bekräfta a tt kontrollkommittén redan i 
ett tidigt skede fått en mycket detaljerad inform a
tion om detta konkreta och nu om debatterade 
fall. Det finns absolut ingenting i detta speciella 
fall som skulle strida mot statuterna för Investe
ringsbanken. Jag tycker att det är viktigt att slå 
fast detta. Det är också viktigt att konstatera, att 
det belopp det här rör sig om inte ur bankmässig 
synvinkel, ur Nordiska investeringsbankens 
synvinkel, är en stor summa, som på något sätt 
skulle ifrågasätta bankens soliditet.

När det gäller det konkreta lån det här har varit 
frågan om, alltså lån till biltillverkningen, har det 
lika litet och lika mycket att göra med vapentill
verkningen som Nobels fredspris har att göra 
med dynamittillverkningen. Verkligt överraskan
de har naturligtvis varit en förändrad policy i 
förhållande till statsföretagen. Man kan säga att 
man i hela Norden och överallt förstår att dra 
slutsatser av en sådan politik som innebär att 
statsföretag utsätts för samma risker som privat
ägda företag. Skulle man vilja filosofera i sam
manhanget skulle m an förstås kunna säga att här 
har alltså en stat försatt ett företag i konkurs och 
låtit en lånerisk och kreditförlust gå ut över en 
kreditinstitution som denna stat garanterar. D är
för kan man säga att staten då har fördelat kredit
förlusten enligt en nordisk fördelningsnyckel. 
Om man tänker på beloppet ur en nordisk sam- 
arbetssynvinkel kan man kanske konstatera att 
det belopp på ca. 50 milj. NOK som Nordiska 
investeringsbanken i år varit tvungen att avskri
va m otsvarar hälften av Norges andel av den 
årliga nordiska sam arbetsbudgeten.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, Gunnar 
Björk, Ilkka-Christian Björklund, Gustav Björk
strand, Johan Buttedahl, E iður Guönason, Mik
ko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm. 
Kjell Magne Fredheim , Arne Gadd. Knud Gløn
borg, Guðrún Helgadöttir, Hagen Hagensen,

Flemming H ansen, Elsi H etemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per O lof H åkansson, Siri Hägg
mark, Åsa Solberg Iversen, Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kemppainen, 
Thea K nutzen, Sakari Knuuttila, Theo Ko- 
ritzinsky, Preben Lange, Anna-Kaarina Louvo, 
Grethe Lundblad, Eeva-Liisa Moilanen, Helge 
Adam Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Agnar 
Nielsen, Barbro Nilsson. Mats Nyby, Hans N y
hage, Olafur G. E inarsson, Oli Þ. G uðbjartsson, 
Berit O scarsson, Saara-M aria Paakkinen, Påll 
Pétursson, Seppo Pelttari, H ans Pettersson, Kaj 
Poulsen, Mirja Ryynänen, Kimmo Sasi, As
bjørn Sjøthun, O tto Steenholdt, Ingrid Sund
berg, Sten Svensson, Sverrir Hermannsson, 
Karin Söder, Peder Sønderby, Bernhardt T aste
sen, Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, Ernst 
W roldsen, Lena Ohrsvik och Kåre Øvregard.

O lof Jansson avstod frå n  att rösta.

Frånvarande var:
M argrete Auken, Jo Benkow, Dorte Benned

sen, Jens Bilgrav-Nielsen, Thor-Eirik G ulbrand
sen, Lilli Gyldenkilde, Ivar H ansen, Søren H an
sen, Margit Hansen-Krone, Elver Jonsson, Riitta 
Järvisalo-Kanerva, Anker Jørgensen, Wiggo 
Komstedt, Inga Lantz, Jacob Lindenskov, Kris
ten Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, A rne Skauge, 
Reiulf Steen, H arald Synnes, Jan P. Syse, Anders 
Talleraas och Valgerður Sverrisdóttir.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 63 röster. 1 medlem avstod från  att rösta.

U tskottets förslag, punkt 1, bifölls.

C 4 /e: Berättelse från Nordiska projektexport- 
fonden (1987) och B 78/e: Ministerrådsforslag 
om  Nordiska projektexportfonden

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam m an
hang.

Ekonomiska utskottet hade föreslagit,
1. att Nordiska rådet lägger berättelsen om 

Nordiska projektexportfondens verksamhet 1987 
till handlingarna,

2. att Nordiska rådet med anledning av minis
terrådsforslaget antar följande rekom mendation:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Minis
terråd å gjøre Nordisk Prosjekteksportfond til en
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perm anent institusjon i samsvar med de retnings
linjer som er angitt i ministerrådsforslaget og 
Økonomisk utvalgs synspunkter.

Lange (ekonomiska utskottets talesman för 
C 4/e): Jeg skal på Økonomiske Udvalgs vegne 
sige lidt i anledning a f beretningen fra Nordisk 
Projekteksportfond.

Projekteksportfondet blev oprettet i 1982 for 
en treårig periode, der nu er forlænget til ud
gangen af 1989. På baggrund af en evaluerings
rapport, som viser bred, positiv vurdering i det 
nordiske erhvervsliv, har ministerrådet udarbej
det et forslag om, at fondet bliver gjort perm a
nent. Det forslag har Økonomisk Udvalg i en 
særskilt betænkning tilsluttet sig.

Hvad angår Nordisk Projekteksportfonds 
virksomhed i de senere år, kan vi konstatere, at 
der har været vækst i aktiviteterne. Erhvervslivet 
viser stigende interesse for fondet, som har udvik
let sig til et nyttigt instrum ent med henblik på de 
internationale markeder. Vi finder fondets sam
arbejde med de nationale eksportfremm ende or
ganer, med bistandsmyndighederne, med eks
portfinansieringsinstitutterne og med Nordisk 
Investeringsbank vigtigt, og vi ser gerne dette 
samarbejde udviklet yderligere.

Vi har også noteret os, at arbejdet med pro
gram met i tilknytning til den økonomiske hand
lingsplan har været i gang i 1987 og vil fortsæ tte i 
1988, og vi vil især pege på indsatsen i SADCC- 
landene i det sydlige A frika som væsentlig. Vi er 
interesserede i dette samarbejde, hvor både bi
standsaspekter og industriaspekter indgår.

Vi har bemærket, at der er stor geografisk 
spredning, når der er tale om i alt 74 lande, og vi 
ser, at projekterne især er knyttet til industri, 
energi, fiskeri og træforædling.

Når fondets virksomhed har støttet igangsæt
ning eller videreudvikling a f samarbejde mellem 
500—600 virksomheder i Norden, mener vi, det 
viser, at fondet nu indtager en central plads i det 
vigtige arbejde med projekteksport.

Fru præsident! I udvalget konstaterer vi med 
tilfredshed, at miljøsektoren er vigtig i fondets 
virksomhed, og vi vil gerne tilskynde til, at fondet 
i stigende grad lægger vægt på de miljømæssige 
sider a f  de enkelte projekter. Vi håber også, at 
fondet vil kunne påtage sig særlige opgaver ved 
eksport a f foranstaltninger til miljøbeskyttelse.

Jeg skal i øvrigt henvise til den skriftlige be
tænkning.

Hermed anbefaler jeg på Økonomisk Udvalgs 
vegne, at Nordisk Råd tager beretning C 4 om 
Nordisk Projekteksportfond til efterretning.

Margrete Auken overtog härefter ledningen av- 
förhandlingarna.

Páll Pétursson (ekonomiska utskottets tales
man för B 78/e): Fru præsident! Tiden går, og vi 
har et langt program foran os. Derfor tilråder jeg 
korte taler. Jeg behøver ikke mange ord.

Nordisk Projekteksportfond blev oprettet som 
prøveordning i 1982, først for 3 år, men så for
længet til 1989.

Økonomisk Udvalg fik henvist et m inisterråds
forslag om at gøre Nordisk Projekteksportfond 
til en perm anent institution. Nordisk Projekteks
portfonds opgave er at støtte de nordiske foretags 
internationale konkurrenceevne ved eksport til 
udviklingslande og statshandelslande.

Fonden har vist sig at være meget nyttig og 
betydningsfuld, og derfor anbefaler Økonomisk 
Udvalg, at Nordisk Råd rekom manderer Nordisk 
Ministerråd at gøre Nordisk Projekteksportfond 
til en perm anent institution i overensstemmelse 
med de retningslinjer, som er angivet i minis
terrådsforslaget og Økonomisk Udvalgs syns
punkter.

Statsrådet Hellström: Herr president! När 
Nordiska projektexportfonden inledde sin verk
samhet 1982, var det fråga om en försöksverk
samhet. Denna försöksverksamhet har förlängts 
två gånger och utvärderades 1987. M inisterrådet 
föreslår nu att fonden görs om till en perm anent 
nordisk institution.

Den grupp som genomförde utvärderingen av 
försöksverksam heten lämnade en rad rekom 
m endationer. En del ingår i m inisterrådets för
slag, medan andra rekom m endationer kräver yt
terligare överväganden och kommer att behand
las under detta år. Det gäller bl. a. de ekonomiska 
följderna av att man pålägger fonden nya upp
gifter, samtidigt som en uppföljning av igång
satta projekt kommer att kräva en allt större in
sats.

Det fram tida nordiska projektsam arbetet är 
viktigt. Nordiska projektexportfonden, som hit
tills varit en försöksverksamhet, har visat sig vara 
en väl fungerande nordisk institution. Det är ett 
lyckat projekt, som har fungerat bra. Det är ock
så skälet till den perm anentning som nu föreslås.
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Fondens insatser har efterfrågats når det galler 
exportansträngningar beträffande svåra och av
lägsna m arknader och länder. Fonden har upp
arbetat ett samarbete och ett samspel med en lång 
rad nationella, nordiska och internationella orga
nisationer, vilket är av största betydelse. E fter
frågan har vuxit konstant i takt med att fondens 
verksamhet har blivit mera känd i och utanför 
Norden. 1 ökande grad har fonden engagerat sig i 
arbetet med projektidentifiering och projektråd
givning.

Ministerrådets uppfattning är att det är viktigt 
att vidareutveckla och stärka denna verksamhet 
och att detta kan göras bl. a. genom att säkerstäl
la fondens existens såsom en perm anent institu
tion. Ministerrådet avser att under innevarande 
år gå igenom de praktiska aspekterna på och kon
sekvenserna av att fonden görs till en vanlig nor
disk institution.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffan
de utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta A ndrén, M argrete Auken, Jo Ben
kow, Dorte Bennedsen, G unnar Björk, Ilkka- 
Christian Björklund, Gustav Björkstrand, Johan 
Buttedahl, Eiður Guönason, Karl-Gunnar Fa- 
gerholm, Arne Gadd, Knud Glønborg, Hagen 
Hagensen, Flemming Hansen, Søren Hansen, 
Elsi H etemäki-Olander, Asa Solberg Iversen, 
Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Arvo 
Kemppainen, Preben Lange, Inga Lantz, Eeva- 
Liisa Moilanen, Helge Adam Møller, Kjeld 
Rahbæk Møller, Agnar Nielsen, Barbro Nils
son, Hans Nyhage, Óli f>. Guðbjartsson, Berit 
O scarsson, Påll Pétursson. Seppo Pelttari, 
Hans Pettersson, Heikki Riihijärvi, Mirja Ryy
nänen, Sten Svensson, Sverrir Hermannsson, 
Jan P. Syse, Karin Söder. Bernhardt Tastesen. 
Ole Gabriel Ueland och Lena Ohrsvik.

Frånvarande var:
Ylva Annerstedt, Jens Bilgrav-Nielsen, Mikko 

Elo, Lahja Exner, Kjell Magne Fredheim. Guö- 
rún Helgadöttir, Thor-Eirik Gulbrandsen. Lilli 
Gyldenkilde, Ivar H ansen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Liisa Hilpelä. Per Olof H åkansson, Siri 
Häggmark, Olof Jansson, Elver Jonsson, Riitta

Järvisalo-K anerva, Anker Jørgensen, Thea 
K nutzen, Sakari Knuuttila, Wiggo Komstedt, 
Theo Koritzinsky, Jacob Lindenskov, Anna- 
Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Mats Nyby, 
Óiaf'ur G. Einarsson, Saara-M aria Paakkinen, 
Kaj Poulsen, Kristen Poulsgaard, Kimmo Sasi, 
Asbjørn Sjøthun, Arne Skauge, Reiulf Steen, 
Otto Steenholdt, Ingrid Sundberg. Harald Syn- 
nes, Peder Sønderby, Anders Talleraas, Eeva 
Turunen, Valgerður Sverrisdóttir, Ernst Wrold- 
sen och Kåre Øvregard.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 45 röster.

Utskottets forslag, punkt I , bifölls.

A 7 7 7 /e : M edlemsförslag om  ökat nordiskt sam 
arbete om  utnyttjande av naturgas i energiför
sörjningen

Ekonomiska utskottet hade förslagit att Nordiska 
rådet med anledning av medlemsforslaget antar 
följande rekommendation:

Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd å intensivere det nordiske samarbeid om 
utnyttelse av naturgas i energiforsyningsen med 
sikte på å gi en nærm ere vurdering av hvordan 
naturgassen kan spille en større rolle i den nordis
ke energibalansen.

Flemming Hansen (ekonomiska utskottets ta
lesman): Hr. Præsident! Jeg skal på Økonomisk 
Udvalgs vegne forelægge udvalgets betænkning i 
anledning af medlemsforslaget om øget nordisk 
sam arbejde om udnyttelse af naturgas i energi
forsyningen.

Energiom rådet har været genstand for flere 
intitiativer fra Nordisk Råd i de senere år. For to 
år siden vedtog vi i ministerrådet forslag til en 
plan for det nordiske sam arbejde på energiområ
det, og sidste år sagde vi, at det nordiske gas
samarbejde bør have særlig opm ærksom hed.

Det er derfor ganske logisk, at vi nu ved denne 
session skal behandle et medlemsforslag om at 
intensivere samarbejdet om naturgassen. I udval
get finder vi det rigtigt, at man nu endelig plan
lægger naturgassens placering i den nordiske 
energiforsyning.
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Det er grundlag for at udvide samarbejdet mel
lem de nordiske lande om udnyttelsen a f gas. 
Desuden er det vor opfattelse, at udgangspunktet 
for det videre arbejde bør være, at naturgassens 
rolle som energikilde skal øges i forhold til nu. Vi 
mener, en plan for naturgassens rolle i den nordis
ke energibalance vil være et nyttigt redskab og vil 
kunne virke positivt på det nordiske sam arbejde i 
øvrigt. En plan vil også kunne afklare, hvilke 
samarbejdsløsninger på dette område der er af 
fælles interesse. Det har jo også betydning, når vi 
skal træ ffe beslutninger om investeringerne i gas
køb og gasudvinding.

Vi er naturligvis i udvalget opm ærksom  på, at 
der allerede i dag foregår et betydningsfuldt sam
arbejde mellem de nordiske gasselskaber, og at 
dynamikken i et naturgassam arbejde fortsat vil 
ligge i selskabernes regi, men samtidig er det myn
dighedernes opgave at fastlægge rammebetingel
ser, f. eks. med hensyn til energipolitiske princip
per, harmonisering a f love, beskatningsforhold 
og andet. Desuden er det i høj grad myndigheder
nes opgave at støtte og intensivere forsknings
sam arbejdet, koordinere ressourcerne og støtte 
erfaringsudvekslingen.

Udvalget har vi i vort syn på et øget naturgas
samarbejde lagt vægt både på naturgassens øko
nomiske værdi og dens miljøvenlighed. Og i for
bindelse med miljøvenlighed ikke mindst spørgs
målet om den luftforurening, der debatteres så 
meget.

Vi er enige med forslagsstillerne i, at det er 
vigtigt med et nordisk samarbejde om, hvordan 
man skal indføre den nye energibærer, og om, 
hvilken andel af det samlede energiforbrug der i 
fremtiden vil kunne baseres på naturgas.

For os at se vil de store mængder naturgas 
kunne ersatte andre energibærere. Vi har i be
tænkningen uddybet disse forhold. Til betæ nk
ningen foreslår vi nu, at Nordisk Råd rekom m an
derer Nordisk Ministerråd at intensivere det nor
disk samarbejde om udlyttelse af naturgasenergi
forsyningen med henblik på at give en nærmere 
vurdering af, hvordan naturgassen kan spille en 
større rolle i den nordiske energibalance.

Alsaker: President! Som en av initiativtakerne 
til dette medlemsforslaget er jeg glad for den posi
tive behandling utvalget har gitt denne saken. 
Norden er i en unik situasjon når det gjelder til

gang på energiressurser. Dette skyldes ikke minst 
de store gassreservene på norsk kontinentalsok
kel. Disse kan legge grunnlaget for et langsiktig 
nordisk samarbeid på energisektoren.

Det er viktig i denne sammenheng at vi ser 
mulighetene. Utnyttelsen av disse vil selvsagt og
så ha positiv virkning for det nordiske sam arbei
det generelt sett, og kan skape større trygghet og 
sikkerhet i energiforsyningen i Norden.

Et grunnleggende vilkår for å lykkes er at man 
makter å finne fram til prosjekter som ut fra 
forretningsmessige kriterier gir fordeler for alle 
deltakerland. Norsk gass i Norden må f. eks. sel
ges i konkurranse med Sovjet. Naturgassen må 
også være konkurransedyktig sett i forhold til 
andre energibærere. I den forbindelse vil jeg 
nevne at Norge i 1987 eksporterte ca. 28 milliar
der m3 gass til England og til kontinentet -  
kontrakter som vi har oppnådd i et sterkt kon
kurransepreget marked. Så hvorfor ikke få gjen
nomslag for gass i N orden?

Satsing på naturgass krever store investeringer. 
Som en naturlig følge av dette får kontraktene en 
langsiktig karakter. Politiske beslutninger spiller 
her en vesentlig rolle. Stikkord i denne forbindel
se kan være etablering av handlekraftige nasjona
le selskaper som kan drive effektiv markedføring 
av gass i de enkelte land, myndighetenes skatte- 
og avgiftspolitikk samt rammebetingelser ellers 
som gjør det mulig å styrke gassens konkurranse
evne og å planlegge markedsutviklingen.

I alt dette står politiske beslutninger sentralt. 
Det er derfor naturlig å drøfte energisamarbeid i 
Nordisk Råd — med andre ord skape et politisk 
samarbeidsklima når det gjelder å anvende denne 
energiressursen.

I Vest-Europa har naturgassforbruket fra 1965 
ti! 1985 økt fra 20 milliarder standard m 3 till 200 
milliarder standard m3 gass. Dette skyldes ikke 
minst politisk vilje til å satse på naturgass. Det er 
interessant å konstatere at ca. 70 mill. husstander 
i Vest-Europa i dag er knyttet direkte til gassnet- 
tet, og det biir stadig flere.

Naturgass er et rent brensel, som kan gi klare 
miljøfordeler sammenlignet med de energiformer 
som brukes i dag. Stikkord i den forbindelse er 
kjernekraft i Sverige og Finland og feks. kuli i 
Danmark. Naturgassen kan f. eks. på sikt være 
nøkkelen til et kjernekraftfritt Norden. Også mil
jøaspektet understreker etter min mening viktig
heten av å få etablert et nordisk energimarked 
basert på naturgass.
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Statsråd Øien: Æ rede president! Jeg vil gjerne 
knytte noen kom m entarer til medlemsforslaget 
om økt nordisk samarbeid for utnytting av natur
gass i energiforsyningen i Norden.

Økonomisk utvalg har foreslått at medlems
forslaget tas til følge ved at Nordisk Råd ber Mi
nisterrådet om å intensivere det nordiske sam
arbeid på dette området.

Jeg tror vi her står overfor en sam arbeidsopp
gave av betydelig rekkevidde for de nordiske 
land. En sikker energiforsyning er avgjørende for 
den videre vekst og utvikling. De fleste land er 
avhengige av import av energiråvarer. Gjennom 
et samarbeid om utnytting av naturgass vil de 
nordiske land kunne trekke på en betydelig ener
gikilde innenfor Nordens grenser.

Norge har alene gjenværende utvinnbare reser
ver på 2.800 milliarder m3. Dette tilsvarer nesten 
halvparten av kjente gjenværende gassressurser i 
Vest-Europa. De vil gi grunnlag for at norsk gass
produksjon kan opprettholdes på dagens nivå de 
neste hundre år. Vi regner også med at det vil bli 
gjort nye gassfunn etter hvert som letevirksom
heten på norsk sokkel skrider fram.

Selv om gass ikke er en fornybar ressurs, har 
den mange fordeler frem for mulige alternativer. 
Vi har i vår nyeste energiplan kommet til at det vil 
være sam funnsøkonom isk billigere å produsere 
elektrisitet fra gass enn ved å utnytte tilgjengelig 
vannkraft som hittil har væ rt vår rimeligste ener
gikilde. Norge leverer også gass til en rekke land i 
Europa på konkurransedyktige vilkår. Det burde 
da også være et godt økonomisk grunnlag for å 
bygge opp et nordisk gassmarked.

Gass har også klare miljømessige fordeler 
fremfor kuli, som er et mulig alternativ. Med de 
gassreserver som vil stå til rådighet for energifor
syningen i Norden, ville det også være lettere å 
følge opp medlemsforslaget om å lage en plan for 
et kjernekraftfritt Norden. Svenske myndigheter 
har allerede truffet både prinsipielle og konkrete 
vedtak i denne retning.

Utbygging av et felles gassmarked i Norden 
ville ikke bare gi et gunstig tilskudd til Nordens 
energiforsyning, men også gi tilgang til en viktig 
råvare for petrokjemisk industri.

Ut fra en vurdering av Nordens samlede til
gang og behov for energi burde et samarbeid om 
utnytting av naturgass by seg fram som et av de 
mest interessante nye om råder for nordisk sam
arbeid.

Vi er på norsk side positivt innstilt på å satse på

et slikt sam arbeid. Det ville om fatte både myn
digheter og næringsliv og være til gjensidig fordel 
for alle landene.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom m endation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Lennart Andersson, 

M argareta Andrén, Ylva A nnerstedt, Margrete 
Auken, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, Jens Bil- 
grav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav B jörkstrand, Johan Butte- 
dahl, E iöur Guönason, Mikko Elo, Lahja Ex
ner, Karl-Gunnar Fagerholm, Arne Gadd, Knud 
Glønborg, Flagen H agensen, Flemming H an
sen, Søren Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per O lof H åkansson, Siri Hägg
mark, Asa Solberg Iversen, Olof Jansson, Riitta 
Järvisalo-K anerva, A nker Jørgensen, Brit Jør
gensen, Ragna Berget Jørgensen, Arvo Kem p
painen, Sakari K nuuttila, Inga Lantz, Anna- 
Kaarina Louvo, G rethe Lundblad, Eeva-Liisa 
Moilanen, Helge Adam Møller, Kjeld Rahbæk 
Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans N y
hage, Ólafur G. E inarsson, Oli f>. G uðbjartsson, 
Berit O scarsson, Saara-M aria Paakkinen, Påll 
Pétursson, Seppo Pelttari, H ans Pettersson, 
Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, Milja 
Ryynänen, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, 
Sverrir H erm annsson, Harald Synnes, Jan P. 
Syse, Karin Söder, Eeva Turunen, Ole Gabriel 
Ueland, Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik och 
Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Kjell Magne Fredheim , Guðrún H elgadöttir, 

Lilli Gyldenkilde, Thor-Eirik Gulbrandsen, Ivar 
Hansen, Margit Hansen-Krone, Elver Jonsson, 
Thea Knutzen, Wiggo Komstedt, Theo Koritzins- 
ky, Preben Lange, Jacob Lindenskov, Agnar 
Nielsen, Kaj Poulsen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjø- 
thun, Arne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steen- 
holdt, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Sverrir 
Hermannsson, Peder Sønderby, Anders Taller- 
aas, Bernhardt Tastesen och Valgerður Sverris- 
dóttir.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 64 röster.
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10
A 780/e: M edlemsförslag om  ränteavdrag vid in
nehav av bostadsfastighet i annat nordiskt land

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av medlemsförslaget 
antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Minis
terråd å gjennom føre en generell utredning som 
belyser den skattemessige stilling for personer 
med fast bosted i et nordisk land og arbeid i et 
annet, herunder spørsmålet om likebehandling 
når det gjelder rentefradrag ved besittelse av bo
ligeiendom i annet nordisk land.

Ylva Annerstedt (ekonomiska utskottets tales
man): Fru president! I medlemsförslaget A 780/e 
om ränteavdrag vid innehav av bostadsfastighet i 
annat nordiskt land redovisar förslagsställarna 
att personer, som bor i eget hus i ett nordiskt land 
men har inkomst i ett annat land, vanligtvis be
skattas för sin bostad i det land där bostaden 
ligger och för sina inkomster i det land där arbetet 
utförs. Skulder som är knutna till bostaden får 
skattemässiga effekter i det land där bostaden är 
belägen. Medlemsförslaget pekar på att detta kan 
ge orimliga konsekvenser i och med att man inte 
får rätt till avdrag för ränteutgifterna på bostads
lånen i det land där inkomsterna intjänas och 
beskattas.

Enligt förslagsställarnas uppfattning borde det 
vara möjligt att finna en teknisk lösning på det 
här problemet så att de människor som bor i eget 
hus i ett nordiskt land men har sina inkomster i ett 
annat land — och det är inte så få — kan bo kvar i 
sin bostad.

Ekonomiska utskottet är positivt till intentio
nerna i förslaget. Utskottet menar att en person, 
som har största delen av sin inkomst i ett land och 
därmed är skattepliktig i detta land, bör få dra av 
ränteutgifter för bostad i ett annat land. Utskot
tet anser också att en skattepliktig person som 
uppbär lön eller pension och har sin bostad i ett 
annat land inte bör åtnjuta mindre förmånliga 
skatteregler än andra personer i det land där man 
tjänar pengarna. Utskottet anser att en sådan 
ändring aktivt skulle bidra till att förverkliga tan
ken om en gemensam nordisk arbetsm arknad. 
Det förtjänar att näm nas att de beskattningsreg
ler som medlemsförslaget önskar redan är en rea
litet i Finland.

Ekonomiska utskottet menar att det vid be

handlingen av medlemsförslaget också är läm p
ligt att ta med andra utgifter, som är avdragsbe- 
rättigade enligt nationella skatteregler. Exempel 
på sådana utgifter är underhållsbidrag och räntor 
på studielån. Målet bör som tidigare nämnts vara 
att en skattepliktig person, som uppbär lön eller 
pension i ett nordiskt land och som har hem och 
familj i ett annat, inte skall beskattas hårdare än 
andra.

Utskottet pekar här på det faktum att rätten till 
skatteavdrag för räntor på bostadslån ofta har en 
mycket väsentlig betydelse för hushållens ekono
mi. Avdragsrätten har dessutom blivit en bety
dande faktor vid utformningen av skattesystemen 
i de flesta nordiska länder och påverkat skattesat
ser o. d. Mot denna bakgrund menar utskottet att 
den problemställning som har tagits upp i med
lemsförslaget bör visas särskild uppmärksamhet. 
U tskottet m enar dock att saken bör följas upp 
med ett utredningsarbete, som mer generellt kan 
belysa den skattemässiga ställningen för personer 
som har bostad och arbete i två olika nordiska 
länder.

Utskottet vill emellertid särskilt påpeka att det 
genom de ändringar som föreslås inte får uppstå 
sådana effekter i förhållande till de enskilda län
dernas interna avdragsregler att det skapas m öj
ligheter till orimliga skattem otiverade anpass
ningar.

Mot denna bakgrund yrkar jag bifall till eko
nomiska utskottets förslag att Nordiska rådet re
kommenderar Nordiska ministerrådet att ge
nomföra en generell utredning som belyser den 
skattemässiga ställningen hos personer med fast 
bostad i ett nordiskt land och arbete i ett annat. 1 
detta sam m anhang behandlas frågan om likabe
handling när det gäller ränteavdrag vid innehav 
av bostad i annat nordiskt land.

Ändring i medlemslistan
Det anmäldes, att Arvo Kemppainen lämnat 

sessionen och ersatts av Claes Andersson.

Rådet beslöt alt ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekommendationen röstade:
Esko Aho, Claes Andersson, Lennart Anders-
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son, M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, M ar
grete Auken, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, Jens 
Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav Björkstrand, Johan Butte- 
dahl, Eiður Guönason, Mikko Elo, Lahja Ex
ner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne 
Fredheim, Arne Gadd, Knud Glønborg, Lilli 
Gyldenkilde. Hagen Hagensen, Søren Hansen. 
Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Siri 
Häggmark. Asa Solberg Iversen. Olof Jansson, 
Elver Jonsson, Anker Jørgensen. Brit Jørgen
sen, Ragna Berget Jørgensen, Thea K nutzen, 
Sakari Knuuttila, Inga Lantz, A nna-Kaarina 
Louvo, Eeva-Liisa Moilanen, Kjeld Rahbæk 
Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans N y
hage, Ó lafurG . Einarsson, Óli IJ. G uðbjartsson, 
Berit O scarsson, Saara-M aria Paakkinen. Påll 
Pétursson, Seppo Pelttari, Hans Pettersson, 
Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, Mirja 
Ryynänen, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, 
Sverrir H erm annsson, Jan P. Syse, Karin Sö
der, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Ole 
Gabriel Ueland, Ernst W roldsen, Lena Öhrsvik 
och Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Svein A lsaker, Guðrún H elgadöttir, Thor-Ei- 

rik Gulbrandsen, Flemming Hansen, Ivar H an
sen, Margit Hansen-Krone, Per O lof Håkansson, 
Riitta Järvisalo-Kanerva, Wiggo Komstedt, Theo 
Koritzinsky, Preben Lange, Jacob Lindenskov, 
Grethe Lundblad, Helge Adam Moller, Agnar 
Nielsen, Kaj Poulsen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjo- 
thun, A rne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steen- 
holdt, Harald Synnes, Peder Sønderby, Anders 
Talleraas och Valgerður Sverrisdóttir.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 62 röster.

A 788/e: M edlemsförslag om en plan för ett 
kärnkraftsfritt Norden

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av medlemsforslaget 
antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekom manderer de nordiske 
lands regjeringer ä intensivere samarbeidet på det 
energipolitiske området for å legge forholdene til 
rette for en ønskelig avvikling av kjernekraften.

Björklund (ekonomiska utskottets talesman): 
Fru president! Vi behandlar nu en fråga som kan
ske mer än någon annan sedan förra sessionen 
frestat enigheten i det ekonomiska utskottet. För
slagsställarna efterlyste en samnordisk plan för 
en forcerad avveckling av kärnkraften i Norden.

Det säger sig självt att denna målsättning inte 
varit självklar för ett utskott där det i utgångs
läget fanns såväl m otståndare till kärnkraften 
som anhängare av denna energiform. Och så re
presenterar vi ju  — helt oberoende av våra av
sikter — såväl länder där kärnkraften tagits i 
bruk som länder där man inte inom de egna grän
serna behöver leva med samma realpolitiska fak
tum.

Ekonomiska utskottet understryker att varje 
land til syvende og sidst själv måste träffa sina 
avgöranden i denna fråga. Men utskottet pekar 
samtidigt på avvecklingens internationella och 
samnordiska betydelse. Slutsatsen blir, att u t
skottet enhälligt rekom menderar de nordiska län
dernas regeringar att intensifiera sitt energipoli
tiska samarbete för a tt därigenom underlätta den 
önskvärda avvecklingen.

Fru president! Det banbrytande i ekonomiska 
utskottets förslag till denna församling är att man 
strävat efter och även funnit en formel som för
enat önsketänkande och realism, nationell suve
ränitet och samnordiskt ansvar. Realismen i det 
så här formulerade önskemålet om en kärn- 
kraftsavveckling förutsätter att andra energikäl
lor finns tillgängliga. Den sam nordiska aspekten 
innebär att ickekärnkraftsländerna är med om att 
solidariskt ta sin del av ansvaret för den avveck
ling sotn även de anser vara i sitt eget nationella 
intresse.

Fru president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Buttedahl: Fru president! Ulykken i Tjernobyl 
ble en vekker for oss alle. Fortsatt sliter vi med å 
reparere de skadene som denne ulykken påførte 
oss — skader på både natur og miljø.

Vi kan kanskje om noen år si at vi har reparert 
skadene etter denne ulykken. Men én ting vil vi 
alltid ha med oss: frykten for at noe lignende skal 
skje på nytt — i eller utenfor Norden — ved en 
reaktor eller et kjernekraftverk som endog ligger 
nærmere enn Tsjernobyl gjorde.

Denne ulykken var bakgrunnen for at repre
sentanter for M idtenpartiene i Nordisk Råd tok 
initiativet til det foreliggende medlemsforslag om
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en plan for et atom kraftfritt Norden.
Et av formålene med dette medlemsforslaget 

var å sette kjernekraftspørsmålet på dagsordenen 
i Nordisk Rådsammenheng. Jeg vil derfor si meg 
svært glad for at Økonomisk utvalg klarte å ar
beide seg frem til en enstemmig innstilling om 
kring dette viktige spørsmålet, hvor en ber de 
nordiske lands regjeringer intensivere samarbei
det på det energipolitiske om rådet for å legge 
forholdene til rette for en ønskelig avvikling av 
kjernekraften. Dette innebærer en klar støtte til 
intensjonene bak medlemsforslaget.

Det er bare to nordiske land som har kjerne
kraftverk. E tter min mening er det et positivt 
skritt at den svenske regjering nå har foreslått at 
to reaktorer, én i Ringhals og én i Barsebäck, skal 
tas ut av drift, i henholdsvis 1995 og 1996.

Fra Finland er det derimot kommet signaler fra 
konservativt politisk hold om at beslutningen om 
et femte kjernekraftverk bør tas i begynnelsen av 
1990-årene. Mitt håp er at disse planene ikke biir 
satt i verk. Og det vil jo  også være helt i stid med 
hva samlingspartiets representanter har væ rt med 
på vedrørende dette spørsmål her i Nordisk Råd.

Den fare som kjernekraften utgjør for miljøet, 
er etter mitt syn den viktigste årsaken til at det bør 
arbeides for et kjernekraftfritt Norden. I denne 
sammenheng er det giedelig at den svenske regje
ring foreslår en reaktor i Barsebäck tatt ut av drift 
først. Vi vet hvilke konsekvenser det vil ha for 
millionbefolkningen i København-regionen der
som det skjer en ulykke.

Norden er godt utstyrt med egne energikilder. 
Det gjelder vannkraft, det gjelder olje og gass, og 
det gjelder skogbrensel, torv osv. Vi ligger i 
fremste rekke når det gjelder å utvikle ny teknolo
gi som kan gi oss energi. Ved større satsing på 
energiøkonomisering kan vi også sikre oss at da
gens energimengder blir bedre utnyttet. Vi vil her 
også vise til de signaler om et nordisk energi
samarbeid som kom fra den norske statsminis
teren under generaldebatten mandag.

Med et intensivert nordisk samarbeid er det 
derfor gode muligheter for å få til ønsket om et 
kjernekraftfritt Norden. Jeg er som sagt glad for 
den enstemmige innstilling fra Økonomisk u t
vald, som jeg med dette anbefaler. Jeghåperav  vi 
gjennom dette medlemsforslag har klart å sette 
kjernekraftspørsm ålet høyt opp på dagsordenen 
i Nordisk Råd.

Vi bør se det som et felles nordisk ansvar å 
skape et kjernekraftfritt Norden.

Björklund: Fru president! Johan Buttedahl 
fram förde sitt hopp om att de planer som den 
konservativa finska industriministern har om ett 
femte kärnkraftverk inte skulle komma att för
verkligas. Jag kan lova Johan Buttedahl a tt jag är 
mycket intresserad av och beredd att arbeta för 
a tt uppfylla herr Buttedahls önskemål i den fin
ländska politiken. Samtidigt hoppas jag att herr 
Buttedahl för sin del i den norska politiken bidrar 
till att de långsiktiga avtal om försäljning av na
turgas som alternativ till kärnkraften blir så för
delaktiga att det gör att vårt gemensamma mål 
blir realitet också i finländsk politik.

Buttedahl: Fru president! Jeg takker egentlig 
representanten Björklund for replikken der han 
nevnte at han skal arbeide for at vi skal unngå et 
nytt femte kraftverk i Finland.

Vi har i Norge muligheter til å bidra fordelaktig 
på det nordiske gassmarked, også sett med norske 
øyne. Det er nok ikke umulig at vi med felles 
anstrengelser og også med finansministerens til
sagn skal kunne komme frem til fordelaktige nor
diske priser for den norske gassen. Noe mer kan 
jeg dessverre ikke si i dag.

Ingrid Sundberg: Fru president! Jag skall inte 
lägga mig i den norska prissättningen på gas, men 
jag finner likväl skäl att säga några ord om det nu 
aktuella betänkandet.

Vi m oderater förordar en energipolitik som i 
första hand beaktar miljö- och säkerhetspro
blem. Därför stöder vi helhjärtat utskottets ut
talande att det finns fördelar med ett intensifierat 
nordiskt sam arbete när det gäller att främ ja den 
mest effektiva energianvändningen i alla sektorer 
och att utveckla en miljövänlig och säker energi
politik.

Vi konstaterar också att betänkandet på ett 
mycket positivt sätt skiljer sig från det bakom 
liggande medlemsförslaget, bland annat genom 
att uttala att det till slut är varje land som fattar 
sina egna beslut. Vi finner detta uttalande be
tydelsefullt, vilket tillsammans med vårt priorite
rande av säker och miljövänlig energi utgör bak
grunden till att vi m otsätter oss en tidigare av
veckling av svensk kärnkraft — en kärnkraft som 
antagligen är den säkraste i världen.

Vår inställning är att vi i Sverige bör följa be
slutet med anledning av folkomröstningen. Vi 
konstaterar att utskottets betänkande ger oss 
möjlighet att uttrycka den uppfattningen.
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Anna-Kaarina Louvo: Fru president! M itten
gruppernas initiativ till en plan om kärnkraftfritt 
Norden har vid denna session redan i förväg 
väckt ett exceptionellt stort intresse. Saken är 
speciellt aktuell ju s t nu då Sverige för en knapp 
vecka sedan fattade beslut om att redan år 1995 
stänga två av sina tolv kärnkraftverk, medan en 
livlig diskussion pågår i Finland om ett eventu
ellt femte kärnkraftverk, trots att den sittande 
regeringen enligt regeringsprogramm et inte 
kommer att bygga nya kärnkraftverk. I själva 
verket berör detta initiativ ju s t dessa två länder, 
eftersom kärnenergin inte användes i de övriga 
nordiska länderna.

I ekonomiska utskottets betänkande har man 
alldeles riktigt betonat att varje land sist och slut
ligen bör avgöra saken för egen del. Detta är ett 
faktum. Faktum är också att vi i de nordiska 
länderna idkat ett mycket nära sam arbete även på 
energiområdet redan från 1963, då Nordel grun
dades som ett sam arbetsorgan för elenergiför
sörjningen. Vi har kunnat flexibelt köpa el från 
de övriga nordiska länderna till och med enligt ett 
tillfälligt behov. Därigenom berör de lösningarna 
som görs i något av de fyra nordiska länderna 
även de övriga länderna i Norden. Vad beträffar 
självförsörjande på energiområdet är de nordiska 
länderna mycket olika, vi har ju  helt olika in
hemska resurser. Finland t. ex. kan inte nå över 
30%-gränsen i inhemska energikällor, såsom 
handels- och industriminister Ilkka Suominen 
konstaterade under generaldebatten. Vi köper 
bl. a. elektricitet från Sovjetunionen lika mycket 
som två av våra fyra käm reaktorer producerar 
elenergi. Sverige och i synnerhet Norge är i en 
helt annan situation när det gäller självförsörj
ning av energin.

I betänkandet har framhävts att man i den 
fram tida energiproduktionen bör öka de krav 
som gäller säkerheten och miljövänligheten. Jag 
instämmer helt i detta. Men jag tycker också att 
de alternativ till kärnenergin som vi kan se för 
närvarande, i synnerhet kol, inte är säkrare eller 
miljövänligare än de kärnkraftverk som nu an
vändes i Sverige och Finland — snarare tvärtom. 
Genom reningstekniken kan man nog avlägsna 
svavel- och kvävedioxiderna samt tungmetallerna 
från fossila bränslen — om ock detta är en arbet
sam och dyr process, såsom diskussionen på för
middagen har visat. Men såsom Brundtland
kommissionens rapport konstaterar känner den 
moderna teknologin inte till medel, genom vilka

koldioxid, som till största delen förorsakar den 
sk. växthusföreteelsen, kunde avlägsnas från fos
sila bränslens förbränningsprodukter och vidare 
att risken för jordklotets tem peraturökning gör 
det problematiskt att i framtiden ty sig till fossila 
bränslen.

Några undersökningar som gjorts i de senaste 
tiderna antyder att koldioxidm ängdens ökning i 
atm osfären och växthusföreteelsen skulle också 
vara en förklaring till det nya miljöhotet, ozon
bortfallet.

Såsom jag redan under generaldebatten kon
staterade vill jag upprepa att kärnenergin skulle 
ur miljösynpunkten vara den bästa — bara man 
tar hand om den bästa möj liga säkerheten. Det är 
klart att vi i det gemensamma Norden inte vill ha 
kraftverk av typen Tjernobyl.

På nytt borde man på allvar överväga byggan
det av värm eproducerande små kärnkraftverk av 
typen Secure, vilka placeras under jorden. På 
allvar borde m an även undersöka möjligheten att 
även vanliga kärnkraftverk skulle placeras under 
jorden av säkerhetsskäl, vilket bl. a. den sovjetis
ka kärnfysikern Shaharov föreslog för ett par 
veckor sedan.

I sitt betänkande har utskottet även speciellt 
velat framhäva att energibesparing är ett viktigt 
medel för beaktandet av miljösynpunkterna.

Vid sidan om de riktiga, ur miljösynvinkeln 
förmånliga energilösningarna, bör man förstås 
utveckla nya möjligheter till en effektivare an 
vändning och besparing av energi. För närvaran
de är dock faktum  att flera ur miljösynvinkel 
goda lösningar, såsom övergången i skogsindu
strin till den mindre förorenande mekaniska 
skogsförädlingen och i trafiken till den blyfria 
bensinen och katalytisk avgasrening — dessa lös
ningar förbrukar mer energi. Ur miljösynvinkel 
är energibesparingen dock inte alltid rätt och eko
nomisk — det är bättre att en tillräcklig mängd 
energi produceras rent.

Fru president! Mot denna bakgrund och med 
hänvisning till mina tidigare inlägg måste jag 
konstatera att jag inte kan acceptera medlemsför- 
slaget om en plan att åstadkom m a Norden utan 
kärnkraft.

I detta hänseende blundar man lätt inför fakta. 
Det finns inte en smula förnuft att själv vägra 
bygga kärnkraft och dock köpa kärnkraft från ett 
grannland. Uppbyggnad och användning av 
kärnkraft är en gemensam global fråga även i ett 
positivt hänseende.
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Vi bör läm na dörren öppen för en ännu bättre 
teknologisk utveckling, där alla miljöproblem, 
även växthusföreteelsen beaktas. De nordiska 
länderna sitter i detta avseende i sam m a båt som 
den övriga världen.

Saara-Maria Paakkinen: Ä rade president! Jag 
vill bara helt kort konstatera att kärnkraften 
medför många dokumenterade risker. Genom att 
producera kärnavfall ger vi kommande genera
tioner i arv risker vilka alla inte ännu är kända. 
Ersättandet av kärnkraft med andra energikällor 
måste naturligt nog behandlas i sam band med en 
totalvärdering av energipolitiken på ett sätt som 
samtidigt tar hänsyn till energiproduktionens 
följder för miljön. Vi är alla på det klara med att 
det inte finns några enkla lösningar att tillgå, men 
vi löser absolut inget genom att skjuta över an
svaret och eventuella katastrofala följder på kom
mande generationer; därför måste vi helt avstå 
från kärnkraft.

Kristen Poulsgaard: Fru præsident! Nordisk 
Råd er ved at bestå af m iljøfanatikere og miljø
hysteri ud over alle grænser. Flvis der er noget, 
der er miljøvenligt, så er det kernekraft, men vi 
ved da også godt i Fremskridtspartiet, at Tjerno- 
bylulykken gjorde et skår, og den slog so mange 
år tilbage. Derfor mener vi, at vi skal spørge be
folkningen ved en folkeafstemning, om man øns
ker kernekraft eller ej. Indtil den folkeafstemning 
har fundet sted, vil jeg stemme imod det forslag, 
der ligger her.

Meddelande
Det meddelades, att statsrådet Georg Anders

son intagit sin plats i rådet.

Sasi: Fru president! Det är ett faktum att det 
behovs energi. Det är också ett faktum att det 
behovs mera elektricitet i fram tiden. Elektricitet
behovet ökar med två till tre procent årligen, fast
än vi kan spara energi med effektiva medel. Då är 
det bara fråga om att skaffa på något sätt elektri
citet. Det är tre faktorer som man naturligtvis tar 
hänsyn till när man i Finland beslutar i detta 
hänseende: säkerhet, miljövänlighet och pris. 
Ingen av dessa faktorer kan lämnas obeaktad. 
Min egen personliga åsikt är den att kolkraftver
ken i Norden är farligast, då deras utsläpp sprids 
till alla nordiska länder och är klart skadliga. 
Man borde bli av med dem först.

Det väsentliga i utskottets betänkande enligt 
min mening är att där konstateras att varje land 
fattar sina egna energipolitiska beslut. Det är en 
fråga som mycket länge diskuterades i utskottet. 
M otionsfram ställarna krävde att den punkten 
skulle utelämnas men utskottet ville ha den me
ningen kvar. Den är av mycket stor betydelse, då 
det innebär att varje land självt fattar beslut om 
det är önskvärt att avveckla kärnkraften eller in-

Meningen i utskottets betänkande är att om vi 
t. ex. i Finland anser det önskvärt att avveckla 
kärnkraften borde vi kunna sam arbeta på nor
disk nivå och försöka skaffa sådana medel att 
detta faktiskt kan ske. Då är det närm ast fråga 
om att använda de energiresurser som finns i vis
sa nordiska länder, närm ast vattenkraft och gas. 
Den fråga som Ilkka-Christian Björklund ställde 
är väldigt väsentlig, nämligen om vi kan få gas 
och vattenkraft från Norge till ett rimligt pris. 
Det kan göra det möjligt att vi kan lösa frågan för 
Finlands del på sådant sätt som bl. a. Johan But
tedahl krävde.

Jag vill ändå påpeka att det är positivt att u t
skottet konstaterar i betänkandet a tt man borde 
göra samnordiska utredningar om alternativa ut
vecklingslinjer beträffande fram tida energibehov 
och energiproduktion och på så sätt försöka kon
struktivt föra den här frågan vidare.

Helge Adam Møller: Æ rede præsident! Jeg 
stemmer nej til forslaget, det har jeg vidst i lang 
tid, lige siden jeg læste det første gang.

Jeg kan godt forstå forslaget, og jeg kan godt 
forstå den indstilling, som Økonomisk Udvalg 
har. Jeg tror også, at de helt klart har et flertal 
med sig blandt de nordiske befolkninger, så på 
den måde er det jo et godt forslag.

Men jeg mener alligevel, at det er rigtigt, at når 
man har en anden holdning, at man så holder fast 
i den, indtil man er overbevist. Det kan være, jeg 
tager fejl, men jeg mener ikke, det er rigtigt, at det 
er en miljømæssig fordel ikke at have kernekraft. 
Tværtimod. Jeg mener, vi forurener langt mere 
ved at bruge kul og olie, men det er jo en debat, 
som andre kan føre.

Jeg vil også godt føje til, at i det danske Folke
ting og i den danske regering er der et stort flertal, 
som har besluttet, at kernekraft ikke skal indgå i 
den danske energiplanlægning, og jeg tror også 
her, at Folketinget og regeringen i Danmark har 
befolkningen med sig. Men jeg er stadig ikke



321Torsdagen den 10 mars 1988 kl. 14.00— 18.30

enig. Jeg tror nemlig, at kernekraften er kommet 
for at blive både i Øst og i Vest, og at den vil 
fortsæ tte med at være der også i fremtiden. Der
for ser jeg langt mere perspektiv i, når vi nu har 
kernekraften, at vi i N orden med vores teknolo
gi, med vores høje miljøkrav, med vores tradi
tion for sikkerhed på og udenfor arbejdsplad
sen. at vi udnytter den teknologi, den dygtighed 
og den viden til at skabe 100 pct. sikre kerne
kraftværker. Dette til gavn ikke alene for miljø
et, men også for nordboerne og for de lande 
uden for N orden, som i de næste hundreder af 
år vil anvende kernekraft.

Men det var som sagt en privat mening, og 
derfor stemm er jeg nej.

Elo: Fru president! Det har ju  ofta konstate
rats hår, och det har också utskottet konstaterat, 
att energiförsörjningen år en nationell fråga. Alla 
energiformer har sina problem; det år också ett 
faktum . Ingen av oss kan med säkerhet säga vil
ken energiform som är renast, mest miljövänlig 
och minst farlig. Vi har redan kunnat följa den 
diskussion som fördes om de skador som för
orsakats av de danska kolkraftverken på skogar
na i södra Sverige. Jag kommer från en ort i 
Finland där vi har två kärnkraftverk på fyra mils 
avstånd. Folk i trakten är inte alls rädda för kärn
kraften. Tvärtom skulle jag säga att invånarna är 
mycket positivt inställda till en utbyggnad av 
kärnkraft, speciellt på denna ort.

Fru president! Tyvärr måste jag konstatera att 
våra regeringskumpaners — de finska m odera
terna — beteende väcker åtm instone min upp
m ärksamhet och vissa tvivel. Riksdagsman Kim
mo Sasi förordar ett kärnkraftsfritt Norden sam
tidigt som handels- och industrim inister Ilkka 
Suominen föreslår byggandet av ett femte kärn
kraftverk på 1990-talet. Jag skulle säga att var 
och en har rätt till sin egen åsikt, men det väcker 
också uppm ärksam het att Kimmo Sasi här säger 
något helt annat än vad han instämt i när u t
skottet skrivit betänkandet. Detta skulle möjligen 
kunna kallas hyckleri.

Fru president! Jag skall personligen avstå för 
omröstningen.

Sasi: Fru president! Jag vill bara helt kort repli
kera till Mikko Elo att jag är för kärnkraft. Men 
det är klart att om vi får t. ex. vattenkraft eller gas 
till ett billigare pris än vad det kostar att pro
ducera el genom kärnkraftverk, så då tar vi det

alternativet.

Gadd: Fru president! Det finns en synpunkt 
som jag tycker inte har kommit fram i debatten, 
och jag tycker att det vore synd om den inte för
des fram. Jag delar naturligtvis den inställning 
som redovisats av flera talare och som innebär att 
det värdefulla i betänkandet ligger i att det råder 
enighet mellan alla nordiska länder och mellan de 
partier som är representerade i utskotten. Men 
om den svenska kärnkraftsavvecklingen blir ett 
faktum och Barsebäck avvecklas, hur mycket 
tryggare kommer M almö och Köpenhamn då att 
varä, om det fortfarande finns kärnkraftverk i 
Ö sttyskland, i Polen och i Sovjetunionen vilka 
inte på långa vägar har den säkerhet som de 
svenska kärnkraftverken har?

Självfallet skulle det vara av värde om de nor
diska länderna under kärnkraftsavvecklingen, 
där en sådan blir aktuell, i enighet och på olika 
sätt i internationella sam m anhang kunde skapa 
en medvetenhet i andra länder om säkerhetsfrå
gorna. Vi är mycket litet betjänta av att se dessa 
som en intern nordisk angelägenhet.

Låt mig citera J.P. Syse — men helt omvänt: 
Om geografin måste vi nog förhandla! Det är vad 
som framhålls i betänkandet. Jag vill alltså un
derstryka att det inte i och med att vi har löst 
denna fråga om säkerheten i Norden är sä säkert 
att andra också gjort det.

Knuuttila: Rouva presidentti! Minä haluan 
keskustelun lopuksi tuoda kuulemani suomalai- 
sen ydinfysiikan professorin terveiset. Hän to- 
tesi eräässä esitelm ässään, että pitkällä aikavä- 
lillä ei ole m erkitystä, millä tavalla energiaa 
maapallolla tuotetaan. Ongelma on lämpökuor- 
ma, joka lisääntyy kaiken energian tuottam isen 
kautta. Ainoa kestävä ratkaisu on energian sää- 
stäminen.

Knuuttilas anförande i svensk översättning: 
Fru president! Jag vill avslutningsvis i diskussio
nen fram föra en hälsning från en finsk professor i 
kärnfysik. Han konstaterade i ett föredrag, att 
det på läng sikt inte har någon betydelse, hur man 
producerar energi på jordklotet. Problemet är 
den värmebelastning, som ökar genom produk
tion av all energi. Den enda hållbara lösningen 
består av sparandet av energi.

Aho: I ru president! Jag vill ännu återkomma 
till Kimmo Sasis tal. Enligt min mening tolkade

11 — 17-336 N ord isku  rådet
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han den diskussionen vi hade i ekonomiska ut
skottet fel. Han sade att någon hade krävt över- 
nationellt beslutsfattande när det gäller kärnkraf
ten och avvecklingen av kärnkraft. Det stämmer 
inte. Jag skulle säga att i det nordiska samarbetet 
har man hela tiden tillämpat den principen att 
alla länder fattar sina egna nationella beslut. Det 
gäller inte bara energipolitiken och avvecklingen 
av kärnkraft, utan det gäller också alla andra 
ärenden i nordiska sam manhang.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom m endationen röstade:
Esko Aho, Svein Alsaker, Claes A ndersson, 

Lennart A ndersson. M argareta Andrén, Ylva 
A nnerstedt, M argrete Auken, Jo Benkow, Jens 
Bilgrav-Nielsen, Gunnar Björk, Ilkka-Christian 
Björklund, Gustav Björkstrand, Johan Butte
dahl, E iður Guðnason, Lahja Exner, Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Kjell Magne Fredheim , Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Lilli Gyldenkilde, Flem 
ming H ansen, Søren H ansen, Per Olof H åkans
son, Siri Häggmark, Asa Solberg Iversen, Olof 
Jansson, E lver Jonsson, Riitta Järvisalo-Kaner- 
va, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Ragna 
Berget Jørgensen, Thea Knutzen, Sakari 
K nuuttila, Inga Lantz, G rethe Lundblad, Kjeld 
Rahbæk Møller, Agnar N ielsen, Barbro Nils
son, Mats Nyby, Hans Nyhage, Olafur G. Ei- 
narsson, Óli Þ. Guðbjartsson, Berit Oscarsson, 
Saara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, Seppo 
Pelttari, Hans Pettersson, Heikki Riihijärvi, 
Miija Ryynänen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjø- 
thun, Arne Skauge, Ingrid Sundberg, Sten 
Svensson, Karin Söder, Peder Sønderby, Bern
hardt Tastesen, Ole Gabriel Ueland, Valgerður 
Sverrisdóttir, Ernst W roldsen, Lena Ohrsvik 
och Kåre Øvregard.

M ot rekommendationen röstade: Helge Adam 
Møller och Kristen Poulsgaard.

Mikko Elo, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hil- 
pelä, A nna-Kaarina Louvo, Eeva-Liisa Moila
nen, Sverrir Hermannsson, H arald Synnes och 
Eeva Turunen avstod från  att rösta.

Frånvarande var:
Dorte Bennedsen, Guðrún H elgadóttir, Thor- 

Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen, Ivar H an

sen, Margit Hansen-Krone, Wiggo Komstedt, 
Theo Koritzinsky, Preben Lange, Jacob Linden
skov, Kaj Poulsen, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, 
Jan P. Syse och Anders Talleraas.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 62 röster m ot 2. 8 m edlem mar avstod från  
att rösta.

12
A 792/e: M edlemsförslag om  ” frikom m unför- 
sök” över riksgranserna i Norden

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet med anledning av medlemsförslaget 
antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekom manderer Nordisk Minis
terråd å muliggjøre for kommuner på ulike sider 
av najonsgrensene i Norden å delta i et frikom
muneforsøk i samsvar med Økonomisk utvalgs 
synspunkter, samt 

etablere en prosjektgruppe som gis tilstrekke
lige ressurser for å evaluere forsøksvirksomhete
ne og foreslå endringer i lover og regler som hem
mer det grenseregionale samarbeidet.

Björkstrand (ekonomiska utskottets tales
man): Fru president! I flera nordiska länder har 
man igångsatt s. k. frikom m unförsök. Målet har 
först och främ st varit att ge deltagande kom m u
ner möjlighet att ändra organisations- och verk
samhetsformer utan de hinder som nationella 
regler och bestämmelser kan innebära.

Enligt ifrågavarande medlemsförslag A 792/e 
bör denna tanke med fördel också kunna till- 
lämpas i det nordiska sam arbetet. Ett nordiskt 
samarbete gällande frikommuner kunde enligt 
förslaget t. ex. om fatta turism, komm unikation, 
ungdomsskolor, äldreomsorg, hälso- och social
sektorn, transport sam t gränshandel.

Ekonomiska utskottet betonar i sitt betänkan
de över medlemsförslaget betydelsen av det nor
diska sam arbetet på det regionalpolitiska om rå
det och lägger därvid speciell vikt vid det gräns
regionala och gränskommunala sam arbetet. U t
skottet anser det önskvärt att utveckla nya 
sam arbetsform er mellan komm uner och gräns
regioner och förordar en större frihet till att pröva 
olika sam arbetsform er i komm unerna.

Beträffande frikomm unförsök av det slag som 
beskrivs i medlemsförslaget, anser utskottet att 
de kan framstå som ett centralt led i arbetet med
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att stärka och konkretisera det gränsregionala 
sam arbetet. Bl. a. projekt som bidrar till att u t
veckla komm unernas servicemöjligheter är posi
tiva. Samarbete bör äga rum när man genom 
utnyttjande av gemensamma resurser och kun
skaper kan arbeta mera effektivt eller nå bättre 
resultat än på nationell nivå. Särskild uppm ärk
samhet bör ägnas åt bestämmelser och adm inist
rativa procedurer som berör den allmänna gräns
handeln.

Utskottet är enigt med förslagsställarna om 
principen att de deltagande kom m unerna själva 
skall avgöra vilket samarbete som leder till ömse
sidig nytta. Kommunerna bör kunna utform a 
samarbetet utan att ta  hänsyn till de hinder som 
riksgränserna innebär, men samtidigt är det klart 
att vissa om råden inte kan inkluderas i sam arbe
tet. Det är ministerrådets uppgift att fastställa 
ram arna för frikomm unförsöken. Det är natur
ligt att till försöksverksamheten välja kommuner 
från redan existerande nordiska gränsregionala 
sam arbetsom råden, sådana som t. ex. Kvarken- 
området.

Utskottet delar vidare förslagets uppfattning 
om att det är ändamålsenligt att etablera en pro
jektgrupp, som kan följa och evaluera frikom- 
munförsökets utveckling.

Fru president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Statsråd Engseth: Fru president! Medlemsfor
slaget om frikommuneforsøk over riksgrensene i 
Norden tar utgangspunkt i de spesielle problemer 
grensebefolkningen opplever, forårsaket av ulik
heter i nasjonale regler som ofte berører beboer
nes hverdag. De fleste nordiske land har startet 
opp med frikomm uneforsøk, og forslagsstillerne 
mener at et slikt forsøk med fordel bør kunne 
anvendes også på det nordiske samarbeidet. Det 
nevnes en rekke eksempler på om råder hvor det 
vil ligge til rette for frikomm uneforsøk, bl. a. in
nen turistnæring, skoleverk, helse- og sykehus
sektor og grensehandel. Men grunntanken i for
slaget er at de deltakende kommunene selv avgjør 
hvilken type samarbeid som har mest for seg, og 
hvilke regler som innen ram mer fastsatt av Nor
disk Ministerråd bør endres eller oppheves.

Det foreslås en forsøksperiode på 10 år.
Forslaget innebærer også at en prosjektgruppe 

med representasjon fra Nordisk Råd, Nordisk 
M inisterråd og de deltakende kommuner etable
res og gis tilstrekkelige ressurser til å evaluere

virksomheten og foreslå forandringer i de nordis
ke lands regelverk.

Flos oss har Norsk K ommuneforbund og Nor
ske Kommuners Sentralforbund avgitt uttalelser 
til forslaget, og de er i utgangspunktet positive til 
et nordisk frikom m uneforsøk. Kommunefor
bundet har imidlertid en del betenkeligheter, 
bl. a. med hensyn til hvordan forsøkene skal star
te opp. Kommuneforbundet mener det naturlige 
må være at kommunene søker om fristatus gjen
nom den plantagte prosjektgruppen, og at de 
nordiske land som har opprettet, eller som i for
bindelse med den foreslåtte forsøksordningen vil 
opprette frikommuner, blir kontaktet gjennom 
det ansvarlige departem ent. Forbundet mener 
også at en forsøksperiode på fem år bør være 
nok.

For min del vil jeg si meg enig med Norske 
Kommuners Sentralforbund og Norsk Kommu
neforbund i at et forsøk vedrørende grensekom
munene eller grenseområdene er positivt. Jeg har 
stor forståelse for de problemer grensebefolk
ningen m øter i sin hverdag, og at disse bør kunne 
løses gjennom et nordisk samarbeidsprosjekt. 
Imidlertid ser jeg enkelte uklarheter og betenke
ligheter ved forslaget. Blant annet mener jeg, i 
likhet med Kommuneforbundet, at det er uklart 
hvordan man nå skal sette i gang med forsøk. 
Forslaget synes dessuten å legge opp til et prosjekt 
som vil kunne bryte med prinsippet om frihet for 
kommunene til selv å bestemme om de vil delta, 
et prinsipp som ligger til grunn for den norske 
frikommuneordning.

Jeg vil anbefale at den foreslåtte prosjektgrup
pen i første omgang får i oppdrag å drøfte og 
trekke opp rammene for forsøksvirksomheten og 
dernest får ansvar for å starte opp og samordne 
prosjektet. Når det gjelder forsøksperiodens 
lengde, slutter jeg meg til de uttalelser som er 
kommet fra norsk side om at en fem års forsøks
periode bør være rimelig og fornuftig.

Jeg vil til slutt nevne at frikommuneforsøk 
kanskje ikke er den mest hensiktsmessige måten å 
løse grensekommunenes eller grenseområdenes 
problemer på. Flere av disse problemområdene er 
av en mer generell og nasjonal karakter og går 
egentlig utover hva som er naturlig å trekke inn i 
et frikomm uneforsøk. Flere av eksemplene på 
aktuelle problemstillinger som er nevnt, beveger 
seg langt utenfor komm unale virksom hetsom rå
der. Poenget i denne sammenheng synes å være å 
få til en harm onisering av ulike nasjoners regel-
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verk først og fremst på de om råder hvor grense
kommunene selv føler at det er behov for det. 
Hovedspørsmålet vil således være å gripe fatt i de 
problemer som følger av selve nas jonsgrensene. 
Mer aktuelt enn et frikommuneforsøk vil det 
kanskje være å fristille grensekommunene fra 
visse nasjonale bestemmelser gjennom en egen 
lovhjemmel.

Men la meg føye til, for ikke å bli misforstått: 
Jeg er enig i at man setter ned en slik prosjekt
gruppe, men jeg synes at det ut fra det jeg har 
sagt, er svært viktig at prosjektgruppen gis i opp
drag å utrede forslag om et grensekommunefor- 
søk på et nokså fritt grunnlag, slik at vi får med 
alle sider ved disse problemstillinger.

Fredheim: President! Som en av forslagsstiller
ne vil jeg gjerne si litt om bakgrunnen for forsla
get.

Vi vet alle at nordisk samarbeid på det praktis
ke plan ikke sjelden møter forskjellige hindring
er. Ofte kan de ha sammenheng med ulike lover 
eller bestemmelser. Det kan føre til at samarbeid 
som ellers ville væ rt helt naturlig, ikke kommer i 
stand, og at ressurser og initiativ ikke kan nyttes 
ut — det vet enhver som bor i grenseområdene. 
Det kan f. eks. gi seg slike utslag som at grense
handelen som ellers er nokså utbredt, støter på 
hindringer. Jeg f eks. kan ikke — så vidt jeg vet — 
ta med meg noen kilo poteter eller en blom ster
kvast til kona når jeg har vært på besök i Char- 
lottenberg eller Arvika, om jeg vil være lovly
dig. Hoteller på svensk side kan i praksis ikke 
kjøpe melk fra et meieri i Trysil som ligger fem 
mil unna, men de må i stedet hente melken 25 
mil lenger inne i Sverige.

Et svensk-norsk samarbeid om kalking av et 
vassdrag på norsk side som går inn i Sverige, har 
ført til visse problemer på grunn av forskjellige 
momsregler til tross for at våre venner på svensk 
side sier at de gjerne vil betale for kalken.

Et annet velkjent problem er forskjellige regler 
når det gjelder vogntogstørrelser, hvilket ofte 
skaper både urimelige og unødige omlastinger 
innen et grenseområde.

På den kommunale sektor er det en rekke felter 
hvor samarbeidet ville bli atskillig lettere om man 
fikk i gang et slikt frikommuneforsøk over riks
grensen som forslaget sikter på. Det gjelder, som 
d e te r nevnt her, på skolens område, f. eks. i sam
arbeidet om spesial- og yrkesrettede linjer, hvor 
elevgrunnlaget i en grensekommune kan være for

spinkelt, men hvis man slår det sammen, kan det 
til sammen bli et elevgrunnlag stort nok til å starte 
en slik linje, hvilket igjen kan føre til at elevene 
kan bo hjemme istedenfor at de må bo borte i 
skoletiden.

I det hele ta tt tror jeg det er viktig at grense
kommunene selv kan ta initiativ til og være med 
på å finne områder hvor de ønsker å samarbeide, 
uten at nasjonale regler eller lover skaper hind
ringer.

Frikommuneforsøk er jo  kjent i flere av de 
nordiske land. Vi som står bak dette forslaget, 
mener altså at man bør gjøre forsøk på å føre 
dette videre, slik at riksgrenser ikke skaper unødi
ge hindringer. Grenseboerne opplever heldigvis 
ikke riksgrensen som noen grense mellom men
nesker, og derfor bør vi også gjøre det lettest 
mulig for dem å leve i fredelig sameksistens.

Jeg er veldig glad for at praktisk talt samtlige av 
de høringsinstansene som har uttalt seg, er positi
ve. Jeg er også glad for den positive innstilling 
som foreligger fra Økonomisk utvalgs side, og 
ikke minst med at det foreslås opprettet prosjekt
grupper med tilstrekkelige ressurser for å evalue
re eller vurdere forsøksvirksomheten og å foreslå 
endringer i lover og regler som hemmer det gren- 
seregionale samarbeidet.

Jeg vil også føye til at jeg er glad for statsråd 
Engseths positive vilje til å sett dette ut i livet. Jeg 
har ingen motforestillinger mot det han sa, at 
man først burde bruke prosjektgruppen til å fin
ne fram til klare grenser, og selvfølgelig finnes det 
avgrensninger — det er forslagsstillerne klar over.

Nå har det ikke vært forslagsstillernes hensikt 
at frikommuneforsøk skulle kunne løse alle gren
sekommunenes problemer, slik som jeg oppfattet 
statsråden. Det tror jeg nok ikke vil skje, selv om 
vi får i gang slike frikom m uneforsøk. Men vi kan 
kanskje løse en god del praktiske problem er for 
vanlige mennesker i deres hverdag. Derfor vil jeg 
konkludere med at jeg er glad for den positive 
velvilje fra utvalgets side, og jeg er glad for at 
statsråden vil gjøre det han har sagt han vil gjøre. 
Jeg håper at det uredningsarbeidet som statsrå
den først vil ha gjennom ført med sikte på å trek
ke opp grensene, kan skje raskt, slik at frikom- 
muneforsøkene over riksgrensene kan komme i 
gang snarest mulig.

Pelttari: Rouva paresidentti! Jäsenehdotus va- 
paakuntakokeilusta Pohjoismaiden raja-alueilla 
on nähtävä kåynnisså olevan hajasijoitustoi-
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minnan osana ja  näin ollen tärkeänä aluepoliitti- 
sena toim enpiteenä. Pohjoismaiden yhteistyön 
tulokset voidaan selvimmin nähdä juuri raja- 
alueilla, samoin myös yhteistyössä esiintyvät 
puutteet. Juuri näiden seutujen väestö näkee päi- 
vittäin konkreettisesti ongelmat ja  esteet, joita 
valtioiden rajat edelleen m erkitsevät.

K äsitteet Pohjola kotimarkkina-alueena ja  
pohjoism ainen kansalaisuus kokoavat yhteen 
pohjoismaisen yhteistyön tärkeitä pääm ääriä. 
Niiden toteuttam inen vaatii vielä lukuisten sään- 
nösten yhdenmukaistamista.

Rajakaupassa on vielä paljon esteitä, ja  erityi- 
sen räikeitä eroja löytyy sosiaalialalta, jolla usein 
yksityinen kansalainen saa kärsiä mm. pohjois
maisen sosiaaliturvasopimuksen puutteista ta- 
pauksissa, joissa esim. lapsen vanhemm at ovat 
eri Pohjoismaiden sosiaaliturvan alaisia. Aivan 
päivänkohtainen asia Suomenkin eduskunnassa 
hallitusyhteistyön osalta koskee bensakauppaa 
raja-alueella, jo ssa  tällä hetkellä hintaero on niin 
suuri Suomen tappioksi, että meikäläiset dealerit 
eivät menesty ilman jonkinlaista valtiovallan ja  
öljy-yyniöiden taholta tulevaa vastaantuloa.

Talousvaliokunta suosittaa projektiryhmän 
asettamista vapaakuntakokeilun selvittämiseen. 
Haluan tässä tuoda esille luonnollisen kohteen 
vapaakuntakokeilulle. Tornionlaakson kunnat 
ovat harjoittaneet jo pitkään keskinäistä yhteis- 
työtä. Tätä varten on perustettu yhteistyöelimet, 
kuntien toim ikunnat, molemmin puolin rajaa. 
Yhteistyön organisoimiseksi perustettiin viime 
vuonna Tornionlaakson neuvosto, jonka tavoit- 
teena on valmistella ja  toteuttaa aloitteita ja  pro- 
jekteja, joiden avulla yhteisvoimin voidaan mo- 
nipuolistaa elinkeinorakennetta ja parantaa työl- 
lisyyttä, ylläpitää vähintään nykyistä palveluta- 
soa, kehittää koulutusoloja sekä edistää kulttuu- 
riyhteistyötä. Useita projekteja on jo  käynnissä, 
ja  suunnitteilla on monia projekteja. Toiminta on 
käynnistynyt ripeästi ja  kaipaisi kipeästi vaki- 
naista henkilökuntaa.

Toivonkin, että Pohjoismaiden ministerineu- 
vosto asettaisi Tornionlaakson neuvoston sa- 
maan asemaan kuin M erenkurkun neuvoston 
budjetissaan. Molemmat neuvostot toimivat 
isommassa kokonaisuudessa, edellinen pohjois- 
kalottikomitean osana ja jälkim mäinen osana 
keskipohjolakomiteaa.

Rouva president ti! Toivon, että Pohjoismaiden 
ministerineuvosto ottaisi Tornionlaakson neu
voston ja Tornionlaakson huomioon vapaakun-

takokeilussaan ja  antaisi alueella spontaanisti 
vuosisatoja voimassa olleelle yhteistyölle riittävät 
resurssit ja  jatkuvuuden. A lkoihan koko pohjois- 
kalottiyhteistyö juuri nim enom aan Tornionlaak- 
sosta.

Pelttaris anförande i svensk översättning:
Fru president! Medlemsforslaget om ett fri- 

kommunsexperiment i Nordens gränsregioner 
skall ses som en del av den pågående utlokalise- 
ringsverksamheten och sålunda som en viktig re
gionalpolitisk åtgärd. Såsom det nordiska sam
arbetets resultat, syns också samarbetets brister 
bäst just i gränsom rådena. Det är i dessa trakter 
som befolkningen dagligen stöter på de problem 
och hinder som riksgränserna än i dag innebär.

Två av det nordiska sam arbetets viktiga mål 
sam m anfattas i begreppen ” Norden som hem
m am arknad” och ”nordiskt m edborgarskap” . 
Ännu återstår att harm onisera en hel del regler 
för att dessa skall bli verklighet.

Det finns fortfarande flera hinder i gränshan
deln, och de mest iögonenfallande skillnaderna 
finns på den sociala sidan, vilket o fta betyder att 
den enskilde m edborgaren får lida av bristerna i 
den nordiska socialskyddsöverenskommelsen 
bl. a. då ett barns föräldrar tillhör två olika nor
diska länders socialsystem. En dagsaktuell fråga 
även i Finlands riksdag för regeringssamarbetets 
del gäller bensinhandeln i gränsom rådet, där den 
nuvarande prisskillnaden är så ofördelaktig för 
Finland att våra dealers inte har framgång utan 
något slags hjälp från statsm aktens eller oljebola
gens sida.

Ekonomiska utskottet förespråkar tillsättande 
av en projektgrupp med uppgift att utreda förut
sättningarna för ett frikommunsexperiment. Jag 
vill i detta sam m anhang peka på ett naturligt 
objekt för ett frikommunexperiment. Kommu
nerna i Tornedalen har sedan länge haft ett eta
blerat samarbete. För detta samarbete har in
rättats sam arbetsorgan, komm unala delegatio
ner på var sin sida om gränsen. För övergripande 
organisation av sam arbetet grundades år 1987 
Tornedalsrådet, som har till uppgift att bereda 
och verkställa projekt och initiativ som gör det 
möjligt att i samarbete differentiera närings
strukturen, främ ja sysselsättningen, utveckla u t
bildningsutbudet och främ ja kultursam arbetet. 
Flera projekt har redan påbörjats och många 
projekt befinner sig på planeringsstadiet. Denna 
verksamhet som raskt kommit igång, lider skri-
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ande brist på perm anent personal.
För den skull hoppas jag, att Nordiska minis

terrådet ger Tornedalsrådet samma budgetstatus 
som Kvarkenrådet har. Vartdera rådet arbetar i en 
större helhet, de först näm nda som en del av 
Nordkalottkom mittén och de senare som en del 
av M ittnordenkomm ittén.

Fru president! Jag önskar, att N ordiska minis
terrådet skulle beakta Tornedalsrådet och Torne- 
dalen i sitt frikomm unsexperiment och att minis
terrådet skulle ge det sekelgamla spontana sam
arbetet i Tornedalen tillräckliga resurser för att 
trygga dess fortbestånd. Det var ju justiT orneda- 
len som Nordkalottsam arbetet fick sin början.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, sked
de votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Esko Aho, Claes Andersson, Lennart Anders

son, M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, M ar
grete Auken, Jo Benkow, Dorte Bennedsen, 
G unnar Björk, Ilkka-Christian Björklund, Gus
tav Björkstrand, E iður Guðnason, Mikko Elo, 
Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell 
Magne Fredheim, Arne G add, Knud Glønborg, 
Flemming Hansen, Søren Hansen, Elsi Hetemä- 
ki-Olander, Liisa Hilpelä, Per O lof Håkansson, 
Siri Häggmark, Asa Solberg Iversen, O lof Jans
son, Elver Jonsson, Riitta Järvisalo-Kanerva, 
Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Thea 
Knutzen, Sakari Knuuttila, Wiggo Komstedt, 
Theo Koritzinsky, Anna-Kaarina Louvo, Grethe 
Lundblad, Eeva-Liisa Moilanen, Helge Adam 
Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, 
Hans Nyhage, Ólafur G. Einarsson, Óli Þ. Guð- 
bjartsson, Berit Oscarsson, Saara-M aria Paakki- 
nen, Påll Pétursson, Seppo Pelttari, Hans Pet
tersson, Heikki Riihijärvi, Mirja Ryynänen, 
Kimmo Sasi, Arne Skauge, O tto Steenholdt, 
Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Sverrir Her- 
mannsson, Karin Söder, Bernhardt Tastesen, 
Eeva Turunen, Ole Gabriel Ueland, Valgerður 
Sverrisdóttir, Lena Öhrsvik och Kåre Øvre
gård.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan 

Buttedahl, Thor-Eirik Gulbrandsen, Guðrún 
H elgadóttir, Lilli Gyldenkilde, Hagen Hagensen, 
Ivar H ansen, Margit H ansen-K rone. Anker Jør

gensen, Preben Lange, Inga Lantz, Jacob Lin
denskov, A gnar Nielsen, Mats Nyby, Kaj Poul
sen, Kristen Poulsgaard, A sbjørn Sjøthun, Rei- 
ulf Steen, H arald Synnes, Jan P. Syse, Peder Søn
derby, Anders Talleraas och Ernst Wroldsen.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 63 röster.

Ilkka-Christian Björklund overtog härefter 
ledningen av förhandlingarna.

13
C 15/e: Berättelser rörande ekonom iska utskot
tets verksamhetsområde 1986

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet lägger berättelserna till handlingarna.

Utskottets förslag bifölls.

14
E-saker
E29: Fråga till Sveriges regering om atomkraft
verket Barsebäck1

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil gerne 
spørge den svenske regering, om den kan bekræ f
te, at det er muligt allerede i 1988 at afvikle to 
reaktorer i Sverige, uden at det vil skabe elforsy
ningsmæssige problemer, at den ene af dem ud
mærket kan være Barsebäck, og at den anden 
reaktor på Barsebäck kan lukkes inden for 2 år 
ved installation af shuntkondensatorbatterier og 
en vis samkørsel med Elkraft.

Statsrådet Bodström: Herr president! Den 
svenska regeringen lade i förra veckan fram en 
proposition om energipolitik inför 1990-talet. I 
propositionen föreslås en handlngsplan för kårn- 
kraftsavvecklingens inledande skede. Enligt rege
ringens förslag skall kämkraftsavvecklingen in
ledas med att en första reaktor tas ur drift 1995 
och en andra år 1996 — en i Ringhalsverket och 
en i Barsebäcks verket.

Regeringens förslag bygger på ett om fattande 
utredningsunderlag. En utgångspunkt för försla
get är att avvecklingen skall genomföras utan att 
landets elektricitetsförsörjning äventyras och 
utan att samhällsekonomiska, sociala eller miljö
politiska mål riskeras.

Elförsörjningen måste planeras för att möta

1 Frågan tryckt s. 3040.
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den stora osäkerhet som vidlåder bedömningarna 
av elbehovets fortsatta utveckling, särskilt när det 
gäller industrisektorn.

Jag kan försäkra M argrete Auken att regering
en mycket noga har analyserat de problem som är 
förknippade med att ta två reaktorer ur drift. Det 
gäller dels leveranssäkerheten för elektricitet och 
dels konsekvenserna för industrin och hushåll 
med eluppvärmda bostäder. För att klara den 
framtida energiförsörjningen kommer man att 
intensifiera förberedelsearbetet inför avveckling
ens inledande skede.

Regeringen föreslår därför att ett om fattande 
program för elhushållning startar omgående. De 
statliga insatserna för att främ ja forskning, u t
veckling och demonstration av ny energiteknik 
med goda miljöegenskaper fortsätter och intensi
fieras.

En första avstämning skall göras år 1990.
Av särskild vikt är att energiförsörjningen i 

Sydsverige planeras med stor omsorg. M argina
lerna i tillförseln av elektricitet är mindre i Syd
sverige än i Mellansverige. Statens energiverk har 
bedömt att det vid höglasttillfällen kan uppstå en 
effektbrist om ca. 300 megawatt i Sydsverige om 
en reaktor i Barsebäcksverket tas ur drift utan att 
kompenserande utbyggnad eller förstärkning av 
överföringssystemet har skett.

Beslutet om att inleda avvecklingen är oåter
kalleligt. Jag kan därför ge M argrete Auken ett 
bestämt besked, att en av reaktorerna i Barse
bäcksverket kommer att stängas av år 1995 eller 
senast år 1996.

Margrete Auken: Svaret er temmelig util
fredsstillende. Jeg har heldigvis, og det er jeg 
taknemlig for, haft lejlighed til at gennemgå det 
grundligt, fordi jeg har set det, og der er ingen -  
ingen -  tekniske begrundelser for, at man ikke 
straks kan gå i gang. Det eneste sted, der er 
uoverensstem m elser mellem det, jeg har frem 
lagt i mit spørgsmål, og det, den svenske rege
ring siger, er en kritisk situation i en højlast- 
periode. Højlast klarer man ikke med kerne
kraft; det klarer man med værker, der kan slut
tes til. H er er det så, at vi foreslår, at en bedre 
sammenkøring med Elkraft i Danmark ville 
være på sin plads, og det er naturligvis muligt, 
hvis det blot politisk lægges frem.

Vi oplever virkelig i Danmark, at Sverige næs
ten ikke tager hensyn til Danmark. Københavns 
befolkning har ikke stemmeret til den svenske

Riksdag, og derfor bliver det dem, der har stem
meret til den svenske Rigsdag, der kommer til at 
afgøre, hvad der sker. Det er utilfredsstillende for 
os, at hele Barsebäcksvaerket skal køre videre un
der en afviklingsplan, hvor Barsebäcks direktør 
har sagt, at det vil slække på kapaciteten og på 
ekspertisen dér. Det vil sige, det bliver mere usik
kert.

At man derefter kun lover os at lukke én reak
tor — jam en så er der én tilbage. Hvis den svenske 
regering tror, at det at man har meget ballade på 
hjem mefronten, fordi man begynder at lukke 
værker på det tidspunkt, på nogen måde trøster 
og beroliger os i D anm ark, så tager m an fejl.

Jeg har fået den danske regerings forsikring 
om, at man flere gange har forelagt det danske 
ønske for den svenske regering, men det gør tyde
ligvis ikke indtryk, før vi i København også får 
stemmeret til den svenske Riksdag.

Statsrådet Bodström: Herr president! Jag 
tycker att M argrete Auken borde vara tillfreds
ställd med Sverige. För 30 år sedan bestämde sig 
landet för att avstå från att bygga upp sitt forsvar 
på tillgång till kärnvapen. Kärnkraften för fred
liga ändam ål byggdes därem ot ut kraftigt. För tio 
år sedan ledde en folkomröstning till beslut om 
att alla kärnkraftverk skall avvecklas. I år har den 
svenska regeringen presenterat en tidplan för av
vecklingens första fas. Därvid kommer reaktorer 
att tas ur bruk som varken är ekonomiskt eller 
tekniskt förslitna. Jag vet inte om något annat 
land är berett att handla med liknande konse
kvens.

Margrete Auken har sagt att det inte finns tek
niska skäl för att behålla en av reaktorerna i Bar
sebäck. Det vore kanske bättre a tt avveckla nå
gon annanstans.

Jag vill bara säga att Barsebäcksreaktorerna är 
de modernaste vi har. Margrete Auken menar 
kanske att det vore bättre att avveckla den åter
stående reaktorn i Barsebäck och behålla en äldre 
reaktor eftersom faran för övriga människor vore 
mindre värd att beakta än det vi nu diskuterar.

Margrete Aukens motivering för att det är tek
niskt en felaktig lösning att göra det val som rege- 
rigen har stannat för får vi väl beakta. Det kom
mer att jäm föras med de andra skäl som kan 
komma fram vid andra tekniska bedömningar än 
den som Margrete Auken gör.

Margrete Auken: Hr. præsident! Der er åben
bart sprogvanskeligheder. Jeg har ikke sagt, det
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var en teknisk forkert beslutning. Jeg har sagt, at 
der findes ingen tekniske grunde til, at man har 
truffet den beslutning. Der findes en klar politisk, 
og at den svenske regering skulle tro, at vi var 
glade i det danske, tyder på, at man aldrig hører, 
hvad der foregår i D anm ark, for så kan man ikke 
få den opfattelse.

Det er da rigtigt, at ingen andre lande ville gøre 
sådan. Der er heller ingen andre lande, der har 
lagt et stort kernkraftværk oven i et andet lands 
hovedstad. Det er faktisk det eneste sted, det sker. 
Svenskernes eneste begrundelse for, at Barsebäck 
er sådan et fremragende værk, er, at det er 
svensk. Vi kunne jo  høre i debatten her i dag, at 
fordi det er svensk, så må det være det bedste i 
verden. Der er en meget alvorlig kritik også af 
Barsebåcksværket, også selv om m an har sat det
te filter ind, som vi ingen erfaringer har med.

Svensk arrogance over for Danmark i denne 
sag er så belastende, at jeg virkelig synes, man 
skulle overveje, om der skal betales så store om 
kostninger i vores samarbejde, som Sveriges rege
ring i øjeblikket udsætter os for.

Statsrådet Bodström: Herr president! Enligt 
den svenska regeringens uppfattning är inte det 
avgörande hur många människor som hotas av 
kärnkraften, utan det avgörande är om kärnkraf
ten är farlig eller inte. Det har lett regeringen till 
att besluta avveckla en äldre reaktor framför en 
nyare reaktor.

E24: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
rätten att använda utlandsregistrerad bil1

Elver Jonsson: H err president! Min fråga till 
m inisterrådet lyder: N är räknar m inisterrådet 
med att man för nordiska gränsgångare har löst 
det problem som består i att de inte kan använda 
tjänstebil registrerad i tjänstgöringslandet även i 
bosättningslandet?

Statsråd Berge: Hr. president! Elver Jonsson 
har spurt M inisterrådet om når problemene for 
nordisk grensepassering kan løses, slik at tjenes
tebil kan brukes også i bosettingslandet.

De nordiske land har stort sett sammenfallende 
regler for bruk på sitt territorium av utenlandsre- 
gistrerte biler. Landene setter som vilkår for slik 
bruk at brukeren må være bosatt i utlandet.

Vilkåret om brukerens bosetting innebærer at 
en person som har sin bil registrert i det land der

han er bosatt, fritt kan passere grensen til et annet 
land der han har sitt arbeid. Normalt vil dette 
vilkåret således ikke føre til problemer for dag
pendlere, forutsatt at bilen ikke brukes komm er
sielt. Problem oppstår for den som ønsker å b ru
ke bil i bopelslandet, men har bilen registrert i det 
land som vedkommende har sitt arbeid.

Det sistnevnte problem synes vesentlig å ha sin 
årsak i at beskatningsnivået for biler er forskjellig 
innenfor de nordiske land. I mange tilfeller kan 
en bruker se en økonomisk fordel i å velge å ha 
bilen registrert i landet han arbeider i istedenfor i 
bopelslandet. I de eksemplene som spørreren tar 
for seg, er det for så vidt betegnende at sysselset
tingslandet, der vedkommende har latt bilene re
gistrere, har et klart lavere bilbeskatningsnivå enn 
bopelslandet.

Som rådets medlem Elver Jonsson selv peker 
på, har problemet vært gjenstand for utredning 
av en ekspertgruppe. Gruppens konklusjon var at 
det ikke var mulig å liberalisere regiene på dette 
området.

Heller ikke de nordiske finansministre fant no
en mulighet for å komme til enighet om å løse 
problemet da spørsmålet var oppe i november 
1986.

Den viktigste grunnen til at man hittil ikke har 
kunnet komme fram til en anbefalt liberalisering 
er nettopp den store forskjellen i beskatnings- 
nivåer for biler i de nordiske land. Så lenge denne 
forskjell fortsatt eksisterer, er det neppe mulig for 
tiden å komme videre i denne saken.

Jan P. Syse övertog härefter ledningen av för
handlingarna.

Elver Jonsson: Herr president! Jag vill återigen 
erinra om att bakgrunden till min fråga är den 
norske präst som bodde i Norge, jobbade i Sve
rige och hade svensk tjänstebil men inte fick resa 
hem med den. Han fick ställa bilen vid gränsen 
och hämtades varje afton där av sin hustru, efter
som han hade 8 km kvar till bostaden. Detta 
borde vara ett legitimt skäl för att han skulle få 
åka ända hem med sin tjänstebil.

Ett annat exempel, som vi nu har fått, redovi
sas i ett brev till kom m unikationsutskottet. En 
dansk SAS-anställd arbetar i Sverige och har 
tjänstebil i Sverige, men bor på andra sidan sun
det i D anm ark. I sitt brev säger han att han kan 
resa med sin tjänstebil i alla länder utom  i D an
mark!

1 Frågan tryckt s . 3031.
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Det fram går av statsrådet G unnar Berges svar 
att det år problem med olikheter i skattevillkor 
och regler. Det visste vi redan 1986, då jag fick 
svar av m inisterrådet i sam m afråga. Den gången 
upplevde jag en politisk vilja att göra något åt 
saken. Nu upplever jag  att G unnar Berge tvingas 
redovisa något av en trötthet i svaret. Det är inte 
något att göra åt saken. Att t.ex . vänta på en 
harmonisering av skatteregler skulle dra ut på 
tiden alltför länge.

Jag påstår inte att det finns någon enkel los
ning på denna fråga. Men frågan är så banal att 
G unnar Berge i ljuset av att vi talar om att under
lätta samfärdsel och samarbete ändå borde ha 
sagt: Sorry, vi har inte klarat detta ännu, men det 
är något som vi måste ta itu med. Det lämnade 
svaret rimm ar mycket illa med de högtidliga tal 
som vi har fått lyssna till under de senaste dagar
na.

Statsråd Berge: Hr. president! Hvis det hadde 
vært så enkelt at problemet kunne avgrenses til 
den stakkars presten som har gått igjen som ek
sempel, hadde det selvfølgelig ikke vært noe pro
blem å finne en løsning. Men vanskeligheten 
oppstår jo  rett og slett som følge av — for å holde 
meg til prestens terminologi — at Sverige frem
står som et skatteparadis i Norden når det gjelder 
bilbeskatning. Fri adgang for nordm enn og andre 
til å registrere sin bil i Sverige, hvor man har et 
eller annet arbeidsgiverforhold — fastere eller lø
sere — kunne selfølgelig gi mulighet for en be
tydelig utglidning hvis man skulle ha adgang til å 
bruke den samme bil til privat kjøring i hjemlan
det. Så jeg tror vi bare må erkjenne at hovedpro
blemet består i manglende synkronisering når det 
gjelder bilbeskatning. Dermed oppstår proble
met, særlig i forholdet mellom Norge og Sverige, 
som også har en lang felles grense. Men proble
met er minst like stort i forholdet mellom D an
mark og Vest-Tyskand, hvor dette også ville opp
stå hvis man hadde hatt tilsvarende regler. Jeg 
forsikrer altså at det ikke er manglende vilje fra 
M inisterrådets side. Spørsmålet er nå blitt u t
redet, og vi ser ingen praktisk løsning på dette i 
øyeblikket.

Elver Jonsson: Herr president! Utan att för
söka anlägga någon teologisk synpunkt på denna 
fråga vill jag säga till G unnar Berge att paradiset 
inte är riktigt så nära som han nyss ville antyda.

Men det är inte bara så att en norrm an inte får

åka hem med sin svenskregistrerade tjänstebil. 
Någon kanske menar att norrm annen då i stället 
borde registrera den i Norge. Det går visserligen 
bra för den som år turist i Sverige, men den som 
har en rörelse och tar med sig en låda med 20 kg 
margarin i bilen når han kommer till Sverige be
traktas som kriminell. Det går inte för sig att 
medföra något sådant, för då är det fråga om en 
rörelse på den andra sidan av gränsen. Detta ac
cepterar ministerrådet inte enligt nuvarande reg
ler.

Herr president! Vi löser inte denna fråga här, 
men jag vill ändå skicka med en uppmaning att 
man skall ta itu med den. Det kommer snart ett 
medlemsförslag i frågan. Som statsrådet Hell
ström sade i förrgår växer ett levande nordiskt 
samarbete fram ur en naturlig gemenskap. Det är 
något som inte stämm er på den här punkten, mot 
bakgrund av vårt tal om att underlätta rörlig
heten över gränserna. Det gäller därför för minis
terrådet att försöka lösa denna fråga.

E 36: Fråga till Sveriges regering om variabel fett- 
varuavgift å norskt margarin tillverkat av marint 
fett'

Ragna Berget Jørgensen: Hr. president! Jeg 
ahr følgende spørsmål til Sveriges regjering:

Finner svenske myndigheter at en variabel av
gift for margarin produsert av marint fett er i 
samsvar med sine avtaleforpliktelser i EFTA?

Statsrådet Hellström: H err president! I mo
tiveringen till frågan hänvisas bl. a. till ett enskilt 
fall rörande ansökan om avgiftsbefrielse för 
norskt marint margarin. Detta enskilda fall gäller 
ett beslut av svenska statens jordbruksnäm nd och 
har överklagats till den svenska regeringen, som 
slutligt kommer att avgöra ärendet. Fallet kan 
därför inte tas upp till diskussion här.

Beträffande den principiella frågan gäller att 
den svenska avgiften läggs på slutprodukten m ar
garin. Margarin hör — oberoende av råvarubas 
— under EFTA-konventionens bilaga D del III 
för jordbruksvaror. Avgiftsbeläggningen strider 
således inte mot EFTA-reglerna — lika litet för 
övrigt som den norska kvantitativa importregle
ringen för margarin gör det.

Som ett problem i sam manhanget framhålls att 
världsmarknadspriserna på vegetabiliska fettol- 
jo r ligger lägre än de på m arina oljor. Ett urval av 
jäm förbara prisnoteringar under senare år tyder

1 Frågan IryckI s. 3048.
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emellertid på det m otsatta förhållandet. Slutsat
sen blir då snarast a tt marina oljor norm alt sett 
har en prismässig konkurrensfördel jäm fört med 
vegetabiliska oljor. Fettvaruavgiften är densam
ma för alla. Den drabbar såväl import som till
verkning av svenskt margarin. Det görs heller ing
en åtskillnad mellan vegetabiliskt och animaliskt 
fett.

Sverige vill verka för lättnader i handeln med 
Norge med livsmedelsprodukter. Med detta syfte 
är vi beredda att ta upp en ömsesidig diskussion 
av de båda ländernas externa fettvaruregleringar. 
Redan nu åtnjuter Norge som frågeställaren f. ö. 
har påpekat en viss tullfri kvot. Därigenom sker 
en betydande norsk margarinexport till Sverige. 
Det är däremot inte möjligt att exportera svenskt 
margarin till Norge till följd av den norska kvan
titativa importregleringen. Lättnader i denna reg
lering bör därför tas med vid en sådan ömsesidig 
diskussion av våra länders fettvaruregleringar.

Ragna Berget Jørgensen: President! Det er ik
ke noen tvil om at margarin behandles som et 
jordbruksprodukt i henhold til EFTA-konvensjo- 
nen. Men ut fra den generelle situasjon innen 
EFTA-området har Sverige opprettet en tollfri 
kvote på 7.200 tonn. Ifølge jordbruksnem nden er 
avgiften beregnet ut fra fettinnholdet. Siktemålet 
er å utjevne prisforskjellen i forhold til verdens
markedets pris.

Imidlertid er innsatsvaren det her er tale om, et 
frihandelsprodukt i EFTA. Jeg stiller meg derfor 
fortsatt uforstående til berettigelsen av den svens
ke avgiften sett i relasjon til den tollfrie kvoten på 
7.200 tonn. Jeg vil allikevel få bemerke at Norge 
ikke anvender kvantitative restriksjoner for im
port av margarin, men pålegger toll i likhet med 
Sverige.

Jeg er imidlertid glad for at man vil forsøke å 
løse dette spørsmålet og for at det allerede er tatt 
initiativ til et møte som skal holdes m andag til 
uken. Jeg håper at man finner fram til en positiv 
utgang på saken, ikke minst fordi dette gjelder 
Nordkalotten inkludert Nord-Norge hvor man 
har vedtatt at man skal søke å hindre ytterligere 
handelshindringer.

Statsrådet Hellström: Herr president! Oavsett 
de ingående ingredienserna är slutprodukten det 
EFTA-relevanta. Den fettvaruavgift som läggs på 
norskt marint margarin läggs även på svenskt 
marint margarin. Även i Sverige produceras m ar

garin, som kommer från m arina oljor. Också det 
beläggs med fettvaruavgift. Denna avgift är inte 
diskriminerande mellan de olika slagen av anim a
liskt fett och vegetabiliskt fett utan är konkur
rensneutral

Vi vill gärna medverka till lättnader. Men då 
får vi diskutera båda ländernas regleringar. I dag 
är det inte möjligt att exportera margarin från 
Sverige till Norge. Vi vill emellertid gärna se en 
öppning och är beredda att diskutera olika regle
ringar.

Den koncession som innebär den lättnaden att 
Norge har en tullfri kvot i vilken det nu sker en 
betydande margarinexport till Sverige var en ensi
dig koncession från svensk sida. Sverige har inte 
fått något annat i gengäld. Vi vore naturligtvis 
tacksamm a om vi kunde få möjlighet att exporte
ra margarin till Norge.

E41: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
Nordiska rådet för etik inom bioteknologin'

Kjeld Rahbæk Møller: Hr. præsident! Jeg stil
ler følgende spørgsmål till Nordisk Ministerråd:

” Hvilken balance mellem erhvervsinteresser, 
bioteknologisk specialviden og folkelige og hu
manistiske synspunkter finder Nordisk Minister
råd bør præge sammensætningen a f  Nordisk Råd 
for Etik inden for bioteknologi?”

Statsrådet Hellström: Herr president! Av Mi
nisterrådets följeskrivelse till N ordiska rådet 
framgår det att m inisterrådet ansluter sig till de 
principer och riktlinjer för samarbete som skisse
ras i programkomm itténs förslag. Vidare med
delas, att M inisterrådet — under beaktande av 
Nordiska rådets synpunkter — efter sessionen av
ser att fastställa ett bioteknologiskt sam arbets
program för 1988— 1992.

Ministerrådet har därför inte på förhand tagit 
ställning till en rad detaljer, eftersom man ansåg 
att ett sådant ställningstagande skulle strida mot 
löftet att beakta rådets synpunkter i övervägan
dena.

I ekonomiska utskottets betänkande och speci
ellt i yttrandet från juridiska utskottet ges uttryck 
för olika uppfattningar om sam mansättningen av 
den fram tida nordiska kommittén för etik på bio
teknologiområdet. M inisterrådet kommer emel
lertid att ta  dessa synpunkter med i sina över
väganden efter sessionen.

Jag vill samtidigt föreslå Kjeld Rahbæk Møller

1 Frågan tryckt s. 3053.
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att läsa vidare i programförslagets avsnitt 7.4.2, 
där det står en hel del mera om kommitténs ar
betsuppgifter, arbetsformer och förväntade na
tionella sam arbetspartner än vad som citerats i 
motiveringen för frågan. Upplysningarna där 
borde göra klart för frågeställaren om att minis
terrådet inte avser att låta den fram tida kommit
tén domineras av snäva intressen av någon som 
helst art.

Kjeld Rahbæk Møller: Hr. præsident! Jeg skal 
takke for svaret, og jeg skal også sige, at jeg er 
tilfreds med, at M inisterrådet ikke vil lade inter
esser af nogen som helst art dominere det etiske 
råd. Men derudover må jeg konstatere, at svaret 
er meget lidt fyldestgørende.

Ministeren henviser til afsnit 7.4.2, som jeg 
naturligvis havde læst, og hvor der netop ikke 
siges noget om, hvordan udvalget skal sammen
sættes, ud over at der skal være 3 personer fra 
hvert land. Der siges noget om arbejdsform og 
nationale sam arbejdspartnere, men det er jo no
get andet.

Ministeren svarede desuden, at Ministerrådet 
vil tage hensyn til Økonomiske Udvalgs og Juri
diske Udvalgs synspunkter, som de er udtrykt i 
betænkningerne. Det turde være en selvfølge.

Men det centrale spørgsmål, nemlig om minis
teren vil sikre, at rådet ikke kun kommer til at 
bestå af teknokrater, men at folkelige og hum a
nistiske synspunkter også bliver repreæsenteret, 
blev ikke besvaret. Jeg skal derfor gentage 
spørgsmålet i en snævere form: Vil Ministerrådet 
sikre, at det etiske råd ikke kun bliver sammensat 
af eksperter i bioteknologi, men at også menne
sker med en anden tilgang til tingene bliver re
præsenteret?

Statsrådet Hellström: Herr president! Såsom 
jag sade tidigare är skälet till att ministerrådet 
inte har lagt fram något förslag att vi vill ta in 
även de synpunkter som denna session lägger på 
frågan. Det är givet att den slutliga sam m ansätt
ningen kommer att ske, när vi kan väga in också 
dessa synpunkter.

Ministerrådet har bedömt saken så att det, ef
tersom det gäller ett nytt område, vore bra om vi i 
Norden från första början kunde utform a ge
mensamma etiska regler så att inte varje land för 
sig utform ar sina regler och vi sedan kanske un
der några år får försöka i efterhand harmonisera 
dessa. Vi vill göra ett försök till en samlad nordisk

etisk bedömning. Då kan m an inte utgå från snä
va expertsynpunkter. Då måste man se saken i ett 
betydligt bredare perspektiv. Det tror jag att frå
geställaren är överens med mig om.

15
D 1988/23 /1980/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 23/1980 angående gemensamma indu
striella projekt
l)  1988/3 /1984 /e: M eddelande om rekommen
dation nr 3/1984 angående en friare kapitalmark
nad
D 1988/4 /1984/e: M eddelande om rekommen
dation nr 4 /1984 angående nordiska mjuka pro
jektinvesteringslån
D 1988/22 /1986 /e: M eddelande om  rekommen
dation nr 22 /1986 angående nordiskt samarbete i 
internationella sammanhang 
D 1988/28 /1986/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 28/1986 angående samarbete inom bio
tekniken
D 1988/25 /1987/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 25/1987 angående ökat grundkapital 
för Nordiska investeringsbanken 
D 1988/27 /1987/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 27/1987 angående stadgar för Nordiska 
kontaktorganet för atomenergifrågor 
1) 1988/28 /1987/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 28/1987 angående beskattning av fri- 
tidsfastigheter i annat nordiskt land än hemlan
det
D 1988/30 /1987 /e: M eddelande om  rekommen
dation nr 30/1987 angående nordisk skatte- och 
avgiftspolitik
D 1988/33 /1987/e: M eddelande om rekommen
dation nr 33/1987 angående handlingsplan för 
nordisk näringspolitik
D 1988/34 /1987/e: M eddelande om  rekommen
dation nr 34/1987 angående uppföljning av rap
port från arbetsgruppen för utvidgat ekonomiskt 
samarbete i Norden och rapporter från Nordens 
fackliga samorganisation  
D 1 9 8 8 /3 5 /1987/e: M eddelande om rekommen
dation nr 35 /1987 angående bioteknologiskt 
samarbetsprogram
D 1988/36 /1987 /e: M eddelande om  rekommen
dation nr 36 /1987  angående nordiskt samarbete 
på materialområdet
D 1988/37 /1987 /e: M eddelande om  rekommen
dation nr 37/1987 angående nordiskt samarbets
program för avveckling av handelshinder i Nor
den
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Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam
manhang.

Ekonomiska utskottet hade föreslagit, att Nor
diska rådet lägger meddelandena till handlingar
na och anser spörsmålen för rådets del slutbe
handlade.

Utskottets förslag bifölls.

Mötet avslutades kl. 18.30.



333

PROTOKOLL  
10 mars

Protokoll

6:e m ötet 

Torsdagen den 10 mars 1988 kl. 18.30— 21.35 oeh fredagen den 11 m ars kl. 0 9 .00— 09.05

Presidenter: Jan P. Syse (1), Anker Jørgensen (1— 15), Elsi Hetemäki-Olander (16), Kjell M agne Fredheim  
(16) och Karin Söder (17)

Dagordning

1. C 1: N ord isk  M in isterråds beretn ing  om 
det nord iske sam arbeid

B 83/k: Ministerrådsforslag om handlingsplan 
for det nordiske kultursamarbeidet

2. Fremstilling nr. 1/1988 om radio- og TV- 
samarbeidet i Norden (A 794/k)

Melding om fremstilling nr. 1/1988 om radio- 

og TV-samarbeidet i Norden
Melding om fremstilling nr. 1/1986 om økt 

radio- og TV-samarbeidet i Norden
E 35: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om 

radio- og TV-samarbeidet i Norden
3. A 775/k: Medlemsforslag om bevaring av 

kulturhistorisk verdifulle miljøer samt kultur
gjenstander og minnesmerker i Norden

4. A 785/k: Medlemsforslag om et nordisk 
fredspolitisk utviklingsprogram i anledning av 
det internasjonale fredsåret 1986

5. A 791/k: Medlemsforslag om støtte til nor
diske sam arbeidsorganisasjoner innen folkeut- 

dannelse
A 798/k: Medlems forslag om støtte til tolkser

vice for folkebevegelsene i de nordiske land
6. A 795/k: Medlemsforslag om utredning av 

fartøysbasert opera- og konsertvirksomhet m. m.
7. A 796/k: Medlemsforslag om et nordisk 

notbibliotek

8. A 800/k: Medlemsforslag om en bedre nor
disk informasjonsvirksomhet

9. A 801/k: Medlemsforslag om nordisk sam
arbeid på voksenutdannelsesområdet

10. A 802/k: Medlemsforslag om forsterket 

nordisk samarbeid i ungdomssaker
11. A 805/k: Medlemsforslag om samnordiske 

folkehøyskolekurser for eldre
12. A 810 /k : Medlemsforslag o m å  innstifte en 

nordisk teknologipris
13. A 81 l/k :  Medlemsforslag om nordisk 

komm unalt skolesamarbeid
14. Fremstilling nr. 2/1988 om en europeisk 

konvensjon om grenseoverskridende TV-sen- 
dinger (A 786/k)

Melding om fremstilling nr. 2/1988 om en eu
ropeisk konvensjon om grenseoverskridende TV- 
sendinger (A 786/k)

15. C 12/k: Beretninger for 1986 vedrørende 
Kulturutvalgets saksområde (Kulturutvalgets be
tenkning)

16. E-saker (spørsmål og svar) i tilknytning til 
Kulturutvalgets saksområde

E 7: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om na- 
bospråksundervisningen

E 8: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om nor
disk deltakelse i ERASMUS-prosjektet
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E 9: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om ak
tivt nordisk samarbeid ved behandling av idretts- 
politiske spørsmål på det internasjonale plan 

E 10: Spørsmål til Nordisk M inisterråd om 
videogram med nordiske TV-program og -filmer 

E 14: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om de 
nordiske lektoratene ved nordiske universitet 

E 15: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 
sikring av de kulturelle forbindeisene mellom øst
re og mellomste Finland og det øvrige Norden 

E 17: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om et 
felles og fleksibelt nordisk arbeidsmarked for 
bl. a. universitets- og høyskolelærere

E 18: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 

bedre oversettings- og tolkingshjelp på finsk 
E 20: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 

nordisk samarbeid om folkeutdannelse og vok
senundervisning

E 21: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om den 
fellesnordiske sameradio

E 22: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om økt 
satsning på nordisk polarforskning

E 32: Spørsmål til Sveriges regjering om finsk

språkig forsøks- og utviklingsvirksomhet blant 
sverigefinnene

E 38: Spørsmål til Sveriges regjering angående 
forskningsbudsjettet 

E 34: Spørsmål til Nordisk Ministerråd om 
Scandinavia Today

E 42: Spørsmål til Sveriges regjering om finske 
invandrerbarns hjemmespråksundervisning

17. Avskrivning av følgende rekom mandasjo
ner:

20/1971 Utbygd TV-samarbeid mellom Sve
rige og Finland 

7/1976 Distribusjon av AV-materiale 

21/1979 Nordisk folkehøyskole i Vest-Norge 

22/1984 Støtte til nordisk utstillingsutveksling 

15/1985 Hjemmemarked for fonogram med 
nordisk musikk

2/1986 Handlingsplan for det nordiske kultur

samarbeidet

3/1986 Kulturforbindelsene mellom østre og 
mellomste Finland og det øvrige Norden 

4/1986 Styrket samarbeid på yrkesutdannel

sens område 
5/1986 Økt støtte til den færøyiske, grønlands

ke og samiske litteraturen 
6/1986 Bedre spredning av verk nominert til 

Nordisk Råds musikkpris 
6/1987 Retningslinjer for Nordisk Forsknings

politisk Råd
9/1987 Seismologisk forskningsprosjekt i Is

land

C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om  det 
nordiska samarbetet (kulturutskottets betänkan
de) och B 83 /k : Ministerrådsforslag om  hand
lingsplan för det nordiska kultursamarbetet

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam m an
hang.

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska 
rådet lägger de till kulturutskottet hänvisade de
larna av Nordiska ministerrådets berättelse C 1 
till handlingarna.

Kulturutskottet hade vidare föreslagit, att Nor
diska rådet antar följande rekommendation: 

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi
nisterrådet

1. att fastställa en handlingsplan för utveck
ling av det nordiska kultursam arbetet i enlighet 
med ministerrådsförslag B 83/k och med beak
tande av de synpunkter som anförts av kultur
utskottet

2. att genomföra handlingsplanen under pe
rioden 1989— 1991 och att härvid särskilt priori
tera
— arbetet för ökad språkförståelse i Norden
— ökat stöd till folkrörelsesamarbetet
— utbyggnaden av studentutbytet, lärar- och 

elevutbytet samt Norden som gemensamt u t
bildningsområde

— utvecklingen av det nordiska mediesamarbetet 
samt upprättandet av en nordisk mediefond

— fortsatt utbyggnad av det nordiska forsk
ningssamarbetet enligt gällande riktlinjer 
(B 69/k)

3. att mot bakgrund av den avgörande bety-
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delse ett starkt utbyggt nordiskt radio- och TV- 
samarbete via satellit har för att stärka den nor
diska kulturgemenskapen utform a en organisa
tion för ett perm anent rado- och TV-samarbete, 
som tillgodoser de kulturpolitiska m ålsättningar
na för samarbetet

4. att tillföra handlingsplanen ytterligare re
surser för att genomföra de aktiviteter som ingår i 
planen och särskilt för att möjliggöra en stark 
utbyggnad av Nordiska kuturfonden.

Gunnar Björk och Mirja Ryynänen hade till 
utskottets betänkande fogat ett särskilt yttrande

Eiður Guðnason (kulturutskottets talesman): 
Herr president! Det är litet sorgligt att man, när 
man kommer till de verkligt viktiga sakerna, mås
te förkorta sitt tal. Det har jag faktiskt redan 
gjort.

Nordiska ministerrådets berättelse ger denna 
gång en koncentrerad rapportering av åtgärder 
som har genomförts under det gångna året. Den
na form för rapportering motsvarar de synpunk
ter kulturutskottet tidigare har framfört.

Då ett stort antal av de aktuella frågorna inom 
kultursektorn tas upp såväl i ministerrådets be
rättelse som i ministerrådets förslag till hand
lingsplan för utveckling av det nordiska kultur
sam arbetet, begränsar jag mig i det följande till 
att tala om kultursam arbetet med utgångspunkt i 
handlingsplanen, en av de stora frågorna under 
denna session.

Kulturutskottet uttalar stor tillfredsställelse 
över det beredningsarbete som har utförts i an
slutning till arbetet med handlingslpanen. A rbe
tet med handlingsplanen har om fattat en genom
gång av befintliga rekom mendationer på kultur
området och en översyn över verksamheten på 
kulturom rådet och en översyn över verksamheten 
på kulturom rådet som helhet. Ministerrådet har 
även beaktat det arbete som utförs på forsk
nings-, kultur- och utbildningsom rådet inom 
andra internationella organisationer.

Den allmänna uppbyggnaden av förslaget mot
svarar de synpunkter utskottet tidigare har fram 
fört, men det om fattande beredningsarbete som 
har utförts hade enligt min mening givit underlag 
för mera långtgående förstärkningar av kultur
samarbetet än vad nu föreliggande förslag ger 
möjligheter till. U tskottet anser i likhet med mi
nisterrådet att huvudsyftet med handlingsplanen 
bör vara att utveckla och stärka den nordiska 
kulturgemenskapen. Särskilt inom forskning och

utbildning har planen även fått bra bredd och 
form. Däremot understryker utskottet att all
m änkulturen, särskilt forlkrörelsesamarbetet och 
barn- och ungdom ssam arbetet, bör ges större 
tyngd i verksamheten, när handlnigsplanen ge
nomförs. Jag vill betona att utskottet anser att det 
allmänkulturella sam arbetet inte har tillgodosetts 
i tillräcklig utsträckning i handlingsplanen.

U tskottet finner det positivt att ministerrådet i 
planen fäster uppm ärksam het vid den ökande 
internationaliseringen globalt och på europeiskt 
plan samt på de konsekvenser denna process har 
för det nordiska sam arbetet och de möjligheter 
den ger Norden. U tskottet finner det angeläget 
att ministerrådet som ett led i genomförandet av 
handlingsplanen lägger fram förslag om försöks
verksamhet i utlandet med gemensam kulturin
formation av mera perm anent karaktär. Vidare 
anser utskottet i likhet med ministerrådet att kul
tursam arbetet med utvecklingsländerna bör byg
gas ut, och efterlyser konkreta förslag till insatser 
på området från ministerrådet.

Utskottet hälsar med stor tillfredsställelse de 
förslag som ingår i handlingsplanen i syfte att 
utform a Norden till ett gemensamt utbildnings
område, särskilt det nordska programmet för lä
rare, utbildningssökande och studerande — 
NORDPLUS.

Utskottet understryker det väsentliga i att lära
re och studerande får god information om de 
regler som gäller för program m et, särskilt för att 
säkerställa att studier i ett annat nordiskt land 
fullt ut tillgodoräknas vid återkomsten till hem
landet. Utskottet anser de åtgärder som ingår i 
handlingsplanen för att öka lärarutbytet på alla 
nivåer vara ett viktigt första steg i utbyggnaden av 
Norden som ett gemensamt utbildningsområde.

Utskottet anser det vara en brist i planen att 
den inte innehåller åtgärder som väsentligt kan 
öka lärar- och elevutbytet i Norden. En m ålsätt
ning för elevutbytet borde på sikt vara att varje 
elev skall ha möjlighet att en gång under sin skol
tid besöka en skola i ett annat nordiskt land. 
Utskottet understryker därför att ytterligare åt
gärder skyndsamt bör vidtas för att förbättra för
utsättningarna för elevutbytet och att ansvaret 
för arbetet med frågor som berör lärar- och elev
utbytet bör preciseras inom ministerrådsorgani
sationen.

Jag vill understryka att utskottet betraktar 
forskningssamarbetet som en viktig del av hand
lingsplanen och att det faktum  att forskningen
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fått litet utrymme i vårt betänkande enbart beror 
på att forskningssamarbetet i dess helhet ingåen
de diskuterats i anslutning till behandlingen av de 
nya riktlinjerna för Nordiska forskningspolitiska 
rådet.

Handlingsplanens forskningsdel bygger på de 
riktlinjer för FPR som fastställdes våren 1987 i 
enlighet med Nordiska rådets rekommendation. 
På forskningsområdet prioriterar utskottet åtgär
der för att skapa ett nordiskt forskarforum, arbe
tet för att bygga ut en systematiserad nordisk 
forskarutbildning samt insatser för att möjliggö
ra ökad rörlighet för forskare och universitets
lärare. Initiativ i den riktningen ingår i handlings
planen.

Utskottet understryker i sitt betänkande den 
avgörande betydelse ett starkt utbyggt nordiskt 
radio- och TV-samarbete har för strävandena att 
bevara och stärka de nordiska folkens nära kul
turgemenskap. Utskottet framhåller mot denna 
bakgrund att beredningen av en nordisk medie- 
fond för produktion av film, TV- och videopro
gram bör påskyndas och att beslut om att upp
rätta en sådan fond bör fattas som ett led i verk
ställigheten av handlingsplanen. Särskilda resur
ser bör användas för att bygga upp fonden.

Utskottet har ingående diskuterat den före
slagna omstruktureringen av samarbetet på det 
allmänkulturella om rådet. Utskottets grundin
ställning har varit att organisationsförändringar 
bör ses som en del av den löpande verksamheten 
på kulturområdet och inte nödvändigtvis be
handlas som en huvudfråga i en handlingsplan. 
U tskottet har noterat att de folkliga organisatio
nerna och am atörorganisationerna har uttalat 
bekymmer över att deras verksamhetsmöjligheter 
kan komma att försämras om  den nya organisa
tionsmodellen genomförs. Utskottet förutsätter 
att stor hänsyn tas till organisationernas behov 
vid en genomföring av omstruktureringen. U t
skottet lägger även stor vikt vid att anslagen inom 
de olika stödordningarna vid en omstrukturering 
i så stor utsträckning som möjligt direkt kommer 
verksamheten till del. Utskottet anser även att det 
finns ett behov av att utforma en mera tvärgående 
och övergripande syn på kultursam arbetet och 
att detta behov kan bli svårt att tillgodose inom 
den föreslagna nya organisationen. Utskottet har 
noterat ministerrådets förslag om gemensamma 
möten mellan förmännen i de föreslagna nya 
kommittéerna och förutsätter att dessa ordföran
demöten behandlar frågor som berör utform 

ningen av det allmänkulturella samarbetet på ett 
övergripande plan. För att denna övergripande 
funktion skall kunna tillvaratas bör kretsen av 
mötesdeltagare utvidgas med representanter för 
am atörorganisationer och andra folkliga organi
sationer.

Enligt handlingsplanen avser ministerrådet hö
ja  beloppen för musikpriset och litteraturpriset 
med 25 000 DKK från 1990. Båda prisen skulle då 
uppgå till 150000 DKK. Utskottet föreslog en 
höjning av priserna till denna nivå redan vid be
handlingen av den nordiska budgeten för 1987 
och konstaterar att det belopp som erfodras för 
att höja prisen till den föreslagna nivån är mycket 
litet. U tskottet beklagar att höjningen ännu inte 
har genomförts och förutsätter att beslut om att 
höja prisen till 150(XX) DKK fattas snarast för att 
pris på den föreslagna nya nivån skall kunna u t
delas redan 1989. Mot bakgrund av svårigheterna 
att höja de nuvarande prisen till en mera accepta
bel nivå finner jag det något överraskande att 
ministerrådet ändå anser sig ha resurser att in
rätta ett nytt designpris, ett förslag som utskottet 
ställer sig ganska tveksamt till.

I anslutning till arbetet med handlingsplanen 
har en kartläggning utförts av Norden som kultu
rell hem m am arknad, ” Norden utan gränser” . 
Kartläggningen visar på ett stort antal hinder för 
ett fritt kulturutbyte. Utskottet förutsätter att mi
nisterrådet aktivt verkar för att de nordiska län
dernas regeringar på det nationella planet avlägs
nar de hinder kartläggningen pekar på. De före
slagna åtgärderna är ägnade att väsentligt under
lätta kultursam arbetet och kan vidtas utan att 
samarbetet i någon större utsträckning belastas 
av nya kostnader.

Kulturutskottet har kontinuerligt betonat Nor
diska kulturfondens roll inom det nordiska kul
tursam arbetet. En stark utbyggnad av Nordiska 
kulturfonden har varit en viktig utgångspunkt för 
utskottets tidigare arbete med kulturhandlings
planen. En förstärkning av kulturfonden kan vä
sentligt förbättra möjligheterna att stöda olika 
former av folkrörelsesamarbete samt sådana 
sam arbetsprojekt på kulturom rådet som enskilda 
personer, grupper och organisationer tar initiativ 
till. Utskottet vidhåller därför sin uppfattning att 
fonden bör stärkas väsentligt.

De förslag till aktiviteter som läggs fram i 
handlingsplanen bör kunna leda till ett perm a
nent samarbete och därmed till ett aktivare och 
mera om fattande nordiskt kultursam arbete än i
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dag. Den svagaste punkten i handlingsplanen är 
emellertid finansieringen. De resurser som minis
terrådet foreslår för att genomföra handlingspla
nen under perioden 1989— 1991 är otillräckliga 
för at! planen till alla delar skall kunna förverk
ligas. Med hänsyn till att kutlursam arbetet utgör 
ett om fattande och centralt sam arbetsom råde in
om det nordiska samarbetet som helhet anser ut
skottet inte att det föreslagna beloppet, sett i rela
tion till genomförda och planerade satsningar på 
andra nordiska sam arbetsom råden, speglar en 
tillräckligt stark önskan att bibehålla kultursam 
arbetet i förgrunden för det nordiska samarbetet. 
Det behövs en starkare politisk vilja från kultur
ministrarnas sida för att flytta fram kultursam
arbetets positioner. Budgeten för det nordiska 
kultursam arbetet bör därför ha en stark växt un
der de kommande åren. Om denna budgetväxt 
kan uppnås, har handlingsplanen alla möjlighe
ter att ge kultursam arbetet en stark position inför 
de utm aningar som sam arbetet under början av 
1990-talet kommer att medföra. Jag tror att kul
turutskottet och ministerrådet är överens om att 
planen bör ha denna funktion.

Herr president! Jag yrkar bifall till kulturut
skottets förslag med anledning av ministerrådets 
berättelse C 1 och ministerrådets förslag till kul
turhandlingsplan.

Presidenten: Presidenten er enig med Eiður 
Guðnason i at det er beklagelig at denne inn
stramning nå ram mer kulturutvalget, men vil 
minne om at det er en viss rettferdighet i dette 
ettersom de forskjellige utvalgs saker er blitt be
handlet til forskjellige tidspunkt gjennom de tid
ligere sesjoner. Summ a sum marum er det altså 
ikke uten rettferdighet. Allikevel skal presidenten 
prøve å la hukommelsen vare frem til neste se
sjon, slik at vi kan begynne innstramningen alle
rede fra begynnelsen av debatten. På den måten 
kan kanskje kulturutvalget bli rammet to ganger.

Det jeg tidligere gjorde oppmerksom på når 
det gjelder taletiden, er nå utformet på en mer 
diplomatisk måte av sekretærene og vil bli delt ut 
på plassene.

Jeg vil her gjøre oppmerksom på det som står 
sist om at det også kan bli aktuelt å invitere for
samlingen til å beslutte en tidsavgrensning for 
hver enkelt replikkdebatt. Det vil vi komme til
bake til. Men de faktiske forhold vi arbeider un
der, er at morgendagen ikke gir tidsmessig rom 
for overforing av saker fra dagens kart.

Jeg vil også gjøre oppm erksom  på at radio- og 
TV-samarbeidet også kommer opp under eget 
punkt, så jeg ber i hvert fall talerne om at de tar 
frem sine synspunkter bare ved én av anledninge
ne.

Vi går da videre i talelisten.

Statsråd Kirsti Kolle Grøndahl: Ministerrådet 
legger på denne sesjon fram et forslag til hand
lingsplan for det nordiske kultursamarbeidet i 
årene framover. Handlingsplanen har i stor grad 
dominert M inisterrådets arbeid gjennom hele 
1987. I dette arbeidet har det også væ rt jevnlig 
kontakt mellom M inisterrådet og Nordisk Råds 
kulturutvalg, en kontakt som har hatt betydning 
for den endelige utforming av handlingsplanen.

Kulturhandlingsplanen åpner for en intensive
ring og vitalisering av samarbeidet på alle kultur
områder. Okt språkforståelse i Norden går som 
en rød tråd gjennom hele handlingsplanen, og 
konkretisert gjennom et eget handlingsprogram 
for språklig samarbeid i Norden og et vedtak om 
at 1990 skal være et nordisk språkår.

En sentral retningslinje for arbeidet med kul
turhandlingsplanen har også væ rt å få til en 
struktur- og beslutningsprosedyre som skulle føre 
til mindre administrasjon og mer aktivitet.

En nyskapning i kulturhandlingsplanen er eta
bleringen av utvekslingsprogrammet NORD
PLUS. Hensikten med NORDPLUS er f. eks. å 
stimulere høyere utdanningsinstitusjoner til et 
tettere samarbeid. Samtidig skal ordningen gjøre 
det økonomisk mulig for studenter å tilbringe en 
studieperiode i et annet nordisk land. NORD
PLUS skal også gi rom for et nordisk samarbeid 
om yrkesutdanning for 16— 19-åringer på u tdan
ningsområder der det er få elever. Fullt utbygd vil 
stipenddelen av programmet om fatte 1 200 sti
pend.

Gjennom arbeidet for et nordisk utdannings- 
fellesskap håper vi nå å kunne nå fram til at 
utdanning skal kunne velges uten geografiske 
grenser.

Dette perspektivet styrkes også gjennom det 
faktum at ungdomskullene etter hvert vil bli 
mindre. Presset på utdanningsinstitusjonene vil 
minske, og de kan til og med tenkes å konkurrere 
om nordiske elever.

Det er derfor også viktig at lærere på alle nivåer 
får vesentlig bedre muligheter til arbeids- og stu
dieopphold i andre nordiske land. På den måten 
skapes bedre kontakt mellom institusjonene, og
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større kunnskap til utdanningens innhold og krav 
i de enkelte land.

Kravene til etter- og videreutdanning på alle 
nivåer øker. Mennesker har et voksende behov 
for å vedlikeholde eller øke sin kompetanse. Kon
sekvensene av dette må bl. a. bli at vi også styrker 
det nordiske samarbeidet på dette området. Ikke 
minst blir det viktig å sette de folkelige organisa
sjoner bedre i stand til å løse sine viktige oppgaver 
på voksenopplæringens område.

Utdannelse har en fremtredende plass også når 
det gjelder den styrking av forskningssamarbei
det som ligger i handlingsplanen. De eksisterende 
forskerkurser og forskerutdanningskurser har 
stor søkning, og skal bygges ut.

Utviklingen av det nordiske næringsliv krever 
en forsterket innsats på forskningsområdet. Både 
utviklingen av nye produkter og miljøvennlige 
produksjonsm etoder må bygge på en bevisst 
forskningsinnsats. Dette økte forskningsbehovet 
utløser et behov for målrettet forskerutdanning. 
Det vil derfor også bli opprettet flere systema
tiserte forskerkurs.

De felles nordiske forskningsinstitusjoner skal 
styrkes, basert på de løpende evalueringer som 
skal foretas. Det skal også utvikles en større flek
sibilitet ved tildeling av ressurser.

Handlingsplanen vil også skape forutsetninger 
for et styrket samarbeid på det allmennkulturelle 
om rådet. Vilkårene for de kunstneriske og folke
lige grupperingene, som er viktige bærere av dette 
samarbeidet, vil bli forbedret. De vil tildels få 
større innflytelse på beslutningsprosessene gjen
nom den planlagt endringen av organisasjons
struktur og beslutningskompetanse. Endelig vil 
avvikling av administrative hindringer for fri u t
veksling av kulturgoder bli gradvis gjennom ført. 
Målet må være å gjøre Norden til et kulturelt 
hjemmemarked.

Kulturutvalget har i sine merknader til hand
lingsplanen uttalt at Ministerrådet ikke sterkt nok 
har understreket den betydning de folkelige be
vegelser har hatt for demokratiet i Norden, og for 
utviklingen av det nordiske kultursamarbeidet.

Nå kan det selvsagt alltid diskuteres hvor mye 
plass som avsettes til de ulike tema i et dokument 
som en handlingsplan. Jeg kan imidlertid forsikre 
at Ministerrådet er svært opptatt av dette spørs
målet, og det gjenspeiles flere steder i handlings
planen.

Kulturutvalget uttrykker stor interesse for den 
framtidige organiseringen av kultursam arbeidet,

særlig på det allmennkulturelle om rådet. Utval
get foreslår at det kollegium som ifølge hand
lingsplanen skal dannes av lederne for fagkomi- 
teene på det allmennkulturelle om rådet, også skal 
inkludere ungdomskomiteen og komiteen for fol
keopplysning og voksenopplæring. Jeg vil gjerne 
på M inisterrådets vegne understreke at vi vil vur
dere kulturutvalgets forslag på en positiv måte.

M inisterrådet vil også legge vekt på at det ska
pes et næ rt og tillitsfullt samarbeid mellom am a
tører og profesjonelle kunstutøvere i den nye or
ganisasjonen.

Spørsmålet om et nordisk produksjonsfond 
for film og TV opptar naturligvis kulturutvalget. 
Ministerrådet er også opptatt av dette spørsm å
let. Spørsmålet er imidlertid komplisert, og har 
ganske store økonomiske konsekvenser. Minis
terrådet hadde ikke tid nok til å komme til bunns i 
dette problemet før handlingsplanen var ferdig, 
men vi regner med at en avklaring vil skje før 
Nordisk Råds sesjon i 1989.

M inisterrådet legger stor vekt på opprettelsen 
av en Nordisk Råds designpris på 150000 DKK. 
Den skal utdeles hvert annet år, og vil alternere 
med Nordisk Råds musikkpris fra 1989. Prisen 
vil øke den internasjonale oppmerksomhet rundt 
nordisk design som bl. a. har vært skapt gjennom 
de ulike nordiske kulturelle framstøt internasjo
nalt. I forbindelse med opprettelsen av design
prisen er det rimelig at de eksisterende priser u t
deles med samme beløp.

Det er også nødvendig med en kort kommentar 
om Nordisk kulturfonds virksomhet. Det har be
klageligvis oppstått enkelte misforståelser mel
lom kutlurfondets styre og M inisterrådet under 
arbeidet med handlingsplanen. Disse misforståel
sene synes nå å være ryddet av veien. Vi håper at 
vi skal få til en positiv dialog mellom fondets styre 
og M inisterrådet i tida framover.

Handlingsplanen skal være en ledetråd for Mi
nisterrådet og grunnlag for budsjettprioriteringer 
i årene framover. Den er ikke et program som 
opphører ved utgangen av 1991. Handlingspla
nen vil styre utviklingen et godt stykke inn i 1990- 
årene, da den vil bli justert eller avløst av nye 
planer ut fra nye behov som måtte melde seg. 
Hva vi med gitte økonomiske ram m er ikke når å 
avslutte i 1991, må derfor gjennomføres i de 
følgende årene.

Det nordiske kulturprosjektet i Japan siste år 
føyer seg inn i en serie utenomnordiske kultur- 
framstøt som Ministerrådet har tatt initiativet til
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de senere årene. M inisterrådet mener at samnor- 
diske kulturfram støt av denne art gir gode mulig
heter til å nå ut til et profesjonelt internasjonalt 
miljø. De bidrar også til å forme bildet av de 
nordiske land i utlandet på en positiv måte. Mi
nisterrådet m ottar stadig flere forespørsler om å 
delta i ulike kulturelle arrangement på sam nor
disk basis. Det viser at interessen i utlandet for 
nordisk kultur øker stadig. M inisterrådet har der
for i forslaget til handlingsplan for det nordiske 
kultursamarbeidet lagt opp til at denne virksom
heten skal fortsette.

Også på undervisningsområdet har M inister
rådet vært opptatt av å knytte kontakt med land 
utenfor Norden. Ikke minst har m an fulgt opp 
utviklingen av utdanningssam arbeidet i EF med 
interesse. Det er under denne sesjonen blitt sagt 
mye om utviklingen av EF:s indre marked og de 
konsekvenser dette vil få for de nordiske land. 
Det har vært bred enighet om at samarbeidet med 
EF også bør styrkes. Jeg er derfor glad for å 
kunne si at de nordiske undervisningsministre al
lerede har etablert kontakt med EF:s undervis
ningsministre. I oktober 1987 ble det første ufor
melle møte mellom Nordens og EF:s undervis
ningsministre holdt. Formålet med møtet var ik
ke å inngå avtaler, men først og fremst å utveksle 
informasjon og erfaringer når det gjaldt spørsmål 
av interesse for begge parter. Det var b l.a . en 
uttalt interesse for å utveksle informasjon og er
faringer om student- og elevmobilitet og om gjen
sidig godkjenning av deleksamener og studieopp
hold.

Debatten på årets sesjon om forholdet mellom 
Norden og Europa har hittil av naturlige grunner 
særlig gått på industri- og handelspolitiske spørs
mål i forbindelse med utviklingen av EF:s indre 
marked. Det er viktig at de nordiske land i den 
tilpassingsprosess vi nå står overfor, ikke taper 
det kultur- og utdanningspolitiske perspektivet av
sy ne.

Enkelte elementer i EF:s etter hvert om fatten
de utdanningssam arbeid vil være kjent fra om 
tale i media. G jennom det såkalte ERASMUS- 
programmet søker m an f. eks. å etablere en u t
strakt studiemobilitet EF-landene imellom. Mi
nisterrådet har grepet utfordringen fra EF på det
te om rådet, og lanserer med NORD- 
PLUS-programmet en nordisk motsvarighet til 
EF:s ERASM US-program. Når man har gjort de 
første praktiske erfaringer med de to program 
mer, vil M inisterrådet undersøke hvilke mulig

heter som gis for å kopie de to  programmer slik at 
det kan skapes en bredere europeisk studentm o
bilitet.

Thea Knutzen: Jeg skal være så kort som m u
lig. Det gjelder den musikkprisen som utdeles 
annethvert år og som nå skal alternere med den 
nye designprisen.

Det har her kommet vesentlige innvendinger 
ganske nylig etter hvert som komponister har 
oppdaget at Ministerrådet har foreslått å utvide 
grunnlaget for denne prisen — til også å omfatte 
orkestre.

Kulturutvalget har ikke uttalt seg om dette 
punkt, og derfor vil jeg her innskrenke meg til å 
be Ministerrådet, når det utarbeider retningslin
jer for musikkprisen, om å ta hensyn til dette 
punktet.

Det er jo et viktig prinsipielt grunnlag for disse 
prisene at de skal gå til originalverk.

Statsråd Kirsti Kolle Grøndahl: Vi er klar over 
de innvendingene som i det siste er kommet til 
denne delen av handlingsplanen, og vi er villig til 
å se på formuleringen om m andatutformingen 
slik at vi får en viss begrensing av musikkprisens 
omfang.

Minister Haarder: Hr. præsident! Hvis der var 
tid, ville jeg sige nogle varme ord til tak til Eiður 
Guðnason for hans mangeårige virke som for
mand for Kulturudvalget. Det bliver mærkeligt at 
forestille sig Kulturudvalget uden ham som for
mand.

Jeg ville også have sagt nogle ord til tak til 
Kirsti Kolle G røndahl, som på fortræffelig måde 
har ledet vort arbejde i ministerrådet det seneste

Men der er ikke tid til takketaler, og derfor vil 
jeg nøjes med tre korte bemærkinger.

Den første vedrører det økonomiske, pengene. 
Eiður Guðnason beklagede sig over, at vi ikke 
kunne få en stærkere stigning i kulturbudgettet. 
Jeg synes, vi skal holde op med at betragte enhver 
stigning i det nordiske budget som en sejr. Vi skal 
prøve at blive dygtigere. Vi skal prøve at sigte på 
alle de former for sam arbejde, som ikke koster 
noget, og der er tilmed visse former for sam
arbejde, som ligefrem sparer noget. Jeg vil godt 
give et par eksempler.

De nordiske lande har i fælleskab tegnet en 
aktie i den europæiske synkrotronstrålingsfacili-
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tet i Grenoble. Vi fik rabat, fordi vi gik sammen. 
Vi har sparet penge, fordi vi kunne samarbejde.

Jeg vil gerne give et eksempel mere: Hvis vi i 
Norden kunne blive bedre til at operere med en 
form for arbejdsdeling inden for den højere ud
dannelse, så kunne vi få tilsammen lidt færre 
forskningsinstitutter og til gengæld nogle bedre 
forskningsinstitutter, og det ville være en velsig
nelse for forskningen i Norden, for sandheden er 
jo, at man kun har brug for de gode forskningsin
stitutter. De mindre gode forskningsinstitutter 
kunne vi strengt taget undvære.

Så hvis vi i de nordiske lande kunne være lidt 
mindre protektionistiske og tæ nke lidt mere nor
disk, at gøre det til noget helt naturligt, at en 
dansker går til et uddannelsessted i Sverige, hvis 
kvaliteten er bedst dér, og tilsvarende Norge, Fin
land, Island, altså arbejdsdeling, det behøver ik
ke at koste penge. Det er noget, der øger de nor
diske borgeres fornemmelse af, at det er hele Nor
den, der er deres hjemmebase. Det er noget, der 
kan øge kvaliteten i undervisingen og forskning
en.

Så dette blot til begrundelse af min påstand: Vi 
skal ikke måle det nordiske samarbejdes værdi i 
størrelsen af det nordiske budget.

Og så vil jeg nøjes med én bemærking til. Jeg 
vil gerne takke Kirsti Koile G røndahl for hendes 
bemærkninger også om Nordplus, om Erasmus 
og om det uformelle møde, vi havde den 7. okto
ber i København, mellem de nordiske og de euro
pæiske ministre. Jeg synes, at vi i ministerrådet 
og også i Nordisk Råd nu bør overveje konkret, 
hvordan vi skaber forbindelse mellem Erasmus 
og Nordplus, altså hvordan vi sikrer, at disse øge
de udvekslingsmuligheder, som nu alle danskere 
får, både sydpå og nordpå, også bliver stillet til 
rådighed for svenskere, nordm ænd, finner og is
lændinge. Hvorfor skal de ikke have de samme 
muligheder, som danskere har?

Dér synes jeg der ligger en konkret opgave, 
hvorved vi virkelig kan gøre Norden mere euro
pæisk uden at blive mindre nordiske, og hvorved 
vi kan gøre både det nordiske sam arbejde og det 
europæiske til noget, som den enkelte unge i N or
den kan identificere sig med og kan se giver nogle 
muligheder, som ellers ikke ville have været der.

Björkstrand: Herr president! A rbetsgrupper
na, som har arbetat med kulturhandlingsplanen 
tillsammans med forskningspolitiska rådet, har 
kommit fram till att behovet av tillåggsmedel år

85 miljoner danska kronor under en treårsperiod. 
Ministerrådet har gått in för 35 miljoner. Sjålv 
sade jag i generaldebatten att 50 miljoner år en 
miniminivå. Tyvärr, Bertel Haarder, gamle gode 
vän, kan man göra mycket litet utan pengar. Ef
fekterna av arbetet blir tveklöst små om bered
skapen att satsa ekonomiska medel är blygsam.

Minister H. P. Clausen: Hr. præsident! Jeg har 
også et par komm entarer til det ministerrådsfor
slag til handlingsplan for det nordiske kultursam 
arbejde, som vi drøfter i dag.

Jeg tager mit udgangspunkt i, at kulturen — 
historisk, aktuelt og fremtidigt — er den natu r
lige og helt afgørende baggrund for det nordiske 
samarbejde som helhed. Hvis ikke vi bevarer og 
forstærker denne brede, fælles kulturbaggrund, 
er jeg overbevist om, at de nordiske sam arbejds
muligheder på de øvrige områder, som har været 
diskuteret så om fattande her, vil miste en afgø
rende dimension.

Påvirkningerne udefra er i dag store, både kul
turelt og industrielt — og det gælder ikke mindst 
fra lande uden for Europa. I dagens teknologiske 
sam fund er det nødvendigt at bevare og udvikle 
den kulturelle identitet — lokalt, regionalt, natio
nalt, nordisk og europæisk.

Men det er ikke nok, at dette konstateres her på 
denne session og på vore mange nordiske møder 
blandt fortræffelige politikere og sagkyndige. 
Det er heller ikke nok, at nogle — og ofte de 
samme — enkeltpersoner og enkeltgrupper inden 
for de forskellige nordiske område- og interesse
organisationer konstaterer dette. Jeg tror, at vi 
for længe har plejet de få — allerede frelste — 
herunder os selv.

Den kulturelle handlingsplan er for mig at se 
den første fase i et forsøg på at synliggøre den 
nordiske identitet ved at opnå en udvidet bevidst
hed omkring nødvendigheden a f denne identitet, 
og de enkelte forslag skal ses som forsøg på at give 
perspektiv til dette identitetsspørgsmål.

Jeg skal komme med nogle enkelte kom m enta
rer til et par a f  hovedpunkterne i planen. Det 
første er sprogforståelsen og kendskab til de en
kelte nordiske sam fund og deres kultur. Der er 
her to afgørende medspillere, nemlig undervis
ningen af børn og unge og medieverdenen. Som 
kultur- og medieminister skal jeg blot markere, at 
både kulturom rådet og medieområdet er frem ra
gende sprog- og sam fundsformidlere, også på 
nordisk plan. Man kunne derfor nok i højere
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grad end nu inddrage disse om råder i undervis
ningssystemer og undervisningsmaterialer.

Det andet hovedelement er den nationale for
ankring i det nordiske samarbejde. Jeg tror, at det 
er vigtigt, at vi nationalt virkelig gør noget aktivt 
for, at vore departementer, institutioner og inte
resseorganisationer tæ nker og handler nordisk. 
Det er ikke i de nordiske demokratiers ånd at 
gennemføre regelsæt, der bestemmer befolkning
ens tanker og handlem åde. Men dialogen kan 
anvendes til at påvirke og henstille. Jeg taler her 
om den nationale forankring af det nordiske.

Men jeg synes, at det sidste hovedelement, som 
jeg vil komme ind på, også er det vigtigste, for det 
går videre end til den nationale forankring.

Det er Norden eller den nordiske identitet i 
forhold til omverdenen. Det tror jeg er det helt 
afgørende. Jeg tæ nker ikke her alene på eksport
siden, når vi sender nordisk kultur ud, som vi gør 
på de fællesnordiske kulturpræsentationer og 
med stor succes med: kunstudstillingen i London, 
Diisseldorf og Paris og fremstødet i Japan.

Nej, vi skal ikke være bange for importsiden, 
for den interesse og de påvirkninger og inspiratio
ner, som et internationalt sam arbejde mellem de 
nordiske lande og resten af verden indebærer. Vi 
skal som altid aktivt være med til at præge den 
internationale udvikling — frem for alt i et åbent 
samarbejde med det øvrige Europa, uanset om 
sam arbejdsinstitutionen hedder EFTA, EF eller 
Europarådet.

Det er helt afgørende, tror jeg, at vi i de kom
mende år styrker og forbereder vor nordiske iden
titet og vort nordiske hjemmemarked på en sådan 
måde, at vi styrkemæssigt og praktisk kan indgå i 
den bredere sam menhæng, som vi vil komme til 
at skulle arbejde med i de kommende år. Det er 
for mig det allervigtigste problem, der skal løses 
med handlingsplanen.

Derfor er det vigtigt, at ministerrådet nu har 
fundet det nødvendigt også at tilgodese andre og 
nye veje for det nordiske kultursam arbejde.

Kort og godt: Vi aktive nordister skal fortsat 
støtte og arbejde som formidlere på enkeltområ
der. Men vi må erkende, at vi er en minoritet, selv 
om vi er aktive.

Handlingsplanens mål skulle gerne være at gø
re os til en majoritet, så Norden kan stå stærkt i 
forhold til den övrige verden.

Ylva Annerstedt: Herr president! De frågor 
som behandlas inom det kulturella om rådet år

utan tvekan de allra viktigaste för att skapa en 
fast grund för det nordiska arbetet. — Först när 
man har förståelse för och kunskaper om de and
ra ländernas kultur och språk når man resultat 
när det gäller att avskaffa handelshinder, förbätt
ra miljösamarbetet eller harm onisera lagstift
ningen.

En positiv inställning till det nordiska sam
arbetet grundläggs i barndom  och ungdom, och 
jag tänker därför uppehålla mig vid den del av 
kulturhandlingsplanen som kallas NORDPLUS
— det nordiska programmet för studerande- och 
lärarutbyte.

Förebilden till NORDPLUS är ju  ERASMUS
— EG-programmet med sam ma syfte. Det är u t
märkt att NORDPLUS kommer. Jag tänkte dock 
ta upp några aspekter som jag  tycker saknas eller 
blivit dåligt belysta.

Först språkförståelsen. 1 programmet talas 
mycket om språkförståelse, och frågan tas upp 
på flera ställen — från obligatorisk orientering 
om grannspråken i grundskolan till språkkurser 
för lärare som undervisar i dessa i modersmåls
undervisningen. Det saknas dock förslag om nå
gon form av språkförberedelse för de studenter 
och lärare som har fått ett NORDPLUS-stipendi- 
um. Studenterna skulle förmodligen tillgodogöra 
sig vistelsen i grannlandet på ett mycket bättre 
sätt om de fick en förberedande språkkurs redan i 
hemlandet — kanske i form av distansundervis
ning.

Det andra jag vill ta upp är frågan om betygs 
och examinas värde och giltighet vid hemkoms
ten. M inisterrådet för ett resonemang som visar 
att man är medveten om att hittills gjorda er
farenheter inte varit särskilt positiva. De som 
skall bedöma ägnar sig mer åt petitesser och 
mindre åt att se till den uppnådda kunskapsnivån 
som helhet, skriver ministerrådet.

Men det här är en viktig fråga för NORDPLUS 
framgång. Det finns få studerande som ägnar ett 
halvt eller helt år av sin studietid utan att veta 
vilket värde dessa studier kommer att få.

NORDPLUS har kommit att fram stå som 
fram för allt ett studentutbytesprogram , men en 
nyckelgrupp att satsa på i detta sam m anhang är 
faktiskt de lärare vid universitet och högskolor 
som skall göra bedömningen av värdet av studier i 
annat nordiskt land. Om också de har erfaren
heter från vistelse vid annat nordiskt universitet 
kommer säkert problemen med betygsekvivale- 
ring att lösas mycket smidigare.
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I avsnittet om nordiskt skolsamarbete tas frå
gan om jämställdhet upp. Där skriver man att 
BRYT-projektet skall ” ge nya kunskaper om hur 
nya metoder i undervisningen och yrkesvägled
ningen skall motivera flickor till att välja o tradi
tionella utbildningar” . Man tar sig för pannan. 
H ar ministerrådet sovit de sista fem åren? Jäm 
ställdhet mellan kvinnor och män handlar inte 
om att ändra på flickorna så att de passar i det 
manliga m önstret. Jämställdhet i detta sam m an
hang innebär att förändra både flickors och poj
kars attityder till olika yrkesområden, och fram 
för allt handlar detta om att förändra innehållet i 
olika utbildningar och att förändra kurs- och stu
dieplaner så att utbildningen attraherar både 
flickor och pojkar. Vad gör ministerrådet åt dessa 
områden?

Sist men inte minst vill jag ta upp en nog så 
viktig sak — bostadsfrågan. Bostadssituationen 
på studieorten är o fta  ansträngd och att komma 
till ett främmande land utan att få hjälp med 
bostaden kan te sig avskräckande och hindra in
tresserade från att söka stipendium.

En modell kan vara att låta NORDPLUS-sti- 
pendierna inkludera också en studentbostad.

Sammanfattningsvis vill jag därför fråga:
Vilka åtgärder avser ministerrådet vidta med 

avseende på de problem som jag har beskrivit?

Saara-Maria Paakkinen: Ärade president! 
Ungdomsärendena hari N ordiskarådet uppskat
tats som ytterst viktiga frågor — åtm instone i tal.

Kulturutskottet har lagt ned mycket tid på att 
dryfta ungdomssamarbetet och de ungas möjlig
heter i samhället.

Barndom och ungdom är de tidsperioder då 
grunden lägges för människans värden, värde
ringar och beteende.

Vid sidan av hem och skola är barn- och ung
domsorganisationerna viktiga påverkare och 
uppfostrare i detta hänseende. Därför är det av 
största vikt a tt understöda de organisationer och 
rörelser som får våra ungdomar att bli med i 
sam arbete, samhällelig vakenhet och konstruk
tiv, uppbyggande verksamhet.

Tills vidare kan ett mycket litet antal av våra 
länders barn och ungdom ar vara delaktiga i det 
nordiska sam arbetet. Jag tror det är fråga om 
några tusen barn och unga, vilkas antal i våra 
samhällen dock uppgår till hundra tusen, ja  rent
av miljoner.

Största delen av dessa barn och unga finns

dock inom den kommersiella och övernationella 
underhållningsindustrins inflytandekrets, som 
ofta innehåller mycket våld.

Nya krigsleksaker och nya dråplekar produce
ras hela tiden. Resultaten som vi ser är stundom 
sorgliga. Varje dag hör vi om våldshandlingar 
bland ungdomar. Vem bär ansvaret för detta?

Vad som är nordiskt är ett viktigt värde för oss. 
Vår kultur, vårt tankesätt och våra förhållanden 
ligger nära varandra. U tan ett medvetet arbete 
kommer den unga generationen kanske inte att 
uppleva nordismen som ett rättesnöre i livet eller 
som ett värdefullt och eftersträvansvärt levnads
sätt som vi har önskat.

Därför anser jag att vi måste ha råd till detta 
arbete. Då kommer i fråga ett ökat stöd till ung
domsorganisationer och -rörelser, som jag redan 
sade tidigare. Men det ifrågakom mer också för
bättrade möjligheter till studier i grannländer, 
underlättandet av de ungas resemöjligheter inom 
Norden, ökande av de ungas arbets- och övnings- 
möjlighet ” utom lands” , dvs. i de övriga nordiska 
länderna samt ett tillräckligt stöd även till sam 
verkan på lokalt och regionalt plan.

Valgerður Sverrisdóttir: Hr. præsident! I den 
foreslåede kulturhandlingsplan vil m an, som det 
allerede er kommet frem, oprette fem fagkomite
er på om råderne litteratur, musik, teater, billed
kunst, film og video. I disse komiteer skal man 
behandle såvel det professionelle sam arbejde som 
amatoraktiviteterne. Med denne ændring vil man 
opnå en forenkling a f den nuværende situation 
og en større overskuelighed på hele det kunstne
riske sam arbejdsområde.

Nu skal jeg være den første til at tale for mind
re bureaukrati og for nedskæring af det papir
monster, som findes rundt omkring os, og der 
findes sikkert forskellige komiteer og støtteord
ninger, som enten kan nedlægges eller slås sam
men med andre. Men jeg sæ tter spørgsmålstegn 
ved at slå alt frivilligt organiseret am atørarbejde 
sammen med den professionelle virksomhed. Jeg 
tror ikke, at det ville være til gavn for kulturen i 
Norden. Så vidt forskellige er de forudsætninger, 
der arbejdes ud fra på disse felter.

A m atørkultur er en folkelig bevægelse, som 
har sine rødder i selve vor kulturarv og vor nordis
ke fællesfølelse.

Amatøraktiviteten giver alle mennesker mulig
hed for at udvikle sig og arbejde sammmen uan
set alder, køn, politik, nationalitet og social sta-



343Torsdagenden lO m ars 1988 kl. 18.30—21.35

tus. Gennem am atørteatret lærer almindelige 
mennesker hinanden at kende, arbejder sammen 
og danner venskaber mellem de nordiske folk, og 
det er fundamentet for det nordiske samarbejde.

I disse tider har vi behov for positiv fritids
aktivitet, som udvikler evnen til at skabe noget 
selv.

Nordisk A m atørteaterråd, NAR, blev stiftet 
for godt og vel 20 år siden. Det er en paraplyorga
nisation, som om fatter alt ikke-professionelt 
samarbejde om teater og dram a i Norden. Alle de 
nordiske lande undtagen G rønland er nu med
lemmer af rådet, og Grønland vil blive medlem i 
indeværende år.

I år, da NAR har haft kontinuerlig aktivitet i 20 
år, tilbyder Bornholms Amt organisationen en 
kursusgård. Amtet svarer for husleje og vedlige
holdelsesudgifter, NAR for aktiviteten. Meget 
hviler på os politikere, hvis dette skal blive reali
tet.

Inden for am atørteatret er der i dag 6000 aktive 
am atørgrupper med 250.000 mennesker og et 
publikum på ca. 3 mio. En sammenlægning af 
denne aktivitet med Nordisk Teaterkomité, som 
repræsenterer de professionelle, vil ikke give teat
ret i Norden større udviklingsmuligheder, hver
ken de professionelle eller am atørerne. Det kan 
næsten være en principsag, at man erkender væ r
dien af denne folkebevægelse ved at give den selv
stændig status inden for det nordiske kultur
mønster.

Hr. præsident! jeg vil derfor anbefale, at man 
udsætter disse æ ndringer og forsøger at finde 
frem til en ny løsning, hvor amatørismen får den 
plads, den fortjener.

Björk: Herr president! Det år myckte glädjan
de att vi i dag kan fatta beslut om ett forslag till ny 
kulturhandlingsplan.

Den år i flera stycken en mycket bra produkt, 
som kan ge en grundstom m e för en samlad kul
turpolitik. Det föreliggande forslaget har också 
vissa brister. M an har, som jag ser det, tagit myc
ket liten hånsyn till den kuturverksamhet som 
folkrörelser som t. ex. ungdoms-, barn- och nyk- 
terhetsorganisationer samt kyrkliga sam fund i 
Norden bedriver. Det är viktigt då man tar ett 
handlingsprogram för nordisk kultur att man 
med stor respekt också innefattar den kultursats
ning som dessa folkrörelser gör och som år av 
mycket stor vikt. Det får aldrig bli så att man 
som kultur betraktar bara sådant som om sätter

pengar.
Efter forslag från centerledamöter i kulturut

skottet har utskottet gjort viktiga tillägg inför 
slutbehandlingen.

Kulturutskottet understryker nu att barnkultu
ren bör betraktas som en särskilt viktig aspekt på 
alla områden inom kultursam arbetet. Dessutom 
anser utskottet att namnet på teaterkommittén 
bör ändras till teater- och danskom mittén. Jag 
förutsätter att man i dennas verksamhet också 
kommer att innefatta folkdans och folkleksverk- 
samheter inom NORDLEK-området. Man vill 
också ändra nam net på konstkommittén till 
konst- och konsthantverkskomm ittén. Jag förut
sätter att detta innebär att den också skall bevaka 
hemslöjdsfrågorna. Man ändrar vidare namnet 
på ungdomskommittén till barn- och ungdoms- 
kommittén. Ytterligare framhåller utskottet att 
de nya komm ittéerna samt andra ledningsgrup
per och organ bör ha en rådgivande roll såväl i 
förhållande till ministerrådet som till Nordiska 
rådets organ.

Enligt utskottet bör det nordiska folkbild- 
ningssamarbetet ses som en viktig del av sam
arbetet på det allmänkulturella om rådet. Vi anser 
att stödet för folkbildningssamarbetet bör utde
las av en nordisk grupp och att de nordiska folk- 
bildningsorganisationerna bör ha stark represen
tation i en sådan grupp. Vi menar att en dis
kussion bör föras med folkbildningsorganisatio- 
nerna om hur stödet i framtiden bäst kan 
utformas. Det arbete som de nordiska bildnings- 
organisationerna bedriver bör ges samma status 
som det som utförs i övriga nordiska organisatio
ner.

Mirja Ryynänen och jag har i ett särskilt ytt
rande tagit upp frågan om en fast kommitté för 
det nordiska radio- och TV-samarbetet. Vi får 
under nästa punkt diskutera vad det blir av detta.

Vi anser att ett välutbyggt radio- och TV-sam- 
arbete i Norden är viktigt för att bevara och stär
ka de nordiska folkens nära kulturgemenskap.

Radio- och TV-frågornas stora betydelse gör 
att kulturm inistrarnas roll i det framtida radio- 
och TV-samarbetet måste stärkas. En särskild ra
dio- och TV-kommitté bör därför enligt vår me
ning mer perm anent ersätta de grupperingar som 
nu i sam arbetet med t. ex. industri-, kom m unika
tions- och kulturm inistrarna under uppbygg
nadsskedet håller i projektet Tele-X.

I nästa skede av radio- och TV-samarbetet me
nar vi att de kulturella aspekterna mer måste
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komma i förgrunden. Det galler också att ha en 
beredskap inför fram tida förändringar inom 
komm unikationsområdet med tanke på den 
snabba utveckling som vi står inför på mediaom
rådet. Ett stort program utbud från främmande 
satelliter ökar exempelvis kravet på en aktiv nor
disk kulturpolitik på mediaområdet.

Kommittén bör också ha ett samlat ansvar för 
att det byggs upp en program produktion inom 
Norden. Detta ansvar kan också gälla framtida 
hantering av frågor kring reklam i det nordiska 
TV-samarbetet.

Jag vill gärna säga att det är nödvändigt att vi i 
fortsättningen får ett inflytande från folkrörelse
nivå och från parlamentarisk nivå, så att kulturen 
i Norden inte blir alltför tjänstem annastyrd.

Slutligen vill jag ta upp frågan om ekonomin i 
anslutning till kulturhandlingsprogramm et. En
ligt arbetsgruppens förslag skall kostnaden för 
handlingsplanen bli 33 miljoner för år 1, 63 mil
joner för år 2 och 86 miljoner för år 3. Jag anser 
det viktigt att ministerrådet här klargör hur dessa 
medel kan ställas till förfogande. Om man t. ex. 
satsar bara hälften, är det viktigt att ministerrå
det i dag klargör vad man inte har råd med.

Statsrådet Bengt Göransson: Herr president! 
Jag har begärt ordet för att för egen och för den 
svenska regeringens del göra några klargöranden 
och preciseringar av hur vi har sett på det förslag 
till handlingsplan för kultursam arbetet som nu 
läggs fram.

Varje handlingsplan av denna typ kan natur
ligtvis bli föremål för kritik: sakkritik på enskilda 
punkter där man tycker att förslaget har brister 
och en svepande generell kritik, som om man 
trodde att en handlingsplan i ett slag löser alla 
problem. Jag tror att det i det avseendet är viktigt 
att man klargör att handlingsplanen är ett doku
ment som redovisar riktlinjer och handlingslinjer. 
Den är ett försök att i samlad form beskriva am 
bitioner och utvecklingsmöjligheter, men det är 
icke — detta som en komm entar till det som G un
nar Björk nyss sade — fråga om en sam m an
fattning av budgeten för tre år. Handlingsplanen 
är alltså icke att se som ett budgetförslag utan 
som riktlinjer för vårt agerande. Vi har också 
försökt att beskriva en sådan handlingsplans re
sursbehov, utan att i förväg låsa den i ett budget
förslag.

En sådan handlingsplan blir med nödvändig
het allmän till sin karaktär och rekom menderan

de. Den kommer på ett antal punkter, för dem 
som hade väntat sig att få svar på alla frågor om 
hur det skall bli i det nordiska sam arbetet, att 
väcka besvikelse. De kommer att mena att den 
brister i konkretion. 1 själva verket återstår nu för 
olika organ, organisationer och grupper att mot 
bakgrund av vad som redovisats konkretisera vad 
man vill göra.

Det kan vara anledning att ytterligare kom 
mentera några konkreta punkter som har tagits 
upp här.

Valgerður Sverrisdöttir har tagit upp frågan 
om amatörverksamheten. G unnar Björk tar upp 
samma fråga och diskuterar också folkrörelse
perspektivet. Det är viktigt att dessa områden 
ägnas uppm ärksam het i vår handlingsplan. Det 
är möjligt att ministerrådet i handlingsplanen inte 
har varit tillräckligt tydligt i understrykande av 
värdet härav, men bakom skrivningarna finns en 
respekt för verksamheten och samtidigt en insikt 
om att just denna verksamhet är utominstitutio- 
nell och icke låter sig regleras av ministerrådets 
eller Nordiska rådets rekommendationer. Jag vill 
på den punkten göra det uttalandet att minister
rådet i sin behandling av konkreta förslag måste 
ägna stark uppm ärksam het åt amatörverksam
heten och folkrörelserna, men inte på det sätt 
som man gör när m an föreskriver vad institutio
ner skall göra.

Kulturverksamheterna kan på visst sätt anses 
ha fått en för svag markering i förhållande till 
exempelvis forskning och utbildning, men det är 
något som vi måste leva med. Den diskussionen 
avslutar vi inte en gång för alla genom att fast
ställa en kulturhandlingsplan. Den får vi föra 
under hand. Man kan också beskriva läget så att 
det råder en obalans i förhållandet mellan fria 
och utominstitutionella kutlurverksamheter i all
mänhet å ena sidan och institutionella å den and
ra. Det är då beträffande folkrörelseresonemang
et bara att säga att den utom institutionella verk
samheten på kulturom rådet är utomordentligt 
viktig. Den måste få respekt och uppm ärksam 
het. Men den kan inte få det genom att Nordiska 
rådet eller ministerrådet institutionaliserar den. 
Vid uppgörandet av de rekom mendationer som 
utfärdas skall man hela tiden visa respekt för 
organisationernas självständighet. Detta är 
utomordentligt viktigt.

Föreningarna Nordens Förbund framförde vid 
en uppvaktning inför ministerrådets sam m anträ
de i höstas synpunkter på folkrörelsesynen, och
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ministerrådet har tagit starkt intryck härav vad 
gäller den fortsatta verksamheten på området.

Vidare är det viktigt — och det vill jag avsluta 
med, herr president — att en kulturhandlings
plan som denna vid sitt genomförande förses med 
utropstecken. Vi behöver ett antal fyrbåkar, som 
kan tjänstgöra som lustfyllda markeringar av kul
turens roll i det nordiska samarbetet. Jag tror att 
det är viktigt att vi försöker komma fram till 
konkretiseringar. Vi behöver ett antal utropstec
ken som uppmärksamm as av folk i allmänhet, 
inte bara av dem som redan har ett antal nischer 
inmutade i det nordiska samarbetet — ett antal 
punkter som kan väcka intresse och förhopp
ningsvis entusiasm hos breda folkgrupper. I det 
stycket hoppas jag att handlingsplanen skall vara 
till god vägledning när vi skall gå vidare. Kultur
utskottets behandling av handlingsplanen är här
vidlag mycket löftesrik. Det är en seriös, grundlig 
och optimistisk behandling, som inger hopp för 
framtiden.

Björkstrand: Herr president! Jag skall koncen
trera mig på några konkreta punkter i kultur
handlingsplanen, eftersom tiden är så starkt be
gränsad.

I presentationen av kulturutskottets ställnings
tagande till kulturhandlingsplanen noterade jag 
med tillfredsställelse att man vill ha en hög ambi
tionsnivå i det fortsatta arbetet också ekono
miskt. Däremot förvånar det mig att man ställde 
sig tveksam till tanken på att inrätta ett nordiskt 
designpris. Vi har tidigare i Norden haft ett de
signpris och erfarenheterna är goda, även om pri
set inte har utdelats i Nordiska rådets regi. 1 egen
skap av ordförande för ministerrådet gav jag tan
ken i ett tidigt skede mitt stöd. Jag tror fort
farande att en dylik satsning skulle stimulera 
designverksamheten och helt säkert ge pengarna 
tillbaka i form av ökat intresse i hela världen för 
nordiska produkter.

Bland nya viktiga initiativ vill jag, som en del 
andra här har gjort, understryka betydelsen av 
Nordplus. Det initiativet behöver tillräckliga eko
nomiska resurser från början för att det skall ge 
avsedd effekt. När det gäller att öka språkför
ståelsen i Norden tror jag att grundandet av ett 
översättarcentrum i Vasa enligt de riktlinjer jag 
har skisserat i ett medlemsförslag kunde bli av 
stor betydelse. Man borde också inrymma Nor
diska konstskolan i Karleby inom ramen för ett 
permanent stöd frän nordiska budgetmedel. De

föreslagna riktlinjerna för att utveckla den vikti
ga forskningsverksamheten är riktiga och ända
målsenliga. Jag vill gärna understryka att det nor
diska arbetet här borde präglas av den optimism 
och den tilltro till varandra som Bertel Haarder 
gav uttryck för i sin kommentar.

Till slut vill jag ifrågasätta den föreslagna ad
ministrationsmodellen för det officiella kultur
sam arbetet. Det är visserligen värdefullt att kun
na avlasta ministerrådet och ämbetsm annakom- 
mittén genom att ge de föreslagna fem kommitté
erna egen budget och eget budgetansvar. 
Problemet består bara i att vissa kultursektorer 
kommer att stå u tanför detta sam arbete och att 
kultursam arbetet inom de näm nda om rådena lit
teratur, musik, teater/dans, bildande konst och 
film /video kommer att läggas i händerna på ex
perter, som inte alltid har en nära kontakt med 
amatörverksamheten och det allmänkulturella 
arbete som äger rum inom en mängd olika om 
råden. Det är naturligtvis viktigt att man tillmäter 
det folkliga kulturarbetet betydelse. Men detta 
skall inte bara komma till uttryck i ord utan också 
på ett administrativt plan, om detta skall ge nå
gon effekt. Man borde därför än en gång dryfta 
hur det allmänkulturella sam arbetet skall utfor
mas. 1 väntan på detta kunde rådgivande kom
mittén för allm änkultur fortsätta sitt arbete. Jag 
har inte väckt ett formellt förslag om detta, men 
jag uttrycker en förhoppning om att m inisterrå
det än en gång allvarligt skall pröva frågan om 
ambitionsnivån och om en nedläggning av råd
givande kommittén för allm änkultur är nödvän
dig och riktig. Jag tror att m an har allt att vinna 
på att knyta amatörverksamheten närm are det 
officiella, kulturella samarbetet. Vi har inte råd 
att förbise betydelsen av det nordiska arbete som 
äger rum på am atörbas och mellan företrädare 
för folkliga rörelser av olika slag i Norden.

Statsrådet Lönnqvist: Herr president! För oss i 
Norden bygger mycket av den dem okratiska ut
vecklingen på folkrörelserna. Där möts m änni
skor kring en idé. Där utvecklas verksamhet. Där 
fattas beslut. Så blir folkrörelserna ett forum för 
aktivitet — en drivkraft för dem okratin. Så på
verkar folkrörelserna samhällsutvecklingen.

Just genom sin frihet och sitt oberoende blir 
folkrörelserna en faktor att räkna med. Samhäl
let ger folkrörelserna ekonomiskt stöd. Men vi får 
aldrig förbinda det stödet med villkor som gör att 
folkrörelsen inte självständigt får besluta om sin
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verksamhet och dess utformning.
Internationellt har man ibland undrat över hur 

vi kunnat sam arbeta med och stödja organisatio
ner även om de varit kritiska till den politik som 
förts i våra länder. I stora delar av världen finns 
inte denna ordning. Där har man ett statligt styrt 
föreningsliv. För oss i Norden är det en främ m an
de fågel, någonting otänkbart. Föreningslivets 
oberoende och självständighet är ett med våra 
demokratiska ideal.

Inom EG arbetar man nu med målet att för
verkliga ett gränslöst Europa till 1992. De nordis
ka länderna har i olika sam m anhang förklarat sig 
beredda att delta i det arbetet. Men det står också 
klart att målet om en enhetlig europeisk identitet 
kan komma att utform as så att det står i konflikt 
med bl. a. vår syn på ett fritt och oberoende för
eningsliv. Det är därför viktigt a tt vi med upp
märksamhet följer arbetet och är beredda att med 
skärpa säga ifrån att vi också i framtiden skall ha 
ett fritt och oberoende föreningsliv. Jag tror ock
så att vi har mycket att lära ut när det gäller 
folkrörelserna och deras betydelse. Norden har 
viktiga erfarenheter och traditioner att förmedla 
på detta om råde i det europeiska samarbetet.

Idrottsrörelsen är med sin över 5 miljoner ut
övare Nordens i särklass största folkrörelse. Det 
är angeläget att det nordiska idrottsutbytet kan 
stärkas och utvecklas både på och utanför täv- 
lingsarenan.

Ungdomsutbytet är särskilt viktigt. Möjlighe
terna att stimulera detta bör stå högt på dagord
ningen när idrotten skall belysas inför 1989 års 
session.

Idrottsrörelsen i de nordiska länderna har u t
vecklat ett nära samarbete. Man samverkar om 
biståndsprojekt i Tanzania, i kampen mot doping 
och apartheid, på ledarutbildningsområdet lik
som när det gäller forskning. Jag ser organisatio
nernas samarbete som ett ytterligare stärkande av 
den nordiska tanken.

Det är med tillfredsställelse vi konstaterar att 
de nordiska idrottsförbunden träffas till en kon
ferens sommaren 1988. Enligt min mening är det 
viktigt att idrottsministrarna i våra länder tar till 
sig det idrottsrörelsen har att säga och låter det 
tjäna som underlag för den idrottsredovisning 
som i kulturhandiingsplanen utlovats till Nordis
ka rådets session 1989. Jag ser det som naturligt 
att redovisningen av idrottsfrågorna ges stort u t
rymme och inriktas på om råden där det är m öj
ligt att handla konkret. Idrottsministrarna i våra

länder bör ha ett intressant arbete fram för sig.
Kulturhandlingsplanen behandlar även den 

nordiska ungdomskommitténs fram tida roll. 
Kommitténs arbete bör utöver fördelning av pro- 
jekt- och organisationsstöd vidgas så att den blir 
ett forum för en aktiv diskussion kring ungdoms
frågorna. Ett exempel där ungdomskommittén 
borde ha ett naturligt engagemang är Nord-jobb, 
som på ett praktiskt och enligt min uppfattning 
bra sätt berett tusentals ungdomar möjligheter att 
upptäcka sina nordiska grannländer. Nord-jobb 
om fattar bostäder och fritid och blir därigenom 
ett viktigt komplement till EG-ländernas ung
domsby tesprogram .

Ytterligare en fråga som bör ges ökad upp
märksamhet inom det nordiska ungdom ssam ar
betet är ungdomsforskningen.

Ungdomens Nordiska råd har inför årets ses
sion diskuterat ungdomskommitténs fram tida 
roll och bl. a. föreslagit anordnandet av ett semi
narium. Det är naturligt att ministerrådet tar vara 
på detta förslag från ungdomsorganisationerna 
när man ser över ungdomskommitténs framtida 
roll och status.

Jag vill också, herr president, avslutningsvis 
säga några ord om den rekom mendation om för
stärkt nordiskt samarbete i ungdomsfrågor som 
väckts till rådet. Rekommendationen är i sig ett 
uttryck för den likartade situation som Nordens 
ungdom ar lever under. Även om ungdomens vill
kor i våra länder är bättre än på de flesta andra 
håll i världen, så finns det problem. Arbetslöshet, 
bostadsbrist och andra problem drabbar ofta 
ungdomen hårdare än andra. Visst löser generella 
politiska åtgärder mycket av problemen, men det 
räcker inte. U ngdomar skall ta sig in på områden 
där de vuxna redan finns. U ngdomar skall ta sig 
in på en bostadsm arknad där den vuxne har sin 
bostad. D ärför krävs också särskilda riktade å t
gärder för att förbättra ungdomens situation.

Det är dagens unga som skall form a morgon
dagens samhälle. Det är viktigt att vi kan ge våra 
unga en bra total uppväxtmiljö. Det handlar om 
utbildning, arbete, bostäder och fritid. Det hand
lar om att ge ungdomen möjligheter och fram 
tidstro. Det är på den grunden framtidens Nor
den måste byggas.

Björk: Herr president! Både Ulf Lönnqvist och 
Bengt Göransson har givit en fin bild av betydel
sen av folkrörelsernas arbete. Jag är glad över att 
båda har givit den bilden.
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Jag vill gärna tillägga att idrottsutbytet fort
farande har problem med dyra resor och med 
mycket annat. Under generaldebatten framgick 
hur dåligt vi har kommit i gång vad gäller rese- 
möjligheter, Nord-jobb och elevutbytet. Det 
finns alltså mycket att göra. Tyvärr finns det fort
farande folkrörelser i Norden som inte har råd att 
umgås. Men jag är glad för de två inlägg som har 
gjorts.

Anker Jørgensen övertog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Nyhage: Herr president! Det fria och frivilliga 
folkbildningsarbetet har spelat en viktig roll för 
samhällsutvecklingen och demokratiseringspro
cessen i våra nordiska länder. Efter att ha startat 
under mycket enkla och primitiva förhållanden, 
där ett antal kunskapstörstande människor helt 
enkelt samlades kring ett bord och bedrev gemen
samma studier, har verksamheten utvecklats till 
att bli riksom fattande och bedrivas under organi
serade, av samhället stödda former. Fram synta 
människor, främst inom skilda folkrörelser, har 
inte minst genom ett starkt personligt engage
mang lagt grunden för våra studieförbund och 
medverkat till att dessa har utvecklats till att i sig 
själva bli folkrörelser.

Miljontals och åter miljontals människor har 
genom åren kunnat vidga sitt vetande och öka 
sina kunskaper på om råde efter om råde i enlighet 
med sina egna önskemål tack vare studieförbun
dens verksamhet. I hög grad har denna verksam
het varit — och är — av mycket stor betydelse 
också på det rena kulturom rådet, där den såväl 
erbjuder i princip alla människor möjlighet att ta 
del av ett brett och om fattande utbud som ger 
dem möjlighet att själva aktivt delta i kulturellt 
skapande. Dessa möjligheter bidrar i hög grad till 
att den enskilde kan berika sin tillvaro, vilket 
självfallet är av stort värde också för samhället i 
dess helhet.

Studieförbunden utgör genom sin breda kon
taktyta med ett betydande antal medlemsorgani
sationer en väsentlig faktor i utvecklingen av det 
nordiska samarbetet. Betydelsen av folkbildning
ens insatser för att sprida information om och 
förankra detta samarbete kan inte nog under
strykas. Det är därför av stor angelägenhet att de 
organisationer som bedriver folkbildningsverk
samheten stöttas och främjas, så att allt fler nord
bor om fattas av den. Insikten härom borde vara

självklar för alla som är engagerade i det sam
nordiska arbetet.

Därför blev man besviken när man tog del av 
utredningsförslagen till nordisk kulturhandlings
plan, där de fria bildningsorganisationernas om 
fattande sam nordiska arbete fick ett synnerligen 
ringa utrymme. De nordiska samverkansorganen 
— A BF/A O F i Norden, Förbundet Nordisk Vux
enupplysning samt Nordisk Konservativ Studie
näm nd — vilka nedlägger ett betydande arbete på 
att öka de nordiska folkbildningskontakterna, 
nämndes över huvud taget inte i rapporterna och 
således ej heller deras många egna samarbetspro- 
jekt och livliga kontaktverksamhet över gränser
na. Detta vittnar om bristande kunskaper om och 
förståelse för dessa organisationer och deras vik
tiga insatser. Tyvärr har detta återspeglats i minis
terrådets skrivning och i förslagen till handlings
plan, vilket är allvarligt och beklagligt.

Dess bättre har kulturutskottet i sitt betänkan
de rörande kulturhandlingsplanen understrukit 
att det nordiska folkbildningssamarbetet skall ses 
som en viktig del av sam arbetet på det allmänkul
turella om rådet. U tskottet hävdar att folkbild- 
ningsorganisationerna bör ha ett stort inflytande 
såväl vad gäller hur stödet till folkbildningssam
arbetet skall vara utform at som när det gäller 
utdelningen av detta stöd. Enligt min mening bör 
den särskilda grupp som skall ansvara för för
delningen av stödet vara sam m ansatt av personer 
med direkt anknytning till folkbildningsområdet

Herr president! I det här sam manhanget vill 
jag för tids vinnande helt kort anknyta till kultur
utskottets betänkande över medlemsförslag 
A 791 /k  om stöd till nordiska samarbetsorgani- 
sationer inom folkbildningen, vilket skall be
handlas senare. 1 medlemsförslaget föreslås att 
den nuvarande stödordningen kompletteras med 
resurser som möjliggör stöd även åt den administ
ration som är nödvändig för att bedriva ett givan
de nordiskt sam arbete. För närvarande finansie
ras de administrativa åtgärderna genom extra an
slag från de nationella studieförbund som ingår i 
samarbetet.

Enligt min mening är det viktigt att samarbets- 
organisationerna tillförsäkras medel för sin ad
ministration. Detta önskemål skulle på ett enkelt 
och smidigt sätt kunna tillgodoses genom en be
stämmelse om att en i procent angiven del av det 
utgående bidraget får användas till adm inistra
tion.

Kulturutskottet påtalar i betänkandet över
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medlemsförslaget att detta berör stödanordning
ar som ingår i den nordiska budgeten samt hän
visar till att utskottet har aktualiserat en förhöj
ning av stödet till folkrörelsesamarbete i budge
ten för 1988. Utskottet anser det därför inte vara 
nödvändigt att föreslå en särskild rekom m enda
tion med anledning av medlemsförslaget, efter
som syftet med förslaget kan uppnås på annat 
sätt. Min förhoppning är emellertid att vad jag 
här anfört rörande administrationsresurser skall 
beaktas när det gäller utformningen av stödet i 
framtiden.

Riihijärvi: Herra presidentti! Pohjoismaista 
kulttuurityötä on tehty jo  varsin pitkään ja  Poh
joismaiden neuvosto on käsitellyt sitä vuosittain 
kokouksissaan. Pohjoismaiden ministerineuvos- 
ton toimesta on myös tuettu taloudellisesti poh
joism aista kulttuurityötä. Näkyväm piä osoituk- 
sia tästa ovat olleet Pohjoismaiden neuvoston 
kulttuuripalkinnot. Nämä arvokkaat palkinnot 
tuleekin säilyttää nykyisessä muodossa niin, että 
mm. musiikkipalkinto annetaan aina säveltäjäl- 
le. Lisäksi neuvoston myöntämiä avustuksia on 
ollut mahdollisuus saada mm. pohjoismaisten 
nuorisojärjestöjen kulttuurivaihtoon.

Kokonaisuudessaan voidaan kuitenkin todeta 
pohjoismaisen kulttuurityön olevan tällä hetkellä 
varsin elitististä. Uskaltaisin väittää Pohjoismai
den ministerineuvoston kulttuurituen olevan var
sin harvojen käytettävissä. Ne tahot, jotka eniten 
hyötyvät pohjoismaisista kulttuurim äärärahois- 
ta, ovat mielestäni pitkälti nk. samppanjalasiyk- 
silöitä. Tarkoitan tällä sitä, että kulttuuriyyöstä 
päätetään ja siitä eniten nautitaan varsin korkeal- 
la yhteiskunnallisella tasolla. Tyypillinen esi- 
merkki on täälläkin käsittelyssä ollut esitys oop- 
peran saamisesta laivoille.

Liian vähälle keskustelulle on jäänyt, kuinka 
yhteispohjoismaista kulttuurityötä ja eri Pohjois
maiden alueiden kulttuurien keskinäistä vuoro- 
vaihtoa saataisiin paremmin tehdyksi tavallisten 
kansalaisten keskuudessa. Ministerineuvoston 
ehdotuksessa pohjoismaisen kulttuuriyhteistyön 
toimintasuunnitelmaksi tähän osa-alueeseen 
puututaan vain ohimennen joissain lauseissa. 
Mielestäni tärkein pyrkimys tässä työssä tulisi 
olla se, että esimerkiksi tavallinen iisalmelainen 
pienviljelijän em äntä pystyisi tutustum aan fär- 
saarelaisen kalastajan vaimon elinolosuhteisiin. 
harrastuksiin ja  hänen kulttuuritaustaansa. Millä 
tavalla se sitten olisi mahdollista?

Pohjoismaiden neuvoston tulisi pikaisesti 
käynnistää keskustelu siitä, millä tavalla tavallisia 
Pohjoismaiden kansalaisia voitaisiin lähentää 
heidän perinteensä ja kulttuurinsa tuntemisen 
osalta toisiinsa. Nykyaikainen viestintätekniikka 
on tietenkin tuonut ihmisiä lähemmäksi toisiaan. 
Televisio-ohjelmien hyväksikäyttö ei kuitenkaan 
ole kaikkien kansalaisten ulottuvilla, ja  näin ol
len tulee löytää muut keinot huomattavasti ny- 
kyistä yksilöläheisempään kulttuurivaihtoon. 
Pohjoismaiden ministerineuvoston tulee suunna- 
ta tukensa toim intaan, paikalliset ja  eri ryhmitty- 
miä edustavat järjestöt organisoivat tutustum ista 
toisiin vastaavanlaisiin muissa Pohjoismaissa toi- 
miviin pieniin yhdistyksiin. Tämä olisi mahdollis
ta  esimerkiksi m atkoja järjestäm ällä ja niitä tu- 
kemalla, järjestäm ällä kanava järjestöjen välisiin 
ajatustenvaihtoihin painetun sanan muodossa 
jne.

Tämä kaikki vaatisi kuitenkin sen, että Poh
joismaiden alueelta olisi laadittu kattava luettelo 
taustatietoineen erilaisista järjestöistä ryhmitel- 
tynä am m atin, harrastuksen tai m uun viiteryh- 
män m ukaan. Näin esimerkiksi suomalainen pie- 
nen paikkakunnan m arttayhdistys voisi saada 
yhteyden johonkin tanskalaiseen maaseudun 
pienpaikkakunnan naisyhdistykseen. Tällä het
kellä tällaista tietoa ei ole koottuna yksien kan- 
sien väliin, vaan se täytyisi etsiä varsin työläällä 
tavalla eri maiden useiden keskusjärjestöjen ar- 
kistoista.

Pohjoismaiden neuvoston tulisikin pikaisesti 
päättää ja antaa ministerineuvostolle tehtäväksi 
ryhtyä laatim aan tällaista sanottakoon vaikka 
yhdistysluetteloa, jonka avulla pohjoismaiset jä r
jestöt voisivat ottaa suoraan paikkakuntatasolla 
yhteyttä toisiinsa ilman valtakunnallisia keskus- 
järjestöjä. Mielestäni tällaista toim intaa voitai
siin pitää konkreettisena ja  kansanvaltaisena 
pohjoismaisena kulttuurityönä. Pohjoism aat oli- 
sivat tällaiselle toiminnalle varsin sopiva fooru- 
mi, sillä ne sijaitsevat maantieteellisesti varsin 
kiinteässä yhteydessä toisiinsa ja  niiden kulttuuri 
on suhteellisen lähellä toisiaan. Myös harrastuk- 
sellisesti ja  ammatillisesti ovat Pohjoismaat var
sin samankaltaisia.

Herra presidentti! Yhteenvetona haluaisin vie- 
lä todeta, että pohjoismaisessa yhteistyössä tulisi 
pikaisesti luopua nykyisestä herrojen huvittami- 
sesta ja siirtyä tavallisen kansalaisen ehdoilla teh- 
tävään kulttuurityöhön. Pohjoismaiden neuvos- 
tolla ei ole mitään syytä tukea Pohjoismaiden
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m uutamien harvojen intellektuellien korkeata- 
soista eliittitaidetta. Näin Pohjoismaiden neuvos- 
to voisi toimia pohjoism aisten kansojen ehdoilla 
pohjoismaisten ihmisten parhaaksi.

Kiihijärvis anförande i svensk översättning: 
Herr president! Det nordiska kulturarbetet har 
långa traditioner och Nordiska rådet har varje år 
behandlat detta arbete vid sina sessioner. Nordis
ka ministerrådet har beviljat ekonomiskt stöd för 
det nordiska kulturarbetet. Nordiska rådets kul
turpris hör säkert till de synligaste formerna av 
detta stöd. Dessa värdefulla pris skall bibehållas i 
sin nuvarande form, och t. ex. musikpriset bör 
alltid ges till en kompositör. Dessutom har bl. a. 
nordiska ungdomsorganisationer kunnat få bi
drag för sitt kulturarbete av rådet.

Det måste dock konstateras, att dagens nordis
ka kulturarbete på det hela taget är starkt elitis- 
tiskt. Jag vågar påstå, att Nordiska ministerrå
dets kulturstöd bara kommer ett litet fåtal till del. 
Det är enligt min mening sä, att de som mest 
gynnas av de nordiska kulturanslagen inte sällan 
är så kallade champagnesällskap. Vad jag menar 
är, att beslutsfattandet och utnyttjandet av kul
turarbetet mest sker på hög samhällelig nivå. Ett 
typiskt exempel på detta är förslaget om båtbase- 
rad opera, som framlagts även under denna ses
sion.

En fråga som dryftas alltför litet är hur man 
kunde förbättra det samnordiska kulturarbetet 
och den kulturella växelverkan mellan olika re
gioner i Norden på ett sätt som skulle ge vanliga 
människor större behållning. I ministerrådets 
förslag till kulturhandlingsplan nämns detta del
om råde bara helt flyktigt i ett par meningar. Det 
viktigaste målet för detta arbete vore enligt min 
mening att erbjuda till exempel en vanlig småbru- 
karhustru från lisalmi i östra Finland möjlighet 
att bekanta sig med en färöisk fiskarhustrus lev
nadsförhållanden, hobbies och kulturbakgrund. 
Och hur skulle då detta vara möjligt?

Det vore angeläget att Nordiska rådet med det 
snaraste skulle inleda en diskussion om hur van
liga medborgare i de olika nordiska länderna 
bättre kunde lära känna varandras traditioner 
och kultur. Visst har den moderna komm unika
tionstekniken krympt avstånden mellan m änni
skorna, men alla medborgare kan dock inte nås 
med TV-sändningar och därför vore det viktigt 
att finna former för mer individinriktat kultur
utbyte. Nordiska ministerrådets stöd bör dirige
ras till lokal verksamhet som bedrivs av organisa

tioner som representerar olika grupper och som 
ordnar besök hos motsvarande små organisatio
ner i andra nordiska länder. Det skulle vara m öj
ligt t. ex. genom att arrangera och stöda resor 
samt ordna en kanal för tankeutbyte mellan orga
nisationer exempelvis i form av tryckalster.

Allt detta skulle dock kräva uppgörande av en 
förteckning som skulle täcka hela Norden och 
som skulle innehålla bakgrundsuppgifter om or
ganisationer enligt yrke, verksamhetsområde el
ler annan referenskategori. Så kunde till exempel 
en liten finsk orts M arthaförening få kontakt 
med en kvinnoorganisation på en liten ort på den 
danska landsbygden. För närvarande finns såda
na uppgifter inte samlade i en enda katalog eller 
motsvarande, utan det skulle krävas myckt arbete 
för att få fram dessa uppgifter ur centralorganisa
tionernas arkiv i de olika länderna. Därför borde 
Nordiska rådet snarast enas om att ålägga minis
terrådet att låta sam manställa en dylik förteck
ning, som kunde kallas föreningsförteckning om 
man så vill och som skulle göra det möjligt för 
nordiska organisationer att etablera direkta kon
takter på ortnivå utan omvägar via centralorgani
sationerna.

Det här vore enligt min mening verksamhet 
som skulle kunna kallas konkret och dem okra
tiskt nordiskt kulturutbyte. De nordiska länderna 
är särskilt väl lämpade för en dylik verksamhet, 
eftersom de både geografiskt och kulturellt ligger 
mycket nära varandra. De nordiska länderna är 
också mycket lika varandra i fråga om fritids
sektorn och yrkesstrukturen.

Sammanfattningsvis vill jag dessutom konsta
tera, att det vore skäl att vi i det nordiska sam
arbetet snarast överger högdjursfjäsket till för
mån för kulturarbete på våra vanliga m edborga
res villkor. Nordiska rådet har sannerligen inga 
skäl för att understöda högklassig elitkonst för en 
handfull intellektuella. Nordiska rådet kunde 
utan detta arbeta för folket i de nordiska länderna 
på folkets egna villkor.

Øvregard: President! Føresetnaden for eit vel
lukka nordisk kultursam arbeid er at menneska 
som le\er i desse landa, forstår kvarandre sine 
språk. Med litt godvilje kan norsk-, svensk- og 
dansktalande forstå kvarandre. Men me må ikkje 
sjå bort frå problema dei andre nordiske folka 
har i dette fellesskapet.

Det er difor heilt nødvendig å leggja auka vekt 
på arbeidet med språkforståing i Norden, og at



350 Torsdagenden lO m ars 1988 kl. 18.30—21.35

det biir sett i gang tiltak for å styrkja dei nordiske 
språka som fram andspråk i skuleverket. Den 
oppveksande slekta må få betre trening i å bruka 
og å forstå grannelanda sine språk.

Dette arbeidet inkluderer betre lærebøker med 
vekt på samnordisk produksjon og meir sam nor
disk lærestoff, det inkluderer etterutdaning og 
vidareutdaning av læ rarar som underviser i gran- 
nespråka, og det må inkludera ei betring av sti- 
pendordningane for elevar som vil nytta seg av 
skuletilbod i eit av grannelanda. Den nye ord
ninga med tildeling av NORDPLUS-stipend er eit 
svært godt tiltak som eg venter meg svært mykje 
av.

Å motivera ungdom til å gå eit år på folkehøg
skule i eit anna nordisk land er ein av folkehøg- 
skulens pedagogiske målsetting. Finansielt er det 
ordna slik at ein tar med seg studiestønaden frå 
heimlandet. Men sidan kostnaden for eit folke- 
høgskulekurs og den tilsvarande studiestønaden 
varierer mykje frå land til land, slår dette skeivt 
ut. Av den grunn har det vore vanskeleg å gå ut 
med ei aktiv elevrekruttering på nordisk basis i 
dei seinare åra. Dette er også hovudgrunnen til at 
talet på nordiske folkehøgskuleelevar har gått til
bake.

Nordisk Folkehøgskuleråd har arbeidd med 
spørsmålet, og rådet har kome til at ei stipend
ordning etter mønster av NORDPLUS vil retta 
opp mykje. Med si lange erfaring på området vil 
folkehøgskulen snøgt kunne vise til positive resul
tat. Eg vil difor oppm oda M inisterrådet til å a r
beida vidare med folkehøgskuleproblematikken 
etter desse retningslinene.

Samarbeid og utviking av allmennkulturelle 
tiltak på nordisk basis har til denne tid vore orga
nisert gjennom ulike komitear og stønadsord- 
ningar. M inisterrådet har her gjort framlegg om 
ei sterk forenkling. Det skal no opprettast fem 
ulike hovudkomitear som får ansvaret for kvar 
sine sektorar.

Eg sluttar meg til dei fleste av tankane som 
Valgerdur Sverrisdottir målbar her tidlegare i de
batten om dette emnet. Og med den sterke stil
linga am atørteaterarbeidet har i alle dei nordiske 
landa, med sine 6 000 am atørteaterscenar og meir 
enn 250000 am atørteaterinteresserte medlem
mer, burde denne delen av kulturlivet hatt rett på 
sin eigen komite, sitt eige styringsorgan og sin 
eigen budsjettpost.

Men når dette er sagt, vil eg streka under at 
nokon av dei mest vellukka teateroppsettingane

har funne stad nettopp ved samarbeid mellom 
am atørar og profesjonelle teaterfolk. Eg vil difor 
tru at nyordninga, der am atørteatret er sikra re
presentant i styringskomiteen, samstundes som 
det blir avsett ein del øyremerka midlar til ama- 
tørteaterverksemda, likevel kan fungera bra. 
Dersom det syner seg at denne nyordninga ikkje 
fungerer tilfredsstillande for utviklinga, er det 
sjølvsagt fullt mogleg å ta dette opp til ny vurde
ring etter ei viss prøvetid.

Eg vil elles, president, uttrykkja stor glede over 
den positive avgjerda om Fagerheimstiftelsen i 
Fjaler, Sogn og Fjordane. Eg forstår avtalen og 
vedtaket slik at norske styresmakter tek kostna
dene med etablering av bygga og dei vanlege ved
likehaldskostnadene av bygga, medan alle andre 
kostnader som går på den daglege drifta av in
stitusjonen, blir belasta budsjettet til Nordisk 
Råd, på same måte som ved dei andre tilsvarande 
nordiske kulturinstitusjonane.

Eg ög seier meg litt lei for at TV-samarbeidet i 
nordisk regi har havna heilt nede i kjellaren. Eg 
vil oppm oda M inisterrådet om å ta denne saka 
meir på alvor. Det må seinast no til våren 1988 
leggjast fram forslag som snarast gjer det mogleg 
å sjå grannelanda sine TV-program ved sida av 
alle dei andre amerikaniserte TV-programma 
som i dag er tilgjengelege i store delar av Norden. 
Etter mitt syn er dette ei svært viktig kulturpoli
tisk oppgåve i nordisk samanheng, ei oppgåve 
som me også meiner kan løysast dersom viljen er 
til stades.

Det mest gledelege ved den kulturhandlings
planen som ein no snakkar om, er etter mitt syn 
den sterke vektlegginga på arbeidet for og mellom 
barn og ungdom i Norden. Dette er framtidsretta 
politikk. Gjennom barne-, ungdoms- og idretts
arbeidet blir grunnlaget lagt for eit meir samlande 
og eit meir sam arbeidande Norden. For godtfolk
— me må utvikla eit Norden som kan ta vare på 
kvart land sine særpreg, men som samstundes 
har evne til å opptre utetter som ei samla nordisk 
blokk. Trass mange ting me gjerne skulle sett 
annleis -  denne kulturhandlingsplanen er like
vel etter mitt syn eit langt og godt steg i rett lei.

Gudrun Helgadóttir: Hr. præsident! Jeg vil re
spektere ønsket om korte taler. Min lange og ånd
rige tale er blevet indskrænket til et telegram til 
ministerrådet!

Jeg stiller mig meget skeptisk til de ændringer, 
ministerrådet foreslår angående uddelingen a f lit-
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teraturprisen og musikprisen i den plan, der fore
ligger her.

For det første: En reorganiseret litteraturkom i
té skal nu varetage adskillige andre sager end 
bedømmelse af nordisk litteratur. Den skal vare
tage tildelingen af midler til oversættelse af nabo
landenes litteratur, øget nordisk bogdistribution, 
tale- og punktskriftbøger, forfatterkurser, N ord
folks hidtidige opgave inden for inform ations
teknologisk databehandling og biblioteksforsk
ning etc. etc. Selvfølgelig bliver domm erkom i
teen dermed sam mansat på en helt anden måde 
end før.

For det andet: Nomus vil blive til Nordisk Mu
sikkomité og skal nu også varetage opgaven at 
fremme samarbejdet mellem de nordiske musik
konservatorier og samarbejdet på den rytmiske 
musiks og amatørm usikkens om råde og mange, 
mange andre opgaver. Betyder det, hr. præsident, 
at andre end komponister i fremtiden kan få m u
sikprisen? Er det muligt, at fremtidens musik
prisvindere ikke vil være i stand til at læse partitu
rer? Hvis det er m inisterrådets tanke, stiller jeg 
mig meget stærkt imod.

Min tredje invending er sammenslutningen af 
NAR, det vil sige Nordisk A m atørteatergruppe, 
og Nordisk Teaterkomité. Det synes mere end 
uklart, hvor am atørteatrene og den folkelige 
skuespillerkunst bliver repræsenteret på den m å
de. Man skal ikke æ ndre noget, før man er sikker 
på, at noget bliver bedre derved.

Jeg synes, ministerrådet er nødt til at tage hen
syn til de delte meninger om førnævnte tre punk
ter i handlingsplanen, og jeg foreslår, at vi udsæ t
ter beslutningstagningen om dem på denne ses
sion, ikke mindst på grund af den tidsmangel, vi 
nu står over for.

Jeg vil ikke være med til, hr. præsident, at 
bureaukratisere nordisk kunst.

Tytti Isohookana-Asunm aa: Behovet av en ef
fektiviserad vuxenutbildning erkänns i alla nor
diska länder. Vuxenutbildningen har också under 
de senaste åren intagit en central roll i utbild
ningspolitiken.

Med tillfredsställelse kan notetas, att kultur
utskottet i en positiv anda behandlat frågan om 
hur det nordiska samarbetet kan förbättras i frå
ga om vuxenutbildningen.

Det finns gott om lämpliga sam arbetsprojekt. 
Jag anser, att Nordiska rådet i synnerhet bör ar
beta för att främ ja verksamheten speciellt på två

delområden.
Det ena av dessa gäller forskning och experi

mentverksamhet. Såvitt jag  vet saknar vi täckan
de forskningsresultat exempelvis om vuxenut
bildningens hinder och hur man kunde få i syn
nerhet personer med låg utbildning motiverade 
att söka sig till utbildning. Ett tacksamt objekt 
för forskning och experiment kunde också fås 
från pedagogins område: H ur kan den viktiga 
multi- och fjärrstudieverksam heten mellan län
derna ökas?

Samarbetsmöjligheter finns också inom yrkes
utbildningen för vuxna. Ett långtgående sam ar
bete mellan länder och skolor vore ofta ekono
miskt i fråga om kompletterande yrkesutbild
ning. Möjligheter till studier utom lands kunde 
också bidra till att öka motivationen för studier.

Avslutningsvis vill jag säga några ord om ut
budet av vuxenutbildning för finnar som bor i 
Sverige och Norge.

De finska invandrarna i Sverige saknar i regel 
grundläggande yrkesutbildning. Svenska staten 
har ordnat dessa invandrares språkundervisning 
och samhällsorientering på ett tillfredsställande 
sätt. Det vore önskvärt, att Sveriges regering ock
så skulle intressera sig för förbättrandet av yrkes- 
utbildningsutbudet till invandrare i arbetsålder.

1 Norge utgör även språkundervisningen ett 
problem. Om finnar skall studera finska på eng
elska, är det verkligen inget under om studierna 
löper trögt.

1 kulturutskottet har man nu gett ett betänkan
de om rekom mendation angående kulturförbin
delserna mellan östra och mellersta Finland och 
övriga Norden och föreslår där, att rekom menda
tionen kan anses slutbehandlad. H är finns dock 
en risk för misstolkningar vilket jag vill varna för.

Avskrivningen skall inte ses som ett tecken på 
att man inte vill ha fungerande kulturförbindel
ser till och från östra Finland, tvärtom . Man har 
fått svart på vitt om att något skall göras åt saken. 
Detta framgår ur handlingsplanen.

Orsaken till avskrivning är snarast att utskottet 
anser fortsatt det vara väsentligt att fungerande 
kanaler för kulturutbytet mellan den aktuella re
gionen och andra delar av Norden kan skapas. 
Mot bakgrund av de ställningstaganden som har 
gjorts i anslutning till behandlingen av handlings
planen anser utskottet det emellertid inte vara 
ändamålsenligt att i detta skede kvarhålla rekom
mendationen på rådets dagordning. Frågan kan 
aktualiseras på nytt om några år utgående från de
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uttalanden som ingår i handlingsplanen.
Men vi i Finland har naturligtvis ingenting 

emot att ministerrådet också på eget initiativ gör 
något för att trygga möjligheterna till olika nor
diska aktivitetsformer mellan östra och mellersta 
Finland och övriga Norden.

Claes Andersson: Herr president! Först vill jag 
på det bestämdaste opponera mig mot det min 
landsman Riihijärvi sade när han angrep de fan
tastiska unga begåvade människor som arbetar 
med musik och litteratur — de bästa konstnärer
na — och kallade dem för champagnemänniskor. 
Jag trodde att det hörde till en gången tid att göra 
sådana politiska angrepp. Det finns ingen m ot
sättning mellan s. k. finkultur och folkkultur. Det 
finns bra finkultur och dålig finkultur. Det finns 
god folkkultur och dålig folkkultur. Detta var en 
parentes.

Jag skulle vilja ta upp en fråga som jag tycker 
är viktig. Det gäller förhållandet mellan bild och 
ord. Vi lever i en tid då bilden alltmer håller på att 
ta över det tryckta ordets funktion som förmed
lare av verklighet och information. Det här är en 
utveckling som inte enbart är på gott. För några 
år sedan reste jag i USA. Där pågick stora kam
panjer i storstäderna mot nyanalfabetismen som 
på sina håll uppgick till 15— 20°7o av befolkning
en. Så stor andel av befolkningen kunde inte me
ra läsa en normal tidningstext.

Bild är snabb och effektiv, den är lätt att min
nas och lätt att identifiera sig med. I bästa fall 
kompletterar bild och tryckt ord varandra. Men 
jag har en känsla av att bland barn och växande 
människor föreligger en klar obalans till bildens 
fördel och ordets nackdel. Ä ndå kan bild aldrig 
ersättas av ord. Det är språket, det tryckta ordet 
som är unikt som förmedlare av olika erfaren
heter och minnen. Genom språket lär vi oss att 
tänka. Språket är förutsättningen för tanke och 
analys, för att vi kan förstå vår egen historia osv.

Jag är rädd för att det börjar finnas en ny 
generation av människor som är väldigt starkt 
bildpräglad. Man talar om det postmoderna 
medvetandet och att människor har förlorat sin
net för historia och analys. Allt börjar bli mer 
fragmenterat och utbytbart. Jag tror att detta har 
a tt göra med denna utveckling, åtminstone delvis.

Så kommer jag in på de praktiska indikationer
na av vad jag säger. Vi firar i Finland i år bokens 
500-årsjubileum. Jag frågar: Vad kan vi i Nordis
ka rådet göra för att stärka bokens ställning? Hur

kan vi göra boken lätt tillgänglig? H ur kan vi göra 
boken billigare, för att uttrycka det enkelt? Jag 
vet att det i olika nordiska länder finns olika ex
periment och olika erfarenheter, som vi kunde 
samla till gemensamma aktioner. I Sverige har 
man subventionerat boken genom att skapa bil
liga bokserier, t. ex. En bok för alla. Ett sätt skul
le vara att slopa omsättningsskatten på skönlitte
ratur och på god litteratur över huvud taget. Jag 
tror att det vore väsentligt att vi i Norden kan föra 
en kulturpolitik som stärker bokens ställning, gör 
boken lätt tillgänglig och möjlig för alla att nå.

Kjeld Rahbæk Møller: Hr. præsident! Jeg har 
lyttet opm æ rksom t til debatten, og jeg har hørt 
meget om folkelige bevægelser, om almen kultur, 
og det er godt, for de folkelige bevægelser er 
nerven i det nordiske samarbejde.

Vi har næsten intet hørt om forskningsdelen af 
handlingsplanen, og det er skidt. Under general
debatten blev truslen fra EF nævnt gang på gang, 
den udfordring, som det nordiske samarbejde 
udsættes for i disse år; og det er jo især på forsk
ningsområdet, at udfordringen sker. Der er lige 
vedtaget et 4-årigt forskningsprogram i EF, som, 
når det drejer sig om den danske andel, andrager 
ca. 1 mia. kr.

Jeg ved godt, at det er urealistisk, at vi her i 
Norden åbner pengekasser a f  denne størrelse, a f 
dette omfang. Det skal vi heller ikke, med forsk
ningsandelens meget beskedne, men også meget 
pragmatiske forslag om fællesnordisk forskerud
dannelse, om styrkelse af et forskernetværk, om 
fællesnordisk deltagelse i internationale pro
grammer, burde kunne gennemføres.

Det, jeg er bange for, er, at den manglende 
interesse for forskningsandelen a f  kulturhand
lingsplanen betyder, at forskningen simpelt hen 
klemmes ud. Vi ved jo, at budgettet ikke bliver de 
85 mio. k r., det bliver kun 35 mio., og hvis det 
bliver resultatet, er det kun et bevis for, at Norden 
ikke har forstået de udfordringer, m an udsættes 
for i disse år.

Sedan diskussionen förklarats avslutad bifölls 
utskottets förslag om att lägga till kulturutskottet 
hänvisade delar av Nordiska ministerrådets be
rättelse C' 1 till handlingarna.

Härefter skedde votering medelst voteringsap
parat beträffande utskottets förslag till rekom
mendation.
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För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Claes Andersson, Lennart A n

dersson, M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, 
Margrete Auken, D orte Bennedsen, Jens Bilgrav- 
Nielsen, G unnar Björk, Ilkka-Christian Björk
lund, G ustav B jörkstrand, Eiöur Guönason, 
Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fager- 
holm, Kjell Magne Fredheim, Knud Glønborg, 
Lilli Gyldenkilde, Flemming Hansen, Ivar H an
sen, Søren Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa 
Hilpelä, Per O lof Håkansson, Siri Häggmark, 
Asa Solberg Iversen, Tytti Isohookana-Asun- 
maa, Olof Jansson, Elver Jonsson, Brit Jørgen
sen, Thea Knutzen, Sakari Knuuttila, Wiggo 
Komstedt, Inga Lantz, Jacob Lindenskov, Anna- 
Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Eeva-Liisa 
Moilanen, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nils
son, Mats Nyby, H ans Nyhage, Ó lafur G. Einars- 
son, Óli Þ. Guðbjartsson, Berit O scarsson, Saa- 
ra-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, Hans Pet
tersson, Kaj Poulsen, Reiulf Steen, Ingrid Sund
berg, Sten Svensson, Jan P. Syse, Peder 
Sønderby, Anders Talleraas, Bernhardt Tastesen, 
Eeva Turunen, Valgerður Sverrisdóttir, Ernst 
W roldsen, Lena Ohrsvik och Kåre Øvregard.

M ot rekom mendationen röstade Guðrún Hel
gadöttir och Kristen Poulsgaard.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Johan Buttedahl, Arne Gadd, 

Thor-Eirik Gulbrandsen, Hagen Hagensen, 
Margit Hansen-Krone, Riitta Järvisalo-Kanerva, 
Anker Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, Theo 
Koritzinsky, Preben Lange, Helge Adam Møller, 
Agnar Nielsen, Seppo Pelttari, Heikki Riihijärvi, 
Mirja Ryynänen, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, 
Arne Skauge, O tto Steenholdt, Sverrir Her- 
mannsson, H arald Synnes, Karin Söder och Ole 
Gabriel Ueland.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 61 röster m ot 2.

Framställning nr 1/1988/k om radio- och TV- 
samarbetet i Norden (A 794/k), D 1988/1/ 
1988/k: Meddelande om framställning nr 1/1988 
angående radio- och TV-samarbetet i Norden, 
D 1988/1/1986/k: Meddelande om framställning 
nr 1/1986 angående ökat radio- och TV-samarbe- 
te i Norden och E35: Fråga till Nordiska minis

terrådet angående radio- och TV-samarbetet i 
Norden1

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det måtte lägga meddelandena om framställning 
nr 1/1986 och 1/1988 till handlingarna i avvaktan 
på nya meddelanden till nästa ordinarie session.

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam
manhang.

Presidenten meddelte at ved Rådets 35. sesjon 
ble presidiet bemyndiget til, på forslag fra Kultur
utvalget, å avgi en fremstilling til Nordisk Minis
terråd om medlemsforslag A 794/k om radio- og 
TV-samarbeidet i Norden. Kulturutvalget avga 
sin betenkning nr. 2 den 12. mai 1987. I henhold 
til Helsingforsavtalens Artikkel 56, andre ledd 
avga presidiet den 13. mai 1987 en fremstilling til 
Nordisk Ministerråd.

Presidiet vil med henvisning til Helsingforsav
talens Artikkel 56, fjerde ledd hermed underrette 
Rådet om dette.

Presidenten: Her vil jeg gerne sige, at præsi
denten vil på udvalgets anmodning referere 
spørgsmål E 35 og derefter anm ode statsråd 
Halvard Bakke om at afgive sit svar. Derefter vil 
Kulturudvalgets talsm and få ordet i tilknytning til 
de to meldinger, Ministerrådet har afgivet om 
radio- och TV-samarbejdet i Norden, henholds
vis nr. 1/1988 og nr. 1/1986.

Det, jeg skal meddele på Kulturudvalgets 
vegne, er følgende (spørgsmål E35):

Vilken utformning avser ministerrådet slutligt 
ge programsamarbetet inom Tele-X-projektet, 
och när avser ministerrådet till Nordiska rådet 
avge förslag om perm anent användning av satellit 
för överföring av TV i Norden?

Statsråd Bakke: Hr. President! Nordisk Minis
terråd avgav i desember i fjor melding til Nordisk 
Råd om TV-samarbeidet. Etter dette tidspunkt 
har det ikke vært grunnlag for å gi noen ytter
ligere melding, verken om anvendelsen av Tele-X 
eller om et eventuelt perm anent nordisk satellitt- 
system.

Tele-X er en satellitt som er blitt til på svensk 
initiativ som ledd i et bilateralt svensk-norsk og 
svensk-finsk industrisam arbeid. Finland deltar 
som observatør i eierorganisasjonen. Tele-X- 
samarbeidet er regulert av egne bilaterale trak ta
ter mellom henholdvis Sverige og Norge og Sve-

\ 2 - 1 7-336 Nordiska radet 1 Frågan tryckt s. 31)47.



354 Torsdagenden lO m ars 1988kl. 18.30—21.35

rige og Finland.
Satellittens TV-kapasitet skal anvendes etter at 

de nordiske sam arbeidsorganer er hørt, heter det 
i traktatene. Dette er bakgrunnen for Nordisk 
Råds og Ministerrådets drøftelser av anvendel
sen.

I november 1985 ble det gjort vedtak om an
vendelsen av de to TV-kanalene man den gang 
mente satellitten kunne sende. Vedtaket innebæ 
rer redigert sending av et utvalg av de nordiske 
lands nasjonale TV-programmer. Danmark del
tok ikke i vedtaket, og senere trakk også Island 
seg ut, siden Tele-X-sendingene ikke vil nå fram 
til Island.

Vedtaket ble sett som et første steg i et nordisk 
programsamarbeid. Utsagnene om dette er imid
lertid ikke forpliktende.

M inisterrådet har kunnet konstatere et behov 
for å revurdere tokanal-vedtaket, og det har vært 
arbeidet med et firekanal- så vel som et trekanal- 
alternativ.

Som kjent m åtte man i juni i fjor konstatere at 
det ikke fantes grunnlag for å etablere et fireka- 
nal-alternativ gjennom ombygging av satellitten.

Siden i fjor høst har det så løpende vært arbei
det med spørsmålet om å gå over til å sende i tre 
kanaler, vurdert i sammenheng med spørsmålet 
om et perm anent system. M inisterrådets håp var 
å kunne ta stilling til spørsmålet innen rådets 36. 
sesjon. Imidlertid har det hittil ikke væ rt mulig å 
komme fram til et nytt vedtak på dette grunnlag.

M inisterrådet har i dag drøftet spørsmålet om 
det videre samarbeid om anvendelsen av TV-ka- 
pasiteten i Tele-X. M inisterrådet vi! innen 10. mai 
i år ta opp spørsmålet om anvendelsen av Tele-X 
og en eventuell etablering av et permanent nor
disk radio- og fjernsynssamarbeid via satellitt til 
endelig behandling.

Talleraas: Hr. president! Historien om Tele-X 
er i ferd med å bli nok et eksempel på et hand
lingslammet nordisk samarbeid. Spørsmålet er 
nå om satellitten havarerer før den er tatt i bruk.

Med grunnlag i Ministerrådets svar her nå, må 
det sies at dette spørsmålet blir mer og mer pres
serende. Ministerrådet sier mye om fortiden, men 
ingenting om framtiden.

Fra tidligere er det kjent at M inisterrådet ikke 
m aktet å enes om å gjennom føre et firekanalsal- 
ternativ for Tele-X, som var et meget aktuelt 
spørsmål ved forrige sesjon i Nordisk Råd.

Senere har Kulturutvalget stilt seg positivt til at

M inisterrådet fortsetter arbeidet med å berede 
grunnen for et samarbeidsalternatv med direkte
sendte programmer over tre kanaler over Tele-X. 
Bakgrunnen for denne diskusjonen er at det fore
ligger et gyldig vedtak fra 1985 om en treårig 
forsøksvirksomhet med to redigerte nordiske ka
naler ved bruk av Tele-X-satellitten.

Det er alminnelig akseptert at dette alternativet 
har tiden løpt fra. Derfor er det nødvendig å søke 
etter nye løsninger og nye alternativer — alterna
tiver som er fremtidsrettede og aktuelle, og det er 
positivt at også M inisterrådet nå omsider innser 
dette.

På bakgrunn av Ministerrådets svar kan en 
trekke følgende konklusjon: Tiden går, Tele-X 
står!

Dette understreker igjen den meget skarpe 
kontrast som her eksisterer mellom en teknologi i 
rivende utvikling på den ene side og et Minis
terråd som mangler vilje til beslutning og utvik
ling av standpunkt på den annen side.

På Kulturutvalgets vegne vil jeg understreke 
hvor viktig vi mener det er at det hurtig kan ska
pes klarhet i hvordan utformingen av det nordis
ke radio- og TV-samarbeidet skal bli, ikke bare 
under den treårige forsøksperioden, men også i 
tiden etterpå. Dette er ikke minst viktig for dem 
som skal anvende kommunikasjonsdelen av satel
litten, og for dem som eventuelt ønsker å montere 
antennem ottak.

Den usikre situasjonen innenfor TV-samarbei
det truer med å svekke ytterligere de nordiske 
lands evne og beredskap til å møte de kultur
politiske utfordringer på medieområdet. Det er 
derfor svært nødvendig at det i dagens debatt kan 
bli klarlagt om det finnes enighet om hvordan 
TV-samarbeidet skal utformes i den vedtatte for
søksperioden.

Kulturutvalget etterlyser en prinsippenighet 
om etableringen av et permanent radio- og TV- 
samarbeid via satellitt. Et ministerrådsforslag om 
permanent samarbeid bør så fort som mulig avgis 
til Nordisk Råd. Kulturutvalget er for sin del rede 
til å behandle et slikt forslag meget hurtig.

Utvalget har merket seg at regjeringene i Fin
land, Norge og Sverige er gjort oppmerksom på et 
tilbud som gir mulighet til på meget kort varsel å 
etablere et operativt system.

Tilbudet innebærer at en for nordisk bruk 
skulle kunne anskaffe to allerede bygde satellit
ter. Dermed ville perm anent bruk av satellitt for 
overføring av TV i Norden kunne etableres allere-
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de i slutten av år 1990. Dette alternativ gir også 
mulighet til å få i stand overføring til Island og 
Færøyene, noe som er meget viktig.

I denne forbindelse vil jeg ikke unnlate å peke 
på at de grunnleggende kulturpolitiske m ålset
tingene for sam arbeidet først kan oppfylles når 
Island og Danmark deltar i utvekslingen. Derfor 
gjentar jeg enda en gang utvalgets tidligere øns
ker om dansk medvirkning i samarbeidet.

Radio- og TV-samarbeidet i Norden er også 
kulturpolitisk motivert. Derfor har Kulturutval
get ved flere anledninger understreket betydning
en av at det i Norden biir stimulert til økt pro
gram samarbeid. Hensikten med dette må være å 
bidra til at det kan skapes et attraktivt program 
tilbud.

I andre sammenhenger har Kulturutvalget 
fram ført detaljerte synspunkter på programsam
arbeidet. Jeg går ikke nærm ere inn på det nå.

Det viktigste spørsmålet i dag er om regjeringe
ne har evne og ikke minst vilje til i praksis å sette i 
verk et TV-samarbeid som det i Nordisk Råd har 
vært snakket om  i mer enn 10 år. Svaret fra stats
råd Bakke gav ikke stor grunn til optimisme. Rea
liteten i det var enda en utsettelse, denne gang til 
10. mai i år.

Jeg tror jeg på vegne av et fullstendig samlet 
kulturutvalg kan si at vi ber om en bekreftelse nå 
på at viljen til å fatte et positivt vedtak er til stede 
hos regjeringene. Så får vi heller se om evnen er 
der senere hen. Etter som tiden har gått uten 
positive beslutninger, er det mange av oss som har 
begynt å tvile på det.

Elsi Hetemåki-Olander: Herr president! TV- 
samarbetet år ett av de sorgligaste kapitlen i det 
nordiska sam arbetet. Jag har nu följt denna 
”evergreen” i ungefår 15 år, talat och skrivit mig 
varm, för att inte säga het, för dess betydelse för 
den nordiska kulturbilden, den nordiska gemen
skapen och språkförståelsen och varför inte ock
så för industriellt sam arbete. Jag är fullt med
veten om de snabba förändringar inom kom m u
nikationsområdet som gör sig gällande i dag. 
Bl. a. det gör avgörandena svåra. Men ändå.

Jag citerar presidiet:
” Det nordiska sam arbetet har haft och har si

na följetonger. En verklig långkörare är TV-sam
arbetet. NORDSAT-planen, som kollapsade efter 
10 års förarbete, måste i dag ses som en enaståen
de, men försumpad chans. Det industripolitiska 
Tele-X-projektet, som skulle bli en räddnings-

planka för det nordiska TV-samarbetet har blivit 
en uppvisning i vankelmod, där alla medageran- 
de måste ta sin del av ansvaret” . Alla vi också 
förstås.

På basen av en framställning från rådets sida 
1986 beslöt ministerrådet om ett sam arbete inom 
ramen för Tele-X med sändningar över två kana
ler under en försöksperiod av tre år, det vet vi ju. 
På förslag av kulturutskottet gjorde Nordiska rå
dets presidium i maj 1987 en framställning till 
ministerrådet om en sådan förändrad inriktning 
av Tele-X-projektet att sändningar av program 
från de nordiska länderna över fyra kanaler skul
le bli möjliga. Kort därefter måste ministerrådet 
konstatera att man ej kunde enas om en sådan 
ombyggand av satelliten. Efter ingripande från 
presidiet har de nordiska statsm inistrarna ut
tryckt intresse för ett trekanals-alternativ. Sam
tidigt bygger m an ut möjligheterna att bilateralt 
se grannländernas TV-program. Detta arbete är 
t. ex. i Finland i gång. Alltid är det någonting. Jag 
hade faktiskt väntat att sista kapitlet i Tele-X- 
frågan hade skrivits här i Oslo vid detta plenum 
på ett för det nordiska samarbetet och dess tro
värdighet acceptabelt sätt, det kunde man tyvärr 
inte göra.

Det som jag i dag är mest rädd för är trovärdig- 
heten ivårt arbete. D ärför har jag sagt: ” bättre en 
vacker gravsten än dåligt leverne” .

Med det har jag inte velat begrava Tele-X-frå- 
gan, som någon har sagt. Jag nar velat få den 
färdig. Jag hade så hjärtans gärna velat skriva det 
första kapitlet i historien om det perm anenta nor
diska TV-samarbetet vid det här mötet. Jag kan 
gärna vänta till den tionde juni på nästa beslut. 
Hoppas trovärdigheten i Nordiska rådets arbete 
tål det.

I brist på tid vill jag endast peka på Nordiska 
rådets kulturutskotts betänkande över meddelan
dena och inte läsa upp det. Det är bra skrivet. 
Utskottet har varit enigt och vi har gjort det fär
digt med hjälp av vår duktiga ordförande och 
sekreterare. Läs igenom det! Jag hoppas det tas i 
beaktande då man senare behandlar frågan.

Ändring i medlemslistan
Det anmäldes, att M arjatta  Väänänen återtagit 

sin plats i rådet och att Eeva-Liisa Moilanen läm 
nat sessionen.

Rådet beslöt alt ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.



356 Torsdagenden lO m ars 1988 kl. 18.30—21.35

Björkstrand: Herr president! Jag har vid upp
repade tillfällen hört ledamoten Elsi Hetemäki- 
Olander tala varmt för Tele-X-projektet och där
för var det med mycket stor förvåning jag notera
de i går att hon på Finlands vägnar dödförklarade 
hela projektet i alla de nordiska ländernas mass
media. Nu förklarar hon här att det inte var hen
nes egentliga avsikt, men den som har läst tid
ningar i dag från hela Norden har kunnat kon
statera att m an i Norden har uppfattat det så att 
Finlands regering har tagit avstånd från Tele-X- 
planerna. Hur uttalanden av det slaget som Elsi 
Hetemäki-Olander gav i går kan befrämja till
komsten av Tele-X kan jag verkligen inte förstå.

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Jag 
kan inte hjälpa hur massmedia har tolkat mina 
ord. Det norska folket, som har lyssnat på mig i 
radio och sett mig i TV har förstått, men finsk 
press har velat förstå mig fel. Jag har inte talat på 
regeringens vägnar och inte heller på delegatio
nens vägnar. Jag har uttryckt min innerliga öns
kan om att förslaget skulle bli färdigt. Om man 
inte kan göra arbetet färdigt skall man ärligt säga, 
att det inte blir det. Om m an har möjlighet skall 
man fortsätta. Det har jag velat hela tiden. Tiden 
är dock knapp.

Björkstrand: Herr president! Faktum kvarstår 
att man i nordiska massmedia — både TV och 
tidningar — har uppfattat Elsi Hetemäki-Olan- 
ders uttalande på det sättet att Finland frånsäger 
sig samarbetet i TV-frågan. Det är alltså inte så, 
det kan vi se av ministerrådets svar i dag, och jag 
hoppas bara att den här upplysningen också når 
Norden i lika hög utsträckning.

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Där
för har jag velat uttrycka mig så klart jag har 
kunnat.

Björk: Herr president! Av meddelandena från 
utskottet fram går att ministerrådet har prövat 
förslaget om en ombyggnad av Tele-X-satelliten 
för att möjliggöra sändning i fyra kanaler men att 
enighet om detta inte har nåtts inom ministerrå
det. Statsm inistrarna i Finland, Norge och Sve
rige har därefter visat intresse för användningen 
av tre kanaler.

Det är alltså inte längre möjligt att nå enighet 
om fyrkanalsalterantivet. D ärför bör man nu en
ligt min mening inrikta sig på ett system, där

Tele-X med tre kanaler är ett första steg i ett 
heltäckande långsiktigt satellitsystem.

1 ett sådant system måste enligt min mening 
ytterligare satelliter ingå för att få ett permanent 
system för överföring av TV i Norden. Ett sådant 
system skulle kunna bli operativt i slutet av år 
1990. Det skulle i inledningen om fatta tre TV- 
kanaler för att därefter öka till sex—åtta, dvs. 
med kanaler för data- och videotjänster. Reklam 
bör kunna införas i Tele-X-systemet för att få ett 
ekonomiskt bärkraftigt projekt.

Jag vill också betona kulturutskottets uttalan
den om att de grundläggande kulturpolitiska 
m ålsättningarna för samarbetet kan uppfyllas 
först när Island och Danmark deltar i utbytet.

Det är också angeläget att vi får fram resurser 
så att vi kan erbjuda ett attraktivt program utbud. 
Ett systematiskt samarbete kring produktionen 
av program bör inledas oberoende av hur det 
fram tida samarbetet utformas. Det är beklagligt 
att regeringarnas arbete på att få fram en rapport 
till ministerrådet i tid har kollapsat.

När det gäller val av efterföljare till Tele-X är 
jag besviken över att man inte kan finna något 
europeiskt alternativ. Såsom goda medlemmar av 
ESA, European Space Agency, borde man i förs
ta hand ha försökt få fram europeiska alternativ.

Om en överenskommelse träffas om ett perm a
nent TV-samarbete grundat på trekanalsalterna- 
tivet i Tele-X och därefter användning av t. ex. 
RCA-satelliten, har frågan om ett nordiskt TV- 
samarbete förts i ham n. Det skulle då ske enligt 
de mediepolitiska motiv som formulerades för tio 
år sedan av Nordsat-utredningen. I så fall skulle 
en stor nordisk symbolfråga få sin lösning. Skulle 
ingen överenskommelse '.räffas, innebär det att 
andra kommersiella företag och deras utbud ges 
fritt spelrum. Det vore ett misslyckande för nor
diskt samarbete.

Det förslag som ministerrådet nu har presente
rat såsom svar till Anders Talleraas innebär ty
värr en fortsatt förhalning av beslutet.

Med anledning av den debatt som har föregått 
mitt inlägg vill jag säga att det var med en viss 
förvåning som vi, åtm instone i svenska massme
dia, kunde läsa Elsi Hetemäki-Olanders uttalan
de om en gravsten för Tele-X. Vi vet ju att hon 
tillsammans med den konservativa gruppen i fjol 
lade fram förslag om att utreda fyrkanalsalterna- 
tivet. Detta har medfört mycket extra arbete och 
stora kostnader. Samtidigt har hon varit ledamot 
av presidiet, som har kämpat för denna fråga,
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och dessutom av kulturutskottet.
Ä rade rådsledamöter! Denna fråga har nu ut

retts i tio år. Datum för satellitens uppskjutande 
är fastställt till maj 1989.1 dag är det den 10 mars
1988. Vi måste se till a tt ministerrådet får fram ett 
förslag snarast. Det måste till ett beslut. Det bör 
självfallet fattas, innan Tele-X-satelliten uppe i 
nosen på den europeiska Ariane-raketen går upp i 
rymden. Det brådskar.

Minister Taxell: Herr president! Låt mig från 
denna talarstol inför Nordiska rådets session här i 
Oslo slå fast att Finlands regering förhåller sig 
positiv till ett nordiskt TV-samarbete. Vid en 
presskonferens som ministerrådet höll efter sitt 
möte i dag på förmiddagen sade jag att jag inte 
har kommit hit till Oslo som begravningsentre
prenör utan som byggnadsentreprenör för att 
bygga en grund vidare för nordiskt TV-samarbe- 
te.

Finland och Finlands regering har 1985 gått 
med på att delta i en treårig försöksperiod ut
gående från två-kanalsalternativet när det gäller 
Tele-X. Det beslutet har Finlands regering inte 
frångått utan det håller vi fast vid.

Emellertid är det en relativt realistisk bedöm 
ning att förutsättningarna för två-kanalsalterna
tivet i dag är helt andra än de var när vårt beslut 
fattades. Mot den bakgrunden är det klokt att 
tre-kanalsalternativet, med de tekniska risker det 
innebär, blir utsatt för prövning.

Jag tror att vi över huvud taget borde komma 
ihåg i den här frågan att vi samtidigt diskuterar 
två olika saker som vi har litet svårt att dissikera. 
Det ena är TV-samarbetet i Norden. Det är det 
som är det kulturpolitiskt viktiga. Det är det som 
är symbolen; det är det som Nordiska rådet i 
10— 15 år har arbetat för. Det andra är frågan om 
den nordiska satellit som byggs i dag och för 
vilken det finns uppskjutningstid reserverad i maj
1989.

Men när det gäller framtiden finns det själv
fallet anledning att granska frågan om TV-sam
arbetet framför allt just som sådant. M inisterrå
det kan självfallet klandras för att vi inte lagt 
fram något förslag till denna session. Detta klan
der riktas också, med skäl, mot mig.

Men jag tror i alla fall att det är ett klokt beslut 
vi fattade i dag och att det är bra att vi gjorde 
denna utredning. Jag hoppas att vi alla skall vara 
klokare den 10 maj och jag hoppas att vi framför 
allt skall vara klokare i maj 1989, då jag hoppas

att det är satelliten som skjuts upp och inte pro
jektet!

Steen: Hr. president! Hvis det var frustrasjon 
Elsi Hetemäki-Olander ønsket å gi uttrykk for 
med de ytringer hun kom med, og som fikk bred 
dekning i nordisk presse, m å jeg understreke at 
jeg skjønner henne meget godt. Og jeg skjønner 
veldig godt den frustrasjon som mange, særlig av 
de som har deltatt i mange år i debatten om det 
nordiske TV-samarbeid, nå føler. Jeg føler den 
selv. Jeg føler den såpass sterkt at jeg hadde tenkt 
å melde meg ut av denne debatten, idet jeg anså 
10 års deltakelse som en passelig avtjening av 
denne verneplikt.

Når jeg bad om ordet igjen, var det fordi det slo 
meg at vi alltid starter debattene om det nordiske 
TV-samarbeidet med å erklære at vi her står over
for en meget stor kulturpolitisk utfordring — og 
så går vi øyeblikkelig over til å diskutere kommu
nikasjonsteknologi. Bare sjelden hører man yt
ringer som går ut på å beskrive hva denne store 
kulturpolitiske utfordring består i. Og enda sjeld
nere hører man ytringer om hvordan denne store 
kulturpolitiske utfordringen skal besvares. 1 ste
det fører vi diskusjonen først om N ordsat og der
etter om Tele-X og om andre tekniske begreper 
og fenomener som jeg er redd for stort sett går 
over hodene på allmennheten, og som vil bli en 
debatt som i veldig stor utstrekning er en teknisk 
og teknologisk debatt.

Men er det virkelig slik at det er de teknologiske 
formidlingsmuligheter som mangler når vi skal 
møte denne kulturpolitiske utfordring som vi her 
står overfor? Selvfølgelig er det ikke det. Det er et 
utall av kommunikasjonsteknologiske formid
lingsmuligheter, hvis vi har program å formidle. 
Jeg vil derfor gjenta noe jeg tror jeg har sagt 
mange ganger i debatten i Nordisk Råd, at den 
største utfordringen møter oss i utformingen av 
nordiske program, av program som har tilstrek
kelig høy kvalitet og profesjonell utforming til å 
møte den utfordring som konkurransen på pro
gramsiden representerer fra de store land og fra 
de store språksam funn i verden. Hvis vi skal pre
sentere seerverdige alternativer til Dynastiet, til 
Dallas, til M aktkam p på Falcon Crest, og hva de 
nå heter, alle de seriene som tilbys oss, vil det 
koste penger. Og det vil kreve en kulturinnsats, og 
det vil kreve en sam ordnet kunstnerisk innsats 
fram for alt, som jeg synes vi nå burde begynne å 
konsentrere mer av vår oppmerksomhet omkring
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enn den meget langvarige, nesten endeløse debat
ten som vi har ført om kommunikasjonsteknolo
gi-

Hva om vi heller tok opp den utfordring å lage 
en programredaksjon som kunne ha til konkret 
oppgave å spre i våre respektive lands fjernsyns
kanaler — der er allerede mange av dem — mer 
av nyheter fra de nordiske land på de respektive 
lands fjernsynsskjermer, mer av reportasjer om 
de livsforhold og levevilkår og politiske forhold 
og den kultursituasjon som eksisterer i de ulike 
nordiske land, framfor denne fortsatte frustre
rende debatt om kommunikasjonsteknologi?

Hva om vi tok imot den store utfordringen som 
omstøpning til fjernsynsprogram av de litterære 
klassikere, som vi har så mange av i de nordiske 
land, vil representere, og satser det det virkelig vil 
koste satse for å få det om støpt til fjernsynspro
gram og formidlet på det utall av fjernsynskana
ler som allerede eksisterer i alle våre nordiske 
land?

Det er det som etter min mening representerer 
den kulturpolitiske utfordring, og jeg skulle øns
ke at vi i større utstrekning nå kunne konsentrere 
oss om den fram for å føre en meget komplisert 
debatt om en komplisert komm unikasjonstekno
logi som de fleste av oss ikke har teknologiske 
forutsetninger for å skjønne særlig mye av.

Vi hår nettopp i Norge hatt anledning til å se 
den store danske klassikeren og arbeiderdikteren 
Martin Andersen Nexøs ” Pelle Erobreren” på 
film. Vi har tidligere hatt gleden av å se Strind
berg i norsk fjernsyn. Jeg er ganske overbevist om 
at hvis vi lagde en nordisk serie, med utgangs
punkt i nordiske klassikere, og virkelig satset på 
det, ville vi møte den kulturpolitiske utfordring vi 
står overfor langt mer effektivt og i løpet av korte
re tid — kanskje ikke rimeligere, men mer effek
tivt og bedre og mer slagkraftig enn ved fortsatte 
diskusjoner her i Nordisk Råd om et eventuelt 
samarbeid om kommunikasjonsteknologien.

Ingrid Sundberg: Herr president! Det medde
lande från ministerrådet som överlämnades den 
10 december förra året gav två besked:

1. Beslutet om två redigerade kanaler står fast.
2. Ministerrådet hade inlett arbete med att ut

reda de tekniska, ekonomiska och programmäs
siga förutsättningarna för en användning av tre 
direktsända kanaler.

Denna utredning är nu färdig. Ansvariga mi
nistrar har sam m anträtt, senast i dag. Resultatet

är förödande. Det är nämligen inte sagt någon
ting om orsaken till att ett besked inte kunde 
komma fram i dag.

Vi har i Sverige, liksom säkert i övriga nordiska 
länder, en etisk debatt om eutanasi och en etisk 
debatt om livsuppehållande verksamhet. Frågan 
är — och den är alltmer m arkant efter det jag 
lyssnat till Reiulf Steen — om det nordiska TV- 
samarbetet via satellit har någon framtid och nå
gon livskraft.

Nordsatprojektet sköts i sank — kanske från 
svensk sida på grund av en förhoppning om att 
Sveriges radios monopol skulle vara tillfyllest. Te
le-X blev en räddningsplanka. Danmark kom in i 
EG och tittade inte längre norrut. Ariane-raketen 
havererade, och undersökningar visade — det 
har inte nämnts i dag — att två redigerade kana
ler skulle få högst 2%  tittare. Det blir dyrt. Runt 
om i Europa ökar TV-sändningarna också in över 
Norden.

Vad är det som får oss att fortsätta ett livsuppe
hållande arbete för att vi skall kunna se varandras 
TV-program? Det är inte i första hand att vi tror 
oss få tillgång till bättre program.

Det är den för hela den nordiska verksamheten 
grundläggande uppfattningen att vi har en ge
mensam kultur och att vi har ett kulturpolitiskt 
ansvar för att göra varandra delaktiga av det i alla 
länder viktigaste mediet — TV.

Vi som bor så att vi kan följa ett grannlands 
TV-produktion vet vad detta betyder för språk
förståelsen, den kanske viktigaste faktorn i det 
nordiska arbetet.

Nu föreligger utarbetade förslag från minister
rådets arbetsgrupp, ett PM om  användning av tre 
TV-transpondrar i Tele-X-satelliten och ett PM 
om permanent användning av satellit för TV- 
överföring i Norden. Dessa förslag skulle utom 
ordentligt väl kunna ligga till grund för ett realise
rande. Nordiska telesatellitkonsortiet har upp
märksamm at regeringarna på möjligheten att på 
kort tid överta två redan byggda amerikanska 
satelliter från RCA. Tillsammans skulle de kunna 
bilda ett effektivt operativt system.

Men det brådskar. För att de skall kunna leve
reras i början av 1990 måste kontrakt med satel
litleverantören ha ingåtts före den 1 juli i år.

Har inte ministerrådet fattat vilken guldkula 
det har i sin hand att rulla igång? Vad är orsaken 
till tveksamheten? Tala om varför man i dag inte 
kunnat komma överens! Är det finländarnas 
krav på reklam som del av finansieringen? Är det
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Finlands och Sveriges i varje land gjorda utbygg
nad för att vi skall kunna se varandras TV-kana- 
ler? H ar detta då skjutit övrigt samarbete i sank?

Ä r det finansieringen? Vi har låst att Bengt 
G öranssons statssekreterare i Sverige har sagt att 
ett realiserande av det här projektet skulle kräva 
att man höjde den svenska TV-licensen med 60 
kronor. Det är inte lätt att göra det i Sverige i dag. 
Är det där svårigheten ligger?

Ett stort antal kulturm inistrar från fem länder 
har i mer än 150 månader diskuterat TV-sam- 
arbete över satellit. Nu tror tre kulturm inistrar att 
de på två m ånader skall lyckas — eller tror de inte 
det? Ett perpetuum immobile uppever vi i dag. 
Ser kulturm inistrarna slutet på det? En viss ljus
ning tycker jag vi upplevde när vi hörde talesm an
nen för ministerrådet här.

Ge oss i alla händelser en korrekt uppfattning 
om vilken inriktningen och färdriktningen skall 
vara! Både satelliterna och Nordiska rådets valda 
medlemmar väntar på sådana uppgifter.

Hagen Hagensen: Præsident! Det er fem år 
siden, jeg var medlem af Nordisk Råd, indtil i fjor 
efterår. 1 den periode jeg sad der, drøftede man 
Nordsat, og man drøftede Tele-X, og det gør man 
altså stadig.

Forholdet for Danmarks vedkommende har 
været kendt længe: Vi har tilkendegivet, at vi ikke 
deltager i selve udviklingen af Tele-X. men vi har 
også gjort det ganske klart, at vi på dette område 
-  som jo  er et kulturom råde, når der tales om. 
at vi skal udsende gennem TV og hvad vi skal 
have mulighed for at se -  særdeles gerne vil 
være med i et programsam arbejde inden for 
grænser, der må afstikkes. Det vil vi fortsat 
være, og vi vil derfor som observatører følge, 
hvad der sker i denne sag.

Jeg tror, der er grund til, at vi tilkendegiver 
dette klart her, for at vi ikke bagefter skal høre, 
at vi ikke har sagt, hvad vi står for. Det gjorde vi 
for år tilbage, og vi gør det nu igen. Vi vil gerne 
være med i kultursam virket på programområ
det, men føler, at vi ikke skal være med i, som vi 
tidligere har tilkendegivet det, udviklingen af 
selve det, der skal producere TV-programmer- 
ne.

Statsråd Bakke: President! Jeg kan i det alt 
vesentlige dele de vurderinger som Talleraas gav 
uttrykk for, og som også er kommet frem i ut
talelsen fra Kulturutskottet, både når det gjelder 
betydningen av å komme frem til et nordisk TV-

samarbeid og den skuffelse det vil være om man 
ikke lykkes i å nå frem til et slikt samarbeid.

Ingrid Sundberg spurte om hva som var årsa
ken til at man ikke har kommet frem til en be
slutning. Som kjent må m an, for å få til en be
slutning på nordisk basis, ha enighet mellom i 
dette tilfellet tre regjeringer, og det er enkelte av 
regjeringene som ikke til nå har funnet at grunn
laget er godt nok for å gi tilslutning til dette sam
arbeidet. Derfor er det nødvendig å arbeide vide
re med det. Men vi har satt en klar frist, og jeg er 
også enig i at man i løpet av disse to månedene må 
komme frem til en konklusjon. Enten må vi få 
dette samarbeidet på sporet og arbeide ut fra at vi 
skal nå frem til en perm anent løsning for TV- 
samarbeidet i Norden, eller også — og det håper 
jeg da ikke biir resultatet — får vi si at dette 
samarbeidet ikke har ført frem, og avslutte d røf
tingene om det. Men en konklusjon vil vi altså nå 
få i løpet av de nærmeste to måneder.

Sedan diskussionen förklarats avslutad bifölls 
utskottets förslag.

Presidentens anmälan lades till handlingarna.

A 775/k: M edlemsförslag om bevarandet av kul
turhistoriskt värdefulla miljöer samt kulturföre
mål och kulturminnesmärken i Norden

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte anta 
följande rekomendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi
nisterrådet

1. att medverka till utformningen av ett pro
gram för ökat samarbete inom kulturm innesvår
den i Norden och att delta i samordningen av 
nordiska insatser i syfte att bevara kulturhisto
riskt värdefulla miljöer, föremål och m innesm är
ken i Norden,

2. att aktivt verka för att de nordiska länderna 
i internationella sam arbetsorgan ger arbetet för 
att skydda världskulturarvet stor uppm ärksam 
het.

Härefter skedde votering medelst voteringsap
parat beträffande utskottets förslag till rekom
mendation.

För rekom mendationen röstade:
Claes Andersson, Lennart Andersson, Marga-
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reta A ndrén, Ylva Annerstedt, Jo Benkow, Jens 
Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Gustav Björk
strand, Eiður Guðnason, Mikko Elo, Lahja Ex- 
ner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell Magne Fred- 
heim, A rne Gadd, Knud Glønborg, Lilli Gylden
kilde, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, Ivar 
Hansen, Søren Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, 
Liisa Hilpelä, Per O lof Håkansson, Siri Hägg- 
m ark, Tytti Isohookana-Asunm aa, Asa Solberg 
Iversen, O lof Jansson, Elver Jonsson, Anker Jø r
gensen, Sakari Knuuttila, Inga Lantz, An- 
na-Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Helge 
Adam Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro 
Nilsson, Mats Nyby, Hans Nyhage, Ó lafur G. 
Einarsson, Óli f>. Guðbjartsson, Berit O scars
son, Saara-M aria Paakkinen, Seppo Pelttari, 
Kaj Poulsen, M iija Ryynänen, Kimmo Sasi, 
Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Peder Sønder
by, Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, M arjat
ta Väänänen, Lena Öhrsvik och Kåre Øvregård.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, Margrete Auken, Dorte Ben

nedsen, Ilkka-Christian Björklund, Johan Butte
dahl, Guðrún H elgadöttir, Thor-Eirik Gulbrand
sen, Margit Hansen-Krone, Riitta Järvisalo-Ka- 
nerva, Brit Jørgensen, Ragna Berget Jørgensen, 
Thea Knutzen, Wiggo Komstedt,Theo Koritzins- 
ky, Preben Lange, Jacob Lindenskov, Agnar 
Nielsen, Påll Pétursson, Hans Pettersson, Kristen 
Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, A sbjørn Sjøthun, 
A rne Skauge, Reiulf Steen, O tto Steenholdt, 
Sverrir Hermannsson, Harald Synnes, Jan P. Sy- 
se, Karin Söder, Anders Talleraas, Ole Gabriel 
Ueland, Valgerður Sverrisdóttir och Ernst 
Wroldsen.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 54 röster.

A 785/k: M edlemsförslag om ett nordiskt freds- 
politiskt utvecklingsprogram med anledning av 
det internationella fredsåret 1986

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det icke måtte företa sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

5
A 791/k: M edlemsförslag om  stöd till nordiska 
samarbetsorganisationer inom  folkbildningen  
och A 798/k: M edlemsförslag om stöd till tolk
service för folkrörelserna i de nordiska länderna

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett sam
manhang.

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska 
rådet icke m åtte företa sig något i anledning av de 
båda medlemsförslagen.

Utskottets förslag bifölls.

A 795/k: M edlemsförslag om  utredning av far- 
tygsbaserad opera- och konsertverksamhet m. m.

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det icke m åtte företa sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

A 796/k: M edlemsförslag om  ett nordiskt not
bibliotek

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det icke m åtte företa sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

A 800/k: M edlemsförslag om  en förbättrad nor
disk informationsverksamhet

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte an
moda rådets presidium

att i nära sam arbete med Nordiska ministerrå
det låta en från Nordiska rådet och ministerrådet 
fristående expert utföra en översyn av Nordiska 
rådets och ministerrådets inform ationsorganisa
tion, och att därefter utgående från de resultat 
översynen ger, fortsatt i nära samarbete med m i
nisterrådet, föreslå behövliga förändringar av in
formationsverksamheten och dess uppbyggnad 
som beaktar de krav som ställs på inform ations
arbetet i respktive land.
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Kjeld Rahbæk M øller (kulturutskottets tales
man): Hr. præsident! Forslaget om forbedret 
nordisk informationsvirksomhed er behandlet i 
Kulturudvalget, dels på baggrund af udtalelser 
fra Juridisk Udvalg om konstitutionelle og orga
nisatoriske forhold, dels synspunkter indhentet 
fra rådets nationale delegationer.

Forslaget går ud på, at der i hvert a f de nordis
ke lande skal findes en journalistisk medarbejder 
til inform ation om nordiske spørgsmål. Der pe
ges på, at nordboerne har for ringe kendskab til 
det nordiske samarbejdes resultater, muligheder 
og fremtidsproblemer, at der stadig inden for fle
re andre om råder etableres informationsvirk
somhed, at Nordisk Råds hidtidige informations
virksomhed er utilstrækkelig, at informations
indsats over for ungdommen og andre målgrup
per kræver professionalisme, at de ressourcer, der 
er til rådighed, er utilstrækkelige, at der i hvert 
land bør være en professionel heltidsansat jou r
nalist, der kan varetage nordisk informations
tjeneste, enten knyttet til det pågældende delega
tionssekretariat eller i anden organisatorisk ud
formning.

Der er næppe tvivl om behovet for en styrkelse 
af informationsindsatsen over for skoler, over for 
massemedier, over for den store almenhed. Kun 
derved kan m an imødekomme den kritik af in
formationen, som flere gange er kommet til ud
tryk.

Kulturudvalget har fundet det naturligt, at in
formationsvirksomheden på det nationale plan 
udvikles således, at der findes en informations
tjeneste med ansvar for information om såvel 
Nordisk Råds som Nordisk M inisterråds aktivite
ter. Udvalget finder dog ikke på grundlag a f det 
foreliggende materiale at kunne tage stilling til, 
hvorledes en forstærkning a f  rådets og minister
rådets informationsvirksomhed bedst gennemfø
res. Vi har fundet, at der er behov for en ekspert
indsats for at tilvejebringe et rimeligt grundlag for 
de nødvendige forandringer a f  inform ationsvirk
somheden og den fremtidige udvikling heraf.

Idet jeg henviser til udvalgsbetænkningen, skal 
jeg derfor på udvalgets vegne anbefale, at Nor
disk Råd vedtager henstillingen til rådets præsi
dium om at lade en fritstående ekspert gennemgå 
rådets og ministerrådets informationsorganisa
tion, således som vi har foreslået.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande

utskottets förslag.

För utskottets förslag röstade:
Claes Andersson, Lennart Andersson, Marga

reta Andrén, Ylva Annerstedt, Jo Benkow, Dorte 
Bennedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, 
Gustav B jörkstrand, Eidur Guönason, Mikko 
Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Arne 
Gadd, Knud Glønborg, Guðrún Flelgadóttir, 
Lilli Gyldenkilde, Hagen Hagensen, Flemming 
H ansen, Ivar Hansen, Søren Hansen, Elsi Hete- 
mäki-Olander, Liisa Hilpelä, Per O lof Håkans
son, Siri Häggmark, Tytti Isohookana-Asun- 
m aa, Åsa Solberg Iversen, O lof Jansson, Elver 
Jonsson, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Rag
na Berget Jørgensen, Thea Knutzen, Sakari 
Knuuttila, Inga Lantz, Grethe Lundblad, Helge 
Adam Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro 
Nilsson, Hans Nyhage, Ó lafur G. Einarsson, Óli 
f>. Guðbjartsson, Berit O scarsson, Saara-M aria 
Paakkinen, Påll Pétursson, Seppo Pelttari, Hans 
Pettersson, Kaj Poulsen, M irja Ryynänen, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Peder Sønderby, 
Anders Talleraas, Bernhardt Tastesen, Eeva Tu
runen, Valgerður Sverrisdóttir, Ernst Wrold- 
sen, Lena Öhrsvik och Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Svein Alsaker, Margrete Auken, Ilkka-Chris- 

tian Björklund, Johan Buttedahl, Kjell Magne 
Fredheim, Thor-Eirik Gulbrandsen, Margit 
Hansen-Krone, Riitta Järvisalo-Kanerva, Wiggo 
Komstedt, Theo Koritzinsky, Preben Lange, Ja
cob Lindenskov, Anna-Kaarina Louvo, Agnar 
Nielsen, Mats Nyby, Kristen Poulsgaard, Heikki 
Riihijärvi, Kimmo Sasi, Asbjørn Sjøthun, Arne 
Skauge, Reiulf Steen, Sten Svensson, Sverrir Her- 
mannsson, Harald Synnes, Jan P. Syse, Karin 
Söder, Ole Gabriel Ueland och M arjatta Väänä- 
nen.

Utskottets förslag hade sålunda antagits m ed  
59 röster.

A 801/k: M edlemsförslag om  det nordiska sam 
arbetet på vuxenutbildningsområdet

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte anta 
följande rekom mendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska mi-



362 Torsdagenden lO m ars 1988 kl. 18.30—21.35

nisterrådet att utgående från principen om livs
lång inlärning fortsatt bygga ut samarbetet inom 
vuxenutbildning och folkbildning i Norden, och 
att härvid särskilt uppm ärksam m a insatser för 
korttidsutbildade, utvecklingen av folkbildnings- 
organisationernas samarbete och satsningar på 
vuxenpedagogiskt forsknings- och utvecklingsar
bete i Norden.

Berit Oscarsson (kulturutskottets talesman): 
Herr president! Kulturutskottet föreslår att Nor
diska rådet rekom menderar Nordiska ministerrå
det att utgående från principen om livslång in
lärning fortsatt bygga ut samarbetet inom vuxen
utbildning och folkbildning i Norden, och att 
härvid särskilt uppm ärksam m a insatser för kort
tidsutbildade, utvecklingen av folkbildningsorga- 
nisationernas samarbete och satsningar på vux
enpedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbete 
i Norden.

Medlemsförslaget som nu behandlas har nära 
anknytning till den handlingsplan för kultursam 
arbetet som redan diskuterats och beslutats. I 
planen dras riktlinjer upp för utvecklingen av det 
nordiska samarbetet på utbildningens och forsk
ningens område.

En livslång inlärning är en viktig utgångspunkt 
i medlemsförslaget, och i handlingsplanen slås 
också fast att livslång inlärning skall vara det 
gemensamma nordiska utbildningspolitiska per
spektivet för hela utbildningsom rådet. Utskottet 
anser att man vid en utbyggnad av vuxenutbild
ningssamarbetet särskilt bör uppm ärksam m a 
den betydelse som vuxenutbildningen har för att 
höja den allmänna utbildningsnivån i samhället. 
En utbyggnad är också viktig för att öka jäm 
ställdheten i arbetslivet. Samarbetet bör bland 
annat bättre än för närvarande tillgodose de be
hov av vuxenutbildning som korttidsutbildade 
har. Detta är viktigt eftersom det finns ett starkt 
samband mellan den utbildning individen fått 
och den möjlighet som människorna har för att få 
en god ställning i arbetslivet och även i samhället i 
övrigt.

Utskottet anser också att det finns goda m öj
ligheter att utveckla samarbetet kring läromedel i 
invandrarundervisningen och därm ed dra nytta 
av de kunskaper och erfarenheter som finns på 
det nationella planet.

Universiteten och lärarutbildningsinstitutio- 
nerna i Norden bör kunna spela en viktig roll när 
ökade satsningar på vuxenpedagogisk forskning

genomförs. Utskottet vill särskilt betona att man i 
ett vuxenpedagogiskt utvecklingsarbete bör nytt
ja  de erfarenheter som folkbildningsorganisatio- 
nerna har genom sitt arbete med en pedagogik 
anpassad för vuxna.

I handlingsplanen för det nordiska kultursam 
arbetet uttalas också att hela fältet för det nordis
ka samarbetet inom folkbildning och vuxenut
bildning bör stärkas och att de samlade resurser
na i större grad ses i ett sam manhang. Lednings
gruppen för folkbildning och vuxenutbildning, 
Nordens folkliga akademi och stödordningen för 
folkbildningssamarbetet bör ges möjlighet att 
stödja förnyelsen och utvecklingen inom folk
bildningen och vuxenutbildningen i Norden. U t
skottet anser även att den roll och befogenhet som 
Ledningsgruppen för skolsamarbete har bör ses 
över.

Vid en utbyggnad av vuxenutbildningssamar
betet anser utskottet att ministerrådet bör företa 
en genomgång av uppgifterna för den lednings
grupp som finns på vuxenutbildningsområdet 
och att gruppens uppgifter vid behov preciseras i 
förhållande till andra organ. Stödet till folkbild
ningssamarbetet tas också upp i medlemsförsla
get. Utskottet anser att folkbildningsstödet bör 
byggas ut och i så stor utsträckning som möjligt 
komma verksamheten till del, men samtidigt får 
inte stödet vara så starkt uppbundet till vissa be
stäm da insatser. M ottagarna måste få flexibilitet 
i användningen av stödet.

Vid behandlingen av kulturhandlingsplanen 
har också utskottet uttalat att det nordiska folk
bildningsarbetet bör ses som en viktig del av sam
arbetet på det allmänkulturella om rådet. U tskot
tet anser också att stödet till folkbildningssam
arbetet bör utdelas av en nordisk grupp där de 
nordiska folkbildningsorganisationerna bör ha 
en stark representation och att en diskussion 
måste föras med folkbildningsorganisationerna.

Herr president! Jag yrkar bifall till kulturut
skottets betänkande.

Sedan diskussionen förklarats avslutad sked
de votering medelst voteringsapparat beträffan
de utskottets förslag till rekom mendation.

För rekommendationen röstade:
Svein Alsaker, Claes A ndersson, Lennart A n

dersson, M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Jo 
Benkow, Dorte Bennedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, 
Gustav B jörkstrand, Eiður Guðnason. Mikko
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Elo, Lahja Exner, A rne G add, Knud Glønborg, 
Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyldenkilde, Hagen 
Hagensen, Flemming H ansen, Søren Hansen, 
Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Per Olof 
Håkansson, Siri Häggmark, Tytti Isohookana- 
A sunm aa, Åsa Solberg Iversen, O lof Jansson, 
Elver Jonsson, Anker Jørgensen, Thea Knutzen, 
Sakari Knuuttila, Wiggo Komstedt, Inga Lantz, 
Anna-Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Kjeld 
Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, 
Hans Nyhage, Olafur G. E inarsson, Óli Þ. Guð- 
bjartsson, Berit Oscarsson, Saara-M aria Paakki- 
nen, Påll Pétursson, Seppo Pelttari, Hans Pet
tersson, Kaj Poulsen, M irja Ryynänen, Kimmo 
Sasi, O tto Steenholdt, Ingrid Sundberg, Sten 
Svensson, Peder Sønderby, Anders Talleraas, 
Bernhardt Tastesen. Eeva Turunen, Valgerður 
Sverrisdóttir, Ernst Wroldsen, LenaÖ hrsvik och 
Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Margrete Auken, G unnar Björk, Ilkka-Chris

tian Björklund, Johan Buttedahl, Karl-Gunnar 
Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, Thor-Eirik 
Gulbrandsen, Ivar Hansen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Riitta Järvisalo-Kanerva, Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Theo Koritzinsky, Pre
ben Lange, Jacob Lindenskov, Helge Adam Møl
ler, Agnar Nielsen, Kristen Poulsgaard, Heikki 
Riihijärvi, Asbjørn Sjøthun, Arne Skauge, Rei- 
ulf Steen, Sverrir Hermannsson, H arald Synnes, 
Jan P. Syse, Karin Söder, Ole Gabriel Ueland och 
M arjatta Väänänen.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 59 röster.

A 802/k: M edlemsförslag om  ett förstärkt nor
diskt samarbete i ungdomsfrågor

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte anta 
följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi
nisterrådet att fortsatt stärka förutsättningarna 
för det nordiska ungdomssamarbetet särskilt ge
nom att stöda ungdomsorganisationer och nya 
utbytesprogram för ungdom ar i Norden.

Saara-Maria Paakkinen (kulturutskottets ta 
lesman): Ä rade president! Kulturutskottet har

slutbehandlat ett medlemsförslag om ett för
stärkt nordiskt samarbete i ungdomsfrågor. I 
medlemsförslaget föreslås ett förstärkt utbyte av 
erfarenheter och inform ation om ungdomens be
hov och problem i de nordiska länderna och en 
förstärkning av stödet till ungdomsorganisatio
nernas nordiska samarbete.

Kulturutskottet om fattar medlemsforslagets 
syfte och understryker att man i tillägg till sats
ningar på ungdom sorganisationerna och deras 
sam arbete även bör beakta möjligheterna att ut
veckla andra stödordningar och samarbetspro- 
jekt på kultursektorn utgående från de krav ett 
ökat ungdomssamarbete i Norden ställer. U tskot
tet finner det angeläget att de folkrörelser som 
arbetar med barn och yngre ungdom starkare 
dras in i det nordiska sam arbetet och förutsätter 
att sam arbetet på om rådet barn och kultur ges 
stor uppm ärksam het under de kommande åren.

Vid behandlingen av medlemsförslaget har ut
skottet fäst stor uppm ärksam het vid den nordis
ka ungdomskommitténs betydelse för det nordis
ka ungdomssamarbetet även om inte alla ung
domsorganisationer är representerade i kommit
tén. Utskottet har noterat att ungdomskommit- 
tén aktivt önskar utveckla sin roll som katalysator 
mellan organisationerna och myndigheterna på 
nordiskt och nationellt plan för att kunna främja 
de centrala ungdomsfrågor som nämns i med
lemsförslaget.

På förslag av kulturutskottet har aktivitetsök
ningar under de senaste åren genomförts för det 
nordiska ungdomsstödet, och det regionala stö
det har byggts ut. U tskottet har noterat att det 
organisationsstod som beviljats tidigare har ut
gjort cirka en tredjedel av det totala anslaget men 
att det reella värdet har minskat eftersom antalet 
stödberättigade sam arbetsorganisationer har 
ökat. Utskottet anser det väsentligt, och det här 
vill jag kraftigt understryka att det nordiska ung
domsstödet kan upprätthållas på en tillfredsstäl
lande nivå även om antalet stödberättigade orga
nisationer ökar, och anser att stödordningen un
der kommande år bör tillföras ökade resurser för 
att möjliggöra en utbyggnad av det nordiska ung
domssamarbetet.

Utskottet har även i sam band med detta med
lemsförslag berört handlingsplanen för det nor
diska kultursam arbetet och har uttalat stor till
fredsställelse över handlingsprogramm et, i vilket 
bland annat förslaget om ett ökat utbyte av stu
denter i Norden genom programmet NORD-
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PLUS nämns. Programmet ger dock inte andra 
ungdom ar än sådana som söker utbildning i an
nat nordiskt land möjligheter att delta i ett u t
byte. Vid sidan av de åtgärder som föreslås i 
handlingsplanen anser utskottet därför att minis
terrådet även bör ta nya initiativ i syfte att för
bättra möjligheterna till annat ungdomsutbyte av 
mera allmän karaktär och för att ytterligare stär
ka den verksamhet som har etablerats genom 
NORDJOBB-projektet.

Utskottet anser också att utvecklingen mot ett 
aktivare ungdomsutbyte i Europa förutsätter att 
de nordiska länderna såväl internt inom Norden 
som i förhållande till andra länder i Europa stär
ker ungdomsarbetet. Vidare har m an noterat att 
den internationella kommitté som Nordiska rå
dets presidium har tillsatt bl. a. kommer att ta 
upp frågor som berör det nordiska kultursam
arbetet i ett internationellt perspektiv.

Vad gäller ungdomens resemöjligheter anser 
utskottet att ett förmånligt nordiskt ungdoms
resekort i enlighet med rekom mendation nr. 
43/1987/t bör bibehållas och att sänkta resekost
nader för ungdomar inom Norden skulle direkt 
stimulera till ett ökat ungdomsutbyte.

Ärade president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Lena Öhrsvik: Herr president! Som en av för
slagsställarna vill jag något utveckla bakgrunden 
till medlemsförslaget.

Även om ungdomens villkor i de nordiska län
derna av i dag är bättre än i de flesta andra länder 
finns särskilda ungdomsproblem. Andelen ar
betslösa är betydligt högre bland ungdom arna än 
genomsnittligt. Andelen bostadssökande är lika
så mycket större i ungdomsgrupperna än i andra 
åldersgrupper. Många ungdom ar lever, både i 
fråga om bostad och sysselsättning, med pro
visoriska lösningar och en ständig otrygghet.

Ungdomarnas problem på arbets- och bostads
m arknaderna är naturligtvis en följd av mer all
m änna brister, men ungdom arna har särskilda 
” handikapp” (t. ex. lägre utbildningsnivå och 
sämre ekonomiska förutsättningar) som gör att 
de drabbas proportionellt sett hårdare av dessa 
brister.

Detta gör att man måste vidta speciella åtgär
der.

Vuxensamhället har ett ansvar för att ta  emot 
ungdom arna så att de känner sig välkomna och 
nyttiga och ett ansvar att visa på att man med den

politiska demokratin som arbetsmetod verkligen 
kan lösa de problem som finns.

Det är av största vikt att skaffa sig en helhets
bild av ungdomarnas situation. Som ett bra 
exempel kan nämnas den svenska ungdomsmi
nisterns Ulf Lönnqvist särskilda berättelse till 
riksdagen om ungdom sfrågorna.

Frågorna berör flera sektorer av samhällslivet. 
Därför är det nödvändigt med detta helhetsper
spektiv.

Ur den samlade forskningen om drogmissbruk 
kan utläsas att det är av avgörande betydelse hur 
de unga tas emot vid inträdet i vuxenlivet. Brister 
i mottagandet ökar riskerna för missbruk och 
kriminalitet.

U ngdom arna själva kan bäst formulera pro
blemens art.

En ungdomspolitik måste gå ut på att man tar 
itu med det som ungdom arna uppfattar som sina 
problem med samhället, inte tvärtom. D ärför är 
ungdomarnas egna organisationer och aktiviteter 
nödvändiga för en dialog mellan generationerna.

Herr president! Jag är glad över utskottets po
sitiva behandling av medlemsförslaget om för
stärkt nordiskt sam arbete i de viktiga ungdoms
frågorna.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Claes Andersson, Lennart A n

dersson, M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Jo 
Benkow, Dorte Bennedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, 
Gustav B jörkstrand, Eiður Guðnason, Mikko 
Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, 
Knud Glønborg, Guðrún Helgadóttir, Lilli Gyl
denkilde, Hagen Hagensen, Flemming Hansen, 
Søren Hansen, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hil- 
pelä, Per O lof Håkansson, Siri Häggmark, Tytti 
Isohookana-Asunm aa, Åsa Solberg Iversen, 
O lof Jansson, Elver Jonsson, Anker Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Thea Knutzen, Sakari 
Knuuttila, Wiggo Komstedt, Inga Lantz, Anna- 
Kaarina Louvo, Helge Adam Møller, Kjeld Rah
bæk Møller, Barbro Nilsson, Mats Nyby, Hans 
Nyhage, Ó lafurG . Einarsson, Óli Þ. Guðbjarts- 
son, Berit Oscarsson, Saara-M aria Paakkinen, 
Pål! Pétursson, Seppo Pelttari, Hans Pettersson, 
Kaj Poulsen, Mirja Ryynänen, Kimmo Sasi, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, Pe-
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der Sønderby, Anders Talieraas, Bernhardt Tas
tesen, Eeva Turunen, Valgerður Sverrisdóttir, 
M arjatta Väänänen, Ernst W roldsen, Lena Öhrs- 
vik och Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Margrete Auken, Gunnar Björk, Ilkka-Chris- 

tian Björklund, Johan Buttedahl, Kjell Magne 
Fredheim, Arne Gadd, Thor-Eirik Gulbrandsen, 
Ivar Hansen, Margit Hansen-Krone, Riitta Järvi
salo-Kanerva, Brit Jørgensen, Theo Koritzinsky, 
Preben Lange, Jacob Lindenskov, Grethe Lund
blad, Agnar Nielsen, Kristen Poulsgaard, Heikki 
Riihijärvi, A sbjørn Sjøthun, Arne Skauge, Rei- 
ulf Steen, Sverrir Hermannsson, H arald Synnes, 
Jan P. Syse, Karin Söder och Ole Gabriel Ueland.

Rekomm endationen hade sålunda antagits 
m ed 61 röster.

A 805/k: M edlemsförslag om  samnordiska folk
högskolekurser för äldre

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det icke m åtte företa sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

12
A 810/k: M edlemsförslag om  inrättande av nor
diskt teknologipris

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte anta 
följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom menderar Nordiska mi
nisterrådet

att i anslutning till det nordiska teknologiåret 
1988 i syfte att främja nordiskt forsknings- och 
utvecklingssamarbete låta utdela ett särskilt nor
diskt pris, Nordiska rådets teknologipris.

Kjeld Rahbæk M øller (kulturutskottets tales
man): Hr. Præsident! Kulturudvalget har be
handlet forslaget om en nordisk teknologipris. 
Forslagstillerne forestiller sig en pris, der skal ud
deles til en person eller gruppe som anerkendelse 
for en betydningsfuld teknologisk indsats. Prisen 
foreslås første gang uddelt i forbindelse med Tek
nologiåret, og derefter hvert andet eller hvert tre

die år.
Som begrundelse fremføres bl. a ., at særligt de 

nordiske lande har anledning til på enhver måde 
at fremme den teknologiske udvikling og udvik
lingsvirksomhed, idet der ellers er risiko for at 
komme bagefter i den meget hurtige teknologiske 
udvikling, ligesom der peges på Nordens stærke 
traditioner, anerkendte position og høje uddan
nelsesniveau på teknologiom rådet, også i inter
national sammenhæng.

Forslaget har været sendt til udtalelse i rådets 
Kommunikationsudvalg, som er enig i, at man 
med en sådan pris kan fremhæve teknologiens 
betydning og derfor har anbefalet, at der uddeles 
en nordisk teknologipris, men alene som en en- 
gangforanstaltning i forbindelse med Teknologi
året 1988.

Kulturudvalget har flere gange diskuteret mu
lige nye nordiske priser, men vil dog lægge større 
vægt på en forhøjelse af de eksisterende priser: 
L itteraturprisen og Musikprisen. Udvalget er 
enigt med Kommunikationsudvalget i, at en per
m anent teknologipris ikke bør oprettes, men kan 
gå ind for en uddeling i år. Vi mener, at formerne 
for kandidatnominering og prisuddeling bør ud
redes a f  Nordisk M inisterråd i samarbejde med 
Nordisk Forskningspolitisk Råd og med Samar
bejdskomitéen for Teknologiåret.

I øvrigt skal jeg henvise til udvalgets betæ nk
ning og på udvalgets vegne henstille, at Nordisk 
Råd vedtager den rekom m andation, vi har fore
slået.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Claes Andersson, Lennart A n

dersson, M argareta A ndrén, Ylva Annerstedt, 
Jens Bilgrav-Nielsen, G unnar Björk, Gustav 
Björkstrand, Eiður G uönason, Mikko Elo, 
Lahja Exner, Karl-Gunnar Fagerholm, Kjell 
Magne Fredheim, Arne Gadd. Knud Glønborg, 
Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyldenkilde, Søren 
Hansen, Elsi Hetem äki-Olander, Liisa Helpelä, 
Per Olof Håkansson. Siri Häggmark. Tytti Iso- 
hookana-Asunm aa, Asa Solberg Iversen, Olof 
Jansson, Elver Jonsson, Anker Jørgensen, Rag
na Berget Jørgensen, Thea Knutzen, Sakari 
K nuuttila, Wiggo Kom stedt. Inga Lantz, Anna- 
Kaarina Louvo, Grethe Lundblad, Helge Adam
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Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson. 
Mats Nyby, Hans Nyhage. Ólafur G. Einars- 
son, Óli Þ. Guðbjartsson, Berit Oscarsson, Sa- 
ara-M aria Paakkinen. Påll Pétursson, Seppo 
Pelttari, Hans Pettersson, Kaj Poulsen, Mirja 
Ryynänen, Kimmo Sasi, Arne Skauge, Otto 
Steenholdt, Ingrid Sundberg, Sten Svensson, 
Peder Sønderby, Anders Talleraas, Bernhardt 
Tastesen, Eeva Turunen, Valgerður Sverrisdót- 
tir, M arjatta Väänänen, Ernst W roldsen, Lena 
Öhrsvik och Kåre Øvregard.

M ot rekommendationen röstade: Jo Benkow, 
Dorte Bennedsen, Flemming Hansen och Hagen 
Hansen.

Frånvarande var:
M argrete Auken, llkka-Christian Björklund, 

Johan Buttedahl, Thor-Eirik Gulbrandsen, Ivar 
Hansen, Margit Hansen-Krone, Riitta Järvisalo- 
Kanerva, Brit Jørgensen, Theo Koritzinsky, Pre
ben Lange, Jacob Lindenskov, Agnar Nielsen, 
Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, Asbjørn 
Sjøthun, Reiulf Steen, Sverrir H erm annsson, 
Harald Synnes, Jan P. Syse, Karin Söder, Ole 
Gabriel Ueland.

Rekommendationen hade sålunda antagits 
m ed 62 röster mot 4.

13
A 81 l /k :  Medlemsförslag om nordiskt kom m u
nalt skolsamarbete

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det i anledning av medlemsförslaget måtte anta 
följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska mi
nisterrådet att stärka det nordiska samarbetet på 
skolområdet genom att i högre grad indra kom
munerna och länen samt deras centralorganisa
tioner i detta samarbete.

Barbro Nilsson (kulturutskottets talesman): 
Herr president! Kulturutskottet har haft ett in
tressant arbete det senaste halvåret med att be
handla förslaget till kulturhandlingsplan. Själva 
planen har gett anledning till ett betänkande som 
rådet redan tagit del av. Men jag vill markera ett 
kort avsnitt där, som just poängterar en utvidgad 
nordisk utbildningsgemenskap och därför kan 
motivera det nyss upplästa förslaget.

Utskottet hälsar med stor tillfredsställelse de 
förslag som ingår i handlingsplanen i syfte att 
utform a Norden till ett gemensamt utbildnings
område, särskilt det nordiska programmet för 
lärare, utbildningssökande och studerande 
(NORDPLUS).

Utskottet understryker den viktiga roll lärarna 
har när det gäller att skapa större förståelse för 
utbildningssystemen i länderna och anser de å t
gärder som ingår i handlingsplanen för att öka 
lärarutbytet på alla nivåer vara ett viktigt första 
steg i utbyggnaden av Norden som ett gemensamt 
utbildningsområde.

Utskottet har förutsatt att lärar- och elevut
bytet skulle ges hög prioritet i handlingsplanen. 
Vi anser det därför vara en brist i planen att den 
inte innehåller åtgärder som väsentligt kan öka 
lärar- och elevutbytet i Norden. En målsättning 
för elevutbytet borde på sikt vara att varje elev 
skall ha möjlighet att en gång under sin skoltid 
besöka en skola i ett annat nordiskt land. Vi un
derstryker därför att ytterligare åtgärder måste 
vidtas för att förbättra förutsättningarna för elev
utbytet, och att ansvaret för frågor som berör 
lärar- och elevutbytet bör preciseras inom minis
terrådsorganisationen.

Herr president! Nordiskt kommunalt skolsam
arbete är av central betydelse för det nordiska 
samarbetet som helhet. Enligt Helsingforsavtalet 
skall den nära gemenskap som råder mellan de 
nordiska folken utvecklas i ett sådant samarbete. 
Och då den nordiska kulturgemenskapen skall 
bevaras och byggas ut, sägs det i vår aktuella 
kulturhandlingsplan, att särskild vikt skall läggas 
vid aktiviteter som gör barn och unga medvetna 
om sin nordiska identitet.

Därför är nordiskt kommunalt skolsamarbete 
av stor betydelse.

NSS (ledningsgruppen för nordiskt skolsam
arbete) önskar, enligt sitt remissvar:
— synliggöra det nordiska skolsamarbetet så att 

att allt fler får vetskap om det,
— därigenom väcka intresse för medverkan i 

samarbete från komm unala myndigheter, o r
ganisationer, företag m. fl. intressenter.

Även svenska skolöverstyrelsen menar, att det
är ytterst betydelsefullt att det finns ett väl fun
gerande kommunalt samarbete på skolområdet i 
Norden. En stor del av t. ex. lärar- och elevkon
takterna mellan de nordiska länderna måste av 
praktiska skäl ha sin bas i enskilda kommuner 
och skolor. Det är naturligtvis viktigt att detta
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samarbete inte bedrivs isolerat från det officiella 
samarbetet mellan de enskilda nordiska länder
na. Det är viktigt att dra in kommuner, länsorgan 
och komm unförbund i det nordiska samarbetet. 
Men det måste därutöver alltid finnas utrymme 
för ett fritt och spontant samarbete mellan t. ex. 
kommuner, skolor och olika slag av organisatio
ner inom skolområdet.

Utskottet anser mot bakgrund av de förslag om 
ökat skolsamarbete som ingår i den nya kultur
handlingsplanen och andra initiativ som tagits 
för att utform a Norden som ett gemensamt u t
bildningsområde, samt mot bakgrund av det in
tresse för ökat kommunalt skolsamarbete som 
kommer till uttryck i de många remissyttrandena, 
att ministerrådet i nära samarbete med komm u
nerna och länen sam t deras organisationer, och 
tillsammans med berörda lärar- och elevorgani
sationer i Norden, bör etablera ändamålsenliga 
sam arbetsform er som stärker det nordiska skol- 
samarbetet på det lokala planet och förbättrar 
informations- och erfarenhetsutbytet mellan den 
officiella nordiska sam arbetsorganisationen på 
skolområdet och kom m unerna i Norden. Sam
tidigt understryker vi att det officiella samarbetet 
på skolområdet inte ersätter ett fritt och spontant 
samarbete mellan kommuner, skolor och organi
sationer och framhåller betydelsen av att det 
finns utrymme för ett sådant samarbete även i 
framtiden.

Herr president! Jag yrkar bifall till utskottets 
förslag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad skedde 
votering medelst voteringsapparat beträffande 
utskottets förslag till rekom mendation.

För rekom mendationen röstade:
Svein Alsaker, Claes Andersson, Lennart A n

dersson, M argareta Andrén, Ylva Annerstedt, Jo 
Benkow, D orte Bennedsen, Jens Bilgrav-Nielsen, 
Gunnar Björk, G ustav Björkstrand, Eiöur Guö
nason, Mikko Elo, Lahja Exner, Karl-Gunnar 
Fagerholm, Kjell Magne Fredheim, Arne Gadd, 
Knud Glønborg, Guðrún H elgadöttir, Lilli Gyl
denkilde, Flemming Hansen, Søren Hansen, Elsi 
Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Per O lof H å
kansson, Siri Häggmark, Tytti Isohookana- 
Asunmaa, Åsa Solberg Iversen, O lof Jansson, 
Elver Jonsson, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, 
Ragna Berget Jørgensen, Thea Knutzen, Sakari 
Knuuttila, Wiggo Komstedt, Inga Lantz, Anna-

K aarina Louvo, G rethe Lundblad, Helge Adam 
Møller, Kjeld Rahbæk Møller, Barbro Nilsson, 
Mats Nyby, Hans Nyhage, Ólafur G. Einars- 
son, Óli Þ. G uðbjartsson, Berit Oscarsson, Sa- 
ara-M aria Paakkinen, Påll Pétursson, Seppo 
Pelttari, Hans Pettersson, Kaj Poulsen, Mirja 
Ryynänen, Kimmo Sasi, O tto Steenholdt, Ing
rid Sundberg, Sten Svensson, Peder Sønderby, 
Bernhardt Tastesen, Eeva Turunen, Valgerður 
Sverrisdóttir, Ernst W roldsen, Lena Ohrsvik 
och Kåre Øvregard.

Frånvarande var:
Margrete Auken, Ilkka-Christian Björklund, 

Johan Buttedahl, Thor-Eirik Gulbrandsen, H a
gen Hagensen, Ivar Hansen, Margit Hansen-Kro- 
ne, Riitta Järvisalo-Kanerva, Theo Koritzinsky, 
Preben Lange, Jacob Lindenskov, Agnar Niel
sen, Kristen Poulsgaard, Heikki Riihijärvi, As
bjørn Sjøthun, Arne Skauge, Reiulf Steen, Sver- 
rir Hermannsson, H arald Synnes, Jan P. Syse, 
Karin Söder, Anders Talleraas, Ole Gabriel 
Ueland och M arjatta Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda antagits 
m ed 63 röster.

14
Framställning nr 2/1988 angående en europeisk 
konvention om  gränsöverskridande TV-sänd- 
ningar (A 786/k) och D 1988/2/1988/k: M ed
delande om framställning nr 2/1988 angående en 
europeisk konvention om  gränsöverskridande 
TV-sändningar

Rådet företog ovannämnda två saker i ett sam
manhang.

Presidenten opplyste, at presidiet i henhold til 
Helsingforsavtalens Artikkel 56, andre ledd, den 
15. oktober 1987 har avgitt en fremstilling til Nor
disk Ministerråd over medlemsforslag A 786/k 
på grunnlag av Kulturutvalgets betenkning den 
12. august 1987.

Presidiet vil med henvisning til Helsingforsav
talens Artikkel 56, fjerde ledd, hermed under
rette Rådet om dette.

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska 
rådet lägger meddelandet om framställningen till
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handlingarna och anser spörsmålet för rådets del 
slutbehandlat.

Utskottets forslag bifölls.
Presidentens anmälan lades til! handlingarna.

C 12/k: Berättelser rörande kulturutskottets 
verksamhetsområde 1986

Kulturutskottet hade föreslagit, att Nordiska rå
det måtte lägga de till kulturutskottet hänvisade 
berättelserna till handlingarna.

Utskottets förslag bifölls.

Elsi Hetemäki-Olander övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

16
E-saker
E7: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
grannspråksundervisningen1

Björk: Min fråga till ministerrådet är om minis
terrådet anser att det nya förslaget till kursplan 
för senska överensstämmer med den nu gällande 
rekommendationen?

Om så inte är fallet vad tänker ministerrådet 
göra för att ge de nordiska språken en, enligt 
rekommendationen, fullvärdig status i svenska 
grundskolan?

Statsråd Kirsti Kolle Grøndahl: Fru President! 
Nordisk ministerråd har ved flere anledninger 
framholdt viktigheten av økt språkforståelse i 
Norden. 1 det ministerrådsforslag for det nordis
ke kultursamarbeidet som legges fram på denne 
sesjon, sies det f. eks.:

” Nordisk språkforståelse er et viktig funda
ment for nordisk samarbeid og en grunnforutset
ning for nordisk samfølelse . . .

Orientering om språkene i Norden må derfor 
gjøres til en obligatorisk del av undervisningen i 
grunnskolen, og undervisning i skandinaviske 
språk må styrkes i de øvrige nordiske land og de 
selvstyrte om råder.”

Disse retningslinjer er selvsagt veiledende for 
de nordiske regjeringene, og kommer til å ligge til 
grunn for utformingen av undervisnings- og læ
replaner for skolevesenet i de respektive land, alt
så også i Sverige.

1 Frågan tryckt s. 3010.

Björk: Fru president! Jag vill tacka för svaret. 
Min fråga byggde på det uttalande som minister
rådet gjorde i januari 1980 då man rekommende
rade nationella statliga och kommunala myndig
heter att verka för att grannspråksundervisningen 
skall stärkas i grundskolan. Eftersom det pågår 
en revision i Sverige av den svenska läroplanen 
har det vållat stor debatt vilken ställning denna 
språkundervisning skall ha i framtiden, och där
för har jag ställt de här frågorna.

Jag tycker att svaret på den första frågan kun
de ha förväntats vara ja  eller nej. På den andra 
frågan, vad man skall göra, har jag  inte fått svar. 
Men jag inser att det vid denna sena timme inte 
gagnar att vi för en debatt om det. Jag tycker att 
svaret var litet väl allmänt hållet.

Statsråd Kirsti Kolle Grøndahl: Om svaret mitt 
ikke var så kort som ja , mener jeg  det inneholdt 
” ja ” . Derfor var det ingen grunn til å svare på 
spørsmål nr. 2.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E8: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
nordiskt deltagande i ERASM US-projektet2

Ingrid Sundberg: Fru president! Jag har ställt 
frågan: Finns det några konkreta gemensamma 
nordiska planer för att få till stånd ett nordiskt 
deltagande i det europeiska studentutväxlings- 
programmet ERASMUS?

Minister Taxell: Fru president! ERASMUS- 
projektet som igångsatts 1987 befinner sig i 
initialskede. Huvudvikten lägges vid etablering 
av nätverk mellan universitet och högskolor, me
dan man för närvarande mindre betonar konkret 
studentutväxling.

EG-landet Danmark är det enda nordiska land 
som fullt ut deltar i ERASM US-projektet. De 
övriga nordiska länderna handhar själva sina 
kontakter med EG, men de har även i EFTA- 
kretsen diskuterat sitt intresse för att delta i 
ERASMUS.

Detta har bl. a. tagit sig uttryck i att EFTA 
tillsatt en expertgrupp för utbildningsfrågor, som 
vid flera tillfällen diskuterat frågan med före
trädare för EG-kommissionen. Det måste bedö
mas som viktigt och intressant för de nordiska 
länderna att delta i program av typ ERASMUS. I 
själva verket tror jag att studerandeutbyte och

2 F rå g a n  tr y c k t  s . 3012.
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praktikantutbyte är centrala grunder för inter- 
nationaliseringsutvecklingen i världen.

NORDPLUS-programmet skall om möjligt 
påbörjas som ett pilotprojekt hösten 1988. Det 
nämns också i handlingsplanen. Det kommer 
dock att ta tid innan hela programmet är utbyggt. 
Jag hoppas att vi kontinuerligt försöker höja am 
bitionsnivån. NORDPLUS kan, i ett senare ske
de, innebära en möjlighet för de nordiska länder
na att samtliga delta i ERASMUS.

Ingrid Sundberg: Fru president! Statsrådet ha
de lika gärna kunnat svara bara nej på min fråga. 
Jag undrar om motsvarande svar från Nordiska 
rådet hade kunnat lämnas till en studentsam 
manslutning i något av våra nordiska länder.

Jag kan konstatera att vi i dag har en annan 
inställning till det bilaterala arbetet med att våra 
studenter skall få tillgodogöra sig det utbyte som 
bedrivs inom ERASM US-projektet. Man har re
dan i dag lagt ner miljoner på att få igång det.

Det är alldeles riktigt som statsrådet sade att 
det har att göra med samarbete mellan universite
ten, men att studentutbytet skall vara en viktig 
del är fastslaget. Därtill kommer arbetet med att 
studiestöden för de nationella länderna skall gälla 
och att man försöker få till stånd examensgiltig- 
het över nationsgränserna.

Kan jag tyda statsrådets svar så att detta är en 
fråga som de enskilda nordiska länderna får ar
beta med själva? Självklart har då Danmark en 
särställning. Eller kommer man från nordisk sida 
inte att göra några ansträngningar för att exem
pelvis sam manföra NORDPLUS- och ERAS- 
MUS-projekten?

Minister Taxell: Fru president! 1 all vänskap 
vill jag erinra Ingrid Sundberg om att det här inte 
är en diskussion mellan företrädare för regering
en i Sverige och oppositionen i Sveriges riksdag. 
Det svar jag gav innebär en mera positiv bedöm
ning än bara ett nej, som Ingrid Sundberg sade.

För det första sade jag, att studerandeutbyte är 
en central del av internationaliseringsprocessen. 
För egen del har jag vidtagit väsentliga åtgärder i 
den riktningen hemma i Finland.

För det andra sade jag att de nordiska länderna 
valt EFTA som kontaktlänk till ERASMUS-pro- 
jektet. Jag tror att det är klokt.

Vi kan inte diskutera ERASM US-projektet ut
gående från olika forhandlingspositioner samti
digt.

För det tredje sade jag att NORDPLUS som 
jag hoppas utvecklas längre än vad som nämns i 
handlingsplanen, kan innebära förutom nordiskt 
utbyte också ett sätt att få de studerande in i 
ERASM US-projektet. I dagens läge är det litet 
svårt att säga att NORDPLUS är en inkörsport 
till ERASMUS, eftersom NORDPLUS inte ännu 
finns. När NORDPLUS börjar fungera är jag 
säker på att det kommer att bli mera plus än 
minus.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 9: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
aktivt nordiskt samarbete vid behandlingen av 
idrottspolitiska frågor på det internationella pla
net1

Eiður Guðnason: Fru president! I rekom m enda
tion nr 8/1987 hemställes till ministerrådet bl. a. 
” att verka för ett aktivt nordiskt samarbete vid 
behandlingen av idrottspolitiska frågor på det in
ternationella planet” . Med anledning av det oven 
citerade vill jag  ställa följande fråga till Nordiska 
ministerrådet:

Vilka åtgärder har ministerrådet vidtagit för 
att förverkliga den vilja som återspeglas i ovan
näm nda rekommendation?

Minister H. P. Clausen: Fru præsident! Som 
nævnt i den foreliggende meddelelse til Rekom
m andation 8/87 foregår der allerede et aktivt 
nordisk sam arbejde i idrætspolitiske spørgsmål 
mellem de berørte parter på internationalt plan. 
Fælleskomiteen for Nordisk Idrætssam arbejde 
mødes regelmæssigt for at drøfte sager, som er på 
dagsordenen, f. eks. i Europarådet og UNESCO, 
ligesom man drøfter forskellige idrætsprojekter i 
udviklingslandene. I komiteen møder både re
præsentanter for de nationale idrætsorganisatio
ner og repræsententer for de nationale myndig
heder.

De nordiske landes idrætsm inistre mødes også 
efterbehov .b l.a . i forbindelse med Europarådets 
idrætsm inistermøder, og ministerrådet holder sig

1 F ragnn tryckt s. 3014.
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løbende orienteret om dette samarbejde på id
rætsom rådet.

Som nævnt i den kulturelle handlingsplan har 
ministerrådet til hensigt at udarbejde en særlig 
redegørelse om det nordiske idrætssam arbejde, 
som kan forelægges på Nordisk Råds session i 
1989. Det er mit håb, at denne redegørelse, som 
jo altså kommer i 1989, vil kunne medvirke til en 
yderligere styrkelse a f  idrættens plads i det nor
diske og i det bredere internationale samarbejde.

Eiður Guðnason: Fru president! Jag tackar 
ministerrådet för svaret. Men jag skulle önskat 
att det fanns mera konkret i det. Det är bra att vi 
på nästa session skall få en särskild redogörelse 
för det nordiska idrottssamarbetet.

Jag saknar emellertid uppgifter om konkreta 
och bestämda beslut. D ärför vill jag fråga om det 
finns aktivt samarbete och samrodning mellan de 
nordiska länderna om placering och organisering 
av stora interantionella evenemang på idrottsom- 
rådet?

Minister H. P. Clausen: Fru præsident! Jeg vil 
gerne understrege, at jeg i svaret gjorde opm æ rk
som på det løbende samarbejde, der er på minis
terplan og på embedsmandsplan omkring disse 
ting. Men jeg kunne jo tilføje — og det har også 
at gøre med den måde, der tidligere i dag er blevet 
talt om organiseringen og idrætsarbejdet i 
Danmark og i Norden i øvrigt -  at det er orga
nisationer, som bør og skal bære ansvaret 
for sam arbejdet, at der dér foregår et tæ t sam
arbejde på nordisk plan, både de nordiske lande 
imellem og i relation til de internationale fora.

Dér hvor ministrene kan gå ind, det er, når vi i 
Europarådet, i UNESCO og andre steder holder 
ministermøder eller er i gang med at drøfte id
rætsprojekter, f eks. for udviklingslandene, at vi 
dér arbejder tæ t sammen og har tæ tte  kontakter, 
og det er det, vi gør, og det vil den redegørelse, 
som forelægges på Nordisk Råds session næste 
år, naturligvis også komme ind på og understre
ge-

Matthias Á . Mathiesen: Fru præsident! Med 
præsidentens tilladelse vil jeg benytte den givne 
lejlighed til at pege på den meget store betydning,

de interantionale idrætsbegivenheder, der holdes 
i vore lande, har for turismen i Norden. I alle 
nordiske lande findes store internationale idræ ts
navne, der kan virke som trækplastre. Dette giver 
muligheder, som ikke må overses.

Flvis vi vil indse, at hvis man støtter hinanden 
og tager hensyn til landenes muligheder, kan vi i 
fællesskab komme langt med idrætsarrangem en
ter, der samtidig har en betydelig afsmittende ef
fekt på ungdommen i Norden, stor reklameværdi 
for de nordiske lande samt bringer et stort antal 
turister til vore land.

Omvendt må vi også være klar over, at det ikke 
kan nytte at gå ind i indbyrdes konkurrerende 
idrætsarrangementer. På den måde kommer der 
intet ud af det, hvor der i stedet kunne komme så 
meget. Der kommer hverken arrangementer, re
klame for Norden eller turister.

Derfor synes jeg, vi skal finde frem til en fælles 
forståelse imellem vore lande om sådanne arran
gementer, f. eks. med en plan for internationale 
idrætsbegivenheder frem til år 2000 eller endnu 
længere. Måske skulle vi altid have planer for 20 
år frem. Det kunne give såvel store idrætslige 
oplevelser som god og sund turistnæring i vore 
lande og vise hele verden, at Norden har en god 
placering for store idrætsbegivenheder.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 10: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
videogram med nordiska TV-program och fil
m er1

Eiður Guðnason: Fru president! Min fråga till 
ministerrådet är: Vilka åtgärder avser m inisterrå
det vidta för att allmänhetens tillgång till video
gram med nordiska TV-program och filmer 
skyndsamt skall kunna förbättras?

Statsrådet Bengt Göransson: Fru president! 
M inisterrådet har undersökt möjligheterna att — 
på försök -  genom biblioteken distribuera video
gram med nordisk film och TV. På grund av 
svårigheter med att lösa de upphovsrättsliga frå
gorna och vissa avgiftsfrågor har det dock inte 
varit möjligt att genomföra den planerade för
söksverksamheten och jag kan bara konstatera 
att dessa problem kvarstår.

1 Frågan try ck t s. 3015.
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Eiöur Guönason fram för vidare önskemål 
om att tillgången på nordisk film och TV på video
gram skall förbättras och att dessa skall kunna 
tillhandahållas på den privata utlånings- och för
säljningsmarknaden.

Ministerrådet har naturligtvis inte direkta m öj
ligheter att påverka utbudet, dvs. de privata vi
deodistributörerna. A andra sidan finns det inga 
formella hinder att sprida och sälja nordisk film 
genom privata uthyrnings- och försäljningsstäl
len. För att förbättra spridningen av film i de 
övriga nordiska länderna utgår ett särskilt bidrag 
över den nordiska kulturbudgeten, för närvaran
de 1,3 milj. DKK. Förvärv av rättigheter till en 
spelfilm om fattar normalt sett också videorättig
heterna. Detta betyder att stöd som utgår till spel
film indirekt också kommer videogramdistribu- 
törerna till godo.

Jag vill avvslutningsvis säga följande till 
Eiöur Guönason. En bra film kommer alltid på 
video. En films framgång är nämligen avgöran
de för om den skall komma på video eller ej. Vi 
kan konstatera flera nordiska filmframgångar de 
senaste åren som redan finns eller som med stor 
sannolikhet komm er att finnas på den privata 
videomarknaden -  Korpen flyger, Pelle Eröv- 
raren. Hip Hip H urra -  utan att Nordiska mi- 
nistserrådet ingripit i distributionen.

Viktigare är i stället insatser — nationella såväl 
som bilaterala och nordiska — för att garantera 
och främja produktionen  av god nordisk spel
film. Det är den bästa garantin för att filmen 
också skall bli tillgänglig på videom arknaden. 1 
det sammanhanget skulle en nordisk filmfond ha 
en stor betydelse. V ideomarknaden och antalet 
uthyrnings- och försäljningsställen ökar snabbt, 
vilket betyder ökade möjligheter till spridning 
också av nordisk film.

Eiður Guönason: Fru president! Jag tackar 
statsrådet G öransson för hans svar.

Jag vill gärna framhålla a tt etableringen av en 
nordisk mediafond skulle vara ett stort steg fram 
åt mot att öka produktionen av god nordisk spel
film. M inistrarna har emellertid beträffande vi
deospridning upprepade gånger hänvisat till svå
righeten att lösa de upphovsrättsliga frågorna.

Därför vill jag fråga, vilken typ av upphovs
rättsliga problem det egentligen är och vad minis
terrådet konkret gör för att lösa dem.

Statsrådet Bengt Göransson: Fru president! 
Den typ av upphovsrättsproblem som vi möter 
består i att upphovsmännen har rätten till sina 
verk och att man inte utan vidare kan distribuera 
enskilda verk utanför landets gränser utan att 
komma överens om ersättning till upphovsm än
nen. I det stycket finns det enligt vad jag kan se 
inga möjligheter att utan komplicerade och m öj
ligen också för upphovsmännen tveksamma lags
tiftningsåtgärder tvinga fram en distribution. Det 
kräver då affärsmässiga uppgörelser, som i detta 
sam m anhang blir alltför dyrbara för en mycket 
begränsad försöksverksamhet.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E14: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
de nordiska lektoraten vid de nordiska universi
teten1

Thea Knutzen: Fru presiden t ! Jeg vil gjerne få lov 
å stille følgende spørsmål til Nordisk Minister
råd:

Hva vil Nordisk Ministerråd gjøre for å sikre at 
nordiske lektorat ved universitet i Norden ikke 
biir nedlagt eller stående tomme?

Statsrådet Bodström: Fru president! Jag vill 
försäkra Fru Knutzen att någon nedläggning inte 
hotar de nordiska språklektoraten.

När det gäller lektoraten i danska och norska 
vid universitetet i Stockholm upphör nuvarande 
förordnanden sommaren 1988. Tjänsterna kom 
mer att återbesättas därför att de behövs för lära
rutbildning men också för annan utbildning.

Det är ministerrådets uppfattning att universi
teten i framtiden skall bedriva undervisning i nor
diska språk i minst samma utsträckning som för 
närvarande.

1 F rågan  tryckt s. 3020.
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Thea Knutzen: Fru president! Jeg takker mi
nisteren for svaret, men jeg må si at jeg ikke helt 
” lugnar” meg av det! Situasjonen for de nordiske 
lektoratene ved de nordiske universitetene har 
vært oppe i Nordisk Råd flere ganger de siste 
tiårene. Jeg kan vise til rekom mandasjonene nr. 
27/1969 og nr. 13/1977. Disse forslagene har 
dessverre ikke ført til avgjørende forbedringer.

Embetsmannskomiteen for nordisk kulturelt 
samarbeid vedtok den 13. juni 1983 å gi kultur
sekretariatet i oppdrag ” att i skyndsam ordning 
utarbeta förslag till lösning av problem i anslut
ning till fördelning av nordiska universitetslekto
rat i de nordiska länderna” .

Siden den tid har problemene blitt tydligere, 
men det foreligger fremdeles ikke noe forslag fra 
Ministerrådet. Foruten usikkerheten som knytter 
seg til de danske og norske lektoratene ved Stock
holms universitet, har det svenske lektoratet ved 
Universitetet i Oslo stått tom t siden august 1987.1 
Bergen er det en viss fare for å miste ett av de to 
grannespråklektoratene i dansk og svensk.

Jeg tillater meg derfor å be om et litt mer hånd
fast løfte om at man vil forsøke å sikre at disse 
lektoratene er fortløpende dekket av ansatte.

Statsrådet Bodström: Fru president! Kultur
handlingsplanen som framlagts visar att man fäs
ter stor vikt vid språkförståelsen i Norden och att 
universtitetsväsendet i det sam manhanget spelar 
en stor roll. Det ankomm er givetvis på varje rege
ring att i övrigt se till att de här önskemålen upp
fylls.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Kjell M agne Fredheim övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

E 15: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
tryggandet av de kulturella förbindelserna mellan 
östra och mellersta Finland och det övriga Nor
den1

Mirja Ryynänen: Herr president! Min fråga till 
ministerrådet lyder:

Vilka åtgärder avser ministerrådet vidta för att 
redan nu trygga de kulturella förbindelserna mel
lan östra och mellersta Finland och det övriga 
Norden?

Statsrådet Bengt Göransson: Herr president! 
Fru Ryynänen har frågat vilka åtgärder minister
rådet avser att vidta för att trygga de kulturella 
förbindelserna mellan östra och mellersta Fin
land och det övriga Norden.

Denna fråga har ministerrådet behandlat i 
sam band med kulturhandlingsplanen. M inister
rådet anser att detta är en viktig fråga och att 
kultursam arbetet bäst kan stärkas genom redan 
existerande nordiska institutioner och organ. 
Särskilt bör betonas den betydelse Föreningarna 
Nordens inform ationskontor har som kontakt
länk.

Dessa ställningstaganden har ministerrådet 
med anledning av en rekommendation av Nordis
ka rådet i frågan meddelat rådet den 30 november
1987. Nordiska rådets kulturutskott har behand
lat meddelandet och för sin del ansett frågan fär- 
digbehandlad i och med kulturhandlingsplanen. 
Samtliga av kulturutskottets ledamöter har ställt 
sig bakom detta ställningstagande.

Mirja Ryynänen: Herr president! Jag tackar 
herr Göransson för svaret över vilket jag med 
detsamm a får säga att jag inte är helt tillfreds 
med.

Minister Göransson konstaterar att frågan tas 
upp i handlingsplanen. Det stämmer. Där finns 
faktiskt frågan om östra- och mellersta Finland 
nämnd och detta tilldelas ett utrymme på två hela 
rader! Så viktig tycks alltså frågan vara, enligt 
ministerrådet.

I sitt svar hänvisar minister Göransson även till 
Föreningarna Nordens regionala inform ations
kontor och deras roll. Dessa inform ationskontor 
är dock till sin natur regionala och deras verk
sam hetsom råde sträcker sig inte ända till östra 
Finland. De kan alltså inte utnyttjas i detta fall.

Jag må väl här samtidigt konstatera att stöd 
tilldelas vanligtvis de centrala delarna av Norden, 
nu på sistone även Väst-Norden. Jag är således 
rädd att östra Norden nu har glömts bort. Stödet 
jagefterlyserhar,förtydlighetensskull, först och 
främst karaktären av en princip och först i andra

1 Frågan tryckt s. 3021.
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hand är det tidsbundet. Beslutsprocessen borde 
väl som helhet grunda sig på demokratiska prin
ciper, varför jag trots allt ser fram emot en positiv 
losning av något slag. 1 mitt spörsmål har jag som 
sagt efterlyst åtgärder för att trygga förbindelser
na mellan östra Finland och övriga Norden. Jag 
vill göra det helt klart för ministerrådet att kultur
livet i östra Finland är i behov av allmän inform a
tion om Norden och nordiskt samarbete samt 
nordiska kontakter. För denna verksamhet skulle 
det behövas ekonomiskt stöd av samma art som 
de nordiska informationskontoren redan erhåller 
för sin regionala verksamhet.

Ett nu efterlyst stöd av varierande art kunde 
även tänkas styras till östra Finland via Nordiska 
språk-och informationscentret i Helsingfors, för
utsatt att detta tilldelas tillräckliga resurser för att 
sköta de nu föreslagna verksamhetsformerna. 
Det stöd jag nu tänker på skulle exempelvis vara 
bidrag till översättningar, projektbidrag för u t
ställningar och andra aktivitetsformer.

Det faktum att kulturutskottet föreslagit att 
rekommendationen kan avskrivas bör enbart ses 
ur den synvinkel att ur handlingsplanen klart och 
tydligt framgår att m an skall utreda behovet för 
en eventuell etablering av centret i östra Finland 
efter att de nu redan existerande institutionerna 
är utbyggda till en viss nivå. Denna nivå nås even
tuellt i början av 1990-talet. Kulturutskottet an
såg att det inte är värt att med våld hålla en 
rekommendation vid liv i fyra till fem år av bara 
principiella skäl. Mera praktiskt ansågs vara att 
avskriva rekommendationen och i stället efterlysa 
inledande åtgärder medan m an väntar på att den 
ovannämnda nivån hos de existerande institutio
nerna har nåtts. Utskottet har inte ansett att östra 
Finland kan uteslutas ur det nordiska kultursam 
arbetet i och med att rekom mendationen avskri
ves, vilket minister Göransson tycks tro enligt 
svaret på min fråga. Så är ej alltså fallet. Vi i östra 
Finland skulle uppskatta stöd som inte har karak
tären av ett husbygge utan snarare som verksam
hetsbidrag.

Med hänvisning till ovannämnda ställer jag mi
nister Göransson följande tilläggsfråga:

Är det möjligt att i ministerrådets budget öka 
de medel som är reserverade för de regionala in
formationskontoren och öronm ärka dessa medel 
att sökas av till exempel Föreningarna Nordens 
kretsar som ligger utanför de nu befintliga regio
nala nordiska informationskontorens verksam
hetsområde och kan man tänka sig att Nordiska

språk- och informationscentret skulle få nya re
surser att ge nödvändig service åt speciellt östra 
Finland?

Statsrådet Bengt Göransson: Herr president! 
Jag beklagar givetvis att fru Ryynänen inte är till 
freds, men det kan jag inte göra någonting åt. Jag 
är å andra sidan förvånad över att hon inte är till 
freds med mitt svar, eftersom hon den 30 novem
ber med sin namnteckning under kulturutskottets 
betänkande förklarade sig nöjd med det som kul
turutskottet hade anfört. Det var skälet till att jag 
svarade så som jag gjorde.

Med anledning av den tilläggsfråga som Mirja 
Ryynänen ställde i sitt anförande vill jag bara 
konstatera att detta är något som får prövas i 
ministerrådets budgetarbete.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E17: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
en gemensam och flexibel nordisk arbetsmarknad 
för bl. a. universitets- och högskolelärare'

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Vilka å t
gärder avser ministerrådet vidta för att skapa en 
gemensam och flexibel arbetsm arknad för bl. a. 
universitets- och högskolelärare?

Statsråd Kirsti Kolle Gröndahl: President! 
Nordisk Ministerråd har til hensikt å utarbeide en 
overenskomst om ” nordisk utdanningsfelles- 
skap.” En slik overenskomst vil bl. a. ha som mål 
at landene skal forplikte seg til å kartlegge og 
avskaffe eventuelle juridiske hindringer for tilset
ting av faglig kvalifisert undervisningspersonell 
fra annet nordisk land i de enkelte lands under
visningsinstitusjoner.

Dermed kan det skapes forutsetninger for et 
smidig fungerende felles nordisk arbeidsmarked 
for universitets- og høgskolelærere, i samsvar 
med bl. a. de prinsipper som er nedfelt i overens
komsten av 1974 om de tilsattes rettsstilling ved 
nordiske institusjoner.

' Frågan tryck t s. 3024.
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For øvrig kan man vel si at spørsmålet fra Elsi 
Hetemäki-Olander synes å tyde på at vanskelig
heter vedrørende godskriving av tjenesteansien- 
nitet og praksis særlig gjør seg gjeldende i Fin
land. Jeg ser naturligvis ikke bort fra at problem
stillingen også kan ha aktualitet i andre av våre 
land, men vil likevel tro at spørsmålet i dette spe
sielle tilfellet i første rekke burde vært stilt til den 
finske regjering.

Elsi Hetelnåki-Olander: Herr president! Jag 
vil! egentligen tacka för svaret. Man skall förstås 
tala med den finska regeringen om saken och vi 
kan ju ställa spörsmål där. Men jag väntar också 
på en överenskommelse som har blivit behandlad 
i kulturplanen. Jag tackar alltså för svaret och 
kommer igen om det behövs.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E 18: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
förbättrad översättnings- och tolkningshjälp på 
finska1

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Det här 
börjar bli litet tjatigt, men min fråga lyder: Vilka 
åtgärder äm nar Nordiska ministerrådet vidta för 
att översätta alla centrala dokument av minister
rådet till finska?

Statsrådet Bengt Göransson: Herr president! 
Bemanningsplanen för Nordiska ministerrådets 
sekretariat om fattar två tolk- och översättar- 
tjänster. M inisterrådet har dessutom godkänt att 
en ledig konsulenttjänst under en övergångspe
riod på två år disponeras för ytterligare en tolk- 
och översättartjänst. Denna period går ut den 30 
juni i år.

Sekretariatets ledning har bedömt arbets
mängden så, att det under huvudparten av året är 
tillräckligt med två tolktjänster. Därigenom kan 
en av de tre tjänsterna användas till annat. Minis
terrådet har godkänt att denna tjänst tills vidare 
används för att förstärka allmänkulturområdet 
med en konsulent, för att ta  hand om många av

de uppgifter som kulturhandlingsplanen medför.
Översättning av sessionsdokumenten sker un

der loppet av några få veckor omkring årsskiftet. 
Under denna arbetsintensiva period klarar inte 
sekretariatet ens med tre översättare att översätta 
alla de dokument som frågeställaren nämner. 
Sekretariatet har i denna situation prioriterat de 
dokument som den finska delegationen först och 
främst har önskat få översatta till finska.

Sekretariatet har försökt lösa problemet ge
nom att engagera externa översättare. Det är även 
fortsättningsvis ministerrådets avsikt att tillmö
tesgå önskemålen om översättning till finska på 
bästa möjliga sätt.

Översättarnas organisatoriska placering i se
kretariatet påverkar knappast kapaciteten i en så
dan utsträckning att ministerrådet funnit anled
ning att ge sekretariatsledningen råd i detta av
seende.

Elsi Hetemäki-Olander: Herr president! Det 
är, herr minister, ganska länge sedan vi i Finland 
blev tillfrågade vilka böcker vi ville få översatta. 
C l-dokum enten har utan vidare blivit översatta, 
men nu skulle det vara ännu viktigare att få C2.

Det skulle också vara viktigt att få alla minis- 
terrådsförslag i god tid på finska. Det ville jag 
egentligen säga och jag försöker genom min fråga 
få de här sakerna öronm ärkta.

Statsrådet Bengt Göransson: Herr president! 
Vad gäller angelägenheten av att dokum ent över
sätts vill jag mycket bestämt instäm ma och säga 
att detta självfallet måste vara avsikten. Syftet 
med min markering här var uteslutande att man 
inte genom en tjänsteorganisation på sekretaria
tet skulle binda sig för att använda översättarre- 
surser till annat än översättningsarbete.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E20: Fråga till N ordiska m inisterrådet angå
ende nordiskt sam arbete om  folkbildning och 
vuxenundervisning2

Berit Oscarsson: Herr president! Jag vill fråga 
ministerrådet: Vilka konkreta åtgärder har arbe-

1 Frågan tryckt s. 3025. 2 F rågan tryckt s. 3027.
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tet i Ledningsgruppen för folkbildning och vux
enundervisning hittills lett fram till för att stärka 
och fördjupa det nordiska samarbetet på folk
bildningens och vuxenutbildningens område?

M inister Birgir lsleifur Gunnarsson: Fru Præ
sident! Det nordiske sam arbejde på voksenun
dervisningsområdet startede for godt og vel 10 år 
siden. Først var det en forsøgsvirksomhed, men i 
1986 blev samarbejdet formaliseret og styrings
gruppen nedsat.

Samarbejdet har haft som formål at fremme 
uddannelsepolitisk diskussion og at støtte infor
mations- og erfaringsudveksling om såvel for
søgs- og udviklingsarbejde som reformarbejde og 
udviklingstendenser i de nordiske lande for så 
vidt angår voksenundervisning og folkeoplys
ning.

For at opfylde dette formål har samarbejdet 
koncentreret sig om udgivelse af rapporter og af
holdelse af konferencer og seminarer. 1 årenes løb 
er det blevet til en række tiltag. Jeg vil specielt 
nævne følgende:

To gange er der lavet en oversigt over folke
oplysningens og voksenundervisningens form og 
indhold samt administrative og økonomiske ram 
mer. Materialet er udkommet i rapporterne 
” Voksenundervisningen i N orden” . Disse rap
porter har været efterspurgt, hvilket har bekræ f
tet styringsgruppens opfattelse af, at der var be
hov for denne type inform ation.

Da bogen ”voksenundervisning i Norden” ud
kom i begyndelsen a f 1980’erne, arrangerede 
gruppen en nordisk konference under overskrif
ten ” Voksen læring — et alternativ?” Konferen
cen behandlede tillige en anden nordisk rapport, 
” Voksenundervisning for hvem — til hvad” ; om 
rekrutteringsproblemer og fordelingspolitiske 
aspekter ved folkeoplysning og voksenundervis
ning. Jeg vil som et eksempel på et konkret resul
tat af konferencen nævne, at ideen til Forum för 
vuxenutbildningsdebatt i Sverige — FORUM-V 
— opstod under konferencen. Det kan nævnes, 
at FORUM-V stod sammen med styringsgruppen 
og Nordens Folkliga Akademi bag et nordisk se
minar sidste år om personaleuddannelse.

Som led i at fremme uddannelsespolitisk dis
kussion har gruppen afholdt to nordiske høringer 
om henholdsvis livslang læring og den såkaldte 
Sune Ahléns-rapport. I høringerne har deltaget 
centralt placerede personer.

I sam arbejdet har man lagt vægt på at formidle 
information om forskning, forsøgs- og udvik
lingsarbejder inden for feltet i Norden. To gange 
er foretaget en kortlægning af gennemførte og 
pågående projekter. Katalogerne ” Nye veje i vok
senundervisning og folkeoplysning” , som fortæ l
ler om ca. 600 projekter, har været til stor hjælp 
for dem som arbejder på området.

Den nordisk informations- og dokum enta
tionsvirksomhed fortsætter, og en nordisk infor
mationsbase er under opbygning. Her medvirker 
akademiet i Kungälv.

Voksenlæring i arbejdslivet har været et priori
teret tem a i sam arbejdet. Jeg vil her nævne, at en 
nordisk kortlægning, som gruppen stod for, har 
givet genlyd i debatten om betalt frihed til uddan
nelse, idet den først offentligt afdækkede skæv
heden i, hvem der får størst del i efteruddannel
sesvirksomheden.

Styrningsgruppen har netop startet et nordisk 
netværksprojekt i forsøg på at nå bedre ud til 
græsrødderne. I netværket, som har overskriften 
” Voksenlæring for kortuddannede i relation til 
arbejdslivet” , deltager projekter fra én region i 
hvert af de nordiske lande.

Fru Præsident! Jeg har blot næ vnt en del a f de 
aktiviteter, som er foregået i styregruppens regi. I 
henhold til den opstillede målsætning og de be
grænsede midler vil jeg mene, at der er opnået 
resultater. Om en nordisk konference fører til 
konkrete, målbare resultater, er ikke mindst a f
hængigt af den nationale vilje til at følge den op.

Ud over det som jeg her har sagt, vil jeg nævne, 
at der for midler fra den nordiske folkeoplys
ningsstøtteordning, som tildeles af Nordisk kul
turfond efter indstilling fra den Rådgivende Ko
mité for Almenkultur, afholdes adskillige arran
gementer. Eftersom det overlades til folkeoplys
ningsorganisationerne at gennemføre dem, kan 
jeg ikke redegøre for effekterne af dem.

Afslutningsvis vil jeg henvise til kulturhand
lingsplanen, hvoraf det fremgår, at ministerrådet 
vil arbejde for at styrke det nordiske folkeoplys
nings- og voksenundervisningssamarbejde i åre
ne fremover.

Berit Oscarsson: Fru president! Jag tackar för 
svaret, men mycket av det som redovisas är ju 
välbekant och sådant som jag redan känner till. 
Min fråga gällde egentligen vilka konkreta å t
gärder som kan redovisas från ledningsgruppen
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för folkbildning och vuxenutbildning för att u t
veckla verksamheten. Jag frågade vad lednings
gruppens arbete konkret hade resulterat i. Svaret 
blev dock en allmän redovisning av mycket annat.

De konferenser, seminarier och skrifter som 
redovisas är visserligen bra initiativ, men finns det 
några handfasta exempel på planer för utveckling 
av verksamheten på det lokala planet? Mycket av 
det som har gjorts handlar om vuxenutbildning 
och litet om folkbildning. Av svaret kan man få 
det intrycket att ministerrådet inte har klart för 
sig skillnaden mellan vuxenutbildning och folk
bildning, vilket tydligt framkom i den debatt som 
vi hade om kulturhandlingsplanen för en stund 
sedan.

Nu skall den rådgivande kulturkom mittén läg
gas ner, och ledningsgruppen för folkbildning 
och vuxenutbildning föreslås då ta över det stöd 
som i dag ges till folkbildningsorganisationerna. 
Inför detta har kulturutskottet framhållit att 
folkbildningsorganisationerna måste få en stark 
representation i den grupp som skall fördela detta 
stöd. Detta är bra. I dag finns en representant för 
folkbildningssidan i ledningsgruppen. Därför 
måste jag åter fråga: Vad har ledningsgruppen 
gjort och vilka kontakter har man haft med folk
bildningsorganisationerna i Norden, som ju har 
ett brett kontaktnät på det lokala planet? Jag vill 
ha ett konkret svar på den frågan.

M inister Birgir Isleifur Gunnarsson: Fru Præ
sident! Hidtil har ministrrådets indsats på folke
oplysningsområdet prim æ rt været koncentreret 
om dels folkeoplysningsstøtteordningen, som 
yder støtte til en række samarbejdsaktiviteter 
mellem folkeoplysningsorganisationer i Norden, 
dels de aktiviteter, som Nordens Folkelige A ka
demi har i sit regi.

Styringsgruppen har derfor hidtil først og 
fremmest taget sig a f  voksenundervisningssam
arbejdet, som de øvrige instanser i mindre grad 
har arbejdet med.

Jeg vil gerne gentage, hvad jeg sagde før, at 
med den kulturelle handlingsplan vil ministerrå
det sigte på at styrke det nordiske folkeoplys
nings- og voksenunde'rvisningssamarbejde.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E21: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
den samnordiska sameradion1

Barbro Nilsson: Fru president! Min första fråga 
gäller den samnordiska sameradion och lyder: 
Vilka åtgärder avser ministerrådet att vidta för att 
förhindra nedläggningen av den samnordiska 
sam eredaktionen i Kiruna?

Statsråd Bakke: President! Sameradioen i Ki
runa er et fellesprosjekt mellom kringskastings- 
selskapene i Finland, Sverige og Norge. Admi
nistrativt er redaksjonen underlagt Sveriges Riks
radio.

Redaksjonen blir nå omorganisert slik at både 
personellmessige og økonomiske ressurser kan 
utnyttes bedre. Det er derfor ikke tale om en 
nedlegging av sendingene på samisk.

Omorganiseringen av redaksjonen i Kiruna ble 
vedtatt på et nordisk kringskastingssjefmøte 15. 
januar i år. Vedtaket innebærer en desentralise
ring av redaksjonen slik at ansvaret for de felles
nordiske samesendingene skal gå på omgang mel
lom de nasjonale redaksjonene i Kiruna, Inari og 
Karasjok. Nordisk Ministerråd oppfatter den 
vedtatte omorganiseringen som positiv, og regner 
med at man oppnår det alle er enige om: flere og 
bedre sendinger på samisk på N ordkalotten.

Barbro Nilsson: Fru president! Tack för svaret, 
herr minister! Men m an kan fråga sig om det är vi 
medlemmar i Nordiska rådet, som skall verka för 
en samhörighet och sam arbete mellan de nordis
ka länderna, för radiobolagen vill inte göra det. 
Av svaret att döm a har de nordiska radiobolagen 
faktiskt beslutat att man skall upphöra just med 
den gemensamma nordiska sam eredaktionen i 
Kiruna. Den skall ambulera mellan de tre orterna 
Karasjok, Inari och Kiruna, som skall ha redak
tionen i stort sett fyra m ånader var. Man kan 
fråga sig, med en sådan redaktion, var ansvaret 
kommer att ligga för de sändningar som skall 
genomföras.

Enligt min mening har man inte först lyssnat 
till samerna, utan radiobolagen har ensamma 
och utan att över huvud taget näm na någonting 
till sameorganisationerna ensidigt bestämt sig för 
denna förändring.

1 Frågan 1 ryckt s. 3028.
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I kulturhandlingsplanen finns faktiskt en ru
brik som lyder: ” Samarbetet på det samiska om 
rådet” . Detta gäller tydligen inte samarbete be
träffande radiofrägor.

Min följdfråga är: Ä r det inte ett brott mot det 
nordiska radiosamarbetsavtalet att upphöra med 
samnordiska nyhetssändningar? Ä r det inte dags 
för en samisk, samnordisk massmediapolitik?

Statsråd Bakke: President! Etter de opplys
ninger jeg har fått, og M inisterrådet har fått, 
forholder det sig ikke slik som spørreren nå sa.

Denne saken har vært inngående behandlet i 
de berørte radioselskapene, i de nasjonale same- 
redaksjonene, i arbeidsutvalget, som er et sam 
arbeidsorgan i sameredaksjonene, i nordkalott- 
arbeidsutvalget, som er kringkastingssjefenes 
rådgivende organ i disse spørsmål, på radiosel
skapenes nordkalottkonferanser i 1986 og 1987. 
Dette ble altså endelig vedtatt på det siste møtet 
15. januar 1988.

Nordisk Sameråd, som vi får formode repre
senterer samenes syn i dette, behandlet saken i 
desember i fjor, og var av den oppfatning at res
sursene burde deles mellom sameradioene i de 
nordiske land.

Jeg vil gjerne få gjenta at den omorganisering
en som er vedtatt, skal gi muligheter for utvidet 
sendetid, bedre og mer variert programinnhold, 
mer aktuell nyhetsdekning, bedre rekruttering av 
redaksjonelle medarbeidere og mer effektiv u t
nytting av økonomiske ressurser. Dette må vel a't 
sammen bidra til å fremme den samiske radiotje
nesten.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E22: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
ökad satsning på nordisk polarforskning1

Barbro Nilsson: Fru president! Min andra fråga 
gäller ökad satsning på nordisk polarforskning. 
Frågan lyder: Vilka åtgärder avser ministerrådet 
att vidta för att trygga ambitionsnivån i det nor
diska polarforskningssamarbetet?

Minister Bertel Haarder: Vi vil gerne intensive
re polarforskningssamarbejdet og gøre det endnu 
mere åbent og udadvendt og derved skabe en 
platform for nordiske forskeres deltagelse i det 
internationale polarforskningssamarbejde.

Der er ved at blive oprettet en såkaldt Arctic 
Science Comm ittee, som gennem koordinering 
og samarbejde skal give større faglig tyngde og 
dermed fremme de fælles interesser inden for det
te forskningsområde.

Sammenlagt er de nordiske landes bevillinger 
til polarforskningen øget fra 1987 til 1988, men 
man kan ikke sige præcis, hvor stor forøgelsen vil 
blive, fordi en del a f midlerne først vil blive be
vilget a f de ansvarlige forskningsråd i de enkelte 
lande i løbet a f  året. De 3,5 mio. kr., som minis
terrådet over 2 år har bevilget til samarbejdet om 
polarforskningen, skal ses i sam menhæng med 
de langt større beløb, som sammenlagt er bevilget 
i de enkelte lande til polarforskning.

Nu er der jo fra forskellig side foreslået et sæ r
ligt samarbejde om udforskningen af det polare 
havs biologiske og kemiske kredsløb. M inisterrå
det vil gerne være med til at styrke ambitions
niveauet i det nordiske polarforskningssam arbej
de også på dette punkt, men vi mener, det skal ske 
ved, at man med nationale midler stø tter udbyg
ningen af sam arbejdet mellem polarforsknings
institutionerne som led i et større internationalt 
samarbejde, og vi mener, det skal ske ved, at man 
støtter forskningsrådenes opprioritering a f polar
forskningen. Derved støtter vi nemlig forskernes 
egne videnskabeligt begrundede prioriteringer, 
og det må være den rigtige måde på dette felt.

Jeg synes, at forskningsrådenes adfæ rd  i de 
enkelte nordiske lande viser, at polarforskningen 
er i gode hænder.

Barbro Nilsson: Fru president! Tack för svaret. 
Jag vet att många är intresserade av polarforsk
ning. Ett 20-tal länder är inne i en konsultativ 
krets för detta arbete, och för de verkliga sats
ningarna behövs de enskilda länderna. Men vi vet 
även att de enskilda forskarna dels är intresserade 
av att kunna jobba med projekt som ingår i polar- 
forskningsarbetet, dels dessutom är intresserade 
av att det kommer fram medel.

När ministern säger att det viktigaste är att 
stötta forskningsråden, vill jag påstå att om man 
nationellt stöder sina forskningsråd så att resur-

1 F rågan tryckt s. 3029.
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ser finns för den arktiska forskningen, borde alla 
vara nöjda. Men ministern kan väl ändå inte på
stå att det inte skulle vara ett gemensamt nordiskt 
intresse också i fortsättningen att stödja polar
forskningen i stället för att såsom nu minska an
slaget med 20°/o från ett år till ett annat?

M inister Bertel Haarder: N år det ikke er større 
bevillinger i år, skyldes det, at der ikke er p ro
jekter, som har kunnet begrunde tildeling af flere 
midler. Hvis der kommer nye projekter, så er der 
mulighed for, at de kan blive taget op i ministerrå
det.

Men i øvrigt vil jeg mene, at vi på dette felt har 
et helt ideelt samarbejde mellem Nordisk Minis
terråd og de enkelte landes forskningsråd. Det er 
jo ikke meningen, at alt nordisk sam arbejde skal 
finansieres over Nordisk Ministerråd. Det bedste 
er, at Nordisk Ministerråd så at sige går foran og 
måske giver en inspirerende bevilling, noget der 
kan trække andet med sig, og at de nationale 
forskningsråd derefter ganske frivilligt som led i 
deres interne prioritering satser på nordiske sam 
arbejdsprojekter.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E32: Fråga till Sveriges regering angående finsk
språkig försöks- och utvecklingsverksamhet 
bland Sverigefinnar1

Mirja Ryynänen: Fru president! Jag vill ställa 
följande fråga till Sveriges regering: Vilka åtgär
der äm nar Sveriges regering vidta i syfte att starta 
en finskspråkig försöks- och utvecklingsverksam
het inom vuxenutbildningen bland finnar i Sve
rige?

Statsrådet Bodström: Fru president! Det över
gripande målet för den svenska vuxenutbildning
en är att överbrygga utbildningsklyftorna och 
därigenom verka för ökad jämlikhet och social 
rättvisa. Detta mål om fattar alla medborgare 
som är bosatta i Sverige, således även Sverigefin- 
narna.

Olika åtgärder har vidtagits för att underlätta 
för korttidsutbildade med annat hemspråk än

svenska att deltaga t studier av skilda slag. Inom 
den komm unala vuxentubildningen får grund
skolekurser på t. ex. finska anordnas. Studieför
bunden anordnar studiecirklar för finskspråkiga 
i bl. a. samhällsorienterade ämnen och ämnen 
inom kulturom rådet. Fr. o. m. innevarande bud
getår får studieförbunden använda en del av sina 
resurser på ett friare sätt. Syftet med denna re
form är att man på olika sätt skall försöka re
krytera korttidsutbildade till studiecirklar. Även 
inom folkhögskolans ram finns stora möjligheter 
för finskspråkiga att komplettera och vidga sina 
kunskaper.

Det finns således redan i dag stora möjligheter 
för korttidsutbildade Sverigefinnar att deltaga i 
olika slags vuxenstudier som bedrivs på finska.

På arbetsm arknadssidan görs för närvarande 
en kartläggning av Sverigefinnars behov av ar- 
betsmarknadsservice. Man försöker samtidigt 
kartlägga vilka behov det kan finnas av arbets
marknadsutbildning på finska.

Mirja Ryynänen: Fru president! Jag vill tacka 
ministern för de svar som han gav och samtidigt 
påpeka, att fastän Sverige erbjuder vuxna Sve- 
rigefinländare möjligheter till studier i synnerhet 
när det gäller svenska och allmänbildande stu
dier, är ett av invandrarnas problem fortfarande 
att i synnerhet personer i arbetsålder har en låg 
utbildningsnivå och ofta helt saknar formell yr
kesutbildning.

D ärför riskerar de att slås ut ur arbetslivet i 
förtid.

Därför ställer jag högaktningsfullt följande 
tilläggsfråga:

Äm nar Sveriges regering vidta åtgärder för att 
snabbt förbättra den vuxna finska befolkningens 
möjligheter att få yrkesutbildning på sitt eget 
språk?

Statsrådet Bodström: Fru president! För att 
redovisa om fattningen av utbildningen på finska 
vill jag nämna att s. k. grundläggande vuxenut
bildning för finska elever för närvarande anord
nas i 181 av Sveriges något mer än 200 komm u
ner. I de allra flesta kommuner finns det alltså 
möjlighet för finsktalande att få utbildning i 
svenska. Jag vill därtill säga att även yrkesut
bildning mycket väl kan bedrivas på finska. Men

' F rågan tryckt s. 3044.
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för att sådan utbildning skall kunna ordnas förut
sätts det att elever anmäler sig i tillräcklig om 
fattning.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

E38: Fråga till Sveriges regering angående forsk
ningsbudgeten1

Kjeld Rahbæk Møller: Fru præsident! Jeg stiller 
følgende spørgsmål til den svenske regering:

Vil den svenske regering i Nordisk Ministerråd 
arbejde for, at der bevilges flere penge til nordisk 
forskningsarbejde i overensstemmelse med kul
turhandlingsplanen?

Statsrådet Bodström: Fru president! Av den 
nordiska kulturbudgeten går en betydande del till 
forskningsändamål. Därtill kommer att i de nor
diska länderna enligt OECD-statistiken en stor 
andel av bruttonationalprodukten anslås till 
forskning. Givetvis sker mellan universitet och 
forskningsinstitutioner i de nordiska länderna ett 
om fattande och nära samarbete. Nordiskt kul
turutbyte och studerandeutbyte är däremot än
damål som ej kan tillgodoses i tillfredsställande 
grad på annat sätt än genom den nordiska kultur
budgeten. Kultur och utbildningsarbetet bör där
för tillmätas en betydande vikt inom kulturhand
lingsplanen. På intet sätt kan denna önskan att i 
större om fattning koncentrera de samnordiska 
resurserna till kultur- och utbildningsområdet 
tolkas som bristande intresse för nordiskt forsk
ningssamarbete.

Kjeld Rahbæk Møller: Fru præsident! Jeg skal 
takke statsråd Bodström for et meget klart svar. 
Synderen er nu placeret: det er den svenske rege
ring, der blokerer for øget nordisk forsknings
arbejde.

Jeg skal samtidigt beklage, at jeg i begrundel
sen for spørgsmålet citerede statsminister Ingvar 
Carlsson for at tale varmt for et nordisk forsk
ningssamarbejde. En nærlæsning a f  hans indlæg 
i tirsdags viser, at han nok talte varmt for nordisk 
samarbejde og varmt om forskningen, men at 
han faktisk intet sagde om nordisk forsknings
samarbejde.

Det er bl. a. de meget store forskningspro
gram mer i EF, der har skabt et øget behov for 
nordisk sam arbejde, og den forskningspolitiske 
del a f kulturhandlingsplanen med dens pragm a
tiske satsninger på sam arbejde om forsknings
uddannelse, på udbygning a f forskernetværk og 
på fællesnordisk deltagelse i internationale forsk
ningsprojekter er netop et beskedent, men meget 
kvalificeret svar på de udfordringer, det nordiske 
samarbejde møder.

En debat i det danske Folketing for nylig viste, 
at dette var opfattelsen i alle dele af det danske 
politiske spekter, men det er altså ikke den svens
ke regerings opfattelse.

Det er beklageligt, at det forholder sig sådan, 
men det må vi jo tage til efterretning. Jeg finder 
svaret så klart, at jeg ikke føler behov for at for
mulere mig i et nyt spørgsmål.

Statsrådet Bodström: Fru president! Jag vill 
endast belysa de faktiska förhållandena genom 
att näm na att i 1988 års budget anslås för allmän- 
kulturell verksamhet 45 milj. kr. och till utbild
ning 18 milj. kr. Anslagen till forskningsområdet 
uppgår till ungefär 66 milj. kr. Anslagen till 
forskningsområdet är således större än anslagen 
till allmänkulturell verksam het och utbildning 
tillsammans. Därtill skall läggas den stora om
fattningen av det sam arbete som spontant upp
kommer mellan universitetsinstitutionerna och 
som inte har någon m otsvarighet i fråga om 
allmänkulturell verksam het och utbildning.

Kjeld Rahbæk Møller: Fru præsident! Jeg skal 
bestemt ikke tale imod det svenske ønske om at 
satse på alm enkultur, men jeg vil gerne endnu en 
gang påpege, at det, der nu sker i Europa, nød
vendigvis vil skabe et behov for nye forsknings
programmer, et behov som ikke kan tilgodeses af 
det, der allerede er sket.

D iskussionen förklarades härefter avslutad.

E34: Fråga till Nordiska ministerrådet angående 
Scandinavia Today1

Det anmäldes, att N ordiska m inisterrådet kom
mer att besvara frågan skriftligt.

' Frågan tryckt s. 3050. ' F rågan tryckt s. 3046.
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E42: Fräga till Sveriges regering angående in
vandrarnas hemspråksundervisning1

Marjatta Väänänen: Fru president! Avser Sve
riges regering att genom nya budgetlösningar 
ändra ställningen av finska invandrarbarns hem
språksundervisning och försvåra hem språklärar
nas undervisningsmöjligheter?

Statsrådet Bengt Göransson: Fru president! 
Svaret på frågan är nej, men det kräver, eftersom 
det har förts en debatt i både svensk och fin
ländsk press, förtydligande.

Sverige ger de barn och ungdomar, som har ett 
annat språk än svenska som levande inslag i sina 
hem, s. k. hemspråksundervisning. Hemspråks- 
lektionerna har ofta kommit att förläggas till tid 
för annan undervisning, vilket för den enskilde 
eleven inneburit att han eller hon gått miste om 
annan undervisning och för klassen som helhet 
att denna sällan varit samlad mer än vid ett be
gränsat antal lektioner varje vecka. Det förekom
mer att scheman fått sådan utformning att en 
klass i ett om råde med många invandrare endast 
kan vara samlad under en enda lektionstimme 
eller del av lektionstimme per vecka.

Att detta är ett problem har uppmärksamm ats 
av bl. a. språk- och kulturarvsutredningen vars 
betänkande behandlades i en regeringsproposi
tion våren 1985. Den svenska regeringen påtalade 
där problemen och uttalade sin uppfattning att 
hemspråksundervisningen så långt som möjligt 
skulle schemaläggas utanför ordinarie timplan. 
Under riksdagsbehandlingen reserverade sig Pär 
Granstedt och Kerstin Göthberg, både centerpar
tiet, till förmån för ett mera långtgående ingrepp 
än uttalandet innebar nämligen att bl. a. försöks
verksamhet med s. k. lördagsskolor skulle eta
bleras.

Problemet kvarstår — hemspråksundervis
ningen har en mycket stor volym och om fattar 
57.000 elever — och för den skull har regeringens 
uttalande från 1985 upprepats i årets budgetpro
position.

U ttalandet innebär att hemspråken bör sche
maläggas på samma sätt som t. ex. högstadiets 
tillvalsämnen. Schemaläggningen skall givetvis 
göras inom skoldagen men utanför ordinarie 
timplan. Denna upptar det antal lektionstimmar 
som varje elev har rätt att få. Invarndrarbarn har

rätt till samma antal lektioner i t. ex. fysik och 
samhällsorienterande ämnen som från början 
svenskspråkiga barn.

När det gäller hemspråkslärarnas ubildning 
vill jag anföra följande.

Genom de avsteg som jag menar skall göras i 
behörighetsbestämmelserna för kunskaper i 
svenska språket och genom att jag avsatt 500.000 
kr. för särskilda insatser inom utbildningslinjen 
anser jag att de hemspråksstuderande bör ha go
da möjligheter att klara sina lärarstudier.

Till detta kan läggas att undervisningsgrupper
na är av den omfattningen att hemspråksstude
rande i viss del av undervisningen kan bilda egna 
grupper och i övrigt läsa tillsammans med de 
svenska eleverna.

Marjatta Väänänen: Jag tackar för svaret. Mi
nistern bekräftade att den information jag har 
fått tyvärr är sann. Det är förresten inte första 
gången jag besvärar Sveriges undervisningsminis
ter på detta sätt. Särskilt under 1970-talet fick jag 
göra det ofta i Sverigefinnarnas namn.

Jag har en tilläggsfråga:
Vore det inte enklast att organisera hemspråks- 

klasserna för finska barn? De är den största etnis
ka gruppen i Sveriges skolvärld och finnarna — 
cirka 300.000 för närvarande — är över huvud 
taget inte en tillfällig befolkningsgrupp i Sverige. 
Finska bosättningen är känd i Sverige sedan u r
minnes tider och dessutom tror jag att det också 
står något i det nordiska kulturavtalet om detta.

Statsrådet Bengt Göransson: Fru president! 
M arjatta Väänänen har tidigare tagit upp denna 
fråga men har då uppenbarligen icke tillgodo
gjort sig den inform ation om fakta som gäller.

Verkligheten är den att den svenska hem
språksundervisningen för finska barn i mycket 
stor utsträckning ges i hemspråksklasser. Vi har 
över 400 hemspråksklasser i svenska skolor. Men 
vi har dessutom gjort ett åtagande innebärande 
att om det råkar finnas ett enda finskspråkigt 
barn i en skola eller i en årskurs, får det barnet 
utan att behöva uppfylla någon form av minori
tetskriterier undervisning i sitt hemspråk finska. 
Det är ju svårt att bygga upp en hemspråksklass 
på detta enda barn.

1 Frågan tryckt .v. 3054.
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För närvarande förekommer det alltför ofta att 
hemspråksundervisningen för ett sådant ensamt 
finskspråkigt barn leder till att barnet plockas 
bort från tim m ar i matem atik, i fysik och i sam 
hällsorienterande ämnen. Regeringen har i bud
getpropositionen uttalat att detta inte är tillfreds
ställande.

Jag upprepar att invandrarbarn har rätt till 
samma antal lektioner i både fysik och m atem a
tik som från början svenskspråkiga barn. Jag vet 
att detta kan m edföra ett schemaproblem, men 
den svenska regeringens uttalande går ut på att 
barnets schema är viktigare än lärarens, och det 
beskedet står sig.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Mötet avbröts kl. 12.35 och återupptogs freda
gen den 11 mars kl. 09.00.

Karin Söder övertog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Ändringar i medlemslistan
Det anmäldes att Anneli Jäätteenm äki åter

tagit sin plats i rådet och att Seppo Pelttari lämnat 
sessionen samt att Olle Östrand återtagit sin plats
i rådet och att Hans Pettersson lämnat sessionen. 
Det anmäldes vidare, att Esko Aho lämnat ses
sionen och ersatts av Seppo Pelttari, att Elsi Hete- 
mäki-Olander lämnat sessionen och ersatts av 
Riitta Saastamoinen, att Saara-M aria Paakkinen 
lämnat sessionen och ersatts av Sinikka H urskai
nen-Leppänen och att M irja Ryynänen lämnat 
sessionen och ersatts av Tytti Isohookana-Asun- 
maa.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet 
härmed.

D 1988 /20 /1971/k : meddelande om rekommen
dation nr 20/1971 angående utbyggt TV-samar- 
bete mellan Finland och Sverige, D 1 9 8 8 /7 /  
1976/k: meddelande om  rekommendation nr 7 /  
1976 angående distribution av AV-material, 
D 1988/21/1979/k: meddelande om rekommenda
tion nr 21/1979 angående nordisk folkhögskola i 
Västnorge, 1) 1988 /22 /1984/k : meddelande om  
rekommendation nr 22 /1984 angående stöd till 
nordiskt utställningsutbyte, D 1988/15 /1985/k : 
meddelande om  rekom mendation nr 15/1985 an
gående hemmamarknad för fonogram  med nor
disk musik, D 1988 /2 /1986 /k : meddelande om  
rekommendation nr 2 /1986  angående handlings
plan för det nordiska kultursamarbetet, D 1988/ 
3 /1 9 8 6 /k : meddelande om  rekommendation nr 
3/1986  angående kulturförbindelserna mellan 
östra och mellersta Finland och övriga Norden, 
D 1988 /4 /1986 /k : meddelande om rekommen
dation nr 4 /1986  angående intensifierat samarbe
te på yrkesutbildningens om råde, D 1 9 88 /5 / 
1986/k: meddelande om  rekommendation nr 
5 /1986  angående ökat stöd till den färöiska, 
grönländska och samiska litteraturen, 
D 1 9 8 8 /6 / 1986/k: meddelande om rekommen
dation nr 6 /1986  angående förbättrad spridning 
av verk nominerade till Nordiska rådets musik
pris, D 1988/6 /1987 /k : meddelande om  rekom
mendation 6 /1987  angående riktlinjer för Nor
diska forskningspolitiska rådet och D 1988/ 
9/1987/k: meddelande om rekommendation nr 9/
1987 angående seismologisk forskningsprojekt i 
Island

Rådet företog ovannäm nda saker i ett sam 
manhang.

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ordiska 
rådet måtte lägga meddelandena till handlingar
na och anse spörsmålen för rådets del slutbe
handlade.

Utskottets förslag bifölls.

Mötet avslutades kl. 09.05.382
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Presidenter: Karin Söder ( 1 - 9 ) ,  Påll Pétursson (1 0 -1 6 ) ,  Ilkka-C hristian Björklund (1 6 -2 0 )  och  

Jan P. Syse (2 1 -2 3 )

Dagordning

1. M eddelelse om  u tvalgenes sam m enset
ning og valg av form enn og nestfo rm enn sam t 
m eddelelse om  valg av form ann og n estfo r
m ann i R edaksjonskom itéen .

2. C 1: N ord isk  M in isterråds beretn ing  om 
det nordiske sam arbeid  (Juridisk u tvalgs be
tenkning)

3. B 80/j: M inisterrådsforslag  om  sam ar
beidsprogram  på næ ringsm iddelsom rådet

A 784/j: M edlem sforslag  om naeringsmid- 
delspolitikk og næ ringsm iddelslovgivning

4. A 803/j: M edlem sförslag om nordisk 
lovharm onisering

5. A 804/j: M edlem sforslag  om  likartede 
nordiske reg ler fo r sam funnstjeneste

6. A 806/j: M edlem sförslag  om nordisk  in
stitu tt for krim inalistikk

7. A 807/j: M edlem sförslag  om sårbarhets- 
og in teg rite tsspørsm ål ved fo lkereg istrering

M elding om  rek. nr 33/1986/j om nordisk 
konvensjon om  fo lkeregistrering

8. A 812/j: M edlem sforslag  om u tredning 
av årsakene til den b ristende likelønn mellom 
kvinner og menn

9. M elding om rek. n r 17/1984/j om gjen
nom føring av forsknings-, u trednings- og 
opplysningsarbeid  innen gjeldende lover ved 
rørende hom oseksuelle

M elding om rek. nr 18/1984/j om sam arbeid 
innen FN  og andre in ternasjonale  organ ved
rørende hom oseksuelles m enneskelige re ttig 
heter

10. M elding om  rek . nr 19/1985/j om  sam 
arbeid  fo r m enneskelige re ttighe te r

11. M elding om  rek . nr 30/1986/j om sam 
arbeid innen flyktningspolitikken

12. M elding om  rek . nr 3/1987/j om økt 
behandlingsinnsats fo r narko tikam issb rukere  
som  alternativ  til fengselsopphold

13. C 11/j: B ere tn inger for 1986 ved rø ren 
de Ju rid isk  u tvalgs saksom råde

14. E -saker (spørsm ål og svar) i tilkny t
ning til Jurid isk  u tvalgs saksom råde

E 3: Spørsm ål til Islands regjering om nor
disk sta tsbo rgerskap

E 5: Spørsm ål til D anm arks regjering om 
den nord iske passfrihet

E 6: Spørsm ål til F in lands regjering om 
Å lands landskapssty re lses  p raksis angående 
nord isk  kom m unal s tem m erett

E  25: S pørsm ål til D anm arks, F in lands, 
N orges og Sveriges reg jeringer om  ra tifise
ring av D en In ternasjonale  H av re ttsk o n v en 
sjon

E 39: Spørsm ål til N ord isk  M inisterråd  
vedrø rende p a ten te r og bioteknologi

E 43: Spørsm ål til N ord isk  M in isterråd  om 
å bekjem pe videovolden  i N orden

15. A vskrivning av følgende rekom m anda
sjoner:

32/1981 V edtakelse  om nord isk  språk- 
konvensjon

18/1985 S tø tte  til In ternasjonale  rehab ilite 
rings- og fo rskn ingssen te re t for to rtu ro fre  
(RCT) i K øbenhavn
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25/1985 M inskning av ro llebundenhet in
nen u tdannelse og yrkesvalg

31/1986 E nhetlige regler angående fødsel 
e tte r  insem inasjon

16. F rem stilling  nr 3/1988 om M in isterrå
dets budsjett for 1988 sam t prelim inæ re ram 
m er for 1989-90  (B 74/b)

C 2: N ord isk  M inisterråds redegjørelse om 
planene fo r det nordiske sam arbeidet (B ud
sjett- og kon tro llu tva lgets betenkn ing) sam t 
m eldinger om følgende rekom m andasjon  og 
frem stilling:

45/1987 F inansiering  av det nord iske sam 
arbeidet

3/1988 M in isterråde ts budsje tt for 1988 
sam t prelim inæ re ram m er fo r 1989-90

17. C 5: B eretn ing fra N ord isk  K ulturfond 
(B udsjett- og kon tro llu tva lgets betenkning)

18. A 824/b: M edlem sforslag om  effek tiv i
sering av nordisk  skolesam arbeid  i M in ister
rådets regi

19. A vskrivning av følgende rekom m anda
sjon:

7/1984 K ontroll av nord iske prosjek t
20. B em yndigelse for p resid iet til å  opp

nevne kom itéer
21. B em yndigelse for p resid iet til å beslu t

te om fordelingen av felles utg iftene m ellom 
delegasjonene for 1989

22. F astse tte lse  av tid og sted  fo r neste 
sesjon

23. Sesjonens avslutning

A nm älan om  utskottens sam m ansättning och  
val av förm än och vice förm än sam t anm älan  
om val av förm an och vice förm an i redak
tionskom m ittén

A nm äldes att delega tionerna  till m edlem m ar 
av u tsko tten  u tse tt följande m edlem m ar:

Jurid iska  u tsko tte t
D anm ark m ed  Färöarna och G rönland: 
Flagen H agensen (K F)
Jacob  L indenskov  (Jvfl)
K risten Poulsgaard (FP)

F inland  m ed  A land:
M ikko E lo (Sdp)
L iisa H ilpelä (K ok)
A nneli Jää tteenm äk i (K)

Island:
E iður G uönason  (A)

N orge:
A sa Solberg Iversen  (A)
A sbjørn S jøthun (A)
A rne Skauge (H)

Sverige:
L ennart A ndersson  (s)
H ans N yhage (m)
L ars W erner (vpk)

K ultu ru tsko tte t
D anm ark m ed  F äröarna och G rönland: 
R obert P edersen  (S)
K jeld R ahbæ k M øller (SF)
O tto  S teenho ld t (At)
B ernhard t T astesen  (S)

F inland m ed  A land:
Elsi H etem äki-O lander (K ok) 
S aara-M aria Paakkinen (Sdp)
H eikki R iihijärvi (Smp)
M irja R yynänen  (K)

Island:
V algerður S verrisdó ttir (F)

N orge:
T hea K nu tzen  (H)
R eiulf S teen (A)
Jan P. Sy se (H)
K åre Ø vregård  (A)

Sverige:
G unnar Björk (c)
B arbro  N ilsson  (s)
B erit O scarsson  (s)
H ans P etersson  (fp)

Social- och m iljöu tsko tte t
D anm ark m ed  Färöarna och G rönland:
D orte B ennedsen (S)
Lilli G yldenkilde (SF)
K nud G lønborg (K rF)
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F inland m cd  A land:
A nna-K aarina L ouvo (K ok)
M ats N yby (Sdp)
M arjatta  V äänänen (K)

Island:
S verrir H erm annsson  (Sj)

N orge:
Svein A lsaker (K rF)
Jo B enkow  (H)
Brit Jø rgensen  (A)

Sverige:
G rethe L undblad  (s)
Sten Svensson (m)
L ena Ö hrsvik  (s)

K o m m u n ika tionsu tsko tte t
D anm ark m ed  Färöarna och G rönland:
M argrete A uken (SF)
Kaj Poulsen (S)
Peder Sønderby  (V)

F inland m ed  A land:
O lof Jansson  (ÅC)
Sakari K nuuttila  (Sdp)
E eva T urunen  (K ok)

Island:
Óli Þ. G uðb jartsson  (B)

N orge:
M argit H ansen-K rone (H)
Ragna Berget Jø rgensen  (A)
Ole G abriel U eland (Sp)

Sverige:
E lver Jonsson  (fp)
Wiggo K om sted t (m)
Olle Ö strand  (s)

E konom iska  u tsko tte t
D anm ark m ed  F äröarna och G rönland:
Jens B ilgrav-N ielsen (RV)
Flem m ing H ansen  (K F)
A nker Jø rgensen  (S)
Preben Lange (Si)

F inland m ed  A land:
Esko Aho (K)
llkka-C hristian  B jörklund (Sdp)
G ustav  B jörkstrand  (Sfp)

A rvo K em ppainen (Skdi)
K im m o Sasi (K ok)

Island:
G uðrún H elgadó ttir (Ab)
Páll P étu rsson  (F)

N orge:
Johan  B uttedahl (Sp)
E inar Førde (A)
O ddrunn P e tte rsen  (A)
H arald Synnes (K rF)
A nders T alleraas (H)

Sverige:
Carl Bildt (m)
Lahja E xner (s)
A rne G add (s)
K arin Söder (c)
Bengt W esterberg  (fp)

B udget- och kon tro llu tsko tte t 
D anm ark m ed  F äröarna och G rönland. 
Ivar H ansen  (V)
Helge A dam  M øller (K F)
B ernhard t T astesen  (S)

F inland m ed  Å land:
R iitta Järv isa lo -K anerva  (Sdp) 
K arl-G unnar Fagerholm  (lib)
M arjatta V äänänen (K)

Island:
E iður G uðnason  (A)
Ó lafur G. E inarsson  (Sj)

N orge:
Kjell M agne F redheim  (A)
T heo K oritz insky  (SV)
A nders T alleraas (H)

Sverige:
Per O lof H åkansson  (s)
E lver Jonsson  (fp)
Ingrid Sundberg  (m)

R ed a ktionskom m ittén  
D anm ark m ed  Färöarna och G rönland. 
Helge A dam  M øller (K F)
R obert Pedersen  (S)

13 -1 7 -3 3 6  N ord iska  rådet
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F inland m ed  A land:
Saara-M aria P aakkinen (Sdp)
Heikki Riihijärvi (Smp)

Island:
G uöriin H elgadöttir (Ab)
V algerður S verrisdó ttir (F)

N orge:
T hea K nutzen  (H)
R eiulf S teen (A)

Sverige:
Per O lof H åkansson  (s)
Ingrid S undberg  (m)

F acku tsko tten  hade vid konstituerande 
m öten den 11 m ars och redak tionskom m ittén  
vid konstituerande m öte den 9 m ars till fö r
män och vice förm än valt följande:

Jurid iska  u tsko tte t:
Förm an: E iöur G uönason 
Vice förm an: H agen H agensen

K ulturu tsko tte t:
Förm an: B ernhard t T astesen  
Vice förm an: V algerður S verrisdó ttir

Social- och m iljöu tsko tte t:
Förm an: M arjatta  V äänänen 
Vice förm an: Svein A lsaker

K o m m un ika tionsu tsko tte t:
Förm an: E lver Jonsson  
Vice förm an: Sakari K nuuttila

E konom iska  u tsko tte t:
Förm an: A nders T alleraas 
V ice förm an: A rne Gadd

B udget- och kon tro llu tsko tte t:
Förm an: Ivar H ansen  
Vice förm an: Ingrid Sundberg

R edaktionskom m ittén :
Förm an: H elge A dam  M øller 
V ice förm an: G uðrún  H elgadöttir

2
C 1: Nordiska m inisterrådets berättelse om  
det nordiska sam arbetet (juridiska utskottets 
betänkande)

Ju rid iska u tsko tte t hade föreslagit, a tt rådet i 
anledning av ju rid iska  u tsk o tte ts  be tänkande 
an ta r följande y ttrande:

-  N ordisk  Råd henstille r til N ord isk  Mi
n isterråd  at vedtage Jurid isk  U dvalgs forslag 
til et m odern iseret lovgivningsprogram  som  
en del a f  det frem tidige lovgivn ingssam arbej
de.

-  N ord isk  Råd op fo rd rer N ord isk  M inis
terråd  til i forbindelse  m ed vurderingen af 
bem andingen i m in is terrådets sek re ta ria t at 
overveje  at lade em bedsm andskom iteen  for 
lovgivningssam arbejde forankre i sek re ta ria 
tet.

I punkt II fo reslås at N ord isk  R åd henstil
ler til! Præ sidiet at overveje  en æ ndring a f den 
in terne behandling  i rådets o rganer a f  doku 
m enterne C 1 og C 2.

I punkt III fo reslår u tvalget at N ord isk  Råd 
ta r  kapitlene III, IV , V, VI og berø rte  de ler 
av kapitlene I og II til e tte rre tn ing .

Bernhardt Tastesen (juridiska u tsk o tte ts  ta 
lesm an): Fru Præ sident! F o r Ju rid isk  U dvalg 
har 1987 væ ret et beg ivenhedsrig t å r og et år, 
hvo r vi har arbejdet m ed m ange spæ ndende 
opgaver og m ange spæ ndende prob lem stil
linger.

I april m åned stod vi som  a rrangø rer af et 
sem inar om flygtninge- og invandrerpo litik 
ken i N orden . V ed dette  sem inar, d e r blev 
holdt i S a ltsjöbaden  uden for S tockholm , 
havde vi fra udvalgets side lagt sto r vægt på. 
at der deltog en ræ kke rep ræ sen tan te r fra 
flygtninge- og indvandrero rgan isa tionerne  i 
de nordiske lande. Det er jo  ikke så tit, at 
disse m ennesker selv får lejlighed til at kom 
me til orde i d eba tten , der hele tiden bølger 
frem  og tilbage, og som  -  i hvert fald efter 
min opfa tte lse  -  fokuserer alt for m eget på 
p roblem erne i forb indelse  med at m odtage 
folk fra frem m ede lande i vore rige sam fund 
her i N orden .

U nder sem inare t gav flygtningene og in
vandrerne b l.a . ud tryk  for, at de var vældig 
glade for at være m ed ved sem inare t, men 
gjorde også stilfæ rdigt opm æ rksom  på, at de 
så frem  til den dag, hvor de også fik lov til at
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m edvirke som  fo redragsholdene eller indle
dere til d eb a tte r -  og ikke bare som  tilhørere 
med ret til at kom m e m ed kom m entarer eller 
spørgsm ål indim ellem .

Jeg tro r. at det e r m eget karak teristisk  for 
vores m åde at behand le  d isse frem m ede på. 
Vi be trag te r dem  som  prob lem er, vi skal fo r
søge at løse -  i s tede t fo r at se dem  som  en 
ressourcetilgang , d e r kan tilføre vore sam 
fund nogle ek stra  væ rdier. Det gæ lder både 
ku ltu relt, finansielt, a rbejdsm æ ssig t og ikke 
m indst m edm enneskelig t. Vi må snart begyn
de at indse, at lige så  vel som  vi kan hjælpe 
d isse m ennesker og læ re dem  m eget, har vi 
også m eget at lære a f  dem . E ller som  sta tsm i
nister Poul Sch liiter sagde under gene
ra ldebatten  i fo rbindelse med E F-spørgsm å- 
let: ” 1 det hele taget skal vi vare os en  lille 
sm ule i N orden  for at tro , at vi altid e r  fo re 
gangslande.”

Det gæ lder også i spørgsm ålet om flygt
ninge. A f det sam lede an tal flygtninge i v e r
den, der e r  på 15 m illioner, har vi i de vestlige 
lande, det vil sige E u ropa , U SA , C anada og 
A ustralien , taget im od højst 50000 pr. å r til 
genbosæ tning inden for de seneste  5 år. Det 
er langt u nder 1 pct. a f  verdens flygtninge. 
R esten b liver ude i de regioner, hvor de kom 
m er fra. Jeg  vil i øvrigt her tillade mig at 
c itere , hvad den tidligere hø jkom m issæ r for 
flygtninge, Poul H artling , sagde på vort flygt
ningesem inar:

” N år europæ iske av iser sk river om 15 mio. 
flygtninge i verden , e r  der straks folk, også 
som m e tider jo u rn a lis te rn e  selv, der tro r, at 
d isse 15 m illioner s tå r på spring til at kom m e 
til vore lande, og så kan m an hurtigt kalde på 
hysteriske  reak tioner. ” L ad dog de folk blive 
i de om råder, hvor de h ø rer h jem m e” , råber 
man så. Jam en det e r  p ræ cis, hvad de g ø r .” 

M en flygtningesagen kom m er jo  op senere 
på dagsordenen , så jeg  vil bare  om flygtninge
sem inare t sige, at det var præ get a f  mange 
gode sy nspunk ter og deb a tte r, og at d e r kom 
en del konkre te  forslag frem , som  fo rtjener at 
blive taget op i nordisk  sam m enhæ ng. E t af 
forslagene har jeg  selv taget op og arbejdet 
v idere m ed, og det foreligger nu som  m ed
lem sforslag A/829. D et om handler konkrete  
p ro jek ter om frivillig tilbagevenden , m idlerti
dig in tegration  og bosæ tning i de nordiske 
lande.

D et er jo  b levet b eslu tte t, at jeg  ved sessio 
nens afslutning fly tte r o v e r til K u ltu rudval
get, så jeg  vil ikke læ ngere kunne have d irek 
te indflydelse på  Ju rid isk  U dvalgs behandling 
a f disse spørgsm ål; m en jeg  har nu ikke tæ nkt 
mig at slippe flygtningesagen helt a f  syne -  
hverken  nord isk  eller nationalt. Jeg kan jo  
fo rtsa t tage in itia tiver til m edlem sforslag  på 
om rådet og derm ed  væ re m ed til at præge det 
nordiske sam arbejde på om rådet.

Jeg h åb er og tro r, at Ju rid isk  U dvalg også 
m ed sin nye form and vil fo rtsæ tte  sin h id tid i
ge linie m ed at arbejde  m ed flygtningesagen 
og fo r overho ldelse  a f  de m enneskelige re ttig 
heder. Det er e fter min opfa tte lse  uhyre vig
tigt, at N ord isk  R åd til stadighed gør sin ind
flydelse gæ ldende her, og de tte  synspunkt fik 
jeg  til fulde bek ræ fte t u nder m it besøg  i be
gyndelsen  a f ja n u a r  hos F N 's  højkom m issæ r 
for flygtninge i G enéve. Ju rid isk  U dvalg har 
nu fået en rappo rt m ed nogle a f  de synspunk
ter, d er kom  frem  u nder de tte  besøg. P ræ si
d iet vil ligeledes få rappo rten  til orien tering , 
og den stå r naturligvis også til rådighed for 
andre , der m åtte væ re in te ressere t.

E t andet spæ ndende og om fattende p ro 
jek t, vi har arbejdet m ed i Ju rid isk  U dvalg, er 
forslag til et m odern isere t nord isk  lovgiv
n ingsprogram . D et er re su lta te t a f  det se 
m inar, vi holdt i o k to b er m ed sagkyndige i 
lovgivningsspørgsm ål. Da det im idlertid er 
min kollega i udvalget, hr. L ennart A nders
son, der har væ ret hovedm anden  bag dette  
arbejde , vil det også væ re han , som  vil rede
gøre næ rm ere for de tte .

L igestillingsspørgsm ål blev jo  taget op af 
en del ta lere  på den in ternationale  kvindedag 
i tirsdags den 8. m arts. U anset om  Juridisk 
U dvalg m estendels b es tå r a f  m ænd -  som 
Lilli G yldenkilde gjorde opm æ rksom  på -  så 
er det jo  en kendsgerning, at det e r  os — 
m andlige som kvindelige m edlem m er af 
udvalget — der s tå r bag rekom m andationen  
til N ord isk  M inisterråd  om  i sam arbejde med 
os her i N ord isk  Råd at afholde N ord isk  F o 
rum , det sto re  a rrangem en t, som  løber a f  s ta 
belen den 30. juli til den 7. august 1988. og 
som  fo rven tes at ville sam le ca. 8000 kvinder 
her i O slo. P lanlæ gningen a f a rrangem ente t e r 
lagt i hæ nderne på kv indeorgan isa tionerne  i 
N orden , m en et a f  vore m edlem m er i udval
get, A sa Solberg Iversen , e r også med i plan-
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læ gningen, så vi har i udvalget haft mulighed 
fo r at følge tæ t med i de tte  arbejde.

A nsøgningsfristen for tilm elding af ak tiv i
te te r til N ord isk  Forum  e r netop udløbet her 
den 1. m arts, så det varer sikkert ikke længe, 
før vi får noget m ere konkret at vide om 
indholdet a f  N ordisk  Forum . Jeg vil ønske 
arrangørerne  held og lykke både m ed den 
videre planlæ gning og med afviklingen af 
konferencen.

Sam erne vil jeg  også give nogle o rd  m ed på 
vejen. Vi har jo  i N ordisk  Råd for e fte rhån 
den m ange år siden vedtaget en rekom m an
dation  om  sam ernes re ttigheder. I Jurid isk  
U dvalg h a r vi i de sidste par å r  haft en del 
k o n tak te r med sam erne, m en vi har beslu tte t 
at afvente de nationale udredn inger i F in land. 
N orge og Sverige, før vi vil tage nye initia
tiver. Så vidt jeg  har fo rståe t, e r udredn inger
ne afslu tte t i F in land og N orge , og vi ven ter 
nu på, at den  svenske sam eudredning skal 
blive afs lu tte t her i løbet a f  1988.

Jeg har fo rstået på sam erne, at den o rd 
ning, D anm ark og G rønland er b levet enige 
om  m ed hensyn til det grøn landske se lvstyre , 
e r et forbillede for andre u rbefolkningers b e 
stræ belser for at få h jem m estyre inden for 
græ nserne a f det land, de h ø rer sam m en m ed.

Det har væ ret en fo rudsæ tning fo r Jurid isk  
U dvalg, at man nøje skulle følge udviklingen i 
F inland, N orge og Sverige m ed hensyn til 
opre tte lse  a f  S am eparlam en ter og indførelse 
a f  selvbestem m else på en ræ kke om rådet i 
forbindelse herm ed.

O prette lse  a f  S am eparlam en ter og den 
m edfølgende selvbestem m else vil — efter min 
opfatte lse  — også væ re et naturligt adgangs
tegn fo r sam erne til egentligt m edlem skab af 
N ordisk  Råd på linie m ed G rønland , F æ r
øerne og A land.

De sam erne som  sagt h ø re r hjem m e i tre 
forskellige nord iske lande, vil det e fter min 
opfatte lse  også væ re naturlig t, at der i N o r
disk M in isterråds p laner fo r det frem tidige 
arbejde kom m er til at indgå sam arbejde om 
en speciel sam ekonvention , der fastlæ gger en 
ensarte t politik for sam erne i de tre  lande. 
D ette e r  noget, som  N ord isk  S am eråd vedtog 
på sin 13. konference i Å re i 1986. Det vil 
væ re en  naturlig nordisk  fo rtsæ ttelse  af det 
nationale udredningsarbejde at gå i gang med 
dette .

Jeg vil også gerne næ vne her, at de r både i

F in land, N orge og Sverige arbejdes på en 
speciel sproglov for sam erne. U dviklingen på 
dette  om råde synes jeg  også vi skal følge med 
i fra N ord isk  R åds side, såvel fra Jurid isk  
U dvalgs side som  fra K ulturudvalget side -  
og for mit vedkom m ende bliver det jo  så 
frem over fra en p lads i K ultu rudvalget.

Til sidst vil jeg  næ vne et in tern t p rob lem  i 
N ordisk  R åd, som  alle fagudvalgene har taget 
op i deres be tæ nkninger o ver C 1. D et er den 
in terne behandling a f C 1 og C 2 i rådets 
in terne organer.

I overensstem m else  m ed de in ten tioner, 
m an har haft såvel i N ord isk  R åd som  i N o r
disk M in isterråd , e r  der i de redegøre lser, 
som  m in isterrådet har lagt frem  til 36. ses
sion, foretaget en m ere k onsekven t opdeling 
m ellem  C 1 som  en ren årsbere tn ing  og C 2 
som  et p landokum ent, end der tidligere har 
væ ret. Fagudvalgene har dert'or peget på, at 
N ordisk  R åd også i sin egen v irksom hed skul
le tage konsekvenserne  af disse æ ndringer. 
D et vil væ re m ere i pagt m ed tiden , at tyngde
punk tet i fagudvalgenes behandling a f disse 
dokum enter b lev frem tidsp lanerne , a ltså  C 2.

P roceduren  om kring det frem adre ttede  d o 
kum ent C 2 er i dag den . at fagudvalgene får 
m ulighed for at afgive en ud talelse  til Budget- 
og K ontro ludvalget. D isse ud ta le lser o p try k 
kes dere fte r som  bilag til de tte  udvalgs b e 
tæ nkning. D et be tyder, at fagudvalgene ikke 
har mulighed for at fo reslå  ud ta le lser o ver C
2, som  rådets p lenarforsam ling d irek te  kan 
tage stilling til og stem m e om.

Jurid isk  U dvalgs s tø rs te  om råde er lovgiv
ningssam arbejdet, d er ikke er kny tte t sam 
m en m ed det nord iske budget. D erfor fo re
kom m er det specielt inkonsekven t og urim e
ligt fo r de tte  udvalg, hvis ud ta le lser om det 
frem tidige lovgivningssam arbejde b liver af
g ivet som  en udtalelse til B udget- og K on tro l
udvalget og ikke forelagt N ordisk  R åds Ple
narforsam ling til afstem ning.

D et er på denne baggrund, m an skal se 
Jurid isk  U dvalgs henstilling til N ord isk  Råds 
Præ sidium  om a t overveje  en æ ndring a f den 
in terne behandling i rådets o rganer a f  C 1 og 
C 2. Vi tro r, at det vil væ re m est hensig ts
m æ ssigt, hvis de tte  in terne problem  bliver 
taget op på det årlige m øde m ellem  præ sidiet 
og udvalgsform æ ndene, m en vi b e trag te r det 
som  så vigtigt, at vi gerne vil have p lenarfo r
sam lingens tilslutning til vore synspunk ter.
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Lennart Andersson (juridiska u tsk o tte ts  ta 
lesm an): Fru  presiden t! D et har fallit på min 
lott a tt p resen te ra  det ju rid iska  u tsk o tte ts  fö r
slag till m odern isering  av det no rd iska  lag
stiftn ingsprogram m et, e tt p rogram  som  p la
neras täcka  in tiden till å r 2000. E ftersom  jag  
redan i genera ldebatten  angav bakgrunden  till 
u tsko tte ts  initiativ och läm nade en rapport 
över hur u tsk o tte t a rb e ta t i denna fråga kan 
jag  nu helt k oncen tre ra  m itt an förande till 
förslagets innehåll.

U tsk o tte ts  förslag ä r sam lat under nio ru 
briker. D essa rub riker ä r  följande:

1. Person-, fam ilje- och arv srä tt.
2. M odern biom edicinsk  teknologi och lik

nande.
3. F ö rm ögenhetsrä tt sam t frågor rörande 

förvärvsliv  och konsum enter.
4. T ran sp o rträ tt och ersä ttn ingsrä tt.
5. ED B , dataom rådet.
6. A rbetsrä tt.
7. O ffentlig rä tt.
8. L agstiftn ingsom råden  som  rö r andra  u t

skott.
9. S ynpunk ter som  even tue llt kan vara  av 

in tresse för N ord iska  rådets in ternationella  
sam arbetskom m itté .

M ed hänsyn till p lenarforsam lingens d y r
b a ra tid  skall jag  inte i detalj kom m entera  alla 
äm nesom råden  utan  begränsa  mig till fö ljan
de:

Inom  fam iljerättens om råde är det lätt att 
ko n sta te ra  a tt utvecklingen under senare år 
lett fram  till en änd rad  fam iljestruk tur. O rsa
kerna härtill ä r säkerligen m ånga. Det skulle 
em ellertid  föra allt fö r långt a tt h är ge sig in 
på e tt försök  till analys av d essa  o rsaker. 
U tsko tte t fram håller för sin del det angelägna 
i a tt fam iljelagstiftningen med v issa tid sin 
tervaller tas upp till ny prövning. Särskilt om 
man har am bitionen  att lagstiftningen i någon 
mån skall p åverka  a ttity d e r och handlings
m önster och ej endast reg istre ra  vad som  re 
dan ä r faktum .

En aktuell fråga som  snarast behöver bli 
förem ål fö r u tredn ing  gäller barnens arv srä tt. 
D etta  m ed tanke på att det i dag inte ä r  ovan 
ligt a tt barnens fö räld rar, e fte r en skilsm ässa, 
ingår i nya re la tioner och barnen  få r nya sy s
kon.

N är det gäller barnens trygghet och villkor 
behöver p erspek tive t vidgas. U tsko tte t anser 
att det ä r m otiverat a tt nu inleda a rb e te t på

att skapa en särskild  barnkonven tion  som 
om fattar hela rä ttighetsom rådet.

I de tta  a rbe te  kan också  frågan om fö rä ld 
rarnas um gängesrätt m ed sina barn  tas upp 
till prövning. Ä ven e fter en sk ilsm ässa är b a r
nen beroende av att få träffa  båda fö rä ld ra r
na. De nuvarande reg lerna fyller inte alla de 
krav som  kan ställas för a tt um gängesrätten  
skall bli reell och fungera i verkligheten .

E tt om råde som  i fo rtsä ttn ingen  kom m er 
att k räva  s to ra  in sa tse r av såväl m inisterråd  
som  N ord iska  råd e t är den m oderna  b iom edi
cinska teknologin . D els beroende på den 
snabba utveckling  som  sker inom  forsknings- 
och u tveck lingsarbete t m en också  beroende 
på den allm änna oro  m änn iskor känner över 
inriktningen av fo rskn ingsarbe te t och över 
vad det skall resu lte ra  i. Vi po litiker få r allt 
m era bestäm da  krav på oss a tt b eslu ta  om  de 
ram ar vilka forskningen får lov att re sp ek te 
ra.

V ad jag  m enar förtydligas genom  att nu ge 
exem pel på de delfrågor som  rym s inom  hela 
äm nesom rådet. D et gäller:
-  insem ination
-  in v itro  fertilisation  (dvs. befruktning u tan 

för k roppen),
-  forskning m ed em bryos,
-  tran sp lan ta tion  av organ och vävnad  från 

m änniskor,
-  genetikens användning  på m änniskor,
-  annan  biom edicinsk  forskning m ed m änni

skor,
-  klinisk avprövning  av läkem edel.

Jag ä r övertygad  om  att det inom  N ord iska  
råde t finns e tt s to rt in tresse  för a tt i fo r tsä tt
ningen avsä tta  rä tt be tydande  tid och p e rso 
nella re su rse r för a tt både råde t och de natio 
nella parlam en ten  skall få underlag  fö r ö v e r
läggningar i d essa  avgörande fram tidsfrågor.

U nder rubriken  fö rm ögenhetsrä tt sam t frå
gor om förvärvsliv  och k o nsum en ter fram hål
ler u tsko tte t nödvändigheten  av a tt ägna in
tresse  åt den nya fö retagsform en franchising . 
Det gäller att skydda den svagare parten  i ett 
sådant av ta lsfö rhållande och p rec isera  sky l
d igheter och rättigheter.

D enna företagsform  ä r även  u nder stark  
u tveckling  i en rad and ra  länder och med 
tanke på de nord iska  ländernas om fattande 
handelsfö rb indelser är det även  ur denna 
aspekt m otivera t a tt i en lagstiftning ange vill
koren både för anstä llda  och franchisingtaga-
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E n annan  aktuell fråga som  i hög grad b e 
rö r s to ra  delar av näringslivet ä r vilken grad 
av sek re tess som  de anstä lla  m åste  iak tta  
gen tem ot de före tagshem ligheter och andra 
fak ta  som  de få r ta  del av. F rågan  blir särskilt 
aktuell när en anställd  läm nar ett fö retag  och 
övergår till en annan firm a i sam m a bransch  
eller övergår till annan  verksam het.

Jag behöver bara  påm inna om  den snabba 
u tveck lingen  inom  inform ationsteknologi och 
högteknologi fö r a tt sam tliga skall inse frå 
gans betydelse . F rågan  har också  en aspek t 
gen tem ot de m ultinationella  fö retag  som  är 
verksam m a i de no rd iska  länderna.

N är det gäller tran sp o rträ tt och ersä tt- 
n ingsrätt p ek a r u tsk o tte t bl. a. p å  önskvärd 
heten  av att e rsä ttn ingsreg lerna  vid p erso n 
skada harm oniseras i s tö rre  u ts träckning . 
Sam t p å  behovet av a tt u ppnå  en  stö rre  likhet 
i e rsä ttn ingsreg lerna  oavse tt om  m an färdas 
på landsväg, m ed jä rn v äg , till sjöss eller m ed
flyg-

A ndra m ycket ak tuella  frågor inom  detta  
avsn itt ä r säk erh e tsb es täm m elser fö r tran s
p o rt av farligt gods m en naturlig tv is också  
skadeståndsreg le r som  m o tsvara r tidens krav 
om en o lycka skulle inträffa.

E rsä ttn ing  fö r m iljöskador ä r  e tt anna t om 
råde där de no rd iska länderna  både bör och 
m åste ta  gem ensam m a tag. L ikaså  är behovet 
av gem ensam m a regler om  p ro d uk tansvar 
m ycket k lart påv isat.

E lek tron isk  databehand ling , e ller da taom 
rådet som  vi till vardags säger, ä r e tt m ycket 
v ittom fattande äm nesom råde inom  vilket det 
ä r betydelsefu llt m ed en adekvat och m odern 
lagstiftning. In te  lagstiftning som  något själv
ändam ål u tan  u teslu tande m ed hänsyn till att 
det i dag saknas lagstiftning inom  flera avsnitt 
av d e tta  äm nesom råde. L agstiftn ingen behö
ver bli m era heltäckande än vad den är i dag. 
U tsk o tte t fö ro rdar en högre politisk aktiv itet 
för a tt i tid genom  lagstiftning skydda och 
säkra den enskildes in tegrite t m en även  den 
enskildes ställning i an d ra  avseenden , bl. a. 
som  konsum ent. V arje konsum ent bö r ha re 
ella m öjligheter till a tt kon tro llera  en rad oli
ka saker som  har sam band  m ed betaln ing och 
köp.

V idare gäller det den  enskilde m änniskans 
m öjligheter till a tt ta  em ot och rä tt fö rs tå  allt 
m era av d a tabaserad  inform ation.

D et finns även delfrågor som  berö r både

m yndigheter, o rgan isa tioner och enskilda. 
Som  exem pel kan näm nas a tt värdepappers- 
handeln  snabb t är på väg att övergå till ett 
helt da tab ase ra t v ärdepapperssystem .

F ö r de nord iska länderna  är det uppenbart 
a tt d e t ligger e tt s to rt värde i a tt välja sam m a 
tekn iska  system  fö r a tt därigenom  u n derlä tta  
e tt fram tida sam arbete .

Ä ven här u p p stå r en rad kon tro llfrågor och 
den enskilde beh ö v er också  få en garanti för 
att det går rä tt till.

V år upphovsrä tts liga  lagstiftning behöver 
u tvidgas till a tt om fatta  da taom råde t. D et gäl
ler såväl hård- som  m jukvara. Ju s t nu är up p 
hovsrä tten  på  s. k. chips det m est aktuella . 
D et gäller a tt skydda m önstre t på  varje chips 
för a tt därigenom  fö rh indra  en  fri kopiering.

U ppräkningen  över ak tuella  och  angelägna 
åtgärder inom  d e tta  om råde kunde göras 
längre, m en jag  skall avslu ta  m ed a tt ställa 
tv å  tankeväckande  frågor fö r a tt åskådliggöra 
vidden av de problem  som  vi s tå r inför.

H ur skall vi defin iera  begreppet ” god tro ” 
när tv å  da tam ask iner kom m unicerar med 
varandra?

H ur skall skades tåndsreg le rna  u tform as 
när det ä r en datam ask in  som  ä r o rsaken  till 
a tt fel u p p stå tt och en enskild  lidit skada?

R äcker den k lassiska  rom erska  rä tten  till 
för a tt lösa d essa  frågor? D et ä r  inte säkert. 
T roligen behöver vi skapa  nya ju rid isk a  be
grepp. Vi få r inte lå ta  tiden  gå ifrån oss.

Inom  a rb e tsrä tten s  om råde ä r d e t social- 
och m iljöu tsko tte t och det ju rid isk a  u tsk o tte t 
som  tillsam m ans har an sv a re t fö r det fo r tsa t
ta  lagstiftn ingsarbetet. I sitt nu ak tuella  fö r
slag ly fter ju r id isk a  u tsk o tte t fram  tre  delom 
råden  som  bö r ak tualiseras i fo rtsä ttn ingen . 
D els gäller det a rbe ts tagarnas rä tt till fö r
handlingar m ed koncern ledningen . E n fråga 
som  redan  b erö rts  i genera ldeba tten  av både 
sta tsm in istra r och  flera and ra  sta tsråd , varför 
y tterligare kom m en tarer från  u tsk o tte ts  sida 
ju s t nu inte behövs.

F ö r det andra  gäller det a rbe tstagarnas 
ställning när e tt fö retag  fö rvärvas av e tt annat 
företag  från ett annat no rd isk t land. M ånga 
frågor kan m an finna svar på  i gällande ko l
lektivavtal och  i lagstiftningen om  trygghet i 
anställn ingen. M en det räck e r inte fö r a tt b e 
lysa hela situationen . D et behövs också  en 
genom gång av praxis och v illkor både vad det 
gäller ekonom i och adm in istra tion  när ett fö
retag  by ter ägare.



391Fredagen  den 11 m ars 1988 kl. 09 .05 -13 .55

V år arbetsm arknadslagstiftn ing  i re sp ek ti
ve land å r rä tt så om fattande. M ånga gånger 
är den svår a tt helt överb licka  och sam tidigt 
jäm fö ra  vad olika delom råden  stadgar för re 
spektive land.

En system atisering  av de olika lagarna med 
kapitel och paragrafnum m er skulle underlä tta  
för alla p a rte r a tt snabbt kunna o rien te ra  sig 
och jäm fö ra  lagstiftningen.

U tsko tte t an se r det u tifrån  flera u tgångs
punk ter vara  värt a tt sa tsa  re su rse r för att 
uppnå d e tta  mål.

F ru  p residen t! D et ä r  säkerligen klok p eda
gogik att h ä r avslu ta  redovisn ingen  innan den 
blir fö r lång. Jag hänv isar i övrigt till det 
tryck ta  m ateriale t.

D et är u tsk o tte ts  syfte och mål a tt det fö r
slag som  nu fram läggs för p lenarforsam lingen 
skall få bli en in tegrerad  del i det fo rtsa tta  
lagstiftn ingsarbetet. F rån  u tsk o tte ts  sida är vi 
inställda på ett konstruk tiv t sam arbete  med 
m in isterrådet.

Jag y rkar bifall till u tsk o tte ts  förslag.

S tatsråd  H elen Bøsterud: Æ rede president! 
På vegne av de nord iske ju s tism in is tre  vil jeg  
gjerne knytte  noen bem erkn inger til Jurid isk  
utvalgs betenkning  over M in isterråde ts be
retning om  nord isk  sam arbeid  innen lovgiv
ningssek toren .

D et e r  hyggelig at Ju rid isk  utvalg sier seg 
tilfreds m ed sam arbeidet u tvalget har hatt 
med N ord isk  M in isterråd . D ette  er et sam ar
beid som også M inisterrådet har sa tt s to r pris 
på.

N ord isk  lovgivningssam arbeid  har lange og 
gode trad isjoner. D et er viktig at disse biir 
ført v idere. Særlig e r  det behov for at m an så 
tidlig som  mulig fo ru tse r hvilke p roblem er 
som kan oppstå  i frem tiden , og som  kan væ re 
egnet for nord isk  sam arbeid .

Justism in istrene  se tte r  pris på at Jurid isk  
utvalg også har arrangert et sem inar i tilkny t
ning til lovgivningsprogram m et. Sem inaret 
viste seg å  væ re m eget g ivende. M inistrene 
kan i sto r grad slu tte seg til de generelle syns
punk ter Ju rid isk  utvalg har på sam arbeid  in
nenfor lovg ivn ingssek toren . Særlig vil M ini
ste rråde t unders treke  at nordisk  sam arbeid 
kan væ re til sto r ny tte  selv om  re ttsen h e t på 
et b estem t om råde ikke kan oppnås, eller 
bare oppnås i en viss u ts trekn ing . D et er ikke

til å unngå at det på enkelte  om råder e r  van 
skelig å  oppnå full en ighet m ellom  de nord i
ske landene. D et kan, som  utvalget nevner, 
gjelde ved m oralske spørsm ål, m en også ved 
om fattende lovgivningsarbeid  f. eks. innen 
fo rm uere tten  kan det væ re vanskelig  å oppnå 
full re ttsenhe t.

E tte r  ju s tism in is tren es syn e r de em ner Ju 
ridisk utvalg ta r  opp i forslag  til et m oderni
sert lovgivningsprogram , sen trale . På en del 
av disse om råder fo regår det a llerede nordisk 
sam arbeid ; på andre finnes det p laner om 
p rosjek ter. Og de nord iske ju s tisd ep a rtem en 
te r er alltid åpne for å innlede sam arbeid  på 
nye felter. Jus tism in istrene  vil også særlig 
peke på betydningen  av et no rd isk  sam arbeid  
når det g jelder p rob lem om råder i tilknytning 
til da ta tekn ikken . D et g jelder for det første 
ju rid iske  p rob lem er i fo rb indelse  m ed au to 
m atisk databehand ling  og e lek tron isk  kom 
m unikasjon. M ed d a ta tekn ikken  følger d ess
u ten  personvernspø rsm ål og spørsm ål om  of
fentlige reg istres og andre d a tabaserte  opp- 
lysningskilders pålitelighet.

Ju rid isk  u tvalg  behand le r i sin betenkning 
M in iste rrådssek re ta ria te ts  rolle i lovgivnings- 
sam arbeidet. U tvalget anbefa ler N ord isk  Råd 
å oppfo rd re  N ord isk  M inisterråd  om  å over
veie å forankre em betsm annskom iteen  for 
lovgivningsspørsm ål i M in iste rrådssek re ta ri
a te t. B akgrunnen er at sek re ta ria te t spiller en 
litt m er u n dero rdne t rolle i lovgivningssam ar- 
be idet enn tilfellet e r for de andre em bets- 
m annskom iteene. I de andre  kom iteene er 
hovedregelen  at sek re ta ria te t innkaller til m ø
te r og har an sv a re t for koord inering  og dags
orden. I lovgivn ingssam arbeidet ivaretas 
disse oppgavene i u tgangspunk te t av de re
spektive land e tte r  tu r. S ek re ta ria te ts  rolle er 
først og frem st å væ re en  aktiv  o b se rv a tø r og 
et kon tak tledd . E tte r  M in isterråde ts syn 
fungerer denne ordn ingen  tilfredsstillende. 
Justism in istrene  er derfo r i tvil om  det bør 
g jennom føres noen endringer på de tte  feltet. 
D et g jelder ikke m inst fordi en  omlegging av 
den g jeldende ordning vil k reve sto r tilføring 
av ressu rser.

S ta tsråd  Anne-L ise Bakken: President!
F ø rs t en takk  til ju rid isk  u tvalgs leder B ern 
hard t T astesen  for den om tale og de lykk- 
ønskninger han u ttry k te  i fo rb indelse  m ed ar-
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rangem ente t N O R D ISK  FO R U M . N O R 
D ISK  FO R U M  88 er åre ts sto re  og kv innepo
litiske beg ivenhet. K onferansen  går av s tabe
len i O slo fra 30. juli til 7. august.

D et var N ord isk  Råd som  enstem m ig anbe
falte å arrangere N O R D ISK  FO R U M  som  en 
oppfølging av F N s kv innekonferanse  i N a iro 
bi. N ord isk  M inisterråd  har gjort konferan
sen mulig ved å  bevilge vel 6 mill. k r til p ro 
sjektet i 1987 og 1988.

Jurid isk  utvalg, som  tok  in itia tivet til k o n 
feransen , pek te  i sin betenkning  fra 1986 på at 
konferansen  vil gi m ulighet for å v idereu tv ik 
le den nord iske sam funnsm odell i b estreb e l
sene på å oppnå likestilling m ellom  kvinner 
og m enn.

N O R D ISK  FO R U M  88 er en unik sjanse 
fo r kv inneorgan isasjonene til å  m obilisere for 
en bedre fram tid  for kv inner i N orden . K on
feransen  gir m uligheter til inspirasjon og fo r
nyelse i likestillingsarbeidet. M ange av de o r
gan iserte  kvinnene har et godt utbygd 
nettverk  på nord isk  basis. M en for de fleste 
de ltakerne vil likevel konferansen  kunne 
åpne for nye ko n tak te r både o ver landegren
sene og sikkert også innen det enkelte  land.

Det e r  vist enorm  in teresse  fo r konferansen  
i de nordiske landene. M obiliseringen til F O 
RUM  har klart å trekke til seg grupper av 
kvinner som  hittil har stå tt helt u ten fo r den 
tradisjonelle kvinnebevegelse .

M ed en slik b redde over oppslu tn ingen og 
tem aene for konferansen  vil de tte  væ re noe 
som politikere og andre vil kunne øse av i å ra  
som  kom m er når det g jelder inspirasjon i li
kestillingsarbeidet.

FO R U M  vil b estå  av w orkshops, sem ina
rer. høringer, u tstillinger og m ange ku ltu ra r
rangem enter.

En konferanse som  denne k rever god p lan 
legging og organisering. D et m este av arbei 
det fo regår i FO R U M s sek re ta ria t i O slo og i 
de nasjonale kom iteene m ed rep resen tan te r 
for kvinneorganisasjonene i hvert enkelt 
land. I N orge har kvinneorganisasjonene 
også en annen  oppgave, nem lig å sørge for at 
deres besøkende m edsøstre  skal få et m est 
mulig vellykket opphold  i N orge.

Om det så likevel skulle bli trangt om  p las
sene når konferansen  næ rm er seg. har det 
norske fo rsvare t garan te rt for at alle som har 
tilm eldt sin deltakelse  på FO R U M , skal få et 
tilbud om  overnatting .

L ikestillingsarbeidet i N orden  har også be
tydning u ten fo r våre land. Forslagsstillerne 
til konferansen  pek te  i sin tid på at et nordisk 
sam arbeid  på likestillingsom rådet er viktig 
for fo rtsa tt sam let å kunne påvirke u tv ik ling
en i den øvrige del av verden.

I likestillingssam m enheng h a r de nordiske 
land in ternasjonal oppm erksom het re tte t mot 
seg. Selv om en denne gang skal konsen tre re  
seg om kv inners situasjon  i N orden , har kon
feransen  allerede vak t s to r in ternasjonal op p 
m erksom het. D ette ta r  jeg  som  et y tterligere 
tegn på at det som  foregår i N orden  i likestil
lingssam m enheng, langt fra er likegyldig i 
verdenssam m enheng , -  og det g jelder også 
N O R D ISK  FO R U M .

Parallelt m ed FO R U M  arrangeres den offi
sielle konferansen  fo r politikere og fagfolk 
der vi skal d isku tere  en nord isk  handlings
plan for likestilling. En slik plan vil u tv ilsom t 
væ re et nyttig  redskap  i det videre nord iske 
sam arbeidet. Politikere bør beny tte  an led 
ningen til å delta  på F O R U M s arrangem en
ter. FO R U M  vil på sin side gi verdifulle im 
pulser og innspill til d iskusjonene på  den offi
sielle konferansen . A rrangem entene  gir oss 
en unik sjanse til et fruk tbart m øte og sam 
spill m ellom  politikere og kv inneku ltu ren  i 
bred fo rstand , idet vi her kan oppleve en 
frodighet og en bredde i kv inneengasjem ent 
som vi ellers ikke gis m ulighet til.

N orge ser frem  til å  ta  im ot alle sam m en, 
og vi g ieder oss til denne uken som vil ha så 
veldig m ye å tilby oss alle.

Bernhardt Tastesen: Fru P ræ sident! Til 
sta tsråd  H elen B østerud  har jeg  kun en enkelt 
bem æ rkning; den gæ lder spørgsm ålet om  en 
forankring i m in is te rrådssek re ta ria te t. D et er 
jo  ikke fø rste  gang. Ju rid isk  U dvalg frem sæ t
te r dette  ønske , og det e r heller ikke sidste 
gang, så når svare t e r  negativt denne gang, så 
er jeg  helt sikker på, at Ju rid isk  U dvalg  vil 
tage spørgsm ålet op igen. Vi har nu den o p 
fa tte lse , at når ting skal løses i et nordisk 
fæ llesskab, frem  for at de enkelte  lande og de 
nationale budgetter skal bidrage til det -  og 
det gæ lder også i forbindelse  med forberelse  
af lovgivningsprogram m er -  vil det væ re en 
fordel, at m an har en sådan sek re ta ria tsa fd e 
ling i m in is te rråd ssek re ta ria te t, ikke m indst 
på baggrund a f de m ange persp ek tiv e r på lov-
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givningsom rådet, som  ligger foran  os. Og 
som L ennart A ndersson  gjorde opm æ rksom  
på udvalgets vegne, vil vi væ re op taget a f  
m odernisering  a f lovgivningsprogram m et i 
frem tiden.

S ta tsråd  A nne-L ise B akken kan jeg  kun 
ønske lykke m ed på vejen . V ejret e r  jo  fint 
udenfor nu i O slo, m en O slo om  som m eren er 
også dejlig, og jeg  er sikker på, at a rrange
m entet vil træ kke m ange til.

Jeg skal indrøm m e, at de udfordringer, der 
har væ ret fo r os i Ju rid isk  U dvalg m ed udvik
lingen af lovgivningsprogram m et, forho ldet 
til de frem m ede, d e r er kom m et i forbindelse 
med flygtninge- og indvandrerpo litikken , og 
udfordringen på ligestillingsom rådet, har væ 
ret så spæ ndende, at det e r m ed et vist ve
m od, jeg  fo rlader Jurid isk  U dvalg. M en jeg  
glæ der mig selvfølgelig også til at gå i gang 
med K ultu relt U dvalg.

Jeg ved, at m odtagelsen  vil blive god her i 
O slo ved det sto re  arrangem ent, og ved fo r
svarets hjælp vil der blive plads selv til 
"K v in d e r for fred ” .

Sedan d iskussionen  förk lara ts avslu tad , 
skedde votering  m edelst vo teringsappara t be
träffande ju rid isk a  u tsk o tte ts  förslag till y tt
rande till N o rd iska  m in is terrådet.

F ör y ttran d e t röstade:
Svein A lsaker, C laes A ndersson , L ennart 
A ndersson , M argareta  A ndrén , Y lva A nner
sted t, M argrete A uken , Jo  B enkow , Jens Bil
grav-N ielsen , G unnar B jörk , Ilkka-C hristian  
B jörklund, G ustav  B jö rkstrand , E iður G uö
nason , M ikko E lo , L ahja  E xner, K arl-G un
nar Fagerholm , Kjell M agne F redheim , A rne 
G add, Søren Flansen, G uðrún H elgadöttir, 
Lilli G yldenkilde, L iisa H ilpelä, S inikka 
H urska inen -L eppänen , P er O lof H åkansson . 
Siri H äggm ark, T ytti Isohookana-A sunm aa, 
Å sa Solberg Iversen , E lver Jonsson , R iitta 
Järv isa lo -K anerva , A nneli Jää tteenm äk i, A n
ker Jø rgensen , Brit Jø rgensen , R agna Berget 
Jørgensen , T hea K nu tzen , Sakari K nuuttila , 
Inga L an tz , A nna-K aarina  L ouvo , Kjeld 
R ahbæ k M øller, A gnar N ielsen , B arbro  N ils
son, M ats N yby , H ans N yhage, O lafur G. 
E inarsson , Óli Þ. G uðb jartsson , B erit O s
carsson , Seppo  P eltta ri, R iitta S aastam oinen , 
A sbjørn S jø thun , A rne Skauge, Ingrid S und
berg, S ten S vensson , S verrir H erm annsson ,

K arin Söder, P eder S ønderby , B ernhardt 
T astesen , E eva T u runen , V algerður Sverris- 
dó ttir, M arjatta  V äänänen , E rnst W roldsen, 
L ena Ö hrsv ik , Olle Ö strand  och K åre Ø vre
gard.

F rånvarande  var:
D orte B ennedsen , Johan  B u ttedah l, K nud 
G lønborg, T hor-E irik  G u lb randsen , H agen 
H agensen , F lem m ing H ansen , Ivar H ansen, 
M argit H ansen -K rone , O lof Jan sso n , Wiggo 
K om sted t, T heo  K oritz in sky , P reben  L ange, 
Jacob  L indenskov , G rethe  L undb lad , Helge 
A dam  M øller, Påll P é tu rsso n , Kaj Poulsen, 
K ris ten  Poulsgaard , H eikki R iihijärvi, K im 
mo Sasi, R eiulf S teen , O tto  S teenho ld t, H a
rald Synnes, Jan  P. Syse, A nders T alleraas 
och Ole G abriel U eland.

Yttrandet hade så lunda  an tag its  m ed  61 
röster.

U tsko tte ts  fö rs la g , punk terna  II  och III, 
bifölls.

3
B 80/j: M inisterrådsforslag om  sam arbetspro
gram  på livsm edelsom rådet och A 787/j: M ed
lem sförslag om  livsm edelspolitik  och livsm e- 
delslagstiftning

R ådet beslö t a tt fö re ta  ovannäm nda två saker 
i e tt sam m anhang.

Ju rid iska  u tsk o tte t hade föreslag it, a tt rå 
det m åtte an taga  fö ljande rekom m endationer 
i anledning av m edlem sförslagen:

1. N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  
M inisterråd  at vedtage et sam arbeidsprogram  
på levnedsm iddelom rådet i o v eren sstem m el
se m ed m in is terrådsfo rslag  B 80/j og Jurid isk  
udvalgs synspunk ter.

2. N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  
M inisterråd  a t fo retage en gennem gang af 
levnedsm iddellovgivningen og -kontro llen  i 
de nord iske lande m ed henblik  på at e tab lere  
fælles kvalite tsk rav  i N orden .

Åsa Solberg Iversen (jurid iska u tsk o tte ts  ta 
lesm an): Æ rede p residen t! Jeg  skal først ta 
for m eg m in isterrådsfo rslaget om et sam ar
beidsprogram  for næ ringsm iddelom rådet. 
M en først til den o rganisasjonsm essige end-
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ringen som  det legges opp til her -  at det 
perm anen te  nordiske u tvalg  for næringsm id- 
de lspørsm ål, P N U N , nå om organiseres og 
får sta tus som  en rådgivende nordisk  em bets- 
m annskom ite d irek te  kny ttet til N ord isk  Mi
nisterråd .

S am arbeidsprogram m et gir klare syns
pu n k ter på m ålet og prinsippene for å få et 
godt sam arbeid  i N orden  på de tte  om rådet 
som  i høy grad g jelder oss alle.

D et g jelder i stikkordsform :
-  Å besky tte  fo rb rukerne  g jennom  å sikre 

den helsem essige kvalite t av næ ringsm id
ler og at redelighet i handel med næ rings
m idler iak ttas.

-  A redusere  handelsh indringer så vel i N o r
den som  i øvrige in ternasjonale  sam m en
henger.

-  A rasjonalisere  m yndighetenes arbeid 
gjennom  en sam ordning av adm inistrative 
o rdninger og praksis.

-  A bedre u tny tte lsen  av faglige og økonom i
ske ressu rser.

-  A v idereutvik le og sty rke de enkelte fag
om råder innen sek to ren , og å utvikle og 
s ty rke kon tak ten  og den gjensidige infor
m asjon.
Selv om  M in isterråde t i budsje tte t fo r 1988 

har økt bevilgningen til d e tte  sam arbeid sp ro 
gram m et på næ ringsm iddelom rådet, m å en 
nok regne m ed at g jennom føringen vil kreve 
sto r innsats fra de nasjonale budsje ttene .

Det kan vises til tre hovedom råder som  det 
også arbeides m ed for tiden. D et er: kosthold  
og ernæ ring, toksikologi og risikovurdering 
og næ ringsm iddelkontro ll.

P rogram m et viser til at næ ringsm iddelspo
litiske spørsm ål får stadig  stø rre  betydning. 
Det g jelder ikke m inst den helsem essige sik 
kerhet og redeligheten  på næ ringsm iddelsom 
råde t, og fo rho ldet kostho ld  og helse. I a r
beidet vil det også bli ta tt hensyn til de anbe
falinger i B rundtlandkom m isjonens rapport 
som e r re levan te  på næ ringsm iddelsom rådet.

I sam arbeidsprogram m et slås det fast at 
ernæ ringspolitikken er en viktig del av den 
forebyggende helsepolitikk , og at de nordiske 
land befinner seg på ulike stad ier i u tv ik lin
gen av en nasjonal ernæ ringspolitikk . L ikhe
te r og forsk jeller når det g jelder ernæ ringssi- 
tuasjonen , kostm ønste r, m atvaretilbud  og 
forvaltn ingen av kostho lds- og ernæ rings- 
spørsm ål gir visse u tfo rdringer, m en også

gode m uligheter for et konstruk tiv t sam ar
beid i N orden .

D et er viktig at d e t arbeides m ed å fjerne 
helseskadelige sto ffer i våre m atvarer. Det er 
også betryggende a t sam arbeidsprogram m et 
vil ta  sikte på en vurdering  av helsekostpro- 
duktene i N orden  og den økende bruk av 
vitam in- og m inera lp repara te r som  m arkedet 
nå fly ter o ver av.

Jurid isk  utvalg har m erket seg at M in ister
rådet stiller seg positiv t til k ravene om  å an 
vende nye b io teknologiske m etoder i m atva
rep roduksjonen . U tvalget h a r i en annen 
sam m enheng delta tt i fo rberedelsene  av b io
teknologisk sam arbeid  i N orden , og e r enig i 
at m an s tå r overfo r nye og in teressan te  u t
fordringer og m uligheter. D et g jelder også for 
m atvareproduksjonen . Personlig  vil jeg  nok 
da fo ru tse tte  at det på forhånd har væ rt g jen
nom ført en om fattende forskning som  har 
klarlagt at k ravene til kvalite t e r  aksep tab le , 
og at faren  for helserisiko  er elim inert.

I denne som  i m ange andre sam m enhenger 
i vår tid , vil det væ re et påtakelig  behov for 
harm onisering  av fo rsk rifte r og etiske regler 
som  ikke beg renser seg til N o rden , m en som 
har k lar tilknytning til hva som  skjer in te rna
sjonalt. V åre nord iske land bør se det som  en 
særlig viktig oppgave å se tte  saken på dagsor
den i in ternasjonale  o rganisasjoner. D ette 
b ringer meg o v e r til e t siste  sæ rdeles viktig 
poeng, som  Jurid isk  utvalg se r behov for å 
understreke: at de m ange h indringer som  næ 
ringsm iddelprodukter m øter på veien over 
våre nord iske g renser, m eget vel kan fjernes. 
Spesielt viktig er det at reduseringen  av han
delsh indringer sk jer i tak t m ed tilsvarende 
endringer in ternasjonalt.

Jurid isk  utvalg fo reslå r at N ord isk  Råd re 
kom m anderer N ord isk  M inisterråd  å ved ta  
sam arbeidsprogram m et for næ ringsm iddel
om rådet i sam svar m ed M in isterråde ts fo r
slag B 80/j og N ord isk  R åds synspunk ter.

Jeg vil så ta  opp m edlem sforslag  om næ- 
ringsm iddelpolitikk og lovgivning fram satt
10. novem ber 1986.

Forslaget har væ rt u te på høring hvor 28 
høringsinstanser har gitt forslaget full stø tte . 
Ja , N orges K oopera tive  L andsforen ing  hilser 
til og m ed forslaget m ed giede. F ire hørings
instanser har væ rt noe betinget, m ens én in
stans har væ rt avv isende. Ju rid isk  u tvalg  har 
behandle t forslaget i tre m øter og ser positivt
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på den store enigheten  om å få e tab lert felles 
kvalite tskrav  og lovgivning i N orden . Som 
presiden ten  v iste til innledningsvis, s tø tte r 
ikke den danske rep resen tan ten  fo r F rem 
skrittspartie t i u tvalget forslaget.

U tvalget vil i likhet m ed flere av hørings
instansene u n d ers treke  betydningen av at b e 
folkningen i N orden  har adgang til sunne kva
lite tsvarer. V iktig e r  det også å  få en harm o
nisering av bestem m elsene  om tilse ttingssto f
fer i m atv arer og bruk av legem iddel i næ- 
ringsm iddelproduksjon , som  f .e k s . i hu s
dyrp roduksjon  og i fiskeoppdrett.

E tte r T sjernobyl-u lykken  har vi i N orden  
også sett behovet for å sette  grensen  for ra 
dioak tiv ite t i m atvarer, og at slike g renser biir 
harm onisert i N o rden  finner vi også nødven 
dig.

F o r de spesielt oppm erksom m e kan jeg  
nevne at vi i Ju rid isk  u tvalgs betenkning  har 
ta tt m ed ett punkt to ganger, og det kan kan 
skje kom m e av at en viktig sak ikke kan gjen
tas ofte nok. Det som  utvalget her vil u nder
streke , e r at det e tte rsom  handelshindringene 
når det g jelder næ ringsm iddel og råv arer e tte r 
hvert b ry tes  ned og det biir stø rre  k o n k u rran 
se, e r spesielt viktig at vi fo rb rukere  kan være 
trygge på at de produk tene  vi k jøper, e r av 
god kvalitet.

Jurid isk  utvalg vil derfo r anbefale at det 
blir fo re ta tt en g jennom gang av vår lovgiv
ning og kontro ll, og at de tte  følges opp. Det 
må legges spesiell vekt på den sunnhetsm esi- 
ge betydningen av kosthold  og kostform er og 
på produksjon  av barnem at og kost i skoler, 
på sykehus og i andre offentlige institusjoner. 
De næ ringsm essige konsekvensene for m en
nesker som  har allergi, må tillegges spesiell 
vekt.

N orge vil i løpet av denne m åneden  legge 
fram en lov om p roduk tansvar.

N år det g jelder p roduksjon  av barnem at, 
må det kunne reises ansvarsk rav  overfo r p ro 
dusen ten  når skader biir påført barn på grunn 
av feil og m angler ved barnem aten . D ette  er 
et om råde hvor m an har en del urim elige e rfa 
ringer.

E t annet om råde jeg  har lyst til å  nevne, er 
positiv m iljøm erking. M iljøm erking av p ro 
duk ter skjer a llerede i V est-T yskland . og 
spørsm ålet d eb a tte res  nå i N orden . D et går ut 
på å gi positiv  m erking av v arer som  kom m er 
gunstig ut m iljøm essig. A få til en slik ordning

vil k reve en grundig vurdering, og jeg  vil 
henstille  til M in isterråde t å  vurdere om  en 
slik u tredning  kan skje i nordisk  sam arbeid.

M ed disse ord vil jeg  anbefale Jurid isk  u t
sko tts  forslag til rekom m andasjon .

M inister M atthias Á . M athiesen: F ru  P ræ si
dent! M in isterråde t ø n sk e r at hæ ve am bi
tionsn iveauet på  det levnedsm iddelpo litiske 
om råde og har d erfo r frem lagt et m in ister
rådsforslag , som  N ord isk  R åd indbydes til at 
drøfte.

L evnedsm iddelp roduk tionen  er betydelig  i 
alle de nord iske lande, ligesom  handel med 
fødevarer e r  en væ sentlig  del a f  vore økono 
mier. En tilfredsstillende og effektiv  kontro l, 
som  sik rer et sundhedsm æ ssig t fu ld t fo rsvar
ligt udbud og en sober m arkedsføring  a f lev
nedsm idler, stiller stø rre  krav  til m yndighe
derne og til de økonom iske ressourcer.

I årenes løb er levnedsm iddelom rådet 
b levet regu leret a f bestem m elser til gavn for 
m yndigheder, p ro d u cen te r og forbrugere. 
D et er et naturligt led i a rbejdet m ed at fo r
bedre levnedsm id lernes kvalite t, og vi kan 
idag trygt k o n sta te re , at denne kvalitet er 
m eget høj.

V or kost b liver m ere og m ere in ternational, 
i tak t m ed brugen a f  råsto ffer og fæ rd igvarer 
fra andre dele a f  V erden . D et e r  derfo r vig
tigt, at de kvalite tsk rav , som  N orden  stiller, 
v inder genklang i andre lande. D et er vigtigt, 
at vore p roduk ter anerkendes som  fødevarer 
a f  høj værdi i andre lande.

R eguleringer på levnedsm iddelom rådet 
kan im idlertid  in ternationalt få handelsh ind
rende effekt.

D erfor tager vi også d isse in ternationale  
asp ek te r op i sam arbejdsp rogram m et. D et 
nordiske sam arbejde m å således ses i sam 
m enhæ ng m ed skabelsen  a f E F ’s indre m ar
ked og sam arbejdet m ellem  E F T A  og E F  i 
lyset a f  L uxem bourg-afta len . Sam tidig skal 
det frem m e sam ordningen a f nord iske stand 
punk ter i andre in ternationale  fora som  f. eks. 
FA O  og W H O ’s program  vedrø rende lev
nedsm iddellovgivning. A f velkendte  årsager 
e r E F ’s arbejde m ed fæ lles reg ler på levneds
m iddelom rådet a f  vital in teresse  fo r N orden . 
D ette arbejde har afsm ittende v irkninger for 
hele E F T A  og h e ru n d er for N orden .

M inisterråde t har givet sam ordningen af
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reg ler mv. fo r bestråling  a f levnedsm idler en 
høj p rio rite t, og der er udarbejdet en s ta tu s
rappo rt m ed oversig t over gæ ldende nordiske 
og in ternationale  regler på  om rådet. N ordens 
faglige m yndigheder finder ikke, a t bestråling  
a f levnedsm id ler e r  aktuel som  k onserve
ringsm etode. M etoden  vil derfo r næ ppe blive 
godkend t, bo rtse t fra helt specielle levneds
m idler og afkim ning a f k rydderier.

T jernoby lu lykken  viste et k lart behov for, 
at vi i N orden  har fæ lles p rinc ipper fo r fas t
sæ tte lsen  a f g ræ nsevæ rd ier fo r indholdet af 
rad ioak tive nuk leider i levnedsm id ler. Som  et 
beredskab  overfo r even tuelle  nye u lykker 
sam arbejder vi nu fo r at fo rm ulere  harm oni
serede nord iske forslag til p rinc ipper for fa s t
sæ ttelse  a f  sådanne g ræ nsevæ rdier.

O gså sam ordning a f  de nord iske landes lev
nedsm iddelkontro l -  specielt im portkon tro l
len -  har høj p rio rite t. D er er opbygget et 
in ternord isk  k on tak tne t så ledes, at m an kan 
varsle h inanden  om  levnedsm iddelpartier, 
d er m å næ gtes im porttilladelse.

L evnedsm iddelp roduk tionen  udv ik ler sig 
fo rtsa t, og m yndighederne stilles o v e r fo r  nye 
og ukend te  problem stillinger. D ette  gæ lder 
ikke m indst de forskellige fo rm er fo r kon
serverende og kosm etiske tilsæ tningsstoffer. 
M est foruroligende e r frem m edsto ffer i 
m advarerne som  h idhører fra dyrknings- og 
fodringsm etoder m v. D en alm indelige fo ru re
ning a f vand , jo rd  og luft kan også afsæ ttes på 
m advarerne. Vi sigter m od en  helhedsvu rde
ring a f den sundhedsfare , der er fo rbundet 
m ed disse frem m edstoffer.

B ioteknologiske m etoder vil efterhånden  
også få betydning  her. D er planlæ gges derfor 
et sam arbejde om  at klarlægge m ulighederne 
for at anvende m oderne b io teknologi til at 
udvikle og æ ndre levnedsm idler.

V or føde e r en forudsæ tn ing  fo r et godt liv; 
m en m aden kan også give sygdom m e og til
føje os skade på liv og helbred . Sygdom m e, 
som  kan skyldes kosten , udgør et a f  vore 
s tø rste  sundhedsprob lem er. Sam arbejdet 
skal derfo r også følge udviklingen i h je rte 
karsygdom m e og visse k ræ ftform er i de n o r
diske landes befolkninger. Vi vil vu rdere  e r
faringerne m ed de forskellige forebyggende 
foransta ltn inger, som  sæ ttes i væ rk i de en 
kelte lande. Fler er det yderst vigtigt, at 
undersøgelsesm etoderne  e r fæ lles, så resu lta 
terne kan sam m enlignes.

D et arbejde, vi her behand le r, an tage r nye 
form er og få r et stadig  hø jere  am bitionsn i
veau, hvor principielle  levnedsm iddelpo liti
ske spørgsm ål s tå r på  dagsordenen . L igesom  
de levnedsm iddelpo litiske spørgsm ål natio 
nalt b e rø re r m ange dep artem en te r og sty re l
ser, så  vil også det nord iske sam arbejde have 
m ange berøringsflader.

F oruden  levnedsm iddelspørgsm ål gæ lder 
det fo r sundhed  jo r d b ru g ,  fiskeri, m iljø, han
del og fo rb rugerspørgsm ål, d e r alle vil blive 
inddraget.

D et er vigtigt, at a rbejdet på de tte  bogsta 
velig ta lt livsvigtige om råde kan få  m ere e ta b 
lerede fo rm er til fordel fo r alle no rdboer. D et
te e r  hensig ten  m ed m in is terrådets forslag. 
Jeg håber, at R ådet vil s tø tte  gennem førelsen  
heraf.

Ändring i m edlem slistan

D et anm äldes, a tt Sakari K nuu ttila  för del 
av de tta  m öte e rsa tts  av E eva-L iisa  M oila
nen.

R å d e t beslö t a tt ändra m ed lem slistan  i en 
lighet härm ed.

Sjøthun: F ru  p residen t! Jeg tro r det e r rik
tig å kunne si a t vi fra na tu rens side i N orden  
ennå har et b ra  u tgangspunkt når det g jelder 
produksjon  av m atvarer. D et tro r jeg  det e r 
viktig å ta vare på.

Vi har i løpet av sesjonen  få tt hø re  om 
nødvendigheten  av harm onisering  av lov- og 
regelverk  på forskjellige plan i det nordiske 
sam arbeid , og vi vil senere  i dag få høre m er 
om dette  viktige forhold.

N år jeg  tok o rd e t i denne saken , var det for 
å unders treke  et p a r viktige fo rhold , som 
også sakens hoved ta lsm ann  b erø rte . D et gjel
der ikke bare nødvendigheten  av harm on ise
ring av lovgivningen, m en også å ha en fo rt
satt restrik tiv  holdning til b ruk  av tilse ttings
stoffer i råv arer for å  gi helsem essig  trygge 
forhold til fo rb rukeren .

Jeg vil også peke på unødvendig  b ruk  av 
kosm etiske m idler i våre  m atvarer. K osm e
tikk kan væ re vakkert å  se på, m en det er 
ikke sikkert at det i alle tilfeller e r  like vak
kert og godt å fortæ re! M an bør fo rtsa tt op p 
rettho lde en restrik tiv  holdning til b ruk  av
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tilsettingsstoffer i våre  m atvarer. D et kan 
være nyttig for nord isk  landbruk , og jeg  føler 
meg overbev ist om  a t det vil væ re m inst like 
nyttig og viktig for den nordiske fo rbruker. 
Det vil også gi som  gevinst at vi kan føre en 
sam ordnet im portkontro ll. Jeg fø ler m eg ikke 
overbev ist om  at m an alltid får inn bare  vel- 
kontro llerte  og gode m atv are r som  følge av 
im port. N år m an ta r  de tte  opp på fellesplan. 
kan det gi oss m uligheter for å få kon tak t med 
de land som  skal ek spo rte re  m atvarer til oss, 
og ikke m inst kan det gi m ulighet for å u t
veksle an a ly seresu lta te r som  til enhver tid 
foreligger.

Jeg und ers trek e r til slu tt nødvendigheten  
av at de som  skal p rak tisere  d e tte , e r  klar 
over at den politikk som  fø res, bø r ta sik te på 
en restrik tiv  holdning på dette  om rådet.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts avslu tad , 
skedde vo tering  m edelst vo teringsappara t be
träffande u tsk o tte ts  fö rs ta  förslag till rekom 
m endation.

F ör  u tsk o tte ts  fö rsta  förslag till rekom m en
dation röstade:

Svein A lsaker, C laes A ndersson , L ennart 
A ndersson , M argareta  A ndrén , Y lva A nner
sted t, M argrete A uken , Jens B ilgrav-N ielsen, 
G unnar B jörk , Ilkka-C hristian  B jörklund, 
G ustav  B jö rkstrand , Johan  B u ttedah l, E iöur 
G uönason , M ikko E lo , L ahja E xner, Karl- 
G unnar Fagerholm , A rne G add, K nud G løn
borg, Lilli G yldenkilde, H agen H agensen. 
Søren  H ansen , L iisa  H ilpelä , Sinikka H u rs
kainen-L eppänen , Per O lof H åkansson , Siri 
H äggm ark. T ytti Isohookana-A sunm aa, Åsa 
Solberg Iversen , O lof Jan sso n , E lver Jo n s
son , R iitta Jä rv isa lo -K anerva , A nneli J ä ä t
teenm äki, Brit Jø rgensen . Ragna Berget Jø r
gensen , T hea K nutzen . T heo  K oritz insky , 
Inga L an tz , Jacob  L indenskov , A nna-K aari- 
na L ouvo , G rethe  L undb lad , E eva-L iisa  
M oilanen, K jeld R ahbæ k M øller, B arbro  
N ilsson, M ats N yby , H ans N yhage, Ó lafur 
G. E inarsson , Óli Þ. G uðb jartsson , B erit O s
carsson , Seppo P eltta ri, Kaj Poulsen, K im m o 
Sasi, R iitta Saastam oinen , A sbjørn S jøthun. 
O tto  S teenho ld t, S verrir H erm annsson , K a
rin Söder, P eder S ønderby , B ernhard t T as te 
sen, E eva T u runen , V algerður Sverrisdó ttir, 
M arjatta V äänänen , E rnst W roldsen. L ena 
Ö hrsvik , Olle Ö strand  och K åre Ø vregard .

F rånvarande var:
Jo  B enkow , D orte B ennedsen , Kjell M ag

ne F redheim , G uðrún H elgadöttir, Thor-Ei- 
rik G u lb randsen , F lem m ing H ansen , Ivar 
H ansen , M argit H ansen -K rone , A nker Jø r
gensen , W iggo K om sted t, P reben  Lange, 
H elge A dam  M øller, A gnar N ie lsen , Påll Pé- 
tu rsson . K risten  P oulsgaard , H eikki Riihijär- 
vi, A rne Skauge, R eiulf S teen , Ingrid Sund
berg, Sten Svensson , H arald  Synnes, Jan  P. 
Syse, A nders T alleraas och Ole G abriel Ue- 
land.

R ekom m enda tionen  hade så lunda  an tag its  
m ed  63 röster.

H ärefte r skedde vo tering  m edelst v o te 
ringsappara t beträffande u tsk o tte ts  andra  fö r
slag till rekom m endation .

För  u tsk o tte ts  andra  förslag till rekom m en
dation  röstade:

Svein A lsaker, C laes A ndersson , L ennart 
A ndersson , M argareta  A ndrén , Y lva A nner
sted t, M argrete A uken , Jen s B ilgrav-N ielsen, 
G unnar B jörk, Ilkka-C hristian  B jörklund, 
G ustav  B jö rkstrand , Johan  B uttedah l, E iöur 
G uönason , M ikko E lo , L ahja E xner, Karl- 
G unnar Fagerholm , A rne G add, K nud G løn
borg, Lilli G yldenkilde, H agen H agensen , 
Søren H ansen , L iisa H ilpelä, S inikka H urs- 
ka inen-L eppänen , P er O lof H åkansson , Siri 
H äggm ark, T ytti Isohookana-A sunm aa, A sa 
Solberg Iversen , O lof Jansson , E lver Jo n s
son, R iitta Jä rv isa lo -K anerva , A nneli Jä ä tte 
enm äki, Brit Jø rgensen , R agna B erget Jø r
gensen . T hea K nu tzen , T heo  K oritz insky , 
Inga L an tz , Jacob  L indenskov , G rethe 
L undblad , E eva-L iisa  M oilanen, K jeld R ah
bæk M øller, B arbro  N ilsson , M ats N yby, 
H ans N yhage, Ó lafur G . E inarsson . Óli P. 
G uðb jartsson . Berit O scarsson , Seppo P elt
ta ri, Kaj Poulsen . K im m o Sasi, R iitta S aas ta 
m oinen. A sbjørn  S jø thun , O tto  S teenho ld t, 
S verrir H erm annsson , K arin  S öder, B ern
hard t T astesen , E eva T urunen , V algerður 
Sverrisdö ttir, M arjatta  V äänänen . E rnst 
W roldsen, L ena Ö hrsv ik , Olle Ö strand  och 
K åre Ø vregard .

F rånvarande  var:
Jo B enkow , D orte B ennedsen , Kjell Mag-
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ne F redheim , G uðriín H elgadóttir, Thor-E i- 
rik G u lb randsen , F lem m ing F lansen, Ivar 
H ansen , M argit H ansen-K rone, A nker Jø r
gensen , W iggo K om sted t, P reben  L ange, 
A nna-K aarina L ouvo , H elge A dam  M øller, 
A gnar N ielsen , Påll P étu rsson , K risten 
Poulsgaard . H eikki R iihijärvi, A rne Skauge, 
R eiulf S teen , Ingrid Sundberg , S ten S vens
son , H arald  Synnes, Jan  P. Syse, Peder 
S ønderby . A nders T alleraas och Ole G abriel 
U eland.

R ekom m enda tionen  hade sålunda  an tag its  
m ed  61 röster.

A 803/j: M edlem sförslag om  nordisk laghar
m onisering

Ju rid iska  u tsk o tte t hade föreslagit a tt rådet 
ej m åtte företaga sig något i anledning av 
m edlem sförslaget.

Nyhage (juridiska u tsk o tte ts  talesm an): F ru  
president! I m edlem sförslag  A 803/j yrkas att 
m in isterrådet skall lå ta  u ta rbe ta  detaljerade 
övers ik te r över kvarvarande , nytillkom na e l
ler befarade o likheter vad gäller de nord iska 
ländernas såväl äk tenskapslagstiftn ing  som 
aktielagstiftning. Syftet m ed denna kartlägg
ning skall enligt fö rslagsstä llarna  vara  att nå 
fram  till s tö rsta  möjliga överensstäm m else  
inom respektive lagstiftn ingsom råde.

Jurid iska u tsko tte t har låtit rem issbehandla  
m edlem sförslaget och kan ko n sta te ra  a tt det 
råd er delade m eningar bland rem iss in stanser
na angående det m eningsfulla med den fö re
slagna kartläggningen, som  av flera in stanser 
bedöm s k räva betydande a rb e ts in sa tse r och 
därm ed också  s to ra  kostnader.

Ju rid iska u tsko tte t delar enhälligt denna 
uppfattn ing och ifrågasätter värde t av en 
kartläggning av tv å  u r e tt s tö rre  sam m anhang 
till synes tillfälligt u tvalda om råden . U tsk o t
te t hänv isar också  till a tt u tsko tte t i sitt b e 
tänkande över C 1 fört fram  en rad lagstift- 
n ingsom råden, om  vilka det bö r sam arbetas 
på nordisk  n ivå under den närm aste  fram ti
den. L ennart A ndersson  läm nade för en 
stund sedan en utförlig redovisning härom . 
Ä ven m ot den bakgrunden  an se r u tsko tte t att 
det inte finns någon anledning att b iträda 
m edlem sförslaget.

Fru  president! M ed det an fö rda  y rkar jag  
bifall till ju rid isk a  u tsk o tte ts  förslag.

Sedan d iskussionen  förk lara ts av slu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rslag .

5
A 804/j: M edlem sförslag om  likartade regler  
för sam hällstjänst

Jurid iska u tsk o tte t hade föreslag it, a tt råde t i 
anledning av m edlem sförslaget m åtte an ta  
följande rekom m endation :

N ord isk  Råd rekom m m anderer N ord isk  
M inisterråd  at arbejde hen im od, a t d e r i de 
nordiske lande indføres så en sarted e  regler 
som  m uligt om  sam fundstjeneste  som  straffe
retlig sank tionsform .

Sjøthun (juridiska u tsk o tte ts  talesm an): Ju 
ridisk utvalg har på flere m øter d rø fte t det 
forslag til ved tak  p residen ten  har referert.

U tvalget har fo r sin del k o n sta te rt at det 
b lant de m ange in s tan ser som  har u tta lt seg, 
for tiden ikke er full enighet i de nordiske 
land om å innføre ensartede  reg ler om  sam 
funnstjeneste  som  strafferettslig  sanksjons- 
form.

D et er forskjellige g runner til det som  det 
vil gå fram  av sakens dokum enter.

Im idlertid  har Ju rid isk  utvalg innstilt o v e r
for R ådet at N ord isk  M inisterråd  a rbeider 
henim ot, som det he te r, at det i de nord iske 
land innføres så  en sartede  reg ler som  mulig 
om sam funnstjeneste  som  strafferettslig  
sanksjonsform .

F orsøksv is innførte D anm ark  ordningen  al
lerede i 1982, m ens ordningen ble gjort lands
om fattende fra 1985. I N orge ble det sa tt i 
gang fo rsøksp rosjek te r m ed sam funnstjenes
te i 1984.

Det rettslige grunnlag for p ro sjek tene  i 
N orge er den adgang dom sto lene  ifølge s tra f
feloven har til å  kny tte  sæ rlige v ilkår til en 
betinget dom .

Så vel dom sto lene som  påta lem ynd ighete
ne og forsorgen i frihet har stilt seg positive 
overfor de u tfo rd ringer den nye reaksjonsfo r
men m edfører i N orge.

D en norske regjering ta r  sik te på  å  gjøre 
ordningen landsom fattende innen utgangen 
av dette  år.
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Om ordningen u tta le r det danske  ju s tisd e 
partem ent bl. a. at langt de fleste  sam funns- 
tjenestedøm te  g jennom fører dom m en til
fredsstillende og at sanksjonen  har en rekke 
positive effekter.

Det er av s to r betydning  for vurderingen i 
de øvrige nord iske land at erfaringene i 
N orge og D anm ark e r såpass positive som 
det som  går fram  av de u tta le lse r jeg  har vist 
til.

Jurid isk  utvalg m ener at sam funnstjeneste  
som alternativ  til fengselsstraff e r noe man 
skal arbeide videre m ed, og at m an m ed tiden 
bør forsøke å få så en sartede  nord iske regler 
på om rådet som  mulig. D et vil også væ re en 
foru tsetn ing  for at en sam funnstjenestedøm t i 
ett nordisk  land skal kunne fu llbyrdes i et 
annet nordisk land.

Med dette  som  bakgrunn  anbefales u tva l
gets innstilling.

Sedan d iskussionen  förk lara ts avslu tad , fö 
retogs vo tering  m edelst vo teringsappara t be
träffande u tsk o tte ts  förslag  till rekom m enda
tion.

För  rekom m endationen  röstade:
Svein A lsaker, C laes A ndersson , L ennart 

A ndersson . M argareta  A ndrén , Y lva A nner
sted t, M argrete A uken , D orte  B ennedsen , 
Jens B ilgrav-N ielsen , G unnar B jörk , G ustav  
B jö rkstrand , Johan  B u ttedah l, E iður G uöna
son, M ikko E lo, L ah ja  E xner, K arl-G unnar 
Fagerholm , A rne G add , K nud G lønborg, L il
li G yldenkilde, Flagen H agensen , Ivar H an 
sen, Søren H ansen , L iisa H ilpelä, S inikka 
H urska inen -L eppänen , P er O lof H åkansson , 
Siri H äggm ark, T ytti Isohookana-A sunm aa, 
A sa Solberg Iversen , O lof Jan sso n , E lver 
Jonsson , R iitta Jä rv isa lo -K anerva , Anneli 
Jää tteenm äk i, Brit Jø rgensen , Ragna Berget 
Jørgensen , T hea K nu tzen , Inga L an tz , A nna- 
K aarina L ouvo , G rethe  L undb lad , E eva-L ii- 
sa M oilanen, K jeld R ahbæ k M øller, B arbro  
N ilsson, M ats N yby , H ans N yhage, Ó lafur 
G. E inarsson , Óli Þ. G uðb jartsson , Berit O s
carsson , Seppo P eltta ri, Kaj Poulsen , K im m o 
Sasi, R iitta Saastam oinen , A sbjørn  S jøthun. 
A rne Skauge, Ingrid S undberg , S verrir H e r
m annsson , K arin S öder, P eder S ønderby , 
B ernhard t T aste sen , E eva  T u runen , V alger- 
ðu r S verrisdö ttir, M aija tta  V äänänen , E rnst 
W roldsen, L ena Ö hrsvik  och Olle 
Ö strand .

F rånvarande var:
Jo B enkow , Ilkka-C hristian  B jörklund, 

K jell M agne F redheim , G uðrún  H elgadöttir, 
T hor-E irik  G ulb randsen , Flem m ing H ansen , 
M argit H ansen -K rone , A nker Jø rgensen , 
Wiggo K om sted t, T heo  K oritz insky . Preben 
L ange, Jacob  L indenskov , H elge A dam  M øl
ler, A gnar N ielsen , Påll P é tu rsso n , K risten  
Poulsgaard , H eikki R iih ijärv i, R eiu lf S teen, 
O tto S teenho ld t, S ten S vensson , H ara ld  Syn- 
nes. Jan  P. S yse , A nders T alleraas. Ole G ab
riel U eland och K åre Ø vregard .

R ekom m enda tionen  luide så lunda  antag its  
m ed  62 röster.

6
A 806/j: M edlem sförslag om ett nordiskt insti
tut för krim inalistik

Ju rid iska  u tsk o tte t hade fö reslag it, a tt N o r
diska rådet i anledning av m edlem sförslaget 
m åste antaga följande rekom m endation :

N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M i
n isterråd  at nedsæ tte  en arbejdsgruppe til at 
udrede det nord iske sam arbejde om  krim ina
lite tsefterforskn ing  sam t til at undersøge be
hovet og m ulighederne for en v idereudvikling 
og ev t. effektiv isering  a f de tte  sam arbejde.

Elo (jurid iska u tsk o tte ts  talesm an): F ru  
president! M edlem sförslaget i d enna sak gick 
ut på ati det skulle in rä ttas  e tt no rd isk t insti
tu t för att y tterligare  u tveck la  det om fattande 
sam arbete , som  redan finns m ellan de nord is
ka länderna på krim inalistikens om råde.

En av u tgångspunk terna  för a tt y tterligare 
bygga ut sam arbete t u tgö r H elsingforsav ta- 
lets artikel 5. Enligt denna b ö r u tredning  och 
lagföiing i fråga om b ro tt, som  har begåtts  i 
e tt no rd isk t land, i s tö rs ta  m öjliga u ts träck 
ning kunna ske även i e tt anna t no rd isk t land. 
M ed den in ternationalisering  av  b ro tts lighe
ten , som  vi få tt bev ittna  u nder senare år, 
säger det sig självt hu r viktigt det ä r  att allt 
bör göras för a tt underlä tta  de b ro ttsundersö - 
kande m ynd igheternas sam arbete  över g rän 
serna. Förslagsstä llarna  p ek ar på  de k o st
nadsk rävande . m oderna m etoder m ed u tn y tt
jan d e  av bl. a. d a ta tekn iken  och andra av an 
cerade fo rskn ingsm etoder, som  skulle kunna 
u tny ttjas gem ensam t vid en nord isk  institu-
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tion. D etta  skulle erb juda de nord iska länder
na en m öjlighet att närm a sig den in ternatio 
nella nivå på bro ttsbekäm pningens om råde, 
som redan har uppnåtts vid de s to ra  ty ska , 
engelska och am erikanska krim inallabora to 
rierna.

I fråga om inställningen till behovet av att 
in rätta  e tt institu t går åsik terna  bland rem iss
instanserna  delvis isär. D ärem ot ä r  m an i all
m änhet enig om själva saken , a tt sam arbetet 
på de tta  om råde bör u tvecklas. U tsko tte t har 
tagit fasta  på d e tta  och har stannat för att 
föreslå a tt saken skall u tredas närm are och 
att d e tta  skall försiggå genom  att det tillsätts 
en arbetsg rupp . D enna skall undersöka såväl 
det nord iska sam arbete t om  krim inalite tsef
terforskning som  behovet av och m öjligheter
na att v idareu tveckla  och eventuellt effektiv i
sera  sam arbetet.

Jag vill slutligen näm na, a tt inom  u tsko tte t 
fördes en viss diskussion om hur begreppet 
krim inalitet bör defin ieras. Den avvikande 
m ening, som är fogad till u tsko ttsbetänkan- 
de t, b o ttnar i d e tta . M ajoriteten  inom  u tsk o t
tet ansåg dock att denna ok la rhe t, som  när
m ast gällde äm nesom rådets exak ta  avgräns- 
ning, inte skulle få även ty ra  den angelägna 
saken: e tt effek tivare  sam arbete  om  krim ina
lite tsefterforskn ingen . Om så erfo rd ras får 
den kom m ande arbetsg ruppen  fö re ta  de y t
terligare p rec iseringar i d e tta  hänseende som  
behövs för a tt helt k lart inringa det om råde 
utredningen skall gälla.

Fru p residen t, jag  får på u tsk o tte ts  vägnar 
yrka bifall till u tsk o tte ts  förslag.

Pelttari: F ru  president! M edlem sförslaget 
ta r  upp ett m ycket viktigt och aktuellt om rå
de. Vi firar ju  som  känt T eknikens å r  i N o r
den , och m edlem sforslagets in ten tioner gäller 
i s to r u tsträckning  ju s t tilläm pningen av ge
m ensam  teknik i de nord iska länderna.

D et stadgas i H elsingfors-av talet, att de 
nordiska länderna b ö r harm onisera  sina reg
ler i fråga om bro tt och straffpåföljder. L ika
så borde undersökningen  av och åtal fö r b ro tt 
som  begåtts i ett nordiskt land i s tö rs ta  möjli
ga u ts träckn ing  även kunna ske i e tt annat 
nordiskt land.

Sam arbetet inom  krim inalistiken borde — 
såsom  det fö reslås i m edlem sförslaget -  fö r
bä ttras  genom  att grunda en institu tion  för

forskning och u tveckling , som  skulle ha till 
uppgift att främ ja krim inalistikforskningen 
genom  gem ensam m a sem inarier, u tveck 
lingsprojekt, perm anen ta  sam arbetskom m it- 
tée r och and ra  arrangem ang.

T illsam m ans skulle de nord iska länderna 
även ha råd m ed d y ra  appara tu ranskaffn ing
ar. S to ra  fram steg  har under de senas te  åren 
gjorts bl. a. i fråga om  undersökning av fin
gerav tryck . M ed hjälp av laser kan m an nu få 
fram  annars dolda fingerav tryck . U tn y ttjan 
det av laser k räver dock både pengar och 
kom peten t personal. H är kunde institu tionen  
för krim inalistik dels fungera som  utbildare 
och dels främ ja anskaffn ingen av gem ensam  
apparatur.

En annan ny och epokgörande m etod är 
D N A -grupperingsm etoden , som  används för 
att undersöka m änn iskokroppens vä tsko r, 
och som  sålunda an k n y te r till m olekylbiolo
gin. D etta  om råde är även i övrigt högak tu 
ellt. E konom iska u tsk o tte t behandlade näm li
gen i går m in isterrådets förslag till b io tekno- 
logiskt sam arbetsp rogram , i vilken gen tekn i
ken ingår som  en del. D en nord iska in s titu tio 
nen för krim inalistik  kunde skapa ett kun
skapsunderlag  för d e tta  om råde. D etta  u nder
lag skulle sedan hela N orden  kunna d ra  ny tta  
av , vilket sam tidigt skulle be tyda  en resu rsin 
besparing.

De nord iska länderna lider o ck så  brist på 
databanker m ed sam lade uppgifter om  perso 
ner som  begått b ro tt. F ö r närvarande ä r in
form ationsflödet inte tillräckligt effektivt. 
Det dåliga in fo rm ationsu tby te t m ärks tydligt 
bl. a. i T ornedalen , där händelserna  t. ex. vid 
narkotikasm ugglingsoperationer snabbt av lö 
ser varandra. Inom  de tta  om råde har tjänste- 
sam arbete t m ellan de finska och svenska 
m yndigheterna antagit sådana proportioner, 
a tt de nuvarande re su rse rn a  inte räck e r till.

D et skulle behövas något slag av specialpo 
lisgrupp som  officiellt kunde sam verka  med 
polisen i H aparanda  och T o rn eå  u tan  om 
vägar. Det d irek ta  in fo rm ationsu tby te t m el
lan polisen i H aparanda och T o rneå  belastas 
t. ex . inte av språksvårigheter. D ärför kunde 
en dylik specialpolisgrupp ge tjänsteh jälp  i 
hela Sverige och Finland sam t även  erb juda 
N orge, t. o. m. D anm ark , be tydande hjälp i 
polisärenden.

D etta kan verka vara  överta lande. D å jag  i 
onsdags kväll kom  till O slo , var den fö rsta
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person som  jag  träffade på hotelle t en n a rk o 
tikaforskare . D etta  v isar a tt det i dag ty v årr 
finns nordiskt sam arbete  även i sådana ä re n 
den. Sannolikt ä r  t. ex. a tt heroin kan införas 
till O slo så, a tt en last införes från A m ster
dam  flygvägen till Flelsingfors och v idare till 
K arleby. F rån  Finland införes lasten  m ed en 
personbil via T o rneå  till H ap aran d a , och d ä r
ifrån vidare till K iruna och N arv ik  sam t d ä r
ifrån till O slo med en m otorcykel. D etta  är 
sannolikt även enligt en nyligen u tförd u n d er
sökning.

Ä ven på den västliga landgränsen har det 
nyligen funnits sto ra  narkotikafall. T ullverket 
av ser a tt förlägga en kon tak tperson  i narko ti
kaärenden  till K öpenham n, och i de tta  h än se 
ende var det b ra  a tt Sverige fö r e tt å r sedan 
avstod från m o tsa tta  å tgärder, näm ligen från 
att överfly tta  å tgärder från  H aparanda  till 
S tockholm .

Fru president! I det no rd iska sam arbete t 
vore det y tte rs t angeläget a tt s träva  e fter ef
fektivitet och resu rsbesparing  genom  sam ar
bete med m axim alt u tny ttjande  av befintliga 
person resu rser på naturliga sam arbetsom rå- 
den. F ru  p residen t, jag  hoppas a tt N ord iska  
m in isterrådet tillsä tte r en arbetsg rupp  med 
uppgift att göra en m ångsidig u tredn ing  av 
m öjligheterna att fö rbä ttra  sam arbetsm öjlig- 
heterna  på krim inalistikens om råde i N orden .

Nyhage: Fru presiden t! I m edlem sförslag 
A 806/j fö reslås a tt e tt N ord isk t in stitu t för 
krim inalistik  skall in rättas.

Av ju rid isk a  u tsk o tte ts  be tänkande över 
förslaget fram går, dels att det bland rem issin 
stan serna  råder skilda m eningar om vad te r 
men krim inalistik  innebär, dels också  att fler
talet in s tanser av sty rk e r förslaget om att ett 
dylikt institu t inrättas.

Enligt min mening är det e tt e lem entärt 
krav att vi fö rs tå r innebörden  och behovet av 
det vi skall sa tsa  pengar på. U tsko tte t har 
också enhälligt kom m it till denna slu tsa ts och 
kan således inte stä lla  sig bakom  själva 
y rkandet i m edlem sförslaget.

Men i stället för a tt då föreslå a tt förslaget 
inte skall fö ran leda någon åtgärd från rådets 
sida, vilket hade varit naturlig t, fö r u tsko tts- 
m ajoriteten  in begrepppet k rim inalite tsefter
forskning i stället för krim inalistik  och anser 
sig därm ed ha anledning att förelägga rådet

ett förslag. D etta  innebär a tt en arbetsg rupp  
skall tillsä ttas m ed uppgift att u treda  det no r
diska sam arbete t om  k rim inalite tsefter
forskning sam t att undersöka  behovet av en 
v idareu tveck ling  och eventuell effek tiv ise
ring av de tta  sam arbete .

D essvärre  har det inte heller gått att få en 
exak t definition av begreppet krim inalite tsef
terforskning . R edan av det skälet i konse
kvens m ed vad jag  tid igare anfört kan jag  inte 
b iträda  förslaget.

Men även om man accep te ra r den defini
tion som förslagsstä llarna  själva gör av te r 
men krim inalistik , som nu kallas krim inali
te tsefterfo rskn ing , finns det enligt min m e
ning ingen anledning att a rb e ta  v idare med 
förslaget. Ju rid iska  faku lte ten  vid U ppsala 
un iversite t har i sitt rem issu tlå tande på ett 
övertygande sä tt redov isa t a tt det på den b e 
rörda forskn ingens om råde sedan länge b e 
drivs ett in ternord isk t sam arbe te , att det i 
fråga om den in te rno rd iska  rättsh jä lpen  i 
b ro ttsm ål finns ett väl fungerande sam arbete , 
att det på k rim inalsta tistikens om råde finns 
en väl u tveck la t sam arbete  sam t a tt de no r
diska länderna länge har u tväx lat e rfa renhe
te r inom  krim inaltekn iken . S lu tsa tsen  för fa
kulte ten  blir a tt det m ot denna bakgrund  inte 
finns anledning att stöd ja  förslaget.

E ftersom  de i m edlem sförslaget an tydda 
syftena alldeles uppenbart kan tillgodoses 
inom ram en för befintligt sam arbe te , finner 
jag  ej heller anledning föreligga att i enlighet 
med u tsko ttsm ajo rite ten s skrivning stödja 
förslaget. Ä ven behovet av a tt v id areu tveck 
la och effek tiv isera  det no rd iska  sam arbete t 
på om rådet to rde kunna tillgodoses på de 
grunder som  redan föreligger.

Fru presiden t! Med anledning av vad jag  
här anfört fö reslår jag  att N o rd iska  råde t inte 
v id tar några å tgärder m ed anledning av fö r
slaget.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts avslu tad , 
skedde vo tering  m edelst vo teringsappara t be
träffande u tsk o tte ts  förslag  till rekom m enda
tion.

För rekom m endationen  röstade:
Svein A lsaker. L ennart A ndersson , M argare
ta A ndrén , Y lva A nnersted t, M argrete A u
ken, D orte B ennedsen , Jens B ilgrav-N ielsen, 
G unnar B jörk, Ilkka-C hristian  B jörklund.
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G ustav  B jö rkstrand , Johan  B u ttedah l, E iður 
G uðnason , M ikko E lo , L ah ja  E xner, K arl- 
G unnar Fagerholm , K jell M agne F redheim , 
A rne G add, K nud G lønborg , Lilli G yldenkil
de , H agen H agensen , Iv a r H ansen , Søren 
H ansen , L iisa H ilpelä, S in ikka H urskainen- 
L eppänen , T ytti Isohookana-A sunm aa, O lof 
Jansson , R iitta  Järv isa lo -K anerva , A nneli 
Jää tteenm äk i, Brit Jø rgensen , R agna B erget 
Jø rgensen , Inga L an tz , Jacob  L indenskov , 
A nna-K aarina  L ouvo , G rethe  L undblad , 
E eva-L iisa  M oilanen, K jeld R ahbæ k M øller, 
B arbro  N ilsson . M ats N yby , Óli t>. Guð- 
b jartsson , B erit O scarsson , Seppo  P elttari, 
Kaj P oulsen , H eikki R iihijärvi, R iitta  S aasta 
m oinen, A sbjørn  S jø thun , A rne Skauge, 
R eiulf S teen , O tto  S teenho ld t, S verrir H er- 
m annsson , K arin  Söder, P eder S ønderby , 
B ernhard t T aste sen , E ev a  T u runen , Ole 
G abriel U eland , V algerður S verrisdó ttir, 
M arjatta  V äänänen  och Olle Ö strand .

M ot rekom m endationen  röstade:
Siri H äggm ark, T hea  K nu tzen , H ans N y h a
ge, Ó lafur G. E inarsson , K im m o Sasi och 
Ingrid Sundberg.

P er O lof H åkansson , Å sa Solberg Iversen  
och L ena  Ö hrsvik  avstod  frå n  a tt rösta.

Frånvarande  var:
C laes A ndersson , Jo  B enkow , G uðrún Hel- 
gadóttir, T hor-E irik  G u lb randsen , F lem m ing 
H ansen , M argit H ansen -K rone , E lver Jo n s
son, A nker Jørgensen , W iggo K om sted t, 
T heo K oritz insky , P reben  L ange, H elge 
A dam  M øller, A gnar N ie lsen , Påll P étu rsson , 
K risten  Poulsgaard , S ten S vensson , H arald 
Synnes, Jan  P. Syse, A nders T alleraas, E rnst 
W roldsen och K åre Ø vregård .

R eko m m enda tionen  hade sålunda  an tag its  
m ed  57 röster m o t 6. 3 m ed lem m ar a vstod  
frå n  a tt rösta.

A 807/j: M edlem sförslag om  sårbarhets- och  
integritetsfrågor vid folkregistrering och  
D 1988/33/1986/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 33/1986 angående nordisk konven
tion om  folkregistrering

R ådet företog ovannäm nda två saker i ett 
sam m anhang.

Ju rd iska  u tsk o tte t hade föreslagit,
I. a tt N o rd iska  rådet i anledning av m ed

lem sförslaget icke m åtte fö re taga  sig något
II. a tt N o rd iska  råde t m åtte  lägga m edde

landet till handlingarna i avvak tan  på ny tt 
m eddelande till n ästa  o rdinarie session.

Sverrir H erm annsson: (jurid iska u tsk o tte ts  
talesm an) F ru  P ræ sident! Ju rid isk  U dvalg  har 
henvist m edlem sforslag  om  sårbarheds- og 
in teg rite tsspørgsm ål ved fo lkereg istrering , 
hvori m an anbefaler, at N ord isk  R åd rekom 
m anderer N ord isk  M in isterråd  i s tø rst mulig 
udstræ kning  a t tage hensyn  til sårbarheds- 
spørgsm ål og spørgsm ål vedrø rende den p e r
sonlige in tegrite t ved udarbejdelsen  a f den 
nordiske konven tion  om folkregistrering .

D et e r  Ju rid isk  U dvalgs o p fa tte lse , a t man 
allerede har taget tilstræ kkelig  højde for disse 
spørgsm ål i N ord isk  R åd, og at der derfor 
ikke er grund til at ved tage en  speciel rekom 
m andation om  dette .

F o r at der ikke skal herske nogen tvivl om 
udvalgets stilling til d isse spørgsm ål har Ju ri
disk U dvalg im idlertid  valgt a t m edtage disse 
synspunk te r i sin beretn ing  over m eddelelse 
fra N ord isk  M inisterråd  til den 36. session 
om  rekom m andation  nr 33/1986, om  en n o r
disk kom vention  om  folkereg istrering , hvori 
udvalget henstiller, at N ord isk  R åd tager 
m eddelelsen  til efterre tn ing  og a fven ter ny 
m eddelelse til næ ste  ord inæ re session .

Jurid isk  U dvalg  kan på  denne baggrund 
ikke s tø tte , at der ved tages en speciel rekom 
m andation om de tte  og er kom m et til den 
konklusion, som  præ siden ten  lige har læ st, og 
jeg  anbefa ler, at det ved tages a f  rådet.

F ru  P ræ sident! Jeg har s lu tte t min tale om 
begge dele a f  dagordenens punk t 7.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts av slu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g  punk terna  I  och  II.

8
A 812/j: M edlem sförslag om  utredning av or
sakerna till den bristande likalönen m ellan  
kvinnor och m än

Ju rid iska u tsk o tte t hade föreslag it, a tt N o r
diska råde t i anledning av m edlem sförslaget 
m åtte  an taga  följande rekom m endation :

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M i
nisterråd
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1) at der ivæ rksæ ttes et fo rundersøgelses
projekt og i forb indeles herm ed eventuelt 
gennem føres p rak tisk  fo rsøgsv irksom hed  og 
evaluering m ed henblik på at få sam let den 
eksisterende viden om  og få kortlagt å rsag er
ne til den m anglende reelle ligeløn mellem 
kvinder og m æ nd, og

2) på baggrund h e ra f a t fo reslå  fo ran sta lt
ningpr, der tilsig ter at fjerne de barrie re r, som  
m edfører forskelle i lønninger m ellem  kvin
der og m æ nd, sam t

3) at afsæ tte  de fo rnødne m idler til p ro jek 
ternes gennem førelse  ved a t lade p ro jek te r
ne. der er næ vnt under punkt 1 og 2, indgå i 
den nye økonom iske handlingsplan fo r N o r
den.

Skauge: (jurid iska u tsk o tte ts  talesm an) 
Æ rede presiden t! N år det g jelder det forelig
gende forslag, har alle hø ringsinstanser væ rt 
positive til at det på nordisk  plan bør gjøres 
noe for å løse prob lem ene m ed m anglende 
likelønn m ellom  kv inner og m enn. Det har 
naturligvis væ rt noe forskjellige holdninger til 
det spørsm ål som  re ises, og hvorledes vi bør 
tilnæ rm e oss saken , også innenfor Jurid isk  
utvalg.

Forslagsstillerne v iser i sitt forslag til at 
arbeidsm arkedet i N orden  til tro ss for kvin
nenes stigende y rkesfrekvens fo rtsa tt er 
sterk t k jønnsoppdelt. K vinnene i arbeidslivet 
stiller også åp en b art svakere  i det h ierark iske 
system  både når det g jelder avansem en tsm u- 
ligheter og lønnsnivå.

Flere undersøke lse r viser også at årsakene 
til lønnsforskjellene m ellom  kv inner og menn 
ikke bare avg renser seg til at a rbe id sm arke
det fo rtsa tt e r  ste rk t k jønnsoppdelt e ller at 
kvinnene kom m er dårligere ut i en h ierark isk  
vurdering av a rbeidsm arkedet. D et synes 
også å væ re åpenbart at kv inner kom m er d å r
ligere ut rent lønnsm essig  fordi det ikke er lik 
lønn for likt arbeid . Det e r  naturligvis et 
alvorlig likestillingsproblem , og jeg  vil gjerne 
føye til: det e r  i og for seg et alm innelig re tt
ferdighet sproblem .

Det er også grunn til å  væ re oppm erksom  
på at til tro ss for at det har væ rt en positiv 
utvikling på dette  om råde t, har utviklingen 
gått m eget sen t. og i enkelte  år har vi hatt 
direk te  tilbakeslag. Ju rid isk  u tvalg  har stilt 
seg positiv t til fo rslaget, og m ener at det på

dette  feltet e r et godt grunnlag  for en felles 
nordisk  oppfølging. U tvalget er av den opp
fatning at det e r  behov for fo rtsa tt in form a
sjonsinnsam ling før en kom m er m ed forslag 
til tiltak.

F o r egen del vil jeg  peke på at E F  allerede 
har reg ler fo r likelønn, reg ler som  D anm ark 
naturlig  nok har erfaring  m ed å henholde seg 
til. Det e r  vel også g runnen  til at vi finner m er 
sto ff fra D anm ark om de tte  tem a enn fra de 
øvrige nord iske land. D et vil væ re naturlig  at 
en innhen ter et grundig m ateriale om  EF- 
landenes erfaringer m ed det regelverk  som  
eksisterer.

Jurid isk  utvalg har ikke fulgt fo rslagsstille r
nes tanke om  at det foreliggende forslag  skal 
g jennom føres som  en fo rtse tte lse  av BRYT- 
pro sjek te t, m en fo reslå r tv e rt im ot at in itiati
vet tas opp  som  et eget p rosjek t.

U tvalget fo reslå r også at det av se tte s  egne 
m idler til g jennom føring sam t at d isse spø rs
mål må inngå i den nye økonom iske hand
lingsplanen for N orden .

På denne m åten kan vi si at Jurid isk  utvalg 
i all hovedsak  har gitt forslaget sin tilslutning, 
og har sendt det v idere til R ådet m ed et visst 
e tte rtry k k  i sine anbefalinger.

Liisa Hilpelä: Fru presiden t! A rbetslivet 
genom går en ständig  förändring . I denna p ro 
cess u p p stå r nya yrken  och m ånga gam la fö r
svinner. D et finns dock någo t som  inte  fö r
ändras; o likheten  m ellan könen i avlöningen. 
O ch den inte bara bestå r  u tan  till och med 
fö rd ju p a s. Så ä r  det å tm instone  i F in land, där 
kvinnorna d e lta r i arbetslive t i stö rre  om fatt
ning än någon annanstans. Som ett exem pel 
på det växande deltagandet av kv innor i a r
betslivet kan näm nas, a tt då an ta le t löntagare 
sedan å r 1970 har vuxit m ed 350000. så har 
två  tred jede la r av d essa  varit kvinnor.

H ur sto ra  är då sk illnaderna  i löner mellan 
m än och kv innor i F in land? De heltidsarbe- 
tande  kv innornas löner är b ara  78%  av m än
nens inkom ster. U tbildningen u tjäm nar inte 
sk illnaden utan  ö kar den tvärtom : ju  högre 
u tbildning, desto  stö rre  skillnad. V ad bero r 
de tta  på?

N ågon annan  förklaring  finns inte än att 
a rbe tsm arknaden  är indelad i m än- och kvin
noarbeten . D etta  ä r  sakens kärna. De sociala 
färd igheter och den snabbhet och  flinkhet
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som  krävs i kv innornas arbete  värderas inte i 
pengar m edan m an därem ot i m ännens arbete  
v ärd e ra r de behövliga färd igheterna. D et är 
sorgligt m en san t, a tt kv innornas insats för 
a tt bygga upp landets välfärd  inte beak tas i 
ekonom iska term er. Så ä r  det på  alla håll. 
Ä ndå ä r en o stö rd  u tveck ling  i sam hälle t ock 
så i fram tiden  beroende av kv innornas a r
bets insa ts. I  denna s tu n d  h ar en sto r del av 
arbe tstagare  fullgoda skäl a tt känna sig o rä tt
vist behandlade. S aken  kan också  korrigeras, 
om både a rbetsg ivarna  och  a rbe ts tag a rn a  så 
vill, och om såvä l kv innor som  m än k räver 
det. L agstiftn ing om  likalön finns, det som  
behövs är so lidarite t i löneav talen .

F ru  presiden t! I rekom m endationen  fö re 
slås bl. a. en kartläggning av de o rsak e r som  
ligger till grund fö r av saknaden  av lika lön för 
kvinnor och m än. T ro ts  a tt jag  anser, a tt d e t
ta  först och främ st b ero r på bristande solida
rite t i de fackliga organ isa tionernas lönepoli
tik, ty ck e r jag  a tt det ä r  viktigt a tt u tsk o tte ts  
å tgärdsförslag  b lir godkända.

Om m an näm ligen genom  inform ation och 
u tredn ingar kan skapa den so lidarite t som  nu 
saknas, fy ller de en funktion.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts av slu tad , fö 
retogs vo tering  m edelst vo teringsappara t be
träffande u tsk o tte ts  förslag  till rekom m enda
tion.

F ör rekom m endationen  röstade:
C laes A ndersson , L en n art A ndersson , M ar
g rete A uken, Jo  B enkow , D orte  B ennedsen , 
Jens B ilgrav-N ielsen , G unnar B jörk, Ilkka- 
C hristian  B jörklund, Johan  B u ttedah l, E iður 
G uðnason , M ikko E lo, L ah ja  E xner, K arl- 
G unnar Fagerholm , Kjell M agne F redheim . 
A rne G add, G uðrún  F lelgadóttir, Lilli G yl
denkilde, H agen H agensen , L iisa H ilpelä, S i
n ikka H urska inen -L eppänen , P er O of H å 
kansson , Siri H äggm ark, T ytti Isohookana- 
A sunm aa, Å sa Solberg Iversen , O lof Ja n s
son, E lver Jonsson , R iitta Järv isalo-K aner- 
va, A nneli Jää tteenm äk i, R agna B erget Jø r
gensen , T hea  K nu tzen , T heo  K oritz insky , 
Inga L an tz , Jacob  L indenskov , A nna-K aari- 
na L ouvo , E eva-L iisa  M oilanen, K jeld R ah 
bæ k M øller, B arbro  N ilsson , M ats N yby , 
H ans N yhage, O lafur G. E inarsson , Óli Þ. 
G uðb jartsson , B erit O scarsson , Páll Péturs- 
son, Seppo P eltta ri, H eikki R iihijärvi, K im 

mo Sasi, R iitta  Saastam oinen , A rne Skauge, 
Ingrid Sundberg , S verrir H erm ansson , K arin 
Söder, P eder S ønderby , B ernhard t T astesen , 
E eva T urunen , V algerður S verrisdó ttir, M ar
ja t ta  V äänänen , E rn s t W roldsen , L ena 
Ö hrsvik  och Olle Ö strand .

F rånvarande  var:
Svein A lsaker, M argare ta  A ndrén , Y lva An- 
n ers ted t, G ustav  B jö rkstrand , K nud Gløn- 
borg , T hor-E irik  G u lb randsen , Flem m ing 
H ansen , Ivar H ansen , Søren  H ansen , M argit 
H ansen -K rone , A nker Jø rgensen , B rit Jø r
gensen , W iggo K o m sted t, P reben  L ange, 
G rethe L undb lad , H elge A dam  M øller, 
A gnar N ielsen , Kaj P oulsen , K ris ten  P ouls
gaard , A sb jørn  S jø thun , R eiu lf S teen , O tto  
S teenho ld t, S ten  Svensson , H ara ld  Synnes, 
Jan  P. Syse, A nders T alleraas, O le G abriel 
U eland och  K åre  Ø vregard .

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda  an tag its  
m ed  59 röster.

9
D 1988/17/1984/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 17/1984 angående genom förande av 
forsknings-, utrednings- och upplysn ingsarbe
te inom  gällande lagar rörande hom osexuella  
och D 1988/18/1984/j: M eddelande om  rekom 
m endation nr 18/1984 angående sam arbete  
inom  FN och andra internationella organ rö
rande hom osexuellas m änskliga rättigheter

R ådet beslö t a tt fö re ta  o vannäm nda  saker i 
e tt sam m anhang.

Ju rid iska  u tsk o tte t hade föreslag it, a tt N o r
diska rådet

1. m åtte lägga m eddelandet om  rekom 
m endation n r 17/1984 till hand lingarna och 
anse spörsm ålet fö r rådets del av slu ta t sam t

2. m åtte lägga m eddelandet om  rekom 
m endation nr 18/1984 till hand lingarna i av 
vak tan  på  ny tt m eddelande till n ästa  o rd ina
rie session.

Inga Lantz (jurid iska u tsk o tte ts  talesm an): 
F ru  presiden t! Ö verallt i världen  finns det en 
lagstiftning som  d isk rim inerar de hom osexu 
ella. På C ypern  är hom osexualite t förb juden 
och m edför fängelsestraff på  m ellan fem  och
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fjorton år. På Irland kan m an få livstids fäng
else för hom osexualite t. I England har ju s t nu 
ett lagförslag gått igenom  som  innebär ett 
allvarligt angrepp  på de hom osexuellas rä ttig 
heter. D är finns nu ett förbud m ot a tt u nder
visa om hom osexualite t i sko lorna, och det är 
också förb judet a tt ekonom isk t stödja ho
m osexuellas o rgan isationer.

I Peru genom fördes för en tid sedan en 
razzia  m ot lesb iska kv innor i en kafélokal. 
E tt hundratal kv innor släpades ut och fördes 
bort. De fick välja på  a tt bli åta lade fö r te r ro 
rism  eller a tt om edelbart gå hem . V alet kan 
synas lä tt, m en det råd er u tegångsförbud  på 
natten  i L im a, och  m ilitären har o rder att 
sk ju ta på p e rsoner som  rö r sig ute på gatorna.

I Iran av rä ttas  hom osexuella  m änniskor. I 
Sri L anka straffas hom osexualite t m ed vari
erande antal p iskrapp .

Så ser det ut ute i världen . O ch nu till 
N orden! H ar vi någon d iskrim inering här? Ja , 
ty v ärr har vi det fo rtfarande e fter m ånga års 
debatt. H är särsk iljer sig Island och Finland. 
På Island råd er det an d ra  å ldersg ränser för 
hom osexuella  än  fö r he terosexuella . I F in 
land är positiv  inform ation om  hom osexuell 
kärlek och om de hom osexuellas situation  
lagstridig, och där gäller särskilda å ldersg rän 
ser för hom osexuella .

Fru presiden t! Det finns en överhängande 
risk att gam la fö rdom ar m ot hom osexuella  nu 
grävs fram  under inflytande av aids-ho tet.

H om osexualite t ä r  en  livsform  fö r m iljoner 
m änniskor. Det beräknas att 10 % av m änni
skorna är hom osexuella . Det hand lar därför 
inte om  någon liten m inorite t som  blir d iskri
m inerad på grund av sin sexuella inriktning. 
F ö r mig hand lar det d jupast om  m änniskors 
jäm likhet. F ö r mig som  politiker hand lar det 
också  om  att vara  vaksam  mot in to lerans, 
som i varje o fö ru tse tt ögonblick kan urarta  
till kollektiv  hysteri. M an m åste också  p ro te 
stera  m ot varje form  av d iskrim inering  var 
och närhelst sådan  äger rum .

Ju rid iska  u tsk o tte t har u nder m ånga år be
handlat olika frågor rö rande de m änskliga rä t
tigheterna. R ekom m endationen  om lagar i 
N orden  rö rande de hom osexuella  föreslås 
upphöra. U tsko tte t an ser a tt rekom m endatio 
nen har haft en positiv  effekt na tionellt, men 
att det dessv ärre  inte ä r  m öjligt a tt för närv a
rande kom m a längre i fråga om harm on ise
ring av de nord iska ländernas lagstiftning på

om rådet. Personligen an se r jag  a tt m ycket 
å te rs tå r  a tt göra fö r a tt h äva  d iskrim ineringen 
m ot de hom osexuella  och fö r a tt åstadkom m a 
en harm onisering  inom  våra länder i den här 
frågan.

Den and ra  rekom m endationen  rik tas till de 
nord iska ländernas regeringar, som  anm odas 
att inom  FN  och and ra  in ternationella  organ 
sam arbeta  i frågor som  rö r de hom osexuellas 
m änskliga rä ttig h e te r i syfte a tt h indra d isk ri
m inering.

U tsk o tte t an se r a tt de no rd iska  länderna 
gem ensam t bör a rb e ta  fö r a tt det ges garanti 
för a tt de hom osexuellas m änskliga rä ttighe
te r tas upp i F N , E u ro p aråd e t och  för D an
m arks del också  i EG.

U tsk o tte t fö rv än ta r sig k onk re ta  upp lys
ningar om  de initiativ  som  de nord iska  län
derna  tagit på d e tta  om råde och fö reslå r d ä r
för, a tt å re ts  m eddelande om  rekom m enda
tionen läggs till handlingarna och att regering
arna  i m eddelande till 37:e sessionen  läm nar 
en redogörelse  fö r regeringarnas initiativ i in
ternationella  sam m anhang rö rande de ho
m osexuellas m änskliga rättigheter.

F ru  presiden t! Jag y rkar bifall till u tsk o t
tets hem ställan  beträffande de båda rekom 
m endationerna.

Riihijärvi: R ouva p residen tti! Suom en lain- 
säädän tö  on varm asti kohdallaan . m itä tulee 
hom oseksuaalisuu teen . E ivät ole kysym yk- 
sessä  ennakko luu lo t, vaan  terve  k ielteisyys 
tä tä  pe rv e rssiy ttä  koh taan . Y h te iskun ta  ei 
voi m issään tap au k sessa  suosia  sitä. m utta 
yh te iskun ta  jo u tu u  sen kärsim ään . K un mei- 
dän on luo tava  te rv e ttä  Pohjolaa, niin kyllä 
m eidän on ehdo ttom asti m yös lainsäädännös- 
sä k iris te ttävä  suhdettam m e kaikkeen  epä- 
luonnolliseen ja  epänorm aaliin , sellaiseen 
m ikä ei rakenna  y h te iskun taa  vaan syö sitä 
niin kuin kalvava  tau ti. Sellainen on juu ri ho- 
m oseksuaalisuus.

Riihijärvi: Fru presiden t! D en finska lag
stiftningen är säk ert ko rrek t i fråga om  hom o
sexualite t. Det är inte fråga om  föru tfa ttade  
m eningar, u tan om  en sund negativ itet g en t
em ot denna p erversite t. Sam hället kan under 
inga om ständ igheter gynna den , m en sam häl
let får stå ut med den. D å vi skall skapa ett
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sunt N orden , m åste vi abso lu t även inom lag
stiftningen skärpa  vår hållning gentem ot allt 
onaturlig t och onorm alt, sådant som  inte byg
ger upp sam hället u tan b ry te r ner det som  en 
tärande sjukdom . D etta  är exak t vad hom o
sexualite ten  är.

Elo: Fru  presiden t! Jag  und rar bara  varför 
Inga L an tz  är bekym rad  fö r de hom osexuel
las situation  i Finland. De finska hom osexu
ella har näm ligen inte p ro te s te ra t mot vår 
lagstiftning. Av allt a tt döm a är de finska 
hom osexuella nöjda med situationen  i vårt 
land och de hom osexuellas situation  är helt 
enkelt inget s to rt politisk t deba ttäm ne  i F in 
land. D et har jag  också  ofta inform erat om  i 
u tsko tte t.

M argrete Auken: Fru præ siden t! Jeg ved 
ikke, hvad det er for en prim itiv urrelig ion, 
der even tuelt m åtte herske i F in land, m en jeg 
e r nødt til at sige. at i den kristne religion er 
det sådan , at seksualite ten  e r en kæ rligheds
evne i høj grad. De hom osexuelles ret til at 
have deres seksualite t som  en kæ rlighedsev
ne er det fortv iv lende, at b l.a . m ennesker, 
som  også har fundus inden for k irken, p røver 
at fratage dem .

D et skal blot væ re sagt her, så ingen kan 
væ re i tvivl om , at det synspunk t, d e r kom  fra 
F inland, e r  ganske ekstrem t og ude af trit 
med det, som vil væ re en kristen  holdning til 
hom oseksualite t.

Inga Lantz (jurid iska u tsk o tte ts  talesm an): 
Fru president! N ågon sade till mig här u tan 
för: Skall du tala för de hom osexuella nu 
igen? Ja . sade jag . det skall jag  göra. Det är 
fak tisk t en ä ra  a tt få föra deras ta lan  — fram 
för allt e fter det inlägg som  vi har få tt höra 
från H eikki R iihijärvi, som  u tvecklade sin 
syn på de hom osexuella. Det känns m ycket 
betydelsefullt att tala om de hom osexuellas 
situation , och det är långt kvar till likställig
het m ellan hom osexuella  och  heterosexuella , 
såsom  k lart har fram gått av debatten  här.

Det finns all anledning för N ord iska  rådet 
a tt på de tta  om råde ånyo driva frågan om 
likställighet m ellan de nord iska länderna. Det 
är i det av seen d e t m ycket kvar a tt göra både i

Island och i F in land. Vi förde fö rra  året en 
debatt om d e tta , och  det u tlovades då att 
fö rändringar skulle ske. m en det fö rekom m er 
fortfarande d iskrim inering i F in land och i Is
land.

H om osexuella  förföljs över hela världen, 
inte därfö r a tt de inte är goda m edborgare 
eller därfö r a tt de u tgör en fara  fö r dem okra
tin , u tan  därfö r a tt v issa  sidor i deras livs
m önster skiljer sig från andra  m änniskors. 
De förföljs alltså  fö r sin sexualite ts  skull. Jag 
tycker a tt det vore på tiden  att vi i N orden  
gjorde ren t hus m ed de värderingar som  här 
kom m it fram  från  en delegat från  F inlands 
delegation.

Bernhardt Tastesen: Fru præ sident! Jeg 
skal holde mig til en m eget kort replik . Jeg vil 
b lot over for m in is terrådet, da in te t m edlem  
a f m in isterrådet h a r taget o rdet i denne debat, 
understrege  alvo ren  i, at vi har op re tho ld t 
rekom m andationen  om  en tilbagem elding om 
forfølgelse på in ternationalt grundlag. Vi 
a fsk river rekom m andationen  vedrø rende 
N orden ; der e r  vi kom m et så langt, som  vi 
har kunnet på baggrund a f de t, d e r e r  v ed ta 
get. M en i forhold til de m eldinger, vi har fået 
om  forfølgelse a f  hom oseksuelle , selv i eu ro 
pæ iske lande, på forskellig  m åde, m ener vi, 
at N ordens regeringer har en forpligtelse til i 
in ternationalt sam arbejde at gå så  langt som  
m uligt, og derfor a fven te r vi en tilfredsstillen 
de m elding i Ju rid isk  U dvalg til næ ste år.

K oritzinsky: D et å  stem ple hom oseksuelle 
som  p erverse , som  sykdom stegn  i sam fun
net. fra denne ta lersto l, e r  sannsynligvis å 
stem ple tiere  m edlem m er av nord iske parla
m enter som  p erverse , som  sykdom stegn  i 
sam funnet. Jeg  synes det e r sterk t at slike 
holdninger finnes b lan t velu tdannede nord i
ske parlam en tarikere . M en det e r  like greit at 
det kom m er frem , så vi vet hva vi fo rtsa tt har 
å slåss m ot av in to leranse b lant nord iske poli
tikere.

H om oseksualite t e r  uvanlig , ja ,  m en det 
gjør det ikke unorm alt e lle r unaturlig . Det er 
viktig at de hom oseksuelle  selv og politikere 
b idrar til å synliggjøre hom oseksualite t. Bare 
ved synliggjøring kan hom oseksualite t bli ak 
sep te rt av oss alle. D et er påfallende at de



407F redagen  den 11 m ars 1988 kl. 0 9 .05 -13 .55

m ennesker, politiske g rupper og ideologier 
som hetser mot seksuelle m inorite ter, gjerne 
e r de sam m e som  også h e tse r m ot religiøse 
m inorite ter og politiske m inorite ter. Det er 
det en rekke eksem pler på fra flere land.

Til slutt: En rep resen tan t fra Finland sier at 
de hom oseksuelle  der e r  fo rnøyd . D er e r  in
gen store  p ro tes te r m ot lovgivning eller mot 
m yndighetspraksis overfo r hom oseksuelle. 
En kunne sikkert sagt det sam m e i N orge for 
2 0 -3 0  år siden. Da var nem lig in to leransen 
o verfo r hom oseksuelle  så  ste rk  at det var 
vanskelig  for dem  selv å  synliggjøre sin leg
ning.

Jeg er glad for at enkelte  av de nordiske 
land i løpet av de siste årene  e r kom m et 
lenger i m edm enneskelighet og åpenhet o v e r
for både heterofili og homofili -  som  er deler 
av m enneskets naturlige og varierte  seksuali
te tsm ønste r. D et h a r det væ rt gjennom  tu 
sener av år.

Claes Andersson: Fru presiden t! Jag känner 
mig tvungen a tt säga något som  rep resen tan t 
för F in land. Jag  vet, e ftersom  jag  har själv 
arbeta t m ed d essa  frågor sedan 60-talet, att 
det i F in land finns tio tu sen ta ls hom o- och 
bisexuella m änniskor som  lever i svår ångest. 
De är rädda för a tt bli upp täck ta  därfö r att 
m ånga hom o- och bisexuella  har internali- 
serat de fördöm ande a ttity d ern a  och har 
svårt a tt accep te ra  sig själva och bejaka sin 
sexualite t och sin naturliga livsglädje. De ho
m osexuellas p roblem  hand lar ju  om kontrafo- 
biska reak tioner, som  vi idag i denna sal har 
hört av Riihijärvi. Det är m änniskor som fö r
nekar sin egen b isexualite t och p ro jicerar det 
på de hom osexuella , fö rfö ljer dem  och vill 
fö rb juda deras sexualite t.

I F in land har ändå  något g jorts. H om o
sexualite t blev avkrim inaliserad . Sedan lyc
kades, e fter p ress från de hom osexuellas o r
ganisation S E I A, m an få igenom  att det inte 
längre handlade om  psyk iatrisk  d iagnos. Nu 
a rb e ta r m an på att få bo rt å ldersg ränssk illna
der och förbud mot positiv  inform ation. Men 
att kom m a hit och säga att det inte skulle vara 
något problem  i F in land är lögn.

Sedan d iskussionen  förk lara ts av slu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  förslag.

Ändring i m edlem slistan

Det anm äldes, att Sakari K nuu ttila  å te r ta 
git sin p lats i råde t och att E eva-L iisa  M oi
lanen läm nat sessionen .

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slistan  i en 
lighet härm ed.

10
D 1988/19/1985/j: M eddelande om  rekom m en
dation om  19/1985/j angående sam arbete för 
de m änskliga rättigheterna

Ju rid iska u tsko tte t hade föreslagit a tt N o rd is
ka rådet m åtte lägga m eddelandet till h and 
lingarna och anse spörsm ålet för rådets del 
färd igbehandlat.

H agen H agensen (ju rid iska u tsk o tte ts  ta les
man): P ræ sident! D et er ganske naturlig t, at 
Jurid isk  U dvalg beskæ ftiger sig m ed et fo r
hold om kring m enneskere ttighederne , som  vi 
jo  oftere og oftere  m øder i hverdagen  og d rø f
te r  sam m en. D erfor har udvalget behandle t 
m in is terrådets m eddelelse  om  rekom m anda
tion nr. 19/85, som  gæ lder dels m ulighederne 
for at gøre F o rskn ingsin stitu tte t i O slo til 
sam nord isk  institu t, dels et ønske  om  at blive 
holdt o rien tere t om de nord iske regeringers 
ak tiv ite te r på m enneskere ttighedsom rådet.

Vi har an taget i Jurid isk  U dvalg, at der 
efter op re tte lse  a f  en ræ kke nationale in stitu 
tioner ikke er behov  for O slo -institu tte t til en 
sam nord isk  institu tion , og udvalget er tilfreds 
m ed, at der o v e r de nord iske budge tte r er 
afsat penge til at yde bidrag til finansiering  af 
det sam arbejde , der finder sted  -  og bør fin
de sted  -  m ellem  disse in s titu tioner i de en 
kelte lande.

D et e r  i øvrigt udvalgets o p fa tte lse , at tiden 
nu er inde til, at m an i et sam arbejde m ellem  
de nationale  in s titu tioner o v erve je r, hvorle
des de in ternationale  m enneskere ttigheds
forplig telser, som  vi jo  alle har påtaget o s. på 
m est hensig tsm æ ssig  m åde kan indgå i de 
nordiske landes re tso rd en er.

Så skal jeg  også u nder hensyn til rekom 
m andationens andet led understrege  udval
gets ønske om . at redegørelse  for nordiske 
p laner om  sam arbejde ved rø rende flygtn inge
politik og for nord isk  in ternational indsats for 
m enneskere ttighederne  b liver til virkelighed.
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Jeg skal henvise til udvalgets betæ nkning i 
øvrigt og henstille , at m an tils lu tter sig udval
gets forslag.

Påll Pétursson övertog  h ä re fte r ledningen 
av förhandlingarna.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts avslu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rslag .

11
D 1988/30/ 1986/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 30/1986 angående sam arbete inom  
flyktingpolitiken

Ju rid iska u tsko tte t hade föreslag it, a tt N o r
diska rådet m åtte  lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvak tan  på nytt m eddelande 
till nästa  o rdinarie session.

Bernhardt T astesen (juridiska u tsk o tte ts  ta 
lesm an): H r. præ sident! D et er jo  en to  år 
gam m el rekom m andation , vi skal tage stilling 
til nu, og som  vi har ønsket at v idereføre , 
fordi den fo rtsa t e r  sæ rdeles aktuel.

Jeg kan på Ju rid isk  U dvalgs vegne m eddele 
de nordiske regeringer, at tilbagem eldingen 
om indsatsen  vedrø rende sam arbejdet om 
flygtningepolitik e r  ufuldkom m en og derm ed 
u tilfredsstillende, og det vil jeg  gerne do k u 
m entere  i det følgende.

D et e r  en rekom m andation  i syv punk ter 
om  fæ lles indsats på flygtningeom rådet. I det 
fø rste  punkt stå r der:

” K oord inere t nord isk  indsats i det m ellem 
folkelige sam arbejde for at sikre m enneske
rettighedernes overho ldelse  og for at m odvir
ke alle fak to re r, som  g iver anledning til flygt
n ingestrøm m e.”

H er ved vi, at D anm arks regering i e fte r
året 1986 i FN  tog et in itiativ , som  var ret så 
v id tgående, og som  i hvert fald Flygtninge- 
højkom m issariatet havde sto re  fo rven tn inger 
til. M en alligevel er vo res fornem m else, at 
sam arbejdet ikke fungerer om kring den fælles 
indsats på dette  om råde. Vi vil gerne have et 
svar på: hvorfor ikke?

F or det andet stå r der i rekom m anda
tionen:

” Fæ lles indsats for at give hjæ lp til flygt
ninge, d e r har væ ret udsat for to r tu r med

d eraf følgende fysiske og psykiske fø lgevirk
n inger.”

Vi har in te t sv a r på, hvad m an vil gøre på 
de tte  om råde i frem tiden.

Det er fint, at R ehab ilite ringscen tre t for 
T ortu ro fre  i K øbenhavn  har m odtaget en 
s tø tte  o ver 2 å r  — og jeg  m å sige, det har 
koste t kam p -  på i alt 1,5 mio. k r., m en 
h erefter er den nord iske pengekasse blevet 
lukket i d e tte  tilfælde. H vordan  vil m an sam 
arbejde om  stø tte  til to rtu ro fre  i det nordiske 
sam arbejde i frem tiden.

D er s tå r i punkt 3:
” Fæ lles nordisk  sam arbejde om kring p la

cering a f kvotflygtninge og behandlingen  af 
d isse , even tue lt så ledes, at lande, d e r m odta
ger fæ rre spontanflyg tn inge, til gengæld 
åbner deres  græ nse fo r flere kvotaflyg t
n inge .”

H er vil jeg  da gerne ud trykke min glæde 
over udviklingen i F in land; trods de t, at man 
igen har tilkendegivet fra finsk side. at flygt
n ingepolitiske spørgsm ål er et nationalt anlig
gende, har m an dog e fter debat foreløbig be
slu tte t at tage im od 200 flygtninge om  åre t fra 
F N ’s H ø jkom m issaria t. Jeg  har ligeledes med 
glæde n o te re t mig, at de t finske socialdem o
krati har udarbejdet et flygtningepolitisk  p ro 
gram , der indebæ rer en finsk kvo te , d e r g rad 
vis skal stige til 1.000 pr. år.

Jeg er derim od skuffet over, at regeringer
ne i Sverige, N orge og D anm ark ikke har 
kunnet sam arbejde om  at tage en passende 
kvote a f  de iranske drenge, der e r  s trande t i 
flygtningelejre i T y rk ie t på  flygt fra den gru
som m e krig m ellem  Iran  og Irak . D et m eldes 
ganske v ist, at m an e r i kon tak t m ed h inan
den — senest var vist i ok to b er m åned sidste 
år, eller m åske har m an også væ ret det her 
under sessionen  -  m en vi har ingen m elding 
om sam arbejdets resu lta t. Vi ved dog fra H øj
kom m issaria te t, at Sverige i 1987 har taget 
imod over 400 fra denne gruppe, a t N orge er 
kom m et op over 200, m ens D anm ark m ere 
beskeden t har taget im od 64.

Jeg spørger derfor: K an d e r op lyses noget 
om , hvordan  m an vil hjælpe U N H C R  i 1988 
m ed hensyn til at tage imod de iranske 
drenge, som  er s trande t i T yrk ie t?

F o r det fjerde s tå r der i vor rekom m anda
tion:

” S am arbejde om kring tilrettelæ ggelsen  af 
in teg reringsprocessen  i d e t enkelte  land,
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hvad angår uddannelse , bolig, beskæ ftigelse, 
fritid sak tiv ite te r m. v .”

H er kan vi selvfølgelig glæde os over, at 
in tegrationen af v ietnam esiske flygtninge har 
væ ret vellykket -  det e r  vel en af de grupper, 
der har væ ret nem m est at in tegrere  -  m en vi 
er abso lu t ikke enige m ed m in is terrådet i, at 
rekom m andationens form ål derm ed synes 
opfyldt på  de tte  punk t. D er e r  naturligvis tale 
om en fortløbende proces her.

For det fem te s tå r der i rekom m anda
tionen:

"F æ lle s  nordisk  holdning for hjæ lp til flygt
ninge, der har m ulighed fo r og ønsker at ven
de tilbage til deres h jem land .”

D er må jeg  sige, at det e r godt, at man 
sam arbejder om kring U N H C R ’s rep a tri
eringsprogram  på Sri L anka  for h jem vendte 
tam ilske asy lansøgere , m en vi m ener, at den 
ne opgave skal have en stæ rkere  nord isk  p ro 
fil, og jeg  har d erfo r sam m en med andre stil
let et m edlem sforslag , der m ere d irek te  går 
ind i p ro jek tarbejdet og kob ler udviklingsbis
tand og hjæ lp til flygtninge i fø rste  asylland 
noget bedre sam m en.

Og jeg  kan tage punkt 7 m ed i denne forb in
delse, her stå r nemlig:

” Fæ lles indsa tse r til hjælp til lande uden 
for E uropa, som  er fø rste  asyllande for et 
sto rt antal flyg tn inge ."

I det 6. punkt s tå r der:
"S am arbe jde  om info rm ationsv irksom he

den om kring flygtninges v ilkår i h jem landet 
og i m od tagerlandet. D enne inform a
tionsv irksom hed  skal forebygge m isforståel
ser i befolkningerne om  flygtningenes vilkår 
og derm ed forbundne prob lem er m ed m odta
gelsen og in tegreringen a f flygtninge i de n o r
diske lan d e ."

Ja , som  politikere har vi et an sv a r for at gå 
foran  i kam pen im od racism e og frem m ed
had. D et g iver m åske nogen d eb a t, også i 
vores eget bagland, fo r politik er at tu rde , når 
det er nødvendig t, m en det er vigtigt i de 
nordiske lande, at vi tø r  fastho lde , selv om 
der er debat om  disse ting ude i befolkningen, 
at det e r os, der skal væ re fo rrest i kam pen 
for m enneskevæ rdet.

S luttelig skal jeg  give min varm e tilslutning 
til Sveriges sta tsm in ister, Ingvar C arlsson, 
der slu ttede sit indlæg i genera ldebatten  med 
at sige:

” N orden  burde kunne væ re et forbillede i

en tid , da stadig flere lande lukker deres 
græ nser for flygtninge. Den so lidarite t med 
fattige og u n d ertry k te , som  de nord iske rege
ringer v iser i in ternationale  sam m enhæ nge, 
har bred  stø tte  i dybe folkelige forankringer. I 
et in ternationalt perspek tiv  har vi i N orden 
stø rre  re sso u rce r end de fleste lande til at 
gøre en indsats fo r flyg tn inge .”

S ta tsråde t G eorg Andersson: H err p res i
dent! I flyktingpolitiska frågor kan vi v isa a tt 
vi m enar a llvar m ed vårt tal om  in ternationell 
so lidarite t, so lidarite t m ed dem  som  saknar 
sin politiska eller religiösa frihet. De nordiska 
länderna m åste  fo r tsä tta  a tt gö ra  viktiga in
sa tse r för flyktingar. B åde för dem  som  söker 
en fristad  hår i N orden  och fö r dem  som 
tvingas leva kvar i flyktinglägren på olika håll 
i världen , t. ex. i P ak istan , i Sudan  och i L iba
non.

M ed det m åste finnas en so lidarite t också 
m ellan länder. F lyk tingproblem en kan inte 
tro llas b o rt genom  a tt e tt an tal länder bildligt 
ta lat sticker huvudet i busken och stänger 
sina g ränser. De asy lbehövande tv ingas söka 
och finner kanske and ra  vägar. M en b ris tan 
de solidaritet kom m er alltid a tt sist och slutli
gen drabba flyk tingarna själva hårdast. D är
för ser jag  med tilltagande oro  på de iso latio 
n istiska ten d en se r som  kom m er till u ttry ck  i 
dagens E uropa.

D et vore m ycket olyckligt om  den u tv eck 
lingen inte kan hejdas och vändas. F ö r de 
m ånga flyk tingarnas skull ä r det nödvändigt 
a tt världens rika och fria na tioner för en an 
svarsfull flyktingpolitik .

De nord iska  länderna  har h ä r en oerhört 
viktig roll a tt fylla som  m otvikt till de p ro tek 
tion istiska s trävandena genom  sin g rundm u
rade dem okratiska  trad ition  och genom  sin 
dek larerade  beredskap  att stå upp till fö rsvar 
fö r de m änskliga rä ttigheterna . S am råd inför 
och sam verkan  i olika in ternationella  sam 
m anhang och fora  är en av huvuduppgifterna 
för det no rd iska flykting- och invandrarpoli- 
tiska sam arbetet.

I anslu tn ing till regeringarnas m eddelande 
om arb e te t m ed rekom m endation  n r 30/1986 
vill jag  gärna ge ett konkre t exem pel.

A rbete t inom EG med att skapa en inre 
m arknad i E uropa, u tan  h inder för varo r, 
tjän ste r och a rb e tsk ra ft, p åverkar i hög grad
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också  invandrings- och flyktingfrågorna. 1 di
rek ta  no rd iska ko n tak te r bev ak a r regeringar
na tillsam m ans — m ed D anm ark som  brobyg
gare -  u tvecklingen inom  den gem ensam m a 
m arknaden , bl. a. i syfte a tt v ärna  om  den 
öppenhet som  vi har m ellan våra  länder se 
dan 1950-talet.

S am arbete t och sam rådet i rekom m enda
tionens anda har b reddats. D et täck e r i dag 
prak tisk t taget alla de a sp ek te r som  rekom 
m endationen  behand lar, låt vara  a tt sam arbe
tet inte i alla de lar sker in tegrerat och i en h e t
liga o rgan isa to riska  form er.

L åt mig här -  i anslu tn ing  till m in isterrå
dets dokum enta tion  — lyfta fram  ytterligare 
e tt p ar saker i särskild  relief.

Den fö rsta  gäller de ten d en se r till främ 
lingsfientlighet och rasism  som  vi dess värre 
b ev ittnar i våra  länder i dag. De ä r -  som 
sta tsm in ister Ingvar C arlsson  sade under 
generaldebatten  härom dagen -  djupt o ro an 
de. På nordiskt plan gör m in is terrådet en 
fö rstud ie , som  rö r inform ation och flyktingar
nas villkor. D en skulle kunna lägga grunden 
för e tt u tv idgat och  fö rd jupat nord isk t sam ar
bete i denna fråga. Vi borde kunna sam las 
kring åtgärder, som  sy ftar till a tt däm pa den 
rädsla  och undanrö ja  den  okunskap  som  of
tast ligger bakom  u ttryck  fö r främ lingsfient
lighet och rasism .

Jag vill också  gärna peka  på det sam råd 
som förekom m er d irek t m ellan de organ som 
nationellt v erk stä ller flyktingpolitiken. D et 
gäller i synnerhet m ottagningen och in teg ra
tionen av flyktingar. E tt fast fö rankra t sam ar
bete i d essa  frågor borde kunna s tärka  N o r
dens sam lade m öjligheter a tt ta  sin del av 
ansvare t för flyktingproblem en.

H err p residen t! Jag hoppas a tt vi i N orden  
kan sam las kring en aktiv  och generös flyk
tingpolitik. Vi bör tillsam m ans kunna värna 
om en öppenhet gen tem ot dem  som  behöver 
en fristad men också  sam verka  mot de krafter 
som i m er eller m indre o rganiserade form er 
vill m issbruka asy lrä tten . V åra re su rse r bö r 
kom m a dem  till del som  bäst behöver dem! 
A rbete t i den gem ensam m a sam rådsgruppen  
på sta tssek re te ra rn iv å  m ellan de nord iska 
ländernas regeringar bör fo rtsä tta . Jag hop
pas att den  skall finna vägar till e tt vidgat 
sam arbete  i d enna anda.

D etta  sam arbete  borde bl. a. kunna avse 
sam verkan  när det gäller överföring hit av

särskilt u tsa tta  flyktingar. Som  en kom m en
ta r till u tsk o tte ts  betänkande i den  delen  vill 
jag  här näm na att F N :s  flyktingkom m issarie 
fö r en knapp m ånad sedan erb jöds en skand i
navisk kvot fö r iran ska  flyktingar i T urk iet.

D et ä r  genom  in ternationell sam verkan  -  i 
N orden , i E uropa och inom  F N -system et -  
som  vi kan nå de b äs ta  lösn ingarna på  flyk
tingproblem en. Vi m åste därfö r genom  att 
hävda respek ten  fö r m änskliga rä ttighe te r 
hjälpas åt a tt angripa o rsak ern a  till a tt m änni
skor tvingas på flykt. Vi m åste resp ek te ra  
G enévekonven tionen  och tilläm pa den gene
röst. D et m åste  gå att finna rä ttv isa  lösningar. 
D et är en trad ition  i N orden  att finna sådana 
lösningar, och  den trad itionen  bör vi tillsam 
m ans bygga vidare på.

S ta tsråd  Helen Bøsterud: H r. p resident! 
Det stadig økende antall flyktninger rep re 
sen te re r et verdensom spennende problem  
som  kaller på in ternasjonale  løsninger. Jeg er 
enig i at regionalt kan de nordiske land bidra 
best ved å  opp tre  m est mulig sam let. I sto r 
grad vil sam let opp treden  utad væ re betinget 
av sam ordning i politikken innad.

N orden  fungerer i p raksis som  e tt felles 
passkon tro llom råde. P raksis for m ottak  av 
flyktninger og asy lsøkere  er im idlertid  fo r
skjellig. D et er m itt ønske at m an kunne kom 
me fram  til en m er ensarte t p raksis på om rå
det. M en også hva angår en k e ltsak er er det et 
ønske at m an b ed rer kon tak ten  de nord iske 
land im ellom . Jeg v iser her særlig til spø rsm å
let om å kunne u tveksle  in form asjoner i asy l
saker.

Jeg vil gjerne frem heve betydningen av det 
a rbeidet m ed og den kon tak ten  om  slike 
spørsm ål som  sk jer i den nordiske uform elle 
sam rådsgruppe på høyt n ivå, ja , faktisk  for 
Sveriges og N orges vedkom m ende på  s ta ts 
sek re tæ r nivå.

N orden  har lang tradisjon  i felles o p p tre 
den i in ternasjonale  fora , kanskje særlig in
nenfor F N -system et. D ette g jelder også o v e r
for H øykom m issaria te t for flyktninger. A r
beidsoppgavene e r store  og ressu rsbehove t 
tilnæ rm et ubegrenset. N orden  som  enhet bør 
e tte r min mening sty rke  innsatsen  innenfor 
H øykom m issaria te t, og det e r  e tte r  m itt syn 
ønskelig m ed en om form et politikk i sp ø rs
m ålet om m ottak  og in tegrasjon  av  kvote-
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flyk tn inger, sam tidig som  vi s ty rk e r in n sa t
sen i repatrieringsarbeidet.

12-landsm øtet i O slo 18.—20. mai e r  viktig. 
De skandinaviske land som  d e lta r i de tte  12- 
landssam arbeidet m ed F N s høykom m issæ r, 
bø r i s tø rst mulig grad  opp tre  sam let i denne 
sam m enheng.

V erdens flyktingproblem  e r en u tfordring 
til oss alle. M enigm ann kan gjerne føle frykt 
og usikkerhet i m øtet m ed frem m ede ku ltu rer 
og nasjoner. D ette  er langt på  veg e t spørsm ål 
om inform asjon og kunnskaper. H er har e tte r 
min m ening de nord iske land et felles ansvar. 
Vi m å alle væ re m ed å bekjem pe rasistiske  
tendenser, som  vi dessv erre  av og til ser spor 
av.

Jeg vil beny tte  an ledningen til i denne sam 
m enheng å nevne den b red t anlagte in form a
sjonskam panjen  som  nå  pågår i N orge: ” Ja  til 
e t fargerik t fe lle ssk ap .”  D et e r  et sam arbeid  
m ellom  m yndighetene og ulike o rganisa
sjoner.

Jeg har videre få tt opp ly st a t den  nordiske 
sam rådsgruppen  på høy t n ivå og den no rd is
ke m igrasjonsgruppen  a rbe ider m ed disse 
spørsm ål, og det se r jeg  som  svæ rt positiv t.

Elo: H err p residen t! D et nord iska  sam arbe
te t i fråga om  flyktingpolitiken d isku terades 
livligt, t. o. m. i häftiga ordalag  fö r två  å r  se 
dan vid sessionen  i K öpenham n. D enna d is
kussion var något n y tt fö r oss  fin ländare; vi 
var näm ligen nästan  o fö rberedda  på d iskus
sionen. Vi har ju  in te  så  m ånga flyktingar i 
F in land. F ö r närvarande  ä r väl an ta le t 800, 
och som  sagt var vi k lart o fö rberedda  på d is
kussionen .

M edlem sförslaget som  väck ts i N ord iska 
råde t har enligt min åsik t haft en k lar positiv  
inverkan på  vår inhem ska diskussion  om 
flyktingpolitiken. D iskussionen  har få tt nya 
n yanser och m era djup. D en finska regering
en är nu färdig att hö ja  flyk tingkvoten  och 
m an har redan  beslu ta t hö ja  kvo ten  till 200, 
som  B ernhard t T astesen  näm nde.

Jag kan heller inte lå ta  bli a tt näm na det 
beslu t som  F inlands socia ldem okratiska  parti 
tog på sitt p a rtiråd sm ö te  för en vecka  sedan. 
Enligt beslu te t borde F inland kunna höja 
flyktingkvoten till 1 000 p e r år inom  de n ä r
m aste åren . S ocia ldem okraterna  i F inland 
kräver också  att regeringen ger en flyktingpo-

litisk redogörelse  d ä r regeringen b ö r d ra  upp 
rik tlin jerna fö r den  finska flyktingpolitiken. 
V ad jag  vet ä r  soc ia ldem okra te rnas program  
det fö rsta  flyktingpolitiska program  som  nå
got parti haft i F inland.

I ärlighetens nam n vill jag , h e rr p residen t, 
också  näm na a tt å tm instone  svenska  fo lkpar
tie t och sam lingspartie t har m eddela t sin be
redskap  att öka flyk tingkvoten .

Till slut skulle jag  vilja påpeka  a tt fo lkopi
n ionen i F in land i fråga om  flyktingar kanske 
dock inte skiljer sig så m ycket från  fo lkopi
n ionen i de övriga nord iska  länderna.

Bernhardt Tastesen: H r. P ræ siden t! Jeg  vil 
re tte  en tak  til s ta tsråd en e  G eorg A ndersson  
og H elen  B østerud  fo r de tilbagem eldinger, 
som  er kom m et her. D et ville selvfølgelig 
væ re ønskelig t, hvis de t tred ie  skandinaviske 
land også har væ ret her m ed en  tilbagem el
ding, m en jeg  er v idende om , a t den danske 
ansvarlige fo r flyg tn ingespørgsm ål sidder i 
ø jeblikket og fo rhand ler m ed d e t sto re  oppo 
sitionsparti S ocia ldem okratie t om , hvordan  
vi skal udform e vor lovgivning i D anm ark.

M en nu skal der jo  væ re de tte  12-lande 
m øde i maj m åned 1988 i O slo, og jeg  bem æ r
kede mig s ta tsråd  H elen  B østeruds ud ta le lser 
om , a t de tre  skand inav iske  lande inden da 
helst skal væ re enige om  så en sa rted e  regler 
som  o verhovede t muligt. Så henv iser jeg  til 
en ved tage lse  i d e t danske F o lketing  den  13. 
ok to b er 1987, som  alle p a rtie r  p å  næ r to på 
yderflø jene tils lu ttede sig, og som  gik på, at 
m an skulle søge at nå frem  til så  ensartede  
reg ler på flygtningepolitikkens om råde i det 
nord iske sam arbejde som  m uligt, og hvor 
m an henv iste  til denne rekom m andation .

Jeg m å så  sige, at nu ho lder det danske 
Folketing  jo  inde til G rundlovsdag  i D an
m ark , det e r fø rst i ju n i m åned. Jeg  fo rven te r, 
at de fo rhandlinger, d e r på  politisk  plan sker 
m ellem  D anm arks regering og N orges og 
Sveriges regering, fø re r frem  til, at vi får en s
artede reg ler for m odtagelse  a f  flygtninge, så 
vi deru d o v er m å tage stilling til, på  hvilken 
m åde og i hvilket om fang vi kan opfylde kvo
ten . Jeg fo rv en te r, at d isse re su lta te r kom m er 
frem , og m ed den fo rven tn ing  vil jeg  tage 
tilbage til dansk  politik  og arbejde  fo r dette  
synspunk t. D et ville væ re u lykkeligt, hvis det 
ene land skubber p rob lem et o v e r på det andet 
land i frem tiden .
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H agen H agensen: Præ siden t! Min lands
m and, B ernhard t T astesen , ta lte  nys om, 
hvad vi skulle gøre for at få en ensarte t flygt
ningepolitik i N o rden , i hvert fald for så  vidt 
angår de tre skandinaviske lande. Det kan jeg  
for så  vidt også ønske , at vi får. M en jeg  må 
også sige, at det skal naturligvis væ re en 
flygtningepolitik , der har en baggrund, der 
har en dybde og der har en m ening om , hv o r
dan vi skal tackle og behandle  dette  m eget 
vanskelige spørgsm ål. D e. der a fn ø d  banker 
på døren , de må også have m ulighed for at 
kom m e ind. m en undertiden  er det jo  således, 
og det e r  det vanskelige problem : H vor e r  de 
kom m et fra, hvor har de væ ret?  P roblem et 
om det første asylland spiller i m eget høj grad 
ind, og det e r  også en a f de ting, som  jeg  
håber på. man kan få k laret a f  m ellem  de tre 
nordiske regeringer, således at vi også får en 
ensarte t bedøm m else a f  det.

Vi skal jo  i den forbindelse ikke glem m e, at 
det kan væ re lidt vanskeligt en gang imellem 
at huske, at vi har m ed landegræ nsen  i D an
m ark mod T yskland m åske et særligt p ro 
blem , og vi har det i alle de tre  lande, når der 
kom m er flygtninge med fly, m en det e r  nogle 
ting, der skal klares af. Jeg synes , det e r 
væ sentligt, m an får gjort det; m en jeg  vil da 
også gerne sige, at jeg  tro r, der nok findes en 
løsning, hvor vi b liver enige, når nu den d an 
ske ju s titsm in iste r , og tidligere ledere a f  ju s 
titsm in isterie t, v istnok  i d isse tim er sidder og 
p røver på  at finde frem  til en løsning a f o p 
gaven på dansk  grund , og om lovgivningen 
skal æ ndres. Det tro r jeg  for øvrigt ikke. den 
bliver.

Riihijärvi: H erra  presiden tti! N äen  velvol- 
lisuudeksi varo ittaa  Pohjoism aita liian vapaa- 
m ielisestä suh tau tum ises ta  pakolaiskysy- 
m ykseen , sillä se on todella  vaikea kysym ys. 
Kun on kysym ys väh in tään  10 m iljoonasta 
pakolaisesta , jo idenk in  kiintiöiden nosta- 
m inen sadoilla ei ra tkaise  tä tä  kysym ystä . 
Parhaim m an palveluksen teem m e pakolaisil- 
le, kun autam m e pakolaisjärjestö jen  k a u tta ja  
pyrim m e Y K :ssa  vaiku ttam aan  niin, e ttä  niil- 
le, jo tk a  a iheu ttavat pako la isuu tta , saadaan 
luu kurkkuun.

Riihijärvi: H err p residen t! Jag se r som  min 
plikt a tt varna de nord iska länderna  för en 
alltför liberal inställning till flyktingfrågan, då 
det ä r en verkligt sv å r fråga. D å det ä r  frågan 
om m inst 10 m iljoner flyktingar, löses inte 
frågan av att öka en stak a  k v o te r m ed några 
hundratal. Den b ästa  tjänsten  gör vi flyk ting
arna, då vi b is tår genom  flyk tingorgan isa
tioner och i FN  sträv ar till a tt de som  fö ro rsa 
kar flyk tingsituationen  h indras i d e tta .

S ta tsråde t G eorg Andersson: H err p res i
dent! Ju rid iska u tsk o tte ts  o rd fö rande T aste- 
sen har här påtalat b risten  i enhet m ellan de 
nord iska länderna och efterlyst e tt in ten siva
re arbete  för a tt åstadkom m a enhetlighet i 
flyktingm ottagningen.

Det skulle vara  önskvärt om  ju rid isk a  u t
sko tte t också  hade an ty tt i v ilken riktning 
denna enhetlighet skall sökas. Jag m enar att 
det inte får bli en enhet på vilka villkor som 
helst. Vi m åste  enligt min m ening sträv a  efter 
a tt så långt våra  re su rse r räck e r tillgodose 
flyktingarnas behov, och det skall inte vara 
en enighet om  att införa allt hårdare  re s trik 
tioner, u tan  en en ighet i en anda av generosi
te t och öppenhet. I den m eningen är vi från 
svensk sida m ycket in tresse rade  av att söka 
form er fö r a tt uppnå en enhetlighet.

Till den siste ta laren  vill jag  säga att det 
fö rhållandet, a tt vi inte kan h jälpa alla flyk
tingar i världen , inte får h indra oss a tt hjälpa 
så m ånga som  möjligt. Det fö rhållandet, a tt vi 
inte genom  flyktingm ottagande kan hjälpa 
alla flyktingar i världens alla flyktingläger, får 
inte ställas mot behovet av in sa tse r också  i 
in ternationella  sam m anhang för a tt kom m a 
dem  till undsättn ing  som  befinner sig i flyk
tingläger. F lyktingpolitiken m åste stå  på två 
ben med in sa tse r för flyktingar d ä r de befin
ner sig och in sa tse r för flyk tingar som  kom 
m er till oss och behöver en fristad  undan 
förföljelse.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts  av slu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  fö r s la g .
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D 1988/3/1987/j: M eddelande om rekom m en
dation nr 3/1987 angående ökad behandlings
insats för narkotikam issbrukare som  alterna
tiv till fängelseuppehåll

Ju rid iska u tsko tte t hade föreslagit a tt N o rd is
ka rådet m åtte lägga m eddelandet till h and 
lingarna i avvak tan  på ny tt m eddelande till 
nästa ord inarie  session.

12

Hagen H agensen (jurid iska u tsk o tte ts  ta les
man): Præ sident! Ju rid isk  udvalg har beh an d 
let m in isterrådets m eddelelse om rekom m an
dationen . der e r  næ vnt her fra p ræ sid en tsk a
bets side, hvori d e r dels henstilles en udv idel
se af behandlingsindsatsen  o ver for lovover
træ dere , der tillige e r  sto fm isbrugere, dels 
frem føres ønsket om  behandling som  a lte rn a 
tiv til fæ ngselsophold  fo r stofm isbrugere.

U dvalget savner op lysn inger om , hvorvidt 
det har væ ret muligt at udny tte  gensidige e r 
faringer, og om , hvilke fo rhandlinger der er 
ført om udvidelse a f  behand lingsindsatsen . 
Vi ser derfor frem  til en ny m eddelelse til 
næ ste session m ed en m ere indgående red e
gørelse.

Vi har bem æ rket til ande t led, at a lternativ  
til fængsel e r  til stede i de lande , hvor det e r 
aktuelt. Vi kan derfo r be trag te  anden  del af 
rekom m andationen  som  fæ rd igbehandlet.

F or mit eget vedkom m ende vil jeg  gerne 
føje til. at jeg  an se r det for m eget væ sentlig t, 
at m an får en løsning på, at stofm isbrugere i 
stedet for straf, d er skal afsones i fæ ngsel, får 
en m ulighed fo r at blive behand le t. Vi har i 
dagene her fo rinden  d rø fte t sam fundstjene
ste. hvo r det i hvert fald i D anm ark er sådan , 
at man m ed billigelse a f  den , der e r  tilta lt, kan 
få sam fundstjeneste , når m an ellers s tå r  til 
ubetinget fæ ngselsstraf.

Jeg ser hen til. at det m å lykkes, at m an i 
forho ldet til lovovertræ dere , d e r e r  sto fm is
brugere, også kan få denne a lternative  m ulig
hed for at døm m e dem  til behandling , gerne 
m ed deres ind fo rståe lse  — sådan  skal det nok 
væ re -  m en jeg  tro r, vi skal nå så  langt frem , 
at det må væ re væ sentligt at få det lovfæ stet i 
vore lande.

Sedan d iskussionen  fö rk lara ts av slu tad , bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rsla g .

13
C 1 l / j : B erättelser på jurid iska utskottets 
verksam hetsom råde 1986

Ju rid iska u tsko tte t hade fö reslag it, a tt N o r
diska rådet m åtte lägga berä tte lse rn a  till 
handlingarna.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

14
E-saker
E 3: Fråga till Islands regering angående nor
diskt m edborgarskap1

Dorte Bennedsen: H r. P ræ siden t! Jeg  har til 
den islandske regering stillet følgende spørgs
mål, nemlig: M ed hvilken begrundelse har 
Island endnu ikke tiltråd t overenskom sten  
om nordisk  s ta tsbo rgerskab  a f  15. jan u a r 
1969?

Justitiem in ister Jón Sigurðsson: H err p res i
dent! Island tog fak tisk t icke del i u tfo rm n in 
gen av den överenskom m else  om  nord isk t 
m edborgarskap  som  ingicks m ellan D an
m ark , F in land. N orge och Sverige 1969, och 
inte heller i de ändringar som  företogs år 
1977.

Det kan vara  på sin p lats a tt påpeka att 
reglerna enligt vilka u tländska  m edborgare 
kan få isländsk t m edborgarskap  på  m ånga 
sä tt har varit s trängare , å tm instone  till fo r
m en. än m otsvarande regler i det övriga N o r
den M en i prak tiken  har no rd iska m edborga
re fått is ländsk t m edborgarskap  enligt speci
ella a rbe tsreg le r e fte r hälften så  lång bosätt- 
ningstid i Island som  p ersoner av andra  natio 
naliteter.

G enom  en ändring i lagen om  isländsk t 
m edborgarskap  som  trädde i kraft 1982 god
kände m an bestäm m elser som  innebär att av 
talen från 1969 och 1977 e fter öv eren sk o m 
m else m ed D anm ark , F in land , N orge och 
Sverige också  kan gälla i Island. M ed denna 
lag fick den isländska regeringen i själva v e r
ket fullm akt a tt ingå i den nord iska ö v e ren s
kom m elsen om öm sesid iga rä ttighe te r vid 
fö rvärvande av m edborgarskap .

N ågon sådan  överenskom m else  har dock 
ännu inte träffa ts  och det har mig veterligen 
heller inte fram förts någon begäran i den rik t
ningen.

1 F rågan  tryck t s. 3006.



414 Fredagen  den 11 m ars 1988 kl. 09 .05 -13 .55

Jag vill tacka  frågeställaren  fö r a tt ha tagit 
upp denna fråga och kan m ed glädje k o n sta te 
ra att Islands regering har beslu ta t a tt a rbeta  
för att en sådan överenskom m else  kom m er 
till stånd  m ed de övriga no rd iska  länderna, 
förm odligen genom  a tt Island kom m er att an 
slu ta  sig till överenskom m elserna  från  1969 
och 1977. Ifrån Islands sida har m an redan 
börjat fö rberede lse r för att ta  upp de tta  ä ren 
de på Ä m betsm annakom m itténs fö r lagstift
n ingsfrågor sam m anträde i början  av maj.

Dorte Bennedsen: H r. præ sident! Jeg vil 
gerne takke m inisteren  for det overorden tlig  
positive svar, jeg  fik her.

M inisteren svarer, at ifølge andre regler får 
udlæ ndinge eller nord iske udlæ ndinge, der 
kom m er til Island, et de facto  hurtig t s ta ts 
borgerskab , når de ønsker det. Jeg vil gerne 
gøre opm æ rksom  på, at d e r e r  også et p ro 
blem  den anden  vej. Jeg  er b levet opm æ rk
som  på denne sag, fordi en islæ nding, der 
gerne ville væ re dansk  s ta tsborger, ikke kun
ne få lov at beny tte  de specielle nord iske 
regler, fordi Island ikke har slu tte t sig til kon
ven tionen ; så det e r  et dobbeltsid ig t spørgs
mål.

Jeg siger m ange tak  for det positive svar, 
jeg  fik om , at Island form entlig  vil tils lu tte  sig 
konventionen.

D iskussionen fö rk larades h ärefter avslu 
tad.

E 5: Fråga till Danm arks regering angående  
den nordiska passfriheten1

Lennart Andersson: H err p residen t! Jag har 
till D anm arks regering ställt följande fråga: 

V ad av se r D anm arks regering göra för att 
förhindra att den nord iska passfriheten  sä tts  
ur spel, n är g ränskon tro llerna  slopas m ellan 
E G -länderna?

M inister Lars P. G am m elgaard: H r. p ræ si
dent! D er e r  på ingen m åde udsigt til, at den 
nord iske pasfrihed b liver sat over styr. Den 
danske regering h a r siden 1984, hvo r d rø fte l
serne om lette lse  a f  g ræ nsepassage mellem

E F -landene blev påbegynd t, a rbejdet ak tiv t 
fo r, ikke blot at den  nord iske pasfrihed blev 
bevare t, m en også at de nord iske landes bo r
gere kunne få fordel a f  le tte re  græ nsepassage 
i E F -landene . F ra  de øvrige nord iske landes 
side er de tte  ønske gentagne gange blevet 
stø tte t.

E n vedtagelse a f  den foreliggende tekst til 
E F -d irek tiv fo rslaget om  le tte lse  a f  g ræ nse
passage m ellem  E F -landene vil be tyde , at 
den dansk-tyske  græ nse b liver und taget fra 
d irek tivets bestem m elser. D enne undtagelse  
vil bestå  indtil d e r opnås enighed om  et stø rre  
europæ isk  arrangem ent.

D en danske regering  har således effektiv t 
h indret, at den nord iske pasfrihed  blev an 
fæ gtet, og sam tidig arbejdet fo r det fælles 
nordiske ønske om , at så  m ange borgere som  
muligt i E u ropa  får den le ttes t mulige græ nse
passage.

Lennart Andersson: H err presiden t! Jag  vill 
fö rst tacka  m in ister L a rs  P. G am m elgaard  för 
svare t. Av svare t fram går a tt D anm arks rege
ring har v isat m ycket s to r ak tiv ite t och fo rtfa
rande u tö v ar en s to r ak tiv ite t för a tt slå vakt 
om  den  nord iska  passfrihe ten . Vi ty ck e r alla 
a tt det ä r  naturlig t a tt D anm arks regering har 
den hållningen.

M en D anm ark ä r ju  inte ensam t inom  EG. 
D et skulle vara  in tressan t a tt v e ta  vilken u p p 
fattningen är i de övriga E G -ländernas rege
ringar om att h jälpa till a tt upp rä tthå lla  den 
nord iska p assfrihe ten . U tifrån  det vill jag  frå
ga, hu r m in ister L ars G am m elgaard  bedöm er 
a tt D anm arks regering kom m er a tt lyckas i 
sin strävan  när vi ä r  fram m e vid 1992.

M inister Lars P. G am m elgaard: H r. p ræ si
dent! D et e r  den danske regerings politik , at 
den nord iske pasfrihed skal bevares, og det 
e r rigtigt, som  hr. L ennart A ndersson  siger 
de t, at det a rbe jder vi ak tiv t fo r, og vi sik rer 
det også.

De øvrige E F-lande e r k lar o ver det p ro 
blem , som  hr. L ennart A ndersson  her har 
re jst, og det e r derfo r, at det nu er fo reslået i 
d irek tivet om  le tte lse  a f  g ræ nsepassagen  m el
lem E F -landene , at den dansk-tyske  græ nse 
b liver undtaget fra d irek tive ts bestem m else.

Som sagt er der i E F  og de øvrige E F-lande

1 F rågan  tryck t s. 3008.
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forståelse  for, at sådan  skal det væ re. Det er 
netop den m åde, m an har m ent -  og det e r vi 
fuldstæ ndig enige m ed de pågæ ldende i -  at 
man kunne løse p roblem et med den d an sk 
tyske græ nse i forbindelse  m ed det indre m ar
ked.

Jeg kan a ltså  sige til hr. L ennart A nders
son, at vi har det sam m e synspunk t. Den 
nordiske pasfrihed skal sik res, og det e r vo
res klare bedøm m else, at det vil den også 
blive.

D iskussionen  fö rk larades h ärefter avslu 
tad.

E 6: Fråga till F inlands regering angående  
Ålands landskapsstyrelses praxis när det gäller  
nordisk kom m unal rösträtt1

Gadd: H err president! Jag  har ställt en fråga 
till F inlands regering, som  lyder: V ilka skäl 
finns för att på Å land inte tilläm pa sam m a 
regler om  nord isk  kom m unal rö s trä tt som  i 
riket i övrig t?

M inister Louekoski: Flerr presiden t! Sedan 
N ord iska m in isterrådet år 1975 antagit en re 
kom m endation att nord isk  kom m unal rö s trä tt 
skulle införas, tillsatte  Å lands lan dskapssty 
relse i januari m ånad 1977 en kom m itté som 
bland annat fick i uppdrag  att uppgöra förslag 
till lagändringar så , att den e fterlysta  röst- 
rä ttsrefo rm en  kunde rea lise ras i landskapet. 
På basen av kom m itténs förslag avgav senare 
landskapssty re lsen  en lagfram ställning till 
Å lands landsting.

U nder d iskussionen  i landskapet har tan 
ken om rö s trä tt för nord iska m edborgare fått 
såväl stöd som  m othugg. Vid ä rende ts  be
handling i landstinget uppstod  d iskussion  rö
rande bland annat v issa tekn iska  frågor i a n 
slutning till reform en. D etta  ledde till a tt s to 
ra u tsko tte t föreslog a tt förslaget skulle fö r
kastas sam t att landskapssty re lsen  borde be
akta de synpunk ter som  fram kom m it vid be
redningen av förslaget till ny självstyrelselag  
för Å land. D etta  blev även  landstingets b e 
slut den 22 maj 1978.

Den parlam en tarisk t tillsa tta  kom m ittén 
för beredning av en rev iderad  självstyrelselag  
för Å land, som  landskapssty re lsen  tillsatte  i 
novem ber 1979, föreslog att rä tten  för no rd is

ka m edborgare att de lta  i kom m unalval skulle 
anges i landskapslag . K om m itténs förslag 
överläm nades till landstinget. L andstinget 
om fattade huvudprinciperna  i fö rslaget, men 
ansåg det inte ändam ålsenlig t a tt fö reslå  en 
separa t ändring av sjä lvsty relselagen  i ett 
läge då e tt förslag till to ta lrev ision  av lagen 
skulle föreläggas F inlands riksdag.

1 kom m ittébetänkandet m ed förslag till ny 
självsty relselag , som  överläm nades till F in 
lands regering den 9 ju n i 1987, fö reslås frågan 
om  nord iska m edborgares rö s trä tt vid kom 
m unalval i landskapet kunna reg leras i land
skapslag. L agförslaget ö p pnar således vägen 
för genom förande av nordisk  rö s trä tt i paritet 
med den av m in is terrådet fö ro rdade.

Gadd: H err p residen t! N är vi i den  svenska 
delegationen fö rberedde den här sessionen  
och gick igenom  saker som  kunde vara av 
in tresse upp täck te  vi till v år förvåning att de 
reg ler som  gäller vad be trä ffa r kom m unal 
rö s trä tt fö r no rd iska m edborgare på G rön
land, på F ä rö a rn a , i Is land , i D anm ark, i 
N orge, i Sverige och i s tö rs ta  delen av F in 
land inte gäller på Å land. E ftersom  frågan 
ligger u nder Å lands landskapssty re lses  kom 
petens, rik tade  jag  en fråga till Å lands land
skapssty re lse  om  orsaken  till d e tta  fö rhållan 
de. Jag fick då reda  på att Å lands landskaps
styrelse inte har rä tt a tt svara , u tan  den som  
skall svara  är F in lands regering, och jag  har 
a lltså fått ställa  frågan till F in lands regering.

Jag u tgår ifrån att det har begåtts en  lapsus 
när stadgar för N ord iska  rådets verksam het 
har u ta rb e ta ts . Jag vill vädja till p resid iet i 
N ord iska  rådet a tt snarast v id ta sådana å tgär
der a tt de självständiga om rådena  har möjlig
het a tt h är i N o rd iska  råde t svara  fö r sig 
själva inom  sina kom petensom råden . D et är 
inte b ra  a tt det ä r  den finska regeringen som  
nu skall svara  på frågor om förhållanden  som 
ålänningarna själva skall bestäm m a om.

Så till sakfrågan. Vi har få tt reda på att 
tanken på rö s trä tt för no rd iska m edborgare 
under d iskussionen  i landskapssty re lsen  och 
landstinget på Å land har fått såväl stöd  som  
mothugg. A tt tanken  fått m othugg ä r e tt k ärn 
friskt u ttry ck ssä tt, som  dock inte d irekt är ett 
svar på vilka skäl som  finns för a tt Å land inte 
tilläm par sam m a regler för kom m unal rösträ tt 
som  tilläm pas i övriga N orden .

1 F rågan tryckt s. 3009.
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N är m an ser h is to risk t på hur frågan u t
veck la ts finner m an att den ak tualiserades 
redan år 1975 i N ord iska  rådet och a tt frågan 
redan hösten  1976 till s to ra  delar var löst för 
Sveriges och F inlands v idkom m ande. En 
m otsvarande utveckling  har ägt rum  i andra 
delar av N orden .

Såvitt jag  nu kan fö rstå  ä r  frågan till sist på 
väg att lösas även i F in land. L öses den på det 
sä tt som  an ty tts  kan, vad jag  fö rstå r, spö rs
m ålet om kom m unal rö s trä tt — för exem pel
vis en svensk  som  arb e ta r på A land och skö
te r  sig -  vara löst å r  1994. Sam m a sak också 
för eventuella  nord iska m edborgare från 
N orge, Sverige och Finland i övrigt.

De argum ent som  vi har m ött ger bara  vid 
handen att de som  har handlagt ärendet inte 
är så värst skickliga ju r is te r . N ågra politiska 
h inder verkar inte finnas. Jag är övertygad 
om  a tt hindren hittills legat d jupare än så. Jag 
är övertygad  om  a tt om  Å lands lan d sk ap ssty 
relse hade haft rä tten  att svara  för sig själv 
här vid sessionen , skulle vi ha kunnat föra en 
öppnare och riktigare debatt. Det gäller här 
givetvis e tt skydd av m inorite ter, m en också  
att man som  en självklarhet ger sam m a rä ttig 
he te r för nord iska m edborgare på Å land som 
alla våra  övriga länder u tom  Å land idag ger.

O lof Jansson: H err p resident! D enna gång 
gick det så, att en fråga som  b erö r Å land 
kunde b esvaras av F in lands regering, och jag  
är helt tillfreds m ed ju s titiem in iste rn s svar 
härvid . M en på m ånga andra  om råden  hade 
detta  blivit svårt för a tt inte säga omöjligt. 
Det ä r  näm ligen så , a tt beträffande rekom 
m endationer och å tgärder inom  det in teg rera
de nord iska sam arbe te t, som  för Å lands del 
faller inom  vår sjä lvsty re lsekom petens, kan, 
när det gäller Å land, besvaras endast av 
sjä lvsty relsem yndigheterna, därvid land
skapssty re lsen . Sak sam m a gäller be träffan 
de F äröarna  och G rönland.

D etta  är därem ot inte möjligt enligt den 
nuvarande arbetso rdn ingens ii 15, endast re 
geringarna, inte Å lands landskapssty re lse , 
inte landsstyrena på F äröarna  och G rönland, 
fast d essa  på de sjä lvsty rande om rådena 
inom  kom petensen  har regeringsfunktionen. 
Vad upp täcker vi här? Jo , en vit fläck i sam- 
arbetsfunk tionen . H ärvid bör en ändring sna
rast kom m a till stånd  och jag  hoppas att p re 

sidiet snarast ta r  upp denna fråga så a tt en 
ändring av arbetso rdn ingen  redan kan ske vid 
nästa  session.

H err presiden t! F ö r övrigt var vi från  bö r
jan  m ycket m er förhoppningsfulla när det 
gällde tid sschem at för revisionen av sjä lvsty 
relselagen. D en hade varit i kraft redan  enligt 
vår utgångskalkyl. B eredningen har fö r
d rö jts , det bek lagar vi u r denna synpunkt. 
M en vi är fo rtfarande förhoppningsfulla att 
det skall kunna gå snabbt i fo rtsättn ingen . 
Förslaget ligger nu i F inlands regering. Vi 
in teg rerar oss i det no rd iska  sam arbe te t med 
glädje; det ä r  vi angelägna om.

D iskussionen fö rk larades häre fte r av slu 
tad.

E 25: Fråga till D anm arks, F in lands, N or
ges och Sveriges regeringar angående ratifice
ringen av den internationella havsrättskonven- 
tionen1

G uðrún H elgadóttir: H r. p ræ sident! Jeg  har 
tilladt mig at stille følgende spørgsm ål til 
D anm arks, N orges, Sveriges og F inlands re 
geringer:

M ed hvilken begrundelse har D anm ark , 
N orge, Sverige og Finland ikke ratificeret 
den in ternationale  hav re tskonven tion?

Ändringar i m edlem slistan

D et anm äldes, a tt M arjatta  V äänänen  läm 
nat sessionen och e rsa tts  av E eva-L iisa  M oi
lanen och att M argit H ansen-K rone läm nat 
sessionen och e rsa tts  av B rita B orge.

R ådet beslö t a tt ändra m ed lem slistan  i en 
lighet härm ed.

S tatsråd  M ørk Eidem : President! De nor
diske land engasjerte  seg kraftig i de m ange
årige drø fte lser som  m unnet ut i konven 
sjonsteksten  av 1982, og vi fø ler et an svar for 
at den ikke skal forbli pap ir, m en virkeliggjø
res.

V åre land anser at vi har en sterk  in teresse
i, e tte r evne , å  arbeide for en universell til
slutning til H avre ttskonvensjonen . Det ville 
på vesentlige om råder Ijerne rettslig  u sikker
het vedrørende den ordning som  gjelder på

1 Frågan tryckt s. 3033.
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havet, og derved  b idra  til å bevare  politisk 
stabilitet.

T ilsvarende som  ved ratifikasjon av andre 
in ternasjonale konvensjoner av s to r b e ty d 
ning vil det ved våre  overve ie lse r inngå en 
vurdering av hvor sto r tilslutning en konven 
sjon kan fo rven tes  å få b lan t land som  van
ligvis deler våre  holdn inger på angjeldende 
om råde.

Av slike likesinnede land har til nå in tet, 
b o rtse tt fra Island , tilk jennegitt at det har til 
hensikt å ra tifisere  H av re ttskonvensjonen .

En annen vesentlig  grunn til å innta en 
avven tende holdning er at det ennå  råd er sto r 
uklarhet om  de finansielle im plikasjoner ved 
deltakelse i det nye havbunnregim e som 
konvensjonen fo ru tse tte r . D en næ rm ere u t
form ning av d e tte , så  vel som  m uligheten for 
å skape grunnlag for en universell tilslutning 
til konvensjonen , e r  under vurdering i en for
beredende kom m isjon nedsatt av F N , hvis 
arbeid langt fra e r  av slu tte t.

G uðrún H elgadöttir: H r P ræ sident! Jeg tak 
ker m inister M ørk E idem  for svare t, m en helt 
tilfreds med det e r  jeg  ikke.

M inisteren siger, at de nordiske lande 
engagerede sig kraftigt i de 15-årige fo rhand 
linger om  en in ternational h av re tsk o n v en 
tion, som  slu ttede m ed konven tionsteksten  af 
1982. M inisteren siger også. at nord iske rege
ringer fø ler an sv a r fo r, at konventionen  
bliver andet og m ere end pap ir, og at konven 
tionen skal virkeliggøres.

M inisteren læ gger hovedvæ gten  på, at 
universal tilslu tn ing til hav re tskonven tionen  
ville væ re ønskelig  for at fjerne retslig usik
kerhed vedrø rende den ordning, der gæ lder 
på havene, og at den ville bidrage til at bevare 
politisk stabilitet.

Men den in ternationale  havre tskonven tion  
indeholder da også and re , ikke m indre væ 
sentlige punk ter, som  hand ler om  m enneske
nes pligt til at bevare  og væ rne om fælles 
bestande a f m aritim e pa tted y r verden over. 
M inisteren sagde ingenting om de punk ter i 
sit svar, men han m ente, at i forb indelse  med 
vurderingen a f  ratificeringen af konventionen  
ville de nord iske regeringer undersøge, hvor 
s to r tilslutning konventionen  kunne forventes 
at få blandt lande, som  vanligvis de le r deres 
holdning på ” gæ ldende o m råd e” .

Jeg er nød t til at spørge: H vad b e tyder 
de tte  fak tisk?  E nten  laver m an en in te rna tio 
nal konven tion , eller også gør m an det ikke, 
og en in ternational konven tion  m å dæ kke fle
re asp ek te r end ligesindedes in teresser.

M inisteren  fortalte  endv idere , at der var en 
anden væ sentlig  grund til, at m an stillede sig 
a fven tende til ratificeringen. D er e r  uk larhe
den, sagde m in isteren , om de finansielle im 
p likationer ved deltagelsen  i det nye hav
bundsreg im e, som  i konven tionen  lægges til 
grund.

Til sidst fik vi at vide, at den forberedende 
kom m ission, som  FN har nedsa t for at ud fo r
me sagen næ rm ere , langtfra h a r afs lu tte t den 
opgave. Det arbejde kan tage lang tid; når 
havretsspørgsm ål d rø ftes , tæ n k er m an næ 
sten  i geologiske tidsrum . U dviklingen i v e r
den foregår i et andet tidsrum .

D et behøves 60 nationer for at ra tificere 
havre tskonven tionen , så den kan blive gyl
dig. Indtil nu e r d e r kun 34, som  har ra tifice
ret den. Jeg må spørge m inister M ørk E idem . 
om alle de andre nord iske m inistre er enige 
om , at m an ikke kan angive noget som  helst 
tidspunkt for, hvo rnår m an kan fo rven te , at 
N orden  i sin helhed ra tificerer.

S ta tsråd  M ørk Eidem : Presiden t! Jeg  m er
ket meg den gjennom gåelse som  fru H elga
dö ttir gav av m itt svar. N år det g jelder hen 
nes siste spørsm ål kan jeg  bekrefte  at det svar 
som  jeg  her gav, e r u ta rbe ide t i fe llesskap 
m ellom de nordiske land.

K oritzinsky: President! Jeg lover å være 
kort.

Jeg vil gjerne spørre  M ørk E idem  om  hv o r
dan det vil gå m ed nasjonal ratifikasjon  av 
konvensjoner hvis alle land b ruker begrun
nelsen at m an ikke kan ratifisere før man 
v en te r ratifikasjon fra andre land. D et er et 
slags sirke lresonnem ent her som  gjør at det 
vil bli en enorm t treg  p ro sess å få nasjonal 
ratifikasjon av konvensjoner hvis alle land 
skulle argum entere  slik M ørk E idem  nettopp  
har gjort. K ort sagt: H va m ener M ørk Eidem  
kunne væ re det norske bidraget til at et til
strekkelig  antall land kunne ra tifisert konven
sjonen, slik at den ble hevet opp på et fo lke
rettslig  m er b indende n ivå enn den er i dag?

14 —17-336 N ord iska  rådet
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S ta tsråd  M ørk Eidem : Presiden t! D et no r
ske som  de øvrige nord iske lands bidrag vil 
væ re a t vi nå — som  jeg  nevnte  i m itt svar -  
gjennom  den forberedende kom m isjon under 
FN  p røver å skape grunnlag  for en generell 
tilslutning til konvensjonen .

G uðrún H elgadóttir: H r præ sident! Jeg m å 
næ vne her, at Island har fået hård kritik for 
sin v idenskabelige hvalfangst. N orge har 
ingenting im od den . D et har jeg . D et har D an
m ark, også, det har Sverige også. Det har 
Finland også, og de har p røvet at få indflydel
se på den sag.

Det er vanskeligt fo r lille Island. V ores 
b edste  argum ent e r  ne top  den in ternationale  
hav re tskonven tion , hvo r det e r helt k lart, at 
verden skal stå sam m en om  at væ rne havets 
p a ttedy r, som  er tru e t af udryddelse .

Jeg synes derfo r, at D anm ark , Sverige og 
Finland burde feje for egen dø r, før de kritise
re r Island i den sag. Jeg skulle næ sten  væ re 
den sidste , der siger noget positiv t om  den 
videnskabelige hvalfangst, m en hvis vi skal 
bruge den in ternationale  hav re tskonven tion , 
så skal m an ratificere den . før m an gør det.

D iskussionen fö rk larades häre fte r av slu 
tad.

E 39: Fråga till N ordiska m inisterrådet angå
ende patent och bioteknologi1

Kjeld R ahbæk M øller: H r præ siden t! Jeg har 
stillet følgende spørgsm ål til N ord isk  M inis
terråd:

O vervejer m in isterrådet at indføre pa ten te r 
på p lan ter og dyr?

S ta tsråde t H ellström : H err president! R e
dan under några års tid, bl. a. i O E C D :s regi, 
har det fö rts  en d iskussion  om de m ånga p ro 
blem  av etisk och prak tisk  natu r som en 
eventuell paten tering  av b io teknologiskt u t
vecklade växt- och d ju ra rte r kan ge anledning 
till.

I sam band m ed u ta rb e tan d e t av  förslaget 
till b io teknolog isk t sam arbetsp rogram  har 
m in isterrådet därfö r tillsatt en särskild  ex 
pertgrupp m ed uppgift a tt belysa såväl pa
ten trä ttsliga  som im m ateria lrä ttsliga frågor.

Syftet ä r bl. a. a tt få fram  e tt underlag , som  
gör det m öjligt fö r de no rd iska  länderna  att i 
o lika in ternationella  fora fram föra en  gem en
sam  nordisk  syn på d essa  frågor. E xpertg rup 
pen fö rvän tas avläm na en rap p o rt u nder som 
m aren 1988.

Svaret på den föreliggande frågan, om  mi
n is terrådet överväger a tt införa  paten tering  
av v äx te r och d jur, ä r nej. Vi fö ljer uppm ärk 
sam t den in ternationella  u tvecklingen på om 
rådet, och  vi ä r m itt uppe i e tt u tredn ingsar
be te , som  skall möjliggöra en gem ensam  n o r
disk hållning i kom m ande in ternationella  fö r
handlingar.

Kjeld Rahbæ k M øller: H r præ sident! Jeg 
skal takke  fo r svare t, som  jeg  finder m eget til
fredsstillende. Jeg  kan kun væ re glad for, at 
der svares k lart nej til det d irek te  spørgsm ål 
om , hvorv id t det overvejes at indføre pa ten 
te r  på p lan ter og dyr.

Jeg e r naturlig tv is også tilfreds m ed, at de 
nordiske regeringer følger den in ternationale  
udvikling m ed henblik på en fæ lles nordisk 
op træ den .

Jeg fo rstå r , at den  n edsatte  ekspertg ruppe 
fo rven tes at aflevere  en rapport i løbet af 
som m eren. K an jeg  gå ud fra, at rappo rten  
stilles til rådighed for N ord isk  Råd?

D iskussionen fö rk larades h ärefter avslu 
tad.

E 43: Fråga till N ordiska m inisterrådet angå
ende bekäm pning av videovåldet2

Alsaker: H r presiden t! Jeg skal få lov å stille 
følgende spørsm ål til N ord isk  M inisterråd:

H vilke konkre te  tiltak  vil N ord isk  M ini
sterråd  foreslå  for å bekjem pe v ideovolden i 
N orden?

Justitiem in ister Jon Sigurdsson: H err p res i
den t ! M in isterrådet har sto r fö rståe lse  för den 
problem ställn ing, som  frågeställaren  har tagit 
upp.

M inisterrådet bek lagar em ellertid , a tt frå
gan inte har ställts m ed den norm ala 3-vec- 
kors fristen  för frågor under sessionen , u tan  i 
stället har tagits upp som så kallad 24-tim- 
m arsfråga. M in isterrådet hade föredrag it, att

1 Frågan tryckt s. 3051. 2 Frågan try ck t s. 3055.
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det hade varit b ä ttre  m öjligheter a tt d isku tera  
saken m ellan såväl ju s titiem in istra rn a  som  
kulturm in istrarna.

Jag kan för övrig t in form era frågeställaren  
om a tt ju rid isk a  u tsk o tte t 1981 behandlade 
de tta  äm ne som  e tt ny tt och  aktuellt problem . 
M ed u tgångspunkt i e tt m edlem sförslag  d is
ku terade  u tsk o tte t v idare om det skulle infö
ras förbud m ot v id eo k asse tte r som  innehöll 
program  m ed våld och osedlighet.

D en gången tog u tsk o tte t i sitt betänkande 
avstånd  från  en u tbredning  av v ideoprogram  
som innehöll våld, m en m an ansåg , a tt det 
inte fanns fö ru tsä ttn ingar fö r och behov av 
a tt fö rsöka genom föra en  likartad  lagstiftning 
med m otsvarande om fattn ing och innehåll, så 
a tt u tsko tte t kunde fö reslå  en rekom m enda
tion.

Justitiem in istrarnas uppfattn ing  sam m an
föll m ed u tsk o tte ts  -  näm ligen att behovet 
för en  likartad  reglering inte föreföll vara  så 
påträngande, a tt det skulle fö rh indra  de skil
da länderna a tt ensk ilt överväga på  vilket sätt 
behovet för reglering skulle p rövas och avgö
ras.

I Sverige pågår fö r närvarande ett u tred 
ningsarbete , som  skall se på m öjligheterna att 
supplera  gällande bestäm m elser m ed fö r
handsgranskning av  film och  videogram , som 
skall visas offentligt, m ed en m otsvarande 
bestäm m else vad gäller v ideogram , som  hyrs 
ut till p riva tpersoner.

I N orge har regeringen lagt fram  förslag om 
a tt u tv idga gällande lagstiftning m ed ökade 
m öjligheter a tt fö re ta  fö rhandsgranskn ing  av 
videogram .

I F in land har genom förts en lagstiftning om 
förhandsgranskn ing  av v ideokasse tte r. L ag
stiftningen innebär a tt v ideogram  från  och 
m ed 1989 skall vara  fö rhandsgranskade. V i
dare gäller redan  idag att film er, som  vid b io
grafvisning ä r fö rb judna fö r p ersoner under 
18 år, inte får m arknadsfö ras som  videogram .

1 Island har all försäljn ing , d is tribu tion  och 
förevisning av våldsfilm er varit fö rb juden  se
dan 1983, och vi har offentlig fö rhands
granskning av alla film er, inklusive v ideo
film. K ontro llen  m ed a tt fö rbudet efterlevs 
u tövas av barnskydds- och po lism yndigheter. 
L agstiftn ingen har nyligen rev idera ts .

På grundval av en rekom m endation  från 
M ediekom m issionen har m an i D anm ark  ge
nom fört e tt fö rsök  m ed m ärkning av v ideo

gram , som  innebär a tt d essa  enbart kan ut- 
levereras till barn , när de godkän ts av b a rn 
film censuren. F ö r närvarande u tvärderas 
d e tta  försök.

Sam m anfattn ingsv is ä r  konk lusionen  för 
övrigt den  a tt m in isterrådet fo rtsättn ingsv is 
anser, a tt ju rid isk a  u tsk o tte ts  beslu t 1981 var 
e tt k lokt avgörande, b asera t på  om ständ ighe
te r som  fo rtsä ttn ingsv is fö refaller vara  gilti
ga.

M inisterråde t av se r dock fo rtsa tt följa u t
vecklingen fö r a tt b evaka , om  det skulle upp
stå behov av a tt u ta rb e ta  gem ensam m a rik t
linjer.

Alsaker: H r. p residen t! Jeg  tak k e r s ta ts rå 
den for svare t og fo r den  redeg jørelse  som  er 
gitt n år de t g jelder fo rhåndskon tro ll i de re 
spektive nord iske land. Jeg tro r at den m as
sive påvirkn ing  som  sk jer g jennom  g jentatt 
konsum  av volds- og pornofilm er, gradvis 
kan kom m e til å  fo rskyve g rensene  fo r hva 
våre  sam funn ak sep te re r -  likeledes folks 
re ttsfo rståe lse , og kansk je  også re ttsp raksis .

M ediepolitikken på  de tte  om rådet e r  ikke 
bare en ku ltu rpo litisk  u tfordring . D en er også 
viktig når det g jelder k rim inalite tsforebyg
gende arbeid . Ø nsker vi å h indre vo ldsbruk  
og se lv tek t, vo ld tek t og kvinnem ishandling, 
m å sam funnet gjøre noe m er enn å  be politiet 
reagere e tte r  at tragediene har skjedd. D ette 
er m iljøvern i o rd e ts  beste  fo rstand .

Politiet har, som  vi ve t, i våre  nord iske 
land ikke tilstrekkelig  kapasite t til å  påtale 
lovbrudd . D et e r  derfo r u forståelig  at fo r
håndskontro ll ikke er innført i en rekke av de 
nordiske land , for fo rhåndskon tro ll e r den 
eneste  ordning som  kan sikre fo rtløpende og 
kontinuerlig  kontro ll. D et snakkes rund t og 
generelt om  å innføre fo rhåndskon tro ll, men 
det synes som  om  viljen til å  sk jæ re igjennom  
i enkelte  av de nord iske landene for å innføre 
en slik ordn ing , ikke i tils trekkelig  grad er til 
stede . I N orge e r de t f. eks. fo rtsa tt kun sen 
trum spartiene  og Sosialistisk  V enstreparti 
som  går inn fo r en slik ordning.

I denne fo rb indelse  vil jeg  også nevne at 
U ngdom m ens N ord iske  R åd i sitt s lu ttd o k u 
m ent har pek t på  v ik tigheten  av at m an a r
beider fo r å  få bedre  kontro ll m ed om setning 
og u tleie av v ideogram m er. E t prob lem  vi har 
ko n sta te rt på  de tte  saksfe lte t, e r  at po rno- og
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v o ld sd istribu tø re r som  fradøm m es re tten  til 
v irksom het i e tt no rd isk t land , fly tte r sin 
v irksom het til et annet nord isk  land. Jeg vil 
be M in isterråde t væ re oppm erksom  på dette , 
og jeg  vil spø rre  om  m an h a r vu rdert tiltak  for 
å h indre at de tte  kan skje.

Ju s titiem in iste r Jon Sigurdsson: H err p res i
dent! L åt mig bara  ko rtfa tta t göra k lart, a tt i 
tre av länderna finns det förhandsgranskning  
av v ideofilm er, och i e tt av länderna  finns 
förbud m ot d istribu tion  av våldsfilm er.

M en forhåndskon tro llen  är m ycket b esvär
lig. D et ä r  alldeles klart a tt vi inte har funnit 
de riktiga lösningarna på  de tta  svåra  p ro 
blem .

D iskussionen fö rk larades h ärefter av slu 
tad.

15
D 1988/32/1981/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 32/1981 angående antagande av n or
disk språkkonvention
D 1988/18/1985/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 18/1985 angående stöd till Interna
tionella rehabiliterings- och forskningscentret 
för tortyroffer (RCT) i K öpenham n  
D 1988/25/1985/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 25/1985 angående m inskande av roll
bundenhet inom  utbildning och yrkesval 
D 1988/31/1986/j: M eddelande om  rekom m en
dation nr 31/1986 angående enhetliga rättsreg
ler angående födsel efter insem ination

R ådet företog ovannäm nda saker i e tt sam 
m anhang.

Ju rid iska u tsk o tte t hade föreslagit, a tt N o r
diska rådet m åtte lägga m eddelandena till 
handlingarna och anse spörsm ålen  för rådets 
del avslu tade.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

16
Fram ställning nr 3/1988 angående Nordiska  
m inisterrådets budget för 1988 sam t prelim i
nära ram ar för 1989—90 (B 74/b), C 2: N ordis
ka m inisterrådets redogörelse om  planer för 
det nordiska sam arbetet (budget- och kontroll

utskottets betänkande) och D 1988/3/1988/b: 
m eddelande om  fram ställn ing nr 3/1988 angå
ende Nordiska m inisterrådets budget för 1988 
sam t prelim inära ram ar för 1989—90 och D 
1988/45/1987/b: m eddelande om  rekom m enda
tion nr 45/1987 angående finansieringen av det 
nordiska sam arbetet

R ådet fö retog  ovannäm nda saker i e tt sam 
m anhang.

Budget- och k o n tro llu tsko tte t hade fö resla
git,

A. A tt N ord iska  råde t m ed anledning av 
berä tte lsen  C 2/1988 beslu ta r om  följande u t
talande:

N ord iska  råde t hem stä lle r till N o rd iska  m i
n is terrådet

1. -  a tt nya ak tiv ite te r av stö rre  d im ensio
ner tillföres nya m edel
-  a tt till kom m ande å r u ta rb e ta  e tt bättre  
koord inerat p landokum ent, som  innehåller 
en övergripande bedöm ning av de olika sek 
to re rn as önskem ål och en uppskattn ing  av 
de ekonom iska konsekvenserna
-  att vid u ta rb e tan d e t av budgeten  använda 
sam m a prisökningstal som  används i andra 
sam m anhang
-  a tt i stä lle t för a tt använda  en p rocen tsa ts  
som  m ått på den reala  tillväxten  i budgeten  
göra en kron ta lsuppräkn ing  av budgeten
-  a tt fram lägga förslag  till handlingsp laner 
och program  till sessionen  å re t före ik ra ftträ 
dandet
-  a tt under kom m ande år satsa  särsk ilt på 
allm än ku ltu r, u tb ildning, forskning och u t
veckling sam t miljö och trafik säkerhet

2. -  a tt lägga de synpunk ter, som  facku t
sko tten  fram fört, till grund fö r m in is terrådets 
fo rtsa tta  arbete .

B. A tt N ord iska  rådet lägger C 2/1988 till 
handlingarna.

C. A tt N ord iska  rådet lägger m eddelandet 
om  rek. nr45/1987/b angående finansieringen 
av det no rd iska  sam arbe te t sam t m eddelan
det om  fram ställn ing nr 3/1988 angående N o r
diska m in is terrådets budget för 1988 sam t 
prelim inära ram ar fö r 1989 -90  till handling
arna och em otser nya m eddelanden  till nästa  
o rdinarie session.

Presidenten: P residen ten  vil m eddele at ved 
R ådets 35. sesjon  ble p resid iet bem yndiget
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til, på  forslag fra Budsjett- og kontrollutval
get, å avgi en fremstil ling til N ord isk  Minis
terråd om Ministerrådets budsjettforslag for 
1988. Ministerrådet fremla et slikt forslag den 
18. sep tem ber 1987. Budsjett- og kontro llu t
valget avga sin betenkning den 11. novem ber 
1987. Til utvalgets forslag forelå en reserva
sjon fra Helge A dam  Møller og Ingrid S und
berg. I henhold til H elsingforsavtalens A rtik 
kel 56, andre ledd, avga presidiet enstemmig 
den 11. n ovem ber 1987 en fremstilling til 
Nordisk  Ministerråd.

Presidiet vil med henvisning til Helsing
forsavtalens Artikkel 56. fjerde ledd, hermed 
underrette  Rådet om dette.

Ivar Hansen: Hr. Præsident! Ministerrådet 
har til sessionen fremlagt en redegørelse om 
planerne for det nordiske samarbejde.

I redegørelsen henvises til en række mini
sterrådsforslag, som e r  fremlagt til denne ses
sion, og som. hvis de kan gennem føres,  uden 
tvivl vil s tyrke det nordiske sam arbejde. Det

-  forslag om en ny kulturhandlingsplan,
-  forslag om et bio teknologisk handlings

program.
og endelig

-  forslaget om at indrette et industrielt c en 
ter  i Oslo, som vi tidligere har behandlet. 
Budget- og Kontroludvalget konsta tere r

med ti lfredshed, at m inis terrådet gør rede for 
gennem førelser a f  disse store og vigtige akti
viteter, men vi havde gerne set i det mindste 
en grov vurdering af udgifterne også for and
re ministerrådsforslag, som vil kræve visse 
økonom iske  ressourcer  i de kom m ende år.

I den forbindelse kan jeg  nævne:
-  den perm anente  ordning for Nordisk 

P rojekteksportfond,
-  sam arbejdsprogram m et inden for levneds

middelom rådet,
-  et revideret program for sam arbejdet inden 

for social- og sundhedsom råde t ,  og
-  en handlingsplan for øget trafiksikkerhed. 

Et sådant overslag o ve r  udgifterne ville
give rådet bedre mulighed for at bedøm m e de 
samlede udgifter for det nordiske samarbejde 
og for at sætte disse udgifter i forhold til de 
fordele, vore lande kan opnå ved at sam arbej
de.

I det hele taget må vi nok sige, at de r  bliver

et stadig større misforhold mellem på den ene 
side det budget,  vi rent faktisk arbejder med, 
og de mange p laner og projekter. Nordisk 
Råd meget gerne vil gennemføre, og derfor 
kom m er vi ikke uden om at måtte gennem fø
re en ret stram prioritering i de kom m ende år.

Vi finder i udvalget , at det er positivt,  at 
minis terrådet nu a rbe jder  med flerårige pla
ner og program m er. Det vil uden tvivl give 
større effektivitet og gennemslagskraft i de 
nordiske aktiv ite ter  og også større mulighed 
for at vurdere  effekten a f  det, vi satser på i 
det nordiske samarbejde.

Ministerrådets planlægningsforudsæt
ninger for 1989 og 1990 er en reel ti lvækst i 
budgetterne på 3 pct. pr. år.  Inden for denne 
finansielle ram m e skal rum m es dels de for
slag, som allerede e r  vedtaget,  dels even tue l
le nye forslag. Udvalget,  kan jeg  sige, kan 
tage denne ram m e på 3 pct. som udgangs
punkt for de kom m ende års planlægning.

Vi noterer,  at fo rm anden  for minis terrådet 
over for udvalget har ti lkendegivet, at denne 
3 pct. øgning kan blive mere, men den kan 
også blive mindre end de 3 pct. Det vil helt 
afhænge a f  seriøsiteten i de projekter, som 
kom m er til behandling.

Både fra rådets og fra m inis terrådets  side 
er ambitionerne for det nordiske sam arbejde 
imidlertid høje. Skal vi leve op til am bitioner
ne, finder udvalget, at det på længere sigt vil 
kræves øgede økonom iske  ressourcer.  Her 
kan jeg  b l .a .  nævne den nye økonomiske 
handlingsplan, som skal e rs ta tte  den nuvæ 
rende plan ” N orden  i v æ k s t” . I modsat fald 
bliver en betydelig skrappere  prioritering 
nødvendig a f  de forskellige opgaver,  vi står 
over for, som jeg  ju s t  har nævnt. Men det kan 
selvfølgelig også lade sig gøre, hvis de r  er 
politisk vilje hertil.

En arbejdsgruppe på s ta tssekre tæ rn iveau  i 
finansministerierne leder arbejdet med den 
nye plan. E ksem pler  på vigtige om råder ,  som 
e r  nævnt i arbejdsgruppens m andat ,  er in
f ras trukturinvesteringer ,  a rbejdsm arkeds- og 
uddannelsesforanstaltn inger,  afskaffelse af 
handelshindringer, liberalisering a f  kapital
bevægelser,  forskning og udvikling ekspo r t
fremme, skatte- og afgiftsområdet samt regio
nalpolitik.

Det frem hæ ves specielt , at de r  skal tages 
hensyn til miljøaspekter, når planen udarbe j
des. Og den skal være færdig og kunne gen-
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nemføres i å rene fra 1989-1992. Vi fo rven
ter, at der  foreligger et forslag til handlings
plan, som kan debatteres  til efteråret.

Budget- og K ontro ludvalget kan konsta te 
re, at den gruppe, som arbejder med de nye 
økonomiske handlingsplaner, endnu  ikke har 
taget stilling til finansieringsbehov eller bud
getter. Den nuvæ rende plan udløber med u d 
gangen a f  1988, og den nye plan kan ikke 
behandles a f  rådet før til sessionen til næste 
år. Udvalget fo rudsæ tter  derfor, at minis ter
rådet, når det udarbejder budget for 1989, 
tager hensyn til de aktivite ter i den nuvæ ren
de plan, som for kontinuite tens skyld bør 
for tsætte  efter 1988.

Det gælder bl. a.:
-  ku ltursektoren , hvor midler fra den nuvæ 

rende økonomiske handlingsplan bør indgå 
i beregningsgrundlaget, for at ku ltu rsek to
ren i 1991 skal opnå et niveau, som ligger 
35 mio. D K K  over 1987-niveauet,

-  N ordisk  Industrifond, hvor  v irksomheden 
bør for tsætte  i uformindsket omfang,

-  program m et for afskaffelse a f  tekniske 
handelshindringer, når  det drejer  sig om 
N ord tes t  og IN STA .
H vad  angår budgette t for 1988 kan udval

get konsta tere ,  at minis terrådet ikke helt har 
taget hensyn til præsidiets fremstil ling nr. 3/
1988 om at øge budgettet for 1988 med 17 
mio. D K K . Præsidiets fremstil ling var base
ret på de vurderinger, som Budget- og K o n
troludvalget har anlagt.

Efter minis terrådets meddelelse er der fo
retaget visse jus te r inger  a f  budgette t.  Dels er 
overskuddet fra 1986 på  4,9 mio. D K K  o ver
ført til minis terrådets reserve  for 1988, dels er 
tallene for omregning a f  priserne for D an 
marks, Islands og pro jektvirksom hedens 
vedkom m ende ju s te re t  op. Dette finder 
udvalget positivt,  men vi må også konstatere ,  
at tallene for omregning af priserne fortsat må 
siges at være lavere end den beregnede pris
stigning.

Af ministerrådets budget for 1988 på i alt 
565 mio. D K K  går ca. 455 mio. til v irksom he
den ved de faste institutioner og sekre taria
ter, mens ca. 110 mio. går til finansiering af 
projekter. O verenskom stm æssige  lønstig
ninger ved institutioner og sekre taria ter dæk- 
kes a f  minis terrådets lønreserve, mens de 
midler, de r  afsættes til p rojektvirksom hed og 
andre aktiviteter , får mindre værdi,  når pris

omregningsfaktoren ligger lavere end de 
forventede prisstigninger; dette  b e tyder  nem 
lig, at budgetternes reelle værdi udhules ,  så 
minis terrådets planlagte vækst på 3 pct. nok 
vanskeligt kan opnås.

Udvalget konsta tere r ,  at minis terrådet ikke 
har kunnet følge rådets rekom m andation  om 
en stigning på 17 mio. D K K  i budgette t for
1988. Vi fo rudsæ tter ,  at rådet får større  ind
flydelse på  budgette t for 1989, specielt hvad 
angår prioriteringen a f  de forskellige o p 
gaver.

Budget- og K ontro ludvalgets opgave er 
først og frem m est at udtale sig om aktiviteter , 
som forventes  at få budgetkonsekvenser.  
Udvalget vil imidlertid også pege på, at det er 
af betydning, at der  opstil les klare mål også 
for aktiviteter , som ikke har  økonomiske 
konsekvenser.

Udvalget finder, som vi tidligere har an
ført,  at nye p laner og p rogram m er a f  større 
omfang hovedsagelig skal finansieres med 
nye penge. Udvalget vil her  især pege på den 
nye økonom iske  handlingsplan, ku ltu rhand
lingsplanen, det bioteknologiske handlings
program og det industrielle cen te r  i Oslo. Al
lesammen aktiviteter , som er  højt prioritere
de, men også meget stærkt res sou rcek ræ v en 
de.

Udvalget po in te re r  også, at det nordiske 
trafiksikkerhedsarbejde har  s tor betydning i 
hele N orden  og derfor bør prioriteres højt. 
Udvalget finder derimod, at man bør vente 
med den planlagte m arkedsføringskam pagne 
i U SA, indtil man har fået en vurdering af 
resultatet a f  kam pagnen  i Vesttyskland.

Afviklingen a f  tekniske handelshindringer 
har rådet sat højt, også ved mødet her  i Oslo, 
dels fordi det giver en mulighed for at gøre 
N orden  til et h jem m em arked , dels fordi det 
giver N orden  mulighed for at nærme sig EF. 
Standardiserings-, afprøvnings- og p ro d u k t
s ikkerhedsarbejde er her a f  s tor betydning.

U darbejdelsen  a f  et handlingsprogram for 
vand- och luftforurening bø r  efter udvalgets 
opfattelse sæ ttes højt , og vi vil i den forbin
delse betone, at miljøaspekter bø r  iagttages, 
når den nye økonom iske  handlingsplan u da r
bejdes, som jeg  tidligere har været inde på.

Vi kan med tilfredshed konsta te re ,  at am bi
tionsniveauet e r  højt både  i minis terrådets og 
rådets p laner for det nordiske sam arbejde, og 
at de fleste a f  de p laner og program m er, som
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fremlægges, e r  højt prioriterede i alle de nor
diske lande. Med de nuvæ rende økonomiske 
ram m er kan det imidlertid blive svært at gen
nemføre også højt prioriterede aktivite ter in
den for den planlagte periode.

Jeg gentager disse ting, fordi det uden tvivl 
er en problemstil ling, som vil blive mere og 
mere aktuel, e fterhånden som spændingen 
mellem budgette ts  størrelse og de planlagte 
aktiviteter bliver større og større.

Budget- og Kontroludvalget opfordrer mi
nis terrådet til grundigt at vurdere finansi
eringsspørgsmålet og til at tage hensyn til de 
fordele, de nordiske lande kan opnå  ved at 
samarbejde. Udvalget vil imidlertid også 
pege på, at nordiske pro jek ter og program 
mer skal være undergivet en nøje priorite
ring, og at resulta terne selvfølgelig bør v u rde
res løbende.

Prioriteringen inden for de enkelte sektorer 
skal foretages a f  fagudvalgene, mens Budget- 
og K ontro ludvalgets rolle e r  at koordinere og 
sam ordne mellem sektorerne. F o r a t  udvalget 
skal kunne foretage denne samordning, så 
udvalget gerne et bedre koordinere t planlæg
ningsdokument med en overordnet bedø m 
melse af de forskellige sektorers  ønsker .  D et
te ville give rådet større muligheder for at 
føre en prioriterings- og finansieringsdiskus
sion med ministerrådet. Jeg tror, det e r  vig
tigt, at vi fas tholder den arbejdsform, der 
blev indledt for et par å r  siden, hvor Budget- 
og K ontroludvalget har  fået denne koord ine
rende og prioriterende opgave mellem fag
udvalgene. Det e r  vores overbevisning, at 
netop den arbejdsform vil styrke rådets posi
tion o v e r f o r  minis terrådet. Men jeg skal ikke 
lægge skjul på, at det er en ganske vanskelig 
opgave.

Så skal jeg  bare til sidst sige et par ord om 
udvalgets kontro lvirksom hed. 1 1987 foretog 
udvalget kontrol og vurdering a f  sko lesam ar
bejdet i N ord isk  M inisterråds regi. Jeg kan i 
den forbindelse henvise til den rapport,  som 
ligger på sessionens bord.

I indeværende år, i 1988. kan jeg sige, at 
udvalget agter at granske v irksom heden ved 
N ordens Fluse i Reykjavik og i Tórshavn  og 
at vurdere  N ord isk  Industrifonds og N o rd 
tests arbejde med standardisering og afprøv
ning i lyset a f  arbejdet for at afskaffe tekniske 
handelshindringer.

Til slut skal jeg  anføre, hr. Præsident, at

også v irksom heden  ved N IO M , N ordiskt In
stitut for Odontologisk Materialeafprøvning, 
vil vi granske i den udstrækning, vores øko
nomiske midler ræ kker  dertil.

Eiður G uönason (kulturutskotte ts  tales
man): H err  president! Jag vill i det följande ta 
upp några av de viktigaste frågorna på kultur
om rådet med tanke på u tformningen av mins- 
terrådets  budgetplanering för de kom m ande 
åren. M era detaljerade förslag som rör  bud
geten för 1989 ko m m er kultu ru tsko tte t  att 
lägga fram u nder  de k om m ande  överläggning
arna  med kultur- och undervisningsministrar
na.

Handlingsplanen för det nordiska  kultur
sam arbete t  u tgör p laneringsdokum ent för 
sam arbete t u nder  de k om m ande  åren  på kul
turavtalets  om råde.

Enligt minis terrådets redogörelse C 2 kom 
m er de närm aste  åren på ku lturom rådet att 
innebära ett målm edvete t fullföljande av de 
åtgärder som föreslås i kulturhandlingsplan
en. Jag un ders tryker  att de tta  bör innebära 
att handlingsplanen genom förs  under  peri
oden 1981-1991 och att den tillförs ytterliga
re resu rse r  för att de aktiv ite ter  som föreslås i 
planen skall kunna inledas inom den aktuella 
tidsperioden. Särskilt angeläget har ku ltu ru t
skottet ansett det vara  att handlingsplanen 
tillförs medel för en utbyggnad av N ord iska  
kulturfonden.

Andra om råden  som u tskotte t har priorite
rat i handlingsplanen är språkförs tåe lsearbe
tet, fo lkrörelsearbetet,  student- och ung- 
dom sutbyte t ,  u tbyggnaden av forsknings
sam arbete t samt arbete t för a tt göra N orden  
till ett gem ensam t u tbildningsom råde. K ul
turu tsko tte t  vill även att beredningen av en 
nordisk mediefond påskyndas  och att  beslut 
om att upprä t ta  fonden fattas såsom ett led i 
verkställigheten av handlingsplanen. Särskil
da resu rser  behövs för att bygga upp fonden.

N ordiska rådets uppföljning av handlings
planen kunde väsentligt underlä ttas  genom 
en översik t,  som visar vilka aktiv ite tsökning
ar minis terrådet årligen avse r  a tt genom föra 
för de institutioner, stödordningar och andra 
aktiviteter som tas upp i handlingsplanen. En 
sådan översikt bör därför fogas till förslaget 
till budget för det nordiska sam arbete t  1989.

Den nya budgetbehandlingsproceduren  till-
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lämpades första gången fullt ut vid b eh and 
lingen av budgeten  för innevarande år. De 
första erfarenheterna  visar att  p roceduren  y t
terligare behöver u tvecklas  och parlam entari
kernas roll i budgetbehandlingen ytterligare 
stärkas. F ö r  ku ltursektorns del försvårades 
behandlingen av budgeten  för 1988 på  grund 
av svårigheter inom m inis terrådsorganisa
tionen att i alla avseenden  följa behandlings
ordningen. I den slutligt fastslagna budgeten 
för 1988 har även N ord iska  rådets  synpunk
ter  beakta ts  endast  i ringa uts träckning.

Jag vill därför avslutningsvis, mot bak 
grund av det s tora  intresse den nya  kultur
handlingsplanen har  väckt och med hänvis
ning till de s tora  fö rväntningar som finns på 
ett aktivt kultursam arbete  i N orden ,  u nder
s tryka  att man inom ministerrådsorganisa- 
tionen, hos såväl sam arbetsm in istrarna  som 
kulturministrarna, väsentligt bör höja am bi
tionsnivån, om man vill att det nordiska  sam 
arbete t skall ha en verklig chans, när vi går in 
i 1990-talet, som kom m er att  präglas av om 
fattande k on tak te r  mellan N orden  och o m 
världen och en snabbt fram skridande e u rop e
isk integration.

Statsråd  M ørk Eidem : President! Nordisk  
Ministerråd har dels i ulike minis terrådsfor
slag og dels i sitt planleggingsdokument C 2 
for 1988 gjort rede for et antall nye aktiviteter 
og handlingsplaner som nå e r  u nder  fo rbere
delse, og som når de e r  ferdigbehandlet, vil 
innebære en ytterligere forsterkning av det 
nordiske samarbeidet.

La meg si at det har vært gledelig å se den 
oppslutning som de ministerrådsforslag som 
M inisterrådet har lagt fram, e r  blitt møtt med 
av denne rådssesjonen.

Av de forslag som er p resen tert ,  og som nå 
er vedtatt  her ved sesjonen, har  b l .a .  kultur
handlingsplanen, det bioteknologiske hand
lingsprogrammet og etableringen av et in
dustrielt sen ter i Oslo større  økonomiske 
konsekvenser.  Disse forslagene får økonom i
ske virkninger dels for 1988, men også for 
årene framover. I det vedta t te  budsjett for 
1988 er det skapt rom for b l .a .  å starte opp 
disse nye aktivitetene.

Jeg merket meg innlegget til formannen. 
Jeg vil i den sam m enheng  vise til et punkt i 
budsjett- og kontrollutvalgets forslag til v ed

tak hvor det står " a t t  framlägga förslag till 
handlingsplaner och program till sessionen 
året före ik ra f t t rädande t” .

Jeg har s tor forståelse for synspunkte t ,  
men vil si, i forhold til det jeg  nettopp  nevnte 
om kulturhandlingsplanen og det b io teknolo
giske handlingsprogram m et og etableringen 
av et industrielt sen ter i Oslo, at hvis man 
skulle fulgt intensjonene i den  delen av bud- 
sje ttkomiteens forslag, ville man på det om rå 
det fått en utsette lse  på  ett å r  før man kunne 
starte opp. H e r  vil det være et avveinings
spørsmål hvorvidt man skal ta  den utsettelse 
som det her  vil bli snakk om om man fulgte 
det vedtaket.

U tover  det jeg  her har  sagt, vil jeg  gjerne si 
at det er gjort rede for et antall nye aktivite ter 
hvor de økonom iske  konsekvensene ikke er 
presisert i p lanleggingsdokumentet. D ette  er 
blitt kritisert av budsjett- og kontrollutvalget. 
Ministerrådets innstilling e r  den at vi i det 
årlige budsjettforslaget gjør rede for de utgif
ter som kan slippes fram for det enkelte p ro 
gram og de enkelte aktiviteter . I dette forsla
get forsøker vi dessu ten  å gi en oversik t over 
samtlige ønskemål.

Fra  budsjett- og kontrollutvalgets side er 
det også framført kritikk mot at økningen i 
budsjettet fra 1987 til 1988 var  for liten i for
hold til de ønskemål en fra rådssiden ville ha 
ti lgodesett . På bakgrunn av disse synsp un k 
tene og e tte r  en vurdering av de enkelte  ø n 
skemålene beslutte t Ministerrådet å  tilføre 
det nordiske budsjette t o verskudde t  fra 1986 
på ca. 5 mill. kr. Disse midlene har hittil vært 
holdt i reserve  for at en også i en helhetsvur
dering for 1988 kunne ta hensyn  til de rek om 
m andasjoner som er blitt ved ta t t  under  denne 
sesjonen.

N å r  vi skal se framover,  kan vi konsta tere  
at en gjennomføring av allerede ved ta t te  til
tak og bebudede tiltak k rever  at relativt store 
økonomiske re ssu rse r  avset tes .  I planleg
gingsdokumentet for 1988 har en angitt som 
planieggingsforutsetning at det nordiske b ud
sjett skulle øke med reelt 3 pst. fra 1988 til
1989. Det er i denne sam m enheng  viktig å 
framholde at slike retningslinjer er å se på 
som budsjettekniske planleggingsinstrumen- 
ter, og at det endelige utfallet selvfølgelig blir 
avgjort i det konkrete  budsjettarbeidet .  Og 
jeg synes det var tilfredsstil lende å registrere 
at budsjettutvalgets formann husket hva  Mi-
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nisterrådets form ann gav u ttrykk  for da vi 
sist møttes ,  nemlig at 3 pst. er en planleg- 
gingsramme. Det kan bli m er enn  3 pst . ,  men 
det kan også bli mindre enn 3 pst. Jeg er 
veldig glad for at vi d e r  synes å ha kom m et 
fram til sam stem thet.

Men når dette  e r  sagt, skal det ikke holdes 
skjult for denne forsamling at vi s tår  foran et 
vanskelig budsjettarbeid  de r  det kan bli 
nødvendig med en s terk  prioritering mellom 
og innenfor sektorene. D ette  øker  behovet 
for et sam arbeid mellom parlam entarikerne  
og Ministerrådet, og vi ta r  imot invitten om 
ønsket om et større sam arbeide. Det v iser jo  
b l .a .  at vi overførte  til reserven  is tedenfor å 
fastlegge, for ne ttopp å høre  hele rådets syns
punkter på denne sesjonen.

Ellers har jeg  m erket meg budsjett- og 
kontrollutvalgets ønske om at en del v irk
som heter  som i dag løper u n der  den øko no 
miske handlingsplanen, bør v idereføres i det 
nordiske budsjette t.  D ette  vil det bli tatt h en 
syn til.

Avslutningsvis vil jeg  konsta tere  at u tv ik
lingen av M inisterrådets  planleggingsdoku- 
ment dels har  skapt bedre overblikk over  det 
pågående frem tidsre ttede  arbeidet innen det 
vidt forgrenede nordiske sam arbeidet,  men 
også dels har ført inn et e lem ent av langsiktig- 
het i bedømningen av de finansielle fo ru tse t
ningene for utviklingen av det nordiske sam 
arbeidet. Jeg kan også notere  at N ordisk  
Råds organer i hovedsak  har stilt seg positive 
til dokum ente ts  utforming. Samtidig som jeg 
påstår  dette ,  vil jeg  også erkjenne at dok u 
mentet ennå  ikke på langt næ r har funnet sin 
endelige form. Vi e r  åpne for innspill for å få 
til en bedre og m er oversiktlig utforming. Min 
forhåpning og ambisjon e r  at vi bl. a. på  basis 
av de synspunk ter  som er  fremført av N o r 
disk Råds organer ,  skal komm e enda  noe 
lengre til neste år.

For øvrig vil M inisterrådet,  i den u ts trek 
ning det e r  mulig, følge opp  budsjett-  og kon
trollutvalgets forslag til vedtak.

Ilkka-C hristian Björklund övertog häref ter  
ledningen av förhandlingarna.

H agen H agensen (konservativa  gruppens 
talesman): Præsident! Jeg vil p røve at samle

lidt a f  de indtryk, vi har fået under  denne 
session, af, hvad det er, N ordisk  Råd vil. Jeg 
vil derfor tillade mig lidt at se væk fra budge t
te r  og p rocen te r  og lign. og se på  spørgsm å
let: H vad  e r  det egentlig, vi vil?

Vi vil prøve på  at skabe en enhed he r  i 
N orden , en helhed. Vi vil også prøve på at 
have N orden  som et m arked, der er vort 
h jem m em arked. Men vi ser også ud over 
egne vinduer, som vi kalder det på dansk, og 
har drøftet her, hvor meget vi føler trang til 
og interesse for at orientere  os hen imod stør
re om råder ,  hen imod større  markeder.

Der er ikke spor tvivl om. at en hel del af 
det, vi vil, er ting, som hver  a f  os kom m er 
med og synes, det e r  meget vigtigt at få igen
nem. Men det e r  undert iden  spørgsmålet, om 
der rigtig er balance mellem alle de tiltag, 
som vi har,  og de midler, som skal bruges 
dertil, og så dem , vi kan bruge dertil. Derfor 
bliver det nok nødvendigt at få tingene af
s temt, som det også blev sagt her  i dag, for 
nye p laner koster nye penge. Jeg sagde før, at 
jeg  ikke ville tale om procentøgninger ,  men 
jeg  vil blot have, at vi er opm æ rksom  på, at jo  
mere vi påtager os, jo  mere skal vi også bruge 
af  midler dertil.

F o r  at gøre N ordisk  Råd mere effektivt og 
opnå mere fylde i det,  vi tager os for, gør jeg 
mig derfor til ta lsm and for at vi bliver mere 
kritiske i henseende til, hvilke sager vi tager 
op, og at vi også på forhånd vurderer,  hvad 
det fører med sig også økonom isk  både for 
Nordisk  Råd og for vore enkelte  lande. Jeg 
tror, det er nyttigt at gøre det.

Jeg tror også, at vi udadtil vil kom m e til at 
give N ord isk  Råd mere styrke og en bedre 
profil, hvis vi m arkerer  os i enkeltsager  — og 
for resten  undertiden gør det hurtigere , end 
man gør i dag. Vi er tilbøjelige til at skubbe 
sagerne foran os og sige: Vi skal have  m ed de
lelse ud endnu  en gang, om vi skal gøre det, 
og vi må vente  på det. Tiden går, og den løber 
undertiden fra os, og det tro r  jeg  e r  en dårlig 
ting.

Jeg har  før sagt under  denne session, at når 
man k om m er tilbage -  jeg  har ikke været 
medlem i de sidste 5 år — så føler man, at vi 
ikke er kom m et langt nok frem. Jeg synes, vi 
står lidt i stampe. Jeg har prøvet det i u d 
valgsarbejdet i den korte tid, jeg  har været 
med igen, og føler, at den lange ræ kke af 
sager, vi har. kom m er vi ikke nok fremad 
med.
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Derfor er det mit ønske, og jeg  tror, det 
deles -  jeg  har drøftet det i vores partigruppe 
også -  at vi i kraft af en indsats med færre 
sager kunne opnå mere: opnå  mere for N o r 
disk Råd, opnå mere for det, vi vil, samle 
N ordens  lande så meget som gørligt. Der er 
stadig væk om råder,  hvor  vi ikke kan virke 
sam men, men vi kan prøve på at gøre det 
bredest muligt. Men også gøre det i form af, 
at vi tager færre ting op.

Ud fra dette vil jeg gerne have, vi virker i 
Nordisk Råd fremover.

Kjeld Rahbæk M øller (vänstersocialist iska 
gruppens talesman): Hr. præsident! D ette  års 
generaldebat i rådet var i stor udstrækning en 
EF-debat,  hvor det var påfaldende, at mange 
indlæg viste en gryende forståelse for, at det 
nordiske sam arbejde skal s ty rkes,  hvis det 
skal overleve den truende udfordring.

Imidlertid viser minis terrådets '  budget, at 
denne forståelse ikke stikker dybt. Jeg skal 
underbygge denne vurdering med et enkelt,  
men ganske typisk eksempel: E F  har netop 
vedtaget et nyt forskningsprogram. Den d an 
ske andel a f  dette program vil koste 1 mia. kr. 
over 4 år, det vil sige i gennemsnit 1/4 mia. 
kr. pr. å r  alene til den danske  andel a f  dette 
program.

Alle her i salen kan nem t drage sammenlig
ning med de nationale beløb, vi yder  til det 
nordiske samarbejde.

Jeg synes, det er næsten  fortvivlende, hvis 
man tilmed sam menligner disse beløb med de 
småpenge, det nordiske forskningssam arbej
de nu skal øges med. Jeg siger ikke dette, 
fordi jeg  skulle finde det nødvendigt, at N o r 
den autom atisk  forsøger at opbygge penge
kasser, der skal konkurrere  med E F 's .  Jeg 
finder netop, at der  ligger et kvalificeret svar 
på udfordringen -  og et beskedent svar, men 
dog kvalificeret svar  — kulturhandlingspla
nens forskningsdel med dens pragmatiske 
forslag om bedre forskeruddannelse ,  øgede 
forskernetværk og fælles nordisk deltagelse i 
internationale forskningsprojekter.

N år  nu dette  er kvalificeret,  e r  det fortviv
lende, at det ikke ser ud til at kunne finansi
eres. Så vidt jeg  e r  informeret, e r  der  kun 
planlagt afsat 35 mio. kr. til kulturhandlings
planen i s tedet for de foreslåede 85 mio. kr. 
Det er uklart,  hvor pengene kom m er fra, og

hvad værre er: det er uklart,  hvilke dele af 
kulturhandlingsplanen der  faktisk sæ ttes i 
værk. Og i går  aftes fik vi oplyst,  at den 
svenske regering b lokerer for. at det e r  fo rsk
ningsdelen, der virkeliggøres.

Et lignende finansieringsproblem gælder 
det bioteknologiske sam arbejdsprogram . I 
den rapport,  der indgår som bilag til meldin
gen om rekom m andation  28/1986. og som mi
n is terrådet har ladet udarbejde, får vi at vide. 
at et fuldt udbygget sam arbejdsprogram  
kræ ver 2 8 - 3 0  mio. D K K  pr. år. Og så hedder 
det ikke desto  mindre i budgetforslaget, at 
pengene til bioteknologi skal bevilges fra mi
n is terrådets reserve , som i alt er på 8,3 mio. 
D K K . Disse tal taler for sig selv.

I min part igruppe er vi rent ud sagt ikke 
tilfredse med den behandling, det nordiske 
samarbejde om arbejdsmiljøspørgsmål får af 
minis terrådet. Jeg skal blot henvise til, at mi
nis terrådets egen em bedsm andskom ité  har 
søgt om 800000 kr. til p ro jek tom rådet a r 
bejdsliv og arbejdsret og til arbejdet med en 
arbejdsmiljøkonvention.

I det budgetforslag, vi kender,  gives der 
kun en lille stigning på 107000 kr. ,  som så 
vidt jeg  ved alene gælder nordisk a rbejds
miljøuddannelse. H verken  projektet a rbe jds
liv og arbejdsret eller a rbejdsm iljøkonven
tionen har man taget stilling til finansieringen 
af.

Begge disse p ro jek te r  har stilfærdigt sagt 
haft ganske s tor interesse  her  i rådet.

Det er ikke meningen med disse be trag t
ninger at antyde, at den venstresocialistiske 
gruppe ikke ønsk e r  en effektiv budgetstyring 
eller ikke ønsker ,  at nordiske sam arbe jdsp ro 
gram m er løbende gennem gås for at få v u rd e 
ret deres  værdi. Vi føler bes tem t et ansvar  
for, at skat teydernes penge bruges både for
nuftigt og effektivt. At det ikke e r  tom m e ord, 
kan jeg  anskueliggøre ved at henvise til, hvad 
vi både i udvalg og ved foregående sessioner 
har sagt om N ordisk  K ontak torgan  for A to m 
energispørgsmål.

Det e r  farligt at gå i for sm å sko. Nordisk  
Råd og N ordisk Ministerråd må erkende ,  at 
der er nogle tunge opgaver,  de r  bedst løses af 
de nordiske lande i fællesskab, og så m å  rege
ringerne altså afsætte de midler, det nu 
engang koster at løse de opgaver.

Budgettet er næsten  et nederlagsbudget. 
Det er et tegn på, at de nordiske regeringer
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ikke vil erkende de udfordringer, det nordi
ske sam arbejde s tår  over  for. Det nordiske 
samarbejde bliver et rudim ent,  hvis ikke 
udviklingen vendes.

Per O lof H åkansson (den socia ldem okratis
ka gruppens talesman): H err  president! Jag 
vill börja detta  inlägg i slutet av b udgetdeba t
ten och även i slutet av hela sessionen med 
att säga något om tidpunkten  för den in tres
santa debatten  om framtiden, som alltid är 
förknippad med budgetfrågorna.

Det finns en tradition att denna  debatt skall 
ligga sist på sessionens dagordning. Fork la
ringen till de tta  ä r  kanske  inte längre riktigt 
hållbar. Vi har nu en ny budgetprocess ,  och 
det hade kanske varit f ruktbart för rådets dis
kussion om framtiden, om den hade kunnat 
föras vid en annan tidpunkt. Jag vill beklaga 
att de som gör upp  dagordningen för oss inte 
har kunnat ta  till vara  de tankegångar vi från 
budget- och kontrollu tskotte t har fört fram 
och som går ut på att det skulle ges u trym m e 
och tillfälle för en verkligt framåtsyftande 
budgetdeba tt ,  dä r  vi inte ä r  så klämda av 
tidplanen som vi är ju s t  nu.

Det som sessionen har att ta  ställning till är 
ett enigt be tänkande. En del d ra r  den slut
satsen att ett enigt be tänkande  är en u rva t t
nad kom prom issprodukt ,  men till dem vill jag 
säga att så inte ä r  fallet. Det ä r  fråga om ett 
målinriktat, offensivt och u tvecklande do k u 
ment. I det ställs en hel del krav, dels gamla 
sådana som ännu inte ha r  uppfyllts, dels ett 
antal nya. Låt mig peka på ett av dessa , som 
jag tror är m ycket betydelsefullt för oss parla
mentariker. Det går ut på att ministerrådet till 
kom m ande år skall u tarbeta  ett bättre koord i
nerat p landokum ent,  som innehåller en ö v e r 
gripande bedöm ning av de olika sektorernas 
önskemål och en uppskattn ing av dessas ek o 
nomiska konsekvenser.

Jag lyfter fram detta  krav från den självkla
ra u tgångspunkten  att vi par lam entar iker  är 
oerhört beroende av underlagsmaterialet , 
som måste vara överblickbart och hanter- 
bart.

Jag tror att denna  punkt i budget- och kon
trollutskotte ts  be tänkande  är m ycket viktig 
för att vi skall kunna föra en vettig p lane
ringsdiskussion.

Socia ldem okraterna  har vid olika tillfällen

fört fram synpunk ter  på budgetprocessen . 
D essa  ä r  väl dokum en te rad e  och kända, och 
jag  skall därför avs tå  från att upprepa  dem. 
Låt mig bara  med hänvisning till vad som 
tidigare framhållits från oss i våra  debatt in 
lägg och i den skriftliga dokum enta tionen  
samt med ins täm m ande i det som utskotte ts  
ordförande Ivar H ansen  har  sagt yrka  bifall 
till hemställan i det be tänkande  som nu före
ligger i avgörandet från budget- och kontroll
utskottet.

K arin Söder (m ittengruppens talesman): 
H err  president! Den här sessionen har varit 
händelserik. Vi har i stort flyttat de nordiska 
positionerna framåt i en rad frågor genom de 
beslut som vi fattat. F rån  mittengruppen i 
N ord iska  rådet vill jag  avslutningsvis kort re 
dovisa ett par frågeställningar som vi finner 
extra  betydelsefulla i dagens nordiska debatt.

N ordens  förhållande till EG har belysts i en 
rad inlägg, inte minst u nder  generaldebatten . 
Debatten har förts på ett verklighetsnära och 
framsynt sätt när det gäller N ord ens  roll i det 
pågående in tegrationsarbetet .  Mittengruppen 
har i sitt medlemsförslag angående Europa- 
sam arbete t föreslagit att minis terrådet ge
nomför en studie i denna fråga. Vi har där 
sagt att m inis terrådet m åste  lägga fram en 
analys av och en strategi för hur vi skall för
hålla oss  i d essa  frågor. Det ä r  en primär 
fråga för oss att de nordiska  regeringarna ger 
oss de tta  underlag snabbt.  Det ä r  också  av 
stor betydelse  för den in ternationella kom 
mittén som jag  har den äran  att leda. att vi får 
detta  underlag. Vi har ju  fått en m ycket kort 
tid till förfogande, och vi behö ver  detta  un
derlag för att kunna göra ett fullgott arbete. 
Det är viktigt att de nordiska  regeringarna i 
dessa frågor går från ord till handling, så att 
vi kan få en så långt möjligt gem ensam  no r
disk strategi för vårt sam arbete  med det övri
ga E uropa.

Storleken av N ord iska  rådets budget ägnas 
naturligt nog s tor uppm ärksam he t.  Dock 
måste vi konsta te ra  att den, insatt i de natio
nella budgeternas perspektiv  knappast spelar 
någon avgörande roll för de enskilda länder
nas ekonom iska  utveckling.

Det nyligen inrättade budget- och kontroll
u tsko tte ts  uppgift ä r  att kontrollera  att ett 
effektivt och konstruktiv t arbete  genomförs
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på alla våra gem ensam m a om råden  och att 
onödigt och ineffektivt arbete  avvecklas.  U t
skotte ts  inrättande är ett  betydelsefyllt steg i 
det nordiska sam arbetet.  Dess arbete  har 
börjat bra och bör leda till en positiv u tveck
ling. Budgetens storlek kom m er därm ed att 
kunna d isku teras  från en annan utgångspunkt 
än tidigare. A vgörande för storleken bör e n 
ligt vårt sätt att  se vara  vad vi effektivt och 
konstruktiv t kan genom föra  i nordisk regi 
bättre  än vad varje enskilt land nationellt kan 
göra och i vilken uts träckning sam verkan  och 
harmonisering ä r  positiva fak torer  för indivi
derna  i de nordiska länderna. Då blir inte 
längre p rocen tsa tse rna  avgörande för budge
tens storlek, utan vilket konstruktiv t arbete 
som budgeten  ger möjlighet till.

Det är från dessa  prem isser som budgetens 
s torlek skall avgöras. Vi bör med förtroende 
och engagemang också  kunna öka budgetens 
omfattning, om den bygger på dessa  prem is
ser.

H err  president! Det finns anledning att så 
här i slutet av sessionsveckan ta upp en fråga 
som rör dynam iken  i N ord iska  rådets arbete. 
R ekom m endationer  antas  av rådet och skall 
sedan behandlas  och verkställas av minister
rådet. Vi parlam entariker upplever  som m yc
ket allvarligt att besluten ofta ta r  för lång tid 
och att det råder en omotiverad tröghet i sy 
stemet. Jag ins täm m er i det som Per Olof 
H åkansson  nyss sade, att det är viktigt att det 
material som ministerrådet ställer till förfo
gande är överblickbart och han te rbart  i rå 
dets arbete. Det måste sättas tidsgränser för 
framläggandet av underlag, och det är ön sk 
värt med en högre ambitionsnivå från det 
verkställande organet,  minis terrådet,  när det 
gäller rekom m endationer  från rådet.

Som konkret exempel på  att systemet är 
trögt kan nämnas frågan om TV-sam arbete t ,  
som nu har  behandla ts  i ett decennium  utan 
a tt vi ens vid d enna  session har kunnat kom 
ma fram till en slutlig lösning. Ett annat ex 
empel är den miljöplan som miljöministrarna 
fått i uppdrag att ta fram till årets  session men 
som vi nu får vän ta  ytterligare ett år på. Det 
finns dock, i enlighet med G unnar  Björks för
slag tidigare under  veckan, en möjlighet att 
vinna tid, nämligen genom att vi får ett minis- 
terrådsförslag i sådan tid att  det kan b ehand
las vid höstens ” m inisession” . Lösningen på 
dessa  frågor kan inte vänta.

Mittengruppen riktade i går mot denna 
bakgrund en skrivelse till presidiet om att 
presidiet skall hos minis terrådet begära att få 
underlag i sådan tid a tt det i vederbörlig o rd 
ning kan behandlas  vid en ex tra  session samt 
att minis terrådet beslu tar  om att genomföra 
en sådan under  hösten.

Vi kan glädjas åt att en rad positiva å tgär
der har genom förts  snabbt och effektivt av 
ministerrådet. Ett aktuellt  exempel är den 
handlingsplan som nu är på väg och det be
slut som fatta ts  om en rullande handlings
plan. Det ä r  också  viktigt att rådet under  
sessionen har  beslu tat att miljöaspekterna 
skall vägas in i de förslag som rör  den nord is
ka handelsplanen. Det är o ckså  positivt att 
rådet som rekom m endation  antagit m itten
partiernas förslag om  en årlig miljörapport.

H err  president! Det skulle kännas stimule
rande att  vid nästa  års session i Stockholm 
kunna konsta te ra  att vi inlett eller i varje fall 
kan inleda ett nordiskt T V -sam arbete .  Skulle 
detta  realiseras vore det en oerhört positiv 
nordisk manifestation. F rån  mittengruppen 
skulle vi vilja framföra en uppriktig vädjan till 
alla nordiska parlam entar iker  och regeringar 
om att verka  för ett positivt beslut om ett 
nordiskt T V -sam arbete .  Det är en s tor kultur
politisk fråga. Vi s tår  i det sam m anhanget 
inför ett  avgörande vägval, och det ä r  min 
innerliga förhoppning att vi väljer den nord is
ka vägen.

H err  president! E n  av de saker som förenar 
oss i N orden  är kulturen. Den ger oss också 
mångfald. Vi har under  denna session antagit 
en nordisk kulturhandlingsplan. Det å ters tå r  
nu att  vi följer upp denna sessions beslut 
inför framtiden. Vi måste vara  b eredda  att 
förverkliga denna nordiska  kulturhandlings
plan och att u tveckla  den så, att  den verkli
gen upplevs som en de nordiska folkens, indi
vidernas och inte minst ungdom ens, kul
turplan.

K oritzinsky: President! Karin S øder  nevnte  
det engasjement som ungdom sorganisasjone
ne har vist for Nord isk  Råd. Jeg er veldig glad 
for at en av hovedsakene som er  tatt opp av 
ungdom m ens N ord isk  Råd, e r  kam pen  mot 
rasisme. Jeg synes det lover godt for årene 
framover. Dette engasjement fra N ordens  
ungdom be ty r  at N o rden  ikke skal være seg
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selv nok. N ordiske idealer tas på alvor også 
når det gjelder vår  behandling av og vår åp en 
het overfor innvandrere , asy lsøkere  og flykt
ninger.

Jeg bad først og fremst om ordet fordi jeg 
er medlem av Budsjett- og kontrollutvalget. 
Jeg hadde gjerne sett at Budsjett- og kontroll
utvalgets uttalelse om Ministerrådets varsle
de 3 pst. årlige vekst hadde hatt en noe skar
pere kritisk profil. Jeg er imidlertid fornøyd 
med at Budsjett- og kontrollutvalget klart har 
sagt fra at hvis det nordiske sam arbeidet skal 
utdypes og utvides i å rene  framover,  trenger 
en penger -  mer penger til dette.

1 sentrum for denne sesjonen har  på mange 
vis stått d iskusjonen om vårt forhold til EF. 
Det har vært mye snakk om nordisk identitet, 
nordisk fellesskap og nordisk sam arbeid for å 
kunne stå sterkere  i våre forhandlinger om 
mulige tilpasninger til E F . Men det e r  klart at 
det å  komm e fram til denne identiteten, ut
vikle fellesskapet og utvikle sam arbeidet kos
ter penger. Ord e r  gratis, men handlinger kos
ter. Ikke minst i forhold til E F  er det viktig i 
årene fram over — hvis vi i enda sterkere  grad 
skal komm e fra ord til handling i det nordiske 
samarbeid -  å b ruke m er penger på felles 
nordiske pros jek ter  og programmer.

På vegne av den venstresosialistiske grup
pa har Kjeld Rahbæk Møller kom m et med 
klare og konkrete  vurderinger av budsjettet 
og de økonom iske  ram m er, så jeg  skal ikke gå 
nærmere inn på det. Jeg vil bare minne om 
det jeg  sa i genera ldebatten  på mandag, at 
” gode råd e r  d y re ” . Hvis N ordisk Råd skal 
bli et bedre råd, må vi nok også bruke mer 
penger på det nordiske sam arbeidet.

Poulsgaard: Hr. præsident! H vem  er  ra
cist? Det blev sagt heroppe fra venstrefløjen, 
at det var godt, at man var gået imod racis
men. Den venstrefløj, som har været ved at 
ødelægge N orden  med fuldstændig urimelige 
og fuldstændig ublu krav, er altså de store 
velgørere, de store frelsere. E r  finnerne ra
cister, forde har en flygtningskvote på 200? 
Er en borgm ester  i Ishøj racist,  fordi han 
siger, at nu kan byen ikke rum m e flere flygt
ninge? Jeg vil gøre opm æ rksom  på, at den 
borgm ester er socialdemokrat.

1 siger. 1 er dem okrater ,  men I kvæler 
domkratiet ved at slynge ordet ” rac is t”  ud.

Den mand og den kvinde, de r  har en anden 
mening om flygtningespørgsmålet end det 
flertal, der tilfældigvis sidder i et eller andet 
parlament,  han eller hun er racist.  Jeg synes, 
vi skulle holde os for gode til det. Jeg vil vove 
den påstand, at jeg  e r  lige så s tor hader af 
racismen, som ventrefløjen er, men jeg  vil 
ikke være med til at ødelægge fremtiden for 
de ef terkom m ere , der  følger efter  os.

Koritzinsky: President: Jeg gidder ikke å la 
meg provosere  til å  ta  noen ras ism edebatt  på 
tam pen av dette møtet i N ord isk  Råd. Men at 
det finnes rasisme i N ord en ,  kan enhver  med 
åpne ører og åpne øyne høre  og se hver ene
ste dag — hvis en leser aviser, hvis en går 
rundt og ser malte rasistiske slagord og hvis 
en også vurderer  en del politiske partiers tale 
og praksis,  uten at jeg  nå skal nevne hvilke 
politiske partier jeg  ten ke r  på.

Poenget med det jeg  sa om ungdomm ens 
N ordisk  Råd, var  å rose den uttalelse det er 
kommet med i forbindelse med denne se
sjonen. U ngdom m ene har funnet grunn til å 
prioritere kam pen  mot rasism e i N orden ,  so
lidaritet med innvandrere ,  asylsøkere  og 
fremmedarbeidere .

Det jeg  er spesielt glad for, og som jeg  også 
håper forrige taler er glad for, er at blant de 
ungdom sorganisasjoner som har væ rt med på 
denne uttalelsen fra ungdom m ens Nordisk  
Råd, e r  F rem skri t tspart ie ts  ungdom i D an
mark. L over  ikke det godt for hvordan også 
dette partiet kan utvikle seg i årene  frem 
over?

Statsråd  M ørk Eidem : President! Bare helt 
kort til de innlegg som har vært framført: 

B udsjette t for i å r  e r  blitt karakterisert som 
et nederlagsbudsjett .  Det er det ikke. Det er 
et vekstbudsjett .  Det e r  vel det budsjett i 
N orden  som har den største  vekst.

Selvsagt var det ønskelig om vi kunne hatt 
enda større vekst . Ingenting skulle vært gie
deligere for meg, som har  hatt hovedansvare t  
for det. Men det må også unders trekes  at de 
pros jek ter som legges fram, de ti ltak som det 
bevilges penger til. må være solid fundert.

R ahbæk Møller nevnte  at han ikke var til
freds med bevilgningen når det gjelder ar- 
beidsmiljøforslag. Siden vi si tter ved siden av
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hverandre , hadde det vært lett å  kom m unise
re. Vi har hatt intervensjon fra Lilli G ylden
kilde. N å r  jeg  sier at man når det gjelder 
arbeidsmiljøproblematikken. h a r f å t t  det man 
har ønsket ,  sier Lilli til meg at ” du har nesten 
re t t”  — og da e r  de t  bra!

La  meg videre si at vi skal selvsagt også ta 
hensyn  til de be traktn inger som er  kom m et til 
u ttrykk, og de synspunkte r  som er  lagt til 
grunn av Rådets og B udsjettkom iteens m ed
lemmer, n å r  vi i de t  videre arbeid skal dispo
nere den reserve som står igjen på dette års 
budsjett ,  og som er ud isponert,  og når vi p re 
sen terer  C-2 for neste år. M en om vi k larer å 
oppfylle alle ønsker ,  e r  vel tvilsomt.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst voter ingsapparat be
träffande budget- och kontro llu tskotte ts  for
slag till y ttrande  till N ord iska  ministerrådet.

F ör yt t randet röstade:
Svein Alsaker ,  Claes A ndersson , L ennart 
A ndersson , M argareta  A ndrén, Ylva Anner- 
stedt, M argrete A uken , llkka-Christian 
Björklund, Brita Borge, Johan  Buttedahl, 
E iður  G uðnason ,  Lahja  Exner ,  K arl-G unnar  
Fagerholm, Kjell Magne F redheim, Arne 
Gadd, K nud Glønborg, G uðrún  Helgadóttir ,  
Thor-Eirik  G ulbrandsen , Lilli Gyldenkilde, 
Hagen H agensen , Ivar H ansen ,  Liisa Hilpe- 
lä, Sinikka H urska inen-L eppänen ,  Per Olof 
H åkansson , Siri Häggmark, Asa Solberg 
Iversen, O lof Jansson , E lver Jonsson ,  Anneli 
Jäätteenm äki,  Brit Jørgensen , Ragna Berget 
Jørgensen, Thea  K nutzen . Sakari Knuuttila , 
Wiggo K om sted t,  Theo K oritz insky, Preben 
Lange, Inga Lantz ,  A nna-K aar ina  Louvo, 
Grethe Lundblad. Eeva-L iisa  Moilanen, H el
ge Adam Møller, Kjeld R ahbæ k Møller, 
Agnar N ielsen, Barbro  Nilsson, Mats N yby, 
H ans N yhage, Ólafur G. E inarsson, Óli Þ. 
G uðbjartsson . Berit O scarsson ,  Páll Péturs- 
son, Seppo Pelttari,  Kaj Poulsen, Riitta Saas
tamoinen, Arne Skauge, Ingrid Sundberg, 
Sverrir H erm annsson ,  Jan P. Syse, Karin Sö
der, B ernhardt Tastesen ,  E ev a  Turunen ,  Val- 
gerður Sverrisdóttir ,  E rns t  W roldsen , Lena  
Öhrsvik och Kåre Øvregard.

F rånvarande var:
Jo Benkow. Dorte B ennedsen , Jens Bilgrav- 
Nielsen, G unnar  Björk, G ustav  Björkstrand.

Mikko Elo, Søren H ansen ,  F lemming H a n 
sen, Tytti Isohookana-A sunm aa ,  Riitta Jårvi- 
salo-Kanerva, A nker Jø rgensen , Jacob  Lin
denskov, Kris ten  Poulsgaard, Heikki Riihi
jä rv i,  K imm o Sasi, Asbjørn  S jøthun, Reiulf 
S teen, O tto  S teenholdt,  Sten Svensson , H a 
rald Synnes, Peder Sønderby ,  A nders  Talle
raas, Ole Gabriel U eland och Olle Ö strand.

Yttrandet hade sålunda  an tag its  m ed  63 
röster.

U tsko tte ts  fö rsla g , punk terna  B  och C, bi
fö lls .

P residen tens anm älan  lades till hand ling 
arna.

17
C 5: Berättelse från N ordiska kulturfonden  
(budget- och kontrollutskottets betänkande)

Budget- och kontro llu tsko tte t  hade  föresla
git,

1. a tt N ord iska  rådet godkänner N ord iska  
kulturfondens räkenskaper  för å r  1986 och 
beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet för 
1986 samt

2. att N ord iska  rådet lägger berä t te lsen  om 
N ord iska  kulturfondens verksam het 1986 till 
handlingarna.

U tsko tte ts  fö rs la g , punk terna  1 och 2 bi
fö lls .

18
A 824/b: M edlem sförslag om  effektivisering av 
nordiskt skolsam arbete i N ordiska m inisterrå
dets regi

Budget- och kontro llu tskotte t hade föresla
git, att N ord iska  rådet med anledning av 
medlemsförslaget an ta r  följande rek om m en 
dation:

N ord iska  rådet rekom m enderar  N ordiska 
ministerrådet att beak ta  budget- och kontro ll
utskotte ts  konklus ioner angående det nordis
ka skolsam arbetet i N ord iska  ministerrådets 
regi.

Ivar H ansen (budget- och  kontro llu tsko t
tets ta lesman): Hr. præsident! Jeg skønner ,  at 
tiden ikke er til de lange taler, men jeg  vil
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alligevel godt fortælle rådet lidt om, at det har 
været en klar hensigt, at kontro larbejdet bør 
afsluttes med, at rådet får lejlighed til at d e 
battere  resulta tet,  tage stilling til indholdet, 
inden beretningen videregives til m inis terrå
det.

Jeg vil også  gerne gøre et par bem æ rk 
ninger om, hvordan  kontro larbejdet i det før
ste år har været tilrettelagt.

Budget- och K ontro lkom iteen  engagerede 
for 1 år siden revis ionsdirektør Gunilla 
N ors t rom  fra det svenske Riksrevisjonsverk 
til arbejdet. Flun udarbejdede en rapport om 
virksomheden ved N ordisk  Sprog- og Infor
mationscen ter og ved N ord isk  Sprogsekre ta 
riat og i ledelsesgruppen for nordisk skole
samarbejde. Jeg kan sige, at udvalget selv 
aflagde s tudiebesøg ved sprogsekretaria tet 
her i Oslo og også ved Sprog- og Inform a
tionscenteret i Helsingfors som en del a f  de t
te kontrolarbejde.

Jeg kan tilføje, at udvalgets hovedindtryk 
er, at de organisationer,  vi har g ransket,  a r
bejder i overenss tem m else  med deres  ved
tægter og direktiver.

Vi ser imidlertid gerne, at beretn ingsfor
men på en bedre m åde kan vise sam m enh æ n
gen mellem præ sta tioner  og omkostninger.

D erfor bør minis terrådet i de ts  direktiver 
til nordiske insti tutioner fordre redegørelse 
for resulta terne a f  de projekter, man har gen
nemført, og de effekter, det har haft natio
nalt. Vi finder, det e r  meget vigtigt også for 
rådets m edlem m er i højere grad at kunne 
gøre sig bekendt med, hvad der rent faktisk 
foregår i de mange forskellige insti tutioner.

Med hensyn til ak tiv ite terne inden for sko
lesamarbejdet kan jeg  sige, at både sprogsek
re taria te t og Sprog- og Inform ationscentere t 
a rrangerer sprogkurser  og sprogseminarer 
med henblik på  nabosprogproblem erne. 
Sprogsekretar ia te t lægger hovedvægten i sit 
arbejde på de skandinaviske sprog, mens 
Sprog- og Inform ationscentere t udgår fra 
finsk.

Udvalget e r  af den opfatte lse , at kulturfæl
lesskabet og sprogforståelsen mellem vore 
lande er et bæ rende elem ent i det nordiske 
samarbejde, som flere talere har været inde 
på. Vi foreslår derfor på baggrund a f  erfa
ringerne fra denne vurderings- og kontro lop
gave, at arbejdet på sprog- og skoleområdet 
effektiviseres.

På den baggrund b eder  vi ministerrådet 
vurdere  alternative muligheder for at sam ord
ne nabosprogaktiv i te terne  i sprogsekre taria
tet: om der  bør knyttes  en person  til N ordens 
H us i Reykjavik til formidling a f  de skandi
naviske sprog til Island og a f  islandsk til de 
øvrige nordiske lande, henlægges opgaver, 
som vedrø rer  sprogsam arbejdet og sprogfor
s tåelsesarbejdet på un iversite tsn iveau, til 
sprogsekretaria tet,  og at cen te re t  bliver an 
svarligt for lærer- og elevudvekslinger i N o r
den.

Rapporten  og udvalgets konklus ioner er 
overgivet til m inis terrådet,  som efter hvad 
udvalget har erfaret har sendt rappor ten  til 
høring.

Hr. præsident! Jeg forudsæ tte r  på udval
gets vegne, at vi ved vores  møde med minis
terrådet i maj får en rapport om høringssvare
ne.

Thea Knutzen: President! Det foreliggende 
medlemsforslag e r  uvanlig. Et samlet bud- 
sjett- og kontrollutvalg har her b rukt m ed
lemsforslagsformen for å få N ordisk Råds 
støtte for sin rappor t  og uttalelse om effek
tivisering av det nordiske skolesamarbeidet.

Bakgrunnen er at Budsjett- og kontro llu t
valget har  oppfylt en av sine oppgaver,  nem 
lig å kontrollere den v irksom het som finan
sieres o ve r  N ordisk  M inisterråds budsjett .

Utvalget har fått utarbeidet en rapport om 
det nordiske sko lesam arbeidet ,  og utvalget 
har på grunnlag av rappor ten  og besøk  ved en 
del insti tusjoner underre tte t  Ministerrådet 
om sine konklusjoner. Utvalget har så frem 
met medlemsforslaget fordi det m ener  det er 
viktig at disse konklus joner behandles  av 
Nordisk  Råds plenarforsamling, og utvalget 
foreslår at rådet anbefaler  Ministerrådet å ta 
hensyn til utvalgets bem erkninger  om det 
nordiske skolesam arbeidet.

Jeg har  repeter t  saksgangen så vidt nøye 
fordi det her — e t te r  de t  jeg  vet — dre ier  seg 
om Budsjett- og konrollutvalgets første a r 
beidsoppgave som kontrollorgan e tte r  den 
nye ordningen som ble innført for et å r  siden. 
Det er derfor nå viktig at vi vurderer om vi er 
tilfreds med den p rosedyre  som her er fulgt.

I K ulturutvalget,  som er  det fagutvalg som 
behandle r skolesam arbeidet ,  e r  vi ikke til
freds med denne måten å behandle kontroll
saker på.
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Kulturutvalget har hatt rapporten  om sko
lesamarbejdet på et tidligere t idspunkt til u t
talelse. Men Kulturutvalget har ikke hatt 
noen mulighet til å  kom m entere  de konklu
sjoner som Budsjett-  og kontrollutvalget se
nere e r  kom m et frem til, og som det nå legger 
frem med sitt medlemsforslag.

E tter  min mening dreier det seg her om to 
forhold som det er grunn til å  reise spørsmål 
om på prinsipielt grunnlag.

F o r  det første: E r  det riktig og fornuftig å 
bruke medlemsforslagsformen for å o ve r
bringe Ministerrådet resulta te t av Budsjett- 
og kontrollutvalgets kontrolloppgaver? Jeg 
m ener nei. Melding eller beretning er en a n 
nen mulighet.

F o r  det andre: B ør ikke det faglig ansvarli
ge utvalg få mulighet til å kom m entere  den 
uttalelse Budsjett-  og kontrollutvalget gir til 
Ministerrådet, og som det i dette tilfellet gjen
nom medlemsforslaget ber om hele rådets 
støtte for? Jeg m ener  jo ,  og vil bl. a. peke på 
at Kulturutvalget,  hvis det hadde fått an led
ning til det, sannsynligvis ville bedt om en 
klargjøring av sekretaria ts funksjonene for 
universite ts lektorene, fordi dette e r  uklart i 
Budsjett-  og kontrollutvalgets uttalelse. Ar
beidet i N ordisk  Råd bygger jo  også på o rd 
ningen med fagutvalg.

Jeg ven ter ikke svar på mine spørsmål nå. 
T vert om synes jeg  det e r  grunn til å be Presi
diet om å se nærm ere  på saksgangen for B ud
sjett- og kontrollutvalgets kontro llsaker,  med 
sikte på å  etablere ru tiner som både sikrer en 
effektiv saksgang og gir det faglige utvalg re 
ell uttalerett .

Jeg har brukt mitt innlegg på de formelle 
sidene av dette forslaget, fordi jeg m ener  det 
e r  viktig. N å r  det gjelder realiteten, kan jeg 
stemme for det foreliggende forslag, men for
utsetter  uttrykkelig at de endringer Minister
rådet eventuelt foreslår, blir forelagt K u ltu r
utvalget til behandling.

Til slutt: Mine spørsmål vil kanskje oppfa t
tes som angrep på  Budsjett-  og kontrollutval
gets behandling av denne enkeltsak. Min hen
sikt er imidlertid å rette søkelyset mot de 
generelle behandlingsprosedyrer fordi det er 
viktig å  finne frem til gode rutiner ved starten 
av den nye ordningen.

V algerður Sverrisdóttir: Hr. præsident! Jeg 
vil henlede o pm æ rksom heden  på, at der i 
medlemsforslag A 824/b henvises til de kon
klusioner, som blev overgivet til N ordisk  Mi
nis terråd. 1 disse konklusioner påpeges 
blandt andet,  at det bør vurderes ,  om en per
son bør ti lknyttes N ordens  H us i Reykjavik 
som formidler a f  de skandinaviske sprog til 
is land og som formidler a f  det is landske 
sprog til andre nordiske lande.

Jeg vil benytte  lejligheden til at udtrykke 
min store tilfredshed med disse planer. I d is
kussionerne her på sessionen er mange k o m 
met ind på betydningen af sprogforståelse  i 
N orden, og den er da også nøglen til det 
nordiske samarbejde.

I Island er de r  indtil nu hovedsagelig  blevet 
undervist i dansk fra folkeskolens 5. klasse. 
For  ca. 15 å r  siden blev undervisningen lagt 
om, så man lagde større  vægt på  udtale og 
talesprog, men mindre på d irekte oversæ t te l
ser. Nu har ta lsm ænd for undervisnings
spørgsmål i Island m åttet e rkende, at dette  er 
mislykkedes; det lykkedes os ikke at underv i
se i dansk udtale.

N u har  vi beslutte t os til ikke at begrænse 
undervisningen til dansk , men også at orien
tere eleverne om norsk  og svensk, således at 
de forstår en normalt formuleret tekst også på 
disse sprog.

På grund a f  disse ændringer, som nu finder 
sted, er det meget vigtigt, at det in form ations
center,  som jeg  før næ vnte , bliver til virkelig
hed.

I forslaget er der ikke tale om en ” institu
t ion”  i Island, men derimod om én fastansat 
person, muligvis placeret i N ordens  H us i 
Reykjavik.

H ovedopgaverne  skulle være at informere 
is landske lærere om egnede undervisnings
materialer om N orden  og være kontaktled  for 
fremskaffelse a f  undervisningsmateriale ,  især 
radio- og fjernsynsprogram mer.

A f deres  fø rs teårse lever  bliver dansklærere 
ofte stillet spørgsmålet: ” H vo rfo r  skal vi lære 
dansk? E r det ikke nok at lære engelsk?” 
Dette er kun et naturligt spørgsmål fra et 
barn, d e r  hver  dag hører  engelsk, men kun 
meget sjældent et skandinavisk  sprog.

D ette  spørgsmål b esvarer  læreren med at 
henvise til § 42 i den islandske folkeskolelov, 
hvor der blandt andet står: " a t  forbindelsen 
til nationens oprindelse og den nordiske kul-
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tur bør bevares .  Men det er også en politisk 
vilje at bevare den gode kontakt,  vi har til 
andre nordiske lande på mange o m rå d e r .”  

Hr. præsident! Jeg vil med disse ord give 
min støtte til forslaget.

Ivar Hansen: Hr. præsident! Jeg lyttede 
selvsagt med stor interesse til Thea  K nutzons 
bem ærkninger om fremgangsm åden. Jeg kan 
sige, at vi i Budget- og K ontro lkom iteen  m e
get gerne deltager i en diskussion om. 
hvorvidt vi kan finde en bedre fremgangsm å
de for behandlingen a f  udvalgets kontro lop
gaver.

Det vigtigste for os har alene været at finde 
en model, en fremgangsm åde, således at rå 
det, ikke fagudvalgene, men rådet,  fik en m u
lighed for samlet at debattere  resultatet af 
dette kontrolarbejde, hvis det måtte ønskes. 
Det er vigtigt at gennem føre fælles nordiske 
projekter, men jeg  finder det mindst lige så 
vigtigt, at man på et tidspunkt gennemfører 
en evaluering, at man på et tidspunkt kigger 
tilbage og ser: H vad  var beslutningen? H vad 
var forudsætningerne? H v ad  har resulta terne 
været i å renes løb? E r  det stadig væk sådan, 
at den pågældende aktivitet/institution a rbej
der på det grundlag, som var forudsætningen 
fra starten? Jeg mener, det er klart en vigtig 
del af N ord isk  Råds arbejde.

Så siger T hea  K nutzon: Jam en det e r  galt, 
at Kulturudvalget ikke har  haft lejlighed til at 
drøfte resultatet a f  dette kontrolarbejde. Det 
kan jeg  for så vidt godt væ re  enig i. Nu e r  det 
jo  så heldigt, at form æ ndene for fagudvalgene 
har sæde i Budget- og Kontro ludvalget,  og 
derfor bør det være en overkom m elig  opgave 
fo r o s  at sikre, at dette  kontro larbejde, m ate
rialet, på et t idspunkt kom m er til debat og 
høring, også i det pågældende fagudvalg. Det 
er en a f  de ting, vi må sikre i det kontro larbe j
de, som skal i gang nu i indevæ rende år.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst voter ingsappara t be
träffande budget- och kontro llu tskotte ts  för
slag till rekom m endation .

För rekom m endationen  röstade:
Svein Alsaker, Claes A ndersson ,  L ennart 

Andersson, Margareta  A ndrén, Ylva A nner
stedt, M argrete A uken . Ilkka-Christian

Björklund. Brita Borge. E iöur G uönason ,  
Lahja Exner ,  K arl-Gunnar Fagerholm. Kjell 
Magne F redheim , A rne G add , K nud G løn
borg, G uðrún  Helgadöttir ,  Thor-Eir ik  Gul
brandsen , Lilli Gyldenkilde. Hagen H agen
sen, Ivar H ansen ,  Liisa Hilpelä. Sinikka Hur- 
skainen-Leppänen , Per Olof H åkansson ,  Siri 
Häggmark, Asa Solberg Iversen, O lof Jans
son, E lver  Jonsson ,  A nker Jørgensen , Brit 
Jørgensen. Thea  K nu tzen ,  Wiggo K om sted t,  
Theo Koritz insky, Inga Lan tz ,  Jacob  L inden
skov, G rethe  Lundblad , Eeva-L iisa  Moi
lanen. Helge A dam  Møller.  Barbro Nilsson, 
H ans  N yhage, Ólafur G. E inarsson. Berit O s
carsson. Påll Pétursson ,  Seppo  Pelt tari.  Kaj 
Poulsen, Kris ten  Poulsgaard , Riitta Saasta
moinen. Otto S teenholdt.  Sverr ir  H erm an ns
son, Jan P. Syse, Karin Söder,  Eeva  T u 
runen, Valgerður Sverr isdóttir ,  E rns t  W rold
sen, L ena  Öhrsvik , Olle Ö strand  och Kåre 
Øvregard.

F rånvarande  var:
Jo B enkow, Dorte B ennedsen , Jens Bil- 

grav-Nielsen, G unnar  Björk. G ustav  Björk
strand. Johan  Buttedahl,  Mikko Elo, F lem 
ming H an sen ,  Søren  H ansen ,  Tytti I sohooka
na-A sunm aa, Riitta Jä rv isa lo-K anerva .  A n
neli Jää t teenm äki,  Ragna Berget Jørgensen, 
Sakari Knuuttila , Preben Lange, Anna-Ka- 
arina L ouvo , Kjeld Rahbæk Møller, Agnar 
N ielsen, Mats N yb y , Oli F>. G uöbjartsson, 
Heikki Riihijärvi, K imm o Sasi, Asbjørn Sjø
thun. Arne Skauge. Reiulf S teen. Ingrid 
Sundberg , Sten Svensson , Harald Synnes, 
Peder S ønderby ,  A nders  Talleraas.  B ern
hardt T astesen  och Ole Gabriel Ueland.

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda  an tag its  
m ed  55 röster.

19
D 1988/7/1984/b : M eddelande om  rekom m en
dation nr 7/1984 angående kontroll av nordis
ka projekt

Budget- och kontro llu tskotte t hade föresla
git, att N ord iska  rådet lägger m eddelandet till 
handlingarna och an se r  spörsmålet för rådets 
del slutbehandlat.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.
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Jan P. Syse övertog  häref ter  ledningen av 
förhandlingarna.

20
B em yndigande för presidiet att tillsätta kom 
m ittéer

Presidiet hade föreslagit,  att  p lenarforsam 
lingen i överenss täm m else  med § 49 i a rbe ts 
ordningen ger presidiet fullmakt att ti llsätta 
kom m ittéer  för utredning av särskilda saker.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

21
Bem yndigande för presidiet att besluta om  för
delningen av gem ensam m a utgifter m ellan de
legationerna för 1989

Presidiet hade föreslagit,  att  p lenarforsam 
lingen i överenss täm m else  med artikel 58 i 
Helsingforsavtalet ger presidiet fullmakt att 
besluta om fördelningen av de gem ensam m a 
utgifterna mellan delegationerna för 1989.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

22
Fastställande av tidpunkt och plats för nästa 
ordinarie session

Karin Söder: K äre  herr  p res ident,  kära  n o r 
diska vänner! Enligt den turordning som gäl
ler för rådets sessioner får vi från Sverige den 
s tora  glädjen att a r rangera  rådets  nästa  se s 
sion, den 37:e, och jag  vill önska  er  alla varmt 
välkom na till d enna  session.

Förs t vill jag  emellertid på samtliga ses- 
sionsdeltagares vägnar framföra ett  varmt 
tack  för de alldeles u tomordentligt goda a r 
rangem angen och för den gästfrihet som har 
visats oss under  denna innehållsrika vecka  i 
det vackra  Oslo.

Vid föregående års session i Helsingfors 
uttalade den norska  delegationens ord fö ran 
de i sitt inbjudningstal till denna  session be
kym m er ö ve r  att Stortinget är så litet att det 
inte finns faciliteter nog för att rym m a ett 
fyrsiffrigt antal människor,  vilket det nu gär
na blir i sam band med sessionerna.

Nu står vi här  och  kan blicka tillbaka på

den gångna veckan  samt konsta te ra  att ge
nomförandet av sessionen -  tro ts  a tt vi enligt 
uppgift är omkring 1 000 personer  -  har gått 
på det allra bästa  sätt.

Den närhet som ett litet mindre u trym m e 
ger skapar  o ckså  större gem enskap ,  vilket 
många ef ters trävar.  Vi vet a tt p laneringen har  
skett med s tö rs ta  hänsyn  till att  alla deltagare 
skall få  u t det m es ta  möjliga av vad han eller 
hon önskar  av sin arbetsuppgift under  sessio
nen. Vissa begränsningar i ti llgången på loka
ler har funnits av u trym m esskäl ,  men p ro 
blemen har  lösts på  e tt m ycket elegant sätt.

Vårt tack  går i första  hand till S tortingets 
talman och övrig ledning samt all personal i 
Stortinget.  Den om tanke och vänlighet som 
vi har m ött under  dessa  dagar, var vi än har 
uppehåll it  oss i S tortingsbyggnaden, har i all
ra högsta grad bidragit till den  trivsel som vi 
alla känt och som är  en så värdefull ingredi
ens för att vi skall fungera fullgott u nder  en så 
här a rbets tyngd vecka. Det har  varit en om 
tänksam het ,  som ha r  s t räckt sig alltifrån 
b lom m or i de nationella färgerna hos sek re ta 
riatet till ett  vänligt bem ötande  när vi k o m 
m er innanför dörren  och skall ta  av oss våra  
ytterkläder. E n  oerhör t  s tor om tänksam het 
har visats. Det har  funnits skyltar  så att vi har 
sluppit gå fel. D etta  är bara  några exempel på 
vad vi har erfarit under  dessa  dagar. De u p p 
skattas av alla.

Jag hemställer  att  presidiet f ram för vårt 
tack till S tortingets hela personal,  som inte 
kan höra  vad som här sägs. Det är viktigt att 
personalen får ve ta  att  dess insa tser har upp
skattats.

Den sociala sam varon  ä r  en viktig del av 
sessionsprogram m et. Ä ven för festligheterna 
i K onserthuse t  med deras  inslag av spän
ningsfylld b e rä t ta rkonst och  musik vill vi dä r
för framföra ett varm t tack. Ett särskil t tack 
vill vi rikta till Oslo kom m un och Norges 
regering för den s tora  gästfrihet som har vi
sats oss alla. Vi har verkligen känt oss varmt 
välkom nade. Vi ä r  m ycket im ponerade  över 
att vi under  denna  vecka har fått njuta av 
flera soltimmar än u nder  hela den gångna vin
tern. Det är minsann inte dåligt.

Vi vill o ckså  rikta ett  särskilt tack till den 
norska delegationen och inte minst till herr  
rådspresiden ten  själv, som har lett sessions- 
arbete t med skicklighet, snabbhet och inte 
minst humor.
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Utan att vilja göra en gradering av insa tser
na vet vi att en m ycket tung del av arbete t -  i 
själva verket den tyngsta  -  har  legat på det 
norska delega tionssekretaria tet,  som under 
ledning av sin erfarne chef, Gudvin  L åder  
Ve, har utfört ett synnerligen förtjänstfullt 
arbete. In i minsta detalj har man varit ange
lägen om att tillgodose alla våra önskemål 
och behov.

En sessions genom förande bygger på lagar
bete, där p res id iesekretaria te ts  och de natio
nella sekre taria tens insa tser ti l lsammans med 
Stortingets har utgjort en helhet. Vi tackar 
alla m edverkande.

Det är med glädje vi no terar  pressens och 
m assm ediernas intresse för rådssessionerna  
och det nordiska sam arbete t.  Deras m edver
kan är en viktig förutsättning för att sprida 
kännedom  om hur den nordiska sam ar
betsviljan kan och bör vidareutvecklas. Ett 
varmt tack till mediernas företrädare .

Dagarna här i Oslo har gått fort, all tför fort. 
Många är nog de som har velat ha tid för en 
skidtur uppe vid H olmenkollen eller Voksen- 
åsen eller för ett besök i en välförsedd bok
handel, där det t . o .  m. har  varit rea under 
dessa dagar. Man kan också  ha besökt något 
av m useerna. Men för de flesta av oss har 
arbetet dess värre inte givit sådana möjlighe
ter. T rots  detta  läm nar vi Oslo med stor tack 
samhet men o ckså  med litet vemod. H är har 
varit så tr ivsamt.

Till sist, herr  pres ident,  har  jag  glädjen att 
på den svenska delegationens vägnar hälsa 
N ordiska rådet välkom m et till S tockholm, 
där den 37:e sessionen, under  förutsättning 
naturligtvis av plenarforsamlingens godkän
nande, kom m er att äga rum under  tiden 27 
f e b r u a r i - 3  mars 1989.

Än en gång: Varmt tack och på gjensyn!

Presidenten: Vi takker  Karin Söder  for dis
se vennlige ord og for invitasjon til S tock
holm neste år. Presidiet foreslår at rådets 37. 
sesjon holdes i Stockholm i perioden 27. feb
ru a r—3. mars 1989. Kan rådet bifalle dette 
forslag? — Det e r  bifalt.

Vi e r  da komm et frem til dagsordenens 
punkt 23. Det er selve avslutningen. Jeg vil 
gjerne unders treke  at e t te r  den s trenghet jeg 
utviste i går for å få alle til å forkorte  sine 
innlegg, kan jeg nå meddele at vi ligger over

en time foran timeplanen, så endelig er tiden 
kom m et for de lange taler.

Sessionen avslutas

Syse: Kjære delegater! G eorg B ran des’ datter  
hadde til hensikt å  utgi en bok  med tittel "T i 
år blant de ville” . Bakgrunnen var hennes 
mångårige opphold i Norge. Jeg håper  dele
gatene og andre t i ls tedevæ rende ved dette 
N ordiske Råd ikke har følt det på  samme 
måte. N å skal det også sies at Georg Brandes 
fikk stoppet sin da tte rs  bok. Mitt inntrykk av 
denne sesjonen er: K onstruk tiv t  samarbeid, 
vilje til å finne løsninger og vis joner for fort
satt sterk utvikling av det nordiske sam ar
beid.

Men vi har så  langt fra vært nav lebeskuen
de. G enera ldebatten  bar  preg av vilje til en 
konstruktiv  analyse av vårt forhold til E u ro 
pa, E F  og utviklingen av et indre m arked  med 
de konsekvenser  det vil få for de nordiske 
land. Som norsk rep resen tan t må jeg  få lov til 
å tilføye: Så om fattende  E F- og Europa-de- 
batt har  ikke vi hatt her i huset siden 1972.

Professor Erling Bjøl b ere t te r  i en av sine 
bøker  fra Danmark om jy d sk e  sildefiskere 
som kastet en havkatt  opp i lasten før de 
stevnet mot land. H avka tten  spiste riktignok 
noen sild, men sikret sprudlende liv i resten.

G enera ldebatten  under  N ordisk  Råds 36. 
sesjon viste E F  i en ti lsvarende rolle som 
” h av k a t t” . Spørsmålet om hvordan  de ulike 
nordiske land skal forholde seg til utviklingen 
i E F , enkeltvis eller sam m en, bidro til en 
vitalisering av N ordisk  Råds debatt .

Ved sesjonens avslutning er det grunn til å 
bem erke  at store deler av saksbehandlingen 
har tatt u tgangspunkt i konkre te  forslag fra 
N ordisk Ministerråd. Antallet m in is terråds
forslag var høyt, og det er giedelig. Fors lage
ne im øtekom m er rekom m andas joner  og krav 
som har vært stillet fra parlam entarisk  side.

Regjeringene har også gitt løfte om at det 
ved kom m ende sesjon skal foreligge en ny 
økonom isk handlingsplan. Det føyer seg inn i 
rekken av positive bidrag fra regjeringene. 
Men dette  fo rh indrer ikke at rådsforsam lin
gen ette rlyser konkre te  tiltak på flere om rå 
der. F ra  parlam entarisk  side e r  det satt stadig 
sterkere søkelys på miljøproblemene i nor
disk sam m enheng. Og vi savner  her en klare-
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re profil. M en de svar som er  gitt fra Minis
terrådets  side, to lker jeg  dithen at de in
volverte regjeringer umiddelbart vil gå i gang 
med å utmeisle et nordisk handlingsprogram 
for en felles miljøvernspolitikk og forvalt
ning. Jeg må kunne si at plenarforsamlingens 
tale på  dette  punkt har vært helt entydig.

L ikeså  er Tele-X saken et prosjekt som 
parlamentarikerne ikke finner grunn til å be
røm m e regjeringene for. Det e r  beklagelig og 
et anslag mot nordism en at man ikke har 
m akte t  å  finne frem til løsninger til tross  for at 
saken nå har  versert i så mange år. Jeg hadde 
håpet,  og det unders treket jeg  også i min inn- 
ledningstale, at denne sesjon skulle ende  opp 
med et klart vedtak  når det gjaldt Tele-X. N år 
så ikke har  skjedd, må jeg registrere det som 
en betydelig skuffelse, som også e r  k o m m en
tert fra mange av de parlam entariske  delega
ter. Den nye frist som nå e r  satt,  ca. to  m åne
der ut i tid, er et pusterom . Men det skal 
heller ikke være mer. N å  må en beslutning på 
bordet.  H erved  er regjeringene advart!

Men som en fellesnevner vil jeg  si at fo r
handlingene under  denne sesjon har  vært p re 
get av konstruktive grep om viktige nordiske 
samarbeidstiltak. Disse vil gi uttelling i løpet 
av innevæ rende år  og årene  fremover.  Vi skal 
gå fra hverandre  i v issheten om at vi har en 
god arbeidsøkt bak oss.

Også under  denne sesjonen har vi merket 
økt aktivitet fra de vestlige deler av N orden. 
De selvstyrende om råder ,  F æ røyene  og 
G rønland, er kom m et m er aktivt med i debatt 
og saksbehandling, ikke bare i saker  som sæ r
lig angår dem selv, men også for å gi kon
struktive bidrag til felles nordisk debatt .

I en debatt  vi nylig hadde i S tortinget om 
overenskom sten  om Det nordiske Utviklings
fond for V est-N orden  ble det unders treket at 
det er i beste norske og nordiske interesse at 
vi får en bærekraftig  økonom isk  utvikling i 
V est-N orden ,  på Grønland og Færøyene. 
Våre venner i vest skal vite at dette  er en 
oppfatning som dekkes av hele Nordisk  Råd.

Men vi kan like gjerne snu på formulerin
gen. Det er også av s tor nordisk interesse at 
vi får saklige og politiske innkast fra hele 
N orden  i den løpende saksbehandling i R å
det. Jeg har merket en giedelig tendens når 
det gjelder forslag som er ute til høring: V est
nordiske synspunk ter  kom m er klarere frem 
slik vi har merket det under rådsfo rsam 
lingens drøftelser.

Heller ikke denne sesjonen har  vært fri for 
debatt om det nordiske sam arbeidets  finansi
ering. F ra  rådsforsamlingen har  de t  kom m et 
klare krav om en m er tilfredsstil lende finan
sieringsordning. Det må bli større ov e rens
stemmelse mellom regjeringenes egne ambi
sjoner i retning av å  forsterke sam arbeidet på 
ulike om råder  og finansieringen av det sam 
me samarbeidet. Men nordiske ti ltak må ikke 
bestå  i det å  "f inne  p å "  ting man ellers ikke 
ville engasjert offentlige midler i.

Jeg går ut fra at de første signaler om hvilke 
finansieringsalternativer regjeringene samler 
seg om, vil foreligge i god tid før utvalgenes 
høstm øter  i år, slik at Budsjett- og kontro llu t
valget og Presidiet blir satt i stand til en rea 
listisk behandling av budsjette t for 1989.

Også ette r  denne sesjon vil vi nok kunne se 
kom m entare r  om at N ordisk  Råd heller ikke 
denne gang m ak te t  å  få til det virkelige ” store 
sprang” fram over — og det er det naturligvis 
mye i. Likevel er det en glede nok en gang å 
kunne konsta tere  at det nordiske samarbeidet 
e r  langt, langt m er enn gode ord og fromme 
ønsker.

Jeg hadde lyst til i denne forbindelse, for å 
få et blikk utenfra på det vi gjør, å si tere fra 
den meget in teressante  boken  ” E u ropean  In
st itutions” :

” Likevel e r  N ord isk  Råd-appara te t  enda 
enklere enn det ti lsvarende appara t  i B e
nelux. De nordiske land har kunnet trekke 
lærdom av erfaringer og feilgrep i andre eu ro 
peiske institusjoner. Det nordiske sys tem  er 
både funksjonelt og pragmatisk, -  og gjen
speiler derved  karak te r trekk  hos de nordiske 
fo lk .”

Vi får ta det til oss!
Og ved denne sesjon e r  det tatt en rekke 

skritt i riktig retning, til gavn for det nordiske 
folk. Men samtidig skal vi forlate sesjonen 
med en utålmodighet på  det nordiske sam ar
beidets vegne -  hvis ikke vi har  ambisjoner 
om å komm e stadig videre, kom m er vi heller 
ikke dit.

Som jeg  innledningsvis pekte  på, gjelder 
dette ikke minst utfordringene i forbindelse 
med utviklingen i E uropa .  Og nettopp på d e t
te om rådet rep resen te re r  denne sesjonen en 
meget verdifull — vi kunne vel kalle det 
ouverture .

Jeg hadde nesten  lyst til å  sitere Churchills 
ord e tte r  slaget ved El Alamein:
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” This is not the end. It is not even the 
beginning o f  the end. But it is perhaps  the end 
of the beginning.”

Siden E uropa  er et stort mål, passer  det 
også å sitere store ord.

L a oss b ruke erfaringene fra denne se 
sjonen som en verdifull inspirasjon i det k om 
mende arbeidet for en fortsatt  styrkelse av 
det nordiske sam arbeid på  det nordiske plan. 
O ver Aula-inngangen ved U ppsala  Universi
tet s tår innskriften:

” Att tänka fritt å r  stort -  att tänka rått  år 
s tö rre" .

D ette  m ottoet får være ledetråden i det 
nordiske samarbeid.

På  vegne av Presidiet u tt rykker  jeg  ønsket 
om et godt og aktivt nordisk år -  samtidig 
som jeg  slutter meg til Karin Söders  takk til 
Stortingets personale  og alle de andre som 
har b idratt til en god gjennomføring av denne 
sesjon.

36. sesjon er med dette  avslutte t.  Vel hjem!

Sessionen avslu tades kl. 13.55.
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G odkännande av protokollen

F o rans tående  protokoll,  som om fatter  stenografiske referater  av forhand
lingene ved N ord isk  Råds 36. sesjon i Oslo den 7 . - 1 1 .  mars 1988, e r  ført 
av rådets  fungerende sek re tæ r  under  sesjonen, sek re tæ r i den norske 
delegasjon, genera lsekre tæ r Gudvin L åd er  Ve.

I sam svar  med § 16 i arbeidsordningen for rådet godkjennes protokollen 
hermed.

F o r  N ord isk  Råds presidium 

Jan  P . Syse

G erhard a f  Schultén
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A 763/s

Social- och miljöutskottets betänkande 2
över medlemsförslag A 763/s om stärkande av europeiskt 
samarbete på miljöområdet (Miljö-Eureka) samt änd
ringsförslag A 763Ä/s om främjande av det europeiska 
samarbetet på miljöområdet genom ett europeiskt miljö
möte på hög nivå m. m.

(M edlem sförslaget väckt av Margrete A u ken  m. fl., se 
s. 454 
Ändringsförslaget väckt av Margrete A u ken , Lilli G y l
denkilde, D orte B en n ed sen , Guðrun Helgadóttir  och  
Kaj Pou lsen , se s. 457 
Betänkande 1, se N ord iska  rådet, 35:e s e s s . ,  s. 836)

Till N ord iska  rådets social- och miljöutskott har hänvisats  ett medlem s
förslag om s tärkande av europeisk t sam arbete  på miljöområdet (Miljö- 
Eureka). U tskotte t  har behandla t  förslaget på sina möten i S tockholm  den 
29 januar i  1987 och i Helsingfors den 22 februari 1987. Ändringsförslaget 
presen te rades  för u tsko tte t  den  22 februari och båda förslagen har behan d 
lats av u tsko tte t  i Bergen den 26 jun i och i Åbo den 11 novem ber 1987 samt 
i Oslo den 6 mars 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställes,
att N ord iska  rådet måtte rekom m endera  N ord iska  ministerrådet att 

u tarbeta  ett konkret förslag till en dynam isk  konstuktion för ett 
brett sam arbete  på miljöområdet -  som är öppet för alla eu rop e
iska länder -  genom inrättande av ett sekretaria t som mottar, 
bearbe ta r  och framlägger förslag till handlingsprogram för att 
begränsa gränsöversk ridande  föroreningar och för att m öta  andra 
miljöproblem av internationell karak tä r  samt koordinera  och u t
b reda  ex is terande vetande  och resultat från miljöövervaknings
program och om teknologi m .m .  för att möta internationella 
miljöproblem. Förslaget bör snarast läggas fram vid ett eu ro pe
iskt miljöministermöte.
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Förslagsställarna pekar  på att föroreningarna av luft och vatten  å r  ett 
ständigt ökande hot mot livsvillkor och miljö i E uropa  samt att exis terande 
internationella arrangem ang inte i tillräckligt hög grad har förmått förhind
ra eller reglera en förorening av miljön. Som en orsak  till bristen på 
effektivitet i de internationella avtalen om begränsning av miljöförstörning- 
en har framförts att endast  ett  fåtal cen tra leuropeiska  länder har anslutit 
sig till de regionala avtalen  om havsskydd  och att det inte finns avtal som 
om fattar  de cen tra leuropeiska  ländernas förorening av floderna.

En annan orsak är att man ofta ti llämpar consensusprincipen i in ter
nationella avtal varigenom flera förslag strandat på ländernas oenighet. 
Västtyska  miljö- och inr ikesministern tog 1984 initiativ till en internationell 
konferens om N ord jöns förorening, som u tm ynnade i en rad avsiktsdekla- 
ra t ioner och  konkre ta  förslag. Att inte heller denna konferens gav så goda 
resultat som man hoppats  m åste  ti llskrivas nords jö ländernas olika syn på 
föroreningarna och den om fattande  användningen av consensusprincipen i 
de regionala konventionerna . Förs lagss tällarna anser  att det finns ett 
trängande behov av ett initiativ och att detta  initiativ måste ha en dynamik 
som främjar miljöförbättrande å tgärder  i E uropa . Som exempel på sådan 
dynam ik näm ns att g rupper  av europeiska  länder ingår bindande avtal som 
går längre än de internationella konventionerna , den s .k .  klubbstrategin. 
D enna har använts  angående svaveldioxid (30% -klubben) bilavgaser, av- 
fallsdumpning i havet och i en resolution underskriven av ett antal länder, 
att deponering av högradioaktivt avfall under  havsbotten  täcks av L o nd on 
konventionen och därför ä r  förbjuden.

M ot bakgrund av att de nordiska  länderna  varit pådrivande bakom  flera 
konventioner vore det naturligt,  att de tog initiativ till att konkretisera  den 
dynamik som med framgång använts  u nder  senare år genom att etablera ett 
sam arbete ,  "M il jö -E u rek a”  som är  öppet för alla europeiska länder. K on 
tinuiteten i sam arbete t  skulle tillgodoses administrativt genom upprättande 
av ett gem ensam t sekretaria t som mottar ,  bearbe ta r  och lägger förslag till 
handlingsprogram för begränsning av gränsöverskridande föroreningar och 
andra internationella miljöproblem. En väsentlig del av sekretaria tets  a rbe 
te skulle bestå  i att  koord inera  och sprida kunskap och resultat från 
miljöövervakningsprogram och om teknologi m. m. för att möta in ternatio
nella miljöproblem. Deltagande av internationella miljöorganisationer och 
organisationer med miljöteknologi m. m. som specialitet skulle ytterligare 
stärka dynamiken.

2. R em issinstanser

Följande myndigheter, organisationer och institutioner har inkommit 
med utta landen över  medlemsförslaget:
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N ordiska

De nord iska  industriförbunds fellesorgan 
N ordens  fackliga samorganisation (NFS)

D anm ark

Miljöministeriet 
Foreningen N orden  

D anm arks N aturfredningsforening 
G reenpeace  D anm ark

F inland  

U trikesministeriet 
Miljöministeriet 
Vatten- och miljöstyrelsen 
Ålands landskapsstyrelse  
Luft vårdsföreningen

Is land

N aturvern råde t
Islands Meteorologiske Institutt

N orge

M iljøverndepartementet
N orsk  institutt for vannforskning (NIVA)
Norges naturvernforbund

Sverige

Statens naturvårdsverk
Institut för vatten- och luf tvårdsforskning

2.1. R em issin sta n ser som  tillstyrker fo rs la g e t

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N FS) stödjer medlemsförslaget om 
en dynamisk  konstruktion  för e tt brett  sam arbete  på  miljöområdet, som år 
öppet för alla europeiska  länder. D etta  sam arbete  kunde ytterligare för
stärkas genom att verka  för en utveckling som gagnade såväl den yttre 
miljön som arbetsmiljön. Samtidigt borde man sträva  till att skapa en 
politisk strategi som främjar hela miljöområdet för att på detta  sätt undvika 
att ett om råde prioriteras på bekostnad  av ett annat.

En av orsake rna  till de fackliga organisationernas prioritering av frågor 
om förhållandet mellan den yttre miljön och arbetsmiljön ä r  att  miljökra
ven kan vara  -  och ä r  — m edverkande till u tveckling av produktionen och 
därm ed förbättr ing av sysselsättningen. Vidare no te ra r  N F S ,  att EG  utlyst 
1987 som europeisk t miljöår och att den Europe iska  Fackliga Samorgani- 
sationen, E F S ,  dä r  o ckså  de nordiska  fackliga organisationerna verkar ,  tar 
aktivt del i detta  arbete.
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Mot denna bakgrund anse r  N F S  att det o ckså  ä r  viktigt att ett sekretariat 
upprättas  såsom föreslås i medlemsförslaget. Ministerrådet bör då samti
digt beak ta  de resu rse r  som de fackliga organisationerna kan erbjuda vid 
sidan av miljöorganisationerna.

F oreningen N orden , D anm ark  anser  att de ökande gränsöverskridande 
föroreningarna  v it tnar om de exis terande globala och regionala konventio 
nernas otillräcklighet. Foreningen stödjer därför alla åtgärder för utvidgat 
europeisk t  miljösamarbete och anser  det också  viktigt att man — särskilt 
via det på tänk ta  sekretaria tet -  ö ppnar  för sam arbete  även med icke-euro- 
peiska länder och  att internationella miljöorganisationer m .f l .  kan ingå i 
sam arbete t.

D anm arks N a turfredn ingsfo ren ing  ti llstyrker varmt förslaget.
G reenpeace  D anm ark  stödjer förslaget med det förbehållet att  det skulle 

vara  m est ändamålsenligt och resursbesparande  om ett redan exis terande 
sekretaria t eller sam arbetsorgan  kunde föras upp till förslagets ambitions
nivå för ett Miljö-Eureka. Man kan dock inte se att så skulle vara  fallet 
med någon av de exis terande  sam arbetsorganen ,  även om E C E  skulle vara 
en relevant sam arbetsstruk tur .  G reenpeace  ins täm m er i förslagets beskr iv
ning av bris terna  i det exis terande internationella miljösamarbetet och 
konsta te ra r  vidare, att det idag inte finns någon direkt förbindelse mellan 
de centrala  adm inis tra t ionerna  och det aktuellaste vetandet om alternativ 
till förorening eller en förorenande process.

A dm inistrationerna får i bästa  fall sådan kunskap genom bilaterala kon
tak ter eller deltagande i konventionsm öten  eller måste skaffa den genom 
arbetskrävande li tteratursökning. F ö r  de nordiska länderna som har väl
u tvecklad miljöteknologiindustri t. ex. för rökgasrening skulle det ligga en 
s tor exportv inst i att  förmedla kunskap  om sådan teknologi i en s truktur 
som den föreslagna Miljö-Eureka. D etta  incitament genom utbredd kun
skap skulle med fördel kunna kom pletteras  med en låneordning så att 
mindre bem edlade  länder får ekonom iska  möjligheter att ta  de praktiska 
konsekvenserna  av den miljö- och teknologiska kunskap som finns idag. 
En sådan låneordning med gynnsam m a villkor och lång återbetalningstid 
ingår inte i medlemsförslaget men borde enligt G reenpeace  ingå i de 
for tsatta  övervägandena  om Miljö-Eureka. Man kunde tänka sig bildande 
av en klubb kring denna låneordning och att lån ges på fördelaktiga villkor 
för köp av kunskap och teknologi inom klubben. Ju fler länder som anslu
ter sig till en sådan ” miljöteknologiklubb”  desto  effektivare blir fö rm ed
lingen och användningen av kunskap. •

G reenpeace  ins täm m er o ckså  i behovet av ökad dynamik i det inter
nationella miljösamarbetet och anser  att man bör isolera de mest genstridi
ga länderna och ställa ut den till offentligt och internationellt beskådande 
och hjälpa de länder som har reella ekonom iska  problem att investera  i den 
miljömässiga sidan av produktionen. ” K lubbstra teg in"  som omtalas i för
slaget ä r  den beslu tsprocess  som ligger bäst till för att främja konkret
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miljösamarbete , till skillnad från consensusprincipen  som leder till att 
beslu ten  ham nar  på en minsta  g em ensam m a näm nare . Deltagande av orga
nisationer som är  oavhängiga av regeringar och ickeeuropeiska länder 
skulle främja klubbstrategin , då  det kan ge större publicitet och blir mer 
attraktivt för länder med större ” m il jöm edvetenhet’’ som har  intresse av 
att exporte ra  egna miljökrav (av konkurrensskäl)  och mer konkret av att 
exportera  miljöteknologi.

Den föreslagna modellen ger enligt G reenpeace  större möjligheter att 
h indra miljökatastrofer genom förebyggande och bindande avtal i stället 
för att endast reagera i e fterhand. B l .a .  H elsingforskonventionen om Ös
tersjön v isar att det är möjligt att  på  miljöområdet överbrygga den ideolo
giska klyftan öst-väst . Bred tillslutning till d iskussioner och avtal om den 
gem ensam m a miljön blir därm ed i sig en freds- och för troendeskapande 
åtgärd. Bland de konven tioner  som bör kunna utvidgas näm ns Paris
konventionen som 1986 försetts  med ett tilläggsprotokoll om gränsöver
skridande luftföroreningar som kom pletterar  G enévekonventionen  om 
sam ma ämne som huvudsakligen om fattar  landmiljön.

L u ftvårdsfören ingen  i Finland anser  att  förslaget till en effektivisering av 
det europeiska  m iljöskyddssam arbete t och till befrämjandet av informa
tionsutbyte t är värt a tt unders tödjas .  Enligt luftvårdsföreningens uppfatt
ning är  det emellertid ännu skäl att  överväga huruvida det är nödvändigt att 
inrätta ett separa t sekretaria t eller om man genom att utveckla de redan 
befintliga organisa tionerna  och  sam arbe tsform erna  kunde vinna motsva
rande s lutresultat med mindre överlappande verksam het och mindre kost

nader.
N aturvernrådet i Island anser  det naturligt att N orden  tar  initiativet till 

att bättre  sam ordna  kraf terna  och e tablera  e tt bättre sam arbete  mellan de 
europeiska  nationerna på detta  om råde. Förslaget att ge minis terrådet i 
uppdrag att  u ta rbe ta  förslag om sam arbete  mellan alla europeiska  länder 
och snarast möjligt lägga fram förslaget för de europeiska  miljöministrarna 
bör därför självklart stödjas av Island

N orges N a turvern fo rbund  hänvisar till sina egna rekom m endationer  
som grundats  på  en om fattande  analys av miljögift- och föroreningspro
blem med bis tånd av landets främ sta  experte r  och stödjer helhjärtat m ed
lemsförslaget.  Dock föreslås , att det planerade sekretaria tet ansluts till ett 
redan ex is terande större  projekt eller forskningscenter.

In s titu te t fö r  vatten- och lu ftvårdsforskn ing  (IVL) i Sverige ins täm m er i 
medlemsforslagets beskrivning av bris terna i ex is terande internationella 
konventioner  m. m. även om de framsteg som gjorts ej bör negligeras. För  
att kom m a vidare i snabbare  tak t behövs inte minst bättre  mätdata .  U nder  
de senaste åren har remote-sensing-teknik  såväl för analys av förorenings
halter i luft som för studium av storskaliga ekologiska effekter förbättrats  
avsevärt.  E n  vidareutveckling av den na  avancerade  mätteknik  skulle ligga 
väl till för ett Miljö-Eureka. IVL p åpekar  vidare, att en viktig orsak  till
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vissa länders negativa hållning i de aktuella frågorna torde vara att de 
bed öm er  a tt  egna kos tnade r  för reningsåtgärder blir större än vad skadorna  
i det egna landet motiverar.  Balansen skulle kunna förändras om bättre  
reningsteknik funnits till hands. 1 m ånga fall synes förutsättn ingarna finnas 
att u tveck la  denna  reningsteknik och Sverige borde kunna bidra väsentligt 
härtill. Slutligen framhålles, att  även en avancerad  reningsteknik i första 
hand för fö rsurande äm nen  i rökgaser samt för kväveföreningar i industri
ella och kom m unala  uts läpp till marin miljö borde ingå i p rogrammet för 
Miljö-Eureka.

2.2. R em issin sta n ser som  i huvudsak  avstyrker m ed lem sförslaget

D e nordiske industriforbunds fe lleso rgan  stödjer förslagets syfte att 
skapa större dynam ik i in ternationella å tgärder mot g ränsöverskridande 
luft- och va ttenföroreningar men ä r  inte övertygat om att det erforderliga 
sam arbete t kräver  upprä t tande av ett nytt gem ensam t sekretaria t, som 
skulle bli s tort och resurskrävande .  D ärem ot förordas ett for tsättande av 
” klubbstra teg in”  som visat sig ge den dynam ik som efterlyses med hänvis
ning till a tt consensusprinc ipen  verkar  försenande. Förseningen är inte 
alltid till skada, men kan bättre  m otverkas  med en ” k lubbstrategi”  än med 
ett nytt internationellt sekretaria t.  F ö r  övrigt anser  industriförbunden att 
nam net ” M iljö -E ureka”  kanske  ä r  olyckligt då  det för tanken  till Eureka- 
sam arbete t  söm avser  forskning och utveckling av teknologi och produk-

M iljøm in isterie t i D anm ark  hänvisar till att  regeringen avvisat ett  liknan
de förslag då  de problem med förmedling av information och kunskap som 
förslaget hänvisar till redan löses av exis terande internationella organ, 
främst E C E , O E C D , det nordiska sam arbete t  och EG.

” K lubbstra teg in”  b ör  även i f ram tiden användas  men den föru tsä t ter  en 
viss gem ensam  förståelse av p rob lem en och det m åste  därför noga öve rvä 
gas när den ä r  lämplig. Til lskapande av ett  nytt sam arbetsorgan skulle 
enligt ministeriet kunna ödelägga den tillit och det arbe tsu trym m e som 
byggts ut i det in ternationella miljösam arbetet och inte ås tadkom m a att 
flera länder skulle överv inna  sina politiska och ekonom iska  betänkligheter. 
C onsensusprinc ipen ä r  således inte ett  h inder för internationella beslut 
utan en förutsättn ing för att  få med så många som möjligt på b indande 
avtal.

Ministeriet anser  liksom förslagsställarna att  Tjeckoslovakien och Ö s t
tyskland (DDR) m fl cen tra leuropeiska  länder borde delta i Pariskonven
tionen. G enom  E C E  och L ondonkonven tionen  och bilateralt lägger D an
mark press  på  D DR  att begränsa även landbaserade  uts läpp. E tt  nytt 
sam arbetsorgan  skulle knappast  ändra  D DR:s inställning.

U trikesm in isterie t i Finland erinrar om att konventionen om skydd för 
Ö stersjöns marina miljö som har underteckna ts  av alla Ö stersjöns kusts ta 
ter, samt Pariskonventionen som de europeiska  kusts ta terna  har under-
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teckna t eller anslutit sig till berö r  havens  förorening via floderna, som 
alltså på så sått  om fattas  av internationella avtal, vilket förnekats  i m ed
lemsförslaget. Ministeriet vill inte ins täm m a i kritiken av consensusprinci- 
pen. I det internationella  miljösam arbetet ä r  det omöjligt att tänka  sig att 
in ternationella arrangem ang skulle base ra  sig på röstningsprincipen. En 
nödvändig grund för sam arbe te t  utgör de miljöskyddande å tgärder som 
avta lss ta terna  v id tar inom ram en för den nationella beslu tanderä tten .

1 sam band med frågan om ” klubbstra teg i’' un ders tryker  ministeriet att 
m iljövårdssam arbete t  inom E C E  är  öppet för alla europeiska  länder. Ett 
deltagande begränsas endast  av nationellt betingade fak torer  i respektive 
länder. Vidare anse r  ministeriet att förslagets bedöm ning av L ondon
konventionen ä r  så till vida felaktig att b i .a .  de nordiska länderna inom 
ram en för avtalet k rävt att  lagring av radioaktivt avfalli havsbo ttnen  skulle 
förbjudas. K onventionen  förbjuder nämligen redan avfalsspill .

Förslaget om att grunda e tt  nytt sekretaria t för att  handlägga europeiska 
handlingsprogram på miljöskyddets om råde skulle enligt ministeriet inne
bära  ett dubbelarbete  med F N :s  ekonom iska  kommission för E uropa  E C E , 
i vars verksam het alla europeiska  sta ter  deltar. Finland följer principen om 
att undvika  skapande av parallella internationella organ, som försvagar en 
effektiv koncentra tion  av re su rse rna  och ett effektivt utnyttjande av exi
s terande sam arbetsarrangem ang.

M iljöm in isterie t anser ,  att E C E  erb juder  b äs ta  möjliga sam arbetsforum  
för alla länder i E u rop a  och N ordam er ika  även på miljöskyddsområdet. 
Organisationens v e rksam het ha r  redan  stabiliserats på flera miljöskydds- 
sek torer  och den kan avsevär t  effektiviseras genom att politisk vilja visas 
för genom förandet av initiativen och ekonom isk t stöd anvisas för deras 
genom förande. D ärem ot b e trak ta r  miljöministeriet det inte som ändam åls
enligt att inrätta  nya sam arbetsorgan isa tioner  (Miljö-Eureka). Den i m ed
lemsförslaget avsedda  politiska påstö ten  för en effektivisering av sam arbe
tet och för genom förandet av nya initiativ kan förverkligas inom ECE. 
Finlands initiativ till behandlingen av miljöfrågor vid ett  expertm öte  som 
förverkligas som en del av uppföljningsprocessen inom säkerhetskonferen- 
sen K S S E  är avse t t  som en sådan ” saltvandsindsprø j tn ing” på hög nivå. 
Finlands delegation torde väcka  ifrågavarande initiativ vid det uppfölj
n ingsmöte inom K S S E  som börjar  i Wien i november.

Ministeriet gör en detaljerad genomgång av E C E :s  sam arbete  vad gäller 
miljövård och -s trategi, luftvård, va ttenskydd ,  energisparande teknologi 
och å ternvändning  av avfall,  na turskydd  samt bedöm ning av miljöpåverk
ningar och framhåller, a tt E C E :s  verksam het inte på det sätt som m ed
lemsförslaget avser  ä r  öppen  enbart  för länder i E uropa  och N ordam erika  
utan alla medlem sländer deltar  aktivt i arbetet.  FN :s  nuvarande finansie
ringskris innebär dock  svårigheter för u tveck landet av de centra las te  funk
tionerna även inom denna  organisation. M edlem sländerna  har givit eko no 
miskt stöd till sådana  projekt som de anser  vara centrala. Bl. a. Norge och
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T yska  förbundsrepubliken finansierar gem ensam t en extra sekre taria ts
m edlems verksam het inom luftvårdsområdet.

V atten- och m iljöstyrelsen  anslu ter  sig till förslagsställarnas bedömning 
av nödvändigheten  av internationell sam verkan  och finner förslaget i och 
för sig begrundat ,  men anser  att ärendet borde u tredas på den grundvalen 
att det föreslagna organets verksam het skulle betonas vad gäller u tveck
landet av de befintliga överenskom m elserna  och på deras koordinering 
samt på att kom plettera  vad som saknas dem emellan. Det skulle även vara 
av vikt att skapa perm anen ta  kon tak te r  till de organisationer som utvecklar 
ny miljöskyddsteknologi. Vatten- och miljöstyrelsen anser  dock att det 
redan på europeiskt plan finns tillräckligt med möjligheter att effektivisera 
miljöskyddet. Utvecklings- och koordineringsorganet för miljöskydds- 
överenskom m elserna  behö ver  inte s tarta  utanför de nuvarande organisa
tionerna, utan t. ex. E C E  kunde utgöra ram för det nya organet.

Luftvårdsfö ren ingen  anser ,  att förslaget till effektivisering av det eu ro 
peiska m iljöskyddssam arbetet och till befrämjande av informationsutbytet 
ä r  värt att unders töd jas .  Enligt lu ftvårdsföreningens uppfattning är det 
emellertid ännu skäl att  överväga huruvida det ä r  nödvändigt att inrätta ett 
separat sekretaria t eller om man genom att utveckla  de redan befintliga 
organisationerna och sam arbe tsfo rm erna  kunde vinna m otsvarande  s lu tre
sultat med mindre överlappande verksam het och mindre kostnader.

M iljøverndepartem en te t i N orge  ställer sig positivt till syftet med försla
get men anse r  inte att upprä t tandet av ett nytt ” M iljö -Eureka" skulle vara 
det bästa  sättet att angripa de internationella  miljöproblemen. Bl. a. hänvi
sas till a tt länder från både öst och väst redan sam arbe ta r  inom E C E , FN  :s 
miljöprogram U N  EP och den europeiska  säkerhetskonferensen  (KSSE). 
D epartem ente t  p åpekar  även att Norge deltar  i ett antal komm ittéer och 
a rbetsgrupper  i sam arbetsorgan som O EC D , N ord iska  ministerrådet, 
N ato , E uroparåde t ,  E F , E ureka  och IU C N  (Internationella unionen för 
skydd av naturresurser)  samt har bilaterala avtal med flera länder om 
begränsning av miljöskador. D epartem en te t  m enar  sålunda att det redan 
finns alla o rganisationer som erfordras  och att insatserna bör inriktas på att 
förbättra  sam arbete t  inom befintliga fora. En ytterligare organisation skul
le bara  leda till m er byråkrati och möjligen försvaga arbetet i dessa. Det är 
inte bristen på organisation utan bristen på politisk vilja och ekonom iska  
möjligheter i olika länder som h indrar bättre  sam arbete  mot miljöproble
men i Europa.

N orsk  in s titu tt fo r  vannforskn ing  (NI VA) anser  att förslaget att sprida 
information om gränsöverskridande luftföroreningar och arbetet för att 
reducera  dessa  ä r  ett positivt initiativ men erinrar om att de nordiska 
länderna redan deltar  i ett förpliktande sam arbete  bl. a. inom E C E . H u ru 
vida det finns behov av ett nytt organ är en fråga om nationell förvaltnings- 
praxis och vad man anse r  lämpligt. D ock anser  N IV A  att inrättande av 
E urekapro jek te t  inte tillför saken något nytt, då det redan finns ett Eureka-
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sam arbete  diir Norge deltar  genom Industridepartem ente t  och Norges 
tekn iskt-naturvetenskapliga forskningsråd.

S ta ten s  na turvårdsverk  i Sverige ins täm m er i förslagsställarnas bed öm 
ning att det ännu å te rs tå r  åtskilligt arbete  innan uppställda miljömål nåtts 
men kan inte dela förslagsställarnas tro att dessa  mål skulle nås i snabbare 
takt med hjälp av ett nyupprät ta t ,  från F N -system et eller andra bestående 
system fristående sekre taria t,  ett Miljö-Eureka, med en av förslagsställar
na inte närm are  angiven politisk ledning eller finansiell förankring. Miljö
politikens förverkligande är. enligt verkets uppfattning, en fråga om staters 
politiska vilja och deras  ekonom iska  förmåga snarare än antalet internatio
nella sekretariat.

2.3. R em issin sta n ser som  in te  tar d irekt stä lln ing till m ed lem sförslaget

Å lands landskapsstyre lse  om fattar  i princip alla s trävanden som är ägna
de att begränsa spridningen av skadliga gränsöverskridande föroreningar 
men kan icke bedöm a huruvida inrättande av det föreslagna sekretaria tet i 
något avseende d irekt skulle beröra  landskapet Aland. Vid u tarbetandet av 
det eventuella  sekre taria te ts  verksam hetsp rogram  föru tsä t ter  dock land
skapsstyrelsen  att man känner  till och b eak ta r  att sekretaria tet bör infor
mera och höra  å ländska m yndigheter när det gäller sådana föroreningsfrå
gor som är  av gränsöverskridande karak tär  och berör  åländskt territorium.

Islands m eteoro log iske  in s titu tt sam arbe ta r  med den meteorologiska 
världsorganisationen (WMO) om b l .a .  föroreningar över  stora områden, 
s. k. bakgrundsförorening och ser  bl. a. fram mot sam arbete  mellan WMO 
och IA EA  om information i fall av a tom krafto lyckor.  Föroreningar av det 
slag som näm ns i det föreliggande medlemsförslaget ä r  av liten omfattning i 
Island och det tekniska  och geografiska a rbe tsom råde t för ett eventuellt 
Miljö-Eureka skulle vara av annat slag än institutets, som därför ej kan 
ytterligare u ttala sig i saken.

3. Ä ndringsförslaget

I ändringsförslaget hemställes,
att N ord iska  rådet reko m m end era r  N ord iska  ministerrådet att
-  a rbe ta  för att samtliga re levanta  länder i öst- och Västeuropa tas 

med i konven tionerna  genom att framlägga självständiga förslag 
härom  och genom att fasthålla att EG-länderna också  i fo r tsä t t
ningen bevarar  sin självständiga förhandlingsfrihet inom ramen 
för konventionerna ,  så att den så kallade klubb-strategin ytterli
gare kan främjas,

-  att avsät ta  resu rse r  för att den nordiska politiken på luft- och 
havsföroren ingsom rådet kan presen teras  som väldokum enterade  
förslag, gärna  förberedda tillsammans med andra likasinnade na
tioner,

15-17-336 N ord iska  rådet
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-  att  u ta rbe ta  en plan för hur man på  nationell likaväl som in terna
tionell nivå kan sam ordna  den forskningsmässiga, tekniska  och 
politiska insatsen  mot g ränsöverskridande föroreningar fram till 
N ord iska  rådets  36:e session, på så sätt att  man överallt söker 
fasthålla principen a tt  förorenaren  betalar,

-  att fo r tsä t ta  s t rävandena  att hålla ett  europeiskt miljömöte på hög 
nivå och härvid särskilt a rbe ta  för antagande av ett sam arbetspro- 
je k t  avseende utvecklingen av energibesparande och miljövänliga 
energi- och indus tr ip rocesser  m ed  ringa eller ingen avfallspro- 
duktion , och för utvecklingen av effektiv reningsteknik både i den 
nationella teknologiska utvecklingen och i internationellt ekono
miskt och  teknologiskt sam arbete .

Ändringsförslaget har  ej undergått remissbehandling.

4. Utskottet

U tsko t te t  noterar,  a tt rem iss instanserna  är delade. M edan alla ti llstyrker 
syftet a tt tillföra det internationella miljöarbetet ökad dynamik, tvekar 
cirka hälften av rem iss ins tanserna  angående nyttan  av den i m edlemsför
slaget sk isserade konstruk tionen  m ed ett ex tra  sekretariat.  N ågra  rem iss
ins tanser ser uppgifter för ett  fr istående sekretaria t i t. ex. utveckling av ny 
avancerad  m ätteknik , m edan andra  m enar  att sådana  uppgifter bäst hand
has inom E C E . R em issinstanser  som rep resen te ra r  regeringarna ställer sig 
mest tveksam m a till a tt gå vidare med ” k lubbstra tegin”  genom att inrätta 
ett  särskilt organ och påpek ar  a tt  ” consensusprinc ipen”  ä r  grundläggande 
i det internationella sam arbete t  generellt och att  ” k lubbstra tegin”  bara  kan 
användas i vissa fall och efter  noggrann overvågning av lämpligheten.

Vid sin behandling av ministerrådsforslaget B  71 om handlingsplan mot 
luftförorening no terade  u tsko tte t ,  a t t  det förelåg beröringspunkter mellan 
detta  förslag, som till s törre  delen berö r  insa tser för att främja det in terna
tionella sam arbete t  mot luftföroreningar och medlemsförslaget om Miljö- 
Eureka.

U tsko t te t  fann vid presen ta t ionen  av ändringsförslaget, att ställnings
tagande krävde vidare överväganden  och anmälde till rådet a tt u tskotte t 
beslutat fo r tsä t ta  behandlingen av de båda  förslagen efter sessionen.

Rådet antog rekom m endation  nr 1311987 på grundval av m inis terråds
forslaget om handlingsplan mot luftföroreningar. Rekom m endationen  ly
der sålunda:

N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet att u tarbeta  en 
handlingsplan mot luftförorening byggande på framlagt ministerrådsforslag 
och innehållande förslag om ökad forskning, analyser etc  men även en 
prioritering av insatserna. P lanen bö r  beak ta  de synpunk ter  som framförts 
av N ord iska  rådets  kom m unikations-,  kultur- samt social- och miljöut
skott.  P lanen bör o ckså  innehålla förslag till konkre ta  politiska initiativ
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inom de om råden  som näm ns i s lu tkom m unikén från den internationella 
luf tföroreningskonferensen i sep tem ber  1986.

Frågan om luftföroreningarna behandlades också  vid u tsko tte ts  möte 
med miljöministrarna i Stockholm den 7 maj 1987 varvid u tskotte t framhöll 
behovet av ökad sam ordning mellan de nordiska länderna av deras  upp trä 
dande i miljöfrågor på  internationellt plan. D etta  gällde enligt u tskotte ts  
uppfattning både m er  ingående sakliga förberedelser  och bättre  dok u 
mentation. U tsk o t te t  be tonade  både vid sessionen och i sina överlägg
ningar med ministrarna i maj att  det nordiska handlandet i miljöfrågor med 
internationell räckvidd borde bygga på  konkre ta  nationella åtgärder,  lö
pande sam råd  inom N o rden  och samordning i in ternationella fora.

U tskotte t  ser de t  föreliggande medlemsförslaget och ändringsförslaget 
som en naturlig vidareföring av dess  synpunk te r  vad gäller det nordiska 
agerandet på  e tt  v idare europeisk t  och internationellt plan.

U tsko t te t  ins täm m er i medlemsforslagets bedöm ning i att luftförore
ningarna måste få sin lösning på internationellt plan men anser  inte att 
inrättande av ett M iljö-Eureka skulle bidra till en bätt re  eller snabbare 
lösning av d essa  problem. B akgrunden till u tsko tte ts  bedömning är a tt det 
ej torde vara brist på  lämpliga beredande  organ som för närvarande är 
flaskhalsen i de t ta  a rbete ,  utan snarare  en brist på  politisk vilja och/eller 
ekonom iska  medel i enskilda länder. U tsko t te t  vill i de tta  sam m anhang  
erinra om att N ord iska  rådet i slutet av 1987 tillsatt en särskild kommitté 
för att vä rdera  behove t av gem ensam m a eller sam ordnade nordiska insat
ser inom bl. a. det internationella  miljö-och b is tåndssam arbe te t  och andra 
frågor i anslutning till den  nordiska represen ta t ionen  i internationella orga
nisationer. De frågor som tas upp i medlemsförslagen är enligt u tskotte ts  
uppfattning en naturlig arbetsuppgift för denna  kommitté.

U tskotte t  vill vidare mot bakgrund av att  minis terrådets arbete  med 
handlingsplanen mot luftföroreningar, som innefattar  viktiga internationel
la förhandlingar, befinner sig i ett in ledande skede, framhålla att minis ter
rådet bör avsä t ta  ökade resu rser  för att p resen te ra  väldokum enterade 
förslag på in ternationellt plan, g rundade på nordisk politik på luft- och 
havsföroren ingsom rådet,  samt att d essa  förslag dä r  så ä r  lämpligt bör 
fö rberedas til lsammans med andra  länder med likartade s tåndpunkter.  
U tskotte t  vill slutligen särskilt framhålla ändringsförslagets tanke på att 
man särskilt bör a rbe ta  fö r  antagande av sam arbetspro jek t avseende  u t 
vecklingen av energ ibesparande och miljövänliga energi- och industripro
cesser  med ringa eller ingen avfallsproduktion, och för utvecklingen av 
effektiv reningsteknik både i den nationella utvecklingen och i in ternatio
nellt ekonom isk t och teknologiskt sam arbete .
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Med denna hemställan till presidiet har u tskotte t tagit ställning till m ed

lemsförslaget och ändringsförslaget och föreslår därför
att N ord iska  rådet ej fö re ta r  sig något ytterligare med anledning av de 

båda förslagen.

Oslo den 7 mars 1988

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  fm ) 

Ingrid  I. Willoch (H)

A nna-K aarina  Louvo  {Kok)

L auri M etsäm äki (Sdp)

V algerður Sverrisdó ttir (F)

M arjatta  V äänänen (K) 
Förman

Lena  Ö hrsvik (s)

Reservation

Lilli Gyldenkilde og D orte  Bennedsen  kan ikke ti lslutte sig Social- og 
Miljøudvalgets forslag om, at N ordisk Råd ikke skal foretage sig yderligere 
i anledning a f  medlemsforslag A 763/s om en styrkelse af det europæiske 
sam arbejde på miljøområdet (Miljø-Eureka) med senere ændringsforslag.

Vi e r  a f  den opfattelse, at de tiltag, der er foreslået i ændringsforslaget 
har  en sådan karak ter,  at de bør gennem føres i forbindelse med et nyt 
sam arbejdsprogram  på miljøområdet.

En del a f  rem iss instanserne  har taget afs tand fra det oprindelige forslags 
tanke om at opre t te  et selvstændigt sekretaria t og i s tedet foreslået, at man 
udnytter  et eks is terende appara t ,  f. eks. E C E .

Dette har forslagsstillerne taget til følge i ændringsforslaget. D erfor er 
det efter rese rvan te rnes  opfattelse mere logisk at fastholde ændringsforsla
gets tiltag.

Med henvisning til dette  henstiller vi,
at Nordisk  Råd rekom m anderer  Nordisk  Ministerråd at
-  arbejde for, at samtlige relevante  nationer i Øst- og V esteuropa  

inddrages i konventionerne , ved at fremlægge selvstændige for
slag herom og ved at fastholde, at E F-landene også fremover 
bevarer  deres  selvstændige forhandlingsfrihed i konventionerne, 
så den såkaldte klubstrategi kan fremmes yderligere,

— at afsætte re s sourcer  til, at den nordiske politik på luft- og havfor
ureningsområdet kan fremlægges som veldokum enterede  forslag, 
gerne forberedt med andre ligesindede nationer,
-  at udarbejde en plan for hvordan man nationalt såvel som 
internationalt kan sam ordne den forskningsmæssige, den tekni
ske og den politiske indsats mod den grænseoverskridende foru
rening inden 37. session idet man overalt søger at fastholde prin-
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cippet ora, at fo rureneren  betaler,

-  at for tsæ tte  bes træ belserne  for at afholde et europæisk  miljømø
de på højt niveau, og her særligt arbejde for vedtagelsen a f  et 
sam arbejdspro jek t med henblik på udviklingen a f  energ ibesparen
de og miljøvenlige energi- og industrip rocesser med ringe eller 
slet ingen affaldsproduktion og til udviklingen a f  effektiv ren s
ningsteknik, både i den nationale teknologiske udvikling og i 
in ternationalt økonom isk  og teknologisk samarbejde.

Oslo, den 7. marts 1988

D orte B ennedsen  (s) Lilli G yldenkilde (SF)
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Medlemsförslag

om stärkande av europeiskt samarbete på miljö
området (Miljö-Eureka)
(V äckt av M argrete  A uken  sa m t D orte B ennedsen , Lilli G yldenkilde, G ud
run H elgadó ttir , A n ker Jørgensen , K arin K jølbro, H anna K vanm o, K aj 
P oulsen , Jen s  S te ffen sen  och P irkko Turpeinen)

(Social-  och  m iljöutskottets betänkande 1, se N ordiska  
rådet, 35:e s e s s . ,  s. 836 
R em issyttranden , se supplem ent)

A 763/s

Den græ nseoverskridende forurening a f  luft og vand er en stadig større 
trussel m od levevilkårene og miljøet generelt  i E uropa.

Forureningen søges idag begræ nset og reguleret af en række globale og 
regionale konventioner  og aftaler. Mange a f  de internationale regler har 
været i kraft i mere end et årti.

Forureningss ituationen i Ø stersøen , N ordsøen  og Middelhavet og de 
om fattende skader  som følge a f  forsuringen viser, at de internationale 
aftaler ikke i ti ls trækkelig grad har kunnet imødegå og regulere fo rure
ningen. D er kan  gives mange forklaringer på dette .  E n  årsag er, at kun få  af 
de centra leuropæiske  lande e r  involveret i de regionale havmiljøbeskyttel- 
seskonventioner ,  og at de r  ikke idag findes aftaler, de r  om fatter  de cen tra l
europæiske landes forurening a f  floderne.

En anden årsag er, at man ofte operere r  med konsensus-princippet i de 
internationale konventioner.  Selv om dette princip i nogle sam menhænge 
har  vist sig p roduktiv t ,  har de t  ofte ført til at forslag om miljøforbedrende 
tiltag e r  s trandet på landenes uenighed.

I 1984 tog den ves t tyske  miljø- og indenrigsminister initiativ til afholdel
se a f  den første internationale  konference om N ordsøens  forurenings
tils tand. Initiativet affødtes netop a f  en erkendelse  af, at de internationale 
konventioner  havde behov for en ” saltvandsindsprøjtn ing” .

Udfaldet a f  konferencen blev da også  en række hensigtserklæringer om 
en øget indsats i konventionerne  og en række konkrete  forslag hertil.

D esvæ rre  e r  det nødvendigt idag at erkende åbent,  at heller ikke 
N ordsøkonferencen  gav så gode resu lta ter  som ønsket.  Dette må igen i høj 
grad skyldes N ordsø landenes  forskellige syn på  forureningen og konsen- 
susprincippets b rede anvendelse  i de regionale konventioner.
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Forslagsstillerne er a f  den opfattelse, at der er et meget påtrængende 
behov for et initiativ til at forbedre  og fremme det europæ iske  samarbejde 
på miljøområdet. Med erfaringerne fra de sidste mere end 10 års k on
ventionsarbejde og på baggrund a f  resu lta terne  fra N ordsøkonferencen  er 
det væsentligt, at initiativet har en dynamik de r  frem m er miljøforbedrende 
tiltag i Europa.

Denne dynam ik kunne være, at skiftende g rupper  a f  europæ iske  lande 
kan indgå b indende aftaler om tils lutning til miljøforbedrende tiltag, der er 
mere vidtgående end dem , der lige nu og her kan opnås enighed om i de 
internationele konventioner.

De nordiske lande ha r  allerede med stor held anvendt denne dynamik, 
der populært kaldes "k lu bs tra teg ien " :

-  21 lande -  den  såkaldte 3 0 %  klub -  har undersk reve t en erklæring 
om at nedbringe emissionen a f  svovldioxid med 3 0%  og har  derm ed  lagt 
pres på de lande, de r  overhovede t ikke vil nedsæ tte  deres  bidrag til 
forsuringen, bl. a. Polen og England, de r  e r  de største  netto -ekspor tører  a f  
forsurende stoffer.

-  I som m eren  1985 undersk rev  et flertal a f  lande i den såkaldte 10- 
landes klub en aftale mod bilernes forurening: D anm ark , Finland, Norge, 
Sverige, C anada, L iechtenste in , Schweitz  og Østrig.

-  1 m arts  1985 enedes N ord isk  M inisterråd om at fremlægge en erklæ
ring i de internationale dum pningskonventioner,  hvori man søger ti ls lut
ning til det nordiske synspunkt,  at dumpning a f  affald i havet e r  en uaccep
tabel bortskaffelsesmetode.

-  1 L ondonkonven tionen  har en række lande undersk reve t en resolu
tion, der fastslår, at deponering  a f  højradioaktivt affald under havbunden  
dækkes af L ondonkonven tionen ,  og at de derfor er forbudt.

De nordiske lande har ligeledes været den drivende kraft bag flere 
konventioner,  bl. a. G enevekonventionen  om græ nseoverskridende luftfo
rurening samt L ondon- og O slokonventionerne  om dumpning a f  affald.

Det ville på  baggrund a f  ovenstående  være en naturlig følge, at de 
nordiske lande tager initiativ til at konkretisere  den dynamik, der  med 
succes er anvendt gennem  de seneste  få år. Dette  kunne gøres ved etab le
ring a f  et sam arbejde C ’M iljøeureka")  der er Å B E N T  FO R  A L L E  E U R O 
P Æ IS K E  lande.

Administrativt ville kontinuite ten  i sam arbejdet kunne ti lgodeses ved 
oprette lse  a f  et F Æ L L E S  S E K R E T A R IA T , der modtager,  bearbejder og 
fremlægger forslag til H A N D L IN G S P R O G R A M M E R  til begrænsning af 
g ræ nseoverskridende forurening samt til imødegåelse a f  andre miljøproble
mer a f  international karakter.  Endvidere  ville en meget væsentlig del af 
sekretaria te ts  arbejde bestå  i at koordinere og udbrede eksisterende viden  
og resu lta ter fr a  m iljøovervågn ingsprogram m er sa m t om  teknologi m . m . 
Til im ødegåelse  a f  in terna tionale  m iljøproblem er.

Deltagelse a f  internationale  miljøorganisationer samt organisationer med
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miljøteknologi m. m. som speciale vil yderligere kunne styrke dy na
mikken.

Med henvisning til dette henstil les,
at N ordisk  Råd reko m m an dere r  N ord isk  Ministerråd at udarbejde 

et konkret  forslag til en dynam isk  konstruktion  til et b redt sam 
arbejde på miljøområdet -  de r  er  åbent for alle europæiske lande
-  gennem oprette lsen  a f  et sekretaria t, der  modtager,  bearbejder 
og fremlægger forslag til handlingsprogramm er til begrænsning af 
g ræ nseoverskridende forurening samt til imødegåelse a f  andre 
miljøproblemer a f  international karakter,  samt koordinere  og 
udbreder  eks is terende viden og resu lta ter fra miljøovervågnings
program m er samt om teknologi m. m. til imødegåelse a f  in terna
tionale miljøproblemer. Forslaget søges snarest muligt fremlagt 
ved et europæisk  miljøministermøde.

K øbenhavn ,  Reykjavik, T orshavn ,  Oslo og Helsingfors, den 7. maj 1986

M argrete A u ken  (SF) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A n ker Jørgensen  (S) 

H anna K vanm o  (SV ) 

Jens S te ffen sen  (KrF)

D orte B ennedsen  (S) 

G ndnin  H elgadó ttir  {Ab.) 

Karin K jølbro (Tvfl) 

K aj P oulsen (S) 

Pirkko Turpeinen (Skdi)
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Ändringsförslag

om främjande av det europeiska samarbetet på 
miljöområdet genom ett europeiskt miljömöte på 
hög nivå
fV äckt (tv M argrete  A uken , D orte B ennedsen , Lilli G yldenkilde, G uðrún  
H elgadöttir och K a j P oulsen)

(Social- och  m iljöutskottets betänkande 1, se N ordiska  
rådet, 35:e s e s s . ,  s. 836)

Den græ nseoverskridende forurening udgør en stadig større trussel mod 
miljøet og den menneskelige sundhed. De internationale konventioner har 
ikke i ti lstrækkelig grad været is tand til hverken  at kontrollere eller fjerne 
forureningsstruslen. Flere og flere s teder gir na turen op.

I 1986 blev vi i særlig grad gjort opm æ rksom  på at na turens sm erteg ræ n
se e r  overskreden: hullerne i s tra tosfærens ozonlag over  polerne, il tdøden i 
K attegat og Ø stersøen  og forureningskatastrofen på Rhinen.

D et d anske  fo lke tin g  vedtog den 10. februar  1987 en stem m ig t  en opford
ring til regeringen om at forbedre indsatsen mod den grænseoverskridende 
forurening i E uropa . D ette  skal ifølge vedtagelsen ske ved, at regeringen 
arbejder for at samtlige relevante  nationer i Øst- og V esteuropa  inddrages i 
konventionerne , og ved at regeringen fastholder ,  at E F-landene også frem 
over bevarer  deres  selvstændige forhandlingsfrihed i konventionerne , så 
den såkaldte klubstrategi kan frem m es yderligere. Regeringen skal des
uden afsætte ressourcer  til at den danske politik på luft- og havforure
ningsområdet kan fremlægges som veldokum enterede  forslag, gerne forbe
redt i et nordisk sam arbejde og med andre ligesindede nationer. Endeligt 
skal den danske  regering orientere  folketingets miljø- og planlægnings
udvalg om m øderne  i konventionerne  og resulta te t heraf, samt udarbejde 
en plan for, hvordan  man nationalt såvel som internationalt kan sam ordne 
den forskningsmæssige, den tekniske og den politiske indsats mod den 
græ nseoverskridende forurening inden den I. jan u a r  1988, idet princippet 
om at forureneren  beta ler  fastholdes.

D e nordiske lande  har den 28. ja n u a r  1987 fremlagt forslag om det 
europæiske miljøsamarbejde til ESK -konferencen  i Wien. De nordiske 
lande foreslår  et eksper tm øde  i sam arbejde med E C E  (Forenede N ationers  
Ø konom iske  K ommission for Europa),  der skal diskutere  og forberede
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beslutninger på  vigtige miljøområder. De nordiske lande næ vner behovet 
for effektive midler til at beskytte  planter og d yr  og deres leveområder: 
koordinere t kontrol med græ nseoverskridende transporte r  af miljøfarligt 
affald; udvikling a f  en hurtig informationsudveksling og sam arbejde i for
bindelse med miljøkatastrofer. De nordiske lande unders treger  behovet 
for. at ek sper tm øde t koordineres  med igangværende aktiviteter i konven
tionerne m. m.

D esuden  foreslår de nordiske lande afholdelse a f  et E uropæ isk m iljøm ø
de på  højt n iveau  (ministerplan). Det første -  og hidtil eneste  -  eu ropæ 
iske miljømøde på højt niveau fandt sted i 1979. H er  vedtog de europæiske 
lande G enévekonven tionen  (om græ nseoverskridende luftforurening i 
ECE-regionen) og en deklaration  om  m iljø teknologi.

De nordiske lande foreslår, at et nyt møde på højt niveau skal diskutere 
resulta terne  a f  beslutningerne i 1979 samt vedtage passende beslutninger 
på baggrund a f  arbejdet i expertm ødet .  Det kan forudses at især deklaratio
nen om miljøteknologien vil blive d iskuteret på  et sådant m øde, ikke 
mindst efter N ord isk  Råds in ternationale luftforureningskonference i sep
tem ber efterlyste et sam arbejdsprojekt på dette område.

Forslagsstillerne anser ,  at indholdet a f  dagsordenen vedtaget ens tem 
migt i det danske  folketing den 10. februar,  samt indholdet i det nordiske 
forslag til s ikkerhedskonferencen  i Wien, svarer til indholdet a f  den fore
slåede rekom m andation  vedrørende M iljø-Eureka (se Tillägg 1 och 2). 
Forslagsstillerne er p å  denne baggrund  enig m ed  fle r ta lle t a f  rem isinstan
serne, der har g ive t udtryk fo r , a t d e t er E C E -sam arbejdet der ska l styrkes  
is te d e tfo r  a t oprette  e t nyt sekretaria t. Vi m ener  derfor at indholdet a f  den 
danske dagsorden bør anbefales a f  Nordisk  Råd, og N ordisk  Råd bør 
ud trykke sin støtte til de nordiske regeringers forslag om afholdelse a f  et 
miljømøde på højt niveau.

Med henvisning til dette henstil les,
at N ord isk  Råd rekom m anderer  N ordisk  Ministerråd at
-  arbejde for, at samtlige relevante  na tioner i Øst- og V esteuropa 

inddrages i konventionerne , ved at fremlægge selvstændige for
slag herom og ved at fastholde, at EF-landene også fremover 
b evarer  deres  selvstændige forhandlingsfrihed i konventionerne, 
så  den såkaldte klubstrategi kan frem m es yderligere.

-  at afsætte re s sourcer  til, at den nordiske politik på luft- og havfor
uren ingsom rådet kan fremlægges som veldokum enterede  forslag, 
gerne forberedt med andre ligesindede nationer,

-  at udarbejde en plan for, hvordan  man nationalt såvel som inter
nationalt kan sam ordne den forskningsmæssige, den tekniske og 
den politiske indsats mod den grænseoverskridende forurening 
inden 36. session idet man overalt  søger at fastholde princippet 
om, at fo rureneren  betaler,

-  at for tsætte  bestræ belserne  for at afholde et europæisk miljømø-
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de på højt niveau, og her  særligt arbejde for vedtagelsen a f  et 
sam arbejdspro jek t med henblik på udviklingen a f  energibespa
rende og miljøvenlige energi- og industriprocesser med ringe eller 
slet ingen affaldsproduktion og til udviklingen a f  effektiv ren s
ningsteknik, både i den  nationale teknologiske udvikling og i 
in ternationalt økonom isk  og teknologisk samarbejde.

K øbenhavn  og Reykjavik, den 20. februar 1987

M argrete A u ken  (SF) 

Lilli G yldenkilde (SF)

D orte B ennedsen  (S) 

G udrun H elgadö ttir  (A b.)

K a j P oulsen  (S)
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F olk etin get 1986—87 , F orslag  om  m otiveret dagsord en

(Den 10. februar 1987)

A f M argrete  A u ken  (SF), Erik H o lst (S), A hlm ann-O hlsen  (KF), 
Skrum sager Skau  (V), L one D ybkjæ r  (RV), A d d i A ndersen  (CD), S te ffe n 
sen  (K R F), O ve Jen sen  (FP) og Tinning  (VS):

Folketinget opfordrer  regeringen til at forbedre  indsatsen mod den græn
seoverskridende forurening i E uropa  ved

1. at arbejde for, at samtlige relevante  na tioner i Øst- og V esteuropa  
inddrages i konventionerne , ved  at fremlægge selvstændige forslag herom  
og ved at fastholde, at EF-landene også frem over bevarer  deres se lvstæn
dige forhandlingsfrihed i konventionerne , så den såkaldte klubstrategi kan 
fremmes yderligere,

2. at afsætte re s sourcer  til, at den danske  politik på  luft- og havforure
ningsområdet kan fremlægges som veldokum enterede  forslag, gerne forbe
redt i et nordisk sam arbejde og med andre ligesindede nationer,

3. at udarbejde  en plan for, hvordan  man nationalt såvel som in ternatio
nalt kan sam ordne den forskningsmæssige, den tekniske og den politiske 
indsats mod den græ nseoverskridende forurening inden den 1 . j a n u a r  1988, 
idet man overalt  søger at fastholde princippet om, at fo rureneren  betaler  og

4. ved løbende at orientere  miljø- og planlægningsudvalget om m øderne  
i konventionerne  og resulta te t heraf.

Tinget går heref ter  over  til næste sag på dagsordenen.

T IL L Ä G G  2

Draft Proposal 1987-01-28

Proposal submitted by the Delegations of Denmark, Finland, Iceland, 
N orw ay  and Sw eden  concerning the fur ther developm ent o f  env ironm en
tal protection

The participating States,
A w are  o f  the im portance  o f  the protection and im provem ent o f  the 

environm ent in the in terest  o f  p resen t and  future generations;
R eaffirm ing  the provisions on environmental co-operation in the Final 

Act o f  the Conference  on Security  and Co-operation i Europe;
Stressing  the im portance  o f  the Econom ic  Comm ission for Europe in 

developing co-operation  in the field o f  environment;
R eferring  to the constructive  results o f  the E C E  high-level meeting on 

the Protection o f  the E nvironm ent in N o vem ber  1979, and in particular to 
the C onvention  on Long-Range Transboundary  Air Pollution and the D e
claration on L ow and  N on-W aste  Technology.

T I L L Ä G G  1
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1. The participating S tates  decide to  convene a  meeting o f  experts ,  in 
co-operation with the E C E . for the enhancem ent of environmental co 
operation, inter alia, by discussing and preparing appropriate  resolutions, 
declarations or conventions  on im portant issues. Such issues should be:
-  fur ther developm ent o f  effective m easures  for the com prehensive  pro

tection o f  flora, fauna and  their habitats
-  establishment o f  a  harm onized and co-ordinated control over the trans

boundary  m ovem ent o f  hazardous w astes  and the consideration of 
se lected aspects  o f  the control o f  potentially hazardous chemicals

-  developm ent o f  early notification, exchange o f  information and co
operation in the event o f  environmental emergencies.
2. The proposed  expert  meeting should be closely co-ordinated with 

o ther  arrangem ents  o r  activities carried out be tw een the participating 
States, in the fram ew ork  o f  the E C E  or  in o ther  appropriate  fora.

3. The participating States fur ther recom m end the Economic C om m is
sion for E urope  to convene a high-level meeting on the protection o f  the 
environm ent in o rder  to:
-  review and evaluate  the im plem entation  o f  the decisions taken  at the 

high-level meeting on the protection of the environm ent in 1979,
-  adopt appropria te  resolutions, declarations o r  conventions taking into 

account the results  o f  the aforementioned expert meeting.
The participating S tates decide to invite represen ta t ives of the E C E  to 

present contr ibutions in the course  o f  the w ork o f  the meeting o f  experts.
The meeting o f  experts  will be convened  in . . .  It will begin its work on 

. . .  and its dura tion  will not exceed . . .  weeks.
The G overn m en t o f  . . .  will designate the E xecutive Secretary  of the 

meeting. This designation should be agreed upon by the participating 
States. The services of a technical secretaria t will be provided for by the 
host country.

O ther  rules o f  p rocedure ,  working m ethods and the scale o f  distribution 
o f  the expenses o f  the C S C E  will, m uta tis  m u tand is , be applied to the 
meeting o f  experts .  The results  o f  the meeting of experts  will be transm it
ted to the E C E  for consideration  and utilization o f  its work.
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om bevarandet av kulturhistoriskt 
värdefulla miljöer samt kulturföremål och kulturminnes
märken i Norden

(M edlem sförslaget  väckt av Eiður G uðnason , m .f l . ,  se 
s. 486  

R em issyttranden , se supplem ent)

Till kultu ru tsko tte t  har  hänvisa ts  medlemsförslag om bevarandet av 
kulturhistoriskt värdefulla miljöer samt kulturföremål och ku lturm innes
m ärken  i N orden .  M edlemsförslaget har behandla ts  vid möten 2 9 - 3 0  
januar i ,  1 1 -1 2  maj, 1 0 -  14 augusti och 10 n ovem ber 1987.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås en samordning av nordiska insatser i syfte 
att  bevara  kulturhistoriskt värdefulla miljöer, kulturföremål och minnes
m ärken, och gem ensam m a nordiska  insa tser i U N E S C O  och andra  inter
nationella organisationer för att  ge bevarandet av kulturföremål och kultur
minnesm ärken  större  uppm ärksam he t.

Förslagsställarna k onsta te ra r  i motiveringarna till medlemsförslaget att 
kulturhistoriskt värdefulla miljöer samt kulturföremål och ku lturm innes
märken i N orden  i dag ä r  allvarligt hotade. N y a  insatser för att bevara  det 
nordiska  ku lturarve t t. ex. på  om råden  som ark i tek tur och byggnadsmiljö 
behövs därför. R esurser  för att res tau rera  his toriska byggnader och m onu
ment har  inte, enligt förslagsställarna, avsatts  i tillräcklig uts träckning för 
att m otverka  den  miljöförstörelse som äger rum.

I förslaget hänvisas till bl. a. den internationella konferens om luftförore
ningar som N ord iska  rådet genomförde i Stockholm den 8 —10 sep tem ber 
1986. I slu tkom mittén  från konferensen i Stockholm framfördes,  vid sidan 
av förslag om forskning på  olika om råden  för a tt minska luftföroreningar
na, förslag om ett fördjupat kulturellt sam arbete  i syfte att bevara  och 
res taurera  kulturföremål och ku ltu rm innesm ärken  som snabbt r iskerar att 
utplånas. K onferensen  uppm anade  till in ternationella sam arbetsprojekt på 
området.

Förslagsställarna anser  det vara  angeläget att få till stånd ett närm are 
sam arbete  mellan ansvariga m yndigheter i N orden ,  m useer  samt forsk-
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nings- och utbildningsinstitutioner, i syfte att utforma insatser på nordisk 
nivå som syftar till a tt beva ra  och res tau rera  minnesm ärken  och hela 
miljöer. G enom  aktiva insa tser inom U N E S C O  och inom det europeiska  
sam arbetet på om rådet kunde de nordiska  länderna  även bidra till att ge en 
lösning av dessa  problem , som i hög grad är internationella, större upp
m ärksam het.  E tt  aktuellt program som näm ns i medlemsförslaget är EU- 
R O C A R E  (E uropean  Project on C onservat ion  and Restoration) som p lane
ras bli ett pro jekt inom ram en för E U R E K A . Avsikten  med E U R O C A R E  
är  att u tveckla  tekn iska  s tandarder  och europeiska  riktl injer för undersö k 
ning och behandling av m onum ent.

2. R em issyttranden

Följande myndigheter ,  insti tutioner och organisationer har avgivit y tt
rande om medlemsförslaget:

N ordiska

N ordiska  institutet för samhällsplanering (N O R D P L A N )
N ordiska  sam arbe tsnäm nden  för humanistisk forskning (NOS-F1) 
S tyregruppen for nordisk  v idereuddannelse  a f  konserva to re r  
N ordiskt samiskt institut

D anm ark

Miljøministeriet
D ansk kulturhistorisk Museumsforening 
H åndvæ rksråde t 
K om m unernes  L andsforening 
K øbenhavns  Magistrat 
Frederiksberg  K om m une

F in land

Undervisningsministerie t
Miljöministeriet
Finlands U N E S C O -kom m iss ion
M useiverket
Riksarkivet
Byggnadsstyrelsen
Finlands Akademi
Finlands kom m unförbund
Finlands svenska kom m unförbund
Ålands landsskapss tyre lse
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Is la n d

Utrikesministeriet 
Islands N ationalm useum

N orge

N o rsk  kulturråd
N orges U N E S C O -kom m iss ion
N orges almenvitenskapelige forskningsråd
N orske  kom m uners  sentralforbund
Riksantikvaren
Statens m useum sråd
N orske  kunst- og kulturhistoriske m useer 

Sverige

Universitets- och högskoleämbetet
R iksan tikvarieäm betet och S ta tens his toriska m useer
Statens kulturråd
Statens konstm useer
N ord iska  museet
R iksarkivet
S tatens naturvårdsverk  
S venska kom m unförbundet 
Folkbildningsförbundet

Remissorganen har  genomgående en positiv inställning till medlemsför
slaget. I många ytt randen  framförs konkre ta  förslag till å tgärder som 
närm are bör u tredas, bl. a. ett särskilt program för studier av nedbrytning, 
konservering och vård  av kulturm innen och kulturföremål på nordiskt 
plan. G enom  ett årligt anslag för ett  sådant p rogram arbete  föreslås ett 
nordiskt sam arbete ,  där det p raktiska genom förandet fördelas på lämpliga 
institutioner i de enskilda länderna. Vidare framförs förslag om ett nordiskt 
forskningsinstitut för forskning i förändringar i naturförhållanden och de
ras inverkan på kulturarvet,  samt forskning i nödvändiga konserverings
metoder.  Förslag om gem ensam  nordisk vidareutbildning inom ram en för 
N O R D P L A N ’s verksam het förs även fram, liksom förslag om anslag för 
a tt möjliggöra ökad u tbytestjänstgöring mellan berörda  myndigheter och 
institutioner.

U nder  remissbehandlingen har rem issorganen ombetts  anlägga syn
punkter särskilt på följande frågor:
-  möjligheten till ökat sam arbete  inom samhällsplaneringen för att bevara 

kulturhistoriskt värdefulla miljöer och minnesm ärken
-  behovet av och möjligheterna till gem ensam m a nordiska insatser vid 

restaurer ingen av his toriska byggnader och m onum ent
-  behovet av ökat forskningssam arbete  för a t t  u tveckla  nya och förbätt

rade konserveringsm etoder
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-  behovet av en eventuell  gem ensam  nordisk/europeisk utbildning för
hantverkare

-  möjligheterna till nord iska  insa tser i anslutning till U N E S C O ’s och
E uroparåde ts  a rbete ,  och i andra  in ternationella sammanhang.
1 det följande redogörs  för de synpunk te r  rem iss instanserna  har anlagt 

på  o vannäm nda  frågor.

2.1 G enerella synpunkter  på  m ed lem sfö rslaget och p å  frå g a n  om  ökat 
sam arbete  inom  sam hällsp laneringen

2.1.1 N ord iska  rem issyttranden

N ordiska  in s titu te t fö r  sam hällsp lanering  (N O R D P L A N )  framhåller att 
N O R D P L A N  bör kunna  bidra till att överv inna de h inder som utgörs av 
olikheter i utbildning, ideologi och arbetssä t t  liksom organisatoriska och 
jur id iska förhållanden som är  i vägen om man önskar  uppnå en ökad 
integrering i en sam ordnande  samhällsplanering. Institutet har tidigare 
arbetat för en ökad integration av den sociala  sektorn i samhällsplanering
en. Ett liknande initiativ skulle kunna tas med inriktning på bevarandefrå
gor.

Styregruppen  fo r  nordisk videreuddannelse  a f  konserva torer  anser  att 
N ordiska rådet bö r  a rbe ta  på flera om råden  för att m otverka  en nedbry t
ning av det nordiska kulturarvet i framtiden. Restaureringen av historiska 
byggnader och m onum ent ä r  i de tta  sam m anhang ett aktuellt ämne.

N ord isk t sa m isk t in stitu t anser  medlemsforslagets intentioner i sin hel
het vara  värda  unders töd . I ett större sam m anhang bör speciell vikt läggas 
vid insatser för att bev a ra  kultu rm innesm ärken , föremål och kulturmiljöer 
med anknytning till s tam- och urbefolkningssamhällen. D etta  bör ske i nära 
sam råd med den lokala befolkningen som är  anknuten  till forntidsminnena 
materiell t,  h istoriskt och andligt.  U r  samisk synpunkt är det viktigt att 
efters träva  en harm onisering  av fornm innesvården  och museilagstiftningen 
i de nordiska länderna. Sameinstitu tet pekar  särskilt på  möjligheterna att 
använda den norska  fornminneslagen som modell,  då denna lag mest 
långtgående värnar  om samiska kulturminnen.

2.1.2 D anska rem issy ttranden

M iljøm inisteriet m eddelar  i sitt svar att undervisningsministeriet och 
kulturministeriet inte har några k om m entare r  till medlemsförslaget. Miljø
ministeriet anslu ter  sig till den uppfattning som kom m er till u ttryck i 
medlemsförslaget. Ministeriet ä r  av den uppfattningen att skyddet av det 
kulturella  arvet i D anm ark  på de aktuella om rådena  kan stärkas ytterligare 
och å tgärder i den riktningen har  vidtagits eller är under  planering. För  
närvarande pågår arbe te t  med lagstiftningsinitiativ som bl. a. medför re 
gistreringsplikt för k o m m uner  för byggnader uppförda  före 1940 samt en 
plikt till bevaringsplanering utgående från helhetsbedöm ningar.  N ordiskt
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sam arbete  ha r  ägt rum  inom ram en för N O R D P L A N , som på  ett naturligt 
sätt i undervisningen kan ta upp  gem ensam m a nordiska frågor i relation till 
planerings- och bevarandefrågor.  Ministeriet pekar  även på hur viktig 
inform ationsverksam heten  ä r  för bevarande t av kulturarvet.

D ansk ku lturh istorisk  M useum sfo ren ing  ha r  en positiv inställning till 
föreliggande förslag. Föreningen föreslår bl. a. ett sam arbete  kring beva 
randet av gamla träfartyg.

H åndvæ rksrådet u tta lar  sitt stöd för förslaget.
K om m unernes L andsfo ren ing  har inte några kom m entare r  till förslaget.
K øbenhavns M agistra t hänvisar  till skrivelser från Miljøkontrollen och 

K øbenhavns  B ym useum . M iljøkontrollen  framhåller a tt det är en allmän 
uppfattning att  materia lskador övervägande beror  på  luftföroreningar ge
nom utsläpp av svaveldioxid. S törs ta  delen av luf tföroreningarna i K ö p e n 
ham n bero r  på  inhem ska källor.  F ö r  svaveldioxid utgör det inhem ska 
bidraget ca 2/3 och det u tländska  1/3. Svaveldioxiden hä rs tam m er primärt 
från kraf tverk och andra  eldningsanläggningar. I skrivelsen hänvisas till att 
D anm ark  har fat tat beslut om  åtgärder som minskar uts läppen av svavel
dioxid med 5 0%  till 1995 i jäm före lse  med nivån 1980, och att man från 
dansk  sida i EG  och andra  internationella organisationer a rbetar  för att  få 
de övriga europeiska  länderna  att  vidta m otsvarande  åtgärder.

K øbenhavns B ym u seu m  u tta lar  sympati för förslaget om nordiskt sam ar
bete för att  bev a ra  kulturhistor iskt in tressanta  miljöer och minnesmärken. 
En väsentlig förutsättn ing är dock  a tt  man nationellt och kom m unalt  fö rsö
ker p rec isera  vad som är  värt  a tt bev a ra  och hur s tort konserveringsbe
hovet är, genom ett grundligt registreringsarbete  som kräver  ökade re su r
ser. G enom  ökat sam arbete  i nordisk  regi kan man lokalt få erfarenheter 
och kunskaper  av andras  insa tser p å  området.

F rederiksberg K om m une  anser  att  man b ö r  överväga  ändamålsenlighe
ten av att vid uppgörandet av s tadsp laner  genom föra  en registrering av det 
aktuella om rådet u tgående från en kulturpolitisk bedömning.

2.1.3 F inländska  rem issyttranden

U ndervisn ingsm in isterie t hänv isar till y tt randen  från ministeriets hög- 
skole- och vetenskapsavdeln ing  sam t från Finlands U N E S C O -ko m m is
sion. Ministeriet om fattar  de synpunk te r  som framförs i y tt randena. H ög- 
skole- och ve tenskapsavdeln ingen  anser  att medlemsförslaget ä r  aktuellt 
och bör unders tödas .  B evarande t av kulturmiljöer anses ha tillgodosetts 
tämligen väl i lagstiftningen. D ärem ot har kulturarvet ofta förbigåtts i 
beslu tsprocessen. Frågan  om bevarande t m åste  därför granskas utgående 
från kultur- och  samhällspolitiken som helhet. G em ensam t och  i sam för
stånd borde  man först beslu ta  hur högt å tgärderna  för att bevara  kulturar
vet skall värderas  i förhållande till andra  mål i samhället.  Vidare bör 
b rådskande  å tgärder  vidtas för a tt  bekäm pa de skador som den snabba 
luftföroreningen ha r  givit upphov  till. F ö r  a tt garan tera  bevarande t av
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kulturarvet har man redan  globalt börjat vidta å tgärder. I detta  arbete  är 
också de regionala sam arbetspro jek ten  viktiga, eftersom man i dem kan 
beak ta  lokala förhållanden och särdrag. Sam arbete t  mellan de nordiska 
länderna på om råde t bör därför unders tödas .  F inlands U N E SC O -kom m is-  
sion  u nders töder  medlemsförslaget. E tt  sam arbete  mellan de nordiska 
länderna anses nödvändigt både i fråga om forskning, dokumentering  och 
bevarande.

M iljöm inisteriet k onsta te ra r  att den förstörelse som de försurande luftfö
roreningarna förorsakar  kulturmiljön av stenmaterial är slutgiltig. Luftfö
roreningarnas verkningar kan man inte förhindra ens i museiförhållanden. 
u tan en långsam förstörelse  ho ta r  till och med omsorgsfullt förvarat biblio
teks- och arkivmaterial ,  konstverk  och textiler.  Miljöministeriet anser  att 
alla kos tnader  som förorsakas av förbud mot miljöföroreningar och av 
repara tioner av redan  inträffade skador bör m edtas i de lönsam hetskalky
ler som utgör bas för näringslivets å tgärder. K am panjer  för att ändra 
a llmänhetens och företagens att i tyder föreslås på nordiskt plan. En snabb 
effektivering av det nordiska  sam arbe te t  på om råde t förordas.  Den konfe
rens R iksan tikvarieäm betet och Statens his toriska m useer  arrangerar i 
Stockholm i april 1987 ses som ett första  steg mot ett sådant samarbete.

M useiverket f inner det väck ta  medlemsförslaget både  aktuellt och vik
tigt. De samhällsorgan som har ansvare t  för bevarandet av kulturarvet 
behöver  ökade resurser ,  både vetenskapligt utbildad personal och dispo
nibla medel, enbart  för dokum entering  av det nuvarande ti llståndet.  Enligt 
museiverket visar resulta ten  av hittills gjorda utredningar tydligt a tt varken 
de nationella eller internationella å tgärderna  för att m otverka  luftförore
ningar är tillräckliga. Redan när lönsam hetskalkylerna  inom näringslivet 
görs upp bö r  sådana  kostnadsfak torer  inberäknas som uppkom m er till följd 
av förbud mot miljöförstörelse. F ö r  att de tta  skall bli möjligt krävs åtgärder 
för att förändra  att i tyderna  hos allmänheten och företagen. Det föreslås att 
N ord iska  rådet a rbe ta r  fö r  en sådan förändring av att ityderna.

R iksarkive t om fatter  de synpunk te r  som framläggs i medlemsförslaget 
och anser  det viktigt att förslaget förverkligas.

B yggnadsstyre lsen  anser  förslaget vara viktigt. Vid restaurering och 
renovering av kulturhistor iskt värdefulla byggnader ha r  byggnadsstyrelsen  
s trävat till att  i nära  sam arbete  med museiverket utveckla  en ombyggnads- 
ideologi som beakta r  de kulturhistoriska värdena . Byggnadsstyrelsen kon
s tatera r med tillfredsställelse att en att itydförändring i positiv riktning har 
skett på 1980-talet.

Finlands akadem i, S tatens humanistiska kommission, framhåller att 
dagens teknokultu r  har fö rändra t  na turförhållandena i N orden  och att 
speciellt luftens försurning förorsaker avsevärda  skador på kulturarvet. 
D etta  gäller både den omgivande naturen, kulturmiljön, arkivmaterial, 
bibliotekssamlingar och  konstverk  som byggnader. M ed konserverings- 
och res taurer ingsåtgärder kan nedbrytningen fördröjas men sällan helt
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förhindras . E t t  speciell t p roblem  utgör det tidiga träbaserade  pappere t  som 
har  egenskaper  som gör att de tta  långsamt förstörs. D etta  innebär a tt i s tort 
sett  alla böcker ,  t idningar och  arkivmateria l från 1880-talet till våra  dagar 
är hotade om  man inte kan börja ti llämpa de m asskonserveringsm etoder  
som är  un der  utveckling. Det är samhällets skyldighet att  förse de antikva
riska m yndigheter och forskningsinstitut, vilka bär  ansvar  för det nationel
la ku lturarve t,  med ti llräckliga resu rse r  för forskning och utbildning av 
vetenskapligt skolad personal. D å ku lturarve t och miljöförhållandena är 
tämligen likartade i N o rd en  finns det allt skäl a tt fördjupa sam arbete t på 
nordisk bas. Sam arbe te t  bör koncen tre ras  till u tby te  av erfarenheter ,  ku rs
verksam het ,  forskning kring nya  konserverings- och res taurer ingsm etoder 
samt utbildningsfrågor. Ett aktivt sam arbete  med internationella institutio
ner  såsom IC C R O M  bör fördjupas. I y tt randet pekas även på  de avsevärda  
skador som  förorsakas av graffiti applicerad på byggnadsm innesm ärken 

och statyer.
F inlands kom m u n fö rb u n d  k onsta te ra r  a tt m an  i Finland u nder  de senas

te 30 åren ha r  fäst relativt m ycke t up pm ärksam he t vid bibehållandet av 
den nationella kulturtradit ionen. U n der  denna  tid har  flera lagar stiftats 
enligt vilka sta ten , ko m m unerna  och olika samfund har arbetat för att 
uppnå de uppställda målen. Som ett resultat av detta  arbete har flera 
betydelsefulla skyddsåtgärder  vidtagits på  lokal nivå. Om ett nordiskt eller 
m era  internationellt sam arbete  kan ge nya impulser och bidra till att 
uppställda mål kan nås, ä r  förslaget gott och  värt  a tt unders tödas.

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  unders töder  de förslag till åtgärder 
som ingår i medlemsförslaget. Fö rb un de t  framhåller att ansträngningar 
även borde inriktas på att snabbt avlägsna o rsakerna  till skadegörelsen och 
överföra  kostnadsansvare t  på dem  som fö ro rsakar  skadeverkningarna.

Å lands landsskapsstyre lse  u tta la r  stöd för en samordning av nordiska 
insatser i syfte att  bev a ra  kulturhis tor isk t värdefulla miljöer och kulturfö
remål. L andsskapss ty re lsen  föreslår att  en speciell nordisk  fond inrättas, 
från vilken det vore möjligt a tt anhålla om stöd för att bevara  särskilt 
värdefulla objekt.

2.1.4 Is ländska  rem issyttranden

U trikesm inisteriet m eddelar  att  Island som enda  nordiska  land inte har 
underteckna t U N E S C O -öv erensko m m elsen  om bevarandet av kultur- och 
naturarvet.

Islands N a tiona lm useum  framhåller i sitt y ttrande att Island o tv ivelak
tigt s töder å tgärder i syfte att förhindra en förorening av miljön i framtiden 
och därm ed rädda  kulturminnen och miljöer från att ödeläggas, även om 
Island inte ännu lider av dessa  problem. Ett godkännande av m edlemsför
slaget förordas.
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2.1.5 N orska  rem issy ttranden

N orges U N E SC O -kom m iss ion  no terar  med glädje att N ord iska  rådet 
riktar uppm ärksam he t mot bevarande t av kulturhistoriskt värdefulla miljö
er, samt kulturföremål och m innesm ärken  i N orden. K ommissionen tackar 
för det stöd som ges U N E S C O ’s arbete.

N orges a lm envitenskapelige  fo rskn in g srå d  anser  de t  vara  av s tort värde 
att de p roblem  och uppgifter som gäller förvaltningen av kulturm innen och 
det gem ensam m a nordiska  kulturarvet tas upp i N ord iska  rådet. Det bör på 
ett stort antal om råden  finnas möjligheter till både regionala och sam nordi
ska projekt med likartade problemställningar.

N orske  ko m m u n ers sen tra lforbund  ans lu ter  sig till medlemsförslaget.
R iksantikvaren  ser det nordiska  sam arbete t  på  ku lturm innesom rådet 

som både nödvändigt och som en särskilt viktig del av ett internationellt 
engagemang. K on tak ten  mellan ku lturm innesm yndigheterna  i N orden  är 
god, bl. a. genom en e tablerad  m ötesverksam het och genom kontak te r  på 
bilateral bas. Ett ökat engagem ang i nordiska projekt är dock knappast 
möjligt inom Riksantikvarens nuvarande resursram ar. En förstärkning av 
möjligheterna att utvidga ett  sådant arbete  genom insatser från N ord iska  
ministerrådet skulle hälsas med glädje.

S ta ten s  m u seu m srå d  ger sitt fulla stöd till ett nordiskt sam arbete  för att 
bevara  kulturhis tor iska miljöer,  byggnader och m innesm ärken. Rådet före
slår att  en utställning som kan visas i hela N ord en  produceras  gem ensam t 
av m useerna , i syfte a tt påverka  att ityderna. Vidare föreslås att förhållan
dena  registreras för att  möjliggöra en prioritering av uppgifterna och rädda 
de mest u tsa tta  byggnaderna . F ö r  de tta  föreslås tv å  nordiska stipendier på 
3 - 4  år, ett  på det naturh is to riska  och ett på det kulturhistor iska området.

N orske  kunst- og ku lturh istoriske m useer  s töder medlemsförslaget och 
anser  det vara  viktigt att en nordisk fackmiljö byggs upp. Det unders tryks i 
y ttrandet att de kulturhis tor iska in tressena bör fås med i sam hällsp lane
ringen i s törre  u ts träckning än för närvarande. Vidare unders tryks  att 
kultu rm innesvården  bör få större plats i utbildning och information, sär
skilt i utbildningen av olika typ e r  av samhällsplanerare.

2 . 1.6 Svenska  rem issy ttranden

U niversitets- och h ö g sko leäm bete t anser  ett nordiskt sam arbete  för 
bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla miljöer vara  välkom met. G enom  
de nordiska ländernas varierande förutsä ttn ingar och  historia har olika 
synsätt vuxit fram för såväl behandlingen av de s tora  m onum enten  som 
hanteringen av den mer vardagliga bebyggelsen. En vidgad diskussion 
skulle betyda  avsevär t  för en bättre  förståelse för res taureringens kärnfrå
gor och kunna m otverka  alltför skilda synsätt  hos ark itekter,  ingenjörer 
och förvaltn ingstjänstemän i de nord iska  länderna. En gem ensam  nordisk 
vidareutbildning, förslagsvis inom ram en för N O R D P L A N  kan vara  ett led
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i s trävandena  att u tveckla  en gem ensam  syn på det nordiska kulturarvet 
och bevarandefrågor.

R iksan tikvarieäm bete t och S ta ten s  h istoriska  m useer  k onsta te ra r  att 
medlemsförslaget lyfter fram behove t och nyttan  av fastare  nordiskt sam 
arbete inom en rad fält. I y tt randet hänvisas till E uroparådets  konvention 
om byggnadsvården. I konventionen  behandlas behovet av integration i 
samhällsplaneringen i s tort för en aktiv bevarandepolit ik . K onventionen  
behandla r  även luftföroreningsproblematiken. R iksantikvarieäm betet och 
Statens h is toriska m useer  ha r  u ppm ärksam m at regeringen på problemen 
och fått i uppdrag att  u ta rbe ta  e tt handlingsprogram för kampen mot 
luftföroreningar och deras  skadeverkningar på kulturminnen och kulturfö
remål. Vidare har  initiativ tagits till ett nordiskt sym posium som syftar till 
att kartlägga si tuationen i N o rden ,  prioritera å tgärder  samt finna form er för 
framtida arbetsfördelning. Resu lta ten  från detta  sym posium (som arrange
rades den 2 2 -2 3  april 1987) b ö r  kunna utnyttjas som underlag för N ord iska  
rådets initiativ. Vidare har initiativ tagits till en stor utställning på  H istoris
ka museet i S tockholm i syfte att skapa insikt och väcka opinion. U tställ
ningen har  erbjudits de övriga nordiska  länderna  som vandringsutställning. 
G enom  insa tser från N ord iska  kulturfonden kunde utställningen erbjudas 
länder u tanför E uropa  som ett led i gem ensam m a aktioner mot luftförore
ningar. R iksan tikvarieäm betet och S ta tens his toriska m useer pekar  även 
på det sam arbete  som har inletts med N ord iska  rådet i och med parlam en
tar ikerkonferensen i Stockholm i sep tem ber 1986 angående luftförorening
ar och deras  inverkan på  miljön. I y tt randet föreslås att  man inom ram en 
för det nordiska sam arbe te t  e tab lerar ett särskild program om råde för s tu 
dier av nedbrytning, konservering och vård av kulturm innen och kulturfö
remål. En p rogram sekreterare  med till sig knutna  beredningsgrupper be
stående av experte r  från de enskilda länderna skulle svara för p rogram om 
rådet. G enom  ett årligt anslag för p rogram arbete ,  utbildningsplanering, 
resekostnader  samt informations- och  publiceringsinsatser skulle en bas 
etableras för nordiskt sam arbete  där  det p raktiska genom förandet fördelas 
på lämpliga insti tutioner i de enskilda länderna  beroende på projektets  art 
och innehåll. T vå  tunga pro jek tom råden  kan i ett  sådant sam arbete  tänkas 
vara  en am bulerande byggnadsutbildning kopplad till in tressanta  res taure
ringsprojekt och en da tabank  som bas för fortsatt forskningsutvecklingsar- 
bete inom om rådet nedbrytning/konservering. F öru tom  medel för dessa 
insatser bör enligt förslaget ett särskilt anslag upprättas  för att  stimulera 
u tbytestjänstgöring mellan m yndigheter och institutioner inom program 
området.  Beträffande möjligheten till ökat sam arbete  inom sam hällsplane
ringen uttalas att en gem ensam  nordisk satsning borde  kunna finna en 
plattform inom undervisning och forskning på  N O R D P L A N .

S ta ten s  ku lturråd  ä r  helt positiv till medlemsförslaget. K ultu rrådet h än 
visar i huvudsak  till rem issvare t från R iksantikvarieäm betet och Statens 
historiska m useer.  K ulturrådet inbjöd nordiska rep resen tan te r  för museer-
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nas organisationer och m yndigheter till ett seminarium i mars 1987 om 
museifrågor och museipolit ik. Vid seminariet berördes föreliggande m ed
lemsforslag och re la terades de genom gående positiva reaktioner förslaget 
väckt.  Mötet var det första  i sitt slag. En sammanfattning av sam arbetsbe- 
hovet i Sverige ingår i budgetproposit ionen  1987. D en  av regeringen in led
da översynen  av kultu rm innesvården  kom m er att redovisas 1987/88. I 
sam band med ett ekologiprojekt kom m er frågor om kulturhistoria och 
naturmiljöförändringar att tas upp.

S ta ten s ko n stm u seer  anser  att det inte går att hysa  några förhoppningar 
om att man med nya res taurer ingsinsatser eller m etoder  skall kunna be
gränsa, hejda eller m otverka  miljöförstörelsen. Det går inte a tt res taurera  
mot miljöförstörelse. D en  enda  framkomliga vägen är att på  alla sätt 
försöka begränsa förstörelsen genom  politiskt fattade beslut. Besluten 
måste innebära  inskränkningar i privatbilismen och strängare krav på 
rening av avgaser och industriuts läpp.

N ord iska  m u see t  anser  att  ku lturvården bör bli ett positivt och självklart 
inslag i samhällsplaneringen. Då skapas förutsättn ingar för en aktiv kul
turvård.

R iksarkive t be ton a r  i sitt y tt rande  särskilt det skrivna ordets och bildens 
betydelse. Arkiven har  en dubbelroll då  de dels bevarar  handlingar av stor 
betydelse  för det kulturella arvet,  dels dokum ente ra r  föremål och byggna
der som utgör andra  de lar av de nordiska ku lturskatterna. Då det gäller 
tekniska kunskaper  och m etoder  finns goda förutsättn ingar för att inom 
N orden  a rbe ta  gem ensam t och mera  rationellt än om varje land för sig 
söker nationella lösningar. De nordiska  riksarkiven bö r  vara  rep resen te ra 
de i ett kom m ande  nordiskt sam arbete  på kultu rvårdsom rådet.

Svenska  ko m m u n fö rb u n d e t  framhåller att ökat nordiskt sam arbete  inom 
samhällsplaneringen skulle kunna ge värdefulla e r farenheter  för de svens
ka kom m unernas  fysiska planering om sam arbete t  genomförs t. ex. i form 
av u tvärderingar och  jäm före lse r  av sam hälls insa tser och effekter av lag
stiftning. K om m unförbundet  tills tyrker y rk andena  i medlemsförslaget.

F olkb ildn ingsförbundet t i llstyrker förslaget och vill särskilt framhålla 
fo lkbildningsorganisationernas möjlighet att bidra med en kulturhistoriskt 
inriktad s tudieverksam het .

2.2 G em ensam m a  nordiska  insa tser vid restaureringen av h istoriska  bygg 
nader och m o n u m en t

2.2.1 N ord iska  rem issy ttranden

N O R D P L A N  ser inga s tarka  skäl för en gem ensam  nordisk finansiering 
av res taurer ingar av his toriska byggnader och monum ent.  Frågan bör tas 
upp först om man kan  påvisa  en m ycket ojämn fördelning mellan länderna 
av bevarandepro jek t för vilka de nordiska  länderna  har e tt s tark t gem en

samt intresse.
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S tyregruppen  fo r  videreudannelse  a f  konserva torer  föreslår ett sam arbe
te kring t. ex. en kartläggning av de e r farenheter  som redan finns på 
restaurerings- och stadsförnyelseom rådet .  Vidare föreslås registrering av 
äldre byggnader och m onum ent i N ord en ,  och åtgärder för att stimulera de 
traditionella byggnadshantverken . D essu tom  anser  gruppen att man bör ta 
upp gamla han tverk  till kri tisk granskning och anpassa  dem till nutida 
bruk, sam t ge han tverkare  en teore tisk  och praktisk  fortbildning på res tau 
reringsområdet.

2.2.2 D anska rem issyttranden

M iljøm in isterie t konsta te ra r  att det faktum att länderna  på  många sätt 
har en likartad kultur kan utgöra grund för utby te  av erfarenheter  som kan 
vara till ny tta  för arbete t nationellt.  Vid det nordiska symposiet enades 
man om att goda förutsättn ingar förelåg för att nå betydliga fördelar genom 
en arbetsfördelning och ett effektivt informationsutbyte  inom N orden .

2.2.3 F inländska rem issyttranden

F inlands U N E SC O -kom m ission  anser  dokumenteringen av de miljöer 
och m onum ent som håller på att förstöras eller är hotade vara en mycket 
viktig uppgift som genast bö r  påbörjas.

2.2.4 S ven ska  rem issyttranden

R iksan tikvarieäm bete t och S ta ten s  h istoriska  m useer  framhåller att 
N orden  u tgör  en kulturhistoriskt homogen region med likartad eller iden
tisk byggnadsmaterialanvändning. E rfarenhetsu tby te  över  g ränserna har 
därför inom N orden  ovanligt m ycket att ge. Sam arbete  i form av projekt 
där samtliga inblandade yrkeskategorier  deltar kunde tillsammans med 
uppföljande sem inarier och rap po r te r  bygga upp en bred erfarenhet som 
alla länder ä r  i behov  av. N ord isk t pro jek tsam arbete  ställer krav på resur
ser av de som deltar i sam arbete t.  D enna typ av resu rse r  saknas i dag på de 
nationella insti tutionerna vilket leder till svårigheter att  praktiskt genomfö
ra i och  för sig lättfunna projekt.

S ta ten s ku lturråd  anser  att  e tt m edvete t  och planerat erfarenhets- och 
tjänsteutbyte  kring några aktuella restaureringsprojekt borde prövas sn a 
rast och u tvärderas .  Sam band  med vidareutbildnings- och forskningsin
sa tse r  blir därvid naturligt.

S ta ten s  na turvårdsverk  kons ta te ra r  a tt frågor rörande forskning och 
utveckling kring restaurering och konservering  av kulturhistoriskt v ärde
fulla byggnader ligger utanför na turvårdsverke ts  ansvarsom råde.  För att 
ku nn a  å s tadk om m a den  nödvändiga begränsningen av svavel och kväve
dioxider i E u ro p a  behövs  studier som kvantitativt beskriver orsaksam band  
mellan uts läpp av försurande äm nen  och grad av miljöeffekt. E t t  utvidgat 
nordiskt sam arbete  om korrosion på byggnader och kulturhistoriska min
nesm ärken  bör därför även inkludera den aspekten.
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S ta ten s  ko n stm u seer  fö rordar  att man väljer ett gem ensam t konkret 
objekt för ett  praktiskt u tvecklingsarbete  inom restaurering och konserve
ring. Ett från svensk sida lämpligt objekt skulle kunna vara V adstena  slott. 
Ett sådant större gem ensam t projekt skulle kunna bli en praktisk skola för 
konservatorer  och han tverkare  och möjligen bli en modell för om händer ta 
gande av andra  kulturhistoriskt omistliga nordiska miljöer. En för N ord is
ka rådet önskvärd  uppgift vore dessu tom  att stöda en inventering i Norden 
av kulturhistoriskt värdefulla miljöer för att få en uppfattning om den 
sam manlagda volym en, vilka objekt som bör prioriteras och vilka samlade 
insatser som kan göras samt i vilken uts träckning de olika ländernas 
särskilda erfarenhet skulle kunna kom m a till mer allmän nytta.

N ordiska  m u see t framhåller att träbebyggelsen i N orden  utgör ett unikt 
bidrag till det europeiska  byggnadsbeståndet.  Forskningsprojektet "D en  
nordiska t rä s tad e n ”  initierat u n der  början av 1970-talet av IC O M OS (In
ternational Council on M onum ents  and Sights) och N ordens  riksantikvari
er, koncentrerades  kring bevarandefrågor i trästadsbebyggelsen. Tiden är 
enligt museet mogen för en rad forskningsinsatser av liknande typ som det 
näm nda projektet. N ord iska  museet föreslår därför ett sam arbete  mellan 
berörda  m useer  och universite ts institu tioner i de nordiska länderna kring 
temat "L a n d sb y g d en s  träbebyggelse” . Ett sådant projekt borde också 
kunna kopplas till E uroparåde ts  landsbygdskampanj 1987-88. Det är även 
väsentligt att  i konserveringsarbete t  e f ters träva  ökat sam arbete .

Svenska  ko m m un förbundet anser  att gem ensam m a nordiska insatser för 
restaurering kunde tänkas få en inriktning på forskning kring historien och 
utvecklingen av tekn iker  och m etoder  för skydd, renovering och u nder
håll. H är  skulle kunna byggas vidare på arbeten  som redan gjorts om 
typiskt nordiska företeelser som träarkitekturen .

2.3 B ehovet av öka t fo rskn in g ssa m a rb e te  

2.3.1 N ord iska  rem issy ttranden

N O R D P L A N  framhåller de goda egna erfarenheter man har av nordiskt 
sam arbete  inom utbildning och forskning. Omfattningen av den utbildning 
och forskning medlemsförslaget gäller förm odas inte vara större än att ett 
nordiskt sam arbete  vore rationellt .

N ordiska  sa m arbe tsnäm nden  fö r  hum anistisk  fo rskn in g  (N O S -H ) anser 
att de frågor som tas upp i medlemsförslaget främst är ett ärende för de 
nationella forskningsråden. Det kunde vara ändamålsenligt att utföra vissa 
uppgifter i institut och labora torier  inom en nordisk sam arbetsram . NOS-H  
har inte tidigare stött forskningsprojekt pa om rådet men kan hädanefter 
tänkas göra det.

S tyregruppen  fo r  nordisk videreuddannelse a f  konserva torer  konsta tera r  
att forskningen på res taurer ingsom rådet dessvärre  är ringa utvecklad i 
N orden. De erfa renhe te r  man bygger på är im porterade från Sydeuropa.
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Det ä r  m ycket viktigt att  vi själva i N orden  driver en egen forsknings
utveckling. Material,  miljö och klimat är likartade i N orden  och  därför 
kunde man med stor fördel bedriva  en sam nordisk  forskning och förlägga 
denna  till de insti tutioner i N ord en  där de t  för tillfället finns den största  
expertisen  på  olika om råden . E n  god idé vore a tt upprä t ta  några ex per t

g rupper  i N ord iska  ministerrådets regi, för att p röva  möjligheterna att lösa 
vissa specifika problem. E n  nordisk  arbetsgrupp  för bevarande av kyrkor 
finns redan , men den  finansieras av enskilda institutioner i D anm ark, 
N orge och Sverige. Det vore bätt ra  om sådana grupper upprä t tades och 
finansierades av ministerrådet.

2.3.2 D anska  rem issyttranden

M iljøm in isterie t framhåller att  frågan om nya restaurerings- och k on
serveringsm etoder ä r  särskilt aktuell i anslutning till de skador på  byggna
der, fornminnen och föremål som uppstå r  till följd av luftföroreningar. 
Ministeriet lägger s tor vikt vid å tgärder för att  m otverka  dessa skador. Vid 
det gem ensam m a nordiska sym posie t  d iskuterades konkre ta  forsknings
projekt inom s tenkonservering, metallkonservering och skydd av museifö- 
remål.

H åndvæ rksrådet hoppas att såväl de nordiska som de europeiska  initia
tiv som har  tagits för att  finna renoveringsform er för a tt undvika  förvittring 
av byggnadsmaterial ger positiva resultat. Projekt och forskning som stö
der detta  arbete  välkom nas av H åndvæ rksråde t .

2.3.3 F inländska  rem issyttranden

U ndervisn ingsm in isterie ts högskole- och vetenskapsavdeln ing  anser  det 
vara  viktigt a tt få i gång ett forskningssamarbete .  L än d erna  borde sins
emellan snabbt kom m a överens  om form erna  för sam arbetet.  O beroende 
av om m an s tannar  för en gem ensam  forskningsanstalt  eller någon annan 
sam arbetsform  föru tsä t ter  utbildningen, forskningen och dokumenteringen 
ett  avsevär t  tillägg i finansieringen.

M iljöm inisteriet anser  det vara  skäl att  överväga grundandet av ett 
sam nordiskt forskningsinstitut för att u treda  förändringarna i naturförhål
landena samt erforderliga konserveringsm etoder.  Institutet borde stå i 
nära  kontak t med olika fo rskn ingscen tra  på  området.

F inlands U N E SC O -kom m ission  framhåller att  det krävs om edelbara  
å tgärder för att  den forskn ingsverksam het som gäller orsakerna  till fö rs tö 
relsen skall kunna utvecklas.  Den förvittring av kalk- och sandstensy tor 
som är en följd av luftföroreningar kan inte förhindras med traditionella 
konserveringsm etoder.  Forsknings- och utbildningssystemet för hela kon- 
serveringsbranschen bör u tvecklas kraftigt och speciell uppm ärksam het 
fästas vid de m etoder  med vilka förstörelsen  av miljöer och m onum ent kan 
förhindras eller hejdas.

M useiverket framhåller att det krävs både ett  tvärvetenskaplig t och
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internationellt sam arbete  för a tt ö vervaka  och eliminera de skadliga miljö
förändringarna förorsakade av teknokultu ren . Ett sam arbete  på nordisk 
nivå kunde bäst förverkligas genom grundandet av ett  nordiskt forsknings
institut för forskning i förändringar i naturförhållanden och deras  inverkan 
på kulturarvet,  sam t en forskning i nödvändiga konserveringsmetoder.  
Institutet skulle knyta  k on tak te r  till andra  nordiska  m yndigheter och u t 
b ildningsinstitutioner och till m otsvarande  internationella institutioner, 
speciellt IC C R O M  (International C en ter  for the Study o f  the Preservation 
and Restoration  o f  Cultural Property , Rome).

R iksarkive t b e tonar  att de inrättningar som ansvarar  för ku lturm innes
m ärkena saknar möjligheter a tt själv bedriva forsknings- och u tvecklings
arbete på  grund av bristande m onetä ra  och labora torieresurser samt den 
knappa tillgången oå personal som fått forskarutbildning. E tt  gemensamt 
forskningsinstitut för de olika konserveringsbranscherna  skulle göra det 
möjligt att undersöka  de fak torer  som p åverkar  de olika materialens håll
barhet och utveck landet av m etoder  som kunde hejda den förstörelse som 
hotar dessa  material.

2.3.4 N orska  rem issy ttranden

N orsk  ku lturråd  ser de t  som förtjänstfullt att  man på nordiskt plan 
intensifierar arbe te t  för värn och konservering  av kulturhistoriska minnes
märken och går in för gem ensam  forskning på området.

N orges a lm envitenskapelige  fo rskn in g srå d  anser  att  det på ett antal 
om råden  finns behov  av ny kunskap  som underlag för effektivare åtgärder. 
Den nedbrytning som  orsakas  av miljöfaktorer ä r  sannolikt ett större 
problem än man hittills ha r  varit klar över  i N orden . Speciellt  viktig för 
N orden  är kunskapen  om bevarande t  av träbyggnader och m urar  under 
köldpåverkan. Forskningsrådet ha r  ett program för traditions- och kultur- 
förmedlande forskning och  forskning om kulturm innesvård . N y a  universi- 
te tsäm nen  i konserveringskunskap ,  kulturförmedling och byggnadsvård är 
under  planering. Som grund för en in tensivare forskningsinsats i kultur- 
m innessektorn  står det norska  kulturm innesregistre t centralt . Registre
ringen som genomförs i landets alla kom m uner om fattar  alla byggnader 
byggda tidigare än 1900, i vissa om råden  fram till mellankrigstiden. Med 
det stora  antalet träbyggnader är det e tt speciellt ansvar  för N orge att 
prioritera insatser på detta  om råde. D etta  kom m er till u ttryck i det sam ar
bete som har e tablerats  mellan internationella organisationer och Riksan
tikvaren om att genom föra internationella t räkonserver ingskurser  vid N o r 
ges tekniska högskola i Trondheim .

2.3.5 Svenska  rem issy ttranden

U niversitets- och h ö g sko leäm bete t anser  att behovet av ökat forsknings
sam arbete  är väl dokum entera t .  Det behövs ökade kunskaper  om t. ex. 
luf tföroreningarnas inverkan på vårt murade äldre byggnadsbestånd. En
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fördjupad forskning i begreppet material och  ekologi inom äldre byggnader 
ä r  önskvärd . Svensk t deltagande i ett  nordiskt och europeiskt sam arbete  
kan k räva  att resu rserna  för den svenska  forskningen och utbildningen 
byggs ut.  Forskningen på  det berörda  om råde t är u tomordentligt svagt 
u tvecklad i Sverige. N ord iska  rådet är ett lämpligt forum för att  initiera 
forskn ingssam verkan  mellan berörda  institutioner i N orden  bl. a. i syfte att 

å s tadkom m a en rationell arbetsfördelning mellan länderna. E tt  sam arbete  
skulle kunna  ske genom att varje land å tar sig vissa ansvarsom råden  samt 
förstärker  FoU -insa tse r  och högre utbildning på respektive om råde. Ökat 
stöd till forskningen i de nordiska  länderna är en förutsättning för gem en
sam m a nordiska  insa tser inom U N E S C O  och det europeiska  sam arbetet 
på  om rådet,  t. ex. E U R O C A R E -p ro jek te t  inom ram en för E U R E K A . 
Lämplig internationell sam verkanspunk t ä r  IC C RO M  där de nordiska län
derna  även har en gem ensam  potential i form av de nationella R ominsti tu

ten.
R iksan tikvarieäm bete t och S ta ten s  h istoriska m useer  f inner ett ökat 

forskningssam arbete  både önskvärt och nödvändigt. Inom alla områden 
finns s tora  behov av forskning relaterad till k limatförutsättningar, miljö 
och material.  Ett utvecklingsprojekt bör kunna genomföras med syfte att 
skaffa fram fakta  och u ta rb e ta  förslag till å tgärder vad gäller m useisam 
lingarnas skydd mot luftföroreningar. B ehovet av forskningssamarbete  är 
inte enbart knutet till själva konserveringsarbete t .  En gedigen bas bör 
byggas upp för kunskap  och information om luftföroreningars påverkan på 
kulturminnen och kulturföremål samt för hur man identifierar, dok um en te 
rar och åtgärdar de skador som uppstår.  I ett sådant arbete bör en nordisk 
samordning och gem ensam  strategi läggas till grund för de nationella 
insatserna, för att nå större effekt samt för att få fram mer heltäckande 
underlag för bedömningar. E n  nordisk bas för datainsamling och b earbe t
ning kan här få s tor betydelse.

Sta tens ku lturråd  framhåller att sam arbete t inom konserveringsom rådet 
till en del är u tvecklat mellan m useer  och institutioner i olika nordiska 
länder och borde kunna ge god grund för vidare forskningssamarbete . 
Tillgång till medel för fo rskarstipendier och u tby tes t jäns ter  vid m useer och 
laboratorier är av stor vikt.

S ta tens konstm useer  anser  att N ord iska  rådet borde verka för konferen
ser eller seminarier med deltagande av miljöforskare specialiserade på 
luftföroreningar, och ko nserva to re r  från de enskilda länderna, och för att 
främja u tby tesverksam het sä att personal vid olika konservatorsateljéer 
periodvis kunde arbeta  hos varandra. Ett steg mot gem ensam m a konserve
rings- och res taurer ingsm etoder har redan tagits i och med att viss utbild
ning av ko nserva to re r  blivit gem ensam  för de nordiska länderna genom de 
utbildningsplatser som ställs till förfogande vid K onservatorsko len  i K ö
penhamn.

N ord iska  m usee t anser  en förstärkning av forskningssamarbetet vara
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önskvärd  i syfte att  ö ka  kännedom en  om nya konserveringsm etoder  och 

forskningsprojekt som pågår inom N orden s  m useer  och utbildningsinstitu
tioner för konservatorer .

R iksarkive t in form erar om  det sam arbete  som har inletts i Sverige mel
lan de olika arkiven för att  bedriva  FoU -arbe te  på papperskonserverings- 
området.  Ett program u ta rbe tas  för både arkivhandlingar och böcker  vilka 
hotas av sönderfall på  grund av pappre ts  dåliga kvalitet och kemiska 
sam mansättn ing. T anken  ä r  också  att  å s tadkom m a en databas  och en 
samlad rådgivning. D en  a rbe tsgrupp  som leder projektet har tagit k on tak 
ter med de övriga nordiska  länderna för informationsutbyte  och eventuell 
sam verkan. N O R D IN F O  (N ord iska  sam arbetsorganet för vetenskaplig 
information) har beviljat anslag för ett möte mellan nordiska arkiv och 
nationalbibliotek.

2.4 B ehovet av gem en sa m  nordisk/europeisk u tbildning fö r  hantverkare

2.4.1 N ord iska  rem issy ttranden

Styregruppen  fo r  nordisk v idereuddannelse  a f  konserva torer  anser  en 
stimulering av h an tverkary rkena  vara  en nödvändighet. Det finns fortfa
rande i Sydeuropa  expertis  på i N orden  nästan  u tdöda hantverk , och vissa 
experte r  finns ännu  kvar i N ord en ,  men alla aktiva är över  sin bästa  ålder. 
På vissa om råden  vore det rimligt att bygga upp  en sam nordisk  utbildning 
kring exis terande m useer,  cen tra  och skolor som befa ttar  sig med dessa 
hantverk . Vidareutbildning av konserva to re r  bör också  ingå i samarbetet. 
K onserva to re rna  i N orden  har  varit m ycket intresserade av de vidareut- 
bildningskurser som har genom förts  av N ord iska  ministerrådet. O ckså  i 
europeisk  regi har  det genom förts  kurser i vilken nordiska  konserva tore r  
har deltagit . Det ä r  värdefullt för arbete t i N orden  att också  bygga ut dessa 
aktiviteter.

2.4.2 D anska  rem issy ttranden

M iljøm in isterie t kons ta te ra r  att  en förutsättning för att det a rk i tektoni
ska arvet kan upprätthållas på ett betryggande sätt är att det finns h an tver
kare som har de nödvändiga färdigheterna för att utföra restaureringsupp- 
gifter. Mot bakgrund av den ökade aktivite ten på om rådet under  senare år 
har det uppstå tt  ett behov av han tverkare  med kunskap  om de äldre 
hantverkstrad it ionerna . På sådana  han tverkare  råder  brist.  F ö r  att tillgo
dose det ökade behovet av fortbildning av han tverkare  för restaurerings- 
uppgifter o ck så  i övriga nordiska länder har  ministeriet i sam arbete  med 
F låndværksrådet e tablerat N ord isk  cen te r  til bevarelse  a f  håndvæ rk  i R åd
vad (nära K öpenham n). 1 cen tre t ,  som är under  uppbyggnad, skall den 
centrala  delen utgöras av han tverk  inom olika fackom råden . De kurser 
som hålls vid centre t kom m er även att  e rb judas deltagare från övriga 
nordiska länder. Det anses  naturligt att cen tre t  upprätthåller  nära kontak-
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ter  med u tländska restaurer ingsskolor.  Ministeriet lägger emellertid även 
vikt på utbildning av ark i tek ter och konservatorer .  Ett visst nordiskt 
sam arbete  vid etableringen av sådana  utbildningsmöjligheter, u töver cen t
ret i R ådvad , kunde vara  nyttigt.

H åndvæ rksrådet hänvisar till rådets restaurer ingscen trum  i Rädvad.

2.4.3 F inländska  rem issy ttranden

B yggnadsstyre lsen  fäs ter  vikt vid a tt man i medlemsförslaget också  har  
uttalat sig för en återupplivning av gamla hantverkaryrken.

2.4.4 S ven ska  rem issy ttranden

U niversitets- och h ö g sko leäm bete t anser  tanken på en nordisk eller 
europeisk  hantverksutbildning vara av stort intresse. Det finns ett stort 
behov av samordning i syfte att  u tveckla  ny verksam het ,  öka  kvaliteten 
samt effektivera befintligt u tbud. Som exempel nämns behovet av utbild
ning av han tverkare  med inriktning på träbyggnadskultur.  I första hand bör 
en hantverksutbildning avse N orden  och bygga på en arbetsfördelning 
mellan de nordiska länderna.

R iksan tikvarieäm bete t och S ta ten s  h istoriska m useer  k onsta te ra r  att 
han tverksfrågorna  har  haft hög aktualitet inom E uroparådets  arbete. Ett 
nä tverk  av u tbildningscentra  för han tverkare  håller på  att formeras. Vid de 
nordiska överläggningarna har  en nordisk inriktning på det hantverkscent-  
rum som planerats i R ådvad, D anm ark , diskuterats .  U ppbyggnaden av 
centret har dock inte genomförts  i enlighet med planerna. Det gap som i 
dag finns inom skilda utbildningar och yrkes traditioner är  till stort men för 
den kvalificerade byggnadsvården  dä r  beslut om åtgärdsval, materia lan
vändning och u tförande m åste  baseras  på förståelse och kunskap  om 
arbetet på den hantverkliga nivån. Ett viktigt fält i en sådan utbildning och 
metodutveckling är materialfrågorna. N orden  skulle här kunna fylla en 
viktig uppgift i det europeiska  arbete t.  O ckså  inom konserveringsom rådet 
finns stora behov av en gem ensam  nordisk satsning. Att bygga på de 
nationella befintliga utbildningarna med nordisk vidareutbildning skulle ge 
konserveringsverksam heten  avsevär t  förbättrade  möjligheter. Det vore 
in tressant att u treda  möjligheterna att organisera  en sådan vidareutbildning 
som am bulerande mellan de nordiska länderna och knuten  till s tora  res tau
reringsprojekt i respek tive  land. F ör  att en sådan verksam het skall kunna 
etableras krävs ett övero rdna t p rogram ansvar  på  nordiskt plan. Form erna  
för en sådan verksam het bör snarast utredas.

S ta ten s  ku lturråd  m eddelar att  flera han tverk  i Sverige har listats som 
utrotn ingshotade. Vid N ääs  i Alvsborgs län förbereds ett regionalt 
han tverkscen trum  med kontak ter  i N orden . De ökade restaureringsinsat- 
serna vid ombyggnad kräver  vidareutbildning av hela bygglag. F ö r  andra 
yrken är antalet in tresserade p e rsoner  så  litet att man från svensk sida ä r  i 
stort behov av i första  hand en nordisk möjlighet till utbildning och arbets-
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tillfällen. K ultu rråde t påm inner  även om det han tverkskunnande  m ånga av 
dagens invandrare  för med sig till de nordiska länderna.

N ord iska  m u see t ta r  upp  bristen  på  kunniga han tverkare  i äldre tekniker 
och material. Bris ten ger sig särskilt till känna vid restaurer ingen av 
kultu rm innesm ärken  byggda med mindre vanliga m e tod er  och sällsynta 
material.  Särskilt i sådana  projekt blir ett in ternordiskt sam arbete  v ärde
fullt vid utbildningen av m era  specialiserade han tverkare .  S tora  likheter 
finns i byggnadsskicket inom N orden .  Vid mera  sällsynta typer  av han t
verkskunnande kan det vara  motiverat med en gem ensam  nordisk utbild
ning, i framtiden o ckså  e tt  europeisk t sam arbete .

R iksarkive t ä r  positivt till nordisk sam verkan  kring utbildning av såväl 
han tverkare  som konservatorer .  B ehovet ä r  stort och behöver  analyseras 
och planeras. Om utbildningen kan vinna på en utvidgad sam verkan  inom 
E uropa  är  tveksam t.  E n  noggran analys bör först göras innan ställning kan

Svenska  kom m u n fö rb u n d e t anser  u tvecklingen av konserveringsm eto
der  vara  en tvärvetenskaplig  uppgift som inte bö r  hindras av nationsgrän
ser. H ä r  finns a rbetsuppgif ter  som inte bara  kan betrak tas  som specifikt 
nordiska. Vi b eh öv er  i N ord en  egen kom petens  för a tt kunna bevara  vårt 
kulturarv. D en nya svenska  konservatorsutb ildningen b ehöver  u tby ta  kun
skap och få stimulans genom  nordisk  sam verkan. G em ensam  nordisk och 
europeisk  utbildning av han tverkare  skulle kunna ge specialiteter som de 
olika länderna  inte en sam m a ha r  tillräckligt underlag för att  klara. F ö rb un 
det pekar  på  att  inte enbart  han tverkare  beh öv er  utbildas i äldre tekniker 
utan o ckså  a rk itekter,  ingenjörer och andra  som upprä t ta r  a rbe tsbeskr iv
ningar och p lanerar  byggnadsarbeten .

2.5 M öjligheter till nordiska  insa tser i in ternationella  sam m anhang  

2.5.1 N ord iska  rem issy ttranden

N O R D P L A N  fö ro rdar  så långt som möjligt ett  nordiskt sam arbete  inför 
insa tser inom U N E S C O  och  Europaråde t .  Den kanske viktigaste  insatsen i 
de tta  sam m anhang  ä r  ett  nordiskt sam arbete  för att få till stånd en radikal 
reduktion  av de luftföroreningar som hotar  att oåterkalleligt förstöra  
många av E uropas  h is toriska monum ent.

S tyregruppen  fo r  nord isk  v idereuddannelse  a f  konserva torer  anser  att de 
nordiska länderna  bö r  öka  sina insa tser för att  påverka  de internationella 
sam arbetsorgan isa tionerna  att verka  för en begränsning av den globala 
luftföroreningen och  nedslitningen av miljön. N orden  bö r  på ta  sig uppgif
ter  och ställa ko nkre ta  förslag som visar hur fö rutsättn ingarna för att 
bevara  det samlade ku lturarve t kan förbättras.
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2.5.2 D anska  rem issyttranden

M iljøm in isterie t ko nsta te ra r  att det är tradition att de nordiska länderna 
så långt som möjligt intar en gem ensam  hållning till frågor som gäller 
kulturarvet i internationella organisationer. Särskilt inom E uroparåde t har 
en gem ensam  inställning till bevarande t av det europeiska  a rkitekturarvet 
resulterat i u ta rbe tande t av G ranadakonventionen .  E U R O C A R E-pro jek te t  
i anslutning till E U R E K A  kan möjligtvis utgöra ett  internationellt forum 
för koordinering av utvecklingen av nya högteknologiska p roduk te r  för 
res taurer ingsarbetet .  I det prelim inära organisationsarbetet har redan kon
takt e tablerats  på nordiskt plan. I den uts träckning U N E S C O ’s ku lturår
tionde skall befatta  sig med det materiella kulturarvet kom m er det att 
finnas behov av en nordisk koordinering.

2.5.3 F inländska  rem issy ttranden

R iksarkive t har aktivt deltagit i a rbete t inom den konserveringskommitté  
som har ti llsatts av in ternationella arkivrådet. Riksarkivet anser ett fortsatt 
och utvidgat nordiskt och internationellt sam arbete  med bevarandet av 
kultu rm innesm ärken  som mål vara av s tor vikt.

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  anser  att N ord iska  rådet effektivt 
borde sam ordna  de nordiska  ländernas insa tser i olika internationella orga
nisationer i syfte att snabbt å s tadkom m a en minskning av den i medlem s
förslaget avsedda  skadegörelsen.

2.5.4 N orska  rem issyttranden

R iksan tikvaren  p åpekar  a tt institutionen aktivt deltar i U N E S C O ’s a rb e 
te, och att de nordiska länderna har s tor nytta av ett gem ensam t upp trä 

dande i e tt antal frågor. Som  ett resultat av nordisk sam verkan  nämns 
U N E S C O ’s träkurs  som sedan 1984 har etablerats  som en fast kurs vid 
Norges tekniska högskola för fackfolk från hela världen.

S ta ten s m u seu m srå d  är av den uppfattningen att planerna för och resul
taten av de nordiska å tgärder som vidtas bör ingå som ett led i sam arbetet 
inom internationella organisationer.

2.5.5 Svenska  rem issyttranden

U niversitets- och h ö g sko leäm bete t anser  att nordiska insatser i anslu t
ning till U N E S C O 's  och E uroparåde ts  verksam het bl. a. kan avse  initiativ 
till brett upplagda seminarier, med U N E S C O  och E uroparåde t som ar
rangörer, kring olika ämnesfält som trä, sten, konservering och utbildning.

R iksan tikvarieäm bete t och S ta ten s  h istoriska  m useer  konsta te ra r  att de 
nordiska länderna av tradition oftast har agerat gemensamt i internationel
la sammanhang. Inom ram en för det tidigare näm nda symposiet är ett av 
syftena att finna u tgångspunkter för gemensamt nordiskt agerande också 
internationellt .
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S ta ten s  ku lturråd  har  å te rkom m ande  kontak te r  med U N E S C O  och E u 
roparådet för information och idéutbyte  i olika kulturpolitiska frågor. N är 
det gäller flertalet kultur- och museifrågor i det internationella sam m an
hanget ä r  ett gem ensam t nordiskt agerande etablerat.

R iksarkive t hänvisar  till vissa k on tak te r  med EU R O C A R E-pro jek te t .  
Riksarkivet har  sedan ett par decennier e rfa renhe te r  av tjänster inom F N 's  
och U N E S C O ’s ram, framför allt i tredje världen. Konserveringsverksam- 
het läm par sig väl eftersom det gäller teknik och internationellt gångbara 
metoder,  också  i sådana  sam manhang. E tt  närm are  nordiskt sam arbete  på 
om rådet kan vara givande.

3. Utskottet

K ulturutskotte t har med tillfredsställelse noterat den positiva inställ
ningen till nya insa tser för a tt bevara  det nordiska kulturarvet som genom 
gående kom m er till u tt ryck i de y ttranden  som har avgivits över  medlem s
förslaget av ett s tort antal remissorgan.

U tsko t te t  konsta te ra r  a tt de nordiska r iksantikvarieäm betena har  inlett 
arbetet på ett program för studier av nedbrytning, konservering och vård 
av kulturminnen och kulturföremål på nordiskt plan. En bas för nordiskt 
sam arbete  föreslås e tablerad  genom årliga anslag för p rogramarbete ,  u t
bildningsplanering, resekostnader  samt informations- och publikationsin
satser. Det prak t iska  genom förandet av aktivite ter föreslås fördelat på 
lämpliga insti tutioner i de enskilda länderna beroende på projektens art 
och innehåll. U tsko tte t  finner att ett sådant intensifierat sam arbete  mellan 
berörda  nationella m yndigheter och insti tutioner inom ramen för ett sär
skilt program helt m otsvara r  in tentionerna bakom medlemsförslaget. U t
skotte t ,  som anser  ett  fördjupat sam arbete  på om rådet i N orden  vara av 
s tor vikt, u nd ers tryker  därför att ett  program inriktat på konkre ta  aktivite
ter snabbt b ö r  u ta rbe tas  och läggas till grund för gem ensam m a nordiska 
insatser.

U tskotte t  fö ru tsä t ter  att N ord iska  ministerrådet aktivt deltar  i u tfo rm 
ningen av sam arbete t  på om rådet,  och att det kom m ande arbetet tillförsäk
ras nödvändiga ekonom iska  resu rse r  över  den gem ensam m a nordiska bud
geten för den sam ordning av verksam heten  som är nödvändig på nordiskt 
plan. U tskotte t  be tonar  att ku lturm innesvården har beröringspunkter med 
flera om råden  inom det nordiska  sam arbete t  och framhåller att hela minis
ter rådsorganisationen har ett ansv a r  för att sam arbete t på om rådet kan 
föras vidare. U tskotte t  k onsta te ra r  med tillfredsställelse att N ord iska  mi
nis terrådet (miljöministrarna) i den nyligen antagna nordiska handlingspla
nen mot luftförorening (B 71/s) har  uttalat sitt stöd för det sam arbete  de 
nordiska riksan tikvarieäm betena  p lanerar. Beträffande finansieringen av 
den kom m ande verksam heten  u nd ers tryker  utskotte t även det ansvar  var
je land har nationellt för att bevara  kulturarvet.  Utskotte t har noterat att 
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många nationella organ vid rem issbehandlingen av medlemsförslaget har 
pekat på bristen på resu rse r  för att  res taurera  historiska byggnader och 
monum ent,  och för att bygga ut utbildningen och forskningen på res taure
r ingsområdet.  F ö r  att ett ökat nordiskt sam arbete  skall leda till resultat 
k rävs väsentligt förbättrade  resu rse r  för ku lturm innesvården på det natio
nella planet,  och  en högre prioritering av gem ensam m a nordiska insatser 
av de nationella organ som kom m er att delta i sam arbetet.

Vid rem issbehandlingen av medlemsförslaget har en lång rad förslag till 
konkre ta  å tgärder framförts. U tsko t te t  hänvisar till dessa förslag och anser 
att de närm are bör bedöm as i anslutning till det sam arbete  inom kulturm in
nesvården  som enligt u tsko tte t  bör inledas. U tskotte t  ta r  för sin del i det 
följande upp några sam arbe tsom råden  som u tskotte t anser  att särskilt bör 
prioriteras i det fo r tsa t ta  arbetet.  Samtidigt framhåller u tskotte t att en 
vägledande princip för den kom m ande verksam heten  bör vara  att i s törsta 
möjliga uts träckning förlägga arbete t till nationella institutioner och redan 
etablerade nordiska sam arbetsorgan.

F örebyggande å tgärder

I många y ttranden ö ve r  medlemsförslaget pekas på behovet av åtgärder 
för att förändra  a llmänhetens och företagens a tt ityder i syfte att  förebygga 
skador på kulturmiljön. Det anses inte vara möjligt att enbart med nya 
res taureringsinsatser eller m etoder  kunna begränsa miljöförstörelsen.

U tskotte t  hänvisar till den stora utställning som genomförs på Historiska 
museet i Stockholm i syfte att  skapa insikt och väcka opinion. Utställning
en har erbjudits de övriga nordiska länderna som vandringsutställning. 
In form ationskam panjer av denna typ , p roducerade  nationellt eller av m u
seer och andra  institutioner i sam arbete  mellan länderna, bör enligt u tsko t
tet beaktas inom ram en för ett utbyggt nordiskt sam arbete  på området.  En 
förändring av a tt ityderna  kan även förmodas leda till att kos tnader  i syfte 
att skydda miljön eller för att reparera  inträffade skador beaktas  i de 
kalkyler som utgör underlag för investeringsbeslut såväl inom näringslivet 
som inom andra  sam hällssektorer.  U tsko tte t  anser  att  m inis terrådet nä r
mare bör u treda  hur en utveckling i sådan riktning kan främjas.

G em ensam m a  insa tser fö r  restaurering

Då N orden  utgör en kulturhistoriskt homogen region med likartad an 
vändning av byggnadsmaterial bör ett mera systematiskt informations- och 
e rfarenhetsutbyte  mellan länderna kring res taureringsfrågor kunna bidra 
till att s tärka effekten av nationella restaureringsinsatser. U tskotte t  pekar 
särskilt på den unika ställning trähusbebyggelsen i N orden  har i det eu ro 
peiska byggnadsbes tåndet.  U tskotte t  föreslår att nationella myndigheter 
på om rådet överväger gem ensam m a restaurer ingsprojekt där olika yrkes
grupper ges möjligheter att delta. I tillägg till gem ensam t projektarbete  bör 
även direkt u tbytestjänstgöring mellan m yndigheter och institutioner sti-
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muleras. U tsko t te t  a rbe ta r  för en utbyggnad av det nordiska t jäns tem anna

utbytet.

F orskning och utbildning

Forskningen inom kulturm innesvården anses vara  ringa u tvecklad i N o r 
den. U tvecklingen av nya  restaurerings- och konserveringsm etoder  är 
särskilt aktuell i anslutning till de skador som uppstår  till följd av luftför
oreningar. E tt  ökat forskningssam arbete  ä r  även en viktig förutsättning för 
gem ensam m a nordiska  insa tser inom det internationella sam arbete t på 
området.  På forskningsområdet kan E U R O C A R E -pro jek te t  i anslutning 
till E U R E K A  ge goda möjligheter a tt delta i utvecklingen av nya högtekno
logiska p roduk ter  för restaurering. U tskotte t  anser  att man på nordiskt 
plan aktivt bö r  s t räva  till att delta i projektet.

F ö r  a tt fö rbättra  möjligheterna att  i e tt tidigt skede inom samhällsplane
ringen beak ta  de krav kultu rm innesvården  ställer anser  u tskotte t a tt N o r 
diska ministerrådet bör överväga större g em ensam m a satsningar på u nder
visning och forskning vid N O R D P L A N  (N ordiska institutet för samhälls
planering).

Vid sidan av satsningar på  utvecklingen av nya m etoder  för konserve
ring bör även u tbyggnaden av den högre utbildningen på bevaran deo m rå
det uppm ärksam m as.  De nordiska vidareutbildningskurser som har ge
nomförts för konse rv a to re r  har visat sig fylla ett s tort behov. På nordiskt 
plan bör detta  sam arbete  byggas ut genom ökade medel för fo rskarst ipen

dier och kurser.  Samtidigt bö r  u tb ildningssam arbetet förstärkas genom att 
nationella utbildningsinsti tutioner närm are  sam arbe ta r  om olika kurser och 
aktivt erb juder  sina utbildningslinjer till s tuderande och forskare från a n d 
ra nordiska länder.

U tskotte t  framhåller att en grundförutsättning för att byggnader och 

andra kulturminnen skall kunna bevaras  ä r  att han tverkaryrken  kan bibe
hållas och att utbildningen av hantverkare  på olika om råden stimuleras. 
U tskotte t finner det angeläget att en översyn görs av möjligheterna att 
kring ex is terande skolor, m useer  eller pågående restaureringsprojekt byg
ga ut en gem ensam  utbildningskapacite t på centrala  områden. Vid en 
utbyggnad av det nordiska sam arbete t inom utbildningen unders tryker  
u tskotte t betydelsen av att länderna  samtidigt aktivt deltar  i det arbete  som 
utförs inom ramen för E uroparåde t ,  och som ger möjligheter att ingå i ett 
europeiskt nä tverk  av u tbildningscentra  för han tverkare.

N ordiska  insa tser i in ternationella  sam m anhang

I s lu tkom m unikén från N ord iska  rådets internationella luftvårdskonfe- 
rens 1986 uppm anas  till in ternationella sam arbetspro jek t i syfte att bevara  
och res taurera  kulturföremål. Inom internationella organisationer före
kom m er sedan länge ett  sam arbete  mellan de nordiska länderna och län
derna  har traditionellt haft en gem ensam  syn på de frågor som har behand-
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lats. G enom  aktiva insa tser inom U N E S C O , inom det europeiska  sam ar
betet på om råde t,  inom IC C R O M  och inom andra  specialorgan för kultur- 
minnesfrågor kan de nordiska länderna  bidra till en lösning av de frågor 
som är aktuella, och som i hög grad ä r  internationella .

Inom E u roparåde t  pågår arbete t med en konvention  som syftar till att 
minska förvittringen av byggnadsmaterial till följd av luftföroreningar. 
U tskotte t  fö ru tsä t ter  att de nordiska länderna  a rbe ta r  för en väsentlig 
reduktion av luf tföroreningarna, som hota r  att oåterkalleligt förstöra 
många his toriska m onum ent i N orden  och övriga delar av Europa. U tsko t
tet hänvisar här även till medlemsförslaget A 779ls om ECE-protokoll 
rörande reduktion  av svavel- och kväveuts läpp , som för närvarande b e 
handlas av N ord iska  rådets social- och miljöutskott.

F ör  att ytterligare s tärka förutsättn ingarna för b is tåndsinsatser vore det 
av betydelse  att alla nordiska  länder skulle anslu ta  sig till U N E S C O - 
konventionen  om skydd för världens kultur- och naturarv. Det är angeläget 
att länderna bidrar till att  ge u tvecklingsländerna möjligheter a tt få del av 
kunskap  om konserveringsteknik  och andra  å tgärder för att förbättra  dessa 
länders möjligheter a tt upprä tthå lla  sitt eget nationella kulturarv. Från 
U N E S C O ’s sida har  föreslagits att de nordiska länderna deltar  i res tau re 
ringen av den gamla staden Sana i Y em en, ett  av organisationen högt 
prioriterat projekt som dessu tom  innehåller möjligheten att använda 
res taurerade  byggnader som skolor, och som därm ed även kan bidra till att 
fö rbättra  utbildningsmöjligheterna i landet.

U tsko tte ts  fö rsla g

K ulturhistoriska miljöer, m onum ent och m innesm ärken är en del av den 
nordiska identiteten. Ett bevarande av detta  kulturarv, som samtidigt 
utgör en del av världskulturarvet,  kan mot bakgrund av den gem ensam m a 
historia N orden  har inte enbart  ses som en nationell angelägenhet. U tsk o t
tet unders tryker  därför betydelsen  av att de nordiska länderna upprät thål
ler och u tvecklar sam arbete t  inom kulturm innesvården och tillför detta 
arbete resu rse r  såväl nationellt som nordiskt. Inom ramen för ett nordiskt 
sam arbete  på om rådet anser  u tsko tte t  a tt åtgärder i syfte a tt förebygga 
skador på kulturminnen bör prioriteras. Andra sam arbetsom råden  som 
enligt utskotte t bör ges stor uppm ärksam he t är forskning och utbildning, 
bevarandet av trähusbebyggelsen och de nordiska insatserna för att skyd
da världskulturarvet.

Med hänvisning till det som ovan anförts föreslår utskotte t att N ordiska 
rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet

1. att m edverka  till u tformningen av ett program för ökat samarbete 
inom kulturm innesvården i N orden  och att delta i samordningen 
av nordiska insa tser i syfte att bevara  kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer, föremål och m innesm ärken i N orden ,
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2. att  aktivt verka  för att  de nordiska länderna i in ternationella 
sam arbetsorgan  ger  arbe te t  för att skydda världskulturarvet stor 

uppm ärksam he t.

Åbo den  10 novem ber  1987

G unnar B jörk (c)

E idur G uönason  (A .)
Förman 

Jacob  L indenskov  (Jvfl) 

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

Berit O scarsson (s)

R obert P edersen  (Sj 

H eikki R iihijärvi (S m p ) 

O tto S teen h o ld t (At)

H aakon  B lanke nborg (A) 

Thea K nu tzen  (H)

Eeva-L iisa  M oilanen (Ski) 

Barbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria  P aakkinen  (Sdp) 

H ans P etersson  (fp) 

R iitta  Saastam o inen  (K ok) 

A nders Talleraas (H)

K åre Ø vregard (A)
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Medlemsförslag

om bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer samt kulturföremål och kulturminnes
märken i Norden
(V ä ck t av  E iötir G uönason  sa m t M argrete A uken , D orte B ennedsen, Ola- 
fu r  G. E inarsson , G udrun H elgadóttir , E lsi H etem äki-O lander, Tytti Iso 
ho o ka n a -A su n m a a , P aavo  L ipponen , Barbro N ilsson , A ase  O lesen, Berit 
O scarsson , H ans P etersson , P åll P étursson , P étur S igurösson, Jens S te f
fe n s e n  och Ib  S te tter)

Kulturhistoriskt värdefulla miljöer samt kulturföremål och kultur- 
m innesm ärken i N orden  ä r  i dag allvarligt hotade. Samhällsplaneringen har 
inte i tillräckligt hög grad tagit hänsyn  till de krav som bör ställas på 
bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla miljöer.  Trafikleder och ny bygg
nation har förorsakat skador,  och den snabba  tekniska och industriella 
u tvecklingen har överhuvudtaget medfört ingrepp som blivit bestående i 
många värdefulla nordiska  miljöer. N y a  insa tser för att bevara  vårt nordis
ka kulturarv  t. ex. på om råden  som ark i tek tur  och byggnadsmiljö behövs 
därför. R esurser  för a tt res tau re ra  his toriska byggnader och m onum ent har 
inte avsa t ts  i tillräcklig uts träckning för att m otverka  den  miljöförstörelse 
som äger rum.

I o k tober  1986 genomförde Svenska Rom-institutet i sam arbete  med 
G öteborgs universitet ett  sym posium  i Rom under vilket frågor som gäller 
framför allt luftföroreningarna och deras  inverkan på byggnader och m o nu 
ment behandlades. I en skrift som gavs ut som bakgrund för symposiet 
konsta terades b l .a .  att en snabb förstörelse sker på många ställen och att 
t iden för insa tser blir allt knappare . Ovärderliga s teny tor  är redan för
störda, eller kom m er att vara  det om några år. Enligt författarna till 
skriften ä r  det en unik situation, sannolikt den  första perioden i mänsklig
hetens historia då en världsom fattande förstörelse  sker utan ett världskrig. 
” Det är dags för oss att bes täm m a om vi är beredda att vidta åtgärder  mot 
denna destruktion  innan det är för se n t” .

Vid den internationella konferens om luftföroreningar som N ordiska 
rådet genomförde i S tockholm  den 8 - 1 0  sep tem ber 1986 framgick att 
många betydelsefulla tekniska material l iksom material som används  i 
kulturhis toriska objekt u tsä tts  för be tydande skador genom försurande 
luftföroreningar. Sandsten  och kalksten  används  i sam band med m o nu 
mentala byggnader och sku lp turer som ofta ä r  av stort kulturhistoriskt 
värde. Dessa m onum ent har motstått  a tm osfärens inverkan under  årtusen-
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den. U nder  de senare decennie rna  har man dock konsta tera t  en allt snab

bare nedbrytning av y to rna  på m ånga håll i E uropa. G enom  inverkan av 
luftföroreningar genom går s teny to rna  en process  som leder till utslätning 
av kon tu re r  och inskriptioner. Vidare har medeltida målade glasfönster 
u tsatts  för en kraftig nedbrytning. 1 detta  sam m anhang  bör även nämnas 
den nedbrytning av papper  och läder som sker t. ex. i våra  arkiv. F ö rsu 
rande luftföroreningar som absorberas  i det ark iverade materialet bidrar 
till denna  nedbrytning.

I s lu tkom m ittén  från konferensen i S tockholm  framförs, vid sidan av 
förslag om forskning på  olika om råden  för a tt minska luftföroreningarna, 
förslag om ett fördjupat kulturellt sam arbete  i syfte a tt bevara  och re s tau 
rera kulturföremål och ku ltu rm innesm ärken  som snabbt r iskerar att utplå
nas. K onferensen uppm anade till in ternationella sam arbetspro jek t på o m 

rådet.
Kulturhistoriska miljöer, m onum ent och m innesm ärken är en del av den 

nordiska identite ten, och ett bevarande av detta  kulturarv ä r  ett ansvar 
som bör tas nu med tanke på kom m ande generationer .  M ed den gem en
sam m a historia N o rd en  ha r  kan verksam het i de tta  syfte inte enbart  ses 
som en nationell angelägenhet. Det är fråga om att bevara  vår g em ensam 

ma kultur.
Vi har inte i dag tillräckliga kunskaper  om hur allvarliga effekter miljö

förstöringen kan ge på längre sikt. K u nskaperna  är emellertid redan nu så 
omfattande att nödvändiga å tgärder  bör kunna vidtas för att m otverka  
ökade skador. Samtidigt är ökade forskningsinsatser nödvändiga, såväl 
beträffande o rsakerna  till den förstörelse  som äger rum som möjligheterna 
att genom nya och förbättrade  m etoder  beva ra  m onum ent och byggnader. 
De traditionella konserveringsm etoderna  anses t. ex. inte fylla de behov 
som finns. Vidare är insa tser nödvändiga för att belysa alternativa hand
lingslinjer inom samhällsplaneringen.

Det ä r  därför angeläget att inom denna sektor få till stånd ett närmare 
sam arbete  mellan ansvariga m yndigheter i N orden ,  m useer samt forsk
nings- och u tbildningsinstitutioner, i syfte att u tfo rm a insatser på nordisk 
nivå som syftar till att bevara  och  res tau re ra  minnesm ärken  och hela 
miljöer. G enom  aktiva insa tser inom U N E S C O  och inom det europeiska 
sam arbete t på om råde t kunde de nordiska länderna  även bidra till att ge en 
lösning av dessa  problem, som i hög grad är internationella, större upp
m ärksam het.  Ett aktuellt program som kan nämnas i detta  sam m anhang  är 
E U R O C A R E  (E uropean  Project on Conservat ion  and Restoration) som 
planeras bli ett projekt inom ram en för E U R E K A . A vsikten med E U R O 
C A R E  är att u tveckla  tekn iska  s tandarder  och europeiska  riktlinjer för 
undersökning och behandling av m onum ent.

Det primära syftet med å tgärder  på detta  om råde ä r  att  bevara  vårt 
gem ensam m a nordiska kulturarv . Samtidigt är de t  även skäl a tt be tona  att 
omfattande restaurerings- och renover ingsarbeten  kan ses som investe-
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ringar av betydelse  för sysselsättningen, och inte minst för utvecklingen av 
turismen. G enom  sådana insa tser kan även ny teknologi utvecklas och 
gamla han tverkaryrken  återupplivas.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslås,
att  N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet

att  lägga fram förslag till en samordning av nordiska insatser i syfte 
att bevara  kulturhistoriskt värdefulla miljöer, kulturföremål och 
minnesm ärken , och 

a tt  aktivt verka  för att de nordiska länderna genom insatser i 
U N E S C O  och andra  in ternationella organisationer ger arbetet för 
att bevara  kulturföremål och ku lturm innesm ärken större u pp
m ärksam het.

Reykjavik, K øbenhavn ,  Helsingfors och Stockholm den 29 o k tober  1986

Eidur G uönason  (A .)

D orte B ennedsen  (S)

G udrún H elgadö ttir  (A b.)

Tytti Iso hookana -A sunm aa  (K) 

Barbro N ilsson  (s)

Berit O scarsson (s)

Páll P étursson  (F.)

Jens S te ffen sen  (KrF)

M argrete A uken  (SF) 

O lafur G. E inarsson (Sj.) 

Elsi H etem äki-O lander (K ok) 

P aavo  L ipponen  (Sdp) 

A ase  O lesen (R V ) 

H ans P etersson  (fp) 

P étur S igurðsson  (Sj.) 

Ib  S te tte r  (KF)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om intensifiering av behandlingsar
betet i kampen mot alkohol och narkotika

(M edlem sförslaget  väckt av Stefån B ened ik tsson  m .f l . ,  
se s. 506 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och miljöutskottet har  överläm nats  e tt medlemsförslag om 
intensifiering av behandlingsarbetet i kam pen  mot alkohol och narkotika. 
U tskottet har behandla t förslaget vid sina möten i Bergen den 26 juni och i 

Åbo den 10 n ovem ber 1987.

1. Medlemsförslaget

1 medlemsförslaget hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet

1. att u tverka  ökat sam arbete  mellan amt/fylken/län och kom m uner 
samt berö rda  offentliga och fristående organisationer i syfte att 
genom föra  ett e rfarenhetsu tby te  om behandling av alkoholister 
och n arkom aner för att identifiera och upplysa om de metoder 
som visar sig särskilt effektiva i behandlingen,

2. a tt ta  initiativ till och stödja försöksprojekt på lokal och regional 
nivå i syfte att  in tensifiera rehabiliteringen av alkoholis ter och 

narkom aner.
Förslagsställarna erin rar om den handlingsplan mot narkotika som mi

nis terrådet fastställde efter  rekom m endation  av N ord iska  rådet 1985 (rek 
nr 2311985). De fyra huvudrubr ikerna  för olika insatser, som näm ns i 
handlingsplanen ä r  1: reducering  av ti llgången, 2: reducering av efterfrå
gan, 3: forskning och 4: internationellt sam arbete .  Förslagsställarna anser 
p 3 - 4  viktiga på lång sikt men anser  att man har behov av praktiska 
resultat och ko ncen tre ra r  sig därför på 1 och 2.

Vad gäller ti llgångssidan har inga s tora  resultat uppnåtts ,  varken  nor
diskt eller internationellt; Mindre än 10% av införseln konfiskeras av 
myndigheterna. D ärem ot har  man de senaste  åren  gjort framsteg i b ehan d 
lingen av både  na rkom aner  och alkoholis ter. Efterfrågan reduceras  effek
tivt genom rehabilitering av rusm edelsm issbrukarna . Behandling av alko-
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holister och n arkom aner kan inte skiljas; det gäller a tt integrera dessa 
människor och inte avskilja dem från samhället.  För  att reducera  efterfrå
gan finner förslagsställarna det viktigt a tt ak tivera  befolkningen, så att 
kampen mot alkoholism och narkom ani bygger på "g rä s ro tssam arb e te ” . 
B asen för de t ta  viktiga arbete  ä r  föräldrar, skola och frivilliga organisatio
ner på  lokalt plan där p roblem en är  nära  inpå och m er överskådliga. Ett 
ytterligare skäl att intensifiera arbete t nerifrån på det lokala planet är 
a lkoholismens och narkom anins negativa inverkan på demokratins  
grundprinciper,  frihet och rättvisa . Välinformerade personer  är m er m ed
vetna  om fr ihet och rättigheter än oupplys ta ,  påpekar  förslagsställarna.

2. R em issyttranden

Följande myndigheter,  insti tutioner och organisationer har inkommit 
m ed rem issyttranden;

N orden

N ordiska  näm nden  för alkohol- och drogforskning (NAD)
N ordisk  K ontak tm annsu tva lg  for narkotikaproblem er
N o rden  mot narkotika (de nordiska  föräldraföreningarna mot narkotika)

D anm ark

Socialministeriet 
A mtsrådsforeningen 
K om m unernes  Landsforening 
K øbenhavns  K om m une 
Den almindelige danske lægeforening

A fholdsselskabernes L andsforbund  (bifogar en prom em oria  om W H O :s  
program ” H älsa för alla år 2000” )
D ansk  U ngdom s Fællesråd 
F redriksberg  kom m une 
Skole og Samfund
Landsforeningen for h um an narkobehandling 
L andsforeningen mod H årde  Stoffer

F inland

Social- och hälsovårdsministeriet 
Skolstyrelsen 
Y rkesutbildningsstyrelsen 
F inska  kom m unförbundet 
Finlands svenska kom m unförbund  
Finlands s tadsförbund
Finlands nykterhetsorgan isa tioners  förbund r.y.
Finlands föräldraförening mot narkotika 
Fri från narkotika r.f.
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N orge  

S osialdepartementet 

N orske  kom m uners  sentralforbund 

Den norske lægeforening 
Avholdsfolkets landsnemnd
Arbeidslivets komité mot a lkoholisme och narkomani 
Landsråde t for norske ungdomsorganisasjoner

Sverige

Socialstyrelsen
Landstingsförbundet
Svenska kom m unförbundet
Statens ungdomsråd
Svenska  läkaresällskapet
A rbetarnas nykterhetsförbund  Verdandi
R iksförbundet för hjälp åt läkem edelsm issbrukare  R F H L
L änkens kam ratförbund

2.1. R em issin stanser som  tillstyrker m ed lem sförslaget

N ord iska  näm nden  fö r  alkohol- och drogforskning  (NAD) stödjer ta n 
ken på en bättre  förmedling av behandlingsresultat.  De utvärderingar som 
gjorts har  dock  inte kunnat bev isa  att  någon speciell form av behandling 
skulle vara m er effektiv i alla si tuationer än någon annan. Man har inte 
kunnat bevisa  sys tem atiska  skillnader mellan effektiviteten av olika be
handlingsformer även om det i många undersökningar rör sig om behand- 
lingstillbud som är ganska  olika till intensitet och innehåll. Inom behand
lingsforskning bö r  man fäs ta  up pm ärksam he t fö rutom  på frågor angående 
de personer  som beh öv er  vård också  på s truk turerna  i behandlingssystem , 
t. ex. öppen  eller sluten vård , institutions- eller ambulansvård , tvång eller 
icke-tvång. O likheterna i behandlingslagstiftningen i N orden  påverkar  vå r
dens effektivitet.

Vad beträffar  lokala försöksprojekt fäs ter N A D  uppm ärksam he t vid att 
initiativ i lokalmiljöer ingår i den redan näm nda  handlingsplanen. I det fall 
fö rsöksprojekt ingångsätts vore dock önskvärt ,  att p lanerna  även inklude
rade evaluering av verksam heten ,  för att utbygga den forskningsmässiga 
kunskapen  på fältet.

N ordisk  kon ta k tm a n n su tva lg  fo r  narko tikaproblem er  uppfa t tar  m ed
lemsförslaget som en kom m entar  till minis terrådets handlingsplan mot 
narkotika (B 57/s, rek 23/1986) och ger en sam manfattn ing av pågående 
aktiviteter inom ram en för handlingsplanen. Medlemsforslagets yrkanden 
om sam arbete  på läns- och kom m unnivå  kom m enteras  inte direkt men av 
redogörelsen framgår att en del av aktiv ite terna inom handlingsplanen 
avser  erfarenhetsutväxling mellan offentliga organ och privata  organisatio
ner på lokal nivå.
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K om m unernas landsforen ing  i D anm ark  ti llstyrker förslaget och erinrar 
om att  man även i D anm ark  a rbe ta r  för sam arbete  mellan amt och kom m u
ner. Arbetsfördelningen ä r  den att am tskom m unerna  har ansvare t  för den 
egentliga behandlingen m edan  k om m unerna  unders töd jer  behandlingen 
med råd, vägledning och ekonom isk t bistånd. D essu tom  deltar landsfor
eningen och am tsrådsföreningen i ett av socialministeriet tillsatt alkohol- 
och narkotikaråd . Enligt landsforeningen bör bekämpningen av AIDS sam 
ordnas med detta  arbete.

A m tsrådsfo ren ingen  upplyser,  att det redan mellan de nordiska behand- 
lingsappara terna finns ett e rfarenhetsu tby te  i form av konferenser,  möten 
och publikationsverksam het.  Föreningen är emellertid positiv till m er k on
kreta  förslag till uppläggning av erfarenhetsu tby te  inom behandlingsarbe
tet.

K øbenhavns kom m une  ti llstyrker förslaget men anser  att det inte inne
b ä r  något nytt ,  då  kom m unen  sedan flera år deltar i informations- och 
erfarenhetsu tby te  på  om rådet.

D ansk U ngdom s F æ llesråd  (D U F) tillstyrker förslaget och framhåller att 
frivilliga organisationers in form ationsverksam het kring ungas missbruks- 
problem bör ges högre prioritet.  D U F  har sökt ekonomiskt stöd för u ta rb e 
tande av ett informationsmaterial riktat till föreningsledare hur dessa  kan 
lägga upp debatt  och påverkan  om alkoholkonsum tion bland ungdom.

F rederiksbergs kom m une  t i llstyrker de framförda förslagen, men tar  ett 
generellt förbehåll vad gäller deras  ekonom iska  konsekvenser.

Skole  og sa m fu n d  ser positivt på en intensifiering av det förebyggande 
och behandlade arbete t  i kam pen  mot alkohol och narkotika.

D en a lm indelige danske læ geforening  f inner initiativet väsentligt då 
exis terande behandlingsutbud inte m otsvara r  de reella behoven och för
väntningarna bl. a. då det finns ökande  g rupper  av kv innor och ungdom ar 
med m issbruksproblem  som inte kom m er till hä lsovårdens kännedom . 
D etta  missbruks allvarliga konsekvenser  ökar  värdet av information och 
öppenhet i lokalsamhället,  varigenom fö rdom ar kan minskas och initiativ 
till förebyggande och behandling accepteras .  Missbruk är ofta följden av 
psykiska och andra  hälsoproblem , varför läkarexpertis ,  inklusive psykia t
risk expertis  bö r  ingå i den tvärfackliga insatsen. Initiativ för att  stödja 
lokala och regionala försöksprojekt hälsas vä lkom na av lægeforeningen 
liksom även erfarenhetsu tby te  mellan fackmiljöer och lokala och centrala 
behandlingsorganisationer i de nordiska  länderna.

A Jholdsselskapernes L a n dsfo rbund  välkom nar medlemsförslaget och in
s täm m er i att  sam arbete t  mellan amt och kom m uner och mellan offentliga 
och privata  o rganisationer bö r  ökas betydligt. F orbunde t kritiserar många 
amt och kom m uners  ovilja att stödja nya behandlingsprojekt som privata 
organisationer fö rsöker  genomföra. Man anser  sig också  ha erfarenhet av 
dålig komm unikation mellan kom m unernas  förvaltningar och olika be- 
handlargrupper,  så  att t. ex. läkare och socialrådgivare som behandlar
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sam m a patient inte rådgör med varann. N är  kom m unerna  d isku terar initia
tiv för a tt förebygga alkohol- och  narko tikaproblem  förbigår de i många fall 
de kon tak tcen tra  och ” miljöklubbar”  som privata  organisationer och en 
skilda upprä t ta t  på "g rä s ro tsn iv å ” . I vissa kom m u ner  finns ett gott sam ar
bete mellan m yndigheter och privata organisationer, men detta  fö rekom 
mer i alltför få ko m m uner  och landsforbundet u tta lar  önskem ålet att  stödja 
och öka detta  sam arbete .  L andsforbundet bifogar ett debattupplägg mot 
bakgrund av W H O 's  E uropaprogram  ” H älsa för alla år 2000” .

F inlands stad sfö rb u n d  ti llstyrker medlemsförslaget till den del där  man 
önskar  ökat sam arbete  på komm unal nivå mellan de nordiska länderna 
inom om rådet för e rfarenhetsu tby te  och u tvecklingsverksam het.  Fö r  orga
nisering av detta  torde redan finnas ti llräckliga kanaler inom ramen för 
perm anent sam verkan  mellan myndigheter. F örbundet anser  att man inför 
N ord iska  rådets  plenarforsamling borde göra en sam m anfa ttande  u tred 
ning om  sam arbe te t  mellan myndigheterna  vid förebyggandet av alkohol- 
och narko tikam issbruk  samt vid vården  av missbrukarna.

Sko lstyre lsen  anser  det vara  ändamålsenligt att man i län och kom m uner 
effektiverar sam arbe te t  mellan skolväsendet och social- och hälsovården 
när det gäller projekt,  information och utbildning beträffande alkohol- och 
narkotikafrågor, samt även att internationellt sam arbete  och e rfa renhe tsu t
byte är av vikt för att alkohol- och narkotikafrågorna skall kunna lösas. I 
sam arbetet mellan hem och skolor borde man i första hand utveckla 
förebyggande åtgärder. Man borde samla erfarenheter  av om det är möjligt 
och i så fall i vilken uts träckning att  minska alkoholmissbruket och bruket 
av narkotika i experimentsyfte .

Yrkesutb ildn ingsstyrelsen  påpekar ,  att  vid y rkesansta l te r  ligger 
huvudvikten på förebyggande arbete  och hälsofostran. Hälsofostran  b e 
träffande alkohol och narkotika kan förverkligas i läroplaner, vid möten 
med föräldrar, under  tem adagar  och i försöksprojekt.  Lärop laner  på  soci
al- och hä lsovårdsom råde t innehåller undervisning beträffande en v it tom 
fattande identifiering av olika problem, ingripande tillräckligt tidigt, vå rd 
hänvisning samt vårdm etoder .  På den lokala nivån kan nykterhets- och 
hälsonäm nderna  vägleda läroansta lte rna  för att rekry te ra  föreläsare och 
anskaffa undervisningsmaterial .  H älsovårdspersonalen  för s tuderande in
tar  en nyckelställning n ä r  det gäller att identifiera problem hos unga s tude
rande som m issbrukar  alkohol eller narkotika samt hänvisa dem till vå r
den. E tt  sam arbete  mellan vårdenheten  och anstalten är av vikt.

F inska kom m u n fö rb u n d et påpekar ,  att  alkohol- och narkotikaproblem är 
gem ensam m a för alla nordiska länder. I Finland är alkohol den största  
hälsorisken för befolkningen i arbetsför  ålder. Därför ä r  det viktigt att 
u tnyttja  även den information och erfarenhet som kan erhållas i de andra 
nordiska länderna för a tt man skall kunna m otverka  alkoholism och n arko
mani och u tveckla  behandlingen. Då man överväger att ge nordiska reko m 
m endationer  om sam arbe te t  mellan olika m yndigheter och  organisationer
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ä r  det dock  anledning att beak ta  nationella skillnader i vårdorganisationen 
sam t i frivilliga organisationers insats som vårdgivare.

I Finland trädde en ny lag om  rusvård  i kraft i början av 1987. Lagens 
centrala  syfte är att göra rusvården  till en fastare del av den övriga social- 
och hälsovården. Enligt lagen produceras  rusvårds t jäns te r  i sam band  med 
social- och hälsovårdens allmänna tjänster samt i enhete r  som är speciali- 
cerade  på  rus vården. Lagen förpliktar olika m yndigheter och sam m anslu t
ningar till sam arbete  sinsemellan i vården av dem som har rusproblem. De 
e rfa renhe te r  som m an fått av den  nya  rusvårdslagen i Finland torde kunna 
u tnyttjas även på nordiskt plan. Man borde också  u tby ta  information om 
olika slags fö rsöksprojekt mellan de nordiska länderna och informera om 
m etoder  som visar sig vara  speciellt effektiva i vården.

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  s töder  alla å tgärder som kan förebyg
ga och förhindra uppkom sten  av skador på grund av alkohol- och narkoti
kamissbruk.

Även F inlands nykterhetsorgan isa tioners fö rb u n d  r.y. kny ter fö rhopp
ningar till den nya  lagen om rusvård , som i kom m unerna  förutsä t ter  ett 
ömsesidigt sam arbete  mellan social- och hälsoförvaltningen och b l .a .  fri
villiga organisationer. De arbe tsfo rm er som lagen föru tsä t ter  har ännu inte 
utformats. I Finland har nykterhetsorgan isa tionerna  redan i åratal utfört 
a rbete  bland dem  som har rusproblem .

De nykterhetsorgan isa tioner  som arbe ta r  inom rusvården skö ter i de 
vårdhem  som de äger i synnerhet vuxna  som har rusproblem . V årdhem 
men ger bl. a. fortsatt vård till dem  som kom m er från akutvården  (avbry t
nings vården) och som har en dålig social situation. Syftet med vå rdenhe
terna  är att  lära människorna  leva i den  grå  vardagen samt ge dem  färdighe
ter  för människoförhällanden. D agcentrum sverksam heten  är en a rb e ts 
form som är  stadd i utveckling i den öppna vården av dem som har 
alkoholproblem. Vid sidan om denna verksam het a rbe ta r  de s tödpersoner 
aktivt som gör ett frivilligt arbete .  N y a  anslag behövs för u tvecklandet av 
den frivilliga verksam heten . Förb un de t  tillstyrker medlemsförslaget om 
sam arbete  mellan län och k om m uner samt frivilliga organisationer på 
grundval av de erfa renhe te r  som  förbundet har av sin egen verksamhet.

T yngdpunkten  i verksam heten  ligger i förebyggande rusvård. Frivillig
organisationers vårdarbe te  inriktar sig i huvudsak  på de pe rsoner  som har 
a lkoholproblem.

N yk terhetsorgan isa t ionernas  versam hetsä tt  har förnyats under  1980-ta- 
let och man har fått stöd från den offentliga makten , vilket har möjliggjort 
olika slags försöksprojekt.  F örbunde t anser  att speciellt de frivilliga orga
nisationernas arbete  för att förs tärka m änniskornas självkänsla ä r  viktigt; 
användningen av material som g rundar  sig på vetenskaplig forskning i 
upplysningsarbetet i syfte a tt förebygga narko tikabruk  samt sam arbetet 
mellan den offentliga förvaltningen och frivilliga organisationer ä r  också av 
vikt. N yk terhetsorgan isa t ionernas  arbete  bör inriktas på  alla åldersgrup-
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per. M edborgarorganisa tionernas fria arbete  ger en möjlighet att  fungera 

flexibelt för att nya  arbe tsfo rm er skall kunna förverkligas.
F inlands fö rä ld ra fö ren ing  m o t narkotika  r .f. är därem ot besviken över  

att den nya vårdlagen i Finland läm nar en s tor beslu tandem akt på den 
kom m unala  nivån. Ifall inte en enda person  som känner  till narkotikafrågor 
finns i komm unfullm äktige, kan vården  av unga n arkom aner helt förfalla. 
S am arbete t  mellan respektive  offentliga och frivilliga organisationer bör 
absolut ökas om man vill ha effektiva resultat vid bekäm pningen av narko
tika. Föreningen utta lar  förhoppningen att de kunskaper  och erfarenheter  
som föräldraföreningar och  andra  frivilliga organisationer på om rådet skaf
fat sig, ofta genom egna e rfa renhe te r  på gräsrotsnivån, skulle sättas värde 
på och användas  även  i F inland, samt att man i vården  av narkom aner 
även i Finland snarast  skulle kunna inleda vå rdm etoder  som prövats  i de 
andra  nordiska länderna  och  som visat sig vara  välfungerande. Exempelvis 
D aytop-m odellens tillämpningar i Sverige och N orge , m etadonvården  för 
opium m issbrukare  i D anm ark.

Föreningen anser  a tt man borde anvisa offentliga bidrag till fö rsökspro 
jek t inom frivilliga organisationer (exempelvis Fri från narkotika r f :s te ra 
piarbete och ett  terapiläger som planeras) samt nordiskt sam arbete  
(N M N :s  sam nord iska  sam m anträden  och seminarier). Vidare utta lar  för
eningen att det vore b ra  om sam arbete t  mellan län och k om m uner  i Finland 
skulle kunna effektiviseras där det gäller vården  av narkom aner,  så  att 
kom m unerna  skulle ha till sitt förfogande tydliga instruktioner samt en 
förteckning öv e r  de enh e te r  som är  avsedda  för vården av alkoholis ter och 
narkom aner i respektive  län och  om ” in t rädeskrav”  på dessa  enhete r.  I 
olika or te r  i Finland skulle man även få vårdpla tse r för aku tvården ,  f ram 
för allt för dem  som inte fyllt 18 år. Föreningen anser  att vården av 
alkoholis ter och na rkom aner  borde hållas isär från varandra. N a rk om an er
na kräver  en olikartad vård än alkoholis terna; beträffande narkom aner är 
aku tvården  enbart  en förutsättn ing för att en långtidig vård skall kunna 
påbörjas. Olika vård fo rm er borde anpassas till slag av narkotika, an vänd

n ingstid ,missbrukarens å lder o. dyl.
Fri frå n  narkotika  rf. är glad ö ve r  att N ord iska  rådet tar upp verksam he

ten mot narkotika. N arko tikaprob lem et k räver forskning och effektivt 
internationellt sam arbete .  Föreningen ins täm m er med förslaget i att  vår
den av narko tikam issbrukare  ä r  ett effektivt och bra  sätt att förebygga 
narko tikabrukets  spridning. Det är dock nödvändigt att  förebygga u p p 
kom sten  av nya  an vändarg rupper  genom att man delar ut saklig informa
tion om narkotika till unga och växande ungdom. Vidare framhålles, att 
a lkoholis ter och na rkom aner  inte bör vårdas på sam m a vårdställen — 
å tm instone inte i avvänjn ingsskede t eller i början av vården.

Det finns i prak t iken  exem pel på  att  en sådan gem ensam  vård har 
misslyckats. Föreningen om fa tta r  varm t idén att det ä r  viktigt att hela 
befolkningen kan fås med i å tgärder  mot narkotika. Föreningen ti llstyrker
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sålunda båda  punkterna  i medlemsförslaget och tillägger att många organi
sationer som gör e tt frivilligt arbete  har goda verksam hetsidéer ,  som kunde 
förverkligas om ett tillräckligt stöd för deras idéer kunde finnas.

Social- og Sundhedsm in isterier  i Island hänvisar till y ttrande från R iks
hosp ita lets psykia triska  avdelning  som anser  att e rfarenhetsutbyte  etc 
enligt medlemsförslaget skulle vara  nyttigt men att man m er noga måste 
undersöka vilka behandlingsm etoder som läm par sig för vilka grupper. 
O rsakerna  till rusm edelsm issbruk är m ycket varierande, och för att uppnå 
resulta t krävs varierande behandlingsformer. Varje patient måste diagnos- 
tieras noggrannt för att finna fram till en lämplig behandling. K ategori
indelningar av rusm edelspatien ter blir gärna vilseledande. Det är ännu lång 
väg till ti llfredsställande resulta t av behandlingen och medlemsforslagets 
påstående att botande  av missbruk leder till minskad efterfrågan på rusm e
del s täm m er ej med e rfarenheterna  i Island. Den mångdubbling av behand- 
lingsutbudet som ägt rum har inte medverkat till att minska den samlade 
alkoholkonsum tionen. F ör  att minska rusm edelskonsum tionen måste m ed
len framför allt göras mindre tillgängliga. Man måste därför höja priserna, 
reducera  försäljningen och förhindra att fler spr itm ärken kom m er till m ark 
naden. Inga gräsro tinsa tser hjälper om de inte utgår från att få m änniskor
na att förstå nödvändigheten  av en lagstiftning som hindrar u tbudet av 
rusmedel och  får människorna  att förstå  att  b ruk av rusmedel är opassande 
och skadligt för hälsan. På dessa  sätt anser  rikshospitalet " a t t  ve tenskapen 
och dem okratins  g rundprinciper kan sam arbeta  och bekäm pa rusmedels- 
problem en både uppifrån och nedifrån” .

S o sia ldepartem en te t i N orge  ti llstyrker båda delförslagen men anser 
primärt förebyggande insatser torde få väl så stor inverkan på efterfrågan 
på alkohol och narkotika som åtgärder på behandlingsom rådet.  Därför bör 
primärt och sekundärt förebyggande insatser kombineras.

N orske  kom m uners sen tra lforbund  og D en norske læ geforening  tillstyr
ker förslaget.

L andsråde t fo r  norske ungdom sorgan isasjoner  (L N U ) ser med allvar på 
det ökande u tbudet av narkotika i många ungdomsmiljöer och anser  att alla 
erfarenheter som gjorts i behandling av alkoholis ter och narkom aner både i 
offentlig och privat regi bö r  u tvärderas  och föras vidare. L N U  anser  att 
man i kampen mot narkotika och andra  rusmedel bör fokusera den före
byggande verksam heten  och föreslår en sam nordisk  utvärdering  och u t
veckling av erfa renhe te r  av olika informations- och andra förebyggande 
åtgärder i ungdomsmiljöer.

A rbejdslivets kom ité  m o t a lkoholism e og narkom ani (A K A N )  tilistyrker 
båda  p unkterna  i medlemsförslaget och påpekar  dessu tom , att arbetsmiljö
er och närmiljöer spelar en helt central roll. Sam arbete t  måste därför också 
omfatta  organisationer i närmiljö och arbetsmiljö. Åtgärder för a tt aktivera 
befolkningen i a rbete t mot alkohol och narkotika måste i högre grad 
inriktas på arbetspla tserna. G enom  utbildning av arbetsledare,  förtroende-
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män och andra  kan man nå ut till en s tor del av befolkningen. Ä ven i 
behandlingsinsatser m åste  arbetsmiljöerna m edverka  aktivt, varigenom 
effekten av behandlingsåtgärder får bättre verkan. Både utifrån säkerhets- 
behov (tillgång på narkotika) och rehabili teringsbehov m åste  arbetsmiljö
erna få en central plats i en handlingsplan mot alkohol och narkotika.

A vh o ldsfo lke ts  la ndsnem nd  i N orge  anser  att medlemsförslaget ger en 
riktig beskrivning av o rsaker  och  nödvändiga å tgärder för förebyggande 
och behandling och även ä r  i god överenss täm m else  med W H O :s  reko m 
mendationer .  Dock erinras om att W H O  ej tillämpar de ensidiga definitio
ner av ” a lkoholism ”  och ” n arkom an i”  som medlemsförslaget utgår från. 
De flesta skadorna  till följd av rusm edel sker genom olyckor, som drabbar 
människor som inte torde definieras som alkoholis ter eller narkom aner.  
Bl. a. mot denna bakgrund bör behandlingsinsatser läggas upp i närmare 
kontakt med det norm ala  samhället.  Därigenom får flera uppleva alkohol
problematiken på nära  håll, vilket ger ökad vilja att satsa  på förebyggande 
åtgärder. Behandlingsåtgärder bör sålunda även inriktas mot m änniskor 
som råkat ut för aku ta  skador eller o lyckor och har behov att minska sin 
a lkoholkonsum tion. Vidare bör man u tnyttja  erfarenheter  från screenings- 
undersökningar och rådgivning till dem  som därvid befunnits vara  i 
r iskzonen, t. ex. i M almö kom m un. Sådana  program torde enligt lands- 
nem nden  få långt större  effekter än traditionell behandling av individer 
med kroniska  sym ptom .

Socia lstyrelsen  i Sverige anser  att  det ä r  av största  vikt att ett vidgat och 
fritt e rfarenhe tsu tby te  kom m er till stånd mellan ve rksam hete r  inom den 
offentliga vården  och mellan d essa  och ideella organisationer/föreningar. 
Det gäller lokalt,  regionalt, centralt  och mellan de nordiska länderna. Ett 
sådant erfarenhetsu tby te  bör ta  fas ta  på goda behandlingsresulta t och lära 

av misstag.
Socialstyrelsen näm ner  flera lämpliga och befintliga organ för sådana 

uppgifter, förutom forskningsinstitutioner och internordisk forskningsin
formation, och i Sverige C entra lförbundet för alkohol- och narko tikaupp
lysning (CAN), Delegationen för socialforskning (DSF), M edicinska forsk
ningsrådet (MF) samt länsstyrelser ,  socialstyrelse och socialdepartement. 
Uppbyggnad av informations- och d a tabanker  för att göra  forskningsresul
taten överskådliga och lätt tillgängliga fortgår liksom ett om fattande för- 
söks- och u tvecklingsarbete  vad gäller insa tser för missbrukare. U tbyggna
den är särskilt kraftig inom narkom anvården ,  i huvudsak  till följd av 
ansträngningarna att förebygga H IV-smitta .  Socialstyrelsen anser  det sär
skilt viktigt att samla in, analysera  och föra ut kunskaper  och erfarenheter  i 
ti llämpbar form till fältet, vilket sker i alltför liten uts träckning. Det gäller 
att slå en brygga, eller i varje fall e tablera  ett brofäste, mellan teori och 
praktik i socialt arbete  och missbruksbehandling. I alltför hög grad ä r  detta 
två  världar som  sällan möts — prak t ikerna  behöver  således kanaler och 
m etoder  att föra fram sina frågeställningar och forskarna  att nå ut med sina 
resultat.
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O ckså  ” vanliga m änn iskor” behöver  engageras för hjälp och stöd åt 
m issbrukare ,  t. ex. via föreningslivet och de ideella organisationerna. S ta
ten läm nar därför be tydande ekonom iska  bidrag till länkverksam het för 
a lkohol resp  narko tikam issbrukare  samt till andra  föreningar som bedriver 
rehabili teringsarbete för socialt u tsa tta  människor.

S ta ten s  ungdom sråd  i Sverige delar förslagsställarnas åsikt att  arbetet 
mot alkohol och narkotika till s tor del bör bygga på lokal verksam het.  Det 
ä r  o ckså  viktigt att ta  vara  på  gjorda e rfarenheter  kring behandling och 
vård och sprida dem vidare i N orden . En viktig del häri ä r  att i respektive 
land u tveckla  sam arbete t  mellan landsting, kom m uner och organisationer 
vad gäller effektiva behandlingsm etoder.  Rådet ins täm m er o ckså  i a tt det 
behövs speciella resu rser  för att kunna stödja fö rsöksverksam het kring 
olika m etoder  för behandling av drogm issbrukare.

Slutligen betonas betydelsen  av att folkrörelserna med sitt b reda kon
taktnät,  utifrån sina egna idéer, engagerar sig i drogfrågorna som en natur
lig del av den ordinarie verksam heten .

Svenska  kom m u n fö rb u n d et påpekar  att det i Sverige förekom m er ett 
om fattande sam arbete  mellan landstingen och prim ärkom m unerna  som 
enligt socialtjänstlagen har  ett gem ensam t ansvar  för a tt behandlingsresur
ser finns tillgängliga i länet. Det är vanligt med sam arbete  när det gäller 
polikliniker och rådgivningsbyråer. Många kom m uner stöder och sam arbe
tar med klientorganisationer, religiösa och andra  frivilliga organisationer. 
Detta hindrar inte att ytterligare å tgärder kan behöva  vidtas.

L andstingsfö rbundet e rin rar om socialtjänstlagen och hälso- och 
sjukvårdslagen som tillkom under  1980-talet och har flera gem ensam m a 
näm nare , bl a den så kallade närhetsprincipen. Den innebär att vård och 
service så långt möjligt skall ges den vårdbehövande  i dennes vanliga 
miljö. De båda  lagarna be ton a r  o ckså  vikten av att  verksam heten  planeras i 
sam verkan mellan huvudm ännen .

Det grundläggande ansvare t  för att alkohol- och narkotikam issbrukare 
erhåller vård och  behandling åvilar i Sverige prim ärkom m unerna . L and s
tingen har som sjukvårdshuvudm än ansvare t  för att ge kvalificerad avgift- 
ning samt vård och behandling för de som atiska pch psykiatriska skador 
som kan uppstå  som en följd av missbruket.  Landstingen har dessu tom  i 
vissa län påtagit sig h uvudm annaskape t för institutionsvård av m issbruka
re. I syfte att förverkliga närhetsprincipen pågår en omfattande s truk tu r
förändring inom hela vård- och om sorgsom rådet.  Den innebär ökade sa ts
ningar på a lternativa vård insa tser inom öppen vård i stället för insti tutions
vård. En översyn pågår av lagen om vård av missbrukare i vissa fall. 
U tredningen kan väntas  ge en aktuell bild av missbrukets omfattning och 
konsekvenser ,  betydelsen av förebyggande insatser och frivillighet i v å r
den, behandlingsformer, sam verkan  m .m .  1 medlemsförslaget framhålles 
föräldrar, skola och frivilligorganisationer som viktiga instanser. F ö r 
bundss tyre lsen  ins täm m er häri och delar m otionärernas uppfattning att det
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ä r  viktigt att  sprida kunskaper  om framgångsrika behandlingsm etoder samt 
att initiera forskningsprojekt på  regional/lokal nivå.

Svenska  läkaresä llskapet ti llstyrker förslaget att  öka  sam arbete t  mellan 
kom m uner och b erö rda  offentliga och fria organisationer för e rfa renhe tsu t
byte om behandlingsm etodik  samt att taga initiativ till och stödja fö rsöks
projekt på lokal och regional nivå med avsikt att intensifiera behandlingen 
av alkoholis ter och  narkom aner.  Härvid  vill sällskapet särskilt framhålla 
betydelsen av att patient- läkarrelationen u tvecklas och vad gäller narko ti
ka erinra  om vikten av kontro llsystem i de fall narkotiska preparat skall 
användas terapeutisk t.  Läkaresä l lskapet ti llstyrker sålunda m edlemsför
slaget och finner det samtidigt naturligt om N ord iska  rådets reko m m en da
tioner kanaliseras genom N ord iska  näm nden  för alkohol- och drogforsk
ning (NAD).

R iksfö rbundet fö r  hjälp å t läkem edelsm issbrukare  (R F H L ) no terar  med 
glädje förslaget om ett ökat sam arbete  och erfarenhetsu tby te  mellan län, 
kom m uner och berö rda  offentliga och fria organisationer. R F H L  ser det 
också  som m ycket positivt att man vill rekom m endera  N ord iska  Minister
rådet a tt ta  initiativ till och  stö tta  fö rsöksverksam het med målsättning att 
intensifiera och förbättra  behandlingsarbetet inom om rådet miss- 

bruksvård.
I förslaget poängteras  vikten av ett intensifierat ” g räs ro tsa rb e te"  vilket 

är bra, men det saknas ett mera  övergripande perspektiv  på missbrukspro- 
blem och vilka insa tser som behövs för att kom m a till rät ta  med denna typ 
av problem i samhället. R F H L  beklagar att man i förslaget endast  ta r  upp 
insatser som gäller alkohol- och narko tikam issbruk  och därm ed u teläm nar 
den stora  gruppen läkem edelsberoende/ missbrukare . Inte minst när det 
gäller denna grupp behövs  ökade kunskaper  och utvecklande av b ehand
lingsmetoder. Läkem edelsm issbrukare  och läkem edelsberoende är en 
grupp som står vid sidan av m issbruksvården. Det saknas avgif tningsenhe- 
te r  som är  lämpliga för denna  grupp och det råder  s tor brist på kunskaper  
och behandlingsm etoder  inom såväl öppenvård  som institutionsvård. Vad 
gäller tankarna  i handlingsplanen mot narkotika om att reducera  efterfrå
gan på droger framhåller R F H L  att det inte finns några patentlösningar när 
det gäller missbruksproblem . Drogpoli tiken måste vara allsidig och balan
serad och även om fatta  en rad sam ordnade insa tser som s träcker  sig långt 
u töver  sådant som har nära  sam band med själva drogen och droghantering
en. Det gäller insa tser som tar  sikte på människors  konkre ta  livsvillkor. 
Insa tser  vars syfte ä r  att  förebygga och  bis tå, så att m änniskor inte tappar 
fotfästet i ti llvaron utan att de kan klara av samhällets påfrestningar utan 
att ta till droger.

R F H L  anser ,  att förslaget när det hävdas att man genom att nå en 
missbrukare genom behandling au tom atiskt kom m er i kontakt med ytterli
gare 3 —4 personer  i r iskzonen ger en förenklad bild av verkligheten. 
Behandling för m issbrukare  kan inte i första  hand betrak tas  som en före-
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byggande åtgärd u tan  snarare  som en rättighet och möjlighet för m änniskor 
med m issbruksproblem  att fö rändra  sin liv på  ett  positivt sätt.  D et ä r  dock 
viktigt a tt m änniskor med m issbruksproblem  inte avskiljs från gem enska
pen. Ett oönskat be teende tacklas genom att m änniskor med en annan 
livsföring ställer upp  och e rb juder  sig vara  goda kam ra te r  och handledare i 
livets konst. D essu tom  kan viktigt förebyggande arbete  ske på "gräsro ts-  
n ivå” , t. ex. information, g rannskapsarbete  och annat socialt arbete  som 
innebär att man kan ” fånga u p p "  människor innan de ham nar utanför.  
E nsam het och isolering ä r  grogrund för olika sociala problem bl. a. m iss
bruksproblem .

Även A rbetarnas nyk terhe ts fö rbund  V erdandi unders tryker  vikten av 
att man i ökad uts träckning ti llvaratar och sprider de erfarenheter  som 
finns inom klientorganisationer och liknande organisationer. K am ratstöd- 
jand e  arbete  innebär inte bara  möjligheter att framgångsrikt stödja p erso 
ner med m issbruksproblem  utan ä r  o ckså  ett av de effektivaste ins trum en
ten i kam pen  för att förebygga missbruk. Verdandi ställer sig också  positiv 
till de t  andra  förslaget om öka t stöd till försöksprojekt när det gäller 
rehabili tering av m issbrukare  under  förutsättningen att dessa  projekt är 
seriösa till sin uppläggning och den enskilde deltar  frivilligt och har möjlig

het a tt avbry ta  sitt deltagande. Det ä r  o ckså  viktigt att  försöksprojekten  
inte är för kortsik tiga.Det m åste  finnas tid till att ordentligt fullfölja och 
avsluta påbörjade behandlings- och s tödkontakter.  Främ st bör stödet läm
nas till utveckling av behandlingsm etoder i frivilliga former, framför allt 
kam rats töd  i organisationer.

Länkens kam ra tfö rbund  s tödjer förslaget att man verkar  för ett ökat 
sam arbete  mellan kom m uner,  organisationer m. fl .för att kunna utbyta  
erfarenheter och sprida kunskap  om framgångsrika behandlingsm etoder 
och ser det som särskilt viktigt a tt man i ökad u ts träckning ti llvaratar och 
sprider de e r farenheter  som llnns inom organisationer med kamratstödjan- 
de verksam het.  I de tta  ligger att dessa  organisationer måste få stöd för att 
kunna u tveck la  och sprida e r farenheter  från sitt kam rats töd jande arbete. 
Allmänt sett  förordar  kam ra tförbunde t en socialt inriktad försöks- och 
forskningsverksam het istället för den alltför vanliga preparatfixerade 
forskningen.

2.2. R em issin stanser som  inriktar sina kom m en tarer på  m inisterrådets  
handlingsplan m o t narkotika

F olkebevæ gelsen  m o d  H årde S to ffe r  i D anm ark  vill endast  ansluta sig 
till själva rubriken på medlemsförslaget (intensifiering etc.) och be tonar  
behovet av handling. I övrigt kom m enteras  de olika huvudrubrikerna  i 
handlingsplanen mot narkotika. Vad gäller åtgärder för att minska tillgång
en på narkotika hänvisas till W H O :s  målsättning och kritiseras den bris tan
de insikten och  ansvare t  hos sittande politiker att skapa förutsättn ingar för 
medborgarnas hälsa enligt W H O :s  definitioner. Vidare riktas uppmärk-
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sam heten  på psykosocia la  förhållanden i samhället och den brist på rä t ts 
m edvetande som bl. a. ta r  sig u ttryck i odling av opiumvallmo.

Vad gäller å tgärder  för att m inska  efterfrågan  på  narkotika framhåller 
folkebevægelsen vik ten  av att  m eve tandegöra  befolkningen om sina egna 
behov samt ökat ” g räs ro tsa rbe te” , då  man anser  nuvarande offentliga 
service och förebyggande insa tser i kom m unerna  m ycket otillfredsställan
de, inklusive deras  information till allmänheten. Folkebevæ gelsen  ställer 
sig tveksam  till medlemsforslagets pås tående  att framsteg gjorts i b eh and 
lingen. D etta  torde i så fall innebära den ökade användningen av metadon, 
då villkoren för de socialpedagogiska behandlingsm etoderna  försämrats.  
G enom  ökad medicinering och registrering och avskiljande av klienterna 
från samhället har m an  fråntagit den krisdrabbade delen av befolkningen 
möjligheten att nykter t och  kreativt ta  sig an och lösa sina problem.

Vad gäller forskning och internationellt sam arbete  föreslår fo lkebevæ
gelsen ministerrådet att verka  för en gem ensam  hållning, samordning och 
uppstramning av de g em ensam m a kraf ter  som finns på  alla nivåer. Fo lke
bevægelsen käm par mot den e tablerade likgiltigheten och maktlösheten 
bland befolkningen och tar  initiativ till och stödjer forslagsprojekt på lokalt 
och regionalt plan. Men själva intensifieringen av behandlingen och b o tan 
det kan endast  ske i sam arbete  med de anslagsbeviljade myndigheterna 
och måste prioriteras.

L andsforen ingen  fo r  hum an narkobehandling  i D anm ark kom m enterar 
de olika delarna av handlingsplanen mot narkotika mot bakgrund av en 
m ycket kritisk syn på  nuvarande  behandlingsm etoder.  Särskilt anser  för
eningen att  det -  för att  m inska efterfrågan på narkotika -  är nödvändigt 
att vetenskapligt förstå  narkom anins väsen och att skilja ut äldre, hårt 
belastade m issbrukare  och  ge dem den särbehandling de kräver ,  då hittills
varande m etoder  ej visat sig effektiva. D enna grupp spelar s tor roll för att 
förse yngre med narkotika. Föreningen har i 10 å r  verkat för införing av 
registrering av narkom aner,  vilket skulle möjliggöra snabbt ingripande 
gentem ot denna  riskgrupp t. ex. vid A IDS-smitta  och för att erb juda m eta
donbehandling.

Landsforeningen förordar  en seriös biokemisk forskning om narkomani 
och m enar  att även om alkoholism och narkom ani har likartad biokemisk 
bas bör de behandlingsmässigt skiljas åt. Vidare anser  landsforeningen att 
s traffgränserna för narko tikabro tt  både inom N ord en  och inom E G  bör 
vara  ensar tade  och höga. U tlänningar som grips för narkotikabrott i ett 
nordiskt land bö r  om gående utvisas. Det nordiska och internationella 
sam arbetet mot narkotika bör tilldelas alla nödvändiga resurser.

2.3. R em issin stanser som  in s tä m m er i m ed lem sfo rslage ts sy fte  m en  är 
reserverade vad gäller konkreta  å tgärder

Socia l och hä lsovårdsm in isterie t i Finland anser  att medlemsförslaget 
f. n. inte ger anledning till nya  åtgärder. Ifall man vill öka  sam arbetet



502 A 776/s

mellan m yndigheter och organisationer,  behövs  en m er analyserad  fram 
ställning exempelvis om  arbets tagarnas eller a rbe tsenhe te rnas  besök  och 
deras  s tödverksam het.  Ministeriet anser  att ä rendets  fo r tsatta  behandling 
och beredning kunde hänsk ju tas  till N ord iska  kontak torganet för narkoti
kafrågor samt till N ord iska  näm nden  för alkohol- och drogforskning 
(NAD).

Ministeriet ins täm m er dock  med förslagsställarna i att man som grund 
för förebyggande av missbruket av alkohol och  narko tika  bör be trak ta  den 
verksam het som  föräldrarna, skolan och  de frivilliga organisationerna 
idkar på lokalt plan, dä r  prob lem en kan tydligt skönjas på nära håll. Därför 
kan  det fö rsta  konkre ta  förslaget i medlemsförslaget beträffande sam arbe
tet mellan län och k om m uner  och å  andra  sidan mellan berö rda  offentliga 
och frivilliga organisationer anses vara  motiverat.  I Finland har  ett  sådant 
sam arbete  redan  idkats och d iskussioner och informationsutbyte  håller på 
att  få stadgade kanaler.

1987 trädde  i F inland i kraft en lag om rus vård, där  bruket av alkohol och 
andra  rusm edel på sätt  och vis likställs med varandra. N arko tikam issb ru 
kare  garan teras  en vård på  sam m a nivå som m issbrukarna  av övriga 
rusmedel. V ården  av alkohol- och narkotikam issbrukare  u tvecklas bl. a. 
genom lokala projekt i experim entsyfte .  Ministeriet anser  dock att  alkohol
m issbruket ä r  ett  p roblem  av andra  d im ensioner än missbruket av narkoti
ka. De problem som dessa  rusm edel fö ro rsakar  ä r  o ckså  m ycket olikartade 
och  m ycket olika m etoder  har använts  för att  lösa dem. Tillgången till och 
efterfrågan av alkohol regleras bl. a. med prispolitik och olika a lkoholpoli
tiska åtgärder. Efterfrågan på alkohol kan inte minskas genom vårdåtgär
der. Även om, såsom det näm ns i förslaget vården och rehabiliteringen av 
narkotikam issbrukare  är viktiga sociala åtgärder,  saknas dock bevis på den 
förebyggande effekten av en sådan vård. D ärem ot ä r  det möjligt att med 
vård hjälpa människor och nå ut till r iskgrupperna bland narko tikam issbru
kare.

N ä r  det gäller att  m inska efterfrågan av narkotika ser ministeriet få 
möjligheter. Viktigast ä r  a tt inverka på den allmänna att itydatm osfären . I 
början av 80-talet har  experim ent med narkotika i Finland blivit allmänna
re, men dessa  experim ent ä r  dock  inte så allmänna som exempelvis i 
början av 70-talet. D iskussioner har  förts om huruvida man borde öka  den 
offentliga informationen om rusmedel.  E n  s tor del av de sakkunniga har 
tillsvidare varit av den åsikten att en omfattande offentlig information kan 
förorsaka  m er skada än nytta.

2.4. R em issin stanser som  inte tar d irekt stä lln ing till fö rs la g e t

Socia lm in isterie t i D anm ark  ger en redogörelse  för pågående verk sam 
het i sam arbete  m ed  am t och kom m uner.
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U tskottet no terar  att medlemsförslaget har fått ett övervägande positivt 
m ottagande av rem iss instanserna . Förs lagets  huvudinriktning på  amt/fyl- 
ken/län och kom m uner respektive försöksprojekt på lokal och regional 
nivå stöds av över  hälf ten av rem iss instanserna . De traditionellt m ycket 
olika åsik ter  om förebyggande och behandling m. m. som i sam band med 
tidigare medlemsförslag kommit starkt fram i rem issy ttrandena ä r  mindre 
påfallande i de tta  rem issmaterial ,  något som kan ha sin bakgrund i att 
minis terrådets handlingsplan bildar u tgångspunkt för medlemsförslaget. 
N ågra  rem iss ins tanser  kom m en te ra r  snarare  minis terrådets handlingsplan 
än själva medlemsförslaget.

U tskotte t  vill för sin del konsta te ra  att medlemsförslaget kan ses som en 
vidareutveckling av m inis terrådets  handlingsplan och vill därför förorda 
att handlingsplanen drivs vidare även efter  innevarande å r  och  därvid 
kom pletteras  på grundval av de synpunk ter  som kommit fram i föreliggan
de medlemsförslag och rem issvaren .

Vad gäller medlemsforslagets fö rsta  y rkande dvs. a tt u tverka  ökat sam 
arbete mellan amt/fylken och k om m u ner  samt berö rda  offentliga och fristå
ende organisationer i syfte att  genom föra  ett  e rfarenhetsu tby te  om b eh and 
ling av alkoholis ter  och  na rkom aner  för att identifiera och upplysa  om de 
m etoder  som visar sig särskilt effektiva i behandlingen, vill u tsko tte t  erinra 
om a tt  enligt m inis terrådets  handlingsplan skall kontaktm annautvalget 
bl. a. ta  initiativ till att  de la r  det förebyggande arbete  som sker på lokal 
nivå t. ex. av m yndigheter inom skol-, social-, hälso-,  polis och ku ltu rom 
rådena dokum ente ras  och  anordna  seminarier, s tudiebesök m. m. på 
grundval härav. U tsko tte t  u nd ers tryker  särskilt behovet av sam verkan 
med frivilliga organisa tioner och föräldragrupper.  Isynnerhet fo lkrörelser
na skulle enligt u tsko tte ts  uppfattning kunna  ge en värdefull m edverkan. 
U tskotte t  no te ra r  med tillfredsställelse att dessa  synpunk te r  genom det 
aktuella förslaget nu å te r  aktualiserats .

Inom  om råde t behandling och  rehabilitering vill u tsko tte t  särskilt under
s tryka  betydelsen av att nationella erfa renhe te r  av olika behandlingsm eto
der  utväxlas och  att man söker  identif iera vilka m etoder  som passar bäst 
för olika g rupper  av m issbrukare , något som u tsko tte t  unders trök  i ov an 
näm nda  be tänkande.  Det nu aktuella  rem issm ateria le t ger också  exempel 
på  att det finns flera olika behandlingsfilosofier och -skolor i N orden  och 
ett idé- och erfarenhe tsu tby te  mellan dessa  to rde  vara fruktbärande.

Det erfarenhe tsu tby te  som  förutses  inom ram en för handlingsplanen mot 
narkotika under  de närm aste  åren synes enligt u tskotte ts  uppfattning väl 
m otsvara  medlemsforslagets  önskem ål vad gäller behandlingsm etoder för 
narkom aner.  D ärem o t ins täm m er u tsko tte t  i att  m otsvarande  organiserade 
sam arbete  helt torde saknas vad gäller a lkoholister. U tskotte t  vill därför 
förorda att handlingsplanen mot narkotika fullföljs, under  e tt antal år

3. Utskottet
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framåt men med ökad betoning på sam arbete  mellan lokala organ och 
frivilliga organisationer, särskilt de organisationer som arbetar  med och 
bland missbrukare och som ofta gör stora insatser som samhället bättre 
måste tillvarata. Ett m otsvarande  sam arbete  beträffande vård av alkoholis
ter  bö r  vidare igångsättas. Som flera rem iss instanser påpekar  ä r  alkohol
missbruket det kvantita tivt största  missbruket i N orden  som förorsakar  de 
flesta sociala och medicinska problemen, även om massmedia  ägnat större 
uppm ärksam he t åt narkotikam issbruket,  som är ett nytt problem i de 
nordiska länderna.

Vad gäller medlemsforslagets andra  yrkande, forskningsprojekt på lokal 
och regional nivå för att intensifiera rehabiliteringen av alkoholister och 
narkom aner,  vill u tsko tte t  erinra om att N ord iska  rådet vid årets  session 
antog en rekom m endation  (nr 2/1987) till minis terrådet att i sam arbete  med 
N ord iska  sam arbetsrådet för kriminologi och N A D  genom föra ett kom pa
rativt forskningsprojekt angående narkotika och kontrollpolitik. Social- 
och miljöutskottet ti llstyrkte denna rekom m endation  som behandlades av 
rådets jur id iska u tskott och framhöll att ett sådant forskningsprojekt kunde 
bidra till lösningen av de problem som återspeglades i de nationella olikhe
terna  i synen på missbruksfrågorna. U tskotte t  anser  a tt m otsvarande syn
punkter  kan anföras som stöd för det nu aktuella yrkandet och att även 
detta  torde vara  en lämplig uppgift för NAD , å tm instone som sam ordnare 
då  N A D  redan  har en avsevärd  erfarenhet av projekt inom alkoholforsk
ningsområdet.

U tskotte t  vill i de tta  sam m anhang  erinra om det stora problem som 
läkem edelsm issbruket utgör. P sykofarm aka och andra kraftiga läkemedel 
skrivs ut i ökande omfattning, ofta som en enkel lösning av komplicerade 
livsproblem. W H O 's  program "H ä ls a  för alla år 2000" innehåller väsentli
ga s lu tsatser om sam bandet mellan den totala livsmiljön och hälsan, som 
även bör beak tas  i sam band med missbruksproblemen.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts hemställer  u tskotte t att N ord is
ka rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att

1. verka för ökat sam arbete  mellan amt/fylken/län och kom m uner 
samt berörda  offentliga och fr istående organisationer i syfte att 
genomföra ett erfarenhetsu tby te  om behandling av alkoholister 
och narkom aner för att identifiera och upplysa om de m etoder 
som visar sig särskilt effektiva i behandlingen.
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2. ta initiativ till och stödja  försöksprojekt på lokal och regional nivå 
i syfte a tt intensifiera rehabiliteringen av missbrukare.

Åbo den 10 n ovem ber 1987

Svein  A lsa ker (Kr. F .) 

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jø rgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arjatta  V äänänen  (K) 
Forman

Jo  B enkow  (H) 

Inger H arm s (SF) 

A nna-K aarina  Louvo  (K ok) 

M ats N y  by (Sdp) 

V algerdur Sverrisdå ttir (F.)

Lena  O hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om intensifiering av behandlingsarbetet i kampen 
mot alkohol och narkotika
(V äckt av S te fa n  B ened ik tsson  sam t B orghild  R øy se land  och Jens S te ffe n 
sen)

Ved N ord isk  Råds 33. session vedtog N ordisk  Råd en rekom m andation  
til N ordisk  Ministerråd om at fas tsæ tte  den nordiske handlingsplan mod 
narkotika, som fremlagdes for rådet i decem b er  1984.

De fire arbejdsrubrikker,  som  bliver nævnt i handlingsplanen er
1. at reducere  tilgængeligheden
2. at reducere  efterspørgslen
3. at udøve forskning.
4. at udøve internationalt samarbejde.
I punkt 1. har man ikke opnået store fremskridt i mange år, hverken 

nationalt nordisk  eller internationalt.  I dag, som før, regnes d e r  med, at 
myndighederne konfiskerer mindre end 10% af  importen til hvert land. 
Punkt 3. og 4. er vigtige på lang sigt; men vi har i vore lande brug for 
praktiske resultater.

I de sidste år har man gjort fremskrid t i behandling af narkom aner såvel 
som alkoholister. Behandling og helbredelse a f  beruselsesm iddelm isbru
gere er et effektivt middel a f  forebyggende natur ,  idet man ved, at hvis man 
behandler en person, så er man derm ed i kontakt med 3 - 4  andre m en
nesker ,  som kan identificeres som en ” fa reg ruppe" .  Efterspørgslen redu
ceres  effektivt ved helbredelsen a f  beruselsesmiddelmisbrugere. B ehand
ling a f  alkoholis ter og narkom aner skulle ikke adskilles; det gælder her om 
at integrere, men ikke adskille disse m ennesker  fra samfundet.

Et meget vigtigt punkt, hvis man skal reducere  efterspørgslen, er,  at 
m edaktivere  befolkningen. Bekæm pelsen  mod alkoholisme og narkomani 
må bygges på "g ræ sro d sa rb e jd e ” . Forældre, skole og frivillige organisa
tioner på lokalt plan, hvor problemerne e r  i den følelsesbare nærhed og 
mere overskuelige, må anses  som grundlaget for dette vigtige arbejde.

A lkoholisme og narkom ani må ikke kun betragtes som videnskabelige 
spørgsmål. Deres negative indflydelse på dem okratie ts  grundprincipper, 
frihed og rettighed, gør, at disse p rob lem er må bekæ m pes nedefra, men 
ikke oppefra. Derfor må hovedvægten nu lægges på  et meget intensivt 
arbejde på lokalt plan med det formål at reducere  efterspørgslen. Informe
rede m ennesker  e r  mere friheds- og retsbevidste  end uinformerede. Med 
hensyn til disse synpunk te r  foreslås:

A 776/s



507A 776/s

At N ord iske  Råd reko m m an d era r  N ord isk  Ministerråd
I . at udvirke øget sam arbejde mellem am ter  og kom m u n er  samt 

berørte  offentlige og frie o rganisationer med det formål at gen
nemføre en erfaringsudveksling i behandling a f  alkoholis ter og 
na rkom aner  for at identificere og oplyse om de m etoder,  som 
v iser sig specielt effektive i behandlingen.

2. at tage initiativ til og støtte forsøgsprojekter på  lokalt og regio
nalt niveau med det formål at in tensivere helbredelsen a f  a lkoho
lister og narkom aner.

Reykjavik, Oslo og K øbenhavn ,  den 3 n ovem ber 1986

S te fån  B ened ik tsson  (Bj.) B orghild  R øy s e land  (K r.F .)

Jens S te ffen sen  (KrF)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om ökat nordiskt samarbete om ut
nyttjande av naturgas i energiförsörjningen
(M edlem sförslaget  väckt av Sve in  A lsaker m. fl., se  
s. 520 

R em issyttranden , se supplem ent)

Ø konom isk  utvalg har m otta t t  ovenstående  medlemsforslag til b ehand
ling. Utvalget har behandle t medlemsforslaget på sitt møte 11. og 12. 

august 1987.

1. Sam m endrag av m edlem sforslaget

Forslagsstillerne peker  innledningsvis på at kull, olje, vannkraft,  k jer
nekraft samt naturgass e r  de viktigste energibærere i den industrialiserte 
verden. Av disse er alle av betydning i N orden . M en naturgass e r  kun av 
større betydning i D anm ark.

I N orden  finnes det gass reserver  som kan gjøre det mulig å fase inn gass 
som en viktig energibærer til ers ta tning for andre som fases ut. G assen  har 
den fordel sam menliknet med andre energibærere, at den er en meget 
miljøvennlig ressurs.  De funn som er  gjort e r  av en slik størrelse at det er 
rimelig å an ta  at en vesentlig del av energibehovet kan dekkes for m es te
parten av det 21. århundre.

Det blir v idere i medlemsforslaget vist til at Ministerrådet har etablert en 
nordisk informasjonsgruppe om gasspørsm ål,  ministerrådsforslaget om en 
plan for nordisk sam arbeid på energiom rådet samt N ordisk  Råds syns
punkter  på  dette.

Det konsta teres  at etablering av et naturgassnett i N orden  er et om fat
tende prosjekt. Selve s tørrelsen av slike investeringer legger naturlig opp 
til et sam arbeid mellom de berørte  land. Direkte distribusjon av gass fram 
til s luttforbrukere, hvor  nytt ledningssystem må bygges, e r  relativt dyrt, 
men har lave driftsutgifter når det er etablert.  Men det er bare i om råder 
med relativt store befolkningskonsentrasjoner at dette er lønnsomt. Elkraft 
fra andre kilder som derm ed  frigis, kan dekke e lbehovet i andre og mindre 
tett befolkede deler av regionen.

Bygging av gasskraftverk  må sees på som et supplement til den eksiste-
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rende elkraftdekning. Likevel bø r  det arbeides for å fase inn kraft baser t på 
gass for å få dette  inn i energibalansen på  konkurransem essige  betingelser.

I D anm ark  og til dels i Sverige foregår det en utbygging av naturgassnet- 
tet. D enne utbygging vil gå videre og e t te r  hvert etablere  et større marked 
for gass i N orden .  I N orge har  Statkraft og Statoil nå funnet grunnlag for å 
starte planleggingen av det fø rste gassbaserte  kraftverket. A na lyser  som er 
utført i Norge har  avdekket et stort potensiale innenfor k raf tm arkedene i 

Norden.
Forslagsstillerne m ener  det er viktig med nordisk samarbeid om en plan 

for hvordan man skal innføre den nye energibæreren  og hvilken andel av 
det totale energim arked som kan baseres  på gass. N aturgassens plass i 
energibildet bør derfor u tredes samlet for Norden.

Medlemsforslaget m unner  ut i en henstilling om at
N ordisk  Råd rekom m an dere r  N ordisk  Ministerråd om å in tensivere 

det nordiske sam arbeidet i u tnytte lsen  av naturgass i energiforsy
ningen med sikte på å  utarbeide en plan for hvordan naturgassen 
kan spille en større rolle i den nordiske energibalansen.

2. Sam m endrag av rem issvar

Medlemsforslaget har vært sendt på en rem issrunde. Remissvar er m ot
tatt fra følgende myndigheter ,  o rganisasjoner og insti tusjoner:

Nordiske

Nordel
N ordisk  Inves teringsbank 

N ordens faglige samorganisasjon
N ordisk  union for arbeidsledere ,  tekniske funksjonæ rer og andre sjefer 
De nordiske industriforbunds fellesorgan

D anske

Energiministeriet
K OM G AS
Mærsk Olie og G as A/S 
Dansk N atu rgas  A/S 
Organisationen for vedvarende energi 
Reel Energi Oplysning

Finske

Handels- och industriministeriet
Miljöministeriet
Industrins C entralförbund
N este  A/S
Ekono A/S
Naturgasföreningen
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N orske

U tenriksdepartem ente t
Handels-  og skipsfar tsdepartem ente t
Industridepartem ente t
Olje- og energ idepartem ente t

Statoil
Saga Petro leum  A/S

Svenska

Statens energiverk 
Energiforskningsnäm nden 
Statens vattenfallsverk 
N  aturvård  s verket 
Styrelsen för teknisk utveckling 
Svenska  Gasföreningen 
S venska  Elverksföreningen 
S venska  Kraftverksföreningen 
Swedegas AB

R em issin sta n ser som  stø tter  m ed lem sforslaget 
N ord iske

N ordisk  Investeringsbank  p eker  i sin uttalelse på at banken siden op p 
rettelsen i 1976 har vært engasjert i finansieringen av energiprosjekter, 
inkludert gassprosjekter.  Det vises til at N ordisk  Råds Ø konomisk utvalg 
ved flere anledninger har gitt u tt rykk  for at finansiering av investeringer i 
energisektoren  bø r  være et viktig v irksom hetsom råde for banken  samt til 
forarbeidene for bankens  opprette lse  som bl. a. reflekterer en investerings
prioritering til fordel for utbygging av N ord ens  egne energiressurser. En 
nordisk bruksplan  vil. e t te r  bankens  oppfatning, kunne vise det mulighets- 
om råde som eksis terer for nordisk samvirke på gassom rådet.  D ette  er i seg 
selv verdifullt,  og vil kunne bidra til at et nordisk perspektiv  kom m er i 
fokus når investeringsbeslutninger om gasskjøp og gassutvinning skal fat-

F or  kjøperne vil forsyningstrygghet og pris veie tungt i investeringsbe
slutningene. F o r  de som utv inner  gassen vil avkastningen ved alternative 
anvendelser m åtte  tillegges s tor vekt. Ønskeligheten av økt nordisk øk on o 
misk integrasjon vil derfor være en fak tor blant flere andre som vil påvirke 
utvinningen og forbruk av gass i N orden .  Det kan av denne årsak  være 
grunn til dem pet optimisme med hensyn  til en nordisk bruksplans faktiske 
virkning på de gassutvinningsinvester inger og det gassforbruksm ønster  
som etableres.

N ordens F aglige Sam organ isasjon  (N F S )  m ener  det  e r  viktig at en alle
rede nå planlegger na turgassens rolle i den nordiske energiforsyningen. 
Det blir pekt på at na turgassen e r  det m est miljøvennlige fossile brenselet.
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D istributører og im portø rer  av gass må ha tilgang til flere leverandører  slik 
at de ikke blir avhengig av bare  en produsen t eller leverandør.  Dette 
innebæ rer at D anm ark ,  Fin land, N orge  og Sverige m å knyttes  sam m en i et 
naturgassnett som i sin tu r  koples til gasskilder utenfor N orden. G jennom 
føringen av en slik investering er imidlertid avhengig av gassprisens k o n 
kurransekraft i forhold til andre energikilder. F o r  det nordiske d is tribu
sjonssam arbeide t om naturgass foreslår N F S  at et lignende organ, som 
Nordel på e lom rådet ,  e tableres .  N F S  fram holder at en økt rolle for na tu r
gassen i den nordiske energiforsyningen innebæ rer omfattende investe
ringer i infrastruktur .  Disse kan skape sysselsetting i nordisk byggevirk
som het og industri og således være et bidrag til en ny nordisk handlings
plan for økonom isk  utvikling.

N ordisk  union fo r  arbeidsledere, tekn iske fu n ks jo n æ rer og andre sjefer  
(N A U )  p eker  på at na turgassens betydning idag varierer betydelig i de 
nordiske lands energiøkonomi. Spesielt omtales forholdene i Finland og 
Sverige som ikke har  egne gassreserver .  Det anføres videre at høye inves
teringskostnader og gassprisen kan være et problem. En forutsetning for å 
gjennomføre de store investeringene må være at gass leveransene og pris
nivået på  lang sikt e r  sikret.  N A U  be ton e r  også at en økt anvendelse  av 
naturgass i N orden  kan ha positive ringvirkninger på  industrisam arbeidet .  
U tgangspunkte t for det videre arbeid bør, ifølge N A U , være at na turgas
sens rolle som energikilde skal økes i forhold til dagens situasjon.

D e nordiske industriforbunds fe lleso rg a n  m ener  i likhet med forslagssti l
lerne at naturgass kan komm e til å  få en viktig rolle i den framtidige 
nordiske energiforsyningen. G ass har klare fordeler framfor andre energi
kilder bl. a. ved sin miljøvennlighet,  de rike forekom stene  i N orden ,  kort 
transport fra nordiske leverandører,  høy politisk leveringssikkerhet og 
gode muligheter for alternative leveranser  fra andre felt i tilfelle av produk- 
s jonsproblemer. G asskraf t  kan enten  produseres  ved ilandføringsstedet for 
gassen eller even tue lt  i et gasskraftverk  næ r de store fo rbruksom rådene. 
Begge a lternativer kan by på fordeler. Industriforbundene stiller seg skep
tisk til offshore- p roduksjon av gasskraft.  En plan. som i det foreliggende 
medlemsforslag, bø r  ha k arak te r  av en utredning av de alternative mulighe
ter  for å benytte  gass i det nordiske energisystemet.  En vurdering av den 
nødvendige in frastruktur i form av rørledninger, fordelingsnett for gass til 
forbrukerne , overføringslinjer for elektrisk kraft er her helt sentralt .  Det er 
viktig at en slik utredning også belyser de økonom iske  forhold rundt 
b ruken  av naturgass .  Om prisene er konkurransedyktige , tror industrifor
bundene gassen har  betydelige muligheter p. g. a. store fo rekom ster og sin 
miljøvennlighet.

D anske

E nerg im in isterie t anfører at den danske regjering e r  positiv overfor et 
nordisk sam arbeid på na turgassom rådet .  Det vises i denne forbindelse til
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energiministerens innlegg på  det Skandinaviske naturgasseminar. H e r  u t
talte bl. a. energiministeren at utfordringen på  naturgassom rådet er nå å 
konkretisere  hvordan et sam arbeid best  mulig kan utformes til felles nytte 
for alle de nordiske land. Energiministeriet , som er  positiv til forslaget, 
u nd ers treker  dog at det allerede i dag foregår et visst naturgassam arbeid  
mellom de nordiske gasse lskaper og at dynam ikken i et nordisk naturgas
sam arbeid fortsatt vil ligge i seiskapsregi.

K O M G A S  u tta ler  seg på  vegne av de regionale naturgasselskaper.  Sei
skapene m ener  det er basis for et økt nordisk sam arbeid om distribusjon og 
anvendelsen  av naturgass.  Med hensyn  til gassanvendelse  nevnes spesielt 
mulighetene for energibesparing samt sikkerhets- og miljøaspekter. I d en 
ne sam m enheng henledes o ppm erksom heten  på  det igangværende arbeidet 
med etablering av et N ord isk  G assteknisk  Senter. Selskapene m ener  at et 
slikt sen te r  vil kunne danne en hensik tsm essig  ram m e for et økt nordisk 
sam arbeid om hensiktsmessig anvendelse  av naturgass og utdanning in
nenfor området.

M æ rsk Olie og Gas A /S  som er opera tø r  for Dansk U ndergrunds C onsor
tium (D .U .C .)  m eddeler  at C onsortie t i prinsippet kan slutte seg til forsla
get. I u ttalelsen blir det pekt på at gass reservene i D anm ark  og N orge er  av 
en slik størrelse at de kan ers ta tte  de energikilder som nå planlegges 
avviklet. Miljøhensyn kan gjøre det ønskelig at gass nyttes i s tedet for 
andre energikilder. U tvidet bruk av gass i ” Kombi K ra f tv e rk”  samt til 
rom oppvarm ing og i industrien omtales spesielt . Det anses formålstjenlig 
at D anm ark  blir represen ter t  i den felles arbeidsgruppe som den svenske 
og norske  energiminister har nedsat t med sikte på å  vurdere  utviklingen i 
m arkedet for naturgass i N orge  og Sverige. D .U .C . har gjennom Dansk 
Olie og N aturgas A/S deltatt i den tekniske vurdering av mulighetene for en 
sammenkobling av Ekofisk- sys tem et i N ordsjøen og de danske og svenske 
t ransportsys tem er for naturgass.  D .U .C .  m ener  en slik sammenkobling 
ikke e r  økonom isk lønnsom på  grunn av store investeringskostnader.

O rganisasjonen fo r  V edvarende E nergi anser  at naturgassen kan bli en 
vesentlig byggesten for den framtidige energiforsyningen i de nordiske 
land. Betydningen av at ulike anvendelsesm uligheter blir seriøst belyst 
understrekes.

Finske

M iljöm inisteriet k onsta te re r  at na turgassen, under  utviklingen av energi
sys tem ene,  vil fram stå  som en vikig energikilde.

Industrins C en tra lförbund  er enig i at na turgassens andel av energiforsy
ningen i de nordiske land sannsynligvis vil øke i framtiden. En idé om et 
felles nordisk naturgassnett og felles gassm arkeder  kan være realistisk om 
naturgassens betydning i de nordiske land øker  som forventet ,  he ter det i 
u ttalelsen. N aturgassforbindelsene  mellom Sverige og Finland vil gjøre det 
mulig å selge sovjetisk gass via Finland til de andre nordiske land samt
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selge nordisk gass til Finland. Et felles nett skulle også være en foru tse t
ning for konkret sam arbeid  f. eks. når  det gjelder lagring av naturgass eller 
andre tiltak for å øke forsyningstryggheten. Økt nordisk samarbeid om 
u tnytte lse  av naturgass  kan trolig innordnes i det nordiske energisam arbei
det som finner sted i regi av N ordisk Ministerråd. Praktiske tiltak bør 
vedtas  av berørte  foretak  basert på økonom iske  forutsetninger.

N este  A /S  foreslår at v irksom heten  til den nordiske informasjonsgrup
pen for gasspørsm ål utvikles og at gruppen pålegges å planlegge det nordis
ke gassm arkedet ,  selve nettutbyggingen samt tekniske aspek te r  hva gjel
der transmittering, lagring og drift. Forskningen på naturgassom rådet bør 
intensiveres og ressursene  koordineres. N aturgassen  bør mer konkret 
plasseres i N ordens  totale energiforsyning som et kom plem ent,  eventuelt 
alternativ, til eksis terende  kraf tverk  -  i hovedsak  kull- og kjernekraftverk 
-  innen e lproduksjon. Arbeidet med sikkerhetsspørsmål bør intensiveres.

E kono A /S  s tø tte r  medlemsforslaget og viser til om fattende erfaringer 
når det gjelder oppdrag innen gassektoren .

N aturgasfö ren ingen  anfører at de nordiske land innehar en fordelaktig 
posisjon med tanke på økt anvendelse  av naturgass. Bare Norges gassre
server beregnes å  vare langt inn i neste årtusen. D essuten  vil det være 
mulig i framtiden å importere naturgass til N orden  fra Sovjetunionen, som 
har de største  gass reservene i verden. I framtiden bør man antakelig 
produsere  en betydelig del av den elenergi som er nødvendig i Norden med 
naturgass, e t tersom  kjernekraft eller kullenergi ikke kan økes tilstrekkelig 
av miljø- og kostnadsm essige  årsaker.  Det vises til at samarbeidet mellom 
de nordiske gassforeningene er blitt mer omfattende samt at gassforetake- 
ne er beredt til å oppre t te  et "N o rd isk  Gasteknisk  C en te r"  for å sikre den 
teknologiske utviklingen samt bidra til den industrielle utviklingen på 
området.

N orske

U tenriksdepartem en te t m ener  en plan for naturgassens rolle i den nor
diske energibalansen vil kunne virke positivt inn på å øke nordisk sam 
arbeid og samhandel på et om råde hvor dette  i dag er av minimal b e tyd
ning, og på den måten øke dynam ikken i det nordiske samarbeidet.

D epartem en te t fo r  handel og sk ipsfart viser til at Norge allerede e r  en 
viktig produsen t av naturgass,  mens Sverige, Finland og D anm ark vil 
kunne utvikle seg til å bli meget betydelige brukere  av slik gass. N orske  
ekspor tm arkeder  for naturgass er idag i sin helhet utenfor N orden .  G jen
nom utredninger e r  det klargjort muligheter for salg av bl. a. norsk gass til 
Sverige samt fastslått at Norges gass resu rse r  kan gi et viktig bidrag til 
Sveriges energiforsyning. Såfremt Finland ikke ønsker  å bygge flere kjer
nekraftverk. gjenstår hovedsakelig  bare olje, gass og kull som alternativer 
for å dekke den økende energietterspørsel.  1 lys av dette  kan norsk elektri
sitet p rodusert av gass fra f. eks. H altenbanken  frem stå  som et av alterna- 

1 7 - / 7 - J J 6  N o rd iska  rå d e l
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tivene dersom  denne kraften er konkurransedyktig  med de alternativer 
Finland s tår  overfor. F or  Norge i å rene frem over påpekes at sammenliknet 
med vannkraft b inder utbygging av gasskraft lite kapital for kraftutbygge- 
ren. Det e r  ubetinget grunnlag for et utv idet sam arbeid mellom de nordiske 
land om utnytting av naturgass i energiforsyningen. I denne sam m enheng 
pekes på  aktivite tene i den N ord iske  gassinformasjonsgruppen hvor det nå 
vil kunne overveies  å oppgradere  fu llm akter for å utvide gruppens aktivite
ter. Det synes viktig å få iverksatt arbeidet med å få avklart hvilke sam ar
beidsløsninger som er av felles nordisk  interesse. Det bør kunne forespei- 
les muligheter for å  endre energiforsyningsm ønsteret dersom  e t te rspørse
len e tte r  norsk  gass skulle tilsi utbygging av overføringskapasite t for dette 
formål. Forholdene synes å  ligge til rette  for at store mengder naturgass 
ventelig vil kunne delvis ers ta tte  andre energibærere. Det er en n a tu rvenn
lig ressurs hvis plass i det totale fremtidige energibildet bør u tredes samlet 
for N orden . I denne sam m enheng  m å det kunne forutses ringvirkninger 
som generelt vil s tyrke økonom isk sam arbeid , samhandel og øvrig sam 
hold i N orden.

Industr idepartem en te t vil se det som både naturlig og hensiktsmessig at 
de nordiske energiministre og em betsm annskom itéen  for energi nærmere 
u treder  mulighetene for et intensivert nordisk sam arbeid om u tnytte lsen  av 
naturgass i energiforsyningen.

Olje- og energ idepartem en te t beskr iver i sin uttalelse utviklingen på 
naturgassom rådet i Sverige, D anm ark ,  Finland og Norge. N å r  det gjelder 
nordisk samarbeid om naturgasspørsm ål har det på  selskapsnivå i de 
nordiske land vært vurdert hvilke muligheter som finnes for en utvikling av 
et integrert na turgassm arked  i N orden .  Innen N ord isk  Ministerråd har den 
N ord iske  gass informasjonsgruppen vært et forum for in form asjonsutveks
ling mellom de statlige gasselskaper .  Fo r  N orge som gassprodusen t åpner  
en eventuell utvikling av et nordisk gassm arked  in teressante  perspektiver. 
Utviklingen av et integrert nordisk gassm arked  vil imidlertid kreve at 
ram mebetingelsene legges til re t te  fra myndighetenes side for introduksjon 
av gass i N ord en ,  bl. a. med hensyn til energipolitiske prinsipper, harm oni
sering av lovverket,  beskatning, m .v .  F o r  å oppnå  dette  vil de t  være 
nødvendig med et nært sam arbeid mellom de nordiske land. I tillegg til at 
disse spørsm ålene  drøftes bilateralt mellom de aktuelle land, er det naturlig 
at dette også skjer multilateralt i regi av N ord isk  Ministerråd. De nordiske 
energiministrene vil jevnlig drøfte aktuelle gassm arkedsspørsm ål i sine 
møter, og den faste Em betsm annskom itéen  for Energi vil legge økt vekt på 
nordiske gasspørsm ål i sitt arbeid. En styrking av sam arbeidet kan skje 
ved at man utv ider G assinform asjonsgruppens m andat til også  å omfatte 
mulige sam arbeidsform er mellom de nordiske land på gassom rådet.  I så 
tilfelle må myndighetene være sterkere  represen ter t  i gruppen enn bare å 
være observatører .  E t alternativ  til dette vil være å nedsette  en særskilt 
em betsm annsgruppe med rep resen tan te r  for de nordiske la n d , med mandat
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til å vurdere  hvilke ti ltak som på  nordisk basis kan bidra til å  utvikle et 
felles nordisk gassm arked . I og med at det i dag eksis terer en nordisk 
gruppe på gassom råde t samt en fast em betsm annskom ité  som behandler 
gassm arkedsspørsm ål,  kan det imidlertid være tvilsomt hvorvidt det bør 
etableres enda en gruppe.

Olje- og energ idepartem ente t  har  forelagt S ta to il forslaget for uttalelse. I 
sitt svarbrev foreslår  Statoil at de t  nedset tes  en em betsm annsgruppe med 
rep resen tan te r  for de nordiske land for å vurdere  ti ltak som på felles 
nordisk basis kan bidra til utvikling av et nordisk gassmarked.

Saga P etro leum  A /S  anbefaler at det fremmes konkrete  tiltak for å 
utbygge sam arbeidet i N orden  om økt utnytte lse  av naturgass.

Svenske

N aturvårdsverke t m ener  naturgass  utgjør et ønskelig substitutt for kuli 
og olje. 1 sam band med kjernekraftens avvikling i Sverige bør også gassen 
kunne anvendes  som ersta tning for oppvarm ingsformål u ten  alvorlige 
miljøkonsekvenser. Et utvidet gassnett i Sverige kan gjennomføres uten at 
konflikter med bevaringsin teresser oppstår  under forutsetning av at man 
ved detaljplaneringen tar hensyn til lokale in teresser.

Styrelsen  fö r  tekn isk  u tveckling  (STU ) anfører at en utbygging av natur- 
gassnette t k rever  meget store investeringer både for gassdistributøren og 
for gassbrukeren . Et hensiktsm essig  u tform et nordisk sam arbeid skulle 
kunne gi s tordriftsfordeler som kan være avgjørende for prisnivået hos 
brukeren  av naturgassen. STU  m ener  den grunnleggende teknikken for en 
utbygging finnes. De avgjørende styringsmidler for økt gassanvendelse  er 
avhengig av regjeringenes beslutninger.

G asföreningen  begrunner  sin støtte av forslaget med bl. a. at na turgas
sen e r  en effektiv og miljøvennlig energiressurs. Det pekes videre på at det 
finnes store na tu rgassreserver  i N orden  og at e lforsyningssituasjonen i 
samtlige nordiske land kan kreve tiltak. Gasföreningen unders treker  at 
mulighetene til d irekte anvending av naturgass bør vies særskilt oppm erk
somhet. G ass e r  billigere å dis tribuere enn øvrig ledningsbunden energi. 
Investeringsutgiftene er lave i forhold til energimengdene og tapet er 
ubetydelig. Det vises forøvrig til sam arbeidet mellom gassforeningene i 
N orden.

E lverksfören ingen  slu tter  seg til synspunktene  som er framført av G as
föreningen. D essu ten  blir e ld istr ibutørenes rolle ved utnytte lse  av na tur
gass omtalt i uttalelsen.

K raftverksfören ingen  u tta ler  at en intensivering av det nordiske sam 
arbeidet i u tnytte lsen  av naturgass i energiforsyningen er helt i sam svar 
med organisasjonens synspunkter.  Föreningen viser forøvrig til at den har 
tatt del i N ordels  uttalelse og slu tter  seg til denne.
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Øvrige rem issvar  
N ordiske

N ordel anser  at naturgass e r  en energiråvare som kan få vesentlig økt 
betydning i den nordiske energiforsyningen. Det er dog viktig at naturgas
sen betraktes  som en energiråvare blant alle andre og at det e r  dens 
økonom iske  konkurransekraft samt hensynet til miljøkrav som bør avgjøre 
dens rolle i de t  framtidige energisystemet.  Nordel b e toner  viktigheten av at 
det i den foreslåtte planen for u tnytte lse  av naturgass legges vekt på 
prisspørsmål på kort og lang sikt når det gjelder anvendelse  av naturgass 
for e lproduksjon. Det blir pekt på at et intensivt samarbeid allerede pågår 
mellom de nordiske lands naturgassforetak. Elkraftforetakene i landene er 
også involvert i dette  arbeidet. Med hensyn til dette  er det N ordels  oppfa t
ning at ytterligere intensivering av det nordiske naturgassam arbeidet ikke 
kreves. Nordel stiller dog gjerne sin ekspertise  og kompetanse  tilgjengelig 
for de u tredninger om naturgass i den nordiske energiforsyningen som kan 
være nødvendig i tillegg til de allerede utførte eller pågående.

De lire naturgasselskapene N este , Sw edegas, S ta to il og D A N G A S  har 
oversendt en felles uttalelse. Selskapene sa tser på en fortsatt utbygging av 
naturgassforbruket i de respektive land. 1 øyeblikket foregår utbyggingen 
av m arkedet især til mindre forbrukere , industrier, fjernvarm everk  og 
desentrale  k raf tvarm everk . Arbeid i ti lknytning til utbygging av naturgass i 
de ulike land biir beskrevet.  N aturgasse lskapene e r  enig om, at en velut- 
bygget infrastruktur i N orden  på naturgassom rådet bør fremmes mest 
mulig under hensyn til de ytterligere avsetningsmuligheter, som kan vise 
seg. Flere mulige utbygginger har vært drøftet mellom selskapene. Seiska
pene samt N orsk  H ydro , Vattenfall og de danske regionale naturgasselska- 
per er dessuten  inne i framskridne drøftinger om etablering av et Nordisk  
G asteknisk  Senter. N aturgasse lskapene vil fortsette bestrebelsene på å 
utbygge sam arbeidet.  Det er derfor selskapenes oppfatning at det på nåvæ 
rende t idspunkt ikke e r  behov for en intensivering og formalisering av det 
nordiske gassamarbeidet.  Selskapene håper  at de politiske ram m er vil 
tilgodese naturgassanvendelse  til fordel for miljø, beskjeftigelse m. m. 
samt sikre at samarbeidet mellom seiskapene kan etableres på et kom m er
sielt grunnlag.

D anske

R eel E nergi O pplysning  m ener  naturgass kun bør anvendes i e lproduk
sjon hvis dette skjer under  utnytte lse  av overskuddsvarm e til fjernvarme. 
Begrunnelsen er at naturgass er et meget edelt rås toff  med tallrike an ven 
delsesom råder  og bør ikke nyttes på om råder  hvor andre brensler  er 
velegnet.
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Finske

H andels- och industrim in isteriet v iser til at det nordiske sam arbeidet om 
utnyttelse av naturgass i energiforsyningen e r  relativt omfattende. Spesielt 
interessant e r  spørsmålet om utvidelse av naturgassledningen fra Finland 
til Sverige og u tnytte lse  av norske  n a tu rgassreserver  i andre nordiske land. 
Ministeriet m ener  det for tiden ikke e r  behov for samarbeide hva angår 
naturgass spesielt . I s tedet kan det være nyttig om N ordisk  Ministerråds 
gass informasjonsgruppe lager en sam menfatning av situasjon og framtids
uts ikter  i det nordiske gassamarbeidet.

Svenske

S ta ten s  energiverk  v iser i sin uttalelse til at eventuell anvendelse  av 
norsk naturgass for elproduksjon med ekspor t  av el til Finland og Sverige 
utredes. Sam arbeidet mellom D anm ark  og Sverige omtales. Det pekes på 
at det finnes betydelige fordeler ved øk t nordisk sam arbeid innen natur- 
gassom rådet.  I første omgang bør dette  skje gjennom en økt erfarings- og 
informasjonsutveksling. S tatens energiverk m ener en plan for naturgass- 
in troduksjon i de nordiske land blir vanskelig å gjennomføre.

E nerg iforskn ingsnäm nden  m ener  na turgasspørsm ålene  er og kom m er til 
å  bli stadig m er betydningsfull for såvel Sverige som de øvrige nordiske 
lands energipoli tikk. Det e r  derfor ønskelig med en intensiv nordisk  erfa- 
rings- og informasjonsutveksling om naturgasspørsmål.  Det er sannsyn 
ligvis også behov for sam ordnede  utrednings- og planleggingsinnsatser på 
felles nordisk grunnlag. Energiforskningsnem nden unders treker  dog at 
ambisjonene med en slik planlegging ikke bør være å utarbeide en plan som 
inneholder en detaljert langsiktig energibalanse for hele N orden .  Det vikti
ge er at planleggingen innrettes på å beskrive og vurdere  et antall ulike 
utviklingsalternativ for en økt naturgassanvendelse .  A ktørene  på  natur- 
gassm arkedet må engasjeres i denne planlegging.

V atten fa ll peker  på at det pågår et intensivt sam arbeid mellom de nordis
ke lands na turgasse lskaper.  Således g jennomføres et antall u tredninger om 
naturgass i Sverige via tilførsel fra nabolandene. Et nordisk gassteknisk 
institutt planlegges oppre t te t  i 1988. Det vises forøvrig bl. a. til sam arbeidet 
mellom D anm ark  og Sverige samt til N ordels  v irksomhet.  U nd er  henvis
ning til dette m ener Vattenfall det fortiden ikke er nødvendig med noen 
intensivering av det nordiske sam arbeidet angående utnytte lse  av na tu r
gass. Pågående arbeid rappor te res  til Nordisk  Råd b l .a .  via den etablerte 
informasjonsgruppen.

3. U tvalgets synspunkter

N aturgassens  anvendelse  og betydning varierer betydelig i de nordiske 
land. D anm ark , Finland og Sverige d is tr ibuerer idag gass for direkte an 
vendelse til industri og husholdninger. Finland im porterer sin gass fra
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Sovjet, mens D anm ark  og Sverige for tiden bruker  gass fra dansk konti
nentalsokkel. De tre landene fo re ta r  en gradvis utbygging av gassnette t ,  og 
i Sverige vurderes  nå gass som et av alternativene til kjernekraft.  Island og 
N orge  bruker  ikke naturgass.  I N orge  planlegges imidlertid å ta  i bruk 
naturgass til e lektrisite tsproduksjon. N orge er allerede en viktig produsen t 
av naturgass.  N orges eksp o r tm arked er  for naturgass er idag i sin helhet 

u tenfor N orden .
Energ iom rådet har vært gjenstand for flere initiativ fra N ordisk  Råd de 

senere år. Ved sesjonen i 1986 ble minis terrådsforslaget om en plan for 
nordisk sam arbeid på  energiom rådet vedtatt .  N ord isk  Råd framførte under 
behandlingen av ministerrådsforslaget en rekke synspunkte r  vedrørende 
gassam arbeidet.  Disse blir referert i medlemsforslaget og utvalget vil vise 
til disse. I sin betenkning over  N ord isk  M inisterråds virksomhetsbere tn ing 
for 1986 uttalte Ø konom isk  utvalg at det nordiske gassam arbeidet bør vies 
særskilt oppm erksom het .  Det ble i denne forbindelse bl. a. vist til at gassen 
sammenlignet med andre energibærere  fram stå r  som en miljøvennlig res
surs.

Ø konom isk  utvalg vil u nders treke  at en nå er kom m et godt igang m. h. t. 
planlegging og bruk av naturgass i Sverige, D anm ark , Finland og Norge. 
Forholdene burde  ligge godt til re t te  for en omfattende bruk av naturgass i 
årene  som kom m er. Utvalget anse r  det viktig at en allerede nå planlegger 
naturgassens plass i den nordiske energiforsyningen. Det e r grunnlag for et 
u tvidet sam arbeid mellom de nordiske land om utnytte lse  av naturgass. 
U tgangspunkte t for det videre arbeid bør være at naturgassens rolle som 
energikilde skal økes i forhold til dagens situasjon.

Utfordringen er nå å konkretisere  hvordan  et samarbeid best mulig kan 
utformes til felles nytte for alle de nordiske land. Utvalget anser  at en plan 
for naturgassens rolle i den nordiske energibalansen vil være et nyttig 
redskap samt kunne virke positivt inn på  å øke det nordiske samarbeid. En 
plan vil kunne bidra til å  få avklar t hvilke sam arbeidsløsninger som er  av 
felles nordisk interesse. Dette e r  i seg selv positivt og vil kunne føre til at et 
nordisk perspektiv  kom m er i fokus når investeringsbeslutninger om gass- 
kjøp og gassutvinning skal fattes.

U tvalget e r  oppm erksom  på at det allerede idag foregår et viktig og 
nyttig na turgassam arbeid  mellom de nordiske gasse lskaper og at dynam ik
ken i et nordisk  naturgassam arbeid  for tsatt  vil ligge i seiskapsregi. Det 
vises i denne forbindelse til arbeidet med etablering av et N ordisk  Gasstek- 
nisk Senter. Utviklingen av et in tegrert nordisk gassamarbeid  vil imidlertid 
k reve at ram m ebetingelsene legges til rette fra m yndighetenes side for 
in troduksjon av naturgass i N o rd en ,  bl. a. med hensyn til energipolitiske 
prinsipper, harmonisering av lovverket,  beskatning m. v. F or  å oppnå 
dette vil det væ re  nødvendig med et nært sam arbeid mellom de nordiske 
land. Intensivert forskningssamarbeid , koordinering av ressurse r  og erfa
ringsutveksling fram stå r  også som viktige områder.
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Det e r  na turgassens økonom iske  konkurransekraf t  og ikke minst h en sy 
net til miljøkrav som vil være med å avgjøre dens rolle i framtidige energi

sys tem i de nordiske land. Ø konom isk  utvalg e r  enig med forslagsstillerne i 
at det er viktig med nordisk sam arbeid  om hvordan man skal innføre den 
nye energ ibæreren  og hvilken andel av det to tale energimarked som kan 
baseres  på gass. Fo rholdene  synes å  ligge til rette  for at store mengder 
naturgass ventelig vil kunne delvis ers ta t te  andre  energibærere. F o rv en t
ningene til dette  m arkede t e r  sterkt økende. I denne sam m enheng  må det 
kunne forutses virkninger som generelt vil s tyrke nordisk  økonom isk sam 
arbeid, sam handel og øvrig samhold i N orden .  Utvalget vil dessuten  vise 
til at gass fra nordiske leverandører  har  fordeler ved kort transport ,  høy 
politisk leveringss ikkerhet og gode muligheter for alternative leveranser  i 
tilfelle av produksjonsproblem er.

Med hensyn til ovenstående  foreslår Ø konom isk  utvalg at
N ord isk  Råd  reko m m an dere r  N ord isk  M inisterråd å intensivere det 

nordiske sam arbeid  om u tnytte lse  av naturgass i energiforsyning
en med sikte på å  gi en nærm ere  vurdering av hvordan naturgas
sen kan spille en større rolle i den nordiske energibalansen.

N uuk, 12. august 1987

Ylva A n n ers ted t (fp )

Johan  B u ttedah l (Sp)

Filip F rido lfsson  (m) 

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

Ivan Jo h annessen  (Sb)

Kjell A . M a ttsso n  (c)

A a se  O lesen (RV)

P all P  é t ur s son (F.)

K im m o  S a si (K ok)

V algerdur Sverrisdó ttir (F.)

llkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Lahja  E xner (s) 

A rne G add (s) 

K aren Thurøe H ansen  (KF) 

P reben L ange  (Si) 

P oul N ie lson  (S) 

O ddrunn P ettersen  (A) 

E lisabeth  R ehn  (Sfp) 

E ino S iuruainen (K) 

H arald  S yn n es (K r .F .)

Jan  P. S y  se  (H) 
(Forman n)
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Medlemsförslag

om ökat nordiskt samarbete om utnyttjande av 
naturgas i energiförsörjningen
(Väckt av Svein A lsaker  sa m t M argrete  A u k e n , Dorte B ennedsen , Lilli 
Gyldenkilde, H anna  K vanm o, Poul Nielsen , A a se  Olesen och Bernhardt  
Tastesen)

Kull, olje, vannkraft,  k jernekraft samt naturgass er de viktigste energi
bærere i den industrialiserte verden. Av disse e r  alle av beydning også i 
N orden . Men naturgass e r  kun av større betydning i Danmark. I de andre 
landene brukes det lite gass, selv om Sverige e r  i ferd med å få et gassnett 
og Finland har en viss import fra Sovjet.

N aturgassen  kan i hovedsak  brukes på to måter, enten som tørr  gass 
direkte til husholdning eller industri , eller den kan brukes til å produsere 
elkraft for dis tribusjon på eks is terende linjenett.

I årene fram over står man overfor et problem i energiforsyningen. Ut fra 
miljøhensyn kan det bli vanskelig å dekke etterspørse lsveksten  av energi 
ved økt satsning på kull-/oljefyrte kraf tverk, vannkraft eller kjernekraft.

I den forbindelse kan det nevnes at kjernekraft ikke er med i planleggin- 
gene av energiforsyningssystem ene i D anm ark og Norge, og i Sverige har 
man vedtatt  at k jernekraften skal avvikles innen år 2010.

Men i N orden  finnes det gass reserver  som kan gjøre det mulig å fase inn 
gass som en viktig energibærer til e rs ta tning for andre som fases ut. Gassen 
har den fordel sam menliknet med andre energibærere, at den er en meget 
miljøvennlig ressurs.  De funn som er gjort er av en slik størrelse at det er 
rimelig å anta  at en vesentlig del av energibehovet kan dekkes for m este
parten av det 21. århundre.

Ministerrådet har etablert en nordisk informasjonsgruppe om gasspørs- 
mål. G ruppens formål er i første rekke informasjonsutveksling, men grup
pen har også foretatt en studie om mulighetene for en sammenkobling 
mellom Ekofisk-systemet i N ordsjøen  og de danske og svenske t r ansport
sys tem ene for naturgass.

I minis terrådsforslaget om en plan for nordisk samarbeid på energiom rå
det (B 67le), som ble vedtatt på N ordisk  Råds sesjon i 1986, fram hever 
energiministrene at det er ønskelig med en ytterligere integrasjon av det 
nordiske naturgassnet te t og foreslår at informasjonsgruppen fortsetter  sitt 
arbeide.

Nordisk  Råd fram satte  bl. a. følgende synspunk ter  under  behandlingen 
av ministerrådsforslaget:

A 777/e
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-  Forslaget bringer lite nytt når det gjelder det nordiske samarbeid innen

olje/gassektoren.
-  G assam arbeidet  bes tå r  i hovedsak  av informasjonsutveksling.
-  Av miljøhensyn bør naturgass  prioriteres i energiforsyningen.
-  Arbeidet for å integrere det nordiske naturgassnet te t  bø r  intensiveres.

Å etablere et na turgassnett i N orden  er et omfattende prosjekt. Selve
s tørrelsen av slike investeringer legger naturlig opp til et sam arbeid mellom 
de berørte  land. Mulighetene for etablering av et større nett avhenger 
imidlertid av en rekke faktorer f. eks. prisforskjellene mellom ulike typer 
energibærere, den geografiske u ts trekning av nettet,  kundestruk tur ,  ti ls lut
ningsgrad m. m.

D irekte d istribusjon  av gass fram til s lu ttforbrukere, hvor nytt lednings
system må bygges, e r  relativt dyrt ,  men har lave driftsutgifter når  det er 
etablert. Men det er bare i om råder  med relativt store befolkningskonsent
rasjoner at dette  er lønnsomt. Elkraft fra andre kilder som derm ed frigis, 
kan dekke e lbehovet i andre og mindre tett befolkede deler av regionen.

Bygging av gasskra ftverk  må sees på som et supplement til den eks is te 
rende elkraftdekning. Likevel bø r  det arbeides for å fase inn kraft baser t på 
gass for å få dette  inn i energibalansen på  konkurransem essige  betingelser. 
Det biir ikke aktuelt  i u tgangspunkte t å  p rodusere  kraft på plattformer til 
havs for å transporte re  elkraft til forbrukerne. En slik løsning gir store 
overføringstap. Men gassen kan brukes til elkraft ti lpasset eksisterende 
overføringsnett.  Det kan også for enkelte land være mulig å importere 
gass, for så å b ruke den til elkraft der hvor det ikke lønner seg å distribuere 
direkte.

I D anm ark  og til dels i Sverige foregår det en utbygging av naturgassnet
tet. Denne utbygging vil gå videre og e tte r  hvert etablere et større marked 
for gass i N orden ,  selv om det i europeisk  sam m enheng  vil være av 
begrenset størrelse. H vert  enkelt land i N orden  har  neppe så stort behov 
for gass at det kan utvikle seg lokale m arkeder  store nok til å  avta  gass
mengder i konkurranse  med kontinentet eller S torbritannia.

1 Norge har Statkraft og Statoil nå funnet grunnlag for å starte planleg
gingen av det første gassbaserte  kraftverket. Det kan e tte r  foreløpige 
p laner stå ferdig i 1991. A nalyser  som er utført i N orge har avdekket et 
stort potensiale innenfor kraf tm arkedene i N orden ,  først og fremst i Norge 
og Sverige, men også i D anm ark  synes det å  være betydelig marked for 
gasskraft.

D erfor er det viktig med nordisk sam arbeide om en plan  for hvordan 
man skal innføre den nye energibæreren  og hvilken andel av det totale 
energimarked som kan baseres  på gass. N aturgassens  plass i energibildet 
bør derfor u tredes samlet for N orden.
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M ed henvisning til ovenstående foreslås
at N ord isk  Råd rekom m an dere r  N ord isk  Ministerråd om å intensi

vere det nordiske sam arbeidet i utnytte lsen av naturgass i energi
forsyningen med sikte på  å  u tarbeide en plan for hvordan na tur
gassen kan spille en større rolle i den nordiske energibalansen.

Helsingør, 10 novem ber 1986

Svein  A lsa ker (Kr. F .) 
D orte B ennedsen  (S) 
H anna K vanm o (SV ) 
A a se  O lesen (R V )

M argrete A uken  (SF) 
Lilli G yldenkilde (SF) 

P oul N ielson (S) 
B ernhardt Tas te sen (S)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om integrering av miljöaspekter i 
den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning

(M edlem sförslaget  väckt av Karin Söder m. f l. ,  se s. 531 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och miljöutskottet har hänvisats e tt medlemsförslag om inte
grering av miljöaspekter i den nordiska handlingsplanen för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning. U tskotte t  har behandla t förslaget vid 
sina möten i Bergen den 26 juni och Å bo den 10 novem ber 1987.

1. M edlem sförslaget

I förslaget hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att  sys

tem atisk t inarbeta  re levanta  miljöaspekter vid fullföljandet av 
arbetet med den nordiska handlingsplanen för ekonom isk u tveck 
ling och full sysselsättning.

Förslagsställarna anse r  att de nordiska sektorsvisa  handlings- och sam- 
a rbetsprogram m en fyllt en viktig funktion, t. ex. sam arbetsprogram m et på 
miljöområdet. Fö r  att möjliggöra ett m era  he ltäckande och ambitiöst sam 
arbete  in troducerades vid 1980-talets början nya sam arbetsgrepp, som 
t. ex. nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full syssel
sättning. I den togs ett  samlat grepp om N orden  som hem m am arknad ,om  
exportfräm jande å tgärder,  turism , industripolitik, a rbetsm arknads- och 
utbildningspolitik, förstärkt västnordiskt sam arbete ,  förbättrade insatser 
på det regionalpolitiska om rådet,  infrastrukturella satsningar av betydande 
format, sam arbete  på  det ekonomiskpolit iska om rådet samt intensifierad 
internationell sam verkan  de nordiska länderna emellan.

Förslagsställarna hänvisar till den  internationella parlamentariska 
luftvårdskonferensen 1986 i S tockholm. 1 dess  s lu tdokum ent som parla
m entariker från sexton länder antog enhälligt unders tryks , att om en hel
hetssyn på sam bandet mellan miljö och produktion  tillämpas så kan befint
liga miljöproblem lösas u tan  att nya  tillskapas.

Vidare no terar  förslagsställarna att  N ord iska  ministerrådet a rbe ta r  med
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ett  nordiskt p rogram  rörande luftföroreningar. Enligt deras  mening är det 
inte bara  m est ändamålsenligt u tan  o ckså  nödvändigt att  miljöns rä ttm ätiga 
krav redan från början inarbetas i den nordiska  handlingsplanen för ekono
mi och full sysselsättning. Inom  varje enskilt sam verkansom råde bör 
miljöns krav analyseras  och beaktas .  N ord isk t sam arbete  p å  det ekonom is
ka om råde t m åste  nära  nog med na turnödvändighet bygga på miljöriktiga 
principer.

Det erinras om att det på  sektoriell grund uppbyggda nordiska  ämbets- 
m annakom m ittésys tem et kan verka  h indrande för  en dylik integrering. I så 
fall bö r  en organisatorisk översyn  kom m a till s tånd, anser  förslagsställar-

2. Rem issinstanser

Samtliga inkom na rem issy ttranden  är positiva till medlemsförslaget. 
Följande insti tutioner och  organisationer ha r  y ttra t  sig:

N orden

N ordisk  Industrifond
N ordens  Fackliga Samorganisation  (NFS)
De N ord iska  Industri fö rbundens Fellesorgan

D anm ark

Finansministerie t og Miljøministeriet
V erdensnaturfonden
D anm arks  N aturfredningsforening

F inland

Miljöministeriet
Handels-  och  industriministeriet 
Luftvårdsföreningen

Is land

N aturvernsråde t

N orge

Indus tr idepartem enete t  
Handels- og skipsfar tsdepartem ente t

Sverige

Kommerskollegium 
Statens na tu rvårdsverk  
Statens industriverk
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2.1. R em issin sta n ser som  tillstyrker m ed lem sförslaget

N ord isk  Indu str ifo n d  anse r  det naturligt att inte minst i sin planering av 
framtida insatser se till miljöaspekterna. H änsynstagande till miljön är idag 
en nödvändighet för utvecklingen inom m ånga industri- och sam hällssek to
rer. Miljöfaktorer utgör en in tegrerad del av FoU -projekten . Miljövänlig
het och resurssnålhet  utgör allt viktigare u tgångspunkter vid utveckling av 
ny industriell p roduktionsteknik . Fonden  erinrar om, att för industrin är 
å tgärder som begränsar  miljöstörningar en belas tande kostnad. 1 ett längre 
perspektiv  kan det dock bli en konkurrensfördel,  då  u tom nord iska  konkur
ren ter åläggs m otsvarande  åtgärder. G enom  att utveckla  miljövänliga p ro 
duk ter  och tekn iker  med stor potential kan nordisk industri delvis påverka  
den framtida in ternationella m arknaden. Slutligen påpekar  industrifonden, 
att FoU -insa tse r  inriktade på  att lösa branschspecif ika miljövårdsproblem 
är kom plexa och därför med fördel kan genomföras som nordiska projekt.

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N FS) ger förslagsställarna rätt i 
princip, men anser  att t idsmässigt kan inarbetandet av miljöaspekter i den 
nu liggande handlingsplanen visa sig vara  svårt. D äremot anser  N F S  det 
ytterst viktigt att miljöaspekter tas i beak tande vid u tarbetandet av den 
reviderade handlingsplanen som N ord iska  rådet rekom m endera t  minis ter
rådet att p resen te ra  vid sessionen 1988.

M iljöm in isterie t i D anm ark  finner förslaget välgrundat och att det bör 
finnas goda förutsä ttn ingar för att handlingsplanen byggs ut med miljöhän
syn och egentliga miljöprojekt.  Vidare påpekas  att  sam arbetsprogram m et 
på m iljövårdsom rådet (som skall om arbe tas  1988) innefattar målsättning
en, a tt m iljöhänsynen skall inarbetas i olika samhällssektorer.  Denna 
aspekt torde bli utbyggd vid den kom m ande revisionen av programmet 
som bl. a. skall företas i ljuset av den s. k. Brundtlandkomm issionen.

F inansm in isterie t anslu ter sig till miljöministeriets synpunkter,  dvs. att 
man vid igångsättande av en eventuell ny handlingsplan som skall ersätta  
den gällande m er noggrant överväger hur miljöhänsynen särskilt kan inpas

sas inom ram en för en ny handlingsplan.
D anm arks N a turfredn ingsfo ren ing  anser  det mycket lämpligt att miljö

synpunk ter  ingår i jäm nhöjd  med andra  in tressen i den sam nordiska  hand
lingsplanen. Det är väsentligt att na tur  och miljö i s törs ta  möjliga u ts träck 
ning tillgodoses vid politiska beslut, då  miljön i stor uts träckning påverkas 
av dessa.

V erdensnaturfonden  (W W F) i D anm ark stödjer helt förslaget och u nder
stryker vikten av att  miljöaspekter dras  in i alla fo rm er av planeringsarbe-

H andels- och  industrim in isteriet i Finland anser ,  att ett fullständigt 
beak tande av m iljösynpunkterna  och riskerna  och deras  tillämpning i p rak 
tiken i många fall skulle kunna innebära  stora kostnader,  som förorsakar 
att de t  ä r  ekonom isk t o lönsam t att  fo r tsä t ta  m ed  p rocessen  eller fabrikens 
verksamhet.  Å andra  sidan räcker  det på flera om råden  att miljösynpunk-
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te rna  beaktas  gradvis. Ministeriet hänvisar till att t. ex. avfallshantering 
och minimering av uts läpp num era  snarare  är ett ekonomiskt än tekniskt 
problem. Sålunda finns t. ex. för rening av kolkraftverkens rökgaser,  flera 
lösningar m en  deras  ti llämpande i praktiken har uppskjuti ts  av ekonom iska  
skäl. Bilarnas skadliga avgaser kunde reduceras  till en bråkdel, men i brist 
på en tvingande lagstiftning och en uppm untrande  beskattningspraxis har 
sådana å tgärder  att  nya bilar förses med avgasrenare  ännu inte blivit 
a llmänna. Inte sällan ä r  det o ckså  fråga om att man ä r  rädd för a tt ett  nytt 
miljöproblem skapas i sam band med att ett gammalt miljöproblem löses. 
B eaktande av miljösynpunkter fö rorsakar  kostnader  som minskar lönta
garnas inkom ster  genom högre ska t te r  eller syns i p rodukternas priser eller 
annars  inverkar  på respektive företags konkurrensförm åga på  en kort eller 
lång sikt.

O beakta t  kostnaderna  är det emellertid anledning att satsa pä miljöskyd
det. för miljökvaliteten inverkar,  u töver  löntagarnas levnadsförhållanden, 
även på ekonom iska  värden , av vilka den accelererande korrosionen och 
den fördröjda skogsproduktionen anges som exempel.

E ftersom  miljökvaliteten ofta är en internationell fråga och de kostnader 
som beaktande av m iljösynpunkterna förorsakar  inverkar på företagens 
internationella konkurrensförm åga, ä r  det naturligt att på miljöskyddsom
rådet efters träva  ett möjligast omfattande internationellt sam arbete ,  som 
även beak ta r  de maximala värdena för utsläpp.

Enligt m iljöm in isterie ts  uppfattning skulle det vara motiverat att införa 
ett kapitel om  sam m anhanget mellan miljövård och övrig samhällspolitik i 
handlingsplanen. I den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning har man endast  behandla t två  miljövårdsområden: 

minskningen av svavelutsläppen (punkt 6.6.3) och det nordiska sam arbetet 
vid behandling av problemavfall (punkt 6.6.4). Jus t dessa  uppgifter är goda 
exempel på  om råden  dä r  internationella  avtal och annat sam arbete  medför 
stora fördelar. De näm nda om rådena  behandlas  dock i handlingsplanen 
som separa ta  frågor i avsnitte t om infrastrukturinvesteringar. Frågan om 
behovet av analys av de viktiga miljöeffekterna inom samhällspolitikens 
olika sek to re r  har  inte behandla ts  i sam arbetsprogram m et. D enna brist 
borde sålunda rättas till då  program m et bearbetas .

Luftvårdsfören ingen  i Finland om fattar  den i förslaget framförda s tånd
punkten  att  miljöfrågorna i det nordiska  sam arbete t bör beaktas  i hand
lingsplanen ” N orden  i v äx t” . Särskilt den internationella miljöekonomiska 
forskningen bör kraftigt ökas i syfte att de uppställda målen och åtgärder 
för deras uppnående skall kunna förverkligas möjligast effektivt. Förening
en anser  att miljövårdens ekonom iska  inverkningar, speciellt i luftvården, 
inte har undersök ts  i tillräcklig g rad .D etta  har  kommit fram t. ex. i sam 
band med ett  i Finland genomfört projekt om försurning (HARPO), där 
man inte kunnat framföra tillförlitliga bedöm ningar av de ekonomiska 
förluster som försurningen medför. På m otsvarande sätt har man inte
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tillräcklig kännedom  om  olika skyddsåtgärders  inverkningar ur företagens 
och nationalekonom ins synvinklar för att man skulle kunna bedöm a deras 
betydelse  exempelvis för olika länders inbördes konkurrenssitua tion  eller 
världsekonomin. L uftvårdså tgärderna  leder onekligen till kos tnader  inom 
företag och hela b ranscher  och  eventuellt  förändringar i hela världsekono
min. L uftvårdså tgärderna  är emellertid viktiga och blir i framtiden ännu 
viktigare för a t t  m an skall kunna bibehålla levnadsmiljön sund och tr ivsam. 
Luftvårdsföreningen anser  att  de tta  fö ru tsä t ter  att miljövården beaktas på 
alla v e rksam hetsom råden  i e tt tidigt planeringsskede. I synnerhet vid 
ekonomisk planering och s tyrande av utvecklingen b ör  miljöfrågorna beak 
tas från första  början för att man skall kunna undvika dyra  och osäkra  
åtgärder för å terstä llande av skador.

N aturvernsråde t i Island anser  det viktigt att man vid u tförande av den 
nordiska handlingsplanen redan på det inledande stadiet ta r  hänsyn  till 
miljöaspekter. En god överblick ö ve r  sam m anhangen  mellan miljö och 
produktion gör det möjligt att lösa miljöproblem utan att ge upphov till 

nya.
D epartem en te t fo r  handel och sk ipsfart i Norge påpekar  att miljöhänsyn 

i sam band med utveckling av all tmer effektiva samhälleliga förordningar 
spelar en allt s törre  roll i handel och ekonomi som följd av att extra 
kostnader  på olikartat sätt läggs på företagens kalkyler. Den starkt ökade 
ekonom iska  exploateringen av n a tu r resu rse rna  kräver  att miljöinsatserna 
ökar på alla u tsa tta  om råden . Särskilt viktigt ä r  att gentem ot tredje land 
övervaka  och reducera  gränsöverskridande luftföroreningar. D epartem en
tet förordar  därför s tark t  att  m an  uppnår  en harm oniserad  nordisk politik 
som ger bättre  genomslag  för de nordiska  synpunk te rna  i internationella 
fora. I de tta  sam m anhang  b ör  man även undvika  konkurrenssnedvridande 
verkningar av nationella miljöskyddsåtgärder genom att gå in för koord ine
rade statliga förordningar så att industrin och det övriga näringslivet i allt 

fler länder åläggs att  täcka  de ex tra  om k os tn ade r  som miljöhänsynen 

medför.
In d u str id ep a rtem en te t ställer sig positivt till att re levanta  miljöaspekter 

inarbetas i handlingsplanen.
K om m ersko lleg ium  i Sverige  ställer sig allmänt positiv till ett  u tökat 

nordiskt sam arbete  om miljövård med hänsyn  till de nordiska ländernas 
likheter vad avser  sam hällsuppbyggnad, politik, lagstiftning, kommunika- 
t ionsm önster ,  värderingar m m. M ot bakgrund av olika länders parallella 
målsättn ingar inom miljöområdet liksom andra  samhälleliga ambitioner 
vad gäller t. ex. industri- och handelspolitik, energipolitik, a rbe tsm ark 
nadspolit ik m. m. anser  kollegiet det angeläget att ett  nordiskt miljövårds- 
sam arbete  o ck så  måste ses som en del av ett  bredare  europeisk t  och 
internationellt sam arbete .  I kon tak te rna  med andra  länder om frågor på 
t. ex. miljövårdens om råde  och i sam arbete  inom internationella organ bör 
de nordiska länderna  därför ef te rs träva  att i s törs ta  möjliga uts träckning
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ti llgodogöra sig de resultat som utarbetas  i det internationella sam arbetet 
och i andra  länder.

Vidare fö ru tsä t ter  kommerskollegium, mot bakgrund av innehållet i 
handlingsplanen, särskilt avsnitte t om ” N orden  som hem m am ark nad ” , 
och med erinran om det vid N ord iska  rådets 35:e session antagna samar- 
be tsprogram m et för avveckling av handelshinder i N orden  (B 70le) att man 
i det svenska  såväl som i det nordiska arbetet avseende bl. a. miljöåtgärder 
löpande beak ta r  och aktivt verkar  för en anpassning till de internationella 

och regionala ( t. ex. i V ästeuropa  och N orden)  överenskom m elser  och 
sam arbetsprogram  som Sverige och övriga nordiska länder anslutit sig till. 
Ö verenskom m elserna  har tillkommit för att säkerställa att inte onödiga 
hinder uppställs för den internationella handeln.

S ta len s  industriverk  påpekar,  att  m iljöskyddsåtgärder ofta kräver  inves
teringar i företagen. De kan vara olika kostsam m a med olika effekt på 
företagets konkurrenssi tua tion , varför en avvägning måste göras mot vad 
som vinns i miljöhänseende. K os tnader  och möjligheter varierar också 
beroende på om det gäller att å tgärda en gammal produktionsanläggning 

eller om det gäller att  bygga en helt ny anläggning. Då miljöfrågorna inte 
kan ses isolerade är det viktigt att de beaktas  i de samlade bedömningar 
som görs. Förslaget att systematiskt inarbeta relevanta  miljöaspekter vid 
fullföljandet av arbe te t  med den  nordiska  handlingaplanen för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning ligger i linje med detta  synsätt.

S ta ten s naturvårdsverk  anser ,  att e tt principbeslut av N ord iska  minister
rådet bör kunna underlä tta  en for tsatt  och u tökad integrering av miljö
aspek te r  i all slags samhällsplanering. Verket finner att förslagsställarna 
inte konkret iserar enskilda frågor för sam verkan. Det förefaller emellertid 
naturvårdsverket ställt u tom  tvivel att äm betsm annakom ittén  för 
miljövård har erforderliga förutsättn ingar att lämna bidrag till den nordiska 
handlingsplanen för ekonom isk utveckling och full sysselsättning. U tan  att 
vilja föregripa resulta tet av närm are  överväganden  synes det inte uteslutet 
att inom ram en för handlingsplanen genomföra miljökonsekvensbedöm 
ningar eller förstudier till sådana  av den typ som kan förekom m a i vissa 
andra länder och som torde kunna betecknas  som m er avancerade  än den 
gängse svenska.

2.2. R em issin stanser som  tillstyrker m ed  viss reservation

D e N ord iske  Industrifo rbunds F ellesorgan  ti llstyrker medlemsforslagets 
grundtanke u nder  förutsättning att  den ekonom iska  utvecklingen på  m ot
svarande sätt tas in i miljöpolitiken. Ett effektivt industriellt miljöskydd 
kräver nämligen en frisk och konkurrenskraft ig  industri.

Industriförbunden vänder  sig dock em ot vad man uppfattat som försla
gets utta lande, att  det nordiska sam arbete t borde ges överstatlighet. Ett 
överstatligt nordiskt sam arbete  hade kanske kunnat fungera som en del av 
N ordekp lanerna  om de genomförts men skulle idag leda till konflikt med 
andra  överstatliga organ.
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U tskotte t  noterar,  a t t  alla inkom na rem issy ttranden  är positiva till för
slagets syfte. N ågra påpekar ,  att inarbetandet av miljöaspekter bör ske vid 
en kom m ande revidering av handlingsplanen (som skall ske senast 1988). 
De tv eksam hete r  som fram kom m er,  t. ex. kostnadsaspek te rna  av ökade 
miljöinsatser, uppvägs av synpunk ter  som att bättre  miljö och större in ter
nationellt hänsyns tagande härtill på sikt bör kunna förbättra  de nordiska 
ländernas internationella  konkurrenskraft .  N ödvändigheten  att undvika 
konkurrenssnedvridn ingar  unders tryks  av ett par remissinstanser.

U tskotte t  vill i de tta  sam m anhang  erinra  om  de synpunkter  u tskotte t 
anförde vid rådsbehandlingen av ministerrådsforslaget till handlingsplan Œ 
59/e) 1985. U tsko t te t  ansåg allmänt att det av ministerrådet framlagda 
förslaget till handlingsplan för ekonom isk  utveckling och full sysselsätt
ning represen terade  ett klart framsteg inom de om råden  som utskotte t 
behandlade. U tsko t te t  anförde ett antal synpunk te r  och förutsatte  att 
ministerrådet skulle lägga vikt därvid.

Vad gällde miljöaspekter berörde u tskotte t inledningsvis sam arbete t i de 
arktiska om rådena  och noterade  att en god potential fanns för sam arbete  
både kommersiellt och vad gällde forskning om miljö, arktisk teknik och 
ekonomi. Det ti ll tänkta sam arbete t  borde enligt u tskotte ts  uppfattning inte 
ges en ensidig inriktning på  utvinning av resurser  (olja, gas, mineraler). 
U tskotte t  påpekade att de ark tiska ekosys tem en  var m ycket känsliga och 
hänvisade till rådets  rekom m enda tion  nr 2311983 angående bevarande av 
naturmiljön i de ark t iska  farvattnen.

Vidare påpekade u tsko tte t ,  att inom miljöområdet torde finnas möjlighet 
till en lång rad projekt som både var arbetskraf ts in tens iva och skulle 
utgöra ett speciellt nordiskt bidrag i debatten  om den globala miljösituatio
nen vad gällde bättre  hushållning med naturresurserna . U tskotte t  skulle 
gärna se, att sådana  projekt inarbetades eller å tm instone kom att ingå i en 
rullande revision av planen. D etta  gällde projekt om t. ex. avgasrening, 
rökgasrening, föroreningskontroll,  föroreningsbekämpning, lantbruk, 
skogsbruk, fiskerinäring, energi och skydd för biotoper. N orden  borde 
u tveckla  en miljövänlig teknik som kunde ge arbetsti llfällen och dessutom 
exportmöjligheter på u tom nord iska  m arknader.  Även på kort sikt kunde 
sådana projekt visa sig m edföra  direkt ekonom isk  nytta. U tsko t te t  u ppre
pade sitt påpekande  att de tta  borde kunna utgöra en viktig del av den 
ekonomiska handlingsplanen i framtiden i sina betänkanden  över  minister
rådets berätte lse  C /  de  två  följande åren.

De ovan anförda  syn punk te rna  från u tskotte t bör nu å ter aktualiseras 
mot bakgrund av det aktuella medlemsförslaget och rem iss instansernas 
positiva reaktion på detta. U tsko tte t  no terar  med tillfredsställelse att  det i 
det m andat för en ny handlingsplan för ekonom isk  utveckling och full 
sysselsättning som de nordiska finansministrarna antog i juni 1987 sägs att

3. Utskottet
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det är viktigt a tt de i handlingsplanen ingående å tgärderna genomförs 
under  beak tande av miljöskyddsaspekter.  I sam m anhanget erinras om de 
målsättningar som redovisas av den s. k. B rundtlandkomm issionen. Dessa 
utta landen  ä r  väl i samklang med det aktuella medlemsförslaget, och 
utsko tte t  vill erinra  om  sina ovannäm nda  utta landen om konkreta  projekt
om råden  för att  ge ett reellt innehåll åt deklarationen att beak ta  miljö
aspek te r  i sam band med handlingsplanen. U tskottet ser  också mycket 
positivt på hänvisningen till B rundtlandkom m issionens rapport och vill 
erinra om  att däri -  inte bara  för u-länderna -  förordas en ekonomisk 
utveckling som skall vara  hållbar dvs. tillfredsställa dagens behov utan att 
fö rs tö ra  möjligheterna för framtida generationer.

Det påpekas  i rappor tens  slu tsa tser att  en hållbar utveckling bara  uppnås 
om miljöförstöring och överu tny tt jande  av naturti llgångar hejdas. Detta 
k räver  att man direkt angriper källorna till miljöförstöringen. Enligt 
B rundtlandkom m issionen b ehöver  regeringarnas och de internationella 
o rganisationernas politik och verksam het på exempelvis jo rdbruke ts ,  en e r
gins, industrins, handelns,  b is tåndets  och den militära säkerhetens om rå 
den i g runden förändras för att  en hållbar utveckling skall kunna ås tad ko m 
mas. U tsk o t te t  anse r  a tt  dessa  påpekanden  bö r  beaktas  även i den nordis
ka handlingsplanen för ekonom isk  utveckling och  full sysselsättning.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts  hemställer utskotte t,
att N ord iska  rådet reko m m end era r  N ord iska  ministerrådet att sys

tem atisk t inarbeta  re levanta  miljöaspekter vid fullföljandet av 
arbete t med den nordiska handlingsplanen för ekonomisk u tveck
ling och  full sysselsättning.

Åbo den 10 n ovem ber 1987

Svein  A lsa ker (K r.F .)  

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arjatta  V äänänen  (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Inger H arm s  (SF) 

A nna-K aarina  Louvo  (Kok) 

M ats N y  by (Sdp) 

Valgeröur Sverrisdö ttir (F.)

L ena  Ö hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om integrering av miljöaspekter i den nordiska 
handlingsplanen för ekonomisk utveckling och 
full sysselsättning
(V äckt av Karin S ö d er sa m t E sko A ho , Svein  A lsaker, Ylva A nnersted t, 
G unnar B jörk, Iva r H ansen , O lo f Jansson , E lver Jonsson , H annu  K em p 
painen, A a se  O lesen, P áll P étursson , Jen s  S te ffen sen , H arald  Synnes, Ole 
G abriel U eland, H enrik W esterlund  och M arjatta  Väänänen)

1970-talets nordiska sam arbete  präglades av u ta rbetandet av sektorsvisa  
samarbets- och handlingsprogram inom ett stort antal inbördes vitt skilda 
funktionella om råden . I en situation då  helhetslösningar av N O R D E K -typ  
inte visat sig vara  genom förbara  var detta  det enda  realistiska och fram 
komliga a rbetssä t te t .  N ord isk  sam verkan  enligt sektormodellen innebar, 
att p raktiska lösningar kunde sökas på sam arbetsprob lem , utan a tt  miss
lyckande inom ett sam verkansom råde  omöjliggjorde sam arbete  inom ett 
annat. De nordiska länderna  kunde därigenom stegvis utveckla sitt sam ar
bete. D enna form för sam arbete  var  emellertid inte utan nackdelar.

Det nordiska  sam arbete t  saknar  varje drag av överstatlighet. En följd 
härav är att sam arbete  enligt minsta-gemensamm a-nämnare-principen 
stundom leder till att sektorsvisa  överenskom m elser  ibland ham nar på en 
mindre ambitiös nivå, jäm fört  med de vidgade sam arbe tsy tor  som kan 
uppstå  vid ett nordiskt förhandlande över  bredare  fält. N ackdelar  som ett 
land nödgas vidgå inom ett om råde  kan kom penseras  av fördelar inom ett 
annat om råde vid e tt sam arbete  enligt helhetslösningsmodellen.

De nordiska  sektorsvisa  handlings- och sarnarbetsprogram men har  o tvi
velaktigt fyllt en viktig funktion. Men för att möjliggöra ett mera heltäckan
de och ambitiöst sam arbete  in troducerades vid 1980-talets början nya 
sam arbetsgrepp. Den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning innebar i de tta  hänseende  något av ett nytänkande . I 
den togs ett samlat g repp om N orden  som handelspolitisk hem m am arknad ,  
om exportfräm jande å tgärder,  tur ism , industripolitik, a rbetsm arknads- och 
utbildningspolitik, fö rstärk t västnord isk t  sam arbete , förbättrade insatser 
på det regionalpolitiska om råde t,  infrastrukturella satsningar av betydande 
format,  sam arbete  på  det ekonom iskpolit iska om rådet samt intensifierad 
internationell sam verkan  de nordiska länderna  emellan.

På miljöområdet har  N ord iska  ministerrådet fastställ t ett nordiskt hand
lingsprogram för perioden 1983-1987. E n  revision av detta  program torde 
förestå. N ord iska  rådets  presid ium anordnade i sep tem ber 1986 en in terna
tionell parlam entarisk  lu f tvårdskonferens i S tockholm. K onferensen  blev

A  778/s
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otvivelaktigt en s tor framgång. I det s lu tdokum ent som parlamentariker 
från sexton länder enhälligt antog skärptes  formuleringar i förhållande till 
det ursprungliga förslaget. I s lu tkom munikén för rådskonferensen  u nder
stryks, att om en helhetssyn  p å  sam bandet m ellan m iljö och produktion  
tilläm pas så kan befin tliga  m iljöproblem  lösas utan a tt nya tillskapas.

N ord iska  ministerrådet (miljövårdsministrarna) beslöt vid sitt möte i 
Oslo den 21—22 ok tober  1986, u n der  intryck av s tockholm skonferensens 
resultat,  att ett nordiskt program rörande luftföroreningar skall u tarbetas  i 
skyndsam  ordning. Enligt vår mening är det inte bara  mest ändamålsenligt 
utan också  nödvändigt att miljöns rättmätiga krav redan frå n  början  inar
betas i den nordiska handlingsplanen för ekonom isk  utveckling och full 
sysselsättning. Inom  varje enskilt sam verkansom råde  bör miljöns krav 
analyseras  och beaktas .  N ord isk t sam arbete  på  det ekonom iska  om rådet 
måste nära nog med na turnödvändighet bygga på  miljöriktiga principer.

I den mån det på sektoriell grund uppbyggda nordiska äm betsm anna- 
kom m ittésystem et verkar  h indrande för en dylik integrering bör en öv e r
syn av organisatoriskt slag kom m a till stånd.

U n der  hänvisning till vad som ovan anförts  hemställer  vi,
att  N ord iska  rådet reko m m en dera r  N ord iska  ministerrådet att  sys

tem atisk t inarbeta  re levanta  miljöaspekter vid fullföljandet av 
arbete t med den  nordiska handlingsplanen för ekonom isk  u tv eck 
ling och full sysselsättning.

Helsingör den 10 n ovem ber 1986

K arin Söder (c)

Svein  A lsa ker (Kr. F.)

G unnar B jörk (c)

O lo f Jansson  (AC)

H annu K em ppa inen  (K)

Päll P é t urs son (F.)

H arald  S yn n es (K r.F .)

H enrik W esterlund  (Sfp)

E sko A h o  (K) 

Ylva A n n ersted t (fp) 

Ivar H ansen  (V) 

Elver Jonsson  (fp) 

A a se  O lesen (RV) 

Jen s  S te ffen sen  (KrF) 

Ole G abriel U eland (Sp) 

M arja tta  Väänänen (K)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om ECE-protokoll rörande reduk
tion av svavel- och kväveutsläpp

(M edlem sförslaget  väckt av Karin Söder  m. f l. ,  se s. 547 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och  miljöutskottet har  överläm nats  ett medlemsförslag om 
E CE-protokoll rö rande reduktion av svavel- och kväveutsläpp. U tskotte t 
har  behandla t förslaget vid sina m öten i Bergen den 26 jun i och Åbo den 10 
novem ber 1987.

1. M edlem sförslaget

I förslaget hemställes,  att
1. N ord iska  rådet reko m m en dera r  N ord iska  ministerrådet att verka 

för en 80-procentig reduktion  av svaveluts läppen i de nordiska 
länderna samt en m otsvarande minskning av kväveoxidförore
ningarna fram till år 1995.

2. N ord iska  rådet rekom m endera r  de nordiska ländernas regeringar 
att inom ram en för E C E  verka  för: (a) att  samtliga europeiska 
länder, inklusive S torbritannien, b inder sig för en reduktion av 
svaveluts läppen med minst 30 procen t -  med 5 0%  som mål -  år 
1993 och (b) att b indande protokoll ingås mellan samtliga eu ro pe
iska länder i syfte att reducera  kväveoxidföroreningarna  med 
minst hälften fram till å r  1993.

Förs lagss tällarna hänvisar  till N ord iska  rådets  internationella luftvårds- 
konferens i S tockholm  den 8 - 1 0  sep tem ber 1986 som i betydande u t
sträckning ko ncen tre rades  kring kväveoxidföroreningarnas härjningar och 
till E C E :s  protokoll dä r  21 s ta ter bundit sig för att reducera  sina uts läpp av 
svaveldioxid med 30 procen t fram till år 1993.

Förslagsställarna påpekar  att den  vetenskapliga dokum enta tionen  om 
svavelföroreningarna s tår  på säkrare  grund än beträffande kväveuts läppen 
men anser ,  att  ett protokoll beträffande reduktion av kväveuts läpp m ot
svarande det beträffande svaveluts läppen bör kom m a till stånd genom 
E C E :s  försorg. D essu tom  bö r  ECE -pro tokolle t  beträffande svavelförore
ningarna skärpas.  I det handlingsprogram för bekämpning av luftförore-
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ningar som N ord iska  ministerrådet fö rbereder  bör dessa  båda kom po nen 

ter  finnas med.

2. R em issyttranden

E tt stort antal rem issvar  ha r  inkom mit och de allra flesta ä r  postivia till 
förslaget. N ågra  u t t rycker  tv eksam het angående möjligheterna att få till 
stånd ett protokoll om kväveuts läpp . Följande har inkommit med rem iss

yttranden:

2.1. R em issin stanser som  helt tillstyrker m ed lem sförslaget

D anm ark
V ärldsnaturfonden
D anm arks  Naturfredningsforening

F inland

Helsingfors universitet 
Ålands landskapsstyrelse

Is land

N aturvern råde t
L andvernd
Havforskningsinsti tu tte t

Sverige  

S tatens naturvårdsverk  
L antbruksstyre lsen  
Fiskeris tyrelsen 
Sveriges lan tbruksuniversite te t

2.2. R em issin sta n ser som  tillstyrker skärp ta  regler om  svavelu tsläpp  m en  
är tveksam m a  vad  gäller kväveu tsläpp

N orden

N ordens  Fackliga Samorganisation  (NFS)

D anm ark

Miljøstyrelsen

Sverige

Ins titu tet för vatten- och  luftvårdsforskning
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2.3. R em iss in s ta n ser  som  stä ller sig tveksam m a  till hela fö rs la g e t  

N orden

N ordiska  industriförbundens miljövårdskom mitté

F inland

Miljöministeriet

N orge

M iljøverndepartem ente t 
Statens forurensningsti lsyn

Sverige

K oncess ionsnäm nden  för miljöskydd

2.4. R em issin sta n ser som  ej tar d irekt stä lln ing  till f  örslaget 

F inland

Finlands akadem i

2.1. R em issin sta n ser som  helt tillstyrker m ed lem sfö rslage t

V ärldsnaturfonden  (W W F), D anm ark ,  anslu ter sig till förslagets m ålsätt
ningar men m enar att målet för reduceringen av kväveuts läppen  bör sättas 
ännu högre än förslagsställarna gör, nämligen 75%.

D anm arks N a turfredn ingsfo ren ing  har  som egna slutmål en reduktion 
av svavel, kväveoxid  och ozon  m ed respektive  9 0% , 7 5%  och 7 5% , och 
b e tonar  särskilt k rave t på  minskning av den föroreningsbetingade ozon

bildningen.
H elsing fors un iversite t, A gro -fo rstve tenskap liga  fa ku lte ten  u tt rycker  

b ekym m er ö ve r  de skadliga tryck  som luftföroreningarna fö ro rsakar  sko
garnas växt o ch  f iskbeståndet i karga skogssjöar vilket kan minska möjlig
h e te rna  att u pp nå  de produktionsm ål som Skog 2000-programmet i Finland 
föru tsä t ter ,  och  ä r  skadliga även  inom fiskerihushållningen. Fakulteten  
unders töde r  m edlemsförslaget och  fram häver  att  en reduktion  av kväve
oxidutsläppen au tom atisk t  skulle m edföra  en minskning av ozonfö ro re
ningen, som visat sig särskilt farlig för skogarna.

Å lands landskapsstyre lse  e r in ra r  om det tidigare medlemsförslaget om 
nedtrappning av gränsöversk ridande  luftföroreningar (A 732/s). Den 
30-procentiga nedskärn ingen  av svaveluts läppen anser  landskapsstyre lsen  
otillräcklig. N edskärn ingen  bö r  även gälla alla europeiska  länder. L a n d 
skapsstyre lsen  delar  även  förslaget a tt b indande avtal bö r  ingås mellan alla 
europeiska  länder i syfte a tt  redu ce ra  kväveoxidföroreningarna . Samtidigt 
bö r  övervakningen av u ts läppen  effektiveras. Enligt landskapsstyre lsens 
uppfattning bö r  avtal även ingås mellan de europeiska  länderna i syfte att
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reducera  u ts läppen i luft av organiska klorföreningar som t. ex. dioxiner 
samt tungm etaller såsom bly, kadmium, krom och zink. Dessa äm nen har 
konsta tera ts  ackum ulera  i Ö sters jöns näringskedjor.

N aturvernråde t i Island u tt rycker  sin glädje över förslaget och anser  att 

Island bör stödja det.
L andvernd , Is lands opdyrknings- och naturfredningsforen ing , hem stä l

ler att isländska rep resen tan te r  deltar i internationellt sam arbete  om redu k 
tion av luftföroreningar som följd av svavel- och kväveföreningar i luften, 
som är e tt stort problem särskilt i industri länderna och även berö r  Island 
direkt eller indirekt. U ndersökningar borde utföras av luftföroreningarna 
över Island för a tt skaffa säker  information vilket man f. n. vet m ycket litet 

om.
H avforskn ingsin stitu tte t i Island ti llstyrker förslaget som ett ytterligare 

försök att sätta  press på industri länderna i E uropa  att  minska sina svavel- 
och kväveuts läpp från industrier och kraftverk. Det kan dock för Islands 
del visa sig svårt att  uppfylla e tt yrkande om  minskning av svavelutsläpp 
med 8 0%  då sådana bara  finns i ringa grad.

S ta ten s  naturvårdsverk  i Sverige gör en genomgång av arbete t  inom 
E C E s luftföroreningskonvention inklusive u tredningsarbete  avseende be
lastningsgränser och spridningsmodeller samt kostnads- och effektivitets- 
beräkningar som tagits fram av bl. a. Beijerinstitutet i Sverige och In terna
tional Institute for Applied Systems Analysis (HASA). N a tu rvårdsverke t 
finner på basis av d essa  arbetsprogram  att man kan räkna med att en 
överenskom m else  om reduktion av kväveoxider kom m er i två steg. Ett 
första  steg kom m er sannolikt a t t  innehålla m er långtgående å tgärder i 
länder med stora  utsläpp. Övriga länder kan då åta sig att inte öka  u ts läp
pen och använda  bästa  teknik vid nya  fasta anläggningar. Ett dylikt första 
steg torde dock m öta s tora  svårigheter eftersom den ökade trafiken i 
många länder ökar  uts läppen om inte å tgärder vidtas. Å tgärderna  på bilav- 
gassidan, som i m ånga länder ä r  den största  källan, ta r  dessu tom  mycket 
lång tid. N ågra  m er långtgående beslut i EG-länderna på bilavgasområdet 
är dessu tom  inte aktuella den närm aste  tiden. Fö r  dieselbilar räknas med 
obligatoriska svenska  krav först från och med -95 års modeller men med 
frivilliga å tgärder från -91. En internationell samordning med flera länder 
förutsätts .  Beräkningar för Sverige visar a tt  det med de relativt långtgåen
de å tgärder som planeras är möjligt att klara en reduktion av u ts läppen av 
kväveoxider 1980/95 med ca 20% . Bilden ä r  något ljusare på längre sikt. 
En  av Sverige föreslagen strategi med gränser för vad naturen  tål ifråga om 
belastning och u ts läppsreduktioner  baserade på dessa gränser (Ak
tionsplan Europa) börjar slå igenom i många länder i E uropa. E tt  andra 
steg ifråga om kväveoxide r  bör kunna kombineras  med ett andra  steg för 
svaveloxider. Därvid kan även kolväten, ox idanter och övriga kväveföre
ningar tas upp. Förhandlingar om ett dylikt andra  steg torde enligt na
tu rvårdsverke t kunna  påbörjas om 2 - 3  år. De av förslagsställarna framför-



537A 779/s

da begränsningarna av svaveluts läpp (80%) och kväveoxidutsläpp (50%) 
torde vara nödvändiga för att förhindra om fattande  försurnings- och skogs
skador. De nordiska länderna bö r  därför inom E C E  verka för internatio
nella överenskom m elser  om sådana u ts läppsreduktioner.  Det ä r  dock helt 
orealistiskt att  man verkligen skulle kunna uppnå dylika mål före å r  2000, 
framhåller na turvårdsverket.

L an tbruksstyre lsen  har  inget att erinra mot förslagen och pekar på 
följande verkningar av svavel- och kväveoxide r  i agroekosystem et: 1. 
Försurning av marken 2. D irektskador på väx ter  3. Tillförsel av svavel och 

kväve.
Försurningen anses allvarligast. Av den totala åkerm arksförsurningen 

beräknas 1/5 härröra  från surt nedfall. På jo rd a r  som saknar  tillräcklig 
buffringsförmåga måste kalkning vidtagas för att m otverka  försurningen. 
K alkningsverksam heten  är för närvarande för liten i jo rdbruke t ,  delvis till 
följd av svag lönsam het i växtodlingen.

Svavelutsläppen har betydelse  för väx ternas svavelförsörjning, något 
som måste  observeras  vid minskade svavelutsläpp men inte u tgör skäl att 
ej minska svavelutsläppen. L antbrukss tyre lsen  påpekar  också, att agro
ekosystem et är m er  kvävekonsum erande  än andra  ekosystem . Kvävetill
förseln från atm osfären  utgör som regel endast en liten del av behovet.

F iskeristyrelsen  anser  att hittills gjorda erfa renhe te r  av begränsning av 
uts läppen i kombination med insa tser typ kalkning av sjöar och vattendrag 
är positiva. F iskbestånd  som slagits ut kan åter in troduceras  och fiskarter 
med stort värde för såväl yrkesfisket som fritidsfisket som lax, öring och 
kräftor kan fortsatt  nyttjas som den resurs  de utgör. Kraftiga utsläppsbe- 
gränsningar krävs dock för att ge effekter i sjöar och vattendrag belägna i 
om råden med magra marker.

Svavelnedfallet i s tora  delar av Sverige ä r  idag ca lgS/m 2 år. D etta  är 
mer än vad flertalet vatten  tål; ett nedfall på högst 0,5gS/m2 år skulle 
medföra att de flesta o m rådena  tillfrisknade. De känsligaste vattnen skulle 
dock kvars tå  som negativt påverkade även vid denna  nedfallsnivå. Den 
föreslagna reduktionen  av svaveldioxidutsläppen skulle sannolikt ge ett 
nedfall/en belastning op ca 0.5gS/m2 år. F ör  kvävet kan föras ett m otsva
rande resonemang. N u varande  belastning är oacceptabelt hög, 1 0 -3 0  kg 
N/ha å r  i södra Sverige och 4 —6 kg/ha å r  i norra.

Utlakningen av organiskt kväve bör inte överstiga 0 ,1 - 0 ,2  kg/ha år. För 
depositionen av kväve innebär de tta  a tt den skulle behöva minska till ca 
5 kg N /ha år. Styrelsen anser ,  att den föreslagna reduktionen torde minska 
kväveläckaget till sjöar och vattendrag  i södra Sverige och påtagligt mildra 
de negativa effekterna av s .k .  surs tö ta r  under  snösmältningen i övriga 
delar av landet.

Sveriges lan tbruksun iversite t ti llstyrker förslagen och anser ,  att mot 
bakgrund av att en om fattande försurning av markmiljön äger rum i Sveri
ge till följd av syradeposit ion  av svavel och kväve måste fortsatta  strävan-
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den göras fö r  att  m inska u ts läppen av dessa surgörande föreningar. F ö r  att 
förhindra en for tsatt  storskalig markförändring rekom m enderas  av N ord is
ka  ministerrådets expertgrupp  en sänkning av syranedfallet med upp till 
80%  fram till år 2000.

Kväveoxidproblem atiken  anslu ter  till den ökande ozonhalten som synes 
ha en större  påverkan  på  grödor och skogar än man tidigare antagit. 
Kombinationen  av ozon, kväveoxide r  och svaveloxid kan ge en ökad 
skadefrekvens på växter. K väveox iderna  bildar också  nitrat (salpetersy
ra), som om det inte tas om hand av väx ttäcket utlakas från marken och 
b idrar till markförsurningen. En fortsatt  kvävebelastn ing av skogarna kan 
också  p åverka  balansen mellan växtnäringsäm nen i negativ riktning t. ex. 
minskad frost- och torkhärdighet. L antbruksunivers ite te t  anser  att man 
vad gäller minskning av svavel- och kväveföreningar på sikt måste nå 
minst de värden som anges i medlemsförslaget. K väveproblem et är i ett 
kort  tidsperspektiv  det svårare  att kom m a till rä t ta  med.

2.2. R em issin stanser som  tillstyrker skärp ta  regler om  svavelu tsläpp  m en  
är tveksam m a  vad  gäller kväveu tsläpp

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N F S)  ins täm m er helt med medlem s
förslaget vad gäller svavelutsläpp och föru tsä t ter  att kraven på  reduktion 
beräknas utgående från u ts läppen  1980 för att inte de nordiska länderna 
skall krävas till ytterligare reduktioner  från en senare tidpunkt än andra 
ECE-länder.  N F S  finner emellertid, att  situationen beträffande kväveu t
släpp ä r  en helt annan  än för svavelutsläpp. N F S  anser  det y tters t  viktigt 
a tt reducera  kväveoxidföroren ingarna  i de nordiska länderna, men m äng
den kväveoxidu tsläpp  i N orden  är idag så liten att  en reduktion på  80 
procent ä r  helt orealistisk. N F S  ins täm m er med förslagsställarna om att 
man bör m inska kväveoxidu tsläppen . Men innan man kan fastslå en sådan 
reduktion som förslaget fö rutsätter ,  bör konsekvenserna  för industri , bil
trafik m. m. u tredas  närm are . D etta  för att få klarhet i vilka konkreta  
å tgärder som krävs och hur de kan genomföras inom en realistisk ram.

M iljøm in isteriet i D anm ark  hänvisar till y ttrande från M iljøstyrelsen  som 
inledningsvis ins täm m er i, att den i ECE-pro tokolle t  fö ru tsa t ta  nedskär
ningen av svavelutsläpp med 30% är  att se som ett första steg och att 
ytterligare steg m åste  fö rberedas i god tid före 1993. Det erinras dock om 
att e tt antal länder inte kunde biträda det ” ganska s te la”  protokollet och 
gav u ttryck  för sina synpunk te r  i en deklaration som antogs samtidigt med 
att de 21 länderna underskrev  30%-protokollet.

Vad gäller kväveoxider  erinrar miljøstyrelsen om att E C E :s  exekutivor
gan hösten  1986 utvidgade m andate t  för arbetsgruppen  beträffande kväve 
så att  m andate t  nu -  samtidigt med att ytterligare vetenskapliga data  
insamlas -  innefattar a rbete  på ett u tkas t  till ett internationellt avtal. Vid 
ett m öte med arbetsgruppen  i februari 1987 sk isserades element som kunde 
ingå i e tt sådant avtal och möjliga tidsgränser. Miljöstyrelsen anser  sig
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dock redan kunna  konsta te ra ,  a tt en reduktion av kväveuts läpp  med minst 
50%  inte är realistisk. M edan om råden  i C entra leuropa  får oacceptabla  
kvävebelastn ingar tar  t. ex. den norra  delen av Skandinavia  emot mindre 
kväve än jo rden  kan u tnyttja . K väve  ä r  i motsa ts  till svavel e tt gödnings
ämne, p åpekar  miljøstyrelsen. Vid ett m öte  inom E C E  väntades en ö v e r 
sikt över  kvävebelastn ingen i olika om råden  i Europa.

In s titu te t fö r  va tten - och lu ftvårdsforskn ing  (IV L )  i Sverige påpekar,  att 
en 8 0 %  reduktion  av svavelutsläpp innebär en mer långtgående reduktion 
av u ts läppen än vad som hittills behandla ts  och u tre tts  i de nordiska 

länderna.
Å tgärderna vad beträffar  svavel, dä r  skillnaderna mellan förslag och 

ländernas åtaganden  ä r  minst, kom m er sålunda att k räva  tekniska föränd
ringar inom industri och energiproduktion långt u töver  vad som hittills 
p lanerats och beslutats.  F ö r  kväveoxider kom m er det enligt IV L:s  mening 
att vara  omöjligt att  uppnå  en så långtgående reduktion som föreslagits 
utan att hela sam hällss truk turen  förändras.

Vidare anser  IV L  att en halvering av kväveoxidutsläppen fram till år 
1993 inte går att genom föra  utan  att kraftigt skära  ned all biltrafik. M ålsä tt
ningen i form av en halvering av kväveoxidutsläppen förefaller dock realis
tisk med tanke på nuvarande kunskap om belastningsgränser i naturen , 
men bör ses öv e r  en längre tid. I de tta  sam m anhang bör påpekas att en 
reduktion av kväveoxidu tsläppen  inte autom atiskt innebär att oxidantpro- 
blemet reduceras  i m otsvarande  omfattning. För detta  krävs även åtgärder 
mot kolväteuts läppen. Frågan  om hur ox idantproblem et skall begränsas 
har nyligen tagits upp  inom E C E :s  a rbetsgrupp för kväveoxider.

2.3. R em issin sta n ser som  stä ller sig tveksam m a  till hela fö rs la g e ts  am bi
tionsnivå

N ordiska  industriförbundens m iljövårdskom m itté  ins täm m er i a tt man 
bör s träva efter en minskning i föroreningsdeposit ionen. Om de egna 
svavelemissionerna i v ardera  nordiskt land skulle skäras ned med 80% som 
föreslagits, samtidigt som de andra  europeiska  länderna  for tsä t te r  med sina 
program för 30% eller 50% minskning, skulle dock den ex tra  minskningen 
som egna v idgående å tgärder  ås tadk om m er vara  endast blygsam. Den 
totala svaveldeposit ionen skulle minskas till exempel i Norge med drygt 
2 %  och i Finland med cirka 8 %  ytterligare som resultat av de föreslagna 
radikala nationella å tgärderna.

M iljövårdskom mittén anser  det tvivelaktigt, om de tekniska möjligheter
na att skära  ned svavelem issionerna  med 8 0%  existerar. De specifika 
kostnaderna  (kostnad /reducerad  ton svaveldioxid) stiger dock mycket 
brant redan i s lu tskedet av det pågående em issionsm inskningsprogramm et 
som går ut på en 4 0 - 6 0 %  reduktion , som de fyra största  nordiska länderna 
håller på att genomföra. Varje  p rocen t över  dessa  siffror blir betydligt 
dyrare. K om m ittén  finner fö rutsättn ingarna för kväveoxider annorlunda. I
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de flesta nordiska  länderna  släpper m otorfordon ut 6 0 - 7 5 %  av kväveox
iderna. Resten fördelas mellan kraft- och värm eproduktion  och andra 
källor. Fö r  dieseldrivna fordon ex is tera r f. n. inga effektiva em issionsre
duktionsm etoder.

K ommittén  hänvisar till en svensk utredning om kväveoxidutsläpp enligt 
vilken 30% -m åle t inte tycks kunna uppnås. Anledningen är det stora 
bidraget från bilavgaserna till de to tala  kväveem issionerna. Även om alla 
nya bensindrivna bilar skulle förses med effektiva kväveoxidm inskande 
anordningar skulle em issionsm inskningen med cirka 40%  av den totala 
fordonsemissionen ta lång tid, eftersom bilparken förnyas relativt lång
samt. En kväveoxidreduktion  med 80 c/< fram till år 1995 skulle vara en 
absolut omöjlighet.  O ckså  en halvering av N O x-em issioner finner kom m it

tén ganska orealistisk.
Vidare påpekar  miljövårdskom mittén  att m ycket kraftiga och snabba 

em issionsm inskningar i de nordiska länderna skulle k räva kostnader  som 
grovt kan uppskat tas  till 1 % av nationalinkomsten. Om de nordiska län
derna  skulle börja driva en m ycket kraftig miljövårdspolit ik jäm fört  med 
nuvarande borde man obetingat också  undgå en s tor del av de kostnads
krävande åtgärder som man redan nu har tänkt genomföra de komm ande 
åren. De N ord iska  industriförbundens miljövårdskommitté föreslår att 
minis terrådet skulle s tudera  förutsättn ingarna för en sådan förändring i 
tänkesätten  bland samhällsplanerare  och politiker.

Vidare hänvisas till N ordens  beroende av export inkom ster  för industri
produkter.  I de flesta fall bes täm s prisnivån på så stora m arknader,  att de 
nordiska länderna bara  har ett b lygsamt inflytande på priserna. Om 
m iljövårdskostnaderna skulle kräva en betydligt större andel av företagens 
inkom ster,  skulle räntabiliteten minskas och den ekonomiska tillväxten i 

m otsvarande grad skäras ned.
Vad gäller N ordens  roll som exempel för omvärlden anser  kommittén 

det tvivelaktigt om en extra  ökning av reduktionstale t i de nordiska länder
na skulle ha någon extra  påverkan  på andra  europeiska  länder. Redan nu 
vet man att  många stora svavelem itten ter i E uropa  har  stora ekonom iska  
och även tekniska svårigheter att nå en reduktion med 30% för svavel. 
Därem ot anser  industriförbundens miljövårdskommitté att andra  delen av 
medlemsförslaget angående de nordiska ländernas aktivitet inom EiCE 
förtjänar en positivare analys. Eftersom de nordiska ländernas avsvav- 
lingsprogram är relativt ambitiösa och den största  delen av svavelnedfallet 
hä rs tam m ar från andra  delar av E uropa,  är förslaget 2 (a) en nödvändighet 
från industrins synpunkt.

K om m ittén  anser  också, att ett b indande protokoll med samtliga eu rope
iska länder i syfte att reducera  kväveoxidföroreningarna är av nöden. På 
grund av sin analys angående kväveoxiderna  anser  kommittén det dock 
tvivelaktigt om en reduktion  med minst hälften fram till är 1993 kan anses 
realistisk. Med beak tande av de nationella möjligheterna i de nordiska
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länderna kan man anta  att en 3 0 %  reduktion  skulle vara  en bättre  grund för 
förhandlingarna.

M iljöm inisteriet i Finland anser ,  att medlemsförslaget går i rätt riktning, 
men de mål som dä r  föreslås kan inte i praktiken uppnås u nder  föreslagen 
tid. På  sikt torde det därem ot vara  möjligt att gå in för den målsättning som 
medlemsförslaget anger. Inget nordiskt land har f. n. förutsättn ingar att 
minska svaveluts läppen med 80 procen t före år 1995. D äremot kunde man i 
samtliga nordiska länder börja reda ut vilka kostnader,  fördelar och olä
genhete r som skulle följa av en större  minskning av svaveluts läppen än den 
man hittills beslutat om. Ministeriet hänvisar till Sverige som det enda 
nordiska land som hittills har  ställt upp ett i siffror uttryckt mål för 
kväveoxidutsläppen. M en det har  visat sig att  det ä r  omöjligt a tt i hela 
Sverige nå en sådan minskning soin det ursprungliga målet innebar, nämli
gen 30 procen t till å r  1995.

I de övriga nordiska länderna  ä r  si tuationen rätt likartad, kanske sämre. 
I Finland kan uts läppen  av kväveoxide r  fram till år 1995 minskas med 
högst 10 procen t jäm fört  med nivån å r  1980 utan att kos tnaderna  blir 
oerhört höga. Vad gäller de t  internationella arbe te t  anser  ministeriet det 
mycket möjligt a tt ett nytt protokoll om minskning av svavelutsläppen 
måste u tarbetas ;  de tta  kan bygga på en annan princip än en minskning av 
to talu ts läppen med en given proportionell andel.

Ministeriet anser  det eventuellt möjligt att i början av å r  1988 få till stånd 
ett  bindande protokoll dä r  de europeiska  s ta terna  förbinder sig att minska 
kväveoxidutsläppen. U nderhandlingarna  har enligt ministeriets uppfa t t
ning gjort det klart a tt en sådan tidtabell bara  är möjlig om protokollets  
målsättning är anspråkslös .  Protokollet kunde enligt någras uppfattning 
innehålla  en överenskom m else  om olika stadier, där målsättningen sm å
ningom skulle skärpas.  Ä ven om det ä r  i praktiken ogörligt att få till stånd 
ett protokoll som går ut på att u ts läppen skall minskas med hälften till år 
1993 kan man på sikt kom m a fram till rätt s tränga krav om en reduktion av 
u ts läppen, men protokollet kan då bygga på någon annan princip än en 
procentuell minskning av uts läppen.

M iljøverndepartem en te t i N orge  erin rar bl. a. om att arbete pågår för att 
utveckla  belas tn ingsgränser för vad känsliga om råden  kan tåla av svavel- 
och kvävebelastn ing, som torde bilda grundvalen  för förhandlingar om 
ytterl igare svavelreduktioner  i E uropa  och N ordam erika . Från norsk sida 
har man redan tagit initiativ för att  ett avtal om ytterligare svavelreduk
tioner bör föreligga i god tid före 1993.

D epartem ente t  vill mot d enna  bakgrund inte förorda förslaget att verka 
för en 8 0%  nedskärning av svavel och kväveuts läpp  men därem ot att 
internationellt verka för att samtliga europeiska  länder genomför minst 
30%  svavelreduktion  före 1993 och att flera länder skall följa de länder 
som fastlagt 5 0 %  som målsättning före 1995.

Vad beträffar  kväveoxide r  anser  departem en te t  att Norge knappast kan
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ha lvera  sina uts läpp till 1993 och hänvisar till ett  nota t av Starens fo ru re n s
n ingstilsyn  (SFT) där  det påpekas  att 8 0 %  reduktion  av uts läppen av 
kväveoxid  skulle k räva  d ram atiska  åtgärder  med oanade ekonom iska  kon
sekvenser.  Inom E C E  arbetas  med ett protokoll som tar  utgångspunkt i 
hur s to r  kväveoxidförorening miljön kan acceptera .  E n  8 0%  minskning i 
N orge bedöm s av forurensningsti lsynet som miljömässigt onödig och en 
p rocentvis  reduktion  överhuvud tage t som föga ändamålsenlig, i synnerhet 
då kvävenedfall u n der  en kritisk gräns anses  ha en positiv gödningseffekt.

En procentuell reduktion  kunde innebära  att  man reducerade  u ts läppen 
för litet i be las tade om råden  m edan onödigt s tora  resu rse r  används  för 
miljöåtgärder u tan  särskild betydelse . En nedskärning av kväveoxidu tsläp
pen i N orge med 80% räknat från 1980 till 1995 skulle få allvarliga konse
k venser  då  de huvudsakligen härrö r  från mobila källor (vägtrafik och 
kusttrafik) då  det skulle innebära  utbyte  av m askinpark  och fartyg samt 
6 0 - 7 0 %  reduktion  av trafikarbetet (inklusive fiske och försvar). Det skul
le även krävas u tby te  av samtliga lan tbruksm askiner  och nedläggning av 
konstgödselproduktion  samt förbud mot oljeeldning. D essa  å tgärder fram 
står som synnerligen orealistiska och forurensningsti lsynet foreslår istället
-  skärp ta  avgaskrav och naturligt u tby te  av fordonsparken  och inrikes- 

flottan
-  användning av bäs ta  tillgängliga teknik för rening av s ta tionära uts läpps

källor
-  stabilisering/reduktion av trafikarbetet.

F orurensningstilsynet för ett liknande resonem ang angående förslaget
om reduktion  av svaveldioxidutsläppen i N orge med 8 0 %  och anser  att 
å tgärder även på  detta  om råde bör vidtas utifrån hänsyn till vad miljön tål 
och vilka tekniska  möjligheter som föreligger.

K oncessionsnäm nden  fö r  m iljöskydd  i Sverige anslu ter sig till det syfte 
som ligger bakom  medlemsförslaget och hänvisar i övrigt till den svenska 
regeringens proposition om Program  mot luftföroreningar och försurningar 
rörande bl. a.  det arbete  som sker utom lands och  inom olika in ternationella 
organisationer, särskilt E C E .  N äm n den  vill dock ifrågasätta principen med 
reduktion  av föroreningsutsläpp i p rocen t med hänsyn  till att utgångsnivå- 
erna  för föroreningsutsläppen är så olika i skilda länder.

2.4. R em issin sta n ser som  ej tar d irekt stä lln ing till m ed lem sförslaget 

F inlands akadem i anse r  a tt utgående från de forskningsresultat som 
finns kan en viss skärpning av u ts läppskraven  anses berättigad men att  det 
ännu är svårt att  fastställa till vilken procentuell nivå reduceringen bör ske. 
De i medlemsförslaget framförda procen tta len  för reduceringarna  och före
slagna t idsschem a m åste  anses som ganska ambitiösa. Finlands Akademi 
ser det dock inte som sin sak att ta  d irekt ställning i denna  fråga.
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U tskotte t  no terar ,  att  medlemsförslaget ta r  sin u tgångspunkt i N ord iska  
rådets  internationella  konferens om luftföroreningar den 8 - 1 0  sep tem ber 
1986 dä r  det  blev möjligt a tt för första  gången ena  parlam entar iker  från 16 
länder i både Öst- och  V ästeu ropa  att i ett  om fattande  s lu tdokum ent rikta 
en uppm aning  till sina regeringar att u tveckla  förstärk ta  insatser på ett 
antal om råden  för att  kom m a till rä t ta  m ed  luf tföroreningarna, både  inom 
ram en för ex is te rande  konven tioner  eller andra  ändamålsenliga sam arbets-  
modeller. K onferensen  fastlade inga tids- eller siffergränser för erforderli
ga öve renskom m else r  och andra  å tgärder men gjorde klara u tta landen 
bl. a. att  de t  för a tt  u p pn å  effektiva insa tser mot lutföroreningarna krävs:
-  att alla ko nven tionsparte r  ans lu ter  sig till protokollet om att reducera  

svaveluts läppen och  att  överläggningar påbörjas i syfte a tt  höja am bi
t ionsnivån för att  ytterligare begränsa  svaveluts läppen u nder  90-talet. 
Målsättn ingarna bör fastställas med hänsyn  bl. a. till kritiska belas t
ningsnivåer för olika om råden  och ekosys tem

-  att  a rbe te t  för a tt reducera  u ts läppen av kväveoxider och kolväten 
intensifieras i syfte att upprä t ta  bindande protokoll där undertecknande 
länder fö rb inder sig att å s tadkom m a en reduktion av uts läppen inom en 
ö verenskom m en  tidsperiod

-  oberoende  av den erforderliga tiden för att u tarbeta  ett internationellt 
bindande protokoll m åste  alla s ta ter  vidta effektiva å tgärder för att 
kontro llera  u ts läppen av kväveoxider

-  att arbete t  med att  u tveckla  energisnåla, avfallssnåla och miljövänliga 
energi- och indus tr ip rocesser  och en effektiv reningsteknik fortsatt ges 
hög prioritet såväl nationellt som internationellt

-  att alla länder vid utformning av nationell energi-, transport  och indu
stripolit ik ger ökad tyng åt samordning med miljöpolitiken.

Dagarna före N ord iska  rådets  konferens hölls en parallell konferens med 
rep resen tan te r  för fr istående miljöorganisationer (N G O  C onference on 
Acid Rain) dä r  siffermässiga målsättningar fastslogs, som i stort öv e ren s
s täm m er med medlemsforslagets  yrkanden . På grundval av ett  omfattande 
vetenskapligt material om dels vilka försurnings- och kväveförorenings- 
n ivåer na turen  och miljön kunde tåla utan skadeverkningar dels ex is teran
de tekniska  möjligheter k rävdes  sålunda en minskning av de europeiska 
u ts läppen av svaveldioxid m ed minst 8 0 %  före 1993 och av u ts läppen av 
kväveoxid  med minst 7 5 %  före 1995. Det kan sålunda noteras ,  att med- 
lemsförslagets s t rävan  synes vara  dessa  ' 'm ax im im ålsä ttn ingar” men att 
man stannat för a tt  ställa 8 0 %  krav endast  på de nordiska länderna, men 
för både svavel- och kväveoxid  med 1995 som bortre  gräns. På europeisk 
nivå bör man enligt förslagsställarna verka för blygsamm are krav på 
minskningar dvs. 3 0%  -  m ed  5 0 %  som mål -  för svavel och minst 50%  
för kväveoxid  med 1993 som bortre  gräns.

3. Utskottet
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U tsko t te t  no terar ,  att  rem iss instanserna  ä r  delade. Cirka hälften av 
inkom na rem issvar stödjer helt medlemsförslaget och unders tryker  beho
vet av effektiva nedskärningar av svavel- och kväveföroreningar i luften. 
N ågra  rem iss instanser pekar  på  att s tora  minskningar av kväveuts läppen 
skulle k räva mycket om fattande å tgärder bl. a. på trafikområdet och att 
man därför borde gå försiktigare fram på kväveom rådet.  Dessa synpunkter 
delas också  av den tredje g ruppen rem iss instanser,  som ifrågasätter realis
men i de höga procentta l för nedskärningar som medlemsförslaget fö ru tsä t
ter. N ågra anser  det överhuvudtaget tveksam t att utgå från procentuella 
minskningar som norm. De allra flesta anser  dock att N orden  bör agera 
internationellt även om man har olika bedömning av det lämpligaste sättet 
att  driva uts läppsfrågorna.

U tskotte t  noterar,  att 21 länder inom ram en för ECE-konventionen  om 
långväga gränsöverskridande luftföroreningar i juni 1985 undertecknade 
ett b indande protokoll i sam band med ett möte med konventionens verk 
ställande organ i Helsingfors dä r  de å ta r  sig att  senast fram till 1993 minska 
sina svavelutsläpp med 30% jäm för t  med nivån 1980. Många av de under
tecknande länderna har vidtagit beslut om betydligt längre gående minsk
ningar av uts läppen (5 0 - 6 0 % ) .  Dessa är b l .a .  Finland, Sverige, Norge, 
Danm ark, Förbundsrepubliken  Tyskland och Frankrike.

Vissa procentuella  minskningar som norm erande för framtida insatser 
har utan tvekan  haft ett sym bolvärde och bidragit till att öka  allmänhetens 
medvetenhet om de ansträngningar som görs respektive borde göras för att 
minska u ts läppen, och därigenom m edverkat till att skapa opinion och 
politiskt tryck. U tskotte t  har  dock  vid överläggningar med miljöministrar
na uttalat förståelse för att man i sina kontak ter  med u tom nord iska  länder 
på diplomatiskt plan borde driva krav på en realistisk nivå, dvs. sådana 
krav som det fanns uts ikter  att erhålla internationell uppslutning kring.

Frågan om sam nordiskt internationellt agerande har d iskuterats  av u t
skotte t i sam band med antagande av rekom m endationer  som nr 20/1983 
angående intensifierat arbete  på internationellt plan för begräsning av 
svaveluts läppen och nr 1211986 om handlingsplan mot luftföroreningar och 
nr 1311987 om handlingsplan mot luftföroreningar. U tskottet framhöll vid 
sitt möte med miljöministrarna i n ovem ber 1985, att forskningen borde 
ligga före den internationella opinionen och a rbe ta  med en väsentligt högre 
ambitionsnivå och även ta upp  m er komplicerade problem som samspelet 
mellan kväve- och svaveldioxidföroreningar. Forskningen borde också 
fördjupa studiet av försurningens effekter på grundvattnet och lövskogen, 
något som var  av betydelse  för att  motivera  i synnerhet centraleuropeiska 
länder att  vidta effektiva åtgärder  för att minska svavelutsläppen. En 
nordisk expertgrupp inom E C E  hade på grundval av gränsvärden rekom 
m endera t minskning av svavelutsläppen med 9 0 %  och kväve och ozon 
med 75 % , vilket u tsko tte t  noterade  vid rådets senaste session. U tskottet 
uttalade också  förhoppningen, att det framgångsrika genomförandet av
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luf tföroreningskonferensen hade förbättra t förutsättningarna att driva des
sa frågor internationellt .  D etta  gällde även konferensens utta lande att 
arbetet för att reducera  uts läppen av kväveoxider och kolväten bör intensi
fieras i syfte att upprä t ta  bindande protokoll där undertecknade länder 
förbinder sig att ås tad ko m m a en reduktion  av u ts läppen inom en öve ren s
kom m en tidsperiod samt att kunskapen  om av människan åstadkom m en 
produktion, transport  och omvandling av kväveoxid och kolväten och 
seku ndärp roduk te r  av dessa  i atm osfären  m åste  öka  och g ränsöverskridan
de flöden beräknas  land för land. U tskotte t  kunde med ti llfredsställelse 
notera  att minis terrådet igångsatt arbete  med sikte på ett b indande avtal 
under  1987 och  unders try ke r  fortsatt starkt behovet av snabbt arbete  för 
att få till stånd in ternationella avtal.

Det bör dock noteras ,  att konferensen även ställde krav på ett avsevärt 
antal å tgärder på  nationell, nordisk och internationell nivå, bl. a. att vidta 
effektiva å tgärder för att kontrollera u ts läppen av kväveoxider från både 
sta tionära och mobila källor och att utveckla energisnåla, avfallsnåla och 
miljövänliga energi- och industrip rocesser och en effektiv reningsteknik.

Slutligen uttalade konferensen att varje nation, förutom att s tödja in ten
sifierade internationella ansträngningar, borde ta ansvar  för genomförande 
av effektiva reningsåtgärder bl. a. för bilar, flyg och transportm edel ,  be
gränsning av källutsläpp och föroreningar och för utveckling av miljövänlig 
energi- och produktionsteknik . S is tnäm nda unders tröks av rådets kommu- 
nikationsutskott i sam band med sessionen. Social- och miljöutskottet har 
både i sina betänkanden  och vid överläggningar med miljöministrarna med 
skärpa framhållit att trovärdigheten  i de nordiska ländernas agerande i 
miljöfrågor på internationell nivå och i nordiskt sam arbete  förutsätter  att 
de nationellt v id tar  alla tänkbara  åtgärder  för att minska uts läpp och 
luftföroreningar.

Behovet av ytterligare nedskärningar av uts läppen av både svaveldioxid 
och kväve to rde , om det tas på allvar, få k onsekvenser  för energiproduk
tionen i de nordiska länderna. Sålunda bör strävan vara att energipolitiken 
på sikt inriktas på minskad användning av fossila bränslen genom effekti
vare energianvändning, energibesparing och ökad satsning på förnyelseba
ra energikällor.

U tskotte t  no te ra r  att liera rem iss instanser ju s t  med hänsyn till t ransport
sektorn ej velat stödja tanken  på en minskning av kväveuts läppen med så 
m ycket som 80% och att viss skepsis även uttalas mot tanken  på m otsva
rande minskning av svaveluts läppen mot bakgrund av utgångsläget och de 
tekniska möjligheterna. Med hänsyn  till den överenss täm m else  mellan 
nationellt och internationellt agerande som u tskotte t ovan understrukit 
finner u tsko tte t  att man i båda  avseendena  bör arbeta  för ambitiösa, men 
realistiska målsättn ingar som kan vinna anslutning både inom de nordiska 
länderna och internationellt .  En något högre ambitionsgrad i de interna 
nordiska målsättn ingarna synes dock motiverad. En utredning av konse- 
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k venserna  för olika sam hällssek torer av olika procentta l för reduktion av 
svavel respektive kväveuts läpp  bör enligt u tsko tte ts  uppfattning ingå som 
en del i den nordiska handlingsplanen mot luftföroreningar.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts  hemställer  u tsko tte t  att
1. N ord iska  rådet rekom m en dera r  N ord iska  ministerrådet att  inom 

ram en för minis terrådets handlingsplan mot luftförorening u treda  
k on sekvenserna  för industri ,  energi, t ransport  och jo rdbruk  i de 
nordiska länderna  av dels 50 procen ts  reduktion av svavel och 
kväveoxid , dels 80 respektive  75 procen ts  reduktion  av svavel 
respektive kväveoxid  fram till 1995.

2. N ord iska  rådet reko m m en dera r  de nordiska ländernas regeringar 
att inom ram en  för E C E  verka  för:
(a) att  samtliga europeiska  länder, inklusive Storbritannien , bin

der  sig för en reduktion av svaveluts läppen med minst 30 
procen t -  med 5 0 %  som mål -  år 1993 och

(b) a tt b indande protokoll ingås mellan samtliga europeiska  län
der i syfte att reducera  kväveoxidföroreningarna med minst 
hälf ten fram till mitten av 1990-talet.

Å bo den 10 novem ber 1987

Svein A lsa ker (K r.F .)  

D orte  B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L u n d b la d  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arja tta  V äänänen  (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Inger H arm s (SF) 

A nna-K aarina  L ouvo  (Kok) 

M ats N y  by (Sdp) 

V algerbur Sverrisdö ttir (F.)

L ena  Ö hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om ECE-protokoll rörande reduktion av svavel- 
och kväveutsläpp
(V äckt av Karin S ö d er sa m t E sko  A ho , Svein  A lsaker, Ylva A nnersted t, 
G unnar B jörk, Iva r H ansen , O lo f Jansson , E lver Jonsson , H annu  K em p 
pa inen , A a se  O lesen, P á llP étursson , Jens S te ffen sen , H a ra ld S yn n es , Ole 
G abriel U eland, H enrik W esterlund och M arjatta  Väänänen)

N ordiska rådets  in ternationella luftvårdskonferens i Stockholm den 8 -  
10 sep tem ber 1986 kom i be tydande uts träckning att koncentreras  kring 
kväveoxidföroreningarnas härjningar. E C E -F N :s  ekonom iska  kommission 
för E uropa  -  har utfört e tt energiskt och uppslagsrikt arbete på miljö
vårdsom råde t i allmänhet och  beträffande minskningen av svavelförore
ningarna i synnerhet.  Till följd härav har  21 s ta ter  bundit sig för att 
reducera  sina uts läpp av svaveldioxid med 30 procen t fram till å r  1993.

Den vetenskapliga dokum enta tionen  om svavelföroreningarna står på 
säkrare grund än m otsvarande  kunskap  beträffande kväveuts läppen. Ett 
protokoll beträffande reduktion av kväveuts läpp  m otsvarande det som 
redan ingåtts beträffande svaveluts läppen bör inte desto  mindre kom m a till 
stånd genom E C E :s  försorg. D essu tom  bö r  E C E-protokolle t beträffande 
svavelföroreningarna skärpas och krav på en 70 -8 0 -p rocen tig  reduktion 
av S 0 2 bör ställas. V år na tu r  tål helt enkelt inte en hårdare  miljöbelastning. 
1 det handlingsprogram för bekämpning av luftföroreningar som N ord iska  
ministerrådet ställt i utsikt bör dessa båda  k om ponen te r  finnas med. 

U nder  hänvisning till vad som ovan anförts hemställer  vi, att
1. N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att verka 

för en 80-procentig reduktion  av svaveluts läppen i de nordiska 
länderna  samt en m otsvarande minskning av kväveoxidförore
ningarna fram till å r  1995.

2. N ord iska  rådet rekom m enderar  de nordiska ländernas regeringar 
att inom ram en för E C E  verka  för:
(a) att samtliga europeiska  länder, inklusive Storbritannien, 
binder sig för en reduktion av svaveluts läppen med minst 30 
procen t -  med 50 procen t som mål -  å r  1993 och
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(b) att b indande protokoll ingås mellan samtliga europeiska 
länder  i syfte a tt reducera  kväveoxidföroreningarna med minst 

hälften fram till å r  1993.

Helsingör den 10 n ovem ber 1986

K arin Söder (c)

Svein  A lsa ker (Kr. F .) 

G unnar B jörk (c)

O lo f Jansson  (AC)

H annu K em ppainen  (K) 

P åll Pé t ursson (F.) 

H arald  S yn n es (Kr. F .) 

H enrik W esterlund (Sfp)

E sko A h o  (K) 

Ylva A n n ersted t (fp) 

Ivar H ansen (V) 

Elver Jonsson  (fp) 

A a se  O lesen (RV) 

Jen s  S te ffen sen  (KrF) 

Ole G abriel V e la n d  (Sp) 

M arja tta  V äänänen (K)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om ränteavdrag vid innehav av 
bostadsfastighet i annat nordiskt land
(M edlem sförslaget  väckt av Sve in  A lsaker, Y lva  A n 
nerstedt, Gunnar Björk, E lver  Jon sson , Jens S teffensen  
och  Ole Gabriel U e lan d , se s. 557 

R em issyttranden, se supplem ent)

Økonom isk  utvalg h a r  mottatt  ovenstående  medlemsforslag til b ehand
ling. U tvalget har behandle t medlemsforslaget på sitt møte II .  og 12. 

august 1987.

1. Sam m endrag av m edlem sforslaget

Personer  som bor i egen bolig i et nordisk land, men har  inntekter i et 
annet land, skattelegges vanligvis for sin bolig i det land den ligger og for 
sine inn tek ter der  arbeidet utføres. Gjeld knyttet til boligen får ska t tem es
sige virkninger i det land hvor boligen ligger. Det blir i medlemsforslaget 
pekt på at dette  kan gi urimelige utslag i og med at det ikke gis anledning til 
å trekke fra renteutgiftene på boliglån i det land hvor inntektene opptjenes 
og beskat tes .  Problemstillingen blir belyst ved eksempler.  Forslagsstiller
ne m ener  det forhold at det ikke e r  fradragsrett  for renteutgifter i det land 
hvor inntekten  opptjenes ved flere anledninger har ført til flytting.

E tte r  forslagsstillernes oppfatning må det være mulig å  finne en teknisk 
løsning på dette problem gjennom dobbeltbeskatn ingsavtalen  slik at det 
ikke ubetydelige antall m ennesker  som bo r  i sin egen bolig i et nordisk 
land, men har sine inn tek ter  i et annet land kan bli boende i sin bolig. 

M edlemsforslaget m unner  ut i en henstil ling om at
N ord isk  Råd  reko m m an dere r  N ord isk  Ministerråd å virke for at 

dobbeltbeskatn ingsavta len  mellom de nordiske land blir endret på 
en slik måte at den  som har egen boligeiendom i et nordisk land, 
men sine inntekter fra et annet nordisk land får fradragsrett  for 
renteutgifter  til boliglån i det nordiske land hvor han har  største 
delen av sin inntekt.
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2. Sam m endrag av rem issvarene

M edlemsforslaget e r  forelagt N ord isk  Råds Juridisk utvalg for uttalelse. 
I tillegg ha r  medlemsforslaget vært sendt på en ekstern  remissrunde. 
R em issvar  er m otta t t  fra følgende myndigheter ,  institusjoner og organisa

sjoner:

N ord iske

N ord isk  skattevitenskapelig  forskningsråd 
N ord isk  E iendom sm eklerun ion  
N ordisk  A kadem ikerråd
N ord isk  union for arbeidsledere,  tekniske funksjonæ rer og andre sjefer 

D anske

Ministeriet for ska t te r  og afgifter 
K øb enhavns  K om m une  
K om m unernes  Landsforening 
Arbejdsgiverforeningen

Finske

A rbetskraftsministerie t
Finansministeriet
S tadsförbundet
A rbetsgivarnas i Finland C entra lförbund, Industrins Centralförbund och 
Affårsarbetsgivarnas Centralförbund
Finlands svenska kom m unförbund  och  Finlands komm unförbund

Is landske

Riksskatteverket

N orske

Finansdepartem en te t
Arbeidsgiverforeningen

Svenske

Riksskatteverket
A rbetsgivareföreningen
K om m unförbundet
Villaägareförbundet
Fast ighetsägareförbundet
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R em issin sta n ser som  s tø tte r  m ed lem sfo rslage t 
N ordiske

N ord isk  ska ttev iten skape lig  fo r skn in g srå d  v iser til at regiene i den multi
laterale nordiske dobbeltbeskatn ingsav ta len  m edfører at fast e iendom  skal 
beskat tes  i det land e iendom m en ligger og at beskatning av arbeidsinntekt 
vanligvis finner sted i de t  land inntekten  opptjenes.  Det blir pekt på at 
problemstillingen som blir behandle t i medlemsforslaget således grunner i 
at dobbeltbeskatn ingsav ta lens bes tem m elser  m edfører  at a rbeidsinntekten  
kan bli skattelagt i et annet land enn det hvor  fradragsretten  for renteutgif
te r  til bolig foreligger. I følge Forskningsrådet kan spørsmålet bare løses 
g jennom en avtale som innebæ rer  at renteutgiften i bosettingslandet får 
trekkes fra arbeidsinn tek ten  i de t  land hvor arbeidet utføres og skal ska t te 
legges. En slik avtale vil synnerlig innebære et unntak  fra de prinsipper 
som ellers an vendes  ved praktiseringen av dobbeltbeskatn ingsavtalen . 
men vil aktiv t bidra til å  virkeliggjøre tanken  om et felles nordisk  a rbeids

marked.
N ord isk  E iendom sm eklerun ion  anser  at mulighetene for rentefradrag 

bør være m er om fattende  enn de foreslåtte og ikke bare begrenses til fast 
eiendom , men utvides til å  berøre alle type r  av boliger som kan gi rett til 
rentefradrag  for boliglån.

N ordisk  A kadem ikerråd  konsta te re r  at arbeidet for å øke mobiliteten på 
det nordiske arbe idsm arkede t sannsynligvis vil føre til at stadig flere a r
beids takere bo r  og arbeider  i et nordisk land og har fast e iendom i et annet. 
A kadem ikerrådet m ener en bør minimere alle skattemessige hindringer 
som h indrer rørligheten mellom de nordiske land.

N ord isk  union fo r  arbeidsledere , tekn iske fu n ks jo n æ rer  og andre sjefer  
m ener en viktig del av et fritt nordisk a rbeidsm arked  er at medborgerene 
skal kunne bo og leve i et nordisk land og arbeide i et annet. Det blir pekt 
på at re tten  til ren tefradrag  e r  en viktig fak to r  i denne sam menheng.

D anske

A rbejdsg iverforen ingen  m ener  at en gjennomføring av medlemsforslaget 
vil øke mobiliteten på det felles nordiske arbeidsm arked . Det biir pekt på 
at i sam svar  med o ve renskom sten  om et felles nordisk arbeidsm arked  er 
det positivt om unødvendige hindringer for a rbeidskraftens mobilitet b ry 
tes ned.

F inske

A rbe tskra ftsm in ister ie t anser  at det framlagte medlemsforslaget frem 
mer det nordiske arbe idsm arkede ts  funksjonsdyktighet,  og håper at forsla
get godkjennes av alle de nordiske  land. Ved en endring i lovgivningen bør 
man imidlertid sørge for at re tten  til rentefradrag ikke leder til bolig- og 
rentespekulasjon mellom de nordiske land. Arbeidskraftsministerie t peker  
videre på  at behovet for å eie en bolig i to nordiske land vil øke i nær 
framtid.
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S ta dsfö rbundet k onsta te re r  at ifølge gjeldende beskatningspraksis får 
personer  med inntekter hovedsakelig  i Finland fradragsrett  for ren te r  på 
lån til bolig som ligger i et annet nordisk  land. S tadsförbundet anse r  at 
medlemsforslaget er velbegrunnet,  m en  p eker  på  at det ikke bø r  være av 
betydning hvorvidt boligen e r  fast e iendom eller ikke.

N orske

A rbeidsg iverforen ingen  anfører at en mobil arbeidskraft i N orden  er 
meget ønskelig sett fra arbeidsgivernes side. Alle ti ltak som kan bidra til 
nedbygging av hindringer for at slik mobilitet kan utvikles bør støttes. Rett 
til rentefradrag  på  lån til bolig i et annet land enn i det land man ha r  arbeid, 
må betrak tes  som et mobili te tsfremmende tiltak ifølge A rbeidsgiverfore

ningen.

S venske

A rbetsg ivarefören ingen  m ener  de foreslåtte ti ltak på  en positiv måte vil 
kunne påvirke gjennomføringen av et virkelig felles nordisk arbe idsm ar

ked.
V illaägareförbundet s tø tter  medlemsforslaget.
F astighetsägarefö rbundet har intet å  innvende mot at dobbeltbeskat- 

ningsavtalen blir endre t  slik som framført i medlemsforslaget.

R em issin sta n ser som  ikke tar stilling til m ed lem sforslaget 

N ordiske

N ordisk  R åds Jurid isk  u tva lg  er positiv overfor hensikten med medlem s
forslaget. U tvalget peker  imidlertid på  de administrative og lovgivnings- 
messige vanskeligheter en gjennomføring av medlemsforslaget vil medfø
re. Så lenge de enkelte lands skattelovgivning ikke er m er ensarte t enn hva 
tilfellet er idag, m ener utvalget forslaget ikke egner seg for en isolert 
stil lingstaken. Det finnes en rekke andre o m råder  som er like relevant, 
f. eks. transportu tg ifter ,  underholdsbidrag  og studielånsrenter.

D anske

K øbenhavns K om m une  v iser innledningsvis til at forslaget b ry ter  med 
prinsipper i den danske k ildeskatteloven. Ø nsker  man imidlertid å gjøre 
unntak  fra k ildeskatteloven må det, e tter  K øbenhavns  K om m unes  oppfat
ning, tas stilling til om boligunderskuddet skal gjøres opp e tte r  bos ted ss ta 
tens skatteregler eller e tte r  arbeids-/kildestatens skatteregler. Det må dess
uten tas stilling til, hvilken skatteverdi et slikt overført fradrag bør ha, 
såfremt inntekten i arbeids-/ kildestaten er underlagt progressiv beska t
ning. Det biir videre pekt på at en slik ordning vil medføre administrativt 
merarbeid. Avslutningsvis blir det pekt på, at også andre utgifter,  som 
e tte r  nasjonale skatteregler er fradragsberettiget -  i D anm ark f. eks. renter
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på studielån og underholdsbidrag -  ikke kom m er til fradrag i begrenset 
skattepliktig inntekt i et annet nordisk land.

K om m unernes L andsforen ing  finner problemstillingen i m edlem sforsla
get ytterst relevant. Det pekes imidlertid på at fradrag vedrørende ren teu t
gifter i forbindelse med fast e iendom ikke bør be trak tes  isolert. Øvrige 
relevante om råder  bør tas med i en vurdering omkring endringer i dobbelt- 
beskatningsavtalen.

Finske

F inansm in isteriet anfører at en person  som er allment skattepliktig i 
Finland får trekke fra renteutgifter for bolig som ligger i et annet nordisk 
land på  ti lsvarende måte som renteutgifter kan trekkes fra om boligen 
ligger i Finland. Det konsta teres  således at gjeldende beskatningspraksis 
fungerer slik at prob lem et som behandles  i medlemsforslaget ikke oppstår.

F inlands K o m m u n förbund  och F inlands svenska  kom m un förbund  har 
avgitt felles uttalelse. I u ttalelsen blir de finske regler for bolig- og pen- 
s jonsbeskatning gjengitt. Det blir konkludert med at en skattepliktig pe r
son som op pebæ rer  lønn eller pensjonsinntekt fra Finland og bor i et annet 

land ikke beska t tes  hardere  enn andre.

Svenske

K om m un förbundet anser  at en sam ordnet nordisk lovgivning innen ulike 
om råder  er  av s to r  betydning for den framtidige utviklingen i hele N orden . 
A vtaler innen ska t teom råde t bør dog først og fremst vurderes  ut fra statsfi
nansielle a spek te r  samt utformes slik at beskatn ingsprinsipper fullt ut får 
en ens anvendelse  i de nordiske land. K om m unförbunde t tilråder at forsla
get blir gjenstand for videre utredning.

R em issin stanser som  ikke s tø tte r  m ed lem sfo rslaget 
D anske

M inisteriet fo r  ska tter  og a fg ifter  tar i sin uttalelse u tgangspunkt i 
medlemsforslagets to eksem pler  og vurdere r  disse ut fra kildeskattelovens 
bestem m elser ,  den mellom D anm ark  og Sverige gjeldende grense&jenger- 
regel samt den  nordiske dobbeltbeskatn ingsavtalen . Ministeriet gir uttrykk 
for at en eventuell endring av reglene ikke bør skje ved en endring av 
dobbeltbeskatningsavta len , idet den fullmaktslov, som fastlegger ram mene 
for de dobbeltbeskatn ingsav ta ler  den danske  regjering kan inngå med 
fremmede stater ,  ikke inneholder hjemmel til å inngå en avtale som den 

foreslåtte .

Is landske

R iksska tte sty re t v iser til at ifølge lov om endring av lov om inntekt og 
form ueskatt til sta ten , som  ble vedtatt  i Altinget den 18. mars 1987, er 
boligrentefradraget avskaffet med virkning fra 1. jan u a r  1988. Rentefradrag
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hos pe rsoner  u tenfor næring e r  derm ed fullt ut avskaffet, hvilket blant 
annet innebæ rer at en person fra et annet nordisk land ikke kan få rentefra
drag ved beskatning i Island. U nder  henvisning til dette m ener R iksskat
tes ty re t  at de t  ikke synes å væ re  anledning til å gjennomføre de foreslåtte 
endringer i dobbeltbeskatn ingsavtalen .

N orske

F in ansdepartem en te t v iser i sin uttalelse til den  nordiske dobbeltbeskat
ningsavtalen og til den norske skatte lovens §§ 22 og 45. H e r  framgår bl. a. 
at fast e iendom i utlandet ikke kan fo rm uebeskat tes  i Norge og at inntekten 
fra slik kilde ikke kan inn tek tsbeskattes  i h . h . t .  art. 6 i dobbe ltbeska t
ningsavtalen.

Fo r  nordiske gjestearbeidere som anses skattemessig bosatt i Norge og 
har bolig i h jem landet vil resu lta te t  ofte være at gjeldsrentene overhodet 
ikke kom m er til fradrag i den norske inntekten. Disse skat teytere  vil som 
regel ha hele sin b ru t to form ue i u tlandet. S tandardfradraget for utlendinger 
som oppholder  seg midlertidig i Norge kan likevel avhjelpe noe. Ved de 
fire første ligninger gis et fradrag i inntekten på 15 pst. En del av dette 
fradraget er ment å skulle dekke gjeldsrenter i hjemlandet. Regelen om 
gjeld- og gjeldsrentefordeling fører også til at nordm enn med formue i 
u tlandet, f. eks. fritidsbolig, får redusert  sitt gjeldsrentefradrag. Det er for 
tiden ikke aktuelt å  foreslå denne regelen endre t ,  slik at personer  bosatt i 
Norge med eiendom i utlandet får fullt f radrag for gjeldsrenter i sin inntekt 
i Norge. Medlemsforslaget fra N ord isk  Råd vil derfor stille gjestearbeidere 
i Norge og nordm enn med arbeid i annet nordisk land gunstigere enn 
personer  bosatt i Norge med hele sin inntekt her, men med en del av sin 
formue i utlandet,  f. eks. i form av fr itidseiendom i annet nordisk land.

Svenske

R iksska tteverke t  p eker  i sin uttalelse på  at antallet personer  som ram mes 
av problemstil lingen begrenses sterkt som følge av de s. k. grensegjenger- 
bestem m elsene  i den multilaterale nordiske dobbeltbeskatningsavtalen. 
R iksskatteverket m ener en gjennomføring av forslaget vil innebære omfat
tende endringer i den svenske  skatte loven. Betydelige problem og m erar
beid for m yndighetene vil oppstå  med hensyn til kontroll.

R em issin stanser som  ønsker en annen løsning enn endringer i dobbelt
beska tn ingsavta len  
F inske

A rbetsg ivarnas i F in land  C entralförbund, Industrins C entra lförbund  
och A ffä rsarbetsg ivarnas C en tra lförbund  A A C  har  avgitt en felles uttalel
se hvor det blir pekt på at de foreslåtte endringer teknisk sett kan være 
særdeles vanskelig å gjennomføre. D et vises videre til at finsk lovgivning 
gjør det mulig å trekke fra renteutgifter på  lån til egen bolig selv om boligen
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ikke ligger i Fin land, dersom  personen  det gjelder e r  alment skattepliktig i 
Finland. I stedet for endringer i dobbeltbeskatn ingsavta len  foreslås det i 
uttalelsen at de nordiske land endrer  den nasjonale lovgivningen i de ulike 
land slik at re tten  til ren teavdrag  også gjelder for bolig som ligger i et annet 
nordisk land. Fradragsre t ten  bør også omfatte renteutgifter til aksjeleilig
heter og ti lsvarende boliger.

3. U tvalgets synspunkter

I følge artikkel 6 i den multilaterale nordiske dobbeltbeskatn ingsavtalen  
skal inntekt av fast e iendom skattelegges i det land e iendom m en ligger. 
Herav følger -  selv om det ikke eksplisitt  er nevnt i artikkelen -  at renter 
på lån til e iendom m en også kan henføres til dette land. N å r  det gjelder 
arbeidsinntekt e r  hovedregelen i følge artikkel 15 at denne skal skatte leg
ges i det land arbeidet utføres. D obbeltbeskatn ingsavtalens bestem m elser 
medfører således at a rbeidsinntekt kan bli skattelagt i et annet land enn det 
hvor fradragsretten  for renteutgifter til bolig foreligger.

Ø konomisk utvalg er positiv til in tensjonene med forslaget. E t te r  u tval
gets oppfatning bør en person som har største delen av sin inntekt i et land 
og er alment skattepliktig i dette  land få trekke  fra renteutgifter for bolig 
som ligger i et annet land dersom  gjeldende beskatningspraksis i landet 
hvor a rbeidsinntekten  opptjenes e r  slik at renteutgifter kan trekkes fra om 
boligen lå i dette  land. En skattepliktig person  som o ppebæ rer  lønn eller 
pensjonsinntekt og har bolig i et annet land bør ikke stilles overfor mindre 
gunstige skatteregler enn andre personer  i det land hvor inntekten opptje
nes. Utvalget anser  at en slik endring vil aktivt bidra til å  virkeliggjøre 
tanken om et felles nordisk arbeidsmarked.

Det framgår av rem issvarene  at en beskatningspraksis ,  som beskrevet 
overfor, allerede er en realitet i Finland og endring i intern lovgivning er 
så ledes ikke nødvendig. I Island er boligrentefradraget avskaffet med 
virkning fra 1. j a n u a r  1988 og ers ta tte t med andre ordninger.

Ø konom isk  utvalg m ener  det vil være hensiktsmessig ved behandlingen 
av medlemsforslaget å trekke inn andre utgifter,  som ette r  nasjonale ska t
teregler e r  f radragsberettiget,  f. eks. underholdsbidrag og ren ter  på studie
lån. Siktemålet bør som nevnt være at en skattepliktig person  som op peb æ 
rer lønn eller pensjonsinntekt fra et nordisk land og har hjem og familie i et 
annet ikke beska t tes  hardere  enn andre. Utvalget vil imidlertid peke på at 
retten til fradrag for ren te r  til boliglån ofte er av vesentlig betydning for 
husholdningenes økonomi. Fradragsre t ten  er dessu ten  blitt en betydelig 
faktor ved utformingen av ska t tesys tem ene  i de fleste nordiske land og har 
påvirket s tørrelsen på ska t tesa tse r  o. I. På denne bakgrunn m ener utvalget 
problemstil ling som tas opp i medlemsforslaget og behandles  her, bør vies 
særskilt oppm erksom het .  U tvalget m ener dog at saken bør følges opp  av et 
u tredningsarbeid som m er generelt kan belyse den skattemessige stilling
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for pe rsoner  som har bosted  og arbeid i to  forskjellige nordiske land. Det 
vises i denne forbindelse også til u ttalelsen fra Juridisk utvalg.

Utvalget vil pres isere  at de t  ved de endringer som her foreslås ikke må 

opps tå  utilsiktede virkninger i forhold til det enkelte lands interne fradrags
regler i form av muligheter fo r  urimelige skat tem otiverte  tilpasninger.

U n d e r  henvisning til ovenstående henstiller Ø konomisk utvalg om at 
N ord isk  Råd rekom m anderer  N ordisk  Ministerråd å 

gjennom føre en generell utredning som belyser den skattemessige 
stilling for p e rsoner  med fast bosted  i et nordisk land og arbeid i et 
annet,  h e run der  spørsmålet om likebehandling når det gjelder 
rentefradrag ved besittelse av boligeiendom i annet nordisk land.

N uuk ,  12. august 1987

Ylva A n n ers ted t (J'p)

Johan  B u tted a h l (Sp)

Filip F ridolfsson (m) 

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

Ivan  Jo h annessen  (Sb)

K jell A . M a ttsson  (c)

A a se  O lesen <RV)

P åll P é turs son (F.)

K im m o  S a si (K ok)

Val gerdur Sverrisdó ttir (F.)

Ilkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Lahja  E xner (s) 

A rne G add (s) 

K aren Thurøe H ansen  (KF) 

P reben L ange  (Si) 

P oul N ie lson  (S) 

O ddrunn P ettersen  (A) 

E lisabeth  R ehn  (Sfp) 

E ino S iuruainen (K) 

H ara ld  Synnes (K r.F .)

Jan  P. Sy  se (H) 
(Formann)
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Medlemsförslag

om ränteavdrag vid innehav av bostadsfastighet i 
annat nordiskt land
(V äckt av Svein  A lsaker, Ylva A n n ersted t, G unnar B jörk, E lver Jonsson , 
Jens S te ffen sen  och Ole G abriel U eland)

V åra s trävanden har länge varit att man skall fritt kunna bo och leva i ett 
nordiskt land och ha  sitt arbete  i e tt annat.  G ränsöverskridandet i samband 
härm ed skall inte föranleda några problem.

Åtskilliga svårigheter å te rs tå r  dock alltjämt. Inte minst olikheter i skat
tereglerna i förening med skattelagstiftningens begränsning till det natio
nella rum met kan göra de t ekonomiskt m ycket besvärligt att på detta  sätt 
ha sin ti llvaro i två  länder. Ett viktigt problem gäller beskattningen av fast 
egendom.

Den som bor i ett land och  dä r  har en egen fastighet som bostad  men som 
får sina inkom ster i det andra  landet, beska t tas  vanligen för sin fastighet i 
det land denna  är belägen och för sina inkom ster i det land där arbetet 
utförs. D ubbelbeskattn ingsavtalen  bygger i regel på principer av denna a r t .

I p raktiken kan m ycket obilliga k onsekvenser  uppstå .  De skulder som 
hänför sig till fastigheten får skattemässig inverkan i det land där fastighe
ten är belägen. Man kan som exempel ta  en skogsarbetare  som bor i 
Sverige i egen fastighet men har sitt arbete  hos en norsk skogsarbetsgivare 
i Norge. A rbetaren  har a tt dra av ränteutgifterna på sin fastighet i Sverige 
men har  inga inkom ster  i detta  land att göra avdrag från. F rån  arbets in 
komsten  i Norge får inget avdrag göras som gäller fastigheten i Sverige. En 
annan  variant är följande: En dansk , som blivit pensionär från svensk 
sta tst jänst, bosä t te r  sig i sin fastighet i D anm ark  vid pensioneringen. 
Samtidigt fo r tsä t te r  han att  erhålla sin pension från Sverige, vilken då 
beskat tas  där. Avdrag för h usrän to rna  kan ej göras på den svenska  pen
sionen. Vid flera tillfällen har dessa  förhållanden lett till att personen i 
fråga ej kunna t bo kvar  i sin fastighet, då han ej kunnat få avdrag på sina 
räntebetalningar,  utan måst sälja sitt hus.

Det m åste ,  enligt vår mening, vara  möjligt att genom dubbelbeska tt
ningsavtal finna någon teknisk lösning på dessa  problem. Det måste bli 
möjligt för det icke helt obetydliga antal människor som har  sin bebodda 
fastighet i ett nordiskt land men sina kontan ta  inkom ster i ett annat att bo 
kvar i sitt hus. E tt  medlemsförslag om beskattning av fritidsegendom i
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annat nordiskt land än hem landet (A  730/e) är också  under  behandling i 
N ord iska  rådets ekonom iska  utskott.

U n d e r  hänvisning till det anförda  hemställer  vi,
a tt N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att ve r

ka för a tt dubbelbeskattn ingsavta len  mellan de nordiska  länderna 
ändras  på så  sätt att  den som ha r  egen bostadsfastighet i ett 
nordiskt land, men ha r  sina inkom ster från annat nordiskt land får 
göra  avdrag för utgifter för rän to r  på  lånen i fastigheten i det 
nordiska land där han  ha r  sina huvudsakliga inkomst.

Helsingör den 10 n ovem ber 1986

Svein  A lsa ker (Kr. F .)

G unnar B jörk (c)

Jens S te ffen sen  (KrF)

Ylva A n n ersted t (fp) 

Elver Jonsson  (fp) 

Ole G abriel U eland (Sp)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om miljövänlig avfallshantering

(M edlem sförslaget  väckt av G rethe Lundblad m. fl. ,  se
s. 573

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och miljöutskottet har  hänvisa ts  ett  medlemsförslag om 
miljövänlig avfallshantering. U tsko tte t  har  behandla t förslaget vid sina 
möten i Bergen den  26 jun i och Åbo den 10 n ovem ber 1987.

1. M edlem sförslaget

I förslaget hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att sam 

manställa ett  sam arbetsprogram  för en m er miljövänlig avfalls
hanter ing innehållande bl. a. de å tgärder  som anges i m edlemsför
slaget samt i övrigt i enlighet med dess principiella synsätt.

Förslagsställarna erinar om att de aktuella avfallsproblemen i första 
hand hänger sam m an med miljöriskerna men o ckså  med organisatoriska 
eller ekonom iska  brister. De s to ra  förhoppningar som på 1970-talet fanns 
om ökad återvinning och återanvändning  har inte infriats. Enligt förslags
ställarna är en första  utgångspunkt för en mer miljövänlig avfallshantering 
självklart a tt man främjar sådan produktionsteknik  som minimerar den 
mängd avfall som inte kan å terv innas eller utnyttjas på annat sätt.  Vidare 
bör man redan i produktionsledet vidta å tgärder  som minimerar mängden 
miljöfarliga produk te r ,  liksom sådana p roduk te r  som ger upphov till miljö
skador om de förbränns ,  hälls ut i av loppet e.d . Avfall m åste  sorteras vid 
källan för a tt återvinning skall vara  möjlig, l iksom för att å te rs tående  avfall 
skall kunna förbrännas eller på annat sätt behandlas  utan uts läpp av 
miljöskadliga ämnen.

Förs lagss tällarna påpekar ,  att  e t t  antal försök gjorts i nordiska länder 
med grovsorter ing  av hushållsavfall före behandling som visar på värdet av 
källsortering. E tt  antal sys tem  har prövats ,  ofta med goda erfarenheter ,  för 
insamling, t ransport  och behandling av miljöfarligt avfall från såväl hushåll 
som industrier. D ock  ä r  avfallshanteringen långt ifrån ti llfredsställande och 
det ti l lkomm er material och  p rodu k te r  som skapar  miljöskador när de läggs
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på soptippar eller bränns i sopstationer,  som t. ex. kemikalier, plaster, 
metallegeringar m. m., som förekom m er i förpackningar, hushållsartiklar, 
m askiner osv. Förslagsställarna anser ,  att m edvetande t om vikten av kraft
fulla å tgärder för att värna miljön fått genomslag i de nordiska länderna. De 
flesta ä r  beredda att ta ett personligt ansvar  för att i vardagen bidra till en 
bättre  miljö och  en rimligare hushållning med resurserna  och har  insett att 
det kan krävas kortsiktiga uppoffringar för att  på  längre sikt vinna en bättre 
livsmiljö.

Dock saknas ofta t. ex. information hur en konsum ent bör bete  sig för att 
handla  miljövänligt, och praktiska arrangemang för sortering och up psam 
ling av avfall. F ö r  att  ta  tillvara nordiska samarbetetsmöjligheter, liksom 
för a tt påskynda  utvecklingen mot en nordisk  hem m am arknad ,  bör under  
de närm aste  åren ett antal å tgärder kunna vidtas inom ramen för ett av 
N ordiska ministerrådet organiserat samarbetsprogram :
-  stimulans till m er miljövänliga p roduk ter  och reningsteknik,
-  forskning och utveckling av teknik för  avfallshantering och återanvänd- 

ning,
-  skärpt p roducen tansvar  vad gäller avfallsmängder och miljöfarliga pro

dukter ,
-  harm onisering  av anmälningsplikt för miljöfarligt avfall, av krav vid 

avfallsdeponering och av gränsvärden  o. d. vid förbränningsanläggning

ar,
-  erfarenhetsu tby te  och försöksverksam het i sam band med sortering och 

om händer tagande av å te ranvändbart  eller miljöfarligt avfall,
-  gem ensam m a insa tser för att garan tera  avsättningsmöjligheter för p ro 

duk te r  som kan utv innas u r  avfall t. ex. papper,
-  märkning med gem ensam  symbol av miljöfarliga material och p roduk

ter, i fö rekom m ande  fall med anvisning hur användaren  bör förfara med 
avfall och/eller rester ,

-  gem ensam  informationskampanj om miljövänliga alternativ och 
miljövänlig hantering av avfall.

2. R em issyttranden

E tt om fattande remissmaterial har inkommit. Samtliga ins tanser  som 
svarat ä r  positiva till förslaget och flera har  synpunk te r  angående tillväga
gångssätt och prak tiska  åtgärder. S venska  N aturskyddsföreningen över
läm nar en särskild expertprom em oria .

N orden

N ordens  Fackliga Samorganisation (NFS)
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D anm ark

Miljøministeriet 
Amtsrådsforeningen 
K om m unernes  landsforening 

K øbenhavns  magistrat 
Frederiksberg  kom m une 
V erdensnaturfonden  (WWF)

F in land

Handels- och industriministeriet 
Miljöministeriet 
Finlands stadsförbund 
F inska  kom m unförbundet 
Finlands svenska komm unförbund 
Finlands Akademi
A rbetarröre lsens ekonom iska  forskningsinstitut 
Alands landskapsstyrelse

Is land

N aturvern råde t
L andvernd

N orge

L an dbruksdepar tem en te t  
Industridepartem ente t  
Norges naturvernforbund

Sverige

N aturvårdsverke t
L antbruksunivers ite te t
K emikalie inspektionen
Styrelsen för teknisk  utveckling
S venska  K om m unförbundet
S venska  N aturskyddsfören ingen
Svensk  Avfallskonvertering AB (SAKAB)

N ordens fa c k lig a  sam organ isa tion  (N FS) ger sitt fulla stöd till m edlem s
förslaget.

M iljøm inisteriet i D anm ark stödjer de synpunk ter  som ligger till grund 
för medlemsförslaget och framhåller a tt en rad av de förhållanden som tas 
upp i förslaget kom m er att ingå i överväganden  inom ministerrådet inför 
u ta rbetandet av ett  nytt principprogram på miljövårdsom rådet.  I detta 
program skall också  ingå ett delprogram om avfall och återanvändning. 
Problem kring märkning av miljöfarliga ämnen har tagits upp i Europa.
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Man ha r  i N orden  o ckså  avtalat om märkning av tungmetallhaltiga batteri
er och begränsning av användningen av C F C , som bry ter ned ozonlagret.

A m tsrådsfo ren ingen  har  ingen erinran mot förslaget.
K o m m u n ern es landsforen ing  i D anm ark  deltar i ett arbete  på att å s tad 

ko m m a s tram are regler för avfallshantering och å teranvändning mot b ak
grund av en ändring i miljöskyddsreglerna 1986. Det påpekas, att rationell 
hanter ing av avfall k räver  så  stora  avsät tn ingsom råden  att flera kom m uner 
går sam m an för a tt  lösa p roblemen. Landsforeningen ä r  dock ej övertygad 
om att kom m unerna  b ör  bära  hela ansvare t  för avfallshanteringen. Enligt 
dess  uppfattning bör det vara  avfallsproducenten  som i sista hand har 
ansvare t  för miljömässig hanter ing av avfallet. K om m unstyre lse rna  bör 
därem ot ansvara  för kontrollen av att p ro ducen te rna  undanskaffar avfallet 
på ett  miljömässigt accep tabelt  sätt. K om m un erna  bö r  dessu tom  ansvara  
för den försörjningsmässiga sidan, dvs. driften av lossningsplatser och 
förbränningsanläggningar och mottagning av olje- och kemikalieavfall.  
F öreningen anser  vidare, att v ids träck t information bör ges till allmänhet 
och p roducen te r  om den eventuella farligheten hos producera t  avfall. 
D essu tom  bö r  begränsning av avfallsproduktion i s törsta  möjliga om fatt
ning ske genom  ingrepp vid källan. Det m åste  därför finnas möjlighet att 
ställa krav i p roducentledet vad gäller ansvar  och val av produktionsm etod  
och emballage. Det m åste  bli möjligt att  i framtiden ställa krav gentem ot 
p roducen terna  vad gäller renare teknologi och/eller pantordning på flera 
områden. F ö r  hushållens del bö r  avfallshantering med sikte på å te ran vän d 
ning i fö rsta  hand företas vid källan. Sortering vid lossningsplatser och 
förbränningsanläggningar kan  ske med hänsyn t. ex. till förbränningspro
cessen, främst för att  skilja b rännbara  från icke b rännbara  avfall. E tt  
problem med å te ranvändning är möjligheterna att  få avsättning för återvin- 
ningsindustrin eller de industrier som an vänder  återvinningsmaterial.  P ap
pers- och plastindustrin  ä r  dessu tom  beroende av den internationella m ark
naden. Landsforeningen stödjer en nordisk insats för att garantera  avsä t t
ningsmöjligheter för å te rv inningsprodukter,  och  även förslagen om forsk
ning och utveckling, informationskampanjer,  e rfarenhetsutbyte  och fö r
söksverksam het på nordiskt plan.

Slutligen stödjer landsforeningen skärpt p roducen tansvar  vad gäller a v 
fallsmängder och miljöfarliga produkter.

K øbenhavns m ag istra t finner att de olika delpunkterna  i medlemsförsla
get s täm m er med de principer som varit grundvalen för arbetet med av 
fallsplanen i K öpenham n, inte minst a t t  man både tar  hänsyn  till å te r
användning och säker t  undanskaffande  av restavfall vid initiativ gentem ot 
p roducen te r  och konsum enter  och vid avfallssortering. Dock påpekas, att 
erfarenheterna  av harmonisering av gränsvärden  i EG -sam arbete t  inte från 
miljösynpunkt talar för ytterligare initiativ i den riktningen, liksom att 
E G -sam arbe te t  kan sätta  g ränser  för gem ensam m a nordiska gränsvärden. 
D etta  gäller även m ärkningsbetäm m elserna.
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F rederiksberg K o m m u n e  har inga kom pletterande upplysningar eller 
erindringar till förslaget.

V erdensnaturfonden  (W W F) i D anm ark anslu ter  sig helt till de synpunk
ter som kom m er till u ttryck i medlemsförslaget och anbefaller a tt å tgärder 
vidtas för att sam ordna  de nordiska  ländernas insatser.

H andels- och industrim in isterie t i Finland påpekar  att minskning av 
avfall i industrin hittills grundat sig på företagens s trävanden att minska 
produktionskos tnaderna ,  förbättra  utnyttjandet av råvaror och iaktta gäl
lande bes täm m elser  om avfallshantering. De ökade kostnader som en 
miljövänlig avfallshantering fö ro rsakar  inverkar på den avfallsavgift som 
uppbärs  av företag och därigenom på deras  villighet att ytterligare minska 
de avfallsmängder som uppstår.  Då kostnaderna  inverkar på lönsamheten, 
borde man efters träva  internationellt sam arbete  när det gäller nya b es täm 
melser om avfall.

Vidare bör enligt ministeriets uppfattning de hälsorisker som sådana 
p roduk te r  som tillverkas av avfall eventuellt medför u tredas. L eksaker  
som framställts av avfallsplast kan t. ex. vara  skadliga för barnens hälsa, 
ifall man vid tillverkningen använt avfallsplast, som inte renats i p rocessen 
eller lösningsmedel.

Med hjälp av A D B -baserade  d a tabaser  kunde företag då de överväger 
användning av en ny råvara  kartlägga miljöriskerna och besluta om säker
hetsåtgärder.  V idare kunde företagen förmås att på frivillig basis skilja 
giftiga och icke-giftiga avfall från varandra. Ministeriet efterlyser i försla
get ett om näm nande  av avfallshanteringen vid kärnkraftverk  eller fo rsk
ning kring föroreningar som dessa  eventuellt  sprider. Forskning på detta  
område skulle vara  ägnad att m inska de farhågor som allmänheten har å 
ena sidan för kärnkraften  och å andra  sidan för de föroreningar som 
kärnkraften  fö ro rsakar  och  vilkas effekter är okända.

Vidare är ekonom isk  och miljövänlig upplösning av problemavfall en 
viktig forskningsuppgift,  där  det nordiska sam arbete t e rb juder möjligheter 
till besparingar av tid och kostnader.  Sammanfattningsvis förhåller sig 
handels- och industriministeriet med en reservation  positivt till e tt omfat
tande sam arbetsprogram  för en miljövänlig avfallshantering. Ministeriet 
anser  att lösningar bäst  kan finnas för de i förslaget framförda problemen 
och idéerna genom att de sam m anförs  till mindre helheter, för vilkas 
handläggning pro jek tgrupper kunde tillsättas.  Man borde lämna rum för 
sådana sam arbetspro jek t mellan forskningsanstalter  som visat sig vara 
resultatrika.

M iljöm in isterie t anser ,  att  förslaget om u ta rbe tande  av ett samnordiskt 
avfallshanteringsprogram är  värt allt unders töd . Förslaget kom m er tids
mässigt m ycket lämpligt eftersom  det nuvarande nordiska programmet för 
återvinning av avfall redan delvis ä r  föråldrat och rep resen te ra r  en alltför 
inskränkt syn på avfallshanteringen. E tt  sam arbetsprogram  skulle vara 
ägnat a tt sam ordna  de ansträngningar som de nordiska länderna gör för att
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genom föra  en avfallshantering i linje m ed  de av ministerrådet definierade 
riktl injerna. Program m et skulle på  e tt  u tm ärk t sätt fungera som stöd för de 
nationella å tgärder som ofta ä r  svåra  att  genom föra  och som syftar till att 
m inska  avfallsmängden eller utvidga ansvare t  fö r  avfallshanteringen o ckså  
till p roducen te rna .  Sam arbe tsprogram m et skulle vidare göra det möjligt att 
avhjälpa svårigheterna inom den  nuvarande återvinningen bland annat så 
att  de nord iska  länderna  kunde gå in för en arbetsfördelning, varvid m ark 
naden för råm ater ial av avfa llsprodukter och för å tervinningsprodukter 
samtidigt skulle bli större.

Miljöministeriet gör en genomgång av det program  för å tervinning av 
avfall som N ord iska  ministerrådet u tarbetade  1981, och som bl. a. lett till 
en utvärdering  av avfallspolitiken i D anm ark ,  Finland, N orge och  Sverige 
och  finner, att  avfallsåtervinningen inte gått framåt så starkt som man 
trodde u n der  1970-talet och i början av 1980-talet. E t t  verkligt bakslag 
innebar insamlingen av re tu rpapper ,  som kom  i gång på  ett  lovande sätt 
men stött p å  s tora  svårigheter. E xem pel på  sådana typ e r  av avfall där man 
sett en liknande utveckling ä r  nedskro tade  bilbatterier och avfallsplast.

Ministeriet finner också , att  relativt få p rak t iska  å tgärder  vidtagits för a tt 
reducera  avfallsmängden. A v de nordiska länderna  ä r  D anm ark  det land 
som gått längst i fråga om lagstiftning och ekonom isk  styrning som gäller 
p roduk te r  och produktion  för att  minska avfallsmängden och förbättra  
återvinningsmöjligheterna för p rodu k te r  som tas u r  bruk.

F ö r  att uppnå  en minskning av avfallsmängden och förbättra  å tervin
ningen mås te  enligt ministeriets uppfattning kraftigare jur id iska  och ekono
miska s tyrningsåtgärder vidtas. Som exempel näm ns avfallshanteringsav- 
gifter, som skulle uppbäras  i fö rskott under  p roduktionss tadiet eller vid 
import. Särskilda avgifter för de p roduk te r  eller de råmaterial som är 
speciell t besvärliga med tanke på  avfallshanteringen och miljövården kun
de b idra  till a t t  m inska användningen av ifrågavarande produkt eller råm a
terial och  de medel som uppbärs  kunde stödja en minskning av avfalls
mängden, återvinning eller annan  ändamålsenlig  avfallsdisponering. I 
många fall finner ministeriet de t  också  m otiverat med jur id iska styrnings- 
m etoder  så  att  p roducen te r  och  d is tr ibu törer skulle åläggas ansvare t  för 
insamlingen av avfallet och  t ranspor ten  till å tervinning eller annan avfalls
hantering. Till att börja med anse r  ministeriet det mest ändamålsenligt att 
gå in för avtal eller ö ve renskom m elser  mellan myndigheterna, ti llverkarna, 
handeln och  konsum enterna .

F inlands s tadsfö rbund  anser  de äm nen  som tagits upp  i medlemsförsla
get m ycket angelägna, och m an torde redan  på  det nationella planet ha 
vidtagit å tgärder. M ed sam arbe tsprogram m et kunde detta  utvecklingsar
bete  kanske  u r  sam nordisk  synpunk t bringas mera  i sam m a takt och andras 
er farenheter  kunde bättre  utnyttjas. Särbehoven  på  riksnivå kan dock 
utgöra problem  ifall man m ed ett sam arbetsprogram  binder den största 
delen av re su rse rna  som finns att tillgå för u tvecklingsarbetet .
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S tadsförbundet anser  allmänt att  förenhetl igande av lagstiftningen är en 
strävan som bör u n ders tödas ,  m en  den får ej bli ett s jälvändamål eller 
förbise de nationella särbehoven . I den for tsa t ta  planeringen av sam arbe ts
programmet borde  man därför fäs ta  speciell uppm ärksam he t vid att  p ro
gram m et s töder vart och ett m edlem slands nationella s trävanden till att 
förhindra avfallets miljöolägenheter och minska avfallsmängden.

F örbundet finner medlemsförslaget allmänt hållet och anser  a tt det med 
hänsyn  till det prak t iska  u tvecklingsarbetet skulle vara  mera  ändam ålsen
ligt att ko ncen tre ra  sam arbe tsprogram m et till några speciell t problem atis
ka om råden . Syftet i sam arbe tsp rogram m et borde dessu tom  vara så tydligt 
avgränsat som möjligt och konkret .  E t t  lämpligt första  sam arbetsom råde 
vore att u tveckla  märkningen av miljöfarliga p roduk ter  och ämnen, samt 
befrämja och sam ordna  forskningen. G enom  ett sam arbetsprogram  som 
berör  avfallsforskning borde man närm ast främja forskningens finansi
ering, forskarutbildning och förmedling av forskningskunskap. Detta får 
dock inte begränsa  de undersökningar  som behövs för att fylla de nationel
la kraven eller därtill erforderliga resurser.

F inska ko m m u n fö rb u n d e t anser  det vara  viktigt att de i medlemsförsla
get ingående å tgärderna  vidare u tvecklas i överensstäm m else  med de i 
förslaget näm nda  principerna.

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  finner de konkreta  förslag till å tgär
der som medlemsförslaget innehåller viktiga och välmotiverade.

F inlands A ka d em i anser  att förslaget ä r  b ra  och värt  unders tröd  samt att 
uppgörandet av ett nordiskt sam arbetsprogram  för en m er miljövänlig 
avfallshantering ä r  aktuellt och nyttigt. Det är viktigt a tt etablera  sam arbe
te på  om rådet e ftersom  dessa  problem är gem ensam m a för de nordiska 
länderna. Enligt akadem in bör vid uppgörandet av programmet de redan 
exis terande nationella och internationella p rogram m en, såsom t. ex. 
OECD - och E C E -program m en  om resurssnål teknologi, uppm ärksam m as. 
Beträffande de forsknings- och utvecklingsåtgärder som planeras inom 
ram en för p rogram m et an se r  Finlands Akademi att  de bästa  resultaten 
torde nås genom att koncentrera  forskningen på ett begränsat,  gem ensam t 
ö verenskom m et prob lem kom plex  åt gången.

A rbetarrörelsens ekonom iska  fo rskn in g s in s titu t i Finland finner försla
get innehållsmässigt aktuellt och värt att unders tödas. Ett nordiskt sam ar
be tsprogram  skulle ge ett stöd åt i olika länder planerade avfallshanterings- 
projekt och miljövänlig konsum tion i produktionen  och hushållen. Institu
tet påpekar  b l .a .  att hanteringen av problemavfall ofta är felaktig. Dels är 
det fråga om att ityder,  dels ä r  det beroende av kostnader  för och organise
ringen av problemavfallshanteringen. P lanerna på avfallsservice för före
tag borde vara  täckande  och  arbe ts tagarna  borde genom sina egna e rfaren
heter inverka på  d essa  planer. Företagsledare  och personal borde utbildas 
så att de redan  gällande förpliktelserna uppfattas  rätt.  Sam arbe te t  med 
kom m unala  e xp er te r  borde ökas.
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Vad gäller å teranvändning  anse r  institutet att företagen borde känna sitt 
ansv a r  som  användare  av avfallsråvaror senas t då  hopsam landet från 
hushållen har genom förts  på rätt sätt. Till exempel i Finland kunde avfalls- 
pap per  u tnyttjas  i m ycke t större  u ts träckning än för närvarande om indu
strin även  kunde (ville) u tveck la  lämpliga produktionsm etoder .  K om m u
n erna  bö r  se till a tt hopsam landet av avfallsråvaror från hushållen till 
industrin utförs på  rätt  sätt  och  u tan  avbrott.  H ushållen  har en m ycket god 
b e redskap  för avfallssortering om sorteringen organiseras riktigt, anser 
institutet.

F ö r  hushållen räcke r  det inte att  sorteringen och hopsam landet av avfall 
fungerar. K onsum en te rn a  bö r  även ha möjlighet att genom sina inköpsval 
gynna miljövänlig konsum tion. Produktförpackningarna  bör t. ex. ange hur 
ifrågavarande p roduk t kan förstöras  och hur den påverkas av förslitning 
och huruvida produk ten  kan å teranvändas. M ed stöd av produktsäkerhets-  
lagen skall sådana bes täm m elser  införas å tm instone för vissa k onsum tions
varor  i Finland. D ärem ot ha r  man inte kunnat inkludera  ett förbud om 
marknadsföringen av miljöfarliga produkter.

Ins titu tet unders töder  vidare tanken  att  miljöfarliga p roduk te r  borde 
märkas m ed en informativ symbol.

P ro duk tansvare t  bö r  skärpas för att  avfallsmängderna skall kunna be
gränsas. Före taget bör " s t im u le ra s”  till miljövänliga p roduk te r  och re- 
ningsteknik genom att  man ställer krav  på  en viss nivå t. ex. vid bevil jande 
av produktutvecklingslån  och  -bidrag. Miljövänlig verksam het borde  belö
nas och den borde  göras e f te rs trävansvärd  och lätt såväl för företag som 
konsum enter.  Forskningen  på  o m råde t bö r  anvisas större  resu rser  för att  
ås tadkom m a innovationer.

Vad gäller p roduktforskningen anser  institutet a tt konsum entforskn ing
en borde  innefatta  fler miljösynpunkter.  K onsum enten  bör ha rätt att  veta 
om en viss p rodukt som  han  köpt är skadlig för miljön och hur m ycket av 
icke förnyelsebara  naturtillgångar som  har använts  för att  t i llverka den.

Slutligen framhåller forskningsinstitutet ,  a tt en gem ensam  informations
kampanj behövs för att  få inte endas t  ko nsum enterna  u tan även företagar
na  och de offentliga beslu tsfa ttarna  att  handla  miljövänligt och spara i sin 
konsum tion. E tt  nordiskt sam arbe tsp rogram  kunde utlösa en diskussion 
om dessa  frågor.

Å lands landskapsstyre lse  ställer sig positiv till medlemsförslaget.
N aturvernrådet i Island anser  att  avfallshanteringen är mycket bristfällig 

i Is land och tillstyrker isländskt deltagande i det sam arbete  som  förslaget 
förutsätter .  R ådet vill särskilt un ders tryk a  nödvändigheten  av återvinning 
av största  möjliga antal av de äm nen  som används  vilket har  blivit allt 
vanligare i de övriga nord iska  länderna. R ådet erinrar om  sitt beslut om 
import, användning och å te ranvändning av olika slag av emballage 1984, 
som u tm ynnar  i en framställning till Altinget.

L andvernd  (naturskyddsföreningen) finner a tt å te ranvändning är i det
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närm aste  okänt i Island och att det ä r  hög tid a tt ta  dessa  problem  på allvar. 
En samlad nordisk insats på  avfallsom rådet skulle enligt föreningen bli till 
stor nytta  och det vore därför naturligt att  k om m unernas  centra lorganisa
tion och  styrelsen för livsmedelskontroll och miljöskydd tar  initiativ till 
undersökningar och förbättr ingar på avfallsområdet i Island.

Industr idepartem en te t i N orge anser  att  avfallshantering bö r  anpassas 
till lokala förhållanden och  att behovet av ett gem ensam t nordiskt sam ar
be tsprogram  därför ä r  begränsat.  D etta  hindrar dock  inte ett närm are 
nordiskt sam arbete  på enskilda om råden ,  t. ex. märkning av produkter,  
harmonisering av regler för avfallshantering samt erfarenhetsu tby te .  M öj
ligheterna till sam arbete  på dessa  om råden  bör undersökas noga och eko
nomi och  lönsam het m åste  stå centralt  i dessa  överväganden . Sam arbete t  
bör också  ses i sam m anhang  med avveckling av handelshinder och nord is
ka lösningar bö r  vara  i s tö rs ta  möjliga överenss täm m else  med m otsvaran 
de europeiska  lösningar.

L an tb ru ksd ep a rtem en te t framhåller att det för lantruket är särskilt vik
tigt att  avfall som å te ranvänds  eller deponeras  inte innehåller tungmetaller 
eller andra  äm nen  som skadar  dess p roduktionsgrundval.  Å teranvändning 
av organiska äm nen  ä r  värdefull för jo rd b ru ke t  och kan förbättra  avk as t
ningen från area ler med låg produktionsförmåga. Sådana äm nen  bör därför 
vara av tillräcklig kvalitet utan risk för inblandning av främ m ande ämnen.

N o rg es na turvern forbund  framför ett antal konkre ta  förslag som bör 
ingå i ett  nordiskt sam arbetsprogram
-  övergång till ett  sys tem  för avfallshantering där avfallet redan vid källan 

sorteras  i torrt  och vått avfall, vilket möjliggör lönsam återvinning av 
papper,  plast, metall och glas,

-  obligatorisk insamling av tungmetallhaltiga ba tterier  och  annat farligt 
avfall från hushåll m .f l . s å  att de tta  styrs in i sys tem et för industriellt 

särskilt avfall,
-  avfallsförbränning tillåts bara  om den uppfyller de strängaste  k raven  på 

gas- och u ts läppsrening enligt nordiska, väs t tyska ,  schw eiziska och 
jap an sk a  regler för luftföroreningar,

-  tungmetallhaltiga res te r  från avfallsförbränning måste behandlas som 
särskilt avfall och ges säker  förvaring i va tten tä ta  celler,

-  långtgående biologisk och  kemisk-fysisk rening av lakvatten  och y tvat

ten,
-  m ycket s trängare u tnyttjande av produktkontrolllagstiftningen för att 

eliminera p roduk te r  som skadar  miljön, t. ex. kvicksilverbatterier, 
engångste rm om etra r ,  emballage av PVC-plast,

-  fler pant- och  avgiftsordningar för t. ex. laddbara  kadm ium batter ier  och 
U V -lam por som innehåller kvicksilver. Pant kan även användas  för att 
allmänt st imulera å te ranvändning  ( t. ex. av papper).
N aturvårdsverke t i Sverige tills tyrker ett  nordiskt sam arbetsprogram  för

en mer miljövänlig avfallshantering och föreslår a tt arbetet inleds med
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framtagande av kriterier för miljövänliga produkter.  Enligt verkets  mening 
bö r  arbe te t  bedrivas inom ram en för redan exis terande sam arbetsgrupper.  
En  utgångspunkt för en definition av miljöegenskaper kan vara  de miljöfar- 
lighetskriterier som uta rbe tas  inom N ord iska  kemikaliegruppen. Många 
kom ponen te r ,  subs tanser  och  material är kända för negativa effekter i 
avfallsbehandlingsledet, t. ex. v issa  tungm etaller som kvicksilver, k ad
mium och bly. A ndra  exempel kan vara  material som innehåller klor, 
freon, m. m. och som kan bidraga till lokal eller regional eller t. o. m. global 
påverkan  på  miljön.

Begreppet ” miljövänliga p rod u k te r”  kan sannolikt definieras på  olika 
sätt.  P roduk te r  u tan  pers is ten ta  och  b ioackum ulerbara  äm nen , p rodukter  
med lång livslängd, framställn ingsm etoder med låg energiförbrukning och 
med låg miljöbelastning anses  av m ånga som efters trävansvärda . Med 
andra  u tgångspunkter  kan man kom m a till andra  eller flera kriterier som 

u tm ärker  en från miljösynpunkt b ra  produkt.
N a tu rvå rdsve rk e t  erin rar om den  utredning verket utfört i sam arbete  

med  energiverket om de tekniska, ekonom iska  och miljömässiga fö ru tsä t t
ningarna för en for tsatt  avfallsförbränning -  den s. k. E N  A-utredningen. 
U tredningen föreslog stränga framtida krav på  uts läpp m. m. från avfalls
förbränning. K unsk apern a  om  bildning och uts läpp av föroreningar från 
avfallsförbränningen har ökat under  de senaste  åren  och reningstekniken 
har u tveck la ts  betydligt när det gäller avskiljning av såväl partikelburna 
som gasformiga subs tanser  i rökgaserna. V erket erinrar om att även frå
gorna rörande teknik och  miljökonsekvenser vid avfallsdeponering i u pp
lag har  ägnats ökad uppm ärksam he t.  Avgång av föroreningar sker enligt 
vad man num era  vet  till luft och vatten  under  m ycket lång tid och upphör 
inte i och m ed ti llförseln av avfall till upplaget.

Ä ven om insikterna om m iljökonsekvenser vid avfallsbehandling och 
utvecklingen av reningsteknik  och skyddsåtgärder  sålunda har gått framåt 
betydligt, anser  n a tu rvårdsverke t de t  klart a tt stora v inster  från miljömäs
sig synpunkt kan göras genom att avlägsna de subs tanser  som skapar 
problem i behandlingsstadiet redan  före behandlingen. D et kan gälla m ate 
rial och su bs tanser  som i sig eller i kombination  med andra  har negativa 
egenskaper  som avfall.

Styre lsen  fö r  tekn isk  u tveckling  (STU) redogör för sin verksam het vad 
gäller avfallshantering, bl. a. a tt STU  satsat medel p å  ett  antal projekt och 
nordiska kon tak te r  sam t m edverka t vid bildandet av R E F O R S K ,  en stiftel
se för sam verkan  mellan stat, kom m un och  industri inom avfalls- och 
å tervinningsteknisk forskning och utveckling. I dess ram program  återfinns 
h uv udpunk ter  som teknikutveckling, materialåtervinning u r  re s tp roduk
ter, energiutvinning ur res tp roduk te r ,  sys tem studier och ku nskapsupp

byggnad.
STU  anser  att  medlemförslaget berö r  e tt  m ycket angeläget om råde där 

m åhända  u n der  en tid allt för lite satsats  av statliga medel. Emellertid är
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förslagets ambitionsn ivå  oklar och om fattar  så olika typer  av å tgärder att 
det föreslagna sam arbe tspro jek te t  blir svårbedöm t. Förslaget bör inte få 
leda till att nu fungerande k on tak ty to r  mellan de nordiska länderna byrå- 
kratiseras och formaliseras.

Svenska  ko m m u n fö rb u n d e t anser ,  att miljövänlig avfallshantering kan 
uppnås dels med hjälp av olika styrmedel och dels med hjälp av olika 
praktiska lösningar.

Som exempel på styrm edel näm ner förbundet
-  en om fattande  konsum entsupplysn ing  som ökar  miljömedvetandet och 

därm ed styr konsum entens  produktval vid inköpstillfället
-  lagstiftning som ställer vissa miljökrav på en produkt i sam band med 

t. ex. dess tillverkning resp dess slutliga om händer tagande som avfall
-  ekonom iska  styrmedel (skatter ,  avgif ter, taxor) som belas tar  icke 

” miljövänliga”  produkter.
Som exempel på praktiska  lösn ingar  näm ns olika modeller för

-  sortering vid källan
-  insamling, transport
-  upparbetning
-  avsättning av u tvu nn a  produkter.

Många av dessa  styrmedel och praktiska lösningar bör enligt styrelsens 
mening med fördel kunna d isku teras  på gem ensam  nivå.

Sveriges lan tbruksun iversite t anser ,  att jo rdbruke t skulle kunna utgöra 
en viktig länk i samhällets  to ta la  resurshållning. Det avfall som tä tor ter  och 
industrier p rod uce ra r  innehåller växtnäringsäm nen och betydande kvanti
te te r  organiskt material som skulle kunna användas  i jo rdbruke t.  Även 
inom tä to r te rnas  g röna  sek tor kunde avfallet utnyttjas i form av kompost 
och liknande. Men avfallet innehåller tungmetaller m. m. och ibland pato- 
gener, vilket gör att användningen inte är problemfri.

Det är visserligen inte e tt primärt jo rdbruksin tresse  att u tnyttja  avfalls- 
p rodukterna  i växtodlingen, men det ä r  rimligt att jo rdbruke t  hjälper till att 
lösa avfallsproblemen från tä to rte r  och industrier. Universite te t u nders try 
ker också  att information om miljövänlig avfallshantering bör be tona den 
enskildes personliga ansvar.

K em ika lie inspektionen  e rinrar om ett projekt under  nordiska ämbets- 
mannakom m ittén  för miljöfrågor och dess kemikaliegrupp för att ta fram 
ett förslag till vetenskapliga kriterier för bedömning av miljöfarlighet hos 
kemiska produkter.  K emikalie inspektionen bed öm er  att införande av krav 
på klassificering och märkning av kemiska p roduk te r  med avseende på 
miljöfarlighet kom m er att väsentligt underlätta  för leveran törer  av kemiska 
p rodukte r  att ta  sitt p roducen tan sv a r  vad avser  risken för skador på 
miljön. I Sverige har ett  sådant p roducen tansvar  lagfästs. F ö r  att leveran
törerna  skall leva upp till sitt p roducen tansva r  erfordras också  tillsyn. I 
den nordiska kemikaliegruppen d iskuteras  även samordning i denna fråga. 
K emikalieinspektionen gör vidare den bedömningen att införande av krav
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på  klassif icering och märkning på  sikt kom m er att leda till såväl en b e 
gränsning av marknadsföring  och användning av miljöfarliga p rodukter  
som en säkrare  hantering inkl avfallshantering av de p roduk te r  som an 
vänds.

S ven sk  avfa llshantering  A B  (SA KA B ) p ek ar  som ett lämpligt forum för 
ytterl igare d iskussion av avfallsfrågor på  den internordiska samarbetsgrup- 
pen för avfallsfrågor, bes tående av rep resen tan te r  för de nordiska länder
nas miljömyndigheter, industriförbund, och behandlingsforetag för miljö
farligt avfall. F ö r  egen del unders tryk e r  SA K A B  betydelsen  av delförsla
gen om  harm oniser ing  av anmälnings- och leveransplikt för miljöfarligt 
avfall av krav vid avfallsdeponering och  av gränsvärden  o. d. vid fö rbrän
ningsanläggningar sam t om  märkning med gem ensam  symbol av material 
och p roduk te r  som är miljöfarliga och  anvisningar angående avfall och/el
ler rester.

S ven ska  N a turskyddsfö ren ingen  konsta te ra r  att förslagsställarna u ttryc
ker  en syn på  avfallshanteringens problem  som man helt delar. Föreningen 
anser  det m ycket angeläget att synen på avfallshanteringen och det p rak 
tiska handlaget förs in i de b an o r  som beskrivs  i förslaget och ti llstyrker 
sålunda helt förslaget a tt  sam m anstä lla  e tt  sam arbetsprogram  p å  grundval 
av de synpunk te r  som framförs i medlemsförslaget.

Till naturskyddsfören ingens y tt rande fogas en prom em oria ,  upprä t tad  
av tekn d r  Olov H olm strand ,  ledam ot av föreningens riksstyrelse, vari 
p resen teras  bl. a. u tgångspunkter för en helhetssyn  på  avfallshanteringen, 
som föreningens styrelse anslu ter  sig till.

Sammanfattningsvis anges där  följande huvuddelar  i ett  program, som 
syftar till riktigare, långsiktig avfallshantering:
•  Avfallsmängderna minskas så m ycke t som möjligt genom förändringar 

av p roduk tionsprocesser  och produkter .  E ngångsprodukter  och en- 
gångsförpackningar undviks i s törs ta  möjliga uts träckning. H ög kvalitet, 
möjlighet til å te ranvändning  och repare rbarhe t prioriteras i stället.

•  Alla p roduk ter  u tform as så att  avfallshanteringen underlättas.  Material 
och m ater ialkom binationer väljs så att å tervinning är möjlig och kan ske 
utan skadliga miljöeffekter eller onödigt stor insats av energi.

•  Allt avfall sor teras  i första  hand vid källan (hushåll och industrier). 
S tyrmedlen för a tt up pn å  de t ta  ä r  enklast ekonomiska: Avlämning av 
rena  fraktioner p rem ieras ,  avlämning av oso r te ra t  avfall beläggs med 
straffavgift. E n  omläggning av beskattn ingen från arbete  till energi skul
le o ckså  gynna återvinningen, minska slöseriet med na turresurse r  och 
öka sysselsättningen.

•  Avfallshanteringen som sådan inriktas främst på  att  ta  tillvara rena 
fraktioner som metaller, glas, papper ,  plast m. m. Blött organiskt m ateri
al (matavfall m. m.) kan kom poste ras  eller rötas och torrt organiskt 
material (trä, vissa slags papper) b rännas i värm ecentra ler  u tan  att 
ås tadkom m a svåra  luftföroreningar. Miljöeffekterna vid hantering av 
rena  fraktioner blir betydligt lindrigare än från osor tera t  avfall.
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P unkterna  syftar sålunda till att minska alstringen av avfall, s tyra  p ro
duktionen så a tt p roduk terna  underlä ttar  avfallshanteringen, ta  hand om 
avfallet d irekt, där det uppstår ,  och nyttiggöra så m ycket som möjligt av 

avfallet.

3. Utskottet

U tskotte t  noterar,  a tt samtliga rem iss instanser i varierande grad tillstyr
ker förslaget. F lera rem issvar är m ycket detaljerade och många idéer och 
uppslag framförs angående de konkre ta  å tgärder  som man anser  bör ingå i 
ett sam arbetsprogram  för miljövänlig avfallshantering. Sålunda föreslås 
olika styrmedel som legala, ekonom iska  (avgifter etc) samt information 
och andra  å tgärder inriktade på konsum enterna  (inkl märkning av miljöfar
liga produkter).  G enom förande av ett  program i enlighet med förslaget och 
rem issvaren  skulle innebära  en avsevärd  höjning av ambitionsnivån på 
detta  sam arbetsom råde.  K o s tnadsaspek te rna  för industrin kan behöva 
u tredas (kostnader på  kort sikt, eventuellt  förbättrad  kvalitet och k onkur
rensposit ion på längre sikt), liksom även sysselsättn ingsaspekter.  U tsko t
te t vill i detta  sam m anhang  erinra om att i N ord iska  ministerrådets gällan
de sam arbetsprogram  på miljövårdsom rådet finns ett  avsnitt om å te r
användning och avfall. Sam arbetsprogram m et om arbetas  av ministerrådet 
och ett  minis terrådsforslag em otses  till 36:e sessionen.

I det nuvarande sam arbetsprogram m et hänvisas bl. a. till N ord iska  rå 
dets rekom m enda tion  nr I5II978  angående återvinning av avfall och å te r 
användning av resurser,  som antogs på grundval av ett medlemsförslag 
som behandla ts  i rådets ekonom iska  u tskott (A 509/e). 1 rekom m endatio 
nen hemställdes till N ord iska  ministerrådet att u tarbeta  en plan för en 
gem ensam  nordisk insats som i det väsentliga borde kunna bygga på 
exis terande forsknings- och planläggningsresurser för hantering och å te r 
vinning av avfall och återanvändning  av resurser.

N ord iska  ministerrådet lät u ta rbe ta  en plan för hantering och återvinning 
av avfall och å te ranvändning av resurser  och A m betsm annakom m ittén  för 
miljövård ti llsatte en arbetsgrupp  för att koordinera  de nordiska ländernas 
insatser på å teranvändningsom rådet .  G ruppen genomförde ett pro jek tar
bete och fungerade som informationsforum för m yndigheter och andra  som 
arbetade  med återvinning i de nordiska länderna. A rbete t  har  därefter 
ingått i det program för sam arbete  på m iljövårdsom rådet som antogs 1983.

Utskotte t  anser  mot bakgrund av den positiva remissbehandlingen av 
det nu aktuella medlemsförslaget att en väsentlig utvidgning av ambitions
nivån i det nordiska sam arbete t  beträffande avfallshantering bör ske och 
att de tta  bör m arkeras  genom ett eget sam arbetsprogram . Som framgår av 
rem issy ttrandena måste en stor del av det konkreta  arbete t göras på 
kommunal nivå, men ett nordiskt e rfarenhetsu tby te  bör kunna underlätta  
arbetet och utvecklingen av lämplig hanterings- och återvinningsteknik.
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De flesta rem iss ins tanser  som kom m en te ra r  denna  del av förslaget u nder
s tryker  behove t att  so r te ra  avfall redan  vid källan (organiskt con tra  oorga
niskt,  b rännbar t  con tra  icke-brännbart  avfall etc). D et torde vara  en fördel 
om sorteringen i olika kategorier sker enhetligt i N o rd en  med sikte p å  den 
vidare hanter ingen respektive å terv inningsprocessen, då  den torde bilda 
grunden för val av teknik som används  i processen  och för en informa
t ionskampanj till hushållen. Vidare bö r  man sam nordiskt u treda  behovet 
av ekonom iska  och legala styrmedel för att kontrollera  företagens avfalls- 
p roduktion . E n  lämplig kombination av avgifter, p roducen tansvar ,  anm äl
ningsplikt och gränsvärden  bör u tform as sam nordiskt för att  undgå k on
kurrenssnedvridning. Märkning med gem ensam  symbol för miljöfarliga 
material och  p roduk te r  bör övervägas.

U tsko t te t  vill erinra  om de möjligheter som finns att  stimulera företagen 
i N ord en  att  övergå till sådana  p roduk tionsprocesser  och reningsm etoder 
som m inskar avfallsmängderna. S trävan  bör därvid v ara  att  genom lagstift
ning eller avgifter minska eller om möjligt helt eliminera särskil t miljöfarli
ga äm nen  i avfallet, som t. ex. kvicksilver, PVC-plast och kadmium. En 
undersökning av dessa  möjligheter bör enligt u tskotte ts  uppfattning ingå i 
ett sam arbetsprogram .

Som en fortsättning på  nuvarande  projek tarbete  på  återvinningsområdet 
bör vidare en undersökning företas om möjligheterna att  få avsättning för 
återv inn ingsprodukter på  m arknader  inom och utom Norden.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts hemställer  utskotte t
att N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet att sam 

manställa e tt sam arbetsprogram  för en m er miljövänlig avfalls
hantering i N orden ,  innefattande både sam nordiska och nationel
la insatser.

Åbo den 10 novem ber 1987

Svein  A lsa ker (Kr. F .) 

D orte  B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arjatta  V äänänen (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Inger H arm s (SF) 

A nna-K aarina  L o u vo  (Kok) 

M ats N y  by (Sdp) 

V algerdur Sverrisdó ttir (F.)

L ena  Ö hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om miljövänlig avfallshantering
( V äckt av G rethe L u n d b la d  sa m t D orte B ennedsen , K aj B ärlund, Lahja  
E xner, E iöur G ubnason , M arit R o tn es och P ekka  Tuom inen)

Dagens industrisam hällen frambringar s tora  mängder avfall. I snabbt 
ökande takt växer  avfallsm ängderna, och samtidigt blir tekniken för att ta 
hand om avfallet allt m er komplicerad på grund av m er sam m ansat ta  
p roduk te r  och fler miljöhot. De nordiska länderna  ä r  inget undantag  från 
d enna utveckling.

F ö rr  tog hushållen i allmänhet hand om sitt eget avfall. Då var det 
naturligt att man sor terade  avfallet och använde det m es ta  till djurfoder, 
bränsle etc. Avfall från industrier och tä to r ter  deponerades  på sophögar -  
eller släpptes m er eller mindre o rena t ut i vattendrag. N u , när  avfallsmäng
derna är större  och andelen  miljöfarligt avfall ökat kraftigt, är det naturligt 
att m yndigheter — kom m unala ,  regionala eller statliga -  har det y tters ta  
ansvare t  för avfallshanteringen. K ostnaderna  för hanteringen kan till en 
del täckas genom avgifter från hushållen och/eller p roducen te rna ,  men i 
stort sett betalas hanter ingen via offentliga medel.

De aktuella avfallsproblemen hänger i första  hand sam man med de 
ständigt nya — eller ny upp täck ta  — miljöriskerna. Men till en del hänger 
p roblem en o ckså  sam m an med organisator iska eller ekonom iska  brister. 
De stora fö rhoppningar som på 1970-talet fanns om ökad återvinning och 
å teranvändning har inte infriats. Fortfarande är inställningen i stort sett att 
problemet med hushålls- och industriavfall ä r  hur man skall göra sig av 
med det -  inte hur man skall hushålla bättre med resurserna.

En första u tgångspunkt för en mer miljövänlig avfallshantering ä r  själv
klart att man främjar sådan produktionsteknik  som minimerar den mängd 
avfall som inte kan återv innas eller utnyttjas på annat sätt.

L ikaså  bör man redan i p roduktionsledet vidta åtgärder som minimerar 
mängden miljöfarliga produkter,  liksom sådana p roduk te r  som ger upphov 
till miljöskador om de förbränns, hälls ut i avloppet e .d .  I detta  sam m an 
hang är information till användare  och konsum en ter  viktig -  säkerligen 
saknar många vetskap  om vilka alternativ som är att föredra ur miljösyn
punkt eller om vad som bö r  göras med miljöfarligt avfall av olika slag.

Att på olika sätt å s tadkom m a att avfall sorteras  vid källan är nödvändigt 
för att å tervinning skall vara  möjlig, liksom för att å ters tående avfall skall 
kunna förbrännas eller på annat sätt behandlas  utan uts läpp av miljöskad
liga ämnen.

F ler försök i nordiska  länder med grovsorter ing av hushållsavfall före
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behandling visar på  värde t av källsortering. E tt  antal sys tem  ha r  prövats,  
ofta med goda erfarenheter ,  för insamling, transport  och behandling av 
miljöfarligt avfall från såväl hushåll som industrier. T ro ts  de tta  fram står 
avfallshanteringen i N orden  långtifrån som funktionell eller sam ordnad. 
(Bl. a. N ord isk a  ministerrådets rappor t  ” Miljøfarligt affald”  1986:6 påvi
sar detta.)

D et bör också  up pm ärksam m as att det i alla de nordiska länderna 
ständigt ti l lkomm er material och p roduk te r  som skapar  miljöskador när de 
efter  användning läggs på  sop tippar eller b ränns  i sopstationer. Det kan 
gälla kemikalier m en  o ckså  plaster,  metallegeringar m .m . ,  som fö rekom 
m er i förpackningar,  hushållsartiklar, m ask iner  o.s .v .

P å  senare  tid ha r  m edve tande t om  vikten av kraftfulla å tgärder  för att 
värna  miljön fått ett  genomslag i de nordiska länderna. De flesta ä r  beredda 
att  ta  e tt personligt ansvar  för att i vardagen bidra  till en bättre  miljö och en 
rimligare hushållning med resurserna . I allmänhet har man insett att  det 
kan krävas kortsiktiga uppoffringar för att  p å  längre sikt vinna en bättre 
livsmiljö.

Vad som saknas är ofta dels information om hur man som normal 
konsum ent bö r  bete  sig för att  handla  miljövänligt, dels p raktiska a rrange
mang för sortering av hushållsavfall , uppsamling av miljöfarligt avfall, etc.

F ör  att  ta  ti llvara det  nord iska  sam arbete ts  möjligheter, l iksom för att 
påskynda  utvecklingen mot en nordisk hem m am arknad ,  bör u nder  de 
närm aste  åren  följande åtgärder  kunna  vidtas inom ram en för ett av N o r 
diska ministerrådet organiserat sam arbetsprogram :

-  stim u lans  till m er miljövänliga p roduk te r  och  reningsteknik
-  fo r skn in g  och utveckling  av teknik för avfallshantering inklusive å te ran 
vändning
-  skärp t p roducen tansvar  vad gäller begränsning av avfallsmängder och 
miljöfarliga p rodukte r
-  harm onisering  av anmälnings- och leveransplikt för miljöfarligt avfall, 
av krav vid avfallsdeponering och av gränsvärden  o. d. vid förbränningsan
läggningar
-  erfarenhetsu tbyte  och fö rsö ksve rk sa m h e t i sam band med sortering och 
omhändertagande av å te ranvändbart  eller miljöfarligt avfall
-  g em ensam m a  insa tser  för att  ga ran tera  avsättningsmöjligheter för p ro 
duk te r  som kan utv innas u r  avfall, t. ex. å te rb rukspapper
-  m ärkning  med gem ensam  symbol av material och p roduk te r  som är 
miljöfarliga och i fö rekom m ande fall med anvisning om hur användaren  
bör förfara med avfall och/eller res ter
-  g em ensam  in fo rm a tionskam pan j om  miljövänliga alternativ och miljö
vänlig hantering av avfall.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts  om problem och brister  vad 
gäller avfallshantering i de nordiska länderna  samt om möjligheterna till 
sam nord iska  projekt p å  de t ta  om råde hemställer  undertecknade
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att N ord iska  rådet reko m m end era r  N ord iska  ministerrådet att sam 
manställa  ett  sam arbe tsp rogram  för en m er  miljövänlig avfalls

hanter ing innehållande bl. a. de å tgärder  som  anges i medlem sför
slaget samt i övrigt i enlighet med dess  principiella synsätt.

Helsingör den 10 nov em b er  1986

G rethe L undb lad  (sj 

K aj B ärlund  (S d p ) 

Eiöur G udnason  (A .)

D orte B ennedsen  (S) 

Lahja  E xner (s) 

M arit R o tnes (A)

P ekka Tuom inen (Å SD )
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om livsmedelspolitik och livsmedels- 
lagstiftning

(M edlem sförslaget  väckt av Lennart A n d ersson , Dorte  
B en n ed sen ,  Kaj Bärlund, E iður G uðnason , Grethe  
Lundblad, Marit R otnes  och  Pekka T uom inen , se s. 593 

R em issyttranden , se supplem ent)

Til Jur idisk Udvalg  er henvist medlemsforslag A 784/j om levnedsm id
delpolit ik og levnedsmiddellovgivning. Udvalget har behandle t forslaget 
på  m øder  den  15. juni 1987 i F o rnebu ,  den 19. ok tober  1987 i Flelsingør og 
den 10. nov em ber  1987 i Abo.

1. M edlem sforslaget

Medlemsforslaget er f remsat den 10. n ovem ber 1986.
I forslaget anbefales det, at N ordisk  Råd beder  N ordisk  Ministerråd om 

at foretage en gennemgang a f  levnedsmiddellovgivningen og -kontrollen i 
de nordiske lande med henblik på at etablere fælles kvali tetskrav for 
levnedsmidler i N orden .

Forslagsstillerne henviser b l .a .  til, at levnedsmidlers kvalitet, nærings
værdi og smag i de senere  å r  er kom m et i søgelyset.  Årsagen hertil er bl. a. 
de erfaringer, som vi alle som forbrugere a f  levnedsmidler kan gøre. Brød 
som ikke mugner, g rønsager som er frisk i flere måneder,  kylling som 
fiskeallergikere ikke kan spise, er eksem pler ,  som får m ennesker  til at 
blive urolige for, at maden e r  giftig, og for om den trods sine kunstigt 
skabte egenskaber  er ernæringsmæssigt rigtig.

I en tid, hvor  handelshindringer vedrørende levnedsmidler og levneds
m iddelråvarer b rydes ned og konkurrencen  på levnedsmiddelm arkedet 
bliver hårdere,  e r  det specielt vigtigt, at forbrugerne i de nordiske lande 
kan have tillid til. at de levnedsm iddelprodukter,  der  sælges, er af god 
kvalitet.

Forslagsstillerne anfører, at de nordiske lande alle har en levnedsmiddel
lovgivning med visse centrale bestem m elser ,  først og fremmest med h en
syn til de hygiejniske egenskaber .  Man har  også forskellige kontro lor
ganer, både centrale og lokale.
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Derimod har de nordiske lande indbyrdes forskellige bestem m elser  på 
visse om råder.  Et aktuelt eksem pel er de forskellige græ nsevæ rdier for 
stråling og den skiftende holdning til bestråling som konserveringsmetode. 
Det f rem hæ ves  a f  forslagsstillerne, at det for a lm enheden må virke e jen
dommeligt, at s trålingsgrænser, som i et land ikke må overskrides på grund 
af sundhedsfare ,  kan være op til ti gange højere i et nordisk naboland.

G ennem  et intensiveret nordisk sam arbejde burde det være muligt at nå 
betydeligt længere mod fælles kvali tetskrav på levnedsmidler. Dette ville 
f remme forbrugernes tryghed, gøre det lettere for fabrikanterne og undgå 

risikoen for, at vigtige kvali te tsegenskaber kom m er i k lemme i en illoyal 
konkurrence  over  de nordiske grænser.

Forslagsstillerne m ener  også, at det e r  vigtigt, at forbrugerne har tilgang 
til pålidelig og tils trækkelig information, så de kan gøre et bevidst valg 
mellem de alternativer,  som findes på markedet.

Forslagsstillerne er a f  den opfatte lse , at de r  findes et behov for et 
udvidet nordisk sam arbejde på dette om råde for at undgå sundhedsfarer og 
at bibeholde en høj kvalitet med hensyn til næringsværdi og smag.

2. Remissudtalelser

Der er indkom met rem issudtalelser fra følgende:

N ordiske

N ordens Faglige Samorganisation
Nordisk  Højskole  for H usholdningsvidenskab
De N ord iske  Industriforbunds Fællesorgan
Nordisk  K ontak torgan  for Jord- og Skovbrugsspørgsmål

D anm ark

Miljøministeriet 
L evnedsm iddelse lskabet 
Landbrugsrådet 
S tatens Husholdningsråd

F inland

Handels- og industriministeriet 
Jord- og skogsbruksministeriet 
Pellervo-Sållskapet rf
A rbetarröre lsens ekonom iska  forskningsinstitut 
Finlands svenska andelsforbund rf 
K onsum entkorpora t iva  centra lförbundet KK 
Centrallaget for handelslagen i Finland SOK 
L an tb ruksproducen te rnas  centralförbund 
Ålands landskapsstyrelse  

19—17-336 Nordiska rådet
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Is land

Helse- og trygdeministeriet 
Islands Forbrugersam m enslu tn ing

N orge

L an dbruksdepar tem en te t
F iskeridepar tem ente t
Fiskerid irektoratet
Indus tr idepartem ente t
S osia ldepartem ente t
Norges K oopera tive  Landsforening
Norges Bondelag
N orges Colonialgrossis ters F orbund

Sverige

Statens livsmedelsverk 
L antbruksstyre lsen  
Fiskeris tyrelsen 
K onsum en tverke t 
Sveriges grossis tforbund 
K oopera tiva  förbundet 
Lan tb rukarnas  riksförbund

2.1. R em issin sta n ser som  stø tte r  m ed lem sforslaget 

N ordiske

N ordens Faglige Sam organ isa tion  giver sin fulde støtte til medlemsfor
slaget.

N ord isk  H øgsko le  fo r  H usho ldn ingsvidenskab  anbefaler i alt væsentl igt 
medlemsforslaget. Det anføres, at forslaget afspejler den uro, som mange 
m ennesker  -  ofte uberettiget -  føler over  for, hvad levnedsmidler inde
holder. F as tsa tte  g ræ nsevæ rdier  og beskrive lser a f  næringsindholdet udgør 
en betydningsfuld information såvel for det enkelte m enneske som for 
levnedsmiddelindustrien. V ariationer og forskelligheder mellem de for
skellige landes bedøm m elser  e r  givetvis til s tor ulempe i denne forbindelse. 
F or  en nordisk uddannelse  inden for om rådet e r  dette et specielt problem. 
En bedre overenss tem m else  mellem landene og forenklinger a f  lovgivning
en e r  også af denne grund ønskværdig.

N ordisk  K on taktorgan  fo r  Jord- og Skovbrugsspørgsm ål (N K JS )  finder 
det a f  fundam ental betydning, at tilliden til jo rdbrugsproduk te rnes  gode 
egenskaber  opre tholdes,  og at den sundhedsmæssige kvalitet ikke objek
tivt kan drages i tvivl. Det er endvidere a f  s tor betydning, at jo rdbrugspro 
dukternes industrielle forarbejdning og forædling ikke antager former, der
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kan rejse tvivl om færdigvarernes kvali te ter eller næringsværdi set fra 

forbrugernes side.
Kontak torganet m ener  derfor, at det e r  væsentl igt med et fortsat nordisk 

sam arbejde på  dette om råde.
Det anføres endvidere ,  at den  teknologiske udvikling har medført en 

udbygning a f  levnedsmiddellovgivningen og kontrollen herm ed i de nordis

ke lande.
Ligeledes gøres de r  en s tor indsats inden for produktudvikling i landbru

get med henblik på at sikre gode og sunde fødevarer  a f  høj næringsværdi.
Denne udvikling sker såvel inden for det traditionelle jo rdbrug  som 

inden for økologisk landbrug. Det er vigtigt, at fødevarernes kvaliteter 
sikres fra p roducent til forbruger, unders treger  kontaktorganet.

N K JS  tillægger det stor betydning, at man på nordisk plan udveksler  
erfaringer inden for levnedsmiddellovgivning og kontrollen hermed.

N K JS  væ rdsæ tte r  den  indsats og dialog, de r  finder sted i Det Perm anen
te N ordiske Udvalg for Næringsm iddelspørgsm ål (PN U N ).

Der kan imidlertid ifølge N K JS  findes grundlag for at vurdere en ændret 
status for P N U N . D ette  spørgsmål bør imidlertid vurderes  nærmere med 
hensyn  til arbejdsopgaver,  kom petence  og forholdet til andre nordiske 
organer, m ener  N K JS .

D anm ark

M iljøm in isterie t mener ,  at medlemsforslaget e r  i overensstem m else  med 
den opprioritering a f  lovgivningsmæssige problemstillinger, som har  fun
det sted i regie a f  de t  Perm anen te  N ord iske  Udvalg for Levnedsm iddel
spørgsmål (P N U N ) i 1986. Man kan derfor tilslutte sig, at de r  fortsat 
arbejdes for etablering a f  ensar tede  krav for levnedsmidler i de nordiske 
lande, idet der i sam arbejdet tages hensyn  til D anm arks medlemskab af 

EF.
Ministeriet redegør for de overvejelser der  foregik i E m bedsm andskom i

teen for Handelspolit ik  i forbindelse med udredningen a f  handelshind
ringer i N orden. Ligeledes redegøres d e r  for p rojekter u nder  P N U N .

På baggrund hera f  konkluderes  der, at man fra dansk side finder, at de r  i 
1986 under  P N U N  har foregået en betydelig v irksomhed for at kortlægge 
uligheder i levnedsmiddellovgivningen og -kontrollen i de nordiske lande. 
Der er endvidere  afsat betydelige ressourcer  i 1987 for fortsættelse af 
arbejdet med forslag til harmonisering a f  bestem m elserne .

D anm arks stilling som medlem af  E F  indvirker imidlertid på muligheder
ne for harmonisering a f  nordisk levnedsmiddellovgivning, anføres det. idet 
området i høj grad e r  omfatte t a f  EF-reguleringer. Ved harmonisering af 
bestem m elser om mærkning og ti lsætningsstoffer og delvis også forure
ninger, herunder  radioaktiv forurening og indhold a f  pesticidrester, er 
D anm ark således forpligtet a f  EF-reguleringer.

Ud fra et dansk  synspunkt b ø r  man koncentrere  det nordiske lovharmo-
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n iseringsarbejde på  om råder ,  hvor  D anm ark  ikke er forpligtet a f  EF-lov- 
givningen. A f sådanne om råder  næ vnes græ nsevæ rdier for tungmetaller og 
m ycotoxiner i levnedsmidler.

D anm ark  kan endvidere medvirke ved kortlægning a f  forskellene i de 
nordiske lande samt indtage en formidlende rolle, især således at man fra 
dansk  side kan informere de andre nordiske lande om EF-reguleringer og 

initiativer.
På kontro lom rådet lægger man fra dansk  side vægt på  den informations

udveksling, som finder sted, og som bør fortsættes. Derimod finder mini
steriet,  at en egentlig harmonisering a f  lovgivningen på kontro lom rådet 
næppe er realistisk på nuvæ rende tidspunkt. Efter ikrafttrædelsen af Den 
E uropæ iske  Fælles Akt og vedtagelsen a f  gennemførelsen af det indre 
marked inden 1992 antages det, at harmoniseringen a f  regler på levneds
middelom rådet inden for E F  vil blive intensiveret.

Det nordiske sam arbejde på levnedsm iddelom rådet,  m ener ministeriet 
imidlertid, har  væsentlig betydning på andre om råder  end det lovgivnings
mæssige. Specielt f rem hæves sam arbejdet om kost- og ernæringsspørgs
mål, som danner  grundlag for udvikling og ti lnærmelse af ernæringspolitik i 
de nordiske lande og bl. a. om fatter  ajourføring a f  nordiske næringsstofan
befalinger og næringsstoftabeller og udvikling a f  kostundersøgelsesm eto
der.  De forskellige projekter ,  som er  gennem ført eller igangsat i P N U N ’s 
a rbejdsgrupper for toksikologi/risikovurdering og for næringsmiddelkon
trol for koordinering a f  a rbejdsm etoder ,  laboratoriepraksis,  vurderings
grundlag m. v. og for udveksling a f  erfaringer, har ligeledes stor nytteværdi 
efter ministeriets opfattelse.

Miljøministeriets udtalelse har været drøftet med Landbrugsm inister ie t ,  
Industriministeriet og Fiskeriministeriets  Industritilsyn.

Levnedsm idde lse lskabe t (faglig gruppe under  Dansk Ingeniørforening) 
er enig med forslagsstillerne i, at det er ønskværdigt at arbejde med mere 
ensartede kvali tetskrav for levnedsmidler i N orden. Det anføres dog, at 
der e r  visse vanskeligheder på grund a f  D anm arks m edlemskab a f  E E C , 
der forhindrer regeldannelse udover,  hvad E E C  har vedtaget. F ra  selska
bets side anføres det, at man er bekendt med, at der  under  N ordisk 
Ministerråd, under  det Perm anente  Udvalg for Næringsmiddelspørgsmål 
findes arbejdsgrupper ,  der er i gang med såvel udredninger om lovgivning 
som forslag til harmonisering a f  sam m e for levnedsmiddelom rådet i N o r
den.

L andbrugsrådet s tø tter  intentionerne i forslaget i form af en oversigt 
over levnedsmiddellovgivningen og -kontrol i de nordiske lande med hen
blik på at etablere fælles kvali te tskrav for levnedsmidler, idet dog rådet gør 
opm æ rksom  på, at D anm ark på en række af disse om råder  er underkas tet 
forpligtelser som følge a f  EF-m edlem skabet.

S ta ten s H usho ldn ingsråd  er positivt indstillet, hvad nordiske harmoni- 
ser ingsbetræbelser på  det levnedsmiddelpolitiske og -lovmæssige område
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angår, men peger også på, at D anm ark i stedse større omfang bindes af 
EF-d irek tiver med begræ nsede  muligheder for nationale og derm ed fælles
nordiske særregler.

Husholdn ingsrådet peger bl. a. på et andet forhold, som kan gøre det 
vanskeligt at nå frem til enighed om hygiejnegrænser for sundhedsmæssigt 
betænkelige indholdsstoffer m. v. i levnedsmidler, nemlig at r isikovurde
ringer for de enkelte  levnedsm idler ikke kan foretages uafhængigt a f  disses 
bidrag til kosten  eller a f  den samlede belastning fra miljøet — begge 
om råder  med nationale forskelle. H usholdn ingsrådet mener,  at den offent
lige kontrol af, om levnedsmidlerne overholder  gældende lovgivning, i 
D anm ark  har et ti lstrækkeligt omfang og bygger på den til enhver tid 
foreliggende sum af viden. Det h indrer dog ikke, at mange forbrugere føler 
sig utrygge ved de industrielle levnedsmidler, sådan som det også antydes i 
medlemsforslaget. Rådet lægger derfor s tor vægt på, at forbrugere i købssi
tuationen gennem varedeklara t ioner  får de nødvendige og ti ls trækkelige 
informationer til at kunne foretage et valg. På dette  område lader gældende 
lov dog stadig en del ti lbage at ønske , anfører rådet,  idet f. eks. allergikere 
ikke kan føle sig sikre på, at de r  ikke i en ” tilsætningsstoffri”  vare fo re 
kom m er ti lsætningsstoffer fra ” ca rry -o ver”  og/eller industrielle p roduk

tionshjælpestoffer uden betydning for den færdige vares frem trædelses

form.
H usholdningsrådet konkluderer,  at det vil være hensigtsmæssigt at sætte 

ind på følgende o m råder  på nordisk  plan:
1. En øget indsats for deklara tionsreg ler  om fattende " a lle ” — især for 

allergikere -  re levante  indholdsstoffer specielt i sam m ensat te  produkter.
2. En s tyrkelse  a f  o vervågn ingssystem erne  med gensidig meldepligt,  så 

at uheldige udviklingstendenser på levnedsm iddelom rådet kan s tandses i 
tide. Det giver ikke alene muligheder for at hindre kvalitetsskred for 
enkeltp rodukter ,  men også for at kunne føre ernæringspolitik -  et om råde, 
som i disse år er prioriteret højt i D anm ark.

3. E n  intensivering a f  fæ llesnord iske  ana lysem etoder, dvs. i N ordisk  
M etodik-Komité  for L evnedsm id lers  (N M K L s)  regi. Er der først enighed 
om kontro lm etoderne ,  e r  vejen banet for fælles g ræ nsevæ rdier i det o m 
fang, det måtte være muligt. Og skulle der  ikke kunne opnås enighed — på 
grund a f  de nationale forskelle -  e r  det en mindre ting at fastlægge 
nationale g ræ nser  for indholdsstoffer, når grundlaget for undersøge lsesm e
toderne  er i orden.

F inland

H andels- og industrim in is terie t oplyser,  at N ord isk  Ministerråd i feburar 
1987 har godkendt et sam arbejdsprogram  for afvikling af handelshindringer 
i N orden . S am arbejdsprogram m et e r  et vigtigt led i bestræ belserne  på at 
afvikle handelshindringerne mellem de nordiske lande. Principperne for
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sam arbejdsprogram m et burde efter  ministeriets opfattelse i ret s tor u d 
strækning kunne anvendes  på levnedsmiddelpolitiken og -lovgivningen.

Ministeriet oplyser b l . a . ,  at der  allerede nu foregår et ret omfattende 
sam arbejde inden for levnedsm iddelbranchen og næ vner en række konkre 
te eksem pler  på, hvad de forskellige nordiske komiteer ,  udvalg m. v. i 
øjeblikket beskæftiger sig med. Ministeriet mener,  at der er grund til at 
frem hæ ve dette  sam arbejde , bl. a. fordi de nordiske organer i deres  sam ar
bejde skal anvende ti lsvarende internationale eller europæiske harm onise
rings- og standard iseringsprogram m er så langt som det er muligt.

Ministeriet anfører i øvrigt, at de principper for levnedsmiddelbranchen, 
som  fremgår a f  medlemsforslaget, allerede nu iagttages i meget s tor u d 
strækning. Sam arbejdsprogram m et for afvikling a f  handelshindringer bi
drager sikkert for sin del til udviklingen a f  harmoniser ingssamarbejdet.

Jord- och skogsbruksm in isterie t redegør også kort for det nordiske sam 
arbejde, der  allerede e r  i gang, specielt det der  foregår i P N U N s  regi 
(Perm anenta  N ord iska  U tsko t te t  för L ivsmedelsfrågor).

Det oplyses b l . a . ,  at de r  i de projekter ,  som hidtil er blevet sat i gang, 
mestendels e r  foretaget jæ vnfø rende  udredninger om levnedsmiddellovgiv
ningens forskelligheder i de nordiske lande. Den største  del a f  projekterne 
er dog endnu  i udredningsfasen. Ministeriet m ener ikke, man får nogen 
virkelig nytte a f  dette arbejde, førend en harmonisering a f  lovgivningen 
kan indledes for alvor. Længst er m an kom m et i spørgsmålet om na tu rp ro 
dukter og visse bes tem m elser  om tilsætningsstoffer. Et realistisk mål bør 
være en harmonisering a f  levnedsmiddellovgivningen, således at levneds
middelhandelen mellem de nordiske lande ikke m øder tekniske handels
hindringer. D ette  synspunkt indtager også en central plads i den udredning 
om jo rdbrugshandelen ,  som skal sættes i gang i efteråret 1987. En intensiv 
sam nordisk  op træden  kan også  lede til et resultat i forbindelse med det 
internationale s tandardiseringsarbejde (Codex Alimentarius) og ved for
handlingerne med handelsblokke som f. eks. EF.

Ministeriet mener,  at en ændring a f  det nuvæ rende P N U N  til en egentlig 
em bedsm andskom ité  med bedre indflydelsesmuligheder, ville fremme det 
nordiske sam arbejde inden for levnedsmiddelpolitikken og -lovgivningen. 
På ti lsvarende måde burde man indlede en virksomhedsplanlægning på 
længere sigt for et år ad gangen. I dette arbejde kunne man bl. a. udrede, 
hvilke hindringer der fortsat findes for den nordiske levnedsmiddelhandel.

A rbetarrörelsens ekonom iska  fo rskn in g s in s titu t ( TTT) mener, at m ed
lemsforslaget e r  værd at støtte. H arm oniseringsarbejdet med levnedsmid
delpolitikken og -lovgivningen bør effektiviseres. Man bør også gå videre, 
således at de nationale norm er, de r  allerede findes, ikke ændres i en — ud 
fra forbrugernes synsvinkel -  dårligere retning i noget land. U dgangs
punktet for reformarbejdet bør være lovgivningsniveauet i det land, hvor 
de målsætninger, de r  tales om i medlemsforslaget, e r  ført længst frem.

Institutet anfører endvidere b l . a . ,  at målet bø r  være den bedst mulige
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kvalitet og renhed  på levnedsmidler. Derfor bø r  opm æ rksom heden  rettes 

mod ingredienser, t i lsætningsstoffer og frem m ede stoffer i levnedsmidler 

samt behandlingsm etoder,  som den nye teknologi har medført (f. eks. 
konservering ved bestråling). Ved siden a f  spørgsmålet om forædling bør 
man mere alvorligt end i øjeblikket også  tage i betragtning, hvad levneds
midler udsæ ttes  for i p r im æ rproduktionen  og dis tributionen. D et e r  også 
vigtigt for fo rbrugerne, hvorledes der informeres om levnedsmidler. Speci
elle bes tem m elser  om mærkning og deres  ensar te thed  i de nordiske lande 
ti ltrækker sig op m æ rksom hed  i denne forbindelse.

K onsum entkorpora tiva  cen tra lförbundet s tø tte r  medlemsforslaget. F o r 
bundet mener ,  at levnedsmiddellovgivningen i de nordiske lande i a lm en
hed er på et højt internationalt niveau. Mellem landene findes dog forskel
ligheder både i bes tem m elserne  og i den praktiske kontro lv irksom hed. 
Mange forskell igheder kan ikke begrundes på en rationel måde.

Forbunde t anfører bl. a . ,  at m an  i bes træ belserne  p å  at opnå  ensar te thed  
i levnedsmiddelpolitikken og -lovgivningen i N orden  som ambitionsniveau 
bør have de bes tem m elser ,  som bedst garan terer  forbrugernes sundhed og 
ret til information om indhold, ti lvirkningsforhold og brugen af levneds
midler. Midler og mål for levnedsmiddelpolitikken bør ikke opstil les i 
overenss tem m else  med de kortsigtede interesser, som landbruget, den 
industrielle tilvirkning eller dis tributionen har, men i overensstem m else  
m ed forbrugernes sundhedsm æssige  og økonom iske  vilkår.

C entrallaget fö r  handelslagen  i F in land  S O K  m ener ,  at det nordiske 
samarbejde e r  en naturlig kontaktflade i lovgivningsspørgsmål om levneds
midler. SO K  m ener i øvrigt b l .a .  at t jenes tem æ ndenes  officielle sam ar
bejdsgrupper,  f. eks. P N U N  og flere projekter ,  har  opstil let sam m e spørgs
mål, som fremføres i medlemsforslaget. Det ville være en fordel for den 
nordiske handel, hvis f. eks. regler om varedeklaration , ti lsætningsstoffer 

og bekæ m pelsesm idler var ensartede.
Å lands landskapsstyre lse  s tø tter  en fortsat gennemgang a f  levnedsm id

dellovgivningen og -kontrollen i de nordiske lande, og at en samordning af 
nationale regler så  vidt muligt inkorporeres  i de nationale regelværk. 
Landskapss ty re lsen  henviser  ligeledes til det arbejde, de r  allerede udføres 
b l . a  i P N U N ’s regi. D er gøres i denne forbindelse opm æ rksom  på, at 
fælles for dette  arbejde er,  at kravene med hensyn til sikkerhed, sundhed, 
miljø og forbrugerbeskytte lse  i de nordiske lande baseres  på samme grund
læggende forudsætninger. Afvigelser i love, forskrifter og s tandarder  mel
lem de nordiske lande er normalt ikke a f  principiel karakter.

Is land

H else- og T rygdem in isterie t e rk lærer  sin ti lslutning til hovedformålet 
med forslaget og unders treger  i særdeleshed de advarende ord i m otive
ringen for forslaget angående m oderne  p roduk tionsm etoder  i levnedsm id
delindustrien.
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Ministeriet gør særlig opm æ rksom  på følgende: Siden 1983 har ministeri
et på Is lands vegne deltaget i arbejdet i det nordiske levnedsmiddeludvalg 
(PN U N ). Udvalgets hovedopgave e r  at arbejde med en harmonisering af 
levnedsmiddellovgivningen i N ord en  og at øge sam arbejdet mellem lande
ne på dette  om råde og andre beslægtede områder.  I Island arbejdes der 
med forberedelse  a f  lovgivning og forskrifter , som det er nødvendigt at 
fas tsæ tte ,  for at Island etapevis kan nærme sig den situation at kunne måle 
sig med andre nordiske lande med hensyn til levnedsmiddellovgivning og 
kontrol med levnedsmidler, særlig importen a f  levnedsmidler. I denne 
forbindelse nævnes regelværket om brugen a f  tilsætningsstoffer i levneds
midler og andre ko nsum varer  og regelværket om fremstilling og dis tribu
ering a f  vitaminer og naturprodukter .  Det e r  ministeriets hensigt at god
kende disse regelværk i indevæ rende år. Begge de nævnte regelværk 
bygger på  nordiske forskrifter på vedkom m ende  områder.

Ministeriet e r  a f  den opfattelse, at is lændingene i hovedtræk har lignende 
prob lem er at kæmpe med angående produktion  a f  og kontrol med kvalite
ten i levnedsmidler som de andre nordiske lande. Dette gælder særlig 
kontrollen med kvaliteten og behandlingen a f  råstoffer i produktionen, 
brugen af ti lsætningsstoffer i levnedsmiddelproduktionen og forskellig 
slags forurening i ti lknytning til dette.

Ministeriet m ener  derfor, at man med øget samarbejde mellem de nor
diske lande på dette område kan nå længere mod det mål at sikre kvaliteten 
i konsum varer  og sam ordne kravene  i den forbindelse mellem landene. For  
at nå dette mål må man i Island stærkt forbedre betingelserne for undersø 
gelser a f  levnedsm iddelproduktionen, ikke mindst hvad angår kemiske 
analyser, og øge Islands deltagelse i nordisk sam arbejde på dette felt, 
således at der  bliver taget hensyn til Islands særstilling blandt andet ved 
deltagelse i udvalgsmøder. I den anledning peger ministeriet på, at det til 
trods for tilsagn om pengebidrag fra N ordisk  Råds *) side til ministeriet,  
som det blandt andet var hensigten at bruge i sam arbejdet på ovennæ vnte  
område, ikke er blevet ydet nogen penge. Ikke mindst dette har  været til 
h inder for sam arbejdet,  for ministeriet har over  sta tsbudgette t aldrig fået 
nogen bevilling til det, til trods for henstil linger de sidste år.

Is lands forbrugersam m enslu tn ing  anbefaler vedtagelse a f  forslaget. Det 
e r  sam menslutningens skøn, at det er til gavn for den is landske forbruger at 
standardisere  lovgivningen med de øvrige nordiske landes.

N orge

L andbruksdepartem en te t stiller sig positiv over for et øget nordisk sam 
arbejde vedrørende levnedsmiddelpolitik og levnedsmiddellovgivning. D e
partem ente t  unders treger ligeledes, at der  allerede er et samarbejde i gang 
inden for det perm anente  nordiske udvalg for levnedsmiddelspørgsmål 
(PN UN ).

*) skal formentlig være Nordisk Ministerråd
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Departem ente t finder det naturligt at vurdere,  om P N U N  kunne få 

status som en nordisk em bedsm andskom ite  med direkte reference til de 
nordiske sam arbejdsministre .  Dette vil være en yderligere formalisering, 
der vil styrke det gode sam arbejde , som allerede er i gang på området.

F iskeridepartem en te t ser behovet og stiller sig positiv til forslaget om at 
etablere fælles kvali te tskrav til m advarer  i Norden.

D epartem ente t  henviser i øvrigt til udtalelsen fra fiskeridirektoratet.
F iskerid irektora tet anfører, at når det drejer sig om fisk og fiskeproduk

ter kan N orge bidrage med den nye kvalitetsforskrift for fisk og fiskevarer, 
herunder Sosia ldepartem ente ts  hygiejneforskrift .

Kvalitetsforskriften for fisk og fiskevarer fas tsæ tter ikke kun b es tem 
melser om, at fiskevarerne skal være sunde og friske eller sundhedsm æ s
sigt sikre p rodukter ,  men har også et videre sigte, som går på, at p roduk
terne også skal have den bedst mulige kvalitet. F iskeridirektoratet foreslår 
endvidere,  at der udarbejdes ensar tede  regler for prøvetagning og eksakte  
metoder for analyse a f  m advarer.

In dustr idepartem en te t unders treger  betydningen a f  og fordelene ved en 
harmonisering a f  regelværket og praksis på dette område i de nordiske 
lande. D epartem ente t  henviser også til det arbejde, som allerede er i gang 
under  P N U N .

Efter d epartem en te ts  opfattelse e r  det naturligt at se det nordiske sam ar
bejde på dette  om råde i sam m enhæ ng med det nordiske sam arbe jdspro
gram for afvikling a f  handelshindringer, som nu er vedtaget. Et centralt 
punkt i dette program er, at arbejdet med afvikling a f  handelshindringer i 
N orden  i størst mulig grad må ske i overenss tem m else  med europæisk og 
internationalt sam arbejde. Indus tr idepartem ente t  unders treger derfor be
tydningen af, at et eventuelt sam arbejde på nordisk plan på levnedsmid
delsom råde t sker i overenss tem m else  med udviklingen inden for EF.

S o sia ldepartem en te t oplyser,  at et harm oniser ingsarbejde i tråd med 
medlemsforslaget allerede er påbegyndt inden for ram m en af P N U N s 
virksomhed.

P N U N  er nu i gang med at udarbejde et sam arbjedprogram  for levneds
middelområdet. Denne sag skal e f te rp lan en  behandles  i Nordisk  Minister
råds organer i efteråret 1987.

Sosia ldepartem ente t  st iller sig positiv over  for det for tsatte  samarbejde 
på området.

N orges K oopera tive  L andsfo ren ing  (N K L )  hilser medlemsforslaget med 
glæde. En overo rdne t målsætning m å efter  N K L ’s mening være, at k rave
ne til en kvalitetslinie ligger højt. N K L  frem hæ ver også, at på de om råder,  
hvor norske kvali te tskrav  er strengere end i de andre nordiske lande, bør 
de norske krav være retningsgivende.

I N K L 's  eget forbrugerprogram  er  det slået fast,  at det e r  en klar 
målsætning at forsyne m ed lem m erne  med kvali te tsvarer til rigtige priser.
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Mærkning og kontrol a f  fo rbrugsvarer samt påvirkning a f  lovgivningen er 
spørgsmål, som bliver prioriteret højt.

N K L  peger på en speciel årsag til, at de sæ tter pris på forslaget om en 
nærmere nordisk sam ordning af levnedsmiddelpolitik og -lovgivning. N o r
disk forburgersam virke har en egen importorganisation for m advarer  -  
N ordisk  Andelsforbund. Samlet om sætning i N A F  udgør årlig vel 3 mrd 
kroner. E n  harmonisering a f  kvali te tskravene i N orden  vil betyde meget 
for det nordiske koopera t ive  sam køb og derm ed for nordisk samarbejde.

N K L  vil gerne bidrage med flere detaljer, hvis dette er ønskeligt. 1 
arbejdet med fælles kvali te tskrav stiller N K L  gerne op med deres fagkund
skaber.

N orges B ondelag  er positive over  for, at der  bliver foretaget en gennem 
gang a f  levnedsmiddellovgivningen og -kontrollen med henblik på en ha r
monisering af kvali tetskrav på  levnedsmidler i de nordiske lande.

I arbejdet med harmoniseringen a f  kvalitetsreglerne beder  bondelaget 
om, at de berørte e rhverv  trækkes ind. Ved en eventuel fastsættelse a f  
fællesnordiske regler,  peger bondelaget på, at der kan blive behov for 
overgangsordninger for de p roducen te r  a f  landbrugsvarer ,  som benytter  
visse ti lsætningsstoffer i produktionen.

N orges C olonialgrossisters F orbund  har ingen indvendinger mod, at der 
bliver s tartet et arbejde for eventuelt at komme frem til ensartede nordiske 
kvalitetskrav for levnedsmidler. Fo rbundet deler fuldt ud forslagsstillernes 
begrundelse ,  således som den  e r  gengivet i medlemsforslaget.

F orbundet tilføjer, at eventuelle fællesregler bør omfatte såvel inden- 
landsproducerede  som importerede levnedsmidler.

D esuden m ener forbundet,  at det ikke mindst a f  hensyn til import fra 
udviklingslande, vil være fordelagtigt,  om de nordiske bestem m elser mest 

muligt er i overenstem m else  med E F 's  ti lsvarende bestemm elser .  F orbun
det minder også om C odex  A lim entar ius’ arbejde på dette  felt.

Sverige

S ta ten s  livsm edelsverk (siv) deler den opfattelse, som ligger til grund for 
medlemsforslaget, nemlig at der bør stræbes efter fælles bestem m elser på 
levnedsmiddelom rådet i de nordiske lande.

Siv beskr iver kort det arbejde, der sker inden for ram m erne a f  det 
perm anente  nordiske udvalg for levnedsmiddelspørgsmål (P N U N ). Siv 
fremfører, at der  her e r  påbegyndt et omfattende harmoniseringsarbejde 
inden for ram m erne  a f  P N U N s  virksomhed. E fter verkets mening bør 
dette  arbejde for tsætte  og P N U N  gives ti ls trækkelige ressourcer  til at 
færdiggøre opgaven.

F iskeristyrelsen  e r  enig i forslaget og anser  det for meget vigtigt, at vi får 
en ensarte t nordisk levnedsmiddellovgivning.

K o n su m en tverke t peger på, at dagens m addeba t viser, at mange konsu
m enter har en udtalt mistro til kvaliteten på m advarer.  Verket deler derfor
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den i forslaget fremførte opfatte lse , at det e r  vigtigt, at de nordiske forbru
gere har tillid til de levnedsmidler, de r  sælges. En forudsætning herfor er 
efter verkets opfattelse en velfungerende lovgivning og en effektiv kontrol. 
En nordisk sam ordning af levnedsmiddellovgivningen og levnedsm iddel
kontrollen kan i denne forbindelse have en speciel værdi.

K onsum entverke t mener ,  at der  inden for P N U N  burde findes god 
mulighed for at drage nytte  a f  viden hos en samlet nordisk ekspertise  til at 
fastsætte fælles regler. K onsum entverke t unders treger vigtigheden af, at 
samordningen sker med udgangspunkt i de nordiske forbrugeres interesser 
og ikke medfører,  at fo rbrugerbeskyttelsen  i noget land bliver dårligere.

Med hensyn til forslaget om fælles kvali te tskrav, henviser verket til en 
pågående udredning om konkurrenceforholdene  og prisdannelsen inden 
for levnedsmiddelindustrien og levnedsmiddelhandelen  i Sverige. Inden 
for denne udredning findes nemlig et projekt,  der  har  til hensigt at give en 
heldækkende gennemgang a f  begrebet levnedsmiddelkvalitet.

Efter verkets  opfattelse vil det være relevant, at der lægges vægt på 
ernæringsmæssige og ud fra sundhedsmæssigt mere langsigtede aspekter,  
når der  d iskuteres  kvalitet og mærkning. På denne baggrund frem hæver 
verket,  at der  i forbindelse med en samordning a f  mærkningsreglerne bør 
stilles krav , som gør det nem m ere  for forbrugerne at gøre bevidste valg.

Sveriges grossis tfo rbund  anbefaler  forslaget om en gennemgang a f  lev
nedsmiddellovgivningen og levnedsmiddelkontrollen i de nordiske lande 
med henblik på at etablere  fælles kvali tetskrav på  levnedsmiddelom rådet i 
Norden.

G rossis tfo rbundet f remfører bl. a. at handelen på levnedsmiddelom rådet 
fortsat er omgivet a f  forhindringer og begrænsninger i form af  såvel afgifter 
som forskellige bestem m elser  om kvali tet, mærkning, ti lsætning osv.. F o r 
bundet har forståelse for, at de nordiske lande af bl. a. beredskabsm æssige 
grunde vil opretholde en egen landbrugsproduktion  og sit eget fiskeri og 
indser, at de nordiske lande ikke ensidigt kan afskaffe den nuværende 
græ nsebeskyttelse  på levnedsm iddelom rådet.  Derimod burde man, så 
langt som det e r  muligt, forsøge at få en harmonisering a f  levnedsmiddel
lovgivningen mellem de nordiske lande og derigennem undgå sådanne 
forskelle, som i praksis indebæ rer handelshindringer.

K oopera tiva  fo rb u n d e t  e r  positiv over for, at N ordisk  Råd virker for en 
fortsat harmonisering a f  levnedsmiddellovgivningen i N orden ,  og at der  
med henblik herpå  foretages den nødvendige gennemgang a f  landenes 
lovgivning på levnedsmiddelom rådet.

K F  m ener i lighed med forslagsstillerne, at ensar tede  bes tem m elser  i de 
nordiske lande vil gøre sam arbejdet nem m ere  og stimulere handelen. K on
sum enterne  kan også have svært ved at forstå, hvorfor de nordiske lande, 
som i mange henseender  står  hinanden nær. skal have forskelle i spørgsmål 
om græ nsevæ rdier,  ti lladte ti lsætningsstoffer og mærkningskrav. Dette 
forhold kan også bidrage til en vis uro hos forbrugerne.
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Lantbrukarnas riksförbund  (LR F ) s tø tte r  forslaget. L R F  finder det rele
vant at bestem m elser  vedrørende levnedsmidler er ensar tede  inden for 
N orden , så langt som det er muligt. D et svenske landbrug ligger langt 
fremme i kvali tetsarbejdet. Sverige turde allerede i dag i mange henseen
der have betydligt videregående bestem m elser ,  end hvad der  i almindelig
hed kræ ves, såvel inden for levnedsm iddelom rådet som i spørgsmålet om 
de bestem m elser ,  som  regulerer, u nd er  hvilke betingelser levnedsmidler 
skal p roduceres .  E n  sam nordisk  diskussion a f  kvali tetskrav på  levneds
midler i N orden  burde , som L R F  ser det, give et nyttigt perspektiv  på disse 
spørgsmål.

2.2. R em issin sta n ser som  ikke ud ta ler sig klart fo r  eller im od  

N ordiske

D e N ord iske  Industrifo rbunds F æ llesorgan  ud trykker  skepsis over  for 
forslaget om at in tensivere arbejdet med at harm onisere  lovgivningen for 
levnedsmidler, men lægger vægt på, at de r  opnås en ordning med gensidig 
godkendelse  a f  varer  i denne sek tor mellem de nordiske lande. Samtidig 
stø tter  man det  pågående arbejde m ed at harm onisere  m ærkningskravene
o. lign. for levnedsmidler. De forslag, som er udarbejdet af P N U N  med 
basis i Codex A lim entarius-s tandarden, vil efter fællesorganets opfattelse 
kunne lette handelen  mellem de nordiske lande og sikre forbrugerne til
strækkelig information om levnedsmidlerne, således at de bliver i stand til 
at vælge mellem alternativer,  som findes på markedet.

Det anføres,  at sam arbejde inden for levnedsmiddelsektoren  med hen
blik på at etablere fælles kvali te tskrav inden for N orden  har været gen
stand for undersøgelser og drøfte lser flere gange tidligere. Det er her 
komm et frem, at det vil tage lang tid at få en harm oniseret lovgivning i 
stand på dette  felt. V anskelighederne med at få fælles norm er for p roduk
ter, ti lsætningsstoffer og grænseværdier,  skulle dels være d ivergerende 
forbrugervaner og produkttrad i t ioner,  og dels forskelle i produktions- og 
dis tributionsteknik, anfører fællesorganet bl. a.

Ligeledes m ener  fællesorganet, at der også vil være en risiko for, at 
forsøg på  lovharmonisering vil kunne føre til en fragmentering a f  E F /E F-  
TA-frihandelsom rådet i s tedet for at bygge et fælles marked op. L ev ned s
middelproducenterne i N orden  vil kunne blive nødt til at leve op både til 
specielle nordiske regler og til EF-reglerne.

F inland

F inlands svenska  ande ls fo rbund  rf. mener, at Finlands levnedsmiddel
lovgivning og -kontrol internationalt set er på et højt niveau, og at den 
garanterer,  at forbrugerne i landet får levnedsmidler a f  god kvalitet. I 
lovgivningssamarbejdet bø r  man godkende det princip, at nationale fo r
hold kan betinge bestem m elser ,  som er  strengere end de, som følges andre
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steder. V edkom m ende  m yndigheder b ø r  holde et vågent øje med udvik

lingen inden for levnedsm iddelbranchen  for at kunne opretholde p rod uk t
beskytte lsen  for forbrugerne , i det mindste på det nuvæ rende niveau. Den i 
medlemsforslaget nævnte bestråling a f  levnedsmidler er et eksem pel på en 
på m arkedet indført konserveringsm etode , som m edfører risici, vi indtil nu 
ikke ved noget om, anfører forbundet.  A nvendelsen  a f  sådanne m etoder  på 
levnedsmidler, de r  markedsføres ,  burde derfor — efter forbundets  opfattel
se -  med øjeblikkelig virkning forbydes, så længe der  ikke findes nøjagtige 
forskningsresultater.

Forbundet m ener endvidere b l . a . ,  at der allerede i flere år i Nordisk  
Ministerråds regi har været arbejdet med de spørgsmål, der  tages op i 
medlemsforslaget. D erfor bø r  det aktuelle medlemsforslag efter forbundets 
opfattelse ikke føre til sådanne foranstaltninger, at Finlands nationale 
levnedsmiddellovgivning gøres dårligere.

Lan tbruksproducen ternas cen tra lförbund  m ener ,  at levnedsmiddellov
givningen og -kontrollen i Finland internationalt set er på et højt niveau, og 
at den sikrer forbrugerne levnedsmidler af god kvalitet. F o rbundet giver i 
øvrigt stort set ud tryk  for de sam me synspunk te r  som Finlands Svenska 
Andelsforbund.

Sverige

L an tbruksstyre lsen  anfører,  at s tyrelsens ansvarsom råde  i det store og 
hele kun indirekte be rø re r  levnedsmidler. Styrelsen henviser til en oversigt 
over bestem m elser ,  som påvirker animalske levnedsmidlers kvalitet. I 
denne sam m enhæ ng m ener  styrelsen ligeledes, at det vil være relevant at 
erindre om aktiv ite ter  på  et ti lgrænsende om råde, hvor  der  også kunne 
være mulighed for en harm oniser ing  a f  bestem m elserne  mellem de nordis
ke lande. Det drejer  sig om indførselsvilkår for dyr og dyreprodukte r  
mellem Finland, N orge og Sverige.

Endelig gøres de r  rede for praktiske eksem pler på pågående væsentlig 
miljørelevant v irksom hed ved landbrugsvæ rket inden for planteavl. S tyrel
sen henviser i denne forbindelse til en fortegnelse over  regler,  som påvir
ker vegetabilske levnedsmidlers kvalitet.

2.3. R em issin stanser, der ud ta ler sig im od  m ed lem sforslaget 

F inland

P ellervo-sä llskapet rf. mener ,  at der i P N U N  og dets arbejdsgrupper 
allerede foregår et udredningsarbejde vedrø rende  de spørgsmål, som tages 
op i medlemsforslaget. Sam arbejdet mellem m yndighederne i de nordiske 
lande e r  intensivt på dette  om råde,  anføres det, hvorfor selskabet mener, 
at de igangværende udredninger bør få arbejdsfred i afventen  på deres 
resultater. Selskabet m ener  derfor ikke, at det e r  nødvendigt på nuvæ rende 
tidspunkt at vedtage nye foranstaltn inger i anledning a f  medlemsforslaget.
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Det pågående harm oniser ingsarbejde kan efter behov frem skyndes , hvil
ket dog kunne antyde , at arbejdet burde anvises flere ressourcer ,  anfører 
selskabet.  Selskabet m ener i øvrigt, at de r  i medlemsforslaget fremføres 
påstande og konstateringer,  som ikke s tem m er på alle punkter  — i det 
mindste ikke i Finland. Levnedsmiddellovgivningen er meget streng i 
Finland, og der indgår detaljerede bes tem m elser  om ti lvirkning, oplagring, 
t ransport  og salg a f  levnedsmidler. Det kontrolleres også, at disse bes tem 
melser overholdes.

3. Juridisk Udvalg

Juridisk Udvalg konsta tere r ,  at langt den overvejende del a f  rem issin
stanserne s tø tter  forslaget om , at der  foretages en gennemgang a f  levneds
middellovgivningen og -kontrollen i de nordiske lande med henblik på at 
etablere fælles kvali te tskrav for levnedsmidler i N orden.

Juridisk Udvalg har  tidligere unders treget,  at man finder det vigtigt, at 
befolkningen i N orden  har adgang til sunde m advarer  a f  god kvalitet. Man 
har specielt peget på betydningen a f  en nordisk harmonisering a f  b e s tem 
melserne om ti lsætningsstoffer i m advarer  og brug af lægemidler i nærings
m iddelproducerende dy r  og senest på problemerne i forbindelse med den 
øgede mængde radioaktivite t i m advarer  efter kernekraftu lykken i T jerno

byl.
Udvalget deler forslagsstillernes opfattelse af, at det kan forekomme 

uforståeligt for forbrugerne, at de nordiske lande har indbyrdes forskellige 
bes tem m elser  på  om råder ,  der be rø re r  det enkelte m enneskes  sundhed, 
f. eks. for strålingsgrænser. Det ville være en fordel både for forbrugere og 
p roducenter ,  hvis man kunne blive enige om fælles græ nsevæ rdier -  ikke 
bare vedrørende strålingssgrænser, men også på en lang række andre 
om råder,  der har betydning for sundhed og kvalitet.

Udvalget er ligeledes enig i, at i en tid, hvor handelshindringer vedrø ren 
de levnedsmidler og levnedsm iddelråvarer brydes ned og konkurrencen  på 
levnedsm iddelm arkedet bliver hårdere ,  er de t  specielt vigtigt, at forbruger
ne i de nordiske lande kan have tillid til, at de levnedsmiddelprodukter,  der  
sælges, e r  a f  god kvalitet.

Juridisk Udvalg kan anbefale, at der  foretages en gennemgang a f  lev
nedsmiddellovgivningen og -kontrollen som foreslået. I forbindelse med 
udvalgets behandling af  medlemsforslaget, blev der bl. a. peget på følgende 
delom råder ,  som udvalget m ener ,  bø r  indgå i gennemgangen:
-  den sundhedsmæssige betydning a f  kosthold og kostformer,
— produktionen  a f  børnem ad.
-  kosten i skoler, på sygehuse og andre offentlige institutioner,
— de ernæringsmæssige konsekvenser  for m ennesker  med allergi.

Udvalget sæ tter  s tor pris på den information, man har fået om det
sam arbejde, de r  allerede foregår på nordisk plan på levnedsmiddelområ-
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det, dels gennem redegøre lserne  i rem issudtalelserne, og dels gennem den 

orientering m an ha r  fået a f  rep ræ sen tan te r  fra N ordisk  M inisterrådssekre

tariat.

På denne baggrund kan udvalget også støtte ,  at Det Perm anente  N ord is 
ke Udvalg for N æringsm iddelspørgsm ål -  P N U N  — omorganiseres ,  såle
des at det får s ta tus som en nordisk em bedsm andskom itee  med direkte 
reference til N ord isk  Ministerråd.

Endelig skal udvalget pege på, at man er enig i, at der i det videre arbejde 
med en gennemgang a f  levnedsmiddellovgivningen på nordisk plan bør 
tages hensyn  til de specielle forhold, der kan gælde for D anm ark  som 

medlem af  EF.
U nderudva lgsbehand lingen  blev det dog specielt unders treget,  at det vil 

være uaccep tabelt ,  hvis en harm oniser ing  a f  lovgivningen vil medføre, at 
et land skal sænke sine kvali te tskrav i forhold til det nuvæ rende niveau.

Det forslag, som nu lægges frem, sigter i øvrigt alene mod en gennem 
gang a f  om råde t,  således at man kan få et mere klart billede a f  den 
nuværende situation. Udvalget har ikke herved taget stilling til, på  hvilke 
om råder  man m ener,  d e r  vil være såvel et behov for som muligheder for at 
forsøge at gennem føre  en ensarte t lovgivning i de nordiske lande.

U nder  henvisning til de t  ovenfor anførte skal Juridisk Udvalg derfor 
indstille, at N ord isk  Råd ved tager følgende rekom mandation:

N ord isk  Råd re ko m m an dere r  N ord isk  Ministerråd at foretage en 
gennemgang a f  levnedsmiddellovgivningen og -kontrollen i de 
nordiske lande med henblik på  at etablere fælles kvali te tskrav i 

N orden.

Åbo, den 11. nov em b er  1987

L ennart A ndersson  (s)

H agen  H agensen  (KF)

L iisa H ilpelä  (K ok)

A rnljo t N orw ich  (H)

A sb jørn  S jø thun  (A)

M ikko  E lo (Sdp) 

Sverrir H erm ansson  (Sj.) 

A sa  Solberg  Iversen  (A) 

H ans N y  hage (m) 

Bernhardt Tastesen (S) 
Formand
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Reservation

U ndertegnede m ener ikke at kunne anbefale en indblanding i de nævnte 
lovgivningsområder. Jeg foreslår derfor,

at rådet ikke foretager sig noget i anledning a f  medlemsforslaget.

Abo, den 11. n ovem ber 1987

K risten  P oulsgaard  (FP)



Medlemsförslag

om livsmedelspolitik och livsmedelslagstiftning
(V äckt av L ennart A ndersson , D orte B ennedsen , K aj B ärlund, E idur 
G uönason, G rethe L undb lad , M arit R o tn es och P ekka Tuom inen)

Jordbruks- och livsmedelspolit ik har sedan lång tid tillbaka varit en 
viktig del av politiken i de nordiska välfärdssamhällena. Länge var det 
mest fråga om volym er och priser -  tillräckligt med mat till överkomliga 
priser. Detta synsätt har i mycket präglat även det internationella sam arbe
tet på livsmedelspolitikens område. Mellan handelsbiock, liksom mellan 
sta ter  utanför dessa  block, finns omfattande regelverk, som innebär en 
reglering av priser och volym er i den internationella handeln med livsme
del. inte sällan med konstlat höga priser och produktionsöverskott  som 

följd.
På senare år har emellertid livsmedlens kvalitet, näringsvärde och smak 

kommit i b lickpunkten. O rsaken till det är b l .a .  vardagliga erfarenheter 
som vi alla som ko nsum enter  av livsmedel kan göra. Bröd som inte möglar, 
grönsaker,  sylt och annat som är " f ä r s k t”  flera månader,  kyckling som 

fiskallergiker inte kan äta  — dessa  och fler exempel får m änniskor att oroa 
sig över om maten är ” giftig” och om den trots sina konstgjorda egenska
per är näringsriktig.

Specialis ter på jo rd b ru k  och livsmedelsindustri d isku terar vad stordrift 
och centralisering kan innebära för livsmedelskvaliteten. Vad innebär det 
att antibiotika används  som ti llväxtmedel i anim alieproduktionen? Är res
ter  av kemikalier i vatten , av svampgifter i mjölk, av bekämpningsmedel i 
g rönsaker och frukt verkligen oskadliga?

Man har också  uppm ärksam m at att l ivsmedelsindustrin ofta by te r  ut 
naturliga ingredienser i sam m ansa t ta  livsmedel (t. ex. korv och marmelad) 
mot billiga e rsä ttn ingsprodukter  eller med råvaror  av sämre kvalitet. Vi
dare if rågasätter man ibland de kemiska konserveringsmedel som tillsätts 
för att känsliga livsmedel skall klara långa t ransporte r  och lagringstider.

Även om res terna  av gödnings- och bekäm pningsm edel tillsammans med 
kemiska ti llsatser av olika slag inte resu lterar i direkt hälsovådliga livsme- 
de lsprodukter ,  kan dessa  su bs tanser  påverka  näringsvärde och smak.

1 en tid när handelshinder gällande livsmedel och livsm edelsråvaror 
bryts  ned och konkurrensen  på livsm edelsm arknaden blir hårdare  är det 
speciellt viktigt att  konsum en te rn a  i de nordiska länderna kan ha för troen
de för att de l ivsm edelsprodukter som säljs är av god kvalitet.

De nordiska länderna har  alla en livsmedelslagstiftning med vissa cen
trala bestäm m elser ,  främst vad gäller hygieniska egenskaper .  M an har
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också  olika kontrollorgan, såväl centrala  som lokala. Ofta är dock ansvaret 
uppsplittrat mellan flera centrala  departem ent och myndigheter, b l .a .  då 
det gäller jo rdbruk sp rod uce rade  livsmedel.

Däremot har de nordiska länderna inbördes olika bestäm m elser  på vissa 
områden. Aktuella exempel är de olika gränsvärdena för strålning samt 
den skiftande hållningen till bestrålning som konserveringsmetod. För 
a llmänheten måste det verka  egendomligt a tt s trålningsgränser som i ett 
land inte får överskridas på grund av hälsorisker kan vara upp till tio 
gånger högre i ett nordiskt grannland.

Fortfarande finns skillnader mellan de nordiska länderna i fråga om 
gränsvärden, tillåtna ti llsatser och märkningskrav i livsmedelshanteringen. 
G enom  ett intensifierat nordiskt sam arbete  bör det vara möjligt att nå 
betydligt längre mot gem ensam m a kvali tetskrav på livsmedel. Det skulle 
befrämja konsum enternas trygghet, underlätta  för p roducenterna  och u n d 
vika risker för att viktiga kvali te tsegenskaper kom m er i kläm i en illojal 
konkurrens över  de nordiska gränserna.

Det ä r  också  viktigt att konsum enterna  har tillgång till pålitlig och 
tillräcklig information om produk te rnas  näringsvärde, om förekom sten  av 
kemiska ti llsatser eller andra  främ m ande äm nen  e tc . ,  så att de kan göra ett 
medvete t val mellan de alternativ  som finns på marknaden.

De tendenser  inom livsm edelsproduktion och -handel som beskrivits 
ovan innebär ökade och nya risker för att  miljö- och struk turfak torer  skall 
påverka  livsmedlens kvalitet i negativ riktning. Det finns ett behov av ett 
fördjupat nordiskt sam arbete  på de tta  om råde för att undanröja  hälsorisker 
och bibehålla en hög kvalitet vad gäller näringsvärde och  smak.

Mot denna  bakgrund hemställer  vi,
a tt N ord iska  rådet hos N ordiska ministerrådet begär en översyn av 

livsmedelslagstiftning och -kontroll i de nordiska länderna i syfte 
att etablera  gem ensam m a kvali tetskrav på livsmedel i N orden.

Helsingör den 10 novem ber 1986

L ennart A ndersson  (s) 

K aj B ärlund  t Sdp) 

G rethe L undb lad  (s)

D orte B ennedsen  (S) 

Eiöur G uönason (A .) 

M arit R o tnes (A)

P ekka Tuom inen (A SD )
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ett nordiskt fredspolitiskt ut
vecklingsprogram med anledning av det internationella 
fredsåret 1986
(M edlem sförslaget, väckt av A nker Jørgensen m. fl., 
s. 605 
R em issyttranden, se supplem ent)

Till kulturutskotte t har hänvisats medlemsförslag om ett nordiskt f reds
politiskt u tvecklingsprogram med anledning av det internationella freds
året 1986. Medlemsförslaget har behandla ts  vid möten den 2 9 - 3 0  januari,  
den 22—23 februari,  den 1 1 -1 2  maj och den 10 novem ber 1987 samt den 
1 1 -1 2  februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att en tvärfacklig a rbetsgrupp tillsätts för att 
undersöka möjligheterna att genomföra ett nordiskt fredspolitiskt u tveck 
lingsprogram i form av fo lkhögskolekurser för unga från konfliktområden. 
Vidare föreslås en st ipendieordning för forskare från krisområden och 
kontaktsem inarier för ungdom ar från ös ters jö länderna. Samtidigt föreslås 
att arbetsgruppen  överväger  en finansiering av programmet genom upprä t
tandet av en nordisk fredspolitisk utvecklingsfond.

I motiveringarna till medlemsförslaget hänvisas till det stigande intresset 
inom N ord iska  rådet för ett gem ensam t nordiskt uppträdande i förhållande 
till omvärlden. Förslagsställarna hänvisar till F N ’s fredsår 1986 och finner 
att intresset för internationella frågor, f lyktingproblem och mänskliga rä t
tigheter bör föras vidare genom ett nordiskt bidrag av betydelse för det 
fredspolitiska arbetet.

Förslagsställarna an se r  att det bör vara möjligt att göra en gem ensam  
nordisk framstöt för fred och säkerhet med ett program som bygger på tre 
faktorer som är  säregna för de nordiska länderna, nämligen N ordens 
inflytande på den in ternationella opinionen, den nordiska synen på  utbild
ning, sociala  förhållanden och politik samt de resu rse r  många av de nordis
ka sam arbetsorganen  har  och som i ett tvärfackligt sam arbete  kunde vara 
till nytta för projekt av internationell fredspolitisk karaktär.
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Som ett exempel på ett folkhögskoleprojekt näm ns en kurs för politiskt 
in tresserade  ungdom ar från länder i Mellanöstern med möjligheter till 
ömsesidig kontakt,  orientering om internationellt sam arbete  och om de 
nordiska ländernas samhällsutveckling samt förmedling av fredsskapande 
synpunkter.  A ndra  projekt bör enligt medlemsförslaget kunna genomföras 
med utnyttjande av de många nordiska institutioner som arbe ta r  med 
fredsforskning och konfliktlösning. F ö r  uppehåll,  forskning och utbildning 
vid dessa  insti tutioner kunde stipendier erbjudas till s tuderande från kon
fl iktregioner. Som en fredspolitisk uppföljning av det nordiska sam arbetet 

mellan ungdom sorganisa tioner föreslås dessu tom , som ett första  steg, ett 
seminarium för m edlem m ar av ungdom sorganisa tioner i länderna kring 
Östersjön. Enligt förslagsställarna vore det naturligt att  genomföra detta  
seminarium i ett au tonom t och demilitariserat område som Åland.

2. Rem issyttrandena

Följande myndigheter ,  insti tutioner och organisationer har avgivit y tt

rande om medlemsförslaget:

N ordiska

N ordiska  rådets  ju r id iska  u tskott
N ord iska  sam arbe tsnäm nden  för samhällsforskning (NOS-S)
N ord iska  sam arbetskom m ittén  för internationell politik inkl freds- och 
konfliktforskning (N O R D SA M )
Centralinsti tutet fö r  nordisk  asienforskning (CINA)
N ord iska  sam fundet för la t inamerikaforskning (N O SA L F)
N ord iska  kom m ittén  för öststa tsforskning 
N ord iska  fo lkhögskolerådet 
N ordens  institut på Åland

D anm ark

Udenrigsministeriet
Justitsministeriet
C en ter  for Freds- og Konfliktforskning 
Det Udenrigspolitiske Selskab 
F N -Forbundet 
D ansk U ngdom s fællesråd 
Mellemfolkeligt Samvirke 
N ordenfjord  V erdensuniversite t 
Den Internationale  Højskole 
Det D anske  Missionsselskab
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F inland

Undervisningsministeriet

Freds- och konfliktforskningsinstitutet
Finlands ungdom sorganisa tioners  sam arbetskom m itte
Ålands landskapsstyrelse

N orge

U tenriksdepartem ente t  
Kultur- og v itenskapsdepartem en te t  
N orsk  utenrikspolitisk  insti tutt 
FN S am bandet i N orge

Sverige

Svenska U N E S C O -råde t 
Universitets- och högskoleämbetet 
Sipri
S tatens ungdomsråd 
N ord iska  afrikainstitutet

Remissorganen har i a llmänhet en positiv inställning till medlemsforsla
gets syfte. I y tt randena  framförs olika förslag om hur verksam heten  i 
praktiken kunde genomföras. I några y ttranden fram kom m er en viss tvek 
samhet angående möjligheterna att rek ry te ra  e lever från olika sidor i 
konflik tdrabbade om råden  till gem ensam m a kurser. Vissa remissorgan 
u ttalar stöd för en nordisk fredspolitisk utvecklingsfond.

I det följande redogörs för de särskilda synpunk te r  som rem iss instanser
na har anlagt på medlemsförslaget.

2.1 N ord iska  rem issy ttranden

N ord iska  rådets ju r id iska  u tsko tt uttalar att u tsko tte t  inte har någon 
erinran mot förslaget till den del förslaget berö r  u tsko tte ts  saksområde.

N ord iska  sa m arbe tsnäm nden  fö r  sam hällsforskn ing  (N O S-S )  y tt rar  sig 
över  den del av medlemsförslaget som avser  inrättandet av st ipendier för 
forskare från konflik tdrabbade länder. Om stipendier inrättas bör de enligt 
NOS-S avse vistelse vid nordisk vetenskapslig  institution under  e tt eller 
två år. 1 y ttrandet unders tryks  särskilt en kostnadsfaktor,  som inte direkt 
berörs i medlemsförslaget, nämligen s t ipendiaternas forskningsomkost- 
nander. Enligt N O S-S  bö r  s t ipendierna kombineras  med en möjlighet att 
söka forskningsbidrag. Vid u tformningen av ett stipendieprogram bör sam 
arbete e tableras  med N ord iska  sam arbetskom m ittén  för internationell poli

tik.
N ordiska  sa m a rb e tsko m m ittén  fö r  in ternationell politik  inkl fred s- och  

kon flik tforskn ing  (N O R D S A M ) anser  att ett gem ensam t nordiskt fredsini
tiativ ä r  angeläget i anslutning till F N ’s fredsår.  N O R D S A M  betonar  även
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för sin del de tre fak torer  förslagsställarna pekar  på som grund för initiati
vet. N O R D S A M  u nd ers tryker  att  freds- och konfliktforskning knappast 
någon annanstans har en så stark ställning som i N orden. Kärnan i försla
get ä r  enligt komm ittén  att inrätta  ett institut i N orden  med en miljö, där 
studenter från vitt skilda politiska läger kan s tudera  ti llsammans. Det är 
dock orealistiskt att tänka  sig att rekry te ra  eleverna  specifikt från olika 
sidor i konflik tdrabbade om råden . M otsä ttn ingarna  i exempelvis Mellanös
tern är så djupa och b ittra a tt det torde bli omöjligt att rekry tera  elever 
enligt förslagets principer. N O R D S  AM m enar att en expertgrupp bör 
bildas för att  pröva hur ett nordiskt initiativ bör utformas. 1 gruppen bör 
N O R D S A M  vara företrädd.

C entra linstitu tet fö r  nordisk asien forskn ing  meddelar att institutet i ett 
tidigt skede under  sakens beredning har framfört synpunk te r  som klart 
kom m er till u tt ryck  i medlemsförslaget.

N ord iska  sa m fu n d e t fö r  la tinam erika forskn ing  (N O S A L F ) anslu ter sig 
till förslaget. Man anser  det viktigt att  o rdna  kurser i N orden  för unga från 
konfliktdrabbade länder. N O S A L F  finner det speciellt viktigt att säkra att 
unga från om råden  där e tn iska g rupper  blir u tsa tta  för övergrepp, eller för 
social, kulturell,  politisk och ekonom isk  press, kan delta i sådana kurser. 1 
yttrandet pekas särskil t på unga från länder och om råden i Latinamerika, 
där indianerna blir u tsa tta  för övergrepp. Man anser  även att den föreslag
na st ipendieordningen bör säkra  anslag för ungdom ar från sådana om rå 
den. Samtidigt framhåller man att s tuderande och forskare från Norden 
bör få möjligheter att besöka  konfliktområden. Stipendier för sådana resor 
föreslås.

N ord iska  ko m m ittén  fö r  ö sts ta ts fo rskn ing  anser  det vara av stor vikt att 
kon tak ter mellan N orden  och Ö steu ropa  främjas. K ommittén  tar  inte 
ställning till förslaget från politiska utgångspunkter.  Om förslaget bifalles 
är komm ittén  beredd att bis tå med information om tillgängliga resurser  
inom öststatsforskningen.

N ordiska  fo lkh ö g sko lerå d e t s töder  helt de föreslagna projekten. Fo lk 
högskolerådet redogör för de t  om fattande internationella arbete  organisa
tionen deltar  i. Man hänvisar vidare till att många kurser och seminarier 
med inriktning på fredsfrågor har genomförts av N ordens folkliga akademi. 
Det vore värdefullt med utökade resurser,  gärna kopplade till N ordens 
folkliga akadem i, för att a rbe ta  nordiskt med de internationella frågorna. 
Av yttrandet fram går att några fo lkhögskolor har en ganska omfattande 
kursverksam het som rik tar  sig till flyktingar som önska r  åte rvända  till sina 
hem länder för a tt a rbe ta  som folkbildare. Vidare finns en lång tradition av 
internationella deltagare på  de långa kurserna  vid folkhögskolorna i N o r
den. 1 y ttrandet hänvisas även till det av FN upprät tade  fredsuniversite te t i 
C osta  Rica. Universite te t önska r  kontak t med nordisk folkbildning. Folk
högskolerådet föreslår ett cen te r  för folkbildningen i fredsuniversite te t i 
C osta  Rica gärna i sam arbete  med N orden s  folkliga akademi. F ör  a tt det
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skall vara  möjligt att realisera de tan ka r  som u ttrycks i medlemsförslaget 
bör enligt fo lkhögskolerådet en nordisk  global utvecklingsfond upprättas ,  
samtidigt som det nuvarande arbete t bör stödas genom  att resurser  ges till 

ett internationellt sekre taria t för nordisk  folkbildning.
N ordens institu t p å  Å la n d  m eddelar att institutet i sam arbete  med N o r 

diska sam arbe tskom m ittén  för internationell politik har deltagit i fö rbere
delserna för en konferens om fredsfrågor. D enna vilja till sam arbete  anger 
fortsatt linjen för institutets verksam het .  V idare tillfogas att direkt fredsar
bete är ett fält som förefaller ligga litet vid sidan av det allmänkulturella 
a rbetsom råde som N ord iska  ministerrådet har definierat för insti tutet.

2.2 D anska rem issy ttranden

U denrigsm in isterie t k onsta te ra r  beträffande F N ’s fredsår 1986 att det 
har varit ministeriets uppfattning att det för D anm arks v idkom m ande har 
varit mest ändamålsenligt a tt aktivite ter i anslutning till f redsåret överlåts  
till privata  o rganisationer och enskilda personer.  I y ttrandet hänvisas till 
gem ensam m a nordiska  initiativ i anslutning till K SSE-sam m anhang . A kti
viteter som kontak tsem inarier  för ös ters jöungdom  kunde naturligt inpas
sas i K SSE-ram en . Ministeriet önsk a r  dock  snarare  en bredare  variant, då 
KSSE-aktiv i te terna  i princip står öppna  för alla K SSE-sta ter .  1 yttrandet 
uttalas vidare att de nordiska länderna hittills har strävat till att koordinera 
sitt sam arbete  i förhållande till konfliktområden inom det nordiska u tr ikes
politiska sam arbete t ,  och inte i N ord iska  rådets  regi. Utrikesministerie t ser 
med sympati på projektets  syfte, men ser  inte behovet av att projekten 
genomförs av N ord iska  rådet med finansiering genom en fredspolitisk 
utvecklingsfond i likhet med N ord iska  kulturfonden. I en bilaga till y t t ran 
det meddelas att  undervisn ingsm in isterie t anslu ter sig till u tr ikesm inisteri
ets inställning, och att ku lturm in isterie t har meddelat att ministeriet inte 
har några kom m en ta re r  till förslaget.

Justitsm in is terie t m eddelar  att ministeriet inte har några kom m entarer  
till förslaget.

C enter fo r  fred s- og kon jlik tfo rskn ing  anser  förslaget om en nordisk 
fredspolitisk u tvecklingsfond vara  ett  nyttigt initiativ. En möjlighet kunde 
vara att via en st ipendieordning knyta  forskare och s tuderande från kon
fliktregioner till ex is terande  freds- och konfliktlösningsinstitutioner. K u r
ser för unga från konfliktregioner anses vara ändamålsenliga under  förut
sättning att v erksam heten  sker som en integrerad del av arbetet vid skolor
na. D ärem ot anses det vara  mindre ändamålsenligt att etablera  särskilda 
kurser för deltagare från konfliktregioner för att lära dem att sam arbeta .  
K on tak ten  mellan unga från ös ters jö länderna  föreslås främjad genom en 
integrering av olika ös ters jönationali te ter  u nder  uppehåll vid fo lkhögsko
lor. Det vore önskvär t  att kon tak ten  mellan unga inte skulle om fatta  endast 
östersjöregionen, utan hela E uropa. 1 y tt randet uttalas stöd för att en 
särskild a rbe tsgrupp  t illsätts för att  närm are  u treda  frågan.
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F N -fo rbundet uttalar stöd för ett nordiskt seminarium på Åland. Samti
digt s töder F N -forbundet förslaget om att upprä t ta  en nordisk fredspolitisk 
utvecklingsfond. F ö rbunde t  m eddelar  sin beredskap  att sam arbeta  med 
N ord iska  rådet på om rådet,  om medlemsförslaget godkänns.

D et U denrigspolitiske Selskab  framhåller i sitt y ttrande att folkhögskole- 
och folbildningsprojekten förefaller värdefulla. I u tlandet f inns ett intresse 
för att  lära av de nordiska ländernas erfa renhe te r  av sam arbete  och fredlig 
konfliktlösning. Det finns önskem ål om att de nordiska ländernas erfaren
heter av utvecklingen av sina inbördes förhållanden görs tillgängliga för bl 
a la t inam erikanska forskare. I y tt randet förordas en stipendieordning som 
skulle göra  det möjligt att finansiera forskningsseminarier vid nordiska 
universitet och institut. Sådana sem inarier bör i första hand ta upp förhål
landena i och mellan de nordiska länderna och förhållandena mellan N o r 
den och omvärlden. I stället för kontaktsem inarier för östersjöungdom 
föreslås kortare eller längre fo lkhögskolekurser på olika ställen i Norden.

D ansk U ngdom s F æ llesråd  m eddelar att rådet i många år har arbeta t för 
kontakt mellan Öst- och V ästeuropa,  i nära sam arbete  med övriga nordiska 
ungdomsråd. D U F  ser därför positivt på förslaget om kontaktsem inarier 
för östers jöungdom. D U F  har även i sam arbete  med de nordiska ungdom s
råden lagt förslag om utbyggnad av avtalet om kulturellt sam arbete  mellan 
N orden  och SA DCC-länderna. D U F  har bl a diskuterat intresset för ett 
nordiskt folkhögskoleprojekt med rep resen tan te r  från ungdomsorganisa
tioner från SADCC-länderna. D U F  anser  att ett nordiskt folkhögskole- och 
folkbildningsprojekt bör p laceras i ett av m edlemsländerna i SADCC.

M ellem fo lkelig t Sam virke  f inner det framlagda förslaget värdefullt.  F ö r 
slagets betydelse  ligger både i att det bygger på  en användning och vidare
utveckling av exis terande  insti tu tioner och tradit ioner och att  det innehål
ler ett  möte mellan kulturer och en forskning som berör  fredspolitiska 
frågor. Organisationens önskan  är att förslaget leder till framgång vid 
behandlingen i N ord iska  rådet.

N orden fjo rd  V erdensuniversite t redogör för egna projekt för att väcka 
internationell förståelse. I y tt randet påpekas att det finns ett stort in terna
tionellt intresse för folkhögskolor och vuxenutbildning i N orden . Vidare 
hänvisas i y tt randet till F N ’s fredsuniversite t i C osta  Rica. Universite te t,  
som har finsk rek tor,  önsk a r  k on tak te r  till N orden . I y tt randet väcks 
frågan om N ord iska  rådet kunde arbe ta  för ett cen te r  för vuxenutbildning 
vid F N ’s fredsuniversitet i Costa  Rica, b l .a .  i sam arbete  med N ordens 
folkliga akademi. Avslutningsvis föreslås att en nordisk global folkbild- 
ningsfond upprät tas  för att s töda de föreslagna projekten.

D en In terna tiona le  H øjsko le  u tta lar  glädje över  förslaget. Fo lkhögsko
lans erfarenhet ä r  att ju s t  miljön och tradit ionerna kring folkhögskolan 
utgör en idealisk ram för e tt  möte mellan människor från olika kulturer. 
Med hänvisning till förslaget pekas i y ttrandet på att så många kulturer som 
möjligt bö r  vara  rep resen te rade  vid d iskussioner om en konkre t  sak. Be-
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träffande ekonomin påminns om att potentiella folkhögskolelever från 
konfliktområden sannolikt inte har medel för vare sig resa, f ickpengar eller 
övriga utgifter för uppehället.  Därför bör s tor vikt läggas vid en ren 
stipendieordning. Skolan kan inte förorda kurser dä r  huvudparten  av delta
garna kom m er från en mindre avgränsad region.

D el D anske M issionsse lskab  anser  det vara  en god idé att samla unga 
från olika grupperingar för att de skall lära känna varandra.  Frågan är om 
sådana sem inarier går att förverkliga. Ett sådant forum bör dock lättare 
kunna skapas i N orden  än i Mellanöstern. Det vore av värde för deltagarna 
att komm a bort från konfliktområdet och se problemen på avstånd.

2.3 F inländska rem issy ttranden

U ndervisn ingsm in isterie t hänvisar till y tt randen ,  som ministeriet om fat
tar, från ministeriets högskole- och vetenskapsavdelning. skolavdelning, 
idrotts- och ungdomsavdelning samt från delegationen för nordiskt kultu
rellt sam arbete  vid ministeriet.  Högskole- och vetenskapsavdelningen an 
ser att p laneringen av det föreslagna experim ente t kunde åläggas N ordiska 
sam arbetskom m ittén  för internationell politik. Skolavdelningen anser  det 
föreslagna fredspolitiska projektet vara genomförbart .  Avdelningen anser 
att man inte borde inrätta den föreslagna fredspolitiska utvecklingsfonden, 
utan använda  redan befintliga finansieringsformer. Idrotts- och ungdom s
avdelningen föreslår att N ord iska  ungdom skom m itténs expertis utnyttjas 
då man överväger  frågan om ett sem inarium för ungdom ar i östers jö länder
na. Inga h inder föreligger för en fortsättning av de ungdom sm öten som 
arrangerades på I960- och 1970-talen inom östers jöom råde t,  men ung
domsorganisa tionerna  bö r  själva definiera sitt internationella sam arbete .  
Inrättandet av en speciell fredspolitisk utvecklingsfond anses inte vara av 
nöden. Delegationen för nordiskt kulturellt sam arbete  be trak ta r  de i m ed
lemsförslaget framförda målen som viktiga, men anser  att man för än dam å
let inte borde inrätta nya nordiska stödordningar.

Freds- och kon flik tfo rskn ings insti titte t finner medlemsförslaget väl moti

verat. Förslaget ä r  indelat i tydliga och på vissa villkor genomförbara 
delar. I y ttrandet betonas att forskningens och universite tens roll starkare 
bör kopplas till det föreslagna programmet. G enom  att erb juda finansiering 
borde man kunna m otivera forskningsanstalter  att rikta sin fo rskningsverk
sam het mot t ex konflikten i Mellersta Östern . Den väsentliga punkten  i 
medlemsförslaget är frågan om finansieringen. En nordisk fredspolitisk 
utvecklingsfond förordas. Därtill kan program m et finansieras med ökat 
stöd till befintliga institutioner, i synnerhet N ord iska  sam arbetskom m ittén  

för internationell politik.
F inlands ungdom sorgan isa tioners sam a rb e tsko m m itte  unders töder  idén 

om ett nordiskt fredspolitiskt utvecklingsprogram. U tbytesverksam het i 
den form som anges i medlemsförslaget kan ingå som en del av ku ltu rsam 
arbetet mellan N ord en  och SA DCC-länderna. De nordiska ungdomsorga-
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nisationerna har redan inlett ett sam arbete  med bl a SADCC-länderna. Den 
föreslagna fredsfonden kunde ge stöd åt verksam het av denna typ. För  
sam arbete t mellan unga från östers jö länderna  finns redan en egen organi
sation. Mellan de nordiska ländernas ungdom skom m itteer  har preliminärt 
d iskuterats  ett nytt möte med unga från östers jö länderna  1987/1988. Det 
vore positivt om m ötet kunde unders tödas  genom den näm nda fredsfon- 
den.

A lands landskapsstyre lse  framhåller att Aland som det enda  demilitari
serade om rådet i N orden  länge har spelat en central roll i fredssam man- 
hang och finner det därför ur landskapets  synvinkel mycket positivt att nya 
initiativ tas. L andskapss tyre lsen  har den 16 decem ber 1986 tillsatt en 
utredningsman jäm te  parlamentarisk  referensgrupp för att utreda möjlighe
terna a tt  inrätta ett fredsinstitut på Åland samt i övrigt utreda Ålands roll i 
fredsarbetet.  Landskapss ty re lsen  som inte vill föregripa den parlam enta
riska utredningen tar  inte närm are  ställning i detta  skede till de i medlem s
förslaget framställda förslagen.

2.4 N orska  rem issyttranden

U tenriksdepartem en te t ställer sig inte avvisande till att förslaget utreds 
närm are. D epartem ente t  fäster  emellertid uppm ärksam he t vid att ett lik
nande arbete  också  pågår i andra  fora, t. ex. N orsk  utenrikspolitisk insti
tutt och U N E SC O -kom m iss ionen .  D epartem ente t  vill att  hänsyn tas till 
detta  faktum under  den fo rtsatta  behandlingen av förslaget.

Kultur- og v iten skapsdepartem en te t anslu ter sig till intentionerna i m ed
lemsförslaget,  och har för sin del inga invändningar mot att möjligheterna 
att etablera  ett nordiskt fredspolitiskt u tvecklingsprogram utreds.

N orsk u tenrikspolitisk  institu tt m eddelar att institutet i princip inte tar 
ställning till allmänpolitiska frågor.  Förslaget innehåller emellertid punkter 
av forskningspolitisk karaktär.  En ordning med gäststipendier skulle kun
na stärka nordisk forskning om konflikter, t. ex. mellanösternforskningen 
vid insti tutet.  En sådan stipendieordning bör administreras av N ordiska 
sam arbetskom m ittén  för internationell politik. Däremot synes det inte vara 
en naturlig uppgift för komm ittén  att a rrangera kontaktsem inarier  för ös- 
tersjö-ungdom. institutet ta r  dock inte s tåndpunkt till nyttan eller ön sk 
värdheten  av sådana seminarier.

F N -sa m b a n d et i N orge  anse r  det vara positivt att nya initiativ tas. Man 
vill emellertid inte ta ställning till om föreliggande förslag är  det bästa  sättet 
för N ord iska  rådet att engagera sig. Det ligger utanför organisationens 
arbete  att förorda speciella konfliktlösande åtgärder.

2.5 Svenska  rem issyttranden

Svenska  U N E SC O -rådet k onsta te ra r  att U N E S C O ’s alla aktiv ite ter  av
ses bidra till det övergripande målet att främja freden i världen. De nordis
ka länderna bedriver sedan många å r  ett  m ycket nära sam arbete  i alla
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frågor som rör U N E S C O . De förslag som inryms i medlemsförslaget ligger 

väl i linje med U N E S C O ’s fredsaktivite ter. Mot denna  bakgrund och då 
förslagen också  kan fördjupa det nordiska sam arbete t kring fredsfrågorna 
ti llstyrker U N E S C O -råd e t  förslagen, u nder  förutsättning att finansierings
frågorna kan lösas.

U niversitets- och högsko leäm bete t har inget att erinra mot förslaget att 
tillsätta en tvärvetenskaplig  a rbetsgrupp med angivna arbetsuppgifter . 
U H Ä  ti llstyrker därför förslagsställarnas framställning.

S tockho lm  In terna tiona l P eace R esearch  In s titu te  (Sipri) anser  idén att 
genomföra kurser för ungdom ar från aktuella konfliktområden vara svår 
att genomföra i praktiken. Beträffande uppläggningen och genomförandet 
av kurser pekas på N ord iska  sam arbetskom itten  för internationell politik, 
inklusive freds- och konflik tforskning, som en lämplig huvudman. En aktiv 
m edverkan från N ord iska  rådets sida i den föreslagna sem inarieverksam 
heten för Ö ste rsjö-ungdom ar avvisas på principiella grunder. Det konsta te
ras även att sem inarier av den föreslagna typen redan organiseras av 
ungdomsorganisationer i Sverige och Finland. 1 yttrandet betonas att re 
dan exis terande sam arbetsorgan  kan ges det övergripande ansvaret för ett 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingsprogram. Om ett befintligt organ väljs 
anses även tanken på en särskild fredsfond onödig.

S ta ten s  ungdom sråd  anser  de förslag som framförs i medlemsförslaget 
vara y tterst angelägna och ställer sig bakom  dem. 1 yttrandet hänvisas till 
ett antal aktiv ite ter  som redan pågår och som det enligt sta tens ung
domsråd kan vara väsentligt att ge ett förbättra t stöd och i vissa fall 
v idareutveckla  i enlighet med medlemsförslaget.

N ordiska a fr ika in stitu te t b e tonar  att det finns speciella resurser  i nordis
ka sam arbetsorgan som är värdefulla för ett tvärfackligt sam arbete .  I 
y ttrandet redogörs för vilka resurser  N ord iska  afrikainstitutet kan erbjuda 
av regional karak tär,  med tanke på  utformningen av de projekt som före
slås i medlemsförslaget.

3. Utskottet

K ulturu tsko tte t  k onsta te ra r  att medlemsförslaget syftar till olika former 
av aktiviteter , främst riktade mot ungdomar, för att främja internationell 
förståelse och fred. Förslagsställarna anser ,  mot bakgrund av F N ’s fredsår 
1986. att a rbete t  med internationella frågor, flyktingproblem och mänskliga 
rättigheter bör föras vidare genom nordiska insatser, och att en tvärfacklig 
arbetsgrupp bör tillsättas för att undersöka  möjligheterna att genom föra ett 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingsprogram.

Vid behandlingen av medlemsförslaget har det framgått att rem issor
ganen har en positiv inställning till förslaget. 1 sina y ttranden visar även 
många institutioner i N orden ,  och nordiska sam arbetsorgan. på aktiviteter 
av den typ som föreslås i medlemsförslaget. U tskotte t  har särskilt noterat
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den verksam het N ord iska  sam arbetskom m ittén  för internationell politik 
inklusive freds- och konfliktforskning (N O R D SA M ) genomför, och den 
verksam het N ord ens  folkliga akadem i bedriver .Ä ven  förslagsställarna har 
uppm ärksam m at att  många av de nordiska sam arbetsorganen  på berörda  
om räden  genom för aktivite ter som kunde beaktas  i anslutning till eventue l
la nya projekt. Bland de konkre ta  projektförslag som har framförts av 
remissorganen har u tsko tte t  b l .a .  noterat förslaget om sam arbete  mellan 
nordiska institutioner och F N ’s fredsuniversite t i C osta  Rica. och möjlig
heterna  till sam arbete  inom ram en för de nordiska ländernas bistånd till 
SADCC-länderna. U tskotte t  har  även tidigare u ttalat att ku ltursam arbetet 
med utvecklingsländerna bör ges större tyngd vid en utbyggnad av de 
nordiska ländernas b is tåndsinsa tser och har i de tta  sam m anhang bl a pekat 
på sam arbete t med SA DC C -länderna . Mot denna bakgrund finner u tsk o t
tet förslaget om ett nordiskt folkhögskole- och folkbildningsprojekt i ett av 
m edlemsländerna i SA DCC intressant.

U tskottet konsta te ra r  att N ord iska  rådets presidium vid sitt möte den 11 
novem ber 1987, efter att rådets ekonom iska  u tskott enats om mandatet,  
beslöt tillsätta en kommitté för att u treda  frågor i anslutning till det nordis
ka sam arbete t i internationella sam manhang. Enligt mandatet skall kom 
mittén, inom Helsingforsavtalets ramar, bedöm a behovet av ökade gem en
sam ma eller sam ordnade  nordiska insatser i det internationella miljö- och 
b is tåndssam arbe te t ,  ku ltu rsam arbete t ,  arbetet med narkotikafrågor, jäm- 
s tälldhetsarbetet samt frågor i anslutning till den nordiska representationen 
i internationella organisationer. 1 enlighet med praxis i N ordiska rådet skall 
frågor av säkerhetspolit isk art inte behandlas.

Mot bakgrund av att en komm itté  har ti llsatts för att u treda  hur det 
nordiska sam arbete t i in ternationella sam m anhang  kan utvecklas,  och med 
beaktande av att ak tiv ite ter  av den typ som föreslås i medlemsförslaget bör 
kunna ingå i den verksam het på om rådet som redan bedrivs av befintliga 
nordiska institutioner anse r  u tskotte t det inte vara ändamålsenligt att i 
detta  skede föreslå en särskild tvärfacklig a rbetsgrupp för att undersöka 
möjligheterna att genom föra ett nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram.

Beträffande förslaget om kontaktsem inarier för ungdom ar från östers jö
länderna hänvisar u tskotte t till rek nr 711987 om vänskoleverksam het med 
skolor i europeiska grannländer. Enligt utskotte t bör det inom ramen för en 
vänskoleverksam het vara möjligt att a rrangera gem ensam m a aktiviteter 
för ungdom ar från östersjöländerna.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår u tskotte t
att N ord iska  rådet inte företar  sig något med anledning av medlem s

förslaget.
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Medlemsförslag

om ett nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram med anledning av det internationella freds
året 1986
(V äckt av A n ker Jørgensen  sam t M argrete A uken , D orte B ennedsen , Lilli 
G yldenkilde, G uðrún H elgadóttir , H anne Thanning Jacobsen , Karin  
Kjølbro, H anna  K vanm o , A a se  O lesen, R o b ert P edersen , Påll P étursson , 
K aj P oulsen. B ernhard t Tastesen  och Pirkko Turpeinen)

På N ordisk  Råds session i marts  1986 kunne der  konsta teres  en stigende 
in teresse for nordisk op træ den  i forholdet till om verdenen . I rekom m anda
tion nr. 3011986 om flygtningepolitik blev der lagt særlig vægt på samlet 
nordisk op træden  i F N  og Europaråde t ,  og en bredere  nordisk indsats på 
det internationale plan forventes  som resultat a f  rekom m anda tion  nr. 22/ 
1986 med opfordring til nedsættelse  a f  en komité for at udrede , hvordan det 
nordiske sam arbejde  i international sam m enhæ ng yderligere kan udvikles 
og fo rstærkes . Endvidere  henvises til, at rådet i 1980 og 1985 har opfordret 
til oplysning, forskning og sam arbejde om menneskere t t igheder og i re
kom m anda tion  nr. 18/1985 har anbefalet økonom isk  støtte til det in terna
tionale rehabili teringscenter for torturofre .

Vi næ rm er os nu slutningen a f  1986, de r  a f  FN er  p roklam eret som 
internationalt fredsår. Vi tinder, at in teressen for internationale forhold, 
flygtningeproblemer og m enneskere t t igheder  netop i dette  år bør føres 
videre til et nordisk bidrag a f  betydning for det fredspolitiske arbejde.

Vi mener ,  at det vil være muligt at gøre et fælles nordisk fremstød for 
fred og sikkerhed — uden at komm e i strid med nationale eller politiske 
opfatte lser -  med et program, der bygger på tre faktorer,  der er særegne 
for de nordiske lande. Vi tæ nker  på N ordens  placering i verdensoffentlig
heden, hvor nordiske sy nspunk te r  ofte har langt større vægt end vore 
landes s tørrelse umiddelbart synes at berettige. Vi tæ nker  på de holdninger 
til uddannelse ,  sociale forhold og politik, som kendetegner de fleste no rd 
boer, og som for en s tor del har grundlag i nordisk folkeoplysning og 
nordiske folkehøjskoler. Og vi tæ nker  på de helt specielle ressourcer,  der 
findes i mange a f  vore nordiske sam arbejdsorganer,  og som i et tværfagligt 
samarbejde vil kunne være til nytte for p rojekter af international fredspoli
tisk karakter.

Aktivite ter for freden har fundet og finder sted i betydeligt omfang i form 
af konferencer  og m øder  og udtalelser, men noget egentligt konkret f reds
politisk initiativ har endnu ikke været på dagsordenen i det officielle 
sam arbejde. Skal rådet manifestere sig over for om verdenen  i forbindelse
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med fredsåret ,  må det være i form af  konkre te  projekter. Vi foreslår 
følgende:

1. H øjskole- og folkeoplysningsprojekt

Et nordisk  projekt må kunne baseres  på de nordiske landes højskole- og 
folkeoplysningstradit ioner med det formål at fremme samarbejdet i og 
mellem nationer ved at give unge fra flere konfliktramte lande lejlighed til 
at mødes. G ennem  vejledning, d iskussioner og sam væ r skal der gives 
adgang til udvidet forståelse for behov , udveje, muligheder og redskaber  
for internationalt sam kvem  og sam arbejde -  eventuelt samtidig med ud
bygning a f  teknisk  og social uddannelse .  M ed de nordiske landes tradit io
ner  vil en nordisk ledelse med de rette sproglige, pædagogiske og kulturelle 
kvalifikationer efter vor opfattelse kunne bidrage til erkendelse  af, at 
politiske udfordringer hellere må m ødes med folkelige og livsbekræftende 
svar end med m istænksom hed og fjendskab.

Et sådant folkeoplysningsprojekt e r  naturligvis beskedent med hensyn 
til omfang og kortsigtede resulta ter,  men der er håb om, at det indeholder 
en chance for langtrækkende virkninger. Man samler unge med en fremtid 
som opinionsdannere  fra forskellige dele a f  et konfliktområde til sam vær 
og undervisning. Man giver dem  indtryk af, hvad der kan gøres for at skabe 
tillid og international forståelse. Man håber, at de ved ti lbagekomst til 
deres  folk og om råde kan påvirke jæ vna ld rende  til nytænkning.

Der regnes i dag med mere end 40 aktuelle konfliktområder. Nogle 
o m råder  v edkom m er nordboer  mere end andre. Allermest føler vel no rd 
boer sig engageret i konflikterne i Mellemøsten. Et forsøg kunne være et 
nordisk højskolekursus for politisk og sam fundsm æssigt in teresserede 
unge fra krise- og konfliktramte Mellemøstlande med henblik på gensidig 
kontakt,  orientering om internationalt sam arbejde og om de nordiske lan
des samfundsudvikling og gensidige forhold og formidling a f  f redsskaben
de og f redsbevarende synspunkter.

2. Stipendieordning

Et andet projekt til fremme af  fredspolitiske holdninger og international 
forståelse b ø r  kunne gennemføres med udnytte lse  af de mange nordiske 
institutioner, der beskæftiger sig med fredsforskning og konfliktløsning. 
Der findes efterhånden ca. 30 institutioner a f  denne art. Til ophold, fo rsk
ning og uddannelse  ved disse insti tutioner kunne man ti lbyde st ipendier til 
s tuderende fra konfliktregioner.

Form ålet må være at få forbindelse med forskere med interesse og 
kvalifikationer for på hjem meplan at udnytte  kendskab til nordisk forsk
ning og indstilling vedrørende konfliktløsninger.
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3. K ontaktsem inar for Ø stersø-ungdom

Også til a fspændingen mellem Øst og Vest kunne det nordiske sam arbe j
de bidrage på grundlag a f  tradition og erfaringer fra folkeligt sam arbejde og 

folkelig udvikling. I det nordiske  kultursam arbejde  støttes bl. a. sam arbej
det mellem de nordiske ungdomsorganisationer.  En fredspolitisk videre- 
førsel kunne være fremme af  kontak t mellem unge fra Øst- og Vesteuropa.

Til en begyndelse  kunne man for m edlem m er a f  ungdom sorganis tioner i 
landene omkring Ø stersøen  holde et nordisk seminar, som det ville være 
naturligt at p lacere i et au tonom t og demilitariseret område som Åland, 
hvor der netop  arbejdes med p laner  om et fredscenter.

De aktivite ter , som her er foreslået, vil kunne bygge ikke alene på de 
nordiske landes særlige image i den store verden, men også på de helt 
specielle re ssourcer ,  som det nordiske sam arbejde har til rådighed i mange 
a f  sine sam arbejdsorganer.

Ligesom m yndigheder på Åland og N ordens  Institut i M ariehamn vil 
være naturlige sam arbejdspartnere  ved afholdelse a f  kontak tsem inar  for 
unge fra Ø ste rsø landene ,  må gennemførelse  a f  st ipendieordning angående 
konflikt- og fredsforskning kunne ske ved hjælp a f  den nordiske sam ar
bejdskomité  for international politik, og ved tilrettelæggelse a f  højskole
kurser for unge fra konflik tområder må det være muligt at drage nytte a f  de 
erfaringer, der findes ved en række nordiske sam arbejdsorganer som f.eks. 
Centralinsti tutte t for N ordisk  Asiensforskning, Den nordiske rådgivende 
komité for b is tandsspørgsm ål,  N ordens  Folkliga Akademi og Nordisk 
sam arbejdskom ité  for international politik incl. konflikt- og fredsforsk
ning. Til selve kursusv irksom heden  vil det måske -  fremfor lokalisering i 
eller næ r konflik tom råderne -  være mest hensigtsmæssigt -  trods re jseud
gifterne -  at benytte  eksis terende  højskoler i N orden , hvorved der samti
dig vil blive mulighed for ved selvsyn at få indtryk at nordiske sam funds
struk turer  og sam arbejdsform er. Flere højskoler i N orden  arbejder med 
internationale ku rsuspro jek te r  b l .a .  Den in ternationale højskole i H e l

singør.
Et nordisk fredspolitisk udviklingsprogram vil foruden research  og for

beredende pro jektarbejde fourdsæ tte  en form for finansiering, som vi 
finder bør kunne ske ved oprette lse  af en nordisk fredspolitisk udviklings
fond i lighed med nordisk kulturfond, hvis de r  skal være mulighed for at 
virkeliggøre de tre e lem enter ,  vi her  har  foreslået.

I de t  fo rberedende arbejde bør inddrages nordiske og andre institutioner 
med specielle erfaringer på om råde t,  f. eks. N ordisk Samarbejdskom ité  for 
International Politik og den danske  ” Fonden  for international fo rs tåe lse" .

De nordiske lande har  været i s tand til på mange om råd er  at samarbejde 
om opgaver  i udviklingslandene, hvor sam arbejdet nu om fatter  et netvæ rk  
af koordineringer og samråd. Det drejer sig her hovedsagelig om hjælp til 
tekniske og økonom iske  forbedringer. På ti lsvarende måde vil det være
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ønskeligt, om de nordiske lande kunne samles om projekter med det formål 
at gøre et forsøg på at fremkalde de holdningsændringer, der kan have en 
afgørende betydning for fredelig udvikling og sameksis tens.

Ideen om et nordisk fredspolitisk udviklingsprogram har været drøftet 
med en række danske og nordiske organer, der alle har vist positiv inte
resse for tanken . En redegørelse med uddybning a f  ideen og foreløbigt 
skøn over  om kostn inger  m. v. vil kunne stilles til rådighed af Nordisk  Råds 
danske  sekretariat.

U nder  henvisning til ovenstående  henstiller undertegnede.
at Nordisk  Råd i anledning a f  det internationale fredsår rek om m an

derer  N ordisk  Ministerråd at nedsæ tte  en tvæ rfaglig  arbejdsgrup
p e , der skal undersøge mulighederne for gennemførelse — forelø
big som et forsøg -  a f  et nordisk fredspolitisk udviklingsprogram 
i form af  højskolekursus for unge fra konfliktområder, stipendie
ordning for forskere fra krise- og konfliktramte lande og kontak t
sem inar for ungdom fra Ø stersø landene og samtidig overveje  
finansiering  a f  p rogrammet gennem oprette lse  af en nordisk 
fredspolitisk udviklingsfond.

Helsingør, den 11. novem ber 1986

A n ker Jørgensen  (5) 

D orte B ennedsen  (S) 

G uðrún H elgadó ttir  (A b.) 

Karin K jølbro (Tvfl)

A ase  O lesen (R V )

PålI P  ét ursson (F.) 

B ernhardt Tastesen (S)

M argrete A uken  (SF) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

H anne Thanning Jacobsen  (SF) 

H anna K va n m o  (SV ) 

R obert P edersen  (S) 

K aj P oulsen (S) 

Pirkko Turpeinen (D eva)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om kulturpolitiskt baserad fördel
ning av TV-sändare på kommunkationssatelliter, som 
vänder sig till europeiska kabel-TV-anläggningar
(M edlem sförslaget väckt av Bernhardt T astesen  m. fl., 
se s. 620 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till ku lturutskotte t har hänvisats medlemsförslag om kulturpolitiskt ba
serad fördelning av TV -sändare  på kommunikationssatelli ter, som vänder 
sig till europeiska kabel-TV-anläggningar. Medlemsförslaget har behand
lats vid möten den 29 -  30 januar i ,  1 1 - 1 2  maj och 10 -  14 augusti 1987.

1. M edlem sförslaget

1 medlemsförslaget föreslås att N ord iska  rådet ger de nordiska ländernas 
regeringar i uppgift att a rbeta  för att framtida beslut om uthyrning av 
TV-sändare på kom m unikationssatelli ter  som vänder sig till europeiska 
kabelanläggningar eller till a llmänheten i flera europeiska  länder, fattas på 
grundval av kulturpolit iska principer, som dels säkrar en kulturell mångsi
dighet i det samlade program utbudet i E uropa  och dels garan terar  eu rope
iskt p roducera t  programmaterial en bestäm d andel av sändningarna över 
de enskilda TV -sändarna .

Förslagsställarna framhåller att länderna i E uropa  under  kom m ande år 
kom m er att e rb judas satell it-TV på två olika sätt.  Dels via kraftiga direkt- 
sändande satelliter (DBS), dels via svagare kommunikationssatelli ter  från 
vilka program em ottas  via kabelanläggningar. I förslaget hänvisas till ett 
avtal som ingicks 1977 angående fördelningen av frekvenserna  för de 
d irektsändande satelliterna (W A RC 77-avtalet). 1 avtalet säkrades alla 
länder rätt till fem TV-kanaler.  Förslagsställarna framhåller att m otsvaran
de avtal om användningen av komm unikationssatelli ter  inte har ingåtts. 
O rsaken ä r  att man tidigare inte räknade med att dessa satelliter skulle 
användas till d istribution av TV-program . Denna förutsättning har emeller
tid ändra ts  genom beslut inom Eutelsat om uthyrning av sändare till bl a 
privata  firmor som an vän der  d essa  till dis tribution av övernationell TV 
som från satelliten sänds direkt till europeiska  kabelanläggningar. Organi
sationen Intelsat har gått in för m otsvarande politik. I dag är si tuationen 

20—17-336 Nord iska  rådet
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enligt medlemsförslaget den, att det på  två  satell iter finns totalt 14 TV-sta- 
tioner, av vilka 10 ägs av privata  firmor. Den programpolitik de privata 
TV-sta t ionerna  följer präglas av att s ta tionerna  inte har pålagts några 
kulturpolitiska förpliktelser och att deras  verksam het inte är direkt lagreg- 
lerad. Det ä r  inte möjligt att i detalj förutse  hur denna utveckling komm er 
att fortsätta. Det avgörande är dock, enligt förslagsställarna, att det endast 
är affärsmässiga principer och inte kulturpolitiska överväganden som b e 
s täm m er utvecklingen av denna  form av TV. Därför bör man överväga om 
de enskilda TV-sta t ionerna  kan påläggas att till en viss del sända eu ro pe
iskt p roducera t  programmateria l,  och att överväga  om själva uthyrningen 
av T V-sändare  fortsättningsvis skall ske enbart med hänsyn  till ekonom is

ka frågor.

2. R em issyttrandena

Följande myndigheter, insti tutioner och organisationer har avgivit ytt

rande om medlemsförslaget:

D anm ark  

Kulturministeriet 
Statens Filmcentral 
Det danske Filminstitut 
Danmarks Radio 
TV 2
Amtrådsforeningen i D anm ark 
K om m unernes  Landsforening 

K øbenhavns  Magistrat
Foreningen a f  danske videogramdistr ibutører 
Fællesforeningen a f  danske  antennelaugforeninger

F inland

Undervisningsministeriet 
Trafikministeriet 
Post- och telestyrelsen 
Finlands rundradio

Island

Samfærdselsministeriet

N orge

Kultur- og v i tenskapsdepartem ente t  
Sam ferdselsdepartem ente t 
N orsk  rikskringkasting 
N orsk  kulturråd 
N orsk  kabel-tv-forbund
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Sverige

Statens kulturråd 
U pphovsrä t tsu tredningen  
Statens delegation för rym dverksam het 
Sveriges radio
Konstnärliga och  li tterära y rkesu tövares  sam arbetsnäm nd (K LY S)
Svensk musik
Svenska  kom m unförbundet

1 den mån rem issorganen tar  ställning till de kulturpolitiska syftemålen 
med medlemsförslaget, s töder de i allmänhet de s trävanden medlemsför
slaget ger u tt ryck för. Olika uppfattningar framförs om hur målen kan nås. 
Vissa remissorgan hänvisar till det arbete  E uroparåde t redan har inlett på 
om rådet,  och till betydelsen  av avtal på europeisk nivå angående utform
ningen av programpolitiska principer för g ränsöverskridande TV-sänd- 
ningar. I några y tt randen  fäs ter  man uppm ärksam he t vid att det i framtiden 
inte längre ä r  aktuellt att göra skillnad mellan kommunikationssatelli ter 
och direk tsändande satell iter.  Intelsat och Eutelsat anses inte heller ha 
något direkt inflytande över  satelliternas användning för TV-sändningar.

1 det följande redogörs för de särskilda synpunk te r  som rem iss instanser
na har  anlagt på medlemsförslaget.

2.1 D anska  rem issyttranden

K idturm in isteriet framhåller att de frågor som väcks i medlemsförslaget 
för närvarande d isku teras  i ett bredare  europeisk t sam manhang, i E u ro pa
rådet och i EG . På E u roparåde ts  medieminis terkonferens i d ecem ber 1986 
gav den danska  regeringen u tt ryck  för en positiv inställning till tanken att 
inom ramen för E uroparåde t anta  en konvention eller överenskom m else  på 
området.  En sådan konvention skulle förplikta m edlem sländerna  till att 
uppställa vissa minimikrav beträffande innehållet i TV-sändningar, bl a 
reklam som sänds via kommunikationssatelli t .  I en bilagd skrivelse från 
Ministeriet for offentlige arbejder  redogörs för de tekniska  regleringarna av 
frågan. Ministeriet finner det inte möjligt att använda bes täm m elser  i 
anslutning till satell itorganisationernas uthyrning av transponderkapaci te t  
i det syfte medlemsförslaget önskar .  Ministeriet påpekar  att satellitorgani
sationerna inte hyr ut kapacitet direkt till program leveran törerna , utan 
endast till sändar landets  teleadministrationer ,  som däref ter  själva avgör 
vilka program leveran törer  som kan leverera  program över  satellit trans- 
pondrarna.

S ta ten s F ilm centra l finner det positivt att hemställa om kulturell mångsi
dighet i anslutning till spridning av TV-program via satellit. Centralen 
fäster u pp m ärksam he t vid att en kvali te tsproduktion  av t ex kortfilm kan 
upprätthållas. På detta  fält delar den danska  kortfilmen villkor med förhål
landena i de andra  europeiska  länderna.
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D et danske F ilm institu t ins täm m er med hänvisning till filmlagen i att 
spridningen av TV-program  via satellit bör baseras  på kulturella  principer, 
och ins täm m er även i att primärt den danska men även den nordiska och 
europeiska  kulturen bö r  beskyddas  mot övergrepp. G enom  lagen om film 
har D anm ark  säkrats en nationell spelfilmsproduktion, och institutet har 
belägg för att b iografbesöken ökar  m arkant särskilt när dansk film visas pä 
landsbygden. Spridning av TV-program via satellit och kabel ligger dock 
utanför institutets ansvarsom råde .  Institutet kan påverka  utvecklingen 
genom att for tsatt  upprätthålla  en dansk filmproduktion och genom att 
bidra till försäljningen och visningen av filmerna, också i TV.

D anm arks R adio  fäs ter uppm ärksam he t vid det arbete  på om rådet som 
redan utförs i E uroparåde ts  regi. 1 yttrandet hänvisas speciellt till besluten 
vid den europeiska  ministerkonferensen om massmediepolitik i decem ber 

1986 i Wien.
TV  2, A m trådsfo ren ingen  i D anm ark, och K om m unernes L andsforen ing  

har inte några kom m entare r  till det framlagda förslaget.
K øbenhavns M agistra t ans lu ter  sig till medlemsförslaget.
F oreningen a f  danske videogram distribu tører  önskar  inte anlägga nä r

mare synpunk te r  på förslaget. Föreningen framför dock den m era  generel
la uppfattningen att speciella restriktioner på filmområdet bör undvikas. 
En förstärkning av den nationella f i lmkonsten bör ske genom att p roduk
tionsmöjligheterna på det nationella planet stärks.

Foreningen a f  dunske an tennelaug foren inger  (FD A) är en organisation 
för 255 danska  antennföreningar till vilka ca 150 000 familjer är anslutna. 
FDA anser  att de dem okratisk t valda styrelserna i de enskilda föreningarna 
skall ansvara  för p rogram utbude t.  FDA kan därför inte uttala sig om 
huruvida europeiska  program skall ha en positiv särbehandling. FDA anser 
vidare att likartade liberala mottagningsförhållanden bör säkras för alla 
medborgare  i E uropa  och att nationella regeringar inte genom tekniska 
eller administrativa bestäm m elser  skall kunna förhindra eller främja en 
viss kulturpolit isk linje.

2.2 Finländska rem issyttranden

U ndervisn ingsm in isterie t hänvisar till ett yttrande av delegationen tor- 
nordiskt kulturellt sam arbete ,  som omfattas av ministeriet.  Y ttrandet är 
positivt till tanken att tillämpa allmänna kulturpolitiska principer pä 
TV-program som förmedlas via kommunikationssatelli ter. Målet kunde 
vara att en viss del av programtiden skulle utgöras av europeiska  eller 
nordiska program. Enligt y ttrandet är huvudproblem et att man inte har 
funnit medel att p roducera  och finansiera ett tillräckligt brett och högklas
sigt europeiskt programutbud.

Trafikm inisteriet m eddelar att man i Finland s trävar till att genom stad- 
ganden om andelen inhem ska program i den kom m ande kabelsändnings- 
lagen främja mångsidigheten i programutbudet.  Lagen föreskriver att
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minst 15 — 50 procen t av program m en skall vara  av inhem skt ursprung. Då 
andelen inhem ska program u träknas beaktas  dock inte de kom m unika
tionssatellitprogram som eventuellt förmedlas via kabelnät. Det är viktigt 
att s töda den inhem ska p roduktionen  av program då det finska sp råkom rå
det ä r  litet. Den f inländska program produktionen  kan inte konkurrera  pä 
jäm börd iga  villkor ens med övrig europeisk  produktion. Det är inte m e
ningsfullt att Finland kräver  att andelen inhem ska program skall gälla för 
program som förmedlas av komm unikationssatelli ter  avsedda att em ottas  i 
flera länder. D etta  gäller också  många andra  europeiska  s tater, speciellt de 
övriga nordiska länderna  med språk  som är små europeiskt sett.  I y ttrandet 
förordas emellertid att man i enlighet med det framlagda medlemsförslaget 
kräver en viss kvot för te levis ionsprogram producerade  i Europa. En 
betydande andel europe iska  te levis ionsprogram skulle klart öka mång
sidigheten i de program som förmedlas via kommunikationssatelli ter. Med 
en kvantitativ reglering är det svårt att beak ta  kvali tetsfaktorer. I prak t i
ken har  det dock visat sig vara svårt att u tveckla  andra m etoder för att 
uppnå kulturpolitiska mål.

Post- och te lestyrelsen  avs tå r  från att ko m m entera  medlemsforslagets 
kulturpolitiska ändamål. I y ttrandet framhålls att en missuppfattning up
penbarligen föreligger i medlemsförslaget beträffande ti llvägagångssättet 
för uthyrning av satellitkapacitet genom satellitorganisationerna Intelsat 
och Eutelsat.  V ardera  organisation är baserad  på mellanstatliga avtal. 
M edlem ss ta terna  ä r  par te r  i organisationerna och u tser vanligen sitt lands 
teleadministration att underteckna  driftsavtalet och svara för de förpliktel
ser och rättigheter som därav  följer. Då ett antal programbolag dis tribuerar 
TV-program är det fråga om internationell programöverföring, som de 
nationella te leadm inis trationerna utför pä uppdrag av sina program trans
missionskunder. Satelli torganisationerna har sålunda inte hyrt ut kapacitet 
till privata  eller andra  firmor, utan till te leadministrationerna.

F inlands rundradio  framhåller att komm unikationssatelli terna d is tribue
rar program till kabelte levisionsnät,  där p rogram m en är föremål för natio
nella bes täm m elser  och nationell reglering. Teleadm inistrationerna avgör 
utgående i huvudsak  från ekonom iska  prem isser uthyrningen av trans- 
pondrar  avsedda  för av komm unikationssatelli tens TV-användning. I fråga 
om rundradiosatell iter  som t ex Tele-X är  p rogram verksam heten  in terna
tionell till sin karaktär,  men beslut sker på basen av sändarlandets natio
nella lagstiftning och nationella reglering. I framtiden kom m er frågan att bli 
mera komplicerad , då program via kom m unikationssatelli ter  i högre grad 
kan tas emot privat utanför kabelnäten . Internationell program verksam het 
kan styras genom  internationellt b indande avtal. Sådana avtal exis terar 
inte tills vidare även om olika internationella rekom m endationer  finns på 
området.  Avtal bereds bl a inom EG och E uroparåde t och gäller främst 
regler för p rogram verksam heten .  Rundradion anser  det inte vara än d a 
målsenligt eller möjligt med en allmän europeisk  reglering uppbyggd pa
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basen  av beslut om uthyrning av transpondrar .  D ärem ot vore  det n ödvän
digt att  få ett allmänt avtal i E u ro pa  om de kommunikationspolit iska och 
kulturella p r inciper som har anknytning till radio- och TV -verksam het via 
satelliter, dvs frågor som gäller den internationella p rogram verksam heten.

2.3 Is ländska  rem issy ttranden

Sam fæ rdselsm in is terie t f inner att  ministeriet inte har  möjligheter att 
uttala sig om medlemsförslaget.

2.4 N orska  rem issy ttranden

K ultur- og v iten ska p sd ep a rtem en te t s töder mycket starkt m edlemsför
slaget. U nd er  de senaste  åren  har det  skett en omfattande uthyrning av 
kapacite t i kom m unikationssa te lli te r  till privata  TV-bolag. D etta  har  skett 
utan närm are  värdering av programinnehålle t .  D enna satellitspridning le
der till en stark  press  på  myndigheterna  i de enskilda länderna  för att tillåta 
vidaresändning av program m en i kabelnät,  och undergräver den reella 
styrningen av T V -utbudet.  U thyrning av TV-kapacite t bör ske p å g ru nd va l  
av kulturpolitiska överväganden  och godkännas av ku lturm yndigheterna  i 
länderna.

S a m ferd se lsd ep a rtem en te t redogör främst för te leverkets syn på m ed
lemsförslaget, och läm nar uppgifter om principerna för uthyrning av 
T V -kapacite t i komm unikationssatelli ter .  Televerket an tar  att det i Europa  
i framtiden kom m er att finnas privata  satellitsystem med liten möjlighet för 
nordiskt inflytande. De flesta satellit-TV-program som är  tillgängliga sänds 
från länder u tanför N orden . A rbe te t  för att säkra större europeisk  andel i 
p rogram m en bör först och främst ske i europeiska  kulturfora. Resultat ä r  i 
hög grad avhängiga av de kontro llå tgärder m yndigheterna vidtar för att 
säkra att reglerna följs. Det bör övervägas om inte program som sprids via 
d irektsändande satelliter också  skall dras in i diskussionerna. D epar tem en
tet framhåller beträffande kom m unikationssatelli ter  a tt de uteslutande 
skall hyras ut på  kommersiell bas, som en naturlig del av te leverkets affärs
verksam het.  T eleverket kan således inte förpliktas att reservera  ett visst 
antal kanaler för speciellt bruk. T eleverket kan inte reglera vad den kapaci
te t som hyrs används  till innehållsmässigt. Man tar  emellertid förbehåll för 
att verksam heten  inte strider mot lagar och bestäm m elser även utanför 
te leverkets m yndighetsom råde. V arken televerket eller departem ente t  är 
av den uppfattningen att medlemsförslaget anger en ändamålsenlig b e 
handling av sakerna.

N orsk  rikskringkasting  ins täm m er i att medlemsförslaget tar upp cen tra 
la frågor som gäller den  framtida medieutvecklingen. Man anser  dock att 
de frågor förslaget ställer mest ändamålsenligt kan behandlas av E u ro parå 
det.  I y ttrandet hänvisas till den europeiska ministerkonferensen i d ecem 
ber 1986. K onferensens  huvud tem a var te levisionens framtid i Europa. 
N ästa  minis terkonferens om massmediefrågor kom m er att hållas i S tock
holm 1988.
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N o rsk  ku lturråd  kons ta te ra r  att  förslaget pekar  på  ett s tort om råde  som 
är oreglerat, men dår det finns behov  av regler.  K o m m ande  regler på 
om rådet bör gälla för sate ll itsändningar generellt .  E tt  nära  och  bindande 
internationellt sam arbete  förutsä t ts .  K ultu rråde t har notera t  att kulturm i

nis trarna i E u ro paråd e t  nyligen beslöt säkra allmänhetens intresse att 
m otta  ett  brett urval av TV-program  av hög kvalitet,  något som skall bidra 
till den  fria opin ionsbildningen och den kulturella utvecklingen. K u ltu rrå 
det unders try ke r  önskem ålen  i föreliggande medlemsförslag om att m edie
politiken ses som en del av kulturpolitiken. Den europeiska  produktionen 
av te levis ionsprogram b ör säkras plats i sändningarna. E n  förutsättning är 
att p roduktionen kan stärkas väsentligt samtidigt som ett utbyte av p ro 
gram mellan länderna  främjas. D å b ör  även utbildningen för skapande 
arbete byggas ut. Minst lika viktigt ä r  det att det traditionella kulturlivet 
stärks. K ulturrådet ber om  att man även b eak ta r  möjligheten att  införa ett 
sys tem som säkrar plats inte bara  för program av europeiskt ursprung, 
utan o ckså  för det egna landets p rogram  och för lokal-TV. En bedömning 
av det samlade program utbude t på kulturpolitisk grund ä r  till liten nytta  
om den enskilda ti ttaren  inte har  möjligheter att ta  em ot annat än ett urval 
av u tbudet,  t ex på grund av begränsad plats i kabelnätet.

N orsk  kabel-tv-forbund  anslu ter  sig till förslaget som står helt i öv e r
enss täm m else  med förbundets  uppfattning om innehållet i de program som 
skall förmedlas över  m edlem m arnas kabelnät.

2.5 Svenska  rem issy ttranden

S ta ten s ku lturråd  f inner det angeläget att  s töda  en inriktning som inne
bär att p rogram utbudet vid sidan av public service-företagen också  präglas 
av kulturpolitiska principer. Det ä r  naturligt att de i medlemsförslaget 
aktualiserade behoven  tas upp  inom ram en för arbete t på en konvention 
om radio- och TV-sändningar över  nationella gränser.  K ultu rrådet anser 
att det på de tta  om råde  finns s tarka  skäl för ett gem ensam t nordiskt 
agerande. K ulturråde t finner det önskvär t  att de i medlemsförslaget fram 
förda synpunk te rna  u treds närm are  i sam verkan  mellan de nordiska  rege
ringarna.

S ta ten s delega tion  fö r  rym dverksam het k onsta te ra r  att m edlem sförsla
get i första  hand tar  upp medie- och  kulturpolit iska frågor som ligger 
utanför delegationens egentliga ansvarsom råde .  Den pågående utveckling
en mot effektstarkare kom m unikationssa te lli te r  innebär att satelliterna 
kom m er att medge individuell mottagning trots a tt de enligt den in ternatio
nella radiorätten för närvarande definieras som kommunikationssatelli ter. 
Avgränsningen mellan kom m unikationssa te lli te r  och d irek tsändande satel
liter synes mot den na  bakgrund mindre väl lämpad att ligga till grund för de 
mediepolitiska å tgärder  som medlemsförslaget syftar till. T V -transpondrar  
vid kom m unikationssa te lli te r  kan inte köpas eller säljas helt fritt. Intelsat 
och Eute lsa t ställer satellitkapacitet till förfogande i princip endast  till



616 A 786/k

teleförvaltningarna i m edlemsländerna. Uthyrningen sker av den enskilda 
te leförvaltningen och med beak tande av de regler som fastställts i varje 
enskilt land. Intelsat och Eutelsat har  inget direkt inflytande över  satelli
ternas användning för TV-sändningar. Det påpekas i y ttrandet a tt satell it
sys tem en förväntas  fungera på kommersiell basis. Delegationen pekar 
vidare på att de nordiska länderna ä r  m edlem m ar i såväl Intelsat som 
E utelsat,  och att de företräds på regeringsnivå i de högsta beslutande 
organen. Det måste förutsättas att de principer som nu tillämpas för 
uthyrning har fastställts inom de två  organisationerna med de nordiska 
ländernas m edverkan . De målsättn ingar som kom m er till u tt ryck i m ed
lemsförslaget synes föru tsä t ta  en hantering av programpolitiska principer i 
ett överstatligt organ. D etta  fram står  enligt delegationen inte som en fram 
komlig väg. Det kan även if rågasättas om organ som Intelsat och Eutelsat 
skall åläggas att  på något sätt göra kultur och mediepolitiska värderingar i 
sin verksam het.  Fram väx ten  av satellitsystem utanför de två organisatio
nerna gör Intelsat och Eutelsat till helt o in tressanta  instrument för medie- 
och kulturpolitiska s trävanden. Delegationen fäster  uppm ärksam he t vid 
det arbete  som har inletts inom E uroparådet .  A rbete t  syftar till att skynd
samt få fram bindande legala instrum ent avseende programpolitiska princi
per för gränsöverskridande TV. Arbetet bedrivs med sikte på att vara 
slutfört under  1987. Samtliga de frågor som aktualiseras i medlemsförsla
get kom m er enligt delegationen att  behandlas  i a rbete t i Europarådet .

Sveriges radio  delar förslagsställarnas uppfattning att ett renodlat kom 
mersiellt  synsätt vid uthyrning av kapacitet för sändningar över  kom m uni
kationssatelliter kan leda till ett ensidigt u tbud med dom inerande am eri
kanskt inslag. Det ä r  skäl att  noga följa utvecklingen i E uropa  och aktivt 
verka för en förstärkning av den europeiska  kulturens och de europeiska 
program m ens ställning i det totala utbudet till TV-hushållen. Som sin 
principiella inställning anför radion att man ställer sig tveksam  till en 
lösning som ensidigt ta r  sikte på att genom regler och statliga anvisningar 
vända en oönskad  utveckling. Fram gångsvägen bör vara att förstärka de 
nationella TV-företag som med ett uttalat kulturpolitiskt ansvar  verkar på 
s ta tens uppdrag i a llmänhetens tjänst och aktivt stimulera till utvidgad 
europeisk  sam verkan . Y tterst ä r  det en fråga om de resurser  s ta terna  är 
beredda att ställa till de nationella rundradioföretagens förfogande.

K onstnärliga  och litterära yrkesu tövares sam arbe tsn tim nd  (K L Y S) 
f inner att medlemsförslaget helt överen ss täm m er med den linje K LY S 
sedan länge bedriver, och ti llstyrker därför att den föreslagna rek om m en 
dationen avges.

S ven sk  m usik  t i llstyrker medlemsförslaget. Man framhåller emellertid 
att man inte s töder tanken om kvoteringar, vare sig i nationella eller 
internationella massmedia. U tbudet måste styras av kvali te tshänsyn om 
det skall kunna konkurrera  om lyssnarnas och tittarnas uppm ärksam het.  
Det finns nordiska och europeiska produktioner av mycket god kvalitet
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och det gäller att försöka få radio- och T V-sta tioner att u tnyttja  dessa  i 

högre grad än för närvarande.
Svenska  kom m u n fö rb u n d et framhåller att förändringarna i det lokala 

kulturlivet med anledning av medieutvecklingen gör m edieutbudet till en 
faktor av avgörande betydelse  för inriktningen av den kom m unala  kultur- 
och mediepolitiken. S tora  delar av de insa tser som i dag görs i kom m u ner
na på ku lturom rådet är u tform ade med ambitionen att utgöra alternativ till 
och komplettering av det dom inerande m assm edieu tbudet från USA. Sam 
hörigheten med europeisk  kultur är starkt beroende av vad som exponeras  
i TV. Styrelsen s töder  medlemsförslaget som om det förverkligas kan bidra 
till ökad mångfald i program utbude t.  (Till y tt randet har fogats en reserva
tion från de borgerliga ledam öterna  i styrelsen).

3. Utskottet

1 medlemsförslaget föreslås att  de nordiska länderna gem ensam t verkar 
för att säkra en kulturell mångsidighet i det samlade program utbudet i 
E uropa  och för att  garan tera  europeiska  program en bestäm d andel av 
sändningarna via satellit.  I motiveringarna till medlemsförslaget beskriver 
förslagsställarna den snabba utvecklingen på m edieom rådet i Europa, och 
tendenser  i u tbyggnaden av dis tributionen av TV-program via satellit.

K ultu ru tsko tte t  stöder,  i likhet med många av rem issorganen, de s trä
vanden medlemsförslaget ger u tt ryck  för. U tskotte t konsta tera r  att m ed
lemsförslaget ta r  utgångspunkt i de kulturpolitiska målsättningarna för ett 
ökat europeiskt m ediesam arbete  och att dessa  målsättningar överordnas 
de tekniska lösningarna. Utgående från de synpunk te r  som har framförts 
under rem issbehandlingen är u tsko tte t  emellertid av den uppfattningen att 
det inte är möjligt a tt uppnå  medlemsforslagets syfte såvitt gäller förslaget 
att använda  bes täm m elserna  i anslutning till satell itorganisationernas u t
hyrning av satellitkapacitet.  Intelsat och Eutelsat ställer satell itkapacitet 
till förfogande i princip endast till te leförvaltningarna i medlemsländerna. 
U thyrningen sker av den enskilda te leförvaltningen och med beak tande av 
de regler som fastställs i varje land. Det har vidare under  behandlingen 
framgått att den pågående utvecklingen mot effektstarkare kom m unika
tionssatelliter innebär att satelliterna ko m m er att medge individuell m o t
tagning trots att de för närvarande definieras som komm unikationssatelli
ter. En avgränsning mellan kom m unikationssatelli ter  och d irektsändande 
satell iter synes därför inte heller lämpad som grund för de mediepolitiska 
åtgärder som medlemsförslaget syftar till. U tsko tte t  anser  det mot denna 
bakgrund vara mest ändamålsenligt med en fortsatt aktiv m edverkan  från 
de nordiska  ländernas sida i det arbete  som utförs inom E uroparåde ts  ram 
för att å s tadk om m a en europeisk  konvention om gränsöverskridande 
TV-sändningar. Det arbete  som har  inletts av Europarådet väntas  ännu 
under  1987 resu ltera  i e tt förslag till konvention. Avsik ten  är att den
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europeiska  konventionen om gränsöverskridande sändningar bl a skall ta 
upp generella programpolitiska frågor, regler för skydd av barn och ung
dom , en förstärkning av de europeiska  program m ens ställning, regler för 
reklam samt bestäm m elser  om sponsring. U tskotte t  anser  att de nordiska 
länderna även bör verka  för att upphovsrä tts frågorna  for tsatt  ges stor 
u pp m ärksam he t på europeiskt plan för att säkerställa att ett programutbyte  
inte fö rsvåras  av upphovsrätts liga orsaker.

U tsko t te t  vill i anslutning till det pågående arbetet på europeiskt plan 
även fästa uppm ärksam he t vid betydelsen av å tgärder för att möjliggöra 
s tarkare  satsningar på nordisk och annan  europeisk programproduktion. 
U tskottet hänvisar till N ord iska  rådets  rekom m enda tion  nr 411987 om en 
nordisk mediefond. U tskottet anse r  att de nordiska länderna även på 
europeiskt plan bör ge arbete t på produktionsom rådet stor u ppm ärksam 
het och aktivt verka för en förstärkning av de europeiska  programmens 
ställning inom det totala program utbude t.  Frågan om eventuella kvoter  för 
europeiska  program bör g ranskas såväl i relation till p roduk tionsresu rser
na som distributionsmöjligheterna. U tsko t te t  framhåller att en utbyggd 
produktion  av europeiska  program  av hög kvalitet är av avgörande be ty 
delse för att öka mångsidigheten i de program som förmedlas via satellit. 
U tsko tte t  finner det därför angeläget att de nordiska länderna verkar för 
sådana regler på europeiskt plan som ger den europeiska program 

produktionen en skälig andel av p rogram utbude t och som därm ed även 
uppm untra r  till ytterligare satsningar på  produktion. En förstärkning av de 
nationella TV-företag som med ett uttalat kulturpolitiskt ansvar  verkar  i 
a llmänhetens tjänst b idrar även till att upprätthålla  ett  p rogram utbud av 
hög kvalitet.

U tsko t te t  b e tonar  att  N ord iska  ministerrådet aktivt på nordiskt plan bör 
följa upp de resultat som nås i arbetet med en europeisk  konvention och ta 
nya initiativ för att inom N o rden  utveckla  sam arbetet på medieområdet 
u tgående från de krav konventionen  kom m er att ställa. U tskotte t  fäster 
s tort avseende vid ett ökat m ediesam arbete  på europeiskt plan och anser 
därför även att m inis terrådet i fortsättningen kontinuerligt i sina berätte lser 
rörande det nordiska  sam arbete t bör rappor tera  om de nordiska ländernas 
medverkan  i m ediesam arbete t  i Europa.

Då u tsko tte t ,  som ovan konsta tera ts ,  anser  att de frågeställningar som 
tas upp i medlemsförslaget faller inom ramen för det arbete  som har  inletts 
på en europeisk  konvention om gränsöverskridande TV-sändningar, och 
då arbete t med denna konvention förs vidare enligt en snabb tidtabell,  
f inner u tsko tte t  att åtgärder med anledning av medlemsförslaget bör vidtas 
redan före N ord iska  rådets 36:e session 1988. U tskotte t  föreslår därför att 
N ordiska rådets presidium med stöd av artikel 56 Helsingforsavtalet i 
stället för rekom m endation  av plenarforsamlingen avger i sagda artikel, 
andra  s tycket,  avsedd framställning över  medlemsförslaget.
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U tskottet fö ru tsä t ter  att minis terrådet årligen till N ord iska  rådets se s 
sion i enlighet med artikel 65 Helsingforsavtalet avger m eddelande om de 
å tgärder som har vidtagits med anledning av denna framställan.

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår u tskotte t att N ordiska 
rådets presidium anm od ar  N ord iska  ministerrådet

att verka för att de nordiska länderna aktivt bidrar till att en europeisk 
konvention om gränsöverskridande TV-sändningar snabbt antas , 
och att en sådan konvention innehåller regler för skydd av barn och 
ungdom, regler om europeiskt programinnehåll samt regler för re
klam och sponsring av program.

Qaqortoq den 12 augusti 1987

H aakon  B lankenborg  (A) 

E iöur G udnason  (A .)
Förman 

Jacob  L indenskov IJvfl) 

Barbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria  P aakkinen  (Sdp) 

H ans P etersson  (fp)

M irja R yynänen  (K)

A nders Talleraas (H)

G unnar Björk (c) 

Thea K nutzen  (H)

H elge A d a m  M øller (KF) 

B erit O scarsson  (s) 

R obert P edersen (S) 

H eikki R iih ijärvi (Sm p) 

R iitta  Saastam o inen  (K ok) 

Kåre Ø vregård (A)
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Medlemsförslag

om kulturpolitiskt baserad fördelning av TV-sän
dare på kommunikationssatelliter, som vänder 
sig till europeiska kabel-TV-anläggningar

(V äckt av B ernhard t T astesen  sam t S te fa n  B ened ik tsson , D orte B enned 
sen, E idur G uönason , A n ker  Jørgensen , Barbro N ilsson , B erit O scarsson, 
R obert P edersen, K aj P oulsen . R e iu l f  S teen)

De europæiske lande vil i de kom m ende å r  blive tilbudt satellit-tv på to 
forskellige måder. Dels via de kraftige direkte sendende satellit ter (DBS), 
dels via  de svagere komm unikationssatelli tter ,  som alm enheden vil m odta
ge via kabelanlæg.

På europæ isk  plan blev de r  i 1977 indgået en aftale mellem samtlige 
lande om fordelingen a f  frekvenserne  til de direkte sendende satell it ter 
(den såkaldte WARC-77 aftale). H erved  blev det sikret,  at alle lande kom 
til at råde over  5 tv-kanaler.

D er e r  ikke indgået ti lsvarende aftaler om anvendelsen  a f  kom m unika
tionssatellitterne. Arsagen er først og frem m est,  at man tidligere ikke 
regnede med, at disse satellit ter skulle anvendes  til at forsyne forbrugerne 
med tv. D enne forudsætning e r  imidlertid ændret.

I juni 1982 beslu ttede den europæ iske  PTT-organisation Eutelsat nemlig, 
at den ville leje sendere (de såkalte transpondere) ud til b l .a .  private 
firmaer, og at de private firmaer, de r  købte sig sendeplads, kunne anvende 
den til d istribution a f  overnationalt tv , der fra satellit ten blev sendt direkte 
til europæiske kabelanlæg.

Beslutningen blev i første omgang realiseret ved at sælge plads på 
Eutelsats  satellit F - l ,  og den medførte ,  at den internationale organisation 
Intelsat anlagde en ti lsvarende politik. I dag er situationen den, at der på to 
satellit ter findes ialt 14 tv-stationer, hvoraf  de 10 ejes a f  private firmaer. 
D er kendes p laner om yderligere opsendelse  a f  ca. 10 satellit ter med 
omkring ialt 100 tv-sendere. Om alle p laner realiseres, e r  naturligvis usik
kert .

Den programpolitik, der  e r  anlagt a f  de privatejede tv-stationer, er 
præget af, at s ta tionerne ikke e r  pålagt nogle kulturpolitiske forpligtelser,  
og at deres  sendevirksom hed ikke er direkte lovreguleret. Hovedindholdet 
e r  spillefilm, musikshow s og sport, og størstedelen a f  p rogram m erne er 
fremstil let i USA.
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Det e r  naturligvis ikke muligt i detaljer at forudse, hvordan  denne 
udvikling vil fortsætte .  TV -senderne  kan imidlertid købes og sælges som 
almindelige varer ,  og de fi rmaer, de r  kom m er til at kontrollere p rogram ind
holdet, vil givetvis veksle. Det afgørende e r  dog, at det alene er fo rre t
ningsprincipper og ikke kulturpolitiske overvejelser,  de r  bes tem m er udvik
lingen a f  denne form for tv. Risikoen for at det bliver am erikanske  m ed 
ieselskaber, de r  i sidste ende kom m er til at kontrollere denne del a f  den 
europæiske tv-politik, er derfor stor, og tendenser  i denne retning kan 
allerede spores i e jerforholdene for de private selskaber,  der sender i dag.

F o r  at få denne udvikling bragt ind under  en kulturpolit isk synsvinkel og 
for at etablere den  nødvendige beskytte lse  a f  den europæ iske  film- og tv- 
produktion, må man sætte ind på to  områder.

Fo r  det første må det overvejes ,  om man kunne pålægge den enkelte tv- 
station, der  sender  tv via kom m unikationssatelli tter  til europæiske ka
belt v-anlæg, et krav om, at en vis del a f  programmaterialet skal være 
europæisk producere t.  Det vil ellers blive vanskeligt at opretholde en 
nuanceret og velfungerende europæisk  tv-produktion , da  de amerikanske 
program m er jo  i E u ro pa  kan sælges til dumpingpriser.

F or  det  andet m å  det overvejes ,  om selve udlejningen a f  tv-sendere på 
satellit ter fortsat skal ske alene under  hensyn  til økonomiske forhold. For 
at undgå en national og programtypologisk ensidighed (der kan spores i 
dag), må man i selve afgørelsen af, hvem der  skal have lov til at sende, dels 
tage hensyn til hvilket land, tv-selskabet e r  ti lknyttet,  dels til hvilke prog
ram typer ,  man agter at sende. Målet må være at opnå  den maksimale 
spredning og alsidighed, både  nationalt og programtypologisk.

U nder henvisning til ovenstående  henstiller vi,
at N ordisk  Råd anbefaler de nordiske landes regeringer at 

arbejde for at de fremtidige beslutninger om at udleje tv-sendere 
på komm unikationssatelli tter ,  der  henvender  sig til europæiske 
kabelanlæg eller a lm enheden  i flere europæiske lande, sker på 
grundlag a f  kulturpolitiske principper, der dels sikrer en kulturel 
alsidighed i de t  samlede program udbud over  E uropa, dels garan
te re r  eu ropæ isk-producerede  programmateria le  en given andel af 
udsendelserne  fra den enkelte tv-sender.

Helsingør, den 10. n ovem ber 1986

B ernhard t T astesen  (S) 

D orte B enn edsen  (S) 

A n ker Jørgensen  (S) 

B erit O scarsson (s)

K a j P oulsen  (S)

S te fan  B ened ik tsson  (Bj.) 

E iöur G uðnason  (A .)

Barbro N ilsson  (s) 

R obert P edersen  (SJ 

R e iu lf S teen  (A)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om utvidgat samarbete mellan djur
parker på Nordkalotten och i Kvarkenområdet i turist
främjande syfte

(M edlem sförslaget  väckt av Margit H ansen-K rone  och  
Elsi H etem äki-O lander m. fl., se s. 630 

Rem issyttranden, se supplem ent)

Till kom m unikat ionsu tsko tte t  har hänvisats medlemsförslag A 787/t om 
ett utvidgat sam arbete  mellan d ju rparker  på N ordkalo t ten  och i K v arken 
området i turistfrämjande syfte. Förslaget har behandla ts vid utskotte ts 
möten den 2 9 - 3 0  januari  1987 i S tockholm, den 2 2 -2 3  februari 1987 i 
Helsingfors, den 1 7 -1 9  augusti i G öteborg  och den 10 novem ber 1987 i 

Åbo.

1. Medlemsförslaget

1 medlemsförslaget som väckts  av Margit H ansen-K rone  och Elsi Hete- 
mäki-Olander samt Tytti Isohookana-A sunm aa ,  Paavo Lipponen  och S ep
po Peltari hemställs

att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ordiska ministerrådet att un
dersöka på  vilket sätt  det ebtablerade  sam arbete t mellan d jurpar
kerna i Bardu, Lycksele  och R anua kan utnyttjas och stimuleras 
för a tt främja tur ism en på  N ordkalo t ten  och i K varkenom råde t.  

Förslagsställarna erinrar om en ny sam arbetsform  som nyligen har e ta 
blerats  genom ett sam arbetsav ta l  som d jurparkerna  i norska  Bardu, svens
ka Lycksele  och finska R anua kom m uner har undertecknat.  D är  framför 
d jurparkerna  en s tark  viljeyttring om att b l .a .  s träva till att utveckla 
tur ism en mellan respektive om råden  samt u töva  ett triangelsamarbete  som 
om fattar  en skandinavisk d jurpark  kallad ” Scandinavian Polar Z o o ” . Y t
terligare syftar de tta  sam arbete  till att  förbättra  sysselsättningen på N o rd 
kalotten och i K varkenom råde t.

Vidare erinrar förslagsställarna om  medlemsförslag A 713/k om ett 
” Polar Z o o ” på N ordka lo t ten ,  som N ord iska  rådet tog avstånd från efter
som det inte ansågs finnas behov  för en ny djurpark  på  N ordkalotten .
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R ådet ansåg det dock naturligt att med tanke på  de regionala intressen som 
finns bygga ut sam arbe te t  mellan de ex is terande  djurparkerna.

Förslagsställarna p åpekar  att de t  är viktigt a tt tur is terna  har klara och 
tydliga mål för sina resor  och att de kan följa en på förhand uppgjord 
resplan, baserad  på god information om attrak t iva  resmål, e tt gott vägnät 
samt tillgängliga hotell och  olika spor tcen tra  m. m. längs resru tten . D etta  
anses kunna  b idra  till att öka  attrak t ionsn ivån  för ett besök  för a t t  stifta 
bekan tskap  med den  miljö som är  specifik för norra  Skandinavien.

D jurparkernas sam arbete  anses  o ckså  kunna leda till uppkom sten  av en 
” d ju rparksru t t” , vilken ytterligare skulle kunna öka den så viktiga tur is t
s tröm m en mellan länderna  och leda till förlängning av tur istsäsongen och 
utjämning av säsongvaria tionerna.

2. Rem issbehandlingen

Vid sitt möte i S tockholm  den 28—29 januari  1987 beslöt N ord iska  rådets 
presidium att medlemsförslaget skulle hänvisas till rådets kommunika- 
t ionsutskott samt att  det skulle undergå  remissbehandling.

Medlemsförslaget ha r  sedan behandla ts  i vanlig ordning och  sänts ut på 
remiss med remisstid  till den 1 jun i 1987.

Följande rem issvar  ha r  inkommit:

N orden

-  N ordka lo t tkom m ittén
-  K varkenråde t
-  N ord isk  Kollegium for Vildtforskning (N KV )

D anm ark

-  Zoologisk H ave
-  D anm arks  Turis tråd
-  Industriministeriet
-  D anm arks  N aturf rednings Forening

F inland

-  Länss tyre lsen  i Uleåborgs län
-  L änss ty re lsen  i L applands  län
-  C entralen  för turistfrämjande

Is land

Eftersom  medlemsförslaget inte ansågs ha någon relevans i Island blev 
det inte sänt ut på  rem iss  där.
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N orge

-  N orsk  sameråd
-  L andbruksdepar tem en te t
-  Norges dyrebeskytte lsesforbund
-  Trom s fylkeskomm une

Sverige

-  Stiftelsen Skansen
-  Sveriges turistråd
-  L änsstyre lsen  i N orrbo ttens  län
-  Lycksele  kommun
-  S venska d jurskyddsföreningen

-  L änsstyre lsen  i V ästerbo ttens län
-  Svenska turistföreningen
-  Sveriges ornitologiska förening
-  Sveriges djurskyddsföreningars r iksförbund
-  S tatens natu rvårdsverk
-  Svenska naturskyddsföreningen

2.1. R em issin stanser som  stöd jer m ed lem sförslaget 
N orden

-  N ordkalo t tkom m ittén
-  K varkenrådet

D anm ark

-  Zoologisk H ave
-  D anm arks Turis tråd
-  Industriministeriet
-  D anm arks Naturfrednings Forening

F in land

-  L änsstyre lsen  i Uleåborgs län
-  L änsstyre lsen  i Lapplands län
-  Centralen för turistfrämjande

N orge

-  N orsk  sameråd
-  L an tb ruksdepartem en te t
-  T rom s fy lkeskom m une

Sverige

-  L änsstyre lsen  i N orrbo t tens  län
-  Lycksele  komm un
-  Svenska  djurskyddsföreningen
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-  Länss tyre lsen  i V äste rbo ttens  län
-  Statens natu rvårdsverk

N o rd ka lo ttko m m ittén  e rin rar om det sam arbetsavta l som finns mellan 
de ifrågavarande d jurparkerna , som närm ast specialiserar sig på arktiska 
djurarter. K om m ittén  unders töd jer  detta  sam arbetsavtal och anser  det 
vara en grundval för a tt d ju rparkerna  skall kunna  skapa en egen, varandra 
kom pletterande profil med specifika arrangem ang för verksam heten  och 
därmed skapa förutsä ttn ingar för ett verkligt sam arbete .

K ommittén  anse r  att ett rätt uppbyggt sam arbete  d jurparkerna  emellan 
m edverkar till att öka  N ordka lo t tens  turistiska attraktion och särprägel 
samt förlänger tur is tsäsongen och utjäm nar säsongvaria tionerna. Vidare 
anses att marknadsföring borde ske under  gem ensam  slogan och som en 
del av det redan e tablerade m arknadsföringsarbetet på Nordkalo t ten , t. ex. 
i anknytning till " T o p  o f  E uro pe"-kam pan jen .

K varkenrådet unders tryk e r  a tt eftersom medlemsförslaget behandlar 
d jurparkerna  på Nordka lo t ten  och i K varkenom råde t skulle det vara na tu r
ligt att K varkenom råde ts  största  djurpark  i Ähtäri också  beaktas  i försla
get. Det poängteras  att d ju rparkerna  i Lycksele  och Ähtäri sedan länge har 
ett konkre t och aktivt sam arbete ,  vilket ytterligare har  fördjupats och 
konkretiserats  genom att ko m m unerna  blivit vänorte r  samt genom det 
regionalpolitiska projektet ’T n lan ds tu r ism " ,  som ekonomiskt stöds av 
N ordiska ministerrådet via N Ä R P /K varkenråde t .  Enligt K varkenrådets  
uppfattning är det skäl att noga överväga behovet av undersökande  insat
ser från ministerrådet, eftersom sam arbete t  fungerar väl och dessutom  
stöds av sam arbe tsav ta l  och vänortssam verkan .

Med hänsyn  till de tta  ti llstyrker K varkenråde t medlemsförslaget, fö ru t
satt a t t  insatserna konkret iseras  kring t. ex. gem ensam m a m arknadsför
ingsåtgärder samt även om fattar  d jurparken i Ähtäri .

Z oo log isk  H ave  i D anm ark  och D anm arks Turistråd  ti llstyrker förslaget 
u tan ytterligare kom m entarer .

D anm arks N a turfredn ings F orening  t i llstyrker medlemsförslaget och 
Industrim in isterie t i D anm ark  stödjer förslaget utan kom m entarer.

C entralen fö r  turistfräm jande  i Finland p åpekar  att förslagets syfte 
speciellt kan uppnås genom att grunda den i förslaget näm nda "tu ris tru t-  
ten ” . Till denna  rutt anses kunna  knytas  även andra  sevärdhe te r  samt 
inkvarterings- och förplägningstjänster, så att en mångsidig försäljningsbar 
reseprodukt uppstår .  Slutligen förklarar Centralen för turistfrämjande sig 
beredd att delta i m arknadsföringen av en sådan produkt.

L änsstyre lsen  i L app lands län  i Finland u nd ers tryker  att en väsentlig del 
av d jurparkernas sam arbetsav ta l  ä r  tryggandet av hotade d jurarter  samt 
skapandet av vetenskapligt forskn ingssam arbete  mellan de nordliga uni
versiteten i U leåborg, U m eå  och Tromsø.
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Det konsta te ras  att det inte finns anledning att öka antalet d jurparker på 
Nordkalo t ten  utan att det är viktigare att koncentre ra  sig på att u tveckla de 
förefintliga parkerna. Det anses därför att man bör intensifiera sam arbetet 
mellan dessa  och  befästa  deras  ställning som skandinaviska djurparker. 
Länss tyre lsen  be tonar  vikten av att de näringspolitiska synvinklarna beak 
tas då  saken förs vidare och att  sam arbete t utreds vidare.

Länsstyre lsen  i U leåborgs län  i Finland hoppas att förslaget kom m er att 
leda till snabba och praktiska åtgärder.  Ytterligare konsta teras  att  även om 
förslaget ä r  tu r ism betonat borde man ha i minnet forskningens möjligheter 
och behov.

L a n d bruksdepartem en te t i N orge erinrar om de regionalpolit iska p ro 
blemen i de nordliga de larna  av Finland, N orge och Sverige samt att en rad 
politiska beslut redan har verkställ ts  för a tt ändra  denna  negativa samhälls
utveckling. Det konsta teras  att utvecklingen av turismen är en central 
politisk målsättning i Norge och att intensifieringen av det sam arbete  som 
redan finns mellan d jurparkerna  i Bardu, Lycksele  och Rauna därför är 
viktig.

N orsk  sam eråd  m enar  a tt en djurpark  kunde bli en naturlig del av 
näringslivet i om rådet samtidigt som detta  inte skulle ha negativ inverkan 
på arbetet att s tärka samiskt kulturliv och samisk identitet.  Det förutsättes 
dock att d jurparken inte blir så area lkrävande att det skapar problem för 

rennäringen.
Trom s fy lk e sko m m u n e  i N o rg e  b e tonar  de fackliga och pedagogiska 

sidorna av d jurparkernas sam arbete .  Det påpekas  att ett sådant sam arbete  
kunde verka för utveckling av veter inärtjäns ter med tonvikt på forskning 
och praktisk  u tprovning av veter inärmedicin  samt upprä t tande av en gen
bank för u tro tn ingshotade d jurarter. Vidare erinras om  de positiva regi
onalpolitiska effekter som sam arbete t  kan bidra till.

S ta ten s na turvårdsverk  i Sverige k onsta te ra r  att na turvårdsverkets  poli
cy är att alla landets d jurarte r  skall finnas i naturen även i framtiden. Det 
innebär att  framför allt å tgärder  bör vidtas för att möjliggöra djurarternas 
fortlevnad i det fria. N atu rvå rd sv e rke t  har  emellertid inget emot att sär
skilda d jurparker  inrättas, u nd er  förutsättning att de arrangeras och drivs i 
enlighet med de föreskrifter lantbrukss tyre lsen  utfärdat.

Vad beträffar  det tur ism främ jande sam arbete t anses att även andra  än de 
i medlemsförslaget näm nda  d jurparkerna  b ö r  kunna delta i detta.

L änsstyre lsen  i V ästerbo ttens län  i Sverige konsta te ra r  a tt enligt uppgif
ter från Lycksele  djurpark  har sam arbetsav ta le t  mellan de i förslaget 
näm nda d jurparkerna  inte lett till något konkret  sam arbetsprojekt.  D är
emot finns ett e tablera t sam arbete  i flera betydelsefulla frågor mellan 
d jurparkerna  i Lycksele  och Ähtäri. Det anses  därför viktigt att Ähtäri 
inlemmas i de t  tänk ta  sam arbete t  mellan de berörda  d jurparkerna.

Vidare stödjer länsstyrelsen förslagsställarnas uppfattning om vikten av
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ett väl utvecklat sam arbete  för tur ism  och andra  ändamål mellan d jurpar
kerna på N ordkalo t ten  och i K varkenom rådet.

Svenska  d jurskyddsfören ingen  anser  ett  utbyggt sam arbete  mellan djur
parkerna på N ordka lo t ten  och  i K vark en om råde t  väl motiverat.

L yckse le  kom m un  i Sverige  ställer sig bakom  förslaget, förutsatt  att även 
Ähtäri djurpark  ingår i sam arbete t  mellan de näm nda  djurparkerna.

Länsstyre lsen  i N o rb o tten s län  i Sverige ser positivt på  förslaget och 
hänvisar till N ordka lo t tkom m itténs  y tt rande  som anses väl avspegla läns
styrelsens ställningstagande.

2.2 R em issin stanser som  inte tar stä lln ing till m ed lem sförslaget 
N orden

-  N ord isk  Kollegium for Vildtforskning (N KV )

Sverige

-  S venska  tur istföreningen
-  Sveriges d jurskyddsföreningars riksförbund
-  S venska  na turskyddsföreningen
N ord isk  K olleg ium  fo r  V ild tforskning  hänvisar till a tt förslaget inte har 

några viltbiologiska a spek te r  och  anser  sig sakna kom petens att y tt ra  sig 
över hur sam arbe te t  mellan näm nda  d jurparker  kan utnyttjas och stimule
ras för a tt främja turismen.

Svenska  turistfören ingen  anser  det värdefullt med ett ökat sam arbete  
mellan de nordiska länderna  på  tu r is tom råde t men anser  sig sakna kom p e
tens för att bed öm a  vad sam arbe te t  mellan d ju rparkerna  kan be tyda  för att 
främja tur ism en inom de berö rda  områdena.

Sveriges d jurskyddsfören ingars fö r b u n d  anser  sig inte kunna  bedöm a i 
vad mån förslagets syfte kan uppnås genom  det föreslagna sam arbete t  och 
Svenska  na turskyddsfören ingen  avs tå r  från att y tt ra  sig i ärendet.

2.3 R em issin sta n ser som  stä ller sig negativa  till m ed lem sförslaget 
N orge

-  N orges dyrebeskytte lses forbund

Sverige

-  Stiftelsen Skansen
-  Sveriges turistråd
-  Sveriges ornitologiska förening
Stifte lsen  S kansen  i Sverige m enar  att ett  utvidgat sam arbete  dessa  tre 

djurparker emellan m åste  be trak tas  som positivt, inte minst på om rådena 
utbildning och  forskning, men anser  det tveksam t om detta  samtidigt 
au tom atiskt gagnar tur ism en. F ö r  att  en ” d ju rparksru t t”  skall bli a ttraktiv  
anser  stiftelsen emellertid a tt det krävs a tt pa rkerna  specialiserar sig inbör-
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des i helt annan  omfattning än vad som framgår av hittills framlagda 

planer.
Sveriges tu ristråd  anser  att  medlemsförslaget inte är av sådan dignitet 

att det bö r  tas upp i N ord iska  ministerrådet.
Sveriges orn ito logiska  fö ren in g  konsta te ra r  att vilda djur inte bör hållas i 

fångenskap. Föreningen driver dock ingen verksam het för att  m otarbeta  
djurparker.  Den är m edveten  om att det finns positiva faktorer,  men 
be tonar  d jurparkernas  negativa sidor speciellt vad gäller dålig kontroll av 
fritt flygande fåglar.

N orges d yrebesky tte lses fo rbund  ä r  helt em ot d jurparker och hänvisar 
till norska lagar i det hänseendet.

3. Utskottet

K om m unikationsu tsko tte t  ha r  d iskuterat de inkom na rem issvaren och 
de resonem ang som ligger bakom  ställningstagandena.

U tskotte t  m enar att  det föreslagna sam arbe te t  skulle kunna innebära  en 
gynnsam utveckling av tur ism en på N ordkalo t ten  och i K varkenom rådet.  
D ock påpekas att om d jurparkerna  skall bli a t traktiva för turister, måste 
sam arbete t u tvecklas  på  så sätt  a tt varje djurpark  har  något speciellt att 
bjuda på -  något som inte finns i andra  d jurparker inom de anförda 
om rådena  -  och därm ed kom ple ttera  varandra. Om det lyckas är u tskotte t 
övertygat om att sam arbete t  kan få positiva följder för den regionala 
u tvecklingen i form av ökad sysselsättning inom turismen.

U tskotte t  vill o ckså  erinra om de sidoeffekter för hela om rådet som 
sam arbetet kan få. Dit hör t. ex. utökade veter inärtjäns ter ,  utveckling av 
den veter inärmedicinska forskningen och en större allmän förståelse för 
na turen och de u tro tn ingshot som hänger över  vissa ark tiska djurarter. 
S am arbete t  kan även vara  ett led i skolsamarbetet .

N ågra  av rem iss instanserna  erinrar om det redan e tablerade sam arbetet 
mellan d jurparkerna  i Lycksele  i Sverige och Ähtäri i Finland, ett sam arbe
te som fördjupats genom att kom m unerna  ä r  vänorte r  och genom det 
regionalpolitiska projektet ” In landstur ism ” , som ekonom isk t stöds av 
N ordiska m inisterrådet. Sam m a rem iss instanser föreslår också  att d ju rpar
ken i Ähtäri inkluderas i förslaget.

U tskotte t  ins täm m er i d essa  åsik ter och vill m edverka  till att det redan 
etablerade sam arbe te t  över  de nordiska gränserna  förstärks och intensifie-

Vad beträffar  marknadsföringen av d jurparkerna  anser  utskotte t att 
denna lämpligast kunde skötas genom det regionala sam arbete t på N o rd k a 
lotten och i K varkenom råde t.

K om m unikationsu tsko tte t ,  som vid sina överväganden  har tagit hänsyn 
till de resonem ang som förs i rem issvaren , hänvisar till det ovan anförda 
och föreslår,
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att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att un 
dersöka  på vilket sätt de t  e tablerade sam arbete t  mellan d jurpar
kerna  i Bardu, L ycksele ,  R anua och Ähtäri kan utnyttjas och 
stimuleras fö r  a t t  främja tur ism en på  N ordka lo t ten  och i K v ar
kenom rådet.

Åbo den 10 novem ber  1987

ÓU P G udbjartsson  (B ) 
M argit H ansen -K rone (H) 
O lo f Ja nsson  (ÅC)
R agna B erget Jørgensen  (A) 
W iggo K o m sted t (m)
Ole G abriel U eland (Sp)

J .K . H ansen  (Sj 
Birgitte H usm ark  (SF) 

Elver Jonsson  (fp) 
Sakari K nuuttila  (Sdp) 

P eder Sønderby (V) 
Olle Ö strand (s)
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Medlemsförslag

om ett utvidgat samarbete mellan djurparker på 
Nordkalotten och i Kvarkenområdet i turistfräm
jande syfte

( V äckt av M argit H ansen-K rone och E lsi H etem äki-O lander sa m t Tytti 
Isohookana -A sunm aa , P aavo  L ipponen  och Seppo  Pelttari)

I och med att komm unikat ionsnäte t  förbättra ts  och att nya, utvidgade 
tur istcentra  upprä t ta ts  på N ordkalo t ten  och i K varkenom rådet har förut
sättningarna för såväl den nordiska som den internationella turismen av se 
värt förbättrats . N ya  s evärdhe te r  har tillkommit och småindustri som är  till 
för att täcka tur ism ens behov har  vuxit upp delvis som en följd av det 
gränskom m unala  sam arbete t  mellan Norge, Sverige och Finland.

En ny sam arbetsform  har nyligen etablerats genom ett sam arbetsavtal 
som djurparkerna  i norska  Bardu. svenska Lycksele  och finska Ranua 
kom m uner undertecknat.  I sam arbe tsöverenskom m elsen  framför d jurpar
kerna i dessa kom m uner en stark viljeyttring om att b l .a .  s träva till att 
utveckla turismen mellan respektive om råden  samt u töva  ett tr iangelsam
arbete som om fattar  en skandinavisk djurpark  kallad "S cand inav ian  Polar 

Z o o " .
Sam arbete t  mellan d jurparkerna  i ovannäm nda  kom m uner har även 

tidigare aktualiserats  i N ord iska  rådet då ett medlemsförslag om ett "P o la r  
Z o o "  på N ordkalo t ten  (A 713lk) väcktes. Detta  medlemsförslag tog upp 
frågan om utbildning och forskning som en sam arbetsform  mellan d jurpar
kerna. Vid behandlingen av medlemsförslaget tog rådet avstånd från tan 
ken att grunda en helt ny djurpark  på N ordkalo t ten . Rådet ansåg det dock 
naturligt att man med tanke på de regionala in tressen som finns bygger ut 
detta sam arbete .  Ett utvidgat sam arbete  är av stort nordiskt intresse. 
Rådet ansåg också att det. med beaktande av de in tressen som finns på 
tur is tområdet,  fanns motiv för att föra arbetet med ett "P o la r  Z o o ”  vidare.

T riange lsam arbetet som djurparkerna  nu gått in för s träcker  sig långt 
u töver det sam arbete  som man i ett tidigare skede hade tänkt sig. Syftet 
med djurparkernas sam arbete  är till en del att öka turismen och på detta 
sätt även förbättra  sysselsättningen på N ordkalo t ten  och i K varkenom rå
det. Det är viktigt a tt tur is terna har  klara och tydliga mål för sina resor och 
att de kan följa en resplan som man på förhand kunnat bygga upp. baserad 
på god information om både att rak t iva  resmål och ett gott vägnät som 
beakta r  tillgängliga hotell,  olika spor tcen tra  m. m. längs resrutten. Detta 
bidrar till a tt öka  a ttraktionsnivån för ett besök för att stifta bekantskap

A 787/t
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med en miljö som är  specifik för norra  Skandinavien. D jurparkernas sam 
arbete  kan också  leda till uppkom sten  av en " d ju rp a rk s ru t t”  som skulle 
öka  den så viktiga tur is ts t röm m en mellan länderna och leda till tu r is tsä
songens förlängning och säsongvariationens utjämning.

Som helhet torde man kunna utgå från att det nyetablerade sam arbetet 
mellan d jurparkerna  i B ardu , L ycksele  och R anua kom m er att leda till att 
sam arbete t på kom m unal nivå utvidgas och sysselsättningen förbättras på 
N ordkalo t ten  och i K varkenom rådet.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att 

undersöka  på vilket sätt det e tablerade sam arbete t mellan djur
parkerna  i Bardu, L ycksele  och R anua kan utnyttjas och stimule
ras för att främja turismen på N ordkalo t ten  och i K varkenom rå
det.

Oslo och Helsingfors den 12 decem b er  1986

M argit H ansen -K rone  (H ) 

Tytti Isohookana -A sunm aa  (K

E lsi H etem äki-O lander (Kok) 

j  P aavo  L ipponen  (Sdp)

Seppo  P elttari (K)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om en plan för ett kärnkraftsfritt 
Norden

(M edlem sförslaget väckt av Johan Buttedahl m. fl., se  
s. 642 

Rem issyttranden, se supplem ent)

Ø konom isk utvalg har mottatt  ovenstående  medlemsforslag til b ehan d 
ling. Utvalget har behandle t medlemsforslaget på sine m øter  11 .-1 2 .  a u 
gust og 10. n ovem ber 1987.

1. Sam m endrag av m edlem sforslaget

B akgrunn

Forslagsstillerne viser til seminaret "E nerg i  i N o rd e n "  som ble a r
rangert av N ordisk  Råds Sosial- og miljøutvalg og Ø konom isk utvalg i
1981. Seminaret ble senere fulgt opp av tre medlemsforslag. På dette 
grunnlag ble fem rekom m andas joner  antatt  på energi- og miljøområdet ved 
N ord isk  Råds 32. sesjon i 1983. Parallelt med rådsinitiativene antok N o r
disk Ministerråd en plan for det nordiske energisam arbeidet.  N ev n t  blir de 
to nordiske sam arbeidsorganene Nordel og Nordisk  kontaktorgan for 
atomenergi.

K jernekra ftverk i S verige og F inland

Reaktoru lykken  i Tjernobyl innebar enda en bekreftelse på den store 
risiko som er  forbundet med anvendelse  av kjernekraft.  Tross  den geogra
fiske avs tanden  fikk u lykken  omfattende konsekvenser  ikke minst i de 
nordiske land. Risikoen ved kjernekraftanlegg e r  av mange slag, både 
umiddelbare og langsiktige. I tillegg kom m er alle problem som er  knyttet til 
behandling og forvaring av det høyaktive avfallet, u tt jente  anlegg m. m.

Av de nordiske land har  Sverige det mest omfattende kjernekraftpro- 
gram met. Som et resultat av folkeavstemningen i 1980 er det fattet en 
prinsippbeslutning om avvikling av alle kjernekraftanlegg senest år 2010. 
Energirådet har forsøkt å  belyse u nder  hvilke om stendigheter det skulle 
være mulig med en raskere  avvikling. E tte r  en vanlig remissbehandling av 
energirådets materiale kom m er forhandlinger til å  finne sted mellom de
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politiske partiene om  en raskere  avvikling. Finland har beslutte t å  inntil 
videre legge p lanene om ytterligere utbygging av kjernekraft på is. Det er 
også i Finland framført krav om en total avvikling av kjernekraften. Norge, 
D anmark og Island har ingen kjernekraftanlegg. Det finnes heller ingen 
planer om å bygge slike anlegg.

N orden  e r  rikt u truste t  hva  gjelder egne energikilder. U tover  vannkraft 
samt olje- og gassforekom stene  finns det store uutny ttede  muligheter for å 
anvende seg av skogsbrensle ,  torv m. m. N ord iske  industriforetak ligger 

dessuten  fremst når det gjelder utviklingen av ny teknikk m . h . t .  va rm e
pum per, v indkraft,  solenergi m. m. På denne bakgrunn e r  det, e t te r  fo r
slagsstil lernes oppfatning, uforsvarlig å holde fast ved en fortsatt anvendel
se av kjernekraft.  Planleggingen på energiom rådet bø r  istedet innrettes på 
å  skape et kjernekraftfritt N orden. Dette skulle være det beste bidraget til 
en verden med renere  miljø, tryggere m ennesker  og fredelige forhold 
mellom nasjonene.

Medlemsforslaget m unner ut i en henstilling om at N ordisk  Råd rekom 
manderer  de nordiske lands regjeringer om raskt å la utarbeide en nordisk 
plan for avvikling av all kjernekraft i N orden  med sikte på en total,  forsert 
avvikling.

2. Forslagets rem issbehandling

Medlemsforslaget har vært sendt på en rem issrunde. Remissvar e r  m ot
tatt fra følgende myndigheter ,  organisasjoner og insti tusjoner:

N ordiske

Nordisk  kontak torgan  for atomenergispørsmål 

Nordel
De nordiske industriforbunds fellesorgan

D anske

Miljøministeriet
Energiministeriet
Reel Energi Oplysning
W W F  (V erdensnaturfonden) -  Danmark
Energibevægelsen OOA
N aturfredningsforeningen

Finske

Handels- och industriministeriet 
Miljöministeriet 
Industrins Centralförbund 
Statens tekniska forskningscentral 
Energiekonom iska Föreningen
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Is landske

Statens energistyrelse 
N atu rvernsråde t

N orske

Den norske  Regjering 
Institutt for energiteknikk

Svenske

Statens vattenfallsverk
Statens na turvårdsverk
Statens energiverk
Statens strålskyddsinsti tut
Statens kårnkrafts inspektion
Energiforskningsnäm nden
Folkkam panjen  mot kärnkraft-kärnvapen

R em issin stanser som  stø tter  m ed lem sforslaget 

D anske

E nergibevæ gelsen  O O A  s lutter seg til forslagsstillernes oppfatning om at 
det e r  uforsvarlig å  holde fast ved en for tsatt  bruk av kjernekraft.  OOA er 
også enig i at planleggingen på  energiom rådet i N orden  bør rettes inn på å 
skape et kjernekraftfritt N orden .  Energiplanen skal redegjøre for den 
raskest  mulige avvikling av atom kraft  med hovedvekten  lagt på energiøko
nomisering og anvendelse  av lokale og vedvarende energikilder samt na
turgass. O OA  oppfordrer  om at forslaget også skal inneholde en separat 
rekom m andas jon  til den svenske regjering om å starte avviklingen av den 
svenske a tom kraft med lukking av B arsebäcks to  reak to rer  N U .

N aturfredn ingsforen ingen  s tø tte r  en revisjon av energipolitikken, her
under  forslaget om avvikling av kjernekraft.  Foreningen m ener det må 
satses vesentlig mer på  energibesparing og utbygging av vedvarende ener-

Islandske

N aturvernsrådet m ener  det e r  klart at til tross for fullkomment teknisk 
u ts ty r og mange sikkerhetsforanstaltn inger er det ikke mulig å hindre 
ulykker som dem i H arrisburg  og Tjernobyl. Forurensningen tar ikke 
hensyn til landegrenser og det o ppstå r  store problemer ved behandling og 
oppbevaring av radioaktivt avfall. Den fare, som m ennesker  og miljø 
utsettes for, kan langt fra oppveies av gevinsten ved anvendelse  av a tom 
kraft.
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D en norske R egjering  u tta ler  at det e r  norsk politikk ikke å ta i bruk 
atomenergi i landets energiforsyning. Regjeringen vil føre denne linje vide
re og ser det som en fordel om de nordiske land kan sam arbeide om å 
fremme en mest mulig effektiv energibruk i alle sek torer  og utvikle miljø
messig sunne og økonom isk  brukbare  alternativer som gjør kjernekraft 
overflødig. Det svenske  prinsippvedtak  om å avvikle kjernekraftverkene 
innen år 2010 ses som et viktig skritt i denne retning. Med utgangspunkt i 
våre betydelige pe tro leum sressu rser  er norske m yndigheter innstilt på et 
energipolitisk sam arbeide med andre nordiske land med sikte på å gjøre 
landene uavhengig av kjernekraft i energiforsyningen. Regjeringen vil sam 
tidig unders treke  uttalelsen fra V erdenskom m isjonen for miljø og utvikling 
om at bruk av atomenergi bare lar seg forsvare hvis det finnes holdbare 
løsninger på  de nåvæ rende uløste p rob lem er som den skaper.

Svenske

F olkkam panjen  m o t kärnkra ft-kärnvapen  v iser til sin uttalelse om utred
ningen ” Efter  T jernobyl,  DSI 1986:11". I denne uttalelsen trekkes konklu
sjoner som taler for umiddelbar avvikling av kjernekraft.

R em issin stanser som  ikke s tø tter  m ed lem sförslaget 

N ordiske

N ordels  oppfatning e r  at kjernekraften i N orden  har påvist gode resu lta
ter med hensyn til økonom i, sikkerhet og miljø. De finske og svenske 
reaktorene hører  til de beste i verden. T jernobyl-ulykken forårsaket imid
lertid at man i flere land på  ny overveide anvendelsen  av kjernekraft innen 
elproduksjonen. Dette har  ledet til ulike vurderinger av kjernekraften også 
i de nordiske land. Erstatn ing av nåvæ rende kjernekraft og samtidig dek
ning av veksten  i e lforbruket med andre kjente fo rm er for e lproduksjon er 
en om strukturering  som kom m er til å forårsake store problem og kan 
derfor ikke forseres. På grunn av de ulike oppfatningene i N orden , anser 
N ordel at spørsmålet om nedlegging av kjernekraft for en s tor del er en 
landspolitisk sak og m ener  N ord isk  Råd bør ta  saken opp med hvert enkelt 
land.

D e nordiske industriforbunds fe lleso rgan  peker på at den økende e lan
vendelsen i industrien e r  et felles fenomen i alle de nordiske land. En 
forutsetning for at industrien skal kunne utvikles er en sikker energiforsy
ning til rimelige priser. F lere nordiske land risikerer innen kort tid å få 
p roblem er med elt ilgangen. 1 en slik situasjon e r  import fra andre nordiske 
land intet alternativ. Det blir da viktigere enn noen gang at de enkelte land 
sikrer sitt eget elbehov. De nordiske industriforbundene anser  at anvendel
se av kjernekraft og energiplanlegging først og fremst er et nasjonalt 
spørsmål. Det mellomstatlige sam arbeidet er nødvendig for miljøspørsmål

N o rs k e
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og for å skape forutsetn ingene for sam arbeidet mellom foretak. Det er 
viktig at sam arbeidet utvikles slik at de nordiske lands ressurse r  i elpro- 
duksjonen  anvendes så effektivt som mulig. En energiplan på nordisk  nivå 
skulle, ifølge industriforbundene, bli byråkra tisk  og minske effektiviteten i 
energisystemet.

D anske

R ee l E nergi O plysning  m ener  forslaget om et kjernekraftfritt N orden  er 
miljømessig og økonom isk  uforsvarlig.

Finske

H andels- och industrim in isteriet v iser til at det i Finland er ti lsatt en 
komité som skal utrede fordeler og u lem per ved ulike energikilder.  Noen 
nye beslutninger av større betydning kom m er neppe til å bli fattet om 
anvendelse  av kjernekraft innen disse u tredninger blir ferdig. Samnordiske 
u tredninger om alternative utviklingslinjer på  lang sikt innen hele Norden 
vil være m er in teressant enn u tredninger som bare henfører seg til en 
energikilde.

Industrins C en tra lförbund  viser til synspunktene  fra De nordiske indu
striforbunds fellesorgan og behandle r i sitt nasjonale rem issvar k jernekraf
tens rolle i den finske elforsyningen fra industriens synsvinkel. Centralför
bundet m ener  det ikke finnes noen grunn til å  utarbeide planer for avvik
ling av kjernekraft i Finland. F ra  en nasjonal synsvinkel vil avviklingen 
innebære unødige bygge- og drif tskostnader hvilket leder til økte elpriser 
for private k onsum enter  og industrien. 1 stedet er det riktig å organisere 
elproduksjonen så økonom isk  og miljøvennlig som mulig også i framtiden.

S ta ten s tekn iska  fo rskn in g scen tra l konsta tere r  at ulykker av det slag 
som inntraff i Tjernobyl er helt u telukket i en le ttvannsreaktor .  Alle reak 
torer avsett for energiproduksjon i N orden  er av denne type. U lykker av 
den type som fant sted i H arrisburg  er derimot tenkbare og det radioaktive 
utslipp kan bli verre. Risiko for en slik ulykke i N orden  er imidlertid meget 
liten. 1 motsetning til hva som anføres i medlemsforslaget er ikke Finland 
rikt u truste t med egne energikilder. Bl. a. miljøproblemer i forbindelse med 
energiproduksjon blir omtalt . Det framføres at kjernekraften bidrar til et 
renere miljø ved at den delvis e rs ta tte r  fossile brensler. Forskningscen tra
len ser ingen rasjonelle å rsaker  til den raske avviklingen av kjernekraft 
som her foreslås. Derimot er det grunn til å utvide forskningssamarbeidet 
med sikte på energiproduksjonens sikkerhet og miljøvirkninger både når 
det gjelder kjerneenergi og andre energikilder.

E nergiekonom iska  F öreningen  peker på at behovet for elenergi fo r tse t
te r  å  øke. De nordiske k jernekraftverk  har vist seg å være meget driftssik
re. Föreningen er overbevist om at kjernekraftens miljøpåvirkninger og 
sikkerhetsris iko er på et meget lavt nivå. Om de allerede konstruerte  
kjernekraftverk avvikles og kom penseres  med andre former for produk-
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sjon. blir de økonom iske  tapene  meget store. Spørsmål som gjelder kjer
nekraft er m er eller mindre internasjonale. Man kan stille spørsmål ved om 
N ordisk  Råd e r  det rette forum for å fatte beslu tn inger eller ta initiativ på 
om råder  som har  eller kan ha vesentlige virkninger på et lands energipoli

tikk og økonom iske  konkurransekraf t  på  verdensm arkedet .

Is landske

S ta ten s  energ istyrelse  peker  på at i de nordiske land finnes kun kjerne
kraftverk i Sverige og Finland. D et vises til at det i Sverige pågår en rekke 
u tredninger angående forutsetn ingene for en avvikling av kjernekraften i 
Sverige før 2010. N å r  det  gjelder de bekym ringer man har gitt u tt rykk for 
fra dansk side vedrø rende  B arsebäck m ener  Energis tyre lsen  denne spesi
elle sak best løses ved bilaterale dansk-svenske  forhandlinger. Det konsta 
teres at e t te r  T jernobylulykken ble p laner om ytterligere utbygging av 
kjernekraft i Finland lagt på is. D ette  viser, ifølge Energis tyre lsen , at de 
finske m yndigheter på en ansvarlig måte har  tatt konsekvensen  av u lyk
ken.

S venske

V a tten fa ll m ener  forslaget er basert på feilaktige oppfatninger om kjer
nekraften. I følge Vattenfall e r  den svenske  kjernekraften sikker,  
miljøvennlig og økonomisk. F o r  Sveriges del har  k jernekraftspørsmålene 
blitt inngående behandle t  av energirådet u nder  ledelse av energiministe
ren. Vattenfall har  uttalt seg om det materialet som ble overlevert fra 
energirådet til regjeringen. 1 uttalelsen ble det bl.a . pekt på at avviklingen 
av kjernekraft bø r  skje så næ r som mulig det av riksdagen besluttede 
tidspunkt 2010 samt at tidligere avvikling av kjernekraften vil innebære 
meget store kos tnader  for samfunnet og ikke gi samme muligheter for 
utvikling av ny miljøvennlig energiteknikk. Vattenfall ser ingen grunn til 
svenske initiativ for avvikling av den finske kjernekraften.

S ta ten s  energiverk  m ener  det finnes store fordeler med et intensivt 
nordisk sam arbeid  angående miljø- og energispørsmål. V erket ser derfor 
gjerne en økt utveksling av informasjon og erfaringer innen N ordisk  Råd. 
Det vises i uttalelsen til de t  pågående nordiske sam arbeidet på e lom rådet 
og til egne u tredninger i Sverige og Finland. U nder henvisning til dette ser 
en ikke at ytterligere vinst vil kunne oppnås gjennom en felles nordisk plan 
for avvikling av kjernekraft .  F o r  at en reak to r  skal kunne tas ut av drift 
k reves en alternativ  energiti lførsel og dette  forhold utgjør en naturlig grunn 
for planarbeidet i det enkelte land.

Ø vrige rem issvar  

N ordiske

N ordisk  kon taktorgan  fo r  a lom  energ ispørsm ål <NKA) peker på at uan
sett på hvilket t idspunkt nedlegging av k jernekraftverk  blir aktuell i Nor-
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den  vil de t  u nder  alle om stendigheter være en lang periode, hvor  rad ioak
tivt materiale må håndteres ,  transporte res  og lagres. Derfor vil tilgjengelig
heten  av kom peten te  p e rsoner  være av avgjørende betydning både når det 
gjelder driftsmessige forhold ved avvikling og avfallshåndtering, og når det 
gjelder kom petansen  hos s ikkerhetsm yndighetene  i de enkelte land. F o r 
øvrig nevnes N K A s  v irksomhet når det gjelder kjernekraftens avfallshånd
tering sam t effekter på  miljø og omgivelse. Det vises også til at N K A  har 
lagt f ram forslag til et nytt  radioøkologiprogram.

D anske

M iljøm in isterie t og E nergim in isteriet v iser i en felles uttalelse til at det 
danske Folketing som kjent har besluttet at kjernekraft ikke skal inngå i 
den danske  energiplanlegging. Den danske  regjering anm odet i jun i 1986 
den svenske regjering om å lukke B arsebåck-verket.  Begrunnelsen var at 
verket med dets beliggenhet næ r den danske hovedstad  utgjør en alvorlig 
trussel mot det danske  samfunn og skaper frykt i store deler av den danske 
befolkning. F ra  dansk  side ha r  man ingen innvendinger mot en eventuell 
avvikling av kjernekraft i N orden . Det bem erkes  avslutningsvis at forsla
get ikke vil bidra til løsning av de prob lem er som er  knytte t til fjerning av 
det radioaktive avfall som allerede eksis terer i de nordiske land.

W W F (V erdensna turfonden) -  D anm ark — er bekym ret over  den for t
satt uhem m ede vekst i energiforbruket.  Problemet er å finne løsninger på 
hvordan det stigende energiforbruk skal begrenses samtidig som det biir 
sørget for at den energi vi anvender  biir så ren og uskadelig som mulig.

Finske

M iljöm in isterie t anfører at en gjennomføring av medlemsforslaget inne
bærer at det nesten bare er Finlands energipolitikk som blir vurdert.  Det 
biir i denne forbindelse vist til at Island, Norge og D anm ark  ikke anvender  
kjernekraft og at saken har  vært underlagt om fattende utredning i Sverige 
samt at det finnes flere betydelige kjernekraftverk  i E uropa  som ligger 
utenfor N orden .  Målsettingen i medlemsforslaget biir derfor uklar. Mini
steriet m ener  energisparing e r  det viktigste virkemiddel til å  stø tte  miljø
hensyn. F or  å ers ta tte  kjernekraften i N orden  med annen energi biir en 
nødt til å  ta  i b ruk stadig m er fossile brensler  og vannkraft.  I begge tilfeller 
e r  miljøvirkningene om fattende  og kjente, akkurat  som ved anvendelse  av 
kjernekraft.  Ved en eventuell planlegging av avvikling av kjernekraft bør 
man med tanke på miljøhensyn absolutt stille krav til at de miljørisker som 
avviklingen av kjernekraft fo rårsaker  grundig u tredes  og at det i planen 
inngår en strategi for bekjempelse av de ulike risker.

N orske

In s titu tt fo r  energ itekn ikk  m ener  spørsmålet om kjernekraft m å  vurderes 
i en global sam menheng. H ensyne t  til utviklingslandenes behov for bedret
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leves tandard  og vels tand fører til at energiforbruket i verden øker. Det er 
usikkert hvor snart vi når grensen for uakseptable  miljøvirkninger og 
klimaendringer ved utvidet b ruk  av fossilt brensel for energifremstilling. 
Om ønskelig, kan k jernekraft avskaffes i N ord en ,  men det ville neppe 
endre de store industri lands avhengighet av kjernekraft og utviklingslande
nes ønsker  om bedre t  energiforsyning.

Svenske

N a tu rvå rd sverke t viser til sin uttalelse om den s. k. Tjernobyl-utredning- 
en. I denne framførte  N atu rv å rd sv e rke t  at avviklingen av kjernekraften i 
Sverige bør gjennom føres slik at den nødvendige begrensningen av svovel
utslipp ikke vanskeliggjøres, anvendelsen  av fossile brens ler  minimeres og 
at ingen av de urør te  e lvene blir utbygget. Videre ble det pekt på at man 
allerede nå bør lage et program som angir hvordan  kjernekraften skal 
avvikles og ers ta ttes  uanset t når  en beslu tter  å sluttføre avviklingen.

S ta ten s s trå lskyddsin s titu t (SS I)  har vurdert forslaget spesielt ut fra 
svensk strålingsbeskyttelses- og sikkerhetsarbeid  og da særlig spørsmål 
vedrørende helse- og miljøfarer. Det pekes på at helse- og miljøeffekter 
som er forbundet med alternative energikilder og tekniske løsninger ikke er 
omtalt i forslaget. SSI p eker  i sin uttalelse på noen av de miljøeffekter som 
er forbundet med kjerneteknisk  v irksom het og de i forslaget nevnte energi
kildene. Det blir konkludert med at de r  e r  adskillige spørsmål som krever 
svar innen det framlagte forslaget kan vurderes  ut fra miljøsynspunkter. 
E tte rsom  riksdagen har beslu tte t at kjernekraften skal avvikles senest år 
2010 kan man se kjernekraften  som et mellomledd ved overgang til nye 
energikilder. Verdien  og innholdet i det framlagte forslaget kan økes be ty 
delig om de positive og negative konsekvensene  som er forbundet med 
anvendelse  av ulike energikilder vurderes  og sammenlignes.

S ta tens kärnkra ftinspektion  (SK I) v iser til sin uttalelse om Tjernobyl- 
utredningen. H er  påpekte  SKI betydningen av å bevare kompetanse  innen 
det k jernetekniske om rådet.  En slik kom petanse  e r  av stor betydning når 
det gjelder å bedøm m e hendelser  i land u tenfor N orden  og deres  mulige 
virkninger på  svensk territorium.

E nerg iforskn ingsnäm nden  peker  på at kjernekraftavviklingen i et no r
disk land b erø re r  nabolandene såvel sikkerhets- og miljømessig som de 
m er sys tem tekniske . Bortfall av e lproduksjonskapasite t i et land kan kom 
me til å øke b ehove t av el-import fra de nordiske nabolandene. Disse 
spørsmål behandles  i Nordel.  I følge Energiforskningsnäm nden kan det 
dog, som et kom plem ent til N ordels  og kraf tindustriens studier, være 
grunn til å gjennom føre uavhengige sys tem stud ie r  av det nordiske e lsyste
met. Det u nd ers trekes  at ambisjonen med slike studier ikke bør være å 
u tarbeide en nordisk plan som inneholder en detaljert langsiktig energiba- 
lanse for hele N orden . Det viktige er å konsekvensbeskrive  et antall ulike 
nasjonale stra tegier m. h. t. effekter for øvrige nordiske land.
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De nordiske land har ulik tilgang til egne alternative energikilder til 
k jernekraft.  D erav følger at situasjonen med hensyn til p laner og anvendel
se av kjernekraft f ram står  som forskjellig i de nordiske land. Som et 
resultat av den rådgivende folkeavstemning i Sverige i 1980 e r  det fattet en 
prinsippbeslutning om å avvikle k jernekraftprogram m et innen 2010. E n er
girådet har  forsøkt å belyse under  hvilke om stendigheter det skulle være 
mulig med en raskere behandling. E tte r  ulykken i Tjernobyl har  Finland 
u tsatt beslutningen om  bygging av et foreslått nytt aggregat. I D anm ark har 
Folketinget avvist bruk av kjernekraft i den danske  elforsyningen. Heller 
ikke i Norge og Island e r  det aktuelt å ta  i bruk kjernekraft i energiforsy
ningen.

Ø konom isk  utvalg m ener  det finnes store fordeler med et intensivert 
nordisk sam arbeid om  å frem m e en mest mulig effektiv energibruk i alle 
sek torer  og utvikle  en miljøvennlig og sikker energipolitikk. Dette  kan 
gjøres bl.a. g jennom sam nordiske  u tredninger om alternative utviklings
linjer om framtidig energibruk- og produksjon, herunder  en vurdering av 
fordeler og u lem per ved ulike energikilder. Et slikt arbeid med sikte på 
energiproduksjonens s ikkerhet og miljøvirkninger som må tas inn på et 
tidlig stadium av energiplanleggingen, bør omfatte både kjerneenergi og 
andre energikilder. U tvalget vil dessu ten  spesielt framheve at energispa
ring er et viktig virkemiddel til å ivareta miljøhensyn. Utvalget m ener 
arbeidet bør kunne knyttes til det samarbeid som foregår i forbindelse med 
gjennomføringen av den nordiske sam arbeidsplanen på energiområdet.

N å r  det gjelder forslaget om en forsert avvikling av kjernekraft vil 
utvalget peke på at dette er en sak som har stor internasjonal og sam nor
disk betydning, men hvor hvert enkelt land til slutt selv må treffe sine 
avgjørelser. Utvalget vil samtidig unders treke  at i de nordiske land har 
interessen de senere år dreid bort fra a tomenergi som framtidig energikilde 
og over  mot andre energikilder bl.a. av hensyn til miljø og sikkerhet. 
Utvalget m ener  det nordiske sam arbeidet om energispørsmål må drives 
med sikte på å legge forholdene til re tte for en videreføring av en slik 
utvikling. Det vises i denne forbindelse også til utvalgets betenkninger om 
medlemsforslag A 777/e om økt nordisk samarbeid om utnyttelse av na tur
gass i energiforsyningen og den nordiske sam arbeidsplanen på energiområ
det. Utvalget vil dessu ten  vise til at det finnes flere betydelige kjernekraft
verk i E uropa  som ligger utenfor N orden. I det nordiske sam arbeidet bør 
det derfor også legges stor vekt på å fremme felles synspunkter  i in terna
sjonal sam m enheng som kan bidra til ti lfredsstil lende sikkerhet og høye 
krav til miljøvennlighet i framtidig energiproduksjon.

3. Utvalgets synspunkter
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U nder henvisning til fo rannevnte  foreslår Ø konom isk  utvalg
at N ordisk  Råd reko m m and ere r  de nordiske lands regjeringer å 

in tensivere sam arbeidet på det energipolitiske om rådet for å legge 
forholdene til rette  for en ønskelig avvikling av kjernekraften.

Åbo 10. n ovem ber 1987
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Medlemsförslag

om en plan för ett kärnkraftsfritt Norden

(V äckt av Johan  B u tted a h l sam t E sko  A ho , Svein  A lsaker, G unnar Björk, 
Kjell F urnes, O lo f Jansson , G unnel Jonäng , H annu  K em ppa inen , A ase  
O lesen, P áll P étursson , Jen s  S te ffen sen , Ole G abriel U eland, H enrik  
W esterlund och M arjatta  V äänänen)

Bakgrund

I novem ber 1981 anordnade  N ord iska  rådets  social- och miljöutskott och 
ekonom iska  u tskott ett seminarium på tem at ” Energi i N orden. Ekonomi, 
miljö och försörjn ingstrygghet” . Seminariets  förhandlingar publicerades i 
N ordisk  Utredningsserie (N U  1981:11). U tgångspunkten  för seminariet 
var  frågeställningen: hur skulle de nordiska länderna u tforma sin energiför
sörjning om de vore ett land i stället för fem? H u r  skulle en energiplan 
utformas om det rörde sig om ett och inte fem länder i N orden? Vilka blev 
de miljömässiga konsekvenserna?

Seminariet följdes senare upp genom tre medlemsförslag. I medlem s
förslaget A 626ls fö rordades ett intensifierat nordiskt forskningssamarbete  
på energi- och miljöområdet. I ett annat medlemsförslag, A 627/s, före
slogs ett utvidgat nordiskt sam arbete  på energi- och miljöområdet. Slutli
gen togs i medlemsförslaget A 629/e tankarna  på ett u tökat nordiskt sam ar
bete om energi och miljö, energi- och miljörelaterad industri och regional
politik upp. Fem  rådsrekom m endationer  antogs p å g ru ndv a l  härav vid den 
32:a sessionen i Oslo 1983. Parallellt  med rådsinitiativen antog N ord iska  
ministerrådet en arbetsplan  för det nordiska  energisam arbetet i februari
1982. Planen var avsedd  att  gälla för perioden 1982-83. D ärefter  har nya 
nordiska energiplaner fastställts i olika repriser. N u gällande plan för 
nordiskt sam arbete  på energiområdet avser  tiden fram till och med å r 1988.

Redan år 1963 grundades N ordel,  som är en sammanslutning för nordisk 
elkraftsförsörjning. N ordel är ett rådgivande organ, vars syfte är att främja 
internationellt ,  främst nordiskt sam arbete  beträffande produktion, distri
bution och konsum tion av elenergi.

N ord iska  kontaktorganet för a tomenergifrågor upprä t tades år 1957. 
Dess uppgift är att noga följa planläggningen och verksam heten  på a tom 
energiområdet samt främja de möjligheter till nordiskt sam arbete  som 
uppstår  i sam band med detta ,  härvid b l .a .  industriell t sam arbete  på reak
torsom rådet.  K ontak torganet har intill nu arbetat utan en formellt antagen 
stadga. D enna brist avhjälpes genom att förslag till s tadga för kontak torga
net framlägges till den 35:e sessionen.

A 788/e
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K ärnkraftverk i Sverige och Finland

Reaktoro lyckan  i Tjernobyl i Sovjetunionen i april 1986 innebar ännu en 
bekräftelse på de stora  risker som är  förenade med användningen av 
kärnkraft.  T ro ts  det geografiska avs tåndet fick o lyckan om fattande k onse
kvenser inte minst i de nordiska länderna. O m rådet omkring den drabbade 
reaktorn  blev i p raktiken obeboeligt. O ver  100000 m änniskor fick ev aku 
eras från sina hem. Dödsoffren kan redan räknas i flera tiotal.

K ärnkraftens risker är av många slag, både om edelbara  och långsiktiga. 
T ro ts  den m ycket avancerade  tekniken och om fattande säkerhetsföreskrif
ter kan nya o lyckor av det slag som har inträffat i Harrisburg  och Tjernobyl 
inte uteslutas i något land. Särskilt när kärnkraftsanläggningarna är be
lägna nära s tora  s täder  innebär det väldiga risker.

Till detta  kom m er alla problem som hänger ihop med hanteringen och 
förvaringen av det högaktiva avfallet, rivningen av utt jänta  anläggningar 
m. m. Pä det internationella planet kan inte ens m ycket rigorösa övervak- 
ningsåtgärder undanröja  alla risker för att kärnkrafts tekniken utnyttjas för 
militära ändamål.

Av de nordiska  länderna har  Sverige det mest omfattande kärnkraftspro- 
g ram met -  12 reak to re r  (fyra kraftstationer). Enligt r iksdagsbeslut får inga 
ytterligare anläggningar byggas. Som ett resultat av folkomröstningen 1980 
har istället principbeslut fattats  om avveckling av samtliga kärnkraftsan- 
läggningar senast år 2010.

Efter olyckan i Tjernobyl har rös ter höjts för en snabbare avveckling i 
Sverige än till 2010. Energirådet,  i villket energiministern är ordförande 
och samtliga riksdagspartie r  ä r  represen te rade ,  har försökt belysa under' 
vilka om ständigheter det skulle vara  möjligt. Efter sedvanlig rem issbe
handling av energirådets material kom m er överläggningar att äga rum 
mellan de politiska part ierna om möjligheterna till snabbare avveckling.

Finland, som för närvarande har fyra kärnkraf ts reak torer  i drift, har 
efter o lyckan i Tjernobyl beslutat att tills vidare lägga planerna på ytterli
gare utbyggnad på  is. L iknande beslut har  för övrigt fattats också  i andra 
västeuropeiska  länder. Det har  också  i Finland framförts krav på en total 
avveckling av kärnkraften.

Norge, D anm ark  och Island har inga kärnkraftsanläggningar. Det finns 
heller inga aktuella p laner på att bygga några kärnkraftverk . Dock finns på 
sina håll försöks/forskningsanläggningar.

Särskilt i D anm ark  har säkerhe tsdeba tten  ändå varit m ycket livlig det 
senaste  året. O rsaken  ä r  framför allt det korta  avståndet mellan det svens
ka kärnkraftverket i B arsebäck  och K öpenham n. En reaktorolycka i Bar
sebäck skulle med nödvändighet få m ycket allvarliga verkningar även i 
k öpenham nsom råde t.  Då som en följd härav cen trala  samhällsfunktioner 
kan sättas ur spel för danskt v idkom m ande har folketinget hemställt att 
kärnkraftverket i B arsebäck  avvecklas  helt och hållet.
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Delar av Norge och  Finland d rabbades  i likhet med Sverige av om fattan
de radioaktivt nedfall efter olyckan i Tjernobyl. Inte minst sam erna  men 
o ckså  jo rd b ru ke t  har  p å  så sått  d rabbats  m ycket hårt .

N orden  å r  rikt u trusta t  vad gäller egna energikällor. U töv er  va ttenkraf
ten, som länge har använts  för e lproduktion , samt olje- och gastil lgångarna 
i N ordsjön finns det s to ra  outnyttjade möjligheter att  använda sig av 
skogsbränsle , torv m. m. N ord iska  industriföretag ligger dessu tom  i täten 
när  det gäller utvecklingen av ny teknik vad avser  värm epum par , vind
kraft,  solenergi m. m. Energiekonomisering  ä r  en självklarhet.

Mot den  bakgrunden ter  det sig enligt vår uppfattning oförsvarligt att 
hålla fast vid en fortsatt kärnkraftsanvändning. Riskerna för människa, 
na tur  och miljö s tår  inte i p roportion  till de vinster som användningen av 
kärnkraft ger.  Även kärnkraftens ekonomi är för övrigt mycket omstridd.

Planeringen på energiområdet i N orden  bör istället medvetet inriktas på 
att skapa ett kärnkraftsfritt N orden . En sådan inriktning av energipolitiken 
i våra  länder skulle idag vara det bästa  bidraget till en värld med renare 
miljö, tryggare människor och fredliga förhållanden mellan nationerna. Det 
gäller både dagens generation  och kom m ande generationer. Ett samfällt 
nordiskt agerande för en avveckling av kärnkraften  inom N orden  skulle 
inte minst befordra den minskade användningen av kärnkraft som måste 

eftersträvas världen över.
Med stöd av det ovan anförda hemställes

att N ord iska  rådet rekom m enderar  de nordiska ländernas regering
ar att i skyndsam  ordning låta u tarbeta  en nordisk plan för av 
veckling av all kärnkraft i N orden  med sikte på  en total,  forcerad 
avveckling.

Stockholm den 28 januar i  1987
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A 789/s

Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om rökfria miljöer m. m.

(M edlem sförslaget, väckt av Jens S teffensen  m .f l . ,  se  
s. 660 

R em issyttranden, se  supplem ent)

Till social- och miljöutskottet har hänvisats ett medlemsförslag om rök 
fria miljöer m. m. U tskotte t  har behandla t förslaget vid sina möten i Åbo 
den 11 novem ber 1987 och i S tockholm den 10 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställs att
1. N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att verka för 

att enhetliga regler införs i N orden  beträffande
(a) förbud mot rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom m uni
kationsm edel,
(b) förbud mot tobaksrek lam ,
(c) märkning av tobaksp rod uk te r  samt
(d) beträffande åldersgränsen för försäljning av tobak.

2. De nordiska ländernas regeringar rekom m enderas  att  på internatio
nellt plan verka för ov annäm nda  förslag.

Förslagsställarna gör en genomgång av förekom m ande bestäm m elser för 

att begränsa  rökning i offentliga lokaler, tobaksrek lam  etc i de nordiska 
länderna. Vidare erinras om det internationella sam arbete t ,  främst världs
konferensen om rökning och hälsa och N ord iska  rådets rekom m enda tioner  
nr 12/1972 om förbud mot tobaksrek lam  och nr 11/1978 om sam verkan  på 
tobaksupplysningens område.

Förslagsställarna påpekar,  att på senare  tid har insikten ökat om det 
obehag och  de hälsorisker som även icke-rökare utsätts  för när de ofrivil
ligt tvingas att vistas i rökmiljöer. Mot bakgrund av det stora reseutbyte t 
de nordiska länderna emellan och de relativt likartade grundläggande syn
sätten som föreligger beträffande tobakens skadlighet föreslås att enhetlig
het e fters trävas på tobaksbekäm pningens område.
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2. R em issyttranden

Följande myndigheter,  insti tutioner och organisationer har inkommit 
med rem issyttranden:

N orden

N ord iska  hälsovårdshögskolan  

D anm ark

Indenrigsministeriet
Industriministeriet
Sundhedss tyre lsen
L andsforeningen Røgfrit Miljø
T obaksindustrien
K ræftens Bekæm pelse
D ansk Sygeplejeråd
D en Almindelige D anske Lægeforening

F in land

Social- och hälsovårdsm inister ie t
Skolstyrelsen
Näringsstyrelsen
K onsum entom budsm annen
Ålands landskapsstyrelse
Finlands N yk terhetsorgan isa t ioners  Förbund
Sam fundet Folkhälsan i Svenska  Finland
C entralen  för hälsofostran
Finlands läkarförbund
Tobaksfabrikernas förening r.f.

Is land

Social- og sundhedsministerie t 
Medicinalstyrelsen 
Islands lægeforening 
Islands cancerförening

N orge

Kommunal- og arbe idsdepartem ente t  
Sosia ldepartem ente t

Sverige

Socialstyrelsen 
Statens jä rn väg ar  (SJ)
K onsum entverke t
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Skolöverstyrelsen 
A rbe ta rskyddss tyre lsen  

Svenska kom m unförbundet 
Landstingsförbundet 
Svenska läkaresällskapet 
Svenska tobaksbranschfören ingen
Nationalföreningen för upplysning om tobakens skadeverkningar (NTS)

2.1. R em issin sta n ser som  helt tillstyrker m ed lem sförslaget

N ordiska  hä lsovårdshögsko lan  (N H V ) påpekar  att inom N orden  dör 
årligen i förtid mer än 25 000 på grund av tobaksrökning. Vidare påpekas, 
att för icke-rökaren är miljötobaksrök (passiv rökning) den största  expone
ring för luftföroreningar, vida överstigande den som erhålls från andra  
föroreningskällor som bilavgaser och rökgaser från energiproduktion. 
R iskberäkningar har visat att denna exponering  för miljötobaksrök kan 
orsaka  några hundrata ls  cancerfall per å r  i N orden s  länder, och riskerna 
med passiv rökning tas upp  i en nordisk konferens som N H V  anordnar  i 
juni 1987. N H V  ti llstyrker därför förslaget, och påpekar,  att lagstiftnings
åtgärder torde vara en nödvändig  förutsättning för en verklig minskning av 
tobaksbruket.  Men det är också  angeläget med å tgärder av mer aktivt slag 
för att påverka  att i tyderna  till rökningen. N är  det gäller information och 
opinioinsbildning skulle gem ensam m a nordiska insatser vara av värde.

S undhedss tyre lsen  i D anm ark  kan av hälsoskäl helt ti llstyrka att man 
a rbe ta r  på nord iska  och in ternationella regler i enlighet med m edlemsför
slaget men vad gäller flera av de näm nda  reglerna har man sig ej bekant att 
en positiv verkan är dokum enterad .

D en A lm indelige  D anske  Læ geforen ing  e rin rar om att W H O  i sep tem ber 
1986 igångsatt en kampanj mot tobaksrökning  i E uropa  och att i W H O :s 
program "H ä ls a  för alla år 2000”  ef ters trävas en halvering av tob aksk on 
sumtionen fram till 1995 så att 80%  av befolkningen är icke-rökare. 1 
novem ber framlades ett lagförslag om rökfria  miljöer och förbud mot 
tobaksrek lam  i Danmark. Lægeforeningen u tt rycker  sin ti llfredsställelse 
över dessa  initiativ och att man i det danska  lagförslaget tog reell hänsyn 
till icke-rökarna. Lægeforeningen ser gärna ett förbud mot tobaksreklam  
och kan därför anslu ta  sig till medlemsforslagets punkt 1 a - c  och punkt 2 
(internationella insatser) på m otsvarande  om råden. D äremot anser  för
eningen inte att införande av en åldersgräns skulle vara ett praktiskt sätt att 
främja en hälsosam livsstil.

L andsforen ingen  R øg frit M iljø  går in för rökfria  miljöer i offentliga 
lokaler,  privata a rbe tsp la tse r  och transportm edel genom att man skapar 
välavgränsade om råden  för rökarna. Föreningen förordar  o ckså  stopp för 
tobaksrek lam  och offentliggørelse av tobaksindustrins  utgifter för m ark 
nadsföring. Anslag av sam m a storleksordning bör ges till upplysning om 
tobakens skadeverkningar.
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K ræ ftens B ekæ m pelse  p åpekar  att endast i D anm ark  får 5 000 m änniskor 
årligen can ce r  till följd av tobaksrökning, därav 3 000 lungcancer och 2 700 
dör, samt att nyare forskning ger g rundad misstanke att långvarig ex pone
ring för passiv rökning kan m edföra  ökad cancerr isk. Man beklagar starkt 
att folketinget inte antog det framlagda lagförslaget om rökförbud på of
fentliga p latser och varningstexter på  tob aksproduk te r  och tillstyrker dä r
för medlemsförslaget i sin helhet.

Vad gäller varningstexten  på cigarrettpaket erinras om att inrikesmini
steriet och tobaksindustrin  1986 ingick ett avtal om minskning av tjärinne- 
hållet i c igarretter  och om varningstext på paketen. K ræftens Bekæm pelse 
anser  dessa  varningstex ter långt ifrån tillräckliga och har föreslagit att alla 
to baksproduk te r  förses med sym boler och varningstext.

K o n sum en tom budsm annen  i Finland påpekar,  att  de fyra förslag till 
regler som ingår i medlemsförslaget har redan bringats i kraft i Finland, 
men tar  i övrigt inte i detalj ställning till de föreslagna åtgärderna. Han 
anser  det i alla fall befogat, att reglerna för bekämpningen av tobakens 
skadeverkningar vore enhetliga i N orden.

N åringsstyre lsen  hyllar varm t förslaget och finner att  de i m edlemsför
slaget framförda tankarna  i stort sett redan förverkligats i Finlands lagstift
ning varför det skulle vara  lätt att intaga dessa  bestäm m elser i m otsvaran
de lagar. Därtill är det viktigt att  påverka  även den så kallade allmänna 
opinionen så, att m änniskorna  blir negativt inställda till rökning. Ett förbud 
mot tobaksrek lam  skulle hjälpa detta.

Finlands läkarförbund  anser  att man med alla medel borde försöka 
minska rökningen i synnerhet hos unga. Individens rätt till en rökfri omgiv
ning på  arbetspla tser ,  kaféer, res tauranger och hotell borde ägnas speciell 
uppm ärksam het.

Å lands landskapsstyre lse  finner att effekten av lagstiftningen om b e 
gränsning av tobaksrökningen har varit odiskutabelt positiv. T o b aksrök 
ningens omfattning har  klart minskat. Skillnaderna i dylika regler mellan 
de nordiska länderna, och speciell t mellan Aland och Sverige, kan försvåra 
strävandena att ändra  a tt ityderna  till tobaksrökningen. Till de tta  bidrar 
bl. a. det s tora  reseu tbyte  som kom m er Aland till del.

C ancerföreningen i F in land  r f  anse r  att de bestäm m elser som införts inte 
alltid fungerar i praktiken. En sam nordisk  rekom m endation  vore till hjälp 
även i Finland vid bekäm pandet av tobaksrökningen. N ordisk  C ancer
union hoppas på ett  rökfrit t N orden  före å r  2000. D essa  sam nordiska 
åtgärder effektiverar denna strävan.

Tobaksbekæ m pelsesudva lget. S ta ten s  d irektorat fo r  levnedsm iddelkon
trol og m iljøvæ rn  samt N arko tikaudva lge t i Island ti llstyrker förslaget. De 
är underrem isser  til Social- og sundhedsm in isterie t, som likaledes ti llstyr
ker förslaget men även erinrar om sina tidigare framförda idéer om pris
styrning.

M edicina ld irektøren  stödjer kraftigt förslaget. Islands læ geforening  är
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positiv till koordinerade  å tgärder  i N orden  och finner att de erinrar om 

åtgärder som håller på att förverkligas i Island.
K om m unal- og a rbe id sdepartem en te t i N orge ser  det som en fordel om 

det kan införas enhetliga regler i N orden  om rökfria  miljöer m. m. Tillämp
ningen bör dock inte ske på sådant sätt att redan exis terande regler biir 
u rvattnade. D epartem ente t  har uttalat sig positivt om ett lagförslag om 
rökfri luft i offentliga transportm edel ,  möteslokaler,  a rbetsp la tser  m. m.

S o sia ldepartem en te t hänv isar  till sam m a förslag som läggs fram hösten 
1987 och överväger  att helt förbjuda rökning på offentliga transportmedel.  
Såvida inte zoner  för rökare kan avgränsas så att rök inte sipprar ut till de 
rökfria zonerna.

A rbeta rskyddsstyre lsen  i Sverige anser  att förbud mot rökning i offentli
ga lokaler och  på offentliga kom m unikationsm edel skulle innebära en 
betydlig förbättr ing för de arbets tagare  som vistas kortare eller längre tid i 
dessa miljöer.

Svenska  ko m m un förbunde t förordar  rökfrihet i offentliga lokaler mot 
bakgrund av det klara o rsakssam bandet mellan rökning och cancer  där 
rökning är den största  enskilda orsaken till cancer  samt de stora hälsoris
ker som de synergistiska effekterna av kombinationen mellan rökning och 
asbest eller rökning och radon utgör.

Den m oderna  venti la tionstekniken k larar inte att på ett ti llfredsställande 
sätt tillgodose icke-rökarens krav på en rökfri miljö. Vad gäller å ldersgrän
ser konsta te ras  att en minskning av andelen rökare i grundskolans sista 
klass har sjunkit. Det kan bli aktuellt med införande av en åldersgräns, 
eventuellt knuten  till inköp av öl klass II, om inte rökningen i grundskolan 
for tsätter  att minska i enlighet med ovanstående statistik.

Landstingsfö rbundet anser  att  det finns skäl för ökad samordning av 
åtgärder och förhållningssätt.  Den hittills förhållandevis oenhetliga u tveck
lingen i de nordiska länderna  har  sin grund bl. a. i skilda tradit ioner i fråga 
om att föreskriva inskränkningar. Förbunde t noterar,  att Europarådets  
minis terkommitté  i o k tober  1986 antagit en rekom m endation om u ta rbe 
tande av en strategi för att bekäm pa rökning, alkohol och drogberoende i 
sam arbete  med opinionsbildare och massmedia.

Svenska  läkaresä llskapet anser ,  att  beslut om förbud mot rökning i 
offentliga lokaler och på offentliga kom m unikationsm edel bör fattas så 
snart som möjligt. Av stort värde vore om man samtidigt kunde verka för 
rökfria arbetsp la tser ,  även om de ej ä r  offentliga. Vid en nyligen genom 
förd enkätundersökning  riktad till 4 000 slumpvis utvalda Malmöbor fram 
gick det, att tobaksrök  var det helt dom inerande miljöproblemet på a rb e ts 
platserna. 10% av de y rkesverksam m a uppgav att man i betydande u t
sträckning plågades av tobaksrök.

L äkaresä llskapet anser  vidare att som åldersgräns för inköp av tobak 
borde 18 år vara rimligare än 16. Ju m er man försvårar rökdebuten  desto 
större hälsovinster  kan rimligen förväntas.  Även Sverige bör införa förbud 
mot tobaksreklam.
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N ationa lfören ingen  fö r  upplysning om  tobakens skadeverkn ingar  (NTS) 
finner de praktiska erfarenheterna  av det nordiska sam arbete t  på tobaks- 
bekäm pningens om råde utomordentligt positiva. N TS utta lar därför sitt 
klara stöd för strävan efter enhetlighet i fråga om lagstiftningsåtgärder, 
speciellt med tanke på det livliga resandet i de nordiska länderna. NTS vill 
också  peka  på tendensen  till ökad användning av snus bland ungdom ar 
som aldrig rökt.

2.2. R em issin stanser som  tillstyrker m ed lem sförslaget m ed  viss reserva-

S ta ten s  jä rn vä g a r  (SJ) i Sverige anser ,  att ytterl igare förbud mot rökning 
i offentliga lokaler ä r  motiverad. SJ ä r  dock inte beredd att helt slopa 
rökaru trym m en  eftersom de då  riskerar att förlora gruppen rökare som 
tågkunder .  Den genomsnittliga restiden för en tågresa övers tiger klart 
m otsvarande tid för en inrikes flygresa varför en jäm före lse  med flyget är 
o in tressant.  Vidare bör man ta hänsyn till att rökvanorna  ä r  helt andra  i 
många länder. D ärem ot anser  SJ att tobaksrek lam  bör förbjudas helt. Det 
finns ingen anledning att tillåta någon som helst reklam för en produkt,  
som innehåller m ycket giftiga äm nen (nikotin, tjära etc) och som idag är 
den största  miljöfaran på de flesta arbetspla tser .

Att hälla fast vid en åldersgräns för försäljning av tobak kan ha en 
motsatt effekt: svår att efterleva, individen -  barnet -  känner sig ” v ux
e n "  när han eller hon får köpa tobak, man om ger detta  med att röka en 
känsla av ” förbjuden fruk t” .

Socia lstyrelsen  b e tonar  behovet av nordisk samordning men hänvisar 
vad gäller å tgärder av res tr ik tionskarak tär till att  sådana  skall vidtas med 
urskillning. Endast  sådana  åtgärder  som antingen motiveras av ett klart 
skyddsintresse (t ex å tgärder för rökfria miljöer) eller kan påverka  tobaks- 

bruket utan att de enskilda konsum enterna  direkt drabbas (tex begräns
ningar i marknadsföringen av tobaksvaror) tillstyrktes.

Socialstyrelsen anser  att tobaksvaro rnas  pris har större betydelse att 
avhålla ungdom ar från att börja röka  i s törre omfattning och styrelsen har 
förordat en skärpt prispolitik. Därvid föreslogs även att tobaksskatten  
skulle höjas så att svenska  cigarrettpriser  blir jäm förbara  med priserna i 
t. ex. Norge, och även att en särskild hälsovårdsavgift skulle införas på 
tobaksvaror.  In täkten  från hälsovårdsavgiften skulle bl. a. kunna användas 
till en intensifierad in form ationsverksam het för att minska tobaksbruket.

Det erinras om att 1983 utfärdade socialstyrelsen och arbetarskyddssty- 
relsen allmänna råd om begränsning av rökningen i gem ensamhetslokaler 
(offentliga lokaler och arbetspla tser) ,  som anses ha spelat en stor roll i 
arbetet.  Med en lagstiftning gällande offentliga lokaler hade man dock 
sannolikt haft mer enhetliga resultat m ycket snabbare. Därför vill social
styrelsen uttala ett kraftfullt stöd för det aktuella medlemsförslaget vad 
gäller att  införa enhetliga regler i N orden  beträffande förbud mot rökning i
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offentliga lokaler och på offentliga kom m unikationsm edel,  förbud mot 
tobaksreklam samt märkning av tobaksprodukter .

Styrelsen kan därem ot inte biträda förslag om åldersgräns för inköp av 
tobaksvaror.  S tyrelsen anser  vidare att  enhetliga regler bör tillämpas inom 
N orden  med avseende på  skatte- och prispolitiken för tobaksvaror ,  liksom 
att erforderliga resu rse r  avsä t ts  för information etc.

Socialstyrelsen anslu ter  sig o ckså  till förslaget att på ett internationellt 
plan verka för dessa  förslag inom bl. a. Världshälsoorganisationen.

Skolstyrelsen  (SÖ) anser  att viktiga led i skolans arbete med tobaksfrå- 
gor är att förebygga rökdebut bland barn och ungdom samt att stödja de 
elever som röker  att b ry ta  sina rökvanor.  Det långsiktiga målet är en rökfri 
skola.

Ju större överenss täm m else  det finns mellan skolans mål och den p åv e r
kan som barn och ungdom utsätts  för utanför skolan desto  större är 
förutsättn ingarna att  skolan skall lyckas i sitt förebyggande arbete. SÖ 
tillstyrker därför förslaget att enhetliga regler införs såväl i N orden  som 
internationellt . D ärem ot ställer man sig tveksam  till förslaget om införan
det av åldersgräns. Med tanke på att tobaksrökning är en hälsofråga som 
gäller såväl barn  och ungdom som vuxna, anser  SÖ det inte vara  lämpligt 
att särskilt m arkera  en viss å ldersgräns efter vilken rökning skulle vara 
tillåten. SÖ är därför av uppfattningen att bättre  än att införa åldersgränser 
beträffande försäljning av tobak ä r  att på  olika sätt genom att itydpåverkan 
minska efterfrågan av tobaksvaro r  både bland barn, ungdom och vuxna.

2.3. R em issin stanser som  tillstyrker m ed lem sfö rslaget sam t anför egna  
idéer och yrkanden

Social- och hä lsovårdsm in isterie t i Finland påpekar  att de angivna för
slagen i huvudsak  redan genomförts i Finland och att en del ytterligare 
synpunkter  som inte framgår av medlemsförslaget kan framföras på basen 
av ti llämpandet av lagstiftningen på om rådet i Finland. D essa  är de cen tra 
laste förhållanden som i Finland för närvarande kränker  individens rätt till 

rökfri miljö, t. ex.

-  alla arbets tagare  bör g ranteras  rätt till en trygg och rökfri arbetsmiljö,
-  på kaféer, res tauranger och hotell bör garanteras  en möjlighet även till 

en rökfri miljö,
-  p roduktion , försäljning och  bruk av snus borde kraftigt begränsas då 

dess nackdelar företrädesvis inriktas på unga och barn. Snuset fö rorsa
kar en avhängighet av nikotin, som ofta leder till den egentliga rökning
en.
Vad gäller punkt c) märkning, förordar ministeriet en sam nordisk  praxis, 

så a tt halterna av de traditionella skadliga äm nena  och ti llsatsämnena 
märkes på tobaksproduk terna .  D essutom  borde industrin som tillverkar 
tob aksproduk ter  själv informera om sina produkters  hälsorisker.
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C entralen fö r  hä lso fostran  påpekar ,  att ett enhetligt regelverk möjliggör 
och underlä tta r  även planeringen och användningen av ett  gem ensam t 
material för upplysning om rökning, arrangerandet av gem ensam m a kam 
panjer samt u tbildningssamarbetet.

Då de regler som gäller i Finland inte anses tillräckligt effektivt ti llämpa
de anför cen tralen  en del preciseringar till två  punkter  i medlemsförslaget: 
betr. rökförbud i offentliga lokaler och kommunikationsmedel:
— kontrollen borde i allmänhet effektiveras och förbudet mot rökning 

borde vara  reellt

— förbud mot rökning på arbe tsp la tse r  borde bringas i kraft (rökning 
tillåten enbart  i ett för ändam åle t reservera t  u trymme)

— de u trym m en som i matsa lar  på  res tauranger  är avsedda för rökare  och 
icke-rökare borde vara tydligt åtskilda

— de hotellrum som är reserverade  för icke-rökare borde absolut hållas 
u teslu tande till de ras  förfogande

— man borde se till att  vagnsavdelningarna reserverade  för rökare  och 
icke-rökare ä r  separa ta

— rökning i sovvagnar borde förbjudas helt och hållet
— i allmänna vän teu trym m en , på flygplatser, järnvägs- och buss ta tioner 

borde rökning förbjudas (rökning tillåten enbart i ett för ändamålet 
reservera t  utrymme)

— på inhem ska och nordiska flygresor (mindre än 2 timmar) borde rökning 
förbjudas helt och hållet
Vad gäller förbud mot tobaksrek lam  anförs:

— smygreklam av tobak  borde uppm ärksam m as och man borde försöka få 
till stånd en sam nordisk  regel om förbud mot sådan reklam.
H är  pekas särskilt på att u tbudet av underhållningsprogram, video och 

reklam er som är riktade speciell t till de unga har ökat. I dessa program 
förekom m er nästan  u tan  undantag smygreklam.

F inlands N yk terhe tso rgan isa tioners F örbund  föreslår att m inis terrådet i 
enlighet med medlemsförslaget måtte vidta följande å tgärder i samtliga 
nordiska länder:
1. a) Ett förbud mot rökning bör åstadkom m as i offentliga lokaler och på 

offentliga kom m unikationsm edel,  inklusive den internationella tra
fiken, samtidigt som man bör börja överväga avskaffandet av tullfri
heten av priset på  tobaksp rod uk te r  i passagerartrafiken mellan län
derna.

b) Förbudet mot tobaksrek lam  bör utvecklas så, att man samtidigt 
även begränsar den marknadsföring av tobaksm ärken  som sam m an
hänger med smygreklam i andra  kommersiella sammanhang.

c) Märkningen av to baksproduk te r  bör effektiveras genom att upp
m ärksam het i synnerhet fästs vid nikotinhalterna i milda cigarretter 
samt vid de hälsoskadliga äm nen  som snuset innehåller.
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d) Enligt de e r farenheter  som fåtts i Finland är det skäl att som 
åldersgräns för försäljning av tobak  hålla 16 år. Samtidigt bö r  kon

trollen av försäljare effektiveras.

2. De nordiska ländernas regeringar borde verka  för ovan näm nda  förslag 
även på den in ternationella nivån så, att exempelvis Världshälsoorgani
sationen W H O  skulle fö rbereda  ett förslag som syftar till att minska 
bruket av tobaksproduk te r ,  helst till u tgången av innevarande årtionde. 

Särskilt vill fö rbundet fästa uppm ärksam he t vid s tadgandena om rökning 
på arbe tsp la tse r  i de nordiska länderna. Medicinalstyrelsen i Finland utfär
dade å r  1986 till a rbe tsp la tse r  direktiv av rekom m endationskarak tär .  Man 
borde u tarbeta  ett sam m andrag  av de e r farenheter  som man fått å ena 
sidan av de å tgärder som genomförts på basen  av dessa  direktiv och å 
andra sidan av de å tgärder som vidtagits i de övriga nordiska länderna för 
att begränsa rökning på arbetspla tser .  N ä r  det gäller att begränsa kon su m 
tionen av tobaksp rod uk te r  och nackdelarna  med dem , borde man enligt 
förbundet i samtliga nordiska länder använda  en aktiv prispolitik. På 
m otsvarande sätt borde skattefriheten för tobaksproduk te r  i passagerartra- 
fiken mellan de nordiska  länderna avskaffas. L ikaså borde man om pröva 
kontrollen av de för ungdom ar avsedda  förbuden mot försäljning av tobak 
samt fundera  på välfungerande medel för minskande av rökning bland 
ungdom ar och även fullvuxna.

S a m fu n d e t F olkhälsan  i svenska  F in land  u tgår från att ett förenhetligan- 
de av nordiska regler inte innebär ett steg bakåt för Finlands del. Särskilt 
pekar man på risker med den passiva rökningen där expositionen för 
tobaksrök är ofrivillig. Finlands tobakslag  reglerar inte tobaksrökning i 
arbetsmiljöer och  andra  s tora  folkhälsoorganisa tioner har krävt åtgärder 
för att ändra  tobakslagen så att icke-rökare garan teras  rätt till en tobaksfri 
arbetsmiljö.

Samfundet Folkhälsan föreslår därför, att N ord iska  rådet rekom m ende
rar minis terrådet att verka för att lagstadgade regler införs i N orden  som 
garan terar  icke-rökare rätt till en rökfri arbetsmiljö samt även för att öka 
möjligheterna för m änniskor att hem m a och på fritiden bl. a. på  res taurang
er och hotell att leva rökfritt.  Folkhälsan anser  att även snuset utgör ett 
hälsoproblem. A nvändningen av snus ö ka r  i hela N orden  och un dersö k 
ningar visar att snusanvändningen  ofta utgör en introduktion till tobak s
rökningen. Folkhälsan föreslår  därför att N ord iska  rådet även skulle u tre
da möjligheterna att i N orden  förbjuda försäljningen av snus.

2.4. R em issin stanser som  avstyrker m ed lem sfö rslaget

Indenrigsm in isterie t i D anm ark  erinrar om att ett lagförslag om rökfria 
miljöer,  märkning av tob aksva ro r  m. m. förkastats  av Folketinget som 
dock samtidigt antog ett förslag om tillsättande av ett tobaksskaderåd . 
Begränsning av rökningen är ett väsentligt element i det förebyggande 
hälsoarbetet i D anm ark  och ministeriet träffade 1986 ett avtal med tobaks-
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industrin om minskning av tjärhalten i cigarretter och varningstexter på 
c igarettförpackningar och annonser .  Den danska  regeringens uppfattning 
ä r  for tsatt,  a tt bästa  resultat först och främst uppnås genom upplysning och 
frivilliga avtal.

Industrim in isterie t hänvisar till ovannäm nda  lagförslag och ins täm m er i 
Indenrigsministeriets synpunk ter  om reklamförbud. Man anser  således att 
e tt  reklamförbud skulle innebära  ett  avsevär t  ingrepp och föru tsä t ta  en 
övervakning med be tydande administra tiva konsekvenser.

D ansk sygep le jeråd  hänvisar till W H O :s  program " H ä ls a  för alla år 
2000”  vari bl. a. föreslås samordning av enskilda länders kampanjer.  Att 
inte röka måste  enligt rådet e tableras  som den positiva sociala normen. 
Rådet anser  att förebyggande verksam het i form av upplysningskam panjer 
och undervisning för att skapa  attitydförändringar bö r  prioriteras för att 
undgå de negativa verkn ingarna  av förbud.

Tobaksindustrin  erinrar om att m edan t. ex. Sverige har lagstiftning som 
reglerar tobaksrek lam  m. m. har dansk  tobaksindustri  ett avtal med inri
kesm inistern , som är en fortsättning på  ett  frivilligt avtal innanför b ran 
schen. Sålunda har  sedan 1977 alla danskproducerade  c igarrettförpack
ningar på helt frivillig bas upplysningar om nikotininnehåll och efter avtal 
med inr ikesministern infördes en varningstext.

Ett reklamförbud skulle enligt tobaksindustrin  stå i strid med fr iheten att 
avsä t ta  en legalt framställd p roduk t och  försvåra  upplysning om nya p ro 
duk ter  som p roducera ts  efter  rökarnas  önskningar och behov. T ob aksrek 
lamen har i många å r  syftat till att flytta m arknadsandelar  och inte till att 
öka  den  totala konsum tionen . Statistik från Finland, Island och Norge 
visar enligt tobaksindustrin  att  reklam förbud inte lett till ti llbakagång i 
försäljningen.

Tobaksindustriforeningen  i Finland anser  att det vad beträffar rökförbud 
i offentliga u trym m en hade räck t om man genom utplacering av askkoppar  
klargjort att rökning är ti llåten och genom  att uppsättning av rökförbuds- 
skyltar att rökning ä r  förbjuden. G enom  att lagstadga tobaksförbuden  har 
man i och för sig inte uppnå tt  något konkret .  D etta  gäller även offentliga 
komm unikationsmedel.

I Finland har sedan 1978 rått totalförbud beträffande tobaksreklam. 
N ågon näm nvärd  förändring i landets to tala  tobakskonsum tion  har, på
pekar föreningen, inte skett. Reklam förbudet för tobaksvaro r  har fråntagit 
tobaksindustrin  dess främsta  konkurrensm edel .  D äremot har reklamförbu
det inte kunnat eliminera den  internationella tobaksreklam en från t. ex. 
den dagliga nyhetsförmedlingen. Och man kan knappast tro  att något 
enskilt nordiskt land skulle kunna leva i ett nyhetsvacuum  i detta  h änseen
de.

T obaksindustrins  undersökningar visar att varningstexter på tobaksför- 
packningar inte har någon betydelse  för konsum enten . Beträffande toba
kens möjliga hälsorisker ges dagligen alldeles tillräcklig information. I de
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länder där man ännu inte an vän der  sig av märkning av tobaksrökens 
halter, finns det inget vägande skäl att ta ett dylikt förfarande i bruk. Ä 
andra  sidan finns det inte heller skäl att  avlägsna dylika märkningar i 
länder där  k onsum enterna  vant sig vid dessa , förutsatt att informationen 
angående tobak inte bidrar till att misstolka halternas betydelse.

Vad gäller den i Finland stadgade å ldersgränsen 16 å r  anse r  föreningen 
att ett dylikt förbud ä r  svårt att  öv ervaka  och förutsä t ter  att ungdom ar 
ständigt bär  på sig identite tsbevis,  vilket i annat fall torde vara  obehövligt i 
både finska och övriga nordiska  förhållanden.

K on su m en tverke t i Sverige begränsar sig till att k om m entera  punkt lb), 
förbud mot tobaksrek lam  och avsty rker  y rkandet.  Bakgrunden är att man i 
u tgångspunkterna  i den  svenska  lagstiftningen om marknadsföring av to 
baksvaror  säger, att de g rupper  av befolkningen som an vänder  tobak 
måste få tillgång till relevant produktionsinform ation . Samtidigt skall med 
hänsyn till hä lsoriskerna vid tobaksbruk  företagen iaktta stark begränsning 
och stark å terhållsam het vid sitt upp trädande  på m arknaden . De kom m er
siella budskapen  skall enligt k onsum entverke ts  riktlinjer p resenteras  i så 
saklig form som möjligt och begränsas till re levanta  fakta rörande to 
baksvaran  och dess  egenskaper .  Ett viktigt inslag ä r  att föreskriven va r
ningstext skall uppta  minst en femtedel av en annonsy ta .  Enligt K o n su 
m entverkets  uppfattning finns det skäl att avvak ta  vilka effekter de skärpta 
m arknadsföringsreglerna k om m er att få på marknadsföringen av tobaks- 
produkter.  Verkan av tobaksbranschens  eget pågående arbete med av 
veckling av otillåten reklam bö r  även studeras.

Svenska  tobaksbransch fören ingen  anser ,  att även livsm önster och lev
nadsvanor hos den stora minoritet som använder legalt tillverkade och 
saluförda tob aksp ro du k te r  självklart bör respek teras .  Men vissa grupper 
som b ekäm per användningen  av tobak visar inte alltid någon sådan öm se
sidig hänsyn utan syns vilja verka  för att isolera tobaksanvändarna  genom 
att göra dessas  vanor socialt oacceptabla . F ö r  politiker och m yndigheter 
måste dock  en s trävan  vara att nå en balanserad avvägning mellan olika 
gruppers vanor,  behov  och önskem ål.

Skall beslut om begränsningar vad gäller reklam, försäljning eller bruk 
av tobak  i skilda sam m anhang  vinna tilltro och efterlevnad hos en bred 
allmänhet ä r  det nödvändigt att begränsningsreglerna har en fast saklig 
grund och ges en utformning som m edger en hanterlig ti llämpning och 
kontroll . En regelflora ti llkommen på förm odanden  och lösa antaganden 
om olika sam band undergräver  respek ten  för myndighetsbeslut . Lagregler 
som ingen tar  på allvar inte bara  även ty ra r  laglydnad utan kan även lätt 
leda vidare till spefulla skäm t om överheten .

T obaksbranschfören ingen  anser  att de förslag som ställs i m edlemsför
slaget saknar  saklig grund. Den restriktivitet förslaget går ut på uppnås 
enligt föreningen bäst  med frivilliga överenskom m elser .  Föreningen anser  
att rökförbud i offentliga lokaler etc ej skulle öka  effektiviteten av hittills-
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varande åtgärder. Föreningen påp ekar  att den  ” passiva rökningen” är 
om debatterad  och trots påståenden  om m otsatsen  finns det inga veten
skapligt säkrade belägg för ett sam band med exempelvis lungcancer.

Vidare hänvisas till undersökningar från en rad länder (exempelvis Itali
en, Norge, Finland) enligt vilka reklamförbud inte har någon som helst 
inverkan på to ta lkonsum tionen utan endast påverkar  konsum enternas val 
av enskilda märken.

Vad gäller varningstexter och märkning hänvisar föreningen till de krav 
på saklighet som gäller i Sverige och anser  att varningstexten i vissa 
nordiska länder, t. ex. Island, icke är förenliga med dessa riktlinjer. Då det 
är osannolikt att de länder som "gå t t  längre”  skulle vara villiga att jäm k a  
sin uppfattning, och i förvissningen om att information av skräckbetonad  
typ ofta m otverkar  sitt syfte, m o tsä t te r  sig föreningen förslaget om en he t
lighet i fråga om varningstexter.

Föreningen har i princip inget em ot införandet av en åldersgräns för 
försäljning av tobaksvaror.  Emellertid lär en sådan gräns bli m ycket svår 
att tillämpa i praktiken, varför ti llämpnings-,  liksom övervaknings- och 
kontrollfrågor noga m åste  övervägas innan en åldersgräns införs.

3. Utskottet

U tskottet noterar,  att rem iss instanserna  ä r  delade. Ett flertal av rem iss
ins tanserna tillstyrker medlemsforslagets tre första punkter ,  medan många 
ställer sig reserverade  angående förslaget om en åldersgräns för inköp av 
tobak. N ågra  rem iss instanser vill även införa å tgärder mot snus, som anses 
som en inkörsport till annan användning av tobak , och några förordar 
prispolitiska å tgärder för att  minska tobaksbruke t,  inklusive avskaffande 
av skattefr i försäljning i inom nordisk trafik. Tobaksindustrin  ä r  enig i sitt 
avståndstagande mot förslaget och pekar  på  de frivilliga avtal som finns i 
D anm ark och Sverige. De övriga rem iss instanser som avstyrker  förslaget 
föredrar information och a tt i tydpåverkan  framför förbud och reglering.

Mot bakgrund av att  det nya nordiska sam arbetsprogram m et inom häl- 
so- och socialsektorn grundas på W H O :s  program " H ä ls a  för alla å r  2000" 
vill u tsko tte t  erinra om att rökning i W H O :s  program definieras som 
” r iskbe teende” . W H O  beräknar  att 10 miljoner m änniskor riskerar att dö i 
s jukdom ar som har sam band med rökning mellan 1980 och 2000. Sådana 
s jukdom ar inkluderar lungcancer och några andra  cancerform er, hjärt/ 
kärlsjukdom ar, bronkit och emfysem. Rökning vid havandeskap  befaras 
också  påverka  fostret.  Målsättning (target) nr 16 i W H O :s  program som 
innebär ” främjande av ökat hä lsobe teende”  skulle enligt W H O  uppnås 
bl. a. om vaije m edlem ssta t fastställde att 8 0 %  av befolkningen skulle vara 
icke rökare 1995 och tobakskonsum tionen  därigenom minskade med 50%.

U tskotte t  noterar,  att insikten om rökningens hälsofarlighet har lett till 
att de flesta i-länder har någon form av restr ik tioner och begränsningar
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visavi tobak. I fyra av de nordiska  länderna baserar  sig dessa  på lag och 
avtal medan man i D anm ark har begränsat sig till ett avtal mellan tobaks in 
dustrins branschförening och inrikesministeriet som inkluderar begräns
ning av tjärinnehållet och varningstexter. Det danska  inrikesministeriet har 
dessutom  fastställt vissa regler för marknadsföring  av tobaksvaro r  samt 
om rökfria miljöer på a rbe tsp la tsen .Folketinget förkastade ett förslag till 
tobakslag hösten  1987.

G em ensam m a drag i lagstiftningen på om rådet ä r  att rökning även i 
offentliga färdmedel har begränsats.  D essutom  syftar lagstiftningen till att 
å s tadkom m a speciella röku trym m en på arbetsp la tserna  för att garantera  en 
rökfri arbetsmiljö. I Finland som har  den strängaste  lagstiftningen är rök
ning förbjuden i offentliga u trym m en och lagen ger möjlighet för icke-röka- 
re att tvinga igenom rökförbud på arbetspla tsen . Norge har  reklamförbud. 
I Sverige har man valt en linje med frivilliga överenskom m elser  i kom bina
tion med riktl injer av konsum entverke t.

1987 trädde nya, skärpta  regler för tobaksreklam  i kraft i Sverige. De nya 
reglerna kom till efter en överenskom m else  mellan tobaksbranschen  v a r
igenom ko nsum entverke t och b ranschen  åtog sig en hel del egenåtgärder. 
Riktlinjerna utgår från kri teriet ” särskild måttfu llhet”  vilket innebär att 
marknadsföringen skall utformas så att den så lite som möjligt främjar ökat 
tobaksbruk  och ungdom ar inte påverkas till tobaksdebut.  1 lagen anges 
uttryckligen att m arknadsföringsåtgärder inte får vara påträngande eller 
uppsökande och inte heller får uppm ana  till bruk av tobak. Riksdagen har 
nyligen uttalat sig för en utredning om förslag till förbud mot tobaks re 
klam.

Även övriga nordiska  länder har regler för varningstext på c igarrettpake
ten. Alltför vidlyftiga varningstexter och sym boler har anse t ts  kunna m ot
verka sitt syfte genom att ge anledning för industrin att väcka  talan med 
hänvisning till upphovsm annarä t t  och lagar om skydd av design. N ä r  den 
senaste  omgången varningstexter infördes i Sverige 1985, överklagades 
beslutet till regeringen av ett stort inernationellt tobaksbolag. E fter  en 
långdragen process  godkändes dock nästan alla de nya texterna.

U tskotte t  noterar,  att  den svenska  regleringen kritiserats även från 
socialstyrelsens sida, som betecknat den som en snårskog av detaljregler 
om vad som är tillåtet respektive förbjudet, vilket bäddar  för tolkningstvis
ter mellan m yndigheterna och b ranschen  om hur anonstex te rna  får vara 
formulerade, hur s tora  rek lam skyltarna  får vara utanför affärerna osv. 
Smygreklam för olika kända  c igarre ttm ärken som påtalats  som en risk av 
många rem iss instanser anses  vanligare i Sverige än i Norge och Finland, 
dä r  man har to talt förbud mot tobaksrek lam . Ett to talt reklamförbud anses 
vara enklare att tillämpa. Ju fler länder som förbjuder tobaksrek lam , desto 
svårare blir det att kringgå reglerna genom t. ex. sändningar i TV från 
sportevenem ang. Detta kan sålunda anföras till stöd för förslaget om
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sam nord isk t  agerande på  internationellt plan. D etta  skulle föru tsä t ta  en 
hög grad av enighet mellan de nordiska länderna i denna fråga.

U tsko tte t  no te ra r  dock mot bakgrund av de olika regler som tillämpas i 
de nordiska  länderna  och  den  livliga diskussion dessa  ger upphov  till att 
det förefaller svårt att  uppnå enhetlighet på  detta  om råde i N orden . U t 
skotte t anse r  dock  att det inte minst med tanke på arbetsmiljön vore en 
fördel att  så s tor del som möjligt av bestäm m elserna  i N orden  vore enhetli
ga. U tsk o t te t  har vid flera tillfällen, senas t i sam band med frågan om en 
nordisk arbetsmiljökonvention , framfört som sin uppfattning att  nordbor 
som ta r  anställning i annat nordiskt land b ör  kunna räkna med lika bra 
arbetsmiljöförhållanden som  i sitt eget land.

U tskotte t  finner att främst hälsoskäl och även hänsyn till den yttre 
miljön ta lar  fö r  a tt man i N ord en  s trävar  efter att begränsa rökningen mest 
möjligt. N ord isk  enhetl ighet bör också  vara  en del i denna strävan både 
med hänsyn  till arbetsmiljö och för a tt  undvika  konkurrenssnedvridning. 
S is tnäm nda hänsyn  gör det också  önskvär t  a tt undvika  alltför detaljerade 
föreskrifter om  reklam, tjärhalt,  varningstex ter m. m.

N ågra  rem iss instanser  har tagit upp  frågan om prispolitik/beskattning 
som en möjlighet a tt begränsa rökningen. U tskotte t  vill dock erinra om att 
harmonisering av beskattn ing de gånger förslag härom  tagits upp  av rådet, 
ej visat sig genom förbar  i praktiken. U tsko tte t  finner det sålunda lämpli
gast att minis terrådet u treder  frågan om enhetliga regler i N orden ,  med 
målsättning att  k om m a fram till så restriktiva regler som det visar sig 
möjligt a tt enas kring för begränsning av rökningen i Norden.

U tskotte t  anser  vad gäller medlemsforslagets sista punkt om in ternatio
nell sam verkan , som endast  kortfatta t kom m entera ts  av rem iss instanser
na, a tt nordisk  sam verkan  inom W H O  och andra  organ är väsentlig, inte 
minst för att m otverka  den marknadsföring  som de internationella tob aks
bolagen rik tar  mot de länder, främst u-länder, som ej ti llämpar de res tr ik
tioner som andra  länder infört.

U tskotte t  föreslår  mot bakgrund härav att 
1. N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att  u treda  

restriktiva regler i N orden  innebärande exempelvis
(a) begränsning av rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom 
munikationsm edel,
(b) förbud mot tobaksrek lam , och
(c) märkning av to baksproduk te r
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2. De nordiska ländernas regeringar rekom m enderas  att på internatio
nellt plan verka  för  restriktiva regler för tobakskonsum tion.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein A lsa ker  (KrF) 

D orte B ennedsen  (S)

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s)

S ten  Svensson  (m) 

M arja tta  V äänänen  (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A nna-K aarina  Louvo  (Kok) 

M ats N y  by (Sdp) 

V algerður Sverrisdó ttir (F.)

L ena  Ö hrsvik (s)
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Medlemsförslag 

om rökfria miljöer m. m.

(V äckt av Jens S te ffen sen  sa m t Svein  A lsaker, P åll P étursson , O tto S teen- 
holdt och  Jó gvan  Sun d ste in )

N ord iska  rådet har tidigare u ppm ärksam m at de skadliga verkningarna 
av tobaksrökning  samt möjligheterna till förbud mot tobaksreklam . I rek. 
nr 12ll972lj fö rordades  att förbud mot tobaksrek lam  infördes i D anm ark, 
F inland, N orge  och Sverige. Island hade redan infört ett sådant förbud år 
1971. Vidare föreslogs ett sam arbete  i syfte att sprida upplysning om 
tobakens skadeverkningar speciellt med inriktning på  ungdomen. Den 
nordiska tobaksarbe tsgruppen  lade fram sitt be tänkande år 1975 (N U  
1975:24). R ekom m endationen  n r  12/1972/j avskrevs å r  1979 under  hänvis
ning till att en ny rådsrekom m endation  (rek.nr. 11119781s) angående sam 
verkan på  tobaksupplysn ingens om råde antagits .

Å r 1979 avhölls den ljärde världskonferensen om rökning och hälsa. I 
det fö rberedande arbete t inför denna sam verkade  de nordiska länderna  i 
enlighet med in tentionerna i rek.nr .  11/1978/s. Ett löpande sam arbete  de 
nordiska länderna  emellan på tobaksupplysn ingsom rådet inleddes.

För att minska de skadeverkningar som bruket av tobak ovedersägligen 
medför har  i huvudsak  fem olika å tgärder  komm it till användning i de 
nordiska länderna.

Förbud  mot rökning i o ffen tliga  lokaler råder  sedan år 1977 i Finland och 

år 1985 i Island. E tt  förslag om  rökfria offentliga miljöer behandlas i det 
danska  folketinget. F örbud  mot rökning på  offentliga kommunkikations- 
medel råde r  i Finland. Förslag om  detta  har även framlagts för folketinget. 
Tobaksreklam  ä r  helt förbjuden i Finland, Island och Norge. I Sverige 
finns inskränkningar beträffande tobaksrek lam  i marknadsföringslagen. I 
det danska  lagförslaget förordas inte förbud mot tobaksreklam , men väl en 
rad begränsningar.

M ärkning  av tobaksp ro du k te r  och/eller upplysning om tobakens doku 
m enterade skadlighet ä r  lagstadgad i samtliga nordiska länder u tom  i 
Danmark. I mars 1986 ingick inrikesministeriet i D anm ark ett avtal med 
tobaksindustrin  om begränsning av tjärinnehållet i tob aksproduk te r  samt 
om varningstexter.  I tre av de nordiska länderna (Finland, Island och 
Norge) är det förbjudet att sälja tobaksvaro r  till personer som inte fyllt 16

I Finland och Is land stipuleras att  viss del av skat te in täk terna  från 
tobaksförsäljning skall användas till upplysningskam panjer om tobakens

A  789/s
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skadlighet. S tora  ansträngningar bö r  göras i syfte att ändra  a tt ityderna  till 
rökning i samtliga nordiska länder.

På senare tid har insikten ökat om det obehag och de hälsorisker som 
även icke-rökare u tsä tts  för när de ofrivilligt tvingas att vistas i rökmiljöer.  
Mot bakgrund av det s tora  reseu tby te t  de nordiska  länderna  emellan och 
de relativt likartade grundläggande synsätten  som föreligger beträffande 
tobakens skadlighet föreslås att enhetlighet efters trävas på tobaksbekäm p- 
ningens område.

Det föreslås att
1. N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet att verka 

för att enhetliga regler införs i N orden  beträffande
(a) förbud mot rökning i offentliga lokaler och på offentliga 

kom m unikationsm edel,
(b) förbud mot tobaksreklam .
(c) märkning av tob aksproduk ter  samt
(d) beträffande åldersgränsen för försäljning av tobak.

2. De nordiska ländernas regeringar rekom m enderas  att  på in terna
tionellt plan verka  för o van näm nda  förslag.

Stockholm den  28 januar i  1987

Jen s  S te ffen sen  (KrF) 

P úll P é t urs son (F .)

Svein  A lsaker (KrF) 

O tto  S teen h o ld t (At)

Jógvan  Sundste in  (Fkjl)
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Social- och miljöutskottets betänkande 2
över medlemsförslag A 790/s om gemensamt handlings
program rörande bekämpning av havs- och kustförore
ningen i Norden

(M edlem sförslaget  väckt av Guðrun H elgadöttir  m. fl., 
se s. 667 
B etänkande 1, se N ord isk a  rådet, 35:e s e s s . ,  s. 998)

Till social- och miljöutskotte t har överläm nats  ett  medlemsförslag om 
handlingsprogram för att  bekäm pa  havs- och kustföroreningen i N orden. 
U tsko tte t  ha r  behandla t medlemsförslaget vid möten den 22 februari,  26 
jun i och 11 n ovem ber 1987 samt den  6 mars 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställes,
att N ord iska  rådet reko m m en dera r  N ord iska  ministerrådet att  u tre 

da de in ternordiska och  de internationella a spek te rna  av havsför- 
oreningen samt att  däref ter  u ta rbe ta  ett sam nordiskt handlings
program för bekäm pande  av havs- och  kustföroreningen i N orden  
och form ulera  en sam nord isk  politik i internationella sam m an
hang. E tt  minis terrådsforslag om handlingsplanen bö r  föreläggas 
N ord iska  rådets  37:e session.

Förs lagss tällarna framhåller  att  alla de nordiska länderna  är utpräglade 
kusts ta ter  med stort beroende  av de kustnära  havsom rådena  och starka 
sjöfartstraditioner. B ehovet av havet ta r  sig u ttryck  i att  Island och Norge 
har 200 sjömils ekonom iska  zoner  m edan de övriga har 200 sjömils fis
kezon som en fortsättning av deras  territoria lvatten som varierar från 3 till 
12 sjömil.

D en  nationella adminis trationen av dessa  havsom råden  i N ordatlan ten , 
N ordsjön ,  Ö stersjön  och de inre skandinaviska farvattnen sker i mycket 
s tor u ts träckning på  basis av ett y tters t komplicerat nä tverk  av inter
nationella avtal. G runden  till a tt de tta  nätverk  blivit så komplicerat är 
f ramför allt att  havet his torien igenom felaktigt har anse t ts  vara  oändligt 
och outtömligt, att  det har  varit fritt för alla att göra  nästan  allt samt att
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flertalet s ta ter  i större eller mindre grad deltar  i civil sjöfart och utnyttjande 
av havets  resurser.  Sjöfart, fiske och valfångst har fram till för 1 0 -1 5  år 

sedan hört till de minst reglerade näringsfång som finns. Den konkurrens- 
präglade, hårda  och i s tor u ts träckning  ödeläggande exploateringen av 
havets levande resu rser  under  dessa  år har lett till s trängare och mer 
omfattande nationella och in ternationella regleringar.

Förs lagss tällarna gör däre f te r  en genomgång av flera internationella 
avtal och konven tioner  på  havsom råde t ( t. ex. F N :s  havsrättskonvention  
U N L O S C  1982, IM C O -konventionen  1978, O slokonventionen  1972, L o n 
donkonventionen  1972, Pariskonventionen  1974, Helsingforskonventionen 
1974, M A R P O L -konven tionen  1973 och S O L A S-konventionen  1974).

Särskilt erinras om 1969 års internationella konvention om intervention 
på öppna havet i fall av oljeföroreningsolyckor och det därtill fogade 
protokollet av 1973 om in tervention  vid havsförorening med andra  äm nen 
än olja. Vidare näm ns konven tioner  om ersättningsplikt respektive in ter
nationell fond för o ljeföroreningsskador.

E kosys tem et i södra  delen av N ordsjön ,  Ö stersjön  och de inre danska  
farvattnen ä r  nu i färd att b ry ta  sam m an till följd av synliga och osynliga 
föroreningar från land, floder och fartyg: slam, syror, olja, tungmetaller , 
radioaktivt ky lvatten  e tc ,  varav de tv å  s is tnäm nda anrikas i fisk och 
havsdäggdjur. L ivet i m ånga havsom råden  hotas dessu tom  av syrebrist.

Just därför att de nordiska  länderna  ä r  så beroende av havet erfordras 
nordiskt sam arbete  för a tt få havsföroreningarna  i de nordeuropeiska  far
vattnen u nder  kontroll och reducera  dem  snabbast möjligt. En föru tsä t t
ning för att  vända  utvecklingen ä r  löpande, kvalificerad information om 
den faktiska si tuationen till nord iska  m edborgare , politiker, företagsledare 
m fl. Förs lagss tä llarna  a n se r  a tt det internationella arbete t går trögt och att 
ett aktivt och enigt N orden  skulle ha s tor tyngd i europeiska  och vidare 
internationella sam m anhang. Sålunda efterlyses ett nordiskt handlings
program för kontroll och reducering  av havsförorening. 1 handlingspro
g ram m et bö r  ingå strängast tänkbara  gem ensam m a föroreningsnormer, 
som fastställs efter de nyaste  vetenskapliga rön och på grundval av bästa 
tillgängliga teknologi. De nordiska  länderna  bör o ckså  sam ordna  sina kraf
ter  och finansiella resu rse r  för a tt u pp nå  ko nkre ta  resulta t i bekämpningen 
av havsföroren ingar och  på  grundval därav  upp träda  gem ensam t på inter
nationellt plan för att kunna påverka  förorenande grannländer vid Ö ste r
sjön, N ords jön  och N ordosta tlan ten .

2. Utskottet

U tskotte t  behandlade  havsföroreningsfrågor i sitt be tänkande  till 35:e 
sessionen över  m ed lem sfö rslagen  A  741ls om vattenmiljöproblem och 
A 767!s om ett nordiskt å tgärdsprogram  i syfte a tt rädda  havsmiljön, 
som u tm ynnade  i rekom m enda tion  nr 1411987, som har följande lydelse:
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N ord iska  rådet rek o m m en dera r  N ord iska  ministerrådet
1. att sam m anställa  de viktigaste forskningsresulta ten  om föroreningar av 

sjöar, ä lvar och havsom råden  i N orden ;
2. att göra  en övers ik t avseende  åtgärder  som vidtagits eller planeras mot 

dessa  föroreningar, däribland från landbaserade  föroreningskällor; samt
3. att på  grundval av vad som fram kom m er av kartläggningarna u tforma 

ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar innefattande 
både nationella, nordiska och in ternationella åtgärder.

U tsko tte t  no terade i sitt be tänkande  till sessionen att de tta  nya m ed
lemsförslag hade berör ingspunkter  med ovanstående förslag men dessu t
om tog upp vidare frågor. U tsko t te t  ansåg därför att det nya  förslaget 
borde föranleda vidare överväganden  inom utsko tte t  och anmälde till 
sessionen att  behandlingen av förslaget fortsatte.

Förslaget har i enlighet med presidiets beslut ej undergått rem issbehand
ling. U tsko t te t  finner a tt medlemsförslaget berö r  sam m a äm nesom råde 
som rådets rekom m endation  nr 14/1987 om skydd för vatten och havs
miljön, som uta rbe tades  mot bakgrund av utskottsbehandlingen av med- 
lemsförslagen A 741/s om vattenmiljöproblem och A 767/s om ett nordiskt 
å tgärdsprogram  i syfte att  rädda  havsmiljön. U tskotte t  noterar,  att  N ord is 
ka ministerrådet igångsatt arbete  m ed  en handlingsplan mot havsförore- 
ning som svar på rådets rekom m endation  nr 14/1987 och att ett minister- 
rådsförslag förbereds. D etta  arbete  har dock  visat sig förenat med sådana 
svårigheter att något minis terrådsforslag ej kan föreligga förrän till 37:e 
sessionen 1989.

U tsko tte t ,  som gav sina synpunk ter  på  problem kom plexet vatten- och 
havsföroreningar i sitt be tänkande  över  medlemsförslagen A 741/s och 
A 767/s finner a tt det nya medlemsförslaget tillför väsentliga synpunkter 
vad gäller det vidare syftande internationella arbetet.  Förslagsställarna har 
noterat att det internationella arbe te t  går långsamt och att ett aktivt och 
enigt N orden  skulle ha s tor tyngd i europeiska  och vidare internationella 
sam manhang. Därför efterlyser förslagsställarna ett  nordiskt handlings
program för kontroll och reducering av havsförorening, vari de nordiska 
länderna  sam ordnar  sina kraf ter  och finansiella resu rse r  för att  uppnå 
konkre ta  resultat i bekäm pningen av havsföroreningar och på grundval 
därav  u pp träda  gem ensam t på  internationellt plan för att  kunna påverka  
förorenande grannländer vid Ö stersjön , N ordsjön  och N ordosta tlan ten .

N ord iska  rådet b ö r  enligt medlemsförslaget ta  initiativet i saken och göra 
en översik t över  de nordiska  ländernas formella förpliktelser och deras 
verkliga dagliga politik i nordiskt och in ternationella sam manhang. N ord is 
ka m inis terrådet bö r  däref ter  uppm anas  att  u treda  de internordiska och 
in ternationella a spek te rna  av havsföroreningsproblem atiken och i fo r tsä t t
ning därav  u ta rbe ta  e t t  sam nordiskt handlingsprogram för bekämpning av 
havs- och kustföroreningen i N o rden  och med utgångspunkt därifrån for
mulera  en sam nordiskt politik i in ternationella sam manhang. Vad gäller
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N ordiska rådets egna initiativ no terar  u tskotte t,  att havsföroreningsfrågor- 
na är äm net för en internationell konferens som anordnas , enligt beslut av 
N ord iska  rådets presidium, i ok tob e r  1989 i K öpenham n. Ett omfattande 
bakgrunds- och faktamaterial kom m er att u tarbetas  inför denna  konferens. 
Avsikten är att å s tadkom m a ett s lu tdokum ent som bl. a. kan bilda underlag 
för nordiskt agerande på  internationellt plan i havsföroreningsfrågor.

U tskotte t  ins täm m er i förslagsställarnas bedömning att det sam nordiska 
interntionella  agerandet ,  inom t ex F N :s  havsrä ttskonvention  U N L O S C  
1982, IM CO -konventionen  1978, O slokonventionen  1972, L on do nk on ven 
tionen 1972, Pariskonventionen  1974, Helsingforskonventionen 1974, 
M A R P O L -konventionen  1973 och S O L A S-konventionen  1974 bör vara 
baserat på ett nordiskt handlingsprogram för bekämpning av havs- och 
kustföroreningar i N orden ,  vars principer därigenom förs ut på internatio
nellt plan.

U tsko tte t  ins täm m er i minis terrådets bedömning att u tarbetandet av ett 
sådant handlingsprogram är  en omfattande uppgift. Som framhölls i u t
skotte ts  tidigare be tänkande  måste det innefatta å tgärder  som berör  både 
industri, jo rd b ru k  (inklusive skogsbruk och fiskodling) sjöfart och bebyg
gelse (tätorter) . F ö r  indsutrins del gäller det kemisk industri , pappers- och 
massaindustri ,  metallindustri samt energianläggningar och oljeutvinning 
till havs. Till de fö roreningar som bör bekäm pas hör stabila kemiska 
föreningar (DDT, PCB, d ioxiner m m), tungmetaller , luftföroreningar från 
förbränning och miljöfarligt avfall. Fö r  jo rdb ruk e ts  del blir det fråga om 
å tgärder mot kväve, am m oniak och fosfor (från olika typer  av gödsel) 
närsalter  samt kemiska bekämpningsm edel.  För  sjöfartens del blir det 
fråga om åtgärder  mot dum pning och förbränning av avfall till havs, olje
utsläpp vid rengöring av tankar  till havs, olje- och kemikaliehantering i 
ham nar samt o lyckor, som leder till uts läpp av olja, kemikalier eller radio

aktivt material.
F ör  tä to r te rnas  del gäller det å tgärder  avseende  avlopp, biltrafik samt 

tippning och förbränning av avfall.  F lera av dessa  å tgärder har i olika hög 
grad vidtagits av alla eller några nordiska länder. Det bör enligt u tskotte ts  
uppfattning föreligga så s tor principiell enighet, att en handlingsplan kan 
u ta rbe tas  som om fa tta r  både nationella, sam nordiska  och internationella 
insatser. Den nationella och nordiska ambitionsnivån blir den plattform de 
nordiska länderna samlat kan stå på för att ge sina gem ensam m a s tånd
punkte r  genomslagskraft på internationellt plan.

U tsko tte t  vill särskilt påpeka, att medan det övervägande antalet av de 
nationella insa tserna  av naturliga skäl kom m er att avse N ordsjön , K atte
gatt och Ö stersjön , kom m er N ordatlan ten  att stå i fokus lika m ycket som 
dessa havsom råden  när det gäller det internationella agerandet.  Det är 
därför väsentligt att ett handlingsprogram mot havs- och kustförorening 
redan från början om fattar  alla havsom råden  som omger de nordiska 

länderna.
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U tsko tte t  hade anse t t  det värdefullt om en handlingsplan mot vatten  och 
havsföroreningar hade förelegat till sessionen, men måste med beklagande 
k onsta te ra  a tt minis terrådet ej funnit de t  möjligt att nå  fram till enighet om 
tillräckligt ko nk re ta  insa tser för a tt  så  skulle bli fallet.

M ot bakgrund av vad som ovan  anförts  hemställer  u tskotte t
att N ord iska  rådet reko m m en dera r  N ord iska  ministerrådet att u ta r

be ta  ett sam nordiskt handlingsprogram för bekäm pande av havs- 
och kustföroreningen i N ord en ,  där  också  havsom rådena  i N o rd 
atlanten och kring V ästnorden  får sin berättigade plats, samt 
formulera  en sam nordisk  politik i in ternationella sammanhang. 
E tt  minis terrådsforslag om handlingsplanen bör föreläggas N o r
diska rådets 37:e session.

Oslo den 6 m ars  1988

D orte B ennedsen  (S) 

B rit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arja tta  V äänänen  (K) 
Förman

Lilli G yldenkilde (SF) 

A nna-K aarina  L ouvo  (Kok) 

L auri M etsä m ä ki (Sdp) 

Val g erður Sverrisdó ttir (F) 

Ingrid  I. Willoch (H)

L ena  Ö hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om gemensamt handlingsprogram rörande be
kämpning av havs- och kustföroreningen i Nor
den

( V äckt av G uðrún H elgadö ttir  sam t M argrete A u k e n , D orte  B ennedsen , 
Eidur G uönason, L illi G yldenkilde, Jacob  L indenskov, H ara ldur O la f sson, 
A ase O lesen, P áll P étursson , P étiir S igurðsson , Jens S te ffen sen , Jógvan  
Sundstein  och B ernhardt Tastesen)

Alle nordiske lande er udpræ gede kysts ta ter .  Vore lande har udstrakte  
kyster  og ressourcerne  i de kystnære havom råder  har igennem tiderne 
været vigtige for kystsam fundenes og ønationernes daglige udkomm e. 
Vore lande har a f  sam me grunde stærke søfarts traditioner, som også i de 
sidste 100-150  å r  har givet nordisk søfart en meget frem trædende rolle i 
international sam menhæng.

Norge og Island har nu 200 sømiles økonomiske zoner, m edens de 
øvrige nordiske lande har indtil 200 sømiles fiskerizone i fortsættelse af 
deres territoria lfarvande, der varierer fra 3 til 12 sømil.

Den nationale administration a f  disse havom råder  i N orda tlan ten ,  N o rd 
søen, Ø stersøen  og de indre skandinaviske farvande, med deres  økono
misk vigtige n a tu r ressourcer  og økologiskt og rekreationsmæssigt set dy re
bare kystfarvande og kysts trækninger,  sker i meget s tor udstrækning på 
grundlag a f  et yders t kompliceret ne tvæ rk a f  internationale t rak ta te r  og 
aftaler.

G runden  til at denne problematik  og dette netvæ rk  a f  trak ta te r  og aftaler 
e r  så komplicerede, skyldes først og frem m est at havet igennem historien 
fejlagtigt har været anse t  for at være uendeligt og uudtømmeligt, at det har 
været åben t og frit for alle til at gøre næ rm es t alt, og at et flertal a f  verdens 
sta ter  i s tørre eller mindre grad nu som før deltager i den civile skibsfart og 
udnyttelsen  a f  havressourcer.

Søfart,  fiskeri og hvalfangst udenfor det smalle territorialfarvand har 
indtil for ca. 1 0 -1 5  å r  siden været blandt de mindst regulerede e rhvervsak
tiviteter i verden overhovede t og virkeligt internationale med hensyn til 
struktur.

Den konkurrencepræ gede ,  hårde og i s tor udstrækning ødelæggende 
udnyttelse a f  havets  levende ressourcer ,  fisk og hvaler, har  i de sidste 1 0 -  
15 å r  ført til strengere og mere omfattende nationale og internationale
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reguleringer på disse om råder,  som f. eks. kom m er til ud tryk  i de Forenede 
N ationers  havre tskonvention  a f  1982 (U N L O SC ).

D en in ternationale, civile skibsfart er dog i princippet stadigvæk ” fri” , 
dvs. at den f. eks. a f  U N L O S C  er sikret fri og uhindret passage igennem 
internationale s træder,  som b l .a .  Ø resund , foruden almindelig, fredelig 
gennemsejling (” innocent p a ssage” ) endda  a f  suveræne staters territorial
farvande, såfremt de pågældende fartøjer følger de s tandarder  og retnings
linjer, som de relevante  in ternationale søfartsorganisationer har fastlagt. 
D ette  giver dog i realiteten søfartsnationer og redere et meget stort spil

lerum.
På grund a f  havets  dynam ik, hav ressourcerne ,  økologi og forureningens 

nuvæ rende omfang har enhver  ” national”  forurening straks omfattende 
k oncekvenser  for hele rand- og indhaves økosystem er. Det er efterhånden 
almindelig kendt,  at N ordsøen ,  Ø stersøen  og de indre skandinaviske hav
om råder  e r  blandt verdens mest forurenede. Forureningen i N ordatlan ten  
synes at være tiltagende. D enne hav- og kystforurening bidrager alle de 
nordiske lande i betydelig grad til, selvom vi langtfra er de eneste.

D e F orenede N a tioners havretskonven tion  (U N L O S C , 1982) indeholder 
et meget omfattende katalog a f  bes tem m elser  med hensyn til bevarelse af 
havmiljøet b l .a .  ved forhindring, reducering, bekæmpelse og kontrol af 
havforurening, som på den ene side giver de nordiske lande betydelige 
rettigheter f. eks. overfor forurenende ky ststa ter,  men på den anden side 
samtidig pålægger os selv de sam me retningslinjer som ti lsvarende forplig
telser.

I international sam m enhæ ng behandles og reguleres tekniske søfarts
spørgsmål først og frem m est a f  den In terna tionale  M aritim e O rganisation  
(IMO). Organisationen blev e tablere t som F N ’s mellemstatslige, rådgi
vende maritime organisation (IMCO) på grundlag a f  en konvention  a f  1948, 
som trådte i kraft 1958 .1 1982 tog organisationen navneforandring. IMCO/ 
IMO har gennemført et omfattende arbejde med hensyn til bl. a. sk ibsde
sign, sikkerhed til søs, transport  a f  skadelig og farlig last og havforurening, 
for nu blot at nævne det, de r  er mest relevant i denne sammenhæng.

Andre, re levante  konventioner er bl. a.:
O slo-konventionen a f  1972 angående forhindring af forurening på grund 

a f  dumping fra skibe og flyvemaskiner;
L ondon-konven tionen  a f  1972 angående forhindring a f  havforurening på 

grund a f  dumping a f  affald og andre stoffer;
P aris-konventionen  a f  1974 til forhindring af forurening fra kilder i land;
H elsinki-konventionen  a f  1974 om beskyttelse  a f  Ø stersøens havmiljø;
B onn-afta len  a f  1969 om sam arbejde i bekæ m pelse  af olieforurening i 

N ordsøen;
A fta len  a f  1971 m ellem  D anm ark, F inland, N orge og Sverige  angående 

forholdsregler mod olieforurening;
O/LjPOL-konventionen angående forhindring a f  forurening a f  havet med 

olie (1954, 1962, 1969, 1971, afløst a f  og udvidet med M A RPOL);
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AMÆPOL-konventionen angående forhindring a f  forurening fra skibe 

(1973);
Den in ternationale konven tion  a f  1969 om  in tervention  på  det åbne hav i 

tilfæ lde a f  o lie foruren ingsu lykker og den tilfø jede p ro toko l a f  1973 om  

in tervention  på  d e t åbne hav i tilfæ lde a f  havforuren ing  m ed  andre s to ffer  

end  olie;
Den in ternationale S O L A S -ko n ven tio n en  a f  1974 om søfarendes sik

kerhed;
Den in ternationale konven tionen  a f  1978 om  standarder fo r  sø farendes  

uddannelse, deres a ttester  og udkig.
A f internationale skadesersta tn ingskonventioner  kan bl. a. nævnes;
C LC -ko  nven t ionen a f  1969 m ed  pro toko l a f  1976 om civil e rs ta tn ings

pligt på grund a f  olieforurening;
K onventionen  a f  1971 m ed  p ro toko l a f  1976 angående etableringen a f  en 

international fond til kom pensation  for olieforureningsskader;
K onventionen  a f  1976 angående civil erstatningspligt på grund a f  oliefor

ureningsskader ops tåe t  ved ledning efter og udnyttelsen  a f  undersøiske 

mineralske ressourcer.
Vi oplever nu. at økosys tem et b l .a .  i den sydlige del a f  N ordsøen ,  i 

Østersøen og i de indre danske farvande, er ved at bryde sam men på grund 
af den synlige og ikke mindst den ” usynlige" forurening fra land, floder og 
skibe: udsivning, udledning, klapping og udtømning a f  slam, syre, olie, 
tungmetaller og radioaktivt kølevand osv. Tungmetallerne og radioaktivi

te ten koncentreres  desuden  i fisk og havpattedyr.  De får ud- og indvendige 
sår, deres  forplantningsevne nedsæ ttes  (ihvertfald for havpattedyrenes 
vedkom m ende) og de bliver uegnede, hvis ikke d irekte sundhedsfarlige 
som menneskeføde. Livet i mange havom råder  trues desuden  a f  ti ltagende 
iltmangel. K ysts træ kninger  forurenes regelmæssigt af større og mindre 
olieudslip med bl. a. mange tusinde fugles ynkelige død til følge.

N etop  fordi alle de nordiske lande e r  så knyttet til havet, som indled
ningsvis næ vnt,  er det svært at forestille sig noget om råde, hvor nordisk 
sam arbejde nu e r  mere påkræ vet,  end netop med hensyn til at få havforure
ningen i de nordeuropæiske  havom råder  bragt under kontrol og hurtigst 
mulig reduceret.

En forudsætning for at vi skal kunne vende udviklingen i positiv retning, 
nationalt såvel som internationalt,  er først og frem m est løbende, kva lifi
ceret oplysning om  den fa k tis k e  situa tion  til vore nordiske medborgere, 
vore politikere, erhvervsledere  og om bedsm æ nd , og det vel at m ærke i 
oversig tlig  og fo rs tå e lig  fo rm .

E ftersom  vi vist alle synes, at det internationale sam arbejde til forhind
ring og reducering a f  havforureningen går tungt og giver for få resulta ter, 
k ræ ver si tuationens alvor, at vi i N orden  sam ler vore kræfter  m est muligt i 
denne sag. Et aktivt og enigt N orden  kan relativt hurtigt og effektivt løse
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meget store p roblemer, ligesom et enigt og aktivt N orden  har  stor vægt i 
europæ isk  og videre international sam menhæng.

Vi efterlyser med andre ord i realiteten e t nord isk  handlingsprogram  til 
kontro l og reducering a f  havforuren ingen .

D et e r  a f  mange grunde uaccep tabelt ,  at de r  i N orden  i almindelighed 
ikke gælder fælles foruren ingsstandarder,  som er fastsat ud fra de nyeste 
v idenskabelige resu lta ter  på  grundlag a f  den absolut bedste  teknologi, som 
til enhver  tid findes.

Det e r  uaccep tabelt ,  fordi vi uden sådanne fælles s tandarder  f. eks. med 
hensyn  til havforurening og uden et fælles (eller koordineret) overvåg
n ingssystem, naturligvis fo rurener  lige så  meget for hinanden som for os 
selv, uden at vi kan følge og kontrollere  udviklingen. Forskellige forure
n ingsstandarder  b e tyder  ligeledes forskelle i konkurrencevilkår.

Som kysts ta te r  med store havom råder  og vigtige biologiske ressourcer  
u nder  vores  ju r isd ik tion  har vi ikke blot m oralsk pligt til at være foregangs
lande på havforuren ingsbekæm pelsens område.

U den at vi i N orden  som en helhed e tablerer og gennem fører de s tren
gest tænkelige foruren ingsstandarder  på grundlag a f  den til enhver  tid 
bedste  teknologi, og u den  at vi i alle nordiske lande samler og koordinerer 
vore kræfter  og financielle midler vil vi ikke kunne forvente  at opnå  de 
håndgribelige resu lta ter  i bekæ m pelsen  a f  forureningen, som er så nø dven

dige.
K un med fælles,  konkrete  resu lta ter  med hensyn  til nedbringelsen af  den 

havforurening, som vi selv forvolder vore egne kyst- og havom råder ,  og 
iøvrigt fællesnordisk op træ den  i international sam m enhæ ng for de samme, 
strenge krav, får vi den t ru m f på  hånden  og den  afgørende vægt, som kan 
være udslagsgivende overfor vore også kraftigt fo rurenende nabosta ter  
ved Ø stersøen , N ordsøen  og nordøstlige A tlanterhav.

N orden  som begreb og konkret  kulturfællesskab kan kun beholde sin 
værdi, hvis det nordiske sam arbejde fo rm år på  en relativt hurtig og virkelig 
effektiv måde at løse tidens m est på trængende problemer. Hav- og kystfor
ureningen e r  et a f  disse. Tiden e r  nu inde til at vise, at de nordiske lande 
uden tvivl e r  foregangslande i havforureningsbekæm pelse og bevarelse, 
henholdsvis genoprette lse  a f  havet som et levende hav. D et må ikke 
længere med rette  kunne siges, at de nordiske landes politik på  dette 
om råde kendetegnes a f  inkonsekvens og ringe vilje til at løse den del af 
havforureningsproblem erne, som vi selv umiddelbart er skyld i.

Vi har hidtil tjent tyk t på  bl. a. at forurene havet, fordi vi har  unddraget 
os at betale en del a f  den regning, som m oderne  produktion koster. N u 
tager havet imidlertid ikke længere imod: økosys tem erne  og ressourcerne  
har ikke ” elastic ite t”  til at klare ret meget mere. Vi er nået til det punkt, 
hvor  det vil være meget dyrere  at for tsæ tte  med at ” spa re” . N aturen , 
deriblandt havet,  accep te re r  ikke længere den form for politik! Det er 
livsvigtigt for os alle i N o rden ,  at vi hurtigt får bragt bl. a. havforureningen
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i vore nordiske hav om råd er  under  kontrol og kraftigt reduceret.  K un hvis 
det sker, kan der  blive tale om reel økonom isk  væ kst og øget livskva lite t i 
N orden  i fremtiden.

Der e r  derfor mere end rigelig grund for N ordisk  Råd til at gribe initiati
vet i denne sag og til at begynde med gøre s ta tus over  vore landes formelle 
forpligtelser og reelle, daglige politik i in ternordisk  og (øvrig) international 
sam menhæng. D erefter  m å  det falde naturligt,  at N ord isk  Ministerråd 
udreder  henholdsvis de inter-nordiske og de internationale aspek te r  ved 
havforureningsproblem atikken og i for tsæ ttelse  deraf  opstil ler et fæ lle sn o r
disk handlingsprogram  til bekæ m pelse  a f  hav- og kystforuren ingen  i N o r 
den og ud fra det fo rm ulerer en fællesnordisk politik i international sam 
menhæng.

På denne baggrund foreslås,
at N ordisk  Råd rek o m m an dere r  N ordisk  Ministerråd at udrede de 

internordiske samt de in ternationale aspek te r  angående havfor
ureningen og i for tsæ tte lse  dera f  at opstille et fællesnordisk hand
lingsprogram til bekæ m pelse  a f  hav- og kystforureningen i N o r
den og formulere  en fællesnordisk politik i international sam m en 
hæng. Et Ministerrådsforslag om handlingsplanen bør forelægges 
N ord isk  Råds 37:e session.

Reykjavik, K øben hav n  og T órshavn ,  den 4. februar 1987

G udrun H e lgadö ttir  I A b .) 

D orte B ennedsen  (S)

L illi G yldenkilde (SF) 

H araldur Ó la fsson  (F.) 

P áll P  ét urs son (F.)

Jens S te ffen sen  (KrF)

M argrete A u ken  (SF) 

Eidur G udnason  (A .) 

Ja co b  L indenskov (Jvfl) 

A ase  O lesen (RV) 

P étur S igurdsson  (Sj.) 

Jógvan  Sundste in  (Fkjl)

B ernhard t Tas te sen (S)
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A 79l/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag A 791/k om stöd till nordiska samar- 
betsorganisationer inom folkbildningen samt medlems
förslag A 798/k om stöd till tolkservice för folkrörelserna i 
de nordiska länderna

(M edlem sförslag  A  791/k väckt av Svein  A lsaker, Y lva  
A nnerstedt, Gunnar Björk, Flem m ing H ansen , Karen  
Thurøe H an sen , Elsi H etem äki-O lander, O lof  Jansson, 
Jens Peter Jensen , W iggo K om sted t,  Arnljot N orw ich ,  
H ans N y h a g e ,  A a se  O lesen , Påll Pétursson, Tuulikki 
Petäjäniemi, Jens S te ffen sen , Peder Sønderby, Friðjón  
Þórðarson och  Marjatta Väänänen, se s. 678

M edlem sförslag  A  798/k väckt av Lennart A ndersson  
m. fl., se s. 746

Till kultu ru tsko tte t  har hänvisats medlemsförslag A 791/k om stöd till 
nordiska sam arbetsorgan isa tioner inom folkbildningen och m edlemsför
slag A 798/k om stöd till to lkservice för folkrörelserna i de nordiska 
länderna. Medlemsförslaget A 791/k har behandla ts vid möten den 22 
februari,  1 1 -1 2  maj och 1 0 -1 4  augusti 1987 och medlemsförslaget A 798/k 
vid möten den 11 — 12 maj och 10—14 augusti 1987. Då båda medlemsförsla
gen berör  stödet till nordiskt fo lkröre lsesam arbete  har  u tsko tte t  behandlat 
förslagen i ett sammanhang.

1. M edlem sförslagen

I medlemsförslaget A 791/k föreslås att  nuvarande stödordning för no r
diskt folkbildningssamarbete kompletteras med resurser som möjliggör 
stöd även för den administration som är nödvändig för att bedriva ett 
givande nordiskt sam arbete .

I m otiveringarna till medlemsförslaget ges en beskrivning av hur sam ar
betet mellan studieförbunden i N orden  har utvecklats . I förslaget hänvisas 
till två  sam verkansorganisa t ioner  som bildades i början av 1970-talet, 
nämligen A B F  i N orden  och F örbundet N ordisk  Vuxenupplysning. G e
nom dessa  nybildningar skapades förutsättningen för en omfattande verk-
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samhet särskilt under  slutet av 1970-talet och framåt. Sedan 1984 sam ver
kar även de konservativa  s tudieförbunden i en liknande fast sam arbe tso r
ganisation, N ordisk  K onservativ  S tudienäm nd. I dag bedriver alla dessa 
tre organisationer en om fattande och reguljär nordisk verksam het.  Syftet 
med de tre näm nda  sam verkansorganisa t ionerna  är, enligt förslagsställar
na, ö verenss täm m ande  och entydigt inriktat på att s tärka det nordiska 
sam arbete t inom folkbildningen.

Förslagsställarna framhåller att verksam heten  inom samarbetsorganisa- 
tionerna har nått en sådan omfattning, att den inte kan utvecklas på ett 
positivt sätt utan att det skapas ett särskilt administrativt stöd. F ör  n ärva
rande bedriver s tudieförbunden sin nordiska verksam het endast med pro
jek ts töd . Detta  stöd kan inte användas  till å tgärder som har att göra med 
t ex organisationens u tvecklingsarbete ,  planering eller kontak tverksam het.

I medlemsförslaget A 798/k föreslås att nordiska medel avsätts  till stöd 
för to lkservice vid folkrörelsernas nordiska möten.

I motiveringarna till medlemsförslaget be tonas att folkrörelsernas vikti
ga roll för det nordiska sam arbete t  klart fram träder i N ord iska  rådets 
arbete. Rådet har genom sitt kulturutskott under  senare år starkt under
strukit betydelsen av folkrörelsernas verksam het för att skapa en bredare 
folkligt förankrad kulturpolitik i det nordiska sam arbetet.  Folkrörelserna 
är en av rådets  högst prioriterade målgrupper. Folkbildnings-, ungdoms- 
och id rottsröre lserna  har därvid satts  i cen trum . Helt naturligt förutsä t ter  
en utveckling av den nordiska  gem enskapen  inom folkrörelserna en god 
kontakt ö ver  nationsgränserna. Ett viktigt inslag för ett gynnsam t utbyte är 
emellertid att alla länder har möjlighet att delta på något så när lika villkor. 
Enligt förslagsställarna har behovet av to lkservice därm ed förstärkts. De 
gånger då  det vid m öten varit möjligt att få använda to lkar har deltagarna 
kunnat rekry teras  med betydligt större  bredd än vid möten utan to lkbi
stånd. Faktiska  kunskaper  och erfarenhet har då kunnat få vara avgörande 
för rekryteringen av deltagare och inte i första hand språkkunskaper.  
Målsättningen för folkrörelserna är därför att kunna erbjuda tolkservice 
vid alla eller å tm instone  flertalet av sina konferenser.

Förslagsställarna finner det därför önskvär t  att någon form av bidrag för 
to lkservice för folkrörelserna inrättas. H uruvida  detta  skall ske i form av 
en särskild stödordning eller på annat sätt tar man inte ställning till.

2. Rem issbehandling

Enligt beslut av N ord iska  rådets  presidium ha r  förslagen inte undergått 
remissbehandling.

22— 17-336 N ord iska  rådet
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Det nordiska fo lkröre lsesam arbete t stöds genom särskilda anslag för 
ungdom ssam arbete ,  folkbildningssamarbete och idro ttssam arbete  över 
den nordiska budgeten. I budgeten för 1987 uppgår folkrörelsestödet till 
sammanlagt 6,5 miljoner D K K  (ungdom 3,3, folkbildning 2,3, idrott 0,9). 
S tödordningarna  har ti llkommit mot bakgrund av N ord iska  rådets önske
mål om en aktiv m edverkan  av fo lkrörelserna i det nordiska ku ltu rsam ar
betet.

K ulturu tsko tte t  har slagit fast att ett ökat sam arbete  mellan fo lkrörelser
na ä r  ett viktigt mål för det nordiska ku ltursam arbetet.  De ekonomiska 
föru tsättn ingarna för de t  nordiska fo lkrörelsesam arbetet har även i viss 
mån kunnat förstärkas i budgetarna  under  de senaste åren. I budgeten för
1985 erhöll folkbildnings- och id ro ttssam arbete t  aktivite tsökningar och
1986 höjdes anslaget för ungdom ssam arbete t .  I budgeten för 1987 ingår en 
ny aktivite tsökning för ungdom ssam arbete t .  U tsko t te t  har anset t  det vara 
särskilt angeläget a tt det lokala och regionala ungdom ssam arbete t  kan 
byggas ut.  Vid N ord iska  rådets  session 1987 avgavs även en ny reko m m en 
dation om förbättrade  förutsättn ingar för de t  nordiska idrottssam arbete t 
(re k nr 8119871k).

I anslutning till beredningen av en handlingsplan för det nordiska kultur
sam arbete t  (rek nr 211986) har kultu ru tsko tte t  u ttalat att  å tgärder som 
tryggar b redden  i sam arbete t  och därm ed den folkliga förankringen av 
detta  särskilt bör prioriteras. S tödordningarna  för nordiskt fo lkrörelsesam 
arbete  bör enligt u tsko tte t  ge möjligheter till sådana insatser.

1 motiveringarna till medlemsförslaget A  791 k be tonar  förslagsställarna 
att verksam heten  inom de sam verkande folkbildningsorganisationerna har 
fått en sådan omfattning att en ytterligare utveckling av denna förutsä t ter  
att ett  särskilt administrativt stöd inrättas i tillägg till den nuvarande 
stödordningen.

Vid behandlingen av riktl injerna för det nordiska kultu rsam arbete t  u n 
der  1980-talet (B 37/k) anslöt sig ku lturutskotte t till den uppfattning som 
m inisterrådet då gav u tt ryck  för, nämligen att stödordningarna inte bör 
utnyttjas för den reguljära verksam heten  inom olika organisationers no r
diska sam arbetsorgan. Budgetanslagen skulle sålunda i högre grad kunna 
inriktas på den innehållsliga delen av projekten. Samtidigt fäste u tskotte t 
uppm ärksam het vid resekostnadernas  andel av de samlade bidragen. U t
skottet framhöll att man inte kan bortse  från att den typ av ku ltu rsam arbe
te som t ex folkrörelserna bedriver inte blir något sam arbete  utan resor. 
U tskotte t har även senare i andra  sam m anhang tagit upp de problem de 
höga resekostnaderna  i N orden  utgör för möjligheterna att bygga ut sam ar
betet mellan folkrörelserna.

U tskotte t  är for tsatt  av den uppfattningen att stor vikt bör läggas vid att 
stödet för fo lkrörelsesam arbetet direkt kom m er verksam heten  till del. Som

3. Utskottet
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ovan framgått ä r  u tsko tte ts  inställning till en utbyggnad av stödordningar
na för fo lkröre lsesam arbete t positiv. De förslag som läggs fram i medlem s
förslagen, i syfte a tt fö rbättra  fö rutsä t tn ingarna  för sam arbete t mellan 
folkrörelserna, bör enligt u tsko tte t  i viss uts träckning kunna beaktas  om de 
bidrag som ges för olika projekt inte är s tark t uppbundna  till vissa b es täm 
da insatser, u tan  är så  u tform ade att de ger m ottagarna  flexibilitet i an vänd
ningen av stödet. Beträffande s tödet för tolkservice framhåller u tskotte t 
att sådan service är av s tor be tydelse  för själva verksam heten , särskilt i 
anslutning till m era  officiella möten och kongresser.  Det är därför angelä
get a tt fo lkrörelserna har möjligheter att erb juda to lkservice för att  deltaga
re från alla länder skall kunna delta på lika villkor. U tsko tte t  konsta tera r 
att de erfa renhe te r  som finns av tolkning även visar att tolkservice ger 
möjligheter att b redda  rekryteringen av mötesdeltagare. U tskotte t  anser 
därför att  man vid fördelningen av anslag inom de aktuella s tödordningarna 
särskilt bör beak ta  behovet av bidrag för to lkservice. Då utformningen av 
s tödordningarna  för fo lkröre lsesam arbete t även kom m er att vara en ak tu 
ell fråga i anslutning till behandlingen av det kom m ande ministerrådsfor
slaget till handlingsplan för det nordiska  ku ltu rsam arbete t  avser  u tskotte t 
vid denna behandling å te rkom m a till frågan om tolkservice samt till u t
formningen av fo lkrörelsestödet generellt . Vid sidan av to lkservice vill 
utskotte t fäs ta  u ppm ärksam he t vid att man vid olika sam m ankom ster  inom 
fo lkrörelsesam arbetet även vidtar andra  å tgärder  för att  underlätta  språk
förståelsen. T  ex i handledningen ” Att förstå  varandra  i N o rd e n ” ges 
information om  hur nordiska m öten bö r  läggas upp för att underlä tta  
deltagandet för den som inte har danska , norska  eller svenska  som m oders

mål.
I anslutning till a rbe te t  med den nordiska budgeten  för 1988 har u tskotte t 

till N ord iska  ministerrådet överläm nat en prom em oria  angående aktuella 
frågor inom kultu rsam arbete t .  I prom em orian  har ku lturutskotte t tagit upp 
frågan om en ökning av stödet till nordiskt folkrörelsesam arbete .  U tskotte t  
avser  å te rkom m a till frågan om ökat stöd för fo lkröre lsesam arbete t i det 
yttrande utsko tte t  avger över  minis terrådets förslag till budget för 1988.

Mot bakgrund av att medlemsförslagen direkt berör  stödordningar som 
ingår i den nord iska  budgeten , och med hänsyn  till att kulturutskotte t 
redan har aktualiserat en förhöjning av stödet för fo lkrörelsesam arbete  i 
budgeten  för 1988, anser  u tsko tte t  det inte vara  nödvändigt att för N ord is 
ka rådet föreslå en särskild rekom m endation  med anledning av medlem s
förslagen. U tsko t te t  har  i en skrivelse till N ord iska  rådets presidium infor
merat presidiet om kultu ru tsko tte ts  inställning till frågan om en förhöjning 
av stödet till nordiskt fo lkrörelsesam arbete .
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D å det enligt u tskotte t  är möjligt a tt uppnå  medlemsförslagens syfte om 
ökat stöd för nordiskt fo lkröre lsesam arbete  på annat sätt föreslår u tsko tte t  

att  N ord iska  rådet inte fö re ta r  sig något med anledning av m ed
lemsforslagen.

Q aqortoq  den  12 augusti 1987

H aakon  B lankenborg  (A) 

E iöur G uönason (A .)

Förman 

Jacob  L indenskov  (Jvfl) 

Barbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria P aakkinen  (Sdp) 

H ans P etersson  (fp)

M irja R yynänen  (K)

A nders Talleraas (H)

G unnar B jörk (c) 

Thea K nu tzen  (H)

H elge A dam  M øller (KF) 

B erit O scarsson (s) 

R obert P edersen (S ) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

R iitta  Saastam oinen  (K ok) 

K åre Ø vregard (A)

B ÍH A N G

Skrivelse  till N ord isk a  rådets p resid iu m  an gåen d e stödet till nord isk t 
fo lk rörelsesam arb ete

N ordiska  rådets ku lturutskott behandlade vid sitt möte den 1 0 -1 4  a u 
gusti 1987 två  medlemsförslag som båda  berör  s tödet till nordiskt folkrörel
sesam arbete  (A 79Hk om stöd till nordiska sam arbetsorganisa tioner inom 
folkbildningen och A 7981k  om  stöd till to lkservice för folkrörelserna). I det 
be tänkande u tsko tte t  avgav över  medlemsförslagen redovisar u tsko tte t  för 
de initiativ u tskotte t har tagit för a tt möjliggöra en utbyggnad av det 
nordiska fo lkrörelsesam arbetet.  K ultu ru tsko tte t  har såväl i anslutning till 
beredningen av handlingsplanen för det nordiska  kultu rsam arbete t  som i 
den prom em oria  ku lturutskotte t i april 1987 överlämnade till N ord iska  
ministerrådet angående aktuella frågor inom kultu rsam arbete t  1988, uttalat 
att stödet till nordiskt fo lkröre lsesam arbete  bör prioriteras, i syfte att 
trygga b redden  i det nordiska sam arbete t  och därm ed den folkliga förank
ringen av detta.

Med hänsyn till att frågan om en utbyggnad av stödet till nordiskt 
fo lkrörelsesam arbete  från u tsko tte ts  sida har aktualiserats  i budgetbered
ningen har u tsko tte t  inte ansett det vara  nödvändigt att föreslå en särskild 
rekom m endation  med anledning av medlemsförslagen.

U tskotte t  önskar  underrä tta  presidiet om behandlingen av m edlemsför
slagen, och avser  å te rkom m a till frågan om nivån på folkrörelsestödet i
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anslutning till det y ttrande u tsko tte t  avger över  minis terrådets förslag till 
budget för 1988. U tsko t te t  avser  även på  nytt  ta  upp den generella u tfo rm 
ningen av stödordningarna  för fo lkröre lsesam arbete t ,  och särskilt frågan 
om förbättrade  möjligheter till tolkservice för folkrörelserna, i den kom 
mande behandlingen av ett minis terrådsforslag om handlingsplan för det 
nordiska ku ltu rsam arbete t .  U tsko t te t  ber presidiet informera budget- och 
kontrollu tskotte t om behandlingen av medlemsförslagen A 791/k och 
A 798/k.

Q aqortoq den 12 augusti 1987

F ör  N ord iska  rådets  ku lturutskott

Eiöur G uönason  
Förm an
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Medlemsförslag

om stöd till nordiska samarbetsorganisationer 
inom folkbildningen

(V äckt av Svein  A lsaker, Ylva A n n ersted t, G unnar B jörk, F lem m ing  H an
sen, K aren Thurøe H ansen , E lsi H etem äki-O lander, O lu f Jansson , Jens  
P eter Jensen , W iggo K o m sted t, A rn ljo t N orw ich, H ans N yhage , A ase  
O lesen, P åll P étursson , Tuulikki P etä jän iem i, Jens S te ffen sen , P eder S ø n 
derby, Friðjón Þórðarson och M arja tta  V äänänen)

N ordisk sam verkan på det politiska pianet

Steg för steg har det nordiska sam arbete t  utvecklats  mot allt fastare 
organisator iska former. N ord iska  rådet bildades 1952 som ett sam arbe tso r
gan för de nordiska ländernas parlam ent och regeringar.

E fter hand har  resu rse rna  ökat för att följa upp och realisera rådets 
beslut.  N ord iska  ministerrådets sekretaria t för nordiskt kulturellt sam arbe
te inrättades i början av 1970-talet med förläggning till K öpenham n. S ekre
tariatets uppgift enligt a rbetsordningen (1971) ä r  att bistå ministerrådet 
som verkställande organ i frågor som faller inom det nordiska kultu rav ta
lets huvudom råden .  1986 har ku ltursekre tar ia te t och m in is terrådssekre ta
riatet (tidigare förlagt till Oslo) sam m anförts  till en administrativ enhet i 
K öpenham n.

Nordisk sam verkan m ellan studieförbund

Parallellt med denna utveckling, och u nder  ömsesidigt inflytande härav, 
har sam arbete t  mellan s tudieförbunden starkt utvecklats . Från  början var 
det mest fråga om att sända rep resen tan te r  till varandras årsm öten  samt att 
delta i ytterligare några arrangemang.

Emellerid förändrades situationen genom tillkomsten av N ordisk  kultur
fond (1966). Särskilda medel ställdes 1975 till s tudieförbundens förfogande 
för att genomföra sam nord iska  projekt inom folkbildnings- och ku ltu rom 
rådet. E rfarenheten  har  visat att dessa  medel kom väl till pass. De har 
blivit en viktig stimulans för att  fördjupa det nordiska sam arbetet.  Genom 
sin m ycket b reda  kon tak ty ta  (med några medlemsorganisationer) har stu
d ieförbunden visat sig vara en väsentlig faktor i u tvecklingen av det nordis
ka sam arbetet.

Den nya nordiska  verksam heten  adminis trerades inledningsvis direkt av

A 791/k
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de olika sam verkande studieförbunden. Någon anställd eller fö r troende
vald fick ta på sig uppgiften att fungera som en nordisk s tudiesekreterare .  
Det gick också  så länge verksam heten  var relativt begränsad. M en efter 
hand ökade den både kvantita tivt och kvalitativt. U nder  dessa  förhållan
den var det svårt att över huvud taget for tsätta  med verksam heten . Det 
blev helt nödvändigt att finna en särskild organisatorisk form. Sålunda 
bildades i början av 1970-talet två sam verkansorganisa t ioner .  nämligen 
A B F  i N orden  och F örbundet N ord isk  V uxenupplysning. G enom  dessa 
nybildningar skapades förutsättn ingen för den omfattande verksam heten  
särskilt u nder  slutet av 1970-talet och framåt. Efter mångåriga sporadiska 
kontak ter sam verkar  sedan 1984 även de konservativa  studieförbunden i 
en liknande fast sam arbetsorganisa tion , N ordisk  K onservat iv  Stud ie
nämnd, med egna stadgar och eget sekretaria t. I dag bedriver alla dessa tre 
organisationer en om fattande  och reguljär nordisk verksamhet.

Syftet med de tre näm nda sam verkansorganisa t ionerna  är öve ren ss täm 
mande och entydigt inriktat på att öka/s tärka  det nordiska sam arbete t inom 
folkbildningens all tmer vidgade ramar. Detta  framgår klart av respektive 
stadgars mål arparagrafer,  så som följande exempel visar.

F örbundet N ord isk  V uxenupplysn ing

Förbunde t N ordisk  V uxenupplysning skall verka för ökat nordiskt sam 
arbete inom folkbildningsarbetet i sin helhet, men med betoning pä det 
kulturella om rådet.  Detta  kan ske genom att genom föra vissa g em ensam 
ma arrangemang, t. ex. konferenser,  kurser,  utställningar, föreläsningar, 
s tudieresor samt gem ensam  produktion av studiematerial.

N ordisk  K onserva tiv  S tu d ien ä m n d

N äm ndens  ändamål ä r  att  verka  för ett ökat sam arbete  mellan de konser
vativa nordiska folkbildningsorganisationerna till gagn för det allmänna 
nordiska sam arbete t  och till gagn för en fri. borgerlig folkbildning i de 
nordiska länderna.

A dm inistrativt stöd till nordisk folkbildningssam verkan

V erksam heten  inom de ovan näm nda  sam arbetsorgan isa tionerna  har nu 
nått en sådan omfattning, att den  inte kan utvecklas på ett positivt sätt utan 
att det skapas ett särskilt administrativt stöd. F ö r  närvarande bedriver 
studieförbunden sin nordiska verksam het endast med projektstöd . Detta 
stöd är helt inriktat på själva projektarbetet.  Det kan inte användas till 
åtgärder inom sam verkansorganisa t ionen  som har att göra med organisa
tionens u tvecklingsarbete ,  planering, kon tak tverksam het samt övriga å t 
gärder som ti llsammans skapar fö rutsättn ingarna för att projekt kan ge
nomföras med god effekt och hög kvalitet.

För  närvarande finansieras dessa  nädvändiga förutsä ttn ingsskapande
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åtgärder dels genom extra  anslag från de nationella studieförbund som 
ingår i sam arbete t och dels genom att en orimlig a rbe tsbörda  läggs på vissa 
m edarbetare  inom studieförbunden.

F ö r  att möjliggöra en for tsatt  utveckling av den nordiska verksam heten  
inom studieförbunden är det sålunda nödvändigt, att det ti llkommer ett 
nytt anslag till dessa sam verkansorganisa t ioners  administration. Det kan 
förslagsvis utformas på följande sätt:

1. Stöd kan utgå till en organisation för nordisk sam verkan  mellan 
godkända nationella studieförbund, som i sina stadgar eller på annat sätt 
dokum entera t ,  att  den har till syfte att  verka för ett utökat nordiskt sam ar
bete inom kultur- och folkbildningsområdena.

2. Sam verkansorganisa t ionen skall kunna dokum entera  erforderlig s ta 
bilitet, antingen genom att redovisa  tidigare resultat eller genom att p resen
tera  en plan för kom m ande verksam het.

3. Sam verkansorganisa t ionerna  skall ha m edlem m ar inom minst fyra av 
de nordiska  länderna och verksam heten  skall vara inrikrad på hela N o r 
den.

Stödet bör ges i form av ett basbidrag, som är så anpassa t att det kan 
täcka sedvanliga administrativa kos tnader  för att verksam heten  skall kun
na bedrivas på en rimlig nivå.

U nder  hänvisning till vad som ovan anförts hemställes, att
N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att kom 

plettera  nuvarande s tödordning för nordiskt folkbildningssamar- 
bete med resurser,  som möjliggör stöd även för den adminis tra
tion som är nödvändig för att bedriva ett givande nordiskt sam ar
bete.

Stockholm den 28 januari 1987

Svein  A lsaker (K r.F .)  

G unnar Björk (c)

Karen Thurøe H ansen  (KF) 

O lo f Jansson  (AC)

W iggo K o m sted t (m)

H ans N y hage (m )

Påll P étursson  (F .)

Jens S te ffen sen  (KrF) 

Friðjón Þórðarson (Sj.)

Ylva A n n ersted t (fp) 

F lem m ing  H ansen (KF) 

Elsi H etem äki-O lander (Kok) 

Jen s  P e ter Jensen  (V) 

A rnljo t N orw ich (H) 

A a se  O lesen (RV) 

Tuttlikki P etä jän iem i (Kok) 

P eder Sønderby (V) 

M arjatta  Väänänen (K)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om ” frikommunförsök” över riks
gränserna i Norden
(M edlem sförslaget väckt av Kjell M agne Fredheim  och  
Grethe Lundblad m. fl., se s. 691 

R em issyttranden, se supplem ent)

Ø konomisk utvalg ha r  m otta t t  ovenstående  medlemsforslag til b ehand
ling. Utvalget har behandle t medlemsforslaget på sitt møte 11. og 12. 

august 1987.

1. Sam m endrag av m edlem sförslaget

Forslagsstillerne p eker  innledningsvis på at det e r  langs grensene mel
lom våre land som resulta tene — eller mangel på resulta ter  -  av det 
nordiske sam arbeid blir m est synlig. Det e r  befolkningen i disse trak ter 
som i sin hverdag oftest og mest konkre t  opplever  de problem er og hind
ringer som riksgrensene fremdeles innebærer .  På mange hold finnes kon
takter innen de respektive land. Sam arbeidet mellom kom m unene i de 
ulike land h indres dog ofte av ulikheter i nasjonale regler og bestemm elser ,  
f. eks. når det gjelder statlige bidrag til skoler, omsorg  og lignende.

1 de fleste nordiske land er s. k. f r ikom m uneforsøk startet. H ensik ten  er 
først og fremst å gi de deltakende kom m unene mulighet til å endre organi
sasjons- og v irksom hetsform er uten de hinder som nasjonale regler og 
bes tem m elser  kan innebære. E t te r  forslagsstillernes oppfatning bør denne 
tanke med fordel også kunne ti llempes i det nordiske sam arbeidet.  K om 
m uner i ulike nordiske land, som gjennom grensesam arbeidet ,  ønsker  å 
delta i et f r ikom m uneforsøk skulle således få utforme sitt samarbeid uten 
hensyntaken  til de hinder for sam arbeidet som nasjonsgrensene normalt 
innebærer. N asjonsgrensene må selvfølgelig i visse henseende gjenstå også 
mellom k om m uner som deltar  i et nordisk fr ikomm uneforsøk. E ksport  og 
import av ferd igvarer må f. eks. sannsynligvis følge normale regler hva 
gjelder momsbetaling, s ikkerhetsforskrif ter  osv. Det blir nødvendig å unn
ta visse om råder  fra det sam arbeidet  o ve r  riksgrensene som fr ikomm unene 
selv kan fatte beslutninger om. Nordisk  Ministerråd bør således fastsette 
ram m er for dette  sam arbeidet.
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Som eksem pler  p å  hva  et f r ikomm une sam arbeid skal kunne omfatte 
nevnes turisme, komm unikas jon, ungdomsskole,  e ldreomsorg, helse- og 
sos ialsektoren , t ransport  og grensehandel.

Det finnes grunn til å anta at mange kom m uner langs grensene mellom 
D anmark/Sverige, Norge/Sverige, F inland/Sverige og Norge/Finland skul
le være in teressert i å  delta i et fr ikomm uneforsøk. F o r  å ivareta  de 
erfaringer virksom heten gir, såvel for g rensesam arbeidet som for det over- 
gripende nordiske sam arbeidet hva  gjelder handel, sosiale spørsmål m. m., 
bør en sentral prosjektgruppe etableres . Pros jektgruppens oppgave skulle 
være å gjøre rede for og evaluere  for N ordisk  Råd/Ministerråd de sam ar
beidsprosjekt som er  gjort mulig gjennom et fr ikomm uneforsøk over  na
sjonsgrensene. G ruppen  skulle også sørge for en informasjons- og erfa
ringsutveksling mellom de deltakende kom m uner.

Medlemsforslaget m unner  ut i en henstilling om at N ordisk  Råd rekom 
m anderer  Nord isk  Ministerråd

å muliggjøre for k om m uner  på  ulike sider av en nasjonsgrense i 
N orden  å delta i et ” fr ikom m uneforsøk”  i sam svar med de re t
ningslinjer som er  angitt ovenfor  samt 

at en prosjektgruppe med representas jon  fra Nordisk  Råd/Minis
terråd  og de deltakende kom m u ner  (m .fl.)  etableres samt gis 
ti ls trekkelige re ssu rser  for å  evaluere fo rsøksvirksom hetene  og 
foreslå ti lsvarende forandringer i de nordiske lands lover og reg
ler.

2. Sam m endrag av rem issvar

Medlemsforslaget har vært sendt på en rem issrunde. R em issvar e r  m o t
tatt fra følgende myndigheter,  institusjoner og organisasjoner.

N ordiske

N o rd R E F O
K varkenrådet
Midtnordenkom itéen
Skårgårdsprojektet
Styringsgruppen for A RK O -sam arbeidet 
G rensekom itéen  Østfold-Bohuslån
Styringsgruppen for sam arbeidet mellom Bornholm og SÖ Skåne
Nordkalo t tkom itéen
N Ä R P s Ö resundsgruppe

D anske

Fredriksberg  K om m une 
K om m unernes  Landsforening 
Kom m unal A rbejderforbund
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Inrikesministeriet

Finlands svenska kom m unförbund
Stadsförbundet
Ålands landsskapss tyrelse

N orske

K om m uneforbundet
N orske  K om m uners  Sentralforbund

Svenske

Statens industriverk 
L änsstyre lsernas organisationsnäm nd 
L änsstyrelsen  i Malmöhus län 
L änsstyre lsen  i G öteborg  och Bohus län 
S tröm stads komm un 
T anum s komm un
Tulldirektionen, K arls tads tullregion 
L änsstyrelsen  i Värmlands län 
Arvika kommun 
Eda komm un
L änsstyre lsen  i K opparbergs län
Länsstyre lsen  i N orrbo t tens  län
Länsstyre lsen  i V äste rbo ttens  län
Expertgruppen  för forskning om regional utveckling

SACO/SR
Kom m unförbundet
Landstingsförbundet

R em issin stanser som  stø tter  m ed lem sforslaget 
N ordiske

N ordR E F O  u tta ler  at f r ikom m uneforsøkene i de nordiske land kan ses 
som et ledd i den økende desentralisering som foregår. Organisasjonen 
finner a rgum entas jonen som blir framført i medlemsforslaget rimelig. D et
te vil kunne gi bedre fo rutse tn inger for regional økonom isk  utvikling i 
g renseom rådene, som med få unntak har klare regionale balanseproble
mer.

K varkenrådet v iser til at det innen de fleste nordiske land pågår om fat
tende nasjonale forsøk med fr ikomm uner.  Det vil derfor være naturlig om 
tilsvarende forsøk g jennom føres mellom ulike kom m uner over r iksgrense
ne i N orden . Av de i medlemsforslaget framførte eksem pler på hensik ts
messige v irksom hetsom råder ,  anser  K varkenråde t sam arbeidet innen 
komm unikasjon, he lsesektoren og ungdom sskolen  som særlig verdifullt å

F in ske
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satse på. Ved valg av fo rsøkskom m uner  vil det være naturlig å velge slike 
som kom m er fra allerede eks is terende nordiske sam arbeidsområder.

M idtnordenkom itéen  har bed t to av sine berør te  underorganer  framføre 
sine synspunkte r  på medlemsforslaget. Dette er Arbeidsgruppen for han- 
delshinderspørsm ål og Søndre forsøksom rådet.  U nder henvisning til syns
punktene ,  framført av disse to  underorganer ,  s tø tte r  M id tnordenkom itéen 
forslaget. A rbeidsgruppen for handelshinder m ener  forslagssti llerne har 
pekt ut de vesentligste p roblemene for grensehandelen . 1 tillegg trekkes 
fram ytterligere p rob lem er som  s tø tte r  forslagsstillernes antakelse om 
nødvendigheten  av et kom m unalt  engasjement for grensehandelen . A r
beidsgruppen med rep resen tan te r  for kom m unene i Søndre forsøksom råde 
m ener ordningen med fr ikom m uner gir store muligheter for å effektivisere 
samarbeidet. Forøvrig inneholder uttalelsen synspunk te r  på  a rbe idsm eto
de, funksjonell organisering og gjennomføring av en frikommuneordning.

S kärgårdspro jek te t m ener  erfaringene fra eksper im enter  med frikom
m uner vil være verdifulle og på en u tm erket måte støtte idéen bak N orden  
som h jem m em arked.

S tyringsgruppen  for A rko-sam arbeidet anser  at forslaget åpner  for inte
ressante  muligheter til å  p røve ut enklere sam arbeidsform er, og kan være 
et ledd i en utvikling mot ytterligere normalisering og avvikling av formali
te te r  fo rbundet med grensene i N orden . G jennom  pros jek ter på  kultur-, 
turist-,  utdannings- og næringslivssektoren har A R K O  gjort verdifulle erfa
ringer av både positiv og negativ karak te r  som kan komme til nytte i det 
videre samarbeidet. A R K O  og de andre grenseregionale sam arbeidsom rå
dene har alle forutsetn inger for å egne seg som forsøksom råder  i et slikt 
prosjekt som forslagsstillerne skisserer. Et etablert kontak tnett ,  lokalt 
engasjement, erfaring med prob lem om råder ,  oppbygd administrasjon og 
prosjektledelse er viktige e lem enter  i denne sam menheng.

G rensekom itéen  Ø stfo ld-B ohuslån  k onsta te re r  at medlemsforslaget er i 
sam svar  med det syn som preger G rensekom itéens  virksomhet. K om ité 
ens erfaringer viser at de t  er behov for innsatser som m edvirker til å  lette 
innbyggernes hverdag ved ulike type r  kontak ter  over  riksgrensen. Målet 
for komitéens arbeid e r  å framheve grenseregionen som en felles ressurs. 
Komitéen m ener  dette  mål bedre kan oppfylles om medlemsforslaget blir 
gjennomført. I u ttalelsen blir også beskrevet noen av de spørsmål som 
G rensekom itéen  arbeider med.

N ordka lo ttkom itéen  anser  at forsøkets tyngdepunkt bør være på andre 
enn de i forslaget angit te  v irksom hetsom råder .  F o r  at den planlagte for
søksv irksom heten  skulle få virkelig betydning, burde regler og bes tem m el
ser som be rø re r  den ålm enne grensehandel og handelsutveksling vies 
særskilt oppm erksom het .  N ordkalo t tkom itéen  har foreslått for regjeringe
ne i Finland, Sverige og N orge  at N ordka lo t ten  skulle gjøres til et fo rsøks
område for friere handel og forenklede eksport/  im portindustrier. F o r 
søksv irksom heten  kan g jennom føres som et pilotprosjekt eller i form av et
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frikomm uneforsøk. I fall det ikke finnes tils trekkelig politisk vilje til å la 
forsøket dekke hele N ordkalo t ten  kunne man som forsøksom råde ta et 
mindre om råde, f. eks. Torneålvdalen , hvor man allerede har  långtgående 
tradisjoner innen utviklingen av grensekom m unalt  samarbeid.

N Ä R P s Ö reundsgruppe  viser til uttalelsen fra Malmöhus län og slutter 
seg til denne.

D anske

F redriksberg ko m m u n e  an tar  at forslaget, for D anm arks vedkom m ende, 
må ses i sam m enheng  med gjeldende lov om frikommuner. Det må o ve r
veies i hvilket omfang et f r ikom m uneforsøk over  grensene i N orden  krever 
endringer i gjeldende lovgivning. Det anføres at forslaget trolig vil ha størst 
interesse for de kom m un er  som allerede e r  utpekt som fr ikom m uner og 
samtidig e r  grensekom m uner.

K om m una l A rbejderforbundet finner forslaget om ytterligere nordisk 
samarbeid over  g rensene meget positivt.

Finske

Inrikesm in isterie t anfører at det i og for seg e r  berettiget å  utrede 
forutsetningene for f r ikom m uneforsøk og starte dem på det grunnlag som 
er nevnt i medlemsforslaget. N å r  det gjelder oppgaver  som i Finland er 
tillagt staten e r  kom m unene  ikke de rette til å  arrangere forsøkene. De 
kom m uner som er interessert i forsøksv irksom het bør imidlertid være 
innkoplet.  Om det e r  lovgivningen som hindrer sam arbeidet på om råder  
som ligger innen kom m unenes  kom petanse ,  bør en i første omgang søke å 
endre denne og sette igang forsøksvirksom het bare dersom  dette ikke er 
mulig uten. Ministeriet slutter seg til forslaget om at det blir e tablert en 
prosjektgruppe for å utrede forutsetn ingene og om råder  for forsøksvirk

somheten.
I følge S ta ts fo rb u n d e ts  oppfatning e r  medlemsforslaget begrunnet når 

det gjelder de utviklingsmål som blir presentert .  U lempene ved å bo i 
g renseom rådene bø r  minimeres og fordelene ivaretas. Förbundet stiller 
seg positiv til et prosjekt hvor man ved hjelp av et fr ikomm uneforsøk går 
inn for å utvikle  kom m unenes  tjenesteti lbud slik at de t  blir mer hensikts
messig for innbyggerne. O m råder  som b l .a .  transport ,  skoler, lovgivning 
osv. blir omtalt i uttalelsen. Erfaringene fra forsøket bør nøye evalueres 
ved hjelp av et hensik tsm essig  oppfølgningssystem.

Å lands landskapsstyre lse  anser  at en eller flere ålandske kom m uner bør 
tilbys mulighet til å delta i fo rsøksv irksom heten  bl. a. med tanke på  Alands 

geografiske beliggenhet.

N orske

K o m m unefo rbunde t m ener  en rekke av de eksem pler  som nevnes i 
medlemsforslaget er positive tiltak. Effekten av disse vil være av stor
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distriktspolitisk betydning. D ette  kom m er best  ti' syne ved forenklingen 
for industrien, som forenklet transport ,  og bedre m askinutnytte lse  over 
landegrensene. Samordning på  helse- og sosialsiden, samt når det gjelder 
utdanning, vil få stor betydning i hvert enkelt lokalsamfunn. F orbunde t er 

betenkt når det gjelder utvidet grensehandel ved momsfritak. V edrørende 
samferdsel blir det pekt på  at de veier som i hovedsak  krysser  våre 
riksgrenser, e r  fy lkesveier, riksveier og Europaveier.  Det vil da  ikke være 
de respektive kom m uner,  men fylkeskomm unale  og statlige e ta te r  som blir 
berørt.  E t forsøk på  dette  om råde t,  kan være aktuelt,  men da i begrenset 
omfang. F orbunde t ser  farer med forsøk på vedlikeholdssiden.

N orske  K om m uners Sen tra lfo rbund  ser forslaget om et f r ikom m unefor
søk på tvers av riksgrensene i N orden  først og fremst som et bidrag til å 
styrke og konkretisere  det nordiske sam arbeidet.  Forslaget bygger på de 
sam m e målsettinger om fristilling og lokal tilpasning som ligger til grunn 
for det norske fr ikom m uneforsøket -  et forsøk Sentralforbundet medvir
ker aktivt i. F orsøk  med fristilling av grensekom m uner vil kunne gi disse 
kom m unene  bedre muligheter til en rasjonell ressursu tny tte lse  gjennom 
samordning og tilpasning til lokale forhold. En slik forsøksordning vil 
videre kunne represen tere  en verdifull videreføring av de nasjonale frikom- 
m uneforsøkene. I den videre oppfølging bør det legges opp til en sam ord
ning med de nasjonale fr ikomm uneordningene.

Svenske

S ta ten s industriverk  anser  at det av regionalpolit iske å rsaker  e r ønskelig 
å utvikle nye sam arbeidsform er mellom kom m uner,  len og landsdeler. 
Dette er en forutsetning for at de regionalpolit iske in tensjonene skal reali
seres.

L änsstyre lsernas organ isa tionsnäm nd  v iser til at det e r  et godt grunnlag, 
innenfor ram m en av gjeldende bestem m elser ,  for et økt sam arbeid over 
r iksgrensene. Et f r ikom m uneforsøk foru tse t ter  imidlertid endringer i eller 
unntak  fra gjeldende nasjonal lovgivning. N äm nden  m ener  det finnes m e
get gode forutsetn inger for å utvikle sam arbeidet dersom  kom m unene får 
større fr ihet til å prøve ulike sam arbeidsform er og selv foreslå hvilke regler 
som bør endres  eller oppheves  under  en forsøksvirksom het.

Länsstyre lsen  i M alm öhus län  informerer i sin uttalelse om virksom he
ten til N Ä R P s Ø resundsgruppe ,  det grenseregionale sam arbeidet mellom 
Bornholm og Sydøstra  Skåne, Ø resundsråde t,  Ø resundkom m isjonen samt 
sam arbeidet mellom universite tene i L u nd  og K øbenhavn .  I følge länssty
relsen bør alle muligheter for sam arbeid over  landegrensen mellom D an
mark og Skåne ivaretas. F rikom m uneforsøk  mellom kom m uner i Danmark 
og Sverige kan ses som et ytterligere ledd i et slikt samarbeid. Dog m ener 
länsstyrelsen at et slikt sam arbeid bør skje i nær kontakt med allerede 
pågående grenseregionale prosjekt.

L änsstyre lsen  i G öteborgs och B ohus län har  sendt forslaget til høring til
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Ström stads og T anum s kom m uner,  til G rensekom itéen  Østfold-Bohuslån 
og til tu llkam m aren i K arls tad . G rensekom itéen  og kom m unene  T anum  og 
Ström stad s tø tte r  medlemsforslaget. Tolldireksjonen i Karls tads tollregion 
konsta tere r  at de ikke har noen muligheter til regionalt å  endre de lover og 
regler som gjelder for to llv irksom heten . Länss tyre lsen  slu tter  seg til de 
positive reaks joner  som har kom m et fra lenets nordligste kom m uner og 
Grensekom itéen . Et fr ikom m uneforsøk  over  riksgrensen kan bidra til å 
ytterl igere styrke sam arbeidet.  Länsstyre lsen  foru tse t ter  at de regler som 
hem m er grensesam arbe ide t  oppheves  regionalt slik at for eksempel 
tollvirksomheten kan omfattes av et fr ikomm uneforsøk. I første omgang 
bør bare kom m unene  Ström stad  og T anum  delta i forsøket.

Länsstyre lsen  i V ärm lands Uin har  sendt forslaget til høring til k om m u
nene E da  og A rvika som begge s tø tter  forslaget. L änsstyre lsen  beskriver 
bl. a. i sin uttalelse A RK O -sam arbe ide t og viser til at de i andre sam m en
heng har framholdt be tydningen av særløsninger for grenseregionen. F o r 
slaget e r  derfor av s tor interesse.

K opparbergs län  viser til at sam arbeid  og andre form er for kontak ter 
over r iksgrensen fo rekom m er i betydelig omfatning mellom Malungs og 
Älvdalens ko m m uner  i Sverige og Trysils og Engerdals kom m uner i 
Norge. Erfar ingene fra dette  sam arbeidet er gode. Samarbeidet innen 
skolesektoren  nevnes spesielt . L änsstyre lsen  m ener  det i forslaget blir tatt 
opp flere om råder  hvo r  et næ rm ere  sam arbeid vil være av stor betydning 
for k om m uner på begge sider av riksgrensen. Frikom m uneforsøk  over 
riksgrensene har trolig like store utviklingsmuligheter som andre former 
for f r ikom m unevirksom het .

L änsstyre lsen  i N orrbo tten s län refererer  til N ordkalo t tkom itéens v irk
somhet hvor lånsstyrelsen deltar. G jennom en rad ulike initiativ har  Nord- 
kalo ttkom itéen forsøkt å forbedre  infrastrukturen  på  N ordkalo t ten  med 
sikte på bedre utviklingsmuligheter for foretakene. V edrørende handelen 
er det tidligere pekt på  at N ordka lo t ten  bør u tses til fo rsøksom råde for 
friere handel, at all p roduksjon på N ordka lo t ten  skal kunne fritt avsettes  i 
Sverige, N orge og Finland samt at en friere handel også bør omfatte forsøk 
til enhetlige bes tem m elser  innen hele denne sektoren.

Länsstyre lsen  i V ästerbo tten , som er  represen ter t  i K v arkenråde t ,  slut
ter seg til u ttalelsen fra K varkenrådet .

SA C O /S R  ser positiv til forslaget. Det framføres at tanken om fr ikom
muneforsøk bø r  foranledige en vurdering av om ikke grensesam arbeidet 
bør kunne utvides til å  omfatte m er enn bare kom m uner.  D ermed skulle 
” fr isoner”  kunne bli aktuelle.

Ø vrige rem issvar  
N ordiske

S tyringsgruppen  fo r  sam arbe ide t m ellom  B ornholm  og SÖ  Skå n e  b e 
m erker at de realistiske muligheter for sam arbeid om de foreslåtte em ner
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er begrenset på  grunn av det geografiske skille mellom de to regioner. Det 
vises til at det pågår et om fattende samarbeid innen turisme og kom m uni
kasjon. Det e r  styringsgruppens oppfatning at en eventuell fr ikom m unesta
tus ikke vil påvirke dette  eller annet mulig samarbeid.

D anske

K om m unernes L andsforen ing  synes et samarbeid mellom nordiske 
kom m uner på i hvert fall noen av de saksom råder ,  som nevnes i medlem s
forslaget, fortrinnsvis vil være av interesse for kom m uner som adskilles av 
en landegrense. Landsforeningen ser seg ikke i stand til å uttale seg mer 
konkret om forslaget.

Finske

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  anfører at et fr ikomm uneforsøk over 
grensene lettest kan gjennomføres ved at de kom m uner som sam arbeider 
søker  om å  komm e med i f r ikom m uneforsøk i sitt eget land. Disse kom m u
ners spesialbehov kan da ivaretas ved unntak  fra regler og bestemmelser. 
D ette  kan dog være vanskelig å gjennomføre e tte rsom  forsøkene i de ulike 
land når det gjelder innhold og tidstabell avv iker fra hverandre. Derfor kan 
det være på sin plass å utrede sam nordiske  avtale- og lovgivningsarrange
ment.

Svenske

E xpertgruppen fö r  fo rskn in g  och regional u tveckling  viser til frikommu- 
neforsøkene som har  startet i flertallet av de nordiske land. Innholdet i 
forsøkene varierer noe fra land til land men hovedmålet er å undersøke 
hvorvidt redusert  statlig styring m edfører  større effektivitet og bedre lokal 
tilpasning av den kom m unale  virksomheten. I Sverige har interessen for 
f r ikomm uneforsøkene vært meget stor. Forventningene til de forandringer 
som forsøkene skulle lede til var betydelige, men etterhvert  som for
søksv irksom heten  har gått har også problemene kom m et fram. Dette gjel
der dels gjennomføring av d ispensasjoner fra statlige regler,  men også 
m. h. t. oppfølgings- og evalueringsarbeidet. Det anses at erfaringene fra de 
nasjonale fr ikom m uneforsøkene må ligge til grunn for beslutning om o pp
rettelse av fr ikom m uner er den rette teknikken for å  løse grenseregionenes 
spesielle problemer. F o rsøk  med fr ikom m uner over  riksgrensene i N orden  
bør starte tidligst når erfaringene fra de nasjonale forsøkene er sys tem ati
sert.

K om m un förbundet anser  det verdifullt at ytterligere innsatser gjøres for 
å fjerne unødige detaljregler som kan hem m e den  komm unale virksomhet. 
Forslaget e r  således i sam svar  med forbundets  oppfatning på dette  om rå
det. Om en redusert  detaljregulering m å foregå ved forsøksvirksom het er 
derimot ikke sikkert.  I følge K om m unförbunde t burde først en samlet 
innsats gjøres for å  se over hele om rådet.  En slik gjennomgang vil muligens
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gi svar på  de fleste av de aktualiserte  spørsmålene. G jenstår  det dere t ter  
lempelige o m råder  for forsøksv irksom het forutse t tes  det at denne u tfor
mes slik at de kom m uner som ønske r  kan delta.

L andstingsfö rbundet ser positivt på et utv idet og fastere samarbeid 
mellom kom m unene  i N orden .  O m  det e r  akkura t  gjennom fr ikom m unefor
søk over r iksgrensene eller på annen måte dette skal muliggjøres bør 

d iskuteres videre.

3. U tvalgets synspunkter

H ovedm ålse tt ingen for det nordiske sam arbeidet på det regionalpolit i
ske om rådet e r  å  drive et regionalt utviklingsarbeid som kan gi økt bidrag 
til såvel nordisk som nasjonal utvikling.

Ø konom isk utvalg m ener  at de generelle målsettinger og retningslinjer 
som er  trukket opp  i gjeldende nordiske sam arbeidsprogram  for regional
politikk danner  et godt grunnlag for utviklingen av det nordiske samarbeid 
på det regionalpolitiske om rådet.  Utvalget har  unders treket betydningen 
av at p rogram m et blir gjennomført så konkre t  og handlingsrettet som 
mulig.

Det grenseregionale og grensekom m unale  samarbeid har vist seg å bli 
stadig m er om fattende og tillegges stor vekt.  Dette er i sam svar  med 
utvalgets prioriteringer. Utvalget har ved flere anledninger u ttryk t at en må 
tils trebe å videreutvikle det grenseregionale samarbeidet slik at en også i 
framtiden kan oppnå konkrete  resultater. Spesielt har  utvalget rettet opp
m erksom heten  mot spørsmål i ti lknytning til handel og næringsliv i det 
grenseregionale sam arbeidet.  U tvalget anser  at det av regionalpolit iske 
å rsaker  e r  ønskelig å  utvikle nye sam arbeidsform er mellom kom m uner og 
grenseregioner. Utvalget m ener  det finnes gode forutsetninger for å v idere
føre sam arbeidet dersom  kom m unene får større frihet til å prøve ulike 
samarbeidsform er.

Ø konomisk utvalg er av den oppfatning at et fr ikomm uneforsøk, av den 
type som blir beskrevet i medlemsforslaget, kan framstå  som et sentralt 
ledd i bestrebelsene  for å  styrke og konkretisere  det grenseregionale sam 
arbeidet. Dette e r  også i sam svar med det arbeid som foregår nasjonalt for 
en økende desentralisering. F orsøk  med fristilling av grensekom m uner vil 
kunne gi disse kom m unene  bedre muligheter til en effektiv ressursu tny tte l
se gjennom samordning og tilpasning til lokale forhold.

Ø konomisk utvalg stiller seg positiv til prosjekt hvor  man ved hjelp av 
fr ikom m uneforsøk søker  å  utvikle b l .a .  kom m unenes  tjenestetilbud og 
muligheter slik at det blir m er hensik tsm essig  for innbyggere og næringsliv. 
S am arbeidsprosjekt bør finne sted når man gjennom utnytte lse  av felles 
ressurser og k unnskaper  kan nå bedre resultat eller arbeide mer effektivt 
enn på nasjonalt nivå.

Ø konom isk utvalg vil vise til at det i medlemsforslaget tas opp en rekke
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eksem pler på  om råd er  som vil være velegnet for den her foreslåtte for
søksvirksom het.  Utvalget vil spesielt framholde at gjennom forsøksvirk
som heten  bør regler,  bes tem m elser  og administra tive prosedyrer  som b e 
rører  den ålm enne grensehandel vies særskilt oppm erksom het .  Utvalget er 
dog enig med forslagsstillerne om at det i prinsippet bø r  være de deltaken
de kom m uner som selv skal avgjøre hvilket samarbeid som blir til gjensidig 
nytte i en forsøksv irksom het av denne type. K om m unene  bør, som nevnt i 
medlemsforslaget, få  utforme sam arbeidet uten å måtte ta  hensyn  til de 
h inder for sam arbeidet som nasjonsgrensene ofte medfører. Imidlertid vil 
det være nødvendig  å u nn ta  visse om råder  fra det samarbeidet over  r iks
grensene som fr ikom m unene selv kan fatte beslutninger om. D ette  vil 
særlig gjelde saksom råder  hvor de t e r  klare å rsaker  og behov for nasjonal 
statlig styring. N ord isk  Ministerråd bø r  derfor fastlegge ram m ene for for
søkene. V ed valg av fo r søkskom m uner anser  utvalget det naturlig å velge 
kom m uner fra allerede eksis terende nordiske grenseregionale sam arbeids

områder.
U tvalget slu tter  seg videre til forslaget om at det blir etablert en p ro 

sjektgruppe som kan følge og evaluere de sam arbejdsprojekt som er gjort 
mulig gjennom fr ikom m uneforsøk over nasjonsgrensene. Prosjektgruppen 
bør også ha  som oppgave å sørge for informasjons- og erfaringsutveksling 
mellom de deltakende kom m uner.  D et forutse t tes  at Nord isk  Råd på  vanlig 
måte blir orienter t om utviklingen av forsøksvirksom heten .

U nder  henvisning til ovenstående henstiller Ø konom isk utvalg om at 

N ordisk  Råd rekom m an dere r  N ord isk  M inisterråd å
muliggjøre for ko m m uner  på  ulike sider av nasjonsgrensene i N o r

den å delta i et fr ikom m uneforsøk  i sam svar  med økonomisk 
u tvalgssynspunkter,  samt 

etablere  en pros jektgruppe som gis ti ls trekkelige ressurse r  for å 
evaluere fo rsøksv irksom hetene  og foreslå endringer i lover og 
regler som hem m er det grenseregionale  samarbeidet.
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Medlemsförslag

om ” frikommunförsök”  över riksgränserna i 
Norden

(V äckt av K jell M agne F redheim  och G rethe L undb lad  sam t D orte B en 
nedsen, M ikko  Elo, Lahja  E xner, E iöur G udnason, E rkki L iikanen  och  
O ddrunn P e tte rsen )

Det är längs gränserna  mellan våra  länder som resultaten -  eller bristen 
på resultat -  i det nordiska sam arbete t  tydligast kan avläsas. Det är 
befolkningen i dessa  t rak te r  som i sin vardag oftast och mest konkret 
upplever de problem och hinder som riksgränserna fortfarande innebär.

” N orden  som hem m am ark n a d ”  och ” N ordiskt m edborgarskap”  har de 
senaste  åren blivit begrepp som sam m anfa ttar  viktiga mål för det nordiska 
sam arbetet.  G ränsborna  kan peka på s tora  förbättr ingar som följt med det 
nordiska sam arbe te ts  utveckling men också  på m ycket som fortfarande är 
ogjort.

N ationsg ränserna  kan inte heller i N orden  upphävas helt, om nationerna 
skall behålla sin suveränite t,  och därför kom m er befolkningen längs dessa 
gränser alltid att ha vissa problem som inte gör sig gällande i andra  delar av 
de nordiska länderna. O ckså  det gör det angeläget med ett sam arbete  som 
särskilt tar sikte på  gränsregionernas situation.

På många håll finns k on tak te r  och sam arbete  mellan kom m uner på ömse 
sidor om gränserna , liksom mellan kom m uner inom resp. land. Men sam 
arbetet mellan k om m uner  i olika nordiska länder -  ofta i frågor som rör 
innevånarnas vardag -  hindras ofta av olikheter i nationella regler och 
bestäm m elser ,  exempelvis för statliga bidrag till skolor, omsorg  och lik
nande.

I flertalet nordiska  länder har s. k. f r ikom m unförsök inletts. Syftet är 
främst att ge de deltagande kom m unerna  möjlighet att  förändra  organisa
tions- och verksam hetsfo rm er utan de h inder eller låsningar som nationella 
kommunallagar, skatteregler, s ta tsb idragsbestäm m elser  m. m. kan innebä-

D enna tanke bör med fördel kunna tillämpas också  på  det nordiska 
samarbetet. K om m uner  i olika nordiska länder, som önskar delta i ett 
” f r ikom m unförsök”  för g ränssam arbe te t ,  skulle ail tså få utforma sitt sam 
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arbete  utan  a tt  b ehöva  ta  hänsyn  till de h inder för sam arbetet som nations
g ränserna  norm alt innebär.

Självklart måste nationsgränserna  i vissa avseenden  finnas kvar även 
mellan k om m uner som deltar  i ett nordiskt fr ikommunförsök. Export  och 
im port av färdigvaror måste t. ex. sannolikt följa normala regler beträffan
de mom sbetaln ing, säkerhetsföreskrif te r  osv. Det blir nödvändigt att un 
danta  vissa om råden  från det sam arbete  över  riksgränserna som ” fr ikom
m u n e rn a”  själva kan beslu ta  om. N ord iska  ministerrådet bör således fas t
ställa ram ar, inom vilka de deltagande kom m unerna  kan agera.

En grundtanke i detta  förslag är all tså att  de deltagande kom m unerna  
själva skall avgöra vilket sam arbete  som blir ömsesidigt givande i en 
försöksverksam het av denna typ. Det blir därför omöjligt att generellt ange 

vad sam arbete t skall gälla eller vilka regler som inom ramen för försöks
verksam heten  skall förändras eller upphävas. Det blir de sam arbetande 
kom m unernas  sak att avtala sig emellan.

Men ett antal exempel på vad ” f r ikom m unsam arbe te t"  skulle kunna 
omfatta  kan ändå  ges:

I m ånga g ränskom m uner  ä r  turistnäringen  av s tor betydelse. Ofta ges 
regionalpolitiskt eller annat statligt stöd för att  u tveckla  tur ism en, för 
m arknadsföringsinsatser m. m. Men sådana  statliga stöd borde få användas 
även för projekt som är  gem ensam m a för k om m uner på ömse sidor en 

nationsgräns.
K om m unika tionerna  inom och till regionen i fråga bör byggas ut med 

hänsyn till regionens behov snarare  än utifrån snävt nationella perspektiv. 
Eventuella  stöd till buss- och/eller järnvägsförb indelser bör ges utan hän
syn till om en riksgräns passeras  eller ej. ” F rik om m un erna”  bör ges 
möjlighet att sam arbeta  om vägbyggnad och väghållning som om det gällde 
en sträcka inom sam m a land snarare  än som två  vägsträckor som möts vid 
gränsen. Behovet av flygplatser bör värderas  utifrån regionens behov i 
stället för ur ett nationellt perspektiv .

Beträffande ungdom ssko lan  kan det finnas anledning att sam arbeta  om 
special- och yrkesinriktade linjer inom gymnasieskolan. Härvid varierar 
givetvis behoven  mellan olika gränsregioner — för alla gäller dock att 
regionen i praktiken bör kunna fungera som en gem ensam , lokal a rbe ts
m arknad och att elevunderlaget i varje kom m un för sig kan vara för litet för 
vissa linjer. Ett sam arbete  kan ge möjlighet för de s tuderande att bo kvar 
på hem orten  men ändå  kunna välja mellan fler utbildningslinjer än den 

egna kom m unen  kan tillhandahålla, liksom att efter avslutad utbildning få 
arbete i hemtrakten .

Vad gäller äldreom sorg  liksom barnom sorg  bör sam ordningsvinster 
kunna göras i g lesbygdskom m uner,  där  långa avstånd annars  skulle omöj
liggöra ett effektivt u tnyttjande av personal och lokaler.

O ckså  i fråga om hälso- och sjukvård  sa m t tandvård  skulle säkert 
sam ordningsvinster  kunna göras , om de statl iga bidragen inte gällde för
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enbart det egna landets medborgare . D essutom  skulle möjligheten att 
besöka  valfri vårdinsti tution, oavset t  m edborgarskap  och m antalsskriv
ningsort, u tan tvivel underlätta  för de många som pendlar över  riksgränsen 
eller som bor på en sida gränsen men har släkt och vänner  på den andra.

L änderna  har  i m ånga fall olika regler för axeltryck, fordonslängd m. m.. 
vilket fö rsvåra r  transporter  över  gränserna. Det bö r  övervägas om inte 
' ' f r ik o m m u n e rn a”  skulle kunna ges fr ihet att tillåta fordon som uppfyller 
de krav som gäller i g rannkom m unen  på andra  sidan gränsen att färdas 
inom också  den egna kom m unens gränser.

På m otsvarande sätt skulle man också  kunna överväga  att inom ” fri
kom m un erna”  accep te ra  även g rannkom m unens  bestäm m elser  beträffan
de märkning och transport  av farligt gods, säkerhe tsbes täm m elser  för 
maskiner och arbetsmateria l etc.

Beträffande gränshandeln  finns det också  behov av att förenkla den ofta 
orimligt komplicerade proceduren  för betalning av m om s och andra  av
gifter. Exempelvis  borde det vara  möjligt att undanta  kapita lvaror som 
köps för personligt bruk -  eventuellt upp till ett visst värde -  från de 
nuvarande reglerna. (D etta  görs ju  annars  ofta på enskilt initiativ, dä r  såväl 
tullpersonal som andra  berörda  inser att det administra tiva arbe te t  är 
orimligt i förhållande till de avgifter det kan bli fråga om eller där  g ränsbe
folkningen helt enkelt smugglar varor  över  gränsen -  inte i avsikt att 
undvika kostnaderna  utan ” byråk ra t in” .)

Även om hushållen kan kringgå en hel del bes täm m elser  gäller detta  
knappast för företagen. E t t  ofta fö rekom m ande  exempel är svårigheten att 
sam arbeta  för m ask inu tny tt jande  på  båda sidor gränsen. Varje gång en 
maskin skall föras öv e r  gränsen skall t. ex. m om s betalas in, och då  inte på 
maskinens hyreskostnad  u tan  på dess totala värde. Visserligen kan man 
via ett ansökningsförfarande få ti llbaka större delen av den betalda m om 
sen (dock med några m ånaders  fördröjning), men m om sdepositionen är 
ofta betydligt större än hyreskostnaden  för en maskin. Resultatet kan bli 
att  specialm askiner fraktas långa s träckor,  men utan att r iksgränsen pas

seras.
På liknande sätt köper  hushållen utan större problem dagligvaror t. ex. 

livsmedel, utan att fästa avseende vid nationsgränsen. Men företagen kan 
inte göra så. Ett konkre t  exempel ä r  att de många turistanläggningarna i 
Malungs kom m un (Sälentjällen) måste hämta all sin mjölk från mejeriet i 
H edem ora  på ca 25 mils avstånd. N ärm as te  mejeri finns i Trysil,  ca  5 mil 
från Sälen, men avgifterna på jo rd b ru k s råv a ro r  förhindrar i praktiken 
import därifrån.

Den nu föreslagna verksam heten  är en försöksverksam het ,  som bör 
kunna ge e rfa renhe te r  av värde för s t rävandena  att fördjupa sam arbetet 
inom N orden . Det finns skäl att an ta  att många kom m uner längs gränserna 
mellan D anmark/Sverige, Norge/Sverige, Finland/Sverige och N orge/F in
land vore in tresserade  att delta i " f r iko m m u nfö rsök ”  av det här beskrivna
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slaget. Som näm nts  bö r  kom m un erna  själva, inom de (vida) ram ar som 
fastställs av N M R , ges möjlighet a tt u tfo rm a sam arbete t  dem emellan. 
V erksam heten  blir därigenom decentraliserad  och  lokalt fö rankrad  men 
givetvis o ckså  olika mellan olika par  av kom m uner.

F ö r  att  ta  till va ra  de e rfa renhe te r  verksam heten  ger, såväl för g ränssam 
arbete t som för det övergripande nordiska  sam arbete t  beträffande handel, 
sociala frågor m. m ., bör en central projektgrupp etableras . Dess uppgift 
skulle vara  att  till N ord iska  rådet/m inis terrådet redovisa och u tvärdera  de 
sam arbetspro jek t som möjliggjorts genom ett fr ikomm unförsök över  na
t ionsgränserna  men också  att  u nder  den tid fö rsöksverksam heten  pågår 
sörja för ett informations- och erfarenhetsu tby te  mellan de deltagande 

kom m unerna .
F ör  a tt de aktuella kom m unerna  skall ha möjlighet att u tarbeta  nya 

sam arbetspro jek t och bedriva  verksam heten  under  en inte alltför kort tid 
b ö r  fr ikom m unförsöket pågå u nder  relativt lång tid, förslagsvis tio år. 
Självklart kan de e rfa renhe te r  som fram kom m er under  projektets gång 
u tvärderas  löpande och läggas till grund för reformer.

Mot ovanstående  bakgrund föreslår undertecknade ,  att  N ord iska  rådet 
rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet

a tt  möjliggöra för k om m un er  på  öm se sidor om en nationsgräns i 
N orden  att  delta i ett ” f r ikom m unförsök”  i enlighet med de 
riktlinjer som anges ovan samt 

a tt  en projektgrupp med represen ta t ion  från N ord iska  rådet/Nor- 
diska ministerrådet samt de deltagande kom m unerna  (m. fl.) e ta
bleras och ges ti llräckliga resu rse r  för att u tvärdera  fö rsöksverk 
sam hete rna  och föreslå m otsvarande  förändringar i de nordiska 
ländernas lagar och regler.

Oslo, S tockholm, K ø b enhavn ,  Helsingfors och Reykjavik den 17 februari
1987

K jell M agne F redheim  (A ) 

D orte B ennedsen  (S ) 

Lahja  E xner (i)

E rkki L iikanen  (Sdp)

G rethe L undb lad  (s) 

M ikko Elo (Sdp) 

Eiöur G uönason (A .) 

O ddrunn P ettersen  (A)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om åtgärder för att åstadkomma en 
balanserad reducering av sälstammarna i de nordliga 
havsområdena

(M edlem sförslaget väckt av Jo B e n k o w  och  Kjell M ag
ne Fredheim  m. fl. ,  se  s. 707 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och miljöutskottet har  hänvisats  ett medlemsförslag om å t
gärder  för att ås tad ko m m a en balanserad  reducering av sä ls tam m arna  i de 
nordliga havsom rådena .  U tsk o t te t  har behandla t  förslaget vid sina m öten i 
Åbo den 10 novem ber  1987 och S tockholm den 11 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m en dera r  N ord iska  ministerrådet a tt  vidta 

å tgärder  för att å te rskapa  möjligheterna att  driva sälfångst, b l .a .  ge
nom
-  att intensifiera forskningen på om rådet för a tt få en bättre kartlägg

ning av sälbestånde ts  nivå, var sälarna kan exis tera  i balans med 
andra  elem ent i det marina ekosys tem et ,  och

-  att å te rsk apa  den  ekonom iska  grundvalen  för sälfångsten genom att 
a rbe ta  för a tt näringen blir internationellt accepterad .

Förs lagss tällarna hänvisar till den s to ra  sälinvasionen vid den norska 
kusten  u nder  vin tern  1986—1987 och de svåra konsekvenser  den fått för 
fiske och fiskodling u tef ter  kusten. Miljøvern- och  F iskeridepar tem enten  
räknade med att ca  200000 grönlandssä lar dragit mot den norska  kusten  på 
jak t efter föda. Sälinvasionen visar att det uppstå tt  en ekologisk obalans 
mellan bes tånden  av fisk respektive  säl. Den säl som kommit in till kusten 
hör naturligt hem m a kring Jan  Mayen och i Baren tshavet.  Beståndet kring 
Jan M ayen  (Vestisen) uppgår enligt gjorda beräkningar till 1 /4 -1 /2  miljon 
djur, m edan bes tån de t  i B aren tshave t (Østisen) beräknas vara nästan  fyra 
gånger så  stort,  dvs. 1 — 1,5 miljoner djur. I B aren tshave t bedriver Norge 
och Sovjet kvotreglerad  fångst.  På Vestisen bedrivs från norsk sida ingen 
fångst av större be tydelse  sedan 1982 då EG infört im portförbud mot skinn
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av sä lungarb l.  a. e fter  påtryckningar från miljöorganisationer. Säls tammen 
på  Västisen  beräknas  ha ökat med 5 - 1 5  %  per  år.

Enligt förslagsställarna är det nödvändigt att  vidta å tgärder för a tt rätta  
till den uppkom na obalansen , så att  man kan få till stånd en balanserad 
beskattn ing av säl- och fiskbestånden. K ustsam hällena  i Norge, Island och 
Grönland är beroende  av havets  resu rse r  för a tt upprätthålla  ekonomisk 
verksam het och bosättning. Sälfångst ä r  en naturlig del av u tnyttjandet av 
dessa  resu rse r  och har en lång tradition. Den grundläggande målsättningen 
b ö r  vara  att  sä lbestånden skall bevaras  som förnybara  resu rse r  i havet.

2. R em issyttranden

Rem issinstanserna  ha r  s tarkt d ivergerande uppfattningar om m edlem s
förslaget. De flesta synes godta  önskem åle t  om ökad forskning för att 
kartlägga sä lbestånde t och orsake rna  till sälinvasionen. Typiskt är den 
stora  oenigheten i bedöm ningen härav bland rem issinstanserna , där de 
m es t kritiska helt ta r  avs tånd  från förslagsställarnas faktabeskrivning.

2.1. R em issin sta n ser som  tillstyrker m ed lem sförslaget 

N orden

Inuit C ircum polar C onference 

D anm ark

Dansk jagtforening 
Dansk fiskeriforening 
D anm arks havfiskeriforening

F inland

Ålands landskapsstyrelse  

Is land

Fiskeriministeriet 
F iskeindustriens forskningsinstitut 
Den is landske rederiforening 
Havforskningsinsti tute t

N orge

Miljødepartem entet 
F iskeridepar tem ente t  
N orges fiskarlag

Sverige

Jägarnas r iksförbund -  landsbygdens jägare
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2.2. R em issin stanser som  tillstyrker fö rs la g e t vad  gäller ökad  fo rskn in g  

N orden

N ordisk  kollegium for vildtforskning

D anm ark

Fiskeriministeriet
G rønlands h jem m estyre  -  L and skapss ty reom råde t for fiskeri og industri 
D anm arks naturfredningsforening

F inland

Miljöministeriet

N orge

Norges naturvitenskapelige forskningsråd 

Sverige

Fiskeristyrelsen
Institutet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL)

2.3. R em issin sta n ser som  avstyrker m ed lem sfö rslage t 

D anm ark

World Wildlife Fund
G reenpeace

N orge

Norges naturvernforbund

Sverige

Svenska  naturskyddsföreningen

2.4. R em issin sta n ser som  e j tar stä lln ing  till m ed lem sförslaget 

Sverige

Lantbruksstyre lsen  
K oncess ionsnäm nden  för miljöskydd

2.1. R em issin stanser som  tillstyrker m ed lem sfö rslage t

Inu it C ircum polar C onference  t i llstyrker båda  medlemsforslagets y rkan
den och unders tryk e r  särskilt att man bör skaffa ökad kunskap genom 
forskning. Sådan ökad forskning bör baseras  på de initiativ som u ttryckts  i 
IU C N /U N E P /W W F :s  dokum ent "W or ld  Conservat ion  S tra tegy" .  Inuit 
C ircum polar Conference  har tagit initiativ till en m otsvarande regional 
strategi för Alaska, C anada  och Grönland och skulle välkom na om N ord is
ka rådet påbörjade u ta rbe tande  av en sådan strategi för det nordatlantiska 
området.  En sådan nordisk strategi skulle kunna göras förenlig med Inuit
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Regional Conservat ion  Strategy då det finns många gem ensam m a element 
i d enna  regionala strategi vad gäller Grönland och det nordatlantiska 
området.

D anm arks jag tfo ren in g  och  D anm arks havfiskeriforen ing  ins täm m er 
med förslagsställarna i att sälinvasionen är e tt hot mot den norska  fiskeri
näringen och  stödjer förslaget att å te rskapa  möjligheterna för sälfångst.

D ansk fiskerifo ren ing  p åpekar  att även fiskare i andra  om råden än 
u tanför N orge har problem med det hastigt växande sälbeståndet.

Å lands landskapsstyre lse  påpekar  att medlemsforslagets problem inte 
får förväxlas med sä lskyddsproblem atiken i Östersjön.

Landskapss ty re lsen  delar i princip uppfattningen att de förnyelsebara  
natu rresu rse rna  i haven i form av b l .a .  fisk, däggdjur och fåglar, är en 
värdefull tillgång och  skall också  beska t tas  då förutsättn ingar härför finns. 
1 vissa fall kan en bekattn ing vara  direkt nödvändig för att upprätthålla 
balansen i naturen. En sådan beskattning får aldrig ske i sådan omfattning 
och på ett sådant sätt  att  någon en da  art närmelsevis kan anses hotad till 
sin exis tens. R åder  ok larheter  i det avseende t bör en grundläggande forsk
ning prioriteras för att klarlägga de ekologiska bakgrundsorsakerna .

F iskerim in isterie t i Is land  u ppm anar starkt rådet att anta medlemsförsla
get. E fte r  E G :s  importförbud mot sälskinn har den isländska sälfångsten 
lagts ned och säls tam m en som en följd därav  ökat betydligt runt Island. 
Sälarna o rsakar  problem för fisket,  dels genom att de ofta angriper fångst
redskap och tar fisken, dels genom att de sprider m asksjukdom  till fisken.

F iskeindustriens fo rskn in g s in s titu t i Island påpekar  att sälbeståndet ökat 
efter prisfallet på sälskinn. U nder senare  år har sälkött all tmer använts  till 
pälsdjursfoder och institutet analyserar sälens näringsvärde. Kring Island 
fångas i de tta  syfte ca  4 500 landsälar och  2 500 gråsälar och endast  obe tyd
ligt antal g rönlandssälar  även om dessas antal ökat kring Island under  
senare år.

Det särskilda "R in go rm eu tva lg e t”  anse r  att medlemsförslaget ej går 
tillräckligt långt. M an bö r  från isländsk sida antingen ge bistånd till den 
norska sälfångsten eller ta  aktiv del i den. Island har undgått att drabbas av 
den norska sälinvasionen, även om antalet grönlandssäl våren 1987 var 
ovanligt stort. En fortsatt sältillväxt vid Jan Mayen skulle kunna ge en 
sälinvasion också  vid Island. Island bör därför delta i undersökningarna  
om de sä ls tam m ar som uppföds kring Jan Mayen och eventuellt också  i 
sälfångsten där.

H avforskn ingsin stitu te t e rinrar om att sälfångst traditionellt utgjort en 
binäring för jo rdbruksbefolkningen. D enna beskattning av sälstammen 
utanför Island, som kan beräknas till ca  50000 djur. bortföll då EG införde 
importförbud mot skinn av ungsäl. För  att stimulera sälfångsten har i 
Island utgått en skottprem ie och ett fast pris för sälkött som går till 
pälsdjursuppfödning. Fiskeriindustrin , som oroar  sig för det ökade antalet 
sälar, har gett ut stora sum m or till forskning och för att intensifiera säl-
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fångsten. Dock behövs m er  konkre ta  åtgärder,  särskilt vad gäller sälstam- 
m arna vid Svalbard, Jan M ayen  och Grönland. O rsakerna  till sälinva- 
sionen utanför N orge  kan vara många, t. ex. isförhållanden, brist på föda 
och en kontinuerlig ökning av sä ls tam m arna , som varit 5 - 1 5 %  per år på 
Västisen. Det kan vara  början till en större  ekologisk katastrof. Därför bör 
de länder som drar  ny tta  av havets  resu rse r  gå sam m an för a tt vända denna 
utveckling. D etta  sker  bäst genom att å te rupprä t ta  sälfångsten och få den 
internationellt accepterad .

F iskeridepartem en te t i Norge tillstyrker förslaget och de åtgärdsförslag 
som ingår däri. D epartem ente t  har  till N ord iska  äm betsm annakom m ittén  
för fiskerifrågor (N E F ) föreslagit sam nordiska  p laneringsm onster för 
projektförslag och samordning av nordiska undersökningar om sälens nä- 
ringsupptag, ak tiv ite tsm onster  och energiomsättning. Om N E F  ställer sig 
positiv till förslaget, föreslås ett nordiskt forskningsprojekt på denna 
grundval.

N orges fiska r la g  up pska t ta r  antalet grönlandssäl på  Västisen till 3 0 0 -  
600000 djur och antalet på Östisen till ca  1,2 miljoner. D etta  antal ökar 
med ca 130000 per år m edan den sam manlagda norska  och sovjetiska 
fångsten inte övers tiger 80000 djur. Sälinvasionen vid norska  kusten har 
beräknats  till minst 300000 ungsälar och ca 60000 av dessa  har  fastnat i 
fisknät och  drunknat .  D enna vandrande  säl var m ycket mager m edan de 
sälar som fångades i fångs tom rådena 1987 hade normala späcklager, både 
de från Öst- och Västisen. Det an tas ,  att o rsaken  till a tt sälen vandrat till 
norska kusten  varit näringsbrist för de t  s tora  sälbeståndet. Havsforsk- 
ningsinstitutet räknar  dock ej med reduktion av fiskbeståndet som orsak 
till sälinvasionen. Ett ökande antal kom m er från Västisen, där man ej regi

strerat nedgång i de viktigaste  fiskbestånden. Beståndet av lodda i Ba
rentshavet har m inskat,  men to rsk , sill och polar to rsk  ökar  starkt. Sälinva
sionen hotade fisket som ä r  själva grundvalen  för bosättningen vid kusten i 
Nordnorge. En förväntad fångst av torsk  första halvåret 1987 på 157000 
ton blev endast  ca 82 500 ton. F öru tom  att den tar fisk skadar  sälen fisket 
genom att bidra till spridning av paras ite r  i fisken.

N orsk  sälfångst har minskat drastiskt under  senare år. U nder  1950-talet 
uppgick fångsten till 300000 djur, de flesta grönlandssäl. I början av 
1970-talet uppgick den till 200000 djur och 1980 till endast  60000. 1987 
fångade norska  fångstmän 19296 sälar vid Västisen  och ca 19000 grön- 
landssälar vid Östisen.

Efter E G :s  importförbud mot skinn av sälungar 1983 har den norska 
fångstnäringen reducera ts  till ett minimum. EG utgör 6 0 - 7 0 %  av den 
traditionella m arknaden  för sä lprodukter och då  denna m arknad ej kan 
ersättas ä r  det en förutsättn ing för å te rupprä t tande  av sälnäringen att 
m arknadshindren för sälskinn avlägsnas.

N orges fiskarlag u tta lar  förhoppning om N ord iska  rådets medverkan  i 
denna sak gentem ot EG och  USA. R ådet bö r  vidare verka för anslag till
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forskning om sälbestånden för att förhindra en k a tas tro f  som sälinvasionen 
1987.

Jägarnas riksförbund  -  L a ndsbygdens jä g a re  i Sverige  som inhämtat 
synpunkter  från bl.a. O stkustfiskarnas centralförbund, påpekar  att för 
svenskt v idkom m ande är sä lskadorna  sam mantaget små, oak ta t  vissa loka
la skador fö rekom m er. N ågon  form av möjlighet till skyddsjakt synes 
därför erforderlig att  behålla även för de svenska  havsom rådena. N u v a ran 
de regler kan anses  fylla dessa  behov.

D ärem ot är de problem  som uppstå tt  inom Norges kustom råden  m ycket 
allvarliga. Den stora  omflyttningen av sälar visar på förhållanden som på 
sikt kan hota  sälen som djurart.  Det har  beräknats  att minst 200000 sälar 
lämnat de grön ländska  h avsom rådena  samt Barentshav och förflyttat sig 
till de norska  kustom rådena .

F örbunde t antar, att det som nu händ er  med sä ls tam m arna i de nordiska 
havsom rådena, är en återspegling av de globala miljöförändringar som i 
förlängningen utgör ett  direkt hot mot allt organiskt liv. Det är synnerligen 
angeläget att N ord iska  rådet kraftfullt driver dessa  livsviktiga frågor om en 
god livsmiljö. S kyddet av miljön m åste  utformas som bindande internatio
nella konventioner.  Prob lem en vid den norska  kusten  måste  långsiktigt 
lösas genom åtgärder som förbättrar  sälarnas förutsättningar att stanna  i 
sina naturliga havsom råden  och livsmiljöer. O rsakerna  till vandringen är ej 
helt kända, men det kan förutsä t tas  att näringsbrist varit den  utlösande 
faktorn. Sam stäm m iga rappor te r  från N orge anger att sälarna ä r  undernär
da  och i allmänt dålig kondition. Minskad säljakt kan ha medverkat till en 
ökning av sälstam men. N äringsbris ten  torde ha sin grund i kraftig utfisk- 
ning i förening med minskande fiskbestånd genom ogynnsam miljöpåver
kan av dessa  havsom råden . Sälarnas upptagning av miljögifter kan ha 
m edverkat.  D essa frågor m åste  snarast klarläggas genom vidgade forsk
ningsinsatser. Samtidigt m åste  miljöskyddet drivas mot fasta och bindande 
internationella avtal för alla s tater. Sam m a bör även gälla havsfisket.

I avvaktan  på mera  långsiktiga åtgärder,  måste de akuta  problem som 
uppkomm it inom de norska  havsom rådena  undersökas och åtgärdas,  dä r
ibland genom en viss kontrollerad ja k t  på  säl. Det måste ur alla synpunkter  
vara bättre  med en starkt begränsad jak t ,  som syftar till att balansera 
sälstam men mot att sä ls tam mens num erär  medför svält, utvandring och 
m assdöd. R iksförbundet har  stort in tresse av att följa, och eventuellt 
m edverka  i, de undersökningar som kan föranledas av förslaget.

2.2. R em issin stanser som  tillstyrker fö r s la g e t vad  gäller ökad  fo rskn in g

N ord isk  kollegium  fo r  viltforskning (N K V )  unders tryker  behovet av ökat 
vetande , inte bara  om grönlandssälen utan om hela det nordatlantiska 
ekosys tem et.  Samtidigt bör det skapas förståelse för att sälbestånden är en 
naturti llgång som både bör bevaras  och användas på ett riktigt sätt som ett 
värdefullt näringsunderlag. N K V  anser  att obalansen mellan sälbeståndet
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och dess  näringsunderlag kan bero  på flera olika faktorer,  eventuellt en 
kombination av tv å  eller flera av dem. De väsentligaste möjliga fak torerna  
an tar  N K V  vara  överbeskattn ing  av näringsunderlaget (ev. overfiskning), 
minskad säljakt och naturliga svängningar i sälbeståndet.  Forskning och 
nykter t upplysningsarbete  erfordras  för att lösa de etiska och känslom ässi
ga problem som sam m anhänger med utnyttjandet av beståndet av g rön

landssäl.

F iskerim in isterie t i D anm ark  anser ,  att sälproblem atiken bör ses i ett 
brett ekologiskt sam m anhang  som inte bara  berör  N orden  utan även andra 
nordatlantiska länder. E t t  forskningssam arbete  om havsdäggdjur äger rum 
inom ram en för det internationella havsforskningsrådet (ICES). Om man 
anser  att behov föreligger bör enligt ministeriet eventuellt en undersökning 
om den aktuella sälproblem atiken genomföras inom ICES.

G rönlands h jem m esty re , landsrådet fo r  F iskeri og Industri påpekar ,  att 
den traditionella fångstnäringen i Grönland drabbats  hårt av den internatio
nella kampanjen mot sälskinn. G rönlands befolkning har alltid skördat 
havets  resu rser  inklusive vuxna sälar. Det finns ett  på trängande behov  av 
forskning i internationellt och nordiskt sam arbete  om sälarnas ekologi, i 
synnerhet sam m anhanget mellan sälbestånden och fiskbestånden. F o rsk 
ningen skulle kunna ge en samlad bild av sälarnas situation i hela N orden , 
både i Bottniska viken, Ö stersjön , N ordsjön .  Baren tshavet och vid Öst- 
och Västgrönland. H jem m estyre t  rekom m enderar  varmt att N ordiska rå 
det hemställer  att d enn a  uppgift prioriteras på N ord iska  ministerrådets 
budget för de kom m ande åren.

D anm arks N a turfredn ingsforen ing  påpekar  att fångsten av grönlandssäl 

efter 1982 inte gått upp  till de öv erenskom na kvoterna. Då dess  viktigaste 
föda loddan inte ä r  underkas tad  kvotering kan loddafisket ti llsammans 
med ökat antal grönlandssä lar vara  o rsaken  till obalansen i den ekologiska 
näringskedjan. Föreningen rekom m enderar  därför att man å te rskapar  och 
a rbe ta r  för den nödvändiga ekologiska balansen för sälarna i det aktuella 
området.

M iljöm in isterie t i Finland finner, att medlemsforslagets påpekande om 
att en ingående undersökning borde göras ä r  helt riktigt. U ndersökningen 
borde vara om fattande . Man borde forska i hela ändringen av havsekosys- 
temet i de arkt iska  om rådena  och särskilt i konsekvenserna  av människans 
verksam het som en eventuell förklaring till att  migrationen är så om fattan
de. D ärem ot anser  ministeriet,  att minis terrådet knappast torde ha föru t
sättningar att påverka  den allmänna opinionen för att göra sälfångsten mer 
acceptabel.

M iljödepartem en te t i N orge anser  att den väsentliga delen av de sälar 
som invaderade norska  kusten  vintern 1987 måste ha kommit från Östisen 
(Barentshavet) ,  då  man de senaste  åren  genomfört stora märkningar av säl 
vid Jan Mayen och antalet m ärk ta  sälar vid N orges kust ej ökat. Vid beslut 
om åtgärder  för att korr igera  obalansen i antalet sälar respektive fisk måste
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up pm ärksam he ten  primärt riktas m ot Baren tshavet.  A ntalet grönlandssäl 
har ökat u nder  1970 och -80 talet och fångstkvoterna  har  ökat från 60000 

till 90000. B estånde t ä r  emellertid nu bara  1/3 av det ursprungliga. Sovjet
unionen ha r  u ttalat önskem ål a tt bygga upp  sä lbestånde t till en nivå där  det 
tål en beskattn ing på 100000 per år.

F rån  1980 började bes tånde t av lodda, som är sälens viktigaste by 
tesdjur,  a tt gå ti llbaka, och fisket ökade fram till 1983. då  största  delen av 
loddabes tåndet fiskats ut. Det internationella havsfiskerådet (ICES) re 
kom m enderade  1986 stopp för  loddafisket, men N orge och Sovjet fortsatte 
att fiska kvo te r  på 120000 ton. Sam m anbro t te t  av loddabeståndet var den 
troliga utlösande orsaken  för sälinvasionen. L oddabestånden  kan dock 
vän tas  växa till sig på  relativt kort  tid under  goda förhållanden och med en 
förnuftig förvaltning. En liknande å teruppbyggnad av sälbeståndet och 
övervakning av bes tånde t torde vara  den bästa  å tgärden för att å terskapa 
den ekonom iska  grundvalen för sälnäringen och å te r  få  den internationellt 
accep terad . D epartem en te t  anser  därför att det finns stort behov för in ten
sifierad forskning om  ekologin i B aren tshavet och kring N ordnorge . Det är 
också  viktigt att  få till s tånd nordiskt sam arbete  kring förvaltningen av 
havsdäggdjurbeståndet.  Ä ven för havsmiljön bör principen "bärkraftig  
u tveckling”  ligga till grund.

R å d e t fo r  na turv itenskapelig  fo rskn in g  (RN F) i Norge anser ,  att antalet 
d runknade grönlandssälar i f isknäten våren 1987 torde ha uppgått till 
6 0 0 0 0 -8 0 0 0 0 ,  då inte alla torde ha dragits upp. Sälinvasionen kan på 
grundval härav beräknas  ha uppgått  till 700000—900000 grönlandssälar. 
Rådet anser  att det rörde sig om grönlandssäl från Östisen, dvs. det östliga 
B aren tshavet,  där s tam m en av grönlandssäl u tgör ca  1,5 miljoner djur. 
Mindra sannolikt ä r  a tt sälinvasionen har sitt ursprung vid Västisen (driv
isen vid Jan  Mayen) då säls tam men där beräknas till 6 0 0 0 0 -1 0 0 0 0 0  och 
näringsgrundlaget dä r  ä r  rikligt (mest lodda). I Baren tshavet är därem ot 
både sill och lodda s tark t decim erade.

O rsaksförhållandena är emellertid invecklade och trots den forskning 
som ägt rum  saknas tillräcklig kunskap  om grönlandssälens populations
biologi och B aren tshave ts  ekosys tem . En ökad forskningsinsats behövs 
för att undgå de popula t ionssam m anbro t t  som drabbe t sill, torsk och 
lodda, och o ckså  kan drabba  räkbeståndet .  En viss beskattning av bes tån 
det av grönlandssäl kan vara  lämplig men för att fastställa omfånget av 
denna beskattning erfordras  en ökad forskningsinsats, som också  kan ge 
en bättre  grundval för förvaltningen av de nordliga havsom rådena.

F iskeristyrelsen  i Sverige finner, att  det råder  oenighet bland forskare 
om o rsakerna  till invasionen. Liknande fenom en har uppträtt  tidigare. 
U n der  d essa  om ständigheter bö r  man inte nu u tan  vidare underlag arbeta  
för att främja en reducering av sälstam men. E n  intensifierad forskning på 
om rådet bö r  därem ot stödjas. D et kan o ckså  ge underlag för att bedöm a de 
m otsättn ingar som kan k om m a på svenska västkusten  till följd av att
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säls tam m en där ökat u nder  en följd av år. Styrelsen har beräknat att ca 
1 000 ton torsk  årligen konsum eras  av sälbeståndet längs den svenska  
västkusten . F ör  fiskaren ko m m er också  ekonom iska  skador genom att säl 
ä ter  fisk fångad i redskap  och  skadar  redskap. Det kan därför vara angelä
get att följa och u tvä rd e ra  betydelsen  av ökad sälförekom st även vid 
svenska  västkusten .  I Ö ste rs jöom råde t ä r  problematiken en helt annan 
genom inverkan av miljögifter på  sälens reproduktionsförm åga.

F iskeristyrelsen , havsfiske labora torie t ins täm m er med förslagsställarna 

att sä lbestånden, i sådana  fall då större  skador fö rorsakats ,  måste kunna på 
något sätt dec im eras  (kanske med liknande avskjutning som nu sker för älg 
etc.). Men laboratoriet m otsä t te r  sig att  man av denna anledning skulle 
försöka göra sälfångsten s .a .  s. salongstahig i regelbunden skala. Beträf
fande sälbeståndet i Ö sters jön råder  speciella förhållanden och dessa  bör 

inte ändras .
In s titu te t fö r  va tten - och lu ftvårdsforskn ing  (IVL) hänvisar till medlems- 

förslagets förklaring till sälinvasionen att ” det har uppstå tt  en ekologisk 
obalans mellan fisk- och sä lbes tånden” , och finner den något förhastad. 
F luk tuationer i o rgan ism bes tånd  kan ingå som en naturlig del av ekosys te 
met. Vissa å r  d om inerar  en organismgrupp för att nästa  å r  ersä ttas  av en 
annan. Att kraftigt minska den dom inerande arten  kan få allvarliga framti
da konsekvenser  i form av reducering av arten  till en nivå långt under  den 
naturligt fö rekom m ande.  Vad som behövs  ä r  en ökad forskning inom 
om rådet för att u tröna  orsake rna  till sälinvasionen. Ä r orsaken  en tillfällig 
naturlig f luktuation inom ekosys tem et eller saknar sälarna föda i sin u r
sprungliga miljö till följd av t. ex. utf iskning? Dessa ä r  några av många 
tänkbara  frågeställningar som bö r  besvaras  innan man radikalt ökar  av
skjutningen av säl i Norge.

2.3. R em issin sta n ser som  avstyrker m ed lem sförslaget

G reenpeace  D anm ark  tar  s tark t avstånd från medlemsförslaget. Dess 
omfångsrika y ttrande  kan i sina h uvudpunk te r  sam m anfa ttas  på följande 
sätt: Den reella bakgrunden  till medlemsförslaget ä r  önskan att å te ruppta  
fångsten av sälungar vid Jan  M ayen  (Västisen) och få nordiskt stöd för att 
upphäva E G .s  im portförbud mot sälungeskinn. Sälinvasionen används för 
att legitimera d enna  önskan  och man vill dessu tom  skyla över  en felslagen 
fiskeripolitik i B aren tshavet som inneburit en hänsynslös överbeskattn ing 
av fisktillgångarna. G reenpeace  anser  det helt klart,  att sälinvasionen 
orsakats  av brist på föda i B aren tshavet på grund av overfiskning av lodda 
och sill. N orska  regeringens påstående, att sälinvasionen härrör från V äst
isen saknar  m otsvarande  stöd av fakta. Det skulle få oöverskådliga konse
k venser  om N orge skulle å te ru pp ta  sin kommersiella sälfångst vid Jan 
Mayen och EG upph äv a  sitt importförbud mot ungsälskinn, inte minst för 
den grönländska sälfångsten. Försäljningen av skinn från vuxna sälar,  som 
är undantagen från E G :s  im portförbud, föll drastiskt till följd av den
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folkopinion som väcktes  mot sälungeslakten vid Jan Mayen. 1983 startade 
G rönlands h jem m estyre  en kampanj för att å tervinna den europeiska 
m arknad  för sälskinn m an förlorat. Skulle im portförbudet mot ungsälskinn 
upphävas och sälslakten vid Jan  M ayen  å terupptas  skulle enligt G reen 
peace det folkliga m otståndet b lossa upp igen och den grönländska fångst
näringen å te r  tillfogas skador. G reenpeace  hänvisar till ett uttalande av 
D anm arks  f iskeriminister att regeringen ej avser  att stödja e tt  upphävande 
av E G :s  importförbud mot sälungeskinn, när  frågan om en revision av 
ministerrådsdirektiven därom  skall revideras 1989. Det enda som enligt 
G ree n p ea ce ’s uppfattning kan förhindra framtida sälinvasioner är en änd
rad (norsk) fiskeripolitik.

W orld W ildlife F u n d  (V erdensnaturfonden) i D anm ark  anser  det belagt, 
att sälinvasionen ha r  sitt u rsprung i B aren tshave t mellan Norge, Svalbard 
och N ovaja  Semlja och således icke från Jan  Mayen där slakten av säl- 
ungar tidigare ägde rum. D et finns således inget sam m anhang mellan 
upphörande t av denna fångst och sälinvasionen utanför Väst- och N o rd 
norge. O rsaken  till sälens vandring är enligt W W F  overfiskning i B aren ts
havet,  som lett till sam m anbro tt  av loddabeståndet och därm ed en kedjere
aktion i form av sälinvasion och sam m anbro t t  av sjöfågel sbestånd. En 
begränsning av fisket torde därför vara  ett bä tt re  sätt  att förebygga säl- 
problem än försök att m inska sälbeståndet och skulle dessu tom  vara till 
hjälp för flera sjöfågelarter.

N orges na turvern forbund  anser  det vara  en s tor svaghet, att förslags
ställarna ej n äm ner  överbeskattn ingen  av sill och lodda som möjliga orsa 
ker  till sälinvasionen. Det finns skäl att anta  att sälar både från Västisen 
och Östisen var  inblandade, även om m ycket tyder  på att sälar från Östisen 
utgjort tyngdpunkten . Sakkunniga förefaller eniga om att invasionen var en 
näringsvandring. Ä ven  om grönlandssälens näringsunderlag har många 
beståndsdela r  anser  förbundet det uppenbart  a tt utfiskningen av småfisk 
som sill och  lodda i B aren tshave t spelat stor roll och också  drabbat flera 
sjöfågelarter. F ö rbu nd e t  kri tiserar pås tåendet att  antalet grönlandssäl vid 
Västisen ökat sedan fångsten minskat 1983, som ej kan beläggas med data 
eller ens göras sannolikt. Fö rbu nd e t  har  ingen erinran mot förslagsställar
nas slutsats att det m ås te  satsas m er på forskning för att belägga framförda 
p åståenden  om o rsaker  till säl invasionen, bes tåndss tor lekar  etc.

Svenska  na turskyddsfören ingen  anser  det uppenbart  att storskaliga för
ändringar i fiskbeståndet ägt och äger rum i de nordliga havsom rådena. 
Sälinvasionen bör ses mot denna bakgrund och det är synnerligen angelä
get att o rsakerna  bakom  dessa  förändringar i fisktillgången snarast utreds. 
Även om det i förslaget talas om en obalans mellan säls tam m arnas storlek 
och deras  näringsunderlag ä r  det viktigt att betona att det sviktande nä- 
ringsunderlaget inte rimligen kan ha orsakats  av sälarna själva. Man kan 
därför inte räkna  med att alls kunna råda  bot mot denna "o b a la n s"  genom 
en avskjutning av säl. Ett sådant förfarande vore att sikta in sig på sympto-
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men istället för på de underliggande orsakerna . U tvandringen av magra 
sälar från B aren tshavsom råde t och de kollapsade alkfågelpopulationerna 
måste istället fö ranleda kraftfulla satsningar på fiskeribiologisk forskning i 
de aktuella om rådena.  N aturskyddsfören ingen  anser  alltså inte att det 
tlnns grund för N ord iska  rådet att rekom m endera  en ökad avskjutning av 
grönslandssäl.

2.4. R em issin sta n ser som  inte tar ställning till m ed lem sförslaget

L an tbruksstyre lsen  i Sverige begränsar sig till frågan om skydd av säl
stamm en med hänvisning till ” K onventionen  om internationell handel med 
utrotn ingshotade a r te r  av vilda djur och v ä x te r "  (CITES), där sälpopula- 
tionens storlek d iskuterats  m ycket ingående. Sverige föreslog t. ex. list
ning av K lappm yts .  Enligt svensk uppfattning kunde ett visst hot föreligga 
mot denna art. O säkerheten  var emellertid s tor då det var mycket svårt att 
fastställa den verkliga storleken på populationen och för närvarande finns 
ingen sälart från de nordliga havsom rådena  uppförd på CIT ES lista över 
hotade arter. Sälinvasionen på den norska västkusten  är sannolikt inte 
orsakad av en populationsexplosion utan troligtvis ett tecken på brist på 
föda i de för sälarna norm ala u tbredningsom rådena. En analys av detta 
förhållande ligger emellertid utanför lantbrukss tyrelsens ko m petensom rå
de som administrativ  myndighet för CITES.

3. Utskottet

U tskottet k onsta te ra r  att det under  senare år förekommit invasion av säl 
längs delar av kusten  av N ordnorge  och 1987 längs hela Norges kust. Detta 
har medfört förluster för fiskerinäringen på grund av lägre fångster och 
förstörda fiskeredskap. Sälinvasionen var också  en s tor ekologisk tragedi 
genom att ca 60000 sälar 1987 drunknade i f isknät. U tskotte t  avser ej att gä 
in i detalj vad gäller möjliga o rsaker  till sälinvasionen.

Förslagsställarna har påpekat att det för att få till stand bättre balans 
mellan de olika resurserna  i det marina ekosys tem et torde erfordras en mer 
omfattande flerbeståndsforskning, ett forskningsområde som tidigare icke 
synes ha fått tillräcklig prioritet.  En å teruppbyggnad av bestånd som 
tidigare varit för hårt beskat tade  och en grundlig övervakning av bestånden 
torde enligt förslagsställarnas uppfattning vara en lämplig åtgärd för att 
å t e r f å  sälfångsten internationellt accep terad . Förslagsställarna un ders try 
ker att den grundläggande målsättningen för förvaltning av sälen och andra 
havsdäggdjur bör vara att bestånden  skall bevaras som lo rnybara  och 
nyttiga resurser  i havet. U tskotte t  tar för sin del inte ställning till vad 
förslagsställarna här anfört.

U tskotte t  noterar,  att medlemsförslaget mötts  av stort intresse och 
engagemang bland rem iss instanserna . U ppfattn ingarna går starkt isär, och 
de rem iss instanser som avsty rker  förslaget har en helt annan uppfattning 
om de faktiska förhållanden som förslagsställarna åberopar  i sin motive- 

2 3 - 17-336 N ord iska  rådel
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ring. Bakgrunden  till dessa  s tark t d ivergerande åsik ter i faktafrågorna 
torde vara  de många osäkerhe tsfak tore r  som fortfarande försvårar bed öm 
ningen av orsaksförhållandena bakom  den s tora  sälinvasionen vid norska 
kusten. U tsko t te t  anser ,  a tt e tt åtgärd sprogram bör bygga på  en realistisk 
bedömning av orsakerna , något som ställer krav på omfattande forskning 
då de ekologiska sam m anhangen  i de norra  haven är komplicerade. Även 
klimatologiska förhållanden, som ej berörts  av rem iss instanserna , men 
t. ex. anses  ha medverkat till en liknande sälinvasion i början av 1900-talet, 
bör bedöm as i en sådan undersökning. U tskotte t  vill erinra om att en 
särskild arbetsgrupp  utarbeta t  en rapport om möjligheterna för ökat nor
diskt sam arbete  inom havs-, is- och klimatforskning samt att man deltagit i 
ett internationellt forskningsrojekt,  "G reen lan d  Sea P ro jec t” .

U tgångspunkterna  för denna  undersökning torde i övrigt sökas i de 
faktabeskrivningar som givits av förslagsställarna och rem issinstanserna , 
både de p unk te r  där  de i stort ä r  ense och där  bedöm ningarna går isär. 
Jäm förelse  mellan t. ex. norska  och  sovjetiska uppskat tn ingar av antalet 
sälar vid Västisen (Jan M ayen) respektive Östisen (Barentshavet)  skulle 
kunna ge säkrare uppskattningar. Försök  med märkning av sälar för att 
följa deras  vandringar torde erfodras.  E n  kartläggning av orsaksförhållan
dena bakom vandring av sälar fö ru tsä t ter  samtidigt mätning av tem peratur  
i vatten och luft, istjocklek, s tröm m ar i havet, tillgången på föda som 
lodda, sill m .f l.  arter. U tsko t te t  anser  att problemets  komplexitet ställer 
s tora  krav på den nödvändiga forskningen och att denna därför bör inledas 
med en förundersökning och formulering av ett antal hypoteser som kan 
kontrolleras genom de undersökningar  som däref ter  företas.

U tskotte t no terar att det stora flertalet rem iss instanser,  både bland dem 
som helt ti llstyrker medlemsförslaget och dem som avstyrker,  synes anse 
att det finns behov  av ökad forskning kring sä lbestånden och de ekologiska 
sam manhangen i de nordliga haven. U tskotte t  anser  vidare, att beslut om 
konkre ta  å tgärder för att förhindra en ny sälinvasion bör invänta mer 
definitiva forskningsresulta t för att  å tgärderna  skall få avsedd verkan.

U tskotte t  hemställer  därför, att
N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet, att intensifiera

forskningen kring sälbestånden och sam banden  mellan sälarna 
och det marina ekosystem et .

Stockholm den 11 februari 1988

Svein  A lsaker (KrF) 

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

M arjatta  V äänänen (K) 

Förman

Jo  B enkow  (H) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A nna-K aarina  Louvo  (K ok) 

M ats N yby  (Sdp) 

Valgerður Sverrisdó ttir (F.)

L ena  O hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om åtgärder för att åstadkomma en balanserad 
reducering av sälstammarna i de nordliga 
havsområdena
(V äckt av Jo  B enkow  och K jell M agne F redheim  sa m t Svein  A lsaker, 
Johan  B u ttedah l, M arg it H ansen-K rone, Brit Jørgensen  och H anna  
K vanm o)

Den meget store invasjon av sel langs hele norskekysten  tyd e r  på at det 
har oppstå tt  en alvorlig ubalanse mellom se ls tam m enes størrelse og næ 
ringsgrunnlaget i de havom råd er  d e r  selen naturlig finner sin næring.

M iljøverndepartem ente t og F iskeridepar tem ente t  i N orge regner med at 
om lag 200000 grønlandssel har trukket inn til norskekysten , fra Varan- 
gerfjorden i nord til Oslofjorden i sør. S tore beløp e r  allerede utbetalt  i 
ers tatning for skade på garn og fangst.  N æ r  25 000 sel har hittil gått seg fast 
i garn og andre f iskeredskaper  og har d ruknet.  P røver  viser at dyrene er 
magre, og dette  s tø tte r  opp  om teorien om at selen er på jak t  e tte r  mat. 
Selinvasjonen viser at det har  oppstå tt  en økologisk ubalanse mellom 
bestandene av fisk og sel.

K onsekvensene  for kystfiskeriene og foredlingsbedriftene på land er 
svært alvorlige. F lere bedrifter har  m åttet perm ittere  sine ansa t te  på  grunn 
av de dårlige fangstene. Blant annet de t  tradisjonelle vinterfisket e tter  
torsk  i Lofo ten  synes å  bli meget dårlig. D ette  kan få svært alvorlige følger 
for flere lokalsamfunn langs kysten. I tillegg til dette  er selinvasjonen også i 
ferd med å utvikle seg til en konflikt i forhold til dem som driver med 
aquakultu r inne i f jordene, fordi selen også angriper de faste oppdrettan- 
leggene for fisk.

Den sel som har kom m et inn til norskekysten  hører  naturlig til i om rå
dene rundt Jan M ayen og i Baren tshavet.  De beregninger som er gjort av 
bestanden  rundt Jan  M ayen  (Vestisen) ligger mellom 1 /4-1/2  mill. dyr, 
mens bestanden  i Baren tshavet (Østisen) er beregnet å være om lag 4 
ganger så stor, dvs. ca. 1 -1 ,5  mill. dyr.

I Østisen driver N orge og Sovjet en kvotereguler t fangst av en viss 
betydning. Tota lkvoten  e r  ca. 80000 dyr, herav tar Sovjet ca. 60000 dyr.

1 Vestisen har det fra norsk  side ikke vært d revet fangst av større 
betydning siden 1982. Det økonom iske  grunnlaget for fangsten falt bort  da 
E F  innførte im portforbud mot skinn fra ungsel, bl. a. e t ter  på trykk fra 
naturvernorganisasjoner.  På grunn av redusert fangst regner forskere med 
at selstam men i Vestisen har  økt med anslagsvis 5 - 1 5  pst. pr. år de siste 
årene, dvs. en meget sterk vekst.

A 793/s
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Vi ser  det slik at det nå e r  nødvendig med tiltak for å  rette opp denne 
oppstå tte  ubalanse. Til takene må rettes inn slik at man kan oppnå  en 
balansert beskatning av sel og fisk. Alle de nordiske land går inn for at 
f iskestam m ene kan beskat tes  på en fornuftig måte. En konsekvens av 
dette synet m å være at man på ti lsvarende m åte også må kunne beskatte  
se ls tam m ene som har  fisk som sitt næringsgrunnlag, ellers får vi som 
resultat den sterke ubalanse som nå har oppstå tt  langs kysten av Norge.

K ystsam funnene  både i N orge , i Island og på  Grønland e r  avhengige av 
å utnytte  ressursene  i havet for å kunne opprettholde den økonomiske 
v irksomhet og sikre bosettingen. Fangst av sel har naturlig inngått i denne 
ressursu tny tte lsen , og har lang tradisjon. Den grunnleggende målsetting 
bø r  være at se lbestandene skal bevares  som fornybare og u tnyt tbare  re s 

surser i havet.
Med bakgrunn i det ovenstående ,  foreslår vi, at

N ordisk  Råd rekom m anderer  Nordisk  Ministerråd å treffe ti ltak for 
å gjenreise mulighetene for å drive selfangst, bl. a. ved

-  å in tensivere forskningen på om rådet for å få en bedre kartlegging 
av se lbestandenes nivå, hvor de kan eksistere i balanse med 
andre  e lem enter i det marine økosys tem et,  og

-  å gjenskape det økonom iske  fundam ent for selfangstnæringen, 
ved å arbeide for at næringen blir in ternasjonalt akseptert.

Oslo, 20. februar 1987

Jo  B enkow  (H)

Svein Alsciker (KrF) 

M argit H ansen-K rone (H)

K jell M agne F redheim  (A) 

Johan  B u ttedah l (Sp) 

Brit Jørgensen  (A)

H anna  K vanm o  (SV)
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Kulturutskottets betänkande 2
över medlemsförslag om radio- och TV-samarbetet i 
Norden

(M edlem sförslaget väckt av Jo B en k ow  m. fl. se s. 715 
Betänkande 1, se N ord iska  rådets 35:e s e s s . ,  s. 1004)

Till ku lturutskotte t har hänvisats medlemsförslag om radio- och TV- 
sam arbetet i N orden .  Behandlingen av medlemsförslaget inleddes vid u t
skotte ts  möte den 24 februari 1987. U tskotte t  avgav då ett första b e tänkan
de över  medlemsförslaget, som behandlades vid N ord iska  rådets 35:e 
session. Med hänvisning till då  föreliggande uppgifter om pågående u tred
ningar angående Tele-X-projektet och tidtabell för beslut om eventuell 
teknisk modifiering av Tele-X-satelliten informerade utsko tte t  plenarfor
samlingen om sin avsikt att slu tbehandla  medlemsförslaget senare under 
våren 1987.

För att behandlingen av saken inte skulle förorsaka dröjsmål i den 
fortsatta  behandlingen av Tele-X-projektet beslöt N ord iska  rådet bem yn
diga presidiet att på rådets  vägnar, och på grundval av förslag från kultur
utskotte t,  göra  framställning till N ord iska  ministerrådet med anledning av 
medlemsförslaget A 794/k.

Behandlingen av medlemsförslaget å te rupptogs vid ku lturutskotte ts  
möte den 11 maj 1987 och avslu tades den 12 maj 1987.

Utskottet

Tidigare beslu t om  nordiskt radio- ocli TV -sam arbete  via satellit

N ordiska  ministerrådet beslöt den 25 novem ber 1985, i enlighet med 
ministerrådsforslaget B 6 l/k  och med beak tande av N ord iska  rådets  syn 
punkter (fram stä lln ing  nr III986), att som ett led i e tableringen av ett 
u tökat radio- och T V -sam arbete  via satellit i N orden  i en inledande för
söksverksam het under  tre å r  anv än da  TV -kapacite ten  i den direktsändan- 
de satelliten Tele-X. K ulturu tsko tte t  har tidigare uttalat sin stora tillfreds
ställelse över  detta  beslut, särskilt mot bakgrund av att beslutet tog sin 
utgångspunkt i av u tsko tte t  utta lade kulturpolitiska motiv för ett utvidgat 
radio- och T V -sam arbete  i N orden.

U tskotte t  har hävdat uppfattningen att det är en väsentlig uppgift att
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genom  nordiskt sam arbete  beva ra  och s tärka  de nordiska folkens nära 
kultu rgem enskap  b l .a .  genom en förbättrad  grannspråksförståe lse ,  samt 
att  f rämja det ömsesidiga in tresset för och kunskaperna  om de nordiska 
grannländerna  och att därigenom befordra  förståelsen av varje lands sär

art. U tsko t te t  har anse t t  att dessa  syften, vilka finns inskrivna i det nordis
ka kulturavtalet ,  kan betjänas av en spridning av ländernas radio- och TV- 
program via satellit över  N orden .  Vidare har u tsko tte t  ansett att en nordisk 
spridning av radio- och TV-program  ger no rdborna  möjlighet att välja ett 
p rogram utbud  av större omfattning än vad det enskilda landet har möjlig
het till, och a tt  en sådan spridning samtidigt möjliggör en ökad sam verkan 
mellan de nordiska  ländernas rundradioföretag  i syfte att å s tadkom m a en 
utvidgad p rogram verksam het .  D essu tom  kan nordisk programspridning ge 
varje nordisk invånare möjlighet att  ta  em ot sitt hemlands program. U t
skotte t un ders tryker  särskil t att  de kulturpolitiska motiven för ett utvidgat 
nordiskt radio- och TV -sam arbe te  väger tyngre, ju  fler u tom nord iska  TV- 
program som genom  användning  av satellit tekniken blir tillgängliga i N o r

den.
U tsko t te t  avgav i augusti 1986 ett y ttrande över minis terrådets ställ

ningstagande till då  föreliggande förslag om utformningen av program sam 
arbete t via  Tele-X med sändningar över  två  kanaler. I y ttrandet unders trök  
u tsko tte t  stark t betydelsen  av att kraftiga satsningar genomförs på p roduk
tionen av program såväl nationellt som nordiskt. U tskotte t  framhöll att en 
nordisk satellit kan klara sig i den hårda  konkurrensen  på m edieområdet 
endast genom distribution av program av hög kvalitet.

F örslag om  ändrad  inriktning av pro jek te t

I nu föreliggande medlemsförslag föreslås att p lanerna  på att sända  två 
redigerade program kanaler via  Tele-X överges och att sändningar av fyra 
kanaler via Tele-X i stället möjliggörs.

U tsko t te t  konsta te ra r  att  frågan om en eventuell modifiering av Tele-X- 
satelliten för att  möjliggöra sändningar över  fyra kanaler har berörts  i det 
pågående beredningsarbete t  i anslutning till projektet. Av det verksam 
hets- och avtalsförslag som rundradioföretagen avgav i februari 1987 fram 
går att de i p ro jekte t m edverkande rundradioföretagen ställer sig tvivlande 
till om  användningen av Tele-X enligt de t  tidigare beslutade basalternativet 
kan rep resen te ra  den konkurrens i förhållande till andra  satelliter som har 
förutsatts  som ett  mål för verksam heten . Om det är praktiskt möjligt och 
ekonomiskt försvarligt att genom föra en ombyggnad av Tele-X till en 
d irektsändande satellit med fyra  kanaler skulle detta ,  enligt radiobolagen, 
vara  en m ycket enkel och för rundradiobolagen och de nordiska ti ttarna 
tillfredsställande lösning.

På uppdrag av N ord iska  satellitaktiebolaget (NSAB) har möjligheterna 
till en eventuell modifiering av satell iten utretts .  Enligt u tredningen kan en 
modifiering av satelliten som möjliggör sändningar av upp till fyra TV-
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kanaler genomföras.  N SA B  har även fattat beslut om att genomföra en 
definitionsstudie av detta  alternativ. E tt  s lutförande av denna studie förut
sätter  ett  mediepolitiskt ställningstagande till förslaget senas t den 16 juni 
1987, för a tt pro jek te t  inte ytterligare skall försenas.

De i Tele-X-projektet deltagande ländernas rundradiobolag har på nytt 
uttalat sitt in tresse för ett sam arbete  kring fyra kanaler i Tele-X i en 
rapport avgiven den 7 maj 1987. I rappor ten  ä r  bolagen b l .a .  av den 
uppfattningen att möjligheterna att se grannlandsprogram m en direkt ger en 
känsla av samtidighet och aktualitet som i sig själv är attraktiv . U r radiobo
lagens synpunkt är fy rkanalsalternativet dessu tom  ekonom isk t fördelakti
gare, eftersom detta  alternativ  k räver  sm å investeringar och liten driftsor

ganisation.
U tskotte t  anser  att  de av u tsko tte t  tidigare fastslagna kulturpolitiska 

motiven fortsatt bör utgöra grund för uppbyggnaden av ett nordiskt radio- 
och T V -sam arbete  via satellit, och att dessa  kulturpolitiska målsättningar 
bör överordnas de tekniska  lösningarna. Antalet kanaler för programdistri

bution har i u tsko tte ts  tidigare överväganden  inte varit en avgörande fråga. 
Tekniska  orsaker  och frågan om antalet deltagande länder har därem ot lett 
till att u tredningsarbete t  hittills har koncentre ra ts  till en lösning med två 
kanaler. Den nya information som nu föreligger ger emellertid vid handen 
att den for tsatta  beredningen av ett nordiskt radio- och TV -sam arbete  via 
satellit kan ges en sådan inriktning att p rogram sändningar över fyra kana
ler kan möjliggöras. U tskotte t  konsta te ra r  att en d irekt överföring av 
grannlandsprogram m en även ursprungligen har varit en u tgångspunkt för 
beredningen av TV -sam arbete t .  P rogram sändningar över  fyra kanaler sy 
nes, enligt u tsko tte t ,  ge möjligheter till ett omfattande program utbud som 
kan ges en stark nordisk inriktning. Användningen av kanalerna bö r  ges en 
sådan utformning att de fastslagna kulturpolitiska målen för sam arbetet 

kan uppnås.
U tskotte t un ders tryker  emellertid att det nordiska radio- och T V -sam ar

betet via satellit, som redan har förberetts  u nder  en synnerligen lång tid, 
bör föras vidare enligt en snabb tidtabell,  och att ytterligare förseningar av 
projektet av andra o rsaker  än eventuella  tekniska problem i anslutning till 
A rianeuppskjutn ingarna bö r  undvikas.  U tskotte t  fö ru tsä t ter  därför att en 
modifiering av Tele-X-satelliten kan genomföras utan att den i övrigt leder 
till förseningar av projektet .  Enligt nu föreliggande uppgifter om Ariane- 
uppsändningarna  torde ytterligare förseningar av uppsändningsprogram- 
met bli aktuella. Enligt preliminära bedöm ningar väntas Tele-X-satelliten 
vara klar för uppsändning under  första halvåret 1989. Det synes därför 
vara möjligt att anpassa  arbe te t  med en modifiering av satelliten till upp- 
skjutningsprogrammet.

U tskotte t  hänvisar även till den pågående beredningen av en eventuell 
utbyggnad av det bilaterala TV -sam arbe te t  mellan Finland och Sverige 
(rek.nr 2011971). U tskotte t  utgår från att frågor i anslutning till en utökad
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programöverföring mellan Finland och Sverige och en uppföljning av det 
bilaterala sam arbete  som redan  har inletts beaktas  i det for tsatta  arbetet.

P erm anen t sam arbete  och sa tsn ingar på  program produktion

U tsko t te t  anser  att det for tsatta  beredningsarbetet bör syfta till att 
e tablera  ett perm anent nordiskt radio- och T V-sam arbete  via satellit. Detta 
u tes lu ter inte, enligt u tsko tte t ,  att man under  en in ledande fas p rövar  olika 
former av sam arbete  kring program sändningar över  de kanaler som blir 
tillgängliga. F ö r  den  nordiska publiken bör det emellertid stå klart att 
program från de nordiska länderna  kom m er att vara tillgängliga även efter 
en inledande försöksverksam het .

M ot bakgrund av de kulturpolitiska motiven för ett ökat radio- och TV- 
sam arbete  är det väsentligt att sådana resu rse r  ställs till förfogande för 
p rogram sam arbete t  a tt ett  a t traktiv t p rogram utbud kan skapas. U tskotte t  

har  därför betonat att e tt systematisk t sam arbete  kring produktionen av 
program bö r  inledas oberoende  av hur det framtida sam arbetet i övrigt 
utformas. U tsko t te t  hänvisar i detta  sam m anhang även till N ord iska  rådets 
rekom m endation  om upprä t tande t av en nordisk mediefond för att stödja 
p roduktionen av nordiska filmer och TV-program (rek. nr 411987). Beträf
fande frågan om översättn ingen av program framhåller u tskotte t att den 
närm are inriktningen och omfattningen av d enna  service bör bygga på den 
tidigare uttalade målsättningen om översättn ing i s törsta möjliga u ts träck 
ning av program till och från finska respektive isländska. U tskottet anser 
att man närm are  bör u treda  hur en sådan hög översättningsnivå kan fas t
ställas samt hur denna service kan genomföras.  U tskotte t  har i sitt b e tän 
kande till 35:e sessionen 1987 över  minis terrådets m eddelande om fr a m 
ställning nr 111986 och i det tidigare näm nda y ttrandet över utformningen 
av p rogram sam arbete t  anlagt närm are synpunk te r  på programfrågorna. 
U tskotte t  hänvisar även till tidigare u tta landen om att de grundläggande 
kulturpolitiska målsättn ingarna för sam arbete t kan uppfyllas först när Is
land och D anm ark  deltar  i u tbyte t,  och upprepar  sitt tidigare önskemål om 
dansk medverkan  i sam arbetet.

Enligt minis terrådets ställningstagande till u tformningen av program 
sam arbetet skall de i projektet deltagande radioföretagen även förvärva 
sändningsrätter  för programmen. För  att säkerställa att sam arbetet inte 
ytterligare försvåras  av upphovsrätts liga o rsaker  be tonar  utskotte t att mi
nis terrådet aktivt bör m edverka  till att underlätta  de förhandlingar som 
skall genomföras med berörda  parter  såväl i Norden som utanför Norden. 
Syftet bör även vara att en sådan programprofil kan skapas som inte 
innehåller luckor i programsändningarna. U tskottet konsta tera r att de 
nordiska radiobolagen även utgår från att Tele-X-programmen kan nå en 
betydande publik endast genom vidarespridning av programmen i de nor
diska kabelnäten. För  att få till stånd en omfattande kabeldistribution bör 
ett sys tem skapas som gör det möjligt för de deltagande rundradioföre
tagen att frigöra sina Tele-X-program för kabelspridning i grannländerna.



713A 794/k

I u tskotte t behandlas för närvarande ett medlemsförslag som berör de 

kulturpolitiska principerna för sändningar av TV-program via satellit 
(A 786/k). Förslaget anslu ter  sig direkt till det arbete  Europarådet har inlett 
i syfte att uppnå  ett avtal på europeisk  nivå angående programpolitiska 
principer för g ränsöverskridande TV-sändningar. En förstärkning av de 
nationella TV-företag som med ett u ttalat kulturpolit iskt ansvar  verkar i 
allmänhetens tjänst har i detta  sam m anhang  av de nordiska länderna setts 
som en möjlighet att upprätthålla  ett program utbud  av hög kvalitet. U t 
skottet kom m er i sitt be tänkande  över  näm nda medlemsförslag att anlägga 
närmare synpunk te r  på frågan.

U tsko tte ts  fö rs la g  till fra m stä lln in g

U tskottet konsta tera r  att N ord iska  rådets presidium i enlighet med ovan 
refererat bem yndigande och med stöd av artikel 56 Helsingforsavtalet i 
stället för rekom m endation  av plenarforsamlingen avger i sagda artikel, 
andra  s tycket,  avsedd  framställning över  medlemsförslaget. U tskotte t  för
u tsä tter  att minis terrådet årligen till N ord iska  rådets session i enlighet med 
artikel 65 Helsingforsavtalet avger m eddelande om de åtgärder som har 
vidtagits med anledning av denna framställan.

Utskotte t  hänvisar till att de danska  u tsko ttsm edlem m arna  under  u t 
skottsbehandlingen av ministerrådets ursprungliga förslag till radio- och 
TV -sam arbete  via satellit (B 6 l/k) inte hade några erinringar till förslaget 
under hänvisning till att D anm ark avstått  från att delta i minis terrådets 
beslut.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår u tskotte t
att N ord iska  rådets  presidium anm o dar  N ordiska ministerrådet 
a tt ge det pågående arbete t  med en uppbyggnad av ett nordiskt 

radio- och TV -sam arbete  via satellit, som genomförs med u t
gångspunkt i N ord iska  rådets  framställning nr 1/1986, en sådan 
inriktning att  sändningar av program från de nordiska länderna 
över  fyra kanaler i Tele-X kan möjliggöras, 

a tt i anslutning till detta  sam arbete  vidta å tgärder för att underlätta  
nordisk program produktion  och verka för starkt ökad nationell 
p rogram produktion , och
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a tt till N ord iska  rådet avge förslag om ett perm anent nordiskt radio- 
och T V -sam arbete  i god tid före Tele-X-satelliten tas i bruk för 
nordiska  sändningar.

Oslo den 12 maj 1987

M argareta  A ndrén  (fp) 

E iöur G uönason  (A .)

Förman 

Ulla Johansson  (s)

Thea K nu tzen  (H) 

Barbro N ilsson  (s) 

R obert P edersen (S)

Ib  S t e tt er (KF)

G unnar B jörk (c) 

E lsi H etem äki-O lander (K ok)

M arita Jurva  (Sm p) 

Jacob  L indenskov (Jvfl) 

Saara-M aria  P aakkinen (Sdp) 

M irja R yynänen  (K) 

A nders Talleraas (H)
K åre Ø vregard (A)
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Medlemsförslag

om radio- och TV-samarbetet i Norden
(V äck t av Jo  B enkow , Carl B ildt, O lafur G. E inarsson, F lem m ing  H ansen, 
Karen Thurøe H ansen . M argit H ansen-K rone, E lsi Hetem tiiki-Olander, 
Ilkka K anerva, K n u d  E. K irkegaard, Thea K nu tzen , W iggo K om sted t, 
H elge A d a m  M øller, H ans N yhage , R o lf  P resthus, P étu r S igurðsson , 
Jógvan  Sundste in , Ilkka  S uom inen , Ingrid  Sundberg , S ten  Svensson , Jan  
P. Syse, A nders  Talleraas och Friðjón Pórðarsson)

I det nordiska sam arbe te t  har  beslut fattats om ett ökat radio- och TV- 
sam arbete  i N orden  med en treårig fö rsöksverksam het med användning av 
Tele-X-satelliten. Projektet kan till s tor del sägas ha kommit till stånd på 
grund av industripolitiska skäl och ä r  en ersättning för den gamla Nordsat- 
tanken. G enom  att ge alla de nordiska  ländernas folk möjlighet att se på 
respektive lands TV skulle den kulturella  förståelsen och samhörigheten 
länderna emellan öka.

Mot bakgrund av N ordsat- tanken  och dess  å tta  kanaler är innebörden av 
Tele-X-beslutet att sända två  s tycken redigerade kanale r som repriser en 
avsevärt sänkt ambitionsnivå. D etta  i kombination med den snabba teknis
ka utvecklingen på  om rådet m edför att Tele-X i sin nuvarande utformning 
av allt att döm a kom m er att m ötas  av ett mycket begränsat intresse.

O m världen har avsevär t  fö rändra ts  sedan d iskussionerna  om ett nor
diskt radio- och T V -sam arbete  via satellit inleddes i mitten av 1970-talet. 
Såväl det inhem ska som det u tländska TV-utbudet har ökat i de enskilda 
nordiska länderna. Inom några år kom m er möjligheterna för en individuell 
mottagning av u tländska TV -kanaler vara  stora. D iskussioner förs b l .a .  
om att i delar av N orden  möjliggöra mottagning av engelska BBC. Och vi 
befinner oss  ännu bara  i början av denna  medieexplosion.

Med de tidsplaner som nu gäller, efter ett haveri vid uppskjutning av 
Ariane-raketen , kan man räkna med att reguljära p rogram sändningar via 
Tele-X kan inledas tidigast andra halvåret 1988. Vid den t idpunkten kom 
mer naturligtvis konkurrensen  vad gäller T V -utbudet a tt vara än större.

På N ordiska äm betsm annakom m it téns  för radio- och TV-frågor (AK/ 
TV) uppdrag har frågan om alternativa in täk tsform er för Tele-X utretts. I 
första hand skulle arbete t avse möjliga intäkter genom reklam-TV, men 
även andra  möjliga intäktsalternativ  såsom betal-TV -verksam het och 
sponsorverksam het av enskilda program skulle analyseras.  A rbete t  skulle i 
första hand ta u tgångspunkt i minis terrådets beslut om användning av två
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T V -program kanaler  i Tele-X med det av radioföretagen skisserade pro
gram utbudet.

I januari presen te rades  u tredningen Reklam-TV och betal-TV i nordiskt 
satellitsamarbete. U tredningens an tydda  slu tsatser är för projektets  del 
nedslående. Där redovisas b l .a .  en bedömning av att de p lanerade sänd
ningarna via Tele-X i nuvarande form inte kan räkna med att få mer än 0 - 5  
procen t av den to tala  tittartid som avsä t ts  av publik med möjlighet att se 
satellit-TV.

Förändra T ele-X  utform ning

Det ä r  av s tor vikt att de nordiska länderna deltar i den industripolitiska 
u tvecklingen. F ö r  de flesta s tår  det nog klart att Tele-X i nuvarande 
u tformning emellertid nästan enbart ä r  industripolitisk utveckling och i 
m ycket liten uts träckning god mediepolitik. Om en fortsatt satsning på 
Tele-X skall vara  meningsfull måste projektets  inriktning förändras. De två 
planerade kanalernas m ycket begränsade  attraktionskraft gör att projektet 
för de inblandade parterna  kom m er att fram stå  som nästintill meningslöst.

Avsikten att sända två  redigerade repriskanaler bör därför överges. 
Planeringen bör ändras  så att  i stället fyra kanaler kan sändas. Det är 
tekniskt möjligt och kom m er inte att innebära  några oacceptabla  försening
ar. D etta  innebär även att  den centra la  reprisredigeringsavdelning som 
föreslagits ej behöver  tillsättas.

Det väsentliga i nuläget är att förändra  inriktningen på arbetet.  Den 
exak ta  användningen av de fyra kanalerna kan avgöras senare. Det kan 
finnas skäl att värdera  flera olika alternativ. Direktsändning av fyra natio
nella kanaler, uthyrning eller försäljning av delar av sändningskapacite ten 
är några exempel på de möjligheter som finns.

Vi är m edve tna  om  att behandlingen av ärende t brådskar.  Ministerrådet 
m åste  fatta beslut i frågan senast den 15 jun i 1987.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts hemställes,
att N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet 
1) att överge planerna på att sända två redigerade programkanaler 

via Tele-X
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2) att i stället möjliggöra sändningar av fyra kanaler via Tele-X.

Helsingfors den 24 februari 1987

Jo  B enkow  (H)

O la f ur G. E inarsson (Sj.) 

K aren Thurøe H ansen  (KF) 

Elsi H etem äki-O lander (K ok) 

K nud E. K irkegaard  (KF) 

W iggo K o m sted t (m)

H ans N y  hage (m)

P étur S igurðsson  (Sj.)

Ilkka Suom inen  (K ok)

S ten  Svensson  (m)

A nders Talleraas (H)

Carl B ildt (m) 

F lem m ing  H ansen  (KF) 

M argit H ansen-K rone (H) 

Ilkka K anerva  (Kok) 

Thea K nutzen  (H) 

H elge A d a m  M øller (KF) 

R o lf  Pres thus (II) 

Jógvan  Sundste in  (Fkfl) 

Ingrid  Sundberg (m) 

Jan  P. Syse  (II) 

Friðjón Pórðarsson (Sj.)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om utredning av fartygsbaserad 
opera- och konsertverksamhet m. m.

(M edlem sförslaget, väckt av Per O lo f  H åkansson  m. fl., 
se s. 725

R em issyttranden , se supplem ent)

Till ku lturutskotte t har  hänvisats  medlemsförslag om utredning av far- 
tygbaserad  opera- och konser tverksam het .  Medlemsförslaget har b ehand
lats vid möten 1 1 -1 2  maj, 1 0 -1 4  augusti och 10 novem ber 1987 samt den 
11 februari och 6 m ars  1988.

1. M edlem sförslaget

1 medlemsförslaget föreslås en utredning angående en fartygbaserad 
opera- och konser tverksam het .

Förslagsställarna kons ta te ra r  a tt opera- och konser tverksam het är en 
form av konstnärligt arbete  som inte minst ä r  beroende av tillgången på 
lämpliga lokaler.  K an  en anv ändbar  lokal inte ställas till förfogande, kom 
m er verksam heten  inte till stånd. D etta  gäller inte minst vid turnéer.  En 
möjlighet som borde u tredas är därför a tt på nordisk bas organisera en 
tu rnéverksam het med b l .a .  opera- och konsertföreställningar där  lokalen 
är en del i turnén. En för e tt sådant ändamål ombyggd färja skulle enligt 
medlemsförslaget kunna användas .  Varje större hamn skulle därm ed i 
princip kunna bli spelplats och problem av såväl scenteknisk  som trans
portkarak tä r  skulle kunna elimineras. Vidare önskar  förslagsställarna att 
en nordisk opera-konsertinstitu tion , knuten till ” o p e rab å ten " ,  prövas och 
att  möjligheterna att till denna  insti tution knyta  en nordisk opera-teater- 
akademi övervägs. I syfte att vidga ku lturutbudet på samnordisk bas kan 
även annan ku ltu rverksam het perm anent eller tillfälligt knytas till ve rk 
sam heten.

2. R em issyttranden

Följande myndigheter ,  institutioner och organisationer har avgivit y tt

rande ö ve r  medlemsförslaget:
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N ordiska

N äm nden  för nordiskt m us iksam arbete  (N O M U S)

N ord iska  tea te rkom m itten  
De nordiske opera- og balle tt lederm øter

D anm ark  

Teaterrådet 
S tatens M usikråd 
D anm arks T eaterforeninger 
Dansk T o nek un s tne r  Forening 
A m trådsforeningen i D anm ark  
K om m unernes  Landsforening 
K øbenhavns Magistrat 
Musik og Ungdom 
Arte

F inland  

Sibelius-Akademin 
Alands landskapsstyre lse

Is land

Islands kom ponistforening 
Den nye musikskolen 
ísafjörður musikskole

N orge

Kultur- og v itenskapsdepartem ente t  

N orsk  kulturråd

Sverige

R ikskonserter

O peran
O perahögskolan  
T eaterhögskolan 
Musikhögskolan 
Svensk  musik
K onstnärliga oeh li tterära y rkesu tövares  sam arbe tsnäm nd  (KLYS)

R em issorganens inställning till förslaget ä r  delad. I många rem issvar 
uttalas intresse för själva tanken på en far tygsbaserad  opera- och k on
ser tverksam het .  och  en närm are  utredning av frågan förordas. Samtidigt 
uttalar många rem issorgan tveksam het inför ytterligare å tgärder med an 
ledning av medlemsförslaget,  bl a med hänvisning till kos tnadsaspekterna  
och till att även en operabå t endast  skulle nå ut till befolkningen i ett 
begränsat område.
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I det följande redogörs för de särskilda synpunkter  som rem iss instanser
na har anlagt på medlemsförslaget:

2.1 N ord iska  rem issyttranden

N ä m n d en  fö r  nord iskt m usiksam arbete  (N O M U S )  finner det  positivt att 
man önsk a r  ge större delar av N ordens  befolkning möjligheter att uppleva 
opera  och konsertfram föranden. N O M U S  anser  det emellertid vanskligt 
att ta ställning till om ombyggnaden av ett skepp ä r  den bästa  lösningen för 
turnéfrågan, utan att det föreligger en ekonomisk kalkyl för projektet. 
N O M U S  hänvisar till en utredning som har  utförts  av operan  i S tockholm. 
N O M U S  p åpekar  att de flesta ope ro r  och orkes tra r  i N orden  har små 
disponibla medel för att  genom föra tu rnéverksam het.  Även om de p rak 
tiska problem en kan lösas behövs det vilja nationellt och nordiskt till a tt ge 
de aktuella insti tutionerna ekonom iska  möjligheter att delta i projekt.

N ordiska  tea terkom m ittén  f inner inte förslaget övervägande positivt. 
K om m ittén  framhåller att konstnärer  på högt professionellt plan knappast 
har tid att resa runt till sjöss, och att det leder till s tora  transportmäss iga 
svårigheter. K om m ittén  anser  sig inte kunna ge ekonomiskt stöd för den 
föreslagna verksam heten .

De nordiske opera- og ba lle ttlederm øter  f inner förslaget intressant och 
hoppas att det närm are  utreds. I y tt randet hänvisas till en utredning av 
N ordiska tea terlederrådet som 1971 föreslog en nordisk teaterbåt.

2.2 D anska rem issyttranden

Teaterrådet m eddelar att danska  m usikdram atiska  institutioner inte har 
visat intresse för saken. Rådets  uppfattning är a tt  e tt skepp med de d im en
sioner som gör det möjligt att  uppföra  s tora  opero r  knappast kan göra 
d is tributionsnätet mera  finmaskigt.  Driften av ett sådant skepp skulle göra 
det till en dy r  turnéform.

S ta ten s m usikråd  anslu ter sig till det y ttrande  som är avgivit av T ea te r
rådet.

D anm arks Teaterforening  framhåller  att  medlemsförslaget pekar  på ett 
reellt problem. Det ä r  knappast  sannolikt att länderna inom överskådlig tid 
kom m er att ha ekonom iska  resu rse r  som ger möjligheter att bygga u trym 
men på  det lokala planet. Organisationen finner förslaget positivt och 
förordar  att det realiseras i någon form. Både lokalsamhällen längs kuster
na och inne i landet bö r  kunna  tillgodoses. Organisationen föreslår att man 
överväger en mobil lösning av sam m a karak tä r  som den som används av 
den Jydske  O pera  i D anm ark. D enna opera har de senaste åren spelat de 
flesta föreställningar på en mobil scen med uppföranden t ex i sporthallar. 
Om lastbilar används  blir även restiden kortare jäm fört  med en färja. 
Organisationen vill m edverka  till en praktisk lösning av uppgiften om de 
nödvändiga medlen ställs till förfogande.
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D ansk Tonekunstner F orening  s töder  helt förslaget och finner det b e ty 

delsefullt.
A m tsrådsfo ren ingen  i D anm ark  och K om m unernes L andsfo ren ing  har 

inga k om m entare r  till det framlagda förslaget.
K øbenhavns M agistra t u tta lar  sin sympati för förslaget.
M usik og U ngdom  har inte i sin verksam het möjligheter att u tnyttja  det 

föreslagna projekte t ,  och kom m en te ra r  inte i övrigt saken.
A rte  f inner förslaget to talt ogenom förbart  om man inte tänker sig att 

använda en m ycke t s tor färja. Förs laget skulle bli oproportionerligt dyrt i 
förhållande till de aktiv ite ter  som skulle kunna  etableras .

2.3 F inländska rem issy ttranden

Sibelius-A kadem in  konsta te ra r  att förslaget ta r  ställning till den viktiga 
frågan om en rättvis och  jäm n  fördelning av kulturu tbudet mellan olika 
delar av N orden .  Den föreslagna lösningsmodellen kunde vara ett sätt att 
erbjuda kulturservice för befolkningen utanför s tora  bosättningscentra .  
S ituationen skulle dock  förbättras  endast i kustom rådena . I norra  och östra 
Finland skulle si tuationen förbli o förändrad. Förslaget är omöjligt att  för
verkliga innan konstnärliga, organisator iska och ekonom iska  frågor har 
lösts. Det borde u ndersökas  om förslaget verkligen leder till en jäm nare  
fördelning av kultu ru tbudet,  eller om användningen av konstnärliga och 
ekonom iska  resu rse r  i denna  skala med större effekt kunde användas på 

något annat projekt.
Å lands landskapsstyre lse  framhåller a tt även sådana om råden  som an

nars saknar  lämpliga lokaliteter och eknom iska  resu rser  för att  kunna ta 
emot professionella gästspel skulle bli delaktiga av ko nser ttu rnéer  och 
högklassiga operaföreställningar. L andskapss ty re lsen  fö ro rdar  att minis
terrådet ges i uppdrag att på lämpligt sätt förverkliga medlemsförslaget.

2.4 Is ländska  rem issy ttranden

Islands kom pon istfo ren ing  har vissa förbehåll när det gäller förslaget. 
Den ope rave rksam he t  som finns i de nordiska  länderna har redan nu stora 
problem genom  nedskärningen av anslag. D etta  påverkar  även kom ponis
terna. Ur kom pon is te rnas  synpunkt sett ä r  det viktigare att få redan 
befintliga verk uppförda, än att inleda nya kostbara  projekt.

D en nye m usiksko le  f inner själva idén i medlemsförslaget u tm ärk t och 
önskar att den kan förverkligas.

ísa fjö rð u r m usiksko le  f inner idén om en operabå t intressant. En förut
sättning för en v e rksam het som  denna  ä r  att det u tes lu tande blir tal om 
första k lassens musiku tövare . Vid en undersökning bör man beak ta  att 
åskådarna  skall kunna få del av det bästa  som N o rden  kan erbjuda. Det 
finns ett  s tort behov  att  ta  upp  frågan om musikutövning u tanför s tor
s täder till d iskussion mellan länderna  för att finna möjligheter till fö rbä tt

ringar.



722 A 795/k

2.5 N orska  rem issy ttranden

K ultur- og v iten ska p sd ep a rtem en te t är positivt till in tentionerna i m ed 
lemsförslaget. P ro jek te t  k o m m er att  k räva  s tora  resu rse r  i förhållande till 
u tny tt jandegraden , bl. a. p å  g rund av att  in landsom rådena inte skulle o m 
fattas av ordningen i större uts träckning. De flesta operahus och o rkes trar 
har  dessu tom  i regél sm å anslag för tu rnéverksam het  i N orden .  D ep ar te 
m entet kan därför jnte fö rorda  att en nordisk opera- och konsertbåt priori
teras  inom ministerrådets anslag för nordiskt kultursam arbete .

N o rsk  ku lturråd  ställer sig positivt till att tanken  närm are  u treds, och 
hänvisar till ku ltu rråde ts  musikteaterforslag , och det exis terande svenska 
förslaget.

2.6 Svenska  rem issy ttranden

R ikskonserte r  vill inte direkt avs ty rka  att  man u treder  frågan, men tror 
att u tredningen kom m er att visa på sådana  kostnader  och sådana om s tän
digheter i övrigt att  p ro jekte t blir näst  intill omöjligt att genomföra, om inte 
mycket s to ra  belopp tillskjuts från de deltagande länderna.

O peran  (Kungliga tea te rn  AB) påpekar  att  frågan om far tygsbaserad  
o pera  och k o nser tverksam het  ak tualiserades redan i början på 1970-talet. 
Frågan har seriast varit aktuell under  1986/87 då O peran  i Stockholm 
verkställde en enkel utredning i ä rendet.  I sam band härm ed konsta terades 
att  sam m a idé behandla ts  u n der  1980-talet i D anm ark  och N orge och att 
Finska  N ationaloperan  har visat ett  konkret  intresse för frågan. N ågra 
tekn iska  h inder för a tt  förverkliga idén torde enligt operan  inte föreligga. 
Operan  ställer sig bakom  förslaget och  tillstyrker detta.

O perahögskolan  kons ta te ra r  att det förslag som nu läggs fram på  ett  
glädjande sätt  s täm m er ö verens  m ed tankegångar som tidigare har fram 
förts av O perahögskolan . H ögskolan  har föreslagit e tt tu rnerande o p e ra 
sällskap där högskolans avgångsklass i sam arbete  med musiker skulle bilda 
den konstnärliga s tom m en. O perahögskolan  anser  att e levernas y rkeskun
nande borde tas till vara  bä tt re  än som nu sker. Högskolan  framhåller även 
a tt dagens o perau tbud  på  landsorten  knappast  kan stå i överensstäm m else  
med de av s ta tsm ak terna  utta lade kultur- och  regionalpolitiska am bitioner
na. O perahögskolan ställer sig m ycket positiv till den föreslagna utredning-

Teaterhögskolan  ä r  fö r a t t  den  föreslagna verksam heten  utreds.
M usikhögsko lan  anser  att förslaget förefaller värt att beakta  med tanke 

på  möjligheterna att nå en ny publik och  att  å s tadkom m a flera arbetsti llfäl
len för artister. M an bör inte heller u tes lu ta  möjligheten av för lokalen 
specialskrivna verk, där nu aktiva nordiska  kom ponis ter  tilldelas beställ
ningar. H ögskolan  har  svårt att se någon anledning till en specifik utbild
ning i anslutning till det föreslagna projektet.

S ven sk  m usik  kons ta te ra r  att förslaget ä r  in tressant och att det har 
d iskutera ts  vid olika tillfällen u nder  1986 då ett för ändam åle t  lämpligt
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fartyg fanns tillgängligt. Den för organisationen viktigaste frågan gäller 
repertoaren . Det är angeläget att mer ny nordisk musikdram atik  framförs. 

Svensk musik vill s töda  förslaget endast  om det innebär en ökad spridning 
av ny nordisk m usikdram atik . I y ttrandet fästs uppm ärksam he t vid kost
nadssidan. O peran  i S tockholm  erhåller enligt y ttrandet i s ta tssubvention  
drygt 150 miljoner k ronor årligen. D etta  skulle bli ett  rimligt belopp även 
för driften av den föreslagna båten. Om detta  belopp jäm förs  med de anslag 
nordiskt m us iksam arbete  får kan det ifrågasättas om det ä r  kulturpolit iskt 
motiverat a tt satsa  så stort på ju s t  musikdram atik . I y ttrandet pekas även 
på alternativet att i stället t r ansporte ra  publiken till de befintliga scenerna. 
Då skulle inte enbart en publik i de större ham nstäderna  få tillgång till 
föreställningarna.

K onstnärliga  och litterära yrkesu tövares sa m a rb e tsn ä m n d  (K LY S) till
sty rker u tredningsförslaget. Samtidigt b e tonar  K L Y S  att en fartygbaserad 
kulturverksamhet inte får inkräckta  på redan etablerade kulturanslag. Den 
yrkade utredningen blir meningsfull endast  om de nordiska länderna är 
beredda att satsa  erforderliga nya medel. Mot den bakgrunden vore det 
rimligast att inleda u tredningsarbete t  med en ekonom isk  snabbstudie.

3. Utskottet

1 medlemsförslaget föreslås en utredning av en far tygsbaserad  opera- 
och konser tverksam het .  Förs lagss tällarna önsk a r  även att frågan om en 
nordisk opera- tea terakadem i knuten till den tu rnerande institutionen ö ve r
vägs.

U tskotte t  finner själva syftet med medlemsförslaget,  att  ge större  delar 
av befolkningen i de nordiska  länderna  möjligheter att  uppleva operaföre
ställningar och konserter ,  positivt. U tskotte t  konsta tera r  att det även i 
många av rem issvaren  framförs intresse för själva tanken  på en far tygsba
serad opera- och konser tverksam het .  Samtidigt u ttalar många remissorgan 
tveksam het inför ytterligare å tgärder  med anledning av medlemsförslaget, 
bl a  med hänvisning till kos tnadsaspek te rna .  En operabåt skulle nå  ut med 
sin verksam het endast  till befolkningen i k us tom rådena  i N orden ,  och 
skulle därm ed endast  i begränsad  uts träckning bidra till att b redda  kultur
u tbudet i alla delar  av N orden . U tskotte t  har även noterat att de flesta 
opero r  och o rkes tra r  i N orden ,  enligt N O M U S  (N äm nden  för nordiskt 
m usiksam arbete),  har  små disponibla medel för att genomföra tu rn éve rk 
sam het.  Ä ven om de prak t iska  problem en i anslutning till en operabåt 
skulle kunna lösas behövs  därför ytterligare anslag nationellt och nordiskt 
för att ge de aktuella ins ti tu tionerna  ekonom iska  möjligheter att delta i ett 
sådant projekt. Det ä r  u tsko tte ts  förhoppning att den nya handlingsplanen 
för det nordiska ku ltu rsam arbete t  skall ge möjligheter att även på nordiskt 
plan i s törre u ts träckning  än för närvarande s töda gäs tspelsverksam het på 
de om råden  som berörs  i medlemsförslaget. Samtidigt anser  u tsko tte t  det
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vara  angeläget att  även bidragen på  nationellt plan ökas för att möjliggöra 

gästföreställningar.
U tsko t te t  framhåller att sam arbe te t  på musikom rådet under  de senaste 

åren har fått s tor u ppm ärksam he t  i u tsko tte ts  arbete ,  och att  N ord iska  
m in is terrådet för n ärvarande  a rbe ta r  med uppföljningen av tre rek om m en 
dationer  på  m usikom råde t från N ord iska  rådet.  D essa  rekom m endationer  
avse r  införandet av en hem m am arknad  för fonogram med nordisk musik 
(re k  nr 1511985), förbättrad  spridning av verk nom inerade till N ord iska  
rådets  musikpris  (rek nr 6/1986) och en u tredning av frågan om nordiska 
orkester-  och ensem bletävlingar för m usikelever i de nordiska länderna 
(rek nr 1011987).

Frågan  om en nordisk  scen i form av en tea terbåt har  tidigare varit 
föremål för u tredningar och d iskussioner men de initiativ som har tagits 
har inte resu ltera t  i k onkre ta  å tgärder  för att  realisera tanken  på en o pera
båt eller annan liknande far tygbaserad  verksam het .  Senast har operan  i 
S tockholm under  1987 genom fört en studie av frågan. U tskotte t  har  infor
merats om resulta te t av denna  utredning och konsta tera t  att det a rbete  som 
hittills utförts  visar att om fattande  och kostnadskrävande  tilläggsutred- 
ningar bö r  genom föras för att  pro jek te t  eventuellt  skall kunna föras vidare. 
U tsko t te t  har  även erfarit a tt de nordiska  operacheferna  vid ett  kom m ande 
möte har för avsikt att  närm are  d isku tera  frågan om far tygbaserad o pe
raverksam het och finner det naturligt a t t  frågan därefter ,  om förutsättn ing
ar för sam arbete  finns, förs vidare genom ett direkt sam arbete  mellan 
operahusen  i N orden .  M ed hänvisning till de s tora  kostnader  som är 
förenade med en far tygbaserad  o pe raverksam het ,  och mot bakgrund av 
den  tv eksam het som även i övrigt anförs av många rem issorgan inför 
ytterligare å tgärder  med anledning av medlemsförslaget, anser  u tsko tte t  
att man i de t ta  skede inom det m us iksam arbe te  som finansieras över  den 
gem ensam m a nordiska budgeten  bör prioritera arbete t  med de tidigare 
näm nda  rekom m endat ionerna  på  m usikom rådet.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår u tskotte t
att N ord iska  rådet inte fö re tar sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

Oslo den 6  m ars  1988

G unnar B jörk  (c)

Elsi H etem äki-O lander  (Kok) 

K jeld  R a h b æ k M øller (SF) 

B erit O scarsson  (s)

H ans P e tersson  (fp)

M irja R yynänen  (K)

K åre Ø vregard  (A) 

Thea K nu tzen  (H) 

Barbro N ilsson  (s) 

R o b ert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Smp) 

A nders Talleraas (H)

E idur G uönason  (A.) 
Forman
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Medlemsförslag

om utredning av fartygsbaserad opera- och 
konsertverksamhet m. m.

(V äckt av P er O lo f H åkansson  sam t A rne  G add, E iður G udnason, R agna  
B erget Jørgensen , Ja co b  L indenskov, J im m y S tahr och P ekka Tuom inen)

F ör  en s tor del av invånarna i N orden  gäller att de har dålig eller helt 
saknar tillgång till d irektupplevd opera- eller konser tverksam het .  E nsem b 
lerna och insti tu tionerna finns på de större orterna. Den tu rnéverksam het 
som förekom m er är i och för sig sparsam  till omfattningen och sker av 
praktiska och ekonom iska  skäl sällan med de större produktionerna . U tan 
för huvudstadsreg ionerna  och ett fåtal andra  om råden är sålunda utbudet 
utomordentligt lågt.

Bl. a. opera- och ko nser tverksam het är en form av konstnärligt arbete 
som inte minst är be roende  av tillgången på lämpliga lokaler. I praktiken är 
bristen på lämpliga lokaler en m ycket stor restriktion. Kan en användbar  
lokal inte ställas till förfogande, kom m er verksam heten  inte till stånd. 
D etta  gäller inte minst vid turnéer.  Som andra  svårbem ästrade  frågor vid 
tu rnéer  finns t ransporte r  och uppsättning av dekor och övrig utrustning, 
hotellfrågor etc.

En möjlighet som  borde  u tredas är att  på nordisk bas organisera  en 
tu rnéverksam het med bl. a. opera- och konsertföreställn ingar där  lokalen 
ä r  en del i turnén. E n  för ett sådant ändamål ombyggd roro-personfärja  
skulle kunna användas .  Varje större  hamn skulle därm ed i princip kunna 
bli spelplats. Prob lem en av såväl scenteknisk  som transportkarak tä r  etc 
skulle på så sätt kunna elimineras. U tbude t skulle öka  radikalt, även om 
inte alla invånare i N orden  skulle få en om edelbar  tillgång.

Att skapa  en nordisk  ope ra-konsert ins t i tu tion , knuten till ” o p e rabå ten” , 
borde även prövas . Det finns också  skäl att se över  frågan om att till denna 
i huvudsak  tu rnerande  institution knyta  en nordisk opera- teaterakademi.

U töver  o pe ra-konsertverksam heten  kan givetvis annan  ku ltu rverksam 
het pe rm anen t  eller tillfälligt knytas  till en sådan här skisserad verksamhet.  
Allt i syfte att  vidga kulturu tbudet på en sam nordisk  bas.

A 795/k
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Med hänvisning till det ovan anförda föreslår vi,
att Nordiska rådet uppdrar  åt N ordiska ministerrådet att på lämpligt 

sätt genomföra och redovisa den i medlemsförslaget skisserade 
utredningen för en far tygsbaserad  opera- och konser tverksam het 
m. m.

Helsingfors den 26 februari 1987

Per O lo f H åkansson (s) 

Eiöur G udnason (A.) 

Jacob  L indenskov (Jvfl)

A rne G add  (s) 

Ragna Bergel Jørgensen  (A) 

J im m y Slalir (S)

P ekka Tuom inen (Å S D )



727

A 796/k

Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ett nordiskt notbibliotek

(M edlem sförslaget  väckt av Per O lo f  H åkansson , se  
s. 735 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till ku ltu ru tsko tte t  har hänvisats medlemsförslag om ett nordiskt no t
bibliotek. Medlemsförslaget har  behandla ts  vid möten 1 1 -1 2  maj, 1 0 -1 4  

augusti och 10 novem ber 1987.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås a tt frågan om ett nordiskt bibliotek för noter 
till o rkes term usik  utreds.

I motiveringarna till förslaget framhålls att ti llgången till noter är ett  stort 
problem för m ånga av de o rkes tra r  eller ensem bler som framför seriös 
konstmusik. D etta  gäller speciellt de o rkes tra r  som ger offentliga och 
regelbundet å te rkom m ande  ko nser te r  redovisade  i generalprogram  men 
där m usikerna till s törre  delen inte ä r  yrkesm usiker.  O rkestra rna  har en i 
många fall med insti tutionerna jäm förba r  produktion  utan att ha den eko
nomiska ställning d essa  har. Antalet o rkes tra r  i N orden  av denna  karak tär  
är enligt medlemsförslaget ca  200.

I förslaget hänvisas till a t t  det finns många legala, kommersiella och 
politiska h inder eller p roblem  relaterade till noter. Regler och bes täm m el

ser ändras ,  och no te r  slits ut genom  mekanisk  påverkan. E tt  notbibliotek 
på nordisk  bas skulle förenkla eller lösa problemen.

2. R em issyttranden

Följande myndigheter,  institutioner och organisationer har  avgivit y tt
rande om medlemsförslaget:

N ordiska

N äm nden  för nordiskt m us iksam arbete  (N OM US)
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D anm ark

Ministeriet for kulturelle  anliggender 
D ansk  musikforlæggerforening 
Musikforlæggerforeningen a f  1972 
D anm arks biblioteksforening

F inland  

Musikförläggarna 
Finlands tonsättare  
Finlands musikerförbund 
Finlands sym foniorkestrar  
Föreningen populärauktore r  i Finland 
Sibelius-Akademin 
Alands landskapsstyrelse

Is land

Undervisningsministeriet 
Is lands komponistforening

N orge

Kultur- og v itenskapsdepartem ente t  
N orsk  kulturråd

Sverige

Statens kulturråd 
R ikskonserter
Sveriges allmänna biblioteksforening
Svensk musik -  STIM
Svenska musikförläggareföreningen

Musikaliska akadem in
Sveriges orkes terföreningars  riksförbund

R em issorganen är, m ed  några få undantag , negativt inställda till m ed
lemsförslaget. I stället för ett nytt nordiskt notbibliotek förordas ökat 
sam arbete  mellan befintliga organisationer på om rådet och mellan natio
nella informationscentraler  för musik. A ndra  möjligheter som föreslås är 
en stödordning för nordiska  am atö ro rkes tra r  som helt eller delvis kan 
täcka  orkes trarnas  utgifter fö r  hy ra  av orkes term ater ial,  eller e tt stöd eller 
bidrag till no thyra  till de o rkes tra r  som önska r  spela m er nordisk musik.

I det följande redogörs för de särskilda synpunk te r  som rem iss instanser
na har anlagt på medlemsförslaget.

2.1 N ord iska  rem issyttranden

N ä m n d en  fö r  nordiskt m usiksam arbe te  (N O M U S )  upplyser  att  orkes te r
material kan  köpas eller hyras  genom nordiska musikförlag eller nordiska
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musikinform ationscentraler.  N äm nden  an ta r  att problemet för vissa av de 

semiprofessionella o rkes tra rna  eller am atö ro rkes tra rna  snarare ä r  av eko
nomisk karaktär.  O rkest ra rna  d isponerar  inte öv e r  tillräckliga medel för att 
hyra o rkes term aterial.  P roblem et kan inte lösas genom att upprä t ta  ett 
nordiskt notbibliotek. E tt  sådant bibliotek skulle inte heller kunna köpa 
uthyrningsmaterial från förlagen för vidare gratis utlån. Biblioteken skulle 
endast kunna ställa till disposition material som fritt kan köpas. Detta  
om fattar  i m ycke t liten grad vår egen tids nordiska musik. Till den del det 
är fråga om ett rent ekonom isk t problem föreslår  N O M U S  att man prövar 
om det bör upprä t tas  en s tödordning för nordiska am atörorkes trar ,  som 
helt eller delvis kunde täcka  orkes tra rnas  utgifter vid hyra av o rkes te rm a
terial. Om medel ställs till d isposition för en sådan s tödordning kan N O 
MUS åta sig att fördela medlen.

2.2 D anska rem issy ttranden

M inisteriet fo r  kulturelle an liggender  har  inte några kom m entarer  till 
medlemsförslaget.

D ansk m usikforlceggerforening  upp lever  inte problem när det gäller 
tillgången till no te r  för o rkes trar .  Beträffande utgivningen av speciellt nya 
o rkes terverk  gäller att finansieringen omöjliggörs om förlagen inte kan 
bibehålla  sin en sam rä tt  till materialet.  E tt  mera  ändamålsenligt sätt att 
stöda de eknom isk t svaga o rkes tra rna  vore att upprä t ta  en notfond, vilket 

har gjorts i Danmark.
M usik forlæ ggerforen ingen  a f  1972 framhåller att utskrivning och mång

faldigande av musikaliska verk kosta r  ca  100000 D K K . Därför strävar 
förlagen till att vid u thyrning till o rkes tra rna  få in en del av sina inves te
ringar genom hyres in täkter,  av vilka komponisten  enligt forlagskontrakt 
får sin andel.  Föreningen tar skarpt avstånd från att man vid etableringen 
av ett nordiskt notbibliotek fråntar förlag och kom ponister  deras  möjlighe
ter  till in täkter på redan företagna investeringar. Enligt föreningen bör 
beaktas att förlagen ställer partitur till b ibliotekens förfogande genom 
pliktdeposit ioner och genom dona tioner  till forskningsändamål, med den 
begränsningen att  biblioteken inte förmedlar vederlagsfria utlån till o r
kestrar. Enligt föreningen str ider förslaget mot de nordiska upphovsrätts -  
bestäm m elserna  och det föreslås att  förslaget dras tilbaka.

D anm arks b ib lio teksforen ing  är av den uppfattningen att de mest vä
sentliga problem en sedan länge ä r  lösta för de m ålgrupper som är  aktuella i 
Danmark. Principiellt ä r  föreningen dock inte o in tresserad  av ett nordiskt 
notbibliotek. Föreningen har  kunnat konsta tera  att tillgången till noter inte 
är något problem i D anm ark  eller Sverige, men att det finns problem 
beträffande lån av no te r  till am atö rsym fon io rkes tra r  i Finland och Norge. I 
Danmark finns ett u tskott med rep resen tan te r  för b l .a .  bibliotek och 
musiker, som behandla r frågor i anslutning till lån av orkes term ater ial via 
folkbiblioteken. Föreningen anser  a tt man bö r  överväga att upprä t ta  en 
gem ensam  nordisk o rkes te rda tabank .
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2.3 F inländska  rem issy ttranden

M usikförläggarna  s töder å tgärder som främjar spridningen av informa
tion om och  dis tribution av notmaterial. Å tgärderna  får dock inte k ränka  
upphovsm ännens  eller förläggarnas intressen. Det egentliga materialet för 
framförande av verken hyrs av förläggare och informationscentraler  i de 
olika länderna. E n  ersättn ing uppbärs  enligt gängse tariffer. Det kan inte 
vara  fråga om att s tar ta  en gratis låneve rksam het på förläggarnas beko s t
nad.

Finlands tonsä ttare  anser  att  ett nordiskt notbibliotek skulle innebära  att 
en överlappande organisation skapas. I varje nordiskt land finns en välu t
rustad informationscentral för musik som kan tillfredsställa de behov o r
kestrarna  har.  Finlands tonsättare  ser ingen anledning till a tt ett bibliotek 
inrättas i enlighet med förslaget. D ärem ot anse r  föreningen det önskvärt 
att verksam heten  vid in form ationscentra lerna  för musik koordineras,  t. ex. 
a tt man skapar  gem ensam m a d a tabaser  och trycker  kataloger över  det 
material cen tra lerna  förfogar över.

Finlands m usikerförbund  förordar en gem ensam  utredning angående 
problem förknippade med produktionen  och förmedlingen av notmaterial. 
En sådan u tredning borde inte inskränkas enbart  till orkes term usik  eller 
symfonisk musik.

F inlands sym fon iorkestrar  framhåller att  inrättandet av ett nytt bibliotek 
är ett  m ycket dyrt projekt. Då enbart  så kallat fritt material kan anskaffas 
för biblioteket föreslås i stället en utredning om möjligheten att utvidga och 
ge ekonom isk t stöd åt redan befintliga bibliotek för o rkes term ater ial i de 
enskilda länderna, då  d essa  bibliotek även fungerar som sam nordiska  
bibliotek.

F öreningen popu lärauktorer i F in land  konsta tera r  i sitt y ttrande att det i 
samtliga länder finns in form ationscentraler  för musik. In form ationscen tra
lerna upprätthåller  notbibliotek eller å tm instone har de ett gott sam arbete  
med sådana notbibliotek. Föreningen anser  det inte ändamålsenligt att 
parallellt med dessa  nationella notbibliotek inrätta ett nordiskt bibliotek. 
Däremot anses det önskvär t  att man på nordiskt plan skapar möjligheter 
att ta em ot förfrågningar och förmedla beställningar till informationscen
tralen i varje enskilt land.

Sibelius-A kadem in  anser  att man genom att utveckla ett sam nordiskt 
notbibliotek kunde förbättra  tillgången till den klassiska repertoaren  och 
speciellt den nya nordiska  orkes term usiken . Sam m a resultat kunde uppnås 
genom att främja icke-kommersiell förlagsverksamhet i sam band med de 
nordiska musikhögskolorna. Om de ringa resu rse r  som finns för detta  
om råde överförs till ett nytt  nordiskt projekt försvagas väsentligt möjlighe
terna att skapa ett effektivt nationellt sys tem för utlåning av o rkes te rm a te 
rial. I y tt randet förordas en fungerande uthyrnings- och låneverksam het 
mellan de i N ord en  verksam m a orkestermaterialbiblioteken.
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Å lands landskapsstyre lse  finner tanken  på  ett nordiskt notbibliotek till
talande, frågan om kom positö rers  rätt till sitt verk kan dock ställa h inder i 

vägen för ett  notlånebibliotek. L an dskapss ty re lsen  fö ro rdar  att minis terrå
det ges i uppdrag att u treda  frågan.

2.4 Is ländska  rem issy ttranden

U ndervisn ingsm in isterie t förordar att den undersökning som föreslås i 
medlemsförslaget genomförs.

Is lands kom pon istfö ren ing  anser  att det inte finns några problem med att 
skaffa no te r  för att uppföra nordiska komposit ioner.  I alla nordiska länder 
drivs kom posit ionscen tra ler  som b esvarar  förfrågningar om alla kom ponis
ter i respektive land. Att rikta en förfrågan till en nordisk central vore ett 
överflödigt mellanled.

2.5 N orska  rem issy ttranden

K ultur- og v iten ska p sd ep a rtem en te t ställer sig tvivlande till om  upp rä t
tandet av ett nordiskt notbibliotek väsentligt skulle bidra till att lösa de 
problem orkes tra r  har beträffande anskaffningen av orkesterm ater ial.  D e
partem ente t  anser  därför inte att ett nordiskt notbibliotek bör vara  en 
prioriterad uppgift inom det nordiska  m us iksam arbetet.

N orsk  ku lturråd  anser  inte den  föreslagna u tredningen nödvändig, då de 
nordiska  musikinform ationscentra lerna  i s tor uts träckning kan täcka beh o 
ven.

2.6 Svenska  rem issy ttranden

S ta ten s  ku lturråd  har svårt att  se a tt ett  nordiskt notbibliotek skulle 
kunna förenkla  eller lösa problem i sam band med orkes trarnas  tillgång till 
noter, och avs ty rk e r  förslaget.

R ikskonserte r  ins täm m er i kulturrådets yttrande.
Sveriges a llm änna b ib lio teksforen ing  framhåller att  frågan är viktig med 

hänsyn  till a tt det ä r  svårt att  få tag på noter. I det fall en utredning kom m er 

till stånd är det viktigt att fjärrlånemöjligheterna särskilt uppm ärksam m as. 
Föreningen ställer sig positiv till medlemsförslaget.

S ven sk  m usik  (ST IM ) framhåller  att all musik som kom poneras är till
gänglig på ett eller annat sätt.  Av den konstmusik  som kom poneras  i 
Sverige förläggs ca  10% av förlagen och tillgängliggörs denna väg. M erpar
ten av den res te rande  musiken är tillgänglig hos in form ationscentralerna i 
de nordiska  länderna. De kataloger som produceras  av cen tra lerna  ger 
upplysningar om hur musiken är tillgänglig. Mellan cen tra lerna  finns ett 
nära sam arbete  och frågor rö rande reper toaren  kan lätt föras över mellan 
länderna. E tt  nordiskt notbibliotek skulle inte underlä tta  för någon att 
finna musiken. Beträffande försli tningsfrågan be tonas  att de förlag eller 
in form ationscentraler som har hand om musiken ser till att de no te r  som 
hyrs ut ä r  i sådant skick att de kan användas .  Organisationen känner  dock
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till a tt det finns problem med de no ter  som SOR-orkesterbiblioteket (Sveri
ges orkesterföreningars riksförbund) innehåller. Beträffande nothyran 
hänvisas till en försöksverksam het som har genomförts med extra  rabat ter  
till de SO R-orkestrar  som hyrde no te r  från Svensk  musik. V erksam heten  
gav inga som helst resultat, varför det enligt y tt randet ä r  andra  frågor än 
no thyran som avgör vad o rkes tra rna  spelar.  E tt  nordiskt notbibliotek för 
o rkes term usik  innehållande enbart  oskyddad  musik ä r  en genom förbar idé. 
Ett sådant bibliotek skulle inte gynna nyare svensk eller nordisk musik 
utan enbart hjälpa till att ytterligare befästa  den äldre musikens starka 
ställning i musiklivet. E tt  alternativ till ett nordiskt notbibliotek vore att 
införa ett  stöd eller bidrag till no thyra  till de o rk es tra r  som önskar  spela ny 

nordisk musik.
Svenska  m usik förläggarefören ingen  anslu ter  sig helt till de synpunkter 

som framförs i y ttrandet från Svensk musik.
K ungliga m usika liska  akadem in  anser  att  inrättandet av ett nordiskt 

o rkesterbibliotek föru tsä t ter  utrednings- och sam ordningsrutiner som m ås
te klarläggas. Innan akadem in tar  ställning till om ett sådant notbibliotek 
skall inrättas, måste den få en bättre  bild av hur utredningsarbetet skall 
ordnas. A kadem in hänvisar till att det redan finns en rad nordiska organ 
där h ithörande frågor behandlas.  E tt  musikbibliotek av den karak tär  som 
förslaget an tyder  medför att  musikförläggare och deras  föreningar har 
anledning att  g ranska  form erna  för utlåning i relation till sys tem et med 
försäljning eller uthyrning. De ekonom iska  aspek te r  som därigenom ak tu a 
liseras måste beaktas  vid upprä t tandet .  Akademin är för sin del beredd att 
m edverka  i ett kom m ande utredningsarbete .

Sveriges orkesterfören ingars riksförbund  u tta lar  sitt stöd för förslaget. 
SOR förfogar över  ca  2500 verk för orkester.  G rannländernas o rkes te ro r
ganisationer har  även sina bibliotek. Avtal finns om utlån via sys terorgani

sationerna och utlån sker enligt de i respektive land vanliga villkoren. Fö r  
alla bibliotek gäller vissa problem med nyare verk. D essa  finns i regel hos 
förlag eller tonsä ttarorgan isa tioner och utlånas därifrån mot hyresavgift. 
D enna kan bli så hög att den har viss prohibitiv  effekt. SOR har lyckats 
köpa ett an tal nyare verk som kan lånas ut fritt till de organisationsanslutna 
orkes trarna . Mängden sådana verk skulle föreningen gärna öka. Enligt 
y ttrandet fyller de befintliga biblioteken relativt väl sin uppgift. Svårighe
ten ligger i en ovilja hos förlagen att låta biblioteken bygga upp sitt 
bestånd. Möjligen skulle ett nytt nordiskt bibliotek inte tillföra något 
ytterl igare. Sam m anförande av biblioteken till ett gemensamt kan gott 
undersökas. Samtidigt kan d iskuteras  om de befintliga biblioteken i stället 
kunde sam m anföras  inom en gem ensam  sam rådsform och utnyttjas som 
filialer i ett nordiskt bibliotek. Föreningen tror på den förstärkning ett 
nordiskt bibliotek kunde bli som part i förhandlingar med förlag, ekono
miskt och  i praktisk  hantering inom N orden  och i sam arbete  med andra 
länder.
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I medlemsförslaget föreslås att frågan om ett nordiskt bibliotek för noter 

till orkes term usik  utreds. U tskotte t  kons ta te ra r  att remissbehandlingen av 
förslaget visar att rem issorganen är av den uppfattningen att det inte är 

möjligt att bidra till en lösning av de problem som tas upp i medlemsförsla
get genom att inrätta ett nytt nordiskt notbibliotek. Att skaffa noter för att 
uppföra nordiska kom posit ioner anses i allmänhet inte vara något problem.
I de nordiska länderna  finns in form ationscentraler för musik som upprä t t
håller notbibliotek eller har ett gott sam arbete  med sådana  bibliotek. 
C entralerna anses kunna tillfredsställa de behov orkes tra rna  har.

Vid behandlingen av medlemsförslaget har vidare framkommit att ett 
nordiskt bibliotek inte skulle kunna köpa uthyrningsmaterial från förlagen 
för vidare utlån gratis, endast sådant material som fritt kan köpas skulle 
kunna ställas till disposition. Enligt N O M U S  (N äm nden  för nordiskt m u
siksamarbete) om fattar  de tta  material i m ycket liten grad vår egen tids 
nordiska musik. N O M U S  antar  att problemet för vissa av de semiprofes- 
sionella o rkes tra rna  eller am a tö ro rkes tra rna  snarare  är av ekonomisk ka
raktär. O rkestra rna  d isponerar inte över  ti llräckliga medel för att hyra 
orkestermaterial.

1 stället för ett notbibliotek föreslår rem issorganen vissa andra åtgärder 
för att fö rbättra  tillgången till orkes term ater ial.  Förslagen gäller en s töd
ordning för nordiska am atö ro rkes tra r  samt ett ökat sam arbete  mellan 
befintliga organisationer på om rådet och mellan nationella informations

centraler för musik.
U tskottet finner det naturligt att N O M U S  inom ramen för sitt ordinarie  

arbete närm are  d isku terar  de förslag som har förts fram i anslutning till 
behandlingen av medlemsförslaget, och lägger fram förslag om eventuella 
å tgärder i syfte att fö rbättra  o rkes trarnas  möjligheter att få tillgång till 
orkestermateria l.

U tskotte t  framhåller a tt N ord iska  ministerrådet för närvarande arbetar 
med tre rekom m endat ioner  på m usikom rådet från N ord iska  rådet. Dessa 
rekom m endationer  avser  e tablerandet av en hem m am arknad  för fonogram 
med nordisk musik (rek nr 15/198?), förbättrad  spridning av verk nomine
rade till N ord iska  rådets musikpris (rek nr 6/1986) och nordiska orkester- 
och ensem bletävlingar för m usikelever i de nordiska länderna (rek nr 
101/987). U tsko tte t  anser  mot denna  bakgrund, och med beak tande av de 
synpunkter  som har framförts på medlemsförslaget under  rem issbehand
lingen, att arbete t  med de befintliga rekom m endationerna  för närvarande 
bör prioriteras inom det nordiska  sam arbete t  pä musikområdet.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår utskotte t
att N ord iska  rådet inte företar  sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

3. Utskottet



734 A 796/k

Åbo den 10 n ovem ber 1987 
G unnar B jörk (c)

E iöur G uðnason  (A .)
Förman 

Jacob  L indenskov (Jvfl) 

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

Berit O scarsson (s)

R obert P edersen  (S)

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

O tto S teen h o ld t (A t)

K åre  i

H aakon B lankenborg  (A) 

Thea K nutzen  (H)

E eva-L iisa  M oilanen (Skl) 

Barbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria  P aakkinen (Sdp) 

H ans P etersson  (fp) 

R iitta  Saastam oinen  (K ok) 

A nders Talleraas (H) 

1vregard (A )
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Medlemsförslag

om ett nordiskt notbibliotek
(V äckt av P er O lo f H åkansson)

F ör  många av de o rkes tra r  eller ensem bler  som framför seriös kons tm u
sik är ti llgången till no te r  ett s tort problem. D etta  gäller speciellt de 
o rkes tra r  som ger offentliga och regelbundet å te rkom m ande  konser ter 
redovisade i generalprogram  men där m usikerna  till större delen inte är 
yrkesmusiker.  O rkes tra rna  har en i många fall med insti tutionerna jäm fö r
bar  produktion  u tan  att ha den ekonom iska  ställning dessa  har. N o tp rob le 

men är  för dessa  be tydande .
D essa  o rkes tra r  verk a r  ofta på  ett konstnärligt högt plan och ger många 

m änniskor tillfälle a tt få direktuppleva  symfonisk musik. Antalet orkes trar  
i N orden  av den na  karak tä r  är ca  200. De svarar för e tt över  hela N orden  
spritt kulturutbud.

A vståndet mellan kom positö ren  och o rkes te rn  kan synas kort. H ä r  finns 
emellertid många hinder och problem relaterade till noter av legala, kom 
mersiella eller politiska slag. Regler och bestäm m elser  ändras .  N o te r  slits 
ut genom m ekanisk  påverkan.

F ö r  v erksam heten  i d essa  o rkes tra r  men även för de yrkesmäss ig t verk 
sam m a sym foniorkes tra rna  skulle ett notbibliotek på  nordisk bas förenkla 
eller lösa problemen.

Mot denna bakgrund föreslår jag,
att N ord iska  rådet ger N ord iska  ministerrådet i uppdrag att u treda 

frågan om ett nordiskt bibliotek för no te r  till orkesterm usik .

Helsingfors den 27 februari 1987

Per O lo f H åkansson  (s)

A 796/k
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A 191 It

Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om gemensamma sjöfartspolitiska 
åtgärder
(M edlem sförslaget  väckt av Olle Östrand m. fl. ,  se  
s. 745 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till kom m unikat ionsu tsko tte t  har hänvisats  medlemsförslag A 797/t om 
gem ensam m a sjöfartspolitiska åtgärder. U tsko t te t  har behandla t förslaget 
vid sina möten i G öteborg  den 1 7 -1 9  augusti 1987, i Å bo den 10-11 
novem ber 1987, S tockholm  den 1 1 -1 2  februari 1988 och Oslo den 7 mars 
1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget, som väckts  av Olle Ö strand  samt Olof Jansson, 
Ragna Berget Jørgensen , Sakari K nuutti la  och Pekka Tuom inen , hemställs 

att N ord iska  rådet reko m m end era r  N ord iska  ministerrådet 
att u tarbeta  en gem ensam  nordisk bolagsform för rederiverksam het 
att överväga enhetliga skatte- och andra regler för reder iverksam 

het, samt

att i övrigt vidta å tgärder för att å s tadkom m a en konkurrenskraftig  
kostnadsn ivå  för nordisk sjöfart.

1 sina motiveringar till medlemsförslaget erinrar förslagsställarna om den 
all tmer försvagade konkurrenskraften  hos den nordiska handelsflottan och 
den dram atiska  minskningen av de nordiska ländernas handelsflotta . Det 
påpekas att besä t tn ingskostnaderna  kan vara mer än dubbelt sä höga som 
konkurren ternas samt att andra  industrinationer har m otsvarande p ro 
blem.

Det erinras om att det för närvarande pågår sam ordningssträvanden mel 
lan de nordiska linjerederierna. Enligt förslagsställarnas mening tycks en 
sådan samordning vara nödvändig om det skall vara möjligt att på sikt 
bibehålla t ransocean  linjesjöfart till och från Norden. Som en faktor som 
kan försvåra  denna samordning näm ns olikheter de nordiska länderna 
emellan i fråga om skatte- och andra offentliga regler.

För att undanröja  exis terande hinder m enar förslagsställarna att initiativ 
bör tas till nordiska sjöfartspolitiska åtgärder i syfte att underlätta  sam ord
ning och möjliggöra fortsatt  linjesjöfart i nordiska rederier.
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2. Remissbehandlingen

Vid sitt m öte  den 27 februari 1987 i Helsingfors, beslöt N ord iska  rådets 
presidium att medlemsförslaget skulle hänvisas till rådets kommunika- 
tionsutskott samt att det skulle undergå  remissbehandling.

Medlemsförslaget har sedan behandla ts  i vanlig ordning och sänts ut på 
remiss med remisstid till den 1 augusti 1987.

Följande rem issvar  ha r  inkommit:

N orden

-  N ordisk  Fartygsbefälskongress
-  N ord iska  Maskinbefälsfederationen
-  N ord iska  T ranspor ta rbe ta rfedera tionen

D anm ark

-  D anm arks Rederiforening
-  Industriministeriet
-  Samm enslutn ingen a f  danske  H avne
-  Søm æ ndens  Forbund  i D anm ark
-  Rederiforeningen a f  1895
-  Den D anske N ationale  K omite  under  Det Internationale H ande lskam 
mer i Paris (ICO)

F inland

-  Centra lhandelskam m aren
-  Justitieministeriet
-  Finlands Rederiförening
-  Skatteförvaltningen

A land

-  Ålands landskapsstyrelse  

Is land

-  Trafikministeriet
-  Den is landske Rederiforening

N orge

-  Norges Rederiforbund
-  H ande lsdepar tem ente t

Sverige

-  Sveriges Redareförening
-  Svenska hamnförbundet
-  Svenska handelskam m arförbundet

24 -17-336 N ord iska  rådet
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-  S jöfartsverket
-  K ommerskollegium

2.1 Rem issinstanser som  stödjer m edlem sförslaget

V orden

-  Nordisk Fartygsbefälskongress
-  N ord iska  M askinbefälsfederationen
-  N ord iska  T ranspor tarbetarfedera tionen

D anm ark

-  Søm æ ndens Forbund  i D anm ark 

F inland

-  Centra lhandelskam m aren
-  Finlands Rederiförening

A la n d

-  Ålands landskapsstyrelse  

Is land

-  Trafikministeriet
-  Den is landske Rederiforening

N orge

-  Norges Rederiforbund
N ord isk  F artygsbefä lskongress  e rinrar om sitt sjöfartspolitiska program 

och hemställer  till N ord iska  rådet att  ta  speciell hänsyn till sysselsättning 
för nordiskt sjöfolk och möjlighet till att minska kapita lkos tnader vid 
anskaffning av fartyg.

N ord iska  M askinbefä lsfedera tionen  m enar  a tt för att  m öta  den in terna
tionella konkurrensen  m åste  de nordiska rederierna sam verka  i ökad o m 
fattning. F edera t ionen  är  så ledes i princip positivt inställd till förslaget men 
anser  att utvecklingen har  visat att  u ts ik terna  nu ä r  mindre än någonsin att 
på  nordisk basis enas om g em ensam m a sjöfartspolitiska åtgärder. Man 
erinrar om att det från facklig sida tidigare har framförts förslag om att 
bilda ett SAS-liknande konsortium  mellan de största  nordiska linjerederi
erna, eftersom  en sådan sam verkan  anses nödvändig  för att  bevara  linje
sjöfarten under  nordisk flagg.

Samtidigt konsta te ras  att  det norska  internationella skeppsregis tret all
varligt har fö rsvåra t  möjligheterna till en nordisk samordning. U tan  en 
planerad  och  offentligt styrd rekrytering  av nordiskt sjöbefäl kom m er den 
maritima miljön att  fö rsäm ras och på sikt dö ut. Slutligen anses det nya
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norska registret innebära en illojal konkurrens gentem ot de övriga nordis
ka ländernas handelsflotta.

N ordiska  T ransportarbetarfedera tionen  ti llstyrker förslaget under  förut 
sättning att å tgärderna  gäller skeppsfarten  under  nationella nordiska flag
gor och att de b idrar till att  styrka den nordiska samhällsekonomin, h an 
delsbalansen och valutaintäkterna. De bör även innebära trygga, ar- 
betsvänliga och attrak t iva  arbe tsp la tse r  för nordiskt sjöfolk samt m edver
ka till att den nordiska  skeppsfarten  inte hålls vid liv genom att man ser 
bort från nordisk s tandard  för välfärd och ti llämpar löner på  u-landsnivå.

T ranspor tarbetarfedera tionen  erinrar om sitt sjöfartspolitiska hand 
lingsprogram, vilket antogs av N T F  i ok tober  1986 och bl. a. har p resen te 
rats för N ord iska  rådet.  F edera t ionen  m enar att den sjöfartspolitiska si tua
tionen i N orden  har genomgått en dram atisk  förändring sedan medlemsför
slaget p resen terades . I det sam m anhanget erinras om N IS  samt att D an
mark planerat sitt DIS. M an anser  att om sådana register skulle etableras i 
alla nordiska länder, skulle det innebära att 30 -35 .0 00  nordiska sjömän 
skulle ” sättas i land”  samt att man skulle förlora ca 15 miljarder D K R  i 
löne- och skatte in täkter.

Søm æ ndens F orbund  i D anm ark  anser  att utgångspunkten  för medlem s
förslaget ä r  felaktig. Den nordiska handelsflottan lider, enligt förbundet,  
inte av brist på konkurrenskraft  utan av andra nationers protektionism och 
subventioner.  Förb un de t  tillstyrker m ycket bestämt att N ord iska  rådet tar 
initiativ för att främja de maritima tradit ionerna i N orden ,  men betonar 
också m ycket bes täm t att om bakgrunden  till förslagsställarnas tankar  med 
medlemsförslaget är att få fram ett sys tem liknande det norska  eller danska 
internationella skeppsregis tre t ,  då vill förbundet stämpla detta  som nyko

lonialism.
C entra lhandelskam m aren  i F in land  anser  att medlemsforslagets syfte 

förefaller ganska  svåruppnåeligt, men om ärende t for tskrider anses hinder 
inte föreligga för genom förandet ,  förutsatt  att det inte medför ohälsosam 
koncentra tion  och begränsning av konkurrensen .

F inlands R ederifören ing  m enar  att det i synnerhet är a rbetskraf tskost 
n aderna  i de nord iska  länderna  samt subventioner  och protektionistiska 
å tgärder i k onkurre rande  länder som utghör den nordiska sjöfartens p ro 
blem. Föreningen ställer sig i princip positiv till medlemsförslaget men 
anser  a tt frågan om enhetliga skatteregler ä r  så allmängiltig att det ställer 
sig svårt att inta någon ståndpunkt.  På grund av näringens natur borde 
sam ordn ingss trävandena  i fråga om lagstiftning på reder iverksam hetens 
om råde vara  mera  f ram trädande än på  många andra  om råden , anser  för
eningen.

Å lands landskapsstyre lse  no te ra r  med tillfredsställelse att det i N ord iska  
rådet finns ett  m anifesterat intresse för sjöfarten och att man där tar 
initiativ till å tgärder  ägnade att  trygga och främja denna näring. Det påpe
kas att det utifrån de nordiska  ländernas individuella anatomi kan vara
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svårt a tt genom föra direkt verksam m a å tgärder på nordisk basis utan 
kollision mellan samhälleliga och kommersiella intressen.

Vad gäller frågan om en gem ensam  nordisk bolagsform anses att försla
get kunde vara  till ny tta  för nordiska rederier, vilka önsk a r  sam arbeta  inom 
linjefarten och  eventuellt o ckså  inom andra sek torer  av den internationella 
sjöfarten. Ett konkret ställningstagande anses dock kräva närm are k art
läggning av skatte- och avgif tsbes täm m elserna i N orden  samt en närm are 
granskning av olika aspekter,  t. ex. av en gem ensam  finansieringsform för 
N orden  genom N ord iska  Investeringsbanken.

Trafikm inisteriet i Is land  stödjer förslaget ävensom  D en islandske Re 
deriförening, som p åpekar  att  man på grund av de isländska m yndigheter
nas vägran att  anpassa  regler och bemanning till internationella regler vid 
några tillfällen har  blivit tvingad att lå ta sina skepp segla under  bekvämlig- 
hetsflagg.

N orges R ederiforbund  ser gärna att  N ord iska  rådet d isku terar samord 
ning och förenkling av skatteregler och bolagsformer i syfte att främja 
sam arbete t  innom nordisk linjesjöfart.

Det erinras om nordiska förhandlingar om ytterligare sam arbete  inom 
linjesjöfarten som ännu har varit utan resultat.

I ett särskilt y ttrande från Wilh. W ilhelmsen anses att för närvarande 
finns det inget som N ord iska  rådet kan göra för a tt påverka  de i saken mer 
kommersiella a spekterna .

2 .2 . R em issinstanser som  delvis tillstyrker m edlem sförslaget

F inland

-  Justitieministeriet

N orge

-  H andelsdepar tem ente t  

Sverige

-  K ommerskollegium
-  Svenska handelskam m arförbundet

Justitiem in isterie t i F in land  anse r  att  enbart  förslaget om en gem ensam  
nordisk bolagsform för reder iverksam het ligger inom ministeriets verk 
sam hetsom råde. Ministeriet m enar  att det skulle vara  ändamålsenligt om 
bolagsformen vore av den karak tären , att rep resen tan te r  för reder ib ran
schen i de nordiska länderna kunde vara  parter  i ett övernationellt bolag 
samt att ett sådant bolag kunde grundas i vilket nordiskt land som helst och 
i varje land jäm ställas  med ett  inhem skt företag.

Det konsta teras  a tt möjligheterna för detta  för närvarande utreds på 
ministeriet.

Vidare m enar ministeriet att om förslaget därem ot syftar till att varje
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nordiskt land skall kunna u ta rbe ta  en ny bolagsform vid sidan av sina 
nuvarande samhällsformer, kan en dylik lösning knappast lösa de problem 
som sam arbetet ställs inför.

H andelsdepartem en te t i N orge  anser  det positivt att N ord iska  rådet och 
N ordiska ministerrådet tar upp och behandlar en så viktig näring som 
skeppsfarten. D epartem ente t  m enar  att en nordisk bolagsform skulle kun
na bidra till att s ty rka  den norska  skeppsfarten  men pekar på de svårighe
ter som i praktiken har funnits när det gäller att u tarbeta  ett ti llfredsställan
de reglemente i detta  syfte. Vidare anses det önskvär t  att vänta  med detta 
tills man har lyckats u tarbeta  en sam nordisk aktiebolagsform.

Vad beträffar skatteregler hänvisar departem ente t  till de nordiska fi
nansdepar tem enten , som nu a rbetar  med att gå igenom beskattningsregler
na för företag.

Slutligen sägs att de norska  m yndigheterna ser positivt på att man i 
N orden  u ta rbe ta r  gem ensam m a regler för bemanning, säkerhet och krav 
på s tandarder,  förutsatt  att in ternationella konventioner läggs till grund för 
arbetet. Det konsta teras  att ett sådant arbete  blir både dyrt och resurskrä- 
vande, vilket bör vägas mot nyttan  av mera  enhetliga krav.

K om m ersko lleg ium  i Sverige  har som led i u ta rbetandet av sitt rem issvar 
hört Sveriges Redareförening och S venska Sjöfolksförbundet. Kollegiet 
föredrar en satsning inom N ord iska  rådets ram på ett förbättra t sam arbete  i 
N orden  och påp ek ar  att ett  sådant arbete  inom färjetrafikens område 
kanske kunde fungera som en öppning mot ett bredare  sam arbete .

Svenska  hcm delskam m arförbundet m enar  att u tvecklingen har  gått så 
snabbt att  det inte längre endast  är en fråga om att lägga fram förslag utan 
en fråga om tid. H andelskam m arförbundet ställer sig rent allmänt positiv 
till medlemsförslaget men påpekar  att förutsättn ingarna för en övergripan

de nordisk sam ordning jus t  nu inte är bra.
Slutligen upp m anar  förbundet de svenska  m yndigheterna att snabbt 

p resen tera  sjöfartspolitiska lösningar som åters tä ller  den svenska sjöfar
tens konkurrenskraf t  inte minst gentem ot Sveriges nordiska grannländer.

2.3 . Rem issinstanser som  inte tar ställning till förslaget

D anm ark

-  Samm enslutn ingen a f  Danske H avne

Sverige

-  Skatteförvaltningen
Sam m enslu tn ingen  a f  D anske H avne  anser  förslaget falla utanför sitt 

verksam hetsom råde.
Ska tte förva ltn ingen  i Sverige  m enar  att frågan om enhetliga skatte regler 

för reder iverksam heten  inom N orden  måste undergå en omfattande u tred 
ning, vilken inte anses  möjlig att å s tadkom m a inom ramen för remissvaret. 
Skatteförvaltningen avstå r  därför från ett ställningstagande.
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2.4 . Rem issinstanser som  går em ot m edlem sförslaget

D anm ark
-  D anm arks  Rederiforening
-  Den D anske Nationale K omite  u nder  Det Internationale  Handels kam 

mer i Paris
-  Rederiforeningen a f  1985
-  Industriministeriet

Sverige

-  Sveriges Redareförening
-  S venska H am nförbundet
-  S jöfartsverket

D en D anske N a tiona le  K om ite  under D et In terna tionale  H andelskam 
m er i Paris samt R ederiforen ingen  a f  1895 i D anm ark  ins täm m er i D an
m arks R ederiforen ings  inledningsvis framförda åsikt,  att man inte om edel
bart kan peka  på skatteregler eller lagar som kan verka  som något större 
h inder för sam arbete  de nordiska  rederierna emellan. Vidare påpekas att 
danska , norska  och svenska  rederier sedan länge haft ett nära sam arbete  
när det gäller linjefart mellan V ästeuropa  och Fjärran  Östern.

Industrim in isteriet i D anm ark  m enar att medlemsforslagets syfte lämpli
gen d iskuteras vid de informella nordiska sjöfartspolitiska möten som hålls 
i D E L O  och U N C T A D , där man bl. a. koord inerar  de nordiska ländernas 
synpunkter  i frågan.

Svenska  ham n förbunde t m enar  att  sedan medlemsförslaget väcktes har 
situationen för den nordiska sjöfarten förändrats  väsentligt och anser  att 
förslagets förutsättn ingar inte längre föreligger.

Det erinras om att före trädare  för fyra nordiska  regeringar nyligen sam 
lades -  på  initiativ av Sveriges kom m unikationsm inister  -  för att d iskute
ra  å tgärder till gagn för nordisk sjöfart. Det konsta teras  att inga beslut har 
kunnat fattas samt att  intresset för gem ensam m a sjö- fartspolitiska åtgär
der  var påfallande svagt från två av länderna.

Sveriges redareförening  påp ekar  att sjöfartsnäringen i alla tider har 
utvecklat sam arbete  över  gränserna. I dag förekom m er således en mängd 
olika sam arbetsform er mellan svenska, danska ,  norska och finska rederi
grupperingar i praktiskt taget samtliga sektorer.  Vidare påm inner man om 
de nordiska äm betsm annam öten  som hålls två gånger per år och som 
huvudsakligen behandla r internationella sjöfartspolitiska frågor.

Redareföreningen ställer sig positiv till å tgärder som ytterl igare kan 
gagna det nordiska sam arbete t  på sjöfartens sida men m enar att det är 
tveksam t om det ä r  möjligt att  å s tadkom m a en övergripande samordning 
u töver  vad som redan görs. Det anses att konkreta  problem istället bör 
lösas från fall till fall och i de t  forum som då anses lämpligast.

Man erinrar o ckså  om det nordiska ministerm ötet i mars 1987, som 
visade ett begränsat intresse för samordning av de sjöfartspolitiska an-
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strängningarna samt att de nordiska  länderna var för sig har angripit 
problemställningarna utifrån de speciella förutsättn ingar som föreligger i 
respektive land. N orge har redan från I juli 1987 inrättat ett nordiskt 
internationellt skeppsregis ter ,  den danska  regeringen har p resen tera t  
'e m b ry o t"  till en liknande ordning och i Finland studeras nationella sjö

fartspolitiska å tgärder med Åland som bas. U ndantaget i sam manhanget 

anses vara  Sverige.
S jö fartsverket i Sverige  e rinrar om att det redan har etablerats  ett visst 

sam arbete  mellan EG  och bl. a. Sverige när det gäller den s. k. storsjöfar
ten samt att  ytterligare utveckling på detta  om rådet är att förvänta. Man 
erinrar också  om det norska internationella skeppsregis tret (NIS), om att 
det i D anm ark  finns p laner på att  under  1988 upprä t ta  ett m otsvarande 
danskt internationellt skeppsreg is ter  samt om den sjöfartspolitiska propo
sition som väntas  i Sverige under  hösten 1987, där förslag till lösningar av 
den svenska  sjöfartskrisen kom m er att presenteras .

Sjöfartsverket m enar  att man bö r  avvak ta  denna utveckling innan frågan 

om sam nord iska  sjöfartspolitiska å tgärder  aktualiseras och att medlem s
förslaget därför för närvarande  inte bö r  föranleda någon åtgärd.

3. Utskottet

K om m unika tionsu tsko tte t  e rin rar om det nordiska ministerm ötet i mars 
1987, som visade ett begränsat intresse för samordning av de sjöfartspoliti
ska ansträngningarna  samt att de nordiska länderna var  för sig har angripit 
problemställn ingarna utifrån de speciella förutsättn ingar som föreligger i 
respektive land. Norge h a r  redan från den 1 juli 1987 inrätta t e tt nordiskt 
internationellt skeppsregis ter ,  den danska  regeringen har p resentera t ett 
förslag om liknande ordning och i Finland s tuderas  nationella sjöfartspoliti
ska å tgärder med Åland som bas.

K om m unika tionsu tsko tte t  ställer sig positivt till tanken bakom  med 
lemsförslaget men konsta te ra r  att u tvecklingen har varit snabbare än för
slagsställarna förutsåg, varför det i dagens läge inte finns praktiska förut
sättningar att ti llstyrka förslaget.

U tskotte t  är besviket öv e r  att behöva konsta tera  att förutsättningarna 
för en nordisk lösning på dessa  problem , som är likartade för alla nordiska 
länder, saknas. Vid flera tillfällen har u tskotte t som sin mening yttrat att 
man för att hitta en gynnsam  lösning måste vidta gem ensam m a nordiska 
åtgärder. De kan, vilket u tsko tte t  unders tryker ,  gälla t. ex. frågor rörande 
bemanningssidan och besät tn ingarnas sociala villkor. Vidare m enar u t
skotte t att om man inte på  nordisk nivå kom m er fram till gem ensam m a 
lösningar, k om m er man inom en relativt kort tid att s tå inför nya problem 
inom den nordiska sjöfartsinfrastrukturen.

I ett annat sam m anhang  -  d . v . s .  i u tsko tte ts  be tänkande ö ve r  minis 
te rrådets  berä t te lse  (C 111988) -  har u tsko tte t  y ttrat a tt man enligt utskot-
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te ts  mening borde  skapa ett  gem ensam t forum för behandling av internatio
nella sjöfartspolitiska frågor inom m inis terrådets  organisation.

M ed hänsyn  härtill -  även om u tsko tte t  inte tillstyrker medlems försla
get -  uppfo rd ra r  u tsko tte t  de b erö rda  m yndigheterna  att  for tsatt  ef ters trä
va nordiska  lösningar på sjöfartsproblemen och intensifiera det nordiska 
sam arbe te t  på området.

M ed hänvisning till det ovan  anförda  föreslår kom m unikat ionsu tsko tte t  
att N ord iska  rådet icke före tar  sig något i anledning av medlem sför

slaget.

Oslo den 7 mars 1988

M argrete A u ken  (SF)

O lo f Janson  (ÅC)

R agna  B erget Jørgensen  (A 

W iggo K o m sted t (m)

P eder Sønderby (S)

Ole G abriel U eland (S p )

M argit H ansen-K rone (H)

Elver Jonsson  (fp) 
Förman 

) Sakari K nuuttila  (Sdp)

Óli P. G udbjartsson (B)

E eva Turunen (K ok)

Olle Ö strand  (s)
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Medlemsförslag

om gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder
(V äckt av Olle O strand  sa m t O lo f Jansson , R agna  B erget Jørgensen , 
Sakari K nuuttila  och P ekka  Tuom inen)

De nord iska  handelsflo ttornas konkurrenskraf t  försvagas all tmer. Besät- 
tn ingskostnaderna  ä r  i vissa länder m er än dubbelt så höga som de viktiga 
konkurren te rnas  (bekvämlighetsfartygens) på grund av löner, ska t ter  och 
arbetstidsuttag. A ndra  industrina tioner har  m otsvarande  problem och för
söker möta dem  med subventioner  eller protektionistiska åtgärder.

De senaste  åren har bl. a. den norska  handelsflottan minskat dram atiskt.  
I Norge avv ak ta r  kvarvarande  reder ier  politiska åtgärder. H änder inget 
inom en snar framtid, avser  rederierna  att flagga ut. M otsvarande situation 
föreligger i Sverige och Finland. I Norge d iskuteras  b l .a .  att upprä t ta  ett 
norskt internationellt register.

För närvarande pågår sam ordningss tråvanden  mellan de nordiska linje
rederierna. En sådan sam ordning tycks nödvändig  om det skall vara möj
ligt att  på  sikt bibehålla t ransocean  linjesjöfart till och från N orden.

Den nödvändiga sam ordningen kan dock försvåras  av en del faktorer. 
O likheterna mellan de nordiska  länderna  i fråga om skatte- och andra 
offentliga regler kan bli ett hinder.

För  att undanrö ja  dessa  h inder bör initiativ tas till nordiska sjöfartspoliti
ska å tgärder  i syfte att underlä tta  samordning och möjliggöra fortsatt 
linjesjöfart i nord iska  rederier.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts  hemställer  undertecknade att 
N ord iska  rådet rekom m en dera r  N ord iska  ministerrådet

att  u ta rbe ta  en gem ensam  nordisk bolagsform för reder iverksam het ,  
att överväga  enhetliga skatte- och andra  regler för rederiverksam het 

samt
att i övrigt vidta å tgärder  för att  å s tadk om m a en konkurrenskraftig  

kostnadsn ivå  för nordisk sjöfart.

Helsingfors den 27 februari 1987

Olle Ö strand  (s)

R agna  B erge t Jørgensen  (A)

O lo f Ja nsson  (AC) 

Sakari K nuuttila  (Sdp)

P ekka  Tuom inen (Å SD )
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Medlemsförslag

om stöd till tolkservice för folkrörelserna i de 
nordiska länderna
(V äckt av L ennart A ndersson  sam t M ikko  Elo, E iöur G uönason, Preben  
Lange, J im m y  S tahr, P ekka Tuom inen och K åre Ø vregård)

(K ulturutskottets betänkande över  m edlem sförslaget,  
se sak A 791/k, s. 672)

Ett av huvudmålen i de nordiska sam arbe tss trävandena  bör vara att öka 
bredden i sam arbete t  så att så många m änniskor som möjligt kan känna sig 
delaktiga i en nordisk gem enskap. Ett utomordentligt redskap för att nå 
detta  mål u tgör de s tora  folkliga organisationerna, som har bred förankring 
i olika g rupper  i de nordiska länderna.

Folkrörelserna har en s tor spridning både geografiskt och idémässigt.  De 
har i sitt dagliga arbete  god kontakt med en mångfald grupper och enskilda. 
G enom  folkrörelserna kan det nordiska sam arbete t nå en bredd och en 
förankring som knappast  kan nås på andra  vägar.

Folkröre lsernas viktiga roll för det nordiska sam arbete t f ram träder  klart 
i N ordiska rådets arbete. R ådet har genom sitt kulturutskott under  senare 
år starkt unders trukit betydelsen  av folkrörelsernas verksam het för att 
skapa en bredare  folkligt förankrad kulturpolit ik  i det nordiska sam arbetet.  
Fo lkröre lserna  ä r  en av rådets högst prioriterade målgrupper. Folkbild
nings-, ungdoms- och id rottsrörelserna har därvid satts i centrum.

Helt naturligt fö ru tsä t ter  en utveckling av den nordiska gem enskapen 
inom folkrörelserna en god kontakt över  nationsgränserna. Ett ganska 
omfattande utbyte fö rekom m er o ckså  mellan ländernas olika folkrörelse
organisationer. Ett viktigt inslag för ett  gynnsam t utbyte ä r  emellertid att 
alla länder har möjlighet att delta på något så när lika villkor.

Vid de flesta nordiska möten som ordnas mellan dessa  organisationer 
talas ett språk, som är  ett slags ” skand inav iska” . Det förutsätts  att delta
gare från t. ex. Finland, Grönland och Island talar och förstår  denna 
” skandinav iska” . Så ä r  emellertid ingalunda fallet. T värtom  har under 
senare tid språksvårigheterna  all tmer poängterats .

Behovet av to lkservice har  därm ed också  förstärkts. De gånger då det 
vid möten varit möjligt a tt  få använda tolkar har deltagarna kunnat rek ry te 
ras med betydligt större bredd än vid möten utan tolkbistånd. Denna
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breddning av deltagarerekryter ingen har i hög grad bidragit till att berika 
sam m ankom sterna .  Fak tiska  kunsk aper  och erfarenhet har då kunnat få 
vara avgörande för rekryteringen av deltagare och inte i första hand sp råk
kunskaper.

Målsättningen för folkrörelserna är därför a tt kunna erbjuda tolkservice 
vid alla eller å tm instone  flertalet av sina konferenser,  seminarier etc. 
Tolkservice är emellertid kostsam t och k räver  förhållandevis s tora  eko no 
miska resurser,  något folkrörelserna saknar.

De ekonom iska  föru tsättn ingarna för det nordiska fo lkrörelsesamarbetet 
har stärk ts under  senare  år i den nordiska kulturbudgeten . Härvid torde 
dock inte behovet av to lkservice beaktats .

Vi finner det önskvär t  att någon form av bidrag för tolkservice för 
folkrörelserna inrättas. H uruvida  detta  skall ske i form av en särskild 
stödordning eller på annat sätt anser  vi oss inte kunna ta ställning till.

Inom N ord iska  rådet har  språkproblem en bem ötts  på så sätt att det 
används simultantolkning till och från finska vid rådets sessioner,  sem ina
rier och konferenser. F ö r  närvarande undersöks även form erna  för to lk
service vid möten inom rådets utskott.

Rådets  kultu ru tsko tt  uttalade förra året att möjligheterna att ytterligare 
förbättra fö rutsättn ingarna för fo lkröre lsesam arbete t och för folkkulturen 
som helhet under kom m ande å r  bör beak tas  som ett särskilt prioriterat 
område i minis terrådets arbete .  Ett verksam t medel för att genomföra 
åsyftade förbättr ingar torde enligt vår mening vara att ge folkrörelserna 
möjlighet att anlita tolkservice vid konferenser,  sem inarier etc. med delta
gare från de nordiska länderna.

Med hänvisning till vad som ovan anförts hemställs,
att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att av 

sätta medel till stöd för to lkservice vid folkrörelsernas nordiska 

möten.

Stockholm. Helsingfors, Reykjavik, N uuk. K öpenham n. Mariehamn och 

Oslo den 5 mars 1987

Lennart A ndersson  (s) 

Eidur G uönason  (A .) 

Jim m y S ta h r  (S)

M ikko Elo (Sdp) 

P reben Lange (Si) 

P ekka Tuom inen (A SD )

K åre Ø vregard (A)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om decentraliserat samarbete om 
miljöskyddsfrågor

(M edlem sförslaget, väckt av Kaj Bärlund m. fl., se  
s. 755 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och miljöutskotte t har  hänvisats ett  medlemsförslag om de
centraliserat sam arbete  om miljöskyddsfrågor. U tskotte t  har behandla t 
medlemsförslaget vid sina m öten i Åbo den 10 novem ber 1987 och i 
Stockholm den 11 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställer  förslagsställarna till N ord iska  rådet att 

besluta
a tt rekom m endera  N ord iska  ministerrådet att  vidta åtgärder för 

att initiera e tt decentra lisera t sam arbete  om miljöskyddsfrå
gor i enlighet med vad som anförs i medlemsförslaget.

Förslagsställarna påpekar ,  a tt m edan det mellan de nordiska ländernas 
centrala  miljömyndigheter har  e tablerats  en s .k .  kontaktgrupp för miljö
forskning är det lokalt,  ofta i anslutning till olika slag av anläggningar som 
kan innebära r isker för miljön, som det konkre ta  miljöskyddsarbetet måste 
utföras. Om det nordiska sam arbe te ts  möjligheter skall kunna utnyttjas till 
fullo, är det inte tillräckligt a tt de nationella miljömyndigheterna har en 
överblick över  de projekt som genomförs av m otsvarande m yndigheter i 
övriga länder. De som a rbe ta r  lokalt med miljöskyddsfrågor bör också  ha 
information om re levanta  forskningsprojekt och -resultat i andra nordiska 
länder. Man borde därför stimulera till d irekta  kon tak ter  mellan de miljö
ansvariga vid anläggningar, vilka har likartade miljöproblem, i de olika 
länderna. Sådana  anläggningar kan vara  t. ex. pe trokem iska  och b ioke
miska industrier, sm ältverk, pappers- och träindustrier, anläggningar för 
hantering av riskavfall osv. Ä ven b erö rda  kom m unala  eller andra  tillsyns
myndigheter borde delta i sådana  kontakter.

Förslagsställarna påpekar  a tt kontak ternas  exakta  utformning to rde bero 
på olika typer  av anläggningar samt nationella särdrag beträffande ansvars
fördelningen för miljöskyddet vid anläggningarna.
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F ö r  att bidra till att e tab lera  ett decentraliserat sam arbete  i N orden  om 
miljöskyddsfrågor bör man sålunda
-  identifiera industrier eller andra  anläggningar som finns i flera nordiska 

länder och vars verksam het m edför likartade miljöproblem,
-  stimulera berörda  företag, b ranschorganisa tioner,  kom m uner,  ti llsyns

m yndigheter etc att  p röva  möjligheterna till ett sam arbete  dem emellan 
om forsknings- och skyddsåtgärder  på  miljöområdet.

2. R em issyttranden

R em issyttranden har inkommit från nedanstående myndigheter, institu
tioner och organisationer. Alla u tom  två  (Norges industriforbund och 
K oncess ionsnäm nden  för miljöskydd) ti llstyrker medlemsförslaget.

N orden

N ordens  fackliga samorganisation (NFS)

D anm ark

Miljøministeriet
Amtsrådsforeningen
K om m unernes  Landsforening
K øbenhavns Magistrat
Frederiksbergs K om m une
H ovedstadsråde t

F inland

Handels- och industriministeriet 
F inlands stadsförbund 
Finlands kom m unförbund  
Finlands svenska  kom m unförbund  
Industrins centralförbund 
Ålands landskapsstyrelse

Is land

N aturvernsråde t

N orge

M iljøverndepartem entet
Norges teknisk-naturvitenskaplige forskningsråd 
N orske  kom m uners  sentralforbund 
N orges industriforbund
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Sverige

K oncess ionsnäm nden  för miljöskydd 
Svenska kom m unförbundet 
Landstingsförbundet
S venska  hälso- och sjukvårdens t jänstem annaförbund

2.1. R em issin stanser som  tillstyrker m ed lem sförslaget

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N FS) ger sitt fulla stöd till förslaget. 
Med tanke  på  att det är de anställda och deras  familjer som drabbas av 
miljöföroreningarna både i och utanför företagen, bör man engagera de 
fackliga organisationerna både  centralt ,  regionalt och lokalt i de t ta  arbete. 
Syftet bör också  vara  att samla parterna  inom de re levanta  om rådena  för 
att delta i sam arbete t kring miljöskyddsfrågorna.

M iljøm inisteriet, K om m unernes Landsforen ing , H ovedstadsråde t och 
K øbenhavns M agistra t i D anm ark  tillstyrker förslaget.

A m tsrådsfo ren ingen  i D anm ark  finner förslaget intressant, då ett  erfa
renhetsu tby te  torde kunna b idra  till en bättre lösning av am tens om fattan
de uppgifter på miljöområdet, som ofta måste lösas tro ts  bristande kunska
per.  Hit hör t. ex. hantering av undersökningar om gamla kemikaliedepoter 
som hotar grundvattnet .  Som en förutsättning för att d ra  nytta av nordiskt 
erfarenhetsu tby te  på am tsn ivå  bör först en insats göras för att samla och 
förmedla vetande om myndighets- och kom petenssek torn  i de nordiska 
länderna vad gäller miljöfrågor.

M iljöm inisteriet i Finland har arbeta t  för ett  närm are  nordiskt sam arbete  
mellan kom m unerna  och på  det regionala planet, bland annat genom att i 
sam råd med Ålands landskapsstyrelse  anordna  möten för miljövårdsexper- 
ter från gränslänen i Norge, Sverige och Finland.

O avsett att sam arbete t i miljövårdsfrågor mellan de nordiska länderna 
har  u tvecklats ,  b reddats  och fördjupats på ett positivt sätt under  de senaste 
åren finner ministeriet skäl att s töda de mål som ställs upp i medlemsförsla
get. Det ekonom iska  och industriella sam arbete t  mellan de nordiska län
derna blir allt s ta rkare ,  och samtidigt bör också  miljövårdssamarbetet söka 
sig nya fåror.  I det sam arbetsprogram  för miljövårdsom rådet som bereds i 
N ordiska ministerrådet och sänts på remiss i N orden  framhävs betydelsen 
av att behandlingen av miljövårdsfrågorna integreras. H ärm ed  avses att 
fackm yndigheterna, inrättningarna och företagare i sin verksam het bör 
beak ta  miljövårdssynpunkter och bära  ansv a r  för de miljöeffekter som 
deras  verksam het har.  Detta ä r  en princip som bl. a. Världskommissionen 
för miljö och utveckling (Brundtlandkom missionen) framhåller, och princi
pen ger en god bas för utveckling av det decentraliserade sam arbete  i 
miljöskyddsfrågor som medlemsförslaget gäller.

Ä m betsm annakom m ittén  för miljöfrågor har m edvete t gått in för att 
främja direkta  kontak ter  mellan berörda  myndigheter,  inrättningar och 
organisationer i de nordiska  länderna. Som ett resultat av detta  förekom-
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mer num era  d irekt sam arbete  bl. a. mellan anläggningarna för hantering av 

problemavfall och mellan många forskningsinstitutioner. Fackfören ingsrö
relsen och industriförbunden tar  tillika upp frågor i anslutning till miljövår
den vid sina sam nord iska  möten.

Å lands landskapsstyre lse  delar den i medlemsförslaget framförda u p p 
fattningen att en förbättrad  allmän kontak t och ett u tökat utbyte  av erfa
renheter  och information mellan industrier och anläggningar i de olika 
länderna avsevär t  skulle kunna förbättra  förutsättn ingarna för effektiva 
och mer om edelbara  m iljöskyddsåtgärder.  I sådant syfte delger landskaps
styrelsen vid behov omkringliggande regioner de forskningsresultat och 
det bakgrundsmaterial som inom forskningens och miljöskyddets område 
erhållits på Aland.

Industrins cen tra lförbund  i Finland anser  att de bästa  förutsättningarna 
för ett resultatrikt utbyte  av e rfarenheter  och information uppnås då  verk 
sam het uppstår  spontan t utifrån ett behov av sam arbete  som man har  blivit 
m edveten om i de enskilda nordiska  länderna.

Ifall N ord iska  ministerrådet beslutat vidta å tgärder för att sätta  igång 
med ett decentraliserat sam arbete  om miljöskyddsfrågor, borde man enligt 
cen tralförbundets  uppfattning först kartlägga de nuvarande m ycket flertali- 
ga decentra liserade  sam arbe tsform erna  och utreda utvecklingsbehoven i 
anslutning till dessa. Samtidigt borde man utreda  de fungerande samar- 
betsorganens negativa och positiva e r farenheter  för att verksam hetens 
effektivitet skall kunna  maximeras.  Ett konkret exempel på sam arbete  
mellan industrin och sakkunniga inom m yndigheterna ä r  att man i de 
enskilda nordiska länderna  varje å r  i tu r och ordning arrangerar ett semiari- 
um om verksam hets-  och miljöfrågor beträffande problemavfallsanlägg
ningar. D enna stadgade verksam hetsform  har  skapat förutsättn ingar för en 
bra växelverkan samt för e tt effektivt åsik tsu tby te ,  vilket även bidragit till 
koordinering av problemavfallshanteringen mellan de enskilda länderna.

Finlands ko m m u n fö rb u n d  anser  att med hjälp av direkta  inbördeskon- 
tak ter och förbindelser mellan inrättningar och m yndigheter i olika länder 
kan behovet av officiellt internationellt sam arbete  via centralforvaltningen 
minskas och därigenom  kan onödig byråkrati slopas. F örbundet hoppas att 
initiativet så snart som möjligt leder till praktiska åtgärder.

F inlands svenska  ko m m u n fö rb u n d  och F inlands s tadsfö rbund  ti llstyrker 
helt förslaget.

N aturvernsråde t i Island u nd ers tryker  vikten av att kontak ter skapas 
med ansvariga pa r te r  t. ex. inom industrin  för att få snabb förmedling av 
erforderliga upplysningar och kunskaper .

M iljøverndepartem en te t i Norge har under  det senaste  året a rbeta t för 
att föra ned miljöskyddsförvaltningen på kom m unnivå  efter principer om 
lokalt självstyre och m edbes täm m ande .  Det finns redan en del goda k on
tak ter på kom m un och länsnivå mellan länderna, särskilt i g ränstrak terna  
där  problem med t. ex. djurliv och vattendrag  är delvis gem ensam m a.
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G oda  k on tak te r  finns också  mellan forskningsmiljöerna och departem ente t  
ser det som positivt att  k on tak te rna  går direkt och inte centrals tyrt .  Dock 
är det önskvär t  att resultat blir kända för alla som kan dra nytta  av dem, 

således även de centida  förvaltningsorganen.
N orges tekn isk-nu turv itenskapelige  fo rskn in g srå d  (N T N F) anser ,  att ett 

nordiskt kontak tnät skulle kunna bidra till att miljöskyddsarbetet blir g run
dat på  sakliga prem isser,  som framskaffas bl. a. genom erfarenhetsu tby te ,  
kunskapsöverföring  och  egen forskning. D etta  kontak tnät  bö r  omfatta  
både privat och offentlig verksam het och byggas upp kring en etablerad 
organisation.

N o rske  kom m uners sen tra lforbund  finner förslaget intressant och ak tu 
ellt inte minst mot bakgrund av B rundtlandkom m issionens rapport och 
norska  m iljøverndepartem ente ts  och sentralforbundets utvecklingspro
gram för stärk t lokal miljöförvaltning. E tt  sådant sam arbete  skulle kunna 
ge stora  besparingar i den kom m unala  sektorn  i de enskilda länderna 

genom att man kan u tnyttja  resulta ten  av andra  kom m uners  erfarenheter 
och forskning.

Svenska  ko m m un förbundet ser m ycket positivt på ett nordiskt miljösam
arbete .  Då miljörisker och miljöpåverkan akut främst d rabbar  omgivningen 
lokalt i anslutning till olika anläggningar är det på  denna  lokala nivå som 
det konkre ta  miljöskyddsarbetet måste utföras. Det är därför av största  
vikt att ett  decentraliserat sam arbete  om miljöskyddsfrågor även omfattar  
de regionala och lokala tillsynsm yndigheterna vid annan  verksam het med 
stor miljöpåverkan t. ex. trafik, energiproduktion , transport av farligt gods 
och jo rdbruk .  K om m unförbundet ä r  o ckså  berett  att m edverka  vid konfe
renser,  seminarier och  utbyte  av p e rsonkon tak te r  och information inom 
ram en för förslaget.

L andstingsfö rbunde t f inner att förslagets inriktning mot ett m era d ecen
traliserat arbete  med m iljöskyddsfrågorna ö verenss täm m er med u tveck
lingen i Sverige där man strävar  att  i allt högre grad göra industrier och 
andra anläggningar delaktiga i m iljöskyddsarbetet . Syftet är att förstärka 
” egentillsynen”  av anläggningar genom att i ökad u ts träckning göra dessa 
ansvariga för genom förandet av m iljökonsekvensundersökningar och 
kontrollprogram. En statlig u tredning föreslår en decentralisering av miljö
ti llsynen till p rim ärkom m unerna .

Svenska  hälso- och sjukvårdens tjänstem anna förbund  (SH STF) anser, 
att konkret informationsutbyte  mellan de direkt berörda  inom N orden  bör 
leda till en intensifiering och utveckling av miljöskyddsarbetet.

2.2. R em issin sta n ser som  stä ller sig m er reserverade till m edlem sförsla -

N orges industriforbund  anser  att det nordiska  miljösamarbetet som äger 
rum i form av nordiska konferenser  och möten , gem ensam m a utredningar 
och  sam ordnad  forskningsinsats bör u tvecklas  vidare. Förbunde t ser emel-
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lertid inte behov av särskilda nya  å tgärder från ministerrådets sida, även 

om det for tsatt  bör vara  en central uppgift för de nordiska smarbetsorgani- 
sationerna att ta initiativ till och stödja sam arbetsprojekt.  Industriförbun
det framhåller att de nordiska länderna m öter  sam m a problem och har i 
huvudsak  sam m a miljöprioriteringar. F rån  industrins sida ä r  det önskvärt 
att sam arbete t också  resu lterar i ett  m er enhetligt regelverk. Miljölagstift
ningen skapar  for tfarande problem för sam handeln  i N orden , särskilt på 
kemikalieområdet.

K oncessionsnäm den  fö r  m iljöskydd  i Sverige har i och för sig ingen 
erinran mot förslaget men ifrågasätter om inte tillräckliga kontak te r  redan 
finns mellan företag, branschorganisa tioner etc i de nordiska länderna.

3. Utskottet

U tskotte t  noterar,  att nästan  samtliga rem iss instanser ställer sig positiva 
till medlemsförslaget. U tsko tte t ,  som genom  åren  behandla t ett s tort antal 
medlemsförslag och  även ministerrådsforslag om olika sam arbetsprogram  
och åtgärdsförslag för att fö rbättra  miljön, finner förslaget om ökade insat
ser för decentraliserat sam arbete  beak tansvärt .  Det hittillsvarande -  och i 
stort sett f ram grånsrika -  sam arbete t  på nordisk nivå har i allt väsentligt 
avsett å tgärder av övergripande slag, som parlament och regeringar haft att 

besluta om.
U tskotte t  har i dessa  sam m anhang  ofta påpekat,  att miljöaspekterna bör 

in tegreras i alla samhällets  och ekonom ins delom råden. Stimulerande av 
decentraliserat och lokalt fö rankra t  sam arbete  på miljövårdsom rådet synes 
u tskotte t vara ett lämpligt första  steg för att å s tadkom m a jus t  detta. M yc
ket finns att vinna i det nordiska sam arbete t om de som direkt upplever 
miljöproblem får större  möjligheter till nordiska  k ontak te r  och erfa renhe ts
utbyte. Informationsutväxling på alla n ivåer i N orden  bör därför up p m u n t
ras. Förslagsställarna anvisar tv å  steg, nämligen att identif iera industrier 
eller andra  anläggningar i flera länder, vars verksam het medför likartade 
miljöproblem, samt att st imulera företag, b ranschorganisationer,  k om m u
ner, t i l lsynsm yndigheter m. fl .att p röva möjligheterna till sam arbete  om 
forsknings- och skyddså tgärder  på  miljöområdet.

Målsättningen bör enligt u tsko tte ts  uppfattning vara att skapa ett 
nätverk  av organisationer,  industrier och  lokala m yndigheter och organ i 
N orden  som upplever  likartade miljöproblem. Längst har man kommit i 
gränsregionerna, dä r  miljöproblem ständigt s tår  på dagordningen, men det 
torde finnas stora möjligheter även mellan organisationer och företag som 
inte ä r  belägna i geografisk närhet av varandra , t. ex. inom sam m a bransch. 
En lämplig första  åtgärd kunde därför vara att genom ministerrådets för
sorg ge ut en katalog över  m yndigheter och forskningsinstitutioner etc i 
N orden  på miljöområdet, där  även viktigare lokala organisationer kunde 

tas med.
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D etta  står väl i överensstäm m else  med de förslag som kommit från några 
av rem iss instanserna  att  man bör samla ihop och förmedla kunskap om 
myndighets- och k om petenss truk tu ren  på miljöområdet i de nordiska län
derna  samt även kartlägga redan  exis terande decentraliserade sam arbe ts
form er och e rfarenheterna  därav . Som exempel på framgångsrikt sam arbe

te har näm nts  de årliga sem inarier  som anordnas om hantering av prob lem 
avfall. Avfallsfrågor behandlas  i ett särskilt be tänkande  över  m edlemsför
slag A 783/s om miljövänlig avfallshantering. L iknande seminarier för 
e rfarenhetsu tby te  som cirkulerar mellan de nordiska länderna skulle t. ex. 
kunna  anordnas  mellan regionala och lokala myndigheter och andra  in tres
sen ter med verksam het som ofta har  problem i anslutning till miljön som 
energiproduktion, lantbruk och trafik, inklusive transport  av farligt gods.

E tt  särskilt tem a som kunde väcka stort intresse att s tudera  och utbyta  
e r farenheter  kring vore möjligheterna att göra besparingar i den regionala 
och kom m unala  sektorn  genom att  dra nytta  av erfarenheter på m otsvaran 
de nivå i andra  nordiska länder.

U tskotte t  anser  sammanfattningsvis a tt medlemsförslaget pekar  på ett 
om råde där m ycket s tår  att v inna genom nordiskt sam arbete  och hem stä l
ler därför

att N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet 
a tt vidta åtgärder  för att initiera ett decentraliserat sam arbete  om 

miljöskyddsfrågor i N orden.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein  A lsaker (KrF) 

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L undb lad  (s) 

S ten  Svensson  (m)

M arja tta  V äänänen  (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A nna-K aarina  L ouvo  (K ok) 

M ats N y  by (Sdp) 

V algerður Sverrisdó ttir (F.)

L ena  O hrsvik (s)
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Medlemsförslag

om decentraliserat samarbete om miljöskydds
frågor
(V äckt av K aj Bärlund, sa m t E idöur G uönason, G rethe L undblad , Odd- 
rttnn P ettersen , B ernhardt Taste sen och P ekka Tuom inen)

I de nordiska länderna har m edvetenhe ten  om miljöns betydelse  för 
m änniskornas livskvalitet ökat under  senare år. Alla de nordiska länderna 
ti llmäter arbete t för en god miljö stor vikt. D etta  har även avspeglat sig i att 
sam arbetet i miljöfrågor länderna  emellan expandera t  starkt. Samarbetet 
motiveras delvis av att  m ånga miljöföroreningar via luft eller vatten  sprids 
över nationsgränserna, men kanske framför allt av de sam ordningsvinster  
som kan göras genom att m iljöskyddsarbetet koordineras på  nordiskt plan.

Mellan de nordiska ländernas centrala  miljömyndigheter har etablerats  
en s. k. kontak tgrupp  för miljöforskning. D enna grupp har utväxlat infor
mation om forskningsprojekt som igångsatts nationellt inom respektive 
land samt påbörjat viss koordinering av forskningsarbetet .

Emellertid är det lokalt,  ofta i anslutning till olika slag av anläggningar 
som kan innebära risker för miljön, som det konkre ta  miljöskyddsarbetet 
måste utföras. O ckså  m ycket av det direkta  forskningsarbetet utförs på 
denna nivå. Om det nordiska  sam arbete ts  möjligheter skall kunna utnyttjas 
till fullo, är det därför inte tillräckligt att  de nationella miljömyndigheterna 
har en överblick över  de projekt som genomförs av m otsvarande myndig
heter i övriga länder. De som a rbe ta r  lokalt med miljöskyddsfrågor bör 
också  ha information om för dem relevanta  forskningsprojekt och -resultat 
i andra  nordiska länder.

Ett sätt att fördjupa det nordiska m iljöskyddssam arbetet vore därför att 
stimulera till d irekta  k on tak te r  mellan de miljöansvariga vid anläggningar, 
vilka har likartade miljöproblem, i de olika länderna. Sådana anläggningar 
kan vara t. ex. pe trokem iska  och biokem iska industrier, smältverk, pap- 
pers- och trä industrier ,  anläggningar för hantering av riskavfall osv. Aven 
berörda  kom m unala  eller andra  ti l lsynsmyndigheter borde delta i sådana 
kontakter.

På detta  sätt kan e rfarenheter  från det d irekta  m iljöskyddsarbetet ö ve r
föras mellan de ins tanser i de olika länder som är närm ast berörda. Infor
mation om lokala undersökningar och in tressanta  forskningsprojekt kan 
utväxlas snabbt och obyråkra tisk t.
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E xak t  hur k on tak te rna  bö r  vara  organiserade torde vara avhängigt av 
vilken typ  av anläggningar det rö r  sig om sam t av nationella särdrag 
beträffande ansvarsfördelningen för miljöskyddet vid anläggningarna i frå-

F ö r  a tt  b idra  till a t t  e tablera  ett decentraliserat sam arbete  i N orden  om 
miljöskyddsfrågor bör man
— identif iera industrier  eller andra  anläggningar som finns i flera nordiska 

länder och vars verksam het m edför likartade miljöproblem
— stimulera berö rda  företag, b ranschorganisa tioner,  kom m uner,  ti llsyns

myndigheter etc a tt  p röva  möjligheterna till e t t  sam arbete  dem  emellan 
om  forsknings- och skyddsåtgärder  på  miljöområdet.
M ot bakgrund av ovanstående hemställer  undertecknade till N ord iska  

rådet att  besluta,
a tt rekom m endera  N ord iska  ministerrådet att  vidta åtgärder för att 

initiera ett decentraliserat sam arbete  om miljöskyddsfrågor i en
lighet med vad som anförs i medlemsförslaget.

Helsingfors, Reykjavik, S tockholm , Oslo, K öpenham n och Marieham n 
den 5 mars 1987

K aj B ärlund  (Sdp) 

G rethe L undb lad  (s) 

B ernhard t Tastesen  (S)

E iður G uðnason (A .) 

O ddrunn P ettersen  (A) 

P ekka  Tuom inen (A SD )
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om en förbättrad nordisk informa
tionsverksamhet

(M edlem sförslaget väckt av Bernhardt T astesen  m. fl., 
se s. 763 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till kultu ru tsko tte t  har hänvisats  medlemsförslag om en förbättrad nor
disk inform ationsverksam het.  Medlemsförslaget har behandla ts  vid möten 
den 1 0 -1 4  augusti och  den 10 novem ber 1987 samt den 11 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att  det i varje nordiskt land anställs en 
journalistisk  inform ationsm edarbetare  för att , i enlighet med medlemsför- 
slagets riktlinjer, inform era om det nordiska  sam arbetet.

Enligt förslagsställarna finns det m ycket som talar för att de nordiska 
ländernas m edborgare  är alltför litet m edve tna  om det nordiska sam arbe
tets konkre ta  resultat eller om detta  sam arbetes  möjligheter och problem 
inför framtiden. 1 förslaget be tonas  a tt vi lever i ett samhälle där  informa
tion från allt fler insti tutioner och organisationer konkurre ra r  om u ppm ärk
samhet i m assm edia  och hos allmänheten. Ett exempel ä r  EG-kommissio- 
nens inform ationskontor i K ö penham n, som intensifierar sin verksam het i 
de olika nordiska  länderna  och ti llhandahåller material på varje lands eget 
språk anpassa t  för olika målgrupper.

Informationen om det nordiska sam arbete t  skall nå 23 miljoner m änni
skor, sam arbete t  ä r  v it tom fattande och berör  därför på  ett eller annat sätt 
de flesta sam hällsgrupper i vå ra  länder. De resu rse r  vi i dag har för detta  
arbete  är en, enligt förslagsställarna, ganska liten informationsavdelning 
vid N ord iska  rådets p res id iesekretaria t och en m otsvarande vid N ordiska 
ministerrådets sekretaria t.  D äru tö ve r  finns på något av de nationella dele- 
ga tionssekre tar ia ten  en m edarbe ta re  som på heltid kan ägna sig åt informa
tionsarbete.

Mot bakgrund av önskem åle t  om ett stärkt och fördjupat nordiskt sam ar
bete  anses en förstärk t  in form ationsverksam het önskvärd . Som ett första 
steg föreslås i varje land en professionell informatör knuten till respektive 
delegationssekretaria t .  Ä ven  andra  organisatoriska lösningar anses tänk
bara.
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O avsett  den  organisator iska lösningen i de  olika länderna, är det viktigt 
a tt  det blir fråga om åtm instone  en helt idsarbetande  professionell informa
tör. Det ä r  också , enligt förslagsställarna, viktigt att in formatörerna ges 
möjlighet att a rbe ta  självständigt, målinriktat och utan alltför detaljerade 
ins truktioner från vare sig de nordiska insti tutionerna eller de nationella 
delegationssekretaria ten . Förs lagss tällarna m enar dock  att s truk turen  i de 
enskilda länderna bör utformas så, att en nära  kontak t med den folkliga 
nordiska  in form ationsverksam heten  och med de nationella delegationssek
retaria ten skapas.

2. R em issyttranden

N ord iska  rådets presid ium beslöt vid sitt möte den 13 maj 1987 att ge de 
nationella delegationerna inom N ord iska  rådet möjligheter att u ttala sig om 
medlemsförslaget. V idare beslöt presidiet att ge jur id iska u tskotte t möjlig
heter a tt uttala sig om de konstitutionella och organisatoriska frågorna i 
medlemsförslaget.

I det följande redogörs för de särskilda synpunk te r  som har  anlagts på 
medlemsförslaget i de inbegärda rem issyttrandena.

N ord iska  rådets ju rid iska  u tsko tt har  en positiv inställning till medlems- 
förslagets syfte, att  öka  inform ationsverksam heten . U tskotte t  anser  det 
vara en god idé att anställa journalis t iska  m edarbetare  på  heltid vid de 
nationella delegationssekretaria ten . K ostnaderna  för dessa medarbetare  
bö r  enligt u tsko tte t  betalas öv e r  nationella budgetar. Beträffande frågan 
om basinformationsmaterial ä r  u tsko tte t  av den uppfattningen att det nä r
mare bör undersökas  om inte de samlade nordiska anslagen för detta  
ändamål kan användas  på ett mera  ändamålsenligt sätt.  Jur idiska u tskotte t 
föreslår att  det företas en gem ensam  utredning av N ord iska  rådets och 
ministerrådets -  informationsorganisation.

D anm arks delegation  upp lyser att  delegationen finner att den inte för 
närvarande har underlag för att u tta la  sig närm are om medlemsförslaget. 
Delegationen har  hänvisat saken till behandling i partigrupperna. Delega
tionen framför emellertid uppfattningen att möjligheterna till individuella 
modeller för varje land bör  säkras om det etableras en ordning med 
nationellt p lacerade nordiska  in form ationsm edarbetare .

F inlands delegation  m eddelar  att  delegationen förhåller sig positiv till ett 
u tvecklande av in form ationsverksam heten , men avstå r  från att avge utlå

tande i ärendet.
Is lands delegation  delar förslagsställarnas uppfattning att en effektiv 

information om  nordiskt sam arbete  ä r  en viktig motvikt mot den  massiva 
information som nordiska m edborgare  får från annat håll. Delegationen ser 
det som ett problem att den gem ensam m a planering av N ord iska  rådets 
och N ord iska  ministerrådets inform ationsverksam het som avset ts  i prakti
ken inte har komm it till stånd. N ågon  egentlig gem ensam  nordisk informa-



759A 800/k

tionsplan för verksam heten  har man inte kunnat enas om. Delegationen är 

av den principiella åsik ten  att de legationerna själva bö r  bes täm m a över  det 
nationella in form ationsarbete t och avgöra hur de nationella informations
behoven  ti llgodoses.

Den norska delegationen  har avs tå tt  från att avge yttrande.
Den sam ordning som medlemsförslaget i första hand tar  upp kan, enligt 

svenska  delega tionen , sägas ha funnit fo rm er dels genom det sam råd som 
-  förutsätts  föregå den för N ord iska  m inis terrådet och N ord iska  rådet 
gem ensam m a informationsplanen och dels genom det informella  sam arb e 
te som sker mellan rådets  och  m inis terrådets  informationssakkunniga vilka 
tillsammans med nationella rep resen tan te r  dryfter  frågor av gemensamt 
intresse. Det finns sålunda fasta fo rm er för gem ensam  planering och ett 
sam ordnat genom förande av informationsåtgärder .  Problem et är att detta  

inte fungerar på  ett ti llfredsställande sätt. Den gem ensam m a informa
tionsplanen är inte i egentlig mening en gem ensam  plan utan en förteckning 
över  de ens taka  å tgärder  som  ministerrådet eller rådet p lanerar var för sig. 
Om beredningen på t jänstem annaplanet fungerar som avsett skulle infor
mationsfrågorna inte behöva  vara ständigt å te rkom m ande  problem. Enligt 
svenska  delegationens mening är det de nationella delegationerna som bäst 
bedöm er och avgör hu r  olika nationella informationsbehov tillgodoses. 
Beslut om och finansiering av sådana å tgärder m åste  vara  varje lands 
ensak. Delegationen finner det angeläget a tt rådets  informationsresurser 
utnyttjas effektivt sam t att -  sam arbete t  med de naturliga nordiska  med- 
in tressen terna  förbättras .  Delegationen önska r  en förbättr ing av informa- 
t ionssam arbete t  med Fören ingarna  N orden . I y tt rande t pekar  delegationen 
även på behovet av att beträffande konkre ta  informationsåtgärder rådgöra 
med referensgrupper som rep resen te ra r  avnäm arna.

I anslutning till behandlingen av medlemsförslaget har  u tskotte t som 
sakkunniga hört inform ationschef Claus Jacobsen  från N ord iska  rådets 
p res id iesekretaria t ,  inform ationschef  Birgitta Sandsted t från N ord iska  mi
nis terrådets sekretaria t och  inform ationssekre terare  Vanni Tjernström 
från N ord iska  rådets svenska delegation.

3. Utskottet

I medlemsförslaget föreslås en förstärkning av informationen om det 
nordiska sam arbete t .  Förs tärkn ingen  av inform ationsverksam heten  före
slås genomförd så att det till respektive delegationssekretaria t inom N o r 
diska rådet knyts  helt idsarbetande professionella informatörer. A ven an d 
ra organisatoriska lösningar anses dock  tänkbara  av förslagsställarna.

En arbetsgrupp  tillsatt av N ord iska  rådets informationskomm itté  avgav i 
jun i 1985 ett b e tänkande  angående N ord iska  rådets fram tida  informations- 
och publikationsverksam het .  N ord iska  rådets presidium beslöt i novem ber 
sam m a år att beak ta  rappor ten  som riktgivande för rådets  framtida infor-
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mations- och publikationsverksam het samt att  u tse m assmedia, skolan, 
nordiska part ie r  samt ungdoms- och folkbildningsorganisationer till mål
grupper  med hög prioritet. Presidiet u nders trök  även betydelsen  av infor
mation till den offentliga förvaltningen i de nordiska länderna  och till 
re levanta  målgrupper u tanför N orden .

U tsko t te t  om fattar  den av presidiet 1985 fastslagna prioriteringen av 
målgrupper, och  anser  det  inte i de t ta  skede vara  nödvändigt att genomföra 
någon ny översyn  av m ålgrupperna för informationsarbetet .  U tskotte t  
f inner det naturligt att man å te rkom m er till denna  fråga vid nästa  större 
översyn av informationsarbetet ,  som  utsko tte t  an tar  kan bli aktuell om 

några år.
F ö r  N ord iska  rådets  och  N ord iska  ministerrådets gem ensam m a infor

m ationsverksam het antog presidiet och N ord iska  ministerrådet i novem 
ber 1986 nya riktlinjer. Enligt riktlinjerna tillvaratas informationen om det 
nordiska sam arbete  som omfattas av de nordiska sam arbetsav ta len  av 
N ord iska  rådet och ministerrådet gem ensam t. In form ationsverksam heten 
inom N ord iska  rådets nationella delegationer och ministerrådets ställföre- 
träda rk on to r  är enligt riktlinjerna en integrerad del av in form ationsverk
sam heten. Presidiet och m inis terrådet fastställer den årliga gem ensam m a 
informationsplanen och ansvarar  för informationsarbetet .  R ådets  och mi
n is terrådets sekretaria t genom för planen. Enligt riktl injerna bö r  sekre taria
ten även sam arbe ta  om sina separa ta  informationsplaner och koordinera  
de å tgärder p lanerna innehåller.

En stor del av innehållet i in form ationskom m itténs betänkande från 1985 
ägnas frågan om inform ationsarbete ts  organisation. Samspelet mellan rå 
det och ministerrådet ansågs k räva  ett  m ycket nära  och pragm atiskt sam ar
bete mellan rådets  och minis terrådets informationsorgan. A rbe tsgruppen 
ansåg det emellertid inte med tanke på den  arbetsfördelning rådet och 
ministerrådet har  vara  önskvär t  at t  helt söka  integrera de samlade informa
tionsresurserna  i en och sam m a informationsorganisation. Samtidigt hän
visade arbetsgruppen  i sitt b e tänkande  till att  det från flera håll inom den 
nordiska sam arbe tsappara ten  bl. a. av effektivitetsskäl u ttryckts  ett behov 
av sam ordning av inform ationsverksam heten  (bl. a. från presidiet, samar- 
betsm inistrarna  och kulturutskotte t) .  Vidare ansåg arbetsgruppen  det fin
nas avsevärda  bris ter  i de nordiska  in form ationsresurserna  på nationellt 
plan. I be tänkande t konsta te rades  att  endast  två  av rådets nationella de le
gationer ha r  helt idsanställda inform atörer (Finland och Sverige). A rbe ts 
gruppen pekade  även på  organisator iska problem mellan N ord iska  rådets 
delegationssekretaria t och den  gem ensam m a informationsenheten vid rå 
dets presidiesekretaria t .

U tsko t te t  anser ,  i likhet med förslagsställarna, a tt en förstärkning av 
informationen om  det nordiska  sam arbete t  ä r  nödvändig. N ord iska  rådets 
och ministerrådets in form ationsarbete  utförs i dag inom fyra olika delar av 
sam arbetsorganisa tionen, m inis terrådssekre taria te t ,  presid iesekretaria te t,
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delegationssekretaria ten  samt i viss mån inom ställföreträdarkontoren. 
U tskottet har redan tidigare i olika sam m anhang  efterlyst en förstärkning 
av in form ationsarbetets  organisation, och u tsko tte t  har även uppmanat 
rådet och ministerrådet att  bygga upp en i högre grad integrerad organisa
tion för informationsarbetet .  U tsko tte t  up pm ärksam m ade  senast informa
tionsfrågorna i sitt be tänkande  över  minis terrådets berättelse 1986 
(C III987), då  u tsko tte t  konsta te rade  att uppbyggnaden av informationsar
betet fortfarande innebär en splittring av såväl ekonom iska  som personella 
resurser. U tskotte t  framhöll att en effektivering av informationsarbetet är 
av avgörande betydelse  för att göra resulta ten av det nordiska sam arbetet 
kända för m edborgarna  i N orden ,  och för de m yndigheter som på det 
nationella planet har i uppgift att verkställa nordiska rekom m endationer,  
samt för att  s tärka  sam arbete ts  förankring hos den stora allmänheten. 
U tskottet ansåg en förstärkning av informationsinsatserna vara särskilt 
angelägen i en tid då det internationella sam arbete t i E uropa  i övrigt ges 
stor up pm ärksam he t i offentligheten och då informationen om den eu rope
iska integrationen kontinuerligt byggs ut. U tskotte t  un ders tryker  att en 
omfattande inform ationsverksam het är av särskilt s tor betydelse för att 
fördjupa den nordiska ku lturgem enskapen och för att synliggöra kultur
sam arbete t,  som i hög grad vänder  sig till folkrörelserna och till enskilda 
medborgare samt till e tt stort antal institutioner på många olika om råden i 
Norden. En svår. men samtidigt synnerligen angelägen uppgift för N ord is
ka rådets och m inis terrådets  inform ationsverksam het är att nå ut till ung
dom arna  i Norden.

U tskotte t  förordar  mot denna  bakgrund en utbyggnad av informationen 
om det nordiska sam arbete t ,  särskilt på nationellt plan, och anser  att 
N ord iska  rådets delegationer bör öka  sina informationsinsatser utgående 
från de behov som finns i varje land. Denna utbyggnad kan ske genom att 
heltidsanställda inform ationsm edarbetare  knyts  till de de lega tionssekre ta
riat som ännu inte har  sådana , eller genom att andra åtgärder vidtas som 
beakta r  de särskilda krav som ställs på informationsarbetet i respektive 

land.
U tsko tte t  k onsta te ra r  att N ord iska  ministerrådet i dagens läge inte i 

praktiken har någon informationsorganisation eller några näm nvärda  re 
surser för inform ationsverksam het på det  nationella planet. Att bygga ut 
nationell in form ationsverksam het i anslutning till ställföreträdarkontoren  
skulle inte heller vara  ändamålsenligt med beak tande av den informations
verksam het som N ord iska  rådets delegationer har e tablerat.

U tskotte t  framhåller att nordiskt sam arbete  hos den stora allmänheten -  
uppfattas som nordiskt sam arbete  oberoende  av det organ som bedriver 
detta. U tskotte t  finner det därför naturligt att in form ationsverksam heten  
på nationellt plan u tvecklas  i sådan riktning att man inom den till delega
tionssekretar ia ten  knutna  inform ationsverksam heten  har ett ansv a r  för att 
informera om såväl N ord iska  rådets som ministerrådets arbete.

U tskotte t  har noterat att inform ationskom m itténs a rbetsgrupp i sitt be-
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tänkande  pekade på  möjligheten att  inrätta nordiska informationskontor i 
var och en av de nordiska huvudstäderna .  A rbetsgruppen tog inte ställning 
till förslaget. En tanke har  varit a tt sådana  kon to r  skulle byggas upp i 
anslutning till delegationssekretaria ten . K on to ren  skulle på det nationella 
planet ansvara  för såväl rådets som ministerrådets information och de 
kunde även  på in form ationsom rådet utgöra serviceorgan för sam nordiska 
institutioner i respektive land.

U tskotte t  anser  det inte på basen av nu föreliggande information vara 
möjligt att  slutligt ta  ställning till hur en förstärkning av informationsverk
sam heten  inom rådet och ministerrådet skall genomföras på det organisa
toriska planet. Vid sidan av en stärkning av N ordiska rådets nationella 
in form ationsverksam het föreslår u tsko tte t  därför att N ordiska rådets p re
sidium i nära  sam arbete  med N ord iska  ministerrådet ger en särskild fr istå
ende expert i uppdrag att lägga fram förslag till organisator iska lösningar 
för att fö rbättra  koordineringen och s tärka  rådets och ministerrådets infor
m ationsverksam het.  I anslutning till en sådan översyn av informationsar
betet bör även övervägas hur p roduktionen av informationsmaterial y t te r 
ligare kan effektiveras. U tgående  från de resultat översynen  ger bör p res i
diet och ministerrådet däref ter  företa  behövliga förändringar av informa
t ionsverksam heten. U tsk o t te t  un ders tryker  a tt en ny informationsorgani
sation även bör tillföras större resu rse r  såväl nationellt som nordiskt för att 
det skall vara  möjligt alt nå ut till de målgrupper som är aktuella inom 
informationsverksam heten .

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår u tskotte t att 
N ordiska rådet anm o dar  rådets  presidium

att i nära  sam arbete  med N ord iska  ministerrådet låta en från N o r
diska rådet och ministerrådet fr istående expert utföra en översyn 
av N ord iska  rådets och minis terrådets informationsorganisation, 
och att däref ter  utgående från de resultat översynen  ger,  fortsatt i 
nära sam arbete  med ministerrådet, föreslå behövliga förändringar 
av inform ationsverksam heten  och dess uppbyggnad som beakta r 
de krav som ställs på  informationsarbetet i respektive land.

Stockholm den 11 februari 1988

G unnar B jörk (c)

E iður G udnason (A .)

Thea K nu tzen  (H )

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

B erit O scarsson (s)

R obert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

O tto  S teen h o ld t (A t)

H aakon  Blctnkenborg (A)

E lsi H etem äki-O lander (Kok) 
Förman

Ja co b  L indenskov (Jvfl)

Barbro N ilsson  (s)

Saara-M aria P aakkinen  (Sdp)

H ans P etersson  (fp)

M irja R yynänen  (K)

A nders Talleraas (H)

Kåre Ø vregard (A)
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Medlemsförslag

om en förbättrad nordisk informationsverksam
het
(V äckt av B ernhardt Tastesen sam t M ikko E lo , Eidur G uönason, G rethe  
Lundblad, P ekka Tuom inen och K äre Ø vregard)

Det nordiska sam arbete t  ä r  om fattande  och berör  många olika sidor av 
medborgarnas vardagsliv. T rots  det finns det mycket som talar för att de 
nordiska ländernas m edborgare ä r  alltför litet m edvetna  om det nordiska 
sam arbete ts  konkreta  resultat eller om detta  sam arbetes  möjligheter och 

problem inför framtiden.
Till en del kan de t ta  bero  på att det nordiska sam arbete t  tyckts  så 

etablerat och självklart att det inte anset ts  nödvändigt med några speciella 
informationsinsatser riktade till den nordiska allmänheten.

Men vi lever i ökande grad i ett samhälle dä r  information från allt fler 
insititutioner och organisationer konkurrerar  om uppm ärksam he t i m ass

media och hos allmänheten.
Detta avspeglar sig i att  allt fler e tab lerar  informationsavdelningar som 

direkt e rbjuder m assm edia  och andra information speciellt anpassad efter 
deras behov. Ett exempel är E G-kom m issionens informationskontor i 
K öpenham n, som intensifierar sin verksam het i de olika nordiska länderna 
och ti llhandahåller material på varje lands eget språk  anpassa t för olika 
målgrupper. Den s .k .  G yllenham m argruppens lyckade informationssats
ning är  ett annat exempel på hur man måste  arbeta  för att få e tt genomslag i 

det m oderna  informationssamhället .
Det är således inte tillräckligt för en organisation som N ord iska  rådet att 

hålla informationsmaterial i beredskap  för dem som begär det. Inte heller 
räcker  det att sända ut p ressm eddelanden  eller annat bakgrundsmaterial .  
D enna typ av material behövs men måste kompletteras med en direkt,  
personlig kontak t med journa lis te r  och andra  opinionsbildare, så att man 
u töver  bakgrundsmaterial kan tillhandahålla den typ av information som 
passar till ju s t  deras  m assm edium  och arbetssä t t .

Detta  sätt att a rbeta  k räver en ingående kännedom  om de förutsättningar 
och krav som olika m assm edia  och opinionsbildare i de enskilda länderna 
har att leva med. Det k räver  med andra  ord en hög grad av professionell 
kunskap, liksom givetvis tillräckliga resu rser  i övrigt.

Skolungdom en har prioriterats  som målgrupp för information om nor
diskt sam arbete .  D etta  ä r  säkert en riktig prioritering -  för många av
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dagens ungdom ar ä r  passfrihet inom N ord en  liksom en gem ensam  arbe ts
m arknad etc . s jälvklarheter. På m otsvarande sätt kan det vara  särskilt 
svårt för de yngre att inse att de särdrag som ändå finns länderna  emellan 
gör att re form arbete t  på nordisk nivå ibland går (ännu) mer långsamt än i 
de enskilda länderna. M edvetenheten  om att det finns en nordisk kulturge
m enskap  kan också  antas  vara  svagare hos dagens ungdomsgenerationer 
än bland dem som var unga före charter tu r ism ens och TV-satelliternas 
tidevarv. Men också  information riktad till ungdom kräver  professionalism
-  informationen måste vara  anpassad  till målgruppen.

Information om det nordiska sam arbete t  skall nå 23 miljoner människor, 
som lever i ett stort geografiskt om råde, i fem olika länder med delvis 
m ycket olika språk och kulturer. Det nordiska  sam arbetet ä r  vit tom fat
tande och b e rö r  därför p å  ett eller annat sätt  de flesta sam hällsgrupper i 
våra länder.

De resu rse r  vi i dag har för de tta  arbete  är en -  ganska liten -  informa
tionsavdelning på N ord iska  rådets presid iesekretaria t och en m otsvarande 
vid N ord iska  ministerrådets sekretaria t.  D äru töver  finns på något av de 
nationella delegationssekretaria ten  en m edarbetare  som på heltid kan ägna 
sig åt informationsarbete .  Fören ingarna  N ordens  in form ationsverksam het 
skall dock fram hävas i de tta  sammanhang.

D etta  ä r  knappast tillräckligt om vi -  i den  rådande konkurrensen  -  
skall nå ut med en rimlig grad av information om det nordiska sam arbetet 
till våra länders medborgare.

Mot bakgrund av utvecklingen inom informationsområdet och mot b ak
grund av att  vi önsk a r  ett s tärkt och fördjupat nordiskt sam arbete  ä r  det 
således önskvär t  med en förstärk t informationsverksam het.

Ett första steg vore att se till att det i varje land funnes en professionell 
informatör med ansvar  b l .a .  för att stimulera massmedia , som når ” den 
breda a llm änhe ten” , att i m es ta  möjliga mån ta upp förhållanden i övriga 
nordiska länder liksom nordiskt sam arbete .  D essa  m edarbetare  kunde 
eventuellt  va ra  knu tna  till respektive delegationssekretaria t ,  men även 
andra  organisator iska lösningar ä r  tänkbara . H ärvid  b ö r  det f innas ett stort 
mått av flexibilitet, så att den för varje land lämpligaste organisationsfor
men kan genomföras.  Eventuellt  kan verksam heten  drivas i försöksform 
innan dess fo rm er definitivt fastställs.

O avsett den organisatoriska lösningen i de olika länderna, ä r  det viktigt 
att det blir fråga om åtm ins tone en helt idsarbetande professionell jo u rn a 
list/informatör samt d äru töver  resu rse r  som möjliggör deltagande i konfe
renser o. d. liksom allmän informationsservice. Det är också  viktigt att 
informatörerna ges möjlighet att a rbeta  självständigt, målinriktat och utan 
alltför detaljerade ins truktioner från vare sig de nordiska institutionerna 
eller de nationella delegationssekretaria ten. Förslagsställarna m enar dock 
samtidigt a tt s t rukturen  i de enskilda länderna bör u tformas så, a tt en nära
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kontakt med den folkliga nordiska  inform ationsverksam heten  och med de 

nationella de lega tionssekre taria ten  skapas.
Mot bakgrund av ovanstående  hemställer  undertecknade,  att N o r 

diska rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att tillse att 
det i vart och ett av de nordiska länderna  finns anställd en jo u rn a 
listisk inform ationsm edarbetare  i enlighet med de riktlinjer som 

återfinns i de tta  medlemsförslag.

K öpenham n, Helsingfors , Reykjavik, S tockholm, Marieham n och Oslo 

den 5 mars 1987

B ernhard t Tastesen  (S) 

E iöur G uðnason (A .) 

P ekka Tuom inen (A SD )

M ikko  Elo (Sdp) 

G rethe L undb lad  (s) 

K åre Øvre g ard (A)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om det nordiska samarbetet på 
vuxenutbildningsområdet

(M edlem sförslaget, väckt av L ena  Ö hrsvik m. fl., se  
s. 781 
R em issyttranden , se supplem ent)

Till kultu ru tsko tte t  har  hänvisa ts  medlemsförslag om det nordiska  sam 
arbete t på  vuxenutbildningsom rådet.  Medlemsförslaget har behandla ts  vid 
möten den 1 1 -1 2  maj, 1 0 -1 4  augusti och 1 0 - 1 1 novem ber 1987 samt den 

1 1 -1 2  februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att N ord iska  rådet anslu ter sig till de princi
piella riktlinjer i fråga om  vuxenutbildningen som anges i förslaget, och att 
minis terrådet rekom m enderas  att fö rs tärka  sam arbete t beträffande vuxen
utbildning genom  erfarenhetsu tby te  och samordning av forskning samt 
försöks- och u tvecklingsarbete  inom detta  område.

I motiveringarna till medlemsförslaget framförs ett antal principiella 
synpunk te r  på vuxenutbildningens roll. Enligt medlemsförslaget har vux
enutbildning traditionellt till s tor del setts som liktydigt med att  skapa 
rättvisa  mellan olika generationer .  D etta  ä r  for tfarande, enligt förslagsstäl
larna, en viktig uppgift för vuxenutbildningen. F ö r  framtiden blir emeller
tid en viktig uppgift för vuxenutbildningen att bidra till ökad jäm ställdhet i 
arbetsliv och samhälle genom åtgärder  för att b ry ta  könsuppdelningen i 
utbildningen. F ö r  invandrarna  har samhällets  stöd till vuxenutbildningen 
haft avgörande betydelse . Arbets livet kom m er att  förändras så genomgri
pande att alla m edborgare  kom m er att ha behov av att komplettera  den 
utbildning de fått i sin ungdom. Begrepp som ” åte rkom m ande  utbildning” 
och ” livslång inlärning”  utgår från denna  tanke.

Reform er har  gjorts i syfte att  i högre grad nå de grupper som av olika 
skäl haft svårt att d ra  nytta  av vuxenutbildningsinsatserna, t. ex. lagstad- 
gad rätt till ledighet för studier, ekonom isk t stöd till vuxenstuderande och 
bidrag till rekrytering till vissa studier. De statsfinansiella problemen i
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å tm instone en del av de nordiska länderna u nder  80-talets början har dock 
gjort att  dessa  reform er delvis urholkats.

Vuxenutbildningens mål kan, enligt medlemsförslaget, sägas vara  att 
höja den a llm änna utbildningsnivån i samhället samt att m inska utbild
ningsklyftorna. D ärigenom  bidrar vuxenutbildningen till ökad jäm likhet 
och social rä ttvisa , till a tt öka  m edborgarnas  möjligheter att förstå  och 
delta i det sociala , kulturella och politiska livet samt till att u tveckla  
näringslivet.  I sin förlängning innebär de t ta  a tt vuxenutbildningen särskilt 
uppfattad som ” livslång inlärning”  ä r  nödvändig  för att  dem okratins  inne
håll skall kunna bevaras  och  utvecklas.

F ör  att ge alla vuxna möjligheter till ytterligare utbildning föreslås i 
medlemsförslaget a t t  de traditionella u tbildningsformerna kompletteras 
med sådana som pedagogiskt och  ekonom isk t ä r  särskil t anpassade  till de 
vuxna som av olika skäl är korttidsutbildade eller svagt motiverade att 
delta i vuxenundervisning. Om fördelarna med personalutbildning skall 
kunna tas till vara ,  är det viktigt att  den resu lterar i en allmän ökning av de 
deltagandes kunskaper ,  och  att  alla löntagargrupper ges möjlighet att delta 
i utbildning, anpassad  till deras  fö rutsä ttn ingar och behov. Det är av stor 
vikt att de som är i behov  av vuxenutbildning får en reell rätt till den 
ledighet de beh öv er  för studierna. E n  sådan reell rätt till ledighet måste 
också  innefatta en ti llräcklig ersättning för förlorad arbetsförtjänst.

2. R em issyttranden

Följande myndigheter ,  institutioner och organisationer har avgivit y tt
rande om medlemsförslaget:

N ordiska

N ordens  folkliga akadem i 
N ordisk  konservativ  s tudienäm nd 
F örbunde t nordisk vuxenupplysning 
A B F  i N orden
N ordens fackliga samorganisation 
N ordisk  akadem ikerråde t
N ord iska  unionen för a rbets ledare ,  tekniska funktionärer och andra chefer 

D anm ark

U ndervisningsministerie t 
A rbejdernes O plysningsforbund 
Frit O plysningsforbund 
D anm arks L ærerhøjskole  
D anm arks L ærerforening 
D ansk Arbejdsgiverforening 
G ym nasieskolernes Lærerforening
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D ansk  Magisterforening 
Dansk Folkeoplysnings Samråd

F inland

Arbetskraftsministerie t 
Y rkeskurscen tra lernas forbund 
Folkupplysningssållskapet 
Landsbygdens bildningsförbund 

S venska  studieförbundet 
L ärarnas  fackorganisation 
Arbetsgivarnas i Finland centralförbund 
Affärsarbetsgivarnas centralförbund 
Ålands landsskapsstyrelse

N orge

Kirke- og underv isn ingsdepartem ente t  
S am næ m da for studiearbeid 
N orsk  voksenpedagogisk  insti tutt

Sverige

Universitets- och högskoleäm bete t
Centrala  studiestödsnäm nden
Skolöverstyrelsen
Forskningsrådsnäm nden
A rbetsm arknadsstyre lsen
AM U-styrelsen
Svenska kom m unförbundet
Landstingsförbundet
L ärarnas riksförbund
Sveriges lärarförbund
S venska  arbetsgivareföreningen

Remissorganen framför principiella synpunkter  på vuxenutbildningen 
och redogör för si tuationen på vuxenutbildningsom rådet inom de nordiska 
länderna, och för frågor som är  aktuella inom ramen för den verksam het de 
berörda  organisationerna genomför. I de flesta fall ins täm m er rem issor
ganen helt eller delvis i de principiella riktlinjer för vuxenutbildningen som 
anges i medlemsförslaget. Samtidigt framför många organisationer och 
m yndigheter även kom pletterande synpunk te r  på målen för vuxenutbild
ningen. E tt  förstärkt nordiskt sam arbete  på om rådet genom erfa renhe tsu t
byte samt försöks- och u tvecklingsarbete  förordas. I många y ttranden 
pekas på behovet av större resurser  för sam arbetet mellan de olika organi
sationer som arbe ta r  med folkbildningsfrågor.

I det följande redogörs för de särskilda synpunk te r  som rem iss instanser
na har anlagt på medlemsförslaget.
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2.1 N ord iska  rem issy ttranden

N ordens fo lk liga  a ka d em i ans lu tar  sig till den argum entation  och det 
förslag som framförs,  och anlägger främst synpunk ter  på  frågan om livs
lång inlärning. E rfa renhe te rna  från akadem ins arbete  visar att miljö och 
sociala om ständigheter ä r  helt avgörande fak to re r  i m änniskornas inlär
ningssituation. I y tt rande t ställs frågan om man inte i kampen för att 
minska utbildningsklyftorna bör vara  både mera nyanserad  och mera  exakt 
när man talar om den  allmänna utbildningsnivån. Om kunskap görs till 
något entydigt som för några mot framgång skapas ofta nederlagssitua
tioner hos andra. E n  markering av detta  förhållande står knappast i m ot
sättning till medlemsförslaget, men det ä r viktigt att hålla fast vid synpunk
ten då begränsade ekonom iska  resu rse r  lätt pressar  en reform mot livslång 
inlärning till en m er itanpassad  lagstiftning, som inte ti llgodoser den enskil
da människans behov av att  växa i förhållande till det man identifierar sig 
med.

N ord isk  konserva tiv  s tu d ienäm nd  (N K S )  ins täm m er med motionärerna  i 
att vuxenutbildningen kom m er att få en central roll i de nordiska ländernas 
utbildningssystem. N K S  tills tyrker förslaget om ett förstärk t nordiskt sam 
arbete inom vuxenutbildningsom rådet men inte de principiella riktlinjerna 
som framförs i medlemsförslaget. N K S  är  kritisk till olika delar av motio
närernas framställning. Den allmänna fr itidsundervisningen borde ha fram 
hävts starkare,  då den u tgör basen för en välfungerande och flexibel 
formell utbildningssektor. Medlemsforslagets principiella riktlinjer inne
bär, enligt N K S ,  en alltför snäv och begränsad syn på vuxenutbildningen 
och dess uppgifter.

F örbundet nordisk vuxenupplysn ing  (F N V ) ins täm m er i de synpunkter 
som framförs beträffande fördelarna med ett förstärkt sam arbete  på vuxen
u tbildningsom rådet,  och angående behovet av förnyelse av vuxenutbild
ningen. För  organisationen är det naturligt att främst tänka på sådan 
förnyelse som har att  göra  med det nordiska sam arbetet.  Som exempel 
nämns utvecklingen på det näringspolitiska om rådet.  Det ä r  viktigt att så 
många som möjligt kan delta i s tudier och d iskussioner om denna u tv eck 
ling för att  i vanlig dem okratisk  ordning kunna påverka  den. F N V  omfattar  
förslaget om förstärkning av sam arbete t  beträffande vuxenutbildning ge
nom erfarenhetsu tby te  och samordning av forskning samt försöks- och 
utvecklingsarbete  inom de t ta  om råde. De nordiska samverkansorganisa- 
tionerna på folkbildningens om råde kom m er också  i framtiden att vara 
m ycket lämpliga för att  ansvara  för en s tor del av de samordningsuppgifter 
som antyds i medlemsförslaget. De inom FN V  sam verkande organisatio
nerna uppbär  för sin verksam het i respektive land nationella bidrag. För 
den nordiska verksam heten  krävs andra  medel. Den förstärkning som 
medlemsförslaget talar om bör ställas till dessa  sam verkansorganisationers  
förfogande.

A B F  i N orden  ins täm m er i stort i den beskrivning av vuxenutbildningens

25-17 -336  N ord iska rådet
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si tuation som görs i medlemsförslaget. I y ttrandet pekas emellertid på  att 
det o ckså  krävs ekonom iska  resu rse r  i den gem ensam m a nordiska budge
ten för sam arbete  mellan de olika organisationerna och institutionerna som 
a rbe ta r  konkret med vuxenutbildning. Då vuxenutbildningen anordnas av 
en mängd olika folkbildningsorganisationer, folkhögskolor, statliga och 
kom m unala  organ, institutioner och företag ä r  det viktigt att alla får en 
möjlighet att utbyta  erfarenheter och utveckla  sam arbete t över gränserna.

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N FS) ins täm m er till fullo med för
slagsställarna.

N ordiska  akadem ikerrådet (NAR) anser  det vara viktigt att vuxenutbi ld
ningen ä r  någonting m era än ett u tt ryck för ett  teoretiskt rä ttv ise tänkande 
mellan generationer. En offensiv vuxenutbildningspolitik för framtidens 
behov bör också  ta u tgångspunkt i att kunskap och färdigheter rep resen 
te ra r  ett samhällskapital, som i likhet med de flesta kapitalformer är 
föremål för förnyelse. N AR  stöder tanken att vuxenutbildningen i högre 
grad bör engageras för att  b ry ta  en könsbunden  traditionell utbildning. I 
y ttrandet tas även invandrarutbildningen upp. Det ä r  nödvändigt med ett 
utbildningsutbud som kan ta till vara  och använda det invandrarna kan och 
represen te ra r ,  och samtidigt ä r  anpassa t  till nordiskt samhälls- och a rbe ts
liv. Lärarutb ildningsinstitu tionerna och universite ten i N orden  bör kunna 
spela en viktig roll i en utvidgad vuxenutbildningsverksamhet.  V uxenu t
bildningen har  möjligheter att spela en långt viktigare roll i sam hällsu tveck
lingen än tidigare, både när det gäller arbetsliv, fritid och samhällsliv i 
övrigt. D etta  ä r  avhängigt av en in tensivare satsning på  livslång inlärning. 
N ord iska  akadem ikerråde t ti llstyrker förslaget om förstärkt sam arbete  
mellan de nordiska länderna på vuxenutbildningsom rådet och be tonar  
vikten av en sådan fortbildning och vidareutbildning som kan främja a r

betskraftens rörlighet.
N ordiska  unionen fö r  arbetsledare, tekn iska  fu n k tio n ä rer ocli andra  

chefer  (N A U ) stöder tanken  på ett förstärkt sam arbete  beträffande vuxen
utbildning. 1 yttrandet be tonas  att personalen  ofta har den bästa  uppfa t t
ningen om behovet av fortbildningen och att personalens möjligheter att 
påverka  planeringen av utbildningen bör förbättras.

Näringslivet har nytta  av den vidareutbildning som förbättrar  y rkeskun
skapen, och arbetsgivarens ansva r  för finansieringen av vuxenutbildningen 
bör därför betonas. Vuxenutbildningen bör m otsvara  arbetslivets och in
formationssam hällets  krav. Målsättningen bör enligt N A U  vara ett system 
där arbete  och utbildning sam manfogas i gynnsam växelverkan. Åtgärder 
borde vidtas för att genomföra ett sam nordiskt forskningsprogram för 
vuxenutbildningen.

2.2 D anska rem issyttranden

U ndervisn ingsm in isterie t om fattar  förslaget att under  de kom m ande 
åren prioritera vuxenutbildningen inom de samlade ram ar som samhälls-
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ekonomiskt avsät ts  för utbildning. Samtidigt som ministeriet i det väsentli
ga anslu ter  sig till de principiella riktlinjer av allmän karak tä r  som ingår i 
förslaget påpekar  ministeriet att  man i D anm ark  inte har träffat politiskt 
beslut om generell ersättning för förlorad a rbets inkom st i anslutning till 
deltagande i vuxenutbildning.

A rbejdernes op lysn ingsfo rbund  ins täm m er i de framlagda bedöm ningar
na av vuxenutbildningens status och betydelse  för stärkandet av d em okra
tin. I y tt rande t unders tryks  b ehovet av större  ekonom iska  insatser under  
kom m ande år på vuxenutbildningsom rådet,  inte minst i förhållande till 
korttidsutbildade. D et bö r  sa tsas på  t. ex. betald  ledighet för utbildning. 
E rfa renhe tsu tby te t  på  nordiskt plan bö r  ske så direkt som möjligt mellan 
involverade parter.

1 tillägg till de g rupper  som näm ns i medlemsförslaget pekar  Frit O plys
ningsforbund  på  befolkningen i glesbygderna. F ör  att undvika att dessa 
om råden avfolkas är det nödvändigt att säkra lokala utbildnings- och 
sysselsättningsmöjligheter. F ö rbunde t  stöder förslaget om nordiska medel 
för försöks- och u tvecklingsarbete  inom folkbildningen. Det föreslås att 
s tödet ges till de nordiska upplysningsförbunden, då dessa redan har 
erfarenheter  av ett  s tort antal projekt. E t t  stöd till de nordiska samarbets- 
organisationerna skulle kunna göra dessa  organisationer till en väsentlig 
faktor inom det nordiska sam arbete t  och göra det möjligt för dem  att bidra 
till ett försöks- och u tvecklingsarbete  som är nödvändigt för att bildnings
förbunden fortsatt skall kunna uppfylla de krav som samhällsutvecklingen 
ställer.

D anm arks Læ rerhøjsko le  anslu ter  sig helt till de konklus ioner som görs 
beträffande vuxenutbildning för alla. Det påpekas  dock att förhållandet 
mellan en allmän och en yrkesinriktad vuxenutbildning, särskilt för de 
korttidsutbildade, ä r  en relativt svår fråga att utreda.

D anm arks L æ rerforen ing  anslu ter sig till de principiella riktlinjer som 
uttalas i medlemsförslaget. Det ä r  väsentligt att  rikta uppm ärksam het på 
vuxenpedagogiken och  hålla fast vid betydelsen av att ett utbud ges till 
alla. Föreningen har  arbe ta t  med utvecklingen av grundskolan (folkesko
len) och framhåller a t t  ett  utbyggt fö rä ldrarsam arbete  kring eleverna i 
grundskolan  kan ö ka  intresset hos vissa föräldrar för vidareutbildning.

D ansk A rbejdsg iverforen ing  f inner förslagets formuleringar kring be ty 
delsen av ökad vuxenutbildning både värdefulla och riktiga. Samtidigt kan 
föreningen inte utan vidare s töda  de formuleringar som har valts om att alla 
skall ha en reell rätt till ledighet under  utbildning och rätt till ersättning för 
förlorad arbets inkom st i anslutning till d enna  utbildning. Dessa frågeställ
ningar har  flera gånger behandla ts  i Folketinget men de har inte fått stöd 
där.  På flera om råden  har det emellertid ingåtts ö verenskom m elser  om 
utbildningsfrågor, både beträffande principiella formuleringar om v idareut
bildning och ersättningsfrågor. Föreningens uppfattning är att de t  inte 
finns behov för av samhället fastställda generella regler på dessa  punkter.
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Föreningen kan mot denna  bakgrund inte förorda  att  det tas politiska 
initiativ kring frågan om  betald ledighet för utbildning i enlighet med 
medlemsförslaget. M an ser dock gärna  att  vuxenutbildningen stöds genom 

e rfarenhetsu tby te  och samordning.
G ym nasiesko lernes Læ rerforen ing  har  inga k om m entare r  till förslaget.
D ansk M agisterforen ing  anslu ter sig till förslagets huvudintention , ö k a 

de insa tser för vuxenutbildning och ett förs tärk t nordiskt sam arbete  på 
området.  Föreningens uppfattning ä r  a tt lärarutbildningsinsti tutionerna har 
resurser  som kan vara till ny tta  i ett  nordiskt sam arbete  om vuxenutbild
ning, forskning och u tvecklingsarbete ,  och att de därigenom kan bidra 
aktivt till den nödvändiga utbildningsreform, som förslaget visar på.

D ansk F o lkeoplysn ings S a m rå d  hänvisar till b etydelsen  av en handlings
plan för de t  kulturella sam arbete t  i N orden ,  och N ord iska  rådets m arke
ring av betydelsen att nya  om råden  indras i sam arbete t och mera  traditio
nella sam arbe tsom råden  väsentligt stärks. Till de traditionella samarbets- 
om rådena  hör vuxenutbildningen och sam arbete t  mellan de folkbildande 
organisationerna. I det förslag till handlingsplan som är  under  arbete  har 
tankar  gjorts angående vuxenutbildningssam arbete t,  men det är betydelse
fullt att  även ge de t ta  sam arbete  ytterligare uppm ärksam he t och  hög priori
tering i anslutning till behandlingen av medlemsförslaget. Sam rådet anslu
ter  sig till de synpunk te r  som framförs i medlemsförslaget men tillfogar att 
den sum m ariska  övers ik t som ingår inte ger de många sidorna av folkbild
ningsarbete t full rättvisa.

2.3 F inländska rem issyttranden

A rbe tskra ftsm in is ter ie t behandla r  i sitt y ttrande endast  den yrkes inrik ta
de arbetsm arknadsutbildningen. På detta  om råde ä r  det nordiska sam arbe
tet omfattande. S am arbete t  har resulterat i överenskom m elser  som möjlig
gör ett sam nordiskt u tnyttjande av utbildningsinstitutioner, det finns ett 
gem ensam t arbetsm arknadsu tb ildn ingscen trum , u tby te t  av läroplaner är 
omfattande och dessu tom  pågår gem ensam m a försöks- och utvecklings
projekt. Ministeriet anslu ter sig till de riktl injer som anges i medlemsförsla-

Yrkeskurscentralernas fö r b u n d  anser  att  ett utbyte  av erfarenheter och 
en koordinering av forskningsresulta ten  skulle ge mera  information om 
vuxenutbildningens nivå och framtidsperspektiv  i de enskilda länderna, 
och därigenom förbättra  möjligheterna att svara  på de utmaningar som 
flyttningsrörelsen mellan de nordiska länderna ställer. Betydelsen av ett 
sam arbete  på om rådet mellan lärarna unders tryks . Vid planeringen av 
fortsatta  åtgärder är det skäl att  noga u treda  omfattningen och den regiona
la ändamålsenligheten av eventuella  experiment.  Behovet av ekonomiska 
och personella resu rse r  bö r  erkännas .

F olkupp lysn ingssä llskapet framhåller att de principiella målen i m ed
lemsförslaget ä r  identiska m ed de mål som fastställ ts  i Finland under  de
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senaste  åren. Målen ä r  viktiga även  med tanke på  det nord iska  sam arbete t.
I syfte att  u tny t t ja  de t  forsknings- och  utvecklingsarbete  som har utförts  i 

de enskilda länderna  sam t för a t t  koord inera  forskning och experim ent är 
det nödvändigt att  upprä tthålla  tä ta  kon tak te r  med de m yndigheter som i 
länderna behandla r  vuxenutbildningsfrågor, samt till organisationer och 

forskningsorgan på  området.
L andsbygdens b ildn ingsförbund  anser  att  en av bris terna  i förslaget är 

att de korttidsutbildades ställning inom vuxenutbildningen har behandla ts  i 
så liten uts träckning. U ppfattn ingen om personalutbildningens roll anses 
minst sagt betänklig, den skulle u tes lu tande öka löntagarnas utbildnings
möjligheter. Målet bö r  vara  att u tveck la  vuxenutbildningstjänsterna så att 
de ä r  inom räckhåll för samtliga befolkningsgrupper. Specialåtgärder b e 
hövs närm ast i fråga om arbets lösa , pensionärer  och  handikappade. Samti
digt bör m an  vinnlägga sig om jo rd b ru karn as  och småföretagarnas utbild
ningsbehov. F ö rbunde t  kan  inte anslu ta  sig till de principiella riktlinjer i 
fråga om vuxenutbildningen som anges i förslaget, u tan anser  att  m edlem s
förslaget enbart  kan  e rb juda  u tgångspunkter  för en nordisk  diskussion om 
utvecklingsmålen på  om rådet.  D ärem ot förordas förslaget om ett förstärkt 
sam arbete  beträffande vuxenutbildning genom  erfarenhetsu tby te  och sam 
ordning av forskning. F ö rbu nd e t  föreslår  a tt man i a rbete t u tny t t jar  de 
nordiska sam arbetsorgan isa tioner  som är  verk sam m a på området.

Svenska  stud ie fö rbundet deltar  i det nordiska  sam arbete t  genom F ö r
bundet nordisk  vuxenupplysning. D å m edlem sorganisa tionernas statliga 
unders töd  n ärm ast är avse t t  för deras  egen verksam het ,  vore särskilda 
nordiska medel ett  synnerligen angeläget önskem ål.  F ö rbunde t  ti llstyrker 
förslaget om nordiskt sam arbete  på vuxenutbildningsom rådet.

Lärarnas facko rg a n isa tio n  anse r  att u tby te  av erfarenheter ,  koord ine
ring av forskning sam t g em ensam m a projekt beträffande försöks- och 
utvecklingsarbete  på  vuxenutbildningsom rådet är av primär betydelse  för 
u tvecklandet av d enn a  utbildning. De i medlemsförslaget framförda princi
piella riktlinjerna ä r  enligt organisationen relativt lä t ta  att  accep te ra  i alla 
nordiska  länder. Enligt y tt rande t ä r  prioriteringen av den yrkesmässiga 
vuxenutbildningen förståelig med beak tande av de nordiska  samhällenas 
utveckling, men den  snabba förändringen av samhället k räve r  även en 
stark utveckling av den allmänbildande vuxenutbildningen. V uxenutbild
ningen bö r  garan teras  tillräckliga resurser,  och utvecklingsarbetet bör 
enligt huvudregeln  ske inom ram en för redan befintliga läroansta lter . L ä n 
derna  borde även p roduce ra  gem ensam t material för vuxenutbildningen.

A rbe tsg ivarnas i F in land  cen tra lförbund  anse r  att man på nordisk nivå 
borde ta sig an frågan hur vi i den hårda  in ternationella konkurrensen  skall 
kunna garan te ra  att  den  nord iska  höga yrkeskunskapsn ivån  bibehålls , och 
skapa förutsä ttn ingar fö r  en fortgående förbättr ing av vår  materiella och 
andliga välfärd. I y tt randet anges några cen trala  mål för vuxenutbildning
en. Vidare anförs a tt tyngdpunk ten  inom utbildningen måste ligga på ett



774 A 801/k

effektivare u tnyttjande av olika form er av utbildningen. Arbets tidsbespa- 
rande utbildningsformer måste utvecklas.  Inom den vuxenpedagogiska 
forskningen ä r  det nödvändigt med sam arbete  mellan de nordiska länder
na. D etta  gäller även  försöks- och utvecklingsarbete  inom vuxenutbild
ningen. D ärem ot förhåller sig fö rbundet tveksam t till att  det vore  N ord iska  
rådets uppgift att  d ra  upp principiella riktlinjer för vuxenutbildningen. 
U tvecklingen av vuxenutbildningen bö r  ske utifrån varje lands egna u t 
gångspunkter.

A ffä rsarbe tsg ivarnas cen tra lförbund  anser  det vara  svårt att skapa en 
hetl iga principiella riktl injer fö r  de nordiska länderna  inom vuxenutbild
ningen. F ö rbundet  ä r  ense  med förslagsställarna om att det nordiska sam 
arbe te t  inom forskningen om vuxenutbildningen inte har spelat en tillräck
ligt viktig roll. F ö rbunde t ans lu ter  sig till förslagets hemställan om att 
fö rstärka  det nordiska  sam arbe te t  inom vuxenutbildningen.

Å lands landskapsstyre lse  framhåller a tt den snabba  sam hällsom vand
lingen gör begreppet livslång inlärning allt m er aktuellt . D å möjligheten att 
u nder  vuxenstud ie rna  erhålla  studiemedel u tvecklas kan studieledigt bli ett 
acceptabelt sätt för lägre utbildade att minska utbildningsklyftorna. Det är 
enligt landskapsstyre lsens uppfattning viktigt a tt sam arbete t på vuxenu t
b ildningsområdet förstärks.

2.4 N orska  rem issy ttranden

Kirke- og underv isn ingsdepartem en te t anslu ter  sig helt till de principer 
och synpunk ter  som läggs fram i medlemsförslaget. Förslaget stäm m er väl 
överens med de perspektiv  Norge har för den for tsatta  utvecklingen av 
vuxenutbildningen. D epartem en te t  kom m er för Stortinget att  lägga fram 
förslag om en bedömning av hela u tbildningssystem et utgående från princi
pen om livslång inlärning. I y tt rande t hänvisas även till de förslag om 
sam arbete  inom vuxenutbildningen som ingår i förslaget till nordisk kultur
handlingsplan.

S am næ m da  fo r  s tud iearbeid  framhåller att vuxenutbildningssam arbetet 
mellan de nordiska  länderna hade  en god utveckling u nder  1970-talet, men 
att verksam heten  något har s tagnerat under  1980-talet. Stagnationen beror  
på att det har uppstå tt  s to ra  skillnader i de offentliga budgetanslagen till 
folkbildningssamarbetet. Organisationen utta lar  stor glädje över  att m ed 
lemsförslaget lägger vikt vid behovet av livslång inlärning. Om in tentioner
na bakom  begreppet livslång inlärning skall uppfyllas bör en lagstadgad 
rätt till ledighet för utbildning genomföras. N äm nd en  u nd ers tryker  att 
N ordens  folkliga akadem i ä r  en viktig institution i a rbe te t  för att u tveckla  
sam arbete t p å  vuxenutbildningsom rådet.

N o rsk  voksenpedagog isk  in s titu tt föreslår att  nä tverksgrupper  används 
för e rfarenhetsu tby te  inom forskning och försöksarbete  på vuxenutbild
ningsområdet.



775A 801/k

2.5 S ven ska  rem issy ttranden

U niversitets- och h ö g sko leä m b ete t (U H Ä ) k onsta te ra r  att högskoleut
bildningen inte i fö rs ta  hand tillhör de u tbildningar som ingår i vuxenutbild
ningen, men att en s tor del av högskoleutbildningen i viss mening kan 
anses vara  vuxenutbildning. U H Ä  hänvisar främst till behovet av forsk
ning och u tvecklingsarbete  inom vuxenutbildningen. E tt  förstärk t sam ar
bete kan helt naturligt finna sina form er inom högskolans reguljära verk 
samhet.

C entrala stud ie  stöd sn ä m n d en  (C SN ) m eddelar  a tt det i Sverige sedan 
1975 har avsat ts  särskilda resu rse r  för vuxenstud iestöd , som i första hand 
har styrts till vuxna med kort utbildning och olika studiehinder. R esurser
na har varit begränsade, och efterfrågan har varit betydligt större. I de 
ökade satsningar som görs på å te rkom m ande  utbildning finns det risk för 
att de i u tb ildningshänseende säm st ställda halkar efter  ytterligare. D elta
gandet i vuxenutbildningen är större bland dem  som redan har en längre 
formell utbildning än de som  har en kort utbildning bakom  sig. Många olika 
faktorer inverkar när  det gäller vuxnas benägenhet att p åbö lja  studier. En 
av de viktigaste ä r  sannolikt studiefinansieringen. De principiella riktlinjer 
för vuxenutbildningen som förordas i medlemsförslaget delas av nämnden. 
CSN ti llstyrker förslaget om  ett vidgat sam arbete  mellan länderna. Redan 
nu förekom m er ett  ganska  om fattande  utbyte  av erfarenheter ,  men det 
skulle innebära  s tora  fördelar om insatserna dokum enteras  och vidare

utvecklas.
Sko löverstyre lsen  redogör i sitt y tt rande för de övergripande målen för 

vuxenutbildningen i Sverige. F rågor som berör  målen för vuxenutbildning
en och inte minst vuxenanpassn ing  bör med fördel kunna föras framåt 
genom förstärkt nordiskt sam arbete  på vuxenutbildningsom rådet.  Skol
övers tyrelsen  framhåller  samtidigt a tt ett visst sam arbete  sedan länge 
förekom m er genom N ord iska  ministerrådet,  nordiska konferenser,  de nor
diska fo lkhögskole inspektörernas årliga möten samt genom utbyte  mellan 
olika studieförbund och fackliga organisationer i N orden.

F orskn ingsrådsnäm nden  f inner det  föreslagna sam arbete t lovvärt.  
N äm nden  be tonar  dock vikten av att redan exis terande sam arbetsform er 
och ak tö re r  utnyttjas, och att den kom petens på om rådet som exis terar 
inom N orden  tas till vara.

A rb etsm arknadsstyre lsen  påpekar  att ekonom iska  förhållanden, familje- 
och bostadssitua tion  samt t. ex. närhet  till u tbildningsanordnare ingår i ett 
komplex som inte enbart  kan reduceras  till en fråga om  förlorad a rbetsför
tjänst . I övrigt ti lls tyrker s tyrelsen den hemställan som görs i medlem sför
slaget om förstärkt sam arbete  beträffande vuxenutbildningen.

A M U -styre lsen  de lar den grundsyn  på  vuxenutbildningen och dess  be ty 
delse som u ttrycks i förslaget. I övrigt redogörs i y tt randet för det sam ar
bete  inom arbetsm arknadsu tb ildn ingen  som har  etablerats  inom ram en för 
en särskild a rbetsgrupp  (N A M U ) under  N ord iska  a rbetsm arknadsu tsko t-
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tet. G ruppen  har  d isku tera t  det fo r tsa t ta  sam arbete t på vuxenutbildningens 
om råde, och ä r  positiv till erfarenhetsu tby te  när det gäller forskning och 
utveckling. E n  kon tak tkonferens  planeras för erfarenhetsutbyte .

Sven ska  kom m u n fö rb u n d et framhåller a tt de övergripande målen att 
u t jäm na skillnader i utbildning mellan olika g rupper  samt att öka  vuxnas 
förutsättn ingar att delta i socialt och politiskt liv ä r  centra la  för utformning
en av vuxenutbildningspolitiken. De mest prioriterade grupperna  bör vara 
korttidsutbildade, de som ej kan eller har otillfredsställande förmåga att 
läsa, skriva och räkna, arbets lösa , handikappade och invandrare .  Det 
väck ta  medlemsförslaget överenss täm m er i sina principiella riktlinjer med 
förbundets  tidigare ställningstaganden. E tt  u tökat e rfarenhetsutbyte  både 
på komm unal och nationell nivå mellan olika utbildningshuvudmän bör äga 
rum u nder  fo rm er som stim ulerar och u tveck lar samordning, e rfa renhe ts
utbyte  samt forsknings- och utvecklingsarbete  inom vuxenutbildningsom
rådet.

L andstingsfö rbundet ko nsta te ra r  att det i Sverige finns en lagreglerad 
rätt till ledighet för studier.  Problem kan emellertid ändå uppstå  när det 
gäller finansiering av studierna. Det ä r  nödvändigt att  s tudiestödssys tem et 
utformas så att det gör det  lättare för vuxna att genomgå utbildning. Även 
om m ycket är gem ensam t för  de nordiska länderna  på  vuxenutbildningens 
om råde måste vaije land för sig u tveckla  en organisation som är anpassad 
till behoven  i det egna landet. Ett ökat erfarenhetsu tby te  mellan länderna 
är emellertid önskvärt.  Landstingsförbundet tillstyrker medlemsförslaget.

Lärarnas riksförbund  framhåller, vid sidan av de mål som anges i m ed
lemsförslaget, att vuxenutbildningen har  ytterligare två  viktiga uppgifter.  
Vuxenutbildningen skall ge m änniskor en andra  chans att skaffa sig en 
kom petens och behörighetsgivande utbildning t. ex. för högskolestudier. 
Vidare skall vuxenutbildning kunna ge fortbildning i y rket och utbilda för 
e tt  nytt yrke. F örbunde t tillstyrker förslaget om en förstärkning av sam ar
bete t mellan länderna beträffande vuxenutbildningen. F orm erna  för detta 
sam arbete  bör emellertid noga övervägas . Ett e rfarenhetsutbyte  är relativt 
lätt att å s tadkom m a och sker redan nu i viss utsträckning. D äremot är det 
knappast lämpligt med en total samordning av forsknings- och utvecklings
arbetet inom detta område. Varje land bör bedriva forskning utifrån sina 
behov och förutsättningar.

Sveriges lärarförbund  f inner det angeläget a tt be tona  det behov många 
vuxna har  av grundläggande undervisning i läsning, skrivning och m atem a
tik. U tan dessa  grundläggande kunskaper  torde annan vuxenutbildning 
endast ge tem porära  effekter för såväl samhälle som för den enskilde. 
G enom  den ökande flyktinginvandringen finns i de nordiska länderna ett 
gem ensam t behov av att  u tveckla  vuxenutbildningen så att de till landet 
inflyttade ges sam m a möjligheter att delta såväl i det dem okratiska  sam 
hällslivet som i arbetslivet. I y ttrandet hänvisas till de överenskom m elser  
som har gjorts i syfte att utvidga den nordiska a rbetsm arknaden  till att
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omfatta  k lasslärare och äm neslärare , och lärarförbundet finner det  därför 
naturligt att N ord iska  rådet även u treder  huruvida överenskom m else  bör 
träffas rörande gem ensam  a rbe tsm arknad  för lärare för vuxenutbildning.

Svenska  arbetsg ivarefören ingen  delar förslagsställarnas framtidsbe- 
skrivning när det gäller arbetslivets snabba framtida förändring. Fören ing
en kan dock inte i alla de lar  anslu ta  sig till de principiella riktlinjer som 
förslagsställarna utvecklar.  Principerna utgår från form er för vuxenutbi ld
ning som inte ta r  hänsyn  till företagens förutsättn ingar att  integrera den i 
verksam heten. I synnerhe t de mindre företagen har i Sverige visat sig ha 
stora svårigheter att leva upp till principer av det slag som föreslagits, t. ex. 
när det gäller ledighet och  e rsä ttn ingar för förlorad arbetsförtjänst.  F ö r 
eningen förordar emellertid nordiskt forsknings- och utvecklingsarbete. 
Vidare anser  föreningen det synnerligen angeläget a tt pedagogiskt u tveck 
lingsarbete kan bedrivas i sam arbete  mellan de nordiska länderna med 
hänsyn till de kulturella likheterna. Ett sam arbete  föreslås för bättre u t 
nytt jande av media och ny teknik för effektiv kunskaps- och ko m petens
spridning för de yrkesve rksam m a i N orden.

3. Utskottet

I medlemsförslaget föreslås ett  förs tärk t nordiskt sam arbete  beträffande 
vuxenutbildning, genom erfarenhetsu tby te  och samordning av forskning 
samt genom försöks- och u tvecklingsarbete  på om rådet.  V idare föreslås att 
N ord iska  rådet om fattar  de principiella synpunk te r  på vuxenutbildningen 
som anläggs i medlemsförslaget.

I de f lesta fall in s täm m er rem issorganen helt eller delvis i de riktlinjer för 
vuxenutbildningen som anges i medlemsförslaget. Samtidigt framför 
många organisationer och m yndigheter även kom pletterande synpunkter 
på målen för vuxenutbildningen. Enighet råd e r  om behovet av ett förstärkt 
sam arbete  på om råde t genom erfarenhetsu tby te  samt genom försöks- och 
utvecklingsarbete .

Det nordiska  sam arbete t  på  vuxenutbildningsom rådet leds av en led
ningsgrupp för folkbildning och vuxenutbildning. I g ruppen ingår rep resen
tan te r  för nationella undervisningsministerier ,  folkbildningsorganisationer- 
nas sam arbetsorgan samt arbetsgivarföreningar och arbets tagarorganisa
tioner. Syftet med sam arbete t  ä r  a tt  främja utbildningspolitisk diskussion, 
att genom föra insa tser för att koordinera  och främja erfarenhetsu tby te  av 
vuxenpedagogiskt forsknings- och  u tvecklingsarbete ,  samt att  s tä rka  infor
mations- och dokum enta t ionsu tby te t  mellan länderna kring vuxenutbi ld
ningen.

I förslaget till handlingsplan för de t  nordiska ku ltu rsam arbete t  1989-91 
(B 83/k) u ttalas a tt hela fältet för det nordiska  sam arbete t  inom folkbildning 
och vuxenutbildning bö r  stärkas och de samlade re su rse rna  i större grad 
ses i ett  sam m anhang. Ledningsgruppen  för vuxenutbildningssam arbetet,
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N ordens  folkliga akademi och s tödordningen för folkbildningssamarbetet 
b ö r  ges möjligheter att  i nära  sam arbete  s töda förnyelsen och utvecklingen 
inom folkbildningen och vuxenutbildningen i N orden. I förslaget till hand
lingsplan slås även fast att livslång inlärning skall vara  det gem ensam m a 
nordiska utbildningspolitiska perspektive t för hela utbildningsområdet. 
U tsko tte t  konsta te ra r  a tt livslång inlärning är en viktig u tgångspunkt även 
för föreliggande medlemsförslag, och att förslaget till handlingsplan inne
håller många aktiv ite ter  som ger förutsättn ingar för ett ökat sam arbete  på 
vuxenutbildningsom rådet i en sådan riktning som föreslås i medlemsförsla
get. U tskotte t  har för sin del omfattat de förslag som ingår i handlingspla
nen på  vuxenutbildningsom rådet,  och finner de t  angeläget att sam arbetet 
på  om rådet under  de kom m ande åren intensifieras.

Den översyn  som N ord iska  rådets  budget- och  kontrollu tskott företog 
under  1987 av det nordiska  skolsam arbete t  visade på vissa svagheter i det 
arbete  som utförs av ledningsgruppen för skolsam arbetet (NSS). G ruppens 
roll och befogenheter beskrevs  som oklara i förhållande till de olika organ 
som arbe ta r  på skolområdet.  Vid en utbyggnad av vuxenutbildningssam ar
betet anser  u tsko tte t  det därför vara  av betydelse  att minis terrådet företar  
en genomgång av uppgifterna för den ledningsgrupp som verkar på vuxen
utbildningsom rådet och att g ruppens uppgifter vid behov preciseras  i fö r
hållande till andra  organ på utbildningsområdet inom ministerrådsorgani
sationen.

1 medlemsförslaget, och i m ånga av de inkom na rem issvaren , aktualise
ras på nytt utformningen av den  nordiska  stödordningen för folkbildnings- 
sam arbete .  U tskotte t  har varit av den uppfattningen att folkbildningsstödet 
bör byggas ut och i så s tor u ts träckning som möjligt kom m a verksam heten  
till del. Samtidigt ha r  u tsko tte t  utta lat att  s tödet bö r  utformas så att det inte 
är starkt uppbundet till vissa bes täm da  insatser utan ger mottagarna flexi
bilitet i användningen av det. E n  möjlighet ä r  att  slå fast att  en viss andel av 
stödet för ett  projekt kan användas  för administrativa kostnader.  Vid 
behandlingen av kulturhandlingsplanen har u tsko tte t  u ttalat att det nordis
ka folkbildningssamarbetet bö r  ses som en viktig del av sam arbetet på det 
a llmänkulturella om rådet.  U tsko t te t  anser  att  s tödet för folkbildningssam
arbetet bö r  utdelas av en nordisk grupp, och att de nordiska folkbildnings
organisationerna bör ha stark representa t ion  i en sådan grupp. En diskus
sion bör föras med folkbildningsorganisationerna om hur stödet i framtiden 
bäst kan utformas.

Enligt förslaget till handlingsplan skall sam arbete t  på  vuxenutbildnings
om rådet föras vidare genom fortsatt satsning på nätverk  för olika special
om råden , t. ex. vuxenutbildning för prioriterade grupper, vuxenutbildning 
i förhållande till arbetslivet och förhållandet mellan allmän och yrkesinrik
tad vuxenutbildning. U tsko t te t  un ders tryker  mot denna  bakgrund betydel
sen av att alla länder deltar i de nä tverksprojekt som är aktuella, och att 
länderna även aktivt söker nya  projekt som kan ingå i nordiska nätverk.
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Utsko tte t  anser  att man vid en utbyggnad av vuxenutbi ldningssam arbe
tet särskilt bör uppm ärksam m a den betydelse  vuxenutbildningen har för 

att höja den allmänna utbildningsnivån i samhället, och för att öka j ä m 
ställdheten i arbetslivet. S am arbete t  u nd er  kom m ande å r  bö r  ges en sådan 
inriktning att man i N orden  bättre  än för närvarande kan tillgodose de 
behov av vuxenutbildning som de korttidsutbildade har, och att man inom 
utbildningssystem et som helhet uppm ärk sam m ar de vuxna  som målgrupp. 
Även på universite tsn ivå bö r  utbildningsprogram utformas speciellt för 
vuxna människor. Universite ten och lärarutbildningsinsti tutionerna i N o r
den bör kunna spela en viktig roll när ökade satsningar på vuxenpedago- 
gisk forskning genomförs. U tskotte t  vill särskilt be tona  att man i ett 
vuxenpedagogiskt utvecklingsarbete  bör u tnyttja  de erfarenheter  folkbild- 
ningsorganisationerna har  genom sitt arbete  med en pedagogik anpassad 
för vuxna.

U tskottet anse r  att de nordiska länderna bör ha goda möjligheter att 
u tveckla  det sam arbete  som avser  läromedel i invandrarundervisningen 
genom att länderna här  kan dra nytta  av de kunskaper  och erfarenheter 
som finns på det nationella planet i varje land. U tskottet har noterat att de 
initiativ minis terrådet hittills har tagit ännu inte har lett till ett ökat sam ar
bete på  om rådet.  U tsko t te t  anser  därför att minis terrådet bör ta upp frågan 
med relevanta  insti tutioner i de nordiska länderna, i syfte att u tveckla 
sam arbetet inom invandrarundervisningen som en del av det nordiska 
vuxenutbildningssam arbetet.

Enligt förslaget till handlingsplan för ku ltu rsam arbete t  skall en särskild 
arbetsgrupp tillsättas för att u tarbeta  en överenskom m else  om nordisk 
utbildningsgemenskap, om fattande  högre akadem isk  och icke-akademisk 
utbildning, och eventuellt yrkesutbildning för 1 6 - 19-åringar. Dessutom 
föreslås i handlingsplanen en utvidgning av den nordiska a rbetsm arknaden  
för lärare till att om fatta  lärare vid högre akadem iska  och icke-akademiska 
utbildningsinstitutioner. U tskotte t  anser  att minis terrådet i det komm ande 
arbetet på detta  om råde  även bör överväga möjligheterna att utvidga den 
nordiska a rbe tsm a rknaden  för lärare till att omfatta  lärare inom vuxenu t
bildningen.
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Med hänvisning till det som ovan anförts  föreslår u tsko tte t  att 
N ord iska  rådet rekom m endera r  N ord iska  ministerrådet,

att u tgående från principen om livslång inlärning for tsa tt  bygga 
ut sam arbete t  inom vuxenutbildning och folkbildning i N o r 
den, och att härvid särskilt uppm ärksam m a insa tser för ko rt
tidsutbildade, u tvecklingen av folkbildningsorganisationer- 
nas sam arbete  och  satsningar på vuxenpedagogiskt fo rsk
nings- och u tvecklingsarbete  i N orden.

Stockholm den 11 februari 1988
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Medlemsförslag

om det nordiska samarbetet på vuxenutbildnings 
området
(V äckt av L ena  Ö hrsvik sa m t D orte B ennedsen , E iöur G uönason, Saara- 
M aria P aakkinen , P ekka  Tuom inen och K åre Ø vregard)

D et finns m ycket som  ta la r fö r a tt vuxenutb ildn ingen  -  i vid bem ärkelse
-  kom m er att få en allt m er cen tra l roll i de no rd iska ländernas u tb ildnings
system . Sam tidigt befinner sig vuxenutb ildn ingen  som  sådan i något av en 
brytn ingstid . D essa  fö rhållanden  tillsam m ans m ed de sto ra  likheter som  
finns m ellan de nord iska länderna  i fråga om  sam hällsstruk tu r och v ärd e
ringar gör a tt det säkert finns m ycket a tt v inna på  e tt fö rstä rk t nordiskt 
sam arbete  på  vuxenutb ildn ingens om råde.

V uxenutb ildn ingen  hittills 

T rad itionellt h a r vuxenutb ildn ing  till sto r del se tts som  liktydigt m ed att 
skapa rä ttv isa  m ellan olika genera tioner. De äldre skulle ges m öjligheter 
a tt i e fterhand  inhäm ta de kunskaper som  num er ges de yngre redan  inom  
ungdom sskolans ram . M ot denna bakgrund var det inte fö rvånande att 
vuxenutbildningen kom  a tt e rb juda k u rser m otsvarande ungdom sskolans, 
m er eller m indre väl anpassade  till de vuxnas fö rkunskaper och stud iesi

tuation .
D etta  var, och ä r fo rtfarande, en viktig uppgift fö r vuxenutbildningen. 

M en det ä r  knappast en  tillräcklig  am bitionsn ivå.
Sam hällets stöd  till vuxenutb ildn ing  har varit av sto r betydelse  för 

kv innornas situation  och särsk ilt deras m öjligheter till a tt övergå från 
a rbe te  i hem m en till fö rvärv sarbe te . F ö r  m ånga har en kom plettering  av 
tidigare skolutb ildning varit en fö ru tsä ttn ing  för anställn ing  u tan fö r hem 
m et. Ä ven om utbildnings- och y rkesvale t o fta  sam m anfallit m ed e tt trad i
tionellt könsro llsm önster, to rde  redan  in träde t i fö rvärvslive t ha bidragit 
till en förändring  av detta .

F ö r fram tiden  blir det en  viktig uppgift fö r vuxenutb ildn ingen  a tt b idra 
till ökad jäm stä lld h e t i arbetsliv  och sam hälle genom  a tt v id ta  å tgärder för 
a tt b ry ta  könsuppdeln ingen  i denna utbildning.

F ram tiden  — vuxenu tb ildn ingen  få r  nya  fu n k tio n er

O ckså fö r invand rarna  har sam hälle ts stöd  till vuxenutb ildn ingen  haft 
avgörande betydelse . D et har naturlig tv is inte enbart gällt a tt lära  det nya 
hem landets sp råk  u tan  o ck så  a tt u tö k a  och anpassa  den skolunderbyggnad

A  801/k
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och  y rkeskunskap  m an haft i övrigt. Invand rarkv inno rna , m en också  män 

från v issa länder, har haft en särställn ing på så sätt a tt de kom m it till 
N o rden  m ed ingen e ller m ycket liten skolunderv isn ing  bakom  sig.

Det är num era en ganska allm änt om fattad  uppfattn ing att sam hälle t, och 
kanske särsk ilt a rbe ts live t, kom m er att fö rändras så snabbt och så genom 
gripande a tt alla m edborgare kom m er att ha behov av a tt kom plettera  den 
utb ildning de fått i sin ungdom  -  även  om denna varit rela tiv t om fattande. 
B egrepp som  ” återkom m ande u tb ildn ing”  och  ” livslång in lärn ing”  u tgår 
från  denna tanke.

I d e tta  sam m anhang har m an pekat på att inlärning inte endast sker i 
d irek ta  underv isn ingssitua tioner. Ind iv ider lär sig även  genom  a rbe te t, 
genom  fö ren ingsak tiv ite ter och and ra  fritid ssysselsättn ingar. D istink tio 
nen m ellan a rb e te , fritid och underv isn ing  blir i viss mening oklar.

Y tterligare e tt skäl till a tt den  trad itionella  form en fö r vuxenutbildning är 
otillräcklig  är a tt den i fö rs ta  hand når dem  som  redan är rela tiv t välu tb ilda
de, unga och m otiverade fö r stud ier. E ller, m ed an d ra  o rd , de vuxna som 
har stö rst behov av y tterligare  u tbildning nås i betydligt lägre grad än andra 
av sam hälle ts in sa tse r på de tta  om råde.

På senare å r  har en  hel del refo rm er g jorts i syfte a tt i högre grad nå de 
g rupper som  av olika skäl haft svårt a tt d ra  ny tta  av vuxenutb ildn ingsinsat
serna. D et har gällt lagstadgad rä tt till ledighet fö r stud ier, ekonom isk t stöd 
till vuxenstuderande, bidrag till rek ry tering  till v issa  stud ier etc. V idare har 
in sa tse r g jorts för a tt b ä ttre  anpassa  vuxenutb ildn ingen  till korttidsu tb ilda- 
des speciella behov och m öjligheter. A andra  sidan har de sta tsfinansiella  
p roblem en i å tm instone en del av de nord iska länderna under 80-talets 
början  gjort a tt d essa  refo rm er delv is u rho lkats.

D et skall unders trykas att det finns skillnader m ellan de nord iska länder
na, såväl vad gäller sam hällets in sa tse r fö r vuxenutbildning som  vad gäller 
utform ningen av stöd till u tb ildn ingsanordnare och studerande. D et finns 
också  sk illnader när det gäller hur väl m an i de olika länderna lyckats med 
att nå de prio rite rade  grupperna. M en d essa  sk illnader till tro ts  är den 
generella bilden likartad .

V uxenutb ildn ing  fö r  alla

Det finns således i hela N orden  e tt s to rt behov av in sa tse r för vuxenu t
bildning. D etta  behov kan vän tas öka, b l.a . genom  den snabba om vand
lingen m ot e tt alltm er högteknologisk t sam hälle och arbetsliv  m en också  
därfö r a tt utbildning är e tt sä tt a tt nå en m er m eningsfull fritid. Den 
fördelningspolitiska profilen på vuxenutb ildn ingen  ä r fo rtfarande den att 
de m ed längre form ell u tbildning d e lta r i högre u ts träckn ing  än de m ed en 
kortare  form ell u tbildning bakom  sig.

V uxenutb ildn ingens mål kan sägas vara  a tt hö ja  den allm änna utb ild 
ningsnivån i sam hället sam t a tt m inska u tb ildningsklyftorna m ellan dess 
(vuxna) m edborgare.
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D ärigenom  h id rar vuxenutb ildn ingen  till ökad jäm likhet och social rä t t

visa, till a tt öka m edborgarnas m öjligheter a tt fö rs tå  och delta  i det sociala, 
kulturella och politiska livet sam t till a tt u tveck la  näringslivet. I sin fö r
längning innebär de tta  a tt vuxenutb ildn ingen , särskilt uppfattad  som  " liv s 
lång in lärn ing”  är nödvändig  för a tt dem okratins innehåll skall kunna 

bevaras och u tvecklas.
E tt flertal undersökn ingar v isar på ett s tark t sam band m ellan individens 

utbildning och hans/hennes m öjligheter a tt uppnå en god ställning i a rb e ts
livet och i sam hället i övrigt. In sa tse r på u tb ildn ingsom rådet, inkl. vuxen 
utbildningen, skall därfö r inte ses iso lerat från  and ra  sam hällsinsatser. En 
höjd allm än u tb ildningsnivå får positiva effek ter även  inom  om råden  som 
trad itionellt b e trak tas  som  hörande till arbetsm arknads- e ller socialpolitik .

A tt ge alla vuxna m öjligheter till y tterligare utbildning ä r liktydigt med 
att kom plettera  de trad itionella  u tb ildn ingsform erna m ed sådana som  p e
dagogiskt och ekonom isk t ä r  särskilt anpassade  till dem  som  av olika skäl 
är korttid su tb ildade  och /eller svagt m otiverade för a tt de lta  i v u xenunder

visning.
D en vuxenpedagogiska forskningen  är m indre om fattande än den som 

berö r barn och ungdom ar, m en ändå finns v issa undersökn ingar som  ger en 
bild av varfö r ko rttid su tb ildade  i m indre u ts träckn ing  än andra  deltar i 
vuxenutbildning.

En förklaring  är helt enkelt a tt den utbildning som  finns tillgänglig inte 
alltid ö v eren sstäm m er m ed de korttid su tb ildades behov  eller fö rkunska
per. En annan  ä r a tt de ko rttid su tb ildade  själva inte tro r a tt u tbildning kan 
leda till fö rbä ttr ingar i olika avseenden . D enna uppfattn ing hos m ånga 
korttid su tb ildade  m otsägs em ellertid  av undersökn ingar som  v isar på att 
de som  fak tisk t deltagit i vuxenutbildning upp lev t positiva förändringar, 
inkl. ökad lust a tt gå v idare m ed fo rtsa tt u tbildning av något slag.

I m ånga fall to rde  den negativa a ttityden  till a tt de lta  i vuxenutbildning 
bo ttna  i b ristande sjä lv fö rtroende. M ånga har m er eller m indre starkt 
negativa upp levelser av sin tid i ungdom sskolan  och fruk ta r m er eller 
m indre om edve te t a tt upp leva  vuxenutb ildn ingen  på liknande sätt.

D ärför har den uppsökande verksam heten  sto r be tydelse . D et ä r  viktigt 
a tt e rb judandet om  utbildning förm edlas av någon som  m an känner och har 
fö rtroende för. D et ä r  också  en fördel om  stud ierna  kan bedrivas tillsam 
m ans m ed t. ex. a rb e tsk am ra te r.

M ycket ty d er också  på att personalu tb ildn ingen , dvs. som  anordnas 
eller i vart fall beställs av  fö retag  eller offentliga in s titu tioner för sina 
anstä llda , kom m er a tt få ökad  betydelse  i fram tiden . D etta  har både ekono 
m iska och pedagogiska o rsak er. Om fö rde la rna  m ed personalutb ildning 
skall kunna tas till v a ra , ä r det dock  viktigt a tt den resu lte ra r i en  allm än  
(och inte endast fö retagsspecifik ) ökning av de deltagandes kunskaper, 
liksom  att alla  lön tagarg rupper ges m öjlighet a tt de lta  i u tbildning, an p as
sad till deras fö ru tsä ttn ingar och  behov.
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O fta ä r  det nödvändigt m ed ledighet, helt e ller delv is, från  det ordinarie 
a rb e te t i sam band m ed vuxenstud ier. D etta  kan upplevas som  negativt, 
särskilt om  stud ierna  inte h a r d irek t sam band m ed den studerandes y rkes
verksam het. M an fruk tar, ofta inte u tan  fog, a tt d iskrim ineras på a rb e ts
p latsen  eller t. o. m. m ista  sin anställn ing  om  m an ta r  ledigt för stud ier. D et 
är således av sto r vikt a tt de som  ä r i behov av vuxenutbildning får en reell 
rä tt till den  ledighet de behöver fö r studierna.

En sådan reell rä tt till ledighet m åste g ivetvis också innefatta en tillräck
lig ersättn ing  för förlorad  a rbe tsfö rtjän st. 1 de tta  sam m anhang gäller n a tu r
ligtvis a tt en från början svag m otivation  a tt de lta  i vuxenutbildning blir än 
svagare, om  deltagandet m edför tydliga ekonom iska fö rluster (m edan man 
är o säk er på  om stud ierna  lyckas eller m edför något positivt). M en ännu 
viktigare är a tt b land de korttidsu tb ildade har m ånga så sm å ekonom iska 
m arginaler a tt även ett ganska litet inkom stbortfall m edför d irek ta  fö rsö rj
n ingssvårigheter.

M ot bakgrund av ovanstående hem ställer undertecknade,
1. a tt N o rd iska  rådet an slu te r sig till de principiella rik tlin jer i fråga 

om  vuxenutb ildn ingen  som  angivits ovan ,
2. a tt  N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet att 

fö rstä rk a  sam arbete t beträffande vuxenutbildning genom  erfa 
renhe tsu tby te  och sam ordning av forskning sam t försöks- och 
u tveck lingsarbete  inom  de tta  om råde.

S tockholm , K öpenham n, R eykjavik , H elsingfors, M arieham n och Oslo 
den 5 m ars 1987

L ena  Ö hrsvik (s )

E iöur G uönason  (A .) 

P ekka Tuom inen (Å SD )

D orte B ennedsen  (S) 

Saara-M aria  P aakkinen  (Sdp) 

K åre Ø vregård (A)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om ett förstärkt nordiskt samarbete 
i ungdomsfrågor
(M edlem sförslaget, väckt av L ena  Ö hrsvik m. f l. ,  se  
s. 796 
R em issyttranden, se supplem ent)

Till k u ltu ru tsko tte t har hänv isa ts m edlem sförslag  om ett fö rstä rk t no r
diskt sam arbete  i ungdom sfrågor. M edlem sförslaget har behandla ts vid 
m öten den 1 1 - 1 2  m aj, den  10—14 augusti och den 10 novem ber 1987 sam t 
den 11 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget föreslås e tt fö rstä rk t u tby te  av e rfa ren h e te r och  in
form ation om  ungdom ens behov och problem  i de nord iska länderna, och 
en fö rstärkn ing  av s tödet till ungdom sorgan isationernas no rd iska sam arbe-

F örslagsstä llarna  fram håller a tt det finns särsk ilda ” ungdom sprob lem ”  i 
N orden  även om ungdom ens v illkor i dag är bä ttre  än i de flesta  andra 
länder. A ndelen a rbe ts lö sa  är betydlig t högre bland ungdom ar än genom 
snittligt och andelen  bostadssökande  ä r m ycket stö rre  i ungdom sgrupperna 
än i andra  åldersg rupper. I de flesta  nord iska  länder finns redan när det 
gäller arbetsm arknadspo litiken  särsk ilda å tgärder fö r ungdom ar. D ärem ot 
saknas i s to rt sett å tgärder för a tt ta  itu med ungdom ens bostadssitua tion .

U ngdom arnas egna o rgan isa tioner och ak tiv ite te r ä r  nödvändiga för en 
dialog m ellan genera tionerna . I m edlem sförslaget be tonas a tt ungdom arna 
är beroende av sam hället fö r a tt kunna lösa sina p roblem  — m en sam hället 
kan å  andra  sidan inte lösa p roblem en utan  ungdom ens egen m edverkan . 
Sam hällets stöd till både e tab lerade  och nya ungdom sorganisationer m åste 
vara  sådan t a tt nya verk sam hetsfo rm er kan u tveck las och att alla ungdo
m ar kan finna sig till rä tta . O ckså elev- och studen to rgan isa tioner bö r få 
bidrag till nord isk t sam arbe te . O rgan isa tionerna  har själva pekat på  a tt det 
ä r viktigt a tt även  invandrarungdom , hand ikappade ungdom ar och andra 
särg rupper kan vara  m ed i v erk sam heten . D ärför är det viktigt för det 
no rd iska sam arbe te t a tt s töd ja  inte bara  ungdom ens resem öjligheter i N or-
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den utan  också  ungdom sorganisationernas nord iska sam arbete . I de tta  
sam m anhang b ö r de förslag som  lagts fram  av U ngdom ens N ord iska  råd 
uppm ärksam m as. E tt särskilt p roblem  för ungdom ssam arbete t u tgö r V äst- 
norden . Dels är resek o stn ad ern a  höga, dels är organisationslivet av fö r
klarliga skäl m indre u tveck la t än i de m er tä tbefo lkade delarna av N orden . 
D ärför bö r, i någon form , särsk ilt stöd läm nas till no rd iska ungdom saktiv i
te te r  där ungdom  från  V ästnorden  deltar. Inom  ram en för det nord iska 
sam arbete t bö r enligt fö rslagsställarna en rad åtgärder kunna vid tas som 
bidrag till a tt lösa ungdom ens problem  och för a tt stärka  den nord iska 
ku ltu rgem enskapen  i fram tiden.

2. R em issyttranden

Följande m yndigheter, in s titu tioner och organ isa tioner har avgivit y tt
rande om  m edlem sförslaget:

N ordiska

N ord iska  ungdom skom m ittén
Fören ingarna N ordens ungdom srep resen tan tskap

D anm ark

D ansk U ngdom s Fæ llesråd  
D anske S tud erendes Fæ llesråd  
L andsforen ingen  U N G B O  
A m tsrådsforen ingen  i D anm ark 
K om m unernes L andsforen ing  

K øbenhavns M agistrat 
F rederiksberg  K om m une

F inland

P ohjo la-N ordens ungdom sförbund 
F inlands stadsförbund  
F inska kom m unförbundet 
F in lands svenska  kom m unförbund 
Å lands landskapssty re lse  
Å lands U ngdom sförbund

Is land

Statens ungdom sråd

N orge

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t 
L andsrådet for norske ungdom sorganisasjoner 
N orsk  kultu rråd
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Sverige

Statens ungdom sråd
L andsrådet fö r Sveriges ungdom sorganisationer 
Sveriges förenade stu d en tk å re r 
E levorganisationen  
S tatens kultu rråd  
Svenska kom m unförbundet

R em issorganen s töder nästan  genom gående m edlem sforslagets syfte om 
ett fö rs tä rk t sam arbete  i ungdom sfrågor. I m ånga y ttranden  föreslås sa ts
ningar på t ex ungdom sforskning , ungdom sutbyte  på  olika om råden sam t 
en u tbyggnad av o lika nord iska  stödordningar. Särsk ilt uppm ärksam m as 
stödordningen fö r det nord iska ungdom ssam arbete t sam t m öjligheterna att 
sänka re sek o stn ad er fö r ungdom ar inom  N orden .

1 det följande redogörs fö r de särsk ilda synpunk te r som  rem iss in stanser
na har anlagt på m edlem sförslaget.

2.1 N ordiska  rem issyttranden

N ordiska  u n g d o m sko m m ittén  redogör i sitt y ttrande för u tbyggnaden av 
stödordningen för nord isk t ungdom ssam arbete , som tillkom  1973 på för- 
söksbasis och e tab le rades som  perm anen t verksam het 1976. U nder inne
varande år d isponerar ungdom skom m ittén  över drygt 3 m iljoner D K K . 
O rgan isa tionsstödet har av trad ition  u tgjort en tred jedel av den to tala  
beviljningen, det reella värdet har dock m inskat eftersom  an talet stödbe- 
rättigade sam arbe tso rgan isa tioner ökat från  12 till 27. En ordning m ed stöd 
till lokalt och regionalt sam arbete  har tilläm pats sedan 1985. S tödform en är 
således re la tiv t ny och in tresse t för bidrag till sam arbete  på lokalt och 
regionalt plan är stigande. U ngdom skom m ittén  har nyligen låtit u tföra  en 
undersökning  av den sam nord iska  verksam heten  u nder de senaste  fem 
åren.

K om m ittén fram håller a tt frågan om  stödberä ttigande har anknytning till 
de nationella reg lerna fö r stöd till ungdom sorganisationer. D etta  har lett till 
att s tuden t- och elevorgan isa tioner erhåller stöd för sin icke fackliga, t ex 
sociala verksam het. I u tdeln ingspolitiken  har kom m ittén  fäst speciell vikt 
vid stöd till handikappad  ungdom . D etsam m a gäller arrangem ang och 
deltagande frän u tkan tsom rådena . S tö rsta  delen  av de anslag som  beviljas 
går åt till a tt täck a  k o stn ad ern a  för reso r. K om m ittén  ser som  en av sina 
v iktigaste uppgifter a tt verka för fö rbättrade  re su rse r och villkor för ett 
ökat ungdom sutby te . G enom  att ak tiv t u tveck la  rollen som kata lysa to r 
mellan o rgan isa tionerna  och m yndigheterna både på nord isk t och natio 
nellt p lan kan kom m ittén  söka främ ja de cen tra la  ungdom sfrågor som 
näm ns i m edlem sförslaget.

F öreningarna N ordens ungdom srepresen tan tskap  (F N U )  an ser a tt ett 
fö rstä rk t sam arbete  på ungdom som rådet bö r ske genom  ungdom sutby te .
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utvidgat stöd till det e tab lerade  sam arbete t och en utvidgning av s tödo rd 
ningen så  att e levorgan isa tionerna  kom m er in under denna, försöks- och 
u tveck lingsarbete  på  ungdom som rådet sam t ungdom sforskning. I y ttran 
det hänvisas till de förslag U ngdom ens N ord iska  råd och N ord iska  ung- 
dom skom m ittén  har peka t på  fö r a tt öka det nord iska  ungdom su tby te t. 
F N U  stöder d essa  förslag och an se r a tt N o rd iska  m in is terrådet bö r ta  in e tt 
u tby tesp rogram  fö r nord isk  ungdom  i den kulturella handlingsplanen. B e
träffande a rb e te t m ed billigare ungdom sreso r i N orden  fram håller F N U  att 
kom m ande o rdningar i stö rre  grad b ö r ink ludera V ästnorden . V idare fram 
förs i y ttran d e t önskem ål om  stöd för det sam arbete  m ellan nord iska 
ungdom sforskare  som  har e tab le ra ts  u nder de senaste  åren .

2.2 D anska  rem issyttranden

U ndervisn ingsm in isterie t h a r e tt löpande sam arbete  m ed de övriga nor
diska länderna , m ed de nord iska ungdom sråden  och m ed de statliga ung
dom sråden . I det in ternationella  ungdom sarbete t fö rekom m er e tt nära  
no rd isk t sam arbe te , såväl m ellan m in isterierna som  m ed ungdom sorgani
sa tionerna . D et gäller särsk ilt sam arbe te t inom  E u roparåde t, bl. a. b e trä f
fande m in is terkonferenserna . D e nord iska länderna har e tab le ra t en ge
m ensam  arbetsg rupp  som  också  är nord isk t kon tak torgan  för den nordiska 
rep resen tan ten  i E u ro p aråd e ts  u tsko tt för den sam lade ungdom sstruk tu ren  
i E u roparåde t. D et ä r  av avgörande betydelse  a tt ungdom sorganisationer
nas m öjligheter till nord isk t och in ternationellt sam arbete  stärk s. I y ttran 
det fö ro rdas de förslag  som  har fram förts från  N ord iska  ungdom skom m it- 
tén och från  U ngdom ens N ord iska  råd , och  u tta las generellt stöd för 
m edlem sförslag som  fö reslår fö rstä rk t stöd till ungdom sorganisationernas 
nord iska sam arbete .

D ansk U ngdom s F æ llesråd  (D U F) an se r a tt e tt fö rstä rk t sam arbete  bör 
ske på följande om råden: ungdom sforskn ing , försöks- och u tveck lingsar
bete på ungdom som rådet, ungdom sutby te  och stöd till sam arbete  m ellan 
nord iska e levorganisationer. O rganisationen fö reslår a tt m in isterrådet ger 
ekonom isk t stöd till det no rd iska  ungdom sforskningsarbete  som  pågår 
nationellt. D U F  stöder de förslag som  har fram förts av U ngdom ens N o r
diska råd  och N ord iska  ungdom skom m ittén  fö r a tt öka det no rd iska ung
dom su tby te t. U ngdom sm obilite ten  m ellan de västeu ropeiska  länderna 
kom m er att öka i fram tiden . D enna u tveckling  ä r i sig själv positiv , genom  
att den leder till ökad in ternationell fö rståe lse . M in isterrådet bö r därför 
lå ta  e tt u tveck lingsprogram  fö r nord isk t ungdom sutbyte  ingå i den ku ltu 
rella handlingsplanen. D U F  finner det naturlig t a tt m öjligheter ges till e tt 
sam arbete  m ellan elevorgan isa tionerna  i N orden  genom  att e tt särskilt 
anslag av sä tts  för d e tta  ändam ål.

D anske S tuderendes F æ llesråd  p ekar i sitt y ttrande på den viktiga roll 
e tt ökat sam arbete  m ellan studen to rgan isa tionerna  i N orden  kan spela för 
a tt lösa de problem  som  näm ns i m edlem sförslaget. E tt u tv idgat sam arbete
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m ellan de nord iska  s tu d en to rgan isa tionerna  s tö te r em ellertid  ofta på en  rad 
prak tiska  prob lem . U tg ifter fö r re so r och uppehälle  sam t fö r nödvändiga 
sek re taria tsuppg ifter v erk ar o fta  b lockerande på  m öjligheterna a tt delta  i 
a rbe te t i den om fattn ing som  vore önskvärt. D ärför hä lsar föreningen 
förslaget om  a tt elev- och  s tuden to rgan isa tioner bör få bidrag  till nord isk t 
sam arbete  välkom m et och hoppas a tt förslaget får b red  uppslu tn ing.

L andsforen ingen  U N G B O  hänv isa r till resu lta ten  från  e tt no rd isk t ung
dom ssem inarium  m ed rubriken  "U n g es  liv sm ønster og b oendefo rm er” , 
som hölls 1985. Vid sem inariet e fterlystes en ungdom s- och ungdom sbo
stadspolitik .

A m tsrådsfo ren ingen  i D anm ark  m eddelar a tt föreningen inte har några 
kom m entarer till m edlem sförslaget.

K om m unernes L andsfo ren ing  h ar inte kom m en tarer till de m era k o nk re
ta å tgärderna  i förslaget. Fören ingen  anslu te r sig till förslagets huvudsyfte , 
att fö rs tä rk a  u tb y te t av e rfa ren h e te r och inform ation om  arb e te t med 
ungdom sfrågor i de no rd iska  länderna.

K øbenhavns M agistra t m eddelar a tt K öpenham n d e lta r i ett fast n o r
diskt sto rstad ssam arb e te  kring ungdom sfrågor. V idare d e lta r staden  även i 
andra fo rm er av erfa ren h e tsu tb y te  och inform ation om  ungdom ens behov 
och problem  i N orden . M an ä r därfö r av den uppfattn ingen  att det ex is te 
rande nord iska sam arbe te t på  om rådet är tillfredsställande och att det inte 
finns behov  att genom föra det föreliggande förslaget.

Frederiksberg K om m u n e  h ar inte några kom m en tarer till förslaget.

2.3 F inska rem issy ttranden

P oh jo la -N ordens u ngdom sfö rbund  an se r a tt m an i N ord iska  råde t helt 
har fö rb ise tt ungdom ens fackkunskap  och  förm åga a tt själv kunna uppfatta  
sina egna problem . F ö rbundet ö n sk a r flexibilitet och sam arbetsv ilja  hos 
N ord iska  råde t, så a tt de ungas tan k ar uppm ärksam m as vid rådets ses
sioner. F ö rbundet fö reslå r därfö r a tt s lu trappo rten  från  U ngdom ens N o r
diska råd kunde rap p o rte ras  vid råd e ts  sessioner och a tt de unga u tny ttjas 
som  sakkunniga ex p e rte r inom  rådets olika u tsko tt. Enligt ungdom sför
bundet ä r  det v ik tig t a tt s töda  o rgan isa tionernas nord iska  sam arbete  med 
nord iska  m edel, och  a tt öka stö d e t fö r a tt ge även de västno rd iska  ung
dom sorgan isa tionerna  sam m a m öjligheter a tt de lta  i a rbe te t. I y ttrandet 
hänvisas även  till N o rd jobb -p ro jek te t som  e rb juder en  m öjlighet till u tby te  
även för and ra  än studerande  och skolelever.

Finlands s ta d sfö rb u n d  an se r a tt en attityd fö rändring  b ö r främ jas för a tt 
en ung person  skall anses som  en m yndig m edborgare. Så länge man 
förhåller sig till unga som  specialg rupp  tilläm pas även specia lå tgärder för 
dem . D essa leder inte nödvändig tv is till bestående  lösningar. S tadsfö rbun 
det om fattar alla de å tgärder som  u tv idgar begreppet a rbe te  och skapar 
nya, speciellt fö r de unga läm pliga a rb e tsp la tse r. D e ungas m öjligheter a tt 
a rbeta  i de övriga no rd iska  länderna  och den sam nord iska  förm edlings-
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verksam heten  när det gäller förm edlingen av som m arjobb borde förbätt-

F inska kom m u n fö rb u n d et s tö d e r e tt sam arbete  på  b red  bas i ungdom s
frågor, och fö rbundet har in te  några speciella kom m entarer till m edlem s
förslaget.

F inlands svenska  kom m u n fö rb u n d  s töder förslaget om e tt s tärk t no r
disk t sam arbete  i ungdom sfrågor.

A lands landskapsstyre lse  stä lle r sig positiv t till m edlem sförslaget och 
an se r a tt å tgärder bö r v id tas som  s töder verk sam hetsfo rm er som  för ung
dom ar i N orden  närm are varandra . En sådan verksam het kunde vara  ett 
m era v idsträck t e levu tby te  m ellan fo lkhögskolor i N orden . V idare bör 
enligt landskapssty re lsen  fo rm er för en gem ensam  nordisk  utbildning av 
ungdom sledare u ta rbe tas .

A lands u ngdom sfö rbund  h a r en positiv  inställning till m edlem sförslaget, 
för a tt genom  ett u tv idgat sam arbete  inom  ungdom sarbete t lösa ungdom s
problem  och stärka  den nord iska  ku ltu rgem enskapen .

2.4 Is ländska  rem issy ttranden

S ta ten s ungdom sråd  u tta la r sitt stöd  för det fram lagda förslaget.

2.5 N orska  rem issyttranden

Kultur- og v iten skapsdepartem en te t in stäm m er i a tt ungdom sfrågorna 
har en cen tral p lats i det no rd iska  sam arbete t. Vid en fö rstärkn ing  av 
sam arbete t kring ungdom sfrågor är det viktigt a tt ungdom ens egna organi
sa tioner få r ökade m öjligheter a tt själva ak tiv t delta  i det kon tak tskapande 
a rbete t och genom föringen av p ro jek t. M öjligheterna till d e tta  bö r främ st 
bedöm as i relation  till m in is terrådets anslag fö r nord isk t ungdom ssam arbe
te. B ehovet av anslag har ökat genom  att stödordningen  har u tv idgats till 
a tt om fatta  lokalt och regionalt sam arbete  och e tt stigande antal stö d b erä t
tigade sam arbetso rgan isa tioner. I sam m anhanget bö r m an även uppm ärk
sam m a den icke o rgan isa tionsanslu tna  ungdom en som  i dag har synnerli
gen begränsade m öjligheter a tt m o tta  no rd isk t stöd. En viktig uppgift är 
även  a tt bedöm a hur sam arbe te t kring ungdom sfrågor b ä ttre  kan  in tegreras 
och s tä rkas inom  ram en fö r det generella  nord iska  sam arbete t.

Landsrådet fo r  norske ungdom sorgan isasjoner (L N U )  an ser a tt de be
hov och problem  som  tas upp  i m edlem sförslaget närm are bör definieras 
till a tt gälla exem pelv is situationen  på  bostadsm arknaden , ungdom ens 
m öjligheter a tt de lta  i b eslu tande organ, behandlingsm öjligheterna för 
m issbrukare, och m öjligheterna till en m eningsfull fritid. L N U  fram håller 
a tt det ä r  nödvändig t a tt sa tsa  på  ungdom en i det no rd iska sam arbete t 
annars kom m er det eu rope iska  och det in ternationella  engagem anget i s to r 
grad a tt få övertag . B arn- och ungdom sorgan isa tionerna  har trad itionellt en 
om fattande nord isk  ak tiv ite t som  länge har få tt stöd genom  N ord iska  
ungdom skom m ittén .
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M ånga ansökn ingar har em ellertid  avslagits varje år eller väsen tlig t redu 
cera ts. D etta  innebär a tt an talet ungdom ar som  kan delta  i no rd iska a rran 
gem ang red u cera ts , en situation  som  L N U  stark t beklagar. Det nord iska 
ungdom skortet som har införts bö r få e tt m era konkurrenskraftig t innehåll. 
K orte t bö r gälla vid resa  inom  eget land och ha ett pris som  m otsvarar 
hälften av in te rra ilko rte t. D essu tom  bör raba tto rdn ingar u tveck las på  båt, 
flyg, tåg  och b ussar för a tt göra o rganiserade ungdom sreso r i N orden  
rim ligare.

N orsk  ku lturråd  hänv isar till no rska  erfa ren h e te r som  visar att ku ltu r
sek torn  kan ge arbete  åt g rupper som  faller ut u r a rb e tsm arknaden , som 
kvinnor, ungdom ar och a rbetshäm m ade. K u ltu rrådet an ta r att det ä r ny t
tigt a tt u tby ta  e rfa ren h e te r på d e tta  om råde. D etsam m a gäller de norska 
erfa renhe te rna  m ed ku ltu rverk sam het för unga och m ed arbe te t för att 
stöda  unga k o n stnärer. R ådet kan vara  enigt i a tt ungdom sorganisationerna 
är en god kanal för a tt fö rm edla in form ation , m en utan  a tt o rgan isationerna 
ges en så dom inerande roll som  i m edlem sförslaget. T . ex. kan m yndighe
te r och k o n stnärso rgan isa tioner vara  ak tuella  i sam m anhanget. K u ltu rrå 
det fö ro rdar a tt e tt fö rstä rk t no rd isk t sam arbete  inte förbehålls ungdom sor
gan isa tionerna  u tan  ses som  en del av en generell fö rstärkn ing  av det 
no rd iska k u ltu rsam arbe te t.

2.6 S ven ska  rem issy ttranden

S ta ten s  ungdom sråd  tills ty rker förslaget. E tt fö rstä rk t stöd till ungdom s
organ isa tionernas no rd iska  sam arbete  är u r svensk  synpunkt m ycket väl 
m otiverat. D et är viktigt a tt en sto r del av ungdom ssam arbete t inrik tas på 
u tby te  på lokal och regional nivå. U ngdom srådet tills ty rker också  förslaget 
om ett perm anent och m er förm ånligt ungdom sresekort.

L andsrådet fö r  Sveriges ungdom sorgan isa tioner  an ser a tt förslaget i 
s to rt ä r m ycket b ra  m en a tt ko n k re ta  å tgärder bö r v id tas för a tt nå de mål 
förslaget innehåller. 1 y ttran d e t läggs sto r vikt på ett fungerande ungdom s
u tby te  i o lika form er. D et är viktigt a tt alla ty p er av o rgan isa tioner ges 
m öjlighet a tt erhålla  ekonom isk t stöd för a tt m öjliggöra ett nordiskt ung
dom su tby te . L an d sråd e t ser det som  positiv t om  ett startb id rag  införs för 
a tt få i gång ett u tby te  m ellan olika ungdom sorgan isa tioner i N orden . Det 
är viktigt a tt e tt ekonom isk t stöd kon stru eras  så a tt det möjliggör för 
ungdom sorgan isa tioner i hela N orden  inklusive V ästnorden  att delta. Det 
är viktigt a tt de nord iska  länderna  ä r uppm ärksam m a på hän d e lseu tv eck 
lingen inom  EG och b eredda  att v id ta  å tgärder på no rd isk t plan.

Sveriges fö ren a d e  s tuden tkårer (SF S)  har en positiv  inställning till de 
tankegångar som  kom m er till u ttryck  i förslaget. M ed tillfredsställelse 
no teras a tt förslaget rekom m enderar a tt s tuden to rgan isa tionerna  kom m er i 
å tn ju tande av bidrag. De k o n k re ta  förslagen anses vara  allm änt hållna. 
Förslagen kan förhoppningsv is vara  e tt steg på vägen för a tt kom m a till 
rä tta  m ed det ökande främ lingsskapet m ellan ungdom ar i N orden . T yvärr
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e x is te ra r enligt SFS inte någon stö rre  no rd isk  gem enskap  i egentlig m e
ning. A lltför ofta är det så  a tt den in ternationella  ungdom skultu ren , med 
engelskspråk iga fö rtecken , dom inerar. Skall m an skapa nord isk  gem en
skap krävs m era om fattande å tgärder och generosite t från  de nord iska 
s ta tsm ak te rnas sida. SFS pekar på  in sa tse r som  b ö r göras inom  högskole
u tb ildningen. M öjligheterna a tt s tu d era  vid and ra  no rd iska  un iversite t och 
vikten av a tt skapa regelbundna u tby tesp rogram  unders tryks . SFS a rbe ta r 
m ed a tt u tveck la  det no rd iska  s tu den tsam arbe te t inom  N O M  (N ord isk t 
o rd förandem öte) som  ä r e tt sam arbetsfo rum  för de no rd iska nationella 
studen to rgan isa tionerna . V erksam heten  inom  N OM  har varit skiftande 
genom  åren  till s to r del på grund av att verksam heten  saknar en cen tral 
sam ordning beträffande fö rberede lse r och uppföljning. E tt å terkom m ande 
förslag har varit a tt bilda e tt gem ensam t sek re taria t. På grund av att 
N ord iska  rådet tid igare har avslagit en ansökan  om stöd för e tt sådan t 
sek re ta ria t h a r det inte kom m it till stånd . F rågan  har dock ak tualisera ts  på 
n y tt till följd av e tt allt s tö rre  behov av e tt gem ensam t nord isk t agerande i 
olika frågor. M eningen är a tt N O M  inom  en snar fram tid skall få en 
organ isation  och en s ty rka  som  innebär a tt organ isationen  kan bli en 
sam tals- och sam arb e tsp artn er till de no rd iska  u tb ildningsm yndigheterna 
och till N o rd iska  rådet.

E levorganisa tionen  ty ck e r a tt förslaget i huvudsak  ä r bra . O rganisatio 
nen gläds åt a tt fö rslagsstä llarna  pek ar på  v ik ten  av m öjligheter till billigt 
resande i N orden . E levorgan isationen  an se r stödet till organ isationen  vara  
fö r litet och fram håller a tt d e tta  innebär att det inte finns u trym m e för 
nord iska  sam m ankom ster m ed b rodero rgan isa tionerna . M an hoppas att 
m edlem sförslaget kom m er a tt leda till a tt pengar tillsk ju ts fö r e tt u tökat 
nord isk t ungdom su tby te . O rganisationen  fö reslå r a tt en ökning av anslaget 
används fö r a tt s töda  en  nord isk  elevunion.

S ta ten s ku lturråd  kon sta te ra r a tt det redan  i dag finns e tt fungerande 
sam arbete  m ellan de nord iska  ungdom sorganisationerna. Y tterligare eko 
nom iska fö rstä rkn ingar ä r  väsen tliga för a tt s tim ulera och u tveck la  detta  
sam arbete . K u ltu rråd e t stä ller sig positiv t till in ten tionerna  i det fram lagda 
förslaget m en saknar en ku ltu rpo litisk  inriktning i de tta . D et finns starka 
m otiv fö r gem ensam m a nord iska  in sa tse r fö r a tt ta  tillvara, u tveck la  och 
stä rk a  k u ltu rsam arbe te t m ellan länderna u tifrån  speciellt ungdom spers
pek tivet. I fö rs ta  hand b ö r de tta  ske inom  ram en för ex is terande nordiska 
sam arbetso rgan . U ngdom arnas behov b ö r beak tas i stö rre  u ts träckn ing  i 
olika nord iska  initiativ  inom  ku ltu rom rådet och i olika stödordningar. 
K u ltu rråde t pek ar på m in is terrådets arbetsg rupp  för barn  och ku ltu r, som 
enligt ku ltu rråde t också  har kom petens a tt bevaka ku ltu rfrågor som  berö r 
ungdom sgrupperna. D et bö r ankom m a på  gruppen  a tt u ta rb e ta  konkre ta  
förslag och ta  initiativ  som  kan tillgodose de önskem ål som  fram förs i 
m edlem sförslaget.

Svenska  kom m u n fö rb u n d et ser positiv t på  a tt k o n tak te rn a  m ellan ung-
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dom ar och ungdom sorgan isa tioner i de nord iska länderna fö rbä ttras. S ty 
relsen pekar på de in sa tse r som  sker inom ram en för det nord iska vänorts- 
sam arbetet sam t genom  Fören ingen  N orden . E tt väsentligt inslag i vän- 
o rtssam arbe te t ä r  sko lungdom su tby te t. Enligt sty relsens m ening är det 
även viktigt a tt in sa tse r sådana som  N ord jobb  uppm untras.

3. Utskottet

1 m edlem sförslaget föreslås ett fö rstärk t u tby te  av e rfa renhe te r och in
form ation om  ungdom ens behov och problem  sam t en fö rstärkn ing  av 
stödet till ungdom sorgan isationernas no rd iska sam arbete . Bland de ö n sk e 
mål som har fram förts under rem issbehandlingen  har u tsko tte t särskilt 
no terat förslag om  sa tsn ingar på ungdom sforskning, ungdom sutby te  på 
olika om råden , en u tbyggnad av nord iska stödordn ingar sam t särskilda 
anslag för a tt stöda  elevorgan isa tionernas sam arbete  i N orden . U tsko tte t 
har även  no terat a tt m an i m ånga y ttranden  fäs te r uppm ärksam het vid 
ungdom ssam arbetet i N orden  i relation  till u tbyggnaden av ungdom ssam - 
arbet i övriga delar av E uropa.

U tsko tte t om fa tta r m edlem sforslagets syfte, och ko n sta te ra r a tt m ånga 
av de förslag som  fram förs i m edlem sförslaget även tidigare har tagits upp 
av u tsk o tte t. U tsko tte t u n d ers try k e r att man i tillägg till satsn ingar på 
ungdom sorganisationerna och deras sam arbe te , även bör beak ta  m öjlighe
terna att u tveck la  andra  stödordn ingar och sam arbetsp ro jek t på ku ltu r
sek torn  u tgående från  de krav  ett ökat ungdom ssam arbete  i N orden  ställer. 
U tsko tte t finner det angeläget a tt de fo lk rö re lser som  a rb e ta r med barn  och 
yngre ungdom  sta rkare  dras in i det nord iska sam arbe te t och fö ru tsä tte r att 
sam arbetet på om rådet barn  och kultu r ges sto r uppm ärksam het u nder de 
kom m ande åren.

S tödordningen  fö r nordiskt ungdom ssam arbete  in rä ttades 1973 på för- 
söksbasis och e tab le rades som  perm anent verksam het 1976. S tödordn ing
en adm in istreras av N ord iska  ungdom skom m ittén , och anslaget uppgår i 
budgeten  för 1988 till 3,4 m iljoner D K K . Syftet med stödordningen  är att 
öka kunskapen  om och fö rståelsen  fö r kultu rella , politiska och sociala 
frågor bland ungdom en i de no rd iska länderna. Enligt rik tlin jerna för 
stödordningen  skall syftet uppnås genom  stöd till det nordiska sam arbete  
som bedrivs av barn- och ungdom sorgan isa tioner i N orden .

U tsko tte t an se r a tt m ånga av de sam arbetsuppg ifter som  föreslås i m ed
lem sförslaget på nordiskt plan bör kunna tillvaratas genom  den nordiska 
ungdom skom m ittén . U tsko tte t har även no terat att kom m ittén aktiv t öns
kar u tveck la  sin roll som  k a ta ly sa to r m ellan organ isa tionerna  och m yndig
heterna  på nordiskt och nationellt plan för a tt kunna främ ja de cen tra la  
ungdom sfrågor som  näm ns i m edlem sförslaget.

På förslag av k u ltu ru tsko tte t har ak tiv ite tsökn ingar under de senaste  
åren  genom förts för det no rd iska  ungdom sstödet, och det regionala stödet
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har byggts ut. U tsk o tte t har no tera t a tt det o rgan isa tionsstod  som  beviljas 
tidigare har u tg jort ca  en tred jedel av det to ta la  anslaget, m en att det reella 
värdet har m inskat eftersom  an ta le t s tödberä ttigade  sam arbetsorganisatio - 
ner har ökat. U tsko tte t an ser det väsentlig t att det nord iska ungdom sstödet 
kan upprä tthå llas på en tillfredsställande nivå även om an talet stö d b erä tti
gade organ isa tioner ökar, och an se r a tt stödordningen  under kom m ande år 

bö r tillföras ökade re su rse r fö r a tt m öjliggöra en u tbyggnad av det nord iska 
ungdom ssam arbete t.

I m edlem sförslaget be tonas betydelsen  av att ungdom arna genom  sina 
egna organ isa tioner har e tt inflytande på ungdom spolitiken , och särskilt på 
de åtgärder som  ä r nödvändiga för a tt lösa problem  som  gäller ungdom ar
nas bostadssitua tion , sysselsättn ing  och fritid. U tsko tte t hänvisar i de tta  
sam m anhang till rek nr 11119861s som  bl a ta r upp m öjligheterna att sysse l
sä tta  ungdom ar inom  ku ltu rsek to rn . N ord iska  a rb e tsm arknadsu tsko tte t 
(N A U T ) genom för i sam arbete  m ed huvudstadsom rådenas ku ltu rchefer e tt 
p ro jek t m ed m ålsättn ingen att p röva  e tt u tv idgat arbetsbegrepp  i anslu t
ning till anställn ingen av unga arbetslö sa  i o trad itionella  jo b b  inom ku ltu r
sek torn  i de fem huvudstadsom rådena.

U tsko tte t ko n sta te ra r att N ord iska  m in isterrådet i sitt förslag till hand
lingsplan för det nord iska ku ltu rsam arbete t (B 83/k) b e tonar ungdom skom 
m itténs betydelse  fö r det no rd iska sam arbete t och även för e tt sam arbete  
m ellan N orden  och övriga E uropa. Enligt handlingsplanen avser m in ister
rådet ta  initiativ fö r a tt u tveck la  ungdom skom m itténs verksam het, och 
särskilt för a tt kom m ittén  ak tiv t skall a rbe ta  m ed frågor som  berö r fo rsk 
n ingssam arbete , ungdom sutby te  och resem öjligheter inom  N orden . I 
handlingsplanen ingår även förslag om  ett ökat u tby te  av s tuden te r i 
N orden genom  program m et N O R D P L U S . U tsko tte t har i sitt betänkande 
över handlingsplanen u tta la t sto r tillfredsställelse över program m et. P ro 
gram m et ger dock  inte andra  ungdom ar än sådana som  söker utbildning i 
annat nordiskt land m öjligheter a tt delta  i ett u tby te . Vid sidan av de 
å tgärder som  föreslås i handlingsplanen anser u tsko tte t därför a tt m in ister
rådet även bör ta  nya initiativ i syfte a tt fö rb ä ttra  m öjligheterna till annat 
ungdom sutby te  av m era allm än k a rak tä r och för att y tterligare s tärka  den 
verksam het som  har e tab le ra ts  genom  N O R D JO B B -pro jek tet.

U tsk o tte t an ser a tt u tvecklingen m ot e tt ak tivare  ungdom sutby te  i E u ro 
pa fö ru tsä tte r a tt de no rd iska länderna såväl in tern t inom  N orden  som  i 
förhållande till andra  länder i E u ropa  stä rk er ungdom ssam arbetet. N o rd is
ka s tuden te r och andra  ungdom ar bör erb judas goda m öjligheter a tt delta  i 
e tt u tby te  inom N orden . Sam tidigt ä r det av sto r vikt a tt säkerställa  att 
nord iska ungdom ar inte u testängs från  stud iep la tser, praktik  eller andra 
m öjligheter till ungdom sutbyte  m ed länder u tan fö r N orden . U tsko tte t har 
no tera t a tt den in ternationella  kom m itté som  N ord iska  rådets presidium  
har tillsatt bl a  kom m er att ta  upp frågor som  berö r det no rd iska ku ltu rsam 
arbete t i e tt in ternationellt perspek tiv .
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U tsko tte t an se r a tt e tt förm ånligt nord isk t ungdom sresekort i enlighet 
med rek nr 43/1987lt bö r b ibehållas. U tsko tte t un d ers try k er a tt alla å tgär
der som  innebär a tt e tt d irek t sam arbe te , och d irek ta  k o n tak te r mellan 
ungdom ar och deras o rgan isa tioner i N orden  kan byggas ut bör p rio riteras. 
S törsta  delen av de anslag  N ord iska  ungdom skom m ittén  beviljar går åt till 
att täcka  kostnader för reso r. S änk ta  re sek o stn ad er för ungdom ar inom 
N orden  skulle därfö r d irek t stim ulera till e tt ökat ungdom sutby te . U tsk o t
te t har tidigare pekat på de höga resek o stn ad ern a  särskilt m ellan V ästnor- 
den och övriga delar av N orden  som  e tt d irek t h inder för ökat sam arbete . 
U tsko tte t u pp repar sitt förslag  om att m in is terrådet bö r in itiera till en 
d iskussion med institu tioner och sam arbetso rgan  på ku ltu rom rådet om 
m öjligheterna att i stö rre  u ts träckn ing  tilläm pa e tt sådan t system  för re se 
kostnader a tt alla deltagare i lika hög grad belastas av kostnader för 
deltagande i gem ensam m a nord iska arrangem ang. E tt sådan t system  skulle 
särskilt på ungdom som rådet kunna b idra  till e tt ökat sam arbete  inom hela 
N orden.

M ed hänvisning till det som  ovan an fö rts fö reslår u tsko tte t att N ordiska 
rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

a tt fo rtsa tt s tärka  fö ru tsä ttn ingarna  för det nord iska ungdom ssam ar
bete t särskilt genom  att stöda  ungdom sorganisationer och nya 
u tby tesp rogram  fö r ungdom ar i N orden .

S tockholm  den 11 februari 1988

G unnar B jörk (c)

E iöur G uönason  (A .)
Förman 

Thea K nu tzen  (H)

K jeld  R ahbæ k M øller ISF) 

B erit O scarsson  (s)

R obert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Snip) 

O tto S teen h o ld t (A t)

H aakon  B lankenborg  (A) 

Elsi H etem äki-O lander (K ok)

Jacob  L indenskov (Jvfl) 

Barbro N ilsson  (s)

Saam -M aria  P aakkinen (Sdp)

H ans P etersson  (fp) 

Mirja R yynänen  (K) 

A nders Talleraas (H)

K åre Ø vregaard (A)
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Medlemsförslag

om ett förstärkt nordiskt samarbete i ungdoms
frågor
(V äckt av L ena  Ö hrsvik sa m t E idur G uönason, R agna B erget Jørgensen , 
G rethe L undblad , B erit O scarsson, Saara-M aria  P aakkinen  och J im m y  
Stahr)

U ngdom stiden kan besk rivas som  en period  av frigörelse, av övergång 
från  fö rä ldrahem m et till livet som  vuxen. D en unga m änniskan s trävar 
e fter a tt bli accep te rad  som  en del av vuxensam hället, m ed allt vad detta  
innebär av egen bostad , y rkes iden tite t, anställn ing osv . D et är uppenbart 
a tt d e tta  även u nder de m est gynnsam m a om ständ igheter kan vara  en svår 
övergångsprocess.

Ä ven om  ungdom ens v illkor i de nord iska  länderna  av i dag är b ä ttre  än i 
de flesta  an d ra  länder, finns särsk ilda ” ungdom sprob lem ” . A ndelen a r
be ts lö sa  ä r  betydlig t högre b land ungdom ar än genom snittlig t. A ndelen 
bostadssökande  är likaså m ycket stö rre  i ungdom sgrupperna än i andra 
åldersg rupper. M ånga ungdom ar lever, både i fråga om  bostad  och sysse l
sättn ing , m ed prov iso riska  lösn ingar och en ständig o trygghet.

U ngdom arnas p roblem  på  arbets- och bostadsm arknaderna  är naturlig t
vis en följd av m er allm änna b ris te r på bo städ er resp . arbetstillfällen . M en 
ungdom ar har särsk ilda hand ikapp , som  gör a tt de drabbas p roportionellt 
sett hårdare  än andra  g rupper av d essa  b rister.

På arbe tsm arknaden  kan det vara  fråga om  b riste r i utbildning eller 
y rkeserfarenhet — å tm instone  jäm fö rt m ed äldre konku rren te r. V ad gäller 
bo städ er kan de unga o fta  inte be ta la  b o endekostnader på nuvarande nivå, 
särskilt om de saknar fast anställn ing m en också  på grund av låga begyn
nelseingångslöner i m ånga yrken. Särskilt i s to rstad som rådena  är det för 
närvarande m ycket svårt a tt skaffa sig en bostad , om  m an inte har sto ra  
ekonom iska re su rse r till sitt förfogande. U tan fö r s to rstad som rådena  är det 
å  andra  sidan svårare  a tt få jo b b  eller högre utbildning. R esu lta te t kan bli 
onda c irk lar, där m an inte kan b eta la  fö r en bostad  u tan fö r sto rstäderna  
därför a tt inkom sterna  är fö r sm å, m en heller inte för en bostad  i någon 
sto rstad  därfö r a tt b o stadsp rise rna  där driv its upp till orim liga n ivåer av 
dem  som  p ro fite ra r på bostadsbristen .

B eskrivningen ovan visar på att speciella in sa tse r m åste göras för ungdo
m ar. I å tm instone  de flesta  no rd iska  länder finns redan när det gäller 
arbetsm arknadspo litiken  särsk ilda å tgärder för ungdom ar. D essa åtgärder 
är, som  sig bö r. kopplade till u tb ildningsm öjligheter för dem  som behöver
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kom plettera  eller anpassa  sina y rkeskunskaper. U ngdom sarbetslösheten  
är dock  fortfarande e tt svårt problem .

D ärem ot saknas i s to rt se tt särsk ilda å tgärder för a tt ta  itu med ungdo
m ens bostadssitua tion , även om d iskussionen  kom m it i gång på sina håll 
och v issa förslag lagts fram . D en enda verkliga lösningen ligger i a tt se till 
a tt b o stadsb risten  byggs bort, v ilket också  skulle m inska försäljn ingspri
serna fö r b ostäder. M en det är också  uppenbart a tt så länge b ris ts itua tio 
nen b es tå r m åste  särsk ilda in sa tse r göras fö r a tt ge ungdom arna m öjlighet 
att finna en bostad  till rimlig kostnad .

F ör den ensk ilda unga m änniskan  går svårighete rna  a tt få a rbete , u tb ild 
ning och bostad  in i varandra. U r den sam lade forskningen om drogm iss
bruk kan u tläsas a tt det ä r  av  avgörande betydelse  hu r de unga tas em ot vid 
in trädet i vuxenlivet. D etta  visar hur viktigt det ä r a tt inse att ungdom ars 
problem  på olika om råden  hänger sam m an. De nord iska organ som  är 
ansvariga för ungdom sfrågor bö r därfö r fö rstä rka  sitt sam arbete  fö r a tt få 
fram  en helhetsbild  av ungdom ars behov och problem .

H är i N o rden , m ed vår s tarka  betoning av folkligt deltagande i sam hälls- 
b eslu ten , borde det vara  överflödig t a tt påpeka att ungdom arna själva är de 
som  bäst kan form ulera  vad som  ä r ” ungdom sprob lem ” . De problem en 
kan inte lösas annat än i en dialog med ungdom arnas egna rep resen tan te r.

Få g rupper i sam hället har så m ycket fritid som  ungdom arna. D et hänger 
sam m an m ed att de ofta inte har egna barn  eller egen bostad  och ibland 
m ed a tt de ä r  arbe ts lö sa . U ngdom arna vill göra något m eningsfullt på sin 
fritid men har inte alltid tillgång till de re su rse r som krävs.

På m ånga håll saknas det läm pliga lokaler. 1 s täderna  drivs de flesta  av 
de som  ändå finns kom m ersiellt, v ilket innebär att det ä r ganska kostsam t 
att träffas där. De "a k tiv ite te r”  som  erb juds ä r  ofta tidsfördriv  snarare  än 
meningsfull v erk sam het, e ftersom  det senare k räver m er u trustn ing , in

s tru k tö re r etc.
B ristande m öjligheter till m eningsfull fritid kan ta sig u ttryck  i det som  

ibland kallas "u n g d o m sp ro b lem " . M en det är viktigt a tt inte fastna  i en 
d iskussion  av vad som  i g runden  ä r de vuxnas problem  m ed ungdom arna 
eller de vuxnas fö rundran  över hu r ungdom ar reagerar på sina problem .

En ungdom spolitik  m åste  gå ut på att ta  itu med det som  ungdom arna 
upp fa tta r som  sina problem  med sam hället i s to rt, inte tvärtom .

D ärför är ungdom arnas egna o rgan isa tioner och ak tiv ite te r nödvändiga 
för en dialog m ellan genera tionerna . U ngdom arna är beroende av sam häl
let för att kunna lösa sina problem  -  m en sam hället kan å andra  sidan inte 
lösa problem en u tan  ungdom ens egen m edverkan . Politisk verksam het i 
d em okratiska  fo rm er m åste  fram bringa rimliga lösningar på de problem  
ungdom en upp lever. A nnars riskera r tilltron till dem okratin  a tt underg rä
vas.

De nord iska länderna  läm nar också  ett rela tiv t frikostigt stöd till ung
dom sorgan isa tioner av olika slag. D etta  är b ra , m en inte tillräckligt. Alla
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ungdom ar vill inte (eller får inte) de lta  i id ro ttso rgan isa tionernas verk sam 
he t, alla har inte fallenhet fö r konstnärlig  verk sam het, och  m ånga anser sig 
o in tresserade  av politisk  verksam het. S am hällets stöd till både e tab lerade 
och nya ungdom sorgan isa tioner m åste vara  sådan t a tt nya v erk sam hetsfo r
m er kan u tveck las och alla ungdom ar kan finna sig till rä tta . O ckså elev- 
och s tuden to rgan isa tioner bör få bidrag till nord isk t sam arbete . U ngdom s
organ isa tioner och rö re lse r h a r själva pekat på att det ä r viktigt a tt även 
invandrarungdom , hand ikappade ungdom ar och andra särg rupper kan vara 
med i verksam heten .

D et har sagts m ånga gånger a tt ungdom en ä r våra  länders fram tid -  och 
det ä r  san t, även  om  det lå ter som  en k lyscha. L ika sant ä r  a tt ungdom en är 
det no rd iska sam arbe te ts  fram tid . Vill vi bevara  och u tveckla  vår nord iska 
gem enskap , är det därfö r viktigt a tt s tim ulera  ungdom ar från de olika 
nord iska  länderna  att träffas och lära  känna varandras länder — kanske 
särsk ilt i en tid då det ä r betydlig t billigare a tt resa  på sem este r till 
M edelhavet än till e tt nordiskt grannland.

N är det gäller a tt fö rb ä ttra  ungdom ars m öjligheter a tt resa  i N o rden , är 
två  om råden  särskilt v iktiga. D et hand lar dels om  m öjligheterna a tt resa  i 
N orden  till rim liga k o stnader, dels om ungdom sorganisationernas nord iska 
kon tak ter.

B eträffande reso rna  tillkom  1985 -  på ungdom sorganisationernas initia
tiv -  e tt nord isk t ungdom sresekort. D etta  behöver fö rbä ttras  och göras 
perm anent. Vi hänv isar i d e tta  sam m anhang till m edlem sförslag  A 764tt 
om  in rä ttande av  e tt perm anen t ungdom sresekort (N O R D -R A IL -kortet), 
väckt av D orte  B ennedsen  och Kaj Poulsen m. fl. V idare vill vi näm na det 
förslag till e tt u tveck lingsprogram  fö r ungdom sutväxling  som  lagts fram  av 
den N ord iska  U ngdom skom m ittén .

U tby tet av resan  kan ökas väsen tlig t, om man också  får k o n tak te r med 
ungdom ar från  det land m an b esöker eller kanske från hela N orden . De 
ko n tak te rn a  kan inte fram skapas av u tan fö rstående , u tan  bara  genom  
ungdom arnas och deras o rgan isa tioners egna ak tiv ite ter. D ärför är det 
viktigt för det nord iska  sam arbete t a tt stöd ja  inte bara  ungdom ens resem öj- 
ligheter i N orden  utan  också  ungdom sorgan isa tionernas no rd iska sam arbe
te. I d e tta  sam m anhang bör de förslag som lagts fram  av U ngdom ens 
N ord iska  råd uppm ärksam m as.

E tt särskilt p roblem  fö r ungdom ssam arbete t u tgör V ästnorden . D els är 
resek o stn ad ern a  höga, dels ä r  organisationslivet av förklarliga skäl m indre 
u tveck la t än i de m er tä tbefo lkade delarna  av N orden . Sam tidigt ä r det 
särsk ilt viktigt a tt ungdom arna från  V ästnorden  kan delta  i no rd iska ak tiv i
te te r  och a tt no rd iska ungdom sak tiv ite ter kan anordnas där. D ärför bör, i 
någon form , särskilt stöd läm nas till nord iska ungdom sak tiv ite ter där ung
dom  från V ästnorden  deltar.

Inom  ram en för det nord iska sam arbete t bö r således en rad åtgärder 
kunna vid tas som  bidrag till a tt lösa ungdom ens problem  och för a tt s tärka 
den nord iska ku ltu rgem enskapen  i fram tiden.
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M ed hänvisning till ovanstående  hem stä ller undertecknade,
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt fö r

stä rk a  u tb y te t av e rfa ren h e te r och inform ation om  ungdom ens 
behov och problem  i de no rd iska länderna och att i d e tta  sam m an
hang fö rstä rk a  s tödet till ungdom sorgan isa tionernas nord iska 
sam arbete  på det sä tt som  anges i m edlem sförslaget.

H elsingfors den 26 februari 1987

L ena Ö hrsvik (s)

R agna  B erget Jørgensen  (A) 

B erit O scarsson (s)

E idur G uönason (A .) 

G rethe L u n d b la d  (s) 

>aara-M aria P aakkinen  (Sdp)

J im m y  S ta h r  (S)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om nordisk lagharmonisering

(M edlem sförslaget väckt av Karin Söder  m. fl., se s. 813 

R em issyttranden , se supplem ent)

Til Jurid isk  U dvalg e r henvist m edlem sforslag  A 803/j om nordisk  lov
harm onisering . U dvalget har behand le t forslaget på m øder den 19. ok tober 
1987 i H elsingør, den  10. novem ber 1987 i Å bo og den 11. feb ruar 1988 i 
S tockholm .

1. M edlem sförslaget

M edlem sforslaget e r  frem sat i feb ruar 1987.
I forslaget anbefales de t, at N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  Mi

n isterråd  m ed henblik  på at nå frem  til den s tø rst mulige overensstem m else 
inden for cen tra le  lovgivningsom råder at

1. lade udarbejde  deta ljerede  overs ig te r o ver re s te rende , nytilkom - 
ne eller fo rven tede  forskelle i de nordiske landes æ gteskabslovgivning 
sam t

2. lade udarbejde deta ljerede oversig ter over re s te ren d e , nytilkom - 
ne eller fo rven tede  forskelle i de nord iske landes ak tieselskabslovgiv
ning.

F orslagsstillerne slår fast, at d e r i alm indelighed er noget væ rdifuldt i, at 
de nordiske landes lovgivning er så en sarte t som  mulig. T æ tte  kon tak ter 
o ver de nordiske rigsgræ nser og fo rekom sten  a f et fælles nordisk arbejds
m arked gør, at vigtige dele a f  det nordiske lovgivningskom pleks bør være 
så en sarte t som  mulig.

M ed hensyn  til æ gteskabsre tten  an føres, at den hø rer til et a f  de m est 
cen tra le  dele a f  det nord iske lovgivningssam arbejde. O m rådet blev taget 
op allerede i begyndelsen  a f  århund rede t og om kring 1920 blev der gen
nem ført en v id tgående harm onisering a f de nordiske landes lovgivning.

Im idlertid  blev den nordiske re tsenhed  på om rådet brud t, da man i 
Sverige om kring 1970 ønskede m ere radikale æ ndringer på om rådet. 
Spørgsm ålet om  en øget harm onisering  på dette  cen trale  om råde har i flere 
tilfælde væ ret d isku te re t i N ord isk  Råd.
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Forslagsstillerne frem fører, at det a f  N ord isk  M inisterråds beretn ing til 
N ord isk  R åds session i 1987 frem går, at situationen  lige nu er den , at den 
svenske riksdag behand ler et forslag til en helt ny æ gteskabslovgivning, og 
at der også ligger et lovforslag på æ g teskabsre tten s om råde til behandling i 
den finske riksdag*. O gså i D anm ark og N orge e r der for nylig blevet 
vedtaget lovæ ndringer på  om rådet. I beretn ingen  siges det b lo t, at de nye 
bestem m elser er b levet til e fter nordiske forhandlinger. D erim od siges der 
ikke noget om . hvordan  det faktisk stå r til ud fra et harm oniseringssyns
punkt. Forslagsstille rne  m ener, at N ord isk  Råd bør in form eres herom , for 
at blive i stand til at tage de nødvendige initiativer.

D ette kan e fte r fo rslagsstillernes opfatte lse  le ttes t ske ved, at N ordisk  
M inisterråd til N ord isk  R åd afgiver en oversig t over de forskellige cen trale  
fo rskrifter i æ g teskabsre tten  punkt for punkt og land for land. O versigten 
bør klarlægge, hvilke forskelle , d e r findes i ø jeblikket. D erudover bø r det 
om muligt angives, hvad grunden er til, at der ikke har kunnet gennem føres 
lovharm onisering. På et sådan t grundlag vil N ord isk  Råd kunne gå ind i et 
sagligt arbejde for at frem m e den videre harm onisering.

F or så vidt angår aktiese lskabsre tten  anføres de t, at det e r en vigtig 
forudsæ tning for en fo rtsa t økonom isk in tegration , at reglerne for ju rid iske  
personer, som  overalt e r  den m est anvend te  økonom iske v irksom hed , i 
hovedsagen e r helt ens. Forslagsstille rne  peger ligeledes på, at de nuvæ 
rende ak tiese lskabslove  e r b levet til e fte r et nordisk  sam arbejde, m en at 
der siden da e r  fo re taget forskellige nationale lovæ ndringer. H vis de nor
diske lande hver for sig ud fra aktuelle behov , der fo rd rer en hurtig indsats, 
gennem fører en iso leret national lovæ ndring, vil frug terne a f det tidligere 
harm oniseringsarbejde væ re spildt.

F or at fo rh indre d e tte , fo reslå r fo rslagsstillerne, at der på sam m e måde 
som  oven fo r næ vnt vedrø rende æ g teskabslovene, a f  N ord isk  M inisterråd 
afgives en oversig t, hvo raf det frem går, på hvilke punk ter de forskellige 
landes ak tieselskabslovgivn ing  allerede nu adsk iller sig fra h inanden . Sam 
tidig bø r der i oversig ten  m edtages oplysn inger om , hvorvidt noget land 
planlæ gger en egen lovgivning eller om en sådan kan forudses inden for en 
overskuelig  frem tid.

Forslagsstillerne understreger, at N ordisk  Rad h a re t  klart an svar for, at 
H elsingfors-aftalens forplig telser -  i de tte  tilfælde -  på privatre ttens 
cen tra le  om råder også fo rtsa t opfyldes a f  de forskellige lande.

Forslagsstillerne m ener, at det e r vigtigt, at N ord isk  Råd og dets Ju rid i
ske U dvalg nu tilføres et reelt sagligt grundlag, som  gør det muligt at 
bedøm m e den seneste  tids udvikling på disse lovgivningsom råder. M an må 
på en enkelt og lettilgæ ngelig m åde kunne gøre sig k lart, hvad der i 
v irkeligheden kan gøres for at fo rstæ rke  re tsenheden  og øge sam arbejds
m ulighederne.

* lov om ændring af ægteskabsloven er vedtaget til ikrafttræden den I . januar 1988. 
jfr. nærmere udtalelsen fra det finske justitiem inisterium .

26 -1 7 -336  N ord iska  rådet
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U d fra  ovennæ vnte  overve je lse r fo reslås de t, at N ord isk  Råd fra  N o r
disk M inisterråd  b ed er om  a t få et m ateria le , som  kan give grundlag fo r en 
bedøm m else af, hvorledes arbe jde t fo r en fo rtsa t lovharm onisering  kan 
tilrettelæ gges. N æ ste  skrid t m å væ re -  e fter forhandlinger m ed m in isterrå
det og sagkyndige -  at rekom m andere  regeringerne at foretage konkrete  
fo ransta ltn inger fo r en v idere harm onisering.

2. Rem issinstanser

D er er kom m et rem issud ta le lse r fra følgende:

N ord iske

-  N ordens Faglige Sam organisation
-  De N ord iske  Industrifo rbunds Fæ llesorgan
-  N ord isk  union fo r arbe jd sledere , tekn iske  funk tionæ rer og andre chefer 

(N A U )

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  D et D anske A dvokatsam fund , A dvokatrådet
-  D ansk  A rbejdsgiverforening

F inland

-  Justitiem in isterie t
-  Å lands landskapssty re lse
-  F in lands advokatfö rbund
-  A rbetsg ivarnas i F in land cen tra lfö rbund  och A ffärsarbetsg ivarnas cen 

tralförbund  AAC

N orge

-  Justis- og Po litidepartem en te t
-  N orsk  A rbeidsgiverforening

Sverige

-  Svea H ovrä tt
-  K om m erskollegium
-  P aten t- och reg istreringsverket
-  Sveriges advokatsam fund
-  Svenska  arbetsg ivarefören ingen
-  U n ivers ite te t i U ppsala , Ju rid iska fakulteten
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3. Rem issudtalelser

3.1. G enerelt 

N ordiske

De N ord iske  Industrifo rbunds F æ llesorgan  stiller sig generelt positiv  til 
nordisk  harm onisering  på cen tra le  re tso m råd er, hvor de tte  er naturligt.

N ord isk  U nion fo r  A rbejdsledere , Tekniske F unktionæ rer og A ndre  C he
fe r  (N A U )  øn sk e r et øget no rd isk  sam arbejde og er d erfo r positiv  over for 
en stø rre  en sarte t nord isk  lovgivning.

D anm ark

Justitsm in is terie t op lyser, at det næ vnte m edlem sforslag  har væ ret d rø f
te t i N ord isk  E m bedsm andskom ite  fo r lovgivningsspørgsm ål på et m øde 
den 13. maj 1987. F orslaget blev endv idere  behandle t på  det nordiske 
justitsm in isterm øde den 2 4 .-2 5 . august 1987.

F o r så  v id t angår den  generelle udvikling a f det nord iske lovgivnings
sam arbejde an fø res de t, at de nordiske ju s titsm in istre  på fæ llesm ødet den 
11. novem ber 1986 i H elsingør m ed Jurid isk  U dvalg redegjorde for de 
in itiativer, som  ju s titsm in is trene  havde beslu tte t at ivæ rksæ tte . På m ødet 
op lystes b l.a ., at ju s titsm in is tren e  havde taget initiativ til, at de nordiske 
re tsch efer på de regelm æ ssige re tschefsm øder ikke alene skal gennem gå 
det lovgivningsarbejde, d e r pågår i m in is terierne , m en også skal drøfte  de 
spørgsm ål, som  m an regner m ed even tue lt vil blive genstand  for lovgiv
n ingsin itiativer inden for en overskuelig  frem tid. D erigennem  kan der 
opnås enighed om  sam arbejde allerede i det stadium , hvor pro jek terne 
planlæ gges, og der b liver m ulighed fo r at a fsæ tte  re sso u rce r til de tte  og 
koord inere tid sram m erne. Ju stitsm in istrene  beslu ttede  endvidere i højere 
grad end hidtil at væ re opm æ rksom  på det frem tidige lovgivningsbehov og 
redegjorde i den fo rb indelse fo r en ræ kke konkre te  in itia tiver på dette  
om råde. D et e r  tan k en , a t C 2 skal indeholde en næ rm ere redegørelse for 
disse forhold.

Af konkre te  in itia tiver m ed henblik  på en in tensivering af det nordiske 
lovgivningssam arbejde næ vner m in isterie t, at de r i april 1987 blev afholdt 
et sem inar om edb og lovgivning på  H anaholm en. D ette  sem inar d røftedes 
på N ord isk  E m bedsm andskom ites m øde den 13. maj 1987. Den næ rm ere 
opfølgning a fven te r de konk lusioner fra de enkelte arbejdsg rupper ved 
sem inare t, som  senere vil frem kom m e.

F o r så vidt angår se lskabsre tten  op ly ser Ju s titsm in iste rie t, at F inland 
har påtaget sig at indkalde til d ep artem en tsd rø fte lse r i e fteråre t 1987. 
U nder disse d rø fte lse r skal ikke alene de selskabsretlige regler i snæ ver 
fo rstand  gennem gås, m en også hvorledes de i praksis adm in istreres, og 
hvilke forskelle der er m ellem  de nord iske lande såvel på de form elle regler 
som  på  adm in istra tionen  i p raksis. O pm æ rksom heden  henledes i den fo r
b indelse på, at d e r i fo rb indelse  m ed arbejdet vedrø rende bekæ m pelse af
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økonom isk  krim inalitet bl. a . e r  taget initiativ  til ivæ rksæ ttelse  a f  et nordisk  
fo rskningspro jek t vedrø rende rev iso rens rolle som  kon tro llan t og rådgiver.

På ers ta tn in g sre tten s om råde har ju s titsm in is tren e  b eslu tte t a t ivæ rksæ t
te en undersøgelse vedrø rende de ersta tn ingsordn inger fo r personskade, 
d e r findes i de nord iske lande. E n fo rsker i hver a f  de nord iske lande er 
anm odet om  i løbet a f  1987 at udarbejde en næ rm ere redegørelse  for de 
gæ ldende e rs ta tn ingssystem er og isæ r deres frem tidige rolle ved  sager om  
ersta tn ing  fo r personskade.

På a fta le re tten s om råde b lev det på  ju s titsm in is te rm ødet i august beslu t
te t a t igangsæ tte et nord isk  sam arbejde om  rev ision  a f aftale lovene. D er vil 
blive afholdt no rd iske dep artem en tsd rø fte lse r herom  til e fteråret.

Spørgsm ålet om  det no rd iske lovsam arbejde vil endelig blive drø fte t på 
fæ llesm ødet m ellem  de nord iske ju s titsm in istre  og Ju rid isk  U dvalg i A bo 
den 9 .- 1 1 .  novem ber 1987, påpeges det a f  m inisteriet.

D et D anske  A d vo ka tsa m fu n d , A d vo ka trå d e t m eddeler, at råde t kan 
tilslu tte  sig p rinc ippet om en fo rtsa t nord isk  lovharm onisering  på  de næ vn

te om råde.

F in land

Å lands landskapsstyre lse  k o n sta te re r, at behovet og ny tten  a f lovharm o
nisering e r s tø rst inden fo r de cen tra le  dele a f  c iv ilre tten , dvs. inden for 
den del a f  lovgivningen, der regu lerer forho ldene m ellem  enkeltpersoner. 
R etten  til a t lovgive herom  på  Å land tilkom m er kun i begræ nset udstræ k 
ning landstinget. Således gæ lder finsk lovgivning også på  Å land inden for 
de i m edlem sforslaget næ vnte re tsom råder. U darbejdelse  a f  de oversig ter, 
som  næ vnes i m edlem sforslaget, vil derfo r ikke fo rudsæ tte  nogen speciel 
om tale a f  landskabslovgivningen.

Sverige

U ppsala universite t, Jurid isk  fa k u lte ts  styrelse  anbefaler m edlem sforsla
get. F ak u lte tss ty re lsen  u n d e rs tø tte r  kraftig t m edlem sforslagets udtalelse 
om , at der til stadighed foreligger en stæ rk  in teresse  fo r en sa rte t lovgivning 
på cen tra le  re tso m råd er i N o rden . D enne bedøm m else er e fter faku lte ts
s ty relsens op fa tte lse , som  bl. a. s tø tte r sig på  erfaringer fra in ternationalt 
re tsv idenskabelig t og prak tisk-jurid isk  sam arbejde, på ingen m åde blevet 
b estrid t eller b levet m indre a f  den in ternationale  in tegration , som  de nor
diske lande, specielt D anm ark  som  m edlem  a f  E F , er m ed i. T væ rtim od 
indebæ rer nord isk  en sarte th ed  væ senligt øgede m uligheder for i in ternatio 
nale sam m enhæ nge at v inde gehør fo r fæ llesnordiske standpunk ter og 
vurderinger.

F ak u lte tss ty re lsen  gør opm æ rksom  på, at æ g teskabsre tten  og ak tiese l
skabsre tten  er to  re tsom råder, hvor m an i Sverige for nylig har gennem ført 
ny lovgivning, hvilket selvfølgelig kan form odes at form indske sta tsm ag
tens vilje til at sæ tte  lovg ivn ingsressourcer ind på ny. P å den anden side er
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de to  om råder u tv iv lsom t a f  cen tra l in teresse  i d e t no rd iske fæ lleskab, 
m ener sty re lsen , så  en oversig t a f  den art, som  forslagsstillerne foreslår, 
må derfor h ilses m ed tilfredshed .

F aku lte tss ty re lsen  tilfø jer, at tid spunk te t fo r et fo rnye t forsøg på  nordisk 
harm onisering  synes velvalgt også a f  andre grunde. I begyndelsen  af 
1970erne fo rekom , hvad  m an m uligvis kan kalde en krise i det nordiske 
sam arbejde. D er e r  næ ppe grund til at tro , at den negative a ttitude , som  
man da fra officiel svensk  hold indtog og den ” p ioner-ro lle’' ,  som  m an da 
ligeledes fra visse sider i Sverige tilsk rev  sig selv , skulle have væ ret særlig 
b red t e ller dybt rod fæ ste t hverken  i Sverige eller noget ande t sted . H vorle
des m an end har fo rho ld t sig, burde denne indstilling i dag ikke længere 
have nogen fo rta lere . D et 31. nord iske ju ris tm ø d e , d e r blev holdt i H elsing
fors i 1987 jæ v n fø r m ed ju ris tm ø d e t i sam m e by i 1972 (det 26. fra disse 
m øders begyndelse i 1872) synes at v ise, at d e r i denne henseende e r sket 
en k lar forandring . M edens til og m ed et svensk  regeringsm edlem  i 1972 
ud talte  sig m eget fo rho lden t om det nord iske sam arbejdes saglige væ rdi, 
forekom  der 15 å r senere o verhovede t ikke sådanne ud talelser. T væ rtim od 
var enigheden om sam arbejdets væ rdi frem træ dende overalt.

F aku lte tss ty re lsen  peger yderligere på et p a r om råder, hvor der vil væ re 
in teresse for no rd isk  en sa rte th ed  -  bl. a. på baggrund a f erfaringerne fra 
det 31. nordiske ju ris tm ø d e . D et d re je r sig på den ene side om  lovgivningen 
om børs- og væ rd ipap irhandel, som  jo  har fået en væ sentlig  stø rre  b e ty d 
ning i de senere år. På den anden side er det den retlige behandling af 
sm itsom m e sygdom m e -  A ID S m. m. -  der e r  specielt aktuel.

Sveriges a d vo ka tsa m fu n d  m ener ligesom  forslagsstillerne, at en fo rtsæ t
telse a f  sam arbejdet m ed harm onisering  a f de nord iske landes lovgivning er 
meget vigtig, specielt inden for æ g teskabsre tten  og ak tiese lskabsre tten .

Da sam fundet også e r  enig i, at de lovæ ndringer, som  i den seneste  tid er 
sket i de enkelte  no rd iske lande, desvæ rre  g iver anledning til at frygte, at 
harm oniseringseffek terne a f det tidligere sam arbejde i m ange re tn inger går 
tab t, anbefa ler sam fundet, at N ord isk  M in isterråd  lader udarbejde sådanne 
oversig ter o v e r forskelle i m ed lem slandenes lovgivning, som  foreslås i 
m edlem sforslaget.

3.2. Æ gteskabslovg ivn ingen  

N ordiske

N A U  gør opm æ rksom  på, at det sam nord iske arbejdsm arked  fo rudsæ t
ter, a t lovgivningen harm on iseres på flere vigtige delom råder. En central 
fo rudsæ tning for a rbe jd sk raften s bevæ gelighed e r, at fam ilie- og æ gte
skabslovgivningen gøres en sa rte t i højere grad.

F inland

Justitiem in ister ie t finder den i forslaget fo reslåede kortlæ gning a f fo r
skellene i æ g teskabslovene for nødvendig.
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D et op lyses a f  m in is terie t, a t rev ideringen  a f æ g teskabsre tten  blev påbe
gyndt i F in land i 1970, og som  et re su lta t h e ra f blev der ved taget en lov om 
æ ndring a f æ g teskabsloven  den 16. april 1987, der træ d er i kraft den 1. 
ja n u a r  1988. L oven  indebæ rer væ sentlige æ ndringer i bestem m elserne  om 
æ gteskabets indgåelse og opløsning sam t om  æ gtefæ llernes fo rm ueforhold . 
F o rberede lsen  a f den nye lovgivning e r sket i næ rt sam arbejde m ed lovfor
beredende o rganer og ju s titiem in is te rie r i de andre nord iske lande.

På æ g teskabsre tten s om råde h a r k rave t om  ensarte thed  i de nordiske 
lande en særlig sto r betydning , isæ r lovgivningen om æ gtefæ llers fo rm ue
forho ld , und ers treg er m inisterie t. D en nye æ gteskabslovgivning, der træ 
der i kraft i F in land ved å rssk ifte t, indebæ rer ganske vist, at æ g teskabs
lovens b estem m elser om  æ gtefæ llers form ueforhold  på m ange punk ter 
kom m er til a t næ rm e sig de principper, som  gæ lder i de andre nordiske 
lande, hvilket også gæ lder Sveriges nye æ g teskabslov , der træ d er i kraft i 
begyndelsen  a f næ ste år. A lligevel er d e r stadig væ k flere m eget væ sentlige 
forskelle i lovgivningen om æ gtefæ llers form ueforhold , påpeger ju s titiem i
n isterie t. D et gæ lder specielt bestem m elserne  om  efterlevende æ gtefæ lles 
stilling, hvis æ g teskabet e r  op løst gennem  æ gtefæ llens død. E fte r de op ly s
ninger, som  ju s titiem in iste rie t e r i besiddelse  af, e r  d isse forskelle ikke 
kortlagt grundigt, og det e r heller ikke undersøg t, i hvilken udstræ kning  
forskellene i p raksis kan have skadelige eller uhensig tsm æ ssige følger for 
de enkelte  borgere.

Justitiem in isterie t finder d e t d erfo r i p rinc ippet ønskvæ rdig t, a t m an får 
udarbejdet en  grundig kortlæ gning a f fo rskellene i de nordiske landes 
æ gteskabslovgivning. E ndv idere  m ener m in isterie t, at kortlæ gningen bør 
ind re ttes specielt på æ gtefæ llers form ueforhold  under æ g teskabet sam t 
e fter æ gteskabets opløsning, m edens æ gtefæ llerne endnu er i live, eller 
gennem  en æ gtefæ lles død.

F inlands a d vo ka tfö rbund  an fø rer bl. a ., a t det nuvæ rende lovgivningsar
bejde i de enkelte  no rd iske lande fø re r til, at det b liver svæ rt at følge 
situationen i sin helhed ud fra en nord isk  lovharm oniserings synsvinkel. 
D en i m edlem sforslaget frem sa tte  m ålsæ tning om at kortlæ gge både eksi
sterende og fo rven tede  forskelle inden fo r de nordiske landes æ gteskabs
lovgivning m å således betrag tes som  en behovsm æ ssig  frem kaldt fo rans
taltn ing, m ener fo rbundet.

N orge

Justis- og P o litidepartem en te t op lyser, at de nord iske lande siden 
1970erne har arbejdet m ed nye reg ler på æ g teskabsre tten s om råde. Det 
gæ lder både regler om  æ gteskabets indgåelse og opløsning, om form uefæ l
lesskabet m ellem  æ gtefæ ller og om den ene æ gtefæ lles stilling ved den 
andens død. D er har endv idere  væ ret arbejdet m ed spørgsm ål i tilknytning 
til fo rm uefo rho ldet m ellem  ugifte sam boende.

De næ vnte lovgivn ingspro jek ter e r  fo regået i et næ rt sam arbejde mellem
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lovkom itéer fra de enkelte  no rd iske  lande. D er har også væ ret holdt 
d epartem en tsd rø fte lse r, således at det på  denne m åde -  e fter d ep artem en 

te ts  opfa tte lse  -  et langt s tykke ad vejen e r b levet k larlagt, i hvilken 
udstræ kning  det e r  muligt a t få en en sa rte t æ gteskabslovgivning i de 
nordiske lande. D et e r  e fter d ep artem en te ts  m ening fo r tiden vanskeligt at 
opnå yderligere harm onisering . På den anden  side vil det m edføre et ikke 
ubetydelig t arbejde  at lave en de ta lje re t oversig t over uligheder i de no rd is
ke landes æ gteskabslovgivning. D epartem en te t stiller sig derfor tv iv lende 
over for, om  det e r  a rbe jde t væ rd at få lavet sådanne oversig ter.

Sverige

Svea  H ovrä tt gør opm æ rksom  på, at lovharm onisering  på æ g teskabsre t
tens om råde e r e t spørgsm ål, som  er b levet vist sto r opm æ rksom hed i de 

seneste  år, og næ vner forskellige eksem pler herpå. D et har vist sig, at der 
ikke er politiske fo rudsæ tn inger fo r en fu ldstæ ndig  harm onisering  a f reg ler
ne på om rådet, og d e r e r  efter hov rä tten s opfa tte lse  ikke grund til at tro , at 
det har fo randre t sig i den  nuvæ rende situation .

En oversig t a f  den  a rt, som  næ vnes i m edlem sforslaget, kan undertiden  
væ re nyttig  som  udgangspunkt fo r d iskussioner om  yderligere lovharm oni
sering, an fø res de t, m en erfaringen  viser også, at det vil m edføre e t ganske 
betydelig t a rbejde.

På denne baggrund m ener h o v rä tten , at det næ ppe e r ulejligheden væ rd 
at udarbejde  en  oversig t som  fo reslåe t i m edlem sforslaget og fraråder 
derfor gennem førelsen  a f denne del af m edlem sforslaget.

3.3. A ktiese lskabslovg ivn ingen  

N ordiske

N ordens F aglige Sam organ isa tion  stiller sig ikke negativ til det konkre
te forslag om . at N ord isk  M inisterråd  udarbejder en detaljeret oversigt 
over forskelle i de nord iske landes ak tieselskabslovgivning.

D et er dog organ isa tionens op fa tte lse , at aktieselskabslovgivningen  
hovedsagelig  u d try k k er kap ita le jernes in te resser og fø rst og frem m est 
regu lerer e jernes indbyrdes forhold.

Im idlertid  regu lerer den også sam fundets in teresse  fo r indblik i ak tiese l
skabers v irksom hed  og fa s tsæ tte r  de yderste  g ræ nser fo r de an sa tte s  m ed
bestem m else.

I ak tieselskabslovgivn ingen  i nogle a f  de nord iske lande findes bestem 
m elser om de an sa tte s  rep ræ sen ta tion  i v irksom hedsledende organer.

N F S  vil helt afvise en lovharm onisering  på nord isk  plan , som  ville 
indebæ re en fo rvæ rring  a f  de an sa tte s  position  i ak tiese lskaber.

I s tede t for m ener N F S , at det e r  vigtigt, at den frem tidige ak tiese lskabs
ret i de nord iske lande i højere grad tager hensyn  såvel til a lm enin teressen  
som til de an sa tte s  synspunk ter. L ovæ ndringer, som  gennem føres med
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de tte  fo rm ål og i overensstem m else  m ed de nationale faglige o rgan isatio 
ners ønsker, har N F S ’s fulde stø tte .

E fte r den seneste  tids sto re  sam m enlæ gninger a f  v irksom heder vil N FS  
frem hæ ve, at et vigtigt spørgsm ål i denne sam m enhæ ng er, at v irksom 
hedserhvervelse  og æ ndringer i ejerforhold  i dag sker uden noget som  helst 
indblik fra  de an sa tte , som  berø res.

N F S  in fo rm erer sam tidig om , at m an har til hensigt selv at udarbejde  en 
oversig t over faglige ø n sk e r om  æ ndringer i ak tieselskabslovgivningen.

D e N ord iske  Industriforbuds F æ llesorgan  s tø tte r forslaget om  en yderli
gere harm onisering  a f aktieselskabslovgivn ingen . F orbundet er enig i, at 
en naturlig  s ta rt på de tte  arbejde  vil væ re a t kortlæ gge de fo rskelle , som  i 
dag eksis te re r, således a t m an på de tte  grundlag kan vurdere , hvor en 
yderligere harm onisering  e r mulig. De nord iske industrifo rbund  vil gerne 
b is tå  m ed at vurdere  ek sisterende  forskelle og behovet for en harm onise
ring.

F o rbundet m ener, at m an ved s tø rre  æ ndringer a f  selskabslovgivningen 
bør søge en nord isk  sam ordning så langt som  m uligt, m en peger alligevel 
på, at i en del tilfæ lde kan lovæ ndringer have sin baggrund i specielle 
nationale  behov  e ller fo rho ld , således at en tilsvarende ordning ikke er 
naturlig  i de øvrige nord iske lande.

F o rb u n d et peger endelig på fo rho ldet til E F . U dviklingen inden for 
fæ llesskabet k ræ ver, at de nord iske lande i stigende grad tilpasser sin 
lovgivning til E F s d irek tiver, således at a fs tanden  til E F s lovgivning ikke 
bliver unødvendig  stor. 1 det videre arbejde m ed harm onisering a f sel
skabslovgivningen i N orden , e r  også dette  et perspek tiv , m an bør have for

N A U  fo rho lder sig positiv  til en in tegrering  a f N ordens næ ringsliv og 
k onsta te re r, at de tte  stiller stø rre  krav  til en harm onisering  a f lovgiv
ningen, som  regu lerer næ ringslivet. N A U  ko n sta te re r, at det øgede antal 
v irksom hedskøb  m ellem  de nord iske lande fo ru d sæ tte r en lovgivning, som 
bedre regu lerer ak tiernes e jerforhold  og de fo randringer, de tte  g iver an led 
ning til på nord isk  plan.

N A U  fæ ster også opm æ rksom hed ved , at der er sket en differentiering i 
de nord iske lande m ed hensyn  til personale ts re t til at deltage i selskabets 
forvaltning. N A U  håber, at der vil re tte s  særlig opm æ rksom hed ved et 
en sarte t system  om m edbestem m else som  en del af udviklingen i ak tiese l
skabslovgivningen i de forskellige nord iske lande.

N A U  stø tte r in itia tiv tagernes synspunk t om , at N ord isk  Råd og dets 
Ju rid iske U dvalg b ø r have en tilstræ kkelig  udredning om cen tra le  lovgiv
n ingsom råders udvikling til sin rådighed m ed henblik  på at gøre lovgivning
en en sarte t. I overensstem m else  herm ed s tø tte r N A U  tanken  om , at N o r
disk R åd få r individuelle oversig ter til sin rådighed om  forskelle i æ gte
skabs- og aktieselskabslovgivningen.

U dover de tte  bø r m an efter N A U s opfatte lse  også få  op lysninger frem
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om  ønskvæ rdige æ ndringer -  specielt for så vidt angår ak tiese lskabslov 
givningen -  fo r a t kunne ivæ rksæ tte  de nødvendige harm oniseringer i de 
enkelte lande.

D anm ark

F o r så vidt angår Justitsm in is terie ts  udtalelse om  se lskabsre tten  henvi
ses til afsnit 3.1. ovenfor.

D ansk A rbejdsg iverforen ing  h ar den generelle op fa tte lse , at h indringer 
fo r arbe jd sk raften s, kap ita lens og varernes frie bevæ gelighed inden for 
N orden  bør nedbrydes. Foreningen finder det derfo r som  udgangspunkt 
positiv t, at m an på udvalg te o m råder vurde re r m ulighederne fo r en harm o
nisering a f de nord iske landes lovgivning, i det om fangt en harm onisering 
kan bidrage til en nedbrydning  a f de næ vnte h indringer.

Foreningen an fø re r im idlertid , at for så  vidt angår se lskabsre tten , sæ tter 
det danske m edlem skab  a f  E F  en  græ nse for en even tuel tilpasning a f de 
danske regler. En nordisk  lovharm onisering  på de tte  om råde kan i rea lite 
ten vise sig um ulig, m ed m indre lovharm oniseringen  b es tå r i en tilpasning 
til E Fs se lskabsd irek tiver fra de øvrige nord iske landes side.

F inland

Justitiem in ister ie t op lyser, at sp litte lsen  a f den sam nord iske ak tiese l
skabslovgivning, som  næ vnes i m edlem sforslaget, a llerede er blevet be

handlet a f m in isterrådet. De nord iske ju s titsm in is tre  beslu ttede  på F in 
lands initiativ ved sit m øde i fo råret 1987 at sta rte  et forsknings- og 
kortlæ gningsprojekt. A rbejdet e r  b levet indledt på em bedsm andsn iveau  i 
som m eren 1987. H ensig ten  m ed p ro jek te ts  fø rste  del e r at kortlæ gge fo r
skelle i lovgivningen m ellem  de nord iske lande sam t årsagerne hertil. 
D esuden skal g raden  a f en sarte th ed  i praksis ved tolkning a f ak tiese lskabs
loven ud redes , næ rm est på  basis af p ræ jud ikater. H ensig ten  m ed u d red 
ningerne er at få en tilstræ kkelig  fak tabase til bevarelse  og udvikling af 
en sarte theden  sam t til a t fo rh indre en udvikling, hvo r de forskellige lande, 
som  følge af im pulser, som  ikke har sam m enhæ ng m ed den traditionelle 
ak tiese lskabsre t, fo re tager afvigelser fra den fælles grundløsning.

Justitiem in isterie t m ener derfo r, at den allerede påbegyndte  kortlæ gning 
a f forskellene i ak tieselskabslovgivn ingen  bør fo rtsæ tte .

Finlands a d vo ka tfö rbund  an fø re r b l.a ., at det på ak tiese lskabsre tten s 
om råde, hvor lovene i de enkelte  lande bygger på et nord isk  sam arbejde, e r 
vigtigt, at de æ ndringsbehov , som  den hurtige økonom iske udvikling m ed
fø rer, fø re r til en så  en sa rte t regulering som  mulig. D a ak tiese lskabslovg iv 
ningen er et a f de vigtigste norm kom plekser, som  regulerer næ ringslivet, 
har den også betydningsfu lde refleksv irkn inger, f.eks . på  a rbe jd sre ts lov 
givningen. E n sarte th ed  inden fo r ak tiese lskabsre tten  frem m er således også 
sam arbejdet på andre om råder.

A dvokatfö rbundet an fø rer ligeledes, at den hurtige økonom iske udvik-
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ling og struk tu rfo rand ringer i fo rretn ingsverden  også be ty d er en øget risi- 
kotagning og derigennem  d esvæ rre  også et øget antal v irksom hedskonkur
ser. D enne uheldige udvikling kan observeres i den seneste  finske kon
ku rssta tistik . Sam m enholdes dette  m ed det faktum , at v irksom heder alt 
oftere  u d stræ k k er deres v irksom hed  uden fo r h jem landets g ræ nser til 
andre nord iske lande, burde der også re tte s  opm æ rksom hed ved harm oni
sering a f no rm er angående ak tiese lskabers  likvidation , opløsning og kon
kurs sam t arbejd stagernes re tsb esk y tte lse  i konkurstilfæ lde.

A rbetsg ivarnas i F in land  C en tra lförbund  og A ffärsarbetsg ivarnas C en
tra lförbund  A A C  e r enige m ed forslagsstillerne og m ener, at det e r  vigtigt, 
a t den foreslående udredning foretages. M ed hensyn  til harm oniseringen 
frem hæ ves de t, at de tte  ikke b ø r væ re et mål i sig selv, men at det i hvert 
enkelt tilfæ lde bør m edføre konkre te  fordele. M an bør i ud redningsarbej
det, og når m ålene fo r harm oniseringsarbejdet stilles op , tage hensyn til 
u ligheder i økonom i og sam fund i de forskellige lande og til de k rav , som 
derigennem  stilles til lovgivningen i de respek tive  lande.

N orge

Justis- og P o litidepartem en te t op lyser, at de nord iske ak tieselskabslove 
er b levet til e fte r nord isk  sam arbejde. På dette  om råde er situationen noget 
andet end på  æ g teskabsre tten s om råde. D et sky ldes, at ak tiese lskabslov
givningen på en ræ kke fe lter e r  b levet æ ndret i et enkelt nordisk  land, uden 
at de tte  er b levet fulgt op m ed tilsvarende æ ndringer i de øvrige lande. De 
nordiske ju s titsm in istre  har derfo r på  F inlands initiativ beslu tte t at k o rt
lægge forskelle i aktieselskabslovgivningen  i de nordiske lande og årsager
ne til d isse fo rskelle . E fte r Ju s tisd ep a rtem en te ts  m ening kan der væ re 
grund til at arbejde videre m ed et sådan t kortlæ gningsarbejde.

N o rsk  A rbeidsg iverforen ing  s tø tte r tanken  om  at fo rtsæ tte  arbejdet m ed 

fælles nord isk  lovgivning inden for se lskabsre tten , og at m an, som  det 
foreslås i m edlem sforslaget, i fø rste  om gang kortlæ gger de forskelle, som 
findes, og v u rderer, i hvilket om fang frem tidig lovgivning kan ske efter 
fælles retningslinier.

Sverige

Svea  F lovrått op lyser b l .a . ,  at m ere end 50 paragraffer i den svenske 
ak tieselskabslov  er blevet æ ndret siden lovens tilkom st i 1975. En del af 
d isse æ ndringer er a f  en sådan art, at de ikke ak tualiserer nogen harm oni
sering m ed de øvrige nord iske lande. A ndre ved rø rer derim od spørgsm ål af 
cen tral betydning  inden fo r ak tiese lskabsre tten . I de svenske forslag angå
ende disse æ ndringer angives d e t ganske v ist, a t der har væ ret kon tak t m ed 
de b erø rte  dep a rtem en te r og m in isterier i D anm ark , Finland og N orge. Det 
frem går derim od ikke, hvilket resu lta t, d isse ko n tak te r har givet. H o v rä t
ten har ikke undersøg t, i hvilken udstræ kning aktieselskabslovgivningen i 
de andre nord iske lande er b levet æ ndret, m en allerede de lovæ ndringer.
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som  e r gennem ført i Sverige, v iser, at der foregår en udvikling, som 
indebæ rer risiko fo r øgede u ligheder m ellem  de nordiske lande.

H o vrä tten  an fø rer endv idere , at m an i debatten  i den seneste  tid ofte har 
frem holdt betydningen  af at gøre hele N orden  til et h jem m em arked for 
nordisk industri. 1 bestræ belserne  på at opnå dette  mål bø r også indgå en 
harm onisering a f de t retlige miljø, som  v irksom hederne  v irker i. I denne 
henseende er asso c ia tio n sre tten  betydningsfuld . D en foreslåede oversigt 
over forskelle m ellem  de nord iske landes ak tieselskabslovgivning skulle 
belyse m ulighederne for en yderligere harm onisering  a f denne lovgivning. 
H ovrätten  anbefa ler derfo r, at N ord isk  Råd rekom m anderer m in isterrådet 
at lade udarbejde en  sådan  oversig t.

K om m erskolleg ium  anbefa ler forslaget om  at udrede forskellene i de 
nordiske landes aktieselskabslovgivning.

P aten t- og registreringsverket an fø rer bl. a ., at m an kun undtagelsesv is 
kom m er i berøring  m ed lovgivningen i ud landet. F orslaget om  harm onise
ring a f de no rd iske landes ak tiese lskabsre t bedøm m es dog som  positiv. 
U dviklingen inden fo r industrien  og inden for væ rd ipapirm arkedet går 
imod en øget in ternationalisering . D enne tager ofte sin begyndelse i det 
nordiske næ rom råde og har ført til, at N orden  i flere henseender kan siges 
at væ re et h jem m em arked  for de nord iske landes industri. En ensarte t 
lovgivning inden fo r de no rd iske lande m å derfo r væ re en fordel.

E ndvidere  ville en sådan  harm onisering  øge m ulighederne for sam råd og 
sam arbejde m ellem  de forskellige brugere a f  ak tiese lskabsre tten  i N orden . 
P aten tverket bedøm m er en sådan  udvidet sam arbejdsm ulighed som  meget 
værdifuld. F o r nylig e r  d e r fra svensk side b levet taget et første initiativ til 
sam arbejde m ellem  de nordiske lande m ed hensyn til de forskellige landes 
granskning i og registrering  a f ak tiese lskaber. H arm onisering af lovgiv
ningen i respek tive  lande ville gøre det muligt at uddybe dette  sam arbejde, 
gøre gransknings- og reg istreringsarbejdet billigere og tilbyde det nordiske 
næ ringsliv en bedre service.

Svenska  arbetsg ivarefören ingen  e r enig m ed forslagsstillerne i, at det 
alm ent set e r  væ rd ifu ld t, at de nord iske landes lovgivning e r så ens som  
mulig. Som  foreningen har frem hæ vet i anden  sam m enhæ ng, m ener man 
im idlertid , at en eventuel harm onisering  m ed E F s regler bø r p rio riteres 
højere. Da D anm ark som  m edlem  a f E F  også deltager i det nordiske 
sam arbejde, skulle det ene ikke udelukke det andet, snarere  tvæ rtim od. En 
harm onisering  a f ak tiese lsk ab sre tten  ville have sto r betydning  i det p rak ti
ske økonom iske liv. F oren ingen  ser d erfo r gerne, at N ord isk  M inisterråd  
lader udarbejde en oversig t som  foreslået i m edlem sforslaget.

4. Juridisk Udvalg

Jurid isk  U dvalg an ser, at det e r væ rdifu ld t, at de nord iske landes lovgiv

ning e r så en sa rte t som  mulig.
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Jurid isk  U dvalg k o n sta te re r im idlertid , a t der b landt rem issinstanserne  
e r  en del uenighed om  behovet fo r og det nyttige i at lade foretage en 
kortlæ gning a f re s te ren d e , ny tilkom ne eller fo rven tede  forskelle i de no r
diske landes æ gteskabslovgivning og ak tieselskabslovgivning. Specielt 
m ed hensyn  til æ gteskabslovgivningen sæ ttes d e r spørgsm ålstegn ved det 
hensig tsm æ ssige i en sådan kortlæ gning, d e r vil kræ ve en ganske betydelig  
arbejdsindsats.

D et er Ju rid isk  U dvalgs fo rnem m else, at de to  om råder, der er næ vnt i 
m edlem sforslaget, e r tilfældigt udvalgt a f  en stø rre  sam m enhæ ng. U dval
get stiller sig d erfo r tv iv lende over fo r væ rd ien  a f at gennem føre en k o rt
lægning som  fo reslåe t, d e r både er m eget om fattende og m eget re sso u rce 
kræ vende.

Som udvalget har redegjort næ rm ere for i sin betæ nkning over N ord isk  
M in isterråds beretn ing  ved rø rende d e t nord iske sam arbejde i 1987 (C 
1/1988), har Ju rid isk  U dvalg i det forløbne år specielt in te ressere t sig for et 
m odern isere t no rd isk  lovgivningsprogram . U dvalget har -  som  det også 
frem går a f  næ vnte betæ nkning  -  holdt et specielt m øde den 20. ok tober 
1987 m ed sagkyndige i lovgivningsspørgsm ål.

U dvalget har senere d røfte t de forslag og ideer, som  kom  frem  på dette  
m øde, og h a r i sin betæ nkning  over C 1 tru k k e t en ræ kke lovgivningsom rå
der frem , som  udvalget vil anbefale , at de r sam arbejdes om på nordisk  plan 
i den  næ rm este  frem tid.

På denne baggrund m ener Ju rid isk  U dvalg ikke, at der e r  grundlag for 
specielt at anbefale N ord isk  M in isterråd  a t lade udarbejde detaljerede 
oversig ter over re s te ren d e , nytilkom ne og fo rven tede forskelle i de no r
diske landes æ gteskabslovgivning og aktieselskabslovgivning.

U dvalget vil i denne forb indelse  u nders trege , a t m an fo rtsa t m ener, at de 
nordiske ju s titsm in istre  som  e t led i deres løbende lovgivningssam arbejde 
generelt bø r arbejde hen im od så en sa rte t en re tstils tand  som  mulig i de 
nordiske lande -  og det gæ lder naturligvis også de to lovgivningsom råder, 
d er e r  næ vnt i m edlem sforslaget.

Jurid isk  U dvalg kan derfo r ikke stø tte  m edlem sforslaget og skal indstil

le,
at N ord isk  R åd ikke fo re tager sig videre i an ledning a f m edlem sfor

slag A 803/j om  nord isk  lovharm onisering .
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Medlemsförslag

om nordisk lagharmonisering
<V äckt av K arin S ö d er sa m t M argareta  A ndrén , O lo f Ja nsson  och G unnel 
Jonäng)

A llm änt ligger det e tt s to rt värde i a tt de nord iska ländernas lagstiftning 
är så  lika som  m öjligt. T ä ta  ko n tak te r över de no rd iska riksg ränserna  och 
fö rekom sten  av en gem ensam  nordisk  arbe tsm arknad  gör att viktiga delar 
av det no rd iska lagstiftn ingskom plexet bö r vara  så  enhetlig t som  det bara  

är möjligt.
Ä kten ska p srä tten  tillhör de cen tra la  äm nena fö r nord isk t lagstiftnings- 

sam arbete . O m rådet togs upp redan  i början  av d e tta  sekel och kring 1920 
åstadkom s en långtgående harm onisering  av de nord iska ländernas lagstift
ning. U nder 60-talet genom fördes v issa refo rm er på grundval av ö v e ren s
kom m elser som träffats m ellan de nord iska länderna. På svensk t håll fann 
man em ellertid  d essa  refo rm er o tillräckliga. Särskilt i vad gällde reglerna 
om  äk tenskaps ingående och upplösning genom förde m an på svensk t håll 
m era rad ikala  förändringar. Ä ven vad gäller de ekonom iska förhållandena i 
äk tenskapet kom  m an a tt gå delvis sk ilda vägar i N orden .

Frågan om ökad harm onisering på d e tta  cen tra la  om råde har vid många 
tillfällen d isku te ra ts  i N o rd iska  rådet. Å ena  sidan har stå tt önskningar om 
en fo rtsatt harm onisering , något som  länderna  åtagit sig a tt verka för enligt 
art 4 i H elsingfo rsöverenskom m elsen , och  å and ra  sidan har u tta la ts , att ett 
land som  ön sk ar en v idare u tveckling  av äk tenskapsrä tten  ej får hejdas av 
att något e ller några länder visar m indre in tresse  för a tt följa nya signaler. 
M an ta lar om  att ett land skall påta  sig att vara  p ionjär och föra u tveckling

en vidare.
Som  fram går av N ord iska  m in is terrådets b erä tte lse  till N o rd iska  rådets 

session 1987 är läget ju s t nu det att i Sverige behand lar riksdagen ett 
förslag till helt ny äk tenskapsbalk  och a tt också  i F in land ett lagförslag på 
äk ten sk ap srä tten s om råde ligger i riksdagen till behandling. Ä ven i D an
m ark och N orge har nyligen lagändringar på om rådet v id tagits. I b e rä tte l
sen sägs b lo tt att de nya bestäm m elserna  i de olika länderna tillkom m it 
efter nord iska överläggningar. D ärem ot sägs inget om  hur det faktisk t 
ligger till från harm oniseringssynpunk t. N ord iska  rådet bö r inform eras 
härom  för a tt bli i stånd  att ta  behövliga initiativ.

L ä ttast kan in form ationen  ske på så  sä tt a tt N ord iska  m in isterrådet 
läm nar N ord iska  råde t en översik t över de olika cen tra la  fö resk rifterna  i 
äk ten sk ap srä tten  punkt för punkt och land för land. D et gäller exem pelvis

A 803/j
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reg lerna om  äk tenskaps ingående och upplösning, om  de ekonom iska 
re la tionerna  m ellan m akarna, om even tue lla  regler om s. k. sam boendes 
inbördes rä ttsfö rhållanden , om  m akes ställning vid den andre m akens död. 
Ö versik ten  bör klarlägga vilka o likhe te r som  för närvarande råder. D äru t
ö ver bör om möjligt anges vilken eller vilka o rsakerna  ä r till att harm onise
ring ej kunnat åstadkom m as. Skälen härtill kan vara  nationella hänsyn, 
traditionell påverkan , ideologiska, religiösa eller andra  m otsättn ingar. F ör 
att kunna bedöm a m öjligheterna att nå längre i harm onisering  är det 
nödvändigt a tt m in is terrådet rea listisk t anger o rsaken  till a tt reglerna nu är 
olika. På grundval av denna inform ation bö r N ord iska  rådet ingå i e tt 
sakligt a rbete  för a tt befräm ja vidare harm onisering.

E tt anna t fö r no rd isk t sam arbete  cen tra lt om råde ä r aktiebo lagsrä tten . 
F ö r en fo rtsa tt ekonom isk  in tegration  ä r det en viktig fö ru tsättn ing  att 
reglerna för ju rid isk  person , som  överallt ä r  den m est brukade i ekonom isk 
verk sam het, ä r i huvudsak  helt lika. De nuvarande ak tiebo lagslagarna som  
gäller i de olika nord iska länderna  har tillkom m it e fter nord isk t sam arbete . 
E m ellertid  har sedan så skett olika nationella lagändringar fö retagits. V ida
re har i de olika länderna , u nder in tryck  av den snabba ekonom iska 
u tvecklingen , inte m inst på ak tiem arknadens om råde, behov av nya fö r
ändrade  reg ler gjort sig gällande.

M ot bakgrund härav  är det nödvändig t a tt betydelsen  av a tt harm onise- 
ringsarbete t fo r tsä tte r noga uppm ärksam m as. Det ligger ofta nära till 
hands för e tt land a tt m öta något aktuellt behov som  fo rd rar en snabb 
insats m ed en iso lerad  nationell lagändring. Om denna teknik  tillåts få fäste 
blir re su lta te t snart a tt fruk te rna  av det tidigare harm oniseringsarbete t 
snabb t går till spillo.

M ed hänsyn  till v ik ten  av a tt reg lerna om  aktiebolag  förblir så likartade i 
N orden  som  möjligt bö r därfö r e tt initiativ liknande det som ovan fö resla
gits för äk ten sk ap srä tten s del tas också  då det gäller de nord iska ak tiebo 
lagslagarna. N ord iska  råd e t bö r således erhålla  en översik t över på  vilka 
punk ter de olika ländernas ak tiebolagslagstiftn ing redan nu skiljer sig från 
varandra . Sam tidigt bö r i övers ik ten  upp tas sådana frågor inom  ak tiebo 
lagsrä tten , d ä r något land p lanerar en egen lagändring eller en sådan  kan 
fö ru tses kom m a till stånd täm ligen snart.

P å d e tta  sä tt skulle översik ten  i ak tiebolagslagstiftn ingen ge icke endast 
en redovisning av de punk ter där för närvarande o likhet råd er u tan också 
en förvarning om på vilka p u n k ter behov av fö rändringar finns och där 
nationell lagstiftning kan befaras leda till a tt nya o likheter uppkom m er.

L äget är nu det a tt det föreliger risk för a tt det som  uppnåtts  genom  
tidigare års harm oniseringsarbete  kan gå fö rlo rat i en splittrad  värld . H är 
har N ord iska  rådet e tt k lart an svar fö r a tt H elsingforsav talets åtaganden  — 
i d e tta  fall -  på p riva trä tten s cen tra la  om råden  även  i fo rtsättn ingen  
uppfylles av de olika länderna. B åde äk tenskapsrä tten  och aktiebolagslag-
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stiftningen är sådana cen tra la  rä ttso m råd en , där i det p rak tiska  livet en 
nord isk  rä ttsenhe tlighet har en viktig uppgift a tt fylla.

D et synes oss angeläget a tt nu N ord iska  råde t och dess ju rid isk a  u tsko tt 
tillföres e tt rejält sakligt underlag  som  gör det möjligt att bedöm a den 
senaste  tidens u tveckling  på  d essa  lagstiftn ingsom råden . M an m åste  på ett 
enkelt och lättillgängligt sä tt kunna göra klart för sig vad som  i verkligheten  
kan göras fö r a tt s tä rk a  rä ttsen h e ten  och öka sam arbetsm öjligheterna.

U tifrån de överväganden , som  här redov isa ts , fö reslår vi att N ord iska 
rådet från  m in is terrådet begär in e tt m aterial som  kan ge underlag  fö r en 
bedöm ning av hur a rb e te t för en fo rtsa tt lagharm onisering kan läggas upp. 
N ästa  steg blir a tt e fter överläggningar m ed m in isterrådet och sakkunniga 
rekom m endera  regeringarna a tt fö re ta  k onk re ta  å tgärder för en vidare 
harm onisering.

U nder åberopande av ovanstående  hem ställes,
a tt N o rd iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

a tt i syfte a tt nå fram  till s tö rs ta  möjliga överensstäm m else  inom 
cen tra la  lagstiftn ingsom råden

1. låta u ta rb e ta  de ta ljerade  ö vers ik te r över kvarvarande , nytillkom 
na eller befarade o likhe te r vad gäller de nord iska ländernas äk- 
tenskapslagstiftn ing  sam t

2. lå ta  u ta rb e ta  de ta ljerade  öve rs ik te r över kvarvarande , nytillkom 
na eller befarade o likheter vad gäller de nord iska ländernas ak- 
tiebolagslagstiftning.

S tockholm  och M arieham n i februari 1987

K arin S ö d er (c) 

O lo f Ja nsson  (AC)

M argareta  A ndrén  (fp) 

G unnel Jonäng  (c)



816

A 804/j

Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om likartade nordiska regler för 
samhällstjänst

(M edlem sförslaget  väckt av Karin Söder m. fl., se s. 825 

R em issyttranden , se  supplem ent)

Til Ju rid isk  U dvalg e r henv ist m edlem sforslag  A 804/j om  ensartede 
nord iske reg ler for sam fundstjeneste . U dvalget har behandle t forslaget på 
m øder den 22. april 1987 i Saltsjöbaden , den 15. ju n i 1987 i F ornebu , den 
19. ok tober 1987 i H elsingør, den 10. novem ber 1987 i Å bo og den 11. 
feb ruar 1988 i S tockholm .

1. M edlem sforslaget

M edlem sforslaget er frem sat i feb ru ar 1987.
I m edlem sforslaget anbefales de t, at N ord isk  Råd rekom m anderer rege

ringerne at indføre en sarted e  reg ler om  sam fundstjeneste  som  strafferetlig  
sanktionsform .

Forslagsstillerne an fø rer bl. a ., at m an i N orden  i lang tid har sam arbej
det om  de strafferetlige sank tionsfo rm er. L andene har i en særlig artikel i 
H elsingforsaftalen  påtage t sig at tils træ be ensartede  bestem m elser om 
fo rb ryde lse r og strafferetlige retsfø lger. I de senere år har der overalt i de 
nord iske lande væ ret en voksende in teresse  for den nye sanktionsform , 
som  kaldes sam fundstjeneste . B åde i D anm ark  og N orge e r m an kom m et 
e t godt stykke på  vej og h a r indført p røveordninger.

Forslagsstillerne peger ligeledes b l.a . på, at sam fundet med hensyn til 
ungdom skrim inalitet ofte stå r o v e r fo r valget m ellem  en ten  ikke at gøre 
noget effektivt a f  m angel på passende sank tioner eller at gribe til friheds
straf. Sam fundstjeneste  stå r i m ange lande som  en naturlig  sanktionsform . 
I bedste  fald fø re r denne sanktion  til en bedre social udvikling og lægger en 
m ere stabil grund fo r frem tiden.

A fslutningsvis gør forslagsstillerne opm æ rksom  på, a t spørgsm ålet om 
sam fundstjeneste  er b levet undersøg t i de fleste a f  de nordiske lande, og at 
m eningerne på visse punk ter har væ ret delte. Da m an har kunnet indhøste 
e rfaringer i nogle a f  de nord iske lande, e r  der grundlag fo r at gå v idere og 
søge at få indført en sartede  regler vedrø rende sam fundstjeneste  i sam tlige 
de nord iske lande. D en nye sanktionsform  bør også gælde in ternord isk ,
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m ener forslagsstillerne, således at sam fundstjeneste  idøm t i et nordisk  land 
skal kunne fu ldbyrdes i et andet no rd isk  land.

2. R em issinstanser

D er e r kom m et rem issud ta le lse r fra:

N ordiske

-  N ord isk  Sam arbejdsråd  fo r K rim inologi 

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  D et D anske A dvokatsam fund , A dvokatrådet 

F in land

-  Justitiem in isterie t
-  A lands landskapssty re lse
-  F in lands advokatfö rbund

Is land

-  Justits- og K irkem in isterie t

N orge

-  Justis- og P o litidepartem en te t

Sverige

-  K rim inalvårdssty re lsen
-  Svea H ovrä tt
-  B ro ttsförebyggande råde t (BRA)
-  R iksåklagaren
-  Sveriges advokatsam fund

3. Rem issudtalelser

N ordiske

N ord isk  Sam arbe jd sråd  fo r  K rim inolog i m ener, a t arbejdet m ed at af
prøve nye a lte rn a tiv er til frihedss tra f, som  også i praksis indebæ rer en 
form indsket anvendelse  a f  frihedsberøvende sank tioner, bø r gives høj 
p rio rite t. S am arbe jd sråde t und ers treg e r vigtigheden af, at fo rsøgsv irksom 
hed m ed dette  form ål bø r fo rtsæ ttes  og udvides. Spørgsm ålet om ensartede  
regler fo r sam fundstjeneste  i alle de nord iske lande kan blive aktuel på et 
senere tid spunkt.

S am arbejdsrådet an fø re r b l.a ., a t det no rd iske sam arbejde på  krim inal
po litikkens om råde har væ ret k rone t m ed held. D et nationale  planlæg-
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nings- og udredn ingsarbejde  h a r i s to r udstræ kning  væ ret påv irket a f  erfa
ringer og syn sp u n k ter, som  er m odtaget fra de øvrige nord iske lande. D ette  
gæ lder også fo r sam fundstjeneste , hvor m an i alle lande har kunnet få del i 
e rfaringerne fra  fo rsøgsv irksom heden  i D anm ark og N orge.

S am arbe jd sråde t peger på  d e t ofte frem satte  synspunk t, at en effektiv 
udny tte lse  a f  fo rsøgsv irksom hed  i forskellige lande, k ræ ver både tils træ k 
kelig sam m enlignelighed og tilstræ kkelig  varia tion . At en ny sanktionsform  
afprøves u nder noget forskellige v ilkår og i forskellige fo rm er kan give 
vigtig inform ation til den  fo rtsa tte  planlæ gning. D ette  e r  et argum ent for 
ikke at indføre en sartede  reg ler på  et for tidligt stadium , m ener sam ar
bejdsrådet.

S am arbejdsrådet m ener ligeledes, a t der er gode erfaringer m ed nordisk  
sam arbejde, når det gæ lder overfø re lse  a f  fu ldbyrdelsen  a f en i et nordisk  
land idøm t sanktion  til e t ande t no rd isk  land. E t system  m ed overførelse  af 
fu ldbyrdelsen  fra  e t nord isk  land til e t andet m å im idlertid  bygge på relativ t 
specificerede reg ler og kendskab  til p raksis i de andre lande. D ette  ta ler 
efter sam arbejdsrådets m ening for, at a rbejdet m ed at udarbejde et system  
fo r overførelse  a f  fu ldbyrdelsen  a f sanktionen  ikke indledes, før den nye 
sanktion  defin itiv t e r  indført i de nord iske landes sank tionssystem er.

D anm ark

Justitsm in is terie t op lyser, at den danske  forsøgsordn ing  m ed sam funds
tjeneste  b lev ivæ rksat på  grundlag a f en Folketingsbeslu tn ing  a f 25. maj 
1982. Ind til 1. ja n u a r  1985 om fattede ordningen alene K øbenhavn  og 
N ord jy llands am t, m en e fte r denne dato  kunne sam fundstjeneste  idøm m es 
i hele landet. Pr. 1. ju n i 1987 var d e r afsagt ca. 825 dom m e til sam fundstje
neste .

K rim inalforsorgen har u darbe jde t en redegørelse  fo r fo rløbet a f  fo rsøgs
ordningen m ed sam fundstjeneste . D et e r  på baggrund a f de hidtidige erfa
ringer krim inalforsorgens op fa tte lse , at sank tionen  kan finde e t rimeligt 
anvendelsesom råde, at d e t e r  m uligt a t få  de t retlige, adm in istra tive og 
behandlingsm æ ssige system  til at fungere, a t det e r m uligt at finde et 
tils træ kkelig t an tal re levan te  arbejd sp ladser, uden  at kom m e i konflikt m ed 
det alm indelige a rbejdsm arked , a t langt de fleste  sam fundstjenestedøm te 
gennem fører dom m en tilfredsstillende og at sank tionen  har en ræ kke posi
tive effek ter, som  bl. a. udspringer a f  d e t stæ rk t øgede an tal pe rso n u n d er
søgelser og a f inddragelsen  a f b redere  k redse i straffu ldbyrdelsen .

E ndv idere  op lyses d e t, a t en arbejdsgruppe under Justitsm in isterie t 
ne top  h a r afgivet en rappo rt om  en sank tionsundersøgelse , hvori m an har 
fo re taget en gennem gang a f en lang ræ kke dom m e m ed henblik  på  bl. a. at 
undersøge, hvorv id t det fak tiske  anvendelsesom råde for dom  til sam funds
tjeneste  e r  i overensstem m else  m ed d e t om råde, som  denne sanktionsform  
e fter fo rudsæ tn ingerne fo r fo rsøgsordn ingen  v a r tiltæ nkt.

S traffelovrådet fo rven tes  i løbet a f  e fte rå re t 1987 på  grundlag a f krimi-
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nalforsorgens redegøre lse  og arbejdsg ruppens sanktionsundersøgelse  at 

behandle spørgsm ålet om  sam fundstjenestesank tionens frem tidige ud 
form ning og placering i det danske straffesystem . Justitsm in isterie t fo rven
te r here fte r at kunne frem sæ tte  lovforslag om  spørgsm ålet i folketingsåret 
1987-88.

A dvoka tråde t tils lu tte r sig, a t de no rd iske landes regler om  sam fundstje
neste  i v idest m uligt om fang b ø r væ re ensartede . M an finder det im idlertid 
uheldigt, hvis arbejdet herm ed indebæ rer en udsæ ttelse  a f  det danske 
lov forberedende arbejde , d e r netop  næ rm er sig sin afslutning.

R ådet kan endv idere tiltræ de, at det e r  ønskelig t, at de r skabes m ulighed 
for, at sam fundstjeneste  idøm t i et land kan fu ldbyrdes i et andet nordisk 
land.

F inland

Justitiem in ister ie t an fø rer, a t ifølge H elsingfors-aftalens art. 5 bør de 
nord iske lande efte rs træ be  ensartede  b estem m elser om  fo rb ryde lse r og 
strafferetlige straffø lger. D e strafferetlige sy s tem er i de nord iske lande 
v iser im idlertid  sto re  forskelle. D er findes bl. a. flere sank tionsfo rm er, som 
ikke har noget nøjagtigt sidestykke i sam tlige de nordiske lande. O gså 
bestem m elserne  om  frih ed ss tra f afviger på væ sentlige p u n k ter fra h inan
den.

A rbejdet m ed a t refo rm ere  de strafferetlige sank tionsfo rm er avancerer 
forskelligt i de nord iske  lande, anføres de t, og dette  gæ lder også lovgiv
ningen om  nye sank tionsfo rm er som  alternativ  til frihedsstraf.

D a sank tionssystem er udv ik ler sig, m å m an på den ene side udgå fra den 
helhed, sy stem et danner, og på  den anden  side fra  d e t enkelte  lands 
m uligheder for at gå ind fo r nye sank tionsfo rm er. D ette  gæ lder også 
sam fundstjenesten . I F in land  ville denne sanktionsform  blive udform et på 
en helt anden  m åde end i D anm ark , selv om  m an i F in land godkendte en 
nøjagtig enslydende bestem m else . D ette  b ero r bl. a. på , at straffepraksis 
varierer. I F in land idøm m es desuden  m eget ofte vilkårlige straffe, hvilket 
indebæ rer, at en sank tion , som  er tæ nkt som  et a lternativ  til uvilkårlig 
fr ih ed ss tra f (f.eks. sam fundstjeneste) i p rak tikken  let ville blive et a lte rn a
tiv til vilkårlig fæ ngselsstraf. E ndv idere  bø r m an væ re opm æ rksom  på, at 
m ulighederne fo r a t skaffe arbejde til dem , som  bliver idøm t sam fundstje
neste , va rie re r fra  e t nord isk  land til e t ande t, bl. a. beroende på  uensartede  
geografiske betingelser og a ttituder.

A f disse grunde m ener Jus titiem in iste rie t, a t det vil væ re nødvendigt, at 
m an, når m an i de nord iske lande overve je r m ulighederne for a t gå ind for 
sam fundstjeneste , gø r det ud fra  landets egne præ m isser, og de tte  kan 
resu ltere  i m eget fo rskelligartede  løsninger. U dby tte  af erfaringer m ellem  
de nord iske lande vil g ivetvis væ re til hjælp i denne forbindelse . I F inland 
har m an således nøje fulgt re su lta te rne  fra forsøgene i D anm ark og N orge 
sam t den d iskussion , som  har væ ret fø rt i Sverige.
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I F in land har fo rsøg  m ed sam fundstjeneste  væ ret fo reslåe t inden for 
ram m erne a f d e t a f  Ju stitiem in isterie t ivæ rksa tte  p ro jek t, som  arbejder på 

en  to ta lrev ision  a f straffeloven.
I fo rslaget lod m an valget m ellem  flere principielle og prak tiske  a lte rn a

tiver til den  fo rtsa tte  tilrette læ ggelse  stå  åben . D erfor er det fo rtsa t e t åbent 
spørgsm ål, i hvilken udstræ kning  bestem m elserne  om  sam fundstjeneste  
u nder en fo reslåe t fo rsøgsperiode kom m er at svare til f.ek s. de danske 
bestem m elser.

I m otiveringen til m edlem sforslaget frem føres de t, at sam fundstjeneste , 
som  idøm m es i et land , skal kunne aftjenes i et ande t nord isk  land. 
O verføring a f  fu ldbyrdelsen  e r e t a f  de m est tung tvejende argum enter for 
harm oniserede  sank tionsfo rm er. I denne fase, specielt da det e r m uligt, at 
forsøg m ed sam fundstjeneste  i F in land kun gennem føres i v isse om råder, 
finder m in isterie t, a t det e r  fo r tidligt at planlægge overførsel a f  fu ldbyrdel
sen fra  e t no rd isk  land til et an d e t, når fu ldbyrdelsen  ikke engang inden for 
landets egne g ræ nser kan overfø res fo r et om råde til et andet. O gså i øvrigt 
h ø rer det til denne sank tionsfo rm s na tu r, at den i hø jere  grad end andre 
sank tionsfo rm er ud trykkelig t e r  fo rbundet m ed et bestem t om råde, even 
tuelt til og m ed m ed en b estem t arbejdsg iver. Spørgsm ålet om sam nordisk  
fu ldbyrdelse  e r  derfo r m indre ak tuel end norm alt netop  i forb indelse  m ed 
denne sanktionsform .

De hidtidige erfaringer m ed sam fundstjeneste  har varie re t fra  land til 
land og de positive erfaringer, som  e t land h a r haft ud fra  sine egne 
præ m isser, indebæ rer ikke au tom atisk , at sank tionsform en ville væ re lige 
så velegnet i et andet miljø.

A f disse grunde anser Ju stitiem in isterie t det for prob lem atisk  at tilslu tte  
sig rekom m andationen .

Å lands landskapsstyre lse  op lyser, a t m edlem sforslaget ved rø rer et re ts 
om råde, hvo r finsk lovgivning er gæ ldende også på Å land. L an d sk ap ss ty 
relsen  har derfo r ikke befø je lse r til at ved tage nogle fo ransta ltn inger i 
anledning a f  forslaget.

Finlands advoka tfö rbund  op lyser, at sam fundstjeneste  i Finland er 
b levet undersøg t på  kom itén iveau , og at m an i princippet har taget positiv  
stilling til denne sanktionsform . Sam fundstjenestens mål anses fo r at væ re 
krim inalpolitisk  anbefalelsesvæ rdige. D og h a r m an betone t såvel de princi
pielle som  de p rak tiske  vanskeligheder, der k n y tte r sig til indførelsen  af 
denne sanktionsform .

D et oplyses endv idere  a f  fo rbunde t, at m an i F in land har fo reslåe t, at 
sam fundstjeneste  tages i brug på  eksperim en te lt plan. M an har im idlertid 
an se t, at reguleringen a f de tte  vil k ræ ve vedtagelse a f  en særlig tidsgræ nset

E nsartede  no rm er fo r sam fundstjeneste  i de nordiske lande betrag tes 
ligeledes som  et m ål, m an b ø r stræ be efter. E t næ rm ere nord isk  sam arbej
de på de tte  om råde vil dog e fter A dvokatfo rbundets m ening fo rudsæ tte , at
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m an først i h v ert a f  de no rd iske  lande har fået egne erfaringer om , hvorv id t 
sam fundstjeneste  ov erh o v ed e t e r  egnet for landets egen strafferetsp leje . 
Forskelle  m ellem  de nord iske lande inden for straffere tsp le jen  både på 
norm niveau og i straffep raksis kan  føre til, a t sam fundstjenestens an v en 
delsesom råde sam t fodfæ ste  i dom sto lsp raksis m åske u d a rte r sig afvigende 
fra h inanden  i de forskellige lande.

A dvokatfo rbundet m ener, at det fø rst vil væ re m uligt a t bedøm m e, om 
d er findes reelle fo rudsæ tn inger fo r a t skabe ensartede  nord iske reg ler på 
dette  om råde, når m an har fået re su lta te t a f  ek sperim en te t m ed sam funds
tjeneste.

F o rbundet m ener ligeledes, at den i m edlem sforslaget frem satte  m ålsæ t
ning om , at den nye sanktion  bør gælde in ternord isk , fo rudsæ tte r en 
tem m elig v id tgående en sarte th ed  a f reglerne om  sam fundstjeneste , fo r slet 
ikke at tale om  den  ligeledes i m edlem sforslaget næ vnte hensigt om , at 
sam fundstjeneste  idøm t i et land skulle kunne fu ldbyrdes i e t andet nordisk  
land.

Endelig an fø rer ad voka tfo rbunde t, at fø rst når m an har undersøg t, hvor 
s to r en sa rte th ed , d e r kan opnås i sam fundstjeneste in s titu te t i de forskellige 
nord iske landes m aterielle  s traffere t, b liver det ak tuelt på  den  in te rna tiona
le s tra ffep rocesre ts  n iveau at overveje , hvorledes m an i et nord isk  land 
skal forholde sig til en sam fundstjeneste  idøm t i et andet nord isk  land.

Is land

Justits- og K irkem in isterie t op lyser, at det ifølge islandsk  lov ikke er 
tilladt a t b en y tte  sam fundstjeneste  som  s tra f  fo r lovovertræ delser. U nder 
A ltingets sidste sam ling blev  ved tage t en reso lu tion  om  a t overlade til 
A ltinget at nedsæ tte  e t udvalg  til a t undersøge, om  vederlagsfri arbejdstje- 
neste  fo r sam fundet u nder visse om stæ nd igheder kan  tjene som  erstatn ing  
fo r afsoning a f dom  i fæ ngsel. H vis udvalgets konklusion  b liver positiv , 
udarbejdes e t forslag , som  forelæ gges A ltinget.

M inisteriet påpeger i øvrig t, at m edlem sforslaget synes at gå ud fra, at 
sam fundstjeneste  vil blive alm ent b en y tte t som  s tra f fo r lovovertræ delse  i 
de no rd iske lande. M in isterie t an se r det for nødvendigt, at m an , inden der 
tages beslu tn ing  om  a t forsøge at koord inere  reglerne om  sam fundstjeneste  
i de no rd iske lande, i h v ert enkelt land b eslu tte r, om der skal stræ bes mod 
at b eny tte  de tte  m iddel som  s tra f  fo r lovovertræ delse .

N orge

Justis- og P o litidepartem en te t op lyser, at der i N orge blev sat fo rsøgs
p ro jek te r m ed sam fundstjeneste  i gang i 1984. Fagligt og adm in istrativ t 
blev p ro jek terne  underlag t Ju s tisd ep artem en te t. L okalt har de væ ret kny t
te t til K rim inalforsorgen  i frihed.

D et retlige grundlag for p ro jek terne  er den adgang, dom sto lene ifølge 
straffeloven h a r til at kny tte  særlige v ilkår til en betinget dom .
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D om sto le , ank lagem yndighed og fo rsorgen  i frihed h a r stillet sig positive 
o ver fo r de ud fordringer den nye reak tionsfo rm  m edfører. S am fundstje
neste  stiller stra ffe re tse ta te rn e  over for nytæ nkning, bl. a. ved at v ilkårs
b rud  skal følges op på anden m åde, end p raksis e r  ved ord inæ re betingede 
dom m e.

R egeringen har beslu tte t, at p røveordn ingen  m ed sam fundstjeneste  
gradvis skal udv ides til at om fatte  hele landet. D er tages sigte på, at de tte  
mål skal nås inden udgangen af 1988. I indevæ rende år vil sam fundstjene
steordn ingen  om fatte  13 fy lker m ed til sam m en 3/4 a f  landets befolkning.

Ju s tisd ep a rtem en te t stiller sig positiv  til en sam ordning a f reglerne om 
sam fundstjeneste  i de enkelte  no rd iske lande. E n sådan sam ordning kunne 
bl. a. gøre det m uligt a t fu ldbyrde en dom  på sam fundstjeneste  afsagt i et 
nord isk  land i e thvert ande t no rd isk  land. R eglerne om  sam fundstjeneste  er 
a llerede ganske ens i D anm ark  og N orge , og der har i enkelte  tilfæ lde væ ret 
fu ldbyrdet danske dom m e p å  sam fundstjeneste  i N orge.

Sverige

K rim inalvårdsstyrelsen  op lyser, at m an tidligere har ud ta lt, at m an ikke 
vil væ re frem m ed o v er fo r en fo rsøgsv irksom hed  m ed sam fundstjeneste  i 
Sverige.

E rfaringerne fra v irksom heden  i D anm ark  og N orge er i denne sam m en
hæng m eget væ rdifu lde og vil også kunne væ re til s to r ny tte , hvis der skal 
udform es reg ler fo r en even tue l forsøgsordn ing  i Sverige.

H vor langt m an kan nå  i en sa rte th ed  i de nord iske lande, kan  derim od 
ikke afgøres, fø r in s titu te t e r  p røve t i de respek tive  lande og spørgsm ålet 
d erefter e r  yderligere undersøg t.

Svea  H o vrä tt anbefa ler, a t N ord isk  R åd rekom m anderer regeringerne i 
fæ lleskab a t ud rede  spørgsm ålet om  sam fundstjeneste  som  sanktionsform  
m ed henblik  på at indføre en sarted e  regler.

H o v rä tten  an fø rer b l.a ., at sam fundstjeneste  som  sanktionsform  giver 
anledning til adskillige p rob lem er ikke bare  a f  principiel, m en også af 
p rak tisk  og organ isa to risk  art. M eningerne om  det hensig tsm æ ssige i at 
anvende sam fundstjeneste  som  sanktionsform  har også på v isse punk ter 
væ ret delte.

F ø rs t og frem m est n å r d e t gæ lder de prak tiske  og organ isa to riske  p rob le
m er kan den  forsøgsv irksom hed , som  er indført i e t p a r a f  de nordiske 
lande, give væ rdifu lde erfaringer, som  de øvrige lande kan have ny tte  a f  i 
deres o verveje lser ved rø rende den nye sanktionsform . D ette  ta le r efter 
h o v rä tten s m ening for, a t det vil væ re a f væ rdi for de nord iske lande at 
indlede e t sam arbejde m ed henblik  på  at sam ordne d isse overvejelser. 
H o v rä tten  påpeger også, a t der allerede længe har ek sis te re t et sam arbejde 
m ellem  de nord iske lande i spø rgsm ålet om  fuldbyrdelse a f  sank tioner. 
H vis den  nye sanktionsform  indføres i sam tlige lande, vil det g ivetvis væ re 
en fo rdel, hvis den  udform es på  en sådan  m åde, at sam fundstjeneste , som
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e r idøm t i et no rd isk  land , kunne fu ldbyrdes i e t andet. D et eksisterende 
sam arbejde skulle så kunne udvides til at om fatte  også den nye sank tions
form . O gså denne om stæ ndigehed  ta le r e fter h o v rä tten s m ening for, at de 
nord iske lande bør sam ordne deres  o verve je lse r ved rø rende den nye sank 
tionsform .

B ro tts fö rebyggande  rådet (B R Å ) op lyser, a t m an tidligere har ud ta lt, at 
fo rdelene ved sam fundstjeneste  ikke overs tiger u lem perne.

I regeringens forslag  om  æ ndring  i straffeloven  m. m. (s. k. kon trak tsb e 
handling m. m .) fo reslås d e t, a t spørgsm ålet om  indførelse a f  sam fundstje
neste som  en selvstæ ndig  sanktion  i Sverige ikke afskrives, m en at man 
afven ter vu rderingen  a f de pågående forsøg m ed sam fundstjeneste  i D an
m ark og N orge. BRÅ tils lu tte r sig denne opfatte lse  og m ener derfor, at 
sam fundstjeneste  som  sanktion  i ø jeb likket ikke b ø r indføres. Sam tidig 
m ener B RÅ , at m an fra  svensk  side ak tiv t b ø r følge hvilke effek ter indfø
relsen  a f denne sanktion  har i D anm ark  og N orge.

R iksåklagaren  henv iser til forskellige betæ nkn inger og op lyser, at tan 
ken om  indførelse a f  sam fundstjeneste  som  sanktionsform  i Sverige i disse 
sam m enhæ nge e r b levet afv ist, bl. a. u nder henvisning til, at beslu tn ings
grundlaget har væ ret u tilstræ kkelig t.

R iksåk lagaren  m ener også, at det e r  for tidligt a t tage stilling til spørgs
m ålet nu. D er vil im idlertid  væ re god grund til at følge resu lta te rne  af 
p røveordn ingerne  i D anm ark  og N orge op. H vis en vurdering  a f disse 
forsøg falder positiv t ud , kan d e r e fte r rigsåklagarens opfa tte lse  være 
grund til påny at tage d e tte  spørgsm ål op til næ rm ere overvejelse  i Sverige.

H vis det skulle blive ak tue lt at indføre sam fundstjeneste  også i Sverige, 
ville det e fte r riksåk lagarens m ening væ re naturlig t a t stræ be e fter en sa rte 
de nord iske b estem m elser også på de tte  om råde. Bl. a. ville en sådan 
ordning gøre det le tte re  at gennem føre en frem tidig in ternord isk  vurdering 
a f effek terne a f sam fundstjeneste in s titu tte t. D erim od stiller riksåk lagaren  
sig tv iv lsom  o v er fo r det p rak tiske  behov fo r en regel om overførelse  af 
fu ldbyrdelsen  a f idøm t sam fundstjeneste . D et kan befryg tes, at det i p rak 
sis kan blive svæ rt i de enkelte  tilfælde at udform e sanktionen  på en sådan 
m åde, a t den kan fu ldbyrdes i e t ande t no rd isk  land.

Sveriges a d vo ka tsa m fu n d  anbefa ler forslaget.
S am fundet de le r fo rslagsstille rnes op fa tte lse  af, a t sam fundstjeneste  kan 

væ re en  p assende sank tion , specielt når det d re je r sig om  unge m ennesker, 
som  begår fo rb ryde lse r. F rih ed ss tra f  er særlig fo r unge lovovertræ dere  
egnet til a t m edføre betydelige skadevirkn inger. S am fundstjeneste  skulle 
im idlertid  kunne tilgodese såvel a lm enpræ ven tive  k rav , som  kunne tilbyde 
m ulighed for -  ud fra  ind iv idualpræ ventive sy n sp u n k ter -  p assende sank
tioner, i de tilfæ lde, hvo r fr ih ed ss tra f ellers ville kom m e på tale.
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4. Juridisk  Udvalg

Jurid isk  U dvalg m å ko n sta te re , at der b land t rem issinstanserne  ikke er 
enighed om  det hensig tsm æ ssige i på  nuvæ rende tid spunk t a t indføre 
en sartede  reg ler om  sam fundstjeneste  som  strafferetlig  sanktionsform .

I D anm ark  og N o rg e , hvo r m an allerede har erfaringer fra fo rsøgsv irk
som hed m ed sam fundstjeneste , e r  m an indstillet på a t sam ordne reglerne 
nord isk , m en m an e r nok ikke indstillet på  a t standse  udviklingen.

I Sverige  e r  m an s to rt set rela tiv  positiv  indstillet over for tanken  om en 
fo rsøgsv irksom hed m ed sam fundstjeneste . M an har im idlertid ønsket at 
afven te  en vurdering  a f fo rsøgsordn ingerne  i D anm ark og N orge, fø r m an 
tager stilling til spørgsm ålet.

I F in land  og Is la n d  overvejes spørgsm ålet også, m en det synes, som  om 
m an her stå r m ere tv iv lende over fo r tanken .

D er e r  i udvalget enighed om , at sam fundstjeneste  som  alternativ  til 
fr ih ed ss tra f e r  noget, m an skal arbejde  v idere m ed, og at m an m ed tiden 
b ø r forsøge a t få en sartede  nord iske reg ler på  om rådet.

I m edlem sforslaget indgår også et forslag om , at den  nye sanktionsform  
b ø r gælde in ternord isk , således a t sam fundstjeneste  idøm t i et nordisk  land 
skal kunne fu ldbyrdes i e t ande t no rd isk  land.

U dvalget kan h e r tils lu tte  sig, hvad flere rem iss in stanser har peget på, 
nemlig at de tte  m å fo rudsæ tte , at d e r fø rst indføres ensartede  nordiske 
regler på  om rådet.

U nder henvisning til det oven fo r an førte  skal Ju rid isk  U dvalg indstille, 
at N ord isk  R åd ved tager følgende rekom m andation :

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  at arbejde hen 
im od, at d e r i de no rd iske lande indføres så  en sartede  regler som 
muligt om  sam fundstjeneste  som  strafferetlig  sanktionsform .

S tockholm , den 11. feb ru ar 1988

L ennart A ndersson  (s) 

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

Sverrir H erm annsson  (Sj.) 

Å sa  Solberg  Iversen  (A) 

H ans N yh a g e  (m)

A rne  Skauge  (H)

M ikko  E lo (Sdp) 

H agen  H agensen  (KF) 

Liisa H ilpelä (Kok) 

A nneli Jä ä tteen m ä k i (K) 

K risten  P oulsgaard  (FP) 

B ernhardt Tastesen (S) 
Formand



825

A 804/j

Medlemsförslag

om likartade nordiska regler för samhällstjänst
(V äckt av K arin S ö d er sam t M argareta  A ndrén , O lo f Jansson  och G unnel 
Jonäng)

Sedan länge har m an i N orden  sam arbe ta t om  de straffrättsliga sank- 
tionsform erna . S ta te rna  har i en särskild  artikel i H elsingforsöverenskom - 
m elsen åtagit sig a tt e fte rs träv a  enhetliga bestäm m elser om bro tt och 
bro ttspåfö ljder. U nder senare å r  har överallt i de no rd iska  länderna  fö r
m ärk ts e tt växande in tresse  för den nya sanktionsform  som  kallas sam 
hällstjänst. Både i D anm ark  och i N orge har m an kom m it en bit på väg och 
inlett p rovordn ingar. D et är här fråga om en helt ny form  av brottspåföljd . 
D et finns all an ledning a tt på  de tta  om råde nå fram  till enhetliga nord iska 
bestäm m elser i enlighet m ed H elsing fo rsav talets fö reskrifter.

Sam hällstjänst har införts också  i åtskilliga andra  länder. Ö verallt har 
m an goda erfa renhe te r. I v år tid, när behovet av läm pliga påföljder, sä r
skilt i fråga om  ungdom ar som  begår b ro tt, ä r  så påtagligt p assar sam hälls
tjänst väl in i b ilden. N u s tå r sam hället beträffande ungdom skrim inalitet 
ofta inför valet a tt antingen inte göra något effektivt i b rist på lämplig 
påföljd e ller a tt tillgripa frihetsstraff. F rih e tss tra ff ä r för de unga ingen 
lämplig åtgärd . In te heller bö r m an låta en ung bro ttsling  slippa undan utan 
a tt i sak inget händer. Sam hällstjänst fram står i m ånga länder som  en 
naturlig  sank tionsform . 1 bästa  fall leder påföljden till en bättre  social 
utveckling  och lägger en stab ilare  grund för fram tiden.

S am hällstjänsten  har u tre tts  i flerta le t nord iska länder och m eningarna 
har på sina håll varit delade. Sedan nu e rfa ren h e te r kunnat vinnas i några 
nord iska länder, finns det anledning a tt gå vidare och söka få till stånd 
likartade regler rö rande sam hällstjänst i sam tliga nord iska länder. Den nya 
påföljden bör också  gälla in ternord isk t. Sam hällstjänst utdöm d i ett land 
skall kunna fullgöras i ett annat nord isk t land.

U nder åberopande av det an fö rda  fö reslås .
a tt N o rd iska  rådet rekom m enderar regeringarna att införa likartade 

regler om b ro ttspåfö ljden  sam hällstjänst.

S tockholm  och M arieham n i februari 1987

Karin Söder (c) 

O lo f Ja nsson  (AC)

M argareta A ndrén (fp) 

G unnel Jonäng  le)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om samnordiska folkhögskolekurser 
för äldre
(M edlem sförslaget, väckt av L ena  Öhrsvik m. f l. ,  se 
s. 833 

R em issyttranden, se supplem ent)

Till k u ltu ru sko tte t har hänv isa ts  m edlem sförslag  om  sam nord iska fo lk
högsko lekurser fö r äldre. M edlem sförslaget h a r behandla ts vid m öten  den
11 — 12 maj och den 10 novem ber 1987 sam t den II februari och 6 m ars 
1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget fö reslås a tt nord iska m edel av sä tts  för a tt u tveck la  
det i D anm ark påbörjade pro jek te t "Æ ld re  på H øjskole i U d lande t” .

U r m otiveringarna till m edlem sförslaget fram går a tt N ord iska  ku ltu rfon
den u nder åren  1984-1986 h a r stö tt pro jekt kring fo lkhögskolor för äldre 
och unga. 1 d e tta  arbete  har det bl a fram kom m it a tt fo lkhögskolorna kan 
spela en s to r roll på äld reom rådet.

"Æ ld re  på  H øjskole  i U d lan d e t”  in fo rm erar om fo lkhögsko lekurser i 
såväl de no rd iska länderna  som  i länder u tan fö r N orden . Syftet ä r att 
kunna ge sem esterv iste lsen  berikande innehåll. A r 1987 beräknas ca 900 
p ersoner de lta  i sådana ku rse r i de nord iska länderna. Enligt fö rslagsstäl
larna skulle d e t vara  värdefullt om  liknande verk sam heter e tab lerades i 
F in land, N orge och  Sverige. 1 sam tliga nord iska  länder ställer sig fo lkhög
skolorna positiva till idén om  nord iska fo lkhögskolekurser fö r äldre. F ör 
en verksam het av d e tta  slag behövs enligt fö rslagsställarna ingen om fa ttan 
de organisatorisk  uppbyggnad. M ed en person  anställd  på heltid i varje 
land skulle verksam heten  kunna fungera tillfredsställande. En gem ensam  
nord isk  koord inering  anses vara  en fö ru tsättn ing  för a tt p ro jek te t ” Æ ldre 
på H øjskole i U d lan d e t”  skall kunna realise ras. D et fö reslås därfö r att 
sam nord iska m edel av sä tts  till p ro jek te t under en period av tre  år. M ålsätt
ningen är a tt p ro jek te t däre fte r skall bära  sina egna kostnader.

Enligt m edlem sförslaget har sam arbete t i N orden  på äldreom sorgens 
om råde hittills inte varit särskilt högt p rio rite ra t. U tvecklingen i de nordis-
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ka länderna  to rde  ha  m edfört a tt e tt allt stö rre  an tal p en sionärer har 
in tresse  fö r a tt v idareu tb ilda  sig genom  k u rser och reso r. E tt sam arbete  
m ellan de nord iska  fo lkhögskolorna kunde v ara  en m öjlighet a tt tillgodose 
de tta  behov fö r de äldre.

2. R em issyttranden

Följande m yndigheter, in s titu tioner och organ isa tioner har avgivit y tt

rande om  m edlem sförslaget

D anm ark

U nderv isn ingsm inisterie t 
E G V -fonden/L andsforen ingen  Æ ldre Sagen 
L ibera lt O plysnings F orbund  
Foreningen fo r F o lkehø jsko ler

F inland

Finlands fo lkhögskoleförening 
F o lkupplysn ingssällskapet 
Svenska stud iefö rbundet 
A rbetarnas b ildningsförbund 
Sam nord isk  p ensionärsku ltu r 
Å lands landskapssty re lse  
M arieham ns pensionärsfören ing

N orge

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t
Sosia ldepartem en te t
Sam nem nda for stud iearbeid

Sverige

Statens kultu rråd  
S ko löversty relsen  
L andstingsförbundet 
Folkbildn ingsförbundet 
P ensionärernas rik sorgan isation  
Sveriges pensionärsfö rbund

I de flesta  y ttran d en  fö ro rdas gem ensam m a ak tiv ite te r fö r pensionärer i 
form  av fo lkhögsko lekurser. M ånga rem issorgan  an fö r även synpunk ter på 
hur en sådan verk sam het kunde genom föras. Stöd u tta las såväl för en 
u tveckling  av det ak tuella  danska  p ro jek te t, som  fö r o lika fo rm er av 
ku rsverksam het inom  de befintliga pensionärso rgan isa tionernas och folk- 
b ildn ingsorganisationernas ram ar.
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I d e t fö ljande redogörs fö r de särsk ilda sy npunk te r som  rem iss in stanser
na h a r anlag t på  m edlem sförslaget.

2.1 D anska  rem issy ttranden

U ndervisn ingsm in isterie t, D irektora te t fo r  F olkeoplysn ing , fö ro rdar a tt 

anslag  av sä tts  fö r a tt u tveck la  ” Æ ldre  på  H øjskole  i U d lan d e t”  så  att 
p ro jek te t kan bli no rd isk t. F ö r  tillfället ä r  p ro jek te t ensidigt genom  att 
d an sk a r d e lta r i fo lkhögsko lekurser i de an d ra  no rd iska  länderna  u tan  att 
m o tsvarande an tal e leve r kom m er till D anm ark . F ö r a tt p ro jek te t skall 
kunna främ ja e tt öm sesid ig t u tby te  b ö r em ellertid  de m ycket o likartade 
reg lerna fö r s tud iestöd  harm oniseras.

E G V fo n d e n lL andsfo ren ingen  Æ ldre Sagen  fö ro rdar a tt no rd iska fo lk
högsko lekurser fö r ä ld re  genom förs. O rganisationen  är in tresse rad  av att 
engageras i e tt even tue llt in itiativ . I y ttran d e t fästes uppm ärksam he t vid 
e tt sem inarium  som  m ed stöd  från  E G  i maj 1987 d isku terade  m öjligheterna 
a tt u tveck la  u tb ildn ingsu tbudet fö r ä ldre speciellt m ed tanke på fo lkhög
skolekurser. D et vore naturlig t fö r fo lkhögskolorna att k o n cen tre ra  sitt 
u tbud  till de ä ldre då  de m era trad itionella  m ålgrupperna för fo lkhögskolor
na synes m inska.

L ibera lt O plysnings F orbund  ö n sk a r fö r tillfället inte gå in i nya projekt 
på  om rådet.

F oreningen fo r  F olkehø jsko ler  in stäm m er i fö ru tsä ttn ingarna  fö r m ed
lem sförslaget. S ärsk ilda anslag  b ö r av sä tta s  för den föreslagna verksam he
ten . D et ä r  viktigt a tt p e rso n e r anställs cen tra lt i de ensk ilda länderna  för 
a tt in fo rm era  och koo rd inera  a rb e te t. E tt av de s tö rsta  hindren fö r k u rse r
na ä r  de s to ra  skillnaderna i stud iestöd  m ellan länderna. Föreningen har 
tidigare fäs t uppm ärksam he t vid frågan och fö ro rda t gem ensam m a regler.

2.2 F inländska rem issy ttranden

F inlands fo lkh ö g sko le fö ren in g  an se r det v ara  m otiverat a tt ge stöd  åt 
fo lkhögsko lekurser fö r p ensionärer, även  om  m an genom  denna verksam 
het en d ast kan nå  en del av pensionärerna . U r fo lkhögskolerörelsens 
synvinkel vore det y tte rs t viktigt a tt även  stöda  p ro jek t som  inrik tas på 
annan  än pensionärs verksam het.

F olkupplysn ings sä llskape t om fa tta r m edlem sförslaget. I y ttrande t hän 
visas till den  verk sam het fo lkhögskolan  O riveden O pisto  genom för. Sko
lan har arrangera t flera  k u rse r fö r p en sionärer och har goda e rfa renhe te r av 
ku rser fö r pensionärer från  U SA .

Svenska  s tud ie förbundet tills ty rker m edlem sförslaget. S tödet fö r verk 
sam heten  föreslås kanalisera t via en p ro jek tperson  i varje land, p lacerad  i 
anslu tn ing  till de nationella  sam arbetso rganen  för fo lkhögskolorna. D et 
anses viktigt a tt sam arbe te t m ellan b ildningsförbunden i de olika länderna 
u tveck las kring d essa  frågor.

A rbetarnas b ildn ingsförbund  p åp ek a r a tt p ensionärerna  har s to ra  egna
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organ isa tioner i sam tliga no rd iska  länder och a tt d essa  organ isa tioner hör 
till b ildn ingsförbunden  i länderna . Av denna anledning anses pensio n ärso r
gan isa tionerna  m ed sina b ildn ingsförbund  v ara  de organ som  naturligast 
kan genom föra nord iska  p ensionärsku rser. A dm inistra tiv t kunde bild
n ingsförbundens m öjligheter a tt a rran g era  nord iska  ku rser garan te ras ge
nom  stöd till b ildn ingsförbundens no rd iska  sam organisationer. I y ttran d e t 
pekas på b ehove t av  to lkning m ellan finska och de skand inav iska  språken 
då de föreslagna ku rse rn a  genom förs.

Sam nord isk  p ensionärsku ltu r  k o n sta te ra r m ed tillfredsställelse a tt m ed
lem sförslaget innehåller tankegångar från  e tt tidigare m edlem sförslag  om 
sam nordisk  pensionärsku ltu r. I y ttran d e t frågas om inte fo lkhögskolorna 
själva kan o rd n a  no rd iska  k u rse r fö r äldre u tan  en särskild  heltidsanställd  
person . D enna persons lön kunde i stä lle t användas pensionärsku ltu ren  till 
from m a.

Å lands landskapsstyre lse  s tä ller sig positiv t till idéen a tt skapa  ett kon
tak tn ä t som  skulle göra  det m öjligt fö r ä ldre m änn iskor a tt de lta  i ku rser 
och  sem inarier vid högskolor i N o rden . M ålgruppen fö r e tt sådan t sam ar
bete  m ellan fo lkhögskolorna borde enligt landskapssty re lsen  u tv idgas så 
a tt den även  skulle u p p ta  an d ra  g rupper t. ex. en sam stående vuxna, hu s
m ödrar och hand ikappade.

M arieham ns pensionärsfören ing  an se r förslaget vara  b ra  och hoppas att 
p ensionärerna  har m öjligheter a tt m edverka n ä r kursprogram m en uppgörs.

2.3 N orska  rem issy ttranden

Kirke- og underv isn ingsdepartem en te t s tä ller sig positiv t till in ten tioner
na i m edlem sförslaget. I dag  arrangeras i N orge e tt antal ko rta  ku rse r för 
ä ld re , som  kan tillrättaläggas m ed sikte på deltagare  från  andra  nord iska 
länder. V erksam heten  k räv e r knappast någon om fattande organisation . 
D en föreslagna verk sam heten  ligger på g ränsen  m ellan folkbildning och 
ak tiv ite te r fö r ä ldre och m an kan ha olika uppfa ttn ingar om  i vilket budget
sam m anhang förslaget bö r inpassas.

S osia ld ep a rtem en te t m eddelar a tt det finns en pensionärssko la  som  
driver kontinuerlig  k u rsv erk sam h et, och att S ta tens eld reråd  har en om fat
tande in fo rm ationsverksam het. E nligt d ep artem en te t ä r det positiv t att 
fo lkhögskolorna i N orden  u tv eck la r a lte rnativ  för ä ldre och a tt även ge
m ensam m a k u rser kan genom föras. M an an ta r a tt d e tta  sam arbete  bö r 
kunna genom föras d irek t av  berö rd a  in s tan ser u tan  e tt p ro jek t m ed särsk il
da anställda.

Sam n em n d a  fo r  stud iearbeid  tro r a tt no rd iska  fo lkhögsko lekurser för 
pensionärer är en b ra  å tgärd  för a tt ge det ökande an ta le t pensionärer e tt 
m eningsfullt ku rsu tbud . N äm nden  har inte någon särskild  uppfattn ing  om 
uppläggningen av p ro jek te t och behovet av en heltidsanställd  person  i 
varje land. G enerellt påpekas a tt det finns behov av stöd för a tt täcka  
reseu tg ifter i anslu tn ing  till dylika projekt.
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2.4 S ven ska  rem issy ttranden

S ta ten s  ku lturråd  an se r a tt v erksam het som  kan ak tivera  äldre personer 
bö r p rio rite ras högt även i det nord iska  sam arbe tsperspek tive t. Enligt 
k u ltu rråde t kan det adm in istra tiva  fö rfarandet m ed en person  anställd  i 
respek tive  land vara  e tt sä tt a tt lösa kon tak tfrågan . K u ltu rråde t tills ty rker 
forslaget a tt sam nord iska  m edel av sä tts  fö r en u tveckling  av det danska 
p ro jek te t, och  an se r a tt p ro jek te t kan vara  e tt sä tt a tt u tveck la  det nord iska 
sam arbe te t och  a tt få  e rfa ren h e te r om  sam arbete  inom  äldreom sorgen  
m ellan de nord iska  länderna.

Enligt sko löverstyre lsens  m ening är å tgärder fö r a tt nå ökade kunskaper 
om de nord iska  länderna  angelägna. F o lkhögskolorna, som  i sig är en 
nordisk  ku ltu ry ttring , ä r naturliga ram ar fö r sådana stud ier. G ruppen  pen 
sionärer u tgör dock  inte en p rio rite rad  grupp  inom  vuxenutbildningen. I ett 
läge när knappa  ekonom iska  re su rse r ställs till folkbildningens förfogande 
ifrågasätter sko löversty re lsen  om  in sa tse r rik tade speciellt m ot pensionä
rerna  bör p rio rite ras . I y ttran d e t hänvisas till fo lkhögskolornas inform a
tionstjän st som  in rä ttades 1986. D et ä r  m öjligt a tt i dag erhålla  inform ation 
om de nord iska  fo lkhögsko lo rnas ku rsverksam het via de tta  organ. Det 
vore naturligt a tt i fö rsta  hand p röva om ett even tue llt sam ordningsarbete  
kan förläggas till fo lkhögskolornas in form ationstjänst.

L andstingsfö rbunde t p åp ek ar a tt flera  fo lkhögskolor i Sverige anordnar 
särsk ilda k u rse r fö r p ensionärer. E n u tveckling  av d e t danska  pro jek te t 
” Æ ldre på  H øjsko le  i U d lan d e t”  kan vara  e tt y tterligare  sätt a tt ak tivera  
äldre sam tidigt som  det kan vara  inledning till e tt ökat sam arbete  på ä ld re
om sorgens om råde.

F olkb ildn ingsförbundet tills ty rker en vidare u tveckling  av det danska  
pro jek tet.

P ensionärernas riksorganisa tion  an ser a tt e tt a rbete  enligt rik tlin jer som 
fram förs i m edlem sförslaget ä r  e tt m ycket positiv t inslag i s trävandena  a tt 
tillvara ta  och fö rd jupa  de ä ld res kun sk ap er inom  N orden . D enna u pp fa tt
ning grundas på  de e rfa ren h e te r o rgan isa tionen  har från  e tt sedan flera år 
välfungerande sam arbete  m ed pensionärso rgan isa tioner i D anm ark , F in 
land och N orge. O rganisationens egen fo lkhögskola ä r  beredd  a tt m edver
ka genom  a tt själv ano rdna  ku rse r av sed d a  för m edborgare från  de andra 
länderna, sam t genom  a tt rek ry te ra  och  o rgan isera  ku rsdeltagare  i övriga 
nord iska  länder. D e m edel som  kan ställas till förfogande bör i fö rsta  hand 
användas till resestipend ier.

Sveriges p en sionärsfö rbund  u n d e rs try k e r vikten av att sam nord iska 
fo lkhögsko lekurser fö r ä ldre genom förs i ökad  om fattning. E tt nordiskt 
sam arbete  kan ske inform ellt och u tan  någon stö rre  adm inistrativ  apparat. 
D et vore önskvärt om  b id ragsbestäm m elserna  kunde likställas så a tt det 
inte k osta r m er a tt de lta  i en kurs i e tt no rd isk t land än i e tt annat. Om 
m edel kunde ställas till förfogande fö r a tt d e ltid sanstä lla  en person  i varje 
land skulle d e tta  kunna påskynda  u tbyggnaden . Sam tidigt be tonas att det
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är viktigt a tt k o n tak te r kan  kny tas d irek t m ellan pensionärso rgan isa tioner 

och fo lkhögskolor.

3. Utskottet

U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt m edlem sförslaget har e tt viktigt syfte, näm li
gen a tt u töka  u tb u d e t av k u rse r och  an d ra  gem ensam m a ak tiv ite te r för 
pensionäre r i N o rden  särsk ilt för a tt ge reso r e tt kulturinnehåll. I m edlem s
förslaget fö reslås a tt nord iska  m edel u nder en period  på  tre  å r  av sä tts  för 
a tt u tveck la  e tt p ro jek t kring inform ation  om fo lkhögsko lekurser fö r pen 
sionärer i de no rd iska  länderna.

I de flesta  y ttran d en  som  har avgivits m ed anledning av m edlem sförsla
get fö ro rdas gem ensam m a ak tiv ite te r för p en sionärer i form  av fo lkhögsko
lekurser. 1 likhet m ed m ånga rem issorgan  finner u tsk o tte t det positiv t a tt 
fo lkhögskolorna i N orden  kan u tveck la  e tt k u rsu tbud  för äldre och att 
gem ensam m a k u rse r fö r pen sio n ä re r kan anordnas. U tsk o tte t kon sta te ra r 
a tt p en sio n ärern a  i de nord iska  länderna  har egna o rgan isa tioner och att 
d essa  o rgan isa tioner i a llm änhet ä r  an slu tna  till b ildningsförbund i länder
na. M ot denna bakgrund  finner u tsk o tte t det inte v ara  ändam ålsenlig t a tt 
bygga upp  en särsk ilt ny organ isation  fö r den föreslagna k u rsverksam he
ten . U tsk o tte t fö reslå r a tt o lika fo rm er av ku rsverksam het fö r pensionärer 
u tveck las inom  de befintliga pensionärso rgan isa tionernas och folkbild- 
n ingsorgan isa tioneras ram ar, och i nära  sam arbete  m ed fo lkhögskolor i 
N orden  och nord iska  sam arbetso rgan  på om rådet.

U tsko tte t har vid behandlingen  av ett tid igare m edlem sförslag  (A 665/k) 
angående sam nord iska  ku ltu rak tiv ite te r för p en sionärer k o n sta te ra t a tt det 
på nord isk t plan ex is te ra r s tödordn ingar i form  av nord iska  och bila terala  
fonder, u r vilka stöd  fö r olika p ro jek t kan sökas. N ord iska  kultu rfonden  
har beviljat stöd fö r ku ltu rak tiv ite te r för p en sionärer och k u ltu ru tsko tte t 
har i anslu tn ing  till behandlingen  av förslaget till handlingsplan  för ku ltu r
sam arbe te t (B 83/k) föreslagit en s ta rk  utbyggnad av ku ltu rfonden . Det 
fram går även u r m otiveringarna  till föreliggande m edlem sförslag  a tt ku ltu r
fonden har s tö tt p ro jek t kring fo lkhögskolor fö r äldre. D essa  p ro jek t anses 
bl a  ha v isat a tt fo lkhögsko lo rna kan spela en sto r roll på ä ld reom rådet.

A vsaknaden  av  enhetliga reg ler fö r stud iestöd  fö r pe rso n er som  önskar 
de lta  i fo lkhögsko lekurser i ett annat nord isk t land än hem landet anses 
u tgöra ett s to rt h inder fö r den  föreslagna verksam heten . K u ltu ru tsko tte t 
har i anslu tn ing till a rb e te t med förslaget till kulturhandlingsp lan  u tta la t att 
m in isterrådet som  e tt led i realiseringen  av planen bör ta  initiativ  i syfte att 
fö rbä ttra  och stan d a rd ise ra  s tödet fö r de ltagare i fo lkhögskolekurser. U t
sko tte t har därfö r m ed tillfredsställe lse  no tera t a tt m in is terrådet enligt 
förslaget till handlingsplan  som  e tt led i s träv an d en a  a tt främ ja sp råk fö rstå 
else och gem enskap  i N orden  av se r u tred a  om  en stödordn ing  kan e tab le
ras för a tt m öjliggöra stud ier vid fo lkhögskolor i e tt annat no rd isk t land 
utan  väsentlig  personlig  ekonom isk  belastn ing  för de ltagarna. U tsko tte t
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hoppas a tt det som  e tt led i d e tta  a rbe te  skall bli möjligt a tt b eak ta  
in ten tionerna  i m edlem sförslaget.

M ed hänvisning till vad som  ovan an fö rts fö reslår u tsko tte t
att N ord iska  rådet inte fö re ta r sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

O slo den  6 m ars 1988

G unnar B jörk  (c)

E lsi H etem äki-O lander  (K ok) 

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

Berit O scarsson  (s)

H ans P etersson  (fp)

M irja R yynänen  (K)

K åre Ø vregard  (A) 

Thea K nu tzen  (H) 

Barbro N ilsson  (s) 

R obert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Smp) 

A nders Talleraas (H)

E iöur G uðnason  (A .) 
Förman
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Medlemsförslag

om samnordiska folkhögskolekurser för äldre
(V äckt av L ena  Ö hrsvik sa m t M argrete A uken , D orte B ennedsen , G unnar  
Björk, Ilkka-C hristian  B jörklund, Lilli G yldenkilde, E lsi H etem äki-O lan- 
der, Tytti Isohookana -A sunm aa , Barbro N ilsson , A ase  O lesen, Berit O s
carsson och H eikki Riihijärvi)

I hela N orden  u tveck las befolkningens ä ld res tru k tu r på sam m a sätt. 
Pensionärernas antal blir allt stö rre  i fö rhållande till de ak tiva årsk lasserna  
och kom m er under de närm aste  decenn ierna  att kraftigt öka. Det ä r  viktigt 
a tt e rb juda denna s to ra  grupp en m eningsfull sysselsättn ing  och att de får 
vara  ak tiva och rörliga. E tt passiv t om händertagande m åste e rsä tta s  med 
ak tiverande sy sse lsä ttn ingar, vilket på sikt m åste ligga i såväl pensionärer
nas som sam hällets in tresse . En aktiv  och m eningsfull ålderdom  innebär 
m indre sjukdom ar och ett reducera t behov av v å rd in sa tse r och är berikan
de för den ensk ilda m änniskan. Den äldre generationen  besitte r också  ett 
rikt kunnande och har en liv serfarenhet som  rä tt u tny ttjad  kan bli en 
tillgång för hela befolkningen.

Ä r 1983 ano rdnades e tt sem inarium  på N ordens folkliga akadem i i K ung
älv med syfte att d isku tera  frågan om upp rä ttande t av sam nord iska kurser 
för äldre och unga. Vid sem inariet tillsattes en nordisk koordineringsgrupp 
m ed uppgift a tt b l.a . söka stöd hos ku ltu rfonden  för a tt kunna utveck la  
idéen om fo lkhögsko lekurser och organ isera  och koord inera  sam arbetet 
mellan de nord iska fo lkhögskolorna.

U nder åren  1984-1986 har N ord iska  kultu rfonden  stö tt p ro jektet om 
folkhögskolor för ä ldre och  unga. Bl. a. har e tt antal sem inarier anordnats 
som skapat in tresse  för nordiskt sam arbete  såvitt gäller korta  fo lkhögsko
lekurser och lärarutväx ling . D essutom  har det fram kom m it att fo lkhögsko
lorna kan spela en s to r roll i fram tiden på ä ld reom rådet.

Ar 1984 up p rä ttad es i D anm ark en institu tion  under benäm ningen " Æ ld 
re pä H øjskole i U d lan d e t" . Institu tionen  in form erar om folkhögskolekur
ser i såväl de nord iska länderna  som i länder u tan fö r N orden  dock med 
tyngdpunkt på de nord iska  länderna och vänder sig i fö rsta  hand till äldre 
personer. Syftet ä r a tt kunna ge sem esterv iste lsen  berikande innehåll. Ar 
1987 beräknas ca 900 p e rsoner deltaga i fo lkhögsko lekurser i de nord iska 
länderna.

F ö r att möjliggöra för andra  no rdbor än danska att få delta i ku rser i 
andra no rd iska länder skulle det vara värdefullt om liknande verksam heter 

21-17-336 Nordiska rådet
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e tab le rades i F in land, N orge och Sverige. I sam tliga nord iska  länder ställer 
sig fo lkhögskolorna positiva till idéen om nord iska fo lkhögskolekurser för 
äldre. F ö r en verksam het av  de tta  slag behövs ingen om fattande o rganisa
to risk  uppbyggnad. M ed en person  anställd  på heltid i varje land skulle 
verksam heten  kunna fungera tillfredsställande. En gem ensam  nordisk  
koordinering är en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt p ro jek te t ” Æ ldre på H øjskole i 
U d lan d e t”  skall kunna rea lise ras. Vi an se r därför a tt sam nord iska m edel 
bö r av sä tta s  till p ro jek te t u n d er en period av tre  år. M ålsättn ingen ä r a tt 
pro jek te t däre fte r skall b ära  sina egna kostnader.

Sam arbete t i N orden  på ä ldreom sorgens om råde har hittills inte varit 
särsk ilt högt p rio rite ra t. U tvecklingen i de nord iska länderna to rde ha 
m edfört a tt e tt allt s tö rre  an tal p en sionärer har in tresse  fö r a tt v idareu tb il
da sig genom  k u rser och re so r av de tta  slag. E tt sam arbete  m ellan de 
nord iska fo lkhögskolorna kunde vara  en m öjlighet a tt tillgodose de tta  
behov för de äldre.

M ed hänvisning till ovanstående fö reslås ,
att N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet att av 

sä tta  m edel fö r a tt u tveck la  det påbörjade p ro jek te t ” Æ ldre på 
H øjskole i U d lan d e t” .

S tockholm . K øbenhavn  och H elsingfors den 28 aDril 1987

L ena Ö hrsvik  (.?)

D orte B ennedsen  (S) 

llkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Elsi H etem äki-O lander (K ok) 

Barbro N ilsson  (s)

B erit O scarsson (s)

M argrete A uken  (SF) 

G unnar B jörk (c) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

Tytti Isohookana -A sunm aa  (K) 

A ase  O lesen (RV) 

H eikki R iihijärvi (Snip)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om ett nordiskt institut för krimi
nalistik

(M edlem sförslaget väckt av M ikko Elo m. f l. ,  se s. 845 

R em issyttranden, se supplem ent)

Til Jurid isk  U dvalg er henvist m edlem sforslag  A 806/j om  et N ordisk  
Institu t for K rim inalistik . U dvalget har behandle t forslaget på m øder den 
10. novem ber 1987 i A bo og den 11. feb ruar 1988 i S tockholm .

1. M edlem sforslaget

M edlem sforslaget e r  frem sat den 22. maj 1987.
I m edlem sforslaget anbefales de t, at N ord isk  Råd rekom m anderer N or

disk M inisterråd  at o p re tte  et N ord isk  Institu t for K rim inalistik  (N O R 
DIK).

Forslagsstillerne henv iser til, at nordisk  sam arbejde inden for kriminali- 
stikkens om råde e r b levet stadig m ere intim t i de seneste  årtier. M ed 
krim inalistik fo rs tå r forslagsstillerne her helheden  a f de v idenskabsgrene, 
som  lægger den prak tiske  og teo re tiske  grund for bekæ m pelsen a f fo rb ry 
delser ved at undersøge fo rb ryde lse r så effektiv t som muligt og m odvirke 
fo rbrydelsen  i dens forskellige fo rm er m ed lovgivning og andre fo ransta lt
ninger. E fter H elsingforsafta lens artikel 5 bør efterforskning og straffo r
følgning af fo rb ryde lse r, der er begået i et nordisk  land, i videst mulig 
udstræ kning  kunne finde sted  også i et andet nordisk  land. D enne artikel 
anvendes daglig i p raksis i N orden . De nordiske politifolk har hver dag 
hundredevis a f  fæ lles " k u n d e r” . Til sam m en er der i hele N orden  over 23 
mill. indbyggere, og det sam m enlagte areal e r  stø rre  end det øvrige V est
europa. M an kan e fter fo rslagsstillernes opfa tte lse  påstå , at kon tak terne  
m ellem de, der bekæ m per fo rb rydelser i N orden , er bedre end i mange 
lande, som  tilhø rer såkald te  fo rbundssta te r.

Forslagsstillerne m ener, at til trods for dagens om fattende sam arbejde 
m ellem politim yndighederne i N orden , burde sam arbejdet yderligere ef
fek tiv iseres. E fte r H elsingforsafta len  b ø r sam arbejdet på  forskningens om 
råde væ re ind re tte t på en sådan  m åde, at tilgængelige forskningsbevillinger 
og øvrige re sso u rce r udny ttes på bedst mulige m åde, b landt andet ved at
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o p re tte  fæ lles in stitu tioner. Inden fo r k rim inalistikkens om råde skulle der 
væ re e t behov  for et in stitu t fo r forskning og udvikling, som  kunne kaldes 
N ord isk  Institu t for K rim inalistik , N O R D IK .

E fte r fo rslagsstillernes opfa tte lse  skulle d e r ikke væ re nogen data- eller 
lov tekniske h indringer i de respek tive  lande for op re tte lse  a f  et N ordisk  
Institu t fo r K rim inalistik , da det ikke er spørgsm ålet om  e t personreg ister, 
m en kun om  en videnskabelig  databank  og en sam arbejdsorganisation  m ed 
specielle k rim inalistiske p ro jek ter. In s titu te ts  arbejde kunne sam m enlignes 
f.eks. m ed N o rd fo rsk , N ord isk  Sam arbejdsorgan  fo r tekn isk-v idenskabe- 

lig forskning.
I de sto re  ty ske , engelske og am erikanske k rim inallaboratorier har der 

a llerede længe væ ret krim inalistiske d a tabanker, der fungerer ved hjælp af 
d a tam ask iner, op ly ser forslagsstillerne. Sådanne system er har væ ret uer
statte lige, når m an h a r udviklet sy s tem er for stem m eidentifikation , lydi
den tifikationens andre k rim inalistiske anvendelser, b illedm odtageteknik  
osv . M ed hensyn til m ordefte rfo rskn inger og andre kom plicerede e fte r
fo rskninger kunne N O R D IK  inden for ram m erne a f fælles p ro jek ter skabe 
dato riserede  e fterfo rskn ingssystem er på  sam m e m åde, som  m an nu gør i 
E ngland m ed system et H O L E S  (H om e Office L arge E nquiry  System ). I 
N orden  er d e t b levet m ere alm indeligt, at m an ud n y tte r de m uligheder, 
som  s tå r til rådighed inden fo r ek spertsy s tem e t. Ved at skabe en in te rno r
disk p ro to type  kunne m an overbev ise  beslu tn ingstagerne om  ek sp ertsy s te 
m ets betydning, an fø rer forslagsstillerne. G rund tanken  er, at m an deler 
sine kundskaber m ed andre . På sam m e m åde kan m an højne to ta lp roduk 
tionen  betydelig t. N O R D IK  skulle tilbyde m ulighed for at få fleksible og 
p lanm æ ssigt fæ lles e fterfo rskn ingspro jek ter frem , som  ville spare tid og 
penge. N O R D IK  skulle også give m uligheder på krim inalteknikkens om rå
de i form  af en fælles fingeraftryksau tom ation , der skulle passe specielt 
godt i N o rden , hvo r m an ikke beh ø v er pas, visum  eller arbejdstilladelse.

2. R em issinstanser

D er er m odtaget rem issud ta le lser fra følgende:

N ord iske

-  N ord isk  S am arbejdsråd  fo r K rim inologi
-  N ord isk  U dvalg for K rim inalsta tistik

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  D et danske A dvokatsam fund , A dvokatrådet
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-  Justitiem in isterie t
-  In rikesm in isterie t
-  H elsingfors un iversite t
-  Å lands landskapssty re lse

Island

-  Justits- og K irkem in isterie t

N orge

-  Justis- og Po litidepartem en te t

Sverige

-  R ikspolissty relsen
-  K rim inalvårdssty re lsen
-  B ro ttsförebyggande råde t (BRÅ)
-  U niversite ts- och högsko leäm betet ( UHÄ)

3. Rem issudtalelser

N ordiske

N ordisk  Sam arbejd sråd  fo r  K rim inolog i an fø rer, at der i m edlem sforsla
get henvises til en ekstensiv  definition a f begrebet krim inalistik , m en at de 
konkre te  arbejd sfo rm er, som  sk itse res , k lart v iser, at forslagsstillerne 
sigter til den form  fo r krim inaltekn isk  sam arbejde, som  politiet arbejder 
m ed. E n bedøm m else a f  situa tionen  for sådanne krim inaltekniske opgaver 
falder uden for sam arbejd srådets kom petence , men der er ikke grund til at 
tvivle på, at de principielle og prak tiske  argum enter, der generelt ta le r for 
et udvidet nord isk  sam arbejde, også gæ lder i de tte  tilfæ lde, anføres det.

Det er derim od efter sam arbejd srådets opfa tte lse  ikke selvk lart, at den 
bedste  form  fo r o rganisering  a f det nord iske sam arbejde er op re tte lse  a f  et 
institu t. R egelm æ ssige kon ferencer, selvstæ ndige nordiske udviklings
p ro jek ter, perm anen te  sam arbejdsdelegationer, netvæ rk  af kon tak tp e rso 
ner o .a . a rrangem en ter er ofte sm idigere og m ere ressourceeffek tive  løs
ninger. D annelsen  a f et no rd isk  institu t kan næ rm est kom m e på ta le , hvis 
det e r et spørgsm ål om  at give m ere fasthed  og kon tinu ite t til e tab lerede  og 
frem gangsrige sam arbejdsfo rm er, specielt i de tilfæ lde, at et in stitu t kan 
tæ nkes at tilbyde e t sådan t in tellek tuelt s tim ulerende miljø, som  behøves i 
nyskabende videnskabelig  forskning.

S am arbejdsrådet anbefa ler udvikling a f det nordiske sam arbejde på det 
om råde, der er om talt i m edlem sforslaget, m en m ener ikke -  a f ovennæ vn
te grunde -  at kunne tage stilling til, om  dette  sam arbejde bedst kan ske 
gennem  op re tte lse  a f  et nord isk  institu t eller på anden m åde.

N ord isk  U dvalg fo r  K rim ina lsta tistik  (N U K ) op lyser, at m an siden mid-

Finland
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ten  a f 1960erne har arbe jde t m ed en sam ordning a f de nord iske landes 
k rim inalsta tistik  sam t udarbejdet forslag til en sam m enlignelig k rim inalsta
tistik . E t re su lta t a f  N U K s arbejde e r  rappo rten  N ord isk  krim inalstatistik  
1950-1980. R esu lta te t v iser, at der foreligger såvel ligheder som  forskelle, 
når m an sam m enligner de forskellige landes krim inalitet.

H vis m an gennem  en sam ordnet forskning inden fo r krim inalistikken 
kan opnå  m ere en sarted e  m etoder f.ek s. fo r efterforskning , vil de tte  også 
indebæ re, at sta tistikken  bliver m ere sam m enlignelig. På lignende m åde 
kan sam ordning a f lovgivningen lette sam m enligningen af de forskellige 
landes sta tistik .

S am arbejdet inden for N U K  har v ist, at m an gennem  udby tte  a f  erfa
ringer og stræ ben  m od ensartede  p rincipper fo r statistikføring , kan opnå 
stø rre  en sarte th ed  i sta tistikken  i de forskellige lande. M an kan i et land 
drage ny tte  a f  det udvik lingsarbejde, der udføres i et andet land , og m an får 
hjælp til hurtigere at nå e t p rak tisk  resu lta t ved opbygning af ny statistik .

Inden fo r krim inalistikkens om råde vil der på tilsvarende m åde væ re 
åbenbare fordele , hvis sam arbejdet kan  effek tiv iseres. De spørgsm ål og de 
forskellige fo rskn ingsom råder, som  udpeges i m edlem sforslaget, e r  væ 
sentlige, og fra  N U K s side anser m an det for væ rdifu ld t, hvis m an gennem  
o p re tte lsen  a f N O R D IK  sam ordner og op tim erer ressourcerne .

D anm ark

Justitsm in is terie t har forelagt fo rslaget for m inisteriets K rim inalpolitiske 
Forskn ingsudvalg  og finder på  denne baggrund ikke, at der er noget p res
serende behov for etableringen  a f et in stitu t a f  den art, d er er sk itsere t i 
m edlem sforslaget.

M inisteriet an fø rer, a t d e r a llerede på nord isk  plan finder et betydelig t og 
m eget frug tbart sam arbejde sted  om kring de spørgsm ål, som  det på tæ nkte 
in stitu t i g ivet fald skulle beskæ ftige sig m ed. U dover det in tensive, løben
de sam arbejde m ellem  de nord iske landes cen tra le  politi- og justitsm ynd ig 
heder udføres d e r inden fo r N ord isk  S am arbejdsråd  fo r K rim inologi, i D en 
N ord iske  S traffere tskom ité  sam t i en ræ kke ad hoc arbejdsg rupper et 
væ sentligt arbejde bl. a. ved rø rende spørgsm ål af polititeknisk relevans.

På denne baggrund og fo r at sikre den bedst mulige udny tte lse  a f  de 
forskningsm æ ssige re sso u rce r lægger Justitsm in isterie t vægt på, a t a r
bejdsopgaverne  fo r e t ev en tue lt ” N ord isk  In s titu t fo r K rim inalistik”  i 
g ivet fald a fpasses så ledes, at overlapning  og dobbeltarbejde i v idest m uligt 
om fang undgås.

D et D anske  A d vo ka tsa m fu n d , A d vo ka trå d e t  har ikke bem æ rkninger til 
forslaget.

F inland

Justitiem in isterie t an fø rer, a t efterforskning  i den betydning , d e r sigtes 
til i m edlem sforslaget, ikke h ø rer til Justitiem in isterie ts  kom petenceom rå-
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de. F o r de spørgsm ål, som  m ere d irek te  h ø re r til m in isterie ts kom petence

om råde, såsom  strafferetslovgivn ingen  og krim inologisk forskning, findes 
der a llerede nord iske sam arbe jd so rganer (N ord isk  S traffere tskom ité  og 
N ord isk  Sam arbejdsråd  for K rim inologi).

D et e r  sikkert ve lbegrundet fo rtsa t at effektiv isere det nord iske sam ar
bejde på e fterfo rskn ingsom rådet, anføres det. Justitiem in isterie t har dog 
ingen m ulighed fo r at bedøm m e, om  sam arbejdet fo rudsæ tte r et særligt 
institu t, og hvilke opgaver de tte  in stitu t i så  fald skulle have. M edlem sfor
slaget tager ikke stilling til, om in s titu te t næ rm est skal væ re et fo rsknings
institu t fo r k rim inalistik  uden d irek te  at skulle deltage i efterforskn ingen , 
eller om  det e r  tæ nk t at skulle væ re en slags nord isk  cen tra llaborato rium  og 
-register fo r efterforskning . S idstnæ vnte a lternativ  ville indebæ re en 
koordinering af po litis ty rkerne  i vore lande på  en m åde, som  ville være 
p rob lem atisk  ud fra  e t adm in istra tiv t synspunk t. D et fø rste  a lternativ  ville 
på sin side ikke indebæ re et sådant konkre t efterfo rskn ingssam arbejde , 
som  dog b e to n es i m otiveringen . V isse sam arbejdsfo rm er, som  næ vnes i 
m otiveringen, f.eks. udveksling  a f op lysn inger m ellem  iden tifika tionsre
g istre, kan op re tte s  også uden et særligt institu t.

Justitiem in isterie t fo rho lder sig d erfo r skep tisk  over for den del a f  re 
kom m andationen , d e r udtrykkelig t ta le r om op re tte lsen  a f et nord isk  insti
tu t for k rim inalistik . 1 m edlem sforslaget frem føres ikke tilstræ kkelige m o
tiver for en sådan løsning, og tanken  er ikke tilstræ kkelig  konk re tisere t. 
Justitiem in isterie t m ener dog, at det nord iske sam arbejde om efte rfo rsk 
ning e r et vigtigt spørgsm ål, hvis betydning  øger i tak t m ed, at krim inalite
ten in te rna tiona lise res. D er er derfo r ikke grund til at afvise m edlem sfor
slaget uden yderligere ud redninger. M est hensig tsm æ ssig t kunne m an n ed 
sæ tte en arbejdsg ruppe til at ud rede  sam arbejdet om  efterfo rskn ings
spørgsm ål.

Inrikesm in isterie t h a r ikke noget at indvende im od pro jek te t. M inisteriet 
anbefaler op re tte lsen  a f et N ord isk  In s titu t fo r K rim inalistik , hvis m an på 
denne m åde kan frem m e udviklingen inden fo r krim inalistikken.

H elsing fors un iversite t an fø rer, at m an m ed krim inalistik  sæ dvanligvis 
m ener ” læ ren om  de fo ransta ltn inger, som  e r nødvendige fo r at ud rede  en 
begået fo rb rydelse  og for at indlede retsforfø lgning a f fo rb ry d e lsen ” . Ved 
H elsingfors U niversite t gives der kun i m eget begræ nset om fang underv is
ning i krim inalistik . og der udføres heller ikke nogen egentlig fo rskn ings
virksom hed på  om rådet.

I m edlem sforslaget er krim inalistik  dog defineret på en  m åde, som  er 
m ere alm en end det vedtagne. H vis m an går ud fra denne defin ition , ville 
det fo reslåede institu ts  v irksom hedsom råde ikke væ re begræ nset til fo rsk 
ning om  efterfo rskn ing  (dvs. som  en ” po litiv idenskab” ), m en der ville 
også indgå flere andre  fo rm er a f  k rim inalpolitisk . krim inologisk og ju rid isk  
forskning.

Specielt fordi krim inalistikken  gives et så om fattende indhold, som
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forslagsstillerne h a r g jort, blive behovet for et nyt nord isk  sam arbejdso r
gan fo r forskning og bekæ m pelse a f  fo rb rydelser d isku tabelt, m ener un i
vers ite te t. D et oplyses endv idere  b l.a ., at d e r inden for N orden  allerede fra 
1961 har væ ret et N ord isk  S am arbejdsråd  fo r K rim inologi, som  efter sine 
ved tæ gter har til opgave at frem m e krim inologisk forskning i N orden  og at 
b is tå  m yndighederne i de no rd iske lande i krim inologiske spørgsm ål.

U n ivers ite te t påpeger endelig, at de begrundelser, der anføres i m ed
lem sforslaget, godtgør, at d e r findes et behov for a t øge det nordiske 
sam arbejde på krim inalistikkens om råde. Til op re tte lsen  a f et sådan t fo rsk 
n ingsinstitu t, som  beskrives i fo rslaget, kan m an dog stille sig meget 
tv iv lsom , m ener un iversite te t. H vis o p re tte lsen  a f et institu t alligevel o v e r
vejes, b ø r det nye institu ts  forhold  til a llerede eksisterende organer, frem  
fo r alt N ord isk  S am arbejdsråd  fo r K rim inologi, nøje undersøges og o ver

vejes.
Å lands L andskapsstyre lse  tils lu tter sig m edlem sforslaget 

Is land

Justits- og K irkem in isterie t m ener, at defin itionen i forslaget a f  o rdet 
” k rim inalistik”  e r  m eget v id tgående. Sam tidig synes det dog k lart, at det, 
forslagsstillerne forestiller sig, e r et tekn isk  sam arbejde om politiets e fte r
forskningsarbejde.

M inisteriet an se r det ikke fo r g ivet, at et nordisk  institu t e r den heldigste 
o rdning fo r et øget sam arbejde m ellem  de nordiske lande om efte rfo rsk 
ningsarbejde eller til at udvikle opk laringsm etoder ved fo rb rydelser. R e
gelm æ ssige m øder, uafhæ ngige nord iske undersøgelsesopgaver og ko n tak 
te r kan ofte lede til en enk lere  og m ere virkningsfuld sagsbehandling.

U nder hensyn hertil an se r m inisteriet det for nødvendigt, at sagen 
undersøges næ rm ere , og da isæ r m ed henblik på, om det anses for sand
synligt, at et institu t for krim inalistik  vil forøge og forbedre det nordiske 
sam arbejde. H vis konklusionen  bliver positiv , m å in s titu tte ts  rolle define
res næ rm ere, end det e r  g jort i det forslag , som  nu foreligger.

N orge

Justis- og P o litidepartem en te t m ener, at det e r vanskeligt at tage stilling 
til b ehovet og ønskeligheden a f et nord isk  institu t fo r krim inalistik  uden 
m ere konkre te  oplysn inger om , hvad d e r even tue lt vil blive in s titu tte ts  
ansvarsom råde og arbejdsopgaver. D et gæ lder ikke m indst fordi et sådant 
institu t let kan blive m eget ressou rcek ræ vende . D epartem entet har m ed
sendt ud ta le lser fra Politiets d a ta tjenes te  og K rim inalpo litisen tra len , som 
peger på en  del om råder, hvo r et sådan t institu t kan  have en opgave, jfr. 
nedenfor.

P olitiets D a ta tjeneste  finder forslaget in te ressan t og an fø rer, at man
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hilser en fæ lles p latform  for teknologisk  udvikling og for tekno log iudveks
ling velkom m en.

Specifikt kan d a ta tjenes ten  som  udgangspunkt tæ nke sig om råder inden 

for E D B , f.eks.
-  v idereudvikling  a f fonetisk  navnekodning
-  udvikling af politim æ ssige ek sp e rtsy s tem er
-  videreudvikling  a f fingeraftryksgenfinding.

Politiets D ata tjeneste  kan tæ nke sig en frem tidig m edvirken inden for 
ram m en a f  det foreliggende forslag.

K rim inalpolitisentralen  gør opm æ rksom  på, at ifølge N orsk  R iksm åls
ordbok er k rim inalistik  "L æ re n  om  m idler til at konsta tere  fo rb rydelser og 
at opspore fo rb ry d e re” . E t in stitu t fo r krim inalistik  vil således som  ud
gangspunkt få et v id tfavnende arbejdsom råde og vil, hvis det skal dæ kke 
alle fagom råder og drive forskning på egne definerede p ræ m isser, blive et 
s to rt og m eget re ssou rcek ræ vende  institu t. N oget på træ ngende behov for 
et sådan t foreligger der efter po litisen tra lens m ening ikke i dag.

Ved K R IPO S ser m an im idlertid  to  behov , som  det både ville være 
ønskeligt og nyttig t at få løst på fæ llesnord isk  basis.

D et ene e r behovet fo r en løbende indsam ling sam t system atisering  og 
lagring i en d a tabase  af inform ation  om  aktuelle m etoder og m uligheder, 
som kan beny ttes  til løsning a f konkre te  opgaver. Det andet er behovet for 
e t s tud iecen te r fo r p erso n er, som  til daglig e r  engageret i arbejdet m ed at 
opklare fo rb rydelser.

Begge forslag  er næ rm ere besk revet og begrundet i rem issud talelsen .
Politisen tra lens opfa tte lse  e r, a t m an b ø r stø tte  og gå ind for e tableringen 

a f en fæ lles nord isk  krim inalistisk  da tabank . E ndvidere at der om kring 
denne bør søges o p re tte t et s tud iecen te r for krim inalistik , hvor personer, 
som  til daglig e r  engageret i p rak tisk  arbejde  inden fo r de tte  fagom rådet 
kan få ko rtere  eller læ ngere ophold  til stud ier af/forskning inden fo r speci
elle em ner, og hvor fæ llesnord iske stud ier/ud redn inger/fo rskn ingspro jek 
te r kan gennem føres.

Sverige

R ikspo lisstyre lsen  anbefa ler m edlem sforslaget. D et unders treges , at en 
gennem førelse a f  fo rslaget er nødvendig , hvis de nord iske lande fo rtsa t 
skal væ re selv fo rsynende i spørgsm ål om  kvalificeret krim inalistisk  kund
skab og ekspertise . R ealiseres N O R D IK  kan det krim inalistiske fo rsk 
nings- og udvik lingsarbejde gøres b redere  i N orden  til s tø tte  for krim inali
te tsbekæ m pelsen . V æ sentlige p ro jek te r, som  a f om kostningsm æ ssige 
grunde ellers ikke ville kunne gennem føres a f  et enkelt land, kunne så blive 
virkelighed på in ternord isk  basis til ny tte  fo r de enkelte  lande, m ener 
R ikspo lissty re lsen , der i øvrig t vedlæ gger en ud talelse  fra S ta tens K rim i
naltekniske laboratorium .

S ta ten s  krim inaltekn iske laboratorium  anbefa ler forslaget og henv iser i
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øvrig t til de syn sp u n k ter, der frem føres i e t m ere dybgående prom em oria , 
der vedlæ gges som  bilag. L abo ra to rie t frem hæ ver specielt vigtigheden af, 
at N O R D IK  kny ttes til et retslig t labora to rium , og at det får et tils træ kke
ligt s to rt om fang, således at der skabes gunstige betingelser for udvikling.

K rim inalvårdsstyrelsen  finder, at forslaget i sin nuvæ rende udform ning 
synes a t have få b erø ringspunk te r m ed krim inalforsorgens arbejdsom råde. 
H ovedvæ gten  er, sådan som  sty relsen  op fa tter det. lagt på udvikling af det 
politim æ ssige sam arbejde i N orden  og inden for om rådet fo r k rim inaltek
nik. H ensig ten  e r e fter forslaget at op re tte  en v idenskabelig  databank  og 
sam arbejdsorgan isation . S ty re lsen  påpeger, at m an naturligvis ikke m od
sæ tte r sig forslag , som  kan effektiv isere og udvikle fæ lles nordiske an stren 
gelser inden fo r k rim inalite tsbekæ m pelsens om råde. E fter sty re lsens op 
fatte lse  kan et sådan t sam arbejde dog ske i andre fo rm er end gennem  
op re tte lsen  a f et særligt institut.

B ro ttsförebyggande rådet (B R A ) e r  enig m ed forslagsstillerne i, a t man 
bø r e fte rstræ be  et næ rt no rd iske sam arbejde om  krim inalite tsbekæ m pel
sen, og at sam arbejdet m ellem  politim yndighederne i N orden  yderligere 
bø r effek tiv iseres. S pørgsm ålet e r  im idlertid , sådan som  BRÅ ser de t, 
hvorledes dette  sam arbejde udform es på den bedste  m åde.

BRÅ m ener, at i en første  fase burde det sam arbejde, d e r allerede findes 
på krim inalistikkens om råde, fo rdybes og udvikles inden for ram m erne af 
eksisterende nationale institu tioner og m yndigheder. En mulighed for et 
yderligere fo rdybet kundskabsudby tte  m ellem  forskere  og sagsbehandlere 
inden for N orden , ville væ re et nord isk  sam arbejdsråd  i lighed m ed det, 
som  findes fo r krim inologi. F ø rs t i en senere fase, e fter at a rbejdet i et 
sam arbejdsråd  eller noget tilsvarende e r b levet vu rdere t, m ener B RÅ , at 
spørgsm ålet om  et nord isk  institu t bø r ak tualiseres.

U niversitets- og h ö g sko leäm bete t (U H Ä ) m ener helt alm ent, at m an bør 
opm untre  nordisk  fo rskn ingssam arbejde , og har intet at indvende im od et 
nordisk  institu t for krim inalistik . O prette lsen  a f et institu t bø r dog efter 
U H Å s opfatte lse  ikke påvirke det nuvæ rende nordiske sam arbejde på 
om rådet. U H Ä  m ener, at det bø r overvejes om  ikke em net snarere  drejer 
sig om  polititeknik , således a t betegnelsen  krim inalistik  bø r udby ttes m ed 
betegnelsen  polititeknik .

U H Å s udtalelse bygger på ud ta le lser fra de ju rid iske  faku lte ter ved de 
svenske un iversite ter. D isse ud ta le lse r e r  vedlagt som  bilag.

4. Juridisk Udvalg

Jurid isk  U dvalg skal indledningsvis gøre opm æ rksom  på, at der blandt 
rem issinstanserne  åb en b art ikke e r enighed om  definitionen på ” krim ina
listik” . Im idlertid  har forslagsstillerne i m edlem sforslaget anført: 

” M ed krim inalistik  avses här he lheten  av de ve tenskapsgrenar, som 
lägger den p rak tiska  och teo re tisk a  g runden  för bro ttsbekäm pningen
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genom  a tt u n dersöka  b ro tt så  effektiv t som  möjligt och m otverka 
bro ttslighet i dess o lika fo rm er m ed lagstiftning och andra  å tg ä rd e r.”

D et er d erfo r fo rslaget i denne betydning , udvalget tager stilling til.
Jurid isk  U dvalg har n o te re t sig, at kun et m indretal a f rem issinstanserne  

kan anbefale op re tte lsen  a f et egentligt institu t for krim inalistik.
D erim od er der sto rt set en ighed blandt rem issinstanserne  om at anbefa

le en v idereudvikling  a f det nord iske sam arbejde på det om råde, der er 
om talt i m edlem sforslaget.

D et frem føres bl. a. a f  N ord isk  S am arbejdsråd  for K rim inologi, at o p re t
telse af et nordisk  institu t kan kom m e på ta le , hvis det e r  et spørgsm ål om 
at give m ere fasthed  og kon tinu ite t til e tab lerede  og frem gangsrige sam ar
bejdsform er.

S am arbejdsrådet peger -  ligesom  andre rem issinstanser -  på andre 
form er for nord isk  sam arbejde, der vil væ re m ere hensigtsm æ ssige i det 
konkrete  tilfæ lde. R egelm æ ssige konferencer, selvstæ ndige nordiske 
udv ik lingspro jek ter, perm anen te  sam arbejdsdelegationer, netvæ rk  a f kon
tak tp e rso n e r o .a . a rrangem en ter er sm idigere og m ere ressourceeffek tive 
løsninger.

D enne opfa tte lse  deles af Jurid isk  U dvalg.
U dvalget vil endv idere  træ kke et synspunk t frem , som  er frem sat af det 

finske justitsm in isterium .
M inisteriet fo rho lder sig også skep tisk  til op re tte lsen  a f et in stitu t, men 

m ener dog, at det nord iske sam arbejde om krim inalite tsefterforskning  er et 
vigtigt spørgsm ål, hvis be tydning  øger i tak t m ed, at k rim inaliteten  in terna
tionaliseres. M an b ø r derfo r ikke uden v idere afvise m edlem sforslaget 
uden yderligere udredn inger, m ener m in isterie t og an fø rer, at de tte  m est 
hensig tsm æ ssig t vil kunne gøres i en nordisk  arbejdsgruppe.

D er har væ ret enighed i udvalget om  at tils lu tte  sig dette  synspunkt.
På denne baggrund skal Ju rid isk  U dvalg indstille, at N ord isk  Råd ved ta 

ger følgende rekom m andation :
N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  at nedsæ tte  en 

arbejdsgruppe til at udrede det nord iske sam arbejde om krim inali
te tsefterfo rskn ing  sam t til at undersøge behovet og m ulighederne 
for en v idereudvikling  og ev t. effektiv isering  a f de tte  sam arbejde.

S tockholm , den 11. feb ruar 1988

L ennart A ndersson  is) 

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

Liisa  H ilpelä (Kok)

A nne li Jä ä tte en m ä k i (K)

M ikko Elo (Sdp) 

H agen  H agensen  (KF) 

A sa  Solberg Iversen  (A) 

A rne Skauge (H)

B ernhard t Tastesen  (S) 
Form and
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Reservation

M ot bakgrund  av att de i m edlem sförslaget an tydda syftena to rde  kunna 
tillgodoses inom  ram en  fö r befintligt sam arbete  och det även  to rde  vara  
m öjligt a tt genom  d e tta  sam arbete  fö ra  u tvecklingen v idare, finner jag  inte 
skäl fö r a tt tills ty rka  förslaget.

B risten  på  en enhetlig  uppfattn ing  b land rem issorganen  om vad term en 
krim inalistik  innebär u tgör y tterligare  skäl fö r a tt av sty rk a  förslaget. T er
m en ” krim inalite tsefterfo rskn ing” , som  u tsk o tte t funnit anledning att an 
v ända i stä lle t fö r krim inalistik , har inte heller givits en exak t definition. 

M ed anledning av vad h ä r an fö rts  få r jag  därför föreslå
att N ord iska  råde t inte fö re ta r sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

S tockholm  den 11 februari 1988

H ans N yhage  (m )
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Medlemsförslag

om ett nordiskt institut för kriminalistik
(V äckt av M ikko  E lo sa m t L iisa H ilpelä och A nneli Jää tteenm äki)

N ordisk t sam arbete  inom  krim inaiistikens om råde har blivit allt in tim are 
under de senaste  decenn ierna . M ed krim inalistik  avses här helheten  av de 
vetenskapsg renar, som  lägger den p rak tiska  och teo re tisk a  grunden  för 
b ro ttsbekäm pningen  genom  att undersöka  b ro tt så  effektivt som möjligt 
och m otverka  bro ttslighet i dess olika fo rm er m ed lagstiftning och andra 
åtgärder. Enligt H elsingfo rsav talets fem te artikel bö r beträffande bro tt 
som begåtts i e tt nord isk t land , u tredningen och lagföringen i stö rsta  
möjliga u ts träckn ing  kunna ske även  i annat no rd isk t land. D enna artikel 
tilläm pas dagligen i p rak tiken  i N orden . De nord iska poliserna har varje 
dag hundra ta ls gem ensam m a ” k u n d e r” . T illsam m ans finns det i hela N or
den ö ver 23 m iljoner invånare och den sam m anlagda y tan  är stö rre  än det 
övriga V ästeu ropa. M an kan p ås tå  a tt k o n tak te rna  inom  b ro ttsbekäm p
ningen i N orden  ä r b ä ttre  än i m ånga länder som  tillhör s. k. fo rbundssta 
ter. R edan i dag ä r det möjligt a tt u tläm na för b ro tt m ellan D anm ark, 
F in land, Island , N orge och Sverige u tan  stö rre  by råk ra tisk t krångel. Poli
serna har flera gem ensam m a opera tioner, handräckn ingsärenden  sköts 
u tan  onödig by råk ra ti, d e t finns äm betsm annau tby te , gem ensam m a m öten 
och k on ferenser fö r k rim inallaboratoriefo lk  på generella och speciella om 
råden , rä tts läk a rm ö ten , iden tifieringskonferenser, da tareg is term öten , 
knarkm öten , ek o b ro ttsm ö ten , b ro ttsp la tsundersökn ingsm ö ten , spanings- 
tekn ikm öten  osv .

T ro ts dagens om fattande sam arbete  m ellan po lisväsendena i N orden  
borde sam arbete t y tterligare  effek tiv iseras. Enligt H elsingforsav talet bör 
sam arbete t på forskn ingens om råde vara  så in rik tat a tt tillgängliga fo rsk 
ningsanslag och övriga re su rse r sam ordnas och u tny ttjas på bästa  möjliga 
sä tt. b land annat genom  att gem ensam m a institu tioner upp rä ttas. Inom  
krim inaiistikens om råde skulle det finnas behov för e tt institu t för fo rsk 
ning och utveckling , vilket skulle kallas N ord isk t in stitu t fö r krim inalistik , 
N O R D IK .

Enligt undertecknade  skulle e tt N o rd isk t institu t fö r krim inalistik  inte 
m öta några data- e ller lag tekn iska h inder i respek tive  länder, eftersom  det 
här inte är fråga om  ett person reg is te r, u tan om en vetenskaplig  databank  
och en sam arbetso rgan isa tion  m ed speciella  krim inalistiska p ro jek t. Insti-
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tu te ts  a rbe te  kunde jäm fö ras  t. ex . m ed N ord fo rsk , N ord iska  sam arbetsor- 
ganet fö r tekn isk -vetenskap lig  forskning.

I de s to ra  ty ska , engelska och am erikanska  k rim inallaboratorierna har 
det redan  länge funnits d a to rstö d d a , krim inalistiska da tabanker. Sådana 
system  har varit oersä ttliga  när m an u tveck la t system  för talaridentifika- 
tion , ljudidentifikationens andra  krim inalistiska tilläm pningar, b ildm onta- 
geteknik  osv . B eträffande m ordundersökn ingar och and ra  kom plicerade 
b ro ttsundersökn ingar (ek o b ro ttsh ärv o r, sto ro lycko r osv .) kunde N O R - 
D IK  inom  ram en för gem ensam m a p ro jek t skapa dato riserade  undersök- 
n ingssystem  på  sam m a sätt som  m an nu gör i England m ed system et 
H O L E S  (H om e Office L arge E nquiry  System ). 1 N orden  har det blivit allt 
vanligare a tt u tny ttja  de m öjligheter som  s tå r till buds inom  expertsystem . 
G enom  att skapa en in ternord isk  p ro to ty p  kunde m an övertyga  beslu tsfa t
ta rn a  om  ex p ertsy stem en s betydelse . G rund tanken  ä r a tt m an delar m ed 
sig av sina kunskaper. På de tta  sätt kan m an höja to talp roduk tionen  
avsevärt. N O R D IK  skulle erb juda  m öjligheter a tt få  fram  flexibelt och 
p lanm ässigt gem ensam m a undersöknings- och anskaffn ingspro jek t, vilket 
skulle spara  både pengar och tid . N O R D IK  skulle också  ge m öjligheter på  
k rim inalteknikens om råde i form  av en gem ensam  fingerav trycksau tom a- 
tion , vilket skulle p assa  synnerligen  väl i N o rden , där m an inte behöver 
pass , visum  eller arbetstillstånd .

M ed hänvisning till ovanstående hem stä ller undertecknade
a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt in rä tta  e tt 

N ord isk t in stitu t fö r krim inalistik .

H elsingfors den 22 maj 1987

M ikko  E lo (Sdp) Liisa H ilpelä (K ok)
A nneli Jä ä tteen m ä k i (K)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om sårbarhets- och integritetsfrågor 
vid folkregistrering
(M edlem sförslaget  väckt av Y lva  A nnerstedt och  Hans  
Petersson , se s. 853 

R em issyttranden , se supplem ent)

Til Ju rid isk  U dvalg  e r henv ist m edlem sforslag  A 807/j om  sårbarheds- og 
in teg rite tsspørgsm ål ved fo lkereg istrering . U dvalget har behandle t fo rsla
get ved  m øder den 10. novem ber 1987 i Å bo og den 11. feb ruar 1988 i 
S tockholm .

1. M edlem sforslaget

M edlem sforslaget blev frem sat den 5. jun i 1987.
1 m edlem sforslaget anbefales de t, at N ord isk  Råd rekom m anderer N o r

disk M inisterråd  i s tø rst mulig udstræ kning  at tage hensyn til sårbarheds- 
spørgsm ål og spørgsm ål ved rø rende  den personlige in tegritet ved udarbej
delsen  a f en nord isk  konvention  om  fo lkeregistrering .

F orslagsstillerne henv iser til, at d e r ved N ord isk  R åds 34. session  blev 
ved tage t en rekom m andation  (nr 3311986) om  en nord isk  konvention  om 
fo lkereg istrering  til afløsning og udvidelse  a f  overenskom sten  fra 1968 m ed 
det form ål at sam ordne og forenkle  reglerne angående flytning, (m idlerti
digt) ophold og (fast) bosæ tn ing  i de no rd iske lande, således at N orden  i 
denne henseende b liver en  helhed.

Im idlertid  påpeger fo rslagsstille rne , a t m an hverken  i m edlem sforslaget 
e ller i Ju rid isk  U dvalgs betæ nkning  over m edlem sforslaget h a r væ ret op 
m æ rksom  p å  sårbarhedsspø rgsm ål og m ulighederne for a t b esky tte  den 
personlige in tegrite t. D ette  finder forslagsstillerne bem æ rkelsesvæ rdig t på 
baggrund a f de risici for den personlige in teg rite t, som  er fo rbundet m ed 
den type a f reg istre , d e r her e r  tale om .

M ed dagens teknik  kan  m an hurtig t og enkelt oplagre og overføre  store  
m æ ngder op lysn inger i forskellige reg istre . D ette  g iver sto re  m uligheder 
fo r a t træ nge ind i d e t enkelte  m enneskes privatliv . O plysn inger, som  er 
sam let ind m ed et fo rm ål, kan  le t anvendes til and re , u nders treger fo rslags
stillerne.

F orslagsstillerne m ener også, at der i de nord iske lande råder s to r u ro  og
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irrita tion  o v e r m yndighedernes indsam ling a f op lysninger og anvendelsen  
a f  d isse. I Sverige har m an specielt væ ret opm æ rksom  på dette  i forb indel
se med afsløringen a f  fo rskn ingsreg istre  m ed m eget indgående og d eta ljere
de personoplysn inger.

B esky ttelsen  a f privatlivet e r et a f  individets vigtigste re ttigheder, u nder
streger forslagsstillerne. A fslu tn ingsvis anfø rer de, at det e r naturligt og 
nødvendigt, a t visse personop lysn inger overfø res ved flytning fra  et land til 
et andet. H vilke oplysn inger, der skal væ re om fatte t a f  den nordiske 
konvention  om  folkereg istrering , b ø r dog udvæ lges m eget re s trik tiv t, så 
der ikke sker indgreb i den personlige in tegritet.

2. R em issinstanser

D er er m odtaget rem issud ta le lser fra følgende:

D anm ark

-  Indenrigsm inisteriet 

F inland

-  In rikesm in isterie t
-  B efolkningsreg istercen tralen
-  A lands landskapssty re lse

N orge

-  Justis- og Po litidepartem en te t
-  F inans- og T o lldepartem en te t
-  F o rsv a rsd ep a rtem en te t
-  S en tra lkon to re t for fo lkeregistrering
-  D atatilsynet

Sverige

-  R iksska tteverke t (RSV)
-  1983 års fo lkbokföringskom m itté

3. Rem issudtalelser

D anm ark

Indenrigsm in isterie t e r  indstillet på at tage de fornødne hensyn til sår- 
barheds- og in teg rite tsspørgsm ål ved udarbejdelsen  a f en ny nordisk  ove
renskom st om  folkeregistrering.

F inland

Inrikesm in isteriet e r enig m ed forslagsstillerne i, at den enkeltes re t til et 
besk y tte t p rivatliv  bø r væ re i fo rg runden , når m an planlæ gger refo rm er i
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overenskom sten  om  folkereg istrering . M inisteriet påpeger dog også, at 
m an m å tage hensyn  til, a t s ta te rn e  har forp lig telser m od sine borgere, 
uanset om  de bor uden lands. E n person  bør f.ek s. uden besvæ r kunne 
anvende sin stem m eret ved valg, på  en fleksibel m åde o rdne a rvespø rgs
mål og ved behov  få  hurtig  kon tak t m ed sine slægtninge. A lt de tte  fo rud 
sæ tter, at visse personop lysn inger kan overfø res fra et land til et andet. På 
denne m åde e r det også m uligt at fo rm indske b u reauk ra tie t, m ener in rikes
m inisteriet.

N år m an æ n drer den nord iske overenskom st om fo lkeregistrering , bø r 
der tages hensyn  til de p rob lem er, som  næ vnes i m edlem sförslaget. D et er 
også vigtigt, an fø rer in rikesm in isterie t, at alle de nord iske lande, som 
overenskom sten  ved rø re r, fa s tsæ tte r tils træ kkelig t nøjagtige bestem m elser 
i deres lovgivning om  udlevering a f op lysn inger fra fo lkereg isteret.

B efo lkn ingsreg istercen tra len  u d ta le r sig i lighed m ed Inrikesm in isterie t.
Å lands landskapsstyre lse  tils lu tter sig m edlem sforslaget.

N orge

Justis- og P o litidepartem en te t e r  enig i, at en nord isk  konvention  om 
folkereg istrering  b ø r indholde regler, som  tager hensyn  til sårbarheds- og 
in tegrite tsspørgsm ål. D epartem en te t s tø tte r  D ata tilsynets udtalelse.

D ata tilsynet op lyser, a t N orge h a r en egen lov om  fo lkeregistrering . D et 
har derfo r kun  i beg ræ nset om fang væ ret ak tuelt fo r tilsynet at gå specielt 
ind på spørgsm ål , som  er reguleret gennem  sæ rlovgivningen og forsk rifter 
i m edfør a f  denne , så længe m an ho lder sig til traditionelle fo lkereg istre
ringer og folketæ llinger.

G enerelt m ener D ata tilsynet, a t det e r vigtigt at begræ nse de op lys
ninger, som  fo lkereg istrene  indeho lder til de t, som  e r nødvendigt a f  hensyn 
til reg istere ts  form ål. E ndv idere  bø r adgangen til personop lysn inger b e 
g ræ nses, specielt nå r det d re je r sig om  adgang til hele reg istere t e ller større 
dele a f  de tte . B åde tilstræ kkelige sikkerhedsfo ransta ltn inger ved de enkel
te fo lkereg istre  og reg ler, som  sæ tte r g ræ nser fo r ud leveringsadgangen for 
op lysninger fra reg istrene , m å indgå i en forsvarlig  ordning for fo lkeregi
strene . Specielt b ø r der vises forsigtighed m ed at tillade on line overføring 
af op lysn inger om  reg istrerede  personer.

E fte r D ata tilsynets op fa tte lse  m å det væ re ind lysende, at en nordisk  
konvention  om  fo lkereg istrering  m å indeholde regler, som  vare tager sår- 
barheds- og in teg rite tshensyn . B åde de udredninger, som  foreligger i 
N orge og Sverige om  da ta  og sam fundets så rbarhed  og den om fattende 
debat, som  m an h a r haft såvel i V esttysk land  som  i enkelte  nord iske lande i 
forb indelse m ed gennem førelsen  a f fo lketæ llinger, tilsiger, at de hensyn , 
som  d e r taget op i m ed lem sforslaget, b liver tillagt betydelig  vægt.

Finans- og Tolldepartem en te t henv ise r til ud talelsen  fra S ta tis tisk  S en t
ralbyrå.

Sen tra lkon to re t fo r  F olkeregistrering, S ta tis tisk  Sen tra lbyrå  m ener, at
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det vil væ re naturligt at se m edlem sforslaget i sam m enhæ ng m ed N ordisk  
R åds rekom m andation  nr. 33/1986 om  en nord isk  konvention  om  folkere
gistrering. M ed hensyn til selve forslaget m ener sen tra lkon to re t, at en 
indskræ nkning i den  allerede eksis te rende  ordning om udveksling a f op lys
ninger vil træ nere  en del a f  form ålet med overenskom sten  om  in ternord isk  
flytning.

F orsvarsdepartem en te t h a r ingen indvendinger im od, at d e r udarbejdes 
en konven tion  som  fo reslåe t. Spørgsm ålet har væ ret forelagt for fo rsvarets 
overkom m ando  og G enera lk rigskom m issaria te t, som  heller ikke har be
m æ rkninger til forslaget.

Sverige

R iksska tteverke t (R SV ) op lyser, at i 1969 tråd te  en overenskom st om 
in ternord isk  flytning i kraft. D et grundlæ ggende form ål m ed o v erenskom 
sten  e r a t fo rh indre, at en person  bliver d obbeltreg istrere t eller helt ophø 
re r m ed at væ re reg istrere t. I forb indelse  med flytning udveksles der per
sonoplysn inger ved hjæ lp a f  et fly ttebev is. F ly ttebev ise t indeholder følgen
de oplysninger:

1. udflytningsland
2. udfly tn ingskom m une (forsam ling)
3. ad resse  i udfly tn ingslandet
4. indflytningsland
5. indfly tn ingskom m une (forsam ling)
6. ad resse  i indfly tn ingslandet
7. opgiven flytningsdag
8. efternavn
9. fornavn

10. køn
11. fødselsdag, -m åned og år
12. fødested
13. c iv ilstand
14. sta tsborgerskab
15. anm æ rkninger

(I F in land og Sverige tillige oplysning om dåb , konfirm ation og nadver).

1 norm ale tilfælde er det den enkelte , som  bestiller flytningsbevis fra 
fo lkereg isterm yndigheden  i udfly tn ingslandet, og som  siden ind leverer 
bev iset til m yndigheden i indfly tn ingslandet. D en enkelte  m edvirker så le
des ved overfø rslen  a f oplysningerne og har derigennem  indblik i, hvilke 
oplysninger, som  overfø res og kontro l m ed, at de er ko rrek te . En begræ ns
ning a f oplysningerne i det in ternord iske  fly ttebevis ville indebæ re ulem per 
ud fra e t serv icesynspunk t. D en enkelte  ville så væ re tvungen til at doku 
m entere  op lysn inger om  navn , fødselstid spunk t, civ ilstand, sta tsb o rg er
skab m. m ., som  skal op føres i fo lkereg isteret.
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D en revidering  a f  ov eren sk o m sten , som  er fo reslået i m edlem sforslag  
A 733lj, har først og frem m est til hensigt at harm onisere  bosæ tn ingsreg ler
ne og forenkle ru tinerne  i de no rd iske lande. P rim æ rt er hensig ten  således 
hverken  at udvide udvalget a f  oplysn inger eller at æ ndre den  m åde, hvorpå 
inform ation overfø res. D et kan im idlertid  fo rven tes , at a rbejdet m ed den 
nye overenskom st kom m er til at om fatte en gennem gang såvel a f  udform 
ningen som  a f  indholdet i de b lanke tte r , som  anvendes ved flytning m ellem  
de nordiske lande. D ette  kan føre til en øget udveksling  a f op lysninger, gør 
RSV opm æ rksom  på.

D et er også m uligt, at spørgsm ålet om  avisering  om  æ ndring a f p erso n 
oplysninger for personer, som  e r bosat i ande t nord isk  land end h jem lan
det, kan kom m e op til d iskussion . Ø nsker om en udvidet avisering er 
frem ført fø rst og frem m est fra  finsk side vedrø rende udfly ttede finske 
sta tsborgere .

D et kan  g ivetvis kun blive ak tue lt at udveksle  inform ation  om  forhold, 
som  er a f  sto r be tydning  fo r en k o rrek t og fuldstæ ndig  fo lkeregistrering  
som  f.ek s. barns fødsel, v ielse, dødsfald  o sv .. R SV  går ud fra, a t der kun 
kan blive tale om  m arginale æ ndringer, som  ikke vil give anledning til 
p rob lem er se t ud fra  sårbarheds- eller in teg rite tssynspunk ter.

1983 års fo lkb o k fö r in g s  ko m m itté  ud ta ler sig i lighed m ed R ik ssk a ttev er
ket. K om m itteen  u nders treger dog, at m an -  hvis en udvidet udveksling  af 
oplysn inger b liver ak tuelt -  an ser d e t for vigtigt, at spørgsm ålet om 
sårbarhed  og besky tte lse  a f  den personlige in teg rite t iagttages i alt arbejde, 
som  v ed rø re r reg istrering  og udveksling  a f op lysn inger om  enkelte  p e rso 
ner m ellem  m yndigheder både inden fo r og uden fo r landet.

4. Juridisk Udvalg

Jurid isk  U dvalg k o n sta te re r, a t alle rem issud ta le lser e r  positive over for 
tanken  om i s tø rs t mulig udstræ kn ing  at tage hensyn  til sårbarhedsspørgs- 
mål og spørgsm ål ved rø rende den personlige in tegrite t i fo rb indelse m ed 
udarbejdelsen  a f en  rev id ere t nord isk  overenskom st om  fo lkeregistrering .

Jurid isk  U dvalg  ko n sta te re r ligeledes, at de rem issinstanser, der har 
ud talt sig, form entlig  er de sam m e, som  fo rbereder den nye nordiske 
overenskom st om  folkereg istrering .

U dvalget har n o te re t sig, at m edlem sforslaget er re js t, fordi fo rslagsstil
lerne m ener, at m an hverken  i m edlem sforslag  A 733/j om  en nordisk  
konvention  om  fo lkereg istrering  (som  e rs ta tte r  og udvider overenskom s
ten  a f 5/12 1968 om  fo lkeregistrering) eller i Ju rid isk  U dvalgs betæ nkning 
over m edlem sforslag  A 733/j har væ ret opm æ rksom  på sårbarheds- og 
in tegrite tsspørgsm ål.

Ju rid isk  U dvalg  skal hen lede opm æ rksom heden  på, at d isse spørgsm ål 
også blev re jst på  N ord isk  R åds 34. session  1986 i K øbenhavn  i fo rbindelse 
m ed behandlingen  a f m edlem sforslag  A  733/j.
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U dvalgets fo rm and  ud ta lte  ved den lejlighed følgende om  sårbarheds- 
spørgsm ål og m ulighederne fo r a t besky tte  den  personlige integritet:

” Jeg b e trag te r det som  se lvk lart, at det spørgsm ål, som  e r re jst her, 
og som  vi også har d rø fte t i forb indelse  m ed udvalgets behandling af 
d e tte  m edlem sforslag , m å indgå i de overveje lser, som  N ord isk  M inis
te rråd  på  baggrund a f ved tagelsen  her nu m å gøre sig. D et er en ganske 
k lar ting, at de personop lysn inger, som  ligger i fo lkereg istrene , ikke 
kan bruges til sam m enkøring  m ed en ræ kke andre reg istre , således at 
m an går den personlige in teg rite t for næ r. D et er også et synspunk t, 
som  vi k lart dæ kker og deler i Jurid isk  U dvalg. M en det ren t p rak ti
ske, a t de t skal væ re nem m ere fo r no rdboere  at få en sartede  reg ler i 
forb indelse m ed fly tn inger rund t om kring i N orden , det er vo rt klare 
form ål. Vi h a r in te t form ål derudover, og vi har den sam m e opfatte lse  
om  besky tte lse  a f den personlige in teg rite t.”

D enne ud talelse  dæ kker fo r tsa t udvalgets opfatte lse .
D et e r  im idlertid  også udvalgets op fa tte lse , at m an derm ed har  taget 

tilstræ kkelig  højde fo r d isse spørgsm ål i N ord isk  R åd, og at der derfor ikke 
er grund til at vedtage en speciel rekom m andation  om  dette.

F o r at d e r ikke skal herske nogen tvivl om  udvalgets stilling til disse 
spørgsm ål, h a r Ju rid isk  U dvalg im idlertid  valgt at m edtage disse synspunk
te r i sin betæ nkning  over m eddelelsen  fra  N ord isk  M inisterråd  til 36. 
session om  rekom m andation  nr. 33/1986 om  en nord isk  konvention  om 
folkeregistrering.

Jurid isk  U dvalg kan på  denne baggrund ikke stø tte , at der vedtages en 
speciel rekom m andation  om  de tte  og skal indstille,

a t N ord isk  R åd ikke fo re tager sig v idere i an ledning a f m edlem sfor
slag A 807/j om  sårbarheds- og in tegrite tsspørgsm ål ved fo lkere
gistrering.

S tockholm , den 11. feb ruar 1988

L ennart A ndersson  (s) 

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

Liisa H ilpelä (K ok)

A nneli Jä ä tteen m ä k i (K) 

K risten  P ou lsgaard  (FP)

M ikko E lo (Sdp) 

Flagen F lagensen (KF) 

Å sa  Solberg Iversen  (A) 

H ans N yhage  (m) 

A rne Skauge (H)

B ernhard t Tastesen (S) 
Form and
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Medlemsförslag

om sårbarhets- och integritetsfrågor vid folk
registrering
(V äckt av Ylva A n n ers ted t och H a n s P etersson)

Den 1 ok to b er 1969 trädde den nord iska  överenskom m elsen  om fo lkbok
föring av den 5 decem ber 1968 i kraft. D et grundläggande syftet med 
överenskom m elsen  var a tt vid flyttning från  e tt nord isk t land till e tt annat 
fö rh indra att personen  blev dubbelt reg istrerad  i tv å  länder eller a tt p erso 
nen upphörde  att vara  reg istrerad . V idare fö ru tsa tte s  a tt u tväxling  av 
handlingar (fly ttn ingsbetyg , fly ttn ingsbevis) skulle säkerstä lla  a tt en fly tt
ning reg istrerades m ed behövliga ko rrek ta  personuppgifter.

Vid N ord iska  råd e ts  34:e session 1986 behand lades ett m edlem sförslag 
(A 733lj) om en nord isk  konvention  om folkreg istrering  som  skulle e rsä tta  
och u tv idga överenskom m elsen  från  1968. Syftet m ed konventionen  skulle 
vara  att sam ordna och förenkla  reglerna angående fly ttn ing, (tem porär) 
v istelse och (varaktig) bosättn ing  i de nord iska  länderna  så att N orden  i 
de tta  hänseende skulle bli en enhet. En rekom m endation  av denna inne
börd  antogs av råd e t (nr 33/1986lj).

V arken i m edlem sförslaget eller i ju rid isk a  u tsk o tte ts  be tänkande över 
m edlem sförslaget har så rbarhe tsfrågo rna  och m öjligheterna att skydda den 
personliga in teg rite ten  uppm ärksam m ats. D etta  ä r  anm ärkn ingsvärt mot 
bakgrund av de risker fö r den person liga in teg rite ten  som  är fö renade m ed 
den typ  av reg iste r som  här avses.

M ed dagens tekn ik  kan m an snabb t och enkelt lagra och överfö ra  sto ra  
m ängder uppgifter i o lika register. D etta  ger sto ra  m öjligheter till in trång i 
de ensk ilda m änn iskornas privatliv . U ppgifter som  sam lats in för e tt ända
mål kan lä tt användas fö r andra.

D et råd er i de no rd iska  länderna  sto r o ro  och irritation  ö v e r m yndighe
ternas uppgiftsinsam lande och användningen av d essa  uppgifter. I Sverige 
har d e tta  särsk ilt uppm ärksam m ats i sam band m ed avslö janden  av fo rsk 
ningsreg ister m ed m ycket ingående och deta ljerade personuppgifter.

D en ensk ildes rä tt till e tt skydda t privatliv  bör stå  i fö rgrunden  för allt 
arbete  som  b e rö r den ensk ildes integrite t. P rivatlivets skydd är en av de för 
individen vik tigaste  rä ttighe te rna . A tt den  enskilde har en sfär som  kan 
räknas som  hans egen, där han i princip  inte beh ö v er tå la  ingrepp vare sig 
från and ra  m änn iskor eller från det allm änna, är något fö r våra  rä tts s ta te r  
fundam entalt. U tgångspunk ten  b ö r v ara  a tt det ä r den  enskilde som  har 
rä tten  till de egna personuppg ifterna.
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D et är naturlig t och  nödvändig t a tt v issa  personuppg ifter överförs vid en 
flyttning från  e tt land till e tt annat. V ilka uppgifter som  skall innefattas i 
den nord iska  konven tionen  om folkreg istrering  bör dock väljas m ycket 
res trik tiv t så a tt inte in trång sker i den personliga in tegrite ten .

M ed hänvisning till ovanstående föreslås
att N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt vid 

u ta rb e tan d e t av en nord isk  konvention  om folkregistrering  i s tö rs
ta  möjliga u ts träckn ing  ta  hänsyn  till sårbarhe tsfrågo r och frågor 
rö rande den personliga in tegrite ten .

S tockholm  den 5 ju n i 1987

Ylva A n n ers ted t (fp) H ans P etersson  (fp)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om användning av biltelefoner

(M edlem sförslaget väckt av Margrete A u k en , Ragna  
Berget Jørgensen  och  Olle Östrand m. f l ., se s. 865 

R em issyttranden, se  supplem ent)

Till kom m un ika tionsu tsko tte t har hänv isa ts m edlem sförslag  A 808/t om  
användning av b iltelefoner. F örslaget har behand la ts vid u tsk o tte ts  m öten i 
G öteborg  den 1 7 -2 0  augusti 1987, i Å bo den  10 novem ber 1987 och i 
S tockholm  den 1 1 -1 2  feb ruari 1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget, som  väck ts av M argrete  A uken , R agna Berget Jø r
gensen och Olle Ö strand  sam t G uðrún H elgadöttir, A ase O lesen och 
Sakari K nuuttila  föreslås

a tt N ord iska  rådet rekom m enderar de nord iska ländernas regering

ar att införa b estäm m elser i vägtrafik lagstiftn ingen som  förb juder 
förare  av ett m o torfordon  att tala i biltelefon under körningen.

Förslagsstä llarna  e rin ra r om den exp losionsartade  ökningen av an v än 
dandet av b ilte lefoner i N orden . 1 början  av år 1986 var an talet bilte lefoner 
ankny tna  till den nord iska  m obilte lefon tjänsten  (N M T) c irka 218000.

Enligt fö rslagsstä llarnas m ening har biltelefonen och dess bruk både 
positiva och negativa sidor. Till den negativa sidan hör b ruke t av telefonen 
under körning, som  anses u tgöra en onödig trafik risk . Förslagsstä llarna  
m enar att då föraren  ta lar i b ilte lefonen , har denne inte hela sin uppm ärk 
sam het koncen tre rad  på körn ingen , vilket kan leda till farliga situationer. 
V idare k o nsta te ra s  a tt m an i S to rb ritann ien  redan  har infört reg ler som 
förb juder föraren  att ta la  i te lefonen  u nder fo rdonets gång.

Slutligen p åpekar fö rslagsstä llarna  att m ob ilte lefonproducen terna  har 
tekn iska  m öjligheter att fö rb ä ttra  b ilte lefonerna, så a tt de inte fö ro rsakar 
den po ten tiella  trafik fara  som  den nuvarande tekn iken  innebär.
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2. Rem issbehandlingen

Vid sitt m öte den 2 9 -3 0  jun i 1987 beslö t N ord iska  rådets presid ium  att 
m edlem sförslaget skulle hänvisas till kom m unikationsu tsko tte t sam t att 
det skulle undergå rem issbehandling .

M edlem sförslaget har sedan behand la ts  i vanlig ordning och sän ts ut på 
rem iss m ed rem isstid  till den 1 novem ber 1987.

Följande rem issvar har inkom m it:

N orden

-  N ord iska  tra fik säkerhe tsråde t (N TR)
-  N ord isk t sam arbete  på te lekom m unikationsom rådet -  N O R D T E L
-  N ord iska  akadem ikerrådet
-  N ord iska  unionen  fö r a rbe ts ledare , tekn iska  funk tionäre r och andra 

chefer -  N A U
-  N ord isk  union för alkoholfri trafik  -  N U A T
-  N ordens fackliga sam organisation  -  N FS
-  N ord iska  polisförbundet

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  K ultur- og kom m unikationsm in isterie t
-  F orenede D anske M otorejere  -  FD M
-  A utom obilfo rsik ringsselskabernes Fæ llesråd

F in land

-  M inisteriet fö r in rikesärendena
-  T rafikskyddet
-  F in lands lastb ilsforbund
-  T rafikm in isterie t
-  T rafikförsäkringsfören ingen
-  Post- och te lesty re lsen
-  A u tom obilforbundet -  A F

A la n d

-  Å lands landskapssty re lse  

Is la n d

-  Foren ingen  a f islandske forsik ringsse lskaber
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-  T eleverket
-  N orges A utom obilforbund  -  N A F
-  Trygg Trafikk
-  N orges F orsik ringsfo rbund
-  S am ferdselsdepartem en te t
-  M otorfø rernes A vholdsforbund  -  MA

Sverige

-  T eleverket-R adio
-  S venska tax iförbundet
-  N ationalfören ingen  för trafik säkerhe tens främ jande — N T F
-  Svenska F örsäkringsbo lags R iksförbund
-  M otorm ännens riksförbund  -  M
-  Svenska  L everan tö rfö ren ingen  fö r L andm obil R adiokom m unikations

u trustn ing  — SL R K
-  T rafik säkerhe tsverke t
-  Väg- och trafik in stitu te t -  VT1

M ed undantag  av N ord iska  akadem ikerrådet och N ordens fa ck lig a  sam - 
organisation  (N F S ), som  av stå r från att y ttra  sig över m edlem sförslaget, 
s täller alla rem iss in stanser sig negativa till förslaget som  det är form ulerat.

H os rem iss in stanserna  ä r det en allm än uppfattn ing att om föraren  av ett 
m otorfordon  under körning håller te lefon luren  i sin hand, kan det även ty ra  
trafiksäkerheten . Sam tidigt påpekas att tillförlitligt underlag  för att bekräf
ta  de tta  an tagande saknas.

V idare poäng teras a tt e tt förbud av det slag som  föreslås införas är svårt 
a tt m otivera och öv erv ak a , e ftersom  det är tekn isk t möjligt att inte behöva 
använda te lefon luren  när m an ta la r i b iltelefonen. D essu tom  ä r alla m obil
te lefoner i dag u tru stade  m ed en kodnum m erfunktion , som  gör att de 100 
vanligaste te lefonnum ren  kan ringas upp m ed två knapptryckningar.

F lera  rem iss in stanser fö reslå r därför att N o rd iska  rådet i stället skall 
verka för a tt s ty ra  och reg lera  p roduk tionen  av b ilte lefoner, så att de blir 
accep tab la  u r tra fik säkerhe tssynpunk t.

N ordiska  tra fiksäkerhetsrådet (N T R ) ko n sta te ra r att man inom rådet 
inte känner till några fo rskningsuppgifter som  bek räfta r förslagsställarnas 
antagande om  sam bandet m ellan användning av biltelefon och o lyckor i 
vägtrafiken.

N TR  an ta r a tt förm ågan att riskfritt köra  bil och sam tidigt tala i b iltele
fon är något som  kan in läras. N T R  fö reslå r därfö r a tt m an skall verka för 
a tt elim inera even tue lla  risker genom  teknisk  utveckling  av b ilte lefonm e
kaniken sam t gå in fö r a tt i den allm änna inform ationen till den körande 
allm änheten  fram hålla even tue lla  risker m ed b ruke t av  biltefonen.

N O R D T E L  k o n sta te ra r a tt det tlnns m ycket få om  ens några olycksfall 
som kan knytas till användningen  av biltelefon. Det erin ras om att under-

N o rg e
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sökningar i U SA  tvärtom  har visat a tt den sto ra  spridningen och använd 
ningen av m obiltelefon bidragit till hö jande av trafiksäkerheten .

D et påpekas a tt alla lev eran tö rer av b ilte lefoner kan kom plettera  te lefo
nerna m ed s. k. "h a n d s -fre e ” -u trustn ing , som  gör det möjligt för fö raren  
att tala i te lefonen utan  att ta  händerna  från ratten .

N ord iska  unionen fö r  arbetsledare, tekn iska  fu n k tio n ä rer  och andra  
chefer (N A U )  m enar a tt de redan  ex is terande bestäm m elserna  i de natio 
nella väg trafik lagarna i N orden  ä r tillräckliga. D et anses vara rekom m en
dabelt a tt upp lysa b ilförarna om  de risker som  bruk av radiotelefon under 
körning kan m edföra.

N ordisk  U nion fö r  a lkoholfri trafik  — (N U A T )  fö reslår b l.a . att man 
verkar fö r a tt p ro d u cen te r av b ilte lefoner fokusera r sin produktion  på 
” hands-free’'-te lefoner.

N ordiska  P olisförbundet an ser a tt ett ökat bruk av bilte lefoner har 
negativa effek ter på trafik säkerhe ten  m en saknar tillförlitligt underlag  för 
att b ek räfta  de tta . D et fö reslagna fö rbudet anses negativ t, eftersom  det 
innebär a tt m an tillå ter p rod u k ter och  krim inaliserar användningen. F ö r
bundet fö ro rdar i stället e tt system  fö r p roduk tkon tro ll av fo rdonsu trust- 
ning, där godkännandet bl. a. kan b aseras på tra fik säkerhe tsaspek te r.

F orenede D anske M otorejere (F O M ) instäm m er i uppfattn ingen att an 
vändningen av biltelefon m ed en lös te lefon lur innebär en viss risk för 
trafiko lycka m en tillägger a tt det inte finns något sta tistisk t m aterial som 
bekräftar de tta .

A utom obilfo rsikringsse lskabernes Fadlesråd  i D anm ark pekar på svårig
heten att övervaka det fö reslagna fö rbudet och erin rar om de ” hands- 
free” -telefoner som  nu m arknadsförs.

Justitsm in is terie t i D anm ark  påp ek ar de svårigheter som  det föreslagna 
förbudet skulle m edföra för de b ilister som  har anpassa t sig till nuvarande 
regler.

Kultur- og kom m un ika tionsm in isterie t i D anm ark erin rar om  att i den 
danska te leverk sam hetens vägledning för användare  och leveran tö re r av 
radiokom m unikationsan läggningar ingår orien tering  i syfte a tt fö rbä ttra  
trafiksäkerheten .

M inisteriet fö r  inrikesärendena  i F inland kon sta te ra r att sådana o lyckor 
där användningen av biltelefon har spelat en roll inte har kom m it till 
m inisteriets kännedom . D et påpekas att han teringsbehovet i sam band med 
d essa  kom m er att m inim eras inom  en nära  fram tid . M inisteriet an se r a tt ett 
förbud m ot användningen av b ilte lefoner under körning skulle vara  ägnat 
a tt leda till farliga situa tioner, som  kunde uppstå  om föraren  t. ex. sedan 
han fått en signal -  oberoende av fö rhållandena -  skulle stanna fordonet 
fö r a tt svara  e ller skulle fö rsöka använda biltelefonen i sm yg under kör
ningen. Enligt m inisteriet kan de o lägenhe ter, som olika i fordon installera
de ap p a ra te r såsom  bilte lefoner nuförtiden fö ro rsakar fö rsäm rad trafiksä
kerhet, m inim eras genom  ap p ara te rn as utveckling  och genom  att m an inför 
bestäm m elser i lagstiftningen om deras tekn ik , användning och placering.
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T rafikskyddet i F in land  påp ek ar a tt det även  finns positiva värden  i det 
faktum  a tt bil- och m obilte lefonerna h a r blivit allm ännare. T rafikskyddet 
m enar a tt det ä r felaktig t när m an i m edlem sförslaget p ås tå r a tt det i 
S torbritann ien  skulle vara  fö rb judet a tt ta la  i b iltelefon, m en tillägger att 
enligt ” H ighw ay C ode R u le” num m er 54 ä r det fö rb judet för fö raren  att 
hålla i m obiltelefonens h andhö rlu r då  bilen är i rörelse.

Finlands k is tb ils fö rbund  m enar a tt ifall användningen av biltelefon skul
le fö rbjudas u n d er körning, skulle det m edföra m ånga onödiga problem  för 
dem  som  använder b ilte lefoner. D et anses a tt varje ansvarig  bilist är 
m edveten  om  vikten  av a tt u r tra fik säkerhe tssynpunk t följa trafiken sam t 
att m an genom  förbud inte kan fö rbä ttra  de ansvarslösa  b ilisternas upp
m ärksam het på  trafiken . F ö rb u n d e t an ser att n är det gäller sådana b ilister 
kan det b äs ta  möjliga re su lta te t uppnås genom  upp lysn ingsarbete  av rä tt 

typ.
Trafikm inisteriet i F in land påpekar att all verksam het som  fö rsvåra r 

fö rarens koncen tra tion  på  körningen kan även ty ra  trafikens säkerhet. Det 
erin ras om 3 § i vägtrafik lagen, enligt vilken m an under körningen skall 
iak tta  om ständ igheternas påkallade om sorg och försik tighet till fö rekom 
m ande av skada. M inisteriet m enar att ifall det blir aktuellt a tt överväga 
begränsn ingar i användningen  av telefon under körning, bö r sk illnaderna 
m ellan de olika te lefon typerna  beak tas.

Trafikförsäkringsfören ingen  i F in land fö reslå r a tt beslu t om bestäm m el
sen angående fö rbudet m ot användning av biltelefon under körning inte 
skall fa ttas fö rrän  bestäm m elsens m öjliga inverkan på trafiksäkerheten  
u tre tts , och a tt å tgärder skall övervägas för att u tveck la  sådana b iltelefoner 
som  m indre än de nuvarande fångar fö rarens uppm ärksam het och låser 
hans händer och för a tt t. ex . m ed b estäm m elser reglera deras användning.

P ost- och te lestyrelsen  i F in land anser a tt en m obiltelefon ofta m inskar 
onödigt jäk tan d e  under resa . S tyrelsen  m enar a tt bestäm m elserna  i den 
nuvarande vägtrafiklagen vad gäller farligt trafikbe teende även tilläm pas i 
sådana fall d är o rsaken  anses vara  användning av en m obiltelefon. M an 
p åpekar a tt alla m obilte lefoner är u tru stade  m ed s. k. kodnum m erval sam t 
att till k raven  på alla N M T -m obiltefoner hör bl. a. en egenskap som  tillå ter 
att sam tal kan genom föras u tan  a tt händerna  behöver användas. D en 
tilläggsapparatur som  krävs fö r denna funktion är dock inte obligatorisk.

A utom ob ilfo rbundet (AF) i F in land m enar a tt det vore skäl a tt u treda 
användningen av biltelefon under körning och dess inverkan på trafiksä
kerheten .

L andskapsstyre lsen  på  Å land tills ty rker ett y ttrande  i frågan från  trafik- 
in spek tö ren  på  Å land, vari det bl. a. fram kom m er att b iltelefonen har blivit 
ett så allm änt hjälpm edel a tt den inte to rde  kunna förb judas sam t a tt ett 
förbud m ot a tt använda den u nder körning är om öjligt a tt övervaka.

F oreningen a f  islandske fo rsikr ingsse lskaber  m enar a tt om det föreslag
na fö rbudet skulle tas upp  i trafik lagstiftn ingen, så m åste det vara  to ta lt.
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d. v. s. a tt fö raren  varken  får ringa eller svara  i te lefonen eller hö ra  kom m u
nikationsrad io . D et anses a tt uppföljning av sådana b estäm m elser är om öj

lig-
Televerket i N orge k o n sta te ra r a tt den m ångåriga erfa renhe ten  av an 

vändningen av rad iokom m unikation  i m otorfordon  i N orge ä r m ycket god. 
Om det fö reslagna fö rbudet skulle god tas , m enar T eleverket a tt det inte 
skulle anses m otivera t och därm ed inte heller respek te ras .

N orges A u to m ob ilfo rbund  (N A F )  an ser a tt b ruk  av b iltelefon kan fö ro r
saka a tt fö rarens koncen tra tion  u nder körningen m inskar. D et påpekas att 
d e tta  också  gäller b ru k e t av rad io  och  kasse ttbandspe la re . N A F  har tagit 
upp frågan om  bruk  av  b ilte lefoner m ed några av sina m edlem m ar, som  har 
använ t biltelefon i m ånga år. D essa  an se r a tt bruk av b iltelefonen under 
körning inte u tgör någon tra fik säkerhe tsrisk , fö ru tsa tt att tangentp lattan  
sitte r på  själva hö rlu ren  som  p laceras högt på  instrum entb rädan . V idare 
k onsta te ras  a tt e ftersom  sta tistisk  inform ation  om b iltelefonens andel i 
trafiko lyckor inte finns, m åste  m an undersöka vilken fak to r i trafiko lyc
korna som  kan tillskrivas b iltelefonen innan ställning tas till regler om  dess 
bruk.

Trygg Trafikk  i N orge instäm m er i a tt b ruke t av b iltelefoner och annan 
m otsvarande u trustn ing  kan skapa onödiga risker i trafiken . D et anses 
därfö r a tt sam tal under körning endast skall tillåtas i fordon som  har 
installerat sådan  telefon  som  m an inte behöver lyfta luren  fö r a tt ta la  eller 
lyssna i. Slutligen föreslås a tt initiativ borde tas för ökad inform ation om 
bruket av kom m unikationsu trustn ing  i m otorfordon.

N orges F orsikringsforbund  p åpekar a tt registrering  av i vilken grad 
b ilte lefoner har fö ro rsaka t b ilo lyckor inte finns. I stä lle t för m edlem sför
slaget fö reslås v issa funk tionsk rav , som  fokuseras på att göra användning
en av b ilte lefonerna så enkel som  m öjligt. V idare föreslås att m an d isku te 
ra r även  andra  kom m unikationsu trustn ingars effek ter på trafiksäkerheten . 
Som  exem pel näm ns personsökare  och datakom m unikationsu trustn ing .

S a m ferd se lsd ep a rtem en te t i N orge ko n sta te ra r a tt enligt fö rsäk ringsbo
lagen anses bruk av bilte lefoner inte vara  ett problem  i olyckssam m an- 
hang. D epartem en te t m enar a tt användningen av biltelefon ä r e tt b ra  sätt 
att använda tiden  när m an t. ex. s itte r i en bilkö. Vad beträffar det påstådda 
förbudet a tt använda b iltelefoner under körning i S torbritann ien  m enar 
departem en te t att det inte är frågan om  förbud utan en rekom m endation  till 
fö rarna att inte använda b iltelefonen under körning.

M otorførernes A vho ld sfo rbund  (MA) i N orge har sam m a argum entation  
och förslag som  N ord isk  U nion fö r A lkoholfri T rafik , d .v .s . m an vill att 
p roduktionen  fokuseras på ” hands-free” -telefoner.

Televerket-R adio  i Sverige m enar a tt i stä lle t för m edlem sförslaget skulle 
det ge betydligt s tö rre  effekt a tt fö reslå  m obilradio- och m obiltelefon
tillverkare  a tt satsa  y tterligare på u tveckling av trafiksäkra  hjälpm edel och 
inform ation till b rukarna  om  att använda sådan u trustn ing. M an anser det 
sannolik t a tt e tt fö rbud  m ot rad iosam tal u nder färd snarare  skulle leda till
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m ånga trafikfarliga situa tioner, om  föraren  snabbt skall le ta  upp  en p lats a tt 
stanna på  fö r a tt kunna b esv a ra  e tt an rop  och föra  en konversation . 
E fterlevnaden  av e tt påbud , som  säkerligen  skulle upp fa ttas som  obegrip
ligt av de b erö rda , skulle bli fu llständigt om öjligt a tt kon tro llera . Det 
påpekas att alla lev eran tö re r i dag kan kom plettera  sina m obilte lefoner 
med "h an d s -free" -u tru s tn in g , varav  flera  rö s ts ty rd a , vilket innebär a tt 
fö raren  ej behöver ta  händerna  från  ra tten . A tt konversera  via en dylik 
anläggning anses ta  m indre av fö rarens uppm ärksam he t i an sp råk  än att 
sam tala m ed en  passagerare , då  ju  också  ögonkon tak t fö rekom m er.

Svenska  tax iförbundet p åp ek ar a tt m obiltelefonen har få tt en  allt s tö rre  
betydelse fö r tax inäringen  som  e tt till kom m unikationsrad ion  kom plette
rande instrum en t. F ö rb u n d e t av s ty rk e r fö rslaget m en ser gärna a tt särsk il
da å tgärder v id tas gen tem ot tillverkarna  i syfte a tt påskynda  utvecklingen 
mot s.k . ” hands-free” -funktioner.

N ationa lfören ingen  fö r  tra fiksäkerhetens frä m ja n d e  (N TF ) i Sverige 
e rin ra r om  a tt frågan om  a tt reg lera  användningen  av biltelefon från  tra fik 
säkerhe tssynpunk t har ak tua lise ra ts i o lika sam m anhang, b l.a . i Sveriges 
riksdag i m otionen  1986/87: T405. R iksdagens trafiku tsko tt av sty rk te  m o
tionen. I sin behandling av m otionen hänvisade u tsk o tte t bl. a. till g rundre
geln fö r vägtrafik  i 5 § fö rs ta  stycket V T K , d ä r det sägs att vägtrafikant 
skall iak tta  den om sorg  och varsam het som  till förekom m ande av trafik 
o lycka betingas av om ständ igheterna . V idare pekar u tsk o tte t på a tt det 
finns och efterfrågas m obilte lefoner som  ä r fö rsedda  m ed sådana m ikro
foner och högtalare  som  m edger a tt b ilföraren  inte beh ö v er hålla i en lur 
vid användningen av m obiltelefonen. N T F  de la r riksdagens trafiku tsko tts  

uppfattning.
Svenska  F örsäkringsbolags R iksfö rbund  m enar att det i stället för fö rsla

get skulle vara  av s to r betydelse  att utifrån  en genom lysning av problem en 
fö rsöka m arkera  var g ränsen  går när det gäller uppgifter som  föraren  kan 
skö ta  parallellt m ed bilkörningen. F ö rbunde t m enar v idare a tt det skulle 
vara  billigare att ställa k rav  på k o n stru k tö re rn a  av olika h jälpsystem  i bilen 
än a tt i efterhand  fö rsöka lösa uppkom na problem  m ed hjälp av olika 
bestäm m elser som  k räv er övervakning , sank tioner vid övervakning  etc.

M otorm ännens riksförbund  (M) i Sverige fö ro rdar inte något generellt 
förbud m en en tra fik säk rare  konstruk tion  av b iltelefoner.

Svenska  L everan törfören ingen  fö r  H andm obil R ad ioko m m u n ika tio n su t
rustn ing  (S L R K )  e rin ra r om "h an d s -free " -tek n ik en  och om den förenklade 
uppringningsm öjlighet som  b ilte lefonerna har i dag. Det k o nsta te ras  att 
SL R K  rekom m enderar b ilförare m ed m obiltelefoner u tan  d essa  tekniska 
hjälpm edel att en d ast ringa upp respek tive  ta la  i m obiltelefonen då  trafik 

miljön tillå ter de tta .
Trafiksäkerhetsverket i Sverige m enar att det inte är kom m unikations

system et som  sådan t som  u tgör p roblem  utan  appara ten  m ed sin handm ik
rofon. som  på oläm pligt sä tt " b in d e r"  b ilföraren . D et anses att e tt in tres-
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san t a lternativ  till förslaget vore en bestäm m else om att enbart typgodkän 
da  m obilte lefoner får användas i bilar. T ypgodkännandet skulle då  b l.a . 
innebära krav på sådan teknik  som  m edger sam tal utan  att m ikrofonen 

han teras.
Väg- och T ra fik institu tet (V TI) i Sverige e rin ra r om  att det redan i dag 

finns tekn iska  m öjligheter a tt s ty ra  och reglera användningen  av b iltele
foner m ot e tt sätt som  kan avses vara  accep tabelt trafiksäkert. E tt sä tt ä r 
a tt det typgodkännandebev is som  i dag används u tökas till a tt om fatta  även 
ergonom iska, handhavandem ässiga  och säkerhetsm ässiga  aspek te r. Men 
kunskaperna  om  hur e tt tra fik säkert m obilte lefonsystem  bö r se ut anses 
dåliga, vilket innebär a tt vi ställs inför nödvändigheten  a tt snarast ta  fram 
tillräckliga kunskaper om  hur ett sådan t system  skall se ut. En m etod 
kunde vara a tt lägga nödvändiga u tvärderingar i nära  anslu tn ing till det 
redan pågående P R O M E T H E U S -p ro jek te t, d är frågor m ed ju s t de tta  inne

håll studeras.

3. Utskottet

H os rem issin stanserna  råd er en allm än uppfattn ing att om föraren  av ett 
m otorfordon under körning håller telefonluren i sin hand, kan det även ty ra  
trafiksäkerheten . Sam tidigt påpekas att tillförlitligt underlag för a tt bek räf
ta d e tta  an tagande saknas.

F lerta le t rem iss in stanser m enar a tt om  m an införde ett förbud av det slag 
som föreslås, skulle det vara  svårt att övervaka och m otivera , e ftersom  det 
är tekn isk t möjligt a tt inte behöva använda te lefon luren  när m an ta la r i 
biltelefonen. D essutom  är alla nya m obilte lefoner i dag u tru stade  med en 
kodnum m erfunktion , som  gör a tt de vanliga-ite 100 telefonnum ren kan 
ringas upp m ed två knapp tryckn ingar.

V idare ä r  u tsk o tte t m edvete t om  att den tekn iska  u tvecklingen fo rtsä tte r  
i riktning m ot en förenkling av kom m unikationsu trustn ingens användning. 
U tsko tte t b e tonar därfö r v ik ten  av att "h a n d s  free-u trustn ing”  används.

U tsko tte t påpekar a tt det råd er b rist på inform ation om bilte lefonernas 
inverkan på trafik säkerhe ten . U tsk o tte t uppfo rd rar därfö r de berö rda  m yn
digheterna a tt insam la inform ation därom .

M ed hänsyn till d e tta  kan u tsk o tte t inte tillsty rka förslaget som  det 
form uleras i m edlem sförslaget.

U tsk o tte t m enar a tt bilte lefoner och annan kom m unikationsu trustn ing  i 
bilar kan ha and ra  värden  än de ren t kom m unikationsm ässiga. E ftersom  
u trustn ingen  främ st används fö r a tt fö rare  och deras passagerare  skall 
kunna u tny ttja  sin restid  för sam tal, m enar u tsko tte t att b erö rda  m yndighe
te r  m åste  verka  fö r a tt b ilte lefonernas användning  blir så  tra fik säker som  
möjligt. D etta  gäller inte bara  b ilte lefoner eller rad iou trustn ing  u tan  också 
all annan u trustn ing  i b ilar som  kan påverka  fö rarens koncen tra tion  vid 
körningen.
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D en m oderna  tekn iken  ger m öjligheter till en m ängd ex tra  u trustn ing  i 
b ilar, typ  b ilda to rer, nav igationssystem  och annan  in fo rm ationsappara tu r. 

U tsk o tte t m enar d ärfö r a tt det finns g ränser för m ängden och utform ningen 
av den u trustn ing  som  en b ilförare kan betjäna.

M ed hänsyn  härtill vill u tsk o tte t särsk ilt b e to n a  a tt de b erö rda  m yndig
heterna  bör uppm ärksam m a de nya in fo rm ationsappara te r som  u tveck las 
för m oto rfo rdon , så  a tt d essa  inte verk ar stö rande på förarnas ko n cen tra 
tion under körningen.

K o m m un ika tionsu tsko tte t, som  vid sina överläggningar tagit hänsyn  till 
de resonem ang som  förs i rem issvaren , hänv isar till det ovan anförda och 
fö reslår

a tt N o rd isk a  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 
a tt inhäm ta och  fö rm ed la  inform ation  om  i vilken m ån kom m unika

tionsu tru stn ing  i b ilar b id rar till tra fiko lyckor, 
a tt bed riva  en inform ationskam panj om  en tra fik säker användning 

av denna u trustn ing , sam t 
att v erka  fö r a tt den tekn iska  u tvecklingen av b ilte lefoner p åsk y n 

das i riktning m ot tra fik säk rare  appara tu r.

S tockholm  den 12 feb ruari 1987

M argrete  A u ken  (SF) 

M argit F lansen-K rone (H)  

E lver Jonsson  (fp)
Förman 

Sakari K nuuttila  (Sdp)

K aj P oulsen  (S)

ÓH P. G udbjartsson (B.) 

O lo f Jansson  (AC) 

R agna  B erget Jørgensen  (A)

Sirpa P ietikäinen (Kok) 

P eder Sønderby (V)

Olle Ö strand  (s)

R eservation

D et i u tsk o ttsb e tän k an d e t behand lade  m edlem sförslaget A 808/t ger 
u ttryck  fö r en teknikfien tlighet. Ingen av rem issin stanserna  har heller 
tills ty rk t det fö reslagna fö rbude t a tt ta la  i b iltelefon under körning.

U tsk o tte t fö ro rdar i stället a tt m in is terrådet skall verka för a tt den 
tekn iska  u tvecklingen  av b ilte lefoner skall påskyndas i riktning m ot trafik 
säkrare appara te r. D e tta  to rde vara e tt slag i luften. D en dem onstration  
som  u tsk o tte t fick den 12 feb ruari 1988 visar m ed ail önskvärd  tydlighet att 
den tekn iska  u tvecklingen  på  om rådet pågår i en rasande fart. M ed en 
rö s ts ty rd  b iltelefon har p rak tisk t taget all han tering , som  kan påverka  
tra fik säkerhe ten , fö rsvunn it. E tt sådan t sam tal to rde ur den aspek ten  
närm ast vara  a tt jäm fö ra  m ed ett sam tal m ed en passagerare .

U tsk o tte t fö ro rdar v idare a tt m in isterrådet skall inhäm ta och förm edla
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inform ation om  i vilken m ån kom m unikationsu trustn ing  i b ilar b id rar till 
tra fiko lyckor sam t bedriva en  inform ationskam panj om en tra fik säker an 
vändning av denna u trustn ing .

F ö ru tom  a tt de tta  innebär en  utvidgning av m edlem sforslagets in ten 
tioner kan å tgärderna  som  sådana d isku teras .

A tt inhäm ta och förm edla inform ation om i vilken m ån kom m unikations
u trustn ing  i b ilar b id rar till tra fiko lyckor to rde  vara  ett m ycket om fattande 

p ro jek t. F le ra  av rem issin stanserna  har påpeka t a tt något underlagsm ateri
al för de tta  vad gäller b ilte lefoner inte finns. Det to rde därför vara fråga om 
att fö rst och främ st införa e tt n y tt och svårdefin ierat begrepp  i rap p o rte 
ringen av trafiko lyckorna . F ö rs t dä re fte r kan insam ling av sta tistiken  ske. 
F ö r a tt få e tt tillförlitligt m aterial m åste denna sta tistik  om fatta e tt flertal 
år. M ot denna bakgrund anser undertecknad  inte a tt ändam ålet m otiverar 
e tt så om fattande projekt.

B eträffande förslaget a tt m in isterrådet skall bedriva en in form ations
kam panj om  en tra fik säker användning  av kom m unikationsu trustn ing  an 
ser undertecknad  a tt det inte ä r  ändam ålsenlig t m ed en sam nord isk  kam 
panj. D essutom  finns enligt ovan inget underlag  fö r a tt bedöm a om en 
in form ationskam panj skulle fylla något behov ur tra fiksäkerhetssynpunk t.

M ed hänvisning till ovanstående hem stä ller undertecknad
att N ord iska  rådet inte v id tar någon åtgärd  i anledning av m edlem s

förslaget A 808/t.

S tockholm  den 12 februari 1988

W iggo K o m sted t (m)
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Medlemsförslag

om användning av biltelefoner
(V äckt av M argrete  A uken , R agna B erget Jørgensen  och Olle Ö strand  
sam t G uðrún H elgadöttir , Sakari K nuuttila , A a se  O lesen och K aj P oul
sen)

H elt siden den au tom atiske  N ord iske M obilte lefon tjenesten  (N M T) ble 
innført i 1981, har an ta lle t b ilte lefoner økt ek sp lo sjonsarte t i både D an
m ark, F in land, N orge og Sverige. I begynnelsen  av 1984 var antallet 
abonnen te r kom m et opp  i knapt 90000. To år senere , i begynnelsen  av
1986, var antall tils lu tn inger til N M T  ca. 218 000, med flg. fordeling:
-  D anm ark 46 100
-  Finland 32 300
-  N orge 63 200
-  Sverige 76000

1 Sverige regner te leverke t m ed at abonnem entstil veksten  blir ca. 36000 

pr. å r de næ rm este  årene.
D enne tilveksten  i an talle t bilte lefoner er, e tte r  vår m ening, ikke bare 

positiv . En biltelefon h jelper m ange til å u tny tte  sin tid bedre og til å bli 
m er effektive, m en bruken  av te lefonen under kjøring er også en unødig 
trafikksikkerhetsrisiko . F øreren  har da ikke hele sin oppm erksom het re tte t 
mot kjøringen, og det kan lett oppstå  farlige situasjoner. D ette gjelder 
spesielt i by trafikken  m ed kom pliserte  trafikksituasjoner, og ved lande- 
vegskjøring i høye hastigheter.

Vi m ener derfo r at det bare  bør væ re tillatt å snakke i telefonen når 
k jøretøyet stå r stille. En slik bestem m else er a llerede innført i S torbritan-

En slik b ruksbegrensn ing  kom pliserer naturligvis anvendelsen  av m obil
telefonen, spesielt ved innkom m ende sam taler. I en overgangsperiode 
kunne en tenke seg at det var tillatt å svare helt kort, fo r så å be om å få 
kom m e tilbake når bilen er stanset.

På lengre sikt burde det væ re mulig for m ob ilte lefonprodusentene å 
u tvikle sine p rod u k ter slik at det oppringende num m er blir angitt dersom  
ingen svarer.

M ed henvisning til det som  er sk revet ovenfo r, fo reslår vi
at N ord isk  Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer til å

28-17-336 N onliska  rådet
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innføre en bestem m else i vegtrafikklovgivningen som fo rby r fø re 
re av k jøretøy  å snakke i b iltelefonen u nder kjøring.

K øbenhavn , O slo, S tockholm , H elsingfors og R eykjavik , 2. ju n i 1987

M argrete A u ken  (SF) 

Olle Ö strand  (s)

Sakari K nuuttila  (Sdp)

R agna  B erget Jørgensen  (A) 

G uðrún H elgadó ttir  (Ab.) 

A ase  O lesen (RV)

Kaj P oulsen  (S )
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om åtgärder för en bättre miljö

(M edlem sförslaget, väckt av Sten S v e n sso n  m. fl., se  
s. 878 
R em issyttranden, se supplem ent)

Till social- och m iljöu tsko ttet h a r hänv isa ts e tt m edlem sförslag  om å t
gärder fö r en b ä ttre  miljö. U tsko tte t har behandla t förslaget vid m öten i • 
S tockholm  den 11 februari och O slo den 6 m ars 1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget hem stä lles, att
1. N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

att sam m anställa  nord iska  e rfa ren h e te r om effek ter på havet av nä
ringstillförsel och u ts läpp  av kem iska su b s tan se r sam t in itiera ev en 
tuell kom pletterande forskning, 

att s ta rta  e tt långtsik tig t FoU -pro jek t om skogsskadorna  och m etoder 
för a tt förebygga dem , 

att genom  sk a tte ra b a tte r  stim ulera  till en m inskning av avgasutsläppen 
i den  befintliga fo rdonsparken , 

a tt ha rm on ise ra  reg ler fö r begränsn ing  av freonu tsläpp , 
a tt m ed olika å tgärder stim ulera  en långtgående rökgasrening, 
a tt u n dersöka  m öjligheterna för a tt införa m iljöskyddsavgifter i de no r

diska ländernas m iljöskyddslagstiftn ingar, 
a tt redov isa  förslag  till finansiering  av  ökade in sa tse r för m iljövården i 

enlighet m ed vad som  anfö rts i m edlem sförslaget.
2. N ord iska  råde t rekom m enderar de nord iska ländernas regeringar

att i in ternationella  fö rhandlingar a rbe ta  fö r längre gående konven tio 
ner vad gäller g ränsöversk ridande  luftfö roren ingar, 

a tt i F N  och  an d ra  in ternationella  o rgan verka fö r a tt effektiva å tgärder 
v id tas fö r a tt m inska freonu tsläppen  och 

att i ökad grad inrik ta u tveck lingsb istånden  på lösande av m iljöprob
lem i tred je  världen.

F ö rslagsstä llarna  gör en övers ik t över hela m iljöom rådet och d isku te ra r 
särskilt frågor om  m iljöskyddsavgifter som  styrm edel och in ternationella
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m iljöproblem , särsk ilt i anslu tn ing till u -landsb iståndet. V ad gäller finansi
eringen an se r fö rslagsställarna att m iljön m åste ges p rio rite t i den  nordiska 
budgetbehandlingen , m en att d e tta  i väsentlig  u ts träckn ing  bör genom föras 
genom  en om prioritering . M an bör avveck la  engagem ang som  inte längre 
har så  hög p rio rite t, fö r a tt kunna överfö ra  re su rse r till angelägna om råden 
utan  a tt den to ta la  ram en växer. På d e tta  sätt kan en ökad p rio rite t ges åt 
m iljöfrågorna.

2. R em issyttranden

Y ttranden  över förslaget har inkom m it från  följande m yndigheter, o rga
n isationer och  institu tioner.

N orden

De N ord iske  Industrifö rbunds Fellesorgan

D anm ark

M iljøm inisteriet
D anm arks N aturfredningsforen ing  
A rbejderbevæ gelsens E rhvervsråd  
M ellem folkeligt Sam virke

F inland

U trikesm in is terie t 
F inansm in isterie t 
M iljöm inisteriet 
Å lands landskapssty re lse

Is land

U trikesm in isterie t

N orge

Finans- og to lldepartem en te t

Sverige

R iksskatteverket
N a tu rvård sverke t
In s titu te t fö r vatten- och luftvårdsforskning 
K oncessionsnäm nden  fö r m iljöskydd 
SID A
Sveriges industrifö rbund

2.1. R em issin sta n ser som  tillstyrker m ed lem sförslaget

M iljøm in isterie t i D anm ark anser a tt förslaget bör ingå i diskussionen
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kring m in is terrådets förslag  till ny tt sam arbetsp rogram  på m iljövårdsom rå
det. V ad gäller de k onk re ta  delförslagen om  ökad användning av ekono 
m iska sty rm edel används sådana redan  för att främ ja försäljningen av 
blyfri bensin  och övervägs i anslu tn ing till skärp ta  k rav  gentem ot avgasu t

släpp för bilar.
Inom  u tveck lingsb iståndet har sam arbete  in letts m ellan miljö- och bi- 

ståndsm yndigheterna  och m an a rb e ta r i D anm ark  på  en handlingsplan  för 
a tt fö rs tä rk a  m iljöaspek terna i b is tånde t b l.a . m ot bakgrund av F o lke
tingets debatt om B rund tlandkom m issionens rapport. V idare hänvisar m i
n isteriet till de no rd iska  m iljöm inistrarnas beslu t om m inskning av C FC  för 
a tt skydda ozonsk ik te t.

M ellem fo lkelig t Sam virke  an se r a tt s tö rre  vikt bö r läggas vid m iljöhän
syn i b is tåndet, m en de tta  b ö r ej uppfattas som  ett stöd fö r en m arknads- 
ekonom isk utveckling . A vgörande är a tt lokalbefolkningen engageras i 
m iljöbevarande och bärkraftig  utveckling . V ad gäller m iljöavgifter etc 
fram hålls a tt det fö r p riva ta  företags deltagande i u tveck lingssam arbetet 
bör ställas m iljökrav och sank tioner vid överträdelse .

A lands landskapsstyre lse  finner alla de förslag till m iljöförbättrande 
åtgärder som  fram förs i förslaget angelägna.

Islands u tr ikesm in isterium  an se r förslaget positiv t.

Finans- og to lldepartem en te t i N orge stöd jer tanken  på m iljöavgifter 
mot bakgrund av principen  att fö ro renaren  skall betala. I N orge har sålun
da införts d ifferentiering  av bensinskatten  m ellan blyhaltig och blyfri ben 
sin och avgiftsbefrielse fö r m erkostnader hos nya bensindrivna b ilar som 
uppfyller sk ärp ta  krav  på avgasrening. F ö r a tt m inska den prisökande 
effekten av u trustn ing  som  gör bilar säk rare  och m iljövänligare har vissa 
om läggningar g jorts av engångsavgiften  på personb ilar. "V ra k p a n t"  om 
1000 N O K  beta las fö r b ilar under 3 500 kg vid in leverering  till godkänd 
uppsam lingsplats.

M iljøverndepartem en te t finner a tt m edlem sförslaget ta r  upp m ånga av 
de allvarligaste ak tuella  m iljöproblem en. De å tgärder som  föreslås to rde ge 
ett go tt bidrag till a tt avh jälpa prob lem en. L ösn ing  av problem en skulle 
vara  en långsiktig  p rocess och skulle delvis k räva förändringar i sam 
hällsstruk tu ren , något som  m an från  m iljöm yndigheternas sida anser kan 
bli nödvändigt. I övrigt påpekar departem en te t a tt m ånga av de initiativ 
som näm nts i förslaget redan  pågår i form  av konkre ta  å tgärder eller 
befinner sig på e tt fö rberedande stadium .

S ta ten s na turvårdsverk  i Sverige an se r a tt ekonom iska sty rm edel bör 
införlivas som  ett vapen  i m iljövårdsarsenalen . I Sverige kan sedan 1981 
enligt m iljöskyddslagen m iljöskyddsavgift tas ut om  en ö verträdelse  " m e d 
fört dels ekonom iska  fö rdelar för den som  u tö v ar den miljöfarliga verk sam 
heten , dels be tydande stö rn ingar för om givningen eller risk fö r sådana 
s tö rn in g a r" .

N a tu rv å rd sv e rk e t har dock hellre fö ro rdat e tt sank tionssystem  byggt på
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au tom atik  och avkrim inalisering . D et innebär a tt varje överu tsläpp  eller 
annan  överträde lse  au tom atisk t bö r följas av en avgift. F rågan  om ö v erträ 
delsen  har skadat miljön skall a lltså  anses vara  u tagerad  genom  till
ståndsprövn ingen . D å avgjordes hu r s to ra  u tsläpp  miljön kunde tå la  och 
a lltså  ä r  varje överu tsläpp  defin itionsm ässig t till skada för m iljön. N a
tu rv å rd sv e rk e t fö resp råk ar således en ordning, där en kännbar ekonom isk  
sanktion  d rab b ar varje ö verträde lse  oavse tt avsik t, v årdslöshet, ekono
m isk vinning eller påv isbar skada.

V ad gäller fö roren ingen  av kust och hav hänvisar verket till pågående 
nord isk t och  b ila teralt dansk -svensk t sam arbete  sam t till en svensk ak 
tionsp lan  m ot havsföroren ingar. Däri fastslås bl. a. a tt de havsom råden  
som  om ger Sverige ä r  u tsa tta  för allvarliga m iljöhot och att långtgående 
fö ro ren ingsbegränsande å tgärder m åste v id tas både nationellt och in terna
tionellt. A llra högst p rio rite t ges å tgärder fö r a tt begränsa tillförseln av 
stabila o rgan iska äm nen sam t väx tnäringsäm nen  (kväve och fosfor). V ik
tigt ä r  också  a tt a rb e te t fö r a tt b eg ränsa  u tsläppen  av tox iska m etaller och 
olja ges fo rtsa tt hög p rio rite t.

V ad gäller å tgärder fö r a tt m inska m iljöeffekterna av förbrännig  av avfall 
hänvisas till n a tu rv å rd sv e rk e ts  och energ iverkets rapport ” Energi u r av 
fall”  där det hävdas a tt det ä r möjligt a tt väsentlig t reducera  u ts läppen  av 
fö ro ren ingar från  avfallsförbränning. D et kan ske genom  en kom bination 
av å tgärder i form  av produ tkon tro ll o. d. fö r a tt få e tt ” ren a re”  avfall, 
fö rbättrad  och effek tivare  förbränning  vid anläggningarna och införande av 
avancerad  rökgasrening. M inskas u tsläppen  av i fö rsta  hand k lorväte, 
kvicksilver, kadm ium  och d iox iner m ed 9 0 -9 5 %  kom m er avfallsförbrän
ning a tt endast m arginellt b id ra  till hälso- och m iljöriskerna. D etta  gäller 
även  i det fall a tt fö rbränningen  av avfall skulle öka.

N är det gäller lu ftfö roren ingar och skogsskador pågår e tt om fattande 
fo rskn ingarbete , bl. a. med stöd från  N ord iska  m in isterrådet varför det 
å tm instone fö r närvarande inte ä r  m otiverat m ed ytterligare nord iska in sa t
ser. V erket an se r a tt det vore m er befogat m ed en nord isk  satsning på 
forskning kring effek ter av långsiktiga och storskaliga k lim atförändringar 
och uv-ljus fö r a tt s tim ulera  till stö rre  nationella in sa tse r i de nord iska 
länderna. V ad gäller C FC  (freoner) hänvisas till verkets u tredning  och de 
nord iska m iljöm inistrarnas beslu t a tt de nord iska  länderna bl. a. skall m ins
ka sin to ta la  användning  av C FC  11, 12, 113, 114 och 115 med 25% (räknat 
på  1986 års användning) före 1991 och 50%  snarast m öjligt före 1998/99.

V ad gäller b istånd  och miljö hänvisas till verkets y ttrande över en 
svensk  rappo rt där verke t bl. a. fram håller a tt m iljöm ålet i b is tåndet blir 
k larare , om  m an fo rm ulerar å tm instone  ett par delsyften , t. ex.
1. a tt v erka  fö r a tt en uthållig (sustainable) hushållning m ed n a tu rresu rser 

u tveck las och  a tt an d ra  m iljöförbättringar vid tas m ed särskild  hänsyn 
till överlevnadsm öjligheterna  och livsvillkoren i övrigt för befolkningen 
i e tt land eller i en region.
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2. a tt u nderlä tta  fö r e tt u-lands m yndigheter, o rgan isa tioner och enskilda 
att bedriva e tt ” u thållig t”  m iljövårdsarbete  visavi de sam hällssek to rer 
som  kan ge upphov till m iljöstörningar eller som  på olika sä tt kan bidra 
till en god miljö, t. ex. genom  a tt bygga upp kom petens för riskbedöm 
ningar och adm in istra tiva  system  fö r övervakning.

SID A  tills ty rker förslaget ” att i ökad grad inrik ta u tveck lingsb iståndet 
på lösande av m iljöproblem  i tred je  v ä rld en ” . M en problem en i u-länderna 
m åste lösas genom  en långsiktig resu rsuppbyggnad  och en ekonom isk 
u tveckling inom  ram en för na tu rens g ivna begränsn ingar. En m arknads- 
ekonom isk  utveckling  fö resp råkas i dialogen m ed S lD A :s p rogram länder. 
M en den kan lika litet som  i Sverige vara  helt oreg lerad . Bland annat 
m iljöhänsyn to rde  ofta m edföra krav  på v issa begränsningar. Som exem pel 
på hur a lltför fria m arknadsk rafte r påtagligt kan b idra till m iljöförstöring i 
u -länder näm ner SID A  in ternationella  skogsbolags avverkn ingspro jek t i 
trop isk  regnskog, jo rdnö tsod lingen  fö r u tländska  m arknader som  gjort 
delar av Senegal till halvöken , uppfödning av biffkor i A m azonas för en 
m arknad långt därifrån  och etab lering  av m iljöfarlig industri i u -länder för 
att slippa m iljökrav i det egna landet.

In s titu te t fö r  vatten- och lu ftvårdsforskn ing  (IV L) tills ty rker ett ökat 
nord isk t sam arbete  vad gäller å tgärder och forskning angående förorening 
av havet. D enna bör i fö rsta  hand inrik tas på den sto ra  grupp o identifierade 
äm nen vid sidan av de k lassiska och relativ t välkända äm nena D DT och 
PCB. Å tgärder fö r a tt fö rh indra  eu trofieringen  av kusthaven  m åste  också  
om fatta u tsläpp  och läckage från jo rd b ru k e t sam t u tsläppen  från biltrafik 
och övriga tran sp o rte r  som  är be tydande källor. V idare förordas långsiktig 
forskning kring skogsskador.

E tt no rd isk t initiativ skulle enligt IV L 's  uppfattn ing fö rstä rka  m öjlighe
terna till en sam ordnad  skogsskadeforskning , vilket skulle ytterligare ef
fek tiv isera  denna forskning. Speciellt skulle frågorna kring lu ftfö rore
ningarnas betydelse  för skogsskador n o rr om ca 60°N vara av in tresse  att 
b earb e ta  i e tt no rd isk t p ro jek t. B etydelsen  av en eventuell u ttunning av 
ozonsk ik te t på  skogen skulle också  kunna s tuderas gem ensam t.

2.2. R em issin stanser som  u ttrycker tvek sa m h e t be trä ffande något eller 
några av delförslagen  

D e N ord iske  Industriforbunds F ellesorgan  vänder sig stark t em ot att 
u ts läppsavg ifter skulle bli det cen tra la  sty rm ed le t i m iljöpolitiken. E rfa ren 
heterna  från flera länder v isar a tt m iljöskyddsavgifter inte har någon m iljö
effekt och snabb t kom m er att be trak tas  som  en fast sta tsin täk t.

D ärem ot in stäm m er industrifö rbunden  m ed fö rslagsställarna i a tt u- 
landsb iståndet i stö rre  grad m åste  rik tas till u -länderna själva och inte vara  
driftsstöd  till o rgan isa tioner som  har sin huvudsakliga verksam het i N o r
den. V ad gäller havsm iljön fö ro rdar industrifö rbunden  å tgärder m ot nitrat- 
halten i kom m unala  av lopp  och från jo rd b ru k  till fö ro renade om råden  i
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N ordsjön . V ad gäller skydd fö r ozonsk ik te t genom  att m inska användning
en av C FC  anses det k larlagt, a tt nationella p rogram  m isslyckas om  inte 
reglerna harm oniseras in ternationellt.

D anm arks N a turfredn ingsforen ing  stöd jer förslaget m en ä r spontan t 
be tänksam  m ot införande av en ” m iljöskyddsavgift”  som  skulle innebära 
a tt t. ex. e tt företag  kunde b eta la  för a tt få lov att fö rorena. M an får enligt 
fö reningens uppfattn ing  inte bevilja tillstånd a tt fö ro rena  mot avgift. F ö r
oren ingsproblem en b ö r lösas vid källan genom  att undgå förorening t. ex. 
genom  val av a lternativ  teknologi.

A rbejderbevæ gelsens E rhversråd  finner förslagets betoning av en m ark- 
nadsekonom isk  utveckling  i m ottagarländerna  för u -landsbistånd tveksam  
om inte d irek t felaktig. Som  exem pel på a tt m arknadsekonom in  varit 
m edverkande o rsak  till m iljökatastrofer i u -länder hänvisas till skogssköv- 
lingar och B hopal-o lyckan i Indien . V ad gäller förslaget om m iljöskyddsav- 
gifter an se r E rh v e rs råd e t a tt företag  kan bli frestade  att bara  betala  sig från 
ansvar för m iljöskadliga ak tiv ite ter. R ådet finner det något oklart vad som  
avses m ed ” sk a tte ra b a tte r”  m en har in te t em ot d e tta  om  det skulle innebä
ra en utbyggnad av den danska  ordningen m ed lägre avgift för blyfri 
bensin.

F inansm in isteriet i F in land an se r knappast a tt en m inskning av avgaser
na i trafiken skulle kunna stim uleras m ed sk a tte rab a tte r då den redan 
ex is terande fo rdonsparken  fram  till senare hälften  av 1990-talet har en 
cen tral ställning då  det gäller u ts läpp . M ängden u tsläpp  från  den ex is te ran 
de fo rdonsparken  kan inte påverkas genom  sk a tte raba tte r . D ärem ot kunde 
m an t. ex. genom  a tt hö ja  b ränsleaccisen  sänka å tm instone personbilarnas 
körk ilom etrar och sam tidigt m ängden u tsläpp .

Om initia tivet sy ftar till å tgärder som  skall inrik tas på nya fordon kunde 
dock sk a tte ra b a tte r  påverka  u tvecklingen av fo rdonens u tsläppsn ivå. 
T . ex. i Sverige och N orge har innan de strängare , obligatoriska gränserna  
för u tsläpp  träd er i kraft, genom förts en sänkning av b ilskatten  på bilar 
som  redan uppfyller d essa  bestäm m elser. O bligatoriska bestäm m elser om 
avgasu tsläpp  för alla nya b ilar skulle vara  en väsentligt m er effektiv åtgärd 
m ed tanke på  m iljöskyddsm ålen  än de å tgärder som  grundar sig på sk a tte 
rab a tte r och konsum enternas frivillighet. F inansm in isterie t an ser således 
att m iljöskyddsm ålens vikt i fö rsta  hand fö ru tsä tte r regler som gäller 
a llm änna g ränser fö r u tsläpp  och som  också  skall gälla and ra  fordon än 
personbilar.

M iljöm inisteriet hänv isar vad gäller de in ternationella  m iljöproblem en 
till de no rd iska ländernas sam arbete  såväl i F N :s m iljövårdsprogram  
U N E P  som  i F N :s ekonom iska kom m ission fö r E uropa, E C E . D äru töver 
har F in land tillsam m ans m ed de övriga nord iska länderna vid uppföljning
en av den eu ropeiska  säkerhets- och sam arbetskonferensen  (E SSK ) i W ien 
tagit initiativ till e tt expertm öte  på m iljövårdsom rådet inom ram en för 
ESSK .
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Vad gäller den m arina miljön hänv isar m inisteriet till a rbete t inom  H el- 
singforskom m issionen. O avsett H elsingforskom m issionen och expertm ö
ten speciellt om  kom m unalt av loppsvatten  kunde det enligt m inisteriet 
vara nyttig t a tt sam m anställa  de no rd iska ländernas e rfa renhe te r av hur 
u tsläppen  påv e rk a r den m arina m iljön. N ågra kom pletterande un d ersö k 
ningar krävs k nappast, då  redan  pågående i F in land och i Sverige kom m er 
att innehålla beslu tsunderlag .

Det m est o roande m ed tanke på  skyddet av den m arina miljön är dock 
att halten  av n ä rsa lte r ökat kraftigt i Ö stersjön . H elsingforskom m issionen 
har också beslu ta t e ffek tivera  å tgärderna  för att m inska den belastning som 
kom m er från land. V issa rekom m endationer om  begränsning av använd 
ningen av sy refö rb rukande äm nen och närsa lte r i sam hällen och i lan tb ru 
ket har godkän ts och s trik tare  rekom m endationer om utsläpp av av lopps
vatten  från  industrin , sam hällen och lan tb ruket fö rbereds.

Vad gäller even tue lla  m iljöavgifter an se r m iljöm inisteriet att det också 
fram gent är skäl a tt i F in land  huvudsakligen  bygga styrningen av miljö- 
skadlig verksam het på begränsn ingar och fö rp lik te lser som  bygger på e tt 
tillstånds- e ller anm äln ingsförfarande. På basis av lagstiftningen ä r det i 
m ånga fall ovillkorligen fö rb judet a tt fö ro rsaka  avsevärd  skada eller o lä
genhet. M iljöskyddsavgifter to rde  inte kunna tillgripas som  det främ sta 
sty rn ingsm edlet. särskilt inte det i m edlem sförslaget näm nda priset för 
” ö v eru ts läp p ” . Om m an in rä tta r e tt sådan t be ta ln ingssystem  kan det näm 
ligen verka  som  om m an m ot betaln ing kunde få ägna sig åt verksam het 
som eljest ä r fö rb juden . O avsett de tta  är tanken  på  en m iljöskyddsavgift 
värd prövning och undersökning . S ystem et bö r dock i allm änhet tilläm pas i 
fråga om lovliga u ts läpp , t. ex . inom  avfallshanteringen. F inland har ett 
avgiftssystem  inom  m iljövården. Inom  va ttenvården  kan va tten rä tte rn a  
inom ram en för tills tåndssystem et förp lik ta  fö retagen a tt årligen erlägga en 
vattenvårdsavgift till s ta ten , som  enligt lag används till a tt täcka  de kostna
der som  v a tten v ård så tg ärd ern a  fö ro rsakar. A vgiften har dock inte något 
nära  sam band m ed utsläppsm ängden  eller u ts läppens m iljöverkningar.

R iksska tteverke t  i Sverige finner det möjligt a tt använda beskattn ingen  
som  styrm edel fö r en b ä ttre  miljö om  ska tteadm in istra tiva  synpunk ter 
beak tas. Det är dock enligt verke ts m ening viktigt att lagstiftaren  vid 
införandet av sådana nya reg ler fö rv issar sig om  a tt d essa  verkligen får 
avsedd  sty reffek t. D et to rde ofta k rävas be tydande pålagor för a tt man 
skall få till stånd  en m ärkbar sty reffek t. V erket har i nationella rem issvar 
u tta la t a tt ny p u n k tsk a tt inte bö r införas om  inte ska tte in täk te rna  kan 
b eräknas uppgå till m inst 100 m iljoner k ronor per år. E tt införande av från 
in täk tssynpunk t sm å sk a tte r innebär ett avsteg  från principen a tt förenkla 
beskattn ingen . E n m ångfald av p u n k tsk a tte r gör v idare a tt skatteom rådet 
blir svåröverskådlig t. I synnnerhet an se r verket det knappast vara  p rak 
tisk t genom förbart a tt använda sk a ttesy s tem et som  styrm edel fö r a tt t. ex. 
öka benägenheten  att m on tera  u trustn ing  för fö rbättrad  avgasrening på 
fordon. H är bö r m an söka and ra  sty rm edel, t. ex. olika bidragsform er.
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Sveriges industriförbund  an ser, a tt det fo rtsa tta  m iljöskyddsarbetet i 
Sverige bö r baseras på m iljöskyddslagen m ed dess krav på avvägning 
m ellan ekologi, teknik  och ekonom i. S ystem et m ed u tsläppsavgifter bör 
inte genom föras. Om kom pletterande ekonom iska sty rm edel, som  är ett 
v idare begrepp  än u ts läppsavg ifter, skall kunna ak tualiseras, e rfordras a tt 
d essa u treds grundligt så  a tt för- och nackdelar kan ställas mot varandra 
och jäm fö ras  m ed dagens p rövn ingssystem . D ärm ed är förbundet m indre 
k ritisk t till sk a tte ra b a tte r  fö r a tt s tim ulera  till m inskning av avgasu tsläpp . I 
Sverige finns fö r närvarande fram  till 1988 en sk a tte rab a tt på nya bilar med 
avgasrening enligt de ” U S A -reg ler”  som  kom m er att gälla obligatoriskt 
från och m ed 1989 års bilm odeller. V idare är skatten  på blyfri bensin lägre 
än för b lyad bensin . E rfa ren h e te rn a  i Sverige är goda av d e tta  system  och 
det anses önskvärt a tt behålla denna stim ulans även efter 1988 fö r a tt 
därigenom  kunna öka u tby te t av äldre b ilar m ot nya.

V ad gäller å tgärder fö r a tt stim ulera  till rökgasrening erin ras om  a tt man 
i Sverige tagit fram  tillfredsställande förbrännings- och ren ingsm etoder för 
fö rbränning av hushållsavfall. I en u tredn ing  som  u tfö rts gem ensam t av 
sta tens energ iverk  och sta ten s natu rvård sverk  (Energi u r avfall. S tatens 
E nerg iverk  1986:6) d ras s lu tsa tsen  a tt "av fa llsfö rb ränn ing  är en accep ta 
bel behandlingsm etod  fö r hushålls- och industriavfall” . Som  föru tsättn ing  
anges att v issa specificerade krav på u ts läppsbegränsn ingar uppfylls.

2.3. R em issin stanser som  inte tar d irekt stä lln ing till m ed lem sförslaget

U trikesm in isteriet i F in land hänv isar till de nord iska ländernas insa tser 
på det in ternationella  m iljövårdsom rådet och kon sta te ra r a tt F in land som 
kom plem ent till E C E -konven tionen  om  långväga lu ftföroreningar under
tecknade e tt protokoll om  en begränsning av svavelu tsläpp , vars bestäm 
m elser på  in ternationell nivå trädde i kraft den 2 sep tem ber 1987. Y tterliga
re ä r  F in land ak tiv t m ed om  a tt u treda  kväveox iders och kolvätens inver
kan på miljön sam t fö rbereda  ett in ternationellt avtal om  begränsning av 
kväveox idu tsläppen . V idare har Finland undertecknat en internationell 
konvention  om  skyddandet av atm osfärens ozonlager sam t ett protokoll 
därom  i M ontreal den 16 sep tem ber 1987.

Vid m in isterie t överläggs som  bäst på vilket sä tt och i vilken om fattning 
u tvecklingshjälp kunde inrik tas på lösandet av m iljöproblem .

K oncessionsnäm nden  för m iljöskydd i Sverige erin rar om  att i m edlem s
förslaget b erö rda  frågor redan uppm ärksam m ats och behand la ts i olika 
sam m anhang. N äm nden  fö ru tsä tte r a tt så kom m er att ske även fram ledes
-  såväl nationellt som  in ternationellt -  på  e tt sätt som  kom m er att tillgo
dose de syften  som  fö ran le tt förslaget.
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U tsko tte t finner a tt m edlem sförslaget ta r  upp ett b re tt spek trum  av 
insa tsom råden  p å  m iljöom rådet och att de rekom m endationer som  föreslås 
till N ord iska  m in isterrådet på  ett naturlig t sä tt skulle ingå i a rb e te t m ed det 
nya sam arbe tsp rog ram  på  m iljöom rådet som  fö rbereds av m in isterrådet, 
något som flera  rem iss in stanser också  påpekar. D et kan no te ras , att alla 
rem iss in stanser som  inkom m it med y ttranden  över m edlem sförslaget ser 
positiv t på m edlem sforslagets syfte även  om flera stä ller sig tveksam m a till 
olika fo rm er av sk a tte ra b a tte r  eller m iljöavgifter som  styrm edel i m iljöpoli
tiken. N ågra rem iss in stanser har ingående synpunk te r på för- respek tive 
nackdelar m ed sådana olika ekonom iska styrm edel. M edlem sforslagets 
y rkanden  vad gäller å tgärder på in ternationell n ivå är de m inst ko n tro v er
siella och flera rem iss in stanser ger exem pel på in sa tse r i u -länder där 
stö rre  hänsyn  till de långsiktiga m iljöeffekterna borde  tas , vilket ankny ter 
till s lu tsa tse rna  i B rund tlandkom m issionens rapport.

U tsko tte t in stäm m er i s istnäm nda yrkanden  i m edlem sförslaget m en vill 
sam tidigt erin ra  om  att u tsk o tte t fö reslå r en rekom m endation  m ed an led 
ning av m edlem sförslag  A 779ls om E C E -pro tokoll rö rande svavel- och 
kväveu tsläpp . V ad gäller freonu tsläppen  n o te ra r u tsk o tte t a tt N ord iska  
m in is terrådet an tag it en handlingsplan  fö r m inskning av C FC -användning- 
en i N orden  sam t på in ternationellt p lan m edverkat till det s. k. M ontreal- 
p ro tokollet om m inskning av användningen av äm nen som  b ry te r ned 
ozonlagret.

V ad gäller frågan om  m iljöaspek ter i u tveck lingsb iståndet har u tsko tte t 
b l.a . vid överläggningar m ed m iljöm in istrarna och i sam band m ed minis- 
te rrådsförslag  B 84le om  en nord isk  u tvecklingsfond  unders truk it B rundt- 
landskom m issionens s lu tsa tse r angående s. k. bärkraftig  u tveckling.

M edlem sforslagets y rkanden  tä ck e r som  ovan fram hållits flera av de 
insa tsom råden  som  avses ingå i m in isterrådets kom m ande sam arbe tsp ro 
gram  på m iljöom rådet respek tive  havsm iljön. Sålunda kan förslagets y r
kande a tt sam m anställa  no rd iska e rfa ren h e te r om  effek ter på havet av 
näringstillförsel och u ts läpp  av kem iska substanser sam t in itiera eventuell 
kom pletterande forskn ing  ses som  en kom plettering  till de av m in isterrådet 
fö reslagna in sa tse rna  m ot jo rd b ru k e ts  fö roren ingseffek ter. M in isterrådet 
ta la r b l.a . om  behovet av forskning om effek terna  av stabila organiska 
äm nen och  av närsa lte r som  grundval fö r k rav  på d irek ta  å tgärder.

M edlem sforslagets y rkande om ett långsiktigt FoU -pro jek t om skogs
skadorna  och m e toder fö r a tt förebygga dem  ligger också  i linje m ed den 
försik tighet m in is terrådet v isar vad gäller industrin  i sitt p rogram utkast. 
U tsko tte t har ingen invändning m ot d essa  delförslag , m en anser a tt m an 
redan nu kan gå längre i a tt ställa  krav  på industrin . U tsko tte t vill därför 
även tillsty rka m edlem sforslagets y rkande om  en rekom m endation  a tt med 
olika å tgärder stim ulera en långtgående rökgasrening.

3. Utskottet
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U tsk o tte t finner m edlem sforslagets y rkanden  beträffande ekonom iska 
styrm edel in tressan ta . Sålunda föreslås rekom m endationer till m in isterrå
det a tt genom  sk a tte ra b a tte r  stim ulera  till en m inskning av avgasu tsläppen  
i den befintliga fo rdonsparken , sam t a tt undersöka m öjligheterna för att 
införa m iljöskyddsavgifter i de no rd iska ländernas m iljöskyddslagstiftning-

U tsk o tte t n o te ra r a tt rem issin stanserna  ej ä r eniga angående värde t av 
sk a tte ra b a tte r  respek tive  m iljöskyddsavgifter, m en anser a tt d essa  typer 
av ekonom iska  sty rm edel ändå  b ö r undersökas. S ka tte rab a tte r tilläm pas 
t. ex . i Sverige dels i b en sin sk a tten  i form  av olika sk a tte sa tse r för blyfri 
respek tive  annan  bensin , dels i fö rsä ljn ingsskatten  på m otorforden  i form  
av lägre skatt fö r personb ila r m ed kata ly tisk  avgasrening. Syftet ä r  att 
stim ulera  användning  av blyfri bensin och avgasrenade bilar.

Syftet m ed m iljöskyddsavgifter bö r vara a tt m ed eller u tan  sam band med 
koncessionsv illko r stim ulera fö retag  och ensk ilda till m inskade u tsläpp  av 
olika slag. E n m odell ä r a tt en sanktionsavgift u ttas vid alla ö v erträde lse r 
av koncessionsv illko r, o av se tt om ö v erträde lsen  m edfört ekonom isk  fö r
del eller ej. D en skulle också  bli ganska enkel a tt adm inistrera.

Slutligen n o te ra r u tsk o tte t, a tt m edlem sförslaget fö ro rdar en rekom m en
dation  till m in is terrådet a tt redov isa  förslag  till finansiering av ökade 
in sa tse r för m iljövården i enlighet m ed vad som  anförts i m edlem sförsla
get. M ot bakgrund  av tex ten  i m edlem sförslaget to rde  de tta  to lkas så , a tt 
en om prioritering  inom  m in isterrådets p ro jek tverksam het till förm ån för 
m iljöom rådet fö ro rdas. U tsk o tte t finner a tt d e tta  y rkande läm pligen bör 
tas upp  i sam band m ed budgetbehandlingen .

M ot bakgrund av vad som  ovan an fö rts  hem stä ller u tsko tte t att 
1. N ord iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

a tt sam m anställa  no rd iska e rfa ren h e te r om effek ter på havet av 
näringstillförsel och u ts läpp  av kem iska substanser sam t initi
era  ev . kom pletterande forskning härom  

att s ta rta  e tt långsiktigt F oU -p ro jek t om  skogsskadorna  och m e
to d e r fö r a tt förebygga dem , 

a tt u n dersöka  m öjligheterna a tt i ökad  u ts träckn ing  använda 
ekonom iska  sty rm edel i m iljöpolitiken, t. ex. a tt genom  sk a t
te rab a tte r  stim ulera  till en m inskning av avgasu tsläppen  i 
trafiken  e ller genom  m iljöskyddsavgifter stim ulera till m insk
ning av olika slags u tsläpp.
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2. N ord iska  råd e t rekom m enderar de no rd iska ländernas regeringar 
a tt i ökad grad inrik ta u tveck lingsb iståndet på lösande av m iljö

p roblem  i tred je  världen.

Oslo den 6 m ars 1988

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L u n d b la d  (s) 

S ten  Svensson  (m) 

Ingrid  I. W illoch <H )

A nna-K aarina  L o u vo  (Kok) 

L auri M etsä m ä ki (Sdp) 

V algerður Sverisdó ttir  (F) 

M arja tta  Väänänen (K) 
Förman

L ena  Ö hrsvik (s)

S ä r sk ilt  y ttr a n d e :

D orte B ennedsen  og Lilli G yldenkilde kan ikke tilslu tte  sig en del a f 
perspek tiverne  i udvalgets begrundelser for rekom m andationsforslaget 
vedrørende m edlem sforslag  A 809/s om  foransta ltn inger for et bedre miljø. 
R eservan terne  ville have fo re trukke t at m edlem sforslaget skulle anvise 
konkrete  politiske tiltag.

O slo. den 6. m arts 1988

D orte B ennedsen  (S) Lilli G yldenkilde (SF)
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Medlemsförslag

om åtgärder för en bättre miljö
(V äckt av S ten  Svensson  sa m t M argit H ansen-K rone och Sa lom e Porkels- 
dóttir)

Inledning

E n god miljö är en väsentlig  fö ru tsä ttn ing  fö r e tt rik t m änskligt liv. V åra 
insa tser fö r a tt värna miljön är en viktig del av vårt an svar inför kom m ande 
generationer.

M ånga initiativ  har u n d er åren  tagits av de nord iska länderna  för a tt 
v ärna  om en god miljö och skydda sig m ot allt m er påträngande hot mot 
denna. E tt från  in ternationell synpunk t unikt avtal ingicks 1974 m ellan de 
nord iska  länderna  då  den  nord iska m iljöskyddskonventionen  ingicks. I 
denna poäng teras a tt an svare t fö r miljön inte bara  gäller det egna landet 
u tan även and ra  nord iska länder.

V attenm iljöns situation  har för v issa om råden  reglerats genom  bila terala  
avtal m ellan de nord iska länderna  och de nord iska länderna har även på 
in ternationellt in itierat och m edverkat till e tt flertal m iljööverenskom m el-

Internationella m iljöproblem

M iljöproblem en ä r in ternationella  och känner inga g ränser. De svåraste  
finns i u-länderna. Ö knarna  b red e r u t sig undan  för undan  och m inskar den 
y ta  som  ä r möjlig a tt odla och bebo.

De nord iska ländernas u tvecklingsb istånd  m åste i högre grad inrik tas på 
m iljöproblem  i tred je  världen . E tt stöd  till en dem okratisk  och  m arknads- 
ekonom isk utveckling  i m o ttagarländerna  to rde  ha s tö rst betydelse från 
m iljösynpunkt. M en även  d irek ta  in sa tse r fö r a tt t. ex. åstadkom m a en från 
m iljösynpunkt b ä ttre  energiförsörjn ing eller skonsam m are jo rd b ru k sm eto 
der ä r  viktiga.

Vatten

O ceanerna  u tgör 70 p ro cen t av jo rd en s  y ta . F ö ränd ras  miljön i havet 
påverkas också  livet på  land.
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D et allvarligaste för havsm iljön  är u tsläppen  av kem iska substanser, 

t. ex. organiska k lo rfö ren ingar som  PC B. D essa  ackum uleras i närings
kedjan och kan ho ta  högre d ju ra rte r. O ljespill från  tran sp o rte r  och o lje
utvinning kan också  ge allvarliga skado r på djurliv och vegeta tion . E tt ny tt 
p ro jek t har u nder 1986 kom m it igång i m in is terrådets regi om  bekäm pning 
av kem ikalieo lyckor. D etta  a rbe te  m åste snabbt föras vidare m ed syfte att 
undanrö ja  riskerna  fö r sådana  o lyckor.

I Ö stersjön  har sy rebris ten  påverka t s to ra  om råden . D en borgerliga 
danska  regeringen antog nyligen en ak tionsp lan  m ot havsföroren ingarna. 
H uvuddelen  av k o stn ad ern a  beräknas åtgå till a tt fö rbä ttra  de kom m unala 
ren ingsverken . D etta  ä r  b ra  fö r K attega tt, Ö resund  och B älten.

O lika p ro jek t har in itierats på no rd isk t p lan rö rande avloppsren ing , bl. a. 
rö rande kom m unala  av loppsren ingsverk . In sa tse rn a  bör nu inrik tas på att 
ren ingsverken  i de no rd iska länderna  efterhand  u tru sta s  m ed fungerande 
kvävereduk tion . F ö ru tsä ttn in g arn a  fö r a tt kunna åstadkom m a d e tta  m åste 
nu u tredas m ed fö rtu r.

De tv å  m edlem sförslagen om  vattenm iljöproblem  vid råd e ts  35 :e session 
resu lterade  i en rekom m endation  om  e tt handlingsprogram  m ot vatten- och 
havsfö ro ren ingar, innefa ttande både nationella , no rd iska och in ternatio 
nella å tgärder. U n d erteck n ad e  s tö d e r de synpunk ter som  ligger till grund 
för rekom m endationen  m en vill lägga tyngdpunk ten  något annorlunda, 
näm ligen på  s ta rk t ökade sa tsn ingar p å  fullgoda reningsverk .

Luft

D ebatten  om  fö rsu rn in g  har u nder lång tid varit inriktad på effekten  av 
den svaveld ioxid  som  b ildades vid förbränning.

K unskapen  om an d ra  äm nen som  bildas vid fö rbränning  har em ellertid  
ökat på  senare tid . K väved iox ide rna  b id rar också  stark t till försurningen. 
De m edverkar dessu tom  i b ildandet av oxon , som  redan  vid låga koncen
tra tio n er kan ge skador på skog och annan  vegeta tion , fram för allt om 
luften innehåller ko lväten .

V ad som  fak tisk t o rsak a r skogsskadorna  och i vilken u ts träckn ing  trä 
den å te rh äm ta r sig ä r  ännu  ofullständigt kän t, liksom  hur m arkkem in 
påverkas genom  lu ftfö roren ingarna. Forskn ingen  m åste  ges sådana re su r
ser a tt m an långsiktigt kan följa utvecklingen.

Vi har länge haft kunskap  om  a tt u ts läppen  av lu ftfö roren ingar via 
bilavgaserna  u tgö r e tt a llvarligt hot m ot vår miljö och m änniskors hälsa.

D et finns sta rk a  skäl a tt a rb e ta  fö r en m inskning av avgasu tsläppen  i den 
befintliga fo rdonsparken , vilket kan ske genom  användning av avgasrena- 
de b ilar och blyfri bensin . E n sådan u tveckling  bör kunna stim uleras m ed 
sk a tte ra b a tte r , som  s tå r i p ropo rtion  till den  genom förda fö rbättringen .

F reonerna  ä r m ycket stabila äm nen som  efte r c irka fem ton år le tar sig 
upp i a tm osfären , d ä r de fö rtu n n ar ozonsk ik te t. V ärm epum par uppges
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läcka c irka 10 p rocen t av sitt freoninnehåll per år. Vid serv ice och sk ro t
ning läcker kylskåp och övriga frysanläggningar freon. D et är därfö r ange
läget a tt å terv inning av de tta  snarast kom m er till stånd. V idare är det 
angeläget a tt norm er för läckage från  värm epum par införs. Slutligen bör 
b o rttagandet av freon som  jäsn ingsm edel i p las te r påskyndas. Vi an ser att 
m in isterrådet som ett fö rsta  steg bör faststä lla  e tt g ränsvärde för freonu ts
läppen vid produktion  och för färdiga p roduk ter.

Avfall

N egativa m iljöeffekter uppkom m er vid såväl förbränning som  depone
ring av hushålls- och byggavfall. In tensifiering  av återv inning m inskar 
m iljöskadorna. K an inte tillfredsställande förbrännings- och ren ingsm eto
der åstadkom m as b ö r av fallshan teringen  o rgan iseras u tan  förbränning. D i
ox iner ä r  organiska k lorfören ingar som  kan uppkom m a vid förbränning av 
kolhaltigt organiskt m aterial. A vfallsförbränningen är en huvudkälla. M ed 
s. k. rökgaskondensering  kan m erparten  av d iox inerna frånskiljas röken. 
M etoden ä r särskilt in tressan t, e ftersom  den också ger en värm eåterv in 
ning.

Vi an ser det angeläget a tt u tveck lingsarbete  beträffande rökgasrening 
stim uleras.

M iljöskyddsavgift

M iljöstörningar skall förebyggas så långt det ä r p rak tisk t och ekono
m iskt möjligt. F ö r m iljöfarlig verksam het gäller norm alt tillstånds- eller 
anm älningsplikt.

E tt enkelt och effektiv t system  b ö r kom plettera  m iljöskyddslagstift
ningens nuvarande bestäm m elser. D e tta  bör byggas upp redan vid konces- 
sionsgivningen. I de tta  system  kan ” överu ts läp p ”  åsä ttas e tt pris i konces- 
sionsvillkoren, så a tt kostnaden  fö r fö re taget re la teras till m iljöpåverkan 
av överträdelsen .

En undersökning  bör fö re tas om  m öjligheten att införa en sådan miljö
skyddsavgift i de no rd iska  länderna. D en nord iska m iljöskyddskonven- 
tionen m otiverar väl a tt en sådan avgift införs på lika villkor i länderna.

Internationell sam verkan

Vi vill u n d ers try k a  a tt de nord iska länderna  i in ternationella  förhandling
ar fo rtsa tt bö r a rbe ta  fö r längre gående konven tioner vad gäller g ränsöver
skridande luftfö roren ingar i fråga om  svavelu tsläpp  och föra in kväveoxid- 
och ko lväteu tsläpp  i förhandlingsbilden.

F reonp rob lem et ä r  av global na tu r och fram gång i kam pen m ot freonu t
släpp fo rd rar sam ordnade in sa tse r från  m ånga länder. De nord iska länder-
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na bör i FN  och andra  in ternationella  fora verka för a tt kraftfulla å tgärder 
vidtas för a tt m inska u tsläppen . E ndast sådana sam ordnade å tgärder kan 
ge bestående resu lta t.

Finansiering av insatser på m iljöom rådet

Vi anser a tt miljön m åste  ges p rio rite t i den nord iska budgetbehandling
en, men vill fram hålla a tt d e tta  i väsentlig  u ts träckn ing  bör genom föras 
genom  en om prioritering . I en m er ansträngd  sam hällsekonom isk situation 
ä r det nödvändigt a tt göra en översyn  av p ro jek tverk sam heten  m ed avsik t 
att åstadkom m a angelägna besparingar. M an b ö r avveckla  engagem ang, 
som inte längre har så hög prio rite t, fö r att kunna överföra  re su rse r till 
angelägna om råden  utan  att den to ta la  ram en växer. På de tta  sätt kan en 
ökad prio rite t ges åt m iljöfrågorna.

M ed hänvisning till det ovan anförda hem ställer vi att
1. N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

att sam m anställa  nord iska  e rfa ren h e te r om effek ter på havet av 
näringstillförsel och u tsläpp  av kem iska substanser sam t initi
era  eventuell kom pletterande forskning, 

a tt s ta rta  e tt långsiktigt FoU -pro jek t om  skogsskadorna  och m e
to d er för a tt förebygga dem . 

att genom  sk a tte ra b a tte r  stim uleras till en m inskning av avgasu t
släppen i den befintliga fo rdonsparken . 

att harm onisera  reg ler för begränsning av freonutsläpp , 
att m ed olika å tgärder stim ulera en långtgående rökgasrening, 
a tt undersöka m öjligheterna för a tt införa m iljöskyddsavgifter i 

de no rd iska  ländernas m iljöskyddslagstiftn ingar, 

a tt  redov isa  förslag  till finansiering  av ökade in sa tse r för 
m iljövården i enlighet m ed vad som  anförts i m edlem sförsla
get.

2. N ord iska  råde t rekom m enderar de no rd iska ländernas regeringar 
a tt i in ternationella  fö rhandlingar a rb e ta  fö r längre gående kon

ven tioner vad gäller g ränsöversk ridande lu ftföroreningar,
a tt i FN  och an d ra  in ternationella  organ verka fö r att effektiva 

å tgärder v id tas för a tt m inska freonu tsläppen  och 
a tt i ökad grad inrik ta u tveck lingsb iståndet på lösande av m iljö

prob lem  i tred je  världen.

S tockholm , O slo och R eykjavik  den 24 jun i 1987

S ten  Svensson  (m) M argit H ansen-K rone (H)
Sa lom e P orkelsdóttir (Sj.)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om inrättande av nordiskt teknolo
gipris

(K om m unikationsutskottets  yttrande över  m ed lem sför
slaget, se  Bihang, s. 885 
M edlem sförslaget  väckt av Elsi H etem äki-O lander  
m. fl., se  s. 886)

Till k u ltu ru tsk o tte t har hänvisats m edlem sförslag  om  e tt nord isk ttekno- 
logipris. M edlem sförslaget har behand la ts vid m öten den 1 0 -1 4  augusti 
och den 10 novem ber 1987 sam t den 11 februari 1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget fö reslås en skyndsam  utredn ing  av m öjligheterna att 
in rä tta  e tt no rd isk t teknolog ipris a tt u tdelas som  erkänsla  fö r nordiskt 
ingen jö rskunnande.

I m edlem sförslaget hänvisas till det no rd iska  teknologiåret 1988. A vsik
ten  är a tt u nder åre t genom föra olika sam nord iska och nationella evene
m ang i syfte a tt bl. a. öka kännedom en  om  och fö rståelsen  för teknologin 
och den teknologiska u tvecklingen  i de no rd iska  länderna , sam t a tt effek
tivera  — sam arbete t m ellan m yndigheter, fo rskn ingsansta lter och företag . 
T eknolog iåret om fattar en rad  olika evenem ang, sem inarier, kam panjer, 
tävlingar och u tstä lln ingar. T ekno log iårets betydelse  kan dock enligt fö r
slagsställarna s träck a  sig m ycket längre. På nord isk  n ivå vore det befogat 
a tt åstadkom m a e tt arrangem ang, som  på e tt läm pligt sä tt och tillräckligt 
o fta skulle påm inna om  teknologins cen tra la  ställning i vårt sam hälle. 
Enligt m edlem sförslaget skulle e tt no rd isk t teknologipris vara  e tt sådant 
arrangem ang. P riset kunde u tdelas åt en person  eller en arbetsg rupp  som 
erkänsla  fö r e tt b e tydande nord isk t ingen jörsarbete . M ed p riset kunde 
N ord iska  råde t fram häva teknologins betydelse  och sam tidigt sym boliskt 
e rkänna  det nord iska  ingen jö rskunnande t. P riset skulle fö rsta  gången u td e
las i sam band m ed teknologiåret och därefte r vartanna t eller vart tred je  å r  i 
sam band m ed N ord iska  rådets sessioner.
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2. R em issyttranden

Y ttrande över m edlem sförslaget har avgivits av N ordiska  rådets kom - 
m u n ika tio n su tsko tt. K om m unikationsu tsko tte t fram håller be tydelsen  av 
att m an inom  N orden  gem ensam t a rb e ta r för a tt ta  tillvara  de fö rdelar den 
nya teknolog iska u tvecklingen  m edför. K om m unikationsu tsko tte t har till
sty rk t a tt e tt no rd isk t teknologiår genom förs 1988, och ko n sta te ra r a tt nu 
föreliggande m edlem sförslag  har väck ts för a tt y tterligare  betona  vikten av 
teknologin och dess inflytande på m orgondagens livsm önster. K om m uni
kationsu tsko tte t fö ro rdar förslaget om  ett nord isk t teknologipris, men an 
ser a tt p riset enbart skall delas ut i sam band m ed teknolog iåret 1988, och 
att p riset därm ed skall bli en engångsföreteelse . V idare an ser kom m unika
tio n su tsk o tte t a tt p riset borde uppgå till sam m a belopp som  N ord iska  
rådets ku ltu rp ris. I y ttran d e t fö reslås a tt de no rd iska  ingenjörsföreningarna 
i sam arbete  m ed N ord iska  industrifonden får i uppdrag a tt föreslå vem 
eller vilka som  skall få teknologipriset.

3. Utskottet

På initiativ  av N ord iska  rådet har år 1988 u tlysts  till e tt no rd isk t tekno lo 
giår. T eknolog iåret genom förs som  e tt sam arbetsp ro jek t m ellan näringsliv 
och fackorgan isa tioner sam t officiella no rd iska  sam arbetsorgan . Syftet 
med teknolog iåret ä r  a tt öka kunskapen  om  och förståelsen  för teknologin , 
sam t att främ ja nord isk t teknolog isk t sam arbete .

I m edlem sförslaget fö reslås en skyndsam  utredn ing  av m öjligheterna att 
in rätta  e tt no rd isk t teknologipris a tt u tdelas som  erkänsla  fö r nordiskt 
ingen jörskunnande. Förslaget fram förs m ed hänvisning till teknolog iåret 
1988.

U tsko tte t k o n sta te ra r a tt N ord iska  råd e ts  kom m unikationsu tsko tt i sitt 
y ttrande ö ver m edlem sförslaget u tta la r a tt N ord iska  rådet m ed ett tekno lo 
gipris kan fram häva teknologins betydelse och att kom m unikationsu tsko t
te t tills ty rker a tt e tt no rd isk t teknologipris u tdelas som  en engångsföreteel
se i anslu tn ing  till tekno log iåre t 1988.

K u ltu ru tsko tte t har i olika sam m anhang d isku tera t frågan om eventuella  
nya nord iska  p ris , och förslag har fram förts om  att u tdela  nord iska pris på 
en rad  olika ku ltu rom råden . U tsk o tte t ha r p rio rite ra t en utdelning av 
N ord iska  rådets litte ra tu rp ris  och m usikpris. U tsko tte t har även anse tt att 
p rissum m orna fö r d essa  pris bö r höjas och att y tterligare  å tgärder bör 
v id tas fö r a tt öka spridningen av såväl nom inerade som  prisbelönade verk. 
D ärem ot h a r u tsk o tte ts  inställn ing till nya pris varit restrik tiv . I anslu tn ing 
till behandlingen av N ord iska  m in is terrådets förslag  till handlingsplan fö r 
det no rd iska k u ltu rsam arbe te t har u tsk o tte t no tera t m in isterrådets förslag 
om att in rä tta  e tt ny tt no rd isk t designpris. U tsko tte t har för sin del u tta lat 
att m in is terrådet, fö r den händelse  det anses önskvärt a tt in rä tta  ett nytt 
pris, i fö rsta  hand bör överväga ett pris som  kan a lte rnera  m ellan olika 
ku ltu rom råden . V idare har u tsk o tte t u tta la t a tt e tt even tuellt ny tt pris bö r
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ligga på  sam m a nivå som  litte ra tu r- och m usikprisen  och hänv isa t till 

tid igare förslag från  u tsk o tte t om  a tt p rissum m orna för båda  p risen  snarast 
bö r höjas till 150000 D K K . M ot denna bakgrund , och m ed beak tande av de 
sy npunk te r kom m un ikationsu tsko tte t har anlagt på  saken anser u tsko tte t 
a tt e tt ny tt perm anen t teknologipris inte b ö r in rättas. U tsk o tte t om fattar 
därem ot fö rslaget om  a ttu td e la  e tt no rd isk t teknologipris en gång i anslu t
ning till tekno log iåre t 1988. U tsk o tte t an se r a tt p riset bö r benäm nas N o r
diska rådets teknolog ipris, och a tt p rise t bö r uppgå till sam m a belopp som  
N ord iska  rådets litte ra tu rp ris  och m usikpris. B eträffande finansieringen av 
p rise t hänv isar u tsk o tte t till det u tta lande N ord iska  rådets budget och 
k on tro llu tsko tt g jorde i anslu tn ing  till behandlingen av budgeten  fö r det 
no rd iska sam arbe te t 1988 (B 74/b). B udget- och kon tro llu tsko tte t uppm a
nade m in isterrådet a tt i budgeten  re se rv e ra  anslag fö r u tdeln ing av ett 
even tuellt teknologipris 1988.

U tsk o tte t an ser a tt N ord iska  m in isterrådet i sam arbete  m ed N ord iska  -  
fo rskningspolitiska råd e t och den  nord iska  sam arbetskom m ittén  fö r tek n o 
logiåret närm are bör u tred a  fo rm erna  för nom ineringen av kand idater och
— för u tdeln ingen av priset.

U tsko tte t har n o te ra t kom m un ikationsu tsko tte ts  förslag om att de n o r
d iska ingenjörsfören ingarna i sam arbete  m ed N ord iska  industrifonden  får i 
uppdrag  a tt fö reslå  kand ida te r för p riset. M ed hänsyn till a tt e tt viktigt 
syfte m ed teknologiåret ä r a tt främ ja nord isk t teknologiskt sam arbete  
m ellan företag , fo rskn ingsinstitu tioner, underv isn ingsinstitu tioner och of
fentliga m yndigheter u tgående från  behovet av att bä ttre  u tny ttja  sam lade 
nord iska re su rse r, an se r u tsk o tte t a tt k rite rie rna  för p riset bö r vara  sådana 
a tt resu lta t som  har uppnåtts  genom  e tt no rd isk t forsknings- och u tv eck 
lingssam arbete  ges sto r tyngd vid valet av pristagare.

M ed hänvisning till det som  ovan an fö rts fö reslår u tsk o tte t a tt N ord iska  
rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet

att i anslu tn ing till det no rd iska teknolog iåret 1988 i syfte a tt främ ja 
nord isk t forsknings- och u tveck lingssam arbete  låta u tdela  ett sä r
skilt no rd isk t pris, N ord iska  rådets teknologipris.

S tockholm  den 11 februari 1988

G unnar B jörk (c)

E iöur G uönason  (A .)

Thea K nu tzen  (H)

K jeld  R a h b æ k M øller (SF) 

B erit O scarsson (s)

R o b ert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (S m p ) 

O tto  S teen h o ld t (A t)

H aakon  B lankenborg  (A)

E lsi H etem äki-O lander (K ok) 
Förman

Jacob  L indenskov (Jv fl) 

Barbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria  P aakkinen (Sdp) 

H ans P etersson  (fp) 

M irja R yynänen  (K) 

A nders Talleraas (H)

K åre Ø vregard (A)
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B IH A N G

Yttrande över medlemsförslaget 

Nordiska rådets kom m unikationsutskott:

I sitt be tänkande över m edlem sförslag  A  736/t om  stöd till genom förande 
av e tt no rd isk t tekno log iår 1988 fram håller u tsk o tte t v ik ten  av a tt N orden  
som helhet stä lle r upp, v isar en gem ensam  front och a rb e ta r tillsam m ans 
för a tt i N o rden  främ ja  användande t av de fö rdelar som  den nya teknologi
ska u tvecklingen  m edför. V idare y ttrade  u tsk o tte t som  sin åsik t, a tt de 
nord iska länderna  tillsam m ans m åste  se till a tt den teknologiska u tveck 
lingen inom  N orden  håller m inst sam m a tak t som  om världens. D et är, 
enligt u tsk o tte t, en fö ru tsä ttn ing  för den fo rtsa tta  vä ls tåndsu tvecklingen  i 
de nord iska länderna. F ö r att fö rs tä rk a  denna u tveckling  tillsty rk te  u tsk o t
te t det ovan an fö rda  m edlem sförslaget, som  u tsk o tte t ansåg vara e tt in s tru 
m ent som  kunde hjälpa oss på vägen in i det fram tida sam hället.

F ö r att y tterligare  be tona  v ik ten  av teknologins betydelse och inflytande 
på m orgondagens liv sm önster har nu m edlem sförslaget om  teknologipriset 
väckts.

K om m un ikationsu tsko tte t tills ty rker fö rslagsställarnas åsik t a tt N o rd is
ka råde t m ed d e tta  pris kan fram häva teknologins betydelse och m enar a tt 
m an i slu tet av teknologiåret 1988, eller vid N ord iska  rådets session 1989, 
kan u tdela  ett generöst no rd isk t teknologipris.

U tsko tte t m enar a tt p riset enbart skall u tdelas i sam band med teknolog i
året 1988, dvs. att p riset b lir en engångsföreteelse  och inte, som fram går av 
m edlem sförslaget, u tdelas vartanna t e ller vart tred je  år.

N är det gäller p risets sto rlek  m enar u tsk o tte t a tt prissum m an borde vara  
densam m a som  N ord iska  rådets ku ltu rpriser.

V idare vill u tsk o tte t påpeka a tt de t, för a tt m an skall h itta  en värdig 
person eller grupp a tt belöna på d e tta  sä tt, krävs goda kunskaper om  det 
no rd iska tekno log iarbete t. D et fö reslås därfö r a tt de no rd iska ingenjörsför- 
en ingarna i sam arbete  m ed N ord iska  industrifonden  får i uppdrag  att 
fö reslå  vem  eller vilka som  skall få det no rd iska teknolog ipriset i sam band 
m ed teknologiåret 1988.

D et fö ru tsä tte s  a tt k u ltu ru tsko tte t u ta rb e ta r sådana d irektiv  för de k rite 
rier som  skall ligga till grund  fö r p rise t a tt allm änna sam hällsm ål beak tas.

Ä bo den 10 novem ber 1987

E lver Jonsson  
Förman
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Medlemsförslag

om inrättande av nordiskt teknologipris
( V äckt av E lsi H etem äki-O lander sa m t llkka-C hristian  B jörklund, O lafur 
G. E inarsson , P äll P étursson  och K arin Söder)

Planeringen av N ord isk t teknolog iår 1988 pågår i regi av en nordisk  
sam arbetskom m itté  sam t nationella  kom m ittéer i de no rd iska länderna. 
A vsik ten  är a tt genom föra olika slags sam nord iska och nationella ev en e
m ang i syfte att b l.a . öka kännedom en om och fö rståe lsen  för teknologin 
och den teknologiska u tvecklingen  i de nord iska länderna, a tt effektiv iera 
sam arbetet m ellan m yndigheter, fo rskn ingsansta lter, företag  och dem  som 
är in tresserade  av teknologin  sam t a tt i allm änhet öka de ungas in tresse för 
tekn iska  yrken och studier.

N ord isk t tekno log iår 1988 om fattar u nder å re ts  lopp en rad olika evene
m ang, sem inarier, kam pan jer, täv lingar och u tställn ingar. T eknolog iårets 
b etydelse  kan dock i p rak tiken  u ts träck a  sig m ycket längre. Inom  ram en 
för det nuvarande sam arbete t kan de under åre t väck ta  in itiativen v idare
utvecklas och å an d ra  sidan kan den nuvarande verksam heten  kom plette
ras. D essu tom  skulle det vara  befogat a tt på nordisk  nivå åstadkom m a ett 
arrangem ang, som  på ett läm pligt sä tt och tillräckligt o fta skulle påm inna 
oss om teknologins cen tra la  ställning i vårt sam hälle.

E tt sådan t arrangem ang skulle v ara  nord isk t teknologipris. P riset kunde 
utdelas till en person  eller en arbetsg rupp  som  erkänsla  fö r e tt betydande 
nordiskt ingen jörsarbete . M ed p riset kunde N ord iska  rådet fram häva tek 
nologins betydelse  och sam tidigt sym bolisk t erkänna det no rd iska ingen- 
jö rsk u n n an d e t. P riset skulle fö rsta  gången utdelas i sam band m ed tekno lo 
g iåret och därefte r vartanna t eller vart tred je  år vid N ord iska  rådets se s
sioner.

D en m ycket snabba teknologiska u tvecklingen  inverkar på  v å r fram tid 
på e tt avgörande sätt inom  alla sek to re r sam t på hela sam hällets u tfo rm 
ning. I synnerhe t de nord iska  länderna  har anledning a tt på alla sätt främ ja 
den teknologiska forskningen och u tveck lingsverksam heten . A nnars fö re
ligger risken att de nord iska  länderna  kom m er att släpa e fter den väldigt 
snabba tekno log iska  u tveck lingen . De nord iska länderna har s tarka  trad i
tioner och en uppska ttad  position  på teknologiom rådet även in ternationellt 
se tt sam t en hög u tb ildningsnivå. I d e tta  sam m anhang ä r det anledning att 
be tona  speciellt u tb ildningens betydelse  fö r a tt de nord iska  länderna  skall
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kunna upprä tthå lla  sin u tb ildn ingsn ivå och v idareu tveck la  den i enlighet 
m ed de krav  som  utvecklingen  ställer.

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  fö reslår undertecknade ,
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt 

skyndsam t u tred a  m öjligheterna till in rä ttande  av ett nord isk t 
teknologipris fö r a tt u tdelas som  erkänsla  fö r nord isk t ingenjörs- 
kunnande.

H elsingfors, R eykjav ik  och S tockholm  den 11 ju n i 1987

E lsi H etem äki-O lander (K ok) 

O la f ur G. E inarsson (Sj.)

Ilkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

P åll P étursson  (F.)

K arin Söder (c)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om nordiskt kommunalt skolsamar- 
bete

(M edlem sförslaget väckt av Marjatta V äänänen m. fl., 
se s. 897 
R em issyttranden , se supplem ent 2)

Till k u ltu ru tsko tte t har hänv isa ts m edlem sförslag  om  nord isk t kom m u
nalt sko lsam arbete . M edlem sförslaget har behandla ts vid m öten den 11 
februari och 6 m ars 1988.

1 M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget uppm anas N ord iska  m in isterrådet v id ta å tgärder för 
att på  skol- och u tb ildn ingsom rådet i högre grad indra kom m unerna och 
länen sam t deras cen tra lo rgan isa tioner i det no rd iska sam arbetet.

I m edlem sförslaget k onsta te ra s  a tt det no rd iska utbildnings- och sko l
sam arbete t ä r  av cen tra l be tydelse  fö r det no rd iska sam arbete t som  helhet. 
F ö rslagsställarna anser e tt ökat sam arbete  på sko lom rådet vara  av sto r 
betydelse  fö r den ensk ilda  no rdbon , och fram håller a tt en m era enhetlig 
nordisk  u tb ildn ingsm arknad  på  e tt avgörande sä tt skulle b idra  till a tt un 
d erlä tta  rörligheten  inom  N orden .

I m edlem sförslaget hänvisas till en av N ord iska  m in isterrådet 1987 u t
förd kartläggning som  v isar a tt å tgärder på  det kom m unala p lanet är av 
avgörande betydelse fö r a tt av lägsna h inder fö r gym nasial utbildning i 
annat land än  hem landet. F ö r a tt underlä tta  e tt e levu tby te  i N orden , 
m öjliggöra gem ensam m a u tb ildn ingsinstitu tioner där behov föreligger eller 
åstadkom m a e tt system  m ed in terkom m unala ersä ttn ingar i N o rden , sam t 
fö r a tt e rb juda  e tt b redare  u tb ildn ingsu tbud  särskilt i g ränsreg ionerna bör 
de h inder som  finns avlägsnas. I m edlem sförslaget hänvisas även till den 
nya handlingsplanen på  ku ltu rom rådet, som  innehåller en rad å tgärder för 
a tt gö ra  det sam lade nord iska  u tb ildn ingsu tbudet lä tta re  tillgängligt.

Enligt fö rslagsstä llarna  har kom m unerna och  länen en betydande roll när 
det gäller a tt i p rak tiken  bygga ut sam arbe te t på  sko lom rådet. E tt relativ t 
om fattande sam arbete  fö rekom m er m ellan de kom m unala o rgan isa tioner
na i N orden , m ellan enskilda kom m uner och på  länsnivå. D etta  sam arbete  
saknar em ellertid  d irek ta  kopplingar till det officiella no rd iska sam arbetet
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inom  ram en fö r N ord iska  råde t och N ord iska  m in is terrådet. I syfte att 
främ ja sam arbete t på sko lom rådet fö reslås därfö r a tt e tt system  skapas för 

att m öjliggöra ett fungerande erfarenhets- och in fo rm ationsu tby te  mellan 
de nord iska sam arbetso rganen  och kom m uner och län i N orden .

2 R em issyttranden

Följande m yndigheter, in s titu tioner och organ isa tioner har avgivit y tt

rande om  m edlem sförslaget:

N ordiska

L edningsgruppen fö r no rd isk t sko lsam arbete  
N ordiske læ rero rgan isa tioners sam råd 
F ören ingarna N ordens F örbund

D anm ark

U nderv isn ingsm inisterie t 
K om m unernes L andsforening 
A m tsrådsforen ingen  i D anm ark 
K øbenhavns M agistrat 
F rederiksberg  K om m une 
D anm arks L æ rerforen ing  
G ym nasiesko lernes L æ rerforen ing  
Foreningen N orden

F inland

Inrikesm in isterie t 
F inlands stadsförbund  
F inlands svenska kom m unförbund 
Skolstyrelsen
A K A V A  (A kadem ikercen tralen)

Pohjola-N orden
Å lands landskapssty re lse
K om m unala sam arbetsnäm nden  på Å land

Island

Islands lärarförening

N orge

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t 
N orske kom m uners sen tralforbund  
N orsk  lærerlag
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Sverige

S kolöversty relsen  
Svenska kom m unförbundet 
L andstingsförbundet 
Svenska fack lärarförbundet
L andsråde t för Sveriges ungdom sorgan isa tioner (LSU )

R em issorganen stä ller sig positiva till m edlem sförslaget. Det anses na
turligt a tt den utveckling  som  på det nationella planet har lett till att 
u tb ildningsfrågor har få tt allt stö rre  betydelse  i den lokala och regionala 
fö rvaltn ingen även å terspeg las i den nord iska sam arbetso rgan isationen  på 
sko lom rådet. M ånga rem issorgan  fram håller em ellertid  a tt fo rm erna  fö r ett 
e rfarenhets- och in fo rm ationsu tby te  m ellan de nord iska sam arbetsorganen  
och kom m uner och län bör p rec iseras närm are.

I det följande redogörs fö r de särsk ilda synpunk ter som  rem iss in stanser
na har anlagt på m edlem sförslaget.

2.1 N ord iska  rem issyttranden

L edningsgruppen  fö r  nord iskt sko lsam arbete  finner a tt m edlem sförsla
get överensstäm m er väl m ed det no rd iska  sam arbetsav ta le ts  anda och 
syfte.

E tt cen tra lt in tresse för ledningsgruppen ä r a tt stim ulera till tä tare  inoffi
ciella nord iska kon tak te r m ellan skolans in tressen te r, och till e tt vä lu t
vecklat sam spel m ellan det officiella no rd iska sam arbete t och det inoffici
ella. L edningsgruppen skulle sä tta  sto rt värde på att få de cen tra la  och 
kom m unala organ isa tionerna  som  partners fö r att nå fram gång i ett sådant 
arbete . D å kulturhandlingsp lanen  som  en grundidé har nordisk utb ildnings
gem enskap , to rde det enligt ledningsgruppen vara fruk tbart a tt öppna en 
dialog m ellan de p arte r som  förslaget näm ner, om hur också de lägre 
skolform erna skall kunna sam verka i g räns trak te rna . L edningsgruppen 
d river för närvarande ett p ro jek t, JU R E K -p ro jek te t, som  ägnar sig åt 
sam verkan  och elevm obilitet över g ränserna . I p ro jek te t fram går det klart 
a tt det finns en rad kom m unala in tressen  som  påverkar u tsik ten  till fram 
gång. B eträffande fo rm erna för sam verkan  m ed de kom m unala organisa
tionerna gör gruppen den reservationen  att ett enkelt och obyråkra tisk t 
system  bör u tform as, som dessu tom  bör anpassas till a tt b eslu tanderä tten  
enligt de officiella av talen  m ellan länderna ligger hos m in isterrådssyste
met. P relim inärt anses e tt u tby te  av skriftlig inform ation, rem ittering  av 
vissa dokum ent, inbjudan till konferenser sam t inform ella sam rådsträffar 
vara en realistisk  nivå för sam verkan.

N ordiske læ rerorganisationers sam råd  fram håller a tt en fö ru tsättn ing  
fö r a tt m edlem sförslaget skall ge ett gott resu lta t ä r a tt läraro rgan isa tioner
na indras i den närm are planeringen av det kom m unala sko lsam arbetet.

F öreningarna N ordens F örbund  m eddelar att F ö ren ingarna N orden  har 
ingått e tt sam arbetsav ta l enligt vilket sko lsek to rn  är e tt av de högst priori-
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terade  v e rk sam hetsom rådena  vid sidan av v äno rtssam arbe te t, ku ltu r
ak tiv ite ter och ungdom ssam arbete . I fö rbundets handlingsprogram  av år 

1986 k onsta te ras  att det ä r speciellt viktigt a tt s tä rk a  de ungas m öjligheter 
till egna upp levelser och person liga k o n tak te r i and ra  nord iska  länder. 
F ö rbundets m ål har länge varit a tt varje g rundskolelev  i N orden  m inst en 
gång u nder sin stud ietid  erb juds m öjlighet a tt vara  m ed om  en stud iev iste l
se i e tt anna t no rd isk t land. M edlem sförslaget anses vara  e tt steg i rä tt 
riktning när det gäller a tt främ ja nord isk t sam arbete  på skol- och u tb ild 
ningsom rådet.

2.2 D anska rem issy ttranden

U ndervisn ingsm in isterie t m eddelar a tt förslaget inte fö ran leder kom 
m entarer.

K om m unernes L andsforen ing  s töder m edlem sförslaget.
A m tsrådsforen ingen  har inga kom m en tarer till m edlem sförslaget.
K øbenhavns M agistra t hänv isar till en redogörelse  från  S kold irek tøren  i 

K øbenhavn . Av redogörelsen  fram går att det finns en överenskom m else 
m ellan sko ld irek tö re rna  i O slo, S tockholm  och K öpenham n om en gästlä- 
rarordning som  innebär a tt två  kvalificerade lärare från var kom m un u tbyts 
under en tv åvecko rs  period. D enna ordning bedöm s som  positiv , även  om 
u tby te t ä r  av liten om fattn ing. I övrigt upprä tthå lls k o n tak te r genom  olika 
sko ld irek tö rsm öten . V idare förm edlas ko n tak te r genom  Föreningen N o r
den, som d is trib u erar m aterial till skolorna, och som genom för lärar- och 
elevu tbyte .

F rederiksberg K om m une  h a r inte några kom m entarer till förslaget.
D anm arks Læ rerforening  k o n sta te ra r a tt N ord iska  rådet har antagit e tt 

antal rekom m endationer på  u tb ildn ingsom rådet under de gågna åren. Att 
dessa rekom m endationer inte har haft någon sto r inverkan på sam arbetet 
b ero r enligt föreningen på de sto ra  sk illnaderna m ellan s ty rsystem en  för 
skolorna. I D anm ark fa ttas beslu ten  på det lokala p lanet, m edan m an i de 
övriga länderna på cen tra lt plan kan fa tta  beslu t om  ganska detaljerade 
u tveck lingspro jek t. Ä ven om  det på  no rd isk t plan finns en viss gem ensam  
kulturell bakgrund varn ar föreningen för att genom  det i m edlem sförslaget 
fö reslagna sam arbete t på något sätt från ta  de enskilda länderna rä tten  att 
fa tta  beslu t i skolfrågor. Föreningen har goda erfa renhe te r av sam arbete 
inom  ram en fö r nord iska läraro rgan isa tioners sam råd. Sam arbete t har 
alltid vilat på öm sesid ig  respek t, och inneburit u tby te  av e rfarenheter 
m ellan länderna.

G ym nasiesko lernes Læ rerforening  har inte några kom m entarer till fö r
slaget.

F oreningen N orden  an se r a tt d e t no rd iska  sam arbete t på kom m unal n ivå 
kunde underlä ttas och göras m era överskådlig t om  m an upp rä ttade  ett 
nordiskt cen tra lreg iste r över vänorter. F ö r a tt s tärka  kom m unernas no r
diska sko larbete  föreslås dessu tom  att kom m unerna i rik tlin jer till skolorna
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in tar en rä tt för e leve rna  i en kom m un till e tt skolbesök i e tt annat nordiskt 
land under sin skoltid. D essu tom  föreslås a tt v än o rte r som  har sem este rko 
lonier m o tta r no rd iska e lever till d essa , och att kom m unerna m edverkar i 
e tt öm sesid ig t u tby te  av  nord iska  rese lärare .

2.3 F inländska rem issyttranden

Inrikesm in isterie t an ser bl a  m ot bakgrund av behovet av ökad  sp råk 
fö rståe lse , a tt särsk ilt det kom m unala  sam arbete t borde u tveck las. M inis
te rie t tills ty rker därfö r förslaget a tt koppla  det kom m unala sko lsam arbetet 
närm are till det officiella no rd iska sam arbete t. Då sko lväsendet i praktiken 
hör till kom m unernas och län ssty re lsernas verksam hetsom råde är deras 
roll av avgörande betydelse  då  sam nord isk  utbildning och tillgång till sådan 
organiseras. M inisteriet fram håller a tt e levu tby te t endast kan u tvidgas som 
en del av den kom m unala verksam heten .

Finlands s tadsfö rbund  an se r a tt d e t redan  i p rak tiken  finns e tt om fattan 
de sam arbete  på kom m unal nivå inom  väno rtsverk sam heten  och i g räns
kom m unerna. F örbundet ser inte några h inder för a tt N ord iska  rådet v id tar 
å tgärder fö r a tt ak tivera  kom m unerna  och deras cen tra lo rgan isa tioner i 
sko lsam arbete t och ä r b ere tt a tt fö r sin del de lta  i denna verksam het.

Finlands svenska  ko m m un förbund  kon sta te ra r att decen traliseringen  av 
beslu tanderä tten  inom  sko lsek torn  to rde vara  en gem ensam  utveck lings
trend  inom  alla de no rd iska länderna. Ä ven om  ett om fattande nordiskt 
sam arbete  fö rekom m er på kom m unal nivå saknas ett m er organiserat 
sam arbete  inom  skolsek torn . Det vore därför värdefullt a tt skapa ett sy
stem  som  möjliggör ett stö rre  erfarenhets- och in form ationsu tby te  mellan 
kom m unerna i N orden .

Sko lstyrelsen  redogör i sitt y ttrande för å tgärder som  har vidtagits för att 
delegera kom petens på sko lom rådet från sko lstyrelsen  till länen sam t till 
kom m unerna och skolorna. V idare ges i y ttrande t en översik t över de 
lagbestäm m elser som  gör det möjligt för nord iska m edborgare att gå i skola 
i F in land. S ko lsty relsen  fö ro rdar en u tveckling  av det nord iska sam arbetet 
och  finner e tt ak tiv t sam arbete  m ellan vän o rte r, N ordenförbund  och kom 
m unala o rgan isa tioner nyttigt. Enligt sko lsty relsen  ä r en viktig fö ru tsä tt
ning för a tt genom föra ett sam arbete  en aktiv  inform ation om redan befin t
liga sam arbetsfo rm er, a rbe tsg rupper, rekom m endationer och stipendier, 
då o säkerhet råd er beträffande kom m unernas och skolornas kunskaper om 
olika verksam hetsform er- och m öjligheter. P laneringen av nya sam arbe ts
organ bör m ot denna bakgrund ske genom tänkt och m ed u tny ttjande av de 
tidigare e rfa renhe te rna  av sam arbete  på  om rådet. L änsskolavdeln ingarna 
synes ha de b ästa  m öjligheterna att delta  i p laneringen av det nord iska 
sam arbetet m en de to rde inte ha personella  e ller ekonom iska re su rse r för 
a tt förverkliga en m era om fattande verksam het.

A K A V A  fram håller a tt det redan nu fö rekom m er ett om fattande sam ar
bete och e rfa renhe tsu tby te  m ellan bl a de no rd iska läraro rgan isa tionerna
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och sko lm yndigheterna. 1 m edlem sförslaget påpekas a tt u tvecklingen inom  
skolom rådet i N o rden  går m ot en  allt s tö rre  lokal b es lu tanderä tt. D etta  
innebär ökade m öjligheter a tt b e tona  lokala särdrag . A K A V A  anser att 
man inte b ö r sträv a  till en alltför långtgående likriktning i de no rd iska 
sko lreform erna. M ångsidigheten  i no rd isk t sko lväsen  är en rikedom  som  
sam tidigt fö rstä rk e r ländernas nationella särdrag. Sam tidigt ä r det viktigt 
a tt b evara  och fö rstä rk a  den nord iska  sam hörigheten , och för d e tta  behövs 
sp råkkunskaper och kännedom  om  de övriga ländernas skolväsen. 
A K A V A  an se r d ärfö r a tt N ord iska  råde t bö r verka för a tt det nord iska 
sko lsam arbete t y tterligare  stä rk s, och a tt m an härv id  aktiv t bö r u tny ttja  
alla de p arte r som  ä r sakkunniga på  om rådet.

P ohjola-N orden  h a r i sin verk sam het kunnat ko n sta te ra  a tt de kom m u
nala sko lm yndigheterna befinner sig i nyckelställn ing när det gäller a tt 
genom föra lokalt nord isk t sko isam arbete  i p rak tiken . Å ren 1983 och 1987 
har fö rbundet a rrangera t k on ferenser fö r nord iska  sko ld irek tö rer m ed syf
te t a tt d ra  upp rik tlin jerna för e tt nord isk t sko isam arbete  på det lokala 
planet. D ärvid  h a r det i o rgan isa to risk t av seende fram gått a tt det prim ära 
är a tt få till stånd  e tt välfungerande sam arbete  m ellan kom m uner i N orden  
direkt. I y ttran d e t anger o rganisationen  i e tt antal pu n k te r hur sko lu tby te t 
kan få s tö rs ta  möjliga om fattning.

A lands landskapsstyre lse  fö ro rdar m edlem sförslaget mot bakgrund av- 
landskapssty re lsens positiva e rfa ren h e te r av ett sko isam arbete  m ed N o rr
tälje kom m un. F ö r att säk ra  u tb ildningsm öjligheter inom  för Å land viktiga 
b ranscher har landskapssty re lsen  sedan m ånga år m ed N orrtä lje  ingått e tt 
sam arbetsav ta l om elevu tby te  på det gym nasiala stadiet.

K om m unala  sa m arbe tsnäm nden  på  A la n d  s töder i princip tankegångar
na i m edlem sförslaget.

2.5 Is ländska  rem issy ttranden

Islands lärarförening  u tta la r sin glädje ö ver m edlem sförslaget och  anser 
a tt e tt b redare  sam arbete  m ellan de nord iska länderna på sko lom rådet kan 
leda till stö rre  fram steg  på  d e tta  om råde och underlä tta  fö r no rdborna  att 
skaffa sig u tbildning och e rfa ren h e te r inom  N orden .

2.6 N orska  rem issyttranden

Kirke- og undervisn ingsdepartem en te t finner a tt m edlem sförslaget an 
slu ter sig till de förslag om  ökad stud iem obilite t i N orden  som  ingår i den 
nord iska handlingsplanen på ku ltu rom rådet. H andlingsplanen innehåller 
bl a förslag om  en överenskom m else  om gem ensam  nordisk u tb ildnings
m arknad och om  nord isk t u tby te  av lärare och s tuden ter. A nsvare t för 
driften av g rundsko lo r och gym nasier ligger i de nord iska länderna på 
kom m unal- e ller länsnivå. K om m unerna och länen bör därfö r enligt d ep ar
tem en te t abso lu t d ras in i det o rgan iserade  nord iska sko lsam arbete t. U tby 
te av e lever m ellan sko lor i de nord iska länderna  behöver i prak tiken  
tillrättaläggas på kom m unal nivå.
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N orske  kom m uners sen tra lforbund  an slu te r sig till m edlem sförslaget.
N o rsk  lærerlag  s tä ller sig m ycket positiv t till m edlem sförslaget och 

un d ers try k er betydelsen  av närm are sam arbete  i skol- och u tb ildningsfrå
gor i N orden.

2 .7  Svenska  rem issyttranden

Sko löverstyre lsen  an se r det vara  y tte rs t betydelsefu llt a tt det finns e tt 
välfungerade kom m unalt sam arbete  på sko lom rådet i N orden . S kolöver
sty relsen  delar fö rslagsställarnas uppfattn ing  om  behovet av å tgärder för 
att i högre grad indra kom m uner, länsorgan och kom m unförbund i det 
nord iska sam arbete t. Sam tidigt varnas fö r en alltför hög am bition när det 
gäller a tt sam ordna a rbe te t. D et m åste  alltid finnas u trym m e för ett fritt 
och spontan t sam arbete  m ellan kom m uner, sko lor och olika slag av organi
sationer.

Svenska  kom m un förbundet k o n sta te ra r a tt i huvudsak  endast rep resen 
tan te r för regeringskanslier och äm betsverk  har fö re trä tt respek tive  land i 
sko lsam arbete t inom  N ord iska  m in is terrådet. Sam tidigt har an svare t för 
sko lverksam heten  i ökad u ts träckn ing  decen tra lise ra ts till kom m unerna. 
S tyrelsen  de la r därfö r uppfattn ingen att denna förändring av an sv ars
fördelningen bör å terspeg la  sig i det officiella nord iska sam arbetet. Sam ti
digt be tonas a tt om fattn ingen av och fo rm erna  fö r sam arbe te t bö r p rec ise 
ras närm are.

L andstingsfö rbunde ts  s ty relse  ser positiv t på  ökat nord isk t kom m unalt 
sko lsam arbete . Inte m inst när det gäller de y rkesinrik tade utb ildningarna 
ä r e tt u tökat sam arbete  inom  sko lom rådet en fö ru tsättn ing  för en gem en
sam  nordisk  arbetsm arknad . F rån  de övriga nord iska  ländernas sida finns 
ett in tresse  för landstingens utb ildningar. O fta har em ellertid  olika förslag 
om öjliggjorts på  grund av de m ånga h inder som  finns. Förslag  till å tgärder i 
syfte a tt av lägsna d essa  h inder bö r därfö r a rbe tas fram . L andstingsfö rbun
det in stäm m er i förslaget a tt i högre grad indra kom m unerna och länen 
sam t deras o rgan isa tioner i det no rd iska sko lsam arbetet.

Svenska  fack lä ra rfö rb u n d et tills ty rker in ten tionerna  i förslaget och fö r
u tsä tte r, i det fall e tt sam arbetssy stem  byggs upp , a tt de fackliga organisa
tionerna bereds tillfälle att y ttra  sig om  utform ningen av detta .

L andsrådet fö r  Sveriges ungdom sorgan isa tioner (L SU )  p åpekar a tt det 
avgörande fö r en gem ensam  utbildn ingsm arknad  i fö rsta  hand ä r a tt länder
nas regeringar och parlam en t ta r  tillräckligt m ånga initiativ  fö r a tt skapa en 
sådan. Som ett positiv t exem pel näm ns kulturhandlingsplanens förslag om 
N O R D P L U S . I y ttran d e t poäng teras dock a tt de tta  förslag iso lerat inte 
leder till en gem ensam  u tb ildningsm arknad. De viktigaste initiativen är 
avtal om  gem ensam  arbetsm arknad  på flera om råden  än  i dag. Det främ sta 
syftet m ed e tt in terno rd isk t lokalt nä tverk  på  sko lom rådet är den sam ord
nande funktion ett sådan t nä tverk  bör ha. D ärför ses det ak tuella  m edlem s
förslaget som  ett steg  i rä tt riktning.
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M ed hänvisning till den  cen tra la  betydelse  det no rd iska sko lsam arbete t 
har för det no rd iska  sam arbe te t som  helhet fö reslås i m edlem sförslaget 
å tgärder för a tt på  skol- och u tb ildn ingsom rådet i högre grad indra kom m u
nerna och länen sam t deras cen tra lo rgan isa tioner i det officiella nord iska 
sam arbetet.

I m ånga av de y ttranden  som  har avgivits över m edlem sförslaget pekas 
på den u tveckling  som  har le tt till a tt m an i flera no rd iska länder i allt s tö rre  
u ts träckn ing  har överfö rt an sv a re t för sko lverksam heten  från den cen tra la  
till den lokala förvaltn ingen . R em issorganen  finner det naturligt a tt denna 
utveckling även  återspeg las i den nord iska  sam arbetso rgan isa tionen  på 

skolom rådet.
U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt den handlingsplan  (B  83/k) som  har u ta rb e ta ts  i 

syfte a tt bygga ut det no rd iska  k u ltu rsam arbe te t under de kom m ande åren  
ta r  upp m ånga skol- och u tb ildningsfrågor. I m otiveringarna till handlings
planen be to n a r m in is terrådet a tt de t, m ot bakgrund av den  decen tralisering  
som  har ägt rum  på sko lom rådet genom  överföring av beslu tanderä tt och 
ekonom isk t an sv a r till lokala m yndigheter, ä r en väsentlig  uppgift för 
m in isterrådet a tt väcka  och stöda  sam arbetsin itia tiv  på lokalt plan. T yngd
punkten  i handlingsplanen har lagts på ett nord isk t lärar- och s tu d en tu tb y 
tesp rogram , N O R D P L U S . Inom  ram en fö r program m et skall stipendier 
kunna sökas av e lever inom  alla postgym nasiala  utb ildningar. V idare skall 
stipend ier kunna u tdelas till e lever vid allm änbildande och yrkesin rik tade  
utb ildningar. F ö r a tt d e tta  u tby tesp rogram  skall kunna genom föras krävs 
ett nära  sam arbete  m ed lokala och regionala organ på u tb ildn ingsom rådet i 
N orden.

U tsko tte t ä r av den uppfattn ingen att lärar- och e levu tby te t frånsett 
N O R D P L U S -program m et är e tt om råde som  inte tillräckligt beak tas i 
handlingsplanen m ed den utform ning planen nu har. Enligt u tsko tte t borde 
en m ålsättn ing fö r e levu tby te t på sikt vara  a tt varje elev skall ha m öjlighet 
a tt en gång u nder sin skoltid  besöka en skola i e tt annat nordiskt land. En 
fö ru tsättn ing  fö r a tt denna m ålsättn ing skall kunna uppnås ä r  a tt m an på 
det lokala p lanet v isa r e tt s tark t in tresse  för a tt genom föra u tby tesp rogram  
i stö rre  om fattn ing än fö r närvarande. U tsk o tte t finner det naturligt a tt man 
i e tt närm are sam arbete  på d e tta  om råde m ellan kom m unerna och länen 
sam t deras cen tra lo rgan isa tioner u tred er hur lärar- och e levu tby te t kan 
byggas u t, och att m an i d e tta  sam m anhang även  överväger om m an genom  
att ingå ett särsk ilt av tal om  elevu tby te  på kom m unal nivå i N orden  kan 
uppnå en in tensifiering  av verksam heten . I e tt sådan t arbete  kan kom m u
nerna även  ha n y tta  av den sakkunskap  F ö ren ingarna  N orden  besitte r när 
det gäller att genom föra lärar- och e levu tby ten .

U tsko tte t kon sta te ra r att N ord iska  m in isterrådet m ed utgångspunkt i rek 
nr 14/1985 angående ersä ttn ing  fö r specialu tb ildning av e lever från  annat

3 Utskottet
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nord isk t land har inlett e tt projekt som  sy ftar till a tt av lägsna ju rid iska  och 
ekonom iska h inder för studiem obilitet. En första  kartläggning som har 
gjorts inom  p ro jek te t visar a tt det ä r  angeläget a tt få m ed kom m unerna i det 
nord iska  sam arbete t på  sko lom rådet fö r att de h inder för ökad rörlighet 
som  nu finns skall kunna avlägsnas.

U tsk o tte t fram håller a tt en viktig fö ru tsä ttn ing  för a tt den gem ensam m a 
nord iska a rbetsm arknaden  skall bli verklighet för den enskilde arb e ts tag a
ren är att erhållen yrkesutb ildn ing  b e trak tas  som  likvärdig i de nordiska 
länderna och a tt e tt nära  sam arbete  på  sko lom rådet ä r  nödvändigt för att 
även de tta  mål skall nås. U tsk o tte t har no tera t a tt m in isterrådets lednings
grupp för nord isk t sko lsam arbete  skulle sä tta  värde på att i sam arbete  med 
de kom m unala o rgan isa tionerna  få m öjligheter att stim ulera till tä tare  
nord iska kon tak te r m ellan skolans olika in tressen ter.

U tsk o tte t an ser m ot bakgrund av de förslag om  ökat sko lsam arbete  som 
ingår i den nya ku lturhandlingsplanen och and ra  initiativ som har tagits för 
a tt u tform a N orden  som  ett gem ensam t u tb ildn ingsom råde, sam t mot 
bakgrund av det in tresse  fö r ökat kom m unalt sko lsam arbete  som  kom m er 
till u ttryck  i m ånga rem issy ttranden , a tt m in isterrådet i nära  sam arbete  
m ed kom m unerna och länen sam t deras  o rgan isa tioner, och tillsam m ans 
m ed berö rda  lärar- och elevorgan isa tioner i N orden , bö r e tab lera  ända
m ålsenliga sam arbetsfo rm er som  stä rk er det nord iska sko lsam arbetet på 
det lokala p lanet och fö rb ä ttra r inform ations- och e rfa renhe tsu tby te t m el
lan den officiella nord iska sam arbetso rgan isa tionen  på sko lom rådet och 
kom m unerna i N orden . Sam tidigt u n d ers try k e r u tsko tte t a tt det officiella 
sam arbete t på sko lom rådet inte e rsä tte r  ett fritt och spontan t sam arbete  
mellan kom m uner, sko lor och olika o rgan isationer, och fram håller b e ty 
delsen av  att det finns u trym m e för e tt sådant sam arbete  även i fram tiden.

Med hänvisning till det som  ovan an fö rts fö reslår u tsko tte t att

N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet att s tärka 
det no rd iska sam arbete t på sko lom rådet genom  att i högre grad 
indra kom m unerna och länen sam t deras cen tra lo rgan isa tioner i 
d e tta  sam arbete .

O slo den 6 m ars 1988

G unnar B jörk (c)

E lsi H etem äki-O lander (Kok) 

K jeld R ahbæ k M øller (SF) 

Berit O scarsson (s)

H ans P etersson  (f p )

M irja R yynänen  (K)

Eidur G uönason (A) 
Forman 

Thea K nutzen  (H) 

Barbro N ilsson  (s) 

R obert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

A nders Talleraas (H)

K åre Ø vregard (A)
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Medlemsförslag

om nordiskt kommunalt skoisamarbete
(V äckt av M arja tta  V äänänen sam t G unnar B jörk, Saara-M aria P aak- 
kinen, Seppo  Pelttari, H eikk i R iihijärvi, M irja R yynänen  och K åre Ø vre
gård)

D et nord iska u tb ildnings- och sko lsam arbete t ä r av cen tral betydelse för 
det nord iska sam arbete t som  helhet. Enligt de nord iska sam arbetsav ta len  
skall sam arbete t på sko lom rådet bl. a. syfta till att ge ungdom ar m öjlighe
te r att bedriva stud ier i annat land, till en sam ordning av sådan utbildning 
som ger behörighet för viss y rkesu tövning  och till a tt, d ä r det ä r ändam åls
enligt, sam ordna u tbyggnaden  av u tb ildn ingsansta lter genom  fortlöpande 
sam verkan  m ellan länderna. N ord iska  rådet har även under åren avgivit en 
rad rekom m endationer som  b erö r skol- och u tb ildningsfrågor. T vå ak tuella 
rekom m endationer som  i d e tta  sam m anhang kan näm nas är rekom m enda
tion nr 1411985 om  ersä ttn ing  för specialu tb ildning av e lever från annat 
no rd isk t land , och rekom m enda tion  nr 411986 angående in tensifierat sam 
arbete  på y rkesu tb ildn ingens om råde.

E tt ökat sam arbete  på sko lom rådet är av sto r betydelse  för den enskilda 
nordbon , och en m era enhetlig  nord isk  u tb ildningsm arknad skulle på ett 
avgörande sätt b id ra  till a tt underlä tta  rörligheten  inom  N orden . På sm ala 
om råden och för v issa specia lg rupper är e tt sådant sam arbete  av särskilt 
sto r betydelse.

På det nationella planet har u tvecklingen på skolom rådet givit lokala och 
regionala m yndigheter allt stö rre  m öjligheter a tt genom  initiativ och för
söksverksam het lägga grunden fö r nationella skolreform er. F ör a tt natio 
nella sko lreform er i huvuddrag  skall bli likartade länderna em ellan är en 
huvudstrateg i inom  det no rd iska sko lsam arbete t att genom  gem ensam t 
u tveck lingsarbete , gem ensam m a försök  och gem ensam  forskning bygga en 
likartad bas för sådana kom m ande form er. M ot bakgrund av den viktiga 
roll lokala och regionala m yndigheter nationellt har i ett sådant u tveck 
lingsarbete vore det av sto r betydelse fö r sko lsam arbete t på nordiskt plan 
att kunna u tveckla  sam arbete t i förhållande till kom m unala och regionala 
organ. E tt utbyggt sam arbete  kan sam tidigt ge ökade kunskaper om och 
bättre  fö rståe lse  fö r en utbildning som  har inhäm tats i ett annat nord isk t 
land.

En av N ord iska  m in isterrådet 1987 u tförd  kartläggning visar att å tgärder 
på det kom m unala p lanet är av avgörande betydelse  för att av lägsna hinder 
för gym nasial utbildning i annat land än hem landet. För att underlä tta  ett

29-17-336 N ord iska rådet
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elevu tby te  i N o rden , m öjliggöra gem ensam m a u tb ildn ingsinstitu tioner där 
behov föreligger e ller åstadkom m a ett system  m ed in terkom m unala e rs ä tt

ningar i N o rden , sam t för a tt e rb juda ett b redare u tb ildningsutbud särskilt i 
g ränsreg ionerna  bör de h inder som  finns avlägsnas. En fö rbättring  och 
form alisering  av kon tak terna  på sko lom rådet m ellan de nord iska sam ar- 
betso rganen  och kom m unerna ä r särskilt angelägen nu då en handlingsplan 
för det nord iska ku ltu rsam arbe te t ä r  under arbete . A vsik ten  ä r a tt ak tiv ite
te r  inom denna handlingsplan skall inledas under 1988. P lanen to rde  på 
u tb ildningsom rådet innehålla en rad å tgärder för att göra det sam lade 
nord iska u tb ildn ingsu tbudet lä tta re  tillgängligt, öka m ångfalden och stärka 
u tvecklingsm öjligheterna. I de tta  arbete  bö r t. ex. de kom m unala vänorts- 
ked jorna, som  fö r närvarande om fattar c irka 800 kom m uner, bli av sto r 
be tydelse . De k o n tak te r som  har e tab le ra ts  bö r kunna u tny ttjas för att 
d riva in tressan ta  projekt inom  skolom rådet och få pro jek ten  hopkopplade i 
nordiska nätverk .

N är det gäller a tt i prak tiken  bygga ut sam arbetet på sko lom rådet har 
kom m unerna och länen en betydande roll. De beslut som fa ttas gem ensam t 
av länderna på nordiskt plan innebär nästan  alltid a tt genom förandet ligger 
hos de regionala och lokala m yndigheterna. En föru tsättn ing  för a tt å tgär
der som  kan gagna den enskilda no rd iska m edborgaren  skall kunna vidtas 
är därför a tt det inom  N orden  finns ett väl fungerande kom m unalt sam ar
bete. 1 dag förekom m er även ett relativ t om fattande sam arbete  m ellan de 
kom m unala o rgan isa tionerna  i N orden , m ellan enskilda kom m uner och på 
länsnivå. D etta  sam arbete  saknar em ellertid  d irek ta  kopplingar till det 
officiella nord iska sam arbete t inom  ram en för N ord iska  rådet och N o rd is
ka m in isterrådet. I syfte a tt främ ja sam arbete t på sko lom rådet borde därför 
ett system  skapas för a tt m öjliggöra ett fungerande erfarenhets- och infor
m ationsu tby te  m ellan de nord iska sam arbetsorganen  och kom m uner och 
län i N orden .

M ed hänvisning till vad som  ovan anförs föreslås
att N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 

a tt v id ta nödvändiga å tgärder för a tt på skol- och u tb ildningsom 
rådet i högre grad indra kom m unerna och länen sam t deras cen 
tra lo rgan isa tioner i det no rd iska sam arbetet.

H elsingfors och S tockholm  den 22 sep tem ber 1987

M arjatta  V äänänen (K) 

S eppo  P elttari (K)

Mirja R yynänen  (K)

G unnar B jörk (c) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

Saara-M aria  P aakkinen  (Sdp)

K åre Ø vregard (A)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om utredning av orsakerna till den 
bristande likalönen mellan kvinnor och män

(M edlem sförslaget  väckt av Lilli G yldenkilde m. fl., se  
s. 908 

R em issyttranden, se supplem ent)

Til Ju rid isk  U dvalg e r henv ist m edlem sforslag  A 812/j om  udredning af 
årsagerne til den  m anglende ligeløn m ellem  kv inder og m æ nd. U dvalget 
har behand le t forslaget ved m øder den  11. feb ruar 1988 i S tockholm  og den
6. m arts 1988 i O slo.

1. M edlem sforslaget

M edlem sforslaget er frem sat den 5. ok tober 1987.

I m edlem sforslaget fo reslås de t, at N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M i
nisterråd

1) at der i forlæ ngelse a f  B R Y T -pro jek tet ivæ rksæ ttes yderligere 
udredn ingsarbejde sam t gennem føres p rak tisk  forsøgsv irksom hed og 
evaluering m ed henblik  på a t afdæ kke årsagerne til den  m anglende 
reelle ligeløn m ellem  kv inder og m æ nd, og

2) på baggrund h e ra f at fo reslå  fo ransta ltn inger, der tilsig te r  at 
ø e rn e  de b arrie re r, som  m edfører forskelle i lønninger m ellem  kvinder 
og m æ nd, sam t

3) a t a fsæ tte  de fo rnødne m idler til p ro jek te ts  gennem førelse. 
F orslagsstillerne k o n sta te re r, at arbejd sm arkedet i N orden  uanset kvin

dernes stigende erhvervsfrekvens fo rtsa t e r  stæ rk t kønsopdelt. K vinderne 
befinder sig typ isk  i bunden  a f h ierark ie t m ed hensyn  til løn, indflydelse og 
avancem en tsm uligheder, sam tidig m ed at kv inderne er hårdere  ram t af 
arbejdsløsheden  end  m æ ndene.

Forslagsstille rne  peger bl. a. på , a t der i alle de no rd iske lande e r gen
nem ført love, d e r ikke kun skal sik re , at kv inder og m æ nd får sam m e løn 
for sam m e arbejde , m en som  også skal sikre, a t kv inder og m ænd skal have 
lige løn for arbejde a f  sam m e væ rdi.

D et har im idlertid  vist sig, at a fs tanden  m ellem  kvinders og m æ nds løn i 
det sidste ti å r  ikke er b levet m indre, tvæ rtim od. D ansk A rbejdsgiverfore-
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nings lønsta tistik  v ise r f .ek s ., a t ikke-faglæ rte kv inder i dag får godt 88% a f 
de ikke-faglæ rte m æ nds gennem snitlige tim eløn. I 1975 fik de godt 89%. 
D ette  sv a re r til ca. 10 D K K  pr. tim e. K vindelige kon to rfunk tionæ rers 
m ånedsløn  udgør 69,5%  a f  de m andlige funk tionæ rers lønninger. K vindeli
ge akadem ikeres indkom st ligger i gennem snit 2.500 D K K  lavere om 
m åneden  end  deres m andlige kollegers.

Forslagsstillerne peger endvidere på, at forskellige undersøgelser v iser, 
a t alm ene og au tom atiske  o verenskom ster frem m er ligelønnen, m ens det 
e r  på  lokalt n iveau, ved ju s te rin g e r og norm eringer og ved endelige p rio ri
teringer, a t kv indehensyn  synes at have svæ rt ved at slå igennem , idet der 
m angler en  konk re t m etodik  til at frem m e ligelønsudviklingen på den 
enkelte arbejdsp lads.

Forslagsstillerne træ kker endv idere  de t forhold frem , at de såkald te 
” kv indefag”  uden undtagelse  e r  dårligere lønnet. H er vil der væ re behov 
fo r undersøgelser ud fra et ligestillingsperspektiv  a f  fo rhandlingsforløbet i 
fo rbindelse m ed indgåelse a f  o verenskom ster både cen tra lt og lokalt.

I m edlem sforslaget peges på  flere andre om råder, hvo r der kunne væ re 
behov fo r undersøgelser eller tiltag, og d e t understreges, at det ikke er let 
at finde ho ldbare beg rundelser fo r a t fo rtsæ tte  denne uligelønspraksis.

Forslagsstillerne m ener, a t der både e r behov for e t yderligere ud re d 
ningsarbejde og fo r p rak tisk  fo rsøgsv irksom hed for at få e t næ rm ere kend
skab til de fak to re r, der har betydning  fo r den  m anglende reelle ligeløn 
m ellem  kv inder og m æ nd. D ette  ville sam m en m ed en evaluering  a f konk
re te  fo rsøgspro jek ter give m ulighed fo r ideer og anbefalinger til at frem m e 
den ligelønspolitik , som  er fastslåe t uden  undtagelse i de nord iske landes 
lovgivninger.

D a det igangvæ rende nord iske B R Y T -projekt netop  har til form ål at 
nedbryde det kønsopdelte  a rbejdsm arked , som  ligelønsproblem et er en 
ikke uvæ sentlig  del af, fo reslås de t, at det næ vnte ud redningsarbejde sker 
gennem  en forlæ ngelse a f  B R Y T -projektet.

2. Rem issinstanser

D er e r indkom m et rem issud ta le lse r fra følgende:

N ord iske:

-  N ord isk  R åds Social- og M iljøudvalg
-  N orden  Faglige Sam organisation  (N FS)
-  N ord isk  A kadem ikerråd

-  N ord isk  union fo r a rbejdsledere , tekn iske  funk tionæ rer og andre chefer 

D anm ark:

-  A rbejdsm in isterie t
-  L igestillingsrådet
-  K vindeligt A rbejderforbund
- D anske K vinders N ationalråd
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-  D ansk  K vindesam fund
-  D ansk  M agisterforening
-  D ansk  A rbejdsg iverforen ing

Finland:

-  Social- och  hälsovårdsm in isterie t
-  Å lands landskapssty re lse
-  A rbetsg ivarnas i F in land  cen tra lfö rbund
-  A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  (AAC)

Island:

-  A rbejdsgiverforeningen i Island 

N orge:

-  F o rb ruker- og A dm in istrasjonsdepartem en te t
-  K om m unal- og A rbeid sdepartem en te t
-  K irke- og U nderv isn ingsdepartem en te t
-  N orsk  K vinnesaksforen ing
-  N orsk  A rbeidsg iverforen ing

Sverige:

-  Jäm stä lldhetsom budsm annen  (Jäm O )
-  D elegationen fö r jäm stä lldhetsfo rskn ing  (JÄ M FO )
-  Svenska arbetsg ivarefören ingen

3. Rem issudtalelser

N ordiske

N ord isk  R å d s Social- og M iljøudvalg  henv iser til en ræ kke ud talelser, 
som  udvalget tidligere har frem sat, da  ligestillingsspørgsm ål lå  u nder de tte  
udvalgs v irksom hedsom råde .

U dvalget har bl. a. unders trege t betydningen  af, at alle no rd iske em beds
m andskom iteer inddrages i ligestillingsarbejdet og ikke kun ligestillings
udvalget.

D et e r  udvalgets o p fa tte lse , at e rfaringer fra lovgivningsarbejdet v iser, at 
det ikke e r tils træ kkelig t a t fjerne de legale og form elle h indringer for 
ligestilling. S am fundets funk tion  g iver de form elle reg ler deres reelle ind
hold, og tilvan te  a ttitu d e r æ ndres ikke gennem  æ ndring a f nogle parag raf
fer. Alle sek to re r m å gennem syres a f  bestræ belse rne  på ligestilling.

U dvalget peger ligeledes på, a t p rob lem erne  m ed m anglende ligeløn b l.a . 
opstå r, fordi kv inder og m æ nd a rbe jder i forskellige erhverv  inden fo r det 
kønsopdelte  arbejd sm arked . U dvalget ser det nu ak tuelle  m edlem sforslag  
som  en naturlig  fo rtsæ tte lse  a f  B R Y T -pro jek tet og anbefa ler derfo r varm t 
forslaget.
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U dvalget peger endelig  på, at m an i forbindelse  m ed behandlingen af 
N ord isk  M in isterråds sam arbejdsp rogram  på social- og sundhedsom rådet 
gjorde opm æ rksom  på, a t ligelønsprincippet bø r tages ind i definitionen på 
ligestillling (dvs. lige m uligheder, lige re ttigheder og lige ansvar fo r kvinder 
og m æ nd i uddannelse , a rbejde , fam ilie, o rganisationsliv  og sam fundet i 
øvrig t), da  de tte  ville give reel og ikke bare  form el ligestilling.

N ordens F aglige Sam organ isa tion  (N F S)  s tø tte r m edlem sforslaget, 
m en m ener, a t en  højere vu rdering  a f traditionelle kv indeerhverv  som  en 
m åde at forhøje kv inders løn p å , bø r tages op som  et ligevæ rdigt alternativ  
til B RY T, i fo rb indelse m ed tilrette læ ggelsen  a f udredningen.

N ord isk  A kadem ikerråd  s tø tte r  m edlem sforslaget. N A R  m ener bl. a . , at 
det fo reslåede  p ro jek t også b ø r undersøge udbudet og fordelingen m ellem  
korte  og læ ngerevarende uddanne lse r i a rbejdslivet m ed hensyn  til køn. 
N A R  efte rly ser også i fo rb indelse m ed udredningen  forslag til, hvorledes 
m an i p raksis kan opnå  en  bedre ansvarsfordeling  mel lem m æ nd og 
kv inder, når d e t d re je r sig om  om sorgsspørgsm ål.

N ord isk  U nion fo r  A rbejdsledere , Tekniske F unktionæ rer og A ndre C he
fe r  (N A U ) anbefa ler m edlem sforslaget. N A U  gør bl. a. opm æ rksom  på, at 
da det ikke e r lovgivningen eller kollek tivafta ler, som  stå r i vejen  for 
ligeløn, så  m å det væ re et spørgsm ål om  de alm indelige a ttitu d e r om kring 
spørgsm ålet, som  m an bør undersøge. E ndv idere  m ener N A U , at det vil 
væ re nødvendig t m ed en m ere v idenskabelig  indfaldsvinkel, som  uddyber 
og sam m enkobler forskellige v idenskabsgrene m ellem  de forskellige no r
diske lande, end  sta tistisk  m ateriale  kan give. N A U  vedlæ gger som  bilag 
en ud talelse  fra  Sveriges K o m m u n a l tjänstem anna förbund  (SK T F), der 
ved rø rer fo rho ldene inden fo r den  kom m unale sek to r i Sverige.

D anm ark

A rbejdsm in isterie t anbefa ler en undersøgelse  som  fo reslåe t og benyt ter 
lejligheden til a t o rien te re  om  deres bidrag  til R egeringens handlingsplan 
for ligestilling m ellem  m æ nd og kv inder på  arbejdsm arkedet fra jan u a r
1987. H eri peges d e r b l .a .  på  behove t fo r op- og om klassificering a f den 
kvindelige arbejd sk raft via a rbejd sm arkedsuddannelserne , påvirkning af 
kvinders uddannelses- og erhvervsvalg  til i højere grad a t om fatte u trad i
tionelle fagom råder og påvirkning a f v irksom heder til at æ ndre deres 
rek ru tte ringsp raksis til i hø jere  grad at om fatte kv inder -  isæ r gennem  
in itia tiver inden fo r arbejdsform idlingen.

L igestillingsudva lget an fø rer bl. a ., a t ligeløn er højt p rio rite re t i udval
gets in terne handlingsplan  1987-89 , og at m an derfo r ho lder en ligelønshø
ring i feb ru ar 1988 fo r a t få d eb a tte re t, hvilke in itia tiver der vil væ ret egnet 
til a t fjerne de eksisterende lønforskelle m ellem  kv inder og mænd.

K vindelig t A rbejderfo rbund  i D anm ark  s tø tte r  forslaget og peger b l.a . 
på, a t d e t stadig  væ k e r  så ledes, a t prestigen  ligger på  m andejobs og ikke på 
de hårde m onotone og livsnødvendige jo b s , som  e r kv indernes, a t der skal
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sæ ttes ind allerede i de tidligste sko leår, hvis d e r skal æ ndres på d isse ting, 
og at den m anglende ligeløn ram ner de ikke-faglæ rte kv inder ek stra  hård t.

D anske K vinders N a tio n a lrå d  (D K N ) m ener, at det e r m eget vigtigt, at 
der sæ ttes fokus på  prob lem erne  om  ligeløn i nord isk  regi, og at det vil 
væ re e t cen tra lt spørgsm ål at igangsæ tte et udredningsarbejde og et for
søgsarbejde om.

D KN  gør bl. a. opm æ rksom  på, at m an gerne vil indgå i p ro jek te t med 
den erfaring og eksp e rtise , de har i kraft af, at de tæ ller 38 kv indefore
ninger i D anm ark. De anbefa ler ligeledes, at andre nord iske landes kv inde
o rgan isationer inddrages i a rbe jde t, og peger på en ræ kke konkre te  punk 
ter, d er bø r indgå i projektform uleringen .

D ansk K v in d esa m fu n d  finder forslaget positiv t. D K  peger b l.a . på, at 
p ro jek tet bø r frem stå  som  et selvstæ ndig t projekt i forlæ ngelse a f  BRYT- 
p ro jek tet. De m est konstruk tive  forslag vil frem kom m e, hvis m an i p ro jek 
tet inddrager ligestillingsudvalg fra de fagforeninger, der har en betydelig  
kv inderep ræ sen ta tion .

D ansk M agisterforen ing  anbefa ler i høj g rad  en undersøgelse  som  fo re 
slået, og an fø re r b l.a ., at det e r  u trolig  vigtigt at undersøge og kulegrave de 
bagved liggende årsager til den store  skæ vhed m ellem  kvinders og m æ nds 
indkom st og løn. D et er deres  vurdering , at tendenserne  i o v erenskom st
forhandlingerne, d e r går im od en stø rre  individualisering a f løn fastsæ tte l
sen , e r m ed til at fo rvæ rre  forskellen .

D ansk A rbejdsg iverforen ing  s tø tte r  forslaget under forudsæ tning af, at 
m an i udredningen  læ gger væ gt på en nøjere belysning af, dels hvor sto r en 
del a f  lønforskellen  m ellem  kv inder og m æ nd, der kan fo rk lares a f  de 
såkald te  kom penserende fak to re r som  forskellige a rbejdsom råder, ansvar, 
uddannelse , ancienn ite t og a rbejdsindsats, og dels hvad årsagerne til 
m æ nds og kv inders forskellige p lacering  i arbejdslive t er.

F inland

Social- och hä lsovårdsm in isterie t s tø tte r m edlem sforslaget og peger 
bl. a. på, at tre  fak to re r er cen tra le  i det nu ak tualiserede  spørgsm ål om den 
m anglende ligeløn m ellem  kv inder og m ænd: aftalepolitikkens påvirkning, 
lønglidningens eller m ed andre ord m arkedsk rafternes påvirkning sam t 
kønsopdelingens påvirkn ing  på opnåelsen  a f ligelønsm ålet.

M inisteriet m ener, at der først bø r fo retages en gennem gribende fo run 
dersøgelse og baggrundsudredning  ved rø rende det allerede eksisterende 
og pågående udrednings- og undersøgelsesarbejde  sam t even tuelle  ek sp eri
m en ter, inden m an træ ffer beslu tn ing  om  pro jek te ts stø rre lse  og tidstabel.

E ndv idere  m ener m in isterie t, at det ikke ville væ re uden p roblem er at 
gennem føre fo rslaget som  en del af B R Y T -pro jek tet.

Endelig  m ener m in isterie t, at ligelønspro jek tet burde gennem føres over 
flere år, og at p ro jek te t burde indgå i det nordiske ligestillingsprogram , 
som  skal behand les ved den  officielle ligestillingskonference i O slo i august
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1988. M inisteriet peger på, a t det e r  e t spørgsm ål om  en undersøgelse som 
ved rø re r arbejdslive t, og a t m an burde overveje  forskellige finansieringsal
te rn a tiv e r inden fo r ram m erne a f N ord isk  M in isterråds budget.

Å lands landskapsstyre lse  anbefa ler forslaget.
A rbetsg ivarnas i F in land  cen tra lförbund  u n d ers tø tte r i princippet fo rsla

get. F o rb u n d e t m ener, at m an i fø rste  om gang burde undersøge b l.a . de 
m etodologiske fo rudsæ tn inger og m uligheder for at udrede årsagerne til 
den  m anglende ligeløn på en videnskabelig  frug tbar og pålidelig m åde. 
E rfaringerne v iser nem lig, a t det e r  usæ dvanlig  svæ rt at få årsagerne til 
m æ nds og kv inders forskellige p lacering i a rbejdslivet frem  og derm ed også 
årsagerne  til lønforskellene. F o rb u n d e t er para t til at m edvirke i et even tu 

elt udredningsarbejde.
A ffä rsarbetsg ivarnas cen tra lförbund  (AAC) m ener, a t forslaget indehol

d e r et vigtigt p ro jek t, m en at det e r  et fak tum , at det e r sæ rledes svæ rt at 
gennem føre e t ud redn ingsarbejde a f denne art m ed held.

A AC m ener, at m an først b ø r lave en  forundersøgelse fo r at få rede på, 
om det o verhovede t vil væ re m uligt at gennem føre en sådan udredning og 
for at få undersøg t, hvilke fo rskn ingsm etoder, som  skulle anvendes.

Is land

A rbejdsg iverforen ingen  i Is la n d  kan  i p rincippet stø tte  m edlem sforslagt. 
Foreningen m ener b l .a . ,  at hvis en sådan udredning skal give prak tisk  
anvendelige resu lta te r, skal m an ikke undersøge de i sig selv kønsneu tra le  
lønbestem m elser, m en årsagerne til m æ nds og kvinders forskellige p lace
ring i arbejdslivet. D en fo reslåede udredning er m indre aktuel fo r forening
en, fordi den islandske regering  har nedsat en arbejdsgruppe, der skal 
undersøge i hvilken grad , der findes lønforskelle m ellem  m ænd og kvinder, 
og hvad d isse lønsforskelle skyldes.

N orge

K om m unal- og A rb e id sdepartem en te t ser positiv t på, at en sådan u nder
søgelse kom m er i gang.

Forbruger- og A d m in istra tionsdepartem en te t m ener, at der kun vil kom 
me lidt ud a f et fo rskn ingspro jek t over tem aet ligeløn, men at det muligvis 
vil væ re nyttig t a t indsam le eksis te rende  og igangvæ rende forskning på 
om rådet. D epartem en te t vil fo reslå , at forslaget om arbejdes til et projekt 
om indsam ling og vurdering  a f  eksisterende viden.

K irke- og U ndervisn ingsdepartem en te t s tø tte r, at der ivæ rksæ ttes et 
projekt som  foreslået.

N orsk  K vindesagsforen ing  e r  glad fo r N ord isk  R åds initiativ på dette 
om råde. N K  bem æ rker bl. a ., at m an også bør se på, hvordan  ulige løn er 
med til at fastho lde det kønsopdelte  arbejdsm arked , a t det ville være 
in teressan t at få belyst sam m enhæ ngen m ellem  struk turel diskrim inering 
(lave lønninger i kvindedom inerede erhverv) og m ere individuel løndiskri-
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m inering, sam t a t d e r bø r laves in terv iew undersøgelser om holdninger og 
viden på ligelønsom rådet.

N orsk  A rbejdsg iverforen ing  stiller sig som  udgangspunkt positiv til p ro 
jek te t. M an peger bl. a. på , a t d e r savnes dybere  indsigt og m ere faktisk  
viden om synlige og skjulte m ekanism er og dynam iske sam m enhæ nge i 
løndannelsesp rocessen . H vis det fo reslåede forsknings- og udredn ingsar
bejde kan give nyttige bidrag til det udviklingsarbejde, som  næ ringslivets 
nye hovedorgan isation  vil satse  på, stiller de sig positive til forslaget. I 
øvrigt e r  b illedet a f  lønforskellene m ellem  kv inder og m ænd på det norske 
arbejdsm arked  i væ sentlige træ k det sam m e, som de danske forslagstillere 
tegner.

Sverige

Jäm stä lld h e tso m b u d sm a n n en  (Jäm O ) finder, at forslaget indeholder 
mange gode og vigtige tanker, m en stiller sig dog tv iv lende over for visse 
dele a f  forslaget. H un frem sæ tte r en m eget grundig og udførlig udtalelse , 
hvoraf enkelte  ting her skal drages frem . H un m ener b l .a . ,  at det er 
bem æ rkelsesvæ rdig t, at spørgsm ålet om lige løn for ligeværdigt arbejde 
ikke har fået nogen næ vnevæ rdig  plads hos arbejdsm arkedets p arte r i 
praksis i det ligestillingsarbejde, som  hidtil e r udført på a rbejdsp ladser og i 
a rbejdslivet i øvrigt.

Jäm O  peger ligeledes på, at det o ftest i debatten  frem føres, at fo rskelle
ne sky ldes, at kv indearbejde  findes i den offentlige sek to r og m andsdom i
neret arbejde findes i den  private  sek to r, eller at kvinders arbejde e r  le ttere  
og m ere ru tinebe tone t og m æ ndenes tungere og m ere kvalificeret. D ette 
har så  vidt Jäm O  e r bekend t aldrig væ ret undersøg t næ rm ere.

Jäm O  m ener i øvrig t, at den  bedste  m åde at få klarlagt prob lem erne i 
forb indelse m ed ligeløn vil væ re ved hjæ lp a f et arbejdsvurderingssystem , 
som fo rk lares næ rm ere i rem issudtalelsen .

Jäm O  kender ikke til, at de arbejd svu rderingssystem er, som  findes i 
Sverige, har væ ret anvend t m ed henblik  på  at sam m enligne kvindedom ine
ret og m andsdom inere t arbejde. H un m ener, at det ville væ re m eget 
væ rdifu ld t om  e t sådan t p rak tisk  forsøg kom  i gang.

Sam m enfattende m ener Jäm O , at et nord isk  projekt bø r re ttes mod, 
hvordan  p rob lem erne skal løses i stedet for at udrede å rsagerne , og at det 
bø r indeholde prak tisk  fo rsøgsv irksom hed . H un m ener ikke, at arbejdet 
skal gennem føres som  en forlæ ngelse a f  B R Y T -pro jek tet, da det ikke 
hand ler om et arbejde  fo r at nedbryde det kønsopdelte  arbejdsm arked , 
m en først og frem m est om  at undersøge forudsæ tn ingerne for en vurdering 
af trad itionelt kv indearbejde . D erfor bø r et kom m ende udredningsarbejde 
udføres som  e t selvstæ ndigt p ro jek t.

D elegationen  fö r  jä m stä lld h e ts fo rskn in g  (Jäm fo) ud ta ler sig ikke di rekte 
om forslaget, m en c ite re r fra sit forskningsprogram  fra 1985 om kvinders 
v ilkår i a rbejdslivet og fra andre stud ier. Jäm fo vil anbefale en sam m en-
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kom st m ellem  politikere og ledende forskere  inden fo r om rådet for at 
klarlægge forskningsm æ ssigt vigtige spørgsm ål inden for de tte  cen trale  
ligestillingsom råde.

Svenska  arbetsgivarefören ingen  h a r intet at indvende im od forslaget, 
m en håber a t m an ved udform ningen a f en even tue l undersøgelse  vil tage 
hensyn til de synspunk ter, som  blev frem sat i forbindelse m ed SA F-kon- 
gressen  1987. D et blev b l.a . slået fast, at løn er vederlag for arbejde, at 
lønfastsæ tte lsen  m å have m ennesket i cen trum , væ re individuel og bygge 
på  de enkelte m edarbejderes personlige fo rudsæ tn inger og form åen, kom 
petence , an sv a r og p ræ sta tioner. D ette  m å gælde uanse t køn. D ette  uddy 
bes næ rm ere i en m edsendt b rochure  og rapport, der ikke er op tryk t.

4. Juridisk Udvalg

Jurid isk  U dvalg har n o te re t sig, at alle rem iss in stanser e r  positiv t indstil
let over for tanken  om  at gøre noget på  nordisk  plan fo r at løse prob lem er
ne m ed m anglende ligeløn m ellem  kv inder og m æ nd. D er er im idlertid lidt 
forskellige o p fa tte lse r af, hvordan  de tte  b ø r gribes an på den m est hensig ts
m æ ssige m åde.

F lere  af rem issin stanserne  peger på, at et p ro jek t om  den m anglende 
ligeløn ikke bør gennem føres som  en forlæ ngelse a f  B R Y T -projektet, men 
som  et selvstæ ndig t p ro jek t, d a  det kønsopdelte  arbejdsm arked  og den 
m anglende ligeløn er to  forskellige problem stillinger.

A ndre rem iss in stanser peger bl. a. på, at d e r allerede er udført en del 
undersøgelser på om rådet, og at m an derfo r fø rst bø r kortlæ gge, hvilken 
viden m an allerede har, og dere fte r k oncen trere  sig om at gennem føre 
forskellige tiltag for at æ ndre på fo rho ldet frem for at anvende resso u rcer 
på at undersøge årsagerne.

D er peges også på betydningen  af, at alle em bedsm andskom iteer under 
N ord isk  M in isterråd  inddrages i ligestillingsarbejdet og ikke kun ligestil
lingsudvalget, sam t på  at m an burde overveje  forskellige finansieringsalter
nativer inden fo r ram m erne a f N ord isk  M inisterråds budget.

Jurid isk  U dvalg m ener, at det er vigtigt, at å rsagerne til den m anglende 
ligeløn b liver afdæ kket, og at der på baggrund h e ra f ivæ rksæ ttes fo ransta lt
ninger, der tilsig ter at fjerne de barrie re , som  m edfører forskelle i lønninger 
m ellem  kv inder og m æ nd.

Im idlertid  e r  udvalget ikke um iddelbart i stand  til at vurdere , hvorledes 
dette  kan gøres m est hensig tsm æ ssigt. U dvalget m ener derfor, at m an i 
fø rste  om gang bør gennem føre et fo rundersøgelsesp ro jek t m ed henblik  på 
at få sam let den eksis te rende  v iden på om rådet og ud fra de tte  tilrettelæ gge 
det v idere arbejde.

M ed hensyn  til B R Y T -projektet har det væ ret Jurid isk  U dvalgs op fatte l
se, at de tte  p ro jek t hørte  hjem m e u nder handlingsplanen for økonom isk  
udvikling og fuld beskæ ftigelse, dels fordi p ro jek te t e r  næ rt beslæ gtet med
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arbejdsm arkeds- og uddanne lsesp ro jek te rne  i denne p lan , og dels fordi 
m in is terrådet har den erk læ rede hensigt at fo rtsæ tte  sine bestræ belse r på at 
in tegrere ligestillingsarbejdet i and re  sek to rer. E fte r gentagne henstillinger 
fra Ju rid isk  U dvalg blev p ro jek te t overført til den økonom iske handlings
plan fra 1988.

M ed de sam m e beg rundelser som  e r an fø rt ovenfor er det Jurid isk  
U dvalgs o p fa tte lse , at p ro jek te r, der ved rø rer forsøg på a t opnå reel ligeløn 
m ellem kv inder og m æ nd, bø r indgå i den  nye økonom iske handlingsplan, 
som  p. t. e r u nder udarbejdelse  af N ord isk  M inisterråd .

D et er ligeledes udvalgets op fa tte lse , at ligelønsspørgsm ålet bø r m ed ta
ges i den handlingsplan  på ligestillingsom rådet, der skal frem læ gges på den 
officielle ligestillingskonference i O slo i august 1988.

På denne baggrund skal Ju rid isk  U dvalg  indstille , a t N ord isk  Råd ved ta 
ger følgende rekom m andation :

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd:
1) at der ivæ rksæ ttes et fo rundersøgelsesp ro jek t og i forbindelse 

herm ed even tue lt gennem føres prak tisk  forsøgsv irksom hed og 
evaluering  m ed henblik  på  a t få sam let den  eksisterende viden 
om  og få  kortlag t årsagerne  til den m anglende reelle ligeløn 
m ellem  kv inder og m æ nd, og

2) på baggrund h e ra f at fo reslå  fo ransta ltn inger, der tilsig ter at 
fjerne de b arrie re r, som  m edfører forskelle i lønninger mellem 
kv inder og m æ nd, sam t

3) at a fsæ tte  de fornødne m idler til p ro jek ternes gennem førelse ved 
at lade p ro jek te rne , d e r er næ vnt u nder punkt 1 og 2, indgå i den 
nye økonom iske handlingsplan  fo r N orden .

O slo, den 6. m arts 1988

L ennart A ndersson  (s) 

H agen  H agensen  (KF) 

A sa  So lberg  Iversen  (A ) 

H ans N yh a g e  (m) 

A sbjørn  S jø thun  (A) 

Joun i J. Särkijärvi (K ok)

M ikko  E lo (Sdp) 

Sverrir H erm annsson  

A n n e li Jä ä tteen m ä k i (K) 

K risten  P oulsgaard  (FP) 

A rne Skauge  (H) 

B ernhard t Tas tesen  (S) 
Formand

L ars W erner (vpk)
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Medlemsförslag

om utredning av orsakerna till den bristande 
likalönen mellan kvinnor och män
<V äckt av L illi G yldenkilde sa m t Ylva A n n ersted t, M argrete A uken , D orte  
B ennedsen , M argit H ansen-K rone, Inger H arm s, G uðrún H elgadóttir , 
R iitta  Järvisa lo-K anerva , A n n e li Jä ä tteen m ä ki, R agna  B erget Jørgensen , 
Thea K nu tzen , H anna  K vanm o , V algerður Sverrisdó ttir och Karin Söder)

A rbejdsm arkedet i N orden  e r uanse t kv indernes stigende e rh v e rv s
frekvens siden begyndelsen  a f 1960’erne fo rtsa t stæ rk t kønsopdelt. D ette 
be ty d e r bl. a ., a t m æ nd og kv inder arbejder i forskellige b rancher, i fo rskel
lige fag og m ed forskellige arbejdsfunk tioner, m en også a t kv inder typisk  
befinder sig i bunden  a f h ierark ie t m ed hensyn  til løn, indflydelse og 
avancem entsm uligheder, sam tidig m ed at kv inderne e r hårdere  ram t af 
arbejdsløsheden  end m æ ndene. O gså kv indernes traditionelle rolle i fam i
lien har betydning for d e tte  kønsopdelte  arbejdsm arked .

D er er d erfo r e fter fo rslagsstillernes opfa tte lse  behov for fo ran sta lt
ninger, der kan  nedbryde det kønsopdelte  a rbejdsm arked , som  ligeløns
problem atikken  også e r  en del af, og for fo ransta ltn inger, som  kan sikre 
reel ligeløn m ellem  m æ nd og kvinder.

I nordisk  regi e r  d e r i å renes løb taget flere in itiativer, der vedrø rer 
kv indernes ligestilling på  a rbejdsm arkedet.

D et no rd iske B R Y T -projekt på  baggrund a f  rek. nr. 25/1985/j h ar således 
til form ål at udvikle og afprøve m etoder til at b ryde arbejdsm arkedets 
kønsopdeling  gennem  forsøgsv irksom hed  i udvalgte lokalom råder i de fem 
nord iske lande. P ro jek te t løber over 4 å r  fra 1985 til 1989 og finansieres 
o ver N ord isk  M in isterråds ligestillingsbudget.

N ord isk  R åd vedtog i 1986 en rekom m andation  om afholdelse a f  nord i
ske kv indekon ferencer — i 1988, (rek. nr. 34II986lj). D isse konferencer vil 
give m ulighed for at v idereudbygge den særlige nordiske sam fundsm odel 
og for at få m ere p ræ cise forslag til, h v o r og hvordan  m an kom m er videre i 
bestræ belserne  på at opnå fuld ligestilling m ellem  kvinder og mænd. 
Spørgsm ålet om  ligeløn h ø re r e fter fo rslagsstillernes opfa tte lse  naturligt 
hjem m e i denne sam m enhæ ng, idet kv indernes lønudvikling er et økono 
m isk ud tryk  for ligestilling.

I alle de nord iske lande er der gennem ført love, der ikke kun skal sikre, 
at kv inder og m æ nd får sam m e løn for sam m e arbejde , m en som  også skal
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sikre, at kv inder og m æ nd skal have lige løn for arbejde a f  sam m e værdi. 
Alle fem nord iske lande har desuden  ratificeret IL O ’s ligelønskonvention .

D et har im idlertid  vist sig -  i hvert fald i D anm ark -  at a fs tanden  
mellem  kv inders og m æ nds lønninger i det sidste  tiå r ikke e r b levet m indre, 
tvæ rtim od. E n lønsta tistik  udarbejdet af den  danske arbejdsg iverfo r
ening viser, at ikke-faglæ rte kv inder i dag få r godt 88 pct. a f  de ikke- 
faglærte m æ nds gennem snitlige tim eløn. 1 1975 fik de godt 89 pct. Det 
sv a re r til en forskel på  ca. 10 danske  k ro n er pr. tim e. K vindelige funk tio 
næ rers m ånedsløn udgør 69,5 pct. a f  de m andlige funk tionæ rers lønninger.

At p rob lem et ikke kun e r et lav tlønsprob lem , v ise r en nylig foretagen 
undersøgelse i D ansk  M agisterforening: K vindelige akadem ikeres ind
kom st ligger i gennem snit 2 500 danske k roner lavere om m åneden end 
deres m andlige kollegers. F as tan sa tte , fu ld tidsarbejdende kvinder skal 
således arbejde tre  år læ ngere fo r at opnå sam m e livsløn som  m æ ndene, 
frem går det a f  undersøgelsen . De kvindelige akadem ikere  handicappes på 
arbejd sm arkedet på  sam m e m åde som  kv inder i alle mulige andre fag.

O gså et svensk /norsk  fo rskningspro jek t ( ” L igelønnens m ulighed” ), som 
har undersøg t både offentlige a rbe jd sp ladser (sygehus, fo rskn ingsinstitu 
tion og te levæ rk) og p rivate  v irk som heder (varehandel og bank) v iser, at 
der en sto r forskel på m æ nds og kv inders aflønning. P ro jek te t, d e r afslu ttes 
i fo råret 1987, er fo re taget m ed stø tte  fra N ord isk  M inisterråd .

M en hvad e r årsagerne  til, at kv inder lønnes dårligere end m æ nd? Det 
frem går a f  de c iterede  undersøgelser, at alm ene og au tom atiske o v e ren s
kom ster frem m er ligelønnen, m ens det e r på  lokalt n iveau , ved ju s te rin g e r 
og norm eringer og ved endelige p rio riteringer, at kvindehensyn  synes at 
have svæ rt ved at slå igennem , idet der m angler en konkre t m etodik  til at 
frem m e ligelønsudvikligen på den enkelte  arbejdsp lads. D esuden er de 
såkald te  ” kv indefag” uden undtagelse  dårligere lønnet. U ndersøgelser ud 
fra et ligestillingsperspektiv  a f  forhandlingsforløbet i forb indelse  med ind
gåelse af o v eren sk o m ster både cen tra lt og lokalt synes her at væ re a f særlig 
in te resse , heru n d er k rite rie r fo r tildeling a f  tillæg, k rite rie r for løn
stigninger (a rbejd sp ladsancienn ite t, uddannelsesancienn ite t) sam t k riterier 
for kvalifikationer, m en sådanne undersøgelser foreligger ikke i dag. L øn 
glidningen bør i øvrig t også vies særlig opm æ rksom hed.

D er synes endv idere  at væ re behov for tiltag, d e r m edvirker til at bryde 
nogle a f  de trad itionelle  b a rrie re r, f.ek s. ved at få flere kvindelige ledere , 
ved at få unge piger til a t vælge trad itionelle  m andefag, ved at få unge 
m æ nd til at vælge trad itionelle  kvindefag, ved at få flere kvindelige ivæ rk
sæ tte re , ved bedre uddannelse , men også ved en højere aflønning af 
traditionelle kv indeerhverv .

Disse og andre  in itia tiver kan væ re vejen til ligeløn, m en d e r e r  efter 
fo rslagsstillernes op fa tte lse  langt igen, før vi har fundet frem til gode og 
p rak tiske løsninger på de tte  sam m ensatte  fordelingsproblem .

Ligeløn er ikke kun et spørgsm ål om  lovgivning. D et er også et spørgs-
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mål om  a t påv irke og æ ndre holdn inger og derm ed æ ndre en u ligelønsprak
sis, d er ofte er begrundet m ed h is to riske , tilfældige eller ” p rak tisk e” 
årsager. D et er ikke let a f  finde holdbare begrundelser for at fo rtsæ tte  
denne u ligelønspraksis.

F orslagsstillerne m ener, at der både er behov for et yderligere u d red 
n ingsarbejde og fo r p rak tisk  fo rsøgsv irksom hed  vedrø rende ligelønspro
b lem atikken  for at få e t næ rm ere kendskab  til de fak to re r, der har b e ty d 
ning fo r den m anglende reelle ligeløn m ellem  m ænd og kvinder. E t sådant 
ud redn ingsarbejde skulle sam m en m ed en evaluering a f konkre te  fo rsøgs
p ro jek te r give m ulighed fo r ideer og anbefalinger til a t frem m e den lige
lønspolitik , som  er fas tslåe t uden undtagelse  i de no rd iske landes lovgiv
ninger.

D a B R Y T -pro jek tet ne top  har til form ål at nedbryde det kønsopdelte  
a rbejdsm arked , som  ligelønsproblem et e r  en ikke uvæ sentlig  del af, fo re 
slås, at det næ vnte ud redn ingsarbejde sk e r i tilknytning til B R Y T-projek- 
te ts hidtidige v irksom hed , even tue lt gennem  en forlæ ngelse a f  p ro jek tet. 
Som eksem pler på  undersøgelser, der kan væ re in teresse  fo r at få gennem 
ført, kan næ vnes en analyse a f  sam m enhæ ngen m ellem  kønssegregering og 
lønforskelle, en undersøgelse a f  lovgivningstiltag sam t virkningen a f lige
lønslovgivningen, en vurdering  a f  ligelønnen ved kollektive o verenskom 
ster, forskning om kring v irksom heder, hvo r der ren t faktisk  er gennem ført 
ligeløn, m .v.

D et e r  vigtigt, at der sam arbejdes nord isk , fo r at udviklingen på  dette  
om råde ikke skal gå i stå  i N orden .

På denne baggrund fo reslå r undertegnede, at N ord isk  R åd rekom m ande
re r N ord isk  M in isterråd

1) at d e r i forlæ ngelse a f  B R Y T -pro jek tet ivæ rksæ ttes yderligere 
ud redn ingsarbejde sam t gennem føres p rak tisk  fo rsøgsv irksom 
hed og evaluering  m ed henblik  på  at afdæ kke årsagerne til den 
m anglende reelle ligeløn m ellem  m æ nd og kv inder, og

2) på  baggrund h e ra f at fo reslå  fo ransta ltn inger, der tilsig ter at 
fjerne de b arrie re r, som  m edfører forskelle i lønninger m ellem 
m æ nd og kv inder, sam t

3) a t a fsæ tte  de fo rnødne m idler til p ro jek te ts gennem førelse.

K øbenhavn , S tockholm , R eykjavik , H elsingfors og O slo den 5. ok tober 
1987

Lilli G yldenkilde (SF) 
M argrete A u ken  (SF) 
M argit H ansen-K rone (H) 
G udrun H elgadö ttir  (A b.) 
A nneli Jä ä tteen m ä k i (K) 
Thea K n u t zen (H) 
Valgerður Sverrisdó ttir  (F.)

Ylva A n n ersted t (fp) 
D orte B ennedsen  (S) 

Inger H arm s (SF) 
R iitta  Järvisa lo-K anerva  (Sdp) 

R agna  B erget Jørgensen  (A) 
H anna  K vanm o  (SV7) 

K arin Söder (c)
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Ekonomiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om inrättande av en nordisk station 
för biologisk och skogsteknisk forskning i Tanzania 
(A 813/e) samt medlemsförslag om konkreta initiativ till 
en effektivisering av det nordiska biståndsarbetet för en 
bärkraftig utveckling i u-länderna (A 816/e)

(M edlem sförslag  A  813/e väckt av M ats N y b y  m. fl., se 
s. 925 
M edlem sförslag  A  816/e väckt av Margrete A uken och  
Lilli G yldenkilde  m .f l . ,  se s. 953 

R em issyttranden , se supplem ent)

Ø konom isk  u tvalg  har m otta tt ovenstående  m edlem sforslag  for b ehand 
ling. U tvalget har behand le t m edlem sforslagene på  sitt m øte 1 1 .-1 2 . feb
ruar 1988.

1. Sam m endrag av m edlem sforslag A 813/e

(väckt av M ats N yby  sam t E sko  A ho, C laes A ndersson , D orte B enned
sen, llkka-C hristian  B jörk lund , H eikki Jä rvenpää , A rvo K em ppainen , E li
sabeth  Rehn og Jouko  Skinnari)

M ange afrikanske land har sto re  m iljøproblem er og raske tiltak  er 
nødvendig  fo r å løse dem . O pprette lsen  av en nordisk  stasjon  for biologisk 
og skogteknisk  forskn ing  i et afrikansk  u tv ik lingsland vil væ re den  m est 
effektive m åten å behandle  p rob lem ene på. G jennom  en slik stasjon skulle 
m an m ed en gang få an vendbar inform asjon om  den økende ø rk en sp red 
ningen i verdensdelen  og n a tu rressu rsp rob lem ene . En kan drive både 
anvend t forskning  og g runnforskn ing  på stasjonen .

Det e r  naturlig  at en slik stasjon  op p re tte s  i et u tv iklingsland som  de 
nordiske land allerede sam arbe ider m ed. T anzan ia  er et trad isjonelt n o r
disk sam arbeidsom råde sam tidig som  landet har store  økologiske p rob le
m er. B l.a . har skogsressu rsene  m insket rask t. I landet finnes i dag bare  
noen få stø rre  enhetlige regnskogsom råder. Det In ternasjonale  N a tu rv e rn 
fo rbundet og V erdens N atu rfond  har fo reslå tt at U sam bara  M ountains bør 
vernes som  et av de siste enhetlige og natu rrike  regnskogsom rådene i
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verden . D ette  om rådet er vel egnet for en nordisk stasjon fo r biologisk og 
skogteknisk  forskning.

D et e r  grunn til å  u n d ers treke  at m yndighetene i T anzania  selv har ta tt 
initiativ  til et sam arbeid  på de tte  om rådet. T anzanias na tu rressu rsdeparte - 
m ent har fram ført at en m iljøprofil i a rbeidet vil m edføre en perm anent 
forsknings- og u tv ik lingsvirksom het.

M iljøproblem ene har blitt stadig stø rre  i u tv ik lingslandene. Det bør tas 
hensyn til de tte  i det kom m ende b is tandssam arbe idet. E tablering  av en 
stasjon for biologisk og skogteknisk  forskning i T anzania  vil kunne bidra til 
effektivt vern og frem m e av naturen  både i T anzania og andre deler av 
A frika sam t til et b redere sam arbeid  om  miljø i afrikanske utviklingsland.

M edlem sforslaget m unner ut i en henstilling om at
N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  å opp re tte  en 

nordisk  stasjon for biologisk og skogteknisk  forskning i T anzania.

2. Sam m endrag av rem issvarene

M edlem sforslaget er forelagt N ordisk  R åds Sosial- og m iljøutvalg for 
u tta lelse . I tillegg har m edlem sforslaget væ rt sendt på en ekstern  rem iss
runde. R em issvar er m ottatt fra følgende m yndigheter og organisasjoner:

N ordiske

N ordisk  Investeringsbank  
N ord isk  P rosjek teksportfond

D anske

D epartem en te t for In ternationalt U dviklingssam arbejde (D A N ID A ) 
V erdensnatu rfonden  (W W F -  D anm ark)

Finske

U trikesm in isterie t
M iljövernm inisteriet
Jord- og skogbruksm inisterie t

Islandske  

R øde K ors

N orske

M iljøverndepartem entet
L andb ruksdepartem en te t
N orges allm envitenskapelige fo rskningsråd
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Statens natu rvård sverk  

SIDA
L an tb ruksun iversite te t 
M issionsrådets B iståndsnäm nd 
Svensk V olon tärsam verkan  
SA REC  (S tyrelsen  fö r U -landsforskning)

2.1 R em issin stanser som  stø tte r  m ed lem sfö rslage t

Sosial- og m iljøu tva lget k o n sta te re r at m edlem sforslaget er i sam svar 
med de anbefalinger som  drø ftes i B rundtlandkom m isjonens rapport. U t
valget har ikke de kunnskaper som  er nødvendig  fo r å kunne bedøm m e 
lokaliseringen av et p rosjek t av det slag som  fo reslås . U tvalget peker dog 
på at T anzania kan synes lem pelig b lant annet fordi det e r g jennom ført 
flere vellykkede nord iske p rosjek t i T anzan ia . De nordiske land bør ha 
sæ rskilte  erfaringer på det skogtekniske om rådet og et nordisk  prosjek t vil 
kunne bli et forbilde fo r andre in ternasjonale  eller bila terale  prosjek t på 
næ rliggende om råder. U tvalget und e rs trek e r at en nord isk  innsats på dette  
om rådet må tildeles tilstrekkelige re ssu rse r for at re su lta te r skal oppnås.

N ordiske

N ordisk P rosjek teksportfond  m ener forslaget bø r væ re in teressan t sett 
ut fra nordisk  fo re taksperspek tiv . En stasjon bør, fo ru ten  en positiv inn
virkning på næ rm iljø , kunne få betydning  ved å  øke den nordiske industri
ens kunnskap  om m iljøproblem ene i de afrikanske om rådene. D erm ed gis 
industrien  bedre m uligheter til å  tilpasse bl. a. sine p rod u k ter til de v irkeli
ge behov. F ondet pek er på  at o pp re tte lsen  av stasjonen  bør skje i sam ar
beid m ed nord iske konsu lte r og industrifo retak .

D anske

V erdensnaturfonden  m ener en stasjon  som  foreslått e r viktig for T anza
nia og vil kunne yte et vesentlig  bidrag til en bæ redyktig  utvikling i et 
verdifullt m en m eget så rb art om råde i T anzania . D et biir pek t på a t en 
p lassering i U zunge-ijellene m uligens vil væ re en m er fordelaktig  p lasse
ring fo r T anzan ia  enn en p lassering  i U sam bara-ije llene.

Finske

M iljövernm in isteriet s lu tte r seg til de m otiveringer som  fram føres i m ed
lem sforslaget og k o n sta te re r at T anzan ia , som  et av hovedm ottakerlande- 
ne av nordisk  b is tand , e r  vel egnet for stø tte  av denne art. P raktiske og 
adm in istra tive spørsm ål k n y tte t til o pp re tte lsen  av en slik stasjon  bør 
u tredes av N ord isk  M inisterråd .

S v e n s k e
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2.2 Ø vrige rem issvar  

N ord iske

N ordisk  Investeringsbank  v iser til at forslaget ligger u ten fo r N IB ’s in te
resse- og kom petansefelt. G enerelt m ener banken  det bør vises en viss 
tilbakeho ldenhet m ot forslag som  m edfører e tablering  av nye institu sjoner 
i e t land som  T anzan ia  m ed den m erbelastn ing  på deres knappe ressu rser 
de tte  m edfører.

D anske

D A N ID A  v iser til at det a llerede, og ikke bare fra nord isk  side, er 
iverksatt en rekke ak tiv ite te r innenfor biologisk og skogteknisk  forskning i 
T anzania . På denne bakgrunn  finner m an ikke um iddelbart at det e r behov 
for etab lering  av et sen te r i det fo reslå tte  om rådet.

F inske

U trikesm inisteriet opp ly ser at opp re tte lse  av en forskningsstasjon  i 
U sam baraskogsreg ionen  har væ rt g jenstand  for d røftinger m ellom  finske 
og tanzan ianske  m yndigheter. U tgangspunktet har væ rt at fo rskn ingssta
sjonen skulle væ re en naturlig  del av T anzan ias egen forskn ingsstruk tu r. I 
lys av prelim inæ re kon tak te r m ed SID A  og N O R A D  har man ko n sta te rt at 
F inland ra sk est har beredskap  til å av se tte  m idler for de tte  form ål. U trikes
m inisteriet ønsker å  u n d ers treke  a t selv om  p rosjek te t ikke på  noen m åte 
u te lukker m uligheter for no rd isk  og in ternasjonalt sam arbeid  ved fo rsk 
ningsinstitusjonen skulle selve o pp re tte lsen  av stasjonen  skje innen F in 
lands b ilaterale b istand . D ette vil væ re i sam svar med hva som  konsta te re s 
om adm inistra tiv  forenkling av nord iske p rosjek t og b istandskoord inasjon  i 
den nord iske planen fo r b is tandssam arbe idet som  kom m er til å  bli fram lagt 
for N ord isk  Råd.

Jord- og  skogbruksm in isterie t m ener de fram førte  m ålsettingene for 
oppre tte lsen  av  en  forskn ingsstasjon  er så  om fattende a t de ikke kan 
oppnås u telukkende gjennom  en biologisk og skogteknisk  forskning. D er
u tover er det nødvendig  m ed et sam funnsvitenskapelig  forskningsgrep slik 
at en overo rdne t g ranskning av denne em nekretsen  skal væ re mulig. T yng
depunk tene  i forskningen bør legges på anvend t forskning og slik grunn- 
lagsforskning som  b id rar til en løsning av virkelig problem  og p rak tiske 
behov. Forskn ingsstasjonen  bør ha næ r kon tak t m ed forskn ingsprosjek t 
som  pågår i T anzan ia  og i andre  østafrikanske  land. D et blir i u tta le lsen  vist 
til finske initiativ vedrø rende natu rvern  og for utvikling av jo rd - og skog
bruk i om rådet. M inisteriet an se r det nødvendig  å forene eller i det m inste 
sam ordne nord iske initiativ m ed nasjonale initiativ i om rådet.

Is landske

R øde K ors  an fø rer at m an bør arbeide fo r å harm onisere  og koord inere  
de nordiske lands v irksom het innenfor u tv ik lingsstø tte . M iljøbeskyttelse
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og kam pen m ot tilin tetg jørelse  av p lan tevekst og fo rurensn ing  anses for å 

væ re b lant de viktigste oppgaver i verden  i dag. O rganisasjonen anser ikke 
å ha tilstrekkelig  kunnskap  til å kunne bedøm m e om en nordisk stasjon for 
biologisk og skogteknisk  forskning i T anzan ia  er den viktigste oppgave 
innenfor de tte  om rådet.

N orske

M iljøverndepartem en te t ser klart et behov for å sty rke forsknings- og 
u tredn ingsv irksom heten  i A frika re tte t mot økologi og biologi. D eparte
m entet finner at de p roblem stillinger som  trekkes frem  i m edlem sforslaget 
er relevante.

L ikevel e r  det et langt sprang fra problem stillingene til konkre t å op p re t
te en nordisk  stasjon  fo r biologisk og skogteknisk  forskning i U sam bara 
M ountains i T anzan ia . R ealiseringen av slike p laner m åtte ev t. skje med 
basis i forsvarlig  u tredn ing  og planlegging.

D epartem en te t m ener tiltaket bø r vu rderes som  e t ledd i behovet for 
oppbygging av kom petanse  i N orden  om  trop isk  økologi sam tidig som  det 
også bø r sees i sam m enheng med utvikling av kom petanse lokalt i m o tta
kerlandet.

L a n d b ru ksd ep a rtem en te t synes tanken  om et nordisk  sam arbeid for å 
sty rke biologisk og skogteknisk  forskning i T anzania er verdifull. Det 
g jøres im idlertid  oppm erksom  på  at slik forskning foregår ved to  nasjonale 
in stitu sjoner -  d e r bl. a. N orad  er inne m ed stø tte . På skogsiden e r det et 
godt sam arbeide m ellom  T anzan ia  og nordiske b is tandsinstitu sjoner. 
H vordan  den nevnte  forskning kan sty rkes bø r e tte r  L an d b ru k sd ep arte 
m entets vurdering drø ftes m ellom  berø rte  institu sjoner i N orden  og T an za 
nia slik at det kan p asses inn i sam let opplegg.

N orges a llm ennvitenskapelige  fo rskn in g srå d  m ener det foreliggende 
forslag i sin nåvæ rende form  er en skisse og p res ise re r at Forskn ingsrådets 
kom m entarer e r  av m er generell art. Ut i fra nordisk  b istandspolitikk  er 
T anzan ia  et godt valg for en slik stasjon , og U sam bara M ountains som  er 
en østlig u tløper av regnskogene i A frika, e r idag sterk t true t. En prio rite 
ring på regnskogsm iljø  (eller skogsm iljø) vil væ re avgjørende for plassering 
og bem anning av stasjonen . D et e r  vanskelig  å  opp re tte  en stasjon  for 
biologisk og skog tekn isk  forskning  som  også vil væ re optim al for arbeidet 
med andre p rob lem er som  e r nevnt i fo rslaget, slik som fortørkning og 
ødeleggelse av fiskevann . E t ov e ro rd n e t form ål m ed en slik stasjon bør 
væ re g jennom  m ålre tte t grunnforskning  å b idra til å  legge grunnen  for en 
bedre natu rfo rvaltn ing , ikke bare  i T anzan ia . F orslaget e r  et in teressan t 
initiativ som  bør følges opp m ed en grundigere analyse.

Svenske

N aturvårdsverke t fram fører at na tu rvern fo rskn ing , akkura t som  annen 
forskning, bø r d rives i n æ rt sam arbeid  m ed u n iversite te r e ller lignende
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m iljøer m ed utvik let fo rskningstrad isjon . Skal en forskn ingsstasjon  o p p re t
tes bør den  o rgan isa to riske  koblingen til and re  stø rre  fo rskn ingsinstitu 
sjoner u tredes. V idere behand ler ikke forslaget hvordan  forskningsv irk  - 
som heten  skal planlegges og finansieres.

S ID A  m ener forslaget er e t b ra  eksem pel på den type av ak tiv ite te r som 
kan kom m e til å  inngå i et m iljøprogram  på svensk /norsk  basis. SID A  anser 
dog at det e r  for tidlig å fa tte  beslu tn inger om  enskilde ak tiv ite ter.

L an tbruksun iversite te t m ener en vil nå  raskere  og bedre resu lta te r ved å 
stø tte  ek sisterende institu sjoner is tedet for å bygge noen ny.

M issionsrådets B istå n d sn å m n d  fram fører at m edlem sforslaget er et p o 
sitivt initiativ til y tterligere  satsing  på natu rvern  i T anzania . B iståndsnäm n- 
den anser dog at m an m ed b istand  først og frem st skal stø tte  lokale initiativ 
d er d isse finnes og om mulig unnvike å opp re tte  ” egne” institusjoner. 
Initiativ  til satsing  innen dette  om rådet s tø tte s , men det fo reslås at a lte rn a

tive forslag bør vu rderes.
V olontärsam verkan  an ser ikke a t en nord isk  forskningsstasjon  bør opp

re ttes i U sam bara. B iologisk-økologisk forskning i de tte  om rådet e r  im id
lertid viktig. F inansiell b is tand  til en fo rskningsstasjon  i U sum bara  bø r gis i 
form  av d irek te  stø tte  til den allerede eksisterende tanzan ianske  fo rsk 
n ingsstasjonen.

S A R E C  m ener opp re tte lse  av en nordisk  fo rskningsstasjon  neppe er den 
m est effektive m åten å  b ruke ressu rsene  på. D et biir vist til at det allerede 
finnes en fo rskn ingsstasjon  i om rådet. D et vil sannsynligvis væ re bedre å 
stø tte  fo rskeru tdann ingen  enn å  bygge en ny forskningsstasjon .

3. Sam m endrag av m edlem sforslag A 816/e

(våckt av M argrete A uken , Lilli G yldenkilde og K jeld R ahbæ k M øller 
sam t D orte B ennedsen , Inger H arm s og B irgitte H usm ark)

De in ternasjonale  u tv ik lingsbanker spiller en m eget sto r rolle i u tv ik
lingslandenes økonom i, sosiale forhold  og miljø gjennom  lån til u tv ik lings
prosjek ter.

R eform er i V erdensbanken , h erunder e tablering  av en m iljøavdeling 
m ed 26 ek sp e rte r, tyder på  at det i fram tiden vil bli ta tt langt s tø rre  hensyn 
til miljø. V erdensbanken  ta r  nå et s to rt skritt i retn ing  av å sikre en 
bæ redyktig  utvikling i u tv ik lingslandene gjennom  sin lånepolitikk . De nor
diske land har spilt en vesentlig  rolle i denne utvikling.

De regionale u tv ik lingsbanker har im idlertid  ikke g jennom gått den sam 
me positive utvikling. D en A frikanske U tv iklingsbank har kun få m iljøek
sperte r, u tlånt fra b is tandslandene, b lant andre Sverige. Den A m erikanske 
og den A siatiske U tv iklingsbank har kun en heltid sansatt ekspert hver.

In ternasjonale  non-governm entale  o rgan isasjoner har fo reslå tt at de no r
diske land -  even tue lt sam m en m ed land som  U SA , H olland, C anada og 
V esttysk land  -  sam m ense tte r tre  ek sp ertg ru p p er m ed hver 6 - 7  p ersoner
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med ekspertise  innen bl. a. miljø og antropologi og u tlåner ek spertene  til de 
regionale u tv ik lingsbanker i en periode på  2 år. E tte r  2 år skal de regionale 
banker selv finansiere  ekspertene .

IU C N  (The In ternational U nion fo r the C onservation  o f N ature) har 
bev ist at o rgan isasjonen  m ed re la tiv t sm å m idler kan fram bringe grunn la
get fo r en bæ redyktig  utvikling og u tny tte lse  av de levende ressu rser. M ye 
ty d er på  at en krone bevilget til IU C N ’s u tv ik lingsarbeid  og ek sp e rte r kan 
væ re langt m er effek tiv t enn en krone bevilget til store  sen tra lt s ty rte  
p rosjek ter, o rgan isert langt bo rte  fra m ottakerlandet.

D et finnes flere in ternasjonale  stud ier og handlingsp laner fo r hvordan  
tropeskogenes økosystem  og a rte r  kan besky ttes. Im idlertid  finnes det 
intet b red t in te rnasjona lt initiativ  for finansiering  av de nødvendige u nder
søkelser som  skal danne grunnlaget fo r en bæ redyktig  u tviklingspolitikk.

E t no rd isk  initiativ  fo r finansiering  av de nødvendige u n d ersøke lse r vil 
være e t fø rste  skritt i re tn ing  av at de land som  an vender p roduk ter fra 
tropeskogene selv i fø rste  rekke finansierer de nødvendige undersøke lse r 
m ed henblikk på å sikre en bæ redyktig  utvikling sam t tropeskogenes 
artsrikdom  og globale betydning.

M edlem sforslaget m unner ut i en henstilling om  at
N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  at de nordiske 

land

— u tlåner ek sp e rte r til de regionale u tv ik lingsbanker, ev t. sam m en 
m ed andre likesinnede land

— øker den økonom iske stø tte  til IU C N
— ta r initiativ  til at det in ternasjonalt av se ttes  tilstrekkelige m idler 

til et effek tiv t undersøkelses- og prosjek tarbeid  m ed henblikk på 
sikring av tropeskogene.

4. Sam m endrag av rem issvar

M edlem sforslaget er forelagt N ord isk  R åds Sosial- og m iljøutvalg for 
u tta le lse . I tillegg har m edlem sforslaget væ rt send t på  en ekste rn  rem iss
runde. R em issvar er m o tta tt fra følgende m yndigheter og organisasjoner:

N ordiske

N ordisk  Investeringsbank  
N ord isk  P rosjek teksportfond

D anske

D A N ID A
V erdensnatu rfonden  (W W F — D anm ark)

Finske

U trikesm in is terie t
M iljövernm inisteriet
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Is landske  

Røde K ors

N orske

M iljøverndepartem entet

Sven ske

Statens natu rvård sverk  

SIDA
M issionsrådets B iståndsnåm nd
L an tb ruksun iversite te t
SA R E C  (S tyrelsen  fö r U -landsforskning)

4.1 R esm iss in sta n ser som  s tø tter  hele eller deler av m ed lem sforslaget 

Sosial- og m iljøu tva lget an fø rer a t forslagene er i sam svar m ed de 
anbefalinger som  drø ftes i B rundtland-kom m isjonens rappo rt. I m edlem s
forslaget b lir det ko n sta te rt at V erdensbanken  har o p p re tte t en ny m iljøav
deling, hvilket e r  et fø rste  skritt i oppfølgingen av B rundtland-kom m isjo
nens anbefalinger. U tvalget hilser de tte  velkom m en og s tø tte r forslagene 
om at de nord iske land u tlåner ek sp e rte r  til de regionale u tv ik lingsbanke
ne, og ø ker den økonom iske stø tten  til IU N C . U tvalget m ener de tte  er et 
hensik tsm essig  nord isk  bidrag til en oppfølging av B rundtland-kom m isjo
nens rapport. U tvalget er også positiv  til at det på in ternasjonalt plan 
avsettes tils trekkelige m idler til et effektivt undersøkelses- og p ro s jek ta r
beid for å redde de trop iske  skogene.

N ordiske

N ordisk  Investeringsbank (N IB ) har i sin egen u tlånsv irksom het, både 

innen N orden  og i forb indelse m ed prosjek tinvesteringslåneordn ingen , i 
økende grad erk jen t v ik tigheten  av å  vu rdere  de m iljøm essige sider av de 
enkelte p rosjek ter. En egen p ro sjek tvurderingsenhet er e tab lert i banken 
b l.a . fo r å  ivare ta  d e tte . D et kan v idere nevnes at N IB  har slu tte t seg til 
F N ’s resolusjon  angående hensyn til m iljøet i sam band med økonom isk 
utvikling (U N  D eclaration  on E nvironm ental Policies and P rocedures re la
ting to  E conom ic D evelopm ent) og er m edlem  av C om m ittee o f In te rna tio 
nal Institu tions on the E nv ironm enta l Policies and P rocedures relating to 
E conom ic D evelopm ent (C ID IE ), forøvrig  sam m en med V erdensbanken  
og de regionale u tv ik lingsbankene. N IB  er derfo r helt enig i sakens viktig
het og behov for å sty rke d isse in stitu sjoners kom petanse og beredskap  
innenfor feltet miljø og ressu rsbevaring . N år det gjelder de konkrete  fo r
slag an ta r N IB  at dersom  det oppnås en ighet om  å avse tte  m idler u nder de 
respek tive  no rd iske lands b is tan d sb u d sje tte r bør spørsm ålet om  å stille 
slike ek sp e rte r til rådighet til de regionale u tv ik lingsbankene tas opp gjen
nom  de nord iske lands ekseku tivd irek tø rer.
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N ord isk  P ro sjek teksp o rtfo n d  an fø re r at de ts innsa tse r i fø rste  rekke ta r  
sikte på  å stø tte  p ro s jek tek sp o rt som  e r m iljøvennlig og som  innbefa tter 
m iljø tilpassede p ro d u k te r og p ro sesser. De in ternasjonale  og regionale 
u tv ik lingsbankene e r i sam band m ed denne typen  av p ro s jek tek sp o rt helt 
sen trale  m edspillere . E n styrk ing  av d isse bankenes kom petanse  på  m iljø
om rådet vil væ re av vesentlig  betydning  fo r a t vi skal kunne lykkes i våre 
nordiske bestreb e lse r på m iljøbevisst p ro s jek tek sp o rt. Om bankenes ek s
pertise  fo rste rkes g jennom  u tsend te  nord iske ek sp e rte r er det all grunn til å 
tro  at de tte  få r positiv  betydning  fo r den nord iske industriens anstrengel
ser. N ord isk  P ros jek tekspo rtfond  ser det derfo r som  en fordel om tanken 
på å låne ut ek sp e rte r til de regionale u tv ik lingsbankene rea lise res. De to 
andre punk tene  i fo rslaget ligger u ten fo r F onde ts  kom petanseom råde. 
F ondet beg renser seg til å u ttrykke  allm enn sym pati til forslagene om  å øke 
stø tten  til IU N C  og fo r et initiativ  fo r å bevare  de trop iske  regnskogene.

D anske

V erdensnaturfonden  s tø tte r alle tre  punk tene  i forslaget. I tillegg blir det 
pek t på  at det også ville væ re en god idé å u tlåne ek sp e rte r til IU C N  
fo ru ten  den  økonom iske s tø tten . D ette  vil dels sikre en bedre koordinering 
og dels sty rke  IU C N ’s kapasite t til å  frem m e arbe ide t m ed en bæ redyktig  
utvikling.

Finske

U trikesm in isterie t k o n sta te re r at de regionale u tv ik lingsbankene fo relø
pig ikke har lykkes m ed sitt arbeid  i m iljøspørsm ål i sam m e u tstrekning  
som  V erdensbanken . I u tta le lsen  b lir det gitt et sam m endrag av m iljøpoli
tikken i den afrikanske , asia tiske og la tinam erikanske  u tv ik lingsbanken. 
U trikesm in is terie t s tø tte r  fo rslaget om  at de nord iske land skal stille ek s
pe rte r til d isposisjon  i de regionale u tv ik lingsbankene.

Is landske

R øde K ors  m ener m an b ø r arbeide fo r å  harm onisere  og koord inere  de 
nord iske lands arbeid  m est mulig innenfor om rådet u tv ik lingsstø tte . 
M iljøvern sam t kam pen m ot tilin tetg jørelse  av p lan tevekst og forurensn ing  
er b lan t de v ik tigste oppgaver i verden  i dag. P å denne bakgrunn  stø ttes 
m edlem sforslaget om  tiltak  fo r å få  bedre re su lta te r av det no rd iske sam ar
beidet om  u tv ik lingsstø tte .

N orske

M iljøverndepartem en te t tils lu tte r seg forslaget om  b is tandssam arbe id  
fo r en bæ rekraftig  u tvikling. N år det g jelder økonom isk  stø tte  til IU C N  
viser d ep artem en te t til at det a llerede ek sis te re r en ram m eav ta le  m ellom  
D epartem en te t for u tv ik lingshjelp  (D uh) og IU C N  sam t at M iljøverndepar
tem en te t og D uh sam finansierer et stø rre  p rosjek t om  operasjonalisering
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av anbefalingene i rapporten  fra V erdenskom m isjonen  for miljø og u tv ik
ling som  u tfø res av IU C N . P ros jek te t stø ttes også av Finland og D anm ark.

D epartem en te t an ser det også som  viktig at de regionale u tv ik lingsban
ker sty rkes m ed hensyn til m iljøkom petanse. Selv om bankene har o p p re t
te t m iljøvernenheter har stillingene i høy grad væ rt besa tt av økonom er. Vi 
ser det derfo r som et positiv t tiltak å u tlåne m iljøverneksperter til bankene. 
F inansieringen av en slik ordning m å im idlertid d isku teres m ed b is tands
m yndighetene. M iljøvernm yndighetene b ø r ta  initiativ til en slik drøfting.

V idere e r  departem en te t enig i at det m å gjøres en stø rre  innsats for å 
sikre en bæ rekraftig  ressu rsu tny tting  av tropeskogene. D ette blir vurdert 
som  viktig oppfølgningstiltak av rappo rten  fra V erdenskom m isjonen for 
miljø og utvikling.

S venske

S ta len s naturvårdsverk  an fø re r at økologiske hensyn må ivare tas i bi
s tandsarbeidet og at de trop iske skogsm iljøer er av stø rste  verdi sam tidig 
som ulike ty p er av u tny tting  utg jør en alvorlig trussel. Det er viktig og 
ønskelig  å tilføre de regionale u tv ik lingsbankene m iljøekspertise. IU C N , 
hvor Sverige er m edlem , d river en betydelig  p rosjek tv irksom het. B l.a . 
s tuderes na tu rvern  i trop iske skogsm iljøer. En bør evaluere denne pro- 
s jek tv irksom heten  sam let innen det tas stilling til hvorvidt denne v irksom 
heten er effektiv sam m enlignet m ed andre fo rm er for bidrag. N a tu rv å rd s
verket er positiv  til at det arbeides for stø rre  m idler til forskning om 
hvordan  de trop iske regnskogene skal bevares fo ru tsa tt at p rosjek tene 
oppfyller v itenskapelige kva lite tsk rav , kostnads- og tidsplanering etc.

S ID A  h a r ingen prinsipielle innvendinger m ot de tre  rekom m andasjoner i 
forslaget. F inansieringen m å sam m enlignes m ed andre tiltak og re ssu rsb e 
hov.

L an tbruksun iversite te t m ener tanken  om  å tilføre de regionale u tv ik 
lingsbankene m iljøeksperter er god. D et b iir pek t på at forslaget om  6 - 7  
ek sp e rte r til h ver av u tv ik lingsbankene synes noe urealistisk . 1—2 p erso 
ner e r  m er realistisk . D ette vil også innebæ re en økt kon tak t mellom de 
regionale bankene og de nord iske land, hvilket begge parte r vil ha nytte av. 
IU C N  e r en god, effektiv  in ternasjonal og uavhengig organisasjon. D en får 
a llerede en hel del stø tte  fra både SID A  og SA R E C  og trolig også fra de 
øvrige nord iske land. B ehovet for y tterligere stø tte  og hvilke resu lta te r 
de tte  kan gi sam m enlignet m ed andre m iljøsatsninger bø r u tredes innen en 
ta r  stilling til spørsm ålet om  økt stø tte  til IU C N . Forslaget om et nordisk 
initiativ for å gjøre u n dersøke lse r m ed henblikk på langsiktig u tny tte lse  og 
bevaring  av  de trop iske  skogene e r om fattende og kom plisert. In ternasjo 
nale initiativ  e r  ive rk sa tt og det fo reslås a t N ord isk  Råd tilse tte r en  arbe id s
gruppe som  ser på d isse og v irksom heten  til de nordiske b ilaterale bi
standsorganene for å se hvo r og hvordan  y tterligere  tiltak  bør g jennom fø
res. L an tb ruksun iversite te t konk luderer i sin u tta lese  m ed at en bør sørge
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for at y tterligere sa tsn inger innen om rådene som  tas opp i m edlem sforsla
get m å tilpasses det allerede pågående arbeid .

M issionsrådets B is tå n d sn å m n d  e r  positiv  til forslagene for å effek tiv ise
re den nord iske b is tanden  for en bæ rekraftig  utvikling. B iståndsnåm nden  
anser at to  år e r  for kort tid for at ekspertu tlån ingen  skal bli meningsfull. 
Man bør tenke  seg perioder på 4 —5 år. N äm nden har ingen m otfo re
stillinger mot økt b idrag  til IU C N  og m ener det e r positiv t om N ord isk  Råd 
ta r initiativ til at tilstrekkelig  m idler av se tte s  in ternasjonalt fo r u trednings- 
og p rosjek tarbeid  vedrø rende trop iske skoger.

4.2 R em issin sta n ser som  ikke tar stilling til m ed lem sfo rslage t 

D anske

D AN 1D A  v iser til at D anm ark og de andre nordiske land i de senere år 
har v irket for å sty rke  de regionale u tv ik lingsbankers m uligheter for å 
tilgodese m iljøhensyn. D anm ark vil inn ta  en im øtekom m ende holdning 
overfo r anm odninger fra u tv ik lingsbankene om å stille ek sp e rte r til rådig
het for de tte  arbeidet. Det fo regår en løpende koordinering om utviklings- 
bankspørsm ål m ed de andre nord iske land. D anm arks sam arbeid  med 
IU C N  blir om talt. E n er oppm erksom  på  behovet for y tterligere belysning 
av spørsm ålet om sikring av tropeskogene. D A N ID A  viser i denne forb in
delse til anbefalingene i B rundtland-kom m isjonens rapport og den i 
U N E P-regi ved ta tte  strategi for miljø og utvikling som  begge ble behandle t 
på F N 's  42. generalforsam ling. Sam m en med de øvrige nord iske land 
arbeider også D anm ark m ed oppfølging av in ternasjonale  initiativ , lansert 
av FA O  og W orld R essources Institu te  i sam arbeid  med V erdensbanken . 
Regjeringen vil m ed utgangspunkt i reso lu sjoner ved ta tt på F N 's  42. gene
ralforsam ling fo rtsa tt søke å frem m e hensik tsm essige initiativ med hen 
blikk på å sikre tropeskogene.

F inske

M iljövernm in isterie t har alltid s tø tte t V erdenskom m isjonen  for miljø og 
u tvikling i de ts  arbeid  og har i flere sam m enhenger u nders treke t betydning
en av konkre te  tiltak  for gjennom føringen av den sentrale tanken i V er
denskom m isjonens rapport. Det vises i u tta lelsen  til det arbeid  som  foregår 
i F inland og på nordisk  plan for å  følge opp rappo rtens anbefalinger. Det 
opplyses videre at M iljøvernm inisteriet har bevilget penger til IU C N  for 
b l.a . g jennom føring av et p rosjek t vedrø rende operasjonalisering  av kom 
m isjonens anbefalinger. M iljøvernm inisteriet kom m er til å  fo rtse tte  å ak 
tivt stø tte  oppfølgingen av V erdenskom m isjonens anbefalinger både nasjo
nalt og in ternasjonalt og o pp fo rd rer sam tidig N ord isk  Råd til å innlede en 
grundig d iskusjon om  dagens lokale og globale m iljøproblem er på grunnlag 
av kom m isjonens rapport.
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4.3 R em issin sta n ser som  ikke s tø tte r  m ed lem sförslaget 

Svenske

S A R E C  m ener forslaget e r  uklart. D et e r  in tet overskudd  på ek sp e rte r i 
N orden  som  en kan stille til d isposisjon  for u tv ik lingslandene. IU C N  er en 
u tm erket organ isasjon  som  bl. a. få r stø tte  fra Sverige. Det er dog snart en 
risiko for at IU C N  får m er stø tte  enn  den effektivt kan u tny tte . Ø nsker 
N orden  å øke b idraget til trop isk  skogforskning er det hensik tsm essig  å 
gjøre de tte  innenfor ram m en av F A O 's  T ropical F orest A ction Plan. Innen 
en har se tt om  de tte  in ternasjonale  initiativ biir m islykket bø r en væ re 
tilbakeholden med å drive fram  nord iske alternativ .

5. U tvalgets synspunkter

Ø konom isk utvalg vil vise til at in teressen  for betydningen av m iljøvern 
og bevaring av natu rressu rsg runn laget i D en tredje verden både i u tv ik 
lingslandene selv og i nasjonale og in ternasjonale  b is tandsorgan isasjoner 
har blitt tillagt stadig stø rre  vekt i de senere år. Den gjensidige avhengighet 
m ellom  miljø og utvikling fram stå r idag som  et av hovedtem aene i den 
in ternasjonale  politiske d iskusjon . D ette skyldes ikke m inst det arbeid  som 
er u tført av V erdenskom m isjonen  for miljø og utvikling, den s. k. B rundt- 
land-kom m isjonen. R apporten  gir en bred  gjennom gang av de in ternasjo 
nale utviklings- og m iljøproblem er. M angelen på økonom isk  utvikling og 
m iljø forsty rrelser blir sett i sam m enheng og belyst i rapporten . R apportens 
konk lusjoner sam m enfattes rundt begrepet bæ rekraftig  utvikling som defi
neres slik at den nåvæ rende generasjons behov og m ålsettinger skal til
fredstilles u ten  å skade kom m ende generasjoners m uligheter. R apportens 
anbefalinger om en fo rste rke t b is tandsinnsats for å stø tte  opp under en slik 
utvikling har fått alm enn oppslu tn ing  fra de nordiske land.

U tvalget n o te re r at begge de to  m edlem sforslagene om fatter om råder 
som drøftes i B rundtland-kom m isjonens rapport. I m edlem sforslag A 816/e 
konsta teres at V erdensbanken  har opp re tte t en ny m iljøavdeling med 26 
eksperte r. Sam m en m ed andre refo rm er i V erdensbanken  viser de tte  at 
m iljøaspektet nå tillegges s to r vek t, slik at V erdensbanken  gjennom  sin 
lånepolitikk b id rar til å sikre en bæ redyktig  utvikling i utvik lingslandene. 
U tvalget se r m eget positiv t på  denne utviklingen og den rolle de nordiske 
land her innehar. U tvalget an se r det som  viktig at de regionale utv ik lings
bankene g jennom går sam m e positive utvikling. Det er da nødvendig at 
d isse bankene sty rkes m ed henblikk på å i s terkere  grad kunne ivareta 
m iljøhensyn. U tvalget s tø tte r derfo r forslaget om at de nord iske land 
utlåner ek sp e rte r til de regionale u tv ik lingsbanker.

En styrking av disse bankers kom petanse på m iljøom rådet kan kom m e 
til å  væ re av vesentlig  betydning for at vi skal kunne lykkes i våre nordiske 
b estreb e lse r på m iljø innrette t p ro sjek tekspo rt. Det kan i denne forbindelse 
også nevnes at både N ord isk  Investeringsbank  og N ordisk  Prosjektek-



923A 813/e

sportfond  i økende grad vil legge vekt på å vu rdere  de m iljøm essige sider 
av de enkelte p rosjek ter.

IU C N  (The In ternational U nion for the C onservation  o f N atu re) d e lta r i 
a rbeidet m ed oppfølgingen av anbefalingene i B rundtland-kom m isjonens 
rapport. O rganisasjonen  h a re t  næ rt sam arbeid  med b l.a . U N E P , V erdens
banken og V erdensnatu rfonden . U tvalget er positiv  til forslaget om økt 
økonom isk stø tte  til IU C N . B ehovet for y tterligere stø tte  og hvilke resu lta 
te r de tte  kan gi sam m enlignet med andre m iljøsatsninger i u tv ik lingslande
ne må im idlertid vu rderes før beslu tn ing fa ttes særlig fordi forslaget inne
bæ rer en generell økning av m idler til IU C N .

N år det g jelder forslaget vedrø rende sikring av tropeskogene er u tvalget 
også enig m ed forslagsstillerne i at det e r  behov fo r en stø rre  innsats fo r å 
sikre en bæ redyktig  utvikling sam t tropeskogenes artsrikdom  og globale 
betydning. D ette  blir også vurdert som  et viktig ledd i oppfølgingen av 
rappo rten  fra B rundtland-kom m isjonen . E t nordisk  initiativ til a t det in ter
nasjonalt av se ttes  tilstrekkelig  m idler til et effektiv t undersøkelses- og 
prosjek tarbeid  med henblikk på sikring av tropeskogene vil e tte r  u tvalgets 
oppfatning væ re et viktig bidrag i så  henseende.

V edrørende m edlem sforslag  A 813/e er u tvalget positiv t innstilt til in ten 
sjonene og m otiveringen som  ligger til grunn for de tte . Forslaget kan væ re 
et b ra  eksem pel på  konkre te  nord iske initia tiver re tte t m ot biologi og 
økologi i A frika. T anzan ia  e r  et trad isjonelt nordisk sam arbeidsom råde 
sam tidig som  landet h a r sto re  økologiske prob lem er. D et er klart nødven 
dig med konkre te  tiltak  for effektiv t å kunne verne og besky tte  naturen  i 
T anzania  og andre deler av A frika. U tvalget m ener dog saken k rever en 
grundig u tredn ing  og planlegging slik at de tte  kan vurderes og sam m enlig
nes m ed andre satsn inger i om rådet. U tvalget vil derfo r be om at M in ister
rådet u tred e r spørsm ålet om et konkret nord isk  prosjek t som her foreslås 
e r  den m est hensik tsm essige m åten å inn re tte  innsatsen  til de tte  om rådet 
på. D et er e tte r  u tvalgets oppfatn ing viktig med nordisk innsats og sam ar
beid m ed sik te på en miljøprofil i b is tanden  til T anzania.

U n d er henvisning til fo ranstående henstiller Ø konom isk utvalg om at

N ord isk  Råd rekom m enderer N ord isk  M inisterråd  å virke for at de 
nord iske land

— u tlåner ek sp e rte r  til de regionale u tv ik lingsbanker
— vu rderer hvorvidt den økonom iske stø tten  til IU C N  skal økes
— ta r initiativ  til a t det in ternasjonalt av se tte s  m idler til et effektivt 

undersøkelses- og p rosjek tarbeid  m ed henblikk på sikring av tro 
peskogen



924 A 813/e

u tred e r spørsm åle t om  o pp re tte lsen  av en  nord isk  stasjon  for 
biologisk og skogteknisk  forskning  i T anzania.

S tockholm , 11. feb ruar 1988 
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Medlemsförslag

om inrättande av en nordisk station för biologisk 
och skogsteknisk forskning i Tanzania
{Väckt av M ats N yb y  sam t E sko  A ho , C laes A ndersson , M argrete A uken , 
D orte B ennedsen , Ilkka-C hristian  B jörklund, Thor-Eirik G ulbrandsen, Lilli 
G yldenkilde, H eikk i Jä rvenpää , A rvo  K em ppa inen , Sakari K nuuttila , E li
sabeth  R ehn  och Jo u ko  Skinnari)

U nder senare å r  har m an också  i u tveck lingsländerna  börja t fäs ta  allt 
s tö rre  uppm ärksam het vid m iljövård. 1 de nord iska länderna har m an satt 
som  mål att b is tåndet till u tveck lingsländerna  inte får skapa eller påskynda 
de ekolog iska p roblem en i m ottagarländerna , såsom  förin telse av skog 
eller erosion . D etta  ä r  en välkom m en och nödvändig u tveckling , men 
därtill behövs p ro jek t som  direk t och ak tiv t ta r sikte på att slå vak t om 
natu ren  i u tvecklingsländerna.

M ånga afrikanska  länder b ro ttas  m ed svåra  m iljöproblem  och snabba 
å tgärder ä r  påkallade för a tt kom m a till rä tta  m ed dem . G rundandet av en 
nordisk  sta tion  för biologisk och skogstekn isk  forskning i e tt afrikanskt 
u tvecklingsland te r  sig som  det m est effektiva sä tte t att ta  sig an p ro 
b lem en. G enom  en sådan sta tion  skulle m an m ed en gång få användbar 
inform ation om  världsdelens allt m era b rännande ökenbildnings- och na
tu rresu rsp rob lem . På sta tionen  skulle m an ägna sig både åt tilläm pad 
forskning och grundforskning.

D et ä r  naturlig t a tt en sådan sta tion  skulle grundas i e tt u tvecklingsland 
med vilket de nord iska länderna  redan  har sam arbete . T anzan ia  är ett 
traditionellt nord isk t b is tåndssam arbe tsom råde  sam tidigt som  landet b ro t
tas m ed svåra  ekologiska prob lem . B l.a . har skogsresu rse rna  m inskat 
snabbt. I landet finns i dag endast några stö rre  enhetliga regnskogsom rå
den. Det In ternationella  na tu rskyddsfö rbunde t (IU C N ) och V ärldsnatur- 
fonden (W W F) har föreslagit att U sam bara  M ountains bö r skyddas som  ett 
av de sista enhetliga och na tu rrika  regnskogsom rådena i världen. D etta  
om råde läm par sig enligt undertecknade  väl för en nordisk  station  för 
biologisk och skogstekn isk  forskning av ovannäm nt slag.

F ör placeringen av stationen  i T anzan ia  ta la r y tterligare  a tt man på 
nord isk t håll a rb e ta r fö r en miljöprofil åt T anzan ia . Å r 1981 tillsatte  äm- 
betsm annakom m ittén  för b is tåndsfrågor en arbetsg rupp  för miljö och bi
stånd med uppgift a tt u ta rb e ta  förslag till en b ä ttre  in tegration  av miljö- och 
n a tu rresu rsasp ek te rn a  i det no rd iska b is tåndssam arbe te t. Till uppgifterna
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hör också  a rb e te t m ed en m iljöprofil för T anzan ia . 1 sep tem ber i å r fa ttades 
på tjänstem annan ivå  beslu t om  uppgörandet av en sådan.

D et ä r  skäl a tt be tona  att m ynd igheterna i T anzan ia  själva tagit initiativ 
till e tt sam arbete  på de tta  om råde och därvid  betonat a tt det ä r både 
angeläget och  önskvärt. M an k o n sta te ra r bl. a. a tt m iljöproblem en i form  
av jo rd e ro sio n , avskogning och nedsm utsn ing  av fiskevatten  stark t ökat. 
M an n o te ra r v idare a tt an svare t för m iljöplaneringen och genom förandet 
av olika m iljöprojekt ä r  sp littra t på ett s to rt an tal m yndigheter. M an 
e fte rly ser därfö r en sam lad genom gång och analys av tillgänglig inform a
tion. Sådana om råden  d ä r inform ation  saknas bö r identifieras liksom  såda
na som  skall p rio rite ras i den fo rtsa tta  fo rskn ingsverksam heten . D en 
miljöprofil fö r T anzan ia  som  på d e tta  sätt skapas, skall u tgöra en fast bas 
för en nationell strategi fö r a tt bevara  och befräm ja natu ren . F ö r att en 
m iljöprofil av de tta  slag skall ha genom slagskraft på alla n ivåer krävs stöd 
u tifrån  både i form  av experth jä lp  och penningm edel. T anzanias n a tu rre 
sursm in isterium  har fram fört ett önskem ål om att uppgörandet av en 
m iljöprofil skulle m edföra en perm anen t forsknings- och u tveck lingsverk 
sam het. En nord isk  sta tion  fö r biologisk och skogsteknisk  forskning skulle 
enligt undertecknade fylla en viktig roll på denna punkt.

N ord iska  rådet har flera gånger efterlyst e tt m era effektiv t nordiskt 
sam arbete  på  b is tåndsom råde t. Senast under rådets session i februari i å r 
bad råde t m in is terrådet om  e tt förslag om en plan för det no rd iska bi
s tåndssam arbe te t. M iljöproblem en har vuxit sig allt stö rre  i u tveck lings
länderna, vilket bör beak tas  i det kom m ande b is tåndssam arbe te t. G run
dandet av en sta tion  för biologisk och skogstekn isk  forskning i T anzania  
skulle bereda  m öjligheter fö r e tt effektiv t värnande och befräm jande av 
naturen  både i T anzan ia  och an d ra  delar av A frika. S tationen  skulle ha en 
cen tral uppgift i uppgörandet och uppföljningen av en naturprofil i T anza
nia, vilket också  de tta  skulle ge värdefull inform ation m ed tanke på andra 
afrikanska u tveck lingsländer. S tationen  kunde på d e tta  sätt vara  en ö p p 
ning till e tt b redare  sam arbete  om miljön i afrikanska  u tvecklingsländer.

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  fö reslår undertecknade
att N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt in rä t

ta  en nord isk  sta tion  fö r biologisk och skogsteknisk  forskning i 
T anzania.

H elsingfors, K øbenhavn  och O slo den  9 ok to b er 1987

M ats N y  by (Sdp)

C laes A ndersson  (Skdl) 

D orte B ennedsen  (S)

Thor-Eirik G ulbrandsen (A) 

H eikki Järvenpää  (K ok) 

Sakari K nuuttila  (Sdp)

Esko A ho  (K) 

M argare te A u ken  (SF) 

Ilkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A rvo K em ppainen  (Skdl) 

E lisabeth  R ehn  (Sfp)

Jouko  Skinnari (Sdp)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om utredning av storstädernas 
trafikproblem

(M edlem sförslaget  väckt av M argrete A u ken  m. fl. se  
s. 942 
R em issyttranden , se supplem ent 2)

Till kom m un ika tionsu tsko tte t har hänv isa ts m edlem sförslag  A 814/t om 
u tredning  av s to rs täd e rn as  trafikproblem . U tsk o tte t har behand la t fö rsla
get vid sina m öten i Å bo den  10 novem ber 1987 och i S tockholm  den  1 1 -1 2  
februari 1988 och  O slo den  7 m ars 1988.

1 M edlem sförslaget

1 m edlem sförslaget, som  väck ts av M argrete  A uken sam t Ilkka-C hris- 
tian B jörklund, Lilli G yldenkilde, Inger H arm s, G uðrún  H elgadöttir, Bi
rgitte H usm ark , A rvo K em ppainen , Sakari K nuuttila , H anna K vanm o och 
A ase O lesen , hem ställs

att N o rd iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 
a tt u tfö ra  en u tredning  som  v isar vad som  kan göras fö r a tt de 

no rd iska  s to rs täd e rn a  kan fram stå  som  m odeller för den övriga 
världen  m ed hänsyn  till lösningar av städernas trafik- och m iljöpro
blem .

F ö rslagsstä llarna  pekar på den s to ra  ökningen av privatb ilism en i N o r
den u n d er de sen as te  åren . D enna utveckling  anses först och främ st ha sto r 
betydelse  fö r de nord iska  s to rs täd e rn a , som  inte an ses kunna k lara av den 
ökade trafiken  m ed hänsyn till både miljö och parkering. M an poäng terar 
a tt den ökade p rivatb ilism en också  stä ller sto ra  krav på vägnäte ts u tfo rm 
ning och underhåll, sam tidigt som  ett m odern t sto rstadssam hälle  inte fun 
gerar u tan  ett väl u tbyggt och väl fungerande kollektiv t tran spo rtsy stem .

Förslagsstä llarna  m enar därfö r a tt det finns e tt s to rt behov av a tt i den 
övero rdnade trafikp laneringen  och i stadsp laneringen  i högre grad än h it
tills ta  hänsyn  till de p rob lem  som  privatb ilism en skapar.

I det sam m anhanget tas också  de ” m juka” tra fikan te rna  upp, vilka m an 
enligt fö rslagsstä llarnas m ening inte har tagit tillräcklig  hänsyn till i den 
ex is terande tra fik s truk tu ren .
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M an fram håller a tt man av sam hällsekonom iska skäl bör satsa  på en 
ändrad  fördelning m ellan de kollektiva tran sp o rte rn a  och privatb ilism en i 
s to rs täderna  i syfte a tt beg ränsa privatb ilism en. 1 de tta  sam m anhang e rin 
ras om N O R D K O L T -p ro jek te t. som genom fördes av N ord iska  m in isterrå
det under perioden 1973-1978, och m an anser det naturligt att det fö re
slagna u tredn ingsarbe te t har sin u tgångspunkt i N O R D K O L T -pro jek te t.

I övrig t m enar fö rslagsstä llarna  att den föreslagna u tredn ingen  bör upp
lysa om:
-  den sannolika utvecklingen av problem ens om fång, fö ru tsa tt att dessa  

inte åtgärdas
-  verkn ingsm edel, som  m yndigheter kan använda fö r a tt reducera  p ro 

b lem en och ge s täderna  en rikare  och hälsosam m are miljö, som  tillgodo
ser de m juka tra fikan te rnas behov av trygghet, säkerhet och fram kom 
lighet, sam t värderar hu r trafikm iljön och effek tiv ite ten  skulle bli om 
kollek tiv trafikens kapacitet u tny ttjades optim alt

-  konsekvenser av verkn ingsm edel, både e rfa ren h e te r av genom förda 
å tgärder och sannolika verkn ingar av nya h inder som  uppstår eller kan 
u ppstå  vid genom förandet av å tgärder sam t idéer till och exem pel på hur 
sådana konflik ter kan lösas

-  å tgärder på kort sikt rö rande trafiksystem en  sam t åtgärder på lång sikt 
rö rande s to rs täd ern as area lu tny ttjande .

2 Rem issbehandlingen

Vid sitt m öte i S tockholm  den 15 ok tober 1987 beslö t N ord iska  rådets 
presidium  att m edlem sförslaget skulle hänvisas till rådets kom m unika- 
tionsu tsko tt sam t att förslaget skulle undergå rem issbehandling.

M edlem sförslaget har sedan behand la ts i vanlig ordning och sän ts ut på 
rem iss m ed rem isstid  till den 15 januari 1988.

Följande rem issvar har inkom m it:

N orden

-  N ord iska  tra fik säk erh e tsråd e t (N TRI
-  N O R D PL A N  (N ord iska institu tet fö r sam hällsplanering)

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  T rafikm in isterie t, planlæ gningsafdelingen
-  M iljøm inisteriet
-  L andsforeningen Æ ldre Sagen
-  K øbenhavns M agistrat 4. afdeling
-  Bolig-, M oto r og H jæ lpm iddelsudvalget (BM H )
-  H ovedstadsråde t
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-  D ansk C yklist Forbund
-  H oved stad so m råd e ts  T rafikse lskab  (HT)

-  Forenede D anske M otorejere  (FD M )

Finland

-  T rafikm in isterie t
-  In rikesm in isterie t
-  Invalid förbundet r. f.
-  F inlands stadsförbund
-  A utom obilforbundet
-  T rafikskyddet

A land

-  Å lands landskapssty re lse  

Morge

-  S am ferdselsdepartem en te t
-  T rygg Trafikk
-  N orsk  institu tt for by- og regionforskning
-  M iljøverndepartem en te t
-  K ultur- og v iten skapsdepartem en te t
-  N orges N atu rvern fo rbund
-  K ongelig N orsk  A utom obilk lub  (K N A )
-  N orges T ekniske H øgskole
-  T rondheim  kom m une
-  M otorfø rernes A vholdsforbund  (MA)

-  Bergen K om m une
-  T ransportøkonom isk  institu tt (TØI)
-  O slo kom m une

Sverige

-  Svenska  tran sp o rta rb e ta rfö rb u n d e t
-  Sveriges pensionärsfö rbund
-  T ran sp o rtråd e t (TRP)
-  Svenska busstrafik fö rbundet
-  Svenska  åkerifö rbundet
-  S ta tens natu rvård sverk
-  C ykelfräm jandet
-  P ensionärernas riksorganisation
-  H and ikappfö rbundet
-  De H and ikappades R iksförbund  (D HR)
-  Svenska lokaltrafikföreningen
-  Svenska kom m unförbundet

30-1 7 -336  N ord iska  rådet
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2.1 R em issin sta n ser som  stöd jer m ed lem sförslaget 

N orden

-  N O R D PL A N

D anm ark

-  M iljøm inisteriet
-  T rafikm in isterie t
-  H o vedstadsom råde ts  T rafikselskab
-  D ansk C yklist F o rbund
-  Bolig- M otor- og H jæ lpm iddelsudvalget
-  K øbenhavns M agistrat 4. afdelning

F inland

-  T rafikm in isterie t
-  In rikesm in isterie t
-  Invalid förbundet r. f.
-  T rafikskyddet

N orge

-  Sam ferdselsdepartem en te t
-  N orges T ekn iska  H øgskole
-  T rygg Trafikk
-  N orsk  institu t för by- og regionforskning
-  M iljøverndepartem en tet
-  K ultur- og v iten skapsdepartem en te t
-  N orges N atu rvern fo rbund
-  T rondheim  K om m une
-  B ergen K om m une
-  T ranspo rtøkonom isk  in s titu tt TØI)
-  O slo kom m une

Sverige

-  Sveriges pensionärsfö rbund
-  T ranspo rtråde t
-  C ykelfräm jandet
-  H and ikappförbundet
-  De H and ikappades R iksförbund (DHR)

N O R D P L A N  (N ord iska institu te t för sam hällsplanering) påpekar a tt det 
redan  finns om fattande kunskaper om  sto rstäd ern as trafikproblem  liksom  
om å tgärder för a tt m inska d essa  problem . D et anses a tt det snarare  ä r  den 
politiska viljan och handlingskraften  och en opinion som  kan driva politi
kerna som  brister. V idare påpekas att det finns uppskattn ingar av hur 
luftfö roren ingar och bu llerstö rn ingar kom m er att u tveck la  sig vid en fo rt
sa tt tillväxt av b iltrafiken e tc . S lutligen påpekas att det finns om fattande
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e rfa ren h e te r av e ffek terna  av olika fo rm er av fysiska begränsn ingar av 
b iltrafiken , av parkeringsavg ifter och tu llar, av satsning på  kollektivtrafik  

m. m.
M an anser a tt en  slagkraftig  sam m anfattn ing  och p resen ta tion  av dessa 

e rfa ren h e te r och bedöm ningar skulle kunna p åverka  allm änhet och  politi
ker m ot m era k raftfu lla  å tgärder. M an anser v idare a tt det sannolik t vore 
möjligt a tt sedan  på  grundval av en sådan  sam m anfattn ing göra e tt fö rsta  

förslag till å tgärder.
M en N O R D P L A N  m enar a tt p rob lem et ä r  så  s to rt a tt y tterligare  u nder

sökningar ä r  m otiverade . S edan  föreslås en  rad  å tgärder och stud ie r av 
problem  som  anses b ö ra  s tuderas u tö v e r det som  m edlem sförslaget näm-

M iljøm in isterie t i D anm ark  b e tonar, e fte r a tt ha hö rt P lansty re lsen , a tt 
arbetsg ruppen  för ” S to rb y p ro jek te t”  (N U  1985:7) inför N E R P  har pekat 
på v issa p rob lem ställn ingar när d e t gäller sto rs täd ern as situation  som  
anses så  viktiga a tt de även  i fo rtsä ttn ingen  bör ingå i no rd isk  u tredn ings
verksam het. D et gäller bl. a. frågorna om  den pågående sto rstadstillväx ten  
och den inre stad sk ärn an s u tveckling  sam t m öjligheterna att s ty ra  u tv eck 
lingen både på bostadssidan  och m ed hänsyn  till a rbetsp la tslokaliseringar. 
Frågan  om  m an even tue llt skall gå v idare m ed s to rstadsprob lem  i N E R P- 
sam m anhang skall, enligt M iljøm inisteriet, övervägas i sam band m ed det 
nya program  fö r N E R P :s verk sam het som  är under u ta rb e tan d e . M iniste
riet p ek ar på  a tt fö rslaget k o n cen tre ra r sig till p roblem  som  ä r särskilt 
ak tuella  i D anm ark , icke m inst i s to rstad sreg ionerna , och  a tt det föreslagna 
p ro jek te t kan ge värdefull insp iration  till fo rtsa tt u tveckling  av  den danska  

trafikpolitiska d iskussionen .

Trafikm inisteriet, P lan læ gn ingsa fdelingen , i D anm ark  be to n ar a tt trafik- 
och m iljöproblem en i s to rs täd e rn a  ä r m ycket kom plexa och a tt det ä r 
karak te ris tisk t a tt å tgärder m ed enkla och begränsade syften  får v id s träck 
ta och  kanske oanade ko n sek v en se r fö r and ra  de la r av s to rstadstrafikens 
trafik- och m iljöförhållanden. F le r p arkeringsp la tser kan t. ex. be tyda  ökad 
trafik  och negativa m iljökonsekvenser. De sam m antagna konsekvenserna  
av olika å tgärder ä r  svåra  a tt överb licka. T rafikm in isterie t an ser a tt u tred 
ningen skulle vara  av s tö rs t in tresse  och  få  b äs ta  genom slagskraft om 
tyngdpunk ten  i u tredn ingen  läggs på  a tt besk riva  sam spele t m ellan och 
ko nsekvenserna  av å tgärder som  m yndigheterna beslu ta r om  i s to rs täd e r
na. E n sådan beskrivn ing /värdering  bör genom föras m ed u tgångspunkt i 
ko rtfa ttade  sta tus- och  skeendebeskrivn ingar av förhållanden i olika s to r
städer. F rågan  om olika trafikm edels fö ro ren ingseffek ter bö r i den fö re
slagna u tredn ingen  icke göras till förem ål fö r självständiga undersökn ingar 
utan  endast tas som  u tgångspunk t fö r sam m anställn ingar av s to rstädernas 
möjliga, vän tade  fram tida u tveck ling . T rafikm in isterie t b e to n a r a tt möjlig
he te rna  a tt genom  m arkplanering  lösa p rob lem en en d ast bö r tillm ätas vikt 
på m ycket lång sik t. F rågan  om  harm onisering  av de nord iska  ländernas
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regelverk  bör, enligt m inisterie t, inte tas upp  i sam band m ed denna u tred 

ning, eftersom  den inte v än tas  kunna läm na något väsentlig t bidrag till 
lösningen av p rob lem en. M inisteriet m enar till sist a tt den skisserade 
u tredningen kan bli e tt både in tressan t och väsentlig t bidrag i de kom m an
de årens trafik- och m iljödebatt.

H o ved sta d so m rå d e ts  Trafikselskab  (H T) i D anm ark tillsty rker m ed
lem sförslaget. V idare beskrivs skilda å tgärder som  m an håller på m ed i den 
kollektiva trafiken i K öpenham n sam t hänvisas till rappo rten  ” K onse
k venser ved æ ndrede m arkedsandele  fo r den kollektive trafik  i K øbenhavn  
og F red rik sberg” .

D ansk C yklist F orbund  b e to n a r v ik ten  av att få e tt kom binerat cykel- 
och ko llek tiv trafiksystem . Det påpekas att kom binationen  cykel och buss 
e ller cykel och  tåg har m ånga fö rdelar och  redan  p rak tise ras i dag. Således 
anses t .e x . ungefär hälften av ko llektiva reso r i D anm ark num era ske 
enligt denna kom bination .

Bolig-, M otor- og H jæ lpm iddelsudva lget i D anm ark  an ser a tt den kol
lektiva trafiken  skall u tbyggas på privatb ilism ens bekostnad  sam tidigt som  
privatb ilens betydelse  som  hjälpm edel för den svårt rö re lseh indrade  b e to 
nas. Y tterligare påpekas att den kollektiva trafikens kvalitet inte alltid 
p assar t. ex. äldre och m indre m obila personer. BM H  m enar d ärfö r a tt en 
m era effektiv tran spo rto rdn ing , som  innebär e tt obegränsat an tal tu re r fö r 
alla, oavse tt bostad , m åste fö rsäk ras.

K øbenhavns M agistra t 4. a fdeln ing  an ser m edlem sförslaget y tte rs t rele
vant för de no rd iska  sto rstäd ern a . D et påpekas att m an i de nordiska 
s täderna  a rb e ta r med de problem  som  näm ns i m edlem sförslaget. V idare 
betonas v ik ten  av att m an i en even tuell u tredning belyser konsekvenserna  
av skilda m edel och å tgärder för städernas allm änna funktion sam t att de 
ekonom iska fö ru tsä ttn ingarna  för a tt realise ra  föreslagna lösningar be
handlas.

Trafikm inisteriet i F inland m enar att m an före den föreslagna u tredning
en borde göra upp en u tredn ingsp lan , d ä r de verkliga konkre ta  m ålsä tt
n ingarna fö r p ro jek te t skulle vara  tillräckligt specificerade. F örst på basis 
av en sådan utredn ingsp lan  skulle det vara  möjligt a tt fa tta  beslut om en 
slutgiltig u tredning. Y tterligare k o n sta te ra r m inisteriet att den föreslagna 
u tredningen b e trak ta s  som  svår m en nödvändig  och borde genom föras 
med beak tande av — förutom  trafika la fak to rer — även m iljöm ässiga, 
sociologiska och ekonom iska influenser.

Inrikesm in isterie t i F in land m enar a tt de i m edlem sförslaget näm nda 
u tredn ingsob jek ten  ä r tillräckligt v ittom fattande för att möjliggöra en p la
nering av a lternativa  verksam hetsm odeller.

T ra fikskyddet i F inland an se r det nödvändigt med en u tredning om 
sto rstäd ern as trafikprob lem  som  u tgår från resu lta ten  i N O R D K O L T - 
p ro jek te t. M an hoppas också  a tt trafik säkerhetsfrågo rna  tillm äts sto r vikt i 
den planerade u tredningen.
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Inva lid fo rbundet r. f .  i F in land m enar a tt m an vid planering och byggan
de av trafik leder inte i tillräcklig  u ts träckn ing  och m ed behövliga sakkun
skaper har beak ta t sy n p u n k te r som  av olika o rsak e r ä r  viktiga för rörelse- 
häm m ade. D etsam m a anses gälla för ko llek tiv transporten . V idare m enar 
fö rbundet a tt rö re lsehäm m ade borde ha en privilegierad ställning när det 
gäller a tt kö ra , p ark era  och  s tanna  privatb ilar i städerna .

N orges Tekniska H øgsko le  p åp ek ar a tt m an m åste se alla trafikan tg rup
p er i e tt sam m anhang  och inte favorisera  en fram för en annan . D et erinras 
om m öjligheter a tt reglera och sty ra  trafiken m ed ekonom iska verkn ings

m edel.
Tr\'gg Trafikk i N orge se r positiv t på förslaget och e rin ra r om  de trafiksä- 

kerhetsm ässiga a sp ek te rn a  i den föreslagna u tredn ingen .
O slo K om m u n e  s tä ller sig positiv  till förslaget om en nordisk  u tredning 

av s to rstäd e rn as trafikproblem .
N o rsk  in stitu tt fo r  by- og region forskn ing  m enar a tt förslagsställarna 

b erö r de flesta  väsen tliga delarna  av sto rs täd ern as trafikprob lem . V ikten 
av att se alla s to rs tad en s problem  i e tt sam m anhang betonas. Sam tidigt 
anses det viktigt a tt k largöra vilka trafikpolitiska valm öjligheter som  finns 
för s to rs täd ern a  sam t att p rob lem atiken  om organ isa tionens anknytn ing  till 
trafikpolitik  och s to rs täd e rn as planläggning m åste tas upp.

M iljøverndepartem en te t i N orge an se r sin huvudm ålsättn ing  inom  om rå
det sam färdsel och miljö vara  a tt främ ja u tvecklingen av resu rssparande  
och m iljövänliga tran sp o rtfo rm er i städerna . Det erin ras om de nordiska 
m iljöm inistrarnas u tta lande av den 7 o k to b er 1987 om  vikten  av a tt se på 
hela tra fik s tru k tu ren , sam tidigt som  å tgärder m åste  v id tas fö r a tt begränsa 
fö roreningen av luften och m iljöskador o rsakade av trafikbuller.

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t i N orge lägger vikt vid den fo rtsa tta  
forskningen om stadsp lanering , inte m inst i syfte a tt h itta  lösningar på 
trafik- och m iljöproblem en.

N orges N a turvern fo rbund  m enar att b iltrafiken har blivit s to rstädernas 
s tö rsta  m iljöproblem . D et anses a tt den föreslagna u tredn ingen  borde 
fokuseras på hur m an kan u tveck la  e tt s tadssam hälle  som  kan betjänas 
m ed ko llek tiv tran sp o rte r sam t på de verkningsm edel som är m est an vänd 
bara för att beg ränsa  fri b ilanvändning i de no rd iska sto rstäd ern a . Man 
p ekar på den ständigt växande obalansen  m ellan an talet a rb e tsp la tse r och 
an talet boende i s täd ern as cen tra la  stråk . En balans på de tta  om råde skulle 
väsentlig t beg ränsa behovet av m obilitet. V idare föreslås a tt man igångsät
te r e tt experim ent i någon nord isk  s to rstad  fö r a tt v isa vad de av u tredn ing
en föreslagna å tg ärd ern a  innebär i prak tiken .

Trondheim  K om m une  i N orge m enar att de i m edlem sförslaget näm nda 
problem en inte bara  är ak tuella  för s to rs täd e rn a  u tan också  högst re levan ta  
för städ er av T rondheim s storlek .

Bergen K om m u n e  in stäm m er i förslaget och ger en kort resum é av hur 
man i B ergens kom m unplan  behand la r sam färdsels- och tra fik säk erh e ts
frågorna.



934 A 814/t

Transportøkonom isk in s titu tt (TØJ) i N orge e rin ra r om  att det redan 
finns en be tydande  m ängd basm ateria l som  skulle vara  nyttig t a tt sam m an
ställa. T Ø I m enar a tt den föreslagna u tredn ingen  skulle kunna väcka ett 
be tydande in ternationellt in tresse  och t. ex. bli ett nordiskt ” d em o n stra 
tio n so b jek t”  i den in ternationella  uppföljningen av B rundtland-kom m issio- 
nens a rbete .

Sam ferd se lsd ep a r tem en te t  i N orge påp ek ar liksom  T ran sp o rtø k o n o 
m isk in s titu tt a tt d e t redan  finns e tt b e tydande m ateria l a tt tillgå.

Transportrådet i Sverige m enar a tt det finns sam band m ellan den ökande 
privatb ilism en och den m inskande ökn ingstak ten  eller stagnationen  inom 
v issa  delar av ko llek tiv transpo rten . R ådet an se r också  a tt de å tgärder som  
nu vidtas i Sverige på m iljöom rådet, b l.a . i form  av krav på kataly tisk  
avgasrening på personb ilar, inte är tillräckligt för a tt kom m a till rä tta  med 
prob lem en. D et påpekas a tt de frågeställn ingar som  tas upp  i m edlem sför
slaget har behand la ts  i u tveck lingsarbete t inför den i Sveriges riksdag 
nyligen fram lagda trafikpolitiska propositionen . D etta  har i propositionen  
re su lte ra t dels i kon k re ta  förslag , som  till v issa  delar b e rö r s to rstädernas 
trafikp rob lem , dels i a tt regeringen fö reslå r a tt en u tredning  tillsä tts  m ed 
uppgift a tt ta  fram  e tt sam lat underlag  angående m öjligheterna att begränsa 
trafikens hälso- och m iljöeffekter i sto rstad sreg ionerna .

C ykelfräm jandet i Sverige de la r fö rslagsställarnas uppfattn ing att tä to r
ternas nuvarande tra fik s tru k tu r generellt se tt inte ta r  tillräcklig  hänsyn till 
de oskyddade tra fikan te rnas fö ru tsä ttn ingar. C ykelfräm jandet m enar att 
en b ä ttre  he lhetssyn  på  p laneringen av cykeltrafiken , d ä r cykelns fördelar 
tas tillvara  på  b äs ta  sä tt, skulle skapa  fö ru tsä ttn ingar a tt göra cyklingen till 
e tt tran sp o rta lte rn a tiv  a tt räk n a  m ed i tä to rtstra fiken .

H and ikapp fö rbundet i Sverige m enar att den m oderna storstadsm iljön  är 
både hotfull och  otillgänglig för m änniskor m ed olika funktionsh inder. 
F ö rbundet påpekar a tt om  m an vill skapa  en sund sto rstadsm iljö , som  är 
anpassad  till alla ka tego rier av m änn iskor, m åste det till rad ikala  fö ränd

ringar.
Sveriges p en sionärsfö rbund  b e to n a r v ik ten  av att trafikforingen i stö rre  

tä to rte r  b ä ttre  än vad nu är fallet anpassas till de äldres och handikappades 
behov. D et påpekas a tt enligt en u tredn ing  från  T ekn iska  högskolan i L und 
inverkar färdm edelstillgång och  prob lem  i trafikm iljön på  de äld res möjlig
he te r a tt ak tiv t fungera i sam hällslivet. F ö rbundet påpekar v issa punk ter 
som  anses b ö ra  övervägas att ingå eventuellt i kom m ande u tredn ingsd irek 
tiv. S lutligen k o n sta te ra s  a tt inves te ringskostnaderna  enligt d essa  punk ter 
lä tt kan m otiveras m ed bl. a. de besparingar som  kom m er a tt göras genom  
lägre sjuk v ård sk o stn ad er, m indre m ateria lskador och rep ara tio n sk o stn a
der, för a tt inte ta la  om  onödiga lidanden.

D e H and ikappades R iksfö rb u n d  (D H R ) i Sverige påp ek ar a tt det händer 
att trafikp laneringen  u tes tän g er rö re lseh ind rade  från  v issa om råden , t. ex. 
bilfria om råden  och gågator. F ö rb u n d et an se r a tt a tt sådana om råden 
m åste göras åtkom liga fö r fä rd tjän stfo rdon , taxi och hand ikappades egna
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fordon. V idare m enar m an a tt den  nuvarande trafikm iljön i våra  s to rs täd e r 
är sådan a tt p e rso n er m ed gångsvårigheter knappast vågar gå ut.

2.2 R em issin sta n ser som  delvis stöd jer m ed lem sfö rslaget 

N orden

-  N ord iska  tra fik säk e rh e tsråd e t (N TR)

D anm ark

-  Justitsm in isterie t
-  F orenede D anske M oto re jere  (FD M )

N orge

-  K ongelig N orsk  A utom obilk lub  (K N A )

Sverige

-  Svenska  tran sp o rta rb e ta rfö rb u n d e t
-  S venska  kom m unförbundet
-  S ta tens p lanverk , s tadsbyrån

N ordisk  tra fiksäkerhe tsråd  (N TR ) y ttra r  sig enbart om  de trafiksäker- 
hetsm ässiga a sp ek te rn a  i m edlem sförslaget. D ock fram hålls a tt det förelig
ger e tt nära  sam m anhang  m ellan tra fik säk e rh e tså tg ä rd e r och m iljöåtgärder 
och effek terna  av dessa . N T R  m enar a tt det fö reslagna u tredn ingsarbete t 
hellre skall in rik tas på  s täd e rs /tä to rte rs  p roblem  i allm änhet snarare  än 
enbart på s to rstäd e rn as prob lem . V idare föreslås a tt de trafik- och  m iljöpo
litiska p rob lem en borde  dom inera  en even tuell u tredning.

Justitsm in is terie t i D anm ark  p åpekar m öjligheten av a tt å tgärder som  
kan användas fö r a tt fö rb ä ttra  den trafikala- och m iljöm ässiga u tvecklingen 
kan u tfo rm as så  a tt de också  kan nedbringa an ta le t trafiko lyckor. I de tta  
sam m anhang re fe re ra r m in isterie t till resu lta t från  undersökn ingar av ef
fek te rna  av o lika tek n isk a  och an d ra  å tg ä rd e r och m enar a tt d essa  rön 
skulle kunna ingå i u tredn ingsuppdraget, liksom  redan  pub licerade fo rsk 
n ingsresu lta t på  trafikp lanerings- och m iljöom rådet. M ot den bakgrunden  
fö reslår Ju s titsm in iste rie t a tt m an i en  fö rsta  om gång skulle kunna göra en 
fö rundersökning  fö r a tt kartlägga den om fattn ing som  hela d e tta  om råde 
har fö r n ä rvarande  sam t fö ru tsä ttn ingarna  fö r genom förande av det fö re 
slagna u tredn ingsuppd rage t. F ö rundersökn ingen  skulle kunna företagas 
vid något av -  de no rd iska  tran spo rtfo rskn ingsin stitu ten  i sam råd  m ed en 
referensgrupp  från  de äm betsm annakom m ittée r som  behand la r cen tra la  
de lar i förslaget. Ju s titsm in is te rie t m enar till sist a tt m an fö rst när re su lta 
te t av en sådan  fö rundersökn ing  är kän t bö r beslu ta  om  det finns behov av 
y tterligare u tredning .

F orenede D anske  M otorejere  (FD M ) hälsar den föreslagna u tredningen  
välkom m en, m en m enar a tt det m andat som  fö reslagsstä llarna  syftar till 
borde v ara  både b redare  och m era rea listisk t. FD M  anser a tt förslagets
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innebörd  skulle göra u tredn ingsarbete t ensidigt och utan  värde. D et anses 
a tt m iljöproblem en kan lösas u tan  res trik tio n er fö r bilism en sam t att de 
sam hällsm ässiga k o nsekvenserna  av att b iltrafiken  reduceras borde bely

sas i u tredningen .
K ongelig  N o rsk  A u tom ob ilk lub  (K N A ) har inga principiella  invändning

ar m ot m edlem sförslaget m en m enar a tt m an, innan den i m edlem sförslaget 
fö reslagna u tredn ingen  igångsätts, borde u treda  varför m yndigheter inte 
vill verkstä lla  redan  ex isterande p laner från tekn iska  fö rvaltn ingar som  har 
u ta rb e ta ts  för a tt lösa trafikprob lem en.

S ta ten s  p lanverk, S tadsbyrån  i Sverige instäm m er i förslagsställarnas 
åsik t a tt p rivatb ilism en  ä r e tt av den m oderna  industrivärldens sto ra  
m iljöproblem . D et k o n sta te ra s  a tt h ittillsvarande planering och åtgärder 
fö r a tt b egränsa  privatb ilism en och öka kollek tiv trafikens a ttrak tiv ite t har 
varit otillräckliga. Enligt p lanverkets uppfattn ing har d e tta  sin bakgrund 
främ st i b ristande politisk  vilja. P lanverket m enar em ellertid  a tt syftet m ed 
förslaget inte skall vara  a tt u tred a  ” m odeller” , som  kan v ara  allm änt 
giltiga för N ordens sto rstäd e r. I stä lle t borde u tredn ingsarbete t ha som  mål 
att p åverka  a ttity d e r hos beslu tsfa tta re  i allm änhet. V idare m enar p lanver
ket a tt u tredn ingen  inte enbart skall gälla de no rd iska sto rstäd e rn a  utan  
sam tliga 13 stö rre  pendlings- och arbetsm arknadsom råden  i N orden  med 
fler än ca 200000 invånare.

Svenska  transportarbetarförbundet in stäm m er i v ik ten  av a tt åstadkom 
ma väsentliga fö rbä ttringar av sto rs täd ern as trafikm iljö. F örbundet m enar 
a tt sedan flera år tillbaka har e tt an tal fo rskningspro jek t belyst p roblem ens 
vidd och in skärper betydelsen  av att vända den pågående u tvecklingen. 
Enligt fö rbundets uppfattn ing  h a r således b eslu tsfa tta rna  de underlag  som 
erfo rd ras fö r politisk t ställn ingstagande.

Svenska  kom m u n fö rb u n d et åb e ro p a r den svenska  regeringens trafikpoli
tiska p roposition , enligt vilken regeringen kom m er att tillsätta  en  särskild  
u tredning för a tt bl. a. u tred a  olika ty p er av ekonom iska styrm edel för 
sto rs täd ern as b iltrafik  och m enar a tt denna u tredning  i s to rt sett kom m er 
a tt få sam m a uppgifter som  de i m edlem sförslaget fram förda. K om m unför
bundet an se r därfö r a tt e tt even tue llt sam nord isk t u tredn ingsarbete  bö r 
inrik tas på de m er långsiktiga frågeställn ingar som  fö rslagsställarna för 
fram , sam tidigt som  de resu lta t som  den svenska u tredningen  kom m er 
fram  till in arbe tas i e tt even tue llt sam nord isk t u tredn ingsarbete .

2.3 R em issin sta n ser som  inte tar stä lln ing  till m ed lem sförslaget 

D anm ark

— L andsfo ren ingen  Æ ldre Sagen
— H ovedstadsråde t

F inland

— Finlands stadsförbund
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-  Å lands landskapssty re lse
L andsforen ingen  Æ ldre S agen  i D anm ark  y ttra r  sig sinte om m edlem s

förslaget u tan hänvisar till en deba tta rtike l om de äldre i trafiken , vari bl. a. 
erin ras om  de t allt m er ökande an ta le t ä ldre i trafiken . D et be tonas också  
att trafiken  skall in rä ttas e fter m änn iskorna  och inte om vänt.

H ovedstadsråde t i D anm ark y ttra r  sig inte om  m edlem sförslaget men 
påpekar a tt den i m edlem sförslaget näm nda p rob lem atiken  ingår i rådets 
arbete .

F inlands stad sfö rb u n d  finner det viktigt a tt s to rstäd ern as trafikproblem  
u treds men an se r det sam tidigt tveksam t a tt m an kan kom m a fram  till 
något enhetlig t å tgärdsfö rslag  för alla de no rd iska sto rs täd ern a , eftersom  
fö rhållandena v a rie ra r så  m ycket från stad till stad . S tadsfö rbundet på
pekar a tt om  m an går in för a tt fö re ta  den föreslagna u tredningen , borde 
uppm ärksam het ägnas åt vilka ekonom iska och lagstiftningsm ässiga m öj
ligheter de ensk ilda  ländernas s to rs täd e r har för a tt genom föra den trafik 
politik de önskar.

A lands landskapsstyre lse  y ttra r  sig inte om m edlem sförslaget.

2.4 R em issin sta n ser som  stä ller sig negativa  till m ed lem sförslaget 

N orge

-  M oto rfø rernes A vholdsforbund  (MA)

F inland

-  A utom obilfo rbundet

Sverige

-  Svenska busstrafik fo rbundet
-  Svenska  åkerifö rbundet
-  S ta tens N atu rv ård sv erk
-  P ensionärernas rik sorganisation
-  Svenska  lokaltrafikföreningen

A u to m o b ilfo rb u n d et i F in land anser a tt fö rslagsställarna har u tgått ifrån 
a tt fö rneka och begränsa  privatb ilism en  fram för allt i de no rd iska huvud 
städerna . F ö rb u n d e t fram håller a tt privatb ilism en redan  nu ä r sträng t 
reglerad genom  olika påbud och begränsn ingar i de s tö rs ta  no rd iska  s täd e r
na och a tt trafikens o lägenhe te r fö r om givningen inte ä r  så  be tydande 
in ternationellt se tt a tt det k räv er en grundlig u tredn ing  av fördelningen 
m ellan olika trafik fo rm er e ller en om form ning via tvångsåtgärder.

A utom obilfo rbundet fram håller a tt m an i stä lle t fö r fö rbud  och beg räns
ningar kan påverka  m änniskors m obilitet genom  inform ation och upp lys
ning och a tt p rincipen  fo rtsä ttn ingsv is bö r v ara  a tt m änn iskor fritt skall 
kunna välja sitt eget trafikm edel m en rekom m enderar kollektiv trafik  när 
det gäller a rb e tsre so r, såv ida denna är vä lorgan iserad  och konkurrenskraf-

A la n d
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tig i jäm fö re lse  m ed an d ra  trafik form er. H är säger fö rbundet a tt ko llek tiv 
trafikens funktionsduglighet ej få r fö rbä ttras  genom  a tt m an grundlöst 
begränsar övriga trafik form er. E ftersom  m an redan  nu fäs te r m ycken 
uppm ärksam he t i N orden  på  de m en som  fö ro rsakas av trafiken -  i 
F in land a rb e tas  f. n. på  stadgar för a tt m inska och hålla u ts läppen  under 
kontroll -  an se r fö rbundet a tt m edlem sförslaget även i det hänseendet är 
om otivera t. A utom obilfo rbundet b e tonar också  a tt det i F in land redan  nu 
sk e r en be tydande  inkom stöverföring  från  den p rivata  b iltrafiken till gagn 
för den  offentliga och a tt p rivatb ilen  påläggs betydlig t m er skatt generellt 

se tt än  jäm fö rt m ed övriga E u ropa . F ö rbundet stöder em ellertid  åsik ten  i 
m edlem sförslaget a tt a rb e tsp la tse rn a  bör finnas nära  bostäd e rn a  och att 
trafikp laneringen  skall ske i nära  sam arbete  m ed övrig sam hällsp lanering. 
A u tom obilfo rbundet vill fram hålla  sam bruket av p rivatb ilar fram förallt för 

a rb e tsreso r, något som  t. ex. i H elsingfors skulle m inska trafikm ängden 
och gynna m iljövården.

M otorførernes A vh o ld sfo rbund  (MA) i N orge m enar a tt även om  man 
har kunnat fö ru tse  dagens trafiksitua tion , har po litikerna och m yndigheter
na inte kunnat eller velat p rio rite ra  sto rstad sp rob lem atiken . MA m enar a tt 
speciellt i N orge har regionalpolitiken  varit så  stark  a tt det inte har varit 
popu lärt a tt ta la  om  städernas behov . M A an se r också  a tt den  b ristande 
prioriteringen  av vägutbyggnader och underhåll ä r  o rsaken  till de trafika la 
problem  som  vi har i dag. D et anses att fö rdelarna  m ed a tt b ruka  p rivatb i
len i s to rs täd e rn a  är u p penbara  -  tro ts  nuvarande problem  — och a tt m an 
inte kan lösa sto rs täd ern as trafikproblem  enbart genom  att lägga beg räns
ningar på privatb ilism en.

N ä r det gäller miljö- och föro ren ingsprob lem en  m enar M A att dessa  
också  ä r  s tö rre  än de behövde vara , om  vägutbyggandet hade varit i tak t 
m ed trafiku tvecklingen . D et be tonas a tt dagens problem  m ed trafiku tveck
lingen luftföroren ingen , tra fik säk erh e ten  m .m . -  m åste  lösas, och MA 
an se r här a tt det som  hittills har saknats ä r  den politiska viljan a tt lösa 
problem en. E ftersom  d e t redan  finns underlag  för om edelbara  d irek ta  
å tgärder, m enar MA a tt en  ny u tredning  enbart skulle uppsk ju ta  lösningar
na på de ex is terande prob lem  än en gång.

Svenska  loka ltra fik fören ingen  (S L T F) hänv isar till den svenska rege
ringens p roposition  (1987/88:50) i v ilken fö reslås en u tredn ing  kring s to r
stadstrafikens trafik- och m iljöfrågor. U tredningens uppgift ä r  a tt ta  fram  
e tt sam lat underlag  fö r a tt b eg ränsa  trafikens hälso- och m iljöeffekter i 
s to rstad sreg ionerna  och  skall också  belysa  fö ru tsä ttn ingarna  fö r utbygg
nad av ko llek tiv trafiken , å tgärder som  beg ränsar trafiken  i s tad skärno rna  
och fö rb ä ttra r ko llek tiv trafikens fram kom lighet. S L T F  fö ru tsä tte r a tt m an 
i u tredn ingen  även redov isar in ternationella  erfa ren h e te r och be to n a r vik
ten av a tt den skall vara  konk re t och åtgärds inrik tad , m en ä r tveksam  till 
om en ny N ordko ltu tredn ing  m ed inriktning på  sto rstadsp rob lem en  kan 
b idra  till a tt lösa sto rs täd ern as trafikprob lem . S L T F  fö ro rdar i stä lle t a tt
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N ord iska  rådet och /eller N ord iska  m in isterrådet ta r  initiativ  till nord iska 
konferenser eller sem inarier m ed inriktning på  de problem  som  belyses i 
m edlem sförslaget.

Svenska  buss tra fik fö rbundet e rin ra r om  det trafikpolitiska u tvecklings
arbete  som  har bedriv its  in tensiv t i Sverige, vars resu lta t nyligen redov i
sats i en p roposition  till riksdagen. I p ropositionen  ägnas bl. a. en be ty d an 
de uppm ärksam het å t m iljöfrågor, som  fö ran leder en serie å tgärdsförslag . 
Det har även föreslag its a tt ju s t tä to rte rn as p roblem  skall bli förem ål för 
ytterligare u tredning  och  speciella  å tgärder. F ö rbundet an se r a tt belysning
en av de frågor som  särskilt anges ii förslaget redan ä r och y tterligare 
kom m er att bli väl be lysta  i det redan  pågående u tveck lingsarbete t, i vilket 
också  nord iska  fo rskn ingsin stitu tioner är engagerade.

Svenska  åkeriförbundet p åpekar a tt de s tö rre  s tädernas trafikproblem  i 
olika sam m anhang redan  ä r förem ål för u tredn ingar och  åtgärder.

S ta ten s  na turvårdsverk  i Sverige k o n sta te ra r a tt k raftfu lla å tgärder är 
nödvändiga om  efte rs träv ad e  m iljömål skall kunna uppnås inom  rimlig tid. 
Det påpekas att flera olika u tredn ingar, som  rö r trafiken  och dess m iljöpro
blem  i de no rd iska  s to rs täd e rn a , pågår för närvarande. D et an ses inte 
befogat a tt s ta rta  u tredn ingar liknande de m odells tud ier som  genom fördes 
inom N O R D K O L T -pro jek te t. Sådant m aterial finns redan  eller ä r  under 
u ta rbe tande , och det ä r  tillräckligt underlag  fö r a tt v id ta m iljöskyddsåtgär
der. D et an ses att m an m ed en ny u tredn ing  risk era r a tt å tgärderna  skjuts 
y tterligare  på fram tiden.

P ensionärernas riksorganisa tion  i Sverige be to n ar v ik ten  av att väsen tli
ga fö rbä ttringar åstadkom s av s to rstäd e rn as trafikm iljö. D et påpekas a tt 
sedan flera år tillbaka h a r e tt antal fo rskn ingspro jek t belyst p roblem ens 
vidd och inskärp t betydelsen  av  att vända den pågående utvecklingen. 
O lika förslag  har således rekom m endera ts , och  m an m enar därfö r a tt e tt 
underlag  fö r po litisk t stä lln ingstagande föreligger.

3 Utskottet

K om m unikationsu tsko tte t m enar a tt den övero rdnade m ålsättn ingen 
med den föreslagna u tredn ingen  ä r a tt skapa en sto rstadsm iljö  som  är 
anpassad  till alla ka tego rier av m änniskor. U tsk o tte t påp ek a r att den 
ko llektiva trafiken  inte alltid p assar t. ex . äldre och m indre m obila p erso 
ner. A lla trafikan tg ruppers m obilitet m åste  därfö r beak tas.

U tsko tte t an ser a tt de miljö- och  in frastruk tu rp rob lem  som  den ökande 
bilism en fö ro rsak a r inte löses enbart m ed kata ly tisk  avgasrening och fö r
bud m ot viss användning  av b ilar. F ö r att kom m a till rä tta  m ed dessa 
problem  krävs o ck så  fö rb ä ttrad e  och a ttrak tiv are  kollektiva tran sp o rte r. 
D äru töver saknas en övero rdnad  plan fö r den  ko llektiva trafikens betyde l
se. Sam tidigt som  cykeltrafikens roll, b l.a . i kom bination  m ed kollektiva 
tran spo rtm ede l, särsk ilt b ö r beak tas.
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U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt trafik- och  m iljöproblem en i sto rs täd e rn a  är 
om fattande och  m ycket kom plex t sam m ansa tta , och några enk la  lösningar 

på  p rob lem en  finns inte.
E tt s to rt flerta l rem iss in stanser tills ty rker m edlem sförslaget d irek t eller 

indirekt. D e som  av v isa r det an ser, m ed få  undan tag , a tt nödvändiga 
rap p o rte r och  u tredn ingar finns fö r a tt redan  nu agera i frågan. L iknande 
åsik te r fram kom m er också  hos rem iss in stanser som  stöd jer förslaget.

K om m un ika tionsu tsko tte t tills ty rker m edlem sforslagets syfte a tt kom 
m a fram  till lösningar av de no rd iska  städernas trafik- och m iljöproblem . 
E ftersom  kunskap  redan  finns om  d essa  problem  och om  hur de kan lösas, 
m enar u tsk o tte t a tt det to rde  vara  på sin p lats a tt sam m anställa  resu lta t av 
föreliggande och pågående u tredn ingar och m ot den bakgrunden  göra 
nödvändiga kom pletterande u tredn ingar. I e tt sådan t p ro jek t b ö r inte b ara  
nord iska  u tan  även  in ternationella  a sp ek te r ta s  m ed. R esu lta ten  av d essa  
projekt skulle vara  till s to r n y tta  både fö r lokala och regionala m yndigheter 
som  handhar stadsm iljö  och trafikpolitik . U tsk o tte t u n d e rs try k e r v ik ten  av 
a tt resu lta ten  får en  vid spridning, eftersom  o lika förvaltn ingsorgan  och 
nivåer har ekonom isk t och anna t an sv a r fö r d essa  frågor. U tifrån  resu lta 
ten  av p ro jek te t bö r sedan  förslag  om  fram tidsin rik tade stra teg ier fö r den 
trafik- och  m iljöm ässiga u tvecklingen  in i n äs ta  å rhundrade  kunna tas 
fram.

K om m un ikationsu tsko tte t m enar a tt d e tta  skulle kunna väcka in tresse 
även  in ternationellt, och  a tt N orden  därfö r har alla m öjligheter a tt fram stå  
som  e tt positiv t exem pel p å  h u r m an löser och /eller fö rebygger de stö rre  
städernas trafik- och m iljöproblem . Som  också  fram går av rem issvare t från 
T ranspo rtøkonom isk  In s titu tt i N orge hävdar u tsk o tte t a tt d e tta  arbete  kan 
bli e tt no rd isk t d em o nstra tionsp ro jek t i den  in ternationella  uppföljningen 
av B rundtlandkom m issionen .

U tsk o tte t m enar a tt T ranspo rtøkonom isk  In s titu tt i N orge är den  institu 
tion i N orden  som  har både v id s träck ta  erfa ren h e te r och den kom petens 
som  här k rävs fö r a tt genom föra e tt p ro jek t av de tta  slag. D etta  u tes lu te r 
inte e tt fru k tb a rt sam arbete  m ed an d ra  no rd iska institu tioner.

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  fö reslå r kom m unikationsu tsko tte t 
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 
a tt gö ra  en sam m anställn ing av befintliga kunskaper om de nord is

ka s to rs täd e rn as trafik- och m iljöproblem  och m ot bakgrund därav
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fö re ta  nödvändiga kom pletterande u tredn ingar, sam t 
att på g rundval av  d e tta  u tredn ingsarbete  u ta rb e ta  m odeller över 

o lika s tra teg ie r fö r a tt lösa  s to rs täd e rn as trafik- och m iljöproblem .

O slo den 8 m ars 1988

M argrete A u ken  (SF)

O lo f Janson  (ÅC)

R agna  B erget Jørgensen  (A) 

W iggo K o m sted t (m)

P eder Sønderby  (S)

Ole G abriel U eland  (Sp)

M argit H ansen-K rone (H) 

E lver Jonsson  (fp) 
Förman 

Sakari K nuuttila  (Sdp) 

Óli P. G uöbjartsson (B) 

E eva  Turunen (K ok) 

Olle Ö strand  (s)
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Medlemsförslag

om utredning av storstädernas trafikproblem
(V ä ck t av M argrete  A uken  sa m t Ilkka-C hristian  B jörklund, G udrun H elga
döttir, L illi G yldenkilde, Inger H arm s, B irgitte H usm ark, A rvo  K em ppa i
nen, Sakari K nuuttila , H anna  K vanm o  och A a se  O lesen)

Privatbilism en er steget ganske m eget i de seneste  år i hele N orden . 
D enne udvikling har fø rst og frem m est fået betydning for s to rbyer som 
H elsingfors, K øbenhavn , O slo og S tockholm , idet sto rbyerne  hverken  
m iljøm æ ssigt eller parkeringsm æ ssig t kan klare den trafik , der er. D en 
stigende privatb ilism e stiller også sto re  krav  til ve jnette ts  udform ning og 
vedligeholdelse. E t m oderne sto rbysam fund  kan heller ikke fungere uden 
et veludbygget og velfungerende kollektivt trafikapparat.

T rafikundersøgelser, bl. a. i D anm ark , har vist, at p risen  for at køre i tog 
og bus i de senere å r  er steget dobbelt så m eget, som  om kostn ingerne ved 
at køre i egen bil. D ette  har fø rt til, at flere og flere væ lger at beny tte  egen 
bil frem  for bybane, bus eller sporvogn , og det stigende antal privatb iler 
har derm ed m edført sto re  p rob lem er fo r s to rbyerne , ikke m indst i forhold 
til andre trafikan tg rupper og i forhold til bym iljøet. D er er derfor efter 
forslagsstillernes opfa tte lse  behov for, at der i den overo rdnede trafikp lan
lægning og i planlæ gningen a f lokaliseringen a f  nye boligom råder og e r
h vervsom råder i hø jere  grad tages stilling til de prob lem er, den stigende 
privatbilism e m edfører for s to rbyerne . D er bø r stilles krav til den frem tid i
ge indretning af s to rbyernes trafik system er, bolig- og e rh v e rv sstru k tu r 
sam t kulturelle og kom m ercielle ak tiv ite ter. D esuden skal der tages hen 
syn til de forskellige trafikan tg rupper, ikke m indst til de ” b lø d e”  trafikan
te r (gående og cyklende), som  efter fo rslagsstillernes opfatte lse  ikke tilgo
deses i tils træ kkelig  grad i de eksisterende tra fik s truk tu rer. D et er b iltrafik
ken, der fo rårsager s tø rstedelen  a f u lykkerne , og ofrene er ne top  de ” b lø
d e "  trafikan ter. D et e r  derfo r nødvendigt m ed tiltag, der tilgodeser børn , 
æ ldre og hand icappedes frem kom m elighed, sikkerhed og tryghed i trafik 
ken. O gså fo ruren ingsprob lem erne  (luftforurening og støj) fra fø rst og 
frem m est personb iler og lastb iler, m en også busser, b ø r der gøres noget 
ved. H er tæ nkes f. eks. på en begræ nsning a f fo rureningen fra det enkelte 
køretø j, reduk tion  e ller om lægning a f  b iltrafikken, e ller en afskæ rm else af 
om givelserne m od forureningen.

D et er fo rslagsstillernes opfa tte lse , a t det ud fra sam fundsøkonom iske 
betrag tn inger er nødvendigt at satse  på en æ ndret fordeling m ellem  den

A 814/t
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kollektive tran sp o rt og p erso n tran sp o rt m ed egen bil fo r at begræ nse 
privatb ilism en i s to rbyerne . D et fo reslåede udredn ingsarbejde skal derfor 
undersøge m ulighederne herfo r sam t afdæ kke konsekvenserne  a f en sådan 
reduktion  bl. a. for den kollektive trafik  (busser og bane), for b yom råder
nes funktion som  boligom råder, behovet fø r udflytning a f  a rbejdsp ladser 
sam t ikke m indst fo r m iljøet, h erunder støj- og lugtgener.

Forslagsstillerne finder, at et udredn ingsarbejde  om  disse p rob lem er 
skulle give et bedre grundlag for den alm ene debat om  alternative  trafik løs

ninger for s to rbyerne  og de beslu tn inger, som  det e fte r forslagsstillernes 
opfatte lse  er helt nødvendigt at træ ffe i løbet a f  kort tid.

U dredningens hovedindhold  bør væ re en opstilling a f  m etoder til at 
beskrive i videste  fo rstand  de sam fundsm æ ssige konsekvenser a f  v id tgåen
de indgreb i sto rb y ern es tra fik system er og en afprøvning a f m etoderne på 
a lternative trafikpo litikker. U dredningen  kan herved med sin specielle 
indretning m od sto rbyernes prob lem er blive en parallel til det såkald te  
N O R D K O L T -pro jek t, som  gennem førtes a f  N ord isk  M inisterråd  i perio 
den 1973-78 . D ette  p ro jek ts form ål var en ” inventering  och u tvärdering  
av tänkbara  fram tida ko llek tiv trafiksystem  som  ä r anpassade  fö r olika 
nord iska tä to r ts ty p e r  och som  i tillräcklig u ts träckn ing  b eak ta r trafik 
utvecklingens, m iljöns och tra fik säkerhe tens k ra v ” . D enne undersøgelse  
gav nyttigt baggrundsm ateria le  for en analyse a f  de m ellem store byers 
prob lem er. D et fo reslåede  udredn ingsarbejde  vil derfo r naturligt kunne 
tage udgangspunkt i N O R K O L T -p ro jek te ts  resu lta te r.

U dredningen  b ø r e fter fo rslagsstillernes opfa tte lse  behandle  spørgsm åle
ne set i et ko rt og i et langt tid sperspek tiv . I det korte  perspek tiv  e r  det isæ r 
begræ nsninger i brugen a f p riva tb iler sam t økonom iske indgreb (afgifter 
eller subsid ier), d e r er ak tuelle . H erved  kan gadetrafikkens afvikling, 
trafikm iljøprob lem er sam t sikkerheds- og trygghedsprob lem er påv irkes, 
især gennem  en æ ndret brug a f g adearealer og en æ ndret fordeling af 
person trafikken  på b iler, cyk le r og kollektive trafikm idler.

I d e t lange  perspek tiv  er det isæ r spørgsm ålet, om  pendlingstrafikken 
m ellem  cen tra lt beliggende a rbe jd sp ladser og boliger i om egnen kan påv ir
kes gennem  æ ndringer i e rh v e rv ss tru k tu r og lokaliseringspolitik . R esu lta
terne a f  p ro jek te t ” S torbypolitik  i N o rd en ”  (N u  1985:7) vil m ed fordel 
kunne inddrages i d e tte  arbejde.

D et er fo rslagsstillernes op fa tte lse , at uden en langsigtet e rhvervs- og 
boligpolitik, der påv irker trafikm ønstre t grundlæ ggende, vil en kortsig tet 
restrik tiv  trafikpolitik  fo rekom m e perspek tiv løs.

B rund tlandkom m issionen  næ vner også i sin rappo rt de problem er, 
mange byer i de industria liserede  lande stå r over for: svæ kket in frastruk 
tu r, forringelse a f  m iljøet, forfald i bycen trene  og sam m enbrud  i lokalm iljø-

O gså slu tkom m unikeet fra N ord isk  R åds in ternationale  lu ftfo ruren ings
konference i 1986 u nders treger behovet for en forøget indsats m od udslip
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af lu ftfo rurenende sto ffer fra  bl. a. personvogne og andre m oto rkøre tø jer 
sam t æ ndringer i tran sp o rts tru k tu ren  a f hensyn til folks sundhed og til 

miljøet.

D er er derfo r et s to rt behov fo r at ivæ rksæ tte  det foreslåede udrednings
arbejde m ed henblik på at afdæ kke sto rbyernes trafik- og m iljøproblem er 
og angive løsningsm odeller på såvel kort som  langt sigt.

D et e r  naturligvis ikke m uligt på forhånd at angive de v irkem idler, der 
kan kom m e på tale. U dredningens form ål bø r da også væ re at afdæ kke 
forskellige løsningsm uligheder. 1 det følgende skal dog næ vnes nogle a f  de 
m idler, der kunne tæ nkes taget i brug, og som  derfor ønskes vu rdere t i et 
kom m ende udredningsarbejde. D et d re je r sig f.ekx . om  indførelse a f  bom 
penge, som  det kendes fra B ergen, eller andre form er for afgifter til 
udbygning og forbedring a f den  kollektive trafik ; m idler til sikring af de 
” b lø d e”  trafikan tg ruppers m obilitet og m idler til forbedring a f fæ rdses veje 
til og fra s to rbyernes rek reative  tilbud.

U dredningen bør belyse
— den sandsynlige udvikling i p rob lem ernes om fang, såfrem t der ikke 

træ ffes nye tiltag,
-  v irkem idler, som  m yndighederne kan sæ tte  ind for at reducere  p rob le

m erne og give byerne  et rigere og sundere miljø, der tilgodeser også de 
svage trafikan tg ruppers behov for tryghed , sikkerhed og frem kom m elig
hed, herunder vu rdere , hvordan  trafikm iljøet og effektiv iteten  vil blive, 
hvis kapacite ten  fo r den kollektive trafik  er optim al,

— konsekvenser a f  virkem id ler, både erfaringer m ed gennem førte tiltag og 
sandsynlige v irkninger a f  nye h indringer, som  opstå r eller kan opstå  ved 
gennem førelsen  a f tiltag, og ideer til og eksem pler på, hvordan sådanne 
konflik ter kan løses.

-  Både tiltag på kort sigt i tra fiksystem erne  og tiltag på lang sigt ved rø ren 
de s to rbyernes arealanvendelse .

O pm æ rksom heden  henledes også på  rådets rek. nr. 41 og 421987 om 
forenkling og harm onisering a f ve jm æ rkessystem et i N orden  og overvejel
ser om lavere hastigheder og forenklede trafikm iljøer såvel i denne som  i 
andre forb indelser.

E ndvidere  ønskes forskellige m uligheder fo r at begræ nse privatbilism en 
undersøgt og vurderet.

Endelig bø r der i det fo reslåede udredningsarbejde indgå vurderinger af 
m iljøkonsekvenser både m ed hensyn til sundhed og til oplevelser.
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U nder henvisning til det an førte  henstiller forslagsstillerne, 
at N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  
-  at ivæ rksæ tte  en udredning , som  viser, hvad der kan gøres for 
at de nordiske s to rbyer kan frem stå  som  m odeller for resten  af 
verden  m ed hensyn  til løsning a f byers trafik- og m iljøproblem er.

K øbenhavn , H elsingfors, R eykjavik  og O slo, den 12. ok to b er 1987

M argrete A u ken  (SF) 

G udrún H elgadó ttir  (A b.) 

Inger H arm s (SF)

A rvo  K em ppa inen  (Skdl) 

H anna K vanm o  (SV )

llkka-C hristian  B jörklund (Sdp) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

Birgitte H usm ark  (SF) 

Sakari K nuuttila  (Sdp) 

A a se  O lesen (RV)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över medlemsförslag om snabbare postgång mellan de 
nordiska länderna

(M edlem sförslaget  väckt av M ats N y b y ,  se  s. 951 

R em issyttranden , se supplem ent 2)

Till kom m un ikationsu tsko tte t har hänv isa ts m edlem sförslag  A 815/t om 
snabbare  postgång  m ellan de nord iska  länderna . F örslaget har behandla ts 
vid u tsk o tte ts  m öten i Å bo den  10 novem ber 1987 och i S tockholm  den 11 — 
12 februari 1988 och i O slo den 7 m ars 1988.

1 M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget, som  väck ts av  M ats N yby , föreslås
a tt N ord iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 
a tt v id ta  å tgärder fö r a tt u ppnå  en snabbare postgång m ellan de 

nord iska länderna.
Förslagsstä llaren  an se r a tt postgången m ellan de nord iska länderna i 

m ånga fall ä r  långsam  och e rin ra r om  a tt m ånga nord iska  m edborgare har 
u ttry ck t sitt m issnöje m ed postgången  genom  insändare  i nord iska  tidning
ar. I synnerhet anses postgången m ellan F inland och Sverige vara  lång
sam , eftersom  posten  ta r  flera  dagar, t. o . m. upp till tv å  veckor, a tt kom m a 
fram .

D et erin ras om  de tv å  u tredn ingar som  M ittno rdenkom m itténs kansli 
g jort 1985 och 1987. U tredn ingarnas konklusion  ä r a tt postgången inte är 
tillfredsställande, även  om  kom m unikationerna  i om rådet är goda.

Förslagsstä llaren  m enar a tt även  om  M ittnordenkom m itténs u tredningar 
endast redogör fö r situationen  i M ittno rden , to rde  de ge en förhållandevis 
rä ttv is bild av situationen  i hela  N orden .

H an  pek ar också  p å  de höga am bitionerna  fö r N orden  som  hem m am ark
nad och  m enar a tt en effektiv  postgång  är en väsentlig  del av denna 
m ålsättn ing  på m ånga olika n ivåer. S lutligen kon sta te ra r förslagsställaren  
a tt postgången , som  ä r helt avgörande fö r effek tiva och fungerande affärs
k o n tak te r m ellan de nord iska  länderna , u tgö r en väsentlig  del av den 
nord iska  sam hörigheten  och iden tite ten . D ärfö r anses det v ara  av s tö rsta  
be tydelse  a tt fö rb ä ttra  och u tveck la  denna sek tor.
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2 Rem issbehandlingen

Vid sitt m öte den  9 och 11 novem ber 1987 beslö t N ord iska  rådets 
presid ium  a tt m edlem sförslaget skulle hänvisas till råd e ts  kom m unika- 
tionsu tsko tt sam t a tt det skulle undergå rem issbehandling.

M edlem sförslaget har sedan  behand la ts i vanlig ordning och sänts ut på 
rem iss m ed rem isstid  den 15 jan u ari 1988.

Följande rem issvar har inkom m it:

D anm ark

-  G enera ld irek to ra te t fo r Post- og T elegrafvæ senet
-  F orb rugerrådet
-  D ansk  Post- og G iroforening

F inland

-  T rafikm inisteriet
-  Post- och te lesty re lsen
-  Postfö rbundet

A land

-  Å lands konsum entfören ing  r. f.

Is land

-  Post- og te le fond irek to ra te t
-  Forb rugero rgan isa tionen

N orge

-  S am ferdselsdepartem en te t
-  P ostd irek to ra te t

Sverige

-  K onsum entverket
-  S venska  arbetsg ivarfören ingen
-  Posten
-  SA CO /SR
-  S ta tsanstä lldas F ö rbund  (SF)

2.1 R em issin stanser som  stöd jer m ed lem sfö rslaget 

D anm ark

-  F o rb rugerråde t
-  D ansk Post- og G iroforening

F inland

-  P ostförbundet
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A la n d

-  Å lands konsum entfören ing  r. f.

Sverige

-  K onsum en tverket
-  S venska  arbetsg ivarfören ingen

-  SA CO /SR
-  S ta tsanstä lldas F örbund  (SF)

F orbrugerrådet i D anm ark ger sitt princip iella  tillstyrkande till förslaget 
m en påpekar a tt råde t inte h a r reg istrera t några egna dåliga e rfa renhe te r 
m ed postgången m ellan D anm ark  och de övriga nord iska länderna.

D ansk P ost- og G iroforening  fö rk larar sig alltid vara  villigt a tt de lta  i 
a rbete t på a tt fö rb ä ttra  Post- og T eleg rafvæ senets serv ice och k o nku rrens
förm åga. D et påpekas a tt ekonom iska  åts tram n ingar inom  Post- og T ele
grafvæ senet har fö ro rsakat a tt det händer att m ängden av post översk rider 
personalens a rbe tsk ap ac ite t både i postterm inalen  och på postkon to ren .

F orbrugerorganisa tionen  i Island sam t A lands konsum en tfören ing  till
s ty rk e r förslaget liksom  P o stfö rbunde t i F in land, som  an se r a tt ifall 
po stverkens strävan  att fö rb ä ttra  posttrafiken  inte g aran te ra r en snabb och 
tillförlitlig postgång, finns an ledning a tt klarlägga vilka å tgärder som  är 
påkallade.

K o n su m en tverke t i Sverige m enar a tt det s to ra  an talet fin ländska in
vandrare  till Sverige u tgör tillräckligt m otiv för a tt v id ta å tgärder för a tt 
uppnå en snabbare postgång än de i m edlem sförslaget redov isade  u nder
sökningarna ty d er på. V idare fö ru tsä tte r konsum en tverke t a tt taxo rna  för 
brev och paket m ellan de nord iska  länderna fö rb lir desam m a som  de taxo r 
som  tilläm pas för inrikes postbefo rd ran .

Svenska  arbetsg ivarfören ingen  in stäm m er livligt i a tt en snabb och 
fram förallt pålitlig postbefo rd ran  inom  N orden  är en väsentlig  fö ru tsä tt
ning för a tt am bitionerna  m ed a tt skapa  en nord isk  hem m am arknad  skall 
kunna fullföljas.

SA C O -SR  i Sverige tills ty rker m edlem sförslaget u tan  några kom m enta-

S ta tsanstä lldas F örbund  (SF) i Sverige an se r det angeläget a tt y tterliga
re re su rse r sa tsas inom  det nord iska  sam arbete t fö r a tt fö rbä ttra  servicen 
och för a tt uppnå de faststä llda  serv icekraven .

2.2 R em issin sta n ser som  inte tar stä lln ing  till m ed lem sförslaget 

D anm ark

-  G enera ld irek to ra te t fo r Post- og T elevæ senet 

F inland

-  T rafikm in isterie t
-  Post- och  te lesty re lsen
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Is land

-  Post- og te le fond irek to ra te t

N orge

-  S am ferdselsdepartem en te t
-  P ostd irek to ra te t

Sverige

-  P osten , b rev  och paket

O van an fö rda  rem iss in stanser y ttra r  sig inte om m edlem sförslaget u tan  
besk river postfö rvaltn ingarnas strävan  a tt fö rb ä ttra  sin service sam t den 
nuvarande serv icen ivån .

3 Utskottet

K om m unikationsu tsko tte t k o n sta te ra r a tt sam tliga rem issvar ä r  positiva 
till m edlem sförslaget. Ä ven om  de nord iska  postfö rvaltn ingarna  inte y ttra r 
sig d irek t över m ed lem sförslaget, besk river de sin ständiga strävan  a tt 

fö rbä ttra  serv icen .
K om m un ika tionsu tsko tte t in stäm m er i fö rslagsställarens mening att 

postgången ä r viktig för effek tiva och fungerande affä rskon tak te r m ellan 
de nord iska länderna , fö r den nord iska  sam hörigheten  och iden tite ten  
sam t, som  fram går av ett av rem issvaren , en väsentlig  fö ru tsä ttn ing  fö r a tt 
am bitionerna m ed a tt skapa  en nord isk  hem m am arknad  skall kunna full
följas.

U tsk o tte t ä r m edvete t om  de problem  som  den nuvarande postk o n cen 
trationen  i de no rd iska  s to rs täd e rn a  fö ro rsakar. Enligt u tsk o tte ts  m ening är 
det d ä r som  fö rsen ingarna  fö rst och främ st sker. M ed hänsyn till d e tta  
m enar u tsk o tte t a tt po stm ynd igheterna  borde överäga  a tt i högre grad än 
hittills u tn y ttja  de tvärgående tran sp o rte rn a  i N orden .

U tsk o tte t n o te ra r a tt det fram går av e tt av rem issvaren  att tu llbehand
lingen av pak e tp o sten  u tgör en viss flaskhals, eftersom  den i dag endast 
sker på  vardagar u nder tu llens tjänste tid  (8 -1 6 ) , som  oftast inte sam m an
faller m ed postens och d ess  kunders behov . I d e tta  sam m anhang erin rar 
u tsk o tte t om  m in isterrådets m eddelande om  rekom m endation  n r 40/1987 
angående förenkling och harm onisering  av tu llfo rm alite terna  i posttrafiken  
m ellan de no rd iska  länderna . Av m eddelandet fram går a tt en arbetsg rupp  i 
m in is terrådets regi e fter u tredn ing  h a r p resen te ra t förslag  till lösningar av 
v issa tu llre la terade  frågor. I enlighet m ed d essa  förslag har m in isterrådet 
in s truera t b e rö rd a  organ a tt v id ta sådana å tgärder a tt fö rbättringar å s tad 

kom s.
K om m un ika tionsu tsko tte t fö ru tsä tte r  a tt tu llbehandlingen u nder den 

närm aste  fram tiden  fö rändras så  a tt den  inte skapar en flaskhals i den 
norm ala postgången.
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K om m un ikationsu tsko tte t hänv isar till det ovan anförda och fö reslår 
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 
att v id ta å tgärder för a tt uppnå en snabbare postgång m ellan de 

nord iska länderna.

O slo den 7 m ars 1988

M argrete  A u ken  (SF)

O lo f Janson  (ÅC)

R agna  B erget Jørgensen  (A) 

W iggo K o m sted t (m)

P eder Sønderby  (S)

Ole G abriel U eland (Sp)

M argit H ansen-K rone (H) 

Elver Jonsson  (fp) 
Förman 

Sakari K nuuttila  (Sdp) 

Öli P. G udbjartsson (B) 

E eva Turunen (K ok) 

Olle Ö strand (s)
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Medlemsförslag

om snabbare postgång mellan de nordiska län
derna

(V äckt av M a ts  N yb y)

Postgången m ellan de no rd iska  länderna  ä r i m ånga fall långsam . T alrika 
nord iska  m edborgare har erfarit d e tta  och bl. a. u ttry ck t sitt m issnöje 
genom  insändare  i no rd iska  tidningar. I synnerhe t synes m an vara  m iss
nöjd m ed postgången  m ellan F inland och  Sverige. B åde brev  och övrig 
post kan v ara  flera  dagar på  väg, t .o .m .  upp till tv å  vecko r, vilket ä r 
oskäligt. M ånga p ren u m eran te r av finska dagstidn ingar i Sverige ham nar 
bl. a. a tt v än ta  på  tidn ingarna i flera dagar, v a re fte r flera  num m er an länder 
på en  gång. D etta  ä r  fallet bl. a. i S tockholm s-reg ionen . U n dertecknad  vet 
av egen e rfa ren h e t a tt po sten  är långsam  m ellan Jak o b s tad  i F in land , 
u ndertecknads hem ort, och Sverige. Speciellt långsam  synes postgången 
vara  i rik tn ingen  S v e rig e -Ja k o b s ta d .

S ifferm aterial som  k lart skulle v isa den  långsam m a postgången har länge 
saknats, m en å r 1985 gjorde M ittno rdenkom m itténs kansli en  u tredn ing  om 
postgången fö r M ittno rdens del. D et befanns därv id  a tt postgången  tog 
längre tid  än vad som  kunde bedöm as som  rim ligt och m an beslö t därför 
följa upp u tredn ingen .

I maj i å r  u tredde  M ittno rdens kansli postgången  sålunda a tt e tt paket 
och e tt sep ara t b rev  sändes från  kanslie t i S undsvall till 20 olika m ottagare  i 
Fin land och  N orge. B revet skulle å te rsän d as till kanslie t och fö r dess del 
no te rades ankom st- och avsändn ingsdata . F ö r p ake te ts  del an tecknades 
en d ast ank o m std a tu m , då  det inte skulle re tu rn e ras . N edan  anges re su lta 
te t av u tredn ingen  i jäm fö re lse  m ed fö regående u tredn ing  å r 1986.
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B efordringstid  av P A K E T

* En försändelse var fortfarande på väg 2.10.1987 då ovanstående information 
inhämtades.

Av siffrorna kan u tläsas a tt postserv icen  fö rb ä ttra ts  sedan föregående 
u tredn ing  fö r p aketfö rsändelsernas del, m edan den fö rsäm rats y tterligare 
fö r b rev fö rsändelsernas del. R ent allm änt kan m an konsta te ra  att p o st
gången i om rådet inte är tillfredsställande. D etta  är desto  m era anm ärk
n ingsvärt m ed beak tande av a tt kom m unikationerna i om rådet ä r  goda.

O ckså  om  u tredn ingarna  g jorda av M ittnordens kansli endast redogör 
fö r situationen  i m ittno rden , to rde  de ge en förhållandevis rä ttv is bild av 
s ituationen  i hela N orden . I denna riktning ta la r även ta lrika no rdbors och 
egna e rfa renhe te r. P ostserv icen  fungerar alltså  inte på  det m est effektiva 
sä tte t, vilket y tterligare  befästs av de m ånga p rivata  d is tribu tionsforetag , 
som  under senare år u p p stå tt som  ett d irek t resu lta t av den långsam m a 
servicen.

A m bitionerna att skapa en hem m am arknad  av N orden  är höga i det 
nord iska sam arbete t. E n effektiv  postgång ä r en  väsentlig  del av denna 
m ålsättn ing  på  m ånga olika n ivåer. Vi bo r och a rb e ta r i s to r u ts träckn ing  i 
an d ra  nord iska  länder och en snabb postgång ä r nödvändig  fö r a tt ko n tak 
te rn a  m ed hem landet skall fungera. Ö verhuvud taget är en effektiv  p o st
service väsentlig  för alla personliga ko n tak te r över g ränserna . L ikaså  är 
den en fö ru tsä ttn ing  fö r u tby te  av aktuell inform ation av olika slag. S lutli
gen är den helt avgörande för en effektiv  och fungerande affärsverksam het 
m ellan de nord iska  länderna.

En effektiv  postgång ä r i k o rth e t en väsentlig  del av den nord iska 
sam hörigheten  och  iden tite ten  och det ä r  d ärfö r av s tö rs ta  be tydelse  att 
fö rb ä ttra  och  u tveck la  denna sektor.

M ed hänsyn  till det ovan an fö rda  fö reslå r undertecknad ,
att N ord iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt v id ta 

å tgärder fö r a tt uppnå en snabbare postgång m ellan de nord iska 
länderna.

H elsingfors den 16 ok to b er 1987

M ats N yb y  (Sdp)
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Medlemsförslag

om konkreta initiativ till effektivisering av det 
nordiska biståndsarbetet för en bärkraftig ut
veckling i u-länderna

(V äckt av M argrete A uken , Lilli G yldenkilde och K jeld Rahhiek M øller 
sam t D orte B ennedsen , Inger H arm s och B irgitte  H usm ark)

(E konom isk a  utskottets  betänkande över  m ed lem sför
slaget, se sak A  813/e s. 911)

De in ternationale  udvik lingsbanker spiller en m eget sto r rolle i udv ik
lingslandenes økonom i, sociale forhold og miljø gennem  lån til udviklings
projek ter. D ette e r  senest blevet bekræ ftet a f  B rundtland-K om m issionens 
rapport. Indtil fo r få m åneder siden var V erdensbankens cen trale  m iljøaf
deling ikke et in tegreret led i behandlings- og beslu tn ingsprocessen  v ed rø 
rende pro jek tforslag  i udv iklingslandene. N u bliver der som  et led i ban 
kens refo rm er e tab le re t en egentlig m iljøafdeling m ed 26 ek sp erte r, og 
afdelingen vil have en m ere cen tral rolle.

A ndre refo rm er i V erdensbanken  ty d e r på, at de r i frem tiden vil blive 
taget langt højere hensyn til m iljøet, således at V erdensbanken  nu tager et 
kæ m peskrid t i re tn ing af at sikre en bæ redygtig  udvikling i udviklingslande
ne gennem  sin lånepolitik . De nord iske lande har spillet en m eget væ sentlig 
rolle i denne udvikling.

De regionale udvik lingsbanker har im idlertid ikke gennem gået den sam 
me positive udvikling. D en A frikanske U dviklingsbank har kun få m iljø
ek sp erte r, ud lån t fra b is tandslandene , b landt andre Sverige. Den A m eri
kanske og den A siatiske U dviklingsbank har kun én fu ld tidsansat ekspert 
hver.

In ternationale  non-governm entale  o rgan isa tioner har fo reslåe t, at de 
nordiske lande -  ev t. sam m en m ed lande som  U SA , H olland, C anada og 
V esttysk land  -  sam m ensæ tte r tre ekspertho ld  med hver 6 - 7  personer med 
ekspertise  inden for bl. a. miljø og antropologi og ud låner ek sperte rne  til de 
regionale udvik lingsbanker i en periode på 2 år. E fter de 2 å r  skal de 
regionale ban k er selv finansiere  ek sperte rne .
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IU C N  (The In ternational U nion fo r the C onservation  o f N ature) har 
b ev is t, at o rgan isationen  m ed re lativ t sm å m idler og ved velplanlagte 
p ro jek ter, b l.a , i N icaragua i tæ t sam arbejde m ed de lokale, kan tilveje
bringe grundlaget fo r en bæ redygtig  udvikling og udny tte lse  a f  de levende 
resso u rcer. M eget tyder på, at en krone ydet til IU C N ’s udviklingsarbejde 
og ek sp e rte r kan væ re langt m ere effektiv  end en krone ydet til store, 
cen tra lt sty rede  p ro jek te r, o rgan isere t langt fra m odtagerlandet.

D er findes adskillige in ternationale  stud ier og handlingsplaner for, hvo r
dan tropeskovenes økosystem  og a rte r  kan b esky ttes . M en der findes in tet 
b red t, in ternationalt initiativ  til finansiering  a f  de nødvendige undersøgel
se r, der skal danne grundlaget fo r en bæ redygtig  udviklingspolitik .

H olland  har udvik let en m odel, T R O P E N B O S , der ifølge in ternationale  
non-governm entale  o rgan isa tioner kan udgøre basis for sådanne undersø 
gelser. De nord iske lande kan sæ tte  bevæ gelse i den nødvendige udvikling 
ved at stille m idler til rådighed fo r undersøgelsesp rogram m et sam m en m ed 
andre in te resserede  lande.

R esu lta terne  fra  undersøgelser kan stilles til rådighed for udviklingsban
kerne, F A O , ITTO  (In ternationale  T ropiske T øm m er O rganisation) og 
andre. D er ek s is te re r så vidt vides in tet nord isk  sam arbejde vedrørende 
undersøgelse  af, hvordan  tropeskovene  kan sikres gennem  en kom binering 
a f fredninger og bæ redygtig  udny tte lse  a f  tøm m er og andre trop iske p ro 
dukter.

E t nordisk  initiativ  til finansiering  a f de nødvendige undersøgelser vil 
væ re et fø rste  skrid t i re tn ing  af, at de lande, der anvender p rod u k ter fra 
tropeskovene , selv i fø rste  ræ kke finansierer de nødvendige undersøgelser 
m ed henblik  på  at sikre en bæ redygtig  udvikling sam t tropeskovenes 
artsrigdom  og globale betydning.

M ed henvisning til ovenstående fo reslå r undertegnede,
at N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M in isterråd , at de no rd is

ke lande
-  ud låner ek sp e rte r til de regionale udviklingsbanker, ev t. sam 

m en m ed andre ligesindede lande,
-  øger den økonom iske stø tte  til IU C N ,
-  tager initiativ  til, at d e r in ternationalt afsæ ttes tilstræ kkelige 

m idler til e t effektiv t undersøgelses- og p ro jek tarbejde med 
henblik på sikring af tropeskovene.

K øbenhavn , den 28. o k to b e r 1987

M argrete  A u ken  (SF) 

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

Inger H arm s (SF)

Lilli G yldenkilde (SF) 

D orte B ennedsen  (S) 

B irgitte  H usm ark  (SF)
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Social- och miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om årlig lägesrapport på miljöpoliti
kens område

(M edlem sförslaget väckt av Karin Söder  m. f l. ,  se  
s. 957)

Till N ord iska  råd e ts  social- och m iljöu tsko tt har hänv isa ts  e tt m edlem s
förslag om  årlig lägesrapport på m iljöpolitikens om råde. U tsk o tte t har 
behand la t m edlem sförslaget på sina m öten i S tockholm  den 11 februari och 
i O slo den 6 m ars 1988.

1. M edlem sförslaget

I m edlem sförslaget hem ställes,
a tt N o rd iska  råde t beslu ta r a tt N o rd iska  m in isterrådet ges i uppdrag 

a tt årligen fram lägga en lägesrapport på  m iljöpolitikens om råde 
inför N ord iska  rådet.

Förslagsstä llarna  fram håller bl. a. a tt den  u ts läppsn ivå  som  natu ren  tål 
snabbt m åste  identifieras. M iljöarbetet m åste  sedan inrik tas på a tt beg rän 
sa u tsläppen  till d enna nivå. E n nord isk  överenskom m else  om  d e tta  m åste 
snarast kom m a till s tånd , som  sedan  kan ligga till grund fö r e tt offensivt 
in ternationellt agerande.

F ö rslagsstä llarna  fö ru tsä tte r v idare, a tt de no rd iska regeringarna u ta rb e 
ta r  en gem ensam  strateg i fö r a tt effek tivera  det in ternationella  m iljövårds- 
sam arbete t i o lika fo rm er inom  K S S E , E C E  och O EC D  och globalt inom 
ram en för F N . En nord isk  m iljöpolitik skulle även  i globalt perspek tiv  
kunna spela  en pådrivande roll. Såväl N ord iska  rådets parlam en tariker 
som  N ordens regeringar beh ö v er lyfta upp m iljöfrågorna m ed hög p rio ri
te t. Som  grund  för d e tta  beh ö v er N ord iska  m in isterrådet inför N ord iska  
rådet va ije  å r  fram lägga en rap p o rt som  grund fö r d eb a tt och konkre ta  
beslu t. R appo rtens innehåll b ö r ta  sikte på  såväl analys som  förslag på 
ak tiva åtgärder.

M edlem sförslaget har enligt beslu t av p resid iet ej undergått rem issbe
handling.

2. Utskottet

U tsk o tte t in stäm m er i fö rslagsstä llarnas bedöm ning, a tt det ä r  viktigt att 
en nord isk  m iljöpolitik  skapas, och  a tt e tt helhetsg repp  tas i m iljöfrågorna.
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na. Som  u tsk o tte t fram hållit m åste  fö ro ren ingarna och and ra  m iljöförstö
rande u ts läpp  bekäm pas inte b ara  nationellt u tan  även nord isk t och in ter
nationellt. D en m etod  som  används i a rb e te t inom  E C E -konven tionen  om 
g ränsöversk ridande lu ftföroren ingar, dvs. a tt identifiera den u ts läppsn ivå 
som  natu ren  tål och in rik ta  m iljöarbetet på  a tt begränsa u ts läppen  till 
d enna n ivå, b ö r följas inom  hela  m iljöom rådet.

D enna princip  b ö r ingå i det sam arbetsp rogram  på  m iljöom rådet som  
fö rbereds och senare bilda g rundval fö r no rd isk t agerande på  in ternatio 
nellt p lan. F ö rslagsstä llarna  ta r  även  upp  frågan om  freoner, och u tsk o tte t 
no te ra r m ed tillfredsställe lse  a tt m in isterrådet antagit en reduktionsp lan  
fö r C FC  och verk ar in ternationellt i anslu tn ing till det s. k. M ontreal- 
p ro toko lle t om  reduk tion  av C FC -utsläpp . U tsk o tte t vill m ot bakgrund  av 
de tta  positiva exem pel på  sam verkan  nord isk t och in ternationellt u nder
s tryka  m edlem sforslagets hem ställan  att de no rd iska regeringarna borde 
u ta rb e ta  en  gem ensam  strateg i för a tt effek tivera  det in ternationella  
m iljövårdssam arbete t i o lika fo rm er inom  K S S E , E C E  och O EC D  sam t 
globalt inom  ram en för FN .

U tsk o tte t instäm m er i fö rslagsställarnas bedöm ning, a tt det är viktigt att 
de no rd iska  po litikerna går i spetsen  för en nord isk  m iljöpolitik som  även i 
globalt perspek tiv  skulle kunna spela en pådrivande roll. Såväl N ord iska 
rådets parlam en tariker som N ordens regeringar behöver lyfta upp m iljöfrå
gorna m ed hög p riorite t. F ö r att d e tta  skulle kunna göras på ett effektivt 
sätt m åste ökade krav ställas på rapporteringen  som nu sker i m in is terrå
dets berä tte lse  C 1. Sålunda bör de nord iska ländernas regeringar rap p o rte 
ra  vad som  på nationellt plan uppnå tts  på m iljöom rådet under det gångna 
året. V arje rapport bö r även  ange läget vad gäller ratifikationen av in te rna
tionella avtal på m iljöom rådet. D essa nationella rap p o rte r bö r vara  så 
uppställda, eller sam m anställas av m in isterrådet, a tt de lätt kan jäm föras 
både m ed varandra  och m ed tid igare års rappo rte r. U tsko tte t vill med 
dessa kom m entarer tillsty rka fö rslagsställarnas yrkande a tt N ord iska  mi
n is terrådet inför N ord iska  rådet varje å r  bö r fram lägga en rappo rt som 
grund fö r debatt och konkre ta  beslu t, och att rapportens innehåll bör ta 
sikte på såväl analys som  förslag  till ak tiva åtgärder.

M ot bakgrund av vad som  ovan anförts hem ställer u tsko tte t 
a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet att årligen 

fram lägga en lägesrapport på m iljöpolitikens om råde inför N ord iska 
rådet.

Oslo den 6 m ars 1988

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L u n d b la d  (sl 

Sten  Svensson  (m) 

Ingrid  I. Willoch  (H)

Lilli G yldenkilde  (SF)

A nna-K aarina  Louvo  (K ok)

Lauri M etsäm äki (Sdp)

V algerdur Sverrisdó ttir  (F)

M arjatta  Väänänen  (K) 
Förman

Lena Ö hrsvik  (s)
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Medlemsförslag

om årlig lägesrapport på miljöpolitikens område
(V äckt av Karin Söder sa m t E sko  A h o , Sve in  A lsaker, G ustav B jörkstrand, 
Johan  B u ttedah l, Iva r H ansen , E lver Jonsson , A a se  O lesen, P åll Péturs- 
son och P eder Sønderby)

D et finns en rad m ycket allvarliga och ständigt ökande m iljöproblem  och 
m iljöhot m ot N orden . De b es tå r delvis av nationella m iljöförstörande 
u tsläpp  m en också  av u ts läpp  från  N ordens närom råden . F ö r a tt näm na 
några exem pel så finns rad ioak tiva  och kem iska u tsläpp  som  påverkar 
delar av våra  no rd iska  hav. V idare är det freonu tsläpp  som  ä r ett d irek t hot 
mot det skyddande ozonsk ik te t som  fungerar som  en sköld m ot den livsfar
liga u ltrav io le tta  strå ln ingen . A ndra  m iljö förstö rande u tsläpp  är bland an 
nat kväve och  svavelu tsläpp  som  p åverkar miljön på land och i havet.

Det är viktigt a tt en nordisk  m iljöpolitik skapas, och att e tt helhetsgrepp 
tas i d essa  frågor. F ö ro ren ingarna  och an d ra  m iljö förstörande u tsläpp 
m åste bekäm pas både nord isk t och in ternationellt. D en u ts läppsn ivå  som 
naturen  tål m åste snabbt identifieras. M iljöarbetet m åste sedan inrik tas på 
a tt beg ränsa u ts läppen  till denna nivå. En nord isk  överenskom m else om 
de tta  m åste snarast kom m a till stånd , som  sedan  kan ligga till grund för ett 
offensivt in ternationellt agerande. E tt konkre t om råde d ä r de nordiska 
länderna bör agera  ä r  kring freonet och dess konsekvenser för hela jo rden . 
E tt fö rsta  steg bör vara  a tt s toppa y tterligare  u tsläpp . V idare m åste fo rsk 
ningen in tensifieras fö r a tt finna fungerande a lternativ . 1 denna fråga bör 
även en in ternationell överenskom m else  kom m a till stånd. K rafttag  m åste 
om edelbart tas för a tt m inska svavel- och kväveu tsläppen .

Idag fungerar haven som  in ternationella  sop tippar för d iverse avfall. 
D etta  m åste om edelbart upphöra  sam t a tt a rb e te t för a tt å terstä lla  balansen 
i haven m åste  sta rtas . H är har den p lanerade havsm iljökonferensen  en 
m ycket viktig uppgift att fylla. M ittenkonferensen  fö ru tsä tte r , att de n o r
diska regeringarna u ta rb e ta r en gem ensam  strategi för a tt effek tivera  det 
in ternationella  m iljövårdssam arbete t i o lika fo rm er inom  K S S E , E C E  och 
E O C D  och globalt inom  ram en för FN .

M ed tanke på a tt m iljöförstöringen gått sä långt och sker pä m ånga 
om råden i accelererande tem po är det därfö r viktigt a tt de no rd iska politi
kerna går i spetsen  fö r en nord isk  m iljöpolitik. D en skulle kunna även i
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globalt perspek tiv  spela  en påd rivande roll. Såväl N ord iska  råd e ts  parla
m en tariker som  N ordens regeringar beh ö v er lyfta upp m iljöfrågorna m ed 
hög p rio rite t. Som  grund fö r d e tta  beh ö v er N ord iska  m in isterrådet inför 
N ord iska  råd e t varje å r  fram lägga en rappo rt som  grund för d eb a tt och 
kon k re ta  beslu t. R appo rtens innehåll bö r ta  sik te på såväl analys som  
förslag på  ak tiva  åtgärder.

M ed anledning härav  vill vi fö reslå  a tt N o rd isk a  råde t beslu tar
a tt N o rd iska  m in isterrådet ges i uppdrag  a tt årligen  fram lägga en 

lägesrapport på  m iljöpolitikens om råde inför N ord iska  rådet.

Å bo den 10 novem ber 1987

Karin Söder (c)

Svein  A lsa ker (K r.F .) 

Johan  B u ttedah l (Sp) 

Elver Jonsson  (fp) 

Páll P étursson  (F.)

E sko  A h o  (K) 

G ustav  B jörkstrand  (Sfp) 

Iva r H ansen  (V) 

A ase  O lesen (RV) 

P eder Sønderby  (V)



959

A 824/b

Budget- och kontrollutskottets betänkande
över medlemsförslag om effektivisering av nordiskt skol
samarbete i Nordiska ministerrådets regi

(M edlem sförslaget  väckt av Ivar H an sen  m. fl., se  
s. 961)

Till N ord iska  råd e ts  budget- och k o n tro llu tsko tt ha r hänvisats e tt m ed
lem sförslag om  effektiv isering  av nord isk t sko lsam arbete  i N ord iska  m inis
te rråde ts  regi.

U tsk o tte t har behand la t m edlem sförslaget vid m öte i O slo den 6 m ars
1988.

1. M edlem sförslaget

I förslaget hem ställes
att N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt beak

ta  budget- och k o n tro llu tsko tte ts  konk lusioner angående d e t n o r
diska sko lsam arbete t i N ord iska  m in is terrådets regi.

Förslagsstä llarna  fram håller a tt budget- och kon tro llu tsko tte t u nder 1987 
u tv ärd era t det no rd iska  sko lsam arbe te t i N o rd iska  m in is terrådets regi. 
U tsk o tte ts  konk lusioner, som  förelagts m in is terrådet i skrivelse av den 11 
novem ber 1987, h a r fram kom m it dels genom  en u tredning som  u tsko tte t 
låtit göra dels genom  besök  vid berö rda  institu tioner. R apporten  och 
u tsk o tte ts  skrivelse  har try ck ts  i B ilaga 4 till rappo rten  från N ord iska  
rådets presid ium  till p lenarforsam lingen  1988.

2. Utskottet

Budget- och k o n tro llu tsko tte t har bl a till uppgift a tt u töva rådets kon
tro llerande uppgifter över m in is terrådet och nord iska  institu tioner, vars 
verksam het finansieras ö v e r m in isterrådets budget. Syftet m ed denna 
kontro llform  är bl. a. a tt få en ökad effek tiv ite t i det nord iska sam arbete t. 
Om d e tta  syfte skall uppnås ä r  det enligt u tsk o tte t nödvändig t, a tt de 
synpunk ter och konk lusioner, som  fram kom m er vid kontro llen  värderas 
och åtgärdas sam t a tt råd e t får en rap p o rt om  vilka å tgärder som  vidtagits.



960 A 824/b

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  fö reslå r u tsko tte t
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet 

a tt b eak ta  budget- och kon tro llu tsko tte ts  konk lusioner angående 
det nord iska sko lsam arbete t i N o rd iska  m in isterrådets regi.

O slo den 6 m ars 1988

llkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

K arl-G unnar F agerholm  (lib.) 

Iva r H ansen  (V)
Förman 

Elver Jonsson  (fp)

H elge A dam  M øller (KF) 

Ingrid  Sundberg  (m)

B ernhardt T astesen (S)

E iður G uðnason (A) 

K jell M agne F redheim  (A ) 

P er-O lo f H åkansson  (s)

The o K oritzinsky (SV)  

O lafur G. E inarsson (Sj) 

Jan  P. Sy  se (H) 

M arja tta  V äänänen (K)
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Medlemsförslag

om effektivisering av nordiskt skolsamarbete i 
Nordiska ministerrådets regi
(V äckt av Ivar H ansen  sam t Ó lafitr G. E inarsson, K arl-G unnar F ager
holm , K jell M agne F redheim , E idur G uönason, P er O lo f H åkansson , 
Elver Jonsson , R iitta  Järvisa lo-K anerva , Theo K oritzinsky, H elge A dam  
M øller, Ingrid  Sundberg , Jan  P . Syse , B ernhard t T astesen och M arjatta  

V äänänen)

I reg lerna fö r budget- och k o n tro llu tsko tte t fram hålles b l .a . ,  a tt u tsko t
te t skall u töva  råd e ts  kon tro llerande uppgifter avseende m in isterrådet och 
nord iska in s titu tioner som  finansierar sin verksam het över m in isterrådets 

budget.
B udget- och  k o n tro llu tsko tte t har u nder 1987 u tv ärd era t det nord iska 

sko lsam arbete t i N o rd iska  m in isterrådets regi.
U tsk o tte t har i skrivelse  av den  11 novem ber 1987 un d errä tta t m inister

rådet om  sina konk lusioner, som  fram kom m it dels genom  rapport som 
u tsko tte t låtit u ta rb e ta , dels genom  besök  vid b erö rda  institu tioner. R ap
porten  och u tsk o tte ts  skrivelse  har try ck ts  i Bilaga 4 till rappo rten  från 
N ord iska  råd e ts  presid ium  till p lenarforsam lingen  1988.

U tsko tte t finner det viktigt a tt dess konk lusioner blir förelagda N ord iska 
rådets p lenarforsam ling  till behandling. Av form ella skäl och för a tt nå 
d e tta  syfte väcker vi d e tta  förslag  och fö ru tsä tte r  a tt re su lta te t av u tv ärd e
ringen blir behand la t i N ord iska  m in isterrådet och att de å tgärder som 
m in is terrådet v id ta r rap p o rte ra s  till rådet.

M ed hänvisning till ovanstående  vill vi fö reslå
a tt N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in is terrådet a tt beak-

31 -1 7 -3 3 6  N ord iska  rådet



962 A 824/b

ta  budget- och kon tro llu tsko tte ts  konk lusioner angående det no r
diska sko lsam arbete t i N o rd iska  m in is terrådets regi.

S tockholm  den 11 februari 1988

Iva r H ansen  (V) 

K arl-G unnar F agerholm  (lib 

E iöur G uðnason (Ab)

E lver Jonsson  (fp)

Theo K oritzinsky (S  V)

Ingrid  Sundberg  (m) 

B ernhardt T astesen (S)

Ó lafur G. E inarsson (Sj) 

K jell M agne F redheim  (A) 

P er O lo f H åkansson  (s) 

R iitta  Järvisa lo-K anerva  (Sdp) 

H elge A d a m  M øller (KF) 

Jan  P . Sy  se  (H) 

M arja tta  V äänänen (K)
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Budget- och kontrollutskottets betänkande
över ministerrådsforslag om Nordiska ministerrådets 
budget för 1988 samt preliminära ramar för 1989—90

(M in isterrådsforslaget, se s. 988)

I. Innledning

Til B udsjett- og kon tro llu tvalget er henvist M in isterråde ts forslag B 74/b 
om M in isterråde ts budsje tt for 1988 sam t prelim inæ re ram m er fo r 1989— 
90. F orslaget e r  forelagt R ådets fagutvalg fo r u tta le lse . D isse u tta le lser er 
vedhefte t. U tvalget har behand le t forslaget 2 8 .-2 9 . sep tem ber, 9 ., 10. og
II . novem ber 1987. U tvalget har d essu ten  d rø fte t forslaget m ed N ord isk  
M inisterråd  (sam arbeidsm in istrene) den 10. novem ber 1987.

U tvalget k o n sta te re r innledningsvis a t ved R ådets sesjon 1987 drøftet 
u tvalget og p lenarforsam lingen  en sæ rskilt redegjørelse (C  2) om  planene 
for det v idere nord iske sam arbeidet som  var avgitt av M in isterråde t ifølge 
H elsingforsav talens A rtikkel 64. D et foreliggende budsjettfo rslag  e r frem 
lagt for R ådet i sam svar m ed den sam m e artikkel. U tvalget som  tidligere 
har u tta lt at det e r ønskelig  at budsje ttdokum en tene  inneholder visse 
ram m etall fo r en periode på  3 - 5  år, k o n sta te re r at i de tte  forslaget er angitt 
en generell økning på opptil 3 %  i budsje tte t som  planleggingsforutsetn ing 
fo rå re n e  1989 og 1990.

B udsjettfo rslaget b a lansere r m ed 582949000 D K K , hvilket e r en vekst 
på 17 m illioner D K K  i faste  p riser, eller 3 .0%  sam m enlignet m ed det 
ved ta tte  budsje tt fo r 1987. D et er andre gangen at M in isterrådet frem legger 

et sam let budsje tt fo r alle ak tiv ite tsom råder. U tvalget kon sta te re r at det 
fo rtsa tt e r  visse p rob lem er m ed å koord inere  alle sek to re r inn i den nye 
budsje ttp ro sedy re . Således foreligger det ikke noe forslag til de ta ljbudsje tt 
for u tny tte lse  av d isposisjonsm idlene på  ku ltu rom rådet. U tvalget no te re r 
im idlertid m ed tilfredshet at på m øtet 10. novem ber 1987 med N ord isk  
M inisterråd , ble opp lyst at R ådets o rganer vil få m ulighet til å u ttale seg før 
M in isterråde t fa s tse tte r  endelig  ved tak  om  disponeringen  av d isse m idlene.

U tvalget vil oppfo rd re  M inisterråde t til å innskjerpe overfo r em bets- 
m annskom iteene at angitte  frister fo r forslag til d isponering  av p ro s jek t
m idler følges.
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2. Pris- og valutaforutsetninger

U tvalget har m erket seg at i budsjettfo rslaget for 1988 er det kalkulert 
med en prisstigning for p rosjek tv irksom heten  såvel hos institusjonene som 
i sek to rene  p å 4 % f r a  1987 til 1988. Institu sjonene har e tte r  d irek tiv , regnet 
m ed en prisstigning på  v a re r og tjen este r fra 1987 til 1988 på 2 ,5%  for 
D anm ark , 2 ,0%  for F inland, 5 %  for Island, 4,5 % for N orge sam t 2 ,0 %  for 

Sverige.
U tvalget vil peke på at de prisfo ru tse tn inger m in isterrådet tidligere har 

beny tte t fo r budsje ttene  1985, 1986 og 1987 har væ rt urealistisk  lave. D en 
realiserte  prisstigning har v ist seg høyere enn den an ta tte . P risstigningen 
fra 1987 til 1988 ven tes nå å bli vesentlig  høyere enn hva ovenfo r an ta tt. 
Ved system atisk  (budsje ttene  fra og m ed å r 1985 til 1988) å beny tte  lave 
prisanslag , u thu les den reelle verdi av m in is terrådets budsje tter. L ø n n s
kostnader dekkes, m ens m idlene av sa tt til p rosjek t og ak tiv ite te r blir 
forringet. U tvalget vil derfo r u n d ers treke  at de t ikke e r aksep tabelt at man 
gjennom  en årrekke kom m er i en situasjon  hvor ak tiv ite ter m å stram m es 

inn p. g. a. for lavt anslå tt prisstigning.
De nordiske land fø re r en  ulik valu tapolitikk . D anm ark er kny tte t til det 

europeiske valu tasam arbeid  (E M S), m ens F in land , N orge og Sverige lar 
sine valu taku rse r flyte i forhold  til en  ” k u rv ”  (landene har forskjellige 
” k u rv e r” ). I de siste år har de tte  fø rt til at den  danske  krone har blitt 
ste rkere  i forhold til de andre nord iske lands valu taer.

U tvalget vil peke på a t ser m an på finansieringen av de nordiske budsjett 
som  regnes i danske k roner, for 1986 og 1987 sam t forslaget for 1988 i faste 
priser, e r finansieringsbehovet fra 1986 til forslag 1988 bare  øk t fra 555 
m illioner D K K  til 569 m illioner D K K . F in land , Island, N orge og Sverige 
får føle de reelle kostnader, da disse land m å kjøpe danske k roner. F o r den 
danske sta t im idlertid , e r kostnadene (i faste priser) for 1988 ubetydelig  
høyere enn i 1986.

3. Budsjettets nivå

Av budsjettfo rslaget frem går at den reelle økning i m in is terrådets bud
sjett fra 1986 til 1987 andro  seg til 4 ,5% . I budsjettfo rslaget for 1988 er det 
fo reslå tt en reell vekst på 17 m illioner D K K , eller 3% .

U tvalget vil m inne om at R ådet ved sesjonen 1987 vedtok en u ttalelse 
hvor M inisterrådet ble henstillet å anvende en gjennom snittlig  reell v ekst
fak tor på 5 % for de tradisjonelle om rådene i budsje tte t. D ette innebæ rer at 
R ådet ønsker et høyere am bisjonsn ivå i det nordiske sam arbeidet enn hva 
M in isterrådet nå har fo reslå tt.

Ø kningen i budsje tte t skulle således væ re 28 m illioner D K K . U tvalget 
vil dessu ten  peke på at fra og med I . ja n u a r  1987 er N ord isk  Industrifond 
og N O R D F O R SK  blitt slått sam m en til N ord isk  industrisen ter i Oslo. De 
årlige kostnadene fo r å inkludere N O R D F O R SK  i industrisen tere t andrar
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seg til 6 m illioner N O K . U tvalget n o te re r at m ens institu sjonen  e r fly tte t 
o ver til det no rd iske budsje tt, e r  budsjettm id lene som  tidligere ble dekket 
over nasjonale b udsje tt, ikke fly tte t over. U tvalget an se r således a t økning
en i budsje tte t for å væ re i sam svar m ed R ådets u tta le lse  fra sesjonen  1987 
bør væ re på  34 m illioner D K K . U tvalget ho lder fast på sin oppfatning at 
rea lveksten  i d e t no rd iske budsje tt b ø r væ re s tø rre  enn i nasjonale bu d sje t
ter, m ed hensyn  til de fo rdeler landene kan oppnå  g jennom  sam arbeid  og 
på bakgrunn av a t d e t nord iske bu d sje tte t i denne sam m enheng e r besk je
dent.

U tvalget vil im idlertid  igjen henstille  til M in isterråde t — i ov e ren sstem 
m else m ed sta tsm in istrenes u tta le lse  fra 1981 -  at når sam arbeid  iverk se t
tes på nye sek to re r, m å finansieringen skje m ed tilskudd til budsje tte t.

U tvalget k o n sta te re r at M in isterråde ts reserve  i budsje tte t fo r 1988 er 
fo reslå tt sa tt till 11 m illioner D K K  m ot 15 m illioner i 1987. M esteparten  av 
d isse 11 m illioner e r  a lle rede  d isponert, b l .a .  2,7 m illioner D K K  til s tan 
dard iseringsprosjek t innen IN STA , 5 m illioner D K K  til et even tue lt sam ar
beid på  b io teknologiom rådet. B are ca. 2 m illioner D K K  er ” re n ”  reserve . 
U tvalget an se r at den  virkelige reserv e  bør væ re noe høyere, ca. 4 —5 
m illioner D K K  fo r bl. a. kunne sta rte  opp p rosjek t som  R ådet m åtte foreslå 
u n d e rse s jo n e n  1988.

4. Utvalgets forslag

R ådet beslu tte t ved sesjonen  1987 å henstille til M in isterråde t å satse 
sæ rskilt på  om rådene  allm enn ku ltu r, u tdanne lse , forskn ing  og utvikling 
sam t miljø og trafikks ikkerhe t i de næ rm este  år.

H va angår ku ltursektoren  frem hold t u tvalget på e t m øte m ed M in isterrå
det (sam arbeidsm in istrene) i mai 1987, at denne sek to r burde få en  økning 
på 10 m illioner D K K  til dekning av  ak tiv ite te r på de tradisjonelle  om råder. 
U tvalget k o n sta te re r at i bu d sje tte t e r  fo reslå tt en økning på 6 m illioner 
D K K . U tvalget fo reslå r således a t de tte  om rådet får en  y tterligere  påplus- 
ning m ed 4 m illioner D K K , frem st til dekning av øk t stø tte  til fo lkerørelse- 
sam arbeidet, perm anen t sam arbeid  på  om rådet barn  og ku ltu r og til sa ts
ning på  ark tisk  forskning.

U tvalget som  ikke er k jent m ed finansieringsbehovet for den varslete 
ku ltu rhandlingsp lan , fo ru tse tte r  at denne i store  trekk  finansieres m ed 
friske penger.

U tvalget er tilfreds m ed at M in isterråde t følger opp  R ådets am bisjoner 
hva g jelder det y tre  miljø. Im idlertid  vil u tvalget fo reslå  at y tterligere 
500000 D K K  bevilges til arbejdsm iljøom rådet for b l.a . finansiering  av 
u tredn ingsarbeidet om  en arbeidsm iljøkonvensjon .

U tvalget vil vise til at e tte r  et rådsin itia tiv  er det b eslu tte t at å re t 1988 
skal bli et N ord isk  T eknolog iår fo r ” a tt m an ifestera  den vikt m an tillm äter 
den tekn iska  forskn ingen  och u tvecklingen i de no rd iska län d ern a ’ ’. U tval-
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get an se r derfo r at det forslag på 4 m illioner D K K  som  den arbeidsgruppe 
som  fo rbereder de nord iske ak tiv ite tene  u nder T eknolog iåret, h ar søkt om , 
bevilges helt ut. D ette  innebæ rer en økning på 1,2 m illioner D K K . U tv a l
get vil dessu ten  vise til at i et m edlem sforslag  er fo reslått e tablering  av en 
nordisk  teknologipris. Om de tte  forslag resu lte re r i en rekom m andasjon  til 
M in isterråde t, bø r m idler av se tte s  allerede på 1988-budsjettet fo r utdeling 
av prisen  i forbindelse  m ed teknolog iåret.

U tvalget har no te rt at M in isterråde t har forelagt et forslag om  økt 
trafikksikkerhet i N orden . R ådet har p rio rite rt denne sek to r fo r budsje tte t 
1988. U tvalget fo reslå r d erfo r at N ord isk  T rafikksikkerhetsråds anm od
ning om en bevilgning på 4 m illioner D K K  til trafikksikkerhetsarbeid  i 1988 
tas til følge, og at anslaget fo r denne sek to r økes m ed 400000 D K K .

U tvalget k o n sta te re r at til rehab ilite ringssen tere t fo r to rtu ro fre  (RCT) i 
K øbenhavn , ble o v e r 1987-budsjettets reserve  1 million D K K  bevilget. 
U tvalget n o te re r at det i budsje ttfo rslaget for 1988 tilsynelatende ikke er 
tenk t på RCT. U tvalget går ut fra at de tte  om tales i det endelige budsjett.

U tvalget n o te re r at fr. o. m. budsje tte t 1987 er anslaget til N ord isk  sa
m eråd g ruppert u nder ” alm en k u ltu r” . U tvalget vil peke på  at Sam erådet 
e r  et partssam m ensa tt organ og et politisk organ for sam ene. U tvalget vil 
derfo r fastho lde sitt tid ligere standpunk t om at N ord isk  sam eråd budsje tt
m essig bør bli oppført på et eget kapittel d irek te  under sam arbeidsm in istre- 
ne. A nslaget fo r 1988 bør væ re på 1,1 m illioner D K K . U tvalget går ut fra at 
det i 1988 bevilges et tilsvarende beløp som  i tidligere år -  1,2 m illioner 
D K K  -  over prosjek tm id lene til sam iske ak tiv ite ter. U tvalget vil henstille 
til M in isterråde t å  vu rdere  å fly tte d isse anslagene fra ku ltu rom rådet til en 
sæ rskilt po st u nder ” S am eråd e t” .

U tvalget k o n sta te re r at i rappo rten  om  bioteknologisk  sam arbeid  i N o r
den , som  M in isterråde t har latt u tarbeide , var det anslå tt et finansierings
behov på 2 8 -3 0  m illioner D K K  pr. år. U tvalget er ikke kjent med finansie
ringsopplegget i det kom m ende m in isterrådsforslag  om et sam arbeidsp ro 
gram  på  b io tekno log iom rådet, m en no te re r a t om  lag 5 m illioner D K K  er 
av sa tt på M in isterråde ts reserve  fo r de tte  p rosjek t. U tvalget hadde fo rven
te t en s te rkere  nord isk  satsn ing  på de tte  viktige om råde.

U tvalget ko n sta te re r at i det frem lagte m in isterrådsforslag  om  o p p re tte l
se av et industrie lt sen te r i O slo , ikke er fo reslå tt av sa tt m idler i 1988 for 
g jennom føringen av forslaget. U tvalget hadde fo rven te t en langt sterkere  
innsats på de tte  om råde i 1988.

U tvalget k o n sta te re r en fo reslå tt m inskning på 1,1 m illioner D K K  på 
energ isek to ren  og vil frem holde at energ iom rådet har væ rt g jenstand for 
flere initiativ fra R ådet de senes te  år. A m bisjonsn ivået når det gjelder 
sam arbeidet vedrø rende energi og miljø, gass sam t sårbarhetsspørsm ål bør 
heves. U tvalget vil i denne forbindelse henstille  til M inisterrådet å vurdere 
stø rre lsen  på bevilgningen (6 m illioner D K K  i 1988) til N ord isk  kontak tor-
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gan fo r a tom sikkerhe tsspø rsm åls  (N K A ) sikkerhetsp rogram  i forhold  til 
a lternativ  anvendelse  innen energ isek to ren  i årene  som  kom m er.

U tvalget n o te re r en m indre reduksjon  i m idlene til det regionalpolitiske 
om råde fo r 1988, og vil frem holde at det grensereg ionale  sam arbeidet må 
forbli et høyt p rio rite rt om råde også i de kom m ende år.

K onklusjon

U tvalget fo reslå r at de t frem lagte budsjettfo rslag  økes m ed 17 m illioner 
D K K  og at denne økning ben y tte s  til: ku ltu rom råde t, trafikksikkerhet, 
bio teknologi, N ord isk  tekno log iår, arbeidsm iljø .

U tvalget v iser til at de økonom iske fo ru tse tn inger har end re t seg siden 
utvalget d rø fte t budsjettopp legget fo r 1988 i feb ruar og mai 1987. U tvalget 
som  prinsip ielt fa s tho lder stan d p u n k te t at nye innsa tsom råder bør finan
sieres m ed friske penger, vil frem holde i overensstem m else  m ed hva 
u tvalget u tta lte  til M in isterråde t (sam arbeidsm in istrene) i mai 1987 at om 
om disponeringer i det frem lagte budsje ttfo rslag  skal gjøres til fordel for 
ovennevn te  p rio rite rte  om råder, bø r reduksjon  finne sted  på sek torene 
a rbeidsm arked , sosial- og helse sam t fiskeri.

5. Ambisjonsnivået for det nordiske samarbeid

U tvalget k o n sta te re r at i budsje ttfo rslaget for 1988 har M inisterrådet 
valgt å ikke ta  stilling til det ressu rsbehov  som  kan av se tte s  sek to rsv is for 

årene 1989-90 . Som  p lan leggingsforutsetn ing e r u tgangspunk te t at den 
generelle økning i b u d sje tte t kan oppgå til 3 %  årlig. U tvalget vil m inne om 
at R ådet ved sesjonen  1987 ved tok  en rekom m andasjon  hvor M in isterrådet 
ble anm odet om  å u tarbeide  alternative  no rm er fo r finansieringen av det 
nord iske sam arbeidet som  sik rer de tte  voksende sam arbeid  nødvendige 
ressu rser. U tvalget an se r at en fastere  form  for finansieringen av det 
nordiske sam arbeid  b lir alt m er påtrengende.

U tvalget vil im idlertid frem holde at b u d sje tte t e r  et av instrum en tene  til 
å heve am bisjonsn ivået i det no rd iske sam arbeidet. A ndre e r  bruk av m ere 
politiske hand lingsp laner eller sam arbejdsp rogram m er av typen  nordisk  
lovgivningssam arbeid .

U tvalget vil frem holde at en angitt v ek stfak to r er en hjelp i det langsik ti
ge budsje tta rbe id . D et avgjørende fo r veksten  i det no rd iske budsje tt vil 
im idlertid væ re sakenes k arak te r, innhold og ny tte  fo r det nord iske sam ar
beid. I M in isterråde t og R ådet a rbeides det nå m ed flere saker som  kom 
m er til å  få kon sek v en ser for de kom m ende års b u dsje tte r : ku ltu rhand 
lingsplanen, m in isterrådsfo rslag  om  et b io teknologisk  sam arbeidsprogram , 
g jennom føring av forslaget om  et industrie lt sen ter i O slo, ny nordisk  
økonom isk handlingsplan , in n sa tse r på  tran spo rtom råde t.

U tvalget, i sin funksjon  som  kon tro llo rgan , har i løpet av 1987 vurdert 
nordisk  sko lesam arbeid  i M in isterråde ts regi. U tvalget vil i løpet av 1988
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kon tro llere  og vurdere  andre ak tiv ite te r som  finansieres o ver M in isterrå
dets budsje tt. U tvalget an ser at p rosjek tv irksom heten  bør bli løpende 
evaluert slik at p rosjek t som  ikke lenger har så  høy p riorite t kan avvikles 
for å  skape rom  fo r finansiering  av nye initiativ.

6. Vedtak

U tvalget v iser til artik lene 56 og 65 i H elsingforsav talen  sam t til at R ådet 
ved sesjonen  1987 bem yndiget p resid ie t å  avgi en frem stilling til M in ister
råde t om  budsje ttfo rslaget fo r 1988 og henstiller til presid iet å avgi neden
stående frem stilling til N ord isk  M inisterråd:

N ord isk  R åds presid ium  henstiller til N ord isk  M inisterråd  å øke 
det frem lagte budsje tt fo r 1988 m ed 17 m illioner D K K  i o verens
stem m else m ed B udsjett- og kontro llu tvalgets vu rderinger sam t å 
ved ta  det ju s te r te  budsje tt u nder hensynstaken  av B udsjett- og 
kontro llu tvalgets m erknader.

Å bo, 11. novem ber 1987

Svein  A lsa ker (K r.F .) 

K arl-G unnar F agerholm  (lib.) 

E iður G udnasson  (A .)

P er O lo f H åkansson  (s)
R iitta  J ärvisa lo-K anerva  (Sdp) 
Jan  P . Sy  se  (H)

Ó lafur G. E inarsson (Sj.) 

K jell M agne F redheim  (A)

Ivar H ansen  (V) 
Formann 

Elver Jonsson  (fp) 
Theo K oritzinsky (SV ) 

B ernhard t Tastesen (S)

Reservasjon

U ndertegnede m edlem m er av B udget- og K ontro ludvalget finder, at det 
i en sam fundsøkonom isk  stram  situa tion , hvor d e r — på andre om råder end 
det nord iske — e r behov og ø n sk e r om  at ivæ rksæ tte  nye ak tiv ite te r og 
pro jek ter, ikke er nødvendigt at øge budgette t m ed m ere end 3 %  i reelle 
priser. M ed denne stigning kan am bitionsn iveauet stadig hæ ves i det no r
diske sam arbejde, isæ r hvis de enkelte  udvalg i stø rre  om fang end hidtil går 
ind i overve je lse r og d rø fte lser om  at p rio ritere  deres ønsker.

Vi tils lu tte r os Budget- og K on tro ludvalgets p rioritering , m en finder, at 
v irksom heden bør gennem føres inden for ram m en a f de 3 % , som m inister
rådet har fo reslået i sit budget.
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Vi henstille r til P ræ sid iet a t afgive følgende frem stilling til N ord isk  

M inisterråd:
N ord isk  R åds P ræ sid ium  henstille r til N ord isk  M inisterråd  

at fas tsæ tte  budge tte t fo r 1988 m ed den ram m e på  3 % stigning, som  
m in is terrådet har fo reslåe t, m ed hensynstagen  til de prio riteringer, 

v u rderinger og bem æ rkninger, B udget- og K on tro ludvalget har af

givet.

Å bo, 11. novem ber 1987

H elge A d a m  M øller (KF) Ingrid  Sundberg  (m)
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B IH A N G  I

Juridiska utskottets uttalande över ministerrådsforslag B 74/b om 
Nordiska ministerrådets budget för 1988 samt preliminära ramar för 
1989-90

1. Indledning

Jurid isk  U dvalg har til ud talelse  fået henvist budgetforslag  for 1988, som 
N ord isk  M in isterråd  har afgivet til N ord isk  Råd. Forslaget er b levet b e 
handlet på udvalgets m øder den 19. ok to b er 1987 og den 10. novem ber
1987.

G enere lt vil udvalget gøre opm æ rksom  på, a t de ak tiv ite te r og institu tio 
ner, der h ø re r u nder Ju rid isk  U dvalgs v irksom hedsom råde , i budge ttek 
nisk henseende e r m eget sp red t. D et b e tyder, at en del ak tiv ite te r, som 
Ju rid isk  U dvalg har an sv a re t fo r og fo rven tes a t følge, i budgette t e r  opført 
under hovedom råder, der h ø rer til and re  udvalgs ansvarsom råde.

Som  eksem p ler  h erpå  kan næ vnes:
-  N ord isk  S am eråd e r opført u nder ku ltu rbudgette t
-  projekt om  inform ation  vedr. flygtninges v ilkår er opført under arbe jd s

m arkedsbudgette t
-  ak tiv ite te r vedr. m enneskelige re ttigheder e r  opført under v irksom heds

bidrag
-  tilskud til R ehab ilite ringscen tere t fo r T o rtu ro fre , som  der tilsyneladen

de ikke e r afsat bevillinger til i 1988, har i tidligere budge tte r væ ret 
opført u nder social- og sundhedsom rådet.
U dvalget e r  k lar over, at det ikke altid er muligt at opdele budge tte t, så 

det e r  i overensstem m else  m ed opgavefordelingen på fagudvalg i N ordisk  
R åd, bl. a. fordi der e r  en del overlapninger.

Da den sto re  spredning a f Ju rid isk  U dvalgs om råder im idlertid kan gøre 
det lidt vanskelig t at få et sam let overb lik , b l .a .  i forbindelse  m ed en 
prioritering  a f  opgaverne , skal udvalget henstille , a t m in isterrådssek re tari
a te t og p ræ sid iesek re ta ria te t i fæ llesskab forsøger at re tte  op på dette .

2. Ligestilling

a. N ord isk  Forum

V ed N ord isk  R åds 33. session  blev det ved rek. nr 3411986lj, anbefalet, at 
N ord isk  M inisterråd  i fæ llesskab m ed N ord isk  R åds Præ sidium  arrangerer 
en nordisk  kv indekonference -  N ord isk  Forum  -  i 1988 for kv inder med 
tilknytning til kv indeorgan isa tioner, faglige o rgan isa tioner, g ræ srodsbevæ 
gelser og andre  ikke-officielle sam m enslutn inger.

F orm ålet m ed konferencen  e r at give N ordens kvinder m ulighed for at 
udveksle erfaringer og inform ation om , hvad der gøres for at forbedre 
kvinders v ilkår og for a t frem m e ligestillingen i de nord iske lande. K onfe-
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rencen sigter også på  a t få konkre te  resu lta te r, f. eks. i form  a f e tablering  af 

netvæ rk  m ellem  g rupper a f  kv inder i de nord iske lande sam t udarbejdelse  
af forslag, d e r kan anvendes a f  såvel kv indeorgan isa tionerne  som  m yndig
hederne i det v idere arbejde for reel ligestilling.

N ord isk  F orum  skal afspejle kv inders sty rke i dag og kv inders v isioner 
om det frem tidige ligestillede sam fund. K onferencen  vil derfor dæ kke et 

b red t spek trum  a f em ner.
Jurid isk  U dvalg  er repæ sen te re t i p lanlæ gningsgruppen til N ord isk  F o 

rum .
E fte r indstilling fra N ord isk  L igestillingsudvalg beslu ttede  de nordiske 

ligestillingsm inistre på et m øde i august 1987, at fo reslå  sam arbejdsm inist- 
re at a fsæ tte  5,5 m ill. kr. i 1988 til p lanlæ gning og afholdelse a f  konferen 

cen.
A f det nu m odtagne budgetforslag  frem går de t, at der e r  afsat 5,4 mill. 

kr. til d e tte  form ål.

b. P rojekt fo r  at bryde d e t kønsopdelte  arbejdsm arked  — BR  YT — projek-

I fo rbindelse m ed budgetbehandlingen  de seneste  to  å r  sam t i sine ud ta le l
ser over C I har Ju rid isk  U dvalg henstille t, at B R Y T -projektet blev o v e r
ført til finansiering  under den økonom iske handlingsplan. H enstillingen om 
de tte  fra Ju rid isk  U dvalg blev tiltråd t a f  N ord isk  R åds plenarforsam ling 

både på 34. og 35. session.
B egrundelsen  fo r at fo reslå  p ro jek te t overfø rt e r  dels, a t B RY T-projek- 

te t e r  næ rt beslæ g tet m ed arbejdsm arkeds- og uddannelsesp ro jek terne  i 
handlingsplanen fo r økonom isk  udvikling og fuld beskæ ftigelse, og at 
m in isterrådet har den erk læ rede hensig t at fo rtsæ tte  sine bestræ belse r på at 
integrere ligestillingsarbejdet i andre sek to re r, og dels  at B R Y T -projektet 
lægger beslag på en uforholdsm æ ssig  s to r del a f  bevillingen til ligestilling.

På denne baggrund e r Ju rid isk  U dvalg tilfreds m ed, at B R Y T -projektet 
nu er overfø rt til den  økonom iske handlingsplan , m en stå r sam tidig u fo r
stående overfo r, at bevillingen til p ro jek te t fo rtsa t b e laster ligestillingsom 
rådet. U dvalget øn sk e r en  næ rm ere forklaring  på dette .

3. Konsumentområdet

Det oprindelige budgetforslag  fra em bedsm andskom iteen  indholdt en øg
ning a f budgetram m en på 25 %.

I det budgetforslag , der nu e r frem lagt a f  m in isterrådet er der ingen 
ak tiv ite tsudv idelser på om rådet. D ette  e r  i øvrigt i o verensstem m else  med 
den indstilling, d e r blev frem sat a f  N ord isk  R åds B udget- og K on tro lud 
valg over C  2 ved 35. session.

Inden for konsum en tom rådet a rbe jder m an bl. a. m ed så vigtige om råder 
som:
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-  fo rb rugernes stilling i forbindelse  m ed den hurtige teknologiske udvik
ling -  f. eks. m edieudviklingen,

-  N orden  som  hjem m em arked  sam t
-  e lek tron isk  betalingsform idling og den øgede anvendelse a f  d a ta tekno lo 

gi i dag ligvarehandelen .
D et e r  alle om råder, hv o r m an har s to r fordel a f  det nord iske sam arbej

de, og hvo r m an gennem  d e tte  til kunne spare  nationale ressou rcer.
Bevillingen på  om rådet e r  i øvrig t relativ  beskeden  sam m enlignet m ed 

andre  budgetom råder. P å denne baggrund skal Ju rid isk  U dvalg henstille , 
a t konsum entom rådet o p p rio rite res  gennem  om disponeringer inden fo r det 
øvrige nord iske budget.

4. Levnedsmidler

Bevillingen på  de tte  om råde er også relativ  beskeden . Ju rid isk  U dvalg er 
derfor tilfreds m ed, a t om rådet får tilført en ak tiv ite tsforøgelse  på 0,6 mill. 
kr.

Forøgelsen  e r sket m ed den  begrundelse , at sek toren  har et antal p ro jek 
te r  m ed tilknytning til erbejdet m ed Q ernelse a f  handelshindringer.

5. RCT- Rehabiliterings Center for Torturofre

I rek. nr 1811985 rekom m anderes de t, a t N ord isk  M inisterråd  g iver økono
misk stø tte  o ver det nord iske budget til RCT.

D ette  blev a f m in isterrådet fulgt op m ed, at R CT fik bevilget et engangs
beløb på 500.000 N O K  a f m in isterrådets reserve  for 1986. B eløbet blev 
givet som  en anerkendelse  a f  det a rbejde , som  R CT har udført og som  en 
honorering  a f  de ts b istand  til personale  fra andre nord iske lande m ed 
henblik på opbygning a f øvrige sådanne cen tre .

M in isterråde t beslu ttede  sam tidig at anm ode em bedsm andskom iteen  for 
socialpolitik  -  Æ K S  -  om  at vu rdere  m ulighederne fo r frem tidige bidrag 
til R CT fra m in is terrådets budget u nder hensynstagen  til den nordiske 
in teresse  i sagen.

D ette  ud ta lte  Ju rid isk  U dvalg sin tilfredshed  m ed, idet m an betrag tede 
det som  et fø rste  skrid t på vejen m od et fast årligt tilskud til RCT over det 
nord iske budget.

I m eddelelsen  fra N M R  til 35. session hed det b l .a . ,  at Æ K S havde 
foreslået:
-  a tt tils ty rka  att 400.000 D K K  reserveras  på 1987 M R -reserv som  bidrag 

til R CT för 1987
-  a tt fö ro rda  att den arbetsg rupp , som  tillsattes av den nord iska flykting

konferensen  i L andsk rona  i slu tet av maj m ånad 1986, skulle anm odas 
a tt utifrån  behoven  i varje land, b is tå  R CT i a rbe te t med att låm na 
förslag om  uppbyggnad och o rganisation  av tjän ste r som  ä r av gem en-
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sam t in tresse , sam t u ta rb e ta  förslag till finansieringssystem  av d essa  
tjän ste r genom  avgifter.
D ette  blev ved tage t a f  m in isterrådet. Senere er der a f  m in isterrådets 

reserve  b levet bevilget yderligere 600.000 D K K , således at det sam lede 
tilskud for 1987 udgør 1 mill. D K K , dvs. det sam m e som  Ju rid isk  U dvalg 

har anbefalet.
D et er på denne baggrund overraskende  for Jurid isk  U dvalg at ko n sta te 

re, at der i budgetforslaget fo r 1988 tilsyneladende ikke er tæ nkt på RCT.
U dvalget ser frem  til en næ rm ere forklaring  fra de nordiske sam arbejds- 

m inistre.

6. Nordisk Sameråd

F ra  og m ed budget fo r 1987 har bevillingerne til N ord isk  Sam eråd væ ret 
opført u nder ” alm en k u ltu r” . Ju rid isk  U dvalg og B udgetkom iteen  gjorde 
indsigelse m od d e tte  i ja n u a r  1986, idet m an påpegede, at S am erådet e r  et 
partssam m ensa t o rgan og et politisk organ for sam erne. D et blev derfor 
fo reslåe t, at N ord isk  Sam eråd budgetm æ ssigt som  tidligere blev opført i et 
sæ rskilt kapitel og beslu tn ingsm æ ssig t, b l.a . a f  bevillinger, kom  under 
sam arbejdsm in istrenes arbejdsom råde.

Ju rid isk  U dvalg  h a r stadig  væ k denne opfa tte lse , og skal derfo r foreslå. 
at bevillingen til N ord isk  S am eråd  -  ca. I mill. D K K  -  fly ttes tilbage til 

et sæ rskilt kapitel -  uden fo r bevillingen til ” alm en k u ltu r” , 
at m an foreløbig accep te re r et v irksom hedsb idrag  a f sam m e stø rre lses

orden som  i 1987, ko rrigere t for pris- og lønstigninger, og med en generel 
øgning på 3 - 5 % ,  dvs. 1.047.000 D K K  +  ca. 5 %  =  1,1 mill. D K K , 

at de p ro jek tm id lerne , der alm indeligvis anvendes til sam iske ak tiv ite ter 
-  ca. 1,2 mill. D K K  -  ligeledes fly ttes væ k fra ku ltu rbudgette t til en 
sæ rskilt konto  og

a t N ord isk  S am eråd  som  svar p å  sin henvendelse  o rien teres om  Jurid isk  
U dvalgs og B udget- og K on tro ludvalgets beslu tn inger om  de tte  sam t at 
N ord isk  Råd har svæ rt ved at tage stilling til ansøgningen om pro jek tm id
ler, fø r der foreligger e t forslag  fra  m in is terrådet.

7. Virksomhedsbidrag

a I N ord isk  A d m in is tra tiv t F orbund

Jurid isk  U dvalg har ingen bem æ rkninger til de tte .

b) S a m arbe jd skom ité  fo r  m enneskelige  rettigheder

Jurid isk  U dvalg e r tilfreds m ed, at d e r frem over vil blive ydet et tilskyd 
til kom iteen  o ver de nord iske b u dge tte r og ser frem  til en næ rm ere o rien te 
ring om sam arbejdskom itéens v irksom hed .
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8. Rek. nr 2/1987 om et nordisk komparativt forskningsprojekt om narkoti
ka og kontrolpolitik

Så vidt ses, e r  der ikke i budgetforslaget fo r 1988 taget højde for dette  
forslag.

Ju rid isk  U dvalg vil foreløbig afvente  næ rm ere oplysn inger fra m inister
råde t, m en skal dog henvise til, at Budget- og K ontro ludvalget i be tæ nk
ningen o v e r C 2 til 35. sessionen  understrege , a t kom m ende p landokum en
te r i højere grad bør bygge på  R ådets rekom m andationer og udtalelser.

Å bo, den 10. novem ber 1987

B ernhard t T astesen  (s)
Formand

B IH A N G  2

Kulturutskottets uttalande över ministerrådsförslag B 74/b om Nor
diska ministerrådets budget för 1988 samt preliminära ramar för 
1989-90

Till k u ltu ru tsko tte t har för y ttrande hänv isa ts av N ord iska  m inisterrådet 
till N ord iska rådet avgivit förslag angående budget för det no rd iska sam ar
bete t 1988. Förslaget har behand la ts vid m öte den 10 novem ber 1987.

1. Utskottets ställtaganden inför arbetet med budgeten för 1988

K u ltu ru tsko tte t har fram fört synpunk ter på  uppläggningen av den nor
diska budgeten  för 1988 och ku ltu rdelen  inom  denna i sitt y ttrande över 
C 2U987. U tsk o tte t fö rde den 12 maj 1987 överläggningar m ed N ord iska 
m in is terrådet (kultur- och underv isn ingsm in istrarna) om  det nord iska kul
tu rsam arb e te t 1988 och ak tuella  budgetfrågor i anslu tn ing till d e tta  sam ar
bete . Som underlag  för d essa  överläggningar förelåg en inom  u tsko tte t 
u tarbetad  p rom em oria  om  ak tuella  frågor inom  nordiskt ku ltu rsam arbete . 
V issa förslag som  b erö r budgeten  fö r 1988 har även fram förts i en tidigare 
prom em oria  till m in isterrådet.

2. Ministerrådets förslag till budget

K u ltu ru tsko tte t k o n sta te ra r a tt m in is terrådets förslag till budget innebär 
en ak tiv ite tsökning  på i genom snitt 3 %  under 1988, och a tt ku ltu rsam arbe
te t inom denna ram  i viss m ån har p rio rite ra ts. Den to ta la  ak tiv ite tsökning
en på ku ltu rdelen  av budgeten  uppgår till ca  6 m iljoner D K K . D etta  belopp 
understiger em ellertid  k lart den  av N ord iska  råde t fö ru tsa tta  n ivån (y ttra n -
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de 611987), som  enligt N ord iska  rådets budget- och kon tro llu tsko tt på 
ku ltu rom rådet b ö r innebära  en ak tiv ite tsökn ing  på ca 10 m iljoner D K K . I 
tillägg borde den kom m ande handlingsplanen på ku ltu rom rådet ha särskild 
finansiering. U tsk o tte t håller fast vid sin uppfattn ing  att realtillväx ten  i den 
nord iska  budgeten  b ö r vara  s tö rre  än i nationella  budgetar, m ed hänsyn till 
de fö rdelar länderna  kan uppnå genom  sam arbe te , och m ot bakgrund av att 

den nord iska budgeten  som  sådan är liten.
På ku ltu rom rådet har alla tillgängliga re su rse r som  inte ä r  bundna av 

redan fattade beslu t hänfö rts  till k u ltu rsek to rn s d ispositionsm edel. Enligt 
budgetförslaget b ö r därfö r alla delanslag  tills v idare b e trak tas  som  prelim i
nära. U tsk o tte t finner det o tillfredsställande a tt m in isterrådet inte i de tta  
skede har u ta rb e ta t e tt slutligt budgetförslag , och ä r av den uppfattningen 
att det fö rfarande som  nu har tilläm pats inte stå r i överensstäm m else  med 
den fastslagna p roceduren  fö r behandlingen av budgeten  fö r det nordiska 
sam arbete t. Enligt gällande budge tp rocedu r bö r m in is terrådets budgetfö r

slag årligen överläm nas till N ord iska  råde t i m itten  av sep tem ber, och avse 
detaljbudget för följande år. U tsko tte t kan därfö r för sin del slu tföra 
budgetbehandlingen  först e fte r det a tt N ord iska  råde t av m in is terrådet har 
fått m era deta ljerade  upp lysn ingar om  hur de m edel som  i föreliggande 
förslag har re se rv e ra ts  u nder d ispositionsanslaget föreslås bli använda.

3. Ministerrådets budgetförslag jämfört med utskottets uttalanden

I det följande anlägger u tsk o tte t synpunk te r på budgetförslaget u tgående 
från N ord iska  råd e ts  y ttrande  angående m in isterrådets förslag till p laner 

för det no rd iska sam arbe te t (y ttrande 6/1987) och de förslag  u tsko tte t och 
N ord iska  råd e ts  budget- och kon tro llu tsko tt har lagt fram  i anslu tn ing till 
beredningen av m in is terrådets budgetförslag .

Som ovan ko n sta te ra ts  har i s to rt se tt hela ak tiv ite tsökningen  på ku ltu r
om rådet överfö rts  till d ispositionsm ed len , vilket även  innebär att m in ister
rådet i föreliggande förslag inte har angivit hur m in isterrådet av ser beak ta  
de förslag k u ltu ru tsk o tte t tid igare har fram fört i anslu tn ing  till a rb e te t med 
budgeten  för 1988. D ispositionsanslaget har enligt budgetförslaget få tt den 
utform ning för att en viss handlingsfrihet skall kunna b ibehållas i relation 
till det pågående a rb e te t m ed en handlingsplan på ku ltu rom rådet. U tsk o t
te t finner det även fö r sin del riktigt a tt budgeten  för 1988 b eak ta r den 
kom m ande handlingsp lanen , och har d ärfö r fö ru tsa tt a tt ett särskilt anslag 
reserveras  fö r a tt in leda p ro jek t inom  handlingsplanen redan  under 1988. 
Enligt m in isterrådets p relim inära förslag till fördelning innehåller d isposi
tionsanslaget rörliga m edel på ca 20 m iljoner D K K . D et fram går em ellertid  
inte av budgetförslaget hu r s to rt behovet av m edel för handlingsplanen har 
beräkna ts  till u nder 1988. D å alla delanslag  i budgeten  i övrigt ä r att 
b e trak ta  som  prelim inära, to rde de tta  innebära att även överfö ringar till
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fasta  in stitu tioner på budgeten  från det nuvarande d ispositionsanslaget kan 
kom m a a tt ak tualiseras.

A vvikande från tidigare budgetförslag  innehåller föreliggande förslag 
inte någon översik t över hu r sådan verksam het av m era kontinuerlig  ka
rak tä r, som  tidigare har finansiera ts  över d ispositionsm edlen , kom m er att 
finansieras u nder 1988. U tsk o tte t fä s te r uppm ärksam het vid bl. a. anslaget 
för sam arbetsom rådet barn och kultur, N ordpå-p ro jek te t med lärom edel 
för sko lbruk , N ord lek , sp råk fö rståe lsearbe te t och d a tap rog ram varu p ro 
duktionen  på sko lom rådet. B eträffande sp råk fö rståe lsearbe te t hänvisar 
u tsko tte t även till den översyn  av det no rd iska sam arbete t på sko lom rådet, 
som  har fö retag its av N ord iska  råd e ts  budget- och kon tro llu tsko tt. Ö versy 
nen visar på ett s tark t behov av ökade anslag för sp råksam arbe te t, särskilt 

fö r den ku rsverksam het som  genom förs av N ord iska  språk- och inform a
tionscen tre t och för den verksam het N ord iska  sp råksek re ta ria te t genom 
för för a tt främ ja grannspråksunderv isn ingen . U tsko tte t har även ansett att 
verksam heten  m ed en sam arbetsnäm nd  fö r de no rd iska lek to ra tadm in i
s tra tionerna  b ö r tryggas u nder 1988, till dess a tt beslu t har fa tta ts  om 
fo rm erna fö r en perm anent verksam het på om rådet.

U tsko tte t fö ru tsä tte r a tt såväl ovannäm nda verk sam hete r som  andra av 
u tsko tte t i beredningen  av budgeten  fö r 1988 prio rite rade  om råden tilldelas 
m edel från det d ispositionsanslag  som  har re se rv e ra ts , och att förslag om 
användningen av d ispositionsm edlen  föreläggs u tsko tte t innan beslu t fattas 
av m in isterrådet.

U tsko tte t har no te ra t den av m in is terrådet fö reslagna nedskärn ingen  av 
anslaget för ark tisk  forskning. Som ett led i handlingsplanen ” N orden  i 
v äx t”  har po larfo rskn ingsinstitu ten  i N orden  uppm anats a tt öka det n o r
diska sam arbete t kring ark tisk  forskning. M ot denna bakgrund , och med 
hänvisning till rek nr 1111987 om ökad satsning på polarforskning anser 
u tsko tte t att anslaget bö r bibehållas på m inst sam m a nivå som  i budgeten 
för innevarande år. U tsko tte t har även  anse tt det angeläget m ed större 
satsn ingar på g rundforskning och fo rskaru tby te  inom  bioteknologin . U t
sko tte t h a r därfö r fö ru tsa tt a tt anslag  för nya sa tsn ingar på b io teknologi
om rådet in tas redan i budgeten  för 1988 u tgående från de förslag  som 

ingick i m in is terrådets rik tlin jer för N ord iska  forskningspolitiska rådet (B 
69/k). På fo rskningsom rådet har u tsk o tte t v idare no tera t a tt m in isterrådet 
nu av se r genom föra en tidigare beslu tad  om organisering  av finansieringen 
av vissa sam arbetso rgan  på ku ltu rbudgetens forskningsdel. Den föreslagna 
om organiseringen har tidigare i princip  accep te ra ts  av u tsk o tte t. Vid en 
fördelning av anslag i enlighet m ed det nya system et fö ru tsä tte r u tsko tte t 
a tt m in isterrådet särskilt uppm ärksam m ar u tvecklingsm öjligheterna för 
N ord iska sam arbetskom m ittén  för in ternationell politik inklusive freds- 
och konfliktforskning (N ordsam ).

U tsko tte t har tidigare fö ro rdat den föreslagna om organiseringen av 
kursverksam heten  på u tb ildn ingsom rådet. Sam tidigt har u tsko tte t em eller-
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tid an se tt en  n ivåförhöjning av anslaget vara nödvändig  fö r a tt den flexibili

te t och den verk sam hetsn ivå  som  har e fte rs träv a ts  skall kunna uppnås. I 
föreliggande budgetförslag  är såväl om organiseringen  av v issa sam arbe ts
organ på fo rskn ingsom rådet som  om organisering  av ku rsverksam heten  på 
u tb ildn ingsom rådet en b a rt av budgettekn isk  karak tär.

4. Kulturutskottets förslag

U tsko tte t fö ru tsä tte r  a tt den  kom m ande kulturhandlingsp lanen  finansi
eras med ett särsk ilt tillägg till budgeten  och att de rörliga m edel som  har 
re servera ts  inom  ram en fö r m in is terrådets d ispositionsanslag  används för 
a tt rea lise ra  de förslag  u tsk o tte t tidigare har fram fört beträffande budgeten  
fö r 1988. D essu tom  b ö r budgeten  y tterligare  tillföras 4 m iljoner D K K  för 
a tt den  av N ord iska  råd e t fö ru tsa tta  nivån skall uppnås. Ö kningen bör i 
fö rsta  hand användas för a tt höja stödet till fo lk rö re lsesam arbe te t, bl. a. för 
a tt tillgodose fo lk rö re lsernas behov av to lkserv ice vid konferenser och 
m öten, för a tt e tab le ra  e tt perm anen t sam arbete  på  om rådet barn och 
kultu r sam t fö r sa tsn ingar på  ark tisk  forskning.

U tsk o tte ts  förslag  till fördelning av tilläggsanslaget kan läggas fram  först 
e fter det a tt användningen  av det d ispositionsanslag  som  har intagits i 
föreliggande budgetförslag  närm are har k larlagts. K u ltu ru tsko tte t å te r
kom m er d ärfö r till saken  när det slutliga förslaget till handlingsplan fö r det 
nord iska ku ltu rsam arbe te t föreligger.

Å bo den 10 novem ber 1987 

F ör N ord iska  rådets ku ltu ru tsko tt

Eiöur G uönason  
Förman

B I H A N G  3

Social- och miljöutskottets uttalande över ministerrådsförslag B 74/b 
om Nordiska ministerråds budget för 1988 samt preliminära ramar 
för 1989-90

I enlighet m ed den  av N ord iska  rådet och m in isterrådet av ta lade  b u d 
ge tp roceduren  skall en sam m anfattn ing  av  äm betsm annakom m ittéernas 
och in s titu tionernas önskem ål överläm nas till N o rd iska  rådet i april. Mi
n is terrådets förslag till budget överläm nas m edio sep tem ber. Det slutliga 
budgetbeslu te t fa ttas av m in isterrådet m edio novem ber.

Sålunda överläm nades i slu tet av april 1987 en sam m anfattn ing  av från 
äm betsm annakom m ittéer och ins titu tioner inkom na budgetförslag  och 
budgetprogram . U tsk o tte t kom m enterade  d essa  inför budget- och kontroll-
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u tsk o tte t i maj 1987. M in isterråde t hänvisade till a tt budgetarbete t fö r 1988 
tagit sin u tgångspunkt i de p laner för det no rd iska sam arbete t och p rio rite 
ringar i det fo r tsa tta  a rb e te t (det s. k. C 2-dokum en tet)  som  presen te rades 
vid den 35:e sessionen  i H elsingfors och blev förem ål fö r behandling av 
sam tliga u tsk o tt och  plenum . Däri angav M inisterråde t p rio riterade  om rå
den u nder de närm aste  åren : avvecklingen  av handelsh inder, handlingspla
nen m ot lu ftfö roren ingar och handlingsplanen för tra fik säkerhe tsa rbe te t. 
D etta  ansågs i huvudsak  sam m anfalla m ed N ord iska  rådets p rioriteringar. 
R ådet hade också  u tta la t a tt den genom snittliga reala  tillväxten  på de 
trad itionella  om rådena borde ligga på 5 %. H äru tö v er borde satsas särskilt 
på v issa p rio rite rade  om råden .

Av det m aterial rö rande äm betsm annakom m ittéernas och in s titu tioner
nas önskem ål inför 1988 som  p resen te rades i april 1987 fram gick att dessa  
önskem ål sam m antaget skulle innebära  en real tillväxt på 14%  (för m iljö
om rådet 18%).

D et budgetförslag  fö r 1988 som  m in is terrådet fram lade den 18 sep tem ber
1987 uppgår till to ta lt 582,9 milj. D K K  (före valu takursjusteringar). I 
förhållande till 1987 års budget (om räknat i 1988 års p riser och löner) 
innebär det nya budgetförslaget en ökning m ed 17 milj. D K K  eller 3 %.

M in isterråde t har i d e tta  budgetförslag , d ä r den nya budgetproceduren  
för fö rsta  gången tilläm pas, valt a tt in te ta  ställning till det m edelsbehov 
som  kan av sä tta s  sek to rsv is fö r åren  1989 och 1990. Som  p laneringsfö ru t
sättn ing fö r åren 1989 och 1990 tas som  utgångspunkt a tt den generella 
ökningen av budgeten  kan uppgå till 3%  årligen. Den principiella u tgångs
punkten  fö r m in is terrådet ä r  a tt nya önskem ål får p rio rite ras gentem ot 
pågående v erk sam heter. D ärigenom  skapas också bättre  garan tier för en 
kontinuerlig  k ritisk  g ranskning av de v e rk sam heter som  helt e ller delvis 
finansieras via den nord iska budgeten .

Inom  social- och m iljöu tsko ttets om råde innebär budgetförslaget fö ljan
de: (siffrorna inom  paren tes  äm betsm annakom m ittéernas yrkande) i 1 000 
D K K .

B udgetförslaget ger sålunda social- och m iljöu tsko ttet en sam m antaget 

bä ttre  p rocentuell ökning än  to ta lbudgetens 3 % , näm ligen 7,8 %. E ndast 
arbetsm iljön  få r en anm ärkn ingsvärt liten ökning (1,3 % , se nedan).
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U tsk o tte t vill fram hålla  fö ljande angående de o lika delom rådena:
Miljövård: U tsk o tte t fram höll i sina kom m en tare r till äm betsm annakom - 

m itténs äskande att m an borde  p rio rite ra  handlingsplanen m ot lu ftfö rore
ning  sam t om rådet va tten , hav och kem ika lieo lyckor  som  u tsk o tte t fö ru t
satte  innefa tta  den  handlingsplan  m ot havens fö ro ren in g  som  enligt beslu t 
av m in isterrådet skulle u ta rb e ta s  u nder 1987.

U tsk o tte t kan nu m ed tillfredsställe lse  k o n sta te ra  a tt äm betsm annakom - 
m itténs fö rslag  om en ökning på 1 968000 D K K  tillsty rks av m in is terrådet, 
v ilket a lltså  innebär en ökning på över 18 %. U tsk o tte t vill o ckså  e rin ra  om 
sina sy npunk te r vid överläggning m ed m iljöm in istrarna den 7 maj 1987, a tt 
den  fö ru tsk ickade no rd iska  stra teg in  fö r a tt m inska de kem iska äm nen som  
bry te r ned ozo n sk ik te t borde ges prio rite t.

U tsk o tte t finner det anm ärkn ingsvärt a tt det av budgetm ateria le t inte 
fram går i vilken u ts träckn ing  m in isterrådet av se r a tt ta  hänsyn  till social- 
och  m iljöu tsko tte ts  sy npunk te r i anslu tn ing  till handlingsplanen m ot luft

förorening.
Förslag: 12 851 000 D K K  tillsty rks.
Arbetsmarknad: N edskärn ing  av ord inarie  p ro jek tbudgeten  m ed 10 %, 

v ilket kom penseras av en ökning m ed 850000 genom  att N A U T :s in form a
tion å te r  fö rs in på budgeten . V issa p ro jek t inom  den  ekonom iska hand
lingsplanen blir färd iga, m en åtgärder m o t lång tidsarbets löshet och  B R  YT- 
pro jek te t fo r tsä tte r  under 1988, fö r respek tive  4 507000 och 350000. B ud
geten  ger också  u trym m e fö r en  ökning om  ca  500000 fö r m etodutveckling  
inom arbetsfö rm ed lingen , vilket u tsk o tte t fö ru tsä tte r  ink luderar det av 
u tsk o tte t fö ro rdade  p ro jek te t om  ADB i arbetsförm edlingen .

Förslag: 10 196 000 D K K  tillsty rks.
Arbetsmiljö: U tsk o tte t har tid igare n o te ra t, a tt äm betsm annakom m ittén  

begär ökat anslag  m ed 9,8 %  e ller 800000. H uvudskälen  härtill ä r  a tt det 
nya p ro jek tom råde t ” arbetsliv  och a rb e ts rä tt”  som  u tsk o tte t fö rordade i 
sitt b e tänkande  ö v er C 2, ökar m ed 460000 och a tt a rb e te t m ed en a rb e ts
m iljökonvention , som  igångsatts i s lu te t av 1986 och 1987 erhållit m edel ur 
reserven , förs upp på budgeten  m ed ca en halv m iljon. U tsk o tte t ansåg 
därfö r a tt äm betsm annakom m ittén s ansökan  borde beviljas. 1 det nu p re 
sen te rade  budgetförslaget ges en d ast en m indre ökning på N I VA (N ordisk  
arbetsm iljöutbildning). B eträffande det s to ra  nya p ro jek tom råde t ” arbets- 
livs- och a rb e ts rä tts fråg o r” som  u n d er 1987 finansierats m ed m edel ur 
m in isterrådets reserv  har m in isterrådet ej tagit ställning till y rkanden  om 
fo rtsa tt finansiering  på de tta  sä tt. Sam m a gäller också  för u tredn ingsarbe
te t om  en arbetsm iljökonven tion .

M ot bakgrund  av a tt sy fte t m ed m in isterrådets reserv  är a tt ge m edel för 
p ro jek t som  u p p stå r u n d e r budgetåre t och att andra  p ro jek t finansieras 
m ed tillgängliga m edel, inklusive överföring  av icke u tny ttjade  m edel från 
tidigare år vill u tsk o tte t n o te ra , a tt p roblem  kan uppstå . A rbetsm arknads- 
och a rbe tsm iljöom rådena anses ha s to ra  innestående m edel som  dock
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redan redov isa ts m en inte u tb e ta la ts  till respek tive  m yndighet m. fl. D etta  
innebär dock  ej a tt d essa  m edel kan användas fö r a tt kom pensera  u teb livna 
anslag  fö r ovan ståen d e  u tredn ingar. U tsk o tte t får d ärfö r hem ställa  a tt 
anslaget för arbetsm iljö  räknas upp m ed m inst 500000 D K K .

Förslag: A nslaget höjs till 8800000.
Social- och hälsovård: En ökning om  2 196000 D K K  föreslås inom  dispo- 

sitionsbeviljn ingen , som  få r en ram  fö r 1968 om  6825000. F ö r handlings
planen m ot narko tika  beviljas 1 500000 i enlighet med av u tsko tte t fram för
da  önskem ål. D ock sägs in tet om  en even tuell fo rtsä ttn ing  efter 1988.

U tsk o tte t no terade  vid m ajm ötet en m inskning av p ro jek tm edlen  inom  
om rådet barn -, ungdom s- och fam iljepolitik  och erin rade om  sina synpunk 
te r i sitt y ttrande  över C 1 om  behovet av m er substansiella  p ro jek t på detta  
om råde. Ä m betsm annakom m ittén  fö reslå r ny tt p ro jek t om  "b arn d o m en  
som  socialt fenom en”  och ” m ed ic insk-tekn iska säk e rh e tså tg ä rd e r” .

Inom  in stitu tions budgeten  g å r n ära  1 miljon D K K  till N o rd iska  näm nden 
för hand ikappfrågor fö r uppräkning  av  anslaget till u tb ildn ingscen tret för 
dövblindpersonal i D ronninglund för a tt kom pensera  ku rsfö rlust vid fly tt
ning från  Sverige till D anm ark . N IO M  (N ord isk  institu t fö r odontologisk  
m aterialprovning) får en ny fo rskartjän st sam t lönetillägg för 7 topp tjän s te r 
(avtalsbundna).

U tsk o tte t ifrågasätter om  det b ö r ske någon ökning av verksam heten  vid 
N IO M  finansierad  m ed budgetm edel. D et b ö r vara  möjligt a tt finansiera 
ökningen genom  avgiftsfinansiering  e ller om prioritering  inom  verksam he-

Förslag: T o ta lt 31 783 000 tillsty rks m ed viss reservation . 

Sammanfattning

U tsk o tte t vill fö reslå  fö ljande beviljning fö r 1988:

S tockholm  den 5 ok to b er 1987

F ör social- och  m iljöu tskotte t 

M arja tta  V äänänen (K)
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Särskilt yttrande

U ndertecknade  m edlem m ar av  social- och m iljöu tsko tte t instäm m er 
m ed u tsko ttsm ajo rite ten  i a tt v issa  om råden , i synnerhet m iljön, m åste ges 
p rio rite t i budgetbehandlingen , m en vill fram hålla a tt d e tta  i väsentlig  
u ts träckn ing  b ö r genom föras genom  en om prioritering .

I en m er ansträngd  sam hällsekonom isk  situation  är det nödvändig t a tt 
göra en översyn  av p ro jek tverk sam heten  m ed avsik t a tt åstadkom m a ange
lägna besparingar. M an bör avveck la engagem ang som  inte längre har så 

hög p rio rite t, fö r a tt kunna överfö ra  re su rse r till om råden  vars angelägen- 
hetsgrad  är sådan  a tt de m åste  kunna öka realt u tan  att den to ta la  ram en 
växer.

U töver de ren t budgetm ässiga uppgifterna , m åste  budget- och kon tro ll
u tsk o tte t svara  fö r uppgifter av fö rvaltn ingsrev isionskarak tär fö r a tt på 
de tta  sä tt ta  fram  underlag  fö r om prio riteringar av den  innebörd  som  nyss 
näm nts.

E tt antal av p ro jek ten  u nder m in is terrådet bö r bli förem ål för en grundlig 
efterhandsgranskn ing . D ärvid  är det ö nskvärt a tt söka  u tfo rm a en modell 
för kontroll av p ro jek tm ed lens användning  genom  a tt kom plettera  den 
räkenskapsm ässiga  rev isionen  m ed en förvaltn ingsrev ision .

Vi vill i sam m anhanget peka  på  e tt exem pel på g ranskningsobjek t inom 
u tsk o tte ts  eget an sv arso m råd e , näm ligen den föreslagna höjningen av an 
slagen till N IO M .

Å bo den 10 novem ber 1987

Jo  B enkow  (H) S ten  Svensson  (m)

A nnci-K aarina L ouvo  (Kok)

B l H A N  G 4

Kommunikationsutskottets uttalande över ministerrådsforslag B 74/b 
om Nordiska ministerrådets budget för 1988 samt preliminära ramar 
för 1989-90

Till kom m un ika tionsu tsko tte t h a r fö r y ttrande hänv isa ts m in isterråds
forslag (B 74/b) om N ord iska  m in is terrådets budget fö r 1988. K om m unika
tio n su tsk o tte t behandlade förslaget vid sitt m öte den 10-11  novem ber 
1987.

1. Inledning

Enligt m in isterrådsfo rslaget fö reslås den reella tillväx ten  av budgeten  
m ellan 1987-1988 bli 3 % . I N o rd iska  rådets budget- och kon tro llu tsko tts  
be tänkande över C 2, som  godkändes vid N ord iska  rådets senaste  session,
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anses a tt den reella tillväxten  borde bli 5 %  på de trad itionella  om rådena 
sam t att nya projekt -  m ed hänvisning till de nord iska sta tsm in istrarnas 
u tta lande från  1981 -  skulle finansieras m ed friska pengar.

K om m unikationsu tsko tte t be to n a r den ovan  anförda åsik ten  om budge
tens tillväxt och m enar a tt rea ltillväx ten  i den nord iska budgeten  borde 
vara  s tö rre  än  i nationella budgetar m ed hänsyn till de fö rdelar som uppnås 
med det nord iska sam arbete t. Sam tidigt p åpekar u tsko tte t a tt en p rocen tu 
ell m åtts tock  på tillväx ten  inte ger en riktig bild, eftersom  den nord iska 
budgeten  ä r så  liten i relation  till de nationella  budgetarna.

2. Datateknologi

I kom m unikationsu tsko tte ts  y ttrande ö ver N ord iska  m in is terrådets fö r
slag rö rande p laner fö r det no rd iska  sam arbete t (C  211987) hänv isar u tsk o t
te t till den u tvärdering  av datahandlingsp lanen  som  skall vara  klar till 
hösten  1987. M ed hänsyn till denna u tvärdering  kom m enterade u tsko tte t 
inte de belopp som  p lanera ts användas enligt p lanen, u tan fö ru tsa tte  a tt 
u tvärderingen  skulle p resen te ras  vid u tsk o tte ts  datasem inarium  den 20—23 
sep tem ber 1987. U tvärderingen  var inte färdig då och kunde därm ed inte 
p resen te ras  fö r u tsko tte t.

En av de konk lusioner som  kunde dras av det ovan anförda sem inariet 
var a tt m an borde in tensifiera  det nord iska  sam arbete t inom  datateknologi- 
sek torn . Enligt da tahandlingsp lanen  och budgetförslaget fö reslås ingen 
ak tiv ite tsökning  under 1988 jäm fö rt m ed 1987.

K om m unikationsu tsko tte t m enar a tt en gradvis ökning av d a tasam arb e
tet inom  N orden  skall e fte rs träv as och hade därfö r gärna sett en ökning på 
det om rådet.

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  kom m enterar kom m unikationsu t
sko tte t därfö r inte y tterligare  beviljningarna till datateknolog in .

3. Teknologiåret 1988

Enligt budgetförslaget skall 2,8 milj. D K K  beviljas till T eknologiåret
1988. Den arbetsg rupp  som  fö rbereder de no rd iska ak tiv ite terna  under 
T eknolog iåret hade föreslagit en  beviljning på 4 milj. D K K .

Vid en prelim inär värdering  av de nationella ak tiv ite te rna  under T ekno 
logiåret 1988 har arbetsg ruppen  kom m it till den konklusionen att dessa 
kom m er att kosta  m inst 40 milj. k ronor.

M ed hänvisning till m in isterrådets beslu t, som citeras i budgetförslaget, 
” att m anifestera  den vikt m an tillm äter den tekn iska  forskningen och 
u tvecklingen i de no rd iska  länderna genom  att 1988 skall bli e tt N ordiskt 
T ekno log iår” an ser kom m unikationsu tsko tte t att m in isterrådets ” m anifes
ta tio n ”  blir ganska om ärkbar när arbetsg ruppens förslag skall reduceras 
från 4 milj. D K K  till 2,8 milj. D K K .
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K om m un ika tionsu tsko tte t tills ty rker m in isterrådets m ening om  ” den 
vikt m an tillm äter den tekn iska  forskn ingen  och utvecklingen  i de nord iska 
länderna”  och fö re s lå r  därfö r a tt beviljningen till T eknologiåret 1988 blir 4 

milj. D K K .
I de tta  sam m anhang  vill u tsk o tte t erin ra  om  det m edlem sförslag  om 

in rä ttande av ett no rd isk t teknologipris som för närvarande behandlas 
inom N ord iska  råd e t och påpeka  a tt om  m edlem sförslaget skulle u tm ynna i 
en rekom m endation  till m in is terrådet, så  borde det finnas m edel inom 
budgeten  fö r 1988 för e tt even tue llt sådan t pris. U tsk o tte t fö res lå r  a tt 
p rissum m an blir densam m a som  för N ord iska  rådets kultu rpris.

4. Transporter

I m otiven till budgetförslaget för tran sp o rtsek to rn  pekas på  viktiga del
om råden , som  påv erk a r både F oU -verksam heten  inom  sek to rn  och tran s
port- och kom m unikationspolitiken  i N orden .

D et erin ras om  inform ationsteknolog ins inverkan  på  tran sp o rtsek to rn , 
om in ternationaliseringen  inom  EG -  som  anses k räva  både studium  och 
åtgärder -  om  tran sp o rte rn as m iljöeffekter -  som anses k räva å tgärder -  
om flaskhalsproblem  i tran sp o rtsy stem et -  som  anses ha konsekvenser för 
den ekonom iska tillväx ten  — sam t om  växande resu rsbehov  när d e t gäller 
underhåll och investeringar, som  anses k räva om fattande FoU -verksam -

E fte r denna uppräkning av problem  som  kräver stud ier, å tgärder och 
F oU -verksam het kom m er m in isterrådet till den  s lu tsa tsen  a tt budgetram en 
kan vara  o fö rändrad  jäm fö rt m ed 1987.

K om m un ika tionsu tsko tte t m enar a tt budgetförslaget -  tro ts  uppenbara  
behov -  å terspeg lar en stagnation  och låg am bitionsn ivå  från  m in is terrå

dets sida.
U tsk o tte t in stäm m er i m in isterrådets åsik t om  åtgärd sbehovet, men 

anser a tt d e tta  ökade behov m åste  å terspeglas i ökning av ak tiv ite terna  
inom sek to rn  och m ed de finansiella konsekvenser som  de tta  innebär.

Om m an b o rtse r från  de p ro jek t inom  om rådet som  tillhör den ekonom is
ka handlingsp lanen , så u tgör tran sp o rtsek to rn  0,7 %  av den to ta la  budge
ten. D et m åste  därfö r anses a tt u trym m e skall finnas fö r ökad aktiv itet.

K om m un ikationsu tsko tte t hänv isar till det ovan an fö rda  och fö res lå r  att 
ak tiv ite te rna  inom  tran sp o rtsek to rn  u tökas redan  u nder år'1988. Om m inis
te rråd e t inte kan reagera  på u tsk o tte ts  förslag  u nder 1988, fö ru tsä tte r 
u tsk o tte t a tt m in isterrådet i sina p laner fö r 1989 (C 2) redogör för sådana 
väsentliga ak tiv ite tsökn ingar inom  sek to rn  som  m o tsvarar de behov som 
m in isterrådet redogö r fö r i m otiven till budgetförslaget.
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5. Trafiksäkerhet

I m otiven fö r budgetförslaget på  tra fik säkerhe tssek to rn  påpekas a tt m an 
har kunnat no te ra  flera tecken  på  en  alarm erande tra fiksäkerhetsu tveck- 
ling och  a tt det på d e tta  om råde behövs e tt ny tänkande , vilket anses kunna 
åstadkom m as genom  aktiv  forskning.

D et fram går v idare a tt N T R  föreslagit a tt det no rd iska tra fik säkerhe tsa r
be te t tilldelas sam m anlagt 4 milj. D K K  u nder år 1988. R äknat i sam m a 
p risn ivå skulle en höjning till 4 milj. D K K  fö r å r  1988 be tyda  49 %  ökning 
jäm fö rt m ed år 1987. D etta  kan anses m ycket, m en m ed hänsyn till tra fik 
säkerhe tsom råde ts  del i den to ta la  budgeten , till a tt trafiksäkerheten  skall 
p rio rite ras u nder de närm aste  åren  sam t till det m änskliga lidande som  inte 
går a tt v ärd era  och de enorm a sum m or som  trafiko lyckorna k osta r de 
no rd iska sam hällena varje å r, an se r kom m unikationsu tsko tte t a tt N T R :s 
förslag inte är o realistisk t.

I budgetförslaget fö reslås a tt ca  3,6 milj. D K K  beviljas till det nord iska 
tra fik säk erh e tsa rb e te t. M ed hänsyn  till det an fö rda  sam t u tsk o tte ts  tidigare 
u tta lande om  tra fik säkerhe ten  i N orden  fö re s lå s  a tt N T R :s förslag  om  4 
milj. D K K  för å r  1988 beviljas.

6. Turism

I m otiven fö r budgetförslaget k onsta te ras  a tt tu rism ens betydelse  som  
inkom stkälla har uppm ärksam m ats alltm er på senare år -  speciellt när det 
gäller g lesbygdsom rådena. D et ä r  också  i överensstäm m else  m ed kom m u- 
n ika tionsu tsko tte ts  tidigare y ttranden .

I sitt y ttrande ö ver C 211987 uppfo rd rade  u tsk o tte t till m era konkreta  
å tgärder fö r a tt öka tu rism en till och inom  N orden . U tsk o tte t no terar 
därfö r m ed tillfredsställelse a tt beviljn ingarna till m arknadsföringskam - 
panjen i V ästtysk land  fo rtsä tte r  i en lighet m ed den ekonom iska handlings
planen.

N är det gäller den  övriga verksam heten  inom  tu ris tsek to rn  visar det sig 
att beviljn ingarna, räkna t i sam m a prisläge, skall m inska m ed 13 %  eller 
260000 D K K .

U tsko tte t fö ru tsä tte r a tt d enna m inskning signalerar a tt det organ som  
skö te r tu rism en i m in isterrådets regi inte an se r a tt det finns behov för 
ytterligare  å tgärder eller v erk sam h ete r inom  om rådet och därm ed inte har 
förslag till y tterligare  ak tiv ite te r u nder 1988.

U tsko tte t kan inte finna d e tta  accep tabelt och fö ru tsä tte r a tt när p laner
na för 1989 p resen te ras , innehåller de en ak tiv ite tsökning  som  visar hög
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am bitionsn ivå och ta r  hänsyn  till u tsk o tte ts  åsik te r om  m era konkreta  
å tgärder för a tt öka tu rism en  både till och inom  N orden .

Å bo den 10 novem ber 1987

F ör N ord iska  råd e ts  kom m unikationsu tsko tt

E lver Jonsson  
Förman

B l H A N G  5

Ekonomiska utskottets uttalande över ministerrådsforslag B 74/b om 
Nordiska ministerrådets budget för 1988 samt preliminära ramar för 
1989-90

Ø konom isk u tvalg  har m o tta tt N ord isk  M inisterråds forslag  til budsjett 
for det no rd iske sam arbeidet sam t prelim inæ re ram m er for 1989-90.

Innledning

Ø konom isk  u tvalg  har tidligere fram ført sy n sp u n k te r på opplegningen av 
budsje tte t fo r 1988 g jennom  sin u tta le lse  om  C 2 N ord isk  M inisterråds 
p laner fo r det no rd iske sam arbeidet. V isse spørsm ål som  b e rø re r budsje t
tet fo r det no rd iske sam arbeidet innen u tvalgets saksom råder e r  også 
behandle t i u tvalgets be tenkning  over M in isterråde ts beretn ing  for 1986 om 
det nord iske sam arbeidet. V idere berø res også slike spørsm ål i u tvalgets 
betenkn inger over m edlem sforslag , m in isterrådsfo rslag  sam t beretn inger 
fra in stitu sjoner hvis v irksom het Ø konom isk u tvalg  følger. U tvalget vil 
vise til d isse betenkninger.

I tilknytning til m in is terrådsfo rslag  B 741b vil u tvalget kom m e med 
m erknader til følgende:
-  bioteknologi
-  opp re tte lse  av et industrie lt sen te r i O slo
-  energi
-  regionalpolitikk
-  p relim inæ re ram m er fo r 1989-90 .

Bioteknologi

I C 2/1987 opp lyste  M in isterråde t at det i løpet av 1987 skulle u tarbeides 
et sek to roverg ripende sam arbeidsp rogram  om bio teknologiom rådet og at 
de tte  skulle legges fram  som  m in is terrådsfo rslag  til N ord isk  R åds 36. 
sesjon. U tvalget vil vise til at det i rappo rten  om b io teknologisk  sam arbeid
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i N orden  (vedlegg til m elding om  rek. 2811986/e), som  M in isterråde t har latt 
u ta rbe ide , opp lyses at et fullt u tbygget b io teknolog isk  sam arbeidsprogram  
inklusive en  viss p ros jek tv irk som het k rev er 2 8 -3 0  mill. D K K  pr. å r. I 
budsje ttfo rslaget he te r det a t m idler til b io teknologi skal bevilges fra  m ini
s te rråd srese rv en  som  i sin helhet u tg jør 8,3 mill. D K K . U tvalget e r  ikke 
k jent m ed innholdet i det kom m ende m in is terrådsfo rslaget, m en hadde 
fo rv en te t en s te rkere  no rd isk  satsing  innen de tte  viktige om rådet. B io tek 
nologien an tas å få g jennom gripende k o n sekvenser fo r p roduksjonslive t i 
N orden . U tvalget vil dessu ten  m inne om  a t N ord isk  Råd har bed t M in ister
råde t vu rdere  hvilken rolle e t even tue lt b io tekn isk  institu tt, m ed mulig 
p lassering  i Island , vil kunne spille fo r det no rd iske næ ringslivet. D et vises 
forøvrig  til u tvalgets betenkn inger over m edlem sforslagene A  714le om 
oppre tting  av e t nord isk  in stitu tt fo r b io teknikk  i Island og A  760/e om 
bioteknologisam arbeid .

Opprettelse av et industrielt senter i Oslo

N ord isk  Industrifond  fo ru tse tte s  å bli en h jø rnesten  i det kom m ende 
industrielle sen te re t som  skal op p re tte s  i O slo. F onde ts  ord inæ re p ro s jek t
m idler fo reslås øk t m ed 11.5 mill. D K K  som  en følge av den økonom iske 
handlingsplanen. V idere inngår i budsje ttfo rslaget m idler fo r fusjonen  m ed 
N O R D F O R S K , 5.9 mill. D K K . D et e r  ikke fo reslå tt av sa tt m idler fo r 1988 
til g jennom føringen av m in is terrådsfo rslaget om  et nord isk  industrie lt sen 
ter. U tvalget hadde fo rv en te t at m in is terrådsfo rslaget som  skal behandles 
ved 36. sesjon ville få budsje ttm essige  k o n sekvenser også fo r 1988 sam t at 
d e tte  ville fram stå  som  e t av de p rio rite rte  om rådene fo r 1988.

Energi

F or energ isek to ren  foreslås d e t en m inskning på 1.1 mill. D K K , hvilket 
m o tsvarer ca. 10 pst. eksk l. den del av prosjek tm id lene som  faller inn 
u nder den økonom iske handlingsplanen.

E nerg iom rådet h a r væ rt g jenstand  fo r flere initiativ  fra  N ord isk  R åd de 
senere år. D et no rd iske energ isam arbeidet fo r perioden 1986-1988 er 
b asert på  den  sam arbeidsp lan  som  ble behand le t ved N ord isk  R åds 34. 
sesjon. H ovedsam arbe id som rådene  er olje- og gassam arbeidet, energ iøko
nom isering, energiplanlegging, energiforskning, inform asjon og eksport 
sam t energi og m iljøspørsm ål. M in isterråde t har tidligere gjort oppm erk
som  på  at sam arbeidsp lanen  inneho lder e t øk t ressu rsbehov . Ø konom isk 
u tvalg  har tidligere u tta lt a t am bisjonsn ivået når det g jelder sam arbeidet 
v edrø rende energi og miljø, gass sam t sårbarhetsspø rsm ål bø r heves. I 
denne fo rb indelse vil u tvalget be om  a t s tø rre lsen  på  bevilgningene over 
det no rd iske b udsje tt til N K A ’s sikkerhetsp rogram  blir vu rdert i forhold til 
a lternativ  anvendelse  innen energ isek to ren  i årene  som  kom m er.
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Regionalpolitikk

På det regionalpolitiske om rådet blir det fo reslå tt en m indre reduksjon 
av m idlene i forhold  til 1987.

U tvalget s lu tte r seg til M in isterråde ts syn om  at de nye u tfordringer og 
den tiltakende ak tiv ite ten  innen sek to ren  stiller økende krav  på d e t no rd is
ke sam arbeidet innen det reg ionalpolitiske om rådet. U tvalget m ener det 
g renseregionale sam arbeidet må forbli et høyt p rio rite rt om råde også i de 

kom m ende år.

Preliminære rammer for 1989—1990

M inisterrådet har i bud jse ttfo rslaget fo r 1988, hvor den nye budsjettp ro- 
sedyren  for fø rste  gang tillem pes, valgt å ikke ta  stilling til det re ssu rsb e 
hov som  kan av se tte s  sek to rv is for årene  1989-90 . Som planleggingsforut- 
setning he te r det im idlertid  at u tgangspunk te t kan væ re at den generelle 
økningen i b u d sje tte t kan oppgå til 3 p st. årlig.

Ø konom isk utvalg er av den oppfatn ing at det e r  sakenes karak te r, 
innhold og ny tte  fo r det nord iske sam arbeid  som  m å bestem m e veksten  i 

det nord iske budsje tt. U tvalget vil i denne forbindelse  peke på a t det 
innenfor u tvalgets saksom råde nå a rbeides m ed flere kostnadskrevende 
saker som  vil få konsekvenser for de kom m ende års budsje tte r. Spesielt 

nevnes kan
— m in isterrådsforslag  om  et b io teknologisk t sam arbeidsprogram
— m in isterrådsforslag  om  o pp re tte lse  av e t industrie lt sen te r i O slo
— ny nord isk  økonom isk handlingsplan

G jennom føringen av d isse og andre saker k rever e tte r  u tvalgets opp fa t

ning betydelige ressu rser.
A vslutn ingsvis vil u tvalget be om  at B udsjett- og kontro llu tvalget v irker 

for at em betsm annskom itéer (og tilsvarende) fø lger de fr is te r som  er angitt 
for forslag til d isponering  av prosjek tm id ler.

A bo, 10. novem ber 1987

F or N ord isk  R åds Ø konom isk  utvalg

Jan  P. S y  se  (H)
Formann
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Ministerrådsforslag

om Nordiska ministerrådets budget för 1988 
samt preliminära ramar för 1989—90
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

M inisterråde t ö v erläm nar härm ed sitt förslag  till m in isterråds budget för
1988 inklusive prelim inära budge tram ar fö r 1989-90 .

B udgetförslaget fö r 1988 innebär en realökning jäm fö rt m ed innevarande 
å rs  budget m ed 3 % . Av förslaget fram går a tt u trym m e skapats b l.a . för 
fullföljande av a rb e te t m ed avveckling av handelsh inder, handlingsplanen 
m ot luftföroren ingar och handlingsplanen för trafiksäkerhet. V idare h a r i 
budgetförslaget av sa tts  re su rse r fö r a tt n är konkre ta  p laner finnes kunna 
u tveck la  sam arbe te t på den ku ltu rpo litiska sek to rn  liksom  vad gäller det 
b io teknolog iska fä lte t. M in isterrådsforslag  i d essa  de la r av ser bli p re sen te 
rade till 1988 års session . H äru tö v e r kan bl. a. näm nas följande om råden 
som  prio rite ra ts: social- och hä lsovårdssek to rn  får e tt kraftig t tillsko tt av 
m edel främ st av sedda  fö r fo rtsä ttn ing  av narkotikahandlingsp lanen; m edel 
har av satts  fö r ” N ord isk t F o ru m ”  liksom  ” N ord isk t T eknologiår 1988” ; 
fiskerisek to rn  tilldelas betydlig t ökade re su rse r som  ordinarie beviljning.

Som planeringsfö ru tsä ttn ingar fö r åren  1989 och 1990 kan tas som  u t
gångspunkt a tt den generella  ökningen av  budgeten  kan uppgå till 3%  
årligen.

K öpenham n den 22 sep tem ber 1987

På N ord iska  m in is terrådets vägnar 

B jarne M<þrk-Eidem
F ridtjov C lem et
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1. Inledning

Med verkan från den 12 februari 1986 trädde de ändringar i Helsingforsavtalet i 
kraft som var resultatet av Nordiska rådets och Nordiska ministerrådets förslag 
i anledning av utredningen om arbetsformerna i det nordiska samarbetet (NU:1983:9).

Helsingforsavtalets och kulturavtalets nya bestämmelser kommer för första gången 
till användning i samband med 1988 års budgetarbete. Det första ledet i detta 
budgetarbete var de planer för det nordiska samarbetet som framlades av Nordiska 
ministerrådet inför den 35:e sessionen i Helsingfors (dok. C2).

Till detta kommer att Nordiska rådet och ministerrådet har avtalat om en ändrad 
budgetprocedur. Den ändrade budgetproceduren innebär bl.a. att en sammanfattning 
av ämbetsmannakommitteernas och institutionernas önskemål har överlämnats till 
Nordiska rådet ultimo april, att ministerrådets förslag till budget överlämnas 
medio september och att det slutliga budgetbeslutet fattas av ministerrådet 
medio november efter hörande av Nordiska rådets organ.

Vidare är det förutsatt i den nya budgetproceduren att det förutom detaljbudget 
för det närmast liggande året också beslutas om preliminära ramar för de därefter 
två följande åren.

Ministerrådet har i arbetet med sitt budgetförslag tagit utgångspunkt i 
ett antal förutsättningar.

Ministerrådet angav i sitt förslag till planer för det nordiska samarbetet vilka 
verksamhetsområden som skulle prioriteras i det fortsatta arbetet. Nordiska 
rådet behandlade ministerrådets förslag till planer i samband med den 35 :e 
sessionen 1987 i Helsingfors. Härefter har ämbetsmannakommittéerna och insti
tutionerna inkommit med förslag till budgetprogram för 1988-1990.

Ministerrådets budgetförslag har disponerats enligt följande:

Efter inledningskapitlet redovisas i kap. 2 budgetutvecklingen t.o.m. 1987. 
Vidare redovisas de tekniska förutsättningar som ligger till grund för 1988 års 
budgetförslag samt sammanfattning av budgetförslaget för 1988. Slutligen redo
visas förslag till preliminära ramer för 1989 och 1990.

I kapitel 3 redovisas de detaljerade förslagen till utgifter för samarbets- 
sektorerna medan kapitel 4 redovisar de finansiella konsekvenserna.

Som separata bilagor till förslaget har tidigare överlämnats budgetförslag och 
budgetprogram för 1988-90 från institutioner samt budgetprogram 1988-90 från 
ämbetsmannakommittéerna.

2. Allmänna förutsättningar för 1988 års budget, m.m.

2.1 Den allmänna budgetens utveckling t o m år 1986

Den första allmänna ministerrådsbudgeten fastställdes för år 1974. Den uppgick 
då till 5,6 milj NOK. Den fastställda budgeten för verksamhetsåret 1986 uppgick 
till 272,6 milj NOK. Aren 1974-1977 får betecknas som en första uppbyggnadsfas 
av verksamheten. Från och med år 1978 var huvuddelen av nuvarande verksamhets-
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områden representerade på budgeten. I det följande redovisas därför utvecklingen 
för budgetåren 1978-1986 av den allmänna budgeten.

Dessa siffror redovisar den totala utvecklingen i löpande priser. För en bedöm
ning av den reala utvecklingen krävs att hänsyn tas till både prisutvecklingen 
samt till de förändringar i budgetens verksamhetsområde som skett under dessa 
år. Följande slutsatser kan dras av en sådan granskning:

Ökningen av den allmänna budgeten realt sett under senare delen av 70-talet och 
de inledande åren på 80-talet sammanhänger främst med att vissa verksamheter som 
tidigare finansierats nationellt fördes över till den allmänna budgeten och att 
vissa helt nya aktiviteter startats.

De reala ökningar som kontinuerligt genomförts för vissa institutioner och 
projektområden har således åstadkommits med hjälp av omprioriteringar, dvs reala 
nedskärningar på redan etablerade samarbetsområden.

I 1984 års budgetbeslut utgjorde realökningen totalt 6,2%, varav största en
skilda tillskott föll på Nordiska industrifonden och på ministerrådets reserv.

1985 års budget innebar en kraftig realökning av den allmänna budgeten eller 
nära 18%. Av denna ökning gick merparten eller 26,4 milj NOK till datahand
lingsplanen och till industriministrarnas program för teknisk FoU.

I 1986 års budget beslutades om en real ökning av verksamheten med ca 40 milj 
NOK eller ca 18%. I detta belopp ingick de förslag som framkommit i handlings
planen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning, totalt drygt 38 milj 
NOK. Härutöver ökade den allmänna budgeten i reala termer med ca 2 milj NOK, 
främst inom jord- och skogsbrukssektorn. Vidare anslogs ett engångsbelopp om 
5 milj NOK för Nordiska ministerrådssekretariatets och Nordiska industrifondens 
kommande flyttningar.

2.2 Kulturbudgetens utveckling t o m  1986

Den nordiska kulturbudgeten inrättades i anslutning till att det nordiska 
kulturavtalet trädde i kraft 1972. På kulturbudgeten fördes då upp nordiska 
samarbetsaktiviteter som tidigare finansierats direkt med bidrag från de nation
ella budgetarna. Under årens lopp har det tillkommit nya verksamheter av olika 
slag inom områdena utbildning, forskning och allmänkultur. Härtill kommer 
Nordiska kulturfonden, som allt sedan starten utgjort en fast post på budgeten, 
liksom ministerrådets dispositionsmedel. De sistnämnda används huvudsakligen för 
projekt- och försöksverksamhet under begränsad tid.

Kulturbudgetens utveckling under samma period, som i avsnitt 2.1 redovisats 
beträffande den allmänna budgeten, framgår av nedanstående översikt.

32 -1 7 -3 3 6  N ord iska  rådet
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Den tillväxt som översikten framvisar består, till den del den inte avser 
automatiska uppräkningar för pris- och löneförändringar, av aktivitetsökningar 
vilka hänför sig dels till existerande samarbetsområden, dels till nytillkomna 
aktiviteter. Det senare slaget av tillväxt avspeglar vissa huvudlinjer i inrikt
ningen av kultursamarbetet.

Ett karakteristiskt drag för utbyggnaden har varit strävandet efter att bredda 
kultursamarbetet i olika avseenden. Sålunda har det tillkommit ökade samarbets- 
möjligheter för de självstyrande områdena - inbördes och i förhållande till det 
övriga Norden. Det har etablerats nordiska kulturcentra på Färöarna, Aland och 
Grönland. Vidare har i samarbetet dragits in sådana aktiviteter som kan betraktas 
som tillämpandet av ett utvidgat kulturbegrepp. Redan på ett tidigt stadium 
tillkom en budgetpost för samarbete mellan ungdomsorganisationerna och under den 
hår berörda perioden har inrättats stödordningar för idrotts-, folkbildnings-, 
film- och amatörteaterområdena.

Den nordiska språkförståelsen har man på olika sätt försökt att förbättra, t ex 
genom att upprätta det nordiska språksekretariatet i Oslo samt språk- och 
informationscentret i Helsingfors. Ett led i samma strävanden är handlings
programmet för nordisk språkförståelse, som varit utgångspunkt för ett flertal 
insatser på detta område.

Ett viktigt inslag i samarbetet under den aktuella perioden har även varit olika 
förstärkningar på forskningsområdet. Där har insatserna koncentrerats kring 
forskarkontakter och forskarutbildning. Sålunda har forskarkursernas verksamhet 
kunnat utvecklas och det har tillkommit nordiska symposie- och stipendieord- 
ningar. Slutligen har ett Nordiskt forskningspolitiskt råd med igångsättnings-, 
utrednings- och rådgivningsfunktioner inrättats.

2.3. Der, samlade nordiska budgetens utveckling mellan 1986 och 1987

För 1987 presenterades en samlad budget för ministerrådets verksamhet. Totalt 
uppgår Nordiska ministerrådets budget år 1987 till 536,8 milj. DKK. Detta 
innebär en realökning mellan 1986 och 1987 på 4,5%. Om hänsyn tas till den 
budgettekniska förändringen av redovisningen och ändrad finansieringsmodell av 
Nordiska hälsovårdshögskolans medelsbehov över den nordiska budgeten uppgår den 
"verkliga" ökningen till 8%.

Kultursektorn ökade med 4,6% till 154,7 milj. DKK.

Ökningen hänförlig till fullföljnadet av den ekonomiska handlingsplanen tog i 
anspråk 3,3% av den totala ökningen.

En betydande del av ökningen lades på ministerrådets reserv i syfte att ha en 
hög handlingsberedskap att kunna följa upp planerade ministerrådsforslag och av 
Nordiska rådet antagna rekommendationer.

Slutligen kan nämnas att sammanläggningen av de två ministerrådssekretariaten 
innebar en besparing på 13 tjänster.

2.4. Pris- , löne- och valutaförutsättning i budgetförslaget för 1988

Enligt ministerrådets budgetreglemente skall budgeten för ett visst år fastställas 
i det årets beräknade pris- och löneläge.



995B 74/b

Orsaken till det Sr att totalbudgeten skall kunna tacka förväntade framtida 
pris- och lönehöjningar för att under löpande budgetår undvika tilläggsbevilj- 
ningar från de nationella nordiska budgeterna.

En närmare redogörelse för hur löne- och prisomräkningsfrågorna samt valutakurs
problematiken hanteras i den nordiska budgeten lämnas i det följande:

1 O O "7 A v* n l*» • . Vi v" n  r« 1 ^ V r» ' i n  a n  r* r* tm i PÄ 1 ^ t r a l n f a t i i v e f l v »

Vid de omräkningar från annan valuta till DKK som skall göras i budgetförslaget 
för 1988 är utgångspunkten för beräkningen samma valutakurser. De gällande 
valutakurserna vid tidpunkten för budgetförslaget kan avvika från de nämnda 
kurserna. Innan ministerrådets budget slutligt fastställs i november 1987 kommer 
de valutakurser som ligger till grund för beräkningarna att justeras. Därvid 
finns det möjlighet att beakta valutakursutvecklingen fram till denna tidpunkt. 
Denna teknik innebär att valutakurserna i budgetförslaget år desamma för åren 
1987 och 1988 i danska kronor vilket medför att de båda åren realt sett blir 
jämförbara. Däremot kan medelsbehovet uttryckt i dansk valuta för totalbudgeten 
förändras relativt kraftigt mellan åren beroende på valutakursförändringarna.
Den del av budgeten som direkt påverkas av valutakursförändringar består främst 
av institutionsbudgetar fastställda i domicillandets valuta. Totalbudgetens 
faktiska finansiering i dansk valuta enligt aktuell kurs jämfört med budgetkurs 
framgår av följande tabell.

Som framgår av tabellen innebär valutakursernas utveckling fr.o.m. 1987 års 
budgetbeslut fram till nuläget ett minskat medelsbehov i danska kronor på c: a 
13.7 milj.

Detta belopp har lagts in som en justeringspost i beräkningen av totalutgiften i 
tabell 1.

Institutionerna har för utgifter under anslagsposten varor och tjänster efter 
direktiv från sekretariatet räknat med en prisstegring från 1987 till 1988 med
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2,5 % för Danmark, 2,0 % för Finland, 5 % för Island, 4,5 % för Norge samt 2,0 % 
för Sverige.

Såväl insitutionernas som sektorernas projektmedel har omräknats med 4 % från 
1987 års nivå till 1988 års nivå. I alla sammanfattningstabeller m.m. är 
således sifferuppgifterna i genomförandeprisläge 1988 med undantag för insti
tutionernas lönekostnader vilka ligger i aktuellt löneläge, d.v.s. april 1987.

För beräkningen av lönereserven för institutionerna, vilka skall täcka avtals- 
enliga löneförändringar mellan april 1987 till utgången av 1988, har schablon
mässigt beräknats samma belopp som i 1987 års budget.

2.5. Sammanfattning av 1988 års budgetförslag, m.m.

2.5.1 Förutsättningar för budgetförslaget

Ovan redovisades vilka förutsättningar som ligger till grund för budgetförslaget. 
Förslaget har utarbetats med utgångspunkt i ministerrådets planer för 1988-1990, 
ämbetsmannakommittéernas och institutionernas budgetprogram för 1988-1990 samt vad 
som framförts av Nordiska rådets organ.

I planerna för det nordiska samarbetet (C2) anger Ministerrådet prioriterade 
områden under de närmaste åren: Det gäller arbetet med avvecklingen av handels
hinder, handlingsplanen mot luftföroreningar och handlingsplanen för trafik
säkerhetsarbetet. Bioteknologin år särskilt omnämnt som ett viktigt forsknings
område där nordiskt samarbetet kan underlätta den nödvändiga kompetensupp
byggnaden som kan ställa sig mycket resurskrävande för ett enskilt land. 
Slutligen måste arbetet med kulturhandlingsplanen följas upp budgetmässigt.

Nordiska rådets prioriteringar sammanfaller i huvudsak med det som ovan redovi
sats. Nordiska rådet har också uttalat att den genomsnittliga reala tillväxten 
på de traditionella områdena borde ligga på 5 %. Härutöver borde satsas sär
skilt på vissa prioriterade områden.

Av det material rörande ämbetsmannakommittéernas och institutionernas önskemål 
inför 1988 som presenterades under våren 1987 framgick att dessa önskemål 
sammantaget skulle innebära en real tillväxt på 14 %.

Vid sidan av nya krav och önskemål inför 1988 måste också vissa större hand
lingsprogram fullföljas. Detta gäller det datateknologiska samarbetet samt den 
ekonomiska handlingsplanen.

2.5.2. Handlingsplanen för full sysselsättning och ekonomisk tillväxt

Den nuvarande ekonomiska handlingsplanen med finansiering från den nordiska 
budgeten löper ut i och med utgången av år 1988. Redan i 1988 förutsättes det 
enligt planen att vissa medel frigörs.
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Följande översikt redovisar vilka medel som avsatts under 1987 resp. föreslås 
avsättas under 1988 till den ekonomiska handlingsplanen:

För perioden efter 1988 innebär avslutandet av den ekonomiska handlingsplanen 
i teknisk mening att medlen för dess finansiering via den nordiska budgeten 
frigörs. Några konkreta planer fr.o.m. 1989 finns ännu ej men ett arbete har 
startats upp inom ministerrådet i syfte att utarbeta en ny ekonomisk handlings
plan .
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2.5.3. Sammanfattning av budgetförslaget för 1988

Av tabell 1 framgår att budgetförslaget för 1988 uppgår till totalt 582,9 milj. 
DKK före valutakursjusteringar. I förhållande till den pris- och löneomrSknade 
budgeten 1987 till 1988 års pris- och löneläge innebär detta en ökning med 17 
milj. DKK eller 3 %.

Här och i fortsättningen har någon hänsyn till medelsbehovet för hälsovårds- 
högskolan ej tagits i analysen av budgetförslaget för 1988. Bakgrunden till 
detta är den speciella finansieringsordning som infördes fr.o.m. 1987 där 
skolans utgifter helt bestrids med direkta nationella bidrag. Som information 
kan följande siffror lämnas: Enligt budgetkur.?en uppgår skolans budget för 1987
till 17,1 milj. DKK. För 1988 uppgår medelsbehovet till ca. 25 milj. DKK. Den 
reala ökningen mellan åren uppgår till 3,0 milj. DKK.

Enligt tabell 1 föreslås en ökning av kultursektorn (rad 1-5) med drygt 6 milj. 
kr. När det gäller delanslagen inom kultursektorn har utgångspunkten i detta 
skede varit att alla tillgängliga resurser som ej är bundna av redan fattade 
beslut tillförs kultursektorns d.ispositionsmedel. Det innebär att alla delanslag 
tillsvidare får betraktas som preliminära. Anledningen till detta är att arbetet 
med kulturhandlingsplanen har bedömts nödvändiggöra att största möjliga flexi
bilitet tills vidare måste behållas.

Energisektorn föreslås få en minskning med c:a 1,1 milj. DKK, vilket motsvarar 
c:a 10% exkl. den del av projektmedlen som är en del av den ekonomiska handlings
planen .

För miljösektorns del innebär den föreslagna ökningen att ministerrådsförslaget 
angående åtgärder mot luftföroreningar kan fullföljas.

De ordinarie projektmedlen på arbetsmarknadssektorn minskas med c: a 10% i 
enlighet med NAUT:s egna förslag. Den s.k. NAUT-informationen som nu hanteras 
i ministerrådssekretariatets informationsavdelning återförs fr.o.m. 1988 till 
sektorn. För detta ändamål tillförs sektorn 850.000 DKK.

Inom social- och hälsovårdssektorn ökas bl.a. medlen till projektverksamheten 
med 1,8 milj. DKK främst avsedda för fortsättning av narkotikahandlingsplanen.

Härutöver tillförs NIOM medel för bl.a. en forskartjänst.

I förhållande till 1987 förstärks jämställdhetssektorn med nära 5,3 milj. DKK, 
som tillsammans med en omfördelning av de ordinarie projektmedlen medför att c:a
5,4 milj. DKK kan avsättas för jämställdhetskonferensen under 1988.

Verksamheten inom industrisektorn påverkas i hög grad av den förutsatta medels
tilldelningen till den ekonomiska handlingsplanen och till uppbyggnaden av ett 
industriellt center i Oslo. Industrifondens ordinarie projektmedel ökas plan- 
enligt med 11,5 milj. DKK som en följd av den ekonomiska handlingsplanen. 
Vidare ingår i budgeten medel för fusionen med Nordforsk med 5,9 milj. DKK. 
Härutöver förutsätts att den beräknade ökningen av räntemedlen år 1988 på c:a
1,2 milj. DKK får behållas av fonden. Den samlade föreslagna medelstillgången 
hos industrifonden bör kunna utgöra en god utgångspunkt för det industriella 
center som beräknas starta sin verksamhet under 1988. I budgetförslaget i 
övrigt för sektorn har hänsyn tagits till att FOU-medlen bortfaller (- 23,0 
milj. DKK). Härutöver har 2,8 milj. DKK avsatts för teknologiåret 1988.
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Den nya sektorn ekonomi/finans tillförs 0,8 milj. DKK i projektmedel.

Inom byggsektorn tillförs ytterligare 0,5 milj. DKK för fullföljande av bygg-
handlingsplanen. NKB.*s projektmedel förslås få en minskning med 10%.

För fullföljande av ministerrådsforslaget rörande avveckling av handelshinder 
tillförs handelssektorns projektmedel på ca. 1 milj. DKK.

På det regionalpolitiska området föreslås en mindre neddragning.

Utvecklingen av ett våderradarnät fortsätts. För transportsektorn i övrigt 
föreslås en minskning av projektmedlen med 10%.

På trafiksåkerhetsområdet avsätts ytterligare 900.000 DKK för fullföljande av 
ministerrådsforslaget.

Fiskerisektorn föreslås få en ökning med ca. 2,2 milj. DKK jämfört med vad som
avsattes i ordinarie budget för 1987. Sektorn har genom tillskott från MR-
reserven ett utrymme på ca. 1,5 milj. DKK under detta år.

Livsmedelssektorn tillförs ytterligare 0,6 milj. DKK. Sektorn har ett antal 
projekt med anknytning til handelshinderarbetet.

Tjänstemannautbytet föreslås få en ökning med 0,2 milj. DKK, i syfte att kunna 
följa upp Nordiska Rådets rek 12/87 om tolkutbyte.

Ministerrådets reserv uppgår enligt förslaget till c:a 11 milj. DKK. Av detta 
belopp är 2,7 milj. DKK avsedda för standardiseringsprojekt inom INSTA. Reste
rande medel reserveras för främst sådana projekt som följer av förslag på det 
bioteknologiska området. Härutöver är det nödvändigt att ha ett visst utrymme 
för politiskt viktiga ännu ej kända projekt där en fördröjning kan äventyra 
projektet. Här har också vissa medel reserverats för fullföljande av sekretaria
tets EDB-utveckling.

Ministerrådets sekretariat tillförs ytterligare medel främst avsedda för för
stärkning av sekreterarresurserna.

2.5.4 Förslag till preliminära ramar för 1989 och 1990

Den nya budgetproceduren förutsätter att det förutom en detaljbudget för år 1988 
också skall redovisas preliminära siffror för 1989 och 1990.

I det underlag som inkommit från ämbetsmannakommittéer och institutioner har 
också redovisats önskemål för 1989 och 1990. Detta underlag har utgjort en 
viktig utgångspunkt för den bedömning ministerrådet gjort över det totala medels
behovet på den nordiska budgeten för åren 1989 och 1990. Ministerrådet avser 
att utnyttja det inkomna underlaget i samband med arbetet på plandokumentet för 
åren 1989-1991.

Ministerrådet har i detta budgetförslag, där den nya budgetproceduren för första 
gången tilämpas, valt att inte nu ta ställning till det medelsbehov som kan 
avsättas sektorsvis för åren 1989 och 1990.
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Som planeringsförutsättning för åren 1989 och 1990 kan tas som utgångspunkt 
att den generella ökningen av budgeten åren 1989 och 1990 kan uppgå till 3 % 
årligen. Den principiella utgångspunkten för ministerrådet Sr att nya önskemål 
får prioriteras gentemot pågående verksamheter. DSrigenom skapas också bSttre 
garantier för en kontinuerlig kritisk granskning av de verksamheter som helt 
eller delvis finansieras via den nordiska budgeten.
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KAPITEL 3: REDOGORELSE FOR BUDGETFORSLAGET

Ikapitel 3 redovisas ämbetsmannakommitteernas och institutionernas 
detaljförslag till budget samt ministerrådets budgetforslag.

Redogörelsen inleds med en översikt över ministerrådets budgetför
slag, tabell 1, samt en särskild översikt över ministerrådets förslag 
för kultursektorn, tabell 2.

Sammanfattningarna är gjorda i danska kronor och i pris- och löne
läge 1988. Institutionernas budget fastställs i domicillandsvaluta.
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TABELL 2

BUDGETSAMMANDRAG 1988, KULTURSEKTORN
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3.1 NORDISKA KULTURFONDEN

BUDGETFORSLAG 1988: 11.474.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska kulturfondens verksamhet baserar sig på ett särskilt avtal som ingåtts 
och ratificerats av de nordiska länderna.

Fondens syfte är att främja det kulturella samarbetet mellan de nordiska länderna. 
Fondens verksamhetsområde omfattar det nordiska kultursamarbetet i hela dess vidd. 
Bidrag från fonden kan beviljas till samarbetsprojekt inom forskning, utbildning 
och allmänkulturell verksamhet i vidaste bemärkelse. Bidrag kan också beviljas för 
informationsverksamhet inom eller utanför Norden beträffande nordiskt kulturellt 
samarbete och de nordiska ländernas kulturliv. Medel beviljas huvudsakligen till 
nordiska samarbetsprojekt av engångskaraktär.

Fondens årliga dispositionsbelopp beviljas över ministerrådets budget. Medel som 
tillförs fonden står till fondens disposition även efter utgången av det år då 
inbetalning till fonden ägt rum.

Fondens medel förvaltas, dess medel fördelas och dess verksamhet i övrigt leds av 
en styrelse. Styrelsen beslutar även om placering av fondens likvida medel.

Styrelsen består av tio medlemmar. Nordiska rådet utnämner fem medlemmar, en från 
varje land. De övriga fem medlemmarna utses av ministerrådet (kultur- och under
visningsministrarna) , en från varje land. Styrelsen sammanträder fyra gånger per 
år.

Budgetöversikt
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Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/ÄK:
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3.2 KULTURSEKTORNS DISPOSITIONSMEDEL 

BUDGETFORSLAG 1988: 24.919.000 DKK

Organisation och verksamhet

Redan 1971, då kulturavtalets organ upprättades, avsattes ett dispositionsbe- 
lopp fðr ministerrådet. I bakgrundsmaterialet för det nordiska kulturavtalet 
från 1970 talas det om, att "detta dispositionsbelopp tänkes efter ministerrå
dets närmare bestämmelser användas till nya projekt som förberetts så långt, 
att de kan sättas igång, men till vilka medel inte genast kan anslås från de 
ordinarie statsbudgetarna, eller som förutsätter viss försöksverksamhet, 
vidare till engångsåtgärder och till utvidgning av redan pågående projekt i 
vissa fall, som inte synes kunna avvakta der. normala budgetproceduren".

Ministerrådets dispositionsmedel har varit en mycket viktig finansieringskälla 
för det nordiska kultursamarbetet. Tack vare dessa medel har ministerrådet, 
utan att behöva avvakta en relativt lång nordisk budgetprocedur, kunnat sätta 
igång viktiga projekt som nordiskt ungdomssamarbete, Nordiskt samiskt insti
tut, Nordiskt vulkanologiskt institut, Nordiskt språk- och informationscentrum 
och Nordiska institutet på Åland.

Dispositionsmedlen har vidare spelat en väsentlig roll för genomförandet av 
mer omfattande utrednings- och planeringsuppgifter. Vidare har väsentliga 
försöksordningar finansierats över dispositionsmedlen. Här kan från de senaste 
åren nämnas bl.a. filmdistributionsstödet, projektet barn och kultur samt 
samarbetet på folkbildningsområdet.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/ÄK:

Preliminär fordeling av dispositionsmedlen:
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* Inräknas i basbudget 1988.
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3.3.1 NORDENS HUS I REYKJAVIK

Organisation och verksamhet

Nordens Hus i Reykjavik skall fungera som ett nordiskt kulturcentrum och en 
förbindelseled mellan Island och det övriga Norden. Institutionen inledde sin 
verksamhet 1968 och har sedan 1973 finansierats över den nordiska kulturbudge
ten .

Verksamheten vid Nordens Hus Sr mångsidig. I samarbete med kulturinstitutioner i 
hela Norden arrangeras föredrag, kurser, film- och teaterföreställningar, musik 
och litteraturprogram, utställningar, konferenser m.m. Speciell vikt har lagts 
på biblioteksverksamheten. Nordens Hus har också som uppgift att öka kännedomen 
om Islands kultur i de andra nordiska länderna.

Budgetöversikt

Personalöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:



1011B 74/b

3.3.2 NORDISKA TEATERKOMMITTEN (NTK), GASTSPEL OCH FORTBILDNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 4.065.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk Teaterkomité (NTK) gir tilskudd til gjestespill i Norden og arrangerer 
videreutdanningskurs innenfor hele teaterområdet, samt dans og ballett.

Budgetöversikt

Personalöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen:

Institutionen föreslår att medlen anvisas i danska kronor fr. o. m. 1988.

- Pris- och löneförändringar + 186.000 DKK

- Verksamhetsförändringar
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BUDGETFORSLAG 1988: 517.000 DKK

Organisation och verksamhet

NARs tilskudd disponeres til kursvirksomhet og gjestespill og det deltar med
lemsorganisasjoner fra de nordiske land, Færøyene og fra 1985 amatørbevegelsen 
på Åland, som direkte medlem. I 1986 fortsatte arbeidet med å knytte nærmere 
kontakter med amatørteater på Grønland og i det samiske område.

Sekretariatet drives i samarbeid med Dansk Amatør Teater Samvirke (DATS). 

Budgetöversikt

3.3.3 BIDRAG TILL NORDISKA AMATORTEATERRÁDET (NAR)
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3.3.4 NORDISKA RÅDETS LITTERATURPRIS

BUDGETFORSLAG 1988: 486.0000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk råds litteraturpris (125.000 DKK) utdeles hvert år til et skjønnlitte
rært verk som utvelges av Bedømningskomitéen. Ministerrådet har 1984 fastsatt 
nye vedtekter for litteraturprisen. Hvert av de nordiske land kan foreslå to 
litterære verk. Det kan dessuten nomineres ett verk på Færøysk, grønlandsk og 
samisk av de respektive områders forfatterforeninger, og i så fall kan en sak
kunnig fra vedkommende forfatterforening tiltre Bedømningskomiteen.

Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.5 NORDISKA RÅDETS MUSIKPRIS

BUDGETFORSLAG 1988: 212.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska rådets musikpris utdelas vartannat år sedan 1968 i enlighet med stad
gar som fastställdes av de nordiska regeringarna 1965. Priset utdelades första 
gången 1965 och utgör f.n. 75.000 DKK. Det delas ut för ett musikverk av en 
levande kompositör. Verket utses av en kommitté bestående av tio medlemmar, 
två från varje nordiskt land, vilka utnämns för en fyraårsperiod. Bedömnings- 
kommittén träffar sitt beslut på grundval av förslag från nationella kommit
téer.

Budgetöversikt

Kommentar till anslagsförändringen
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3.3.6 NORDISKT MUSIKSAMARBETE (NOMUS)

BUDGETFORSLAG 1988: 2.586.000 NOK
motsvarar 3.025.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nemnd for nordisk musikksamarbeid (NOMUS) skal fremme utviklingen av og utbre 
kjennskapet til musikklivet og musikksamarbeidet i Norden. Virksomhetsområdet 
skal omfatte hele bredden av det nordiske musikkliv, herunder det komposito
riske, det improvisatoriske, det utøvende, det pedagogiske, det profesjonelle 
og amatørmusikken.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.7 NORDISKT SAMISKT INSTITUT

BUDGETFORSLAG 1988: 5.575.000 NOK
motsvarar 6.522.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk samisk institutt ble etablert i 1974 i Kautokeino i Norge. Instituttet 
skal virke for å forbedre den samiske befolkningens stilling sosialt, kultur
elt, rettslig og økonomisk.

Budgetðversikt

Personalöversikt

1) Inkl. utlandstillägg för en av sektionsledarna.
2) Inkl. utlandstillägg för en av forskarna.
3) Tjänsternas löneplasering fastställs senare.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen
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3.3.8 BIDRAG TILL NORDISKA SAMERÅDET

BUDGETFORSLAG 1988: 1.047.000 DKK

Organisation och verksamhet

Medlen under kapitlet Nordiska samerådet gålier bidrag till kostnaderna för 
rådets sekretariat. Det utgår åven ett bidrag till kostnaderna för den vart 
tredje år anordnade Nordiska Samekonferensen (senast 1986). Bidrag har också 
lämnats till kostnader för rådssekretariatets deltagande i Urbefolkningarnas 
världsråds (WCIP) kongress.

Kommentar till anslagsförändringen
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BUDGETFORSLAG 1988: 3.448.000 DKK

Organisation och verksamhet

»Syftet med ministerrådets stödordning för nordiskt ungdomssamarbete är att öka 
kännedomen om och förståelse för kulturella, politiska och sociala frågor 
bland ungdomen i de nordiska länderna. Detta skall ske genom att stödja det 
nordiska samarbete som bedrivs av landsomfattande och nationellt stödberätti
gande barn- och ungdomsorganisationer i Norden. Ordningen skall även kunna ge 
ungdomsorganisationerna ökade möjligheter att understryka den nordiska samhö
righeten i internationellt sammanhang.

Ordningen omfattar stöd till sådana projekt i organisationernas regi, som har 
ett klart nordiskt innehåll. Det kan vara fråga om seminarier, kurser, möten, 
konferenser, lägerverksamhet, publikationer m m. Bidrag ges i princip till 
engångsprojekt och hög prioritet ges projekt som avser breda ungdomsgrupper. 
Stöd kan vidare ges till barn- och ungdomsorganisationer för planering och 
genomförande av nordiska aktiviteter. Slutligen kan stöd ges till lokalt och 
regionalt samarbete.

Ordningen administreras av en av ministerrådet (kultur- och undervisnings
ministrarna) tillsatt kommitté, som består av två medlemmar från vart nordiskt 
land. Om ett självstyrande område så önskar kan det få representation i 
kommittén med en medlem. Kommittén håller i regel två möten per år.

Budgetöversikt

3.3.9 NORDISKT UNGDOMSSAMARBETE
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3.3.10 NORDISKT FOLKBILDNINGSSAMARBETE

BUDGETFORSLAG 1988: 2.387.000 DKK

Organisation och verksamhet

Ministerrådets stödordning för folkbildningssamarbete disponeras för verksam
het som bidrar till att utvidga det nordiska kultursamarbetet genom att dra in 
allt bredare kretsar och flera grupper i samarbetet i enlighet med målsätt
ningen för kulturpolitiken i de nordiska länderna. Stöd ges till projekt som 
genomförs i regi av samverkande folkbildningsorganisationer.

I enlighet med ministerrådets (kultur- och undervisningsministrarna) belut 
fördelas medlen av Nordiska kulturfondens styrelse.

Budgetöversikt

Kommentar till anslagsförändringen
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3.3.11 NORDISKT IDROTTSSAMARBETE

BUDGETFORSLAG 1988: 944.000 DKK

Organisation och verksamhet

Ministerrådets stödordning för nordiskt idrottssamarbete har till syfte att 
stimulera till samarbete mellan Grönland, Färöarna, Island och Svalbard å den 
ena sidan och det övriga Norden å andra sidan samt mellan de förstnämnda 
områdena inbördes. Den syftar också till att stimulera samisk idrottsverksam- 
het liksom nordiskt skolidrottssamarbete. Bidrag kan ges i första hand för att 
reducera de frivilliga idrottsorganisationernas reseutgifter i samband med 
nordiska idrottsarrangemang, lägervistelser, kurs- och mötesverksamhet o.l.

Ansökningar om stöd behandlas av de nordiska riksidrottsförbunden vid ett 
gemensamt möte och dessa lämnar förslag till fördelning av medlen. Den slut
liga fördelningen fastställs av Nordiska kulturfondens styrelse.

Budgetöversikt
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3.3.12 ÖVERSÄTTNING AV NABOLANDSLITTERATUR

BUDGETFORSLAG 1988: 2.039.000 DKK

Organisation och verksamhet

Syftet med ministerrådets stödordning för översättning och utgivning av 
nordisk nabolandslitteratur är att främja en ökad utgivning av värdefull 
nordisk litteratur i översättning i andra nordiska länder. Stöd ges i huvudsak 
i form av ett direkt bidrag till utgivaren och bidragets storlek skall i 
princip motsvara översättningskostnaden. Dessutom beviljas översättarstipen- 
dier, som skall stimulera till översättning från de små språken i Norden till 
de större. Syftet är att på detta sätt bidra till att öka antalet kvalifice
rade översättare.

Medlen fördelas av en av ministerrådet (kultur- och undervisningsministrarna) 
tillsatt Nabolandslitteraturkommitté, som i regel sammanträder två gånger per 
år. Kommittén består av tio medlemmar, en från varje språkområde.

Budgetöversikt
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BUDGETFORSLAG 1988: 4.284.000 FIM
motsvarar 7.026.000 DKK

3.3.13 NORDISKT KONSTCENTRUM (NKC)

Organisation och verksamhet

Nordiskt Konstcentrum (NKC) startet sin virksomhet i 1979. Ifølge vedtektene 
skal sentret utvikle og samordne det nordiske samarbeid innenfor billed
kunsten, samt informere om nordisk kunst i nabolandene og utenfor Norden. 
Sentret arrangerer utstillinger på Sveaborg (Finland) og turnéutstillinger. I 
de siste år er det bygd ut en nordisk gjesteatelierordning, som nå består av 
atelierer og bosteder på Sveaborg, i de nordiske land og i Grønland. I augusti 
1985 ble Garnisonskasernen innviet, som skal romme hele sentrets virksomhet. 
Sentret ledes av et styre på 10 medlemmer, med to representanter fra hvert 
land.

Budgetðversikt

Personalöversikt

1) Inkl. utlandstillägg. 

33 -17-336 Nordiska rådet
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.14 NORDISKA FILMKURSER 

BUDGETFORSLAG 1988: 390.000 DKK

Organisation och verksamhet

Tilskuddet disponeres til kursvirksomhet for film- og TV-arbeidere i Norden. 
Kursene arrangeres som regel etter tur i Norden. I 1985 ble i København arran
gert kurs om dokumentarfilm.

Budgetöversikt

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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BUDGETFORSLAG 19881 1.298.000 DKK

Organisation och verksamhet

Ministerrådets stödordning för spridning av nordisk spelfilm har till uppgift 
att främja nordiskt filmsamarbete genom att med olika stödåtgärder göra 
värdefull nordisk spelfilm tillgänglig för en större publik inom och utanför 
Norden. Bidrag kan ges till en vartannat år återkommande nordisk spelfilmfes
tival resp. barn- och ungdomsfilmmönstring, spridning av nordisk film i de 
nordiska grannländerna samt filminstituten i Norden (motsvarande) för gemen
samma informationsåtgärder inom och utanför Norden.

Beslut om bidrag fattas av den av ministerrådet (kultur- och undervisnings
ministrarna) tillsatta Kommittén för spridning av nordisk spelfilm. Kommittén 
består av en medlem från vart och ett av de nordiska länderna. I regel hålls 
två möten per år.

Budgetöversikt

3.3.15 NORDISK FILMDISTRIBUTION

Analys av anslagsförändringen



1029B 74/b

3.3.16 NORDENS HUS PA FÄRÖARNA

BUDGETFORSLAG 1988: 6.859.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordens Hus på Färöarna invigdes i maj 1983. Verksamheten omfattar bl.a. 
lokala kulturaktiviteter, förmedling av nordiska kulturaktiviteter till 
Färöarna och information och förmedling av färöisk kultur till övriga Norden.

Enligt överenskommelse finansierar den nordiska kulturbudgeten 92% av drifts
kostnaderna för Nordens Hus på Färöarna medan Färöarnas Landsstyre finansierar 
resterande 8%.

Budgetöversikt

Personalöversikt

*) Officielle færøske lønkoder
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.17 NORDENS INSTITUT PA ALAND

BUDGETFORSLAG 1988: 510.000 FIM
motsvarar 836.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordens institutt på Aland ble innviet i oktober 1985. Utgiftene til driften 
dekkes henholdvis av ministerrådet og Alands Landskapsstyrelse ifølge avtale 
mellom partene.

Instituttets arbeidsområde ligger hovedsakelig innenfor allmennkultur, men det 
bör også kunne holdes visse arrangementer innenfor undervisning og forskning. 
Ifølge vedtektene skal instituttet arbeide for å styrke det ålandske kulturliv 
og opprettholde og utvikle egne kontakter med det øvrige Norden.

Ministerrådet dekker utgiftene til virksomheten og lønnen til den daglige 
leder mens Alands Landskapsstyrelse dekker utgiftene til en kontorassistent, 
husleie og kontorhold.

Budgetöversikt

*) Kostnaderna för sekreterartjänsten täcks av Alands landskapsstyrelse.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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BUDGETFORSLAG 1988: 363.000 NOK
motsvarar 424.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska Konstförbundet ble opprettet på frivillig grunnlag i 1945 og har 
siden 1973 mottatt tilskudd fra Nordisk Ministerråd. Hvert nordisk land har en 
seksjon innenfor forbundet. Dessuten er det en seksjon for samisk billedkunst. 
Seksjonene støttes delvis med nasjonale tilskudd.

Ifølge forbundets vedtekter skal det virke som et kontaktskapende organ mellom 
billedkunstnere i de nordiske land. Dette arbeid skjer spesielt i form av for
bundets årlige forbundsrådsmøte. Seksjonene foreslår kandidater til Nordisk 
Konstcentrums styre og til gjesteatelierene.

Budgetöversikt

3.3.18 BIDRAG TILL NORDISKA KONSTFORBUNDET

Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.19 BIDRAG TILL NORDISKA FORFATTARKURSER VID FORENINGEN NORDENS INSTITUT, 
BISKOPS ARNO

BUDGETFORSLAG 1988: 173.000 SEK
motsvarar 201.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiske forfatterkurser gjennomføres som et samarbeid mellom Foreningen Nor
dens Institutt, Biskops Arnö og Nordisk Forfatterråd.

Budgetðversikt

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/ÄK:
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3.3.20 BIDRAG TILL SKANDINAVISK FORENINGS KONSTNARSKOLLEGIUM I ROM 

BUDGETFORSLAG 1988: 610.000 DKK

Organisation och verksamhet

Skandinavisk forening i Rom omfatter drift/utleie av arbeids- og bostedsrom 
for nordiske kunstnere.

I styret sitter representanter for de nordiske institutt i Rom, fra de nor
diske ambassader og venneforeninger.

Budgetðversikt

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.3.21 BIDRAG TILL NORDKALOTTMUSEET

BUDGETFORSLAG 1988: 215.000 SEK
motsvarar 249.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordkalottmuseet består av utstillingssamarbeid mellom museer i Finland, Norge 
og Sverige og det arrangeres turnéutstillinger innen både kunst og allmennkul- 
turelle tema. Bevilgningen til formålet er fra 1984 oppført på det permanente 
budsjett. De tilsluttede medlemsmuseer medvirker i utarbeidingen av utstil
lingene ved å stille personellmessige ot tekniske ressurser til disposisjon. 
Ministerrådets bevilgning disponeres til selve utstillingsmaterialet og til 
turnéutgiftene.

Budgetöversikt

Kommentar till anslagsförändringen
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3.3.22 NORDENS INSTITUT I GRÖNLAND

BUDGETFORSLAG 1988: 1.564.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk Institut på Grønland ble opprettet i januar 1986 og ble oficielt 
åbnet i september 1987. Institutionen er beliggende i Nuuk. Institutet har til 
formål at udvikle og stimulere kultursamarbejdet til alle geografiske områder 
i Grønland gennem institutets projektmidler til rejse- og aktivitetsstøtte 
samt service og informationsvirksomhed. Institutionen ledes af en styrelse 
nedsat av Ministerrådet efter indstilling fra de nationale departementer og 
selvstyreområderne. Styrelsen består af fire medlemmer med en repræsentant fra 
Grønlands hjemmestyre, to fra de nordiske lande samt en fra de øvrige selv
styreområder. Det daglige arbejde varetages af en kultursekretær udpeget af 
Nordisk ministerråd efter indstilling fra styrelsen.

Udgifter til løn til kultursekretæren samt projekter financieres af minister
rådet. Udgifter til assistentløn samt lokale- og kontorudgifter financieres af 
Grønlands hjemmestyre.

Budgetðversikt

**) Lön till assistent finansieras av Grönlands hjemmestyre.
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Analys av anslagsförändringen

* Här ingår 32.000 DKK som kompensation för ej budgeterade kostnader för 
feriefriresor.

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.4 UTBILDNINGSOMRÅDET
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3.4.1 NORDENS FOLKLIGA AKADEMI (NFA)

BUDGETFORSLAG 1988: 4.395.000 SEK
motsvarar 5.098.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordens folkliga akademi (NFA) startede i 1968 som en forsøgsvirksomhed over en 
femårsperiode. Fra 1977 har NFA været en permanent institution på det nordiske
kulturbudget. NFA lejer lokaler ved Nordiska Folkhögskolan i Kungålv i Sverige 
for sin virksomhed.

Ifølge statutterne skal NFA virke som et center for studier og diskussion om
kring voksenundervisning og folkeoplysningsarbejde i Norden. NFAs virksomhed 
omfatter i første række kurser af forskellig art i tilknytning til voksenun
dervisning og folkeoplysningsarbejde i Norden. Kurserne er sædvanligvis åbne for 
alle interesserede. I mange tilfælde arrangeres de i samarbejde med insti
tutioner og organisationer, som på nordisk plan arbejder med folkeoplysnings
spørgsmål.

NFA fungerer for tiden også som sekretariat for Det Nordiske Folkehøjskoleråd og 
som kontaktorgan for folkeoplysningsorganisationerne i de enkelte nordiske
lande. Videre har NFA deltaget aktivt i det Ministerrådsprogram, som administre
res af Ministerrådssekretariatet, og som omhandler folkeoplysning og voksenunder
visning.

Budgetöversikt
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Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen:
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3.4.2 NORDISKT SAMARBETE INOM SKOLOMRÄDET

BUDGETFORSLAG 1988: 1.783.000 DKK

Organisation och verksamhet

1973 fattade ministerrådet beslut om en tyngdpunktfðrskjutning från har
monisering av ramplanerna för undervisning i grundskolan till ett nordiskt 
samarbete inom det pedagogiska forsknings- och utvecklingsarbetet. Den gamla 
beteckningen Harmonisering av skolordningarna i de nordiska länderna behölls 
emellertid.

1976 antog ministerrådet mandat och riktlinjer för det fortsatta arbetet, vil
ket samtidigt bytte namn till Nordiskt samarbete inom skolområdet.

1981 godkände ministerrådet ledningsgruppens förslag till tyngdpunktsområden 
inom det pedagogiska FoU-området. Dessa skall för närvarande utgöras av 
följande sektorer:

a) Organisationsutveckling och arbetsmiljö i grundskolan,
b) Yrkespedagogiskt FoU-arbete,
c) Samarbete kring problematiken skola-arbetsliv,
d) Integrering av specialundervisningens elever.

Ledningsgruppen har våren 1987 föreslagit att det för 1987 och 1988 års 
verksamhet sker en generell utvidgning av dess arbetsområden. Utöver de 
prioriterade tyngdpunktsområdena omfattar det nordiska skolsamarbetet även 
andra väsentliga områden. Bl.a. kan nämnas projekt beträffande "smala" områden 
inom yrkesutbildningen, läromedelssamarbete inom yrkesutbildning och special
undervisning samt invandrarundervisning.

Planläggning och styrning av såväl informations- som projektarbetet sker 
centralt genom den nordiska ledningsgruppen för skolsamarbetet. Det egentliga 
projektarbetet inom de enskilda sektorerna sker däremot decentraliserat 
utgående från olika modeller.

Under senare år har den s.k. nätverksmodellen använts i allt högre grad i det 
nordiska skolsamarbetet. Denna innebär att nationella projekt inom samma 
tyngdpunktsområde och med likartade målsättningar knyts samman på nordiskt 
plan genom gemensamma planläggningsmöten, seminarier för erfarenhetsutbyte, 
utväxlingsstipendier etc. Genom nätverksmodeller kommer det nordiska skolsam- 
arbetet på ett praktiskt sätt att förankras i prioriterat utvecklingsarbete på 
nationellt plan.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen
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3.4.3 NORDISKT VUXENUTBILDNINGSSAMARBETE

BUDGETFORSLAG 1988: 573.000 DKK

Organisation och verksamhet

Det nordiske voksenundervisningssamarbejde startede i 1976 som to-årig for
søgsvirksomhed. I 1978 blev det som projekt finansieret over kulturbudgettets 
dispositionsmidler og i 1981 overført til det faste kulturbudget.

Formålet med samarbejdet er at:

- fremme uddannelsespolitisk diskussion og samarbejde inden for voksenuddan
nelse

- gøre tiltag vedrørende koordinering og erfaringsudveksling om voksenpædagog
isk forsknings- og udviklingsarbejde

- styrke informations- og dokumentationsudveksling mellem de nordiske lande om 
voksenundervisning generelt.

En kontinuerlig informationsudveksling foregår mellem landene bl.a. i form af 
en nordisk tidskrift og et katalog om pågående FoU-arbejde på området.

Budgetöversikt

Kommentar till anslagsförändringen
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3.4.4 NORDISKA JOURNALISTKURSEN 

BUDGETFORSLAG 1988: 1.845.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska journalistkursen anordnar vidareutbildning fðr journalister i de nor
diska länderna. Kursverksamheten omfattar i första hand en tremånaders vidare
utbildningskurs varje år. Därutöver genomförs kortare kurser med specialin
riktning.

Institutionen har evaluerats vilket resulterade bl.a. i en omorganisering 
av verksamheten till helårsdrift med heltidsanställd kursledning. De ökade 
kostnaderna under 1987 har finansierats med MR disp.medlen.

Budgetöversikt

Personalöversikt

*) Innehas tills vidare av samma person.
**) Personligt tillägg för skillnader mellan löneklass 35 och 37.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.4.5 NORDISKA SPRÅKSEKRETARIATET

BUDGETFORSLAG 1988: 1.428.000 NOK
motsvarar 1.670.000 DKK

Organisation och verksamhet

Språksekretariatet är ett organ för samarbete mellan språknämnderna (motsv.) i 
Norden. Institutionens uppgift är att arbeta för att bevara och förstärka den 
språkliga gemenskapen i Norden och främja den nordiska språkförståelsen.

Språksekretariatets arbetsområde omfattar huvudsakligen seminarie-, utrednings- 
och publikationsverksamhet. Vidareföring av Nordiska ministerrådets handlings
program för ökad språkförståelse i Norden är en viktig uppgift för institutio-

Budgetöversikt

1) Inkl. utlandstillägg
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen
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BUDGETFORSLAG 1988: 1.449.000 FIM
motsvarar 2.377.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiskt språk och informationscentrum skall i Finland i första hand främja 
undervisningen i och kännedomen om de övriga nordiska ländernas språk, kultur 
och samhällsförhållanden. I detta syfte skall centret öka utbudet av vid 
undervisningen behövligt tilläggsmaterial om Norden, effektivisera informatio
nen om de nordiska länderna, upprätthålla ett bibliotek med specifikt nordiskt 
material, anordna språkkurser, andra kurser och föreläsningar samt utveckla 
tolknings- och översättningsverksamhet. Därutöver skall centret sprida känne
dom om det finska språket och om finländska kultur- och samhällsförhållanden i 
de övriga nordiska länderna.

Budgetöversikt

3.4.6 NORDISKT SPRAk- OCH INFORMATIONSCENTRUM

1) Tjänstens löneinplacering fastställs senare.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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BUDGETFORSLAG 1988: 890.000 SEK
motsvarar 1.033.000 DKK

Organisation och verksamhet
Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH) driver undervisningsaktiviteter 
på tre linier: Tekstillinien ved Chalmers tekniska högskola, som med en toårig 
studietid fører til tekstilingeniøreksamen, næringslinien ved Oslo universitet, 
som består af 2i års studier og linien for naeringsterapi ved universitetet i 
Göteborg (tre terminer). De første to linier finansieres over statsbudgettet i 
det land, hvor uddannelsen er placeret. Linien for næringsterapi er en videre
førelse af de dietetikerkurser.
Nordisk ministerråd besluttede i februar 1981 blev det på baggrund af dette 
forsøg vedtaget af Ministerrådet (MR 1/81, pkt 13), at en permanent nordisk 
dietetikeruddannelse skulle finde sted i regi af NHH. Den skulle omfatte tre 
terminers studier og placeres ved Institutionen för klinisk näringslära ved 
Göteborgs universitet. Linien for naeringsterapi har et stærkere præg af en 
overbyggende uddannelse end de øvrige linier og er derfor mere nordisk præget. 
Udgiften til styrelsen og til linien for næringsterapi har været finansieret af 
Ministerrådets dispositionsmidler. Fra 1983 er institutionen blevet permanent og 
finansieres over det faste nordiske kulturbudget.

Budgetöversikt

3.4.7 NORDISKA HOGSKOLAN FOR HUSHÅLLSVETENSKAP (NHH)

Personalöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Institutionen/AK:
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3.4.8 BIDRAG TILL NORDISK FEDERATION FOR MEDICINSK UNDERVISNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 643.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk federation för medicinsk undervisning har till ändamål att främja 
medicinsk utbildning och undervisning i Norden. Detta görs genom att arran
gera, medverka vid och informera om symposier inom medicinsk undervisning, 
stimulera till försöksverksamhet och forskning omkring medicinsk undervisning, 
etablera och upprätthålla utomnordiska kontakter, etablera undervisning på 
detta område samt stödja initiativ, som främjar medicinsk undervisning i 
Norden. Speciellt har federationen arbetat med en bred symposieverksamhet på 
nordiskt plan.

Budgetöversikt

Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:



1054 B 74/b

3.4.9 NOPDISK KURSVERKSAMHET PÄ UTBILDNINGSOMRÅDET

BUDGETFORSLAG 1988: 290.000 DKK

Organisation och verksamhet

Inom anslaget för nordisk kursverksamhet på utbildningsområdet har hittills 
tio olika utbildningsområden finansierats i form av fort- och vidareutbild
ning, fältseminarier och andra seminarier. MR 6/86 (pkt. 5.1) beslöt genomföra 
en omläggning av kursverksamheten på utbildningsområdet. Omläggningen innebär 
att bidragen till mio av de tidigare kursområden (dvs. Nordiska universitets
kurser i historia. Nordiska fackkonferensen i historisk metodlära, Nordiska 
fältseminarier för etnologistuderande, Nordiska seminarier för arkeologistu
derande, vidareutbildning av konservatorer, vidareutbildning av socialhög
skolelärare, Nordiska seminarier för lärare vid journalisthögskolor. Nordiska 
fortbildningskurser för idrottslärare och Nordiska fortbildningskurser för 
modersmålslärare överförs till ett ramanslag. Därefter sker fördelningen av 
medlen till kursverksamhet på utbildningsområdet efter ansökan. Verksamhet, 
som tidigare fått medel från detta anslag kan efter ansökan komma i betrak
tande vid fördelning av medlen. Nya verksamhetsområden ges möjlighet att bli 
värderade inom ramanslaget. Beslut om beviljningen från detta anslag fattas av 
AK-Kultur.

Budgetöversikt
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Analvs av anslaqsförändrinaen
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3.4.10 NORDISKA KURSER I SPRÄK OCH LITTERATUR 

BUDGETFORSLAGET 1988: 1.618.000 DKK

Fördelinq i DKK:

Organisation och verksamhet

Inom anslaget för Nordiska kurser i språk och litteratur ges varje sommar kurser, 
ca,, fyra veckor långa, vid olika nordiska universitet i resp. lands språk, 
litteratur och kultur avsedda för universitetsstuderade i Danmark, Finland, Norge 
och Sverige samt på Färöarna, Grönland och Island. Kurserna avslutas med tentamen.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen

1) Kurs i färöiska arrangeras vart fjärde år
2) Kurs i Grönlands språk och kultur genomfördes första gången 1986

med MR disp.medlen
3) Kurs i isländska arrangeras vartannat år
4) Kurs i samiska arrangeras ca. vart tredje år

34- 17-336 Nordiska rådet
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Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.4.11 NORDEN I VÄXT, UNGDOM OCH SYSSELSÄTTNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 2.244.000 DKK

Organisation och verksamhet

Der henvises til "Norden i vækst", handlingsplan for økonomisk udvilkling og 
full beskæftigelse (rek. 1/1985), afsnitt 6.4.1.1. Arbejdet ledes for det nor
diske uddannelsesamarbejdes vedkommende af en nordisk styringsgruppe, udpeget af 
EK-kultur.

Budgetðversikt
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3.5 FORSKNINGSOMRÅDET 

Institutioner (motsv.)
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forts. 3.5 FORSKNINGSOMRÅDET

*) Anslagstekniska förändringar
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BUDGETFORSLAG 1988: 0 NOK
motsvarar 0 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiskt kollegium för marinbiologi (NKMB), som blev oprettet i 1956 har til op
gave at fremme det internordiske marinbiologiske samarbejde, bl.a. gennem plan
lægning, organisering og samordning af forskellige kurser og ekskursioner samt 
ved at anordne konferanser og organisere fælles forskningsopgaver og udpege nor
diske udvekslingsstipendiater.

NKMB var til og med 1978 et samarbejdsorgan mellem de fire marinbiologiske 
forskningsstationer i Helsingør (Danmark), Tvärminne (Finland), Espergrend 
(Norge) og Kristineberg (Sverige). Siden 1.1.1979 består kollegiet af indtil 
seks repræsentanter for marinbiologiske institutioner i hvert af de nordiske 
lande, Danmark, Finland, Norge, Sverige og Island (fra 1981) . Medlemmerne fra 
hvert land danner nationale sektioner af kollegiet.

De enkelte nationale sektioner (excl. Island) tilbyder hvert år et specialkur
sus, som er åbent for studerende i Norden. NKMB arrangerer derudover et "mobil 
kursus" med det formål at komplettere det øvrige kursusprogram. NKMB finansierer 
54 forskningsstipendiemåneder. Stipendier uddeles til kortere eller længere
varende ophold i de andre nordiske lande. Derudover uddeler NKMB midler til 
bl.a. symposier og studiebesøg i Norden.

Budgetöversikt

3.5.1 NORDISKT KOLLEGIUM FOR MARINBIOLOGI (NKMB)
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Analys av anslagsförändringen



1064 B 74/b

3.5.2 NORDISKA INSTITUTET FOR TEORETISK ATOMFYSIK (NORDITA)

BUDGETFORSLAG 1988: 14.185.000 DKK

Organisation och verksamhet

NORDITA blev oprettet i 1957. Det har til formål at fremme videnskabeligt sam
arbejde mellem de nordiske lande inden for den grundlæggende teoretiske atom
forskning. Instituttet skal drive forskning og uddannelse samt fremme forsk
ningen ved samarbejde mellem de nordiske institutioner inden for området,
f.eks. via udveksling af forskere, ved at arrangere og finansiere besøg af
udenlandske gæsteforskere ved institutioner i Norden, og ved at anordne eller
yde bidrag til symposier m.m.

Instituttet modtager stipendiater fra de nordiske lande (i reglen for to-års- 
perioder) og udenlandske gæsteforskere. Endvidere organiserer instituttet 
bl.a. internordisk forskningsudvekling og videnskabelige konferencer. Kernen i 
virksomheden udgøres imidlertid af den fast ansatte videnskabelige stab, for 
tiden seks fast ansatte professorer samt fire adjunkt/lektorer, som udnævnes 
for begrænset tid.

Instituttets virksomhed, omfatter nu elementpartikelfysik, kernefysik, astro
fysik og faststoffysik. Det sidstnævnte område fra 1980, hvor der blev til
knyttet en professor og en lektor til instituttet med særlig henblik på 
varetagelsen af faststoffysikken. I de seneste år er der også sket en oprust
ning af indsatser inden for astrofysik.

Budgetðversikt
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Personalöversikt

1) Direktören är oavlönad 1985. Fra 1986 honoreres han med 15% af dansk prof.lön.
2) Avlöning motsv. dansk professorslön
3) Avlöning motsv. dansk professorslön + procenttillæg
4) Anställning på särskilda villkor. Lön motsv. 15% av en dansk lektorslön.
5) Tidsbegränsade förordnanden med avlöning enligt statens överenskommelse med 

Magisterforeningen i Danmark
6) Deltidsanställning motsv. 60% av en dansk professorslön
7) Avlöning enligt överenskommelse mellan staten och Handels- og Kontorfunktio

nærernes Forbund + kvalifikationstillæg
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flnalys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/ÄK:
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3.5.3 NORDISKA INSTITUTET FOR FOLKDIKTNING (NIF)

BUDGETFORSLAG 1988: 1.179.000 FIM
motsvarar 1.934.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk institut for folkediktning (NIF) blev oprettet 1959 og er fra 1972 
placeret ved institutionen for religionsvidenskab og folkloristik ved Åbo 
universitet.

Instituttets gældende statutter, som blev vedtaget af ministerrådet i 1977, 
indebærer at virksomhedsområdet også omfatter kultur- og traditionsviden
skabelig forskning i videre forstand.

Instituttets virksomhed har tidligere i hovedsag været rettet mod inventering 
og katalogisering af kildemateriale m.m., udarbejdelse af bibliografier samt 
arrangement af symposier, kursus og konferenser. I de senere år er projekt
virksomheden imidlertid trådt mere i forgrunden, noget som har betydet at 
instituttets hovedopgave er blevet at medvirke til en samordning på nordisk 
basis af de forskningsmæssige indsatser ved de forskellige folkloristiske 
institutionerne. Dette indebærer at instituttet samler op projektideer, danner 
nordiske forskergrupper for aktuelle forskningsopgaver, bidrager med midler 
til projektplanlægning og igangsættelse af projekter samt tilbyder publice
ringsmuligheder .

Budgetöversikt
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Personalöversikt

Kommentar till anslagsförändringen 
Institutionen/AK:
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3.5.4 NORDISKA INSTITUTET FOR SJORATT

BUDGETFORSLAG 1988: 2.283.000 NOK
motsvarar 2.672.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk Institutt for Sjørett ble opprettet i 1963 i henhold til rekommen- 
dasjon fra Nordisk Råd. I 1983 ble formålsparagrafen endret. Nordisk Institutt 
for Sjørett har til formål å fremme forskning og undervisning i sjørett og 
alminnelig transportrett, olje- og gassrett og andre med sjøretten beslektede 
fagområder, bl.a. ved å koordinere forskning i disse fag, avholde seminarer, 
kurser og forelesninger, opprettholde specialbibliotek og drive informasjons- 
og publikasjonsvirksomhet på området.

Instituttet har en egen Avdeling for Petroleumsrett. Til driften av denne 
avdelingen mottar Instituttet finansiell støtte fra norske og utenlandske 
oljeselskaper som driver virksomhet på den norske kontinentalsokkel.

En betydelig del av Instituttets budsjett medgår til stipendier. Foruten to 
faste forskningsstipend utdeles det korttidsstipend til forskere og studenter 
til dekning av utgifter ved kortere eller lengre opphold på Instituttet.

Budgetöversikt

* Arbeidsgivers andel af pensjonstilskudd (8%) dekkes av Universitetet i Oslo. 
** Slutlig löneinplacering angörs senare.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institut ionen/AK:

Sjørettsinstituttet peker på behovet for å få dekket utgifter i forbindelse 
med flytting i de nærmeste år . Beløpet anslås til ca. NOK 250.000 i 1989/90.

Budgetförslaget:
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3.5.5 NORDISKA GEOEXKURSIONER TILL ISLAND

BUDGETFORSLAG 1988: 616.000 DKK

Organisation och verksamhet

De nordiske geo-ekskursioner til Island, der startedes i 1964, giver ældre 
studerende og forskere i Danmark, Finland, Norge og Sverige muligheder for at 
studere geologiske problemer i felten på Island. Hvert andet år har ekskur
sionerne vulkanologi som emne, hvert andet år beskæftiger man sig med kvartær
geologi/ geomorfologi. Ældre studerende og forskere fra Island har tilsvarande 
muligheder til indenfor virksomhedens rammer at studere geologiske problemer i 
de øvrige nordiske lande.

Virksomheden ledes af en styrelse bestående af to repræsentanter for hvert af 
de nordiske lande. De årlige ekskursioner forestås af en ekskursionsleder og 
en videnskabelig medguide.

Ekskursionerne har 25 deltagere, hvoraf 10 kommer fra Sverige, 5 fra hvert af 
de øvrige lande. Oplægget for ekskursionerne er i de seneste år ændret således, 
at der foruden feltstudier også indgår seminarer, foredrag el.lign. i forløbet.

Ekskursionens emne i 1988 er vulkanologi.

Budgetðversikt
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3.5.6 NORDISKT KOLLEGIUM FOR EKOLOGI (NKE)

BUDGETFORSLAG 1988: 0 SEK
motsvarar 0 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiskt kollegium för terrester ekologi, som inrättades 1964, ombildades 1976 
till ett nordiskt kollegium för ekologi (NKE). Ombildningen innebar främst att 
verksamheten, som tidigare i huvudsak inriktats på terrester zooekologi, nu 
även omfattar botanisk och limnisk ekologi.

Enligt den av ministerrådet i december fastställda instruktionen för Nordiskt 
kollegium för ekologi, är kollegiets uppgift att fungera som ett nordiskt 
centrum för kontakt inom och samordning av forskning och högre utbildning med 
ekologisk inriktning.

NKE skall bl.a. anordna kurser, konferenser och seminarier, utdela stipendier 
och resebidrag för att stödja enskilda projekt inom ramen för forskarutbild
ningen samt genom andra åtgärder främja samarbete kring högre ekologisk 
utbildning och forskning i Norden.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:

De tre siste posture foreslås fordoblet i 
1989 og 1990.
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3.5.7 CENTRALINSTITUTET FOR NORDISK ASIENFORSKNING (CINA)

BUDGETFORSLAG 1988: 4.252.000 DKK

Organisation och verksamhet

Centralinstitutet för nordisk asienforskning (CINA) bildades 1966. Institutet 
leds av en styrelse bestående av två forskare från Danmark, Finland, Norge 
respektive Sverige. Två representanter för institutets personal ingår också i 
styrelsen.

Institutet har till syfte att främja humanistiska och samhällsvetenskapliga 
asienstudier i de nordiska länderna. Härvid strävar CINA att samordna asien
forskning och utbildning av asienforskare vid universitet och högre läroan
stalter i Norden. Vidare verkar man för framtagande av för forskning och 
undervisning nödvändiga hjälpmedel. CINA har också viktiga uppgifter på 
dokumentations- och informationssidan. På senare år har CINA verkat för 
utvidgat nordiskt samarbete kring områdesstudier. Institutionen har även 
utvidgat sina kontakter och härav följande serviceverksamhet gentemot närings
livet och offentliga myndigheter.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Institusjonen har ingen forslag, idet det pekes på at den er under omorgani
sering og at organisasjonskomitéens forslag vil foreligge i løpet av våren 
1987.

Budgetförslaget:
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3.5.8 NORDISKT KOLLEGIUM FOR FYSISK OCEANOGRAFI (NKFO)

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiskt kollegium för fysisk oceanografi (NKFO), som ble oprettet i 1966, har 
til oppgave å fremme samarbeidet vedrørende forskning og utdannelse innen for 
fysisk oceanografi mellom universiteter og høyskoler i Norden ved hjelp av 
stipendiat- og forskningsutveksling, ved å anordne symposier og konferenser 
samt ved felles nordiske prosjekter m.m.
Kollegiets forskningsvirksomhet har i de senere år omfattet en del prosjekter 
vedrørende kyststrømmer i Kattegatt og Skagerak, og dessuten undersøkelser i 
Østersjøen, som er blitt kombinert med en rekke andre prosjekter i hvilke rand
statene rundt østersjøen har deltatt. Endvidere er det blitt foretatt undersø
kelser av vannforholdene mellom Færøyene og Skottland, noe som har væsentlig 
interesse for fiskeriet som er av stor betydning i dette området.
Størsteparten av kollegiets budsjett anvendes til stipendieprogrammet. Kolle
giet har midler til fem helårsstipendier for yngre forskere, der ønsker en vi
dereuddannelse i et andet land. Stipendiene kan innehas i flere år. Kollegiet 
ønsker foreløbigt at anvende den ene stipendiestilling mere direkte i forbin
delse med kollegiets forskningsprojekter, for at skabe mere sammenhæng i 
virksomheden.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.9 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTÉN FOR ARKTISK MEDICINSK FORSKNING (NoSAMF)

BUDGETFORSLAG 1988: 0 FIM
motsvarar 0 DKK

Organisation och verksamhet
Komitéen som inledet sin virksomhet i 1969, har til oppgave å fremme arktisk 
medisinsk forskning i de nordiske land. Komitéens sekretariat er plassert i 
Uleåborg.
Komitéen har i de senere år bl.a. lagt vekt på å arrangere vitenskapelige mø
ter og symposier over utvalgte emner innen arktisk medisinsk forskning. Med 
regelmessige mellomrom arrangeres også møter mellom forskere og helsmyndighe- 
ter, helsepersonell samt representanter for befolkningen i de nordlige dist
rikter. Videre har komitéen i samarbeid med NORDINFO utarbeidet et on-line 
søkesystem for arktisk medisinsk litteratur og utviklet referansesystemet i 
sitt tidskrift "Research Reports" som utkommer med 2-4 nummer årlig.
Komitéens egen forskningsvirksomhet er vedteksmessig knyttet til generalsekre
tærens instruks, som forutsetter at 50% av stillingen anvendes til egen forsk
ning. Generalsekretæren har kunnet benytte seg av Uleåborg universitets 
laboratorier i sin forskningsvirksomhet. I de seneste år har NoSAMF innledet 
et nært samarbeid med WHO og har fungert som organisasjonens kontaktorgan i 
Norden på sitt fagområde.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsfö ränd ringen
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3.5.10 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTÉN FOR INTERNATIONELL POLITIK, 
INKL. KONFLIKT- OCH FREDSFORSKNING

BUDGETFORSLAG 1988: 0 SEK
motsvarar 0 DKK

Organisation och verksamhet

Samarbetskommittén inrättades 1966. Den har till ändamål att främja forskning 
inom internationell politik, inklusive konflikt- och fredsforskning, genom 
koordinering av forskningsverksamheten vid de enskilda ländernas institutio
ner, anordnande av seminarier och konferenser, forskarutbyte och publikations- 
verksamhet.

En stor del av kommitténs budget går till olika former av stöd och anslag till 
enskilda forskare eller forskargrupper. Kommittén delar ut medel till nordiska 
forskningsprojekt (främst stöd till igångsättningsfasen), nordiska vetenskap
liga seminarier, konferenser och symposier, stipendier för vistelse i annat 
nordiskt land (i vissa fall utom Norden) för kortare tid, bidrag till gäst
föreläsare som besöker flera institutioner i Norden, planeringsbidrag samt 
resebidrag till nordiska eller internationella konferenser. Kommittén finan
sierar en nordisk vetenskaplig tidskrift (Cooperation and Conflict) samt ger 
ut en informationsskrift (Newsletter - International studies in the Nordic 
Countries) .

Budgetöversikt

Personalöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.11 NORDISKA SAMARBETSORGANET FOR VETENSKAPLIG INFORMATION (NORDINFO)

BUDGETFORSLAG 1988: 3.310.000 FIM

motsvarar 5.428.000 DKK

Organisation och verksamhet

NORDINFO innledet sin virksomhet i 1977 og erstattet derved NORDDOK (Nordisk 
koordineringsorgan for vitenskapelig og teknisk informasjon og dokumentasjon) 
samt NFBS (Nordiske forskningsbibliotekers samarbeidskomite). NORDINFOs opp
gave er å forbedre og effektivisere biblioteks- og informasjonsservicen for 
forskere og andre som benytter vitenskapelig og teknisk informasjon ved uni
versiteter og høgskoler, i forvaltning og industri i de nordiske land. Insti
tusjonen arbeider således for å samordne og fremme overføringen av dokumenter
bar informasjon mellom landene i Norden.

NORDINFO initierer og støtter forskning og utvikling av metoder og hjelpemid
ler, forsøks- og utredningsvirksomhet samt utdanning innenfor sitt ansvarsom
råde. NORDINFOs virksomhet inndeles i tre programområder:

1. Initiativområder, som omfatter en vesentlig del av prosjektmidlene, og be
nyttes til innsatser innenfor avgrensede prioritetsområder som endres konti
nuerlig. Disse midler er ledd i NORDINFOs planleggings- og samordningsoppga
ver, med formål å initiere og fremme utviklingen innenfor spesielle, ofte nye 
områder.

2. Frie prosjektmidler, som muliggjør frie søknader om midler til innsats på 
viktige punkter innenfor NORDINFOs område.

3. Lðpende virksomhet, som muliggjør støtte til virksomhet av langvarig karak
ter, og som er av særlig betydning. For tiden gir NORDINFO støtte til NOSP - 
Nordisk samkatalog for periodica samt SCANNET, der det arbeides for en inten
sivert utnyttelse av databaserte informasjonstjenester i Norden og harmonise
ring av de tjenester som produseres i de nordiske land.

Budgetðversikt
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Personalöversikt



1084 B 74/b

3.5.12 NORDISKA FORSKARKURSER

BUDGETFORSLAG 1988: 5.778.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska forskarkurser skall genom gemensamma kurser på utvalda områden främja 
forskarutbildningen i Norden. Avsikten år härvid dels att samnordiskt utnyttja 
specialiserad kunskap och unik apparatur som finns på olika håll i Norden, 
dels att genom samordning av resurser kunna garantera medverkan av särskilt 
framstående internationella forskare.

Verksamheten leds av en styrelse med två representanter för vart och ett av de 
fem nordiska länderna. Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete funge
rar som styrelsens sekretariat.

Kurserna kan vara av skiftande karaktär. Vissa kurser avser att ge kunskap om 
nya vetenskapliga metoder och arbetsmetodiker. Andra kan gälla nya viktiga 
forskningsområden eller frågor av vikt för forskningens eller samhällets ut
veckling. Kurserna ligger ofta på gränsen mellan redan etablerade vetenskaper 
eller har tvärvetenskaplig karaktär.

En målsättning för verksamheten är att nå stor spridning över såväl olika ve
tenskapsområden som skilda geografiska regioner inom Norden. Samtidigt söker 
styrelsen ge utrymme för en större satsning på aktuella och viktiga forsk
ningsområden. Som exempel på sådana områden kan nåmnas miljövård, energi, 
hälsovård, arbetsvetenskap samt kultursektorn. En sammanfattande redogörelse 
för verksamheten 1978-83 utgavs i början av 1984.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.13 NORDISKA FORSKARSTIPENDIER

BUDGETFORSLAG 1988: 2.080.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska forskarstipendier administreras för närvarande av styrelsen för de 
nordiska forskarkurserna. De till ordningen avsatta medlen kan inte tas i 
anspråk till andra ändamål av styrelsen. Ordningen är ett led i ett försök att 
etablera en generell nordisk ordning för utbyte av forskarstuderande och 
forskare som vill utbilda sig eller forska i något annat nordiskt land än det 
egna. De till ordningen avsatta medlen skall i första hand täcka kostnader för 
resa och uppehälle och endast i undantagstillfällen skall någon egentlig lön 
kunna utbetalas från stipendiemedlen. Stipendieordningen följer vid utbetal
ning i huvudsak de regler som gäller för nordiskt tjänstemannautbyte.

Sedan verksamheten inleddes som en försöksordning 1979 har 3-400 nordiska 
forskare bedrivit forskning för en längre eller kortare tid (vanligen 2-12 må
nader) vid en vetenskaplig institution i ett annat nordiskt land än det egna. 
Sommaren 1983 beslutade ministerrådet att försöksverksamheten skall fortsätta 
på mer permanent bas.
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3.5.14 NORDISKA FORSKARSYMPOSIER 

BUDGETFORSLAG 1988: 1.695.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska forskarsymposier administreras för närvarande av styrelsen för de 
nordiska forskarkuserna. De till ordningen avsatta medlen kan inte tas i 
anspråk till andra ändamål av styrelsen. Ordningen avser att genom bidrag till 
konferenser och symposier främja det vetenskapliga utbytet i Norden. Aven 
regelbundet återkommande arrangemang skall kunna erhålla stöd. Stödet från 
Nordiska forskarsymposier utlöser ofta väsentliga nationella medel, eftersom 
bidraget normalt begränsas till max. 20-25.000 DKK med ett deltagarantal på 
normalt 15-30 personer under 2-4 dagar. Detta innebär en betydande finansi
ering från deltagarna själva och från nationella källor. Sedan stödordningen 
upprättades sommaren 1979 har inemot 200 symposier och konferenser erhållit 
understöd.

Budgetöversikt
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3.5.15 NORDISKT VULKANOLOGISKT INSTITUT (NORDVULC)

Organisation och verksamhet

Nordisk Vulkanologisk Institut (NORDVULC), der er placeret i Reykjavik, ind
ledte sin virksomhed i efteråret 1973. Det har til opgave at udføre forskning 
med sigte på vulkanologiens vigtigste sektorer: petrografi, geokemi, geofysik 
og vulkanhistorie. Instituttet skal give forskere og studerende - i første 
række fra de andre nordiske lande - mulighed for at studere vulkanologi og 
dertil knyttede videnskabelige problemer.

Instituttet ledes af en styrelse og en direktør, der udnævnes af Nordisk mi
nisterråd. Til instituttet er knyttet en videnskabelig stab, der for tiden 
består af to geologer, en geofysiker og fem forskningstipendiater. Herudover 
er der en teknisk-administrativ stab, der består af to tekniske assistenter, 
en designer, en kontorfuldmægtig samt en regnskabsmedarbejder og en biblio
teksassistent (på deltid).

På grundlag af institutionens virksomhed i de første 10 år har en internatio
nalt sammensat gruppe i 1984 gennemført en evaluering af institutionen. Eva
lueringsrapporten fra august 1984 indeholder rekommandationer med henblik på 
fremtiden såvel for udviklingen af den videnskabelige virksomhed som for andre 
forhold (ansættelses-, udstyrs- og lokalemæssige). Nordisk forskningspolitisk 
råd (FPR) har den 5. oktober 1984 afgivet en udtalelse om evalueringens vurde
ringer og rekommandationer.

Budgetöversikt

35 -17-336 Nordiska rådet
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Personalöversikt

*) En teknisk assistent I har personligt fået ret til at bære titlen geolog. 
**) Inkl. udlandstillæg.

Analys av anslagsförändringen
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Kommentar till anslagsförändringen 
Institutionen/AK:
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3.5.16 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTÉN FOR ACCELERATORBASERAD FORSKNING (NOAC)

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

Organisation och verksamhet

Komiteen, som blev oprettet 1974, har til formål at fremme nordisk samarbejde 
inden for acceleratorbaseret forskning og medvirke til nordisk samarbejde i 
forskningsprogrammer ved acceleratorer i og udenfor Norden. Komiteen betjenes 
sekretariatsmæssigt af NORDITA.

Komiteen løser sin opgave ved at fremme en samordning og dermed en mere effek
tiv udnyttelse af de nordiske landes samlede forskningsressourcer inden for 
dette område, personale- såvel som udstyrsmæssigt. I tilfælde, hvor kravene 
til eksperimentelt udstyr ikke kan opfyldes ved forskningscentre indenfor Nor
den, har komiteen også samordnet de nordiske forskningsaktiviteter ved accele
ratorer udenfor Norden. Denne opgave løses bl.a i form af rejsestøtte for 
forskerne. Komiteen giver endvidere bidrag til nordiske forskningskonferencer 
og symposier. Endelig anvendes et mindre beløb til invitation af udenlandske 
gæsteforskere til institutioner i Norden.

Budgetöversikt
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3.5.17 NORDISKA DOKUMENTATIONSCENTRALEN FOR MASSKOMMUNIKATIONSFORSKNING 
(NORDICOM)

BUDGETFORSLAG 1988: 758.000 DKK

Organisation och verksamhet

NORDICOMs nåværende struktur og virksomhetsområde ble etablert i 1979. NORDI
COM er organisatorisk fundert dels på et nasjonalt nivå - de enkelte dokumen
tasjonssentraler som finansieres over domisillandenes budsjetter, dels et 
nordisk nivå - styring, forvaltning av bevilgningen over ministerrådsbudsjet
tet, koordinering av dokumentasjonstjeneste samt informasjonsvirksomhet. Orga
nisasjonen har til oppgave å dokumentere og informere om den nordiske masseme
dieforskningens resultater til forskere og andre interesserte, samt å formidle 
kontakter mellom forskere innbyrdes og mellom forskere og almenheten.

Dokumentasjonsvirksomheten baseres på lokalisering, innsamling, registrering 
og dokumentasjon av den nasjonalt trykte massekommunikasjonslitteratur. I 
tillegg kommer NORDICOMs servicevirksomhet overfor brukerne i form av littera- 
tursøkinger m.m. Litteratursøkinger via den s.k. online-databasen, som konti
nuerlig oppdateres med referanser over nordisk forskningslitteratur på områ
det, kan foregå via telefonnettet. Online-søkesystemet har i en prøvekjørings- 
periode fram til utgangen av 1983 vært gratis for brukerne. Videre framstilles 
en årlig trykt bibliografi som også er ledd i NORDICOMs dokumentasjonsvirksom
het.

Informasjonsvirksomheten består i hovedsak av produksjon av nordisk- og 
engelskspråklige nyhetsbrev som distribuerets gratis til interesserte forsk
ere, institusjoner m.v.

NORDICOMs hittidige virksomhet ble evaluert i løpet av 1983. Ministerrådet har 
vedtatt at institusjonens framtidige virksomhet skal fastholdes inntil der 
foreligger en mer helheftig plan for informasjons- og dokumentasjonsvirksom
heten på det samfunnsvitenskapelige området. Ministerrådet har bedt NORDINFO 
om forslag til en slik plan.

Budgetðversikt
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3.5.18 NORDISKA INSTITUTET FOR SAMHÄLLSPLANERING (NORDPLAN)

BUDGETFORSLAG 1988: 5.474.000 SEK
motsvarar 6.350.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN) inrättades 1966 enligt 
avtal mellan regeringarna i Danmark, Finland, Norge och Sverige och hade en
ligt överenskommelse mellan de berörda länderna ställning som svensk statlig 
myndighet. Enligt de nya stadgar för NORDPLAN som fastställts av ministerrådet 
upphörde NORDPLAN som svensk myndighet och upprättades som nordisk institution 
fr.o.m. 1981. Samtidigt gavs institutet rätt att utfärda doktorsexamen. Enligt 
sina stadgar har institutet till uppgift att dels anordna vidareutbildning för 
yrkesutövare inom samhällsplanering och angränsande sektorer i de nordiska län
derna, dels driva och främja forskarutbildning och forskning på samma område.

Vidareutbildningen är ettårig och avsedd att ge såväl tvärfacklig orientering 
som fördjupade kunskaper i samhällsplaneringens olika fack. Utbildningen om
fattar dels kursbunden undervisning under 12 veckor, fördelade på tre perio
der, dels självstudier på hemorten. Ca 50 personer per år deltar i vidareut
bildningen .

Endvidere udbyder NORDPLAN en forskeruddannelse med et 3-årigt kursus/seminar
forløb og mulighed for at indlevere doktordisputats til bedømmelse ved insti
tutionen, der har selvstændig doktoreksaminationsret. NORDPLAN forventer at 
der i de nærmeste år vil blive indleveret 3-4 disputatser til bedømmelse per

Budgetöversikt
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3.5.19 NORDISKA FORSKNINGSPOLITISKA RADET (FPR) 

BUDGETFORSLAG 1988: 4.034.000 DKK

Organisation och verksamhet
Nordiska ministerrådet (kultur-, undervisnings- och samarbetsministrarna) 
beslutade 1982 att på grundval av ministerrådsforslaget om ökat nordiskt 
forskningssamarbete (B 38/k) och Nordiska rådets rekommmendation nr 4/1982 
upprätta ett nordiskt forskningspolitiskt råd (FPR).
FPRs sekretariatsfunktion handhas av ministerrådssekretariatet.
FPR skall främja nordiskt samarbete beträffande grundforskning, tillämpad 
forskning och utvecklingsverksamhet samt forskarutbildning. Forskningssamarbe
tet bör förankras i nationella forskningsmiljöer och baseras på nationella 
prioriteringar. Vidare skall FPR söka främja gemensamma nordiska forsknings
intressen i det internationella forskningssamarbetet. I detta syfte skall FPR 
rådge Nordiska ministerrådet i långsiktiga och övergripande forskningspolitis- 
ka frågor samt genom egna initiativ främja nordiskt samarbete över hela 
forskningsfältet.
Enligt ministerrådsforslaget om ökat nordiskt forskningssamarbete skall minis
terrådet efter uppbyggnadsfasens slut återkomma till frågan om vilka ytterli
gare åtgärder och resurser som kan krävas för att FPR skall kunna fullgöra 
sina uppgifter t.ex. när det gäller det i ministerrådsforslaget och stadgarna 
angivna ansvaret för tvärvetenskaplig och sektorsövergripande forskning.

Budgetöversikt
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Analys av ans lagsfö rändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.20 BIDRAG TILL NORDISKA SOMMARUNIVERSITETET (NSU)

BUDGETFORSLAG 1988: 1.566.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordisk Sommeruniversitet (NSU) er en frivillig organisasjon som samler 
nordiske akademikere og praktikere med forskjellig bakgrunn. I NSU arbeides 
det med tvervitenskapelige emner av relevans for den nordiske forskningsde
batten. Virksomheten er åpen for alle.

Den faglige delen av virksomheten består i hovedsak av en rekke studiekretser. 
Disse fungerer i tilknytning til NSUs 21 lokalavdelinger i de nordiske univer
sitetsbyene. Studiekretsene forventes i 1987 å omfatte 11 forskjellige emner. 
Normalt studeres samme studieemne samtidig i 10-15 forskjellige universitets
byer. Årlig deltar ca 1.200 mennesker i NSUs virksomhet. Representanter for 
studiekretsene samles en gang i løpet av vinteren til separate vintersymposier 
med ca 2 dagers varighet. Det er her det faglige arbeidet koordineres og her 
man innhenter faglige ideer og impulser. Om sommeren samles representanter for 
alle studiekretsene til en felles sommersesjon som varer i ca 8-10 dager.

I tillegg arrangeres det i løpet av året mindre møter og seminarer. Innovativ 
forskningsvirksomhet står sentralt i NSU, og hvert år forsøker NSU å avsette 
midler til symposier der nye forskningsområder diskuteres.

Budgetðversikt

Styrelsen kan bestemme at indtægter i form af deltagerbetaling ved sommerses
sionen cg symposierne kan disponeres under løbende budgetår.

Efter styrelsens bestemmelse kan indtægter ved salg af publikationer overføres 
til anvendelse i virksomheden det følgende år til tilsvarande aktiviteter. 
Andre indtægter samt overskud, der ikke således anvendes i det følgende 
budgetår må på sædvanlig vis fremgå av institutionens regnskab og institutio
nen må af ministerrådets organer søge om tilladelse til eventuelt at overføre 
og anvende sådanne midler.
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen
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BUDGETFORSLAG 1988: 0 SEK
motsvarar O DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska samfundet för latinamerikaforskning (NOSALF) bildades 1973. Medlemmar 
i samfundet kan vara i Norden bosatta personer som forskar, undervisar på aka
demisk nivå eller bedriver kvalificerad informationsverksamhet om Latiname
rika. Högsta beslutande organ är generalförsamlingen, som bl.a. väljer styrel
se. Styrelsen består av två representanter för Danmark, Finland, Norge, resp. 
Sverige samt en sekreterare. NOSALFs sekretariat är f.n. knutet till Latiname- 
rikainstitutet vid Stockholms universitet. Förhållandet mellan NOSALF och 
Latinamerikainstitutet regleras i ett särskilt avtal.

Samfundet har främst forskningsfrämjande, samordnande och kontaktskapande 
funktioner. Genom ett stipendieprogram stöds i första hand studenter och 
icke-etablerade forskare. Vart tredje år arrangerar NOSALF nordiska forsk
ningskonferenser. Stöd beviljas till seminarier och symposier, som arrangeras
av andra organ. NOSALF utger tidskriften Ibero-Americana - Nordic Journal of 
Latin America Studies samt en nyhetsbulletin.

Budgetöversikt

3.5.21 BIDRAG TILL NORDISKA SAMFUNDET FOR LATINAMERIKAFORSKNING (NOSALF)
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:



1105B 74/b

BUDGETFORSLAG 1988: 0 SEK
motsvarar 0 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska kommittén för öststatsforskning bildades 1975. Medlemmar kan vara 
forskare och lärare vid vetenskapliga institutioner i Norden samt universi
tetsinstitutioner eller motsvarande med verksamhet inom öststatskunskapens 
område. Medlemmarna utses av styrelsen. Kommitténs högsta beslutande organ år
årsmötet, som bl.a. väljer styrelse och ordförande. Styrelsen består av högst
tio personer, om möjligt två från varje nordiskt land. Sekretariatsfunktionen 
är f.n. knuten till institutionen för öststatsforskning vid Uppsala universi
tet.

Kommittén skall främja samverkan mellan öststatsforskare i Norden samt mellan 
nordiska och icke-nordiska forskare med inriktning på Sovjetunionen och 
Östeuropa. Kommittén söker även stimulera kontakter mellan öststatsforskare 
och forskare från andra akademiska discipliner i Norden. Vetenskapliga kontak
ter med Sovjetunionen och Östeuropa uppmuntras Sven. Kommittén skall också 
främja forskning och högre utbildning om Sovjetunionens och Östeuropas sam
hällsförhållanden. Kommittén arrangerar vetenskapliga konferenser och sympo
sier, utger publikationer och håller kontakt med internationella organisatio
ner.

Budgetöversikt

3.5.22 BIDRAG TILL NORDISKA KOMMITTÉN FOR OSTSTATSFORSKNING
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.23 NORDEN I VAXT, NORDUNET 

BUDGETFORSLAG 1988: 2.553.000 DKK

Organisation och verksamhet

I den av ministerrådet (finansministrarna) under våren 1985 fastställda hand
lingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning ingår ett för
verkligande av det nordiska universitetsdatanätet NORDUNET, dvs. utveckling av 
datakommunikationssystem mellan de forskningsinriktade datacentralerna vid 
universitet och forskningscentra i Norden.

NORDUNET-projektet, som i huvudsak skall genomföras under en 4-årsperiod, för
utsätter både nationella och samnordiska resursinsatser. De sammanlagda kost
naderna har beräknats till 22 milj NOK varav den samnordiska finansieringen 
beräknats till 9,2 milj NOK. Enligt finansministrarnas handlingsplan avser 
ministerrådet bevilja projektet 9,2 milj NOK under perioden 1986-89. I nord
iska kulturbudgeten har för 1986 uppförts 2 milj NOK för projektet.

Budgetöversikt
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Analys av anslagsförändringen

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/AK:
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3.5.24 NORDEN I VÄXT, ARKTISK FORSKNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 1.580.000 DKK

Organisation och verksamhet

Som led i handlingsplanen "Norden i vækst" opfordredes polarforskningsinstitu
tioner og modsvarende i de nordiske lande til at undersøge mulighederne for et 
øget nordisk samarbejde omkring arktisk forskning.

Ved flere drøftelser i sommeren og efteråret 1985 var der enighed om at give 
meget høj prioritet til gennemførelsen af en fællesnordisk iskerneboring på 
Renland-halvøen i Østgrønland. Som et resultat af disse drøftelser har en 
gruppe fra Danmark, Island og Sverige udarbejdet et projektforslag, der er 
igangsat i 1987 og færdiggøres i 1988.

De ingående institutioner vil dække alle lønomkostninger og lign., men til 
dækning af de store logistiske omkostninger har gruppen søgt ministerrådet om 
og modtaget en bevilling på 800.000 DKK i 1987. Færdiggørelsen af boringen 
vil kræve en bevilling på 1,560 mill. DKK i 1988. Herudover gives der støtte 
til andre højt prioriterede samarbeidsinitiativ.

Budgetðversikt

Kommentar till anslagsförändringen 

Institutionen/ÄK:
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3.5.25 VISSA SAMARBETSORGAN PA KULTURBUDGETENS FORSKNINGSDEL

Organisasjon og virksomhet

Ministerrådet har fattet prinsippvedtak om å gjennomføre en omlegging av 
bevilgninger og bidrag til følgende åtte samarbeidsorganer på kulturbuds- 
jettets forskningsdel:

- Nordisk kollegium for marinbiologi (NKMB)
- Nordisk kollegium for marinbiologi (NKMB)
- Nordisk kollegium for fysisk oceanografi (NKFO)
- Nordisk samarbeidskomité for arktisk medicinsk forskning (NoSAMF)
- Nordisk samarbeidskomité for internasjonal politikk, inkl.

freds- og konfliktforskning (NSKIP)
- Nordisk samarbeidskomité for aksseleratorbasert forskning (NOAC)
- Nordisk samfunn for Latinamerikaforskning (NOSALF)
- Nordisk komité for øststatsforskning

Prinsippvedtaket innebærer at hver av de åtte samarbeidsorganer framover vil 
få en basisbevilgning til dekning av de "organisatoriske utgifter" (styre, 
fast personale, lokaler, m.v.), mens de øvrige midler samles i en pulje, som 
kan brukes til tidsbegrenset støtte til samarbeidsinitiativer på forsknings
området. Beslutningen om fordeling av midler til virksomhet (puljen) treffes 
av EK-Kultur.

Ministerrådet vedtok videre å innkalle budsjettforslag for 1988 fra de åtte 
nevnte samarbeidsorganer som svarer til det endrede bevilgningssystem, hvor
etter det endelige vedtak om en omlegging fattes i samband med utarbeidelsen 
av ministerrådets budsjett for 1988.
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Budgetöversikt
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Varor och tjänster (forts.)

Personalöversikt
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Analys av anslagsfö ränd ringen
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Analys av anslagsförändringen (forts.)

OBS. Belopp inom parentes lämnas här endast för information. De är tidigare 
redovisade under de förutvarande anslagen.

Kommentar till anslagsförändringen

Budgetförslaget:

- Verksamhetsförändring
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BUDGETFORSLAG 1988: 37.477.000 DKK

3.6 DATATEKNOLOGI

Inledning

Nordisk ministerråd har i 1984 vedtaget en særlig handlingsplan for fremme af 
datateknologisk samarbejde, der skal løbe i 5-årsperioden 1985-89.

Bevillingen inden for handlingsplanen administreres dels af Nordisk industrifond 
for så vidt angår den del af planen, der vedrører samarbejde om industriel FoU, 
dels af stedfortræderkomiteens særlige udvalg for datateknologisk samarbejde 
(RU-data). RU-data har ved en ministerrådsbeslutning i begyndelsen af 1987 fået 
delegeret kompetencen til at træffe beslutninger om bevillinger under 750.000 
DKK/år/projekt såfremt udvalgets medlemmer er enige.

I overensstemmelse med handlingsplanen har såvel Nordisk industrifond som 
RU-data igangsat en proces, der skal lede frem til en evalueringsrapport inden 
den endelige vedtagelse af budgettet for 1988. På grund af de få afsluttede 
projekter vil der dog ikke kunne blive tale om en evaluering i traditionel 
forstand, men snarere om de indledende skridt til gennemførelsen af en egentlig 
evaluering tættere ved handlingsplanens udløb.

I overensstemmelse med ministerrådets planlægningsdokument C 2 til Nordisk Råds 
35. session foreslås ingen aktivitetsstigning for 1988, hvilket også er i 
overensstemmelse med handlingsplanen.

Ministerrådet föreslår för 1988 en total resurstilldelning för arbetet med data
handlingsplanen av 37.477.000 DKK.
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ENERGIFRÅGOR, DISPOSITIONSBEVILJNING

3.7 ENERGI

BUDGETFORSLAG 1988: 11.664.000 DKK

Det nordiska energisamarbetet består av två huvudområden, säkerhetsforskning 
inom energiproduktionsområdet och det generella energisamarbetet. När det gäller 
det sistnämnda fastställde Nordiska ministerrådet (energiministrarna) 1985 en 
arbetsplan för det nordiska energisamarbetet: "Plan för nordisk samarbeide på
energiområdet for perioden 1986-1988". En betydande projektverksamhet har satts 
igång på de olika delområdena. Det förutsätts att det under 1987 sker en fort
sättning och uppföljning av flera tidigare samarbetsprojekt som har påbörjats.

Redan 1957 startade samarbetet om atomsäkerhet med etableringen av Nordisk 
kontaktorgan for atomspørsmål, NKA. 1975 startade det första säkerhetsprojektet 
i ministerrådets regi och Nordisk gruppe for atomsikkerhed, NKS, tillsattes för 
att lämna förslag till gemensamma nordiska projekt. Fram till idag har, efter 
förslag från NKS, ett program genomförts under 1977-80, och ett för åren 1981-85 
MR-Energi har för åren 1986-88(89) ett nytt 4-årsprogram, i regi av NKS. Bevilj- 
ningen under detta kapitel omfattar även samarbetet om säkerhetsforskning. Inte 
förrän under andra halvåret 1987 kommer ministerrådet genom sitt ställnings
tagande till de enskilda projektansökningarna att avgöra vilka projekt inom 
energisktorn som skall finansieras.

Det har således icke genom budgetbehandlingen tagits ställning till i vilken 
omfattning det nordiska projektsamarbetet inom kärnsäkerhetsområdet skall 
fortsätta.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 11.664.000 DKK.
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* t  Minskning av projektmedlen med 10 %.
I dessa medel ingår 1.300.000 DKK från handlingsplanen för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning.
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3.8 MILJO

MILJOVÁRD, D ISPOS ITIONSBEVILJNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 12.851.000 DKK

LUFTFORORENING MILJO-ENERGI, DISPOSITIONSBEVILJNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

Miljøspørgsmålene har i alle de nordiske lande høj prioritet. De nordiske lande 
deltager også aktivt i det internationale samarbejde på miljøområdet og søger 
gennem fælles forslag og synspunkter at spille en pådrivende rolle. Det gælder 
f.eks. inden for ECE-konventionen om langtrækkende grænseoverskridende luftforu
rening, og inden for de internationale havforureningskonventioner.

Den meget høje aktivitet nationalt og internationalt på miljøbeskyttelsesområdet, 
har også bevirket et øget pres på det nordiske samarbejde inden for Nordisk 
Ministerråd og dermed et større ønske om koordineret virksomhed og fælles 
handlingsplaner.

For at vedligeholde en førende position i det internationale samarbejde er det 
nødvendigt at have et fagligt grundlag af høj kvalitet. Det gælder således den 
handlingsplan mod luftforurening, som blev fremlagt som ministerrådsforslag på 
Nordisk Råds 35. session i Helsingfors. Handlingsplanen omfatter et projektprog
ram om luftforurening og et program for miljøkvalitetsovervågning.

For at gennemføre handlingsplanen mod luftforurening i perioden 1987-1989 kræves 
en øget bevilling i 1988 og 1989. Endvidere kræves tillægsbevilling for 1987. 
Der er foreløbig af ministerrådets reserve bevilget 750.000 DKK og ansøgt om 
yderligere 1.200.000 DKK.

Et andet område, som vil være højt prioriteret i de kommende år, er havenes 
forurening. Ministerrådet har vedtaget at udarbejde en handlingsplan mod hav
forurening, som bl.a. skal omfatte foranstaltninger mod tilførsel af svært 
nedbrydelige stoffer, langvejstransport af metaller, næringssalte, og dumpning 
cg forbrænding af affald. En øget aktivitet på dette område er også efterlyst af 
Nordisk Råd, jfr. rek. 14/1987/s.

Et tredie område som kan kræve øgede ressourcer i de kommende år er gennemfø
relse af en nordisk strategi for reduktion af de kemiske stoffer, som nedbryder 
jordens beskyttende ozonlag, specielt klorfluorcarboner. Ministerrådet har 
vedtaget, at en sådan nordisk strategi skal udarbejdes i løbet af 1987.
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Embedsmandskomiteen foreslår for de resterende områder et nogenlunde uændret 
realniveau i forhold til budgettet for 1987 for at gennemføre planlagte aktivi
teter. Komiteen henviser til ministerrådets plandokument for perioden (C2/1987). 
Med den fortsatte høje prioritet som miljøspørgsmål generelt forventes at have, 
finder komiteen det ikke aktuelt med en nedskæring til 90 % på nogen af områderne

Der er sandsynligt, at det nuværende samarbejdsprogram for virksomheden på 
miljøbeskyttelsesområdet, som skal revideres i løbet af 1987, vil blive afløst 
af et længererækkende principprogram, og at virksomheden på de enkelte delom
råder vil blive fastlagt i 3-årige detailprogrammer, som vil ligge til grund for 
de årlige budgetforslag.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram för kap. Miljövård på 12.851.000 DKK, 
och att kap. Luftförorening flyttas in i kap. Miljövård.

Härutöver har följande medel beviljats från ministerrådets reserv 1987:
- 250.000 DKK till luftförorening
- 500.000 DKK till miljökvalitetsövervakning
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3.9 ARBETSMARKNAD

BUDGETFORSLAG 1988: 10.196.000 DKK

En revidering av överenskommelsen om gemensam nordisk arbetsmarknad beslutades 
den 6 mars 1982, och trädde i kraft den 1 augusti 1983. Överenskommelsen har 
följts upp med reviderade riktlinjer för samarbetet mellan arbetsförmedlingarna 
i de nordiska länderna. Riktlinjerna anger en ökad servicenivå vid arbets
förmedling över gränserna.

Samtidigt har länderna godkänt en överenskommelse om samarbete mellan myndighet
er och institutioner inom yrkesinriktade rehabiliteringar och arbetsmarknadsut
bildning. Aven för denna överenskommelse har det utarbetats riktlinjer för de 
berörda myndigheterna.

Ett förslag till överenskommelse och riktlinjer om bidrag vid arbetslöshet är 
godkänt av ministerrådet under 1985, och träder i kraft 1986. Ett samarbete om 
lönegarantier vid konkurs, har startats på försöksbasis.

Samarbetsprogrammet på arbetsmarknadsområdet har antagits, och trädde i kraft 
den 15 juni 1985.

Uppföljning av de omtalade överenskommelserna samt samarbetsprogrammet ges hög 
prioritet, vilket avspeglas i en ökad aktivitetsnivå för de respektive fackut
skotten och i ett stort antal ansökningar till projektprogrammet för 1986 som 
måste överföras till 1987 års budget.

Konkretiseringen av den ekonomiska handlingsplanens projekt inom arbetsmarknads- 
och utbildningspolitiken har under 1985 varit en omfattande uppgift, som vid 
starten av den treåriga perioden medför ett extraordinärt aktivitetsutvidgande 
för den nordiska arbetsmarknadssektorn.

NAUT vill, under 1987, fortsätta projekt i samarbete med övriga sektorer. De 
berör samarbetet på ungdoms-, jämställdhets- och socialpolitiska området. Nya 
aktiviteter har påbörjats i frågor som rör migration och arbetsrätt. Ett förbe
redande arbete om nya företagspolitiska strategier i anslutning till närings
livs- och industripolitiken, har igångsatts med hänsyn till en aktivering av den 
arbetsmarknadspolitiska beredskapen för en försvagning av högkonjunkturen.

En särskild prioritering har lagts på den s k flaskhalsproblematiken. Handlings
planens projekt i dessa frågor är förberedda genom analyser av den samlade 
problemställningen om obalans mellan utbud och efterfrågan av kvalificerad 
arbetskraft.

Generellt prioriteras den s k arbetslinje, efter vilken länderna strävar för att 
få arbetslösheten skall kunna ersättas av produktivt arbete. I anknytning härmed 
fokuseras det på nya insatser mot ungdoms- och långtidsarbetslösheten, med 
särskild hänsyn till jämställdhetsproblemen på arbetsmarknaden.

Projektverksamhet, som berör arbetsrotation och strukturändringar på arbets
marknaden, härunder effekter av den teknologiska och ekonomiska utvecklingen, 
kommer att fortsätta. I den förbindelsen kommer initiativ, analyser och utveck
ling av metoder, med hänsyn till en bättre anpassning mellan utbud och efterfrå
gan, att bli högt prioriterade, härunder projekt om utökad användning av EDB i 
förvaltningen.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på totalt 10.196.000 DKK för kapitlet 
Arbetsmarknad.
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*

4.334.000 DKK för 1987 och 4.507.000 DKK + 350.000 DKK, totalt 4.857.000 DKK för 
1988 avser åtgärder för långtidsarbetslöshet och BRYT-projektet i enlighet med 
handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.

* *

För Naut information beräknas + 850.000 DKK. Övriga projektmedel reduceras 
med 10%, - 549.000 DKK.
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3.10.1 ARBETSMILJÖ

Inledning

Nordiska ämbetsmannakoiranitten för arbetsmiljöfrågor har under ministerrådet 
ansvaret för samarbetet inom arbetsmiljöområdet. Som beredande organ för äm- 
betsmannakommittén fungerar tre permanenta grupper. Grupperna ansvarar för 
frågor som rör arbetsmiljöforskning, arbetsmiljötillsyn samt arbetslivs- och 
arbetsrättsförhållanden. Beredningsgruppen för arbetslivs- och arbetsrättsfrågor 
sorterar organisatoriskt också under NAUT, men ämbetsmannakommittén för arbets
miljöfrågor har huvudansvar för verksamheten.

Nordiska ministerrådet (arbetsmiljöministrarna) fastställde år 1984 ett nytt 
samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet. I programmet har ministerrådet dragit 
upp riktlinjerna för samarbetet inom 12 mer traditionella områden. I programmet 
riktas verksamheten in på sådana uppgifter som är högt prioriterade i de nor
diska länderna och som anses lämpade för nordiskt samarbete. Sambanden mellan 
den tekniska utvecklingen, arbetsmiljön och arbetsmiljöpolitiken utgör ett 
genomgående tema i programmet. Verksamheten inom arbetslivs- och arbetsrätts- 
området, som inleddes år 1986, styrs tills vidare av ett mandat som fastställs 
för beredningsgruppen på området. Av mandatet framgår att samarbetet skall 
omfatta bl.a. rättsförhållanden i arbetslivet, konsekvenser av ny teknik samt 
arbetsorganisation och medbestämmande.

En utredning för att belysa förutsättningarna för en nordisk konvention på 
arbetsmiljöområdet inleddes år 1986. En närmare redogörelse för utredningens 
inriktning m m lämnas i ministerrådets verksamhetsberättelse (Cl) för år 1986 
kapitel XIII Arbetsmiljö, avsnitt 2.2.
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ARBETSMILJÖ, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 6.164.000 DKK

Genom den tekniska utvecklingen förändras ständigt villkoren i arbetslivet. Nya 
tekniska lösningar eliminerar vissa risker i arbetsmiljön medan andra tillkom
mer. Olycksfallsförebyggande åtgärder är angelägna liksom åtgärder för att 
minska riskerna i samband med bl.a. hantering av kemiska ämnen. I takt med den 
tekniska utvecklingen väntas arbetsorganisatoriska frågor få en alltmer fram
trädande plats.

Ambetsmannakommittén delar från och med år 1988 in sin projektbudget i program 
för forskning, tillsyn samt arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. Vid sidan av 
dessa program genomförs vissa satsningar av mer allmän karaktär.

Arbetet med att få till stånd en nordisk arbetsmiljökonvention bör betraktas som 
en satsning av allmän karaktär. Ett förberedande utredningsarbete väntas bli 
avslutat år 1987 och ett reellt konventionsarbete bör kunna inledas under år 
1988. De frågeställningar som tas upp i den förberedande utredningen är både 
materiellt och juridiskt komplicerade och fordrar noggranna överväganden. 
Särskilda resurser har avsatts för utredningsarbetet år 1987 och ämbetsmanna- 
kommittén bedömer att ytterligare medel måste tillskjutas för år 1988.

Inom forskningsområdet kommer satsningarna att fortsätta för att ta fram bästa 
möjliga underlag för tillsynsmyndigheternas bestämning av yrkeshygieniska 
gränsvärden för kemikalier. Den växande industriella användningen av mikroorga
nismer har kommit att inverka på sjukdomspanoramat hos arbetstagare i Norden. 
Gemensamma forskningssatsningar inom det biotekniska området planeras därför 
under år 1988. Fysisk belastning kan leda till förslitningsskador och sjukdomar 
som tvingar arbetstagare att lämna arbetslivet före pensionsåldern. En större 
satsning inom området kommer att följas upp under år 1988.

Inom tillsynsområdet planeras en intensifierad verksamhet för att harmonisera de 
väsentligaste kraven i ländernas arbetsmiljöföreskrifter. Verksamheten är 
resurssparande och är av stor betydelse ur handelspolitisk synpunkt. Utvecklin
gen av samarbetet i fråga om praktisk tillsynsverksamhet har ännu inte nått lika 
långt som kring föreskrifter. Det år därför angeläget att de satsningar inom 
området som inletts år 1987 kan följas upp under kommande år. Satsningar plane
ras också för att bl.a. se på hälsoeffekter av ersättningsmaterial för asbest. 
Den pågående debatten om ekonomiska effekter av arbetsmiljöregleringar motiverar 
en särskild studie av vilka konkurrensmässiga effekter som blir följden av höga 
arbetsmiljökrav.

Samarbetet inom arbetslivs- och arbetsrättsområdet inleddes år 1986. En rad 
aktiviteter har redan inletts med stöd från ministerrådets budget. Bland projekt 
som bör drivas vidare bör nämnas t.ex. en komparativ studie av arbetsrätten i 
Norden. Under år 1988 kommer verksamheten att inriktas mot bl.a. utvecklingspro
jekt i samarbete mellan parterna på arbetsmarknaden, forskare och ämbetsmän. 
Syftet skall vara att skapa ett program för en gemensam nordisk bas för ökade 
lokala aktiviteter för att främja arbetsmiljöförbättringar och demokratisering. 
Bland övriga planerade verksamheter bör nämnas studier rörande hur nya former 
för ägande, arbetsorganisation och ersättning påverkar de etablerade arbetsta- 
gar- och arbetsgivarförhållandena. Vilka samband som finns mellan produktivitet 
och olika former för samverkan i företag är ett ämne som också lämpar sig väl 
att studera i det nordiska samarbetet.

Budgetförslaget för 1987 innebär en ram på 6.164.000 DKK, varav 364.000 DKK 
som konsekvens av handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsätt
ning.
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* Härutöver har det beviljats 450.000 DKK till arbete med arbetsmiljö
konvention, från ministerrådets reserv 1987.

** Varav 350.000 DKK från handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full 
sysselsättning.

*** Varav 364.000 DKK från handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full 
sysselsättning.
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3.10.2 NORDISK ARBETSMILJOUTBILDNING (NIVA)

BUDGETFORSLAG 1988: 1.299.000 FIM
motsvarar 2.131.000 DKK

Organisation och verksamhet

Institutionen leds av en styrelse. Denna består av en person från vart och ett 
av de nordiska länderna. Varje representant har en personlig suppleant. Insti
tutionen har tre personer anställda.

Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet har till 
uppgift att arrangera vidareutbildning för specialister inom arbetsmedicin, 
yrkeshygien och företagshälsovård. NIVA samarbetar med Institutet för arbets- 
hygien i Helsingfors. Institutionen upprättades den 1 mars 1982 och är en 
fortsättning på projektet "Vidareutbildning av specialister inom arbetsmedicin, 
yrkeshygien och företagshälsovård" finansierat av Nordiska ministerrådet.

Budgetöversikt

3
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Anslagsförändring
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3.11.1 SOCIAL- OCH HÄLSOVÅRD 

Inledning

Till grund för Nordiska ministerrådets verksamhet inom social- och hålsovårds- 
området ligger det samarbetsprogram som fastställdes den 19 augusti 1982.

Programmets operativa avsnitt upptar 11 rubriker.

Ny nordisk konvention om social trygghet
Samarbete på hälso- och sjukvårdens område
Läkemedelssamarbete
Samarbete på socialvårdens område
Barn-, ungdoms- och familjepolitiskt samarbete
Samarbete på handikappområdet
Gemensam arbetsmarknad för medicinalpersonal
Efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal 
Forsknings- och utvecklingssamarbete 
Samverkan mot rusmedelsmissbruk 
Informations- och dokumentationssamarbete

Efter beslut av ministerrådet (social- och hälsovårdsministrarna) kommer ett nytt 
samarbetsprogram att utarbetas.

Samarbetet inom de olika delsektorerna bedrivs dels inom de fem permanenta 
institutionerna

Nordiska läkemedelsnåmnden 
Nordiska hälsovårdshögskolan
Nordiska institutet för odontologisk materialprovning 
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning
Nordiska nämnden för handikappfrågor, hår ingår Nordiskt utbildningscentrum 
för dövblindpersonal 

dels i form av projektverksamhet.
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SOCIALPOLITIK, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAGET 1988: 6.825.000 DKK

Projektverksamheten på det socialpolitiska området är inriktad på socialvård, 
barn-, ungdoms- och familjepolitik, efter- och vidareutbildning, hälso- och 
sjukvård, handikappfrågor, missbruksfrågor och några projekt som omfattar 
fler än ett delområde.

*) 600.000 DKK avser samnordisk information om AIDS

1. Härutöver har 284.000 DKK beviljats från ministerrådets reserv 1987 för 
projekt om Samnordisk rapport om Levnadsförhållanden.

2. Härutöver har 400.000 DKK beviljats från ministerrådets reserv 1987 för 
Rehabiliteringscenter för tortyroffer.

3. Från ministerrådets reserv 1987 har det beviljats 1.562.000 DKK till 
handlingsplanen mot narkotika.
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3.11.2 NORDISKA LAKEMEDELSNAMNDEN

BUDGETFORSLAG 1988: 2.142.000 SEK
motsvarar 2.484.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska läkemedelsnämnden upprättades den 5 december 1974 och infördes på 
ministerrådets budget 1975. Nämndens uppgift år att verka för harmonisering av 
lagstiftning och administrativ praxis på läkemedelsområdet i Norden.

Samtliga nordiska länder deltar i nämndens arbete. Nämnden har 10 ledamöter, 2 
från varje land med ersättare. Ledamöterna utses för högst 4 år i taget.

Huvuddelen av verksamheten genomförs med hjälp av underutskott. Dessa har 1
eller i vissa fall 2 medlemmar från varje land och mandat för ett avgränsat upp
drag. För närvarande finns 7 sådana utskott.

Nämnden biträdes av ett sekretariat med 4 anställda och är placerat i Uppsala, 
Sverige.

Budgetöversikt
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Personalöversikt

Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:
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3.11.3 NORDISKA HALSOVÄRDSHOGSKOLAN

BUDGETFORSLAG 1988: 1.000 SEK
motsvarar 1.000 DKK

Organisation och verksamhet

Styrelsen för högskolan består av 1 ledamot och 1 suppleant från vardera av de 
nordiska länderna. Vid högskolan finns också ett kursråd med representanter för 
de nationella huvudmannaorganisationerna inom hälso- och sjukvård samt för 
lärarna och eleverna.

Högskolan har totalt 19 anställda varav 8 lärare.

Kostnaderna för högskolan fördelas sedan 1985 på de fem nordiska länderna enligt 
den nordiska "nyckeln".

Nordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg är en samnordisk institution för högre 
utbildning och forskning inom hälso- och sjukvård. Utbildningen avses ligga på 
en nivå ovanför vad vart och ett av de nordiska länderna kan anordna nationellt 
och motsvarar den utbildning som förekommer i anglo-amerikanska "schools of 
public health". En begränsad verksamhet startade redan 1953, vilken utvidgades 
1962 med flera kurser och flera elevkategorier. Från 1978 finns hälsovårdshög
skolan på Nordiska ministerrådets allmänna budget.

Budgetöversikt

Får endast disponeras efter samråd med generalsekreteraren.
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Personalöversikt



1134 B 74/b

Analys av förändringsförslagen

Nordiska socialpolitiska kommittén: 

Tillstyrker
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BUDGETFORSLAG 1988: 11.359.000 NOK
motsvarar 13.290.000 DKK

Organisation och verksamhet

Institutet har till uppgift att genom systematisk provning och därtill hörande 
målinriktad forskning arbeta för att material och andra förbrukningsartiklar som 
används eller avses komma i användning i odontologisk verksamhet och tandhälso- 
tjänst i de nordiska länderna fyller de hålsomässiga och tekniska krav som med 
hänsyn till utvecklingen måste ställas vid varje tidpunkt. Institutet skall 
också sträva efter att utveckla bättre material och förbrukningsartiklar.

NIOMs styrelse har en representant och en suppleant från vart och ett av de 
nordiska länderna. Institutet har 25 tjänster fördelade på 2 avdelningar samt en 
administrativ enhet.

Budgetöversikt

3.11.4 NORDISK INSTITUTT FOR ODONTOLOGISK MATERIALPRØVING (NIOM)
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Personaloversikt

Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:



1137B 74/b

BUDGETFORSLAG 1988: 1.630.000 FIM
motsvarar 2.673.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning inrättades år 1979 och har till 
uppgift att

främja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom sitt område i Norden 
initiera och planera samnordiska forskningsprojekt som syftar till att 
belysa viktiga alkohol- och drogpolitiska frågor
arrangera nordiska forskarkonferenser och stimulera forskarutbildning och 
forskarutbyten
främja nordiskt informations- och dokumentationssamarbete.

Nämnden består av 3 ledamöter från vardera Danmark, Finland, Norge och Sverige 
med personliga suppleanter. Island deltar med två ledamöter och en suppleant. 
Nämnden bistås av ett sekretariat med 3 anställda, i Helsingfors.

Budgetöversikt

3.11.5 NORDISKA NÄMNDEN FOR ALKOHOL- OCH DROGFORSKNING (NAD)
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BUDGETFORSLAG 1988: Nämnden 2.666.000 SEK
NUD 4.385.000 DKK

motsvarar totalt 7.478.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordiska nämnden för handikappfrågor år ministerrådets samarbetsorgan för 
handikappfrågor inom det socialpolitiska området. Nämnden har bland sina upp
gifter att främja hjälpmedelsförsörjningen i de nordiska länderna genom att 
följa, initiera och vidareutveckla nordiskt samarbete inom området. Nämnden har
också att i övrigt stimulera nordiskt samarbete inom sitt ansvarsområde, exem
pelvis i forskning- och utvecklingsfrågor.

Nämnden består av 2 ledamöter från vardera Danmark, Finland, Norge, Sverige och
Island. För varje ledamot finns en suppleant.

Nämndens kansli, som är placerat i Stockholm, består av 5 anställda.

Fr o m år 1985 är det nyinrättade Nordiska utbildningscentret för dövblind
personal knutet till nämnden som dotterinstitution. Utbildningscentret är 
beläget i Dronninglund i Danmark. Utbildningscentrets personal uppgår till 
4 personer, varav två på halvtid.

Budgetöversikt

3.11.6 NORDISKA NÄMNDEN FOR HANDIKAPPFRÅGOR

* Varav en tjänst med utlandstillägg.



1140 B 74/b

Anslagsförändring

Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:
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3.12 JÄMSTÄLLDHET

BUDGETFORSLAG 1988: 7.614.000 DKK

Till grund för samarbetet på jämställdhetsområdet ligger ett reviderat samar
betsprogram som antogs av ministerrådet (jämställdhetsministrarna) i augusti 
1982. I programmet anges att samarbetet skall omfatta följande huvudområden:
a) arbetsliv
b) social- och familjepolitik
c) utbildning
d) boende- och samhällsplanering
e) deltagande i det politiska livet och samhällslivet i övrigt

För genomförandet av programmet är det, såväl när det gäller den egna projekt
verksamheten som verksamheten inom andra sektorer, viktigt med ett nära samar
bete med berörda ämbetsmannakommittéer.

Under 1988 arrangeras en stor nordisk kvinnokonferens Nordiskt Forum, och till 
genomförandet av denna ansöks om en beviljning på 5,5 milj. DKK.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 7.614.000 DKK.
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1987 anvisades medel från ministerrådsreserv

I beloppet ingår medel för anordnande av Nordiskt Forum 1988 samt 800.000 DKK 
för BRYT-projektet i enlighet med den ekonomiska handlingsplanen.
Övriga projektmedel reduceras med 105.000 DKK.
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3.13.1 INDUSTRI

Inledning

Teknisk forskning- och utveckling (FoU) har under en följd av år prioriterats 
av ministerrådet. Således har Nordiska industrifondens engagemang inom teknisk 
FoU kunnat stärkas genom dels ökade beviljningar inom den ordinarie budgeten 
och dels som extraordinarie beviljningen genom den ekonomiska handlingsplanen, 
datahandlingsplanen samt det tekniska FoU-programmet.

Andra områden inom industrisektorn som ämbetsmannakommittén för industripolitik 
lagt stor vikt vid gäller att skapa gynnsamma betingelser för industriellt sam
arbete. Detta har bl.a. skett genom förslag om lättnader i ländernas etablerings
lagstiftning och intensifierade insatser rörande ett aktivare nordiskt engage
mang inom det västeuropeiska harmoniserings- och standardiseringsarbetet. Mi
nisterrådet avser att nära följa denna utvickling under de kommande åren.

På det organisatoriska planet har förutsättningarna för att skapa en slag
kraftig nordisk institution för teknologi och industriell utveckling skapats 
genom att Nordiska industrifonden och NORDFORSK slagits samman och flyttats 
till Oslo. Ministerrådet avser vidare att följa upp sammanslagningen genom att 
till 1988 års rådssession lämna ett ministerrådsforslag om ett nordiskt industri
ellt center i Oslo med Nordiska industrifonden som en "hörnpelare".

Vidare har ministerrådet beslutat att manifestera den vikt man tillmäter den 
tekniska forskningen och utvecklingen i de nordiska länderna genom att 1988 
skall bli ett Nordiskt Teknologiår.
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INDUSTRIPOLITIK, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 3.840.000 DKK

I det industripolitiska samarbetet kommer det nordiska samarbetet med teknisk 
FoU även i fortsättningen att inta en dominerande roll. Genomförande av nordiskt 
teknologiår under 1988, initiering av det nordiska industriella centret samt 
projektstöd kommer därutöver under 1988 att kräva beviljningar.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 3.840.000 DKK

* FoU programmet i enlighet med den ekonomiska handlingsplanen upphör 1988. 
Delar av FoU-programmet har måst senareläggas till följd av stor personal
omsättning vid Nordiska industrifonden i s m flyttning till Oslo och senare 
fusion med NORDFORSK. AK-industri föreslår därför att 10 milj. NOK vidareförs 
till Industrifonden som en förstärkning av fondens medel för motsvarande 
ändamål i avvakten på aviserat ministerrådsforslag om ett nordiskt indus
triellt center i Oslo.
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3.13.2 NORDISKA INDUSTRIFONDEN

BUDGETFORSLAG 1988: 71.752.000 NOK
motsvarar 83.950.000 DKK

Organisation och verksamhet

Fonden leds av en styrelse i vilken varje land är representerat genom två 
ledamöter.

Styrelsens beslut verkställs av fondens sekretariat, som leds av en direktör. 
Vid sekretariatet finns 13 tjänster. Under 1986 flyttades fondens sekretariat 
från Stockholm till Oslo och från den 1. januari 1987 sammanslogs fonden med 
NORDFORSK.

Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling (Nordisk Industrifond) 
bildades 1973 med syfte att stödja ett mera effektivt utnyttjande av nordiska 
resurser för teknologi och industriell utveckling genom att främja ett ökat 
samarbete mellan de avtalsslutande staterna samt genom att stödja finansieringen 
av både projekt av intresse för två eller flera nordiska länder och internatio
nella projekt av gemensamt nordiskt intresse.

Till följd av stor personalomsättning i Nordiska industrifondens sekretariat 
i samband med fondens flyttning till Oslo under 1986 samt till följ av fusionen 
med NORDFORSK har delar av det tekniska FoU-programmet måst senareläggas. Ett 
fullföljande av FoU-programmet kräver därför att medel reserveras för 1988 
(då programmet enligt planerna skulle ha upphört). I budgetförslaget för 1988 
har därför 10 milj. NOK begärts för ett fullföljande av FoU-programmet.

Fonden befinner sig i år i en konsolideringsfas efter flyttningen till Oslo 
och sammanslagningen med NORDFORSK. För 1988 planerar fonden för ett industriellt 
bioteknologiskt program och förväntar nya och utvidgade verksamhetsområden då 
det planerade ministerrådsforslaget om ett nordiskt industriellt center i Oslo 
skall realiseras.
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Budgetðversikt

*) 12.922.000 NOK avser medel i enlighet med Handlingsplanen för ekonomisk ut
veckling och full sysselsättning. Medlen fördelas med 1.920.000 på löner,
1.166.000 NOK på varor och tjänster och 9.906.000 NOK på fondmedel.

**) 23.331.000 NOK avser medel i enlighet med den ekonomiska handlingsplanen.
Medlen fördelas med 2.006.000 NOK på löner, 1.218.000 NOK på varor och 
tjänster och 20.107.000 NOK på fondmedel.

Beslutad budget innebär ett bemyndigande att ingå förpliktelser för budget
året. Ministerrådet ger dessutom Industrifonden bemyndigande att ingå för
pliktelser utöver tillgängliga medel för 1988 på upp till 34 milj NOK för 
1989 och 17 milj NOK för 1990.

Personalöversikt

* Löneinplaceringen avgörs senare.
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Anslagsförändring

Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:
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3.13.3 NORDTEST

BUDGETFORSLAG 1988: 7.303.000 FIM
motsvarar 11.977.000 DKK

Organisation och verksamhet

Nordtests verksamhet leds av en styrelse med 5 representanter, en för vart och 
ett av de nordiska länderna. Den fackmässiga verksamheten handhas av områdesvis 
utsedda fackgrupper, för närvarande 8 stycken, samt 2 programkommittéer. Ett 
viktigt arbete, som sker i en av programkommittéerna, rör det västeuropeiska 
harmoniserings- och standardiseringsarbetet av betydelse för testning och prov- 
ningsmetoder. Arbetet, som initierades genom den ekonomiska handlingsplanen, av
ses intensifieras under perioden 1988-90. Sekretariatet, som har 4 anställda, 
är placerat i Helsingfors.

Nordtest påbörjade sin verksamhet den 1 juli 1973 och fördes in på minister
rådets allmänna budget fr o m 1 januari 1979. Nordtest har till uppgift att
- utarbeta, rekommendera och registrera gemensamma nordiska provningsmetoder 

i syfte att uppnå jämförbara resultat vid provning av material, produkter, 
konstruktioner, anläggningar och tekniska system,
ha ansvaret för ett kontinuerligt informationsutbyte på provningsområdet, 
utarbeta, rekommendera och registrera riktlinjer för provningsverksamhet, 
främja ett gemensamt nordiskt uppträdande i internationellt samarbete inom 
verksamhetsområdet,
initiera och främja forskning på verksamhetsområdet.

Budgetöversikt

* I detta belopp avser för 1987 533.000 FIM, och för 1988 554.000 FIM Hand
lingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.



1149B 74/b

Personalöversikt

Analys av förändringsförslagen
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3.14.1 EKONOMI OCH FINANSPOLITIK

EKONOMI OCH FINANSPOLITIK, DISPOSITIONSBEVILJNING 

BUDGETFORSLAG: 800.000 DKK

Som rapporterats i dokumentet C 2/1987 upprättades en ny ämbetsmannakommitté för 
sektorn ekonomi och finanspolitik, Nordiska ämbetsmannakommittén för ekonomi och 
finanspolitik (AK-EK) i juni 1986. Samtidigt lades Nordiska ämbetsmannakommittén 
för valutafrågor och finansiella frågor (NAUF) ned. Det nordiska samarbetet på 
det ekonomiska området har med undantag av institutionen, Nordiska ekonomiska 
forskningsrådet, tidigare finansierats över Nordiska ministerrådets reserv. I  
samband med bildandet av den nya ämbetsmannaorganisationen föreslås att en 
särskild budget upprättas för det nordiska ekonomiska samarbetet.

Kommentar

Vid utarbetandet av dokumentet C 2/1987 beräknades utredningen om valutapoli
tiska och etableringsrättliga hinder för det industriella samarbetet i Norden 
bli slutförd under 1987. På grund av det tilläggsmandat som utredningsgruppen 
fått i början av 1987 beräknas nu utredningen bli avslutad under 1988. Med 
hänsyn till detta och till den verksamhet som är planerad för 1988, och som 
finns redovisad i dokumentet C 2/1987, föreslås att 700.000 DKK anslås till 
posten "Projektforberedelser" 1988.

Budgetförslaget innebär en ram på 800.000 DKK.

* Under 1987 finansieras projekt inom sektorn från ministerrådets reserv.



1151B 74/b

BUDGETFORSLAG 1988: 2.317.000 SEK
motsvarar 2.688.000 DKK

Organisation och verksamhet

Forskningsrådet består av 15 medlemmar, 3 från vart och ett av de fem nordiska 
länderna. Rådet har en sekreterare anställd.

Nordiska ekonomiska forskningsrådet inrättades hösten 1980 och fick ett eget 
anslag på Nordiska ministerrådets allmänna budget fr o m 1981.

Forskningsrådet har till uppgift att främja nordiskt ekonomiskt samarbete. Detta ska 
bl a ske genom att forskningsrådet ger stöd till analyser och utredningar om det 
ömsesidiga ekonomiska beroendet mellan de nordiska länderna, och om förutsättningarn 
för ett närmare ekonomiskt samarbete, både i vad angår stabiliseringspolitiken och 
frågan om långsiktig tillväxt.

Budgetöversikt

3.14.2 NORDISKA EKONOMISKA FORSKNINGSRÅDET

* I enlighet med beslut av ministerrådet (samarbetsministrarna) den 15. januari 
1987 ändrades budgeten i anledning av institutionens flyttning.
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Personaloversikt

ftnalys av förändringsförslagen 

Institutionen:
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4.15 NORDISK STATISTISK SEKRETARIAT

BUDGETFORSLAG 1988: 2.244.000 DKK

Organisation och verksamhet

Styrelsen består av cheferna för de statistiska centralbyråerna i Danmark, 
Finland, Island, Norge och Sverige. Sekretariatet har 6 tjänster och är beläget 
i Köpenhamn.

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift att på uppdrag av cheferna 
för de statistiska centralbyråerna samordna den officiella statistiken i de nor
diska länderna. Det utgör sekretariat för de nordiska chefsstatistikermötena och 
betjänar och samordnar verksamheten i det nordiska statistiska utskottet, som 
verkar i chefsstatistikermötets regi. Detta sker bl a genom att sekretariatet 
deltar i planläggningen av möten och seminarier samt utarbetar dokumentation 
till och rapporter från dessa.

Sekretariatet följer det internationella samarbetet avseende statistisk koordi
nering och standardisering samt initierar och medverkar i undersökningar till 
gagn för jämförbarheten av de nordiska ländernas statistik. Dessutom utarbetar 
och redigerar sekretariatet Nordisk statistisk årsbok och utger andra samnor
diska statistiska publikationer.

Budgetöversikt

* En med utlandstillägg 

11-17-336 Nordiska rådet



1154 B 74/b

Anslagsförändring

Analys av förändringsförslagen
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3.16.1 BYGG

Inledning

Byggsektorns projektbeviljning omfattar delområden: samarbete inom byggpolitiken 
(innehåller byggforskning, harmoniseringssamarbetet och byggsektorns allmänna 
utveckling) och samarbete inom bostadspolitiken.

Byggsektorns handlingsplan för ökad produktivitet och stabil sysselsättning fast
ställdes i januari 1987 och omfattar främst exportfrämjande åtgärder.

Byggforskningssamarbetet genomförs av NBS (Nordiska byggforskningsorganens 
samarbetsgrupp). Harmonisering av byggbestämmelser utförs av NKB (Nordiska 
kommittén för byggbestämmelser) , ett samarbetsorgan för de centrala bygg- 
myndigheterna. Harmonisering av normer och standarder utförs av INSTA-Bygg, som 
är samarbetsorgan för de nationella byggstandardiseringsorganen.

Nordiska bostadsadministrativa mötet är samarbetsorgan för de centrala bostads
myndigheterna och initierar bostadspolitiska projekt.

Budgetmässigt består bostads- och byggsektorn av den allmänna projektbudgeten 
och NKBs budget.

i i nnn :
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BYGGFRÁGOR, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 4.411.000 DKK

En höjning av byggsektorns projektmedel för 1988 är föranledd av fastställd 
handlingsplan för ökad produktivitet och stabil sysselsättning inom byggsektorn. 
De initiativ som påbörjas 1987 och fastsätts under 1988 framgår av ämbetsmanna- 
kommitténs projektprogram. De områden som bearbetas inledningsvis är följande:

- Intensifierad behandling av handelshinder inom sektorn
- Nordisk samverkan om systemexport
- Byggexportfinansiering
- Nordisk byggsektor och utvecklingsländerna
- Byggexportsamverkan i form av bl.a. utställningar och marknadsunder

sökningar på fjärranliggande marknader
- Byggexportutbildning
- Högteknologi inom byggsektorn.

Projektmedel inom byggforskningsområdet används för att bredda och fördjupa 
informations- och erfarenhetsutbyte mellan länderna, samt för att hålla forskar
seminarier inom avgränsade områden. Nordiska arbetsgrupper finns bl a för 
byggnadsekonomi, samhällsplaneringsforskning, energi, reparation och ombyggnad 
samt för datateknologi. Samarbetet är väl etablerat och utökas kontinuerligt.

Harmonisering av byggbestämmelser utförs med medel som tillförs institutionen 
Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB). En central arbetsuppgift är ut
arbetande av produktregler i enlighet med nordiska riktlinjer för ömsesidigt 
accepterande av centralt godkända byggprodukter och officiell kontrollordning. 
Byggstandardiseringsarbetet tilldelas medel över sektorns allmänna budget. 
Standardiseringen har en viktig roll vid undanröjande av handelshinder i Norden. 
För närvarande finns det arbetsgrupper inom centrala områden som t ex värme
isolering och virke samt för tillståndsvärdering av byggnader. En intensifiering 
av standardiseringsarbetet är att vänta, inte minst inom dataområdet. INSTA- 
byggs medverkan i det europeiska standardiseringsarbetet blir allt viktigare och 
koordinering förutsätter nordisk finansiering.

Bostadspolitiska projekt omfattar bl a nordiska utredningar om äldres boende och 
behovsprövade bostadsstöd. Prognosmetodik för bostadsefterfrågan och bostads
produktion studeras för att öka prognosernas tillförlitlighet. Samarbete om 
bostadspolitiska frågor under ministerrådet är fortsättningsvis ett prioriterat 
område och kommer att omfatta en avsevärd del av sektorns allmänna budget.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 4.411.000 DKK.
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3.16.2 NORDISKA KOMMITTÉN FOR BYGGBESTÄMMELSER (NKB)

BUDGETFORSLAG 1988: 1.225.000 FIM
motsvarar 2.009.000 DKK

Organisation och verksamhet

NKBs styrelse består av 2 representanter från Danmark, Finland, Norge och 
Sverige samt 1 representant från Island. Dessutom finns projektgrupper för 
avgränsade arbetsuppgifter och tekniska sekreterare utsedda av de enskilda 
länderna. Centrala kansliet i Helsingfors har en tjänst.

NKB är ett samarbetsorgan för de centrala byggmyndigheterna i de fem nordiska 
länderna. Verksamheten inom organisationen inleddes 1955. NKB infördes på 
ministerrådets budget 1979 genom att ett centralt sekretariat inrättades i 
Helsingfors.

NKBs uppgift är att samordna byggbestäimnelserna i de nordiska länderna inom 
områden där en samordning är angelägen, samt främja nordiskt samarbete av 
väsentlig betydelse för en sund utveckling rörande byggbestämmelser i enlighet 
med vad som anges i NKBs arbetsprogram.

Budgetövers ikt

* Disponering av medel för projektverksamheten förutsätter ett särskilt 
beslut av ministerrådet efter förslag av ämbetsmannakommittén för bygg- 
frågor.
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Personalöversikt

Analys av verksamhetsförändringen 

Institutionen:
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3.17.1 HANDEL

Inledning

Inom ministerrådssystemet sker det handelspolitiska samarbetet i ÄK-handel och i 
projektexportfonden; den sistnämnda etablerades andra halvåret 1982 för en tre
årig försöksperiod. Försöksperioden har därefter förlängts t o m  utgången av år 
1989.

I december 1983 hölls ett informellt möte mellan de nordiska ministrar som är an
svariga för utrikeshandeln. Møtet, som er blitt en årlig foreteelse, drøfter for
uten den handelspolitiske utvikling mellom de nordiske land, også spørsmål knyt
tet til Nordens forhold til EFTA og EF og internasjonale handelsrelaterte spørs-

Vid möten mellan de nordiska handelscheferna, en gång i halvåret, behandlas i 
första hand frågor i relation till de nordiska ländernas ekonomiska samarbete, 
dvs i relation till EFTA/EG, GATT, OECD m fl.

* EK-Handel vedtok 1.4.87 å anbefale at det avsettes DKK 1 mill. i 1988-års buds
jett for andre nordiske embetsmannskomiteers og institusjoners gjennomføring av 
de oppgaver de vil bli pålagt i forbindelse med samarbeidsprogrammet om avvik
ling av handelshindre i Norden.
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HANDELSPOLITIK, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 2.650.000 DKK

På oppdrag av EK-Handel har Styringsgruppen for avvikling av handelshindre i 
Norden i 1986 utarbeidet et samarbeidsprogram for iverksettelse av ulike 
prosedyrer og tiltak for å fjerne eksisterende hindre i samhandelen og motvirke 
framveksten av nye. Samarbeidsprogrammet ble behandlet under Nordisk Råds 35. 
sesjon og endelig fastsatt av samarbeidsministrene 27. februar 1987. Dette 
arbeidet vil bli gitt høyeste prioritet, og EK-Handel vil ha ansvaret for å 
treffe nødvendige organisatoriske foranstaltninger for at samarbeidsprogrammet 
jan gjennomføres.

Eksportfremmende virksomhet tildrar seg stor oppmerksomhet i nasjonale admi
nistrasjoner. I nordisk regi drives denne virksomhet av Nordiske Eksportskoler, 
som for tiden er engasjert på følgende felt: internasjonale leverings- og
betalingsvilkår, internasjonaliseringens ulike stadier, seminar vedr. markeds
muligheter i Kina og Fjerne Østen.

I tillegg er Lunds universitet, i samarbeid med kollegiale nordiske institusjo
ner, i gang med korte, tverfaglige eksportfremmekurs.

Det nordiske handelsprosedyreutvalg (NORDIPRO) er sterkt engasjert i innførin
gen av elektronisk overføring av handels- og transportdata. Målet er å avskaffe 
den store dokumentmengde som idag fordyrer både den nordiske og den internasjo
nale handelen.

I forbindelse med et omfattende nordisk kulturframstøt i Japan i 1987-88 vil 
det bli produsert en sofistikert samnordisk eksportpublikasjon der nordiske 
bedrifter vil kunne komme i kontakt med et betydelig markedspotensiale.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 2.650.000 DKK. Av dessa medel avser 
406.000 DKK Handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.

* 390.000 DKK 1987 och 406.000 DKK 1988 avser Handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning.
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3.17.2 NORDISKA PROJEKTEXPORTFONDEN (NOPEF)

BUDGETFORSLAG 1988: 8.670.000 FIM
motsvarar 14.219.000 DKK

Organisation och verksamhet

Projektexportfonden har en styrelse på 10 medlemmar, bestående av två ledamöter 
från vardera av de nordiska länderna. Nordiska investeringsbanken representeras 
av en observatör vid styrelsemötena.

Styrelsens beslut verkställs av ett sekretariat som leds av en direktör. Sekre
tariatet är beläget i Helsingfors och har fyra tjänster.

Nordiska projektexportfonden upprättades för en treårig försöksperiod från den 
1.7.1982. Försöksperioden har därefter förlängts till den 31 december 1989. 
Fondens verksamhet utvärderas under 1987 med henblick på beslut om fondens 
utveckling efter provperioden. Nordiska projektexportfonden skall bidra till att 
stärka de nordiska företagens internationella konkurrenskraft vid export främst 
till utvecklingsländer, men även till statshandelsländer. Fondens huvudsakliga 
verksamhet är att ge stöd till nordiska företag och institutioner vid uppgöran
det av förutsättnings- och lönsamhetsstudier rörande konkreta projekt och för 
motsvarande aktiviteter, som kan leda till affärskontrakt. Projekt skall vara av 
nordiskt intresse. Fonden kan bevilja bidrag, som täcker högst 50% av kost
naderna. De beviljade bidragen skall normalt återbetalas om projektet reali
seras .

En mindre del av fondens medel kan även beviljas som bidrag på upp till 50% av 
utgifterna för nordiska och internationella seminarier inom branscher och 
områden där nordiska företag är konkurrenskraftiga, till grundläggande marknads
undersökningar och studier av efterfrågesituationen i målområden där ett nord
iskt intresse för leveranser kan föreligga. Som ett led i den ekonomiska hand
lingsplanen har fonden tillsammans med de exportfrämjande organen utarbetat 
punktinsatser för ökad nordisk export.

Budgetöversikt

* Utöver detta belopp får fonden disponera återbetalt projektstöd samt 
bevilja projektstöd upp till ett belopp om 20% av anslaget.

** I dessa belopp ingår 2.273.000 FIM för 1987, och 2.364.000 FIM för 1988
avseende Handlingsplanen för ekonomisk utveckling oc
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Personalöversikt

* Ett särskilt löneavtal. 

Anslagsförändring
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3.18 REGIONAL

Inledning

Den regionala utvecklingen i de nordiska länderna karaktäriseras för närvarande 
av en skärpning av de regionala kyftorna. Kvalitativt sett går man i de nordiska 
länderna in för nya typer av åtgärder för att möta de nya utvecklingsdragen. 
Kvantitativt har betydande resurser under den senaste tiden tillförts regional
politiken i de flesta länderna i Norden. De nya utmaningarna och den tilltagande 
aktiviteten inom sektorn ställer växande krav på det nordiska samarbetet inom 
det regionalpolitiska området.

Till grund för det regionalpolitiska samarbetet ligger det program som fastställ
des av ministerrådet den 16. juni 1986. Ämbetsmannakommittén för regionalpolitik 
(NARP) har gjort upp sitt budgetprogram för åren 1988-1990 utgående från samar
betsprogrammet, ministerrådets plandokument för perioden (C 2/1987) samt de bud
getförslag som inhämtats från utredningsprojekt och gränsregionala samarbetsom- 
råden.

Verksamheten sker inom följande områden:

- gränsregionalt samarbete

- gemensamma stödordningar

- utrednings- och utvecklingsarbete

- regionalpolitisk forskning

- informations- och erfarenhetsutbyte

Ämbetsmannakommittén betraktar alla aktiviteter inom sektorn som en enhet obe
roende av om samarbetet sker genom projektfinansiering eller inom ramen för Nord- 
REFO som är den enda nordiska institutionen inom sektorn.
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3.18.1 REGIONALPOLITISKA PROGRAMARBETET, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 1.390.000 DKK

Utrednings- och utvecklingsarbete sker inom den regionalpolitiska sektorn inom 
tre projekt.

En förutsättning för det nordiska samarbetet inom sektorn är en fortlöpande 
information om de regionala förhållandena i de olika länderna. För att tillgodo
se detta behov sammanställer och analyserar Basprojektet kontinuerligt grund
information om den regionala situationen, utvecklingsproblem, aktuella åtgärder 
m m. Rapporteringen sker i form av årsrapporter och specialstudier. Trots att 
innehållet i arbetet varierar i enlighet med aktuella regionalproblem år de 
budgetmässiga ramarna i stort sett desamma från år till år. Medlen år bundna 
till två heltidsanställda utredare, tryckning av rapporterna och ofrån komliga 
resor till styrgruppens möten. Basprojektet har i budgetförslaget tänkts fort
sätta sinv erksamhet enligt nuvarande principer.

Ministerrådet har sedan 1979 haft en arbetsgrupp för att studera storstädernas 
problem, det så kallade Storstadsprojektet. Projektet har under 1980-talet 
producerat två större rapporter och det omedelbara behovet av information från 
området har ansetts tillgodosett för de närmaste åren. Inom projektet har man 
velat fortsätta arbetet genom att från tid till annan anordna seminarier kring 
aktuella temata i storstadsutvecklingen. Konferenserna är i stort sett själv
finansierande men projektet behöver vissa resurser för sekreterarhjälp och 
garantikapital för konferenserna. I budgetffoslaget har projektets verksamhet 
tänkts fortsätta på en låg aktivitetsnivå under budgetperioden.

En glesbygdspolitisk arbetsgrupp inrättades redan år 1974. Gruppens huvuduppgift 
är att främja kunskaps- och erfarenhetsutbyte mellan de nordiska länderna om 
åtgärder som gynnsamt påverkar utvecklingen i landsbygderna i Norden. Projekt
kostnaderna består dels av sekreterarlön, dels av medel som används till att 
initiera olika typer av verksamhet. Projektets verksamhet har i budgetförslaget 
tänkts fortsätta på nuvarande aktivitetsnivå.

Aven om medlen för utredningsprojekten i huvudsak är låsta till fasta personal- 
och tryckkostnader har man i budgetförslaget räknat med att vissa besparingar 
kan göras. Den verksamhetsökning som finns inplanerad gäller dels kostnaderna 
för det projekt kring orter och regioner med omställningsproblem som ämbetsmanna- 
kommittén startat under 1987, dels ett anslag för att inom NordREFO på ämbets- 
mannakommitténs uppdrag utföra helfinansierade forskningsinsatser kring akuta 
problem inom regionalpolitiken. Projektet kring orter med omställningsproblem 
beräknas under 1988 kräva ca 200 000 DKK till sekreterarhjälp och konferensut
gifter. För helfinansierade studier inom NordREFO har reserverats 390 000 DKK. 
Verksamhetsökningen inom utrednings- och utvecklingsarbetet motiveras med den 
kursomläggning och de ökade satsningar inom sektorn som nu företas i de nordiska 
länderna på grund av de växande regionala klyftorna och de förändrade villkoren 
att bedriva regionalt utvecklingsarbete.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 1.390.000 DKK.
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3.18.2 REGIONALPOLITIK - NORDKALOTTEN, DISPOSITIONSBEVILJNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

Budgetförslaget för 1988 innebär att anslaget upphör och medlen flyttas till anslaget 
Grånsregionalt samarbete.
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3.18.3 REGIONALPOLITIK - KONKRETA ÄTGARDER, DISPOSITIONSBEVILJNING 

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

Budgetförslaget för 1988 innebär att anslaget upphör och medlen flyttas till 
anslaget Gränsregionalt samarbete.

* I beloppet ingår 4.477.000 DKK i enlighet med handlingsplanen för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning.
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3.18.4 GRANSREGIONALT SAMARBETE, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 22.681.000 DKK

Fram till år 1986 har det gränsregionala samarbetet finansierats från tre olika 
budgetmoment: ett för Nordkalotten, ett för konkreta åtgärder och ett för gräns- 
regionalt samarbete. Från år 1987 har dessa i enlighet med det i juni 1986 
antagna nordiska samarbetsprogrammet för regionalpolitik sammanslagits till ett 
enda moment för gränsregionalt samarbete.

De samlade budgetförslagen för 1988 från de gränsregionala samarbetsområdena 
visar över 20% realökning jämfört med de beviljade medlen för 1987. Delegering 
av beslutsfattande angående konkreta projekt som en följd av den ändrade budget
proceduren har lett till stort engagemang i samarbetsområdena. Delvis är det 
emellertid även ett tecken på att många färdigplanerade aktiviteter på grund av 
resursbrist under nuvarande år har skjutits framåt i tiden. Genom en ökning av 
medel till utveckling av den gränsregionala projektverksamheten i handlingsplanen 
"Norden i växt" har verksamheten utvecklat sig positivt och blivit starkt 
nyttoinriktad. Eftersom dessa medel har kommit i tillägg till redan befintliga 
resurser har det varit möjligt att utveckla verksamheten i en rask takt mot 
konkreta projekt inom näringslivets utveckling. De gränsregionala samarbets- 
organens verksamhetsplaner visar att det finns ett stort behov av konkreta 
projekt inom allt flera samhällssektorer även efter 1988 då den nuvarande 
handlingsplanen avslutas. NARP kommer tillbaka till detta med förslag till 
konkreta aktiviteter under planeringsarbetet med revidering av planen.

Efter en samlad värdering av verksamhetsomårdenas resursbehov för 1988 anser 
NARP det angeläget att budgetramen ökas med minst 1 169 000 DKK motsvarande en 
realökning på ca 5%. I enlighet med tidigare år och Nordiska rådets synpunkter 
prioriteras samarbetet på Nordkalotten och i Västnorden högst.

Nordkalottkommittén arbetar för närvarande med konkretisering av aktuella 
insatsområden för det framtida samarbetet. Arbetet planeras vara färdigt till 
sommaren 1987. Kommittén har vid sina förberedande diskussioner lagt fram 
förslag till nya insatsområden - utbildning/FoU, industri och turism. Det för
väntas ökat resursbehov för organisering av konkret verksamhet.

Västnordenkommittén fortsätter utvecklingsarbetet i enlighet med de riktlinjer 
som fastställdes 1985. Mot bakgrunden av områdets speciella resursmässiga 
förutsättningar läggs särskild vikt även i fortsättningen vid utvecklingen av 
havsbaserade resurser. Arbetet inom turism har kommit till en annan fas med 
lyckade marknadsföringsinitiativ. Inom handel och industri planeras konkreta 
projekt i linje med Nordiska rådets synpunkter. Samarbetets konkretisering och 
fortlöpande utveckling kräver ökade resurser under planeringsperioden.

Uppbyggnaden av Kvarkensamarbetet har genomgått kraftig utveckling under de 
senaste åren. En stor del aktiviteter har finansierats genom andra källor än den 
regionalpolitiska budgeten. Dessa har varit främst regionens egna kommunala och 
regionala finansiärer, men också den nordiska datahandlingsplanen och minister
rådets reserv. Kvarkenrådet har framhållit att verksamhetens nuvarande volym 
borde kunna upprätthållas även i framtiden. Som tyngdpunktsområden planeras 
teknikspridning-, data- och näringslivsfrågor.

Mittnordenkommitténs arbete med avskaffande av handelshinder fortsätter också 
1988. Av andra satsningsområden kan nämnas primärnäringar, energisamarbete, data 
och teknikspridning samt kommunalt samarbete.
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Skärgårdsproj ektet har omorganiserat sin verksamhet fr o m 1987. Ár 1988 plane
ras satsningar först och främst på aktiviteterna kring temaområden lokal aktive
ring och tillgängligheten till skärgårdens resurser.

Inom Bornholm - Sydöstra Skåne planeras nya aktiviteter inom skola och kultur i 
syfte att stärka banden mellan områdena. Verksamheten inom primärnäringar och 
turism fortsätter .

Gränskommittén Østfold - Bohuslän vill under ett par av de kommande åren priori
tera projekt för näringslivets utveckling.

Resursbehovet i ARKO (Arvika - Kongsvinger) - samarbetsområdet bedöms upprätt
hållas på den nuvarande nivån.

Oresundsgruppen arbetar primärt med den gränsregionala informationsfunktionen 
Oresundskontakt. Under planperioden vill gruppen primärt satsa på ett vattenpla- 
neringsprogram av Öresund. Arbetet avses att leda till förslag till konkreta 
åtgärder för regionens vattenområden.

Av planer för nya aktiviteter som inte faller naturligt under de existerande 
verksamhetsområdena kan f n nämnas utredningar för förutsättningar för att skapa 
ett bredare samarbete i Skagerak/Oslofjordenområdet samt planer för utbyggnaden 
av kommunikationsnätverk mellan informationsteknologiska lokalcentra och hur 
dessa kan fungera bl a inom företagsservice.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 22.681.000 DKK.

Totalt 4.299* 172 (19.379)** 18.210 22.681*
* Härav avser 4.477.000 DKK 1987 och 4.656.000 DKK 1988 i enlighet med hand

lingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.
** I beloppet ingår en överföring av anslagen Nordkalotten ock Konkreta 

åtgärder som därmed upphör (18.210.000 DKK).
*** Redan under 1987 lades tre kapitel inom regionalsektorn samman. De totala 

medlen på 21.809.000 DKK fördelades i enlighet med beloppen inom parentes.
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3.18.5 NORDREFO

BUDGETFORSLAG 1988: 1.712.000 FIM
motsvarar 2.808.000 DKK

Organisation och verksamhet

Institutets styrelse har 1 ledamot och 1 suppleant från samtliga fem nordiska 
länder. Dessutom ingår 1 representant från Nordiska ministerrådets sekretariat. 
Sekretariatet som är placerat i Helsingfors har 2 anställda.

Det regionalpolitiska forskningssamarbetet sker inom ramen för Nordiska institutet 
för regionalpolitisk forskning (NordREFO). NordREFOs huvudsakliga arbetsuppgifter 
kan sammanfattas enligt följande:

samordning av forskning inom det regionalpolitiska fältet
bedriva forskning med nordiskt komparativa utgångspunkter inom det regio
nalpolitiska fältet
verka som ett kontaktorgan mellan forskare, forskningsinstitutioner och 
planeringsinstitutioner med anknytning till regionalpolitik 
svara för informationsverksamhet och kunskapsöverföring, huvudsakligen 
mellan forskning och planering.

Budgetöversikt
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Anslagsförändring

Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:

Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik

Ämbetsmannakommittén ställer sig positiv till att NordREFO utökar sin verksamhet 
med helfinansierade forskningsinsatser men anser det ändamålsenligt att denna resui 
ökning förs på ämbetsmannakommitténs anslag för Utrednings- och utvecklingsarbete, 
kap. 61.51.01, att disponeras efter samråd med ämbetsmannakommittén.

Budgetförslaget:
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3.19 TRANSPORT

BUDGETFORSLAG 1988: 9.545.000 DKK

Under de närmaste åren blir följande områden och förändringar särskilt intres
santa. Informationsteknologins inverkan på transportsektorn. Genom att utnyttja 
den nya tekniken kan transporterna bli såväl effektivare som säkrare.

Okad internationalisering, framför allt inom EG, ger möjligheter till rationali
seringar men kräver även studier som belyser problemen med harmonisering. För 
att vidareutveckla det nordiska samarbetet krävs åtgärder som också innefattar 
att Danmark är medlem i EG, medan övriga står utanför.

Transporternas miljöeffekter uppmärksammas. Åtgärder måste snabbt sättas in för 
att begränsa skadeverkningarna på människor och natur. Ett gemensamt nordiskt age
rande kan bidra till att påskynda det nödvändiga internationella samarbetet.

Finansiering av infrastrukturella investeringar i transportapparaten är ett vik
tigt område. Studier som bl a gjorts av CEMT visar att det i hela Europa finns 
risker för flaskhalsproblem i transportsystemet, vilket i sin tur leder till kon
sekvenser för den ekonomiska tillväxten på sikt. Aven i Norden har vi "missing 
links".

Ressursanspråken växer när det gäller underhåll av de investeringar som gjorts i 
transportanläggningar. På vägområdet t ex krävs omfattande FoU för att få fram 
underlag för ett system för optimalt vägunderhåll.

Efter en samlad värdering av de olika delprogrammen 1988 finner NAK att budget
ramen kan vara oförändrad jämfört med 1987. Vad gäller 1989 och 1990 är situa
tionen mer oklar och avhängig av bl a resultaten av den inledande analysen av 
infrastrukturutvecklingen. Med hänsyn till att situationen nu ej kan överblickas 
har NÄT angivit ett oförändrat medelsbehov även dessa år. I förslaget för 1988 
ingår inte finansieringen av fas 2 i vädernätsprojektet enligt den ekonomiska 
handlingsplanen. Denna fas kan beräknas starta i slutet av 1988. Fas 2 uppskattas 
kosta ca 15 milj DKK + 3 milj DKK för kompletteringar av befintliga anläggningar 
och beräknas ta tre år med 6 milj DKK per år. Vidare ingår inte finansieringen 
av fas 3, utbyggnaden till ett heltäckande väderradarnät med 34 radarstationer. 
Denna fas kan starta samtidigt som fas 2 och kräver en investering på sammanlagt 
ca 130 milj DKK. När resultaten av det utredningsarbete som nu pågår föreligger 
kommer finansieringsfrågan för vidareföringen av projektet att tas upp i särskild 
ordning.
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Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 9.545.000 DKK.

* Inkluderat 1.170.000 DKK för projektet ett nordiskt väderradarsystem i enlig
het med handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.

** Inkluderat 5.700.000 DKK (1.217.000 DKK + 4.483.000 DKK) för projektet ett 
nordiskt väderradarsystem i enlighet med handlingsplanen för ekonomisk 
utveckling och full sysselsättning.

*** Summan avser en ökning med 4.483.000 DKK avseende Handlingsplanen för eko
nomisk utveckling och full sysselsättning samt en reduktion med 10% exkl. 
handlingsplanen - 427.000 DKK.
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3.20 TRAFIKSÄKERHET

BUDGETFORSLAG 1988: 3.584.000 DKK

Under detta kapitel betalas utgifter till utrednings- och forskningsprojekt be
träffande säkerhet vid färd på väg.

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har under sina senaste möten kunnat notera 
flera tecken på en alarmerande trafiksäkerhetsutveckling. Efter en relativt 
gynnsam nedgång i olyckstalen under decenniet 1987-1984 förefaller denna ha 
avstannat och stundom till och med visat tecken på att igen börja stiga. Vik
tigare är dock konstaterandet, att det absoluta antalet dödade och skadade i 
trafiken i Norden inger allvarliga bekymmer inför framtiden. I Norden blev under 
1985 omkring 2.500 människor dödade och ca. 52.000 invalider svårt skadade i 
vägtrafiken.

NTR har, tillsammans med Nordiska Rådets kommunikationsutskott och Nordiska 
Ministerrådet, producerat en handlingsplan för det framtida trafiksäkerhets
arbetet i Norden (NU 1986:3). Denna rapport har beaktat den allvarliga situa
tionen inom trafiksäkerhetssektorn. I rapporten poängteras även behovet av 
nytänkande på detta område. Ett dylikt nytänkande kan åstadkommas genom en aktiv 
forskning. En aktiv trafiksäkerhetsforskning förutsätts kunna ge tips om hur en 
trafiksäkerhetsstrategi skall utformas i framtiden.

Kommunikationsutskottet framhåller i sitt uttalande över C 2, att det priori
terar högt det nordiska trafiksäkerhetsarbetet, och anser inte att 55 % höjning 
av budgeten för trafiksäkerhet från 1987 till år 1988 varken kan anses mycket 
eller orealistiskt.

Hänvisande till ovan relaterad diskussion föreslår NTR att det nordiska trafik
säkerhetsarbetet tilldelas sammanlagt 4 milj. DKK under 1988. Dessa medel 
föreslås bli anvisande till följande projektområden:

Den publicerade handlingsplanen bör konkretiseras så snabbt som möjligt. Detta 
kan i praktiken innebära, att ovanskisserade budgetplan måste revideras till 
vissa delar för att möjliggöra handlingsplanens förverkligande.
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Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 3.584.000 DKK.
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4.21 TURISM

BUDGETFORSLAG 1988: 8.460.000 DKK

Utvecklingen inom den aktuella näringsgrenen karaktäriseras allt mera av att 
tidigare former av turism - kompletteras med och ersätts av mera sammansatta 
former för turism, där bl a kultur- och aktivitetsutbudet efterfrågas mera. 
Semesterresan handlar för allt flera inte enbart om att komma bort ifrån det 
vardagliga arbetet och hemmiljön utan snarare om att få nya och ovanliga upp
levelser .

En ökande form av turism är vidare semesterresan såsom löneförmån, de s k 
incentiveresorna, samt att affärsresor kompletteras med semesterinslag.

Utvecklingen innebär en utmaning för turismnäringen i de nordiska länderna. Ett 
samarbete måste inledas med "kultursidan" - historia, litteratur, musik, konst 
och konsthantverk, kulturgeografi m m för att ett kvalitativt högtstående men 
också kommersiellt gångbart utbud av turistupplevelser - som också kan inkludera 
sport och friluftsaktiviteter - skall kunna utvecklas och marknadsföras.

Utvecklingen måste också uppmärksammas vad gäller etablerandet av nya verksam
heter. Turismens betydelse som inkomstkälla har på senare år uppmärksammats allt 
mer särskilt i glesbygdsområden. För att stimulera utbyggnad men undvika fel- 
satningar är det viktigt att kunskaperna ökas om möjligheterna till och förut
sättningarna för turismnäringen. Dessa kunskaper är dock fortfarande bristfälliga 
inom många områden vad gäller turismens utvecklingsmöjligheter.
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Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 8.460.000 DKK.

*

6.500.000 DKK för 1987 och 6.760.000 DKK för 1988 avser marknadsföringskampanj 
i Väst-Tyskland i enlighet med Handlingsplanen för ekonomisk utveckling och 
full sysselsättning.
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4.22.1 JORD- OCH SKOGSBRUK

Inledning

Målsætningen for samarbejdet på jord- og skovbrugsområdet er fastlagt i et 
handlingsprogram for sektoren dækkende perioden 1985-95.

Nordisk Embedsmandskomité for Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) søger især at 
udbygge og forstærke et nordisk samarbejde omkring forskningsrelaterede aktivi
teter i nøje afvejning med opbygningen af et mere praktisk og administrativt 
samarbejde inden for sektoren.

NEJS betragter alle aktiviteter under sektoren som en enhed uanset om samar
bejdet gennemføres ved projektfinansiering eller ved finansiering fra en af 
sektorens tre nordiske institutioner. I den mån det totala medelstillskottet 
till sektorn kommer att avvika från det av HEJS föreslagen, avser utskottet 
återkomma med förslag till slutlig fördelning mellan sektorns projektmedel 
och institutionerna.
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JORDBRUKSFRÅGOR, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 6.200.000 DKK

Ämbetsmannakommittén föreslår en ram på 6.905.000 DKK (en realökning med 
705.000 DKK).

Den största ökningen föreslås inom programområdet jord- och skogsbrukspolitiska 
utredningar samt igångsättning av nya aktiviteter under handlingsprogrammet. 
Skall handlingsprogrammet förverkligas inom den förutsatta tidsperioden krävs 
enligt NEJS en satsning som redovisas i nedenstående tabell och med ytterligare 
höjningar till 1988 och 1989.

* Fr.o.m. 1.1.1987 bildades en fristående institution. Samnordisk plantefor
ædling. 1.850.000 DKK av projektmedlen för jord- och skogsbrukssektorn avsattes 
för den verksamheten.
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3.22.2 NORDISKA GENBANKEN FOR JORDBRUKS- OCH TRÄDGÅRDSVÄXTER

BUDGETFORSLAG 1988: 3.551.000 SEK
motsvarar 4.119.000 DKK

Organisation och verksamhet

Genbankens styrelse består av 1 ledamot och 1 suppleant från vart och ett av de 
fem nordiska länderna. Under styrelsen finns ett rådgivande organ, Nämnden för 
genbanksfrågor. Nämnden representerar deltagarländernas växtförädlare, bota- 
nisk-vetenskapliga institutioner och andra intressenter. Den är ett expertorgan, 
som bereder och lämnar förslag till styrelsen angående genbankens verksamhet. 
Genbankens personal uppgår f n till 7 tjänster.

Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB) startade sin verk
samhet den 1 januari 1979. Genbanken har till uppgift att bevara den genetiska 
variationen hos för Norden värdefullt kulturväxtmaterial. Genbanken skall 
betjäna växtförädlare och andra växtforskare. I princip skall inlagrat material 
och dokumentation vara fritt tillgängligt för envar. Den nordiska genbanken är 
en länk i det europeiska genbanksnätet och ingår i det globala samarbetet. Detta 
möjliggör ett fritt utbyte av material och dokumentation med andra genbanker och 
samtidigt undvikande av dubbelarbete.

Budgetöversikt

Lönetillägg och utlandstillägg.
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Anslagsförändring

Analys av förändringsförslagen

Nordiska ämbetsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor:

NAJS giver sin fulde tilslutning til det fremlagte budgetprogram.

Budgetförslaget:
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3.22.3 SAMARBETSNAMNDEN FOR NORDISK SKOGSFORSKNING

BUDGETFORSLAG 1988: 8.790.000 DKK

Organisation och verksamhet

SNS styrelse består av 3 representanter för vardera Danmark, Finland, Norge och 
Sverige. Fr o m 1 januari 1985 är Island fullvärdig medlem. Sekretariatet består 
av ca 1/3 tjänst vid SNS och ca 1/2 tjänst vid NSR. SNS stödjer sig i sitt ar
bete på f n 17 samarbetsgrupper (inkl NSR) representerande olika kompetensområ-

Samarbetsnämnden för nordisk skogsforskning (SNS) upprättades år 1972 och in
fördes år 1978 på ministerrådets budget. Ar 1982 inordnades Nordiska skogsarbets- 
studiernas råd (NSR), som hittills varit en självständig institution på minis
terrådets budget, under SNS. SNS har till uppgift att förmedla och understödja 
gemensam nordisk forskning inom skogsbruket samt att underlätta samverkan inom 
den skogliga forskarutbildningen.

Budgetöversikt
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Analys av förändringsförslagen 

Institutionen:

- Institutionen föreslår att fr.o.m. 1988 beräknas budgeten i danska kronor.

Nordiska ämbetsmannakoiranittén för jord- och skogsbruksfrågor:

På baggrund af det afgivne budgetprogram fra SNS skal NEJS foreslå en totalramme 
for SNS på 9.165.000 DKK for 1988 og iøvrigt udtale følgende:

"NEJS værdsætter budgetprogrammets alsidighed og drejning mod aktuelle skovbrugs
politiske forhold. Dersom den endelige budgetramme for sektoren reduceres skal 
NEJS foreslå, at totalrammen for SNS reduceres i lige forhold med sektorens dis
positionsbevilling. Besparinger kan foruden ved egen angiven prioritering evt. 
søges opnået ved overføring af visse forskerkurser til andre programområder in
den for det nordiske system"

Budgetförslaget:

- Institutionens budget fastställs i danska kronor.

38 — 17-336 N ord iska  råde l
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BUDGETFORSLAG 1988: 1.923.000 DKK

Organisation och verksamhet

SNP leds av en styrelse som består av två representanter från varje nordiskt land 
utom Island som har en representant.

Institutionen inrättades fr.o.m. den 1. januari 1987 efter att den under ett flertal år 
fungerat som samarbetsorgan inom jord- och skogsbrukssektorns projektbudget.

SNP har till uppgift att verka för en rationell samordning av de nordiska ländernas 
insatser inom plantförädlingsområdet.

Budgetöversikt

3.22.4 SAMNORDISK PLANTEFORADLING (SNP)

* Medel för 1987 avsattes från projektmedlen under jord- och skogsbruks- 
sektorn.

Anslagsförändring
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Analys av förändringsförslagen 

Institutionen

"Resultaterne fra den hidtidige virksomhed og planerne for 1988-90 begrunder en 
finansiering, som gradvis øges i takt med virksomhedens udvikling. NEJS giver sin 
tilslutning til det første fremlagte budgetprogram og de heri ansøgte midler for
1988 samt rammerne for 1989-90".

Budgetförslaget:
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3.23 FISKERI

FISKERIFRÅGOR, DISPOSITIONSBEVILJNING

BUDGETFORSLAG 1988: 2.700.000 DKK

Vid möte i oktober 1985 beslöt Nordiskt kontaktorgan för fiskerifrågor att 
föreslå ministerrådet (samarbetsministrarna) att inrätta en Nordisk ämbets- 
mannakommitté för fiskerifrågor. Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) 
beslöt den 18 december 1985 att inrätta en ämbetsmannakommitté för fiskeri- 
frågor. Ambetsmannakommitténs huvudsakliga arbetsområde är att styrka ett 
formaliserat samarbete rörande akvakulturfrågor, forskning och andra frågor inom 
fiskeriområdet.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 2.700.000 DKK.

* Härutöver har 850.000 DKK för valräkning och 600.000 DKK till akvakultur 
beviljats från ministerrådets reserv 1987.
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4.24 KONSUMENT

BUDGETFORSLAG 1988: 4.673.000 DKK

Till grund för det konsumentpolitiska samarbetet ligger det år 1984 reviderade 
samarbetsprogrammet. Ämbetsmannakommittén för konsumentfrågor (NAK) har gjort 
upp sitt budgetprogram för åren 1988 - 1990 utgående från samarbetsprogrammet, 
ministerrådets plandokument för perioden (C2/87) samt de preliminära projektpla
ner som de fyra olika utskotten under ämbetsmannakommittén har tagit fram.

Ämbetsmannakommittén kommer att koncentrera sin verksamhet på följande sju 
delområden:

- konsumentekonomiska frågor/prisfrågor
- konsumentaspekter på ny teknologi
- utbildning och information
- produktsäkerhet
- "Norden som hemmamarknad"
- konsumentproblem förknippade med offentliga och privata 

tjänster
- konsumentverksamhet på lokal och regional nivå.

På en stor och svåröverskådlig marknad med en snabb teknologisk utveckling år 
det nödvändigt med en aktiv bevakning av frågor som berör konsumenterna. En 
sådan bevakning innefattar såväl information och rådgivning till de enskilda 
konsumenterna, som mera generella åtgärder.

Aktiviteterna, på de sju huvudområdena som NAK har föreslagit, kommer samman
taget att fånga upp aktuella problem som är centrala för konsumenterna.

Nya områden måste också följas upp, som elektronisk betalningsförmedling och den 
ökande användningen av datatekonologi i dagligvaruhandeln. Även utvecklingen 
ifråga om nya media måste bevakas.

Att många hushåll befinner sig i en svår ekonomisk situation gör prisfrågorna 
viktiga. Genom ökad konsumentpolitisk verksamhet under temat "Norden som hemma
marknad", bl a i form av olika harmoniseringsaktiviteter, kan man bidra till att 
hålla priserna på viktiga varor nere. I detta sammanhang bör konsumenternas 
prismedvetenhet också stimuleras.

För att konsumenternas intressen i samtliga nordiska länder skall kunna tillgo
doses med tillräcklig styrka fordras det insatser på alla de områden ämbetsmanna
kommittén har tagit upp som aktuella.

I C2-dokumentet föreslås det inom konsumentsektorn en ökning av budgetramen på 
25% i jämförelse med 1987. Även Nordiska rådets juridiska utskott stödjer denna 
budgetökning i sitt betänkande över C2-dokumentet.

Om konsumentsektorn får en lägre medelstilldelning kommer bl a vissa angelägna 
aktiviteter på de högst prioriterade delområdena "Ny teknologi och mediautveck
lingen" och "Norden som hemmamarknad" inte att kunna utföras i den utsträckning 
som är önskvärt.

För att utveckla och förstärka konsumentsektorn, som under senare år inte fått 
någon realuppräkning av budgetramarna, krävs ökade ekonomiska resurser. Det år 
annars stor risk för att planerade satsningar inom högt prioriterade områden 
inte kan fullföljas.

Budgetförslaget för 1988 innebår en ram på 4.673.000 DKK.
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* Avser uppföljning av rek. 29/86 om forskningsinsatser inom den kooperativa sektorn.
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3.25 LIVSMEDEL

Det Permanente nordiske utvalg for næringsmiddelspørsmål (PNUN) bistår Nordisk 
ministerråds stedfortrederkomité i spørsmål vedrørende nordiske samarbeid i 
næringsmiddels- og ernæringspolitiske områder.

PNUN vil konsentrere sin virksomhed i følgende delområder:

- Styrking av Norden som hjemmemarked

- Kontroll og analyse av matvarer

- Kosthold og ernæring

- Toksikologi og risikovurdering

Ifølge C2-dokumentet er det foreslått at budsjettrammen for sektoren økes med 50% 
i forhold til 1987. Det økte behov for midler skyldes først og fremst det 
omfattende arbeid med forslag til harmonisering av regelverk på viktige områder 
innenfor næringsmiddelforvaltningen. Dette arbeidet tar spesielt sikte på å 
redusere handelshindringer.

På næringsmiddelområdet er det, for mange viktige delområder, nå laget oversik
ter over regelverk og administrative rutiner, og de ulikheter som antas å ha 
størst betydning som handelshinder er identifisert. Utarbeidelse av forslag til 
harmonisering af regelverk er satt igang, og etterhvert som disse foreligger 
skal den nasjonale respons på forslagene følges opp. De nordiske lands detalj- 
bestemmelser om matvarenes sammensetning (varestandarder) bidrar idag til 
betydelige handelshindringer og det planlegges derfor også en fellesnordisk 
innsats for nedbygging av slike varestandarder.

Med henvisning til Ministerrådets anmodning om å samordne regler for bestråling 
av matvarer, vil det særlig bli lagt vekt på å finne frem til adekvate metoder 
for kontroll. Gode kontrollmetoder vil bl.a. være en forutsetning for krav om 
informasjon/merking til forbrukerne om at en matvare er strålebehandlet.

Hensynet til befolkningens helse er det overordnete mål for regelverk og kon
troll på næringsmiddelområdet, og matvarenes ernæringsmessige kvalitet har fått 
økt betydning for forebyggelse av sykdom.

På nordisk nivå vil det bli satset på å utvikle systemer for å overvåke utvik
lingen av kostholdsrelaterte sykdommer. Det tas særlig sikte på metoder for å 
identifisere grupper i befolkningen med høy risiko for hjertekarsykdom og visse 
kreft-sykdommer. I denne sammenheng vil også samordning av de store befolkninge- 
undersøkelser vedrørende kosthold og helse være en prioritert oppgave.

I lys av erfaringene fra Tsjernobyl-ulykken er det sterkt ønskelig å samarbeide 
om mere enhetlige aksjonsgrenser, i tilfelle en ny kjernekraftulykke skulle 
inntreffe. Det synes særlig relevant å samordne prinsippene for etablering av 
grenseverdier for akseptabelt inndhold av radioaktive stoffer i matvarer.

Med henvisning til det nordiske samarbeidet innenfor det bioteknologiske områ
det, er det i første omgang aktuelt å vurdere ernæringsmæssige og toksikologiske 
krav til bioteknologisk fremstilte enzymer til bruk i næringsmiddelproduksjon.

BUDGETFORSLAG 1988: 2.186.000 DKK

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 2.186.000 DKK.
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* Härutöver har 105.000 DKK beviljats från ministerrådets reserv 1987 för harmoni
sering av regler om märkning av färdigpackade matvaror.
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BUDGETFORSLAG 1988: 1.916.000 DKK

3.26 VERKSAMHETSBIDRAG

Inledning

Inom detta kapitel redovisas bidragsverksamhet inom ministerrådets (samarbets- 
ministrarnas) område.

* Ämbetsmannakommittén för byggfrågor tillstyrker bidraget till Nordiska 
träskyddsrådet.

Budgetförslaget:
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3.27 TJÄNSTEMANNAUTBYTE

BUDGETFORSLAG 1988: 1.687.000 DKK

Inledning

Nordiskt tjänstemannautbyte har sedan etableringen omfattats av ett ständigt 
ökande intresse i de nordiska länderna. På grund av begränsade resurser har man 
kunnat godkänna bara en bråkdel av ansökningarna. Okade resurser behövs framför 
allt för att följa Nordiska rådets rekommendation om utvidgning av utbytesverk
samhet till tolkar och översättare samt för genomförandet av en försöksverksam
het på kommunale nivån.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 1.687.000 DKK

1.687
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3.28 GENERALSEKRETERARENS DISPONERINGSRESERV

BUDGETFORSLAG 1988: 1.034.000 DKK

Inledning

En reserv för generalsekreterarens disposition har tillkommit för att ge sekre
tariatet flexibilitet när det gäller igångsättande av förprojekt samt för att 
betala eventuella oförutsedda kostnader i samband med avslutande av projekt. 
Användningsprinciperna har senare preciserats till att även täcka trycknings- 
och publiceringskostnader i vid mening även om behoven inte direkt är knutna 
till förprojekt eller avslutning av projekt.

Till 1988 års budget föreslås att generalsekreterarens disponeringsreserv ökas, 
och att generalsekreterarens mandat för reserven utvidgas. Från anslaget får 
generalsekreteraren utöver tidigare angivna ändamål i fortsättningen även anvisa 
medel till projekt av engångskaraktär, och som kan bedömas ligga i linje med 
ministerrådets prioriteringar, upp till högst 200.000 DKK per projekt.

Det föreslås att medlen inom detta kapitel skall stå till generalsekreterarens 
disposition utan något ytterligare budgetbeslut.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 1.034.000 DKK.
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3.29 MINISTERRÅDETS RESERV

BUDGETFORSLAG 1988: 10.985.000 DKK

Inledning

För att skapa en möjlighet till politisk handlingsfrihet under 1988 bör det i 
budgeten avsättas en allmän reserv. Denna reserv skall normalt inte användas för 
en förstärkning av ämbetsmannakommittéernas mera löpande verksamheter. Vid 
bedömningen av storleken på reserven måste hänsyn tas till arbetet med nya hand
lingsplaner, etc inom olika verksamhetsområden där man vet att behov av medel 
kommer men där arbetet inte kommit så långt att exakta belopp kan anges.

Med anledning av bl.a. rekommendationer från Nordiska rådet vid sessionen i 
Helsingfors föreslås att det under anslaget reserveras ett belopp för ett första 
steg av bioteknologiprogrammet. Härutöver föreslås även att det från detta belopp 
avsätts medel för ADB-utveckling vid ministerrådssekretariatet.

Budgetförslaget för 1988 innebär en ram på 10.985.000 DKK.

* Handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning.

** Från denna summa avses anvisas medel till bioteknologi, samt datautveckling vid 
ministerrådssekretariatet.
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3.30 LONERESERV FOR INSTITUTIONERNA

BUDGETFORSLAG 1988: 11.045.000 DKK

Löneposterna i budgeten är beräknade i aktuellt löneläge när budgetförslagen 
lämnades av institutionerna den 3. april 1987.

Eventuella valutakursändringar som påverkar institutionerna skall också kunna 
täckas innanför denna reserv i mån av tillgång på medel. Det är självklart att 
mera omfattande valutakursändringar kan erfordra särskilda åtgärder. För 1988 
kominer det också att bli nödvändigt att kunna utnyttja lönereserven för att till 
finska finansministeriet inbetala 25% i pensionsavgift för vid nordiska institu
tioner i Finland anställd personal. En exakt beräkning av dessa kostnader saknas 
f n beroende på oklarheter i personalens tillhörighet till andra länders pen
sionssystem.

Lönereserven för 1988 har beräknats som tidigare. Observeras bör att Nordiska 
industrifondens och Nordiska hälsovårdshögskolans löner inte ingår i beräknings
underlaget .

Budgetöversikt

Disponering av medel från detta anslag kan ske först efter ansökan från institu
tionerna och med godkännande av ministerrådssekretariatet. Sekretariatet har av 
ministerrådet bemyndigats att fatta beslut om disponering av lönereserven.
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3.31 MINISTERRÅDETS SEKRETARIAT

BUDGETFORSLAG 1988: 57.146.000 DKK

Organisation och verksamhet

I sekretariatet finns det för närvarande 93 fasta tjänster. Därtill finns det 5 
projektanställda.

På grund av ökade uppgifter och starkt varierande arbetsvolym har sekretariatet 
varit tvunget att anställa extra personal för vissa perioder. Den av den danska 
staten beslutade arbetstidsförkortningen ökar också behovet av arbetskraft.

Det finns ett klart behov för en förstärkning med 2 sekreterartjänster till 
sekretariatet.

Sekretariatet kommer att effektivisera sitt arbete och förvaltning genom att 
utarbeta och fullfölja en ADB-utvecklingsplan. Arbetet har påbörjats i år. De 
första anskaffningarna sker i början av år 1988 och hela projektet skall vara 
slutfört senast år 1990. Medel för detta ansöks särskilt under anslaget 3.32 
reservation för sammanläggning.

Inom posten "Varor och tjänster" föreslås inga större reella ökningar. Tilläggs- 
resurser föreslås främst till resekostnader, mötesservice och utställningsverk- 
samhet.

För informations- och publikationsenheten görs en reduktion av medlen med 
anledning av att ansvaret för NAUT informationen föreslås överföras till Arbets- 
marknadssektorn fr.o.m. 1988.

Härtill kommer behov av medel för utgivandet av Nordisk Statistisk Arsbok 
(250.000 DKK).

När det gäller budgetering för åren 1989 och 1990 avser generalsekreteraren, att 
man under år 1988 kommer att göra närmare granskning av sekretariatets organisa
tion och dess utveckling.
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Budgetðversikt

Löneposterna i budgeten är beräknade i den lönenivå som gällde den 3. april 
1987. Reserven skall kompensera för avtalsenliga löneökningar efter detta 
datum. Viss priskompensation kan också täckas innanför denna reserv. Medlen 
disponeras efter beslut av generalsekreteraren.

Personalöversikt
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Anslagsförändring

- Verksamhetsförändringar
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3.32 ENGANGSUTGIFTER FOR SEKRETARIATET 

BUDGETFORSLAG 1988: 0 DKK

I 1987 års budget reserverades medel för flyttkostnader samt för kontorförnyel
se. Eftersom flyttningen inte längre är aktuell har medlen använts för att ut
arbeta en plan för effektivisering av sekretariatets arbete med hjälp av modern 
kontorautomatik. Enligt nuvarande planer skall första anskaffningar av ADB- 
utrustning genomföras vid början av 1988. Medel som inte kan användas under 1987 
överförs till år 1988. Hela projektet skall vara slutfört senast år 1990.

Denna anslagspost föreslås upphöra. Medel för ADB-utrustning till sekretariatet 
föreslås avsättas ur ministerrådets reserv.

Budgetöversikt
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4. INKOMSTER

4.1 Avgift av lön

Med utgångspunkt i den avgiftspliktiga lönesumman för de vid sekretariatet anställda 
personerna har beräkningar gjorts för vilka avgifter som kan komma att inflyta 
under 1988. Enligt fastställda avgiftsregler uppgår avgiften till 52% av grundlönen 
minskad med ett grundavdrag på 7.200 DKK per månad. Härutöver får också avdrag 
göras för kostnadsräntor.

Avgifterna skulle komma att uppgå till ca. 6,0 milj. DKK per år, vilket också har 
kalkylerats i budgetförslaget under 1987.

4.2 Bankräntor

Storleken av de ränteintäkter som flyter in beror på hur likviditeten ser ut under 
loppet av året och hur ränteläget utvecklas.

Länderbidragen betalas ut med hälften i januari och hälften i juli. En stråvan från 
sekretariatets sida är en snabbare framdrift av projektverksamheten, vilket på
verkar likviditeten i negativ riktning.

Meningen är att utveckla ländernas inbetalningssystem. I det syftet har det öppnats 
valutakonton för sekretariatets bruk. Med hjälp av dessa konton förenklas t.ex. 
utbetalningar till de nationella institutionerna och onödiga valutaväxlingar 
undviks.

Sekretariatets intåktsberåkning har utgått från nuvarande råntelåge. I budget
förslaget har beråknats att ränteintäkterna uppgår till 8,0 milj. DKK år 1988.
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4.3 Ränteintäkter vid institutioner

Ränteintäkter som uppkommer vid institutioner enligt årsräkenskapen för ett visst 
år budgeteras som inkomst i den totala budgeten för året därpå. Ränteintäkter under 
denna post i ministerrådets budget för 1988 avser således räntor för 1987 som 
institutionerna redovisar i sina årsräkenskaper för 1987. Tekniskt räknas dessa 
medel av vid utbetalningar av följande års budgetmedel. För Nordiska industrifonden 
tillämpas en nettoberäkning, dvs. räntorna räknas av direkt i fondens budget. Vid 
beslutet om förändring av finansiering av Nordiska Hälsovårdshögskolan beslöts att 
institutionen får behålla ränteintäkterna fr.o.m. 1987.

Sekretariatet kalkylerar ränteintäkterna vid institutionerna i 1988 års budget
förslag till 3 milj. DKK. Enligt det preliminära bokslutet för 1986 uppgick ränte
intäkterna vid institutionerna till totalt 3,7 milj. DKK.

4.4 Övriga inkomster

Under denna inkomstpost redovisas återbetalningar av projektmedel från förvalt
ningsorgan samt ej disponerade medel från tidigare år hos institutionerna. Dessa 
sistnämnda intäkter räknas tekniskt av från anslaget kommande år. Även valutakurs
vinster/förluster som uppstår vid utbetalning av institutionernas anslagsmedel 
redovisas här.

Sekretariatet har beräknat övriga inkomster till 1.012.000 DKK för budgetåret 1988.

4.5 De nordiska ländernas bidrag

De nordiska ländernas bidrag beräknas till 551.200.000 DKK.

Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) fastställde den 10. november 1982 nya 
principer för beräkningen av den nordiska fördelningsnyckeln. De fastställda 
reglerna innebär att fördelningsnyckeln fastställs som respektive lands andel av 
den samlade nordiska bruttonationalinkomsten (BNI) till faktorpris. Som bas används 
de två senaste årens värden. Fördelningsnyckeln fastställs årligen. I detta bud
getförslag anges nedan ett förslag till fördelningsnyckel utarbetad i enlighet med 
dessa principer. Som bas har använts värden av åren 1984 och 1985.

Fördelningsnyckel:

Med tillämpande av den föreslagna fördelningsnyckeln för 1988 kan ländernas 
bidrag till budgeten beräknas som följer:
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Ministerrådsforslag

om en nordisk handlingsplan för ökad trafik
säkerhet i Norden
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

(K om m u n ik ation su tsk ottets betänkande över  m ed lem s- 
förslaget, se sak B 75 Ä /t, s. 1214)

M ed hänvisning till N o rd iska  råd e ts  rekom m enda tion  3811987/t öv e rsän 
des härm ed N ord iska  m insiterrådets slutliga förslag till en handlingsplan 
för ökad tra fik säkerhe t i N orden .

M inisterråde t har sam tid ig t b eslu ta t a tt i förslaget till budget fö r 1988 
a v sä tta  y tterligare  900000 D K K  till trafik säkerhe tsom råde t fö r p lanens 

igångsättning.
E fte r d iskussion  m ed N ord iska  råd e ts  kom m unikationsu tsko tt om  p la

nen och p resid ie ts  godkännande av densam m a, kom m er m in is terrådet a tt 
fas tstä lla  handlingsplanen.

H elsingfors den 12 o k to b er 1987

På N ord iska  m in isterrådets vägnar 

P ekka V ennam o
F ridtjov C lem et
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S äk rare trafik  i N orden

1. Inledning

I m in is terrådsfo rslaget B 72ll986lt p resen te rad e  N ord iska  m in isterrådet 
e tt underlag  till en handlingsplan  för det fram tida tra fik säk erh e tsa rb e te t i 
N orden . F örslaget byggde på  rappo rten  (N U  1986:3) ” T rafiksäkerheten  i 
N orden  -  handlingsplan  m ed sikte på 90 -ta le t” .

Vid N ord iska  råd e ts  behandling av m in is terrådsfo rslaget fram hölls b e 
hovet av en konkre tisering  av de fram lagda förslagen sam t av uppgifter om 
finansiering av genom förandet.

D etta  m in is terrådsfo rslag  u tgör en redovisn ing  av det a rbete  som  har 
u tfö rts för a tt tillm ötesgå N ord iska  rådets önskem ål.

2. Bakgrund

T rafiken i de no rd iska  länderna  ökade m ycket kraftigt u nder hela e fte r
krigstiden. Som  ett m ått på  trafikökningen  u nder den senaste  fem tonårspe
rioden kan näm nas a tt an ta le t b ilar steg sta rk t från  1970 och fram åt. I 

Finland och N orge rö r det sig om  ungefär en fö rdubbling; i Island om en 
ännu stö rre  ökning (ca 125%). I D anm ark  och Sverige har den  relativa 
ökningen varit något lägre (resp . ca  25 %  och ca 50% ).

T rafik säkerheten  u tveck lades sam tidigt i gynnsam  riktning u nder hela 
1970-talet i alla no rd iska  länder. In tre sse t fö r tra fik säkerhe ten  var sto rt. De 
å tgärder som  vidtogs v a r -  se tt u r dagens perspek tiv  -  o fta enk la  och 
självklara, t. ex. användningen  av b ilbälte fö r fö rare  och fram sätespassage- 
rare , in fö randet av d ifferen tierade h astighe tsg ränse r och en fö rbättrad  
trafikm iljö. A n ta le t o lycksoffer i vägtrafiken m inskade. D en gynnsam m a 
trenden  fo rtsa tte  in på 1980-talet. I N o rden  dödades under 1985 om kring 
2 500 pe rso n er i trafiken  och  ca 52000 blev svårt skadade. Sedan dess har 
situationen  i trafiken  fö rsäm ra ts  i alla no rd iska  länderna  u tom  D anm ark 
och Island. I F in land fö ro lyckades 1986 fem ton p rocen t fle r jäm fö rt med 
1985 och tio p rocen t fle r ådrog  sig allvarliga skado r. I N orge har m an också 
haft en ökning av både an ta le t döda och skadade u nder 1986. O lycksut- 
vecklingen i Sverige har varit negativ  sedan  1982. A ntalet fö ro lyckade i 
trafiken  har ökat m ed fem  p rocen t. Ä ven an ta le t skadade har ökat.

A ndelen dödade och skadade fö r olika tra fikan tka tego rie r sk iljer sig 
m ellan de nord iska  länderna , bl. a. beroende på  olika tra fik s truk tu rer. Som 
exem pel kan näm nas a tt andelen  b ilis ter b land de dödade v arierar mellan 
ca 50%  (F inland) och  6 5 %  (Sverige). D öds- och skadeta lens fördelning 
m ellan tra fikan tka tego rie rna  har o ck så  fö ränd ra ts ö v e r tiden. I en jäm fö 
relse m ed fö rhållandena 1970 kan m an k o n sta te ra  a tt an ta le t dödade fo t
gängare har m inskat kraftig t. D ärem ot v a r an ta le t dödade b ilförare i N orge 
ungefär de tsam m a 1985 som  1970 (ca 140), m en m ed varia tioner under 
perioden  m ellan ca  110 och ca 150. F ö r jäm fö re lsens skull kan m an no tera
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a tt m an i Sverige hade en  trendm ässig  nedgång i an ta le t dödade b ilförare 
från 1970 (ca 360) till 1983 (ca 260) m en d ä re fte r en ökning till något över 
300 å r 1985.

I tak t m ed att å tg ä rd e r h a r v id tagits har trafiksäkerhetsläget fö rändra ts . 
F ö ru tsä ttn in g arn a  har därm ed o ck så  änd ra ts . D et h a r därfö r fram stå tt som 
svårt a tt v ända o lyckstrenden  då de t inte längre finns några självklara 
å tgärder a tt v idta. D et k rävs d ärfö r m ålm edvetna konkre ta  in sa tse r på 
m ånga om råden  fö r a tt fö rb ä ttra  trafik säkerheten .

M ot bakgrund härav  ko n sta te rad e  N ord iska  tra fik säkerhe tsråde t (N TR) 
i anslu tn ing  till e tt m öte m ellan N ord iska  m in is terrådet och N ord iska  
rådets kom m un ikationsu tsko tt a tt en  handlingsplan  fö r det fo r tsa tta  no r
diska tra fik säk erh e tssam arb e te t borde u ta rbe tas . D etta  a rbete , som  ge
nom fördes av en  a rbe tsg rupp , resu lte rade  i den tidigare om näm nda rap p o r
ten (N U  1986:3) ” T rafik säkerhe t i N orden  -  handlingsplan m ed sikte på 
90 -talet” . R appo rten  lades till grund för m in isterrådets förslag B 72!t.

I p langruppens rap p o rt liksom  i m in is terrådsfo rslaget be tonas v ik ten  av
— a tt N T R :s roll som  sam ordnare  av tra fik säk erh e tsa rb e te t stärks
— att N T R  ta r till v a ra  de re su rse r som  finns inom  övriga nord iska  sam ar

betsorgan
— att tra fik säk e rh e tssam arb e te t fo rtsä ttn ingsv is ges en m er åtgärdsinrik- 

tad  k a rak tä r

— att a rb e te t inrik tas på å tg ä rd e r som  rö r tra fikan te rna  och deras a ttityder. 
Vid behandlingen av m in isterrådsfo rslaget efterlyste  N ord iska  rådet

konkre tiseringar av förslagen vilket m in isterrådet har tagit fas ta  på. N TR
— och m in isterrådet -  har d ärfö r genom fört e tt a rbete  i d e tta  syfte . D ärvid 
kan k o n sta te ra s  a tt de p ro jek t som  fö r närvarande  bedrivs i N T R :s regi och 
m ed m edel från  m in is terrådets allm änna budget naturlig tv is skall genom fö
ras. P ro jek ta rb e ten a  bedrivs e fter en ru llande treårsp lan . I den nu gällande 
p lanen ingår p ro jek t som  b l.a .  rö r cyk listo lyckor, tung trafik , ä ldre i 
trafiken . D essa kom m er att pågå något å r  y tterligare . D et ä r  därfö r inte 
möjligt e lle r ens ö nskvärt a tt göra  s tö rre  fö rändringar i pågående projekt. 
D en förändring  i a rb e te ts  inrik tn ing  som  bö r ske får alltså  göras inom  
ram en fö r de m edel som  frigörs n ä r p ro jek t avslu tas och de fö rstärkn ingar 
av N T R :s m edel som  ställs till fö rfogande av m in is terrådet fö r kom m ande 
år. D en budgetm ässiga fö rbättringen  fö r år 1988 kom nm er a tt vara  ca  en 
miljon d anska  kronor. D essa  m edel bö r användas till p ro jek t som  sy ftar till 
a tt genom föra handlingsp lanens in ten tioner.

D e e fte rly sta  konk re tiseringarna  har re su lte ra t i fo rtsa tt a rbe te  inom  
N T R . F ö r a tt b red da a rb e te t sam m ankallades på  initiativ  av N T R  e tt m öte 
i L yngby den 2 3 -2 4  m ars 1987. Vid m ötet var kom m unikationsu tsko tte t 
fö re trä tt. I övrig t deltog b l.a . fo rskare  och ad m in is tra tö re r liksom  rep re 
sen tan te r fö r icke statliga sam arbetso rgan .

Vid d e tta  m öte k o ncen tre rades a rb e te t kring följande huvudproblem : 1) 
hastighetsanpassn ing , 2) tra fiknyk te rhe t, 3) unga fö rare  och slutligen 4)
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oskyddade tra fikan te r. Vid d iskussionerna  togs det fram  e tt s to rt antal 

förslag till konk re ta  å tgärder och till forskning  på olika om råden . D essa 
förslag har dä re fte r behand la ts av N T R , delvis i kon tak t m ed en av kom 
m un ika tionsu tsko tte t u tsedd  a rbe tsg rupp  och har ingått som  en del av 
underlaget för d e tta  m in isterrådsforslag .

3. M ålsättning för nordiskt trafiksäkerhetssam arbete

Den överg ripande m ålsättn ingen för nord isk t tra fik säkerhe tssam arbe te  
m åste vara  a tt kom plettera  och fö rstä rk a  det nationellt bedrivna arbete t. 
D etta  fastslogs redan  i rappo rten  N U  1986: 3 -  ” T rafik säkerhe t i N orden  
— handlingsplan  m ed sikte på 90-talet” . F rån  kom m unikationsu tsko tte ts  
sida har det d ä ru tö v e r efterly sts en  m ålsä ttn ingsd iskussion  m ed u tgångs
punkt i trafik säkerhetsläget i N orden .

T rafik säkerhe tspo litiska  mål kan bestäm m as i såväl kvan tita tiva  som 
kvalita tiva te rm er. E tt kvan tita tiv t mål innebär a tt m an renod la t in rik tar 
arbe te t på a tt m inska an ta le t dödade och skadade i trafiken  över en viss 
tidsperiod  till en viss andel eller till e tt abso lu t tal. E tt kvalita tiv t mål 
därem ot innebär a tt m an in rik ta r a rb e te t på ett fö rb ä ttra  tra fik säkerhe ts lä 
get utifrån  en värdering  av vilka o lyckstyper eller vilka trafikan tkategorier 
som det ä r  m est angeläget a tt m inska respek tive  öka säkerheten  för.

F ördelen  m ed ett kvan tita tiv t mål ä r  a tt m an re lativ t enkelt vid periodens 
slut kan k o n sta te ra  om  m ålet u p pnå tts . N ackde la rna  därem ot är de svårig
he te r som  u p p stå r när o lycksb ilden  fö rändras genom  exem pelv is trafikens 
förändrade sam m ansättn ing . M an vet m ed and ra  ord inte i förväg vad som 

krävs fö r m åluppfyllelse. I e tt no rd isk t perspek tiv  tillkom m er dessu tom  
svårigheten  a tt ta  hänsyn  till de o lika ländernas skilda o lycks- och  tra fik 
struk tu r. F ö r a tt e tt mål av d e tta  slag skall vara  m eningsfullt m åste  man 
också  känna effek te r av och k o stn ad er fö r de å tgärder som  kan vara 
aktuella . D enna kunskap  saknas i s to r u ts träckn ing  i dag. M in isterråde t har 
m ot denna bakgrund  inte funnit d e t ändam ålsenlig t a tt fo rm ulera  e tt kvan
tita tiv t mål fö r det no rd iska  tra fik säk e rh e tssam arb e te t m en inser a tt det 
kan finnas fö rdelar m ed en kvan tita tiv  m ålsättn ing på  det nationella p lanet.

E tt kvalita tiv t mål bör ge en b ä ttre  ledning fö r de t nord iska a rbe te ts  
fo r tsa tta  inrik tn ing. M in isterråde t an se r därfö r a tt m an b ö r göra e tt fö rsök  
a tt faststä lla  kvalita tiva m ål fö r tra fik säk e rh e tssam arb e te t. E n — närm ast 
självklar -  m ålsättn ing  ä r då  a tt an ta le t dödade och skadade i vägtrafiken 
fo rtlöpande skall m inskas. D etta  räck e r em ellertid  inte som  m ålform ule
ring. M ålsättn ingen  m åste  kom ple tte ras m ed en analys av på vilka om rå
den å tgärder fram stå r som  m est angelägna. D etta  får dock  inte innebära  att 
man endast se r till d e t to ta la  an ta le t dödade och skadade i trafiken . R isken 
a tt dödas eller skadas m åste  m inska fö r varje trafikan tkategori. S trävan  
b ö r vara  a tt åstad kom m a e tt tillstånd  d ä r risken a tt fö ro lyckas ä r  lägre för 
alla trafikan tkatego rier. I v issa  av  de nord iska  länderna  har ana ly ser gjorts
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av vilka trafikan tka tego rie r som  det ä r  m est angeläget a tt fö rbä ttra  situatio 
nen för. D essa analy ser bö r kom pletteras m ed en analys u tifrån  ett n o r
diskt perspek tiv . D et ä r  angeläget a tt en sådan studie kom m er till stånd . 
R edan  nu kan m an dock k o n sta te ra  a tt m ycket ta la r fö r a tt m an särsk ilt bör 
b eak ta  de oskyddade tra fikan te rnas situation . D et ä r  därvid viktigt a tt 
barnens särställn ing beak tas. F ö r de oskyddade trafikan terna  gäller dock 
a tt säkerheten  inte får ökas m ed sådana m edel a tt m an m inskar deras 
m öjligheter a tt rö ra  sig i trafiken  på  rimliga villkor eller deras upplevelse  av 
trygghet.

De angivna m ålen beh ö v er em ellertid  bearbe tas y tterligare  i anslutning 
till den analys som  näm ndes. Syftet m ed denna bearbetn ing  är a tt ta  fram  
m er konkre tiserade  delm ål som  kan bilda u tgångspunkt fö r det fram tida 
p rio rite ringsarbete t. A rbete t m ed att v idareu tveck la  d essa  delm ål kom m er 
a tt fo r tsä tta  u nder de kom m ande åren .

4. H andlingsprogram

4.1 N T R :s  nuvarande arbete

N T R :s nuvarande a rbe te  och a rbe tsfo rm er har p resen te ra ts  ingående i 
plangruppens rappo rt. I d e tta  sam m anhang skall därfö r bara  näm nas några 
om råden där forskning och u tredn ing  pågår e ller ä r p lanerad  sedan tidiga
re. D et rö r sig b l .a .  om  cyk listers säkerhe t, den tunga trafikens säker
hetsprob lem , äldre trafikan ters säkerhet och hastighetsu tveck lingen . Inom  
ram en för de vartanna t å r  å terkom m ande nord iska tra fiksäkerhetsdagarna  
(N TD ) har N T R  o ck så  — m ot bakgrund  av äm nets ak tualite t och vikt — 
beslu ta t a tt N TD -87 skall ägnas åt lokalt och  regionalt trafiksäkerhetsarbe-

4.2 N T R .s  roll

I p langruppens rap p o rt be tonades v ik ten  av att N T R :s funktion  som  
sam ordnare u tveck lades liksom  att N T R  tog till vara  re su rse r även  inom  de 
ickestatliga sam arbetso rganen  för a tt på så sätt stim ulera d essa  till en 
verksam het som  ligger i linje m ed N T R :s ak tiv ite ter. H andlingsprogram 
m et skall ses i ljuset härav , dels som  konkre ta  förslag i syfte a tt nå m ålen, 
dels som  m åluppfyllelse genom  att ickestatliga sam arbetsorgan  engagerats. 
D et m öte N T R  sam m ankallade i L yngby den 2 3 -2 4  m ars 1987 ligger i linje 
härm ed. G enom  d e tta  m öte har några av de ickestatliga sam arbetsorganen  
ak tivera ts  i sam ordnande rik tn ing m ed övrigt nordiskt trafiksäkerhetssam - 
arbete . I p langruppens rappo rt föreslogs att inte endast N TR -organ skulle 
kunna fö reslå  och m edverka  i sam arbetsp ro jek t. K retsen  av organ som  kan 
lägga fram  projekt- och u tredningsförslag  har genom  m ötesform en vidgats.

4.3 A llm än t om  hand lingsprogram m ets inriktning

Till en början kan k o nsta te ra s  a tt föreliggande program  är handlingsin-
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rik ta t, i enlighet m ed vad som  tidigare beslu ta ts . P rogram m et inrik tas på 
konkre ta  å tgärder på  om råden  där prob lem en i de nord iska  länderna  är 
särskilt s to ra  och sy fta r till a tt skapa  underlag  för politiska eller adm in is tra
tiva beslu t. D essa fö rvän tas få d irek ta  effek ter på trafiken  och fö r trafikan
terna. Ä ven om  det no rd iska  tra fik säk erh e tssam arb e te t fö rsk ju ts m ot en 
m er åtgärdsin rik tad  verk sam het innebär inte d e tta  a tt fo rskn ingsverksam 
heten  skall upphöra . D et finns e tt s to rt behov av forskning på tra fik säker
hetsom råde t även  i fram tiden . N T R  har em ellertid  bedöm t det som  angelä
get a tt de resu rstillsko tt som  ställs till förfogande för p rogram m ets genom 
förande i fö rsta  hand används fö r a tt ta  fram  beslu tsunderlag , rö rande 
konkre ta  tra fik säkerhe tså tgärder.

De förslag som  togs fram  på L yngbym ötet har b earb e ta ts  vidare av 
N T R . I p langruppens rappo rt påpekades a tt a rb e te t de närm aste  åren 
behöver ko n cen tre ras  kring frågor som  rö r trafikan ters a ttityder. Det är 
em ellertid  nödvändigt a tt även  inrik ta in sa tse rna  på  and ra  å tgärder, vilket 
också  ko n sta te ra ts  på  L yngbym ötet. E tt av de v iktigaste ensk ilda trafiksä
kerhetsp rob lem en  ä r fo rtfarande tra fiknyk terhe ten . D et har därfö r be
döm ts som  väsentlig t a tt p rogram m et om fattar även  denna fråga.

I de no rd iska  länderna  har olika fysiska vägåtgärder p rövats för a tt på så 
vis åstadkom m a b ä ttre  säkerhet och miljö. Y tterligare kan dock göras för 
a tt d o kum en tera  effek terna  av d essa  å tgärder. D et finns därfö r anledning 
att uppm ärksam m a även  d e tta  p roblem  i program m et.

M änniskors a ttity d e r i trafikhänseende grundläggs i tidiga år — i hem 
m ets och skolans trafikunderv isn ing . De kan senare i livet i viss mån 

fö rändras genom  inform ation , utbildning sam t genom  övervakning  och 
sanktioner.

A tt nå ut m ed inform ation  till de specifika trafikan tkategorierna  har 
länge bedöm ts som  en ren t nationell fråga. In form ationen  m åste fö r a tt ha 
effekt anpassas  till den eller de g rupper som  fö rvän tas vara m ottagare. Det 
är därfö r inte läm pligt a tt handlingsprogram m et om fa tta r in fo rm ationskam 
pan jer till a llm änheten  u tan  d e tta  b ö r förbli en nationell fråga.

D et kan knappast heller bli ak tuellt a tt ta  fram  gem ensam m a utbildn ings
program  i N orden . B åde i fråga om  inform ation  och utbildning kan d ä r
em ot k onk re ta  no rd iska  in sa tse r ske vad gäller fram tagning och u tprövning 
av m etoder och  o lika ty p e r av innehåll i sådana u tb ildn ingsm om ent som  
anses ha a ttitydskapande  funktion . I det perspek tive t blir förarutb ildning- 
en särsk ilt in tressan t som  attitydb ildande fak to r. F ö r övrigt pågår eller har 
nyss pågått i alla de nord iska  länderna  försök  a tt använda förarutb ildning- 
en som  a ttity d sk ap are . I D anm ark ingår det nu som  en del i den  nya 
förarutb ildning som  trädde  i kraft den 1 ok to b er 1986. F ö r a tt få god effekt 
får m an räkna m ed att a rb e ta  m ed den h ä r typen  av frågor u nder en längre 
tidsperiod . D ärem ot bör på kort sikt e ffek ter i a ttitydhänseende  kunna 
erhållas genom  övervakn ingså tgärder och sank tioner.
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I av sn itten  4 .4 —4.9 kom m er a tt redov isas de nya k onk re ta  förslag till 
å tgärder som  N T R  lägger fram  fö r de närm aste  åren . D e u tgör tillsam m ans 
m ed redan  pågående a rbe te  m in is terrådets förslag till handlingsprogram  
för åren  1988-1990.

4.4 Förarutbildning

N T R  har -  som  näm nts -  bedöm t föraru tb ildn ingen  som  en väsentlig  
fråga. D e tta  b e ro r bl. a. på  a tt nyb livna fö rare  har en m ycket s tö rre  olycks- 
belastn ing  än övriga. N yb livna  fö rare  ä r  i s to r u ts träckn ing  unga. Särsk ilt 
de unga fö ra rn a  b lir därfö r en in tressan t grupp.

In sa tse rn a  inom  ram en för föraru tb ildn ingen  i syfte att m inska nyblivna 
fö rares risker bör ta  sikte på b ä ttre  hastighetsanpassn ing , ökad regelefter
levnad , m jukare körning, ökat riskm edvetande och b ä ttre  fö rståe lse  för de 
oskyddade tra fikan te rnas situation .

E n fö rbä ttrad  hastighetsanspassn ing  innebär m indre o lycksrisker för 
såväl b ilföraren  som  övriga trafikan ter. F ram fö r allt inom  tä to rte rn a  är 
dålig hastighetsanpassn ing  bland b ilis terna  ett hot m ot de oskyddade trafi
kan terna . F ö r a tt u tny ttja  de m öjligheter till attitydbildning som  finns i 
fö rarutb ildningen m åste u trym m e skapas för nya m etoder, uppföljning och 
utvärdering . En prak tisk  väg att nå d essa  mål kan vara a tt förlänga fö ra ru t
bildningen. Föraru tb ildn ingen  i N orden  uppv isar m ånga varia tioner.

I t. ex. N orge ä r u tb ildningen uppdelad  i tv å  faser, d ä r den  andra  fasen  
innehåller m örker- och halkkörning och  en teo riku rs . D anm ark har sedan 
den 1 ok to b er 1986 ändra t fö raru tb ildn ingen  genom  att ökad vikt lagts vid 
underv isn ingen  om olika trafikan tkatego riers risker i trafiken. I F inland 
övervägs en förändring  av föraru tb ildn ingen . D en nyblivne föraren  är i dag 
underkas tad  särsk ilda res trik tio n er i fråga om  hastighet.

U tan fö r N orden  kan m an h itta  y tterligare  e tt antal varian te r av fö ra ru t
bildning. N ågra  av d essa  finns besk rivna  i en nyligen u tkom m en u tredning 
som  g jorts åt kom m un ikationsdepartem en te t i Sverige. En genom gång av 
olika fo rm er av föraru tb ildn ing  b ö r därfö r göras i syfte a tt ge förslag  på 
läm plig uppläggning av sådana i N orden . D ärvid bör olika fo rm er av 
förlängd och/eller utv idgad utbildning prövas. Även olika tekn iska  h jälp
m edel som  kan användas för a tt fö rb ä ttra  utbildningen och inlärningen vid 
kö rkortsu tb ildn ing  bör u tvärderas.

P ro jek te t bö r kunna påbörjas u nder 1988 och handhas av N ord isk  kom 
m itté fö r tra fiksäkerhetsfo rskn ing  (N K T ) u nder m edverkan  av N ord isk  
trafikskoleunion  (N T U ), som  ä r e tt sam arbetso rgan  fö r trafiksko lorna i de 
nord iska länderna.

4.5 Sem inarium  fö r  hastighetsanpassn ing

I sam tliga nord iska länder är det angeläget att få till stånd en bättre  
fö rståe lse  b land tra fik an te r fö r gällande hastighetsg ränser. H astighetsg rän 
serna  översk rids fö r närvarande i s to r om fattn ing , m ed åtfö ljande negativa
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effek ter på trafik säkerhe ten  och miljön. Därtill kom m er a tt D anm ark nyli
gen h a r sänk t hastigheten  i tä to rt från  60 km  till 50 km /h. I Sverige 
genom förs e tt s to rt an tal å tgärder, b l .a .  den s tö rs ta  in form ationskam 
panjen någonsin om  hastighetsanpassn ing . I N orge p rövas nya fo rm er för 
au tom atisk  hastighetsövervakn ing .

N T R  av se r d ärfö r a tt u n d er 1988 ano rdna  ett tvärfacklig t sem inarium  för 
a tt kartlägga e rfa ren h e te r av olika å tgärder i syfte  a tt fö rb ä ttra  hastighets
anpassningen.

4.6 Ö versyn av vä g m ä rkessys tem et

N ord iska  råde t har i tv å  rekom m endationer uppm ärksam m at vägm är
kessystem et. G enom  rekom m enda tion  nr42 /I987 lt h ar m an b e to n a t vikten 
av in ternationell sam verkan  fö r förenkling och harm onisering  av vägm är
k essystem et. D et ä r  v ik tig t -  fö r a tt inte säga nödvändigt -  m ed en 
gem ensam  nord isk  stån d p u n k t fö r a tt få gehör i in ternationellt a rbe te  i den 
revision av de in ternationella  konven tionerna  som  har in letts.

I N ord iska  råd e ts  rekom m enda tion  nr 4111987/t h ar m an peka t på beho
vet av en översyn  av  vägm ärkessystem et i N o rden , dels i syfte a tt fö renkla 
och harm on isera  v ägm ärkessystem et i de no rd iska länderna  inom  ram en 
för gällande in ternationella  konven tioner.

N T R  delar uppfattn ingen  a tt en  sam lad översyn  behövs. D en pågående 
forskningen v isar a tt tra fikan te r i m ånga situa tioner har svårt a tt tillgodo
göra sig den inform ation  vägm ärkena ger. D et kan bero  på  m ångfalden av 
vägm ärken, m en även  på  d e t ensk ilda vägm ärket i sig. F örevarande  studie 
bö r genom föras av N ord isk  kom m itté  fö r vägtrafiklagstiftning (N K V ) och 
bör påbörjas u n d er 1988.

4 .7  Trafikövervakning

T rafikövervakning  har s to r be tydelse  fö r tra fikan te rnas efterlevnad  av 
trafik reg lerna. Ö vervakn ingstak tiken  ä r beroende av sy fte t m ed övervak 
ningen. T rafikövervakn ing  ä r dock generellt se tt en m ycket resu rsk rävan- 
de verk sam het. D et ä r  bl. a. därfö r viktigt a tt övervakningen  ä r effektiv . 
D et går a tt fo rm ulera  e ffek tiv ite tsk riterier på  m ånga olika sätt utifrån  syftet 
med trafikövervakn ingen . E tt effek tiv ite tsk riterium  kan t. ex. vara  antalet 
ingripanden i fö rhållande till in sa tta  resu rser.

U tgångspunkten  fö r trafikövervakn ingen  m åste enligt M in isterråde ts 
uppfattn ing v ara  dess effekt på  tra fik säkerhe ten . E ffek terna  av trafiköver- 
vakn ingsåtgärder m åste  d ärfö r besk rivas utifrån  denna aspek t. O lika å tgär
der såsom  m etodutveck ling  rö rande övervakn ingsstra teg ier, u trustn ings-, 
lednings- och an d ra  sam ordningsfrågor bö r d ärfö r gås igenom  i syfte att 
effek tiv isera  trafikövervakn ingen . Så långt som  möjligt b ö r effek terna  av 
fö rbä ttrad  övervakning  redov isas. P ro jek te t bö r påbörjas u nder 1989 och 
ansvare t härför b ö r tillkom m a N K T  i sam arbete  m ed Sam arbetso rganet 
angående nord iska  trafik frågor (SA N T ), vilket ä r e tt organ fö r de cen tra la  
po lisledningarna i N orden  i trafikfrågor.
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4 .8  Tra fiknykterhet

T rafiknyk terheten  ä r e tt m ångfacettera t problem . N T R  har i v issa hänse
enden studera t p rob lem et tidigare. F ö r närvarande pågår en studie i syfte 
a tt k largöra vilka g rupper som  gör sig skyldiga till tra fiknyk te rhe tsb ro tt. 
Vad som  också  fö r närvarande tilld rar sig sto r uppm ärksam het ä r  vilka 
å tgärder som  bör v id tas e fte r k ö rko rtså terkalle lse . A tt bli döm d fö r tra fik 
n y k te rh e tsb ro tt innebär i alla nord iska  länder a tt k ö rko rte t å terkallas för 
viss tid . K örk o rte t å terstä lls  däre fte r, antingen utan  prövning eller e fter en 
från  tra fik säkerhe tssynpunk t ganska sum m arisk  prövning. D etta  sker tro ts  
a tt d e t sedan länge är kän t a tt en be tydande del av dem  som  döm s för 
tra fiknyk te rhe tsb ro tt ä r a lkoho lproblem atiker. D et bö r därfö r göras en 
genom gång av olika rehabilite ringsåtgärder och deras  effek ter i syfte a tt 
s tru k tu re ra  och sam m anställa  de kunskaper som  finns. P ro jek tet bö r ge
nom föras i N T R :s regi och påbörjas u nder 1989.

M ed hänsyn  till den d iskussion  som  fö rts  om  en harm onisering  av 
prom illegränserna i N orden  b ö r m an om  m öjligt gö ra  en  undersökning  av 
prom illegränsens betydelse  fö r andelen  alkoho lre la terade  o lyckor.

4.9 F ysiska  vägåtgärder

E tt sä tt a tt m inska o lyckorna  och riskerna  härför är a tt genom  den 
fysiska uppbyggnaden av trafikm iljön förm å fordonsfö rare  till efterlevnad  
av trafik reg lerna. G enom  fartred u ceran d e  å tgärder fö ran leds b ilis terna  att 
hålla en  lägre hastighet. F ö r  att u nderlä tta  för gående kan exem pelvis 
refuger anläggas i vägens m itt vid övergångsställen . D etta  är exem pel på 
åtgärder som  fram för allt i tä to r te r  haft en positiv  effekt fö r m änniskornas 
trygghet och säkerhet och i synnerhe t fö rb ä ttra t m iljön fö r de oskyddade 
trafikan terna . D et finns em ellertid  en  sto r mängd v arian te r av åtgärder. 
D et behövs en  katalogisering  av sådana  i syfte a tt bl. a. kunna fö rbättra  
tra fiksäkerheten  fö r de oskyddade trafikan terna . Fysiska  vägåtgärder är 
allm änt se tt in rik tade på  att ge positiva  effek ter i fråga om  trafik säkerhe
ten . E m ellertid  ä r  det i en viss u ts träckn ing  ok lart i v ilka situa tioner de 
olika å tgärderna  ä r effektiva. Ä ven effek terna  av olika p lanlösningar för 
m iljöprioriterade genom farter och dess koppling till b l .a .  huvud leder bör 
k largöras. G enom  att på så sätt ka talog isera  olika in sa tse r kan ökad kun
skap nås och m öjliggöra a tt m an i olika situa tioner använder den effek ti
vaste å tgärden . P ro jek te t bö r genom föras av N K V  och påbörjas 1989.

4.10 H and lingsprogram m et i fö rhå llande  till N ordiska  rådets rekom m en
dationer och y ttranden

N ord iska  rådet har genom  årens lopp an tag it en rad rekom m endationer 
om trafiksäkerhet. De rekom m endationer som  d irek t b erö r handlingspro
gram m et ä r  fram för allt rekom m enda tion  nr 38/1987It angående plan för 
ökad trafik säkerhet i N o rden . De tid igare näm nda rekom m endationerna  
angående vägm ärkessystem et har också  berö ringspunk ter m ed handlings
program m et.
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Ö vriga an tagna rekom m endationer, vilka fo rtfarande är ak tuella , ä r  föl

jande:
R eko m m en d a tio n  nr 1811981/t angående vägbeläggning och tra fik säker

het. D etta  behandlas i e tt pågående projekt som  visserligen inte drivs i 
N T R :s regi, u tan  huvudansvare t ligger hos N ord isk  äm betsm annakom m it- 
té fö r tran sp o rtfråg o r (N Ä T ). P ro jek te t beräknas avslu tas u nder 1987.

R eko m m en d a tio n  n r3 II983 lt angående vilto lyckor i trafiken. K unskaper 
om o lika å tgärder fö r a tt m inska an ta le t v ilto lyckor har sam m anställts 
genom  N K T :s försorg . E tt sem inarium  ano rdnades u nder år 1987 och en 
rapport kom m er a tt pub liceras u nder året.

R eko m m en d a tio n  nr I7 ll986lt angående tilläggsbrom sljus på bilar. N B K  
har d isk u te ra t frågan u nder flera m öten och be räk n ar a tt under 1987 kunna 
p resen te ra  e tt förslag  till en harm onisering  av de olika nationella reglerna 
på om rådet.

R eko m m en d a tio n  nr 18ll986lt angående låsningsfria b rom ssystem  i b i
lar. N B K  h ar behand la t frågan och bedöm er dock  den såsom  ett av de m est 

cen tra la  spörsm ålen  b land de b iltekn iska trafik säkerhetsfrågo rna  inte 
m inst för den tunga trafiken . N B K  anser att hänsyn bör tas till in te rna tio 
nella b estäm m elser på om rådet.

R eko m m en d a tio n  nr 1911986/t angående ökad trygghet för cyk lister i 
N orden . E tt p ro jek t h a r s ta rta ts  under 1987 fö r a tt behandla problem et.

N ord iska  råde t h a r d ä ru tö v er hem ställt till N o rd iska  m in isterrådet att 
s ta rta  en u tredn ing  om h u r den m oderna högteknologin kan användas för 
att öka  tra fik säkerhe ten . N T R  kom m er att fo rtlöpande i sitt a rbete  beak ta  
de m öjligheter som  ny teknologi ger m öjlighet till.

E lek tron iken  kan m edverka  till en fö rbä ttrad  tra fik säkerhe t. En rad 
projekt om effek terna  av te lekom m unikationsteknolog in  tilläm pat inom 
väg trafiksek to rn  ä r u nder fram väx t i E uropa.

5. Finansiering och uppföljning

H andlingsp lanen , som  ä r en fö rstärkn ing  av tra fik säkerhe tssam arbe te t, 
kom m er att få sin budgetm ässiga start 1988 med 0,9 milj. D K K . De projekt 
som  då  sä tts  igång kom m er att pågå också  u nder 1989-1990. T otalt kom 
m er a tt användas 3,6 milj. D K K  på  tra fik säk e rh e tssam arb e te t u nder 1988. 
F ö r åren  1988—1990 kom m er m in isterrådet a tt använda ca 11 milj. D K K . 
U nder 1990 kom m er y tterligare  konk re ta  in sa tse r a tt göras som  resu lta t av 
den v idare p rio rite ringsd iskussionen .

N TR  kom m er att följa handlingsprogram m ets genom förande och göra de 
fö rändringar som  kan behövas. De ju s te rin g a r som  inte kan göras inom 
ram en för N T R :s befogenheter b ö r in itieras av N TR  hos m in isterrådet för 
att m öjliggöra nödvändiga om dispositioner. M in isterråde t kom m er att rap 
po rte ra  a rb e te t till N ord iska  råde t genom  å rsb erä tte lsen  och m eddelanden 
till N ord iska  rådets rekom m endationer.
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B 75 Ä/t

Kommunikationsutskottets betänkande
över ändringsförslag till ministerrådsforslag om säkrare 
trafik i Norden

(Ä ndringsförslaget, se  s. 1220 
M inisterrådsforslag B 75/t om  en nordisk handlingsplan  
för ökad trafiksäkerhet i N ord en , se s. 1204)

Till kom m unikationsu tsko tte t ha r hänv isa ts m in isterrådsforslag  B 75/t 
om en handlingsplan  fö r ökad trafik säkerhet i N orden  sam t ett rev idera t 
förslag B  75 Ä /t  till det an fö rda  m in isterrådsforslaget.

U tsk o tte t har behandla t d essa  förslag vid sina m öten den 10 novem ber
1987 i Å bo och 11 - 1 2  februari 1988 i S tockholm .

1. Inledning

Vid sitt m öte i A bo den 10 novem ber 1987 behandlade kom m unikations
u tsk o tte t m in is terrådsforslaget B  75/t om  en handlingsplan  fö r ökad trafik 
säkerhet i N orden . Vid d e t an fö rda  m ötet beslö t u tsk o tte t a tt anm oda 
N ord iska  råd e ts  presid ium  att hem ställa  till N ord iska  m in isterrådet a tt före 
u tsk o tte ts  m öte i februari 1988 fram lägga e tt rev idera t och genom arbetat 
förslag som  beak ta r u tsk o tte ts  synpunk ter.

D etta  har m in isterrådet g jort, och kom m unikationsu tsko tte t hälsar änd 
ringsförslaget (B 75 Ä /t)  om  en nord isk  handlingsplan fö r ” S äkrare  trafik  i 
N o rd en ”  m ed tillfredsställe lse .

U tsko tte t an se r a tt m in is terrådet på de flesta  re levan ta  om råden  har 
beak ta t och tagit hänsyn till u tsk o tte ts  ås ik te r och påpekanden  i tidigare 
y ttranden .

U tsk o tte t be to n a r a tt en hög am bitionsn ivå bör e fte rs trävas. D et p åpe
kas a tt e rfa ren h e te rn a  v isar på e tt d irek t sam band m ellan finansiella bevilj- 
ningar till tra fik säk e rh e tsa rb e te t och uppnådda  resu lta t. Av m in isterråds
forslaget fram går a tt to ta lt 3,7 milj. D K K  kom m er att användas på trafik 
säk e rh e tsa rb e te t u nder 1988 sam t a tt m in isterrådet av ser a tt använda ca 11 
milj. D K K  fö r åren  1988-1990.

H ä r vill kom m unikationsu tsko tte t erin ra  om  N T R :s u tta lande i m in ister
rådets redogörelse  fö r p lanerna  fö r det no rd iska sam arbe te t (C 2/1988), 
näm ligen att den näm nda beviljningsnivån ligger på ett m inim um  om den
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p ro jek tverksam het som  bedrivs i N T R :s regi i verkligheten  skall kunna 
m edverka till en ökad tra fik säkerhe t i N orden  under de kom m ande åren.

M ot den bakgrunden  m enar kom m un ika tionsu tsko tte t a tt stö rre  re su rse r 
bör av sä tta s  till tra fik säk e rh e tsa rb e te t över den nord iska budgeten  sam ti
digt som  man u n dersöker hur N T R :s sek re ta ria ts re su rse r kan fö rstärkas.

K om m unikationsu tsko tte t p åpekar a tt trafik säkerhetsfrågo rna  inte lyder 
under sam m a m inisterium  i de nord iska  länderna. F rån  parlam en tarisk  sida 
anses d e tta  fö rsvåra  tra fik säk e rh e tsa rb e te t, eftersom  det, å tm instone un
der de senas te  åren . inte har lyckats kom m unikationsu tsko tte t att föra en 
dialog m ed ett sam lat m in isterråd  bestående  av m in istrar ansvariga för 
trafiksäkerhet i de no rd iska länderna.

Slutligen n o te ra r u tsk o tte t m ed tillfredsställe lse  det s to ra  antal o rgan isa
tioner som enligt förslaget skall involveras i handlingsplanens skilda p ro 
jek t. Att ak tivera  tra fik säk erh e tsa rb e te t på bred front är kanske ändå, 
enligt u tsk o tte t, en fö ru tsä ttn ing  för goda resu lta t.

2. M ålsättningen

I m in isterrådsforslaget redov isas m ålsättn ingarna för det nationella tra 
fik säkerhe tsa rbe te t i N orden . M an k o n sta te ra r att d essa  u tgår från förhål

landena i varje land för sig, sam tidigt som  m ålen för det nord iska sam arbe
tet bö r fo rm uleras utifrån  förhållanden  som  kan verka sty rande för ett 
no rd isk t sam arbete  och m öjliggöra såväl e tt ak tiv t nord isk t sam arbete  som  
fristående nationella in sa tse r i enlighet med de nationellt form ulerade 
m ålen. M ed denna utgångspunkt finner N ord iska m in isterrådet a tt man 
inom ram arna  för en nord isk  m ålsättn ing  skall d ra  m axim al ny tta  av de 
re levanta  e rfa ren h e te r som  redan finns i varje nordiskt land när det gäller 
att verka fö r a tt an ta le t skadade och dödade i vägtrafiken fortlöpande 
m inskas. V idare anses a tt m an bör ställa upp mål som  b eak ta r risken för 
varje trafikan tkategori a tt dödas eller skadas i trafiken och att denna risk 
m åste m inskas. I det sam m anhanget näm ns särskilt de oskyddade trafi
kan tg rupperna , och m an fö reslå r som  ett and ra  mål a tt riskerna  att dödas 
eller skadas fo rtlöpande skall m inskas för varje trafikan tkategori och att de 
oskyddade trafikan ternas situation  därvid  särskilt skall beak tas.

Sam m anfattn ingsv is fö reslår N ord iska  m in isterrådet att m ålsättn ingen 
för det no rd iska tra fik säk erh e tssam arb e te t ges följande form ulering:
-  Det nord iska tra fik sam arbe te t skall aktiv t kom plettera  och fö rstä rka  det 

nationellt bed rivna  a rb e te t. A ntalet dödade och skadade i vägtrafiken 
skall fo rtlöpande m inskas i N orden  genom  m inskning i varje land. 
R isken att dödas eller skadas skall fo rtlöpande m inskas för varje tra fi
kan tkategori, och  de o skyddade tra fikan te rnas situation  skall särskilt 
beak tas.

— Som generellt opera tiv t mål fö reslås att å tgärder som  vid tas i möjligaste 
m ån skall vara nord isk t harm oniserade.
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K om m un ika tionsu tsko tte t m enar a tt den övero rdnade  m ålsättn ingen 
m ed handlingsplanen bör v ara  kvalita tiv  och verka  fö r a tt fö rsäk ra  alla 
trafikan ters m obilitet.

U tsk o tte t n o te ra r a tt enligt m in isterrådsfo rslaget har varje delom råde 
inom  p lanen sin delm ålsättn ing . U tsk o tte t m enar a tt d e t ä r  e tt positiv t sätt 
a tt närm a sig tra fik säk e rh e tsa rb e te t, a tt göra det effek tivare , eftersom  
m ålsättn ingen  skapar den m åtts tock  som  visar vilka resu lta t som  uppnåtts  
m ed a rbe te t.

3. NTR :s sam ordnande roll

K om m unikationsu tsko tte t in stäm m er i fö rslagets betoning av v ik ten  av 
a tt fö rs tä rk a  N T R :s roll som  den  sam ordnande fak torn  i det nord iska 
tra fik säk erh e tsa rb e te t. H ä r lägger u tsk o tte t särskild  vikt vid a tt effektivt 
m obilisera det lokala och regionala tra fik säkerhe tsa rbe te t. I det sam m an
hanget erin ras om m ötet den  14 maj 1987 m ellan kom m unikationsu tsko tte t 
och m in is terrådet — trafik- och  trafik säkerhe tsm in istra rna  — då b l.a . 
frågan om  förstärkn ing  av N T R :s sek re ta ria ts re su rse r berördes.

4. H andlingsplanen

K om m unikationsu tsko tte t in stäm m er i m in isterrådets m ening a tt hand
lingsplanen skall vara  handlingsinrik tad  och a tt forskningen inom  tra fik sä
kerhe tsom råde t i fö rsta  hand skall användas fö r a tt ta  fram  beslu tsunderlag  
fö r konkre ta  tra fik säkerhe tså tgärder.

U tsk o tte t m enar a tt m an om edelbart bö r sä tta  i gång åtgärder fö r a tt 
ändra  tra fikan te rnas a ttity d e r till trafiken , något som  bäst kan uppnås m ed 
kontinuerlig  trafikutbildning och propagandakam pan jer, sam tidigt som  fy
siska vägåtgärder används fö r a tt öka  tryggheten  i trafiken.

V idare in stäm m er kom m un ikationsu tsko tte t i m in is terrådets åsik t a tt 
handlingsplanen skall d rivas som  en ru llande treårsp lan  m ed start 1988. 
U tsk o tte t m enar också  a tt den revidering  som  därm ed sker vart tredje år 
skall innebära  en successiv  ak tiv ite tsökning  inom  de ram ar som  m ålsä tt
ning och resu lta t av tra fik säk e rh e tsa rb e te t ger anledning till.

E nligt m in is terrådsfo rslaget skall fö ljande fyra  om råden prioriteras:
-  h as tighe tsöverträde lse r
-  trafikonyk terhet
-  nyblivna fö rare
-  oskyddade tra fikan te r

K om m un ikationsu tsko tte t in stäm m er i den anförda prioriteringen och 
fö ru tsä tte r a tt den värderas sam tidigt som  planen i sin helhet rev ideras.
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4.1 H astighe ts  överträdelser

M ålsättn ingen fö r d e tta  p rio riteringsom råde är a tt åstadkom m a en för
bättrad  hastighetsanpassn ing  i N orden .

Inom  om rådet fö reslås tv å  projekt:
-  Sem inarium  om hastighetsanpassn ing
— T rafikövervakn ing

K om m un ika tionsu tsko tte t an se r a tt d essa  tv å  p ro jek t skapar en grund 
för det fo r tsa tta  a rb e te t inom  delom rådet. D et faktum  att skilda regler för 
hastighetsbegränsn ingar gäller i N o rden  fö r sam m a kategorier vägar, inne
bär enligt u tsk o tte ts  m ening en po tentiell trafik fara . D et no teras därför 
m ed tillfredsställe lse  a tt m in is terrådet ä r  av sam m a m ening och skall 
överväga om  det går a tt kom m a fram  till gem ensam m a nord iska krite rier 
fö r hastighetsbegränsn ingsbeslu t. H ärv id  bör tas i beak tande det bevisade 
sam bandet m ellan hastighet och trafiko lyckor.

K om m un ika tionsu tsko tte t n o te ra r också  m in isterrådets påpekande om 
sam bandet m ellan fo rdonens hastighet och deras  avgasu tsläpp . U tsko tte t 
har i tid igare y ttranden  påpekat a tt d e t o fta  finns ett d irek t sam band m ellan 

fö rbättrad  tra fik säkerhe t och fö rbä ttrad  miljö. K om m unikationsu tsko tte t 
m enar a tt m an bäst b ekäm par h astighe tsöverträde lse rna  m ed en effektiv 
trafikövervakning  och a tt m an därfö r bö r ta  del av och u tveck la  öv erv ak 
n ingsm etoderna och -tekniken  i de ensk ilda no rd iska länderna. I de tta  
sam m anhang e rin ras om  den viktiga roll som  patru llerande po liser spelar i 
trafikövervakn ingen .

4.2 T ra fikonykterhet

M ålsättn inen  m ed de tta  p rio riteringsom råde är a tt m inska andelen  alko- 
ho lpåverkade fö rare  i N orden .

K om m uika tionsu tsko tte t in stäm m er i denna m ålsättn ing  och m enar att 
m an i fo rtsä ttn ingen  bör e fte rs träv a  en drogfri trafik  i de no rd iska länder-

Det påpekas a tt även  om  sträng lagstiftning och stränga s tra ff för trafik- 
n y k te rh e tsb ro tt har v isat sig ha en p reven tiv  effek t, så m åste  också  rehabi- 
literingsåtgärder v id tas. U tsk o tte t m enar a tt frågan om  rehabilitering  är 
viktig, e ftersom  en del av dem  som  är involverade i tra fiknyk te rhe tsb ro tt 
har problem  m ed b ruk  av alkohol, narko tika  och m edicinska prepara t. 
D ärför m åste en konstruk tiv  rehabilitering  ses som  en be tydande del i 
strävandena  att fö rh indra  en upprepn ing  av d essa  b ro tt.

I de tta  sam m anhang e rin ra r u tsk o tte t om  rekom m enda tion  nr 2211985 
angående å tgärder m ot d rogm issbruk  i trafiken , vari m in isterrådet bl. a. 
rekom m enderas verka  för a tt u tveck la  m etoder som  ger m öjlighet till 
snabb och effektiv  analys av sådan fö rekom st av narko tika i organism en 
som  cannabis och an d ra  m edel som  v erk ar på det cen tra la  nervsystem et.

Det fram går av m in isterrådsfo rslaget att a rb e te t inom  d e tta  delom råde är 
tvåfaldigt. I fö rs ta  hand ä r det frågan om s tra ff och rehabilitering  och i 

19 -17-336 N ord iska  rådet
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andra  hand om  undersökning  av prom illegränsens betydelse  för andelen 

a lkoho lre la terade  trafiko lyckor.
Förslaget om  en undersökning  av prom illegränsens betydelse för ande

len a lkoho lre la terade  trafiko lyckor har sin bakgrund i d iskussionen  om 
vilka p rom illegränser som  skall gälla i trafiken . K om m unikationsu tsko tte t 
b e to n a r därfö r v ik ten  av att den föreslagna undersökningen  genom förs, så 
a tt resu lta ten  kan läggas till grund fö r v idare d iskussion  om  en eventuell 
nord isk  harm onisering  av prom illegränsen sam t var den skall ligga.

4.3 N yblivna  fö ra re

E nligt m in is terrådsforslaget är m ålsättn ingen  inom  de tta  om råde a tt b l.a. 
genom  attitydpåverkan  m inska de nyblivna förarnas höga o lycksrisker 
sam t på sik t uppnå en gem ensam  kunskapsn ivå  hos de nyblivna körkorts- 
havarna  i N orden .

K om m unikationsu tsko tte t n o te ra r m ed tillfredsställelse a tt m in isterrå

det inom  de tta  delom råde har tagit hänsyn  till de flesta  av u tsk o tte ts  
u tta landen  om  förarutbildningen i N orden . U tsko tte t m enar a tt den fö re 
slagna genom gången av de olika fö raru tb ildn ingsform erna sam t de tekn is
ka hjälpm edel som  kan användas i u tb ildningen är den grund som  m åste 
läggas, innan m an kan  kom m a fram  till en gem ensam  nord isk  fö raru tb ild 
ning.

V idare no te ra r u tsk o tte t a tt m in isterrådet har tagit upp u tsk o tte ts  förslag 
a tt, som  en långsiktig m ålsättn ing , in stifta  en nordisk  trafik lärarhögskola.

U tsk o tte t påpekar a tt fö ru tsä ttn ingarna  fö r a tt fö raru tb ildningen skall bli 
accep tabel och a tt nya fö rare  inte u tgör en särskild  o lycksgrupp  i trafiken 
är a tt trafik lärarna  kan få den tekn iska  och pedagogiska utbildning som 
krävs för a tt uppnå de tta  mål. E ftersom  de nyblivna fö ra rna  i dag anses 
u tgöra en  prob lem grupp  i trafiken , to rde  det vara  på sin p lats a tt redan  nu 
påbörja  p laneringen  av den om talade nord iska  trafik lärarhögskolan .

M in isterråde t m enar a tt tra fikan te rnas a ttitydpåverkan  genom  inform a
tion (propaganda) är en ren t nationell fråga.

K om m unikationsu tsko tte t in stäm m er i a tt om  inform ations- och  p ropa
gandaverksam heten  m ed hänsyn  till språk , nationella om ständ igheter, to 
pografi, väderlek  e tc . skall kunna påverka  folks a ttity d e r till trafiken , skall 
den i alla väsentliga delar vara  en nationell angelägenhet.

M en u tsk o tte t vill sam tidigt påpeka a tt det finns v issa  gem ensam m a 
problem  som  kan påverkas genom  sam nord isk t agerande. H it hö r t. ex. 
b ilbältesanvändningen , trafiknyk terheten  och hastigheten , och kom m uni
kationsu tsko tte t an ser därfö r a tt m an borde driva sådana nord iska trafiksä- 
kerhetskam pan jer som  ta r upp ju s t dessa problem .

4.4 O skyddade tra fikan ter

Enligt m in is terrådsfo rslaget är m ålsättn ingen med de tta  delom råde att 
m inska de oskyddade tra fikan te rnas risk att dödas eller skadas i trafiken.
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De å tgärder som  enligt m in is terrådet bö r p rio rite ras gäller vägm iljöåtgär- 
d e ro c h  regionalt och  lokalt sam arbete .

Enligt m in is terrådsforslaget skall denna m ålsättn ing  nås genom  följande 
tre projekt:
-  F ysiska  vägm iljöåtgärder
-  Ö versyn  av vägm ärkessystem et
-  L okalt tra fik säk erh e tsa rb e te

Sam tidigt som  kom m un ikationsu tsko tte t in stäm m er i m in is terrådets 
m ålsättn ing  inom  d e tta  de lom råde, e rin ra r u tsk o tte t om — och b e tonar 
vikten av -  a tt m an fö ru tom  de o skyddade trafikan ternas säkerhet också 
m åste beak ta  deras trygghet och  fram kom lighet.

U tsk o tte t har tidigare u tta la t sig positiv t om  de ovan anförda pro jek ten . 
N är det gäller det lokala tra fik säk e rh e tsa rb e te t be to n a r u tsk o tte t vikten av 
a tt effektiv t in tensifiera  det lokala och regionala tra fik säkerhe tsa rbe te t.

Ä ven om  kom m un ikationsu tsko tte t p rio rite ra r det övero rdnade nord is
ka tra fik säk e rh e tsa rb e te t, vill u tsk o tte t påpeka a tt det ä r genom  det lokala 
a rbete t på g räsro tsn ivå  som  de snabba och ofta d ram atiska  resu lta ten  
uppnås.

5. Förslag

K om m unika tionsu tsko tte t hänv isar till det ovan  anförda och fö reslår 
a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in is terrådet
A. a tt an ta  en nord isk  handlingsplan  fö r säk rare  trafik  i N orden  i enlighet

m ed m in is terrådets förslag B 75 A lt och  m ed beak tande av N ord iska 
rådets sy npunk ter och 

a tt m in isterrådet läm nar en årlig rapportering  av handlingsplanen i sin 
v e rk sam h etsb erä tte lse , C 1 sam t

B. a tt N o rd iska  råde t icke fö re ta r sig något i anledning av m in is terråds
forslag B 75lt.

Stockholm  den 12 feb ruari 1987

M argrete A u ken  (SF)

W iggo K o m sted t (m)

O lo f Jansson  (ÅC)

R agna B erget Jørgensen  (A) 

Sirpa P ietikäinen (K ok) 

P eder Sønderby  (V)

Óli P. G uðbjartsson (B.) 

M argit H ansen-K rone (H) 

Elver Jonsson  (fp) 
Förman 

Sakari K nuuttila  (Sdp) 

K aj P oulsen  (S) 

Olle Ö strand  (s)
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B 75 Ä/t

Ändringsförslag till

ministerrådsförslag om säkrare trafik i Norden
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  råd e ts  presid ium  har den 12 novem ber 1987 hem ställt a tt 
m in is terrådet före kom m unikationsu tsko tte ts  m öte den 1 1 -1 2  februari
1988 m åtte  fram lägga e tt rev idera t och genom arbeta t förslag till handlings
plan som  tillgodoser kom m unikationsu tsko tte ts  i en p rom em oria  fram stä ll
da önskem ål.

N ord iska  m in is terrådet har m ed anledning av p resid iets hem ställan  tagit 
upp planen till fö rnyad  behandling. U tsk o tte ts  synpunk ter har varit vägle
dande vid arbete t.

H ärm ed översänds N ord iska  m in is terrådets rev iderade förslag till hand
lingsplan ” Säkrare  trafik  i N o rd e n ” . E fte r a tt N ord iska  rådet behandla t 
och avgett sina synpunk ter på förslaget av ser m in isterrådet a tt fas tstä lla  
planen u nder våren  1988.

H elsingfors den 28 januari 1988

P ekka  V ennam o
F ridtjov C lem et
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I m in isterrådsforslag  B 72/t, överläm nat den 9 januari 1987, p resen terade  
N ord iska  m in isterrådet e tt underlag  till en handlingsplan för ökad trafiksä
kerhet i N orden . F örslaget byggde på rapporten  T rafiksäkerhet i N orden  — 
handlingsplan m ed sikte på  90-talet (N U  1986: 3). N ord iska  m in isterrådet 
hem ställde sam tidigt om  N ord iska  rådets synpunk ter på  förslaget inför 
arbe te t med att ge planen sin definitiva form.

1 kom m unikationsu tsko tte ts  be tänkande över m inisterrådsforslaget fö 
reslog u tsko tte t den 29 jan u ari 1987 att N ord iska  rådet skulle rekom m ende
ra N ord iska  m in isterrådet a tt skyndsam t u ta rb e ta  en plan för ökad trafiksä
kerhet i N orden  i enlighet m ed m in isterrådsforslag  B 72/t och m ed beak tan 
de av de sy npunk ter som  anförts av N ord iska  rådet. V idare föreslog 
u tsko tte t a tt N ord iska  rådet skulle bem yndiga presid iet a tt på rådets väg
nar avge y ttrande till N ord iska  m in is terrådet om  en handlingsplan för ökad 
trafik säkerhet i N orden .

I be tänkande t angavs också  a tt u tsk o tte t fö r a tt be tona  sin mening om 
vikten av en konkret handlingsplan u tse tt en arbetsg rupp  som  fått till 
uppgift a tt för N TR  p resen te ra  u tsk o tte ts  p rio riteringar inom  om rådet sam t 
följa N T R :s a rbe te  m ed konkretiseringen  av handlingsplanen.

N ord iska  rådet beslö t u nder sessionen  1987 i enlighet m ed u tsko tte ts  
förslag.

I enlighet m ed N ord iska  rådets önskem ål och efter k o n tak te r med kom 
m unikationsu tsko tte ts  u tsed d a  arbetsg rupp  u ta rbe tades m in isterrådsfo r
slag B 75/t om en handlingsplan  fö r ökad trafik säkerhet i N orden  vilket 
överläm nades den 12 ok to b er 1987.

N ord iska rådets kom m unikationsu tsko tt behandlade de tta  m in isterråds
forslag vid sitt m öte den 10 novem ber 1987. U tsk o tte t ansåg sig därvid 
kunna tillsty rka de pro jek tförslag  som  presen te rades i förslaget. U tsko tte t 
saknade em ellertid  en konkret och sam ordnad m ålsättn ing för tra fik säker
h e tsa rb e te t. M ed anledning härav  hem ställde N ord iska  rådets presidium  
att N ord iska  m in isterrådet före u tsk o tte ts  m öte i februari 1988 m åtte 
fram lägga e tt rev idera t förslag som  beak ta r u tsk o tte ts  önskem ål i enlighet 
m ed en till y ttran d e t fogad prom em oria.

N ord iska  m in is terrådet har m ed tillfredsställelse no tera t det in tresse och 
engagem ang som  N ord iska  råde t v isar för trafiksäkerhetsfrågorna . M inis
te rråd e t har e fte rs träv a t en inriktning av handlingsplanen som  m öjliggör en 
fo rtsa tt fördjupning av det nära  sam arbete  m ellan m in isterrådet, N ord iska 
rådet och övriga sam arbetso rgan  inom  trafik säkerhetsom rådet som  in led
des m ed genom förandet av det no rd iska tra fik säkerhe tså re t 1983 (NTÅ- 
83).

Föreliggande m in isterrådsforslag  innehåller en v idareutveckling  av de 
mål som  bör vara  sty rande fö r det no rd iska sam arbe te t på tra fik säkerhe ts
om rådet sam t en sam m anställn ing av de projektförslag  som  in leder sam ar
bete t inför 90-talet.

1. Inledning
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2. Bakgrund

B iltrafiken har på  relativ t kort tid kom m it a tt prägla sam hället. D et gäller 
såväl sam hälle ts fysiska uppbyggnad som  m änn iskornas ak tiva liv. Bilen 
har givit m änniskor m öjlighet a tt kunna leva ett rikare liv med u tb redda 
sociala k o n tak te r, om fattande arbetsm öjligheter och innehållsrik  fritid. 
B iltrafiken har i g runden  fö ränd ra t m änniskors livssituation  och bidragit 
till en välfärdstillväxt.

B ilism ens u tveck ling  har dock i viss u ts träckn ing  skett på bekostnad  av 
andra värden . Sålunda har u tvecklingen  också  m edfört negativa konse
kvenser fö r m änniskors säk erh e t, trygghet och hälsa sam t natu rens växt- 
betingelser. I de nord iska  sam hällena har d essa  värden kom m it a tt tillm ä
tas allt stö rre  be tydelse . D e tta  har vad gäller trafiksäkerheten  lett till att 
m ånga tra fik säkerhe tshö jande  å tgärder har vidtagits.

Vid en in ternationell jäm fö re lse  fram går a tt trafik säkerhe ten  ä r hög i de 
nord iska länderna. U nder stö rre  delen av 1970-talet och i början av 1980- 
ta le t m inskade an ta le t i trafiken  dödade och skadade i N orden . U nder 
några år däre fte r, fram  t. o. m. 1986, har em ellertid  denna positiva u tv eck 
ling i viss u ts träckn ing  upphört och an talet o lyckor sam t an talet dödade 
och skadade p e rso n er har i några fall också  ökat. U nder 1987 har i N orden  
den tidigare o lycksökningen  b ru tits och an talet dödade och skadade har 
m inskat. D enna fö rbättring  m åste fo rtsä tta .

M ot bakgrund av den no terade  o lycksu tveck lingen  och m ed hänsyn till 
att v äg tran sp o rte rn a  även i fram tiden  kan fö rvän tas ha en betydande 
dom inans i det nord iska  tran sp o rtsy stem e t är en kraftfull satsn ing  på det 
nord iska tra fik säk e rh e tsa rb e te t av s to rt värde. En sam ordnande hand 
lingsplan som  kom plem ent till de nationella in sa tserna  behövs fö r de tta  

arbete.

3. M ålsättning för nordiskt trafiksäkerhetssam arbete

3.1 A llm än t

K lart uppstä llda  mål är av s tö rsta  vikt vid planläggning, sam ordning och 
uppföljning av tra fik säk e rh e tsa rb e te t. M ålen bestäm m er hur tra fik säker
h e tsa rbe te t skall inrik tas och ligger också  till grund fö r val och prioritering 
av å tgärder sam t p åverkar också  forskningsinrik tn ingen.

T eo re tisk t gäller a tt mål för tra fik säk e rh e tsa rb e te t kan form uleras på 
olika n ivåer. På den övergripande n ivån ä r ofta m ålen u ttry ck  för den 
politiska viljan a tt ge tra fik säk e rh e tsa rb e te t en viss inriktning och en viss 
om fattn ing  (resu lta tm ässig t). I m åld iskussionssam m anhang  b ru k ar b e tec k 
ningen kvalita tiva resp . k v an tita tiva  mål användas fö r d essa  mål. O ftast 
fastläggs i m ålen säkerhe ten  eller säkerhe tsänd ringarna  for trafikan tko llek 
tivet som  helhet e lle r m ed en uppdelning på olika trafikan tkategorier. 
Ibland fastläggs också  inom  vilken tid sram  som  m ålen skall nås.
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N ä r å tg ä rd e r och program  övervägs för a tt uppnå d essa  övergripande 
mål b ru k a r också  i sam m a sam m anhang m er resu lta tin rik tade  mål för de 
ensk ilda å tgärderna  eller p rogram m en, s. k. opera tiva  m ål, fastläggas. D es
sa  mål kan vara  fo rm ulerade i d irek ta  o lycks-/skadereduk tionsterm er m en 
ofta fo rm uleras de i till å tgärdens genom förande m er näraliggande m ått 
som  exem pelv is , då  det gäller trafiknyk terhetsövervakn ing , m ängden ge
nom förda u tandn ingsprov  och , då det gäller kam panjer fö r ökad bilbältes- 
användning , uppnådd  användn ingsfrekvens av bilbälte.

E tt o pera tiv t mål kan också  vara  att vid införande av nya bestäm m elser 
söka uppnå likheter m ed an d ra  länders lagstiftning m. m. (harm onisering) 
om inte s tarka  nationella skäl ta la r fö r särbestäm m elser.

3.2 T ra fiksäkerhetsm ålen  i respektive land

3.2.1 D anm ark

1 ju s titiem in isterie ts  tra fik säkerhe tspo litiska  redogörelse  till Fo lketinget, 
hösten  1985, fastlades nuvarande mål fö r tra fik säk erh e tsa rb e te t. In rik t
ningen av a rb e te t skall vara  a tt nedbringa o lyckstalen  ännu  längre ner än 
de ä r  i dag. Sam tidigt u ttry ck s att tra fik säk e rh e tsa rb e te t inte bör läggas i 
för fas ta  ram ar och b indas till bestäm da mål. A rbe te t bö r därem ot fo rtlö 
pande inrik tas m ot om råden  som  olycksu tvecklingen  u tpekar.

Inom  en särskilt tillsa tt fæ rdselss ikkerhedskom m ission  pågår för närva
rande a rbe te  m ed ett förslag till handlingsprogram  fö r de kom m ande årens 
tra fik säkerhe tsa rbe te . I d e tta  a rbe te  övervägs frågan om  en kvantitativ  
m ålsättn ing som  innebär a tt an ta le t dödade och skadade inom  3, 6 re sp ek ti
ve 12 år e fte r handlingsplanens ik raftträdande skall reduceras m ed 15, 30 
respek tive  4 0 -4 5  procen t. M edlen fö r a tt uppnå d essa  mål kan vara  dels 
å tgärder av b ilteknisk  och väg teknisk  k arak tä r, dels å tgärder som  rik ta r sig 
mot trafikan ternas beteende i trafiken.

3.2.2 Finland

T rafikm inisterie t antog i ok to b er 1986 e tt handlingsprogram  för trafiksä
k e rh e tsa rb e te t. I d e t sägs a tt tra fik säk e rh e tsa rb e te t bö r gå ut på att hejda 
ökningen av det årliga an ta le t dödade och skadade i trafiken  och vända 
trenden  i positiv  riktning. M ålet ä r  a tt an ta le t dödade och skadade i 
trafiken skall vara  å tm instone  15 p rocen t lägre om fem  år.

T rafiksäkerhetsdelegationen , som  ä r e tt rådgivande organ vid trafikm i
n isterie t, h ar i d ecem ber 1987 till m in isterie t läm nat sitt förslag till plan för 
tra fik säk erh e tsa rb e te t. Enligt de legationens förslag bör som  m ålsättning 
för tra fik säk erh e tsa rb e te t i vägtrafiken b l.a . gälla, a tt det årliga antalet 
dödade och skadade skall m inska å tm instone i följande takt:
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D elegationens förslag  ä r för närvarande på rem iss.

3.2.3 Island

1987 beslö t A ltinget a tt införa en ny trafiklag m ed nya rev iderade  tra fik 
regler. Ik ra ftträdande t sa ttes  till den 1 m ars 1988. M an räknar m ed att de 
nya trafik reg lerna tillsam m ans m ed andra regler om  fordonsu trustn ing , 
kö rkortsu tb ildn ing  m. m. kom m er att änd ra  trafikan ternas a ttity d e r och 
fö rbättra  tra fik säkerhe ten . Sam tidigt med beslu te t om den nya trafiklagen 
antog A ltinget en reso lu tion  om  en nationell satsn ing  fö r ökad tra fik säker
het m ed start i början  av 1988.

D etta  arbete  sty rs av en kom m itté m ed altingsm edlem m ar och rep resen 
tan te r för tra fik säk erh e tsa rb e tan d e  organ. Inledningsvis kom m er kom m it
tén  a tt syssla  m ed inform ation om  de nya trafik reg lerna och ändring av 
trafikan ternas a ttity d er. D ärefter kom m er övriga trafik säkerhe tsfrågo r att 
behandlas.

3.2.4 N orge

U nder de senas te  åren  har fö rsök  g jorts m ed såväl kvan tita tiva  som 
kvalitativa tra fik säk e rh e tsm å l. B åda m ålbeskrivn ingarna har verka t kon
struk tiv t på tra fik säk e rh e tsa rb e te t m en det har sam tidigt påpekats a tt de 
borde varit m er p recisa.

I den trafikksikkerhedsm eld ing  som  regeringen lade fram  hösten  1986 
angavs a tt sy fte t m ed förslagen var a tt få igångsatt effektiva, koord inerade 
åtgärder på olika om råden  som  sam lat kunde b idra till a tt vända den 
negativa o lycksu tvecklingen .

O lycksu tvecklingen  u nder 1986 och den kraftiga fokusering tra fik säker
hetsa rbe te t fick politiskt m edförde a tt S to rtingets trafiku tsko tt (sam ferd 
selskom ite) behand lade  och defin ierade m ålen fö r tra fik säkerhe tsa rbe te t. 
U tsko tte t angav b l .a .  att m an fann olycksm ängden  oacceptabel och att 
m ålsättn ingen m åste  vara  a tt få an ta le t o lyckor reducera t oavsett trafikök
ning och trafikm ängd. S to rtinget anslö t sig till d enna m ålsättn ing. D enna 
konkretisering  har m edverkat till a tt tra fik säkerhe tsa rbe te t under åren 
fram över kom m er att vara  ett politisk t högprioriterat om råde.

3.2.5 Sverige

M ålen för tra fik säk erh e tsa rb e te t fastlades av riksdagen våren 1982. De 
om fattar såväl u tveck lingen  av to tala  an talet dödade och skadade i trafiken 
som  risken a tt dödas och skadas. De har vidare sin u tgångspunkt i de
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risksk illnader som  ex is te ra r m ellan olika trafikan tkategorier. I regeringens 
trafikpolitiska proposition  som  i januari 1988 överläm nades till riksdagen 
u tta las a tt d essa  mål skall ligga fast.

De är form ulerade på följande sätt:
-  D et to tala  an talet dödade och skadade i trafiken skall fo rtlöpande m ins

kas.
-  R isken a tt dödas och skadas i trafiken  skall fo rtlöpande m inskas för alla 

trafikan tkategorier.
-  R isken att dödas och skadas i trafiken skall m inskas i högre grad för de 

oskyddade trafikan terna  än fö r de skyddade. B arnens problem  skall 
särskilt beak tas.

3.3 M å! fö r  det nordiska tra fiksäkerhetsarbete t

D en allm änna beskrivn ingen  av mål fö r tra fik säkerhe tsa rbe te t och de 
enskilda no rd iska ländernas redovisning av sina gällande mål u tgår från 
fö rhållandet i ett land. M ålen för det nord iska sam arbetet bör dock form u
leras utifrån förhållandet a tt de skall vara  sty rande för ett nordiskt sam ar
bete  och att m ålen skall m öjliggöra såväl e tt ak tiv t nordiskt arbete  som 
fristående nationella in sa tse r i enlighet med de nationellt form ulerade 
målen.

M ed u tgångspunkt i d e tta  finner N ord iska  m in isterrådet att det övergri
pande m ålet fö r det no rd iska  tra fik säkerhe tssam arbe te t skall vara  a tt ak 
tivt kom plettera  och fö rstä rk a  det nationellt bedrivna arbete t. D ärigenom  
kan varje land dra m axim al ny tta  av de för landet relevanta  erfa renhe te rna  
som  görs i hela N orden . Inom  denna ram  bör m ålsättn ingen vara  a tt antalet 
dödade och skadade i vägtrafiken fo rtlöpande skall m inskas i N orden 
genom  m inskning i varje land. D etta  uppm anar till ak tiva  in sa tse r och gör 
det också  möjligt a tt m äta  om  arb e te t varit fram gångsrik t på av se tt sätt.

Det näm nda m ålet räck e r em ellertid  inte för en närm are styrning av 
a rbete t u tan det bö r kom pletteras m ed e tt mål som  är inrik tat på de 
enskilda trafikan tkatego riernas säkerhet. Det bö r därför också  uppställas 
ett mål som  b eak ta r risken för varje trafikan tkategori a tt dödas eller skadas 
i trafiken och att denna risk m åste m inskas.

E tt flertal analyser v isar att de oskyddade trafikan tg rupperna  löper 
betydligt stö rre  risk att dödas och skadas i trafiken än de som  färdas i bilar 
och i ko llektiva färdm edel. D et ä r  därför naturligt a tt rik ta  särskild  upp
m ärksam het mot de oskyddade trafikan ternas problem  något som ju  o ck 
så, även  om  det inte varit d irek t u tta la t, N T R :s p ro jek tverksam het redan 
tidigare varit inriktad på. N ord iska  m in isterrådet fö reslår därför a tt som  ett 
andra mål uppställs a tt risken att dödas eller skadas fortlöpande skall 
m inskas för varje trafikan tkategori och att de oskyddade trafikan ternas 
situation  därvid  särskilt skall beak tas.

Sam m anfattn ingsvis fö reslå r N ord iska  m in isterrådet a tt m ålsättningen 
fö r det no rd iska tra fik säkerhe tssam arbe te t ges följande form ulering:
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Det no rd iska tra fik säk e rh e tssam arb e te t skall ak tiv t kom plettera  och 
fö rstärka  det nationellt bedrivna  a rbe te t. A ntalet dödade och skadade i 

vägtrafiken skall fo rtlöpande m inskas i N orden  genom  m inskning i varje 
land. R isken att dödas eller skadas skall fo rtlöpande m inskas för varje 
trafikan tkategori och  de oskyddade  trafikan ternas situation  skall särskilt 
b eak tas.

Som generellt opera tiv t mål fö reslås a tt å tgärder som  vidtas i m öjligaste 
m ån skall vara  no rd isk t harm oniserade .

F ör att uppnå den angivna m ålsättn ingen e rfo rd ras om fattande å tgärder 
såväl nationellt som  på nordisk  basis. E tt handlingsprogram  har därför 
u p p rä tta ts  fö r erforderliga no rd iska åtgärder.

4. H andlingsprogram

N ord isk t tra fik säk erh e tsråd  (N TR ) är nord iska  m in is terrådets ex p e rto r
gan fö r trafiksäkerhetsfrågor. N T R :s arbete  har därfö r cen tral betydelse  
för det no rd iska sam arbe te t på om rådet. Av denna anledning redovisas 
N T R :s nuvarande arbete  och förslag till ändring av inriktningen tillsam 
m ans med vissa prio rite rade  insa tsom råden  och konkre ta  uppgifter för de 

närm aste  åren .

4.1 N T R .s  nuvarande arbete

N TR  är kon tak t-, sam ordnings- och planläggningsorgan för tra fik säker
h e tsa rb e te t i N orden . D ess uppgift ä r  a tt verka för en sartad  trafik lagstift
ning, stim ulera och sam ordna forskn ingen , inform era om tra fik säk e rh e ts
frågor och u ta rb e ta  förslag till regeringarna om  å tgärder för ökad tra fik sä
kerhet. N TR  b istås i sitt a rbe te  av tre  perm anen ta  sam arbetso rgan . N o r
disk kom m itté för vägtrafik lagstiftn ing (N K V ), N ord isk  kom m itté för tra- 
fiksäkerhetsfo rskn ing  (N K T ) och N ord isk  b ilteknisk  kom m itté (N B K ).

N TR  b ildades å r  1971. L edam öterna  i rådet rep resen te ra r ledningen för 
de tra fik säkerhe tsansvariga  departem en ten  i D anm ark, F in land, Island, 

N orge och Sverige.
U nder en lång tid i början  av råd e ts  verksam het låg tyngdpunk ten  i dess 

arbete  på harm onisering  av trafik lagstiftn ingen. M an in itierade också  u t
redningar kring särsk ilt angelägna frågor, exem pelv is b ilbältesanvändning , 
mc- och m opedhjälm ar och varselljus.

Sedan m itten  av 1970-talet har N T R  an sv a ra t för den nord iska 
p ro jek tverk sam heten  på tra fik säkerhe tsom råde t. P rojek ten  finansieras 
över en särskild  anslagspost ''T ra f ik sä k e rh e t”  i m in is terrådets allm änna 
budget.

De ru tiner som  N T R  lagt upp för att kunna fullgöra uppdraget att 
an svara  för och p rio rite ra  b land olika fo rskn ingspro jek t baseras på ett 
sam arbete  m ed N K T  som  besitte r expertkom petens i forskningsfrågor.

R esu lta ten  av F oU -verksam heten  redov isas i N T R :s rapportserie .



1228 B 75 Ä/t

O rdfö randeskap  och sek re taria ts funk tion  har hittills ro te ra t m ellan D an
m ark, F in land, N orge och Sverige. Tid för innehav är två å r  varefter 
funktionen  övergår till nästa  land i tu rordn ingen .

N TR  har tre  ord inarie  m öten per år. De ä r tidsm ässigt anpassade  till 
N ord iska  m in is terrådets budgetcykel.

F ö r närvarande pågår e tt tjugotal pro jekt i N T R :s regi och y tterligare ett 
tiotal ä r  sedan tidigare p lanerade för de närm aste  åren . D et rö r sig bl. a. om 
cyk listers säkerhe t, den tunga trafikens säkerhetsp rob lem , äldre trafikan
ters säkerhet och hastighetsu tvecklingen . Inom  ram en fö r de vartanna t år 
å terkom m ande nord iska tra fik säkerhe tsdagarna  (N TD ) har N TR  -  mot 
bakgrund av äm nets ak tualite t och vikt -  ägnat NTD-87 åt lokalt och 
regionalt tra fik säkerhe tsa rbe te .

N TR  har i sin projekt verksam het fäst s to r vikt vid frågan om tra fik an te r
nas a ttity d e r och hur d essa  a ttity d e r skall kunna påverkas i positiv rik t
ning. F ö r närvarande pågår flera p ro jek t m ed anknytn ing  till denna speci
alfråga.

4.2 N T R .s  sam ordnande roll

I T rafiksäkerhet i N orden  -  handlingsplan med sikte på 90-talet (N U  
1986:3) p resen te rad es förslaget a tt N T R :s roll som  sam ordnare borde 
fö rstärkas. S trävan  skall vara  a tt N T R  inte bara  sam ordnar sina perm anen 
ta  sam arbetso rgans arbete  u tan  också  söker stim ulera  övriga sam arbe tso r
gan till en verksam het som  ligger i linje med N T R :s p lanerade inriktning.

Det m öte N TR  sam m ankallade i Lyngby i m ars 1987 ligger linje härm ed. 
G enom  de tta  m öte har några av de ickestatliga sam arbetso rganen  ak tive
rats i sam ordnande rik tn ing  m ed övrigt nordiskt trafik säkerhetssam arbete . 
I näm nda rapport föreslogs också  att inte endast N TR -organ skulle kunna 
föreslå och m edverka i sam arbetsp ro jek t. K retsen  av organ som  kan lägga 
fram  projekt- och u tredn ingsförslag  har genom  m ötesform en vidgats.

E tt stö rre  antal deltagande organ isa tioner och en fö rstä rk t satsn ing  på 
det no rd iska tra fik säk erh e tssam arb e te t stä ller ökade krav  på en  gem ensam  
grundsyn rörande vilka frågor som  bör prio riteras.

G enom  a tt fas tstä lla  en gem ensam  grundsyn  skapas en fö rbättrad  u t
gångspunkt för sam arbete t. G rundsynen  bör om fatta  såväl forskning och 
handlingsinrik tad  u tredn ingsverksam het som  verksam heten  m ed NTD - 
sem inarier och annan  verk sam het av cen tral be tydelse . N TR  har påbörjat 
de tta  och in sa tserna  med att u ta rb e ta  en prioriteringsstrateg i kom m er att 
y tterligare fö rstärkas.

N T R :s u tvidgade sam ordningsroll och det ökade an ta le t p ro jek t som  
genom förs kom m er självfallet a tt ställa krav på än m er om fattande insatser 
från N T R :s sida. På sikt bör därfö r en fö rstärkn ing  av sek re taria tsfunk 
tionen övervägas.
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4.3 P rogram m ets a llm änna  inriktning

F ör a tt uppnå de i av sn itt 3.3 ang ivna m ålsä ttn ingarna erfo rd ras om fat
tande å tgärder på såväl nationell som  på nord isk  basis.

E tt handlingsprogram  har därfö r u p p rä tta ts . Syftet ä r  a tt uppnå en 
gem ensam  inriktning för de olika in sa tse r som  görs inom  det no rd iska 
tra fik säk erh e tsa rb e te t. D ärigenom  skapas fö ru tsä ttn ingar fö r en bättre  
sam ordning och ökad effekt av olika in sa tser. E n sam m anställn ing av olika 
planerade å tgärder ger en god överb lick  över de t cen tra la  nord iska trafik 
säk erh e tsa rb e te t. D enna överb lick  ger också  m öjlighet för andra  nord iska 
sam arbetso rgan  a tt an slu ta  sig till eller kom plettera  p lanerade ak tiv ite ter.

U tgångspunk ter i a rb e te t m ed att ge handlingsplanen ett konkret inne
håll h a r fö ru tom  de tid igare redov isade  m ålen också  varit re su lta te t av 
sy stem atiska  besk rivn ingar och analy ser av trafiksäkerhetsu tveck lingen  
som  g jorts i de nord iska  länderna.

U tifrån  viktiga generella  trafiksäkerhetsp rob lem  och trafikan tg rupper 
med särskilt höga risker finner no rd iska  m in is terrådet i likhet m ed N TR  
det naturligt a tt p rio rite ra  in sa tse r inom  följande fyra om råden:
-  hastighe tsöverträde lse r
-  tra fikonyk terhe t
-  nyblivna förare
-  oskyddade trafikan ter.

En viktig u tgångspunkt fö r in sa tse rna  inom  d essa  om råden  är a tt p riori
tera  å tgärder som  gäller h u r tra fikan te rnas a ttity d e r skall kunna påverkas i 
positiv  riktning.

E tt handlingsprogram  b ö r fo rtlöpande hållas ak tuellt. F örändringar bör 
därför enligt N T H :s m ening göras i ljuset av de erfa ren h e te r som  erhålls 
under a rb e te ts  fo r tsa tta  bedrivande. Sam tidigt bö r e tt p laneringsdokum ent 
av handlingsprogram m ets k a rak tä r ha en sådan varak tighet a tt dess sam 
ordnande funktion  ä r stark . M ot denna bakgrund  har N T R  funnit a tt 
handlingsplanen bö r rev ideras v art tred je  år. M in isterrådet an slu te r sig till 

detta.
Föreliggande handlingsprogram  av se r p laneringsperioden  1988-1990.
Program m et ä r  hand lingsinrik tat, i enlighet m ed vad som  tidigare beslu 

tats. D et inrik tas på k onk re ta  å tgärder på om råden  där p roblem en i de 
nord iska länderna  ä r särsk ilt sto ra  och sy ftar till a tt skapa underlag  för 
politiska eller adm in is tra tiva  beslu t. D essa fö rvän tas få d irek ta  effek ter på 
trafiken och tra fikan te rnas säkerhe t. Ä ven om  det no rd iska tra fik säker
h e tssam arb e te t fö rsk ju ts m ot en m er åtgärdsin rik tad  verksam het innebär 
inte de tta  a tt fo rskn ingsverksam heten  skall upphöra. D et finns ett stort 
behov av forskning på tra fik säk erh e tso m råd e t även i fram tiden. N ord iska 
m in isterrådet har dock i likhet m ed N TR  bedöm t det som  angeläget att de 
resu rstillsko tt som  ställs till förfogande fö r p rogram m ets genom förande i 
fö rsta  hand används fö r a tt ta  fram  beslu tsunderlag  rö rande konkre ta  
tra fik säkerhe tså tgärder.
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4.4 Prioriterade om råden

4.4.1 H astighe tsöverträde lse r 

M ålsä ttn ingen  inom  d e tta  om råde ä r a tt åstadkom m a en fö rbättrad  
hastighetsanpassn ing  i N orden .

D et faktum  att skilda reg ler fö r hastighetsbegränsn ingar gäller i N orden  
fö r sam m a kategorier av vägar kan innebära  en po tentiell fara. D et bö r 
därfö r övervägas om  det går a tt kom m a fram  till gem ensam m a kriterier för 
hastighetsbegränsn ingsbelu t. D etta  kan vara  e tt fö rsta  steg m ot harm onise
ring av hastighetsbegränsn ingsbestäm m elserna  fö r sam m a kategorier 
vägar och förhållanden.

Sem inarium  om  hastighetsanpassn ing

A lltför höga hastigheter har o fta en avgörande betydelse  för uppkom sten  
av trafiko lyckor och deras skadekonsekvenser. H astighetsbegränsn ingar 
har v isat sig vara  e tt effektiv t sä tt a tt m inska såväl de fak tiska hastigheter
na som hastighetsspridn ingen . De potentiella tra fik säkerhe tsv in s te r som 
finns i dagens hastighetsbegränsn ingssystem  har em ellertid  m inskats i tak t 
m ed a tt hastighe tsöverträde lse rna  ökat.

Fordonens hastigheter har också  betydelse  för deras avgasu tsläpp . En 
höjd hastighet innebär o ftast e tt ökat u tsläpp  av kväveox ider vilket är 
negativt fö r såväl m änn iskors hälsa som  natu rens väx tbetingelser.

D et krävs b reda  och sam ordnade in sa tse r fö r a tt kom m a till rä tta  m ed de 
för höga hastigheterna . M an få r därfö r a rb e ta  med olika slags å tgärder 
såsom  inform ation till tra fikan te rna , skärp t övervakning , skärp ta  straff 
sam t regler för kö rko rtså te rka lle lse  m .m .

I sam tliga no rd iska  länder är det angeläget a tt få till stånd  en bättre  
fö rståelse  och respek t b land tra fikan te rna  fö r gällande hastighetsgränser. 
H astighetsg ränserna  översk rids för närvarande i sto r om fattning, med 
åtfö ljande negativa effek ter på  tra fik säkerhe ten  och m iljön. I såväl D an
m ark som  Sverige genom förs e tt s to rt antal å tgärder, bl. a. s to ra  inform a
tionskam pan jer om hastighetsanpassn ing . I Finland p rövas ett system  med 
årstid svarie rade  hastighetsbegränsn ingar. I Island har m an u nder år 1987 
höjt de generella  hastighetsbegränsn ingarna  u tan fö r tätbebyggelse från 
70/80 km /tim  till 80/90 km /tim . Sam tidigt har stö rre  sa tsn ingar av polisen 
gjorts på hastighetsövervakning . I N orge p rövas nya fo rm er fö r au tom atisk  
hastighetsövervakning .

Det ä r  viktigt att en sam lad bild erhålls över de senaste  e rfarenheterna  
då det gäller a tt m inska h astighe tsöverträde lse rna  såväl i tä to rt som  på 
landsväg. N TR  kom m er därfö r a tt under 1988 anordna ett tv ä rv e ten sk ap 
ligt sem inarium  fö r a tt kartlägga e rfa ren h e te r av olika å tgärder i syfte att 
fö rbättra  hastighetsanpassn ingen . G enom  d e tta  erfa renhe tsu tby te  kan 
stö rre  effektiv itet och högre grad av harm onisering uppnås för arbetet 
inom  om rådet. D ärvid kan även fö ru tsä ttn ingarna  för en nordisk  harm oni
sering av hastighetsbegränsn ingsbestäm m elserna  fö r olika vägkategorier få
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en allsidig belysnng. D etta  b ö r i sin tu r leda till a tt m ålsättn ingen med 
bättre  hastighetsanpassn ing  uppnås.

T rafikövervakning

T rafikövervakning  har sto r betydelse  för trafikan ternas efterlevnad  av 
trafik reg lerna, inte m inst hastighetsbegränsn ingarna . D etta  är en fråga som 

avses bli belyst i det ovan om näm nda hastighetssem inarie t. T rafikövervak
ningen bör dock ses i e tt b redare  perspek tiv . G enerellt gäller att övervak- 
ningstaktiken ä r beroende av syftet m ed övervakningen . T ra fikövervak
ning ä r  dock generellt se tt en m ycket resu rsk rävande  verksam het. D et är 
b l.a . därför viktigt a tt övervakningen  är effektiv . D et går a tt form ulera 
effek tiv ite tsk riterier på m ånga olika sätt utifrån  sy ftet m ed trafikövervak
ningen. E tt effek tiv ite tsk riterium  kan t. ex. vara an talet ingripanden i fö r
hållande till in sa tta  resu rser.

U tgångspunkten  för trafikövervakningen  m åste enligt m in isterrådets 
uppfattn ing vara  dess effekt på tra fik säkerhe ten . E ffek terna  av trafiköver- 
vakningsåtgärder m åste  därfö r beskrivas u tifrån  denna aspek t. O lika å tgär
der såsom  m etodutveck ling  rö rande övervakn ingsstra teg ier, u trustn ings-, 
lednings- och and ra  sam ordningsfrågor bö r därfö r gås igenom  i syfte a tt ta  
fram  e tt gem ensam t underlag  för effektiv isering  av trafikövervakningen . 
Så långt som  möjligt b ö r effek terna  av fö rbä ttrad  övervakning  redovisas. 
P ro jek tet bö r påbörjas under 1989 och ansvare t härför bö r tillkom m a N K T  
i sam arbete  m ed S am arbetso rganet angående nord iska trafikfrågor 
(SA N T ), vilket ä r  e tt organ för de cen tra la  polisledningarna i N orden  i 
trafikfrågor.

4.4.2 T rafikonyk terhet

M ålsä ttn ingen  m ed a rb e te t inom  d e tta  om råde är a tt m inska andelen 
alkoho lpåverkade fö rare  i N o rden . T rafikonyk terheten  ä r e tt s to rt och 
allvarligt tra fik säkerhe tsp rob lem . Å rligen har i N orden  under de senaste  
åren m er än 600 pe rso n er dödats i o lyckor d ä r någon av de inblandade 
trafikan terna  varit a lkoho lpåverkad . A lkoholpåverkan  leder generellt till 
fö rsäm rad  p resta tionsfö rm åga som  i sin tu r leder till ökad risk fö r o lyckor.

T rafikonyk terhe ten  ä r e tt m ångfacettera t problem . N TR  har också  i 
v issa hänseenden  s tudera t p rob lem et tidigare. F ö r närvarande pågår en 
studie i syfte a tt k largöra vilka g rupper som gör sig skyldiga till tra fiknyk 
te rh e tsb ro tt. V ad som  också  fö r närvarande tilld rar sig sto r uppm ärksam 
het är vilka å tgärder som  bör v id tas efter kö rkortså terkalle lse . A tt bli 
döm d för tra fik n y k te rh e tsb ro tt innebär i alla no rd iska  länder a tt kö rkorte t 
å terkallas för viss tid. K örk o rte t å te rs tä lls  däre fte r, antingen utan prövning 
eller e fter en från  tra fik säkerhe tssynpunk t re la tiv t sum m arisk  prövning. 
D etta  sker tro ts  att det sedan länge ä r känt att en betydande del av dem  
som döm s för tra fik n y k te rh e tsb ro tt ä r a lkoho lp rob lem atiker. Det bö r d ä r
för göras en genom gång av olika rehab ilite ringsåtgärder och deras effek ter
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i syfte a tt s tru k tu re ra  och sam m anställa de kunskaper som  finns. P rojektet 
bö r genom föras i N T R :s regi och påbörjas under 1989.

I de nord iska länderna förs nationellt d iskussioner om prom illegränserna 
i trafiken . D essa d iskussioner förs m ed delvis olika u tgångspunk ter bero 
ende på ländernas kulturella särd rag  vad gäller alkoholpolitik  m. m. Med 
hänsyn till de önskem ål som  lagts fram  om en harm onisering av prom ille
gränserna  i N orden  p lanerar N TR  att om  möjligt låta N K T  göra en u nder
sökning av sam m anhanget m ellan prom illegräns och andelen  alkoholrela- 
te rade  o lyckor.

4.4.3 N yblivna förare

M ålsä ttn ingen  inom  de tta  om råde är a tt b l .a .  genom  attitydpåverkan  
m inska de nyblivna förarnas höga o lycksrisker sam t på sikt uppnå en 
gem ensam  kunskapsn ivå  hos de nyblivna kö rko rtshavarna  i N orden .

Förarutb ildn ing

De nyblivna förarna u tgör en m ycket sto r o lycksrisk  i trafiken . E rfaren 
h e te r från skilda länder har k lart v isat de tta  och m an bedöm er att nyblivna 
förare har 7 - 9  gånger stö rre  risk än m er erfarna  förare att råka  ut för 
olyckor.

N ord iska m in isterrådet har liksom  N TR  med anledning av d e tta  bedöm t 
frågan om förarutbildningen som  m ycket väsentlig .

Insa tserna  inom  ram en fö r förarutb ildningen i syfte att m inska nyblivna 
fö rares risker bö r ta  sikte på  b ä ttre  hastighetsanpassn ing , ökad regelefter
levnad, m jukare körning, ökat riskm edvetande och bättre  fö rståelse  för de 
oskyddade trafikan ternas situation .

En fö rbä ttrad  hastighetsanpassn ing  innebär m indre o lycksrisker för så 
väl b ilföraren  som  övriga trafikan ter. F ram för allt inom  tä to rte rn a  ä r dålig 
hastighetsanpassn ing  bland b ilisterna ett hot m ot de oskyddade trafikan
terna. F ö r a tt u tny ttja  de m öjligheter till a ttitydbildning som  finns i fö ra ru t
bildningen m åste u trym m e skapas fö r nya m etoder, uppföljning och u tv är
dering. En p rak tisk  väg att nå d essa  mål kan even tue llt vara  a tt förlänga 
förarutb ildningen.

Förarutbildningen i N orden  uppvisar m ånga varia tioner. 1 Island har 
m an sedan 1966 ett system  m ed e ttårig t p rov iso risk t kö rkort för nyblivna 
förare. Innan perm anent körko rt e rhålles kon tro lleras i reg ister om  ved er
börande har gjort sig skyldig till allvarligare fö rsee lser. Polisen kan om så 
är fallet fö ransta lta  om  nytt fö rarp rov . F rån  den I m ars 1988 utvidgas 
perioden  för p rov isorisk  giltighet av k ö rko rte t till tv å  år. I t. ex. N orge är 
utbildningen uppdelad i två faser, där den and ra  fasen innehåller m örker- 
och halkkörning och en teo riku rs . I F in land träd er e tt m o tsvarande system  
i kraft den 1 ok to b er 1989. D anm ark har sedan den I ok tober 1986 ändrat 
föraru tb ildningen genom  att ökad vikt lagts vid undervisningen om  olika 
trafikan tkategoriers risker i trafiken.
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I Sverige har regeringen nyligen p resen te ra t e tt förslag till införande av 
prov iso risk t k ö rko rt för nyblivna fö rare  under tv å  år. Vid g rövre fö rsee lser 
å terkallas de t p rov iso riska  k ö rk o rte t och föraren  får genom gå ny u tb ild
ning och ny tt prov fö r a tt å terfå  rä tten  a tt köra . B egår fö raren  inga grövre 
fö rsee lser erhå lle r han perm anen t kö rkort e fte r tv å  år. Ä ndringen föreslås 
träda  i kraft senast den 1 ju li 1989.

U tanfö r N orden  finns y tterligare  e tt antal v arian te r av förarutb ildning. 
En genom gång av o lika fo rm er för fö raru tb ildn ing  bör göras och erfa ren h e
te rna  bör sam m anställas och u tväx las inom  det no rd iska sam arbete t. I 
de tta  arbete  bö r även  ingå en u tvärdering  av tekn iska  hjälpm edel som  kan 
användas för a tt fö rb ä ttra  utb ildningen och inlärningen vid k ö rko rtsu tb ild 
ningen.

P ro jek tet bö r kunna påbörjas u nder 1988 och handhas av N K T  under 
m edverkan  av N ord isk  trafikskoleunion  (N T U ), som  är e tt sam arb e tso r

gan fö r trafiksko lo rna  i de no rd iska  länderna.
F ö r a tt tra fik sko le lä ra rna  skall kunna ge sina e lever b ä ttre  undervisning 

än i dag m åste  deras egen utbildning fö rbä ttras . D etta  to rde vara  ett 
om råde som  är väl läm pat fö r no rd isk t sam arbete  och där en långtgående 
harm onisering också  på sikt to rde  kunna uppnås.

N ord iska  m in is terrådet finner v idare N ord iska  rådets kom m unikations- 
u tsko tts  förslag rö rande instiftandet av en nord isk  trafik lärarhögskola  in
tre ssan t. D enna fråga b ö r dock i likhet m ed vad också  u tsk o tte t fram hållit 
ses i e tt längre perspek tiv .

Inform ation

M änniskors a ttity d e r i trafikhänseende grundläggs i tidiga år -  i hem m et 
och skolan. De kan senare i livet i viss m ån fö rändras genom  inform ation, 
utbildning sam t genom  övervakning  och sank tioner.

A tt nå ut m ed inform ation till de specifika trafikan tkategorierna  har 
länge bedöm ts som  en ren t nationell fråga. Inform ationen  m åste ofta för att 
ha effekt noga anpassas  till den eller de g rupper som  fö rvän tas vara 
m ottagare. D et är därfö r inte läm pligt a tt det nord iska a rbete t om fattar 
d irek ta  in fo rm ationskam pan jer till a llm änheten  u tan  d e tta  bö r förbli en 
nationell uppgift. N o rd iska  m in isterrådet vill dock un d ers try k a  betydelsen  
av e tt fo rtsa tt kunskapsu tby te  m ellan ländernas stö rre  in fo rm ationsorgani
sa tioner vilket in leddes i sam band m ed N ord iska  tra fik säk erh e tså re t 1983 

(NTÅ-83).
Både i fråga om  inform ation och utbildning kan konkre ta  no rd iska  insa t

ser ske vad gäller fram tagning och utprovning  av m etoder och olika typer 
av innehåll i sådana m om ent som  anses ha a ttitydskapande  funktion.

E tt fö rd jupat sam arbete  av de tta  slag har nyligen inletts inom  frivilligor
gan isa tionernas sam arbetso rgan  N ord isk  tra fiksäkerhetskom m itté  (N T K ).
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4.4.4 O skyddade tra fikan te r 

M ålsä ttn ingen  m ed verksam heten  inom  de tta  om råde ä r att m inska de 
oskyddade tra fikan te rnas risk a tt dödas eller skadas i trafiken . De åtgärder 
som  enligt N ord iska  m in isterrådets m ening bör p rio rite ras gäller vägmiljö- 
å tgärder och regionalt och lokalt arbete .

O lycks- och skaderisken  fö r de oskyddade trafikan terna  gående, cyklis
te r , m oped ister och m o to rcyk lister -  ä r av sevärt högre än för dem  som 
färdas i bil. N ord iska  m in isterrådet finner det angeläget a tt d essa  höga 
risker sänks och det är av denna anledning som  fö rbättringen  av de o sk y d 
dade trafikan ternas säkerhet fram hållits i de mål som skall s ty ra  arbete t.

N T R :s arbete  har även tidigare varit inrik tat m ot de tta  om råde. F ör 
närvarande pågår också  flera p ro jek t rö rande cyklister. T re projekt rö ran 
de m oto rcyk listers säkerhet kom m er inom  kort a tt avslu tas.

F ram för allt de gåendes och cyk listernas säkerhet är kraftigt beroende 
av trafikm iljöns utform ning. M öjligheten att skilja gång- och cykeltrafik  
från biltrafik har härvidlag  sto r be tydelse .

Fysiska  vägm iljöåtgärder 

E ffek terna av olika fysiska vägåtgärder har klarlagts genom  forskning 
och u tredn ingar. Vid sidan av trad itionella  fö rbä ttringså tgärder har under 
slu tet av 1970-talet och början  av 1980-talet in troducera ts  e tt antal nya 
å tgärder som  t. ex . ” stillevej”  och m iljöprioriterad  genom fart på 
huvudvägar. G enom förandet och u tvärdering  av sådana å tgärder pågår nu
i de nord iska  länderna. M otivet till d essa  å tgärder har varit en önskan om 
att m er effektiv t sänka fo rdonens hastigheter inom  tätbebyggelse. D ärige
nom  uppnås både ökad  tra fik säkerhe t, stö rre  trygghet och bättre  m iljöför

hållanden.
D et har också  genom förts en rad s. k. trafiksaneringsåtgärder. M ånga av 

d essa  har u tv ä rd e ra ts  ingående m en resu lta ten  har fått begränsad spridning 
varför de är litet kända i övriga nord iska  länder. K unskapen  om  sådana 
åtgärders användning  och effek ter to rde  kunna ökas. Särskilt gäller de tta  

inom  de lokala m yndigheterna.
N ord iska  m in is terrådet an se r a tt denna kunskap  bör sam m anställas, 

system atiseras och publiceras m ed inriktning på en u tökad  användning av 
kom m uner, m yndigheter och organ isa tioner i N orden . D ärvid bör u tn y tt
ja s  den kunskap  som  tagits fram  av N ord iska  vägtekniska förbundet (N V F) 
sam t m öjligheten att tillsam m ans m ed N V F  v idareu tveck la  tillgänglig kun
skap. D etta  bedöm s bäst kunna ske genom  att en katalog som  even tue llt är 
uppbyggd på  sam m a sätt som  den norska ” T rafikksikke rhe tshåndboka” 
u ta rb e tas  och ges ut. P ro jek tet bö r genom föras av N K V  och påbörjas 1989.

Ö versyn  av vägm ärkessystem et

N ord iska  råde t har i tv å  rekom m endationer uppm ärksam m at vägm är
kessystem et. G enom  rekom m enda tion  nr 42!1987/t h ar rådet be tonat vik-
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ten av in ternationell sam verkan  fö r förenkling och harm onisering  av väg- 
m ärkessystem et.

Det är viktigt -  för a tt in te säga nödvändigt -  med en gem ensam  
nordisk  ståndpunk t för a tt få gehör i in ternationellt a rbete . F ö r närvarande 
pågår en revision av e tt p a r in ternationella  konven tioner rö rande vägtrafik  
sam t vägm ärken och trafiksignaler (W ienkonventionen  och E u ro p aav ta 
len). D et ä r  här viktigt a tt N T R  och N K V  noggrant kan följa rev isionsarbe
te t. Som  led i handlingsplanen kom m er gem ensam m a nord iska ståndpunk 
te r a tt u ta rbe tas  såväl genom  den egna p ro jek tverk sam heten  som  genom  
diskussioner vid reguljära m öten.

N T R  har också  tillsatt en egen arbetsg rupp  som  under fö rs ta  ha lvåret 
1988 fö rvän tas avge en u tredn ing  om förenklingar inom  vägtrafik lagstift
ningen. G ruppens förslag  kan bli ett viktigt bidrag till hur sådana fö renk
lingar kan göras , inte b ara  i N o rden , u tan  också  i and ra  in ternationella  
sam m anhang.

I N ord iska  rådets rekom m enda tion  nr 41/ 198711 h ar m an pekat på beho 
vet av en översyn  av vägm ärkessystem et i N o rden , dels i syfte a tt fö renkla 
för tra fikan te r a tt tillgodogöra sig den inform ation  som  vägm ärkena ger, 
dels i syfte a tt fö renk la  och harm on isera  vägm ärkessystem et i de nord iska 
länderna inom  ram en fö r gällande in ternationella  konventioner.

N ord iska  m in is terrådet delar uppfattn ingen  att en sam lad översyn  b e 
hövs. D en pågående forskningen v isar a tt tra fikan te r i m ånga situationer 
har svårt a tt tillgodogöra sig den inform ation vägm ärkena ger. D et kan 
bero  på m ångfalden av vägm ärken , m en även på det enskilda vägm ärket i 
sig. F ö revarande  studie bör genom föras av N K V  och bör påbörjas under 

1988.
D et ä r  viktigt a tt d essa  båda  rekom m endationer ses i e tt sam m anhang. 

F ö r närvarande d isku teras vägm ärkessystem et också  inom  E C E :s trafik- 
säkerhetskom m itté  (G E 20). N T R  har för avsik t a tt koord inera  sådana 
p ro jek t som  har be tydelse  fö r en gem ensam  nordisk  inställning i det pågå
ende in ternationella  rev isionsarbe te t.

L okalt tra fik säk erh e tsa rb e te

N ord iska  m in isterrådet tillm äter det lokala tra fik säk erh e tsa rb e te t sto r 
be tydelse . Av denna an ledning genom fördes de no rd iska trafiksäkerhets- 
dagarna 1987 (NTD-87) kring d e tta  äm ne.

L okalt tra fik säk erh e tsa rb e te  används som  sam lingsnam n för en rad å t
gärder och in sa tse r som  syftar till att höja trafik säkerhe ten  och som kan 
genom föras lokalt e ller regionalt. D et hand lar om inform ations- och u tb ild 
ningsinsa tser, om  in sa tse r m ot ” black sp o ts”  och andra  väg tekniska å tgär
der som  fö rb ä ttra r  fö rhållandena på vägnäte t sam t om  nödvändig  o rgan ise
ring och planläggning till stöd för genom förandet av d essa  åtgärder.

En entydig  slu tsats från  N TD -87 är a tt det lokala tra fik säk erh e tsa rb e te t 
m åste s tä rkas u nder de kom m ande åren  om olyckstalen  skall kunna redu-
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ceras . E tt steg i d e tta  a rbe te  kan vara  a tt up p rä tta  lokala trafiksäkerhetsråd  
sam m ansatta  utifrån  lokala förhållanden.

N ord isk  trafik säkerhetskom m itté  (N T K ) har som förlängning av N TD- 
87 tillsatt en arbetsg rupp  som  skall överväga läm pliga mål och m edel för 
den lokala in form ations- och kam panj verksam heten .

N TR  har v idare fö r avsik t a tt v idareu tveck la  de idéer, som  kom  fram  
u nder N TD -87 och bl. a. kom m er behovet av gem ensam m a m odeller och 
å tgärdskata loger som  kan användas i det lokala a rbete t a tt undersökas.

4.5 H and lingsprogram m et i fö rh å lla n d e  till N ordiska  rådets rekom m en
dationer och yttranden

N ord iska  råde t har genom  årens lopp antagit en rad rekom m endationer 
om trafik säkerhe t. De rekom m endationer som  direk t b erö r handlingspro
gram m et är fram för allt rekom m enda tion  nr 38ll987lt angående plan för 
ökad trafik säkerhet i N orden . De tidigare näm nda rekom m endationerna 
angående vägm ärkessystem et har också  berö ringspunk ter med handlings
program m et.

Ö vriga an tagna rekom m endationer, vilka fortfarande ä r ak tuella , ä r  föl

jande:
R ekom m enda tion  nr I8 /I9 8 llt  angående vägbeläggning och trafiksäker

het. D etta  behandlas i e tt pågående projekt som  visserligen inte drivs i 
N T R :s regi, u tan  huvudansvare t ligger hos N ord isk  äm betsm annakom m it- 
té för tran spo rtfrågo r (N A T). P ro jek tet avslu tas under 1988.

R ekom m enda tion  nr3H 983lt angående v ilto lyckor i trafiken . K unskaper 
om olika å tgärder för a tt m inska an ta le t v ilto lyckor har sam m anställts 
genom  N K T :s försorg . E tt sem inarium  ano rdnades under år 1987 och en 
rapport kom m er att publiceras u nder 1988.

R ekom m enda tion  nr I7 /I986lt angående tilläggsbrom sljus på bilar. E tt 
tilläggsbrom sljus som  ä r fö resk rivet i USA sedan  den 1 sep tem ber 1985 är 
nu tillåtet i alla no rd iska  länder. N B K  behand lar för närvarande ett dansk t 
förslag om sam ordnade nord iska  reg ler fö r tilläggsbrom sljus.

R ekom m enda tion  nr I8 ll986 lt angående låsningsfria b rom ssystem  i b i
lar. N B K  har behand la t frågan och bedöm er den såsom  ett av de m est 
cen tra la  spörsm ålen  bland de b iltekniska trafiksäkerhetsfrågorna  inte 
m inst för den tunga trafiken . N B K  anser att hänsyn bör tas till in ternatio 
nella bestäm m elser på om rådet.

R ekom m enda tion  nr 191198611 angående ökad trygghet för cyk lister i 
N orden . E tt p ro jek t har s ta rta ts  under 1987 fö r att behandla  problem et.

N ord iska  råde t har d ä ru tö v e r hem ställt till N ord iska  m in isterrådet a tt 
s ta rta  en u tredning  om hur den m oderna högteknologin kan användas för 
a tt öka trafik säkerhe ten . E lek tron iken  kan m edverka till en fö rbättrad  
trafiksäkerhet. En rad projekt om effek terna av in form ationsteknologins 
tilläm pning inom väg trafiksek to rn  är under fram växt i E uropa. N TR  kom 
m er att fo rtlöpande i sitt a rbe te  beak ta  de m öjligheter som  ny teknologi ger 
m öjlighet till.
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5. F inansiering och uppföljning

H andlingsp lanen , som  ä r en  fö rstärkn ing  av tra fik säk erh e tssam arb e te t, 
får sin budgetm ässiga s ta rt 1988. En ökning av m edlen för det gem ensam 
ma nord iska tra fik säk e rh e tsa rb e te t görs då m ed 0,9 milj. D K K . De p ro jek t 
som  då  sä tts igång kom m er att pågå också  u nder 1989-1990. T o ta lt kom 
m er att användas 3,7 milj. D K K  på tra fik säk erh e tssam arb e te t u nder 1988. 
F ö r åren  1988-1990  av se r nord iska  m in isterrådet a tt använda  to ta lt ca  11 
milj. D K K . U n d er 1990 kom m er y tterligare  k onk re ta  in sa tse r a tt göras 
som resu lta t av  den  v idare p rio rite ringsd iskussionen .

N ord iska  m in isterrådet kom m er att följa handlingsprogram m ets genom 
förande och göra de fö rändringar som  kan behövas. De ju s te rin g a r som 
inte kan göras inom  ram en fö r N T R :s befogenheter bö r in itieras av N TR  
hos nord iska m in isterrådet fö r a tt m öjliggöra nödvändiga om dispositioner. 
M in isterråde t kom m er a tt rap p o rte ra  a rbete t till N ord iska  rådet genom  
årsberä tte lsen  och m eddelanden  till N ord iska  råd e ts  rekom m endationer.

6. Sam m anfattning

N ord iska  m in isterrådet fram lägger härm ed en  handlingsplan  för säkrare  
trafik i N orden .

M in isterråde t har e fte rs träv a t en inriktning som  möjliggör en fo rtsa tt 
fördjupning av det nära  sam arbete  m ellan m in is terrådet, N o rd iska  rådet 
och övriga sam arbetso rgan  inom  tra fik säkerhe tsom råde t som  inleddes 
med genom förandet av det nord iska  tra fik säk e rh e tså re t 1983 (NTÅ-83).

M ål

M ålen för det no rd iska  sam arbe te t har u ta rb e ta ts  u tifrån  fö rhållandet att 
de skall m öjliggöra såväl e tt ak tiv t nord isk t arbete  som  fristående nationel
la in sa tser. M ålen har fo rm ulerats på följande sätt:

D et no rd iska  tra fik säk erh e tssam arb e te t skall ak tiv t kom plettera  och 
fö rstä rk a  det nationellt bedrivna  a rbe te t. A ntalet dödade och skadade i 
vägtrafiken skall fo rtlöpande m inskas i N o rden  genom  m inskning i varje 
land. R isken att dödas eller skadas skall fo rtlöpande m inskas för varje 
trafikan tkategori och  de o skyddade tra fikan te rnas situation  skall särskilt 

beak tas.
Som generellt o pera tiv t mål fö reslås a tt å tgärder som  vid tas i m öjligaste 

mån skall vara  nord isk t harm oniserade.

H andlingsprogram

N ord isk t tra fik säk erh e tsråd s (N TR ) roll som sam ordnare  bör fö rstärkas. 
S trävan  skall vara  a tt N T R  inte b ara  sam ordnar sitt och sina perm anen ta  
sam arbetso rgans a rbe te  u tan  också  söker stim ulera övriga sam arbetsorgan  
till en verksam het som  ligger i linje m ed N T R :s p lanerade inriktning.
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N ord iska  m in is terrådet an se r a tt in sa tse r bö r p rio rite ras inom  om rådena 
h astighe tsöverträde lse r, tra fikonyk te rhe t, nyblivna fö rare  och oskyddade 

trafikan ter.
E n viktig u tgångspunkt fö r in sa tse rn a  inom  d essa  om råden ä r a tt p rio ri

te ra  å tgärder som  gäller h u r tra fikan te rnas a ttity d e r skall kunna påverkas i 
positiv  riktning.

U nder p laneringsperioden  1988—1990 fö reslås följande insatser: 

H astighe tsöverträde lse r

-  sem inarium  om  hastighetsanspassn ing  (N T R , 1988)
-  F oU -p ro jek t rö rande trafikövervakning  (N K T  och SA N T , 1989).

T rafikonyk terhet

-  F oU -p ro jek t rö rande rehab ilite ringsåtgärder (N T R , 1989)
-  F oU -p ro jek t rö rande  sam band m ellan prom illegräns och andelen  alko- 

ho lre la terade  o lycko r (N K T , u nder perioden)

N yblivna förare

-  F oU -p ro jek t rö rande  olika fo rm er, innehåll och hjälpm edel i k ö rk o rtsu t

bildningen (N K T  och N T U , 1988)
-  F oU -pro jek t rö rande  m e toder och innehåll i in fo rm ationsverksam het 

(N T K , 1988).

O skyddade trafikan ter

-  Sam m anställn ing, system atisering  och publicering av resu lta t från  fysis
ka vägm iljöåtgärder och tra fiksaneringså tgärder (N K V  och N V F , 1989)

-  Ö versyn  av vägm ärkessystem et (N T R  och  N K V , 1988)
-  V idareutveckling  av idéer från N TD -87, lokalt tra fik säkerhe tsa rbe te  

(N T R , u nder perioden).

Finansiering

H andlingsplanen få r sin budgetm ässiga s ta rt 1988 genom  en ökning av 
m edlen m ed 0,9 milj. D K K  till 3.7 milj. D K K .

F ör åren  1988-1990 av se r no rd iska  m in is terrådet a tt använda ca  11 milj. 
D K K  fö r in sa tse r inom  tra fik säkerhe tsom råde t.
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B IL A G A

N ord isk a  S am arb etsorgan  in om  tra fik säk erh etsom råd et

C N R  C yklisternas N ord iska  råd
N B F  N ord iska  b ilin spek to rsfo rbundet
N B K  N ord isk  b ilteknisk  kom m itté
N FTM  N ordisk  förening fö r trafikm edicin
N H F  N ord iska  hand ikappförbundet

N K K  N ordkalo ttkom m ittén
N K T  N ord isk  kom m itté  fö r trafiksäkerhetsfo rskn ing
N K V  N ord isk  kom m itté för vägtrafiklagstiftning
N M cR  N ord isk  m otorsykkel Råd
N M R  N ord iska  m in is terrådet
N O R D P L A N  N ord iska  in s titu te t för sam hällsplanering  
N P F  N ord iska  polisförbundet

N R  N ord iska  rådet
N TD  N ord iska  tra fik säkerhe tsdagarna
N T F  N ord iska  tran spo rta rb e ta re fed e ra tio n en
N TK  N ordisk  tra fiksäkerhetskom m itté
N T L R  N ord iska  trafik lärarrådet
N TR  N ord iska  tra fik säkerhe tsråde t
N TU  N ord isk  trafikskoieunion
N U A T  N ord isk  union fö r a lkoholfri trafik
N V F  N ord iska  väg tekn iska fö rbundet
N Ä T N ord isk  äm betsm annakom m itté  för tran spo rtfrågo r
SA N T  S am arbetso rganet angående nord iska  tra fik säk erh e ts

frågor
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Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om upprättande av ett nordiskt 
industriellt center i Oslo
(M in isterrådsforslaget, se  s. 1246)

O vennevnte m in isterrådsforslag  er henvist til Ø konom isk utvalg. U tval
get behandle t forslaget på sitt m øte 1 1 .-1 2 . feb ruar 1988.

Sam m en d rag  av m in isterråd sforslaget

Innledningsvis vises det til beslu tn inger fa tte t av N ord isk  Råd og N o r
disk M inisterråd  som  har ligget til grunn fo r beslu tn ingen om  å o p p re tte  et 
nordisk  industrie lt sen te r i O slo.

1. M otiv

O pprette lsen  av det industrielle sen te re t i O slo er u ttrykk  for et ønske fra 
m in isterrådets side om  å skape et slagkraftig instrum ent for å stim ulere 
utvikling og nyskaping av næ ringslivet i N orden . D ette skal først og frem st 
skje gjennom  et u tv idet sam arbeid  på sek toren  tekn isk  forskning og u tv ik
ling. S ik tem ålet e r å  få til en bedre re ssu rsu tn y tte lse  av de sam lede m idler 
som  de nord iske land b en y tte r innen dette  om rådet.

2. Fram tidige aktiviteter ved det industrielle sentret

M inisterråde ts forslag  til fram tidige ak tiv ite te r innebæ rer en u tv idelse og 
fordyping av  det arbeid  som  allerede u tfø res av N ord isk  Industrifond  e tte r 
fusjonen med N ordfo rsk  og m ener de tte  vil bidra til å v idereutvik le og 
fo rsterke N ord isk  Industrifonds rolle som  den sen trale  d rivkraften  i det 
nordiske industrielle  sam arbeidet.

M in isterrådet fo reslå r at sen te re t skal beskjeftige seg m ed følgende 
ak tiv ite te r fram over:
-  s tø tte  til F oU -prosjek t
-  stø tte  til b rukerin itie rte  p rosjekt
-  stø tte  til tekn isk  standard iseringsarbeid
-  program - og prosjek tin itiering
-  frem m e nordisk  deltakelse  i vest-eu ropeisk  FoU
-  kom petanseu tv ik ling
-  tekn ikkovervåkning  og tekn ikkspredning
-  nordisk  kon tak tne tt
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D enne oversik ten  inneho lder om råder hvor fondet a llerede idag er in
volvert. N år det g jelder de fo reslå tte  ” n y e ”  ak tiv ite tene  om tales d isse kort 
nedenfor:

A . S tore nordiske prosjek t

Ideen bak de tte  forslaget e r  at rep re sen tan te r fo r høyteknolog iske be
drifter, nord iske forskn ingsm iljøer og det industrielle sen tre t i fellesskap 
går sam m en fo r å finne fram  til langsiktige, stra teg iske u tv ik lingsprosjekt 
med sikte på å u tv ik le p rod u k te r innen om råder m ed sto r betydning for alle 
de nordiske land. E ksem pler på slike om råder kan ligge innenfor b io tekno
logi, m aterialteknologi og ark tisk  teknologi.

B. U tredn ingskapasite t

M inisterrådet ser behovet for en viss oppbygging av kvalifisert u tred 
n ingskapasite t fo r å sikre sen te re ts  rolle som  in itierende organ.

C. B rukerinitierte pros jek t

H ensik ten  m ed denne ak tiv ite ten  er å gi b rukere og p ro d u sen te r innenfor 
viktige sam funnsom råder som  eksem pelv is miljø, helsevesen  og kom m uni
kasjoner anledning til i fe llesskap  å  d isku tere  behov  fo r og eventuell 
utvikling av nye tekn ikker/nye  løsninger og p roduk ter. S en te re ts  rolle blir i 
denne forb indelse  å virke som  et m øteforum  for de ulike in teressene .

D. N ord isk  næ ringspolitisk  fo ru m

Ideen bak de tte  e r  å  legge forholdene til re tte  fo r et fritts tående  forum  for 
næ ringspolitisk d eba tt og m eningsutveksling . M in isterråde t ser for seg et 
begrenset, m en rep resen ta tiv t forum , m ed rep resen tan te r for m yndigheter, 
forskningsm iljøer, næ ringsliv og fagforen inger i de nord iske land. O rgani
sasjonene fo ru tse tte s  selv , avhengig av tem a, å  oppnevne deltakere.

E. N orden  i d e t vest-europeiske F oU -sam arbeidet

M inisterråde t peker på at sen tere t her kan b idra til å øke kon tak ten  og 
bedre in form asjonsform idlingen — i sam arbeid  m ed de re levan te  nasjonale 
teknologifrem m ende institu sjoner — m ellom  nordisk  næ ringsliv på den ene 
siden og europeiske  forsknings- og industrip rosjek t på den andre.

3. O rganisasjon

M inisterrådet fo reslå r at de nye ak tiv ite tene  o rganisatorisk  legges til 
N ordisk  industrifond som  vil utgjøre kjernen i det fram tidige industrielle 
sen tere t.

M in isterrådet vil u ttrykke  sitt håp om  at sen te re ts  idé og de ak tiv ite ter 
som  er fo reslå tt lagt til d e t industrielle  sen te re t vil b idra  til at andre 
o rgan isasjoner finner det in te ressan t å e tab lere  seg i tilknytning til sen tere t
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for på  denne m åten å  b idra  til å  skape stø rre  bredde i det tekn isk /industrie l
le m iljøet rundt sen tere t.

4. Budsjett

M inisterråde t fo reslå r følgende økonom iske ram m er for de tre  oppstar- 
tingsårene:
1 år: T o ta lt 10 mill. N O K
2 år: T o ta lt 15 mill. N O K
3 år: T o ta lt 20 mill. N O K

M inisterrådet fo ru tse tte r at det ved de årlige budsje ttbehand linger fo re 
tas en evaluering av sen te re t og dets ak tiv ite te r , slik at m an får e t best 

mulig grunnlag fo r å vu rdere  sen te re ts  re ssu rse r og de ulike ak tiv ite ters 
prioritering.

U tvalgets synspunkter

Som  e t ledd i M in isterråde ts beslu tn ing våren  1985 om  å slå sam m en de 
to  m in is te rrådssek re ta ria tene  og lokalisere det nye sek re ta ria te t til K øben 
havn , ble det sam tidig b eslu tte t å  fly tte N ord isk  Industrifond til Oslo. 
M in isterrådet beslu tte t også å anm ode N ordfo rsk  å fly tte sin hovedadm i
nistrasjon fra S tockholm  til O slo. D et fram gikk av beslu tn ingen at flytting
en av de to  institusjonene til O slo skulle innebæ re en fusjonering og ses 
som  et ledd i etableringen  av et nord isk  industrie lt sen ter. Ø konom isk 
utvalg k o n sta te re r a t det tas sik te på  at det nye industrielle  sen te re t sta rte r 
sin v irksom het i 1989. N ord isk  Industrifonds v irksom het løper i 1988 i 
sam svar m ed tidligere fastlagte p laner. U tvalget hadde fo rven tet at det nye 
sen te re ts  v irksom het skulle bli innledet i 1988, jfr . N ord isk  R åds ytring  nr 4 
pkt. 3 1986 og ytring nr. 4, pkt. 2 1987, og at det således skulle bli avsa tt 
m idler på  N ord isk  M inisterråds budsje tt for 1988. U tvalget ta r  dog til 
e tterre tn ing  M in isterråde ts oppfatn ing  om  a t det var både nødvendig  og 
viktig a t fusjonen  m ellom  N ord isk  Industrifond  og N ordfo rsk  kunne finne 
sted og konso lideres innen nye p laner for det industrielle  sen tere t ble 
iverksatt sam t at an se tte lse r av nye m edarbeidere  har væ rt tidkrevende.

I likhet m ed M in isterråde t se r u tvalget på oppre tte lsen  av det industrie l
le sen te re t som  u ttrykk  for e t ønske om  å skape et slagkraftig instrum ent 
fo r å stim ulere utvikling og nyskaping av næ rlingslivet i N orden . Sam arbei
det innen forskning og utvikling har i de senere å r  fram stå tt som  de store  
vekstom rådene innen europeisk  sam arbeid . H e r bør det industrielle  sen te 
ret få en viktig funksjon og bidra til å  legge forho ldene til re tte  for økt 
sam arbeid m ellom  nord iske bedrifte r hvilket også vil væ re et viktig steg 
m ot nordisk  deltakelse  i et stø rre  in ternasjonalt sam arbeid.

N ord isk  Industrifond fram stå r i dag m ed sitt årlige budsje tt på  ca. 100 
mill. D K K  som  det dom inerende instrum en t for å frem m e det teknologiske
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og industrie lle  sam arbeidet i N o rden . U tvalget e r  derfo r enig i at ak tiv ite te 
ne i sen te re t o rgan isa to risk  bø r legges til N ord isk  Industrifond  som  således 
vil utgjøre k jernen i sen tere t.

U tvalget m ener at de nye ak tiv ite te r — sam m en m ed den v irksom het 
Industrifondet d river e tte r  fusjonen med N ord fo rsk  -  som  nå foreslås lagt 
til sen te re t spenner over et vidt om råde og vil kunne b idra til industriell 
vekst og utvikling i N orden . U tvalget an se r det viktig at sen te re ts  v irksom 
het u tfo rm es slik at arbeid  k n y tte t til forskning og utvikling allerede fra 
starten  får en sentral p lass. De gode erfaringene fra N ordfo rsks arbeid  må 
ivaretas for at sen te re t skal kunne oppfylle sin rolle som  in itierende organ 
vedrø rende forskning og utvikling. D et om fattende kon tak tne tt på fo rsk 
ningsom rådet som  e r b litt e tab le rt g jennom  N ordfo rsk  m å ivare tas og 
kom m e sen te re t til nytte.

D ersom  tilstrekkelige re ssu rse r av se tte s  legges fo rholdene til re tte  for en 
økt nord isk  satsing  på fram tid sre ttede  om råder som  f .e k s . b io teknologi, 
m ateria lteknolog i, inform asjonsteknolog i osv .. D ette er i sam svar m ed de 
synspunk te r u tvalget tidligere har gitt u ttrykk  for. Det er viktig at en velger 
ut om råder hvor de no rd iske land k o m ple tte re r hverandre og kan sty rke 
sin konkurransestilling  g jennom  sam arbeid .

U tvalget stiller seg også positiv  til forslaget om en viss oppbygging av 
kvalifisert u tredn ingskapasite t for å sikre sen te re ts  rolle som  in itierende 
organ, spesielt innen fo rannevn te  om råder som  er av  s to r betydning  for 
alle de nord iske land. U tredn ingsarbeidet bø r også kunne kny ttes til næ 
ringspolitiske problem stillinger som  er av nord isk  in teresse.

U tvalget vil v idere peke på  at det nord iske sam arbeidet innen næ rings
politikken i fram tiden trolig vil fram stå  som  svæ rt om fattende og re ssu rs
krevende. S tore krav bør derfo r se ttes til anvendelsen  av ressu rsene  med 
sikte på  å m øte hyppige nye in ternasjonale  u tfo rd ringer innen de raskt 
ekspanderende  om råder som  stadig k rev er nye innsa tse r innen teknisk  
forsknings- og u tv ik lingsarbeid . E t fo rste rke t sam arbeid  mellom m yndig
heter, næ ringsliv , fagbevegelse og fo rskn ingsinstitu sjoner for å  utvikle det 
økonom iske sam arbeidet i N orden  er vesentlig  i denne forbindelse. O pp
re tte lsen  av et nord isk  næ ringspolitisk  forum  for næ ringspolitisk debatt og 
m eningsutveksling  kan e tte r  u tvalgets oppfatn ing væ re e t bidrag til en slik 
utvikling.

U tvalget vil dessu ten  vise til at flere forskjellige in ternasjonale  p ro sjek 
te r  som  nå er i gang innen forskning og utvikling, som  i EF-regi og 
E U R E K A -prosjek te r, e r av en slik s tø rre lseso rden  at de nord iske land er 
nødt til å  sam ordne sine in n sa tse r fo r å følge med i u tv iklingen. En sam let 
nordisk  opp treden  e r nødvendig  for at en i s te rkere  grad skal kunne 
likestilles m ed de eu ropeiske  sto rfo re tak . Økt sam arbeid  mellom bedrifter 
vil væ re et viktig steg m ot deltakelse  i et stø rre  in ternasjonalt sam arbeid . 
O gså her m ener u tvalget sen te re t bø r ha en funksjon. S en tere t bø r kunne 
bli den instans som  fungerer som  sam ordner for slike prosjek t sam tidig
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som  d e t kan b idra til å  øke kon tak ten  og bedre inform asjonsform idlingen — 
i sam arbeid  m ed de re levan te  nasjonale teknolog ifrem m ende institu sjoner
-  m ellom  nordisk  næ ringsliv på den ene siden og europeiske forsknings- 
og industrip rosjek t på den and re . U tvalget vil i likhet m ed M inisterrådet 
peke på at sen te re t her vil kunne dekke et viktig behov hos sm å og 
m ellom store bedrifter.

U tvalget vil u n d ers treke  a t sen te re t i s itt arbeid  på de ulike om råder 
legger s to r vek t på  at m iljøhensyn skal ivare tas . S en tere t bø r også se som 
en viktig oppgave å in itiere og stø tte  p rosjek t som  ta r sikte på å løse 
m iljøproblem er. U tvalget vil i denne forb indelse  også vise til m ålsettingene
i rappo rten  fra B rundtlandkom m isjonen .

M in isterråde t fo ru tse tte r at det ved de årlige budsje ttbehand linger fo re 
tas en evaluering av sen te re t og de ts  ak tiv ite te r, slik at m an får et best 
mulig grunnlag fo r å vu rdere  sen te re ts  re ssu rse r og de ulike ak tiv ite ters 
prioritering . U tvalget e r  enig i d e tte , m en vil sam tidig p resisere  a t budsjett- 
tallene som  e r fo reslå tt fo r de tre  oppstartingsårene  ikke er noe u ttrykk  for 
hva u tvalget m ener det fram tidige om fang av v irksom heten  skal væ re. D et 
er resu lta te r sam t antall og kvalite t på nyttige p ro sjek ter som  m å avgjøre 
stø rre lsen  på bevilgningene. U tvalget vil dessu ten  spesielt unders treke  at 
de m idler som  e r tilført N ord isk  Industrifonds budsje tt som  følge av den 
økonom iske handlingsp lanen  -  for 1988 ca 23 mill. N O K  -  m å bibeholdes 
på fondets budsje tt også e tte r  at någjeldende handlingsplan  u tløper. D et er 
viktig at m an ikke får noen svekkelse  av fondets budsje tt fø r o p psta rten  av 
de nye ak tiv ite tene  i det industrielle  sen te re t. U tvalget vil i denne forb in
delse m inne om at økningen av Industrifondets budsje tt de senere år 
skyldes et ønske om  å sty rke  industrisam arbeidet i N orden . U tvalget har 
således ikke opp fa tte t denne økningen av budsje tte t som  m idlertidig selv 
om den har væ rt k n y tte t til spesielle ak tiv ite te r. U tvalget vil også henlede 
oppm erksom heten  på at den  industrielle  delen  av det sam arbeid  som  
planlegges på  b io teknolog iom rådet vu rderes som  relativ t k o s tnadsk reven 
de. I forslaget til et nordsk  bio teknologisk  sam arbeidsprogram , som er 
u tarbeidet av en p rogram kom ité  tilsatt av M in isterråde t, fo reslås det et 
ø rem erket tilskudd  til Industrifondets budsje tt på 28 mill. D K K  pr år i 
tillegg til de m idler som  allerede bevilges o v e r fondets budsjett til b io tekn i
ske F oU -innsa tse r. D et v ises i denne sam m enheng til u tvalgets betenkning 
o ver m inisterrådsforslag  B  77le om  et nord isk  sam arbeidsprogram  innen 
bioteknologi.

Ø konom isk utvalg har sto re  fo rven tn inger til sen tere t og N ord isk  Indu
strifonds rolle i d e tte  slik at det virkelig kan fram stå  som et slagkraftig 
instrum ent for å stim ulere det industrielle  sam arbeidet og den industrielle 
utvikling og vekst i N o rden . E t slikt bidrag  til næ ringspolitisk sam ordning i 
N orden  gir sty rke i forhold  til E F ’s nysatsing . U tvalget fo ru tse tte r at 
in stitu sjonens finansieringsvolum  utv ik les i tråd  m ed de fo rven tn inger og 
krav som  stilles.
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M ed disse m erknader fo reslå r Ø konom isk  utvalg at
N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  å  o p p re tte  et 

nord isk  industrie lt sen te r i O slo e tte r  de retn ingslin jer som  er 
angitt i m in is terrådsfo rslaget og Ø konom isk utvalgs synspunk ter.

S tockholm , 11. feb ru ar 1988 
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Ministerrådsforslag

om upprättande av ett nordiskt industriellt 
center i Oslo
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet överläm nar härm ed e tt m in isterrådsforslag  om 
up p rä ttan d e  av ett no rd isk t industrie llt cen te r i O slo. M in isterråde t avser 
faststä lla  forslaget e fter det a tt N o rd iska  råde t u tta la t sig.

O slo den 23 ok to b er 1987

På N ord iska  m in isterrådets vägnar

F inn K ristensen

E rnst G oldschm id t
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N ord isk  in d u str ie lt sen ter i O slo  b eslu ttet av N ord isk  M in isterråd  
(in d u str im in istren e) den  23 . ok tob er 1987

U nder henvisning til
-  m in isterrådets p rinsippbeslu tn ing  våren 1985 om  å o pp re tte  et nord isk  

industrie lt sen te r i O slo,
-  m in isterrådets beslu tn ing  på  sam m e tidspunk t om  å fly tte N ord isk  

Industrifond  fra S tockholm  til O slo , sam t å  anm ode N ordfo rsk  om å flytte 
sin hovedadm in istrasjon  fra S tockholm  til O slo,

-  N ord isk  R åds y tring nr 4/1986 om  å fram legge et m in isterrådsforslag  
om o pp re tte lse  av e t industrie lt sen te r i O slo til N ord isk  R åds sesjon 1987,

-  m in isterrådets beslu tn ing  høsten  1986 om  visse endringer i s ta tu ttene  
for N ord isk  Industrifond  for å muliggjøre en fusjon m ellom  fondet og 
N ordforsk  fra 1 ja n u a r  1987,

-  m in isterrådets oppfordring høsten  1986 til nordisk  em bedsm annsko- 

m ite fo r industri om  å organ isere  et u tredn ingsarbeid  angående forslag til 
innhold etc som  skal inngå i det industrielle sen tre t i O slo,

-  beslu tn ing i N ord isk  em bedsm annskom ite  for industri i jan u a r 1987 
om å oppnevne en prosjek tg ruppe m ed oppgave å u tarbeide  grunnlagsm a
teriale til m in isterrådsfo rslag  om  et no rd isk  industrie lt sen te r i O slo,

-  N ord isk  R åds henstilling til N ord isk  M inisterråd  om a t m in isterråds
forslaget om  o p p re tte lsen  av det industrielle sen tre t, som  skal foreligge til 
rådssesjonen  1988, skal inneholde konkre te  p laner for arbeidsoppgaver, 
oppbygging og re ssu rse r for in stitu sjonen  for de kom m ende år,

-  og m ed u tgangspunkt i rappo rt fra p rosjek tg ruppen  m ed forslag til 
ak tiv ite ter som  skal inngå i det planlagte industrielle sen tre t i O slo , (se 
Bilaga) har N ord isk  M in isterråd  (industrim in istrene) beslu tte t å opp re tte  
et nordisk  industrie lt sen te r i O slo m ed basis i N ord isk  Industrifond , som 
gis nye og u tv idede arbe id soppgaver slik det fram går av nedenstående.

1. M otiv

O pprette lsen  av d e t industrie lle  sen tre t i O slo er u ttrykk  fo r et ønske fra 
m in is terrådets side om  å skape et slagkraftig  instrum ent for å stim ulere 
utvikling og nyskaping av næ ringslivet i N orden . D ette skal fø rst og frem st 
skje gjennom  et u tv idet sam arbeid  på sek to ren  teknisk  forskning og u tv ik 
ling. S ik tem ålet e r å få til en bedre re ssu rsu tn y tte lse  av de sam lede m idler 
som de nord iske land b en y tte r innen de tte  om rådet.

Det industrielle  sen tre t skal bli et in itierende og koord inerende organ til 
frem m e av nordisk  industrie lt sam arbeid . Det industrielle sen tre t skal 
v idere gjennom  sine ulike ak tiv ite te r legge grunnlaget for økt sam spill og 
in form asjonsu tveksling  m ellom  næ ringsliv , forskningsm iljøer og m yndig
h e te r i de nordiske landene.
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2. Fram tidige aktiviteter ved det industrielle sentret

M inisterråde ts forslag til fram tidige ak tiv ite te r innebæ rer en u tv idelse  og 
fordyping av det arbeid  som  allerede u tfø res av N ord isk  Industrifond  e tte r  
fusjonen m ed N ord fo rsk , sam tidig som  industrifondets sen trale  oppgave 
også i fram tiden  vil væ re å  stim ulere teknologisk  sam arbeid  m ellom  nord is
ke industribedrifter. M in isterråde t e r  av den oppfatn ing  a t de nye ak tiv ite
te r  som  foreslås lagt til sen tre t vil b id ra  til å  v idereutvik le og fo rsterke 
N ord isk  Industrifonds rolle som  den sen tra le  d rivk raften  i det nordiske 
industrie lle  sam arbeidet.

Som  ledd i arbeidet m ed å fo rberede  et m in isterrådsforslag  om det 
industrielle  sen tre t, ble det nedsatt en p ros jek tgruppe som  av leverte  sin 
rapport i o k to b er 1987. P rosjek tg ruppen  har i sitt arbeid  hatt bred  kontakt 
m ed rep resen tan te r for nord iske forsknings- og industrim iljøer.

M in isterråde t har fo re ta tt en  næ rm ere vurdering  av de forslag  som  
fram kom m er i rapporten . M in isterråde t fo reslår på denne bakgrunn at 
sen tre t skal beskjeftige seg m ed følgende ak tiv ite te r fram over:
-  s tø tte  til F oU -p rosjek t
-  stø tte  ti) b rukerin itie rte  p rosjek t
-  stø tte  til tekn isk  standard iseringsarbeid
-  program - og prosjek tin itiering

-  frem m e nord isk  deltakelse  i vest-eu ropeisk  FoU
-  kom petanseu tv ik ling
-  tekn ikkovervåk ing  og tekn ikkspredn ing
-  nordisk kon tak tne tt

(D et v ises til p rosjek tg ruppens rappo rt fo r en næ rm ere om tale av de 
aktuelle ak tiv ite tene).

D enne overs ik ten  inneholder om råder hvor fondet a llerede idag er in
volvert. D ette  g jelder bl. a. kom petanseu tv ik ling , tekn isk  standard iserings
arbeid , tekn ikkovervåk ing  e tc . N å r det g jelder de fo reslå tte  ” n y e ”  ak tiv i
te tene  om tales disse kort nedenfor:

A. S tore  nordiske prosjek t

Ideen bak dette  forslaget e r  at rep resen tan te r for høyteknologiske be
drifter, nord iske forskningsm iljøer og det industrielle sen tre t i fellesskap 
går sam m en for å  finne fram  til langsiktige, stra teg iske u tv ik lingsprosjekt 
m ed sik te på å utvikle p rod u k ter innen om råder m ed sto r betydning  fo r alle 
de nord iske land. E ksem pler på  slike om råder kan ligge innenfor b io tekno
logi, m ateria lteknolog i, ark tisk  teknologi.

Slike p rosjek t vil gi m ulighet for b redere  satsing enn hva som  vil være 
mulig nasjonalt. E rfaringer fra den tekn iske  FoU -planen  v iser også at det 
er sto r in teresse  i nord iske forskn ingsm iljøer og innen nord isk  næringsliv 
for å  de lta  i denne type p rosjek ter.
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B. U tredn ingskapasite t

M inisterrådet ser behovet fo r en viss oppbygging av kvalifisert u tred 
n ingskapasite t for å sikre sen tre ts  rolle som  in itierende organ , spesielt 
innenfor ak tiv ite tsom råde t store  nord iske prosjek t.

C. B rukerin itierte prosjek t

H ensik ten  m ed denne ak tiv ite ten  er å gi b rukere  og p ro d u sen te r innenfor 
viktige sam funnsom råder som  eksem pelv is miljø, helsevesen  og kom m uni
kasjoner anledning til i fellesskap  å d isku tere  behov for og eventuell 
u tvikling av nye tekn ikker/nye  løsninger og p roduk ter. S en tre ts rolle blir i 
denne forbindelse å  v irke som  et m øteforum  fo r de ulike in teressene .

M in isterrådet er av den oppfatn ing  at b rukerin iterte  p rosjek t rep resen te 
re r et langsiktig sa tsingsom råde, d e r m an på basis av positive erfaringer fra 
enkelte  av landene kan legge grunnlaget for fram tidig aktiv itet.

D. N ord isk  næ ringspolitisk  fo ru m

Ideen bak de tte  e r  å  legge forho ldene til re tte  fo r et frittstående forum  for 
næ ringspolitisk d eba tt og m eningsutveksling . M inisterrådet ser for seg et 
begrenset, m en rep resen ta tiv t forum , m ed rep resen tan te r for m yndigheter, 
forskningsm iljøer, næ ringsliv og fagforeninger i de nordiske land. O rgani
sasjonene fo ru tse tte s  selv , avhengig av tem a, å oppnevne deltakere .

M in isterråde t vil und ers trek e  betydningen  av sen tre t som  et m øtested  
for ulike in te resse r. D ette  forslaget fo ru tse tte s  ikke å få budsjettm essige 
konsekvenser da sen tre ts  rolle vil væ re begrenset til ren t adm inistrative 
oppgaver, og utg jøre et m øtested  for d iskusjon  av ulike næ ringspolitiske 
problem stillinger.

E . N orden  i d e t vest-europeiske F oU -sam arheidet

M inisterrådet vil peke på den økende betydning av utviklingen i E F  for 
N orden  og nordisk  næ ringsliv . I denne forbindelse vil m in isterrådet peke 
på at sen tre t her kan b idra til å øke kon tak ten  og bedre inform asjonsfor
midlingen -  i sam arbeid  m ed de re levan te  nasjonale teknologifrem m ende 
institu sjoner — m ellom  nord isk  næ ringsliv på den ene siden og europeiske 
forsknings- og industrip ro sjek t på den andre . M in isterrådet vil peke på at 
sen tret med de tte  vil kunne dekke et viktig behov hos sm å og m ellom store 
bedrifter.

3. O rganisasjon

M inisterrådet fo reslå r at de nye ak tiv ite tene  o rgan isatorisk  legges til 
N ord isk  Industrifond  som  vil utg jøre k jernen i det fram tidige industrielle 
sen tre t.

M in isterråde t vil u ttrykke sitt håp  om at sen tre ts  ide og de ak tiv ite ter 
som  er fo reslått lagt til det industrie lle  sen tre t vil b id ra  til at andre organi- 

4 0 - 17-336 N ord iska  rådet



1250 B 76/e

sasjoner finner det in te ressan t å e tab lere  seg i tilknytning til sen tre t, for på 
denne m åten å  b idra  til å skape s tø rre  b redde i det teknisk/industrielle 
m iljøet rund t sen tre t. F onde t b ø r v idere innenfor de tilgjengelige b udsje tt
ram m er søke å legge forholdene til re tte  for slik sam lokalisering , sam t at 
a rbeidsg rupper som  a rbe ider innen sam m e felt kan ha m ulighet til leie av 
lokaler.

M in isterråde t e r  av den oppfatn ing  at denne organ isasjonsform en best 
iv are ta r ønsket om  å gi industrifondet en stø rre  tyngde som  drivkraft i det 
industrielle  sam arbeidet i N o rden . D et bø r e tte r  m in isterrådets oppfatning 
tils trebes å holde fondets og det fram tidige sen tre ts  egen adm inistrasjon så 
liten og effektiv  som  mulig.

4. Budsjett

M inisterråde t vil vise til at fondet er i en oppbyggingsfase e tte r  flyttingen 
til O slo og fusjonen m ed N ord fo rsk . M in isterråde t vil v idere understreke  
at ikke alle ak tiv ite tene  som  e r fo reslå tt lagt til det industrielle  sen tre t kan 
igangsettes um iddelbart. M in isterråde t ser fo r seg at de nye ak tiv ite tene 
e tte rh v ert m å innpasses slik at arbeidet m ed fondets nåvæ rende oppgaver 
beholder den nødvendige kontinu ite t.

M in isterrådet er derfo r av den oppfatn ing at sen tre t m å suksessiv t byg
ges opp over en treå rs  periode. M in isterråde t vil v idere peke på at det i en 
slik oppbyggingsperiode hvo r det vil væ re behov fo r en næ rm are konkre ti
sering innenfor de ulike ak tiv ite tsom rådene , ikke vil væ re riktig å binde 
m idler og re ssu rse r innenfor de ulike ak tiv ite tsom rådene som  foreslås. Det 
er derfor m in is terrådets oppfatn ing  at sen tre ts  sty re , innenfor de økonom i
ske ram m er som  ind ikeres nedenfo r fo r den treårige oppbyggingsfasen, gis 
anledning til å  d isponere  m idlene på en m åte som  sik rer en smidig igangset
telse av de ulike ak tiv ite tene .

Av ovenstående følger at m in isterrådet fo ru tse tte r en budsjettopp trap - 
ping over tid. M in isterråde t fo ru tse tte r v idere at de nødvendige m idler 
stilles til rådighet over m in isterrådets budsje tt i form  av nye bevilgninger.

M in isterrådet vil fo reslå  følgende økonom iske ram m er for de tre  opp- 
startingsårene:
1 år: T otalt 10 mill. N O K
2 år: T otalt 15 mill. N O K
3 år: T otalt 20 mill. N O K

M in isterråde t fo ru tse tte r at det ved de årlige budsje ttbehandlinger fo re
tas en evaluering av sen tre t og dets ak tiv ite te r , slik at m an får et best mulig 
grunnlag fo r å vu rdere  sen tre ts  re ssu rse r og de ulike ak tiv ite ters p rio rite 
ring.

H va angår forslaget om  næ ringspolitisk analysev irksom het ser m in ister
rådet det som  form ålstjenlig  at em bedsm annskom iteen  for industri fo rtsa tt 
d irek te  o rgan ise re r slik v irksom het ved påkom m ende behov , og at det bør
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væ re opp til em bedsm annskom iteen  å o rgan isere  dette  i tilknytning til 
sen tre t der det e r hensik tsm essig .

5. Den videre oppfølging

M inisterråde t m ener d e t e r  nødvendig  m ed en avklaring  av visse organi
sato riske spørsm ål i forbindelse  m ed sen tre t. M in isterråde t gir derfo r den 
nordiske em bedsm annskom itteen  fo r industri i sam råd m ed industrifon
dets sty re  følgende oppdrag:

-  Frem legge forslag  til o rgan isasjonsp lan  for sen tre t, inneholdende be
m anningsbehov fo r de ulike ak tiv ite tsom rådene.

-  F o re ta  en vurdering  av b ehove t for eventuelle  endringer i s ta tu tten e  for 
industrifondet i fo rb indelse  m ed om danning til sen ter. 
E m bedsm annskom iteen  bes i denne forb indelse  å vurdere  behovet for å

trekke inn eksterne  konsu len ter.
-  U ndersøke næ rm ere in te ressen  for de ltakelse  i det fo reslå tte  nordiske 

næ ringspolitiske fo rum , sam t på bakgrunn av dette  u tarbeide konkrete  
ram m er og re tn ingslin jer for d e tte  forum .
M in isterråde t fo ru tse tte r at de ovenfor nevnte  oppgaver er avslu tte t 

innen 1 o k to b e r 1988.
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1. Sam m anfattning

D enna rappo rt har u ta rb e ta ts  av en pro jek tg rupp  på  uppdrag  av nord iska 
äm betsm annakom m ittén  fö r industripo litik . P ro jek tgruppen  har haft till 
uppgift a tt fö reslå  ak tiv ite te r a tt kny tas till e tt nord isk t industriellt cen te r i 
O slo m ed nord iska  industrifonden  som  hörnpelare .

P ro jek tgruppen  to lkade  sitt m andat så  a tt de nord iska regeringarna ön s
kade e tt slagkraftigt näringspolitisk t in strum en t i syfte a tt stim ulera  det 
industrie lla  sam arbe te t och den industrie lla  tillväxten  i N orden . D etta  
skulle främ st ske m ed hjälp av e tt fö rs tä rk t sam arbete  kring teknisk  fo rsk 
ning och u tveckling  (FoU ). G enom  att tillskapa en slagkraftig nordisk  
institu tion  m ed de tta  syfte skulle de s to ra  satsn ingarna  som  görs nationellt 
i de nord iska  länderna  kunna kom pletteras på om råden  där sam nord iska 
in sa tse r ger b ä ttre  tekn isk t och ekonom isk t u tby te  än om  varje land stå r 

ensam t.
P ro jek tgruppen  tog därfö r till u tgångspunk t a tt finna om råden  som  till 

sin k a rak tä r k om ple tte ra r och  fö rd jupar e ller fö rs tä rk er den verksam het 
som  bedrivs vid no rd iska industrifonden  e fter fusionen m ed N ordforsk .

P ro jek tgruppen  har valt a tt lägga s to r vikt vid a tt finna en organ isa tions
form  som  fö renar sto r inre flexibilitet och d rivkraft med ett b re tt k o n tak t
nät. D et be ty d e r a tt det industrie lla  cen tre t skall vara  e tt in itierande och 
koord inerande organ som  se r som  sin uppgift a tt fo rm ulera insatsom råden  
och problem . M en också  m edverka  till a tt p ro jek t leder till resu lta t och att 
problem  blir lösta.

E tt annat nyckelbegrepp  fö r det industrie lla  cen tre t ä r  m ötesp la ts, eller 
forum . D et be ty d e r a tt cen tre t skall främ ja e tt ökat sam spel och in form a
tionsu tby te  m ellan näringsliv , fo rskarm iljöer och m yndigheter i de nord is
ka länderna.

P ro jek tg ruppens fö rs la g  bygger på en utvidgning och fördjupning av 
N ord iska  industrifonden . Syftet härm ed är a tt undvika att skapa nya 
organ isa tionsfo rm er sam tidigt som  pro jek tg ruppen  m enar a tt fonden  h ä r
igenom  ges en fö rbä ttrad  m öjlighet a tt bli en sam lad d rivkraft för de 
no rd iska industripo litiska am bitionerna.

Förslaget bygger v idare  på  a tt fondens adm inistra tion  skall hållas så  liten 
som  m öjligt. I stä lle t skall fonden ha re su rse r a tt beställa  u tredn ingar hos 
och få fö rp ro jek t u tfö rda  vid e tab lerade  m iljöer i de nord iska länderna.

P ro jek tgruppen  fö reslå r a tt den  ” n y a ” nord iska  industrifondens v erk 
sam het byggs upp kring nio program block  bestående av:
— tekn iska  FoU -pro jek t
— användarin itie rade  projekt
— tekn isk t s tandard iseringsarbete
— pro jek t- och program initiering
— nord iska  kon tak tnät
— N orden  i det västeu rope iska  F oU -sam arbe te t
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-  kom petensu tveck ling
-  tekn ikövervakn ing  och tekn ikspridn ing
-  näringspolitisk  ana lysverksam het.

S am m anfattn ing av förslagen till nya  ak tiv ite ter:
A. Stora  nordiska p ro jek t bygger på tanken  a tt högteknolog iska företag  

och fo rskn ingsinstitu t i N o rden  går sam m an i långsiktiga stra teg iska  
u tveck lingspro jek t fö r a tt u tveck la  ” m orgondagens p ro d u k te r” . D et 
kan till exem pel ligga inom  m ateria lteknolog i, b io teknologi eller a rk 
tisk  teknologi.

B. A nvändarin itierade p ro jek t skall ge användare  och tillverkare  i de 
nord iska länderna  en förm edlingslänk fö r offentlig upphandling av 
p ro d u k te r och system  fö r sam hälleliga behov . D et kan  till exem pel 
v ara  inom  m iljövård , hälsovård  eller kom m unikationer.

C. U tredn ingskapacite t som  grund fö r a tt fo rm ulera in sa tsom råden  och 
initiera  p ro jek t. F örslaget bygger på  a tt d essa  tjän ste r skall u tfö ras vid 
väle tab lerade  fo rskn ingsinstitu t, av konsu lter e ller av  speciellt tillsat
ta  a rbetsg rupper.

D. N o rd isk t näringspolitiskt råd  ä r tän k t a tt bli e tt fristående forum  för 
näringspolitisk  d eba tt m ed rep resen tan te r för fö retag , fackliga organ i
sa tioner, fo rskn ingsm iljöer och m yndigheter i de no rd iska  länderna. 
R ådet fö reslås bli tillsatt av industrim in is trarna .

E. N orden  i det västeuropeiska  F oU -sam arbe te t ä r  rub riken  fö r e tt antal 
förslag om  ökade m öjligheter fö r främ st m indre och m edelstora  no r
diska fö retag  a tt de lta  i de västeu rope iska  industrip ro jek ten . In form a
tion , rådgivning och finansiellt stöd är tänk t a tt bli de v iktigaste 
h jälpm edlen.

F. N äringspo litisk  ana lysverksam het skall tillföra det no rd iska  industri
politiska sam arbe te t kvalificerade ana ly ser kring näringslivets a rb e ts
villkor och p ek a  på  m öjligheter till ökat fö re tagssam arbete  över g rän 
serna  i N orden . H ärigenom  kan dessu tom  teknologi- och industripo li
tiken sä ttas  in i e tt v idare sam hällsperspektiv .

G. P ro jek tg ruppen  vill slutligen fö reslå  en m öjlighet fö r in tresserade  in
s titu tioner a tt sam lokaliseras  m ed nord iska industrifonden . D enna 
m öjlighet skall i princip  vara  öppen  fö r alla in tresse rade . D essu tom  
bör fonden  tillse a tt m an har d isponib la  lokaler för u thyrn ing  till 
a rb e tsg ru p p er och p ro jek t som  a rb e ta r m ed frågor av in tresse för 
nord isk t tekn isk t eller industrie llt sam arbete .

P ro jek tgruppen  fö reslå r a tt de nya ak tiv ite te rna  byggs upp  u nder en 
treårsperiod  från  och m ed 1989. E n m ajorite t av p ro jek tgruppen  bedöm - 
m er m edelsbehoven  till respek tive  15, 20 och 30 m iljoner no rska  k rono r i 
1987 års penn ingvärde fö r åren  1989, 1990 och 1991. E n m edlem  i p ro jek t
gruppen bedöm er m edelsbehovet för det fö rs ta  åre t 1989 till 12 m iljoner 
norska k rono r och sm ärre  ökningar u nder de följande två åren .
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2.1 B akgrund

Som  e tt led i m in isterrådets beslu t våren  1985 a tt slå sam m an de båda  
dåvarande m in is te rrådssek re te ria ten  och lokalisera  det nya sek re ta ria te t 
till K öpenham n, beslö ts  sam tid ig t a tt fly tta  nord iska  industrifonden  från 
S tockholm  till O slo. M in isterråde t beslö t vid den tidpunk ten  v idare  a tt 
anm oda N ordfo rsk  a tt fly tta  sin huvudadm in istra tion  från  S tockholm  till 
O slo. L okaliseringen  av de båda  organ isa tionerna  till O slo skulle enligt 
m in is terrådet ses som  e tt led i e tab le rande t av  e tt no rd isk t industriellt 

cen te r i O slo.
På våren  1986 fly ttade no rd iska  industrifonden  till O slo sam tidigt som 

överläggningar ägde rum  m ellan fonden  och N ordfo rsk  om  närm are sam 
verkan  dem  em ellan. Ö verläggningarna resu lte rade  i e tt förslag  till re sp ek 
tive o rgan isa tioners huvudm än, v ilket innebar a tt sam m anslå de båda 
o rgan isa tionerna  från  den  1 januari 1987. På hösten  beslö t m in isterrådet 
om  v issa  ändringar i nord iska  industrifondens stadgar fö r a tt m öjliggöra 
fusionen . N ord fo rsks p lenarforsam ling beslö t likaledes under hösten  a tt 

godkänna fusionen.
I m in isterrådets beslu t fram gick a tt fusionen  bl. a. skulle ses som  e tt led i 

e tab le rande t av ett no rd isk t industrie llt cen te r i O slo. E nligt m in isterrådets 
uppfattn ing  var det em ellertid  både  nödvändig t och viktigt a tt fusionen 
m ellan nord iska  industrifonden  och N ordfo rsk  kunde äga rum  och  konsoli
deras innan nya p laner och deta ljer i det industrie lla  cen tre t d isku terades.

D en 1 jan u a ri 1987 ägde fusionen  rum  m ellan nord iska industrifonden  
och N ordfo rsk . M in isterråde t beslö t m ed anledning av fusionen att till 1988 
års session m ed N ord iska  råde t överläm na ett m inisterrådsforslag  om  ett 
nord isk t industrie llt cen te r i O slo , och  uppm anade sam tidigt no rd iska 
äm betsm annakom m ittén  fö r industripo litik  a tt o rgan isera  e tt u tredn ingsar

bete i d e tta  syfte.
Ä m betsm annakom m ittén  beslö t den 9 februari 1987 att tillsä tta  en 

p ro jek tgrupp  fö r a tt u ta rb e ta  e tt underlag  till m in isterrådsförslag .

2.2 P rojektgruppens m anda t

1. P ro jek tgruppen  skall a rb e ta  u tifrån  de fö ru tsä ttn ingar som  anges nedan.
2. P ro jek tgruppen  b e s tå r av d irek tö ren  fö r no rd iska industrifonden , en 

rep resen tan t för det no rska  industridepartem en te t, en rep resen tan t för 
nord iska  äm betsm annakom m ittén  fö r industripolitik  sam t industrikon
su len ten  vid m in is te rrådssek re ta ria te t. P ro jek tgruppen  kan b iträdas av 
andra  personer.

3. P ro jek tgruppen  skall svara  fö r e tt no rd isk t idésem inarium  rö rande inne
hållet i e tt nord isk t industrie llt cen te r.

4. P ro jek tgruppen  skall till sina förslag foga budgetm ässiga konsekvenser.
5. P ro jek tgruppen  kan i sitt a rbe te  fö re ta  nödvändiga kontak t- och stud ie

resor.

2. Inledning
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6. P ro jek tgruppen  skall fo rtlöpande inform era äm betsm annakom m ittén

om sitt a rbete  och  senast till äm betsm annakom m itténs höstm öte p re
sen te ra  sitt underlag  till m in isterrådsforslag .

F ö ru tsä ttn in g ar för p ro jek tg ruppens arbete :
De ä m nesm ässiga  fö ru tsä ttn ingarna  för innehålle t i de ak tiv ite te r som  

kan ingå i cen tre t bö r u tgå från nord iska industrifondens industribegrepp , 
som ko rtfa tta t kan u tläsas av det fullständiga nam net "n o rd isk  fond för 
teknologi och industriell u tveck ling” . De senas te  årens s to ra  sa tsn ingar 
från m in isterrådets sida på  anslagen till no rd iska  industrifonden  för teknisk  
forskning och u tveck ling  (FoU ) inom  b l.a . " f ram tid ssek to re r”  som  infor
m ationsteknologi och  b io teknik  kan närm are analyseras m ed avseende på 
eventuella  behov för perm anen ta  institu tionella lösningar. Ä ven de sa ts 
ningar som  nu görs på det v ästeu rope iska  p lanet för a tt främ ja industriellt 
F oU -sam arbete  bö r analyseras i sam m a syfte . Industriell u tveckling  och 
förnyelse är e tt anna t n ä rbes läk ta t om råde d ä r idag s to ra  sa tsn ingar görs 
nationellt i de nord iska  länderna. B ehovet av sam nord iska å tgärder inom 
de tta  om råde bör kunna utgöra en annan hörnpelare  för ak tiv ite te r i det 
industriella cen tre t.

K araktären  på de ak tiv ite te r som  läm pligen bör knytas till cen tre t bö r -  
åtm instone i e tt fö rsta  skede -  begränsas till ” ad m in is tra tiva” funktioner. 
Hit kan höra initiering och finansiering  av F oU -pro jek t, sam t ak tiv ite ter 
kring u tredning , sta tistik  och inform ation  rö rande frågor fö r den industrie l
la u tvecklingen i N orden  och den nord iska industrins in ternationella  in te
grering.

R örande den institu tionella  o rgan isationen  av cen tre t skall olika lösning
ar kunna d isku te ras . D en m est närliggande lösningen är a tt kom plettera  
nuvarande nord iska industrifonden  resu rsm ässig t och /eller m ed nya a r 
betsuppgifter. A ndra  institu tionella  lösningar b ö r dock närm are granskas. 
Det kan t. ex . gälla a tt sam lokalisera  ex is terande nord iska  officiella eller 
p rivata  o rgan isa tioner e ller a tt skapa nya sjä lvständiga organ isationer.

2.3 P ro jektgruppens sa m m ansä ttn ing

P ro jek tgruppen  har b estå tt av o rd fö rande , d irek tö r P er G jelsvik. nord is
ka industrifonden , avdeln ingsd irek tö r A ndreas M ortensen , no rska  indu
s tr idepartem en te t, ex p ed itio n ssek re te ra re  Eyvind M oe. danska  industri
m inisteriet sam t sek re te ra re , konsu len t P e te r H olm gren, no rd iska m ini
s te rråde ts  sek re ta ria t.

2.4 P ro jektgruppens a rb e tsm e to d

Projek tgruppen  har a rb e ta t e fter fö ljande a rbetsm etod .
En in sam lingsfas  av uppgifter om  ex is terande nord iska institu tioner av 

in tresse för tekn isk  FoU  och industriverk sam het sam t und erh an d sk o n tak 
te r m ed dem  som  skall svara  för u tvärderingen  av m in is terrådets tekn iska  
FoU -program .
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En d iskussionsfas  i form  av dels m öten  m ed fö re trädare  för forsknings- 
och industrim iljöer i de no rd iska  h u v udstäderna , och dels m ed hjälp av ett 
idésem inarium  m ed fö re träd are  för no rd iska institu tioner och in tresseorga
n isationer.

E fte r idésem inariet har p ro jek tg ruppen  haft en konklusionsfas.

2.5 P ro jektgruppens u tgångspunk ter

N ord isk t sam arbete  i frågor av tekn isk t-industrie llt in tresse  bedrivs i 
sk ilda fora; nord iska  äm betsm annakom m ittén  fö r industripolitik  h a r ett 
övergripande an sv a r inför N ord iska  m in is terrådet i frågor av betydelse för 
tekn isk  FoU  och industripolitik . På m otsvarande sätt har det nord iska 
fo rskningspolitiska råd e t en överg ripande och rådgivande roll gentem ot 
m in isterrådet i frågor av fo rskningspolitisk t in tresse , även v issa  andra 
äm betsm annakom m ittéer (exem pelvis energi) b efa tta r sig m ed frågor av 
betydelse  fö r den industrie lla  u tveck lingen  i N orden.

D et främ sta  no rd iska industripo litiska m edlet ä r em ellertid  N ord iska 
industrifonden . M ed en  sam lad årlig budget på  c irka 100 m iljoner no rska  
k rono r, ä r  fonden  d e t dom inerande in s trum en te t fö r de nord iska regering
arnas önskan  om  att främ ja det teknologiska och industriella  sam arbete t i 
N orden.

P ro jek tgruppen  kan ko n sta te ra  a tt no rd iska industrifondens verksam het 
spänner ö v e r e tt m ycket b re tt om råde — från  tekn isk  utbildning och 
kom petensu tveck ling  till industrie lla  u tvecklingspro jek t rik tat m ot m ark
naderna. M ellan d essa  p u n k te r i det industrie lla  spek tra t ligger tekno lo 
giskt sam arbete  m ellan institu t och fö retag  sam t m er långsiktiga industrie l
la fo rskningssatsn ingar. E fte r fusionen  m ellan nord iska  industrifonden  och 
N ordfo rsk  har verksam heten  i s tö rre  u ts träckn ing  rik ta ts  m ot forsknings- 
in itierade uppgifter i sam arbete  m ed de nord iska ländernas fo rskningsråd .

U tgångspunkten  fö r p ro jek tg ruppens arbete  m ed att ta  fram  idéer till ett 
nord isk t industrie llt cen te r i O slo har, m ot bakgrund av ovanstående 
k o n sta te rande , därfö r u tgått ifrån nord iska  industrifondens verksam het 
sådan den kom m er a tt te  sig efter fusionen  m ed N ordforsk .

P ro jek tgruppen  har i ljuset av o v anstående , fö rsök t a tt bedöm a om  det 
finns viktiga om råden  innanfö r teknologi- och industripolitiken som  idag 
inte täck ts  av N ord iska  industrifonden  sam t om råden inom  fondens verk 
sam het som  inte till fullo har u tveck lats .

3. Beskrivning av pågående aktiviteter

3.1 N uvarande  organisation

T ekn isk t och industrie llt sam arbete  i N orden  sker såväl d irek t m ellan 
v erk sam h ete r som  m ellan de nord iska  regeringarna. E tt flertal organ har 
skapats för a tt o rgan isera  och u tveck la  de tta  sam arbete .

Inom  näringslivet b ed river de no rd iska  ländernas industrifö rbund  ett
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nära  sam arbete  inom  ram en fö r de nord iska  industrifö rbundens gem en
sam m a organ. De fackliga o rgan isa tionerna  b ed river bl a e tt näringspoli
tiskt sam arbete  genom  N ordens Fackliga Sam organisation . E tt antal, fö re
trädesv is stö rre , nord iska  fö retag  har bildat stiftelsen  för industriu tveck 
ling i N orden .

R egeringarnas sam arbete  ä r  o rgan isera t i N o rd iska  m in is terrådet. T ek 
nologi- och industripo litiken  leds av industrim in istrarna , som  till sitt fö rfo
gande har e tt beredningsorgan  -  nord iska  äm betsm annakom m ittén  fö r 
industripolitik . M in isterråde t har v idare två  perm anen ta  in stitu tioner un
der industrim in istrarnas övergripande ledning -  N ord iska  industrifonden 
m ed sek re ta ria t i O slo sam t N ord tes t m ed sek re ta ria te t i H elsingfors. 
Speciella frågor rö rande tekn isk  F oU  och v issa and ra  industrie llt n ärb e
släktade om råden  behandlas också  av N ord iska  m in is terrådet i andra 
sam m ansättn ingar, exem pelv is av forsknings- och energim in istrarna.

I bihang 3 v isas exem pel på nord iska  in s titu tioner och sam arbetsorgan  
som  a rb e ta r m ed frågor av in tresse  fö r den tekn iska  och industriella  u t
vecklingen i N orden .

3.2 S tö d  till tekniska-industrie lla  F oU -pro jekt

En av nordiska industrifondens  v ik tigaste uppgifter är a tt stöd ja  tekn is
ka/industrie lla  u tveck lingspro jek t i vilka m inst tv å  nord iska länder är in
vo lverade. F onden  kan stöd ja  två  ty p e r av p ro jek t. H uvuddelen  av stödet 
(ca. 60 procen t) går till allm änt kom petenshö jande projekt som  genom förs i 
sam arbete  m ellan forskn ingsinstitu t och industrifö retag . D enna typ  av 
p ro jek t stöds m ed bidrag  och de fram kom na resu lta ten  b lir a llm änt till
gängliga. D en an d ra  ty p en  av p ro jek t är industrie lla  u tveck lingspro jek t vari 
två eller flera industrifö re tag  m edverkar. D enna typ  av p ro jek tstöd  ges 
som  lån, som  em ellertid  kan efte rskänkas d äres t de inte leder till använd 
bara  resu lta t. F ram kom na resu lta t tillhör de deltagande företagen.

E tt av N ord iska  industrifondens p rio rite rade  om råden  ä r in form ations
teknologi. D äru tö v er an sv arar även fonden  fö r genom förandet av den 
industrie llt in rik tade delen  av den nord iska  datahandlingsp lanen . D et över
gripande an sv a re t fö r handlingsp lanen  ligger hos sam arbetsm in istrarna , 
som  till sitt förfogande har ett rådgivande u tsko tt i da ta frågor (R U -data). 
R U -data  an sv a ra r också  för de sam hällssek toriella  p ro jek ten , ex. inom 
handikapp , offentlig förvaltn ing , a rbetsm iljö . Enligt m andate t kom m er 
R U -data  upphö ra  1989 när da tahandlingsp lanen  avslu tas.

3.3 S tö d  till tekn isk t standard iseringsarbete

N o rd tes t som  ä r e tt gem ensam t nord isk t o rgan inom  provnings- och 
kon tro llom rådet har till uppgift att:
-  u ta rb e ta , reg istrera  och rekom m endera  gem ensam m a nord iska te s tm e

toder,
-  in itiera och stöd ja  forskning  rö rande egenskaper hos m aterial och tek 

niska p rod uk te r,
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-  u tveck la , reg istre ra  och rekom m endera  allm änna rik tlin jer fö r testn ing , 
sam t att

-  koord inera  nationella ak tiv ite te r i de no rd iska länderna på d essa  om rå
den och  stä rk a  e tt gem ensam t nord isk t agerande i in ternationella  sam 
m anhang.
De nationella standard iseringsorganen  i N orden  verkar genom  In ternor

disk standardisering (IN  S T  A ). G enom  a tt u tb y ta  resu lta t och  inform ation 
önskar m an undvika dubbelarbete  och därigenom  b ä ttre  kunna u tny ttja  
standard iseringsorganens sam lade resu rse r. G enom  IN S T A -sam arbete t 
e fte rs träv a r m an bl. a. e tt sam ordnat upp trädande i de regionala och in ter
nationella o rgan isa tionerna , ISO , IE C , C E N  och C E N E L E C . M in isterrå
det ger genom  främ st N ord iska  industrifonden  v isst stöd till de tta  arbete .

3.4 In itiering och p lanering  av teknisk-industriella  sam arhetsaktiv ite ter  

D et no rd iska  sam arbete t har till övervägande del in itierats u tifrån  behov 
i fö re tag , F oU -m iljöer och  av  fo rsk a re , som  en del av  den  ordinarie 
v erk sam heten . D etta  har lagt g runden  till ex is tensen  av olika nord iska 
nätverk  inom  olika teknik- och industriom råden .

N ord fo rsk , som  från  och  m ed 1987 ä r in teg rera t i N ord iska  industrifon
den , har varit en ka ta ly sa to r fö r a tt u tveck la  och e tab le ra  nya nätverk  för 
nordisk sam verkan  inom  de tekn isk -natu rvetenskap liga  d iciplinerna. Jäm 
sides m ed d e tta  har N ordfo rsk  i sam verkan  m ed N ord iska  industrifonden 
in itierat e tt flertal stö rre  no rd iska ” tekn iku tveck lingspro jek t”  exem pelvis 
kring v erk stadstekn isk  p roduk tion , fiskeritekn ik , m ikroelek tron ik , tex til
p roduktion  och m edicinsk  tekn ik . G enom  fusionen  m ellan N ordfo rsk  och 
N ord iska industrifonden  har fondens in itieringsverksam het av nord iska 
FoU -pro jek t inom  stra teg iska  om råden  ökat.

N ord iska  fo rskn in g sp o litiska  rådet (FPR ) ä r m in is terrådets rådgivande 
organ i F oU -frågor i v ilket ingår a tt bl. a. följa och analysera  u tveck lingen , 
initiera sam arbete  och förm edla inform ation. FPR  vill s tärka  det nord iska 
sam arbetet särskilt på  om råden  där länderna  har av sa tt sto ra  nationella 
re su rse r eller där en gem ensam  insats kan ge stö rre  u tby te  för alla.

FPR  av se r också  att ta  initiativ  till fo rskn ingssam arbete  på andra  om rå
den , bl. a. u tifrån  följande kriterier:
-  nya om råden  där de no rd iska  länderna  var fö r sig sa tsa r sto ra  resu rser 

på F oU -verksam het och d ä r en sam ordning väsentligt bö r kunna öka 
program m ens effekt,

-  om råden där e tt enskilt no rd isk t land har särskild  expertis,
-  om råden  som  k räv er särskilt d y r e ller m ycket specialiserad  u trustn ing ,
-  om råden  m ed en särskilt nyskapande m etodologi,
-  om råden  som  på v issa  hålla ä r  så  sm å att ensk ilda un iversite t kan ha 

svårt a tt e rb juda  en fru k tb ar och livskraftig forskningsm iljö.
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3.5 N o rd isk t sam arbe te  inom  ram en fö r  de nationella  F oU -organen m ed  

industriell inriktning

F ö r a tt tillfö rsäk ra  a tt det no rd iska  F oU -sam arbe te t på det tekn iska/ 
industrie lla  om rådet sker i nära  sam verkan  m ellan nationella prio riteringar 
och u tn y ttjan d e t av sam nord iska  satsn ingar, finns e tt u tveck la t kon tak tnät 
m ellan N ord iska  industrifonden  och de nationellt ansvariga FoU -organen . 
De sistnäm nda rep resen te ras  i fondens sty relse  av T eknologisty relsen  i 
D anm ark , T ekn iska  U tveck lingscen tra len  (T E K E S ) i F in land, Islands 
Forskn ingsråd  (RR), N orges T eknisk -N atu rv itenskapelige  Forskningsråd  
(N T N F) sam t av S ty re lsen  för tekn isk  utveckling  (STU ) i Sverige. Ä ven 
andra nationella  fo rskn ingsfräm jande organ kan sam arbeta  m ed N ord iska  
industrifonden.

D enna sam verkan  tillvara tas bl. a. genom
att de nationella FoU -organ  finns rep resen te rade  i N ord iska  industrifon

dens sty re lse ,
a tt N o rd iska  industrifonden  begär u tlå tande från  de nationella FoU - 

organ vid v issa p ro jek tbedöm ningar, sam t genom
att initiering och p lanering av p rio rite rade  insatsom råden  genom förs i 

sam verkan  m ellan N ord iska  industrifonden  och de nationellt ansvariga 
FoU -organen .

F öru tom  d essa  k o n tak te r sam verkar N ord iska  industrifonden  m ed de 
nationellt ansvariga F oU -organen  i frågor som  gäller teknikbevakning  och 
uppbyggnaden av en nord isk  F oU -sta tis tik . D et sistnäm nda a rb e te t syftar 
b l.a . till a tt kunna följa och  värdera  F oU  eller den industrie lla  fö rnyelsen  
inom olika tekn ikom råden .

3.6 N o rd isk t F oU -sam arbe te  kring in ternationella  aktiv ite ter

Ä ven om N ord iska  industrifonden  stadgem ässig t kan engagera sig i 
in ternationella  p ro jek t så  har d e tta  hittills skett i liten om fattning. E tt an tal 
av de projekt som  fonden har s tö tt ha r em ellertid  haft koppling till utom - 
nord iska  m iljöer. På senare tid har fonden ökat sitt in tresse  för m er d irek ta  
k o n tak te r m ot främ st det v ästeu rope iska  F oU -sam arbete t. E tt exem pel 
h ärpå  var fondens stöd till en gem ensam  nordisk  E ureka-u tstä llnm g i 
F rankrike  våren  1987. Industrim in istra rna  har nyligen givit N ord iska  in
dustrifonden  i uppgift a tt b l.a . u tred a  hur fonden kan spela en m er aktiv 
roll i förhållande till det v ästeu rope iska  F oU -sam arbe te t.

3.7 U tveckling  av kunskap  och kom petens

N ord iska  industrifonden  ger stöd till fo rskn ingssam verkan  inom  indu
striellt s tra teg iska  om råden  i syfte a tt dels bygga upp kunskap  och kom pe
tens, dels a tt få till stånd en kunskapsöverfö ring  till och m ellan de nordiska 

länderna.
F öru tom  att d e tta  sker inom  m ånga F oU -p ro jek t, u tny ttja r fonden ak ti

v ite te r som  stipend ia te r (bl. a. från  industrin ), s tuden tu tby te  m ellan tek n is
ka högskolor, sem inarier och i ökad om fattn ing stöd för sam verkan , m ellan 
nationellt finansierade fo rskarg rupper.
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Inom  m inisterrådet finns e tt an tal stödordn ingar m ed inriktning på kom 
petensu tveck ling ,

N ord iska  fo rsk ark u rser 
N ord iska  fo rskarstipend ier 
N ord iska  forskarsym posier.

D et finns också  e tt re la tiv t om fattande fo rskningssam arbete  m ellan 
fo rskn ingsråden . D e tta  sam arbete  sker inom  ram en fö r särskilda nord iska 
sam arbetso rgan , exem pelv is genom  N ord iska  fo rskningspolitiska rådet.

3.8 Teknikbevakning , teknikspridn ing  och inform ation

E tt antal ak tiv ite te r inom  d e tta  om råde har påbörja ts  som  en del av 
m in is terrådets tekn iska  F oU -program . A k tiv ite ter som  ligger inom  dessa 
om råden  kan stöd jas av N ord iska  industrifonden . E tt av de p ro jek t som 
fonden s tö d e r är e tt sam arbete  m ellan nord iska  regionala  tekn iska  inform a
tionscen tra le r. M ålsättn ingen  m ed d e tta  p ro jek t är a tt förm edla inform a
tion och konkre ta  sam arbetsin itia tiv  ö v e r g ränserna.

N ord iska  sam arbetso rganet fö r vetenskaplig  inform ation (N ordin fo) h ar 
som  ändam ål a tt främ ja nord isk t sam arbete  rö rande forskningsbiblio teken 
sam t vetenskaplig  inform ation och dokum enta tion  (IoD). E tt exem pel på 
e tt ak tuellt N ord in fo -p ro jek t ä r  a tt u tveck la  e tt system  som  skall ge sm å 
och m edelsto ra  fö retag  i de nord iska  länderna  fö rbättrad  tillgång till olika 
biblioteks- och in fo rm ationssystem  i N orden .

3.9 A ndra  fo rm e r  fö r  nord iskt industrisam arbete
Som in ledningsvis angavs sker e tt om fattande nordiskt sam arbete  direkt 

m ellan fö re tag , b ranscho rgan isa tioner, fo rskn ingsinstitu tioner och fackliga 
o rganisationer. N ågra av deras  vik tigaste  sam nord iska  organ p resen te ras 
nedan.

D e nordiska industriförbundens g em en sa m m a  organ  a rb e ta r bl. a. med 
a tt tillkännage näringslivets syn på  den industrie lla  u tvecklingen  och u t
form ningen av industripo litiken .

N ordens fa ck lig a  sam organ isa tion  (N FS) är fackfören ingsrörelsens 
fackliga och näringspolitiska sam arbetso rgan .

S tifte lsen  fö r  industriu tveckling  i N orden  (SIU ) är e tt näringslivsfinan- 
sierat sam arbetso rgan  m ed m ålsättn ingen  att
-  a rb e ta  fö r a tt s ty rka  den nord iska  industriens konkurrensfö rm åga på  

världsm arknaden  och u tveck la  N orden  som  hem m am arknad,
-  m arkera  näringslivet som  ak tö r i u tvecklingen av det no rd iska sam arbe

tet.
V erksam heten  ä r idag inrik tad  på bl. a. följande projekt:

-  Scandinav ian  L ink
-  N ord isk t in stitu t fö r in fo rm ationstekn ik  (N O R IT)
-  Teknologisk  u tveck lingscen tra l i N orden .

S tiftelsens m edlem m ar ä r bl. a. c irka 30 nord iska  storföretag .
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4.1 In ledning

Som  fram går av bakgrundskap itle t (2.1) har de nord iska ländernas rege
ringar beslu ta t a tt up p rä tta  e tt nord isk t industrie llt cen te r i O slo kring den 
utv igdade nord iska industrifonden .

V isionen bakom  d e tta  beslu t ä r  a tt y tterligare  stä rk a  det tekn iska/indu
striella sam arbe te t m ellan de nord iska  länderna . D et fram går v idare av 
bakgrundskap itle t a tt p ro jek tgruppen  på uppdrag av de nord iska ländernas 
industrim in is trar skall ta  fram  förslag  till ak tiv ite te r och institu tioner som  
skall om fattas av cen tre t. D et fram går också  att p ro jek tgruppen  tagit till sin 
u tgångspunkt a tt bedöm a om  det b land industripo litiska uppgifter finns 
viktiga tekn iska/industrie lla  om råden  som  inte täcks av N ord iska  industri
fonden eller om rådet inom  fondens v erk sam hetsom råden  som  inte u tv eck 
lats till fullo.

Av det fö regående kap itle t fram går det nuvarande tekn iska/industrie lla  
sam arbete t m ellan de no rd iska  länderna  såsom  det tecknas e fte r fusionen 
m ellan N ord iska  industrifonden  och N ordforsk .

P ro jek tg ruppen  h a r m ed fö re träd are  för forsknings- och industriella  
m iljöer i de nord iska  länderna  d isku te ra t e tt antal uppslag till ak tiv ite ter 
som  kan kny tas till det industrie lla  cen tre t. V idare har p ro jek tgruppen , 
som  tid igare påp ek a ts , haft u n d erh an d sk o n tak te r m ed det u tvärderingsar
bete som  sker rö rande  m in is terrådets tekn iska  F oU -program . P ro jek tg rup
pen har o ck så  tagit del av industrim in is trarnas uppdrag åt N ord iska  indu
strifonden a tt undersöka  hur e tt närm are tekn isk  F oU -sam arbete  kan 
u tveck las m ellan N orden  och övriga V ästeu ropa. De flesta  av d essa  upp
slag p resen te rad es av pro jek tg ruppen  vid ett idésem inarium  om  det b livan
de industrie lla  c en tre t och d isku te rades ingående i sk ilda a rbe tsg rupper av 
sem inariedeltagarna.

I de tta  kapitel p re sen te ra r p ro jek tg ruppen  e tt antal ak tiv ite te r som kan 
ingå i det industrie lla  cen tre t.

I det följande kap itle t ta r p ro jek tg ruppen  upp de organ isa to riska  och 
budgetm ässiga k o nsekvenserna  av att iv e rk sä tta  d essa  ak tiv ite ter.

4.2 Tekniska F oU -pro jekt

Stöd till tekn iska  F oU -p ro jek t m ellan fö retag  och /eller fo rskn ingsinstitu 
tioner i de no rd iska  länderna har sedan  in rä ttande t av N ord iska  industri
fonden varit en huvuduppgift i m in isterrådets am bition  att stöd ja  den 
tekn iska/industrie lla  u tvecklingen  i N orden . D essa projekt tillkom m er i 
regel ” sp o n ta n t"  hos fö retag  och /eller fo rskn ingsinstitu tioner som  söker 
en finansieringskälla för a tt förverk liga sina idéer, eller som  ett resu lta t av 

N ord iska  industrifondens in itieringsarbete  m ed att ” up p m u n tra”  sa tsn ing

ar på v issa p rio rite rade  om råden .

4. Överväganden och förslag
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1 stigande u ts träckn ing  har d e tta  stöd kanaliserats till insatsom råden  
som  p rio rite ra ts  av fondens sty relse . D etta  arbete  har skett i nära  sam ver
kan med nationellt ansvariga fo rskningsstöd jande organ och därfö r legat i 
linje m ed nationella prioriteringar.

I dag övers tiger an ta le t kvalificerade ansökningar till N ord iska  industri
fonden om stöd till tekn iska  F oU -pro jek t vida de tillgängliga m edlen, tro ts 
kraftiga höjningar under senare å r  av d essa  från  m in isterrådets sida.

P ro jek tgruppen  anser  a tt denna stödform  även fram över bör spela en 
viktig roll i a tt främ ja det tekn iska/industrie lla  sam arbete t över g ränserna  i 
N orden . 1 likhet med N ord iska  industrifondens sty relse  önskar även 
pro jek tg ruppen  anbefalla en  ökad satsn ing  på prio rite rade  insatsom råden . 
Enligt p ro jek tg ruppens uppfattn ing bör insatsom råden  kunna täcka  såväl 
specifika teknologiom råden  som  generella  b ranschfrågor eller rik tade in
sa tse r m ot exem pelv is sm å och m indre företags behov.

P rojek tgruppen  rekom m enderar  a tt N ord iska industrifondens stöd till 
tekn iska  FoU -pro jek t u tveck las på sä tt som  ovan angivits, sam t a tt stödet 
även fo rtsä ttn ingsv is kan ges som både bidrag och lån. Enligt p ro jek tg rup
pens uppfattn ing b ö r em ellertid  fonden i sitt a rbete  m ed att identifiera 
angelägna insa tsom råden , i högre grad än i dag, kunna anlita  egen expertis 
inom  sek re ta ria te t. I e tt kom m ande avsn itt (kapitel 4.5) redogör p ro jek t
gruppen närm are om sitt förslag angående in rä ttandet av en u tredningska- 
pacitet inom  N ord iska  industrifonden .

U nder p ro jek tg ruppens a rbe te  har idéer kom m it fram  och behov fram 
förts om  en annan  typ  av stöd  till tekn iska  FoU -pro jek t än de som  besk ri
vits ovan och tidigare i kapitel 3.2. D enna typ  av stöd till tekn iska  FoU - 
projekt kan kallas långsiktiga stra teg iska  u tveck lingspro jek t fö r det no rd is
ka näringslivet och  k a rak tä rise ras  av en nära sam verkan  m ellan de forsk- 
n ingsfräm jande o rganen , fö retagen och fo rskn ingsinstitu tioner under iden
tifierings- och in itieringsfasen, sam t av sto rleken  på pro jek tet.

T anken bakom  denna form  av pro jek tstöd  ä r att nordiskt näringsliv och 
forskningsm iljöer skulle kunna gå sam m an på e tt tidigt stadium  (” pre- 
co m p ete tiv e” ) för att m ed hjälp av ett långsiktigt u tvecklingsarbete  kunna 
få fram  ” m orgondagens tekn ik  eller p ro d u k te r”  inom  om råden där företag  
i de no rd iska  länderna i dag kom pletterar varandra  teknolog isk t, produk- 
tionsm ässig t eller m arknadsm ässig t. S ådana tekn ikom råden  kan exem pel
vis ligga inom bioteknologi, inform ationsteknologi, produktionsteknolog i, 
m aterialteknologi, energiteknologi eller ark tisk  teknologi.

P rojektgruppen har tagit fasta  på d essa  förslag och ingående d isku tera t 
fö ru tsä ttn ingarna  för a tt låta det industriella  cen tre t påta sig en roll i denna 
form  av p ro jek tstöd . T re slags problem kom plex har i d e tta  sam m anhang 
väckts hos p rojektgruppen:
— svårigheten  a tt identifiera p ro jek t.
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-  långsik tigheten  hos sådana p ro jek t, och

-  de höga k o stnaderna  fö r sådana  projekt.

P ro jek tgruppen  anser  dock  e fter ovanstående överväganden  att det in
dustriella  cen tre t b ö r ges en roll a tt söka identifiera och ” u p p m u n tra” 
företagen a tt sam arbe ta  kring  sådana s to ra  no rd iska p ro jek t. D et ä r  näm li
gen pro jek tg ruppens uppfattn ing;

att sådana p ro jek t kan identifieras,
att det finns om råden  där näringlivet i de no rd iska länderna kom pletterar 

varandra  väl för denna typ  av p ro jek t,

a tt näringslivet i de nord iska  länderna tillsam m ans genom  ett långsiktigt 
F oU -sam arbete  ska  kunna hävda sig b ä ttre  i den in ternationella  ko n k u r
rensen . sam t

att e tt p ro jek tsam arbe te  av d e tta  slag kan få viktiga näringsstruk tu re lla  
effekter.

P rojek tgruppen  fö re s lå r  d ä rfö r a tt det industrie lla  cen tre t med hjälp av 
den u tredn ingskapac ite t, som  ovan  näm nts och som  närm are beskrivs i 
kapitel 4.5, och  tillsam m ans m ed fö re trädare  fö r främ st de högteknologiska 
industrierna och forskn ingsinstitu ten  i N orden  söker identifiera om råden 
för denna typ  av s to ra  nord iska p ro jek t. M ed tanke på de sto ra  kostnader 
som  är fö rkn ippade m ed denna typ  av projekt vill p ro jek tg ruppen  redan 
här fram hålla a tt det industrie lla  cen tre ts  engagem ang och re su rse r på 
de tta  om råde i e tt in ledningsskede koncen tre ras  till fö rberedelsefasen , 
d .v .s .  iden tifieringsprocess och förpro jek tering . D et industriella  cen tre t 
skall dock m edverka till a tt be tingelserna  för en fo rtsä ttn ing  av pro jek te t 
säkras.

4.3 A nvändarin itierade pro jekt

Tidigare i de båda  m in is te rråd srap p o rte rn a  om  det tekn iska  FoU -pro- 
gram m et och om det da tapo litiska  handlingsprogram m et har det påpekats 
behovet av stöd till användarin itie rade  projekt d .v . s .  pro jekt som  syftar 
till a tt m ed hjälp av ny tekn ik  ta fram  p ro d u k te r eller system  för sam hälleli
ga behov. D et kan gälla inom  exem pelv is m iljövård, hälsovård  eller kom 
m unikationer. E tt nationellt exem pel på hur en sådan ordning kan organ i
seras u tgör det danska  Form id lingsrådet.

P ro jek tgruppen  a nser  a tt m ycket borde kunna göras inom  de tta  om råde 
m ed tanke på a tt m ånga sam hälleliga behov troligen upplevs likartade i de 
nord iska länderna och att näringslivet i de no rd iska länderna  to rde  kom 
p le ttera  varandra  kom petensm ässig t. Det ä r  p ro jek tg ruppens uppfattn ing 
att den be tydande sam arbetspo ten tia l som  i dag onekligen finns för att 
exem pelvis harm onisera  k ravspecifika tioner för s to ra  och kom plicerade 
uppgifter -  som  föregår offentliga upphand lingskon trak t — inte u tny ttjas 
till fullo.

P ro jek tgruppen  fö re s lå r  a tt det industrie lla  cen tre t ges i uppdrag a tt 
u tveck la  ett forum  fö r ansvariga m yndigheter och andra o rgan isa tioner
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som  rep re sen tan te r fö r användarsidan  d ä r d essa  kan m öta fo rskare  och 
tillverkare  i syfte a tt ” fånga u p p ”  sam hälleliga behov av teknologisk  a rt — 
en fö rb indelse länk  fö r teknikupphandling . D ärefter skulle det industriella  
cen tre t m ed finansiellt stöd  å t in dustrie r och forskn ingsinstitu tioner kunna 
m edverka  till a tt u tv eck la  p roduk t- eller sy s tem tekn iska  lösningar p å  om 
råden  som  bedöm s angelägna u tifrån  sam hällets behov.

4.4 Tekniskt standardiseringsarbete

D et no rd iska  sam arbe te t rö rande  tekn isk t standard iseringsarbete  sker 
på  m ånga håll i N o rden . S am arbe te t m ellan de nationellt ansvariga stan- 
d ard iseringsorganen  tillvara tas av IN S T A  och på  provnings- och tes tn ings

om rådet av N O R D T E ST .
Sam tidigt m ed e tt om fattande nord isk t sam arbete  p å  d essa  om råden  sker 

e tt m o tsvarande och allt in tensivare  sam arbete  på  d e t västeu ropeiska  
p lanet, bl. a. i regi av C E N  och C E N E L E C . A rbe te t i d essa  fo ra  har 
påskyndats till följd av E G s beslu t om  a tt rea lise ra  en inre m arknad . E tt 
sam arbete  sker även  m ellan E G  och  E F T A -länderna  i d essa  frågor.

U n d er senare  å r  har N ord iska  industrifonden  och R U -D ata engagerats i 
e tt flerta l p ro jek t rö rande standard ise ringsarbe te , o fta  i sam arbete  m ed 
eller e fte r initiativ  från  IN S T A . V issa m edel från  m in is terrådet har genom  
fonden  kanalisera ts till sådana p ro jek t i syfte a tt e fte rs träv a  en  nordisk  
hem m am arknad .

P ro jek tgruppen  anser  a tt a rb e te t i N o rden  såväl som  i V ästeu ropa m ed 
a tt nå  ökad tekn isk  standard isering  och  harm onisering  inom  testn ing- och 
kon tro llverk sam het ä r  e tt v ik tig t elem ent fö r a tt främ ja ett ökat handelsu t
by te  och fö r a tt främ ja d e t no rd iska  näringslivets konkurrenskraft.

P ro jek tg ruppen  vill d ärfö r rekom m endera  a tt det industrie lla  cen tre t 
främ jar en ökad nord isk  sam verkan  i d essa  frågor och en ökad  nordisk  
ak tiv ite t gen tem ot det västeu ro p e isk a  s tandard iseringssam arbete t. D et in
dustrie lla  cen tre ts  roll bö r enligt p ro jek tg ruppens m ening inte begränsas till 
renod la t finansiellt stöd , u tan  även  inbegripa en  m er aktiv  roll i syfte a tt 
tillfö rsäkra s tö rs ta  m öjliga effekt t. ex. genom  att s tärka  det nord iska 
in fly tandet i den västeu ro p e isk a  standard iseringsprocessen .

4.5 P rojekt- och program in itiering

E fte r fusionen  m ellan N ord iska  industrifonden  och  N ordfo rsk  har den 
” n y a”  fonden  i högre grad  än tid igare givits rollen som  in itierande organ 
fö r no rd isk  sam verkan  rö rande tekn isk  F oU -arbe te  (d .v .s .  den funktion 
som  N ord fo rsk  tid igare hade). D e tta  h a r redan , som  redogjorts fö r i avsn itt
3.3, m an ifesterats av N ord iska  industrifonden . A rbete t m ed projekt- och 
program initiering  spänner ö v e r fondens hela verksam hetsom råde. A rbetet 
sker i n ära  sam verkan  m ed nationellt ansvariga FoU -organ.

P ro jek tg ruppen  anser  a tt den  F oU -in itierande rollen är en nödvändig  
fö ru tsä ttn ing  fö r a tt tillfö rsäkra a tt p ro jek t tillförs såväl ny kunskap  som
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god kvalite t hos d e ltagarna  och -  i det längre p e rspek tive t -  ökar fö ru t
sä ttn ingarna  för en industriell u tveck ling  som  blir in ternationellt konkur- 
rensduglig. D els fö r a tt tillgodose nationella  p rio riteringar och dels för att 
identifiera om råden  d ä r nord iska  satsn ingar läm par sig bäst.

P ro jek tgruppen  rekom m enderar  i ljuset av ovanstående resonem ang att 
det industrie lla  c en tre t p å ta r sig rollen som  e tt sam lat no rd isk t organ för 
pro jek t- och program initiering  inom  tekn isk  forsknings- och  u tveck lingsar
bete . I de tta  syfte fö re s lå r  p ro jek tg ruppen  att det industrie lla  cen tre t 
tillförs en kvalificerad  u tredn ingskapacite t fö r a tt i sam verkan  m ed natio 
nella ex p e rte r ta  fram  underlag  fö r å tgärdsom råden . P ro jek tgruppen  avser 

härm ed inte a tt tillskapa en ny och  konku rre rande  u tredn ingstjänst u tan  en 
m indre grupp  av kvalificerade u tred a re  m ed e tt b re tt k o n tak tn ä t i N orden . 
D et egentliga u tredn ingsarbe te t skall bed rivas vid väletab lerade in s titu tio 
ner, av fristående kon su lte r eller av speciellt tillsa tta  a rbe tsg rupper m ed 
m edel från d e t industrie lla  cen tre t. P ro jek tgruppen  fö ru tsä tte r  a tt den 
föreslagna u tredn ingskapac ite ten  får en flexibel organisation  och kom m er 
att a rbe ta  i n ära  sam verkan  m ed det industrie lla  cen tre ts  avnäm are.

4.6 N ord iska  ko n ta k tn ä t

På det tekn isk t-industrie lla  om rådet fö rekom m er -  som  på de flesta  
and ra  sakom råden  -  nord iska  nätverk  m ellan p ersoner engagerade inom 
ett v isst om råde. D essa  nä tverk  fungerar i v issa  fall i o rgan iserade  form er, 
m edan an d ra  har en  m er inform ell e lle r tillfällig k arak tä r. T illsam m ans 
u tgör d essa  nä tverk  e tt ovärderlig t kom plem ent till det officiella nord iska 
sam arbete t.

E xem pel på ex is te rande  nä tverk  på det tekn iska/industrie lla  om rådet 
som  stöds av N o rd isk a  industrifonden  ä r de tekn iska  högskolornas no rd is
ka rek to rsm ö te  och  de reg ionala  in fo rm ationscen tra lerna . D ärtill kom m er 
att fonden  löpande ta r  em ot förfrågn ingar om ko n tak te r eller tänkbara  
partners i e tt annat no rd isk t land.

P ro jek tgruppen  anser  sig ha fått goda belägg fö r värdet av d essa  nätverk  
m ed det sk iftande m önste r d essa  uppv isar. P ro jek tgruppen  vill o ckså  un
d e rs try k a  v ik ten  av  a tt d essa  olika nä tverk  får form as och u tveck las efter 
sina egna behov . E m ellertid  h a r det påpekats för p ro jek tg ruppen  ett önske
mål om  att det industrie lla  cen tre t skulle kunna påta  sig en "k a ta ly se ran d e  
ro ll”  för nya konste lla tioner av nä tverk  sam t v issa serv iceuppgifter rik tade 
mot ex is terande sådana.

P ro jek tgruppen  anser  v idare  a tt de vo re  av s to rt värde fö r såväl det 
blivande industrie lla  c en tre t som  fö r d e t officiella no rd iska  industripo litis
ka sam arbe te t om  ett b re tt forum  fö r näringspolitiska frågor kunde e tab le 
ras. P ro jek tg ruppen  av se r härm ed ett forum  i näringspolitiska frågor av 
in tresse fö r industripo litiken  i N orden  m ed fö re trädare  fö r näringsliv, 
fackliga o rgan isa tioner, fo rskarm iljöer och  m yndigheter. Om in tresse  h ä r
fö r finns hos fö re träd are  fö r d essa  in tre ssen te r bö r det industrie lla  cen tre t
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kunna  sv a ra  fö r sek re ta ria tsse rv ice  sam t b id ra  m ed förslag till tem a för 
råd e ts  d iskussioner. R ådets m edlem m ar fö reslås bli u tsedda  av  industrim i
n is tra rn a  och  uppgå till fem  ledam öter p e r land. F örslag  till in struk tion  för 
råd e t b ö r u ta rb e ta s  av N o rd isk a  äm betsm annakom m ittén  fö r industripo li
tik  fö r a tt föreläggas industrim in istrarna  för faststä lle lse .

P ro jek tg ruppen  rekom m enderar  a tt d e t industrie lla  cen tre t få r i uppdrag 

a tt, n är behov  föreligger engagera sig i u tveck lingen  och tillkom sten  av 
nä tverk  m ellan p e rso n e r engagerade i tekn isk -industrie lla  frågor i de n o r
d iska  länderna . P ro jek tg ruppen  tän k e r sig h ä r uppgifter som  in itia tiv taga
re , serv iceorgan , m edfinansiär, a rrangö r av gem ensam m a nord iska  studie- 
och ko n tak tre so r, e tc . V idare fö re s lå r  p ro jek tg ruppen  a tt e tt nordiskt 
näringspolitisk t råd  bildas m ed fö re träd are  fö r näringsliv , fackliga organi
sa tioner, fo rskarm iljöer och m yndigheter. R ådet fö reslås bli tillsatt av 
industrim in istrarna  och d e t industrie lla  cen tre t bö r ges i uppdrag att svara  
fö r sek re taria tsfunk tionen .

4.7 N orden  i d e t västeuropeiska  F oU -sam arbe te t

Som  rubriken  anger h a r p ro jek tg ruppen  valt a tt se närm are på fö rhållan
det m ellan N orden  och  V ästeu ropa . Skälet till a tt en in ternationell u tb lick  
begränsats till V ästeu ropa  ä r a tt d e tta  om råde allt m er sök t skapa  sig en 
egen iden tite t i bl. a. industri- och fo rskningsfrågor gen tem ot främ st F ö ren 
ta  s ta te rn a  och  Japan . V ästeu ro p a  u tgör också  de nord iska  ländernas 
v ik tigaste m arknad  sam tid ig t som  de no rd iska  länderna  genom  m edlem 
skap i antingen EG  eller E F T A  ä r invo lverade i e tt om fattande tekniskt- 
industrie llt sam arbete . V ar fö r sig d e lta r v idare  de nord iska  länderna  i det 
industripo litiska sam arbete  som  sker genom  E ureka . D en kanske m est 
avgörande u tveck lingen  ä r dock före tagens och  industrig ruppernas egna 
vägar för a tt söka sam arbete  i sk ilda fo rm er, i syfte a tt b l.a . skapa en 
konkurrenskraftig  industriell bas p å  västeu rope isk  nivå.

F rågan  om  E F T A -ländernas deltagande i E G s industrip ro jek t är förem ål 
fö r överläggningar m ellan E G -kom m issionen  och E F T A -länderna  och har 
därfö r ej behand la ts av p ro jek tgruppen .

P ro jek tgruppen  anser  a tt d enna u tveckling  kom m er a tt öka i betydelse  
och y tterligare främ jas genom  beslu te t a tt öppna E G s inre m arknad i 
början  av n ittio ta le t. D et ä r  m ot denna bakgrund  sjä lvklart a tt de sto ra  
no rd iska tekn ik fö re tagen  håller sig väl fram m e i de v ästeu ropeiska  indu
strip ro jek ten . P ro jek tgruppen  m enar a tt om  det industrie lla  cen tre t skall 
spela en roll som  k o o rd ina to r för in ternationella  ko n tak te r så  b ö r denna 
uppgift i fö rs ta  hand rik tas m ot de m ånga m indre och m edelsto ra  fö re ta 

gen.
P ro jek tgruppen  fö re s lå r  a tt det industrie lla  cen tre t ges en in itia tiv tagan

de roll i a tt främ ja e tt närm are  sam arbete  m ellan nord iska  företag  och de 
västeu ro p e isk a  industrip ro jek ten . D enna roll bö r vara  både inform erande 
och rådg ivande i syfte  a tt främ ja speciellt de m indre och m edelstora
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företagens in ternationella  engagem ang. V idare bör det industrie lla  cen tre t 

kunna ta  initiativ  till ko n tak te r m ellan nord iska  företag  m ed potential att 

delta  i v ästeu ropeiska  industrip ro jek t. P ro jek tgruppen  vill un d ers try k a  att 
ett v iktigt e lem ent i d enna roll blir a tt h jälpa till att finna u tom -nord iska 
po tentiella sam arb e tsp artn ers  för nord iska företag . D enna "C learing- 
H o u se”  funktion kan g ivetvis kom bineras m ed industrifondens olika fo r
m er fö r p ro jek tstöd . S lutligen vill p ro jek tg ruppen  fö reslå  a tt det industrie l
la cen tre t närm are  u n dersöker fö ru tsä ttn ingarna  fö r ökad kunskap  hos 
po ten tie lla  no rd iska lev e ran tö re r angående in ternationell tekn ikupphand 
ling via exem pelv is F N , V ärldsbanken  och de regionala u tveck lingsban

kerna.

4.8 K om petensu tveck ling

M ed kom petensu tveck ling  av se r p ro jek tgruppen  i denna rappo rt kom pe- 
tenshö jande å tgärder riktade m o t individer. Det gäller således industrirela- 
terade  in sa tse r fö r den  tekn iska  g rundutb ildn ingen , högre tekn isk  u tb ild 
ning, fo rskaru tb ildn ing , sam t kvalificerad  v idareutbildning fö r verksam m a 
inom industrin  och tekn iska  fo rskn ingsinstitu tioner.

Det no rd iska sam arbe te t rö rande generella  in sa tse r till grundutbildning 
och högre u tbildning är u nder u tveckling  inom  exem pelvis N ord iska  forsk- 
n ingspolitiska rådets regi. N är p ro jek tgruppen  därfö r valt a tt d isku tera  
å tgärder inom  d essa  om råden  är det främ st utifrån  tv å  överväganden ; dels 
har p ro jek tg ruppens d iskussioner i d essa  frågor enbart berö rt industrirela- 
terade frågor och dels finns redan i dag, som  fram gick av kapitel 3.7, en 
fö rsöksverksam het på  några av d essa  om råden inom  ram en för b l.a . det 
tekn iska  F oU -program m et. F ö r en  närm are redogörelse  om d essa  fö r
söksverksam heter och  erfa ren h e te rn a  härifrån vill p ro jek tgruppen  hänvisa 
till den u tv ärderingsrappo rt som  sam m anställts av N ord iska  industrifon
den.

P ro jek tgruppen  anser  det viktigt a tt se på u tb ildningsfrågorna i e tt in te
grerat sam m anhang m ed teknologipolitiken. P rojek tgruppen  har vidare 
erfarit a tt fö rsöksverksam heten  m ed industrifo rskaru tb ildn ing , gästfo rs
karu tby te  och stu d en tu tb y te  m ellan de nord iska tekn iska  högskolorna har 
tagits em ot positiv t bland an v än d arn a  och att ak tiv ite te rna  fått en smidig 
o rganisatorisk  lösning genom  m edverkan  av b erö rda  institu tioner. E m el
lertid  pågår denna fö rsöksverksam het och ä r v idare förem ål fö r övervägan
de om förlängning av fö rsöksperioden . P ro jek tgruppen  ö n sk a r därfö r av 
vak ta  m ed att ta  ställning till fo rtsa tt stöd och hur en eventuell fram tida 
ordning o rgan isa to risk t ska förhålla sig till det industriella cen tre t.

P ro jek tgruppen  vill därfö r rekom m endera  att frågan om fo rtsa tt stöd till 
ovannäm nda fö rsöksordn ingar rö rande teknisk  kom petensu tveck ling  tas 
upp så snart en slutlig u tvärdering  föreligger. P rojek tgruppen  vill vidare 
peka på a tt även  and ra  fo rm er fö r u tbildning och tekn isk  kom petensu t
veckling bör kunna in itieras av det industrie lla  cen tre t och att d e tta  sker
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efter sam råd  m ed de tekn iska  högskolornas s. k. rek to rsm ö ten  eller andra 
u tb ildn ingsansvariga. D et sistnäm nda bör bl. a. ta  fas ta  på de erfa renhe te r 
som  vunnits inom  näringslivet och  and ra  in stitu tioner, exem pelvis gjorda 
sa tsn ingar kring ” M anagem ent o f  T echno logy” .

4.9 Teknikövervakning  och teknikspridning

A tt få kunskap  om  ny tekn ik , nya  vetenskapliga rön eller ten d en se r på 
m arknaderna  är o ftast av avgörande betydelse  för u tvecklingsm öjligheter
na inom  den  tekn iska  grundforskningen  likaväl som  inom  tilläm pningar hos 
företag . A v d essa  skäl ä r  in fo rm ationstjän ste r inom  d essa  kunskapsom rå
den både väl u tveck lade  och kvalificerade. D et s tö rs ta  p rob lem et ligger 
troligen d ärfö r i a tt få red a  på  var inform ationen finns och hur  m an 
u tn y ttja r d essa  tjän ste r. E tt annat p roblem  är naturligtvis a tt till en viss del 
är denna kunskap  dold i bem ärkelsen  a tt den  finns inom  e tt v isst företag  
eller på  anna t sä tt ä r  hem lighållen.

Till v iss del faller em ellertid  d e tta  äm nesom råde inom  ak tiv ite te r som  på 
något sä tt ä r  knu tna  till de tekn isk t-vetenskap liga  b ib lio teken , de tekn iska  
IoD -cen tra lerna  (inform ations- och dokum enta tionscen tra ler) och de tek 
niska a ttach év erk sam h e te rn a . N ord iska  sam arbetso rganet för v e tenskap 
lig inform ation (N ordinfo) tillv ara ta r den nord iska sam verkan  fö r de två 
fö rstnäm nda kategorierna.

P ro jek tg ruppen  anser  in te a tt det finns skäl för det industrie lla  cen tre t a tt 
närm are engagera sig inom  tekn isk -vetenskap lig  in form ationsförsörjn ing . 
D enna uppgift tillvara tas genom  den decen tra lise rade  s tru k tu r som  de 
tekn isk t-vetenskap liga  b ib lio teken  och  IoD -cen tra lerna  utgör. D etta  bör 
em ellertid  inte h indra det industrie lla  cen tre t a tt -  i likhet m ed vad indu
strifonden nu gör — kunna läm na bidrag  till ensk ilda p ro jek t på de tta  
om råde fö r a tt exem pelv is u n d erlä tta  m ålinrik tad  in form ationsförsörjn ing 
till de m indre och m edelsto ra  företagen .

V idare anser p ro jek tg ruppen  a tt det industrie lla  cen tre t ak tiv t skall 
verka  fö r spridning av de kun sk ap er som  kom m er fram  genom  finansiell 
m edverkan  från  industrifonden .

P ro jek tg ruppen  vill rekom m endera  a tt det industrie lla  cen tre t koncen
tre ra r sina in sa tse r på d e tta  om råde till kvalificerad  in fo rm ationsverksam 
het kring vunna resu lta t från  p ro jek t m ed stöd  av det industrie lla  cen tre t. 
Till de uppgifter som  kan hänföras hit vill p ro jek tgruppen  speciellt peka på 
å tgärder fö r a tt åstadkom m a kom m ersiellt u tny ttjande  av b idragspro jek t. 
D äru töver bör d e t industrie lla  cen tre t studera  in form ationsförsörjn ingen 
hos de m indre och m edelsto ra  fö retagen  för a tt vid behov kunna sam verka 
m ed exem pelv is N ord info  om  åtgärder.

4.10 N äringspo litisk  ana lysverksam het

D en form  av näringspolitisk  analy sverksam het som  pro jek tgruppen  haft 
under överväganden  sy ftar till a tt ana ly sera  industriens arbetsv illko r och
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olika fo rm er av h inder m ot industrie llt sam arbete  över g ränserna . D et 
gäller m ed an d ra  o rd  en analys av den  industrie lla  tillväx tens m öjligheter. I 

dag sker de tta  dels hos de industrie lla  och näringspolitiska institu ten  dels 
hos p riva ta  och offentliga fo rskn ingsinstitu t sam t hos m yndigheterna.

P ro jek tgruppen  anser  a tt det vore av värde , fö r såväl b eslu tsfa tta re  som 
för den offentliga deb a tten , om  en kvalificerad  analysgrupp  kunde e tab le 
ras m ed ankny tn ing  till såväl det industrie lla  cen tre t som  till det officiella 
no rd iska  industripo litiska  sam arbe te t. P ro jek tg ruppen  tän k e r sig en m ind
re grupp av kvalificerade tekn iker, ekonom er och sam hällsvetare  med 
uppgift a tt in itiera  stud ier vid ex is terande institu t och därefte r svara  fö r en 
värdering av resu lta ten . P ro jek tgruppen  ä r m edveten  om  a tt en sådan 
analysverksam het m ed nödvändighet v idgar det industripo litiska begrep
pet m ot e tt v idare  sam hällsm ässig t synsätt. E nligt p ro jek tg ruppens m ening 
bör industrins a rb e tsv illko r e ller ram betingelser belysas m ed hjälp av 
kunskaper om  såväl tekn ik , som  ekonom i, handel och ju rid ik . D et kan till 
exem pel gälla frågor som  b erö r tekn iska  handelsh inder, s tandard isering , 
fö re tagsbeskattn ing , kap ita lrö re lse r e ller kapita lförsörjn ing . D en föreslag
na ana ly sverksam heten  kan v idare m ed fördel u tny ttja  a rbe tsg rupper som  
m ed tidsbegränsade  m andat skulle kunna söka lösn ingar på  påta lade  p ro 
blem om råden  eller fo rm ulera  sam arbetsm öjligheter av in tresse  fö r det 
no rd iska  näringslivets u tveckling . D ärm ed skulle det industrie lla  cen tre t, 
enligt p ro jek tg ruppens uppfattn ing , kunna u tveck las till e tt v idare  närings
politisk t in strum en t.

P ro jek tg ruppen  fö re s lå r  a tt en  ana ly skapac ite t fö r näringspolitiska stu 
dier adm in istra tiv t kny tes till det industrie lla  cen tre t m ed uppdrag  a tt 
be tjäna  det no rd iska  industripo litiska  sam arbe te t genom  att tillhandahålla 
analy ser om industrins arbe tsv illko r och olika fo rm er av h inder m ot indu
striellt sam arbete  ö v e r g ränserna . D enna analy skapacite t bö r ledas av den 
nord iska  äm betsm annakom m ittén  fö r industripo litik  m ed tanke på  att 
kom m ittén  kan  fö rvän tas  bli dess v ik tigaste avnäm are . D en adm in istra tiva  
knytn ingen  till det industrie lla  cen tre t m otiveras av pro jek tg ruppens öns
kan om  hos d e tta  skapa  en dynam isk  korsbefruk tn ing  m ellan teknologi- 
och industripo litiken .

4.11 Sam lokalisering

P ro jek tgruppen  h a r -  i en lighet m ed sitt m andat — d isku te ra t m öjlighe
te r till sam lokalisering  m ellan N ord iska  industrifonden  och andra  no rd is
ka, p riva ta  som  offentliga, organ m ed in tresse  fö r tekn isk  F oU  eller 
industrifrågor i v idare  bem ärkelse . P ro jek tg ruppen  har u nder d essa  d iskus
sioner inte kunnat finna läm pliga offentliga in s titu tioner m en väl erfarit att 
in tresse  v isats från  an d ra  organ , exem pelv is från  stifte lsen  för industri
u tveckling  i N orden  och  den svensk -no rska  industrifonden . B åda m ed säte 
i O slo.

P ro jek tg ruppen  anser  a tt en sam lokalisering  av in s titu tioner m ed n ärb e
släk tade uppgifter inom  det tekn iska/industrie lla  om rådet kan verka beri-
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kande fö r dem  som  a rb e ta r i o rgan isa tionerna  och ge begreppet ” ce n te r”  

en d jupare innebörd .
P ro jek tg ru p p en /ö re s /å r  därfö r a tt om in tresse  finns b land offentliga eller 

icke-offentliga in s titu tioner a tt sam lokaliseras inom  ram en för det industri
ella cen tre t så  skall de tta  behand las i positiv  anda och i princip  v ara  öppet 
fö r alla in tresse rade . D et industrie lla  cen tre t b ö r däru tö v e r tillse a tt m an 
har d isponib la  lokaler fö r a tt kunna användas av a rbe tsg rupper eller p ro 
je k t som  a rb e ta r m ed frågor som  har anknytn ing  till cen tra ts  verksam het.

5. Förslag till organisation och budget

5.1 N ya  aktiv ite ter

1 det föregående kap itle t har p ro jek tg ruppen  redogjort fö r ak tiv ite ter 
som  kan kny tas till det industrie lla  cen tre t. De föreslagna ak tiv ite terna  
besk revs utifrån  e tt funktionellt b e trak te lsesä tt. D et be ty d e r a tt p ro jek t
g ruppen h a r valt a tt ge en sam lad syn på  det b livande cen tre ts  arb e tsu p p 
gifter -  en program förklaring  om m an så vill. H it hö r arbetsuppg ifter som  
N ord iska  industrifonden  har  och  sådana uppgifter som  fonden enligt stad 
garna kan utföra . P ro jek tg ruppen  har v idare rekom m endera t uppgifter som
-  enligt g ruppens m ening -  bö r v idareu tveck las. Slutligen besk revs även 

fö rs la g  till nya  uppgifter.
Till de ak tiv ite te r som  ä r nya i förhållande till N ord iska  industrifondens 

nuvarande uppgifter hör:
A. S to ra  nord iska p ro jek t (kapitel 4:2, andra  delen),
B. A nvändarin itierade p ro jek t (kapitel 4:3),
C. U tredn ingskapacite t (kapitel 4:5),
D. N ord isk t näringspolitisk t råd  (kapitel 4:6),

E . N orden  i d e t västeu ro p e isk a  sam arbe te t (kapitel 4:7),
F . N äringspolitisk  ana lysverksam het (kapitel 4:10), sam t
G. Sam lokalisering  (kapitel 4:11).

5.2 O rganisation

P rojek tgruppen  har ingående d isku te ra t a lte rnativa  o rgan isa to riska  lös
ningar fö r det industrie lla  cen tre t. D en principiellt v ik tigaste frågan har 
varit N ord iska  industrifondens roll vis-å-vis d e t industriella  cen tre t.

P rojek tgruppen  anser  a tt flera skäl ta la r fö r a tt den nuvarande N ord iska 
industrifonden  bildar det industrie lla  cen tre t. Av de föreslagna nya aktiv i
te te rn a  lå te r sig de flesta  fö renas m ed fondens nuvarande verksam hetsin 
riktning eller stadgem ässiga kom petens. V idare har N ord iska  industrifon
den genom  ökade re su rse r och vidgad verksam hetsin rik tn ing  etab lera t sig 
som  en betydande nord isk  institu tion .

B eträffande valet av nam n så anser  p ro jek tgruppen  att såväl o rdet 
” fond”  som  ” c e n te r” är felaktiga i förhållande till vad gruppen  fö reslår 
som  ak tiv ite te r, det fö rstnäm nda är för begränsande och det sistnäm nda
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leder tanken  fel (egentlig F oU -verksam het). P ro jek tgruppen  h a r därfö r valt 
a tt lå ta  N ord iska  industrifonden  behålla sitt nam n och i p rak tiken  bli det 

nord iska industrie lla  cen tre t. P ro jek tg ruppen  anser dock  att begreppet 
"n o rd isk t industrie llt c e n te r"  kan användas om man vill m arkera  de m öj
ligheter till sam lokalisering  m ed an d ra  in s titu tioner och tillfälligt arbetande 
u tredn ingar som  pro jek tg ruppen  fö reslår. B egreppet " c e n te r "  skulle i så 
fall stå  för de in stitu tioner, ak tiv ite te r och initiativ som  organ iseras eller 
fram kom m er kring N ord iska  industrifonden .

P ro jek tgruppen  fö re s lå r
att N ord iska  industrifonden  tillförs ak tiv ite te rna  A, B, C och E enligt 

ovannäm nda kapitel 5.1, 
att e tt nord isk t näringspolitisk t råd tillsätts av industrim in istrarna  och att 

N ord iska  industrifonden  ges i uppdrag  att svara  fö r sek re taria tsfunk tionen  
sam t att N o rd iska  äm betsm annakom m ittén  för industripolitik  u ta rb e ta r e tt 
förslag till in struk tion  fö r råde t a tt föreläggas industrim in istrarna  (aktivitet 
D),

att den  fö reslagna nya ak tiv ite ten  F  adm in istra tiv t kny ts till N ord iska  
industrifonden  m en a tt verk sam heten  leds av N ord iska  äm betsm annakom 
m ittén för industripo litik , sam t 

att om  in tresse  finns b land nord iska  offentliga e ller icke-offentliga insti
tu tioner a tt sam lokaliseras m ed industrifonden  så  skall d essa  i princip  vara 
öppna för alla in tresserad e , sam t att N o rd iska  industrifonden tillser att 
man har lediga lokaler för a tt u tny ttjas av a rbe tsg rupper och projekt som 
a rb e ta r m ed tekn iska  FoU -frågor eller industripo litiska frågor (aktiv itet 

G).
P ro jek tgruppen  fö r u tsä tte r  a tt N ord iska  industrifondens sty relse  organ i

se ra r fondens sek re ta ria t i enlighet m ed pro jek tg ruppens p rogram beskriv 
ning (kapitel 4). V idare b edöm er  p ro jek tg ruppen  a tt det inte finns behov 
för att än d ra  fondens stadgar till följd av de nya föreslagna ak tiv ite terna .

5.3 B udgetm ässiga  konsekvenser

P ro jek tgruppen  fö re s lå r  a tt de nya ak tiv ite te rna  byggs upp under en 
treårsperiod  m ed början  den I januari 1989 och att de igångsätts via 
tillförsel av m edel till N o rd iska  industrifonden  från N ord iska  m in isterrå
dets o rd inarie  budget.

P ro jek tgruppen  ä r enig i a tt det ä r fö renat m ed v issa svårighete r a tt m er 
exakt kunna bedöm a behovet av främ st pro jek tm edel under den föreslagna 
uppbyggnadsperioden . P ro jek tg ruppens m ajorite t m enar a tt nedanstående 
m edelsbehov  ä r nödvändiga för a tt erhålla  e tt fullgott underlag  för en 
bedöm ning av behoven  e fte r år 1991.
A. F ör initiering och fö rp ro jek tering  av stora nordiska pro jek t krävs 

be tydande  belopp. E tt to ta lt m edelsbehov  ä r svårt a tt u ppska tta  då 
kostnaderna  kan variera  väsentlig t m ellan olika projekt sam t till följd 
av det å tgår en viss tid från initiering till fö rpro jek tering  och v idareut-
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veckling. D et fö reslås a tt N O K  13 m iljoner anslås för initiering och 
förp ro jek tering  över en treå rsperiod , m ed 2 m iljoner fö rsta  å re t, 4 
m iljoner det andra  åre t sam t m ed 7 m iljoner det tred je  å re t. D ärefter 
bör en  förnyad  bedöm ning göras ö ver årliga m edelsbehov.

B. F ö r stöd  till användarin itierade pro jek t fö reslås m edel fö r p ro jek tstöd  
med N O K  8 m iljoner och m edel för inform ation och kon tak tskapande 
ak tiv ite te r m ed N O K  3 m iljoner under treå rsperioden . D etta  bedöm s 
m otsvara  igångsättande av 3 —5 projekt per år. Ä ven här fö reslår 
p ro jek tg ruppen  en successiv  uppbyggnad.

C. En u tredn ingskapac ite t bedöm s k räva 3 kvalificerade handläggare, 
vilket m o tsvarar N O K  5 m iljoner, sam t m edel för beställning av 
u tredn ingsuppdrag , konsu ltin sa tse r, sem inarier och genom föring av 
m indre fö rpro jek t m ed N O K  12 m iljoner på tre  år.

D. F ö r in rä ttande  av e tt näringspolitiskt råd  fö reslås inga ex tra  medel.
E . Å tgärder för e tt ökat nord iskt engagem ang  i det västeuropeiska  FoU - 

sam arhe te t k räver i tillägg till N ord iska  industrifondens b asresu rser 
dels 1 hand läggartjänst och dels m edel för inform ation , reso r och ny 
u trustn ing . T o ta lt N O K  2 m iljoner per år.

F. En näringspolitisk  ana lysverksam het k räver 3 kvalificerade handläg
gare , vilket m o tsv a ra r N O K  4 m iljoner sam t m edel för beställn ing av 
u tredn ingsuppdrag  m ed N O K  5 m iljoner under treårsperioden .

G. Sam lokalisering  skall v ara  sjä lv finansierat och k räver därfö r inga 
ex tra  medel.

M ajoriteten  bedöm er vidare a tt N ord iska  industrifondens adm in istra tiva 
budget m åste  fö rstä rkas till följd av ovanstående  nya ak tiv ite te r, såväl som 
till följd av de föreslagna fö rd jupningar inom  om råden som  i dag redan görs 
av industrifonden . D essa  k o stn ad e r u tgörs av 2 nya b iträdestjän s te r, k o st
nader för kon to rslokaler, u trustn ing  sam t ökade in fo rm ationsinsa tser. T o
talt bedöm s d essa  ko stn ad er till N O K  3 m iljoner per år.

Sam m a n fa ttn in g  av budgetförslaget
(årliga tillägg till N o rd iska  industrifondens basbudget i 1987-års priser)

Aktivitet Bemannigs- M edelsbehov i NOK miljoner
behov ----------------------------------------------------

E t m indretal, ledam oten  E yvind  M oe, h ar ikke kunnet tilslu tte  sig flerta l
lets forslag til budget for M in isterråde ts finansiering  a f de nye ak tiv ite ter.
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H an fo rv en te r, at flere a f  ak tiv ite te rn a  -  isæ r A , B og F -  vil være 
vanskelige at sæ tte  i gang så  hurtig t som  anført i det fo reslåede om fang. 

H ertil kom m er, at ved inddragelsen  a f  nationale  m yndigheder m ed ex perti
se og finansielle re s so u rce r vil effekten  a f den nord iske satsning blive 
stæ rkere end fo rv en te t a f  p ro jek tg ruppens flertal.

Med hensyn til budge tte ts  væ kst i opbygningsfasen ses det som  en vigtig 
del a f  opgaven at tilvejebringe finansieringsm ønstre , som  kan sikre kvalite 
ten a f de ak tiv ite te r , d e r ivæ rksæ ttes . B l.a . på denne baggrund findes det 
at væ re fo r tidligt at lægge sig fast på en  så  kraftig  væ kst som  fo reslået a f 
flerta llet. M indretalle t fo reslå r på denne baggrund at budgetforslagene til 
ak tiv ite tsom råderne  C, E og adm in istra tion  for 1989 nedsæ ttes til hver 2 
mill. kr. hvorved  det sam lede forslag b liver på 12 mill. kr. i 1989. E ndv ide
re fo reslås , at der præ lim inæ rt ind ikeres m indre stigninger fo r 1990 og 1991 

til henholdsvis 14 og 16 mill. kr.

B l H A N  G 1

Idesem inar om  nord isk  in d u str ie llt sen ter på Soria  M oria  H otell, 
V oksenåsen  22 . og  23 . ju n i 1987

Program

M andag 22. jun i 1987:
Kl. 17 .00-18 .30  R egistrering . Innkvartering  
kl. 18.30 M ottagning
kl. 19.00 M iddag
kl. 21.00 F oredrag . H ögsko led irek tö r Folke H jalm ars

D iskusjon , selskapelig  sam væ r

T irsdag 23. jun i 1987:
Kl. 0 7 .3 0 -0 8 .3 0  F rokost
kl. 09.00 P resen tasjon  v /P er G jelsvik
kl. 09.30 Spørsm ål -  ko rt diskusjon
kl. 09.45 E tab lering  av g rupper
kl. 10.00 G ruppearbeid  (5 grupper) — kaffe
kl. 12.30 L unsj
kl. 13.30 P resen tasjon  av g ruppearbeid
kl. 14.30 D iskusjon, kaffe
kl. 15.30 O ppsum m ering  av d iskusjonen
kl. 16.00 A vslutning
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D eltagare

D anm ark:
A k adem isek re terare  V ibeke Q. Z eu then , A kadem iet fo r de tekn iske v iden

skaber
D irek tø r Ib W orning, F L  Sm idth & Co A/S 
K o n to rch e f A nders K orsgaard , T ekno log istyrelsen  
E k sped is jonsek re tæ r E yvind M oe, Industrim in isterie t 
A fdelingsleder Tage R asm ussen , T eknologisty relsen  

P ro fesso r Jan  K ron lund , D anm arks T ekniske H øjskole

Finland:
Ind. pol. om budsm an Jyrki M yllyv irta , Industrins C entralfö rbund  
Ö verin spek tö r P er-H åkan  S lo tte , H andels- och industrim in isterie t 
Ö verd irek tö r Juhan i K uusi, T eknologiska u tveck lingscentralen  
P ro fesso r Bengt S ten lund , Å bo A kadem i 
A vdeln ingschef O lof E rland , Å lands landskapssty re lse

Island:
A fdelingschef K ris tm undur H alldo rsson , Industrim in isterie t 
P ro fesso r P e tu r K. M aack , Islands U niversite t 
D irek tör V ilhjalm ur L udv ik sson , F ram kvæ m dastjo ri

Sverige:
D irek tör Birgit E rngren , S tiftelsen  Sveriges T ekniska A ttachéer 
C ivilingenjör T hom as S idenbladh, E ricsson  R adio System s 
Per Boije, Inst, fo r verkstadsfo rskn ing  
C iv.ing. K urt A ndersson , Sveriges Industrifö rbund  
Ö vering. L ennart L indeborg , A v d .d irek tö r M agdalena E h rström , S ty re l

sen fö r tekn isk  utveckling  

H ögsko led irek tö r Folke H jalm ars, C halm ers T ekn iska  H ögskolan 
D epartem en tsek re te ra re  Å salie L arsson , Industridepartem en te t

N orge:
A vdeln ingsd irek tør A ndreas M ortensen , K onsu len t S idsel A arnæ s A rbo, 

B yråsjef Per N ilsen , In d ustridepartem en te t 

D irek tør H elge F red rik sson , N orges Industrifo rbund  
A dm .dir. Jan  G abriel L angfeld t, Industrifondet
D irek tør Tor-O dd B ern tsen , R ådsform an H åkon Sandvold , N orges T ek 

nisk N atu rv itenskapelige  Forskn ingsråd  
E ksped isjonssjef Ø ystein  Jo sefsen , S ta tsm in isterens kon to r 
P ro s jek tleder L ars  B uer, S tiftelsen  fo r industriu tv ik ling  i N orden

N orden:
A dm . d irek tø r Per G jelsvik, K o n to rch e f M arianne A nderson , C iv.ing. Rut 

B åck lund-L arsson , T ekn . saksbehandl. H ördu r Jonsson , S aksbehandler 
Å ke M odé, F ø rs te sek re tæ r Jo run  E ide , N ord isk  Industrifond
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Sivilingeniør R udo lf L indboe , K oo rd in a to r fo r N ord isk  T eknolog iår 1988 
A ss. g e n .sek re tæ r E rn s t G o ldschm id t, A vdeln ingschef R isto  T ienari, In 

dustrikonsu len t P e te r H olm gren , N ord isk  M in isterråds sek re taria t 

S to rtingsrep resen tan t Jan  P. Syse, R iksledam ot A rne G add, U tsk o tts .- 
sekr. A nders K leppe, N o rd isk a  råd e ts  ekonom iska  u tsk o tt 

S iv.ing. H ans L indem ann , F ören ingarna  N ordens F ö rbund  
D irek tö r Paul H an sen  N o rd isk a  investeringsbanken  

U tre d n .chef M auri K avon ius, K onsu lt Jan  O lsson, N ordens fackliga sam - 
o rganisation

A dm .d irek tø r A tle B ye, S vensk-N orsk  Industrifond

B IH A N G  2

B esök ta  p erson er och  in stitu tion er

O slo

D irek tö r A rnu lf Ingebrig tsen , N orges Industrifö rbund  
D irek tö r H elge F red rik sen , N orges Industrifö rbund  
R ådsform an H åkon  Sandvold , N orges T ekn isk -N aturv itenskapelige 

Forskn ingsråd
A dm in istrerande d irek tö r Inge Jo h an sen , N orges T ekn isk -N atu rv itenska- 

pelige Forskn ingsråd  
A dm in istrerande d irek tö r Jan  G abriel L angfeld t, Industrifondet

S tockho lm

U tlandschef B ritt-M arie B ertilsson , Ingenjö rsvetenskapsakadem in  
A k adem isek re terare  B engt M odéer, Ingen jö rsvetenskapsakadem ien  
C ivilingenjör T hom as S idenbladh, E ricsson  R adio  System  
A m bassadör U lf D inkensp iel, u tr ik esd ep artem en te t 
D epartem en tsråd  B jörn E nglund , industridepartem en te t 
K ansliråd  Jan  S öderberg , u trik esd ep artem en te t 
D ep artem en tssek re te ra re  L ars  S tarell, industridepartem en te t 
D epartem en tssek re te ra re  L isbeth  U nger, industridepartem en te t 
D ep artem en tssek re te ra re  E va  G rönlund , industridepartem en te t
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N uvarande  organisation  för tekn isk  F oU  och industrifrågor m ed stöd  från  N ord iska  m in is terrådet
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Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om förslag till nordiskt biotek- 
nologiskt samarbetsprogram

(M in isterrådsforslaget, se  s. 1290

Y ttranden , se s. 1284)

O vennevn te  m in isterrådsfo rslag  e r henv ist til Ø konom isk utvalg. U tv a l
get behand le t fo rslaget på sitt m øte 11. —12. feb ru ar 1988.

1 Sammendrag av ministerrådsforslaget

Program forslaget e r  u ta rbe ide t av en program kom ité  m ed utgangspunkt i 
de enkelte  nord iske  lands p laner fo r b io teknolog isk  F oU -v irksom het. M i
n is te rråde t s lu tte r seg til de p rin sipper og re tn ingslin jer fo r sam arbeidet 
som  fo reslås . I de t v ed ta tte  m in is te rrådsbudsje tte t fo r 1988 e r det på 
forskjellige om råd er av sa tt/re se rv e rt m idler til b io teknologisk  sam arbeid  
som  s to rt se tt svare r til p rogram forslagets fo rven tn inger. M in isterråde t vil 
i fo rbindelse m ed den ord inæ re b u d sje ttp ro sedy re  ta  stilling til den senere 

finansiering.
Som bakgrunn fo r selve program forslaget gir kom itéen  en vurdering av 

b io teknologiens p e rspek tive r og m uligheter, beskrivelse  av b io teknologien
i N orden , om tale av lovgivning og en oversik t o ver de nasjonalt p rio rite rte  

om rådene i N orden .
P rogram kom itéen  an se r at gjennom føringen av de enkelte  delene av 

p rogram m et i s tø rs t mulig u ts trekn ing  skal gis til a llerede eksisterende 
o rganer innen m in is te rrådssystem et, dvs. N ord isk  Industrifond , N ord isk  
E m betsm annskom ité  fo r jo rd - og skogbruksspørsm ål sam t andre re levan te  
organ. D essu ten  anses d e t nødvendig  å  o pp re tte  en N ord isk  p rogram kom i
té for b io teknologi (N PB ) m ed oppgave å koord inere  sam arbeidsp rogram 
m et, fo reslå  fordeling  av arbe id soppgaver og økonom iske ram m er for 
innsatser innen de ulike om råder. K om itéen  fo reslå r også at et sæ rskilt 
referanseorgan , N ord isk  utvalg fo r e tikk  innen bio teknolog ien , opp re ttes 
for po licyskapende tiltak  og overve ie lse r av de etiske norm ene innen 
bio teknologisk  forskn ing  og anvendelse  i N o rden  og in ternasjonalt. K om i
téen  u n d ers trek e r v idere  behovet fo r e t næ rt sam arbeid  m ellom  de nasjo
nale m yndigheter som  har an sv a re t for sikkerhetsvurderingene innen bio
teknologi.
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K om itéen fo reslå r at det nord iske sam arbeidsprogram m et legges opp 
m ed en p laneringsfase i løpet av 1988 og en g jennom føringsperiode på fire 
å r, 1989-1992. G jennom føringen av sam arbeidsprogram m et fo ru tse tte r at 
det av se tte s  sæ rsk ilte  no rd iske ressu rser.

I forslaget blir fo rskn ingsom råder hvor nord iske fo rskningsm iljøer kan 
tilby sam arbeid  og kunnskapsoverfø ring  sam t om råder der en koord inert 
innsats av fo rskn ingsressu rser kan b idra  til allm enn kunnskapsoppbygging 
p rio rite rt. D isse tem aom rådene er gen tekn ikk , protein  engineering, vekst- 
b io teknikk , husdyrb io tekn ikk , akvaku ltu r, livsm iddelbio teknikk, p ro sess
tekn ikk  og m iljøteknologi.

P rogram m et inneho lder forslag  til ulike sam arbeidsfo rm er g jennom  hvil
ke p lanen kan g jennom føres. D isse e r  p lanering og initiering, stipend ier og 
u tdann ingsprosjek t, s tø tte  til FoU -m iljøer, sam arbeidstiltak , industrielle 
F oU -p rosjek t, stø rre  s. k. parap ly  program , sam arbeid  om  paten tspørsm ål 
sam t om  u tny tte lse  av in ternasjonale  databaser.

1 følge kom itéens forslag vil de to ta le  kostnadene fo r p rogram m et bli 25 
M D K K  i 1988 og 55 M D K K  fo r hvert av årene  1989-1992. 15 M D K K  pr. 
å r av disse m idlene skal kom m e fra N ord isk  Industrifonds ordinæ re bu d 
sjett. Øvrige m idler skal e tte r  forslaget tilføres N ord isk  M inisterråds bud
sjett.

2 Sammendrag av remissvar

M inisterrådsforslaget er send t på rem iss til N ord isk  R åds Jurid isk  u t
valg, K ulturu tvalg  og Sosial- og m iljøutvalg (s<? B ihang ).

Jurid isk u tvalg  h ilser forslaget om  et sam arbeidsprogram  velkom m en og 
anbefa ler at det blir v ed ta tt. U tvalget kon sen tre re r sin u ttalelse om  de 
spesielle p rob lem er som  kan oppstå  i forb indelse m ed bio teknikk  og gen
tekn ikk . D et er u tvalgets oppfatn ing  at et av de s tø rste  etiske prob lem er i 
fo rb indelse m ed de pågjeldende nye tekn ikker er hvor langt man bør la den 
v itenskapelige forskning gå og hvor m an skal sette  g rensen  for v itenska
pens frem skritt. D ette  g jelder fø rst og frem st frem skritt hvor m ennesker og 
d y r er invo lvert, m en gjelder til en viss grad også p lan ter. U tvalget fo ru t
se tte r at det fo reslå tte  nord iske e tikkutvalg  også vil b estå  av rep resen tan 
te r  som  er aktive i fo rbindelse m ed de politiske beslu tn ingsprosesser. 
U tvalget m ener det e r  viktig m ed felles nord isk  holdning i pa ten trettslige 
spørsm ål. U tvalget er enig i at an svare t fo r d isse spørsm ål bør legges til et 
felles nord isk  organ og at den fo reslå tte  N ord isk  P rogram kom ité for B io
teknologi er vel egnet i fø rste  om gang. N år det g jelder s ikkerhe tsvu rde
ringene m ener u tvalget det e r  behov for et næ rt sam arbeid  m ellom  de 
ansvarlige nasjonale m yndigheter. U tvalget ber om at det b lir vurdert 
hvorvidt det e r hensik tsm essig  å  fordele oppgavene innen om rådet på så 
m ange m yndigheter og o rganer som  de er i dag. A vslutningsvis peker
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utvalget på at en m å væ re oppm erksom  på de farer som  kan oppstå  i 
forbindelse m ed avskaffelse  av avfall fra b io teknologisk  v irksom het.

K ultu ru tva lget u n d ers trek e r at de re ssu rse r som  avse ttes  i s tartfasen  for 
sam arbeidet innen bio teknologi i sto r u ts trekn ing  bør anvendes til å  stø tte  
fo rskeru tveksling , fo rskeru tdann ing  sam t stipend ier og konferanser for 
fo rskere . T iltak  for å stø tte  kom petanseoppbygging  og fo rskeru tdanning  er 
viktig sæ rskilt på bakgrunn  av at m angelen på kvalifiserte fo rskere  kan bli 
et h inder for en utbygging av sam arbeidet på om rådet i det om fang som  er 
ønskelig. U tvalget u n d e rs trek e r også den sam ordnende rolle som  den 
fo reslå tte  no rd iske p rogram kom itéen  bør ha for at p rogram m et skal kunne 
g jennom føres effektiv t. Sam tidig fram holder u tvalget at N ord isk  fo rsk 
ningspolitisk råd også på dette  om rådet har en viktig oppgave i oppfølging
en av arbeidet m ed program m et. U tvalget fo ru tse tte r at M in isterrådet 
av se tte r  m idler til b io teknolog isam arbeidet i sam svar m ed det forslag som 
inngår i program m et.

Sosial- og m iljøu tva lget n o te re r m ed tilfredstillelse at sikkerhet og risi
kovurdering  av de nye genetiske m etoder fram holdes i m in is terrådsfo rsla
get som  prinsip ielt viktige spørsm ål når det g jelder forskning og p roduk 
sjon. M iljøspørsm ålene berø res i og m ed at det konsta tere s at m er opp
m erksom het re tte s  mot even tuelle  økologiske følger og eventuelle 
arbeidsm iljø risker som  de som  a rbe ider m ed bioteknologi kan bli u tsa tt 
for. U tvalget n o te re r også m ed tilfredsstillelse at det i forslaget legges sto r 
vekt på etiske spørsm ål. En sam nord isk  d iskusjon om etiske spørsm ål 
an ser u tvalget nødvendig . D ette  kan også gi nord iske standpunk ter økt 
tyngde in ternasjonalt. U tvalget slu tte r seg til m in isterrådsforslaget i sin 
helhet og vil særlig peke på betydningen av forslaget om  å tilsette  et 
nordisk u tvalg  for etikk innen bio teknologien .

3 Utvalgets synspunkter

N ordisk  Råd h a r e tte rly st et ak tiv t nordisk  sam arbeid  på b io teknologi
om rådet og ved tok  ved sesjonen  i 1987 å henstille  om at M in isterrådet 
u tarbeidet et sam arbeidsp rogram . A ret før hadde R ådet bl. a. bed t M inis
te rråde t vurdere hvilken rolle et even tue lt b io tekn isk  institu tt, med mulig 
p lassering  i Island, fo r u tforskning av o rgan ism er som  lever under nordiske 
m arginalbetingelser vil kunne spille for det nordiske næ ringslivet. U tvalget 
k onsta te re r derfo r m ed tilfredsstillelse at det nå foreligger et forslag til 
sam arbeidsprogram . U tvalget an ser at nordisk  sam arbeid  i form  av et 
felles sam arbeidsp rogram  b ø r innebæ re m er effektiv  ressu rsu tn y tte lse  til 
gagn for sam tlige nord iske land. U tvalget slu tte r seg til m ålsettingen for 
sam arbeidsprogram m et som  er å styrke de nasjonale foru tsetn ingene for 
u tny tte lse  av b io teknologi innen ulike om råder og bedre næ ringslivets 
konkurransekraft sam t stø tte  sam arbeid  angående paten t- og inform a-

41 -17-336  N ord iska rådet
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sjonsspørsm ål og ak tivere  sam nord isk  v irksom het m ed aspek te r på etikk 

og sikkerhetsspørsm ål.
Det fo reslå tte  sam arbeidsprogram m et er tv e rrsek to re lt og m ange nord is

ke sam arbeidsorgan  vil bli b erø rt. U tvalget und e rs trek e r derfor den sam 
ordnende rolle som  den fo reslå tte  nord iske program kom itéen  for b io tekno
logi bø r ha for at p rogram m et skal kunne gjennom føres effektiv t og inn
sa tse r innen ulike o m råder fleksibelt tilpasses program m et. Sam tidig vil 
u tvalget fram føre at det industrie lle  sen te re t som  opp re ttes i O slo må ha en 
viktig oppgave i arbeidet m ed gjennom føringen av program m et. B ioteknik
ken er allerede et av de spesielle  innsatsom rådene til N ord isk  Industrifond 
og det forslag til en industriell forsknings- og utviklingsplan for b io teknikk i 
N orden  som  er u tarbeidet av F ondet e r  e tte r u tvalgets oppfatn ing  et godt 
u tgangspunkt for arbeidet på dette  om rådet innen det industrielle  sen teret. 
D et sam m e gjelder rappo rten  fo r jo rd - og skogbruksom rådet som  fram står 
som e t av vekstom rådene innen b io teknologien . U tvalget vil dessu ten  peke 
på at N ord isk  forskningspolitisk  råd m å væ re et sen tra lt organ når det 
gjelder arbeidet m ed program m et og i koordineringen av innsa tse r mellom 
dette  p rogram om rådet og andre sek to re r innen det nordiske forskn ings
sam arbeidet.

I forslaget har fo rskn ingsom råder hvor nordiske forskningsm iljøer kan 
tilby sam arbeid  og kunnskapsoverfø ring  sam m en m ed om råder hvor en 
koord inert innsats av fo rskn ingsressu rser kan b idra til allm enn kunnskaps
oppbygging blitt p rio rite rt. D isse tem aom rådene er genteknikk , pro tein  
engineering, vekstb io tekn ikk , husdyrb io tekn ikk , akvaku ltu r, livsm iddel- 
bio tekn ikk , p rosesstekn ikk /enzvm tekn ikk  og m iljøteknologi. U tvalget har 
ingen m erknader til denne prio ritering  og vil understreke  at fo rsk eru td an 
ning og grunnforskning bør utg jøre et vesentlig  e lem ent i det felles p ro 
gram . U tviklingen innen fo rannevn te  om råder og i fo rskningsm iljøer øker 

behovet for å  fo rste rke  og in tensivere det nord iske fo rskningssam arbeidet. 
D et vises i denne forb indelse  til u tta le lsen  fra K ulturu tvalget hvor også 
behovet fo r økologisk grunnforskning blir unders treke t. V edrørende 
m iljøspørsm ålenes plass i sam arbeidsprogram m et vises til u tta lelsen  fra 
Sosial- og m iljøutvalget. Ø konom isk  utvalg vil for egen del fram holde at 
m iljøom rådet bø r tillegges høy p rio rite t ved gjennom føringen av sam ar
beidsprogram m et.

Jurid isk  utvalg har i sin u tta le lse  lagt særlig vekt på å gi en rettslig  
vurdering av de p rob lem er som  kan oppstå  i fo rb indelse m ed b io teknikk og 
genteknikk , dvs. etiske asp ek te r og skadelige effek ter i forbindelse med 
anvendelsen  av de pågjeldende tekn ikker. Ø konom isk  utvalg slu tter seg til 
synspunktene i Ju rid isk  u tvalgs betenkning  og vil vise til denne.
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N år det g jelder p rogram m ets forslag  til ulike sam arbeidsfo rm er slu tte r 

u tvalget seg til de sy n sp u n k te r som  kom m er til u ttrykk . Spesielt e r u tvalget 
tilfreds m ed forslaget om  å o pp re tte  et nord isk  utvalg fo r e tikk  innen 
bio teknolog ien . U tvalget an se r en sam nord isk  behandling  av etiske spø rs
mål som  nødvendig  og viktig. D et kan også gi no rd iske synspunk ter større 
tyngde in te rnasjona lt i denne sam m enheng. D et vil derfo r væ re verdifullt å 
få felles no rd iske vurderinger og prio rite ringer innen de tte  om rådet. I 
denne forbindelse  e r  næ rt sam arbeid  m ellom  de nasjonale m yndigheter 
som har an svare t fo r spørsm ål av denne k a rak te r innen bioteknologi en 
nødvendig del av arbeidet.

R ek. nr 2811986 om  et even tue lt b io teknisk  institu tt m ed mulig plassering  
i Island biir behand le t i rappo rten  fra M in isterråde ts ekspertg ruppe v ed rø 
rende kulde- og varm eto le ran te  m ik roorganism er. G ruppen  m ener det er 
behov fo r et in tensivert sam arbeid  om kring u tforskning  av term ofile og 
psykrofile  m ik roorgan ism er og enzym er sam t at de tte  arbeid bør kunne 

innpasses m ed ak tiv ite ten  innen p rosessteknolog i som  ifølge sam arbeids
program m et skal adm in is treres og s ty res av N ord isk  Industrifond . D et er 
videre g ruppens oppfatn ing at den beste  m åte å sty rke forskningen på dette  
om rådet vil væ re å  e tab lere  et fo rsk ern e ttv erk  m ed en koord inerende 
innsats fra Island , m en det an ses derim ot ikke hensik tsm essig  å e tab lere  et 
egentlig in stitu tt i Island. U tvalget ta r  opplysn ingene til e tte rre tn ing  og vil 
peke på at det i Island kontinuerlig  arbeides m ed å sty rke  den b io teknologi
ske fo rskningen. D essu ten  vil u tvalget vise til Islands sæ rstilling ved rø ren 
de om rådene med varm e kilder, m en også på grunn av den særstilling 
Island sam m en m ed de andre vestno rd iske  land har når det g jelder b e ty d 
ningen av fiskefangst og fiskeindustri. U tvalget finner det derfor naturlig  at 
Island inn ta r en sentral plass i a rbeidet med å koord inere  innsatsen  og 
fram stå som  en drivende kraft i fo rskn ingssam arbeidet på dette  om rådet 
innen b io teknologien .

B ioteknikken har i alle de no rd iske land fått en fram tredende plass i 
d iskusjonen  om  fram tidige innsatsom råder. U tvalget m ener en slik langsik

tig satsn ing  som  foreslås i sam arbeidsp rogram m et k rever betydelige re s
su rser. U tvalget fo ru tse tte r  at nødvendige m idler av se tte s  for en effektiv 
gjennom føring av program m et.
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U nder henvisning til fo rannevn te  fo reslår Ø konom isk utvalg at
N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  å ved ta  et no r

disk b io teknologisk  sam arbeidsp rogram  i sam svar m ed m in is ter
rådsforslaget og Ø konom isk utvalgs synspunk ter.

S tockholm , 12. feb ruar 1988

E sko A ho  (K )

CarI B ildt <m)

G ustav B jörkstrand  (Sfp) 

Lahja  E xner (s)

A rne  G add (s)

G uðrún H elgadó ttir  (A b.) 

O lo f Johansson  (c) 

P reben L ange (Si)

A a se  O lesen (RV)

P áll P étursson  (F.) 

H arald  Syn  nes (KrF)

Ylva A n n ers ted t (fp) 

llkka-C hristian  B jörklund (Sdp) 

Johan  B u ttedah l (Sp) 

Einar F ørde (A) 

F lem m ing  H ansen  (KF) 

Ivan  Johannessen  (Sb) 

A rvo  K em ppa inen  (Skdl) 

P oul N ie lson  (S) 

O ddrunn P ettersen  (A) 

K im m o Sasi (Kok) 

Jan P. Sy se (H) 
Formann

B IH A N G

Y ttranden  över m in isterråd sforslaget

Nordiska rådets jurid iska utskott:

Jurid isk  U dvalg har fået lejlighed til at udtale sig over ovennæ vnte 
m inisterrådsforslag .

U dvalget har behand le t det på sine m øder den 20. jan u a r 1988 i S igtuna 
o g d e n  11. feb ruar 1988 i S tockholm .

Jurid isk  U dvalg har længe in te ressere t sig for udviklingen inden for 
b io teknologien og har tidligere ved forskellige lejligheder d røfte t aspek te r 
og problem er, der k n y tte r sig hertil.

På udvalgets årlige fæ llesm øde m ed ju s titsm in istrene  m .fl. i novem ber
1987 i A bo fik man b l.a . en redegørelse fra m in is te rrådssek re ta ria te t om 
besky tte lse  a f  den personlige integritet mod indgreb/m isbrug fra v idenska
bens side i fo rbindelse med de nye m edicinske tekn ikker som gensp lejs
ning o. lign.

O gså på det m øde, som  udvalget havde i o k to b er 1987 med sagkyndige 
om et m odern iseret nordisk  lovgivningsprogram , blev forskellige spørgs
mål m ed relation  til b ioteknologi m. v. taget op.
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Jurid isk  U dvalg h ilser derfo r forslaget til et nord isk  b io teknologisk  sam 
arbejdsp rogram  velkom m en og anbefa ler forslaget til ved tagelse  i sin hel
hed m ed nedenstående  kom m entarer.

D et e r  specielt de p rob lem er, d e r kan  o p stå  i forbindelse m ed bioteknik  
og gen teknik , ud fra en  retlig vurdering , som  udvalget har in te ressere t sig 
for, dvs.:
-  etiske a sp ek te r
-  re ttighederne  til op findelserne og
-  skadelige e ffek ter i forb indelse  m ed anvendelsen  a f de pågæ ldende

teknikker.
M ed hensyn til de etiske a spek ter  frem går det b l.a . a f  m in isterrådets 

forslag til sam arbejdsp rogram , at der tæ nkes e tab le re t et nordisk  udvalg 
for etik  inden fo r b io teknologien .

E fte r Ju rid isk  U dvalgs opfa tte lse  er et a f  de stø rste  etiske p roblem er i 
forb indelse med de pågæ ldende nye tekn ikker, hvo r langt m an b ø r lade den 

videnskabelige forskning  gå, og hvor m an skal sæ tte  g ræ nsen for v idenska
bens frem skrid t. D ette  gæ lder først og frem m est forsøg , der invo lverer 
m ennesker og d y r, m en til en vis grad også p lanter.
U dvalget fo rudsæ tte r, at det nord iske etikudvalg  ikke udelukkende kom 
m er til at bestå  a f rep ræ sen tan te r fo r v idenskaben  og forskn ingen , m en at 
der også kom m er rep ræ sen tan te r m ed, d e r e r  aktive i forb indelse  m ed de 
politiske beslu tn ingsp rocesser. L igeledes vil udvalget understrege  vigtig
heden af, at d e r b liver m ulighed for politikerne i N ord isk  Råd for løbende 
at følge med i det nord iske etikudvalgs arbejde.

R ettighederne til opfindelserne -  dvs. de pa ten tre tlige  spørgsm ål -  e r 
noget m an længe har sam arbejdet om  nord isk , og som  m an har fo rsøg t at 
harm onisere  så langt som  m uligt, frem går det a f  forslaget til sam arbejds
program . D et frem går ligeledes, at N ord isk  M inisterråd  har beslu tte t at 
nedsæ tte  en speciel udredningsgruppe fo r pa ten tp rob lem er m. m ., m en at 
de tte  arbejde im idlertid  er b levet forsinket.

D et e r  Ju rid isk  U dvalgs opfa tte lse , a t det e r m eget vigtigt, at d e r snarest 
muligt opnås en fæ lles nord isk  holdning til d isse prob lem er, ikke m indst 
fordi m an — som  det også frem går a f  sam arbejdsprogram m et — stå r over 
for en indgående revision  a f den in ternationale  konvention  om væ kstfo r
æ dlingsret i U PO V  (U nion pour la P ro tec tion  des O b ten tions V égétables).

U dvalget vil derfo r understrege  vigtigheden af, at udredningsgruppen  får 
afs lu tte t sit arbejde , og at m an nord isk  får fas tsa t nogle m inim um sregler på 
om rådet, før m an når fo r langt frem  in ternationalt.

U dvalget er enig i, at ansvare t fo r de paten tretlige spørgsm ål bø r henlæ g
ges til et fæ lles nord isk  organ , og at det i fø rste  om gang form entlig  vil være 
m est hensig tsm æ ssigt at lægge disse opgaver til Den N ord iske P rogram ko
m ité fo r B ioteknologi (N PB ), som  det er fo reslået i sam arbejdsprogram -

M ed hensyn til de skadelige e ffek te r  i fo rbindelse med anvendelse  a f  de
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pågæ ldende tekn ikker frem går det bl. a. a f  forslaget til sam arbejdsp ro 
gram , at m angelen på  viden inden fo r de tte  felt e r åbenbar. D er er et reelt 
behov for i fæ llesskab inden for N orden  at udvikle en stø rre  viden om 
sikkerhed og risikovurdering  a f  de nye m etoder, understreges det.

Jurid isk  U dvalg  kan tils lu tte  sig p rogram kom iteens påpegning a f beho 
vet fo r et næ rt sam arbejde m ellem  de nationale  m yndigheder, der har 
an svare t for sikkerhedsvurderingerne  inden for bio teknologien . Samtidig 
vil udvalget henstille , at det overvejes — både nationalt og nord isk  -  om 
det er hensig tsm æ ssigt, at opgaverne på  om rådet e r  fordelt på så mange 
m yndigheder og organer, som  de e r i dag.

Endelig  skal udvalget pege på, at m an også bør væ re opm æ rksom  på de 
poten tie lle  risici, d er kan væ re i forbindelse  m ed afskaffelse a f  affald fra 
bio teknologisk  v irksom hed.

S tockholm , 11. feb ruar 1988

B ernhard  Tastesen  
Formand

Nordiska rådets kulturutskott:

D et av  N ord iska  m in is terrådet avgivna förslaget till no rd isk t b io tekno lo 
giskt sam arbetsp rogram  är av se tt a tt bilda grundvalen  för sam arbete t inom 
bioteknologisk  forskning u nder fem årsperioden  1988-1992. Förslaget 
g rundar sig på nationellt p rio rite rade  sam arbetsfo rm er och sam arbetsom - 
råden . Enligt program m et b ö r sam arbete t syfta  till en närm are sam ordning 
av de nationella p rogram  fö r b io teknologi som  är u nder genom förande. 
H ärigenom  kan m an enligt program m et undvika dubbelarbete  och få till 
stånd e tt e ffek tivare  u tny ttjande  av befintliga resu rse r. Sam tidigt ä r  av sik 
ten  att s tä rk a  kom petensen  och konku rrensk raften  i e tt in ternationellt 
perspektiv .

N ord iska  rådet har efterlyst e tt ak tiv t nordiskt sam arbete  på b io tekno lo 
g iom rådet, och k u ltu ru tsko tte t ha r såväl vid behandlingen av rik tlin jerna 
fö r N ord iska  fo rskningspolitiska råde t (B 69/k) som  i andra sam m anhang 
u tta la t a tt e tt särskilt program  bör u ta rb e tas  för det no rd iska sam arbetet 
inom  bioteknologin . U tsk o tte t k o n sta te ra r därfö r med tillfredsställelse att 
e tt förslag till sam arbetsp rogram  nu föreligger, och att program m et u tgår 
från  de grundläggande principer och kriterier fö r no rd isk t fo rskn ingssam 
arbete  som  har fastslagits i rik tlin jerna för FPR , och som  u tsko tte t har 
om fattat.

U tsko tte t n o te ra r a tt grundläggande forskning och kom petensuppbygg
nad u tgör cen tra la  m om ent inom  de sam arbetsom råden  som  anges i p ro 
gram m et. U tsko tte t u n d e rs try k e r a tt de re su rse r som särskilt i e tt in ledan
de skede av sä tts  för sam arbetet inom  bioteknologin i s to r u ts träckn ing  bör
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användas fö r a tt stöda  fo rsk a ru tb y te , fo rskaru tb ildn ing  sam t stipend ier 
och kon ferenser fö r fo rskare . Å tgärder för a tt s töda  kom petensuppbygg
nad och forskaru tb ildn ing  ä r angelägna särskilt mot bakgrund av a tt b risten  
på kvalificerade forskare  kan bli e tt h inder för en u tbyggnad av sam arbetet 
på om rådet i den om fattn ing  som  är önskvärd . In sa tse r i syfte att u nderlä t
ta de d irek ta  k o n tak te rna  m ellan fo rskare på om rådet kan även främ ja 

uppkom sten  av nya forskn ingspro jek t. G enom  att sam arbetsp rogram m et 
innehåller å tg ä rd e r i syfte a tt öka fo rskarnas rörlighet och därm ed deras 
m öjligheter a tt hålla kon tak t m ellan nord iska och in ternationella  fo rsk 
ningsm iljöer kan program m et även  på ett m era allm änt plan b idra till a tt 
stärka det no rd iska fo rskn ingssam arbete t, vilket u tsko tte t finner positivt.

Det no rd iska sam arbetsp rogram m et berö r flera olika forskningsom råden  
och sam tidigt även  flera sek to re r inom  den nord iska  sam arbetsorganisa- 
tionen. U tsk o tte t u n d ers try k e r därfö r den sam ordnande roll som  den före
slagna nord iska  p rogram kom m ittén  för b io teknologi bö r ha för a tt p ro 
gram m et skall kunna genom föras effektiv t och in sa tse r inom  olika tem a
om råden  flexibelt anpassas till program m et. Inom  de prio rite rade  tem aom 
rådena anser u tsko tte t att m an även  bör ta upp ekologisk grundforskning 
för att bedöm a ekologiska k o n sekvenser i anslu tn ing till den b io teknologis
ka forskningen . V idare fram håller u tsk o tte t a tt FPR  bör ha en viktig 
uppgift i uppföljningen av a rb e te t med p rogram m et, och i koordineringen 
av in sa tse r m ellan d e tta  p rogram om råde och and ra  sek to re r inom  det 
no rd iska fo rskn ingssam arbete t.

Med hänvisning till vad som ovan an fö rts fö ro rdar k u ltu ru tsko tte t för sin 
del det av m in is terrådet fö reslagna p rogram m et, och fö ru tsä tte r att m inis
terrådet av sä tte r  anslag  för b io tekno log isam arbete t i enlighet med det 
förslag som  ingår i program m et.

S tockholm  den  11 februari 1988

F ö r N ord iska  rådets ku ltu ru tsko tt

Eidur G uönason  
Förman

Nordiska rådets social- och m iljöutskott:

I . F örslaget
Program förslaget är u ta rb e ta t av en program kom m itté  bestående av natio 
nella rep resen tan te r. Det avses bilda grundvalen  för sam arbete t inom 
b ioteknologisk  forskning fem årsperioden  1988- 1992. M ålsättn ingen är att 
fö rstä rka  de nationella  fö ru tsä ttn ingarna  för u tny ttjande  av bioteknologi 
inom olika om råden  och s tärka  näringslivets konkurrenskraft. V idare är
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program m ets mål a tt stödja sam arbete  som  avser paten t- och  in form a
tionsfrågor och ak tivera  sam nord isk  verksam het m ed aspek te r på etik- och 
säkerhetsfrågor.

Enligt förslaget skall an sv a re t fö r genom förandet av d essa  ak tiv ite te r i 
s tö rs ta  m öjliga u ts träckn ing  åvila  redan  ex is terande organ, dvs. N ord iska  
industrifonden , N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för jo rd - och  skogs
b ruksfrågor m .f l. En N ord isk  p rogram kom m itté  fö r b io teknologi föreslås 
bli in rä ttad  m ed syfte a tt koo rd inera  program m et m ed nationella  aktivite-

P rogram m et innehåller även förslag till in rä ttande  av ett N ord isk t u t
skott för etik  inom  bioteknologin  avsedd  att u tgöra ett referensorgan  när 
det gäller e tiska  frågor inom  b io teknolog iom rådet. D ess uppgifter blir 
po licyskapande å tgärder och överväganden  av de etiska  norm erna inom 
b ioteknologisk  forskning och tilläm pning i N orden  och in ternationellt. 
V idare unders tryks behovet av e tt nära  sam arbete  m ellan de nationella 
m yndigheter, som  har an sv a re t fö r säkerhe tsvärderingarna  inom  b io tekno
logi.

2. U tsko tte t
U tsko tte t n o te ra r in ledningsvis a tt förslaget u tgår från följande definition 
av bioteknologi: All teknologi som  använder m ikroorganism er, växt- och 
d jurceller eller de lar av d essa  fö r a tt fram ställa  e ller m odifiera p roduk ter, 
m ålinriktat fö rändra  väx te r och d ju r eller för a tt u tveck la  m ikroorganism er 
för specifika ändam ål.

D en snabba u tvecklingen som  skett inom  m olekylärbiologin har öppnat 
m öjligheter a tt sty ra  såväl funk tioner i celler som  a tt ändra biologiska 
m olekylers s tru k tu r i önskad  riktning och fram ställa  nya p roduk ter för 
m edicin, jo rd - och skogsbruk sam t industri. Fo rskn ingsresu lta ten  väntas 
bli tilläm pliga inom  jo rd - och skogsbruk , livsm edels- och kem ikalie
industri, hälso- och sjukvård , m iljövård sam t appara tu ru tveck ling . M ånga 
länder har s ta rta t nationella b io teknologi-program  för a tt på lång sikt säkra 
u tvecklingen inom  om råde t. M an känner i E u ropa  oro  för att bli d is tan 
serad  av den am erikanska  och jap an sk a  utvecklingen.

Sam tidigt som  m an i de flesta  länder är stark t angelägna att u tny ttja  de 
tillfällen denna revo lu tionerande nya teknik  ger, har m edvetenheten  ökat 
om a tt konsekvenserna  av gen teknisk  m anipulation  kan vara  oöverskåd li
ga. K rav h a r därfö r rests  på säkerhet och etisk  bedöm ning av de nya 
valm öjligheter och risker gen tekniken  innebär, innan dess tilläm pning 
sprids över allt s tö rre  om råden.

U tsko tte t no terar, a tt säkerhe tsbes täm m elserna  inom  forskning, p ro 
duktion och miljö varie ra r m ellan de nord iska länderna m en att man i 
princip  följer U SA -regler och O E C D ’s rekom m endationer. D anm ark har 
som  enda nord isk t land en lag om miljö och genteknologi.

E fter behandling av social- och m iljöu tsko ttet antog N ord iska  rådet
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rekom m enda tion  nr 2411987 på g rundval av e tt m edlem sförslag  (A  7721s) 
om  natu re tik , säkerhe tsfrågo r, teknolog ivärdering  och reg ler rö rande gen
teknologi. U tsk o tte t n o te rad e , a tt m an i de flesta  länder var m edveten  om 
riskerna  m ed genm anipulation  i m edicinska sam m anhang m edan effek ter
na  på  miljön uppm ärksam m ats betydlig t m indre. U tsk o tte t ansåg det v ik 
tigt a tt e tt v idare  p e rspek tiv  än e tt ensid ig t fo rskningspolitisk t e ller p ro d u k 
tionsin rik ta t fick prägla det no rd iska  sam arbe te t på det gen teknologiska 
om rådet m ed p rak tisk  tilläm pning inom  det b io teknolog iska F oU -sam arbe- 
te t. N ord iska  m in isterrådet rekom m enderades därfö r
a) a tt u tred a  hur hänsyn  till etik , säkerhet och  teknologivärdering  rörande 

genteknologi kan inarbe tas i det no rd iska sam arbetet.
b) a tt undersöka  om  någon form  av förhandsgodkännande eller reg istre

ring av genklyvning  ä r möjlig i no rd isk t sam arbete .
c) a tt v erka  för fo rtlöpande sam råd m ellan de nord iska länderna vid u t

vecklingen av genteknologi rö rande etik , säkerhet och tekno log ivärde
ring.

U tsk o tte t n o te ra r d ärfö r m ed tillfredsställe lse , a tt det i m in isterrådsfo r
slaget fram hålles, a tt säkerhe t och riskvärdering  av de nya genetiska 
m etoderna ä r  princip iellt v iktiga frågor när det gäller forskning och p ro 
duktion . M iljöfrågorna berö rs  i och m ed att d e t ko n sta te ra s , a tt m er 
uppm ärksam het fästs  vid even tue lla  eko log iska fö ljder, som  genetisk t m o
difierade m ikroorgan ism er, väx te r e lle r d jur kan fö ro rsaka  i na turen . H är
till kom m er de even tue lla  arbetsm iljö risker som  de som  arb e ta r m ed b io 
teknologi kan bli u tsa tta  för. I förslaget e rkännes också , a tt b risten  på 
kunskaper inom  d e tta  om råde ä r uppenbar och att behovet a tt gem ensam t 

u tveckla  d essa  inom  N orden  ä r påtagligt.
U tsk o tte t n o te ra r också  m ed tillfredsställe lse  a tt förslaget ger sto r vikt åt 

de etiska  frågorna  särsk ilt inom  hum an-, husd jurs- och väx tgenetik ; dvs. 
genterapi och kartläggning av arv sm assan  och etab lering  av nya väx te r 
eller d jur. E tiska  värderingar kan kom m a a tt resu lte ra  i regler, som  d irekt 
p åverkar den tilläm pade forskningen och indirekt även grundforskningen. 
E n sam nord isk  d iskussion  om  e tiska  värderingar anses nödvändig  och kan 
ge ökad in ternationell tyngd åt nord iska ståndpunk ter. D et är därför värd e
fullt a tt få till stånd  gem ensam m a prio rite ringar och fö rhålln ingssätt mellan 
de nord iska länderna  och in ternationellt.

U tsk o tte t vill m ot bakgrund  av vad som  ovan an fö rts tills ty rka  m in is ter
rådsforslaget i sin helhet och  vill i synnerhet peka på vikten av förslaget a tt 
tillsätta  ett no rd isk t u tsk o tt för etik  inom  bioteknologin .

S tockholm  den  11 feb ruari 1988

F ö r social- och m iljöu tskotte t

M arja tta  V äänänen  
Förman
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Ministerrådsforslag

om förslag till nordiskt bioteknologiskt samar
betsprogram
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord isk  M in isterråd  o v e rsen d er herm ed et forslag til nordisk  b io tekno
logisk sam arbejdsprogram  til N ord isk  R åd m ed henblik på behandling 
under rådets 36. session i O slo.

P rogram forslaget e r  udarbejdet a f  en særligt nedsat p rogram kom ite m ed 
udgangspunkt i de enkelte  no rd iske landes p laner fo r bio teknologisk  FoU - 
virksom hed.

M in isterråde t tils lu tter sig de principper og retn ingslin jer for sam arbej
det, d er fo reslås. M in isterråde t ag te r derfo r e fter råd e ts  behandling og 
under hensyntagen  til råd e ts  sy nspunk te r at vedtage et program  for no r
disk b io teknologisk  sam arbejde 1988-92 .

I det vedtagne m in is terrådsbudget fo r 1988 er der på forskellige om råder 
a fsa t/reservere t m idler til b io teknolog isk  sam arbejde, d e r sto rt set svarer 
til program forslagets fo rventn inger. M in isterråde t vil i fo rbindelse m ed det 
o rd inæ re budgetp rocedure  tage stilling til den senere  finansiering.

O slo den  16. decem ber 1987

B jarne M ørk  E idem
Fridtjov C lem et

B 77/e
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K om m itténs förslag till e tt nord isk t b io teknologiskt sam arbetsprogram  
bildar grundvalen  fö r sam arbe te t inom  bioteknologisk  forskning under 
fem årsperioden  1988-1992. Förslaget g rundar sig på nationellt p rio rite ra 
de sam arbetsfo rm er och sam arbetsom råden  sam t i s to r u ts träckn ing  på 
delprogram  som  u ta rb e ta ts  av N ord iska  Industrifonden  och N ord iska  äm 
betsm annakom m ittén  för jo rd - och  skogsbruksfrågor. K om m ittén  har även 
beak ta t e tt förslag från  N ord iska  M in isterråde ts expertg rupp  till sam arbete  
gällande köld- och v ärm eto le ran ta  m ikroorganism er. Förslaget i sin helhet 
har u ta rb e ta ts  av en program kom m itté  bestående av nationella rep resen 
tan te r. N ord iska  Industrifondens och N ord iska  M inisterrådets sek re taria t 
har deltagit i kom m itténs arbete .

M ålsättn ingen för det no rd iska b io teknolog iska sam arbetsprogram m et 
är a tt fö rstä rk a  de nationella fö ru tsä ttn ingarna  för u tny ttjande  av b io tekno
logi inom  olika om råden  och stä rk a  näringslivets konkurrenskraft. V idare 
är det program m ets mål a tt stöd ja  sam arbete  som  avser patent- och infor
m ationsfrågor och ak tivera  sam nord isk  verksam het m ed asp ek te r på etik- 
och säkerhetsfrågor.

I förslaget har fo rskn ingsom råden  prio rite ra ts  där nord iska fo rsknings
m iljöer kan erb juda  sam arbete  och kunskapsöverföring  liksom  om råden 
d är en koord inerad  insats av fo rskn ingsresu rser kan b idra till allm än kun
skapsuppbyggnad. D essa tem aom råden  är gen teknik , protein  engineering, 
väx tb io tekn ik , husd ju rsb io tekn ik , akvaku ltu r, livsm edelsb io teknik , p ro 
cesstekn ik /enzym tekn ik  och m iljöteknologi.

P rogram m et innehåller förslag till olika slags sam arbetsfo rm er genom  
vilka planen kan förverkligas: p lanering och initiering, stipend ier och u t
b ildningsprojekt, sam verkanså tgärder, stöd till FoU -m iljöer, industriella 
FoU -pro jek t sam t stö rre  s. k. paraplyprogram .

Enligt förslaget skall an sv a re t fö r genom förandet av d essa  ak tiv ite te r i 
s tö rsta  möjliga u ts träckn ing  åvila redan ex is terande organ, dvs. N ord iska 
Industrifonden , N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för jo rd - och skogs
b ruksfrågor sam t an d ra  re levan ta  organ. En N ord isk  program kom m itté  för 
bioteknologi fö reslås bli in rä ttad  med syfte a tt koord inera  program m et och 
dess budget u nder hela p rogram perioden . K om m ittén  skall också  sam ord
na program m et m ed nationella ak tiv ite ter.

P rogram m et innehåller även  förslag till in rättande av e tt N ord isk t u t
sko tt för etik  inom  b ioteknologin  avsedd  a tt u tgöra ett referensorgan  när 
det gäller e tiska  frågor inom  bioteknologiom rådet.

Förslaget till budgetering  av sam arbetsp rogram m et har u ta rbe ta ts  ge
nom  en sam m anvägning av de förslag som  N ord iska  Industrifonden  och 
N ord iska äm betsm annakom m ittén  fö r jo rd - och skogsbruksfrågor har p re 
sen tera t sam t en beräkning av k o stnaderna  fö r in sa tse r inom  de p rio rite ra 
de om råden  som  kom m ittén  an se tt bö r stöd jas. E nligt förslaget kom m er de

1. Sammandrag
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to tala  k o stnaderna  fö r p rogram m et att uppgå till 25 M D K K  under å r  1988 
och till 55 M D K K  fö r vart och e tt av åren  1989-1992. 15 M D K K  av de 
årligen erforderliga m edlen skall finansieras med resu rse r som  redan finns 
inom  N ord iska  M in isterråde ts budget.

1. Yhteenveto

E hdo te ttu  pohjoism ainen b io tekniikan yh te istyöohjelm a on tu tk im usyh- 
teistyön  p eru s tana  v iisivuotiskaudella  1988-1992. E hdo tu s perustuu  kan- 
sallisesti prio riso itu ih in  yh te istyöalueisiin  ja  yh teistyöm uoto ih in  sekä ala- 
ohjelm iin, jo ita  ovat laa tineet Pohjoism ainen teo llisuusrahasto , M aa- ja  

m etsä ta louskysym ysten  pohjo ism ainen  v irkam ieskom itea sekä Pohjois
m aiden m in is terineuvoston  n im eäm ä p sy k ro - ja  term ofiilisten  m ikro-orga- 
nism ien tu tk im usta  suunn itte leva  asian tun tija ryhm ä. K oo tun  yhteistyöeh- 
do tuksen  on laatinu t kansallisis ta  jä se n is tä  koostuva  ohjelm akom itea. Ko- 
m itean työsken te lyyn  o v a t o sa llistuneet Pohjo ism aisen  teo llisuusrahaston  
ja  Pohjoism aiden m in is terineuvoston  sih teeristö jen  edusta ja t.

Pohjoism aisen b io tekn iikan  yh te istyöohjelm an tav o itteen a  on vahvistaa  
kansallisia pyrk im yksiä  b io tekniikan  hyödyntäm iseksi eri aloilla sekä  tu- 
kea elinkeinoeläm än k ilpailukykyä. O hjelm an tavo itteena  on m yös tukea  
y h te is työ tä  paten tti- ja  in fo rm aatiokysym yksissä  sekä  ak tivo ida yhteis- 
poh jo ism aista  to im in taa  ee ttis issä  ja  tu rvallisuuskysym yksissä .

E h d o tuksessa  on prio riso itu  tu tk im usalueita , jo illa  tu tk im uslaitokset 
vo ivat ta rjo ta  yh te is ty ö tä  ja  tiedonsiirtoa  sekä  alueita , jo illa  tu tk im usre- 
surssien  koord ino in ti ed is tää  Pohjoism aiden k ilpailukykyä. N äitä  teem a- 
a lueita  ovat geen itekn iikka, p ro teiin ien  m uokkaus, kasv ib io tekn iikka, ko- 
tie lä inb io tekniikka, ak vaku lttuu ri, e lin tarv ikeb io tekn iikka , p rosessitek - 
n iikka/en tysyym itekniikka sekä  ym päristöb io tekniikka.

O hje lm aehdo tuksessa  esite tään  erilaisia yh te istyöm uoto ja  ohjelm an to- 
teu ttam iseksi: yh te istyön  suunnitte lu  ja  a lkuunsaattam inen , apurahat ja  
kou lu tusp ro jek tit, v u o rova iku tu sta  ed is tävä t to im enp itee t, T & K -keskus- 
ten tukem inen , tu tk im u s-ja  keh itysp ro jek tit sekä laajem m at nk. sa teenvar- 
jo -oh jelm at.

E hdo tuksen  m ukaan vastuu  näiden to teu tu k ses ta  annetaan  m ahdolli- 
suuksien  m ukaan jo  o lem assa  oleville organisaatio ille , ts. Pohjoism aiselle 
teo llisuusrahasto lle  ja  M a a - ja  m etsä ta louskysym ysten  pohjoism aiselle vir- 
kam ieskom itealle ym . relevanteille  elimille. O hjelm an sekä budjetin  koor- 
d inoim iseksi esite tään  koko ohjelm an ajaksi n im itettäväksi Pohjoism ainen 
bio tekniikan ohjelm akom itea. K om itean  teh täv iin  kuuluu m yös ohjelm an 
yh teensov ittam inen  kansallisten  ohjelm ien kanssa.

O hjelm an pu itte issa  esite tään  m yös pe ru s te ttav ak si Pohjoism ainen 
bio tekniikan etiikkakysym yksiä  käsitte levä  valiokunta , jo n k a  teh tävänä 
olisi toim ia referenssie lim enä b io tekn iikan  alueen ee ttis issä  kysym yksissä .

B ud je ttiehdo tu sta  laad ittaessa  on o te ttu  huom ioon Pohjoism aisen teolli-
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suusrahaston  sekä M aa- ja  m etsä ta louskysym ysten  pohjoism aisen virka- 
m ieskom itean  tekem ät esitykset sekä ohjelm akom itean priorisoim ien tu t- 
kim usalueiden vaatim an  tuen  tarve . E hdo tuksen  m ukaan kokonaisbudjetti 
on 25 M D K K  vuodelle 1988 ja  55 M D K K  vuosille 1989-1992. Vuosit- 
ta isesta  kokonaisbud je tista  15 M D K K  raho ite taan  Pohjoism aiden m in iste
rineuvoston  jo  o lem assao lev ilta  m om enteilta .

2. Förord

N ord iska  M in isterråde t (N M R ) tillsatte  den 14. maj 1987 en program 
kom m itté m ed m andate t, a tt u ta rb e ta  e tt förslag till e tt nord isk t b io tekno
logiskt sam arbetsp rogram  (Bilaga 1). K om m ittén  har b estå tt av tre  rep re
sen tan te r från  varje no rd isk t land (Bilaga 2). I kom m itténs arbete  har 
vidare deltagit rep resen tan te r fö r N ord iska  Industrifondens och N ord iska 
M in isterråde ts sek re ta ria te r (Bilaga 2). K om m itténs förslag skall enligt 
uppdraget föreligga före den 1. novem ber 1987.

Ö nskan om  nord isk t sam arbete  på  det b io teknologiska om rådet u t
try ck tes  på  sta tsm in is tra rnas och sam arbetsm in istrarnas gem ensam m a 

m öte i novem ber 1986. D essförinnan  hade b io teknologifrågor behand la ts i 
flera nord iska organ. Vid N ord iska  rådets 34. session antogs en rekom 
m endation om  bioteknologisk t sam arbe te , vari b l .a .  fö ru tsa tte s  a tt N M R  
närm are värderar förslaget a tt up p rä tta  e tt no rd isk t in stitu t fö r b io tekno lo 
gisk forskning avseende term ofila  o rgan ism er i Island. P å N ord iska  rådets 
35. session antogs två rekom m endationer: en om u tarbetande av ett b io
teknologiskt sam arbetsp rogram  och en om  sam arbete  om kring genteknolo-

K om m ittén  har basera t sitt a rbete  på följande underlag: N ord iska  In
dustrifondens (N I) förslag  till en industriell forsknings- och u tveck lings
plan för b io teknik  i N orden  (ok tober 1987, Bilaga 3), underlag för ett 
sek torprogram  i b io teknologi från  N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för 
jo rd - och skogsbruksfrågor (N Ä JS) (ok tober 1987, Bilaga 4) och rapport 
från N M R 's expertg rupp  angående köld- och värm eto leran ta  m ikro-orga
n ism er (6.10.1987, Bilaga 5). Som bakgrundsm ateria l har y tterligare  an 
vän ts rik tlin jer för N ord iska  fo rskningspolitiska rådet (FPR ) sam t m aterial 
från sam nord iska  u tredn ingar och nationella rap p o rte r (Bilaga 6: lista  över 
använda referat). K om m ittén  har u nder sitt a rbete  för egen del kartlag t de 
nationella p rio riteringar som  u tgör den naturliga u tgångspunkten  för det 
no rd iska sam arbetet.

3. Bioteknologins perspektiv och m öjligheter

K om m ittén  har i sitt a rbe te  använ t följande definition av  bioteknologi: 
A ll teknologi som  använder m ikroorganism er, växt- och djurceller eller 
delar av dessa  fö r  a tt fra m stä lla  eller m odifiera  produkter, m ålinrikta t 
fö rä n d ra  växter och djur eller fö r  a tt u tveckla  m ikroorganism er fö r  specifi
ka ändam ål.
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D en bioteknologiska industrin  har trad itionellt tilläm pat m ikrobiologi, 
biokem i och genetik  i p roduk tionssam m anhang . D en snabba utvecklingen 
som  skett inom  m olekylärbiologin e fter 1960-talet har em ellertid  skapat 
fö ru tsä ttn ingar fö r nya b io teknolog iska m etoder. De nya insik terna  i de 
biologiska m ekan ism erna  på  m olekylär n ivå har öppnat m öjligheter a tt 
s ty ra  såväl funk tioner i ce ller som  att ändra  b iologiska m olekylers s truk tu r 
i önskad  riktning. M ed hjälp av rekom binant-D N A -teknik  kan genetisk t 
m aterial överfö ras m ellan sam m a och olika a rte r, v ilket m edför a tt m an 
kan fram ställa  nya p ro d u k te r fö r m edicin , jo rd - och skogsbruk sam t indu
stri. D et b ö r dock  påpekas a tt b io teknologi ä r  en teknologi och inte någon 
självständig disciplin. D etta  m edför, a tt m an fö ru tom  på grundläggande 
om råden beh ö v er kunskaper också  på tilläm pande sek to re r inom industri
ell teknologi sam t jo rd - och  skogsbruk.

B ioteknologin bedöm s kom m a a tt få  revo lu tionerande effek ter på nä
ringsliv och sam hälle. F o rskn ingsresu lta ten  vän tas bli tilläm pliga inom  ett 
flertal om råden ; jo rd - och skogsbruk , livsm edels- och finkem ikalieindustri, 
hälso- och sjukvård , m iljövård sam t appara tu ru tveck ling . På 1980-talet har 
m ånga länder s ta rta t nationella  b io teknologi-program  fö r a tt på  lång sikt 
säkra u tvecklingen inom  om rådet. 1 U SA  är bioteknologi e tt av de sto ra  
nationella in sa tsom rådena. I m indre länder ä r  de nationella resu rserna  
begränsade och speciellt i E u ropa  har m an v isat o ro  fö r a tt bli d is tanserad  
av den am erikanska  och jap an sk a  u tveck lingen . G em ensam m a europeiska 
fo rskningsprogram  har in letts fö r a tt säk ra  den eu rope iska  konku rrensk raf
ten; t. ex. E G ’s b io teknolog iska forskningsprogram  för perioden  1985- 
1989 och E U R E K A  sam arbete t.

D en trad itionella  b io teknologin  ä r väl in tegrerad  inom  sam hällets ekono
m iska och ku ltu re lla  ram ar. D en snabba utveck lingen  inom  bioteknologin 
och speciellt gen tekniken  har em ellertid  väck t behov a tt genom föra etiska 
och säkerhetsm ässiga  värderingar och därm ed faststä lla  regler fö r både 
forskning och p rak tiska  tilläm pningar. S äkerhets- och riskprob lem atiken  
har behand la ts bl. a. av W H O  och O E C D . De in ternationella  rekom m enda
tio n e r som  ex is te ra r på  om rådet b e rö r dock  rena  säkerhetsfrågor och inte 
e tiska  asp ek te r. Inom  N orden  har de e tiska  frågorna i sam m anhang med 
den b io teknologiska m etodologin få tt allt stö rre  uppm ärksam het. G en tek 
n iken har m edfört nya begrepp  och därm ed problem  i sam band m ed 
u pp rä ttande av reg ler och  paten teringsfrågor.

4. B ioteknologin i Norden

D et har u p p sk a tta ts  a tt un iversite t och  forskn ingsinstitu tioner i N orden  
sy sse lsä tte r ca. 2400 fo rskare  och de drygt 100 b io teknolog iska fö retagen 
ca. 2 800 fo rskare . M o tsvarande sa tsn ingar kan uppska ttas  till ca. 1.1 
respek tive  1.4 m iljarder D K K /år (B ilaga 3). D et d irek ta  offentliga p ro jek t
stödet i N orden  å r 1987 är ca. 500 M D K K .
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4.1 D anm ark

D anm ark  har långa trad itioner både inom  den konven tionella  (b l.a . 
bryggeri-, m ejeri- och  jäs tin d u strin ) och den m oderna  (bl. a. antib io tika, 
insulin, finkem ikalier) b io teknologiska industrin . D anm ark har också  länge 
varit det ledande landet i världen  inom  enzym produk tion . A ktiv forskning 
pågår i de s to ra  industrifö re tagens fo rskningslaboratorier.

R egeringen i D anm ark  h a r fa tta t beslu t om  ett kraftigt stöd fö r FoU - 
verksam het. D et har u ta rb e ta ts  en handlingsplan  för perioden 1987-1990, 
som  sty rs av ” det b io teknologiske koord inationsudvalg” . F o lketinget har 
antagit förslaget. De om råden , som  enligt p lanen skall understödas är:
-  m olekylärbio logiska och b io teknologiska m etoder och p ro cesser
— ferm enterings-, separa tions- och b iokonversionsp rocesser
-  väx tb io teknik  (t. ex. m olekylärbiologi, genetik , p ro top last- och cellkul

turer)

— husd ju rsb io tekn ik  (t. ex. genöverföring , genexpression , cellkulturer)
— havsbiologi och akvaku ltu r
— livsm edelsproduktion  (u tny ttjande  av m ikroorganism er)
— m iljövård, ekologi och u tn y ttjande  av  avfall
-  sjukvård  (d iagnostik , vacciner, nya läkem edel)

De tidigare in ledda program m en skall stöd jas m ed 5 —6 M D K K /år under 
perioden 1986-1989. Enligt regeringsforslaget kom m er y tterligare  i g e
nom snitt 115 M D K K /år a tt anv isas fö r perioden  1987-1990. Som  huvud
elem ent ingår i program m et etab lering  av effektiva b io teknolog iska fo rsk 
ningscen tra , e tt speciellt fo rskaru tb ildn ingsprogram  sam t upplysningskam - 
pan jer och teknologivärderingar. M an p lanerar a tt innan å r 1990 tredubb la  

an ta le t kand idater som  utbildas.

4.2 F inland

I F in land ä r den b io teknolog iska industrin  ännu fö r det m esta  baserad  på 
traditionell b io teknik , m edan aktiv  forskning inom  m olekylärbiologi och 
genteknik  pågår. D enna forskning har redan lett till industriell produktion  
av enzym er och d iagnostika. F orskning  vid un iversite t och forskn ingsinsti
tu t har redan m edverkat till etab lering  av e tt antal nya företag . E nzym tek
nologi, väx tb io tekn ik , d iagnostik , u tveckling  av b io reak to rer sam t avfalls
hantering  ä r de industrie lla  tilläm pningsom rådena.

F in lands A kadem i, T eknologiska u tveck lingscentralen  (T E K E S) och 
Fonden  fö r F in lands S jälvständighets Jub ileum sår 1967 (SITRA ) har var 
fö r sig u ta rb e ta t handlingsp laner e ller förslag , som  om fattar såväl u tb ild 
ning och grundforskning som  tilläm pad forskning. Som tyngdpunktsom rå- 
den har näm nts:
-  rekom binant-D N A -forskning
-  väx tb io tekn ik  (särskilt inom  skogsbruk och livsm edelsproduktion)
— enzym teknik  inkl. p ro tein  engineering
-  läkem edels- och vaccinproduktion
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-  p rocesstekn ik  och  p rocessty rn ing , d ow nstream  processing
-  d iagnostiska p ro d u k te r och  ap p a ra te r (för hum ana, djur- och  väx tsjuk- 

dom ar)
-  b io sen so rer och b ioelek tron ik
-  b io tekn isk  avfa llshan tering  inkl. avgiftning 

U tveck lingsprogram m et fö r b io tekn ik  och  m olekylärbiologi fö r åren
1988-1992 u ta rb e ta t av F in lands A kadem i innebär a tt m an u nder fem års
perioden  skulle s töd ja  fo rskaru tb ildn ing  m ed 36 M FIM  och  forskn ingspro 
je k t m ed 84 M F IM  sam t skaffa u trustn ing  fö r 64 M FIM . M ed de tta  årliga 
stöd  av 37 M FIM  to rde  m an kunna skapa  v erk sam hetsbetingelserna  för 16 
forskn ingsgrupper och  u tb ilda 110 do k to re r, v ilket fö rdubb lar det nuvaran 

de an ta le t. D et fö reslagna p rogram m et skulle finansieras m ed anslag  från  
flera  m in isterier och  äm betsverk . U nderv isn ingsm in isterie t har sam m an
kallat en a rbe tsg rupp , vars uppgift ä r  a tt b ea rb e ta  e tt förslag  fö r finansi
eringen av u tveck lingsprogram m et u nder perioden  1988-1992. A rbe ts
g ruppens förslag  skall v ara  färdig t i m itten  av novem ber 1987. F ö rverk li
gandet av program m et h a r b eak ta ts  i s ta tsbudgetfö rslaget fö r 1988 m ed ett 

anslag  p å  ca  28 M FIM .

4.3 Is land

K om m ersiella  b io teknolog iska p ro cesse r om fa tta r p roduktion  och iso le
ring av fe ttäm nen  och derivat från  fiskelevero lja  sam t fram ställn ing av 
horm oner och d iagnostiska p roduk ter. T re nya b io teknolog iföretag  är 
startfärdiga. E tt av d essa  har sitt u rsp rung  i e tt s to rt fo rskn ingspro jek t som  
sedan 1985 bedriv its  i sam arbete  m ellan fy ra  in stitu tioner. Is ländska fö re 
tag lägger u t fo rskn ingsuppg ifter på  k o n trak t m ed inhem ska och u tländska  
institu tioner. S jälva bed riv e r de b io teknolog isk  forskning i begränsad  om 
fattning. A nledningen härtill ä r  u n iversite te ts  och fo rskn ingsinstitu tens 
näringslivsvänliga policy och  fö re tagens ringa storlek .

E n särskild  b io teknolog ikom m itté  m ed anknytn ing  till S ta tens fo rsk 
n ingsråd koo rd in e ra r de is ländska  in sa tse rn a  inom  bioteknolog isk  F oU . 
D etta  har le tt till en kraftig  satsn ing  på  om råde t, fö rs tä rk t den  forskning 
som  redan  bedrivs och  stim ulera t användningen  av b io teknologi i landet. I 
kom m itténs rap p o rt läm nas flera  förslag  till å tgärder som  ytterligare  fö r
s tä rk e r och koo rd in e ra r de nationella  in sa tse rna  och pekar på svagheter 
som  skall avh jälpas. De v ik tigaste fo rskn ingsom rådena är:

-  genteknik
-  enzym teknik
-  p rocesstekn ik
-  odlingsteknik
-  term o- och  psykrofila  bak te rie r
-  m arin b io teknologi och akvaku ltu r
-  m edicinsk  b io teknik

D en sam m anlagda offentliga satsn ingen  på b io teknologi i Island ligger år 
1987 på ca 75 M IS K , inkl. löner och investeringar. U n ivers ite te t p lanerar
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in sa tse r fö r a tt stim ulera tilläggs- eller v idareutbildning (bl. a. M Sc) och 
u tred er m öjligheterna att uppnå kritisk  m assa, synerg istiska effek ter och 
effektivt u tny ttjande  av fo rskn ingsu trustn ingar.

4.4 N orge

D en b io teknolog iska industrin  har få tt en god start i N orge. T illsvidare 
ä r  den i sto r u ts träckn ing  begränsad  till sto rfö re tag , som  inser b io tekno lo 
gins nya m öjligheter och  vill hålla  sam m a tak t som  den in ternationella  
u tvecklingen. M an har under flera år p rim ärt sa tsa t på p roduktion  av olika 
an tib io tika, m en på  senare tid  har m arin b io teknologi blivit allt viktigare. 
U tvecklingen av d iagnostiska p rod u k ter är också  under arbete.

Å r 1986 offentliggjordes N orges nationella handlingsplan för b io tekno lo 
gi, som  hade u ta rb e ta ts  av F o rskn ingsrådens sam arbetsu tvalg  (FSU ). I 
handlingsplanen ingår de fyra  fo rskn ingsråden ; allm än vetenskapliga 

(N A V F), lan tb ruks- (N L V F ), fiskeri- (N F F R ) och tekn isk -natu rveten - 
skapliga (N T N F ) fo rskn ingsrådets in tresseom råden . P lanen koord ineras 
av en nationell kom m itté . Fö ljande cen tra la  om råden  har näm nts:

-  genteknologi och p ro tein  engineering
-  hum an- och veterinärm edicin
-  växt- och d jurförädling
-  b io teknologi i akvaku ltu r
-  tekn isk  och industriell b io teknologi

B udgeten  fö r d e t nationella b io teknologiprogram m et fö r perioden 1986-
1988 är 248 M N O K  (i 1987 K r). T illsv idare har budgeten  dock inte helt 
förverk ligats, m en m ycket ty d e r på att planen kom m er att genom föras med 
en satsning på  200 M N O K  under treå rsperioden  1986-1988.

4.5 Sverige

1 Sverige h a r m an sedan länge sa tsa t på u tvecklingen  av  bio teknologisk  
forsknings- och  p ro d u k tio n sap p ara tu r och det finns inom  om rådet svenska 
företag , som  h ö r till de ledande i världen . B io teknologiska p rocesser 
används allm änt inom  den  farm aceu tiska  industrin  och livsm edelsindu
strin . O ckså  väx tce lltekn ik  u tny ttjas  industriellt. F lera  FoU  företag  har 
g rundats i anslu tn ing till un iversite t antingen av fo rskarna  själva eller av 
sto rföretag . Industrie ll ko lhydra tfo rskn ing  är också  av världsk lass.

B iotekniken  är tilläm pad till sin na tu r. D ess fram väx t har em ellertid  
varit b eroende av e tt antal genom bro tt i den natu rvetenskap liga  och m edi
c in ska  grundfo rskningen , i fö rs ta  hand  inom  om råden  som  m olekylärbio lo
gi och cellbiologi och  kom m er sannolik t a tt vara  så även  i fram tiden. F rån  
svensk  sida har m an gjort bedöm ningen a tt en stark  och bred  grundläggan
de forskning ä r en fö ru tsä ttn ing  för a tt svensk  industri skall få tillgång till 
u tb ildad personal och  nyskapande idéer för fram tida bio teknologisk  fo rsk 
ning och u tveckling . Fö ljande cen tra la  fo rskningsom råden  näm ns:
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-  cell- och m olekylärbiologi

-  m ikrobiologi
-  im m unologi
-  biokem i
-  m olekylär väx tgene tik  och växtfysiologi
-  encym teknik

-  cellodlingsteknik
-  separa tionstekn ik
-  m ät- och reglerteknik
-  p rocess- och  appara ttekn ik

D en offentliga sa tsn ingen  på b io teknologisk  forskning ä r fö r närvarande 
ungefär 100 M S E K /år. D e nya m edel som  bev ilja ts, ca  40 M S E K /år går 
d irek t till grundforskn ing . M an har y tterligare  beslu ta t a tt bevilja m edel till 
fram gångsrika forskn ingsm iljöer för a tt d ä r uppnå kritisk  m assa och tv ä r
vetenskaplig t sam arbe te . M edlen kanaliseras p rim ärt genom  forskn ingsrå
den. G rundläggande m olekylärbio logisk  kom petens skall byggas ut vid 
sam tliga un iversite t.

4.6 N o rd isk t sam arbete

D et pågår redan  e tt v isst sam arbete  m ellan un iversite t, högskolor, fo rsk 
n ingsinstitu t och fö retag  i N orden . En del av d e tta  sam arbete  är finansi
erad  m ed nord iska  m edel främ st genom  N ord iska  Industrifonden , m edan 
and ra  sam arbe tsp ro jek t finansieras nationellt eller d irek t av de deltagande 
företagen  och  institu tionerna .

N ord iska  Industrifonden  kom m er u n d er å r  1987 a tt använda ca 15 
M D K K  som  stöd  till o lika F oU -p ro jek t inom  b ioteknologi. De projekt som 
stödjes är:
-  N ord isk t jäs tfo rskn ingsp rog ram
-  T erm ofila o rgan ism er i rening av  av loppsva tten
-  E nzym er från  m arina råv aro r
-  U tveckling  av k lon ingsvek to rer till s ta rtk u ltu re r inom  m ejerihan tering

en
-  G enetiska  överfö ringssystem  och stud ier av genetisk  stab ilite t hos lac- 

tobaciller
-  U tveck ling  av hum ana m onoklonala  an tik ro p p ar
-  T ransfo rm ering  av industrie lla  jä s t-  och väx tce ller m ed electrom anipu- 

lation
V idare stöds e tt b ioenerg ip ro jek t inom  det nord iska  energ iforskn ings

program m et.
Vid sidan av d essa  p ro jek t som  redan  ä r u nder u tfö rande hänvisar 

kom m ittén  till p laner från  N Ä JS  (B ilaga 4) och förslaget från  N M R ’s 
expertg rupp  fö r köld- och  värm eto le ran ta  m ik roorgan ism er (Bilaga 5). 
Inom  N M R -system et p laneras y tterligare  sam arbetsin itia tiv  som  berö r 
arbetsm iljö -, fiskeri- och liv sm edelsom rådena liksom  paten tfrågor. D ess-
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utom  fö rekom m er ak tiv ite te r om kring kunskapsuppbyggnad i form  av 
fo rsk ark u rser och annan  forskarutbildning.

5. Lagstiftning

5.1 Säkerh e tsb estä m m elser

G enteknologin  har u nder de senaste  åren  genom gått en u tveckling , som  
knappast kunnat fö ru tses och vars konsekvenser är m ångfaldiga. S äker
h etsbestäm m elserna  inom  fo rskning , p roduktion  och miljö v arierar mellan 
de nord iska  länderna. I princip  följer de no rd iska  länderna  N IH 's  (N atio 
nal In s titu te  o f H ea lth , U SA ) reg ler och  O E C D ’s rekom m endationer (R e
com binant D N A  safety  considera tions, 1987). H ärtill kom m er, a tt D an
m ark som  enda nord isk t land godkänt en lag om  miljö och genteknologi. 
L agen om fattar all p roduk tion  och alla p roduk ter, som  innehåller gentek- 
nologiskt fram stä llda  o rgan ism er, läkem edel och d ju rfoder dock undan tag 
na. D essu tom  han d h ar det danska  a rbetsm in is terie t obligatorisk reg istre
ring av gen teknologiska p ro jek t och k lassificering av labora to rier. E fte r 
behandling av N ord iska  R ådets social- och  m iljöutskott antog N ord iska 
R ådet vid sin session 1987 en rekom m endation  beträffande naturetik , 
säkerhetsfrågor, teknolog ivärdering  och reg ler rö rande genteknologi. En 
planering av verk sam heten  p å  ifrågavarande om råde s tå r i alla de nord iska 
ländernas in tresse .

5.2 P a ten trä ttsfrågor

D et h a r sedan  länge förekom m it nord isk t sam arbete  beträffande p a ten t
om råden  och  pa ten tbestäm m elser, vilka m an så långt som  möjligt fö rsökt 
harm onisera . P rak tiska  prob lem  har dock uppstå tt på grund av o likheter 
inom  paten tlagstiftn ing  och m edlem skap i de in ternationella  unionerna. 
Inom  N orden  har en d ast Sverige anslu tit sig till E uropeiska  P a ten tkonven 
tion (EPC ).

I Finland och N orge godkänns tillsv idare endast m etodpaten t, m en båda 
länderna s tå r i begrepp  a tt övergå  till p roduk tskydd  och kom m er därvid 
möjligen a tt in träda  i E PC . D etta  kom m er att ha en djup inverkan både på 
lagstiftningen och den industrie lla  v erk sam heten , speciellt inom  den b io
teknolog iska och farm aceu tiska  industrin . Inom  W IPO  (W orld In tellectual 
P roperty  O rganization) pågår d iskussioner om bioteknologi och paten t.

E ndast D anm ark och Sverige ä r  m edlem m ar i U POV  (U nion pour la 
P ro tec tion  des O b ten tions V égtables). U PO V  har nyligen beslu tat a tt 
genom föra en ingående rev ision  av väx tfö räd larrä ttskonven tionen .

N ord iska  M in isterråde t (sam arbetsm in istrarna) har beslu ta t tillsätta  en 
särskild  u tredn ingsgrupp  fö r pa ten tp rob lem  m. m. A rbete t i gruppen  har 
em ellertid  fö rsena ts så  a tt något underlag  inte kunnat läm nas till kom m it-
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6. Ö versikt av de nationellt prioriterade om rådena i Norden

K om m ittén  har kartlag t de om råden , som  nationellt och av sam nord iska 
organ p rio rite ras högt som  po ten tie lla  sam arbetsom råden . M an kan u tpeka 
nord iska s. k. sp ju tspetsom råden  där forskn ingsm iljöerna kan erb juda 
sam arbete  och kunskapsöverfö ring  sam t om råden  d ä r en  gem ensam  sa ts 
ning av fo rskn ingsresu rse r kan b id ra  till allm än kom petensuppbyggnad . 
K om m itténs p rio rite ringar till fö reslagna sam arbetsom råden  fram går av 
kapitel 7.

Sam tliga no rd iska  länder har p rio rite ra t e tt sam arbete  inom  grundläg
gande forskning och kunskapsuppbyggnad  knuten  till gen teknik , protein  
engineering och m olekylärbiologi. D essa  om råden har även ink luderats i 
N I 's  och N Ä JS 's  handlingsp laner. V äx tcellb io tekniken  in tar också  en 
cen tral ställning i alla p laner. Inom  den tilläm pade forskningen och u tveck 
lingen varie ra r de nationella  p rio rite ringarna  i viss m ån på  grund av de 
olika n ä ringsliv sstruk tu re rna  i va ije  land. D et förefaller dock vara viktigt 
a tt skapa färd igheter speciellt inom  processtekn iken  för a tt säk ra  och 
effektiva b io teknologiska p ro cesse r skall kunna u tveck las. L ivsm edelsbio- 
tekn iken  värd eras  också  högt i alla nationella och sam nord iska  planer. 
F orskning om  bioteknologi och miljö anses a llm änt vara  viktig. M odern 
bioteknologi re se r e tt an tal e tiska  och säkerhetsm ässiga  frågeställn ingar 
som  m an m åste  ta  hänsyn  till o ckså  i N orden . I det fö ljande skildras d essa  
och andra  nationellt p rio rite rade  om råden  kort m ed hänsyn  till sam nord is
ka in tressen .

G entekn ik  h ar redan  använ ts i över tio  år under vilken tid m an har 
lyckats u tveckla  nya m etoder för a tt överfö ra  genetisk t m aterial m ellan 
olika celltyper. B iologiskt ak tiva  m olekyler (t. ex. insulin, väx thorm on , 
in terfe ron , hepatitis B -vaccin) p roduceras  redan  kom m ersiellt i nya värd 
o rgan ism er, vanlig tv is bak terier. Sam m a tekn ik  kan i princip  användas för 
alla ce lltyper fö r a tt m odifiera den genetiska arvsm assan . M etodologin 
u tveck las fo rtfarande och k räv e r in tensiv  forskning  också  i fram tiden. På 
grund av den cen tra la  ställningen och de m ångfaldiga tilläm pningsom råde
na hos denna teknk  anses sam arbe te t vara  särsk ilt fruk tbart.

P rotein engineering, som  g rundar sig på m olekylärbio logisk  forskning 
kan i fram tiden användas fö r a tt fram stä lla  p ro te in er m ed föru tbestäm d  
s tru k tu r och egenskaper. C en tra lt inom  d e tta  fält s tå r ana ly ser av am inosy- 
resekvens, tred im ensionell s tru k tu r av p ro teinm olekylen  sam t d a tab e 
handling av sådan  inform ation . M ed hjälp av  de nya da to re rn a  har det 
också  blivit möjligt a tt grafisk t studera  växelverkan  m ellan olika m oleky
ler. V ia genetiska m etoder kan nya och fö rbä ttrade  m olekyler skapas. 
D enna m etodik  kan få särsk ilt s to r be tydelse  för fram ställn ing av nya 
p roduk ter inom  hälsovård . P rotein  eng ineering k räv er speciellt ingående 
grundläggande k u nskaper inom  basa la  om råden  sam t d y rb a r u trustn ing ,
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vilket m edför a tt sam arbete  m ellan de nord iska länderna  kan b idra  till re 
su rsbesparing  och generell kunskapsuppbyggnad .

M ikrobiologin  spe lar en  cen tra l roll inom  bioteknologins olika delom rå
den , t. ex. inom  h ä lso v å rd ,jo rd -  och skogsbruk , industri och  av fa llshan te
ring. De cellfysio logiska fu nk tionerna  är cen tra la  inom  u tveck lingsarbete t 
fö r fö rbättring  av olika m ik roorgan ism er fö r p rak tisk  användning. M ikrob
celler u tgö r en  källa fö r hund ra ta ls enzym er, som  ä r po ten tie llt in tressan ta  
fö r användning  i bl. a. industrie lla  p ro cesser. På skilda håll i N orden  är 
m an speciellt in tresse rad  av forskning kring och användning av term ofila 
och psykrofila  o rgan ism er och enzym er iso lerade från  dem . M ikrobiolo
gisk forskning inom  d e tta  om råde kan m edföra p rak tiska , industriella 
tilläm pningar t. ex . inom  livsm edels- och m iljösektorn .

V äxtgenetik  ä r  e tt b io teknologisk t forskningsom råde som  fortlöpande 
har tilldragit sig allt stö rre  in tresse . B risten  på  kunskaper om grundläggan
de m olekylär väx tgenetik , tran sfo rm ationsm etoder, d ifferentiering av cel
ler och cellod lingsm etoder h a r tillsv idare begränsat an ta le t p rak tiska  til
läm pningar. Jäm förd  m ed m ikroorganism er är kunskapen  om väx ternas 
genetik  betydlig t m indre avancerad  och m etabolism en svårare  a tt fö rstå  
och  påverka. P o ten tialen  ä r dock enorm  inom  jo rd - och skogsbruk sam t 
industri. Speciellt inom  N orden  är u tveckling  av res is ten ta  väx te r och 
förändring av b lom ningstiden , fö rsv ar m ot väx ts jukdom ar och förbättring  
av skörden  gem ensam m a u tm aningar. V idare u tgör diagnostik  av väx ts juk 
dom ar, kvävefixering och  p roduk tion  av b iokem ikalier po ten tiella  fo rsk 
ningsom råden.

H um an- och veterinärm edicin  sa m t husd jursgenetik  rep resen te ra r om 
råden  d ä r m oderna  b io teknologiska m etoder såsom  m olekylärbiologi och 
gen teknik  kan få viktiga tilläm pningar. N ya diagnostiska m etoder och 
p roduk te r, b ä ttre  och  billigare an tib io tika och vacciner sam t effektivare 
behand lingsm etoder m ot cancer, A ID S , d iabetes osv. kan fö ru tses . Inom  
N orden  har det k lart fram kom m it a tt satsn ing  på  grundläggande forskning 
inom  m olekylärbiologi och gen teknik  ä r e tt särskilt effektivt sätt a tt stödja 
u tvecklingen av nya läkem edel och m edicinska behandlingsm etoder.

Inom  husd ju rssek to rn  u tgör kartläggning av  gener en nödvändig  grund 
för ökad s jukdom sresis tens, gen terap i, b ä ttre  p roduk tkvalite t och högre 
effektiv itet av foderu tny ttjande t.

A kva ku ltu r  ä r e tt om råde som  kom m er a tt få en allt stö rre  ekonom isk  
betydelse  i flera nord iska  länder. U tvecklingen  har hittills p räglats av 
produktion  av fisk, m en det finns också  in tressan ta  m öjligheter när det 
gäller odling av skald jur, alger och and ra  o rgan ism er som  kan kom m a att 
u tgöra en viktig källa fö r m at och värdefu lla  kem ikalier. D en fo rtsa tta  
u tvecklingen inom  akvaku ltu rom råde t kom m er i hög grad a tt v ara  b e ro en 
de av  en m odifiering av organ ism erna  m ed hjälp av m oderna b io teknologis
ka m etoder. Sådana m etoder kom m er a tt ha  sto r betydelse  när det gäller 
bekäm pning av sjukdom ar i sam band m ed akvaku ltu r. E tt nord isk t sam ar-
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bete  på  d essa  om råden  fram stå r som  in tressan t när det gäller såväl g rund
forskning som  tilläm pad forskning.

B iokem ikalier  som  kan p roduceras m ed hjälp av m ikroorganism er, 
växt-, e ller d ju rce ller kom m er a tt bli en allt v ik tigare industriell p roduk t
grupp. De m est po ten tie lla  ä r  nya  enzym er och  an d ra  bio logiskt ak tiva 
m olekyler, ko lh y d ra te r m ed nya egenskaper, sm akäm nen, färg- och till
satsäm nen  för livsm edelsindustrin  osv . E n kom bination  av biologiska och 
kem iska p ro cesse r kan v idare öka an ta le t tilläm pningsom råden.

B ioenerg i och  b iom assa  to rde  få grundläggande betydelse  i fram tiden 
som  alternativ  energikälla respek tive  såsom  råv ara  fö r kem isk eller annan 
industri. T rä  och  an d ra  lignocellu losahaltiga n a tu rresu rse r spelar en cen 
tral roll i flera  av de nord iska ländernas nationalekonom i. B ioteknologin 
e rb juder m öjligheter till natur- e ller energ ibesparande p rocesser t. ex. inom 
träfö räd lingsindustrin  och ä r d ärfö r särskilt in tressan t fö r d essa  länder.

L ivsm edelsindustrin  h ar trad itionellt u tny ttja t b io teknologiska m etoder; 
såväl m ikrober som  enzym er iso lerade från  m ikroorganism er, väx te r och 
d jur används. B iologiska m etoder och p ro d u k te r e rsä tte r  allt oftare  kem is
ka p ro cesse r och tillsatsäm nen . G en tekn isk  forskning knuten  till m jölksy- 
reb ak te rie r är av cen tra l betydelse  inom  bl. a. m ejerib ranchen . U tveckling  
av nya p ro d u k te r från  t. ex. spannm ål, väx tfe tt, socker och m arina råm ate
rial m ed hjälp av nya m ikrober och  enzym er ger viktiga m öjligheter i 
fram tiden.

P rocesstekn iken  inom  b ioteknologin  ink luderar bl. a. od lingsm etoder av 
olika celltyper, sty rn ing  och reglering av fe rm en ta tionsp rocesser, isolering 
och rening av bio logiska p ro d u k te r, användn ingsm etoder fö r biologiskt 
aktiva m olekyler (enzym er) sam t u tveckling  av b io senso rer och b io reak to 
rer. M atem atiska  m odeller kan skapas fö r a tt sim ulera och  op tim era  p ro 
cesserna  m ed hänsyn  till s ty rn ing , p ro duk tu tby te  sam t scale-up eller scale- 
dow n. S am verkan  av ex p e rte r på  olika tekn iska  och biologiska om råden är 
en fö ru tsä ttn ing  fö r färd igheter inom  den industrie llt inrik tade forskningen. 
Sam arbete  på  specifika om råden , t. ex. inom  u tny ttjande  av term o- och 
psykrofila  enzym er, kan b idra  till a tt uppnå den k ritiska kunskapsm assa  
som  ä r nödvändig  fö r fram gångsrika resu lta t.

Inom  m iljö teknolog in  h a r m an sedan  länge använ t b io teknologiska p ro 
cesser, dvs. m ik robcellernas m ångsidiga förm åga att b ry ta  ned olika o rga
niska kom ponen ter. K om postering , sp illvattenren ing  och avfallshantering  
hör till de trad itionella  om råden , där nya b io teknologiska m etoder ännu 
inte h a r u tn y ttja ts . A nvändningen  av nya o rgan ism er kan i fram tiden 
m edföra viktiga tilläm pningar, speciellt fö r avgiftning av farliga kem ikalier. 
B ioteknologi använd  i m iljö-sam m anhang ä r högt p rio rite rad  i N orden .

D atabaser  ä r  e tt väsen tlig t hjälpm edel i det m oderna genetiska och 
m olekylärbio logiska a rbe te t. A n ta le t D N A -sekvenser som  analyseras glo
balt ökar m ed 15 %  p e r m ånad vilket m o tsvarar 400 %  p er år. S to ra  eu ro p e
iska och am erikanska  d a tab an k er e rb juder inform ation  om  sekvenser av
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gener och  p ro te in e r sam t p ro te in stru k tu re r. D et finns s to rt in tresse  fö r a tt 
v idga no rd iska  fo rskares  m öjligheter a tt u tny ttja  d essa  da tabanker. D etta  
kom m er bl. a . a tt k räv a  tillgång till den p rogram vara  som  fö r närvarande 
u tveck las fö r d essa  b ase r sam t utb ildning fö r användningen av  databaser. 
D e nord iska  länderna  b ö r gem ensam t sträv a  efter en fri tillgång till dessa 
d a tab a se r fö r alla fo rskare .

H äru tö v e r finns de t in tresse  fö r a tt v idga tillgången till inform ation om 
p lanerade , pågående och avslu tande  p ro jek t och  resu lta ten  av dessa. D et 
har därfö r från  flera  håll fö reslag its a tt m an b ö r up p rä tta  en sam nordisk  
databas m ed sådan  inform ation.

D e etiska  frå g o rn a  h ar blivit allt v ik tigare genom  den u tveckling  som  
skett inom  gen tekn iken . E tt cen tra lt om råde ä r e tiken  inom  hum an-, hu s
djurs- och  väx tgene tik ; dvs. gen terap i och  kartläggning av a rvsm assan  och 
etab lering  av nya v äx te r e lle r d jur. E tisk a  värderingar kan kom m a att 
resu lte ra  i regler, som  d irek t påv e rk a r den  tilläm pade forskningen och 
ind irek t även  g rundforskn ingen . E n  sam nord isk  d iskussion  om  e tiska  v ä r
deringar an ses nödvändig  och  kan v idare  ge ökad in ternationell tyngd åt 
fram förda s tåndpunk ter. Ä ven om  de e tiska  no rm erna  g rundar sig på  den 
nationella  sam hällsu tveck lingen  och  därm ed ä r svåra  a tt un ifo rm era  m el
lan olika länder, finns det dock  skäl a tt fö rsöka få till stånd  gem ensam m a 
prio rite ringar och förhålln ingssätt m ellan de nord iska  länderna  och  in te r
nationellt. D e t h a r d ärfö r föreslagits a tt v idga sam arbe te t kring de inform a
tions- och  upp lysn ingsinsa tserna  som  p laneras eller redan  igångsatts i de 
enskilda nord iska länderna.

Säkerhet och  riskvärdering  av de nya genetiska  m etoderna  ä r principiellt 
viktiga frågor när det gäller forskn ing  och p roduk tion . A llt m era uppm ärk
sam het h a r fästs vid even tue lla  ekolog iska fö ljder, som  genetisk t m odifie
rade  m ikroorganism er, v äx te r eller d ju r kan  fö ro rsaka  i na tu ren . H ärtill 
kom m er de even tue lla  a rbetsm iljö risker som  de som  a rb e ta r m ed b io tekno 
logi kan bli u tsa tta  för. R iskerna  på olika om råden  och vid o lika tilläm p
ningar varie ra r dock  m ycket. A nvändning av genteknologi inom  grund
forskning och  industri har ökat m öjligheterna a tt värdera  säkerhets- och 
riskfrågor. B risten  p å  kun sk ap er inom  d e tta  om råde är dock uppenbar och 
behovet a tt gem ensam t u tveck la  d essa  inom  N orden  är påtagligt.

7. Förslag till nordiskt samarbetsprogram

7.1. A llm änna  stä lln ingstaganden

D en b io teknolog iska forskningen och  u tvecklingen är i stark  expansion  i 
m ånga länder. R esu lta ten  av forskn ingen  och dess tilläm pningar vän tas få 
be tydande k o n sekvenser inom  om råden  som  industriell u tveckling , häl
sovård , jo rd b ru k , miljö m. m. D e no rd iska  länderna  sa tsa r fö r närvarande 
vart och e tt fö r sig re su rse r fö r a tt bygga upp  nationella b io teknologipro-
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gram . S ett i e tt stö rre  perspek tiv  ä r  dock  de nord iska  ländernas satsn ingar 
re la tiv t b lygsam m a.

K om m ittén  m enar a tt b io teknologin  ä r e tt forsknings- och  u tvecklings
om råde av s to r stra teg isk  v ik t. S atsn ingar på  b io teknologins om råde kom 
m er a tt v ara  av avgörande be tyde lse  fö r u tveck lingen  av en del av våra  
grundläggande levnadsbetingelser u n d e r lång fram tid .

D en b io tekn iska  forskn ingen  i N orden  h a r inom  v issa om råden  varit 
fram gångsrik  m en dess om fattn ing och m öjlighet a tt hålla jäm n a  steg m ed 
övriga världen  b ö r enligt kom m ittén  stä rkas. E n avgörande föru tsättn ing  
fö r fram gång ä r  a tt tillgång på  kvalificerad  personal kan säkerstä llas . D et är 
e tt genom gående drag  i de no rd iska  länderna  a tt behovet av kunskapsupp 
byggnad inom  bioteknolog isk  forskn ing  och av tillräckligt an tal kvalificera
de fo rskare  ä r  m ycket sto rt. D etta  fö rhållande fö rsv å ra r både un iv ersite ts
forskningens och näringslivets m öjlighet a tt rek ry te ra  kvalificerad perso-

De nord iska  ländernas sto rlek  gör det inte m öjligt fö r dem  att var för sig 
göra ekonom iska  och personella  sa tsn ingar fö r a tt uppnå det djup och den 
bredd som  är önskvärd  inom  e tt flertal om råden . G enom  e tt b ä ttre  re su rs 
u tny ttjande  inom  forskning  och fo rskaru tb ildn ing  ö k a r m öjligheterna a tt nå 
längre och d jupare i fo rskn ingen  till gagn fö r ländernas näringsliv , m en 
också  fö r a tt u ppnå  an d ra  fö rdelar fö r sam hället genom  t. ex. en bättre  
miljö.

P rogram kom m ittén  finner m ot denna bakgrund  det vara angeläget m ed 
e tt ökat no rd isk t sam arbete  inom  b ioteknologins om råde. D et ökade n o r
diska sam arbe te t b ö r sy fta  till en närm are sam ordning av de nationella 
program  som  är u nder genom förande. H ärigenom  kan m an undvika dub
belarbete  och  få till stånd  e tt e ffek tivare  u tny ttjande  av befintliga resu rse r. 
Sam tidigt s tä rk e r m an kom petensen  och konku rrensk raften  i e tt in ternatio 

nellt perspek tiv .
B ioteknologin kan även  m edföra v issa risker och oönskade konsekven 

ser för sam hället. D et kan gälla om råden  som  b e rö r m änniskors och djurs 
hälsa och  välbefinnande. E tiska  no rm er m åste  också  d isku teras parallellt 
m ed utveck ling  inom  n a tu rv e ten sk ap  och  teknik .

S am arbetsp rogram m et fö ru tsä tte r  a tt särsk ilda nord iska  re su rse r anslås 
fö r ändam ålet. V issa sam arbetso rgan  fö reslås också  bli in rä ttade .

K om m ittén  fö reslå r a tt det no rd iska  sam arbetsp rogram m et läggs upp 
med en p laneringsfas under 1988 och en genom förandeperiod  av fyra år, 
1989-1992. En sådan  långsik tighet i program m et är en nödvändig  fö ru t
sättn ing  fö r genom förandet av in sa tse rn a  i sam verkan  m ed b erö rda  fo rsk a
re, m yndigheter, företag  m .f l. P rogram m et kan naturlig tv is m ed fördel 
läggas upp över ännu längre period, m en to rde knappast kunna kortas.

K om m ittén  har gått igenom  och v ärdera t föreliggande underlagsm ateria l 
m ed förslag till sam arbe tsin sa tse r. I det följande läm nar kom m ittén  sitt 
de ta ljerade förslag till e tt sam lat no rd isk t p rogram . K om m ittén  vill sam ti-
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digt påm inna om  att det gem ensam m a nord iska program m et resu rsm åssig t 
ä r obetydlig t i förhållande till de rent nationella satsn ingarna. F örvän tn ing
arna  på det no rd iska program m et b ö r därfö r re la teras till dessa  fö rhållan
den.

7.2. Prioriterade sam arbetsom råden

K om m ittén  har gått igenom  de nationellt p rio rite rade  om rådena liksom  
de sam nord iska  sek to rsp rogram m en  som  N I och N Ä JS  p resen te ra t och 
v ärdera t m öjligheterna fö r en nord isk  kom petensuppbyggnad  och ett no r
diskt b io teknologisk t sam arbete . I denna u rvalsp ro ced u r har kom m ittén  
enats om ett antal tem aom råden  av s to rt gem ensam t in tresse för de nord is
ka länderna  och d ä r e tt sam arbete  bedöm s bli särskilt fruk tbart. Såväl 
kom petensuppbyggnad  som  grundläggande forskning och tilläm pad fo rsk 
ning och u tveckling  u tgör cen tra la  m om ent inom  d essa  sam arbetsom råden , 
som  också  ä r s ta rk t fö rankrade  i de nationella  p rio riteringarna. D essa 
tem aom råden  är:
-  G enteknik
-  P rotein  engineering
-  V äxtb io teknik
-  H usd jursb io teknik
-  A kvakultu r
-  L ivsm edelsb io teknik
-  P rocesstekn ik /enzym tekn ik

-  M iljöteknologi

V idare u tgör m olekylärbio logisk  forskning en väsentlig  grund  för till- 
läm pningen av bioteknologi inom  flerta let av de näm nda tem aom rådena. 
En utvidgning av fo rskn ingssam arbete t inom  m olekylärbiologi kan sålunda 
be trak ta s  som  en gem ensam  bas fö r det sam lade nord iska program m et. 
T em aom rådena har defin ierats i b reda  te rm er på  grund av e tt uppenbart 
behov av flexibilitet, o lika nationella  sy n p u n k te r och olika sam arbetsfor- 
m er.

K om m ittén  anser a tt de d iscip lin inrik tade m ålen i sam arbetsp rogram m et 
bäst kan rea lise ras genom  e tt såväl p lanera t u tb ildningsprogram , sam ver- 
kans- och F oU -p ro jek t, en uppbyggnad av FoU -m iljöer och stö rre  p ara 
plyprogram . A lla d essa  ak tiv ite te r k räv er god planläggning och initiering. 
F öru tom  sam arbetsfo rm er på  olika tem aom råden  innehåller kom m itténs 
förslag en handlingsplan  för pa ten t-, e tik-, säkerhets- sam t in form ations
frågor. K om m ittén  fö reslår slutligen a tt p lanen ger m öjlighet a tt stöda 
sam arbe te t på om råden  d ä r det hittills inte föreligger u tarbetade  p laner, 
exem pelv is inom  akvaku ltu r- sam t natur- och arbetsm iljöom rådena.

7.3. F örslag till sam arbe tsfo rm er

K om m ittén  anser a tt genom förandet av de ensk ilda delarna av p rogram 
m et i s tö rsta  m öjliga u ts träckn ing  skall ges till redan ex is terande organ
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inom  m in is te rrådssystem et. D essu tom  bedöm s det nödvändig t a tt in rä tta  

en N ord isk  program kom m itté  fö r b io teknologi (N PB , jfr. 7.4.1) m ed up p 
gift a tt koord inera  sam arbe tsp rog ram m et, fö reslå  fördelning av a rb e tsu p p 
gifter och ekonom iska  ram ar för in sa tse r inom  de olika om rådena. K om 
m ittén  p re sen te ra r i det fö ljande sitt de ta ljerade  förslag  till sam arbe tsp ro 
gram  och anger sam tid ig t ansvarig t organ för genom förandet av de olika 

delak tiv ite terna .

7.3.1. P lanering  och initiering

Planering och initiering av kom petensuppbyggande ak tiv ite te r och 
forskn ingspro jek t av o lika ty p e r fö ru tsä tts  ske genom  u tredn ingar, infor
m ationsak tiv ite te r och fö rp ro jek t. N I, N Ä JS och and ra  exeku tiva  organ 
föru tom  N PB  ges an sv a re t fö r a tt i sam verkan  m ed nationella m yndigheter 
och an d ra  no rd iska  organ in itiera  program m et.

7.3.2. S tipend ier och u tb ildn ingspro jekt

K om petensuppbyggnad  inom  b io tekno log iom rådet har av kom m ittén

givits en  m ycket hög p rio rite t. D etta  sk e r m ot bakgrund  av att det i 
sam tliga no rd iska  länder ä r  en uppenbar b rist på specia lister inom  viktiga 
d elar av b io teknologin . K om petensuppbyggnaden  kan rea lise ras genom  
forskaru tb ildn ing , fo rsk a ru tb y te , stipend ier, k on ferenser och  sam arbe ts
p ro jek t. F orskaru tb ildn ing  kan förverkligas bl. a. genom  k o rta  k u rser öpp
na för no rd iska  fo rsk a rstu d e ran d e , stipend ier e ller stöd fö r reso r. K om m it
tén  anser a tt långvarig fo rskaru tb ildn ing  ä r effek tivast i sam m anhang med 
sam arbe tsp ro jek t inom  högklassiga fo rskarg rupper eller inom  sta rk a  FoU - 

m iljöer (jfr. 7 .3 .4  och  7.3.5).
Inom  flera kom petensom råden  (t. ex . gen teknik , p ro tein  engineering) 

har kom m ittén  bedöm t det värdefullt a tt m an på nord isk  bas kan genom fö
ra  specialiserade k u rse r eller k on ferenser fö r v idareu tb ildn ing  av fo rskare . 
G em ensam m a no rd iska  fo rsk a rk u rse r ä r  e tt u tom orden tlig t sä tt fö r i syn 
nerhet yngre fo rskare  a tt träffas och lära  känna varandra . D enna typ  av 
ak tiv ite te r b id ra r till erfarenhetsöverfö ring  sam t ökade k o n tak ty to r m ellan 
in s titu tioner och företag  i N orden . S tipend ier och/eller reseb idrag  kan i 
huvudsak  u tny ttjas  fö r stud ier och  arbetsuppehåll vid ledande FoU -m iljöer 

(jfr. 7.3.4).
M öjligheten till tank eu tb y te  m ed fram stående  forskare  i andra  länder 

och prak tisk  tilläm pning av deras m etoder ä r  m ycket stim ulerande och 
u tveck lande för den egna fo rskn ingsverksam heten . E tt effektivt nord isk t 
sam arbete  gör det lä tta re  a tt a ttrah e ra  välrenom erade in ternationella  fo rs
kare  till no rd iska  forskningsm iljöer. G ästfo rskare  kan också  inbjudas ge
m ensam t av flera no rd iska  länder för en fö reläsn ingsserie  vid ett antal 
b io teknologiska fo rskn ingscen tra .

D et ä r  naturlig t a tt dela  an sv a re t fö r denna del av program m et så a tt NI 
prim ärt an sv a ra r för uppgifterna på de om råden , som  ligger närm ast det
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industrie lla  u tn y ttjan d e t, dvs. p ro tein  engineering, livsm edelsbio teknik  
och p rocesstekn ik /enzym tekn ik  och N Ä JS  bö r på  m otsvarande sä tt ha 
ansvare t fö r ak tiv ite te rna  inom  väx tb io tekn ik  och husd jursb io teknik . F ö r 
de övriga om rådena b ö r det ansvariga o rganet vara  N PB  (jfr. 7.4.1) i 
sam arbete  m ed an d ra  re levan ta  no rd iska sam arbetso rgan . Inom  program 
om råden  d ä r det ännu inte föreligger färdiga p laner bö r N PB  ha ansvar för 
a tt in itiera  planläggning och  att senare  p lacera  de exeku tiva  funk tionerna  
hos de m est läm pande nord iska  o rganen . D etta  gäller fö r närvarande om 
rådena  gen teknik , akvaku ltu r och m iljöteknologi.

7 .3.3. Sam verkanså tgärder

D enna del av p rogram m et h a r till syfte a tt u n derlä tta  sam arbete  m ellan 
nord iska  fo rskarg rupper genom  a tt täck a  de ex tra  u tg ifter som  sam arbete t 
m edför. D e tta  m o tsvarar vad som  skett inom  N I’s sam verkanspro jek t. 
M er konk re t kan å tgärderna  gälla nord isk  profilering och arbetsfördeln ing  
inom  eller m ellan olika forskn ingsfält och tekn ikom råden , e rfa ren h e tsu t
by te , u tny ttjande  av u trustn ing , gem ensam m a in ternationella  kon tak te r 
och liknande. E n profilering m edför a tt m an kan  få stö rre  bredd och djup i 
v erksam heten  än  vad som  vore  möjligt om  varje land fö rsök te  täcka  hela 
om råden  p å  egen hand.

A nsvarsfördeln ingen  fö r d essa  å tgärder överensstäm m er m ed den  som  
föreslagits i föregående avsn itt.

7.3.4. F o ll-m iljö er

K valificerade F oU -m iljöer u tgör en  fö ru tsä ttn ing  fö r e tt konku rrensk raf
tigt näringsliv. D essa  bö r ha  vetenskaplig  och m etodologisk  kunskap  för 
a tt genere ra  idéer och iden tifiera  p rob lem  inom  bioteknologin . S tödet till 
FoU -m iljöer i N orden  sy ftar till a tt u tveck la  och  öppna nationellt ledande 
forskningsinstitu t fö r en kunskapsöverfö ring  till and ra  no rd iska FoU - 
m iljöer. Till d essa  kan m ed fördel lokaliseras forskaru tb ildn ingskurser och 
konferenser. D är b ö r även  gästfo rskare  från  övriga nord iska länder kunna 
beredas p lats. K om m ittén  fö reslå r a tt d essa  FoU -m iljöer skall erhålla e tt 
speciellt stim ulansb idrag  fö r a tt m o tta  fo rskare  e ller a rrangera  kurser.

D e tem aom råden  som  kom m ittén  bedöm t vara m est ak tuella för ett 
no rd isk t sam arbete  är gen teknik  och akvaku ltu r där N PB  enligt kom m ittén  
initialt bö r svara  fö r sam arbe te t, pro tein  engineering och processtekn ik / 
enzym teknik  där N I bör ges sam arb e tsan sv ar sam t väx tce llb io tekn ik  och 
husd ju rsb io teknik  d ä r N Ä JS  bör svara  för sam arbetet.

7.3.5. Industriella  F oU -pro jekt

N ord iska  industrie lla  forsknings- och u tvecklingspro jek t inom  b io tekno
login ä r  specifikt inrik tade p ro jek t som  sy ftar till a tt d irekt stödja sam arbe
te t m ellan industrifö re tag  och högskolor e ller and ra  forskningsorgan, för 
a tt b idra  till u tveckling  av affärsidéer och tekn isk-industrie llt nyskapande.
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A m bitionen är a tt i d essa  p ro jek t söka erhålla  en be tydande finansiell 
m edverkan  från  fö retagen  i syfte a tt fö rsäk ra  en effektiv  resu lta tsp ridn ing  

och industrianknytn ing . D enna typ  av stöd  hör till N I ’s ord inarie  verksam 
het och kom m ittén  fö ru tsä tte r  a tt d enna typ  av p ro jek t fo rtsa tt skall ligga 
inom  N ord iska  Industrifondens ansvarsom råde .

7.3.6. P araplyprogram  

Parap lyprogram  (ram program ) ä r p rogram  som  syftar till a tt skapa en 
gem ensam  nord isk  resu rsm obilisering  inom  stra teg isk t viktiga om råden  av 
b io teknologin. M ålsä ttn ingarna  skall vara  industrie llt o rien te rade  och p ro 
gram m en genom föras i sam verkan  m ellan de företag  och fo rskn ingsinstitu 
tioner som  har gem ensam m a in tressen  av en utveckling  inom  om rådet. Vid 
genom förandet kom m er sto r vikt a tt fästas vid de ingående delp ro jek tens 
kvalite t, resu lta tsp ridn ing  och uppbyggnad av e tt gem ensam t nordiskt 
kon tak tnät.

P arap lyprogram m en skall v ara  k o n ku rrensneu tra la  m ed hänsyn till indu
striella tilläm pningar och i fö rs ta  hand  rik tas m ot u tveckling  av tekn iker 
och kunskaper. P arap lyprogram m en blir härigenom  också  en naturlig  bas 
för e tt b redare  in ternationellt sam arbete .

P arap lyprogram m en fö ru tsä tts  ligga inom  e tt om råde som  ä r p rio rite ra t 
av m inst i tre  länder, nationella b asresu rse r skall in tegreras i p ro jek ten  och 
industrin  skall de lta  ak tiv t i såväl genom förandet som  finansieringen. De 
sam m anhållna p rogram m ens längd bör uppgå till ca. 3 - 4  år m edan ett 
enskilt p ro jek t inom  program m en kan löpa från  1 till 4 år. E tt parap lyp ro 
gram  k räv er norm alt en to ta l budget på  ca. 1 5 -3 0  M D K K  under fy ra  år. 

Exem pel på  fo rskn ingsom råden  som  kom m ittén  har bedöm t läm pliga är:
-  P rotein  engineering

T eknik  och kunskap  fö r a tt b estäm m a s tru k tu re r och egenskaper hos 
p ro te iner, sam t a tt p roducera  p ro te in er m ed önskade egenskaper och 
s truk tu rer. D etta  ä r  e tt viktigt om råde bl. a. för utveckling  av läkem edel.

-  P rocesstekn ik
T eknik  och kunskap  fö r a tt kon stru era  säk ra  och effektiva 
b io teknologiska p ro duk tionsp rocesser. P rocesstekn ik  ä r e tt industriellt 
högt p rio rite ra t sam arbetsom råde.

-  T erm ofila och psykrofila  o rgan ism er
O m rådet om fa tta r u tny ttjande  av term ofila och psykrofila o rganism er 
och deras enzym er i olika p rocesser.

-  V äxtcellb io teknik
T eknik  och kunskap  fö r a tt använda väx tce ller bl. a. för produktion  av 
värdefulla väx tkem ikalier, naturliga liv sm edelstillsatser och råv aro r till 
läkem edelsindustrin .

-  L ivsm edel och foder
O m rådet om fa tta r u tny ttjande  av m ikroorganism er för konservering , 
användning och p roduktion  av enzym er, am inosyro r och andra tillsa ts
äm nen.
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-  S u b stitu tionsp rocesser
I de tta  om råde ingår substitu tion  av p roduk ter och råvaro r m ed hjälp av 
b io teknologiska m etoder såsom  u tny ttjande  av billigare råvaro r, effekti
vare u tny ttjande  av  råv a ro r och ersä ttn ing  av syn te tiska  kem ikalier med 
biologiska äm nen.

-  B ioteknologi och miljö
O m rådet om fa tta r u tveckling  av m ikro-organism er för avgiftning, u t
ny ttjande av avfall m ed bio teknolog iska m etoder, utveckling  av m indre 
fö ro renade b io teknologiska d e lp rocesser sam t ekologiska konsekvenser 
av b io teknologiska p ro cesse r och produk ter.
A ndra om råden  m ed u tta la t in tresse  för nord isk t sam arbete  ä r  m arin 

b io teknik  och p roduktion  och u tny ttjande av b iom assa.
D et ansvariga organet för parap lyprogram m en är N ord iska  Industrifon 

den i nära  sam verkan  m ed and ra  no rd iska  organ. N är det gäller p rogram 
m et för köld- och v ärm eto le ran ta  m ikroorganism er fö ru tsä tts  a tt N I vär
d erar de förslag som  fram lagts av  N M R ’s expertg rupp .

7.3.7. P a ten trä ttsfrågor m . m.

Paten tfrågor av betydelse  fö r b io teknologin  har väck t av sevärt in tresse  
under de tio  senaste  åren . På grund av den kom plicerade problem atiken 
run t pa ten tom råde t, fö reslå r kom m ittén  att N PB  tillsv idare få r an svar för 
d essa  frågor och senare överfö r d e tta  till e tt läm pligt sam nord isk t organ. 
Sam ordning inför m öten i W IPO  och U PO V  (se kapitel 5) kan vara  e tt syfte 
för e tt sådan t sam arbete . E tt närm are  nord isk t sam arbete  i d essa  frågor, 
sett i relation  till u tvecklingen inom W IPO  och U PO V  ser kom m ittén  som 
önskvärt.

7.3.8. U tnyttjande av  in ternationella  da tabaser

E tt effektiv t u tny ttjande  av da tab ase r för D N A -sekvenser, p ro te in stru k 
tu re r och annan  biologisk inform ation kom m er att få m ycket sto r betydelse 
i fram tiden. K om m ittén  fö reslår därfö r a tt N PB  får i uppdrag att koord ine
ra det no rd iska a rb e te t på d e tta  om råde m ed sikte på att säkra tillgången till 
in ternationella  d a tab a se r och till p rogram vara  för u tny ttjande  av dessa 
sam t utbildning i användningen  av system et.

7.3.9. E tik  och säkerhet

K om m ittén  fö reslår, a tt e tt särskilt referensorgan . N ord isk t u tsko tt för 
etik inom  bioteknolog in , in rä ttas fö r policyskapande åtgärder och övervä
ganden av de e tiska  norm erna  inom  b ioteknologisk  forskning och tilläm p
ning i N orden  och in ternationellt. K om m ittén  u n d ers try k er v idare behovet 
av e tt nära  sam arbete  m ellan de nationella m yndigheter, som  har ansvare t 
för säkerhetsvärderingarna  inom  bioteknologi.
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Info rm ationsfrågor an ses vara speciellt v iktiga på tv å  om råden ; in form a

tion till a llm änheten  om  b ioteknologi, säk erh e t, etik  osv . och inform ation 
m ellan fo rskarg rupper eller fö r in tresseg rupper om re levan ta  frågor, t. ex. 
fo rskn ingspro jek t, m ikroorgan ism er osv . En eventuell e tablering  av sä r
skilda d a tab ase r fö r de tta  ändam ål bö r övervägas av N PB . K om m ittén 
fö reslår a tt in fo rm ationsfrågorna i sin helhet koord ineras av N P B , som  för 
d e tta  ändam ål kan an lita  de ex is terande sam nord iska  organen.

7.4. G enom förandet

N är det gäller genom förandet av sam arbetsp rogram m et anser kom m it
tén a tt an svare t fö r de ensk ilda ak tiv ite te rna  i s tö rs ta  möjliga u tsträckning  
skall ligga hos redan  ex is terande  institu tioner och organ. Syftet m ed p ro 
gram m et skall i fö rsta  hand u tgöra en koord ination  av de sam nordiska 
elem enten  och de nationella ak tiv ite terna . B egreppet koord ination  b e tyder 
i d e tta  sam m anhang enligt kom m ittén  en öm sesidig inform ation  och a rb e ts 
fördelning fö r b esparande av re su rse r så a tt onödigt dubbelarbete  kan 
undvikas. K ravet på koord ination  få r dock inte föra  till tidskrävande 
by råk ra tiska  p rocesser.

Enligt kom m itténs förslag åvilar de t högsta an svare t fö r p rogram m ets 
genom förande N ord iska  M inisterrådet genom  sam arbetsm in istrarna  och 
deras stä llfö re trädarkom m itté . F ö r a tt svara  fö r den övergripande koord i
nationen av program m et under fem årsperioden  1988-1992 och sam tidigt 
vara  rådgivande i den å rsv isa  budgetbehandlingen  för detsam m a, fö reslår 

kom m ittén  a tt e tt n y tt organ , N ord isk  program kom m itté  fö r b io teknologi, 
N PB in rä ttas. N ord iska  Industrifonden  respek tive  N Ä JS och and ra  rele
van ta  organ ges an svare t för genom förandet av olika delar av program m et 
enligt den fördeln ing som  kom m ittén  gett u ttryck  i sam band m ed att 
delprogram m en har p resen te ra ts  punktv is här tidigare. G enom förandet 
skall ske inom  de budgetram ar som  fastslås årsv is för respek tive  ansvarig t 
organ.

I enlighet m ed sitt m andat har kom m ittén  tagit ställning till förslag från 
e tt antal no rd iska organ. De förslag som  redov isa ts har haft varierande 
konkre tionsgrad  och  underbyggnad . K om m ittén  har därfö r enats om att 
fö ra  fram  e tt antal s tö rre  och k onk re ta  delprogram  som  utgör p rogram m ets 
tyngdpunk ter. D essu tom  har viss frihet läm nats för y tterligare  initiativ 
u nder p rogram m ets fö rs ta  år.

F ö r genom förande av det nord iska sam arbetsp rogram m et fö reslås att 
två  nya organ e tab le ras ; N ord isk  program kom m itté  fö r b io teknologi (N PB) 
och N ord isk t u tsko tt för etik  inom  bioteknolog in , vilka närm are besk rivs i 

det följande.

7.3.10. In fo rm a tio n



1312 B 77/e

7.4.1. N o rd isk  p ro g ra m ko m m itté  fö r  b io tekno log i (N P B)

K om m ittén  an se r det väsentlig t m ed en koord ination  inom  det nord iska 
sam arbetsp rogram m et m ellan olika ansvariga N M R -organ. D enna uppgift 
kan enligt kom m ittén  effek tivast handhas av en program kom m itté , som 
u tses fö r hela  p rogram perioden . D enna program kom m itté  skall ha följande 
uppgifter:
-  koord ination  inom  det no rd iska  sam arbetsp rogram m et m ellan olika an 

svariga N M R -organ
-  koord ination  m ellan det no rd iska  sam arbetsp rogram m et och de natio 

nella ak tiv ite te rna

-  koord ination  av budgetförslag  fö r det nord iska  sam arbetsp rogram m et 
och rådgivning till m in isterrådet genom  löpande uppdatering  av sam ar
betsprogram m et

-  initiering av sam arb e tsak tiv ite te r vid sidan av de ak tiv ite te r som  N I och 
N Ä JS har an sv a re t för i den om fattn ing som  ett sådan t initiativ inte kan 
förläggas till an d ra  organ

-  an svar fö r a tt en u tvärdering  av sam arbetsp rogram m et sker.

A vsik ten  ä r a tt den N ord iska  program kom m ittén  för bioteknologi endast 
i undantagsfall skall ha en exekutiv  funktion.

P rogram kom m ittén  skall hålla nära  kon tak t m ed alla nord iska sam ar
betso rgan , som  d e lta r i eller ä r po ten tie lla  deltagare  i sam arbetsp rogram 
m et och tillse a tt nära  k on tak t m ellan respek tiva  organs sek re ta ria t äger 
rum  för a tt dubbelarbete  skall undvikas.

Enligt kom m itténs uppfattn ing  bör program kom m ittén  bestå  av en m ed
lem  från varje land m ed en  cen tra l ställning i den  nationella koordineringen 
av b io teknologisk  forskning. Ifrågavarande m edlem m ar skall ha personliga 
ställfö re trädare . P rogram kom m ittén  bör till sitt förfogande ha en p ro jek t
sek re te ra re  m ed ingående sakkunskap  inom  bio teknologiom rådet. I minis- 
te rråd ssek re ta ria te t u tses en konsu len t för a tt svara  för koordinationen  
m ellan de olika m in isterrådso rganens verksam het.

7.4.2. N ord isk t u tsko tt fö r  etik inom  bioteknologin

U tsk o tte ts  uppgift ä r a tt u tgö ra referensorgan  i e tiska  frågor inom  b io
teknologin. D et skall tillse a tt det u ta rb e tas  po licym aterial för d iskussioner 
kring de etiska  asp ek te rn a  av bio teknologins användning och u tbredning i 
de nord iska  länderna  sam t b idra  till en värdering  av de etiska  norm erna  fö r 
forskning och tilläm pning inom  om rådet i N orden  och in ternationellt. Som 
arbetsfo rm  kan u tsko tte t a rrangera  konferenser, u ta rbe ta  debattm aterial 
e ller m aterial för underv isn ingsändam ål eller inform ation till allm änheten .

K om m ittén  fö reslår a tt u tsko tte t skall b estå  av 2 - 3  personer från varje 
land och att dessa u tses av de enskilda regeringarna. U tsko tte t skall dock 
fungera självständigt och ledam öterna  skall inte be trak tas som  rep resen 
tan te r för regeringarna. U tsko tte t beviljas m edel till d isposition  för sin
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verksam het och har en p ro jek tsek re te ra re  m ed förankring inom  verksam 

hetsom råde t. U tsk o tte t kan  sam arbe ta  m ed bl. a. nationella teknologivär- 
deringsorgan eller vetenskap liga in s titu tioner m ed syfte a tt främ ja en  in ter
nord isk  debatt om  bioteknologi och  etik.

7.5. U tvärdering

F ör a tt kunna v idareu tveck la  det no rd iska sam arbete t ä r det viktigt att 
d ra  ny tta  av de e rfa ren h e te r, som  erhålles vid genom förandet av de tta  
program . K om m ittén  fö reslå r a tt det på basen  av de två första  fulla verk 
sam hetsårens a rbe te  u ta rb e tas  en hal v vägsrappo rt, som  kan användas för 
en fö rsta  evaluering  av a rb e te t och u tgöra grund för even tuella  ju s te ringar 
av program m et u nder den senare delen av perioden . Vid program m ets 
avslu tn ing  skall en definitiv  evaluering genom föras m ed hjälp av nationella 

och in ternationella  experte r.
D enna evaluering bör b l.a . belysa om  det nord iska sam arbetsp rogram 

m et har bidragit till a tt uppnå följande cen tra la  mål:
-  E tt effek tivare  u tny ttjande  av kom petens, u trustn ing  och resu lta t inom 

b io teknolog iom rådet i N orden
-  E tab lerande av slagkraftiga FoU -m iljöer m ed m öjligheter a tt aktiv t delta 

i fo rskn ingsfron ten
-  F örverk ligande t av e tt närm are sam arbete  m ellan FoU -m iljöer och fö re 

tag i N orden
-  Förnyelse  inom  industri och näringsliv

A nsvaret för a tt en u tvärdering  av program m et in itieras b ö r ges till N PB.

7.6 K ostnader och finansiering

I kom m itténs uppdrag  ingick att lägga fram  en sam lad översik t över 
kostnader och finansiering  av program m et. K om m ittén  u tgår från att finan
sieringen av de särsk ilda å tgärder som  kom m ittén  fö reslår skall ske över 
N ord iska  M in isterråde ts budget.

K om m ittén  har vid u ta rb e tan d e t av kostnadsfö rslaget för det nordiska 
sam arbetsp rogram m et u tgått från de förslag  som  läm nats av NI och N Ä JS. 
K om m ittén  har vägt sam m an d essa  förslag m ed övriga förslag som  fram 
kom m it u nder a rb e te ts  gång.

Enligt kom m itténs uppfattn ing  bör ett någorlunda b re tt upplagt och 
substan tie llt nordiskt sam arbetsp rog ram  in ledas m ed en initierings- och 
p laneringsfas u n d er å r  1988 m ed en  ekonom isk  ram  av 25 M D K K . D ärefter 
följer e tt genom förande m ed en kostnadsn ivå  på åtm instone 55 M D K K  per 
år under åren  1989- 1992. Den program period på fem år som  här förordas 
får närm ast anses vara  e tt m inim um  för a tt ge program m et en tillräcklig 
tyngd och g aran te ra  en nödvändig  kon tinu ite t fö r fleråriga p ro jek t.

F .n .  finns inga specifika anslag för nord isk t b io teknologiskt sam arbete  
på N ord iska  M in isterråde ts budget. V issa re su rse r har ändå avdela ts för 
sådana satsn ingar. N I har således inom  ram en fö r tillgängliga re su rse r

42—17-336 Nordiska rådet
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u nder några å r  av sa tt ca  15 M D K K  per år fö r industrie lla  forsknings- och 
u tveck lingspro jek t inom  b io teknologins om råde. D essa projekt har genom 
förts i sam verkan  m ed, och m ed delfinansiering  från , nationella m yndighe

te r  och företag . K om m ittén  har u n d errä tta ts  om att N I av se r a tt inom 
ram en fö r sin ord inarie  budget fo r tsä tta  d essa  projekt på ungefär sam m a 
ekonom iska n ivå även under kom m ande år. K om m ittén  har v ärdera t d en 
na verk sam het och funnit a tt den  p assa r väl in i e tt no rd isk t sam arbe tsp ro 
gram  och den  bör således fo rtsä tta  i enlighet med de rik tlin jer som  NI 
dragit upp  för den.

F ö r budgetåre t 1988 finns genom  beslu t i N o rd iska  M in isterrådet (sam 
arbetsm in istrarna) m edel på  sam m anlagt ca  8 M D K K  reserverade  för 
igångsättning av sam arbetsp rogram m et. Enligt kom m itténs bedöm ning bör 
d essa  m edel om möjligt ökas till en om fattn ing av 10 M D K K . D äru töver 
tillkom m er de 15 M D K K  som  N I fö ru tsä tts  allokera till b io teknologiska 
projekt.

F ö r genom förandet av det b io teknolog iska program m et under budget
åren  1989-1992 b ö r enligt kom m itténs förslag  särsk ilda m edel tillföras 
N ord iska  m in is terrådets budget på sam m anlagt 40 M D K K  per år. Till 
d essa  kom m er liksom  tidigare årliga belopp av sto rleksordn ingen  15 
M D K K  inom  N I’s o rd inarie  budget. U nder genom förandeperioden  fö re
slås således årliga anslag på sam m anlagt ca 55 M D K K  över N ord iska 
m in isterrådets budget.

K ostnadernas fördeln ing på olika ansvariga organ och ändam ål fram går 
av tabell 1. K ostnadsfö rdeln ingen  enligt tabellen  avses i fö rs ta  hand att 
gälla de in ledande åren  av program perioden . K ostnadsfördeln ingen  ger 
också  en anvisning om  inrik tn ingen p å  sik t, m en avsik ten  är a tt en viss 
flexibilitet i kostnadsfördeln ingen  skall kunna fö ru tsä ttas  för de följande 
åren . En löpande prövning härav  fö ru tsä tts  göras i N PB.

Enligt kom m itténs förslag uppgår de sam lade kostnaderna  över N o rd is
ka m in isterrådets budget u nder år 1988- 1992 till 245 M D K K  fö r genom fö
randet av program m et.

I tillägg till d essa  kostn ad er kom m er de kom pletterande sa tsn ingar som 
görs av m edverkande nationella  m yndigheter och berö rda  företag  inom  
främ st N T s om råde. D en sam lade kostnadsb ilden  kan uppska ttas  till ca. 
800 M D K K  över hela perioden . Ä ven  på  and ra  om råden  än N ord iska  
Industrifondens kan den nord iska  finansieringen kom m a att kom pletteras 
m ed finansiering från  and ra  nationella organ.
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Tabell 1. K ostnader och  fin a n sierin g  över N M R ’s budge t under perioden  1988-1992  (M D K K  
1988—Kr)
Kostnader

* Finansiering via N I’s ordinarie budget
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Uddrag af beslutsprotokoll

Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) har genom skriftlig proce
dur per 24 april 1987 beslutat följande:

N ord isk  sam arbejde vedrørende b io teknologi

D er fas tsæ ttes  følgende m andat fo r p rogram kom iteen:

P rogram kom iteen  skal på  grundlag a f  igangvæ rende og planlagte natio 
nale og nordiske ak tiv ite te r -  sam t in ternationale  ak tiv ite te r m ed nordisk 
deltagelse — fo restå  udarbejdelsen  a f e t forslag  til et nordisk  b io tekno lo 
gisk sam arbejdsprogram .

P rogram kom iteen  bør b l .a .  b asere  sit arbejde på  synspunk te r om og 
forslag til sam arbe jd sak tiv ite te r såvel fra em bedsm andskom iteer og g rup
p er som  fra nord iske institu tioner.

P rogram kom iteens forslag kan bl. a. om fatte
-  sam arbejde om grundfo rskn ingsre la terade  ak tiv ite ter
-  stø tte  til m ålre tte t industriel FoU

-  stø tte  til b io teknologiske ak tiv ite te r på  andre sam arbejdsom råder
-  sam arbejde om  nord isk  deltagelse i b redere  in ternationalt sam arbejde
-  sam arbejde om  in fo rm ationsak tiv ite ter

sam t sam arbejde om  sam fundspolitiske overveje lser, som  en øget an 
vendelse a f  bioteknologi kan give anledning til.

P rogram kom iteen  skal aflevere  sit forslag til sam arbejdsprogram  senest
1. novem ber 1987.

Program kom iteen  skal fo reslå  hvorledes opfølgningen og evalueringen 
a f  program m et kan tilrettelæ gges.

P rogram kom iteen  bør aflevere  en  sam let oversig t over om kostn inger 
ved og financiering a f  handlingsprogram m et.

B IL A G A  I
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Komitténs medlemmar

B IL A G A  2

* K ontorchef Ib Skovgaard deltog i ett av kom mitténs möten.
** Professor Jon Bragi Bjarnason deltog i sista delen av kom mitténs arbete.
*** D epartem entsekreterare Per Carlson ersatte kansliråd Jan Söderberg efter kom
m itténs första möte.
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Förslag till en industriell forsknings- och utvecklingsplan för bioteknik i 
Norden (Nordisk Industrifond 20 oktober 1987)

Innehållsförteckning

F örord  1319
Sam m anfattn ing 1319
1. A llm ä n t  1321
2. N ord isk  Industrifond  1321
3. Sam arbetsfo rm er 1322

-  Planering och in itie ringsak tiv ite ter
-  S tipendier och  u tb ildningsprojekt
-  S am verkanspro jek t
-  N ord iska  FoU -m iljöer
-  F oU -pro jek t inom  fondens ord inarie  verksam het
-  P arap lyprogram

4. G enom förande 1325
-  F oU -p lanens om fattning
-  O rganisation
-  Inform ation
-  U tvärdering

5. F in a n s ie r in g  1327

B ilagor1:
1. B ioteknik
2. B ioteknik i N orden
3. N ord isk  Industrifonds p ro jek tbev iljn ingar inom  bio teknik  1986-1987 

(t. o. m. 1 /9 -)
4. Före tag  m ed bio tekn isk  F oU -verksam het
5. B ioteknisk FoU  inom  högskolor, in stitu t, m. m.

B IL A G A  3

' H är ej tryckta .
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Förord

N ordisk  Industrifond  har till uppgift a tt v erka  fö r e tt m er effektivt 
u tny ttjande  av no rd iska  re su rse r fö r teknologi och industriell u tveckling. 
U nder 1987 har N ord isk  Industrifond  fusionera ts m ed N ordfo rsk  och fått 
e tt ö k a t an sv a r fö r p lanering och initiering av nord isk t fo rskn ingssam arbe
te m ed industriell be tydelse .

D etta  ä r  N ord isk  Industrifonds förslag  till en  industriell forsknings- och 
u tvecklingsplan  för b io teknik . F örslaget avses ingå som  en del av N ord iska 
M in isterrådets b io tekn iska  handlingsplan.

A rbete t har genom förts i sam råd m ed en sty rg rupp  bestående av:
Jan R ubin, T ekno log isty relsen  (D K)

L ennart P e tte rso n , S ty re lsen  fö r T eknisk  U tveck ling  (S)
Paula N ybergh , T E K E S  (SF)
T ronn  H ansen , N orges T ekn isk t N atu rv itenskaplige F orskn ingsråd  (N)
H erm ann Sveinb jö rnsson , In d ustridepartem en te t (IS)
G uno H askå, S tiftelsen  B ioteknisk  F orskning.
D essutom  har Sven M ilthers från  N ord iska  M inisterrådet deltagit och 

Inger H agen, S en te r fo r Industrifo rskn ing .
En referensgrupp  bestående  av bl. a. indu s trirep re sen tan te r från  b io tek 

niska fö retag  i alla  nord iska  länder har givit värdefu lla  synpunk ter på 
program m ets inrik tn ing, a rbe tsfo rm er och förslag till p rioriteringar.

C irka 20 st. re su rsp e rso n er från  fö re tag , högskolor och forskn ingsinsti

tu t har m edverkat i a rbete t.
F rån  fondens sek re ta ria t har H ö rd u r Jo n so n , (p ro jek tledare), och  Å ke 

M odée, (p rog ram sek re terare), m edverkat.

Sammanfattning

D en nya b io tekn iken  håller på  att läm na p ion järstad iet. E n om fattande 
kom m ersialisering  har påbö lja ts . S atsn ingarna på F oU  inom  b ioteknik  och 
re la te rade  forskn ingsom råden  ö k ar in ternationellt. M otsvarande u tv eck 
ling sker i de nord iska  länderna om  dock  m ed betydlig t m indre resu rser 
och inom  färre forskningsfält.

B ioteknik  ä r e tt s tra teg isk t om råde fö r industrins fram tida utveckling. 
U ppskattn ingsv is 40%  av industriländernas p roduktion  ä r idag av b io lo
gisk ka rak tä r och m arknaden  fö r b io tekn isk t fram ställda p ro d u k te r ä r  ca. 
1000 m iljarder N O K . B io teknikens u tveckling kom m er uppskattn ingsv is 
att d irek t påverka  300000 arbetstillfä llen  i N orden  före år 2000.

B ioteknisk  F oU  ä r  den v ik tigaste  d rivk raften  i denna utveckling . D etta  
skapar m öjligheter till u tveck ling  av ny industriell verksam het, som  bl. a. 
kan förebygga och b o ta  sjukdom ar, fö rbä ttra  miljön och effek tivare u tn y tt
ja  v åra  n a tu rre su rse r. D essu tom  är b io teknisk  FoU  en av de viktigaste 
fak to re rna  för a tt kunna anpassa  och u tveck la  den e tab lerade  industrins
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konku rrensk raft inom  om råden  som  livsm edel, kem i, läkem edel, papper 
och m assa , m ed därtill hö rande u trustn ingsindustri.

D et finns ca. 150 fö retag  i N orden  som  a rb e ta r m ed b io tekn isk  F oU , 
varav  ca. hälften  ä r sm å nyetab lerade  företag , o fta  fo rskarin itie rade . Inom  
industrin  finns drygt 2 800 fo rskare  inom  b io tekn ik  och närliggande om rå
den. Vid un iversite t, högskolor, fo rskn ingsinstitu t och offentliga m yndig
he te r finns 2 400 b io tekn isk t verksam m a forskare .

Sett i e tt nord isk t perspek tiv  finns både de industrie lla  och vetenskapliga 
re su rse rn a  som  krävs fö r a tt N o rden  skall spela en viktig roll på  den 
växande in ternationella  b io tekn ikm arknaden . R esursm ässig t har N orden  
som  helhet sam m a fö ru tsä ttn ingar a tt tillvara ta  b io teknikens m öjligheter, 
som  de s to ra  länderna  i E uropa.

F öre tag  i de nord iska länderna  kan endast i begränsad  om fattn ing tillgo
dose behovet av forskning och u tveckling  inom  b ioteknik  genom  sam arbe
te på  nationell bas. T ekn ikköp , in ternationellt (däribland nord isk t) FoU - 
sam arbete  ä r  och  förb lir v ik tiga, o fta  dom inerande inslag i fö retagens 
u tveckling.

D en här redov isade industrie lla  F oU -planen  avses ingå som  en del i 
M in isterrådets nord iska  handlingsplan  för b io teknik . M ålet fö r den indu
striella p lanen ä r e tt ökat sam arbete  m ellan fo rskarg rupper och företag  
inom  b io tekn ikom råden  fö r a tt på  ko rt och lång sikt sty rka  näringslivets 
konkurranskraft.

D etta  skall uppnås genom  ökat sam arbe te , kunskaps- och tekn iksp rid 
ning, utbildning, k u rse r och tekn isk t vetenskapliga sem inarier och  s tipen
d ier, sam t p rogram verksam het.

F öreslagna nya sam arbetsform er:

-  planering  och initiering
-  stipend ier och u tb ildn ingspro jek t
-  sam verkanspro jek t
-  no rd iska FoU -m iljöer
-  paraplyprogram

Planen b ö r genom föras u nder m inst 5 år. I en ekonom isk  översik t 
uppskattas a tt genom förandet to ta lt kom m er a tt om fatta  ca. 700 M N O K /5 
å r, varav  150 M N O K  i form  av nya nord iska m edel fö reslås bli adm in istre
rat av N ord isk  Industrifond  m ed det övriga.

Fonden har i sin ord inarie  budget använ t m edel till b io tekn iska FoU - 
projekt i s to rleksordningen  15 M kr/år. E tt fo rtsa tt stöd i sam m a s to rlek s
ordning fö ru tses under FoU -p lanens genom förande.

P rogram m et avses genom föras i sam arbete  m ed nationella FoU -m yndig- 
he ter i N orden .

I bilagor p resen te ras  bio teknik  allm änt, in ternationella  asp ek te r och 
u tveck lingstrender, sam t b io teknik  i N orden .

E tik  och säkerhetsm ässiga  frågor behandlas inte här, men i N M R s 
sam lande handlingsplan  fö r b io teknik .
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1. Allm änt

E tt ökat no rd isk t F oU -sam arbe te  inom  bio teknik  kan bl. a. b id ra  till:

-  E tt effek tivare  u tny ttjande  av  kom petens, u trustn ing  och resu lta t i N o r
den.

-  S lagkraftiga F oU -m iljöer m ed m öjligheter a tt ak tiv t de lta  i forskn ings
fron ten .

-  Industrie ll fö rnyelse .
D et ä r  en tids- och re su rsk rävande  p rocess  a tt bygga upp nord isk t 

sam arbete , som  effektiv t kan u tny ttja  de tekn isk t-vetenskap liga  och indu
striella F o U -resu rse rn a  i N orden . F ö re tag , fo rskare  och statliga FoU - 
ansvariga m ynd igheter m åste  vara  b eredda  att ak tiv t de lta  i denna process.

2. Nordisk industrifond

N ord isk  fond fö r teknologi och industriell u tveckling  (N ord isk  In d u s tri
fond), e tab le rades 1973 av regeringarna i de fem nord iska länderna , med 
m ålsättn ingen att s tä rk a  den  nord iska  industrins ställning och k o nku rrens
kraft.

N ord isk  Industrifond  har till uppgift a tt verka för e tt m er effektivt 
u tny ttjande  av nord iska  rsu rse r för teknologi och  industriell u tveckling . 
D etta  sker genom  a tt främ ja ökat no rd isk t F oU -sam arbe te  sam t att finansi
ellt stöd ja  p ro jek t av in tresse  fö r två  eller flera no rd iska  länder och in terna
tionella p ro jek t av gem ensam t nord isk t in tresse .

F ondens p ro jek tstöd  ges i form  av b idrag , villkorliga lån eller garanti och 
u tgör norm alt högst 50%  av to tal p ro jek tkostnad . N orm alt krävs e tt ak tiv t 
p ro jek tsam arbete  i m inst tv å  länder. I v issa fall kan fonden dock accep te ra  
a tt a rbete t u tfö res i e tt land.

Inom  N ord isk  Industrifond  pågår en löpande u tveckling  av fondens 
sam arbetsfo rm er m ot bakgrund  av egna och and ras e rfarenheter.

G enom förandet av datahand lingsp lanen , FoU -program m et och fusionen 

med N ord fo rsk  h a r i d e tta  sam m anhang haft sto r be tydelse.
Planering och in itie ringsak tiv ite ter, stipend ier, stöd till ko stnader för 

sam verkan  m ellan nationellt finansierade fo rskarg rupper, sam t sto ra  nor
d iska projekt är exem pel på sam arbe tsfo rm er som  visat sig väl anpassade 
för nordiskt F oU -sam arbete  och som  av industrin  bedöm ts ge värdefulla 
resu lta t.

B ioteknik  ä r e tt re la tiv t ny tt om råde fö r nord isk t F oU -sam arbe te . F o n 
dens e rfa ren h e te r ä r  a tt det finns ou tny ttjade  nord iska  sam arbetsm öjlighe- 
te r, som  kan effek tiv isera  de nationella F oU -satsn ingarna  och skapa bättre  
m öjligheter a tt industrie llt och användarm ässig t tillvarata  N ordens b io tek 
niska sty rka.

B ioteknik är e tt p rio rite ra t om råde inom  fonden. De senaste  årens ö k an 
de antal ansökn ingar om  nord isk t F oU -sam arbete  inom  b ioteknik  har
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ak tua lise ra t behove t av en p lan  fö r prioritering  av projekt och sam ordning 
av fondens in sa tse r visavi nationella insatser.

N ord isk  Industrifonds sek re ta ria t h a r p å  sin sty re lses uppdrag  och i 
sam råd m ed N ord iska  M in isterråde t u ta rb e ta t ett förslag till industriell 
F oU -plan  fö r b io teknik . S am arbete  har skett m ed handläggare från  natio 
nellt ansvariga FoU -organ .

M ål och avgränsning

D en industrie lla  F oU -p lanens mål ä r  a tt u tifrån  e tt in ternationellt p e r
spektiv:
-  u tveck la  den tekn isk t-vetenskap liga  basen  och  sam arbe te t m ellan olika 

fo rskarg rupper och fö retag  i N orden , inom  stra teg iska  b io tekn ikom rå
den

-  påskynda och underlä tta  b io tekn ikens industrie lla  tilläm pningar i N o r
den

-  tillvarata  b io tekn ikens kom m ersiella  u tvecklingsm öjligheter i N orden . 
A vgränsn ingar vid u ta rb e tan d e t av denna industrie lla  FoU -plan  har varit

a tt p lanen skall:
-  ingå som  en del i M in isterråde ts nord iska  handlingsplan för bio teknik
-  begränsas till b io teknisk  F oU -verksam het som  ligger inom  N ord isk  

Industrifonds o rd inarie  uppgifter och ansvarsom råde

-  inrik tas m ot nord isk t F oU -sam arbe te , som  kom pletterar och  fö rstä rker 
de nationella  F o U -in sa tse rn a  och fö ru tsä ttn ingarna  till industriellt och 
sam hälleligt u tny ttjande  av b io tekn ik , både på kort och lång sikt

-  v ara  tidsm ässig t avgränsad  och genom förandem ässig t in tegreras m ed 
N ord isk  Industrifonds o rd inarie  verksam het.

3. Sam arbetsform er

N edan redov isas de nord iska  ak tiv ite te r som  bedöm ts vara  läm pliga 
inom  b io teknik , b l .a .  m ed hänsyn  till nationella insatser. Förslag  till p ro 
je k t kom m er successiv t a tt u ta rb e ta s  av företags- och forskn ingsledare i 
N orden . S am arbete t m ed nationellt ansvariga F oU -organ  b ö r finnas i d e tta  
arbete .

P lanerings- och in itieringsaktiv ite ter

Inom  FoU -planen  av se r fonden  a tt genom föra u tredn ingar och inform a
tionsak tiv ite te r, bl. a. fö r p lanering, uppföljning, resu lta tsp ridn ing  och u t
värdering  av stö rre  program .

F örp ro jek t ä r  e tt av fondens m edel fö r initiering av FoU -sam arbete . 
Inom  d essa  kan  initiala sam arb e tsk o n tak te r och  u tvärdering  av sam arbets- 
fö ru tsä ttn ingarna  bekostas.

D essa  ak tiv ite te r genom förs i sam verkan  m ed nationella m yndigheter, 
fo rskare  och företag .
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Stipend ier och u tb ildn ingspro jekt

F ö r att säk ra  tillgången på kvalificerad  personal inom  b ioteknik  i N orden  
är det nödvändigt a tt u tny ttja  de speciella kom petenser, som  finns på olika 
håll avseende u tb ildning, kunskaper och u trustn ing.

N ord isk  Industrifond  har positiva e rfa ren h e te r av att stöd till reso r och 
ko rttid sstipend ier kan b id ra  till kunskapsöverfö ring  och utveckling  av det 
nord iska sam arbe te t. S tipend ier och /eller reseb idrag  kan i huvudsak u t
nyttjas på fo rskar- och fo rskaru tb ildn ingsn ivå för studie- och arbetsuppe- 
håll vid ledande FoU -m iljöer.

Det är också  värdefullt a tt p å  nordisk  bas kunna genom föra specia lisera
de kon ferenser och specifika ku rser för v idareutb ildning av forskare  inom  
företag  och un iversite t. D enna typ  av ak tiv ite te r har v isat sig s ta rk t bidraga 
till e rfarenhets- och  kunskapsöverfö ring , sam t ökade kon tak ty to r mellan 

företag  och fo rskn ingsin stitu tioner i N orden .
De nationella FoU -organen  liksom  industrin  fö ru tsä tts  delta  bl. a. i p la

nering, u tförande och finansiering . G enom förandet fö ru tsä tte r bi. a. att ske 
i sam råd m ed forsknings-, fö re tagso rgan isa tioner och nord iska fö reningar, 

som  är ak tiva inom  b ioteknik .

S am verkanspro jek t

I sam tliga no rd iska länder sa tsas det re lativ t m ycket på bio teknik  och 
därtill re la te rade  F oU -om råden . I de flesta  länderna  finns FoU -ak tiv ite ter, 
som kan fö rstä rkas genom  nord isk t sam arbete . En koordinering  av fo rsk 
n ingsak tiv ite ter ger m öjligheter a tt op tim era  resu rsu tny ttjande t.

S am verkanspro jek t defin ieras här som  pro jek t som  sy ftar till a tt öka det 
tekn isk t/ve tenskap liga  u tby te t m ellan fo rskare  i N orden  u tan  att m an går 
d irek t in i p ro jek tsam arbe te .

S am verkanspro jek t kan exem pelv is gälla e rfa ren h e tsu tb y te , u tny ttjande 
av u trustn ing , gem ensam m a in ternationella  ko n tak te r och liknande.

N ord isk  Industrifond  kan i d essa  p ro jek t finansiera de ex tra  kostnader 
som sam arbe te t ger upphov till. F onden  fö ru tsä tte r em ellertid  a tt själva 
F oU -verksam heten  finansieras nationellt.

N ordiska  F oU -m iljöer

I N orden  finns flera välrenom m erade FoU -m iljöer, t. ex. beträffande 
gen teknik , p ro teinengineering , p rocesstekn ik , psykrofila  och term ofila 
m ikro-organism er och b iosepara tionstekn ik .

U tvecklingen av en in ternationellt konkurrenskraftig  industri fö ru tsä tte r 
tillgång/närhet till kvalificerade FoU -m iljöer. D essa  b ö r ha den nödvändiga 
expertisen  för a tt tidigt kunna in fo rm era  om  ” m öjligheterna”  och identifi
era  prob lem , sam t kunna tillhandahålla  tekn isk t-vetenskap lig  kunskap  och 
kom petens på en in ternationellt konkurrenskraftig  nivå.

Stöd till no rd iska F oU -m iljöer sy fta r till a tt u tveck la  och öppna natio 
nellt ledande F o U -in s titu tioner och institu t för en kunskapsöverfö ring  till
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an d ra  no rd iska  FoU -m iljöer där behov finns fö r dylik kom petens. N ord isk  
Industrifond av se r a tt be ledande FoU -m iljöer att kom m a m ed förslag till 
p ro jek tak tiv ite ter av  d e tta  slag.

Val av p ro jek t sker sedan m ot bakgrund av fö rvän tad  nordisk  ny tta , 
nationella behov och önskem ål. N ord isk  Industrifond  avser a tt ge stöd  till 
sådana FoU -m iljöer.

F oU -pro jekt inom  fo n d e n s  ordinarie verksam het

Industrie lla  p ro jek t inom FoU -p lanen  för bio teknik  syftar till a tt stödja 
sam arbete  m ellan fö re tag , högsko lo r och  and ra  forskningsorgan, som  bi
d ra r till u tveckling  av affärsidéer och /eller tekn isk t-industrie llt ny skapan 
de.

D et ä r  N ord isk  Industrifonds am bition att även  i b id ragspro jek ten  söka 
erhålla  en be tydande m edverkan  från  företag . D essa projekt kom m er även 
u nder F oU -p lanens genom förande a tt b ekostas  inom  fondens ordinarie 
budget.

F ondens stöd  till industrie llt in rik tade p ro jek t inom  sin ord inarie  budget 
om fattar även  p ro jek t inom  b io tekn ikom rådet. De b io teknik- och biotek- 
n ik relaterade projekt som  fonden s tö tt t. o. m. sep tem ber 1987 redov isas i 
bilaga.

Ä ven u nder den h ä r fö reslagna F oU -p lanens genom förande beräknas 
sådan t stöd  kunna utgå. P ro jek ten  sy ftar till a tt öka sam arbete t m ellan 
företag , högskolor och  andra  forskningsm iljöer i u tvecklingen av på bio- 
tekn isk t baserade  affärsidéer eller anna t tekn isk t/industrie llt nyskapande. 
S töd u tgår som  lån eller bidrag . I sam tliga p ro jek t e fte rsträvas såväl 
finansiell som  annan industriell m edverkan  i syfte att säkerstä lla  en effek
tiv resu lta tsp ridn ing  och  industrianknytn ing .

P araplyprogram

M ed parap lyprogram  (ram program ) avses a tt skapa en gem ensam  nor
disk resursm obilisering  inom  stra teg isk t viktigt om råde av b io teknik . M ål
sä ttn ingarna  skall v a ra  industrie llt o rien terade  och a rb e te t genom föras i 
sam verkan  m ellan de företag  och forskn ingsinstitu tioner, som  har gem en
sam m a in tressen  fö r u tveckling  inom  om rådet. I genom förandet kom m er 
sto r vikt a tt fäs tas vid de ingående delp ro jek tens kvalite t, resu lta tspridn ing  
och uppbyggnaden av e tt gem ensam t nord isk t kon tak tnät.

P arap lyprogram m en skall v ara  konku rrensneu tra la  fö r industrie lla  till- 
läm pningar, och  i fö rs ta  hand rik tas m ot utveckling  av tekn iker och kun
skaper. Parap lyprogram m en blir härigenom  också  en naturlig  bas för e tt 
b redare  in ternationellt sam arbete .

Som krav p å  val av  parap lyprogram  ä r a tt de skall ligga inom  e tt om råde 
som  ä r p rio rite ra t i m inst tre  länder, nationella  b asresu rse r skall in tegreras 
i p ro jek ten  och industrin  skall ak tiv t de lta  i såväl genom förandet som 
finansieringen. P rogram m ens längd beräknas bli ca  3 - 4  å r m edan längden
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för enskilt p ro jek t inom  program m en kan variera  från 1 till 4 år. E tt 
paraply  program  up p sk a ttas  norm alt ha en  to tal p ro jek tbudget på ca  1 5 -3 0  

M N O K  under fyra år.
E xem pel på  nationellt p rio rite rade  om råden  inom  vilka paraplyprogram  

kan bli ak tuella  anges vara:
Planerings- och in itie ringsak tiv ite ter ä r  redan igång inom processtekn ik  

och proteinengineering .
-  P rotein  engineering

Teknik  och kunskap  a tt struk tu r- och egenskapsbestäm m a pro te iner, 
sam t p roducera  p ro te in er m ed önskade egenskaper och struk tu re r. E tt 
viktigt om råde bl. a. fö r utveckling  av läkem edel.

-  P rocesstekn ik
Teknik  och kunskap  att kunna kon stru era  säkra och effektiva b io tekn is
ka p roduk tionsp rocesser.

-  B ioteknik och miljö
M iljöom rådet u tgör e tt av b io tekn ikens möjliga tillväx tom råden . B e
handling och u tny ttjande  av avfall, m ätm etoder för kontroll av miljöns 
inverkan på m änniskor ä r  några no rd iska u tvecklingsom råden .

-  V äxtceller
Teknik  och  kunskap  att använda väx tce ller b l.a . för p roduktion  av 
värdefulla väx tkem ikalier, naturliga liv sm edelstillsatser och råv aro r till 
läkem edelsindustri.

-  L ivsm edel och foder
Inom  flera delom råden  finns industriell efterfrågan på s to ra  nord iska 
sam arbe tsp ro jek t, b l .a .  inom  användning av m ikroorganism er fö r p ro 
duktion och  konservering , inom  produktion  av enzym er, am inosyro r 
och and ra  tillsatsäm nen .
A ndra om råden  m ed u tta la t in tresse  för nord isk t F oU -sam arbete:

•  M arin b io teknik
•  B iom assa

4. G enom förande

En industriell FoU -plan  fö r b io tekn ik , bö r genom föras under m inst 5 år 
fö r a tt ge bestående  resu lta t.

F oU -planens o m fa ttn ing

F ör a tt få önskad  effekt i det no rd iska näringslivets konkurrenskraft 
u p p sk a tta r fonden  a tt 30 M N O K  nya m edel per år ä r  e tt rea listisk t belopp 
för genom förande av b io tekn ikp lanen , under 5 å r  således 150 M N O K .
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Tabell 1.1 E konom isk  översikt av den industriella F oU -planen inom  bio
teknik under åren 1989-1993  m ed  1988 som  initieringsår

U töver de tta  kan N ord isk  Industrifonds b io tekn iska  F oU -in sa tse r inom  
ordinarie budget 1987 uppska ttas  til 15 M N O K . U nder F oU -planens ge
nom förande avser fonden  att fo rtsa tt s töd ja  industrie lla  FoU -pro jek t inom 
b ioteknik  på  sam m a nivå, dvs. to ta lt 75 M N O K  u nder en 5-årsperiod.

N ationella  m yndigheters stöd , d irek t och indirekt i sam verkanspro jek t 
och FoU -m iljöpro jek t, sam t till nya nord iska  F oU -pro jek t och  program  
inom  planen fö ru tses u tgöra ca 80 M N O K /år.

Det bör näm nas a tt de nationella m yndigheternas finansiella deltagande 
till s to r del sker genom  a tt nationella F oU -p ro jek t in tegreras m ed nord iska 
ak tiv ite te r inom  F oU -planen . Industri-finansiell m edverkan  i planen upp
skattas till ca  25 M N O K  per år.

F oU -insa tserna  i N orden  ä r i sto rlekso rdn ingen  2,5 m iljarder N O K /år, 
(m otsvarande 5 000 forskare  ä 0,5 M N O K /år) och den föreslagna nord iska 
insatsen  kom m er inom  FoU -p lanen  härigenom  ekonom isk t a tt u tgö ra ca 
2 %  av de b io tekn iska  F o U -in sa tse rn a  i N orden . Sam tidigt kom m er upp
skattn ingsvis 10% av de nord iska fo rskarna  inom  industri- och fo rsknings
institu tioner a tt de lta  i den fö reslagna F oU -p lanens genom förande.

O rganisation

D en industrie lla  F oU -p lanens genom förande föreslås bli adm inistrerad  
av N ord isk  Industrifond .

Inom  fonden  in rä ttas en rådgivande kom m itté fö r p rio riteringar, val av 
inriktning, u ta rbe tande  av policy-förslag , m. m. K om m ittén  bör bl. a. bestå  
av b io tekn isk t ansvariga p e rsoner från  nationella F oU -organ och fo rsk 
ningsråd, sam t från  industrin .

In form ation

D et finns ett b re tt in tresse  a tt löpande få inform ation  om  p lanerade, 
pågående och  avslu tade p ro jek t inom  e tt program  av denna typ . D et är 
därför fondens in ten tioner a tt löpande sp rida  kunskap  om utvecklingen 
inom  FoU -planen .
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U tvärdering

U nder p lanens fem  å r kom m er en löpande värdering  a tt pågå. I sam band 

m ed det tredje åre t pub liceras en prelim inär u tredning. E fte r hela planens 
genom förande skall en slutlig u tvärdering  företagas.

5. F inansiering

G enom förandet av  p lanens nya ak tiv ite te r rym s inte inom  fondens nuva
rande budget. F ö r a tt fö reslagna ak tiv ite te r skall kunna genom föras förut- 
sä ttes därfö r a tt fonden  beviljas to ta lt 150 M N O K /5 år. F ö r a tt redan 
påbörjade in itieringsak tiv ite ter inom  processtekn ik  och pro teinengineering  
skall kunna fo rtsä tta  och fö r a tt nya snarast skall kunna påbörjas krävs 
v issa m edel redan  1988.

M edelsbehovet M N O K  p er å r  fram går av nedanstående tabell 2.

Tabell 2
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Underlag till sektorprogram i bioteknologi

Rapport till N ordiska äm betsm annakom m ittén för jord- och skogsbruksfrå

gor (NÄJS)

H edem ora  i ok to b er 1987 

K jell H ollender

B I L A G A  4

E tt varm t tack  till sam tliga som  kom m it m ed synpunk ter och fö rb ä tt
ringsförslag  på  de u tk as t som  fö regått nu föreliggande rappo rt. E tt speciellt 
tack  till p ro fesso r C arl-Ivar B rändén  och docen t Jan -E rik  H ällgren , Sveri
ges lan tb ruksun iversite t, och p ro fesso r K nut R ønningen, N orges V eteri
næ rhøgskole, vilka varit mig i högsta grad behjälpliga vid fram tagandet av 
underlaget till de de la r som  rö r inrik tn ingen av den grundläggande fo rsk 
ningen.

K jell H ollender

Innehållsförteckning

1. B akgrund 1329
1.1. U p p d ra g .....................................................................................................
1.2. A nkny tande u tredn ingar inom  N Ä JS-om rådet
1.3. B ioteknologiforskningens u tveckling  i N orden

2. Ö verväganden  1330
2.1. Tolkning av begreppet bioteknologi
2.2. M otiv fö r no rd isk t sam arbete
2.3. S am arbete ts om fattning

2.3.1. K om petensuppbyggnad
2.3.2. Forskning
2.3.3. U trustn ing
2.3.4. Inform ation
2.3.5. E tiska  norm er
2.3.6. O rganisation

3. Förslag  1338
3.1. K om petensuppbyggnad
3.2. Forskn ing
3.3. U trustn ing
3.4. Inform ation
3.5. E tiska  norm er
3.6. O rganisation

4. K o stn ad er 1342
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/ . / .  U ppdrag

R apportfö rfa ttaren  fick i slu te t av april 1987 i uppdrag  av N Ä JS  a tt 
u ta rbe ta  underlag  till sek to rp rogram  fö r inarbetn ing i det no rd iska sam ar
betsp rogram m et fö r b io teknologi. R apporten  skall tillvarata  jo rd - och 
skogsb rukssek to rn s in tressen , stöd ja  sig på föreliggande nord iska rap p o r
te r om  bioteknologi och u ta rb e tas  e fter sam råd m ed N ord iska  kon tak to rga
net fö r jo rdb ruksfo rskn ing  (N K J), S am arbeidsnem nden  fo r nord isk  skogs
forskning (SN S) och  Sam nord isk  p lanteforedling  (SN P).

1.2. A n kn y ta n d e  u tredn ingar inom  N Ä JS -o m rå d e t

Ingm ar M ånsson  h a r hösten  1986 u ta rb e ta t en rappo rt till N Ä JS angå
ende b io teknolog isk t sam arbete  i N orden.

Sam tidigt m ed d e tta  u tredn ingsuppdrag  fick B jörn-O lof F abricius vid 
H elsingfors un iversite t i uppdrag  att -  m ot bakgrund av u tta landen  från  en 
tillsatt no rd isk  expertg rupp  — avge förslag  till fram tida nord isk t sam arbete  
på det m ikrobiologiska om rådet.

E n expertkom m itté  hå ller på  a tt g ranska  e tt is ländsk t förslag om en 
institu tionsbildning för b io teknologi på Island inrik tad  mot o rgan ism er som  
lever u nder ex trem a klim atbetingelser.

D å det gäller g rundfo rskn ingsre la terade  ak tiv ite te r som  fo rskaru tb ild 
ning och  stipend ieverksam het håller N ord iska  forskn ingspolitiska rådet 
(FPR) på att u ta rb e ta  ko n k re ta  förslag  för hela det b io teknologiska om rå-

1.3. B io tekno log iforskn ingens u tveckling  i N orden

D en b io teknologiska fo rskningen  har i sen tid  rön t sto r uppm ärksam het i 
sam tliga nord iska  länder. I D anm ark har regeringen lagt fram  ett förslag 
angående igångsättandet av ett b io teknologisk t forskn ingsprogram . D ans
ka s ta ten s satsn ing  på om rådet fö r perioden  1986-89  uppgår fn  i genom 
snitt till 36 milj D K K /år. Enligt regeringsforslaget kom m er fö r perioden 
1987-90  y tterligare  i genom snitt 125 milj D K K /år att anv isas. I F in land har 
det tagits fram  e tt b io teknolog isk t F oU -program  för åren  1988-92 . Enligt 
de tta  sa tsas det redan  i dag m inst 100 milj F IM /år på om rådet och p rogram 
m et kom m er att tillföras y tterligare 32 milj F IM /år. I Island har det tagits 
fram  e tt särsk ilt program  fö r p roduk tion  av enzym er från  isländska råv a 
ror, vilket s ta rtade  1985. T illsam m ans m ed övriga b io teknolog iska ak tiv ite 
te r kan den årliga is ländska  satsn ingen  på  om rådet up p sk a ttas  till inem ot 
30 milj ISK  och c :a  15 m anår. I N orge u ta rbe tade  fyra forskningsråd  under 
1985 en sam lad nationell handlingsplan  fö r det b io teknolog iska om rådet. 
Enligt denna kom m er m an fö r perioden  1986-88  att sa tsa  i genom snitt 74 
milj (N O K /år på  sto rlekso rdn ingen . I Sverige u ta rb e tad es det u nder senare 
delen av 1986 ett förslag till nationellt b io tekn ikprogram , vilket -  tillsam 
m ans m ed e tt förslag  från  S ty re lsen  fö r T eknisk  U tveckling (STU ) om 
FoU -program  fö r b io teknik  och b iom edicinsk  teknik  — låg till grund för

1. Bakgrund
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regeringens fo rskningspolitiska proposition  våren  1987. Enligt denna kom 
m er den b io teknologiska fo rskningen , som  budgetgåre t 1983/84 om slöt c :a  
50 milj S E K , a tt fö rstä rkas m ed uppem ot 100 milj S E K /år fö r den närm aste  
treårsperioden . Det sagda innebär a tt den  nord iska , offentliga satsningen 
på  bio teknologisk  FoU  sam m antaget kom m er att stiga från c :a  450 milj 
D K K  1987 till kanske 750 milj D K K  1990.

2. Ö verväganden

2.1. Tolkning av begreppet b io tekn ik

B ioteknologi kan defin ieras på  flera  olika sä tt. H elge G yllenberg har 
berö rt d e tta  i sin rap p o rt till FPR . M ot bakgrund av in ten tionerna  i den 
nord iska b io teknologiska p rogram kom m ittén  har i nu föreliggande rapport 
tagits fas ta  på  äm nets m era v ida betydelse , dvs ” all teknologi som  b rukar 
m ik roorganism er, väx te r d ju r eller de lar av d essa  till a tt fram ställa  eller 
m odifiera p ro d u k te r, fö rb ä ttra  väx te r och d ju r eller u tveck la  m ikroorganis
m er fö r specifik  användn ing” . D et bö r påpekas att b io teknologi ä r  en 
teknologi och inte någon självständig  disciplin . T värtom  görs inom  b io tek 
nologisk forskning en syn tes av kunskaper från  olika g rundforskningsom 
råden , såsom  kem i, fysik, m ikrobiologi, växtfysiologi, cellbiologi, m oleky
lärbiologi och m olekylär genetik .

2.2. M otiv  fö r  nord iskt sam arbete

Sto ra  fö rvän tn ingar knyts till den  b io teknolog iska forskningens möjlig
heter. G enteknologin  har b e teck n a ts  som  ett av å rhund rade ts s to ra  v e ten 
skapliga fram steg . B etydande sa tsn ingar görs också  på fo rskningsom rådet 
inom sto ra  delar av världen  -  främ st i U SA  och  Japan  -  och u tvecklingen 
går m ycket snabbt. De nord iska  länderna  ä r v art och e tt fö r sig a lltfö r sm å 
för a tt kom petensm ässig t kunna täcka  in denna u tveckling  på ett tillfreds
ställande sätt. D etta  m edför risk för a tt m an skall kom m a på efterhand  eller 
helt sakna kom petens då  det gäller tilläm pningen av fram kom na resu lta t 
inom viktiga om råden . G enom  sam ordnad  kom petensuppbyggnad , profile
ring av forskningsinrik tn ingen , gem ensam m a projekt och öm sesidig infor
m ation på  nord isk  basis skulle fö ru tsä ttn ingarna  påtagligt fö rbä ttras. E tt 
enat no rd isk t upp trädande  i e tiska  frågor m m skulle v idare ge ökad tyngd 
åt den nord iska  inställningen.

2.3. Sa m a rb e te ts  om fa ttn ing

2.3.1. K o m p etensuppbyggnad

1 det u tveck lingsskede sam tliga no rd iska länder fn  befinner sig -  en 
snabb uppbyggnad av forskn ingen  inom  det b io teknologiska om rådet -  ä r 
det naturligt a tt kom petensuppbyggnad  ges m ycket hög prio rite t. D enna 
kan ske genom  u tb ildn ingskurser och fo rskaru tby te  sam t k on ferenser o 
dyl.

G rund tu tb ildn ingskurser. R edan  på grundutb ildn ingsn ivå hålls det i de 
ensk ilda no rd iska länderna  specia lku rser i b io teknologi, som inte har sin
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m otsvarighet i de övriga länderna. D et skulle vara  en sto r fördel om 
b io tekno log istuderande i övriga nord iska  länder fick kännedom  om  dessa 
ku rser och kunde beredas m öjlighet a tt, om  en önskade involvera kursen  i 
sin utbildning, deltaga i densam m a.

F orskaru tb ildn ingskurser. Inom  flera kom petensom råden  inom  det bio
teknolog iska forskn ingsom rådet, där ett m indre antal fo rskare  är verk sam 
ma i varje ensk ilt land, ä r  en nord isk  sam verkan  en fö ru tsä ttn ing  för a tt 
man ur ekonom isk  synpunk t över huvud taget skall kunna avhålla några 
fo rskaru tb ildn ingskurser. F ö r viss u tbildning erforderlig  d y rb a r specia lu t
rustn ing to rde  v idare kom m a a tt finnas tillgänglig endast vid något eller 
några no rd iska  cen tra . Inom  övriga kom petensom råden  to rde  en nordisk  
sam verkan  norm alt m edföra en b ä ttre  vetenskaplig  kvalite t. G em ensam m a 
nord iska fo rskaru tb ildn ingsku rser (liksom  grundutb ildn ingskurser) ä r  vi
dare  ett u tom orden tlig t sätt a tt få särskilt yngre forskare  (blivande fo rsk a
re) a tt träffas och lära  känna varand ra  m ed i m ånga fall e tt fram tida, nära  
forskn ingssam arbete  som  följd.

F orskaru tbyte . F o rskn ingsfron ten  befinner sig ofta flera å r  fram för de 
artik lar som  p resen te ras  i ve tenskapliga tid skrifter. D etta  gäller speciellt 
e tt om råde som  det b io teknolog iska, där u tvecklingen  går så oerhö rt 
snabbt. M öjligheten till tan keu tby te  m ed fram stående forskare  i andra  
länder -  inom  och u tom  N orden  -  och p rak tisk  tilläm pning av deras 
m etoder är norm alt m ycket stim ulerande och u tveck lande för den egna 
fo rskn ingsverksam heten . D etta  m o tivera r e tt in tensiv t fo rskaru tby te  ge
nom  att nord iska fo rskare  bereds m öjlighet a tt gästfo rska  vid in ternatio 
nellt fram stående institu t och  duktiga fo rskare  från dylika institu t inbjuds 
att gästfo rska  vid någon nord isk  institu tion . E tt dylikt fo rskaru tby te  kan 
naturligtvis o rgan iseras och finansieras på nationell basis. En nordisk  
sam ordning skulle dock  kunna m edföra följande sam ordningsvinster:
-  m an kan sy s tem atisk t täck a  in e tt s tö rre  antal in ternationellt in tressan ta  

u tom nord iska  institu tioner
-  fo rskaru tby te  de no rd iska  länderna  em ellan kan fö rvän tas stim ulera 

senare fo rskn ingssam arbete
-  till u tom nord iska  institu tioner u tsända  gästfo rskare  åläggs att redovisa  

vunna e rfa ren h e te r i sam band  m ed en  nord isk  sam m ankom st
-  nord isk  institu tion  som  tilldelas m edel fö r inbjudan av u tom nord isk  

gästfo rskare  anm odas a tt sam tidigt inbjuda några no rd iska forskare
-  gästfo rskare  inbjuds gem ensam t av flera nord iska  länder för en ” ru n d re 

sa ”  till e tt an tal b io teknolog iska fo rskn ingscen tra
-  inom  kom petensom råde d ä r det endast finns någon en stak a  forskare  i 

v art och e tt av de no rd iska  länderna  kan m an gem ensam t inbjuda en 
gästfo rskare  till en in stitu tion , dit även de övriga nord iska fo rskarna  
beger sig.
K onferenser o dyl. D eltagande i in ternationella  kon ferenser, sem inarier 

och sym posier ger i m ånga fall en god bild av den senaste  utvecklingen 
inom  ett om råde och u tgör en m öjlighet a tt e tab le ra  kon tak t m ed forskare 
från  and ra  länder. Ä ven här skulle m an kunna tän k a  sig en  viss vinst
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genom  nord isk  sam ordning. M an skulle system atisk t kunna täcka  in ett 
b redare  spek trum  av dylika evenem ang sam tidigt som  de deltagande fo rs
karn a  om bads att redovisa vunna e rfa ren h e te r i sam band m ed någon 
nord isk  sam m ankom st. D et kan dock  ifrågasättas om  v insten  b lir tillräck
ligt sto r för a tt m otivera  en sam ordning. Då det gäller anordnandet av 
kon ferenser o dyl to rde  dock ett no rd isk t värdskap  ge ökad tyngd med 
åtfö ljande ökat in ternationellt in tresse  för evenem anget ifråga som  följd, 
vilket skulle m otivera en nord isk  sam ordning.

S tim u lansb idrag . D et är angeläget a tt N ordens m est fram stående  b io tek
nologiska cen tra  stä ller upp  som  ano rdnare  av forskaru tb ildn ingskurser 
och k on ferenser o dyl sam t som  m ottagare av gästforskare  från övriga 
nord iska  länder. D en ovan näm nda sam ordnade finansieringen av dessa 
ak tiv ite te r verk ar i d enna riktning. F ö r a tt y tterligare stim ulera  till in sa tser 
skulle m an kunna tänka  sig a tt aktuell institu tion  erhåller e tt speciellt 
” stim ulansb idrag”  fö r varje fo rskare  från annat nordiskt land som  deltar i 
en fo rskaru tb ildn ingskurs e ller gästfo rskar vid institu tionen  sam t fö r va ije  
konferens o dyl på  nord isk  basis som  arrangeras av institu tionen.

2.3.2. F orskning

N ord isk t sam arbete  inom  den  b io teknologiska forskningen kan ske på 
tv å  sätt. D els kan m an profilera  fo rskningsinrik tn ingen m ellan de olika 
länderna , dels kan m an sam arbe ta  i k onk re ta  fo rskn ingspro jek t. E n profi
lering m edför a tt m an kan få en stö rre  bredd och djup i verksam heten  än 
som  skulle vara  m öjligt om  vaije  land fö rsök te  täcka  hela om rådet på egen 
hand. E tt sam arbete  i kon k re ta  fo rskn ingspro jek t m edför a tt m an får ett 
stö rre  an tal kom petensunderlag  och  kan genom föra en arbetsfördeln ing  
vid p ro jek te ts genom förande, vilket m edför a tt det ak tuella  prob lem et kan 
belysas m er allsidigt än som  annars  skulle vara  möjligt inom  ram en fö r den 
egna kom petensen  och arbe tsin sa tsen .

Inom  forskning kan  m an ursk ilja  de fy ra  stegen grundforskning, g rund
läggande forskning , tilläm pad forskning och u tveck lingsarbete , där g rund
forskning avser e tt kunskapssökande  u tan  någon tilläm pning i sikte och 
grundläggande forskning  fram tagande av erforderlig t kunskapsunderlag  för 
d irek t tilläm pade fo rskn ingsinsa tser. Inom  d e t b io teknolog iska om rådet 
läm par sig de två  fö rs ta  stegen u tm ärk t fö r nordiskt sam arbete . D å det 
gäller de tv å  sista  stegen kom pliceras sam arbetsm öjligheterna inom  flera 
de lom råden  av a tt fo rskn ingsresu lta ten  i m ånga fall kan fö rvän tas resu ltera  
i pa ten t, vilket gö r a tt de olika fo rskarg rupperna  ham nar i en  k onku rrenssi
tuation  gen tem ot varandra . D et no rd iska  sam arbe te t inom  det b io tekno lo 
giska om rådet bö r därfö r i fö rsta  hand koncen tre ras  till g rundforskning och 
grundläggande forskning. Inom  delom råden , d ä r det bedöm s som  än d a
m ålsenligt, bö r det dock naturlig tv is u tvidgas till att även  om fatta  tilläm pad 
forskning och u tveck lingsarbete . I det uppbyggnadsskede forskningen be
finner sig bör m an i början  lägga s tö rst vikt vid grundforskning, m edan 
grundläggande forskn ing  successiv t tilldelas ökat u trym m e.

S er m an på  grundforskningen  bör det no rd iska sam arbete t -  liksom
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väsentliga delar av de nationella sa tsn ingarna -  främ st inrik tas m ot om rå
den
-  där den nuvarande kunskapsn ivån  kan fö rvän tas öka snabbt
-  där N orden  har en relativ t om världen  god kom petens.

Då det gäller den grundläggande forskningen tillkom m er k rite rierna
-  där de p rak tiska  tilläm pningsm öjligheterna kan fö rvän tas bli sto ra
-  där N orden  har speciella  naturliga fö ru tsättn ingar.

Då det gäller en viktig avvägning inom  såväl grundforskn ingen  som  den 
grundläggande fo rskn ingen , näm ligen inrik tn ingen av sam arbetet m ot ani- 
malie- resp  väx ts idan , fram håller Ingm ar M ånsson i sin rappo rt till N Ä JS 
att anim aliecellen , som  ett resu lta t av forskningen inom  hum anm edicin och 
läkem edelsom rådet, ä r  b ä ttre  känd än väx tce llen  och a tt huvudsatsn ingen  
därför bö r göras på väx tsidan . Jag delar helt denna uppfattn ing , inte m inst 
m ot bakgrund av a tt sam m a inställning gör sig gällande även  i Japan  och 
U SA . Som  y tterligare  argum ent härför kan anföras a tt de ekonom iska 
v insterna  vid de tilläm pningar som  kan fram kom m a som  ett resu lta t av den 
bio teknologiska forskn ingen  to rde  vara av en helt annan sto rleksordning  
på  skogs- och väx tp roduk tionssidan  än på d jursidan . D etta  inte m inst m ed 
tanke på a tt de etiska  tilläm pningsinskränkningarna förm odlingen kom m er 
att bli betydligt m indre på växt- än på d jursidan.

Som näm nts redan i avsn itt 2.1 görs inom  den b io teknologiska forskn ing
en en syn tes av k u nskaper från olika grund forskn ingsom råden , varav  de 
v ik tigaste ä r  kem i, fysik , m ikrobiologi, växtfysiologi, cellbiologi, m oleky
lärbiologi och m olekylär genetik . De fyra  fö rstnäm nda fo rskn ingsom råde
na, som  ä r ä ldre och  väle tab lerade , har avkasta t en m ycket sto r sam lad 
kunskapsm assa . De tre  sistnäm nda, som  i sto r u ts träckn ing  bygger på 
k unskaper från  de fyra  fö rstnäm nda  om rådena, ä r  m ycket yngre och den 
sam lade kunskapsm assan , helt naturlig t, betydlig t m indre. G enom  att man 
ännu långt ifrån ” ex p lo a te ra t”  de befintliga kunskaperna  från de fyra 
fö rstnäm nda om rådena, in rym m er de dock  en betydande , snabb u tv eck 
lingspotential. E ftersom  de ännu är m indre väl e tab lerade  torde det vidare 
finnas goda m öjligheter till en  profilering av forskningsinrik tn ingen länder
na em ellan vid ett nord isk t sam arbete .

D å d e t gäller växtinriktad , g rundläggande, b io tekno log isk  jo rd b ru ks
fo rskn in g  to rde  följande om råden  vara av s tö rst in tresse:
-  genreglering
-  d ifferentiering  av väx tce ller
-  kartläggning av stress- och res is ten sgener
-  genöverföring
-  lagringspro teiner.

Forskn ing  kring genreglering är av fundam ental betydelse för fö rståelsen  
av h u r v äx te rna  u tveck las. F ram steg  kan m öjliggöra
-  fö rändring av b lom ningstiden
-  fö rändring av tiden  m ellan blom ning och skörd
-  väx te r som  p assar b ä ttre  för p roduk tion  av fy tokem iska  p roduk ter.

En lösning av prob lem en i sam band m ed d ifferentiering  av väx tce ller är
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nödvändig  fö r a tt m an skall kunna använda sig av hybrid DN A -teknik på 
väx ter.

F orskningsfram steg  då  d e t gäller kartläggning av stress- och res is ten s
gener u tgör en fö ru tsättn ing  fö r fram tagandet av v äx te r som  är tåliga mot 
varia tioner i k lim at och jo rd m ån  sam t res is ten ta  mot sjukdom ar (m inskat 
kem ikaliebehov) i de fall naturliga m u tan te r saknas.

F ö r lyckade genöverföringar k rävs säk ra  tekn iker. Inom  om rådet pågår 
en ständig m etodutveckling , varför det krävs en kontinuerlig  uppföljning 
av om rådet fö r a tt kom petensen  skall kunna upprätthållas.

Forskningen  kring lagringspro teiner går ut på att få en bättre  balanserad  
am inosyresam m ansättn ing  i de p ro te in er som  ingår i grödorna. D essa 
skulle häringenom  få e tt högre näringsvärde och man skulle slippa tillsa tser 
av essen tie lla  am inosyro r i d ju rfo rd re t sam tidigt som  grödorna skulle u tgö
ra en fullvärdig kost fö r m änniskor.

De tre  fö rsta  om rådena finns fö re trädda  i D anm ark, Finland och Sveri
ge. Inom  det fjärde om rådet finns det viss kom petens i sam tliga nordiska 
länder, m en m an ligger inte någonstans i forskningsfronten . D et fem te 
om rådet finns fö re trä tt i D anm ark och  Sverige.

D å det gäller an im alisk t inriktad, grundläggande, b io teknologisk  jo r d 
bruksforskn ing  to rde  följande om råden  vara  av s tö rst in tresse:
-  genkartläggning
-  diagnostik
-  em bryoteknologi
-  m olekylärm ekanism er vid infektion -  m onoklonala an tik roppar
-  vaccin teknologi.

F o rskn ingsresu lta ten  ä r tilläm pliga även på fisk.
K artläggning av hä lsoassocierade  och p roduktionsbefräm jande gener 

u tgör en nödvändig  grund fö r fram steg  då det gäller
-  ökad sjukdom sresis tens
-  gen terap i (u tbyte  av sjuka gener m ot friska)
-  b ä ttre  p roduk tkvalite t
-  ökad effek tive te t då  det gäller t ex foderu tny ttjande .

E nklare och säk rare  d iagnosm etoder kan erhållas genom  utveckling av 
gensökare (probes) fö r studium  av den  genetiska konstitu tionen  hos bak te 
rier (plasm idprofilering) och husd jur. H ärigenom  kan fastläggas vilka gifter 
som p roduceras av t ex bak terier.

F orskn ingsfram steg  då  d e t gäller m anipulering av em bryon kan möjlig
göra viktiga tilläm pningar då  det gäller
-  em bryo transp lan ta tion  (ökad effek tiv ite t i husdjursförädlingen)
-  utveckling  av tekn iker fö r delning av em bryon  (effektivare u tny ttjande 

av högkvalita tiv t avelsm ateria l) och  införande av nya anlag i dylika 
(transgenetiska  individer)
G enom  kartläggning av gener och genproduktion  som  o rsak a r infektion 

kan m an u tveck la  d iagnostica , vaccin  och m edicin för olika typer av 
infek tionssjukdom ar. R edan befintlig kunskap  inom  hum anm edicinen u t
gör en god grund för verksam heten .
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F ram steg  inom  vaccin teknologin  möjliggör a tt vacciner av b ä ttre  renhet 
kan fram ställas med stö rre  säkerhet och till en lägre kostnad .

Med undantag  fö r em bryoteknologi, som  inte finns fö re trädd  på Island, 
pågår a rbeten  inom  de tre  fö rs ta  om rådena i sam tliga nord iska länder. De 
två fö rstnäm nda om rådena  underlag rar det tred je . Det fjärde om rådet finns 
fö re trä tt i F in land , N orge och Sverige, m en det to rde  gå lä tt a tt s ty ra  över 
allm än kom petens till om rådet i de övriga länderna  (kom petensuppbygg
nad obehövlig). D et sista  om rådet finns fö re trä tt främ st i D anm ark och 
Sverige.

D å det gäller skog lig t inriktad, g rundläggande, b io teknolog isk fo rskn ing  
to rde följande om råden  vara  av s tö rst in tresse:
-  horm onell reglering av gener
-  d ifferentiering  av väx tce ller
-  genöverföring
-  ligninnedbrytning.

Forskn ingsfram steg  d å  det gäller horm onell reglering av gener fö r b lom 
ning, ro tb ildning och kam bietillväx t (i princip  sam m a p rocesser) kan m öj
liggöra en  k o rta re  om loppstid  vid fö räd lingsarbete t, e tt ökat fröu tby te  från 
befintliga fröp lan tager, en b ä ttre  etableringsförm åga för p lan to rna  och en 
relativ t stö rre  andel stam ved  vid tillväxten . En lösning av problem en i 
sam band m ed d ifferentiering  av väx tce ller från  ensk ilda celler, ce llvävna
der, kallus, k n oppar och em bryon  i frön  skulle göra det möjligt a tt fram 
ställa e tt s to rt an tal indiv ider, som  är iden tisk t lika de m est snabbväxande, 
högkvalita tiva och /eller m otståndskraftiga  träd ind iv iderna . Forskn ings
fram steg inom  genöverfö ringstekn iken  kan m öjliggöra viktiga tilläm pning
ar då det gäller
-  kvävefixering (m inskat gödslingsbehov)
-  sjukdom sresis tens (m inskat kem ikaliebehov i p lan tsko lo r och m inskade 

virkes- kvan tite ts- och v irkeskva lite tsfö rlu ste r i skogen)
-  härdighet (m inskad plantavgång)
-  p roduktion  av u r den fy tokem iska  industrins synpunkt in tressan t råva

ra.
En lösning av p roblem en då det gäller a tt få vednedbry tande m ikroorga

n ism er a tt m er eller m indre se lek tiv t sönderdela  olika vedkom ponen ter 
skulle m öjliggöra b io teknologiska p ro cesse r fö r selektiv  delignifiering av 
ved (energibesparing  vid fram ställn ing av m ekanisk  m assa och kem ikalie- 
besparing vid fram ställn ing av kem isk m assa), blekning av pappersm assa  
(m inskat kem ikaliebehov) sam t nedbry tn ing  av k lorerade och andra  lig- 
n iner (fn  e tt m ycket s to rt m iljöproblem ) a lternativ t transform ering  av 
d essa  till användbara  kem ikalier.

D å det gäller horm onell reglering av gener och d ifferentiering  av väx tce l
ler finns d essa  forskn ingsin rik tn ingar fö re trädda  i sam tliga nord iska länder 
m ed undantag  för Island . D å det gäller genöverföring och ligninnedbry t
ning finns d essa  fö re trädda  i Sverige och D anm ark resp  Sverige och 
Finland.

Som fram går av o v anstående  ä r väsentliga delar av den väx tin rik tade .
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grundläggande, b io teknolog iska forskningen av gem ensam t in tresse  fö r 
både jo rd - och  skogsbruket. D e tta  b ö r u tny ttjas  fö r e tt faku lte tsövergripan- 
de sam arbete .

2 .3.3. U trustn ing

D en b io teknologiska forskn ingen  k räv er i m ånga fall tillgång till dy rbar, 
vetenskaplig  u trustn ing . H ärtill kom m er a tt avancerad  dylik u trustn ing  
k räv er kvalificerad  personal och i regel en hög beläggning fö r a tt fungera 
väl. Ä ven om  m an k o n cen tre ra r den  d y rbara  u trustn ingen  till särskilda 
nationella  cen tra , ä r  det ekonom isk t orim ligt, a tt vart och ett av de no rd is
ka länderna  skall införskaffa en fullständig uppsättn ing  u trustn ing  inkl 
personal fö r v a r och  en av de b io teknolog iska forskningsinrik tn ingarna. 
G enom  en viss profilering av u trustn ingsanskaffn ingen  i de nord iska  län
derna  em ellan  borde m an dock  gem ensam t kunna täck a  in behovet. D et 
fö ru tsä tts  härvid  a tt fo rskare  från  sam tliga no rd iska länder skall få tillgång 
till den d y rb a ra  b io teknologiska u trustn ingen  vid olika nationella cen tra . 
D en ö nskvärda  profileringen kan uppnås på  tv å  sätt. D et fö rsta  ä r  a tt 
u tny ttja  no rd iska  m edel fö r anskaffningen av dy rbarare  bio teknologisk  
u trustn ing  och  p lace ra  den n a  vid läm pliga vetenskap liga  cen tra . D et andra 
är a tt ha en gem ensam  nord isk  prioritering  av  nationella ansökn ingar om 
dylik u trustn ing  sam tidigt som  denna prioritering  tillm äts sto r betydelse 
vid den  nationella  b idragsgivningen. N ord iska  m edel skulle i det senare 
fallet endast behöva  tagas i an sp råk  fö r införskaffandet av den kom plette
rande u trustn ingen  som  kan  behövas fö r a tt den  d y rbara  nationella  u tru s t
ningen skall kunna u tny ttjas sam tid ig t även  av nord iska kollegor. M ed 
tanke på  a tt det fö rstn äm nda  a lte rna tive t skulle kom m a att k räva en 
relativ t s to rt insats av nord iska  m edel sam tidigt som  u trustn ingen , helt 
naturlig t, i fö rs ta  hand skulle kom m a a tt u tny ttjas  av fo rskarna  vid det 
c en tra , där den är p lace rad , finns d e t m ycket som  ta la r fö r det sistnäm nda 
a lternative t.

2 .3.4. In form ation

Som  redan  näm nts u tveck las fo rskningen  inom  det b io teknolog iska om rå
det m ycket snabb t sam tidigt som  fo rskn ingsfron ten  norm alt ligger flera år 
fram för de resu lta t som  pub liceras i rent vetenskapliga tidskrifter. D et 
to rde därfö r norm alt vara  en överm änsklig  uppgift fö r den enskilde fo rska
ren , fö retagaren  eller beslu tsfa tta ren  m ed in tressen  inom  det b io teknologi
ska fo rskn ingsom rådet a tt hålla sig å jo u r  m ed u tvecklingen i de övriga 
nord iska  länderna  och världen  i övrig t u tan  tillgång till en m er popu lärve
tenskaplig  tid sk rift, som  följer den senaste  u tvecklingen inom  om rådet. 
F lera  dylika tid sk rifte r finns redan , varav  tv å  ges ut i N orden . D en ena  av 
dessa , som  ä r m er påkostad  och innehållsrik  än den andra , ges ut av 
Ingenjörsförlaget AB i Sverige och den and ra  av N orsk  biokem isk sellskap 
i N orge. D en svenska  tidskriften  har som  am bition  a tt täcka  in den in terna
tionella u tveck lingen  inom  om rådet m ed särskild  uppm ärksam het på u t
vecklingen i N orden  och då  speciellt i Sverige. M ycket skulle kunna vinnas
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på en  sam ordning av de befintliga två  tid sk rifterna  alternativ t en satsning 
på den ena av dem , så  a tt de/den  skulle kunna fungera som  en nord isk  
inform ationskälla  på det b io teknolog iska om rådet.

2.3.5. E tiska  norm er

En viktig fak to r, som  kom m er att s tark t påverka  de p rak tiska  tilläm p- 
n ingsm öjligheterna, ä r  de etiska  värderingar som  kom m er a tt göras och de 
nationella reg ler d essa  kom m er att resu lte ra  i. R eglerna kom m er a tt d irek t 
p åverka  den tilläm pade forskn ingen  och ind irek t även  den grundläggande. 
F ör a tt reglerna skall bli så  re levan ta  som  m öjligt, dvs h indra forskning 
som  strid er m ot de etiska  värderingarna  m en ingen annan  forskning, bö r de 
grunda sig på  de senast fram kom na fo rskningsrönen . En koppling till 
forskningen inom  det b io teknologiska om rådet bö r därfö r finnas. F ö r att 
reglerna skall bli så  effek tiva som  m öjligt bö r m an e fte rs träv a  gem ensam 
ma nord iska norm er. R espek ten  fö r reg ler som  inte har sin m otsvarighet i 
övriga no rd iska länder to rde  bli begränsad . M öjligheten att kringgå dem  
genom  a tt förlägga forskningen eller de la r av densam m a till ett grannland 
torde v idare ligga nära  till hands. E tt enat nord isk t upp trädande skulle 
vidare ge ökad in ternationell tyngd åt fram förda ståndpunk ter.

2 .3.6. O rganisation

En g rundfö ru tsä ttn ing  fö r a tt någon nordisk  sam ordning och något no r
diskt sam arbete  ö v e r huvud  taget skall kom m a till stånd  ä r a tt de nord iska 
fo rskarna  bereds m öjlighet a tt träffas och inform era varand ra  om  sina 
ak tiv ite ter. Ä ven om m an inte v id tar några som  helst å tgärder kan man 
påräkna å tm instone  sporad iska  ko n tak te r m ellan ett begränsat antal av 
fo rskarna  inom  det b io teknologiska om rådet. F ö r a tt få till stånd önskvärd  
bredd och regelbundenhet på ko n tak te rn a  m åste m an dock vidtaga organi
sa to riska  och ekonom iska  å tgärder. De fö rstnäm nda b es tå r i a tt m an i 
dialog m ed fo rskarna  tillskapar ett u r kom petenssynpunk t läm pligt antal 
fo rskarg rupper inom  vilka det p rak tiska  sam arbe te t äger rum . De sist
näm nda b es tå r i a tt särsk ilda  m edel av sä tts  som  reseb idrag  för regelbundna 
sam m ankom ster inom  grupperna.

För genom förandet av den ö nskvärda  nord iska  sam ordningen kan man 
tänka  sig två  huvudalternativ . Det fö rsta  ä r  a tt förlita sig på befintliga 
nord iska  organ och d e t an d ra  a tt in rä tta  e tt nytt organ. E tt m ellanalternativ  
skulle vara a tt låta de befintliga no rd iska organen u tse  ledam öter i en för 
det b io teknologiska fo rskn ingsom rådet gem ensam  sty rg rupp , som  får till 
uppgift att svara  fö r det konkre ta  sam ordn ingsarbete t och tilldelas re su rse r 
härför. De b erö rda  nord iska  organen  skulle härvid kunna få sina åsik te r 
fram förda via sina u tsedda  s ty rg ruppsledam öter och d essa  skulle i sin tu r 
kunna å te rfö rsäk ra  sina ställn ingstaganden  i resp  organ. Det b io teknologi
ska om rådet b e rö r flera såväl äm betsm annakom m itté r som  nord iska o r
gan. E nbart inom  N Ä JS -om rådet finns tre  sta rk a  in tre ssen te r -  N K J, SN S 
och SN P. Inom  vart och e tt av d essa  täv la r det b io teknologiska om rådet 
m ed andra  högprioriterade om råden . Vill m an få till stånd  den to tala
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sam ordning  och ge om rådet den tyngd som  u tta landena i N R  och N M R ger 
vid handen , finns det därfö r m ycket som  ta la r för in rä ttandet av ett ny tt 
organ eller m ellanalternative ts sty rg rupp , som  ges till uppgift att hålla i 
d essa  frågor. S ty rg ruppen  h a r härv id  den fördelen  fram för e tt ny tt organ, 
a tt det fo rtfarande finns k var en önskvärd  koppling till den övriga fo rsk 
n ingsverksam heten  inom  resp  nord isk t o rgans verksam hetsom råde. Det är 
vidare m öjligt a tt den  nu fö ro rdade organisatoriska  sam ordningen i fö rsta  
hand ä r aktuell i sam band m ed fo rskn ingom rådets uppbyggnad och  att 
om rådet (inkl resu rser) i e tt senare  skede b ö r ” å te rfö ra”  till resp  nord isk t 
organ. S ty rg ruppsa ltem ative t, d är banden  till de berö rda  nord iska organen 
aldrig varit avk lipp ta , u n d erlä tta r en  dylik  senare återföring. Ingm ar M åns
son avv isa r i sin rappo rt till N Ä JS  tanken  på  a tt in rä tta  e tt ny tt organ med 
hänvisning till a tt an ta le t no rd iska organ redan  nu ä r så  s to rt, a tt de har 
svårighete r a tt u tfö ra  sina arbetsuppg ifter. H an  fö ro rdnar i stället a tt 
N o rd iska  råd e t (N R) och N ord iska  m in is terrådet (N M R) v erk ar för a tt få 
en önskvärd  sam ordning till stånd  genom  befintliga nord iska organ. Ä ven 
de tta  pek ar m ot m ellanalternative t. E ftersom  uppgiften i fö rsta  hand blir 
a tt sam ordna de nationella in sa tse rna  -  de nord iska m edlen kom m er 
endast a tt kunna u tgöra en m ycket liten andel av den to ta la  satsningen på 
om rådet — ä r  de t ö nskvärt a tt flerta le t av de u tsedda ledam öterna  har en 
nära  anknytn ing  till och  m öjlighet a tt p åverka  de ur bio teknologisk  syn
punkt v ik tigaste nationella forskningsbeviljande organen.

3. Förslag

M ot bakgrund  av ovanstående överväganden  fram förs i det följande ett 
an tal förslag till no rd iska  sam arb e ts in sa tse r u nder fem årsperioden  1988 — 
1992. D å det gäller kom petensuppbyggnad , forskning och u trustn ing  hän 
för sig de föreslagna in sa tse rn a  enbart till de areella näringarna -  dvs. 
N Ä JS -om rådet -  även  om  de delv is kan v ara  re levan ta  även för andra 
äm betsm annakom m ittéom råden . D å det gäller inform ation , e tiska  norm er 
och organ isation  av se r förslagen det b io teknolog iska fo rskn ingsom rådet i 
sin helhet, e ftersom  det bedöm ts som  angeläget a tt få en  to tal sam ordning 
till stånd . Vid fem årsperiodens slut bö r en u tvärdering  av verksam heten  
ske. I sam band härm ed bör ställning tas till om  den för fem årsperioden  
föreslagna organ isa tionen  bör b ibehållas eller ej.

3.1 K o m petensuppbyggnad

G rundutbildningskurser. In form ation  om  specia lku rser i b ioteknologi 
som  hålls vid nord iska lä roansta lte r sam las in och sprids till de b io tekno lo 
g is tuderande . H inder som  kan  finnas då  det gäller m öjligheten fö r stude
rande från  annat no rd isk t land att deltaga i och tillgodoräkna ku rserna  i sin 
utbildning undanrö js. R esu rse r av sä tts  för att göra det ekonom iskt möjligt 
för studerande att deltaga i dylika kurser.

F orskarutbildningskurser. R esurser av sä tts  för avhållande av tre
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fo rskaru tb ildn ingsku rser p e r år. K u rse rn a  förläggs till nationellt fram stå 
ende b io teknologiska cen tra . F ö ru tom  bidrag till k u rsom kostnader inkl. 
deltagarnas u p p eh å llsk o stn ad er bö r a rrangerande institu tion  tilldelas ett 
” stim ulansb id rag”  om  3 000 D K K  per deltagande fo rskarstuderande  från 
annat nord isk t land än det egna. 1 ak tuella  fall bö r även den arrangerande 
institu tionen  kunna tilldelas bidrag för inköp av kom pletterande u trustn ing  
som m öjliggör att befintlig dy rb ar u trustn ing  kan u tny ttjas av e tt stö rre  
antal fo rskare  sam tid ig t. K u rserna  fö ru tsä tts  hålla hög in ternationell stan 
dard m ed i norm alfa lle t deltagande av m inst ett p ar fram stående u tom nor- 

diska fo rskare  som  fö re läsare .
F orskaru tbyte . S tipendiem edel av sä tts  fö r a tt göra det möjligt a tt sända 

ut 16 forskare  per å r  som  gästfo rskare  till b io teknologiska cen tra  u tan fö r 
det egna landet. T vå av stipend ierna  bör avse en tid av 1 - 2  år och uppgå 
till 100000-175  000 D K K  vartd e ra  och övriga 14 en tid av 3 - 6  m ånader 
och uppgå till 4 0 0 0 0 -7 5  000 D K K  vartdera . H äru tö v e r fö ru tsä tts  ordinarie 
lön u tgå från  den egna m oderinsitu tionen . C :a  hälften av stipend ierna  bör 

u tny ttjas fö r a tt sända forskare  till annat nord isk t land. Ö vriga stipend ia ter 
bö r åläggas att redov isa  vunna e rfa ren h e te r i sam band  m ed någon nordisk 
sam m ankom st. M edel av sä tts  v idare för inbjudan av å tta  gästfo rskare  per 
år till nord iska  b io teknolog iska cen tra . G ästfo rskarb id ragen  bör avse en tid 
av 1 - 6  m ånader och om fatta  25 0 0 0 -7 5 0 0 0  D K K . Institu tion  som  tillde
lats gästfo rskarb id rag  bör åläggas a tt sam tidigt b juda in m inst två forskare  
från and ra  nord iska  länder än det egna. Institu tion  som  ta r em ot gästfo r
skare från  anna t no rd isk t land b ö r tilldelas e tt ” stim ulansb id rag”  om  1 500 
D K K  per gästfo rskarm ånad . I ak tuella  fall bö r även kunna utgå bidrag till 
inköp av kom pletterande u trustn ing  för a tt m an skall kunna u tn y ttja  befin t

lig d y rbar u tru stn ing  fö r flera  fo rskare  sam tidigt.
K on ferenser o. dyl. M edel av sä tts  för ano rdnande t av tre  konferenser 

o .d y l. per år. B idraget till enskild  ak tiv ite t kan beräknas till 5 0 0 0 0 -  
150000 D K K . F ö r a tt dylik t skall kunna u tgå bör m inst tre  no rd iska  länder 
stå  bakom  densam m a. H uvudarrangerande  institu tion  bör häru tö v er tillde
las e tt ” stim ulansb id rag”  om  1 0 0 0 0 -3 0 0 0 0  D K K .

3.2. F orskning

Projektm edel av sä tts  fö r önskvärd  sam ordning av nationella  sa tsn ingar 
inom grundforskning  och grundläggande forskning. M edlen bör räcka  till 
för sam tidigt stöd  av m inst tio  p ro jek t. Vid fem årsperiodens början  bör c :a  
2/3 av beloppet u tny ttjas fö r sam ordning av grundforskning  och vid perio 
dens slut c :a  1/2. E ftersom  om rådet om fa tta r d jursidan inom  jo rd b ru k e t, 
väx tsidan  inom  jo rd b ru k e t och skogssidan b ö r -  för a tt m an skall kunna 
tala om  en satsn ing  på  väx tce llen  — m inst 3/4 av beloppet u tny ttjas för 
sam ordning av forskning avseende  denna. I ak tuella  fall b ö r även  utgå 
bidrag till inköp av kom pletterande u trustn ing  fö r a tt göra  det möjligt för 
no rd iska sam arb e tsp a rtn e rs  a tt u tny ttja  befintlig , dy rb ar, nationell u tru st
ning.
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Inom  grundforskning  sa tsas på nord isk t sam arbete  i fö rsta  hand inom  
om rådena
-  cellbiologi
-  m olekylärbiologi
-  m olekylär genetik

Inom  grundläggande våx tforskn ing  på  jo rd b ru k so m råd e t satsas på  sam 
arbete  i fö rsta  hand inom  om rådena
-  genreglering
-  d ifferentiering  av väx tce ller
-  kartläggning av stress- och resisten sgener 
och  i an d ra  hand inom  om rådena
-  genöverföring
-  lagringspro teiner.

Inom  grundläggande anim alisk jo rdb ruksfo rskn ing  sa tsas på sam arbete  i 
fö rs ta  hand inom  om rådena
-  genkartläggning
-  diagnostik
-  m oleky lärm ekan ism er vid infektion  -  m onoklonala an tik roppar 
och i and ra  hand inom  om rådena
-  em bryoteknologi
-  vaccinteknologi

Inom  grundläggande skoglig forskning satsas på sam arbete  i fö rsta  hand 
inom  om rådena
-  horm onell reglering av gener
-  d ifferentiering  av väx tce ller 
och i and ra  hand inom  om rådena
-  genöverföring
-  ligninnedbrytning.

3.3. U trustn ing

N ationella  ansökn ingar om  d y rbarare  u trustn ing  b ö r tillställas e tt ge
m ensam t nord isk t organ (se avsn itt 3.6) för y ttrande. Y ttrandena bör 
tillm ätas sto r vikt vid den  nationella b idragsgivningen och som  villkor för 
erhållande av bidrag b ö r anges a tt u trustn ingen  vid behov även  skall kunna 
u tny ttjas av fo rskare  från  de övriga no rd iska  länderna. F ö r den kom plette
rande u trustn ing  som  kan behövas härfö r bör nord iska m edel anslås i 
enlighet m ed vad som  angivits u nder avsn itten  3.1 och 3.2. Inom  de relativ t 
snäva ram ar som  dragits upp föreslås att m an är generös då det gäller 
bidragsgivningen. D etta  för a tt skapa en positiv  anda för e tt gem ensam t 
u tny ttjande  av d y rbara re  u trustn ing .

3.4. In form ation

En d iskussion  tas upp m ed de tv å  befintliga no rd iska popu lä rve tenskap 
liga tid sk rifterna  p å  det b io teknologiska om rådet angående en sam ordning
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och kom plettering , så  a tt de kan fungera som  nord isk  inform ationskälla  på 
det b io teknologiska om rådet. A lternativ t härtill kan m an tänka  sig att 
enbart kom plettera  den  ena tidskriften , så a tt den kan fylla näm nda funk 
tion. G enom  att det redan  finns e tab le rade  tid sk rifte r bö r den ekonom iska 
satsningen kunna bli re la tiv t begränsad .

3.5. E tiska  norm er

En gem ensam  nord isk , etisk näm nd tillskapas. D en görs arbetsduglig  
genom  a tt det en d ast u tses  en ledam ot från  varje land m ed stark  förankring  
i och m öjlighet a tt p åverka  (d irekt eller indirekt) det egna landets no rm ar
bete. E ven tuellt kan m an tänka sig två  ledam öter från  varje land, av vilka 
den ena rep re sen te ra r fo rskarsam hälle t och  den  and ra  de politiska b eslu ts
fa ttarna . De b reda  d iskussionerna  m ed deltagande av rep resen tan te r för 
olika berö rda  o rgan isa tioner och m yndigheter fö ru tsä tts  äga rum  på  natio 
nell basis. N äm nden  fö rvän tas dock arrangera  sem inarier o. dyl. fö r d is
kussion av  ak tuella  frågeställn ingar i sam band m ed norm arbete t.

En kvalificerad  handläggare m ed god kunskap  inom  om rådet ges i upp
drag att på halvtid  svara  fö r sek re ta ria tsa rb e te t. Till vederbö randes fö rfo
gande ställs viss b iträdesh jälp .

N ord iska  m edel ställs till förfogande fö r sek re ta ria tsk o stn ad ern a , för 
ledam öternas arvoden  och reso r sam t att årligen kunna avhålla e tt sem ina
rium  eller dyl.

E fter den fö rsta  fem årsperioden  to rde näm ndens arbe tsin sa ts kunna 

trappas ned betydligt.

3.6. O rganisation

En för de b erö rda  nord iska organen  gem ensam  sty rgrupp  -  S tyrgruppen 
för nord isk  b io teknologiforskning  (SN B ) -  tillskapas m ed uppgift att
— sam ordna kom petensuppbyggnaden  och forskningen inom  det b io tekno

logiska om rådet genom  bl. a. tilldelning av ekonom iska bidrag till ange
lägen verksam het

— vara förslags- och rem issinstans då det gäller no rd iska fo rskaru tb ild 
n ingskurser inom  om rådet för det fall det visar sig vara  m est rationellt 
a tt låta något redan  befintligt organ handha denna verksam het

— initiera  in rä ttande t av ur kom petenssynpunk t läm pligt antal fo rsk ar
g rupper fö r a tt på  b äs ta  sä tt främ ja verksam heten  inom  om rådet sam t 
tilldela m edel till g ruppernas sam m ankom ster

— vara  rem issinstans då det gäller nationella ansökningar om dyrbarare  
u trustn ing  inom  om rådet sam t tilldela m edel fö r kom pletterande u tru s t
ning som  erfo rd ras fö r att den  nationella u trustn ingen  skall kunna u t
ny ttjas även av fo rskare  från övriga no rd iska länder

— vara huvudm an för den gem ensam m a forskningsinform ationen  inom 
om rådet.
N M R  beslu ta r om  hur m ånga ledm öter som  vart och e tt av de berörda
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no rd iska  organen  skall få  u tse . L edam öterna  u tses av resp . organ efter 
sam råd m ed övriga berö rd a  organ , så  a tt s lu tresu lta te t blir en sty rgrupp  om 
15 p e rsoner m ed tre  ledam öter från  vaije  land där
-  tv å  ledam öter från  vaije  land ä r fo rskare  inom  det b io teknologiska 

om rådet eller har nära  anknytn ing  till d enna forskning
-  en ledam ot från  varje land har nära  anknytn ing  till de forskningspoli- 

tiska  b eslu tsfa tta rn a  inom  om rådet
-  de vetenskapliga ledam öterna  har nära  anknytning till och m öjlighet a tt 

p åverka  de stö rre  nationella b idragsgivarna inom  det b io teknologiska 

om rådet
-  de vetenskapliga ledam ö terna  tillsam m ans väl rep resen te ra r det b io tek 

nologiska forskn ingsom rådet.
L edam öterna  u tse r b land sig en ord fö rande. Till g ruppen kny ts en högt 

kvalificerad m ed om rådet väl fö rtrogen  person  på halvtid  som sek re te ra re . 
V iss b iträdesh jälp  ställs till sek re te ra ren s förfogande. F ö r a tt få  en b redare 
nord isk  förankring  redan  vid fö rberede lse rna  av ärendena  bör o rdföranden  
och sek re te ra ren  kom m a från olika länder.

F ö r a tt få till stånd  önskvärd  koppling m ellan SN B  och den etiska 
näm nden (se av sn itt 3.5) kan de m ed fördel ha sam m a sek re te ra re .

S tyrgruppen  tilldelas fö r a rb e te t erforderliga re su rse r via inom  om rådet 
verksam m a nord iska  organ och -  d å  det gäller b io teknolog iska delom rå
den som  ej finns rep resen te rad e  i något no rd isk t organ — direk t från  N M R .

4. K ostnader

De föreslagna in sa tse rna  b e löper sig på 6,2 milj. D K K  för 1988 och 10,6 
milj. D K K  fö r vart och e tt av åren  1989-1992. Av kostnaden  för 1988 
hänför sig 5,0 milj. D K K  till fö r N Ä JS -om rådet specifika ko stn ad er och 1,2 
milj. D K K  till fö r det b io teknolog iska om rådet gem ensam m a kostnader. 
F ö r res te ran d e  del av fem årsperioden  hänför sig 8,7 milj. D K K  till för 
N Ä JS -om rådet specifika kostnader och 1,9 milj. D K K  till för det b io tekno
logiska om rådet gem ensam m a kostnader. I och fö r sig skulle m an rent 
funktionellt kunna tän k a  sig en m er stegvis upptrappning  av insa tserna . All 
e rfarenhet ta la r dock  fö r a tt e tt dylik t fö rfarande inte är politisk gångbart. 
D en föreslagna satsn ingens fördelning på  olika kostn ad sp o ste r i milj. D K K  
fram går av nedanstående  sam m anställning.
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B IL A G A  5

Rapport fra ministerrådets ekspertgruppe vedr. kulde- og varmetole- 
rante mikroorganismer

1. Indledning

N ordisk  R åd ved tog  på sin session i 1986 en rekom m endation  (28/86) 
hvori m an anbefalede N ord isk  M inisterråd  at gennem føre e t fo rp ro jek t i 
1986, der skulle belyse forskellige sam arbejdsm uligheder om kring b io tek 
nologisk forskning m ed særligt henblik  på de organism er, d e r lever under 
m arginalbetingelser og som  be trag tes som  in teressan te  a f  nord iske fo rske
re. H erunder skulle det også belyses, hvilken rolle et b io teknisk  institu t 
m ed placering i Island skulle kunne have.

På baggrund a f denne rekom m endation  bad N ord isk  M inisterråd  (Jord
brug- og skovbrug) p ro fesso r Ingm ar M ånsson , U ppsala , om  at foretage en 
sådan udredning. R appo rten , der forelå i novem ber 1986, anbefalede, at 
der blev a rbe jde t v idere m ed planerne om  et særligt sam arbejde på dette  
specielle om råde (dvs. om kring udforskningen  a f kulde- og varm eto leran te  
m ikroorganism er).

Sam tidig var der forslag om udarbejdelsen  a f m ere om fattende sam ar
bejdsprogram m er indenfor b io teknologi til behandling i N ord isk  R åd, der 
på sessionen  i 1987 førte  til beslu tn ing om  en rekom m endation  24/87 og 
36/87 om  udarbejdelse  a f  et generelt b io teknologisk  sam arbejdsprogram . 
Som en sam let opfølgning blev det i fo råre t 1987 beslu tte t at nedsæ tte  en 
særlig ek spertg ruppe , d e r skulle fo retage en yderligere bedøm m else af 
sam arbe jd sin te resse r og -poten tia le .
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Som  m edlem m er udpegedes:
D anm ark: L ek to r S ten  S truw e
Finland: T ekn . D r. L iisa  V iikari
Island: D ocen t Jak o b  K ris tjansson
N orge: F orskn ingsleder Ingolf N es
Sverige: P ro fesso r Ingm ar M ånsson

E ndv idere  h a r konsu len t Sven M ilthers, m in is te rrådssek re ta ria te t de lta 
get i g ruppens arbejde  og fungeret som  sekre tæ r.

2. G ruppens analyse a f  eksisterende og planlagt/ønsket FoU på om rådet i de  

nordiske lande

G ruppens m edlem m er h a r i h v e rt a f  de no rd iske lande fo re taget et 
rundspørge  til re levan te  fo rskningsm iljøer fo r a t få  oplysn inger om  igang
væ rende fo rskn ingsp ro jek ter på  om rådet og om  in te ressen  fo r et udbygget 
no rd isk  sam arbejde. I det fø lgende vil svarene blive re fe re re t lande vis.

F o r D anm arks  vedkom m ende v iser analysen , a t d e r indenfor ud fo rsk 
ningen a f term ofile  m ik roorganism er fo regår en  del a rbejder om kring b io 
energi og om  nedbrydning  a f  plantecelle  væ gge, sam t om  svovl-om sæ tning. 
F o r så  v id t angår psykro file  m ik roorgan ism er er d e r igangvæ rende eller 
p lanlagte stud ie r a f  udrådning  a f  gylle, den itrifikation  og nedbrydning  af 
kem ikalier i dybe jo rd lag  o v e r og i g rundvandet. R undspørget har endv ide
re v ist en k lar in teresse  fra  industrien  til a t gå ind i e t næ rm ere sam arbejde 
om  udforskn ingen  a f  m ikroorgan ism er, d e r lever u nder ekstrem e forhold.

F o r F inlands vedkom m ende v iser analysen , at der isæ r arbejdes m ed 
anvendelsen  a f term ofile m ik roorgan ism er dels i træ foræ dlingsindustrien , 
dels i b ioenerg i/m etangasproduk tion . Sam tidig e r  der g ivet ud tryk  for 
in teresse  fo r sam arbejde indenfor genetik  og m ikrobiologi, herunder især 
om  psykro- og term ofile o rgan ism ers egenskaber, genekspression , fysio lo
gi og enzym ers egenskaber og produk tion . D erudover peges der på  sam ar
bejde indenfor p ro te in  engineering, heru n d er m oleykylæ rgrafik , k ry sta l
lografi og site -d irec ted  m utagenises og indenfor levnedsm iddelbio teknik  
m ed særligt henblik  på  psykro - og term ofile m æ lkesyrebak terier og anven
delse a f  reducerende  enzym er. E ndelig  ønskes der sam arbejde om kring 
træ fo ræ dlingsindustriens b io teknik , h erunder sp ildevandsbehandling, an- 
aerob tekn ik , a lm ene anvendelsesm uligheder sam t reducering  a f sulfat m ed 
term ofile organism er.

F o r Is lands  vedkom m ende viser rundspørgen , at der e r  8 stø rre  p ro jek 
te r  igang. D et e r  karak te ris tisk , a t de fleste  fo rskerg rupper a rbe jder m ed 
både term ofile og psykrofile m ikroorgan ism er. Indenfor term ofile  m ikroor
ganism er fo regår d e r en ræ kke stud ier a f  bak te rie r og enzym er, især 
p ro teaser. Inden fo r psykro file  m ik roorganism er er der tilsvarende stud ier 
a f  enzym er og bak terier, m ed specielle stud ier a f  fiskepatagogener og 
m ikrobiologien i ” seafo o d s” .
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I N orge  e r  d e r en del stu d ie r a f  enzym er d e r e r  ak tive ved høj tem p era tu r 

sam t stud ier a f  en term ofil rødalge. A nvendelseso rien teringen  e r dels re tte t 
im od m æ lkesyrefe rm en tering , dels kom postering . Indenfo r psykro tro fe l 
f i le  m ik roorgan ism er fo regår der fø rst og frem m est forskning indenfor 
fiskepatogener og der er b red  in teresse  for det om råde, der kan kaldes 
m arin b io teknologi.

I Sverige  h ar m an udelukkende redegjort for p ro jek te r vedrø rende var- 
me- og ku lde to le ran te  m ikroorganism er i jo rd en . R undspørgen  viste , at der 
kan identificeres 2 cen tre  fo r denne forskning , nemlig:
-  U ppsala , m ed Sveriges L andbrugsun iversite t (SL U ) og B iom edicinsk 

C entrum  (BM C).
-  Lund

V ed d isse cen tre  e r  der stud ie r vedrø rende term ofile  m ikroorgan ism er i 
m etangasproduk tion , ensilering  og udvikling a f b iocensorer.

F or så  vidt angår psykro file  m ikroorgan ism er e r  d e r isæ r tale om  stud ier 
a f  levnedsm id ler, hvor m an særligt s tu d e re r m æ lkesyrebak terier og Rhizo- 

bium -stam m er.
I anden  sam m enhæ ng e r d e r g ivet ud tryk  fo r in teresse  fo r en udbygning 

a f sam arbejdet på  d e tte  om råde fra  svenske industrirep ræ sen tan te r.
S a m m en fa tten d e  v ise r analysen  for så  vidt angår stud iet a f  term ofile  

m ikroorganism er, a t d e r på  de tte  om råde e r e tab le re t sam arbejde bl. a. 
om kring en ræ kke a sp ek te r a f  bioenergi og sp ildevandsbehandling. På 
dette  om råde har d e r igennem  en del å r  væ ret sam arbejde m ellem  de 
nord iske forskningsm iljøer. D er ud trykkes in teresse  fo r øget sam arbejde 
om kring bioorganisk  syn tese  og p ro tein  engineering. F o r så vidt angår 
studiet a f  de psykro file  m ik roorganism er er der i de seneste  å r  sket en 
kraftig  væ kst og en udvidelse a f  em neom rådet isæ r i re tn ing a f udvidet 
m iljøbeskytte lse . D er kan her specielt peges på
-  bekæ m pelse og forebyggelse a f  kem ikalieforurening
-  udny tte lse  a f  fisk eresso u rcer
-  levnedsm idler.

3. G ruppens overvejelser

Den foretagne analyse a f  FoU -v irksom heden  viser, at d e r i forskellige 
b io teknologiske og m ikrobiologiske forskningsm iljøer i N orden  e r en gan
ske bred  og stæ rk in teresse  i en koord inere t og fæ lles indsats fo r at 
in tensivere  udforskningen  a f term ofile og isæ r a f  p sykrofile /psykro trofe  
m ikroorganism er — og den mulige udny tte lse  a f  deres egenskaber.

På baggrund a f analysen  har g ruppen  opstille t en skem atisk  oversigt 
o ver sæ rligt in te ressan te  delem ner.

41-17-336 N ordiska rådet
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D et er g ruppens vurdering  a t udforskningen  a f de term ofile m ikroorga
nism er e r  øget kraftigt i de senes te  år og at der e r  en  del aktive nordiske 
fo rskerg rupper på om rådet. T erm ofile m ikroorganism er har også væ ret 
vu rdere t a f  p roduk tionslive t og er i enkelte  tilfælde allerede taget i anven
delse i p roduk tionen . G ruppen  vil pege på  a t sam arbejdet kan øges inden
for
-  bioenergi og sp ildevandsbehandling
-  b ioorganisk  syn tese  og b io senso rer
-  m ikrobiologisk ” leach ing”  og afsvovling  a f  kul.

D et e r  også g ruppens op fa tte lse , a t d e r e r  et s to rt po ten tia le  i ud fo rsk 
ningen a f  psykro file /psykro tro fe  m ikroorgan ism er. G ruppen vil pege på 
m ulighederne for
-  a t løse m iljøproblem er i deres  naturlige m iljøer
-  enk lere  konserveringsm etoder, hvo r den  m ikrobielle ak tiv ite t kan 

s tandses ved væ sentlig  lavere tem p era tu r end der f. eks. anvendes idag 
ved pasteurisering

-  m ere hygiejnisk og energ ibesparende p roduk tion , såfrem t en b io tekno
logisk p roces kan foregå ved lave tem pera tu re r.
Sam tidig er g ruppen  dog opm æ rksom  på, a t der ved anvendelse  a f  

psykrofile  m ik roorganism er i p roduk tionen  eller til konservering  a f lev
nedsm idler vil kunne o p stå  p rob lem er m ed at få sådanne nye p ro cesser 
accep te re t.

D et e r  g ruppens op fa tte lse , a t m an i de kom m ende å r særligt skal 
in tensivere  sam arbejdet om kring udforskn ingen  a f de psykrofile  m ikroor
ganism er og deres enzym er på  e t g rundvidenskabelig t n iveau. På en ræ kke 
pu n k ter e r  d e r dog behov  og m ulighed fo r en  parallel udforskning a f 
term ofile m ik roorgan ism er, hvorfo r d isses udforskning også bør kunne 
inddrages i den in tensiverede  indsats.

I denne sam m enhæ ng vil det væ re vigtigt at opnå en såkaldt ” kritisk 
m asse”  a f  fo rskere  p å  om råde t, idet det idag e r p ræ get a f  flere sp red te  og 
sm å fo rskergrupper.

D ette  kan dels gø res ved a t satse  på  fæ lles fo rskeruddannelsesin itia tiver 
på om rådet, dels ved at give ekstrao rd inæ re  m idler til re jser og anden 
kon tak t-v irksom hed .

H vis ikke m an s tø tte r  en fæ lles-nordisk  kom petenceopbygning  vil fo r
skerne fo rtsa t hovedsagelig t o rien tere  sig im od sam arbejde m ed de store  
og ledende forskn ingsm iljøer i U SA , S to rb ritann ien  og V esttysk land .
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4. Gruppens konkrete forslag til intensivering af indsatsen

Som næ vnt er det g ruppens op fa tte lse , a t der er basis for et in tensivere t 
sam arbejde om kring udforskningen  a f  term ofile og psykrofile  m ik roorga
n ism er og enzym er.

E fter g ruppens opfa tte lse  vil de tte  arbejde kunne passes vel ind i de 
e lem en ter i e t sam let no rd isk  b io teknolog isk  sam arbejdsprogram , der un 
d er rubrikken  p rocesteknologi skal adm in istreres og sty res af N ord isk  
industrifond.

D et e r  g ruppens op fa tte lse , at om rådet e r  po ten tie lt industrie lt og p ro 
duk tionsm æ ssig t in te ressan t, m en at d e r endnu  e r behov for en ganske 
grundlæ ggende forskn ing  på  om rådet.

Det e r  endv idere  g ruppens o p fa tte lse , at den bedste  m åde at sty rke 
o m rådets forskning  på  vil væ re a t e tab lere  e t fo rskerne tvæ rk  m ed en 
koord inerende indsats fra Island , m en at det derim od ikke vil væ re hen 
sig tsm æ ssigt at e tab lere  e t egentlig t in stitu t i Is land , hvo r de nord iske 
fo rskere  på  om rådet skulle sam les. E fte r g ruppens opfa tte lse  vil d e t væ re 
bedre for den faglige udvikling a t sty rke  sam arbejdet m ellem  de sm å 
fo rskerg rupper, d e r i de enkelte  lande a rbe jder på  de tte  om råde.

G ruppen  har herved  lagt særligt vægt på, at der bø r ske en sty rkelse  af 
sam arbejdet om kring udforskningen a f de psykro file /psykro tro fe  m ikroor
ganism er.

4.1 D elprogram m ets aktiv ite ter:

G ruppen  vil fo reslå , at i det m indste følgende ak tiv ite te r om fattes af 

dette  sæ rligt initiativ:
a. afholdelse af et p lanlæ gningssym posium  i august 1988, hvor følgende 4 

hovedom råder behand les næ rm ere m ed henblik  på udform ning a f kon

k rete  forslag  til nye sam arbejdsp roduk ter:
-  enzym stud ie r
-  stud ier a f  væ kst, m etabolism e og fysiologi
-  stud ie r a f  m ulighederne i m arin b io teknologi ved brug a f forskningen 

i sed im ent og havvand
-  udny tte lse  a f  b io teknologi til rensn ing  a f sp ildevand og fo rurenet 

jo rd .
Til sym posiet b ø r indbydes ihvertfald  2 frem stående in ternationale  
fo rskere  som  fo red ragsho ldere  u nder sym posiets fæ llesdel, d e r bø r vare 

ca. 1 dag.
Sym posiet b ø r d e ru d o v er om fatte  1 - 2  dages a rbe jdsg ruppesessioner, 
gerne fordelt således at 2 em ner behandles den ene dag. de 2 andre den 

anden.
b. D er a fsæ ttes endv idere  m idler i 1988 dels til opfølgende p lanlæ gnings

ak tiv ite te r , dels til en koo rd ina to r, der på 1/2-tid bl. a. kan stå for det 
p rak tiske og faglige arrangem en t a f  sym posiet.
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c. I 1989 fo rven tes d e r igangsat en ræ kke p ro jek te r udsprunget a f  sym po
siets d rø fte lser. D isse p ro jek te r m å u nderkas tes  en  næ rm ere p røvelse  i 
de sæ dvanlige beslu ttende organer, dvs. indenfor N ord isk  industrifond  
og nationalt.

d. I 1989 bør d e r endv idere  afholdes e t sæ rligt fo rskerku rsus m ed 
hovedvæ gten  p å  stud ie t a f  enzym egenskaber.

e. I 1990 b ø r der afholdes en  kon tak t- og p ro jek tsta tu sk o n fe ren ce” , hvo r 
de forskellige fo rskerg rupper, d e r de ltager i program m et sam les fo r at 
udveksle  erfaringer og ideer — gerne sam m en m ed andre in teresserede .

f. 1 1991 bø r d e r påny  holdes e t fo rsk erk u rsu s, hvo r m an bl. a. kan  træ kke 
på  de indhøstede  fo rskn ingsresu lta te r fra de ak tive grupper.

g. 1 1992 b ø r der afholdes en  afslu ttende/opsum m erende konference , hvor 
m an bl. a. skal vu rdere  m ulighederne fo r at v idereføre  ak tiv ite ten  gen
nem  national financiering  — p å  baggrund a f a t sam arbejdet nu har v ist 
sin faglige bere ttigelse  overfo r de nationale  fo rskn ingsfinancierende og 
teknologiudvik lende organer.

h. E ndelig  bø r d e r som  led i p rogram m et afholdes et fo rskerku rsus i 1993 
fo r a t sik re  spredning  a f  de opnåede re su lta te r  og en fo rtsa t sty rkelse  af 
ne tvæ rke t på  om rådet.

4.2 D elprogram m ets styring

G ruppen  vil fo reslå , at de tte  delprogram  sty res a f  N ord isk  Industrifond 
som  led i fondets sæ rlige indsats indenfor procesteknolog i.

G ruppen  vil fo reslå , a t d e r kny ttes en koo rd ina to r til delprogram m et. 
D en pågæ ldende b ø r i det m indste  væ re 1/2-tidsansat og bø r væ re sæ rdeles 
sagkyndig i dele a f  fagom rådet.

P å grund  a f  den  re la tiv t stæ rke forskning, d e r fo regår i Island  på  dette  
om råde, fo reslås d e t a t koord inato ren  p laceres i Island. Til a t b is tå  sig bø r 
koord inato ren  have en kon tak tg ruppe, der indtil sym posiet afholdes kan 
bestå  a f  den  nuvæ rende ekspertg ruppes m edlem m er. D erefter bø r kon
tak tg ruppen  nysam m ensæ ttes, således a t den dæ kker såvel de deltagende 
lande som  de deltagende fo rskerg rupper.

F ra  forskellige industriv irksom heder e r  d e r givet ud tryk  fo r in teresse  i et 
sam arbejde på  de tte  om råde. H vis denne del kan  udvikles næ rm ere, bø r 
der evt. e tab leres en særlig referensgruppe, hvo r industriens rep ræ sen tan 
te r  kan drøfte p rogram m ets oplæg m ed rep ræ sen tn te r fo r fo rskergrupper-

4.3 D elprogram m ets økonom i

M ed udgangspunkt i den opstillede oversig t o ver konkre te  ak tiv ite ter, 
kan der laves en tilsvarende oversig t over de økonom iske re sso u rce r, der 
fo rven tes a t væ re behov  fo r til d e tte  delprogram . D er er ikke herved  taget 
stilling til om  alle ak tiv ite te rne  skal financieres fæ llesnord isk , eller om  
visse a f  ak tiv ite te rne  kan financieres helt eller delvis ved nationale bidrag 
eller ved m edfm anciering  fra  deltagende industriv irksom heder.
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* hertil kommer udgifter til støtte til konkrete projekter, som det ikke ville være 
rimeligt at skønne over på nuværende tidspunkt.

Sam let vil d e t fo reslåede program  koste  5,9 mio D K K  i perioden 1988- 
1992, hvortil kom m er udgifter til et fo rskerku rsus i 1993 på skønsm æ ssigt 
250000 D K K . H ertil kom m er som  næ vnt stø tte  til de konkrete  sam ar
bejd sp ro jek ter, der fo rven tes  igangsat.



1350 B 77/e: Bilaga 6

Lista över använda referat

B I L A G A  6



1351

B 78/e

Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om Nordiska projektexportfon
den

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1356)

O vennevn te  m in is terrådsfo rslag  er henv ist til Ø konom isk utvalg. U tv a l
get behand le t forslaget på sitt m øte 1 1 .-1 2 . feb ruar 1988.

1. Sam m endrag av m inisterrådsforslaget

Innledningsvis b lir det vist til tid ligere beslu tn inger fa tte t av N ord isk  
M inisterråd  vedrø rende N ord isk  P rosjek teksportfond  (N O PE F ) og dets 

v irksom het.

1.1 B akgrunn

Da N ord isk  P ros jek teksportfond  s ta rte t sin v irksom het i 1982, var dette  
en del av et s tø rre  program  om nord isk  sam arbeid  om  p ros jek tekspo rt som  
N ord isk  M in isterråd  la fram  ved N ord isk  R åds sesjon i 1981 i form  av et 
m inisterrådsforslag . N oen  av hovedpunk tene  i de tte  m inisterrådsforslaget 
blir gjengitt.

N O P E F  ble opprinnelig  o p p re tte t som  en prøveordning. P røveordningen 
er senere fo rlenget to  ganger; senest i 1985 til u tgangen av 1989 m ed krav 

om en evaluering av de oppnådde resu lta te r.

1.2 E valuering av v irksom heten

N ordisk  M inisterråd  beslu tte t 15.1.1987 å la en evalueringsgruppe fo re ta  
en evaluering av v irksom heten . E valueringsgruppen  fram kom  i sin rapport 
(bilag 2) m ed et antall konk lusjoner og anbefalinger som  M inisterrådet har 
vu rdert i behandlingen av N O P E F s fram tid . L ikeledes har M in isterrådet 
overveie t en u tta lelse  fra N O P E F s styre  og adm in istrerende d irek tø r som 
følger som  bilag til m in isterrådsforslaget.

1.3 D et in ternasjonale  pros jek t eksportm arked

M inisterrådet an ser at N ord isk  P rosjek teksportfond  er en av de in s titu 
sjoner, som  på grunn  av sin fellesnord iske og derm ed m ultilaterale sta tus 
kan væ re et u tm erket elem ent i de nord iske bestreb e lse r på prosjek tek- 
sportm arkedet.
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1.4 P rosjek teksport og N orden

M inisterråde t an se r at nord isk  sam arbeid  og koordinering kan væ re av 
betydning på et beg renset m arked m ed intensiv konkurranse. N O P E F  kan 
m edvirke til langsiktige satsn inger bl. a . ved å bygge opp  kom binasjoner av 
nord iske innsatser, herunder leveranser av v are r og tjenester, m ed et antall 
nord iske firm aer.

1.5 N o rd isk  in teresse

P rosjek tforslag , som  forelegges fondets styre  skal væ re av nord isk  in te
resse , dvs. at m inst to nordiske land skal ha in teresse  i p ro s jek te ts g jen
nom føring, en ten  i form  av betydelige leveransem uligheter av  varer og 
tjen este r eller langsiktige sam arbeidsav ta ler. S tø tte  gis fo rtrinnsv is til p ro 
sjek te r som  m edvirker til å frem m e sam arbeid  mellom flere nordiske land.

1.6 F ondets beslu tn inger

N ord isk  M in isterråd  an ser, a t selv om  evalueringsgruppen  m ente at det i 
F ondets sty re  burde inngå et stø rre  e lem ent av aktive næ ringsdrivende, er 
det opp til den enkelte regjering å u tnevne den m est hensik tsm essige 
kom binasjon. N ord isk  M in isterråd  anser v idere at k jennskapet til F ondet 
bø r bli bedre.

1.7 F onde ts sam arbeid  m ed  nasjonale, nordiske og in ternasjonale in stitu 
sjoner

N ordisk  M inisterråd  anser at det e r  i alles in teresse  at sam arbeidet skjer 
så b red t og sm idig som  mulig sam t at y tterligere koordinering  b ø r finne 
sted  regelm essig m ellom  F ondet og de nasjonale eksportfrem m ende orga
n isasjoner.

M in isterråde t anbefa ler at m an fo rtsa tt u tbygger sam arbeidet mellom 
N O P E F  og N IB .

F ondets ko n tak te r m ed in ternasjonale  in stitu sjoner bø r fo rtsa tt u tbyg
ges. En bør i denne sam m enheng fo rsøke å u tny tte  sam arbeidsav talen  med 
N IB  og U N D P for å identifisere og initiere p ro s jek te r av nordisk in teresse.

1.8 P unktinnsa tser under D en nordiske handlingsplanen fo r  økonom isk  
utvikling og fu l l  sysse lse tting

Innenfor ram m ene av den økonom iske handlingsplanen stod N O P E F  for 
et antall punk tinnsatser. N ord isk  M inisterråd  vu rderer nå å fram legge en 
ny økonom isk  handlingsplan  for årene  1989-1993. M ens N O P E F ’s inn
sa tse r under den første  handlingsplanen dekket en rekke individuelle ak ti
v ite ter, vil M in isterråde t overveie  å konsen tre re  even tuelle  innsa tse r i 
kom m ende plan.

1.9 N y  økonom isk  handlingsplan

I forb indelse  m ed u tarbeidelse  av den nye handlingsplanen overveier 

M in isterrådet i hvilket om fang N O P E F  kan pålegges særlige oppgaver
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innenfor p ro sjek tek sp o rto m råd e t f .e k s .  ved ekspo rt av m iljøvernforan- 

staltn inger.

1.10 F ondets fra m tid ig e  v irksom het 

På bakgrunn  av det fo ran  an førte  beslu tte r N ord isk  M in isterråd  følgen-

A. N O P E F  g jøres til en perm anen t institusjon  og v irksom heten  koord ine

res i økende grad  m ed nasjonale innsa tse r
B. F o n d e ts  v irksom het og innretn ing følges opp  i tak t m ed endringer i 

om verdenen
C. N O P E F ’s add itionalite t -  dvs. sta tus som  en m ultilateral institusjon 

som  o pp fa ttes  som  nøy tra l, og derfo r har m ulighet til å sikre en 
effektiv  koord inering  av ulike no rd iske leverandø rers  kom petanseom 
råd er -  konso lideres og u tbygges, og at N O P E F ’s innsats derfor 
y tterligere  k o n sen tre res  på de tidligste fasene av prosjek tk jeden  inkl. 
aktiv  m edvirkning i prosjektin itiering .

D. Fondet tilføres årlige re ssu rse r i tråd  m ed utviklingen i det nordiske 

budsje tt
E. N O P E F  gis egne m id ler u to v e r in stitu sjonsbudsje tte t ved sæ rskilte  

sek to rin n sa tse r og i den grad N O P E F  får sæ rskilte oppdrag
I det om fang M in isterråde t i evalueringsarbeidet beslu tte t å  godta y tte rli

gere anbefalinger fra evalue ringsrappo rten , vil N O P E F ’s v ed tek te r og/el
ler retn ingslin jer for sty re t bli ju s te r t i overensstem m else  m ed dette .

2. Utvalgets synspunkter

N O P E F  ble o p p re tte t i 1982 for en treårig  fo rsøksperiode som nå er 
forlenget fram  til u tgangen av 1989. I forb indelse m ed forlengelsen  av 
F ondets fo rsøksperiode  beslu tte t N ord isk  M inisterråd  at det i løpet av 
1987 skulle fo re tas  en vurdering av F ondets v irksom het. Ø konom isk  u t
valg n o te re r at eva lue ringsrapporten  nå foreligger og dan n er et grunnlag 
for det foreliggende forslag om å gjøre N O P E F  til en perm anent institusjon  
og F ondets fram tidige v irksom het.

N O P E F  skal b idra til å sty rke de nord iske fo re taks in ternasjonale  kon
ku rransek raft ved ekspo rt først og frem st til u tv ik lingsland, m en også til 
sta tshandelsland . S tø ttev irk som heten  skal spesielt om fatte  leveranser av 
varer og tjen es te r i sam band m ed p rosjek t, sy s tem leveranser og lignende. 
Sam tidig skal v irksom heten  frem m e det industrielle sam arbeidet i N orden .

Ø konom isk utvalg k o n sta te re r at N O P E F ’s v irksom het i de senere år 
har væ rt p reget av en ak tiv ite tsv ek st. N æ ringslivet viser økende in teresse 
for F ondet som  har u tv ik let seg til å bli e t viktig nordisk  instrum ent m ed 
sikte på at N orden  bedre  skal kunne hevde seg på de in ternasjonale  
m arkeder.
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U tvalget an ser at det sam arbeid  Fondet har u tv ik let m ed en rekke 
nasjonale institu sjoner, h erunder eksportfrem m ende organer, b is tands
m yndigheter og eksportfinansie ringsin stitu sjoner i de nord iske land er av 
s to r betydning  for v irksom heten . D et sam m e gjelder sam arbeidet med 
N ord isk  Investeringsbank . U tvalget m ener en bør legge vekt på å v idere
utvikle og sty rke de tte  sam arbeidet i årene som  kom m er. D ette vil i seg 
selv b idra  til økt kunnskap  i de nord iske land om N O P E F ’s v irksom het 
hvilket evalueringsgruppens rappo rt v iser d e t e r behov fo r både hos fo re
tak , næ ringslivets o rgan isasjoner og de finansielle institusjonene.

U tvalget m ener innsatsp rogram m et i tilknytning til den økonom iske 
handlingsplanen spesielt m ed henblikk på å  frem m e eksport fra sm å og 
m ellom store v irk som heter e r  in te ressan t og vil særlig fram holde N O P E F 's  
engasjem ent i forhold til SA D C C -landene og innsatsene på energ iom rådet i 
India som  viktig. U tvalget vil følge de tte  sam arbeid , hvo r både b istands- 
og industriaspek te r inngår, m ed sto r in teresse.

U tvalget fo ru tse tte r at N O P E F  også vil fram stå  som  en viktig institusjon  
når det g jelder gjennom føringen av en ny økonom isk  handlingsplan som  
u tarbeides av M inisterråde t. I likhet m ed evalueringsgruppen  og M inister
råde t m ener u tvalget N O P E F  bør kunne yte en særlig innsats innenfor 
m iljøsek toren . U tvalget k o n sta te re r derfo r m ed tilfredshet at det i mi- 
n is terrådsfo rslaget blir opplyst at M in isterrådet vil overveie  i hvilket om 
fang N O P E F  kan pålegges sæ rlige oppgaver innenfor p rosjek teksportom - 
rådet f. eks. ved ekspo rt av m iljøvernforanstaltn inger.

A vslutn ingsvis vil u tvalget bem erke at N O P E F  gjennom  fo rsøksperio 
den har vist en  sterk  ak tiv ite tsvekst. N O P E F  har i sine seneste  å rsb e re t
ninger kunnet vist til en s te rk  e tterspø rse løkn ing  e tte r  sine tjeneste r. D et er 
derfo r grunn til å  an ta  at N O P E F  inn ta r en sentral rolle i det fram tidige 
nordiske p ro s jek tekspo rta rbe ide t som  er viktig for alle de nord iske land.
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M ed disse m erknader fo reslå r Ø konom isk utvalg at
N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  å gjøre N ordisk  

P rosjek teksportfond  til en perm anen t institusjon i sam svar med 

de retn ingslin jer som  er angitt i m in is terrådsforslaget og Ø kono

misk u tvalgs synspunk ter.

S tockholm , 11. feb ruar 1988 

E sko A h o  (K )

Ilkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Johan  B u tted a h l (Sp)

Filip F ridolfsson (m)

F lem m ing  H ansen  (KF)

Ivan Johannesen  (Sb)

A rvo  K em ppa inen  (Skdl)

P oul N ie lson  (S)

O ddrunn P ettersen  (A)

K im m o  S a si (K ok)

H arald  S yn n es (KrF)

Ylva A n n ers ted t (fp) 

G ustav  B jörkstrand  (S fp i 

Lahja  E xner (s) 

Einar Førde (A) 

G udrún H elgadö ttir  (A b.) 

O lo f Johansson  (c) 

P reben L ange  (Si) 

A a se  O lesen (RV) 

Páll P étursson  (F.) 

K arl-Erik Svartberg  (s) 

Jan  P. Sy  se (H) 
Formann
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Ministerrådsforslag

om Nordiska projektexportfonden
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet ö v e rsän d er härm ed sitt förslag om att göra N o r
diska P ro jek texportfonden  till en perm anen t institu tion .

E fte r a tt N o rd iska  rådet behand la t och avgett sina synpunk ter på fö rsla 
get av ser m in isterrådet a tt fa tta  e tt konkret beslu t i saken under våren 
1988.

O slo den 17 decem ber 1987

B 78/e

B jarne M ørk  E idem
F ridtjov C lem et
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Nordisk Projekteksportfond

U nder henvisning til, at
-  N ordisk  P ro jek teksportfond  (N oP E F ) i 1982 o p re ttedes fo r en p rø v ep e

riode på 3 år;
-  M in isterråde t den 2.2.1985 beslu ttede  at forlænge prøveperioden ; 
-M in is te r r å d e t  den 18.12.1985 a tte r  forlæ ngende prøveperioden  til

21.12.1989 og beslu ttede  at fondens v irksom hed  skulle evalueres med 
henblik på en afvikling a f p røveperioden ;

-  F onden  eva lue res i fø rste  halvdel a f  1987; og
-  på basis a f  evalueringen  og behandling a f  evalueringsrapporten  i E K - 

H andel den  6.10.1987 og den 6.11.1987, og udenrigshandelsm in istrenes 
m øde den 24.11.1987,

har N ord isk  M in isterråd  . . .  ved tage t at ophæ ve p røveperioden  for N o r
disk P ro jek teksportfond  og at stille fonden og dens v irksom hed på linie 
med andre no rd iske institu tioner.

1. Baggrund

D a N ord isk  P ro jek teksportfond  begyndte sin v irksom hed i 1982, skete 
dette  som  en del i et stø rre  p rogram  om nord isk  sam arbejde om  p ro jek teks
port, som  N ord isk  M in isterråd  frem lagde ved N ord isk  R åds session i 1981. 
M in isterrådsforslaget (B  33/e) indeholdt fire hovedelem enter, herunder

1. tiltak  fra eksportfrem m ende organ isasjoner fo r å utvikle inform a- 
sjonssam arbeid  sam t ivare ta  fellesnord iske in te resse r i bl. a. in ternasjonale 
u tv ik lingsbanker og -organ.

2. tiltak  fra de nasjonale eksportgaran ti- og ek spo rtk red ittin stitu sjoner 
sam t N ord isk  Investeringsbank  fo r å  le tte  eksportfinansieringen  ved felles
nord iske ek sp o rtlev e ran ser.

3. etab lering  av e t nord isk  p rosjek tekspo rtfond  -  m ed en fo rsøksperio 
de på 3 år -  m ed form ål å yde bidrag  til finansiering av foru tsetn ings- og 
lønnsam hetsstud ie r av nord isk  in teresse  sam t sem inarer, m arkedsundersø 
kelser, e tc . F onde ts  kap ita lbehov  for fø rste  v irk som hetsår var anslå tt til 6 
m illioner N O K .

4. innføring av et system  m ed nord iske prosjek tinvesteringslån  for fi
nansiering  av investeringsprosjek t av nord isk  in teresse  frem st i u tv ik lings
land, m en også i b l .a .  sta tshande lsland . L åneram m en  var sa tt til 350 
m illioner SD R hvorav  de nord iske land skulle garan tere  332,5 m illioner 
SD R overfo r N ord isk  Investeringsbank .

N oP E F  o p re tted es oprindeligt under en prøveordning. I e rkendelse  af, 
at tid sperspek tive t fo r in ternationale  p ro jek te r ofte er langt fra en p ro jek t
idés undfangelse og til k o n trak ten  u n dersk rives , blev p røveperioden  fo r
læ nget 2 gange; senest i 1985 til udgangen a f 1989 og m ed krav om en 
evaluering a f de opnåede resu lta te r.
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P røveperioden  har givet m ulighed for at sam le erfaringer, m en har 
sam tidigt be tydet en  vis usikkerhed  over for langsigtede satsn inger, og 
M in isterrådet anser, at en ” perm anen tisering”  af fonden vil forenkle fo r
ståelsen  a f  v irksom heden  sam t gøre den m ere in teressan t også for ikke- 
nordiske institu tioner som  f. eks. in ternationale  finansieringsorganer og 
individuelle udviklingslande.

2. Evaluering af fondens virksom hed

N ordisk  M inisterråd  beslu ttede  den  15.1.1987 at lade en evaluering af 
fondens v irksom hed foretage a f  en evalueringsgruppe på tre  personer, som  
såvel geografisk som  baggrundsm æ ssigt dæ kkede et b red t spek trum . (Bi
lag 1: G ruppens m andat og personsam m ensæ tn ing .)

V ed retn ingslin ierne fo r evalueringsgruppen  blev denne specielt anm o
det om at lægge vægt på nordisk  næ ringslivs bedøm ning a f  fondens v irk
som hed. D ette  skete gennem  en om fattende enquete -undersøgelse  og op- 
følgende in terview s — ikke blot m ed v irksom heder, som  havde anvendt 
fonden , men også andre nord iske v irksom heder, såvel som  nationale m yn
digheder, eksportfrem m ende organ isa tioner og finansieringsinstitu tioner. 
D en overvejende respons var positiv  til fondens v irksom hed, og et antal 
firm aer ønskede, a t fonden  skulle kunne påtage sig stø rre  involvering i det 
indledende p ro jek tekspo rta rbe jde , både finansielt og i form  a f andre s tø tte 
form er og in itiativer.

E valueringsgruppen  frem kom  i sin rappo rt m ed et antal slu tsa tse r og 
anbefalinger (B ilag  2), som  M in isterråde t har vurdere t i behandlingen a f 
N o P E F ’s frem tid . L igeledes har M in isterråde t overveje t ud talelsen  fra 
N o P E F ’s b esty re lse  og adm in istrerende d irek tø r (Bilag 3).

M inisterrådet an ser, at evalueringsrapporten  har givet et godt, grundigt 
og in teressan t m ateria le , der har dannet et godt grundlag for udarbejdelse 
af forslaget om  ophæ velse  a f  p røveperioden  og fondens frem tidige v irk 
som hed.

E valueringsgruppen  frem kom  med et antal anbefalinger (se bilag 2), som 
vedrø rer nye opgaver for fonden , h erunder at fonden i særlige tilfælde 
burde kunne yde m ere end 50%  stø tte  til en ak tiv ite t, og at s tø tte  burde 
gives til p ro jek tekspo rtanstrenge lse r også i industrilandene. En del af 
evalueringsgruppens anbefalinger er en naturlig  v idereførelse  eller p ræ ci
sering af fondens v irksom hed , visse kan indføres uden yderligere form elle 
beslu tn inger, enkelte har indflydelse på fondens ved tæ g ter eller retn ingsli
n ier for b esty re lsens arbejde. E m bedsm andskom itéen  for H andelspolitiske 
spørgsm ål og N o P E F ’s b esty re lse  vil fo rtsæ tte  arbejdet m ed at evaluere  
disse anbefalinger.
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3. Det internationale projekteksportm arked

I løbet a f  indevæ rende årtiende e r det sket sto re  fo randringer inden for 
det in ternationale  p ro jek tekspo rtm arked . K onkurrencen  har klart inten- 
siverets i tak t m ed m ange udviklingslandes stagnerende eller endog nedad
gående udvik lingstak t e ller -m uligheder.

U dviklingslandene udgør stadig det stø rste  m arked , m en finansieres i 
højere grad gennem  b is tandsm id ler, p ro jek tekspo rt til de o lieproducerende 
lande i M ellem østen  er faldet og generelt e r  der ske t en fo rskydning fra 
udviklingslandene m od industrilande.

M in isterråde t an ser, at N ord isk  P ro jek teksportfond  er en a f de in stitu 
tioner, som  på grund a f sin fæ llesnord iske og derm ed m ultilaterale status 
kan væ re et udm æ rket elem ent i de nord iske b estræ belse r på p ro jek teks
portm arkedet.

4. Projekteksport og Norden

Selvom  p ro jek tekspo rt kun udgør en m indre del a f  N ordens sam lede 
eksport (og selvom  ca. 100 v irk som heder svarer for ca. 80%  a f p ro jek teks
porten), an ses den fo r yderst vigtig. D els rep ræ sen te re r den tekn isk  avan 
cerede p rod u k ter og tjen este r, dels har den sto r betydelse for underleve
ran d ø rer i N orden .

M inisterråde t an ser, a t nord isk  sam arbejde og koord inering  kan væ re af 
betydning på et beg ræ nset m arked m ed intensiv konku rrence . N o P E F  kan 
m edvirke til langsigtede sa tsn inger b l .a .  gennem  at opbygge kom binatio 
ner af no rd iske indsa tse r, inkl. leverancer af varer og tjeneste r, m ed et 
antal nord iske firm aer.

5. Nordisk interesse

P ro jek tforslag , som  forelæ gges for fondens b esty re lse  skal væ re a f n o r
disk in te resse , dvs. at m indst to nord iske lande skal have in teresse  i 
p ro jek te ts  gennem førelse , en ten  i form  a f be tydende leverancem uligheder 
a f  varer, tjen este r eller langsigtede sam arbejdsafta ler. S tø tte  gives fo r
trinsv is til p ro jek ter, der m edv irker til at frem m e sam arbejde m ellem  flere 
nord iske v irk som heder (p roducen te r eller rådgivende firm aer) i to  eller 
flere nord iske lande.

Tabe): Nordisk interesse fordelt på ansøgninger:

Eftersom projekter skal være i mere end eet lands interesse, overstiger ” interesse
begrebet” det samlede antal ansøgninger.
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6. Fondens beslutninger

B eslutninger ved rø rende  stø tte  fa ttes a f  fondens b esty re lse  på  10 m ed
lem m er (2 udnæ vnt a f  hver regering). V ed b esty re lsens m øder næ rvæ rer en 
rep ræ sen tan t fra henholdsv is N ord isk  Investeringsbank  og N ord isk  M ini
s terråd .

B esty re lsens beslu tn inger bringes til udførelse  a f  fondens sek re ta ria t, 
som  b estå r a f  en d irek tø r, en sagsbehand ler og to  sek re tæ rer, sam t en 
bogholder på deltid.

F ondens prim æ re v irksom hed h a r væ ret at yde stø tte  til nord iske v irk
som heder og in s titu tioner fo r fo rundersøgelser og lønsom hedsstud ier i 
forb indelse  m ed p ro jek te r i udviklings- og sta tshandelslande. E fte rspø rgs
len på fondens tjen este r har øget kontinuerlig t på  trods af, a t en del a f 
nord isk  næ ringsliv  ifølge evalueringsgruppens enquete  ikke kender til fon
den.

N ord isk  M in isterråd  an ser, at selvom  evalueringsgruppen fand t, at d e r i 
fondens b esty re lse  burde indgå et stø rre  elem ent a f  aktive næ ringsdriven
de, e r  det op til den  enkelte  regering a t udnæ vne den m est hensigtsm æ ssige 
kom bination . N ord isk  M in isterråd  an se r yderligere, a t kendskabet til fon 
den bør blive bedre.

7. Fondens sam arbejde m ed nationale, nordiske og internationale institutio

ner

a) F onden  har et udvik let sam arbejde m ed en ræ kke nationale institu tio 
ner, h erunder eksportfrem m ende o rganer, b is tandsm ynd igheder og ek 
sportfinansieringsinstitu tioner i de nordiske lande. E valueringsgruppen 
fandt dog, a t sam arbejdet og koord ineringen  ikke altid fungerede o p ti
m alt, og rekom m enderede  at såvel N ord isk  M in isterråd , som  de natio 
nale m yndigheder og eksportfrem m ende organ isa tioner bidrog til at 
stim ulere sam arbejdsviljen  på alle fro n te r til gavn for nordisk  p ro jek t
eksport.

N ord isk  M in isterråd  anser, at der er i alles in teresse  at sam arbejdet 
sker så  b red t og sm idigt som  m uligt, og at yderligere koordinering bør 
finde sted  regelm æ ssigt m ellem  fonden  og de nationale eksportfrem m en
de o rganisationer.

b) N ord isk  Investeringsbank
N o P E F  op re tted es sam tidig m ed den nord iske pro jek tinvesteringslå

neordning adm in istrere t a f  N IB ; begge som  dele af et s tø rre  program  for 
a t stim ulere nordisk  pro jek teksport.

D en oprindelige tanke var, a t de to  o rdninger skulle kom plettere  
hverand re , i og m ed at fonden kunne stø tte  v irksom hedernes fo rstud ier 
og N IB  delfinansiere even tuelle  efterfø lgende investeringer. E valu 
eringsgruppen k o n sta te rede , at det dog er ” rä tt sällan de bägge institu-
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tionernas o rdn ingar har u tny ttjas  fö r sam m a p ro jek ts olika fa se r” . 
E valueringsgruppen  vu rderede  dog a t ” det finns goda m öjligheter till 
u tökad nord isk  p ro jek texpo rt när N o P E F  s tö d e r p rojektin itiering  och 
fö rundersökn ingar och N1B m edverkar till dess uppföljning och fo rtsa t
ta  finansiering” , og anbefa ler bl. a ., a t N o P E F  (som  ved fondens o p re t
telse) fysisk  fly ttede  tilbage i fæ lleslokaler m ed N IB .

N ord isk  M inisterråd  anbefa ler at m an fo rtsa t udbygger sam arbejdet 
m ellem  fonden  og banken  i o verensstem m else  m ed den oprindelige 
hensigt, 

c) In ternationale  in s titu tioner
I forho ldet til in ternationale  in s titu tioner har fonden en særlig rolle at 

spille, eftersom  fonden  op leves m ere neu tral end nationale eksportfrem - 
m eorganisa tioner. E valueringsgruppen  k o nsta te rede , at der ikke findes 
ins titu tioner helt sam m enlignelige m ed fonden , m en at visse er pålagt 
v irksom hed , som  gør dem  in te ressan te  som  poten tielle  sam arbe jd spart
nere  fo r fonden , heru n d er V erdenbanks-g ruppen  og de regionale udvik
lingsbanker, såvel som  særlige fac ilite ter som  A frica Project D evelop
m ent Facility  og C aribbean  P ro ject D evelopm ent Facility  i IFC  og m ed 
stø tte  fra U N D P  og andre finansieringskilder.
N ord isk  M in isterråd  anbefaler, at fondens kon tak te r m ed in ternationale  

in stitu tioner fo rtsa t udbygges, og at fonden  i de tte  arbejde fo rsøger at 
udny tte  sam arbejdsafta len  m ed N IB og U N D P  fo r at identificere og initi
ere p ro jek te r a f  no rd isk  in teresse .

8. Punktindsatser under Den nordiska handlingsplanen for ekonom isk u t

veckling och full sysselsättning

Inden for ram m erne a f den nordiske handlingsplan  (N orden  i V äxt), stod 
N o P E F  fo r et an tal p u nk tindsa tse r. B landt d isse kan næ vnes udgivelse a f  
håndbøger om  bl. a. p ro jek tekspo rt til V erdensbanken  og ikke-kom m erci- 
elle finansieringsk ilder ved p ro jek tekspo rt, undersøgelser om  et muligt 
næ rm ere sam arbejde m ed reg ioner som  A SE A N  og SA D C C , sam t m ar
kedsføring a f N orden  som  indkøbsom råde i b l .a .  Indonesien  og Indien; 
sidstnæ vnte m ed fokus på nordisk  kom petence inden for energ ibespare lse  i 
industrisek to ren .

N ord isk  M inisterråd  v u rd e re r i ø jeb likket hele handlingsprogram m et 
m ed henblik på at frem læ gge en  ny plan for årene  1989-93 . H vor fondens 
indsa tse r under den fø rste  handlingsplan  dæ kkede en ræ kke individuelle 
ak tiv ite te r, vil M in isterråde t overveje  at k oncen trere  even tuelle  indsa tse r i 
en kom m ende plan.
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9. Ny økonom isk handlingsplan

1 næ r konsu ltation  m ed de nationale  eksportfrem m eorgan isa tioner i de 
nord iske lande overvejes fæ llenordiske indsa tse r under den kom m ende 
økonom iske handlingsplan.

E valueringsgruppen  pegede på  særlige om råder, hvor fonden  kunne yde 
en særlig indsats, h erunder inden fo r sek to re r som  energi og miljø. E t 
om fattende arbejde e r  i gang m ed forskellige ak tiv ite te r på energ isiden . 1 
fo rbindelse m ed udarbejdelsen  a f den  nye handlingsplan  overve je r M ini
ste rråd e t i hvilket om fang fonden  kan pålæ gges særlige opgaver inden for 
p ro jek tekspo rtom råde t, f. eks. ved ekspo rt a f  m iljøvæ rnsforanstaltn inger.

10. Fondens frem tidige virksom hed

P å baggrund a t det ovenfo r an fø rte , beslu tte r N ord isk  M inisterråd  føl
gende:

1. A tt N o P E F  görs till en varaktig  institu tion  och a tt verksam heten  i 
ökande grad inrik tas på  sam verkan  m ed de nationella insatser.

2. F ondens verksam het och  inriktning följs upp  i tak t m ed om världens 
förändring.

3. A tt N o P E F ’s additionalite t -  dvs. sta tus som  en m ultilateral in stitu 
tion som  upp fa ttas som  neu tra l, och  därfö r har m öjlighet a tt säk ra  en 
effektiv  koord inering  av olika nord iska  leveran tö rers  kom petensom 
råden -  konso lideras och  u tbyggs, och a tt N o P E F ’s insats därför 
y tterligare  ko n cen tre ras  på  de tid igaste faserna  av pro jek tked jan  inkl. 
aktiv  m edverkan  i projektin itiering .

4. A tt fonden tillförs årligen re su rse r i tråd  m ed u tvecklingen i den 
nord iska budgeten .

5. A tt N o P E F  ges egna m edel u tö v e r institu tionsbudgeten  vid särsk ilda 
sek to rin sa tse r och i den m ån N o P E F  erhåller särsk ilda uppdrag.

6. A tt N o P E F  i högre grad a rb e ta r m ed opera tionella , m ätbara  mål och 
att verk sam heten  inarbe tas i ru llande 3-årsplaner. D essa bö r löpande 
u tvärderas  och slu tsa tse rn a  bör tas m ed i sty re lsens rik tlin jer vid 
tilldelning av stöd .

I det om fang M in isterråde t i det fo rtsa tte  evalueringsarbejde b eslu tte r at 
godtage yderligere anbefalinger fra eva lueringsrapporten , vil fondens ved
tæ g ter og/eller re tn ingslin ier fo r besty re lsen  blive ju s te re t i ov eren sstem 
m else herm ed.
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Evaluering af Nordisk Projektexportfonds virksomhed mandat

V ed beslu tn ing om  forlæ ngelse a f  N ord isk  P ro jek texportfonds p rø v ep e
riode frem  til 31.12.1989, beslu ttede  N ord isk  M inisterråd  sam tidigt, at 
F ondens v irksom hed  skulle evalueres under 1987 m ed henblik  på  at til 
N ord isk  R åds session  i 1988 kunne frem læ gge forslag  om , hvad der skal 
ske e fter p røveperiodens udløb.

På grundlag a f  E K -H ande ls  behandling 2. o k to b er og 13. novem ber
1986, fo reslås nedenstående  udkast til m andat for evaluering  a f N ord isk  
P ro jek texportfonds v irksom hed:

” U tvärderingen  utförs fö ru tsä ttn ingslö s t, m en skall om fatta  nedan- 
näm nda punkter:

1. U tvärdering  av p ro jek tverk sam heten  m ot bakgrund  av F ondens nu
varande stadgar och riktlinjer:

a) Fördeln ingen  av pro jek ten
b) A nsökn ingarnas form  och  kvalite t
c) V ärdering  av resu lta t

2. F ondens ändam ålsen lighet i relation  till näringslivets behov.
3. V ärdering av den  allm änna kännedom en  om  F ondens verksam het 
och even tue llt b ehovet av b reddad  inform ation.
4. a) K on tak te rn a  m ed N ord iska  m in isterrådet och  nationella m yndig

h e te r i N orden .
b) S am arbe te t m ed N ord iska  investeringsbanken .
c) S am arbe te t m ed de exportfräm jande o rgan isa tionerna  och finans

institu tionerna  i N orden .
d) K o n tak te r och sam arbete  m ed in ternationella  och regionala u t

vecklings- och  finansin s titu tioner, h ä ru n d er F N -system et.
5. Jäm förelse  m ed liknande o rgan isationer.
6. S lu tsa tse r och  rekom m endationer baserade  på analys av punk terna  
1—5. D ärav even tue llt m otiverade  förslag avseende in rik tn ingen av och 
fo rm erna  för verk sam heten , sam t F ondens o rgan isation  inklusive sek re 
ta ria te ts  re su rse r och om  fram tida finansieringsbehov  och -fo rm er.”
V ed m øde i N ord isk  M inisterråd  (sam arbejdsm in istrene) den  15. januari

1987, beslu ttede  de nord iske lande, at evaluering a f N o P E F  skal ud fø res i 
o verensstem m else  m ed d e tte  m andat. U nder arbe jde t skal d e r lægges vægt 
på, at næ ringslivets sy n sp u n k te r særligt klarlæ gges.

Følgende tre  pe rso n er udses til at gennem føre evalueringen:
H andelsråd  B arb ro  W iding, H andels- og industrim in is terie t, H elsing

fors,
V erkställande d irek tö r G östa  L indahl, L icon  A B , S tockholm ,
D irek tø r Sven R iskæ r, IF U , K øbenhavn .

B I L A G A  I
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Bedömning av NoPEF’s verksamhet och gruppens rekommendatio
ner

E va lueringsgruppens slu tsa ts

D et in ternationale  p ro jek tm arked  har s to r betydning for de sam lede 
eksportm uligheder. G ennem  det sidste årti h ar der væ ret tale om  stagna
tion eller d irek te  fald i den globale efterspørgsel e fter p ro jek tleverancer, og 
u dbudssiden  e r p ræ get a f  voksende konkurrence  b l.a . fra  nye leverandø rer 
i N IC -landene. D er findes d erfo r et m arkere t behov af nordisk  sam arbejde 
og koord ination  ved rø rende p ro jek tekspo rt, m en succes fo rudsæ tte r lang- 
sigtig satsning.

U d fra  en bedøm m else a f  de re su lta te r, som  e r opnåt under de fø rste  
p røveperioder, sam t u nder ind tryk  a f  enquete redegø re lsens besvare lser, 
konk luderede  gruppen , at N o P E F  behøves, og at N o P E F  u nder de givne 
fo rudsæ tn inger h a r udfyldt sin rolle på  en  forsvarlig  m åde.

N o P E F ’s hidtidige resu lta t e r opnåe t m ed relativ t sm å indsatser, og 
N o P E F  b ø r fo rtsa t bevares som  en lille tilpasningsdygtig  institu tion  m ed 
en begræ nset kernes tab , d e r supp leres a f  e t veludbygget ne tvæ rk  a f ek s
pe rte r. V irksom hedens indretn ing  og fordelingen på  lande og v irksom he
der har s to rt set væ ret rigtig, m en frem tidige løbende tilpasn inger må 
fo rudses efterhånden  som  det in ternationale  p ro jek tm arked  æ ndrer sig.

Före tagen  kom m er o ck så  i fo rtsä ttn ingen  a tt satsa  på  p ro jek texpo rt. 
D en ökande konku rrensen  på  m arknaden  fö ru tsä tte r agerande i e tt allt 
tidigare skede av p ro jek tked jan . K o stn ad ern a  för u ta rbe tande  av fö rstud i
e r av p ro jek t h a r stigit u n d er 1980-talet. Sam tidigt har kundernas önskem ål 
redan  vid fö rstud ie rna  blivit allt m era om fattande.

B earbetande av den in ternationella  p ro jek tm arknaden  k räver långsiktiga 
satsn ingar och  e tt vä lu tveck la t kon tak tn ä t, v ilket ä r  dy rt och tid sk rävande . 
D e nord iska  länderna  bör därfö r b id ra  till a tt sam ordna och u tveckla  
in sa tserna  fö r a tt öka  p ro jek texpo rten  från  N orden  u tö v er de nationella 
in sa tserna . U ppgiften kan bäst och  m est effektiv t tillvara tas av ett sam nor
diskt forum . D et finns ej and ra  no rd iska institu tioner än N o P E F  som  kan 
ges denna uppgift.

G ruppen  rekom m enderar:
1. A tt N o P E F  görs till en  varak tig  institu tion  och att verksam heten  i 

ökande grad inrik tas på  sam verkan  m ed de nationella in sa tserna .
2. A tt ju s te ring  av fondens verksam het och inriktning även i fo r tsä tt

ningen följs upp  i tak t m ed om världens fö rändring och a tt resurstillgången 
till N o P E F  utbyggs i tak t därm ed.

3. A tt N o P E F ’s add itionalite t -  dvs sta tus som  en m ultilateral in stitu 
tion som  uppfa ttas som  neu tra l, och d ärfö r har m öjlighet a tt säk ra  en 
effektiv  koord inering  av olika nord iska  leveran tö rers  kom petensom råden

B I L A G A  2
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-  konso lideras och u tbyggs, och att N o P E F ’s insats därfö r ytterligare 
k oncen treras på de tid igaste faserna  av pro jek tked jan  inkl. aktiv  m edver
kan i projektin itiering .

B udgeten

E fterfrågan  på N o P E F ’s tjän ste r har ökat och fö rvän tas öka  y tterligare 
under kom m ande år. D en k rym pande in ternationella  p ro jek tm arknaden  
innebär a tt konku rrensen  ökar m ärkbart för de nord iska  företagen . K öpar
na stä ller stö rre  k rav  på m er om fattande stud ier och åtaganden  för säljarna 
a tt lösa, t. ex . finansieringar och m otköp . 80%  av företagen  svarar i enkä
ten , att de av se r öka  in sa tse rna  fö r p ro jek texpo rt, vilket anger deras 
in tresse  och behovsbedöm ning  fö r fram tiden.

F ö r N o P E F  innebär d e tta  ökat antal ansökn ingar och stödbehov  för de 
enskilda p ro jek ten  och sam tidigt behov av personalfö rstärkn ing  för att 
kunna han te ra  ansökn ingarna  och göra p rio riteringar.

M edverkan av nord iska  stipend ia ter, som  föreslagits av gruppen (se 
kapitel 11) av se r öka de personella  re su rse rn a , m en innebär sam tidigt ökad 
adm in istra tion  och ökade resek o stn ad er. G ruppen  har d isku te ra t fondens 
finansieringsbehov och funnit att N o P E F ’s budget borde fö rstärkas. H ö j
ningen fö reslås ske ö v e r en treå rsperiod  i tak t m ed konsolideringen av 
fondens verksam het.

G ruppen rekom m enderar:
4. A tt budgeten  årligen höjs m ed 5 milj. D K K  u nder tre  år från  1988. 

G ruppen bedöm er beloppet vara  e tt m inim um  och rekom m enderar N ord is
ka m in isterrådet a tt följa u tvecklingen kontinuerlig t fö r a tt kunna vara  
flexibel i m edelstilldeln ingen.

5. A tt N o P E F  ges egna m edel u tö v er in stitu tionsbudgeten  vid särskilda 
sek to rin sa tse r och i den  m ån N o P E F  erhå lle r särsk ilda uppdrag.

6. A tt fonden  får d isponera  egna rän te in täk te r.

N a m n b y te

N O R D ISK A  P R O JE K T E X P O R T F O N D E N  är e tt långt och svårt nam n. 
I en rad  sam m anhang kan fram hävandet av exp o rtasp ek ten  också  vara  
kon tra-p roduk tiv , speciellt i en in troduk tionsfas.

G ruppen  rekom m enderar:
7. A tt u n d e rs try k a  N o P E F ’s självständ iga och neu tra la  roll som  en 

nord isk  institu tion  genom  en nam nändring  till ' 'N O R D IS K A  PR O JEK T - 
F O N D E N /N O R D IC  P R O JE C T  F U N D ” .

Styrn ing  och p lan läggn ing  av verksam heten

M ed beak tande av den in ternationella  p ro jek tm arknadens fö rändringar 
sam t behovet av långsiktiga satsn ingar, och fö r a tt m öta de ökande och 
föränderliga behov som  kan fö rvän tas i fram tiden om  stöd till p ro jektex-
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po rterande nord iska  fö retag , blir det nödvändigt a tt säk ra  en effektiv 
styrning och planläggning av N o P E F ’s resu rsanvändning .

G ruppen rekom m enderar:
8. A tt N o P E F  i högre grad a rb e ta r m ed opera tionella , m ätbara  mål och 

a tt verksam heten  inarbetas i ru llande 3-årsplaner. D essa  bör löpande u t
värderas och slu tsa tse rn a  bö r tas m ed i sty re lsens rik tlin jer vid tilldelning 
av stöd.

D eta ljrekom m enda tioner

I sitt a rb e te  har g ruppen  kom m it fram  till en rad konk lusioner och  rekom 
m endationer, som  knappast kan  sägas vara  av principiell a rt, m en som  kan 
tjäna som  insp iration  fö r N o P E F ’s sty re lse  och sek re taria t.

F ondens stadgar och riktlinjer

De rekom m endationer g ruppen  lägger fram  k räv er ej stö rre  rev ideringar 
av fondens stadgar eller av rik tlin jerna  fö r fondens verksam het.

N är det gäller fondens verk sam hetsom råde  rekom m enderar gruppen  att 
stadgarna  och  rik tlin jerna  fö r sty re lsen  p rec ise ras så  a tt en m indre del av 
fondens m edel kan användas fö r anna t än  fö rstud ie r, och a tt en in troduk 
tion av nya sam arbetsg rupperingar kunde stödas m ed m er än 50 p rocen t av 
kostnaderna .

R ekom m endationerna  om  sty re lsen  innebär s tö rre  inflytande från  nä
ringslivet och  a tt VD fö r N ord iska  investeringsbanken  skulle ges m öjlighet 
a tt ingå som  ord inarie  m edlem  i N o P E F ’s sty relse  sam t a tt N ord iska  
m in is terrådets sek re ta ria t skulle k unna  närvara  vid sty re lsens sam m anträ
den. D etta  fö ru tsä tte r  en m o tsvarande  p recisering  av stadgarna.

V issa av de i d e ta ljrekom m endationem a föreslagna ändringarna bör 
enligt g ruppen  inarbe tas i fondens rik tlin jer. D etta  gäller bl. a. förslagen om 
sek re ta ria te ts  rä tt a tt b eslu ta  om  beviljning av  stöd upp till 50000 FIM  och 
uppföljning av  de av N o P E F  stödda pro jek ten .

Detaljrekommendationer

U nder g ruppens arbete  m ed a tt u tv ärd era  N o P E F ’s ak tiv ite te r har det 
fram kom m it en  rad  delkonk lusioner och rekom m endationer, som  dock 
inte kan sägas a tt vara  av övergripande na tu r. D essa  är sam m anfattade i 
de tta  kapitel fö r a tt kuna tjäna  som  vägledning och insp iration  för N o 
P E F ’s sty re lse  och sek re ta ria t.

1. Stödverksam het

P ro jek texpo rten  från  N orden  ä r koncen tre rad  till e tt hundratal större 
företag . D e m indre fö retagen  d e lta r o fta  som  nischföretag  eller underleve-
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ran tö re r till sto rfö re tagen . D e m indre fö re tagens tillväx tpo ten tia l ä r  b e ty 
dande och b ö r unders tödas.

D e m indre fö re tagen  och  ibland även  de m edelsto ra  ä r  o fta  exp o rto erfa r
na och behöver ex tra  in sa tse r från  N o P E F .

G ruppen  rekom m enderar:
1.1 A tt N o P E F  ges m öjlighet a tt ge ö ka t stöd  fö r de m indre fö retagen  i 

form  av t. ex. ak tiv  rådgivning, särsk ilt n är det gäller p ro jek tfinansi
ering och p ro jek tadm in istra tion .

1.2 A tt N o P E F  ges m öjlighet a tt läm na högre stöd än generella  50 % i v issa 
fall, vid t. ex. k o nsu lts tud ie r fö r u -länder eller u tvecklingsbanker.

1.3 A tt N o P E F  b ö r in itiera  och stöda  m indre och m edelsto ra  företag  a tt ta  
de lansvar i s tö rre  p ro jek t. D etta  gäller särsk ilt nord iska  företag  m ed 
n ischkunnande inom  pro jek tm arknaden . D et fö rekom m er allt oftare 
a tt s to ra  p ro jek t delas upp i m indre, självständiga pro jek tdelar.

1.4 A tt N o P E F  ges m öjlighet a tt kom binera  stöd  till sto rfö re tag  m ed krav 
på  redovisn ing  av tän k t ak tiv t deltagande av m ed leveran tö rerna  i 
p ro jek te t u tö v e r u n d erlev e ran se r av p roduk ter. S to ra  företag  sam arbe
ta r  o fta  m ed flera  m indre fö retag  vid p ro jek texpo rt. N är N o P E F  initi
era r p ro jek t eller i övrig t kan påv erk a  sto rfö re tagen  i uppläggningen av 
stud ier ä r  det u r no rd isk  synpunk t värdefu llt om  u n d erleveran tö re r 
ak tiv t m edverkar och får m arknads- och förhandlingskännedom .

2. A ktiv projektinitiering

De no rd iska  fö re tag  som  in terv juats v isade sig v ara  dåligt o rien terade  
om m öjligheterna a tt igångsätta  och u tveck la  p ro jek t i sam arbete  m ed 
V ärldsbanken  och liknande o rgan isationer. N o P E F  h a r genom  sin sta tus 
som  övernationell in stitu tion  b ä ttre  in trängningseffek t än  de ren t na tionel
la, exportfräm jande o rgan isa tionerna  i m ultila terala  in stitu tioner som  t. ex. 

V ärldsbanken , IF C , A sD P, A fD B , IDB etc.
E tt flerta l fö re tag  an se r a tt N O P E C  bör m edverka  till identifiering och 

u tveckling  av  p ro jek t genom  k o n su lts tud ie r i sam arbete  m ed regeringar 
och o rgan isa tioner i u -ländem . E n  m indre del av fö retagen  är in tresserade  
av N o P E F ’s tjän s te r fö r trad itionell pro jek tbevakning .

G ruppen  rekom m enderar:
2.1 A tt N o P E F  i högre grad  s tö d e r projek tin itiering , in troduk tion  och 

p ro jek tp re sen ta tio n  av nord iska  sam verkansg rupper i V ärldsbanken  

och liknande organ isa tioner.
2.2 A tt N o P E F  på  sik t s träv a r e fte r a tt e tab le ra  perm anen t egen rep re sen 

ta tion  i W ashington D .C . fö r varak tig  in te rak tion  m ed V ärldsbanks
gruppen , IDB (och även  U N D P  i N ew  Y ork). E n  sådan  N oP E F - 
rep resen ta tion  bedöm s kunna bli e tt effek tiv t tillägg till de nationella  
ak tiv ite te rna  rik tade  till d essa  viktiga in stitu tioner.
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2.3 A tt stödkom binationen  N o P E F  och de nationella  organen inrik tas och 
anpassas så  a tt den  ger fö retagen  ökad m öjlighet a tt de lta  i flera p ro jek t 
på  nya och kostn ad sk räv an d e  m arknader.

3. Sam arbetsgrupper

E nkäten  v isar a tt m ånga fö retag  har in tresse  av hjälp  a tt bilda nord iska
sam arbetsg rupper.

G ruppen  rekom m enderar:
3.1 A tt N o P E F  in itie rar fö rsök  m ed nord iska sam arbetsg rupper inom  u t

valda sek to re r, t. ex. energi, fiskeri och m iljövård.
3.2 A tt finansieringen av  sam verkansg ruppernas gem ensam m a kostn ad er i 

princip  b ö r bestridas  av de deltagande fö retagen . D et bö r dock  vara 
möjligt a tt erhålla  bidrag  från  N o P E F , särsk ilt u n d er en in ledande 
fö rsöksperiod .

4. Inform ation

In form ationen  om  N o P E F  och  verk sam heten  är icke tillräcklig  och 
särsk ilda in sa tse r behövs.

V id g ruppens o lika in te rv juer m ed fö retag  som  inte haft kon tak t med 
N o P E F , v isade de t sig a tt de ansåg sig ha behov , m en pga b ristande 
kunskap  ej sök t k on tak t m ed N o P E F . D enna bristande kunskap  delas i 
viss m ån av näringslivets o rgan isa tioner och de finansiella  in stitu tionerna .

U nder g ruppens a rbe te  h a r fram kom m it a tt d e t finns e tt s to rt in form a
tionsbehov  om  fondens verk sam het i de nord iska  länderna. Sam tidigt finns 
även  e tt s to rt behov  av kunskap  om  de o lika ländernas re su rse r och 
m öjligheter a tt vara  m ed i o lika p ro jek t.

G ruppen  rekom m enderar:
4.1 A tt det på u tsändande  landets bekostnad  ges m öjligheter fö r nord iska 

stipend ia te r a tt få tjän stgö ra  fö r N o P E F  på  N o P E F ’s kansli och i 
hem landet.

Läm plig tid speriod  kan  v ara  1 - 2  å r och innebära  a rbe te  på  N o 
P E F ’s kansli sam t a tt överfö ra  in fo rm ationer till och från b ranscho rga
n isationer, ex p o rtråd , ban k er och även före tagsbesök  i hem landet.

E n stipendiat m ed god kännedom  om det egna landets re su rse r bö r 
även  ha  s to ra  m öjligheter a tt m edverka  vid in rä ttande  av läm pliga 
sam verkansg rupper sam t vid sem inarier och föredrag  i hem landet.

4.2 A tt N o P E F  m ed stöd  av N ord iska  m in isterrådet bygger ut k o n tak te rna  
m ed b is tåndsorganen .

4.3 A tt N o P E F  ges m öjlighet till en m ånatlig fast kolum n i de nationella 
expo rto rgan isa tionernas tid skrifter.
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4.4 A tt N o P E F  m era ak tiv t d e lta r i sem inarier och håller fö redrag  inom 
branscho rgan isa tioner och  gör före tagsbesök .

4.5 A tt N o P E F ’s verk sam h e tsb e rä tte lse  tillställs en s tö rre  k re ts av in tres
sen te r, m yndigheter och organ isa tioner i N orden .

4.6 A tt in fo rm ationsskyld igheten  om N o P E F  kunde tilläggas som  en ny 
punk t i a rbe tso rdn ingen  fö r fondens sek re ta ria t. D å de föreslagna 
expo rts tip en d ia te rn as ställning och uppgifter avk lara ts , kan a rb e tso rd 
ningen faststä llas slutligt.

5. Sam arbete NoPEF — NIB

S am arbete t m ellan N o P E F  och N IB  anses v ara  av vital betydelse  för
båda o rgan isa tionerna . N IB  torde i v issa fall ha eget in tresse  a tt ekono 
m iskt b idraga till N o P E F ’s uppsökande verksam het.

G ruppen  rekom m enderar:

5.1 A tt N o P E F  kny ts närm are  till N IB , gärna i sam m a fastighet och med 
m öjligheter a tt n y ttja  gem ensam  allm än inform ation och adm in istra ti
va resu rser.

5.2 A tt N IB s verk stä llande  d irek tö r erb juds m edverka  i N o P E F ’s sty re l

se.

6. Styrelsens sam m ansättning

Företagens rep resen ta tio n  i N o P E F ’s sty re lse  b ö r öka.
G ruppen rekom m enderar:

6.1 A tt en rimlig andel av sty re lsens ledam öter väljes b land ak tiva , e rfarna 
före tagsledare . U rvalet bö r ske e fter personliga kvalifikationer och 
kom petens.

6.2 A tt res te ran d e  ledam ö ter rep re sen te ra r m yndigheter eller har olika 
specia lkunskaper inom  pro jek texpo rt t. ex. finansiering  e ller ju rid ik .

6.3 A tt N ord iska  m in isterrådet u tse r en fast o b se rv a tö r till s ty relsens 

m öten.

7. K ansliet

In tre sse t fö r N o P E F ’s tjän ste r från  näringslivet och u tlandskon tak te r
har ökat den senas te  tiden och  v isar en stark  ökning även  för 1987.

G ruppen  rekom m enderar:
7.1 A tt kansliet fö rs tä rk s för pro jek tin itiering  och rådgivning till fö retagen 

och fö r m edverkan  till b ildande av nord iska  sam verkansgrupper.
7.2 A tt in stitu tionen  hålls liten och flexibel och vid behov köper ex te rna  

tjänster.
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7.3 A tt N o P E F  u p p rä tta r och underhåller ak tuellt, da to rise ra t kund- och 
p ro jek treg ister fö r a tt h an te ra  ökad volym  och sy stem atiserad  behand 
ling av  den  egna inform ationen.

7.4 A tt kansliet sy s tem atise ra r a rb e te t m ed inkom m ande p ro jek tansök 
ningar, t. ex. m ed s tandard ise rad  form  fö r p resen ta tion  av å terkom 
m ande sakuppgifter, kanslie ts egen bedöm ning sam t redovisning av 
hur e tt v isst p ro jek t ä r  tän k t kunna finansieras fö r a tt h an te ra  ökad 
volym  av inkom m ande ansökn ingar om  stöd.

7.5 A tt kanslie t vid sm å p ro jek t, m ed stödbelopp  upp  till 50000 FIM , 
beslu ta r och rap p o rte ra r till s ty re lsen  i e fterhand .

8. Nordiskt sam arbete

F ör a tt N o P E F ’s additionalite t i den igångsättande och uppsökande 
fasen av p ro jek t skall kunna u tny ttjas optim alt behövs det fo rtsa tt från alla 
sidor in sa tse r fö r a tt främ ja det gem ensam m a nord iska sam arbete t och 
koord ineringen  m ellan de nationella  exportfräm jade o rgan isationerna. 
D etta  har hittills troligen ej fungerat optim alt.

G ruppen  rekom m enderar:
8.1 A tt det sker en  s ta rkare  koord inering  av stödm öjligheterna till närings

livet från  N o P E F , som  in ternationell o rgan isation , och de nationella, 
no rd iska  exportfräm jande o rgan isa tionerna  och de nationella finansin
stitu tionerna  sam t att d e tta  b l .a .  sker genom  m era regelbundna, ge
m ensam m a m öten  och löpande in fo rm ationsu tby te .

8.2 A tt N ord iska  m in is terrådet och de nationella m yndigheterna och nä
ringslivets in s titu tioner b id ra r till a tt s tim ulera  sam arbetsv iljan  m ellan 
N o P E F  och de exportfräm jande organ isa tionerna  och därigenom  red u 
ce ra r oavsik tlig  inbördes konku rrens om  m arknader och p ro jek t, som  i 
m ånga fall en b a rt gagnar icke-nord iska  konkurren ter.

Uttalande från Nordiska projektexportfondens styrelse angående 
värderingen av projektexportfondens verksamhet

U tvärderingsgruppens rap p o rt da te rad  den 12 augusti 1987, som  m ottagits 
i H elsingfors den 30 sep tem ber v a r förem ål fö r en bred  d iskussion vid 
N o P E F s sty re lsem öte  den 23 ok to b er 1987.

S tyrelsen  var enig i den  beskrivn ing  av verksam heten  som  u tvärderings
gruppen  gjort.

R apporten  innehåller en  rad  förslag  och synpunk ter som  närm ast ä r  a tt 
b e trak ta  som  rekom m endationer för sty re lsens och sek re ta ria te ts  arbete . 
S tyrelsen  har ännu inte behandla t d essa  i detalj, m en anser generellt sett 
a tt de u tgör viktiga påpekanden  som  kom m er att väga tungt vid sty relsens 
fram tida d iskussioner om  ytterligare  effektiv isering  av N oP E F s arbete . En
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fö rsta  genom gång i detalj p laneras äga rum  vid sty re lsem öte  1 4 -1 5  decem 
ber.

R apporten  innehåller v idare v issa  förslag som  torde k räva  stä lln ingsta
ganden av m in isterrådet därfö r a tt de ä r  av principiell k a rak tä r och  i vissa 
fall skulle k räva  ändringar i stadgan eller d ärfö r a tt det gäller tilldelning av 
resu rser.

S ty re lsens d iskussion  fördes m ed bakgrund av att sty re lsem ed lem m arna 
var m edvetna  om  a tt sy npunk ter på d essa  förslag redan  ö versän ts  till 
m in is terrådet från  ansvariga d ep artem en t i respek tive  no rd isk t land. S ty 
relsen  instäm m er i förslaget a tt N o P E F  görs till en perm anen t institu tion . 
L ikaså  var sty re lsen  enhällig i rekom m endationer om  en gradvis ökad 
budget fö r N o P E F sam t en ökning av sek re ta ria te ts  resu rser. I vad avser 
ökn ingstak ten  var sty re lsen  m edveten  om  a tt denna kom m er a tt bli b e ro en 
de dels av den to ta la  ökningen av N ord iska  m in isterrådets budget och  dels 
av vilken p rio rite t m an vill tillm äta N o P E F . Bl. a. m ot den n a  bakgrund 
k o nsta te rades a tt det förelåg  v issa nyanssk illnader m ellan sty re lsens m ed
lem m ar som  n ära  to rde  avspegla de sy npunk te r på resurstilldeln ing , som 
tidigare redov isa ts  nationellt. Sålunda betonade de danska  sty re lse ledam ö
terna härvid  att budgettillväx ten  bör ske i ljuset av u tveck lingen  och 
innanför ram en av N ord iska  m in is terrådets budget, genom  even tue lla  om 
p rio rite ringar eller som  en följd av en generell budgettillväx t.

B eträffande u tvärderingsg ruppens rekom m endation  om att N o P E F  får 
behålla sina rän te in täk te r har de tta  sty re lsens stöd. H ärvid hänv isar man 
till tid igare brev  från  sty re lsen  till N M R /S.

En viss o säk e rh e t förelåg  hos sty re lsem edlem m arna i fråga om läm plig
heten  att läm na sy n p u n k te r på sty re lsens sam m ansättn ing . D iskussionen 
u tm ynnade dock  i a tt varje land borde ges m öjlighet a tt u tse de två 
rep resen tan te r m an ansåg  läm pliga.

I N o P E F s förhållande till N o rd iska  investeringsbanken  u n d ers try k er 
sty relsen  det goda sam arbete  m an haft och som  alltjäm t råd e r mellan 
institu tionerna . S ty re lsen  fä s te r  sto r vikt vid a tt d enna relation  skall fo rt
sä tta  och i den  m ån det är möjligt a tt u tbyggas v idare. S ty re lsens u pp fa tt
ning är dock a tt den nuvarande institu tionella  förbindelsen  m ellan N oP E F  
och N IB  fungerar tillfredsställande dvs det bö r fo rtsa tt ankom m a på N IB  
att u tse  o b se rv a tö r till N o P E F s sty re lsem öte .

G ällande förslaget om  ändring av N ord iska  p ro jek texpo rtfondens nam n, 
ansåg sty re lsen  a tt det i dagens läge inte finns behov  till sådan nam nänd
ring.

S tyrelsen  ko n sta te rad e  u tvärderingsg ruppens rekom m endation  a tt verk 
sam heten  också  skall kunna utv idgas till a tt täcka  p ro jek t i industriländer, 
och a tt stadgarna  inte ä r  h inder fö r de tta . S ty re lsen  vill på en ” case by 
c a se ” -bas d isku te ra  på v ilket sä tt en  sådan utvidgning av verksam heten  
kan ske.
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S tyrelsen  har även  no tera t rekom m endationen  om att N o P E F  bör kunna 
täcka  upp till 100 p rocen t av  p ro jek tkostnader. P rincipen om  en dylik 100- 
procentig  täckning  har redan  u tn y ttja ts  i undantagsfall, främ st i sam band 
m ed de in sa tse r som  gjorts u nder den nord iska  handlingsplanen för ekono 
mi och full sysselsättn ing .

H elsingfors den 3 novem ber 1987

N ord iska  p ro jek texportfonden

Carl Iva r Ö hm an  
Styrelsens ordförande

H ans H öegh  H enrichsen  
Verkställande direktör
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Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om program för nordiskt bi 
ståndssamarbete

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1381)

O vennevn te  m in isterrådsfo rslag  e r henvist til Ø konom isk utvalg. U tval
get behand le t fo rslaget på  sitt m øte 1 1 .-1 2 . feb ru ar 1988.

1. Sam m endrag av m inisterrådsforslaget

1.1 B akgrunn

U tviklingen av d e t nord iske sam arbeidet på  b is tandsom rådet b iir b e 
sk revet. N år det g jelder opp re tte lse  av offisielle o rganer nevnes b l.a . 
N ord isk  m in isterkom ité  fo r b is tandsspørsm ål hvis oppgaver i 1971 ble 
overfø rt til N ord isk  M in isterråd , N ord isk  E m betsm annskom ité  for Bi
standsspørsm ål (E K -B ) og D en rådgivende kom ité for b is tandsspørsm ål 
(RK -B).

I ju n i 1977 ble de t nedsa tt en arbeidsg ruppe, som  fikk i oppdrag å  kom m e 
med forslag til fram tid ig  nord isk  sam arbeid  på b is tandsom rådet. A rbeidet 
med oppfølgingen av u tredn ingen  førte til undertegningen av K øbenhavn- 
av talen  av 5. m ars 1981. K øbenhavnav ta len  e r gjeldende grunnlag for det 
fo rm aliserte  nord iske sam arbeidet på b is tandsom rådet. H oved trekkene i 
av talens innhold b lir gjengitt.

M in isterråde t har i de senere år lagt betydelig  vek t på å  u tv ide og u tdype 
sam arbeidet på  b is tandsom råde t u to v er det som  i dag om fattes av de rent 
fellesfinansierte p rosjek tene .

N ord isk  R åds drø ftinger av det nord iske sam arbeidet på b is tandsom rå
det sk jer hovedsakelig  i fo rb indelse  m ed R ådets årlige sesjon. R ådet har 
flere ganger v ed ta tt y tringer som  e tte rly se r en konkre t handlingsplan for 
det nordiske b is tandssam arbe id .

En betydelig  og viktig del av sam arbeidet m å av hensyn  til sin karak te r 
fo rtsa tt skje på  det uform elle plan u ten  for sterke form elle ram m er. B eho
vet for effek tiv ite t, fleksibilitet og en rask  beslu tn ingsprosess nødven 
diggjør de tte . P rogram m et e r  u ta rbe ide t slik at de tte  hensynet ivaretas .
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1.2 U tgangspunkt fo r  det nordiske b is tandssam arbeidet

U tgangspunk te t for det nord iske b is tandssam arbe idet m å væ re at det
skal tjene m o ttakerlandenes in te resse r enten  ved økt effektiv itet i b is tands
innsatsen , adm in istra tiv  forenkling fo r m ottakerlandene eller tilføring av 
ek stra  m idler. V ed sam arbeid  og arbeidsdeling  kan de nordiske land dekke 
flere om råder enn det som  ville væ rt mulig u ten  sam ordning. Fleksible 
sam arbeidsform er er derfo r en fo ru tsetn ing  for at det nordiske sam arbeid 
skal fungere hensik tsm essig .

1.3 Sam arbeidsform er

D et form elle an svare t for sam arbeidet på regjeringssiden ligger i dag i 
N ord isk  M in isterråd  (Sam arbeidsm in istrene). S am arbeidsm in istrene har 
det form elle an svare t fo r dialogen og kon tak ten  m ellom  parlam en tarikersi
den og regjeringene i nord iske b is tandsspørsm ål. I tillegg m øtes de bi
standsansvarlige m in istre , m en ikke som  form elt fagm inisterråd .

N ord isk  R åds rolle i det no rd iske b is tandsarbe ide t er å  avgi rekom m an
dasjoner til regjeringene i de nord iske land. R ådets Ø konom iske utvalg 
legger frem  årlige vurderinger av b is tandssam arbe idet og re iser forslag til 
nye sam arbeidstiltak  overfo r regjeringene. 1 novem ber 1985 m øttes N o r
disk R åds Ø konom iske u tvalg  og de b is tandsansvarlige m inistrene for 
utveksling  av sy nspunk te r om kring nord isk  b is tandssam arbeid .

H oved trekkene  i E K -B ’s og R K -B ’s arbeidsoppgaver blir besk reve t i 
denne delen av m in isterrådsfo rslaget. En viktig del av E K -B ’s arbeid 
bestå r i å  d rø fte  sen tra le  spørsm ål i in ternasjonale  b is tandsorgan isasjoner. 
RK-B skal b l.a . b is tå  M in isterråde t ved behandlingen av forslag til nye 
fellesnord iske tiltak  og endring  i eller forlengelse av de eksisterende inn
satser.

D et fo regår en u ts trak t løpende og uform ell kon tak t m ellom  b is tandsad 
m inistrasjonene i de nordiske land. D et holdes årlig nordiske m øter om 
bistanden  til henholdsv is A frika og A sia der hensik ten  e r å bedre koord ine
ringen av nordisk  b istand  til land i regionen og å u tveksle erfaringer og 
inform asjon.

D et e r  regelm essig kon tak t m ellom  de nordiske b is tandsadm in istrasjone
ne såvel på  sek to rn ivå  som  vedrø rende sæ rskilte tem aer.

På prosjek tn ivå  sam arbeider de nordiske land på flere m åter. Fellesfi- 
nansierte  nord iske p ro s jek te r e r  den  best kjente form en fo r nordisk  sam ar
beid. M inisterrådet e r  av den oppfatn ing at de tradisjonelle fellesfinansier- 
te p rosjek tene er så  adm in istra tiv t k revende at andre og m er fleksible 
sam arbeidsform er er å fo re trekke.

På u te rep resen tasjonene  e r det system atisk  kon tak t m ellom  de nordiske 
rep resen tan tene . I m ultilaterale b is tandsorganer op p tre r N orden  ofte som 

enhet. M in isterrådet anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å  fo rtse tte  det 
m angfoldige fo rm aliserte  og uform elle sam arbeidet som allerede er e tab 
lert.
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1.4 Sam arbeidsom råder

1.4.1 P olicy-utvikling , fo r skn in g  og evaluering

De nord iske land søker i økende grad  å u tv ik le en sam ordnet politikk på 
nye om råder, en ten  de t g jelder land , reg ioner eller fagom råder. Særlig 
nevnt b lir forsknings- og evalueringssam arbeidet og M in isterråde t anbefa 
ler a t de tte  sam arbe ide t bygges u t y tterligere.

1.4.2 N orden  — SA D C C  in itia tivet

De nord iske lands sam arbeid  m ed SA D C C -landene b lir om talt. M ed 
u tgangspunkt i F elleserk læ ringen  anbefa ler M in isterråde t at b is tandsadm i
n is trasjonene in ten siv erer arbe ide t m ed å  iverk se tte  konkre te  tiltak.

1.4.3 Sahel-belte t

M inisterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
-  ha en  sys tem atisk  inform asjonsu tveksling
-  koord inere  de nord iske  lands b is tandstiltak
-  vu rdere  mulige felles fo rundersøke lse r, prosjek tg jennom ganger og eva

lueringer
-  sam arbeide om  forskning og u tredn inger
-  identifisere  m ulige felles nord iske in n sa tse r i om rådet

1.4.4 M ellom -A m erika

De nord iske land h a r i s to r grad sam m e syn på  u tviklingen i regionen, og 
et økende b is tandsengasjem en t kan fo ru tses .

M in isterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
-  vu rdere  fe llesnord iske regionale innsa tse r
-  fo rtsa tt arrangere  sem inarer fo r de m est involverte  nord iske private 

o rgan isasjoner i M ellom -A m erika, d e r d isse kan u tveksle  erfaringer og 

inform asjon om  v idere engasjem ent.

1.4.5 F elles sam arbeidsland

De nord iske land har valgt m ange av de sam m e utviklingsland som  sine 
hovedsam arbeidsland .

F o r å  øke den nord iske koord ineringen , både på  land og p rosjek tn ivå, 
anbefaler M in isterråde t b is tandsadm in istrasjonene å:
-  g jennom gå situasjonen  i de felles sam arbeidslandene fo r å kartlegge 

om fanget og effek ten  av d e t no rd iske sam arbeidet
-  g jennom gå ru tin e r og p ro sed y re r fo r bl. a. landprogram drøftinger fo r å 

se om  en bed re t no rd isk  koord inering  kan le tte  m ottakerlandenes adm i

n is tra tive  kapasite t.

1.4.6 F ellesnordiske p rosjek ter

D et har i alt væ rt igangsatt 7 fe llesnord iske p ro s jek te r i K enya, M osam 
bik, T anzan ia  og SA D C C -regionen. M in isterråde t h a r ikke se tt det som
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avgjørende å opp re ttho lde  de tradisjonelle  fellesfinansierte p rosjek tene  i 
sin nåvæ rende form , m en funnet d e t rim elig a t enkelte  av disse v idereføres 
på b ilateral basis, hvo r de tte  e r  naturlig . M in isterråde t legger im idlertid 
betydelig  vek t på å u tv ik le  andre m odeller fo r d e t nord iske b is tandssam ar
beidet, som  i s tø rre  grad kan b idra  til en effektiv  u tny tte lse  av b istanden . 
SA D C C -sam arbeidet og den planlagte m odellen for nordisk  b istand  til et 
fritt N am ibia  er eksem pler på sam arbeidsfo rm er som  e tte r  M in isterrådets 
oppfatn ing vil gi en bedre u tny tte lse  av b istanden .

1.4.7 A dm in istrasjon  av de fe lle sn o rd iske  p rosjek tene

E K -B  bad i novem ber 1986 om  å få u ta rbe ide t en rap p o rt om  erfaringer 
m ed de adm in istra tive  m odellene fo r de fellesnord iske p rosjek tene . H o
vedanbefalingene i rappo rten  blir referert.

M in isterråde t anbefa ler de no rd iske b istandsadm in istrasjonene å, innen 
ram m ene for E K -B 's  v irksom het, studere  konsekvensene av rekom m an
dasjonene sam t fo reslå  eventuelle  nye retn ingslin jer for en m er effektiv , 
fleksibel og fo renklet adm in istrasjon  av nordisk  prosjekt- og program sam 
arbeid.

1.4.8 Tverrfaglige em ner

I b is tandsadm in istrasjonenes arbeid  m ed å in tegrere  hensynet til kv inner 
og miljø i all sin regulæ re b is tandsv irk som het, har de funnet stø tte  og 
re ssu rse r i å  e tab lere  no rd iske rådg ivende arbeidsgrupper.

K vinner

M inisterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
-  sam arbeide om  u tarbeidelse  av sta tistiske  m etoder som  gjør det mulig å 

m åle hvo r sto r andel av b is tanden  som  kanaliseres til kvinner
-  sam arbeide om  opplæ ringstilbud om kv inner og utvikling for de ansatte  i 

b istandsadm in istrasjonene
-  søke å sam ordne b is tanden  fra flere nord iske land til sam m e kvinnepoli

tiske enhet eller o rganisasjon på m ottakersiden .

M iljø

I lys av den ålm enne tilslutning til anbefalingene i V erdenskom m isjo
nens rap p o rt, anbefalingene i u tredn ingen  om miljø og b istand fra 1982 og 
erfaringene fra  den nord iske konferansen  om m iljø/bistand og utvikling i 
Saltsjöbaden , bø r fo rtsa tt og sterk t sam arbeid  skje m ellom  de nordiske 
land på m iljøsiden, og spesiell vekt legges på følgende om råder:
-  påvirkning av F N -organ isasjoner for å følge opp  V erdenskom m isjonens 

anbefalinger
-  in tegrering  av m iljøhensyn i det regionale sam arbeidet m ed utv ik lings

landene
-  sam arbeid  med in ternasjonale  m iljøvernorgan isasjoner
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— sam arbeid  m ed frivillige o rgan isasjoner (N G O s)

-  integrering av m iljøhensyn i program - og prosjek tak tiv ite tene

1.5 S am arbe id  i m ultila tera le  og in ternasjonale organisasjoner

1.5.1 S a m arbe ide t i F N  og F N ’s b is tandsorganer

D e nord iske land av se tte r  re la tiv t sto re  de le r av sine b is tandsbudsje tte r 
til m ultila teralt sam arbeid . D en m ultilaterale b is tanden  gjennom  FN  er 
u ttrykk  for landenes tiltro  til FN  som  et vesentlig  instrum ent for økono
misk og sosial utvikling.

1.5.2 S a m arbe ide t i V erdensbanken/ID A  og de regionale u tviklingsbanke-

I V erdensbanken /ID A  utg jør de nord iske land en form ell valggruppe. I 
de regionale u tv ik lingsbankene inngår de deltakende nord iske land sam let i 
valggrupper og ro tasjonso rdn inger, som  im idlertid også om fatter ikke-nor
diske land.

De nord iske land vil sam arbeide fo r å  gjøre de kom m ende kapita lpåfyl
lingene til u tv ik lingsbankene så høye at de blir effektive fo r å im øtekom m e 
de fattigste u tv ik lingslandenes enorm e b is tandsbehov . O gså når det gjelder 
u tv ik lingslandenes m uligheter fo r g je ldsle tte lser fo regår det en u ts trak t 
m eningsutveksling  og koord inering  m ellom  de nord iske land.

1.5.3 N ord isk  sam arbe id  i O E C D 's D evelopm en t A ssis ta n ce  C om m ittee  
(D AC)

De nord iske land vil i s tø rre  grad beny tte  DAC som  et forum  fo r å spre 
og sty rke  de nord iske  b is tandspo litiske  s tandpunk ter.

1.6 K onklusjon

M ed u tgangspunkt i 20 års p rak tisk  erfaring m ed nordisk  b is tandssam ar
beid og det nye p rogram m et anbefa ler N ord isk  M in isterråd  at b is tandsad 
m in istrasjonene fo rtse tte r , in ten siverer og u tv ik ler det nordiske sam arbei
det på  ovennevn te  om råd er, der de tte  vu rderes som  fordelaktig  for m o tta 
kerlandene.

2. U tvalgets synspunkter

Som refe re rt i m in is terrådsfo rslaget er retn ingslin jene fo r det form elle 
b is tandssam arbe idet m ellom  de nord iske land nedfelt i K øbenhavnavtalen  
av 1981. A vtalen  regu lerer spesielt de fellesfinansierte  nord iske p rosjek ter, 
m en avtalen  inneho lder også en form ulering hvor det går frem  at de 
nord iske lands reg jeringer ø n sk e r å fo rste rke  og u tv ik le sitt sam arbeid  for å 
frem m e økonom iske og sosiale frem skritt i u tv ik lingslandene, såvel innen
for ram m en av de in ternasjonale  organ isasjoner som  i b ilaterale fo rb indel
ser m ed de enkelte  u tv ik lingsland.

4 4 - 17-336 N ordiska rådet
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N ord isk  R åd h a r e tte r  forslag  fra Ø konom isk utvalg flere ganger bed t 
M in isterråde t om  a t det b lir u ta rbe ide t en p lan for det nord iske b is tands
sam arbeidet. D et forslag til sam arbeidsp rogram  som  nå foreligger innehol
d e r i hovedsak  en besk rivelse  av det form elle og uform elle sam arbeidet 
som  allerede er e tab le rt supplert m ed en del generelle m ålsettinger og 
p rinsipper fo r det fram tidige sam arbeid . N å r u tvalget ba  om  en arbeidsplan  
var hensik ten  a t denne bl. a. skulle k largjøre en rekke forhold  som  f. eks.:

-  fram tidig konkre t p rosjek tsam arbeid
-  sam ordning av de adm in istra tive  p ro sed y rer, h erunder sam ordning av 

reg ler, av ta leverk  og øvrige ordn inger som  kan b idra til å avlaste  m o tta 

kerlandet
-  en drøfting av den nord iske organ isasjonsform  vedrø rende b is tandssam 

arbeidet, dvs. en overføring av an sv a r og adm in istrasjon  av b is tands
sam arbeidet til de b is tandsansvarlige m inistre fra sam arbeidsm in istrene 
slik at det kan o p p re ttes  et fo rm elt fagm inisterråd  også på de tte  om rå

det.
U tvalget er enig i at sam arbeidsp lanen  m å væ re så fleksibel at den  ikke 

hem m er u tv iklingen av nye sam arbeidsfo rm er e tte r  hvert som  behovene 
tilsier det. U tvalget m ener de tte  likvel ikke ville stride m ot en sterkere  
konkretisering  og klarlegging av fo rannevn te  p u n k ter enn det som  nå 
foreligger både når det g jelder forslag  fo r å bedre koordineringen av b ila te
rale innsa tse r og m er fleksible adm in istrasjonsfo rm er for fellesnordiske 
p ro s jek te r fo r å bedre effek tiv ite ten  i b istanden . U tvalget vil også nå 
henstille  om  at det blir o p p re tte t et fo rm elt fagm inisterråd  fo r b is tandsom 
rådet. D et e r  e tte r  u tvalgets oppfatn ing  naturlig  at an svare t for det no rd is
ke b is tandsarbe ide t legges til de m inistre som  svare r for de tte  om rådet i 

sine egne land.
N år det g jelder de generelle m ålsettinger og retn ingslin jer som  blir 

fram ført i forslaget kan u tvalget slu tte  seg til d isse og vil bem erke følgen

de:
D et nord iske b is tandssam arbe id  har lang trad isjon  fordi det e r sam m en

fallende mål og retn ingslin jer for b is tandsarbeidet i de nord iske land. 
Ø konom isk u tvalg  har i likhet m ed M in isterråde t tidligere un d ers trek e t at 
u tgangspunk te t for det nord iske b is tandssam arbe ide t må væ re at det skal 
tjene m o ttakerlandenes in te resse r en ten  ved økt effektiv itet i b is tandsinn 
sa tsen , adm inistra tiv  forenkling fo r m ottakerlandene eller tilføring av ek s
tra  m idler. Fo rho ldene ligger godt til re tte  fo r bedre sam ordning og effek ti
vite t i b is tandsinnsatsen . De nord iske land har valgt m ange av de sam m e 
landene som  hovedsam arbeidsland . D et foreligger også sam m enfallende 
syn på hva som  e r god b is tand  og på  hvilke v ilkår den bør bli gitt på. 
E rfaringene fra felles no rd isk  opp treden  i m ultilaterale b is tandsfo ra  er 
gode. De nord iske land har i in ternasjonale  fo ra  skap t seg en posisjon  hos 
u tv ik lingslandene. De blir o pp fa tte t som  troverd ige a lliansepartnere  i disse 
landenes bestreb e lse r på nasjonal kontro ll, sjø lrådere tt og likeverdige fo r
hold i in ternasjonal sam m enheng.
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U tvalget m ener det e r viktig m ed en sterk  nordisk  koord inering  og 

sam arbeid  på evaluerings-, u trednings- og fo rskn ingssek to ren . I likhet med 
M in isterråde t m ener u tvalget at ved u tveksling  av erfaringer og kunnskap  
u tv ides alle de no rd iske lands basis fo r utvikling av fo rbedre t b is tandspo li
tikk.

U tvalget m ener sam arbeidsfo rm ene m å velges ut fra hva som  e r m est 
hensik tsm essig  for m o ttakerlandene . S tikkord  e r effektiv itet og fleksibili
te t m ed sik te på  å skape grunnlag  fo r en  god ressu rsu tn y tte lse . U tvalget ta r 
til e tte rre tn ing  den besk rivelse  M in isterråde t gir av det eksis te rende  bi
standssam arbe ide t og vil gi u ttrykk  fo r at de tte  v irker både mangfoldig og 
om fattende og dan n er et godt grunnlag for det v idere sam arbeid . N år det 
gjelder spørsm åle t om  fellesfinansierte  nord iske p ro s jek te r har u tvalget 
no tert seg at M in isterråde t frnner denne sam arbeidsform en adm inistrativ t 
k revende.

1 forhold  til landene i det sørlige A frika e r  sam arbeidet blitt m er form ali
sert g jennom  felleserk læ ringen  m ed SA D C C -landene. B istanden fra de 
nordiske land utg jør i dag en  vesentlig  del av de vestlige lands b istand  til 
SA D C C -om rådet. D et kan d erfo r fo rven tes  at det nord iske sam arbeidet 
m ed SA D C C -landene kan få s to r be tydning  for det u tv ik lingsarbeid  disse 
landene nå s tå r overfo r. U tvalget m ener det vil væ re spesielt viktig å 
sty rke kom m unikasjon , sam handel og sam arbeidet m ellom  SA D C C -lande- 
ne for å redusere  den økonom iske avhengigheten  av regim et i Sør-A frika.

N år det g jelder M in isterråde ts om tale og forslag  vedrø rende det tørke- 
ram m ede om rådet sø r for S ahara  slu tte r u tvalget seg til det som  fram føres i 
m in isterrådsforslaget.

Det sam m e gjelder m ålsettingene fo r b is tandsinnsa tsen  til M ellom -Am e- 
rika. D et er behov  for nord isk  b istand  til om rådet som  sik ter m ot å frem m e 
økonom isk og sosial utvikling, dem okrati og m enneskere ttigheter.

U nder oversk riften  ” Tverrfaglige em n er”  i m in is terrådsforslaget er bi
stand til m iljøvern og kv in n e re tte t b is tand  b linket ut som  sen trale  om råder 
for nord isk  sam arbeid . U tvalget er enig i at det e r viktig å integrere 
hensynet til kv inner og miljø i all regulæ r v irksom het og s tø tte r M in isterrå
dets anbefalinger på d isse felt fullt u t. U tvalget vil spesielt understreke  
nødvendigheten  av at anbefalingene i rappo rten  fra V erdenskom m isjonen  
for miljø og u tvikling blir fulgt opp. D et vises også til s lu ttkom m unikéet fra 
N ord isk  R åds in ternasjonale  konferanse om  luftfo ru rensn inger hvo r det 
b l.a . he te r at det e r nødvendig  m ed fo rho ldsreg ler for at sikring av en 
m iljøm essig ansvarlig  utvikling i u tv ik lingslandene p rio rite res i forbindelse 
m ed alle overfø ringer av  b is tand  og teknologi. U tvalget vil dessu ten  hen le
de oppm erksom heten  m ot de funksjonshem m ede i u tv ik lingslandene. 1 
fo rbindelse m ed det in ternasjonale  åre t for funksjonshem m ede i 1981 satte 
m an igang et arbeid  på  no rd isk  plan fo r å vu rdere  hvordan  m an kan 
tilgodese funksjonshem m ede i b is tandsv irk som heten . A rbeidet ble av slu t
te t i 1984 og i av slu tn ingsrappo rten  ble det lagt fram  anbefalinger til fo rtsa tt 

nord isk  sam arbeid  innen dette  om rådet. A nbefalingene ble s tø tte t av
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EK -B . U tvalget an se r at sam arbeidsprogram m et b ø r kom pletteres med 
tiltak  som  ta r spesielt sikte på  å bedre de funksjonshem m edes situasjon i 
u tv ik lingslandene.

U tvalget no te re r a t p rogram forslaget bare  ta r  opp ku ltu rsam arbeidet 
m ed u tv ik lingslandene i tilknytning til forslaget om  nordiske innsatser i 
SA D C C -landene. U tvalget savner konkre te  forslag til nye nordiske inn
sa tse r i u tv ik lingslandene på  ku ltu rom rådet. E t økt ku ltu rsam arbeid  med 
u tv ik lingslandene vil b idra til øk t kunnskap  om  d isse landenes ku ltu r i de 
nord iske land og s ty rk e r derm ed N ordens m uligheter til å  u tform e kom 
m ende b is tandsinnsa tse r slik at de i enda  stø rre  u tstrekn ing  ta r  hensyn til 
fo ru tse tn inger og re levan te  forhold  i m ottakerlandet. D et v ises i denne 
forbindelse til at U N E SC O  har u tlyst perioden 1988-97  til et verdens 
ku ltu rårtiende.

A vslutningsvis vil u tvalget be M in isterråde t vurdere hvorv id t det er 
hensik tsm essig  å tilføre den  nord iske b is tandsv irksom heten  m idler over de 
nord iske b udsje tte r. Slike m idler kan f. eks. ny ttes til å  bygge ut fo rsk 
nings- og evalueringssam arbeidet der de tte  anses hensik tsm essig . U tvalget 
fo ru tse tte r at det blir o rien te rt om oppfølgingen av sam arbeidsprogram m et 
og hvilke resu lta te r som  oppnås i fram tidige v irksom hetsbere tn inger fra 
M in isterrådet.

D et v ises forøvrig  til u tvalgets be tenkn inger over m edlem sforslagene A 
813/e om o pp re tte lse  av en nord isk  stasjon  for biologisk og skogteknisk  
forskning i T anzan ia  og A 816/e om  konkrete  initiativ til effektivisering av 
det nordiske b is tandsarbeidet for en bæ rekraftig  utvikling i u tv ik lingslan

dene.
M ed d isse m erknader fo reslår Ø konom isk utvalg at

N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  å ved ta  et p ro 
gram  for nord isk  b is tandssam arbe id  i sam svar m ed m in is terråds
forslag B 79/e og Ø konom isk u tvalgs synspunk ter.

S tockholm , 11. feb ruar 1988

E sko  A h o  (K)

Ilkka-C hristian  B jörklund  (Sdp) 

Johan  B u ttedah l (Sp)

Filip F ridolfsson (m)

F lem m ing  H ansen  (KF)
Ivan Johannesen  (Sh)

A rvo  K em ppa inen  (Skdl)

P oul N ie lson  (S)

O ddrunn P ettersen  (A)

K im m o  S a si (K ok)

H arald  S ynnes (KrF)

Ylva A nnersted t (fp) 

G ustav B jörkstrand  (Sfp) 

Lahja E xner (s) 

E inar Førde (A) 

G udrún H elgadó ttir  (A b.) 
O lo f Johansson  (c)

Preben L ange  (Si) 

A ase  O lesen (RV) 

Påll P étursson  (F.) 

Karl-Erik Svartberg  (s) 

Jan P. Sy  se (H) 
Formann
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Ministerrådsforslag

om program för nordiskt biståndssamarbete
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet ö v ersän d er härm ed sitt förslag till program  för 
nord isk t b is tåndssam arbe te .

E fte r a tt N o rd isk a  råde t behand la t och avgett sina synpunk te r på  fö rsla
get av se r m in isterrådet a tt fas tstä lla  p rogram m et u nder våren  1988.

O slo den 17 decem ber 1987

Bjarne M ørk E idem
Fridtjov C lem et
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Program for nordisk bistandssamarbejde

M ed henvisning til
-  aftalen  om  D et nord iske b is tandssam arbe jde  m ellem  D anm arks, F in

lands, Islands, N orges og Sveriges regeringer, undertegnet den 5. m arts 
1981 (K øbenhavnsaftalen)

-  R apport om  det nordiske b is tandssam arbe jde , som  i 1984 blev tilstillet 

N ord isk  Råd
-  N ord isk  R åds anm odning til M in isterråde t om at frem lægge en a r

bejdsplan  for b is tandssam arbe jdet
og under hensyn tagen  til den ud talelse  (bilag) som  D en R ådgivende 

K om ité fo r B istandspolitiske spørgsm ål (RK -B) frem kom  med over fo rsla
get til program m et,

har N ord isk  M inisterråd  (Sam arbejdsm in istrene) den . . .  1988 vedtaget 
følgende program  for det no rd iske sam arbejde.

P rogram m et er udarbejdet inden for ram m erne a f E m bedsm andskom ité
en for b istandspolitiske spørgsm ål (E K -B ) og er d isku tere t ved de bi
standsansvarlige m inistres m øde i H elsingfors den 1. sep tem ber 1987.

1. Bakgrunn

Det nord iske sam arbeid  på b is tandsom rådet har eksistert siden de nor
diske land i 1949 engasjerte  seg i opp re tte lsen  og finansieringen av 
forgjengeren for U N D P, E PTA  (” F N s utv idede program  for teknisk  bi
s tan d ” ).

E t fo rm alisert sam arbeid  ble innledet i 1961 g jennom  nedsette lsen  av en 
nordisk m in is terkom ité  fo r  b is tandsspørsm ål. I d esem ber åre t e tte r  ble den 
første  nord iske avtale  om  b istand  til e t u tv iklingsland undertegnet, nemlig 
om stø tte  til et u tdann ingsprosjek t i T anganyika under ledelse av et sæ r
skilt p rosjek tsty re . F ra  1965 ble det holdt regelm essige sam rådsm øter 
mellom de nord iske b istandssjefer.

G jennom  ” O slo -konvensjonen” (undertegnet i O slo den 19. ju li 1968) ble 
det o p p re tte t e t styre  fo r  de nordiske b istandsprosjekter. S ty re ts hoved
oppgave var å  fo rberede  beslu tn inger om  de fellesfinansierte b is tandsp ro 
sjek ter for m in isterkom itéen . V ed en tilleggsprotokoll av 3. d esem ber 1971 
ble m inisterkom itéens oppgaver overfø rt til N ord isk  M inisterråd  som er 
o pp re tte t ved overenskom st av 13. feb ruar 1971.

I 1976 ble N ordisk  E m b edsm annskom ité  fo r  B istandsspørsm ål (EK-B) 
e tab lert, dels fo r å behandle  spørsm ål i re lasjon til fe llesnordiske prosjek 
te r , dels fo r uform elt å  drøfte spørsm ål i relasjon til m øter i m ultilaterale 
fora.

I jun i 1977 ble det nedsa tt en arbeidsg ruppe, som  fikk i oppdrag å kom m e 
m ed forslag til frem tidig nord isk  sam arbeid  på b is tandsom rådet. G ruppens 
rapport forelå i mai 1979 (u tredning nr. A/1979/20). A rbeidet m ed oppføl-
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gingen av u tredn ingen  førte  til undertegningen  av K øbenhavnavta len  av 5. 
m ars 1981. K øbenhavnav ta len  e r g jeldende grunnlag for det fo rm aliserte 
nordiske sam arbeidet på b is tandsom rådet.

Blant nydannelsene i fo rbindelse m ed K øbenhavnav ta len  er det særlig 
grunn til å frem heve o pp re tte lsen  av D en rådgivende kom ité  fo r  b istands- 
spørsm ål (R K -B ), som  i henhold  til sin in struks og i likhet m ed det tidligere 
S tyret for N ord iske B istandsprosjek ter, b es tå r av lekfolk. H ovedvek ten  i 
kom itéens arbeid  ligger på drøftinger av  prinsipielle spørsm ål vedrørende 
såvel det fe llesnord iske b is tandssam arbe idet som  generelle b is tandspo litis
ke p roblem er.

Sam tidig ble E m bedsm annskom itéen  for b is tandsspørsm ål tillagt stø rre  
kom petanse i fo rb indelse  m ed adm in istrasjonen  av de fellesnord iske p ro 
sjek ter. D et endelige ansvar ligger som  tidligere hos N ord isk  M inisterråd  
(Sam arbeidsm in istrene).

K øbenhavnav ta len  regu lerer spesielt de fellesfinansierte nord iske p ro 
sjek tene. Im idlertid  inneho lder av ta lens p ream bel en form ulering hvo r det 
frem går at de nord iske lands regjeringer ø n sk e r å  fo rste rke  og u tv ik le sitt 
sam arbeid  fo r å frem m e økonom isk  og sosialt frem skritt i u tv ik lingslande
ne, såvel innenfor ram m en av de in ternasjonale  o rganisasjoner som  i 
b ilaterale fo rb indelser m ed de enkelte  u tv iklingsland. D ette  ind ikerer at 
avtalen  d ek k er det nord iske sam arbeidet på b is tandsom rådet i vid fo rstand  
og ikke se tte r  noen ram m e m .h . t .  hvilke sam arbeidsfo rm er landene kan 
inngå hvis de finner d e t form ålstjenlig .

M in isterrådet har i de senere år lagt betydelig  vekt på å utvide og u tdype 
sam arbeidet på b is tandsom råde t u to v er det som  i dag om fattes av de ren t 
fellesfinansierte p rosjek tene . Parallellfinansiering , sek torsam ordning , 
sam råd fo r å  unngå dobbeltarbeid , erfaringsu tveksling , felles opp treden  i 
m ultilaterale fo ra  sam t utvikling av nye sam arbeidsfo rm er (som  SA DCC 
og forslaget til en N am ibia-m odell) e r  nøkkelord  i denne forbindelse.

N ord isk  R å d s  d rø ftinger av det nord iske sam arbeidet på b is tandsom rå
det sk jer hovedsakelig  i forbindelse  m ed R ådets årlige sesjon. Til grunn for 
d iskusjonen  ligger M in isterråde ts årsbere tn ing  hvo r regjeringene bl. a. re 
degjør for u tviklingen innenfor det b is tandspo litiske sam arbeidet.

I tillegg til årsbere tn ingen  fikk N ord isk  Råd i 1984 oversend t en fyldig 
rapport om det nord iske b is tandssam arbe idet.

N ord isk  Råd har flere ganger ved ta tt y tringer som  e tte rly se r en konkret 
handlingsplan for det nord iske b is tandssam arbe idet. M in isterråde t legger 
m ed dette  frem  et program  for det nordiske b is tandssam arbe idet.

En betydelig  og viktig del av sam arbeidet sk jer og m å av hensyn til sin 
karak ter fo rtsa tt skje på det uform elle plan u ten  for sterke  form elle ram 
m er. B ehovet for effek tiv ite t, fleksibilitet og en rask  beslu tn ingsprosess 
nødvendiggjør de tte . P rogram m et er u tarbeidet slik at de tte  hensynet iva

retas.
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2. U tgangspunkt for det nordiske bistandssam arbeidet

U tgangspunk te t fo r det no rd iske b is tandssam arbe ide t m å væ re at det 
skal tjene m o ttakerlandenes in te re sse r en ten  ved øk t effek tiv ite t i b is tands
innsa tsen , adm in istra tiv  forenkling fo r m o ttakerlandene eller tilføring av 
ek s tra  m idler.

F orm åle t m ed d e t no rd iske b is tandssam arbe ide t m å væ re å  oppnå s tø rst 
mulig effek tiv ite t i b is tandsinnsatsen . E ffektiv  sam ordning og sam arbeid  
m ellom  de nord iske land kan  føre til bedre re ssu rsu tn y tte lse  i u tv ik lings
landene hv o r flere no rd iske land e r engasjert, enn om  d e t enkelte  nordiske 
land skulle operere  på  egen hånd.

E n god koord inering  m ellom  nord iske giverland e r også til h jelp fo r 
m o ttakerlandets adm in is trasjon , som  skal fo rho lde seg til et s to rt antall 
g iverorganisasjoner. N ord isk  b is tandssam arbe id  vil derved  frigi adm ini
stra tiv  kapasite t til andre nasjonale oppgaver i m ottakerlandet.

D e nord iske  land har m ange fe llesstrekk , både i sine prinsip ielle bi
standspo litiske holdn inger og i p rak tisk  b is tandsarbeid . D et legges bl. a. 
s to r vekt på  b is tandens sosiale profil, h e runder tilfredsstillelse av grunn
leggende m enneskelige behov . D en felles nord iske opp treden  i m ultila tera
le b is tandsfo ra  har resu lte rt i s tø rre  g jennom slagskraft fo r nord iske syns
p u n k ter enn om landene hadde frem ført d isse enkeltv is , og har fø rt til at 
u tv ik lingslandene ofte b e trak te r de nord iske land som  en enhet i b istands- 
sam m enheng. V ed sam arbeid  og arbeidsdeling  kan de nord iske land dessu 
ten  dekke flere om råder enn det som  ville væ rt mulig u ten  sam ordning.

De nord iske land sam arbe ider m ed m ange av de sam m e utvik lingslande
ne. I policy-dialog m ed m ottakerland  vil e t felles nord isk  s tandpunk t gjøre 
det enk lere  fo r m ottakerlande t å  forho lde seg til de nord iske land og 
sam tidig sty rke  de fellesnord iske s tandpunk ter. D ette  g jelder spesielt i de 
land d e r de nord iske land s tå r fo r en tung del av b istandsoverføringene.

B istandsarbeid  fo regår fo r en sto r del i rask t sk iftende om givelser, de r 
behovet fo r hurtige avg jø re lse r og konkre te  tilpasn inger e r  sto rt. F leksible 
sam arbeidsfo rm er e r  derfo r en fo ru tsetn ing  fo r a t det nord iske sam arbeid  
skal fungere hensik tsm essig .

3. Sam arbeidsform er

D et form elle an sv a re t fo r sam arbeidet på  regjeringssiden ligger i dag i 
N ord isk  M in isterråd  (S am arbeidsm in istrene). Sam arbeidsm in istrene har 
det form elle an sv a re t fo r dialogen og kon tak ten  m ellom  parlam en tarikersi
den og regjeringene i no rd iske b is tandsspørsm ål. I tillegg m øtes de bi
standsansvarlige m inistre, m en ikke som  form elt fagm inisterråd .

M in isterråde t avgjør i dag viktige prinsipielle spørsm ål vedrø rende nye 
p ro s jek te r sam t u tv idelser, fo rlengelser og viktige endringer i de ek sis te 
rende fellesnord iske prosjek tene .
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N ord isk  R åds ro lle i det no rd iske b is tandsarbe ide t e r  å avgi rekom m en- 
dasjoner til regjeringene i de nord iske land. R ådets økonom iske utvalg 
legger frem  årlige vurderinger av b is tandssam arbe ide t og re iser forslag til 
nye sam arbeidstiltak  o verfo r regjeringene. I novem ber 1985 m øttes N o r
disk R åds økonom iske utvalg og de b istandsansvarlige  m inistrene for 
u tveksling  av sy n sp u n k te r om kring nord isk  b is tandssam arbe id .

Som  tid ligere nevn t ble R ådgivende kom ité fo r b is tandsspørsm ål (RK-B) 
o pp re tte t g jennom  K øbenhavnav ta len . R K -B s hovedoppgave er å utgjøre 
et forum  for d iskusjon  av prinsipielle  spørsm ål som  angår sam arbeidet med 
utv iklingsland. K om itéen  skal v idere m edvirke til u tform ingen av det 
nordiske b is tandssam arbe ide t.

RK-B skal også b is tå  M in isterråde t ved behandlingen av forslag til nye 
fellesnord iske tiltak  og endring i e ller fo rlengelse av de eksisterende innsat-

E m bedsm annskom itéen  for b is tandsspørsm ål (EK -B ) e r fo rberedende 
organ fo r M in isterråde t og skal bl. a. behandle ulike rekom m endasjoner og 
henvendelser fra og kom m entere  rap p o rte r til N ord isk  Råd.

V idere s tå r EK -B  for adm in istrasjonen  av fellesnord iske p rosjek ter, 

bl. a. spørsm ål som  godkjennelse  av de årlige arbeid sp laner, årlige budsje t
ter, å rsrap p o rt og -regnskap og de årlige rev isjonsbere tn inger.

En viktig del av E K -B s arbeid  b es tå r i å drøfte  sen trale  spørsm ål i 
in ternasjonale  b is tandsorgan isasjoner. D isse drøftingene leder ofte til fel
les nord iske holdn inger og sam ordnet stem m eavgivning i sen trale  spø rs
m ål, og som  i en rekke fora  frem føres i form  av fellesnord iske innlegg. 
L ikeledes d rø ftes tilsetting  i høyere in ternasjonale  stillinger, for på denne 
m åten å sty rke  de nord iske lands rep resen tas jo n  i in ternasjonale  b is tands
o rganisasjoner.

I tillegg til behandlingen  av de fellesfinansierte  p rosjek tene  har m an i 
E K -B s regi igangsatt og d rø fte t en rekke nord iske u tredn inger innenfor 
ulike om råder som  miljø og b is tand , fisk og b is tand , m yke p ros jek tinveste- 
ringslån og sam ordning  innen energ iom rådet.

D et fo regår en u ts trak t løpende og uform ell kon tak t m ellom  b is tandsad 
m inistrasjonene i de no rd iske land. O ver tid har et sp ek te r av ulike sam ar
beidsform er u tv ik le t seg, og flere av disse har få tt en sto r grad av regulari-

D et holdes årlig nord iske m øter om  b istanden  til henholdsv is Afrika-og 
A sia der hensik ten  er å bedre koord ineringen  av nord isk  b istand til land i 
regionen og å u tveksle  erfaringer og inform asjon.

D et er regelm essig  kon tak t m ellom  de nord iske b is tandsadm in istrasjone
ne såvel på sek to rn ivå  som  vedrø rende sæ rskilte tem aer. Det er sa tt ned 
a rbeidsgrupper både på  p erm anen t og ad-hoc basis. D isse gruppene legger 
frem  sine anbefalinger og konk lusjoner til E K -B  når det angår fellesnord is
ke innsatser. D et avho ldes også fe llesnord iske fagsem inarer.

På p ro sjek tn ivå  sam arbeider de nordiske land på flere m åter. Fellesfi-
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nansierte  no rd iske p ro s jek te r e r  den best k jente form en fo r no rd isk  sam ar
beid. M in isterråde t er av den oppfatn ing  a t de tradisjonelle  fellesfm ansier- 
te p rosjek tene  er så adm in istra tiv t k revende at andre og m er fleksible 
sam arbeidsfo rm er er å fo re trekke . I p raksis fo regår et slikt p ro s jek tsam ar
beid på m ange ulike m åter. M an kan inngå en avtale  om  ” arbeidsdeling" 
ved at m an på nord isk  plan blir enig om at e tt av landene skal overta  
s tø tten  til e t p rosjek t/p rogram  eller e t geografisk om råde alene. K oord ine
ringen kan også b estå  i a t m an sam arbeider innenfor et p rogram  ved f. eks. 
å  inngå likelydende av ta le r m ed m o ttakeren . Det e r  også mulig å ” samfi- 
n an sie re”  på  den m åten at et no rd isk  land e r m ed på  å finansiere et 
p rosjek t/p rogram  som  et anne t nord isk  land har d e t adm in istra tive ansvar 
for sam m en m ed m ottakerlandet.

P å u te rep resen tasjonene  e r det system atisk  kon tak t m ellom  de nordiske 
rep resen tan ten e , og p rak tisk  gjensidig hjelp når d e t e r  behov for det. I 

forbindelse  m ed sikkerhetssituasjonen  i sam arbeidslandene, har de nord is
ke rep resen tas jonene  u ta rbe ide t felles evakuerings- og beredskapsp laner.

I m ultilaterale b is tandso rganer o p p tre r N orden  ofte som  en enhet (se 
kap. 5.). I F N -sam m enheng  er det blitt vanlig praksis at det avholdes 
fellesnord iske innlegg, og at de no rd iske land fo rdeler oppgavene mellom 
seg. I V erdensbanken  og de regionale u tv ik lingsbankene har de nordiske 
land felles rep resen tas jon  i bankenes sty rer.

M in isterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å fo rtse tte  det m ang
foldige fo rm aliserte  og uform elle sam arbeidet som  allerede er e tab lert.

4. Sam arbeidsom råder

4.1 P olicy-utvikling, fo rskn in g  og evaluering

De nord iske land søker i økende grad  å u tv ik le en sam ordnet politikk på 
nye om råder, en ten  d e t g jelder land , reg ioner e ller fagom råder.

Ved utveksling  av erfaringer og kunnskap  u tv ides alle de nord iske lands 
basis fo r utvikling av fo rbed re t b is tandspolitikk . De nord iske land har i dag 
egne forsknings- og evalue ringsenheter som  i økende grad sam arbeider. De 
nord iske land har sam m en en b redere  erfarings- og kunnskapsbakgrunn , 
som  kan væ re nyttig  ved u tredn ings og policy-utform ing. D ette  gjelder 
særlig når m an går inn på nye og hittil uk jen te  innsatsom råder.

Sett i lys av den sam stem m ighet om  de prinsipielle u tv iklingspolitiske 
spørsm ål som  he rsk e r i N o rden , de felles p rob lem er m an m ø ter i prak tisk  
b is tandssam arbe id  og de re lativ t knappe faglige re ssu rse r landene har på 
d isse fagom rådene, anbefa ler M inisterrådet at b is tandsadm inistrasjonene 
bygger ut forsknings- og evalueringssam arbeidet y tterligare.

4.2 N o rden -SA D C C  in itia tivet

S am arbeidet i SA D C C  (S ou thern  A frican D evelopm ent C oordination  
C onference) ble innledet i 1980 m ellom  ni land i det sørlige Afrika: A ngola,
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B otsw ana, L eso th o , M alaw i, M osam bik, S w aziland, T anzan ia , Zam bia og 
Z im babw e. F o rm åle t e r  å  frem m e regionens utvikling og gjøre landene 
m indre økonom isk  avhengige av Sør-A frika. Sam arbeidet om fatter b l.a . 
tran sp o rt, kom m unikasjon , landbruk , industri, g ruvedrift, a rbeidsk raft og 
energi.

De nord iske land har sam arbeidet b ila teralt med SA D C C -landene siden 
1980. Som følge av den  tilsp issede politiske situasjonen  i det sørlige A frika, 
bl. a. som  følge av in tern  undertrykkelse  i Sør-A frika og stadig m er om fat
tende økonom iske sanksjoner m ot Sør-A frika, kartla  de nord iske land i 
1984 m ulighetene fo r et øk t sam arbeid  m ed SA D C C -landene. D isse b e s tre 
belsene resu lte rte  i 1986 i at SA D C C -landene og N orden  på SA D C C s årlige 
m in isterm øte i H arare  i ja n u a r  1986 undertegnet en politisk felleserklæ ring 
(Joint D eclaration) om økt økonom isk  og kultu relt sam arbeid  m ellom  
landene i de to  regionene.

Felleserk læ ringen  definerer de politiske mål og ram m er for sam arbeidet 
og anv ise r e t b red t sp ek te r av mulige sam arbeidsom råder. D en fo ru tse tte r 
at det udvidete  sam arbeidet m ellom  de to  reg ioner, i den u ts trekn ing  det er 
mulig, skal foregå innenfor a llerede eksisterende institusjonelle ram m er. 

De nord iske land har på  de tte  grunnlag nedsa tt en  S A D C C -styringsgruppe, 
som  iv are ta r kon tak ten  med SA D C C -landene. K oord ineringsansvare t for 
styringsgruppen  ivare tas på skift av de nord iske land. F o r tiden har N orge 

ansvare t.
B lant mulige sam arbe id som råder m ellom  de to  regionene frem hevet 

Felleserk læ ringen  føfgende:
-  økt nord isk  s tø tte  til det regionale sam arbeidet i SA D C C -landene
-  øk t faglig b istand
-  tiltak  fo r å:

•  sty rke p ro duksjonskapasite ten  i SA D C C -landene
•  frem m e kon tak t m ellom  handel-, industri- og banksek to rene  i de to 

regionene
•  fo rbedre finansielle be tingelser og m ekanism er og

•  frem m e ku ltu relt sam arbeid
E n lang rekke ak tiv ite te r u nder det nord iske initiativet e r  i ferd m ed å bli 

iverksa tt. A nalyser av handel, investeringer og tran sp o rt i SA D CC-regio- 
nen er igangsatt fo r å  u tpeke  flaskehalser i regionen og p ro s jek te r som  kan 
stø ttes  av de nord iske land.

De nord iske land har, som  en konsekvens av sam arbeidsav ta len , økt 
sine sam lede bevilgninger til SA D C C -landene. En vesentlig  del av disse 
m idlene anvendes, i overensstem m else  m ed SA D C C s prioritering , innen
for tran sp o rtsek to ren  til utbygging av de viktige tran sp o rtk o rrid o ren e , via 
D ar es Salaam  i T anzan ia  og B eira i M osam bik. P rosjek tene  g jennom føres 
ikke som  egentlige fe llesnord iske p ro s jek te r u nder K øbenhavn-av ta len , 
men som  nord isk  sam finansiering . E rfaringene med denne form  fo r sam ar
beid har væ rt m eget positive.
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M ed u tgangspunkt i Felleserk læ ringen  anbefa ler M in isterråde t at bi
standsadm in istrasjonene in tensiverer arbeidet m ed å iverksette  konkrete 
tiltak  innen de ovennevn te  sam arbeidsom rådene.

4.3 Sahel-belte t

I det tø rkeram m ede om rådet sør fo r Sahara  finnes noen av de fattigste 
og hardest ram m ede land i verden  som  har et s to rt og vedvarende behov 
for b istand for å avverge eller m inske k a tas tro fe r i frem tiden. D en om fat
tende nødhjelpen som  er gitt til om rådet i løpet av de siste årene m å på  sikt 
e rs ta tte s  av m er langsiktig hjelp fo r å b idra  til å  skaffe fattige befolknings
g rupper et varig livsgrunnlag.

M ed bakgrunn  i k risen  i S ahel-belte t og de nord iske lands voksende 
engasjem ent i om rådet, ble det i 1985 o p p re tte t en nord isk  arbeidsgruppe 
for b istand  til S ahel-belte t, som  skulle rappo rte re  til E K -B . A rbeidsgrup
pen  bestod  av rep re sen tan te r fo r de en h e te r som  har an svar fo r langsiktig 
b istand  til de tø rkeram m ede om rådene.

M in isterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
1) ha  en  sys tem atisk  inform asjonsu tveksling
2) koord inere  de nord iske lands b is tandstiltak
3) vu rdere  m ulige felles fo rundersøke lse r, prosjek tg jennom ganger og ev a

lueringer
4) sam arbeide om  forskning og u tredn inger
5) identifisere mulige felles nord iske in sa tse r i om rådet.

4.4 M ellom -A m erika

D en politiske u tviklingen i M ellom -A m erika i de senere å rene , herunder 
revolusjonen  i N icaragua, har ført til en økende oppm erksom het og in te
resse in ternasjonalt og i N orden , fo r denne regionen. D en nord iske b is tan 
den til om rådet sik ter m ot å  frem m e økonom isk  og sosial utvikling, dem o
krati og m enneskere ttigheter. De nord iske land har i sto r grad sam m e syn 
på  utviklingen i reg ionen , og et økende b is tandsengasjem ent kan fo ru tses. 
R ep resen tan te r fo r de nord iske lands b is tandsadm in istrasjoner m øtes fo r å 
u tveksle  inform asjon om  pågående og planlagt b istand til M ellom -A m erika 
m ed vek t på  regionale innsa tse r, og fo r å undersøke m ulighetene fo r felles 
e ller koo rd inert no rd isk  innsats.

M in isterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
1) vu rdere  fe llesnord iske regionale innsa tse r
2) fo r tsa tt a rrangere  sem inare r fo r de m est involverte  nordiske private  

o rgan isasjoner i M ellom -A m erika, der d isse kan u tveksle  erfaringer og 
inform asjon om videre engasjem ent.

4.5 F elles sam arbeidsland

De nord iske land har valgt m ange av de sam m e u tv ik lingslandene som 
sine hovedsam arbeidsland , og har o p p re tte t nasjonale b is tandskon to rer i 

d isse landene. D et ek s is te re r i dag et u ts trak t og løpende sam arbeid  mel-
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lom de nord iske b is tandskon to rene  i sam arbeidslandene. 1 forbindelse  med 
den økonom iske krisen  i T anzan ia  o p p re tte t de nordiske land en egen 
arbeidsgruppe som  skulle kom m e m ed forslag  til hvordan  de nord iske land 
burde forholde seg til den stadig fo rverrede  situasjonen  i landet og til 
m yndighetenes holdning til situasjonen . D et ek sis te re r også system atisk  
nord isk  kon tak t og sam arbeid  når det g jelder andre land.

F o r å øke den  nord iske koord ineringen , både på land og p rosjek tn ivå, 
anbefaler M in isterråde t b is tandsadm in istrasjonene å:
1) gjennom gå situasjonen  i de felles sam arbeidslandene fo r å kartlegge 

om fanget og effek ten  av det nord iske sam arbeidet
2) g jennom gå ru tiner og p ro sed y re r for b l.a . landprogram drøftinger fo r å 

se om  en b ed re t nord isk  koord inering  kan le tte  m ottakerlandenes adm i

n is tra tive  kapasite t.

4.6 F ellesnord iske p rosjek ter

D et h a r i alt væ rt igangsatt 7 fe llesnord iske p ro s jek te r, ink ludert stø tten  
til In s titu te  o f D evelopm ent M anagem ent i T anzan ia  fra  D anm ark , F in land 
og N orge, og de nord iske lands stø tte  til transportkom m isjonen  i det 
sørlige A frika (SA TCC ). 4 av p ro sjek tene  løper fo rtsa tt i fe llesnordisk  regi. 
Av de øvrige e r  stø tten  til e tt p rosjek t av slu tte t, m ens to stø ttes b ila teralt 

av ett av de nord iske landene . F ellesp rosjek tene  adm in istreres i dag av 
b is tandsadm in istrasjonen  i e tt av de nord iske land.

N eden fo rstående  tabell gir en oversik t o ver fellesprosjek tene:

Som  det frem går av  o v en n ev n te , u tg jør innsatsen  til de fellesnord iske 
p rosjek tene  forho ldsv is besk jedne beløp, særlig sett i forhold til de nor
diske lands to tale  b is tandsbudsje tte r.

Å rsaken  til d e tte  e r  ikke e t ønske om  å bygge ned d e t nord iske sam arbei-
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det på b is tandsom råde t. T vert i m ot v iser de tte  dokum ent m ed all tydelig
het at sam arbeidet er blitt betydelig  u tv idet og in tensivert innenfor nær 
sagt alle sek to re r av  b istanden .

De fellesnord iske p ro sjek tene  i sin nåvæ rende form  ble igangsatt ut fra 
hensynet om  å sam le knappe re ssu rse r fo r å oppnå den  best mulige u tn y t
telse. E tte rh v ert som  b istandsadm in istrasjonene i de nord iske land har 
vokst, h ar også deres m ulighet til å planlegge og drive sto re  p ro s jek te r på 
b ilateral basis økt og derm ed redusert behovet for d irek te  m edvirkning fra 
flere land for å få p ro s jek te r igangsatt. M idlene til de fellesnord iske p ro 
sjektene bevilges dessu ten  innenfor de enkelte landram m ene (ikke N orge), 
og fe llesprosjek tene tilfø rer d erfo r ikke m ottakeren  ek stra  re ssu rse r (addi- 
sjonalitet). D ette innebæ rer a t det neppe er noen adm inistrativ  forenkling 
fo r m ottakeren  at p ro s jek te t e r  fe llesnord isk , sam m enlignet m ed om  det 
hadde væ rt gjennom ført på b ilateral basis.

O vennevn te  a sp ek te r h a r fø rt til at M in isterråde t ikke har sett det som  
avgjørende å  opp re ttho lde  de tradisjonelle  fellesfinansierte p rosjek tene  i 
sin nåvæ rende form , m en funnet d e t rimelig a t enkelte av disse v idereføres 
på b ilateral basis, hvor de tte  e r  naturlig . M in isterråde t legger im idlertid 
betydelig  vek t på å u tv ik le andre m odeller for det nord iske b is tandssam ar
beidet, som  i stø rre  grad kan bidra til en effektiv  u tny tte lse  av b istanden . 
SA D C C -sam arbeidet og den planlagte m odellen fo r nord isk  b istand  til et 
fritt N am ibia e r  eksem pler på sam arbeidsfo rm er som  e tte r M in isterrådets 
oppfatning vil gi en  bedre u tny tte lse  av b istanden .

4 .7  A dm in istrasjon  av de fe lle sn o rd iske  p rosjek tene

E K -B  bad i novem ber 1986 om  å få u ta rbe ide t en rap p o rt om  erfaringer 
m ed de adm inistrative m odellene for de fellesnord iske prosjek tene . O pp
d raget ble u tfø rt av  O lav L indstad , N O R A G R IC , og hans rapport: ” B e
tenkning om  adm in istrasjonen  av fellesnord iske p ro s jek te r”  ble d røfte t på 
E K B s m øte i m ars 1987. E K -B  sa seg generelt enig i de gitte anbefalinger. 
H ovedanbefalingene er gjengitt nedenfor:
1) F lere  oppgaver i p rosjek tadm in istrasjonen  bør overfø res fra h jem m esi

den til u tesiden . D en daglige p rosjek tadm in istrasjon  i m o ttakerlandet 
bø r in teg reres så  langt som  mulig i landets egne institu sjoner og s tru k tu 
rer.

2) De nord iske o rganer bø r gi stø rre  fu llm akter til det u tpek te  forvaltende 
b istandsorgan  i adm in istrasjonen  av p ro s jek te t enn  det som  til nå har 
væ rt tilfelle fo r de fellesnord iske p rosjek ter.

3) D en tradisjonelle  fo rdelingsnøkkel er til nå anvend t for de fe llesnord i
ske p ros jek tene . D et b ø r kunne anvendes m er fleksible fordelingsnøkler 
i det frem tidige nord iske prosjek tsam arbeid  også på dette  om rådet.

4) U tviklingen har i den senere tid gått i retn ing av at et m indre antall 
nord iske land inngår av ta ler om  prosjek tsam arbeid . En frem tidig gene
rell nord isk  avtale  på  de tte  felt b ø r åpne m ulighet fo r et sam arbeid  hvor
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fæ rre enn de fem  nord iske land d e lta r (som  f. eks. i K enya Rural 
D evelopm ent Fund  eller SA T C C -sam arbeidet).

O lav L indstads rap p o rt v iste  at no rd isk  b is tandssam arbe id  kan ta  m ange 
ulike fo rm er og følge ulike adm in istrasjonsm odeller. M in isterråde t anbefa
ler de nord iske b is tandsadm in istrasjonene å, innen ram m ene for E K -B s 
v irksom het, studere  konsekvensene av  bl. a. L indstads rekom m enda- 
sjoner sam t fo reslå  even tuelle  nye re tn ingslin jer for en  m er effektiv , fleksi
bel og fo renk let adm inistrasjon  av nord isk  prosjek t- og program sam arbeid .

4.8 Tverrfaglige em ner

I b is tandsadm in istrasjonenes arbeid  m ed å in teg rere  hensynet til kv inner 
og miljø i all sin regulæ re b is tandsv irk som het, har de funnet stø tte  og 
re ssu rse r i å  e tab lere  nord iske rådgivende arbeidsgrupper.

K vinner

D en uform elle no rd iske sam rådsgruppen  fo r kv inner og utvikling m øtes 
e tte r  behov . G ruppen  e r fø rst og frem st et nyttig  o rgan fo r utveksling  av 
inform asjon og erfaringer. D en tjener v idere som  en fo rberedende arbe id s

gruppe i fo rb indelse  m ed in ternasjonale  m ø ter, som  f. eks. ekspertg ruppe- 
m øter for kv inner og utvikling i DAC og F N s avslu ttende kvinnetiårskon- 
feranse i N airob i 1985. G ruppen  ta r  også opp  til d iskusjon  p rosjek ter/tiltak  
der flere av de nord iske land e r involvert. De fellesfinansierte nordiske 
sam virkesp rosjek tene  i T anzan ia  og K enya har væ rt g jennom gått u tfra  et 
kv inneperspek tiv . V idere fo rberedes en tem adiskusjon  om kv inner og 

utvikling i E K -B  i 1988.
De nasjonale kv innekon to re r på  Sri L anka og i K enya m o ttar stø tte  fra 

flere nord iske land. Begge kon to rene  er inne i en  vanskelig  periode. F o r så 
vidt angår W om en’s B ureau i K enya har den  nordiske sam rådsgruppen  
gjennom  konsu len tarbe id  og et no rd isk /kenyansk  sem inar i N airobi søkt å 
finne frem  til hvordan  stø tten  i frem tiden bør o rganiseres.

S am rådsgruppen  for kv inner og utvikling vil fo rtse tte  å m øtes m ed hen 
blikk på  å im øtekom m e behov fo r erfarings- og inform asjonsutvik ling  og 
for koord inering  m ellom  de nord iske land.

M in isterråde t anbefa ler b is tandsadm in istrasjonene å:
1) sam arbeide om  u tarbeidelse  av sta tistiske  m etoder som  g jør det mulig å 

måle hvor sto r andel av  b is tanden  som  kanaliseres til kvinner
2) sam arbeide om  opplæ ringstilbud om  kv inner og utvikling for de ansatte  

i b is tandsadm in istrasjonene
3) søke å  sam ordne b is tanden  fra flere nord iske land til sam m e kvinnepoli

tiske enhet eller organ isasjon  på  m ottakersiden .

M iljø

Den gjensidige avhengighet m ellom  miljø og utvikling frem står i dag som 
et av hovedprob lem ene p å  den globale politiske dagsorden . M iljøbelast-
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ningene e r nå i ferd  m ed å bli så alvorlige a t de rep resen te re r en betydelig 
fare for den økonom iske og sosiale utvikling ikke bare  globalt m en også 
in tern t i m ange land, isæ r i A frika.

"V erdenskom m isjonen  fo r miljø og u tv ik ling" (B rundtland-kom m isjo- 
nens) rap p o rt rep re sen te re r et verdifu llt b idrag  til hvordan  m an kan fo rsø 
ke å avhjelpe de m iljøm essige p rob lem er som  utvik lingslandene s tå r over
for og oppnå en bæ rekraftig  utvikling. R apportens anbefalinger om en 
fo rste rke t b is tandsinnsats fo r å stø tte  opp u nder en slik utvikling har fått 
alm en oppslu tn ing  fra de nord iske land.

EK -B n edsatte  a llerede i 1981 en arbeidsgruppe fo r å u tarbeide  forslag til 
en bed re  in tegrering  av miljø- og na tu rressu rsasp ek ten e  i d e t nordiske 
b is tandsarbeidet. A rbeidsgruppens anbefalinger ble frem lagt i 1982 ("M iljø  
og B istand” ). N ord isk  M in isterråd  slu tte t seg til d isse anbefalinger. E n ny 
arbeidsg ruppe fo r miljø og utvikling, nedsa tt i 1984, p resen te rte  sine fo r
slag til EK -B  våren  1986. P å  de tte  grunnlag anbefalte  M in isterråde t våren
1986 b is tandsadm in istrasjonene om:
-  å be N ord isk  M in isterråds sek re ta ria t kartlegge behovet i N orden  for 

spesialkurs og sem inarer som  har til form ål å in tegrere m iljøaspektet i 
b is tandsarbeidet

-  å  be arbeidsg ruppen  u tarbeide  forslag  til en  åpen nord isk  konferanse om 
m iljøvernspørsm ål og fa ttigdom sprob lem er i utviklingsland.
En stø rre  nordisk  konferanse om  m iljø/bistand og utvikling ble holdt i 

Saltsjöbaden  i mai 1987.
M inisterrådet ved tok  på et m øte 16. ju n i 1987 følgende beslutning: 
"R ap p o rten  från  V ärldskom m issionen  fö r miljö och utveckling  (B rundt- 

land-kom m issionen) bö r, enligt sam arbetsm in istrarnas m ening, följas upp 
b re tt inom  m in isterråd  och äm betsm annakom itéer. D et bö r övervägas på 
vilket sä tt som  B rundtland-kom m issionens grundidé kan beak tas, dvs. hur 
m iljöaspek terna kan in teg reras i verksam heten  inom resp. sam arbetsom rå- 

de.
T yngdpunkten  i M R -organ isationens uppföljning av rappo rten  ligger nu 

naturligt i sek to re rn a  m iljövård  och biståndspolitik . M in isterrådet fö ru tsa t
te  a tt B rundtland-kom m issionens rap p o rt beak tas  i de förslag till sam ar
betsp rogram  (m otsv .), som  ä r u nder beredning inom  d essa  båda sam ar
betsom råden . R esu lta te t av a rb e te t kan här kom m a a tt dokum enteras till 
N ord iska  råd e ts  36:e session  1988.

S am arbetsm in istrarna  gav m in is te rrådssek re ta ria te t i uppdrag att b eva
ka uppföljningen inom  berö rda  sek to re r och a tt rappo rte ra  i ä re n d e t.”

1 lys av den alm enne tilslutning til anbefalingene i V erdenskom m isjo
nens rap p o rt, anbefalingene i u tredningen  om miljø og b istand  fra 1982 og 
erfaringene fra  den nord iske konferansen  om m iljø/bistand og utvikling i 
S altsjöbaden , bø r fo rtsa tt og sterk t sam arbeid  skje mellom de nordiske 
land på m iljøsiden, og spesiell vek t legges på følgende om råder:
-  påvirkning av F N -organ isasjoner for å følge opp V erdenskom m isjonens 

anbefalinger
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-  in tegrering  av  m iljøhensyn i det regionale sam arbeidet m ed utv ik lings

landene
-  sam arbeid  m ed in ternasjonale  m iljøvernorgan isasjoner
-  sam arbeid  m ed frivillige o rgan isasjoner (N G O s)
-  in tegrering  av m iljøhensyn i program - og p ro s jek tak tiv ite tene .

5. Sam arbeid i m ultilaterale og internasjonale organisasjoner

5.1 S a m arbe ide t i F N  og F N s b istandsorganer

De nord iske  land av se tte r  re la tiv t sto re  de le r av sine b is tandsbudsje tte r 
til m ultila tera lt sam arbeid . D en m ultila terale  b is tanden  g jennom  F N  er 
u ttry k k  fo r landenes tiltro  til F N  som  e t vesentlig  instrum ent fo r økono 
misk og sosial utvikling.

I m ultilaterale b is tandso rganer o p p tre r N o rd en  ofte som  en enhet. D ette  
oppnås g jennom  kontinuerlige og uform elle k o n tak te r m ellom  de nordiske 
lands b is tandsfo rvaltn inger. 1 FN -sam m enheng  foregår det m ellom  de 
nord iske land in tensive konsu ltasjoner og koordinering . S am ordningsan
svare t fo rdeles vanligvis m ellom  de nord iske land, og sam arbeidet fø rer 
ofte til felles s tan d p u n k te r og innlegg.

1 F N -o rgan isasjoner m ed beg renset m edlem stall i s ty rende o rganer har 
de no rd iske land e tab le rt ro tasjonso rdn inger fo r sine respek tive  kand ida
ter, hvilket også innebæ rer felles no rd isk  s tø tte  fo r d isse kandidatene.

I tillegg til det sam arbeid  på  b is tandsom råde t som  foregår m ellom  de 
nord iske m ynd igheter p å  hovedstadsn ivå  e r et tilsvarende løpende og 
uform elt sam arbeide e tab le rt m ellom  de nord iske rep resen tas jonene  der 
hvo r F N s b is tandso rganer har sine h o v ed k o n to re r (N ew  Y ork , G enéve, 
W ien, R om a, N airob i). O gså ved  in ternasjonale  kon feranser og m øter på 
b is tandsom rådet e r  d e t næ r k on tak t m ellom  de nord iske deltakerne .

5.2 S a m arbe ide t i V erdensbanken /ID A  og de regionale u tviklingsbankene  

I V erdensbanken /ID A  u tg jør de no rd iske land en form ell valggruppe.

E tte r en av talt ro tasjonso rdn ing  b e se tte r  de nord iske land posten  som  
rep resen tan t (ekseku tivd irek tø r) i b ankens sty re . R otasjonsordn ingen  om 
fa tte r også eksek u tiv d irek tø ren s m edarbeidere  i N ord isk  K on to r.

I de regionale u tv ik lingsbankene inngår de deltakende nord iske land 
sam let i valggrupper og ro tasjonso rdn inger, som  im idlertid  også om fatter 
ikke-nordiske land.

D et er v idere innført en  fast sam arbeidsordning  slik at alle land d e lta r i 
en felles in s truksjonsp rosess . Det holdes tre  nord iske bankm øter årlig, og 
for den  løpende v irk som heten  holdes d e t ukentlige no rd iske te lefonkonfe

ranser.
V ed årsm ø tene  i V erdensbanken  og U tv ik lingskom iteen  p resen te res  

fellesnord iske innlegg u ta rb e id e t av de nord iske  land u nder bankm øtene . I 

de regionale u tv ik lingsbankene holdes nasjonale innlegg, m en i tilknytning
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til å rsm øtene  og alle stø rre  in ternasjonale  m ø ter holdes nord iske konsulta- 
sjonsm øter. I forb indelse m ed forhandlinger om påfylling og kapitaløkning 
i d isse institu sjonene foregår et næ rt nord isk  sam råd som  grunnlag for 
landenes fo rhandlinger.

De nord iske land vil sam arbeide fo r å  gjøre de kom m ende kapitalpåfyl
lingene til u tv ik lingsbankene så  høye at de b iir effektive fo r å im øtekom m e 
de fa ttigste  u tv ik lingslandenes enorm e b is tandsbehov . O gså når det gjelder 
u tv ik lingslandenes m uligheter for g je ldsle tte lser fo regår det en u ts trak t 
m eningsutveksling  og koord inering  m ellom  de nord iske land.

5.3 N ord isk  sam arbeid  i O EC D s D eve lo p m en t A ssis ta n ce  C om m ittee  
(D AC)

I m otsetn ing til FN  og u tv ik lingsbankene, hvo r b is tandsg ivere  og 
-m ottakere m øtes, e r  DAC e t koord ineringsorgan  fo r g iverlandenes m yn
digheter alene . D e nord iske land s tå r dog for den  holding at de viktigste 
fo ra  fo r d eb a tt og utvikling av policy e r d e r hvo r givere og m ottakere  
m øtes. L ikevel e r  D A C e t viktig  o rgan  for ” overvåk ing”  av b is tandens 
kvan tita tive  og kvalita tive innhold. De nord iske land vil i stø rre  grad 
beny tte  D AC som  et forum  fo r å spre  og sty rke de nord iske b is tandspo liti
ske s tandpunk ter.

6. K onklusjon

M ed u tgangspunkt i 20 års p rak tisk  erfaring m ed nord isk  b is tandssam ar
beid og de t nye program m et anbefa le r N ord isk  M inisterråd  at b is tan d sad 
m in istrasjonene fo rtse tte r , in ten siv erer og u tv ik ler d e t nord iske sam arbei

det på  ovennevn te  om råd er, der de tte  vu rderes fordelaktig  fo r m o ttak er
landene.
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Udtalelse fra Den Rådgivende Komité for Bistandsspørgsmål (RK-B)

V edtaget ved m øde i H elsingfors den 17. august 1987

Til N ord isk  M in isterråd

D en R ådgivende K om ité fo r B istandsspørgsm ål (RK -B) har fåe t forelagt 
udkast til A rbeidsp lan  fo r no rd isk  b is tandssam arbe id . K om itéen , som er 
nedsat fo r at tage initiativ  i spørgsm ål om  nord isk  b is tandssam arbe jde , 
an ser a t der e r  e t fo rtsa t behov  fo r nord isk  sam arbejde. E n arbejdsp lan  kan 
således væ re e t in s trum en t til at skabe et bedre og m ere in tensiv t sam arbej-

M ed henvisning til ud k aste t til A rbeidsp lan  for nord isk  b is tandssam ar
beid ønsker R K -B  særligt at frem føre følgende:
1. R K -B  ko n sta te rer , a t dele a f  de tilbagestående fæ llesnord iske bi

s tan d sp ro jek te r e r  i fæ rd  m ed a t blive b ila tera liserede  eller næ rm er sig 

en afslutning.
R K -B  k o n sta te re r på  denne baggrund , a t der foreligger et ønske  om 
sm idigere sam arbejdsform er.

2. RK-B an ser, a t udgangspunk te t fo r det nord iske b is tandssam arbe jde  
m å væ re, at det tjen e r m odtagerlandenes in te resse r, en ten  ved stø rre  
effek tiv ite t i b is tan d sin sa tsen , adm in istra tiv  forenkling for m odtager
landene eller ved a t tilføre ek s tra  m idler. F orm ålet m ed det nordiske 
b is tandssam arbe jde  m å væ re a t opnå s tø rst mulig effek tiv ite t i b is tands
indsatsen . RK-B henv iser bl. a. til de m uligheder, som  e r trukke t frem  i 
den  såkald te  L in d stad -rap p o rt ” A lternative  løsningsm odeller til fæ lles
nord isk  b is tan d ”  og a n b e fa le r , at M in isterråde t foran led iger en indgå
ende udredning  om  nord isk  p ro jek t- og program sam arbejde , som  ud
m under i forslag  til bedre koord inering  a f bila terale  indsa tse r og m ere 
fleksible adm in is tra tionsfo rm er fo r fæ llesnord iske p ro jek te r og/eller 

program m er.

3. RK-B henv iser til, at koord inering  a f  b istand  e r e t spørgsm ål, som  også 
har væ ret frem m e i den  in ternationale  deba t om  udviklingsbistand. 
B ehovet fo r a t b is tandsindsa tse rne  koord ineres e r  ind iskutabelt. RK-B 
anbefa ler, at de nord iske lande foregår de øvrige donorlande m ed et 
godt eksem pel m ed hensyn  til koord ineringsspørgsm åle t.

4. RK-B anser, at i det om fang det e r  m uligt, bø r de nord iske lande 
udny tte  U N D P s og andre  F N -organers ek spertise  og kapacite t på  k o o r
dineringssiden  på en hensig tsm æ ssig  m åde.

5. RK-B anser, at de no rd iske lande bør gå i sp idsen  for koordinering, 
heru n d er a t koord inere  den  nord iske b is tandsindsa ts m ed F N s indsats i 
SA D C C -regionen, bl. a. for a t spare  på m odtagerlandenes knappe adm i
nistra tive resso u rcer.
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6. RK-B a n ser , at de nord iske lande i sam arbejde m ed F N -organerne bør 
stræ be e fter a t i de fa ttigste  lande fo rbedre  d isse landes egne institu tio 
n e r fo r a t bringe dem  i stand  til a t planlæ gge gennem førelse a f  b i
stan d sp ro jek te r på en gennem gribende og professionel m åde.

7. RK-B u nders treger betydn ingen  af, a t de nord iske lande op træ der sam 
m en, sæ rligt i U N D P , V erdensbanken , de regionale ban k er og de sæ rli
ge fonde. RK-B anbefa ler, a t de no rd iske lande, u nder hensyntagen  til 
en fæ lles nord isk  vurdering a f  ønskvæ rdigheden  a f  økonom isk , social 
og politisk  udvikling i m od tagerlandene, ved fæ llesop træ den  i de m ulti
la tera le  o rganer, sæ rligt frem hæ ver følgende synspunkter:
-  en tilstræ kkelig  andel a f  b is tan d sresso u rcern e  skal reserveres  til de 

fattigste  lande
-  udviklingsbistand skal fø rst og frem m est gavne de fattigste  befo lk

n ingsgrupper
-  in ten tionerne  i B rund tland-kom m issionens rappo rt skal følges i 

m iljøspørgsm ål
-  kv indernes stilling i udv ik lingsprocessen  skal sty rkes og
-  m enneskere ttighederne  skal tillægges vægt.

8. RK-B anbefa ler, at de no rd iske lande i det m ultilaterale sam arbejde 
s tø tte r F N -sy stem et og frem m er system ets funk tioner, sam t m edv irker 
til a t finde løsninger på  de inden fo r sy stem et opståede  prob lem er. De 
nord iske lande bø r således m edvirke til at udvikle nye, tid ssvarende og 
effektive a rbejdsfo rm er fo r a t effektiv isere  F N s arbejde i den økonom i
ske og sociale sek to r.
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Juridiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om samarbetsprogram på livs
medelsområdet

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1401)

O vennæ vnte m in isterrådsforslag  e r henv ist til Ju rid isk  U dvalg. U dvalget 
har behand le t forslaget på m øder den 11. feb ruar 1988 i S tockholm  og den
6. m arts 1988 i Oslo.

1. Sam m endrag a f m inisterrådsforslaget

1.1 B aggrund

I fo ro rd e t peges d e r på, a t der ved udform ningen a f  sam arbejdsprogram 
m et e r  taget udgangspunkt i de p rio rite ringer og den organisationsm odel, 
som  e r besk reve t i det dokum ent, der blev udarbejdet i 1984: ” O rganise
ringen a f og p rio rite ringer fo r det nord iske sam arbejde på  levnedsm iddel
om råd e t” .

Det e r  derfo r fø rst og frem m est de faglige m ålsæ tninger og p rioriterede 
a rbejdsopgaver, som  får en m ere udførlig udform ning i sam arbejd sp ro 
gram m et.

1.2. M ål og principper

D et nord iske sam arbejsprogram  skal m edvirke til:
-  at besky tte  fo rb rugerne  ved a t sikre den sundhedsm æ ssige kvalite t på 
levnedsm idler,
-  at afvikle handelsh indringer såvel i N orden  som  i anden in ternational 
sam m enhæ ng,
-  at ra tionalisere  m ynd ighedernes arbejde ved at sam ordne adm inistrative 
ru tiner og p raksis,
-  at udny tte  faglige og økonom iske re sso u rce r bedre ,
-  at v idereudvik le  og fo rstæ rke  enkelte  fagom råder inden fo r sek toren  og
-  at udvikle og fo rstæ rke ko n tak te r og gensidig inform ation.

1.3. A nsvarsom råde/O rgan isa tion

De tre  hovedom råder, d e r fo r tiden arbejdes m ed, er: kosthold  og 
ernæ ring, toksikologi og risikovurdering  sam t levnedsm iddelkontro l.
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1.4. V irksom hed

D et næ vnes bl. a ., at det inden for et b io teknologisk  sam arbejde vil væ re 
ak tuelt at tage b io teknologiens betydning på levnedsm iddelom rådet op.

E ndvidere peges der bl. a. på, at der i forbindelse m ed arbejdet med at 
udvikle forudsæ tn ingerne fo r N orden  som  h jem m em arked vil skulle ses på 
uligheder i levnedsm iddellovgivningen og den adm in istra tive p raksis, der 
kan indebæ re konkre te  handelsh indringer.

I fo rb indelse m ed virksom heden  m ed at nedbryde ikke-toldm æ ssig han 
delshindringer vil der b l.a . blive udarbejdet oversig ter over regelvæ rk og 
praksis på  en lang ræ kke om råder inden for levnedsm iddelsek toren .

1.4.1. F orebyggelse  a f  kostre la terede  sundhedsprob lem er
Det vil b l .a .  væ re en cen tra l opgave at udvikle enkle m etoder for at følge 

kostholdsudviklingen i de no rd iske lande og at sam ordne oplysnings- og 
in form ationsv irksom heden  på  om rådet.

1.4.2. Vurdering a f  sundhedsskadelige  sto ffer  i m advarer  

S am arbejdet på dette  om råde sig ter m od at opnå m ere ensartede  v u rde
ringer både a f den sundhedsris iko , d e r er kny tte t til det enkelte  sto f og af 
den to tale  belastn ing og risiko fo r befolkningen. H er er der både tale om:
-  rad ioak tive stoffer,
— naturligt fo rekom m ende sto ffer m ed mulig giftig effekt,
— frem m edstoffer,
-  tilsæ tningsstoffer,
— prob lem er k n y tte t til allergi, in to lerance o. lign. sam t
-  frem m edstoffer fra em ballage.

1.4.3. K ontro l og analyse a f  m advarer

På dette  om råde er d e r sto re  m uligheder for nord isk  sam ordning og 
ressou rcebespare lse r på  læ ngere sigt gennem : prioritering  a f  kon tro lop
gaverne, organisering af kon tro lv irksom heden , overvågning og kontrol a f 
im porterede m advarer, retn ingslin ier for labora to riev irksom hed  og udvik
ling a f analyse- og kon tro lm etoder.

1.5. Ø konom iske fo ru d sæ tn in g er

Den hidtidige sam arbejdsform  m ed d irek te  bidrag fra landene i form  af 
arbejdskapacite t og projek tfinansiering  som  et vigtigt supplem ent til de 
nordiske m idler vil blive bevare t i frem tiden og søgt in tensiveret. Sam tidig 
har m in isterrådet fundet det rigtigt at s ty rke sek to ren  budgetm æ ssigt for at 
kunne løse de opgaver, der e r  om fatte t a f  sam arbejdsprogram m et.
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Indledningsvis skal udvalget henvise  til de bem æ rkninger, udvalget har 
frem sat i sin betæ nkning over m edlem sforslag  A 784lj om  levnedsm iddel
politik og levnedsm iddellovgivning.

M ed hensyn  til de o rgan isato riske spørgsm ål skal udvalget henvise til, at 
m an i ovennæ vnte  betæ nkning  u d ta le r sin s tø tte  til, a t D et perm anente  
N ord iske U dvalg fo r L evnedsm iddelspørgsm ål -  PN U N  -  om organise
res, således at det få r s ta tu s  som  en nord isk  em bedsm andskom ité  med 
d irekte reference  til N ord isk  M inisterråd .

Jurid isk  U dvalg h a r no te re t sig, a t det an fø res i sam arbejdsprogram m et, 
at en tilfredsstillende og effektiv  kontro l a f  m adsek to ren , som  sikrer fo r
brugerne et sundhedsm æ ssig t fuldvæ rdigt tilbud og en redelig m arkedsfø
ring a f m advarer, stiller s to re  og øgede krav  til m yndighederne og til faglige 
og økonom iske resso u rcer i alle de nord iske lande. U dvalget skal udtale 
sin tiltro  til, at N ord isk  M in isterråd  og de nationale  m yndigheder kan leve 
op til d isse krav  i program perioden .

U dvalget kan tils lu tte  sig de m ål og principper  fo r sam arbejdet, som  
m in isterrådet har opstillet. Specielt vil m an frem hæ ve betydningen  a f en 
reduktion  a f handelsh indringer såvel i N o rden  som  i øvrig in ternational 
sam m enhæ ng.

F o r så  vidt angår virksom heden  h ar udvalget særlig hæ ftet sig ved , a t det 
anføres, at det vil væ re ak tuelt at tage b io teknologiens betydning og 
konsekvenser fo r levnedsm iddelom rådet op. D enne vurdering deles af 
udvalget.

D et in ternationale  sam arbejdes betydning  frem hæ ves også i forbindelse 
m ed det nord iske sam arbejde for at udvikle fo rudsæ tn ingerne for N orden  
som  hjem m em arked . På levnedsm iddelom rådet er det særlig forskelle i 
lovgivning og den adm in istra tive  p raksis , som  kan indebæ re konkrete 
handelshindringer. Specielt peges på  sam arbejdet m ellem  E F  og E FT A  og 
på en koord inering  af nord iske synspunk te r i andre ak tuelle in ternationale  
fora som  FA O /W H O  C odex A lim entarius-kom m issionen.

Ju rid isk  U dvalg  er enig i, at harm oniseringsarbejdet i N orden  b ø r sæ ttes 
i re la tion  til harm oniseringsarbejdet in ternationalt og a t a rbejde, d e r fo re 
går m ed levnedsm iddelreg ler inden for E F  e r af sto r in teresse  og bø r være 
m ed til a t påv irke d e t nord iske sam arbejde.

U dvalget vil ligeledes henlede opm æ rksom heden  på, at N ord isk  R åd på 
34. session  i 1986 bl. a. op fo rd rede  N ord isk  M inisterråd  til at følge arbejdet 
m ed bestem m elser om  tilsæ tn ingssto ffer til m advarer  op m ed forslag til 
harm onisering , særlig a f  de bestem m elser, som  be ty d er en hindring fo r den 
nord iske handel og til a t fo rtsæ tte  bestræ be lse rne  på  a t e tab lere  e t videre 
nord isk  sam arbejde om  ensartede  p rincipper og p raksis m ed hensyn  til 
brug a f læ gem idler til næ ringsm iddelproducerende dyr.

U dvalget h a r n o te re t sig, at d isse o m råder e r  m edtaget i sam arbejdsp ro 
gram m et.

2. Juridisk Udvalgs synspunkter
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M ed hensyn  til fo rebyggelse a f  k ostho ld sre la terede  sundhedsprob lem er 
har udvalget bem æ rket, a t det b l.a . op lyses, at de nord iske anbefalinger 
om  daglig indtagelse a f vigtige levnedsm idler og kostho ldets ernæ rings
m æ ssige sam m ensæ tning e r u nder rev ision , og a t et sam let forslag til 
rev iderede og nye anbefalinger skal lægges frem  på  den næ ste nordiske 
ernæ ringskonference i 1988.

Ju rid isk  U dvalg  finder d e t ligeledes a f  in te resse , a t d e r m ed udgangs
punk t i en rap p o rt fra  1985 om  vurdering og regulering a f  h e lsekostp roduk 
te r i N orden  planlæ gges e t sam arbejde m ed henblik  p å  a t sam m enstille 
toksikologiske da ta  om  og sam ordne vurderingen a f sundhedsfaren  ved 
sådanne p roduk ter.

På om rådet kontro l og analyse a f  m advarer har udvalget specielt hæ ftet 
sig ved , a t de nord iske lande i dag s to rt set ha r ensartede  bestem m elser for 
bestråling  a f m advarer. D er er enighed om , oplyses de t, at de a f  W H O  
anbefalede s trå ledoser ikke indebæ rer nogen risiko fo r sundheden . U dval
get kan  s tø tte , a t d e r ivæ rksæ ttes e t fæ llesnord isk  p ro jek t fo r a t løse 
p rob lem erne m ed kontro l a f  im porterede  m advarer, som  kan væ re strå le 

behandle t.
I forb indelse m ed N ord isk  R åds ud talelse  o ver N ord isk  M inisterråds 

budget fo r 1988 ud ta lte  Ju rid isk  U dvalg om  levnedsm iddelom rådet, at 
bevillingen på  dette  om råde e r rela tiv  beskeden . U dvalget ud talte  derfor 
tilfredshed m ed, at om rådet i 1988 få r tilfø rt en  ak tiv ite tsforøgelse på  0,6 
mill. kr. Ju rid isk  U dvalg går ud fra , a t den budgetforøgelse går igen de 
næ rm este  år, således at sam arbejdsprogram m et kan gennem føres som  
planlagt.

M ed disse bem æ rkninger fo reslå r Ju rid isk  U dvalg at
N ord isk  R åd rekom m enderer N ord isk  M inisterråd  a t vedtage et 

sam arbejdsprogram  på  levnedsm iddelom rådet i overensstem m el
se m ed m in isterrådsforslag  B 80/j og Jurid isk  U dvalgs synspunk
ter.

O slo, den 6. m arts 1988

Lennart A ndersson  (s) 

H agen H agensen  (KF) 

A sa  Solberg  Iversen  (A) 

H ans N y  hage (m) 

A sbjørn  S jø thun  (A) 

Joun i J . Särkijärvi (K ok)

M ikko  E lo (Sdp) 

Sverrir H erm annsson  (Sj) 

A n n e li Jä ä tteen m ä k i (K) 

K risten  P ou lsgaard  (FP) 

A rne Skauge  (H) 

B ernhard t Tastesen (S) 
Formand

L ars W erner (vpk)
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Ministerrådsforslag

om samarbetsprogram på livsmedelsområdet
(Ö verläm nat av  N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet ö v e rsän d er härm ed  sitt förslag  om  nord isk t sam 
arbetsp rogram  p å  näringsm edelsom rådet för behandling u nder N ord iska  
rådets 36:e session  i O slo  1988.

E fte r a tt N o rd iska  råde t behand la t och avgett sina synpunk ter på försla
get av se r m in is terrådet a tt fas tstä lla  sam arbetsp rogram m et under våren  

1988.

O slo den 17 d ecem b er 1987

B jarne M ørk E idem
F ridtjov C lem et
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Nordisk samarbeidsprogram på næringsmiddelområdet 

Forord

D et perm anen te  nord iske u tvalg  fo r næ ringsm iddelspørsm ål (PN U N ) ble 
op p re tte t av N ord isk  M in isterråd  den 15. sep tem ber 1980, og a rbe id so rd 
ning fo r u tvalget ble fastlagt den 25. novem ber 1981. U tvalget e r  underlagt 
N ord isk  M in isterråds sted fo rtrederkom ité  og b is tår denne i saker som  
ved rø rer no rd isk  sam arbeid  på  næ ringsm iddelom rådet. U tvalget legger 
opp retn ingslin jer, p rio rite re r sam arbeidsoppgaver og koord inerer v irk 
som heten  innenfor sam arbeidssek to ren .

O rganiseringen av sam arbeidsom rådet var i u tgangspunk te t b ase rt på  de 
uform elle nord iske sam arbe id sg rupper som  eksiste rte  a llerede før PN U N  
ble op p re tte t. På grunnlag av de fø rste  årenes erfaringer er det nå u ta rbe i
det en fas te re  organ isasjonsm odell som  gir tils trekkelig  fleksib ilitet og 
styringsm ulighet innenfor sam arbeid som rådet, og m ulighet til å  fange opp 
og adm in istra tiv t hånd tere  de ulike p rob lem om råder/p ro sjek ter som  de 
nord iske land finner det vesentlig  å  sam arbeide om . H østen  1984 ble det 

u ta rbe id e t e t dokum ent ” O rganisering  av og prio rite ringer fo r det nord iske 
sam arbeidet på næ ringsm iddelom rådet” , d e r det ble gitt noen signaler om  
hvilke hovedre tn ingslin jer som  i de kom m ende å r burde prege det nord iske 
sam arbeidet.

I det p rogram  som  her frem legges, e r  det ta tt u tgangspunkt i dokum ente t 
fra 1984 og de prio rite ringer og den organisasjonsm odell som  d e r e r  u tfo r
m et. D et er derfo r fø rst og frem st de faglige m ålsettinger og prio rite rte  
a rbeidsoppgaver som  her e r  gitt en m ere fyldig utform ing.

Innledning

M atvareproduksjon  er, i alle de nord iske land, en betydelig  industri, og 
handel m ed m atvarer u tg jør en sto r andel av  de nord iske lands økonom i. 
T eknologien på om rådet er i rask  utvikling og tilbudet av m atvarer på 
m arkedet øker i om fang og m angfold. M atvarenes sam m ensetn ing  og inn
hold av frem m edstoffer (tilsetn ingsstoffer og kontam inanter) endres også. 
Senere års forskning har v ist klare sam m enhenger m ellom  kostens sam 
m ensetning (f. eks. fett- og sukkerinnhold), dens hygieniske kvalite t og 
befolkningens helse. E n tilfredsstillende og effektiv  kontroll av m atsekto- 
ren , som  sik rer fo rb rukerne  et helsem essig  fullverdig tilbud og en redelig 
m arkedsføring av m atvarer, stiller derfo r store  og øk te  krav til m yndighe
tene og til faglige og økonom iske re ssu rse r i alle de nord iske land.

De nord iske land har i s to r grad  sam m e s tru k tu r når det g jelder m atva
rep roduksjon , og kostho ldet i N orden  har m ange fellestrekk . P roduksjon , 
handel og kontroll om fatter i s to r grad sam m e grupper og ty p er av m atva
re r, og de t e r  naturlig  og hensik tsm essig  a t de nord iske lande sam arbeider 
om  felles faglige og adm in istra tive oppgaver og problem er. G jennom  nor
disk sam ordning og arbeidsdeling  kan de begrensede fagm iljøene utfylle og
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sty rke hverandre  i a rbe ide t m ed å  avk lare  faglige spørsm ål og finne fram  til 

m est mulig hensik tsm essige adm in istra tive  ordninger. D en øk te  in teg ra

sjon på e iersiden  i bedrifts livet k rev er også stadig  bed re  kon tak t m ellom 
m yndighetene. V idere vil en harm onisering  av regelverk  m edføre konkret 
nedbygging av ikke to llre la te rte  handelsh indringer, og nord isk  sam arbeid  
vil e tte rh v e rt kunne b idra  til vesentlige innsparinger i de nasjonale u tg ifter 
på denne sek to ren .

2. Mål og prinsipper for sam arbeidet

Det nord iske sam arbeidet på næ ringsm iddelom rådet skal m edvirke til
-  å  besky tte  fo rb rukerne  gjennom  å sikre den  helsem essige kvalitet av 

næ ringsm idler, og at redelighet i handel m ed næ ringsm idler iak ttas ,
-  reduksjon  av handelsh indringer såvel i N orden  som  i øvrig in ternasjonal 

sam m enheng,
— rasjonalisering  av m ynd ighetenes arbeid  g jennom  sam ordning av adm i

n istra tive o rdn inger og p raksis,
-  bedre u tny tte lse  av faglige og økonom iske re ssu rse r,
— videreutv ik ling  og sty rk ing  av de enkelte  fagom råder innen sek to ren ,
— utvikling og sty rk ing  av kon tak t og gjensidig inform asjon.

D et nord iske sam arbeidet skal væ re fo rank re t i nasjonale o rganisa
sjoner/in stitu sjoner i de enkelte  land for å m uliggjøre en gjensidig kontak t 
og påvirkning. S am arbeidet vil i s to r grad kreve innsats av nasjonale 
ressu rser, der de nord iske bidrag kan virke som  en vesentlig  ka ta ly sa to r i 
u tv ik lingsarbeidet innenfor de ulike fagom råder. D et skal spesielt legges 
vek t på o p p g aver/p ro sjek te r av betydning  for m yndighetenes forvaltning 
på om rådet.

3. A nsvarsom råde/O rganisasjon

Sam arbeidsoppgavene innenfor næ ringsm iddelsek toren  om fa tte r bl. a. 
næ ringsm iddellovgivning, kost- og ernæ ringsspørsm ål, næ ringsm iddeltok
sikologi, kontro ll av næ ringsm idler og koord inering  av nord iske synspunk 
te r i aktuelle in ternasjonale  fora.

D et arbeides for tiden m ed tre  hovedom råder: kostho ld  og ernæ ring, 
toksikologi og risikovurdering  og næ ringsm iddelkontro ll.

4. V irksom het

Program m et g jenspeiler at prinsip ielle næ ringsm iddelpolitiske spørsm ål 
av felles in teresse  får stadig stø rre  betydning. D en helsem essige sikkerhet 
og redelighet på næ ringsm iddelom rådet, liksom  forho ldet m ellom  kosthold  
og helse, har sen tral be tydning  fo r v irksom heten . I a rbeidet vil det også bli 
ta tt hensyn til de anbefalinger i B rund tlandkom m isjonens rappo rt som  er 
re levan te  for næ ringsm iddelom rådet.
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Innen fo r et b io teknologisk  sam arbeidsp rogram  i N orden  vil d e t væ re 
ak tuelt å  ta  opp  b io teknologiens betydning  og konsekvenser på  næ rings
m iddelom rådet. D et g jelder særlig krav  ved anvendelse  av  bio teknologiske 
p ro sesse r i m atvarep roduksjonen  sam t m etoder fo r analyse og kva lite ts
kontro ll av  b io teknologiske p ro sesse r og p roduk ter.

U tveksling  av erfaringer og inform asjon m ellom  de nord iske land skal, 
liksom  tid ligere, væ re en viktig  del av v irksom heten .

E t viktig m ål fo r det no rd iske sam arbeidet er b lan t anne t å utvikle 
foru tse tn ingene fo r N orden  som  hjem m em arked . Innenfo r næ ringsm iddel
sek to ren  e r d e t særlig u likheter i lovgivning og den adm in istrative p raksis 
som  kan innebæ re konk re te  handelsh indringer. D ette  arbeidet m å ses i 
sam m enheng m ed det sam arbeid  m ellom  E F T A  og E F  som  nå foregår i 
henhold  til L uxem burg-av ta len , og m ed koordinering av nord iske syns
p u n k te r i and re  ak tuelle  in ternasjonale  fo ra  som  FA O /W H O  C odex Ali- 
m entarius-kom m isjonen .

D en igangvæ rende v irksom het m ed sik te p å  nedbygging av  ikke-tollm es- 
sige handelsh indringer innenfor næ ringsm iddelsek toren  om fatter oversik 
te r  over regelverk  og p raksis fo r m erking av ferd igpakkede næ ringsm idler, 
fo r tilsetn ingsstoffer og k on tam inan te r i m atvarer, fo r regelverk  k n ý tte t til 
kontro ll av  im porterte  m atv arer og fo r regelverk  og p raksis vedrø rende 
bruk  av legem idler til næ ringsm iddelproduserende dyr. D et e r  også u ta r
beidet forslag  til felles nord iske re tn ingslin jer fo r m ikrobiologisk kvalitet 
av m atvarer. I den  kom m ende perioden  vil eksis te rende  u likheter m ellom  
de nord iske land m ed hensyn  til regelverk  som  gjelder berikning (tilsetning 
av v itam iner, m ineraler m. v.) av  m atv a re r og lovgivning som  angår k rav  til 
dek larasjon  av næ ringsinnhold  i m atv arer også bli g jennom gått m ed sikte 
på  bedre sam ordning av  bestem m elsene .

D isse o v e rs ik te r dan n er u tgangspunkt fo r det v idere arbeid  m ot e t m est 
mulig enhetlig  og harm on isert regelverk , særlig fo r m atvaregrupper som  
inngår i sam nordisk  handel. G evinsten  av e t slikt arbeid  vil også, i tillegg til 
å  sty rke  nord isk  sam handel m ed m atvarer, kunne bety  a t a rbe id sbe last
ningen for de enkelte  lands m yndigheter på  om rådet reduseres.

Sam tidig m ed at de fe llesnord iske forslag  følges opp  av de nasjonale 
m yndigheter b lir det nødvendig  å  finne frem  til hensik tsm essige fellesnor
diske o rdninger fo r å sikre en  harm oniseringslin je også i frem tiden.

D et e r  vesentlig  at harm oniseringsarbeidet i N orden  se ttes i relasjon til 
harm oniseringsarbeidet in ternasjonalt. I be trak tn ing  av D anm arks m ed
lem skap i E F  og av hensyn  til den store  handelen  m ellom  E F  og de 
nord iske land har arbe ide t som  foregår m ed næ ringsm iddelregler inom  E F  
sto r in teresse  og b ø r væ re m ed på  å påvirke d e t nord iske sam arbeidet.

D ette  g jelder alle de ler av næ ringsm iddellovgivningen herunder også 
m erking, tilse tn ingssto ffer og fo ru rensn inger som  også om fatter bestem 
m elser om  radioaktiv  fo rurensn ing  og pestic id rester.
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4.1 F orebygging  av  kostho ldsre la terte  he lseproblem er

D et e r  i de senere å r  b rak t frem  vesentlig  ny kunnskap  om sam m en
henger m ellom  kostho ldets sam m ensetn ing  og store  helseprob lem er, slik 
som  h jerte-kar-sykdom  og enkelte  k reftform er. S ykdom m er som  h ar sam 
m enheng m ed kostho ld  u tg jør idag et av de s tø rste  he lseprob lem er i de 
nord iske land. Det no rd iske sam arbeidet sik ter m ot en sam m enstilling av 
kunnskap  og sam ordning  av m etoder fo r å kartlegge fo rekom st av k o st
ho ldsre la terte  he lsep rob lem er, og forebyggelse av d isse , i våre  lands b e 
folkning. D et er også en sen tra l oppgave å  utvikle enkle m etoder og 
ind ikatorer fo r å  følge kostho ldsu tv ik lingen  i våre  land , og å sam ordne 
opplysnings- og in fo rm asjonsv irksom heten  på om rådet.

E rnæ ringspolitikken  e r en viktig del av den forebyggende helsepolitikk , 
og de nord iske land befinner sig på  ulike stad ier i utviklingen av en 
nasjonal ernæ ringspolitikk . L ik h e te r og forsk jeller når det g jelder ernæ - 
ringssituasjon , k o stm ø n ste r, m atvaretilbud  og forvaltn ingen av kostholds- 
og ernæ ringsspørssm ål, gir gode m uligheter for et konstruk tiv t sam arbeid 
og sam m enliknende stud ier. M ed u tgangspunkt i en sam m enliknende an a
lyse av ernæ rings- og m atforsyn ingspolitikken  i de nord iske land vil forslag 
til m ere hensik tsm essige løsninger bli u tredet og d rø fte t.

De nord iske anbefalinger om  daglig inntak  av viktige næ ringsstoffer og 
kostho ldets ernæ ringsm essige sam m ensetn ing  e r u nder revisjon . E t sam let 
forslag til rev iderte  og nye anbefalinger skal legges frem  på den  neste 
nordiske ernæ ringskonferanse  i 1988.

I vurderingen av de helsem essige konsekvenser av m at og kosthold  vil 
det nord iske sam arbeidet legge vekt på et he lhe tsperspek tiv , der både 
ernæ ringsm essige og toksikologiske forhold vurderes i sam m enheng. Det 
e r også in teresse  for å  sam arbeide om  mulige ernæ ringsm essige konse
kvenser av det stadig økende antall fo rb rukere  m ed allerg iproblem er.

I alle de nord iske land har ernæ ringsm yndighetene som  mål å endre 
befolkningens kostv an er i helsefrem m ende retn ing . Im idlertid er den sam 
funnsvitenskapelige kunnskap  om  betingelsene for kostendringer m eget 
begrenset. D et p lanlagte no rd iske sam arbeidet på om rådet vil kunne gi 
bedre fo ru tse tn inger for å u tform e m ålrettede ernæ ringspolitiske v irkem id
ler.

N ord isk  arbeidsg ruppe for kost- og ernæ ringsspørsm ål (N K E ) har o v e r
for det nord iske u tvalget, an svare t for å in itiere, o rgan isere  og på annen 
m åte frem m e det no rd iske sam arbeidet på om råde t, og er u tvalgets faglige 
rådgiver i saker som  angår kostho ld  og ernæ ring.

4.2 Vurdering av  helseskadelige  s to ffe r  i m atvarer

Det økende antall frem m edsto ffer i m atvarer k rever en kontinuerlig  
toksikologisk  vurdering, og sam arbeidet sik ter m ot å oppnå m ere enhetlige 
vurderinger, både av helserisiko  k n y tte t til det enkelte  sto ff og av den 
to tale belastn ing og risiko for befolkningen. Slike vurderinger er i den
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senere tid også ak tua lise rt n å r det g jelder forurensn ing  av radioaktive 
stoffer i m atvarer. D et vil i de kom m ende å r også bli lagt vek t på  en m ere 
helhetlig  vurdering  av helserisiko  d e r den re lative betydning  av naturlig 
fo rekom m ende sto ffer m ed mulige toksiske  effek ter og frem m edstoffer i 
m atv are r vu rderes i sam m enheng. D et vil også væ re behov  fo r å vurdere 
de m etoder som  anvendes ved risikovurdering , og hvorv id t d isse bø r 
ju s te re s /su p p le res  m ed sikte på  anvendelse  innenfor næ ringsm iddelom rå-

I forlengelsen  av det harm oniseringsarbeid  som  e r om talt, e r  det nødven
dig å kom m e frem  til k lare avgrensn inger m ellom  kon tam inan ter og tilse t
ningsstoffer.

T ilse tn ingsstoffer e r  i N o rden  regu lert m ed henblikk på  at in ternasjonale  
A D I-verd ier (aksep tabelt daglig inntak) ikke oversk rides . V ed fastse tte lse  
av d isse er d e t ta tt hensyn  til aku tte  og k ron iske toks iske  effekter. P rob le
m er k n y tte t til allergi, in to leranse  og im m unotoksiske effek ter av u tvalgte 
tilsetn ingssto ffer er e t tem a det e r  økende in teresse  fo r å  sam arbeide om.

M igrasjon av frem m edsto ffer fra em ballasje kan føre til negative helse
effek ter fo r fo rb rukerne . N ye ty p e r av em ballasje fo r m atvarer som  ofte er 
dårlig u n dersøk t kom m er hele tiden på  m arkedet. D et vil bli u ta rbe ide t 
felles no rd iske krav til dokum entasjon  fo r næ ringsm iddelem ballasje, og for 
m ateria le  som  anvendes i d rikkevannsinsta llasjoner. D et vil også bli g jen
nom ført felles u tprøvning  og vurdering  av undersøkelses- og analysem eto 
d e r fo r v isse spesielle m ateria ltyper.

D et er idag m ange ind ikasjoner på  a t p rosessfrem kalte  kon tam inan ter, 
særlig som  følge av varm ebehandling  av m atvarer og m a tre tte r, kan væ re 
carcinogene. I N orden  e r det s to rt behov fo r å  øke kunnskapsn ivået og 
u tveksle  fo rskn ingsresu lta te r på  fe lte t, fo r å  gi m yndighetene e t bedre 
grunnlag fo r inform asjon og råd  til befolkningen.

M ed u tgangspunkt i en rap p o rt fra 1985 ” V urdering  og regulering av 
h e lsekostp roduk ter i N o rd e n ”  planlegges et sam arbeid  fo r å  sam m enstille 
toksikologiske da ta  om , og sam ordne vurderingen  av , helseskadelighet av 
slike p ro duk ter. D et økende antall vitam in- og m inera lp repara ter på  m ar
kedet g jør de t også nødvendig  å vu rdere  toksikologiske v irkn inger av store  
d oser av enkelte  næ ringsstoffer.

M ed bakgrunn  i den raske  u tviklingen innenfor bioteknologi vil det også 
bli ak tuelt å  sam arbeide om ernæ ringsm essige og toksikologiske krav ved 
anvendelse av b io teknologiske p ro sesse r i m atvarep roduksjon . I første 
om gang vil de tte  naturlig  d reie seg om b io teknologisk  frem stilte  enzym er 
til b ruk  i næ ringsm iddelproduksjon.

N ord isk  arbeidsgruppe fo r næ ringsm iddeltoksikologi (N N T ) skal o v e r
for u tvalget, ha an svare t fo r sam arbeid  og sam ordning m ellom  de nordiske 
land m ed sikte på å oppnå m ere enhetlige vurderinger av helserisiko  
fo rbundet m ed frem m edsto ffer i m atvarer. D ette  g jelder både risikovu rde
ring kny tte t til det enkelte  sto ff og den enkelte  m atvare  og en vurdering  av
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den to tale  belastn ing  og risiko  de ulike frem m edstoffer rep resen te re r i 

kostho ldet i N orden .

4.3 K ontro ll og analyse av m atvarer

Sam arbeidet om oppgaver og p rob lem er kny tte t til kontro llen  av m atva
re tilbudet i de nord iske land vil bli v iderefø rt i de kom m ende år. P rio rite 
ring av kon tro lloppgaver, o rganisering  av kon tro llv irksom heten , o v erv å
king og kontro ll av im porterte  m atvarer, re tn ingslin jer fo r laboratoriev irk- 
som het og u tvikling av analyse- og kon tro llm etoder er oppgaver av sto r 
felles in teresse  og m ed et betydelig  potensiale  fo r sam ordning og innspa
ring av re ssu rse r på lengre sikt.

De ulike p rin sipper og filosofier som  ligger til grunn for bruk av vare- 
s tandarder kan både gi opphav  til handelsh indringer og væ re en belastning 
for den offentlige kon tro llv irksom heten . K ontro ll av m atvarer er b asert i 
lovgivning som  gir de ta ljbestem m elser om  m atvarenes sam m ensetn ing. Jo 
m ere om fattende og d eta ljert lovverket e r, jo  m ere om fattende b lir kon
tro lloppgavene. I flere nord iske land pågår d røftinger om  prinsipper for 
kvalitetslovgivning, v a res tan d ard e r og prioritering  av re ssu rse r slik at 
fo rbruker- og helsehensyn  prim æ rt blir tilgodesett. D isse problem stillinger 
vil bli ta tt opp også på nord isk  n ivå, slik at utform ingen av en frem tidig 
policy på  felte t kan  bli m est mulig en sarte t. D et e r  også gitt politiske 
signaler om  å følge nøye m ed i den  in ternasjonale  utviklingen på  felte t, 
f. eks. i E F T A , E F  og C odex A lim entarius.

O m fanget og vektlegging av offentlig kon tro llv irksom het i forhold til 
næ ringenes/p rodusen tenes in terne kontroll vil væ re e t p rio rite rt tem a for 
fe llesnordisk  v irksom het i de næ rm este  årene . K on tro llv irksom heten  i de 
nordiske land foregår dels som  ru tinekontro l!, dels som  prosjek tkontro ll. 
P ro s jek tinn re tte t kontro ll synes å bli stadig m ere aktuell og gir gode mulig
he te r for u tveksling  av nord iske erfaringer.

B ehovet for en fellesnord isk  avprøving  av ana lyse labora to rienes kvalitet 
e r også blitt ak sen tu ert. D et planlegges en tre-årig  fo rsøksv irksom het med 
sikte på etab lering  av et nord isk  labora to rium  for kvalite tsvurdering  av det 
m ikrobiologiske analysearbeidet. V idere planlegges et sam arbeid  om 
koordinering av re tn ingslin jer for G L P  (G ood L abo ra to ry  P ractice) i kon
tro llabo ra to rie r i de nord iske land.

En viktig del av kon tro llv irksom heten  e r u ttaking av p røver for anålyse. 
1 de nordiske land e r det idag ulike p rinsipper og p raksis som  gjelder for 
slik prøvetak ing . E n sam ordning og utvikling av enhetlige retn ingslin jer vil 
være en fo ru tse tn ing  for sam m enlikning av an a ly seresu lta te r og sam ord
ning av kontro lloppgaver på no rd isk  nivå.

I p raksis har de no rd iske land idag sto rt sett likeverdige bestem m elser 
for bestråling  av m atvarer. M ed unn tak  for k rydder e r  det ikke gitt tilla te l
se til bestråling  av m atvarer. D et e r  en ighet om  at de av W H O  anbefalte 
strå ledoser ikke innebæ rer noen helserisiko . M ed sik te på å  løse p rob lem er
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m ed kon tro ll av im porterte  m atv arer som  kan  væ re s trå lebehand le t, e r  det 
p lanlagt et fellesnord isk  p rosjek t.

N ord isk  arbeidsg ruppe fo r næ ringsm iddelkontro ll (N N K ) er u tvalgets 
rådg iver i kon tro llspørsm ål og h a r overfo r u tvalget an svar fo r å in itiere, 
o rgan isere  og på  annen  m åte frem m e sam arbeidet om  kon tro lloppgaver 
som  e r felles for de nord iske land. N ord isk  m etodikkom ité  for næ ringsm id
ler (N M K L ) fungerer som  en ekspertg ruppe på  m etode- og analy seom rå
det. A rbeidsgruppen  fo r næ ringsm iddelkontro ll skal i v isse spørsm ål væ re 
det faglige b indeleddet m ellom  m etodikkom iteen  og u tvalget, og sam m en 
m ed de øvrige arbeid sg rupper (N N T  og N K E ) form idle behov for tjen este r 
på  analyse og m etodeom rådet til N M K L .

5. Ø konom iske forutsetninger

A rbeidet p å  næ ringsm iddelom rådet h a r hittil ha tt en relativ t besk jeden  
andel av det sam lede nord iske b u dsje tte t. Im idlertid  har landenes d irek te  
bidrag i form  av a rb e id skapasite t og prosjek tfinansiering  u tg jort et viktig 
supplem ent til de nord iske m idlene, og m edvirket til at en rekke nasjonale 
m yndigheter og faglige m iljøer e r  blitt d irek te  k n y tte t til det nordiske 
sam arbeidet. D enne sam arbeidsfo rm en  vil bli b evart i fram tiden , ved at 
sam arbeidet på de tte  om rådet nå søkes in tensivert og i lys av de oppgaver 
en ta r  sik te på  å løse i p rogram perioden , har m in is terrådet funnet det riktig 
å sty rke sek to ren  budsjett-m essig .
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Social- och miljöutskottets betänkande
över ministerrådsforslag om nordiskt samarbetsprogram 
för hälso- och socialsektorn

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1418)

Till N ord iska  råd e ts  social- och m iljöu tsko tt har hänvisats m in isterråds
forslaget B 8 l/s  om  nord isk t sam arbetsp rogram  för hälso- och socialsek
torn .

U tkast till rev idera t sam arbetsp rogram  har d isku te ra ts  vid ett gem en
sam t m öte m ellan social- och m iljöu tskotte t och N ord iska  m in isterrådet 
(social- och hälsovårdsm in istrarna) den 10 novem ber 1987 i Å bo. F ö r att 
fö rbereda  u tsk o tte ts  ställn ingstagande inför m ötet m ed social- och hälso
v ård sm in istrarna  tillsa tte  u tsk o tte t en arbetsg rupp  bestående av M arjatta  
V äänänen , sam m ankallande, Svein A lsaker, Lilli G yldenkilde och L ena 
Ö hrsvik.

S lutbehandling av m in isterrådsfo rslaget skedde vid u tsko tte ts  m öte den
11 februari 1988 i S tockholm .

In ledning

D et fö rsta  sam arbetsp rogram m et på social- och hälsovårdsom rådet an 
togs av m in is terrådet 1977 e fter hö rande av N ord iska  råde t (B 20/s). E tt 
rev idera t program  an togs 1982 (B 39ls). Det anses på m in isterrådssidan  
naturlig t a tt sam arbe tsp rog ram m et nu å te r  rev ideras , då m an genom  plan
m ässigt a rbete  på  flera  de lom råden  skapat nya fö ru tsä ttn ingar för verk 
sam heten  och nya sam arbe tsom råden  dessu tom  tillkom m it.

U tsk o tte t u tta lade  sig ganska k ritisk t om  det förslag till rev idera t sam ar
betsprogram  som  fram lades till sessionen  1982 (B 39/s). U tsko tte t ansåg 
sålunda, a tt jäm fö rt m ed det program  för nord isk t social- och  hälsovårds- 
sam arbete  som  fas tstä lldes 1977 innehöll det fram lagda förslaget få fö rb ä tt
ringar. U tsk o tte t n o te rad e , a tt benäm ningen  på program m en för nordiskt 
sam arbete  änd ra ts från att ursprungligen ha varit handlingsprogram  och 
sam arbetsp rogram . Det nya förslaget benäm ndes program  för N ord iska 
m in is terrådets sam arbe te , v ilket kunde ses som  en y tterligare  begränsning 
av am bitionerna . Enligt u tsk o tte ts  uppfattn ing  borde m in isterrådets sam ar
betsp rogram  vara  offensiva och ak tiv ite tsp räg lade . U tsk o tte t efterlyste  

45 — / 7-336 N ord iska  rådel
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beslu tsam het och  en  m era  u tp räg lad  tro  på  vad som  kunde uppnås genom  
sam verkan  m ellan de nord iska  länderna  på  social- och  hälsovårdsom rådet. 
U tsk o tte t ansåg också  a tt d e t hade varit en fördel om  en s k å tgärdsförteck- 
ning hade fogats till sam arbetsp rogram m et.

D et nya sam arbetsp rog ram m et skall b ilda u tgångspunkt fö r utform ning 
och u tveck ling  av d e t no rd iska  sam arbete  som  m in isterrådet an sv a ra r för 
sam t v isa  p å  insa tsom råden  och und erlä tta  p rio riteringen  m ellan dem . I det 
nya  program m et fram hålles särsk ilt, a tt sam arbetsp rogram m ets in ten 
tioner bö r följas i detaljp lanläggningen av verksam heten  och vid m in is ter
råd e ts  årliga budgetbehandling . P rogram m et kan sam tid ig t u tgö ra grundval 
fö r k on tak t m ellan m in isterrådet och  N ord iska  råde t om utvecklingen  av 

sam arbe te t inom  sek torn .

K riterier fö r  nordisk verksam het

E fte r en uppräkning  av de av sam arbe tsm in istra rna  tidigare uppställda 
k rite rierna  fö r värdering  av p ro jek t påp ek a r m in is terrådet a tt tid sram en  för 
nord iska  ak tiv ite te r b ö r fas tstä llas så  a tt d e t slutliga re su lta te t s tå r i rim ligt 
förhållande till tid såtgången , liksom  även  till de fö rvän tade  kostnaderna .

I program förslaget e rin ras v idare  om  a tt den  nya budge tp rocedu ren , som  
träd e r i k raft 1989 ger fackm in istrar/äm betsm annakom m ittéer e tt form ellt 
an svar även  fö r institu tionsbudgete rna , v ilket m öjliggör en  m er sam lad 
värdering  och  prioritering  av sek to rbudgeten . D ock påpekas, a tt sam arbe
te t ej kan göras avhängig t av en to ta l finansiering över m in isterrådets 
budget. A lternativa  finansieringsform er m åste  vid va ije  tillfälle övervägas, 
något som  redan  sk e r vad gäller p ro jek t. K u rse r, k on ferenser e tc  m åste  i 
fram tiden avgiftsfinansieras i långt högre grad . Inom  efter- och  v idareu t
bildning b ö r nationell k apac ite t u tny ttjas  fö r e lever från  andra  no rd iska 
länder. D essu tom  b ö r konsum ent- och  p roducen tfinansiering  övervägas i 

v issa  sam m anhang.
U tsk o tte t vill i d e tta  sam m anhang e rin ra  om  sitt y ttrande (nr 311987) 

ö ver m in isterrådets b erä tte lse  C 1 a tt rapporteringen  i m inisterrådsbe- 
rä tte lsen  i högre grad  borde  in rik tas på  v ilka kon k re ta  resu lta t v e rk sam he
ten  givit, och inte endast a tt v issa  p ro jek t pågick  respek tive  avslu ta ts . D et 
kunde fö rvän tas  a tt den  kom m ande ordn ingen  m ed förvaltn ingsrevision 
skulle b idra  härtill.

I sitt b e tänkande  ö ver C 1 u tta lade  u tsk o tte t fö rhoppningen a tt de nya 
anvisn ingar som  m in is terrådet från  1986 sände ut till in stitu tioner m fl i 
sam band m ed ansökn ingar om  pro jek tm edel skulle v isa sig ge av se tt resu l
ta t vad gällde fö rbä ttrad  innehållsm ässig  g ranskning av verksam heten . 
P ro jek tevaluering  skulle således ingå som  en naturlig  del av äm betsm anna
kom m ittéernas a rb e te , och ökade m öjligheter till uppföljning och  om priori
tering  inom  varje sek to r vän tades bli en del av d e t nya evalueringssyste
met.
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U tvecklingslin jer och långsiktiga  m ål

M inisterråde t ta r  som  u tgångspunkt två grundläggande in ternationella  

dokum ent, näm ligen W H O ’s program  ” H älsa  fö r alla år 2000” som  alla de 
nord iska länderna  godtagit som  grundval för sin hälsovårdspolitik  och 
p rinciper fö r u tveck ling  av social välfärdspolitik  (G uiding Principles for 
D evelopm ental Social W elfare Policies and P rogram m es in the N ear F u 
ture) som  antogs vid en in terreg ional konsu lta tion  inom  FN  1987 och som 
går v idare till E C O SO C  och F N ’s tred je  u tsko tt.

D et påpekas, a tt W H O  be to n a r betydelsen  av prim ärhä lsovården , som  
man defin ierar som att om fa tta  alla förhållanden  som  kan påverka  hälsan , 
såsom  arbetsm iljö , b o s täd e r, social trygghet, personlig  livsstil, fam iljeför
hållanden och  m iljö och som  d ärfö r pek ar på tvärsek to rie lla  sam band.

N är frågan om  en rev ision  av sam arbetsp rogram m et togs upp vid ö v e r
läggningarna m ellan u tsk o tte t och social- och hä lsovårdsm in istrarna  i H el
singør den 11 novem ber 1986 erin rade  u tsk o tte t om att sam tliga no rd iska 
regeringar godtagit W H O ’s m ålsättn ingar för E u ropa  ” H älsa för alla år 
2000" och a tt d essa  på läm pligt sä tt kunde ingå som en allm änt accep terad  
grund för e tt ny tt sam arbetsp rogram . B land de i p rogram förslaget re fe re ra 
de m ålsättn ingarna i W H O 's  program  ville u tsko tte t särsk ilt b e tona  jäm lik 
het i hälsa  -  m ellan olika befo lkn ingsgrupper och reg ioner -  livsvillkor 
och livsstil, såsom  kost, rökning och alkoho lkonsum tion , trygghet, inklusi
ve skydd m ot o lycko r och miljö, både m änniskans uppväxtm iljö  och 
arbetsm iljö . D essa m ålsättn ingar kunde i e tt nord isk t sam arbetsp rogram  ge 
d irekt anledning till konk re ta  p ro jek t t ex för a tt y tterligare m inska ö v e r
konsum tion av alkohol och läkem edel liksom  drogm issbruk  och andra 
skadliga be teenden  och  m iljöfaktorer. Vid u tsk o tte ts  m öte med m in istrar
na den 10 novem ber 1987 fram hölls, a tt övergripande mål fö r socialpoliti
ken också  borde ta s  in i p rogram m et. Social trygghet och socialförsäk
ringssystem  borde sålunda näm nas redan  i in ledningen till det nya sam ar
betsp rogram m et.

F rån  m in isterrådets sida fram hölls, a tt W H O :s m ålsättn ingar täck te  
sto ra  de la r av socialpo litiken , m en m ycket talade för a tt m an sökte u tveck 
la övero rdnade mål för socialpolitiken skilt från hälsopolitiken , mål som 
också  m er explicit täck te  socia lfö rsäk ringssek to rn . S ådana m ålsättn ingar 
m åste självklart u tveck las genom  nord isk t sam arbete  innan de kunde tas in 
i e tt sam arbetsp rogram .

Vid in terreg ionala  F N -konsu lta tioner i W ien hösten  1987 hade N orges 
regering föreslagit a tt F N -sek re ta ria te t skulle se på m öjligheterna att fo r
m ulera mål för u tvecklingen  av socialpolitiken av sam m a typ  som  W H O :s 
m ålsättn ingar sam t a tt iden tifiera  de socioekonom iska  fak to re r som  var 
avgörande fö r a tt nå m ålen.

U tsko tte t ser m ed tillfredsställe lse , a tt m in isterrådet på de tta  sätt ankny 
te r det socialpo litiska sam arbe te t till de p rinc iper som  an tag its respektive 
ä r  på väg att bli g rundläggande på  in ternationellt p lan. De nord iska länder-
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na  få r härigenom  m öjlighet a tt använda det no rd iska  sam arbetsp rog ram 
m et som  en plattform  vid sitt in ternationella  fram trädanden , där N orden  
lä ttare  kan upp träda  som  en enhet.

K onkret verksam het

Inledningsvis erin ras om  a tt fördeln ingen av  tillgängliga re su rse r m ellan 
hälso- och socia lsek to rn  och andra  sek to re r av den nord iska budgeten  
respek tive  m ellan hälso- och  so cia lsek to rerna  bl a bero r på de politiska 
värderingar och k rite rie r som  ligger till grund för den nord iska verksam he-

V ad gäller hälsosektorn  finner u tsk o tte t tex ten  i p rog ram u tkaste t stå 
ganska väl i överensstäm m else  m ed de synpunk ter u tsko tte t fram förde i 
an ledning av det m edlem sförslag  som  u tm ynnade i rek nr 2111987 om  ökat 
sam arbete  inom  hälsopolitiken. Till de ” livsstilsbetingade fö rhållanden” 
som  har betydelse  fö r hälsan  hör sålunda i hög grad a rbe ts lö she ten , som 
anses spela  en  sto r roll fö r uppkom sten  av psyk iska  problem , h järt- och 
kärlsjukdom ar, d ep ressioner och självm ord m m. Sam band m ed individens 
livssituation  och psykosocia la  om givning har också  den höga konsum 
tionen  av psykofarm aka i N orden .

U tsko tte t n o te ra r, a tt m in isterrådet överväger a tt i likhet m ed beslut 
som  tagits i E G  u ta rb e ta  en nord isk  handlingsplan  m ot cancer (jfr. rek nr 
1911987). Om A ID S sägs därem ot en d ast, a tt re levan ta  å tgärder skall vid tas 
och sam ordnas m ed nationella  och övriga in ternationella  insa tser. Ä m net 
togs upp i två  rekom m endationer vid åre ts session (nr 17 och nr 18) om 
handlingsprogram  respek tive  in ternationell sam verkan  mot A ID S och te x 
ten i sam arbetsp rogram m et borde v ara  m er detaljerad  med tanke på p ro 
blem ets allvar. D et kan no te ras , a tt e tt p ar rad er nu tillfogats e fter ö v e r
läggningarna m ellan u tsk o tte t och m in is trarna, m en u tsk o tte t ifrågasätter 
om ej e tt särsk ilt avsn itt vore  påkallat, i synnerhet då  e tt särskilt handlings
program  enligt rekom m enda tion  nr 17/1987 ej torde vara  a tt em otse inom 
närm aste  tiden. V ad gällde frågan om  e tt särskilt handlingsprogram  mot 
A IDS fram hölls från  m in istrarnas sida vid överläggningarna att m an var 
inne i e tt in tensiv t u tvecklingsskede och att vart och e tt av länderna  sökte 
sig fram  till e tt livligt in fo rm ationsu tby te  m ed de an d ra  no rd iska länderna. 
D et var i de tta  läge svårt a tt lägga en nord isk  policy till grund. Den 
nord iska arbetsg ruppen  fö r A ID S-frågor arbetade  bl a med att ta  fram  
nord iska rik tlin jer för epidem iologisk behandling av H IV -sm ittade. N o r
diska hälsovårdshögskolan  sam lade erfa ren h e te r i alla de nord iska länder
na som  skulle u tgöra grundval fö r y tterligare  sam nord iska å tgärder mot 
A ID S.

Vad gäller av sn itte t om  gem en sa m  arbe tsm arknad  fö r  hä lsopersonal 
no te ra r u tsko tte t m ed tillfredsställelse a tt det å te r fastslås, att det långsik ti
ga m ålet m ed d e tta  sam arbete  ä r  a tt verka fö r öm sesidigt godkännande av 
auk to risa tionsbestäm m elser, harm onisering  av  u tb ildningar etc sam t att 
u nderlä tta  rö rlighet m ellan länderna.
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U tsko tte t no terade  i sitt betänkande över m in is terrådets b erä tte lse  C 1 
till sessionen  1987 m ed tillfredsställe lse  a tt det blev möjligt a tt enas e fter de 
långa d iskussioner som  förts om  s jukskö te rsko rnas u tbildning men ville 
sam tidigt e rin ra  om att u tsk o tte t vid m ötet m ed social- och hälsovårdsm i- 
n is trarna  i novem ber 1986 påpekade, a tt a lltför m ånga undantagsförfaran- 
den av de tta  slag skulle m edföra att överenskom m elsen  u rho lkades och 
gradvis upphävdes. U tsk o tte t vill även nu vidare erin ra  om  sitt u tta lande i 
be tänkandet över m in isterrådets b erä tte lse  C 111986, a tt överenskom m el
sen fö ru tsa tte  a tt inget av de nord iska länderna i sin utbildning avlägsnade 
sig från  den n ivå och  de norm er som  gällde i alla nord iska länder.

T exten  i av sn itte t om  odon to log isk  m ateria lprovning  fö ru tsä tte r på sikt 
en utvidgning av N IO M ’s verksam het. Inom  u tsk o tte t har tanken  fram 
förts om  en förvaltn ingsrev ision  av N IO M , och dess finansiering har 
u tre tts  inom  m in is terrådet. Förslag  om finansiering genom  producentavgif
ter, v ilket skulle frigöra avsevärda  m edel på m in is terrådets budget, b e 
handlades av äm betsm annakom m ittén  fö r tv å  år sedan m en blev ej an ta 
get. Vid u tsk o tte ts  överläggning m ed m in istrarna den 10 novem ber 1987 
påpekades, a tt de sto ra  anslagsökningarna hade sin bakgrund i ökad am bi
tionsnivå, bl a  a tt N IO M  skulle ta upp  fler p roduk ter. Det fanns inte 
p rak tiska  m öjligheter a tt gå in för ex tern  finansiering  1986, m en m in isterrå
det kunde ta  upp  frågan igen om  det blev ak tuellt. D ärem ot var det inget 
som talade em ot a tt genom föra u tvärdering  av N IO M s verksam het. U t
sko tte t har i sam band m ed budgetöverläggningar fö ro rdat om förvaltn ings
revision av N IO M , bl a m ed sik te på m öjligheterna till ex te rn  finansiering.

Vad gäller lä kem ed elssa m a rb e te t no teras u tta lande t, a tt i e tt långsiktigt 
perspektiv  kan ensk ilda uppgifter b e trak tas  som  delm ål på vägen mot en 
m er sam ordnad  läkem edelspolitik .

U nder de närm aste  åren  bör N ord iska  läkem edelsnäm nden  sålunda fo rt
sä tta  sitt engagem ang fö r a tt h arm on isera  reg ler och p ro ced u rer vid regist
rering av nya läkem edel och vid det u tredn ingsarbete  som  bildar beslu tsun 
derlag för m yndigheternas godkännande m en även ägna sig åt uppföljning 
efter reg istrering  och tidigare reg istrerade  läkem edels kvalitet, effekt och 
säkerhe t inklusive b iverkn ingsrapportering . P å fo rskningsom rådet vän tas 
ny teknologi resu lte ra  i en rad nya läkem edel under de kom m ande 5 -1 0  
åren . D etta  kom m er att ställa kontro llm ynd igheterna  inför nya problem . 
U tvecklingen av ADB kom m er dock att e rb juda  m öjligheter a tt snabbare 
u tväx la  inform ation och y tterligare  fö rb ä ttra  sam arbete t.

Allt eftersom  ett u tveck lingsarbete  avslu tas och nya p rocedu rer blir 
rutin kom m er näm nden att avveck la  eller m inska v issa delar av sitt arbete . 
E tt exem pel ä r  läkem edelssta tis tikom råde t, d ä r m an nationellt öv e rta r m er 
av det gem ensam m a arb e te t. Vid överläggningen m ed m in istrarna den 10 
novem ber 1987 tog u tsk o tte t upp frågan om uppföljningen av rekom m en
dationen nr 12/1984 ang. handlingsprogram  fö r  läkem edelsreg istrering . 
F rån  m in istrarnas sida pekades på de svårighete r som  låg i olika lagstift-
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ning, organ isation  och vetenskaplig  värdering av olika läkem edel. M inis
te rråd e t skulle em ellertid  undersöka m öjligheterna att u ta rbe ta  en tidsplan 
för öm sesid ig t godkännande som  kunde sam ordnas m ed den kom m ande 
handlingsplanen för avveckling av handelsh inder. D et var nödvändigt a tt 
fö rst u ta rb e ta  en strateg ip lan  för enhetlighet innan m an kunde införa hund
rap rocen tig t godkännande av varandras läkem edelsprövning.

U tsk o tte t ifrågasätter om  ej något av d essa  fram tidsinrik tade m ålsä tt
n ingar borde a rbe tas  in i d e t slutliga sam arbetsprogram m et.

U tsko tte t no te ra r att inledningen i avsn itte t om socia lsektorn  skrivits om 
efter u tsk o tte ts  påpekande vid överläggningen med m in istrarna a tt socia l
po litiken  enligt p rogram utkaste t tilldelades en snarast passiv roll, dvs att 
m öta de u tm aningar som  sam hällsu tvecklingen skapar osv . Socialpolitiken 
borde enligt u tsk o tte ts  uppfattn ing användas m er offensivt och som ett 
sty rinstrum en t så a tt alla blev delak tiga och kunde påverka  u tvecklingen. 
Socialpolitiska å tgärder borde inrik tas på social och ekonom isk trygghet 
och utjäm ning. U tsk o tte t finner dock  att det nya avsn itte t givits en enbart 
deskrip tiv  utform ning och skulle vilja se, a tt någon av ovanstående v ärd e
ringar togs in, inte m inst m ot bakgrund av vad m in isterrådet fram håller i 
in ledningen om a tt b asera  sam arbetsp rogram m et på p rinciper an tagna 
inom FN .

U tsk o tte t har v idare no tera t av sn itte t om ” den abso lu ta  och relativa 
fa ttigdom en” som  saknar m otsvarighet i tidigare sam arbetsprogram  på 
social- och hä lsovårdsom rådet. D et är dock konsekven t -  m ot bakgrund 
inte m inst av F N ’s och W H O ’s program  -  a tt välfärden i s to rt, inklusive 
de ekonom iska fördeln ingsaspek terna , berö rs i det nya program m et. Sam 
bandet m ellan hälsa och social välfärd , inklusive sysselsättn ing , berö rdes 
också av u tsko tte t i sam band m ed behandlingen av m inisterrådsforslag  
B 56/s om  sam arbetsp rogram  på arbe tsm arknadsom råde t 1985, och bör 
även understrykas i p rogram m et på social- och hälsovårdsom rådet, sä r
skilt med tanke på de m öjligheter som  kan finnas till gem ensam m a projekt 
för de olika sek to re rna . U tsko tte t n o te ra r med in tresse a tt en förstudie 
fö retagits om u tk o m ststö d e t i N orden  och att m an avser fo rtsä tta  p ro jek t
arbete  om fattigdom  och socialbidrag.

Vid överläggningen m ed m in istrarna fram hölls från u tsk o tte ts  sida att 
man ej kunde lösa fattigdom sproblem en utan a tt gå in på ett bredare 
spektrum  av o rsaker som  berö rde  ekonom i, sysselsättn ing  och bostads
kostnader. U tsk o tte t finner det tillfredsställande a tt m in isterrådet utvidgat 
avsn itte t om  barn-, ungdom s- och fa m iljepo litisk t sam arbete  som  u tsko tte t 
fann alltför tun t vid sina överläggningar. U tsko tte t har tidigare u ttryck t sin 
oro  för a tt äm net barn , ungdom  och familj givits e tt så litet u trym m e i 
m in is terrådets berä tte lse . D etta  tillsam m ans m ed den m ycket restrik tiva 
behandlingen av anslagsäskandena inom de tta  om råde fick u tsko tte t a tt 
inför sessionen  1987 allvarligt u n ders tryka  att barn-, ungdom s- och fa- 
m iljefrågor borde ges högre p rio rite t. I enlighet med u tta landen  av minist-
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rarna vid d essa  överläggningar har m an nu tillfogat avsn itt om 9 -1 2 -  
åringars situation  och om  de sociala  konsekvenserna  av sk illsm ässor för 
barnen.

U tsko tte t vill dock no tera , a tt m an i program m et ej tagit m ed u tta landet 
vid Å bom ötet a tt tv ärsek to rie llt sam arbete  skulle vara  nyttig t t ex vad 
gällde ungdom sfrågor och sk ilsm ässor, bl a um gängesrätt, särskilt då  de 
ju rid iska  och  sociala  sek to re rna  redan sam arbetade  nationellt. U tsko tte t 
anser, a tt av sn itte t m ed hänsyn  till äm nets vikt borde byggas ut även med 
en m er principell del, kanske m ed u tgångspunkt från  vad som  redan  i 
nuvarande tex t sägs om a tt barndom en  o ftast blivit s tuderad  u r psykolo
gisk och pedagogisk synvinkel, m edan sam hällsvetenskaperna  inte i näm n
värd grad behand la t barndom en . U tvecklingen av barn-, ungdom s- och 
fam iljepolitiken fö ru tsä tte r  a tt den  sam hällsvetenskapliga forskningen ta r 
upp barndom ens socialekonom iska betydelse  och sam hälleliga villkor 
(p ro jek te t ” barndom en  som  socialt fenom en” ).

Vid sin överläggning m ed m in is trarna den 10 novem ber 1987 u ttryck te  
u tsk o tte t sin tillfredsställelse över a tt e tt avsn itt om  äldreom sorg  tagits 
med i sam arbetsp rogram m et, m en efterlyste  v issa p rec iseringar i avsn itte t. 
Bl a erin rades om  a tt de äldres an språk  på  vård och service sannolik t skulle 
kom m a a tt öka. A n ta le t ä ldre ensam boende skulle näm ligen öka kraftigt 
och den höjda standarden  på bo städ e r gjorde det m öjligt a tt e rb juda service 
i hem m en på ett anna t sätt än tidigare. De flesta  äldre ville bo hem m a och 
man borde garan te ra  dem  hjälp och service där. N ärstående  som  åtog sig 
e tt om fattande o m vårdnadsarbe te , bo rde  få stöd från  den sociala hem tjäns
ten. V idare e rin rades om  problem et a tt rek ry te ra  personal fö r hem tjänsten . 
Personalen  m åste ha en sådan utbildning och erfarenhet a tt de kunde 
utföra alla de in sa tse r som  de äldre behövde i form  av social service och 
om vårdnad . S lutligen erin rades om  de pensionäre r som  fly ttar m ellan de 
nord iska länderna , som  inte tillräckligt beak tas på nationell nivå. D et fanns 
en del begränsn ingar och h inder för pensionärers å terfly ttn ing , till exem pel 
behovet a tt få tjän ste r på sitt eget m odersm ål. D essa frågor borde behand 

las fylligare i sam arbetsp rog ram m et, och ej endast huvudsakligen bilateralt 
som  nu sker.

E fter u tsk o tte ts  överläggning m ed m in is trarna har några rad er tillkom 
mit om  att b estäm m elser om  arbe tstid  och pensionering  bl a m åste  m o tsva
ra de äldres behov , och att d essa  m åste ha sam m a m öjlighet till meningsfull 
sysselsättn ing  som  andra  åldersg rupper. D etta  tillägg to rde  ha sin b ak 
grund i d iskussionen  om  den danska  ” e fte rlö n en ” .

U tsk o tte t vill i d e tta  sam m anhang erin ra  om  a tt kv innorna genom  sin 
kortare  anknytn ing  till a rbe tsm arknaden  ofta får säm re pensionsförm åner. 
D etta  problem  har även sam band med de b ris te r i jäm stä lldheten  som  togs 
upp av u tsk o tte t (se nedan).

Program m ets av sn itt om  sam arbete  p å  hand ikappom rådet h ar byggts ut 
m ed ett stycke om  h jä lpm edelsom rådet, där be tydelsen  av data- och infor-
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m ationstekniken  särsk ilt fram hävs, v ilket ligger i linje m ed vad u tsko tte t 
fram hållit i sina betänkanden  över m in isterrådets b erä tte lse  C 1. U tsk o t
te ts  påpekande om vikten av a tt fö rh indra orim lig p rissättn ing  på handi
kapphjälpm edel och sprida kunskap  om  u tbude t å te rkom m er i e tt ny insatt 
stycke , vilket u tsko tte t hä lsar m ed tillfredsställelse. U tsk o tte ts  önskem ål 
gick dock  längre och  avsåg e tt fö rsö rjn ingssystem  som  kunde se till a tt de 
handikappade verkligen fick ny tta  av fram tagna hjälpm edel.

1 av sn itte t om  rusm edelsm issbruk  n o te ra r u tsko tte t m ed tillfredsställelse 
a tt e tt tillägg g jorts om  behovet av  fö rstärkn ing  av forskning om  beroende- 
skapande läkem edel. U tsk o tte t har ingen erin ran  mot m in is terrådsfo rsla
gets fram ställn ing av alkohol- och narko tikaprob lem en , men no te ra r att 
m an inte an se tt det m öjligt a tt tillfoga något om  konkreta  å tgärder för a tt 
förverkliga W H O :s m ålsättn ing om 25 p rocen ts m inskning av alkoho lkon
sum tionen till å r  2000, även om  det sades vid m ötet a tt varje land själv 
m åste beslu ta  vilka k onk re ta  å tgärder m an ville vidta. U tsk o tte t vill u nder
stryka , a tt a lkoholprob lem et till sin om fattn ing och konsekvenser ä r  det 
s tö rsta  p rob lem et, även  om  narko tikaprob lem et på grund av sin snabba 
u tveckling  få tt den s tö rsta  uppm ärksam heten .

I kapitlet ” tvärsek to rie llt sam arb e te”  kom m enterades från u tsko tte ts  
sida vid m ötet m ed m in is trarna  särsk ilt av sn itte t om  jä m stä lld h e t och 
u tsk o tte t kan m ed tillfredsställe lse  n o te ra , a tt m in isterrådet e fter m ötet 
tillfogat en form ulering om  a tt de no rd iska länderna ra tificerat IL O ’s 
likalönskonvention  m en a tt det fo r tsa tt krävs m ycket arbete  fö r a tt uppnå 
genom förande av konven tionen . L ikalönsprincipen  h a r a lltså  på  de tta  sätt 
indirekt skriv its in i sam arbetsp rogram m et.

U tsk o tte t har m ed in tresse  no te ra t av sn itte t ” angränsande fo rskn ings- 
och u tveck lingsarbe te”  som  v isar a tt d e t no rd iska  fo rskn ingssam arbete t 
har en im ponerande b redd . A vsn itte t innehåller en sam m anfattande redo 
görelse för den forskning m m som  äger rum  inom  m in isterrådets ram  och 
som  innehållsm ässig t berö r social- och hä lsovårdssek to rn  t ex inom  miljö
om rådet, liv sm edelsom rådet, ku ltu rsek to rn  (inom  vilken bidragen till N o r
disk federa tion  för m edicinsk  underv isn ing  ges). N ord iska  forskningspoli- 
tiska rådet (FPR) har tagit intitiativ  till tre projekt på ä ld reom rådet och en 
kursserie  om  vårdvetenskap . V idare näm ns u tvecklingsprojekt inom  ra 
m en för den nord iska handlingsplanen på datatekno log iom rådet, det fö rbe
redda b io teknolog iska sam arbetsp rogram m et och N ord iska  sam arbets- 
näm nden fö r m edicinsk  forskning (N O S-M ). N O S-M  har tillsatt fem plan- 
läggningsgrupper som  u ta rb e ta r förslag till nord isk  A ID S-forskning.

U tsko tte t, som  vid m ötet m ed social- och hälsovårdsm in istrarna  d isku
terade  a rb e te t m ed F N ’s hand ikappårtionde, finner det värdefullt a tt sam 
a rbetsp rogram m et innehåller e tt de ta ljera t avsn itt om  sam arbete  i in terna
tionella o rgan isationer. Vad gäller sam arbetsp rogram m ets utveckling  och 
uppföljn ing  p åpekas a tt v e rksam heten  blir förem ål fö r värdering i sam band 
m ed budgetbehandlingen . S am arbetsm in istrarna  faststä ller de ekonom iska
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ram arna  för verk sam heten  och  fackm in istrarna  p rio rite ra r inom  d essa  
ram ar. V arje år fas ts tä lle r på så  sätt fackm in istrarna  vilka äm nen som  skall 
ges p rio rite t i den  kom m ande budgetbehandlingen . U tsk o tte t n o te ra r, att 
N o rd iska  råde t genom  budgetbehandlingen  får tillfälle a tt ge sina synpunk

te r på  ram arna  och  p rio rite ringarna .
D et kan slutligen n o te ras , a tt u tsk o tte ts  sy npunk te r i v iss m ån påverkat 

den nya versionen  av m in is terrådsfo rslaget, m en att de flesta  av u tsk o tte ts  
synpunk ter i d e tta  och an d ra  avsn itt fo rtfarande har re levans och således 
bör bevakas i de t fo r tsa tta  a rb e te t inom  ram en fö r sam arbetsp rogram m et.

U nder hänvisning till vad som  ovan an fö rts hem stä ller u tsk o tte t att 
N ord iska  råde t m åtte  an taga  följande rekom m endation :

N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet,
1. a tt faststä lla  e tt ny tt no rd isk t sam arbetsp rogram  för hälso- och 

socia lsek to rn  m ed beak tande av de sy npunk ter som  fram förts av 
social- och m iljöu tsko ttet

2. a tt stä lla  tillräckliga ekonom iska  re su rse r till förfogande fö r sam - 
a rbe tsp rog ram m ets genom förande sam t

3. a tt kontinuerlig t och i fo rtlöpande sam verkan  m ed N ord iska 
råd e ts  o rgan  och b erö rda  p a rte r v idareu tveck la  och förd jupa det 
no rd iska  sam arbe te t inom  hälso- och  socialsek to rn .

S tockholm  den 11 februari 1988

Svein  A lsa ker  (KrF) 

D orte B ennedsen  (S) 

Brit Jørgensen  (A) 

G rethe L u n d b la d  (s) 

S ten  S ven sso n  (m) 

M arjatta  V äänänen  (K) 
Förman

Jo  B enkow  (H) 

Lilli G yldenkilde (SF) 

A nna-K aarina  L ouvo  (K ok) 

M ats N yb y  (Sdp) 

V algerdur Sverrisdó ttir (F) 

L ena Ö hrsvik (s)
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Ministerrådsforslag

om nordiskt samarbetsprogram för hälso- och 
socialsektorn
(Ö verläm nat av  N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet ö v e rsän d er härm ed sitt förslag till nord isk t sam 
arbetsp rogram  fö r hälso- och  socia lsek to rn .

E fte r a tt N o rd iska  råde t behand la t och avgett sina synpunk ter på fö rsla
get av ser m in is terrådet a tt fas tstä lla  p rogram m et under våren  1988.

O slo d e n  17 decem ber 1987

Tove S tra n d  G erhardsen
F ridtjov C lem et
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I 1977 ved tok  N ord isk  m in isterråd  (sosial- og helsem in istrene) det første 
sam arbeidsprogram m et fo r helse- og sosia lsek to ren . D et ble første  gang 
rev idert i 1982. P lanm essig  arbeid  innenfor program m ets delom råder har 
skapt nye fo ru tse tn inger fo r v irksom heten , og nye sam arbeidsom råder har 
kom m et til. D et er derfo r naturlig  at sam arbeidsprogram m et nå rev ideres 
påny.

1.1. Sam arbe ide ts  struktur

D et nord iske sam arbeidet innen helse- og sosia lsek to ren  har pågått i 
m ange år, i ulike fo rm er og på flere n ivå, både i og u ten fo r N ord isk  
m inisterråd  og N ord isk  råd . Sam arbeidsp rogram m et om fa tte r den del av 
v irksom heten  som  helse- og sosialm in istrene h a r an svare t for, sam t enkel

te tilg rensende arbeidsfelt.
V irksom heten  o m fa tte r sam arbeid  av  allm enn k arak te r, de faste  institu 

sjonene og p ro s jek to rien te rt arbeid . P rosjek tene  hadde i 1987 et budsjett 
på 4.8 mill. N k r, og har ka rak te r av fo rsøksv irk som het, u trednings-, fo rsk 
nings- og u tv ik lingsarbeid . Institu sjonene d river også p rosjek t- og u tred 
n ingsv irksom het sam t fo rsknings- og u tv ik lingsarbeid  innenfor sine om rå-

De faste  in s titu sjoner er:
-  N ord iska  hälsovårdshögsko lan  (N H V ), som  i 1987 hadde et budsje tt på 

17,2 mill kr;
-  N ord isk  in s titu tt fo r odonto log isk  m aterialprøvning  (N IO M ), m ed et 

budsje tt på 11,1 mill k r i 1987;
-  N ord iska  låkem edelsnåm nden  (N L N ), m ed et budsje tt på  2,3 mill. k r i 

1987;
-  N ord iska  näm nden  fö r alkohol- och  drogforskning (N AD ) m ed e t bud

sjett på 2,4 m ill. k r i 1987;
-  N ord iska  näm nden  för hand ikappfrågor (N N H ), som  sam m en med 

N U D  hadde et budsje tt på 6,2 mill. k r i 1987; og
-  N ord isk  udd an n e lsescen te r fo r døvblinde personale  (N U D ) som  hører 

inn u nder N N H .
I tillegg kom m er to  perm anen te  kom m iteer, N ord isk  socia lsta tistisk  

kom ite (N O SO SK O ) og N ord isk  m ed ic inalstatistisk  kom ite 

(N O M E SK O ).

1.2. Sam arbe id sprogram m ets  fu n ks jo n  

S am arbeidsp rogram m et skal danne u tgangspunk te t fo r utform ing og u t
vikling av det nord iske sam arbeidet som  M in isterråde t har an svar for. Det 
dekker derfo r både institu sjonene og prosjek t v irksom heten .

P rogram m et skal peke u t in n sa tso m råd er og le tte  p rio riteringen  m ellom  
dem . D et skal gi veiledning om  utform ingen av tiltak  innen de respek tive 

innsatsom råder.

1. Innledning
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S am arbeidsprogram m ets in tensjoner bør følges i detaljplanleggingen av 
v irksom heten , og ved M in isterråde ts årlige budsjettsbehandling . P rogram 
m et kan sam tidig væ re grunnlaget fo r kon tak t m ellom  M inisterrådet og 
N ord isk  råd om utviklingen av sam arbeidet innenfor helse- og sosia lsek to 
ren.

1.3. K riterier fo r  nord isk  v irksom het 

De nordiske land likner hverand re  m ed hensyn  til sam funnsstruk tu r og 
de felles vurderinger som  s ty re r sam funnsutviklingen. D et er et viktig 
grunnlag fo r nord isk  sam arbeid , og det e r  vesentlig  å  utvikle de tte  felles
skapet slik at det gagner alle de no rd iske land.

M in isterråde t (sam arbeidsm in is trene) har fa s tsa tt en del generelle k rite 
rier for nord isk  v irksom het. D isse regiene om hand ler bl. a. vu rderinger av 
prosjek tenes faglige innhold, tids- og ressu rsb ruk  m. m. V idere skal følgen
de vurderes når en p rio rite re r m ellom  p ros jek te r innenfor en sektor:
-  G raden  av stø tte  i politiske retn ingslin jer eller politisk  fo rankrede  hand 

lingsplaner og -program ;
-  ny tten  av nord isk  sam arbeid  se tt i forhold  til nasjonal innsats, f .e k s . 

målt i politiske og økonom iske fo rdeler fo r landene og den enkelte 
innbygger;

-  sty rken  i m edlem slandenes stø tte  (f. eks. antall land og økonom iske 
tilskudd); og

-  tilskudd til avslu tn ing  av p ro s jek te r skal ha høyere p rio rite t enn nye 
prosjek ter.
I tillegg til M in isterråde ts (sam arbeidsm in istrenes) generelle k rite rie r må 

tidsram m en for nord iske ak tiv ite te r fas tse ttes  slik at det endelige resu lta t 
stå r i rimelig forhold  til tid sfo rb ruke t, fø r d e t treffes endelig beslu tn ing  om 
gjennom føring. R esu lta te t b ø r også s tå  i rim elig forhold  til de fo rven tede 
om kostningene. U tviklingen i helse- og sosia lsek to ren  er m eget re ssu rs
krevende. Det er derfo r viktig for sam arbeidet å  oppnå en bedre og m er 
effektiv u tny tte lse  av ressu rsen e . D et nord iske sam arbeid  bør først og 
frem st kom m e inn på o m råder d e r de nasjonale re ssu rse r er m eget begren
se te , og der sam arbeid  vil lønne seg. D ette  kan skje bl. a. g jennom  inform a

sjonsutveksling , u tveksling  av erfaringer, p rosjek tv irksom het, a rbeid sde
ling og forsknings- og u tv ik lingssam arbeid . D essu ten  bø r en særlig legge 
vekt på p ro s jek te r som  kan innebæ re fo rdeler også for andre sek to rer. 
V idere bør m an i denne p rogram perioden  legge spesiell vekt på evaluering 
av alle sider ved v irksom heten  i sek to ren .

Den nye b u d sje ttp ro sedy ren  som  tre r  i kraft fra 1989, gir em betsm anns- 
kom iteene/fagm inisterrådene et fo rm elt an sv a r også fo r institu sjonsbud
sje ttene . D ette  vil gjøre det mulig å få en m er sam let vurdering  og p rio rite 
ring av sek to rbudsje tte t. S am arbeidet kan ikke gjøres avhengig av to talfi
nansiering o ver M in isterråde ts budsjett. A lternative finansieringsform er 
m å vurderes i hvert enkelt tilfelle. D ette gjøres a llerede i dag når det
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gjelder p rosjek ter. K urs, k on feranser og sym posier m å fo r frem tiden av- 
g iftsfinansieres i langt høyere  grad enn hittil. I e tte r- og v idereu tdanningen  
bør den nasjonale kapasite t u tn y tte s  g jennom  deltaking av e lever fra  andre 
nord iske land. D essu ten  bø r fo rb ruker- og produsen tfinansie ring  vurderes 
i enkelte  sam m enhenger.

Sam m enheng m ellom  nasjonal, nord isk  og in ternasjonal v irksom het er 
viktig i det nord iske sam arbeidet på  helse- og sosia lsek to ren . D et e r  derfor 
vesentlig  for de no rd iske land å v idereu tv ik le  det in ternasjonale  sam arbei
det, for å  oppnå både en  bed re  koord inering  av nasjonal innsats og større 
g jennom slagskraft fo r nord iske sy n sp u n k te r in ternasjonalt.

2. U tviklingstrekk og langsiktige mål

2.1 Innledning

N år m an skal se tte  mål fo r helse- og so sia lsek to ren  e r det nødvendig  å se 
på u tv ik lingstrekk  både innenfor og u ten fo r sek to ren , og både nasjonalt, 
regionalt og in ternasjonalt. G runnleggende dokum en ter i denne forb indel
se e r  W H O s program  ” H else for alle i å r  2000”  som  ble ved ta tt av V erdens 
H elseforsam ling i 1977 og de retn ingsg ivende prinsippene fo r sosialpolitisk 
utvikling i den  næ re frem tid  som  ble v ed ta tt av F N s in terreg ionale  konsu l
tasjon  om sosialpolitisk  utvikling i 1987. E t program  for regionalt sam ar
beid m ellom  de nord iske  land b ø r ta  sitt u tgangspunkt i d isse grunnleggen
de dokum entene . N ødvend igheten  av tilpassing til de nye sosiale behov 
som  p resse r på  e r  også satt på  den in ternasjonale  dagsorden  gjennom  den 
rapport V erdenskom m isjonen  fo r miljø og utvikling nylig har avlevert.

E t o v ero rdne t m ål fo r sosialpolitikken m å væ re å oppre ttho lde  ak sep tab 
le levevilkår fo r alle g rupper i sam funnet.

En a ldrende befolkning, arbeidsm arkeds- og boligpolitikk og tilpassing 
til økonom iske og teknologiske endringer e r  viktige felles u tfordringer for 
de nord iske land i denne sam m enheng. D et er i de nord iske land også 
ten d en se r til polarisering  m ellom  dem  som  har det godt og dem  som  har det 
m indre godt og som  m er enn  før kom m er ut i vanskelige situasjoner.

E t annet o v ero rdne t mål vil væ re a t enkeltind iv ider, fam ilier og lokale 
g rupper b lir tru k k e t m ed i p lannleggingen og gjennom føringen av sosiale 

tiltak  i bred  m ening.
D et sen tra le  innenfo r både helse- og sosia lsek to ren  i alle de nordiske 

land e r å  sty rke  individet og m ulighetene fo r at en selv kan løse sine 
prob lem er og ta  beslu tn inger om  egen livssituasjon . D ette  innebæ rer ikke 
at ansvare t overfø res fra  sam funnet til enkeltind iv idet, eller at standarden  
skal gå ned , m en a t tjeneste tilbude t m å kunne u tv ik les på en slik m åte at 
det bedre svarer til befolkningens behov  og innenfor ram m en av de mål og 
retn ingslin jer som  e r fastlag t fo r den helse- og sosialpolitiske utviklingen i 
hvert enkelt land av de ansvarlige , nasjonale m yndigheter.
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E t viktig mål i denne sam m enheng vil væ re å gjennom føre endringer i 
g jeldende regelverk  og ru tiner, og ev en tue lt i lovgivningen, slik at sam ar
beidet m ellom  den  form elle og den  uform elle om sorgssek to ren , h erunder 
lokale g rupper, s ty rkes. I denne forb indelse  vil det også bli nødvendig  å 
finne frem  til nye m åter å  fungere på  både fo r offentlige v irk som heter og 
for p rofesjonene innenfor helse- og sosia lsek to ren . D isse m å i s terkere  
grad kunne sam arbeide m ed og stø tte  dem  som  har behov  fo r b istand.

E t annet viktig  m ål m å væ re a t befolkningen opp lever at det e r en 
sam m enheng m ellom  de forskjellige ledd i sosial- og h elsesek to ren  og at 
det kan  oppnås overensstem m else  m ellom  befolkningens fo rven tn inger og 
de tjen este r som  kan tilbys. T jenestene  m å også gis på  en brukervennlig  
m åte. D et e r  derfo r behov fo r å  u tv ik le  nye s tru k tu re r og oppnå  bedre 
sam m enheng m ellom  sosial- og he lsesek to rene .

D et e r  også viktig å stø tte  fo rsøks- og u tv ik lingsarbeid  både innenfor den 
offentlige sek to r og ellers fo r å oppnå forbedring og fornyelse  i ek sis te ren 
de tiltak  og for utvikling av nye.

N y lovgivning, fo rsøk  og u tv ik lingsarbeid  e r  derfor nå e t k jennetegn ved 
helse- og sosia lsek to ren . D et eksperim en teres b lan t anne t m ed ulike fo r
m er fo r organisering , m ed forskjellige fo rm er for rådgivning, og m ed m er 
faste  y te lse r når det g jelder sosialhjelp.

D esentralisering  av tiltak , kom binert m ed koordinering  av forskjellige 
tiltak  på lokalt plan og overføring av ansvar m ellom  forvaltn ingsn ivåene, 
kan m edføre sto re  fo rdeler. I de nord iske land bygges de store  institu sjone
ne for funksjonshem m ede ned , og som  i e ld reom sorgen  sa tses det is tedet 
på alm innelige boliger og bokollektiv  m ed tjen este r fra det alm innelige 
h jelpeappara t, h jem m ehjelp , h jem m esykepleie m. v. D et satses også i 
økende grad på  dagtilbud og m idlertidige opphold  på  p leiehjem , hvor 
sosial- og helsepersonell d e lta r i opp tren ingsarbeid  på  like fo t. M ålet e r  å 
in tegrere de funksjonshem m ede i bo ligom råder, sko ler m. v ., og å  unngå å 
gjøre e ldre til en  segregert gruppe. N år det g jelder barn  eksperim en teres 
det bl. a. m ed forskjellige fo rm er fo r dag institu sjoner der m an også har 
funksjonshem m ede barn . D et sa tses også på  ulike fo rm er for døgninstitu- 
sjoner, bokollektiv  og fam iliepleie.

Innen h elsesek to ren  foregår det også en om stilling. P rim æ rhelsetjene
sten  u tv ides bl. a. i tak t m ed endringene innen eldreom sorgen  og arbeidet 
m ed funksjonshem m ede. L iggetidene på  sykehus se ttes ned og m eget som 
tidligere krevde innleggelse gjøres nå poliklinisk. K ravet om utbygging av 
p rim æ rhelse tjenesten  som  om fa tte r alle forhold  som  kan påvirke helse, 
a rbeidsm iljø , boliger, sosial trygghet, personlig  livsstil, fam ilieforhold og 
miljø, e r  b litt stadig s te rk ere , og de tte  k ravet stø ttes  av W H O . D et legges 
også opp til tv errsek to rie lt sam arbeid .

Ifølge ” H else  fo r alle i å r 2000”  e r helse i høy grad et sosialt anliggende. 
En rekke av de om råder som  e r om talt der e r  også behandle t i FN s 
retn inglin jer for den frem tidige sosialpolitiske utvikling. P rogram m et har
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derfo r her ta tt u tgangspunkt i de fem  avsn itt W H O s plan u tgjør, se tt fra en 
nord isk  sosial og helsem essig  synsv inkel, e tte rso m  de tte  i de no rd iske land 
i v irkligheten e r to  sider av sam m e sak.

2.2. D e grunn leggende krav innen helse- og sosia lsektoren

D et første  mål er å redusere  de ek sis te ren d e  sosiale og helsem essige 
u likheter både m ellom  land og m ellom  befo lkn ingsgrupper i de enkelte  
land. De nord iske land har en  generell sosialpo litikk , m en innenfor landene 
er d e t også sto re  fo rsk je ller i h e lse tilstanden  m ellom  grupper. D isse er 
betinget av geografi, k jønn , stilling/næ ring, sosiale g rupper m. v. D isse 
u likhetene m å red u se res , slik at de g rupper og enkeltind iv ider som  er 
svakest stilt og m est u tsa tt h jelpes. H vert enkelt av de øvrige mål b id rar i 
v irkeligheten til de tte .

Å bruke sitt liv på  en sunn m åte fo ru tse tte r  at in tak te  eller res te rende  
fysiske og åndelige ev n er blir u tn y tte t fullt u t. D ette  g jelder særlig eldre og 
funksjonshem m ede.

E ldre m å gis anledning til å  b ruke sine in tellektuelle og kulturelle re ssu r
ser. Personlig  og økonom isk  se lvstendighet e r  en del av dette . B otilbudene 
for eldre m å væ re så  fleksible i beliggenhet, boform  og utform ing at de 
m otv irker avhengighet av  andre og skaper rim elige ram m er for sosial og 
personlig  kon tak t. O rdninger fo r arbeidstid  og pensjonering  m å tilgodese 
eldres behov , og de m å ha sam m e m ulighet fo r m eningsfull sysselsetting  
som  and re  a ldersg rupper.

D et vil alltid finnes m ennesker m ed fysiske hand ikap , m en de behøver 
ikke også bli sosialt hand ikappede. V ed å tilgodese funksjonshem m ede 
økonom isk , i by- og boligplanlegging, tran sp o rt og arbeidsliv , og gi b istand 
m ed tekn iske  h jelpem id ler, bed res funksjonshem m edes m ulighet til å  delta  
ak tiv t i sam funnslivet på  egne p rem isser.

O gså andre g rupper, eksem pelv is enslige m ed barn , m å gis bedre mulig
h e te r for sosial k o n tak t, fritidsliv og fysisk ak tiv ite t.

D et e r  mulig å  redusere  sykdom  og invalid itet g jennom  å redusere  
u lykker og sykdom m er som  helt eller delvis kan forebygges. M ålet kan nås 
ved å iv erk se tte  e ller sty rke  allerede eksis te rende  tiltak  for forebygging av 
u lykker og vold, h jerte- karsykdom m er, enkelte  k reftfo rm er k ny tte t til 
livsstil, y rkessykdom m er, sinnslidelser, alkoholism e og stoffm isbruk.

B elastende forhold  som  fø rer til selvm ord og selvm ordsfo rsøk  m å søkes 
endret. D en enkeltes evne til å  klare be lastende situasjoner må sty rkes, og 
det sam m e m å skje m ed sosial- og he lsepersonelle ts  evne til å vurdere 
se lvm ordskand idater og iverk se tte  forebyggende tiltak.

2.3 En sunn livsstil

Fam ilien utg jør o ftest det viktigste g runnlaget for læring når de t g jelder å 
u tny tte  ev n er og re ssu rse r. D erfor bø r fam ilien få m er tid til å tilgodese de 
forskjellige behov . 1 N orden  e r fam iliens rolle inne i en endringsprosess.
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A ntalle t enslige stiger, og nye sam livsform er oppstå r. D et er nødvendig  å 
ta  u tgangspunkt i de endringer som  sk jer i holdn inger og norm er. S tyrking 
av det næ re sosiale ne ttverk  er derfo r kanskje den beste  m åten å  frem m e 
en sunn livsstil på. D et g jelder tiltak  som  dagsinstitu sjoner, sko ler, leke
g rupper, ungdom sgrupper m. v ., fo r å læ re barn  og unge å  ta  vare på sin 
egen helse.

V ed å  sty rke  det sosiale n e ttverk  generelt, kan m an også oppnå at 
spesielle g rupper som  fo r eksem pel m isb rukere , enslige eller arbeidsløse 
g jennom  gjensidig stø tte  kan u tv ik le en sunnere  livsstil.

H elsepedagogiske tiltak  m å se ttes  inn på alle n ivå, for å understreke  
betydningen  av et sun t kostho ld , fysisk  ak tiv ite t og s tressbek jem pe lse , de 
alvorlige fø lger ved b ruk  av tobakk , m isbruk av alkohol og m edisiner, og 
b ruk  av narko tika.

D et e r  nødvendig  m ed en bred  og allsidig innsats for å m inske den 
skadelige atferd  som  m isbruk av alkohol og m edisin eller bruk av narko tika 
u tgjør. V o ldsbruk  og tra fikku lykker m å også bek jem pes. T iltakene m å 
se ttes inn både på det generelle plan og re tte s  inn m ot den enkelte i form  av 
bedre hjelp til å end re  truende livssituasjoner.

2.4. E t su n t m iljø

D et sk jer nå raske  endringer i fo rb ru k sv arer, i industriens og landbru 
kets p roduksjonsfo rm er, i energ ik ilder og -fo rbruk , i boligforhold. D isse, 
og andre forho ld , påv irker sam m en og enkeltv is folks helsetilstand  i b e ty 
delig grad. Felles fo r d isse endringene e r at de m edfører ” b iv irkn inger” 
som  altfo r sjelden b lir belyst. M ange avgjørelse r treffes sek to rv is og u ten  
noen form  fo r koordingering. S y nspunk ter fra sosial- og helsesek to ren  får 
sjelden noen vesentlig  p lass i beslu tn ingsgrunnlaget.

D et er viktig at befolkningen i de no rd iske land sik res e t sun t miljø 
gjennom  sam arbeid  på  tvers  av sek to rg renser, og m ellom  sen tra le , reg io
nale og lokale m yndigheter. D et e r  også nødvendig  å stø tte  in ternasjonalt 
sam arbeid  på  om rådet.

M yndighetenes in fo rm asjonsarbeid  m å bli bedre. Innbyggernes m ed
virkning m å bli s tø rre  på  om råder som  kan true  deres helse. D et kan dreie 
seg om  giftig kjem isk avfall, strå lingsfare  og farlige fo rb ruksvarer, m en 
også om  vannfo ru rensn ing , m atvarekvalite t og besky tte lse  m ot farlig av 
fall.

Til tro ss  fo r en om fattende boligbygging b o r fo r tsa tt m ange i helsefarlige 
boliger som  er overbefo lkete , fuktige, dårlig oppvarm ete  eller u ten  rim eli
ge san itæ re forhold . B yfornyelse , sanering , nybygging m. v. m å trappes 
opp. G jennom  deltaking i p lanleggingen m å en sikre nødvendige park- og 
id re ttsa rea le r og a rea le r fo r sosiale ak tiv ite te r m. v. D ette  vil også m edvir
ke til å  unngå u lykker i fritiden. A rbeid  m ed å kartlegge og å  forebygge 
h jem m eulykker, både i e ldre og nyere boliger, e r  også nødvendig . D et er 
også besky tte lse  m ot støyplage.
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På a rbeidsp lassene  o p p tre r det stadig nye sto ffer og a rbe id sm etoder 
endres . Sosial- og helsem ynd ighetene b ø r sam m en m ed befolkningen stille 
krav om et sunt miljø på andre sam funnsom råder, gjennom  planlegging og 
på annen  m åte.

2.5. En hensik tsm ess ig  helse- og sosia lsektor

H else- og so sia lsek to ren  skal, i tillegg til nødvendig  behandling, b idra til 
å  h indre at det o p p stå r situasjoner som  fø rer til at den enkelte m ister 
kontro llen  o v e r sin egen livssituasjon , forebygge sykdom  og sørge for 
rehabilitering  der folk befinner seg, nem lig i det lokale miljø. Befolkningen 
m å væ re m ed i planleggingen av tiltakene  slik at de tilgodeser deres behov.

K onsekvensen  av de tte  m å væ re at helse- og sosia lsek to rens o rganisa
sjon og tilbud tilpasses d isse  ro ller. D et m å arbeides fo r en om stilling slik at 
den prim æ re helse- og so sia ltjenestens rolle u tv ik les og s ty rkes, sam ar
beidsform ene m ellom  den  prim æ re helse- og sosia ltjenesten  og sykehusene 
v idereu tv ik les og det u tv ik les flere a lte rn a tiv er til sykehusinnleggelse og 
institusjonalisering .

H jem m ehjelp , om sorgspersonell, sosialrådg ivere , leger, fysio- og ergo
te rap eu te r, h jem m esykep leiere  m. v. m å også u tdannes slik at de kan yte 
hjelp ut fra  en bred  forståe lse  for en persons liv ssituasjon , fam ilieforhold 
m. v. Sam tidig m å d e t u tv ik les tverrfaglig  sam arbeid  m ellom  faggruppene i 
den prim æ re helse- og so sia ltjenesten . D en enkelte  fam ilien og det sosiale 
ne ttverk  m å trek k es inn i et likeverdig sam arbeid .

H vert land b ø r vu rdere  hvordan  lokale k re fte r kan o rgan iseres slik a t de 
kan b idra på alle de om råder som  b e rø re r helse- og sosialspørsm ål. D et bør 
også foregå en  løpende kvalite tsevaluering  både av den prim æ re helse- og 
sosia ltjenesten  og av sy k eh u sv esen e t, slik a t et effektiv t og godt koord inert 
sam arbeid  e r  sikret på alle plan.

2.6. F orskn ingsstra teg ier og s tra teg ier fo r  å virkeliggjøre m ålse ttingene

Forskn ing  e r nødvendig  for å  rea lise re  de m ålsettingene den nye helse-
og sosialpo litikken  inneholder. D ette  g jelder både forskning som  kan skaf
fe oss ny v iten  og forskning som  kan gi grunnlag  for hensik tsm essig  
anvendelse  av  øk t v iten . D et b ø r u tv ik les stra teg ier fo r forskning , også for 
forskning på  tvers  av sek to re r. I denne sam m enheng er det nødvendig  å se 
på hva vi allerede har av v iten  som  ikke blir u tny tte t.

I h e lsesek to ren , spesielt b lan t sykehusleger, e r  trad isjonen  at m an fo r
bed rer innsatsen  g jennom  forskning  og fo rsøk . Det har fø rst og frem st 
dreid seg om utvikling og u tprøv ing  av  nye spesifikke, kliniske beh an d 
lingsm uligheter. I de senere å r  h a r begrepet ” helse tjeneste fo rskn ing”  få tt 
en m er frem tredende p lass, m en det e r  behov  fo r å  skape y tterligere  
oppm erksom het rund t u tv ik lingen av he lsevesene ts  organisasjon  og funk 
sjon i v idere fo rstand .

I so sia lsek to ren  har p rob lem et dels væ rt at der har væ rt vanskelig  å  få
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m id ler til forsknings- og u tv ik lingsoppgaver av denne type , og dels a t m an 
ikke har u tn y tte t den forskning  som  foreligger.

H else- og sosialpo litikken  m å gjennom gås system atisk  i årene  som  kom 
m er. D et m å undersøkes om  den  e r i sam svar m ed m ålsettingen ” helse for 
a lle” , og om  reg ler, in s titu sjoner og ak tiv ite te r e r  re tte t inn m ot dette  
m ålet. H else- og sosialpo litikken  m å koord ineres på  flere p lan , både sen 
tra lt, reg ionalt og lokalt. D et m å opparbeides s tø tte  fo r den  både i enkelt
g rupper og i befolkningen som  helhet.

D et e r  nødvendig  å  sty re  helse- og sosialpolitikken fo r å få alle sek to re r 
m ed og fo r a t investeringer som  b ed re r he lse tilstanden  få r høy p riorite t. 
R elevan t inform asjon e r også nødvendig  fo r planlegging, overvåking  og 

vurdering .
E t viktig  ledd  i hele om stillingen e r trening og om skolering  av helse- og 

sosialpersonell. B ehovet fo r e tte ru tdann ing  e r  sto rt, for å u tv ik le  den 
innsik t og de ho ldninger og ferd igheter som  fo ru tse tte s . N ye m etoder, fra 
selvstud ium  til g ruppearbeid , m å utv ik les. D isse m å også bygges inn i 
g runnu tdanningene. Personell i andre  sek to re r m ed helsem essig  betydning  
m å også læ re om  helse  fo r alle.

E tab lering  av en  fo rm alisert p ro sedy re  fo r system atisk  vurdering av 
teknologi innenfor h e lsesek to ren , både  gam m el og ny , e r  også viktig. 
V urderingene b ø r væ re re tte t m ot s ikkerhe t, e ffek tiv ite t, økonom i, bruker- 
ak sep t og etiske  spørsm ål.

” H else  fo r alle i å r  2000”  og de retn ingslin jene fo r sosialpolitisk  u tv ik 
ling F N s in terreg ionale  konsu ltasjon  nylig v ed to k  dek k er m ye. E n del av 
arbe ide t m ed de u tfo rd ringene som  e r nevn t i d isse  in ternasjonale  in s tru 
m en tene  e r allerede i gang, og i d e t følgende er de le r av d isse program m ene 
u tfo rm et i forslag  fo r no rd isk  sam arbeid .

3 . K onkret virksom het

3.1 Inn ledn ing

Innen fo r den  nord iske  velferdspo litikk  h a r sam arbeidet p å  helse- og 
sosia lsek to ren  som  sik tem ål å oppnå  et bed re  sam svar m ellom  den  ønskete  
innsats og de re s su rse r som  kan  fo rven tes  å  s tå  til råd ighet i frem tiden. 
H vordan  d isse re ssu rsen e  skal fo rdeles m ellom  helse- og sosia lsek to ren  og 
and re  sek to re r i d e t no rd iske budsje tt og m ellom  he lsesek to ren  og sosial
sek to ren , avhenger bl. a . av politiske vu rderinger og de k rite rie r som  ligger 
til grunn fo r no rd isk  v irksom het.

På helsesk to ren  få r in stitu sjonene en s to r del av  bu d sje tte t (1987: 30,6 
mill. k r.) , m ens de p å  d e t sosiale om råde u tg jø r en m indre del (1987: 8,6 
mill. kr.). P ro s jek tb u d sje tte t fo r helse- og sosia lsek to ren  sam let u tg jør i
1987 ca. 5 mill. kr.

D e følgende em ner an ses fo r sen tra le  i den  neste  fem års-perioden . De 
nevnes i ikke-p rio rite rt rekkefø lge. E m nene kan  tas opp såvel i institu- 
sjonsregi som  i p rosjek tsam m enheng , og kan  ha  form  av:
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-  Sam m enliknende stud ier;
-  felles undersøkelser;
-  inform asjons- og erfaringsu tveksling ;
-  prak tisk  inn re tte t v irksom het på  forsøks- eller varig basis; og
-  forskning og u tredn ingsarbeid .

3.2 H elsesektoren

Innenfor h e lsesk to ren  foregår det også et betydelig  sam arbeid  u ten fo r 
M inisterråde ts ram m er, fø rst og frem st på  kollegialt p lan i de forskjellige 
helsefaglige pro fesjoner. D et fo regår b l .a .  en om fattende in form asjons
utveksling  g jennom  k on feranser og annen  m øtev irksom het, og det sam ar
beides om  forskning og utv ik lingsarbeid . Faglige organ isasjoner og v iten 
skapelige selskap  h a r e tab le rt fo ra  m ed k a rak te r av ” nord iske overbyg
ninger”  til d e tte  fo rm åle t.

Innenfor M in isterråde t finner sam arbeidet sted  dels i form  av prosjek ter 
og arbeid sg rupper -  perm anen te  g rupper e ller ad -hoc-grupper -  og dels 
g jennom  v irksom heten  i de nord iske institu sjoner på  om rådet. Særlig pro- 
sjek tv irksom heten  m å ses som  e t sidestykke til det ovenfo r nevnte  m er 
uform elle sam arbeidet.

3.2.1 P rosjek tv irksom het 

E t he lh e tso rien te re t syn på  helsesek to ren  e r et sen tra lt elem ent i den 
helsepolitiske stra teg i. H o v edvek ten  legges derfo r på forebygging og hel
sefrem m ende tiltak  b asert på enke ltm enneske ts og næ rm iljøets behov. 
P rim æ rhelse tjenesten  e r hovedform id leren  av slike tjeneste r, i sam arbeid 
m ed et effek tiv t og spesia lisert sykehusvesen  og i sam arbeid  m ed tilg rens
ende sek to rer.

En viktig del av helsesek to rens m edvirkning i sam funnsplanleggingen er 
å  form idle kunnskap  om  helsefarer, og fordelingen av d isse i befolkningen, 
til in s tan ser u ten fo r sek to ren . Forskn ings- og u tv ik lingsarbeid  på  dette  
o m rådet bø r gis høyere  p rio rite t i det nord iske sam arbeidet. Sentrale 
e lem en ter for de kom m ende års p ro s jek tv irk som het vil derfo r bli livsstil og 
helse , p rim æ rhelse tjenestens s tru k tu r og oppgaver, sam t om stillinger og 
tilpasn inger i he lsesek to ren  og tilg rensende sek to re r i lys av den helhetlige 
strategi.

E t viktig ledd i å  fo rbedre  befolkningens helse tilstand , er å se på  livsstils
betingede forhold . D ette  k rever øk t fo rskn ingsinnsats om  forhold  som 
berø rer fo lkehelsen , heru n d er he lseskadelige/helsefrem m ende livsforskjel- 
ler m ellom  de enkelte  no rd iske land. Ø kt kunnskap  på om rådet vil væ re 
nyttig  fo r det no rd iske  sam arbeidet.

Som ” W H O -collaborating  c e n te r”  innen helsesek to ren  bør derfo r b l.a . 
N ord iska  hälsovårdshögsko lan  i sam arbeid  m ed nasjonale in stitu sjoner ta 
initiativ til forskning  rund t å rsak e r til de sto re  helseprob lem ene i de nord i
ske land og s tra teg ie r og tiltak  m ot dem . S økelyset b ø r spesielt re tte s  mot 

p rob lem enes sosiale fordeling.
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I tillegg til de grunnleggende livsstilsforhold  som  familie og sosiale 
n e ttverk , kostho ld , m isbruksforho ld  og m iljøforhold, bør også andre vikti
ge liv sstilstilkny ttede prob lem er tas opp. 1 likhet med beslu tn ingen som 
allerede e r ta tt i E F , og som  også inngår i W H O ’s stra teg i, overveies d e t å 
u tarbeide en nord isk  handlingsplan  m ot kreft for å stø tte  arbeidet mot 
denne sykdom m en. M an h a r e tab le rt en nord isk  arbeidsgruppe som  skal 
koord inere  de nord iske lands innsats for å bekjem pe A ID S. T iltak  for å 
b esky tte  in travenøse  m isbrukere m ot A ID S-sm itte inngår også i den nor
diske handlingsplan  m ot narko tika . V idere vil re levan te  tiltak  bli iverksa tt 
og koo rd inert m ed nasjonal og øvrig in ternasjonal innsats. N å r det gjelder 
andre sto re  livsstilkny ttede helsep rob lem er vil m ulighetene fo r å v idere
utvikle den nord iske innsatsen  også bli vu rdert. D et om fatter bl. a. hjerte- 
karsykdom m er, selvm ord og u lykker.

P å tro ss  av en godt u tv ik let p rim æ rhelse tjeneste  i de enkelte nordiske 
land, har selve begrepet p rim æ rhelse tjeneste  væ rt u nder utvikling de se 
neste år. Å rsaken  e r øn sk e r om  fo rbedringer og desen tralisering . D enne 
satsing  på  og v idereutvik ling  av prim æ rhelse tjenesten  b ø r frem deles væ re 
en  sentral oppgave, også i nord isk  sam m enheng. D et er derfo r behov for 
fo rtsa tt vurdering  av p rim æ rhelse tjenestens s tru k tu r og funksjon i lys av 
dens sen tra le  rolle. N ye ro ller innenfor forebyggende arbeid , nye undersø- 
kelses-, behandlings- og pleie- og om sorgsm etoder b ø r derfor v idereu tv ik 
les og u tp røves i sam arbeid  m ed nasjonale in stitu sjoner og grupper.

Sam tidig m å arbeidsfordelingen  og sam arbeidsform ene m ellom  prim æ r
helse tjenesten  og sykehusvesene t stadig  vu rderes , m ed henblikk på en 
optim al oppgavefordeling  og koord inering , både ut fra kvalitative og re s
sursm essige vurderinger. D et b ø r også arbeides fo r et bedre sam svar 
mellom  ønsket m edisinsk  innsats og de personalm essige og økonom iske 
re ssu rse r som  vil stå  til rådighet. Satsing på sam arbeidsak tiv ite ter som  på 
sikt kan føre m ed seg betydelige nasjonale besparinger og effektiv iserings
gev inster e r  derfo r ønskelig .

E ksem pler på  de tte  kan væ re sam arbeid  om kring høyspesia liserte  eller 
andre sæ rskilte  om råder, d e r et nord isk  sam arbeid  kan lede til m er ras jo 
nell ressu rsu tn y tte lse , e lle r m uliggjøre løsning av nye oppgaver. A ndre 
o m råder d e r sam arbeidet kan v idereu tv ik les er vurdering av m edisinsk 
teknologi, m edisin tekniske sikkerhets tiltak  og p roduk tsikkerhet.

A vslutn ingsvis skal nevnes personell- og u tdanningsforhold  som  en gjen
nom gående variabel fo r den konkre te  v irksom heten . U tviklingen av nye 
oppgaver og bedre løsninger, og ivare takelse  av eksisterende oppgaver, 
k rever et næ rt og tverrfaglig  sam arbeid  m ellom  faggrupper i p rim æ rhelse
tjenesten  og sykehusvesene t, på tvers av institusjons- og sek torgrenser. 
D et bø r derfo r satses på p ro s jek te r om rek ru tte rings- og arbeidsm iljøfor- 
hold, utvikling av u tdanning og personalro ller/oppgaver i overensstem m el
se m ed de sen tra le  helsepolitiske m ålsettingene.



1431B 81/s

3.2.2 S am arbe id  p å  d e t m edisirista tistiske om rådet

N ordisk  m ed ic inalsta tistisk  kom ite  (N O M E SK O ) har som  oppgave å 
arbeide for a t den m ed isinalsta tistiske  rapporteringen  i de nord iske land 
biir m est mulig sam m enliknbar. D en skal også ta  initiativ  til re levan te  
p ro s jek te r, og følge den  in ternasjonale  u tviklingen på  om rådet.

F oru ten  de t løpende a rbe ide t i fo rb indelse m ed innsam ling og b ear
beiding av sta tistisk  m ateria le , d rives v irksom heden  av en del a rbe id s
grupper på  forskjellige om råder. D et g jelder da tabanker- og in form asjons
system er i h e lsesek to ren  (A D A T), he lse ind ikato rer (A H FA I), sykdom s- 
klassifikasjoner (A K L A SS ), registrering  av u lykker (A R O N ), m edisinsk 
fødselreg istrering  (A FØ D ) og pub likasjoner (A PU B ).

B lant de nye ak tiv ite te r som  planlegges fo r de neste  å rene , kan nevnes 
økt sam arbeid  i fo rb indelse  m ed k lassifikasjonsspørsm ål og opprette lse  av 
et N O M E SK O  ” W H O -C ollaborating  C en te r fo r In ternational C lassifica
tion o f D iseases” . Ifølge en k o n trak t m ed W H O , skal N O M E S K O  væ re 
ansvarlig  fo r sen te re ts  v irksom het i m inst en fireårsperiode . E nkelte  a r
beidsg rupper (A H F A I, A K L A S S og A R O N ) h a r y tre t ønske om  å holde en 
serie sem inarer og k on ferenser i fo rb indelse  m ed oppfølgingen av sin 
v irksom het. D essu ten  har N O M E S K O  få tt i oppdrag  av de nord iske helse
d irek tø rene  regelm essig å rev idere  en rap p o rt om  helsesituasjonen  i N or
den som  fø rste  gang ble lagt fram  i 1983. F orøvrig  bø r N O M E S K O  o p p re tt
holde det sam m e ak tiv ite tsn ivå  som  i de siste  årene.

3.2.3 F elles arbeidsm arked  fo r  helsepersonell

O verenskom sten  m ellom  D anm ark , F in land , N orge og Sverige om  god
kjenning av v isse y rkesg ru p p er som  v irker innen  helse- og veterinæ rvese- 
net tråd te  i k raft i 1983. Island h a r slu tte t seg til overenskom sten  når det 
gjelder d røy t ha lvparten  av de yrkesg ruppene den  om fatter.

O verenskom sten  innebæ rer i k o rth e t a t nord iske s ta tsborgere  som  i e t av 
de landene som  ta r  del i av talen  har fått legitim asjon, au to risasjon  eller 
annen  rettslig  godkjenning til å  u tøve et av 18 y rker som  om fattes av 
av ta len , skal ha  sam m e godkjenning i de øvrige land . D isse persone llka te 
goriene får derm ed den  sam m e m ulighet til å  bevege seg innenfor det 
nord iske a rb e id sm arkede t som  and re  y rkesg rupper a llerede har.

D et langsiktige m ålet m ed d e tte  sam arbeidet e r  å arbeide fo r gjensidig 
godkjenning av auk to risas jonsbes tem m elser og harm onisering  av u td an 
ning og å  frem m e bevegelse m ellom  landene. En egen arbeidsgruppe 
bestående av to rep re sen tan te r fra  hvert land fø lger anvendelsen  av over
enskom sten .

3.2.4 O donto log isk  m ateria lprøving

V irksom heden  ved N ord isk  in s titu tt fo r odontologisk  m aterialprøvning 
(N IO M ) om fa tte r standard isering , m ateria lp røv ing , forskning  og opp lys
n ingsv irksom het om tannhelsem ateria le . M ålsettingen e r at det m ateriale
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som  an vendes, e lle r som  planlegges an v en d t, i tannpleien  i de nord iske 
land , oppfy ller helsem essige og tekn iske  krav .

K rav e t til inform asjon om  b iv irkn inger av odonto log isk  m ateriale  har 
fø rt til a t d e t overveies å bygge opp  e t eget reg ister, p å  linje m ed det m an 
har fo r legem idler. E tab lering  av  e t b iv irkn ingsreg ister fo r odontologisk  
m ateria le  vil væ re en naturlig  del av slike reg istre , og e t nord isk  sam arbeid  
p å  om rådet e r  ønskelig . D et e r  også av sto r betydning  å  studere  arbe id s
m iljøet til p e rso n er som  u tse tte s  fo r odontologiske m ateria ler i s itt arbeid , 
så  som  tann leger, k lin ikkassis ten te r og tann tekn ikere . D ette  kan  væ re et 
u tgangspunkt fo r fo rskn ing  om  bivirkn inger av slike m ateria ler og en 
selvfølgelig oppgave fo r N IO M . D et k rev er im idlertid  øk te  re ssu rse r eller 
om legging av v irksom heten .

O donto log iske m ateria ler e r  p å  m ange m åter like og til og m ed identiske 
m ed an n e t b iom ateria le  som  ben y tte s  innen ortoped i, h jerte-kark irurg i, 
p lastisk  k irurgi og oftalm ologi. A v d isse g runner og på  grunn  av henvendel
ser fra  b rukere  av b iom ateriale  innenfo r d isse om rådene til N IO M , bør 
m an overveie  om fanget av  in s titu tte ts  v irksom het. E t even tue lt nord isk  
sam arbeid  p å  om rådet b ø r im idlertid  begrenses til forskn ing  og fastse tting  
av kvalite ts- og sikkerhetsk rav  sam t utvikling av stan d ard e r fo r slike 
m aterialer.

I tillegg til prøvning  av odonto log isk  m ateria le , b ø r N IO M  i frem tiden  
også re tte  sin oppm erksom het m ot p ro fy lak tiske  tiltak . Institu sjonens initi
ativ  for å  te s te  tan n b ø rs te r , og å  arbeide fo r utvikling av stan d a rd e r for 
tannk rem , e r  gode eksem p ler p å  denne type  tiltak.

N IO M  har i flere å de lta tt ak tiv t i v idereu tdann ing  av  tannp le iepersonell 
i de nord iske  land , eksem pelv is i form  av fore lesn inger og kurs . D essu ten  
har g jestefo rskero rdn ingen  ved  institu sjonen  lagt grunnlaget fo r dok to rav 
handlinger ved ulike un iversite t i N o rden . I de næ rm este  år bø r m an 
overveie  en m er institu sjonalisert form  for e tter- og v idereu tdanning  av 
tannp le iepersonell, even tue lt i næ rt sam arbeid  m ed de odontolig iske læ re
sted er i N orden .

3.2.5 L egem idde lsam arbe ide t

N ord iske  läkem edelsnäm nden  (N L N ) har fra  s ta rten  i 1975 arbeidet for 
harm onisering av lovgivning og adm inistra tiv  p raksis i legem iddelom rådet 
i N o rden . M an h a r spesielt sa tse t p å  å  kom m e frem  til enhetlige reg ler og 
retn ingslin jer fo r godkjenning og reg istrering  av nye legem idler. D isse 
re tn ingslin jene h a r væ rt til ny tte  både fo r kontro llm yndighetene og lege
m iddelindustrien , sam tidig som  de e r  re ssu rsbesparende .

N L N ’s arbeid  på  legem iddelom rådet bø r ses både i et kortsik tig  og et 
langsiktig perspek tiv . E nkelte  oppgaver m å be trak tes  som  delm ål på  veien 
m ot en  m er sam ordnet legem iddelpolitikk . N em nda bø r væ re oppm erksom  
på  utv ik lingen i de m ellom statlige in ternasjonale  o rgan isasjoner som  har 
betydning  på  legem iddelsom rådet fo r et e lle r flere av de nord iske land.
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Sam arbeidet i n em nda b ø r tilre tte legges slik at det oppnås o v e ren ss tem 
m else m ellom  de nord iske land og andre g rupperinger av land (W H O , 
O E C D , E F m .v .) .

I de næ rm este  årene  bø r N L N  fo rtse tte  sitt engasjem ent fo r harm onise
ring av regler og p ro sed y re r for godkjenning og reg istrering  av nye lege
m idler og av d e t u tredn ingsarbeidet som  utgjør beslu tn ingsgrunnlaget for 
m yndighetenes godkjenning. N em nda b ø r også væ re oppm erksom  på tidli
gere reg istrerte  legem idler, og spørsm ål som  angår oppfølging e tte r  reg ist
rering sam t tidligere reg istrerte  legem idlers kvalite t, virkning og sikkerhet. 
D ette om fa tte r b lan t annet sam arbeid  om  b iv irkn ingsrapportering , et a r 
beid nem nda allerede har s tarte t.

L egem iddelforskningen er i stadig utvikling. B lant annet ven tes b ruk av 
ny teknologi å  frem bringe nye legem idler og legem iddelform er i de kom 
m ende 5 —10 årene . D ette  kom m er til å  stille kontro llm yndighetene overfo r 
nye prob lem . U tvik lingen av ED B  kom m er im idlertid  til å  by på  nye 
m uligheter for rask  inform asjonsu tveksling  og y tterligere  forbedring  av 
sam arbeidet m ellom  de nord iske land.

E tte r  hvert som  et u tv ik lingsarbeid  avslu ttes og nye p ro sedy rer blir 
ru tine, kom m er nem nda til å avvikle eller redusere  sin innsats på endei 
om råder. D ette  g jelder eksem pelv is nem ndas satsing  på legem iddelstati- 
stikkom rådet. D er vil m er og m er av d e t felles arbe ide t nå  overfø res til 

nasjonalt plan. K artlegging av endringer i fo rb ruksm ønste re t e r im idlertid 
en viktig del av e tte rkon tro llen . N em nda bør derfo r fo rtsa tt stim ulere tiltak 
på de tte  om rådet. Slik inform asjon bør d essu ten  kunne b idra  til å planlegge 
tiltak for å m inske legem iddelm isbruket i de no rd iske land.

3.3 Sosia lsek toren

3.3.1 Innledning

Innenfor so sia lsek to ren  foregår det også e t betydelig  sam arbeid  u ten fo r 
M in isterråde ts ram m er. De sen tra le  em betsverk  har b l.a . dannet g rupper 
innenfor barn eo m råd e t, e ld resek to ren , hand ikapparbeidet, sos ialtjenesten  
og når det g jelder planlegging og forsøk . D isse g ruppene har årlige ko n tak t
m øter og d riv er in form asjons- og erfaringsu tveksling  bl. a. om aktuelle 
u tv ik lingstendenser.

Faglige o rgan isasjon er og v itenskapelige selskap  har også e tab lert no r
diske fo ren inger som  av ho lder m ø ter og k on ferenser m. v. der det u tv ek s
les inform asjon og erfaringer.

Innenfor M in isterråde t finner sam arbeidet sted  i form  av p ro s jek te r og 
a rbeid sg rupper -  perm anen te  e ller ad hoc -  og g jennom  virksom heten  i 
de nord iske institusjonene.

3.3.2 Sam arbe id  når det gjelder sosia lh jelp , rådgivning og veiledning

S osia lh je lp /kon tan tu tbeta linger øker m eget ste rk t i alle de nord iske land
og m ange blir hengende i system et. D et fo regår derfo r en rekke nasjonale
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fo rsøk  på  d e tte  om rådet i de nord iske land . D et ek sperim en teres bl. a. m ed 
forskjellige m åter å  o rganisere  seg på, m ed forskjellige fo rm er fo r rådg iv
ning, og det gjøres forsøk  m ed sam arbeid  på tvers  av e ta tsg ren ser, ek sem 
pelvis m ellom  arbeid sm arkedsm ynd ighetene , sosia lsek to ren  og u td an 
ningsm yndighetene, der m ålet e r  å  få folk ut av en avhengighetssituasjon  
og inn i arbeid  eller u tdanning . D et bø r satses nord isk  på dette  om råde t, for 
å  b id ra  til rehab ilitering  av u tsa tte  g rupper, spesielt ungdom , u ten fo r a r
b e id sm arkedse ta ten  .

De fleste land har fo re ta tt u n d ersø k e lse r av sosialh jelpsordningene og en 
nord isk  kartlegging av d e t som  finnes p å  om rådet vil gi et nødvendig  
grunnlag fo r å  vu rdere  hvor det i frem tiden  bør sa tses nordisk .

E t om råde som  kan væ re ak tuelt i denne sam m enheng er den  abso lu tte  
og relative fattigdom  som  er e t tem a som  går igjen i de nord iske land. D en 
stigende levestandard  fo r den  stø rste  del av befolkningen har ikke fo rh ind
re t at situasjonen  fo r en liten del av befolkningen er u tilfredsstillende. 
U ndersøke lse r i de forskjellige land har vist en sterk  sam m enheng m ed 
arbeidsløshet. D et vil væ re verdifu llt å  se næ rm ere på denne prob lem atik 
ken  u tfra  en  nord isk  synsv inkel og derved  b idra  til at landene finner 
løsninger på  de tte  p roblem  og de sosiale p roblem  det fø re r m ed seg.

R ådgivning og veiledning blir ofte fo rsøm t. D et gjøres en del nasjonale 
fo rsøk  m ed oppsøkende a rbeid , bl. a. i fo rb indelse  m ed desen tralisering  av 
forvaltn ingen. D et b ø r gjøres flere , og m er system atiske , fo rsøk  på nordisk  
basis m ed forskjellige fo rm er fo r rådgivning og veiledning, herunder de
sen tralisering  av forvaltn ingen.

3.3.3 Barne-, ungdom s- og fam iliep o litisk  sam arbeid

U tvikling av  fam iliepolitikken h a r en sen tra l stilling i alle de nord iske 
land. D et er b l .a .  re levan t å se på  m ødres og fedres felles deltaking i 
u tøvelsen  av  fo re ld reansvare t. I den forb indelse vil det bl. a. væ re re levan t 
å se på  de fam iliepolitiske s tø tte fo rm er, bl. a. hvilke mål som  se ttes  for 
fam iliepolitikken og hvilke løsninger de ulike land b en y tte r når det gjelder 
stø tte  til fam ilien.

B arndom m en har o ftest blitt s tudert ut fra en  psykologisk  og pedagogisk 
synsvinkel. S am funnsv iten skaper som  sosiologi, økonom i og historie har 
ikke i nevneverd ig  grad væ rt o p p ta tt av barndom m en . U tvik lingen av 
barne-, ungdom s- og fam iliepolitikken fo ru tse tte r at den sam funnsviten- 
skaplige forskningen  ser på barndom m ens posisjon  og betydning sosio 
økonom isk og barndom m ens sam funnsm essige g runnfo ru tse tn inger og 
vilkår. D et vil bl. a. væ re viktig å  se på de 9 - 1 2  åriges stilling og betydning, 
idet d isse s tå r på  terskelen  til ungdom stiden.

D et e r  i d isse  år også oppbrudd  i m ange fam ilier. N oen  foreldre b lir alene 
m ed barna , andre fly tter sam m en i nye parforhold , ofte b lir flere barn  fra 
forskjellige ek teskap  bragt sam m en. M an bø r undersøke de sosiale konse
k venser av skilsm issene fo r b arna , og spesielt få  b arnas egne opp levelser 
frem .
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D et ek s is te re r en nord isk  kon tak tkom ite  fo r førskole og fritidsh jem virk  - 
som het. D en u tv ik ler ulike sam arbe id som råder innenfor barneom sorgen . I 
kom iteens regi har m an arbeidet m ed forskjellige p ro s jek te r, b l .a .  om 
fritidsh jem m enes m ål, innhold  og organisering  i N orden , og barn  m ed 
behov for særlig s tø tte  i barnehager.

D et vil også væ re behov  for å  fo rsøke m ed fleksible fo rm er fo r dagtilbud. 
E t sam arbeid  m ellom  slike tilbud , andre deler av sosia lsek to ren  og sek to 

re r som  skole og politi, b ø r også frem m es.
Sam funnet har også ansvar for å  sikre barnas oppvekstv ilkår og ev en tu 

elt besky tte  dem  m ot om sorgssv ik t. Synet på sam funnets an svar i forhold 
til fo re ld reansvar overfo r barn  varierer. Det e r  for eksem pel få barn  og 
unge under om sorg  i N orge. A ntallet har tilsynelatende økt sterk t i D an
m ark i senere å r, m ens F inland e r stabilt og an ta lle t i Sverige h a r væ rt 
synkende. B akgrunnen for disse forhold undersøkes nå gjennom  et nordisk 
p rosjek t. D et b ø r im idlertid  arbeides m ed hva som  konkret kan gjøres på 
om rådet.

T idligere v a r d e t økonom iske og prak tiske  p rob lem er som  var hovedår
saken til offentlig inngripen , m en e tte r  hvert som  levestandarden  har 
steget, h a r and re  å rsak e r kom m et inn, som  psykiske lidelser, alkohol- og 
stoffm isbruk og vold i fam ilien. F orho ldet m ellom  den generelle sam funns
utvikling og barn s o ppvekstv ilkår e r  kom plisert. Sam m enlikning av de 
nord iske lands erfaringer m ed forskjellige tiltak  og m etoder kan bedre 
m ulighetene til å  m øte risikogruppens behov , og til å  forebygge frem tidige 
problem  gjennom  sosial- og fam iliepolitiske tiltak.

3.3.4 S a m arbe id  om  eldreom sorg

E ldreom sorg  er et høyt p rio rite rt om råde. Alle landene har som  siktem ål 
a t eldre skal kunne bli i en selvstendig  bolig så  lenge det er mulig og de selv 
ø nsker det. Boliger, h jem m ehjelpsordn inger, h jem m esykepleie , opptre- 
n ingssen tra  m. m. e r  under utbygging. Sam tidig har m an begynt å legge om 
ins titusjonene slik at beboerne  ikke lenger få r en to ta lse rv ice , m en en 
service tilpasse t den enkeltes behov.

Det er viktig å und ers trek e  at de e ld res situasjon  ikke bare  dre ier seg om 
sykdom , behandling  og om sorg. Det d re ier seg i høy grad også om m enne
skelig u tvikling, sam liv og sam funnsliv . O rdninger for arbeidstid  og p en 
sjonering m å bl. a. tilgodese e ldres behov , og de m å ha sam m e m ulighet for 
m eningsfull sysse lse tting  som  andre aldersg rupper.

D et bø r derfo r gjøres sam m enliknende u n d ersøke lse r om  eldres innfly
telse , deres m aterielle  levekår og fo rbruk  sam t fo rven tn inger, håp og frykt 
hos m orgendagens e ld re . U ndersøke lse r på d isse og andre felt kan b idra till 
generell fo rbedring  av e ldres situasjon.

1 de kom m ende å r b iir d e t ikke flere e ld re , m en d e t biir flere av de aller 
eldste , og derm ed flere enslige kv inner. M ange av d isse kvinnene stiller 
ikke store  krav  og k la re r seg ofte m ed svæ rt lite hjelp, u an se tt behov . En
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nord isk  undersøkelse  om  tiltak , behov  og b ruk  av tjen este r til m eget gamle 
kv inner ville d erfo r væ re verdifull og i tråd  m ed F N s arbeid  m ed eldre 
kvinner.

N år vek ten  fly ttes fra institusjon  til selvstend ig  bolig, blir hjelp i h jem 

m ene d e t sen trale . F lere  s ted e r i N o rd en  e r d e t en tendens til stagnasjon i 
om fanget av  h jelpen , b lan t annet som  følge av at ungdom  velger andre 
yrker. F lere  m edarbeidere  h a r ingen eller bare  kort utdanning. O fte d re ier 
det seg om  m iddelaldrende kv inner som  m angler a lte rnativ . P ersonalets 
frem tid  vil derfo r væ re et hovedspørsm ål både i nasjonalt og nordisk 
perspek tiv  i å rene  som  kom m er. I denne sam m enheng bør m an også se på 
den  u lønnede om sorg  som  fo rtsa tt spiller en rolle i sto re  deler av N orden , 
m en som  m an i frem tiden m å fo ru tse  vil kom m e til å  spille en annen  rolle 
enn i dag. I lys av de tte  kom m er bofo rm er og h jelpetiltak  til å  få  stadig 
s tø rre  betydning.

B åde den  personlige m ishandling av eldre og den vold som  er innebygget 
i sy s tem et, fo r eksem pel i in stitu sjonene, e r  et om råde som  vies stadig m er 
oppm erksom het. D et finnes enkelte  nasjonale undersøkelser, m en en  bør 
gjennom føre en nord isk  undersøke lse  som  om fa tte r de m ange sider av 
p roblem et fo r å kunne si noe om  hva m an kan gjøre.

B ehov fo r psykolog isk  b is tand  biir stadig m er ak tuelt. D et d re ijer seg om 
senil dem ens, depresjon , sorg, nedstem het m. v. Y tte rs t få nord iske p sy k o 
loger/psykiatere  har engasjert seg i denne typen  problem stillinger. D et er 
ta le  om  service overfo r både eldre og persona le t og i forhold til m iljø, 
planlegging m. v. D et bø r undersøkes hvilke b istand  det er behov for, i 
hvilken sam m enheng og hvordan  den kan se ttes  inn.

E t spesielt om råde som  gradvis b iir m er og m er ak tuelt i de nordiske 
land, e r  om sorgen fo r e ldre innvandrere . G enerelt e r det få kom m uner som 
h ar m ange innvandrere . M an vil m ed fordel kunne læ re av hverandre  i 
N orden .

3.3.5 Sa m arbe id  på  hand ikappom rådet

I W H O s handlingsplan  "H e lse  fo r alle i å r 2000”  he te r det i delm ål 3: ” 1 
å r  2000 skal m ennesker m ed funksjonsnedse tte lse r ha fysiske, sosiale og 
økonom iske m uligheter som  tilla ter dem  å leve et k rea tiv t, sosialt og 
økonom isk tilfredstillende liv .”  D et nord iske sam arbeidet på om rådet bør 
bidra til realisering  av de tte  m ålet. D et vil b lant annet væ re rimelig å 
vurdere  v irkningen av desen tra lisering  og integrering av funksjonshem m e
de i boligm iljø, sko le , arbeidsliv  m .v . ,  noe som  lenge har væ rt offisiell 
politikk i de nord iske land.

D et nord iske sam arbeidet på hand ikappom rådet bø r v idereu tv ik les og 
u tdypes. V irksom heten  i N ord iska  näm nden  för handikappfrågor (N N H ) 
har vist at no rd isk  sam arbeid  gir såvel effek tiv iseringsgevinster som  bedre 
kvalite t i nasjonal innsats. D et er oppnådd  konkre te  resu lta te r på  hjelpe- 
m iddelom rådet og i a rbeidet for døvblinde og andre spesielt u tsa tte  g rup
per av funksjonshem m ede.
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D et nord iske sam arbeidet på h jelpem iddelom rådet følger to  hovedlin jer. 
D en ene går ut på å fo rbedre  h jelpem idlenes kvalite t g jennom  testings- og 
in fo rm asjonssam arbeid , fo rh indre urim elig p rissetting  og spre kunnskap  
om tilbudet. E tab leringen  av N N H s nord iske h je lpem iddelsreg is ter vil bli 
et viktig bidrag i denne sam m enheng. D en and re  hovedlin jen  går ut på  å 
ivare ta  tekn ikkens, spesielt data- og in form asjonsteknologiens, m uligheter 
i utviklingen av nye h jelpem idler, særlige slike h jelpem idler som  har et 
u tilstrekkelig  m arked  i det enkelte  land.

N ordisk M inisterråd  godkjente i 1984 en handlingsplan på da ta tek n o lo 
giom rådet. I 1985 fikk N ord iska  näm nden  för hand ikappfrågor, i et eget 
avsn itt i p lanen, til oppgave å arbeide m ed å  utvikle d a tabaserte  hjelpem id
ler for å finne fram  til effektive p ro to ty p e r m ed sikte på senere seriepro- 
duksjon av da tab ase rte  h jelpem idler til et nordisk  m arked. D atabehand
lingsplanen har en tidsram m e fram  til og m ed 1989.

Såvel handikappolitiske som  sam funnsøkonom iske g runner ta le r for en 
v idereutvikling og u tdyping av sam arbeidet på h jelm em iddelom rådet og at 
N orden  gjennom  de tte  så langt som  mulig gjøres til et felles hjem m em arked 
for h jelpem idler for funksjonshem m ede. D ette  vil også åpne nye m ulighe
te r for ek spo rt av hjelpem idler.

Sm å og spesielt u tsa tte  g rupper av funksjonshem m ede kan sty rkes g jen
nom  nordisk sam arbeid . E t ” g ren se lø s t”  N orden  gjør det mulig å anvende 
fem lands sam lede kunnskap  og re ssu rse r fo r å fo rbedre  livsvilkårene for 
disse g ruppene.

Et konkre t resu lta t av N N H s arbeid  er N ord isk  uddanne lsescen te r for 
døvblinde personale  (N U D ), se side 2 1 -2 2 .

Av sto r be tydning  e r også de im pulser som  det nord iske sam arbeidet har 
gitt til nasjonal innsats fo r sm å og spesielt u tsa tte  g rupper av funksjons
hem m ede. D enne p roduk tive  anvendelsen  av nord isk  kunnskap  og erfaring 

bør fo rtse tte  og v idereu tv ik les.

3.3.6 Sa m arbe id  om  sosia ls ta tistikk

N ordisk  socia lsta tistisk  kom ité (N O SO SK O ) har som  form ål å skaffe til 
veie s tø rst mulig sam m enlignbarhet i de nord iske lands sosialsta tistikk  og å 
publisere re su lta te r på om rådet. O m tren t hvert tredje år utgir kom itéen 
” Sosial trygghet i de no rd iske lan d ” . D en neste kom m er i 1989.

D et er nedsa tt en del a rbeid sg rupper som  skal u tarbeide  b idrag  til ” So
sial trygghet i de nord iske lan d ” 1989. D et er en arbeidsgruppe om sosiale 
fond som  skal arbeide m ed ren teu tg ifter og -inn tek ter. En servicegruppe 
vil konsen tre re  seg om  sosialh jelp , ungdom , eldre og funksjonshem m ede. 
En arbeidsgruppe a rbe ider m ed innholdet i sosiale y telser. M ed u tgangs
punkt i en beskrivelse  av lovgivningen skal g ruppen  vurdere om de enkelte 
y te lser er ens og sam m enlignbare. U tover de tte  gjør N O SO SK O  spesia lun 
dersøkelser. En undersøkelse  om  barnefam ilier e r  under planlegging.
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3.3.7 Sam arbe id  om  rusm iddelspørsm ål

Sam arbeid  om  rusm iddelspørsm ål i N o rden  e r e t viktig om råde i det 
nord iske sam arbeidet. Innenfor ram m en av N ord iska  näm nden  fö r a lko
hol- och drogforskning (N A D ) drives det et om fattende sam arbeid . V irk
som heden  skal i hovedsak  re tte s  inn m ot sam funnsvitenskapelig  forskning, 
herunder sosialm edisin  og sosialpsykiatri. Form ålet e r å frem m e og utvikle 
tverrv itenskapelige  k o n tak te r ved å initiere og gi stø tte  til planlegging av 
nordiske forskn ingsprosjek t, a rrangere nord iske fo rskn ingskonferanser og 
nord isk  inform asjons- og dokum entasjonsarbeid .

A lkohol, narko tika  og andre avhengighetsskapende m idler er fo rsk 
ningsobjek ter for N A D . D et b ø r legges spesiell vekt på forskning om , og til 
stø tte  for, forebygging m ot m isbruk og skader. Initiativ  til sam let forskning 
om  alkohol, narko tika  og psykofarm aka kan frem m e et he lhetsperspektiv  
på  rusm iddelp rob lem atikken , og ak tualisere  forskning om b lan t annet 

b landingsm isbruk , og forskning om  sam funnsm essige og andre tiltak  over
for ulike rusm idler.

N A D  har tidligere engasjert seg i kvinneforskningen , og kom m er også i 
løpet av den neste  fem årsperioden  til å  kunne belyse fo rho ldet m ellom  
ulike drog- og b rukerg rupper y tterligere. A lkohol- og drogforhold  i ulike 
etn iske og kulturelle g rupper, sett i in ternasjonalt perspek tiv , e r  et nytt og 
viktig fo rskn ingsom råde. D essu ten  bør forskning vedrø rende avhengig
hetsskapende legem idler fo rsterkes.

N ord iska  kon tak tm annao rgane t fö r narko tikafrågor har siden 1985 hatt 
an svare t for en om fattende nord isk  handlingsplan m ot narkotika. Planen 
om fatter tiltak  på en rekke ulike om råder, eksem pelvis forskning, inform a
sjon om  narko tikaprob lem , politi- og to llsam arbeid , A IDS og stoffm isbruk, 
sam t tjenestem annsu tveksling . I handlingsplanen inngår også en viss v irk
som het innenfor N ord iska  läkem edelsnäm nden  (N L N ) og N ord iska  näm n
den för drog- och alkoholforskning. S ik tem ålet bø r væ re å e tab lere  en 
fas te re  o rdning fo r den type  tiltak  som  nå om fattes av handlingsplanen 
e tte r  1987.

G jennom  sin kontro llpo litikk  og andre tiltak  for å bekjem pe narko tika
m isbruk, har de nord iske landene lykkes i å stanse utviklingen. Alle 
rap p o rte r er overensstem m ende , situasjonen  kan for tiden be trak tes som 
stabil. De fleste e r  også enige om  at situasjonen  rask t kan fo rverres dersom  
innsatsen  fo r å bekjem pe narko tika  reduseres  d rastisk . D en in ternasjonale  
utviklingen gir opplagt grunn til bekym ring. U ten  aktiv  narko tikabek jem 
pelse e r  det betydelig  risisko for at N orden  i økt grad im porterer fo rb ruks
m ønstre , spesielt fra andre vesteu ropeiske  land . at hero insituasjonen  raskt 
fo rverres , a t kokain får fo tfeste  og a t p rep a ra te r som  til nå ikke har nådd 
det nord iske narko tikam arkedet d u kker opp og få r spredning. D en nord is
ke innsatsen  for å bekjem pe narko tika  bø r derfo r ikke reduseres i de 
kom m ende år.
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U tviklingen når det g jelder øk t a lkoholforbruk  i de nord iske land er 
u rovekkende. V erken  på  nord isk  p lan eller i in ternasjonal sam m enheng 
bør m an bare  oppfa tte  a lkoho lp rob lem atikken  som  et he lsespørsm ål. A nd
re  alkoholpolitiske spørsm ål e r  av betydn ing  når m isb ruket skal bek jem 
pes, fo r eksem pel ulike kon tro lltiltak  og sosiale tiltak . E t slikt syn på 
alkoholpolitikken e r riktig dersom  de nord iske land skal kunne oppnå 
W H O s mål om å redusere  a lkoho lfo rb ruket m ed 25 %  fø r år 2000.

Sam arbeidet både på nord isk  og nasjonalt n ivå m å i stø rre  grad supple
res m ed in ternasjonal sam handling. R esu lta tene  av de ulike tiltakene for 
bekjem pelse av rusm iddelm isbruk  i N orden  bø r således kunne legges til 
grunn fo r felles forslag  i in ternasjonale  fora.

3.4. S a m arbe id  om  nordisk sosia lforsikring  m .v .

D en nye nord iske konvensjonen  om  sosial trygghet tråd te  i kraft 1. 
ja n u a r  1982. D et v ik tigste sik tem ålet m ed konvensjonen  er å  sikre nordiske 
s ta tsborgere  som  b o se tte r  seg eller a rbe ider i et annet nord isk  land enn 
h jem landet, sosial trygghet på lik linje m ed landets egne sta tsborgere . 
K onvensjonen  e r e t vesentlig  supplem ent til den nord iske overenskom sten  
om felles arbeid sm arked , da den  skal sikre m ot tap  av re ttighe te r på grunn 
av flytting m ellom  landene. D essu ten  sik rer den visse y te lser, spesielt m e
disinsk stønad , u nder m idlertidig opphold  i annet nord isk  land enn h jem 
landet.

Som  sosialforsik ringsav tale  fungerer konvensjonen  godt, m en på  grunn 
av de endringer som  stadig  finner sted  i lovgivningen i alle de nordiske 
land, e r  det nødvendig  å følge nøye m ed i u tviklingen og even tue lt fo re ta  
endringer i konvensjonen  fo r å tilpasse den til utviklingen på  lovgivnings
om rådet.

N å r det g jelder helse- og so s ia ltjenes te r e r  det nødvendig  å se på  om 
konvensjonen  fungerer på en form ålstjenlig  m åte, eller om  den bø r supple
res. Det er derfo r tilsa tt en u tred e r som  skal kartlegge konvensjonens 
anvendelse  på  d isse  om rådene, fo r å  se p å  ønskeligheten  av å u tv ide 
anvende lsesom råde t e lle r even tue lt inngå nye av taler.

D et er også av in te resse  å følge u tviklingen innenfor landenes alm inneli
ge pensjonssystem . M ed et økende antall pensjon ister kom m er spørsm ålet 
om finansiering , verdisikring  m .v . til å få øk t betydning.

3.5 Tverrsektorielt sam arbeid  

3.5.1 Innledning

Sam arbeid  m ellom  sos ia lsek to r og helsesek to r, og m ellom  disse og and 
re sek to re r, b lir stadig m er ak tuelt. N ord iska  hälsovårdhögskolan  (N H V ) 
holdt sam m en m ed W H O  i desem ber 1986 e t sem inar om nasjonale s tra te 
gier fo r helse. D er ble det b lan t annet anbefalt a t de nord iske land burde 
etab lere  kon tak tn e tt for spesifikke, tverrsek to rie lle  spørsm ål. N H V  kunne 
even tuelt fungere som  clearing-sen tral for inform asjon om  p rosjek te r som
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angår tve rrsek to rie lt sam arbeid , og arrangere  sem inarer på  nordisk  eller 
b redere  basis om  slike em ner. D et fo ru tse tte r  b lan t anne t a t N H V  sam ar
b e ider m ed andre b erø rte  no rd iske organ, så  som  N O M E S K O , N O S O 
SK O  og N ordplan .

3.5.2 P lanlegg ingssam arbeid

D et fo regår s to rt se tt planlegging innenfo r helse- og sosia lsek to ren  i alle 
de nord iske land. D en dek k er forskjellige om råder, e r  m er e ller m indre 
d esen tra lise rt og legger opp  til sam m enheng m ellom  helse- og so sia lsek to 
rene  i stø rre  eller m indre grad . I alle landene er det likevel e t ønske å 
s ty rke den tverrsek to rie lle  planleggingen.

D et e r  derfo r behov for sam arbeid  i p lanleggingsaktiv ite tene, fø rst og 
frem st fo r å læ re av hverand re . E t om råde fo r sam arbeid  e r  in form asjons
sy stem et og forbedring  av  de tte  for å  gjøre innholdet i de p laner som  
u tarbeides m er re levan t. D et tverrsek to rie lle  sam arbeidet bø r også fo rbed
res , og helse- og sosia lsek to ren  m å b id ra  til den alm innelige sam funnsp lan
legging. D essu ten  kan  det væ re grunn  til å  se næ rm ere på  dem okratisering 
en av  p lan leggingssystem ene, og hvordan  den kan frem m es på  lokalt plan.

3.5.3 S a m arbe id  m ellom  helse- og sosia lsektoren , og m ellom  disse og 
andre sek torer

E ndringer i e ld reom sorgen  og om sorgen fo r funksjonshem m ede k rev er 
endringer i de a rbe id sm etoder som  ben y tte s , spesielt i forbindelse  m ed 
overgang fra institusjon  til egen bolig eller bofellesskap . D et gjelder h jem 
m ehjelpere , sykepleiere , h je lpep leiere , ergo- og fy s io te rapeu te r, sosia lråd 
givere m .v . D et fo regår en del fo rsøk  rund t i landene , m en de bør g jennom 
føres m er system atisk  og form idlingen av  resu lta tene  bør b ed res vesentlig .

D et fo regår en  del a ttfø ring  innenfo r e ld reom rådet i tak t m ed overføring
en fra  ins titusjon  til selvstend ig  bolig. D et vil væ re behov  for å  kartlegge 
hvilke ty p e r trening som  e r re levan te , hvordan  de forskjellige personell
gruppene skal arbeide  m ed opp tren ingen , m .v. M an kunne blant annet 
vu rdere  bestem te  opplegg, fo r eksem pel i en institusjon  og i hjem m em iljø
et. D et e r  d essu ten  behov  fo r å studere  konsekvensene av de struk tu relle  
endringene for k lien tene , de pårø rende og de institu sjoner som  fo rtsa tt vil 
eksistere  i en eller annen  form .

Innvandrere  har et særlig p rob lem , både når det g jelder språk  og kultur. 
S pråket sp iller en sto r rolle b lan t anne t m ed hensyn  til sysselsetting . D eres 
kulturelle bakgrunn gjør at de ikke søker den hjelp de har b ruk  for, verken  i 
helse- og sosia lsek to ren  e ller på  andre om råder. P ro s jek te r som  ta r opp 
a lternativ  sysselsetting , oppsøkende arbeid , gruppeunderv isn ing  fo r inn
vand rerkv inner m .v. kan gi ideer til nye m åter å løse d isse prob lem ene på.

Ø konom iske analy ser av helse- og sosia lsek to ren  b ø r frem m es. M ed den 
omlegging som  e r i gang, vil det b lan t annet væ re behov  fo r å undersøke i 
hvilket om fang oppgaver og ressursom legginger kan g jennom føres m est 
mulig rasjonelt og effektiv t.
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N ord iska  hä lsovårdshögsko lan  (N H V ) skal væ re ” C ollaborating  C en t
re ”  for W H O  i spørsm ål som  angår ” health  d eve lopm en t” . D et pågår 
u n d ersøke lse r fo r å  se om  N H V  kan  spille en  aktiv  rolle i e t sam arbeid  om 
helsepolitikk  og tverrsek to rie lt arbeid .

N H V  bø r b lan t anne t i denne forb indelse  fungere som  clearing-sentral 
fo r inform asjon om  p ro s jek te r som  b e rø re r tv errsek to rie lt sam arbeid . S ko
len burde ha m uligheter for å  arrangere  sem inarer på  nordisk  eller b redere 
basis angående tverrsek to rie lle  p rob lem er. Det e r  viktig at N H V  sam ar
beider m ed N O M E S K O , N O S O S K O , N ordp lan  m .v . om  dette .

D et bø r d essu ten  e tab le res  ko n tak te r m ed un iv e rsite te r og andre u td an 
n ingsinstitu sjoner fo r å  oppnå  s tø rre  forståe lse  fo r tverrsek to rie lle  spø rs
mål i u tdanningen  innenfor andre sek to rer.

3.5.4 Likestilling

L ikestilling innebæ rer a t kv inner og m enn har like m uligheter, like 
re ttig h e te r og likt an sv a r i u tdanning , arbeid , fam ilie, o rganisasjonsliv  og 
sam funnet fo r øvrig. D et skal arbeides fo r reell, ikke bare form ell likestil
ling. D et er d erfo r nødvendig  å  endre  både kvinners og m enns tradisjonelle 
roller. D et er likevel naturlig  at m ange tiltak  i fø rste  rekke kom m er til å 
berø re  kv innenes stilling, e tte rso m  de o ftest i praksis er ofre for faktisk 
d iskrim inering  selv om  form ell likestilling er g jennom ført. D ette gjelder 
b l.a. spø rsm åle t om likelønn. Sam tlige nord iske land har f.eks ratifisert 
IL O ’s like lønnskonvensjon , m en d e t k rev er fo r tsa tt m ye arbeid  å oppnå 
gjennom føring av konvensjonen .

M in isterråde t legger vek t på  at likestilling skal frem m es innenfor den 
v irksom het og de organer som  inngår i det nord iske sam arbeidet på alle 
om råder. L ikestilling skal ikke ses som  et iso lert om råde, m en in tegreres i 
alle de fagom råder hvo r nord isk  sam arbeid  finner sted.

M ange av de em ner som  er nevn t tidligere har likestillingsperspektiver. 
D et g jelder b lant anne t en undersøkelse  om  tiltak , behov og b ruk  av y telser 
fo r m eget gam le kv inner, og den undersøke lsen  om  kv inners rolle i pen 
s jonssystem et som  om tales nedenfor. E rfaringene fra slike undersøkelser 
m å danne bakgrunn  fo r tilrettelegging av  den hjelp frem tidens kv inner skal 
kunne regne m ed, så  de ikke blir u tsa tt for de sam m e problem ene som 
dagens m eget gam le kv inner opplever.

P rob lem er m ed å  rek ru tte re  personell til om sorgsarbeid , som  trad isjo 
nelt e r  et kv inneyrke , bli stadig  m er aktuelle. D en nevnte undersøkelsen  på 
dette  feltet har også likestillingsperspektiver. I rea lite ten  g jelder det om 
sorgsarbeid  både overfo r barn  og eldre.

F oru tse tn ingene fo r barn s v ilkår bø r også vurderes i likestillingssam - 
m enheng. D et vil b lant annet si fleksible tilbud i dag institu sjoner og økt 
foreldreinnfly telse  og initiativ  i om sorgen fo r syke barn  sam t even tuelt 
nedsette lse  av den  generelle  arbeidstid .

Innenfo r alle fag h a r kv inner den høyeste  arbeidsled ighetsandel. D ette 
påv irker både deres  økonom i og deres  sosiale vilkår. M ange iso lerer seg

46 -17-336 N ordiska rådet
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gradvis, og m å bringes i k on tak t m ed andre en ten  g jennom  gruppearbeid  
eller u tdanning , opp tren ing  og arbeidsp lassering . D et gjelder spesielt ensli
ge m ødre som  ikke, e lle r bare  i liten u ts trekn ing , har ha tt noen tilknytning 
til a rbe id sm arkede t, og hvis en som het og dårlige økonom i påv irker både 

dem  selv og barna.
D et e r  også nødvendig  å  ta  opp  spørsm åle t om  kv innenes pensjonsre ttig 

he te r og p lass i p ensjonssys tem ere . E n  sto r del kv inner få r m instepensjon , 
fordi de ikke har nådd å opparbeide  p ensjonsre ttighe te r g jennom  tilkny t
ning til a rbe id sm arkede t. F o rh o ld e t m ellom  yrkesak tiv ite t, om sorgsarbeid  

og pensjonsopptjen ing  b ø r undersøkes.
M annens rolle når d e t g jelder om sorg  fo r barn  har fo rand re t seg m eget 

de siste 1 0 -2 0  årene . M an bø r se på  hva denne endrede  rolle m edfører.

4. Etter- og videreutdanning av helse- og sosialpersonell

H else- og so sia lsek to ren  h a r to  nord iske u tdann ingsinstitu sjoner, N o r
diska hälsovårdhögskolan  og N ord isk  udd an n e lsescen te r fo r døvblinde 
personale . D et a rbeides også m ed å e tab lere  en etter- og v idereu tdanning  
fo r sosialpersonell.

4.1. N ord iska  hä lsovårds högsko lan

N ord iska  hälsovårdshögsko lan  (N H V ) e r en nord isk  institusjon som  har 
til hovedoppgave å gi høyere  u tdanning  fo r personell innenfor he lsesek to 
ren . Skolen s tå r også for om fattende forskn ing  innen helse- og sykeshusad- 
m in istrasjon , epidem iologi, sam funnsm edisin  og sykep leiev itenskap .

I overensstem m else  m ed N ord isk  m in is terråds (helse- og sosialm inistre- 
ne) beslu tn ing  på  m øte i R eykjavik  den  25. ju n i 1986, skal sko lens v irksom 
het bygges kraftig  u t i perioden  1987-1991. U tbyggingen innebæ rer på  det 
næ rm este  en  fordobling av  u tdann ingskapasite ten  fo r M PH -eksam en 
(M aster o f Public H ealth ), oppbygging av e t fo rskeru tdann ingsprogram  i 
fo lkehelsev itenskap  og e t in tensivert sam arbeid  m ed andre forsknings- og 
u tdann ingsinstitu sjoner på  de tte  om rådet i N orden .

I forbindelse  m ed utbyggingen b lir N H V  også e tab le rt som  ” C ollabora
ting C en tre”  fo r W H O s E u ro p ak o n to r i spørsm ål som  gjelder utv ik lingen i 
h e lsesek to ren  (” health  d ev e lo p m en t” ). S kolens ak tiv ite te r på  dette  om rå
de fo rven tes  å  resu lte re  i e t in tensivert in ternasjonalt sam arbeid , m ed vek t 
på  sam arbeidet m elom  europeiske  og andre  i-land. D ette , og øvrige nye 
tiltak , så  som  skolens deltakelse  i A S P H E R  (A ssociation  o f S chools o f 
Public H ea lth  in th e  E u ropean  R egion), b ø r kunne lede til a t skolen få r en 
m er frem tredende rolle innenfo r fo lkehelsev itenskapen  i N orden .

4.2 . N ord isk  uddannelsescenter fo r  døvblinde personale

N ord isk  udd an n e lsescen te r for døvblinde personale  er en datterinstinsti- 
tusjon  u n d er N ord iska  näm nden  fö r handikappfrågor. D en faste  v irksom 
heten  b le inn ledet i 1985. S en te re t h a r tre  hovedoppgaver:
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-  u tdanning — grunnku rs, tem akurs (etter- og v idereu tdanning) og konfe

ranser
-  ressu rsse rv ice  -  kon tak tfunksjon , inform asjon , rådgivning, datafor- 

m iddling, fo rdypningsforsøk
-  u tv ik lingsarbeid  -  dokum entasjon  av eksisterende v iten , innsam ling og 

bearbeid ing  av ny kunnskap .
Ved å  heve den generelle  kom petansen  til døvblindearbeiderne  kan noe 

e lem en tæ rt trenings- og re ssu rsa rb e id  overla tes til regionale sen tre , slik at 
N U D  e tte r  hvert kan overfø re  hoved tyngden  til m er spesialiserte  eller 
overo rdnede  og ko-o rd inerende oppgaver. N åvæ rende kapasite t til å  drive 
g runnkurs bevares . D e t innebæ rer en reduksjon  i forhold  til u tv ik lingstak
ten . N U D  søker å sty rke  tem akursenes antall og overo rdnede  karak ter. 
N ord isk  kon feransev irksom het og u tv ik lingsarbeid  blir to  andre viktige 
oppgaver i det fo rtsa tte  arbeidet.

D et foreligger ø n sk e r om  å:
-  K artlegge døvb lindes y rkesp lassering  i N orden ;
-  stø tte  u tarbeid ing  av nord isk  lesep lan  fo r to lker/ledsagere ; og

-  fange opp og v iderefø re  re su lta tene  av P rosjek t N ord isk  V eileder, som  
er en kartlegging og dokum entasjon  av den  ak tuelle  viten på døvblinde- 
feltet.

4.3. N o rd isk  e tte r  -og videreu tdann ing  av sosia lpersonell

D et e r  ned sa tt en p rosjek tg ruppe fo r å u ta rbe ide  e t forslag til fo r
søksv irksom het rund t e tte r- og v idereu tdann ing  for sosialpersonell. S osial
tjenesten  s tå r o v e rfo r s to re  end ringer som  gir grunn fo r no rd isk  innsats.

H vert av de nord iske  land har u tv ik let ek spertise  på  forskjellige om råder 
innenfor sos ia lsek to ren . E t u tdann ingsprosjek t fo r sosialpersonell vil kun
ne sam le re su lta te r og ideer fra ulike p ro s jek te r m .v. D ette  vil kunne danne 
grunnlag for underv isn ing  i nord isk  regi som  nøkkelpersoner o .a . kan 
bringe tilbake til sine respek tive  land. E t viktig p rinsipp  i de tte  e r  å læ re av 
hverandre . D essu ten  kan det væ re m indre y rkesg rupper, m ed spesielle 
k lien ter, som  e r så  sm å at de ikke h a r noe faglig miljø nasjonalt. P ro s jek t
gruppen skal avlegge rap p o rt til genera ld irek tø rene  (sosial) i novem ber 
1987.

5. T ilgrensende forsknings- og utviklingssam arbeid

Forsknings- og u tv ik lingsarbeid  e r  b litt en viktig  oppgave innenfor helse- 
og sosia lsek to ren . D ette  g jelder ikke m inst de perm anen te  institusjonene. 
D enne v irksom heten  skal selvsag t fo rtse tte , m en det finnes også forskning 
som  s tø ttes  av andre m in is te rråd ssek to re r og som  har re levans fo r helse- 
og sosia lsek to ren . D essu ten  finnes det nordisk  fo rskningssam arbeid  u ten 
fo r m in is te rrådssystem et som  angår helse- og so sia lsek to ren , fø rst og 
frem st i fo rskn ingsrådenes regi.



1444 B 81/s

Innenfor M in isterråde ts m iljøsek tor d rives det forsknings- og u tv ik lings
sam arbeid  på  forskjellige om råder som  har betydning for m enneskers 
helse, eksem pelv is støy og luftforurensning. M in isterrådet har i løpet av 
våren  1987 v ed ta tt en handlingsplan  m ot luftforurensning. H er u n d ers tre 
kes b lan t annet behov fo r m er kunnskap  om helsefarlige forhold.

N år det g jelder m in isterrådssam arbeidet på  næ ringsm iddelom rådet a r
beides det b lant annet m ed en sam m enstilling av kunnskap  og erfaring, 
sam t sam ordning av m etoder for å kartlegge fo rekom sten  av kostholdrela- 
te rte  he lsep rob lem er og fo r å  identifisere risikogrupper.

Institu sjonene innenfor M inisterråde ts ku ltu rssek to r har også betydning 
for helse- og sosia lsek to ren . Det gjelder b lant annet N ord iska  sam arbets- 
kom itten  för ark tisk  m edicinsk forskning (N O SA M F) som  skal frem m e 
ark tisk , m edisinsk  forskn ing  i de nord iske land gjennom  ko-ordinering, 
d okum entasjonsarbeid , ku rs , sem inarer, k on feranser og pub likasjonsv irk
som het.

N ord iska  In s titu te t fö r S am hällsp lanering (N ordplan) drev fra 1980 til 
1984 forsøksv irksom het m ed in tegrering av  erfaring fra sosia lsek to ren  i 
sam funnsplanleggingen. D eler av fo rsøksv irksom heten  inngår nå i N o rd 
plans o rd inæ re v irksom het.

Av ku ltu rsek to rens m idler y tes det også bidrag  til N ordisk  federation  for 
m edicinsk undervisning (N FM U ). D et er et kon tak t- og sam arbeidsorgan 
for m edisinske faku lte te r og tilsvarende organ, sam t for de m yndigheter og 
organisasjoner som  har tilknytning til legeutdanningen i N orden . F ø d era 
sjonen søker å stim ulere m edisinsk  undervisning på alle nivå, spesielt 
u tdann ingsprob lem er som  kan løses gjennom  nord isk  sam arbeid.

N ord isk  forskningspolitisk  råd (FPR ) er et rådgivende organ fo r M i
n is terrådet i sin helhet. R ådet har b lan t annet til oppgave å  frem m e tv e rrv i
tenskapelig  fo rskn ingssam arbeid . D et er foreløpig s ta rte t tre p ro s jek te r på 
e ld reom rådet e tte r  initiativ  fra FPR . De finansieres i hovedsak  av de 
nasjonale forskningsråd , m en gjennom føres ved nordisk  sam arbeid . Det 
d re ier seg om  m orta lite t, a ldersbetingede funksjonsendringer og livsstil.

N ord isk  forskn ingspolitisk  råd  h a r dessu ten  s ta rte t fo rsøksv irksom het 
m ed system atise rt nord isk  fo rskeru tdann ing . D et g jennom føres b lant an 
net en kursserie  om  sykep leiev itenskap . Det er foreløpig planlagt 5 kurs fra 
1987 til 1990. T ilsvarende nord iske fo rskerku rs i cellebiologiske m etoder er 
under planlegging.

Som nevnt ved tok  N ord isk  m inisterråd  i 1984 en handlingsplan på d a ta 
teknologiom rådet. Innenfo r handlingsplanens ram m er har N ord isk  Indu
strifond et p rosjek t m ed titte len  ” C om puter A ided R ad io theraphy” 
(CA RT). M ålet e r  å in tegrere anvendelse  av datam askin  i de forskjellige 
trinn av rad io terapeu tisk  behandling og å muliggjøre p roduksjonsutvik ling  
for nordisk  industri. D ette søkes oppnådd  ved å bygge opp og prøve ut fire 
høyteknologiske eksperim entan legg . P ro toypene etab leres i s tø rre  n o r
diske sykehus.
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G jennom  datahand lingsp lanen  e r det også gitt s tø tte  til flere andre p ro 
sjek ter innenfor, e ller i næ r tilknytning til, helse- og sosia lsek to ren . Det 

d re ie r seg b lan t anne t om  p ro s jek te r u nder hand ikappnäm nden , om opp
bygging av k u n nskapsbaserte  ek sp e rtsy s tem er innenfor sek to ren , sam t om 
de prob lem er anvendelsen  av slike sy s tem er kan m edføre.

M in isterråde t (sam arbeidsm in is trene) har nedsa tt en program kom ite for 
å  u tarbeide  forslag  til et b io teknolog isk  sam arbeidsprogram  som  også vil 
berø re  helse- og so sia lsek to ren . F orslaget til sam arbeidsprogram  fo rven tes 
ferdig i 1987 og skal legges fram  fo r N ord isk  råd i 1988.

Som  nevn t ek s is te re r d e t et fo rm alisert sam arbeid  m ellom  de nasjonale 
fo rskn ingsrådene. S am arbeidet e r  finansiert m ed m idler fra de nasjonale 
forskn ingsrådenes b udsje tte r, og det fo regår innenfor ram m en av spesielle 
sam arbeidsu tvalg .

I denne sam m enheng er N ord iska  sam arbetsnäm nden  för sam hällsforsk
ning (N O S-S) og N ord isk  sam arbeidsnem d for m edisinsk forskning (N OS- 
S) de m est re levan te . S am arbeidet innenfor N O S-S om fatter b lan t annet 
stø tte  til planlegging og gjennom føring av nord iske sam arbeidsp rosjek ter. 
M an har b lant anne t iv erk sa tt et stø rre  nord isk  fo rskningsprosjek t om 
barns o ppvekstv ilkår og et om  enslige foreldre i N orden  som  ta r opp 
sosialiseringsproblem .

Innenfo r N O S-M  foregår det b lant annet in form asjonsutveksling  om 
forskningens og fo rskeru tdann ingens utvikling i N orden . N O S-M  h ar fo re
løpig ikke e tab le rt noe egentlig system  for finansiering  av nordisk  p ro 
sjek tv irksom het. I løpet av de senere å r  er det likevel gitt en viss stø tte  til 
planlegging og publisering . H østen  1986 ble det nedsatt fem  planleggings
grupper som  skal u tarbeide  forslag  angående nord isk  A ID S-forskning. 
G ruppene dek k er fo rskningsfeltene biologi, in feksjonsforsvar, kliniske fo r
søk og epedem iologi.

6. Inform asjons- og dokum entasjonssam arbeid

E ffektiv  erfaringsu tveksling  er en fo ru tsetn ing  for nordisk  sam arbeid  
både i helse- og sosia lsek to ren  og på andre om råder. Inform asjon og 
dokum entasjon  u tg jør d erfo r en viktig del av v irksom heten  innenfor de 
delom rådene som  er nevnt ovenfor.

En del inform asjon og dokum entasjon  form idles via sym posier, kongres
ser og sem inarer i regi av de nord iske institu sjoner og p ro s jek te r innenfor 
helse- og so sia lsek to ren . En del form idles også ved d irek te  kon tak t mellom 
enkeltpersoner.

En bedre gjensidig o rien tering  m ellom  de nordiske fo rskn ingsinstitu 
sjoner i og u ten fo r helse- og sosia lsek to ren  er nødvendig fo r å oppnå bedre 
sam m enheng i den felles innsatsen .

D et bør også arbeides ak tiv t for å utvikle in fo rm asjonssystem er som  ta r i 
bruk m oderne teknologi, eksem pelvis d a tabaserte  inform asjonsbanker.
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V ideoproduksjon  i fo rb indelse m ed u tv ik lingsprosjek ter vil også kunne 
spre erfaringer, som  alternativ  eller supplem ent til tradisjonelle  rappo rte r 
og stud iereiser.

N ordisk  m in isterråd  u tg ir tid sk rifte t ” Social- och hälsovårdsny tt i N o r
d e n ” . D et d is tribueres b lan t anne t til sam tlige kom m uner og om taler 
p ro s jek te r og perm anen t v irksom het m .v . som  pågår i de nord iske land.

7. Sam arbeid i internasjonale organisasjoner

M ed u tgangspunkt i m ålsettingen om  et felles velferdssystem  sam arbei
der N orden  m ed en lang rekke in ternasjonale  organ isasjoner. G jennom  
dette  sam arbeidet o p pnår de nord iske land stø rre  politisk tyngde, og kan 
ved fornuftig  arbeidsdeling  u tny tte  personlige og adm in istra tive ressu rse r 
m er effektiv t. I fo rb indelse  m ed sty reverv  i F N -organ  og andre o rgan isa
sjoner, b e trak tes  N orden  ofte som  en enhet. S ty revervene p leier å veksle 
m ellom  de nord iske land.

D et økonom iske og sosiale råd e r e t hovedorgan  i F N -system et. En 
rekke sæ rorgan isasjoner og undero rgan isasjoner, sam t spesielle og regio
nale kom m isjoner rap p o rte re r til R ådet. De nordiske land sam arbeider på 
forskjellige m åter i de tte  system et.

W H O  er en av sæ rorgan isasjonene som  rap p o rte r til D et økonom iske og 
sosiale råd. D et har sitt eget styringsorgan m ed rep resen tan te r fra m ed
lem slandene. E t viktig  ledd i W H O s m ålsetting  er p rogram m et ” H else for 
alle i å r  2000”  i 38 pu n k te r som  d an n er en  sentral bakgrunn for dette  
sam arbeid sp rog ram m et.

D et e r  også spesielle FN -kom m isjoner for b lan t anne t sta tistikk , befolk
n ingsspørsm ål, sosial u tvikling, kv inners sta tus og narkotika. F N ’s ” C en t
re fo r Social D evelopm ent and H um anitarian  A ffairs”  i W ien arbeider 
b l.a . m ed oppfølging av de in ternasjonale  handlingsplanene for hen 
holdsvis e ldre og funksjonshem m ede. K om m isjonen for sosial utvikling 
skal bl. a. vurdere og kom m e m ed eventuelle  endringsforslag til eld rep la
nen hvert fjerde år.

E t langtidsprogram  for kv inners rolle i utviklingen ble ved ta tt av alle 
m edlem slandene som  deltok  i F N 's  kv innekonferanse i N airobi i 1985. 
F N ’s kvinnekom m isjon s tå r for oppfølging av program m et.

N arko tikasam arbe ide t i FN -regi fo regår i narko tikakom m isjonen . Som i 
de øvrige sæ rorgan isasjoner og kom m isjoner, har arbeidet også her en m er 
overo rdnet karak ter.

” The E u ropean  C en tre  fo r Social W elfare T raining and R esea rch ”  i 
W ien har en avtale med F N , og sam arbeider m ed F N ’s ” C entre  for Social 
D evelopm ent and H um anitarian  A ffairs”  S en tere t arbeider b lant annet 
m ed forskning, eksem pelv is om  barndom m en som  sosialt fenom en, et 
arbeid som  de nord iske land d e lta r i.
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I E u ro p aråd e t sam arbeider de nord iske land om en rekke forskjellige 

em ner, som  fo r eksem pel helse-, trygde- og sosiale spørsm ål, arbeidsløshet 
og sosiale endringer som  følge av m igrasjon. U nder R ådet er det også 
e tab lert en gruppe som  sam arbeider om  bekjem pelse  av narkotikam isbruk  
og ulovlig narko tikahandel (Pom pidou-gruppen).

De nord iske land sam arbeider også i O E C D  på helse- og sosialsek toren . 
De kunnskaper som  erverves g jennom  in ternasjonalt sam arbeid , anvendes 
således i det no rd iske sam arbeidet, og om vendt.

8. Sam arbejdsprogram m ets utvikling og oppfølging

D et e r  sam arbeidsm in istrenes oppgave å fas tse tte  de økonom iske ram 
m er fo r in stitu sjonene og den øvrige v irksom het, m ens d e t e r  fagm inistre- 
nes oppgave å p rio rite re  innenfo r disse ram m ene. V irksom heten  blir på 
den m åten  g jenstand  fo r vurdering ved hver budsjettbehandling .

E tte rso m  program m et ikke fø re r opp em nene i p rio rite rt rekkefølge, bø r 
m inistrene h v ert å r fas tse tte  hvilke em ner som  skal ha spesiell p rio rite t i 
den kom m ende budsjettbehandling .

U tviklingen på  helse- og sosia lsek to ren  gjør det dessu ten  nødvendig  m ed 
revisjon av hele p rogram m et innenfor overskuelig  tid.
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Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsförslag om att göra Nordiska investe
ringsbankens regionallåneordning permanent

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1452)

O vennevn te  m in is terrådsfö rslag  er henv ist til Ø konom isk utvalg. U tv a l
get behandle t forslaget på sitt m øte 1 1 .-1 2 . feb ruar 1988.

1. Sam m endrag av m inisterrådsforslaget

F orslaget b ase re r seg på en evaluering som  ble gjennom ført i 19§7 og 
som  gjelder låneordningens syvårige fo rsøksperiode.

1.1 B akgrunn

Ved slu tten  av 1986 var hoveddelen  av låneram m en bevilget. D erm ed 
anså  M in isterråde t at det fo relå  tilstrekkelige erfaringer fra låneordningen 
og beslu tte t å  forlenge låneram m en til u tgangen av 1987 sam t fo re ta  en ny 
evaluering av låneordningen fo r derved  å kunne ta  stilling til om  låneord 
ningen skal v idereføres fra 1988.

1.2 R eglene som  gjelder fo r  reg ionallånevirksom heten  

M in isterrådet fa s tse tte r låneram m en, tidsperioden  ram m en skal an v en 
des sam t k v o te r fo r hvordan  ram m en skal fordeles m ellom  landene. L ån e 
ne har bare  kunnet anvendes i høyt p rio rite rte  regionalpolitiske om råder og 
grensereg ioner som  spesielt e r  løftet fram  i det nord iske sam arbeid sp ro 
gram m et for regionalpolitikk . M ottakerinstitu sjonene har v idereform idlet 
lånene i sam svar m ed nasjonale regler for regionalpolitiske s tø tteo rd 
ninger. Det overo rdnede krav om nordisk  in te resse , jfr. § I i s ta tu ttene  for 
N1B, har blitt to lket i vid betydning.

1.3 E valuering

H ovedpunk tene  i av rapporteringen  fra N Ä R P til reg ionalm inistrene er: 
Bare i N orge har reg ionallåneordningen b litt form idlet til b estem te p ro 

sjekt. I de øvrige land har m idlene inngått i de nasjonale regionalpolitiske 
finansieringsinstitusjoners to tale  lånem idler. L ånenes betydning fo r låne- 
m ottakere  og institu sjonene som  form idler lån har fo ru ten  V estnorden
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væ rt m arginell. 1 V estnorden  h a r reg ionallåneordningen u tgjort knapt en 

ijerdedel av lånem o ttakerens to ta le  u tlån , m ens tilsvarende andel i F inland 

og N orge bare  har væ rt 3 pst. R egionallåneordningen har blitt u tn y tte t når 
finansieringsbehov  har foreligget og andre k ilder ikke har kunnet tilby 
billigere lån. I følge de svar og sy n sp u n k ter som  er fram ført under evalu 
eringen e r det et alm ent syn at låneordningen  bør bli perm anent. D ersom  
låneordningen skal ha  en m erkbar betydning  også fo r andre enn V estno r
den b ø r låneram m en  økes kraftig . N ord isk  Investeringsbanks sty re  har 
slu tte t seg til a t reg ionallåneordningen  gjøres perm anent og at det fa s tse t
tes en ny låneram m e. S ty re t m ener en ikke bør fas tse tte  nasjonale kvo ter. I 
stedet ønsker en at banken  hvert å r  rap p o rte re r til M in isterrådet hvordan 
fordelingen av de u tbeta lte  lån har skjedd for den til en  hver tid gjeldende 
låneram m en.

1.4 F orslag om  å gjøre N o rd isk  Inves teringsbanks regionallåneordning  
p erm anen t

Investeringsbankens reg ionallåneordning biir en perm anent del av b an 
kens v irksom het i sam svar m ed følgende retningslinjer:
-  M ed sikte på å b idra  til finansiering  av næ ringslivsrettede regionalpoliti

ske tiltak  i de no rd iske land kan N ord isk  Investeringsbank  bevilge 

regionallån
-  L ånene bevilges til nasjonale regionalpolitiske k red ittin stitu sjoner u t

pekt av N ord isk  M inisterråd
-  R egionalm idlene kan anvendes dels i nasjonale regionalpolitiske s tø tte 

om råder, dels i g rensereg ionale  sam arbeid som råder som  e r u tpek t i det 
nord iske sam arbeidsp rogram m et fo r regionalpolitikk

-  R am m en for reg ionallåneordningen  fa s tse tte s  av M inisterrådet
-  I den grad m o ttakerin stitu sjonenes k red ittverd ighet tilsier det bø r b an 

ken streve  e tte r  å tilby lån til de ulike m o ttakerinstitu sjonene i forhold  til 
volum et på deres v idereutlåning

-  N ord isk  Investeringsbank  bør rappo rte re  årlig om  regionallånevirksom - 
heten  til M in isterrådet

2. U tvalgets synspunkter

N ordisk  Investeringsbanks regionallåneordning  ble e tab lert i 1980 og har 
nå fungert som  fo rsøksordn ing  i 7 år. L ånene bevilges til nasjonale k red itt
in stitu sjoner som  d e re tte r  en ten  lar m idlene inngå i sin norm ale reg ionalpo
litiske lånev irksom het e ller låner pengene videre til sæ rskilte  p rosjekt. 
E tte r  en fireårig fo rsøksperiode  fas tsa tte  N ord isk  M inisterråd  en ny låne
ram m e på 50 mill. SD R fo r årene  1985 — 86. Sam tidig ble det geografiske 
om rådet u tv idet til også å  om fatte  G rønland.

Ø konom isk  u tvalg  vil v ise at det i sam arbeidsp rogram m et for regional
politikk er grundig redeg jort for regionallåneordningen . U tvalget no terte
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da opplysningene om  at det ikke ville bli fo re ta tt en evaluering  av ordning
en i 1985 slik de opprinnelige p lanene var fordi en sto r del av låneram m en 
fo r 1985/1986 ikke ville væ re u tn y tte t ved utgangen av prøveperioden  den
1. april 1986. D et ble is tedet fo reslå tt at ordningen ble forlenget og vurdert 
på e t senere  tid spunk t når hele låneram m en var u tn y tte t. U tvalget slu tte t 
seg til de tte .

U tvalget n o te re r nå m ed tilfredshet at hoveddelen  av ram m en var bevil
get ved u tgangen av 1986 og a t det derm ed har kunnet finne sted  en 
evaluering av ordningen i 1987.

U tvalget ta r  til e tte rre tn in g  de sy n sp u n k te r som  e r fram ført u nder evalu 
eringsarbeidet og som  sam m en m ed analysen  fra  N Ä R P  danner grunnlaget 
fo r m in is terrådsfo rslaget.

U tvalget vil dessu ten  vise til årsbere tn ingene fra N ord isk  Investerings
bank fo r 1985 og 1986 som  v iser en kraftig  økning i u tbe ta lte  regionallån i 
de senere å r  i forhold  til inn ledningsperioden  1980-1984. Sam tidig ble 
o rdningen i 1985 u tv idet til også å  om fatte  G rønland som  ble bevilget et 
stø rre  lån i 1986 m ed N una B ank som  lånetaker.

U tvalget s lu tte r seg til forslaget om  at reg ionallåneordningen fo rtse tte r 
e tte r  1987 sam t a t den  gjøres m er fleksibel, dvs. det fa s tse tte s  ikke nasjona
le kvo ter, og til en perm anen t del av N ord isk  Investeringsbanks v irksom 
het. L åneram m en m å fa s tse tte s  av N ord isk  M inisterråd  og N ord isk  Inves
teringsbank  skal årlig rap p o rte re  om  reg ionallånev irksom heten . D et er 
e tte r u tvalgets oppfatn ing  ønskelig  at låneordningen skal fram stå  som  en 
viktig stø tteo rdn ing  i det no rd iske reg ionalpolitiske sam arbeidet og fungere 
som e t supplem ent til de nasjonale k red ittin stitu sjoner og stø tteo rdn inger. 
Forøvrig  har u tvalget ingen m erknader til m inisterrådsforslaget.
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U nder henvisning til fo ranstående  fo reslår Ø konom isk utvalg at
N ord isk  R åd rekom m anderer N ord isk  M in isterråd  å gjøre N ord isk  

Investeringsbanks regionallåneordning  til en  perm anen t del av 

bankens v irksom het e tte r  de retn ingslin jer som  e r angitt i m inis
te rrådsfo rslaget.

S tockholm , 11. feb ru ar 1988 

E sko A h o  (K)
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Ministerrådsförslag

om att göra Nordiska investeringsbankens 
regionallåneordning permanent
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ord iska  m in is terrådet öv ersän d er härm ed sitt förslag till a tt gö ra  N o r
diska investeringsbankens regionallåneordning  perm anen t. F örslaget base
ra r sig på en evaluering som  genom förts å r  1987 och som  gällt låneord 
ningens hela  sjuåriga fö rsöksperiod .

E fter a tt N o rd iska  råde t behand la t och avgett sina synpunk te r på fö rsla
get av ser m in is terrådet a tt fa tta  e tt konk re t beslu t i saken  under våren  
1988.

O slo d e n  16 decem ber 1987

William E ngseth  
Kommunal- og arbeidsminister

Fridtjov C lem et 
Generalsekreterare

B 82/e
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M inisterrådsförslag om  att göra N ordiska investeringsbankens regionallåne

ordning perm anent

1. Historik

N ord iska  investeringsbankens (N IB ) reg ionallåneordning in troducera
des den 1 april 1980 och  har nu fungerat som  en fö rsöksordn ing  i sju år. I 
princip  fungerar regionallåneordningen  så, a tt N IB  u p p ta r lån på den 
in ternationella  kap ita lm arknaden  och lånar dem  v idare enligt en av m inis
te rråd e t faststä lld  ram  till likaledes av m in isterrådet faststä llda  lånm otta- 
garinstitu t i de nord iska  länderna . D essa lånm ottagarinstitu t använder 
sedan m edlen till a tt finansiera  k onk re ta  reg ionalpolitiska projekt. P rinci
pen om  att N ord iska  investeringsbankens lån skall ges till p ro jek t av 
nordiskt in tresse  har här getts en vid tolkning så , a tt även utbyggnaden av 
svagt u tveck lade  reg ioner i va ije  enskilt nord isk t land gagnar de nord iska 
ländernas u tveck ling  och därigenom  ä r av nord isk t in tresse . Syftet m ed 
regionallåneordningen  ä r a tt finansiera  investeringspro jek t fö r a tt u tveck la  
näringslivet dels i högt p rio rite rade  regionalpo litiska om råden , dels i g räns
reg ioner som  särskilt lyfts fram  i det no rd iska sam arbetsp rogram m et för 

regionalpolitik .
Den fö rsta  låneram en uppgick till 325 m iljoner N O K  och gällde u r

sprungligen en tvåårig  fö rsöksperiod , från den 1.4.1980 till den 1.4.1982. 
L åneram en  skulle fö rdelas enligt följande:

N ord iska  äm betsm annakom m ittén  fö r regionalpolitik  (N Ä R P) tillsa tte  år 
1981 en a rbe tsg rupp  för a tt u tvärdera  låneordningen . E ftersom  en sto r del 
av ram en in te u tn y ttja ts  kunde arbetsg ruppen  inte u tv ä rd e ra  låneordningen 
utan  föreslog att fö rsöksperioden  skulle förlängas m ed tv å  år till den 
1.4.1984. En annan  fö rändring  var a tt fördelningen på kvo te r ändrades till 
förm ån för de m ottagare  som  visat en stö rre  efterfrågan ; i stä lle t m inskades 
F inlands kvot.

U tvärderingen  av låneordningen  genom fördes å r  1983. E rfa renhe te rna  
varierade  från  land till land m en var övervägande positiva. D en stö rsta  
effek ten  ansågs reg ionallånen  ha  haft på F ä rö a rn a  och Island.

Den 25 ju n i 1984 beslö t m in isterrådet på basen av de e rfa ren h e te r man 
haft a tt fö rlänga reg ionallåneordningen  för en ny tvåårig  fö rsöksperiod  och 
faststä llde en ny låneram  på 50 m iljoner SD R , dvs 392.5 m iljoner N O K .
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m ottagare och v idareförm edlare  av lånen. L ånen  har bara  kunnat använ
das i bestäm da regioner, näm ligen dels högt p rio rite rade  regionalpolitiska 
om råden , dels g ränsreg ioner som  spreciellt lyfts fram  i det no rd iska sam ar
betsp rogram m et för regionalpolitik .

D ärtill har m ottagarinstitu ten  v idareförm edlat lånen i enlighet med de 
reg ler som  gäller nationellt fö r reg ionalpolitiska stödsatsn ingar. D essa 
reg ler har inte redov isa ts särsk ilt och kan variera  från  land till land. 
V äsentlig t ä r  a tt v erk sam heten  ä r dem okra tisk t reglerad  och kontro llerad  i 
de olika länderna.

3. Evaluering

F ör a tt u tv ärd era  reg ionallåneordningen vände sig nord iska äm betsm an
nakom m ittén  fö r regionalpolitik  i e tt b rev  den 10 april 1987 till de för 
regionalpolitiken ansvariga m in is terierna  i de nord iska länderna  m ed en 
begäran om  av rapportering  i enlighet m ed en av äm betsm annakom m ittén  
godkänd PM .

De v iktigaste synpunk te rna  i av rapporteringen  m ed avseende på regio
nallåneordningens fram tid  kunde sam m anfattas som  följer:

E n d ast i N orge har regionallåneordningen  v idareförm edlats till b estäm 
da p ro jek t; i de övriga länderna har m edlen ingått i de nationella regional
politiska finansieringsinstitu tens to ta la  lånem edel. A nvändningen av låne
m edlen har därigenom  varit underkas tade  nationella k rite rier för regional
politiska lån och nationell kontro ll. D et ä r  inte möjligt a tt särskilja vilka 
projekt lånen gått till.

L ånens betydelse fö r låntagar- och lån fö rm edlarinstitu ten  har förutom  i 
V ästnorden  varit m arginell; i V ästnorden  har N IB :s regionallån u tg jort en 
knapp fiärdedel av lånm ottagarnas to ta la  u tlåning m edan m otsvarande 
andel i F in land och N orge varit b a ra  3 %.

N IB :s regionallåneordning  har u tn y ttja ts  då  finansieringsbehov fö re le
gat, an d ra  källor inte kunnat erb juda billigare lån och nationalbankerna 
gett valu tatillstånd . L ånevillkoren  var i bö ijan  inte konkurrenskraftiga 
m ed de villkor till vilka de s to ra  länderna  kunde upp ta  lån in ternationellt, 
m en har senare varit till och  m ed förm ånligare. Sam tidigt har den allm änna 
bankverksam heten  u tveck la ts och det ä r  inte längre så svårt a tt upp ta  lån 
på den allm änna penningm arknaden  som  fö ru t, vilket gör a tt lånens b e ty 
delse m inskat något.

Enligt de svar som  inkom m it och de synpunk ter som  fram förts önskas 
allm änt a tt låneordningen görs perm anen t. De nuvarande m ottagarinstitu 
ten anses fo rtsa tt läm pliga att v idareförm edia regionallånem edlen . D et 
finns en  önskan  om att gö ra  lånen m er flexibla och a tt göra det möjligt för 
lån tagarna att an söka om  lån varje år.

Såvida reg ionallåneordningen skall ha en m er m ärkbar betydelse också 
fö r and ra  än V ästnorden  bör låneram arna  ökas kraftigt.
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R am en skulle gälla fram  till den 1 april 1986. D e m edel av den tidigare 

ram en som  ännu  inte u tn y ttja ts  överfö rdes också . Sam tidigt vidgades 

ordningen till a tt gälla o ck så  G rönland . R egionallånen fördelades nu i 

följande kvoter:

I och m ed a tt m in isterrådet 1986 fastställde ett ny tt nord isk t sam arb e ts
program  för regionalpolitik  beslö t m an följande beträffande N lB :s  regio
nallåneordning:
-  låneordningen förlängs tillsv idare
-  efter den  1.4.1986 d ry ftas huruv ida alla ou tny ttjade  m edel skall sä ttas 

inom  en ram  inom  vilken N IB  ges m öjlighet a tt bevilja lån , dvs. att 
kvo te rna  slopas genom  m in is terrådsbeslu t

-  m öjligheterna till u tvärdering  av ordningen bedöm s när hela ram en 
u tny ttja ts .
Vid slu te t av år 1986 hade huvuddelen  av låneram en  beviljats. H ärige

nom  ansåg m in is terrådet a tt tillräcklig erfarenhet av regionallånen förelåg 
och reg ionalm in istrarna  beslö t den 3.12.1986 att förlänga låneram en till 
den 31 decem ber 1987 sam t att lå ta  gö ra  en ny u tvärdering  av låneordn ing
en u nder å r  1987 i syfte a tt på  basen  därav  kunna ta  ställning till en 
fo rtsättn ing  av reg ionallåneordningen  från år 1988.

På sitt m öte i m ars 1987 beslö t N Ä R P att av fö r regionalpolitiken 
ansvariga m in is terier i de olika länderna  inbegära en av rapportering  av 
reg ionallåneverksam heten .

En fö rteckning  ö v e r vilka regionallån som  beviljats från  låneordningens 
början  och fram  till ok to b er 1987 fram går av bilaga 1.

2. R eglerna som  gällt för regionallåneverksam heten

I enlighet m ed § 1 i s tadgarna  för N IB  skall banken  ge lån och ställa 
garan tier på  bankm ässiga  v illkor och i överensstäm m else  m ed sam hälls
ekonom iska hänsyn  fö r genom förandet av investeringspro jek t och expo rt 
av nordiskt in tresse. D e tta  övero rdnade krav om nord isk t in tresse  har då 
det gällt regionallåneordningen  to lkats i vid m ening så , a tt även u tbyggna
den av svagt u tveck lade  reg ioner i varje enskilt nord isk t land gagnar de 
nord iska länderna  och  därigenom  ä r av nord isk t in tresse .

R eglerna som  följts då  det gällt själva reg ionallåneverksam heten  har 
varit a tt m in is terrådet faststä llt en låneram , en tid speriod  under vilken 
denna låneram  fick användas sam t kvo te r på hu r ram en skall fördelas på 
länderna. U r bilaga 2 fram går vilka penninginstitu t som  godkänts som
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S ty re lsen  för N ord iska  investeringsbanken  har på  sitt m öte den 6 o k to 
ber 1987 tillsty rk t a tt reg ionallåneordningen görs perm anen t och a tt det 
faststä lles en ny låneram . E fte r sty re lsens uppfattn ing  bör m an fö r a tt 
undvika en återkom m ande om fördelning av ou tny ttjade  k v o te r icke fa s t
ställa nationella  kvo ter. S ty re lsen  önskar i stä lle t a tt banken  varje å r  till 
m in is terrådet av rap p o rte ra r hu r fördelningen av de u tbeta lda  lånen har 
skett fö r den till v a r tid gällande låneram en.

4. Förslag om  att göra N IB :s regionallåneordning perm anent

U tgående från  de av rappo rte ringar och synpunk ter som  inkom m it från 
de olika länderna  och N IB  sam t på basen  av den analys N Ä R P gjort av 
svaren av se r N ord iska  m in isterrådet a tt fo r tsä tta  N IB :s regionallåneverk- 
sam het som  en p erm anen t del av bankens verksam het och  i enlighet m ed 
fö ljande ju s te ra d e  riktlinjer:
1. M ed syfte a tt b idra  till finansieringen av till näringslivet rik tade re 

g ionalpolitiska å tgärder i de no rd iska  länderna  kan N ord iska  investe
ringsbanken  bevilja regionallån.

2. L ånen  beviljas till av N ord iska  m in isterrådet u tpekade nationella regio
nalpo litiska kred itin stitu t.

3. R egionallånem edlen kan användas dels i nationella regionalpolitiska 
s tödom råden , dels i g ränsreg ionala  sam arbetsom råden  som  u tpekats i 
d et nord iska  sam arbetsp rogram m et fö r regionalpolitik.

4. R egionallånem edlen beviljas upp till av m in is terrådet faststä lld  ram . 
F ör a tt ge m in is terrådet m öjlighet a tt fas tstä lla  en ny ram  bör banken  i 
god tid inform era m in isterrådet om  a tt ram en håller på  a tt bli fö rbrukad .

5. I den m ån m ottagarinstitu tens k red itvärd ighet så  m edger bö r banken 

s träva  till a tt e rb juda  lånen till de o lika m ottagarinstitu ten  i proportion  
till volym en av deras  v idareu tlån ing . I princip  bö r regionallånen erb ju 
das m ottagarinstitu ten  v a ije  år.

6. N ord iska  investeringsbanken  bör årligen inom  ok to b er m ånad av rap 
po rte ra  reg ionallåneverksam heten  till m in isterrådet.
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Nordiska Investeringsbanken
U tlåning inom  N orden  
14.10.87/EP

R egionallån

I å n e n r  I å n t a a n r p  Rf»vi1i R p v i l i a t

B IL A G A  I
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B IL A G A  2

Av Nordiska ministerrådet godkända mottagare av Nordiska 
investeringsbankens regionallån
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Kulturutskottets betänkande
över ministerrådsförslag om en handlingsplan för det 
nordiska kultursamarbetet

(M inisterrådsforslaget, se  s. 1471 

Bilagor, se  s. 1517)

Till k u ltu ru tsk o tte t har hänv isa ts  m in is terrådsfö rslag  till handlingsplan 
för det no rd iska  k u ltu rsam arbe te t. M in isterrådsfö rslaget har behandla ts 

vid m öte den 11 februari 1988.

1 M inisterrådsförslaget

H uvudsy fte t m ed handlingsp lanen  ä r enligt m in isterrådet a tt u tveck la  
och stä rk a  den  nord iska  ku ltu rgem enskapen . M in isterråde t slår fast a tt 
denna ku ltu rgem enskap  in te  en b art har e tt egenvärde , u tan  a tt den  även 
har u tg jort en fö ru tsä ttn ing  fö r no rd isk t sam arbete  på  övriga sam hällsom 
råden. H andlingsp lanen  skall v ita lisera  och effek tivera  ku ltu rsam arbete t 
genom  en decen tra lisering  av verk sam heten  och  genom  att skapa nord iska 
nätverk  som  u n d erlä tta r sam arbe te t d irek t m ellan b erö rda  p a rte r. D å den 
nord iska ku ltu rgem enskapen  skall bevaras  och u tbyggas, lägger handlings
planen, enligt m in is te rråde t, särsk ilt v ikt på  ak tiv ite te r som  skall göra barn  
och unga m edvetna  om  den nord iska  iden tite ten  och  de värden  denna 

iden tite t inrym m er.
I förslaget anges fö ljande tyngdpunk tsom råden  :
In terna tiona liseringen  och d e t nordiska  sam arbe te t. M in isterråde t u t

ta la r b l.a . a tt m an i s trävanden  a tt bygga u t k u ltu rsam arbe te t i N orden  bör 
vara  öppen  fö r u tveck lingen  i d e t övriga E uropa. N ord isk t sam arbete  
syftar inte till a tt iso lera  N o rd en , u tan  sam arbe te t skall b id ra  till a tt de 
ensk ilda länderna  s tå r sta rk a re  i sam arbe te t m ed länder u tan fö r N orden .

N ord isk  u tb ildn ingsgem enskap . H andlingsp lanen  innehåller förslag  som 
sy ftar till a tt e tab le ra  en gem ensam  nord isk  u tb ildn ingsm arknad . D essu t
om  föreslås e tt no rd isk t u tby tesp rog ram  fö r lä rare  och  stu d en te r (N O R D 

PL U S).
N orden  som  ku lturell h em m am arknad . M ålet skall nås genom  a tt länder

na fö rm ås a tt avskaffa  ju r id isk a , ekonom iska  och tekn iska  h inder fö r e tt 
fritt ku ltu rsam arbe te . N ord iska  ku ltu rfonden  skall spela en viktig roll när 
det gäller a tt fö rb ä ttra  m öjligheterna a tt f rverk liga initiativ  som  tas av 
p rivata  o rgan isa tioner och grupper.
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N o rd isk t m ed iesa m a rb e te . R adio- och tv -sam arbete t föreslås få en m era 
fram trädande p lacering bland sam arbetsom rådena i det nord iska k u ltu rav 
talet. U tgångspunkt för radio- och tv -sam arbe te t u tgör m in isterrådets b e 
slut om  program sam arbete  v ia Tele-X . V idare fö reslås ökat N ordvisions- 
sam arbete  och e tt fo rtsa tt a rbete  kring frågan om  en nordisk  m ediefond.

S pråk fö rståe lse  i N orden . M in isterråde t önskar sam ordna handlings
p rogram m et fö r fö rbä ttrad  sp råk fö rståe lse  i N orden  m ed kultu rhandlings
planen.

F orskning. M in isterråde t av ser ta  initiativ  i syfte a tt öka  fo rskn ingssam 
arb e te t i en lighet m ed rik tlin jerna fö r N ord iska  forskn ingspolitiska rådet 
1987-1989 (rek nr 6!1987).

D ecentralisering och nä tverk. E tt viktigt led i handlingsplanen ä r u t
byggnaden av nä tv e rk ssam arb e te t m ellan utbildnings- och fo rskn ingsinsti
tu tioner. S am arbe te t skall om fatta  gem ensam m a u tbildningsprogram , un 
derv isn ingsm ateria l, ku rser, gem ensam t u tny ttjande  av stud iep la tser, u t
by te  av stu d en te r, lä rare , fo rskare  och  annan  personal sam t ten tam ens- 
och exam ensgiltighet.

N y struktur fö r  det o fficiella  sa m a rb e te t. H andlingsplanen innehåller 
förslag  om  en rationalisering  och koncen tra tion  av sam arbetso rgan , och en 
stö rre  delegering av beslu t från  m in isterrådet till de nya sam arbetso rgan  
som  föreslås främ st på  det a llm änkultu rella  om rådet.

I särsk ilda avsn itt fö r u tbildning, forskning och a llm änkultu r redogörs i 
m in isterrådsforslaget närm are  fö r de å tgärder m in is terrådet av se r v id ta  för 
a tt u tveck la  k u ltu rsam arbe te t u nder kom m ande år. V idare behandlas N o r
diska ku ltu rfonden  och det fria  ku ltu ru tb y te t, de b ila terala  fonderna  och 
handlingsplanens u tg ifter och finansiering  i egna avsn itt i m in isterrådsfo r
slaget.

U nder beredningen  av ku ltu rhand lingsp lanen  har k o stnaderna  fö r p la
nen b eräkna ts  till ca  85 m iljoner D K K  u nder perioden 1989-1991. M inis
te rråd e t av se r genom föra handlingsplanen u nder de kom m ande åren  och 
finansiera  den  genom  -  om prio riteringar och genom  att använda icke 
bundna m edel inom  den to ta la  ekonom iska  ram en fö r N ord iska  m in isterrå
dets verk sam het, sam t m ed m edel som  tillförs budgeten  genom  generella 
höjningar av den  nord iska  — budgetram en.

2 Utskottet

E tt viktigt syfte m ed det no rd iska  ku ltu rav ta le t, som  trädde i kraft 1972, är 
a tt s tä rk a  och in tensifiera  det ku ltu rella  sam arbe te t m ellan länderna  fö r a tt 
v idareu tveck la  den nord iska ku ltu rgem enskapen . A v ta le t u tgör grunden 
fö r de no rd iska  ländernas sam arbete  på  ku ltu rom rådet, och  ett stöd för 
sträv an d en a  a tt y tterligare fö rd jupa de tta  sam arbete .

M ot bakgrund  av u tveck lingen  inom  det nord iska  ku ltu rsam arbete t un-
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d er 1970-talet, och fö r a tt b eak ta  de fö rändringar som  in träffat i sam hället 

företog  N ord iska  m in isterrådet i bö rjan  av 1980-talet, m ed tanke på  u t
form ningen av det kom m ande sam arbe te t på  ku ltu rom råde t, en bedöm ning 
av de fak to re r som  präg lat u tvecklingen  sedan ku ltu rav ta le ts  tillkom st. 
A rbete t resu lte rade  i en analys av fak to re r som  skulle kom m a a tt bli 
cen tra la  för u tvecklingen  inom  ku ltu rsam arb e te t, och gavs u tform ningen 
av e tt program  fö r k u ltu rsam arbe te t u nder 1980-talet (B 37/k). D okum entet 
antogs vid N ord iska  råd e ts  session  1983. D okum ente t utg jorde em ellertid  
inte e tt handlingsprogram  i traditionell m ening utan  b e trak tad es närm ast 
som e tt inlägg i d eb a tten  om  k u ltu rsam arbe te ts  fram tida inriktning.

H östen  1985 föreslog k u ltu ru tsk o tte t vid en överläggning m ed N ord iska  
m in isterrådet (kultur- och underv isn ingsm in istrarna) a tt en  särskild  hand 
lingsplan fö r u tveck lingen  av det nord iska  ku ltu rsam arbete t borde u ta rb e
tas och föreläggas N ord iska  råde t i form  av ett m in isterrådsförslag . U t
sko tte t föreslog en sådan  handlingsplan  m ot bakgrund  av önskem ålen  om 
en fo rtsa tt hög am bitionsn ivå  fö r d e t nord iska k u ltu rsam arbe te t, och de allt 
s ta rkare  fö rvän tn inga rna  på  k onk re ta  resu lta t genom  sam arbete t. V idare 
önskade u tsk o tte t i en tid som  känne tecknas av en snabb sam hällsom vand
ling och  en s ta rk  in ternationalisering  genom  en handlingsplan bibehålla 
ku ltu rsam arbe te t i fö rg runden  för de t no rd iska  sam arbe te t, fö r a tt m o tver
ka  att länderna  fjärm as från  varand ra , och  fö r a tt säkerstä lla  a tt länderna 
gem ensam t och  u tgående från  sta rk a  sa tsn ingar på ku ltu rlivet i N orden  
ak tiv t kan delta  i det in ternationella  u tb y te t. E n rekom m endation  om  en 
handlingsplan  på  ku ltu rom rådet antogs av N ord iska  råde t vid 34:e sessio 
nen 1986 (rek nr 211986).

K u ltu ru tsk o tte t k o n sta te ra r a tt m in is terrådet i enlighet m ed rek  nr 
2/1986 har avgivit förslag  om  en handlingsplan  fö r det no rd iska  ku ltu rsam 
arb e te t, och u tta la r s to r tillfredsställe lse  över det beredn ingsarbete  som 
har u tfö rts  i anslu tn ing  till a rb e te t m ed handlingsplanen.

A rbe te t m ed handlingsplanen har om fatta t en genom gång av befintliga 
rekom m endationer på ku ltu rom rådet och en översyn  över verksam heten  

på  ku ltu rom rådet som  helhet. M in isterråde t har även  b eak ta t det a rbete  
som  utförs på  forsknings-, kultur- och u tb ildn ingsom rådet inom  andra 
in ternationella  o rgan isa tioner. D en allm änna uppbyggnaden av förslaget 
m o tsvara r de sy npunk ter u tsk o tte t tid igare har fram fört.

U tsk o tte t an se r i likhet m ed m in isterrådet a tt huvudsyfte t m ed hand 
lingsplanen bör vara  a tt u tv eck la  och stä rk a  den nord iska  ku ltu rgem enska
pen. H andlingsp lanen  innehåller även  en lång rad  förslag som  kan v ita lise
ra  och effek tivera  det ku ltu rella  sam arbe te t. E n grundfö ru tsä ttn ing  fö r a tt 
de uppstä llda  m ålen nås ä r  em ellertid  a tt tillräckliga anslag av sä tts  för a tt 
genom föra alla de ak tiv ite te r som  tas upp  i p lanen.

2.1 H and lingsp lanens tyngdpunk ter

I handlingsplanens in ledningskapitel anges e tt antal tyngdpunk ter i pla-
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nen. G enerellt ä r  de om råden  som  anges sådana som  även u tsko tte t har 
givit sto r vikt i sitt a rbete . U tsk o tte t an ser a tt sam arbete t särskilt inom 
forskning och utbildning har fått b ra  b redd  och form  i m in isterrådets 
förslag. D ärem ot u n d ers try k e r u tsk o tte t a tt allm änkulturen , fo lk rö relse
sam arbete t och barn- och ungdom ssam arbete t bö r ges stö rre  tyngd i verk 
sam heten  när handlingsplanen genom förs. V idare an ser u tsk o tte t a tt man 
bör b eak ta  sådana ak tiv ite te r på ku ltu rom rådet som  ä r av betydelse  fö r den 
ekonom iska  u tveck lingen , sysse lsä ttn ingen  och  regionalpolitiken i N orden  
och in ta  p ro jek t på  de tta  om råde i handlingsplanen för ku ltu rsam arbete t.

I m in is terrådets förslag  anges en ny s tru k tu r för det officiella sam arbete t 
som  ett tyngdpunk tsom råde. U tsk o tte t har u tta la t a tt å tgärder som  leder 
till o rgan isa to riska  fö rändringar av sam arbe te t, eller till a tt försöksordning- 
ar blir p e rm anen ta , kan vara  av betydelse  fö r handlingsplanen, m en a tt 
sådana initiativ  p rim ärt b ö r ses som  en naturlig  del av den löpande verk 
sam heten  på ku ltu rom rådet. U tsk o tte t u n d ers tryker a tt en allm än syn på 
ku ltu rsam arbete t som  helhet ä r  nödvändig  när verksam heten  u tform as och 
fö ru tsä tte r a tt de o rgan isa to riska  fö rändringar som  anses nödvändiga ge
nom förs så a tt inte för sta rk a  g ränser skapas m ellan nya sam arbetsorgan  
vid en om struk tu rering  av sam arbe te t. U tsk o tte t anlägger närm are syn
punk te r på m in isterrådets förslag  till om struk tu rering  under det avsn itt 
som  berö r sam arbete t på det allm änkulturella  om rådet.

U tsk o tte t finner det positiv t a tt m in is terrådet i p lanen fä s te r uppm ärk
sam het vid den ökande in ternationaliseringen  globalt och på eu ropeisk t 
plan, sam t på de k o n sekvenser denna p rocess har för det no rd iska sam ar
bete t och de m öjligheter den  ger N orden . U tsko tte t ko n sta te ra r a tt N o rd is
ka rådet har tillsatt en särskild  kom m itté fö r a tt u tred a  frågor i anslu tn ing 
till det no rd iska  sam arbete t i in ternationella  sam m anhang, och att kom m it
tén även har i uppdrag  a tt göra en bedöm ning av behovet av ökade 
gem ensam m a eller sam ordnade nord iska in sa tse r i det in ternationella  ku l
tu rsam arbe te t. U tsk o tte t h a r tidigare lagt fram  förslag till frågor som  bör 
studeras i d e tta  sam m anhang. U tsko tte t kom m er även för sin del a tt i 
sep tem ber 1988 genom föra e tt sem inarium  vid vilket u tsk o tte t äm nar ta  
upp till d iskussion frågor som  berö r den eu ropeiska  dim ensionen i de 
nord iska ländernas sam arbete  på den högre u tb ildningens om råde.

2.2 U tbildning  

Språkförståelse  i N orden
De sy npunk ter m in is terrådet anlägger på sp råk fö rståe lsearbe te t ö v e r

ensstäm m er m ed de u tta landen  k u ltu ru tsk o tte t har gjort. B eträffande nya 
konkre ta  förslag hänvisar m in isterrådet em ellertid  främ st till en kom m ande 
p rincipdebatt om in tensifieringen av sp råksam arbe te t och genom föringen 
av ett nord isk t sp råkår 1990. M ed hänsyn  till den höga p riorite t språkför-
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s tåe lsea rb e te t har givits inom  k u ltu rsam arbe te t an se r u tsk o tte t a tt m inis
te rråd e t i skyndsam  ordning b ö r lägga fram  förslag till k onk re ta  å tgärder på 
d e tta  om råde, sam t ta  initiativ  i syfte  a tt e ffek tivera  g rannlandsinform a- 
tionen och öka  det no rd iska  inslaget i sko lundervisningen.

U tsko tte t n o te ra r a tt m in is terrådet av ser genom föra en u tredning  av 
m öjligheterna a tt u tveck la  N o rdpå-p ro jek te t till en publikation  fö r sko lor i 
alla de no rd iska  länderna. I handlingsplanen fö ru tsä tts  a tt publikationen 
genom  en p renum erationsordn ing  skall b ära  sina kostnader. U tsko tte t 
an ser a tt N o rdpå-p ro jek te t b ö r fö ras v idare  som  e tt gem ensam t nord isk t 
projekt. M ed hänsyn  till a tt N o rdpå-pub likationerna  hittills har u tsän ts 
g ratis, och  a tt de även  b ö r anses u tgöra den typ  av pub likationer som 
skolorna bör ha tillgång till u tan  k o stnader, sam t m ot bakgrund av a tt de 
tidigare erfa ren h e te rn a  av p renum era tionssystem  fö r no rd iska  publika

tioner inte ä r  särsk ilt goda, an se r u tsk o tte t a tt något p renum era tionssys
tem  fö r N ordpå-pub likationer inte bör införas.

U tvidgad  nordisk u tb ildn ingsgem enskap

U tsk o tte t hä lsar m ed s to r tillfredsställe lse  de förslag  som  ingår i hand
lingsplanen i syfte a tt u tfo rm a N o rd en  till e tt gem ensam t u tb ildn ingsom rå
de, särsk ilt d e t nord iska  program m et fö r lä ra re , u tb ildn ingssökande och 
s tuderande (N O R D PL U S). U tsk o tte t n o te ra r a tt m in isterrådet av se r rik ta  
en om fattande in fo rm ationsverksam het u nder 1988 och 1989 till u tb ild 
n ingsinstitu tioner och  s tuden to rgan isa tioner fö r a tt in form era om  N O R D 
P L U S . U tsk o tte t u n d ers try k e r det väsentliga i a tt lärare  och studerande 
får god inform ation  om  de reg ler som  gäller fö r p rogram m et, särsk ilt fö r a tt 
säkerstä lla  a tt s tu d ie r i e tt annat no rd isk t land fullt ut tillgodoräknas vid 
å terkom sten  till hem landet. Enligt m in is terrådets förslag  skall det vara  
möjligt a tt även  tilldela e leve r vid  allm änbildande och y rkesin rik tade  u t
b ildningar stipend ier inom  N O R D P L U S -program m et. U tsk o tte t k o n sta te 
ra r a tt p rogram m et därm ed  även  kom m er a tt e rb juda  fo lkhögskolorna i 
N orden  m öjligheter till ökat sam arbete , och anser a tt m in isterrådet nog
gran t bö r följa u tveck lingen  av  p rogram m et fö r a tt trygga även  folkhögsko- 
lelevernas m öjligheter till s tipend ier p å  längre sikt.

U tsk o tte t u n d e rs try k e r den v ik tiga roll lä ra rna  h a r när de t gäller a tt 
skapa stö rre  fö rs tåe lse  fö r u tb ildn ingssystem en  i länderna , och anser de 
å tgärder som  ingår i handlingsp lanen  fö r a tt öka lä ra ru tb y te t på  alla n ivåer 
vara  e tt viktigt fö rs ta  steg i u tbyggnaden  av N orden  som  e tt gem ensam t 
u tb ildn ingsom råde.

U tsk o tte t hade fö ru tsa tt a tt lärar- och e lev u tb y te t skulle ges hög priorite t 
i handlingsplanen. U tsk o tte t an se r det därfö r v ara  en b rist i p lanen a tt den 
inte innehåller å tgärder som  väsentlig t kan öka lärar- och e levu tby te t i 
N orden . En m ålsättn ing  fö r e levu tby te t bo rde  på sikt vara  a tt varje elev 
skall ha m öjlighet a tt en gång u nder sin skoltid  besöka en skola i e tt annat 
no rd isk t land. U tsk o tte t u n d e rs try k e r därfö r a tt y tterligare  å tgärder skynd-
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sam t b ö r v id tas fö r a tt fö rb ä ttra  fö ru tsä ttn ingarna  fö r e levu tby te t, och  att 
an sv a re t fö r a rb e te t m ed frågor som  b e rö r lärar- och e levu tby te t bö r 
p rec ise ras inom  m in isterrådsorgan isa tionen . U tsko tte t har no te ra t F ö r
en ingarna N ordens in tresse  fö r a tt på  det nationella  p lanet å ta  sig uppgiften 
som  cen tra lo rgan  fö r u tb y tesv e rk sam h e t och inform ation om  denna. U t
sk o tte t an se r a tt d e t finns e tt behov  av y tterligare  ekonom iska  och även  av 
an d ra  o rgan isa to riska  re su rse r fö r a tt e tt om fattande lärar- och elevu tby te  
av såväl allm än som  m era facklig k a rak tä r skall kunna uppnås.

F ö r a tt s töda  de strävanden  som  finns i handlingsplanen a tt u nderlä tta  
m öjligheterna till k o n tak te r inom  N orden  särsk ilt för ungdom ar, an ser 
u tsk o tte t a tt e tt perm anen t no rd isk t ungdom sreseko rt bö r införas i enlighet 
m ed N ord iska  råd e ts  rek nr 4311987.

U tbildn ingspolitiska  prioriteringar

E nligt rek nr 13/1985 b ö r m in isterrådet v id ta  å tgärder fö r a tt u tbygga och 
förd jupa det no rd iska  sto ffet i lärom edel och lärop laner. I handlingsplanen 
tas frågan främ st upp  i anslu tn ing till det av sn itt som  b e rö r sp råk fö rståe lse 
a rb e te t, m en några d irek ta  nya  initiativ  fö reslås inte. U tsk o tte t an ser att 
det no rd iska  sto ffet i lä rop lanerna  b ö r vara  en fråga som  kontinuerlig t 
bevakas inom  sko lsam arbete t. U tsk o tte t u n d e rs try k e r a tt det bö r finnas ett 
nära  sam band  m ellan d e t p rak tiska  a rb e te t på  sko lom rådet och de grund
läggande m ålsä ttn ingar som  anges i H elsing fo rsav talet och ku ltu rav ta le t på  
utbildningens om råde.

D et no rd iska  folkbildnings- och vuxenu tb ildn ingssam arbete t bö r enligt 
m in isterrådsfö rslaget s tä rk as, och a rb e te t u nder de kom m ande åren  föras 
v idare u nder rub riken  ” L ivslång in lärn ing” . P rincipen  om  livslång in lär
ning ä r en viktig u tgångspunk t även  i det m edlem sförslag  om  sam arbe te t på 
vuxenu tb ildn ingsom rådet (A 801 /k), som  är u nder behandling i u tsk o tte t. I 
b e tänkande t ö ver m edlem sförslaget anlägger u tsk o tte t närm are synpunk
te r på u tform ningen av folkbildnings- och vuxenu tb ildn ingssam arbetet.

U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt det förslag som  läggs fram  om  en lednings
grupp fö r sam arbe te t inom  den  högre u tb ildningen, och de uppgifter som 
föreslås fö r g ruppen , ger m öjligheter a tt in leda ett ak tivare  sam arbete  på 
den högre u tb ildningens om råde i enlighet m ed rek nr 5/1987. U tsk o tte t vill 
särskilt b e to n a  a tt frågor som  b e rö r exam ens- och tentam ensgiltighet bö r 
p rio rite ras högt i det fo r tsa tta  a rb e te t, och n o te ra r m ed tillfredsställelse att 
m in is terrådet u tgående från  de sy npunk ter k u ltu ru tsko tte t tidigare har 
fram fört vill v erka  fö r en  m era smidig praxis vid behandlingen av ekv iva
lenssaker.

2.3 F orskning

U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt handlingsplanens fo rskningsdel bygger på  de 
rik tlin jer fö r N ord iska  fo rskn ingspolitiska råd e t som  m in is terrådet fa s t
ställde våren  1987 i enlighet m ed rek nr 6/1987. B eträffande övergripande
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synpunk te r på  fo rskn ingssam arbe te t hänv isar u tsk o tte t till det be tänkande 
u tsko tte t avgav över m in isterrådets förslag till rik tlin jer för FPR  (B 69/k).

2.4 D et a llm änkulturella  sam arbe te t

1 a rbete t m ed handlingsp lanen  har u tsk o tte t p rio rite ra t å tgärder som 
tryggar b redden  i sam arbe te t och därm ed den  folkliga fö rankringen av 
detta . På det a llm änkulturella  om rådet ger de olika stödordn ingarna  möjlig
he te r till sådana in sa tse r. U tsk o tte t an se r a tt m in is terrådet i m otiveringar
na till handlingsplanen inte i tillräckligt hög grad  har uppm ärksam m at den 
betydelse  fo lk rö re lserna  har haft fö r dem okratin  i N orden  och för u tv eck 
lingen av det nord iska  k u ltu rsam arbe te t. U tsk o tte t fö ru tsä tte r  a tt m in ister
rådet när handlingsplanen genom förs ak tiv t b id rar till att fö rbä ttra  möjlig
he te rna  a tt y tterligare  u tveck la  fo lk rö re lsesam arbete t.

U tsk o tte t o m fa tta r m in is terrådets förslag  att överfö ra  finansieringen av 
ak tiv ite te r av m era perm anen t k a rak tä r från  m in isterrådets dispositions- 
anslag till fas ta  p o s te r på budgeten , fö r a tt frigöra m edel fö r det spontana 
k u ltu rsam arbe te t, och för a tt in leda nya projekt eller ak tiv ite te r av 
engångskarak tär. U tsk o tte t an se r en sådan  u tveckling  vara  riktig och kon
s ta te ra r a tt d ispositionsanslaget därm ed även  ger m öjligheter a tt snabbt 
genom föra nya rekom m endationer från N ord iska  rådet. U tsk o tte t fö ru tsä t
te r  a tt N o rd iska  råde t har m öjligheter a tt ta  ställning till användningen av 
d ispositionsanslaget innan nya ak tiv ite te r inleds.

M assm ed ieom råde t

U tsko tte t u n d e rs try k e r den  avgörande betydelse e tt s tark t utbyggt no r
diskt radio- och  tv -sam arbe te  har fö r strävandena  a tt bevara  och s tärka  de 
nord iska fo lkens nära  ku ltu rgem enskap . U tsko tte t hänv isar till N ord iska 
rådets fram ställn ingar nr 111986 och  111988 angående radio- och tv-sam ar- 
b e te t i N orden . I anslu tn ing  till beredningen  av d essa  fram ställn ingar har 
u tsko tte t även  unders truk it a tt frågan om  sam arbete ts organ isation  inom 

ram en för e tt perm anen t radio- och tv -sam arbete  m ellan länderna bör 
klarläggas. U tsk o tte t fram håller a tt en o rganisation  för sam arbete t bör 
u tform as som  tillgodoser de ku ltu rpo litiska m ålsättn ingarna för radio- och 
tv -sam arbete t.

U tsko tte t an se r a tt beredningen  av en nordisk  m ediefond (rek nr 411987) 
för p roduktion  av film , tv- och  v ideoprogram  bör påskyndas , och att beslut 
om  att up p rä tta  en sådan  fond bör fa ttas som  ett led i verkställigheten  av 
handlingsplanen. Särsk ilda re su rse r bö r användas fö r a tt bygga upp fon
den. H andlingsp lanen  b ö r även ge m öjligheter a tt bygga ut stödet för 
d istribu tion  av nord iska  film er.

O m strukturering  av sam arbe te t

U tsk o tte t har ingående d isk u te ra t den föreslagna om struk tu reringen  av 
sam arbete t på det a llm änkultu rella  om rådet. U tsko tte t ko n sta te ra r a tt
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m in isterrådet m ed om struk tu reringen  sy ftar till en förenkling av handlägg
ningen av ä renden  genom  a tt behandlingsvägen  inom  organisationen  fö r
ko rtas, och anser en sådan  u tgångspunkt vara  viktig när det gäller att 
ra tionalisera  och effek tivera  sam arbe te t. U tsk o tte t har no terat a tt de folkli
ga o rgan isa tionerna  och am atö ro rgan isa tionerna  h a r u tta la t bekym m er 
ö v e r a tt deras verksam hetsm öjligheter kan kom m a a tt fö rsäm ras om  den 
nya o rgan isationsm odellen  genom förs. U tsk o tte t fö ru tsä tte r a tt sto r hän 
syn tas till am atö ro rgan isa tionernas behov  vid en genom föring av om stru k 
tu reringen , och  a tt särsk ilda anslag  på de fö reslagna nya kom m ittéernas 
budgetar re se rv e ras  för am a tö rak tiv ite te r. U tsk o tte t lägger även sto r vikt 
vid a tt anslagen  inom  de o lika stödo rdn ingarna , som  på  förslag  av u tsko tte t 
successiv t har ö k a ts , vid en  om struk tu rering  i så  sto r u ts träckn ing  som  
möjligt d irek t kom m er verk sam heten  till del.

U tsk o tte t an se r a tt d e t finns e tt b ehov  av a tt u tfo rm a en m era tvärgående 
och övergripande syn p å  k u ltu rsam arbe te t och  a tt d e tta  behov kan bli svårt 
a tt tillgodose inom  den föreslagna nya o rgan isationen . U tsk o tte t no te ra r 
m in is terrådets förslag  om  gem ensam m a m öten  m ellan förm ännen  i de 
föreslagna nya kom m ittéerna  sam t m ellan d essa  förm än och äm betsm an
nakom m ittén  fö r kultur. U tsk o tte t fö ru tsä tte r  a tt d essa  ord fö randem öten  
behand lar frågor som  b erö r u tform ningen av d e t allm änkulturella  sam arbe
te t p å  e tt överg ripande p lan . F ö r a tt d enna övergripande funktion  skall 
kunna tillvaratas bö r k re tsen  av m ötesdeltagare  u tvidgas m ed rep resen tan 
te r  fö r am atö ro rgan isa tioner och an d ra  folkliga organ isa tioner, och m öten 
hållas regelbundet några gånger p e r år. V idare be to n a r u tsk o tte t a tt om 
struk tu reringen  bö r genom föras så  a tt de nya problem  organ isationen  kan 
ge upphov  till snabb t kan avhjälpas och a tt verksam heten  bör u tform as så 
a tt a rb e te t ges behövlig  dynam ik. U tsk o tte t an se r a tt R ådgivande kom m it
tén  för a llm änkultu r u n d e r 1988 b ö r ges m öjligheter a tt närm are överväga 
hur sam arbete t kan u tform as på  ett övergripande p lan, och a tt e rfa renhe
te rn a  från  R K K  bö r u tny ttjas  när den nya organ isa tionen  införs.

Enligt u tsk o tte t b ö r det no rd iska  fo lkb ildn ingssam arbetet ses som  en 
viktig del av sam arbe te t på  det allm änkulturella  om rådet. U tsk o tte t an ser 
a tt s tö d e t fö r fo lkb ildn ingssam arbete t bö r u tdelas av en  nord isk  grupp , och 
a tt de nord iska  fo lkb ildn ingsorgan isationerna b ö r ha stark  rep resen ta tion  i 
en sådan grupp. En diskussion  bör fö ras m ed fo lkbildn ingsorganisationer
na om  hur s tödet i fram tiden  bäst kan  u tform as.

U tsk o tte t u n d ers try k e r a tt barnku ltu ren  b ö r beak tas som  en särskilt 
viktig aspek t på alla om råden  inom  ku ltu rsam arbe te t. V idare fö ru tsä tte r 
u tsk o tte t a tt N ordfo lks uppgifter tillvara tas inom  ram en fö r den  nya orga
n isa tionsstruk tu ren . D essu tom  an se r u tsk o tte t a tt nam net på  tea te rk o m 
m ittén  bör ändras till tea te r- och danskom m ittén , nam net på konstkom m it
tén  till konst- och konsthan tverk skom m ittén  sam t nam net på  ungdom s
kom m ittén  till barn- och  ungdom skom m ittén . Y tterligare  fram håller u t
sko tte t a tt de nya kom m ittéerna  sam t an d ra  ledn ingsgrupper och organ bör
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ha en rådgivande roll såväl i förhållande till m in isterrådet som  till N ord iska  

rådets organ.

Sam arbete  på  det sam iska  om rådet

M inisterråde t redogör i förslaget för de å tgärder som  har v idtagits för att 
fö rbättra  fö ru tsä ttn ingarna  fö r a tt u tveck la  det sam iska kulturlivet. U nder 
1987 har e tt p ro jek t m ed bidrag  för särsk ilda sam iska ku ltu rak tiv ite te r 
av slu ta ts , och m in is terrådet av se r fö ra  d iskussioner om  det fram tida sam i
ska sam arbete t på ku ltu rom råde t. U tsk o tte t har u tta la t att m in isterrådet 
aktiv t bö r stöda  det sam iska kulturlivet även i fo rtsättn ingen  u tgående från 
erfa ren h e te rn a  av den fö rsöksverksam het som  har genom förts , och n o te 
rar att m in isterrådet s träv a r till att höja bidragen till N o rd iska  sam erådet 
och till sam iska ku ltu rak tiv ite te r sam t a tt m an under 1988 av se r påbörja  en 
-  evaluering av N ord iska  sam einstitu te t. U tsko tte t an ser a tt m in isterrådet 
u tgående från  de resu lta t evalueringen  ger b ö r lägga fram  förslag om en 
fö rstärkn ing  av in s titu te ts  verksam het.

N ordiska  pris

U tsko tte t n o te ra r a tt m in isterrådet av se r höja beloppen för m usikpriset 
och litte ra tu rp rise t m ed 25 000 D K K  från 1990. B åda prisen  skulle då 
uppgå till 150000 D K K . U tsk o tte t föreslog en förhöjning av p riserna  till 
denna n ivå redan  vid behandlingen  av den  nord iska  budgeten  fö r 1987 och 

kon sta te ra r a tt det belopp  som  erfo rd ras för a tt höja p risen  till den fö re
slagna nivån är m ycket litet. U tsk o tte t bek lagar a tt höjningen ännu inte har 
genom förts, och fö ru tsä tte r  a tt beslu t om  att höja p risen  till 150000 D K K  
fattas snarast, för a tt pris på den föreslagna nya nivån skall kunna utdelas 
redan 1989. V idare fö ru tsä tte r  u tsk o tte t a tt benäm ningarna på de nu v aran 
de prisen  inte fö ränd ras , och att fo rm erna  för u tdeln ingen av prisen b ibe
hålls även i fo rtsä ttn ingen . U tsk o tte t u tta la r tillfredsställelse över a tt m i
n is terrådet lägger fram  förslag  till å tgärder fö r a tt fö rbä ttra  spridningen av 
verk nom inerade till N o rd iska  rådets m usikpris.

U tsk o tte t n o te ra r förslaget om  att in rä tta  e tt designpris och anser, för 
den händelse det an ses ö nskvärt a tt in rätta  e tt nytt pris, att m in isterrådet i 
fö rsta  hand bör överväga ett pris som  kan a lte rn e ra  m ellan olika ku ltu rom 

råden.

K ulturin form ation  i u tlandet

U tsk o tte t k o n sta te ra r a tt en ledningsgrupp för kulturin form ation  i u tlan 
det kom m er att b ibehållas. U tsk o tte t finner det angeläget a tt m in isterrådet 
som e tt led i genom föringen av handlingsplanen lägger fram  förslag om 
fö rsöksverksam het i u tlandet m ed gem ensam  kulturin form ation  av m era 
perm anent k arak tä r, sam t att m in is te rråde t, i ljuset av de e rfa ren h e te r och 
resu lta t den pågående ku ltu rkam pan jen  i Japan  ger, även överväger att inta 
en fast post i budgeten  för planering av ku ltu rkam pan jer i u tlandet. U tskot-
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te t an se r i likhet m ed m in isterrådet a tt ku ltu rsam arbete t m ed utveck lings
länderna  b ö r byggas u t, och e fte rly ser k onk re ta  förslag till in sa tse r på 
om rådet från  m in isterrådet.

E nligt u tsk o tte t fa s te r fö rslaget till handlingsplan  inte tillräcklig  vikt vid 
lek to ra tssam arb e te t u tan fö r N orden . M in isterråde t b ö r därfö r u tgående 
från den u tvärdering  som  nyligen har genom förts av fö rsöksverksam heten  
m ed en sam arbetsnäm nd  fö r de no rd iska lek to ra tsadm in istra tionerna  lägga 
fram  förslag  beträffande fo rm erna  fö r e tt perm anen t sam arbete  i syfte a tt 
s tä rk a  lek to re rnas ställning och fö rb ä ttra  deras m öjligheter a tt sprida infor
m ation om N ordens språk , litte ra tu r och kultur.

N orden  som  kulturell hem m a m a rkn a d

I anslu tn ing till a rb e te t m ed handlingsplanen har en kartläggning u tförts 
av N orden  som  kulturell hem m am arknad  ” N orden  u tan  g rän se r” . K a rt
läggningen v isar på ett s to rt an tal h inder för e tt fritt ku ltu ru tby te  över 
g ränserna . U tsk o tte t har fö r sin del ö v ersän t u tredningen till N ord iska  
rådets de lega tioner, m ed en begäran  om  a tt de legationerna v id ta r å tgärder i 
syfte a tt följa upp de förslag som  läggs fram  i kartläggningen. U tsko tte t 
fö ru tsä tte r a tt m in isterrådet ak tiv t v erk ar fö r att de no rd iska ländernas 
regeringar på d e t nationella  p lanet av lägsnar de h inder kartläggningen 
pekar på. De föreslagna å tgärderna  ä r ägnade att väsentligt underlä tta  
k u ltu rsam arbe te t, och  kan v id tas u tan  att sam arbete t i någon s tö rre  u t
sträckning belastas av nya kostnader.

2.5 N ord iska  kulturfonden

U tsk o tte t har kontinuerlig t b e tona t N ord iska  ku ltu rfondens roll inom 
det nord iska ku ltu rsam arbe te t och en stark  u tbyggnad av N ord iska  ku ltu r
fonden har varit en viktig u tgångspunkt fö r u tsk o tte ts  tidigare arbete  med 
kulturhandlingsp lanen . En förstärkn ing  av ku lturfonden kan väsentligt 
fö rbättra  m öjligheterna att stöda  olika fo rm er av fo lkrö re lsesam arbete , 
sam t sådana  sam arbe tsp ro jek t på ku ltu rom rådet som  enskilda personer, 
g rupper och o rgan isa tioner ta r  initiativ till. U tsk o tte t har n o te ra t a tt det i 
den tidigare beredningen  av handlingsplanen inom  m in isterrådet även har 
föreslagits sta rk a  sa tsn ingar på fonden u tgående från den betydelse  fonden 
har fö r det spon tana  ku ltu rsam arbe te t. U tsko tte t vidhåller a tt fonden bör 
s tärkas väsentlig t och an se r a tt m in is terrådet b ö r fa tta  beslu t om  att tillföra 
handlingsplanen y tterligare anslag  för de tta  ändam ål sam tidigt som  beslut 
om  att slutligt fas tstä lla  handlingsplanen fa ttas. U tsko tte t u n d ers tryker att 
N ord iska  kultu rfonden  är en självständig  institu tion , och att beslut om 
u tdeln ingar fa ttas av fondens sty re lse . U tsk o tte t ko n sta te ra r sam tidigt att 
kon tak te r u nder tidigare år i v iss u ts träckn ing  har förekom m it mellan 
ku ltu rfondens sty re lse , m in isterrådet och k u ltu ru tsko tte t och att ku ltu r
fonden kontinuerlig t har inform erat om sin verksam het. U tsko tte t finner 
det därfö r naturlig t a tt m an vid en y tterligare u tbyggnad av ku lturfonden
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även in tensifierar d essa  k o n tak te r m ellan u tsk o tte t, m in isterrådet och kul
tu rfonden  i syfte a tt upprä tthå lla  en dialog om  m ålsättn ingar och tyngd- 
punk tsom råden  inom  ku ltu rsam arbe te t och om kulturfondens roll i d e tta  

sam arbete .

2.6 H and lingsp lanens u tg ifter och  deras finansiering

U tsko tte t k o n sta te ra r a tt de förslag  till ak tiv ite te r som läggs fram  i 
handlingsplanen bör kunna leda till e tt perm anen t sam arbete , och därm ed 
till e tt ak tivare  och m era om fattande nord isk t ku ltu rsam arbete  än i dag. De 
re su rse r som  m in isterrådet fö reslå r fö r a tt genom föra handlingsplanen 
under perioden 1989- 1991 är em ellertid  otillräckliga för att planen till alla 
de lar skall kunna förverk ligas. M ed hänsyn  till a tt det nord iska ku ltu rsam 
arbete t u tgör ett om fattande och cen tra lt sam arbetsom råde inom det n o r
diska sam arbe te t som  helhet an ser u tsk o tte t inte a tt det fö reslagna belop
pet, se tt i relation  till genom förda och p lanerade sa tsn ingar på andra 
nord iska sam arbe tsom råden , speglar en tillräckligt stark  önskan att b ibe
hålla ku ltu rsam arbe te t i förgrunden  fö r det no rd iska sam arbete t.

U tsko tte t u n d e rs try k e r a tt handlingsplanen bör tillföras ytterligare re 
su rser fö r a tt de ak tiv ite te r som  föreslås skall kunna in ledas inom  den 
tidsperiod  planen av ser, och att budgeten  för det nord iska ku ltu rsam arbe
te t därfö r bö r ha en stark  väx t under de kom m ande åren . U tsko tte t hänvi
sar även till de s to ra  budgetsa tsn ingarna  inom  den eu ropeiska  gem enska
pen på utbildning och forskning. F ö r att underlä tta  uppföljningen av planen 
anser u tsk o tte t a tt m in is terrådsfö rslaget även  bör kom pletteras m ed en 
översik t som  visar vilka ak tiv ite tsökn ingar m in isterrådet årligen avser 
genom föra fö r de in stitu tioner, s tödordn ingar e ller andra  sam arbetsak tiv i- 
te te r som  tas upp i handlingsplanen.

M ed hänvisning till vad som  ovan an fö rts fö reslå r u tsko tte t
a tt N ord iska råde t rekom m enderar N ord iska  m inisterrådet
1. a tt fas tstä lla  en handlingsplan  fö r u tvecklingen av det nord iska ku l

tu rsam arbe te t i enlighet med m in isterrådsfö rslag  B 83/k och med beak tan 
de av de sy n p u n k te r som  anfö rts  av ku ltu ru tsko tte t

2. att genom föra handlingsplanen under perioden 1989-1991 och att 
härvid särskilt p rio rite ra

-  a rb e te t fö r ökad sp råk fö rståe lse  i N orden
-  ökat stöd till fo lk rö re lsesam arbete t
-  u tbyggnaden av s tu d en tu tb y te t, lärar- och  e levu tby te t sam t N orden  

som  gem ensam t u tb ildn ingsom råde
-  utvecklingen av det no rd iska m ed iesam arbete t sam t u p p rä ttande t av 

en nordisk  m ediefond
-  fo rtsa tt utbyggnad av det no rd iska fo rskn ingssam arbete t enligt gäl

lande rik tlin jer (B 69/k)

3. a tt mot bakgrund av den avgörande betydelse e tt s tark t utbyggt 
nord isk t radio- och tv -sam arbete  via satellit har för a tt s tärka  den nordiska
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kultu rgem enskapen  u tform a en organ isation  för e tt perm anen t radio- och 
tv -sam arbe te , som  tillgodoser de ku ltu rpo litiska m ålsättn ingarna fö r sam 
arbete t

4. a tt tillföra handlingsplanen y tterligare  re su rse r för a tt genom föra de 
ak tiv ite te r som  ingår i p lanen  och  särsk ilt fö r a tt m öjliggöra en stark  
u tbyggnad av N ord iska  ku ltu rfonden

S tockholm  den  11 februari 1988

H aakon  B lankenborg  (A)

E lsi H etem äki-O lander (K ok) 

Jacob  L indenskov (Jvfl) 

B arbro N ilsson  (s) 

Saara-M aria P aakkinen  (Sdp) 

H ans P etersson  (fp)

O tto  S teen h o ld t (At)

E iður G udnason (A .) 
Förman 

Thea K nu tzen  (H) 

K jeld  R ahbæ k M øller (SF) 

B erit O scarsson (s) 

R obert P edersen  (S) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 

A nders Talleraas (H)

K åre Ø vre gard  (A)

Särskilt yttrande

F ast kom m itté  fö r  d e t nordiska  radio- och tv-sam arbete t

Vi anser a tt e tt välu tbyggt radio- och tv -sam arbete  i N o rden  är av s tö rsta  
vikt fö r a tt b evara  och stä rk a  de nord iska  fo lkens nära  kultu rgem enskap .

Radio- och tv-frågornas sto ra  betydelse gör a tt ku ltu rm in istrarnas roll i 
det fram tida radio- och tv -sam arbe te t m åste  stärkas. En särskild  radio- och 
tv-kom m itté bö r därfö r enligt vår m ening m er perm anen t e rsä tta  den 
kom m itté som  nu i sam arbete  m ed industri-, kom m unikations- och ku ltu r
m in is trarna under uppbyggnadsskedet håller i p ro jek te t Tele-X .

1 n ästa  skede av radio- och tv -sam arbe te t m enar vi a tt de kulturella 
asp ek te rn a  m er m åste  kom m a i fö rgrunden . D et gäller också  a tt ha en 
beredskap  inför fram tida  fö rändringar inom  kom m unikationsom rådet med 
tanke på  den snabba u tveckling  som  vi stå r inför på m ediaom rådet. E tt 
s to rt p rogram utbud  från  främ m ande sa telliter ökar exem pelvis k ravet på 
en aktiv  no rd isk  kulturpolitik  på  m ediaom rådet.

K om m ittén  b ö r o ck så  ha e tt sam lat an sv a r för a tt det byggs upp en 
p rogram produktion  inom  N orden . D etta  an sv a r kan också gälla fram tida 
han tering  av frågor kring reklam  i det nord iska tv -sam arbete t.

S tockholm  den 11 februari 1988

G unnar B jörk (c) M irja R yynänen  (K)
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Ministerrådsförslag

om en handlingsplan för det nordiska kultursam
arbetet
(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

N ordisk  M inisterråd  o v e rsen d er herm ed sitt forslag til handlingsplan  for 
det nord iske ku ltu rsam arbeidet til N ord isk  R åds 36. sesjon.

O slo, den 7. ja n u a r  1988

K irsti K olle  G rønda hl

Fridtjov C lem et
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1.1 B aggrund

V ed N ord isk  R åds session  i K øbenhavn  i 1986 blev N ord isk  M inisterråd  
(kultur- og underv isn ingsm in istrene) op fo rd re t til at udarbejde en særlig 
handlingsplan  fo r d e t nord iske ku ltu rsam arbejde  og a t forelægge N ord isk  
Råd en sådan plan (rek . 2/1986).

M in isterrådet beslu ttede  den 23. maj 1986 at nedsæ tte  to arbejdsgrupper, 
som  skulle udarbejde  forslag  til handlingsp lanens afsnit om  henholdsvis 
a lm enku ltu r og uddannelse . Sam tidigt anm odede m in isterrådet N ord isk  
forskningspolitisk  R åd om  at udarbejde forslag til handlingsplanens fo rsk 
ningsafsnit. De to a rbe jd sg rupper og det forskningspolitiske råd afgav i jun i 
1987 de rap p o rte r, d er fø lger som  sæ rskilte  bilag til m in is terrådets forslag 
til handlingsplan  for det nord iske ku ltu rsam arbejde .

En aftale m ellem  D anm ark , F in land , Island , N orge og Sverige om  ku ltu 
relt sam arbejde b lev indgået den 15. m arts 1971 og tråd te  i kraft den 1. 
ja n u a r  1972. M ed denne aftale blev  ram m erne fo r det frem tid ige, officielle 
nordiske sam arbejde om forskn ing , uddannelse  og alm en kultu r lagt. Der 
blev o p re tte t et nord isk  m in isterråd  bestående a f de fem  landes kultur- og 
underv isn ingsm inistre  m ed et eget perm anent sek re ta ria t og et eget budget 
basere t på bidrag fra de 5 nord iske lande. Sam tidigt blev det beslu tte t at 
p lacere N ord isk  K ultu rfonds sek re ta ria ts funk tioner og økonom ifo rvalt
ning i det nye k u ltu rsek re ta ria t.

Siden etab leringen  a f den nye organ isation  er det officielle kulturelle 
sam arbejde vokset jæ v n t og stø t. N ye om råder er b levet inddraget og nye 
sam arbejdsfo rm er e r  b levet udviklet. Det nord iske ku ltu rbudgets udvikling 
i løbende priser e r  vist nedenfor.

Indledning

1. Handlingsplanens baggrund og tyngdepunkter

Det e r  nu 15 år siden ku ltu rafta len  tråd te  i kraft, og med den hastige og 
dynam iske udvikling verden  er inde i, e r der god grund til at gøre s ta tu s  og 
klarlægge de udfo rd ringer, som  det nord iske kulturelle sam arbejde stå r 
over for idag og vil m øde i de kom m ende år. H erudfra  m å der så tages

* Eksklusive kultursekretariatets administrationsudgifter:
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stilling til, hvorledes d isse udfordringer skal tages op, og om  ku lturafta lens 
ram m er e r tilstræ kkelig t vide til, at de t nord iske ku ltu rsam arbejde kan leve 
op til nutidens krav og forventn inger.

D et no rd iske ku ltu rsam arbejde kan kun få den tiltræ ngte folkelige fo r
ankring, hvis sam arbejdet er kny tte t til de nationale ku ltu rinstitu tioner og 
ku ltu ro rgan isa tioner i v ideste  fo rstand . N ord isk  kultu rfæ llesskab  e r et 
resu lta t a f  e t århundredegam m elt sam virke m ellem  de nordiske folk.

H ovedfo rm åle t m ed denne handlingsplan  er at udvikle og sty rke  det 
nordisk  ku ltu rfæ llesskab . D ette  ku ltu rfæ llesskab  har ikke alene en væ rdi i 
sig selv, m en det har væ ret en forudsæ tn ing  for det nordiske sam arbejde på 
de øvrige sam fundsom råder. De barrie re r, som  v irker hæ m m ende i andet 
in ternationalt sam arbejde, har kun m arginal betydning indenfor N orden . 
D ette er også årsagen  til, a t der fo regår et uofficielt nord isk  sam arbejde på 
snart sagt alle livets om råder i e t om fang, som  m an ikke finder andre steder 
i V erden.

H andlingsplanen skal v ita lisere  og effektiv isere d e t kulturelle sam arbej
de. D ette  skal ske ved hjæ lp a f decen tralisering  og skabelse a f  nordiske 
ne tvæ rk er, som  skal lette sam arbejdet m ellem  de d irek te  engagerede p a r
ter. D a det nord iske kulturfæ llesskab  skal bevares og udbygges, lægges der 
i handlingsplanen særlig vægt på ak tiv ite te r, som  skal gøre børn  og unge 
bev idste  om  deres nord iske iden tite t og de væ rdier, den  rum m er.

7 .2 In terna tionaliseringen  og nordisk sam arbejde

Vi op lever en stigende in ternationalisering  både på globalt og på eu ro 
pæ isk plan. T V -sate llite r gør det tekn isk  m uligt at nedtage p rogram m er fra 
alverdens lande overalt i N orden . V ia videobånd få r disse program m er 
sam m en m ed uden landske film yderligere spredning. N ordens unge ly tter 
sam m en m ed V erdens andre unge til den sam m e m usik. T uris tindustrien  
gør det m uligt fo r alm indelige no rdboer at besøge Jo rdens lje rn este  egne, 
ligesom  m ennesker fra disse egne b liver m ere og m ere hyppige gæ ster i 
N orden. Indvandring  m edfører, at no rdboer b liver p ræ sen te re t fo r frem 
m ede ku ltu re r, sæ der og skikke lige udenfor deres egen gadedør. F lere og 
flere nordiske firm aer b liver m ultinationale , ligesom  m ultinationale firm aer 
i stigende grad arbejder i de nord iske lande. F lere no rdboer kom m er til at 
opholde sig udenfo r N orden  i lange perioder, og ikke-nordboer får tilsva
rende lange ophold i N orden . På sam m e m åde kom m er no rdboer gennem  
u-landsarbejde og beskæ ftigelse i in ternationale  o rganisationer til a t ophol
de sig i frem m ede om givelser i flere år.

D en teknisk-v idenskabelige udvikling sker idag hurtigere og hurtigere og 
k ræ ver stø rre  og stø rre  resu rcer. D enne situation  præ ger isæ r den langsig
tede , grundlæ ggende forskning og den videnskablige udvikling i det hele 
taget.

Forskn ingssam arbejdets hovedform ål er at b istå  de nord iske lande i 
deres  b estræ belse r på  a t sikre forskningens kvalite t, a t opbygge den viden-
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skabelige kom petence , a t gøre  de nord iske landes forskning synlig in terna
tionalt, og a t tilføre forskningen i de nord iske lande nye im pulser.

N orden  kan ikke unddrage sig denne in ternationalisering  og iso lere sig 
fra den øvrige verden . D ette  har N orden  heller ikke gjort. De nordiske 
lande deltager ak tiv t i in ternationaliseringen . Dels udadtil gennem  aktiv  

deltagelse i det in ternationale  sam arbejde, hvor man ofte ser de nordiske 
lande op træ de m ed sam ordnede stan d p u n k te r og in itia tiver, dels indadtil, 
hvor m an bl. a. se r en  bev idst understregn ing  a f in ternationale  aspek te r i 
uddannelserne.

N orden  har derfo r m uligheder og fo rudsæ tn inger fo r at spille en rolle 
som brobygger i den afspæ ndingsproces, som  synes at udvikle sig mellem 
V est og Ø st og bidrage til, at de øst-vestlige kon tak te r udvides fra rege
ringsplanet til d irek te  fo rb indelser m ellem  organ isa tioner og institu tioner 
m ed fæ lles in te resseo m råd er som  f. eks. id ræ tsforen inger og un iversite ter.

E ndvidere  m å m an i sine bestræ b e lse r fo r at udbygge det kulturelle 
sam arbejde i N orden  væ re åben overfo r udviklingen i det øvrige E uropa. 
N ord isk  sam arbejde har ikke til form ål at iso lere N orden . Det skal tvæ rti
mod bidrage til, at det enkelte  nord iske land kom m er til at stå  stæ rkere i 
sam arbejdet m ed lande udenfo r N orden .

Det er ofte sagt, at de nord iske lande enkeltv is har vanskeligt ved at få 
indflydelse og m arkere  sig i in ternationale  sam m enhæ nge, m en at de i de 
tilfæ lde, hvo r de o p træ d er som  en vel sam m enspillet kv in tet, b liver hørt og 
re sp ek te re t i langt højere g rad , end deres fo lketal og andel i verdensøkono 
mien egentlig b e re ttiger til.

F orudsæ tn ingen  for, at de tte  nord iske sam spil kan fo rtsæ tte  og udvikle 
sig yderligere såvel udadtil som  indadtil, e r, at det lykkes at bevare den 
nordiske sam følelse. D enne sam følelse bygger på et kulturelt fæ llesskab og 
en fælles opfa tte lse  a f  dem okratie t og af, hvorledes dette  bør p rak tiseres. 
U den disse fæ lles væ rd inorm er og rø dder i den nord iske ku ltu r kan de 
nord iske folk ikke ak tiv t bidrage til en positiv  in ternational udvikling og 
sam tidigt bevare deres iden tite t under p res a f  påvirkn inger, som  kom m er 
udefra.

1.3 N ord isk  uddannelsesfæ llesskab

Siden m idten  a f fem titallet har no rdboer, som  opho lder sig i et andet 
nordisk  land, haft de sam m e sociale re ttigheder som  landets egne borgere. 
M an har lige så  længe haft et fæ lles nord isk  a rbejdsm arked , som  senere 
gennem  særlige afta le r også e r  kom m et til at om fatte re tten  for sundheds
sek to rens m ange persona leg rupper sam t grundskole- og gym nasielæ rere til 
at udøve deres profession  i et andet nordisk land. Det igangvæ rende 
arbejde m ed at afvikle tekn iske  handelsh indringer har til form ål at skabe ét 
nordisk  h jem m em arked . Endelig  har arbejdet m ed pro jek te t ” N ordboers 
re ttigheder i N o rd en ”  til form ål i v idest muligt om fang at give no rdboer, 
som  opho lder sig i andet nord isk  land, sam m e re ttigheder som  landets egne 

borgere.
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D et e r  derfo r kun en naturlig  konsekvens, at handlingsplanen også 

om fatter udarbejdelse  a f  en overenskom st om  nordisk uddannelsesfæ lles
skab . D enne overenskom st skal forpligte de nord iske lande til at afskaffe 
ju rid iske  og økonom iske h indringer for, at no rdboer gennem fører hele 
deres uddannelse  e fte r skole/underv isn ingsp lig tens ophø r ved en uddan
nelsesinstitu tion  i andet nord isk  land. O verenskom sten  skal også fastlægge 
principperne for tildeling a f s tud iestø tte  til no rdboer, som  uddanner sig i 
andet no rd isk  land. Endelig  skal d e r ved overenskom sten  -  som  en para l
lel til overenskom sterne  om grundskole- og gym nasielæ rere -  e tab leres et 
fælles nord isk  arbejdsm arked  for læ rere ved højere uddannelsesinstitu 
tioner -  akadem iske såvel som  ikke-akadem iske.

D esuden e tab leres N ord isk  Program  for L æ rere , U ddannelsessøgende 
og S tuderende (N O R D PL U S), hvo r uddannelsessøgende og studerende i 
tillæg til den nationale s tud iestø tte  ydes et rejse- og opholdsstipendium  til 
m eritg ivende studieophold  a f  op til et års varighed ved en uddannelsesin 
stitu tion  i andet nord isk  land.

1.4 N orden  som  kulturelt h jem m em a rked  og N ord isk  K u lturfond

H andlingsplanen har også N orden  som  et ku lturelt h jem m em arked  som 
et mål. D ette skal bl. a. ske ved at form å landene til at afskaffe de ju rid iske , 
økonom iske og tekn iske h indringer fo r en fri udveksling af m aterielle og 
im m aterielle kultu rgoder. D et alm enkulturelle  nordiske sam arbejde e r ka
rak teristisk  -  og enestående i verden  -  ved, at det kun i begræ nset om fang 
bygger på offentlige m yndigheders indsats og in itiativer, og at det først og 
frem m est er fo reningerne N orden  og andre folkelige k redse og o rgan isatio 
ner, som e r den drivende kraft. D et e r  derfo r vigtigt, at kulturelle sam ar
bejdsin itia tiver kan udfolde sig m ed et m indstem ål a f  fo rm alite ter fra 
offentlige m yndigheders side, og nord iske kunstvæ rker, bøger og tidsskrif
ter, film og v ideobånd , g ram m ofonplader og lydbånd osv . m å uhindret 
kunne passere  græ nserne  m ellem  de nord iske lande.

D a det a lm enkulturelle sam arbejde i så  høj grad bygger på private 
o rganisationers v irksom hed og spontan t opståede  in itiativer, kan m in ister
rådet selvsagt ikke i denne handlingsplan  give konkrete  anvisninger på, 
hvad sam arbejdet skal om fatte . På dette  om råde skal handlingsplanen først 
og frem m est skabe forbedrede  m uligheder for gennem førelsen  af organ isa
tioners og gruppers in itiativer. H er bø r N ord isk  K u lturfond  spille en vigtig 
rolle.

N ord isk  K u lturfond  blev i sin tid o p re tte t med det form ål sm idigt og 
hurtigt at kunne yde stø tte  til nord iske ak tiv ite te r a f  éngangskarak ter 
indenfor om råderne  forskning, ku ltu r og uddannelse. D ette  form ål har 
fonden inden for de givne økonom iske ram m er levet op til. F o r at s ty rke og 
udbygge det kulturelle sam arbejde vil m in isterrådet med ku lturfondens 
styrelse drøfte  m ulighederne for at stille øgede ressou rcer til rådighed for 
fondens v irksom hed til f. eks. s tø rre , tem aorien te rede  ak tiv ite ter.
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De nordiske kulturelle institu tioners  v irksom hed  skal ifølge handlings
planen konso lideres og udbygges. F ø rs t når de tte  e r  sket, kan det over

vejes, om der skal o p re tte s  yderligere ku ltu rinstitu tioner.

1.5 N ord isk  m ed ie-sam arbejde

D et nordiske m edie-sam arbejde  m å udbygges, og da dette  sam arbejde 
har en m eget beskeden  placering i ku ltu raftalen  a f 1971 vil der blive 
frem sat forslag om  en æ ndring a f ku ltu raftalen , således at TV- og rad io
sam arbejdet g ives en m ere frem træ dende placering b land t aftalens sam ar
bejdsom råder.

U dgangspunktet fo r et nord isk  T V -sam arbejde via satellit e r prim æ rt 
kultur- og m ediepolitisk , m en sam arbejdet tjener dog også industripolitiske 
form ål. Spredning a f nord iske T V -program m er via satellit kan sty rke det 
nord iske ku ltu rfæ llesskab  og fo rbedre sp rogfo rståelsen  i N orden.

N ord isk  m in isterråd  vedtog i novem ber 1985 at indlede et nordisk  radio- 
og T V -sam arbejde via satellit ved at bruge T V -kapaciteten  i satellitten 
T ele-X . Oy Y leisradio  A b, R ík isú tvarp ið , N orsk  R ikskringkasting  og S ve
riges R adio AB har på m in isterrådets anm odning afgivet en rapport i 
feb ruar 1987 med forslag om  program sam arbejde via Tele-X . O psendelsen  
a f Tele-X  sate llitten  fo rven tes at ske i ja n u a r  1989.

Som et led i handlingsplanen vil m in isterrådet endvidere  tilskynde de 
nordiske landes radiofonier til en hurtig udbygning a f N ordv isionssam ar
bejdet, h e runder afvikling a f de h indringer a f  ju rid isk  og økonom isk art. 
som  begræ nser program udvekslingen  over g ræ nserne i N orden.

F orslaget om op re tte lse  a f  en nordisk p rod u k tio n sfo n d  fo r  fi lm  og 
TV -program m er  h ar rejst så  m ange spørgsm ål om en sådan fonds økono
m iske grundlag  og v irksom hed , at det ikke har væ ret m uligt at gøre o p re t
telsen  a f en  sådan  fond til e t led i handlingsplanen. D er er im idlertid 
ivæ rksat en udredning a f hele p rob lem kredsen  om kring op re tte lsen  af en 
p roduktionsfond . Da m in is terrådet an se r det for særlig vigtigt at give børn 
og unge et reelt nordisk  a lternativ  til de m ange udenlandske film, som  de 
m øder på  TV og i b iografen , vil spørgsm ålet om  stø tte  til nord isk  børne-, 
ungdom s- og dokum entarfilm produk tion  også blive behandle t i udredning-

1.6 Sprog forståelse  i N orden

En helt fundam ental forudsæ tn ing  for det nord iske ku ltu rsam arbejde er 
sp rogforståelsen . D ette  u n ders treges af, at både arbejdsgruppen  ved rø ren 
de a lm enkultu r og arbejdsg ruppen  vedrø rende uddannelse  stiller forslag 
om  ak tiv ite te r, som  skal frem m e sp rogforståelsen . D et e r  også k arak te ris
tisk, at begge arbe jd sg rupper fo reslår, at m an i T V -program sam arbejdet 
undlader oversæ tte lse  m ellem  dansk , norsk  og svensk  og i stedet sender 
program m erne tek s te t på orig inalsproget. A rbejdsgruppen  vedrø rende ud
dannelse har yderligere gjort den observa tion , at de e lek tron iske m edier
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udv ik ler bø rns og unges visuelle in telligens i e t om fang, der langt overgår 

d e t, som  e r alm indeligt i de voksne  genera tioner, og a t vi til gengæld 
risikerer en alvorlig  svæ kkelse  a f  de verbale  ud tryksfo rm er hos den opvok 
sende og de kom m ende genera tioner. D enne observation  und ers treg er på 
den ene side den  betydning , TV  kan  have som  m iddel til frem m e a f nord isk  
sp rogfo rståe lse  og sam følelse, og peger på  den  anden  side på, hv o r vigtigt 
det e r, a t sko lerne i N orden  gør en særlig indsats fo r a t udvikle og styrke 
e levernes m undtlige og skriftlige ud tryksevne.

M in isterråde t vil på  de tte  om råde sam ordne handlingsprogram m et for 
fo rbed re t sp rogfo rståe lse  i N o rden  (rek . 12/1977) m ed den kulturelle hand 
lingsplan og -  som  allerede  p lanlagt -  have en  p rincipdebat i 1988 om 
sty rke lse  a f  nabosprogenes stilling i underv isn ingen  og om  styrkelse  a f  de 
nord iske sprog som  frem m edsprog . M in isterråde t vil understrege , at 
sp rogfo rståe lse  både e r en kom m unikativ  kom petance  og kulturform idling 
i vid fo rstand  og ikke alene e r et spørgsm ål om , hvordan  dansk-, norsk-, og 
svensk ta lende fo rs tå r  h inanden . D er b e s tå r særlige p rob lem er fo r fin sk ta 
lende fin læ ndere, islæ ndinge, fæ ringer, g rønlæ ndere og sam er, fo r hvem  de 
tre  fø rnæ vnte  sprog e r frem m edsprog.

1.7 F orskning

V ed N ord isk  R åds 35. session  i H elsingfors i 1987 frem lagde N ord isk  
M inisterråd  forslag til re tn ingslin ier fo r N ord isk  forskningspolitisk  R åd 
(FPR) fo r 3 -års-perioden 1988 -9 0 , og e fter deba tten  i N ord isk  R åd vedtog 
m in is terrådet d isse retn ingslin ier.

I re tn ingslin jerne p rec ise res  et an tal stra teg iske  hovedlin jer, som  også 
danner et naturlig t udgangspunkt fo r ku ltu rhandlingplanens forskningsdel:
-  A t fjerne h indringer fo r sam arbejdet m ellem  forskere  og forskningsinsti

tu tioner i N orden . A t stim ulere  ikke-institu tionaliserede sam arbejdsfo r
m er m ellem  forskningsm iljøer indenfor alle fo rskn ingsom råder. N ordisk  
stø tte  til og udny tte lse  a f  ek sisterende gode og livskraftige nationale 
forskningsm iljøer.

-  A t sty rke det no rd iske sam arbejde specielt på  om råder, hvor landene 
h ar afsat sto re  nationale  re sso u rse r, e ller hvo r en fælles indsats kan give 
stø rre  udby tte  fo r alle.

-  A t gøre de nord iske landes forskning synlig i in ternational sam m en
hæ ng, bl. a. ved a t søge en system atisk  sam ordning a f landenes politik 
og re sso u rce r på  forsknings- og udvik lingsom rådet, når fælles nordisk  
deltagelse i in ternationale  fo rskningsprogram m er og -p ro jek te r er øns
kelig og mulig.

-  At øge fleksib iliteten  i anvendelsen  a f de fæ llesnord iske fo rskn ingsres
sou rcer fo r at gøre en m ålre tte t koncen tra tion  om  e t begræ nset antal 
indsatsom råder. N ord iske  p laner og program m er bør udvikles på 
udvalgte om råder.
I de kom m ende år vil m in is terrådet tage in itia tiver i overensstem m else
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m ed d isse m ålsæ tninger. E n fo rudsæ tn ing  for udviklingen a f  det nordiske 
fo rskn ingssam arbejde i den ønskede retn ing e r, at ak tiv ite te r ivæ rksæ ttes 
og re sso u rce in d sa tse r gøres i et næ rt sam arbejde m ellem  m in isterrådso rga
nisationen, un iversite ter, hø jsko ler og de nationale  forskn ingsråd  sam t 
andre fo rskn ingsfinansierende og -udførende organer.

M in isterråde t ag te r at fo rtsæ tte  det kontinuerlige arbejde m ed en organ i
satorisk  gennem gang a f det nord iske fo rskningsam arbejde. M inisterrådet 
vil fo rtsa t lægge s to r vægt på en evaluering a f de fælles nord iske fo rsk 
n ingsinstitu tioner for at sikre fo rskningens kvalitet og relevans sam t sam- 
a rbe jd ssystem ets hensig tsm æ ssighed.

De ovennæ vnte  strateg iske hovedlin jer og de arbejdsopgaver, som  er 
næ vnt i F P R ’s retn ingslin jer, b e rø re r e t m eget s to rt an tal spørgsm ål i det 
nordiske fo rskn ingssam arbejde -  såvel inden for som  uden for ku ltu rafta
lens ram m er. I ku ltu rhandlingsp lanen  m å indsatsen  derfo r sam les om  et 
begræ nset antal hovedom råder, der falder inden for kultur- og underv is
n ingsm inistrenes re sso rt, og hvo r ak tiv ite te rne  kan fo rven tes at få s tø rst 
effekt. V ed en prioritering  og konkretisering  af sam arbejdet og re sso u rce 
behovene vil m in isterrådet here fte r koncen tre re  kulturhandlingsp lanens 
forskningsdel om følgende indsatsom råder:
1. F orskerm obilite t og -uddannelse .
2. N ord isk  sam virke inden fo r det in ternationale  forskningssam arbejde.
3. U dvikling a f de nordiske fo rskn ingsinstitu tioner og -sam arbejdso r

ganer.
Isæ r fo rskerrek ru tte ringen  og sam arbejdet om  forskerm obilite t og -ud

dannelse p rio rite tes højt i handlingsplanen. S am arbejdets generelle mål er 
at hæve både fo rsk erstu d eren d es og e tab lerede  fo rskeres kom petencen i
veau ved både nord isk  og in ternational kundskabsudveksling . A m bitionen 
er at udvikle N orden  i retn ing af en fælles fo rskeruddannelsesreg ion , hvor 
de nationale ud d an n e lsessy s tem er og spec ia lkundskaber udny ttes i fæ lles

skab.
M ed de tte  form ål ag te r m in isterrådet a t udvikle de velfungerende sam ar

bejdsordninger: N ord iske  fo rsk erk u rser. N ord iske fo rskerstipend ie r og 
N ord iske fo rskersym posie r yderligere. D esuden vil man in tensivere o p 
bygningen a f et s tø rre  ne tvæ rk  a f fo rskeruddanne lsesku rser, de såkald te  
system atiserede  nord iske fo rskeruddanne lsesku rser.

Som helt nye sam arbe jd sfo rm er vil m in isterrådet o p re tte  et an tal no rd is
ke gæ step ro fesso ra te r og heltid sfo rskerstipend ier. E ndvidere  vil et system  
m ed nord iske vejledere fo r fo rsk erstu d eren d e  inden for specialiserede 
forskn ingsom råder blive gennem prøvet.

1.8 D ecentra lisering  og netvæ rk  

M ed det form ål i v idest m uligt om fang at give de nord iske folk lige 
adgang til uddannelse og kultu relle  ak tiv ite te r , uanset hvor de bo r, e r  der i 
løbet af den sidste m enneskealder o p re tte t et sto rt antal uddannelses-.
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forsknings- og ku ltu rinstitu tioner udenfor de sto re  byer. D isse institu tioner 
må ifølge sagens n a tu r i m ange tilfælde væ re sm å. De løber derfo r en risiko 
for at blive iso lerede og ude a f stand til at tiltræ kke kvalificeret personale 
og derm ed ude a f stand  til at give befolkningen de ligeværdige ydelser, som  
m an havde til hensigt at give den.

D et e r derfo r vigtigt, a t alle d isse in s titu tioner får adgang til et sam arbej
de og en erfaringsudveksling  m ed andre in stitu tioner ikke alene nationalt 
men også på nord isk  plan.

D et er e t vigtigt led i handlingsplanen at udbygge netvæ rkssam arbejdet 
m ellem  uddannelses- og forskn ingsinstitu tionerne  såvel på nordisk  som  på 
regionalt plan  og såvel m ulti- som  bilateralt. S am arbejdet skal om fatte 
udvikling a f fæ lles uddannelsesp rogram m er, udarbejdelse  a f  underv is
n ingsm ateria ler, fæ lleskurser, fælles udny tte lse  a f  stud iep ladser, udveks
ling a f studerende , læ rere , fo rskere  sam t andet personale , gæ ste læ rero rd 
ninger, gensidig anerkendelse  a f  eksam iner, p rø v er og ten tam ina m. m.

S am arbejdet fo rudsæ ttes finansiere t både a f nationale og nord iske m id
ler. L æ rerudvekslingen , som  skal væ re åben  fo r læ rere ved såvel statslige 
og kom m unale in stitu tioner som  private , offentligt finansierede institu tio 
ner, skal ske på sam m e vilkår, som  gæ lder for den eksisterende nordiske 
udvekslingsordning for adm in is tra tive  tjenestem æ nd.

Sam tidigt m ed , at m an gennem  hele dette  system  af sam arbejdsp rogram 

m er, ku rser, stud ieophold  og udvekslinger s ty rk e r de enkelte in stitu tioners 
kon tak tnet og faglige n iveau, frem m er m an også de deltagende stu d eren 
des, læ reres og fo rskeres sp rogfo rståe lse  og nord iske sam følelse.

På sam m e m åde vil m an, ev t. gennem  en udvidet nordisk kulturfond, 
opm untre  til og stø tte  udviklingen a f netvæ rk  indenfor det uofficielle 
sam arbejdes ram m er så ledes, at o rgan isa tioner, foreninger og in te re sse 
g rupper kan kny tte  varige fo rb indelser hen o ver g ræ nserne m ellem  de 
nordiske lande.

1.9 N y  struktur fo r  d e t o fficielle  sam arbejde

O prette lsen  a f N ord isk  K ultu rfond  og a f N ord isk  M inisterråd  (kultur- og 
underv isn ingsm in istrene) m ed de ts sek re taria t betød for sin tid en ra tiona
lisering og effektiv isering  a f det no rd iske kulturelle sam arbejde og derm ed 
en lette lse  for de m ange, som  e r engagerede i de tte  sam arbejde. S iden har 
væ ksten  i det hidtidige kulturelle sam arbejde , tilkom sten af nye sam ar
bejdsom råder og etableringen  a f nye specialudvalg  og kom iteer ført til, at 
m in is terrådet og dets em bedsm andskom ité  i stigende grad har m åtte t b e 
skæftige sig m ed konkre te  sager og detailspørgsm ål som  opre tte lse  af 
p ro jek tg rupper, m indre bevillingssager o .l. D er er derfor b levet m indre tid 
til principielle d rø fte lser om  den m ere langsigtede udvikling a f det nordiske 
sam arbejde, tem ad iskussioner og udform ningen a f politikken på konkrete  
om råder.

D et indgår derfo r i handlingsp lanen , at d e r gennem føres en  rationalise-
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ring og koncen tra tion  a f  de underliggende sam arbejdso rganer, og a t der fra 
m in isterrådet delegeres en stø rre  kom petence til d isse o rganer. De vil 
h ere fte r få m ere k a rak te r a f  at væ re m in isterrådets ” em b ed sv æ rk ” .

På u ddannelsesom rådet findes idag allerede S tyringsgruppen  for nordisk  
sko lesam arbejde (N SS) og S tyringsgruppen  fo r nordisk  sam arbejde v ed rø 
rende fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  (FO V U ), der frem tid ig t vil få 
tildelt stø rre  beslu tn ingskom petence  og sam ordningsopgaver. På de højere 
uddannelsers om råde har m an im idlertid  savnet et fast sam arbejdsorgan , 
ikke m indst ved fordelingen a f re sso u rce r til udviklings- og sam arbejd sak 
tiv ite ter. D a sam arbejdet på de højere - akadem iske såvel som  ikke-akade- 
miske -  uddannelsers om råde ifølge handlingsplanen endvidere  vil blive 
væ sentligt udv idet, vil d e r blive o p re tte t en styringsgruppe fo r nordisk  
sam arbejde ved rø rende de højere uddanne lse r med sam m e beføjelser som 

de to fø rnæ vn te  sty ringsgrupper.
På det alm enkultu relle  om råde findes der følgende o rganer for det kunst

neriske sam arbejde: K om iteen  til oversæ tte lse  a f  nabo landslitte ra tu r, NO- 
M U S (N ord isk  M usiksam arbejde), N ord isk  T eaterkom ité , S tyrelsen  for 
N ord isk  K u n stcen tru m , K om iteen  for spredning a f nord iske spillefilm  og 
K om iteen  fo r nord iske film kurser. H ertil kom m er en ræ kke arbejdsg rup
per og specia lkom iteer, som  form id ler sam arbejde på en ræ kke konkrete  
kunstneriske  om råder. F o r at aflaste  m in isterråd  og em bedsm andskom ité  
og ra tionalisere  og fo rstæ rke  det kunstneriske  sam arbejde vil disse o rganer 
blive sam let og reo rgan ise re t i 5 kom iteer m ed eget budget og budget
ansvar for henholdsv is litte ra tu r, m usik, tea te r/d an s, b ildende kunst og 
film /video. Sam tidig nedlæ gges D en rådgivende kom ité for alm en ku ltu r 

(R K K ).
De 5 kom iteer fo rudsæ ttes  a t arbejde  tæ t sam m en m ed de m ange uoffici

elle nordiske sam arbejdsorganer på det kunstneriske  om råde. F orm æ nde- 
ne fo r de 5 kom iteer fo rudsæ ttes  endv idere  at m ødes m ed m ellem rum  for at 
drøfte kulturelle spørgsm ål a f  fæ lles in teresse.

E ndvidere vil a rbejdsg ruppen  for kultur- og m assem edier, der blev o p 
re tte t i 1982 for at rådgive m in is terrådet på det generelle m ediepolitiske 
om råde, få perm anen t sta tus på linje med de førnæ vnte 5 kom iteer, med 
egen bevilling på  budgette t.

D en frem tidige o rgan isation  af sam arbejdet på  det sam iske  om råde  må 
afvente  re su lta te t a f  de d rø fte lse r, som  vil blive afholdt m ellem  de sam iske 
organ isa tioner og regeringerne i F in land , N orge og Sverige.

Endelig  vil arbejdsgruppen  fo r  børn og ku lturs  v irksom hed , der har 
væ ret finansieret a f  m in is terrådets d ispositionsm idler, blive v idereført ved 
d irek te  kon tak t m ellem  nationale  sagkyndige finansieret a f nationale m id
ler, idet stø rre  nord iske éngangspro jek ter dog skal kunne opnå stø tte  af 
nord iske m idler, ev t. fra en udvidet N ord isk  K ulturfond. E ndvidere vil de 
fe m  fø rn æ vn te  ku n stko m iteer  f å  på læ g  om  i deres arbejde at være opm æ rk
som m e på  børns sæ rlige situa tion  og behov.
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F o r så vidt angår fo rskn ingssam arbejdet, vil m in isterrådet i o verens
stem m else m ed N ord isk  R åds rekom m endationer arbejde for en sty rkelse  
af det forskn ingspolitiske råds stilling som  et rådgivende og koord inerende 
eksperto rgan  for hele den nord iske sam arbejdsorgan isation . K ultur- og 
underv isn ingsm inistrene vil selv øge og udvikle den overo rdnede  fo rsk 
n ingspolitiske debat i m in is te rråde t, og d e t fo rskningspolitiske råd vil 
kunne yde væ rdifulde bidrag , d e r kan danne udgangspunkt fo r sådanne 
debatter.

M ed den nye organisation  a f  sty ringsgrupper og kom iteer vil der på 
n iveaue t u nder m in is terrådet-em bedsm andskom iteen  væ re skabt e t appa
ra t, som  i overensstem m else  m ed de retn ingslin ier, d er fastlæ gges a f  m inis
te rråd e t, kan afgøre enkeltsager, fordele  bevillinger, rådgive om , ivæ rk
sæ tte og sam ordne konkre te  sam arbejd sp ro jek ter, b istå  ved etableringen 
og gennem førelsen  a f n e tv æ rk sak tiv ite te r, n edsæ tte  sagkyndige ad hoc 
udvalg m. m.

H erved  frigøres m in is terrådet og em bedsm andskom iteen  fo r en lang 
ræ kke enkeltsager og kan sam le sig om  de overo rdnede politiske retn ingsli
n ier fo r det kulturelle nord iske sam arbejde og dets prioritering , om vel 
fo rbered te  tem ad iskussioner, om  fas tsæ tte lsen  a f m andat og retn ingslin ier 
for undero rdnede organers v irksom hed , og om  d rø fte lser a f  udredninger, 
rap p o rte r og andre fo rm er fo r tilbagem eldinger fra de undero rdnede o r
ganer.

1.10 H and lingsp lanens udgifter

De to a rbejdsgrupper og N ord isk  forskningspolitisk  R åd, d e r har u dar
bejdet grundlaget fo r denne handlingsplan , har vu rdere t de sam lede årlige 
udgifter ved en gennem førelse a f  deres  forslag e fte r den gradvis opbygning 
af ak tiv ite terne  til ca. 85 mio D K K .

M inisterrådet vil gennem føre handlingsplanen i løbet a f  de kom m ende år 
og finansiere de derm ed forbundne udgifter ved om prioriteringer og anven
delse a f  ikke bundne m idler inden for de sam lede økonom iske ram m er for 
N ord isk  M in isterråds v irksom hed og a f m idler, som  m åtte blive tilført 
gennem  generelle fo rhø je lser a f  den  årlige nord iske budgetram m e.

I de følgende kap itler p ræ sen te res  handlingsplanens enkelte dele inden 
fo r om råderne  uddannelse , forskn ing  og alm en ku ltu r m ed et særligt afsnit 
om  N ord isk  K ulturfond.

2. Uddannelse

Form åle t m ed den kulturelle handlingsplans uddannelsesdel er at skabe 
et tæ ttere  nordisk uddannelsesfæ llesskab  på  alle n iveauer. I de tte  uddan
nelsesfæ llesskab  vil hovedvæ gten  blive lagt på  øget sp rogfo rståelse , sty r
kelse a f  den nord iske sam følelse, fælles fagligt og pæ dagogisk udviklings
arbejde, frem m e a f ligestillingen, øget læ rer- og studen term obilite t sam t
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skabelse a f  det v idest mulige frie uddannelsesvalg  på tvæ rs a f  g ræ nserne 
mellem de nord iske lande. E t nord isk  uddannelsesfæ llesskab  vil udgøre et 
vigtigt supplem ent til det fæ lles no rd iske a rbejdsm arked , som  har ek sis te 

ret i 35 år.

2.1 Sprog forståelse  i N orden

N ordisk  sp rogfo rståe lse  e r  et vigtig fundam ent fo r nordisk  sam arbejde 
og en g rundforudsæ tn ing  fo r nordisk  sam følelse.

T eore tisk  kan 3/4 af alle no rdboer bruge deres  m odersm ål i sam væ r med 
hinanden. P raksis v iser im idlertid , a t danskere , nordm æ nd, svenskere og 
svensk ta lende fin læ ndere ofte har svæ rt ved at fo rstå  h inandens sprog. 
N avnlig  b land t de yngste genera tioner kn iber det m ed den nordiske sprog
forståelse . H ertil kom m er, at de tre  skandinav iske sprog e r frem m edsprog 
fo r finsk talende fin læ ndere, fæ ringer, g røn læ ndere , islæ ndinge og sam er.

O rien tering  om sprogene i N orden  må derfo r gøres til en obligatorisk  del 
a f  undervisningen i g rundsko len , og undervisning i skandinaviske sprog må 
sty rkes i de øvrige nord iske lande og de selvsty rende om råder.

E levernes in teresse  for de andre nord iske sprog m å stim uleres gennem  
en øget udvekslingsv irksom hed  og ved udsendelse  a f  T V -program m er fra 
de andre nord iske lande tek s te t på d e t skandinaviske originalsprog.

I decem ber 1987 holdes en  nord isk  konference om  nord isk  sp rogsam ar
bejde. M in isterråde t vil i 1988 -  bl. a. m ed udgangspunkt i resu lta terne  fra 
denne konference — holde en p rincipdebat om , hvorledes en intensivering  
af det nord iske sp rogsam arbejde over en 5-års periode og gennem førelsen  
af et no rd isk  sp rogår i 1990 næ rm ere skal lægges til re tte , bl. a. under 
m edvirken a f foren ingerne N orden  og andre in te resserede  organ isationer.

Forudsæ tn ing  fo r skabelsen  a f  øget nord isk  sprogforståelse  er, a t der er 
et righoldigt og pæ dagogisk velegnet underv isn ingsm ateriale  til rådighed, 
og at læ rerne er kvalificerede til at underv ise  i de nord iske sprog.

D er vil d erfo r blive g ivet stø tte  til udgivelse a f  nord iske tem a- og perio 
dean to log ier om  litte ra tu r, ku ltu r og sam fundsforhold  i N orden  m ed sup
p lerende audiov isuelt m ateria le . H eru n d er vil der blive lagt vægt på at 
sty rke børns og unges kendskab  til N ordens historie, ak tuelle sam funds
forhold i N orden  og det m angesidede nord iske sam arbejde.

D er vil i den forbindelse blive ivæ rksat en udredning  a f m ulighederne for 
at udvikle hæ fte-serien  N O R D PÅ  til en publikation  for sko ler i alle de 
nordiske lande. Publikationen  skal behandle  em ner som sprog, kultu r og 
sam fundsforhold  i N orden . N O R D PÅ  e r hidtil b levet udgivet på forsøgsba
sis på initiativ af N ord isk  R åds danske delegation og behand le r nordiske 
sam fundsforhold  til brug i g rundsko lens æ ldste  k lasser. M an vil overveje  
denne publikations redak tionelle , fo rvaltn ingsm æ ssige og økonom iske fo r
hold, idet m an fo rudsæ tte r, at publikationen  gennem  en abonnem en tso rd 
ning skal hvile økonom isk  i sig seiv. M an vil endvidere  overveje , om  den 
skal udkom m e som  én nordisk  publikation  m ed sto f på dansk , norsk  og
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svensk  m ed finske og islandske resum eer, eller om den skal udkom m e i 
hvert enkelt land fo r sig.

D ata tekn iske  og audiovisuelle h jæ lpem idler i in tegreret form  -  f. eks 
som  in terak tiv  v ideo, hvor datap rog ram m er og v ideodiscs kobles sam m en
-  rum m er lovende m uligheder inden fo r sprogundervisningen. D er vil 
derfo r blive sat et udviklingsarbejde i gang på dette  om råde. D atap ro 
gram gruppen  vil blive op fo rd re t til a t gå ak tiv t ind i de tte  arbejde.

M in isterråde t vil iøvrigt stø tte  da tap rogram gruppens fo rtsa tte  arbejde 
m ed frem m e a f nord isk  p rogram vareproduk tion , da m ange af de uden land
ske underv isn ingsprogram m er, som  im porteres, e r  frem m ede for nordisk 
pæ dagogik og underv isn ingstrad ition .

Endelig  vil d e r blive ivæ rksat et pæ dagogisk udviklingsarbejde, som  skal 
skabe grundlag for udgivelse a f  et underv isn ingsm ateria le  til e rh v e rv su d 
dannelserne , der kan frem m e den nord iske sprogforståelse  hos e rh v e rv s
uddannelsernes e lever sam tidigt m ed, at det op fa ttes som  fagligt relevant 
a f  disse.

Til e fteruddannelse  a f  læ rere i no rd iske sprog vil der blive givet bevilling 
til afholdelse a f  b ilaterale k u rser m ed 2 årlige kurser for læ rere , som  
underv iser i nabosprog  in tegreret i m odersm ålsunderv isn ingen , og 2 årlige 
ku rser for læ rere , der u nderv ise r i nabosprog  som  frem m edsprog. D et 
fo rudsæ ttes , a t landene sik rer deres kursusdeltagere  tjenestefrihed , løn, fri 
v ikar sam t dæ kning a f  rejse- og opholdsudgifter.

K ursusv irksom heden  skal fo restås a f  et udvalg sam m ensat a f  rep ræ sen 
tan te r for N ord isk  S p råk sek re ta ria t, N ord iska  Språk- och In fo rm ations
cen tre t og N O R D SPR Å K , der e r  sam arbejdsorgan  fo r de nord iske m oders
m ålslæ rerforen inger og foren ingerne af læ rere , der underv iser i de no rd is
ke sprog som  frem m edsprog.

Endelig vil N ord iska  Språk- och In fo rm ationscen tre ts efter- og v idere
uddanne lsesku rser for to lke, der to lk er m ellem  finsk og de andre nordiske 
sprog, blive udvidet. D ette  vil iøvrigt også blive påkræ vet på  grund a f det 
behov , som  den nord iske sprogkonven tion  skaber.

2.2 U dvidet nordisk uddannelsesfæ llesskab

D et nord iske sam arbejde på uddanne lsesom råde t, der fo regår i nordisk  
m in isterråds regi indenfor ku ltu rafta lens ram m er er kun toppen  a f isb jer
get. U denfor ku lturaftalen  findes d e r nemlig et om fattende sam arbejde. 
F or det fø rste  finder m an et b ila teralt, form elt eller uform elt sam arbejde 
m ellem  d ep artem en ter og em bedsvæ rk . D ernæ st fo regår der et livligt di
rek te  sam arbejde, som  d e t er m eget vanskeligt at få et sam let overblik  
over, m ellem  uddannelses- og pæ dagogiske fo rskn ingsinstitu tioner, m el
lem lokale m yndigheder (kom m uner, am ter, fy lker og lån), m ellem  organ i
sa tioner på uddanne lsesom råde t, m ellem  skolebogsforlag o.l. sam t mellem 
enkeltpersoner.

M ed den decen tra lisering , som  har fundet sted med udlægning a f beslut-
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n ingskom petence og økonom isk  ansvar til lokale m yndigheder, e r  det en 
væ sentlig  opgave fo r m in isterrådet at væ kke og stø tte  sam arbejdsin itia
tiver på lokalt plan. E t nord isk  uddannelsesfæ llesskab  har kun m ening, 
hvis fæ llesskabets m edlem m er fø ler e t engagem ent og finder et nordisk  
sam arbejde m eningsfyldt.

2.2.1 N etvæ rk

D er er i de senere å r  gennem  såkaldt netvæ rk  etab lere t sam arbejde 
m ellem nord iske uddanne lsesin s titu tioner om  gennem førelse a f  konkrete  
p ro jek ter. D enne netvæ rksm odel, d e r kan engagere den enkelte  læ rer eller 
e lev /studerende i et no rd isk  sam arbejde, vil i løbet a f  de næ ste  5 år blive 
udbygget. U dbygningen skal ske gennem  etablering  af regionale, bi- og 
m ultilaterale sam t nord iske sam arbe jd sp ro jek te r m ellem  uddannelsesinsti
tu tioner på alle n iveauer. H eru n d er vil m an frem m e udveksling a f e lever, 
s tuderende og læ rere , og a f underv isn ingsm ateria le  og -program m er.

A nsvare t fo r ne tvæ rksudbygningen  skal p lace res hos de tre  sty rings
grupper: S tyringsgruppen  for sko lesam arbejde , styringsgruppen  for de 
højere uddannelser, og sty ringsgruppen  for fo lkeoplysning og voksenud 
dannelse. M in isterråde t vil tildele hver sty ringsgruppe en årlig bevilling, 
som  skal anvendes til etab lering  a f kon tak t m ellem  potentielle ne tv æ rk s
partn e re , b idrag  til ivæ rksæ tte lse  af ne tvæ rk  m. v.

Endelig  vil m in isterrådet arbejde for etab lering  af en særlig n e tvæ rkso rd 
ning inden fo r erh v erv su d d an n e lse rn e , som  skal sikre, at re levante  p rak 
tikperioder i andet nordisk  land m edregnes i den  foresk revne praktik tid  i 

h jem landet.

2.2.2 U dveksling a f  s tuderende , N O R D P L U S

E F  har for nylig ved taget et om fattende udvekslingsprogram  E R A S
M U S, som  skal øge an ta lle t a f  s tuderende , som  gennem fører et stud ie
ophold i et andet m edlem sland. U anset om  F inland, Island , N orge og 
Sverige senere gennem  E F T A  m åtte  blive a sso c ie re t E R A SM U S-program - 
m et, vil d er væ re behov for en særlig nord isk  ordning, som  kan øge 
studen term obilite ten  m ellem  de nord iske lande og derigennem  stim ulere 
sam arbejdet m ellem  de højere uddanne lsesin s titu tioner og frem m e de s tu 
derendes nord iske sp rogforståelse  og sam følelse.

D er vil d erfo r blive g ivet bevilling til etab lering  a f e t N ord isk  P rogram  
fo r  Læ rere, U ddannelsessøgende og S tuderende  — N O R D P L U S  -.

P rogram m et bygger på to elem enter:
1) S tø tte  til dæ kning a f sam arbejdende uddanne lsesin s titu tioners ekstra  

udgifter ved udvikling og gennem førelse a f  fælles stud ieprogram m er, 
der skal sikre den  s tuderende , at et stud ieophold  ved en sam arbejdende 
u ddannelsesinstitu tion  i et et andet nord isk  land fuldt ud godskrives af 
den s tuderendes m oderinstitu tion .

2) T ildeling a f N O R D P L U S  stipend ier til supplering  af den nationale stu-
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d ies tø tte  til s tuderende , som  ønsker op til é t års studieophold  ved en 
sam arbejdende institu tion  i ande t no rd isk  land.

N O R D P L U S  stipend ier skal dog også kunne tildeles s tuderende til 
stud ieophold  ved andre uddanne lsesin s titu tioner i e t andet nord isk  land 
fo rudsat, at m oderinstitu tionen  på forhånd har tilkendegivet, at stud ie
opho ldet vil blive godsk revet den  pågæ ldende fuldt ud.
N O R D P L U S  stipend ier skal kunne søges a f  e lever og studerende ved 
alle postgym nasiale  uddanne lse r på  alle stud ietrin  og inden fo r alle 
stud iegrene , herunder også til p rak tikopho ld , der indgår som  en obliga
to risk  del a f  uddannelsen . E lever ved a lm endannende og e rh v e rv sre tte 
de uddannelser på gym nasien iveau  bør også kunne opnå stipendium .

N O R D P L U S  vil foreløbig blive sat i væ rk i en 5-års forsøgsperiode 
(1989 -  1993) så ledes, a t der stilles følgende antal stipend ier — regnet 
som  h e lå rss tip en d ie rå  12.000D K K  -  tilråd ighed : 1989:600,1990:900, 
1991 og fø lg e n d e  år: 1.200.

I løbet a f  1988 udarbejdes de næ rm ere retn ingslin jer for stipend ieo rd 
ningen, idet den  overo rdnede  adm in istra tion  a f ordningen henlæ gges til 
den kom m ende styringsgruppe fo r højere uddannelse , m edens fo rde
lingen a f de enkelte  landes stipend iekvo ter skal ske ved nationale  m yn
digheders foranstaltn ing .

D er vil i 1988-89  blive gennem ført en om fattende in fo rm ationsv irk 
som hed overfo r de højere uddannelsesinstitu tioner og de nord iske stu 
den tero rgan isa tioner om  N O R D P L U S , og de første  stipend ier vil blive 
søgt uddelt til studieophold  i 2. halvår i 1988.

2.2.3 L æ rer- og elevudveksling  

D er e r  gennem  årene udviklet forskellige fo rm er for læ rer- og 
elevudveksling  m ellem  de nord iske lande finansieret ved nationale m idler. 
Foren ingerne N orden  spiller en vigtig rolle i d isse udvekslinger.

I 1986 begyndte  N O R D JO B -udvekslingsprogram m et, som  har til form ål 
at udny tte  de m uligheder, der ligger i d e t fæ llesnord iske arbejdsm arked  for 
unge uddannelsessøgende og andre unge til at opholde sig og arbejde i et 
andet no rd isk  land. U dvekslingen kan tillige betrag tes som  e t ku ltu relt og 
undervisn ingspræ get udvekslingsprogram  a f 4 - 1 2  ugers varighed. 
N O R D JO B -udvekslingen sty res a f  et selvstæ ndigt organ ” Stiftelsen 
N ord job”  og forvaltn ingen a f udvekslingen a f unge e r uddelegeret til 
fo reningerne N orden  i sam arbejde m ed landenes arbejdsform id lingssyste
m er. F o r a t sty rke  denne udvekslingsv irksom hed , d e r bl. a. e r  vigtig for 
sprogforståelsen  og udviklingen a f den nord iske sam følelse, vil m in isterrå
det søge e tab le re t et fast årligt tilskud til fo reningerne N orden . E ndvidere 
vil m in is terrådet yde foren ingerne N orden  et årligt tilskud til inform ation 
om  og adm in istra tion  a f  nord iske udvekslingsarrangem enter. D isse tilskud 
skal supplere  de nationale tilskud , som  allerede eksisterer.

M in isterråde t vil endv idere  op fordre  de lokale m yndigheder til at stille
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sig positiv t til udvekslingsre jser og afsæ tte  m idler dertil på de årlige bud

getter.
De enkelte  nord iske lande bør i sam arbejde m ed foren ingerne N orden  

undersøge om  den ek sis te rende  in fo rm ationsv irksom hed e r tilstræ kkelig , 
eller om  d e r er behov  fo r nationale  cen tre , som  skal stim ulere , inform ere 
om  og adm in istrere  udvekslinger.

Da re jse r i N o rden  e r uforho ldsm æ ssig t dyre sam m enlignet m ed re jser 
mod Q ernere m ål, vil m an undersøge m ulighederne for at fravige in te rn a 
tionale reg ler for fly- og tog re jser ved lærer- og e levudvekslingsrejser. 
Sam tidigt vil m an opfo rd re  de nationale  m yndigheder til at behandle  n o r
diske udvekslingsre jser fo r e lever og læ rere som  indenrigsrejser.

2.2.4 Indiv iduelle studie- og arbejdsopho ld  fo r læ rere

I de fø rom talte  sam arbejds- og ne tv æ rk sp ro jek te r indgår de deltagende 
læ reres m ulighed fo r stud ieophold  ved den eller de sam arbejdende institu 
tioner som  et e lem ent. D er bør im idlertid også skabes stø rre  m ulighed for 
studieophold  i and re  nord iske lande fo r de læ rere , som  ud fra individuelle 
behov ø n sk e r at sæ tte  sig ind i konkre te  forhold i et andet land.

D en ek sis te rende  nord iske tjenestem andsudveksling  om fa tte r idag kun 
ansatte  i sta tsadm in istra tionen . (B egrebet sta tsadm in istra tion  defineres 
im idlertid ikke på sam m e m åde i alle de nord iske lande i denne sam m en
hæng. I Sverige gæ lder udvekslingsordn ingen  således fo r hele det p e rso n a
le, som  sta ten  fo rhand ler lønninger m .m . m ed. D ette be tyder, at ca. 
135.000 kom m unalt an sa tte  læ rere i g rundskolen  i princippet e r  om fatte t a f 
ordningen. I p raksis har ingen a f  d isse læ rere  glæde af o rdn ingen , da 
g rundskolen  i de andre nord iske lande ikke e r om fatte t a f  o rdningen.) 
M in isterråde t vil derfo r udvide ordningen , der om fatter et nord isk  rejse- og 
opho ldsstipendium  sam t tjenestefrihed  m ed løn, til a t om fatte læ rere på 

alle n iveauer -  fra børnehave- til u n iversite ts læ rere  i alle de nordiske 
lande. O rdningen skal s tå  åben  for alle offentligt ansa tte  læ rere og for 
læ rere , der e r  an sa t ved p rivate  u d danne lsesin s titu tioner, d e r er helt eller 
delv ist finansiere t a f  offentlige m idler.

D et overo rdnede  an sv a r fo r ordningen henlæ gges til de tre førnæ vnte 
sty ringsgrupper, Selve adm in istra tionen  a f ordningen tilrettelæ gges under 
hensyn til den  finansiering  a f ordningen , der væ lges, hvem  der skal fa s tsæ t
te de enkelte  landes stipend iekvo ter, og hvem  der skal udpege deltagerne.

2.2.5 Efter- og v idereuddannelse  a f  læ rere

D er fo regår en m eget om fattende efter- og v idereuddannelse  a f  læ rere på 
alle n iveauer i de nord iske lande, og det ville væ re ønskeligt både a f hensyn 
til den sam lede pæ dagogiske udvikling i N orden  og a f hensyn til sp rogfor
ståelsen  og den nord iske sam følelse , om  alle disse efter- og v idereuddan 
ne lsesku rse r i p rinc ippet stod  åbne for læ rere fra hele N orden .

M ange ku rser er im idlertid  tilre tte lag t på baggrund a f lokale ønsker og
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behov  og vil derfo r ikke kunne give deltagere udefra  tilstræ kkelig t udby tte . 
D et kan  derfo r væ re vanskelig t fo r en læ rer i ét land at vu rdere , om  et 
ku rsus i et ande t land i v irkeligheden vil dæ kke hans eller hendes behov.

M in isterråde t vil derfo r i fø rs te  om gang frem m e deltagelse fra  andre 
no rd iske lande i k u rse r, som  angår nye eller m eget sm alle uddannelsesom 
råder, hvo r d e r e r  få læ rere , og hvor de t nationale  faglige miljø er m eget 

spinkelt.
Selve tilre tte læ ggelsen  a f sådanne ku rser bø r ligge i nationalt regi og 

bygge på  eksiste rende  nationale  m yndigheder og institu tioner, som  im id
lertid  skal holde sig i k on tak t m ed den  re levan te  sty ringsgruppe under 
m in is terrådet. D et a rrangerende land skal stille e t an tal p ladser til rådighed 
for læ rere  fra  de and re  lande, som  til gengæld dæ kker deres deltageres løn-, 

v ikar-, rejse- og opholdsudgifter.
D e tre  s ty ringsgrupper skal iøvrig t løbende undersøge behovet og mulig

hederne  fo r a t øge det no rd iske sam arbejde om  efter- og v idereuddannelse  

a f  læ rere.

2.2.6 E ksam ens- og ten tam ensgyld ighed

I 1975 fas tsa tte  N ord isk  M inisterråd  (kultur- og underv isn ingsm in istre
ne) de overo rdnede  reg ler om  eksam ens- og tentam ensgyld ighed  i N orden . 
H erefte r skal en studerende  kunne få godskrevet eksam ens- e ller ten ta 
m ensresu lta te r opnåe t i ét no rd isk  land ved fo rtsa t uddannelse  i e t andet 
nord isk  land. A fgørelsen  af, om  e t eksam ens- eller ten tam ensresu lta t kan 

godskrives, træ ffes a f  un iversite te t/hø jsko len  i de t m odtagende land.
E rfaringerne har v is t, a t godskrivn ing  a f eksam ens- og ten tam en sresu lta 

te r  ikke opnås så  let og sm idigt, som  fo rudsat a f  m in is terrådet. O rdningen 
har fungeret bedst m ellem  un iv e rsite te r og hø jsko ler, som  har et fast, 
e tab le re t sam arbejde som  f. eks. på  N ordka lo tten .

M in isterråde t finder, a t un iv e rsite te r og hø jsko ler b ø r frigøre sig fra den 
m eget de ta ljerede  pensasam m enligning, som  i alt fo r høj grad  præ ger 
behandlingen a f ekv ivalenssager. I stede t b ø r m an i tillid til, at de nordiske 
u n iversite te r og hø jsko ler m ålt m ed en in ternational standard  m eddeler en 
kvalificeret underv isn ing , begræ nse sig til en vurdering  a f den tid , der er 
m edgået til a t opnå  de eksam ens- og ten tam en sresu lta te r, som  ønskes 
godskrevet, og a f  det kundskabsn iveau , d e r e r  b levet kræ vet.

M in isterråde t vil derfo r gennem  den nye styringsgruppe for højere ud 
dannelser søge at påvirke de nord iske un iversite te r og hø jsko ler til at 
anlægge en m ere sm idig og tillid sbasere t p raksis ved  behandlingen af 
ekv ivalenssager. E n  liberalisering på  de tte  om råde vil væ re et vigtigt 
bidrag  til udbygningen a f de t no rd iske uddannelsesfæ llesskab .

M in isterråde t vil endv idere  søge a t påv irke de ansvarlige fo r e rh v erv s
uddannelserne  i de nord iske  lande — heru n d er arbejd sm arkedets p a rte r -  
til a t indtage en tilsvarende liberal holdning, hvad  angår behandlingen a f 
ekv ivalenssager og anerkendelse  a f  e rh v ervsuddanne lse r gennem ført i et
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andet nord isk  land. M in isterråde t tager her sit udgangspunkt i den o m stæ n
dighed, at kva lite tsk ravene  indenfor industri og håndvæ rk  i de nordiske 

lande ligger på det sam m e høje n iveau , og at de tte  afspejler sig i uddannel
sesk ravene. D er e r  d erfo r ingen grund til en  deta ljere t sam m enligning a f de 
enkelte uddannelsers teo re tiske  og prak tiske  indhold , idet det væ sentlige 
må væ re den faglige kom petence , som  uddannelsen  giver.

M in isterråde t finder, a t den liberalite t i forhold  til a rbe jd sm arkedsud 
danne lse rne , som  er kom m et til ud tryk  i overenskom sten  a f 6. m arts 1982 

om sam arbejde om  erhvervsm æ ssig  revalidering  og arbe jd sm arkedsuddan 
nelser (N o rd .s ta t. 82/36) også b ø r finde anvendelse  på  de erhvervsm æ ssige 
grunduddannelser.

1 1985 udkom  5. udgave a f  ” A tt studera  i N o rd en ”  som  om handler 
uddannelsesm ulighederne ved de nord iske un iv e rsite te r og højskoler. D er 
er endv idere  en  tilsvarende håndbog ” A t erhvervsuddanne  sig i N o rd en ” 
under fo rberedelse . M ed den udbygning a f sam arbejdet på uddanne lses
om rådet, som  handlingsplanen fo rudsæ tte r, vil d e r væ re behov for en 

fo rstæ rket in fo rm ationsindsats i form  a f løbende, k o rtfa tte t inform ation 
over for de s tuderende  og andre uddannelsessøgende og deres o rgan isa tio 
ner. D enne opgave vil blive overd raget sty ringsgrupperne fo r nordisk  
sko lesam arbejde og fo r højere uddannelse  i sam arbejde m ed in form ations
afdelingen i m in is te rråde ts  sek re ta ria t.

2.2.7 N ord isk  uddannelsesfæ llesskab

De hidtil om talte  ak tiv ite te r , d er skal bidrage til at skabe et udvidet 
nord isk  uddannelsesfæ llesskab , har d re je t sig om konkrete  sam arbejds
p ro jek ter, udvekslinger, k u rser, ko rtere  stud ieophold  o .l. E t nord isk  ud
dannelsesfæ llesskab  m å im idlertid  også om fatte  no rdboers adgang til at få 
en fuld, kom petenceg ivende uddannelse i et andet nord isk  land.

E n sådan  generel adgang hindres im idlertid  idag a f en ræ kke ju rid iske  og 
økonom iske forhold  i de enkelte  lande og kan derfo r ikke um iddelbart 
e tab leres . M in isterråde t vil d erfo r lade et udvalg udarbejde forslag til en 
o v erenskom st om  nord isk  uddannelsesfæ llesskab  om fattende højere ak a 
dem iske og ikke-akadem iske uddanne lse r og even tue lt e rh vervsuddanne l
ser fo r 16 — 19-årige.

O verenskom sten  skal om handle  følgende foranstaltn inger:
1) D et enkelte  land forp lig ter sig til at kortlæ gge og fjerne ju rid iske  og 

økonom iske h indringer for, at andre nord iske landes borgere kan o p ta 
ges ved kom petenceg ivende uddannelser.

2) R evision a f  eksis te rende  sæ rlige k v o te r fo r nordiske studerende ved 
uddannelser, hvortil adgangen e r begræ nset.

3) Y delse a f  norm al stu d iestø tte  fra h jem landet til alle s tuderende , der 
uddanner sig i ande t nord isk  land.

4) H urtig , gensidig o rien tering  om  uddannelser, hvor op tagelseskapacite-
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ten  ikke e r u d n y tte t så ledes, a t de ledige p ladser kan stilles til rådighed 
fo r uddannelsessøgende fra  de andre no rd iske lande.

Som  et supplem ent til denne overenskom st eller ved en selvstæ ndig 
overenskom st skal der endv idere  skabes hjem m el for, at det fælles no rd is
ke arbejdsm arked  fo r g rundskole- og gym nasielæ rere udvides til også at 
om fatte læ rere ved de højere akadem iske og ikke-akadem iske uddannel
ser. V ed en sådan  o v erenskom st skal landene b l .a .  forpligte sig til at 
kortlæ gge og afskaffe de ju rid iske  h indringer fo r at ansæ tte  fagligt kvalifi
cerede læ rere fra de andre nord iske lande ved de højere uddannelsesin sti
tu tioner og til at opslå  de ledige stillinger i sam tlige nordiske lande. H erved  
kan d e r e tab leres et fleksibelt fungerende nordisk  arbejdsm arked  for 
un iversite ts- og hø jskolelæ rere  ifølge de p rincipper, som  e r nedfæ ldet i 
overenskom sten  a f 31. ja n u a r  1974 om  de an sa tte s  retsstilling  ved nordiske 

institu tioner.

2.3 U ddannelsespo litiske prioriteringer

Ifølge ku ltu rafta lens art. 3 skal sam arbejdet på underv isn ingsom råde t 
tage sigte på  underv isn ingens m ål, indhold  og m idler, undervisn ingssyste
m e ts  struktur  og pæ dagog isk  udviklingsarbejde.

D et hidtidige arbejde  e r  fo regået i form  a f sam arbejde om pæ dagogiske 
forsøgs- og udv ik lingspro jek ter, kon ferencer, sem inare r, ek sam inationer, 
og udgivelse a f  rap p o rte r m ed det form ål at sæ tte  et nord isk  fæ llespræ g på 

det refo rm arbejde , som  fo regår løbende i de nord iske landes uddanne lses

system er.
M in isterråde t finder, a t denne nord iske pæ dagogiske udviklingsvirksom 

hed bø r fo rtsæ ttes og udbygges, og a t in itia tivet skal ligge hos de tre 
sty ringsgrupper i o verensstem m else  m ed de retn ingslin jer, som  de får fra 

m in isterrådet.

2.3.1 N ord isk  sko lesam arbejde 

Indenfor d e t no rd iske sko lesam arbejde  p rio rite re r m inisterrådet:

-  F rem m e a f no rd isk  sp rogforståelse  og sam følelse
-  Sam arbejde om  fæ lles uddannelsespolitiske m ål/arbejde m ed fælles 

p rob lem er
-  Sam arbejde inden fo r sm alle om råder
-  Inform ations- og erfaringsudveksling

1 F rem m e a f nord isk  sp rogfo rståe lse  og sam følelse 
S ko lesam arbe jdet skal bidrage til gennem førelse a f  m in isterrådets in ten 

tioner herom , jfr . om  sp rogfo rståe lse  i N orden  2.1, læ rer- og e levudveks
ling 2.2.3 individuelle stud ieophold  for læ rere 2.2.4 og efter- og v idereud
dannelse  a f  læ rere  2.2.5 

D et e r  bl. a. væ sentlig t, at d e t igangvæ rende arbejde  m ed at opbygge en 
nord isk  kom petence  om kring p roduk tionen  a f  underv isn ingsprogram m er 
v idereføres og udbygges. D er m å skabes et fæ lles m arked  for nordiske
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underv isn ingsprogram m er, d e r i m odsæ tning til de uden landske program 
m er, som  im porteres idag, e r  i overensstem m else  m ed nord isk  pæ dagogik 
og underv insn ingstrad ition . O gså herigennem  kan d e r ydes et bidrag til 
sty rkelse  a f  no rd isk  sp rogfo rståe lse  og sam følelse.

2 Sam arbejde om  fæ lles uddannelsespo litiske  m ål/arbejde m ed fælles 
p rob lem er

På en ræ kke fundam entale  fe lter vil fæ lles h istorie og kulturgrundlag  

sam t klare ligheder i væ rd inorm er og politiske in ten tioner gøre det til et 
selvfølgeligt led i løsningen af p rob lem er nationalt, at m an d rø fter dem  
også på nord isk  plan. S tyringsgruppen  skal tage initia tiver med henblik 
herpå. Som  ak tuelle  sam arbe jd stem aer peges bl. a. på: M iljøundervisning, 
erhvervspæ dagogisk  forskning og udviklingsarbejde sam t ligestillingsbe
stræ belser i underv isn ingen .

På m iljøundervisn ingens om råde  bø r d e r gennem føres en udredning af 
de no rd iske læ sep laner og den fak tiske  underv isn ing  i g rundskolen  og 
gym nasiet. På g rundlag  a f denne udredning sam m enhold t m ed B rundt- 
land-kom m issionens rappo rt skal der ivæ rksæ ttes et udviklingspro jek t, der 

kan sty rke  m iljøundervisningen i skolen og i læ rernes efter- og v idereud

dannelse.
F o r så vidt angår erhvervspæ dagog isk  fo rskn in g - og udviklingsarbejde  

skal m an tage sit udgangspunkt i den netop  udarbejdede  sam arbejdsp lan , 
som  gennem  udveksling  a f no rd iske og b istand  fra uden landske ek sp e rte r 
skal frem m e uddannelsen  a f og sam arbejdet m ellem  forskere på om rådet 
og udviklingen af e rh vervsuddanne lse rnes d idaktik  og underv isn ingsteori.

På ligestillingsom rådet vil B R Y T -projektet give ny v iden om  kønsbe
stem te uddannelsesvalg  og om , hvorledes nye m etoder i undervisningen og 
e rhvervsvejledn ingen  kan m otivere  piger til at vælge u trad itionelle  uddan 
nelser. D ette  arbejde  m å følges op a f en sam let plan for et fo rtsa t sam arbej
de på om råde t, he ru n d er om  udvikling a f en pæ dagogik fo r grundskolens 
underv isn ing  i de natu rv idenskabelige  fag, d e r gør disse fag a ttrak tive  for 

piger.

3 Sam arbejde inden for sm alle om råder

T ypiske sm alle o m råder vil væ re sm å erh v erv su d d an n e lse r og hand icap
om råder.

D er findes en ræ kke sm å  erhvervsuddannelser  m ed få e lever og få 
skoler. D et d re je r sig typ isk  om  gam le håndvæ rksfag  og andre fag som 
f. eks. op tiker- og tand tekn ikerfagene sam t uddannelser med ny, avancere t 
teknik som  f .e k s . g rafikeruddannelsen . O gså m useum suddannelserne  fal
der inden for de tte  om råde.

En 3-årig undersøgelse  har v ist, at d e r er solidt grundlag for et nord isk  
sam arbejde om  d isse fag, isæ r om  efteruddannelse  af læ rere , og at der er 
fag, hvo r uddanne lsesbehovet i de enkelte  lande er så  lille, at uddannelsen  
kun kan op re tho ldes på nordisk  basis.
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E t særligt kon tak to rgan  fo r no rd isk  sam arbejde om  sm å e rhvervsuddan 
nelser bø r sikre en  fo rtsæ tte lse  og ev t. udbygning a f sam arbejdet inden for 
såvel g runduddannelserne  som  efter- og v idereuddannelserne .

S am arbejdet b ø r i v idest m uligt om fang ske p å  nationalt initiativ  og m ed 
national finansiering , m en sty ringsgruppen  fo r nord isk  skolesam arbejde 
b ø r løbende følge om rådet m ed henblik  på  konkre te  nord iske ak tiv ite ter, 
som  kan stø tte  de nationale  bestræ belser.

D er findes en ræ kke handicap  og m ultihand icap , som  ram m er så  få 
m ennesker, at befo lkningsgrundlaget i de enkelte  nord iske lande e r fo r lille 
til, at d e r kan  ydes en  kvalificeret indsats til hjælp fo r de handicappede. 
D erfor har m an også o p re tte t et N ord isk  U d d annelsescen te r fo r D øvblin- 
depersonale . S tyringsgruppen  skal ivæ rksæ tte  et ud redningsarbejde til b e 
lysning a f  b ehove t fo r udvidelse  a f  sko lesam arbejdet inden fo r sm å handi
capom råder og stille forslag  til konkre te  in itiativer.

4 Inform ations- og erfaringsudveksling

Inform ations- og erfaringsudveksling  skal fo rtsa t indgå som  e t væ sentligt 
e lem ent i alle p ro jek te r inden  fo r d e t nord iske sko lesam arbejde. D erud 
over skal in form ationsform idling  bl. a. ske gennem  udgivelse a f  nordiske 
rap p o rte r, ud redn inger og tid ssk rifte r m. m.

2.3.2 N ord isk  sam arbejde ved rø rende fo lkeoplysning og voksenunderv is
ning

Som det e r  frem hæ vet i ind ledningskapitle t, e r det folkelige engagem ent 
et m eget væ sentlig t og uundvæ rlig t e lem en t i det nord iske ku ltu rsam arbe j
de, og konkre tiseringen  a f handlingsp lanen  vil på  m ange om råder væ re 
afhængig a f  folkelige o rgan isa tioners og foren ingers initiativ .

H ele fe lte t fo r det no rd iske  sam arbejde indenfor fo lkeoplysning og v o k 
senunderv isn ing  b ø r d erfo r s ty rkes og de sam lede re sso u rce r b ø r i s tø rre  
grad ses i en sam m enhæ ng. N ord isk  sam arbejde vedr. fo lkeoplysning og 
voksenunderv isn ing , N ord en s Folkliga A kadem i og stø tteo rdn ingen  for 
nord isk  fo lkeoplysn ingsarbejde b ø r fo rene deres k ræ fte r til at s tø tte  fo rny
else og udvikling inden fo r fo lkeoplysningen og voksenunderv isn ingen  i 
N orden .

1 L ivslang læring

L ivslang læring vil væ re d e t fæ lles nord iske uddannelsespo litiske p e r
spektiv  fo r hele uddanne lsesom råde t. K om petenceudvik ling  er en m eget 
vigtig opgave i vo r tid. D et e r  nødvendig t fo r den  voksne at ajourføre  og 
v idereudvikle sin kom petence , og grunduddannelsen  a f børn  og voksne m å 
tage hensyn  til de tte .

Stadigt flere voksne ven d er tilbage til uddannelsesinstitu tionerne . H ele 
uddanne lsessys tem et m å d erfo r baseres  på  p rincippet om  livslang læring. 
D ette  indebæ rer, a t de ord inæ re offentlige uddannelsesinstitu tioner m å 
engagere sig ak tiv t m ed tilbud om  efter- og v idereuddannelse , ligesom  de
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m å tilbyde faglig g runduddanne lse r specielt tilre tte lag t for voksne . E ndv i
dere m å der skabes et b red t tilbud om  alm en og e rhv erv sre tte t kom peten
cegivende voksenunderv isn ing . O gså her må der lægges vægt på ligestil
lingsaspektet. Fo lkeop lysn ingstrad itionen  i N orden  er m eget stæ rk , og den 
m å videreudvik les og sty rkes. D en v irksom hedsin terne  uddannelse  og 
a rbejd sm arkedsuddanne lse rne  e r også cen tra le  om råder i den højnelse af 
kom petencen iveauet, som  er påkræ vet. F jernunderv isn ingen  e r i stæ rk 
væ kst, og N orden  m å også her væ re med i den in ternationale  udvikling.

Sam arbejdet m ellem  forskellige uddannelsesm iljøer må frem m es, sek 
to ropdelingen , som  hæ m m er fleksib iliteten , m å nedbrydes, og helheds
tæ nkningen m å frem m es. En fæ lles nordisk  uddannelsespolitisk  debat om 
frem tidens ud fo rdringer m å stim uleres.

D et nord iske sam arbejde på de tte  om råde skal bygges op som  netvæ rker 
om kring nogle de ltem aer som  f. eks.:

V oksenlæ ring fo r p rio rite rede  g rupper
V oksenlæ ring i forhold  til arbejdslivet
F orho ldet m ellem  alm en og e rh v erv sre tte t voksenunderv isn ing
L okalt udvik lingsarbejde som  pæ dagogisk ressou rce
B red folkelig uddannelse  om  ak tuelle  sam fundsproblem er.

2 V oksenpæ dagogisk  forsknings- og udviklingsarbejde

En nord isk  d a tabase  fo r dokum enta tion  og inform ation om  forsknings- 
og udviklingsarbejde på det voksenpæ dagogiske om råde i de nordiske 
lande e r u nder opbygning.

Ved hjælp a f denne database  vil det væ re m uligt fo r styringsgruppen  
udover in form ationsform idling  at a rrangere sem inarer og etab lere  netvæ rk  
m ellem ins titu tioner i de nord iske lande, som  arbejder på om rådet. A rbej
det m ed denne d a tabase  skal gøres perm anent.

3 Inform ationsform idling

N ord isk  tid ssk rift for fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  e r udkom 

m et m ed 4 num re om  å re t i en 3-årig fo rsøgsperiode , der ud løber m ed 
udgangen a f 1987. A fhæ ngig a f  udfaldet a f  en vurdering  a f fo rsøgsperio 
dens re su lta te r vil tid ssk rifte t blive gjort perm anen t, idet det gennem  en 
abonnem entso rdn ing  skal gøres økonom isk  se lvbæ rende.In fo rm ationsfo r
midling på om rådet skal udvikles b l .a .  m ed udsendelse  a f  nyhedsbreve  til 
s tø tte  fo r igangvæ rende netvæ rksp ro jek te r.

4 N ordens Folkliga A kadem i

N ordens Folkliga A kadem i skal udvikles til et cen te r fo r fornyelse  og 
udvikling sam t insp iration  og stø tte  fo r fo lkeoplysnings- og v oksenun 
derv isn ingsarbejdet i N o rden . A kadem iet skal væ re m ødested , debatcen t- 
rum , in form ations- og dokum en ta tio n scen te r for alle fo rm er for nordisk  
fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  sam t b indeled m ellem  forskningen 
og den p rak tiske oplysnings- og underv isn ingsv irksom hed .
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A kadem iet vil here fte r blive e t vigtigt in strum ent for det nord iske sam ar
bejde på om rådet. D et er naturlig t, at akadem iet og styringsgruppen  for 
nord isk  sam arbejde ved rø rende  fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  
indgår e t næ rt sam arbejde.

V ed styringsgruppens sam m ensæ tn ing  bør m an overveje  personsam 
menfald m ellem  sty ringsgruppen  og sty re lsen  for akadem iet.

D enne fo reslåede æ ndring inden fo r det nord iske fo lkeoplysnings- og 
voksenunderv isn ingssam arbejde  skal fo rberedes i 1988. D et e r  vigtigt,at 
udform ningen a f d e t frem tidige nord iske sam arbejde inden for de tte  om rå
de sker m ed bred  forankring i og i sam råd m ed berø rte  parter.

5 Fo lkeop lysn ingsstø tteo rdn ingen

Fo lkeoplysn ingen  og voksenunderv isn ingen  i de nord iske lande bygger i 
høj grad på  ikke-offentlig  o rgan isa tions v irksom hed . D en stø tte  til nordisk  
sam arbejde m ellem  o rgan isa tionerne , d e r hidtil e r b levet ydet over det 
nord iske budget, vil d erfo r blive opre tho ld t. S tyringsgruppen vil fra 1989 

foretage fordeling  a f stø tten  til nord iske sam arbejdso rganer ifølge m in ister
rådets retn ingslin jer.

6 S tø tteo rdn ing  for fo lkehøjskoleophold

Som  led i at frem m e nord isk  sp rogfo rståe lse  og sam følelse vil det blive 
undersøg t, om  d e r kan e tab le res  en stø tteo rdn ing , der gør det muligt for 
uddannelsessøgende i ét land at gennem føre e t ophold på  en fo lkehøjskole i 
et andet nord isk  land uden væ sentlig  personlig  økonom isk  belastning.

2.3.3 N ord isk  sam arbejde på de højere uddannelsers om råde

D er nedsæ ttes en styringsgruppe sam m ensat af rep ræ sen tan te r for de 
cen tra le  adm in is tra tioner på  om rådet og fo r de berø rte  uddannelser, som  
skal have ansvare t for de tte  om råde.

S tyringsgruppens opgaver vil i fø rste  ræ kke være:

1 N O R D PL U S

G ennem  info rm ationsm ateria le , kon ferencer og sem inare r at tilskynde 
højere uddanne lsesin s titu tioner til bi- og m ultila teralt at udvikle et sam ar
bejde om  fælles stud iep rogram m er og underv isn ingsm ateria le , udveksling 
af læ rere og studerende  sam t pæ dagogisk udviklingsarbejde.

Inform ation om  og ivæ rksæ tte lse  og o v ero rdne t adm in istration  af 
N O R D P L U S ’ stipendieprogram .

2 L æ rerm obilite t iøvrigt

G ennem  inform ationsm ateriale  og på anden  m åde at opm untre  til læ rer
m obilitet inden for de højere uddanne lsesin s titu tioner e fter reglerne om 
nord iske tjenestem andsudvekslinger.

3 Sam arbejde om sm å stud ier og specialer

G ennem  udredn ingsarbejde og sem inarer at identificere sm å stud ier og
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specialer, som  ved et no rd isk  sam arbejde kan  sty rkes ved en ko n cen tra 
tion på et eller ganske få s ted e r i N orden .

4 N ord isk  eksam ens- og tentam ensgyld ighed

G ennem  konference- og sem inarv irksom hed  i sam arbejde m ed N ordisk  
U n ivers ite tsadm in istra to rsam arbe jde  at påv irke de højere uddannelsesin 
s titu tioner til a t adm in istrere  den  gensidige anerkendelse  a f  eksam iner og 
ten tam ina  uden deta lje re t g ranskning og vurdering  af de resu lta te r, som 
ønskes o v erfø rt, m en m ed en liberal holdning b asere t p å  tillid til de no rd is
ke højere uddanne lsesin s titu tioners kvalite tsn iveau .

5 O verenskom st om  nord isk  uddannelsesfæ llesskab

M edvirken ved udarbejdelsen  a f fo rslaget til overenskom st.

3. Forskning

E t hø jt, fo rskn ingsbasere t v idensn iveau  e r a f  afgørende betydning for 
bevare lsen  og udviklingen a f de nord iske landes iden tite t, ku ltu r og leve
fod, ligesom  det e r  nødvendig t, hvis N orden  skal kunne hæ vde sig in te rna
tionalt og bidrage til den globale udvikling.

Skal de no rd iske lande leve op til d e tte , m å d e r stilles yderligere re sso u r
cer til rådighed fo r forskningen og gøres en m ålbevidst indsats for at 
udvikle forsknings- og fo rskeruddanne lsessystem erne . Fæ lles nordiske 
fo rskningsin itia tiver og fæ lles udny tte lse  a f  specialv iden kan føre til en 
m ere effektiv  udny tte lse  a f  de givne resso u rcer. Sam arbejdet kan også give 
forskningen i de enkelte  nord iske lande nye im pulser og bidrage til at sikre 

og højne kvalite ten  i nordisk  forskning.
U dsigten  til, at de tte  kan lykkes, e r gunstig . D en in ternord iske  kon tak t 

mellem forskere  og forskn ingsm iljøer er livligere end nogensinde, og m u
lighederne fo r a t  udbygge sam arbejdet yderligere synes ubegræ nsede. H er
til kom m er, at de no rd iske lande på  en lang ræ kke om råder s tå r overfo r de 
sam m e p roblem er, hvis løsning o ftest p rio rite res lige højt inden for fo rsk 
ningen.

Selv om sam arbejdsm ulighederne og -behovene således er sto re , må 
m an på den anden  side k o n sta te re , at m ange nord iske fo rskere  ikke er 
tilstræ kkelig t opm æ rksom m e på, at det nord iske sam arbejde kan væ re et 
p rak tisk  udgangspunkt — og i visse tilfælde til og m ed er en fo rudsæ tning -  
for de no rd iske landes m edvirken  i in ternationale  fo rskn ingsprogram m er 
og -anlæg. D et er derfo r nødvendigt at gøre en aktiv  indsats fo r at stim ulere 
nord iske forskere  til flere ko n tak te r, s tø rre  in ternord isk  m obilitet og d an 
nelse a f  nye ne tv æ rk e r m ellem  forskere  og m ellem  fo rskerm iljøer i de 
nordiske lande. De nord iske forsknings- og un iversite tsm iljøer må blive 
lige så a ttrak tive  som  m iljøerne uden for N orden .

D et cen tra le  grundlag fo r ku ltu rhandlingsp lanens fo rskningsdel e r  de 
retn ingslin jer, som  N ord isk  M in isterråd  i overensstem m else  med N ord isk
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R åds rekom m andation  (6/87) fa s tsa tte  fo r N ord isk  forskningspolitisk  Råd 

(FPR) i 1987.
F lere  a f  de problem stillinger og a rbejdsopgaver, som  behandles i re t

ningslin jerne, h ø re r til fo rskningspolitikkens og -sam arbejdets m est funda
m entale spørgsm ål. D et gæ lder f. eks. forskningens voksende re sso u rceb e 
hov, balancen  og sam spillet m ellem  grundforskning  og sek torforskning , 
rek ru tte ringen  av kvalificerede fo rskere  til nye fo rskn ingsom råder, fo r
skeruddannelse  og -m obilitet, nord iske  fo rskeres adgang til avancere t og 
ko stb art v idenskabelig t u d sty r, in form ationsudveksling  og fo rskningssam 
arbejde på særligt udvalgte fo rskn ingsom råder, dvs. på sm alle, tvæ rv iden 
skabelige om råder så  vel som  højt p rio rite rede  nationale indsatsom råder.

Selv om  disse re tn ingslin jer næ rm est kan betrag tes som  en in tegreret del 
a f  ku ltu rhandlingsp lanen , e r  d e t vigtigt at væ re opm æ rksom  på , at re t
ningslinjerne ikke e r begræ nset til ku ltu rafta lens om råde, m en at de også 
om fatter forsknings- og udv ik lingsak tiv ite ter inden fo r andre sam arbejds
o m råder.F o rskn ingsindsa tse rne  b ø r i kulturhandlingsp lanen  k oncen treres 
til forskningens generelle v ilkår og ak tiv ite te r , som  stø tte r hele forskn ings
system et uanset fo rskn ingens art. T yngdepunk te t i kulturhandlingsp lanens 
fo rskningsdel ligger derfo r på g rundforskningen , den langsigtede opbyg
ning a f fo rskerkom petence  og udvikling af de fæ llesnordiske forskn ingsin
stitu tioner og -sam arbejdsorganer.

3.1 F orskeruddannelse  og -m obilite t

I ø jeblikket om fa tte r det nord iske sam arbejde fo rskeruddannelse , sti- 
pendietildeling , fo rsk e rk u rse r sam t sym posier og w orkshops.

S tipendierne  b es tå r dels a f  d iscip linbundne fo rskerstipend ier på udvalg
te om råder ved et rela tiv t begræ nset an tal fæ llesnordiske fo rskn ingsinstitu 
tioner, dels a f  ikke-bundne nord iske fo rskerstipend ier. H ertil kom m er på 
det tekn isk-industrie lle  om råde stipend ier til den nordiske industrifo rsker
uddannelse , finansieret a f N ord isk  Industrifond .

F orskerkurserne  om fa tte r dels den  generelle stø tteo rdn ing  N ordiske  
fo rskerkurser , dels nogle m ere eller m indre d iscip linbundne, in s titu tionali
serede fo rsk erk u rser indenfor jo rd - og skovbrug sam t arbejdsm iljø . E ndvi
dere  har m an på fo rsøgsbasis ivæ rksat en serie såkald te  sy stem atiserede 
fo rskeruddanne lsesku rse r i næ r tilknytning til den form elle fo rskeruddan 
nelse.

O gså de nord iske fo rskersym p o sier  og w orkshops, som  finansieres dels 
over de nord iske fo rskn ingsinstitu tionernes budgetter, dels a f  N ordiske 
fo rskerku rser og N ord isk  ku ltu rfond , er vigtige elem en ter i den ek sis te ren 
de fo rskeruddannelses- og netvæ rksv irksom hed .

Alle d isse o rdn inger b idrager til den  nord iske fo rskerm obilite t, d er igen 
frem m er de nord iske fo rsk e rk o n tak te r og opbygningen af nord iske fo rsk 
n ingsnetvæ rk.

M in isterråde t vil supplere  d e t ek sisterende forskeruddannelses- og -mo-



1499B 83/k

b ilite tssystem  m ed etab leringen  a f nord iske vejlederstillinger for fo rsk e r

s tuderende , no rd iske g æ stp ro fesso ra te r og nord iske h e ltid sfo rskerstipen 

dier.

3.1.1 F o rsk e rk u rse r

D er gennem føres årligt 5 0 -6 0  nord iske fo rsk erk u rser, dels specia lkur
ser for e tab le rede  fo rskere , dels fo rsk eru d d an n e lsesk u rser for fo rsk e rstu 
derende. K u rserne  v a re r no rm alt en  til to  uger og har 1 5 -3 0  deltagere. Ca. 
1000 forskere  og fo rsk e rstu d e ren d e  deltager årligt i en eller anden  form  for 

nordisk  fo rskerku rsus.
H ovedparten  a f ku rserne  -  ca. 25 k u rser om  åre t — arrangeres indenfor 

stø tteo rdn ingen  N ord iske  fo rsk erk u rsers  ram m e.
K urserne  indenfor denne kursuso rdn ing  behand le r først og frem m est 

nye fo rskningsfelter, g ræ nseom råderne  m ellem  etab lerede  v idenskaber og 
tvæ rv idenskabelige em ner m ed vægt på nye eller svæ rt tilgængelige teo re 
tiske og m etodologiske prob lem er, på ny og avancere t tekn ik  eller på 
s tæ rk t specia lisere t kundskabssto f. D enne fleksible kursusordn ing  b ø r sta

dig udvikles.

3.1.2 S y stem atiserede  nord iske fo rskeruddanne lsesku rser

1 de senes te  år har m an indledt forsøg i b red  skala m ed opre tte lse  af 
nordiske fo rsk eru d d an n e lsesk u rser, som  kan indgå i den form elle fo rsk e r
uddannelse. M ålet e r  i v idest m uligt om fang at gøre N orden  til en fælles 
fo rskeruddannelsesreg ion . De specia lkundskaber, som  findes rund t om 
kring i N orden , skal udny ttes i fæ llesskab til fo rskeruddanne lsesku rser af 
m ere perm anen t k a rak te r, som  baseres  på un iversite te rnes og hø jskolernes 

behovsvurdering  og p lan læ gningsansvar.
U dbygn ingstak ten  for denne kursusv irksom hed  m å nøje tilpasses de 

fo rskerstuderendes behov og uddannelses- og forskn ingsinstitu tionernes 

ønsker.

3.1.3 N ord isk  anvendelse  a f  nationale fo rskeruddanne lsescen tre

D et er vigtigt også at åbne nationale  fo rsk e rk u rse r for deltagelse fra alle 
nord iske lande. Som  et fø rste  forsøg  har m an indledt et nordisk  sam arbejde 
om  k u rser ved U ppsala  B iom edicinska C en te r (BM C). V ed hjæ lp a f natio 
nale, nord iske og in ternationale  m idler vil der hvert å r i 5 å r  blive afholdt 
fo rsk erk u rser på in ternationalt topn iveau  ved BM C, og halvdelen  a f p lad
serne er forbehold t nordiske deltagere . D enne forsøgsv irksom hed  vil fo r
håbentlig  føre til. at andre ” C en te rs  o f  E x ce llen ce”  i de nordiske lande kan 
udny ttes i fæ llesskab i fo rb indelse m ed fo rskeruddannelsen .

P rincipielt bø r fæ lles nord isk  udny tte lse  a f  fo rskeruddannelsesm ulighe
derne ved eksis te rende  cen tre  ikke kræ ve ek s tra  ressou rcer. 1 p raksis vil 
e tablering  af en in ternational ku rsusv irk som hed  ved nationale  cen te r dog 
kræ ve visse ressou rce tilskud  i opbygningsfasen.
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3.1.4 Forskerstipend ia tstillinger

B ortse t fra stipendiatsstillingerne ved de sam nord iske fo rskn ingsinstitu 
tioner og industrifo rskerstipend ie rne , som  finansieres av N ord isk  Industri
fond, findes der ikke generelle no rd iske forskerstipend ia ts tillinger med 
fuld løn. D et har længe væ ret et behov  for sådanne stipendier, som  skal 
m uliggøre e t lønnet stud ieophold  a f  e t halv t til tre  års varighed ved anden 
nord isk  fo rskn ingsinstitu tion .

E n sådan  stipendieordn ing  vil også øge m ulighederne fo r a t gennem føre 
fæ llesnordiske fo rskn ingspro jek ter, idet fo rskernes aflønningsforhold h id
til ofte har væ ret en afgørende hindring for realiseringen a f sådanne projek-

D er vil i en fo rsøgsperiode blive o p re tte t et an tal stipendiatstililnger af 
denne type.

3.1.5 N ord iske  re jsestipend ier

D en eksis te rende  ordning ” N ord iske  fo rsk erstip en d ie r”  fø lger p rincip
perne for den nord iske tjenstem andsudveksling . D .v .s ., at den fo rudsæ t
te r , at stipend ia ten  har en stilling i h jem landet, hvorfra  han få r tjeneste fri
hed m ed løn således, a t s tipendiet alene dæ kker rejse- og opholdsudgifter.

I 1987 kan stipendieordningen  finansiere ca. 250 stipend iem åneder fo r
delt på  6 0 -7 0  stipend ia ter.

I betrag tn ing  a f det sto re  behov  både fo r 2 —4 ugers ophold  for e tab lerede  
forskere  og fo r læ ngere stud ieophold  fo r fo rskerstuderende , e r  d e r grund 
til en kraftig  udvidelse  a f  stipendiebevillingen.

E n vigtig begrundelse  fo r denne udvidelse er, a t der herved  skabes 
m ulighed fo r bevilling a f så  kaldte ” tw inning g ra n ts” . D .v .s ., at to  in stitu 
tioner eller fo rskerg rupper sam m en få r bevilget et antal s tipendiem åneder, 
som  frit kan anvendes til gensidige besøg de to in stitu tioner eller g rupper 

im ellem .

3.1.6 N ord iske  vejledere  og gæ step ro fesso rer

Inden  fo r et nord isk  sam arbejde om  forskeruddannelse  fo rekom m er det 
rim eligt, at højt kvalificerede fo rskere , f. eks. de såkald te fo rskn ingspro 
fesso re r, på tager sig visse vejledningsopgaver overfo r fo rskerstuderende 
fra sam tlige nord iske lande.

B ehovet for en sådan  vejledning er selvsagt s tø rst på højt specialiserede 
om råder, nye og ekspansive om råder sam t sm alle om råder m ed få forskere 
i d e t enkelte  land.

E n sådan udny tte lse  a f  de enkelte  landes vejledningskapacitet til fælles 
bedste  burde ikke kræ ve nogen selvstæ ndig  nordisk  finansieringsordning, 
hvis b lo t den før om talte  fo rskerstipend ieo rdn ing  adm in istreres m ed den 
fo rnødne fleksibilitet.

En nord isk  gæ step ro fesso ro rdn ing  skal frem m e in ternationaliseringen  af 
fo rskerudannelsesm iljøerne , og gæ step ro fesso rerne  skal indgå i de under-
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visnings- og fo rskn ingsak tiv ite ter, som  udgør væ rts in stitu tionernes fo r
skeruddannelsesp rogram . D en enkelte  gæ step ro fesso rs ophold anslås til 
en varighed a f 2 - 6  m åneder.

M in isterråde t vil i de næ rm est kom m ende år gennem føre forsøg med 
gæ stepro fesso ra ter.

3.1.7 N ord iske  fo rskersym posie r, w orkshops og planlæ gningsm øder -  
etab lering  a f no rd iske fo rskningsnetvæ rk

F orsk ersy m p o sie r og andre fo rm er fo r fo rskerm øder e r  a f  helt afgørende 
betydning fo r den  v idenskabelige fo rnyelse  og fo rskernes indbyrdes kom 
m unikation , og en a f de bedste  m åder at s ty rke nordisk  forskning på er 
e tablering  a f fo rskn ingsnetvæ rk , dels m ellem  de nord iske landes un iversi
te te r  og hø jsko ler, dels m ellem  grundforskn ingen  og erhvervslive t. B etyd
ningen af, at der stilles m idler til rådighed til s tø tte  fo r p lanlæ gningsm øder, 
for p ro jek te r, sym posier, w orkshops og stud iebesøg , kan derfor ikke o v e r
vurderes.

H ertil råd er m an idag o v e r to  no rd iske stø tteo rdn inger: N ord iske fo rs
kersym posier og N ord isk  ku ltu rfond , m en ingen a f o rdningerne kan dæ kke 
behovet i tils træ kkelig t om fang.

Bevillingen til N ord iske  fo rskersym posier i 1987 udgør 1,6 mio D K K . 
U nder hensyn  til at denne bevilling ikke på langt næ r kan dæ kke en rimelig 
del a f  ansøgningerne, og da  der yderligere e r  et s to rt behov for m idler til 
p lanlæ gningsm øder og w orkshops, vil m in isterrådet gå ind for en årlig 
forhøjelse a f  bevillingen.

3.2 N ord iske  fo rskn in g s in stitu tio n er og  -sam arbejdsorganer

3.2.1 V idenskabelig  udrustn ing  til de sam nord iske fo rskn ingsinstitu tioner

De succesive evalueringer a f  de sam nord iske fo rskn ingsinstitu tioner har
bl. a. v ist, a t d isse in stitu tioner, d e r alle e r  sm å m ålt m ed nationalt m åle
stok , ikke inden for deres  årlige driftsbevillinger kan afse m idler til større 
udsty rsanskaffe lse r og m ere om fattende supplering  og vedligeholdelse af 
deres ek sisterende udsty r.

D er vil derfo r blive søgt bevilling til en årlig pulje til anskaffelse , supple
ring og vedligeholdelse a f  udsty r. Puljen skal fordeles a f  m in isterrådet efter 
ansøgning. U forbrug te  beløb i et budgetår skal kunne overfø res til det 
næ ste.

3.2.2 S am arbe jd sak tiv ite te r ved fo rskn ingsinstitu tionerne

De nord iske ins titu tioner er ofte både im pulsgivende og kon tak tsk ab en 
de for den nord iske forskning  og fo rskeruddannelse  på deres respektive 
om råder. H vis de tte  fo rtsa t skal ske, e r det vigtigt, at de har tilstræ kkelige 
m idler til både at væ re cen tre  for initiering og planlæ gning a f stø rre  no rd is
ke fo rskn ingspro jek ter sam t til at holde kon tak t m ed det nordiske og det 
in ternationale  forskerm iljø  på om rådet.
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P rojektp lanlæ ging. D e fleste  nord iske forskn ingsinstitu tioner bø r kunne 
spille en væ sentlig  rolle i forb indelse  m ed initiering og sam ordning af 
nord iske forskn ingspro jek ter. Sådanne p ro jek te r, hvori der de ltager fo rs
kere  fra nationale  forskningsm iljøer, b e tyder, a t forskningen gennem føres i 
d irek te  kon tak t m ed det nationale fagm iljø og m uliggør frug tbare form er 
fo r kundskabsoverfø ring . D e sam nord iske institu tioner bø r have bedre 
finansielle m uligheder for at initiere og planlægge sådanne p ro jek ter. En 
forøgelse a f  m idlerne til brug for re jse r og m ødevirksom hed vil væ re af sto r 
betydning herfor.

F orskeruddannelse . N ogle a f  in stitu tionerne  har som  e t væ sentligt led i 
deres  v irksom hed  stipend ier fo r pe rso n e r u nder fo rskeruddannelse ,m en  
opbygningen a f fo rskeruddannelsen  ved institu tionerne er forskellig. De 
sam nord iske ins titu tioner b ø r i højere grad end hidtil kunne beny tte  de 
generelle nord iske stipend ieordninger, hvilket også ta le r for en udbygning 

af disse i tråd  m ed, hvad der er fo reslået ovenfor. Sam tidig vil det væ re 
ønskeligt at give institu tionerne  selv en m indre forstæ rkning af re sso u rce r

ne til stipendieform ål.
in terna tiona lisering . H vis in stitu tionerne  fo rtsa t skal kunne tiltræ kke 

højt kvalificerede fo rskere , e r  det nødvendig t, a t d e r e r  tilstræ kkelige 
m idler til a t op re tho lde  kon tak ten  m ed sam arbejdende institu tioner og 
personer også uden fo r N orden . Insitu tionerne  bør have mulighed for at 
tage mod gæ stefo rskere  og -forelæ sere og for, at eget personale  kan besøge 
andre in stitu tioner. D ette er understreget ved de seneste  evalueringer. Det 
er derfor vigtigt, at sam arbejdsm id lerne ju s te re s  i forhold til udviklingen på 

det enkelte fagom råde og til an ta lle t a f  v idenskabelige stillinger/stipendier 
ved institu tionerne .

På denne baggrund vil d e r blive fo reslåe t en gradvis fo rhøjelse af in s titu 
tionernes m idler til p rojektplanlæ gning, stipend ier og in ternationalisering .

3.2.3 De nord iske forskn ingssam arbejdso rganer

D er er et særligt behov for at skabe m ulighed for nye sam arbejdstiltag  på 
fo rskn ingsom rådet, hvor m idlerne i høj grad har væ ret bundet til faste 
in stitu tioner og sam arbejdso rganer. M ålet e r  a t skabe stø rre  fleksibilitet i 
den nord iske fo rskningsfinansiering  og herigennem  få plads til nye sam ar
bejdsin itia tiver sam t bedre m uligheder for at fordele de sam nordiske re s
sou rcer i o verensstem m else  m ed ak tuelle  behov  og prioriteringer. M inis
te rråde t enedes i 1986 om en principbeslu tn ing  om  om lægning af bevillings
system et til o tte  sam arbejdso rganer på forskningsom rådet.

De o tte  sam arbejdsorganer er:
N ord isk  kollegium  for m arinbiologi 
N ord isk  kollegium  for økologi 
N ord isk  kollegium  for fysisk  oceanografi 
N ord isk  sam arbejdskom ité  fo r ark tisk  m edicinsk forskning 
N ord isk  sam arbejdskom ité  for in ternational politik, inkl. freds- og kon
fliktforskning
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N ord isk  sam arbejdskom ité  fo r acce le ra to rb asere t forskning 

N ord isk  sam fund fo r L atinam erikaforskning  
N ord isk  kom ité for øststa tsfo rskn ing

B eslutningen indebæ rer, at o rganernes p ro jek tm id ler fo r frem tiden vil 
blive sam let i en fæ lles bevilling m ed henblik på en m ere fleksibel brug af 
m idlerne og fo r at give m uligheder fo r initiativ på nye sam arbejdsom råder. 
H ensig ten  m ed denne æ ndring e r også at skabe et bedre overblik  og 
m uligheder fo r at afveje de forskellige forslag til in itia tiver inden for de 

aktuelle sam arbe jd som råder overfo r h inanden . Principbeslu tn ingen  føres 
ud i livet i fo rb indelse  m ed behandlingen  a f M inisterråde ts budget fo r 1988. 
D en fælles pro jek tpu lje  udgør i 1987 ca. 4,5 mill. D K K .

F or at skabe m ulighed for nye in itia tiver på  nye sam arbejdsom råder vil 
der blive fo reslåe t en gradvis forøgelse a f  bevillingen til den fælles pulje.

3.3 N orden  i det in ternationale videnskabelige sam arbejde

Som næ vnt e r  det en stra teg isk  hovedlinje for det fo rskningspolitiske 
sam arbejde at gøre de nord iske landes forskning synlig i in ternational 
sam m enhæ ng, bl. a. ved at søge en system atisk  sam ordning af landenes 
forsknings- og udv ik lingsressourcer og en sam ordnet forskningspolitik  i 
forhold til in ternationale  fo rskn ingspro jek ter og -program m er, hvo r en 
sådan sam ordning e r mulig og ønskelig.

I de seneste  år har der væ ret flere eksem pler på, at de nord iske lande har 
arbejdet e fte r denne hovedlinje. H er kan næ vnes etableringen a f et N o r
disk O ptisk  T eleskop  (N O T) ved L a  Palm a på de kanariske øer, der 
fo rven tes taget i b rug i som m eren 1988. E t andet eksem pel e r  de nordiske 
landes fælles deltagelse  i det sto re  in ternationale  forskningsprogram  ” O ce
an Drilling P rogram m e”  (O DP). D eltagelsen  i O D P sker inden for ram m er
ne af et s tø rre  eu ropæ isk  konsortium , som  e r o rgan isere t a f  E uropean  
Science F oundation . D en nord iske deltagelse i p rogram m erne e r kom m et i 
stand på grundlag  a f de nord iske naturv idenskabelige forskningsråds initia
tiv og aktive m edvirken . I begge tilfælde e r den stø rste  del a f  finansieringen 
a f disse såkald te  konso rtie r frem skaffet fra de re levante  nationale fo rsk 
ningsm iljøer/ fo rskn ingsråd , m ens N ord isk  m in isterråd  har stillet m idler til 
rådighed, d e r kunne sikre sam ordningen og de fælles om kostn inger.

I de kom m ende å r vil m in isterrådet frem m e dannelsen  a f sådanne n o r
diske konso rtier m ed henblik  på  deltagelse i andre sto re  in ternationale  
fo rskn ingspro jek ter/p rogram m er. De enkelte konso rtiedanne lser vil dog 

blive behandle t indiv iduelt, idet om stæ ndighederne om kring de enkelte 
p ro jek te r varie re r m eget.

H erudover vil de nord iske lande in tensivere sam arbejdet i de allerede 
eksisterende in ternationale  sam arbejdsorganer. M ålet m å væ re, at det 
nordiske sam arbejde på om rådet b liver en  b redere  basis for det større 
in ternationale  sam arbejde og ikke en lukket klub, der afsondrer sig fra 
om verdenen .
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4. Det alm ene kulturelle sam arbejde

D en kultu relle  situation  i de no rd iske lande er kendetegnet a f  en v o k sen 
de påvirkn ing  fra  om verdenen  -  ikke m indst gennem  udenlandske 
T V -program m er, som  tran sm itte res  via sa te litte r e ller udsendes over de 
nord iske T V -stationer.

Indadtil e r  der d erfo r behov  fo r en sty rkelse  a f  kunsten  og hverdagsku l
tu ren  over en bred  fron t, hvis det no rd iske kultu relle  sam arbejde og den 
nord iske sam hørighedsfø le lse , der e r  fundam ental fo r alt ande t nordisk  
sam arbejde, skal udvik les og forblive en rea lite t fo r den enkelte  nordbo.

D et no rd iske kulturelle sam arbejde kan kun få den  fo rnødne folkelige 
opbakning, hvis det e r  fo ran k re t i de nationale  ku ltu rin stitu tioner og -orga
n isa tioner i v ideste  fo rstand . N ord isk  ku ltu r e r  re su lta te t a f  en årh u n d red 
gam m el sam virken  og gensidig påvirkning. D enne konstatering  b ø r dog 
ikke brem se udviklingen a f  fæ lles no rd iske ku ltu rinstitu tioner som  de 
nord iske huse og in s titu tte r, d e r isæ r har frem m et de m indre ku ltu rom rå
ders ak tive m edvirken  i den  nord iske ku ltu rk reds.

M an m å derfo r fo rbedre  m ulighederne for, at de enkelte  landes borgere 
og k u ltu rin stitu tioner og -o rgan isa tioner kan opnå ku ltu rfondsstø tte  til 
sam arbe jd sarrangem en ter a f  éngangskarak ter, som  de selv har taget in itia
tive t til. M an m å ligeledes stim ulere  nationale  ku ltu rin stitu tioner og -orga
n isa tioner til læ ngerevæ rende sam arbe jd sp ro jek te r i bi- e ller m ultilaterale 
netvæ rk .

D a deltagerne i denne m ere spontane sam arbejdsv irksom hed som  oftest 
ikke e r em bedsm æ nd eller regeringsudpegede rep ræ sen tan te r, har de i 
m ange tilfæ lde behov fo r økonom isk  stø tte  over det nord iske budget fo r at 
dæ kke de om kostn inger, som  bl. a. sam arbejdets rejse- og m ødev irksom 
heder m edfører. D et e r  derfo r nødvendig t at tilvejebringe og frigøre flere 
frie, no rd iske m idler.

D ette  kan ske ved , a t m an u nder den nu indførte flerårige budgetlæ gning 
kan friholde m in isterrådets d ispositionsbevilling  for finansiering af fleråri
ge ak tiv ite te r og henvise disse til det faste  budget så ledes, at d ispositions
bevillingen -  som  oprindelig  fo rudsa t -  i langt højere grad s tå r til m in ister
rådets frie d isposition  til form ål, som  fø rst v iser sig i løbet a f  budgetåre t 
eller som  har éngangskarak ter. E ndv idere  ville en udv idet ku lturfond også 
kunne give øgede stø ttem uligheder. Jfr. afsnit 5.

4.1 M assem ed ieom rådet

I de senere å r  har m ulighederne fo r et udv idet nord isk  sam arbejde på 
de tte  om råde haft en frem træ dende plads i den løbende diskussion  om  det 
no rd iske ku ltu rsam arbejde . D a ku ltu rafta len  b lev indgået i 1971 indtog 
om rådet im idlertid en beskeden  plads b land t de em ner, som  det kulturelle 
sam arbejde skulle om fatte . M in isterråde t vil derfo r stille forslag om en 
æ ndring af ku ltu rafta lens artikel 5 således, a t litra d få r følgende form ule

ring:
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” v irksom heden  på m ed ieom rådet, om fattende radio , T V , film, v ideo
gram m er og andre e lek tron iske  m edier, sam t v irksom heden  inden for 
ark iver, b ib lio teker og m useer, husflids- og ku ltu rvæ rnsom rådet og an 
den ku ltu rel fo rm id lingsv irksom hed , heru n d er p roduk tion  og d is tribu 

tio n ."
D er vil he re fte r væ re stø rre  overensstem m else  mellem m assem edieom 

rådets form elle og reelle sta tus.
Som en naturlig  konsekvens h e ra f vil den arbejdsgruppe for kultur- og 

m assem edier, som  siden 1982 har rådgivet m in isterrådet på det generelle 
m ediepolitiske om råde og frem m et inform ations-, idé- og erfaringsudveks
ling, få sta tus som  e t perm anen t organ. Sam tidigt vil den bevilling, som  
arbejdsgruppen  har fået a f  m in is terrådets dispositionsbevilling , blive o v e r
ført til en  egen konto  på det faste budget.

4.1.1 N ordv isionssam arbejdet

P rogram m er fra  and re  nord iske lande ind tager -  trods N ordv isionssam 
arbejdet -  en  beskeden  p lads i de nord iske landes T V -udsendelser. D ette  
skyldes navnlig ophavsre tlige  afta ler og ikke m indst stø rre lsen  a f de royal

ties, som  skal be ta les.
M in isterråde t vil derfo r o verfo r N ordv isionssam arbejdets p arte r u nder

strege, at m an lægger afgørende vægt på, at der snarest tages skrid t til 
afvikling a f h indringerne fo r en om fattende nord iske program udveksling .

M in isterråde t finder iøvrig t, a t d e r for at frem m e sp rogforståelsen  ikke 
bør foretages oversæ tte lse  a f  dansk-, norsk- og svensksprogede p rogram 
m er, m en at de bør tek s tes  på orig inalsproget ved program udvekslingen 
m ellem D anm ark , N orge og Sverige og ved udsendelse  til svensk talende 
fin læ ndere, jf r . afsnit 2.1 Ø get nord isk  sp rogforståelse .

4.1.2 P roduk tionss tø tte

N ord isk  R åds rekom m andation  om op re tte lse  a f  en fælles nordisk  p ro 
duktionsfond  for film , TV  og video (rek. 4/1987) påpeger det store  behov, 
d er e r  fo r tilvejebringelse a f  forøget national og nord isk  p roduktion  på det 
audiovisuelle om råde u nder ind tryk  a f den in ternationale  m edieudvikling. 
M in isterrådet er opm æ rksom  på den v id træ kkende ku ltu rpo litiske b e ty d 
ning a f  denne udvikling. Im idlertid  har forslaget om  en sådan p roduk 
tionsstø tteo rdn ing  rejst m ange spørgsm ål a f  økonom isk og organisatorisk  
art, som ikke har kunnet afk lares inden forelæ ggelsen a fhand lingsp lanen . 
Blandt andet har det vist sig, at den finansieringskilde -  overskuddet fra 
N ordisk  Inves te ringsbanks, som  N ord isk  Råd pegede på i sit forslag, ikke 
kan frigøres fo r et sådan t form ål i de kom m ende år.

M in isterrådet m å derfo r indgående overveje  spørgsm ålet om en sådan 
fond eller stø tteo rdn ing  og dens økonom iske og o rganisatoriske grundlag. 
M an har på den baggrund igangsat et ud redningsarbejde, som  næ rm ere 
skal undersøge økonom iske og o rgan isato riske m odeller i forb indelse  med 

48 -17-336 Nordiska rådet
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en eventuel op re tte lse  a f  en stø tteo rdn ing . M inisterrådet an ser det for 
sæ rdeles vigtigt at give børn  og unge et reelt nord isk  alternativ  til de mange 
udenlandske film, som  de m øder på TV  og i biografen. I fo rbindelse med 
udredningsarbejdet vil b ehove t fo r at skabe stø ttem uligheder for p roduk 
tionen a f nord iske børne-, ungdom s- og dokum entarfilm  også blive indd ra

get.

4.2 D e nordiske ku lturinstitu tioner

N ordens H us i R eykjavik, N ordens H us på F æ røerne , N ordens Institu t 
på  Å land, N ord en s Institu t i G røn land , N ord isk  K unstcen trum  i H elsing
fors, Sam isk Institu t i K au tokeino  og gæ steatelierne på D alsåsen i V est- 
norge udfy lder alle en væ sentlig  funktion  som  p erm anen te  nordiske ku ltur
fo rm id lingsinstitu tioner.

D isse institu tioner bø r i lighed m ed andre nord iske institu tioner med 
jæ vne m ellem rum  gennem gå en evaluering således, a t deres form ål, v irk 
som hed, o rgan isation  og budget om  fo rnøden t kan ju s te re s , fo r at de til 
stadighed kan løse opgaver, som  er re levan te  for det nord iske ku ltu rsam ar
bejdes aktuelle behov.

De nord iske in s titu tte r i G rønland  og på Å land vil således blive evaluere t 
i 1990, hvo refter d e r vil blive taget stilling til de to  in stitu tters frem tidige 
v irksom hed, o rgan isation  og bevillingsniveau. I 1988 vil m an endvidere  
ivæ rksæ tte  en evaluering a f Sam isk In s titu t, hvo runder in s titu tte t vil blive 
set i sam m enhæ ng m ed det igangvæ rende sam arbejde m ellem  de sam iske 
organer, nationale m yndigheder og N ord isk  M inisterråd . B evillingerne til 

N ordens H us i R eykjavik  vil blive fo rhø je t i årene  1989 -90  således, at 
institu tionen  kan gennem føre en perm anen t udstillingsvirksom hed i de 
lokaler, der er ind re tte t til fo rm åle t, og således at in stitu tionen  også kan 
form idle islandsk  ku ltu r til de andre nord iske lande som  oprindeligt fo r
udsat.

B evillingerne til N ord isk  K unstcen trum  i H elsingfors vil ligeledes blive 
forhøjet så ledes, at cen tre t kan kom m e op på  d e t ak tiv ite tsn iveau , som  har 
væ ret fo rudsat i rappo rten  fra arbejdsg ruppen  vedrø rende alm en kultur.

M ed udgangspunkt i N ord isk  R åds rekom m endation  21/79 k vedtog 
N ord isk  M inisterråd  (kultur- og underv isn ingsm inistrene) i 1987 at tage 
im od Fagerheim stifte lsens gave, og at der ind re ttes 5 gæ stea te lier på 
ejendom m en for nord iske b ildende kunstnere . De norske m yndigheder 
bek o ste r bygningernes etab lering  og drift og etab leringsarbejdet blev p åbe
gyndt i 1987. En etab leringskom ité , udpeget a f  det norske kultur- og 
v iten skapsdepartem en t, sam ordner planlæ gningen a f a te lierv irksom heden  
og skal bl. a. stille forslag om institu tionens sty re lse  og driftsbudget.

N år de ovennæ vnte  no rd iske ku ltu rin stitu tioner e r  udbygget til det ni
veau , som  er fo rudsat ovenfo r, vil m in isterrådet udrede behovet fo r en 
even tuel e tablering  a f det fo reslåede  N ord isk  K ultur- og In fo rm ationscen
te r  i østre  og m ellem ste F in land.
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4.3 D et kunstneriske  sam arbejde

Siden ku ltu rafta lens ik rafttræ den  er det kunstneriske  sam arbejde blevet 
o rganiseret i forskellige kom iteer og s tø tteo rdn inger: N ord isk  T ea te rkom i
té , K om iteen  til oversæ tte lse  a f  n ab o landslitte ra tu r, N ord isk  M usiksam ar
bejde (N O M U S ), K om iteen  for spredning af nord iske spillefilm  og K om i
teen  for no rd iske film kurser, m ens N ord isk  K unstcen trum  har varetaget 
en tilsvarende funktion  på  de b ildende kunste rs  om råde.

1 tidens løb er d e r kom m et en ræ kke arbejd sg rupper og specialkom iteer 
til, som  -  i fø rste  om gang på fo rsøgsbasis og m ed bevillinger fra m in ister
rådets d ispositionsm id ler — form idler sam arbejde på specielle om råder. 
D ette  gæ lder f. eks. Fæ lles no rd isk  bogm arked , S tø tte  til fæ røsk  og sam isk 
litte ra tu r og N ord isk  fo lkeb ib lio tekssam arbejde (N O R D FO L K ).

M in isterråde t finder, a t tiden  er inde til skabelse a f  en forenkling og 
s tø rre  overskuelighed  på hele de t kunstneriske  sam arbejdsom råde, og at 
der m å e tab leres en organ isa tion , som  m in isterrådet -  i lighed m ed sty 
ringsgrupperne på u ddannelsesom rådet -  kan delegere kom petence  til. 
D er vil d erfo r blive o p re tte t 5 fagkom iteer, som  hver inden for deres 
om råde: L itte ra tu r, m usik, te a te r  og dans, b ildende kunst sam t film og 
video v are tag er hele o m rådets ta rv , -  såvel det professionelle  sam arbejde 
som  am atø rak tiv ite te rne .

1 de tilfæ lde, hvor hidtil selvstæ ndige ak tiv ite te r lægges ind under en af 
de fem kom iteer, indgår ak tiv ite ten s bevilling som  e t ø rem æ rket beløb i 
kom iteens budget. M in isterådet vil d erudover forbeholde sig re tten  til at 
ø rem æ rke beløb til specielle  form ål som  f. eks. am atø rak tiv ite te r på  kom i
teernes budgetter. K om iteerne  vil iøvrigt inden for budgette t kunne d ispo
nere selvstæ ndig t o ver m idler i begræ nset om fang til nye in itiativer.

Alle væ sentlige in te resse r inden fo r den  enkelte  kom ités om råde vil blive 
rep ræ sen te re t i kom iteen -  om nødvendig t ved anvendelse  a f  ro ta tio n s
princippet. F o r at s ik re , at kom iteerne  kom m er til at stå  stæ rk t i det 
nord iske kultu rlivs bev id s thed , bø r m edlem m erne have en stæ rk  national 
fo rankring. K om iteerne  vil kunne nedsæ tte  under- og specialudvalg og 
ansæ tte  sagkyndige til løsning a f k o nk re te , tid sbegræ nsede opgaver.

Det u n ders treges , at denne sty rkelse  a f  den officielle kulturelle sam ar
bejdsorgan isation  ikke b e rø re r de uofficielle sam arbejdsorganers v irksom 
hed , og de 5 kom iteer fo ru d sæ ttes  at e tab lere  et tæ t sam arbejde m ed disse 
sam arbejdsorganer.

4.3.1 N ord isk  L itte ra tu r- og b ib lio tekskom ité

K om iteen for oversæ tte lse  a f  nab o lan d slitte ra tu r om dannes til en egen t
lig litte ra tu rkom ité , d e r ikke alene skal varetage tildelingen af m idler til 
oversæ tte lse  a f  n ab o lan d slitte ra tu r, m en som  også skal fordele s tø tten  til 
fæ røsk , grøn landsk  og sam isk litte ra tu r, til udgivelse a f  tale- og p unk t
skriftsbøger og til afholdelse  a f  nord iske fo rfa tte rku rser. K om iteen  skal 
endvidere have an sv a re t fo r tildelingen a f  m idler til N ord isk  R åds littera-
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tu rp ris  incl. de adm in istra tive  funk tioner i forb indelse m ed prisuddelingen 
og for det nord iske fo lkeb ib lio tekssam arbejde (N O R D FO L K ). N O R D - 
FO L K s hidtidige opgaver inden for in form ationsteknologi og dokum en ta
tion henlæ gges dog til N O R D IN F O . M an vil derfor overveje , hvordan 
fo lkebib lio tekerne kan blive rep ræ sen te rede  i N O R D IN F O s sty relse .

L itte ra tu rkom iteen  skal endelig v idereføre arbejdet m ed etablering  a f  et 
fælles nord isk  bogm arked , heru n d er d is tribu tion  a f nordisk litte ra tu r på 
o rig inalsproget, ev t. gennem  de nord iske bogklubber, jfr. den undersøgel
se d e r er op taget som  bilag 4 til rappo rten  fra  arbejdsgruppen  vedrø rende 
alm en kultur.

4.3.2 N ord isk  M usikkom ité

N O M U S vil blive om dannet til N ord isk  M usikkom ité. M usikkom iteen 
vil udover N O M U S ’ hidtidige opgaver skulle varetage arbejdet m ed frem 
me a f sam arbejdet m ellem  de nord iske m usikkonservato rier og sam arbej
det på  den ry tm iske m usiks og am atø rm usikkens om råde.

Endelig  skal m usikkom iteen  overtage tildelingen a f m idler til N ord isk  
R åds m usikpris, incl. de adm in istra tive funk tioner i relation til p risudde
lingen og d is tribu tionen  a f de nom inerede væ rker.

4.3.3 N ord isk  T eaterkom ité

N ord isk  tea te rkom ités hovedopgave har hidtil væ ret at yde tilskud til 
nord iske gæ stespil og v idereuddannelse . T eaterkom iteen  skal frem tidigt 
have ansvare t fo r det no rd iske sam arbejde på  sam tlige tea te ro m råd er - 
herunder også stø tten  til sam arbejdet på dansens om råde og til den private 
o rganisation  N ord isk  A m atø rtea te rråd , idet der sikres både dansen  og 
am atø rtea te rråd e t rep ræ sen ta tion  i kom iteen . M in isterrådet vil afsæ tte  et 
ø rem æ rket beløb på kom iteens årlige budge tte r til sikring a f am atø rtea te r
sam arbejdets fo rtsæ tte lse .

4.3 .4  N ord isk  K unstkom ité

S tyrelsen  for N ord isk  K unstcen trum  i H elsingfors vil blive om dannet til 
en N ord isk  K unstkom ité  så ledes, at sty re lsesfunk tionerne  udvides til at 
om fatte v irksom heden  som  kom ité for hele det b ildende kunstom råde. 
S tø tte  til sam arbejdsin itia tiver på den b ildende kunsts om råde vil herefter 
blive bevilget a f  kom iteen  a f  dennes budget.

4.3.5 N ord isk  Film kom ité

Samtlige sam arbejdsorganer på film om rådet sam les ved en udvidelse af 
de ak tiv ite te r og befø jelser, der idag er henlagt til K om iteen  fo r spredning 
a f nordiske spillefilm.

Den nye kom ités budget og ansvarsom råde vil herefter om fatte sam tlige 
kort- og sp illefilm som råder sam t v ideo, herunder den hidtil selvstæ ndige 
institu tion  N ord iske  F ilm kurser. K om iteens sam m ensæ tning skal sik re , at 
de hidtidige in te ressen te r b liver rep ræ sen te re t.
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E tab leringen  a f de fem  kom iteer, der vil få rådgivende funktion  overfo r 

m in isterrådet og N ord isk  K ultu rfonds sty re lse , m edfører, at D en rådg iven
de K om ité fo r alm en K u ltu r (R K K ) nedlæ gges. R eorganiseringen — herun
der udfæ rdigelsen  a f s ta tu tte r  fo r de 5 kom iteer -  vil blive gennem ført i 
løbet af 1988 så ledes, at kom iteerne kan begynde deres v irksom hed  i 
jan u a r 1989.

F orm æ ndene for de 5 kom iteer fo rudsæ ttes at m ødes m ed m ellem rum  -  
m indst én gang om  åre t -  ligesom  de skal kunne m ødes m ed em beds
m andskom iteen  fo r ku ltu relt sam arbejde til d rø fte lse  a f  generelle ku ltu rpo
litiske spørgsm ål.

4.4 D et kulturelle sam arbejde  uden fo r  de kunstneriske om råder

D er er fo re taget en  gennem gang a f denne del af det nord iske sam arbejde 
-  N ord isk  U ngdom ssam arbejde , N ord isk  Folkeoplysn ingssam arbejde. 
N ord isk  Id ræ tssam arbe jde , B ørn og K ultu r sam t visse andre sam arbejds
om råder.

4.4.1 U ngdom ssam arbejdet

D et er vigtigt a t vinde ungdom m en fo r den  nord iske sam arbejdstanke. 
D et er derfo r også vigtigt at opm untre  og stø tte  nord isk  ungdom ssam arbej
de. S iden 1976 har der ek sis te re t en perm anent stø tteo rdn ing  for denne 
v irksom hed. D en årlige bevilling på  godt 3 mio. D K K  adm in istreres af den 
nord iske ungdom skom ité . Bevillingen fordeles som  organ isa tionsstø tte  (til 
nordiske ungdom sorganisationer), p ro jek ts tø tte  (til sam arbejde m ellem 
landsdæ kkende og nationalt s tø ttebere ttigede  organisationer) og stø tte  til 
lokalt og regionalt sam arbejde.

O rgan isa tionsstø tten  har vist sig at væ re a f sto r betydning for kon tinu ite
ten i det nord iske ungdom ssam arbejde og bør derfo r op re tho ldes på det 
nuvæ rende niveau — 1/3 a f bevillingen -, i det fo rudsæ tn ingerne fo r også at 
yde stø tte  til sam ernes no rd iske sam arbejdso rgan isa tion  bør undersøges.

D et er hensig tsm æ ssig t, at fordelingen a f ungdom sstø tten  foretages a f  et 
fælles nord isk  organ. D ette  organ bør bygge på princippet om  m edbestem 
m else, hvor o rgan isationene har en reel indflydelse. D ette vil det være 
muligt at opnå inden fo r den eksis te rende  ungdom skom ités ram m er.

U ngdom skom iteen  bø r væ re en dynam o for udviklingen af det nordiske 
sam arbejde og de nord iske landes fæ lles holdning overfo r om verdenen  -  
ikke m indst o verfo r det øvrige E uropa. Det er ønskelig t, at ungdom skom i
teen  ak tiv t a rbe jder m ed spørgsm ål som  forskn ingsam arbejde , ungdom s
udveksling og rejsem uligheder inden for N orden . N ord isk  M inisterråd  vil i 
sam arbejde m ed de berø rte  nord iske organ isa tioner virke for, at d e r b liver 
taget in itia tiver i o verensstem m else  m ed disse am bitioner.

4.4.2 Folkeop lysn ingssam arbejdet

Det folkelige engagem ent i det nord iske ku ltu rsam arbejde har en stærk
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fo rankring  i sam arbejdet m ellem  fo lkeoplysn ingsorganisationerne. M inis
te rråd e t lægger d erfo r sto r vægt på, at stø tten  til de tte  sam arbejde -  der 
hidtil e r  b levet ydet over det no rd iske budget -  opre tho ldes som  en vigtig 
post på  det nordiske budget. S tyringsgruppen  for nord isk  sam arbejde 
vedrø rende fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  vil fra 1989 foretage 
fordelingen a f stø tten  til de no rd iske sam arbejdso rganer ifølge m in is terrå
de ts  retn ingslin jer.

4 .4.3 Id ræ tssam arbejdet

U dvekslingen  m ellem  de nord iske landes ca. 5 mio. id ræ tsudøvere  og - 
ledere har en væ sentlig  betydning  for den nordiske sam hørighed. H oved 
parten  a f denne udveksling  finder sted  udenfor m in is terrådssam arbejdets 
ram m er, og dette  e r  helt i tråd  m ed den nord iske opfatte lse  af id ræ tten  som 
en selvstæ ndig , folkelig bevæ gelse.

N ord isk  Fæ lleskom ité , der b es tå r a f  rep ræ sen tan te r for id ræ tsfo rbunde
ne i D anm ark , F in land, Island , N orge og Sverige sam t på F æ røerne  har 
indbudt de ansvarlige fo r id ræ tten  til en konference i 1988, hvo r m an skal 
drøfte  id ræ ttens frem tidige rolle i det nord iske sam arbejde. M in isterrådet 
er positiv t o ver fo r de tte  initiativ . Initia tivet bø r tjene som  udgangspunkt 
fo r en særlig redegørelse  fo r id ræ tssam arbejdets o rganisation  og finansi
ering, der kan forelæ gges ved N ord isk  R åds session i 1989.

4.4.4 Børn og K ultu r

V irksom heden indenfor arbejdsgruppen  for børn og kultur vil blive 
fo rtsa t som et d irek te  sam arbejde m ellem  sagkyndige udpeget a f  de re sp ek 
tive landes ansvarlige m yndigheder finansieret a f  nationale m idler. S tø tte  
til stø rre  sam arbe jd sp ro jek te r a f  éngangskarak ter skal dog kunne søges fra 
N ord isk  K ulturfond . De forskellige kunstom råders fagkom iteer vil endvi
dere få pålæg om at tilgodese børneku ltu ren  inden for hver deres om råde.

4.5 Sam arbe jde t på  d e t sam iske  om råde

M inisterråde ts stø tte  til d e t sam iske om råde om fatter driften  a f Sam isk 
Institu t og tilskud til N ordisk  S am eråd og N ord isk  Sam ekonference.

H erudover e r  d e r i 1987 afslu tte t e t p røvepro jek t med tilskud til særlige 
sam iske ku ltu rak tiv ite te r og ved N ord isk  Sam eråds foranstaltn ing  gen
nem ført en udredning med forslag til den videre udvikling af det sam iske 
kulturliv  ud fra et he lhedsperspek tiv . M ed udgangspunkt i udredningen vil 
der blive afholdt d rø fte lse r m ellem  de sam iske instanser, regeringerne i 
F in land, N orge og Sverige sam t N ord isk  M inisterråd  om det frem tidige 
sam iske sam arbejde på ku ltu rom rådet.

D er vil i 1988 blive påbegyndt en evaluering av N ord isk  sam isk institu t, 
ligesom  der vil blive søgt gennem ført en forøgelse a f  tilskuddene til N o r
disk Sam eråd og sam iske ku ltu rak tiv ite te r.
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4.6.1 N ord isk  R åds litte ra tu rp ris

D er vil ikke i forbindelse  m ed handlingsplanen blive foretaget æ ndringer 
på  dette  om råde, b o rtse t fra at p risen  fra 1990 vil blive fo rhøjet m ed 
yderligere 25.000 D K K , jfr. 4 .6.2.

4.6.2 N ord isk  R åds m usikpris

M usikprisen  er hidtil b levet uddelt fo r et m usikvæ rk kom poneret a f en 

nulevende nord isk  kom ponist. M in isterråde t finder im idlertid , at prisen 
frem tidigt bø r dæ kke e t b redere  felt inden fo r m usiklivet således, at den 
kan tildeles inden for alle m usikalske gen rer og for opfø re lser af o rkestre  
og ensem bler sam t for fonogram indspiln inger.

M in isterrådet vil derfor æ ndre ved tæ gterne for m usikprisen  således, at 
m usiklivet i b redere  fo rstand  -  for fø rste  gang i 1990 -  kan kom m e i 
betragtn ing ved uddelingen.

N ord isk  M usikkom ité , jf r  4 .3 .2  vil få til opgave at fastlæ gge og b ekend t
gøre de m usikalske om råder, som  prisuddelingen vil re tte  sig im od.

M usikkom iteen n edsæ tte r forud for hver uddeling et ad hoc bedøm m el
sesudvalg sam m ensat u nder hensyn til det om råde, som  prisen  skal tildeles 

indenfor.
Som konsekvens h era f nedlæ gges den nuvæ rende bedøm m elseskom ité  

efter uddelingen i 1988.
M usikprisen  for 1988 bliver forhøjet m ed 50.000 D K K  til 125.000 D K K  

og vil for åre t 1990 blive fo rhøjet m ed yderligere 25.000 D K K . D erudover 
vil der blive søgt en årlig bevilling på 750.000 D K K  under m usikkom iteens 
budget til adm in istra tion  a f  prisnom ineringen , in form ations- og PR-virk- 
som hed og m usikalske ak tiv ite te r som  fonogram indspiln inger og k oncert
tu rn eer i forb indelse  m ed prisuddelingen.

4.6.3 N ord isk  R åds designpris

N ord isk  design spiller en væ sentlig  rolle i det b illede, som  m an in te rna
tionalt har a f  de nord iske lande. D ette  e r  b landt andet kom m et til ud tryk  i 
en betydelig nord isk  ekspo rt a f  b rugskunst, m øbler, tek s tile r og ark itek tu r, 
ligesom  der ved de nord iske ku ltu rm an ifesta tioner i udlandet -  fø rst og 
frem m est S candinavia  T oday  i U SA  og Japan  -  har væ ret sto r in teresse 
for nord isk  design.

D er e r  derfo r væ sentlige kultur- og industripo litiske grunde til at øge 
opm æ rksom heden  om kring nordisk  design i udlandet og til at stim ulere de 
nordiske designere ved at indstifte  en N ord isk  R åds D esignpris.

D er vil derfo r blive søgt indstiftet en designpris på sam m e beløb som 
litteratur- og m usikpriserne -  150.000 D K K  -. Prisen skal uddeles hvert 
andet år -  a lte rnerende m ed m usikprisen  -  fø rste  gang i 1989.

D er vil endv idere  blive søgt en årlig bevilling på 150.000 D K K  til adm ini
stration , nom inering og in form ationsv irksom hed.

4 .6  N o rd is k e  p r ise r
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M in isterråde t vil i løbet a f  1988 udarbejde de næ rm ere bestem m elser om 
adm in istra tionen , nom ineringen og uddelingen a f  designprisen.

4 .7  K u ltu rm an ifesta tioner i ud landet

De hidtidige ku ltu rm an ifesta tioner i ud landet har g ivet et betydelig t 
bidrag til ud landets kendskab  til og in teresse  fo r nordisk  kultur. D er er 
d erfo r god grund til a t fo rtsæ tte  denne v irksom hed .

M in isterråde t vil derfo r op re tho lde  S tyringsgruppen for ku ltu rin form a
tion i ud landet så ledes, at den m ed b istand  fra m in is terrådets sek re ta ria t og 
sagkyndige på de forskellige ku ltu rom råder kan udarbejde oplæg og idé
forslag til nye frem stød  og fo res tå  gennem førelsen  a f arrangem enter, som 
m in is terrådet beslu tte r a t ivæ rksæ tte .

F oruden  d isse period iske ku ltu rm an ifesta tioner, vil det nordiske ku ltu 
relle sam arbejde m ed den 3. V erdens lande blive udbygget.

E ndelig  vil d e t sam arbejde m ellem  de nordiske landes ud landslek to rer, 
som  e r e tab le re t, m ed udgangspunkt i den igangvæ rende evaluering blive 

fo rtsat.

4.8 N orden  som  ku lturelt h jem m em arked

M inisterråde t ser det som  et væ sentlig t led i det kulturelle sam arbejde i 
N orden , a t såvel m aterielle som  im m aterielle kunstneriske  p roduk ter 
uh indret kan passere  g ræ nserne m ellem  de nord iske lande.

D er er derfo r som  et led i arbejdet m ed denne handlingsplan gennem ført 

en særlig udredning  om  N orden  som  ku ltu relt h jem m em arked "N o rd en  
uden g ræ n se r” . U dredn ingen , d e r i sin helhed er op taget som  bilag 6 i 
rappo rten  fra arbejdsgruppen  vedrø rende alm en kultur, kortlæ gger de fo r
hold a f  ju rid isk , økonom isk  og prak tisk  a rt, som  udgør h indringer for et frit 
ku ltu re lt sam arbejde tvæ rs over g ræ nserne. D er stilles tillige forslag om , 
hvorledes d isse h indringer kan fjernes. U dredningens forslag kan inddeles 
i tre kategorier:

1. Forslag , som  m an allerede har taget hensyn til i handlingsplanens øvrige 
ak tiv ite te r, f. eks. fo ransta ltn inger til frem m e a f sprogforståelsen .

2. Forslag , hvis gennem førelse  fo rudsæ tte r de enkelte regeringers eller 
N ord isk  M in isterråds m edvirken  i andre sam m ensæ tn inger end kultur- 
og underv isn ingsm in istrene.
3. Forslag  som  er henstillinger til de nord iske radiofonier.

H vad  angår forslag u nder pk t. 2 vil m in is terrådet næ rm ere overveje  at
-  anm ode F inlands regering om at afskaffe k ravet om  deponering  af 

garan tibeløb  ved m idlertidig indførsel a f  k unstvæ rker til udstillinger 
(3.2.2)*

— arbejde for, a t d e r gennem føres æ ndringer i to ldp rocedurene  så ledes, at 
de forskellige fo rm er fo r k u nstvæ rker behandles en sarte t (3.2.2)

* 1 parentes angives de afsnit i ” Norden uden græ nser’ ’, hvor forslagene er nærmere 
motiveret.
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-  arbejde for, at den  sæ rlige, lave tryksagspo rto  b liver genindført m ed 
henblik på at frem m e fo rsendelse  a f  bøger, tid ssk rifte r og lignende 
m ellem  de nord iske lande (3.2.3)

-  arbejde for e tab lering  a f  et A TA -carnetlignende system  så ledes, at n o r
diske sam produk tioner a f  film , v ideo og lignende fritages for told og 
andre afgifter ved lån og tran sp o rt a f  u d s ty r og frem kaldelse  a f  film på 
tvæ rs a f  g ræ nserne  m ellem  de nord iske lande (3.2.5)

-  arbejde for fritagelse  fo r told og andre  fo rm alite ter ved fjernlån af 
v ideogram m er o v e r g ræ nserne  m ellem  uddannelses- og op lysn ingsinsti
tu tioner og -o rgan isa tioner e fter sam m e regler som  gæ lder for fjernlån af 

litte ra tu r (3.2.7.2)
-  arbejde for, po rto -, told- og m om sfri d is tribu tion  o ver g ræ nserne af 

v ideogram m er fo r hø rehæ m m ede (3.2.7.2)
-  arbejde fo r at lem pe reglerne fo r charte rtra fik  m ellem  de nord iske lande

(3.2.9.4)
-  arbejde for, a t de nationale  k u ltu rstø tteo rdn inger få r et nord isk  pe rsp ek 

tiv . M in isterråde t vil sam tid ig t fo retage en kortlæ gning a f  m uligheder og 
prob lem er på de tte  om råde.

-  arbejde  fo r en æ ndring  a f k ildeska ttesy s tem erne  så ledes, a t beskatn ing
en a f kunstnere  og a rtis te r  fra de andre nord iske lande lem pes (3.2.4)

-  arbejde  fo r en harm onisering  a f  aldersg ræ nserne fo r adgangen til film fo
restillinger så ledes, at udvekslingen a f børne- og ungdom sfilm  lettes 
(3.2.5)

-  anm ode F in lands og Sveriges regeringer om at frafalde k ravet om om 
censurering  a f film , som  allerede e r behand le t a f  film censuren i det 
ande t land. D ette  gæ lder isæ r film , som  h envender sig til fin landssvens
kere  og fin læ ndere b o sa t i Sverige (3.2.5)

-  arbejde for, at te levæ rkerne  sæ nker afgifterne for anvendelse  a f  rad io 
ledning (3.2.6.1)

N M R  vil i denne forb indelse  også undersøge m ulighederne for at sæ nke 
afgifterne fo r anvendelse  a f  sate llitfo rb indelser m ellem  F æ røerne , G røn
land , Island og det øvrige N orden .

-  arbejde fo r en harm onisering  a f p rinc ipperne  for transm ission  a f nabo 
landsprogram m er i kabelne t e fte r M ust-carry -p rincippet (3.2.7.1)

-  arbejde for, en  harm onisering  a f reglerne om bussers ak seltryk  (3.2.9.4)
-  give kultur- og ungdom sturism e en  høj p rio rite t i tu ristsam arbe jde t

(3.2.9.4)
H vad angår forslag u nder pkt. 3 op fo rd res de nord iske landes rad io fo 

nier til at udvide k o rresp o n d en tn e tte t i de andre nord iske lande så ledes, at 
kultu rsto ffet kan få en bed re  dæ kning (3.2.6.1 og 3.2.6.2) R adiofonierne 
opfordres endv idere  til at lade in terv iew s og lignende på andre nordiske 
sprog udsende uden overton ing  a f  en ov ersæ tte lse  evt. m ed tekstn ing  på 
det skandinav iske orig inalsprog i T V -udsendelser (3.2.6.1)
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5. N ordisk kulturfond og den frie kulturudveksling

D et nord iske sam arbejde e r karak te ristisk  ved , at d e r ved siden a f det 
officielle sam arbejde foregår et om fattende m angesidet sam arbejde, som  
bygger på  en k e ltp erso n ers , g ruppers og organ isa tioners initiativ  og ind
sats. B etydningen a f de tte  folkelige arbejde kan ikke o v ervu rderes , og det 
giver det officielle sam arbejde et incitam ent og en dem okratisk  legitim itet, 
som  e r enestående set i in ternational sam m enhæ ng.

F ra  officiel side er m an da  også m eget positiv t indstillet overfo r dette  
uofficielle sam arbejde. D ette  er b l .a .  kom m et til ud tryk  ved den ræ kke af 
konkre te  s tø tteo rdn inger, som  er op taget på det nordiske budget, og især 
ved o p re tte lsen  a f N ord isk  K ulturfond , der først og frem m est yder tilskud 
til nye sam arbe jd sp ro jek te r på ku ltu rom rådet i hele de ts udstræ kning.

1 1984 beslu ttede  fondens sty re lse  at ivæ rksæ tte  en sam let evaluering  af 
fondens v irksom hed  siden 1975. D enne evaluering  forelå  i 1986. D et kon
sta te re s  i eva lue ringsrappo rten , at N ord isk  K ulturfond  gennem  årene på 
en ræ kke om råder har stø tte t nyskabende ak tiv ite te r, og at den har haft en 
væ sentlig  betydning  fo r udviklingen og stim uleringen a f  det kulturelle 
sam arbejde m ellem  de nordiske lande.

På baggrund a f  denne evaluering og under indtryk a f de udæ kkede behov 
fo r m idler til gennem førelse a f  nye ak tiv ite te r , som  er kom m et til ud tryk  i 
de ud ta le lser, som  er kom m et i fo rbindelse m ed udarbejdelsen  a f hand
lingsplanen, finder m in is terrådet det ve lbegrundet at overveje  en udvidelse 
a f  N ord isk  K ultu rfonds ak tiv ite tsom råde  og a f  fondens re sso u rce r som  en 
af flere m uligheder.

N ord isk  K ultu rfond  er m ed sine 4 årlige uddelingsterm iner og m ed 
adgangen til at overfø re  u fo rbrugte  m idler fra  et budgetår til et andet et 
sm idigt organ, der hurtigt kan yde s tø tte  til nord iske sam arbejdsak tiv ite ter 
på uddannelses-, forsknings- og ku ltu rom rådet.

M in isterråde t finder derfo r, at d e t e r  en næ rliggende m ulighed a t sty rke 
det frem tidige konkre te  ku ltu rsam arbejde  gennem  en udvidet kulturfond. 
K u ltu rfonden  skulle h e re fte r have re sso u rce r dels til éngangsstø tte  til 
konkre te  ak tiv ite te r inden for ku ltu rsam arbejdet i hele de ts udstræ kning og 
dels til p ro jek te r indenfor tem aorien te rede  p rio rite tsom råder, som  ku ltu r
fondens sty re lse  og m in isterrådet kunne træ ffe aftale om  ivæ rksæ ttelsen  og 
finansieringen af. Sådanne s tø rre  indsa tse r fra kultu rfondens side burde 
endvidere kunne d rø ftes ved de halvårlige sam råd  m ellem  m in isterrådet og 
N ord isk  R åds kulturudvalg .

D et e r  m in is terrådets opfa tte lse  at etab lering  af fagkom iteer på  det 
alm enkulturelle  om råde m ed fordel bø r kunne udny ttes så ledes, at fagko
m iteerne også fungerer som  rådgivende rem iss in stanser for fondsstyrel-

H vad  fondssty re lsens sam m ensæ tning angår, b ø r der sikres de se lvsty 
rende om råder en rep ræ sen ta tion .

M in isterråde t vil på  de tte  grundlag drøfte  ku ltu rfondens frem tidige fo r
hold og opgaver m ed fondens sty relse .
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6. De bilaterale fonde

I forbindelse  m ed udarbejdelsen  a f handlingsplanen e r der fo re taget en 
gennem gang a f de no rd iske , bila terale  fondes forhold.

N æ sten  alle b ila terale  fonde har sto re  p rob lem er m ed at opfylde deres 
form ål. D eres bevillinger er næ sten  ikke b levet fo rhø jet, siden de blev 
o p re tte t i årene  e fte r 2. V erdenskrig , og sam tidigt e r en stadig stø rre  del a f 
deres m idler b levet bundet til d riften  af de kursusejendom m e og andre 
faste  ak tiv ite te r , som  indgår i fondenes v irksom hed.

De disponible beløb til uddeling a f stø tte  til b ila terale  arrangem en ter er 

derfor b levet m eget sm å.
De b ila terale  fonde er a f  væ sentlig  betydning for det nord iske sam arbej

de, som  ofte begynder m ed e t sam arbejde m ellem  g rupper i to  nordiske 
lande. M in isterråde t vil derfo r henstille , at bevillingerne til de b ilaterale 
fonde reguleres så ledes, at d e r skabes stø rre  overensstem m else  m ellem 
løn- og prisudviklingen og fondenes re ssou rcer.

7. H andlingsplanens udgifter og deres finansiering

De to a rbe jd sg rupper og N ord isk  forskn ingspolitisk  R åd, der har u d a r
bejdet grundlaget fo r de tte  forslag  til ku ltu rel handlingsplan , har vu rdere t 
de sam lede årlige udgifter ved en fuldstæ ndig  gennem førelse af deres 
forslag til ca. 85 mio. D K K  efte r opbygning a f ak tiv ite te rne  over en 3 års 

periode, jf r . bilag 1.
E fte r m in is terrådets op fa tte lse  b ø r en sådan  forøgelse a f  det kulturelle 

sam arbejdes re sso u rce r tils træ bes. A f såvel p rak tisk -adm in istra tive  som  af 
økonom iske grunde vil det im idlertid væ re nødvendig t at lade opbygningen 
af de nye ak tiv ite te r foregå o v e r en læ ngere tid speriode  end 3 år.

F inansieringen  a f handlingsp lanforslagets ak tiv ite te r vil først og frem 
m est ske ved  anvendelse  a f  m idler, som  frigøres inden fo r det sam lede 
nord iske budget, og m idler, som  m åtte blive tilført gennem  generelle 
fo rhø jelser a f  den nord iske budgetram m e. M in isterråde t an se r det på dette  
grundlag for m uligt i løbet af perioden  1989-91 at øge ku ltu rsek to rens del 
a f  det no rd iske budget successiv t så ledes, a t denne på grund a f ak tiv ite ter, 
der er ivæ rksat i henhold  til handlingsp lanen , i budgetåre t 1991 ligger 35 
mio. D K K  over 1987-budgettets n iveau. H ertil kom m er de m idler, som  
successiv t kan frigøres ved om prio riteringer inden fo r ku ltu rsek to ren . M an 
vil iøvrigt a fsæ tte  de nødvendige m idler til fo rberedelse  og igangsætning af 

handlingsplanen i 1988.
M in isterråde t vil herm ed kunne ivæ rksæ tte  en ræ kke ak tiv ite te r, som  vil 

styrke det no rd iske sam arbejde indenfor ku ltu r, uddannelse og forskning 
og derm ed v ita lisere  det no rd iske kulturliv . D er vil bl. a. blive stillet øgede 
m idler til rådighed fo r d e t kulturelle sam arbejde , som  foregår uden for de 
officielle no rd iske ram m er. E ndv idere  vil N O R D P L U S  blive ivæ rksat 
snarest m uligt, hvilket indebæ rer en kraftig  indsats fo r øget s tu d en te r
udveksling  og sam arbejde m ellem  de højere uddanne lsesin s titu tioner i 
N orden .
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O versigt over udgifterne ved en gennem førelse a f de forslag til en kultur

handlingsplan som  er stillet a f  arbejdsgrupperne vedrørende uddannelse og 

alm enkultur og a f Nordisk forskningspolitisk Råd
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Forord

Ved N ord isk  råds 34. session  i 1986 rekom m enderede  rådet N ord isk  
m inisterråd  (kultur- og underv isn ingsm in istrene) a t udarbejde  en særlig 
handlingsplan fo r det no rd iske ku ltu rsam arbejde .

Til udarbejdelse  a f  handlingsp lanen  beslu ttede  m in isterrådet (kultur- og 
underv isn ingsm inistrene) den  23. maj 1986 a t nedsæ tte  to  a rbejdsg rupper 
for henholdsvis alm en ku ltu r og uddannelse . N ord isk  Forskningspolitisk  
Råd fik overd raget udarbejdelsen  a fh an d lin g sp lan en s forskningsdel.

I arbejdsg ruppen  fo r uddanne lsesom råde t indgik fra:

S ek re tæ r fo r a rbejdsg ruppen  var i begyndelsen  Eli B iker. På grund a f 
sygdom  blev hun ved årssk ifte t afløst a f  G uðny  H elgadóttir, m en fo rtsa tte  
dog m ed den del a f  handlingsplanen som  om fa tte r no rd isk  sko lesam arbej
de. Susanne L indgren  har væ ret sek re tæ r angående højere uddannelse . 
E rla S igurðardó ttir har ståe t for m askinskrivn ingen . E ndv idere  har E rnst 
G oldschm idt, Tryggvi G islason , R isto  T ienari og T ore  K arlsson  deltaget i 
g ruppens m øder. De er alle an sa tte  ved N ord isk  m in isterråds sek re taria t.

A rbejdsgruppen  har afholdt ialt 7 m øder.

1 sit a rbejde h a r g ruppen , på  baggrund af udvik lingstendenser nationalt 
såvel som  in te rna tiona lt, lagt hovedvæ gt på tiltag, som  kan frem m e N o r
den som  en uddannelsesm æ ssig  helhed. N øg leordene e r m angfoldighed, 
fleksibilitet og m obilitet.

A rbejdsgruppen  e r på sit afs lu ttende m øde den 5. ju n i b levet enig om 
næ rvæ rende forslag  til uddannelsesdelen  i handlingsplanen fo r det no rd is
ke ku ltu rsam arbejde .

D et e r  g ruppens ønske , a t handlingsplanen bliver en  løftestang for det 
nordiske u ddannelsessam arbejde  i årene  frem over.

K øbenhavn  på grundlovsdagen  1987
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F orm ålet m ed et nord isk  handlingsprogram  på uddannelsesom rådet er at 
skabe fo rudsæ tn inger for et tæ tte re  nordisk  uddannelsesfæ llesskab . 1 dette  
uddannelsesfæ llesskab  lægges hovedvæ gten  på sam arbejde om kring fagligt 
og pæ dagogisk udviklingsarbejde og udveksling  a f læ rere og studerende. 
D ette  begrundes m ed, at god uddannelse  er N ordens stø rste  rigdom skilde. 
Sam let vil landene kunne væ rne om  deres kulturrigdom , stå stæ rkere i 
tider m ed tæ tte re  forbindelse  m ellem  landene og m ed øget krav om  in te rna
tionalisering, idet de i et tæ tte re  uddannelsesfæ llesskab  kan udny tte  og 
udvikle deres  resso u rcer.

D er lægges vægt på m angfoldighed, fleksibilitet og m obilitet.
1 sine forslag lægger arbejdsg ruppen  hovedvæ gt på:

a t a rbejdet m ed øget nord isk  sprogforståelse  over de næ ste 5 år 
udbygges og at å re t 1990 erk læ res som  N ord isk  Sprogår, 

at d e r skabes fo rudsæ tn inger fo r et tæ tte re  sam arbejde m ellem  
uddannelsesinstitu tioner  om såvel fagligt og pæ dagogisk udvik
lingsarbejde som  fæ lles anvendelse  a f  uddannelsesressou rcer, 

at d e r op re tte s  en nord isk  stipendieordning  for ko rtere  studieophold  
i et andet nordisk  land for uddannelsessøgende, hovedsagelig  
19-årige og æ ldre, 

at d e r i 1989 stilles 600 stipendier  til rådighed på i gennem snit 12.000 
D K K , 900 stipend ier i 1990 og i 1991 og derefte r 1.200 stipendier, 

a t d e r e tab leres en udvekslingsordning  på forsøgsbasis for s ta tsan 
satte  læ rere på postgym nasialt n iveau, 

at d e r e tab le res  en stipendieordning  på forsøgsbasis fo r udveksling  
a f  kom m unalt og privat an sa tte  lærere, 

at d e r årligt ydes tilskud til Foreningen N orden  m. v. m ed henblik 
på at stim ulere  elevudvekslingen  i N orden , 

at nordisk  sam arbejde om fælles anvendelse  a f  efter- og videreud
dannelseskurser fo r  lærere øges, 

at in tensivere  arbejdet m ed, a t e rhvervskvalifika tioner opnået i et 
nord isk  land tilgoderegnes fuldt ud på det fæ lles nord iske arbe jd s
m arked ,

a t d e r inden udgangen a f  1990 udarbe jdes forslag til nord isk  o veren 
sko m st om  et fæ lles nord isk  uddannelsesm arked  som:

•  forplig ter m yndigheder til at fjerne ju rid iske  h indringer, som idag stå r i 
vejen for gennem førelse a f  uddannelser i et andet nord isk  land,

•  fo rplig ter hvert land til at åbne adgang til sine uddannelser for nordiske 
s tuderende e fter næ rm ere aftalte  regler,

•  op fo rd re r m yndighederne til at udvide reg ler om overførelse  a f  stud ie
stø tte  ved stud ier i et andet nord isk  land.

at d e r skabes fo rudsæ tn inger fo r at s ty rke  sam arbejdet m ellem  sm å  
fa g  og specia ler, så d isse kan opre tho ldes på et kvalitetsm æ ssigt 
højt n iveau,

Sammenfatning
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a t d e r inden fo r no rd isk  sam arbejde vedrø rende fo lkeo p lysn in g  og  

voksenundervisn ing  gennem føres o verve je lse r af, hvorledes m an 
gennem  en sam ling a f k ræ fterne  kan sty rke  udvikling og fornyelse 
på hele fe lte t,

a t det no rd iske  uddannelsessam arbejde  i m in is terrådets regi ledes a f  
tre styringsgrupper  for:

•  nordisk  sko lesam arbejde
•  nord isk  sam arbejde vedr. fo lkeoplysn ing  og voksenunderv isn ing ,
•  højere uddannelse ,

a t det no rd iske u ddannelsessam arbejde  sty rkes m ed tilførsel a f 
tillæ gsm idler i forhold  til budgette t fo r 1987 på  1 mio. D K K  i 1988, 
om kring 12 mio. D K K  i 1989 stigende til 2 2 -2 5  mio. årligt fra 
1991.
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1 U dfordringer, tilbageblik og udviklingstendenser

U ddannelse  e r  i v ideste  fo rstand  e t resu lta t a f  et sam spil m ellem  mange 
sam fundsfak to rer. Skolen e r ikke ene om  at have indflydelse på  bø rns og 
unges tilegnelse a f  kundskaber og fæ rdigheder. D en form elle uddannelse , 
som  sker inden for skolens ram m er, s tå r i en stadig vekselv irkning m ed 
den uform elle u d d anne lsesp roces , som  foregår uden for sko lesystem et 
gennem  m assem edierne og børns og unges deltagelse i fritid sak tiv ite te r.

På sam m e m åde er hjem  og fam ilie ikke enerådende , når det gæ lder 
børns og unges opdragelse og udvikling til sam fundsborgere. M ed det 
æ ndrede  fam iliem ønster og de m ange påv irkn inger børn  og unge udsæ ttes 
for, stilles der idag sto re  krav  til sko len , både når d e t gæ lder den rene 
kundskabsform id ling , og når det gæ lder opdragelsen  til sam fundsborger.

F orm erne  for kundskabsform idling  og opdragelse  sk ifter med den ku ltu 
relle, sociale og økonom iske udvikling i sam fundet. M ange a f  de vigtigste 
ud fordringer, som  uddanne lsessystem et stilles overfor, ligger derfo r i 
spæ ndingsfeltet m ellem  uddannelsesin s titu tionerne  og det om givende sam 

fund.
K ultur- og sam fundsforho ldene og uddannelsestrad itionerne  i de no rd is

ke lande er så  pas en sa rted e , at udfordringerne til uddannelsessystem erne  
også i sto re  træ k  e r ens. D et nord iske fæ llesskab m ed dets m angfoldighed 
og ligheder m å derfo r s ty rkes og anvendes på  en m åde, som  gør det le ttere  
fo r det enkelte  land at m øde udfordringerne.

1 .1 U dfordringer til ud d a n n elsessys tem et

De globale udfordringer e r  idag stø rre  end nogensinde. Vi b liver m ere og 
m ere klare over, at m enneskehedens fundam entale  afhæ ngighed a f naturen  
og fo lkenes fundam entale  afhæ ngighed a f h inanden  e r to  sider a f  sam m e

In te t niveau i uddanne lsessys tem t kan undgå at tage d isse eksisten tie lle  
ud fo rdringer op -  alt u nder hensyn  til e levernes fo rudsæ tn inger. E vnerne 
til at form idle og levendegøre de globale økonom iske og m iljøm æssige 
sam m enhæ nge e r derfo r en a f sko lens og uddannelsesystem ets m est ak tu 
elle opgaver.

De nord iske lande m odtager en voksende påvirkning a f andre landes 
ku ltu r og væ rd inorm er gennem  TV  og andre m assem edier, tu ris tre jse r og 
indvandring. Sam tidigt s tå r de overfo r en voksende in ternational konku r
rence  og krav  om  øget in ternationalisering  a f uddannelserne  gennem  øget 
underv isn ing  i frem m ede sprog og kultu rforho ld .

Skal no rdboer kunne deltage ak tiv t og positiv t i det voksende in ternatio 
nale sam kvem , m å de t ske m ed en fast fo rankring  i egen ku ltu r og egenart, 
og det nord iske ku ltu rfæ llesskab  er en sådan  forankring. I denne sam m en
hæ ng e r et tæ ttere  nord isk  uddannelsessam arbejde  a f væ sentlig  betydning. 
V ed at udvikle et nord isk  uddannelsesfæ llesskab  vil de nordiske lande
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enkeltv is og sam let s tå  s tæ rkere  på den in ternationale  a rena , og vi vil ved 

at udny tte  vo re  re sso u rce r bedre , kunne opre tho lde  e t højt uddanne lses
niveau og bevare vore nord iske sæ rpræ g.

D en teknolog iske udvikling stiller også skolen og uddannelsessystem et 

overfo r nye og sto re  k rav . Skolen  har altid m åtte t tilpasse sig de æ nd
ringer, som  sker i det om givende sam fund. D ette  tilpasningskrav e r im id
lertid vokset i tak t m ed det tem po , hvori fo randringerne sker. Til et 
m oderne alm endannelsesbegreb  hø rer en  alm en viden om  natu rv idenskab  
og teknik . D et h ø re r til sko lens opgaver at bibringe eleverne denne al
m enviden, som  iøvrigt e r en forudsæ tn ing  for, at de r kan føres en kvalifice
ret dem okratisk  deb a t om  nye teknolog iers m uligheder og risici.

U ddanne lsessystem et m å også kunne dæ kke behovet fo r specialiseret 
teknologisk  kundskab  på  højt n iveau. D ette  stiller navnlig krav til den 
højere uddannelse  og forskningen. F o r sm å lande, der som  de nord iske står 
h inanden næ r i sam fundsm æ ssig  og kulturel henseende , vil et tæ tte re  
sam arbejde kunne give betydelige gev inster på de tte  felt.

Vi se r idag k o n tu rerne  a f et sam fund, hvo r ny teknologi vil gøre v arep ro 
duktionen  billigere og a rb e jd sk raftbesparende . Vi s tå r på tæ rsk len  til et 
serv icesam fund , der vil beskæ ftige den s tø rs te  del a f  den erhvervsak tive  
del a f  befolkningen, og som  vil have en anden  opfa tte lse  a f  kvalite t og 
effektiv itet. S erv iceydelsers kvalite t og effek tiv ite t m åles fø rst og frem 
m est i, hvo r gode de m ellem m enneskelige fo rb indelser er. S erv icesam fun
det vil have andre væ rd inorm er end industrisam fundet. D ette  stiller o pd ra
gelsen i skolen  til sam fundsborger i et ny t og udv idet perspek tiv .

M oderne teknologi e r  også grundlaget fo r de t m edie- og in form ations
sam fund, som  vi e r  på  vej ind i. G ennem  de elek tron iske  m edier udvikles 
børns og unges visuelle in telligens i et om fang, som  langt overgår d e t, som  
er alm indeligt i de voksne genera tioner. Til gengæ ld risikerer vi en farlig 
svæ kkelse  a f  de verbale  ud try k sfo rm er hos den  opvoksende og kom m ende 
g enera tioner; en svæ kkelse  som  vil væ re til alvorlig skade fo r de m ellem 
m enneskelige re la tioner, som  serv icesam fundet skal bygge på.

O gså fo r det no rd iske sam arbejde rum m er de tte  en fare , da sp rogfo rstå
elsen  har væ ret fundam ent fo r de tte  sam arbejde. Skolen  vil derfo r have en 
vigtig opgave m ed at udvikle og sty rke  e levernes m undtlige og skriftlige 
ud tryksevner. På den anden  side rum m er de e lek tron iske  m edier m ulighe
der fo r at b eny tte  e levernes forøgede visuelle po ten tiale  til at sty rke den 
nord iske sam følelse.

De nye teknolog iske m uligheder har skab t en stø rre  in teresse  fo r u ddan 
nelse i økonom isk-adm in istra tive , E D B -re la terede  fag og na tu rv idenska
belige fag som  bioteknologi, og konsekvenserne  a f  den teknologiske udvik
ling vil som  tidligere næ vnt føre til voksende beskæ ftigelsesm uligheder 
inden fo r alle fo rm er for tjenesteydende  e rhverv . I det konkre te  arbejde 
m ed at udvikle et nord isk  uddannelsesfæ llesskab  m å m an væ re opm æ rk 
som på disse udviklingslin jer på frem tidens arbejdsm arked .
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I stigende grad  h a r m an fået ø jnene op fo r den  betydning u lønnet arbejde 
har fo r den sam lede sam fundsøkonom i. A lt husligt arbejde og ” gør det 
se lv” -ak tiv ite ter rep ræ sen te re r sam m en m ed frivillig indsat inden fo r kul
tu r og id ræ t, sam t arbejde m ed børn , unge og gam le en sto r økonom isk  
væ rdi, som  hidtil h a r væ ret upåagte t.

D enne e rkendelse  b e tyder, a t skolen ikke alene m å forholde sig til de 
m uligheder, som  den øgede fritid  skaber, m en den m å også åbne elevernes 
øjne fo r d e t u lønnede arbejdes sam fundsm æ ssige væ rdi. D ette  vil bl. a. 
også få betydning  fo r skolens placering og opgaver i næ rm iljøet.

T idligere byggede bo ligom rådernes sociale liv i høj grad på  d e t forhold , 
a t kv indernes arbejd sindsats var k n y tte t til h jem m et. K v indernes indtog på 
arbe jd sm arkede t og æ ndrede fam iliem ønstre  har i høj g rad  æ ndret de tte  
forhold . D er m å i de kom m ende å r findes nye løsninger, som  kan bringe 
produk tion  og anden e rh v erv sak tiv ite t og e t rigere socialt liv tilbage til 
boligom rådene. D ette  stiller skolen  o v e r fo r nye udfordringer i næ rm iljøet. 
I bred  fo rstand  e r skolen  selv e t p ro duk tionss ted  og vil kunne give positive 
bidrag til boligom rådenes sociale og kulturelle liv.

Ä ven högskolan  ställs inför nya u tm an ingar idet a tt sam arbe te t m ed 
näringslivet inom  t. ex. utb ildning och uppdragsforskning  in tensifieras. 
D ärtill kom m er uppgifter a tt u tgö ra e tt regionalt kom petenscen trum  och på 
så sä tt gagna det lokala sam fundet.

De æ ndrede fam iliem ønstre , kv indernes p lacering  p å  arbejdsm arkedet 
og æ ndringer i næ rm iljøet sæ tte r spørgsm ålstegn  ved  skolens og dens 
undervisnings hidtidige organisation . Skoledagens læ ngde, skolens evne til 
at inddrage d e t om givende sam fund i underv isn ingen  og skolens m ulighe
der for at berige og levendegøre næ rm iljøet h ø rer til dagens debatem ner.

Skolen s tå r i en tu rb u len t situa tion , h v o r ind tryk , p rob lem er og påv irk 
ninger fra  hele den sto re  verden  h ø re r til læ reres og e levers hverdag , m ens 
de helt næ re sociale ne tvæ rk  h a r en tendens til at svæ kkes. E t tæ ttere  
nord isk  uddannelsesfæ llesskab  m å derfo r have som  e t a f  sine mål at styrke 
e levernes iden tite tsfø lelse  og følelse af, a t de har rod i en nedarve t national 
og nord isk  kultur.

Skal de tte  mål nås, m å d e r lægges væ gt både på den uform elle og på den 
form elle uddannelse , både på opvæ kstm iljøet og på  skolen som  sådan , 
både på  den p rak tiske  oplæ ring i arbejds- og fritidslivet og på  den  teo re ti
ske undervisning. H e r m å også fo lkeoplysn ingens og voksenunderv is
ningens m ulighed fo r at b idrage til skabelse  a f  rigere sociale fæ llesskaber i 
de lokale sam fund tages m ed i betragtning.

1.2 E t tæ ttere  nord isk  uddannelsesfæ llesskab

Form åle t m ed e t nord isk  handlingsprogram  på  uddannelsesom rådet er at 
skabe fo rudsæ tn inger fo r e t tæ tte re  nord isk  uddannelsesfæ llesskab . I de tte  
uddannelsesfæ llesskab  lægges hovedvæ gten  på  sam arbejde om kring fagligt 
og pæ dagogisk udviklingsarbejde og udveksling  af læ rere og studerende.
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De nord iske lande har en  kultu rrigdom , som  de m å væ rne om  og føre 
v idere til kom m ende genera tioner. H er spiller uddanne lsessystem et en 
vigtig rolle.

H vis N orden  som  helhed skal bevare  sin no rd iske iden tite t i na tionernes 
fam ilie, m å de nord iske lande i fæ llesskab skabe m uligheder fo r at både 
børn , unge og voksne kan opleve og tage del i denne kulturrigdom . E t 
tæ ttere  nord isk  uddannelsesfæ llesskab  vil und ers tø tte  sådanne bestræ bel-

U ddannelsessam arbe jde t vil b land t ande t væ re e t vigtigt in strum en t til at 
s ty rke nord isk  sprogfo rståe lse . V ed øget sp rogfo rståe lse  åbnes m uligheder 
for at tage stø rre  del i og fo rs tå  nord isk  litte ra tu r, h isto rie , sam fundsfor
hold m. v. og derm ed  a t få  en s tø rre  følelse a f  nord isk  iden tite t. G od 
sprogforståelse  er den  vigtigste grundpille i nord isk  sam arbejde.

N år alle de no rd iske lande stiller deres uddannelsestilbud  til d isposition , 
b liver udbudet s tø rre , og m angfoldigheden øges. D ette  kunne også stim ule
re til yderligere bestræ b e lse r på  at udvikle stud ierne  og tilbyde nye kom bi
nationer og derm ed øge m ulighederne fo r a t im ødekom m e brugernes fo r
skellige behov.

B rugerne h a r også i hø jere  grad m uligheder fo r frit a t vælge den uddan
nelse eller kom bination  a f uddanne lse r de ønsker, hvis en vifte a f  uddan 
nelsesm uligheder stilles til rådighed.

V ed a t landene i fæ llesskab b en y tte r sig a f  de sm alle fagpæ dagogiske 
m iljøer, øges m ulighederne fo r at op re tho lde  uddannelser, hvo r uddannel
sesbehovet fo r det enkelte  land e r så  lille, at det både b liver d y rt og 
vanskelig t fo r h v ert enkelt land a t tilbyde uddannelsen  eller at holde den 
ajour. D erved  øges m angfoldigheden i uddanne lse rne , kom petencen  og 
kapacite ten  sty rkes. Sam tidig vil de t danne grundlag  fo r en frug tbar, god 
og effektiv  in form ations- og erfaringsudveksling  sam t fo r et sam arbejde 
om kring fagligt og pæ dagogisk  udviklingsarbejde.

E t tæ tte re  uddannelsesfæ llesskab  i N orden  e r re ssou rcebesparende  for 
det enkelte  land. D et vil også øge m ulighederne fo r a t højne uddanne lse r
nes kvalite t ved at k oncen tre re  såvel økonom iske som  faglige ressou rcer 
om udvikling a f specialiserede fagpæ dagogiske m iljøer, som  kan væ re 
leverancedygtige fo r hele N o rd en , når det gæ lder grund- og v idereuddan 
nelse. D ette  vil også øge konkurrencem ulighederne .

G od uddannelse  e r  N o rd en  s tø rs te  rigdom skilde.
In ternationalisering  a f uddanne lse rne  vil også le tte re  kunne ske, hvis de 

nord iske lande sam ler re sso u rce rn e , og i e t øget fæ llesskab udvik ler u d 
dannelsernes indhold og læ rernes faglige kvalifikationer.

A ftalen om  fæ lles no rd isk  arbejd sm arked  k ræ ver øget nord isk  sam arbej
de om  uddanne lse rne , idet aftalen  som  en a f sine fo rudsæ tn inger har 
tils tedevæ relsen  a f et rim eligt hom ogent og lettilgæ ngeligt uddanne lsessys
tem . H er er tale om  hensyn  til de d irek te  beskæ ftigelsesm uligheder i et 
andet land og om  ø nske t om , a t børn  og unge kan uddanne sig i e t andet
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land og om  ø n sk e t om , a t bø rn  og unge kan uddanne sig i e t ande t land 
uden a t vanskeliggøre sine m uligheder fo r a t få  beskæ ftigelse i sit h jem 

land.
Et nord isk  uddannelsesfæ llesskab  m å kendetegnes ved en sto r m angfol

d ighed i uddannelsestilbudene. N ord iske  borgere skal have friere  uddan
nelsesvalg  p å  tvæ rs a f  landegræ nserne  og skal kunne gennem føre dele a f  en 
uddannelse  eller en hel uddannelse  i e t ande t nord isk  land på  lige vilkår 
m ed vedkom m ende lands e lever. L æ rere  skal kunne v idereuddanne sig i et 
ande t no rd isk  land sam t kunne tjenestegøre  tid sbeg ræ nset e lle r m ere p e r

m anen t der.
U ddannelsesfæ llesskabet skal også bygge på gensidig godkendelse  af 

uddanne lse r og sm idig m eritoverførsel.

1.3 D e t nordiske uddannelsessam arbejde  

D et officielle no rd iske sam arbejde p å  u ddannelsesom rådet bygger i dag 
på  b estem m elser i den  nord iske  ku ltu rafta le , som  tråd te  i k raft 1. jan u a r 
1972. A ftalen  h a r til form ål a t s ty rke  og in tensivere  ku ltu re lt sam arbejde i 
vid fo rstand  m ellem  afta lepartnerne .

I aftalens artike l 3 om handles specielt sam arbejdet inden fo r underv is
n ingsom rådet. Ifølge aftalen  h a r sam arbejdet et b red t sigte. M en d e r b liver 
peget på, a t a fta lepartnerne  specielt skal:
•  frem m e sp rogforståelse
•  øge m ulighederne fo r a t studere  i et ande t nord isk  land
•  ind re tte  fæ lles uddanne lse r
•  e tab lere  gensidig anerkende lse  a f  eksam iner
•  sam ordne de kom petenceg ivende u d danne lse r til udøvelse  a f  bestem te 

erhverv  landene im ellem

•  søge a t tilgodese ø n sk e r om  underv isn ing  på  vedkom m endes m odersm ål 
ved skolegang i e t ande t no rd isk  land
S am arbejdet indenfor uddanne lsesom råde t sker en ten  i institu tionalise

re t form  eller som  tidsafgræ nsede udvik lingspro jek ter. G ennem  de sidste 
år har uddanne lsessam arbe jde t hovedsagelig  foregået inden fo r fire om rå
der: sp rogfo rståe lse , sko leom råde t (grundskole og 1 6 -1 9  års uddannelse), 
voksenunderv isn ing  og fo lkeoplysn ing  sam t hø jere  uddannelse.

A rbejdet m ed øget sprog forståe lse  h a r hele tiden væ ret re t om fattende 
indenfor ku ltu rafta lens o rganer. F lere  in s titu tioner på  det nord iske ku ltu r
budget og en del p ro jek tv irksom hed  er d irek te  in d re tte t på v irksom hed for 
øget sp rogforståelse .

N ord isk  språksekretaria t og N ord iska  språk- och in form ationscen tre t 
spiller en cen tra l rolle i a rbe jde t fo r øget sp rogfo rståelse . De blev begge to 
o p re tte t i slu tn ingen a f  70’erne.

N ord isk  språksekretaria t i O slo e r  et rådgivende og koord inerende organ 
i nord iske sprogspørgsm ål. D et skal tage initiativ  til ud redn inger og fo rsk 
n ingspro jek ter, arbejde  m ed nabosprogsunderv isn ing , sam arbejde m ed
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m assem ed ierne , m edvirke ved o rdbogsp ro jek te r og ud tale  sig om sager a f  

betydning for den nord iske sp rogforståelse .
N ordiska  språk- och in fo rm a tionscen tre t i H elsingfors har hovedsagelig  

til opgave dels i F in land , i sam råd  m ed finske sko lem yndigheder, at frem 
me underv isn ing  i og kendskab  til de øvrige no rd iske landes sprog, kultur 
og sam fundsforho ld  , dels at form idle kundskab  om F inlands kultur, sam 
fundsforho ld  og sprog til d e t øvrige N orden . C en tre t sam arbejder tæ t med 
S p råk sek re ta r ia te t.

1 1981 vedtog m in isterrådet et handlingsprogram  fo r  øget sprog forståel
se  i N orden . P rogram m et blev udarbejdet på baggrund a f en ræ kke u d red 
ninger, som  sek re ta ria te t havde fo reståe t.

Inden fo r det nordiske sko lesam arbejde  arbejdede  m an i begyndelsen  
m eget m ed forsøg  på  at harm onisere  uddannelserne  i N orden . Senere blev 
væ gten i højere grad lagt på pæ dagogisk forsøgs- og udvik lingsarbejde, og i 
m indre grad på d irek te  harm on iseringsbestræ belse r.I 1981 beslu ttede  M i
n is te rråde t, at følgende om råder tillægges særlig vægt i det no rd iske sko le
sam arbejde:
•  ungdom suddannelsernes forhold til arbejdslivet
•  skolens o rgan isationsudvik ling  og arbejdsm iljø
•  erhvervspæ dagogiske spørgsm ål
•  in tegration  a f specialunderv isn ingens e lever

S am arbejdsform erne inden for d isse tem aer har varieret noget, m en i
sto r udstræ kning  satsede  m an efterhånden  på såkald te  ne tvæ rkspro jek t, 
hvor m an kob ler en sarted e  forsøg, lokalom råder o s v .. sam m en med h inan
den. M en også k u rser, rap p o rte r og andre ty p er p ro jek te r er b en y tte t som 
sam arbejdsform er.

I slutningen a f 70 'erne  gennem førtes et p ro jek t om m iljøundervisning på 
henholdsv is g rundskole- og gym nasieskolen iveau . P ro jek te t har resu ltere t 
i en nordisk  m iljø læ rebiennale, som  afholdes på skift i de enkelte  lande og 
re su lta te r fra p ro jek te t har også slået igennem  i landenes læ seplaner på 
om rådet. I 1980 e tab le redes N ord isk  U ddannelsescen ter fo r  D øvblindeper- 
sonale  som et fo rsøgspro jek t under henholdsv is undervisnings- og social
sek to ren . C en tre t beskæ ftiger sig isæ r med kursus- og ressou rcev irk som 
hed sam t udvik lingsarbejde på døvb lindeom rådet. F ra  1985 har cen tre t 
væ ret en perm anent institu tion  i D ronninglund ved A alborg adm in istrere t 
a f N ord iska  N äm nden  för H andikappfrågor.

I 1982 og 1986 indgik de nord iske lande aftale om  fæ lles arbejdsm arked  
for henholdsv is læ rere i fo lkeskolen  og for faglæ rere og læ rere i prak- 
tisk -æ ste tiske  fag i gym nasieskolen  (gym nasiet og e rhvervssko lerne). Som 
en del a f  den økonom iske handlingsplan , N orden  i væ kst, begyndte der i 
1986 en 3-årig fo rsøgsv irksom hed  om kring uddanne lse r med betydning for 
øget p roduktion  og beskæ ftigelse . S tyringsgruppen  for p ro jek te t har 
ivæ rksat eller fo rb e red e r om kring 20 delp ro jek ter.

I slutningen a f 1983 begyndte  et sam arbejde om  datateknologi inden for
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ku ltu rom rådet m ed nedsæ tte lse  a f  D A K U -gruppen . I sin m andatperiode 
(indtil udgangen a f 1986) gennem førte  g ruppen  en ræ kke p ro jek te r .

1 1986 begyndte  et nord isk  sam arbejde om  dataprogram vareproduktion  
for sko leom rådet m ed hovedvæ gt på skabelsen  a f en fælles nordisk  indsats 
på p roduk tionsom rådet, et øget nord isk  know -how  sam t uddannelse af 
vejledere  og læ rere i program design.

Sam arbejdet vedr. fo lkeo p lysn in g  og  voksenundervisn ing  begyndte som  
en forsøgsv irksom hed om kring m idten a f 70 'erne . S iden er det blevet et 
fast sam arbejdsom råde. A rbejdet har i høj grad koncen tre re t sig om u d 

givelse a f  rap p o rte r og afho ldelse  a f  kon ferencer og sem inare r. Specielt har 
voksenlæ ring i a rbejdslivet væ ret et gennem gående tem a i sam arbejdet. 
D er har også væ ret gennem ført kortlæ gninger a f  forskning , forsøgs- og 
udviklingsarbejde inden fo r om rådet.

N ord isk  K ultu rfond  har afsat m idler til o rgan isa tionernes fo lkeoplys
n ingssam arbejde i N orden .

N ordens fo lk lig a  akadem i h ar til form ål at bidrage til fornyelse og 
udvikling a f  fo lkeoplysningen i N orden . D ette  har akadem iet hovedsagelig  
gjort ved at arrangere  k u rser og kon ferencer om folkeoplysn ingsspørgs
mål, voksenpæ dagogik  og tem aer, som  er a f  in teresse  for fo lkeoplysere  i 
de nord iske lande. Inom  den högre u tb ildningen  genom fördes under en rad 
år en regelbunden  ku rsverksam het på  10 olika om råden . K ursverksam he
ten  rik tade sig till un iversite tss tuderanden  eller om fattade fortbildning och 
v idareutbildning.

I fö rbindelse m ed om organiseringen av m in is te rrådssek re ta ria te t har 
hela verksam heten  inom  om rådet högre utbildning sam m anförts så , a tt 
ku rsverk sam heten  behandlas sam lat m ed p laneringen av sam arbete t inom 
universite ts- och högskoleom rådet generellt.

Sam arbe tskom m iss ionen  fö r  N o rdka lo tten s universite t och högskolor  

b ildades 1971 och a rb e ta r för a tt s tä rk a  banden m ellan högskolorna på 
N ordka lo tten . G enom  ett gem ensam t re su rsu tny ttjande  kan m an å s tad 
kom m a en snabbare u tveckling  och också  nå b ä ttre  resu lta t.

B akgrunden till h ö g sko lesam arbe te t över K varken  s tå r a tt söka i det 
faktum  att m ånga finska u n iversite tss tuderande  sökte sig till Sverige. S är
skilt s to r var s tuderandeström m en  till U m eå. T oppen kom  1977 då  finlän
dare utg jorde ca 10 %  av to ta lan ta le t studerande vid U m eå un iversite t eller 
drygt 800.

I tak t m ed a tt s tuden tström m en  väste ru t väx te , ökade också  problem en. 
D et gällde sp råk fö rståe lsen , stud iestöd , sociala frågor, exam ensgiltighet, 
kom pletteringsu tb ildn ing  och därm ed sam m anhängade problem . U nder 
åren  1980—83 beviljade N ord iska  m in is terrådet m edel för en arbetsm ark- 
nadssek re te ra re  för fin ländska studerande i U m eå. Den fö rbättrade  in for
m ationen ledde till b ä ttre  stud iep lanering  och ökad kunskap  om studie- och 
arbetsm arknadsm öjligheter bland de fin ländska studerande.

M ittnordensam arbete t inom  högsko leom rådet sta rtade  1981 och m ålet
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fö r verksam heten  h a r främ st varit en sam m ankoppling  m ellan å  ena  sidan 

regionala u tveck lingspro jek t och u tvecklingsprob lem  sam t å an d ra  sidan 

högre u tbildning och forskning. M an har hittills a rb e ta t enligt följande 
riktlinjer:
•  in fo rm ationsak tiv ite ter
•  kon tak tserv ice  m ellan högsko lo rna och un iversite ten
•  konferencer
•  specialpro jek t

Inom  m iljölära har e tt nord isk t sam arbete  pågått sedan 1970-talet. På 
un iversite ts- och högskolen ivå har a rb e te t le tts av en kon tak tg rupp  med 
uppgift a tt g ranska  underv isn ingen  i m iljölära inom högre utbildning, efter- 
och fortu tb ildn ing  sam t fo rskaru tb ildn ing . K on tak tg ruppens m andatperiod  
u tlöp te  1986.

S am arbetsnäm nden  för de no rd iska lektora tsadm in istra tionerna  in rä tta 
des för en fyraårig  fö rsöksperiod  1984-87 . S am arbetsnäm nden  har -  som 
ett gem ensam t forum  för de nord iska  ländernas lek to ra tsadm in istra tioner 
-  till uppgift att stöd ja  den  underv isn ingsverksam het som  bedrivs på 
un iversite t och högskolor runt om i världen av de nord iska ländernas 
u tsända  lek to re r och  andra  lärare . N äm nden  skall kom plettera  och fö rstä r
ka de ensk ilda ländernas in sa tse r i syfte a tt öka kännedom m en om  och 
in tresse t för N o rd en s sp råk , litte ra tu r, ku ltu r och sam hällsförhållanden.

1.4 N a tio n a l uddannelsespo litik  — udvik lingstendenser

I alle de nord iske lande undergår uddannelsesom rådet m ere eller m indre 
om fattende æ ndringer som  følge a f  den  faglige udvikling, ny viden og ny 
teknologi. D er sker også en forskydning a f an sv ar og kom petence fra de 
cen trale  til de lokale m yndigheder.

U ddannelsessystem erne  skal bl. a. sikre, at a rbe jd ssty rken  i frem tiden 
får de rigtige kvalifikationer og v iden, så den hurtigt kan om stille sig til ny 
teknologi, æ ndrede p ro d u k tio n sp ro cesse r og nye m arkedsm uligheder. Det 
e r  derfo r et gennem gående træ k  i de fleste landes uddannelsespo litik  så 
hurtigt og fleksibelt som  muligt at udbygge kapacite ten  i de g runduddan 
nelser, der er re tte t m od erhverv  m ed gode beskæ ftigelsesudsig ter . T ilsva
rende begræ nses uddanne lseskapac ite ten  på om råder, d e r trues  a f  arbe jd s
løshed, eller også æ ndres uddannelserne  med nye fag og kom binationer, så 
beskæ ftigelsesm ulighederne bedres.

De tekn iske  uddannelser, som  sig ter mod teknologisk  og eksportm æ ssig  
væ kst i e rhvervslive t, p rio rite res højt. D anm ark vil således satse  på en 2 - 3  
dobling a f an ta lle t a f  studerende  på tekn ikeruddannelserne .

E rhvervsuddanne lse rne  på 16—19 åriges niveau gennem går en m odern i
sering i alle landene. I Sverige e r  der for nylig afslu tte t en om fattende 
vurdering a f uddanne lse rne , som  vil foranledige en ræ kke forsøgs- og 
udv ik lingsarbejder de næ ste  år. I N orge vil m an satse  på væ kst i an ta lle t a f 
læ rlingekon trak ter, og læ rlingeordningen skal udvikles og indpasses i nye
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studielin ier. I D anm ark  skal læ rlingeuddannelsen  og den erhvervsfaglige 
g runduddannelse  afløses a f  et e rhvervsuddanne lsessystem , som  gør det 
le tte re  a t e tab lere  nye, tid ssvarende  e rh v ervsuddanne lse r og at vedligehol
de og forny bestående  u d danne lse r i tide.

M ellanstad iereform en, som  om fa tta r det allm änbildande gym nasiet och 
y rkesu tb ildn ingen , genom förs i F in land u nder åren  1982-88 . D et allm än
bildande gym nasiet fö rb lir treårig t och fö rbereder e leverna både för hög
sko lestud ier och fö r yrkesu tb ildn ing  som  bygger på studen texam en . Y r
kesutb ildningen får i det nya sy stem et en s tru k tu r m ed 25 grundlin jer, som  
ger en tidsenlig  grundutb ildn ing  för olika arbetsy rken .

1 D anm ark træ d er i e fte rå re t 1988 en  gym nasiereform  i kraft, hvor den 
tidligere g ren s tru k tu r e rs ta tte s  af en m ere smidig ordning, som  giver 
eleverne m ulighed for at kom binere fag efter eget valg på tvæ rs a f  de 
kendte  g rene. Indførelsen  a f  valgfag skal gøre det le tte re  at indføre nye fag 
således, at gym nasiet hurtigere  kan om stille sig til sam fundets k rav  om 
undervisningstilbud.

I landenes uddannelsespo litik  re tte s  der stø rre  opm æ rksom hed mod 
ligestillingsaspektet i fo rb indelse  m ed studie- og erhvervsvalg . Piger o p 
fo rdres til i stø rre  grad at søge ind på uddannelser inden for na tu rv idenska
belige fag, økonom i og tekn iske  og adm in istra tive  fag, og m ed tiltag inden 
for uddannelsesvæ senet tils træ ber m an at fo randre eksisterende kønsro lle
m ønstre.

I landene re tte s  søgelyset m od voksenuddannelserne . 1 D anm ark foregår 
i d isse år et om fattende forsøgs- og udviklingsarbejde inden fo r fo lkeoplys
ning og voksenunderv isn ing , og om rådet vu rderes m ed henblik  på fo rnyel
ser, adm inistra tive forenklinger o.lign. I Sverige gøres d e r en ek stra  ind
sats fo r a t inddrage de kortuddannede  voksne. 1 N orge e r begrebet livslang 
læring grundlag for regeringens uddannelsespo litik . M an ønsker at foretage 
en bred  vurdering  a f hele uddanne lsessystem et, idet udvidelse og fornyelse 
af kom petence e r en nødvendig  del a f  de t voksne liv.

Ved at fo renkle de regler, som  s ty re r sko lernes v irksom hed , fo rtsæ tte r 
udviklingen i landene m od stø rre  decen tralisering  m ed en k larere an sv ars
fordeling m ellem  sta t og kom m uner.

I alle de no rd iske lande lægges d e r vægt på en fleksibel, decen tra lisere t 
og sp red t uddannelseso rgan isa tion  m ed henblik  på øget ligestilling i til
gangen til uddannelserne  og sty rkelse  a f  det regionale næ ringsliv. U ddan
nelseso rgan isa tionerne  bruges således som  instrum ent til at frem m e øget 
stabilitet i bosæ tningen og til at m odvirke den dem ografiske udviklings 
stø rre  fo rskydninger fra land til by. I flere a f  landene arbejder m an med 
p laner om  øget fjernundervisning.

G rundskolen  gennem går også i d isse  år visse forandringer. I D anm ark 
vil fo lkeskolen  i de kom m ende år opleve en gennem gribende forandring , 
der bl. a. åb n er m ulighed for et brud m ed den traditionelle tim e- og fagop- 
delte skole. I de andre  lande arbejdes der også med at gøre skolen m ere
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fleksibel og tid ssvarende . D ette  skaber behov  forøget indsats i efter- og 
v idereuddannelsen  a f  læ rere.

Nationella och nordiska utvecklingslinjer inom  högre utbildning

D en utbildn ingsexplosion  som  ägt rum  i de nord iska länderna sedan 
1960-talet h a r fö ran le tt sk ilda lösningar i de olika nord iska länderna. I 
D anm ark har K öpenham ns och A rhus un iversite t hållit fast vid den gam la 
u tb ildn ingsstruk tu ren  fö r den långa, akadem iska  u tb ildningen, m edan 
O dense un iversite t, R oskilde un iv e rsite tscen te r och A alborg u n iversite ts
cen te r, som  grundades på 60- och i början  av 70-talet, i växlande om fatt
ning har e tt u tbud  av både långa, akadem iska  och m ellanlånga utb ildning
ar. F ö r de m ellanlånga u tb ildn ingarna har man fo rtfarande kvar särskilda 
u tb ildn ingsansta lter, som  ä r helt fristående från un iversite tso rgan isa

tionen.
I F in land har m an varit angelägen om  a tt b ibehålla  den trad itionella  

u tb ildn ingsstruk tu ren  för den långa u tb ildningen. M an har grundat en rad 
nya un iversite t och underv isn ingsresu rserna  har därm ed sp ritts  regionalt 
över e tt be tydande  an tal lokala enhe te r. D e m ellanlånga u tb ildningarna har 
i m indre u ts träckn ing  b erö rts  av denna u tveckling.

Island har e tt un iversite t, en lärarhögskola  och några sko lor på  högre 
nivå som  tillhandahåller k o rta  utbildningar.

I N orge har m an vid sidan av de nya un iversite ten  i T rom sö och T rond 
heim g rundat en rad d is trik thögsko lo r. D essa är p rim ärt in rä ttade  för 
m ellanlång utbildning. M ellanlånga u tb ildningar ingår även i un iversite tens 
underv isn ingsu tbud .

Sverige känne tecknas av att alla u tb ildn ingsansta lter, såväl lång, m ellan
lång som  v issa k o rta  u tb ildn ingar, har fö rts  sam m an i e tt in tegrerat högsko
lesystem .

S trävanden  av skiftande innebörd  ligger alltså  bakom  den nationella 

lösning varje land valt fö r sitt v idkom m ande. D etta  har m edfört a tt varje 
nord isk t land fått sin egen o rg an isa tionsstruk tu r såv itt gäller de postgym 
nasiala u tb ildningsvägarna.

På nordiskt plan har m an fö rsök t sam ordna resu rserna  inom  högre 
utbildning. A r 1973 avgav N ord iska  råde t en rekom m endation  om  sam pla
nerad u tbyggnad av un iversite t och högskola. M an anm odades a tt vidta 
å tgärder som  ledde till en gem ensam  planering av utbyggnaden av högsko
leväsendet, för a tt så  skapa en ökad in tegration  på den  högre u tbildningens 

om råde.
R ekom m endationen  kom  em ellertid  för sen t, eftersom  de nationella 

beslu ten  om  en s to r expansion  av den högre utbildningen vid det laget var 
fa ttade och delv is genom förda i början av 1970-talet. De lösningar som 
genom fördes nationellt ledde inte till någon u tb redd  sam planering , men
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såsom  N ord iska  rådets k u ltu ru tsko tt konsta terade  har sam arbete t inom 
den högre u tb ildningen u tveck la ts i positiv  riktning även  om rekom m enda
tionens u ttryck liga syfte inte förverkligats.

Aktuella nationella tendenser: Internationalisering av utbildningarna

E tt gem ensam t drag  i de no rd iska  ländernas utbildningspolitik  på hög
skolen ivå är e tt ökat in tresse  fö r in ternationalisering  av u tb ildningarna.

Jäm fört m ed svenska  förhållanden  är andelen  norska  högskolestuderan- 
den , som  b ed river stud ier u tom lands, sto r. D etta  b ero r på att det inom 
vissa u tb ildn ingsom råden  ä r b rist på u tb ildn ingsp latser t. ex. inom  teknik 
och  ekonom i. D et har varit en m edveten  strävan  från den norska  regering
ens sida a tt u n derlä tta  högsko lestud ier u tom lands. D etta  har bl. a. tagit sig 
u ttryck  i a tt s tud iestödsreg lerna  fö r u tlandsstud ie r ä r  liberalare i N orge än i 
Sverige.

D et ä r  vanligt a tt is ländska  s tu d en te r bedriver stud ier vid u tländska 
un iversite t, m en de erhåller stud iestöd  endast om man inte underv isar i 
äm net fö r stud ierna  i Island.

Ø get in teresse  for in ternationalisering  a f uddannelserne karak te rise re r 
nu de nordiske landes undervisningspolitik . I D anm ark e tab leredes i 1985 
på underv isn ingsm in isterens initiativ som  et 3-årigt fo rsøgspro jek t et infor
m ationscen ter for studie- og udvekslingsre jser fo r unge. C en tre t, d er især 
er tæ nkt som  et serv iceorgan  fo r sko ler og andre uddannelsesinstitu tioner, 
drives dels ved hjæ lp a f offentlige m idler, dels ved tilskud fra private  
fonde. C en tre t fungerer også som  in fo rm ationstjeneste  og kon tak tfo rm id
ler for uden landske grupper og enke ltpersoner, de r ønsker at gennem føre 
et studiebesøg  el. lign. i D anm ark . C en tre ts v irksom hed om fatter i p rincip
pet studie- og udvekslingsre jser til hele V erden.

I F in land har regeringen fö r 1987 av sa tt 1.5 milj. FIM  för utveckling  av 
högskolornas in ternationella  verksam het. U tby tesp rogram  för bl. a. s tude
rande och lärare regleras av en  rad ku ltu rav tal som  Finland ingått m ed 
olika länder. Till d e tta  bö r läggas sam arbetsav ta l m ellan olika un iversite t 
och högskolor. På grund av bl. a. de talrika avtalen  på un iversite ts- och 
högskolenivå ä r det svårt a tt erhålla en överblick  av de sam m anlagda 
resu rsin sa tse rna .

I Sverige finns det sedan budgetåre t 1983/84 särsk ilda medel anvisade till 
Svenska institu te t för s. k. in tegrerad  högskoleutbildning i u tlandet. Ä ven 
un iversite ts- och högskoleäm betet d isponerar över m edel för a tt stöd ja  och 
stim ulera in ternationellt u tby te  sam t in ternationalisering  av högskolans 
verksam het.

1.5 In terna tiona lt uddannelsessam arbejde

Alle de nord iske lande er m edlem m er a f in ternationale  organ isationer, 
som  beskæ ftiger sig m ed sam arbejde på uddannelsesom rådet. D ette gæ lder



1535B 83/k: Bilaga 1

en lang ræ kke a f F N ’s sæ ro rgan isa tioner som  f. eks. FA O , IL O , W H O  og 
U N IC E F , der hver inden for sit særlige om råde har en ræ kke uddannel
sesprogram m er, og fø rst og frem m est U N E SC O , d e r som  et a f  sine hoved
form ål har at frem m e det globale uddannelsessam arbejde . D et gæ lder 
endvidere  O E C D /C E R I, E u ro p aråd e t og -  fo r D anm arks vedkom m ende 
-  E F .

De nord iske landes deltagelse i de tte  in ternationale  sam arbejde, der 
iøvrigt ofte bygger på indbyrdes konsu lta tioner, kan ikke undgå at afspejle 
sig i det nord iske uddannelsessam arbejde . På den anden  side kan re su lta 
terne a f  det no rd iske sam arbejde heller ikke undgå at påv irke de nordiske 
landes bidrag  til sam arbejdet i de stø rre  in ternationale  fora. Det e r  derfor 
rim eligt at give en kort om tale a f d isse o rgan isa tioner og deres arbejde i 
den kulturelle handlingsp lans uddannelsesdel.

U N E SC O  an v en d er idag den s tø rste  del a f  sine re sso u rce r til uddannel
sesom rådet på D en 3. V erden . D ette  frem går a f  U N E S C O ’s program  og 
budget 1986 -87 , d e r iøvrigt e r  karak te ristisk  ved at rum m e et m eget stort 
an tal sm å ak tiv ite te r i s tø rre lseso rdnen  10-100.000$, jfr . de nordiske 
landes vedholdende kritik a f  den m anglende koncen tra tion  i U N E S C O ’s 
indsats.

D et e r  im idlertid  i vu rderingen  a f U N E S C O ’s v irksom hed -  set fra en 
nordisk  synsv inkel — positiv t, at U N E SC O  og specielt U N E S C O ’s eu ro 
pæ iske region e r det eneste  in ternationale  forum  fo r et uddanne lsessam ar
bejde m ellem  Ø st- og V esteu ropa.

O ECD  e r fø rst og frem m est en økonom isk sam arbejdsorgansiation . U d 
dannelserne b liver d erfo r u nder sam arbejdet i O E C D ’s regi be trag te t som 
et led i den økonom iske og sam fundsm æ ssige udviklingsproces. G ennem  
analy tiske og kom parative  stud ier over udv ik lingstendenser i og uden  for 
m edlem slandenes u d danne lsessystem er, søger O EC D  at identificere de 
udfordringer, som  m ed lem slandenes uddanne lsessystem er stilles overfor, 
og de reak tioner, som  d isse ud fo rdringer bø r udløse.

I det tilkny ttede cen te r for uddannelsesforskn ing  og - fo rn y e ls e , C ER I 
(C en ter for E ducational .Research and /nnova tion ) arbejdes der m ed m ere 
konkre te , fo rskn ingsre la terede  p ro jek ter, som  bl. a. kan tjene til belysning 
og uddybning  a f det m ere uddannelsespo litisk  betonede arbejde, som 
foregår i O E C D 's uddannelsesudvalg .

I perioden 1987-89  vil O E C D ’s uddannelsesudvalg  give højeste prioritet 
til to  p rob lem om råder: 1) U ddannelserne  og æ ndringerne i den erhvervs- 
og sam fundsm æ ssige s tru k tu r sam t 2) Forbedring  af uddannelsernes kvali-

H vad det fø rste  p rob lem om råde angår, e r det cen tra le  spørgsm ål uddan
nelsessystem ets æ ndrede  rolle, når det både skal leve op til og aktivt 
bidrage til den struk tu re lle  tilpasn ingsproces, som  sam fundene inden for 
O E C D ’s m edlem skreds løbende gennem går. Særlig vægt lægges på uddan-
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neisernes — såvel de form elles som  de uform elles -  opfyldelse a f  de krav , 
som  de hastige teknologiske fo randringer stiller.

M ed hensyn  til det andet p rob lem om råde er hovedform ålet at bidrage til 
de enkelte  landes bestræ b e lse r på  at fo rbedre sko lernes og deres underv is
nings kvalite t. En sådan forbedring  anses for væ sentlig  for m edlem slande
nes udvikling på det kultu relle , sociale og økonom iske om råde. M an vil 
heru n d er søge at udvikle m etoder og p ro ced u rer, som  e r egnede til at måle 
og vurdere  uddanne lsessys tem ernes resu lta ter.

Det uddannelsesm æ ssige -  og kulturelle -  sam arbejde indenfor D en  
europæ iske K u lturkonven tion  under E uroparådet begyndte  fo r snart 40 år 
siden. F orm ålet e r at frem m e sam følelsen  m ellem  de vesteu ropæ iske  lan
de, at bevare og udvikle den fæ lles europæ iske ku ltu rarv  og at søge 
løsninger p å  fæ lles p rob lem er inden fo r uddannelses -  og ku ltu rom rådet.

Den nuvæ rende 5 års plan (1987 -91 ) ope re re r med tre  hovedtem aer:
•  E uropæ isk  borgerskab  og kulturel iden tite t
•  U ddannelse  og ku ltu r i et sam fund under forandring  og
•  K ultur og uddannelse  i dagliglivet.

A rbejdsprogram m et fo r 1987 om fa tte r på uddannelsesom rådet følgende 
ak tiv ite ter: E levm obilite t og -udveksling , fo rbedre t frem m edsprogsun
dervisning i skolen og inden fo r voksenunderv isn ingen , indlæggelse a f  en 
europæ isk  dim ension i uddanne lse rne  sam t udvikling a f europæ isk  
un iversite tssam arbejde  bl. a. gennem  frem m e a f forskningen og lærer- og 
studen term obilite ten .

De europæ iske F æ llesskaber  — E F  — sam arbejder på  uddannelsesom rå
det både inden for og uden for R om trak ta tens ram m er. Sam arbejdet tjener 
tre  form ål: at frem m e borgerens frie bevæ gelighed inden fo r F æ llesskabets 
g ræ nser, at sty rke den økonom iske væ kst inden for Fæ llesskabet og at 
skabe sam følelse og en europæ isk  iden tite t hos m edlem slandenes borgere.

D ette  sker gennem  en lang ræ kke sam arbejdsp rogram m er og p ilo t
p ro jek ter. De senes te , hidtil s tø rste  p rogram m er er C O M ET T  og E R A S
M US.

C O M ET T  (C om m unity  A ction Program m e in .Education and Training 
fo r Technology) har til form ål at skabe et g ræ nseoversk ridende sam arbejde 
m ellem  u n iversite te r og e rhvervsv irk som heder gennem  etablering  a f sam 
a rbe jd sp ro jek te r m ed udveksling  a f studerende, læ rere og v irksom heds
ansatte .

ER A SM U S (E uropean  C om m unity  A ction Schem e fo r the M obility o f 
i/n iv e rsity  S tuden ts) har til form ål at skabe en væ sentlig  forøgelse af det 
antal s tuden te r, som  tilbringer en del a f  deres studietid  ved et un iversite t i 
et andet m edlem sland. D ette  skal opnås dels ved et om fattende stipendie
program . dels ved at et stort antal un iversite te r gennem  bi- eller m ultilate
rale afta ler gensidigt forplig ter sig til at godskrive deres studerende de 
stud ieperioder, som  de har tilbragt ved et un iversite t i e t andet m edlem s
land.
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M an har våren  1987 tillsatt en gem ensam  arbetsg rupp  för E F T A  och EG 
m ed uppgift a tt u n dersöka  sam arbetsm öjligheter på u tb ildningsom rådet 
u tifrån  E G -program m en C O M E T T  och E R A SM U S.

I den følgende oversig t gives et billede af, hvad der i ø jeblikket s tå r på de 
in ternationale  o rgan isa tioners program  på uddannelsesom rådet. Sam tidigt 
e r det ang ivet, hvilke a f  de angivne em ner, de r også behandles -  eller for 
ganske nylig har væ ret behand le t -  i N ord isk  M inisterråds regi.

Det e r  næ rliggende at tale om en om fattende overlapning i o rgan isa tio 
nernes arbejde. D ette  fo rekom m er u tv iv lsom t, men generelt m å m an nok 
m edgive, at de enkelte  o rgan isa tioners m ed lem skreds, overo rdnede mål, 
økonom iske re sso u rce r og arbejdsfo rm er er så forskellige, at det sam m e 
em ne behandles på forskellig  m åde og ud fra  forskellige synsv ink ler i de 
enkelte o rganisationer.

Det frem går, at der er em ner, som  anses for så universelle og ak tuelle , at 
de behandles i 3 e ller 4 a f  de 5 næ vnte o rgan isationer. Det gæ lder d a ta tek 
nologi, frem m e a f in ternational fo rståe lse  (globalt eller regionalt), ligestil
ling, undervisning a f handicappede og indvandrere /gæ stearbejdere , o v e r
gangen fra skole til a rbejdsliv , voksenunderv isn ingen  og dens m uligheder 
fo r at åbne nye veje til a rbe jd sm arkede t, elevudveksling , frem m edsprogs- 
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undervisning, gensidig anerkendelse  a f  ek sam ensbev iser og stud ieperioder 
og sam arbejde m ellem  un iversite t og erhvervsliv .

2 Nordisk sprogforståelse — nordisk sam følelse

2.1 U dbygning a f  sprogsam arbejdet

D et kan næ ppe gentages fo r ofte, at nord isk  sprogforståelse  e r  e t vigtigt 
fundam ent fo r nordisk  sam arbejde og en grundforudsæ tn ing  for nordisk  
sam hørighed. Ø get no rd isk  sp rogforståelse  e r  et tilbagevendende tem a i 
nord iske dokum en ter og offentlige ud ta le lser og e r stad fæ ste t i den nord is
ke ku lturaftale.

N ord isk  sprogfæ llesskab er unik t i m ange henseender. I princippet kan 
3/4 a f  no rdboerene  bruge deres eget m odersm ål i sam væ r med hinanden . 1 
praksis e r  billedet ikke så ideelt. Ifølge undersøgelser har nordm æ nd lettest 
ved at fo rs tå  de øvrige skandinaviske sprog, m ens svenskere og fin lands
svenske derim od ofte har p rob lem er m ed a t fo rstå  de andres sprog. F inner 
med finsk som  m odersm ål, islæ ndinge, fæ ringer, sam er og grønlæ ndere 
kan ikke bruge sit eget m odersm ål i nord isk  sam m enhæ ng og er afhængige 
af at læ re et a f  de skandinaviske sprog som  frem m edsprog  eller at bruge 
tolkning.

M est a larm erende e r situationen  b landt unge. In ternationaliseringen  af 
m edierne m ed stigende udbud  a f uden landske program m er, ikke m indst 
anglo-am erikanske, udgør en trussel m od den nordiske sprogforståelse . 
D enne udvikling m å vendes, hvis nord isk  ku ltu r skal overleve , jfr. også 
rapporten  om  en nord isk  handlingsplan inden fo r det alm en kulturelle 
om råde. D er er efter arbejdsg ruppens opfatte lse  behov for en kraftigt øget 
og sam ordnet indsats inden fo r kultur- og underv isn ingsom råde om fatten 
de både underv isn ingen , m edieom rådet og bogm arkedet.

Inden fo r underv isn ingsom råde t m å undervisningen i de skandinaviske 
sprog og orientering  om  de øvrige sprog i N orden  have en m ere frem træ 
dende plads i landenes uddannelsespolitik .

M anglende m otivation  e r et a f  hovedprob lem erne for en øget nordisk 
sprogforståelse . O fte synes eleve rne , at det hverken  e r re levant eller på 
anden  m åde nyttig t a t læ re nord iske sprog -  de Kan lige så godt klare sig 
med engelsk . Ø get læ rer- og elevudveksling  m ellem  landene er et a f  m id ler
ne til at stim ulere m otivationen. E lever inden for de 1 6 -1 9  åriges uddan
nelser bø r også have m ulighed for ét års skolegang i et andet nordisk  land i 
lighed m ed den m ulighed, der gives idag f. eks. gennem  A m erican Field 
Service.

I 1981 vedtog m in isterrådet e t 5-årigt handlingsprogram  for fo rbedre t 
sprogforståelse  i N orden  på  baggrund af rek. nr. 12/1977 fra N ord isk  råd. 
M ed udgangspunkt i handlingsprogram m et er en ræ kke ak tiv ite te r gen
nem ført. H e r skal specielt næ vnes kortlæ gningen a f undervisningen i de 
nord iske sprog i gym nasiet og i e rhvervsuddanne lse rne , som  m undede ud i 
en  ræ kke forslag  (N ord iske språk i gym nas og y rkesu tdanning , 1986).
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I e fte rå re t 1987 afho ldes en  nord isk  konference  om  sp rogsam arbejdet, 
hvo r den  ovennæ vnte  rappo rts  forslag  d rø ftes , og hvo r en m ere principiel 
d iskussion fø res om  sp rogsam arbejdet i årene  frem over.

D et e r  a rbejdsg ruppens op fa tte lse , at nord isk  sprogfo rståe lse  er a f  en  så 
fundam ental be tydning  fo r no rd isk  sam arbejde iøvrigt, a t d e r bø r gøres 
ek stra  frem stød  fo r sp rogarbejdet i en periode. D erfo r fo reslår gruppen  en 
udbygning a f ak tiv ite te rne  over en 5 års periode. D enne udbygning m å 
gælde alle in s tanser, som  på  en eller anden  m åde kan bidrage til at m indske 
besvæ rlighederne m ed at kom m unikere på et nord isk  sprog: politikere, 
m yndigheder, uddanne lsesin s titu tioner, m edier, kunstnere  m v., nationalt 
såvel som  nordisk .

I 1980 a rrangerede  F oren ingerne N orden  i sam arbejde m ed S ekre taria te t 
for nord isk  kultu relt sam arbejde en  offentlig kam pagne fo r at lære nordiske 
sprog og stim ulere  sprogfo rståe lsen  generelt. En gentagelse h era f kunne 
overvejes som  en del a f  udbygningsarbejdet. K am pagnen bør gennem føres 
i sam arbejde m ed Foren ingerne  N orden  m ed opfordring til in stitu tioner og 
organ isa tioner om  a t slå et slag for sagen.

F orslag

A rbejdsgruppen  fo reslå r:
at m in is terrådet over en 5-års periode udbygger arbejdet m ed øget 

sp rogforståelse
at an sv a re t fo r ak tiv ite te r vedr. nord isk  sp rogforståelse  henlægges 

til sty ringsgrupperne  fo r henholdsv is sko lesam arbejdet, fo lkeop
lysnings- og voksenunderv isn ingssam arbejdet og højere uddan
nelse fo r deres  respek tive  om råder i sam arbejde m ed N ord isk  
sp råk sek re ta ria t og N ord iska  Språk- och In fo rm ationscen tre t og 
at N O R D SPR A K * få r m ulighed fo r at m edvirke i de tte  arbejde. 

at o rien tering  om  sprogene i N orden  indgår som  en obligatorisk  del 
a f  underv isn ingen  i g rundsko len  og a f de 1 6 -1 9  årige. 

a t nationale  underv isn ingsm ynd igheder op fordres til at i væ rksæ tte  
p ro jek te r m ed henblik  på a t fo rbedre sprogforståelsen  inden for 
en lang ræ kke om råder, 

a t å re t 1990 erk læ res som  N ord isk  sprogår.

2.2 U dviklingsarbejde

En a f  g rundfo rudsæ tn ingerne  fo r en øget nordisk  sp rogforståelse  er 
tils tedevæ relse  a f  et rigt og pæ dagogisk  godt underv isn ingsm ateria le , som  
kan væ kke e levernes appetit p å  at læ re e t no rd isk  sprog. D et gæ lder både 
traditionelle læ rem idler som  data tekn iske  og audiovisuelle hjæ lpem idler. 
D et er tidligere i en rekom m endation  fra N ord isk  råd (rek. nr. 10/1981),

* I NORDSPRAK sidder repræ sentanter for de nordiske m oderm ålslærerforeninger 
samt repræ sentanter for de foreninger, som repræ senterer lærere, der underviser i 
de nordiske sprog som fremmedsprog.
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væ ret e fterly st en fæ lles no rd isk  litteratu ran to log i -  en slags læ rebog i 
nabosprogsunderv isn ing  -  tilre tte lag t således, at den rum m er alle sider af 

en mulig indgang til nord iske forhold  i fo rbindelse m ed m oderm åls- og 
frem m edsprogsunderv isn ingen  i gym nasiet. I rappo rten  ” N ord iske  språk  i 
gym nas og y rkesu tdann ing” fra rådes im idlertid ud fra  faglige og pæ dagogi
ske synspunk te r en sådan fæ lles nord isk  litteraturan to log i. R appo rten  fo re 
slår derim od en ræ kke andre nationale  og nord iske udgivelsesin itia tiver 
vedr. læ rem idler til brug fo r nabosprogsunderv isn ing . B landt disse kan 

næ vnes:
a) T em aantologier. D isse skal rum m e problem stillinger, som  e r genkende

lige fra  de unges hverdag  og væ re tilre tte lag t efter det princip , at de 
fø rst og frem m est skal inform ere om , hvorledes p roblem er, m an selv 
kender i sit eget land, b liver op fa tte t i de øvrige nord iske lande. T ek s
terne b ø r ikke prim æ rt væ re  skøn litte ræ re , og en ræ kke anvisn inger og 
arbejdsopgaver skal følge tem aanto log ierne. E ndvidere skal der p ro d u 
ceres lyd- og v ideobånd  m ed in terv iew s, reportage- og film klip osv ..

b) P eriodean to log ier. D isse skal om handle perioder, hvo r m an i de fleste 
nord iske lande har op levet fæ lles sociale , kulturelle og litteræ re b ry d 
ninger — uden a t d isse b rydninger dog har haft helt den sam m e k arak 
te r , sam fundsm æ ssige gennem slagskraft og konsekvens. T eksterne , 
som  væ lges til a t belyse de valgte perioder, skal indledes m ed op lys
ninger om  de sociale, politiske og kulturelle forhold i de no rd iske lande 
på de pågæ ldende tid spunk ter. A ntologierne skal suppleres m ed au- 

dio-visuelt m ateriale.
c) R apporten  anbefa ler a t d e r op re tte s  en  fæ lles nord isk  læ rem iddelfond  til 

at frem m e nationale  tiltag  til gavn fo r nabosprogsunderv isn ingen .

I 1984 begyndte på  forsøgsbasis udgivelse a f  N O R D PÅ  -  no rd isk  under
visningsm ateriale om  sam fundsforhold  -  til brug i 8.-10. klasse i den 
danske fo lkeskole. N ord isk  råds danske delegation  s tå r fo r udgivelsen  i 
sam arbejde m ed m in is te rrådssek re ta ria te t og Foreningen N orden . Ialt er 
der udgivet 8 tem ahæ fter, som  hvert e r  try k t i 4.500 eksem plarer. H æ fte r
nes udform ning h a r g jort d e t m uligt at kop iere  k lassesæ t.

D er e r  nu stillet forslag om  at udvikle N O R D PÅ  til at kunne bruges i 
underv isn ing  i alle de nord iske lande. T anken  har væ ret, a t m ateria let i de 
danske hæ fter skulle bearbejdes a f  nationale  redak tioner og udgives i 
fo rm er, som  er tilpasse t sko lesystem erne  i de enkelte  nordiske lande.

D et fo reslås , a t m an næ rm ere overvejer, om  og i givet fald hvorledes 
m an kan udvikle N O R D PÅ  indholdsm æ ssigt og forvaltn ingsm æ ssig t til et 
tid sak tuelt underv isn ingsm ateria le  om  nord iske forhold.

O gså data-tekn iske  og audio-visuelle h jæ lpem idler er begyndt at finde 
anvendelse i sprogunderv isn ingen . G odt pæ dagogisk m ateria le  til d isse 
h jæ lpem idler e r  dog en m angelvare i de nord iske lande, e ftersom  udvikling 
og p roduktion  k ræ ver sto re  re sso u rce r. E ndvidere  m angler der m ere pæ da-
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gogisk udvik lingsarbejde fo r a t finde frem  til god og in teg rere t anvendelse  
a f  h jæ lpem idlerne.

I stigende grad udvikles d e r flere da tap rog ram m er til brug i sp rogun
dervisningen. H er k ræ ves dog fo rtsa t m ere pæ dagogisk udviklingsarbejde. 
D et sam m e gæ lder in terak tiv  v ideo, hvor datap rogram m er og v ideo
sekvenser på v ideodisk  kobles sam m en.

V ideobånd m ed korte  e ller lange sekvenser -  og film -  bruges, for at 
eleverne kan opleve det ta lte  sprog og via b illedsiden fornem m e sproget i 
funktion. D e bruges også som  oplæ g til d iskussion  om  og på sproget og om  
såvel litteræ re som  sam fundsm æ ssige forhold . R egler om  ophavsre t og 
afgifter h ind rer idag anvendelse  a f  nord iske program m er på v ideobånd i 
sprogunderv isn ingen  på  tvæ rs a f  landegræ nserne.

D isse tekn iske  h jæ lpem idler åb n er m uligheder fo r at stim ulere og styrke 
sprogunderv isn ingen , ikke m indst underv isn ing  i no rd iske sprog som  frem 
m edsprog. D er k ræ ves m ere pæ dagogisk udviklingsarbejde fo r at finde 
frem  til forskellige m uligheder for a t bruge denne tekn ik , og hvilket indhold 
den skal have fo r at s ty rke  og frem m e sprogunderv isn ingen  og derm ed 
også øge sprogfo rståe lsen . E ndv idere  er der behov fo r opbygning a f n o r
disk know -how  om kring udvikling a f m ateriale.

F orslag

at udgivelse a f  tem aan to log ier m ed supp lerende m ateriale ivæ rksæ t
tes ifølge rappo rtens forslag, 

at d e r afsæ ttes m idler til udgivelse a f  underv isn ingsm ateriale  for 
nabosprogsunderv isn ing . 

at det undersøges om og i givet fald hvorledes N O R D PÅ  kan 
udvik les til et tid sak tuelt underv isn ingsm ateriale  om nordiske 

forhold.
at no rd iske pæ dagogiske udv ik lingspro jek ter om kring anvendelse  a f  

ny tekn ik  i underv isn ing  i N ordens sprog også kan opnå nordisk  
stø tte ,

at datap rogram gruppen  opfo rd res til at arbejde m ed udvikling af 
p rog ram vare , som  kan stø tte  øget nord isk  sp rogforståelse , 

at d er løsnes op for m ulighederne for a t bruge nord iske film og 
fjernsynsprogram m er på v ideo run d erv isn in g  i nord iske sprog, 

a t nord isk  sp rogfo rståe lse  inden fo r erhvervsuddannelserne  stim u
leres gennem  et pæ dagogisk udvik lingsarbejde, som  prim æ rt ta 
ger sigte på at frem skaffe  m ateria le , som  har relevans fo r ind
holdet i uddannelserne .

2.3 E fteruddannelse  a f  lærere

Som tidligere næ vnt e r  e fteruddannelse  a f  læ rere et nøgleelem ent for 
stim ulereringen og s ty rkelsen  a f undervisningen i N ordens sprog. I rap p o r
ten ” N ord iske  sp råk  i gym nas og y rkesu tdann ing”  (N ord isk  m in isterråd , 
1986) frem sæ ttes en  ræ kke forslag  til efteruddannelsesv irksom hed .
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I rappo rten  rekom m enderes, at d e r på  ku ltu rbudgette t a fsæ ttes m idler til 
afvikling a f  bila terale  e fte ruddanne lsesku rser e fter følgende model:
•  2 k u rser pr. å r  fo r læ rere , som  underv ise r i nabosprog in tegreret i 

m oderm ålsunderv isn ingen ,

•  1 kursus hvert ande t å r  fo r læ rere , som  u nderv ise r i nabosprog som 
frem m edsprog ,

•  til at o rganisere  og tilrettelæ gge ku rserne  e tab leres e t arbejdsudvalg  
bestående  a f rep ræ sen tan te r fo r N O R D S P R Å K , N ord isk  sp råk sek re ta ri
at og N ord iske  språk- och in fo rm ationscen tre t, ialt 8 personer,

•  at der på  å rsbasis  afsæ ttes m idler p å  N ord isk  m inisterråds budget til 
e fte ruddanne lsesv irk som hed ,

•  at der tilvejebringes nogenlunde ensartede  betingelser fo r læ rernes delta
gelse i k u rsern e , og a t der tages konkre te  nationale tiltag, som  sikrer 
læ rere bedre m uligheder fo r deltagelse , he runder tjenestefrihed , løn, fri 
v ikar, dæ kning a f re jse- og opholdsudgifter.
H eru d o v er skal de fæ lles no rd iske  som m erkurser fø res v idere. Selv om 

rappo rtens forslag  fø rst og frem m est angår de 1 6 -1 9  åriges uddanne lses
n iveau, skal e fte ruddannelsesv irksom heden  også nå til grundskolelæ rere  
og læ rere  inden for voksenunderv isn ing  og folkeoplysning.

F orslag

A rbejdsgruppen vil anbefale:
a t den foreslåede  efteruddannelsesv irksom hed  ivæ rksæ ttes snarest 

muligt.
a t d er gives m ulighed fo r a t læ rerne deltager i e fte ruddanne lsesku r

ser på  sam m e vilkår som  i nationale  ku rser.

2.4 E fter- og videreuddannelse  a f  tolke

V ed den  nord iske sprogkonven tions ik rafttræ delse  øges behovet for 
nord iske to lke. Idag regner m an m ed, a t d e r findes ca. 150 to lke, h v o raf 
1 5 -3 0  kan fungere som  sim ultantolke.

A rbejdsgruppen  m ener, at g runduddannelse  a f  tolke fo r det m este  skal 
foregå nationalt. D erim od er d e r behov fo r en nord isk  indsats vedrørende 
efter- og v idereuddannelse a f  to lke.

N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tre t h a r arrangere t nogle efter- og 
v idereuddanne lsesku rser fo r nord iske to lke. A rbejdsgruppen  e r a f  den 
opfa tte lse , at denne v irksom hed  bør styrkes.

Forslag

A rbejdsgruppen  fo reslår:
at efter- og v idereuddannelse  a f  nord iske tolke in tensiveres.
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2.5 N ord isk  sprog forståelse  via TV

M ed tilkom sten  a f  den nord iske T ele-X  åbnes d e r m uligheder fo r i stø rre  
grad at p roducere  og tran sm itte re  nord iske program m er, som  d irek te  eller 
indirekte kan b idrage til øget nord isk  sp rogfo rståelse . E ndv idere  kunne 
den overskydende sendetid  i Tele-X  anvendes til underv isn ingsprogram 
mer.

Idag e r det hovedreg len , at nord iske program m er og in terview s o v e rsæ t
tes og tek s te s  på  o versæ tte lsessp roge t. D et kunne væ re in te ressan t at lave 
nogle forsøg m ed a t tek s te  danske , norske og svenske program m er, når de 
vises i e t andet no rd isk  land , på program m ets oprindelige sprog. Således 
vil tilskuerne sam tidig kunne høre sproget og læ se tek s ten  dvs. koble lyd 
og skrift sam m en. D ette  kunne bidrage til øget sprogforståelse .

F orslag

A rbejdsgruppen  fo re s lå r  
a t d e r re ttes  henstilling til rad io se lskaberne  i N orden  om  a t ivæ rk

sæ tte  forsøg  m ed tekstn ing  a f  nord iske program m er på p rogram 
m ets oprindelige sprog.

3 Tæ ttere nordisk uddannelsesfæ llesskab

Som det frem går a f  kapitel 1, m å de nord iske lande i højere grad indgå i 
et tæ tte re  nord isk  uddannelsesfæ llesskab  for bedre at væ rne om  og v idere
føre de nord iske landes ku lturrigdom  til de opvoksende generationer. 
L andene vil også sam let stå  stæ rkere  i tider m ed tæ tte re  forbindelse  m ed 
andre lande, m ed øget in ternational konkurrence  og krav om in ternationa
lisering, idet de da bed re  kan udny tte  og udvikle deres ressou rcer.

A rbejdsgruppen  lægger vægt på, a t m an fra no rd isk  side skaber fo rud
sæ tninger for, at det sam lede uddannelsestilbud  i N orden  bliver le ttere  
tilgængeligt således, a t m angfoldigheden øges og udviklingsm ulighederne 
styrkes.

E t væ sentlig t elem ent i et sty rket nord isk  fæ llesskab er en øget sprog
forståe lse . U ddannelsessam arbejdet kan bidrage væ sentlig t hertil. L igele
des e r  øgede m uligheder fo r læ rer- og elevudveksling  og fo r studieophold  
a f ko rtere  eller læ ngere varighed i et ande t nord isk  land a f sto r betydning 
for sprogforståelsen .

A rbejdsgruppen  vil opfordre  til, at ligestillingsaspektet ved gennem førel
sen a f de foreslåede  tiltag vare tages i s tø rst mulig om fang.

3.1 F orm ellt och in form ellt nord iskt sam arbete

D et no rd iska sam arbete t inom  N ord iska  m in isterrådets ram  är bara  en 
form  av nord isk t sam arbete . D ess särdrag  är:
•  det ä r  e tt sam arbete  m ellan regeringarna i alla de no rd iska länderna
•  det ä r  av ta lsbunde t (nord iska ku ltu rav talet)
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D en ekonom iska om slutningen ä r om kring 0.02 %  av de sam lade nord is

ka u tb ildn ingskostnaderna.
D et finns d ä ru tö v e r no rd isk t sam arbete  som  sker u tan fö r ku ltu rav ta le ts  

ram:
•  b ila teralt, form ellt och inform ellt sam arbete  m ellan regeringarna
•  sam arbete  m ellan statliga in s titu tioner i länderna
•  sam arbete  m ellan kom m uner, landsting , am t och  fylken
•  sam arbete  m ellan skolor
•  sam arbete  m ellan organ isa tioner på  u tb ildn ingsom rådet. De flesta  stö rre  

o rgan isa tioner har något nord isk t sam arbete  ofta i form  av nordisk  
sam arbe tso rgan isa tion .

•  sam arbete  m ellan fö retag  (förlag e tc .)
•  sam arbete  m ellan ensk ilda (lärare , e tc .)

S törre delen av d e tta  sam arbete  saknar stöd från N ord iska  m in isterrådet 
m en i en del fall har sam arbe te t stim ulerats av stöd från  m in isterrådet men 
fo r tsä tte r  nu på  egen hand.

M ålet för det form ella nord iska sam arbete t ä r  e tt sam arbete  m ellan  
sta terna  som  sy fta r  till a tt stim ulera  sam arbe te t m ellan de nordiska sa m 
hällena. D et ä r  viktigt a tt poäng tera  nu a tt m an i alla de nord iska länderna 
ak tiv t söker genom föra en decen tralisering .

E tt sä tt a tt u ttry ck a  re lationen  m ellan det form ella och inform ella är att 
m in is terrådet sam arb e ta r uppifrån  m en syftet ä r  a tt stim ulera  e tt sam arbe
te nerifrån.

S am arbetsfo rm erna  b ö r ses i ljuset av  a tt d e t m ed sm å m edel gäller a tt få 
igång, stim ulera  och påverka  sam arbete . D et gäller också  a tt in itiera p ro 
cesser, som  borde bli sjä lvbärande sedan det form ella sam arbete t upphört.

3.2 Sam arbejde m ellem  uddannelsesinstitu tioner — nordiske netvæ rk  

Alle landene fo rsøger at gå nye veje inden fo r uddannelsesom rådet, og i 
m ange tilfælde slås ak tø re rne  m ed de sam m e problem stillinger og forsøger 
at finde de bedste  løsningsm uligheder. U d fra såvel national som  nordisk 
synsvinkel vil det væ re a t fo re træ kke , at de , som  arbejder m ed fagligt og 
pæ dagogisk fo rnyelsesarbejde , får m uligheder for at sam arbejde og for at 
udveksle synspunk ter og erfaringer.

Ø get nordisk  sam arbejde om  fagligt og pæ dagogisk udviklingsarbejde 
har synergieffekter. M øde m ellem  m ennesker a f  forskellige nationalite ter 
og fra forskellige m iljøer b idrager til øget sp rogforståelse  og fo rståelse  a f  
og to lerance  overfo r såvel forskelle som  ligheder i landenes kultur- og 
uddannelsestrad ition . Det sk ab er ko n tak te r og fortro lighed og le tter an 
skaffelse a f  yderligere inform ation og m ateriale.

A rbejdsgruppen  anser det fo r ønskeligt ud fra tanken  om at betrag te  
N orden  som  en uddannelsesm æ ssig  og kulturel helhed at lægge m ulighe
derne bedst muligt til re tte  fo r etab lering  a f sam arbejde m ellem  uddannel
ses in stitu tioner i N orden .
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G ruppen fo restille r sig, at de r e tab leres netvæ rk  a f sam arbejdsprogram 
m er m ellem  u d d an ne lsesin s titu tioner på alle n iveauer, som  gennem  b i
eller m ultilaterale afta ler gensidigt fo rp lig ter sig til at godskrive deres 
studerendes s tu d ieperioder ved en læ reanstalt i et andet nordisk  land. En 
forudsæ tning for de tte  e r, at uddanne lsesin s titu tioner m ed virke inden for 
beslæ gtede om råder m ed stø tte  fra såvel nordiske som  nationale m idler 
kan etab lere  sam arbejdsprogram m er, som  om fatter udvikling a f uddannel
sesprogram m er, udarbejdelse  a f  underv isn ingsm ateria le , arrangem ent af 
fæ lleskurser, fæ lles udny tte lse  a f  s tud iep ladser, udveksling af læ rere og 
studerende og ande t personale , gæ ste læ rero rdn inger, ten tam ens- og eksa- 
m ensgyldighed m. v.

1 dag ek s is te re r d e r nogle græ nsereg ionale  sam arbejdsp rogram m er m el
lem uddanne lsesin s titu tioner på det postgym nasiale  n iveau. Som eksem pel 
kan næ vnes N ord k a lo tten s sam arbejdskom m ission  og hø jsko lesam arbej
det over K varken .

I N ordka lo tten -sam arbe jde t om  det højere uddannelsesn iveau  deltager 
tre lande. Sam arbejdskom m issionen  lægger væ gt på  a t sp rede inform ation 
om de enkelte in s titu tioners tilbud og kom petence  og at pege på de mulig
heder, som  findes til at udny tte  dem . I sam arbejdet s træ ber m an e fter at 
bygge kom petence  op på helt nye fe lter og derm ed bidrage til regionens 
udvikling såvel inden for u ddannelsesom rådet som  inden for næ ringslivet.

M ed b istand  fra  N ord isk  m in isterråd  har m an udarbejdet e t uddannel
sesprogram , som  i 1985 om fattede 14 fæ lles uddannelseslin jer. H v er ud 
dannelseslin je  invo lverer underv isn ingsenheder i to  a f  de lande, som  delta
ger i N o rdkalo t-sam arbejdet. Indenfor uddannelsesp rogram m et kan de 
studerende gennem føre de ind ledende dele a f  stud ieprogram m et i sit h jem 
land, fo rtsæ tte  ved en anden  uddannelsesenhed  og afslu tte  stud ierne dér 
eller vende tilbage til sin hjem egns uddannelsesinstitu tion  og afslu tte  dér. I 
p rogram m et har m an på  forhånd  taget stilling til spørgsm ål angående 
tentam ensgyld ighed  m. m.

I K varkensam arbe jde t har m an udviklet lignende ak tiv ite te r mellem 
svenske og finske uddannelsesinstitu tioner. S tyringsgruppen  for sam arbej
det har in itieret udveksling  a f  læ rere, s tuderende , fo rskere  og tjeneste- 
m æ nd, in form ationsform idling , gæ ste læ rere , a rrangere t fælles ku rser, se
m inarer og kon ferencer og bevilget m idler til sam arbejdspro jek ter. V irk
som heden finansieres a f  nationale og nord iske tilskud.

En ræ kke in s titu tioner og m yndigheder har indgået bila terale  afta ler om 
optagelse a f  studerende  til g runduddannelse  eller v idere stud ier. D ette 
gæ lder eksem pelv is nogle islandske institu tioner, som  har indgået aftale 
med fo rtrinsv is danske m en også norske og svenske uddanne lsesin s titu 
tioner. I de fleste  tilfæ lde e r d isse  afta le r en sre tted e  og begræ nsede til 
udsendelse af studerende  fra Island. U dvidelse a f  d isse afta ler til også at 
om fatte udveksling  a f læ rere og underv isn ingsm ateriale , sam arbejde om 
pæ dagogisk udvik lingsarbejde m v. er ønskelig  m ed henblik på etablering  af 
N orden  som  en fæ lles uddannelsesreg ion .
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D et fö rekom m er även  b ila teralt sam arbete  u tan fö r den nord iska budge
ten  m ellan en rad högskolor. Som  exem pel kan näm nas sam arbe te t m ellan 
U ppsala  och H elsingfors un iversite t, un iversite ten  i L und  och K öpen
ham n, de tekn iska  högskolorna i L inköping och V illm anstrand.

Inom  högre u tbildning v erk ar u tan fö r m in isterrådets organ en sam m an
slutning bestående  av  u n iv e rsite tsadm in istra to re r som  i en rad planlägg- 
n ingsgrupper a rb e ta r m ed frågor kring bl. a. studievägledning och ten ta 
m ens- och exam ensgiltighet.

E ndv idere  foregår forskelligt nord isk  uddannelsessam arbejde  i regi af 
adskillige sam m enslu tn inger om fattende fagforeninger, læ rergrupper, rek 
to re r mv.

In tensivering  a f sam arbejde m ellem  uddanne lsesin s titu tioner fo rudsæ t
te r  sty rkelse  a f  eksis te rende  netvæ rk  sam t udbygning og etab lering  a f nye 
netvæ rk . D ette  kunne stim uleres ved . at m an stillede såvel nationale som  
nord iske m idler til d isposition .

I de efterfø lgende afsnit om handles næ rm ere nogle vigtige e lem en ter i 
sam arbejdsprogram m erne m ellem  institu tionerne . D ette  d re je r sig dels om 
udveksling  a f  læ rere og studerende som  led i uddannelsesp rogram m er som 
helt e ller delv ist e r  udviklet i fæ llesskab a f pågæ ldende institu tioner, dels 
om  friere  læ rer- og elevudveksling  og endelig om fæ lles anvendelse  a f  
videre- og efteru d d an n e lsesk u rser for voksne.

E ndvidere tages også spørgsm ålet om  ten tam ens- og eksam ensgyldighed 
og bedre inform ation om uddannelsesm uligheder op. A fslutningsvis frem 
sæ ttes forslag om en overenskom st om  fælles nordisk  uddannelsesm arked .

Forslag

På baggrund a f ovennæ vnte  fo re s lå r  arbejdsgruppen:
at det sæ ttes som  mål, a t d e r i løbet a f  de næ ste  5 å r  (inden udgangen 

a f 1993) sty rkes/udv ides/e tab leres en ræ kke n e tvæ rker — bila tera
le, regionale, m ultila terale , nord iske -  mellem uddannelsesinsti
tu tioner, som  om fatter udveksling a f studerende, læ rere , u nder
v isn ingsm ateria le , sam arbejde om uddannelsesp rogram m er, pæ 
dagogiske udv ik lingspro jek ter m. v ., 

at an svare t fo r tildeling a f  bidrag , etab lering  a f  kon tak ter, stim ule
ring a f eksis te rende  sam arbejde m. v. overdrages til de tre sty 
ringsgrupper (jvf. a fsn itte t om  organisation) vedr. deres respek ti
ve a rbejdsom råder, 

at h indringer fo r at gennem føre p rak tik  inden fo r erhvervsuddanne l
serne i et ande t nord isk  land søges afviklet.

3.3 S tud ieopho ld  i et andet nordisk land

D et e r  e t ud ta lt ønske a t øge m obiliteten  a f e lever og studerende på det 
postgym nasiale  niveau i N orden , ligesom  de tte  er et hø jtp rio rite re t ønske i 
andre in ternationale  sam arbejdso rgan isationer.
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D et E uropæ iske  Fæ llesskab  (E F) har således fo r nylig ved tage t et om fat
tende udvekslingsprogram  E R A S M U S , der skal øge det antal studerende, 

der tilbringer en del a f stud ietiden  i et andet m edlem sland.
N ord iske studerende  har kun i m eget begræ nset om fang tilbragt en del a f 

stud ietiden  i e t ande t nord isk  land. Å rsagerne hertil kan væ re m ange: 
R estrik tiv  anerkende lse  a f  ten tam ens- og ek sam ensresu lta te r, m anglende 
m otivation og inform ation , begræ nsede m uligheder till økonom isk  stø tte , 
boligproblem er m. v.

A rbejdsgruppen  lægger sto r væ gt på, at s tuderendes og e levers m obilitet 
i N orden  øges i den  næ rm este  frem tid . D ette  m ener g ruppen bedst kan 
gøres ved , a t de tilbringer et i s tud iet indbygget og anerkend t studieophold  
i et andet nord isk  land.

En vigtig forudsæ tn ing  herfor e r  øget sam arbejde m ellem  uddannelses
institu tioner. jv f. afsnit 3.2, hvor de i fæ llesskab planlæ gger uddannelses
program m erne så ledes, at de studerende  kan få stud ieophold  ved en  af de 
sam arbejdende ins titu tioner godkendt som  en del a f  deres o rd inæ re uddan
nelsesforløb i h jem landet.

En anden fo rudsæ tn ing  e r økonom iske m uligheder. D erfor vil gruppen 
foreslå, at der stilles et antal stipend ier til rådighed til at im ødegå ekstra  
om kostn inger fo rbundet m ed stud ie r i ud landet så  som  rejseudgifter, fo r
skel i leveom kostn inger e tc . D et fo rudsæ ttes , at de studerende m edbringer 
stud iestø tte  fra hjem landet.

A rbejdsgruppen  fo restille r sig, a t d e r skabes m ulighed for udvikling a f 
in tegreret fri s tuden terbevæ gelighed  ved at d e r o p re ttes  en nord isk  s tipen
dieordning. D enne ordning skal væ re todelt:
•  stø tte  til e tab lering  a f sam arbejde m ellem  uddanne lsesin s titu tioner til 

dæ kning a f  ek s tra  udgifter i fo rb indelse  m ed udvikling og gennem førelse 
a f  in tegrerede p rogram m er (jvf. afsnit 3.2)

•  stipendieordning  for studerende som  vil tilbringe op til et å r a f  stud ie ti
den ved en a f de sam arbejdende institu tioner i et andet nordisk  land. 
S tipendieordningen  skal også som  undtagelsestilfæ lde kunne im ødekom 
me enkelte s tuderendes behov uden for det tæ nkte  netvæ rk  a f sam arbej
dende institu tioner, fo rudsat at m oderinstitu tionen  i forvejen  har god
kendt stud ieopho ldet som  led i uddannelsesfo rløbet.
S tipendierne skal princip ielt s tå  til rådighed for studerende  og e lever ved 

alle postgym nasiale  uddanne lse r på alle stud ietrin  og inden for alle stu d ie 
grene. De skal også kunne gælde for p rak tikopho ld , som  indgår som  en del 
a f  uddannelserne.

A rbejdsgruppen  fo reslår, at d e r i en 5-årig forsøgsperiode 1989-1993 
stilles e t an tal stipend ier til rådighed a 12.000 D K K  på årsbasis til dæ kning 
af de ek stra  udgifter, som er fo rbundet m ed ophold i et andet nordisk  land.

A rbejdsgruppen  fo reslår, a t an ta lle t a f  stipend ier successiv t bringes op 
på 1.200 pr. år.

N år det gæ lder gennem førelse  a f  hele stud ie r henvises til afsnit 3.8.
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F orslag

A rbejdsgruppen  fo reslår:
a t d er op re tte s  en nord isk  stipendieordn ing  i en fo rsøgsperiode 

1989-1993 for ko rte re  studieophold  i et andet nordisk land regnet 
hovedsagelig  for 19-årige studerende  og æ ldre, 

a t d er i 1989 stilles 600 stipend ier til rådighed a 12.000 D K K  på 
å rsbasis til dæ kning a f  ek s tra  udgifter, 900 i 1990 og i 1991 og 
d erefter 1.200 stipendier, 

at d er i 1988 udarbejdes næ rm ere retn ingslin ier for stipend ieo rd 
ningen.

3.4 Læ rer- og elevudveksling

F ra  N ord isk  råds side er der gentagne gange første  gang ved rek. nr. 24/ 
1964 -  ud try k t ønske om  m ere om fattende læ rer- og elevudveksling  i 
N orden .

I 1975 forelå  en nord isk  udredning om  nordisk  stø tte  til læ rer- og 
elevudveksling , som  i 1977 resu lterede  i en bevilling a f m in isterrådets 
d ispositionsm id ler på  250.000 D K K  til en 2-årig fo rsøgsstø tteordning . Til 
trods for positiv  erfaring  m ed ordningen beslu ttede  m in isterrådet dog i 
1981 a f  budgetsm æ ssige grunde ikke at bevilge m idler til fo rtsa t v irksom 
hed.

T idligere fo rsøgsv irksom hed  v is te , a t in teressen  for udvekslingsv irk
som hed inden for N orden  e r sto r. E ndvidere  viste forsøget, at m an med 
relativ t beskedne nord iske m idler -  ca. 100 D K K  pr. de ltager -  stim ulerer 
til udveksling. Således deltog  om kring 2.500 e lever og ca. 200 læ rere i de 
udvekslingsrejser, som  fik stø tte  under fo rsøgsv irksom heden . F ork laring
en ligger i, a t m an m ed re lativ t sm å nord iske re jsestipend ier stim ulerer til 
ak tiv ite t på  lokal skole- og k lassen iveau  for at sam le sam m en de resterende 
m idler. O m kring 80 %  a f  m idlerne kom  fra kom m unale m idler og gennem  
indsam linger, som  eleve r, læ rere og foræ ldre stod for.

I 1985 udgav m in isterrådet bogen ” Ö ppna dörren  m ot N o rd en ” -  hånd
bog om  udvekslingsrejser.

D et kan  ko n sta te re s , at igennem  årene  e r der udviklet forskellige form er 
for læ rer- og elevudveksling: G ensidige elev- og læ rerbesøg på  venskabs
bybasis og på græ nseregional basis, fæ lles skolegang, le jrskoleophold , 
in ternord iske  le jrsko ler, gæ ste læ rero rdn inger m v., og der er indhøstet 
forskellige p rak tiske  erfaringer. A dm inistrative ru tiner er opbygget bl. a. 
foren ingerne N ordens og N ord isk  U ngdom skom m ités regi.

I 1986 begyndte  N O R D JO B -udvekslingsprogram m et, som  har til form ål 
at udny tte  de m uligheder, d e r ligger i d e t fæ llesnordiske arbejdsm arked  for 
unge uddannelsessøgende til a t opholde sig og arbejde i et andet nordisk 
land. U dvekslingen kan tillige betrag tes som  e t ku ltu relt og underv isn ings
p ræ get udvekslingsprogram  a f  4 —12 ugers varighed. N O R D - 
JO B -udvekslingen sty res a f  et selvstæ ndigt organ ” Stiftelsen  N ord job”  og
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forvaltn ingen a f  udvekslingen  a f unge e r uddelegeret til foren ingerne N or

den.
A rbejdsgruppen  m ener, at den  m est hensig tsm æ ssige form  for 

elevudveksling  er stud ieophold  i et andet nord isk  land i en ko rtere  eller 
læ ngere periode. D ette  om tales næ rm ere i fo rudgående afsnit.

Som tidligere næ vnt fo reslås , at udveksling a f  læ rere indgår som  led i 
sam arbejdsp rogram m er m ellem  uddannelsesinstitu tioner.

D et e r  arbejdsg ruppens opfa tte lse , at der h e rudover e r  behov  fo r en 
friere udvekslingsordn ing , hvor læ rerne h a r stø rre  m uligheder for selv at 
vælge opholds- og stud iested .

I nord isk  regi h a r m an gode erfaringer m ed N ord isk  tjenestem ands
udveksling.

N ord isk  tjenestem andsudveksling  vender sig i sin nuvæ rende form  til 
alle sta tsan sa tte  og kan derfo r om fatte tjenestem andsansa tte  læ rere. O rd
ningen k ræ ver ikke gensidighed og gæ lder fo r ophold i 1 -1 2  m åneder. 
T jenestem anden  beho lder sine sæ dvanlige faste  løn i perioden og får et 

stipendium  til re jse- og opholdsudgifter.
På något undan tag  n ä r h a r lä ra rna  på postgym nasial n ivå helt kom m it att 

stå u tan fö r tjän stem an n au tb y te t. Enligt uppgift från koord inerande natio 
nella m yndigheter fö rekom m er det b land d essa  e tt uppenbart in tresse  för 
ordningen av g jorda förfrågn ingar och ansökn ingar a tt döm a. D etta  gäller 
särskilt lärare  från  m indre underv isn ingsm iljöer, d ä r m an har särskilda 
behov av ex te rn a  im pulser.

M ange læ rere  er am tskom m unalt e ller kom m unalt an sa tte  eller ansa tte  
ved p rivate  in s titu tioner m ed offentlig s tø tte  . D e kan derfo r ikke kom m e i 
betragtning ved uddeling a f stø tte  fra N ord isk  tjenestem andsudveksling .

A rbejdsgruppen  an se r det fo r sæ rdeles vigtigt for udvikling a f  uddannel
serne i de nord iske lande, for berigelse a f  læ rernes kundskab  og for 
udvikling af gensidig fo rståe lse  og accep t læ rere im ellem , at alle som  har 
læ rergerning på forskellige n iveaue r får m ulighed for at søge om stø tte  til at 
opholde sig ved en uddannelsesin stitu tion  i et andet nord isk  land.

D et s tø rste  p roblem  angående udvekslingsre jser, ikke m indst for e lever, 
er m anglen på s tø rre  økonom iske re sso u rce r og stø rre  rabat- og frirejse- 
o rdn inger m ed offentlige tran spo rtm id ler.

M in isterråde t har bevilget m idler til afholdelse a f  en konference i 1987 
m ed henblik  på udarbejdelse  a f  forslag  til en bedre o rganiseret inform ation 
om  m ulighederne fo r læ rer- og elevudveksling  i N orden  sam t forslag til en 
m odel for aftale m ellem  underv isn ingsm in isterier og sta tsb an er m. v. i de 
enkelte lande om  den billigst mulige løsning a f rejseudgiftsproblem et i 
fo rbindelse m ed læ rer- og elevudveksling  i N orden . D ette  er væ rdifuldt, 
m en d e r m å også anlæ gges e t v idere perspek tiv  i spørgsm ålet om  re jser og 
rejseudgifter.

A llerede i 1957 gjorde m an i det nord iske sam arbejde en sto r indsats for 
at gøre det m ere enkelt at re jse  m ellem  de nord iske lande ved afskaffelse af
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paskon tro llen . D et er arbejdsg ruppens opfa tte lse , a t det nu e r på tide at 
foretage m ere generelle tiltag fo r at lette og billig gøre re jser m ellem  de 
nord iske lande.

H e r hæ m m es det no rd iske sam arbejde af, a t nabolandene hverken  er 
hjem m e eller ude -  på  den  ene side e r  det norm alt dy rere  og besvæ rligere 
at rejse til e t naboland end inden fo r landet, og på den anden side har vi alle 
en tilbøjelighed til at rejse læ ngere, hvis vi re jser ud. F orenk le t kan man 
sige, a t det e r  m uligt at re jse  billigt langt eller i h jem landet. R ejser mellem 
de nord iske lande falder m idt im ellem  og er dy rere . F orsøg  m ed a t supplere 
in ternationale  rab a tte r  m ed nord iske b liver ofte en kom m erciel fiasko, som 
N O R D railkortet i forhold til In te rra ilko rte t.

D et, m an kan gøre inden for ku ltu rsek to ren , e r at behandle re jser til 
andre nord iske lande som  indenrigsrejser. D et bør ikke væ re m æ rkeligere, 
at en læ rer re jser til et andet nordisk  land til et videre- eller efteruddannel
seskursus end , at han/hun re jse r indenlands.

F orslag

A rbejdsgruppen  fo reslår:
at m in isterrådet årligt bevilger tilskud til Foreningen N orden , H jem  

og Skole eller andre organ isa tioner m ed henblik  på at stim ulere 
e levudvekslingen i N orden , form idling a f inform ation, adm ini
stra tion  a f udvekslingsarrangem enter o .lign ., 

a t m in isterrrådet op fo rd rer lokale m yndigheder til at indtage en 
positiv  holdning til udvekslingsre jser og afsæ tte  m idler dertil på 
deres budgetter,

at d e r undersøges in te resse , behov og m uligheder for at op re tte  
nationale  udvekslings- og in fo rm ationscen tre , som  kan m edvirke 
til at stim ulere udvekslingsv irksom hed , form idle inform ation og 
adm inistrere  o rdninger, 

at d er e tab leres en stipendieordning  på forsøgsbasis fo r udveksling 
a f kom m unalt og privat an sa tte  læ rere. Forsøgsordningen skal 
om fatte  en  3-årig periode , h vo refte r ordningen skal evalueres. 

at d er tils træ bes øgede rabat- og frirejseordn inger m ed offentlige 
tran spo rtfo re tagender i fo rb indelse m ed læ rer- og e levudveks
lingsrejser i N o rden . M in isterråde t fo r kom m unikation  m å o p 
fo rdres til at overveje  spørgsm ålet om  at fravige in ternationale 
regler for fly- og je rn b an ere jse r, og de nationale m yndigheder må 
opfordres til a t ligestille re jse r m ellem  de nord iske lande m ed 
indenrigsrejser.

att e tab le ra  en fö rsöksordn ing  fö r statligt anställda lärare  på p o st
gym nasial nivå enligt de rik tlin jer som  tilläm pas för nordisk  u tb y 
testjänstgöring  fö r tjänstem än . F örsöksordn ingen  bör om fatta  en 
treå rsp erio d  och verk sam heten  skall sedan genom gå en evalu 
ering.
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3.5 Fæ lles anvendelse  a f  efter- og v idereuddannelseskurser fo r  sam tlige  
lærere p å  alle n iveauer

H vert å r arrangeres i landene e t s to rt an tal efter- og v idereuddannelses
ku rser for læ rere . O versig t over d isse k u rser udgives årligt i hvert land. 
K urserne  e r hovedsagelig  beregnet fo r vedkom m ende lands læ rere . I nogle 
tilfæ lde tilbydes p ladser fo r andre læ rere.

E fteruddannelsesv irksom hed  fo r læ rere e r  i vid udstræ kning  decen tra li
seret. A m ter, län og fy lker, kom m uner og de enkelte  skoler har ansvare t 
for p rio ritering  a f  de tildelte m idler til efteruddannelse  b landt om rådets 
læ rere, og d isse e r  i s to r udstræ kning  på baggrund a f lokale ønsker og 
behov m ed til at definere e fteruddannelsens indhold. Dog kan de cen trale  
m yndigheder i alle lande på forskellig  m åde påv irke efter- og v idereuddan
nelseskurserne.

E ndvidere ek sis te re r d e r forskellig  bevillingspraksis med hensyn til fri 
v ikar under e fte ruddanne lsesku rsus, re jsetilskud  sam t hel eller delvis dæ k
ning a f opholdsudgifter.

E n fæ lles no rd isk  anvendelse  a f  ord inæ re efte ruddanne lsesku rser for 
b rede læ rerg rupper b ø r ses på  læ ngere sigt. På ko rt sigt e r det hensig ts
m æssigt at k oncen trere  sig om  sm alle om råder, hvor læ rerne e r få, og deres 
faglige miljø er snæ vert. E t nord isk  læ rersam arbejde vil be tyde  en sty rke l
se a f  læ rernes faglige kom petence  og udviklingsm uligheder. G ennem  nor
diske læ rerk u rser vil det faglige miljø, d e r m edv irker til uddannelsernes 
kvalite t, s ty rkes. D en d irek te  kon tak t m ellem  kollegaer, der tum ler m ed de 
sam m e konkrete  p rob lem er i deres hverdag, b e tyder o fte, at m an får sine 
sy nspunk ter og p rob lem er sat ind i nye p ersp ek tiv e r, og m an insp ireres til 
nye løsningsm uligheder. E ndv idere  er der en betydelig  økonom isk  gevinst 
ved e t sam arbejde om  læ rerku rserne , idet det naturligvis vil væ re m uligt at 
gennem føre flere k u rse r, når by rderne  fordeles.

Sam tidig vil der i fag, hvo r m an er afhængig a f in ternational udvikling, 
gennem  fæ lles nord isk  kursusv irksom hed  væ re stø rre  m uligheder for at 
træ kke den nødvendige ekspertise  ind udefra.

Sådan e t sam arbejde har fo regået i regi a f  det nord iske sko lesam arbejde.
I indevæ rende år afleverede en kon tak tg ruppe på om rådet en indstilling 

om nordisk  sam arbejde om  sm å yrkesfag.
K ontak tg ruppen  m ener, at efter- og v idereuddannelsesv irksom heden  

bør ligge i nationalt regi og bygge på eksis te rende  nationale m yndigheder 
og institu tioner sam m enkoblet ved et nord isk  kon tak to rgan , der løbende 
overvåger sam arbejdsom råderne . V irksom heden finansieres nationalt, dog 
foreslås de t, at der i en  tre-årig  overgangsperiode ydes et nordisk  tilskud til 
kon tak to rganets m ødevirksom hed. D erefter bø r også denne udgift overgå 
til national finansiering.

E t sam arbejde om  læ rem idler kan indgå som  et e lem ent i læ rerkurserne , 
idet noget a f  k u rsusm ateria le t vil kunne udform es m ed henblik  på  senere 
brug som  underv isn ingsm ateria le  for faget. F agkonsu len ter bø r deltage i
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ku rserne , dels for at form idle inform ation  om , hvad  der ligger a f  læ rem idler 
i enkelte  lande, dels fo r at sikre sikre en spredning i de enkelte  lande af 
ku rse ts resu lta te r. De hindringer, som  findes for sam arbejdet, e r  dels 
forskellige bestem m elser og regler, dels ren t nationale behov f. eks. ved 
stø rre  refo rm er. H e r kunne en nord isk  uddannelse fo r læ rere , som  siden 
hen skal s tå  for national efter- og v idereuddannelse  a f  læ rere, væ re på sin 

p lads.
A rbejdsgruppen  m ener dog, at det e r  grund til at skynde sig langsom t -  

m an kan spæ nde buen så  m eget, a t den  b rister.
På læ ngere sigt vil a rbejdsgruppen  anbefale , at landene i stø rre  om fang 

åb n er nationale  k u rse r fo r læ rere fra  de øvrige nord iske lande, og at 
læ rernes hjem land accep te re r højere re jseudgifter. E ndvidere  skulle s tra te 
giske h indringer for øget udveksling  identifieres og elem ineres. G ruppen 
m ener dog, at det næ ppe e r realistisk  at tæ nke sig en fuldstæ ndig  harm oni

sering.

F orslag

A rbejdsgruppen  foreslår:

a t d er e tab leres sam arbejde inden fo r flere o m råder ifølge den 
m odel, som  er besk revet fo roven . U ddannelserne skal begræ nses 
til sm alle om råder og faglig efter- og v idereuddannelse . H vert 
land skal, i det om fang det e r  muligt, stille p ladser til rådighed og 
dæ kke løn, rejse- og v ikarudgifter for sine læ rere , 

a t s ty ringsgrupperne gives i opdrag  at undersøge m ulighederne for 
a t øge det d irek te  sam arbejde m ellem  de nord iske lande vedr. 
efter- og v idereuddanne lsesku rse r fo r læ rere.

3.6 Tentam ens- og eksam ensgyld ighed

Ö vergripande reg ler fö r ten tam ens- och exam ensgiltighet angående 
un iversite ts- och högsko lestud ier i N o rden  faststä lldes år 1975 av N ord iska  
m in is terrådet. D essa går i k o rthe t ut på att en studerande skall kunna 
tillgodoräkna sig en m erit som  genom  utbildning erhållits i e tt land vid 
utbildning i e tt annat nordiskt land. D essa m eriter skall tillsam m ans kunna 
ingå i en exam en eller u tgö ra del av en exam en. Enligt reg lerna är det 
un iversite te t eller högskolan i m ottagarlandet som avgör om  och i vilken 
u ts träckn ing  m eriten  kan tillgodoräknas eller inte. D e tta  sam m anhänger 
m ed un iversite tens y rkesm ässiga autonom i.

E rfa ren h e te rn a  har v isat a tt de gällande reg lerna fö r ten tam ens- och 
exam ensgiltighet i p rak tiken  inte lett till det sm idiga förfarande man vid 
deras införande avsåg. B äst har de fungerat inom  ram en fö r allm änt e tab le
rade sam arbeten  på högskoleom rådet såsom  på bl. a. N ordkalo tten .

G em ensam m a näm nare fö r de positiva e rfa renhe te rna  av tilläm pningen 
av gällande nord iska regelverk  är, a tt verksam heten  skett innanför reg lera
de fö rhållanden . M an har på  ansvarig t un iversite tshåll vanligen på förhand
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överenskom m it om  m eritöverföring . G enom  sam arbe tsav ta l m ellan olika 
högskolor i N orden  kan g aran tie r på förhand  ges fö r tillgodoräknandet av 
utbildning i hem landet. U tby tesp rog ram  för studeranden  fö ru tsa tt a tt de 
kanaliseras genom  utb ildn ingsinstitu tion  tjänar e tt liknande syfte.

F rågor kring ekv ivalens och m eritöverföring  är sedan  1985 förem ål för 
u tredning i en p lanläggningsgrupp inom  det no rd iska  adm in istra to rsam ar- 
be te t. G ruppens m edlem m ar b e s tå r av handläggare och ex p erte r på 
ekv ivalensfrågor inom  un iversite t och nationella  cen tra la  adm inistra tioner.

A rbete t in rik tar sig i hög grad på  sam m anställn ing  av inform ation  och 
kom m er då  a rb e te t ä r slu tfö rt a tt u tgöra en  bas för uppdragandet av 
stra teg ier angående det fo rtsa tta  a rb e te t på  en utvidgad ten tam ens- och 
exam ensgiltighet.

D elar av g ruppens u tredn ingsuppdrag  p laneras vara  slutfört vid u tgång
en av 1987.

N ationella  lagstiftn ingsåtgärder som  s träv a r till a tt undanrö ja  institu tio 
nella h inder ä r  synnerligen  värdefu lla , m en knappast tillräckliga fö r a tt 
g aran tera  en  fö rbä ttrad  ten tam ens- och  exam ensgiltighet i N orden . Det 
gäller p rim ärt a tt bygga upp  ett u tb re tt fö rtroende för u tb ildn ingssystem en 
i de no rd iska g rann länderna . D en som  anstä lle r en person  m ed utbildning 
från e tt anna t nord isk t land avgör i s ista  hand den sökandes kvalifikationer 
och m öjligheterna till en sådan  bedöm ning kan eller b ö r inte fö rh indras på 
form ella grunder.

E tt system  för bedöm ning  av ekv ivalensfrågor bundet till detaljerade 
jäm fö re lse r av s tud ie rna  vid ensk ilda  un iversite t och högskolor i N orden  är 
svårhan terlig t, tungro tt och b y råk ra tisk t. Sett u r e tt långsiktigt perspektiv  
borde m an sträv a  till en aktiv  uppbyggnad av fö rtroende t fö r u tb ildn ings
system en i de no rd iska  länderna  och skapa e tt system  där m an främ st 
lägger v ik t vid stud iernas längd och  stud iernas allm änna nivå.

En frågeställn ing som  ä r  nära  knu ten  till p rob lem atiken  kring den nord is
ka ten tam ensg iltigheten  ä r frågan om  tillträde till postgym naisal utbildning 
över huvud taget ( ” fö rstagångsan tagn ing” ). 1 de flesta  fall ä r stu d en tex a 
m en (eller m otsvarande) från  ett nord isk t land jäm stä lld  m ed sådan  ex a 
m en i e tt annat. I v issa  fall kan det vara  ak tuellt m ed kom plettering  i 
sp råkkunskaper e ller an d ra  äm nen.

S ärsk ilda fö rhållanden  råd e r n ä r den önskade utb ildningen är spärrad , 
alltså  en  utb ildning som  inte h a r fritt tillträde. S tuderande från  de nord iska 
länderna in ta r då  norm alt ingen särstä lln ing  u tan  ingår i g ruppen u tländska 
studeranden .

För den som  erhå lle r en hel u tbildning i e tt annat no rd isk t land kan det 
vara  värdefullt a tt vid å te rk o m sten  till hem landet få u tb ildningen värderad  
i förhållande till den inhem ska. D etta  ä r  ett krav fö r v issa delar av a rb e ts 
m arknaden  och det är v idare i regel nödvändig t fö r den  som  fo rtsä tte r  sina 
högsko lestud ier, t. ex. fo rskaru tb ildn ing . F ör sto ra  de la r av arb e tsm ark n a
den finns em ellertid  inte sam m a krav  på  ekvivalering  av u tbildning från  ett 
annat no rd isk t land.
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A rbetsg ruppen  fö reslå r:
a tt  a rbe tsm arknadens p a rte r b eak ta r den  generellt höga nivå u tb ild 

n ingarna i N orden  ligger på och att de om m öjligt bö r jäm stä llas 
m ed m otsvarande inhem ska utbildninger. 

a tt in tensifiera  a rb e te t m ed a tt y rkeskvalifika tioner fö rvärvade i ett 
no rd isk t land till fullo kan tillgodogöras på  den sam nord iska a r
be tsm arknaden .

a tt ko n k re ta  p laner d ras upp på en i p rak tiken  flexibel och smidig 
ordning angående en utv idgad ten tam ens- och exam ensgiltighet, 

a tt i s tö rre  u ts träckn ing  än hittills invo lvera  lokala utb ildningsm iljö
e r i d e tta  a rbe te  fö r a tt på så  sä tt fö rs tä rk a  tanken  om N orden  som 
en gem ensam  u tb ildn ingsm arknad , 

a tt in form ationen  till de s tuderande om  gällande reg ler för ten ta 
m ens- och exam ensgiltighet och m eritöverföring i N orden  b red 
das,

a tt  m an noggrant följer m ed den in ternationella  u tvecklingen på 
om rådet och härvidlag  särsk ilt b eak ta r de t a rbe te  som  genom förs 
av E u ro p aråd e t inom  ram en för det eu ropeiska  ku ltu rav talet.

3 .7  In form ation  om  uddannelsesm uligheder

G od inform ation om  stipendiem uligheder og betingelser, der skal opfyl
des, e r  en vigtig forudsæ tn ing  fo r en bedre studievejledning og friere 
uddannelsesvalg . E fte r a rbejdsg ruppens opfa tte lse  vil om fattende og lettil
gængelig inform ation om  stud iem uligheder i e t andet nord isk  land have 
m obilitetsfrem m ende effekter.

1 1985 udkom  fem te udgave a f stud iehåndbogen  A tt studera i N orden . 
Bogen om handler fø rst og frem m est uddanne lse r på un iversite ts- og hø j
sko leniveau. I denne sidste udgave lægges vægt på, hvo r det e r  m uligt at 
gennem føre ko rte re  studieophold  i e t andet nordisk  land. De se lvstyrende 
om råder i N orden  beskrives også i bogen.

I e fte rå re t 1986 begyndte  som  delpro jek t i N IV U  en indsam ling a f 
op lysninger om  uddannelsesm uligheder inden fo r e rhvervsuddannelserne  
efter sam m e m odel som  ” A tt studera  i N o rd e n ” . M ateria let tæ nkes ud
givet i håndbogen ” A t e rhvervsuddanne  sig i N o rd en ” .

D isse håndbøger h envender sig dog m ere til stud ievejledere  end til de 
s tuderende , da  k ræ ver en hel del kundskaber om , hvordan  uddanne lses
system erne  i landene fungerer. A rbejdsgruppen  vil derfor anbefale, at der 
tillige udarbejdes m ere lettilgæ ngeligt inform ationsm ateriale  fo r de s tude
rende.

Forslag

A rbejdsgruppen  foreslår:
at d e r udarbejdes in fo rm ationsm ateriale  for stud ievejledere  og for 

studerende  og e lever, og at hvert land forpligtes til a t holde 
m ateria le t ajour.
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a t d er udarbejdes e t k o rtfa tte t, lettilgæ ngeligt in form ationsm ateria le  
om  postgym nasiale  stu d ie r i de nord iske lande til fri d istribu tion  
til studerende.

3.8  O verenskom st om  fæ lle s  nord isk  uddannelsesm urked

Til trods for, a t s ta tsbo rgerne  i de nord iske lande i stigende grad gennem  
nord iske afta le r har fået øgede re ttigheder ved flytning til et andet nordisk  
land, ek s is te re r stadigvæ k forskellige ju rid iske  og økonom iske h indringer 

inden fo r u d danne lsessek to ren . D ette  frem går a f  en nord isk  kortlæ gning a f 
ju rid iske  og økonom iske h indringer fo r 1 6 -1 9  åriges uddannelse  i et andet 
nordisk  land end h jem landet (jfr. Stig T ruedson , 1987).

A f kortlæ gningen frem går, a t begræ nsningerne stam m er fra forskellige 
krav om  sta tsb o rg e rsk ab , bosæ tn ingsreg ler, op tagelsesbestem m elser, b e 
stem m elser om  in terkom m unal betaling  og gæ steelevbetaling  og spørgsm ål 
om inform ation  og om  stud iesocia le  re ttigheder.

Ø konom iske h indringer e r  re t afgørende, idet stud ie r i det ande t land 
som  regel indebæ rer øgede udgifter i form  a f re jseudgifter, højere opho lds
udgifter og ofte ku rsusudgifter. M uligheder fo r økonom isk  stø tte  i form  a f 
stipend ier, lån eller andre  b idrag  e r fo r de fleste  en afgørende forudsæ tning 
for, a t stud ieophold  i ud landet kan rea lise res.

S tram ning a f de offentlige budgetter i de nord iske lande gør, at de 
enkelte  m ynd igheder eller in s titu tioner stå r m ere vagt om deres re sso u r
cer, og når tilgangen a f no rd iske  og uden landske  studerende b liver for 
overvæ ldende , kan der o p stå  krav  om  adgangsbegræ nsning og/eller b e ta 
ling. I nogle tilfæ lde e r sagen løst m ed bilaterale afta ler m ellem  berø rte  
m yndigheder. Ø gede krav  om  betaling  kan  sæ tte  en  s to p p er for, a t e lever 

fly tter og gennem går e t uddannelsesfo rløb  uden for deres h jem land.
I henhold  til den nord iske  ku ltu rafta le  skal de nord iske lande arbejde for 

at øge m ulighederne for, at nord iske  s ta tsborgere  kan gennem føre og få 
godkend t en uddannelse  i et ande t nord isk  land. I å renes løb er m an 
kom m et e t godt skrid t v idere m ed at fjerne h indringer, som  stå r i vejen. 
A lligevel e r  d e r endnu  en ræ kke såvel form elle som  psykiske barrie re r 
tilbage som  h ind rer m obiliteten  m ellem  de nord iske lande.

F o rudsæ tn ingerne  fo r øget fæ lles anvendelse  af den nord iske uddannel
seskapac ite t og derm ed  m ulighed fo r a t be trag te  N orden  som  e t fæ lles 
u ddannelsesm arked  e r, a t d e r såvel på  nord isk  som  national basis ivæ rk
sæ ttes en ræ kke tiltag, som  dels løser op for de h indringer, der idag s tå r i 
v e jen , dels s ty rk e r k o n tak ten  m ellem  u d d anne lsesin s titu tioner på tvæ rs af 

landegræ nserne.
De nord iske  lande h a r indgået en overenskom st om  fæ lles a rbe jd sm ar

ked. D enne aftale h a r skab t fo rudsæ tn inger fo r s tø rre  bevæ gelighed på 
a rbe jd sm arkede t i N o rden  sam t stillet tilfly ttede m ere lige m ed vedkom 
m ende lands egne borgere.

E n tilsvarende o v erenskom st vedr. e t fæ lles uddannelsesm arked  i N o r
den fo reslås udarbejdet.
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O verenskom sten  skal fø rst og frem m est om fatte hele uddannelser  på  det 
postgym nasiale  n iveau , idet der dog også skal væ re hjem m el fo r at gen
nem føre hele uddanne lse r på  1 6 -1 9  åriges niveau i særlige tilfælde.

O verenskom sten  skal således hovedsagelig  om fatte  v ideregående ud
dannelser ved un iversite te r og højere læ reansta lter, tekn iske v idereuddan 
nelser og erhvervsuddannelser.

O verenskom sten  skal forpligte landene til at foretage kortlæ gning a f de 
ju rid iske  og økonom iske h indringer fo r m obilitet inden fo r uddannelsesom 
råde t i N o rden . D en skal også forpligte landene til at fjerne disse h ind
ringer.

F orslaget m å ses i sam m enhæ ng m ed det fo rtsa tte  arbejde m ed ” N ord 
bors rä ttighe te r i N o rd en ” .

N ord iska  m edborgare ä r  i princip  jäm stä llda  vid tillträde till postgym na
siala u tb ildningslin jer i N o rden . De särsk ilda förhållanden , som  råder 
beträffande antagning till spärrad  u tbildning (jfr N ord iska  m in isterrådets 
rekom m endation  från  1977 om  a tt en  kvo t på 10 % av det to ta la  an talet 
stud iep la tse r reserv eras  fö r no rd iska  och  u tländska  m edborgare) kan ev en 
tuellt supp leras m ed en  särskild  kvo t för nord iska  m edborgare.

I overenskom sten  skal d e r indarbejdes b estem m elser om , at landene 
e fte r næ rm ere afta lte  reg ler skal indføre kvo teo rdninger, således at no rd is
ke s tuderende sikres p lads inden fo r rim elige ram m er. O rdningerne skal 
kunne afta les b ila tera lt e ller m ultila teralt m ellem  de enkelte  uddanne lses
institu tioner.

E fte r beslu tn ing  i N ord isk  m in is terråd  gæ lder der fra  1975—76 fælles 
reg ler om  stud iestø tte  til no rd iske s ta tsbo rgere , som  studere r i e t andet 
nord isk  land end h jem landet. H ovedreg len  e r, at der ved stud ier i et andet 

nord isk  land end h jem landet i p rincippet ydes stud iestø tte  fra h jem landet. 
D en bevilgende m yndighed i h jem landet afgør, til hvilke uddannelser 
stud iestø tten  kan ydes. D er findes også reg ler om , i hvilke tilfælde stud ie
landets s tud iestø tte  tildeles.

De nord iske lande tilbyder ifølge b ila terale  afta ler et begræ nset antal 
stipend ier fo r no rd iske studerende. S tud iestø ttem ynd ighederne  i de no r
diske lande har i A rbetsg ruppen  fo r stud iestöd  i N orden  -  A SIN  -  i 
om kring 10 å r sam arbejdet om  fæ lles reg ler fo r a t le tte  nord isk  stu d en te r
udveksling . A SIN  b ø r vu rdere  de nuvæ rende stud iestø ttev ilkår m ed hen
blik på  e t fæ lles nord isk  uddannelsesm arked  og frem sæ tte  forslag om et 
udv idet stud iestø ttesy stem .

A f forskellige grunde kan  e lev talle t ved nogle uddannelsesinstitu tioner 
falde, og institu tionerne  kan derfo r kom m e i den  situation  at have ov erk a
pac ite t sam tidigt m ed, a t tilsvarende in s titu tioner i et eller flere a f  de andre 
nord iske lande ikke kan im ødekom m e efterspørgslen  e fter uddannelses
p ladser. I sådanne tilfælde vil det væ re hensig tsm æ ssigt, at de nordiske 
lande i fæ llesskab kan udny tte  h inandens kapacite t.

H vad  angår eventuelle  underv isn ingsudgifter i fo rb indelse m ed gennem -
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førelse a f  hele postgym nasiale  uddannelser i et andet nord isk  land, så 
behandles de tte  spørgsm ål ikke i denne sam m enhæ ng, da  m an allerede 

idag har forskellig  p raksis på  nationalt plan. H er skulle bila terale  o verens
kom ster landene im ellem  kunne udgøre en fleksibel løsning.

T ro ts av ta le t om  en gem ensam  nord isk  arbe tsm arknad  har det funnits 
behov av kom pletterande överenskom m elser beträffande u tövning av v is
sa yrken. F ö r en del y rkesg rupper har m an därfö r slutit tilläggsöverens- 
kom m elser m ed m otiveringen , a tt m öjligheterna till fri rörlighet m ellan de 
nord iska länderna  även  fö r d essa  y rkesg rupper skulle vara till gagn för 
y rkesom rådets u tveckling  i N orden . De särsk ilda avtal som  hittills slutits 
om fattar v issa  g rupper inom  hälso- och sjukvård  sam t grundskolelärare  
och lärare  i gym nasiet och y rkes lä roansta lte rna .

F ö r a tt skapa fö ru tsä ttn ingar fö r en  nord isk  arbe tsm arknad  fö r högskole
lärare i enlighet m ed in ten tionerna  i N ord iska  rådets rek. 211987:

” a tt verka  fö r a tt högre tjän s te r vid un iversite t och högskolor lediganslås 
i sam tliga no rd iska  län d e r” 

bö r m an närm are g ransk a  nationella  bestäm m elser, som  kan utgöra h inder 
och i p rak tiken  beg ränsa  m öjligheterna fö r denna y rkesgrupp  att fritt rö ra  
sig på den gem ensam m a nord iska a rbetsm arknaden .

Forslag

A rbejdsgruppen  foreslår:
at d er nedsæ ttes  et nord isk  udvalg til a t udarbejde udkast til over

enskom st om  nord isk  uddannelsesm arked . U dkaste t skal forelig
ge senest ved udgangen a f  1990. 

a t e tab lere  et fleksibelt fungerende fæ lles nord isk  arbejdsm arked  for 
un iversite ts- og hø jskolelæ rere  ifølge de principper, som  indgår i 
1974 års o v erenskom st om  de ansa ttes  retsstilling  ved nordiske 
institu tioner.

4. Uddannelse som  bidrag til kulturel, social og økonom isk udvikling  

— tiltag til frem m e a f fæ lles nordisk uddannelsespolitik

Ifølge ku ltu rafta lens artikel 3 skal det nord iske uddannelsessam arbejde  
tage sig a f  underv isn ingens mål, indhold og m idler, uddannelsernes stru k 
tu r og pæ dagogisk udvik lingsarbejde. H idtil har de tte  sam arbejde hovedsa
gelig foregået inden fo r tre  om råder:
•  sko leom råde t (førskole , g rundskole  og 1 6 -  19 åriges uddannelser),
•  fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing ,
•  højere uddannelse .

A rbejdet har væ ret præ get af tiltag, som  kunne frem m e en uddannelses
politisk d iskussion . D ette  er sket i form  a f  rap p o rte r, afholdelse a f  konfe
rencer, sem inarer, eksam ina tioner og sam arbejde om  pæ dagogiske fo r
søgs- og udv ik lingsarbejder, som  gør det le tte re  at tils træ be løsninger med
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nordisk  fæ llespræ g i forbindelse  m ed det refo rm arbejde , som  foregår lø
bende i de nord iske landes uddannelsessystem er. T anken  har væ ret at 
kunne opfange aktuelle p roblem stillinger, sørge for m uligheder for uddan
nelsespolitisk  d iskussion , udveksle  inform ation og erfaringer, s tø tte  pæ da
gogiske udv ik lingsarbejder og på den  m åde bevirke, at fæ lles nordiske 
sy nspunk ter slår igennem  i de enkelte  landes politiske og adm inistrative 
arbejde m ed uddannelsesspørgsm ål.

A rbejdsgruppen  an se r det for vigtigt, at d e r fo rtsa t tages vare på sådanne 
m ere po licydannende tiltag i no rd isk  regi, og at d e r sikres m uligheder fo r at 
in tensivere  arbejdet.

Inden fo r de tre  næ vnte om råder vil a rbejdsgruppen  anbefale , at 
hovedvæ gten  i arbejdet i de næ ste  å r  lægges på  følgende tiltag m ed henblik 
på at frem m e nordisk  uddannelsespolitik  inden for uddannelser, som  b id ra
ger til ku ltu rel, social og økonom isk  udvikling i N orden .

4.1 N ord isk  sko lesam arbejde

Styringsgruppen fo r no rd isk  sko lesam arbejde peger på  følgende hoved
om råder, som  på  læ ngere sigt b ø r p rio rite res inden fo r skoleom rådet:
•  tiltag til frem m e a f nord isk  iden tite t
•  sam arbejde om at frem m e fæ lles uddannelsespolitiske mål og arbejde 

m ed fæ lles p rob lem er
•  brug a f y rkesuddannelserne  som  virkem iddel for økonom isk udvikling
•  sam arbejde inden for de sm alle om råder, hvo r det e r  lønsom t / ra tionelt 

at arbejde i fæ llesskab

Endelig p rio rite res inform ations- og erfaringsudveksling  stadig højt. 
A rbejdsgruppen  anbefa ler, a t styringsgruppen  tager udgangspunkt i 

ovennæ vnte prioritering  inden for de p rincipper, d e r er fastlagt i kap. 2 og
3.

4.1.1 Tiltag og fr e m m e  a f  nordisk iden tite t

Sproget og kendskabet til de nord iske lande anses som  bæ rende elem en
te r i begrebet nord isk  iden tite t. D erfor vil tiltag inden for nabosprogsun
dervisning, underv isn ing  i m inorite tssp rogene sam t læ rer- og e levudveks
ling væ re sæ rdeles væ sentlige. M en sam arbejdet inden for datateknologien  
vil udover den m ålelige ny ttevæ rd i også kunne udny ttes ved udform ning af 
p rogram varer, der unders treger en fæ lles nordisk  kultur. Iøvrigt vil de 
fleste ak tiv ite te r inden for det no rd iske sko lesam arbejde have frem m e a f 
nordisk  iden tite t som  en afledet effekt.

Med hensyn til konkre te  forslag til sam arbejde på dette  om råde henviser  
arbejdsgruppen  til kap. 2.
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4.1.2 Sam arbejde  om  fr e m m e  a f  fæ lle s  uddannelsespo litiske m ål og arbej
de m ed  fæ lle s  prob lem er  

Skolelederuddannelse
De k rav , som  frem tiden  stiller til udvikling og kundskaber, m enneskeligt 

ansvar og til socialisering , stiller skolen som  institu tion  over fo r store 
o rganisatoriske og m edm enneskelige udfordringer. L ed e ran sv a r og leder
opgaver vil d e rfo r stå  cen tra lt inden for uddanne lsessystem et, ligesom  det 
gør inden for andre sam fundssek to rer.

S ko lelederuddannelse  e r  fo r tiden genstand  for et nord isk  udredn ingsar
bejde. Som  en v idereudvikling  h e ra f peges på  behovet fo r at vu rdere  også 
nye sider a f  pæ dagogisk lederskab  og udvik lingsarbejdets krav til skolele

dere.

Skolens og læ rernes rolle
Det æ ndrede fam iliem ønster i de nord iske lande m ed udearbejdende 

foræ ldre, sk iftende fam iliekonstella tioner m. v. g iver nogle særlige p rob le
m er i relation  til bø rn s og unges tilvæ relse og derm ed også for skolens 
opgaver. Skal skolens funk tioner udvides til også at om fatte visse om 
sorgsfunktioner m ed den konsekvens, at læ rernes rolle æ ndres? P roblem et 
er fæ llesnord isk  og b ø r d rø ftes i fæ llesskab.

Specialundervisning
D er har i en årræ kke u nder forskellige fo rm er fundet et nord isk  sam ar

bejde sted  om  specialunderv isn ing . S am arbejdet har haft betydning for 
udviklingen a f en specialunderv isn ing , d e r nok v arierer fra land til land, 
men som  på afgørende punk ter har k lare fæ llestræ k. En konsekvens a f  det 
form elle sam arbejde har bl. a. væ ret et u form elt løbende sam arbejde om 
studiebesøg , in form ationsudveksling , fæ lles indsats i in ternationale  o r

ganer m. v.
D enne udvikling b ø r fo rtsæ tte , og m ed henblik  herpå  bør m an overveje 

dannelse  a f  e t kon tak to rgan  bestående a f led en d e  em bedsm æ nd og fagfolk, 
der m ødes en gang årligt bl. a. for a t form idle inform ation om  den aktuelle 
udvikling og om  ak tuelle  nye p ro jek te r til de øvrige landes m yndigheder.

M an har e fterhånden  fået ø jnene op fo r den sto re  betydning , som  infor
m ationsteknolog ien  kan have for forskellige g rupper a f  handicappede e le
ver. D er he rsk e r da  også s to r ak tiv ite t på  om rådet, og m an eksperim en te
re r m ed teknologien  på m ange forskellige m åder. M en sam tidig e r  feltet så 
nyt og vanskelig t at overse , at d e r også e r  sto r usikkerhed . M eget ta le r for, 
at en gruppe a f ledende pe rso n er inden fo r de tte  arbejde får m ulighed for at 
m ødes regelm æ ssigt til d rø fte lse  af, hvordan  m an bør tage teknologien  i 
brug i o verensstem m else  m ed politiske og pæ dagogiske m ålsæ tninger, 
hvordan den kan tilpasses den enkelte  elev , og hvilke krav  der bør stilles til 
hard- og softw are. G ruppens m edlem m er kan blive væ rdifulde rådgivere 
for nationale m yndigheder. N orden  h a r en vigtig rolle i det in ternationale  
sam arbejde, n å r det gæ lder tiltag fo r handicappede.
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M iljøundervisning
M ed henvisning til det no rd iske m iljø læ reprojekt og dets opfølgning i 

form  a f m iljøsym posierne Miljø 83 i S tockholm , Miljø 85 i O slo og Miljø 87 
i H elsingfors frem stå r m iljøundervisningen stadig som  e t væ sentlig t sam ar
bejdsom råde. E n nord isk  udredning  om  m iljøundervisningens p lads i læ 
rep lanerne  og i den  daglige underv isn ing  i grundskolen  og i 1 6 -1 9  åriges 
underv isn ing  i N orden  b ø r fo re tages. D en b ø r fokusere  på  undervisningens 
kvalita tive asp ek te r. P å basis a f  udredningen  og B rund tland-rapporten  
igangsæ ttes et udv ik lingspro jek t for a t s ty rke m iljøundervisningen i u ddan 
nelse og v idereuddannelse  a f  læ rere i de nord iske lande.

D ecentralisering  a f  uddannelsessystem erne
V illkoren och arrangem angen  fö r styrn ingen av skolan i e tt system  som 

är m er d ecen tra lise ra t än tid igare stå r u nder d eba tt och  ä r förm ål för 
u tredning  och fö rsök  i länderna . E xem pel på  fö rsök  ä r de norska  och 
svenska  och danska  frikom m uns- och frilandstingsförsöken . I d essa  är 
sko lsek torn  väsentlig  då den  rep resen te ra r sto ra  budgetbelopp , har m ånga 
m änniskor i sin verk sam het och  a rb e ta r u nder om fattande och detaljerad  
lagtext.

M eget ta le r fo r a t belyse nogle a f  de konsekvenser og prob lem er, der 
følger a f  decen tra liseringen  i et no rd isk  sam arbejde. E ndv idere  b ø r m an 
overveje  de regionale m yndigheders rolle og m uligheder i det nordiske 
sam arbejde.

N ord isk  datap rog ram varep roduk tion
Et fo rtsa t vigtigt udv ik lingspro jek t inden fo r sko leom rådet er det no rd is

ke program varesam arbejde , hvo r m an e r i fæ rd  m ed at opbygge en nordisk  
kom petence om kring know  how  og produktudvik ling  på et om råde, d e r i 
s to r udstræ kning  præ ges a f  dy r im port fra ikke-nord iske lande. M ed ud
gangspunkt i, at de nord iske  lande h a r en fæ lles ku lturbaggrund og en 
ræ kke ligheder i de pæ dagogiske trad itio n er, an ser m an det for muligt at 
udvikle kom petance  om kring program design og nå frem  til et nordisk 
m arked fo r p rogram varer, som  kan sty rke den fælles kulturelle og pæ dago
giske udvikling på om rådet og bidrage til m ere effektiv  udny tte lse  a f  de 
re sso u rce r, d e r na tionalt anvendes til d e tte  arbejde.

L ikestilling
Likestilling m ellom  kjønnene har m eget kom plekse sam m enhenger. Vi 

har å gjøre m ed til dels dyb tgående verd ipo litiske, kultu relle , økonom iske 
og sociale forho ld , der u tdann ingssystem et stå r i næ rt sam spil. Samtlige 
nord iske land har u tv ist in teresse  og innsats på  dette  fe lte t, og d e t e r grunn 
til å trekke  det m ed i en bred  stra teg isk  plan for nordisk  underv isn ingssam 
arbeid.

I innevæ rende periode e r likestilling tem a i et ne ttv erk sp ro sjek t, der 
kv inners forhold  til y rkesvalg  biir behand le t (B R Y T -prosjektet).



1561B 83/k: Bilaga 1

4.1.3 Yrkespæ dagogisk fo rskn in g s- og udviklingsarbejde

En arbejdsgruppe u nder det no rd iske sko lesam arbejde  har udarbejdet en 

program plan fo r no rd isk  y rkespæ dagogisk  forsknings- og udviklingsarbej
de , der som  m ålsæ tning h a r a t udvikle uddannelse  a f  og sam arbejde im el
lem forskere  på y rkesuddanne lse rnes om råde. C entralt i arbejdet er en 
initiering a f udveksling  a f ek sp e rte r  m ellem  de nord iske lande og inddragel
se a f  ek sp e rte r  uden for N orden  i nord isk  sem inarv irksom hed. P rogram 
met p rio rite re r også uddannelse  a f  y rkeslæ rere  og i fo rbindelse herm ed 
udvikling a f  y rkesuddanne lsens d idak tik  og underv isn ingsteo ri. I fo rtsæ t
telse h e ra f vil m an bidrage til at udvide sam arbejdet m ellem  læ reruddan
nelses-, forsknings- og y rkesuddannelsesin stitu tioner.

D er bø r arbejdes videre i overensstem m else  m ed hovedlin ierne i p ro 

gram planen.

4.1.4 Sam arbe jde t inden fo r  de sm alle om råder hvor det er lønsom t og  
rationelt a t arbejde i fæ lle sska b

Sm alle om råder vil i denne sam m enhæ ng typisk  væ re sm å yrkesfag  og 
sm å hand icapom råder.

Sm å yrkesfag
Sm å yrkesfag  e r fag m ed få e lever, få læ rere og få skoler.
Det vil typ isk  væ re gam le håndvæ rksfag , m en også nyere fag som  f. eks. 

optiker- og tand tekn ikerfaget er sm å yrkesfag . De sm å fag udgør ikke 
nogen statisk  gruppe -  nogle kan fo rsv inde, m åske fordi de b liver stø rre , 
og nye kan kom m e til.

G ennem  et 3-årigt p ro jek tarbejde , der bl. a. h ar om fattet sem inarv irk 
som hed. kortlæ gningsarbejde og initiering a f et antal læ rerku rse r, e r af
dæ kket et ud ta lt behov  fo r no rd isk  sam arbejde inden fo r en ræ kke a f de 
sm å yrkesfag . 1 visse a f  de m indste fag, hvor uddannelsesbehovet for det 
enkelte land er så lille, at det vil væ re vanskelig t at op re tho lde  uddannel
sen , kan fagets beståen  ligefrem  væ re afhæ ngig af, at der e tab leres en 
fælles nord isk  uddannelse , m en også i de lidt stø rre  fag vil et nordisk 
sam arbejde om læ rerku rser, læ rem idler, fæ lles udny tte lse  af uddannel
sesp ladser m. v. fagligt og ressourcem æ ssig t væ re a f væ rdi.

E t fo rtsa t nord isk  sam arbejde om de sm å yrkesfag  anbefales stæ rk t. 
S truk tu ren  i et fo r tsa t sam arbejde b ø r bygge på nationale  ru tiner koblet 
sam m en ved e t fæ lles nord isk  kon tak to rgan  m ed deltagere  fra eksisterende 
nationale m yndigheder.

K on tak to rganet skal m ødes en gang om  året for:
•  at d isku tere  ak tuelle  uddannelsesspørgsm ål inden fo r de sm å fag, h erun 

d er ajourføring a f eksis te rende  uddanne lse r sam t nye uddannelsesbehov
m ed tanke på det frem tidige arbejdsm arked .
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•  årligt a t a jo u r fø re  en liste m ed 1 0 -1 2  fag, som  kan væ re sam arbejds- 
ob jek ter m ed henblik  på  læ rerku rser, s truk tu rering , m odern iseringsover

vejelser m. v.
•  behandle spørgsm ål om  ansvarsfordeling  og finansiering
•  a t d rø fte  behov  og øn sk e r om  opre tte lse  a f  særlige nord iske skoler
•  at lægge forho ldene til re tte  fo r at flere e leve r fra e t nord isk  land kan 

udny tte  o rd inæ re uddannelsestilbud  i et andet nordisk  land
•  behandle  in form ationsspørgsm ål, h erunder even tue lt behov for særlige 

kataloger fo r de sm å yrkesfag
•  drøfte  m ulighederne for at udvikle håndvæ rkscen teridéen  sam t doku 

m entation  om truede  håndvæ rk.

A rbejdsgruppen  anbefa ler, a t kon tak tg ruppens forslag gennem føres.

Sm å hand icapom råder

E t andet hovedom råde inden fo r de såkald te  ” sm alle o m råd er” , hvor et 
nordisk  sam arbejde er en fo rudsæ tn ing  for a t opbygge og vedligeholde en 
ekspertise , e r sm å hand icapom råder som  f. eks. døvblinde, au tistiske 
børn , sprogløse børn  m. fl. B efolkningsgrundlaget i de enkelte  lande e r for 
begræ nset, og den  enkelte  personalekategori b liver derfo r lille og vil let 
føle sig fagligt og geografisk iso lere t, hvis opgaverne skal løses nationalt.

En perm anen t in stitu tion  u nder N ord isk  M in isterråd , N ord isk  uddannel
sescen te r for døvb lindepersona le , a rbejder m ed kursusv irksom hed , re s
sourcev irksom hed  og forsknings- og udviklingsarbejde på  døvblindeom rå- 
det. C en tre t, d e r har v irket siden 1980 — fø rst som  forsøgspro jek t og siden 
1985 som  perm anen t no rd isk  institu tion  -  har vist, at N orden  danner en 
ideel ram m e fo r døvb lindearbejdet inden fo r personaleuddannelse , tekn i
ske indsatser, kundskabsreg is trering- og form idling, koordinering , fo rsk 
nings- og udviklingsarbejde sam t faglig identifikation .

Såvel den  faglige som  den sociale forudsæ tning for et nordisk  sam arbej
de inden fo r sm å hand icapgrupper om efte ruddanne lsesku rser, forsknings- 
og udvik lingsarbejde, in fo rm ationsv irksom hed m. v. e r  til stede , idet de 
nordiske landes g runduddannelser og m enneskesyn  er tilpas ens. M an vil 
kunne løfte h inanden  på om råder som  know  how , nordisk  profilering, 
fælles pun k tin d sa tse r, udny tte lse  a f  fæ lles fac ilite ter m. v.

D et ville væ re ønskelig t, at m an gennem  et udredningsarbejde kortlæ g
ger behovet for en udvidelse a f  det nord iske skolesam arbejde inden for 
sm å hand icapom råder og på  baggrund af udredn ingsarbejdet tager stilling 
til konkrete  in itiativer.

4.1.5 In form ations- og erfaringsudvikling

Inform ations- og erfaringsudveksling  b ø r fo rtsa t indgå som  e t væ sentligt 
led i det no rd iske sko lesam arbejde , f. eks. gennem  nord iske rappo rte r, 
ud redninger og tid sk rifter -  som  bl. a. ” Skolan i N o rd en ” . I forbindelse



1563B 83/k: B ilaga 1

m ed konkre te  sam arbe jd sp ro jek te r bø r d e r lægges m ere vægt på spredning 

i de nord iske lande a f p ro jek te rn es resu lta te r.
Idet der henvises til ovenstående  fo re s lå r  arbejdsgruppen  så ledes sam 

a rb e jd sak tiv ite te r på følgende om råder:
•  sko le lederuddannelse
•  skolens og læ rernes rolle
•  specialunderv isn ing
•  m iljøundervisning

•  decen tra lisering  a f uddannelsessystem et
•  datap rog ram varep roduk tion

•  ligestilling
•  y rkespæ dagogiske F oU -arbejde
•  sm å yrkesfag
•  sm å hand icapom råder
•  in form ations- og erfaringsudveksling .

4.2 F o lkeoplysn ing  og voksenundervisn ing

Folkeoplysning og voksenunderv isn ing  i N orden  er k a rak te rise re t ved 
sin m angfoldighed. G rundlaget blev lagt i det forrige århund redes politiske 
frigø re lsesp roces. D en gav insp iration  til folkelige bevæ gelser, som  i sig 
selv bar spiren og d rivkraften  til et folkeligt op lysn ingsarbejde. De fo rskel
lige bevæ gelsers politiske og ideologiske fundam ent har sat sit præ g på 
udviklingen. Fæ lles for dem  alle har væ ret og er ønsket om  at skabe 
fo rudsæ tn inger for at m øde m enneskernes behov for oplysning, kundskab  
og indsigt i b rede  a sp ek te r a f  m enneske- og sam fundslivet og tilgodese 
deres behov for deltagelse og an sv a r i den dem okratiske  sam fundsudvik

ling.
I tidens løb har om rådet undergået forskellige ju s te rin g e r og rev isioner 

basere t på ak tuelle  politiske holdninger og økonom iske og sam fundsm æ s
sige nødvendigheder. A lligevel er og b liver g rund tanken  inden for fo lkeop
lysning og voksenunderv isn ing  i N orden  a t bevare  og uddybe dem okratie t 
ved at ud ruste  b rede befo lkn ingsgrupper til at fo rstå  og m edvirke i sam 
fundsudviklingen.

Det kan hæ vdes, at fo lkeoplysningen og voksenunderv isn ingen  i alle de 
nord iske lande a rbe jder for:

a t m indske uddannelsesk lø fter m ellem  genera tioner og m ellem  sam 
fundsgrupper,

at øge m edborgernes forståe lse  a f  og m edvirken  i socialt, kulturelt 

og politisk liv, 
a t  b idrage til øgede studie- og uddannelsesm uligheder , 
at b idrage til a t frem m e udviklingen af e rhvervslive t .

Det nord iske sam arbejde på om rådet skal m edvirke til at udvikle og 
styrke landenes indsats på fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingsom rå
det.
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Hidtil e r sam arbejdet fo regået sty ringsgruppen  fo r nordisk  sam arbejde 
vedr. fo lkeoplysning og voksenunderv isn ings regi, på N ordens folkliga 
akadem i og m ed stø tte  fra den  nord iske fo lkeoplysn ingsstø tteordning , som 
adm in istreres af N ord isk  ku lturfond.

A rbejdsgruppen  er af den opfa tte lse , at hele feltet for det nordiske 
sam arbejde inden fo r fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  bør sty rkes. 
De sam lede re sso u rce r bør øges. M en sam tidig bø r de i s tæ rkere  grad ses i 
en sam m enhæ ng. N ord isk  sam arbejde vedr. fo lkeoplysning og voksenun
dervisning, N ordens folkliga akadem i og stø tteo rdn ingen  for nordisk  fo lke
oplysningsarbejde bør forene deres k ræ fter for at s tø tte  fornyelse og udv ik 
ling inden fo r fo lkeoplysningen og voksenunderv isn ingen  i N orden .

Form åle t m ed d e t no rd iske sam arbejde vedrø rende fo lkeoplysning og 
voksenunderv isn ing  b ø r fo rtsa t væ re at frem m e en uddannelsespolitisk  
diskussion  om fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing , gøre tiltag v ed rø 
rende voksenpæ dagogisk  forskn ing , forsøgs- og udviklingsarbejde og v are
tage inform ationsform idling  og erfaringsudveksling  m ellem  landene.

A rbejdsgruppen  m ener, at det nord iske fo lkeoplysnings- og voksen 
underv isn ingssam arbejde de næ ste  å r  skal fø res frem  under overskriften  
L IV SL A N G  L Æ R IN G .

B egrebet livslang læring be trag tes her som  en uddannelsespolitisk  s tra 
tegi i b redeste  fo rstand . D en lægger vægt på  en helhedsopfatte lse  a f  m en
nesket, hvo r udvikling udgør et vigtigt led i læ ringen. D erved begræ nses 
livslang læring ikke til spørgsm ålet om uddannelsernes organisering , form  
og indhold , m en den har også betydning  som  strategi for udviklingen af 
såvel det psyk iske  som  d e t fysiske miljø på  arbejdsp ladser, i boligom råder 
og i sam fundet som  helhed. U form el og form el læring og sam spillet mellem 
disse e r  væ sentlige.

U nder rubrikken  L IV S L A N G  L Æ R IN G  kny ttes nationale udviklings
p ro jek te r sam m en m ed nord iske n e tvæ rker o rganiseret om kring nogle 
undertem aer som :
•  V oksenlæ ring fo r p rio rite rede  grupper;
•  V oksenlæ ring i relation  til a rbejdslivet;
•  R elationerne m ellem  alm en og e rh v erv sre tte t voksenlæ ring og sam arbej

de m ellem  sek to rer;
•  L okalt udv iklingsarbejde som  pæ dagogisk ressource
•  B red folkelig uddannelse  om  sam fundsak tuelle  tem aer

D ette  fo reslås på  baggrund a f  den udvikling, som  foregår i landene. I 
sam arbejdet skal m an lægge særlig vægt på  at kny tte  nationale p ro jek ter 
sam m en i nord iske netvæ rk  om  de ovenfo r næ vnte tem aer i det øjem ed at 
stim ulere udviklingen inden for om rådene og skabe forum  fo r diskussion  
og in form ationsudveksling . M yndighederne og andre in s tanser i de no rd is
ke lande tilbydes at udvæ lge de undertem aer, som  de helst ønsker at 
arbejde m ed.

U dover sam arbejde om  ovennæ vnte  tem aer ifølge netvæ rksm odellen
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skal der a rbejdes v idere på at stim ulere debatten  om det overo rdnede tem a 
ressourcefordeling  og ressourcestyring  i den sam lede uddannelses
struk tur.

E ndvidere  skal a rbe jde t m ed dokum en ta tions- og in form ationsvirksom 
hed  om  voksenpæ dagog isk  F oU -arbejde  fo rtsæ tte  ifølge de afstukne pla-

H erudover skal der a rbejdes videre m ed at sty rke in form ationsform id
ling om såvel na tionale  som  nord iske tiltag på om rådet, løvrig t henvises til 
bilag 2.

Fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  i de nord iske lande e r i en vis 
brydningstid . Skæ v fordeling a f  ressou rcerne  og m anglende tilgang til 
uddannelserne fra forskellige befolkn ingsgrupper e r  stadig genstand for 
bekym ring og nye overvejelser.

Ø nsket om  at lade ” de hundrede  b lom ster b lo m stre”  s tå r særlig stæ rk t 
inden for fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing . F o r voksne m ed svag 
grunduddannelse kan det have sto r betydning at få sin oplæ ring i m iljøer og 
sam m enhæ nge, som  m an er fortro lig  m ed og kender, og m ed tilbud tilpas
set voksnes livssituation .

I nord isk  perspek tiv  e r  det derfo r vigtigt, at det særlig e r  selve fo lkeop
lysnings- og voksenunderv isn ingsfe lte t, som  får m ulighed for øget kontak t 
og sam arbejde. D ette  er også tanken  bag den nord iske fo lkeop lysn ingsstø t
teordning.

I landene sker en  gradvis udvikling a f  de allerede eksisterende tilbud, og 
der gennem føres forsøg m ed nye fo rm er, o rgan isation , pæ dagogik, indhold 
og m ålgrupper. G ræ nser søges ove rsk red e t og m angfoldigheden øges. I det 
nordiske sam arbejde inden for om rådet er d e r i de sidste år sat ind med 
tiltag til at s tø tte  udviklingen. Således har sty ringsgruppen  for nordisk  
sam arbejde vedrø rende fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  lagt vægt 
på in form ationsform idling  og erfaringsudveksling  m ellem  landene om 
forskning, forsøgs- og udvik lingsarbejde, ofte i sam arbejde med N ordens 
folkliga akadem i. A kadem iet har hovedsagelig  lagt vægt på at arrangere 
ku rser og kon ferencer om  forskellige tem aer a f  in teresse for fo lkeoplysere 
i de nordiske lande.

A rbejdsgruppen  m ener, at akadem iets kon tak tflade ud til fo lkeoplys
ningsfeltet ikke er så  god som  ønskelig . K ursusv irksom heden  e r for lille og 
bredden  i v irksom hedsfo rm erne  fo r sm al til, at akadem iet hidtil h ar kunnet 
spille den rolle som  k raftcen te r for nord isk  fo lkeoplysning og voksenun 
dervisning, som  akadem iet var tiltæ nkt.

A rbejdsgruppen  for nordisk  sam arbejde vedr. fo lkeoplysning og voksen
undervisning har god kon tak t til cen tra le  m yndigheder. K on tak ten  til det 
m angfoldige fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingsfelt e r derim od be
græ nset.

Adskilligt nordisk  sam arbejde fo regår m ellem  fo lkeoplysn ingsorgan isa
tioner i N orden . E n del a f  d e tte  fo regår m ed stø tte  fra den nordiske
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fo lkeop lysn ingsstø tteordning , som  adm in istreres a f  N ord isk  K ulturfond. 
M en i dag e r d e r kun  sm å m uligheder fo r a t yde stø tte  til ansøgninger og 
opfølgning a f gode ideer. D er e r  i dag også ringe sam m enhæ ng m ellem  
denne stø tteo rdn ing  og de to  øvrige nord iske sam arbejdsinstanser inden 
fo r fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing .

Ifølge ved tæ g terne  fo r N o rd en s folkliga akadem i skal akadem iet ” vara  
e tt cen trum  fö r studium  av frågor som  år väsen tliga fö r u tveckling  och 
förnyelse inom  folkbildning och  vuxenutbildning i N orden . A kadem ins 
verk sam het skall främ st rik ta  sig till lärare och ledare inom  folkhögskolan 
och d e t fria och  frivilliga folkbildnings- och  vuxenu tb ildn ingsarbetet. A ka
dem in skall i sin verk sam het sträv a  e fter a tt väcka  och u tveck la  fö rståe lsen  
både fö r det m ångfaldiga och det gem ensam m a i N ordens kultur- och 
sam hällsliv sam t för N ordens sam verkan  m ed den övriga vä rld en .”  Den 
nord iske fo lkeop lysn ingsstø tteo rdn ing  skal ligeledes stø tte  ak tiv ite ter, 
som  gennem føres a f  sam arbejdende fo lkeoplysn ingsorgan isationer i N o r
den. T ager m an i betragtning, at alle disse in s tanser i sit arbejde skal stø tte  
udviklingen og fornyelsen  inden fo r fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  
i N orden  og væ re kon tak tsk ab en d e , m ener arbejdsg ruppen , a t deres k ræ f
te r  i højere grad skal fo renes til en stæ rk  udviklingskraft på  om rådet. 
A rbejdsgruppen  m ener, a t der findes i det m indste to  a lternative m åder at 
opnå en sådan sam ordning a f kræ fterne.

A lternativ  1
N ordens fo lk lig a  aka d em i s ty rkes som  et nord isk  cen te r for fo rnyelse og 

udvikling, insp iration  og stø tte  fo r fo lkeoplysnings- og voksenunderv is
ningsarbejdet i N orden . A kadem iet skal fungere som  m ødested , debatcen t- 
rum  og inform ations- og dokum en ta tionscen trum  for alle fo rm er a f  nordisk 
fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing , såvel det frie fo lkeoplysn ingsarbej
de som  det kom petenceg ivende. A kadem iet skal arbejde for at bygge bro 
mellem de forskellige fo rm er så ledes, så  a t de i højere grad kan berige 
hinanden. E ndvidere skal akadem iet fungere som  bindeled m ellem  fo rsk 
ningen og det p rak tiske arbejde. Skal de tte  fungere i p raksis, må akadem iet 
lægge særlig vægt på  at re tte  sin v irksom hed mod såvel de traditionelle 
fo lkeoplysn ingsorganisationer som  mod de nyere folkelige bevæ gelser, så 
som  m iljø-, freds- og kvindebevæ gelserne.

D et vigtigste e lem ent i arbejdet på  akadem iet som  udviklings- og fo rny 
e lsescen te r bø r væ re stø tte  til forsøgs- og udviklingsarbejde i form  af 
kon tak tskabende og inform ationsform idlende ak tiv ite te r m ellem  m iljøer i 
N o rden , og akadem iets hidtidige kursusv irksom hed  skal blive et in tegreret 
led i en m ere netvæ rkslignende arbejdsform . D e, som  arbejder på fo rskelli
ge n iveauer i stud ieo rgan isa tioner, og andre fo lkeoplysere og voksenun 
derv isere  skal også have m ulighed fo r at få studieophold  på  akadem iet og 
at gæ steforelæ se og således drage nytte a f  in s titu tionens pæ dagogiske 
miljø. H ertil skulle kny ttes en stipendieordning. Forskellige ud redningsop
gaver skulle også kunne kny ttes til akadem iet.
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H vis N ordens folkliga akadem i på  denne m åde sæ ttes i cen trum  for det 

nord iske sam arbejde på de tte  om råde, bø r besty re lsesfunk tionen  også 
overfø res til Styringsgruppen  fo r  nordisk sam arbejde vedrørende fo lk e o p 
lysning og voksenundervisn ing . G ruppen  m å sty rkes så ledes, at den kan 
fungere som  e t koo rd inerende og in itierende organ fo r om rådet og som  et 
rådgivende organ på  hele om rådet i forhold til m in isterrådet og N ordisk  
ku lturfond. D et e r  afgørende for, a t sådan  en sam ordning skal lykkes, at 
sty ringsgruppen får en ny sam m ensæ tn ing , som  sik rer, at flerta llet a f  dens 
m edlem m er rek ru tte re s  fra  fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingsom rå
det, sam tidig m ed at den nuvæ rende kon tak t til de nationale m yndigheder 

op retho ldes.
F olkeop lysn ingsstø tteordn ingen  kny ttes også til akadem iets v irksom 

hed, hvis sty ringsgruppen  også er et rådgivende organ, når det gæ lder disse 
m idler. M idlerne skal fo rtsa t bruges til sam arbejde m ellem  fo lkeoplys
ningsorgan isationer i N orden .

A lternativ  2
I stede t fo r at kny tte  de no rd iske m idler til én institu tion  på fo lkeoplys

nings- og voksenunderv isn ingsom rådet, kunne m an satse  stæ rkere på at 
bevilge m idler d irek te  til konkre te  nord iske sam arbejdstiltag . E t sådan t 
a lternativ  kan bygge på den eksisterende fo lkeoplysn ingsstø tteordn ing .

N ordens folkliga akadem i kunne da adm in istreres og drives a f  selve 
fo lkeop lysn ingsorgan isationerne, som  også afgør v irksom hedens om fang 
og retning.

A rbejdsgruppen  fo r alm en ku ltu r fo reslår, at fo lkeoplysn ingsstø tten  fra 
og med 1989 tildeles de nationale fo lkeoplysn ingssam råd , som  se lvstæ n
digt beslu tte r om  m idlernes fordeling sam t v iderefordeler m idlerne til de 
nationale fo lkeop lysn ingsorganisationer, som  er anerkend t som  stø tteb e 
rettigede i m indst tre  nord iske lande, p ropo rtiona lt m ed organisationernes 
stø rrelse  og i o verensstem m else  m ed de overo rdnede prio riteringer, som  
afstikkes a f  M in isterråde t.

A rbejdsgruppen  vil pege på , at der vil væ re behov fo r en egen nordisk  
fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingsgruppe, særlig hvis akadem iets 
v irksom hed overlades fo lkeoplysn ingsorgan isationerne.

A rbejdsgruppen  vil fo re s lå , a t de r i 1988 fo retages en næ rm ere gennem 
gang a f de to a lte rna tiver, he runder en vurdering a f ved tæ gter, s ty resam 
m ensæ tning og arbejdsform  for akadem iet, fo lkeoplysn ingsstø tteo rdn ing
en og fo r fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingssam arbejdet.

G ruppen m ener, at d isse spørgsm ål i 1988 bør d isku teres a f  de berørte  
parter. V ed N ord isk  m in is terråds behandling a f budgetet for 1989 burde 
der tages stilling til, hvordan  ressou rcerne  for nord isk  sam arbejde inden 
for fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  skal fordeles og adm inistreres.
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D et ä r  högskolans uppgift a tt främ ja och bedriva  forskning sam t att 
m eddela  därp å  g rundad  underv isn ing . I högskolans underv isn ing  betonas 
såväl ve tenskap lighet som  yrkesinrik tn ing . D en bär v idare an sv a r fö r både 
vetenskaplig  g rundutbildning och  postgradual utbildning. D essu tom  
o rdnar högskolan  fortb ildning fö r den  som  redan  genom gått g rundu tb ild 
ning.

I handlingsplanen avses m ed högre u tbildning den grundutbildning och 
fortb ildning m ed undan tag  fö r fo rskaru tb ildn ing , som  högskolan  ger, 
m. a. o. all u tbildning som  fö ru tsä tte r avslu tade  gym nasiala studier.

F orskaru tb ildn ingen  behandlas tillsam m ans m ed kulturhandlingsplanens 
fo rskningsdel.

F ö r tillfället ä r  h u vudbeståndsde la rna  i det form ella no rd iska sam arbete t 
visavi högre u tbildning koncen tre rade  kring e tt begränsat an tal un iversi
te tsk u rse r, regionalt sam arbete  och e tt v isst sam arbete  inom  ram en fö r en 
del no rd iska fo rskn ingsinstitu tioner.

U tvecklingen leder em ellertid  överallt i N orden  till a tt forskning och 
utbildning utgör allt viktigare h ö rn s ten a r i det m oderna sam hället. K un 
skapsn ivån  i N orden  ä r både  avgörande fö r de no rd iska ländernas k o st
nadsn ivå och fö r hu r länderna  kom m er a tt hävda sig in ternationellt sett.

F ö r a tt kunna m öta d essa  a lltm er accen tuerade  sam hällskrav  m åste  m an 
in tensifiera  sam arbe te t på un iversite ts- och högskolenivå sam t m ålm edve
te t gå in fö r en stö rre  sam ordning av in sa tserna  än hittills. En ökad 
sam verkan  och gem ensam  resu rsanvändn ing  ä r nödvändiga m ed tanke på 
bl. a. den  allt snabbare  vetenskap lig t tekn iska  u tvecklingen som  på m ånga 
om råden  k räv e r allt stö rre  resu rser.

Vi s tå r inför en  rad u tm aningar fö ro rsakade av såväl y ttre  som  inre 
fak to rer. D et gäller a tt såväl tillgodose sam hällets behov av kvalificerad, 
välu tb ildad a rbe tsk raft som  a tt tillm ötesgå individens önskem ål om  fö rd ju 
pade äm neskunskaper.

D et behövs olika in sa tse r fö r a tt undanrö ja  h inder för d e tta  sam arbete , 
bl. a. m ot bakgrund av  a tt u tb ildn ingssystem en i de no rd iska länderna är 
olika till sin uppbyggnad. D etta  bör dock inte uppfa ttas som  någon begrän
sande fak to r u tan  o likheter och specia lite ter kan i stället u tny ttjas , så a tt de 
b lir en s ty rka  i det nord iska  sam arbete t.

E tt ökat in tresse  fö r in ternationalisering  av u tb ildn ingarna k arak tä ri
se ra r fö r närvarande de nord iska ländernas utbildningspolitik . Tills vidare 
är de t dock  en bråkdel av alla s tuderanden , som  bedriver stud ier e ller ta r 
en stud ieperiod  u tom lands. Enligt uppgift från de nord iska studiestöds- 
näm nderna erhöll 1984—85 drygt 2 %  av s tuderandena  inom  högre u tb ild 
ning stud iestöd  fö r stud ier u tom lands. Av dem  studerande  37 %  i e tt annat 
no rd isk t land. En grundläggande fö ru tsättn ing  för m obilitet ä r a tt den 
enskilda individen har ett positiv t in tresse  för a tt studera  eller tjänstgöra

4.3 Högre utbildning
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utom lands. S tud ie  valet kan  vara  avgörande; den tilltänk ta  utbildningen 

kanske inte finns i hem landet.

S tud ier e ller tjänstgöring i e tt anna t land innebär i regel ökade kostnader. 
U töver re sek o stn ad er kom m er höga levnadskostnade r och ofta kursavgif
ter. E konom isk t stöd  i form  av stipend ier, s tud iestöd  eller and ra  bidrag är 
för fle rta le t en  avgörande fak to r fö r om  en u tlandsv iste lse  skall kom m a till 
stånd eller inte.

De n ä tverk sskapande  ak tiv ite te rna  i form  av gem ensam m a stud iep ro 
gram  fö r a tt främ ja sam arbe te t m ellan institu tioner ingår inte i någon större 
u tsträckning  i de no rd iska sam arbe tsak tiv ite te rna  för närvarande. Inom  
E G -sam arbete t har m an därem ot sedan e tt an tal å r haft e tt projekt kallat 
” Join t S tudy P rog ram m e” , inom  ram en fö r vilket bl. a. en rad gem ensam 
m a stud ieprogram  u tveck la ts . D etta  av löses av e tt annat sam arbe tsp ro 
gram , E R A SM U S, som  bl. a. h ar m ålsättn ingen att främ ja studentm obili
te ten  inom  EG . E ftersom  un iversite t och högskolor till sin na tu r i hög grad 
är au tonom a, u tgår m an ifrån att d essa  in s titu tioner skall spela en avgöran
de roll i fö rverk ligandet av sam arbetsp rogram m et.

E R A S M U S -pro jek te t skall genom föras i tre  å r  m ed början  från läsåret 
1987/88 och m an fö rv än ta r a tt m inst 25.000 studerande före år 1990 kom 
m er att ta  en del av sin utb ildning vid e tt un iversite t eller högskola i e tt 
annat EG -land. M an räk n ar m ed, a tt det finns ca. 6 milj. studeranden  inom 
E G , som  po ten tie llt kan  u tny ttja  E R A SM U S. B udgeten för treårsperioden  
uppgår till 85 milj. E C U , vilket m o tsvara r ca. 680 milj. D K K . Av hela 
be loppet fö rvän tas  65. milj. E C U  användas till stipendier. 

E R A S M U S -pro jek te t innehåller fy ra  huvudelem ent:
1. sam arbete  m ellan un iversite t och högskolor i E G -om rådet sam t u tbyte 

av studeranden  och lärare.
2. undervisningen på gäst-un iversite ten  ä r g ratis för studerandena , som  

dessu tom  erhå lle r e tt stipendium  för a tt täcka  sina ex tra  om kostnader. 
S tipendiet supp le ra r d e t nationella  s tud iestöde t, som  den studerande 
kan ta  m ed sig hem ifrån.

3. S tudietid  och even tue lla  exam ensbev is från ett annat EG -land skall 
godkännas i hem landet.

4. M an kom m er också  a tt ano rdna  sem inarier, stöd ja  sam arbetsp ro jek t 
mellan un iversite t och högskolor sam t instifta  e tt E R A SM U S-pris. 

A rbetsgruppen  har d ärfö r m ot bakgrunden  av nationella och in ternatio 
nella ten d en se r inom u tbildningspolitiken i förslaget till handlingsplan upp
dragit rik tlin jer till m obilite tsfräm jande stödordn ingar för högre utbildning. 
D essa är avsedda fö r lärare och ad m in is tra tö re r inom  högre utbildning 
sam t studeranden . M an fö ru tsä tte r  en positiv  inställning till tentam ens- 
och exam ensgiltigheten  och m an av se r att e tab lera  en gem ensam  utb ild 
ningsm arknad på un iversite t- och högskoleom rådet i N orden .

A vsikten m ed den sk isserade  nord iska stödordningen  (se bilaga) ä r att 
åstadkom m a gem ensam m a stud iep rogram  inom  högre utbildning för att 

50 -17-336 Nordiska rådet
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främ ja sam arbe te t m ellan högskolor beträffande gem ensam  utbildning eller 
delar av u tbildning. N ä r m inst tv å  no rd iska  länder är rep resen te rade  bland 
de sam arbetande in s titu tionerna  om fattas de av stödordningen . F ö r s tud ie
perioder i e tt annat nord isk t land, kan m an erhålla bidrag till rese- och 
uppehå llskostander fö r de studeranden  och lärare som  deltar i p rogram 
met.

I de de la r av sk issen , som  gäller lärare  och adm in is tra tö re r inom  högre 
utbildning u tgår m an ifrån, a tt en u tby teso rdn ing  av typ  nord isk t tjän ste 
m annautbyte  förverkligas i p lanens in itialskede. M an bör även  e tab lera  en 
gem ensam  nord isk  arbe tsm arknad  fö r un iversite ts- och högskolelärare.

På nord isk t plan finns idag en fö rsöksordn ing  m ed e tt u tby tesp rogram  
för sista  å re ts  teknologer. V erksam heten  har slagit väl ut och b land de 
tekn iska  högskolorna är m an in tresserad  av a tt u tby tesp rogram m et fortsät-

Enligt den  föreslagna stödordn ingen  skall e tt antal stipendier fö r stude
randen  avsedda fö r stud ier i e tt annat no rd isk t land ställas till förfogande. 
E tt av villkoren fö r erhållandet av stipendium  ä r, a tt s tud ierna  vid ett 
un iversite t e ller högskola i e tt annat no rd isk t land u tgör en in tegrerad  eller 
godkänd del av hela u tb ildn ingsprogram m et. S tipend ia terna  skall behand 
las som  gästs tuderanden  sam t stud iesocialt och avgiftsm ässigt jäm stä llas 
m ed inhem ska studeranden . A rbetsg ruppen  önskar be tona , a tt det ä r sä r
skilt viktigt a tt o ckså  s tuderanden  från  sm å, resu rskn appa  ” sm ala”  om rå
den bereds tillfälle a tt de lta  i verksam heten .

Inom  ram en för m in is terrådets budget genom förs sam nord isk  ku rsv e rk 
sam het inom  högre u tbildning. M ed hjälp av ett ram anslag  fö r denna 
verksam het önskar arbetsg ruppen  säk ra , a tt ku rser som  b ase ra r sig på en 
gem ensam  ku ltu rbakgrund , nya ak tuella  ku rsom råden  eller rep resen te ra r 
” sm ala”  om råden  skall kunna få stöd över den nord iska budgeten .

D et fö rekom m er idag på  m ånga håll e tt inform ellt sam arbete  m ellan 
un iversite t och högskolor i N o rden . I d e tta  sam m anhang kan näm nas de 
nära  k on tak te rna  m ellan U ppsala  och H elsingfors un iversite t, K öpen 
ham ns och L unds un iversite t, un iversite ten  i Bergen och G öteborg  sam t 
m ellan de tekn iska  högskolorna i V illm anstrand och L inköping.

D ärem ot u tgör d e t g ränsreg ionala  sam arbe te t inom  högre utbildning 
exem pel på ak tiv ite te r där m an i en initieringsfas stö tt den nätverksskapan- 
de verksam heten  m ed nord iska m edel.

A rbetsg ruppen  fö reslå r därfö r m ot bakgrund av de positiva e rfa ren h e te r
na av d e t regionala sam arbe te t, a tt m edel av sä tts  fö r a tt underlä tta  initi
ering av sam arbete  för a tt e tab le ra  nätverk  inom  ” sm ala”  sek to rer.

M an lägger i arbetsg ruppen  sto r v ik t vid a tt inform ationen om utb ild 
ningsm öjligheter generellt, exam ens- och tentam ensg iltighet sam t m erit
överföring fö rstä rk s och in tensifieras. F ö ru tom  uppdatering  av handboken 
” A tt stu d era  i N o rd e n ” bör m an u ta rb e ta  k o rtfa tta t in form ationsm aterial 
fö r den sto ra  m ålgrupp de studerande  utgör. D istributionen av de tta  infor
m ationsm ateria l fö reslås ske genom  un iversite t och högskolor.
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B eträffande fö rsö k sv erk sam h eten  m ed en nord isk  lek to ra tsadm in is tra 
tion rekom m enderar arbetsg ruppen  utgående från de positiva erfa ren h e te r 
och den uppskattn ing  d essa  arrangem ang och kon ferenser kring N ordens 
sp råk , litte ra tu r, ku ltu r och  sam hällsförhållanden  rön t i E u ro p a  a tt verk 
sam heten  blir perm anen t. M an bö r v idareu tveck la  denna form  fö r ku ltu rin 
form ation  i u tlande t sam t i sam råd  m ed nationella  ku ltu rm ynd igheter fö r
d jupa u tbude t och i ve rksam heten  även b eak ta  u tom europeiska  om råden.

F ör de exeku tiva  och opera tionella  uppgifterna som  im plem enteringen 
av ku ltu rhand lingsp lanens förslag  visavi högre utbildning m edför, b ö r m an 
tillsä tta  en ledningsgrupp fö r no rd isk t sam arbete  inom  högre utbildning. 
L edningsgruppen fö reslås lyda u nder m in is terrådet och handha a rb e tsu p p 
gifter som  anges i k u ltu rav ta le ts  artikel 3. A rbetsin rik tn ingen  skall fastslås 
enligt d irek tiv  g ivna av m in is terrådet och a rb e tsfä lte t u tgöra högre u tb ild 

ning.

5 O rganisation

Styring
A nsvare t fo r fo rberedelse  og gennem førelse  a f  ku ltu rafta lens in ten tioner 

og m in is terrådets beslu tn inger vedrø rende det nord iske sko lesam arbejde 
og de t no rd iske fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ingssam arbejde  bør 
ligge hos de respek tive  sty ringsgrupper m ed b istand  fra m in is te rrådssek re
ta ria te t. I de seneste  år er d e r dog i fo rb indelse m ed igangsætning a f nogle 
p ro jek te r nedsat sæ rlige sty ringsgrupper, således a t de t officielle nord iske 
sam arbejde inden fo r sko leom råde t idag s ty res a f  flere styringsgrupper. 
F o r højere uddannelse  ek s is te re r der ikke noget fast sam arbejdsorgan , 
hvad der i m ange tilfælde har væ ret en u lem pe, ikke m indst ved fordeling af 
re sso u rce r til udviklings- og sam arbejdsak tiv ite ter.

A rbejdsgruppen  fo reslår, a t de t no rd iske uddannelsessam arbejde  i N o r
disk m in is terråds regi i frem tiden  ledes a f  tre  sty ringsgrupper for:
•  no rd isk  sko lesam arbejde

•  nord isk  sam arbejde vedr. fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing
•  højere uddannelse

D isse o rganer ned sæ tte r e fter behov ad hoc p ro jek tg rupper og arbe jd s
grupper.

M andat fo r sty ringsgrupperne  frem går a f  bilag 4 - 6 .  
S ek re taria tsfunk tionen  fo r sty ringsgrupperne  varetages a f  m in is terråds

sek re taria te t.
H vis m an væ lger a t henlægge gennem førelse  og forvaltn ing  a f enkelte 

p ro jek te r til nationale  in s titu tioner, vil arbejdsg ruppen  understrege  vigtig
heden  af, at m an sik re r, a t m in is te rråd ssek re ta ria te t få r en næ r forbindelse 
m ed gennem førelsen  a f p ro jek tarbejdet.

A nsvare t fo r nord isk  sam arbejde om  øget sp rogforståelse  foreslås hen-
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lagt til ovennæ vnte tre  sty ringsgrupper fo r deres respek tive  arbejdsom rå
d er i næ rt sam spil dem  im ellem  og i tæ t sam arbejde m ed N ord isk  sp råksek 
re ta ria t og N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tret.

A rbejdsgruppen  er a f  den principielle op fa tte lse , at hovedansvare t fo r de 
ak tiv ite te r , som  nu e r p lace re t u nder styringsgruppen  for N orden  i væ kst -  
uddannelsessam arbejdet (N IV U ) og sty ringsgruppen for nordisk  sam arbej
de om  da tap rogram vareproduk tion  (D ataprogram gruppen) fo r frem tiden 

bø r overfø res til sty ringsgrupperne.
I de nord iske lande e r decen traliseringen  inden fo r sko levæ senet blevet 

realiseret i stadig stø rre  g rad . D et er dog stadigvæ k de cen tra le  m yndighe
d er — m inisterierne -  som  udstik k er hovedlin jerne. S iden e r det op til de 
enkelte am ter og kom m uner at udføre arbejdet ifølge d isse linjer og v irke
liggøre p lanerne . D er kræ ves e t godt sam spil m ellem  disse n iveauer -  hvis 
u ddannelsessystem et skal fungere e fter hensig ten . D ette  sam spil mellem 
n iveauer på  nationalt plan m å også kom m e til ud tryk  i det nord iske sam ar
bejde.

N etvæ rk
G ennem  m ange år har m an inden fo r in ternationalt uddannelsessam arbejde 
søgt at finde frem  til frug tbare  sam arbejdsfo rm er, der kan stim ulere og 
frem m e inform ations- og erfaringsudveksling , skabe tæ tte re  kon tak t m el
lem innovationer og stø tte  en  læ reproces. D ette  gæ lder også inden for det 
nordiske sam arbejde. Som  det frem går a f  tidligere afsn it, fo reslår arbe jd s
gruppen, at hovedvæ gten  i det nordiske uddannelsessam arbejde i årene 
frem over lægges på fagligt og pæ dagogisk udviklingsarbejde i et sam arbej
de m ellem  re levan te  in s tan se r i de nord iske lande. D erfor vil arbejdsg rup
pen anbefale , a t sam arbejdet i højere grad o rganiseres og udføres i no rd is
ke netvæ rk.

1 et ne tvæ rkspro jek t indgår nationale p ro jek ter, som  arbejder m ed be
slægtede problem stillinger. D eltagerne stu d erer i fæ llesskab h inandens 
p ro jek ter m ed det form ål at opnå indsigt i p ro jek terne og at lære a f  de 
indhøstede erfaringer til gavn fo r udviklingen inden fo r om rådet. 
N etvæ rksm odellen  kan dels indebæ re en bedre udny tte lse  a f  såvel de 
nationale som  de fæ lles nordiske re sso u rce r, dels en fo rankring a f det 
nordiske elem ent i nationalt udviklingsarbejde, og endelig betyde en fo r
skydning a f arbejdsfe lte t fra det cen tra le  niveau ud til de lokale miljøer.

H ensigten  med ne tvæ rksp ro jek te r e r  at skabe et forum  for udveksling af 
synspunk ter og erfaringer, at få im pulser, at udvikle idéer og finde nye veje 
til at løse p rob lem er på  og i de t hele taget a t s tø tte  h inanden  og at berige 
h inandens arbejde. På den  m åde kan det i højere grad sik res, at udvikling
en går i nogenlunde sam m e retn ing i de nord iske lande, og at alle ikke 
behøver a t ” opfinde hjulet se lv” . E ndvidere  kny ttes der k on tak te r, som  
kan blive væ rdifulde bidrag til s tø rre  nord isk  sam følelse. V ed stigende 
decen tralisering  i landene, hvor am ter, lån, fy lker og kom m uner i højere
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grad in itierer, finansierer og im plem en terer forsøgs- og udviklingsarbejder 

inden for u d danne lsessek to ren , skulle der i højere grad kunne etab leres 
nordiske ne tv æ rk er m ellem  d isse instanser.

De p ro jek ter, som  indgår i et no rd isk  netvæ rk , m å helst væ re ret cen tra lt 
p laceret i det nationale  udvik lingsarbejde, således at de kan øve indflydel
se og skabe national forankring . De m å også nyde en god stø tte  og fo rståe l
se hos m yndighederne. D er m å sik res dialog m ellem  lokale og cen trale  
m yndigheder fo r at sikre v idere udvikling og forankring a f indvundne 
erfaringer.

Som led i de nord iske netvæ rk  afholdes nord iske konferencer, sem ina
rer, w orkshops, a rrangeres stud iebesøg , udgives rap p o rte r og publika
tioner m. v. L æ rer- og elevudveksling  er også et vigtigt elem ent i 
netvæ rksp ro jek terne .

Til sidst skal det næ vnes, at nordiske n e tvæ rksp ro jek te r kan bidrage til 
øget nord isk  sp rogfo rståe lse  og bedre kundskaber om  nord iske forhold.

Forslag

A rbejdsgruppen  fo reslår:
at det nord iske uddannelsessam arbejde  i frem tiden ledes af tre  

s ty ringsgrupper for henholdsv is nord isk  sko lesam arbejde, nordisk  sam ar
bejde vedrø rende fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  og højere uddan

nelse,
at an svare t for nordisk  sam arbejde om  øget sprogforståelse  over

drages de ovennæ vnte  tre  sty ringsgrupper i sam arbejde med N ord isk  
sp råksek re ta ria t og N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tre t,

a t an svare t for uddanne lsessam arbe jde t i opfølgningen a f den øko
nom iske handlingsplan  ” N orden  i v æ k st”  e fter 1988 overfø res til sty rings
gruppen fo r nord isk  sko lesam arbejde,

a t ansvare t for da tap rog ram varesam arbe jde t principielt overføres 
til styringsgruppen  fo r nord isk  sko lesam arbejde, m en at der i 1988 fo re ta 
ges en vurdering  a f sam arbejdet.

6 Finansiering — budget og tidsplan

1 1987 er der afsat 17,4 mio. D K K  til uddannelsesom rådet på det faste 
kulturbudget. D et e r  om kring 11 % a f det sam lede kultu rbudget på 155 
mio. D K K . H eru d o v er e r  d e r til enkelte  p ro jek te r bevilget 4,6 mio. D K K  
a f m in isterrådets d ispositionsm id ler eller om kring 24 % a f de to tale d ispo
sitionsm idler. Ialt e r  budgette t i 1987 til uddannelsesom rådet på knap 22 
mio. D K K  eller om kring 14 %  a f  de to tale d isponible m idler til det nord is
ke ku ltu rsam arbejde.

D er henvises i øvrig t til følgende oversig t o v e r fordelingen a f budgette t i 
1987 på forskellige om råder og ak tiv ite te r (fast budget og d ispositionsm id
ler):
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O m kring halvdelen  a f budgette t går til faste  nord iske institu tioner, hvor 
a f  følgende tegner sig for de s tø rs te  tilskud: N ordens folkliga akadem i 
(4.750 mio. D K K ), N ord isk  sp råk sek re ta ria t (1.510 mio. D K K ) og N ord is
ka språk- och  in fo rm ationscen tre t (2.221 mio. D K K ).

T ilvæ ksten  på budgette t fo r uddannelsesom rådet har væ ret rela tiv t b e 
skeden . Dog skal det bem æ rkes, at sko leom rådet har fået tilført m idler ved 
etablering  a f p ro jek terne  N orden  i væ kst -  uddannelsessam arbejdet, som 
er et led i den økonom iske handlingsplan , og D atap rogram sam arbejdet. 
Begge d isse p ro jek te r e r  foreløbig tid sbegræ nsede.

D et faste  sam arbejde på  uddanne lsesom råde t, som  varetages afstyrings- 
gruppen for nord isk  sko lesam arbejde og styringsgruppen  for fo lkeoplys
ning og voksenunderv isn ing , har ikke haft nogen m æ rkbar tilvæ kst i en 
årræ kke, og m ulighederne fo r at opnå stø tte  til enkelte  udviklingsprojekter 
a f  d ispositionsm idlerne er også b levet begræ nset ved, at en stadig stø rre  
del a f  d ispositionsm idlerne i rea lite ten  er b levet bundet til ” fa s te”  ak tiv ite 
te r , som  ikke har kunnet overfø res til den faste  budgetdel på grund af 
begræ nset tilvæ kst.

U dover den ovennæ vnte  finansiering  af nord isk  uddannelsessam arbejde 
bevilger N ord isk  kulturfond e fter ansøgning stø tte  til enkelte uddannelses
a rrangem enter af engangskarak ter. U ddanne lsesak tiv ite te r har dog o ftest 
udgjort en relativ t beskeden  del a f  ku ltu rfondens to tale budget, som  i 1987 
er på 11 mio. D K K .

D et kan således ko n sta te re s , at d e t nord iske uddannelsessam arbejde 
råd er over re t beskedne nord iske m idler.

A rbejdsgruppen  an se r det fo r nødvendigt at tilføre sam arbejdet yderlige
re re sso u rce r i den næ rm este  frem tid , hvis sam arbejdet skal kunne fornyes 
og udvikles ifølge de forslag, som  frem sæ ttes i denne rapport.

D et nordiske uddannelsessam arbejde  skal dog ikke udelukkende hvile 
på en nordisk  finansiering. D en skal p rim æ rt have den funktion at igang
sæ tte nye tiltag, som  til enhver tid e r  a f  betydning  for udviklingen inden for 
om rådet , finansiere den nord iske, ofte kon tak tskabende , del a f  pro jek ter

* Dette tal om fatter den virksomhed inden for højere uddannelse, som opføres 
under uddannelsesom rådet på kulturbudgettet. H erudover finansieres en del højere 
uddannelse af budgettet for forskningsom rådet.
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og udløse nationale  m idler, som  supplem ent og/eller til at føre ak tiv ite te r 
v idere, hvis de v iser sig at væ re levedygtige.

D et kan næ ppe undgås, at en god del a f  de nord iske m idler går til 
finansiering a f ak tiv ite te r a f  m ere perm anen t k a rak te r som  f. eks. løn- og 
d riftsudgifter ved de nord iske institu tioner. H vis en for sto r del a f  m idlerne 
b liver fastlås t på denne m åde, fo rsv inder m ulighederne for fornyelse. Det 
har væ ret kendetegnende for de nord iske institu tioner i den senere tid , at 
de ikke i tils træ kkelig  grad har fået tilført de fo rnødne m idler til ak tiv ite ter. 
D en årlige kom pensation  for prisæ ndringer har også væ ret m indre end den 
aktuelle prisstigning. D ette  har skab t udhuln ingsproblem er på institu tio 
nernes driftsbudget.

De vigtigste in s trum en ter for at sikre stø rre  bevæ gelighed og derm ed 
stø rre  fornyelsesm ulighed inden for uddannelsessam arbejdet er s tø tteo rd 
ninger (p rojektm idler). De kan i højere grad sty res og sæ ttes ind netop  på 
de om råder, hvor det e r m est påkræ vendet at få ” nyt b lod” . De kræ ver 
som  regel en m edfinansiering fra nationale m idler og kan derm ed m edvirke 
til at udløse offentlige og p rivate  m idler, hvis idéerne er in teressan te  nok.

A rbejdsgruppen  har m odtaget orien tering  om  forslaget om en udvidet 
nordisk ku lturfond (jvf. handlingsplanen fo r alm en kultur). G ruppen er 
ikke gået ind i en nøje vurdering a f forslaget. D et e r  dog arbejdsgruppens 
opfatte lse , (hvis m in isterrådet rea lise re r forslaget,) a t en del a f  forslagene 
vedrø rende det nord iske uddannelsessam arbejde  vil kunne ivæ rksæ ttes 
med m idler fra en sådan udvidet nordisk  kultu rfond . D ette  gæ lder f. eks. 
tiltag i forb indelse  m ed øget nord isk  sprogforståelse  og i vis grad udvik
lingsprojekter og højere uddannelse.

G ruppen har fo retaget en vurdering  a f m erudgifterne ved de i det foregå
ende frem satte  forslag.

En del a f  ak tiv ite terne  k ræ ver yderligere fo rberedelse  og udarbejdelse a f  
m ere detaljerede retn ingslin jer. G ruppen  fo reslår derfo r i 1988 udelukken
de m idler til udredn ingsarbejde , ca. 1 mio. D K K .

Først fra og m ed åre t 1989 fo rudses en egentlig aktiv itetsøgning på 
budgette t. G ruppens forslag  m edfører m erudgifter ud over 1987-budgettets 
niveau på om kring 12 mio. D K K  i 1989, stigende til 22—25 mio. årligt fra 
1991. S tipend ier til s tuderende til studieophold  i et andet nord isk  land 
udgør b roderparten  nemlig ca. 7 mio. i 1989 og godt 14 mio. i 1991.

Forslag

På denne baggrund vil arbejdsg ruppen  foreslå:
at de nuvæ rende fo rsøgsordninger og ikke slu tbehandlede om råder, 

som  finansieres o ver d ispositionsm idlerne, overfly ttes e fter p røv 
ning til de beslæ gtede faste  om råder , som  sam tidig tilføres øgede 
m idler. D ispositionsm idlerne bruges prim æ rt til udrednings- og 
k largøringsarbejde på baggrund a f rekom m endationer fra N ord isk  
råd og forslag fra m in isterrådet.
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at d e t nord iske uddannelsessam arbejde  sty rkes m ed tilførsel a f  
tillæ gsm idler i forhold  til budgette t fo r 1987 på 1 mio. D K K  i 1988, 
om kring 12 mio. D K K  i 1989, stigende til 2 2 -2 5  mio. D K K  årligt 
fra 1991.

B IH A N G  1

Nordisk skolesamarbejde

1 K ulturaftalen a f 1971

D et no rd iske  uddannelsessam arbejde  bygger på  en aftale m ellem  de fem  
nord iske lande om  e t ku ltu re lt sam arbejde. A ftalen er fra 1971 og tråd te  i 
k raft 1. ja n u a r  1972.

Ifølge afta lens artikel 1 har afta len  til form ål at s ty rke og in tensivere  
ku ltu re lt sam arbejde i vid fo rs tand  m ellem  afta leparterne  m ed henblik  på 
a t v idereudvikle det no rd iske ku ltu rfæ llesskab  og at øge den sam lede 
effekt a f  landenes investeringer i underv isn ing , forskn ing  og anden kulturel 
v irksom hed  gennem  en fæ lles planlæ gning, sam ordning, sam virke og a r
bejdsfordeling , sam t a t skabe p rak tiske  fo rudsæ tn inger fo r et velfungeren
de sam arbejde.

2 Det nordiske skolesam arbejde

D et nord iske sko lesam arbejde om fa tte r overgang m ellem  førskole  og 
g rundskole , g rundsko le , de gym nasiale uddannelser (de 1 6 -1 9  åriges ud
dannelse , herunder også erhvervsuddanne lse rne  for de 1 6 -1 9  årige), sam t 
e fter og v idereuddannelse  a f  læ rere indenfor d isse om råder.

Sam arbejdet inden fo r sko leom råde t fo regår henholdsvis i regi a f  N o r
d isk sko lesam arbejde , som  ledes a f  en sty ringsgruppe m ed én rep ræ sen 
tan t fra h v ert land, og i udv ik lingspro jek ter, hvo r de m est om fattende er 
N orden  i væ kst -  u ddannelsessam arbe ide , som  e r en  del a f  den økonom i
ske handlingsplan  ” N orden  i v æ k s t” , og N ord isk  sam arbejde om  da tapro
gram produktion  fo r  skolen .

2.1 H idtid ig  prioritering

Siden 1981 har følgende o m råder væ ret p rio rite re t a f  sty ringsgruppen for 
det nord iske skolesam arbejde
-  o rganisationsudvikling  og arbejdsm iljø  i grundskolen
-  y rkespæ dagogisk  forskning og udviklingsarbejde
-  sam virke m ellem  skole og arbejdsliv
-  in tegrering  a f  specialunderv isn ingselever.

Endelig  har in form ations- og erfaringsudveksling  haft en sæ rdeles høj 
prioritet.
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Inden for det fø r s te  tem a har det vigtigste p ro jek t væ ret et ne tv æ rk s
projekt om  o rgan isationsudveksling  i skolen m ed deltagelse a f  14 skoler. I 
p ro jek te t lagde m an hovedvæ gt på  sty ringsm ekan ism er i sko len , sko leper
sonalets rolle og fo rudsæ tn inger fo r deltagelse  i udviklingsarbejde og infor
m ation om  organisationsudvik ling  og beslu tn ingsprocesser. P ro jek tet a f
slu ttedes i 1986 m ed håndbogen "N o rd isk a  sko lor i u tveck ling” . Inden for 
pro jek tet var afsat m idler til udvekslingsstipend ier for læ rere fra de de lta 
gende skoler.

Inden for det an d e t tem a  om yrkespæ dagogiske forsknings- og udv ik 
lingsarbejde gennem førtes en serie fæ lles nord iske ku rse r om data tekn ik  i 
e rhvervsuddannelse  fo r p e rso n er der nationalt har ansvar for efte ruddan 
nelse af erhvervslæ rere . K urserne  afho ld tes skiftevis i landene i specielt 
fagligt stim ulerende miljø.

Inden fo r det tredje tem a  gennem førtes ne tvæ rksp ro jek te t A rbejdslivs
kundskab , hvor ti lokalom råder i N o rden , to  i hvert land, sam arbejdede 
m .h .p .  at fo rbedre  kvalite ten  i arbejdslivskundskab  både m ed hensyn  til 
læ rem idler, læ rerkvalifikationer, gæ steunderv isn ing  og p rak tikperioder.

E ndvidere gennem føres et fo rskn ingspro jek t om overgangen fra skole til 
arbejdsliv  m ed det overo rdnede tem a vejledning. 13 lokale p ro jek ter fo r
delt pa de enkelte  lande deltager i et ne tvæ rkssam arbejde . P ro jek tet slu tte r 
i fo råre t 1988.

Inden for det fje rd e  tem a  e r d e r gennem ført et projekt på g rundsko le
niveau under oversk riften  En sko le  fo r  alle. I g rundsko lep ro jek te t blev der 
fo retaget en kortlæ gning a f situationen  i landene. Inden for de 16—19 åriges 
uddannelser e r  d e r igangsat et ne tvæ rkspro jek t vedr. pæ dagogisk udvik
lingsarbejde m ed særlig vægt på s tø ttende  og forebyggende arbejde. Inden 
for p ro jek te t e r afsat m idler til udvekslingsstipend ier fo r læ rere fra de 
deltagende skoler.

2 . 1.2

A f andre ak tiv ite te r under det nord iske sko lesam arbejde kan næ vnes 
følgende:

I 1978 påbegynd tes et no rd isk  sam arbejde om læ rem idler til brug fo r de 
sm å yrkesfag . K onkrete  re su lta te r  h e ra f e r  bl. a. en nord isk  læ rebog i optik  
og A V -m idler indenfor p lan tesundhedslæ ren . 1 1983 udarbejdedes en rap 
port ” Sm å yrkesfag  i N o rd e n ” . D enne rapport dannede grundlag for 
udvidelse a f  det nord iske sam arbejde inden for de sm å fag til også at 
om fatte e fteruddannelse  a f  læ rere , elevudveksling  m. v.

En kon tak tg ruppe ned sa tte s  i slutningen a f 1984 m ed sigte på at afdæ kke 
behovet for sam arbejdsm uligheder inden fo r d isse om råder. P ro jek ta rbe j
det har isæ r om fatte t sem inarv irksom hed , kortlæ gningsarbejde og in itie
ring a f et antal læ rerku rser inden for en 3 årig pro jek tperiode .

2.1.1
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De seneste  å r  har der foregået et sam arbejde om  fiskeriundervisning, 
hvor d e r lægges vægt p å  initiering a f læ rerku rse r sam t inform ationsform id

ling.

I 1974-1981 gennem førtes e t m iljø læ reprojekt på henholdsvis grundsko- 
le- og gym nasiesko len iveau , hvis resu lta te r har influeret på landenes læ
sep laner på om rådet. D er har som  opfølgning a f p ro jek te t siden 1983 væ ret 
afholdt no rd iske m iljøbienaler på  skift i de enkelte  lande.

D er o rien te res  om  skoleforhold  på tvæ rs a f  landegræ nserne gennem  
udarbejdelse  a f  pub likationer, senest ” L æ reruddannelsen  i N o rd en ” . 
T id ssk rifte t ” Skolan i N o rd en ” , der udgives to gange om  å re t, behand le r 
tem aer a f  fæ lles in teresse  fo r de nord iske lande og o rien te re r iøvrigt om 
ak tuelle sko lenyheder i landene.

2.2. Æ ndret prioritering

I forb indelse  m ed arbejdet m ed en handlingsplan på ku ltu rom rådet har 
sty ringsgruppen  fo r d e t nord iske sko lesam arbejde taget denne prioritering  
op til overveje lse , og m an e r enige om  a t pege på  følgende hovedom råder, 
som  på  læ ngere sigt b ø r p rio rite res inden fo r sko leom råde t
-  tiltag til frem m e a f nord isk  iden tite t
-  sam arbejde om  at frem m e fæ lles uddannelsespolitiske m ål/arbejde med 

fælles p rob lem er
-  brug a f y rkesuddannelserne  som  virkem iddel for økonom isk udvikling
-  sam arbejde inden for de sm alle om råder, hvo r det e r  lønsom t/rationelt 

at arbejde i fæ llesskab.
Endelig  p rio rite res in form ations- og erfaringsudveksling  stadig højt.

2.2.1 Tiltag til fr e m m e  a f  nordisk iden tite t

S proget og k en dskabe t til de no rd iske lande anses som  bæ rende elem en
te r i begrebet nordisk  iden tite t. D erfor vil tiltag på  om rådet nabosprogsun
dervisning, underv isn ing  i m inorite tssprogene og på  om rådet læ rer- og 
elevudveksling  væ re sæ rdeles væ sentlige. M en også sam arbejdet inden for 
datateknologien  vil u d o v er den m ålelige ny ttevæ rd i kunne udny ttes ved 
f .e k s . udform ning a f p rogram varer, der und ers treg er en fæ lles nordisk  
kultur. I denne sam m enhæ ng b ø r også m ediespørgsm ålene i vid fo rstand  
inddrages.

Iøvrig t vil de fleste  ak tiv ite te r inden fo r det no rd iske u ddannelsessam ar
bejde have frem m e a f no rd isk  iden tite t som  en afledet effekt.

Inden fo r sam arbejdet om  nabosprogsunderv isn ingen  udgav N M R  i 1985 
en rappo rt om  nabosprogenes stilling i underv isn ingen  ” N ord iske  språk i 
gym nas og y rkesdann ing” . R apporten  e r send t til høring til skolem yndig
heder og organ isa tioner i de enkelte  lande. P å  baggrund a f d isses svar sam t 
på  baggrund a f  re su lta te t a f  en p lanlagt konference  i 1987 vedr. forslag om 
konkrete  tiltag vedr. nabosprogsunderv isn ingen  vil d e r kunne udarbejdes 
forslag  til det v idere arbejde.
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I sam m enhæ ng m ed nabosprogsunderv isn ingen  m å ses læ rer- og 
elevudveksling . H erigennem  skabes kendskab  til nabolandenes sprog og 
ku ltu r, og en udvidelse  a f  ak tiv ite tsn iveaue t på de tte  om råde har flere 
gange, senest i m arts 1986 væ ret næ vnt af N ord isk  R åd. I 1987 er planlagt 
en konference m ed henblik  på  at udarbejde forslag  til en bedre o rgan iseret 
inform ation om  m ulighederne for læ rer- og elevudveksling  i N orden  sam t 
forslag til en m odel fo r aftale m ed tran sp o rtsek to ren  om  den billigst mulige 
løsning a f  re jseudg iftsp rob lem et.

S tyringsgruppen  finder im idlertid  ikke sæ rordn inger fo r sko lee lever øn
skelige m en fo re træ k k er, at raba to rdn inger udform es m ed henblik  på alle 
unge.

2.2.2 Sam arbejde  om  a t fr e m m e  fæ lle s  uddannelsespo litiske m ål/arbejde  
m ed  fæ lle s  prob lem er

1) S tyringsgruppen  ø n sk er fo r tsa t a t p rio rite re  tem aet o rgan isa tions
udvikling og arbejdsm iljø  i g rundskolen , m en m ed en fokusering på  b l.a . 
følgende

Sko le lederuddannelse , hvo r et ud redn ingsarbejde vil blive igangsat m ed 
henblik på
-  en sam m enstilling  a f sko le lederuddannelsens indhold og o rganisation  i

de fem  nord iske  lande
-  en sam m enfatning a f in ternational forskning om  sko lelederuddannelse
-  en analyse a f  eksis te rende  sko le lederuddannelse  sam t re la tionerne  m el

lem  denne og de enkelte  landes uddannelsespo litiske  og pæ dagogiske
trad itioner i b red  fo rstand .
På baggrund a f det fæ rdige udredn ingsarbejde vil styringsgruppen  v u rde

re spørgsm ålet om  en eventue l ny fase og dennes indhold og form .
2) E t ud redn ingsarbejde  om  ak tuel v iden og erfaring  om læ rernes e fte r

uddannelse  og dennes ro lle indenfor om rådet skoleudvikling e r igangsat.
Sam m enstillingen baseres  på  en gennem gang a f de forskellige indsatser, 

som  e r gjort inden fo r de tte  em neom råde gennem  d e t in ternationale  u ddan 
nelsessam arbejde  isæ r i O E C D , E u ro p aråd e t og E F .

Sam m enstillingens m ålgruppe e r isæ r beslu tn ingstagere og adm in istra to 
re r indenfor sko leom råde t -  lokale som  cen tra le  sam t læ reruddannelses- 
og læ re re fte ruddanne lsesin s titu tioner i de nord iske lande.

3) Skolens og læ rernes rolle i et sam fund m ed et fam iliem ønster, hvor 
langt de fleste  fo ræ ldre -  såvel enlige som  sam boende -  e r  u dearbe jden 
de.

B aggrunden fo r a t igangsæ tte et fæ llesnord isk  sam arbejde på  dette  om rå
de e r, at N orden  i fo rho ld  til d e t øvrige E u ropa  har et anderledes fam ilie
m ønster m ed flest udearbejdende foræ ldre. D ette  g iver nogle særlige p ro 
blem er i re la tion  til bø rnene og derm ed igen til sko lens opgaver. Skal 
skolens funk tioner udvides til også at m edføre visse om sorgsfunk tioner 
m ed den konsekvens , at læ rernes rolle æ ndres?  D et e r  et problem , der er 
fæ lles fo r de nord iske lande, og som  derfo r b ø r tages op i fæ llesskab.
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4) D et pæ dagogiske udviklingsarbejde m ed særlig væ gt på  stø ttende og 
forebyggende pæ dagogisk arbejde inden for de 16 -1 9  åriges uddannelser 
er ved at næ rm e sig sin afslutning. S tyringsgruppen  har ikke konkrete  
p laner om  nye sam arbejd sak tiv ite ter på specialunderv isn ingens om råde 
generelt, m en vil følge om rådet m ed henblik  på at tage nye in itiativer, 
såfrem t der o p stå r behov derfor. M an e r opm æ rksom  på, at det nordiske 
sam arbejde b id rager til at skabe en fæ lles nordisk  profil inden for det 
in ternationale  sam arbejde om  specialundervisning. E t nord isk  sko lesam ar
bejde om  de sm å hand icapom råder p rio rite res fo rtsa t højt — jfr. afsn itte t 
om sm alle om råder, hvo r de tte  uddybes.

5) Inden  fo r m iljøundervisning vil styringsgruppen  følge om rådet med 
henblik  på  at tage initiativ  til nye sam arbejd sak tiv ite ter, bl. a. m ed henblik 
på at m edvirke til, at en fæ lles nord isk  holdning på m iljøom rådet opbygges 
allerede fra sko leårene.

6) V illkoren och arrangem angen  för styrningen av skolan i e tt system  
som  år m er d ecen tra lise ra t än tid igare s tå r under d eb a tt, och ä r förm ål för 
u tredning  och  fö rsök  i länderna . E xem pel fö r fö rsök  ä r de danska , norska 
och svenska frikom m uns- och frilandstingsförsöken . I d essa  är sko lsek torn  
väsentlig  då  den rep resen te ra r sto ra  budgetbelopp , har m ånga m änniskor i 
sin verk sam het och a rb e ta r u n d er om fattande och detaljerad  lagtext.

D ecentralisering  innebär förfly ttn ing  av ansvar och befogenheter från 
högre till lägre adm in istra tiv  n ivå, annan  kom petensfördeln ing  i förfogan
det över m ateriella  och  im m ateriella  resu rser. M an ser i decen tralisering  
för skolan:
-  a rbe te  m ed vilka slags frågor som  bör han te ras  på vilken n iv å -c e n tra l ,  

regional och lokal
-  övergång från  detalj — till m ålstyrning
-  nya sta tsb id ragssystem

-  nya in fo rm ationssystem  u nder uppbyggnad
-  ändrade  u tveck lingsstra teg ier
-  varierade  finansieringssä tt och kostnadsfö rdeln ingar fö r skolornas verk 

sam het
-  in tresse  fö r forskning inom  kom plexet.

L edningsgruppen  fö r no rd isk t sko lsam arbete  har 1986 och 1987 inlett 
arbete  kring de regionala sko lm yndigheternas roll och m öjlighet i nordiskt 
sam arbete , och lå te r 1987 göra en förstud ie  om  styrningsfrågorna.

2.2.3 Brug a f  yrkesuddannelserne  som  virkem iddel fo r  økonom isk udvik
ling

En arbejdsgruppe under det nord iske sko lesam arbejde har udarbejdet en 
program plan fo r nord isk  yrkespæ dagogisk  forsknings- og udviklingsarbej
de m ed følgende h ovedpunk te r, som  styringsgruppen  har godkendt som 
retn ingslin ier og grundlag fo r sam arbejdet om  yrkespæ dagogisk  forskning 
og udvikling.
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Styringsgruppen  h a r dog taget d e t fo rbehold , at gennem førelsen  a f de 
konkre te  ak tiv ite te r b e ro r på de re sso u rce r, d e r kan stilles til rådighed for 
arbejdet og, at ak tiv ite te rne  er i overensstem m else  m ed handlingsplanen 
for ku ltu rom rådet.

U tgångspunkten  fö r arbe tsg ruppens verksam het ä r  b l.a . u tveck landet 
av y rkesu tb ildn ingen  så  a tt de stöd jer
-  en fö r den  ekonom iska u tveck lingen  ändam ålsenlig  yrkesutb ildn ing  i 

N orden
-  den sam nord iska arbe tsm arknaden  sam t
-  gem ensam m a sociala  och  kultu rella  värden .

Y rkesutbildningen kan ses som  en in terak tion  m ellan tre cen tra la  g rup 
per av fak torer:
-  sam hälls- och arbetslive t m ed sina kvalifikationskrav
-  e leven m ed sina re su rse r s trävande e fter sina m ålsättn ingar
-  y rkesu tb ildn ingssystem et som  en m edlare m ellan dessa två. 

H uvudlin jerna i handlingsplanen:
H uvudm ålsättn ingen  i a rbe tsg ruppens program plan är a tt få till stånd en 

långsiktig kom petensuppbyggnad  främ st genom  att u tveck la  utbildningen 
av och sam arbe te t m ellan fo rskare  på yrkesu tb ildn ingens om råde. En av 
a rbetsg ruppens cen tra la  v erk sam hetsfo rm er ä r  a tt få till stånd  utväxling av 
ex p erte r m ellan de nord iska  länderna  sam t a tt tillkalla u tanför stående 
ex p erte r till nord iska  sem inarier. H andlingsplanen fram häver också  u tb ild 
ningen av y rkes lärare . U tveck lande t av yrkesu tb ildn ingens underv isn ings
teori har en cen tra l ställning i sam band härm ed. Ä ven i fortsättn ingen  
kom m er m an a tt effek tivera  skapandet av sam arbetsnätverk  m ellan lärar- 
u tb ildn ingsansta lter, fo rskn ingsansta lter och ensk ilda yrkesutbildnings- 

anstalter.
1 sep tem ber 1987 skall d e t arrangeras en konferens i N orrköping , där det 

skall d ry ftas hu r m an kan främ ja beredskapen  att u tveck la  in ternationalis
m en i y rkesu tb ildn ingen  i N orden .

A rrangem ang på flera an d ra  tem an är u nder fö rberedelse .

2.2.4 Sam arbe jde t inden fo r  de sm alle om råder, hvor de t er lønsom t/ra tio 
nelt at arbejde i fæ lle sska b

Sm alle om råd er vil i denne sam m enhæ ng typisk  væ re sm å yrkesfag og 
sm å hand icapom råder.

1) Sm å yrkesfag
Sm å yrkesfag  e r fag m ed få  e lever, få læ rere  og få skoler.
D et vil typisk  væ re gam le håndvæ rksfag , m en også nyere fag som f. eks. 

optik- og tand tekn ikerfaget er sm å yrkesfag. De sm å fag udgør ikke nogen 
sta tisk  gruppe — nogle kan fo rsv inde , m åske fordi de b liver fo r sto re , og 
nye kan kom m e til.

En kon tak tg ruppe ned sa tte s  i slu tn ingen a f 1984 m ed sigte på at afdæ kke 
behovet for sam arbejdsm uligheder inden for disse om råder. K ontak t-
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gruppens m andat ud løber ved udgangen a f 1987, m en kontak tg ruppen  har 
allerede nu u nder hensyn  til handlingsplanen udarbejdet et udkast til ind
stilling.

G ennem  det 3-årige p ro jek tarbejde , der bl. a. har om fatte t sem inarv irk 

som hed, kortlæ gningsarbejde og initiering a f  et an tal læ rerkurser, e r  af
dæ kket e t u d ta lt behov  for no rd isk  sam arbejde inden for en ræ kke a f de 
sm å yrkesfag. I visse a f  de m indste fag, hvor uddannelsesbehovet for det 
enkelte land e r så lille, at det vil væ re vanskeligt at op re tho lde  uddannel
sen , kan  fagets beståen  ligefrem  væ re afhængig af, at der e tab leres en 
fæ lles no rd isk  uddannelse , m en også i de lidt stø rre  fag vil e t nordisk  
sam arbejde om  læ rerku rse r, læ rem idler, fæ lles udnytte lse  af uddannel
sesp ladser m. v. væ re a f væ rdi fagligt og ressourcem æ ssig t.

E ndv idere  vil sam arbejdet bidrage til a t sty rke den fæ lles nordiske 
kulturelle iden tite t, bl. a. ved at forho ldene lægges til re tte  for, at uddannel
sessøgende i et nord isk  land får m ulighed for at tage sin uddannelse i et 
ande t nord isk  land.

G ennem  nord iske læ rerk u rse r vil det faglige miljø, der m edv irker til 
uddannelsernes kvalite t, s ty rk es. D en direk te  kon tak t m ellem  kollegaer, 
d e r tum ler m ed de sam m e konkrete  p rob lem er i deres hverdag  b e tyder 
ofte, a t m an få r sine sy nspunk te r og p rob lem er sat ind i nye perspek tiver, 
og m an insp ireres til nye løsningsm uligheder. E ndv idere  e r  der en be ty d e
lig økonom isk  gevinst ved e t sam arbejde om  læ rerkurserne , idet det n a tu r
ligvis vil væ re m uligt at gennem føre flere k u rser, når by rderne  fordeles.

Sam tidig vil d e r i fag, hvo r m an e r afhængig a f in ternational udvikling 
som  f .e k s . op tik , gennem  fælles nord isk  kursusv irksom hed  væ re større 
m uligheder fo r a t træ kke den nødvendige ekspertice  ind udefra.

K ontak tg ruppen  anbefa ler stæ rk t et fo rtsa t nordisk  sam arbejde om de 
sm å yrkesfag. S truk tu ren  i et fo rtsa t sam arbejde b ø r bygge på  nationale 
ru tiner koblet sam m en ved e t fæ lles nord isk  kontak to rgan  m ed deltagere 
fra ek sisterende nationale  m yndigheder. F inansieringen a f sam arbejdet bør 
væ re national, dog foreslås et nord isk  tilskud til dæ kning a f udgifterne ved 
kon tak to rganets m ødev irksom hed  i en overgangsperiode på 3 år. 

K on tak to rganet skal m ødes en gang om  åre t for:
-  at d isku tere  ak tuelle uddannelsesspørgsm ål inden for de sm å fag, her

under a jourføring a f eksis te rende  uddanne lse r sam t nye uddannelsesbe
hov m ed tanke  p å  frem tid ig t a rbejdsm arked

-  årligt at ajourføre  en liste m ed 10—12 fag, som  kunne væ re sam arbejds- 
ob jek ter m. h. p. læ rerku rse r, s truk tu rering , m odern iseringsovervejelser 
m. v.

-  a t behandle spørgsm ål om  ansvarsfordeling  og finansiering
-  at drøfte  behov og ønsker om  opre tte lse  a f  særlige nordiske skoler
-  a t lægge forho ldene til re tte  fo r at flere e lever fra et nordisk  land kan 

udny tte  o rd inæ re uddannelsestilbud  i et ande t nord isk  land
-  at behandle  in form ationsspørgsm ål, heru n d er even tue lt behov fo r sæ rli

ge kata loger fo r de sm å yrkesfag
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-  at drøfte m ulighederne fo r at udvikle håndvæ rkscen teridéen  sam t doku 
m entation  om  tru ed e  håndvæ rk .
S tyringsgruppen vil fø rst ved p ro jek te ts afslu tn ing drøfte detaljerne i 

kon tak tg ruppens indstilling, m en kan m ed forbehold  af, at ressou rcerne  er 
til rådighed og, at fo rslagene e r i overensstem m else  m ed handlingsplanen, i 
sto re  træ k  tils lu tte  sig indstillingen.

2) Sm å hand icapom råder

E t andet hovedom råde inden fo r de såkald te  ” sm alle om råd er” , hvor et 
nord isk  sam arbejde er en forudsæ tn ing  fo r at opbygge og vedligeholde en 
ekspertice , e r sm å hand icapom råder som  f. eks. døvblinde børn , au tistiske 
børn  og sprogløse børn . H ertil e r  befolkningsgrundlaget i de enkelte  lande 
for begræ nset, og den  enkelte  personalekategori b liver derfor lille og vil let 
föle sig fagligt og geografisk  iso leret.

En perm anent in stitu tion  under N ord isk  M inisterråd , N ord isk  uddannel
sescen te r fo r døvb lindepersona le , a rbejder m ed kursusv irksom hed , re s 
sourcev irksom hed  og forsknings- og udviklingsarbejde på døvblindeom rå- 
det. C en tre t, d e r har v irke t siden 1980 -  fø rst som  fo rsøgspro jek t og siden 
1985 som  perm anen t nord isk  institu tion  -  har vist, at N orden  danner en 
ideel ram m e for døvb lindearbejdet inden fo r personaleuddannelse , tekn i
ske indsatser, kundskabsreg istrering- og form idling, koordinering , fo rsk 
nings* og udviklingsarbejde sam t faglig identifikation .

Såvel den faglige som  sociale forudsæ tn ing  for e t nordisk  sam arbejde 
inden fo r sm å hand icapgrupper om  e fte ruddanne lsesku rse r, forsknings- og 
udvik lingsarbejde, in fo rm ationsv irksom hed  m. v. e r  til stede , idet de n o r
diske landes g runduddannelser og m enneskesyn  er tilpas ens. M an vil 
kunne løfte h inanden  på  om råd er som  know  how , nord isk  profilering, 
fælles pun k tin d sa tse r, udny tte lse  a f  fæ lles facilite ter m. v.

2.2.5 In form ation

Inform ations- og erfarenhetsudveksling  indgår fo rtsa t som  et væ sentligt 
elem ent i alle p ro jek te r inden for det nord iske sko lesam arbejde, og d erud 
over sker in form ationsform idling  gennem  udgivelse a f  nord iske rappo rte r, 
ud redninger, tid ssk rifte r m. v.

2.2.6 D et nordiske sko lesam arbejde  og uddannelsessam arbejdet i de in
ternationale organ isa tioner m . v.

S tyringsgruppen har d rø fte t fo rho ldet m ellem  det nordiske sko lesam ar
bejde og det uddannelsessam arbejde , som  foregår i in ternationale  o rgani
sa tioner og sam m enslu tn inger isæ r U N E S C O , O E C D , E u roparåde t og E F , 
og m an er enige om , at m an i højere grad bør udnytte  det a rbejde, der 
udfores der.

U anset at de nord iske lande gennem  deres m edlem skab a f U N E SC O , 
O EC D  og E u ro p aråd e t -  fo r D anm arks vedkom m ende også E F  -  deltager 
i en ræ kke sam arbe jd sak tiv ite te r på  uddanne lsesom råde t, e r kendskabet 
hertil ofte beg ræ nset til re t snæ vre k redse.
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F æ nom enet, der jo  ikke e r begræ nset til de nordiske lande, be tyder, at 
udny tte lsesg raden  a f  den  v iden og de erfaringer, d e r indhøstes gennem  
sam arbejdet, ofte vil væ re lav i forhold  til de in ternationale  resso u rcer, der 
anvendes til form ålet.

F o r de enkelte  lande b e ty d e r d e t, at der ren t faktisk  ligger tilgængelige 
og til dels uudny ttede  re sso u rce r hen , som  kunne udny ttes a f  sty re lser, 
o rgan isa tioner, in stitu tioner og enke ltpersoner inden fo r uddanne lsessek 
toren .

En fæ lles nord isk  indsats kunne bidrage til en bedre udny tte lse  a f  disse 
re ssou rcer. S tyringsgruppen vil d e rfo r se på m ulighederne for bl. a. gen
nem  udredn ingsarbejder at træ kke e lem en ter a f  særlig in teresse  for det 
nord iske sko lesam arbejde ud a f in ternationalt uddannelsessam arbejde  og 
herigennem  form idle kendskabet til re levan te  em ner.

M an vil også overveje  fæ lles nord iske tiltag m ed henblik  på oversæ ttelse  
af det o ftest engelsk- og fransksprogede m ateriale fra de næ vnte o rgan isa
tioner.

2.2.7 Sam arbe jd sm etoder i d e t nordiske sko lesam arbejde  

G ennem  m ange år har m an inden fo r det nord iske -  og også det b redere 
in ternationale  uddannelsessam arbejde  søgt a t finde frem  til frug tbare  sam 
arbejdsform er.

U anset at m an stadig befinder sig m idt i denne proces, har m an dog nu et 
erfaringsgrundlag , d e r gør det muligt nogenlunde at vu rdere  m etodernes 
hensig tsm æ ssighed fo r opfølgeisen a f forskellige sam arbejdsm ål. Som  eg
nede fo r det nord iske sko lesam arbejde har styringsgruppen  prio riteret 
følgende sam arbejdsm etoder.

N etvæ rksp ro jek te r 
F aste  kon tak tlin ier 
Forsknings- og udredningsarbejde 
K urser, kon ferencer m. v.
Inform ation.

N etvæ rkspro jek ter

N etvæ rksm odellen  er i de senere å r  b levet anvend t m ere og m ere i det 
nordiske sko lesam arbejde, når m an gennem  dette  har villet udny tte  såvel 
ligheder som  forskelle i de nord iske lande indenfor e t om råde.

N etvæ rkssam arbe jde t vil typisk  finde sted  m ellem  skoler, m en også 
andre ak tø re r f. eks. kom m uner kan tæ nkes.

M etoden bygger på  igangvæ rende nationalt udviklingsarbejde, der kob
les sam m en i e t nord isk  pro jek t. D et indebæ rer en bedre udny tte lse  af 
såvel de nationale  som  de fæ llesnord iske resso u rcer, en  fo rankring af det 
nordiske elem ent i nationalt udviklingsarbejde, og endelig en forskydning 
a f arbejdsfe lte t fra det cen tra le  niveau ud til de lokale miljøer. 

F orudsæ tn ingen  fo r at e tab lere  et ne tvæ rkspro jek t er
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-  at det m å dreje sig om  noget ny t, som  der h ersker en del usikkerhed  om 

og
-  a t det m å dreje sig om  e t felt, hvor det sker m eget forskelligt.

H ensig ten  m ed ne tv æ rk sp ro jek te r e r  ikke at overføre  to ta llø sn inger fra
et land til et an d e t, noget som  erfaringsm æ ssigt g iver lille effekt på grund af 
de ulige økonom iske, politiske og kulturelle om stæ ndigheder. T anken  er 
snarere , a t deltagerne  p ræ sen te re r deres  p ro jek te r, således at de øvrige 
m edvirkende få r anledning til at tage idéer op , som  m uligvis kan få b e ty d 
ning fo r deres eget p ro jek t. E t n e tvæ rksp ro jek t bø r give m ulighed fo r både 
m undtlig og skriftlig kom m unikation . D et fø rste  opnåes sæ dvanligvis ved 
konferencer, hvor d e r er rigelig lejlighed til a t stille spørgsm ål og d isku tere , 
således a t deltagerne  få r en  fu ldstæ ndig  fo rståe lse  a f  de delp ro jek ter, der 
p ræ sen teres. L igeså vigtigt e r  de t, a t de lp ro jek terne  også præ sen teres 
skriftligt, således a t konferencedeltagerne  få r et konkre t m ateria le  at p ræ 
sen tere  fo r f. eks. skolen eller kom m unen  hjem m e. Endelig  er d e t vigtigt, 
at der frem kom m er en sam let rapportering  a f  de indvundne erfaringer til 
sty ringsgruppen  til brug fo r de nationale  m yndigheder og som  grundlag for 
evt. fo rtsa t sam arbejde på cen tra lt niveau.

F aste  kon taktlin ier

De fleste  a f  de arbejdsfo rm er, der besk rives her, indebæ rer sporad iske 
eller forho ldsv is ko rtvarige  kon tak tfo rho ld . A f hensyn  til kon tinu ite t og 
frem drift i det no rd iske sko lesam arbejde  er det nødvendigt m ed nogle m ere 
form aliserede og langvarige kon tak tfo rho ld , noget som  opnåes gennem  
em bedsm andskom itéer, sty ringsgrupper o. s. v.

F orsknings- og udredningsarbejde

V æ sentlige fo rudsæ tn inger fo r et fo rskn ingssam arbejde e r at m an i lan
dene e r in te resse re t i det sam m e em ne, og at m an kan  enes om  fo rskn ings
designet. D isse fo rudsæ tn inger vil sjæ ldent væ re til stede , og denne sam ar
bejdsform  har kun væ ret brugt i ringe om fang.

E t a lternativ  kan væ re, a t give fo rskn ingsp ro jek ter i opdrag  til e t fo rsk 
ningsm iljø i N o rd en , når landene har et fæ lles ønske  om  sådan forskning, 
og når d e t d re je r sig om  fe lter, hvo r nationale  sæ regenheder antages af 
m indre betydning  fo r fo rskn ingsresu lta te rne . Såvidt v ides er de tte  ikke 
forsøgt i det nord iske sam arbejde.

M ere alm indelig er ud redn ingsarbejdet, gennem  hvilket m an kan få 
belyst næ rm ere bestem te  tem aer på grundig m åde og i skriftlig form . 
U dredn inger b liver gerne sk reve t på  opdrag , når opdragsg iveren  har behov 
for et b red t og pålideligt grundlag fo r beslu tn inger, som  skal fa ttes. De er 
overvejende a f  desk rip tiv  a rt, idet m an b esk riv er f. eks. s ituationen  i 
forskellige lande, k largør hvad som  e r sket frem til dagens situation  eller 
be lyser udv ik lingstendenser, gerne base re t på  ta lm ateriale . N ogle gange 
vil ud redn inger m unde ud i en opstilling a f mulige hand lingsalternativer. 
U dredn inger e r  i alm indelighed teo rifa ttige , konkre te  og hand lingsorien te

rede.
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K urser, kon ferencer m . v.
K urser

K arak teristisk  fo r k u rse r er underv isn ingselem entet. En viden, ek sp e rti
se v idereform idles til andre.

K u rser er særlig re levan te  inden fo r sm alle om råder og nye om råder. 
Inden fo r de sm alle om råder vil ku rsusfo rm en  typ isk  danne ram m en for 

efteruddannelse  a f  læ rere , således at m an herigennem  m edv irker til at 
udvikle og fastho lde en ekspertise  og e t fagligt miljø på sm alle om råder -  
typ isk  sm å yrkesfag , sm å hand ikapgrupper — hvo r e t enkelt lands befo lk
ningsgrundlag ikke e r tilstræ kkelig t. I enkelte  tilfælde kan virksom heden  
tæ nkes at blive in stitu tionalisere t, som  det f. eks. e r tilfæ ldet m ed nordisk  
udd an n e lsescen te r fo r døvb lindepersonale .

M ed nye o m råder tæ nkes ikke kun på nye e rhverv , hvor m an ved et 
nordisk  sam arbejde vil frem skynde udviklingen. D er tæ nkes også på de 
e tab lerede  fag, hvo r d e r sker ny t, og hvor et land m åske kan have en 
ek spertise , som  de øvrige lande ikke har.

Såvel inden fo r de sm alle o m råder som  inden for nye om råder kan de 
nord iske lande tæ nkes i fæ llesskab  gennem  kursusv irksom hed  at træ kke 
m anglende ekspertise  ind fra lande udenfo r N orden .

K onferencer m . v.

K onferencebegrebe t e r  ikke en tyd ig t, m en indenfor det nordiske sko le
sam arbejde vil det typ isk  om fatte  følgende:
— K onferencer for ad m in is tra to re r m ed henblik  på gensidig inform ation og 

vurdering af, hvad der skal gøres i nord isk  regi
— K onferencer -  o fte fo r p rak tikere  - ,  d er tager sigte på b redere  og m ere 

stim ulerende idéudveksling
— W ork-shops, der er en speciel type  konferencer, hvo r m an sam m enkal

d er m ennesker m ed forskellig  m en re levan t kom petence inden fo r et 
bestem t tem a m ed sigte på at få en indgående vurdering a f et konkret 
problem . D enne konferenceform  e r altid m eget re su lta to rien te re t og bør 
anvendes i langt b redere  grad end hidtil.
K onferencer, der her er besk reve t som  en selvstæ ndig  m etode, kan også 

indgå som  en del a f  en s tø rre  helhed , f. eks. som  d e t e r  næ vnt i besk rivel
sen a f  ne tvæ rksm odellen .

In form ation

Inform ation indgår som  e t væ sentlig t e lem ent i de arbejdsfo rm er, som  er 
næ vnt ovenfor, m en denne inform ation vil i alm indelighed forblive inden 
for en forho ldsv is snæ ver k reds, og d e r vil derfo r væ re behov for skriftlig 
inform ation , der h envender sig til e t b redere  publikum . D et har hidtil væ ret 
en svaghed , a t m an ofte har negligeret spredning a f s lu tresu lta te r fra 
ne tvæ rk sp ro jek te r, ud redn ingsarbejder, forskn ing  m. v.

M an b ø r fo rtsæ tte  m ed den publikationsv irksom hed , der finder sted  i
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dag m ed udgivelse a f  pub likationer, d e r o rien te re r om  skoleforhold  på 
tvæ rs a f  landegræ nserne . M ere kontinuerlig t inform eres løbende m ed 
f. eks. ” Skolan i N o rd e n ” , der tager forskellige tem aer op af in teresse  for 
de enkelte  lande.

Info rm ationssp redn ing  e r m eget k ræ vende og kan ikke overd rives. D en 
nye in form ationsteknologi m å fo rven tes  a t få  sto r betydning  inden for 
in fo rm ationsom rådet, bl. a. ved e tab lering  a f d a tab aser, jfr. f. eks. den 
allerede ek sis te ren d e  nord iske database  fo r pæ dagogisk  og psykologisk 
litte ra tu r.

Valg a f  m etode

N år m an skal vælge m etode til en  sam arbejd sak tiv ite t, skal m an selvføl
gelig tage hensyn  til fo rm åle t m ed det på tæ nk te  arbejde. L igeledes m å m an 
tage hensyn  til det valgte tem a.

I tillæg hertil m å følgende fak to re r indgå i overveje lserne
-  ligheder/u ligheder i sk o lestru k tu r og pædagogik
-  uddannelsespo litiske  og kultu relle  ligheder/u ligheder
-  p rak tiske  og adm in istra tive  ligheder/u ligheder
-  kom petencem æ ssige  ligheder/u ligheder
-  økonom iske fak to re r (nord isk  sam t nationalt i det enkelte  land)
-  ak tuel in teresse  i de enkelte  lande over fo r et på tæ nk t p ro jek t eller tem a. 

De her næ vn te  fak to re r indgår alle i d e t k lav ia tu r, som  m an kan spille på
i det no rd iske sko lesam arbejde.

Til illustration  a f fo ranstående  kan an fø res følgende:
S am arbejdsform en vil o fte væ re afhæ ngig af, hvordan  p roblem et define

res: som  e t p rak tisk  pæ dagogisk  problem , som  et adm in istra tiv t p roblem  
eller som  e t p rob lem , som  k ræ ver v idenskabelig  belysning og even tue lt ny 
forskning. V urderinger på  de tte  p lan vil væ re afgørende for, hvilke p erso 
ner og in s titu tioner som  træ kkes ind, fo r valg a f  konkre te  m etoder som  
f. eks. k u rser, udredning , n e tvæ rksp ro jek t eller forskning, såvel som  b e 
hov fo r re sso u rce r og tid.

H vis m an f. eks. ø n sk e r at arbejde m ed indvandrerpæ dagogiske p rob le
m er, så  e r  en m ulighed, at m an se r et behov  fo r at træ kke ny v iden ind om 
sp rogbarrie re r og ku ltu rkonflik ter, og det vil da  væ re naturlig t at inddrage 
lingvister og socia lan tropo loger, og så  e fter næ rm ere vurdering  anm ode 
om m edvirken  i form  a f udredning , forskning  eller kursus fo r adm in is tra to 
re r eller læ rere, d e r un d erv ise r indenfo r indvandrerpæ dagogikken . H vis 
p rob lem et derim od fo rståes  som  e t spørgsm ål om  valg a f  o rgan isa tions
form , så  vil det væ re  m ere næ rliggende m ed en  konference fo r adm in is tra
to re r, hv o r forskellige m odeller kan frem læ gges og d røftes.

N år det gæ lder sam nord iske  fo rskn ingspro jek ter, m å m an væ re opm æ rk
som  på  m ange p rob lem er ved p ro jek te r, som  fo ru d sæ tte r sam m e arb e jd s
form  i alle landene . H er vil m an let støde an m od nationale fo rskelle , når 
det gæ lder fo rskn ingstrad itioner og -syn sam tidig m ed, at fæ lles design for
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forskning, som  gæ lder e lever og/eller læ rere , e r vanskeligt at skabe på 
grund a f o rgan isa to riske /adm in istra tive  forskelle m ellem landene. Et 
fo rskningssam arbejde kan alligevel væ re m uligt, f. eks. ved at m iljøer i de 
forskellige lande får an svar for dele a f  et stø rre  program , eller ved at 
sam m e problem  belyses ved forskellige forskningsm æ ssige tilnæ rm elser. 
H er kan m an f. eks. begynde m ed at e tab lere  et netvæ rk  m ellem  fo rskere , 
som  senere kan m edvirke i kon ferencer e ller k u rser fo r po litikere , adm ini
stra to re r e ller læ rere.

H vis m an s tå r overfo r et felt, h v o r et a f  landene har udvik let særlig 
kom petence , kan denne gøres tilgængelig for næ rm ere overvejelse  i de 
andre lande f. eks. gennem  kurser.

H vis p rob lem et fo rståes som  et behov for idéudveksling  og inspiration  
på  det ren t p rak tiske p lan og inden fo r e tab lerede  o rganisatoriske ram m er, 
kan d e t derim od væ re nyttig t at e tab lere  et ne tvæ rk  m ellem  skoler, som  har 
forsøgt at løse om tren t sam m e problem  på forskellige m åder.

P å nogle fe lter a f  ganske fundam ental betydning kan det væ re rim eligt at 
tage udgangspunkt i k lare ligheder i kulturgrundlag  og politiske in ten 
tioner. D et kan f. eks. tæ nkes, at m an i de nord iske sam fund har behov for 
at d rø fte , hvordan  skolen i tillæg til kundskabsform idlingen kan tage sig af 
vigtige opdragelses -  og om sorgsopgaver, når der er flere udearbejdende 
foræ ldre, usikkerhed  om  opdragelsesgrundlaget, arbejdsledighed og frygt 
for frem tiden . På de tte  om råde vil et even tue lt sam arbejde nok burde 
begynde på politisk plan  fo r så g radvist a t v iderefø res til det adm in istra tive 
og p rak tisk  pæ dagogiske p lan.

Til slut skal bem æ rkes, at valg a f  m etode i bedste  fald kan føre til en 
frigørelse a f  idéer og kræ fter og i væ rste  fald til, at sam arbejdet b ryder 
sam m en.

2 .2.8. O rganisation a f  d e t nord iske sko lesam arbejde

De overo rdnede retn ingslin ier fo r det nord iske sam arbejde inden for 
uddannelse  og forskning findes i ku ltu rafta len , jf r . side 1. D et næ rm ere 
indhold præ ciseres og fas tsæ ttes  til enhver tid a f  m in is terrådet (MR).

A nsvare t for fo rberedelse  og gennem førelse  a f  M S’s beslu tn inger v ed rø 
rende det nord iske sko lesam arbejde ligger hos styringsgruppen  for nordisk 
sko lesam arbejde m ed b istand  a f  m in isterrådets sek re taria t. I de seneste  år 
er der dog i forbindelse  m ed igangsæ tning a f nogle p ro jek ter nedsat ad hoc 
sty ringsgrupper. D enne konstruk tion  vil blive vu rdere t senere .

S tyringsgruppens forslag og rapportering  til M R sker gennem  em beds
m andskom itéen  fo r uddannelse  og ku ltu r (E K ). S tyringsgrupperne e r ikke 
form elt underlag t E K  m en nok til en vis grad reelt, bl. a. fordi E K  fo rb ere
der M R ’s m øder heru n d er fastlæ gger dagsordenen  og derved  har mulighed 
fo r at fjerne spørgsm ål fra  dagso rdenen , som  styringsgrupperne har ønsket 
forelagt M R. Im idlertid  har g enera lsek re tæ ren  så mulighed for at gribe ind 
og forlange punk tet bevare t på dagsordenen .
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I det følgende behandles den eksis te rende  organisation , hvilke funktio 
ner den skal opfylde og dens hensig tsiæ ssighed i forhold til opgaven.

P olitisk styring

D en generelle form ulering a f kultu rafta len  og endnu m ere det adm ini
stra tive  appara t m ed M R, E K  og sty ringsgrupper sam m ensat a f  em beds- 
m ænd (der er dog enkelte  politisk udnæ vnte  m edlem m er a f E K ) sam t 
sek re taria t, ind icerer, at m an har tæ nk t, at sam arbejdet skal væ re u nder
lagt en k lar politisk  styring.

1 forholdet m ellem  sty ringsgruppen  fo r det nord iske sko lesam arbejde og 
MR kom m er sty ringsgruppen  ind i to  faser a f  a rbejdet: D en fo rberedende 
og den ivæ rksæ ttende.

D en fo rb ered en d e  fa s e

Styringsgruppen  for nord isk  sko lesam arbejde skal sam m en m ed sek re ta 
ria te t rådgive m in is terrådet m ed præ cisering  a f kultu rafta len . D ette  sker 
b l.a . ved, a t sty ringsgruppens em bedsm æ nd gennem  deres kendskab  til 
den nationale udvikling på  sko leom råde t og deres kon tak te r m ed de natio 
nale politiske ledere finder frem  til p rio riteringer a f  sam arbejdstem aer, 
som  der e r  in teresse  for i alle landene. D isse prioriteringsforslag  forelæ g
ges via E K  M R, d e r ved sin stillingtagen g iver de politiske signaler, der 
skal arbejdes efter.

D en ivæ rksæ ttende fa s e

Styringsgruppen  to lker M R ’s beslu tn inger og tager initiativ til ivæ rksæ t
telse a f  ak tiv ite te r i overensstem m else  herm ed. Form ål, indhold, tid sram 
m er og budget fo r ak tiv ite te rne  fastlæ gges. S am arbejdsm etoder overvejes, 
og den eller de p erso n er, der skal udføre opgaverne, udpeges. A rbejdet 
følges løbende, og ved afslu tn ingen a f en ak tiv ite t overvejes et even tuelt 
videre forløb -  d e r kan ske i nordisk  regi, fo reslåes overført til national 
v idereførsel e ller even tue lt gennem  en kom bination  a f nordisk og national 

indsats.
I p raksis e r  det ikke altid  let a t skelne m ellem  de to  faser, fordi der 

arbejdes sam tidig m ed det fo rberedende  og ivæ rksæ ttende arbejde. N ye 
p rob lem er og nye politiske udspil g iver behov fo r en kontinuerlig  vurdering 
a f p rio riteringer og a rbejd sfo rm er i et tæ t sam spil m ellem  styringsgruppen 

og MR.

En styringsgruppe/flere  styringsgrupper inden fo r  det nordiske sko lesam 
arbejde

De politiske in tensioner, udspil og ved tage lser vil ofte gælde et spektrum  
af sager, som  synes indbyrdes uafhæ ngige, og som  ofte kan væ re det. M an 
m å im idlertid våre  opm æ rksom  på, at et sko lesystem , og for den sags skyld 
den enkelte  sko le , fungerer i form  a f  et uhyre kom pliceret sam spil a f
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forskellige o rgan isa to riske  s tru k tu re r, in teresser, opgaver, trad itioner og 
forventn inger. N år m an så søger at indføre noget nyt i skolen, er der derfor 
altid fare for, at det nye kan få uheldige b iv irkninger for andre opgaver, 
som  e r tillagt skolen e fter politiske beslu tn inger. I dette  ligger et betydeligt 
behov fo r koord inering  og ekspertise  på  højt niveau.

D erfor e r  sty ringsgruppen  betæ nkelig  ved den tendens , der i de sidste 
par å r  har væ ret til at lave nye p ro jek te r , s ty re t a f  egne sty ringsgrupper og 
anbefaler, at sam arbejdsak tiv ite terne  inden for det nordiske sko lesam ar
bejde sam les u nder sty ringsgruppen  fo r nord isk  skolesam arbejde.

K oord inering  a f arbejdet på styringsgruppeplan  ved afholdelse a f  fælles 
m øder e r  vanskelig t a f  isæ r to  grunde: F o r det fø rste  fordi det be tyder, at 
m ange trav le  m ennesker skal finde fæ lles tid og fo r det andet, fordi de 
forskellige sty ringsgrupper hver for sig har afgørelsesm yndighed, således 
at m eningsforskelle ikke kan o rdnes ved overo rdnede vedtagelser.

At overføre  koord ineringsopgaven  m ellem  flere sty ringsgrupper til sek 
re ta ria te t vil væ re uheld ig t, til dels fordi sek re ta ria te t vil stå  altfo r svagt 
overfo r de nationale m yndigheder, m en også fordi en sådan overføring vil 
p lacere an svare t hos et organ m ed m indre kon tak t med de enkelte  landes 
politiske ledelse , og som  derm ed m åtte fungere m ere bu reaukra tisk  og 
m ere på egne præ m isser.

B IH A N G  2

Folkeoplysning og voksenundervisning

Folkeoplysning og voksenunderv isn ing  i N orden  er k a rak te rise re t ved 
sin m angfoldighed. G rundlaget blev lagt i det forrige århund redes politiske 
frigørelsesproces. D en gav insp iration  til folkelige bevæ gelser, som  i sig 
selv bar spiren og drivk raften  til et folkeligt oplysningsarbejde. De forskel
lige bevæ gelsers politiske og ideologiske fundam ent har sat sit præ g på 
udviklingen. Fæ lles for dem  alle har væ ret og er ønsket om at skabe 
fo rudsæ tn inger for og m øde m enneskenes behov for oplysning, kundskab  
og indsigt i b rede a sp ek te r a f  m enneske- og sam fundslivet og tilgodese 
deres behov fo r deltagelse og an sv a r i den dem okratiske sam fundsudvik
ling.

I tidens løb har om rådet undergået forskellige ju s te ringer og rev isioner 
baseret på  aktuelle politiske holdninger og økonom iske og sam fundsm æ s
sige nødvendigheder. A lligevel er og b liver g rund tanken  inden fo r fo lkeop
lysning og voksenunderv isn ing  i N orden  at bevare og uddybe dem okratie t, 
at ud ruste  b rede befolkn ingsgrupper til a t fo rstå  og m edvirke i sam funds
udviklingen.

D et kan hæ vdes, at fo lkeoplysningen og voksenunderv isn ingen  i alle de 
nord iske lande a rbejder for:



1591B 83/k: Bilaga 1

at m indske uddannelsesk lø fter m ellem  genera tionerne  og m ellem  sam 
fundsgrupper, 

at b idrage til øgede studie- og uddannelsesm uligheder. 
a t øge m edborgernes forståe lse  a f  og m edvirken i socialt, kultu relt og 

politisk liv,
a t b idrage til at frem m e udviklingen a f erhvervslive t,
Fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  i de nord iske lande er i en vis 

b rydningstid . F o r visse dele af befolkningen e r arbejdsløshed  et alvorligt 
problem  sam tidig m ed a t der o p stå r flaskehals- og paradoksprob lem er på  
arbejdsm arkedet. Skæ v fordeling a f re ssou rcerne  og m anglende tilgang til 
uddannelserne  b land t forskellige befolkn ingsgrupper e r  stadig genstand  for 
bekym ring og nye overveje lser. S ta tens og kom m unernes indflydelse og 
styring på om rådet m indsker rela tiv t og andre finansieringsinstanser får 
øget betydning bl. a. ved at et m ønster for m arkedsstyring  udvikles.

I de sidste 1 0 -1 5  å r har de dele a f  voksenuddannelserne , som  kan kaldes 
” m adny ttige” , væ ret p rio rite rede  i de nord iske lande. D et gæ lder arbe jd s
m arkeduddannelserne  og kom petencegivende fø rstegangsuddannelser. 
D en alm ene fritidsunderv isn ing  har til gengæld i de fleste a f  landene fået 
trangere vilkår.

I de nordiske lande sker en gradvis udvikling a f de allerede eksisterende 
tilbud, ligesom  d er gennem føres forsøg m ed nye form er. Officielt nordisk 
sam arbejde om kring fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  foregår pri
m æ rt i regi af:
•  N ord isk  sam arbejde vedrø rende fo lkeoplysning og voksenundervisning 

(FO V U ),
•  N ordens folkliga akadem i (N FA ),
•  S tø tteo rdn ing  fo r no rd isk  fo lkeoplysn ingssam arbejde.

I 1987 er ialt bevilget D K K  7.596.000, som  fordeles til d isse in stanser 
m ed henholdsvis D K K  551.000, D K K  4.750.000 og D K K  2.295.000. D ette 
e r  4,98 %  a f  det sam lede nord iske ku ltu rbudget.

H erudover fo regår der adskilligt uofficielt nord isk  sam arbejde mellem 
fo lkeop lysn ingsorgan isationer i N orden .

De ovennæ vnte  tre  om råder skulle ses i stø rre  sam m enhæ ng og de skulle 
i højere grad forene deres k ræ fter til at s tø tte  fo rnyelse og udvikling inden 
fo r fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  i N orden .

I dag ek s is te re r allerede e t godt sam arbejde m ellem  F O V U  og N FA . 
A kadem iet har i flere tilfælde de ltaget i gennem førelse  a f  p ro jek ter, som 
finansieres a f  F O V U  og k n y tte t dem  til sin egen v irksom hed . A kadem iets 
kom petence og kontak tflade ud til fo lkeoplysn ingsfelte t har således kunnet 
udny ttes og ressou rcerne  kunnet fo rstæ rkes. S tyringsgruppen  for FO V U  
har til gengæ ld kunnet sikre kon tak ten  til den  alm ene voksenuddannelse  og 
til de cen tra le  m yndigheder.
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I D anm ark  fo regår et om fattende forsøgs- og udviklingsarbejde v ed rø 
rende fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  inden fo r ram m erne a f det 
sånæ vnte 1 O-punkts program . P rogram m et tilsig ter a t frem skaffe et bedre 
grundlag fo r de beslu tn inger, der m å træ ffes angående udform ning a f en 
lovgivning, der rum m er m ulighed fo r fo rnyelse  og udvikling.

Indtil udgangen a f 1988 g iver underv isn ingsm inisterie t tilskud til forsøgs- 
og udvik lingsarbejde, som  b landt ande t ifl. m eddelelse fra m in isterie t a f  14. 
maj 1985 skulle:
— b estå  a f  m ange lokalt fo rank rede  p ro jek te r
— give m ulighed for udvikling a f allerede eksisterende tilbud
— afprøve helt nye idéer og give m ulighed fo r nye in itiativtagere
— åbne m ulighed fo r p ro jek te r, som  går på tvæ rs a f  gæ ldende lovgivnings

om råde og sektoropdeling

— i sin helhed væ re så b red t favnende, at d e t be lyser æ ndrede arbejd sfo r
m er, adm in istra tive  ram m er og æ ndrede finansieringsform er.
D er arbejdes m ed en  ny s tru k tu r og nye læ seplaner fo r den prøve 

fo rberedende enkeltfagsunderv isn ing  fo r voksne.
Inden fo r 1 O-punkts program m et er også tiltag vedr. e rhv e rv sre tte t vok

senunderv isn ing  højt p rio rite re t i det ø jem ed at løse flaskehalsproblem er 
og afhjæ lpe paradoksp rob lem er ude på  a rbejdsm arkedet. D et forsøges 
også m ed nye o rdninger fo r uddannelse  a f  langtidsledige.

I F in land  e r for nylig afs lu tte t et om fattende udredningsarbejde om 
fo lkeoplysningens og voksenunderv isn ingens udvikling i den næ rm este 
frem tid. H ø jdepunk terne  i det fo rtsa tte  arbejde b liver videreudvikling  af 
s truk tu r, form  og indhold sam t økonom iske ram m er for såvel den alm en- 
dannende voksenunderv isn ing  som  den erh v erv sre tted e  og forbedring af 
den studiesociale  stø tteo rdn ing . F ra  1987 ind led tes et 3-årigt forsøg m ed 
stud iestø tte  til voksne , hvor d e r b l .a .  tilsig tes, at voksne studerende som 
er bere ttige t til a rbe jd slø shedsunders tø tte lse  og som  s tå r til a rbe jd sm arke
dets rådighed, kan deltage i en alm en voksenuddannelse . U ddannelsernes 
indhold skal også i s tø rre  grad tilpasses de voksnes behov og fo rudsæ t
ninger.

A rbejdsløsheden  har gjort det på træ ngende , at de erh v erv sre tted e  vok
senuddannelser også er taget op til revision . D er satses på rekvirering  af 
uddannelser fra forskellige uddanne lsesin s titu tioner og organ isationer. 
E ndvidere sigtes der på udvikling a f flerform sundervisning for voksne.

I Is la n d  e r  der endnu ingen lovgivning for hele folkeoplysings- og vok
senunderv isn ingsom rådet. S ituationen  på arbejd sm arkedet er også an d er
ledes end i de øvrige nord iske lande, idet arbejdsløshed  findes kun i korte 
perioder på  afgræ nsede om råder. D en teknologiske udvikling har ak tuali
seret behovet for efter- og v idereuddannelse  og nye uddannelsesarrangører 
har fundet sit virke på om rådet.

1 Udviklingstendenser i de nordiske lande



1593B 83/k: B ilaga 1

I N orge  fo rv en tes , a t ud redningen  om  livslang læring vil præ ge den 
fo rtsa tte  udvikling p å  om rådet. I udredningen  defineres livslang læring som  
et uddannelsespo litisk  e lem ent. I udredningen  lægges der væ gt på  nogle 
h ovedom råder hvad  angår voksnes læ ringsbehov: ” G runnleggende liv
sko m p e tan se” i dagliglivet, kom petanse  fo r arbeidslive t k n y tte t til om stil
lingene og endringene av kvalifikasjonsbehovene, en  bred  folkeopplysning 
til a llm ennheten , behove t fo r å  sty rke  m enneskers kom m unikasjonsferd ig
h e te r i e t sam funn m ed så  m ange og s terke  og profesjonelle  inform asjons- 
rø s te r og u tn y tte  de positive m uligheter in form ationsflom m en i vårt sam 
funn gir. Til slu tt u n d ers trek es behovet fo r opplæ ring m ed sikte på  kom pe
tanse  fo r å  leve i og v idereu tv ik le  vårt dem okrati. ” (L ivslang læ ring, 1986, 

side 12)
D et unders treges i ud redningen , a t en uddannelsespo litik  som  bygger på 

et perspek tiv  om  livslang læring k ræ ver e t om fattende opfølgnings- og 
udviklingsarbejde og a t det k ræ ver en egen fagligadm inistrativ  enhed  i 
forvaltn ingen.

1 Sverige  s tå r  frågan  om  hur u tb ildn ingsk lyftorna skall överbryggas i 
cen trum . U nder senare år h a r am bitionerna  höjts, så  a tt den överb ryggan
de u tb ildningen skall om fa tta  även  gym nasienivån. V uxna som  inte tid iga
re fått m öjlighet a tt genom gå en grundskole- och /eller gym nasieutbildning 
skall få m öjlighet a tt skaffa sig en  sådan  u tbildning inom  ram en fö r vux
enu tb ildn ingsu tbudet.

Sam tidigt ö k a r personalu tb ildn ingens volym  kraftigt. F ö rnyelsefonderna  
ä r en u tb ildnings-, u tvecklings- och fo rskn ingsresu rs , som  finansierats 
genom  a tt varje fö retag  som  1984 hade v inst över en viss n ivå, betalade in 
en del av v insten  till e tt rän te lö st konto . M edlen tillhör fo rtfarande fö re ta 
get och få r användas u nder fem  å r till ovennäm nda ändam ål. Om de inte 
använts å te rgår de d ä re fte r till fö re taget. D en sam lade resu rsen  om fattar 
ungefär 5 m iljarder S E K . A nvändningen av e tt företags m edel beslu tas 
gem ensam t av fö re taget och  de lokala arbe tstagaro rgan isa tionerna . F on 
dernas ex is tens kan u nder en fem årsperiod  påverka  vuxenutbildningens 
och personalu tb ildn ingens innehåll och volym  avsevärt. Ä nnu är det dock 
o säkert hu r s to r del av  fondernas m edel som  kom m er att användas för 
u tbildning och vilka som  i så  fall få r tillgång till den u tb ildningen.

Inom  såväl folkbildning som  vuxenutb ildn ing  d isku teras hur m an skall 
nå de som  ä r säm st stä llda m ed ett utbildnings- och  ku ltu ru tbud . R egering
en och riksdagen  har u nder våren  1987 beslu ta t a tt ano rdnarna  av vuxenu t
bildning få r använda en  del av de statliga bidragen enligt friare regler för 
sådan verk sam het som  sy ftar till a tt rek ry te ra  nya g rupper av korttid su tb il
dade.

2 Det nordiske folkeoplysnings- og voksenundervisningssam arbejde hidtil

S am arbejdet begyndte som  en fo rsøgs-v irksom hed om kring m idten a f 
1970’erne . Form åle t m ed sam arbejdet har fra s ta rten  væ ret at frem m e
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uddannelsesm æ ssig  d iskussion , gøre tiltag vedrø rende forsknings- og 
udviklingsarbejde sam t sty rke in form ations- og erfaringsudveksling  m el
lem de nord iske lande om  fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing .

F o r at opfylde dette  form ål har sam arbejdet koncen tre re t sig om udgivel
se a f  rap p o rte r og afholdelse a f  kon ferencer og sem inarer. D er e r  således 
lavet overs ig te r over voksenunderv isn ingens form  og indhold og adm ini
strative og økonom iske ram m er (jvf. ” V oksenunderv isn ingen  i N o rd en ”  
1974 og 1981) og gennem ført ana ly ser a f  rek ru tte ringsp rob lem er og fo rde
lingspolitiske asp ek te r ved voksenunderv isn ingen  og fo lkeoplysningen (jfr. 
” V oksenunderv isn ing  -  fo r hvem  til h v ad ?” , 1981).

V oksenlæ ring i a rbejdslivet har væ ret et gennem gående tem a i sam arbej
det. O m kring de tte  tem a e r d e r udarbejdet nogle rap p o rte r (jfr. ” V uxenu t
bildning i a rb e ts liv e t” , 1979 og ” U tbildning och lårande i a rb e ts liv e t” , 
1981) og a rrangere t flere no rd iske  sem inarer.

K ortlæ gning a f forskning, forsøgs- og udviklingsarbejde inden fo r fo lke
oplysnings- og voksenunderv isn ingsom rådet e r  to gange gennem ført som  
ad hoc opgave og udgivet i ka talogerne ” N ye v e j e . . .  ”  fra henholdvis 
1977 og 1983. 1 v in teren  1986-87  ind led tes en 3-årig forsøgsordning med 
en m ere perm anen t nord isk  in form ations- og dokum entationsv irksom hed 
på om rådet i et næ rt sam spil m ellem  nationale  in stitu tioner.

Som led i at stim ulere udveksling  af inform ation og erfaring m ellem  
voksenpæ dagogiske udv ik lingspro jek ter, som arbejder m ed beslæ gtede 
problem stillinger, og tilvejebringe m etoder og løsningsforslag er d e r gjort 
forsøg m ed afprøvning a f den såkald te  ne tvæ rksm odel. P ro jek tet om hand
ler rek ru tte ring  a f udsa tte  g rupper, kom binering og afbalancering  a f k re
ative og kom petencegivende ak tiv ite te r , afprøvning a f underv isn ingsm eto 
der til at overv inde b a rrie re r, som  ligger i underv isn ingsform erne for at nå 
de pågæ ldende g rupper og udvikle vejledningsm etoder.

"N o rd isk  tidsskrift for fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing” , som 
afløste en nyhedsbulle tin , udkom m er m ed 3 —9 num re per år. T idsskrifte t 
udgives a f  N ordens folkliga akadem i.

3 Forslag om  sam arbejdsopgaver de næste år

U nder rubrikken  L IV SL A N G  L Æ R IN G  kny ttes nationale udviklings
p ro jek te r sam m en med nord iske n e tvæ rker o rganiseret om kring følgende 
undertem aer :

a. V oksenlæ ring fo r p rio rite rede  grupper.
b. V oksenlæ ring i relation  til arbejdslivet.
c. R elationerne m ellem  alm en og e rh v e rv sre tte t voksenlæ ring og sam ar

bejde m ellem  sek to rer.
d. L okalt udviklingsarbejde som  pæ dagogisk ressource.
e. B red folkelig uddannelse  om  sam fundsaktuelle  tem aer.
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De nordiske lande kan tilføre h inanden  viden og erfaring og inspirere 
h inanden til at gå nye veje. F orm åle t m ed sam arbejdet skal væ re at stim u
lere og stø tte  udvikling inden for om råder, at skabe forum  fo r d iskussion 
og læring, finde frem  til a lte rnative  løsningsforslag  og frem m e inform ation
sudveksling.

M yndighederne og and re  in s tan ser i de nord iske lande, som  arbejder 
m ed forsøgs- og udviklingsarbejde inden for fo lkeoplysning og voksenun 
dervisning, tilbydes at vælge u ndertem aer, som  de helst ønsker at sam ar
bejde om , og udpege nationale  p ro jek te r som  kunne indgå i nordiske 
netvæ rker. Alle de nord iske lande skal helst væ re rep ræ sen te re t i hvert 
netvæ rk . Dog kan d e r e tab le res  ne tvæ rker m ellem  fæ rre lande og/eller 
regioner.

a. V oksenlæ ring fo r  prioriterede grupper
I alle de nord iske lande e r der o p ståe t et uddannelsesefterslæ b  for de 

æ ldre genera tioner. M en d e r e r  også en sto r uddannelsesk løft mellem 
sam fundsgrupper. D er e r  re la tiv t m ange unge og æ ldre, m ænd og kvinder 
m ed kort uddannelse , d e r e r  fanget i en  liv ssituation , som  m edv irker til at 
de e r  gået i s tå  i sit livsforløb. De har svæ rt ved at beny tte  bestående 

uddannelsestilbud .
D ette  om råde d re je r sig i høj grad om  fordelingspolitiske synspunk ter 

m en også om , at de ltagernes sam lede livssituation  afvejes i forhold til 
behovet for underv isn ing . Spørgsm ålet om  tilgængelighed til uddannelse  
og undervisning e r ligeledes påtræ ngende.

D et har væ ret vanskelig t a t op re tho lde  m ange a f de igangsatte læ ringsak
tiv ite te r fo r d isse g rupper, da  de e r  ressou rcek ræ vende  og m angler organ i
satoriske og økonom iske ram m er.

I sty ringsgruppens regi fo regår fo r tiden  et p ro jek t om kring voksenun
dervisning for specielt udsa tte  g rupper. D ette  projekt skal v idereudvikles 
til et m ere om fattende netvæ rksp ro jek t. Følgende retn ingslin jer fra bogen 
” De u d danne lsesfrem m ede”  a f B jarne W ahlgren, 1986, skal danne ud
gangspunkt. I a rbe jde t m å d e r lægges væ gt på:
-  En underv isn ingssitua tion , d e r skaber sam m enhæ ng i tilvæ relsen . Dvs. 

skaber sam m enhæ ng i uddannelsessitua tionen  og sam m enhæ ng mellem 
indholdet i denne og deltagernes dagligdag. Sam tidig er det vigtigt at 
fastho lde et udv idet underv isn ingsbegreb , d e r er i stand  til at fastholde 
den sam lede læ ring, som  deltagerne  e r en del af. A ltså sam m entæ nke 
den læ ring, som  foregår i d e ltagernes hverdag  og den læring, som  
foregår i underv isn ingssam m enhæ ngen . Sam m entæ nke deltagernes e r
faringer m ed den v iden, som  findes inden for de em ner, der arbejdes 
m ed. Skabe m ulighed for, at d e t, d e r læ res, også kan anvendes -  både 
m etodem æ ssigt og indholdsm æ ssig t — i deltagernes livssituation  og som  
m ulighedsudvidende i forhold  til denne.

-  At tage udgangspunkt i noget næ rvæ rende, et a rbejdsfæ llesskab , hån
dens arbejde . M en sam tidig væ re bev idst om , at p roduktion  som  sådan 
ikke sk ab er de bedste  læ ringssitua tioner. D er ligger derfo r store  pæda-
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gogiske udvik lingsproblem er m ed at finde fo rm er, hvor arbejde og un 
dervisning in tegreres.

-  A t understrege  betydningen  af, at læring m å om fatte det hele m enneske. 
At det fø lelsesm æ ssige, det op levelsesm æ ssige og den skabende fan ta 
siv irksom hed får reelle m uligheder. At disse forhold sam m entæ nkes 
med de m ere in tellek tuelle  sider a f  læ ringen. M en fastho lde at den 
skabende fan tasiv irksom hed  og de følelsesm æ ssige sider a f  m ennesket 
kan have en g ræ nseoversk ridende funktion , som  er vigtig — isæ r for 
gruppen a f uddannelsesfrem m ede.

-  At læring er en social p roces . At deltagernes sociale situation  spiller en 
væ sentlig  rolle i underv isn ingen , og at den  derfo r m edtæ nkes. A t s ty r
kelse a f  deltagernes sociale ne tvæ rk  e r en vigtig forudsæ tning fo r at 
sikre fo rtsa t udvikling. Og at underv isn ingssitua tionen  som  sådan  og de 
sociale sider a f  denne e r a f  overordentlig  betydning  for e tablering  af 
læ rep rocesser for uddannelsesfrem m ede. D er må skabes læ ringsm iljøer 
som  e r væ sentlig t forskellige fra uddanne lsessteder, som  alm indeligvis 
kendes. T ryghed og social accep t må væ re nøgleord. T ilsvarende må 
afm ystificering og norm nedbrydning  stå cen tralt.

(side 16 -17)
N e tvæ rksp ro jek te t skal tage sigte på at udvikle og etab lere  læ ringsm iljø

e r, som  kan hjæ lpe e fte rsa tte , uddannelsesfrem m ede grupper at kom m e i 
gang m ed uddannelse .

b. V oksenlæ ring i relation til arbejdslivet

D en teknolog iske udvikling æ ndrer forho ldene i arbejdslivet. D er stilles 
stadig s tø rre  k rav  til m edarbejdernes kvalifikationer. D et stilles krav  om 
øget flexibilitet og øget m obilitet. D er stilles øget krav om om skoling og 
v idereuddannelse  af personalet.

P ersonaleuddannelse  er i væ kst i de nord iske lande. V irksom hederne 
bruger stadig stø rre  beløb til u d danne lsesak tiv ite te r og ofte rekv ire re r de 
uddannelse  hos forskellige uddanne lsesin s titu tioner og o rganisationer, 
p rivate  som  offentlige.

D ette  kunne begrunde følgende:
a) D et foretages en nordisk  analyse og vurdering  af, hvordan nogle 

udvalgte sto re , m ellem store og sm å v irksom heder i offentlig og privat regi 
planlæ gger og gennem fører personaleudvikling .
-  H vilke uddannelsespo litiske  mål har v irksom hederne?
-  H vordan  a rbe jder de henim od d isse mål?
-  H vordan  tilgodeses fordelingspolitiske m ål?
-  H vilke e r  m edarbejdernes behov for uddannelse  vice verse v irksom he

dernes behov? H vilke behov  tilgodeses og hvordan?
-  H vornår foregår stud ierne -  i betalt a rbejdstid  og/eller i fritid?
-  H vordan  e r rollefordeling m ellem  de forskellige uddannelsesarrangører?
-  H vordan  definerer uddanne lsesarrangø rerne  sin policy, profil og kom 

petence  i forhold  til rekv ire re t uddannelse?
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-  H vordan  fungerer de svenske fo rnyelsesfonde i forhold  til deres form ål 
at give m uligheder for nye uddanne lsesindsa tse r -  d. v. s. noget udover 
den regulæ re persona leuddanne lse?  H vad  kan de andre lande læ re af 

de tte?
-  E r der risiko  for at kortsigtige og m ere snæ vert e rhv e rv sre tted e  uddan

nelsesbehov  vil dom inere på bekostn ing  a f en m ere alm en uddannelse? 

m. v.
b) D er e tab leres netvæ rk  m ellem  forsknings- og udvik lingspro jek ter som 

tager sigte på at udvikle indhold og fo rm er fo r personaleuddannelse , ikke 
m indst den uddannelse , som  skal tilgodese de dårligst uddannede.

c) De b erø rte  in s tan se r og organ isa tioner inden fo r folkeoplysnings- og 
voksenunderv isn ingsom rådet i N orden  kan d e re fte r d isku tere  om  m an på 
baggrund a f arbe jde t iflg. a) og b) skal a rrangere en nord isk  konference 
m ed sigte på  at stim ulere  en dialog  m ellem  arbe jd sm arkedsparte rne  og 
u ddannelsesarrangø rerne  om  udvikling af voksenlæ ring i arbejdslivet.

c. R ela tionerne  m ellem  a lm en  og erhvervsre tte t voksenlæ ring og sam ar
bejde m ellem  sektorer.

I de no rd iske landes regelsæ t findes d e r b arrie re r, som  h indrer næ rt 
sam virke m ellem  forskellige sek to re r, f. eks. underv isn ingssek to ren  og 
arbe jd sm arkedssek to ren  når det d re je r sig om uddannelse a f  voksne. 
U nderv isn ingssek to ren  s tå r  hovedsagelig  fo r a lm endannende voksen læ 
ring (kom petenceg ivende alm en voksenunderv isn ing) og efteruddannelse , 
m ens a rbe jd sm arkedssek to ren  s tå r fo r den m ere e rhv e rv sre tted e  voksen
læring (a rbejdsm arkedsuddannelserne)

Specialisering  og sek to ropdeling  m ed selvstæ ndige og suveræ ne an 
svarsom råder h a r frem m et rev iertæ nkning  og afgræ nsninger i handlings
m uligheder, d e r ikke v irker til gunst for løsningsm odeller.

S ituationen på a rb e jd sm arkede t m ed stigende arbejdsløshed  fo r visse 
g rupper m en sam tidig m angel på  kvalificeret arbejdskraft på  nogle om rå
der, har nødvendiggjort en opblødning af rev iertæ nkningen  og stim uleret 
sam m enføring a f ressou rcer.

U d fra fo lkeoplysnings- og voksenunderv isn ings synsvinkel e r  det vig
tigt, at disse sek to re r a rbe jder sam m en om  at udvikle uddannelsestilbud , 
som tager udgangspunkt i he lhedssyn  på m ennesket og som  b idrager til at 
hjælpe indiv idet m ed at fungere såvel i a rbejdslive t, i fritiden som  i arbejds- 
led ighedsperioder. E ndvidere  skulle de lægge grund fo r og stim ulere øgede 
studie- og uddannelsesm uligheder.

I de senere år er der søsat nogle forsøg m ed sam arbejde mellem næ vnte 
sek to rer. D et vil væ re gavnligt fo r udvikling a f et helhedssyn  på v oksenud 
dannelserne  og deres rolle og m uligheder som  et in strum en t, der kan 
m edvirke til at løse økonom iske s truk tu rp rob lem er og sam fundsprob le
m er, at sam arbejde på nord isk  basis m ed forskellige løsningsm odeller.
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d. L oka lt udviklingsarbejde som  pæ dagog isk  ressource

I landene foregår der fo r tiden en ræ kke lokale udvik lingspro jek ter, som 
har til sigte at m obilisere beboerne  i det lokale sam fund på forskellig m åde. 
U dviklingsarbejdet sæ tte r nogle p ro cesse r igang og b idrager til at afhjælpe 
indiviuelle e ller lokalsam fundsm æ ssige problem er. Sådant lokalt udv ik
lingsarbejde b æ rer i sig selv en pæ dagogisk ressou rce , som  gerne skulle 
undersøges næ rm ere.

e. B red  fo lke lig  uddannelse  om  sam fundsaktuelle  tem aer

I det m oderne teknologiske sam fund o p stå r der behov for at oplyse 
b rede befolkn ingsgrupper om  sam fundsaktuelle  em ner, øge folks bev ids
thed  og fo rbedre  deres stillingstagen. H er kom m er fo lkeoplysningens 
grundlæ ggende tanke til sit re tte .

I Sverige d isku teres fo r næ rvæ rende aktiv  stud iecirkelv irksom hed om 
datateknolog i, hvo r sig tet e r  at nå til b rede befolkningsgrupper. D enne 
diskussion  kunne danne udgangspunkt fo r nord isk  sam arbejde, hvor 
hovedvæ gten  var på inform ations- og erfaringsudveksling  og udarbejdelse 
og udveksling  a f debatm ateria le . E m ner, som  foreløbig kan kom m e i 
betrag tn ing  u d over da ta teknolog i e r  energi, miljø og m assem edier.

U dover sam arbejde om  ovennæ vnte  tem aer iflg. netvæ rksm odellen  a r 
bejdes der v idere på at stim ulere  deba tten  om det overo rdnede tem a 
ressourcefordeling  og ressourcestyring  i den  sam lede uddanne lsesstruk 

tu r, fo rtsæ ttes  arbejdet m ed dokum en ta tions- og in form ationsvirksom hed  
om  voksenpæ dagog isk  F oU -arbejde  og gøres tiltag angående in form a
tionsform idling  på om rådet.

R essourcefordeling og ressourcestyring

1 N ord isk  tidsskrift fo r fo lkeoplysning og voksenunderv isn ing  nr. 1/1985 
var på initiativ  fra styringsgruppen  et sæ rindlæ g om voksenlæ ringens øko
nom i. Indlæ gget var tæ nkt som  bidrag til at stim ulere til debat om em net. 
D er m å kom m e m ere til, hvis der skal væ re e t håb om nogle æ ndringer og 
forbedringer. F o rnye t d iskussion  om  livslang læ ring vil sandsynligvis fo r
anledige yderligere d iskussion  om ressourcefordelingen  såvel inden de 
forskellige dele a f  uddanne lsessek to ren  som  m ellem  sek to rer.

D er ivæ rksæ ttes en grundig analyse a f  situationen  i de nordiske lande. 
D en skal danne grundlag fo r en nord isk  konference på  om rådet, som 
afholdes senes t 1990. K onferencen  skal d eba tte re  nye veje og påv irke øget 
ressourcetilfø relse  til voksens læring og uddannelse i frem tiden.

Inform ations- og dokum entationsvirksom hed ang. voksenpæ dagogisk FoU- 

arbejde

I 1976-77  gennem førtes en kortlæ gning a f F oU -arbejde inden for vok
senunderv isn ingsom rådet i de nord iske lande og igen i 1982-83 . I 1984
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arbejdede udvalget, d er fo restod  kortlæ gningen, m ed at finde m ere perm a
nente o rdn inger fo r denne dokum enta tionsv irksom hed . U dvalget frem lag- 
de i ok tober 1984 et forslag  om at o rgan isere  denne v irksom hed  i et næ rt 
sam spil m ellem  in s titu tioner m ed et b ib lio teks- og dokum entationsm æ ssig t 
arbejdsfelt på den ene side og på den anden  side institu tioner, som  arbejder 
med forsknings- og udvik lingsarbejde i tæ t k on tak t m ed voksenunderv is
ningen og fo lkeoplysningen.

I ok tober 1986 beslu ttede  em bedsm andskom itéen , a t der gennem føres et 
3-årigt forsøg m ed v irksom heden . E t nord isk  koordineringsudvalg  er ned-

Følgende in s titu tioner m edvirker:

Selve dataindsam lingen  og in form ationsform idlingen finansieres nationalt 
a f de enkelte  lande og gennem føres a f  nationale  institu tioner. D et nordiske 
koord ineringsarbejde, den nord iske databehandling  og stø rstedelen  a f in
form ationsform idlingen m ellem  de nord iske lande, heru n d er oversæ tte lse  
til og fra finsk og til engelsk , finansieres nordisk  a f nord iske m idler.

O pbevaring  finder sted  på ED B  tilkny tte t ” P E P S Y -basen” , og b ea r
bejdning sk e r i form  a f indexering på de deltagende institu tioner a f  de 
enkelte p ro jek ter. D en e r p lace re t på N orsk  S en ter fo r Inform atik  i Oslo.

Inform ationsform idling

I godt og vel tre  å r  har N o rd isk  tid sskrift fo r  fo lkeo p lysn in g  og voksenun 
dervisning  udkom m et som  et forsøg. F orsøgsperioden  ud løber ved u d 

gangen af 1987.
T idssk rifte t afløste  et nyhedsbulletin  om  nord isk  voksenunderv isn ing , 

som udkom  i nogle år.
N ordens folkliga akadem i s tå r for udgivelsen.
T idssk rifte t udkom m er med 4 num re om  åre t i en skandinavisk/finsk 

version . Indho ldet skal ko n cen tre res  om  uddannelsespolitiske em ner, nye 
veje i teori og p raksis og ak tuelle  no titser. I 1987 om handler tidsskrifte t



1600 B 83/k: Bilaga 1

følgende tem aer: livslang læ ring; fo lkehøjsko ler i N orden ; v oksenun 
derv isn ing , fo lkeoplysning og personaleuddannelse ; inform ationsteknologi
— folkeoplysning. T o a f d isse tem aer — livslang læring og p e rsona leuddan 
nelse -  e r  også taget op til d iskussion  på sem inarer, som  styringsgruppen 
har arrangere t. T idssk rifte ts  indhold  e r således i s tø rre  grad k n y tte t til 
a rrangem en ter en ten  i sty ringsgruppens eller akadem iets regi.

T idssk rifte ts  frem tid afhæ nger a f  hvordan udgivelsen fo rløber i indevæ 
rende år. T anken  er, a t tid ssk rifte t, som  sæ lges i abonnem en t, skal fo r det 
m este hvile i sig selv økonom isk.

S tyringsgruppen  fø ler behov  fo r at udgive nyhedsb reve , som  kan ud
kom m e hyppigere end tid ssk rifte t. U dgivelse a f  dem  vil indgå som  led i de 
nordiske netvæ rksp ro jek ter.

Nordens folkliga akadem i

L oka ler

A kadem in hyr lokaler som  tillhör N ord iska  folkhögskolan  på Fontinber- 
get i K ungälv. Vid det senas te  h y resav ta le t från  1981 fly ttades akadem ins 
adm in istra tion  till ” S m ålandsgården”  m edan biblioteks- och ku rsarbe te t 
fo rtfarande finns i skolbyggnaderna.

E konom i

På N ord iska m in isterrådets budget finns akadem in m ed en budget för 
1987 på 4.147.000 SE K .

P ersonal

A kadem iens personal b es tå r 1987 av:
1 rek to r (som  också  ä r nationell lektor)
3 lek to re r (från vart och e tt av de övriga ” s to ra ”  nord iska länderna)
1 tolk
1 b ib liotekarie
2 b ib lio teksass is ten te r (f n 6 0 %  och 40% )
1 b y råsek re te ra re  (främ st kursadm inistra tion)
1 in tenden t (bokföring och  räkenskaper)
1 ass isten t (sek re terar- och  datauppgifter)
1 expeditionsförm an (tryckeri -  50% )

Av d essa  är rek to r, lek to re r och b ib lio tekarie anställda på fyraårskon- 
trak t. D en övriga personalen  ä r anställd  efter svenska regler.

K urser och konferenser

U nder 1986 genom förde akadem in 18 ku rser och konferenser om 4 —5 
dagar. D et v a r en ökning i både deltagaran tal och ak tiv ite tsn ivå  på ca 20 % 
i förhållande till föregående år. D essu tom  arrangerades en mängd m öten 
och sem inarier av k o rta re  karak tär.
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B iblio teket

B iblio teket som  b e tjän ar både akadem in  och folkhögskolan  har 1987 ett 
sam lat bokbestånd  på  23.682 band. D et abonneras på 219 tid sk rifter -  136 
allm änna och 83 pedagogiska. D et fö rekom  5.772 u tlån  u nder 1986 och i 
sam band m ed akadem ins k u rser har b ib lio teket anordnat 23 u tställn ingar 
och u ta rb e ta t m o tsvarande  litte ra tu rlisto r.

In form ation  och dokum en ta tion

1 sam band m ed k u rsverksam heten  och b ib lio tekets arbete  sker en om fat
tande inform ation och dokum enta tion  angående ak tuella  u tveck lingsom rå
den inom  nord isk  folkbildning. D essu tom  a rb e ta r akadem in , med speciella 
m edel från  N ord iska  m in is te rråde t, m ed att kartlägga och analysera  fö r
söks-, utvecklings- och  fo rskn ingsarbete  inom  folkbildning och vuxenun
dervisning i N orden .

En viktig del i hela in fo rm ationsverksam heten  är utgivningen av ” N o r
disk tidskrift fö r folkbildning och vuxenunderv isn ing” . T idskriften  u tkom 
m er m ed fy ra  num m er per år.

En inte ringa del av personalens dagliga a rbe te  bestå r av allm än rådgiv
n ingsverksam het. D et kan gälla s tud ie reso r till e tt annat nord isk t land, 

ad resse r m an saknar, ko n tak te r m an söker, lagstiftning m an undrar över 
osv . U te i världen  ä r  o fta  nord iska  fo lkhögskolor och nord isk  folkbildning 
något m an ä r in te resse rad  av som  vuxenu tb ildare  och allt fler förfrågningar 
kom m er till akadem in  om  hur vi a rb e ta r i N o rden , m öjligheter till stud iebe
sök och sam arbete .

F ör inform ation om  akadem ins m ålsättn ing  och handlingsplan för fram ti
den hänvisas till bilaga 7: Idé- och handlingsprogram  fö r  N ordens fo lk liga  
akadem i, maj 1987.

B I H A N  G 3 

H ögre utbildning

F ör tillfället ä r  h u v u d beståndsde la rna  i det form ella nord iska sam arbetet 
visavi högre utb ildning k o n cen tre rade  kring e tt beg ränsat antal un iversi
te tsk u rse r, regionalt sam arbe te , sände lek to rssam arbe te  och e tt v isst sam 
arbete  inom  ram en fö r en del no rd iska  fo rskn ingsinstitu tioner. D essutom  
förekom m er det postgym nasial underv isn ing  inom vissa in stitu tioner som 
finansieras över den nord iska forskningsbudgeten . D essa institu tioners 
verksam het ä r  em ellertid  p rim ärt fo rskn ingsinrik tade och behandlas i kul
tu rhandlingsp lanens fo rskn ingsavsn itt.

U tvecklingen leder em ellertid  över allt i N orden  till a tt forskning och 
utbildning utgör allt viktigare h ö rn s ten a r i det m oderna sam hället. K un
skapsn ivån  i N orden  ä r både avgörande fö r de no rd iska  ländernas k o st
nadsn ivå och fö r hu r länderna  kom m er a tt hävda sig in ternationellt sett. 

5 1 - /  7-336 N ordiska rådet
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F ö r a tt kunna m öta d essa  a lltm er accen tuerade  sam hällskrav  m åste m an 
in tensifiera  sam arbe te t på  postgym nasial n ivå sam t m ålm edvete t gå in för 
en stö rre  sam ordning av in sa tse rn a  än hittills. E n ökad sam verkan  och 
gem ensam  resu rsanvändn ing  ä r nödvändig  m ed tanke på bl. a. den allt 
snabbare vetenskaplig t tekn iska  u tvecklingen  som  på  m ånga om råden 

k räver allt stö rre  resu rser.
Vi s tå r inför en rad u tm aningar fö ro rsakade av såväl y ttre  som  inre 

fak to re r. D et gäller b l.a . a tt såväl tillgodose sam hällets behov av kvalifi
cerad , välu tb ildad a rbe tsk ra ft som  a tt tillm ötesgå individens önskem ål om 
förd jupade äm neskunskaper.

D et behövs olika in sa tse r för a tt undan rö ja  h inder fö r d e tta  sam arbete , 
b l.a . m ot bakgrund av att u tb ildn ingssystem en i de nord iska länderna är 
olika till sin uppbyggnad. D etta  b ö r dock inte upp fa ttas som  någon beg rän 
sande fak to r u tan  o likheter och specia lite ter kan i stället u tny ttjas så a tt de 
blir en s ty rk a  i det no rd iska  sam arbete t.

E tt ökat in tresse  fö r in ternationalisering  av u tb ildningarna k arak tä ri
se ra r fö r närvarande  de no rd iska  ländernas utbildningspolitik . I D anm ark 
e tab leredes i 1985 på  underv isn ingsm in isterens initiativ som  et 3-årigt 
fo rsøgspro jek t et in fo rm ationscen ter for studie- og udvekslingsrejser for 
unge. C en tre t, d e r isæ r er tæ n k t som  et serv iceorgan  fo r sko ler og andre 
uddannelsesinstitu tioner, d rives dels ved hjæ lp a f  offentlige m idler, dels 
ved tilskud fra p rivate  fonde. C en tre t fungerer også som  in form ationstje
neste og kon tak tfo rm id ler fo r udenlandske g rupper og enke ltpersoner, der 
ønsker a t gennem føre e t stud iebesøg  el. lign. i D anm ark. C en tre ts v irk 
som hed om fatter i p rincippet studie- og udvekslingsre jser til hele jo rd en .

I F in land har regeringen fö r 1987 avsa tt 1.5 milj. FIM  för utveckling  av 
högskolornas in ternationella  verk sam het. U tby tesp rogram  fö r bl. a. s tude
rande och lärare  regleras av en rad  ku ltu rav tal som  Finland ingått m ed 
olika länder. Till d e tta  bö r läggas sam arbetsav ta l m ellan olika un iversite t 
och högskolor. På grund av bl. a. de ta lrika av talen  på un iversite ts- och 
högskolen ivå är d e t svårt a tt erhålla  en överb lick  av sam m anlagda natio 
nella resu rsin sa tse rna .

I Island är det vanligt a tt s tuderande bedriver stud ier vid u tländska 
un iversite t, m en de erhåller stud iestöd  endast om m an inte underv isar i 
äm net fö r stud ierna  i Island.

Jäm fört m ed de and ra  no rd iska  länderna är andelen  norska  studeranden , 
som  bedriver stud ie r u tom lands stor. Enligt uppgift från de nord iska stu- 
d ies tödsnäm nderna  u tg jorde de no rska  s tuderandena  läsåre t 1984-85  ca 
45%  av sam tliga studeranden  som  s tu d e ra r i e tt annat nord isk t land.

D etta  b ero r delv is på  att det inom  v issa u tb ildningsom råden är b rist på 
u tb ildn ingsp latser t. ex . inom  tekn ik  och ekonom i. D et har varit en m edve
ten  strävan  från  den  norska  regeringens sida a tt u nderlä tta  högskolestud ier 
u tom lands. D etta  har bl. a. tagit sig u ttryck  i a tt stud iestödsreg lerna  för 
u tlandsstud ier är liberalare  i N orge än  i Sverige.
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I Sverige finns det sedan  budge tå re t 1983/84 särsk ilda m edel anv isade till 
Svenska  in s titu te t fö r s. k. in tegrerad  högskoleutb ildning i u tlandet. Ä ven 
un iversite ts- och  högsko leäm bete t d isponerar över m edel för a tt s töd ja  och 
stim ulera  in ternationellt u tby te  sam t in ternationalisering  av högskolans 
verksam het. P å uppdrag  av den svenska  regeringen u ta rb e ta r m an för 
närvarande vid S venska  in s titu te t e tt förslag  om  organ isation  och a rb e ts 
form er fö r e tt inform ations- och  dokum en ta tionscen trum  fö r stim ulans av 
u tb y tesverksam heten  inom  utbildning och forskning. A rbete t inrik tas p ri
m ärt på högsko leom råde t fö r a tt i e tt senare  skede även inbegripa skolom 
rådet.

De nä tv erk ssk ap an d e  ak tiv ite te rna  i form  av gem ensam m a stud iep ro 
gram  fö r a tt främ ja sam arbe te t m ellan in s titu tioner ingår inte i någon stö rre  
u ts träckn ing  i de no rd iska  sam arb e tsak tiv ite te rn a  fö r närvarande. Inom  
E G -sam arbete t har m an därem ot sedan  e tt an tal å r haft e tt p ro jek t kallat 
" Jo in t S tudy P rogram m e” , inom  ram en fö r vilket bl. a. en rad gem ensam 
ma stud ieprogram  u tveck la ts . D etta  av löses av e tt anna t sam arbe tsp ro 
gram , E R A SM U S , som  bl. a. har m ålsättn ingen a tt harm onisera  den högre 
u tb ildningen inom  EG . E ftersom  un iversite t och högskolor till sin na tu r i 
hög grad ä r au tonom a, u tgår m an ifrån a tt d essa  in stitu tioner skall spela en 
avgörande roll i fö rverk ligandet av sam arbetsp rogram m et.

E R A S M U S -pro jek te t skall genom föras i tre  år m ed början  från  läsåret 
1987/88 och m an fö rv än ta r a tt m inst 25.000 studerande  före år 1990 kom 
m er att ta  en del av sin utbildning vid e tt un iversite t e ller högskola i ett 
annat E G -land. M an räk n ar m ed, a tt d e t finns ca  6 milj. studeranden  inom 
EG , som  po ten tie llt kan u tn y ttja  E R A SM U S. B udgeten  fö r tre -å rsp erio 
den uppgår till 85 milj. E C U , vilket m o tsvarar ca 680 milj. D K K . Av hela 
beloppet fö rvän tas  65 milj. E C U  användas till stipendier. 

E R A S M U S -pro jek tet innehåller fyra huvudelem ent:
1 sam arbete  m ellan un iversite t och högskolor i E G -om rådet sam t utbyte 

av studeranden  och  lärare .
2 underv isn ingen  på  gästun ivers ite ten  ä r g ratis fö r s tu derandena , som 

dessu tom  erhå lle r e tt stipendium  fö r a tt täcka  sina ex tra  om kostnader. 
S tipendiet supp le ra r det nationella  s tud iestöde t, som  den studerande 
kan ta  m ed sig hem ifrån.

3 S tudietid  och even tue lla  exam ensbev is från e tt anna t EG -land skall 
godkännas i hem landet.

4 M an kom m er o ck så  a tt ano rdna  sem inarier, stöd ja  sam arbetsp ro jek t 
m ellan un iversite t och  högskolor sam t instifta  e tt E R A SM U S-pris.

Å tgärder som  befräm jar en ökad  m ob ilite t inom  högre u tbildning

A rbetsg ruppen  har m ot bakgrunden  av nationella och in ternationella  
tendenser inom  u tbildningspolitiken i förslaget till handlingsplan uppdragit 
rik tlin jer till m obilite tsfräm jande stödordn ingar för högre utbildning. D essa 
ä r av sedda  fö r lärare  och  ad m in is tra tö re r inom  högre utbildning sam t
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studeranden . M an fö ru tsä tte r en positiv  inställning till ten tam ens- och 
exam ensgiltigheten  och m an avser a tt e tab lera  en gem ensam  u tbildnings
m arknad inom  högre utbildning i N orden .

A vsikten  m ed de sk isserade nord iska stödordningarna ä r a tt åstadkom 
ma gem ensam m a stud ieprogram  inom  högre utbildning fö r a tt främ ja sam 
a rb e te t m ellan högskolor beträffande gem ensam  utbildning eller de lar av 
utbildning. N är m inst tv å  nord iska  länder är rep resen te rade  b land de 
sam arbetande institu tionerna  om fattas de av stödordningen . F ö r stud iepe
rioder i e tt annat nordiskt land, kan m an erhålla bidrag till rese- och 
u ppehållskostander fö r de studeranden  och lärare som  deltar i p rogram 

met.
1 de delar av sk issen , som  gäller lärare  och adm in is tra tö re r u tgår m an 

ifrån, a tt en u tby teso rdn ing  av typ  nordiskt tjänstem annau tby te  fö rverk li
gas för d essa  g rupper i p lanens in itialskede. M an bör även e tab le ra  en 
gem ensam  nordisk  a rbetsm arknad  fö r un iversite ts- och högskolelärare.

S tuden tinrik tade  åtgärder

1 N orden  är det såsom  tidigare näm nts endast en bråkdel av alla s tude
randen , som  b ed river stud ier eller ta r  en stud ieperiod  u tom lands. Enligt 
uppgift från  de nord iska stud iestödsnäm nderna  erhöll 1984-85  drygt 2%  
av s tuderandena inom  högre u tbildning stud iestöd  fö r stud ier u tom lands. 
Av dem  studerade  3 7 %  i e tt annat no rd isk t land.

En grundläggande fö ru tsättn ing  fö r m obilitet ä r a tt den ensk ilda indivi
den har e tt positiv t in tresse  för a tt studera  eller tjänstgöra u tom lands. 
S tud ievalet kan vara  avgörande; den tilltänk ta  utbildningen kanske inte 
finns i hem landet.

S p råkkunskaper eller b rist p å  sp råkkunskaper har betydelse  inte m inst 
vid valet av land. F ö r den som  har goda kunskaper i e tt språk  är det 
naturligt a tt välja det land där sp råke t talas för vidare stud ier eller tjänstgö
ring. O m vänt kan den som  har b ristande sp råkkunskaper välja u tlan d sstu 
dier som  e tt m edel a tt fö rbä ttra  språkfärd igheten . B ristande språkfärdighet 
är naturligtvis fö r m ånga e tt h inder fö r rö rlighet och a rbe tsp ruppen  lägger 
sto r vikt vid en ökad nord isk  språk fö rståe lse .

S tud ier e ller tjänstgöring  i e tt annat land innebär i regel ökade kostnader. 
U töver resek o stn ad e r kom m er höga levnadskostnade r och o fta  kursavgif
ter. E konom isk t stöd i form  av stipendier, s tud iestöd  eller and ra  bidrag är 
fö r flerta let en avgörande fak to r för om  en u tlandsv iste lse  skall kom m a till 
stånd  eller inte.

Inför stud ier i e tt annat land m åste individen ta  ställning till val av 
u tb ildning/äm ne och i v ilket land eller vid vilken läroansta lt utbildningen 
bäst bedrivs. F ö r a tt individen skall kunna träffa sitt val m åste det finnas 
inform ation och dokum enta tion  om utbildn ingssystem  i olika länder, om 
villkor fö r antagning och om  övriga studievillkor, om  exam inationssystem  

m. m.
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D et föreligger e tt ö k a t in tresse  fö r a tt tillbringa en ko rta re  stud ieperiod  i 
e tt anna t land som  ett led i den inhem ska u tb ildningen. F ö r denna grupp av 

studerande ä r det o ftast en  fö ru tsä ttn ing  fö r a tt stud iestöd  skall u tgå -  att 
stud ierna  u tom lands tillgodoräknas i u tb ildningen och a tt d e tta  avgörs före 
u tlandsv iste lsen . F ö r  den  som  följer hel u tbildning u tom lands kan det vara 
värdefullt a tt vid å te rk o m sten  till hem landet få den  u tländska  u tb ildningen 
värderad  i fö rhållande till den inhem ska D etta  u tgör e tt krav fö r v issa delar 
av a rbe tsm arknaden  och  det ä r  v idare  i regel nödvändig t fö r den som  
fo rtsä tte r  sina högsko lestud ier, t. ex. forskaru tb ildn ing . F ö r s to ra  delar av 
arbe tsm arknaden  finns em ellertid  inte sam m a krav på  ekvivalering  av 
u tländska  s tud ie resu lta t. D ärem o t v ärd esä tts  andra  resu lta t av u tlandsv is
te lsen , t. ex. fö rvärvade  sp råkkunskaper och erfarenhet av miljö och  fö r
hållanden i e tt annat land.

E n fö rsta  fö ru tsä ttn ing  fö r en ökad  studen tm obilite t u tgö r en  vidgad 
exam ens- och  ten tam ensg iltighe t, sam t e tt sm idigt överfö rande av delexa
m ina från  e tt un iversite t till e tt annat.

M er om fattande och lättillgänglig inform ation  om  m öjligheterna till s tu 
d ier i e tt anna t no rd isk t land sam t e tt y tterligare  utbyggt stud iestöd  för 
d essa  studeranden  to rde  ha m obilite tsbefräm jande effek ter, u nder fö ru t
sättn ing  a tt de in stitu tionella  h inder som  den  synnerligen  begränsade ex a 
m ens- och ten tam ensg iltighe ten  innebär, undanrö js.

P å sikt kunde d e tta  leda till en m er generellt enhetlig  inriktning och 
om fattning av den postgym nasia la  u tb ildningen. D etta  kan dock utform as 
så  a tt elem ent specifika fö r u tb ildningen på  nationell nivå skulle bibehållas 
och e tt närm are d jupgående sam arbete  e fte rs träv as på ” sm ala”  u tb ild 
ningsom råden.

P å nord isk t p lan genom förs fö r närvarande  en  fö rsöksverksam het m ed 
e tt u tby tesp rog ram  för sista  åre ts teknologer. Sedan försöksperiodens 
bö tjan  har in tre sse t fö r u tby tesp rog ram m et, m ätt i an ta le t ansökningar, 
ökat m arkan t. D e tta  gäller för sam tliga länder. Tills v idare är det dock rä tt 
få, som  ön sk a r åka till F in land , m edan m an har go tt om  ansökningar från 
teknologer i F in land . V erksam heten  h a r slagit väl u t och m an är bland de 
tekn iska  högsko lo rna  in tresserad  av a tt u tby tesp rog ram m et fo rtsä tte r . På 
N ord isk  industrifond  uppger m an a tt budgeten  fö r 1987 års verksam het 
beräknas till drygt 1.000.000 N K K .

Ö kad in form ation

Av det in fo rm ationsm aterial som  pub liceras på  olika håll to rde  den 
regelbundet uppda te rade  handboken  ” A tt studera  i N o rd e n ” innehålla 
m est ingående och  m ångsidig inform ation  om stud iem öjligheter vid un iver
sitet och  högskolor i N o rden . P ublikationen  fy ller e tt u tta la t behov av 
inform ation fö r b l .a .  studeranden  och stud ievägledare, m en innehåller 
m indre prak tisk  vägledning angående konk re t m eritöverföring .

I sin nuvarande form  vän d er sig den  digra handboken  m er till studieväg-
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ledare och saksbehand la re  än till s tu d en te r, närm ast eftersom  den fö ru tsä t
te r  en hel del kunskap  om h u r e tt u tb ildn ingssystem  fungerar. Som  ett 
kom plem ent till ” A tt stu d era  i N o rd en ”  bör m an därfö r överväga möjlig
he te rn a  till a tt u ta rb e ta  in form ationsm ateria l fö r den sto ra  m ålgrupp stu 
d en te rna  u tgör. M an kunde på  så sä tt gö ra  de gällande övergripande 
reg lerna  fö r ten tam ens- och  exam ensgiltighet sam t m öjligheterna till natio 
nellt s tud iestöd  fö r stud ier inom  N orden  m er kända.

En annan  m ålgrupp fö r ak tiverande inform ation  är un iversite ts lärarna , 
så  a tt de i egenskap  av hand ledare , i stö rre  om fattn ing än h ittills, kom  med 
förslag  till sk räd d arsy d d a  g rundutb ildn ingar som  innehöll specialisering 
vid ett un iversite t i e tt annat nord isk t land. D etta  kunde vara av sto r 
be tydelse  fö r s tuden te rnas fram tida  m öjligheter på  en arbetsm arknad , där 
alltm er specialiserad  kunskap  efterfrågas.

T entam ens- och exam ensg iltighet

Ö vergripande reg ler för ten tam ens- och exam ensgiltighet angående 
un iversite ts- och högsko lestud ier i N o rden  faststä lldes å r  1975 av N ord iska  
m in is terrådet. D essa  går i k o rth e t u t på a tt en studerande skall kunna 
tillgodoräkna sig en m erit som  genom  utbildning erhållits i e tt land vid 
utbildning i e tt anna t no rd isk t land. D essa  m erite r skall tillsam m ans kunna 
ingå i en exam en e ller u tgö ra  del av en exam en. E nligt reg lerna ä r det 
un iversite te t e ller högskolan  i m o ttagarlandet som  avgör om  och i vilken 
u ts träckn ing  m eriten  kan tillgodoräknas.

E rfa renhe te rna  har v isat a tt de gällande reglerna fö r ten tam ens- och 
exam ensgiltighet i p rak tiken  inte le tt till d e t sm idiga förfarande vid m erit
överföring som  m an avsåg. B äst h a r de fungerat inom  ram en fö r allm änt 
e tab lerade  sam arbeten  på  högsko leom råde t såsom  på  b l.a . N ordkalo tten . 
På F ärö arn a  har m an slu tit generella  av ta l m ellan olika högskolor om 
godkännande av en viss genom gången utbildning i hem landet. Ä ven den 
fö rsöksverksam het fö r s is taå rsstuderanden  vid de tekn iska  högskolorna 
a tt förlägga delar av u tb ildningen till e tt anna t nord isk t land verkar utfalla 
positiv t.

G em ensam m a näm nare fö r de positiva e rfa renhe te rna  av tilläm pningen 
av gällande nord iska  regelverk  är, a tt verksam heten  skett innanför reg lera
de förhåliden. M an har på  ansvarig t högskole- eller un iversite tshåll vanli
gen på  förhand  överenskom m it om  m eritoverførsel.

G enom  sam arbetsav ta l m ellan olika högskolor i N orden  kan garan tier på 
fö rhand  ges fö r tillgodoräknandet av utbildning i hem landet. U tb y tesp ro 
gram  för s tuderanden  fö ru tsa tt a tt de kanaliseras genom  un iversite t och 
högskolor tjänar e tt liknande syfte.

T en tam ens- och exam ensgiltighet sam t ekv ivalensfrågor generellt är 
även  ak tuella  i in ternationella  sam m anhang. Inom  U nesco  har m an nyligen 
tillsatt en arbetsg rupp  fö r a tt d ry fta  denna problem atik  och E uroparåde t 
har inom  ram en för d e t eu ropeiska  ku ltu rav ta le t igångsatt e tt a rbete  som
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innebär a tt e tt n ä tv erk  av nationella  in fo rm ationscen tra  för akadem isk  
m obilitet och  ekv ivalensfrågor byggs upp.

P å nationell n ivå i N orden  h a r m an uppm ärksam m at v issa  h inder och 
b ris te r angående m eritöverföring . I F in land h a r m an å r 1986 stifta t en lag 
om  den  tjän stebehö righet som  högsko lestud ier m edför u tom lands. Syftet 
m ed lagen ä r a tt vid b esä ttan d e t av tjän ste r inom  den  offentliga förvaltn ing
en, jäm stä lla  de finska m edborgare som  idkat högsko lestud ier u tom lands 
med dem  som  gjort d e t i hem landet. A vsik ten  ä r a tt fö rb ä ttra  m öjligheterna 
till a tt inom  förvaltn ingen  anstä lla  personal som  erhållit utbildning på 
högskolenivå u tom lands.

M an bö r em ellertid  n o te ra  a tt s tadgandena i regeringsform en om  a tt till 
innehavare av statlig  tjän st kan , m ed v issa specificerade undan tag , u tnäm 
nas endast finska m edborgare, gäller också  fram ledes.

R iksdagen i F in land h a r i s itt sv a r på  regeringens proposition  bl. a. 
fö ru tsa tt a tt regeringen fo rtgående följer med hur de i lagen avsedda 
inhem ska och u tländska  högskoleexam ina u tveck las och m o tsvarar v a r
andra  sam t p å  basen  av e rfa ren h e te r av  lagens tilläm pning v id tar nödiga 
åtgärder.

N ationella  lagstiftn ingsåtgärder som  s träv a r till a tt undanrö ja  in stitu tio 
nella h inder är synnerligen värdefu lla , m en knappast tillräckliga för a tt 
g aran tera  en fö rb ä ttrad  ten tam ens- och exam ensgiltighet i N orden . D et 
gäller p rim ärt a tt bygga upp  e tt u tb re tt fö rtroende fö r u tb ildn ingssystem en 
i de no rd iska  grann länderna . D en som  anstä lle r en person  m ed utbildning 
från e tt anna t no rd isk t land  avgör i sista  hand den sökandes kvalifikationer 
och m öjligheterna till en sådan bedöm ning kan eller b ö r inte fö rh indras på 
form ella grunder.

Ö kad kännedom  och  inform ation  om  undervisning och utbildning vid 
m otsvarande u tb ildn ingsenheter i de an d ra  nord iska länderna u tgör v äsen t
liga u tgångspunk ter fö r en  utbyggd ten tam ens- och  exam ensgiltighet. Hög- 
sko lelärarna in tar här en nyckelställn ing. D et ä r  därfö r av särskild  vikt a tt 
d essa  lärare  beredes tillfälle a tt bekan ta  sig m ed u tb ildn ingssystem et vid 
högsko leenheterna  i de and ra  nord iska  länderna. D etta  kan bäst ske inom 
ram en för e tt sam arbetsp rogram  fö r högskolelärare . E tt in tensifierat sam 
arbete  av denna typ  to rde  leda till s tö rre  sm idighet vid m eritöverföring i 
p rak tiken , m en dessu tom  få en rad an d ra  positiva effek ter på bl. a. p lane
ring av underv isn ing , val av k u rs litte ra tu r, underv isn ingsm etoder, sp rid 
ning av specia lkunskaper. På sikt b ö r m an nå en organiskt in tegrerad  
sam nordisk  u tb ildn ingsm arknad , d ä r m an m ed bibehållande av nationella 
särdrag kan uppnå be tydande  synerg ieffek ter på den postgym nasiala  u t
bildningens om råde.

U tbildn ingsm yndigheterna kan t. ex. i ku rsp lanen  ange vilka m om ent 
eller k u rser av lagda vid en annan  högsko leenhet i N o rden , som  m an 
godkänner och på  så  sä tt på fö rhand  garan te ra  tillgodoräknandet. D etta  
bör göras sam tid ig t som  arb e te t på  u ta rb e tan d e t av så flexibla lösningar
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som  m öjligt pågår fö r a tt uppnå  en  fö rbä ttrad  ten tam ens- och  exam ensgil
tighet, en  av de fundam enta la  fö ru tsä ttn ingarna  fö r en gem ensam  nordisk  
u tb ildn ingsm arknad .

F rågor kring ekv ivalens och  m eritöverföring  ä r sedan 1985 förem ål för 
u tredn ing  i en p lanläggningsgrupp inom  d e t nord iska  adm in istratorsam ar- 
be tet. G ruppens m edlem m ar b e s tå r av handläggare och ex p e rte r på 
ekv ivalensfrågor inom  högskola och  nationella  cen tra la  adm in istra tioner. 

M an u ta rb e ta r en sam lad översik t över de p ro ced u re r som  används vid 
behandlingen av  ekvivalensfrågor i de nord iska  länderna , v idare m ed en 
kartläggning av behove t för gem ensam t ansöknings- och  vägledningsm ate- 
rial, en fö rteckning  över handläggare och in form ationsm aterial, en term i
nolog iöversik t fö r ekv ivalensärenden  sam t en bedöm ning av vilka minimi- 
uppgifter de ensk ilda  in s titu tionerna  skall reg istre ra  vid ekvivalensbeslu t. 
D elar av g ruppens u tredn ingsuppdrag  p laneras v ara  slu tfört inom  å r 1987.

Lärarinriktade å tgärder

På nord isk t plan har m an e tab le ra t sy stem et m ed fo rskarstipend ie r för 
a tt främ ja det ve tenskapliga u tby te t i N orden . F o rskarstipend ie rna  möjlig
gör v is te lse  vid en  vetenskaplig  in stitu tion  i e tt annat no rd isk t land fö r a tt 
så lunda berika  och  fö rd jupa  den  egna forskningen.

N ord iska  m in isterrådets sek re ta ria t vände sig å r  1983 till d e t nord iska 
un iv e rsite ts rek to rsråd e t m ed en  skrivelse där m an efterlyste  en ordning för 
un iversite ts- och  högskolelärare  som  skulle kom plettera  sy stem et m ed 
fo rskarstipend ie r. I sk rivelsen  önskade m an bl. a. följande frågeställn ingar 

belysta:

1 Ä r d e t m öjligt a tt lå ta  underv isn ing  vid en  främ m ande institu tion  ingå 
som  del av en u n iversite ts lä ra res  ob ligatoriska undervisning?

2 H u r skall u n iversite ts lä ra rnas rä tt till forskning tidsm ässig t p laceras/ 
fördelas?

3 H ur och  vem  skall finansiera  ex trak o stn ad e r fö r uppehälle  och re so r för 
lä rarna  (är det av in tresse  a tt even tue llt d isku tera  en nord isk  fö rsöksord- 
ning).

F ö r a tt ana ly sera  p rob lem ställn ingarna tillsattes en  u tredn ing  ” L ärarm o- 
b ilitet i N o rd e n ” . A vsik ten  är a tt kartlägga nuläget, dvs. nuvarande om 
fattning av lä ra ru tb y te t m ellan un iversite t och högskolor. I uppdraget ingår 
även uppgiften a tt u ta rb e ta  förslag till en utveckling  av u tby te t.

I avvak tan  på  u tredn ingen  ä r det svårt a tt u tta la  sig om un iversite ts lärar- 
m obilitetens om fattn ing och stru k tu r. L ikaså  föreligger det inga sy s tem a
tiska  uppgifter ö v e r m ob ilite tsh indrande fak torer.

U tbytesordning  fö r  un iversite ts- och högskolelärare  

N ord isk t tjän stem annau tby te  i sin nuvarande form  påbörjades å r  1979 
och syfte t är a tt fö rkov ra  tjänstem annens kunskaper om  förvaltn ingssy-
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stem , fö rvaltn ingsverksam het och  lagstiftning i de an d ra  no rd iska  länder
na, sam t främ ja d e t no rd iska  sam arbe te t m ellan m yndigheterna.

A vsik ten  ä r a tt tjän stem annen  fö r en tid i stud iesy fte  a rb e ta r m ed uppgif
te r  som  hör till hans kom petensom råde . Vid u tb y te t ä r det inte fråga om  
rec ip roc ite t, d .v . s .  a tt tjän stem annen  som  d e lta r i u tb y te t skall e rsä tta s  
m ed en person  från  den  m ottagande m yndigheten .

V erksam heten  v än d er sig i p rincip  till alla s ta tsanstä llda  eller m o tsvaran 
de p e rso n er oberoende av  fö rvaltn ingsom råde. D et finns heller inga grän
ser i fråga om  p erso n a lk re ts  fö r u tby testjänstgöring .

U tby tes tjän stgö ringen  få r pågå högst e tt å r  och  b ö r förläggas till e tt och 
sam m a ka lende rå r. B eträffande m inim itid h a r m an inte faststä llt några 
begränsningar.

T jänstem annen  behå lle r sin vanliga fas ta  lön u nder u tby testiden . F ö r a tt 
täcka  boende- och an d ra  ex tra  k o stn ad er i u tby teslande t få r tjänstem annen  
e tt no rd isk t stipendium  (fr. o. m. 1.1.1987 fö r varje u tby tesm ånad). R ese
k o stnaderna  till och  från  u tby testjänstgöringen  e rsä tte s  enligt hem landets 

regler.
Om u tby testjänstgöringen  pågår sex  m ånader eller längre, kan tjän ste 

m annen  o ck så  få  ersä ttn ing  fö r fam iljem edlem m ars re sek o stn ad e r och 
kostn ad er fö r tran sp o rt av  nödvändig t person lig t bohag enligt gällande 
regler. I d e t h ä r fallet h a r tjän stem annen  dessu tom  u nder u tby testiden  rä tt 
till en fri hem resa  fö r sig och  sin familj.

S enast tre  m ånader e fte r av slu tad  u tby testjänstgöring  skall stipendiaten  
läm na en skriftlig rap p o rt om  tjänstgöringen  och  e rfa renhe te rna  från  den. 
R apporten  sändes till d e t landskoo rd inerande organet.

I tillägg till de a llm änna v illkoren  h a r de ensk ilda nord iska  länderna  ställt 

v issa y tterligare  v illkor fö r u tby te t.
N ord isk t tjän stem annau tby te  har e tab le ra t sig som  en reell del av det 

nord iska  sam arb e te t och ä r dessu tom  e tt in strum en t för a tt u tveck la  fö r
valtningen p å  nationell n ivå. Till sy s tem ets fö rde la r hö r a tt det ä r flexibelt 
och oby råk ra tisk t sam t b ase ra t på  nationella  behov  och villkor.

D en nord iska  u tby testjänstgöringen  har stå tt som  m odell fö r en försöks- 
ordning fö r tjän stem annsu tby te  fö r personal, som  a rb e ta r m ed drogm iss
b rukare . F örsökso rdn ingen  ingår i den  nord iska  handlingsplanen m ot n a r
ko tika från  1986 och  m an h a r fa tta t beslu t om  en fö rsöksperiod  om tv å  år. 
Till skillnad från  ordn ingen  m ed tjän stem annau tby te  om fattar denna för- 
söksordning  fö ru tom  statliga anstä llda  även  an d ra  tjänstem annagrupper 
m ed anknytn ing  till n ark o tik asek to rn . F ö rsöksordn ingen  adm in istreras av 
N ord isk  kon tak tm ansu tvalg  for narko tikaprob lem , som  uppger a tt e rfa ren 
h e te rna  varit positiva  och  a tt m an ö n sk ar a tt v erksam heten  erhåller en 
perm anen t k arak tä r.

P å något undan tag  när har u n iv ersite ts lä ra rn a  helt kom m it a tt stå  u tan fö r 
tjän stem annau tby te t. E nligt uppgift från  koord inerande nationella m yndig
he te r fö rekom m er d e t b land u n iversite ts lä ra rna  e tt uppenbart in tresse  för
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ordningen av g jorda fö rfrågningar och  ansökn ingar a tt döm a. D etta  gäller 
särsk ilt lä ra re  från  m indre underv isn ingsm iljöer, d ä r m an h a r särskilda 
behov  av ex te rn a  im pulser.

G em ensam  nord isk  arbe tsm arknad  fö r  universite ts- och högskolelärare

T ro ts  av ta le t om  en gem ensam  nord isk  a rbetsm arknad  från 1954 har det 
funnits behov  av kom pletterande överenskom m elser beträffande utövning 
av v issa  y rken . F ö r en del y rkesg rupper har m an därfö r slu tit tilläggsöver- 
enskom m elser m ed m otiveringen , a tt m öjligheterna till fri rörlighet m ellan 
de nord iska  länderna  även för d essa  y rkesg rupper skulle vara  till gagn för 
y rkesom rådets u tveckling  i N orden . De särsk ilda avtal som  hittills slutits 
om fattar v issa g rupper inom  hälso- och  sjukvård  sam t g rundskolelärare .

N ord iska  k o n tak te r och den  in ternationella  m obiliteten bland ve ten 
skapsm än  påverkas av en rad  fak to re r av bl. a. social och ekonom isk 
n a tu r. M en det kan  även  fö rekom m a, a tt u tom nord iska  kon tak te r p rio rite 
ras fram om  nord isk t sam arbete  av s truk tu re lla  o rsak e r såsom  bristande 
inform ation , begränsade  ekonom iska  re su rse r fö r reso r för no rd iska kon
ta k te r sam t anställn ings-, beskattn ings- och lönevillkor i de no rd iska län
derna. I den m ån d e tta  är fallet, ä r  det viktigt a tt snarast v id ta å tgärder för 
a tt e tab le ra  en flexibelt fungerande gem ensam  nord isk  arbetsm arknad  för 
un iversite ts lärare .

F ö r a tt skapa  fö ru tsä ttn in g ar fö r en nord isk  arbe tsm arknad  fö r högskola
lärare  i en lighet m ed in ten tionerna  i N ord iska  rådets rek. 211987

” a tt verka  fö r a tt högre tjän ste r vid un iversite t och  högskolor ledig- 
anslås i sam tliga no rd iska  län d er” 

bör m an närm are  g ranska  nationella  bestäm m elser, som  kan u tgöra h inder 
och i p rak tiken  begränsa  m öjligheterna för denna y rkesgrupp  a tt fritt rö ra  
sig p å  den  gem ensam m a nord iska  arbetsm arknaden .

En skiss till riktlinjer fö r  en stödordning  fö r  högre utb ildning a vsed d  fö r  
m edarbetare vid universite ts- och högsko leinstitu tioner, adm in istra törer  
inom  högre utb ildning sa m t studeranden

F öljande skiss till rik tlin jer fö r e tt fö rd jupat sam arbete  inom  högre 
utbildning fö ru tsä tte r en positiv  inställning till ten tam ens- och exam ensgil- 
tigheten  m ed m ålsättn ingen a tt e tab le ra  en gem ensam  u tbildningsm arknad 
fö r un iversite ts- och  högsko leom råde t i N orden .

Syftet m ed stödordningen  är v idare a tt åstadkom m a en ökad sam verkan 
och gem ensam  resu rsanvändn ing  i N orden . S tödordningen  finansieras 
över den nord iska  budgeten  och adm in istreras av ledningsgruppen för 
no rd isk t sam arbete  inom  högre utbildning.

Skissen  innehåller fö ljande huvudelem ent:
a) sam arbete  m ellan un iversite t och  högskolor i N orden
b) u tby te  av  studerande  och lärare
c) stud ietid  och av lagda exam ina i e tt anna t no rd isk t land b ö r tillgodo

räknas i hem landet.
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F ör a tt erhålla  stipendierna/finansiellt b idrag  bör följande betingelser 
uppfyllas:

A. -  B idrag ges till s tuderande  som  ön sk a r genom föra en del av sin
utbildning vid en u tb ildn ingsanstalt i e tt annat no rd isk t land. E tt 
villkor ä r  a tt d enna del av u tb ildningen b ö r u tgö ra  en in tegrerad  
eller godkänd  del av hela u tb ildn ingsprogram m et.

B. -  B idrag erhålles fö r sam arbetspro jek t som  innebär gem ensam  p lan 
läggning av en hel utb ildning eller väsen tliga de la r därav .

-  B idraget användes till a tt täck a  u tg ifter fö r re sa  och  uppehälle för 
de lärare  och studeranden  som  de lta r i det gem ensam m a stud ie
program m et.

-  B idrag ges för u tg ifter fö r p lanering, u ta rbe tande  och översä ttn ing  
av underv isn ingsm ateria l, spridning av inform ation och evaluering 
av det gem ensam m a stud ieprogram m et.

-  B idraget u tb e ta las  till en av de deltagande institu tionerna  som  
däre fte r ä r  ansvarig  fö r m edlens förvaltn ing och m edlens fördelning 
m ellan de deltagande institu tionerna .

-  B idraget tä c k e r inte norm ala löneutg ifter fö r personalen  vid de 
deltagande institu tionerna  eller kap ita lu tg ifter i sam band m ed p ro 
gram m ets tillkom st.

-  M edel av sä tte s  varje år fö r u tveckling  av nya gem ensam m a stud ie
program . I välm otiverade  fall kan m an ge fo rtsa tt stöd till p ro jek t 
som  redan  tidigare erhållit b idrag , m en å tm instone i stö d o rd 
ningens in itialskede är avsik ten  att p rim ärt stödja fram växten  av 
nya gem ensam m a stud ieprogram .

-  B idrag ges in te  fö r a tt u tveck la  gem ensam m a forskningsprogram .
C.  Inom  ram en fö r stödordn ingen  kan m an stöd ja  kortvariga uppehåll

(högst en  m ånad) fö r lärare  och adm in istra tiv  personal.
B eträffande adm in istra tiv  personal ön sk a r m an p rio rite ra  ansökningar

från  p e rsoner m ed följande ansvarsom råden :
-  ekv ivalering  av akadem iska  u tb ildn ingar och stud ier vid nord iska 

un iversite t och  högskolor
-  an tagning av nord iska  stu d en te r
-  studievägledning fö r s tuderanden , som  äm nar studera  u tom lands
-  studie- och  yrkesvägledning  fö r studeranden
-  u tveckling  av  fö rb inde lse rna  m ellan un iversite t och högskolor sam t 

näringslivet
-  u tn y ttjan d e t av ny inform ationsteknologi inom  högre utbildning 

och den nya teknolog ins inverkan  på  u tbildning och  undervisning.

A vg iftsbeläggn ing  av  stud iep la tser

De förslag  till å tg ä rd e r som  h ä r d ras upp rik ta r sig i fö rsta  hand till de 
studeranden , som  ö n sk a r ta  de la r av  sin u tbildning i e tt anna t nord isk t 
land. Vid dylika stud ieupphåll bö r den s tuderande b e trak tas  som  ” gäststu-
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d e ran d e”  och  avgiftsm ässig t och  stud iesocialt likställas m ed de inhem ska 

studerandena.
V ad ankom m er even tue lla  k o stn ad e r vid genom förandet av hela p o st

gym nasiala u tb ildn ingar i e tt anna t no rd isk t land , så ta s  frågan inte upp  till 
behandling i de tta  sam m anhang, eftersom  m an redan  idag på  nationell nivå 
tilläm par olika p rax is. H är to rde  b ila tera la  överenskom m elser m ellan län
derna  u tgöra en flexibel lösning.

Sam arbetsaktiviteter inom  högre utbildning

K ursverksam het inom  högre u tbildning  

Inom  den högre utb ildningen genom fördes u nder en rad  å r en regelbun
den kursverksam het på  10 olika om råden . V issa av k u rserna  hade tillkom 
m it u nder den N ord iska  ku ltu rkom m issionens tid , m edan de nyaste  u p p ta 
gits i ku ltu rbudgeten  å r 1984. K ursverksam heten  rik tade sig till un iversi
te tss tu d e ran d en  eller om fattade fortb ildning och vidareutbildning.

I förb indelse  m ed om organiseringen av m in is te rrådssek re ta ria te t har 
hela  verksam heten  inom  om rådet högre utbildning sam m anförts så , a tt 
ku rsverk sam heten  behand las sam lat m ed p laneringen av sam arbete t inom  
un iversite ts- och  högsko leom råde t generellt. D et föreligger a lltså  nu fö ru t
sä ttn ingar a tt skapa en  s tru k tu r som  dels säk ra r, a tt den kursverksam het 
som  ä r b aserad  på  en gem ensam  ku ltu rbakgrund  (t. ex. u n iv ersite tsk u rser i 
h isto ria , fo rtb ildn ingskurser fö r m odersm ålslärare) eller rep resen te ra r 
sm ala om råden  (t. ex . konservato rsu tb ildn ingen) fo rtsa tt kan genom föras, 
dels ges m öjlighet a tt inom  en m era flexibel budgetram  upp ta  ku rse r inom 
nya ak tuella  äm nesom råden .

F ördeln ingen  av m edel kom m er fram gent a tt ske sam lat på  basen  av 
ansökningar, såväl från  de om råden  d ä r k u rser hittills genom förts som  från 
nya kursom råden . B eslu t om  anslagen fa ttas av ku ltu räm betsm annakom - 
m ittén. R am beviljningen säk rar således bl. a.
-  a tt k u rser som  b ase ra r sig p å  en gem ensam  ku ltu rbakgrund  eller rep re 

sen te ra r ” sm ala”  om råden  fo rtsa tt kan få stöd  ö ver den nord iska budge
ten ,

-  a tt v erk sam het som  in te p rio rite ras fa ller b o rt och
-  a tt nya, ak tuella  ku rsom råden  kan få stöd.

L iksom  hittills kan  fort- och  v idareu tb ildn ingskurser sam t grundutbild- 
n ingskurser söka anslag. H är p rio rite ra r m an särsk ilt specialiserade grund- 
u tb ildn ingskurser som  rik ta r sig till s istaå rsstuderanden  inom  ” sm ala” 
eller p rio rite rade  fält. S ärsk ilt v ik tig t ä r  de t a tt o ckså  studeranden  från  sm å 
resu rsk n ap p a  un iversite t och  högskolor bereddes tillfälle a tt delta  i 
ku rsverk sam heten .

R eg iona lt sam arbete  inom  högre utb ildning

Inom  ram en fö r de t reg ionalpo litiska sam arbe te t fö rekom m er även  sam 
arbe te  inom  högre u tbildning. I d e t fö ljande redogörs fö r tre  exem pel på 
d e tta , näm ligen sam arbe te t på  N o rdka lo tten , K varken  och i M ittnorden.
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S a m arbe tskom m iss ionen  fö r  N o rd ka lo tten s un iversite t och högsko lor

Sam arbetskom m issionen  a rb e ta r fö r a tt s tärka  banden  m ellan högsko
lorna på  N o rdka lo tten . G enom  e tt gem ensam t resu rsu tny ttjande  kan man 
åstadkom m a en snabbare  u tveckling  och också  nå b ä ttre  resu lta t.

T raditionellt a rb e ta r de olika högskolorna på N ordkalo tten  nationellt i 
nord-sydlig  riktning. Sam arbetskom m issionen  ser därfö r som  en viktig del 
i sin verk sam het a tt sp rida inform ation  om den kunskaps- och kom petens
uppbyggnad som  u tveck la ts vid de skilda högskolorna och  peka på de 
m öjligheter som  finns a tt u tny ttja .

1983 lät Sam arbetskom m issionen  u ta rb e ta  en b ro schy r ” S tud ier i n o rr” , 
som  in fo rm erar om  in tegerad högskoleutbildning på N ordkalo tten . D en 
hittills m est an litade u tb ildn ingskom binationen  är den  mellan N arvik 
ingeniørshøgskole och högskolan  i L u leå. D en har lockat e tt 20-tal stude
rande. D et är också  popu lärt b land no rska  studerande a tt läsa vid U m eå 
un iversite t. F ö r närvarande  finns också  här e tt tjugotal e lever, främ st inom 
den ekonom iska sek torn .

M an sträv ar inom  sam arbete t a tt tillsam m ans bygga upp un iv ersite ts
kom petens på  helt nya fält och därm ed b idra  till regionens utveckling  -  
både på u tb ildningens och  näringslivets om råde.

M ed b istånd  från  N ord iska  m in isterrådet har m an u ta rb e ta t ett u tb ild
ningsprogram  som  å r 1985 om fattande 14 gem ensam m a utbildningslinjer. 
V arje utbildningslinje invo lverar underv isn ingsenheter i tv å  av de länder 
som d e lta r i n o rdka lo ttsam arbe te t.

U tb ildn ingsprogram m et är uppbyggt på följande sätt: D en studerande 
genom för de in ledande delarna  av stud ieprogram m et (ca. tv å  års studier) i 
hem landet. D ärefte r fo rtsä tts  stud ierna  inom  ram en fö r e tt särskilt s tud ie
program  vid en annan  u tb ildn ingsenhet. D en studerande kan antingen 
erhålla specialiserad  u tbildning och därefte r avslu ta  stud ierna  i sitt hem 
land eller också  välja a tt av slu ta  stud ierna  vid gästinstitu tionen . I bägge 
fallen har m an på förhand  tagit ställning till frågor angående tentam ensgil- 
tighet m. m.

I sep tem ber 1986 slö ts e tt form ellt sam arbetsav ta l m ellan U m eå un iver
site t och F innm ark  D istrik tshøgskole  i A lta. D et möjliggör fö r studerande 
som  avlag t høgsko lekand idatexam en  i ekonom i/adm inistra tion  vid F inn 
m ark D istrik tshøgskole  i A lta a tt fo rtsä tta  sina stud ier på ekonom - resp. 
fö rvaltn ingslin jen  vid U m eå un iversite t.

H ögsko lesam arbete  över K varken

I början  av 1970-talet sök te  sig m ånga finska un iversite tsstuderande  till 
Sverige. S ärsk ilt s to r var s tuderandeström m en  till U m eå. T oppen  kom  
1977 då  fin ländare u tg jorde ca 10%  av to ta lan ta le t s tuderande vid U m eå 
un iversite t e ller drygt 800.

I tak t m ed a tt s tuden tström m en  v äste ru t väx te , ökade också  problem en. 
D et gällde sp råk fö rståe lsen , stud iestöd , sociala  frågor, exam ensgiltighet,
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kom pletteringsu tb ildn ing  och  därm ed sam m anhängade problem . K v arken 
råde t, som  ä r d e t g ränsreg ionala  sam arbetso rganet fö r kom m uner, m yndig
h e te r och  o rgan isa tioner i V asa  och  V äste rbo tten s län , tog 1978 in itiativet 
till en högsko lekonferens m ed syfte a tt p en e tre ra  d essa  problem . R esu lta
te t b lev så  sm åningom  a tt N ord iska  m in isterrådet beviljade m edel fö r en 
arb e tsm ark n ad ssek re te ra re  fö r fin ländska studerande i U m eå u nder åren  
1980-1983. D en fö rb ä ttrad e  inform ationen  ledde till b ä ttre  studieplanering  
och ökad kunskap  om  studie- och arbetsm arknadsm öjligheter b land de 
fin ländska studerande.

I sam band m ed högskolereform en i Sverige 1977 m ed nya an tagningsreg
le r och  fler s. k. spärrade  linjer, m inskade an ta le t fin ländska studerande  i 
U m eå. F ö r  närvarande  s tu d e ra r knapp t 200 fin ländare vid U m eå un iversi
te t. De återfinns främ st inom  den adm in istra tiva , ekonom iska och  sociala 
sek torn .

D et av N ord iska  m in isterrådet finansierade sam arbe tsp ro jek te t gav goda 
e rfa ren h e te r och  ledde till a tt underv isn ingsm in isterie t i F in land och u t
b ildn ingsdepartem en te t i Sverige fr. o. m. 1983 ställt m edel till förfogande 
fö r a tt fö rsöksv is v idareu tveck la  e tt sam arbete  m ellan, i fö rs ta  hand, 
högsko lo rna  i V asa  och  U m eå högskoleregion. M an vill gem ensam t dra  
n y tta  av varan d ras u tb ildning och  forskn ing  och  de o likartade re su rse r som  
finns p å  den  finska och  den  svenska  sidan.

1983 genom fördes en  gem ensam  d o k to randvecka  för fö retagsekonom er. 
D en har le tt till lä ra ru tby te  och p lanering  av gem ensam m a fo rskn ingspro
jek t. S tuderande från  V asa högskola h a r också  deltagit i o lika k u rse r vid 
U m eå un iversite t.

R ä ttsvetenskap liga  in s titu tionerna  i U m eå och V asa h a r u ta rb e ta t en 
gem ensam  verksam hetsp lan  som  om fa tta r gästföreläsn ingar, u tby te  av 
lärare  och  gem ensam m a sem inarier. H östen  1986 anordnade de också  sitt 
an d ra  sam nord iska  fo rskarsem inarium .

Inom  pedagogisk forskn ing  och  läraru tb ildn ing  har flera  sam arbe tsp ro 
je k t in itie ra ts. M an har bl. a . haft e tt s tö rre  fo rskarsym posium , årliga 
läraru tb ildn ingsträffar, p rak tiku tby te  och  lägersko leu tby te .

Sam verkansgruppen  m ellan högsko lor och un iversite t inom  M ittnorden- 
om rådet

M ittno rdensam arbe te t inom  högsko leom råde t s tartade  1981 och  m ålet 
fö r verksam heten  h a r främ st varit en sam m ankoppling  m ellan å  en a  sidan 
regionala u tveck lingspro jek t och u tveck lingsprob lem  sam t å  andra  sidan 
högre utb ildning och forskning. M an har hittills a rb e ta t enligt följande 
riktlinjer:
-  in fo rm ationsak tiv ite ter
-  kon tak tse rv ice  m ellan högsko lo rna och  un iversite ten
-  k on ferenser
-  specialpro jek t
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G enom  stud iebesök  h a r fram för allt en rad b ila tera la  re la tioner mellan 
olika högskolor up p stå tt. R egionalpolitiska tem ata  har dom inerat de konfe
renser m an anordnat. Som exem pel kan näm nas en konferens i Sundsvall 
1984 kring ” N y tekn ik  och regional u tveckling: teori och p rak tik ” . M ålet 
var a tt m ed u tgångspunkt i e rfa ren h e te r från industri och högskola belysa 
sam bandet m ellan kunskapsu tveck ling  och regional u tveckling. Å r 1985 
hölls en konferens om  ” S am hällsp lanering”  i N ord-T røndelag . A vsikten 
var a tt belysa effek terna  av de olika instrum en t som  s tå r till sam hällsp lane
ringens förfogande både kom m unalt, regionalt och nationellt. Särskild  vikt 
fäste m an vid e ffek terna  på  regional u tveckling  i glesbygden. F ör å r  1988 
p lanerar m an en konferens kring tem at ” T u rism ” .

B land specia lp ro jek ten  kan näm nas u tby te  inom  ekonom utbildningen 
och ingenjörsutbildningen Ö s te rsu n d -T ro n d h e im .

F räm st m ed u tgångspunk t från  högskolan i V asa har en  del u tb y te s
p ro jek t u tveck la ts . I fö rs ta  hand  h a r V asa n ä rkon tak t m ed un iversite te t i 
U m eå m en även  m ed högsko lo rna  i Ö stersund  och S undsvall/H ärnösand .

H ögskolan i Ö stersund  har u tveck la t en särskild  ingenjörsutbildning i 
nära  sam verkan  m ed ingenjörshögskolan  i T rondheim . U tbildningen leder 
till a tt g lesbygden nu kan försö rjas m ed ingenjörer på m ellannivå och med 
e rfa ren h e te r från  den typ  av teknologi som  karak tä rise ra r g lesbygdens 

näring.

S a m a rbe tsnäm nden  fö r  de nordiska  lek tora tsadm in istra tionerna

N ord iska  m in is terrådet in rä ttade  en  sam arbetsnäm nd  fö r de nord iska 
lek to ra tsadm in is tra tionerna  fö r en fyraårig  fö rsöksperiod . S am arbe ts
näm nden har — som  ett gem ensam t forum  för de no rd iska ländernas 
lek to ra tsadm in is tra tioner — till uppgift a tt stöd ja  den underv isn ingsverk 
sam het som  bedrivs på un iversite t och högskolor runt om  i världen av de 
nord iska ländernas u tsän d a  lek to re r och an d ra  lärare . N äm nden  skall 
k om plettera  och  fö rstä rk a  de ensk ilda ländernas in sa tse r i syfte a tt öka 
kännedom en om  och  in tre sse t fö r N ordens sp råk , litte ra tu r, ku ltu r och 
sam hällsfö rhå llanden .

F ö r a tt s tä rk a  d e t nord iska  sam arbe te t och  öka  in tresse t fö r den reguljä
ra  underv isn ingen  i N ordens sp råk  och  litte ra tu r kan särsk ilda m edel 
beviljas fö r sam nord iska  p ro jek t/arrangem ang på u n iversite tso rte rna , t. ex. 
fö rfa tta rbesök , gästfö re läsn ingar, film visningar, u tställn ingar. P ro jektstö 
det ä r beg ränsat till eu ropeisk t u n iversite t, i fö rs ta  hand u tan fö r N orden .

M an har dessu tom  fö ru tsa tt a tt sam planering av p ro jek te t/arrange
m anget skett m ed andra  un iversite t i sam m a sp råkom råde sam t att kon tak t 
tagits m ed de nord iska  besk ickn ingarna  och even tue lla  lokala no rd iska 
fö ren ingar, o rgan isa tioner e tc ., som  kan tänkas b idra  till kostnaderna .

M ed hjälp av p ro jek tstöd  ano rdnades i april 1987 vid un iversite te t i 
A m sterdam  e tt no rd isk t sym posium  om  ” T ext och m usik i skandinav isk  
ku ltu rtrad itio n ” . Vid un iversite te t i C aen genom fördes en nordisk  kam-
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pan jvecka m ed fö reläsn ingar om  sam hällsliv , ve tenskap , k onst, litte ra tu r 
och m usik och  i S trasbourg  arrangerades 1986 en nord isk  film vecka och 
sam tidigt b ildades d ä r en  nord isk  kulturfören ing , C ercle N ord ique.

P ro jek tstödverksam heten  ä r  m ycket uppska ttad  av lek to re rna , som  här 
h a r en m öjlighet a tt ge underv isn ingen  en s ta rkare  nord isk  prägel och  a tt 
tillföra den nya nord iska  aspek te r.

E n annan  verksam hetsfo rm  har u tg jorts av konferenser. D en fö rs ta  ägde 
rum  i jan u a ri på  H anaho lm en  1985 och  v a r avsedd  fö r no rd iska  lek to re r 
verksam m a inom  N orden . D en an d ra  -  i maj 1985 i W ien -  rik tade  sig till 
nord iska  lek to re r och an d ra  lärare  i de no rd iska  språken  verksam m a vid 
un iversite t i de ty sksp råk iga  länderna .

U n d er 1986 ano rdnades en  konferens på  H asseludden  u tan fö r S tock
holm  — avsedd  fö r no rd iska  lek to re r verksam m a inom  N orden . D et var en 
uppföljning av konferensen  på  H anaholm en.

I april 1987 genom fördes en  konferens om  ” Språkunderv isn ing  och 
lärom edel”  i P oznan , Polen . K onferensen  var av sedd  fö r nord iska  lek to re r 
och an d ra  lärare  i de no rd iska  språken  verksam m a i Ö steu ropa  (B ulgarien, 
Jugoslav ien , Po len , R um änien, Sov je tun ionen , T jeckoslovakien  och  U ng
ern). D essu tom  deltog en  rad  sp råkstuderanden  från  un iversite te t i Poznan  
i de lar av konferensen .

F ö ru tom  kon ferensverksam het och p ro jek tstöd  har m an inom  ram en för 
den  sam nord iska  lek to ra tsadm in is tra tionens verk sam het ano rdnat sa m 
nordiska sym posier, såsom  ” T he w riting o f N ord ic  L ite ra ry  H is to rie s”  vid 
U n iversity  C ollege, L ondon  å r 1986 sam t sam m anställt lärom edel i form  av 
realia-m aterial om  de nord iska  länderna.

D enna kulturin form ation  i u tlandet u tgö r e tt u tm ärk t kom plem ent till de 
sto ra  sam nord iska  sa tsn ingarna  av typ  ” S candinav ia  T o d ay ” . K u ltu ra r
rangem ang in itierade av  sände lek to re rna  rik ta r sig främ st till studerande, 
en m ålgrupp välläm pad fö r nord isk  kulturinform ation.

Ledningsgruppen  fö r  högre utb ildning

F ö r de exeku tiva  och opera tionella  uppgifterna som  im plem enteringen 
av ku ltu rhandlingsp lanens förslag v isav i högre utbildning m edför, bö r m an 
tillsä tta  en ledningsgrupp fö r no rd isk t sam arbete  inom  högre utbildning. 
L edningsgruppen  föreslås lyda u nder m in is terrådet och handha arb e tsu p p 
gifter som  anges i ku ltu rav ta le ts  artikel 3. A rbetsin rik tn ingen  skall fastslås 
enligt d irektiv  g ivna av m in isterrådet och  a rbe tsfä lte t u tgö ra högre u tb ild 
ning.

F örslag  till m andat fö r ledn ingsgruppen återfinns i bilaga 6.
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FÖRSLAG till mandat

Ledningsgruppen för nordiskt skolsam arbete

1. O rganisatorisk stä lln ing

L edn ingsgruppen  fö r no rd isk t sko lsam arbete  lyder under N ord iska  m i
n is te rråd e t (underv isn ingsm in istrarna).

2. A rbetsuppg iften  i s to rt

L edn ingsgruppen  u tfö r a rbe te  inom  om råde som  anges i ku ltu rav ta le ts  
artikel 3, enligt vilken sam arbe te t på  u tb ildn ingsom rådet skall inrik tas 
på
-  utbildningens m ål, innehåll och m edel
-  u tb idn ingssystem ets s truk tu r
-  pedagogisk t u tveck lingsarbete
M ed anknytn ing  till a rtike l 4 skall ledn ingsgruppen följa och stöd ja  
pedagogisk  forskning.

L edn ingsgruppen  skall dä ijäm te , i en lighet m ed av ta le ts  artikel 7, 
a rb e ta  m ed ankny tande  inform ations- och dokum en ta tionsverksam het.

3. A rbetsinriktn ing

M inisterråde t ger de d irek tiv  som  erfo rd ras fö r ledn ingsgruppens a r
bets in rik tn ing  och  prio rite ringar i sam arbete t.

4. A rbets fä lt

L edn ingsgruppen  skall verka  inom  sko lom rådet. D et defin ieras här som  
alla sko lstad ie r u n d er un iversite tsn ivån  inom  det offentliga sko lväsen
det inklusive fö rsko lan . I a rbe tsfä lte t ink luderas fort- och v idareu tb ild 
ning av den  sko lpersonal som  finns verksam  inom  här angivet a rb e ts
fält.

5. Sam verkan

L edn ingsgruppen  håller erforderlig t sam råd  och e fte rs träv a r sam verkan  
m ed re lev an ta  no rd iska  och nationella  o rgan e tc . då det kan bedöm as 
öka den sam lade effek tiv ite ten  i det no rd iska  u tb ildn ingssam arbete t.

6 . M andatperiod  

M andatperioden  ä r 4 år.

7. M edlem m ar i ledn ingsgruppen

L edn ingsgruppen  h a r fem  m edlem m ar; en rep resen tan t från  varje land.

BIH AN G 4
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M edlem m erna u tses av m in isterrådet e fter förslag från respek tive lands 
underv isn ingsm inister.

I sam m a ordning u tses för varje m edlem  en suppleant.

8. A rbetsordn ing

L edningsgruppen  u tse r själv sin o rd förande fö r 2 å r  i taget. L ednings
g ruppens beslu t skall vara  enstäm m iga. F ö r reglering av a rb e te t i övrigt 

fas ts tä lle r ledn ingsgruppen själv sin arbetsordning .

9. B udget

L edningsgruppen  förfogar över det årsbudgetbelopp  som  anvisas den 
genom  beslu t av m in is terrådet. L edningsgruppen  har a tt varje å r  enligt 
särsk ilda budgetanv isn ingar u ta rb e ta  förslag  till verksam hetsp lan  och 

budget.

10. V erksam hetsberä tte lse

L edn ingsgruppen  har a tt varje å r  enligt särsk ilda anv isn ingar avge 

v erk sam h etsb erä tte lse  till m in isterrådet.

11. N atione ll anknytn ing  av arbete t

L edn ingsgruppens m edlem m ar skall verka  för a tt ledningsgruppens 
beslu t och arbete  får stöd på nationellt plan.

12. Sekretaria t

S ek retaria tsfunk tionerna  för ledn ingsgruppen tas tillvara av N ord iska 

m in isterrådets sek re ta ria t.

B I H A N G  5

N ordisk sam arbejde vedrørende voksenundervisning og folkeoplysning

M andat fo r sty ringsgruppen  for nord isk  sam arbejde vedrø rende voksen 
undervisning og folkeoplysning:

1. S tyringsgruppen  skal frem m e det nord iske sam arbejde inden for vok
senunderv isn ing  og fo lkeoplysning.

2. S tyringsgruppens opgaver er at:

a) frem m e uddannelsespo litisk  d iskussion  inden fo r voksenunderv is
ning og fo lkeoplysning på  nord isk  plan

b) arbejde for nordisk  sam arbejde m ed hensyn til voksenpæ dagogisk  
forskning, forsøgs- og udviklingsarbejde

c) vare tage  inform ationsform idling  og erfaringsudveksling  om  refo rm 
arbejde og udv ik lingstendenser i de nordiske lande for så vidt angår 
voksenunderv isn ing  og fo lkeoplysning
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d) udtale sig om  de sager, som  a f M in isterråde t eller sek re ta ria te t 

b liver forelagt g ruppen.
3. S ty ringsgruppen  b e s tå r a f  8 m edlem m er, der fo r en periode a f  4 år 

udpeges a f  M in isterråde t. De nationale  m in isterier fo reslå r hvert 1 
m edlem . V idere fo reslås 1 m edlem  fra hvert a f  følgende sam m enslu t
ninger: De nord iske  fo lkeop lysn ingssam råd , de nord iske arbejdsg iver
foren inger og de nord iske a rbe jdstagero rgan isa tioner. D er udpeges 
også en  supp lean t for hvert m edlem . S tyringsgruppen  udpeger selv sin 
form and.

4. S tyringsgruppen  udarbe jder forslag til årlig arbejdsp lan  og budget. E n 
delig beslu tn ing  om  budget træ ffes a f  N ord isk  M in isterråd . S ty rings
gruppen  udarb e jd er fo r hvert k a lenderår en beretn ing  til N ord isk  M inis
te rråd  om v irksom heden .

5. S ty ringspruppens beslu tn inger skal væ re enstem m ige fo r så  vidt angår 
de nationalt udpegede m edlem m er. S tyringsgruppens m edlem m er skal 
v irke fo r sty ringsgruppens beslu tn inger på nationalt plan m ed b istand  a f 
den m yndighed, som  sty ringsgruppem edlem m et e r  indstillet af.

6. S ek re ta ria tsfunk tionen  vare tages af N ord isk  m in is terrådssek re taria t.

B l H A N  G 6

Förslag

L edningsgruppen för nordiskt sam arbete inom  högre utbildning

M andat
1. O rganisatorisk stä lln ing

L edningsgruppen  fö r nord isk t sam arbete  inom  högre u tbildning lyder
u nder N ord iska  m in is terrådet (underv isn ingsm in istrarna)

2. A rb etsuppg iften  i s tort

L edningsgruppen  u tfö r arbete  inom  det om råde som  anges i ku ltu rav ta 
lets artikel 3, enligt vilken m an överenskom m it om  att
-  vidga m öjligheterna fö r studerande  och an d ra  hem m ahörande i e tt 

nord isk t land att u tb ilda sig och avlägga exam en vid de övriga 
nord iska  ländernas u tb ildn ingsansta lter,

-  in rä tta  gem ensam  utbildning eller gem ensam m a u tb ildn ingsinstitu 
tioner, i synnerhe t inom  de m est avancerade  och specialiserade 
u tb ildningslin jerna,

-  åstadkom m a öm sesidigt erkännande av exam ina, de lexam ina och 
and ra  p res ta tionsbesk rivn ingar,

-  söka sam ordna den offentligt ano rdnade utbildning som  syftar till att 
ge behörighet för viss y rkesu tövn ing , på så  sätt att den ger sam m a 
behörighet i alla de av ta lsslu tande sta terna .
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3. A rbetsinriktn ing

M inisterråde t ger de d irek tiv  som  erfo rd ras för ledningsgruppens a r

betsin rik tn ing  och prio rite ringar i sam arbete t.

4. A rbe ts fä lt

L edningsgruppen  skall v erk a  inom  högre u tb ildning, vilket här definie
ras som  sam tliga postgym nasiala  u tb ildn ingsstad ier och -fo rm er vid 
un iversite t och  högskolor m ed undan tag  för forskarutbildning.

5. Sam verkan

L edningsgruppen  håller erforderlig t sam råd  och e fte rs träv a r sam verkan  
m ed re levan ta  no rd iska  och  nationella  o rgan e tc . då  det kan bedöm as 
öka den  sam lade effek tiv ite ten  i d e t nord iska  sam arbe te t inom  högre 
u tbildning.

6. M andatperiod  

M andatperioden  ä r 4 år.

7. M edlem m ar i ledningsgruppen

L edningsgruppen  h a r tio  m edlem m ar, tv å  rep resen tan te r från  varje 
land. M edlem m arna u tses  av m in isterrådet e fte r förslag  från  respektive 
lands underv isn ingsm inister.

I sam m a ordning u tses fö r varje m edlem  en suppleant.

8. A rbetsordn ing

L edningsgruppen  u tse r själv sin ord fö rande fö r 2 å r  i taget. L edn ings
gruppens beslu t skall v ara  enstäm m iga. F ö r reglering av a rb e te t i övrigt 
fas ts tä lle r ledningsgruppen  själv sin arbetso rdn ing .

9. B udget

L edningsgruppen  förfogar ö v e r d e t årsbudgetbelopp  som  anvisas den 
genom  beslu t av m in isterrådet. L edningsgruppen  har a tt varje å r  enligt 
särsk ilda budgetanv isn ingar u ta rb e ta  förslag  till v erksam hetsp lan  och 
budget.

10. V erksam hetsberä tte lse

L edningsgruppen  har a tt varje å r  enligt särsk ilda anv isn ingar avge 
verk sam h etsb erä tte lse  till m in isterrådet.

11. N atione ll anknytn ing  av arbete t

L edn ingsgruppens m edlem m ar skall verka  fö r a tt ledningsgruppens 
beslu t och  a rbe te  få r stöd  på  nationellt p lan.

12. Sekretaria t

S ek re ta ria tsfunk tionerna  fö r ledningsgruppen  tas tillvara  av N ord iska  
m in is terrådets sek re taria t.
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B IH A N G  7

Idé- och  h an d lin gsp rogram  för N ordens fo lk liga  ak adem i 

Innehåll

Förord
D E L  1: Om N orden  och folkbildningen

1 U tm aningen; v årt fram tida ku ltu rsam arbete  i N orden
2 F ram tidens no rd iska  sam hälle -  m öjligheter och hot
3 Folkbildn ingens roll

D E L  2: N ordens folkliga akadem i och folklig bildning
4 A kadem in u nder 20 år
5 V isionen om folklig bildning och om N ordens folkliga 

akadem i

D E L  3: N ordens folkliga akadem i och fram tiden
6 A kadem in in i fram tiden
7 H andlingsp lan  för N ordens folkliga akadem i

N o ter
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Förord

D etta  idé- och handlingsprogram  h a r a rb e ta ts  fram  u nder hösten  1986 
och våren 1987 av kollegiet vid N ordans folkliga akadem i.

U tgångspunkten  för a rb e te t var N ord iska  rådets initiativ  för a tt u tveck la  
en handlingsplan  fö r det fram tida  ku ltu rsam arbe te t i N orden  (m edlem sför
slag vid N ord iska  råd e ts  34:e session  1986).

N ord iska  m in is te rrådsek re ta ria te t bad  N ordens folkliga akadem i a tt u t
try ck a  sina tan k ar om  det fram tida ku ltu rsam arbete t utifrån sin egen m ål
sättn ing  och h ittillsvarande verksam het.

Vi avgav en  fö rsta  skiss till idé- och handlingsprogram  i novem ber 1986 
och har sedan  vid tre  tillfällen d isku te ra t förslaget i akadem ins sty re lse , vid 
en m ängd m öten och kon ferenser och  i kollegiet vid akadem in.

Vi ser idé- och handlingsprogram m et som  en värdefull u tgångspunkt för 
vårt fo r tsa tta  arbete  och vill fö rsöka rev idera  och ak tualisera  det e fter 
hand.

K ungälv i maj 1987

K olleg iet vid  N o rd en s fo lk lig a  akadem i
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1 Utm aningen; vårt fram tida kultursam arbete i Norden

N ord iska  råde t har in itierat a rb e te t m ed att u tveck la  en handlingsplan 
för det fram tida  k u ltu rsam arbe te t i N orden  (m edlem sförslag vid N ord iska 
rådets 34:e session 1986). M an m enar a tt e tt aktiv t ku ltu rsam arbete  är en 
grundfö ru tsä ttn ing  fö r a tt u tveck la  sam arbete t m ellan de no rd iska  länder
na.

" N y a  initiativ  bö r "S am arb e te t på  ku ltu rom rådet får därfö r inte tillåtas stagnera , u tan  nya 
ta s”  sam arbetsin itia tiv  bö r tas i syfte a tt y tterligare u tveck la  d e tta  sam arb e te .”
O m vandling och  1 förslaget pek ar m an även på  a tt ” i en tid  som  k änne tecknas av snabb
in ternationalisering  om vandling av sam hällen  och en stark  in ternationalisering  ä r d e t av avgö

rande betydelse  a tt ku ltu rsam arbe te t s tå r i fö rgrunden  fö r d e t nord iska 
sam arbete t. Vi få r inte riskera  a tt i denna fö rändringsprocess fjärm as från 
varand ra , u tan  säkerstä lla  a tt vi u tgående från  sta rk a  sa tsn ingar på ku ltu r
livet i N orden  ak tiv t kan delta  i d e t in ternationella  u tb y te t” .

” D en folkliga för- Inom  det kultu rella  sam arbete t b ö r fram för allt p rio rita ras å tgärder som
ankringen bör prio- tryggar b redden  och därm ed den folkliga förankringen . ” F ö ru tsä ttn ingarna
rite ra s”  för fo lk rö re lsesam arbe te t och fö r fo lkkultu ren  som  helhet b ö r d ärfö r y tte r

ligare fö rb ä ttra s .”

2 Fram tidens nordiska sam hälle — m öjligheter och hot

En fr a m tid  som  bygger på  en nordisk tradition

N ordens dem okratiska  utveckling  går från  tingsp latsen  till den  lilla s tu 
d iegruppen. Ö vertygelsen  om ” sam ta le ts”  nödvändighet för fria  och lik
värdiga m änniskor ä r  en levande trad ition  in i 1800-talets folkliga rö re lse r 
och vidare in i 1900-talets välfärdssam hälle.

D et ä r  denna övertygelse om  dialogens nödvändighet som  b l.a .  ger 
N orden  kulturell iden tite t och som  gör e tt v id s träck t sam arbete  m öjligt. 
D et ä r  också  denna trad ition  som  de nord iska folken har använ t vid m ötet 
med sto ra  kultu rella  och sam hälleliga u tm aningar.

D en teknolog iska u tvecklingen  och in form ationssam hälle ts uppkom st 
sä tte r  gam la och välkända nord iska sam fundsm onster på p rov . E tab le rade  
a rbe tsom råden , gem enskapsförhållanden  och kom m unikationsm onster 
b ry ts ned. D et fo rdras därfö r e tt energ isk t och m ålm edvetet a rbe te  fö r a tt 
u tifrån  nya förhållanden  fasthålla  och  u tveck la  e tt m änskligt och  dem okra
tisk t nordiskt sam hälle.*

D e centrala  och de lokala krafterna

M ånga av de sam hällsinstitu tioner som  har varit v iktiga och nödvändiga 
i uppbyggnaden av det no rd iska välfärdssam hälle t har i dag nå tt eller 
närm ar sig g ränsen  fö r vad som  är möjligt a tt åstadkom m a genom  dem . 

Institu tionerna  kan En fo rtsa tt u tveck ling  av de s to ra  sam hällsinstitu tionerna  skulle inte
inte växa  b lo tt k räva  enorm a investeringar, u tan  resu lta ten  skulle även  kom m a att
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ifrågasättas och  m edborgarnas respek t och  tillit skulle kunna fö rän d ras till 
m isstro  och fientlighet. A vståndet m ellan institu tionernas ledning och 
m edborgarna skulle y tterligare ökas.

B yråkratise ring  D enna u tveckling  kan  också  i v issa  fall gälla folkbildningen och  vuxen-
och institu tiona- underv isn ingen . In s titu tionerna  inom  d e tta  om råde har under de senaste
lisering decenn ierna  vuxit sig allt s tö rre . De har o fta påtv ingats en ganska  om fat

tande adm in istra tion  från  statlig t och kom m unalt håll. R isken  fö r en b y rå 
k ratisering  och institu tionalisering , där själva rörelsen  och dynam iken  
fö rsv inner, ligger nära .

M o tk rafterna  finns M otk rafte r till d en n a  u tveckling  finns. Inom  t. ex. social- och sjukvården
redan sker p å  m ånga håll i N orden  en av institu tionalisering ; vården  och  servicen

förs närm are  m änn iskorna, ut från  de s to ra  in stitu tionerna , till p rim ärvå r
den.

Inom  folkbildningen finns i dag m ånga hoppingivande in itia tiv , som 
vuxit fram  spon tan t och som  u tgår från  verkliga och upplevda behov och 
sy ftar till a tt lösa angelägna problem .

S töd m otk rafte rna , Sam hällets uppgift ä r  inte a tt s ty ra  och in teg rera  dessa ; d å  skulle de
sty r dem  ej fö rlo ra  sin k arak tä r. M en det ä r  en angelägen uppgift a tt bygga e tt nord isk t

sam hälle d ä r d essa  m o tk rafter ges frihe t och icke-styrande stöd.

A tt påverka  och bli in form erad  

E n sp littrad  världs- Vi u tsä tts  i allt högre grad fö r budskap  uppifrån . V år världsb ild  form as
bild m ånga gånger av and ra ; av m yndigheter, specialister, pedagoger, m assm e-

diefolk. D essa  budskap  u tgör sällan en begriplig och handfast he lhet. V år 
världsbild  b lir sp littrad , fragm entarisk  och duger inte som  grund  fö r hand 
lingar fö r a tt fö rän d ra  de egna om edelbara  och m era fjärran  liggande 
livsbetingelserna, alltså  en handlingsförlam ning.

Vi u tgår från  a tt m edborgaren  bö r ha  frihet a tt själv ak tiv t ta  del av 
sam hällsutvecklingen och i dialog m ed andra form a det gem ensam m a 
sam hället.

Om inte friheten  kom bineras m ed en verklig delaktighet b lir den  b ara  e tt 
tom t löfte, en m eningslös frihet.

Sam hörighet och isolering  

S ingeltilvæ relse og A llt fler m änn iskor i v årt u rban iserade  sam hälle lever i en ’singeltilvæ- 
stue-underholdn ing  re lse ’ u tan naturliga sociala kon tak ty to r. D etta  fö rsvagar m änn iskans m yn

dighet och handlingskraft.
D en in ternationella  fö rströelse industrin  in rik tar sig i allt högre grad  på 

sådana ’ku ltu rk o n su m en ter’ -  en allt stö rre  del av dess p ro d u k te r konsu
m eras i ensam het fram för T V n eller v ideospelet. Vi har skapat en  ku ltu r av 
’s tueunderho ldn ing’ där social isolering och främ lingskap in fö r sam hället 
har blivit e tt livsm önster.

Parallellt m ed denna utveckling  har vi se tt hu r m änniskor spo n tan t har 
slutit sig sam m an kring en idé, kring e tt gem ensam t p rob lem , eller rä tt och 
slätt kring en gem ensam  gårdsplan .
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B ylagsverksam heten  å te ru p p s tå r och b lom stra r på  m ånga håll i N orden;
ungdom sverksam heten , am atö rtea te rn  och den  folkliga id ro tten  sam lar

sto ra  skaro r. N ya fo lk rö re lse r uppstå r.

M änniskan har D essa  positiva ten d en se r b ö r stärkas. M änniskan ä r en social varelse
behov av  sam - m ed behov av sam hörighet. I sam hörigheten  kan m änniskan  u tveck las till

hörighet en skapande individ.

G lobalt och lokalt

Sam ordning och V ärlden  präglas i dag av sam ordnings- och sp littringstendenser.
splittring K rafte r inom  näringsliv och tekn iku tveck ling  fö r u r e tt perspek tiv  de

ensk ilda  na tionernas m edborgare allt närm are varandra .
A ndra k rafter, som  även  d essa  o fta  har ekonom iska g runder, s träv a r a tt 

sp littra  den g lobala gem enskapen  i an tagon istiska  b lock.
V åra värden  ho tas De ökade in ternationella  ko n tak te rn a  är en källa till m ånga värdefulla

im pulser fö r u tveck lingen  i våra  no rd iska  länder. Sam tidigt kan de allt 
m era u tveck lade  k o n tak te rna , kanske främ st i form  av den eu rope iska  
in tegrationen , u tgöra e tt hot fö r våra  trad itionella  nord iska  värden . V år 
ku ltu r s tå r inför risken  a tt bli överkörd  av en in ternationaliserad  y tku ltu r, 
ofta m ed kom m ersiell drivkraft.

In fö r denna u tveckling  fram stå r det no rd iska ku ltu rsam arb e te t, p recis så 
som  förslagsstä llarna  i N ord iska  rådet fram håller, som  ex tra  be tyde lse 

fullt.
N orden  -  en Vi bö r därfö r fö rd jupa den  nord iska  dem okratiska  trad itionen , så  som  vi
progressiv  kraft känner den genom  fo lk rö re lse r och folkbildning och våra  m ynd igheters tro
i världen? på självförvaltn ing. Ju  b ä ttre  vi tillsam m ans i N orden  kan förverk liga

d e tta , desto  s ta rkare  kan vi m edverka  i den g lobala u tvecklingen  och 
u tgöra en progressiv  kraft i världen. P rak tisk  handling och globalt m edve
tande kan också  fö renas i uppm aningen ’tänk  globalt -  handla loka lt’.

3 F olkbildningens roll

B ildning och kultur

B ehovet av bild- H isto risk t se tt h ar folkbildningen vuxit fram  ur m änn iskors behov  av
ning egen kunskap  och önskan  a tt ak tiv t ta  del i sam hällets u tveckling . Folklig

bildning innebär översik t, insikt och engagem ang. Folklig bildning ä r hel
hetssyn  och skapande i gem enskap  m ed andra.

De o rgan isa to riska  fo rm er som  folkbildningen få tt ä r  b l .a .  fo lk rö re lser, 
s tud iefö rbund , fo lkhögskolor, fo lkbib lio tek  och olika ak tionsgrupper. 

K u ltu r ä r  a tt od la  N ä r m änniskors kunskap , självbildning och självkänsla, tillit och  gem en
skap växer, odlas också  m öjligheter fö r a tt u tveck la  en egen ku ltu r, en 

fo lkets kultur.
K u ltu r innebär bl. a. a tt odla m änniskans olika u ttry ck sfo rm er, m edver

ka till a tt p lan te ra  och vårda  . . .
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M änn iskor som  lever i en kulturellt god jo rd m ån  kan u tveck la  fö rtroende 
fö r varan d ra , so lidarite t, fö rståelse  och gem ensam t ansvar. D etta  ä r  en 
fö ru tsättn ing  fö r a tt se m öjligheterna i friheten  att u ttrycka  sina tankar och 
känslo r, se s ty rkan  i det som  ä r gem ensam t och berikas av o likheterna.

F rihet och dem okra ti

F ritt och frivilligt M öjligheten a tt fritt och frivilligt s tu d era  egna och and ra  m änn iskors ,
na tu rens och ku ltu rens, sam hällets och a rbetslivets villkor, m edverka  till 
engagem ang och skapa opinion ä r en fö ru tsä ttn ing  fö r det folkliga bild- 
n ingsarbete t.

O friheten  är tvånget, m akten som  om yndigförk larar m änniskan . D et fria 
och frivilliga fo lkb ildn ingsarbetet ä r  på så sä tt en fö ru tsä ttn ing  fö r friheten . 

D em okrati och del- S trävan  e fter dem okrati, delak tighet och ansvar för det gem ensam m a
aktighet sam hällets u tveckling  bygger på  kunskap , sam hörighet och frihet.

I den lilla g ruppen  finns m öjligheten fö r deltagarna  att trän as i gem ensam  
dem okrati, dela  e rfa renhe te r, tränas i sam talet, p lanering  och gem ensam t 
genom förande. K ritisk  analys, gem enskap  och ansvar kan u tveck las och 
vara  en viktig erfarenhet för a tt kunna m edverka  i sam hälle ts dem okra tiska  
uppbyggnad , a tt p åverka  och förändra.

U tveckling  och fö rn ye lse  

S tändig u tveckling  E n levande folkbildning m åste befinna sig i ständig u tveckling . D etta
gäller både ideologi, pedagogik, fo rm er och innehåll. E n stagnerad  fo lk
bildning kan in te  fungera i en föränderlig  värld  på det sä tt som  är dess 
syfte.

T illsam m ans i N or- D enna kontinuerliga fö rnyelse och om prövning av gam la fo rm er är en
den krävande uppgift.

D enna uppgift bö r u tfö ras tillsam m ans i N orden  för a tt vi skall kunna 
insp ireras och lära  av varandra. K ärlek , dem okrati, frihet och folkbildning 
m åste  v innas varje dag!

In terna tionellt ansvar

N ord isk  folkbildning har e tt in ternationellt an svar a tt så tydlig t som  
möjligt v isa på den nord iska folkbildningen som  ett sätt a tt bygga upp 
dem okrati och fö rsöka  förverkliga dem okra tiska  ideal.

D et be ty d e r a tt i allt stö rre  u ts träckn ing  inform era om  nord isk  fo lkbild
ning, erb juda m öjligheter fö r folkbildare från  and ra  länder att få uppleva 
nordisk  folkbildning och att m edverka till a tt u tveck la  det in ternationella  
sam arbe te t inom  det folkliga b ildn ingsarbetet.

D et b e ty d e r också  a tt nord isk  folkbildning kan insp ireras och få nya 
e rfa renhe te r från  an d ra  delar av världen  genom  de m ånga olika folkliga 
b ildn ingsak tiv ite ter som  utveck las inte m inst i sam band m ed u tveck landet 
av nya dem okratiska  sam hällen.
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4 Nordens folkliga akadem i genom  20 år

A kadem ins N o rd en s folkliga akadem i b ö ljade  sin verk sam het 1968 m ed sy fte t a tt

b ildande b idra  till ” fö rnyelse  och u tveckling  av folkbildningen i N o rd en ” . Sedan
dess har akadem in  fungerat som  en m ötesp la ts fö r u tby te  av erfa ren h e te r 
och  idéer m ellan fo lkbildare från  främ st de nord iska  länderna , m en också  

från övriga världen.
B akom  b ildandet låg m er än 30 års ihärdigt a rbe te  fö r a tt skapa  en 

nord isk  fo lkbildn ingsinstitu tion . Förslagen  var v ittgående. F rån  idéer om 
ett no rd isk t folkligt un iversite t — insp irerat av N F  S G rund tv igs förslag 
från 1839 ” Om N ord en s videnskabelige F o ren ing”  -  till en utvidgad 

nord isk  folkhögskola.
D et var inte m inst de olika fo lkb ildn ingstrad itionerna i de nord iska 

länderna  som  gjorde det svårt a tt finna en gem ensam  näm nare  och som  
därm ed fö rsenade saken . N ä r m an till slu t kunde b ö ija  v erk sam heten  1968 
var det snarast m ed en känsla  av att ” nu m åste det ske någ o t”  än m ed en 
k lar och enig uppfattn ing  om  m ålsättn ingen.

D ärför fö rsök te  N ord iska  råde t som  den etab lerande in s tansen  a tt fö r
säk ra  sig b äs t m öjligt. M an hyrde in sig på en redan  ex is te ran d e  fo lkhög
skola och begränsade  m edarbe ta rs taben  till tre . Skulle d e tta  steg  v isa sig 
fö r s to rt kunde m an e fte r en fem  års fö rsöksperiod  stänga igen u tan  
väsentliga fö rluster.

K anske var denna svaga start en b ra  u tgångspunkt. M an kan idag hävda 
a tt d e t som  efter 20 å r blev till N o rdens folkliga akadem i är u tveck la t av 
” livet sjä lv t” , av de m öjligheter och behov  som  m edarbe ta rna  genom  åren  
har funnit verk lighetsnära  i förhållande till nordisk  folkbildning.

En m ö tesp la ts  fö r  nordiska  fo lkb ildare  

K ursverksam heten  N ordens folkliga akadem i b lev varken  e tt un iversite t e ller en  fo lkhög
skola. D et blev från fö rsta  stund en m ötesp la ts för m änniskor engagerade i 
fo lkbildande a rbete . F ria  från  de vardagliga a rbetsuppg ifterna  sam lades 
m an här kring e tt tem a -  o ftast av allm än k a rak tä r -  , u tby tte  e rfa ren h e te r 
och  sy npunk ter, lyssnade till k loka inlägg och knöt ko n tak te r m ed kollegor 
i de and ra  no rd iska länderna.

På d essa  ku rser, som  pågick från  tre  till fjorton  dagar -  to ta lt m er än  500 
— har över 10.000 pe rso n e r deltagit u nder de 20 åren . R esu lta te t ä r  inte lä tt 
a tt b esk riva , m en det har sjä lvklart haft sto r be tydelse  fö r no rd isk t sam ar
bete  i allm änhet och pedagogisk  u tveckling  i synnerhet.

De flesta  av d essa  k u rser har arrangera ts  i akadem ins egen regi, m en inte 
sällan har det varit tal om  sam arbete  m ed institu tioner, o rgan isa tioner e ller 
ensk ilda u tan fö r akadem in. Ibland har ku rserna  genom förts på andra  p la t
ser i N o rden , t. ex. på fo lkhögskolor.
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F o lkhögsko lo r och A kadem ins naturliga ” bak lan d ”  var fo lkhögskolor och  stud iefö rbund  
studieförbund  och m ed åren  blev kon tak ten  m ed d essa  stadigt utbyggd. S åledes blev

N ord iska  fo lkhögskolerådets sek re taria t förlagt till akadem in och e tt nära  
sam arbete  m ed de sam verkande nord iska stud iefö rbunden  blev etab lera t. 

N ya rö re lse r M en u töver d e tta  blev akadem in också  en m ötesp lats fö r åtskilliga nya
ideella rö re lse r som  sökte  nord isk  kon tak t och organisering.

B iblio teket A kadem ins b ib lio tek  blev m ed åren  uppbyggt till a tt innehålla  en  av
N ordens m est fu llständiga sam lingar av vuxenpedagogisk  litte ra tu r och 
innehåller dessu tom  en nord isk  boksam ling i allm änhet av ansen liga di
m ensioner.

S tud ier och  forsk- D et är inte m inst m ot bakgrund av de tta  som  akadem in i allt högre grad
ning har blivit en studie- och  forskningsm iljö , dit m an inte bara  kom m er när det

a rrangeras k u rse r och konferenser, u tan  också  individuellt e lle r i g rupper 
fö r a tt fö rd jupa  sig i v iktiga frågor.

Tolkning A vgörande för akadem ins u tveck lingsh isto ria  blev tillgången på  to lk 
n ingsm öjligheter till och  från finska. D et b lev anställt en to lk  och det 
skapades ekonom isk t underlag  för a tt all verksam het kan få finsk  tolkning. 

U tgivnings- I förb indelse m ed akadem ins kurs- och kon ferensak tiv ite te r har det
v erk sam het u tgetts  en lång rad pedagogiska och fo lkbildande sk rifter och  u n d er de

senaste  åren  redigeras och u tges dessu tom  ” N ord isk  tidskrift fö r folkbild
ning och vuxenunderv isn ing” .

K o n tak tn ä t S lutligen bör värde t av akadem ins upparbe tade  k on tak tnä t näm nas. I
a rb e te t m ed a tt lösa de m ånga olika uppgifterna för e tt m ångfase ttera t och 
v ittfö rg renat fo lkbildningsarbete är de personliga k o n tak te rna  och  ” förb in
delse lin jerna”  av avgörande betydelse . Idag får ca  3000 ad re ssa te r kon ti
nuerligt inform ation om  akadem ins verksam het.

Skall m an k o rtfa tta t karak tä rise ra  de 20 årens verksam het inom  N ordens 
folkliga akadem i kan d e t u ttryckas som  att ” det blev en viktig m ö tesp la ts  
fö r nord iska  fo lkb ildare” . Som sådan fick akadem in iden tite t.

N ordens fo lk lig a  akadem i idag  

L okaler A kadem in h y r lokaler som  tillhör N ord iska  folkhögskolan  på Fontinber-
get i K ungälv. Vid det senaste  hy resav ta le t från  1981 fly ttades akadem ins 
adm in istra tion  till ” Sm ålandsgården”  m edan biblioteks- och k u rsa rb e te t 
fo rtfarande finns i skolbyggnaderna.

E konom i På N ord iska  m in isterrådets kultu rbudget finns akadem in m ed en budget
för 1987 på 4.147.000 SE K .

Personal A kadem ins personal bestå r 1987 av:
1 rek to r (som  också  ä r nationell lektor)
3 lek to rer (från vart och ett av de övriga ” s to ra ”  nord iska länderna)
1 tolk
1 b ibliotikarie
2 b ib lio teksass is ten te r (f. n. 60%  och 40% )
1 b y råsek re te ra re  (främ st kursadm in istration)
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1 in tenden t (bokföring och räkenskaper)
1 ass isten t (sek re terar- och datauppgifter)
1 exped itionsfö rm an  (tryckeri — 50% )

Av d essa  ä r  rek to r, lek to re r och b ibliotikarie an ställda på fyraårskon- 
trak t. Den övriga personalen  ä r anställd  e fter svenska regler.

K u rser och konfe- U nder 1986 genom förde akadem in  18 k u rser och k on ferenser om  4 - 5
renser dagar. D et var en ökning i både deltagaran tal och ak tiv ite tsn ivå  på  ca 20% i

förhållande till fö regående år. D essu tom  arrangerades en m ängd m öten 
och sem inarier av kortare  karak tär.

B iblio teket B iblio teket som  be tjänar både akadem in och fo lkhögskolan  har 1987 ett
sam lat bokbestånd  på 23.682 band. D et abonneras på 219 tid sk rifter -  156 
allm änna och 83 pedagogiska. D et förkom  5.772 u tlån  u nder 1986 och i 
sam band m ed akadem ins ku rser har b ib lio teket ano rdnat 25 u tstä lln ingar 
och u ta rb e ta t m o tsvarande litte ra tu rlisto r.

Inform ation  och I sam band m ed ku rsverksam heten  och bib lio tekets arbete  sker en om fat-
dokum enta tion  tande inform ation och dokum enta tion  angående ak tuella  u tveck lingsom rå

den inom  nord isk  folkbildning. D essu tom  a rb e ta r akadem in , m ed speciella 
m edel från N ord iska  m in isterrådet, med att kartlägga och analysera  för- 
söks-, u tvecklings- och forskn ingsarbete  inom  folkbildning och v u xenun 
dervisning i N orden .

E n viktig del i hela in fo rm ationsverksam heten  ä r utgivningen av ” N o r
disk tidskrift för folkbildning och vuxenunderv isn ing" . T idskriften  u tk o m 
m er m ed fyra  num m er per år.

E n inte ringa del av personalens dagliga arbete  b e s tå r i allm än rådgiv
n ingsverksam het. D et kan gälla s tud ie reso r till e tt anna t nord isk t land, 
ad resse r m an saknar, kon tak te r m an söker, lagstiftning man und rar över 
osv.

U te i världen  är o fta  nord iska  fo lkhögskolor och nord isk  folkbildning 
något m an är in tresse rad  av som  vuxenutb ildare och allt fler förfrågningar 
kom m er till akadem in om  hur vi a rb e ta r, m öjligheter till stud iebesök  och 

sam arbete .

5 V isionen om  folklig bildning och om  Nordens folkliga akadem i

All folkbildning bör byggas nerifrån , från de reella  behov  som  finns hos 
m änniskor. Så bör också  N ordens folkliga akadem is u tveckling  ske.

N ågra  sa m m a n fa tta n d e  teser och konsekvenser:

Tes 1 U tgångspunk terna  för dagens b ildningsarbete finns i m änniskors strävan
Om folklig kam p efter frihet, m eningsfullhet, rä ttv isa  och jäm likhet.

H isto risk t kan vi se fo lkets kam p fö r frihet, m eningsfullhet, rä ttv isa  och 
jäm likhet i fo rm andet av de folkliga rö re lse rna , främ st i slu tet av 1800-talet 
och i början av 1900-talet. D essa rö re lse r fick sedan m ånga gånger den
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organ isa to riska  form en av  ” fo lk rö re lse r”  och ” fo lkbildningsorganisa- 
tio n e r” .

D enna kam p finns också  idag i de ” gam la”  fo lk rö re lserna , sam tidigt 
som  den  ta r  sig nya fo rm er i delaktighet och ansvar, t. ex. freds- och 
m iljörörelser.

I fram tiden  är e tt b re tt folkligt engagem ang en nödvändig  fö ru tsä ttn ing  
fö r en b ibehållen  och fördjupad dem okrati. Det finns m ånga k ra fte r som 
kan verka  å t m o tsa tt håll. Inom  t. ex. b io tekn iken , energ itekn iken , vapen
tekn iken , da to rtekn iken  och m assm edietekniken  sker en utveckling  som  
avsevärt kom m er att fö rändra  m änniskors villkor.

D et ä r  därfö r viktigt a tt dessa nya villkor inte skapar m ak tsystem  som 
ställer folket u tan m öjligheter a tt påverka. D et behövs ett b ildningsarbete 
d är varje m ak tkoncen tra tion  till e tt fåtal -  oberoende av om det är politi
ker, ex p erte r eller ve tenskapsm än  -  inte tillåts u tvecklas.

B ildn ingsarbetet ä r  på  så sä tt e tt av dem okratins v ik tigaste redskap  
genom  att b id ra  till skapandet av en tillit som  kan ge m änniskor m od att 
delta  i sam hälle ts ständiga fö rnyelsep rocess.

K onsekvens A kadem in har få tt en allt v iktigare roll som  cen trum  fö r förnyelse  och
u tveckling , inspiration  och stöd fö r det folkliga b ildn ingsarbetet i N orden
-  som  m ötesp lats
-  som  debattcen trum
-  pedagogisk verkstad
-  som  forsknings-, in form ations-, och dokum enta tionscen trum .

F ö r oss är G rundtv igs tanke om ett folkligt universite t i G ö teborg  en 
vision som  fo rtfarande ä r aktuell. F ö r a tt akadem in skall kunna förverkliga 
m er av denna vision sam tidigt som  det nord iska ku ltu rsam arbe te t skall 
fö rd jupas och u tveck las, ser vi a tt en folklig fö rankring av de tta  kan  ske 
genom  de naturliga och väl upparbetade  kon tak te r som  akadem in u tv eck 
lat u nder de senaste  decennierna.

T es 2 D et ä r  en viktig uppgift a tt fo rm a pedagogiska m iljöer som  b id rar till att
Om m änsklig u tveck la  och träna  våra  inneboende skapande krafter, våra  olika ” sp råk ” ,
utveckling  och livets inneboende m öjligheter,
förnyelse

D em okrati ä r rä tten  att m edverka och påverka. D em okrati fö ru tsä tte r 
frihet för varje m änniska (och grupp) a tt skapa sin egen kunskap  genom  de 
olika språk och u ttrycksfo rm er som hon äger; k roppslig t, verbalt, b ildm äs
sigt, m u s ik a lisk t. . .

D en kreativa  p rocess som  m åste finnas när vi skapar och lär oss något är 
densam m a antingen  vi ä r  lekm an eller specialist, fo rskare  eller konstnär. 
Det är en p rocess d ä r upplevelsen , bearbetningen och handlandet ä r  en 
helhet.
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M ånga av v åra  pedagogiska m iljöer h a r inte denna helhetssyn  som  en 
u tgångspunkt. D en ab strak ta  kunskapen  t. ex. har sina s to ra  begränsn ing
ar. Ä ndå bygger vi upp pedagogiska system  som  använder sig av den 
bokliga kunskapen  som  främ sta  pedagogiska m etod.

D en folkliga kunskapen , all sann m änsklig  kunskap , bygger på  en grund
syn d ä r både d e t m edve tna  och om edvetna , fö rnuft och  fan tasi, ve tenskap  
och konst m ognar i sam spel m ed varann .

A kadem in m åste  se u tm aningen i a tt främ ja en pedagogik som  frigör 
skapande k ra fte r, som  ta r alla m änniskans m öjligheter på  allvar. P å så  sä tt 
kan en sann  folklig ku ltu r stöd jas och u tveck las, en  ku ltu r som  in te  bara  
b lir bev a ran d e , u tan  en som  är i fö rnyelse  och utveckling .

T es 3 Folklig  bildning kan ske i m ånga olika sam m anhang och genom föras av
Om m ål och m ånga olika g rupper -  inte b ara  av fo lkb ildn ingso rgan isa tionerna . . .

m ålgrupper

V arje ny tid så lder m åste  innebära a tt nya folkliga ak tiv ite te r u tvecklas. 
Ib land kan de tta  ske inom  de redan  e tab lerade  organ isa tionerna . Ibland 
m åste  de få helt nya fo rm er.

Folkbildningens ideal och u tgångspunk ter kan vara  m er eller m indre 
m edvetna  hos dem  som  a rb e ta r inom  fo lkb ildn ingsorganisationerna, sam ti
digt som  d essa  ideal och v is ioner också  kan prägla arbete  u tan fö r d essa  
organ isationer.

D et är viktigt a tt all v erk sam het som  har folkbildningens ideal får möjlig
het till stöd  och utveck ling  genom  akadem in.

K onsekvens A kadem in b ö r i fram tiden i högre grad defin iera sig u tifrån  fo lkbild
ningens idégrundlag istället fö r a tt defin iera sig u tifrån  rö re lse r och organ i

sationer.
D etta  innebär en öppnare  a ttityd  till deltagare  från  om råden  som  stå r 

u tan fö r de trad itionella  fo lkbildningsorganisationerna. Det innebär också  
en u tm aning till akadem in  a tt k larare  p rec ise ra  vad den stå r för.

Tes 4 Fo lkbildningens grundidé m åste få de konkre ta  fo rm er som  varje tid så lder
Om stöd till folklig k räver. E tt sätt a tt a rb e ta  m ed folklig bildning som  fungerat i en viss
förnyelse och sam hällssituation  kanske inte alls fungerar i en annan,

utveckling

D et innebär en kontinuerlig  förnyelse  och u tveckling  hos varje m änni
ska , grupp  och o rgan isation  fö r a tt se m änniskors verkliga behov av 
bildning.

F örnyelsen  gäller den ideologiska m edvetenheten  och den gäller fo rm er, 
organ isa tion , pedagogik, innehåll och m ålgrupper. A rbete t m ed denna
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ständiga fö rnyelse av folkbildningens idé och innehåll kan stöd jas cen tra lt 
(exem pelvis det d anska  ” Folkeoplysn ingsudvalg” , den fin ländska cen tra lt 
sty rda  och in itierade u tvecklingsm odellen , den norska  deba tten  om  livs
långt lärande och den svenska om  personalu tb ildn ing  och folkbildning), 
men också  och fram för allt bö r de tta  fö rnyelsearbete  pågå dagligen i de 
tu sen ta ls  g rupper och hos enskilda individer som  utgör folkbildningens 
” fron tlin je”  i de nord iska  länderna.

A kadem in kan utgöra en viktig del i båda d essa  ty p er av u tveck lingsar
bete . Till det folkliga i akadem ins uppgift hö r a tt u tgö ra e tt no rd isk t stöd 
fö r alla dem  som  i det p rak tiska  a rb e te t sträv ar a tt förnya sin egen pedago
giska verklighet.

K onsekvens A kadem in bör a lltm er gå in i och stöd ja  lokalt u tveck lingsarbete , sam t
m edverka  till a tt e rfa ren h e te rn a  sprids.

D etta  innebär a tt nya m öjligheter bö r skapas för att
-  d irek t eller genom  en fond (t. ex. inom  m in isterrådet) kunna stöd ja  

u tveck lingspro jek t i N orden  både personellt och finansiellt
-  kunna följa d e tta  arbete  och erb juda e rfa renhe tsu tby te , t. ex. i form  av 

nätverk  m ellan olika m änniskor i N orden

-  kunna u tgöra en förm edlande länk m ellan p rak tisk t u tvecklingsarbete  
och forskn ing  och delvis också  kunna erb juda en forskningsm iljö  vid 
akadem in,

-  sam t kunna i form  av publikationer, da tab ase r och liknande föra  in for
m ationen vidare.

T es 5 U tm an ingarna  ä r s to ra  fö r folkbildningen i e tt sam hälle där ho ten  m ot eget
U tm aningarna är skapande, delak tighet och inflytande ökar.
s to r a . . .

En resu rs fö r fö rnyelse  och u tveckling  av folkbildningen i N orden  kan 
aldrig på förhand  helt låsas innehållsm ässigt.

E n av akadem ins vik tigaste  uppgifter är a tt kunna fungera flexibelt och 
dynam iskt utifrån de behov som  ständigt u ppstå r i folkbildningen.

K onsekvens A kadem ins verksam het bör inte låsas fast innehållsm ässig t. F ö r a tt
kunna ta  sig an de uppgifter som  folkb ildn ingsarbetet i N orden  fö rvän ta r 
sig bör akadem ins ställning och re su rse r stärkas.

Inrik tn ingen bör inte vara a tt u tveck la  akadem in till en sto r institu tion  
m ed m ycket fast personal, u tan främ st genom  att ge u tökade re su rse r till 
folklig fö rnyelse och utveckling .
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6 Akadem in in i fram tiden

B ra grund a tt A kadem ins verk sam het u nder de fö rsta  20 åren  ä r en  bra grund a tt
bygga på a rb e ta  v idare på. D et ä r  viktigt a tt fasthålla  och v idareu tveck la  de huvud

uppgifter som  akadem in a rb e ta t med fram  till nu.

N ära  kon tak t m ed D et b e ty d e r a tt akadem ins verk sam het också  i fram tiden  bör vara  knu-
folkbildningsorga- ten till det fria och frivilliga fo lkbildn ingsarbetet. D et är viktigt a tt akade-
n isa tionerna  min a rb e ta r i nära  kon tak t m ed fo lkhögskolor och stud ieförbund  och att

dessa  i sin tu r  k än n er e tt an svar fö r akadem in. M en d e t ä r  också  viktigt att 
akadem in bev ara r sin självständiga position , så a tt personalens initiativ 
och handlingskraft u tny ttjas.

F örändringar för- D et är å  an d ra  sidan viktigt a tt fö rändringar som  har ske tt i det nord iska
än d rar akadem in sam hället och i de ensk ilda m änniskarnas liv sedan akadem in  startade

också  finner u ttryck  i verksam heten .
T idigare var akadem in en b land de få institu tioner som  arrangerade 

k o rtku rser. Idag kan vi ta la  om  en ” k o rtk u rsin d u stri” och en stark  speci
alisering. E n negativ följd av de tta  kan vara  a tt m an bara  träffas tillsam 
m ans m ed dem  som  är in tresserade  av sam m a äm ne och inom  den egna 
organ isationen .

Sedan 1968 har telekom m unikation  och datateknolog i fått avgörande 
betydelse  för fö rm ed landet av inform ation. G enom  uppbyggandet av t. ex. 
da tab ase r också  inom  nord isk  folkbildning och vuxenunderv isn ing  kan 
m ånga få m ycket re levan t inform ation där m an bor. M an behöver alltså  
inte resa  till K ungälv fö r a tt få d essa  upplysningar.

De personliga kon- D et hör em ellertid  till e rfa renhe ten  av a rb e te t vid akadem in  att m an först
tak te rna  får trovärd ig t kunskaps- och erfa renhe tsu tby te  om  m an i förväg har p e r

sonlig kännedom  om  ” de an d ra ” . D et grundläggande i no rd isk t sam arbete  
är fo rtfarande de personliga kon tak te rna . F örst när m an har några p e rso 
ner -  några ansik ten  -  a tt förhålla sig till kan m an a rbe ta  på e tt fruk tbart 
sätt m ed fakta. Egentligen ä r det självklart a tt en be tydande del av viktig 
kunskap  b ara  kan skapas genom  personliga m öten.

N ord isk  m ötes- D et be ty d e r att akadem ins verksam het som  nord isk  m ötesp la ts m åste
plats p rio rite ras högt, även  om m ötena  kan ha en annan ka rak tä r än de hade för

20 å r sedan . D et b e tyder att det också  i fo rtsättn ingen  bör a rbe tas fö r a tt 
deltagarna  ges goda stipendiem öjligheter.

K on tak t också  m ed N ordens folkliga akadem i bör inte vara  en specia lverkstad  fö r vuxenpe-
det lokala a rb e te t dagogisk tekn ik , u tan  hålla fast vid sitt folkliga och m ellanfolkliga engage

m ang. U tifrån denna u tgångspunkt är det viktigt a tt o ckså  hålla kon tak t 
m ed det lokala  fo lkbildn ingsarbetet.

52 -17-336 Nordiska rådet
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N ordens folkliga akadem is m ålsättning

N ordens folkliga akadem is m ålsättn ing b ö r vara
-  a tt u tveck la  en folkbildning som  frigör m änniskans m öjligheter a tt själv 

och i gem enskap  m ed andra  lära, skapa och fö rändra
-  a tt m arkera  denna fo lkbildningens grundidé som  en viktig k raft i u tv eck 

lingen av vårt nord iska  sam hälle
-  a tt fö rstä rk a  det no rd iska  kultu rella  sam arbe te t m ellan o rgan isationer, 

in stitu tioner, fria g rupper och ensk ilda som  är e ller vill engagera sig i 
a rb e te t m ed a tt främ ja folkbildningens g ru n d id é .1
D essa  m ål finns m öjlighet a tt förverk liga genom  att v idareu tveck la  N o r

dens folkliga akadem i som  ett cen trum  fö r fö rnyelse och  utveckling , inspi
ration  och stöd till det folkliga b ildn ingsarbetet i N orden .

7 H andlingsplan för Nordens folkliga akadem i

F ör a tt kunna fullfölja sin uppgift b ö r akadem in också  i fram tiden u t
veckla  sitt generella  a rb e tssä tt, v ilket innebär:
-  a tt genom  långsiktig t arbete  ge m öjlighet till e rfa ren h e tsu tb y te  och 

uppbyggnad av nä tverk  inom  speciella  om råd en .2
-  a tt genom  kortare kurser  ta  upp  ak tuella  tem an och frågeställn ingar 

(paradigm er)
-  a tt u tveck la  e tt fö rd ju p a t sam arbete  m ed o lika o rgan isa tioner och p ro 

je k t, t. ex. A lternativ -N orden-kam pan jen , F N -fö rbunden  och deras  a r
bete  (en som m arkurs genom förs varje år), N o rd iska  fo lkhögskolerådet 
och sam arbe te t m ellan stud ieförbunden  i N orden .

Prioriterade arbetsom råden

F öljande arbe tsom råden  har p rio rite ra ts a tt u tveck las3:
-  Sam la in och förm edla inform ation
-  E rfa ren h e tsu tb y te  och nätverksuppbyggnad
-  S töd till lokala u tvecklingspro jek t
-  Sam m ankoppling av  p rak tisk t u tveck lingsarbete  och forskning
-  A kadem in som  forskningam iljö

Sam la  in och fö rm ed la  inform ation

M ycket fö rnyelse  och u tveck lingsarbete  sker fö r närvarande  inom  olika 
fo lkb ildn ingsorganisationer i N o rden , m en de folkliga b ildn ingsidéerna får 
också  m ånga nya fo rm er u tan fö r d essa  redan  etab lerade  o rganisationer.

G enom  det Inform ations- och dokum enta tionspro jek t (IoD -pro jek tet) 
som kallas " N y a  vägar inom  folkbildning och vuxenunderv isn ing”  så har 
vid tv å  tidigare tillfällen sam m anställn ingar g jorts ö ver det fö rsöks-, fo rsk 
nings- och u tveck lingsarbete  som  skett i N orden  sedan 1970 inom  fram för
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allt fo lkbildningsom rådet. T otalt har 592 olika p ro jek t besk riv its  i tv å  
böcker.

N u sker dokum en ta tionen  i en da tabas vid N orsk  sen te r fo r inform atikk  
A/S (N SI) i O slo. B iblio teket vid akadem in har en  viktig roll i d e tta  a rbe te  
genom  a tt sy s tem atise ra  och hålla tillgängligt det m aterial som  insam las i 
sam band m ed kartläggningen, sam t hela tiden m edverka  till a tt da tabasen  
kom pletteras och hålls a jo u r.4

En viktig uppgift fö r akadem in ä r a lltså  a tt känna till och dokum en tera  
det som  sk e r och fö rm ed la denna inform ation  genom  b l.a .  d a tab aser, 
N ord isk  tid sk rift fö r folkbildning och vuxenunderv isn ing , u tge specia lpub
likationer, an o rd n a  sem inarier och m edverka  till a tt bygga upp nätverk .

E rfarenhetsu tbyte  och nä tverksuppbyggnad

G enom  a tt ak tiva  inom  fo lkbildningsom rådet få r m er kännedom  om  vad 
som  sk e r på  olika håll i N orden  och  få r tillfälle a tt u tb y ta  e rfa ren h e te r finns 
o ckså  m öjlighet a tt få y tterligare perspek tiv  och insp iration  i den egna 

situationen.
O m de t dessu tom  ä r m öjligt a tt träffas eller på annat sä tt kontinuerlig t 

u tby ta  e rfa ren h e te r finns m öjlighet till stöd  och u tveckling  som  kan be tyda  
m ycket fö r en kvalita tiv t b ä ttre  u tveckling  av fo lkbildningsarbetet.

D et innebär a tt o ck så  fö rd jupa a rb e te t m ed a tt inbjuda fo rskare  inom  
folkbildn ingsom rådet a tt m ötas fö r a tt skapa kännedom  om varandras 
arbete  både m etod isk t och innehållsm ässig t.5

D enna inform ation och de tta  stöd kan också  ses in ternationellt, d ä r t. ex. 
u tby te  och ko n tak te r m ellan olika ” fo lkhögsko lo r”  över hela världen  kan 
vara  en fin in sp iration  och e tt nödvändigt stöd  i d e t vardagliga a rbe te t. 
Inom  N ord iska  fo lkhögskolerådets (N FR :s) in ternationella  kom m itté sker 
ju s t nu d e tta  n ä tverk sarbe te  m ellan ” Folk  developm ent co lleges” u tö v er 
hela världen  i nära  k on tak t m ed In ternational C ouncil fo r A dult E ducation  

(ICA E).

S tö d  till lokala u tvecklingspro jek t -  fo n d

En utveck ling  av inform ation och e rfa renhe tsu tby te  skulle vara  a tt n o r
diska m edel i stö rre  u ts träckn ing  än vad som  är fallet nu funnes tillgängliga 
för a tt ge m öjlighet till m er fördjupade p ro jek t inom  prio rite rade  äm nesom 
råden . U tgångspunk ten  m åste  vara  a tt inte u tveck la  akadem ins fasta  p e r
sonal särsk ilt m ycket m er, m en därem ot borde u tveck lingspro jek t stöd jas 
m ed nord iska m e d e l" .6

V ilken typ  av p ro jek t, om fattn ing och hur de skulle genom föras d isk u te 
ras för närvarande in tensiv t på akadem in i sam band m ed IoD -pro jek tet. 
D et finns också  u ttryck liga önskem ål från fo lkbildningsorgan isationerna 
och b is tåndsorganen  i N orden  om  att en fond av d e tta  slag skulle kunna 
b idra  till u tveckling  och stöd av e tt öm sesid ig t sam arbete  m ed fo lkbildare 
u tö v er hela världen.
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Förslag  finns a tt ” N ordens folkliga akadem i svarar fö r adm inistra tion  
och en särsk ilt tillsatt grupp m ed rep resen tan te r från de nord iska  länderna 
svarar fö r fördelning av befintliga m edel” .

H ur en fond av d e tta  slag skulle u tfo rm as vill vi inte ta  ställning till. Vi 
ser b ara  b ehove t och ä r beredda att gå in i det a rbete  som  de t skulle 
innebära  om  m edel beviljas.

Sam m ankopp ling  av p rak tisk t u tvecklingsarbete  och fo rskn in g  

En viktig uppgift a tt u tveck la  för akadem in är a tt koppla sam m an ex is te 
rande p rak tisk t u tveck lingsarbete  och forskning. D et innebär a tt skapa  
kon tak t och sam arbete  m ellan nord iska fo lkbildare och fo rskare  i ” fro n t
lin jen”  inom  både hum aniora och natu rve tenskap . Vi ser det som  speciellt 
viktigt a tt bevaka u tvecklingen på  de om råden  d ä r ve tenskapen  h o ta r etik  
och dem okrati, t. ex . genforskningen och data- och m edietekniken.

Idag sker d e tta  m ånga gånger i sam band m ed de k o rta re  k u rserna  vid 
akadem in. M en d e t skulle i fram tiden kunna ske i m ycket s tö rre  u ts trä ck 
ning och fram för allt i sam band m ed u tveck landet av nord iska p ro jek tg rup
per som  ta r egna initiativ; vågar gå i frontlin jen  inom  sitt om råde. Vi kan 
peka  på  några exem pel:
-  D et som  sk e r i det ovan näm nda IoD -pro jek tet genom  de o lika g rupper 

som  bildas (nätverk) och de förslag om  fram tida p ro jek t som  u tveck las 
inom  dessa

-  ” A lternativ  N orden-kam pan jen” , vilken vi på olika sä tt s töd jer från  
akadem in  genom  sem inarier och kontinuerliga k o n tak te r m ed dem  som 
a rb e ta r i kam panjen

-  B earbetn ingen  av ” L okalt u tveck lingsarbete  som  pedagogisk re su rs” , 
där g rupper och p e rsoner som  a rbe ta r lokalt m öter dem  som  cen tra lt 
an sv arar fö r initiering och analys av p ro jek ten .7

A kadem in  som  forskn ingsm iljö

Vi m enar a tt det finns e tt allt s tarkare  behov av a tt u nder k o rta re  tid 
inbjuda folkbildare och forskare  till akadem in fö r a tt bed riva F o U -arb e te  i 
högre grad än vad som  finns m öjlighet till idag.

V isserligen finns d e t redan nu en viss stipend ieverksam het. D en ger 
m öjlighet främ st för fo lkbildare a tt tillbringa några vecko r upp till två  
m ånader vid akadem in fö r a tt studera  eller förd jupa en speciell uppgift i 
sam band m ed e tt utrednings- eller fo rskningsuppdrag el dyl. D enna möjlig
het skulle vi vilja u tveck la , och en fond som  den som  sk isseras ovan skulle 
kunna vara  en väg a tt stödja e tt sådan t arbete .
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På kort sikt finns följande resursbehov:

L okaler •  Lokaler; för a tt kunna fullfölja sina arbetsuppg ifter behövs ändam ålsenliga
lokaler och logim öjligheter. Ju s t nu håller d e tta  på att förverkligas i sam ar
bete med N ord iska  fo lkhögskolan  i K ungälv.

T jänste r •  In ternationella  frå g o r  / k o n ta k te r ; från m ånga håll u ttry ck s önskem ål om
att akadem in skall på ta  sig fler in ternationella  (u tom nord iska) uppgifter — 
inte m inst kunna fungera som  ett fö ns te r fö r nordisk  folkbildning gentem ot 
länder u tan fö r N orden ; en ny tjänst på  lektorsnivå  k rävs fö r de tta

•  R ekto rstjänsten ;  bö r skiljas från  lek to rstjänst.
•  V ä stnorden ; u tkan tsom rådena  -  i d e tta  fall Island, F ärö arn a  och G rönland 

-  saknar egen rep resen ta tion  i lek torskolleg iet; tiden ä r nu m ogen fö r en 
ny lek torstjänst fö r d essa  om råden

Pro jek t •  D okum enta tion ; fö r d e tta  k rävs u tökade re su rse r i anslu tn ing till b ib lio te
ket sam t investeringar i data- och annan  utrustn ing8

•  P ublika tionsverksam het; akadem in upp lever bl. a. u tgivningen av N ord isk  
tidskrift för folkbildning och vuxenunderv isn ing  som  en synnerligen m e
ningsfull uppgift -  det har dock v isat sig a tt det ä r svårt a tt k lara av 
uppgifterna m ed nuvarande resu rser; u tökade re su rse r m ed inriktning på 
det pub lika tionstekn iska  vore därfö r ö n sk v ärt9

•  Forskning; såväl i sam band m ed u tvecklingsarbete  och u tan fö r de tta  borde 
akadem in kunna erb juda betydligt bä ttre  m öjligheter fö r fo rskare  (främ st 
folklig forskning); inte i fö rsta  hand nya tjän ste r, u tan  snarare  m öjligheter 
a tt för ko rtare  tid knyta  fo rska re  till akadem in.

Noter

* Se bl. a. B rundlandkom m issionen  om  vår gem ensam m a fram tid
1 M ålparagrafen  ä r f  n u ttry ck t på  fö ljande sätt:

” N ordens folkliga akadem i skall vara  e tt cen trum  för studium  av frågor som  är väsen tliga för 
utveckling  och fö rnyelse  inom  folkbildning och vuxenutbildning i N orden . A kadem ins verk sam 
het skall främ st rik ta  sig till lärare  och ledare inom  folkhögskolan  och det fria  och frivilliga 
folkbildnings- och vuxenu tb ildn ingsarbetet.

A kadem in skall i sin verksam het s träva  e fte r a tt väcka och u tveck la  fö rståelsen  både fö r det 
m ångfaldiga och det gem ensam m a i N ordens kultur- och sam hällsliv sam t fö r N ordens sam ver
kan m ed den övriga v ä rld en .”  (§ 2 S tadgar fö r N ordens folkliga akadem i från 1977)

2 F ö r närvarande sker d e tta  inom  om råden  som  ” K ultursidan  i fo lkb ildn ingsbegreppet” , ” V ux
enpedagogiska idéer och m e to d e r” , ” K artläggning och analys av nya vägar inom  folkbildning 
och vuxenunderv isn ing” , ” M ediefrågor” , ” Folkbildning i N orden  och L a tinam erika”  m .fl.

3 Enligt d iskussion  i akadem ins sty re lse , februari 1987
4 Se foldern ” N ya v äg ar”  och speciella  PM om  de tta  projekt
5 Se b l.a . sem inarium  5 - 7  m ars 1986
5 Se förslag från  de nord iske sam nem ndene 1987-02-16
7 Sem inarium  decem ber 1986
i F ö r åren 1987-1989 har vi få tt beviljat m edel bl. a. till d e tta  genom  IoD -pro jek te t (se ovan)
1 Beviljade m edel för 1987 ä r 80.000 D K K .
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FÖRORD

N ord iska  råd e t rekom m enderade  våren  1986 N ord iska  m in isterrådet a tt 
u ta rb e ta  en särskild  handlingsplan  fö r det no rd iska  ku ltu rsam arbete t.

Enligt N ord iska  råde t bö r handlingsplanen om fatta  slu te t av 1980-talet 
och början  av 1990-talet. P lanen skall gälla hela det no rd iska ku ltu rsam ar
bete t och således om fatta  såväl underv isn ings-, forsknings- som  allm änkul- 
turell verksam het. H andlingsp lanen  b ö r enligt N ord iska  råde t innehålla 
både förslag  till k o n k re ta  å tgärder och  e tt program  fö r finansiering av 
förslagen.

F ö r att u ta rb e ta  förslag  till handlingsplanen tillsatte  N ord iska  m in is terrå
det (kultur- och u tb ildn ingsm in istrarna) den 23.5.1986 en arbetsg rupp  för 
underv isn ingsom råde t och  en fö r ku ltu rom rådet. V idare beslu tade  m inis
te rråd e t be N ord iska  fo rskn ingspo litiska råd e t (FPR ) inkom m a m ed bidrag 
till handlingsp lanens avsn itt om  forskn ingsfrågor. U ppdraget sam m anföll 
m ed e tt redan  pågående p rogram arbete  i F P R  avseende förslag till nya 
rik tlin jer fö r råd e ts  verk sam het de närm aste  åren . F örslaget, som  överläm 
nades den 7.11.1986 till m in isterrådet, behand la r fö ru tom  F PR :s verk sam 
het även  det no rd iska  fo rskn ingssam arbete t såväl inom  m in isterrådso rga
nisationen som  u tan fö r denna.

FP R :s rik tlin jer, som  efte r behandling  av N ord iska  rådet har fas tstä llts 
av N ord iska  m in is terrådet våren  1987, b ö r enligt F PR  uppfa ttas som  dess 
cen tra la  underlagsm ateria l för ku ltu rhandlingsp lanen . I föreliggande b i
drag till handlingsp lanen  h a r F P R  m ed u tgångspunkt i rik tlin jerna gjort 
v issa p rio riteringar fö r den  kom m ande verk sam heten . V idare har in sa tse r
na och resu rsbehoven  ko n k re tise ra ts  på de om råden  där det nord iska 
fo rskn ingssam arbete t bedöm s särskilt angeläget och kan fö rvän tas  få de 
s tö rsta  effek terna.

De tv å  b idragen från  F PR  — rik tlin jerna och  föreliggande dokum ent -  
bö r ses som  e tt sam lat underlagsm aterial fö r handlingsplanen.

M in is te rrådssek re ta ria te t, ju n i 1987
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1 Forskningssam arbetets m otiv och mål

1.1 F orskn ingens roll och villkor

F orskning  och utb ildning u tgör g runden för det m oderna  sam hällets 
u tveckling. F orskn ingens och ve tenskapens främ sta uppgift ä r u tveckling 
av ny kunskap , om prövning  av e tab lerade  föreställn ingar och skapande av 
ny teknologi. I de tta  perspek tiv  ä r  det k lart a tt den fo rskn ingsbaserade 
kunskapsn ivån  i N orden  ä r avgörande fö r de no rd iska  ländernas levnads
nivå, ku ltu r och iden tite t sam t för N ordens m öjligheter a tt kunna hävda sig 
in ternationellt och b idra  till global u tveckling.

U tbildningsnivån och forskningens kvalite t ä r redan  i dag hög i N orden . 
M en i jäm fö re lse  m ed forskn ingens sto rm ak te r är de nord iska länderna 
forskningsm ässig t av naturliga skäl rela tiv t sm å och  resu rsknappa. D etta 
accen tueras  y tterligare  av a tt den  vetenskaplig t tekn iska  u tvecklingen sker 
allt snabbare och av a tt den på m ånga om råden  k räver allt stö rre  resu rser. 
D enna situation  p räg lar speciellt den långsiktiga, grundläggande fo rskn ing
en och den vetenskap liga  u tveck lingen  i sig. Sam tidigt har forsknings- och 
u tveck lingsarbete  (FoU ) blivit e tt cen tra lt inslag vid förverk ligandet av allt 
fler sam hällspo litiska mål. FoU  har blivit e tt viktigt redskap  för u tveckling 
och fö r a tt ta  fram  den kunskap  som  kan b id ra  till lösandet av problem  
inom olika sam hällssek to rer.

För a tt de nord iska  länderna  skall kunna bygga upp den nödvändiga 
fo rskn ingskom petensen  på alla önskade om råden  och följa den in te rna tio 
nella fo rskn ingens fron tlin jer k rävs d ärfö r ökande fo rskn ingsresu rser och  
m ålm edvetna in sa tse r för a tt u tveck la  forsknings- och u tb ildn ingssyste
men. I de tta  läge kan gem ensam m a nord iska fo rskn ingsinsa tser och ge
m ensam  användning  av de specia lkunskaper som  finns run tom  i N orden  
spela en sto r roll.

D et no rd iska  fo rskn ingssam arbete t ä r  visserligen redan om fattande och 
t. ex. av m in isterrådets budget går uppskattn ingsv is hälften  till forskning 
eller fo rskn ingsre la terad  verksam het. Ä ven k o n tak te rna  m ellan forskare 
och m ellan fo rskn ingsm iljöer i de olika nord iska länderna är livligare än 
någonsin. T ro ts  d e tta  ä r  m öjligheterna a tt y tterligare bygga ut sam arbetet 
fo rtfarande närm ast obegränsade . H ärtill kom m er a tt de no rd iska länderna 
på en rad fält s tå r inför likartade problem  som  i m ånga fall dessu tom  
prio rite ras på  liknande sä tt inom  forskningen.

M ot denna bakgrund  fram träd e r en system atisk  u tbyggnad av det n o r
diska fo rskn ingssam arbete t som  en allt v iktigare potential när det gäller att 
garan te ra  tillräckliga fo rskn ingsin sa tse r och att bygga upp den vetenskap li
ga kom petensen  i N orden . G enom  sam arbe te t fö rbä ttras  m öjligheterna att 
effektivare u tny ttja  de begränsade  resu rserna . S am arbete t kan också  tillfö
ra  forskningen i de nord iska  länderna  nya im pulser sam t b idra till att både 
trygga och höja den nord iska  forskn ingens kvalitet.
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1.2 In terna tionellt och nordiskt fo rskn in g ssa m a rb e te

D et cen tra la  m ålet fö r d e t nord iska  fo rskn ingssam arbete t m åste vara  en 
ökad sam ordning av de nord iska  ländernas in sa tse r både för fo rskaru tb ild 
ning och fö r forsknings- och u tveck lingsarbete  generellt. Förhållandena i 
N orden  to rde  också  på de flesta  om råden  vara  väl läm pade för en sådan 
ökad sam verkan  och gem ensam  resursanvändning .

I de tta  sam m anhang ä r det em ellertid  viktigt a tt även  no te ra  a tt fo rsk 
ningen ä r in ternationell till sin k a rak tä r och att det no rd iska forskn ings
sam arbe te t därfö r inte få r ställas m ot de nord iska ländernas och fo rskarnas 
in ternationella  fo rskn ingssam arbete . D en nord iska forskningens kvalitet 
och s ty rka  kan endast m ätas och u tveck las som  en del av och i växelver
kan m ed den in ternationella  forskn ingen . M ed tanke på den vetenskapliga 
och tekn iska  u tvecklingen  in ta r det nord iska  sam arbe te t från  fo rskarnas 
synpunk t därfö r ingen särställn ing i förhållande till det in ternationella  
fo rskn ingssam arbete t. I själva verket har det bland forskningsm iljöerna i 
de no rd iska länderna  trad itionellt funnits en tendens att un d ersk a tta  vad 
som  görs i g rann länderna . Sålunda är de m ånga högklassiga forsknings- 
och u tb ildningsm iljöerna i N orden  alltför sällan m ålet fö r no rd iska fo rska
res och fo rskarstuderandes u tlandskon tak te r och reso r. F o rskarna  fäster 
ibland alltför liten uppm ärksam het vid a tt det nord iska sam arbete t kan 
utgöra en p rak tisk  bas och i v issa  fall t .o .m .  en fö ru tsättn ing  för de 
no rd iska ländernas m edverkan  i in ternationella  forskningsprogram  och 
forskningsanläggningar. D et ä r  därfö r angeläget a tt m otverka  d essa  ten 
d enser genom  att ak tiv t stim ulera  till ökade k on tak te r, fö rbättrad  fo rskar
rörlighet och nya nätverk  m ellan fo rskare  och m ellan forskningsm iljöer i 
de no rd iska  länderna. De nord iska  forsknings- och un iversite tsm iljöerna 
m åste  fö r no rd iska forskare  kunna bli lika a ttrak tiv a  som  de in ternationella  
m iljöerna u tan fö r N orden .

D et behövs em ellertid  olika in sa tse r för a tt undanrö ja  h inder för fo rsk 
n ingssam arbetet, bl. a. m ot bakgrund av a tt de no rd iska ländernas fo rsk 
nings- och  u tb ildn ingssystem  ä r o lika i sin uppbyggnad och fungerar på 
olika sä tt. Skillnaderna m ellan länderna  bör dock inte uppfattas som  en 
begränsning. O likheter och specia lite ter bö r i stä lle t kunna u tny ttjas så  att 
de blir en sty rka  i det nord iska  sam arbete t.

1.3 H uvudlin jer och avgränsningar

Forsknings- och u tb ildn ingssam arbete t har redan en solid bas i de n o r
diska ländernas sam arbetsav ta l -  H elsingforsav talet (1962) och ku ltu rav 
ta le t (1972) -  som  anger både mål och m edel för sam arbete t. I avtalen  
fastslås a tt sam arbe te t på  fo rskn ingsom rådet bö r vara  så in rik ta t, a tt till
gängliga forskningsanslag  och  övriga re su rse r sam ordnas och u tny ttjas på 
b ästa  m öjliga sätt. D et fram hålls också  a tt sam arbete t skall om fatta  gem en
sam m a fo rskn ingsinstitu tioner, gem ensam m a fo rskn ingspro jek t, sam ord
ning m ellan nationella fo rskningsprogram , forskn ingens o rganisatoriska
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stru k tu r, m etoder och m edel i forskningspolitiken  sam t inform ation  om 
forskn ingsverksam het och fo rskn ingsresu lta t. V idare fö resk river ku ltu rav 

talet att ett gem ensam t upp trädande i in ternationella  sam m anhang skall 
e ftersträvas på fo rskn ingsom rådet.

Av d e tta  fram går att ku ltu rav ta le t gäller hela  forskn ingsfälte t och alla 
fo rm er av nord isk t fo rskn ingssam arbete . I p rak tiken  ä r det em ellertid  
nödvändigt a tt göra  en avgränsning dels av den forskn ingsverksam het som  
bör o rgan iseras inom  ku ltu rav ta le ts  organ, dels av de in sa tse r som  på 
fo rskn ingsom rådet skall göras inom  ram en fö r kulturhandlingsp lanen . En 
naturlig u tgångspunkt fö r överväganden  i ku lturhandlingsplanen ä r a tt 
ansvare t för k lart sek to ro rien te rad  FoU  som  huvudregel bö r åvila de 
nord iska sam arbetso rgan  som  svarar för d essa  sek to rer. K u ltu rhandlings
planens in sa tse r på  fo rskn ingsom rådet bö r därfö r i fö rsta  hand k o ncen tre 
ras till fo rskningens generella  v illkor och sådana å tgärder som  kan stöda 
hela fo rskn ingssystem et oberoende av forskningens inriktning. K u ltu r
handlingsplanens tyngdpunk t ligger sålunda naturligt på grundläggande 
forskning och långsiktig  kom petensuppbyggnad  sam t på en u tveckling av 
de sam nord iska fo rskn ingsinstitu tionerna  och sam arbetsorganen .

Det cen tra la  underlaget fö r ku ltu rhandlingsp lanen  när det gäller verk 
sam heten  på fo rskn ingsom rådet är de rik tlin jer som  m in isterrådet i enlig
het m ed N ord iska  råd e ts  rekom m endation  våren  1987 faststä llt för N ord is
ka forskn ingspolitiska råde t (FPR ). D et ä r  följaktligen naturligt a tt u tv eck 
lingen av det no rd iska  fo rskn ingssam arbete t såväl inom  kultu rhandlings
planens ram  som  i övrigt under de närm aste  åren  i allt väsentlig t sker i 
enlighet m ed rik tlin jerna. F PR :s rik tlin jer b ö r således närm ast be trak tas 
som  en in tegrerad  del av ku ltu rhandlingsp lanen . V issa fram hävanden  av 
tyngdpunk ter i verk sam heten  och  konkretiseringar av in sa tserna  på de i 
rik tlin jerna behandlade om rådena ä r dock  ak tuella  a tt y tterligare göra i 
handlingsplanen.

F ö r k la rhe tens skull kan det v ara  på  sin p lats a tt ko n sta te ra  a tt FPR :s 
rik tlin jer inte en b art e ller ens i fö rsta  hand begränsar sig till F PR :s a rb e ts 
uppgifter. R iktlin jerna behand la r e tt b re tt spek trum  av verk sam hetsom rå
den där e tt nord isk t fo rskn ingssam arbete  bedöm s särskilt angeläget och 
löftesrik t och där å tgärder och gem ensam m a in sa tse r krävs från e tt flertal 
ak törer.

F lera  av de frågeställn ingar och  arbetsuppg ifter som  behandlas i rik tlin
je rn a  hör till fo rskn ingspolitikens och fo rskn ingssam arbete ts m est grund
läggande frågor. D et gäller t. ex. forskn ingens ökande resu rsbehov , ba lan 
sen och sam spelet m ellan den grundläggande forskningen och sek to rfo rsk 
ningen, tillgången på kvalificerade forskare  på nya fo rskningsom råden , 
forskaru tb ildn ing  och forskarrö rlighet. D et gäller också  nord iska forskares 
tillgång till d y rb a r vetenskaplig  u trustn ing , forskningsinform ation och ve
tenskaplig  kom m unikation  sam t forskn ingssam arbete  på särskilt u tvalda 
fo rskn ingsom råden , såväl på sm ala, m ångvetenskapliga som  på högpriori- 
terade nationella insa tsom råden .



1644 A 83/k: Bilaga 2

Vid N o rd isk a  råd e ts  behandling av förslaget till rik tlin jer u tta lade  rådet 
a tt flera  av  de ak tiv ite te r som  ingår i rik tlin jerna kan föras v idare inom  
kulturhandlingsp lanen . N ord iska  råd e t rekom m enderade således m in ister
rådet att:
-  vidta å tgärder fö r a tt skapa e tt no rd isk t forskarforum
-  bygga ut en sy stem atiserad  nord isk  forskaru tb ildn ing  och genom föra 

in sa tse r fö r a tt m öjliggöra ökad rörlighet fö r fo rskare  och un iversite ts lä
rare

-  inleda e tt om fattande nord isk t sam arbete  på b io teknologiom rådet
-  v id ta å tgärder fö r a tt y tterligare  s tärka  N ord iska  forskningspolitiska 

rådets koord inerande roll inom  den nord iska  sam arbetsorganisationen . 
Till uppföljningen av N ord iska  rådets rekom m endationer om  fo rskaru t

bildning och fo rskarrö rlighet å te rkom m er handlingsplanen i detalj nedan. 
F rågan  om un iversite ts lä ra ru tby te  ä r  en del av den m era allm änna frågan 
om  fo rskarnas rörlighet, m en frågan om  u tby teso rdn ingar för un iv ersite ts
lärare  tas även  upp i handlingsplanens avsn itt om  högre utbildning. B eträf
fande rekom m endationen  om  bio teknologiom rådet kom m er e tt särskilt 
no rd isk t sam arbetsp rogram  a tt u ta rb e tas  i sam arbete  m ellan rep resen tan 
te r  fö r de nationella  b io teknologisatsn ingarna och alla berö rda  sek to re r 
inom  m inisterrådsorgan isa tionen . F ö r a tt sam arbete t på b io teknolog iom rå
det skall kom m a i gång så snabb t som  m öjligt har dessu tom  redan  genom  
initiativ från  F PR  olika kom petenshö jande sam arbe tsak tiv ite te r på om rå
det inletts.

N är det gäller N ord iska  råd e ts  rekom m endation  om  fö rstärkn ing  av 
F P R :s koord inerande roll ä r  d e t viktigt a tt ob serv era  a tt FPR  dels är e tt 
rådgivande organ fö r hela m in is terrådsorgan isa tionen , dels har till uppgift 
a tt in itiera forskn ingssam arbete  ö ver hela forskningsfälte t. D etta  innebär 
a tt en u tveckling  av FP R  i enlighet m ed N ord iska  råd e ts  rekom m endation  
har vida im plikationer även u tan fö r ku ltu rhandlingsp lanens egentliga v erk 
sam hetsfält. D en fo r tsa tta  u tvecklingen  av F P R  k räv er därfö r en d iskus
sion och behandling  även  u tan fö r kulturhandlingsp lanen . En fö ru tsättn ing  
fö r en fö rstärkn ing  av F P R :s roll ä r  dock  att F PR  i ku lturhandlingsplanen 
tillförsäkras de fö r verksam heten  nödvändiga resu rserna .

I F P R :s rik tlin jer p rec ise ras följande stra teg iska  huvudlin jer som  även 
utgör den naturliga u tgångspunkten  fö r kulturhandlingsp lanens u tveckling 
av den nord iska  forskn ingsverksam heten :
-  A tt undanrö ja  h inder för sam arbete t m ellan fo rskare  och forskningsin

stitu tioner i N orden . A tt stim ulera icke-institu tionaliserade sam arbets
fo rm er m ellan forskningsm iljöerna på alla forskningsom råden . E x iste 
rande goda och livskraftiga nationella fo rskningsm iljöer bö r stöd jas och 
u tny ttjas på nord isk  bas.

-  A tt stä rk a  det no rd iska sam arbe te t särsk ilt p å  om råden  där länderna har 
av sa tt s to ra  nationella re su rse r e ller d ä r en gem ensam  insats kan ge 
stö rre  u tby te  för alla.
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-  A tt göra de nord iska ländernas forskning synlig i in ternationella  sam 
m anhang, bl. a. genom  a tt söka få till stånd  en system atisk  sam ordning 
av ländernas F o U -resu rse r och -politik när gem ensam t nordiskt de lta 
gande i in ternationella  p ro jek t och program  är möjligt och önskvärt.

-  Ö kad flexibilitet i användningen  av de sam nord iska fo rskn ingsresu rser
na för a tt m öjliggöra en m ålinrik tad  koncen tra tion  om e tt begränsat 
antal in sa tsom råden . N ord iska  p laner och program  bör u tvecklas på de 
om råden som  utväljs.
De s tra teg iska  huvudlin jerna har bärk raft på e tt m ycket sto rt antal frågor

1 det no rd iska  fo rskn ingssam arbete t. I kulturhandlingsp lanen  m åste dock 
insa tserna  koncen tre ras  till e tt begränsat antal huvudom råden  där aktiva 
å tgärder u nder ko rtare  e ller längre tid kan fö rvän tas få be tydande effekter. 
D etta  innebär inte a tt övriga om råden  och sam arbetsfrågor fö r den  skull 
nedprio rite ras . De insa tsom råden  som  m ot denna bakgrund bedöm s som 
särskilt angelägna a tt ta  upp i kulturhandlingsp lanen  är
1. F o rskarrö rlighet och  forskaru tb ildn ing
2. N ord isk  sam verkan  i in ternationellt fo rskningssam arbete
3. U tveckling  av de sam nord iska forskn ingsinstitu tionerna  och sam arbets- 

organen
I d e tta  sam m anhang  är det dock  angeläget a tt ob servera  att en fö ru tsä tt

ning för a tt det no rd iska  forskn ingssam arbete t u tveck las i önskad riktning 
är a tt å tgärder och re su rsin sa tse r på d essa  om råden sker i sam spel och i 
sam förstånd  m ellan m in isterrådso rgan isa tionen , un iversite t och högskolor 
sam t fo rskn ingsråd  och and ra  nationella forskningsfinansierande och 

forskningsu tförande organ.

2 Forskarrörlighet och forskarutbildning

2.1 F orskarrekrytering och tillgång på  fo rska re

Fram gångsrik  forskn ing  lika väl som kunskapsöverföring  och använd 
ning av fo rskn ingsresu lta t k räv er tillgång på kvalificerade forskare. En 
fo rskn ingsberedskap  behövs därfö r inte b ara  inom  forskningens huvud
d iscip liner och inom  ak tuella  p rob lem om råden , u tan  också  inom  sm ala och 
specialiserade forskn ingsom råden  sam t på fält som  inte för stunden  befin
ner sig i uppm ärksam he tens cen trum .

B risten på  personella  och ekonom iska  re su rse r begränsar em ellertid  av 
naturliga skäl m indre länders m öjligheter a tt bygga upp den nödvändiga 
fo rskaru tb ildn ingen  på alla om råden . D essu tom  kan en nationell fo rsk a ru t
bildning synas föga ändam ålsenlig  i fall då behovet av specialiserade fo rs
kare på e tt om råde ä r m ycket begränsat inom  ett land.

Tillgången på kom peten ta  fo rskare  blir därfö r ofta en flaskhals för fo rsk 
ningen. B ris tsitua tionen  ä r påtaglig inom  sta rk t expanderande , nya om rå
den , där det finns behov  av e tt s to rt antal fo rskare . B etydande problem  
kan uppstå  vid genom förandet av sto ra  och snabbt beslu tade satsn ingar på
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politisk t p rio rite rade  fo rskningsom råden . Som  exem pel kan näm nas erfa
ren h e te rn a  från  de nationella  miljö- och  energiforskningsprogram m en för 
några år sedan , de senare datateknolog i- och  e lek tron ikprogram m en och 
de nu i flera länder ak tuella  b io teknologiprogram m en.

Svårigheten  att m öta behovet av kvalificerade forskare  gäller inte bara  

de p rio rite rade  väx tom rådena. Sam m a problem  finns också  på en rad 
om råden som  ä r sm å e lle r sta rk t specialiserade m en som  tro ts  d e tta  är 
viktiga för fo rskningsutvecklingen i N orden .

M ot denna bakgrund blir därfö r fo rskarrek ry teringsfrågan  cen tral. Av 
särskild  v ik t ä r a tt u tb ildn ingssystem et k a rak te rise ras  av engagem ang för 
forskning och att ak tiva  fö rsök  görs a tt rek ry te ra  b livande fo rskare  bland 
g rupper som  hittills i a lltför ringa om fattn ing  deltagit i sådan verksam het. 
En särskilt viktig grupp m ed be tydande potential u tgörs av kv innorna, som 
fo rtfarande ä r unde rrep resen te rad e  i fo rskarsam hälle t.

D et m åste  således anses som  synnerligen angeläget a tt specia lkunska
perna  vid un iversite t och högskolor i högre grad än hittills u tny ttjas gem en
sam t i e tt no rd isk t fo rskaru tb ildn ingssam arbete . E tt sådan t sam arbete  kan 
säk ra  a tt N orden  håller in ternationell n ivå på  u tb ildningen och garan tera  
tillgången på  kom peten ta  fo rskare . Sam tidigt ä r  det e tt rationellt sä tt a tt 
u tny ttja  begränsade resu rser.

2.2 F orskarutbildning — begrepp och m ål

F öre handlingsplanens behandling av det k onk re ta  nord iska fo rskaru t- 
b ildn ingssam arbetet och dess u tveckling  finns det anledning att p rec isera  
både vad som  vanligen avses m ed begreppet forskarutbildning och vad 
forskaru tb ildn ing  kan vara  i nord isk t sam arbete .

D et finns m ånga olika uppfa ttn ingar om  vad forskaru tb ildn ing  egentligen 
är. I den nord iska un iversite tsd iskussionen  kan m an urskilja tre huvuddefi
n itioner. E nligt d essa  kan forskaru tb ildn ingen  karak täriseras som  form ell, 
funktionell respek tive  norm ativ  forskaru tb ildn ing .
1. M ed den fo rm e lla  fo rskaru tb ildn ingen  avses all den utbildning i form  av 

stud ier, avhand lingsarbete , undervisning och handledning som  i syfte 
a tt nå un iversite tens högre exam ina -  licentiat- och dok to rsg rad  -  ges 
till s tuderande  som  avlagt grundexam en.

2. D en fun k tio n e lla  fo rskaru tb ildn ingen  kan defin ieras som  all sådan u t
bildning, som  -  o av se tt om  utbildningen sker på lägre eller högre nivå
-  av ser göra de studerande kom peten ta  a tt verka som  fo rskare . U tbild
ningen å r i huvudsak  äm nesspecifik  och sy fte t ä r  a tt göra de studerande 
kom peten ta  att lösa problem  eller forskn ingsuppgifter inom  äm net. Den 
funktionella forskaru tb ildn ingen  svarar m ot inskolning i en yrkesroll, 
dvs. en professionalisering  av de fo rskarstuderande  (och forskarna).

3. Forskaru tb ildn ingen  kan slutligen ses i e tt v idare perspek tiv  som  en 
socialisering in i en speciell subku ltu r, ” fo rskarsam hälle t” . Sedd på 
de tta  sätt b lir fo rskaru tb ildn ing  identisk  m ed överföring av norm er och
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värderingar m ellan fo rskare , främ st fo rskare tiken  och kunskapsteo rin . 

D et cen tra la  i d enna norm ativa  fo rskaru tb ildn ing  ä r  de m ångfasetterade 
och delvis om ärkliga inlärnings- och  anpassn ingsp rocesser i den  löpan
de kom m unikationen  och sam spele t m ellan lärare och e lever, mellan 
erfarna  fo rskare  och fo rskarstuderande  sam t också  m ellan fo rskarko lle

ger.
De tre  besk rivn ingarna  h a r ka rak tä r av idealtyper och  är inte varandra  

u teslu tande u tb ildn ingm odeller u tan  i m ånga fall ä r  de olika aspek te rna  
inflätade i varandra . Skiljelinjerna m ellan uppfa ttn ingarna  om  fo rsk a ru t
bildningens k a rak tä r d ras också  olika inom  olika d iscip liner och fo rsk 
n ingsom råden . R elationen  m ellan forskaru tb ildn ingsbegreppen  ä r b e ro en 
de av i vilken u ts träckn ing  t. ex. g rundutbildningen ärfo rsk n in g san k n u ten . 

På om råden  m ed svagt fo rskn ingsanknu tna  g rundutb ildn ingar sam m anfal
ler den form ella fo rskaru tb ildn ingen  i p rak tiken  m ed den funktionella och 
den n orm ativa. O m  grundutb ildn ingen  ä r m er ak tiv t in rik tad  på m etod in
struk tion  och t. ex. självständig  uppsatssk rivn ing , så  s tå r den  funktionella 
fo rskaru tb ildn ingen  fram om  den form ella i u tb ildn ingsprocessen . D en n o r
m ativa fo rskaru tb ildn ingen  b ase ra r sig på  en lång stud iep rocess , e ftersom  
all socialisering  är baserad  på successiv t uppbyggd erfarenhet. D etta  inne
bär a tt m ålet fö r den norm ativa  fo rskaru tb ildn ingen  sannolik t inte kan 
uppnås inom  sam m a tid sram ar som  fö r den professionellt in rik tade, funk 

tionella u tb ildningen e ller ens inom  tid sperspek tive t fö r den form ella u t
bildningen.

M ålet för fo rskaru tb ildn ingen  är inte b ara  professionalisering , inskolning 
in i en disciplin  e ller socialisering  in i e tt fo rskarsam hälle  u tan  också  en 
m änsklig u tveckling  till m ognad och  ansvar fö r den vetenskapliga kunska
pen i sam hälle t. D et kan därfö r vara  k largörande a tt se på hu r m ålen för 
fo rskaru tb ildn ingen  angivits i fo rskaru tb ildn ingsp laner i de nord iska län

derna. M ålen kan sam m anfa ttas enligt följande:
-  tillgodose individens önskem ål om  fö rd jupade äm neskunskaper och in

sik ter i ve tenskaplig  verksam het
-  tillgodose sam hälle ts behov av kvalificerad  a rbe tsk ra ft i form  av välu t

b ildade specia lister och forskare  m ed d jupa och b reda  kunskaper och 
m etodologisk  säkerhet

-  den u nder u tbildning p roducerade  forskningen skall b idra till den ve ten 
skapliga u tvecklingen  av det valda fo rskningsom rådet

-  stim ulera  till in ternationella  ve tenskapliga kon tak ter.

2.3 N ord isk t fo rska ru tb ild n in g ssa m a rb e te  — m ål och innehåll

Det no rd iska fo rskaru tb ildn ingssam arbete t ä r  i likhet m ed vad som 
gäller för den nationella fo rskaru tb ildn ingen  y tte rs t m ångfase ttera t och 
bestå r av m ånga olika e lem ent. Såväl sam arbete ts m ålgrupper som  utb ild 
ningens form  och innehåll varierar. D et generella  m å le t i sam arbe te t är 
kom petenshö jn ing  både av fo rska rs tu d era n d e  och redan verksam m a fo r s 
kare genom  såvä l nord iskt som  in terna tionellt kunskapsu tbyte .
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D et no rd iska  sam arbe te t skall inte e rsä tta  den nationella fo rskaru tb ild 
ningen utan  skall i fö rs ta  hand utgöra ett kom plem ent till denna. De olika 
no rd iska fo rskaru tb ildn ingsak tiv ite terna  to rde  kunna b idra till alla de ovan 
beskrivna fo rskaru tb ildn ingsform erna och -m ålen. I den form ella fo rsk ar
utbildningen kan således v issa delar av den nationella utbildningen kanske 
t. o. m. e rsä tta s  m ed nord iska  fo rskaru tb ildn ingskurser. O ch i den  funktio
nella fo rskaru tb ildn ingen  kan de specia lkunskaper som  inte u tan  svårighe
te r  eller u tan  sto ra  om kostnader kan ges nationellt ges nordiskt genom  
t. ex. specialiserade nord iska fo rskarku rser på hög nivå. E tt exem pel på 
e tt in stitu tionalisera t sam arbete  av denna art u tgörs av de specia listku rser 
som  arrangeras av N ord iska  institu te t för v idareutbildning inom  a rb e ts
m iljöom rådet. Till den norm ativa forskaru tb ildn ingen  m ed den långvariga 
socialiseringen in i fo rskarsam hälle t kan det nord iska sam arbete t b idra 
genom  de norm överföringar som  sker genom  den nord iska kon tak ten  och 
nätverken  vilka u tveck las genom  raden  av fo rskarku rser, w orkshops, kon
ferenser, sym posier och stipendier.

M ed de ovan angivna b reda  m ålen för nord isk t forskaru tb ildn ingssam ar- 
be te , dvs. höjning av forskn ingskom petensen  genom  kunskapsu tby te  -  
oavse tt form ell u tb ildn ingsn ivå -  kan de olika elem ent som  ingår (och som  
kan kom m a a tt ingå) i sam arbe te t sam m anfa ttas i följande förteckning:

E x isterande sam arbe tsak tiv ite te r 
1 a F orskarkurser. S pecia lku rse r på hög nivå (även dok to randkurser) för 

både forskare  och fo rskarstuderande .
1 b F orskarutbildningskurser. D o k to randku rser som  ingår i e ller har nära

anknytn ing  till det form ella fo rskaru tb ildn ingsförloppet -  ” system ati
serade nord iska  fo rskaru tb ildn ingsku rser” . (U nder uppbyggnad).

2 a F orskarstipend ia ttjänster . D iscip linbundna, fullt av lönade stipend i
a te r vid sam nord iska institu tioner.

2 b N ord isk  industriforskaru tb ildn ing . S am arbete  av s tipend iekarak tär
m ellan un iversite t, fö retag  och fo rskarstuderande . (V erksam het in
ledd 1987).

3 a F orskarstipendier. S töd till fo rskare  och fo rskarstuderande  för v is te l
se vid institu tion  i annat nord isk t land.

3 b R esestipendier. D iscip linsbundet resestöd  knutet till de sam nord iska
forskn ingsinstitu tionernas verksam het.

4 F orskarsym posier, kon ferenser, w orkshops och p laneringsm öten  
m. m. (S tödordningarna N ord iska  fo rskarsym posier och N ord iska 
ku lturfonden).

Föreslagna, nya sam arbetsfo rm er
5 N ord iska  handledare  fö r fo rskarstuderande . N ationella  fo rsk a rp ro 

fesso rer (m otsvarande) m ed nord iska handledningsuppgifter på högt 
specialiserade om råden.

6 G ästlärare /gästfo rskare  -  nordiska gästpro fessorer.
1 H eltidsforskarstipendier. O bundna stipend ier m ed full lön.
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A lla d essa  elem en t kan inte hänföras till fo rskaru tb ildn ing  i traditionell 
m ening, m en de är alla sam arbe tsfo rm er som  i olika grad b id rar till den 

nord iska fo rskarrö rligheten  som  i sin tu r be tjänar de nord iska fo rskarkon 
tak te rn a  och uppbyggnaden  av no rd iska  fo rskarnä tverk . I huvudsak  syftar 
alla e lem enten  till kunskapsöverfö ring  och en höjning av den nord iska 
fo rskn ingskom petensen . F orskaru tb ildn ing , fo rskarrörlighet och fo rsk ar
nätverk  ä r olika sido r av sam m a sak, d ä r de tv å  sistnäm nda u tgör ram fö ru t
sättn ingar fö r fo rskaru tb ildn ingssam arbete t m en också  fö re tee lse r som  
fö rstärks av detta .

F orskaru tb ildn ingsinstrum en ten  och sa m b a n d et m ellan  dessa

F ör närvarande kan h u vudbeståndsde la rna  i det no rd iska sam arbete t om 
forskaru tb ildn ing  indelas i stipend ieverksam het, fo rsk ark u rser sam t sym 
posier och  w orkshops. Stipend ieverksam heten  b es tå r dels av äm nesspeci- 
fika fo rskarstipend ie r på u tvalda  om råden inom  ram en för e tt relativ t 
begränsat antal sam nord iska  fo rskn ingsinstitu tioner, dels av obundna nor
diska fo rskarstipend ier. H ärtill kom m er på  det tekn isk -industrie lla  om rå
det stipend ier fö r en nord isk  industrifo rskaru tb ildn ing . D en and ra  huvud 
delen b es tå r av fo rsk a rk u rse r dels inom den allm änna stödordningen  N o r
diska fo rska rku rser, dels inom  ett par ku rso rdn ingar m ed m er eller m indre 
institu tionaliserade , om rådesbundna (jord- och  skogsbruk , arbetsm iljö) 
fo rskarku rser. Som  ett ny tt inslag finns också  en fö rsöksverksam het med 
en serie s. k. sy s tem atise rade  fo rskaru tb ildn ingskurser m ed nära  koppling 
till den form ella fo rskaru tb ildn ingen .

Ä ven de olika fo rm erna  av nord iska fo rskarsym posier och w orkshops, 
som  finansieras dels inom  ram en för de no rd iska  fo rskn ingsinstitu tioner
nas verk sam het, dels inom  allm änna s tödordn ingar som  N ord iska  fo rsk ar
kurser och N ord iska  ku ltu rfonden , u tgö r viktiga elem ent i den ex is terande 
forskaru tb ildn ings- och nätv erk sv erk sam h eten . Förslag  till fo rskarku rse r 
har ibland u ta rb e ta ts  som  e tt resu lta t av d iskussioner och ko n tak te r vid 
nord iska fo rskarsym posie r. O ch om vän t har fo rsk ark u rser få tt en uppfölj
ning i nord iska  fo rskarw orkshops och sym posier. Ä ven ansökningar om  
nord iska fo rsk arstip en d ie r ä r  o fta  insp irerade av föru tgående deltagande i 
nord iska fo rsk ark u rser. F o rsk a rk u rse rn a  har gett de nödvändiga inform a
tionerna om  in tressan ta  fo rskn ingsinrik tn ingar och re su rse r vid andra  insti
tu tioner. O ch e tt fo rskn ingssam arbete  som  in letts vid någon fo rskarkurs 
har sålunda naturlig t kunna t fö ras v idare genom  att en fo rskarstuderande  
eller fo rskare  m ed hjälp av e tt no rd isk t fo rskarstipend ium  kunnat v istas en 
tid vid en institu tion  i e tt annat nord isk t land.

V erksam hetens fö ra n krin g  och styrn ing  

Det är k lart a tt b ehovet av de olika fo rskaru tb ildn ingsinsa tserna  och de 
olika fo rm erna  av kunskapsöverfö ring  och nä tve rk sak tiv ite te r v arierar 
m ellan olika d iscip liner och forskn ingsom råden . I övervägandena nedan
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om  en utbyggnad av fo rskaru tb ildn ingssam arbete t och aktiveringen av 
fo rsk ark o n tak te rn a  ä r det därfö r e tt g rundantagande att im plem enteringen 
sker i nära  kon tak t m ed forsknings- och u tbildningsm iljöerna.

V alet av sam arbetsfo rm , liksom  ak tiv ite te rnas innehållsliga utform ning 
m åste b asera  sig på  b ehovsanaly ser och kartläggningar. P å e tt om råde kan 
den läm pliga insa tsen  vara  en specialiserad  fo rskarkurs . Inom  e tt annat 
om råde är behovet kanske ett fo rskarsym posium  eller en kursserie  som 
löper ö v e r några år. P å något om råde kan t. ex. det m est ändam ålsenliga 
u tvecklingsprogram m et b estå  av en helhet där sym posier, s tipend ier och 
fo rskaru tb ildn ingskurser kom bineras under ko rtare  eller längre tid . Det 
typ iska nord iska  fo rskaru tb ildn ingssam arbete t inom  e tt specifikt äm ne 
m åste  således v ara  en flexibel verk sam het som  kan an ta  varierande form  
och b es tå  av  e tt e lle r flera elem ent.

D en cen tra la  garan tin  fö r a tt sam arbe te t blir fram gångsrik t och ända
m ålsenligt ä r  a tt den re levan ta  blandningen av å tgärder avgörs och sty rs 
d irek t av fo rsk arn a  och  u tb ildn ingsinstitu tionerna . S to r v ik t bö r dessu tom  
fästas vid a tt u tvärderingar löpande görs som  underlag  för beslu t om 
verksam hetens utveckling  och inriktning.

2.4 F orskarkurser

Inom  ram en fö r de o lika fo rskarku rso rdn ingar som  finansieras helt eller 
delvis över m in isterrådets budget genom förs fö r närvarande årligen 5 0 -6 0  
nord iska  fo rsk a rk u rse r av varierande art. D et finns både u tpräglade spe
cia lis tku rser för e rfa rna  fo rskare  och typ iska  dok to randku rser, dvs. fo rs
karu tb ildn ingskurser som  i fö rs ta  hand  av se r b idra till den  form ella fo rs
karutbildningen fö r fo rskarstuderande . D en typ iska  form en fö r k u rserna  är 
a tt det ä r  fråga om  kvalificerade in tensivku rser i in ternatform , o fta  med 
både nord iska  och in ternationella  lärare . K urserna  som  vanligen v arar en 
till tv å  veck o r h a r som  regel 1 5 -3 0  deltagare. D etta  innebär a tt i s to rlek s
ordningen 1 000 fo rskare  och fo rsk arstu d eran d e  årligen deltar i någon form  
av nord isk  fo rskarkurs .

O bundna nordiska fo rskarkurser

D en s tö rs ta  sam lade sam arbetso rdn ingen  fö r fo rskarku rser är den gene
rella  stödordn ingen  N ord iska  fo rskarkurser, inom  vars ram  ku rser arrange
ra ts sedan  slu te t av 1960-talet. Inom  N ord iska  fo rskarku rsernas ku rsp ro 
gram , som  faststä lls fö r e tt å r  i sänder på  basen  av kursförslag  in läm nade 
av ensk ilda forskare  eller fo rskarg rupper, a rrangeras fö r närvarande ca 25 
ku rser om  åre t till en sam m anlagd kostnad  av 5,5 milj. D K K . P lanerings- 
m ässigt ä r  k u rse rna  av engångskarak tär. D e tta  u tes lu te r inte a tt speciellt 
lyckade k u rser, som  fyller e tt väl dokum en tera t behov , kan upprepas 
u nder några år. Ä ven om  d e t årliga ku rsp rogram m et faststä lls  av en n o r
disk s ty re lse , finns d e t en strävan  a tt fö ran k ra  det sam lade program m et så 
väl som  m öjligt i fo rskn ingsrådsorgan isa tionen  genom  a tt de inkom na
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kursförslagen om rådesv is rem itte ras fö r prioritering  till de nationella fo rsk 
ningsråden och deras nord iska  sam arbetso rgan .

M ålsättn ingen i k u rsverksam heten  ä r  i fö rs ta  hand a tt behand la  nya 
forskn ingsom råden , om råden  som  ligger kring gränsen  m ellan redan e ta 
b lerade ve ten sk ap er eller tvärvetenskap liga  om råden . D en innehållsliga 
tyngdpunk ten  in rik tas som  regel på frågor som  gäller nya eller svårtillgäng
liga teo re tisk a  och m etodologiska problem  sam t på  ny och avancerad  
tekn ik  eller på förm edling av sta rk t specialiserat kunskapsstoff.

K u rserna  rik ta r sig såväl till fo rsk arstu d eran d e , yngre forskare  och 
sen io rfo rskare  som  till fo rskn ingsin tresserade  specia lister på olika om rå
den. K u rserna  kan närm ast hänföras till den funktionella fo rskaru tb ild 
ningen, dvs. de sy ftar till en  p rofessionalisering  av fo rskarna  även om 
k u rserna  sam tidigt gärna skall kunna tillgodoräknas enskilda fo rskarstude
rande i deras  u tb ildningsförlopp. K ursverksam heten  inom  stödordningen 
N ord iska  fo rsk a rk u rse r får dock  inte avse perm anen ta  åtaganden  eller 
gälla sådan verk sam het som  ingår i un iversite tens och högskolornas re 
guljära utbildning och  krav fö r fo rskarexam ina.

D essa fo rsk a rk u rse r h a r en allm änt om vittnad  sto r betydelse  genom  att 
de ger m öjlighet såväl till a tt re la tiv t snabb t in troducera  nya vetenskapliga 
ström ningar i N o rden  som  till a tt fö rd jupa  kunskaperna  på  olika specialom 
råden . G enom  a tt k u rser byggs upp kring fo rskn ingsm etoder och ny teknik 
har k u rserna  i v issa  fall till och  m ed m edfört en nyinrik tn ing  av forskningen 

i N orden .
D et ä r  angeläget a tt d enna flexibla fo rskarkurso rdn ing  u tveck las y tte rli

gare så  att den snabb t kan fånga upp nya idéer över hela fo rskningsfältet 
och b idra  till e tt effek tiv t k u n skapsu tby te  såväl inom  N orden  som  från 
in ternationella  fo rskningsm iljöer. R edan nu finns kvalificerade ku rsan sö k 
ningar som  inte kan tillgodoses inom  nuvarande resu rsram ar. En ökning av 
kursernas an tal fram stå r därfö r som  väl m otiverad . S tyrelsen  för N ord iska  
fo rsk a rk u rse r har själv i sitt underlagsm ateria l för kulturhandlingsp lanen  
angivit a tt m ålet fö r en treårig  utbyggnad bör vara  e tt ku rsp rogram  om fat
tande y tterligare  tio  k u rse r så  a tt det sam lade kursprogram m et vid up p 
byggnadsperiodens slut uppgår till 35 kurser. En u tbyggnad av den fö re
slagna om fattn ingen  fö ru tsä tte r  en budgetökning på 750 000 D K K  per år 
under en treårsperiod .

Ä m n esbundna  kursordningar

U töver denna flexib la kursordn ing , som  e rb juder m edel fö r a tt fö rverk li
ga individuella förslag  och ansökn ingar från  forskningsfälte t om special
kurser, har det länge funnits önskem ål om  m era långsiktiga och sy s tem a
tisk t p lanerade  k u rse r av äm nesspecifik  k a rak tä r och med om edelbar an 
knytning till den form ella fo rskaru tb ildn ingen  eller v idareutb ildningen av 
specialister.

Inom  m in isterrådets v e rk sam het, m en u tan fö r ku ltu rav ta le ts  ram , har
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u nder de senaste  åren  e tab le ra ts  e tt p ar fas ta  kurso rdn ingar av denna typ. 
Såsom  tid igare näm nts gäller o rdn ingarna  arbetsm iljö- sam t jo rd - och 
skogsbruksom rådena. N o rd isk a  institu tionen  fö r v idareutbildning inom  
arbetsm iljö  (N IV A ) a rran g e ra r — m ed en årsbudget (1987) på  ca. 2 mill. 
D K K  — årligen 10—12 nord iska  specia listku rser om  arbetsm ed ic in , yrkes- 
hygien och  fö re tagshälsovård . K u rse rn a  rik ta r sig i fö rs ta  hand till fo rskare  
och an d ra  specia lister p å  om rådet. K u rse rn a  sy ftar till en äm nesspecifik  
professionalisering  och kopplingen till den  form ella forskaru tb ildn ingen  är 
begränsad  även  om  ku rse rn a  o ck så  kan v a ra  av be tydande n y tta  fö r fo rs
kars tuderande .

S ystem a tiserade  nordiska  fo rskaru tb ildn ingskurser

D e sy stem atiserade  nord iska  forskaru tb ildn ingskurserna  p å  jo rd - och 
skogsbruksom rådet är en sam lad och  cen tra lt p lanerad  nord isk  fo rsk a ru t
bildning m ed e tt an tal över flera  å r  löpande ku rsse rie r inom  o lika deld isci
pliner.

V erksam heten  in leddes 1982 som  en fö rsöksverksam het i sam arbete  
m ellan ku ltu rav ta le ts  organ och rek torsforsam lingen  för de nord iska  lant- 
b ruksvetenskap liga  och ve te rinärm ed ic inska  un iversite ten  och högskolor
na. S yftet var a tt p å  basen  av de nationella  specia lkunskaperna  och  u tb ild 
ningsbehoven  på  om rådet u tveck la  en långsiktigt p lanerad  nord isk  k u rs
verk sam het som  p å  hög in ternationell n ivå kunde b id ra  till den  form ella 
fo rskaru tb ildn ingen . F ö rsöksverksam heten  sam fm ansierades m ed m edel 
över såväl ku ltu rbudgeten  som  m in is terrådets allm änna budget och natio 
nella m edel.

F r. o. m 1986 har h uvudm annaskape t fö r verksam heten  och dess ekono
mi på perm anen t bas övertag its av nord iska  äm betsm annakom m ittén  för 
jo rd - och  skogsbruksfrågor (N Ä JS). P rak tisk t adm inistreras verksam heten  
av en  sty rgrupp  bestående  av  rep re sen tan te r fö r de nord iska lan tb ruksve- 
tenskapliga un iversite ten s (m otsv .) ve tenskapliga ledning. E nligt de fa s t
ställda rik tlin jerna  fö r verk sam heten  skall s ty rgruppen  a rb e ta  fö r a tt 
ku rsverk sam heten  kan utbyggas och inarbetas som  e tt fast forskarutb ild- 
n ingselem ent inom  de nationella  u tb ildn ingsinstitu tionerna.

V erksam heten  om fa tta r fö r närvarande 7 —8 årliga ku rser som  löper i 
form  av treåriga  ku rsserie r inom  olika om råden . M in isterråde ts kostnader 
för verk sam heten  uppgår till 1,2 milj. D K K . E nligt gällande p laner är 
am bitionen  a tt an ta le t k u rse r skall ökas upp till 1 0 -1 2  ku rser p e r år i tak t 
m ed a tt ku rse rn a  in teg reras i lan tb ruksun iversite ten s löpande planering  av 
fo rskaru tb ildn ingen .

N orden  som  en gem en sa m  forskaru tb ildn ingsreg ion

Bl. a. på  basen  av de goda erfa ren h e te rn a  från  verksam heten  m ed sy s te 
m atiserade nord iska  fo rskaru tb ildn ingskurser på  jo rd - och skogsbruksom 
råde t h a r fö rsök  i b red  skala  in letts i syfte a tt u tveck la  e tt in tensiv t
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sam arbete  om  nord iska fo rskaru tb ildn ingskurser som  så långt möjligt in

teg reras i den form ella fo rskaru tb ildn ingen  fö r fo rskarstuderande . F ö r  e tt 
sådant sy stem atisera t no rd isk t fo rskaru tb ildn ingssam arbete  är det särskilt 
viktigt a tt v erksam heten  bygger på de enskilda nationella u tb ildningsinsti
tu tionernas egen planering och ta r  sin u tgångspunkt i specialiseringen vid 
de respektive in stitu tionerna  och lokala forskningsm iljöerna.

A m bitionen är a tt på sikt e tab lera  ett så s to rt antal fo rskarutbildnings- 
nä tverk  att N o rden  i viss u ts träckn ing  skall kunna fungera som  en gem en
sam  forskaru tb ildn ingsreg ion . S pecia lkunskaperna  run t om  i N orden  skall 
u tny ttjas gem ensam t i långsiktigt p lanerade forskaru tb ildn ingskurser som  
basera r sig på  behovsbedöm ning  och p laneringsansvar i un iversite ten  och 
högskolorna. En del m om ent i de enskilda ländernas fo rskarutbildning 
inom olika om råden  skulle då kunna utgöras av nord iska kurser. Den 
nord iska fo rskaru tb ildn ingen  blir på de tta  sä tt dels e tt a lte rnativ , dels e tt 
kom plem ent till den  nationella fo rskaru tb ildn ingen .

D et kan vara  på  sin p lats a tt ko n sta te ra  a tt avsik ten  inte är a tt skapa en 
speciell nord isk  fo rskarexam en  eller a tt likrik ta eller harm onisera  forskar- 
u tb ildningsförloppen  i de nord iska  länderna. D en nord iska  fo rskaru tb ild 
ningen skall i stä lle t u tveck las till en naturlig  del av de nationella u tb ild 
n ingssystem en. D etta  kan också  b idra  till a tt m inska behovet a tt va ije  land 
för sig bygger upp en heltäckande forskaru tb ildn ing  på alla om råden.

U tbyggnad  av  sys tem a tiserade  nordiska  forskaru tb ildn ingskurser  

Inom  det bredskaliga fö rsök  m ed system atiserade  nord iska fo rsk aru t
b ildn ingskurser, som  fö r närvarande pågår i e tt sam arbete  m ellan un iversi
te t och högskolor i N o rden , sty relsen  fö r N ord iska  fo rskarku rser och 
N ord iska  forskn ingspo litiska råd e t har 3 —5-åriga ku rsse rie r e tab lera ts  
inom  ett tio tal o lika d iscip liner e ller fo rskningsom råden . O m rådena har 
u tvalts på basen  av behovsbedöm ningar och förslag från un iversite ten , 
såväl på faku lte ts- som  på institu tionsn ivå . K riterie rna  fö r urvalet av 
fö rsöksom råden  h a r varit:
-  a tt om rådet bedöm s som  välägnat av flera un iversite t i N orden ,
-  a tt e tt eller flera no rd iska länder ä r  fram stående på  om rådet eller att 

om rådet läm par sig fö r no rd isk t sam arbete  på  grund av instrum en t eller 
andra fo rskn ingsresu rser sam t

-  a tt om rådet ä r  i tillväxt och har s to rt behov  av forskaru tb ildn ing  eller a tt 
det gäller e tt sm alt om råde m ed en s ta rk t specialiserad  forskaru tb ildn ing  
där behovet av fo rskare  i varje land är re la tiv t begränsat.
På basen  av d essa  k rite rie r har fö r vaije  om råde tillsatts en p lanerings

grupp bestående av pe rso n er som  dels stå r cen tra lt i fo rskningsm iljöerna, 
dels är d irek t involverade i fo rskaru tb ildn ingen  på om rådet. P lanerings
gruppernas uppgift h a r varit a tt på  basen  av  olika u tb ildningsbehov och de 
ex is terande specialiseringarna vid u tb ildn ingsinstitu tionerna i N orden  u t
a rbe ta  program  och  budget för en  sam m anhållen  nord isk  kursserie  bestå-
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ende av k u rse r som  antingen  bygger p å  varan d ra  och har e tt inre sam m an
hang eller ä r å terkom m ande, dvs. m ed i huvudsak  sam m a äm nesinnehåll. 
Ä ven m öjligheterna a tt in arb e ta  någon form  av d is tansunderv isn ing  i 
ku rsverk sam heten  liksom  k u rsernas form ella m eriteringsfunktion  skall tas 
upp  i p laneringsskedet. P laneringen skall också  trygga a tt k u rse rna  i en 
serie arrangeras i o lika nord iska  länder och  ankny ts till un iversite ts in stitu 
tioner och lokala forskn ingsm iljöer som  ä r specialiserade på  d e t om råde 
respek tive  ku rs behand la r.

A vsik ten  ä r a tt de no rd iska  fo rskaru tb ildn ingskurserna  skall bli en  in teg
re rad  del av un iversite ten s egen verk sam het och a tt k u rserna  skall ingå i 
långsik tsp lanerna  fö r såväl de nationella  un iversite ts in stitu tionerna  som  
fo rskarstuderandena .

D e cen tra la  karak te ris tik a  fö r denna ku rsverksam het ä r  sam m anfa tt
ningsvis a tt ku rse rn a  ba se ra r sig på  u tb ildn ingsinstitu tionernas egna önske
mål och  a tt de ä r  långsiktigt p lanerade  och  in tegrerade i de t form ella 
fo rskaru tb ildn ingsprogram  som  erb juds fo rskarstuderande  i de nord iska 
länderna . B eslu t om  hela  den  fleråriga ku rsserien , både om  dess ensk ilda 
k u rser och finansieringen , fa tta s  på  en  gång varefte r an svare t fö r k u rsse ri
ens detaljp lanering  och p rak tisk a  gennom förande överlå ts  åt en  sty rgrupp  
m ed förankring  i de involverade u tb ildn ingsinstitu tionerna  och  fo rsknings
m iljöerna.

F inansieringen  av  fö rsöksverksam heten  bygger på  en kostnadsfö rdel
ning m ellan nord iska  och  nationella  m edel. F ö r fö rsöksverksam hetens 
no rd iska finansiering  liksom  fö r de nord iska  p laneringsin itia tiven  har FPR  
hittills an svara t. De sam lade årliga k o stnaderna  fö r fö rsöksverksam heten  
uppgår till om kring 1 milj. D K K  fö r hela  verksam heten . De nord iska 
k o stnaderna  fö r de ensk ilda  ku rse rn a  har hittills variera t kraftigt. P å  basen  
av hittills g jorda e rfa ren h e te r kan  en rim lig genom sn ittsn ivå  på  den  nord is
ka finansieringsandelen  fö r fram tida  sy s tem atiserade  fo rskaru tb ildn ings
ku rser em ellertid  up p sk a ttas  till 1 2 0 - 150.000 D K K  per kurs.

De inom  fö rsöksverksam heten  igångsatta  ku rsserie rn a  kom m er att löpa 
y tterligare  ö ver några år. A lltefter d e t a tt d essa  ku rsserie r avslu tas b ö r dels 
en fo r tsa tt verk sam het på  d essa  om råden  övervägas, dels ku rsserie r på  nya 
om råden  successiv t kunna byggas upp. T idsperioden  fö r planering av en 
kursserie  och fram  till k u rss ta r t kan beräknas till 1 - 2  år. F ö r a tt en 
p lanering och igångsättn ing av  nya serier m ed system atiserade  fo rsk a ru t
b ildn ingskurser p å  m era p erm anen t bas sm idigt skall kunna av lösa den 
nuvarande fö rsöksverksam heten  m åste  m edel fö r ändam ålet av sä ttas  se
nast å r  1989. M ed den  pågående fö rsöksverksam heten  som  bas fö r d im en
sioneringen av den  in ledande p e rm anen ta  verksam heten  kan k o stnadsbe
hovet fö r 1989 u p p sk a ttas  till sto rlekso rdn ingen  1,5 milj. D K K .

U tbyggnadstak ten  fö r den n a  verksam hetsfo rm  m åste  noga anpassas till 
b ehoven  hos fo rsk arstu d eran d e  och  önskem ålen  i utbildnings- och  fo rsk 
n ingsinstitu tionerna. E n rim lig am bitionsn ivå  to rde  dock v ara  a tt verksam -
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heten  efter några å r  skall kunna om fatta  2 0 -3 0  sam tidigt löpande k u rsse ri
er m ed system atise rade  no rd iska  fo rskaru tb ildn ingskurser. En verksam het 
av denna om fattn ing to rde  kunna rea lise ras inom  en årlig kostnadsram  på 

3 ,5 -4 ,5  milj. D K K .
Det no rd iska  sam ordnings- och finansieringsansvare t för den fram tida 

perm anen ta  verk sam heten  m ed system atise rade  nord iska fo rskaru tb ild 
n ingskurser bö r ligga i sam m a organisation  som  an sv a ra r för den generella 
no rd iska fo rskarku rso rdn ingen . V ilka o rgan isa to riska  fö rändringar de tta  
fö ru tsä tte r av i fö rs ta  hand stödordningen  N ord iska  fo rsk a rk u rse r m åste 
y tterligare noga övervägas inför den föreslagna utbyggnaden.

N ord isk  arbetsfördeln ing  och cen tres o f  excellence i fo rskaru tb ildn ingen

F ör a tt den nord iska  d im ensionen  skall slå igenom  i hela fo rskaru tb ild 

ningen är det viktigt a tt in te enbart k o n cen tre ra  sig om  de speciella no rd is
ka fo rsk ark u rsern a , v ilkas an tal alltid av resu rsskä l kom m er a tt v ara  re la
tivt beg ränsat. E n kom pletterande m etod  fö r u tveckling  av d e t nord iska 
fo rskaru tb ildn ingssam arbete t ä r  därfö r a tt o ck så  öppna nationella  fo rsk ar
ku rser fö r de ltagare  från  övriga nord iska  länder.

Som  ett fö rs ta  fö rsök  har FPR  överenskom m it m ed U ppsala  B iom edi
cinska C entrum  (BM C) om  e tt sam arbete  om in ternationella  fo rskarku rser 
vid cen tre t. G enom  en  sam finansiering  m ellan F P R  och BM C kom m er det 
u nder en fem årsperiod  a tt årligen arrangeras fo rsk a rk u rse r på in ternatio 
nell toppn ivå  vid BM C. Vid varje kurs re se rv e ras  m inst hälften av p la tse r
na fö r no rd iska  deltagare . Specialiseringen vid en nationell in stitu tion  kan 
på  d e tta  sä tt u tny ttjas av hela N orden . F ö rsöksverksam heten  som  inletts 
1987 kan förhoppningsv is även  leda till en viss nordisk  arbetsfördeln ing  
och till a tt ex is te rande  nord iska  C en tres o f  E xcellence u tny ttjas gem en
sam t i fo rskaru tb ildn ingen .

D et ä r  än så  länge svårt a tt d ra  upp  m era form aliserade rik tlin jer för 
denna form  av sam arbete  eller a tt i förväg bedöm a det m edelsbehov som 
denna sam arbetsfo rm  kan kom m a a tt k räva. S to r vikt b ö r em ellertid  läggas 
vid m öjligheten a tt sam nord isk t u tn y ttja  ex is terande nationella fo rsk a ru t
bildningar och vid strävan  a tt e tab le ra  no rd iska  fo rsk ark u rser m ed bas i 
avancerade  nationella  fo rskn ingscen tra . Såväl FPR  som  N ord iska  fo rsk ar
ku rsers sty relse  b ö r i sam arbete  m ed nationella  forsknings- och u tb ild 
ningsm iljöer a rb e ta  v idare m ed denna m ålsättn ing.

Som huvudprincip  bo rde  en sam nord isk  användning  av forskaru tb ild - 
n ingsresu rserna  vid ex isterande cen tra  inte k räva  ex tra  resu rser. I p rak ti
ken kan dock etab lering  av en in ternationell ku rsverksam het vid fo rsk 
n ingscentra  d ä r sådana  ak tiv ite te r inte tid igare funnits fö ru tsä tta  v issa 
ex te rna  resu rstillsk o tt i in itieringsskedet. F ö r a tt bygga v idare på det 
no rd iska fo rskaru tb ildn ingssam arbete  som  in letts vid BMC i U ppsala , och 
ge m öjlighet a tt s ta rta  m o tsvarande verk sam het vid fram stående fo rsk 
ningsm iljöer även i and ra  no rd iska  länder bö r därfö r i in itialfasen nord iska
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m edel ö ronm ärkas fö r e tt p ar sådana kursordningar. På basen  av den 
sam finansieringsm odell som  gäller fö r ku rsverksam heten  vid BM C med 
såväl no rd iska , in ternationella  som  nationella  m edel kan  de årliga sam nor
diska k o stn ad ern a  fö r en sådan  kursordning  som  om fattar 3—4 in ternatio 
nella k u rser per å r  up p sk a ttas  till högst 200 000 D K K .

2.5 F orskarstipendier

Såsom  tidigare ko n sta te ra ts  m åste  e tt kvalificerat forskarutb ildn ingsför- 
lopp b es tå  av  flera olika elem ent. V id sidan av  m era form aliserade utbild- 
ningsinslag, t. ex. i form  av fo rsk ark u rse r, har m an i fo rskarutbildningen 
trad itionellt unders truk it be tydelsen  av e rfa ren h e te r från  andra ve ten sk ap 
liga m iljöer, gärna i form  av kortare  eller längre v is te lser vid u tländska 
fo rskn ingsinstitu tioner. Till de m est effek tiva in strum en ten  för a tt främ ja 
denna typ  av forskarrö rlighet hö r olika fo rm er av stipend ieverksam het. I 
det no rd iska  fo rskn ingssam arbete t finns sedan  gam m alt flera olika stipen- 
d ieform er. Sam lat ä r  den sam nord iska  s tipend ieverksam heten  dock av 
re la tiv t begränsad  om fattn ing. D et finns därfö r anledning a tt i u tvecklingen 
av det nord iska  fo rskn ingssam arbete t fästa  särskild  vikt vid stipendiernas 
sto ra  roll såväl för fo rskaru tb ildn ingen  som  fö r de nord iska fo rsk ark o n tak 
te rn a  och nätverken .

In s titu tionsbundna  stipendier

V erksam heten  vid de sam nord iska  forskn ingsinstitu tionerna  innehåller i 
dag v issa re su rse r fö r såväl he ltid sstipend ia te r m ed full lön som  m era 
typ iska  re sestipend ie r m ed begränsade  och kortvariga bidrag fö r uppehäl
le. D e äm nesbundna he ltid sstipend ierna  vid de nord iska  institu tionerna  
rep re sen te ra r sam m anlagt ca  30 å rsv e rk  (i v issa  fall kan ett årsstipendium  
fördelas på  flera m ottagare  u n d er e tt år). H eltid sstipend ierna  är k o ncen tre 
rade till e tt fåtal institu tioner. O m kring hälften  av stipend ierna  finns i dag 
hos N ord iska  in s titu te t fö r teo re tisk  atom fysik  (N O R D IT A ), m edan en 
tred jedel av stipend ierna  är fö rdelade m ellan det nord iska  vulkanologiin- 
stitu te t (N O R D V U L C ) respek tive  N o rd isk a  kollegiet fö r fysisk  oceanogra
fi. Å ters tående  heltid sstipend ier e lle r stipendieliknande tjän ste r ingår i 
re su rse rn a  fö r det no rd iska  asien fo rskn ingsinstitu te t (C IN A ), s jö rä tts in sti
tu te t och fo lkd ik tn ingsinstitu tet.

O bundna m ob ilite tsstipend ier

D etta  system  m ed e tt beg ränsat an tal äm nesbundna stipend ier kom plet
teras av den generella  stipendieordn ingen  ” N ord iska  fo rsk arstip en d ie r” . 
S tipend ierna  sy fta r till a tt m öjliggöra fö r fo rskare  och fo rskarstuderande 
från  e tt no rd isk t land a tt u nder en  begränsad  tid  bedriva  fo rskn ingsverk 
sam het vid en vetenskaplig  institu tion  i e tt annat no rd isk t land. S tipend ier
na är re la tiv t sm å och  av se r en d ast täck a  re sek o stn ad er och m eru tg ifter för 
uppehälle t i d e t an d ra  landet. S tipend ierna  fö ljer p rinc iperna  fö r det nor-
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diska tjän stem an n au tb y te t och  u tgår från  a tt s tipendiaten  nationellt h a r en 
tjän st från  vilken lönen kan  behållas u nder stipend iev iste lsen . A r 1987 
d isponerar stipendieordningen  ö v er en budget på  2 milj. D K K , v ilket ger 

u trym m e fö r ca  250 stipend iem ånader som  fö rdelar sig på  ca  6 0 -7 0  stipen
d ia te r beroende på  stipend ie tidens längd. D en ty p isk a  stipendietiden  vari
e ra r från  tv å  till sex  m ånader, m en både kortare  och längre stipend ier än 
de tta  fö rekom m er ofta.

N ord iska  fo rsk a rk u rse rs  sty re lse , som  adm in is tre ra r stipendieordn ing
en, har fö reslag it en u tbyggnad av ordningen m ed en expansionstak t om 
10 %  p e r å r, dvs. 200000 D K K  eller ca  25 s tipend iem ånader årligen. M ed 
b eak tande av det s to ra  behove t både av re la tiv t kortvariga  m obilite tssti
pend ier, ty p isk t på  tv å  till fy ra  veckor, inte m inst fö r redan  verksam m a 
fo rskare , och av längre s tipend iev iste lser, speciellt fö r fo rskarstuderande , 
finns det anledning a tt överväga en re la tiv t hög am bitionsn ivå vid u tbygg
naden av stipendieordningen . E n årlig ak tiv ite tsökn ing  på  0,5 milj. D K K  
u nder fyra  å r  skulle innebära  en fö rdubbling av an ta le t stipendiem ånader. 
D etta  kunde e rb juda  en rimlig ram  för såväl ökat an tal stipend ia te r som  
längre stipend iev iste lse r och  flera  kortvariga  m obilite tstipendier.

En viktig m otivering fö r denna m era am bitiösa utbyggnad vore att o ckså  
öppna m öjligheter av  a tt bevilja s. k. ” tw inning g ran ts” , dvs. en form  av 
sam arbe tsstipend ie r fö r tv å  sam verkande fo rskn ingsinstitu tioner eller 
p ro jek tg rupper. De tv å  in stitu tionerna  eller fo rskn ingsgrupperna  söker 
tillsam m ans e tt an ta l s tipend iem ånader som  u nder en  viss tid fritt kan 
d isponeras av p ro jek tens fo rskare  fö r v is te lse r hos den  and ra  fo rskarg rup

pen.

N ord isk  industriforskaru tb ildn ing

E n ny form  av fo rskaru tb ildn ingssam arbete  genom  stipend ieverksam het 
u tgörs av den  nord iska  industrifo rskaru tb ildn ingen , som  bygger på  ett 
av ta lsb ase ra t p ro jek tsam arb e te  m ellan e tt företag  i e tt nord isk t land , en 
vetenskaplig  institu tion  i e tt anna t land och  en stipendiat m ed avslu tad  
akadem isk  u tb ildning. D en fo rsk arstu d eran d e , som  genom går en nordisk  
industrifo rskaru tb ildn ing , är anställd  eller anställs i det ak tuella  fö retaget 
fö r e tt fo rskn ingspro jek t inom  e tt om råde där fö re taget b ed river FoU - 
verksam het. U tb ildn ingstiden  fö rdelas m ellan forskning i fö re taget sam t 
utbildning och forskn ing  vid den involverade un iversite ts institu tionen .

Syftet m ed den  no rd iska  industrifo rskaru tb ildn ingen  är a tt s tä rk a  den 
nord iska  tekn isk -industrie lla  fo rskaru tb ildn ingen  och inom  denna främ ja 
överföring  av  teknologi och expertis  m ellan de nord iska  länderna . Industri
forskaru tb ildn ingen , som  in rä ttades 1986, b es tå r av 2 -3 -å r ig a  he ltid ssti
pend ier m ed full lön. O rdningen , som  sam finansieras av N ord iska  Indu 
strifonden  och det respek tive  fö re taget, h ar p lanera ts a tt i fö rsta  om gången 
om fatta  36 stipend ier eller u tb ildningsförlopp.
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D et h a r em ellertid  hittills v isat sig re la tiv t tid sk rävande a tt u ta rb e ta  de 
individuella 2 -3 -å r ig a  u tb ildn ingsp lanerna  m ed p ro jek tbeskrivn ingar. De 
nödvändiga av ta len  m ellan e tt fö retag , en u tb ildn ingsinstitu tion  och en 
fo rsk arstu d eran d e  har k räv t m o tsvarande tid . De fö rs ta  nord iska  industri
fo rskaru tb ildn ingarna  har därfö r ku n n a t in ledas fö rst från bö tjan  av 1987. 
N ågra  egentliga konk lusioner av e rfa ren h e te r från  industrifo rskaru tb ild 
ningen kan  följaktligen in te  ännu  göras när det gäller denna sam arbets- 
form s an v ändbarhe t på  an d ra  om råden .

O bundna heltid sforskarstipendier

U tö v e r de fåtaliga in stitu tionsbundna  s tipend ia ttjän ste rna  vid de sam 
nord iska  institu tionerna  sam t fö rsöksverksam heten  m ed nord isk  industri
fo rskaru tb ildn ing  saknas egentliga no rd iska  fo rskarstipend ia ttjän ste r. D et 
har em ellertid  länge varit e tt s ta rk t önskem ål a tt det skulle finnas genere l
la, fullt finansierade nord iska  heltid sfo rskarstipend ier.

R edan 1974 fram lade m in isterrådets dåvarande rådgivande kom m itté  för 
forskn ing  (R K F) e tt förslag  om  in rä ttande av nord iska fo rskarstipend ie r i 
form  av fu llt av lönade heltid sstipend ia te r, finansierade  över m in isterrådets 
budget. E fte r beredning  i k u ltu rav ta le ts  organ sändes förslaget som  en del 
av en m era om fattande handlingsplan  på  fo rskn ingsom rådet på  rem iss 
bl. a. till de nationella fo rskn ingsråden . Sam tliga forskn ingsråd  unders trök  
i sina rem issvar be tyde lsen  av a tt de no rd iska  vetenskapliga k o n tak te rna  
fö rstä rk s. I synnerhe t ansåg  m an d e t viktigt m ed in sa tse r fö r de yngre 
fo rskarna  och fö r e tt no rd isk t fo rskaru tb ildn ingssam arbete . E tab leringen  
av en ordning m ed fullt finansierade  nord iska  fo rskarstipend ie r ansågs som 
m ycket cen tra l fö r fo rskn ingssam arbete t och fo rskningsråden  rekom m en
derade ku ltu rav ta le ts  o rgan a tt k o n cen tre ra  sina in sa tse r på in rä ttan d e t av 
en sådan  stipendieordn ing  och på  an d ra  å tgärder som  kunde främ ja fo rs
k a rkon tak te rna . P å basen  av d essa  förslag  in rä ttade  m in is terrådet 1979 en 
försöksordn ing  m ed nord iska  fo rskarstipend ie r respek tive  no rd iska  for- 
skarsym posier. M ed anledning av  de begränsade  m öjligheterna till re su rs 
ökningar på  ku ltu rbudgeten  kom  fo rskarstipend ie rnas u tform ning a tt av 
v ika från  det u rsprungliga förslaget. D en m obilite tsordning  som  inrä ttades 
skulle i fö rs ta  om gången erb juda e tt stöd  fö r re so r och uppehälle m en utan 
betaln ing av lön u n d er stipendietiden . S tipendiernas slutliga utform ning 
m otiverades o ck så  av strävan  a tt även  m ed begränsade re su rse r uppm unt
ra  så  m ånga fo rskare  och fo rsk arstu d eran d e  som  m öjligt till en  nordisk  
m obilitet.

B ehovet av  fullt finansierade nord iska  fo rskarstipend ier har em ellertid  
knappast m inskat u n d er den  tid den näm nda nord iska  m obilitetsordningen 
varit i funk tion . I e tt u tta lande våren  1987 till N o rd iska  råde t angående det 
no rd iska  fo rskaru tb ildn ingssam arbete t fram håller N ord iska  akadem ikerrå
d e t be tydelsen  av a tt u p p rä tta  fullt finansierade nord iska fo rskn ingsstipen
d ier. E nligt akadem ikerråde t bo rde  ordningen byggas upp gradvis m ed
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sikte på att o rdningen e fter en  treå rsp erio d  skulle om fatta  m inst 100 stipen
dier.

In rä ttande t av sådana stipend ier skulle innebära en avsevärd  n ivåhöj
ning i det nord iska fo rskaru tb ildn ingssam arbete t m ed betydande nya m öj
ligheter a tt flexibelt u tn y ttja  specia lkunskaperna  i de olika forskningsm iljö
erna  ö ver hela  fä lte t. E n sådan stipendiatordning  skulle också  fö rbä ttra  
m öjligheterna a tt genom föra sam nord iska  fo rskningspro jek t i vilka av lö
ningen av forskare  o fta är e tt avgörande h inder.

D ylika nord iska  fo rskarstipend ie r bö r m otsvara  nationella fo rskarrek ry - 
te ringstjän s te r både i fråga om  kom petenskrav  och lön. S tipendietiden  bör 
vara  m inst e tt ha lv t och högst tre  år. F rågan  om  hur stipendieordningen 
p rak tisk t skall adm in is treras b ö r p rec ise ras  y tterligare , m en en naturlig 
huvudprincip  bö r v ara  a tt tillsättn ingen  sker på basen av en forsknings-/ut- 
bildningsplan och en vetenskaplig  bedöm ning av den sökande. T illsättn ing
en bör ske på nord isk  n ivå m en bedöm ningsprocessen  bör involvera den 
m ottagande institu tionen  och eventuellt o ckså  relevant nationellt fo rsk 
ningsråd.

K ostnaderna  fö r e tt stipend ieår inom  en sådan  stipendieordn ing  kan 
variera  beroende på  o lika nationella  lönevillkor. G enom sn ittskostnaderna  
kan dock  u p p sk a ttas  till 200000 D K K . M ot denna bakgrund är det knap
past rea listisk t a tt ens på sikt fö rvän ta  sig att en sådan stipendieordning 
m ed endast sam nord iska  m edel kan kom m a att uppgå till de fö reslagna 100 
stipendierna. M ed anledning av de tidigare an fö rda  m otiveringarna är det 
dock angeläget a tt nu som  en fö rsöksordn ing  i begränsad  skala p rak tisk t 
p röva  effek terna  av  no rd iska  fu lltidsstipendier. En rimlig ram  fö r en fö r
söksordning kunde vara  en fem årig verksam het med ett successiv t ökande 
antal stipend ieårsverk  från m inst 10 till högst 30 per år.

2.6 N ordiska  handledare och gästlärare — nordiska gästpro fessorer

I en system atisk t och m ålm edvetet p lanerad  forskaru tb ildn ing  ingår flera 
sam verkande och av varand ra  beroende elem ent. Vid sidan av form alise- 
rad underv isn ing  och  v istelse  i flera ve tenskapliga m iljöer -  i d e tta  sam 
m anhang rep resen te rad e  av nord iska  fo rskaru tb ildn ingskurser och nord is
ka fo rskarstipend ie r -  ä r det cen tra la  e lem entet i e tt effektivt fo rskaru t- 
bildningsförlopp en kom peten t och insp irerande handledning. H and led 
ning av den fo rsk arstu d eran d e  är en sida av fo rskaru tb ildn ingen  som  såväl 
i fråga om  trad itioner och re su rse r som  beträffande form ella krav har stora  
varia tioner både inom  och  m ellan de nord iska  länderna. I e tt nordiskt 
fo rskaru tb ildn ingssam arbete  som  sy ftar till a tt gem ensam t u tn y ttja  special
kunskaperna  i olika fo rskaru tb ildn ingsm iljöer i N orden  ä r det em ellertid  
naturligt a tt överväga en m odell för hu r högt kvalificerade fo rskare , t. ex. 
s. k. fo rskarp ro fesso re r, som  u nder olika beteckningar finns i de nord iska 
länderna, kunde på ta  sig v issa  no rd iska handledningsuppgifter.

B ehovet av denna form  av handledning och kunskapsöverföring  mellan



1660 A 83/k: Bilaga 2

länderna  gäller självfallet främ st högt specialiserade om råden , om råden 
som  ä r nya och i snabb u tveckling  och  sm ala om råden  m ed få kvalificerade 
forskare  i v a ije  land. E tt sådan t system , d ä r nationella fo rskare  m ålm edve
te t u tny ttjas fö r nord iska  handledningsuppgifter, to rde  inte fö ru tsä tta  nå
gon egen finansieringsordning. F inansiellt b ö r sy stem et kunna förverkligas 
genom  en flexibel användning  av de fo rskarstipend ie r som  tidigare om ta

lats.
U tö v e r den  ovan  behandlade m era individuella fö rstärkn ingen  av fo rs

karutb ildningen ä r de t viktigt a tt o ckså  u tveck la  and ra  m ekanism er som  
kan bringa in nya im pulser i fo rskaru tb ildn ingen  och  forskningsm iljöerna. 
E tt system  m ed nord iska  g ästp ro fessu rer fö r fram stående fo rskare , som  
kan kom m a såväl från  e tt no rd isk t land som  från  om råden  u tan fö r N orden , 
kan u tgöra en an vändbar m odell fö r den  åsy ftade  kunskapsöverföringen .

D en p rak tiska  funktionen  av m odellen kan sk isseras p å fö ljan d e  sätt. En 
un iversite ts in stitu tion  m ed e tt avan ce ra t fo rskaru tb ildn ingsprogram  bör 
kunna ansöka  om  nord iska  m edel för inbjudan av en i förväg vidtalad 
fram stående fo rskare  från  e tt anna t land. F o rskaren  skall som  nord isk  
gästp ro fesso r främ ja en in ternationalisering  av  forskarutb ildn ingsm iljöerna 
och  m edverka  i de undervisnings- och  fo rskn ingsak tiv ite ter som  ingår i det 
ak tuella  fo rskaru tb ildn ingsprogram m et vid institu tionen . Ä ven fo rsk a rs tu 
derande från  an d ra  in s titu tioner b ö r kunna indras i den nord iska g ästp ro 
fesso rns verksam het. L ängden  p å  de nord iska  gästp ro fesso rernas v e rk 
sam het m åste  kunna v arie ra  flexibelt m en den  m est effektiva in sa tsen  kan 
förm odligen uppnås genom  v is te lse r på  2 - 6  m ånader.

D et ä r  inte b ara  i renod lade  fo rskaru tb ildn ingssam m anhang  sådana n o r
diska gästp ro fesso rer kan bli till s to r ny tta  fö r kunskapsöverföring  och 
kom petenshöjning. M odellen bö r således också  kunna användas som  ett 
m edel a tt fö rnya  och  fö rstä rk a  forskningen vid m indre fo rskn ingsinstitu tio 
ner. D en specia lkom petens som  kan finnas hos en speciell fo rskargrupp  i 
e tt land eller i fo rskarm iljöerna  i några av de nord iska  länderna  b ö r via en 
nord isk  g äs tp ro fesso r kunna u tny ttjas fö r a tt i e tt annat no rd isk t land , som  
stå r svagt p å  det ak tuella  fä lte t, bygga upp  forskningsm iljön  vid e tt un iver
sitet, e tt fo rskn ingsinstitu t eller e tt företag .

L iksom  när det gäller bedöm ningen ovan  av finansieringen av ett system  
m ed nord isk  handledning av fo rskarstuderande  bör e tt system  m ed nord is
ka g ästp ro fesso rer på sikt kunna ingå i en generell fo rskarstipendieordn ing  
där m edlen flexibelt kan  användas fö r olika ändam ål. I e tt uppbyggnads
skede kan det dock vara  ändam ålsenlig t a tt fö r en  fö rsöksperiod  öronm är- 
ka  särsk ilda m edel fö r e tt no rd isk t gästp rofessorprogram . R edan  inom  
ram en fö r 2 - 3  å rsv erk , till en  sam m anlagd kostnad  av ca  1 milj. D K K , 
kunde årligen e tt tio tal nord iska  gästp ro fesso rv is te lse r på  2 - 6  m ånader 
fö rverkligas. D etta  to rde  v ara  en tillräcklig  om fattn ing på  årsbas för a tt 
under några å r  p röva  användbarhe ten  och effek terna av e tt nordiskt 
gästp ro fesso rp rogram .
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2 .7  F örstärkning av vissa u tb ildn ingsom rådens fo rskn in g sa n kn y tn in g

D et finns ett an tal u tb ildn ingsom råden  som  trad itionellt b e trak ta ts  som
icke-akadem iska m en som  under de senaste  åren  i flera av de nord iska 
länderna e tab le ra ts  på  un iversite tsn ivå . D et kan gälla t. ex. konstom råde
na, de s. k. k rea tiva  u tb ildn ingarna. På såväl m usikom rådet, bild- och 
form om rådet som  scenom rådet finns i dag un iversite tsu tb ildn ingar och 
även egna högskolor i N orden . 1 viss u ts träckn ing  kan på om rådena även 
avläggas fo rskarexam ina. A ndra  om råden  som  på  m otsvarande sä tt nyli
gen e tab le ra ts  i un iversite ten  är vårdom råde t, pedagogikom rådet och soci
alt arbete .

D essa u tb ildn ingar har kom m it olika långt i fråga om  fo rskn ingsankny t
ning och när d e t gäller a tt u tveck la  en forskning om kring det arbetsfält 
u tb ildningarna gäller. D en ak tuella  frågan är hu r m an kan b idra till u tv eck 
lingen av de nya forskn ingsom råden  som  behövs för a tt ge vetenskaplig  
grund åt u tb ildn ingarna. Inom  om vårdnadsforskn ing  och socialt a rbete  har 
nord iska fo rsk ark u rser redan  arrangera ts  och inom vårdforskningen har 
nyligen in letts en kursserie  med system atiserade  nord iska fo rskaru tb ild 
ningskurser.

S tödordningen N ord iska  fo rsk ark u rser har också  givit anslag till äm nes- 
d idak tiska sym posier, som  gäller forskning av betydelse  fö r olika lä ra ru t
bildningar. Ä ven konstnärliga u tb ildningar har i några fall få tt bidrag till 
no rd iska m etodku rser och sym posier av u tveck lingskarak tär. I flera fall 
befinner sig a rb e te t m ed utb ildn ingarnas forskningsanknytn ing  dock i ett 
så  tidigt skede att det knappast ännu  ä r ak tuellt m ed vetenskapliga sym po
sier eller fo rskaru tb ildn ingsku rser av den typ som  ovan d isku te ra ts för de 
m era e tab lerade  fo rskningsom rådena.

Sam tidigt kan d e t ju s t vid u tvecklingen av forskn ingsanknytn ing  för 
dessa utb ildningar vara  en sto r fördel a tt kunna e tab lera  ko n tak te r mellan 
olika nord iska m iljöer och att använda det nord iska sam arbetet som  en 
gem ensam  bas fö r ko n tak te r m ed u tom nord iska  forskningsm iljöer på om 
rådet. Ä ven om  en egentlig  forskningsn ivå inte ännu kan anses e tab lerad  
på alla d essa  om råden  kan det vara  värdefullt att inom  ram en för de 
generella  stödordn ingarna  på  forskn ingsom rådet kunna avsä tta  m edel för 
no rd iska p laneringsm öten  för a tt b ereda  en väg fö r fram tida nordiskt 
fo rskn ingssam arbete  e ller vidare in ternationella  fo rskn ingskontak ter.

2.8 N ord iska  fo rska rsym p o sier , w orkshops och p laneringsm öten  — nor
diska fo rskn in g sn ä tverk

F ör fo rsk a rk o n tak te rn a , den vetenskapliga fö rnyelsen  och den löpande 
vetenskapliga kom m unikationen  i N orden  är no rd iska  fo rskarsym posier 
och olika fo rm er av fo rskarm öten  av helt avgörande betydelse . E tt av de 
bästa  sä tten  a tt fö rstä rk a  den nord iska forskningen är genom  forsknings
nätverk  såväl m ellan un iversite t och högskolor i o lika länder som  m ellan 
den grundläggande forskningen och fö re tagssek to rn . V ikten av a tt utveck-
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la enk la  k o n tak tskapande  ak tiv ite te r i fo rm  av tillräckliga, flexibla och 
lättillgängliga generella  m edel fö r stöd  till nord iska  p laneringsm öten , fö r
p ro jek t, sym posier, w orkshops och  k o n tak tbesök  kan  därfö r inte överskat-

N o rd isk a  vetenskapliga kon feren ser, sym posier och w orkshops arrange
ras både inom  ram en  fö r de sam nord iska  in s titu tionernas och de nationella 
vetenskap liga  fö ren ingarnas o rd inarie  verk sam het, såväl m ed nationella 
som  nord iska  m edel. D enna verk sam het kan  dock  en d ast delvis finansieras 
m ed de näm nda o rganens egna resu rser.

H ärtill kom m er e tt s to rt behov  av m edel fö r olika fo rm er av fo rskarm ö- 
ten  inom  d e t icke-institu tionaliserade  sam arbete t. F ö r a tt tillm ötesgå d essa  
behov  finns i dag p å  nord isk  n ivå tv å  generella  stödordn ingar av re la tiv t 
begränsad  om fattn ing, näm ligen N o rd isk a  ku ltu rfonden  och N ord iska  fors- 
karsym posier. K u ltu rfondens årliga anslag p å  forskn ingsom rådet uppgår 
till 1,5—2 milj. D K K  och  gäller vanligen bidrag  till kon ferenser, w ork 
shops, p laneringsm öten  och  v issa  an d ra  no rd iska  sam arb e tsk o stn ad er i 
anslu tn ing till sam nord iska  forskn ingspro jek t. F rågan  om  kulturfondens 
u tveckling  och  fram tida  roll behand las i handlingsplanens ku ltu ravsn itt.

A nslaget fö r N ord iska  fo rskarsym posie r uppgår 1987 till 1,6 milj. D K K . 
Syftet m ed denna stödordn ing  ä r a tt generellt främ ja och stä rk a  det ve ten 
skapliga u tb y te t i N o rden . D etta  sk e r genom  stöd  till fo rskarkon ferenser, 
sym posier och  an d ra  fo rskarm ö ten  som  sy ftar till e tt e rfa renhe tsu tby te  i 
fråga om  nya  m etoder och nyskapande vetenskap liga  a rb e tssä tt. A ndra 
viktiga k rite rie r fö r m edel från  denna stödordning  ä r a tt ak tiv ite ten  b e 
hand lar e tt avg ränsat p rob lem om råde belyst u r tvärvetenskap lig  synvinkel 
e ller gäller sådana forskn ingsom råden  där d e t nord iska  sam arbete t inte 
tidigare h a r kunnat u tveck las. S tödordningen  ä r så  begränsad  a tt det inte 
hittills varit m öjligt a tt bev ilja  m edel fö r en egentlig to talfinansiering  av 
fo rskarkon ferenser och sym posier. M edlen fördelas därfö r som  bidrag för 
täckande av sådana u tg ifter som  speciellt p åv e rk a r sym posiets innehåll 
och kvalite t, in te m inst re so r och uppehälle fö r u tom nord isk  expertis, 
fö redragshållare  och  arrangörer.

D et finns i dag en m ycket sto r översökn ing  av m edel från  stödordningen 
och N ord iska  fo rsk ark u rsers  sty re lse , som  adm in istrerar ordningen , har 
föreslagit en treårig  u tbyggnadsp lan  m ed en ak tiv ite tsökning  om m inst 
20 %  p er år.

M ed tanke på  det s to ra  behovet av m edel inte bara  för fo rskarkonferen- 
ser och sym posier u tan  också  fö r m ånga an d ra  fo rm er av nord iska fo rsk ar
m öten , t. ex . p laneringsm öten  och  w orkshops m. m ., finns det anledning 
a tt överväga t. o. m. en betydlig t kraftigare  expansionstak t. E n  avvägning 
av ökningsbehovet b ö r även  göras i fö rhållande till d im ensioneringen av de 
andra  sam arbetsfo rm erna  såsom  fo rsk a rk u rse r och  fo rskarstipend ier för 
a tt kunna uppnå e tt flexibelt och  välfungerande sam spel m ellan de olika 
nätverk sak tiv ite te rna .
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3 Norden i det internationale forskningssam arbejde

I alle industria liserede  lande b e trag tes  forskning i dag som et m eget 
vigtigt grundlag  fo r den  frem tidige p roduk tion  og den fo rtsa tte  økonom iske 
udvikling. M ed den  stadig  tæ tte re  m arkedsm æ ssige in tegration  m ellem  
landene e r sam arbejde om  forskning  og udvikling derfo r kom m et til at 
indtage en m ere cen tra l rolle end tidligere.

D et e r  endv idere  k a rak te ris tisk  a t sam arbejdet såvel om den grundlæ g
gende forskn ing  som  om  den ” p rekom pete tive  fa se”  i udvik lingsprocessen  
foregår på tvæ rs a f  landegræ nser og m arkedsopdelinger, ikke m indst i 

E uropa.
M in isterrådet h a r flere gange u nders trege t at det nord iske fo rskn ings

sam arbejde ikke m å vende ryggen im od den øvrige verden , m en at det 
tvæ rtim od skal ben y tte s  som  en p latform  fo r en endnu b redere deltagelse i 
såvel europæ isk  som  in ternationalt fo rskn ingssam arbejde. D enne holdning 
e r b asere t på  de ø n sk e r som  de nord iske fo rskerm iljøer gentagne gange har 
givet ud tryk  for.

Inden for g rundforskn ingssam arbejdet i E u ropa  er alle nord iske lande 
tilkny tte t det generelle sam arbejde, d e r fo regår gennem  European Science  
F oundation  (E SF ). E S F  e r bl. a. hovedansvarlig  fo r et sæ rligt program  om 
opbygning a f  ne tvæ rk  m ellem  forskere  fø rst og frem m est indenfor na tu rv i
d enskab , hum an io ra  og sam fundsvidenskab . De nord iske forskningsråd  på 
de respek tive  om råder er m edlem m er a f  E S F  og de koo rd inerer ofte 
synspunk terne , ligesom  der har væ ret en vis arbejdsdeling  og ro tation  
m ellem  de nord iske landes rep ræ sen tan te r i forskellige organer.

En væ sentlig  del a f  det eu ropæ iske  fo rskningssam arbejde foregår i en 
ræ kke m ere specia liserede  fo rskn ingsorgan isa tioner/in stitu tioner som  E u 
ropean  M olecu lar Biology L abora to rium  (E M B L ), C onseil E uropéen  pour 
la R echerche N uclea ir (C E R N ), E u ropean  Space A gency (ESA ) og E u ro 
pean S ou thern  O bserva to ry  (ESO ). U d over selve m edlem sskabet har de 
fleste nord iske lande endv idere  særlige bevillinger til fø lgeforskningen m ed 
henblik  på at sikre det bedst mulige sam spil m ellem  den hjem lige forskning 
og sam arbejdsak tiv ite terne .

Inden fo r E F  e r der i de senere å r  e tab le re t en ræ kke sam arbejd sp ro 
gram m er for forskning  og udvikling på sæ rligt højt p rio rite rede  om råder. 
B landt d isse p rogram m er kan næ vnes E S P R IT  (datateknologiforskning), 
B R ITE  (grundforskning inden fo r industriel teknologi), R A C E  (forskning 
inden for avan ce re t kom m unikationsteknolog i) og det ne top  igangsatte 
p rogram  inden fo r b io teknologisk  F oU . De nord iske lande, der s tå r uden 
for E F . de ltager ak tiv t i E F s sam arbejde på fo rskn ingsom rådet dels i kraft 
a f bila terale  sam arbe jd safta le r om  fo rskningsspørgsm ål, dels i form  a f et 
næ rt sam arbejde m ellem  E F  og E F T A . En tæ t k on tak t både u nder fo rb ere
delsen og gennem førelsen  af de forskellige sam arbe jd sp ro jek te r inden for 
disse p rogram m er vil væ re til fordel for alle nord iske lande. Det vil blive
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overveje t om  der e r  behov fo r yderligere in itia tiver fo r at s ty rke  dette  

kon tak tarbejde .
V ed siden a f  de her næ vnte eu ropæ iske sam arbejd sak tiv ite ter er d e r for 

ca. 2 år siden e tab le re t en ny sam arbe jd sstruk tu r m ellem  europæ iske 
forskningsm iljøer og den eu ropæ iske industri kaldet E U R E K A . De no rd is
ke lande deltager alle ak tiv t i d e tte  sam arbejde i næ r kon tak t m ed hv eran d 
re. Således har de nord iske lande i fæ llesskab lavet en præ sen ta tion  af 
deltagelsen  i E U R E K A  og a f poten tie lle  sam arbe jd sp ro jek te r i Paris i maj 
1987. D ette  sam arbejde koo rd ineres gennem  nationale  sek re ta ria te r , der 
også har ståe t fo r tilre tte læ ggelsen  a f  de specielle  nord iske m in isterm øder 
fo r de E U R E K A -ansvarlige  m in istre , der h a r væ ret holdt i den forløbne 
tid. D e nord iske lande vil fo rtsa t deltage ak tiv t i E U R E K A -sam arbejdet og 
koord inere  arbejdet.

På m ange om råder e r  den m oderne forskning m eget ud rustn ingskræ ven
de. Sam tidig e r  den ofte tvæ rv idenskabelig  i sin k a rak te r og involverer 
derfo r ganske sto re  -  og b landede -  fo rskerg rupper. D ette  e r  en  væ sentlig 
del a f  baggrunden  for, a t d e r i de sidste 2 0 -2 5  å r e r  b levet ivæ rksat en del 
sto re  in ternationale  sam arbe jd sp ro jek te r, der har sigtet på at udbygge den 
grundlæ ggende viden om  jo rd k lo d en  og dens udvikling.

I m ange å r v a r d e t alm indeligvis de enkelte  lande eller fo rskerg rupper, 
der hver for sig tog stilling til den even tuelle  deltagelse i d isse større 
program m er. M en i de a llerseneste  å r  e r  der opståe t en ny tendens i form  af 
nye egentlige fæ llesnord iske sam arbejdso rganer som  led i tilknytning til 
s tø rre  in ternationale  p ro jek te r f.eks i form  a f nord iske konsortier.

Som  eksem pel kan næ vnes d e t no rd iske op tiske te leskop  (N O T) på L a 
Palm a, hvor de no rd iske lande i fæ llesskab opfø rer e t op tisk  te leskop  i en 
in ternational ” te le sk o p p ark ” . D ette  p ro jek ts anlæ gsom kostn inger finansi
eres efter en særlig aftale a f  de involverede nationale fo rskningsråd  og 
N ord isk  M in isterråd , m ens d riftsom kostn ingerne til sin tid skal dæ kkes 
fuldt ud a f de nationale  fo rskn ingsråd  og de deltagende forskningsgrupper.

D en nord iske deltagelse i O cean  Drilling Program m e (ODP) er et ek sem 
pel på at de no rd iske lande har e tab le re t e t ” delkonso rtium ” inden for et 
stø rre  konsortium  a f  m indre lande. D et nord iske ” delkonso rtium ” , der 
tegner sig fo r halvdelen  af e t m edlem skab a f O D P, er fo r ca. 85 %  vedkom 
m ende beta lt a f  na tionale  m idler hovedsagelig  fra fo rskn ingsrådene, m ens 
de sidste ca. 15 % betales a f  N ord isk  M in isterråd . Det nordiske ” delkon
so rtium ” e r basere t på en aftale m ellem  de 5 landes naturvidenskabelige 
fo rskningsråd , der d e re fte r som  en blok har indgået kon trak t m ed de øvrige 
konsortiedeltagere  og O D P ’s øvrige m edlem m er.

D er har væ ret s to r in teresse  fo r d isse nye form er for fæ llesnordisk  
deltagelse i in ternationalt fo rskn ingssam arbejde og det er m in isterrådets 
opfatte lse  at sam arbejdet e r  til s to r fordel fo r de deltagende fo rskerg rup
per. D er b ø r derfo r arbejdes v idere  m ed at udvikle m odeller for de tte  
sam arbejde.
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U den at tage stilling til de konkre te  forslag skal det næ vnes, at der for 
tiden foreligger flere forslag  om  etab lering  a f helt nye sam arbejdsp ro jek ter 
e ller om fattende udv ide lse r a f  eksis te rende  og m in isterrådet finder at m an 
bør overveje  fo rm erne fo r et næ rm ere nord isk  sam arbejde.

D er fø res fo r ø jeb likket fo rhandlinger om de nord iske landes tilslutning 
til den eu ropæ iske synkro tronstrå lingsfac ilite t (E SR F), d e r skal bygges i 
G renoble. D et nu foreliggende m ateriale v iser, at det vil blive så  dyrt at 
deltage i p ro jek te t, at de nord iske lande ikke vil kunne få råd til at deltage i 
p ro jek te t hver for sig. Såfrem t nord iske fo rskere derfo r skal have mulighed 
for igennem  et m edlem skab  at kunne udny tte  denne nye forskningsfacili
te t, e r  et fæ llesnord isk  m edlem sskab  form entlig  den eneste  m ulighed. 
M in isterråde t vil i sam arbejde m ed de berø rte  forskningsråd  og fo rsk er
grupper arbejde  v idere  m ed d isse bestræ belser.

I det in ternationale  forskerm iljø  er en ræ kke g rupper i gang m ed at 
udarbejde forslag både til udbygning a f en del a f de nuvæ rende sam ar
bejdsp rogram m er og til p rogram m er på  helt nye om råder. N ord iske fo rsk e
re er aktive i en ræ kke a f  d isse g rupper. H ovedreg len  fo r en eventuel 
fæ llesnordisk  deltagelse  vil også frem over væ re, at den skal financieres af 
nationale m idler, d e r er afsat til frem m e a f in ternationalt fo rskn ingssam ar
bejde. M en d e t vil blive næ rm ere overveje t om  og i g ivet fald hvorledes, 
m in is terrådet kan s tø tte  d isse ak tiv ite ter.

4 Utvikling av de nordiske forskningsinstituttene og sam arbeidsorganene

De nord iske institu sjoner og sam arbeidso rganer på forskningsom rådet 
d ek k er et b red t spek trum  av sam arbeidsom råder og sam arbeidsform er. 
D er finnes re la tiv t store  fo rskn ingsin stitu tte r m ed over 30 ansa tte  og der 
finnes sam arbe id so rganer u ten  personale , hvis viktigste oppgave er å ko o r
dinere nasjonale og sam nord iske v irksom heter. T em atisk  spenner de over 
o m råder fra fo lked ik tn ing  til teo re tisk  atom fysikk  og de fleste eksisterte  
a llerede innen den nord iske ku ltu rav ta len  tråd te  i kraft.

M an kan inndele in s titusjonene og sam arbeidso rganerne  i følgende 
hovedkategorier:

a) fo rskn in g s in stitu tte r , dvs. de som  har en eller flere vitenskapelige 
m edarbeidere

b) generelle stø tteordn inger, som  u tdeler stø tte  til forskningsform ål e tte r 
søknad (ku rser, stipend ier, sym posier og andre sam arbeidsp rosjek ter)

c) fagspesifikke sam arbeidsorganer  som  koord inerer eller in itierer sam 
arbeid  innen avgrensede  om råder og som  ofte u tde le r stø tte  til fo rsk 
ningsform ål e tte r  søknad (s tipend ier, sem inare r m. v.)

Til kategori a) hører:
-  N ord isk  institu tt for fo lkediktn ing (N IF)
-  C en tra lin s titu tte t fo r no rd isk  A sienforskning (C IN A )

53 -17-336 N ordiska rådet
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-  N ord isk  vulkanologisk  institu tt (N O R D V U L C )
-  N ord isk  in s titu tt fo r sam funnsplanlegging (N O R D PL A N )
-  N ord isk  institu tt fo r teo re tisk  atom fysikk (N O R D ITA )
-  N ord isk  in s titu tt fo r sjø re tt
-  N ord isk  dokum en tasjonssen tra l for m assekom m unikasjonsforskn ing  

(N O R D IC O M ).
D isse behand les i d e t følgende i kap. 4.1.

K ategori b)
-  N ord iske fo rskerku rse r
-  N ord iske  fo rskerstipend ie r og
-  N ord iske  fo rskersym posier

D isse in stitu sjonene e r behand le t tid ligere. D essu ten  vil en  her kunne 

plassere:
-  N ord isk  sam arbeidso rgan  for v itenskapelig  inform asjon (N O R D IN FO ),
-  N ord isk  som m erun iversite t (N SU )
som  begge har innebygget en vesentlig  fleksib ilitet i sine ak tiv ite te r og som  
spenner over flere fagom råder. D isse to  institu sjonene behandles likeledes 
i det følgende under kap. 4. 1.

H ertil kom m er N ord isk  ku ltu rfond , som  gir stø tte  også til fo rskn ingsfor
m ål, hovedsakelig  i form  av b idrag  til konferanser, sem inarer, m . v .

U nder kategori c) hø re r fo r tiden følgende å tte  m indre sam arbeid so r
ganer som  behandles næ rm ere i kap 4.2:
N ord isk  kollegium  fo r m arinbiologi 
N ord isk  kollegium  for økologi 
N ord isk  kollegium  fo r fysisk  oceanografi 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  fo r ark tisk  m edisinsk  forskning 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  fo r in ternasjonal politikk, inkl. freds- og 

konfliktforskning 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  for ak se lle ra to rbasert forskning 
N ord isk  sam funn fo r latinam erikaforskn ing  
N ord isk  kom m itte  fo r øststa tsfo rskn ing  

Endelig skal nevnes N ord iske  geoeksku rsjoner til Island, som  dekker et 
unikt sam arbeidsom råde. D et kan næ rm est b e trak tes  som  et årlig tilba
kevendende fo rsk erk u rsu s, og det behand les derfo r ikke næ rm ere her.

I e t særlig vedlegg gis en oversik t over de enkelte  in stitu sjoner, deres 
form ål og deres ø n sk e r om fram tidig utvikling.

4.1 D e nordiske fo rskn in g s in stitu tte r

D e 7 nord iske fo rskn ingsin stitu tte r e r  alle o p re tte t en ten  a f den tidligere 
N ord iske  K ultu rkom m ission  eller e fte r initiativ  i kom m issionen, som  blev 
opløst i fo rb indelse m ed den nord iske ku ltu rafta les ik rafttræ den  1. jan u a r 

1972.
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B aggrunden fo r deres op re tte lse  har i hvert enkelt tilfælde væ ret in itia
tiver fra aktive fo rskere  på det enkelte  om råde hvor m an fandt det m est 
hensig tsm æ ssigt a t sam arbejde på nord isk  n iveau. E t væ sentligt m otiv har 
væ ret, at m an ved at skabe e t fæ llesnord isk  cen trum  for forskning på 
om rådet har kunnet s ty rke  også den nationale  forskning på nye og/eller 
sm å forskn ingsom råder, f. eks. gennem  udny tte lse  a f  særlig udrustn ing 
eller gennem  fo rskeruddannelse .

Institu tionerne  e r typ isk  o p re tte t i den periode hvor un iversite tsun 
dervisn ingen  og -forskningen i alle no rd iske lande var i en m eget kraftig 
ekspansion  såvel k v an tita tiv t som  em nem æ ssigt m ed op re tte lsen  a f en 
ræ kke nye in s titu tte r i alle nord iske lande.

Siden m idten at 1970-erne er tendensen  i m in isterrådet i højere grad gået 
i re tn ing a f at udbygge de generelle stø tteo rdn inger på forskningsom rådet. 
I en  tid m ed lavere væ kst i de nord iske og nasjonale budgetter er det blevet 
k lart, at fo rskn ingsinstitu tionerne  b inder en sto r del a f  budgetm idlerne, og 
det gør det vanskelig t at s tø tte  nye sam arbejdsin itia tiver.

D ette  er baggrunden  fo r at m in is terrådet ikke siden 70’ernes m idte har 
e tab lere t egentlige fo rskn ingsin stitu tter, m en derim od har lagt vægt på 
udbygningen a f såvel stipend ieo rdn inger som  sam arbejde om  fo rskerud 
dannelsen  m. v. D et kan ikke afv ises, at der i frem tiden kan opstå  behov, 
der b edst dæ kkes gennem  opre tte lse  a f  nye in s titu tte r, m en i de næ rm est- 
kom m ende år vil hovedvæ gten  ligge på opbygning a f generelle s tø tteo rd 
ninger som  ikke b inder m idlerne på  sam m e m åde som  faste  in s titu tte r gør 
det. D erved ønsker m an at sam arbejdet til stadighed på sam m e tid kan 
udny tte  og sty rke de in s titu tioner i de nord iske lande, der har den højeste 
v idenskabelige kvalite t på de enkelte  fo rskn ingsom råder -  og som  derfor 
har den  s tø rste  tiltræ kningskraft på  de bedst kvalificerede forskere  såvel i 
som  udenfo r N orden .

In s titu tternes fa g lig e  udvikling

D et e r  m in isterrådets opfa tte lse  at de nord iske fo rskn ingsinstitu tter skal 
fungere på et højt v idenskabelig t n iveau, hvis de skal kunne leve op til 
k ravet om  at væ re cen tre  for den nord iske forskning på om rådet. M inister
rådet har derfo r stø tte t F P R :s bestræ b e lse r for at få disse in stitu tioner 
evaluere t a f  uafhæ ngige fo rskere  og ser frem  til at de fleste  b liver evalueret 
i løbet av de næ rm este  år.

De gennem førte  evalueringer har v ist, at også ikke-nordiske fo rskere  har 
fundet, at de nord iske in s titu tte r b id rager til en væ rdifuld faglig udvikling 
på deres respek tive  om råder. D er har dog i hvert tilfælde væ ret en ræ kke 
m ere eller m indre kritiske kom m en tarer til den  hidtidige v irksom hed og 
forslag til om læ gninger og fo rbedringer, der kan tjene til at s ty rke de 
pågæ ldende in s titu tte rs  sta tus såvel i N orden  som  in ternationalt. De fleste 
institu tioner har vist s to r vilje til at følge og v iderebearbejde  forslagene. 
Det kan no teres at evalueringsgrupperne  har peget på, at institu tionerne
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har behov fo r faglig udvikling og kom petanceopbygning  for at undgå stag
nation . K onkret har en ræ kke a f in stitu tionerne  behov fo r m idler til vedli
geholdelse og fornyelse  a f  deres v idenskabelige in strum en ter, til deltagelse 
på v idenskabelige konferencer, til a t m odtage gæ steforskere  og på andre 
m åder at øge kon tak ten  m ed nord iske og in ternationale  m iljøer på deres 
o m råder og til a t få rea lise re t nye v idenskabelige p rosjek ter.

V itenskapelig  u ts tyr

I denne sam m enheng fram stå r p rob lem ene i forb indelse  m ed v iten skape
lig u ts ty r som  spesielle, da det her ofte gjelder store  investeringer og dyr 
drift. P roblem ene m ed fornyelse  og vedlikehold  av v itenskapelig  u ts ty r er 
k jen t i alle de nord iske land , og søk t løst på forskjellig m åte. I flere land er 
d e r nå g jennom  særlige bevilginger skap t m ulighet for en ekstrao rd inæ r 

innsats som  skal sikre såvel u tskiftn ing som  nyanskaffelser/v idereutvik ling  
og drift av v itenskapelig  u ts ty r. E valueringene h a r vist at b landt de nord is
ke in s titu tte r trenger bl. a. N ord isk  vulkanologisk  institu tt (N O R D V U LC ) 
vedlikehold og fornyelse  av sitt v itenskapelige udsty r. Sam tidig som  gam 
melt u ts ty r i økende grad k rev er vedlikehold , u tvikles der stadig nye 
in s trum en ter som  ins titusjonene bør kunne anskaffe, om  de skal kunne 
holde seg i sp issen  av fo rskn ingsfron ten  på sine respektive om råder.

På det nord iske ku ltu rbudsje tt ble der i 1985 ta tt et ny tt initiativ på dette  
om rådet, ved at N O R D V U L C  fikk en fast budsje ttpost på 300.000 D K K  
ørem erket til instrum ent- og u ts ty rsfo rm ål. B eløpet ble øket i 1986 til 
400.000 D K K , og avvikende fra hovedregelen  for de sam nordiske institu 
sjonenes budsjettm id ler, har N O R D V U L C  re tt til å overføre disse m idlene 
m ellom  b udsje ttå rene , bl. a. fo r å  gi m uligheter fo r stø rre  innkjøp.

De nord iske institu ttene  e r også såv id t sm å, at de vanskelig  kan finansi
ere  utbygging av det nødvendige v itenskapelige u ts ty r over sine ordinæ re 
budsjetter.

D et kan derfo r finnes anledning til å  sette  av spesielle m idler til in s tru 
m entform ål, og for å kunne m øte fram tidige behov ved fo rskn ingsinstitu 
sjonene, vil e t årlig beløp på  1.000.000 D K K /år til en felles pulje for 
fornyelse og vedlikehold  av v itenskapelig  u ts ty r ved de nordiske in s titu 
sjoner væ re en passende sum  for en overgangsperiode.

D et er tanken  a t d isse m idler skal u tdeles av m in isterrådet e tte r søknad 
som  behandles um iddelbart e tte r  den  ordinæ re budsjettbehandling. M inis
te rråd e t vil even tue lt overføre  fondets m idler m ellom  budsjettårene.

A ndre  sam arbeidsaktiv ite ter  

a) Prosjektplanlegging
De nord iske in s titu tte r fungerer ofte som  sen tre  fo r den  nordiske fo rsk 

ning (og forskeru tdanning) på  deres respek tive  om råder. H vis de tte  fo rt
satt skal kunne sik res, e r  det vigtigt a t de har tilstrekkelige m idler til både å 
væ re sen te r for kon tak tskapende ak tiv ite te r som  for initiering og planleg-
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ging av stø rre  sam nord iske fo rskn ingspro jek ter og til å holde kon tak t med 
såvel de nord iske som  de in ternationale  forskerm iljøer på om rådet.

De fleste nord iske forskn ingsinstitu ttene  bør kunne spille en viktig rolle 
når det gjelder å in itiere og koord inere sam nord iske fo rskn ingsprosjek ter. 
Slike p ro s jek te r h v o r der de ltar fo rskere  som  arbeider i nasjonale fo rsk 
ningsm iljøer b e ty r at forskningen kan g jennom føres i d irek te  kon tak t m ed 
nasjonale fagm iljøer og muliggjør fruk tbare  fo rm er fo r kunnskapsu tveks
ling. På den annen  side innebæ rer de tte  et behov for grundig planlegging og 
koordinering . De sam nord iske institu ttene  b ø r få bedre finansielle mulig
h e te r til å  in itiere og planlegge slike p ro s jek te r. En økning av m idlene til 
re iser og m øter vil kunne bety  m ye for de tte . Det d re ier seg først og frem st 
om m idler i planleggingsfasen m en også om m idler til sem inarer og konfe
ranser u nder selve g jennom føringen av et sam arbeidsprosjek t. I m ange 
tilfeller e r  det tale om  p ros jek te r hvor de enkelte  de le r kan finansieres ved 
nasjonale m idler, m en hvor det e r vanskelig  å finne dekning for de spesielle 
u tgifter som  er fo rbundet m ed sam arbeidet. Det d re ie r seg ofte om b e 
skjedne m idler i fo rho ld  til selve p ro s jek te t, m en det e r  ofte særlig vanske
lig å finne finansiering  for d isse utgiftene i initieringsfasen.

b) F orskeruddann ing
N oen  av institu ttene  har e t stipendieprogram  fo r pe rso n er under fo rsker

uddanning som  et vesentlig t ledd i deres v irksom het, m en selve forsker- 
uddanningen ved institu ttene  har en m eget forskellig opbygning. V ed 
N O R D PL A N  e r d e r således en  egentlig ku rsusbunden  forskeruddanning , 
m ens både N O R D IT A , N ord isk  institu t fo r sø re t og C IN A  tildeler stipen- 
diestillingene til b ruk for individuelle fo rskn ingspro jek ter, som  utføres som  
ledd i fo rskeruddanningen .

De sam nord iske institu ttene  bø r i høyere grad enn hittil kunne u tny tte  de 
generelle nord iske stipendordn inger, noe som  også ta ler fo r en utbygging 
av d isse i tråd  m ed hva som  er fo reslå tt i kap  2 ovenfor. Sam tidig kan det 
væ re ønskelig å også gi in stitu ttene  selv en m indre forsterkn ing  av re ssu r
sene til stipendieform ål. I fo rbindelse m ed overveje lserne  om  utbygning av 
det nordiske sam arbeide om forskeruddann ing  anser m in isterrådet det 
ønskelig  at også de no rd iske institu ttene  m edvirker i fo rskeruddanningen  i 
høyere grad.

c) F ornyelse  og kon tak tskapende  virksom het
S irkulasjon av in s titu ttenes v itenskapelige personale  e r  et annet m iddel, 

som kan tjene til å  fastho lde deres s ta tu s  som  nord iske sen tre  på de enkelte 
fagom råder. V ed å b ese tte  de v itenskapelige stillinger for tidsbegrensede 
perioder sik rer m an bl. a. a t d e r er m ulighet fo r at in s titu tte ts  v irksom het 
kan tilpasse seg den faglige utvikling b landt o m rådets forskere  i de no rd is
ke land. Institu sjonene h a r m uligheter for en s te rkere  nord isk  gjennom - 
strøm m ning m ed en  derav  følgende høyere nord isk  profil. F o r å forbedre
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de t no rd iske u tb y tte t av ins titusjonene og derm ed de nasjonale fo rskn ings
m iljøenes in teresse  fo r d isse , b ø r stillingene ved  de nord iske institusjonene 
i stø rre  g rad  enn idag gjøres tid sbegrensede , og en høyere  grad av nordisk  
sirkulasjon i stillingene e tte rs treb es . D et regelverk  som  finnes fo r an se tte l
se ved fellesnord iske institu sjoner, g jør det ne ttopp  mulig å sikre en høy 
grad av sirkulasjon i de v itenskapelige stillinger ved å  gi m ulighet fo r å yte 
særlige rekruttering tillegg  såfrem t de bese tte s  m ed fo rskere  fra  and re  nor
diske land enn  institu sjonens dom icilland. V ed en aktiv  b ruk  av de mulig
h e te r som  her finnes, vil en  kunne sikre a t der e tte rh v e rt u tbygges et 
no rd isk  kon tak tn e tt på de respek tive  om råder.

d) In ternasjonalisering
H vis in s titu ttene  fo rtsa tt skal kunne tiltrekke  de best kvalifiserte fo rske

re e r  det viktig a t d e r e r  tils trekkelige m idler til å  oppre ttho lde  kon tak tene  
m ed sam arbeidende institu sjoner og p e rso n e r i og u ten fo r N orden . In s ti
tu tten e  b ø r ha  m uligheter til å  ta  im ot g jestefo rskere  og -forelesere  og til at 
deres eget personale  kan besøke and re  in stitu sjoner. D ette  er et forhold 
som  e r påpek t ved de senes te  evalueringer, og det e r  derfor vigtig at 
sam arbeidsm idlene ju s te re s  i fo rho ld  til utviklingen på  det enkelte  fagom 
råde og til an ta lle t av v itenskapelige stillinger/stipendier ved institu tte t.

På bakgrunn  av behovene fo r øk te  m idler til de ovennevn te  form ål a-d, 
dvs. til initiering, fo rnyelse , u tdanning  og in ternasjonalisering  b ø r m an 
overveie  en  forsterkn ing  av ins titusjonene i form  av en sam let ak tiv ite tsøk 
ning i s tø rre lseso rden  1 mill. D K K  gjennom ført over en treårsperiode . 
Fordeling  av ak tiv ite tsøkningen  på  de enkelte  institusjonene vil finne sted 
e tte r  næ rm ere vurdering.

P ublisering

E n rekke av de sam nord iske fo rskningsinstitusjonene har b landt sine 
ved tek tsfe ste te  oppgaver også å b id ra  til v itenskapelig  kom m unikasjon og 
publisering  av fo rskn ingsresu lta te r. V itenskapelige tid ssk rifter, inform a
sjonsbulle tiner, ” new le tte rs” , o sv ., fo rekom m er også som  p o ste r på en 
rekke av institu sjonenes budsje tter.

D et e r  im idlertid  hverken  rasjonelt eller ønskelig  at hvert sam nordisk  
fo rskn ingsinstitu tt h a r sitt eget v itenskapelige tidsskrift. D en v itenskapeli
ge kom m unikasjon og kvalite tskon tro ll fo r de sam nord iske institu sjoner 
b ø r fø rst og frem st skje ved hjelp av eksis te rende  nasjonelle serier sam t 
nord iske og in ternasjonale  tidssk rifter. Særlig innen naturv itenskapelige og 
m edisinske fagm iljøer pub liseres også artik le r fra de sam nord iske in s titu 
sjoner på  d isse fe ltene i de in ternasjonalt anerk jen te  tidsskriftene.

FPR  har i sine re tn ingslin jer pek t på en rekke prob lem er angående 
forskningsinform asjon og v itenskapelig  kom m unikasjon  og har nedsatt en 
kom ite fo r å u trede  den  v itenskapelige pub liseringsv irksom het innen sam 
funnsv itenskap  og hum anio ra  i N o rd e n . På bakgrunn  av en redegjørelse for
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den ak tuelle  situasjon  vil u tredn ingen  søke å bedøm m e om  den nordiske 
pub likasjonsstruk tu ren  e r  form ålstjenelig . Bl. a. vil m an analysere  om  den 
e r effektiv  når d e t g jelder å  spre  inform asjon in ternasjonalt om  nord iske 
fo rskn ingsresu lta te r sam t om  den in ternasjonale  d istribusjon  og m arkeds
føring av v itenskapelige serier fra N orden  er effektiv . A ndre spørsm ål som 
u tredes e r hvilken arbeidsfordeling  som  er fornuftig  m ellom  nasjonale og 
nordiske se rie r og hvo rdan  den vitenskapelige pub likasjonsv irksom heten  
kan finansieres. V idere vil u tredn ingen  overveie  på hvilken m åte innsatser 
fra m in is terrådet respek tive  de nasjonale fo rskn ingsrådene og deres  n o r
diske sam arbe id so rganer kan fo rbedre  situasjonen . F oreslag  om  spesielle 
tiltak  på  om rådet m å bl. a. avven te  denne u tredning.

De nasjonale fo rskn ingsrådene har i dag et sen tra lt an sv ar fo r publise- 
ringsspørsm ålene. F o rskn ingrådene opp re tth o ld er g jennom  sine sam nord i
ske publiseringsnem nder et s to rt an tall nord iske tid ssk rifter. O gså i fram ti
den bø r ho v ed an sv are t fo r den v itenskapelige publisering ligge hos fo rsk 
n ingsrådene og en  utbygging av d e t no rd iske sam arbeidet på  om rådet bø r 
derfo r skje i næ rt sam arbeid  m ed rådene.

4.2 V isse fa g sp e s ifik k e  sam arbeidsorganer

N år det g jelder spørsm åle t om  utvikling av sam arbeidet på enkelte 
om råder, e r  d e tte  en  sak  som  m in isterrådet allerede har s ta rte t a rbeidet 
m ed. M ålet e r  å skape s tø rre  fleksib ilitet i den nord iske forskningsfinansi
eringen fo r herig jennom  å  både få øk t p lass fo r stø tte  til nye sam arbejdsin i
tia tiver og bedre m uligheter til å  fordele  de sam nord iske re ssu rse r i over
ensstem m else m ed ak tuelle  behov  og p rio riteringer. M in isterråde t fa tte t i 
mai 1986 e t p rin sippved tak  om  om leggingen av bevilgn ingssystem et til å tte  
sam arbeidso rganer på  forskn ingsom rådet. D e åtte  sam arbeidsorganene det 
gjelder er:
N ord isk  kollegium  fo r m arinbiologi 
N ord isk  kollegium  fo r økologi 
N ord isk  kollegium  fo r fysisk  oceanografi 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  fo r ark tisk  m edisinsk forskning 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  for in ternasjonal politikk, inkl. freds- og 

konflik tforskning 
N ord isk  sam arbeidskom m ite  fo r ak se lle ra to rb asert forskning 
N ord isk  sam funn fo r latinam erikaforskning  
N ord isk  kom m ite fo r øststa tsfo rskn ing  

V ed taket innebæ rer at o rganenes p rosjek tm id ler i fram tiden  vil bli sam 
let i en  felles bevilgning fo r at m idlene skal kunne b rukes m er fleksibelt og 
også gi m uligheter fo r initiativ  på  nye sam arbeidsom råder. H ensik ten  er 
også at denne forandring  skal gi et bed re  overb likk  og m uligheter til 
avveininger m ellom  ulike forslag  til in itia tiver på de aktuelle sam arbeids
om rådene. P rin sippved taket se ttes  u t i livet i forb indelse  m ed behandling
en av m in isterrådets b udsje tt fo r 1988. M in isterråde t vil b ruke det nye
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bevilgn ingssystem et til å  gjøre tid sbegrensede  innsa tse r på  u tvalg te om rå
der. E rfaringen  m ed initiering av nord isk  forskn ingssam arbeid  har v ist at 
det ofte kan væ re gunstig  m ed en re lativ t s to r s tø tte  i noen få år fo r å  få 
igang nye sam arbeidstiltak . Sam tidig kan det i v isse tilfeller væ re slik at en 

ganske liten nord isk  stø tte  kan u tløse langt stø rre  nasjonale bidrag. E t 
vesentlig  m otiv fo r budsjettom leggingen var å  skape rom  fo r nye sam arbe
idstiltak  på  fo rskn ingsom rådet. B ehovet for øk te  frie m idler fo r igangset
ting av sam arbeid  på nye om råder eller på om råder der sam arbeidet er 
m indre utbygd enn ønskelig , e r  særlig sto rt på  fo rskn ingsom rådet, hvor 
m idlene i s to r grad har væ rt bunde t til v irksom heten  ved faste institu sjoner 
og sam arbeidso rganer. De v irk som hetsp laner fo r 1988 som  foreligger fra 
sam arbeidsorganenes side, v iser også a t de r er et artiku lert behov  fø r øk t 
s tø tte  til nye, tid sbegrensede  sam arbeidstiltak .

F orslagene fra de å tte  sam arbeidso rganene alene løper opp til e t beløp 
på ca. 9 mill. D K K .

D en felles p rosjek tpu lje  u tg jør i 1987 ca. 4,4 mill. D K K . F o r  å få rom  for 
nye tiltak  og initiativ  på  nye sam arbeisom råder, bø r m an i fø rste  om gang 
overveie  en økning av denne bevilgning m ed e t beløp i stø rre lseso rden  
D K K  500.000 pr. å r  o v e r en treå rsperiode . F ordelingen av puljen vil skje 
e tte r næ rm ere vurdering  av de forslag  til v irksom hetsp laner som  forelig-

Videre utvikling av sam arbeidsform ene

I fo rbindelse m ed d e t nye bev ilgn ingssystem et fo reslår N ord isk  kollegi
um  fo r m arinbiologi (N K M B ) og N ord isk  kollegium  fo r fysisk oceanografi 
(N K F O ), e t næ rm ere sam arbeid  om  e t s tø rre  havfo rskningsprosjek t over 
en treårsperiode . D ette  e r  i tråd  m ed de bestreb e lse r som  ble gjort fo r et 
par å r  siden fo r å få til et næ rm ere sam arbeid  m ellom  de tre  kollegiene på 
fo rskn ingsom rådet. M ed tanke  både på  havforskn ingens betydning og på 
m ulighetene fo r v idere u tvikling av de nåvæ rende sam arbeidsforho ld , e r 
d e tte  et forslag  som  bør overveies.

5 Budgetöverväganden

A m bitionsnivån fö r den  ovan  föreslagna u tbyggnaden av det nord iska 
fo rskn ingssam arbete t ä r hög. Syftet ä r  a tt skapa  e tt flexibelt system  som  
kan u nderlä tta  e tt d irek t och inform ellt fo rskarsam arbe te  och därm ed göra 
det m öjligt a tt effek tivare u tn y ttja  de fo rskn ingsresu rser och den fo rsk 
ningskom petens som  finns run tom  i N orden . D et no rd iska fo rskn ingssam 
arbe te ts  s tö rs ta  po ten tia l finns i e tt effektiv t och väl p lanera t forskarutbild- 
n ingssam arbete . E tt sådan t sam arbete  kan säk ra  tillgången på  kom peten ta  
fo rskare  sam t garan te ra  a tt N o rden  håller högsta  in ternationella  nivå på 
forskaru tb ildn ingen . Sam tidigt ä r  fo rskaru tb ildn ingssam arbete t e tt ra tio 
nellt sätt a tt u tn y ttja  N ordens begränsade resu rser.
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F ö r a tt lösa ut denna po ten tia l k rävs en m odera t fö rstärkn ing  av de 

sam nord iska re su rse rn a . I allt väsentlig t fö ru tsä tte r u tbyggnaden av sam 
arb e te t en  sam finansiering  av verk sam heten  m ed både nationella  och  nor
diska resu rser. I den  ovan  g jorda genom gången av  de m est angelägna 
sam arbe tsak tiv ite te rna  har de budgetm ässiga konsekvenserna  angivits för 
den u tbyggnadstak t som  anses önskvärd  m ed tanke på  in sa tsernas genom - 
slagskraft och  spridningseffekt. D et är dock viktigt a tt o b serv era  a tt u t
byggnadstak ten , som  i sis ta  hand blir e tt po litisk t avgörande m åste  basera  
sig på  behov  och  önskem ål i de b e rö rd a  forsknings- och utbildningsm iljöer-

N ed an ståen d e  schem atiska  övers ik t av de fö reslagna  ak tiv ite te rnas bu d 
g e tkonsekvenser anger de kum ulativa ak tiv ite tsökn ingarna  u ttry ck t i milj. 
D K K  under åren  1989-1991.

K um ula tiva  ak tiv ite tsökn ingar p å  fo rskn in g so m rå d e t 1989—1991 
(m ilj.D K K )
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FORORD

N ordisk  R åd rekom m anderede  på 34: e session N ord isk  M inisterråd  
(kultur- og underv isn ingsm in istrene) a t udarbejde en særlig handlingsplan 
for det nord iske ku ltu rsam arbejde og at forelægge N ord isk  Råd en sådan 

plan (R ek. 2/1986).
I rekom m andationen  hedder det bl. a.:

at handlingsplanen skal udarbejdes m ed udgangspunkt i ku ltu rafta
len og om fatte a lm enku ltu r, underv isn ing  og forskning, 

a t handlingsplanen bør give en overo rdne t vurdering a f det nordiske 
ku ltu rsam arbejde de ts  v irksom hed og organisation  -  dels i re la
tion til kultu rafta lens fo rudsæ tn inger og in ten tioner, -  dels i 
relation  til den nationale , nordiske og in ternationale ku ltu rudv ik 

ling,
at handlingsplanen b ø r indeholde en gennem gang og vurdering a f de 

principper, der har væ ret lagt til grund for sam arbejdets virkelig
gørelse , sam t a f  de eksis te rende  konkre te  sam arbejdsom råder, 

a t handlingsplanen på denne baggrund bør udarbejde konkrete  fo r
slag til ju s te rin g er, kom pletteringer og nye in itia tiver til det frem 
tidige ku ltu rsam arbejdes indretn ing  og udvikling, 

at d e r til forslagene bør udarbejdes budgetm æ ssige konsekvenser og 
tidsplan  for v irksom hedens igangsæ ttelse.

M in isterråde t (kultur- og underv isn ingsm in istrene) beslu ttede den 23. 
maj 1986 at nedsæ tte  to  arbejd sg rupper, én på det alm enkulturelle om råde 
og én på  underv isn ingsom råde t til at udarbejde  handlingsplanen på  kultur- 
og underv isn ingsom rådet. N ord isk  Forskningspolitisk  Råd blev o v e rd ra 
get udarbejdelsen  a fh an d lin g sp lan en s forskningsafsnit.

A rbejdsgruppen for a lm enku ltu r har beståe t af:
L asse  L indhard , K ultu rm in isterie t, D anm ark,
H åkan M attlin , U nderv isn ingsm in isterie t, F inland,
Årni G unnarsson , U nderv isn ingsm in isterie t, Island,
H alvdan Skard , N orsk  K ultu rråd , N orge,
G öran L øfdahl, S ta tens K u ltu rråd , Sverige, (form and).
P ro jek tleder på  handlingsplanen har væ ret P e te r D uelund, N ord isk  M i

n is terråd . K irs ten  D annaar h a r fungere t som  udredningens sek re tæ r. K ris
tian S lo tte , Svenska  H andelshögskolan  i H elsingfors har stået for de lud
redningen om N orden  som  ku lturelt h jem m em arked

A rbejdsgruppen har afholdt i alt 7 m øder siden det fø rste  m øde i ok tober 
1986.

U dredningens principielle overve je lse r og konkre te  forslag sam t budget
overslag  og tidsp lan  er sam let i ” Sam m enfatn ing og fo rslag” .

1 kpt. 1. sk itseres den h isto riske baggrund for ku ltu rsam arbejdet til og 
med ku ltu rafta lens vedtagelse i 1971.

I kp t. 2. gives en k o rtfa tte t gennem gang a f de principper, som  har væ ret
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lagt til grund fo r ku ltu rsam arbejdet siden ku ltu rafta len , sam t nogle a f  de 
generelle problem stillinger og udv ik lingstendenser, der har gjort sig gæl
dende.

1 kpt. 3. bringes en sam m enfatning a f de analyser, vu rderinger og fo r
slag, d e r e r  frem lagt i deludredningen  ” N orden  uden g ræ n se r”  m ed hen 
blik på at gøre N orden  til et kulturelt h jem m em arked. D eludredningen i sin 
helhed er bragt som  bilag 6.

A rbejdsgruppens gennem gang og vurdering  a f  den  konkre te  virksom hed 
sam t m otivation  for de udarbejdede  forslag e r bragt som  kapitel 4.

A rbejdsgruppen  har endelig  gennem gået et om fattende h istorisk  og nu ti
digt m ateria le  sam t udarbejdet en ræ kke diskussionsoplæ g, deludredninger 
og oversig ter som  baggrund for den  sam lede vurdering og udarbejdelse af 
forslag. D isse dokum en ter er alle b ragt som  bilag til udredningen (se 
indholdsfortegnelsen).

H andlingsplanen er enstem m igt bifaldet a f  a rbejdsgruppen  på dens af
slu ttende m øde den 2. — 3. jun i 1987.

Vi ønsker at takke  de m ange, uden  hvis positive b istand det ikke havde 
væ ret muligt at udarbejde  forslaget til handlingsplan indenfor det korte 

tidsrum .
D et er vo rt håb , at forslaget kan bidrage som  et konkre t underlag for 

beslu tn ing om  det no rd iske ku ltu rsam arbejdes frem tidige indhold og 
udvikling, sam t tjene til at identificere spørgsm ål til fo rdybet analyse og 

frem tidig d iskussion .

K øbenhavn  den 3. jun i 1987

G öran Löfdahl (form and)
S tatens K u ltu rråd ,
Sverige

Årni G unnarsson  
U nderv isn ingsm inisterie t,

Island

L asse L indhard  
K u ltu rm in isterie t,
D anm ark

H åkan  M attlin
U nderv isn ingsm in isterie t,
F inland

H alvdan Skard 

N orsk  K ultu rråd ,
N orge

P e te r D uelund 
N ord isk  M inisterråd , 
K øbenhavn
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SAMMENFATNING OG FORSLAG

D en kulturelle sam hørighed

-  en forudsæ tn ing  fo r det nord iske sam arbejde.
V or sam hørighedsfølelse og fæ lles trad itioner, vo r fælles sprogforståelse  

i de nord iske lande har siden det fø rste  uform elle sam arbejdes start væ ret 
det fundam entale  udgangspunkt og den grundliggende forudsæ tning fo r det 
nord iske sam arbejde. D et gæ lder for ku ltu rom rådet som  for sam arbejdet i 
d et hele taget, hvad  en ten  det d re je r sig om  økonom isk sam arbejde, trafik , 
m iljø, energi eller erhverv .

I dag e r d isse fo rudsæ tn inger stæ rk t true t.
S progforståelsen  og kundskaben  om  N orden  er i alm enhed dalende. D et 

v iser bl. a. den undersøgelse , som  N ord isk  R åd gennem førte for 2 år siden 
” K an vi sam arb e jd e” . S ignalerne var tydelige, m en alarm erende: Jo  yngre 
du er, des m indre ved du om  N orden . De fleste har et ikke-nordisk  sprog 
som  2. sprog og fo rs tå r kun dårligt de øvrige nordiske sprog.

Svenske børn  kender forskel på  d ialek tforskelle  m ellem  T exas og N ew  
Y ork. M en sjæ ldnere m ellem  dansk  og norsk .

E n a f  de væ sentligste  årsager til denne udvikling e r den  nye m ed iesitua
tion og sam fundets in ternationalisering  i det hele taget.

Vi er a llerede et stykke inde i en ny inform ationsteknologisk  tidsalder, 
d er kan bidrage til a t opløse de sociale ne tvæ rk , kulturelle bånd og trad itio 
ner. A fstanden  e r b levet ko rtere  im ellem  N orden  og den øvrige verden. 
H vad som  hæ nder dér, kan ses på alle T V -skæ rm ene i de nord iske lande, 
m ens det om vendte  sjæ ldnere er tilfæ ldet.

A ldrig fø r i N o rdens h is to rie  har frem m ede k u ltu re r haft et så  frit spil for 
at påv irke vores ku ltu r, som  gennem  den nye in ternationalisering  a f m edie
verdenen . A ldrig fø r har de sto re  sp rogom råder og -  ikke m indst -  
ku ltu rindustrier træ ngt så langt ind i vores hverdag.

Islands p ræ siden t Vigdis F innbogadó ttir ud tryk te  det på følgende m åde i 
fo rb indelse m ed N ord isk  R åds session i H elsingfors i 1987:

” E r det ikke egendom m elig t, at m an sjæ ldent synes at savne penge, når 
det e r  spørgsm ålet om , a t vore T V -sta tioner skal indkøbe udenlandsk  
underho ldn ing , m ens vore  egne kunstneriske  indsa tse r bare  får en sm ule 
af, hvad de behøver?  E r  det ikke på  tide, at vi indser a t det e r  vor pligt at 
væ rne om  vores fæ lles ku ltu r og udadtil danne den kulturelle fron t, som 
behøves, fo r a t om verdenen  se r på  os som  nationer m ed en spæ ndende 
ku ltu r?”

Den danske underv isn ingsm in ister Bertel H aard er ud tryk te  det m ere 
lakonisk i et indlæg i dagbladet Politiken i 1986:

; ” Vi skal også have g jort det til en vane , at vi i N orden  i højere grad ser 
h inandens T V -program m er. Pippi L angstrøm pe og Emil fra L ønneberg  har 
g jort m ere fo r det no rd iske sam arbejde end sam tlige m øder i N ord isk  
R åd ” .
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L ad os dog sam tidig huske  på, a t den  fo rtsa tte  eksistens og udvikling af 
den skabende og udøvende kunst indenfo r litte ra tu r, m usik , te a te r , film og 
kunst e r  den fundam enta le  fo rudsæ tn ing  fo r e t kvalificeret indhold i de 
elek tron iske  m edier.

S ituationen  her ved slu tn ingen a f  80’erne e r kendetegnet af, at det e r 
nødvendigt a t sæ tte  ind p å  en lang ræ kke ku ltu rom råder -  ikke m indst i 
form  a f en satsn ing på  øget national og nord isk  indhold  i m ed ierne , øget 
m edieundervisning sam t and re  kultu relle  in itia tiver p å  kunstens og hver
dagskultu rens om råde, hvis d e t no rd iske sam arbejde og den nord iske 
sam hørighed fo rtsa t skal udvikles og stim uleres i frem tiden .

Sam arbejdet inden for de elek tron iske m assem ed ier

D a den nord iske ku ltu rafta le  b lev ved tage t i 1971 hørte  m ed iespørgsm å
lene kun perifert m ed til ku ltu rom rådet -  na tionalt som  nordisk .

K ultu rafta len  afspejler denne situa tion , ide t den kun i en bisæ tning 
om taler m ediespørgsm ål.

Siden e r m ed iespørgsm ålene nationalt b levet e t væ sentlig t kulturpo litisk  
anliggende. D er e r  i de fleste  lande o p re tte t selvstæ ndige m ed ieenheder 
under kultur- eller underv isn ingsdepartem en terne . M ediespørgsm ålene 
ind tager en stadig stø rre  p lads i den ku ltu rpo litiske debat.

D et sam m e gæ lder i d e t nord iske sam arbejde. Ingen andre spørgsm ål har 
i de senes te  å r  v æ re t udsa t fo r så  m egen opm æ rksom hed , skøn t in itia tiver
ne hidtil ku ltu rpo litisk  har fø rt til begræ nsede re su lta te r i m odsæ tning til de 
industripo litiske tiltag.

Sam tidig e r  de r skab t behov  fo r en helhedsv ision  og tæ tte re  koordinering  
a f det sam lede nord iske m ed iesam arbejde både på  det indholdsm æ ssige og 
o rgan isato riske plan.

Såvel den nationale  som  nord iske udvikling har skab t behov fo r at 
kom plettere  ku ltu rafta len , så  den  tager højde fo r den  æ ndrede  m ediepoli
tiske situation  og i hø jere  grad s tad fæ ste r m ediespørgsm ålene som  en 
væ sentlig  del a f  ku ltu rpo litikken  og det no rd iske ku ltu rsam arbejde.

G eografisk  spredning  og synliggørelse  a f  sam arbejdet

A rbejdsgruppen  kan k o n sta te re , at den geografiske spredning af det 
kulturelle sam arbejde og in itia tiver i forhold  til etn iske/sproglige m inorite
te r , h ar udgjort e t positiv t e lem en t i udviklingen a f det no rd iske sam arbej
de siden ku ltu rafta lens sta rt. I dag går knap t halvdelen  a f det faste  ku ltu r
budget til d isse form ål.

D et har skab t bedre fo rudsæ tn inger for, a t også de m indre ku ltu rsam 
fund kan deltage i sam arbejdet.

M ed o p re tte lsen  a f  N ordens H us i R eykjavik , Sam isk In s titu t i K au to 
keino, N ordens H us på F æ røerne  og senest N ordens In s titu t i G rønland  og 
N ordens In s titu t på  Å land e r d e r b levet e tab le re t kulturelle in stitu tioner 
med henblik  på  at befo rd re  og stim ulere  sam arbejdet m ellem  d isse om råder 
og det øvrige N orden .
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M ed disse in itia tiver e r  den  geografiske spredning a f ku ltu rak tiv ite te rne  
tilgodeset i et rim eligt om fang indenfor de hidtidige budgetram m er.

Sam tidig kan arbejdsgruppen  ko n sta te re , at der er skab t behov fo r stø rre  
sam lede indsa tse r m ed henblik  på  a t synliggøre sam arbejdet og gennem fø
re v irksom hed m ed stø rre  gennem slagskraft i den alm indelige bev idsthed  i 

N orden .
E n sådan indsats fo rudsæ tte r, a t der skabes m ulighed for, at der fra såvel 

M in isterråde ts som  ku ltu rfe lte ts  side kan igangsæ ttes stø rre  p ro jek te r in
denfo r N orden , som  f. eks. de ku ltu rfrem stød , der e r  gennem ført i udlan-

A rbejdsgruppen  e r således a f  den op fa tte lse , a t stø rre  sam lede indsatser, 
som  har til hensigt at sty rke  N orden  som  ku ltu re lt h jem m em arked , i 
frem tiden bø r in tensiveres m ed henblik  på a t synliggøre sam arbejdet og 
rodfæ ste  det nord iske engagem ent.

N ord isk  sam arbejde fo ru d sæ tte r  na tional fo rankring

D et nord iske sam arbejde e r ikke et mål i sig selv. D et m å basere  sig på 
en v irksom hed , som  e r fo rank re t i de nationale  m yndigheder og ku ltu rinsti
tu tioner, således a t sam arbejdet fø rst og frem m est udvikles i e t fæ llesskab 
og sam arbejde im ellem  det ek sisterende nationale kulturliv . Sam tidig bø r 
ønsket om  national fo rankring  ikke forh indre udvikling a f  fæ lles nordiske 
institu tioner, som  ikke m indst har befo rd re t de m indre ku ltu rom råders 
m ulighed fo r deltagelse i sam arbejdet.

D erfor e r  det e fter arbejdsgruppens opfa tte lse  væ sentligt i højere grad at 
fo rankre ku ltu rsam arbejdet gennem :
-  U ddelegering a f flere a rbejdsopgaver til de perm anen te  nord iske in s titu 

tioner. D et gæ lder i vid udstræ kning  nye rekom m andationer og forslag 
fra N ord isk  Råd -  f. eks. på  m usikom rådet, hvis fo rtsa tte  behandling i 
højere g rad  end d e t har væ ret tilfæ ldet bø r overlades til N O M U S, som  
er det no rd iske sam arbejdsorgan  på  m usikom rådet. E n tilsvarende p rak 
sis bø r gøre sig gæ ldende på  de øvrige ku ltu rom råder.

— Placering a f sek re taria tsfunk tionen  i de forskellige perm anen te  sam ar
bejdso rganer på  kunstom råde t — dvs. N O M U S , N ord isk  T eaterkom ité , 
F ilm kom iteen  og N abo landslitte ra tu rkom iteen  -  på  skift, gerne med 
tilknytning til tilsvarende nationale  e ller nord iske in s tanser på  de fo r
skellige om råder. E ksem pelv is e r  N O M U S ’s sek re ta ria t fo r ø jeblikket 
p lacere t hos N orsk  M usikkinform asjon.

-  Stim ulering a f de t d irek te  sam arbejde m ellem  nationale ku ltu rin stitu 
tioner og organ isa tioner indenfor ku ltu rom rådet i en såkald t ne tv æ rk s
m odel. D et gæ lder f. eks. sam arbejdsom råder som  ungdom ssam arbej
det, fo lkeop lysn ingssam arbejdet og id ræ t, der kan konverte res til et 
um iddelbart sam arbejde im ellem  de nationale  o rganisationer. D ette  bør 
ske e fter re tn ingslin ier fra M inisterråde t.

— O verdragelse  a f  flere sam arbejdsopgaver til de nationale  kulturinstitu -
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tioner gennem forvaltningsaftaler med M inisterrådet etc. Det gælder 
f. eks. det redaktionelle ansvar for udgivelse af nyhedsbreve på veldefi
nerede om råder, udredningsopgaver, gennemførelse af sem inarvirk
somhed m. m.

-  Overførsel af enkelte aktiviteter, der har været igangsat som forsøgspro
jek ter på M inisterrådets dispositionsm idler til nationale instanser og 
national finansiering. I den forbindelse må der tages højde for, at de 
enkelte landes forudsætninger for at deltage i samarbejdet ikke for
ringes. Eksem pelvis vil det være en ønskelig model for børnekulturom- 
rådet.

-  En forbedring af mulighederne for, at de nationale kulturinstitutioner og 
kulturlivet i sin helhed selv kan initiere virksomhed gennem kultur
fondsstøtte til engangsprojekter.

Bundne/frie midler

Da kulturbudgettet ved kulturaftalens ikrafttræden fik sin form med fast 
budget, dispositionsm idler og støtte til engangsprojekter gennem Nordisk 
Kulturfond var resultatet, at først og fremmest Kulturfonden og M inister
rådets dispositionsm idler skulle tjene som fornyelseskilde af samarbejdet.

I takt med at det nordiske kulturbudget er blevet udsat for en begrænset 
tilvækst samtidig med, at der til stadighed optages og foreslås nye aktivi
tetsom råder optaget i kultursam arbejdet, er en større del af det nordiske 
budget blevet bundet til tidligere vedtagne beslutninger.

Derfor giver budgettet ikke i så høj grad som ved kulturaftalens start 
plads for nye aktiviteter.

Det har betydet, at M inisterrådets og Embedsm andskom iteens mulighed 
for at igangsætte nye aktiviteter over såvel det faste budget som disposi
tionsmidlerne er blevet begrænset.

Derfor er det generelt ønskeligt, at der foretages en om strukturering og 
gennemføres en praksis på det budgetmæssige område, som er i stand til at 
tilvejebringe og frigøre flere frie midler i det nordiske samarbejde.

Det bør efter arbejdsgruppens opfattelse ske igennem:
-  Overførsel af forsøgsaktiviteter på dispositionsm idlerne til beslægtede 

faste nordiske institutioner på f. eks. litteratur- og musikområdet,
-  Mulighed for mere fleksible finansieringsform er gennem indretning af en 

udvidet nordisk kulturfond,
-  Konvertering af støtte til «genfordeling af de nationale institutioner på 

om rådet, hvor der findes store nationale organisationer med egne admi
nistrationsapparater. Det gælder f. eks. indenfor ungdomssamarbejdet, 
folkeoplysningssamarbejdet og idræt.

-  En mere langsigtet budgettering over flere år ved forsøgsprojekters 
igangsættelse på dispositionsm idlerne således, at det i højere grad 
fremgår, hvad der i realiteten er bundne/frie dispositionsmidler.

-  Ved at en opfølgning af nye og ikke-slutbehandlede rekom m andationer i

8 -18-556
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højere grad overlades til fagkomiteerne på de forskellige kunstom råder.
Det gælder f. eks. rekom m andationerne på musikområdet.

Arbejdsgruppen har i afsnit nedenfor ” Forslag på de forskellige kultur
om råder” udarbejdet forslag til, hvilke aktiviteter, der kan sammenlægges 
med de perm anente institutioners virksomhed eller overgå til en anden 
organisationsform, samt hos hvilke instanser de nye og ikke-slutbehandle- 
de rekom m andationer bør behandles.

Organisatorisk forenkling

Skønt arbejdsgruppen ikke har til opgave at gå i detaljer, hvad angår de 
organisatoriske spørgsmål, skal arbejdsgruppen på baggrund af synspunk
ter fra de forskellige sam arbejdsinstanser og de kulturpolitiske udviklings
tendenser i og udenfor N orden frem sætte nogle principielle betragtninger 
og forslag i relation til kultursam arbejdets organisering.

De problemstillinger, der trænger sig på i kulturpolitikken i slutningen af 
80’erne, er på afgørende måde forskellig fra de spørgsmål, der gjorde sig 
gældende ved kulturaftalens etablering.

Samarbejdets organisatoriske tilrettelæggelse har stor betydning for de 
kulturpolitiske resultater. F .eks. vil en bureaukratisk beslutnings- og plan
lægningsmodel udelukke et bredt spektrum  af decentrale, selvorganiserede 
og eksperim enterende kulturaktiviteter, der ofte arbejder med en ad hoc- 
betonet planlægning og korte tidsintervaller. Omvendt kræver videreud
dannelse, kursus- og seminarvirksomhed på de professionelle kunstom rå
der, at sagkyndige organer forestår gennemførelsen.

Derfor er det væsentligt i forbindelse med den fremtidige virksomhed 
generelt at undersøge, hvorvidt de nuværende organisatoriske rammer er 
hensigtsmæssige:

Sikrer den politiske beslutningsstruktur politikerne tilstrækkelig indfly
delse på policy-udvikling, planlægning og initiering i en enkelt og over
skuelig form?

Tilgodeses de decentrale og selvorganiserede kulturaktiviteter i tilstræk
kelig grad?

Er mediesam arbejdet organiseret i en form, der sikrer effektivitet og en 
indbyrdes tæt koordinering imellem de forskellige initiativer?

Fungerer de rådgivende kom iteer på de forskellige kulturom råder, så de 
får mulighed for at udføre et fagligt kvalificeret arbejde?

Endelig skal arbejdsgruppen understrege betydningen af, at også sekre
tariatsfunktionen sikres tilstrækkelige ressourcer på baggrund af arbejds
gruppens forslag på kultur og medieområdet.

Forslag

I det følgende gives en summarisk gennemgang af de forslag indenfor 
medieom rådet og de forskellige kulturom råder, som arbejdsgruppen skal 
fremsætte.
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Forslagene er uddybet og m otiveret mere detaljeret i udredningens kapi
tel 4, på baggrund af en samlet gennemgang og vurdering af hele det 
almenkulturelle felt og dets institutioner.

1 Forslag på massemedieområdet

Ingen andre sam arbejdsom råder har givet anledning til så mange rekom 
mandationer og fået så meget opmærksomhed i såvel Nordisk Råd som 
Nordisk M inisterråd som radio og TV uden at dette hidtil har ført til 
tilsvarende resultater.

Det nordiske televisionssam arbejde. Nordvision, blev startet i januar 
1958 mellem Danmark, Finland, Norge og Sverige. Fra 1966 begyndte 
Island ligeledes at deltage i N ordvisionsaktiviteterne.

M ediesamarbejdet efter Kulturaftalens start har primært udkrystalliseret 
sig i planlægningen af radio/TV-samarbejdet via satellit (Tele-x), samt i de 
seneste år på nye mediefelter gennem den virksomhed, der er igangsat af 
arbejdsgruppen for kultur og massemedier.

Nordvisionssam arbejdet mellem de nordiske radiofonier er under fortsat 
udbygning. I erkendelse af det øgede behov for nordisk fællesproduktion 
har radiofonierne således i foråret 1987 besluttet at oprette en produktions
fond til nordvisionsprogramm er.

Nordisk Råd har med forslaget om oprettelse af en fælles nordisk pro
duktionsfond for film, TV og video (Rek.nr. 4/1987) ligeledes sat focus på 
det store behov for øget fælles nordisk produktion på det audiovisuelle 
område, som er skabt i takt med den internationale medieudvikling og 
ekspansionen af udefrakomm ende programmer.

Hvorledes er det muligt i forlængelse af disse initiativer at stimulere det 
nordiske samarbejde i den øjeblikkelige situation?

Arbejdsgruppen skal foreslå følgende initiativer som det umiddelbart vil 
være muligt at iværksætte :

1.1 Komplettering af kulturaftalen, således at den i højere grad 
understreger betydningen af et helhedsorienteret mediepolitisk 
samarbejde som en væsentlig bestandel af det øvrige kulturpoli
tiske samarbejde. M inisterrådet har tidligere besluttet at en så
dan komplettering burde foretages. Arbejdsgruppen har udarbej
det et konkret forslag til kom pletterende tekst, som er bragt i 
udredningen som bilag 2.

1.2 Medieområdet styrkes på det organisatoriske og administrative 
niveau i sam arbejdet ved, at der i sekretariatet oprettes en særlig 
medieenhed indenfor kultur- og undervisningsafdelingen således, 
at der sikres en bedre koordinering af om rådet, og at muligheden 
øges for generelt at forstærke koblingen af mediepolitik til kultur
politik.
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Arbejdsgruppen har overvejet spørgsmålet om, at denne struk
tur på beslutningsniveau udmyntes i indretning af et særskilt 
ministerråd for kultur og medier for at fremme dette formål. 
Samtidigt kan det dog bl. a. af hensyn til forskelle i organisato
risk struktur på nationalt plan være hensigtsmæssigt, at medie
om rådet bibeholdes indenfor den hidtidige kobling mellem kultur 
og uddannelse og forskning i forhold til et enkelt ministerråd. 
Arbejdsgruppen m ener imidlertid, at det må være m inisterrådets 
egen sag, hvordan det vil sammensættes ved arbejdet med de 
enkelte sagsområder.

1.3 Arbejdsgruppen for kultur og massem edier blev oprettet af 
M R-KULTUR i 1982 med henblik på at rådgive M inisterrådet på 
det generelle mediepolitiske område, og til at fremme informatio
nen om medieudviklingen i og udenfor N orden samt igangsætte 
en idé- og erfaringsudveksling på medieområdet. Arbejdsgrup
pen har gennemført en omfattende idé- og erfaringsudveksling på 
de forskellige medieom råder, igangsat forsøgsvirksomhed bl. a. 
på video-om rådet, samt en kontinuerlig informationsvirksomhed 
om medieudviklingen i og udenfor N orden gennem udgivelsen af 
” Nordisk Medie N y t” . Desuden har arbejdsgruppen deltaget i 
det europæiske mediesamarbejde etc.

Kultur og massem ediegruppen vil i 1987 og 1988 gøre en særlig 
indsats for at udvikle en aktuel og frem tidsrettet nordisk kultur- 
og mediestatistik i samarbejde med nationale kultur- og statistik
instanser. Arbejdsgruppen noterer, at dette udviklingsarbejde 
bør tages ind som en omkostning i budget 1988.

Desuden skal handlingsplangruppen foreslå, at arbejdsgruppen 
for kultur- og massem edier gives en perm anent status fra og med
1988, og at finansieringen af arbejdet, der hidtil er sket over 
dispositionsm idlerne, overføres til fast budget.

Hvad angår udgivelsen af ” Nordisk Medie N yt”  skal arbejds
gruppen foreslå, at det redaktionelle ansvar fra og med 1988 
gennem en forvaltningskontrakt placeres hos en national instans 
med tilknytning til m edieom rådet, da erfaringen viser, at det 
volder problem er at gennemføre en sådan kontinuerlig publika
tionsvirksom hed i sekretariatet.

Det foreslås således:

1.2.1 A t  arbejdsgruppen for kultur og massem edier gøres permanent 
fra og med 1988.

1.2.2 A t  der på den administrative side indrettes en medieenhed inden
for sekretariatets afdeling F l.
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1.2.3 At det redaktionelle og praktiske ansvar for udgivelsen af N or
disk Medie Nyt placeres via en forvaltningskontrakt hos en na
tional instans med tilknytning til medieområdet.

1.2.4 At det nuværende budget til virksomheden dvs. 1,0 mill. DKK
årligt på dispositionsmidlerne fra 1988 bevilges over det faste 
budget,

1.2.5 At beløbet fra 1988 forøges med 0,2 mill. DKK til udviklingsar
bejde i forbindelse med en nordisk kultur- og mediestatistik.

1.3 De nordiske radiofonier har på trods af den store kulturelle
betydning, som Nordvisionssam arbejdet har indebåret, ikke kla
ret at løse alle de problemer, som gør sig gældende i forbindelse 
med programspredning på tværs af landegrænserne.

Det er først og fremmest ophavsretslige spørgsmål, der komp
licerer en sådan distribution af TV-programmer på tværs af lan
degrænserne. Eksempelvis er et serieprogram som det danske 
M atador solgt til det øvrige Europa, men ikke til de øvrige 
nordiske lande. Det har økonomiske årsager. Det koster ca. tre 
gange så meget at sende nordisk producerede programmer på 
TV-skærm ene i det øvrige Norden end i lande udenfor Norden.

Hidtil har radiofoniernes satsning med hensyn til at finde løs
ninger, der forbedrer mulighederne for TV-spredning af pro
gramm er til de øvrige nordiske lande, ikke givet tilstrækkeligt 
resultat.

Arbejdsgruppen konstaterer med beklagelse, at disse proble
mer endnu ikke er løst, og at nordiske medborgere er forhindret i 
at se TV-udsendelser produceret i andre nordiske lande.

M inisterrådet opfordres på den baggrund til på det stærkeste, 
at opfordre radiofonierne til indenfor Nordvisionssamarbejdet 
umiddelbart at påbegynde forhandlinger med henblik på, at de 
principielle forhindringer for programudvekslingen over lande
grænserne indenfor N orden bliver løst inden udgangen af 1988.

U nder forudsætning af at dette arbejde sættes i gang og i 
afventen på en perm anent løsning af problem erne skal arbejds
gruppen foreslå, at ministerrådet i 1988 af hensyn til nordiske 
TV-seere y d ere t engangstilskud til den netop etablerede N ordvi
sionsfond med henblik på frikøb af nogle allerede producerede 
TV-programmer til visning i de øvrige nordiske lande. Det bør 
kunne overlades til Nordvisionsfonden at træffe beslutning om 
midlernes fordeling, valg af programmer etc.

Forslaget har 3 væsentlige fordele:
-  For det første giver det et umiddelbart synligt resultat i form
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af udsendelse af et antal TV-programmer, som man ved både 
har kvalitet og er publikumsvenlige.

— For det andet går alle pengene direkte til forfattere, instruktø
rer, skuespillere og andre medvirkende.

-  For det tredie vil man få en stor offentlig omtale, da der er tale 
om program m er, som er dyre, og som har haft stor national 
popularitet.

Et beløb på 10 mill. DKK vil kunne række langt og give et 
væsentligt bidrag til distribution af TV-programmer i Norden.

Versionering på producentlandets eget sprog viser sig erfa
ringsmæssigt som en effektiv måde at fremme sprogforståelsen 
på samtidig med, at det er langt billigere at versionere på eget- 
sproget, da en række udsendelser i forvejen bliver versioneret til 
nationale formål, og apparatet i forvejen er opbygget til egen
sprogsversionering. En sådan idé diskuteredes allerede i den 
første Nordsat-udredning. (Dette gælder nok hovedsagelig mel
lem de skandinaviske sprogområder). Arbejdsgruppen skal af 
ovenstående grunde foreslå:

1.3.1 at M inisterrådet afsæ tter et engangsbeløb på 10 mill. DKK i 1988 
over dispositionsm idlerne som et engangstilskud til Nordvisions
fonden med henblik på at igangsætte og stimulere distributionen 
af nordiske TV-programmer over landegrænserne og med hen
blik på at stimulere en praksis, som indebærer egenversionering 
af de TV-programmer, der bliver videretransm itteret i nabolan
dene.

Det bør overlades Nordvisionsfonden at udvælge programmer 
til distribution og til versionering og foretage de praktiske forans
taltninger.

Det understreges samtidigt, at tilskuddet bør gives med stærk 
opfordring til de nordiske radiofonier om at tilvejebringe en 
permanent løsning af distributionsproblem erne inden udgangen 
af 1988.

1.4 Nordisk Råds forslag om oprettelse af en fæ lles nordisk produk
tionsfond  for film, TV og video (rek. 4/1987) må ses på baggrund 
af de store behov, der er opstået for national og nordisk program
produktion på det audiovisuelle område. Uden en væsentlig forø
gelse af program produktionen vil film, TV og videomarkedet i 
stigende omfang blive domineret af udenlandske programmer, 
som er produceret til det internationale mediemarked. Det vil 
som nævnt ovenover få afgørende konsekvenser for nordisk 
kultur.

Forslaget fra Nordisk Råd peger på børne-, ungdoms- og doku-
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m entarprogram m er som særligt vigtige i forbindelse med nordisk 
program produktion.

Arbejdsgruppen har diskuteret og vurderet forslaget og skal 
understrege den store kulturpolitiske betydning, som øget pro
gramproduktion vil få i fremtidens nordiske inform ationssam
fund. Derfor er det væsentligt, at der nationalt som nordisk 
tilvejebringes økonomiske muligheder for øget program produk
tion, i en form, der er rettet mod seerne i fremtidens nuancerede 
medielandskab.

Arbejdsgruppen finder i og for sig forslaget om at anvende 
eventuelle overskud fra Nordisk Investeringsbank som finansielt 
grundlag for en produktionsfond interessant. Nordisk Investe
ringsbank bør bl. a. også kunne tildele støtte til nordiske filmpro
jekter, samt til filmindustriens teknologiske udvikling.

Arbejdsgruppen gør samtidig opmærksom på, at der næppe er 
en realistisk mulighed for i de førstkommende år at anvende 
eventuelle overskud fra Nordisk Investeringsbank til formålet, 
da dette overskud skal anvendes til den fordobling af bankens 
kapital, som er besluttet af de nordiske finansministre.

Derfor vil det være nødvendigt at undersøge andre finansie
ringsmuligheder.

Arbejdsgruppen finder det derfor væsentligt, at der hurtigst 
muligt sæ ttes en sagkyndig udredning igang med henblik på at 
undersøge de finansielle muligheder. Desuden bør udredningen 
afklare den endelige målsætning og organisationsform for en 
nordisk produktionsfond.

Arbejdsgruppen skal i denne sammenhæng understrege betyd
ningen af, at der tilvejebringes et realistisk økonomisk grundlag 
for en produktionsfond og stiller sig på baggrund af de nationale 
erfaringer skeptisk til om en produktionsfond kan drives på for
retningsmæssige vilkår -  særligt, eftersom der skal lægges vægt 
på audiovisuelle produktioner som børne-, ungdoms- og doku
mentarfilm, som erfaringsmæssigt ikke har mulighed for at spille 
sig selv ind.

Derfor bør M inisterrådet principielt diskutere spørgsmålet om 
finansieringsform og det økonomiske niveau, der eventuelt skal 
lægges til grund for en produktionsfond inden der sættes konkre
te initiativer igang.

Afklaringen af disse spørgsmål er ligeledes afgørende for. hvil
ke modeller, det er hensigtsmæssigt at lægge til grund for indret
ningen af en produktionsfond.

I den forbindelse bør opmærksom heden også rettes mod de 
planer om et produktionssam arbejde, som er blevet nævnt i 
forbindelse med Tele-X.
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Såfremt det økonomiske niveau bliver af en anseelig størrelse, 
bør en eventuel produktionsfond efter arbejdsgruppens opfattel
se organiseres i en fritstående model i et direkte samarbejde 
imellem nationale instanser.

Såfremt det økonomiske niveau er af mindre omfang og fon
dens formål retter sig mod særlige produkter som børne-, ung
doms- og dokumentarfilm , kan det være hensigtsmæssigt at væl
ge andre former.

Arbejdsgruppen skal i dette tilfælde pege på, at en produk
tionsfond til disse særlige formål foreløbigt kunne indrettes som 
en særlig pulje under Nordisk Filmkomités budget og ansvar.

Arbejdsgruppen skal på denne baggrund foreslå:

1.4.1 A t  Em bedsm andskom iteen så hurtigt det er muligt giver en sag
kyndig til opgave over m inisterrådets dispositionsm idler at udre
de de nærmere omstændigheder og muligheder i forbindelse med 
oprettelse af en fælles nordisk støtteordning for produktion af 
film, TV og video.

Udredningen bør gennemføres i samråd med sagkyndige fra 
film- og TV-området og med baggrund i den behandling spørgs
målet tidligere har fået i Nordisk Råd (jfr. rek .4/1987).

Udredningen bør endvidere belyse hvordan en forøget produk
tion af film, TV og video i N orden, igangsat igennem en sådan 
støtteordning, sikres effektiv spredning via de eksisterende og 
nye distributionskanaler. Specielt bør forbindelsen til TV-distri- 
bution sikres, hvad enten dette kommer til at ske via det eksiste
rende N ordvisionssam arbejde, nye nationale kanaler, via satellit 
eller lignende.

Udredningen bør endelig se nærmere på omkostningsniveau, 
finansieringsform, formål af organisatorisk tilrettelæggelse.

Udredningen bør igangsættes således, at forslaget om produk
tionsstøtte kan behandles af de politiske organer samtidigt med 
den kulturelle handlingsplan iøvrigt.

1.4.2 A t  der foreløbigt fra 1989 til 1991 årligt afsættes en øremærket 
aktivitetsforøgelse på 1,5 mill. DKK til produktionsstøtte til bør
ne-, ungdoms- og dokumentarfilm til disponering på Nordisk 
Filmkomités ansvar og budget.

Arbejdsgruppen har i udredningens kpt. 4.8 omtalt eksem pler på pro
duktionsfondsm odeller på det audiovisuelle område udenfor Norden — 
bl. a. i Canada — som har vist sig vellykkede i forbindelse med stimulering 
og udvikling af egenproduktion.

Arbejdsgruppen har ligeledes udarbejdet et diskussionsoplæg som ud
gangspunkt for den fortsatte diskussion af produktionsstøttespørgsm ålet. 
Dette er bragt som bilag 5 til udredningen.
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2 En udvidet nordisk kulturfond

Arbejdsgruppen har gennemgået alle ønsker og forslag, som er indsendt 
fra de nordiske institutioner på alm enkulturom rådet. Dette er der redegjort 
nærmere for i udredningens kpt. 4.

Samtlige institutioner peger på behovet for flere økonomiske ressourcer 
til at udvikle sam arbejdsinitiativer på de pågældende områder.

Arbejdsgruppen er af den opfattelse, at det ud fra et samlet nordisk 
perspektiv vil være mere formålstjenligt i højere grad at skabe fornyelse 
igennem en udvidet nordisk kulturfond, som giver mulighed for større 
samlede indsatser samtidig med, at samtlige kulturom råder — også de 
mindre etablerede -  kan tilgodeses i en fleksibel form, samtidig med at der 
igennem en udvidet kulturfond tilvejebringes flere frie midler i det nordiske 
kultursamarbejde.

En større samlet aktivitetsforøgelse til en udvidet nordisk kulturfond vil 
efter arbejdsgruppens mening give et større udbytte ud fra et samlet 
kulturpolitisk perspektiv end tildeling af mange mindre enkeltbeløb.

Dette bør dog ikke udelukke, at de perm anente institutioner sikres et 
tilskud, der gør det muligt for dem at gennemføre virksomheden i overens
stemmelse med deres formål.

Ligeledes bør der fortsat kunne igangsættes forsøgsvirksomhed på særli
ge om råder såvel i forbindelse med de faste institutioners virksomhed som 
over M inisterrådets dispositionsmidler.

En nærmere argum entation for disse synspunkter er der redegjort for i 
udredningens kpt. 4 og i afsnittet nedenfor om ” forslag på de forskellige 
kulturom råder” .

På baggrund af de nationale, nordiske og internationale kulturpolitiske 
erfaringer, der har gjort sig gældende siden kulturaftalens ikrafttræden i 
1972 samt den budgetmæssige udvikling, er det arbejdsgruppens konklu
sion:
— at en udvidet nordisk kulturfond vil være det mest hensigtsmæs

sige instrum ent til at sikre det nordiske kultursam arbejdes udvik
ling og fornyelse i fremtiden,

-  at en udvidet kulturfond med økonomiske ressourcer til initiering 
af særlige tem aom råder vil give M inisterrådet og N ordisk Råd en 
mere um iddelbar mulighed for at præge kultursam arbejdets 
udvikling,

-  at en udvidet nordisk kulturfond i en enkel form vil kunne bidra
ge til alle kulturom råders udvikling -  herunder de nye aktivitets
om råder, som måtte blive aktuelle i fremtiden,

— at en udvidet kulturfond i en form, der er tilpasset de nordiske 
forudsætninger og kulturelle traditioner vil kunne befordre en 
national forankring, idet tildeling af midler fra fonden som regel 
vil forudsætte nationale midler.
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-  at M inisterrådets dispositionsmidler gennem etablering af en 
udvidet nordisk kulturfond i højere grad vil kunne opfylde sit 
oprindelige formål, idet midler vil kunne frigøres til udredende og 
klargørende arbejde, som kan videreføres enten indenfor de per
manente institutioners ramm er eller som åremålsbegrænsede 
projekter indenfor en udvidet kulturfond,

— at kulturfondsmodellen i relation til behovet for flere frie midler 
vil være et fleksibelt instrum ent, idet det er muligt for regeringer
ne fra år til år at fastlægge fondens budgetmæssige ressourcer 
uafhængigt af budgetteringen til det øvrige perm anente samarbej
de.

På den baggrund foreslås:
2.1 at det nordiske kultursam arbejde fremmes gennem en udvidet 

nordisk kulturfond med ressourcer til såvel engangsstøtte til 
kulturfeltets omfattende og differentierede virksomhed som til 
særlige kulturformål som tem aorienterede initiativer som f. eks. 
kulturfrem stød i udlandet, og andre virksom hedsom råder, som 
M inisterrådet og de besluttende instanser i Nordisk Råd måtte 
beslutte,

2.2 at fondens midler primært bør anvendes til almenkulturelle for
mål eller til undervisnings- eller forskningsmæssige formål, som 
har en klar almenkulturel tilknytning,

2.3 at de overordnede retningslinjer og prioriteringer af tem aom rå
der drøftes på de halvårlige m øder mellem M inisterrådet og 
Nordisk Råds kulturudvalg,

2.4 at fagkomiteerne for de enkelte kunstom råder i højere grad bør
fungere som indstillende instanser i forhold til kulturfonden med 
hensyn til ansøgninger over en vis størrelsesorden,

2.5 at der i forbindelse med projekter udefra eller på tværs af kunst
om råderne bør kunne indhentes udtalelser fra relevante fagmil
jøe r eller sagkyndige.

2.6 at mindre ansøgninger bør kunne afgøres administrativt med
efterfølgende fremlæggelse for fondsstyrelsen,

2.7 at fonden adm inistreres af en styrelse, som udpeges efter samme
retningslinjer som den nuværende kulturfond,

2.8 at den daglige adm inistration fortsat varetages af en selvstændig
enhed,
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2.9 at der til at varetage den daglige adm inistration af fonden udpe
ges en chef,

2.10 at den udvidede kulturfond opbygges over en periode fra 1989 -  
1991 med en årlig budgetforøgelse på 9,0 mill.DKK.

3 Forslag på de forskellige kulturområder

Arbejdsgruppen har foretaget en gennemgang af de eksisterende sam ar
bejdsom råder på alm enkulturom rådet samt de ikke-slutbehandlede og nye 
rekom m andationer, som foreligger i april 1987.

Som grundlag for gennemgangen er der udarbejdet en oversigt over de 
enkelte sam arbejdsom råder ” Den lange march gennem institutionerne” . 
Oversigten indeholder en kort omtale af de enkelte samarbejdsområders 
formål, organisation, startår, finansieringsform, budget 1987 samt et resu
mé af de ønsker og forslag, som institutionerne på opfordring har indsendt 
til handlingsplanen. Oversigten ” Den lange march gennem institutioner
ne” er vedlagt som bilag 1.

Desuden er der udarbejdet en bilagsmappe til ” Den lange march gennem 
institutionerne” , med de forskellige ønsker og forslag i sin helhed samt 
andet dokum entarisk materiale. Bilagsmappen er vedlagt som bilag 2.

Som baggrund for vurderingen har arbejdsgruppen ligeledes udarbejdet 
oversigten ” Udgifter til adm inistration af nordiske kulturinstitutioner” . 
Denne er vedlagt som bilag 3.

Endelig er der udarbejdet en kortlægning af ” Bogklubber i N orden” , 
som baggrund for arbejdsgruppens forslag om distribution af nordisk litte
ratur på originalsproget gennem de nordiske bogklubber. Denne er vedlagt 
som bilag 4.

1 arbejdsgruppens vurdering af den konkrete virksomhed og udarbejdel
se af forslag på de forskellige kulturom råder er der taget udgangspunkt i 
ovennævnte ønsker om at synliggøre og forenkle samarbejdet, at sikre en 
større national forankring og flere frie midler, og at befordre muligheden 
for nye og større samlede indsatser.

Der er ikke foretaget en detaljeret evaluering af de enkelte institutioners 
virksomhed. Vurderingen har taget udgangspunkt i samarbejdsområdernes 
generelle rolle og funktion i det nordiske kultursamarbejde.

Endelig er der lagt vægt på at anskue institutionernes aktiviteter i rela
tion til nært beslægtede sam arbejdsom råder, idet der indenfor samme 
kulturfelt ofte eksisterer en række samarbejdsinitiativer. Det gælder f. eks. 
indenfor litteratur- og billedkunstom rådet.

Derfor har det været et afgørende sigte med gennemgangen at vurdere, 
om det er muligt og ønskeligt at sikre en bedre koordinering mellem de 
forskellige initiativer indenfor det samme kulturfelt.
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Er det muligt at skabe en administrativ forenkling, som skaber større 
sammenhæng og befordrer effektiviteten?

Forslagene til om strukturering indenfor de enkelte kulturfelter må ikke 
opfattes som en nedprioritering af det pågældende arbejdsfelt.

3.1 De nordiske institutioner/institutter

De eksisterende nordiske huse og institutter -  dvs. Nordens Hus i 
Reykjavik, Nordens Hus på Færøerne, Samisk Institut i Kautokeino, 
N ordisk K unstcentrum  i Helsingfors, Nordens Institut på Åland og N or
dens Institut i Grønland, opfylder efter arbejdsgruppens opfattelse en 
væsentlig funktion i det nordiske kultursam arbejde som perm anente kul
turformidlingsinstitutioner.

Generelt bør der med jæ vne mellemrum foretages en evaluering af 
institutionernes målsætning, virksomhed, organisation og budget med 
henblik på at vurdere deres aktualitet og relevans i relation til fremtidens 
kulturudvikling.

Ligeledes bør det generelt undersøges, hvorvidt det er muligt at tilveje
bringe national medfinansiering af institutionernes drift.

På den baggrund foreslås generelt:

3.1 A t  de eksisterende nordiske huse videreføres i den nuværende 
form.
A t  der foretages økonomiske justeringer med henblik på at bringe 
institutionerne op på et niveau, der kan sikre trygge økonomiske 
arbejdsvilkår og en virksomhed, der står i et rimeligt forhold til 
de oprindelige intentioner.
A t det undersøges om de nordiske institutioner kan spare udgif
ter gennem afgiftsfritagelse på varer fra de andre nordiske lande.

I relation til de enkelte institutioner/institutter foreslås:
3.1.1 En forhøjelse af Nordens Hus i Reykjaviks budget ov eren  perio

de på 3 år med en en årlig budgetforøgelse på 0,5 mill. DKK i 
1989, 1990 og 1991. Forslaget vil muliggøre, at institutionen kan 
opfylde sin målsætning om, at institutionen også skal formidle 
islandsk kultur til det øvrige Norden, samt at institutionen kan 
gennemføre en kontinuerlig udstillingsvirksomhed i de nyindret
tede udstillingslokaler.

3.1.2 Evaluering af Samisk Instituts virksomhed og målsætning i for
hold til den fremtidige nationale indsats i forbindelse med samisk 
forskningsuddannelse og samisk kultursamarbejde. Virksomhe
den bør evalueres i relation til de indsatser, der igangsættes 
indenfor det samlede samiske område. Se afsnit 3.4 nedenfor.

3.1.3 En årlig budgetforøgelse på 1,0 mill. DKK i 1989, samt 0,5 mill. 
DKK i 1990 og 0,5 mill. DKK i 1991 til Nordisk Kunstcentrum  i



1693B 83/k: Bilaga 3

Helsingfors, således at institutionen kan bringes op på forudsat 
niveau, opfylde nye aktivitetsopgaver som bl. a. udvidelsen med 
gæsteatelier i Nordisk Kulturinstitution i Dalsåsen i Vestnorge 
indebærer (se nedenfor). Der foreslås 1,0 mill. DKK i aktivitets
forøgelse i 1989 til disse formål, samtidig med at styrelsen for 
Nordisk K unstcentrum  sam m ensættes således, at den kan påtage 
sig at fungere som en nordisk fagkomité på billedkunstområdet 
(se pkt. 3.2.5 nedenfor).

3.1.4 Evaluering af Nordens Institut på Ålands virksomhed i 1990 som 
baggrund for stillingtagen til institutionens fremtidige virksom 
hed, organisation og økonomiske niveau.

3.1.5 En forøgelse af budgettet til Nordens Institut i Grønland i over
ensstem melse med den årlige budgettilvækst, som blev vedtaget i 
forbindelse med institutionens etablering i 1986. Forslaget inde
bærer en aktivitetsforhøjelse på 1,0 mio.DKK i 1989 og 1,4 
m io.DKK i 1990.

Samtidig bør institutionen evalueres i 1990 som baggrund for 
stillingtagen til institutionens fremtidige virksomhed, organisa
tion og økonomiske niveau.

Ikke fæ rdigbehandlede forslag

I de seneste år er der frem sat flere forslag om etablering af nye nordiske 
kulturinstitutioner. Det gælder først og fremmest forslaget fra Nordisk Råd 
om etablering af et nordisk kultur- og inform ationscentrum for østre og 
mellemste Finland (rek. 3/1986), samt forslaget om indretning af en nordisk 
kulturinstitution i Vestnorge på baggrund af M inisterrådets beslutning om 
at tage imod en gave fra Fagerheimstiftelsen ( M R -K U LTU R 1/87).

Målsætningen bag forslaget om oprettelse af et nordisk kultur- og infor
mationscenter i østre og mellemste Finland er at bidrage til østre Finlands 
kulturelle sproglige og samfundsmæssige kontakter til det øvrige Norden. 
Områdets ca. 900.000 indbyggere er finsksprogede.

Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af, at der iværksættes 
indsatser med henblik på at forbedre kulturkontakterne mellem de primært 
ensproglige dele af Finland og det øvrige Norden.

Arbejdsgruppen skal imidlertid pege på muligheden af, at sådanne initia
tiver i første omgang iværksættes gennem de til formålet allerede eksiste
rende institutioner -  dvs. Nordisk sprog- og inform ationscentrum samt 
Nordisk Kunstcentrum .

På denne baggrund foreslås:

3.1.7 At de konkrete overvejelser om etablering af et selvstændig!
nordisk kultur- og informationscenter i østre og m ellemste Fin
land  først igangsættes af M inisterrådet, når de øvrige nordiske
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institutioner og de nye initiativer, som er foreslået af arbejds
gruppen i øvrigt er udbygget til forudsat niveau.

M inisterrådets beslutning om at modtage gaven fra Fagerheimsstiftelsen 
med henblik på etablering af Nordisk kulturinstitution i Dalsåsen, Vestnor- 
ge, indebærer efter de sam taler om forslagets realisering, som er ført 
mellem M inisterrådet og den norske regering i foråret 1987, at der oprettes 
5 gæsteatelier i den bygning på Dalsåsen i Fjaler i Vestnorge, som er 
skænket til M inisterrådet.

De norske myndigheder står for etablerings- og driftsomkostningerne for 
bygningerne. Omkostningerne til stipendier m. m. til kunstnerne finansie
res gennem gæsteatelierordningen i Nordisk Kunstcentrum s regi.

Det norske Kultur- og vitenskapsdepartem ent har nedsat en komité, 
som arbejder med etableringen af institutionen. Komiteen vil også vurdere 
de adm inistrative spørgsmål i kontakt med relevante nordiske institutio
ner, som Nordisk Kunstcentrum .

De praktiske og adm inistrative spørgsmål i forbindelse med institutio
nens oprettelse og drift er derfor under afklaring.

På den baggrund foreslås:

3.1.8 A t der udover de nordiske bidrag til gæsteatelierordningen indtil 
videre ikke foretages en videre udbygning af institutionen for 
fælles nordiske midler, før de aktiviteter, som er foreslået af 
arbejdsgruppen er udbygget til forudsat niveau.

3.2 D et kunstneriske samarbejde.

De fælles perm anente nordiske instanser på kunstens område omfatter 
Nordisk Teaterkom ité, Nordisk M usiksamarbejde (NOMUS), Komiteen 
til oversæ ttelse af nabolandslitteratur, Komiteen til spredning af nordiske 
spillefilm, De nordiske filmkurser, samt Nordisk Kunstcentrum.

Disse instanser opfylder efter arbejdsgruppens opfattelse en væsentlig 
funktion på kunstens område både i relation til ønsket om at forbedre 
kulturarbejdernes arbejdsvilkår og at styrke kunstnernes nordiske engage
ment samt i relation til ønsket om at udvikle og stimulere distributionen af 
kunst på tværs af landegrænserne samt øge kendskabet til nabolandenes 
kulturliv.

Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af, at der i det perm anen
te kultursamarbejde sikres en ensartet struktur gennem etablering af en 
fagkomité på hvert af om råderne teater, musik, litteratur, film/video og 
bildende kunst. Det vil efter arbejdsgruppens opfattelse sikre en bedre 
koordinering af de forskellige initiativer indenfor det samme kulturområde.

Gennemførelse af en homogen struktur med fagkomiteer indenfor litte
ratur, musik, teater, bildende kunst og film/video indebærer ifølge ar
bejdsgruppens opfattelse:
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-  at fagkomiteerne med egne ressourcer i højere grad får en initierende 
funktion på de forskellige kunstneriske om råder,

-  at fagkomiteerne fungerer som et koordinerende organ for det pågæl
dende kulturfelt og de beslægtede om råder og som et rådgivende organ 
på hele feltets om råde i forhold til m inisterrådet og kulturfonden,

-  at de forskellige fagkomiteer administrativt kan have selvstændige sek
retariatsfunktioner f. eks. i forbindelse med nordiske og nationale insti
tutioner på de pågældende om råder, således som det f. eks. er tilfældet 
med NOM US, hvis adm inistration for øjeblikket er placeret hos Norsk 
Musikkinformasjon. Teaterkom iteens sekretariat er fra 1987 placeret i 
forbindelse med det danske teaterråds sekretariat.

Parallelt er det naturligt, som foreslået af arbejdsgruppen, at placere 
en nordisk kunstkom ité ved Nordisk K unstcentrum  i Helsingfors gen
nem at udvide den nuværende styrelses funktioner og kompetence.

Sekretariatsfunktionen for Nordisk Litteraturkom ité kunne f. eks. 
placeres i forbindelse med en national forfatterorganisations sekretariat 
osv..

-  at fagkomiteernes medlemmer primært rekrutteres fra nationale fag
miljøer på de pågældende områder.

-  at de forskellige fagkomiteer bør have mulighed for at nedsætte under
udvalg og knytte sagkyndige til særlige arbejdsopgaver, som ikke umid
delbart kan løses af fagkomiteen.

På den baggrund foreslås generelt:

3.2.1 At der oprettes en fagkomité på hvert af de kunstneriske hoved
om råder litteratur, musik, teater, bildende kunst og film/video. 
A t  der i 1988 foretages en gennemgang af N abolandslitteraturko
m iteens, N O M U S’, Nordisk Teaterkom ités, Komiteen til spred
ning af nordiske spillefilm (filmkomiteens) og Nordisk Kunst- 
centrum s vedtægter samt igangsættes et organisatorisk arbejde 
finansieret over M inisterrådets dispositionsm idler, med henblik 
på at sikre en målsætning, styrelsessamm ensætning og arbejds
form, som er hensigtsmæssig i forhold til fagkomiteernes nye 
ansvar og arbejdsopgaver.

Arbejdsgruppen skal foreslå, at der afsættes 0,5 mill. DKK på 
M inisterrådets dispositionsm idler til formålet i 1988.

I det følgende gives en kort redegørelse for, hvad forslaget 
um iddelbart indebærer for litteraturkom iteens, musikkomiteens, 
teaterkom iteens, kunstkom iteens og film/videokomiteens arbej
de i 1989.

3.2.2 Nordisk Litteraturkomité

For litteraturkom iteen indebærer forslaget bl. a., at den eksisterende
tildeling af ressourcer til oversæ ttelse af nabolandslitteratur, øget nordisk
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bogdistribution, nordisk folkebibliotekssam arbejde (NORDFOLK), tale- 
og punktskriftsbøger samt de nordiske forfatterkurser formidles af bogko
miteen og finansieres over bogkomiteens fælles budget.

Det bør understreges, at bogkomiteens arbejde også omfatter den ind
holdsmæssige side af bogudlån via de nordiske folkebiblioteker. Derfor bør 
nordiske kurser, sem inarer etc., som tidligere har været gennemført af 
NORDFOLK fortsat være en del af bogkomiteens virksomhedsområde og 
der bør sikres folkebibliotekerne indflydelse gennem bestyrelsesrepræsen
tation.

Derimod er arbejdsgruppen af den opfattelse, at teknologiske spørgsmål 
som EDB i folkebibliotekerne samt biblioteksforskning primært bør for
midles igennem det nordiske samarbejdsorgan på forskningsbiblioteksom
rådet (NORDINFO).

I relation til ønskerne om etablering af et fælles nordisk bogmarked har 
arbejdsgruppen gennemført en undersøgelse af muligheden for at etablere 
en fælles nordisk bogdistribution af litteratur på originalsproget gennem de 
nationale nordiske bogklubber. Den undersøgelse er bragt som bilag 4 til 
udredningen.

Undersøgelsen viser, at der fra dansk og norsk side kan være interesse 
for at indlede et forsøg med distribution af nordisk litteratur på original
sproget via de nationale bogklubber som et forekommende ekstratilbud, 
når det skønnes relevant. Derimod stiller de svenske bogklubber sig nega
tive til ideen.

Endvidere konstaterer undersøgelsen, at forholdene mellem bogklub
berne og forlagene særligt hvad angår en eventuel ordnings virkninger for 
oversæ ttelse af de samme bøger, må klarlægges nærmere. F .eks. har det 
vist sig i det tidligere dansk-norske forsøg med bogklubdistribution af 
litteratur på originalsproget i 1964, at det gik ud over de mindre forlags 
økonomiske mulighed for at oversæ tte og udgive litteratur fra de øvrige 
nordiske lande.

Undersøgelsen peger på flere økonomiske tiltag, som kunne være med til 
at stimulere et eventuelt forsøg:
-  Fragt- og lagerstøtte til bogklubberne.
-  Lanceringsstøtte og annonce støtte.
-  Forlagsstøtte.
-  Koordinering med andre nordiske inform ationsinitiativer med henblik 

på at øge interessen og kendskabet til nordisk litteratur, som f. eks. 
litteraturfrem stødene i forbindelse med Nordisk Råds litteraturpris, 
boghandleroffensiver, Bogmessen i Göteborg, nordiske kultursem ina
rer.

Endvidere bør bogkomiteen diskutere, hvorledes det fortsatte arbej
de på at etablere et fælles nordisk bogmarked (rek.nr. 5/1980), samt 
spørgsmålet om øget støtte til færøsk, grønlandsk og samisk litteratur 
(rek.nr. 5/1986), bør videreføres.
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Arbejdsgruppen skal på denne baggrund foreslå:

3.2.2.1 A t der foretages en sammenlægning af de forskellige områder 
inden for litteratursam arbejdet under en fælles Nordisk Littera
turkomité fra og med 1989.

3.2.2.2 A t N ordisk L itteraturkom ité bl. a. diskuterer, hvorledes kursus- 
og sem inarvirksom heden på folkebiblioteksområdet mest hen
sigtsmæssigt kan videreføres, hvorledes arbejdet på at etablere et 
fælles nordisk bogmarked, herunder bl. a. bogdistribution af nor
disk litteratur på originalsproget, samt øget støtte til færøsk, 
grønlandsk og samisk litteratur kan videreføres.

3.2.2.3 A t tildelingen af midler til Nordisk Råds Litteraturpris og de
adm inistrative funktioner i relation til prisuddelingen fra 1989
foregår under Nordisk Litteraturkom ités ansvar og budget.

3.2.2.4 A t N abolandslitteraturkom iteens budget på 2 mio. DKK i 1987 
forhøjes til de samlede aktiviteter fordelt med 0,5 mio. DKK i
1989, 0,5 mio. DKK i 1990 og 0,5 mio. DKK i 1991. Samtidig
overføres 1,3 mio. DKK i tilskud på andre om råder i 1989 til de 
forskellige delom råder, der bliver lagt ind under bogkomiteen.

3.2.3 Nordisk M usikkomité

Forslaget indebærer på musikkens område en sammenlægning af de 
forskellige om råder på musikområdet med henblik på at omdanne 
NOMUS til en fagkomité — N ordisk M usikkom ité fra 1989.

Det m edfører konkret, at Nordisk Musikkomité i fremtiden skal gen
nemføre distribution af nominerede værker fra Nordisk Råds musikpris 
(rek.nr. 15/1985 og rek.nr. 6/1986), og i øvrigt tage stilling ti', øget samarbej
de mellem de nordiske m usikkonservatorier, øget virksomhed på det ry t
miske område og am atørm usikom rådet, undersøgelse af muligheden for 
iværksættelse af orkester- og ensem blekonkurrencer for musikelever i de 
nordiske lande (rek.nr. 10/1987) samt tilskud til N ordkalottens symfonior
kester.

Samtidig bør tildelingen af midler til Nordisk Råds Musikpris og de 
adm inistrative funktioner i relation til prisuddelingen foregå under Nordisk 
Musikkomités ansvar og budget.

Arbejdsgruppen skal foreslå en budgetforøgelse til formålene på 0,5 mio. 
DKK pr. år i 1989-1991.

Samtidig overføres der 0.9 mio. DKK på fast budget 1988 ved overførsel 
af N ordisk Råds Musikpris (0,2), Nordisk Amatørmusik (SAMNAM) (0,5) 
og distribution af nominerede værker (0,2) til Nordisk Musikkomité. Bidra
gene til disse formål bør det første år afsættes som øremærkede beløb på 
M usikkomiteens budget.

54—17-336 Nordiska rådet
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3.2.4 Nordisk Teaterkomité

Forslaget indebærer på teaterom rådet en samordning af samtlige teater
om råder under Nordisk Teaterkomité -  herunder økonomisk støtte til 
Nordisk A m atørteaterråd (NAR), der i dag gives som et direkte bidrag på 
det faste budget. Bidraget bør det første år gives som en øremærket post på 
Teaterkom iteens budget i lighed med am atørmusiksamarbejdet, der fra
1988 varetages som en del af NOM US samlede aktiviteter.

Teaterkom iteen bør diskutere, hvorledes støtten mest hensigtsmæssig i 
fremtiden kan tildeles am atørteatersam arbejdet, ligesom am atørteaterom 
rådet bør sikres indflydelse gennem bestyrelsesrepræsentation.

Endvidere skal arbejdsgruppen foreslå, at teaterkom iteens budget til 
gæstespil forøges.

Endelig bør komiteens adm inistration i fremtiden placeres i forbindelse 
med en national teaterinstitution. Nordisk Teaterunion, International 
Theatre Institute (ITI) eller en anden instans. De penge, som derigennem 
spares på administration, tilføres virksomheden.

Arbejdsgruppen skal foreslå: en aktivitetsøgning til formålene på 1,0 
mio. DKK i 1989 og 0,5 mio. DKK i årene 1990-1991.

Til gengæld m edfører sammenlægningen af NAR budget med teaterko
miteens en besparelse på 0,5 mio. DKK.

3.2.5 Nordisk Kunstkom ité

Forslaget medfører for samarbejdet inden for bildende kunst en omdan
nelse af styrelsen for Nordisk Kunstcentrum  i Helsingfors til Nordisk 
K unstkom ité , således at styrelsen i fremtiden kan varetage funktionen som 
fagkomité for hele det bildende kunstom råde. Samtidig bør forskellige 
samarbejdsinitiativer på den bildende kunsts område gennemføres under 
komiteens ansvar og budget.

Det gælder f. eks. stipendierne under den nordiske gæsteatelierordning 
til de planlagte gæsteatelierer på Nordisk K unstcenter i Vestnorge, som 
finansieres over Nordisk K unstkom ités budget fra 1989.

Arbejdsgruppen skal foreslå: at der på M inisterrådets budget bevilges en 
aktivitetsforhøjelse på 1,0 mio. DKK i 1989, 0,5 mio. DKK i 1990 og 0,5 
mio. DKK i 1991 til at bringe virksomheden op på forudsat niveau, — til 
udbygning af gæsteatelierordningen, samt til de nye arbejdsopgaver i for
bindelse med omdannelsen af Nordisk Kunstcentrum s styrelse til Nordisk 
Kunstkomité.

Overførsel af bevilling til Nordisk Kunstforbund indebærer samtidig en 
reduktion på 0,3 mio. DKK fra 1989.

3.2.6 Nordisk Filmkomité

Forslaget indebærer en sammenlægning af samtlige filmområder i N or
disk Filmkomité igennem en udvidelse af aktiviteter og beføjelser i den 
nuværende Komité til spredning af nordiske spillefilm.
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Det indebærer, at komiteens arbejde om fatter samtlige kort- og spille
filmsområder samt video. Filmkurserne foreslås nedlagt som selvstændig 
institution på det faste budget fra og med 1989. I stedet bør gennemførelse 
af filmkurser sortere under Nordisk Filmkomités ansvar og budget fra 
1989.

Samtidig bør der sikres de forskellige instanser indenfor film/video ind
flydelse gennem styrelsesrepræsentation.

Der bør endvidere efter arbejdsgruppens opfattelse ske en udbygning af 
støtteordningen for nordisk filmdistribution fra 1989.

Endelig skal arbejdsgruppen foreslå, at der fra 1989 i afventen på etable
ring af en eventuel selvstændig støtteordning for film/TV og video oprettes 
en produktionsstøtteordning under Nordisk Filmkomité til nordisk fælles
produktion indenfor kortfilm (børne-, ungdoms- og dokumentarfilm).

Nordisk Filmkomité bør fra og med 1989 placeres i forbindelse med en 
national filminstitution.

Arbejdsgruppen foreslår, at der sammenlagt til ovennævnte formål årligt 
bevilgesen aktivitetsforhøjelse på 2,0 mio. DKK i perioden 1989-1991 på 
den nuværende filmdistributionkomités budget, heraf 1,5 mio. DKK til 
produktionsform ål og 0,5 mio. DKK til støtteordningen for nordisk film- 
distribution.

Samtidigt overføres 400.000 DKK årlig fra det faste budget til de nordis
ke filmkurser.

3.2.7 Den rådgivende komité (RKK)

Oprettelsen af fagkomiteerne indenfor de 5 kunstneriske hovedom råder 
litteratur, teater, musik, billedkunst og film/video medfører, at størstede
len af de arbejdsopgaver og rådgivende funktioner, der i den nuværende 
struktur varetages af den rådgivende komité for almenkultur (RKK), i 
fremtiden vil blive overtaget af fagkomiteerne.

De arbejdsopgaver, der herefter er overladt RKK, vil være af et omfang, 
som efter arbejdsgruppens opfattelse ikke berettiger til, at den rådgivende 
komité opretholdes i fremtiden.

En sådan udvikling på alm enkulturom rådet har sin parallel til oprettel
sen af fagkomiteer indenfor undervisning og forskning som f. eks. Styrel
sen for nordisk skolesam arbejde og det Forskningspolitiske Råd (FPR). 
Denne udvikling var baggrunden for, at M inisterrådet nedlagde de råd
givende komiteer på forsknings- og undervisningsområdet i 1984.

Arbejdsgruppen skal på den baggrund foreslå:
at  den rådgivende komité på alm enkulturom rådet nedlægges fra 

udgangen af 1988. Forslaget indebærer en årlig besparelse på 
200.000 DKK.
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3.3 Samarbejdet udenfor kunstens område

M inisterrådet bør principielt, ligesom det er tilfældet på de kunstneriske 
områder, kunne stille krav om prioriteringer f. eks. i forbindelse med 
budgettildelingen til det samarbejde, der foregår udenfor det kunstneriske 
område, det vil primært sige ungdoms-, idræts- og folkeoplysningssamar
bejde.

Dette bør generelt understreges særlig i de tilfælde, hvor støtte tildeles 
organisationerne til egen disposition.

Arbejdsgruppen har foretaget en konkret gennemgang og vurdering af 
det samarbejde, som foregår på disse om råder -  dvs. Nordisk Ungdoms
samarbejde, Nordisk Folkeoplysningssamarbejde, Nordisk idrætssam ar
bejde, børn og kultur samt visse andre sam arbejdsom råder som f. eks. 
husflid.

Endelig har arbejdsgruppen med positiv interesse drøftet forslag om 
nordisk samarbejde indenfor museumsverdenen og husflid, som ikke er 
optaget på det nordiske kulturbudget, samt fra turistorganisationerne, som 
foreslår et udbygget samarbejde om kultur og turisme. Ønsker og forslag 
fra disse om råder er medtaget i bilag 1.2.

Generelt har arbejdsgruppen kunnet konstatere et behov for at forenkle 
og effektivisere tildelingen af midler til det permanente samarbejde inden
for kunstens område, idet der på de fleste af disse områder på nær børn og 
kulturom rådet, eksisterer store nationale organisationer med selvstændige 
adm inistrationer, som selv er i stand til at formidle samarbejdet. Det 
gælder f. eks. de nationale ungdommens fællesråd, eller tilsvarende or
ganer samt de nationale oplysningsforbunds samråd.

Organisationerne bør selv beslutte om midlernes anvendelse og forde
ling efter nærmere fastsatte retningslinier samt foretage viderefordelingen 
af den tildelte støtte — forudsat at disponeringen sker i overensstemmelse 
med de af M inisterrådet fastlagte retningslinjer.

En sådan ordning vil ligeledes efter arbejdsgruppens opfattelse medføre 
en bedre national forankring af samarbejdet på disse om råder, samt en 
administrativ forenkling i M inisterrådets sekretariat.

Endelig skal arbejdsgruppen understrege, at de tildelte nordiske midler 
ikke normalt anvendes til adm inistrative formål, men først og fremmest til 
projektvirksom hed.

Det indebærer bl. a. at den nuværende organisationsstøtte i ungdoms
samarbejdet på ca. 1 mill. DK K, som tildeles til administrative formål fra 
1989, overføres til projektstøtte i ungdomssamarbejdet.

Hvad angår børnekultursam arbejdet, har arbejdsgruppen konstateret, at 
dette primært formidles af sagkyndige på børnekulturom rådet indenfor 
kulturelle og offentlige instanser, samtidig med at arbejdsgruppen har en 
meget snæver budgetramme til rådighed i forhold til områdets betydning. 
Derfor skal arbejdsgruppen foreslå, at der skabes mulighed for mere flek
sible samarbejdsformer.
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På den baggrund foreslås generelt:
A t det i fremtiden i højere grad overlades til organisationerne selv at 

disponere midlerne til nordisk samarbejde efter nærmere fastsatte 
retningslinjer.

A t større initiativer, som ligger ud over den normale virksomhed 
primært bør søge støtte i en udvidet kulturfond.

I relation til de enkelte om råder foreslås:

3.3.1 Ungdoms samarbejde

A t den eksisterende støtte til ungdomsformål, som i dag formidles 
igennem Nordisk U ngdomskomité -  dvs. såvel organisations
støtten, projektstøtten, samt støtten til det lokale og regionale 
ungdomssamarbejde -  i fremtiden tildeles som direkte støtte til 
de nationale fælleskomiteer — eller hvor disse ikke eksisterer — 
til de statslige ungdomsråd, i overensstem m else med de priorite
ringer, der afstikkes af M inisterrådet.

A lternativt kan støtten fordeles af de nordiske samarbejdsorganisa
tioner, hvor disse eksisterer.

Dette indebærer, at Nordisk Ungdomskomité nedlægges fra og med
1988,

Den nuværende kvote til lokalt og regionalt ungdomssamarbejde bør 
efter arbejdsgruppens opfattelse opretholdes indenfor den samlede bevil
ling til ungdom ssam arbejde, som i 1987 udgør 3,1 mill. DKK. H eraf udgør 
kvoten til lokalt samarbejde ca. 800.000 DKK.

Arbejdsgruppen skal foreslå:
at arbejdet på at om strukturere ungdomssamarbejdet efter de skitserede 

retningslinier iværksættes over M inisterrådets dispositionsmidler i 1988. 
at støtten til lokalt og regionalt samarbejde øges med 0,5 mill. DKK i

1989, 0,5 mill.DKK i 1990 og 0,5 mill. DKK i 1991.

3.3.2 Folkeoplysningssamarbejde

Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af, at det fortsat er de 
retningslinjer, som M inisterrådet lægger til grund for folkeoplysningssam
arbejdet, der bør følges, selvom disponeringen af de tildelte midler overla
des til de nationale folkeoplysningsinstanser.

Forslaget indebærer, at folkeoplysningsstøtten fra og med 1989 direkte 
tildeles folkeoplysningsorganisationerne i Norden, som selvstændigt be
slutter om midlernes fordeling samt viderefordeler midlerne til de nationale 
folkeoplysningsorganisationer, i overensstem m else med de overordnede 
prioriteringer, som afstikkes af M inisterrådet.

Alternativt kan støtten tildeles af styringsgruppen for nordisk samarbej
de vedrørende folkeoplysning og voksenundervisning på undervisnings
området (FOVU).

Arbejdsgruppen skal foreslå, at det nuværende budgetniveau oprethol-
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des, og at der over M inisterrådets dispositionsmidler i 1988 afsættes midler 
til m øder med de implicerede parter med henblik på at effektuere om struk
tureringen.

3.3.3 Idrætssamarbejde

Arbejdsgruppen skal foreslå at idræ tsstøtten fortsat tildeles efter de 
nuværende principper igennem en udvidet nordisk kulturfond.

Budgettet til idrætssam arbejdet i N orden foreslås forhøjet med 0,2 mill. 
DKK i 1989 og 0,3 mill. DKK i 1990.

3.3.4 Børn og kultur

Arbejdsgruppen skal foreslå at den nordiske virksomhed på b</>rnekultur
området i fremtiden initieres i et direkte samarbejde mellem nationale 
sagkyndige på om rådet udpeget af de nationale ministerier og finansieret 
gennem nationale midler.

Det indebærer, at arbejdsgruppen for børn og kultur nedlægges fra og 
med 1989.

Samtidig bør der åbnes mulighed for støtte til større projektvirksomhed 
på børnekulturom rådet igennem en udvidet nordisk kulturfond.

Endelig bør sagkyndighedsorganet kontinuerligt se til, at børnekultur- 
samarbejdet varetages tilfredsstillende indenfor samtlige sam arbejdsom rå
der på kulturom rådet.

Fagkomiteerne indenfor de forskellige kunstom råder bør ligeledes tilse, 
at børnekulturen bliver tilgodeset i sam arbejdet på det pågældende om rå
de.

Omdannelsen indebærer en årlig besparelse på dispositionsmidler på 0,6 
mill.DKK.

3.4 Samarbejdet på det samiske område

Det nordiske samarbejde har stor betydning for den samiske befolkning. 
Den samiske kultur har været i en udsat position på tværs af tre landegræn
ser. Derfor er der et særligt behov for en koordineret indsats i de tre 
nordiske lande med samisk befolkning såvel som en fælles nordisk indsats.

Nordisk M inisterråds initiativer i forhold til det samiske område omfat
ter driften af Nordisk Samisk Institut i Kautokeino, støtte til Nordisk 
Sameråd og Nordisk Samekonference. Desuden er der i 1987 afsluttet et 
prøveprojekt med bevilling fra dispositionsmidlerne til særlige samiske 
kulturaktiviteter samt gennemført en kulturudredning adm inistreret af 
Nordisk Sameråd med henblik på at fremkomme med forslag til udvikling 
af det samiske kulturliv ud fra et helhedsperspektiv. I forlængelse af 
udredningen er der i foråret 1987 igangsat forhandlinger imellem de samis
ke instanser, regeringerne i Finland, Norge og Sverige samt Nordisk 
M inisterråd med henblik på at finde en mere langsigtet model for det 
samiske samarbejde på kulturområdet.
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Endelig har nogle af M inisterrådets støtteordninger øremærkede samis
ke midler. Det gælder f. eks. oversæ ttelse af nabolandslitteratur og idræts
støtten, ligesom der f. eks. indenfor ungdomssamarbejdet gives støtte til 
samiske projekter.

Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af, at der sker en politisk 
afklaring og en mere helhedsorienteret tilrettelæggelse af det samiske 
samarbejde på kulturom rådet -  herunder hvilke opgaver der er relevante 
at gennemføre med nordiske/nationale midler.

I relation til de konkrete nordiske indsatser, der er igangsat på det 
samiske område -  det vil sige støtten til Nordisk Samisk Institut i K auto
keino, Nordisk Sameråd, støtteordningen til særlige samiske aktiviteter 
skal arbejdsgruppen i afventen på en mere langsigtet løsning foreslå:

3.4.1 A t der igangsættes en evaluering af N ordisk Samisk Institut med 
henblik på at vurdere institutionen i et aktuelt helhedsperspektiv 
i 1988 over M inisterrådets dispositionsm idler i forbindelse med 
det igangværende samarbejde mellem de nationale myndigheder, 
de samiske organer og Nordisk M inisterråd.

3.4.2 A t det nuværende tilskud til Nordisk Sam eråd  øges med 0,3 
mill.DKK fra og med 1989.

3.4.3 A t den nuværende aktivitetsstøtte til samiske kulturaktiviteter 
forøges med et årligt beløb på 0,5 mill.DKK i perioden 1989— 
1991.

3.5 Nordiske priser

3.5.1 Nordisk Råds litteraturpris

Nordisk Råds litteraturpris, som uddeles hvert år under Nordisk Råds 
session, har efter arbejdsgruppens vurdering været med til at øge kendska
bet til nabolandenes litteratur gennem den offentlige omtale, som de nomi
nerede værker har fået i de nationale medier, og indirekte gennem den 
oversæ ttelse af værkerne til de øvrige nordiske sprog, som finder sted via 
nabolandslitteraturstøtten.

3.5.2 Nordisk Råds musikpris

Derimod har arbejdsgruppen konstateret, at Nordisk Råds musikpris, 
som uddeles hvert andet år til et musikværk af en nulevende komponist, 
hvad angår den stimulerende effekt i forhold til de nordiske musikmiljøer 
eller udbredelsen af de nominerede værker, ikke har haft den tilsigtede 
gennemslagskraft.

De nominerede værker om fatter i dag kun en begrænset del af de musi
kalske genrer. Nordisk M usikpris bør i fremtiden kunne tildeles orkestre, 
ensembler m. m., som både i det udøvende koncertliv og på fonogram 
engagerer store dele af den nordiske befolkning.
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Arbejdsgruppen har i forbindelse med gennemgangen af de nordiske 
institutioner ovenfor foreslået, at NOMUS i 1988 overdrages ansvaret for, 
at de nominerede værker indspilles på fonogram, ligesom NOM US bør 
sørge for, at kendskabet til musikken udbredes gennem koncertturnéer, 
radio/TV osv.. Denne funktion placeres fra 1989 efter N O M US’ om struk
turering hos Nordisk Musikkomité.

Med udgangspunkt i de ovennævnte konstateringer skal arbejdsgruppen 
med henblik på en vitalisering og modernisering af musikprisen foreslå:

3.5.2.1 A t M inisterrådet i 1988 foretager en ændring af vedtægterne, 
således at musikprisen får et bredere formål og omfatter alle 
musikalske genrer, samt åbner mulighed for nominering af en
sembler, orkestre, særlige fonogramindspilninger osv..

3.5.2.2 A t  Nordisk Musikkomité i fremtiden får til opgave, forud for 
prisuddelingerne, at fastlægge og udannoncere de musikalske 
om råder, som den kommende prisuddeling retter sig imod.

3.5.2.3 A t  Nordisk Musikkomité ad hoc nedsætter et bedøm melsesud
valg med en faglig sammensætning afstemt efter, hvilke områder 
som prisen retter sig imod.

3.5.2.4 A t den nuværende bedøm melseskom ité for Nordisk Råds mu
sikpris nedlægges efter uddelingen i 1988.

3.5.2.5 A t såvel midlerne til prisuddeling som en omfattende indsats i 
forbindelse med værkernes spredning til et bredt publikum fra og 
med 1989 tildeles og disponeres over Nordisk Musikkomités 
faste budget.

3.5.2.6 A t  musikprisen forhøjes til 150.000 DKK fra og med 1988 og 
fortsat uddeles hvert andet år, samtidig med at Nordisk Musik
komité hvert andet år tildeles ett beløb på 750.000 DKK til 
prisnomineringen, informations- og PR-virksomhed samt de mu
sikalske aktiviteter i forbindelse med prisuddelingen i form af 
fonogramindspilninger, koncertturneer etc.

3.5.2.7 A t der på M inisterrådets dispositionsmidler igangsættes forbere
delse af om struktureringen i 1988.

Forslaget vil indebære en overførsel på 200.000 DK K, som p.t. 
er afsat på det faste budget til formålet hvert andet år.

N ye nordiske priser

Arbejdsgruppen har ligeledes drøftet de mange forslag til nye nordiske 
priser, som er fremsat af de nordiske institutioner. Det gælder bl. a. forslag 
om indretning af en nordisk mediepris, en børnekulturpris, Nordisk de
signpris samt andre forslag.
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Arbejdsgruppen finder de forskellige forslag interessante på hvert sit 
område, men skal af hensyn til ønsket om ikke at ” devaluere” den kultu
relle betydning af de forskellige nordiske priser foreslå, at indretningen af 
nye nordiske priser begrænses til dels en blandet kulturpris, kaldet N or
disk Råds kulturpris -  hvis indhold M inisterrådet kan definere fra år til år 
på de årlige samråd med Nordisk Råds Kulturudvalg og dels en Nordisk 
designpris, som hvert andet år alternerer med musikprisen.

3.5.3 Nordisk Råds kulturpris 

Nordisk Råds kulturpris kan f. eks. et år være lokale børnekulturinitia- 
tiver, som vil kunne skabe debat og inspiration i det øvrige N orden, et 
andet år kulturelle eksperim enter i folkeskolen etc.

Det afgørende er, at det årlige tem a besluttes og udlyses i god tid og med 
en så præcis indholdsformulering, at den kulturelle offentlighed og kultur
arbejderne er klar over tem aet, og således at kulturprojekterne på det 
pågældende felt kan indstilles i god tid.

Arbejdsgruppen foreslår, at det overlades en af M inisterrådet ad hoc 
nedsat bedøm melseskom ité på det pågældende område at foretage den 
endelige udvælgelse af det prisbelønnede projekt efter nærmere retnings
linier.

I forbindelse med prisuddelingen bør komiteen samtidig iværksætte akti
viteter på de pågældende om råder, som sikrer at prisuddelingen formår at 
få en bred forankring i såvel det faglige kulturmiljø som i større befolk
ningskredse.

På den baggrund foreslås:

3.5.3.1 A t der fra og med 1989 oprettes en blandet Nordisk Råds kultur
pris, som uddeles årligt med et beløb på 350.000 DKK, da der er 
tale om en éngangspris på de forskellige områder.

3.5.3.2 A t der i forbindelse med prisnomineringerne budgetteres med 
udadvendt inform ationsvirksomhed, nominering etc. inden for 
en beløbsramme på 350.000 DKK.

3.5.3.3 A t det forberedende arbejde på at oprette prisen gennemføres 
over M inisterrådets dispositionsm idler i 1988.

3.5.4 N ordisk Råds designpris 

Nordisk design er et unikt begreb både i og udenfor Norden. Det viser 
bl. a. eksporten af nordisk brugskunst, møbler, arkitektur etc. De nordiske 
kulturindsatser i udlandet -  ikke mindst Scandinavia Today i USA og de 
nordiske kulturfrem stød i Japan — har ligeledes bekræftet den store inte
resse for Nordisk Design, der eksisterer i udlandet. I den sammenhæng 
opfattes Norden først og fremmest som et samlet kulturområde.

Derfor er der både væsentlige kulturpolitiske og industripolitiske grunde
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til at fremme interessen og kendskabet til Nordisk Design i udlandet, og til 
at stimulere de udøvende designere i Norden.

Forslaget om en nordisk designpris bør derfor både ses i forbindelse med 
ønsket om at øge kendskabet til nordisk kultur udenfor Norden, som til 
ønsket om at stimulere interessen for nordisk design indadtil.

På den baggrund foreslås:

3.5.4.1 A t  der første gang fra 1989 oprettes en nordisk designpris på det 
faste kulturbudget, som hvert andet år alternerer med Nordisk 
Musikpris.

3.5.4.2 A t  de endelige principper og retningslinier for en designpris udar
bejdes i 1988, således at den første prisuddeling kan finde sted i
1989.

3.5.4.3 A t  prisen bliver af samme størrelse som litteratur- og musikpri
sen — dvs. på 150.000 DKK.

3.5.4.4 A t  der til nominering, information m. m. budgetteres med et 
beløb på 350.000 DKK i forbindelse med prisuddelingerne.

3.6 Kulturforbindelser m ed udlandet

Arbejdsgruppen finder, at de initiativer som M inisterrådet har iværksat 
med henblik på at øge kendskabet til Norden og nordisk kultur i udlandet
-  dvs. Scandinavia Today i USA, Vikingeudstillingen i London samt 
arrangem enter i D usseldorf og Paris -  har haft en vellykket funktion.

På den baggrund foreslås:

3.6.1 A t  der fortsat iværksættes fælles nordiske kulturfremstød i udlan
det,

3.6.2 A t  styregruppen for kulturinformation i udlandet fortsæ tter sit 
arbejde med nødvendig sekretariatsbistand samt med sagkyndi
ge, afhængig af projekternes indhold og karakter, til at udarbejde 
oplæg og idéforslag til nye fremstød samt fortsat forestå gennem
førelsen af disse.

3.6.3 A t  M inisterrådet træffer beslutning om aktiviteternes karakter og 
geografiske placering på baggrund af indstilling og forslag fra 
styregruppen.

3.6.4 A t  finansieringen fortsat bør afsættes projektvis over enten dis
positionsmidler eller den udvidede kulturfond,

3.6.5 A t  N ordens samarbejde med 3. verden, som f. eks. SADCC-lan- 
dene og kultursam arbejdet med andre lande udenfor Norden 
forankres bedre i sekretariatet (jfr. arbejdsgruppens konklusion i 
kpt. 2.9 om Norden i det internationale kultursamarbejde).
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3.7 Norden som kulturelt hjemm emarked  

Handlingsplanen har gennemført en deludredning om Norden som kultu
relt hjemmemarked -” N orden uden græ nser” - med henblik på at kortlægge 
de forhold af juridisk, økonomisk og praktisk karakter, som gør det be
sværligt at fremme og udvikle det kulturelle samarbejde over landegræn
serne indenfor de forskellige kulturområder.

Samtidig er der udarbejdet forslag til, hvorledes disse blokeringer kan 
tjernes.

Udredningen ” Norden uden græ nser” er i sin helhed bragt som bilag 8 
til Handlingsplanen. En sammenfatning er bragt nedenfor som Handlings
planens kapitel 3.

” Norden uden grænser” indeholder forslag på tre niveauer:
-  Forslag som er indarbejdet i de øvrige forslag i nærværende afsnit. Det 

gælder først og fremmest forslag med henblik på at fremme sprogforstå
elsen og forbedre de perm anente sam arbejdsinstitutioners mulighed for 
at udføre deres arbejdsopgaver.

-  Forslag som har karakter af politiske rekom m andationer til M inisterrå
det. Det gælder først og fremmest forslag, som har til hensigt at afskaffe 
de afgifter, toldbestem m elser etc, som udgør en væsentlig hindring for 
at udvikle N orden som kulturelt hjemmemarked.

-  Andre forslag, som er henstillinger til radiofonier etc.
Nedenfor bringes de forslag og rekom m andationer til M inisterrådet, som 

ikke er indarbejdet i de øvrige forslag i dette forslagsafsnit.
Forslagene samt en uddybende motivation er i sin helhed medtaget i 

deludredningen ” N orden uden græ nser” . (Bilag 6).
Arbejdsgruppen kan tilslutte sig forslagene og skal anbefale, at M inister

rådet retter henvendelse til samarbejdsministrene og de relevante fagmi
nisterråd med henblik på at løse problem erne og effektuere forslagene.

Forslag:

3.7.1 N ordiska m inisterrådet hånvånder sig till Finlands regering med
begåran om avlägsnande av kravet på garantideposition vid till
fällig införsel av t. ex. museiägda konstverk för utställningsända- 
mål.

3.7.2 N ordiska m inisterrådet arbetar för att på internationellt plan
åstadkom m a ändringar i tullnom enklaturen, så att de olika kate
gorierna av konst behandlas på lika grunder.

3.7.3 N ordiska m inisterrådet rekom m enderar de nordiska ländernas
regeringar att samfällt vidta åtgärder för att minska portokostna
derna, genom att inom Norden återinföra ett särskilt trycksaks- 
porto.

3.7.4 N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas
regeringar med begäran om att skapa ett slags ATA-carnet-sys-
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tem, varigenom nordisk samproduktion av film, video etc. befri
as från tull o a 1 avgifter vid lån eller medtagande av utrustning 
och framkallning av film över gränserna mellan de nordiska 
länderna.

3.7.5 Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas
regeringar med begäran om att ingå överenskommelse om en 
gemensam ordning för fjärrlån av videogram över gränserna mel
lan olika typer av bildningsorgan, utan tull- o a 1 formaliteter i
linje med vad som gäller för fjärrlån av litteratur.

3.7.6 Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas
regeringar med begäran om att ingå överenskommelse om en 
gemensam ordning för porto-, tull- och moms/omsfri distribution 
av videogram för hörselskadade över gränserna mellan de nor
diska länderna, samt att därefter sam arbeta om att utvidga den 
till a tt gälla även internationellt.

3.7.7 N ordiska ministerrådet intar särskilda anslag på sin budget för 
tolktjänster i det nordiska samarbetet.

3.7.8 N ordiska ministerrådet intar särskilda anslag på sin budget för 
utbildning av tolkar för det nordiska samarbetet.

3.7.9 Radiobolagen låter i allt större omfattning intervjuer o a I inslag 
på ett grannlandsspråk gå ut i etern in extenso på resp. språk 
utan att tona ned dessa till förmån för översättning eller referat.

3.7.10 N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om lindring av charterbestäm m elserna 
för trafik inom Norden.

3.7.11 Nordiska ministerrådet rekom m enderar de nordiska ländernas 
regeringar att genomgå de nationala kulturstödordningarna för 
att se om de kan ges ett nordiskt perspektiv. Samtidigt bör också 
m inisterrådet företa en kartläggning av möjligheter och problem 
inom området.

3.7.12 Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om revidering av källskattesystem en vid 
olika typer av artistfram trädanden.

3.7.13 Å ldersgränserna för film i de nordiska länderna harmoniseras, 
för att underlätta framför allt utväxlingen av barn- och ungdoms
film mellan länderna.

3.7.14 Nordiska ministerrådet hänvänder sig till Finlands och Sveriges 
regeringar med begäran om avlägsnande av kravet på om censu
rering av i det andra landet redan censurerade filmer avsedda att
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visas i främ sta rummet för finlandssvenskar resp. sverigefinnar 
och ersättande av granskningsplikten med anmälningsplikt.

3.7.15 Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om att televerken sänker avgiften för 
användning av s. k. radioledning.

Nordiska ministerrådet företar en undersökning av möjlighe
terna att sänka avgiften för användning av satellitförbindelser 
mellan Island, Färöarna, Grönland och det övriga Norden.

3.7.16 Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om harmonisering av principerna för 
förmedling av grannlandsprogram i kabelnät, sålunda att sådana 
program omfattas av den s. k. Must carry-principen.

3.7.17 N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om harmonisering av bestäm melserna 
om bussars axeltryck.

3.7.18 N ordiska ministerrådet uppför regionalt kultursamarbete på lis
tan över tyngdpunktsom råden inom det regionalpolitiska samar
betet.

3.7.19 Nordiska ministerrådet prioriterar i turistsam arbetet kultur- och 
ungdomsturism.

3.7.20 De nordiska radio- och TV-bolagen utvidgar nätet av korrespon
denter i de nordiska grannländerna och försöker därvid tillfreds
ställa behovet av kulturbevakning.

4 De bilaterale fonde

Arbejdsgruppen har foretaget en gennemgang af de bilateriale fonde i 
Norden og bedt de enkelte fonde om at indsende årsberetninger, budget
oversigter etc., samt en kort redegørelse for de væsentligste problemer, 
som gør sig gældende i de bilaterale fonde i disse år.

Det kan generelt konstateres, at næsten alle bilaterale fonde har store 
problem er med at opfylde deres formål, idet deres budgetter stort set ikke 
er forhøjet siden de fleste fonde blev oprettet i årene efter 2. verdenskrig, 
samtidig med at en stadig større del af deres midler er blevet bundet til 
driften af de kursusejendomm e og andre faste aktiviteter, som er en del af 
fondenes virksomhed.

Det betyder, at det disponible beløb til selve fondsuddelingerne bliver 
stadig mindre.

Arbejdsgruppen finder de bilaterale fondes virksomhed af stor betydning 
i det nordiske samarbejde og de bilaterale fondes eksistens som en væsent
lig forudsætning for, at det fælles nordiske kultursamarbejde kan lykkes.
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5 Budget og tidsplan

En skematisk opstilling over de forskellige forslag samt tidsplan for 
forslagenes gennemførelse og finansielle behov i perioden 1989 -  1991 er 
bragt nedenfor.

I budgetopstillingen er kun medtaget de om råder, hvor der foreslås 
forandringer. Derfor svarer total budget 1987 i oversigten ikke numerisk til 
det faktiske budget.

Generelt er der kalkuleret med forberedelse af forslagene i 1988 over 
M inisterrådets dispositionsm idler med henblik på at udarbejde endelige 
styrelsessam m ensætninger, organisatoriske tilrettelæggelser etc. Disse ud
gifter er ikke medtaget i nedenstående budget.

Der kalkuleres med at forslagenes realisering stort set påbegyndes fra
1989 over det faste budget. For de fleste om råder er der kalkuleret med en 
trinvis opbygning over tre år.

I rubrikken overførsel fra andre poster er modregnet de overføringer, 
som forslagene samtidig indebærer, når aktiviteter er sammenlagt med 
andre aktivitetsom råder eller nedlagt. Det fremgår af kom m entarer ved 
hvert enkelt forslag, hvilke om råder der er tale om.

Forslagene er i skemaet angivet med samme nummerering som i sam
menfatningen iøvrigt.

De samlede udgifter til forslagenes realisering på det faste kulturbudget 
fremgår af totaloversigten. Real aktivitetsforøgelse (1989-1991) i den sids
te rubrik.

Den gennemsnitlige årlige budgetforøgelse i perioden udgør ca. 16. mio. 
DKK pr. år.

Arbejdsgruppen skal på den baggrund foreslå:

5.1 A t det forberedende arbejde på forslagenes gennemførelse
igangsættes på baggrund af diskussion og beslutninger på N or
disk Råds session i 1988 over M inisterrådets dispositionsmidler.

5.2 A t dispositionsmidlerne i 1988 primært friholdes til gennemførel
se af dette arbejde, hvis implementering efter arbejdsgruppens 
opfattelse bør overlades sekretariatet, ligesom der bør gives en 
samlet éngangsbevilling fra M inisterrådets dispositionsmidler i 
1988 til forberedelsernes gennemførelse.

5.3 A t forslagenes implementering hovedsagelig påbegyndes fra og
med 1989 over det faste budget med en opbygningsperiode for de 
fleste forslags vedkom mende over en 3-årig periode 1989-1991.

5.4 A t  der i 1988 afsættes et engangsbeløb på 10 mill. DKK til
distribution og versionering af nordiske TV-programmer (jvf. 
forslag 1.3).
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KPT. 1. Det nordiske kultursamarbejde -  fø r  kulturaftalen

1.1 Baggrund

Det nordiske kultursam arbejdes betydning er måske tydeligst kommet til 
udtryk i slutningen af det forrige århundrede -  i den såkaldte nordiske 
guldalder. Hvem kender ikke en Brandes, en Henrik Ibsen, en Strindberg?

De nordiske m alerkunstnere inspirerede hverandre -  selv om de ofte i 
indbyrdes jalousi ikke kunne holde ud at se hinanden. Men de kunne ikke 
undvære den gensidige inspiration.

De nordiske lande er hver for sig for små til at sikre kunst og kultur 
tilstrækkeligt albuerum og inspiration til, at kunsten i dens forskellige 
former udvikles og fordybes.

Kontakten til det øvrige Europa har derfor på et tidligt tidspunkt spillet 
en afgørende rolle ved siden af den gensidige kontakt og inspiration i 
Norden. Tidligt etablerede nordiske kunstnere kontakter i udlandet og 
fandt sammen i fælles miljøer udenfor Nordens grænser.

Det gælder f. eks. i Rom, hvor kunstnerne stiftede en egen forening -  
Skandinavisk forening i Rom. Det gælder i Paris og i andre storbyer, hvor 
man individuelt eller i fællesskab introducerede hverandre i fremmede 
miljøer og etablerede nye kontakter og venskaber.

1.2 Det uofficielle samarbejde

Fra slutningen af det forrige århundrede var der således etableret et 
omfattende og stadig voksende antal kulturelle kontakter over landegræn
serne på privat basis.

K ongresser og andre form er for årsm øder knyttede forbindelser mellem 
mangfoldige grene af kulturlivet, fra universiteterne og de højere lærean
stalter over skolevæsenet i alle dets form er til biblioteker og museer. 
Forfattere, redaktører og journalister mødtes på eget initiativ. Radiofonier
ne begyndte deres virksomhed og samarbejde i 1920’erne.

Disse mange berøringsflader byggede i første række på de deltagende 
gruppers faglige interesser. Sam arbejdet foregik indenfor de enkelte fag
miljøer.

Derfor fik det betydning for kulturfællesskabet i sin helhed, da Fore
ningerne N orden oprettedes i alle fem lande i årene 1919 -  1924 med det 
udtrykkelige formål at styrke de kulturelle bånd generelt mellem de nordis
ke folk.

Det nordiske kultursam arbejde har på regeringsplan først fundet sit 
formelle udtryk i de seneste år i takt med den stigende erkendelse af 
sam arbejdets betydning for de øvrige samfundspolitiske om råder, som for 
den nordiske befolkning i sin helhed.

Det varede helt til den 16. decem ber 1938 før de nordiske undervisnings
ministre holdt deres første møde.
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1.3 Nordisk Kulturkom mission (NKK)

Behovet for et mere officielt politisk samarbejde havde således stærke 
rødder i befolkningerne og de forskellige kulturmiljøer, da det fandt sit 
første organisatoriske udtryk på det statslige plan i novem ber 1946, hvor 
undervisningsministrene på deres første møde efter krigen besluttede at 
nedsætte Nordisk Kulturkommission (NKK). Nordisk Kulturkommission 
holdt sit konstituerende møde i juni 1947.

Kommissionen skulle være et rådgivende og initiativtagende organ for 
regeringerne med den opgave at udarbejde planer for nordisk samarbejde 
og forslag til disses gennemførelse. Indtil 1972, hvor kulturaftalen trådte i 
kraft, havde Nordisk Kulturkommission denne rådgivende funktion i det 
nordiske kultursam arbejde.

Kommissionen var organisatorisk opdelt i 5 nationale afdelinger samt 3 
nordiske sektioner: sektion 1 for akadem isk uddannelse og forskning, 
sektion 2 for undervisning og uddannelse på folkeskolens område, samt 
sektion 3 for folkeoplysning og kunst.

H vert land havde 3 repræ sentanter i hver af sektionerne. Island havde 
dog 2. Medlemmerne bestod dels af embedsmænd dels af repræsentanter 
fra forskning, uddannelse, folkeoplysning og kunst.

Form ændene i de 5 nationale afdelinger udgjorde N K K ’s presidium. 
Form andskabet gik på omgang mellem landene -  i princippet hvert andet 
år. Også form andskabet i sektionerne skiftede imellem landene.

H ver national afdeling havde sit sekretariat, og form andskabslandets 
sekretariat fungerede som generalsekretariat. H ver sektion havde ligeledes 
et hovedsekretariat placeret i det land, som havde sektionens form and
skab.

På grund af denne rotationsordning engageredes et stort antal em beds
folk i kultur- og undervisningsm inisterierne, ofte ved siden af andre ar
bejdsopgaver, i sekretariatsopgaverne for det nordiske samarbejde. Forbe
redelses- og udredningsopgaverne blev delt fra gang til gang mellem de 
forskellige sekretariater.

N K K  sam m entrådte på et årligt plenarmøde. Sektionerne havde møde 3 
gange om året, hvoraf en gang var i tilslutning til plenarforsamlingen.

Kulturkommissionens arbejde byggede, efter at Nordisk Råd blev opret
tet i 1953, i vid udstrækning på rekom m andationer, som blev vedtaget i 
rådet, men også på initiativer, som blev taget inden for kommissionen selv.

Kommissionen fik ligeledes overladt administration og forberedelsesar
bejdet for Nordisk Kulturfond, da denne blev oprettet i 1967.

Omkostningerne for den fælles nordiske kulturvirksomhed fordeltes 
mellem landene i overensstem m else med regler, som blev fastlagt i hvert 
enkelt tilfælde. Det kunne således forekomme, at ikke alle 5 lande deltog i 
finansieringen af et projekt.
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1.4 Nordisk Råd

Oprettelsen af N ordisk Råd, der holdt sin første session i 1953, betød en 
vigtig styrkelse af det nordiske kulturelle samarbejde, bl. a. fordi rigsdags
politikerne nu blev inddraget direkte i det, kunne inspirere og støtte det.

Nordisk Råds konstitutionelle indretning og arbejdsform, som den blev 
indført i begyndelsen af 50’erne, adskiller sig stort set ikke fra de ordninger 
og arbejdsform er, som er gældende i dag, hvis man ser bort fra, at Fæ r
øerne, Grønland og Åland blev optaget som selvstyreom råder i Nordisk 
Råd i 1985.

I rådet rejstes medlemsforslagene fra de forskellige sam arbejdsom råder, 
herunder kulturforslagene, som -  hvis de blev vedtaget af rådet — blev 
videresendt som rekom m endationer til en eller flere af landenes rege
ringer.

Nordisk Råds kulturudvalg blev det parlam entariske udvalg, som be
handlede de medlemsforslag, som drejer sig om kultursam arbejdet. Kul
turudvalget afgav fra starten årligt meddelelse til Nordisk Råd om kultur
samarbejdet.

Der blev også gennem en årrække knyttet direkte arbejdsforbindelse 
mellem NR og N K K . idet Rådets kulturudvalg besluttede, at rådet ikke 
selv skulle foretage udredninger på det kulturelle om råde, men overlade 
denne opgave til NKK.

1.5 Optakten til regeringssamarbejdet

De endelige resultater svarede dog ikke altid til anstrengelserne. Dette 
skyldtes først og fremmest, at N K K  og Nordisk Råd kun var rådgivende, 
mens den endelige og afgørende behandling af forslagene skulle foretages 
af de enkelte landes undervisnings- og kulturministerier.

Savnet af et enkelt samlende og udøvende organ på kulturom rådet for 
hele N orden forårsagede, at virkeliggørelsen af N K K ’s og N R ’s forslag 
blev forsinket og ofte ganske udeblev.

Disse erfaringer medførte at såvel N K K , NR som kultur- og undervis
ningsministrene i løbet af 60’erne diskuterede, hvorledes det var muligt at 
organisere det nordiske kultursam arbejde mere effektivt.

Til Nordisk Råds session i februar 1971 forelagde regeringerne forslaget 
til Kulturaftalen, der om fatter en detaljeret opregning af de arbejdsop
gaver, som aftalen skulle omfatte.

Vedtagelsen af Kulturaftalen og oprettelsen af dens organer hørte til de 
vigtigste landvindinger det nordiske kultursam arbejde hidtil havde opnået 
på regeringsniveau.

1.6 Nordisk Kulturfond

Det var ofte kompliceret, langsommeligt og usikkert for regeringsorga
nerne på kulturom rådet at få bevillinger igennem til de kulturaktiviteter, 
som kommissionen foreslog, eller som departem enterne selv tog initiativ 
til.
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Proceduren forudsatte hver gang, at man tog højde for det årlige stats
budget. Forskellige budgetteringssystem er og forskelle i tidsgrænser for 
vedtagelsen af budgetterne førte ofte til usikkerhed både i planlægningen 
og ikke mindst i projekternes realisering.

Fælles nordiske projekter kunne først sættes i søen, når der var opnået 
tilsagn om støtte fra hvert enkelt nordisk land. Ofte tog det to år fra det 
øjeblik, hvor der var skabt koncensus mellem de fem lande om et forslag til 
den dag projektet kunne igangsættes.

Derfor var det påtrængende at finde en løsning på disse finansielle 
problem er, samtidig med at der opstod et tiltagende behov for en hurtig 
finansiering af nye kulturprojekter.

Det var baggrunden for, at ideerne om indretningen af en nordisk kultur
fond vandt mere og mere gehør -  og for at kultur- og undervisningsminist
rene i oktober 1966 underskrev aftalen om oprettelsen af N ordisk K ultur
fond, adm inistreret af såvel medlemmer fra Nordisk Råd som fra de 
kulturelle regeringsmyndigheder.

Mål

I følge overenskom sten har kulturfonden til formål at fremme det kultu
relle samarbejde mellem de nordiske lande. Bidrag kan gives til formål 
indenfor om råderne forskning, undervisning og almenkulturel virksomhed 
i vid forstand. Det sidstnævnte område om fatter bl. a. litteratur, musik, 
teater, film, billedkunst og andre kunstarter, kulturformidling samt forskel
lige form er for socialt og ideelt samarbejde.

Støtte kan også gives til inform ationsvirksomhed indenfor og udenfor 
Norden om de nordiske landes kulturelle liv og det nordiske kultursam ar
bejde.

Fonden kræver som regel, at de initiativer den støtter, er forholdsvis 
kortvarige og af engangskarakter og lægger vægt på, at det drejer sig om 
projekter af nyskabende eller initierende art.

G rundtanken bag fonden er, at et uafhængigt styre med forholdsvis kort 
varsel kan træde støttende til, når det gælder om at finansiere nye ideer og 
nye form er for nordisk kultursam arbejde.

Derfor gives der i princippet ikke støtte til allerede etablerede sam ar
bejdsformer i form af regelmæssigt tilbagevendende bevillinger.

Støtte gives på grundlag af ansøgninger fra sammenslutninger, institutio
ner og enkeltpersoner.

Styrelse

Fonden fik en styrelse bestående af 10 medlemmer, 2 fra hvert af 
landene Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige. Halvdelen af med
lemmerne (ét fra hvert land) skulle være parlam entarikere valgt af Nordisk 
Råd, og halvdelen em bedsm ænd udnævnt af de respektive fem landes 
regeringer.
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Styrelsesmedlemm erne blev valgt/udnævnt for et tidsrum af to kalender
år ad gangen. Blandt sine medlem mer skulle styrelsen vælge en formand og 
en næstformand, begge fra ét og samme land, som således havde for
mandsposten to år i træk.

De regler, som i 1966 blev vedtaget for styrelsens sammensætning og 
funktion, har ikke undergået nogen forandringer til dags dato, når man ser 
bort fra, at styrelsesm øder nu bliver holdt fire gange pr. år, mod oprindelig

Organisation

Der var fra begyndelsen delte meninger om, hvordan fondens sekretari
atsarbejde skulle organiseres. Ideen om et fast sekretariat knyttet til et af 
landenes centrale adm inistrationsapparater blev forkastet, idet man men
te, at det var nødvendigt at fondens sekretær(er) var i fysisk nærhed af 
styrelsens formand.

Resultatet blev et rullende sekretariat, som med to års mellemrum 
skiftede både sted og personale.

Nordisk kulturkomm ission fungerede som et rådgivende organ og en 
rem issinstans, når fonden fandt det nødvendigt at indhente udtalelser om 
enkelte ansøgere.

I slutningen af denne første periode i fondens historie blev sekretariats
funktionen og økonomiforvaltningen varetaget af to sekretærer, som var 
lønnet af fondens midler.

U nder de første virksom hedsår blev det efterhånden klart, at ordningen 
med et rullende sekretariat var uholdbar. Dette fremgår bl. a. af diverse 
udtalelser gengivet i fondens protokoller fra disse år.

Da sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde (Kultursekretariatet) 
blev oprettet i 1972, samtidig med at Nordisk kulturkommission blev 
nedlagt, fandt man det derfor nærliggende og naturligt at overføre fondens 
sekretariatsarbejde og økonomiforvaltning til det nyoprettede sekretariat.

1.7 Den nordiske kulturaftale

Kulturaftalen var således resultatet af et initiativ på grund af politikernes 
utilfredshed med effektiviteten i kultursam arbejdet, som det hidtil havde 
været drevet.

Aftalen mellem Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige om kultu
relt samarbejde undertegnedes den 15. marts 1971 af repræ sentanter fra de 
fem landes regeringer. Aftalen trådte i kraft 1. januar 1972.

Kulturaftalens overordnede formål er at styrke og intensivere kulturelt 
samarbejde i vid forstand mellem aftalepartnerne med henblik på at videre
udvikle det nordiske kulturfællesskab og at øge den samlede effekt af 
landenes investering i undervisning, forskning og anden kulturel virksom
hed igennem en fælles planlægning, samordning og arbejdsfordeling. Desu
den understreges betydningen af, at der skabes praktiske forudsætninger 
fo re t velfungerende samarbejde.
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Endvidere stadfæstes det, at aftalepartnerne skal efterstræbe fælles op
træden i internationale sammenhænge på de om råder, som aftalen omfat
ter, samt samarbejde om at sprede information om de nordiske landes 
kulturliv, og opnå fælles eller sam ordnet stillingtagen i internationalt kultu
relt samarbejde. Det understreges, at der kan træffes beslutning om fælles 
repræsentation i internationalt kulturelt samarbejde.

Endelig stadfæstes det, at aftalepartnerne for at opnå et tilfredsstillende 
samspil mellem nordiske sam arbejdsorganer og de berørte myndigheder i 
de enkelte lande skal sørge for en effektiv organisation af samarbejdet om 
de samarbejdsspørgsmål, som omfattes af aftalen.

1.8 D et almenkulturelle samarbejde

Ifølge aftalen har alment kultursam arbejde et bredt sigte, som omfatter 
målene for den almene kulturpolitik, dens indhold og metoder, og kultur
livets institutionelle, organisatoriske og finansielle forhold.

Endvidere hedder det om den konkrete virksomhed, at aftalepartnerne 
skal samarbejde om:
-  kunstnerisk og andet kulturelt samarbejde,
— virksomhed inden for arkiv, biblioteker, museer, radio, television og 

film, samt anden kulturel formidlingsvirksomhed,
— virksomhed inden for foreninger og organisationer med et almenkultu

relt sigte, herunder også ungdoms- og idrætssamarbejde,
-  tilvejebringelse af gode arbejdsvilkår for skabende og udøvende virk

somhed indenfor alle kunstarterne.

1.9 Konklusion

Om det nordiske kultursam arbejdes historiske udvikling kan det konklu
deres:

at det nordiske kultursamarbejde primært blev organiseret på privat basis 
mellem de forskellige faglige instanser på kulturområdet indtil efter 2. 
verdenskrig,

at udviklingen efter 2. verdenskrig har været præget af et stigende politisk 
ønske om at udmynte kultursam arbejdet indenfor såvel undervisning, 
forskning som almenkultur i et officielt nordisk regeringssamarbejde, 

at den foreløbige kulmination på disse ønsker kom til udtryk i kulturafta
len, der blev vedtaget i 1971 med henblik på at effektivisere samarbej
det og sikre en bedre koordinering.

KPT. 2. D et kulturelle samarbejde — efter kulturaftalen

2.1 Indledning

Antropologiske og samfundsvidenskabelige traditioner tager ofte ud
gangspunkt i små ikke—specialiserede kulturer og folkelige traditioner,
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som er præget af mindre arbejdsdeling og funktionsspecialisering, og som 
med dette udgangspunkt har lettere ved at give kulturbegrebet et udvidet 
og sammenhængende indhold.

Politikere og em bedsfolk, som dagligt arbejder med kulturpolitik, kultur
budgetter og med kulturadm inistrative problemstillinger opererer ofte med 
et kulturbegreb, som er mere administrativt og teknisk betonet.

Derfor er det svært at udarbejde en entydig begrebslig afgrænsning af 
kultursam arbejdet, som det har udfoldet sig efter kulturaftalens ikrafttræ
den i 1972 til i dag.

I det følgende gives der derfor en kort gennemgang af de konkrete 
udviklingstendenser, som har gjort sig gældende i mediesamarbejdet in
denfor kunst og på de øvrige kulturom råder siden kulturaftalens etable
ring.

2.2 Medier

Kulturaftalen om taler som nævnt samarbejde på radio- og TV-området i 
forbindelse med den generelle kulturformidlingsvirksomhed. På begge om
råder har der været lang tradition for samarbejde mellem landene siden 
Danmarks, Norges og Sveriges radiofonier startede sit samarbejde ved 
radioens begyndelse i 20’erne.

Ingen andre sam arbejdsom råder har givet anledning til så mange rekom 
m andationer og fået så meget opm ærksom hed i såvel Nordisk Råd som 
Nordisk M inisterråd som radio og TV, skønt den kulturpolitiske diskus
sion — i modsætning til den industripolitiske -  ofte ikke har ført til 
nævneværdige resultater.

M ediesamarbejdet har primært udkrystalliseret sig i radio/TV-samarbej- 
det via satellit (Nordsat, Tele-X), samt i de seneste år på nye mediefelter 
gennem den virksomhed, der er igangsat af arbejdsgruppen for kultur og 
massemedier.

De nye mediers organisatoriske tilrettelæggelse og finansiering adskiller 
sig således ofte fra de traditionelle medier. Det har medført, at der i 
relation til de nye medier er skabt behov for nye samarbejds- og støttefor
mer i det fremtidige mediesamarbejde.

Det indebærer bl. a., at der er opstået et stigende behov for audiovisuel 
produktion såvel nationalt som nordisk.

Det blev understreget på Nordisk Råds 35. session i 1987 gennem vedta
gelsen af rekom m andation om oprettelsen af en fond for produktion af 
film, TV- og videogram (rek.nr. 4/1987).

Andre faktorer af organisatorisk art har ligeledes gjort det svært at 
effektuere de mange Nordisk Råds rekom m andationer og M inisterrådsbe
slutninger.

I det nordiske samarbejde er der siden kulturaftalens ikrafttræden opret
tet en række instanser, som hver på sin vis er beskæftiget med nordisk 
samarbejde på medieområdet.
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Det gælder M R-KULTUR, EK -K U LTU R , Embedsmandskomitéen for 
TV-spørgsmål, arbejdsgruppen under EK/TV og arbejdsgruppen for kultur 
og massemedier.

I sekretariatet varetages den adm inistrative tilrettelæggelse af to projekt
konsulenter, hvoraf den ene ligeledes er beskæftiget med alm enkultursam 
arbejdet.

Af hensyn til en mere koordineret indsats på de forskellige medieområ
der, er der i de seneste år opstået en situation, hvor der er behov for en 
mere overskuelig tilrettelæggelse af mediesamarbejdet på det politiske, 
administrative og organisatoriske niveau.

Konklusion

Den mediepolitiske udvikling har i de seneste år skabt behov for: 
at der foretages en komplettering af kulturaftalen, således at medie

om rådet i sin helhed, dvs. inklusiv de nye medier, indgår som en officiel 
del af det nordiske samarbejde, 

at det mediepolitiske samarbejde i højere grad bliver knyttet til de kultur
politiske problemstillinger, 

at det samlede mediesamarbejde politisk, organisatorisk og administrativt 
tilrettelægges i en form, som muliggør en bedre koordinering af arbej
det.

Arbejdsgruppen har med udgangspunkt i denne situation udarbejdet en 
række forslag i forslagsafsnittet, som efter arbejdsgruppens opfattelse er 
væsentlige i relation til det fremtidige nordiske mediesamarbejde.

En mere detaljeret motivation for forslagene er bragt i afsnit 4.7 om ” En 
udvidet nordisk kulturfond” samt afsnit 4.8 ” Fond for samproduktion af 
nordiske film, TV og video” .

2.3 Kunst og almenkultur

Det kunstneriske samarbejde har siden Kulturaftalen udmyntet sig i 
opbygningen af institutioner på de forskellige kunstom råder. Det gælder 
Nordisk Teaterkom ité, Nordisk Musiksamarbejde (NOMUS), N abolands
litteraturstøtten, Nordisk Kunstcentrum  i Helsingfors, de nordiske film
kurser, samt Komiteen til distribution af nordiske film.

Endvidere er det kunstneriske samarbejde i vid udstrækning blevet 
udmøntet igennem de nordiske huse -  Nordens Hus i Reykjavik, Nordens 
Hus i Tórshavn, samt de nye institutioner -  Nordens Institut på Åland og 
Nordens Institut i Grønland.

Endelig har Nordisk Kulturfond gennem sin virksomhed støttet en ræk
ke engangsprojekter på kunstom rådet.

I de seneste år er der desuden iværksat fælles kunstneriske indsatser i 
udlandet. Disse fremstød er delvist finansieret over M inisterrådets disposi
tionsmidler, Kulturfonden og udefra kommende sponsoring.

Det er arbejdsgruppens opfattelse, at de kunstneriske aktiviteter, der er
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iværksat siden Kulturaftalens ikrafttræden, i vid udstrækning har været 
med til at stimulere det kunstneriske samarbejde i N orden og fremme det 
uformelle netværk mellem nordiske kunstnere.

Generelt kan det konstateres, at de forholdsvis små midler, der står til 
rådighed for institutionerne til kunstsam arbejdet, først og fremmest giver 
mulighed for en stimulerende effekt på udvalgte om råder, særligt områder 
som i forvejen nationalt er små og underprioriterede.

Derimod har det indenfor Kulturbudgettet ofte været svært at støtte 
mere synlige, debatskabende og udgiftskrævende samarbejdsinitiativer, 
dvs. arrangem enter som skaber publicity.

I takt med at flere nationale midler til nordisk samarbejde blev overført 
til det nordiske budget med Kulturaftalens ikrafttræden og den tiltagende 
fastlåsning af de nationale kulturinstitutioners budgetter, er denne proble
matik blevet yderligere aktualiseret.

2.3.1 De øvrige kulturaktiviteter

De øvrige kulturaktiviteter under Kulturaftalen er først og fremmest 
iværksat igennem støtteordningerne for nordisk ungdomssamarbejde, fol
keoplysningsstøtteordningen og idrætsstøtten.

Endvidere arrangeres der igennem de nordiske huse en lang række 
aktiviteter, der ligger udenfor det kunstneriske område. Det kan f. eks. 
være lokale kulturarrangem enter med en lang række aktiviteter, som 
kræver befolkningens eget engagement og som i højere grad falder indenfor 
det begreb, som man i den nationale kulturpolitik har kaldt det udvidede 
kulturbegreb.

Desuden er der på M inisterrådets dispositionsm idler bl. a. på baggrund 
af rekom m andationer fra Nordisk Råd igangsat en række virksom hedsom 
råder på forsøgsbasis. Det gælder bl. a. Børn- og Kultursam arbejdet, Fol
kebibliotekssam arbejdet m. m.

Endelig har N ordisk Kulturfond gennem støtte til lokale kulturfestivaler, 
kvindeaktiviteter-, fredsfestivaler og kulturaktiviteter i dagligdagskulturen 
givet støtte til en lang række projekter.

Det er arbejdsgruppens opfattelse, at ungdom sstøtteordningen, folkeop
lysningsstøtten og idræ tsstøtten har været velegnede instrum enter til at 
fremme det kulturelle samarbejde udenfor det kunstneriske område. Desu
den har Nordisk Kulturfond med støtten til kulturelle engangsprojekter 
vist sig som et fleksibelt og ubueaukkratisk instrument til at nå så mange 
befolkningsgrupper og egne af N orden som muligt.

Støttetildelingen fra Nordisk Kulturfond, der kan søges ad hoc af alle 
befolkningsgrupper, er i vid udstrækning kommet uorganiserede og ueta
blerede kulturarrangører, kulturarbejdere og kulturaktiviteter tilgode.

Samtidig har det vist sig muligt gennem fonden at stimulere aktiviteter af 
eksperimentel karakter, som er faldet mellem flere stole indenfor de eta
blerede støtteordninger.
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Generelt kan man således konstatere, at det nordiske samarbejde har 
haft afgørende virkning på idé- og erfaringsudvekslingen på et bredt be
folkningsgrundlag og i forhold til minoriteter, udkantsom råder m. m.

Samtidig har de kunstneriske aktiviteter som de øvrige kulturaktiviteter 
bidraget til at etablere et uformelt netværk, som siden fortsæ tter på frivillig 
basis.

Satsningen på kunst og udvidet kultur udelukker ikke hinanden. Tværti
mod er en satsning på begge om råder med til at stimulere såvel fantasi som 
aktiv deltagelse i samfundsudviklingen.

Derfor er det vigtigt at diskutere, hvorledes såvel den udvidede kultur 
som kunsten i dens forskellige form er mest hensigtsmæssigt kan udvikles 
og stimuleres i fremtidens nordiske kultursamarbejde.

2.4 Organisation

Principperne for kultursam arbejdets organisation er stadfæstet i kultur
aftalens art. 8 -1 4 . Det understreges her, at samarbejdet finder sted inden 
for N ordisk M inisterråd gennem nordiske ministermøder og gennem de 
organer, som oprettes i følge aftalen, samt direkte gennem de berørte 
myndigheder i de nordiske lande. Samtidig understreges det, at samarbej
det sker under medvirken af Nordisk Råd.

Skønt arbejdsgruppen ikke har haft til opgave at gå i detaljer hvad angår 
de organisatoriske spørgsmål, skal gruppen på baggrund af synspunkter fra 
de forskellige sam arbejdsinstanser fremsætte nogle få principielle betragt
ninger i relation til kultursam arbejdets organisering.

De problem er, der trænger sig på i kulturpolitikken i slutningen af 
80’erne, er på afgørende måde forskellig fra de, der gjorde sig gældende 
ved Kulturaftalens etablering.

Derfor er det væsentligt i forbindelse med vurderingen af virksomheden 
og i relation til udarbejdelsen af forslag til den strukturelle tilrettelæggelse 
og organisering af det fremtidige kultursamarbejde at stille spørgsmål som:
-  Kan den organisatoriske ramme for kultursamarbejdet generelt leve op 

til de nye kulturpolitiske udfordringer, der stilles ved indgangen til 
informationssamfundet?

-  Hvorledes fungerer de forskellige rådgivende komiteer i den organisa
toriske helhed og i relation til Kulturfonden?

-  Kan Kulturfonden i sin nuværende form leve op til de nye udfordringer 
og arbejdsopgaver?

-  Stiller medieudviklingen det nordiske mediepolitiske samarbejde over 
for nye udfordringer og behov for ændret organisatorisk udformning?

-  Sikrer den politiske beslutningsproces politikerne tilstrækkelig indfly
delse på policyudvikling, planlægning og initiering af virksomheden?

-  Fungerer Kulturaftalens understregning af samspillet med de nationale 
myndigheder?

-  Er den adm inistrative tilrettelæggelse i M inisterrådets sekretariat hen
sigtsmæssig i relation til de nye udfordringer?
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2.4.1 MR- og EK -K U LTU R

På Kulturaftalens område sam m entræder M inisterrådet i sammensæt
ningen kultur- og undervisningsm inistrene, M R-KULTUR. I samarbejdet 
om nordisk radio og TV via satellit er M inisterrådets sammensætning 
kommunikations-, kultur- og industrim inistrene.

Til at forberede M inisterrådets arbejde og føre dets beslutninger ud i 
livet oprettedes i overensstem m else med Kulturaftalen en Em bedsm ands
komité for nordisk kulturelt samarbejde EK -K U LTU R med en repræsen
tant for hvert land udset af regeringen. I EK -K U LTU R deltager ligeledes 
suppleanter samt faste sagkyndige.

I forbindelse med Grønlands, Færøernes og Alands optagelse som selv
styreom råder i Nordisk Råd i 1985, besluttedes det, at embedsmænd fra 
Færøerne, Grønland og Åland kan deltage i både Minister- og Em beds
mandskomitémøder uden stem m eret. M inisterrådet fastlægger ifølge Kul
turaftalen arbejdsordning for Em bedsm andskom itéen. Em bedsm andsko
mitéen sam m entræder normalt seks til o tte gange om året.

2.4.2 Sekretariatet
Ved Kulturaftalens start oprettedes et sekretariat i København for nor

disk kulturelt sam arbejde. Sekretariatet fik til opgave at bistå M inisterrå
det og Em bedsm andskom iteen indenfor undervisning, forskning og almen
kultur.

Sekretariatet var opdelt i tre sektioner, en for hvert område og lededes af 
en direktør udset af M inisterrådet. Sekretariatet blev ligeledes overladt at 
bistå ved adm inistrationen af Nordisk Kulturfond og fungerede som sekre
tariat for sam arbejdet om nordisk radio og TV via satellit. Kulturfonden 
opretholdt dog delvis den fritstående status, som fonden siden dens etable
ring har haft i det nordiske kultursam arbejde. Der var først og fremmest 
tale om et arbejdsfællesskab og udnyttelse af fælles faciliteter i relation til 
kultursekretariatet -  et forhold som også principielt gør sig gældende i 
forbindelse med Kulturfondens placering i det nye M inisterrådssekretari-

Administrationen af det øvrige samarbejde uden for Kulturaftalen under 
Nordisk M inisterråd blev varetaget af M inisterrådets sekretariat i Oslo.

Efter beslutning i 1985 oprettedes med ikrafttræden fra 1986 et fælles 
M inisterrådssekretariat i K øbenhavn for samtlige samarbejdsområder.

Sekretariatet forbereder de beslutninger, der træffes i Nordisk M inister
råd, udarbejder forslag til budget på baggrund af virksom hedsplaner, som 
indsendes fra de forskellige institutioner, komiteer og arbejdsgrupper un
der M inisterrådet.

Sekretariatet følger M inisterrådenes og Em bedsm andskom iteernes be
slutninger op, herunder udredning, igangsættelse af ny projektvirksomhed 
etc.
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Det hører ligeledes med til sekretariatets opgave at udarbejde forslag til 
nye initiativer på de forskellige sam arbejdsom råder.

M inisterrådets nye fælles sekretariat ledes af en generalsekretær og har 
ca. 90 ansatte -  rekrutteret fra hele Norden.

Virksomheden er opdelt i otte enheder. H ver afdeling ledes af en afde
lingschef. Kultursam arbejdet er placeret i to afdelinger -  fagafdeling 1 
med almenkultur, medie og uddannelse og fagafdeling 2 med forskning, 
højere uddannelse, datateknologi, energi og miljø.

Til at varetage de samlede opgaver på kulturom rådet er ansat to konsu
lenter og en kontorassistent, samt de der arbejder med Nordisk Kulturfond 
og støtteordninger (jfr. s. 215). Denne normering har været opretholdt 
siden Kulturaftalens start på trods af det stigende antal arbejdsopgaver, 
som er tilført om rådet siden da.

Arbejdsgruppen kan ligeledes konstatere, at det forvaltningsmæssige 
arbejde i relation til MR- og EK -K U LTU R i større grad er blevet pålagt 
fagafdelingerne. E fter sammenlægningen har det endelige ansvar for det 
nordiske samarbejde i sin helhed — herunder fastlæggelsen af det endelige 
nordiske budget -  også i større grad været pålagt fagafdelingerne.

Endelig er der sket en væsentlig forøgelse af den forvaltningsmæssige 
arbejdsbyrde i relation til Nordisk Råd og Nordisk Råds kulturudvalg.

Disse forhold har tilsammen medført en forøgelse af arbejdsbyrden på 
det almenkulturelle område.

2.4.3 Den rådgivende kom ité (RKK)

I følge kulturaftalens art. 10 kan M inisterrådet tilsætte kom iteer og 
arbejdsgrupper for særlige opgaver.

Allerede fra Kulturaftalens start indrettedes tre rådgivende komiteer, en 
for uddannelse (RKU), en for forskning (RKF) og en for almenkulturel 
virksomhed (RKK).

RKK har tidligere bestået af 20 personer med fire medlemmer for hvert 
land udpeget af de nationale regeringer. Ifølge den oprindelige intention 
skal de forskellige kulturom råder være repræ senteret i komiteen.

I 1984 besluttede M inisterrådet at reducere RKK til ti medlemmer med 
henblik på at effektivisere samarbejdet. Den rådgivende komité på under
visningsområdet (RKU) blev ved samme lejlighed nedlagt, bl. a. under 
henvisning til, at en stor del af undervisningssam arbejdet i forvejen blev 
initieret, vurderet og prioriteret af Styrelsen for Nordisk Skolesamarbejde.

På forskningsområdet blev den rådgivende komité for forskning (RKF) 
erstattet af Det forskningspolitiske Råd (FPR), der som et sagkyndigheds- 
organ udarbejder projektplaner til diskussion og beslutning i M inisterrådet.

Ud over de rådgivende kom iteer er der oprettet fagkomiteer på de 
vigtigste kulturom råder samt nedsat en række arbejdsgrupper til at gen
nemføre forsøgsvirksom hed, rådgive M inisterrådet og initiere virksomhed 
på nye kulturom råder.
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Det gælder særligt alm enkulturom rådet,som  har over 30 faste nordiske 
institutioner, fagkomiteer og arbejdsgrupper, og som har et mere decen
tralt arbejdsfelt end de øvrige sam arbejdsom råder.

R K K ’s funktion i kultursam arbejdet har været drøftet i flere år. Diskus
sionen har drejet sig om, hvorvidt det var hensigtsmæssigt at opretholde en 
selvstændig rådgivende komité på kulturområdet -  bl. a. i takt med at der 
er oprettet selvstændige rådgivende fagkomiteer på forskellige kulturelle 
fagområder (teater, billedkunst, litteratur, musik, etc.).

Et af diskussionspunkterne har været, at den rådgivende komités indfly
delse på de overordnede politiske beslutninger i EK/M R-KULTUR ofte 
har været lille.

Derfor er der ligeledes i diskussionen indgået overvejelser om, at enten 
burde den rådgivende komité nedlægges eller også burde den tillægges 
samme indflydelse og status som f. eks. Styrelsen for Nordisk Skolesam
arbejde eller Det forskningspolitiske Råd.

Et andet problem for RKK har været, at det har vist sig svært at sikre en 
kontinuerlig indsigt i de enkelte sam arbejdsom råder og det samlede kultur
felt p. g. a. m ødefrekvensen. RKK mødes to gange om året. Arbejdsudval
get mødes dog flere gange om året med henblik på at vurdere og indstille 
ansøgninger bl. a. på folkeoplysningsområdet til Nordisk Kulturfond på 
beløb over 150.000 DKK.

Fra flere sider — bl. a. fra RKK selv -  er der fremført kritiske syns
punkter om komiteens funktion eller rettere sagt den status og indflydelse 
som komiteen reelt er blevet tillagt i de seneste år i det kulturelle samarbej
de i det nordiske samarbejde. Det fremgår bl. a. af komiteens udtalelse til 
handlingsplanen.

Kun i begrænset omfang har der været taget politisk hensyn til den 
rådgivende komités prioriteringer, idéer og forslag.

Modsat det Forskningspolitiske Råd, har den rådgivende komité på 
kulturom rådet ikke selvstændige midler til at udarbejde forslag, udred
ninger osv. som baggrund for fremlæggelse af konkrete forslag i Minister
rådet.

Disse forhold bevirker i stigende grad, at RKK føler det svært og 
utaknemligt at tage initiativer og oplever, at komiteens arbejde ikke har 
den betydning, som den oprindeligt blev tillagt i det nordiske kultursam ar
bejde. Der findes tendenser til, at RKK reduceres til en sam talepartner for 
Sekretariatet.

Dette er i og for sig ingen uvæsentlig opgave, men den motiverer efter 
arbejdsgruppens opfattelse ikke en organisation på den rådgivende komi
tés niveau.

55-17-336 N ordiska rådet
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2.4.4 Fagkomiteer på det kunstneriske område

De eksisterende fagkomiteer på de forskellige områder -  dvs. NOM US, 
Nordisk Teaterkom ité, N abolandslitteraturkom iteen, Filmdistributionsko
miteen og Nordisk Ungdomskomité har ofte fungeret som rem issinstanser 
i forbindelse med nye rekom m andationer og forslag fra Nordisk Råd, men 
er sjældent blevet inddraget i en direkte rådgivende funktion overfor Mi
nisterrådet.

En af årsagerne kan søges i, at de rådgivende komiteers virksomhed 
først og fremmest har været koncentreret om de umiddelbare konkrete 
arbejdsopgaver, som komiteerne har fået pålagt dvs. tildeling af gæste
spilstøtte, støtte til oversæ ttelse af litteratur, fordeling af ungdomsstøtte

Derfor har de faglige komiteers rådgivende funktion og initierende ind
sats på de forskellige kulturom råder i realiteten været underprioriteret.

I relation til det fremtidige kultursamarbejde er det arbejdsgruppens 
opfattelse, at de forskellige fagkomiteer med den rette sammensætning og 
opgavebeskrivelse i højere grad vil kunne fungere som initierende instru
menter i samarbejdet. Fagkomiteerne vil på denne måde ligeledes kunne 
overtage mange opgaver, som idag er placeret i Sekretariatet.

Dette aspekt er uddybet nærmere i kpt. 4 om det konkrete samarbejde, 
ligesom arbejdsgruppen i dette kapitel har udarbejdet konkrete forslag til 
en omfunktionering af komiteerne.

2.4.5 De fa s te  nordiske institutioner/institutter

De nordiske institutioner/institutter (Nordens hus i Reykjavik, Nordens 
hus på Færøerne, Nordisk Kunstcentrum  i Helsingfors, Nordisk-Samisk 
Institut, Nordens institut på Åland, N ordens institut i Grønland) omfatter 
den mest kontinuerlige og faste virksomhed i det nordiske kultursam arbej
de ud over M inisterrådets sekretariat.

Institutionerne opfylder hver på sin måde kulturelle funktioner i relation 
til de respektive lokalsamfund og dets sam arbejdsrelationer til det øvrige 
Norden.

De nordiske institutioner er oprettet med henblik på at skabe en vel- 
afvejet balance i sam arbejdet, således at alle geografiske om råder og 
befolkningsgrupper -  herunder sproglige og etniske minoriteter -  får 
mulighed for at deltage på lige vilkår.

De faste institutioners budgetter bliver normalt reguleret med den almin
delige pristalsregulering, som fastlægges i forbindelse med det årlige bud
getarbejde.

Kun i særlige tilfælde bliver der givet budgetmæssig mulighed for aktivi
tetsforøgelse. Det sker f. eks. med henblik på at bringe institutionen op på 
et forudsat niveau (Nordisk kunstcentrum ), og når M inisterrådet har be
sluttet trinvis udbygning af institutionernes virksomhed (Nordens Institut i 
Grønland).
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Nordiske institutioners budgetter er for størstedelens vedkommende 
bundet til fysisk drift, personale og virksomhed.

Det ligger i sagens natur, at faste institutter og støtteordninger kun 
undtagelsesvis bør nedlægges. I de fleste tilfælde kan de kun opfylde deres 
målsætning, såfremt de får lov til at virke i forholdsvis lang tid. De 
vurderinger, arbejdsgruppen har foretaget i forbindelse med gennemgang
en af de enkelte institutioner (kap.4 Den konkrete virksomhed) viser, at de 
faste institutioner generelt opfylder deres målsætning.

En omvurdering af det ønskelige i at opretholde faste institutioner på det 
nordiske kulturbudget bør derfor ikke med mindre særlige forhold gør sig 
gældende føre til radikale nedskæringer i deres budget eller nedlæggelse af 
institutionerne, hvis de opfylder deres hensigt.

Dette indebærer samtidig, at man i en situation med ringe tilvækst i de 
nationale som nordiske kulturbudgetter må være tilbageholdende med at 
indrette nye faste institutioner med et perm anent personaleansvar og på 
anden måde af fast karakter.

Derfor bør M inisterrådet efter arbejdsgruppens opfattelse afstå fra at 
oprette nye faste institutioner, hvis der ikke på kulturbudgettet findes 
plads til at give de allerede eksisterende gode arbejdsvilkår.

Et mindre antal gode faste institutioner kan være at foretrække fremfor 
et større antal mindre gode.

1 en situation, hvor det er svært at få øje på tilvækstmulighederne i det 
nordiske budget til faste institutioner, er det derfor af afgørende betydning 
at overveje, hvorledes man organisatorisk kan tilrettelægge det samlede 
nordiske sam arbejde, således at der stadigvæk bliver plads til nye ini
tiativer og fornyelse af samarbejdet.

2.4.6 Faste bidragsinstitutioner

De nuværende bidragsinstitutioner på det faste budget omfatter Nordisk 
am atørteaterråd (NAR), Nordisk kunstforbund, Skandinavisk forening i 
Rom, Nordiske forfatterkurser, Nordisk sam eråd, Nordkalottm useet.

De faste bidragsinstitutioner er ikke oprettet af M inisterrådet, men 
fungerer som selvstændige institutioner med styrelser valgt af institutio
nerne og med selvstændige virksom hedsbudgetter på baggrund af nationa
le bidrag, egne indtægter m. m.

Bidragsinstitutionerne modtager et fast årligt bidrag fra Nordisk Minis
terråd som et supplement til deres eget budget med henblik på at stimulere 
bidragsinstitutionernes nordiske samarbejde.

Sekretariatets indsats i relation til bidragsinstitutionerne begrænser sig 
først og fremmest til det årlige budgetarbejde.

I de seneste år har M inisterrådet modtaget en række henvendelser fra 
organisationer angående muligheden for at blive optaget på det faste nor
diske budget som bidragsinstitution. Det gælder f. eks. Nordisk forfat
terråd og andre faglige organisationer på kulturområdet.
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Arbejdsgruppen har diskuteret, hvorvidt en række af de nuværende 
kom iteer/støtteordninger på det faste nordiske kulturbudget kunne konver
teres til bidragsinstitution med fast årligt tilskud, uden at Sekretariatet 
varetog andre sekretariatsmæssige opgaver i relation til de pågældende 
samarbejdsområder, og uden at M inisterrådet udpegede selvstændige sty
relser, fastlagde vedtægter og fungerede som ansvarlig instans for virksom
heden.

Diskussionen i arbejdsgruppen har først og fremmest drejet sig om de 
støtteordninger, som i vid udstrækning tildeler organisationsstøtte i for
hold til organisationens størrelse på områder, hvor der i forvejen eksisterer 
store nationale organisationsstrukturer. (Ungdomssamarbejdet, folkeop
lysningssam arbejdet, idrætssam arbejdet.)

Det er efter arbejdsgruppens opfattelse en tiltalende idé f. eks. at overla
de planlægningen og beslutningsretten til sådanne institutioner selv ved i 
høj grad at gøre dem til bidragsinstitutioner.

På den anden side kan det konstateres at netop disse institutioner natio
nalt allerede har betydelige midler til rådighed. Derfor er det i mange 
tilfælde sådan, at tilskud fra det nordiske kulturbudget ville give en ringe 
effekt.

2.4.7 Udviklingsprojekter — særlige initiativer 

Udviklingsprojekter igangsættes primært på baggrund af rekom m anda
tioner, vedtaget i Nordisk Råd og på basis af egne beslutninger og ini
tiativer. Udviklingsarbejdet finansieres som regel over M inisterrådets dis
positionsmidler.

I forbindelse med udviklingsvirksomheden har det været diskuteret i 
Ministerrådet:
-  Om det er muligt i højere grad at finansiere og initiere denne virksom

hed som en del af en udvidet kulturfondsfunktion, således at M inister
rådets dispositionsmidler blev frigjort til forberedende arbejde, og der
med blev disponible til helt nye initiativer?

-  Om det er formålstjenligt at afsætte en temapulje i en udvidet kultur
fond, som direkte kunne disponeres til særlige initiativer (temaer, ad 
hoc-projekter m. m.) på baggrund af politiske ønsker og forslag fra 
Nordisk M inisterråd og Nordisk Råds kulturudvalg?

2.4.8 Forvaltning/virksomhed

Meget tyder på, at det er formålstjenligt i højere grad at skelne imellem 
det forvaltningsmæssige arbejde, som er rettet mod den politiske beslut
ningsstruktur og adm inistrationen af de nordiske institutioner på den ene 
side og virksom hedsrettet arbejde på den anden.

Ofte er der sammenfald mellem de to arbejdsom råder i den nuværende 
organisatoriske tilrettelæggelse, idet såvel de forvaltningsmæssige som 
virksom hedsrettede arbejdsopgaver i Sekretariatet er placeret hos de sam-
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me fagafdelingsledere og konsulenter. En undtagelse er dog administration 
af Nordisk Kulturfond og støtteordningerne, som er placeret i en selvstæn
dig forvaltningsenhed i det nuværende sekretariat.

Generelt kan det konstateres, at de nye organisatoriske strukturer i 
hovedsagen er hensigtsmæssige. Derimod bør man måske i højere ud
strækning prøve at lægge den løbende administration af forskellige virk
somheder på visse kontakt- og serviceopgaver uden for Sekretariatet. Det 
drejer sig både om nationale og andre nordiske institutioner.

Endvidere bør det undersøges, om en større del af virksomheden kan 
initieres igennem en udvidet kulturfondsfunktion og komiteerne på de 
forskellige kunstom råder.

I relation til den politiske beslutningsproces er det blevet påpeget, at 
politikere, embedsfolk, de ansvarlige instanser i stigende grad beskæftiger 
sig med detaljeproblem er i stedet for overordnet policyudvikling.

Fra feltets side i de rådgivende organer er det blevet påpeget, at dialogen 
mellem felt/embedsfolk/politikere er blevet mindre og at feltets repræsen
tanter i mindre grad er involveret i implementeringen af det konkrete 
samarbejde.

Det er derfor væsentligt at overveje en helhedsstruktur for arbejdets 
tilrettelæggelse samt at sikre at såvel ministrene som parlamentarikerne 
har umiddelbar mulighed for at præge den overordnede policyudvikling.

2.5 Finansiering

Det nordiske regeringssamarbejde på kulturom rådet er siden K ulturafta
lens start i overvejende grad blevet finansieret med offentlige midler. Før 
Kulturaftalen eksisterede blev de fælles institutioner finansieret med direk
te statsstøtte i overensstem m else med en fordelingsnøgle, som blev fast
lagt for hver institution.

Efter at institutionerne blev placeret under Kulturaftalen blev de cen
tralt finansieret over det fælles nordiske kulturbudget. Det var ikke længe
re nødvendigt for den enkelte stat at betale direkte til et stort antal institu
tioner.

I stedet foregik finansieringen mellem de forskellige instanser under 
Kulturaftalen i overensstem m else med det fælles nordiske budget og dens 
fordelingsnøgle, som blev fastsat af samarbejdsministrene.

Omvendt kan det konstateres, at den nationale støtte til en lang række 
nordiske formål delvis blev overflyttet til det fælles nordiske budget. Det 
har bl. a. betydet, at nationale midler og de nationale institutioners budget
ter til nordisk kultursam arbejde opleves som mindre end før etableringen 
af det fælles nordiske kulturbudget.

I forbindelse med finansieringen af det nordiske kultursamarbejde og 
udviklingen siden Kulturaftalens etablering er der flere finansielle spørgs
mål i kultursam arbejdet, som arbejdsgruppen har fundet det påtrængende
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at undersøge nærmere med henblik på at vurdere, om det er relevant at 
pege på andre finansieringsformer i fremtidens kultursamarbejde:
-  den budgetmæssige fordeling på de forskellige sam arbejdsom råder,
-  frie/bundne midler i det nordiske kultursamarbejde,
-  national/nordisk finansiering,
-  offentlig/privat finansiering.

I det følgende skal gives en kort gennemgang af disse fire finansierings
spørgsmål.

2.5.1 Det nordiske kulturbudget 

Det nordiske kulturbudget består af en fast budgetdel opdelt på de 
forskellige perm anente virksom hedsom råder og af M inisterrådets disposi
tionsmidler til opfølgning af bl. a. Nordisk Råds rekomm andationer, 
igangsættelse og udredning af forsøgsvirksomhed osv..

Endelig om fatter budgettet Nordisk Kulturfond, som efter ansøgning 
disponerer midler primært til projekter af engangskarakter på de forskelli
ge kulturom råder. Nordisk Kulturfonds budget er den mest fleksible del af 
det nordiske kulturbudget.

Af nedenstående tabel fremgår fordelingen af nordisk kulturbudget 1987 
på de forskellige om råder og aktiviteter:

Nordisk kulturbudget.
1987

Det samlede budget til aktiviteterne på det almenkulturelle område 
udgør i 1987 ca. 60 mill. DKK.

Det nordiske radio- og TV-samarbejde via satellit finansieres udenfor 
det fælles nordiske kulturbudget i en kombination af nordisk og nationalt 
besluttede omkostninger. Omkostningerne fordeles i overensstemmelse 
med sædvanlig nordisk fordelingsnøgle tilpasset til, at Danmark ikke med-
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virker i samarbejdet. Andre omkostninger fastlægges i forhandlingen mel
lem de respektive regeringer og radioforetagender.

Som det fremgår af tabellen udgør de perm anente udgifter til driften af 
de nordiske huse den største budgetandel på alm enkulturom rådet (27 %). 
Udgifterne til m inoriteter og grænseom råder -  det vil først og fremmest 
sige det samiske samarbejde udgør 16 %, mens udgifterne til folkeoplys
ning, ungdoms- og idrætssam arbejde under det udvidede kulturbegreb 
sammenlagt udgør 15 %.

Fordelingen på de forskellige kunstom råder tegner en klar overvægt til 
aktiviteterne på billedkunstom rådet (17 %). Dernæst kommer teateraktivi
teterne (10 %), udgifterne til litteratursam arbejdet (6 %), musik (5 %) samt 
film (4 %).

De fleksible midler, der er til disposition for Nordisk Kulturfond til 
projekter af engangskarakter udgør ialt 11 mill. DKK -  eller ca. 9 % af det 
samlede kulturbudget til undervisning, forskning og almenkultur i 1987 på 
ialt 124 mill. DKK.

M inisterrådets dispositionsm idler udgør godt 9 mill. DKK eller ca. 7 % 
af det samlede kulturbudget.

2.5.2 Frie/bundne midler

Da kulturbudgettet fik sin form med dispositionsmidler og fast budget 
samt Kulturfonden, var det tanken, at først og fremmest Kulturfonden 
skulle være en fornyelseskilde i den forstand, at virksomhed, som blev 
finansieret af den, og som siden viste sig at have mere langsigtet bærekraft, 
skulle overføres til dispositionsm idlerne og siden, hvis det viste sig motive
ret, til det faste budget.

En system atisk praktisering af et sådant princip har i stigende grad stødt 
på problem er i takt med såvel det nationale som det nordiske kulturbud
gets begrænsede tilvækst.

Det er en af årsagerne til, at der fra flere sider er rejst spørgsmålet om en 
Kulturfond, som er den mest fleksible støttem ekanism e, i højere grad 
burde betragtes som en mere klart afgrænset del af det nordiske kulturbud
get og ikke være underlagt de stramme budgetteringsreguleringer som det 
øvrige kultursamarbejde.

Endvidere er der i stigende grad stillet spørgsmålstegn ved, hvorvidt 
dispositionsmidlerne i realiteten er disponible for M inisterråd og Em beds
mandskomité.

1 takt med at såvel det nationale som det nordiske budget er blevet udsat 
for en begrænset tilvækst er en større og større del af dispositionsmidlerne 
i realiteten blevet bundne til tidligere vedtagne beslutninger.

Det har betydet:
at M inisterrådets og Em bedsm andskom iteens dispositionsmulighed med

dispositionsm idlerne som instrum ent er blevet begrænset, 
at der bruges stadig mere tid på budgetmæssige detaljediskussioner i såvel
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Embedsmandskomité som M inisterråd til forholdsvis små budgetdispo
sitioner,

at M inisterrådet og Em bedsm andskom iteen på grund af den løbende de
taljediskussion forhindres i en mere overgribende planlægning og poli
cyudvikling,

at sekretariatet på grund af de stadig tilbagevendende budgetprocedurer i 
forhold til den lange række af forsøgsordninger, ikke-slutbehandlede 
rekom m andationer etc., der hober sig op på dispositionsmidlerne, må 
anvende mange årligt tilbagevendende ressourcer på forberedelse og 
udarbejdelse af materiale til Embedsm andskom iteens og M inisterrådets 
detaljedisponering, selvom forsøgsordningerne i princippet er iværksat 
over 3 -5  årige forsøgsperioder, 

at forsøgsvirksom hedernes planlægning bliver usikker på grund af de kor
te budgetteringsintervaller.

Konklusion

Den generelle konklusion, hvad angår spørgsmålet om frie/bundne mid
ler er:
at det generelt er ønskeligt at foretage om struktureringer med henblik på 

at tilvejebringe flere frie midler i det nordiske kulturbudget, 
at der bør frigøres flere midler indenfor M inisterrådets dispositionsmidler 

bl. a. gennem overførsel af forsøgsaktiviteter til beslægtede faste insti
tutioner,

at der bør skabes mulighed for mere fleksible finansieringsformer, og 
mulighed for mere langsigtet rammebudgettering.

Generelt skal arbejdsgruppen understrege behovet for, at der skabes 
større bevægelighed på det nordiske kulturbudget og dermed større forny
elsesmulighed, samtidig med at de besluttende politiske instanser sikres 
muligheden for en mere overordnet planlægning og udvikling.

2.5.3 National! nordisk finansiering

Spørgsmålet om national/nordisk finansiering omhandler i hvor høj grad 
domicillandene skal medfinansiere driften af de nordiske institutioner i de 
pågældende lande og i højere grad bidrage til initiering udenfor det fælles 
nordiske kulturbudget.

Øget dom icillandsstøtte er en m etode, som ikke er blevet praktiseret i 
noget større omfang i det nordiske samarbejde siden Kulturaftalens etable
ring.

I de seneste år er spørgsmålet dog i stigende grad blevet diskuteret bl. a. 
på baggrund af en rekomm andation for Nordisk Råd om øget domicillands
støtte, som fortsat er under behandling i regeringsorganerne.

Fra M inisterrådets side har man med støtte i budgetekspertgruppen 
fornylig udtrykt, at dette generelt ikke er den mest hensigtsmæssige form
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for at udbygge sam arbejdet, men at man ikke bør være negativ overfor at 
modtage nationale bidrag i enkelte tilfælde.

På alm enkulturom rådet forefindes domicillandsstøtte i begrænset om
fang. Det gælder Nordisk K unstcentrum  i Finland, Nordens hus på Fæ r
øerne samt N ordens institut på Åland og Nordens institut i Grønland.

I Nordisk K unstcentrum  finansieres virksomheds- og lønudgifterne såle
des over kulturbudgettet, mens den finske stat finansierer udgifter til 
bygningernes indretning, drift og vedligeholdelse.

Nordens hus på Færøerne finansieres med 92 % dækning af de samlede 
driftsom kostninger fra Nordisk M inisterråd og 8 % fra det færøske Hjem
mestyre. I det nyoprettede N ordens institut på Åland finansieres kultur- 
sekretærstilling og virksomhed af Nordisk M inisterråd, mens kontorets 
sekretær, kontorlokaler og kontorhold finansieres af Ålands Landskaps
styrelse. Den samme finansielle fordeling gør sig gældende for Nordens 
institut i Grønland mellem det fælles nordiske budget og Grønlands hjem
mestyrebudget.

I alle de nordiske huse/institutioner søges der i konkrete tilfælde supple
rende nationale midler til virksomheden.

I relation til de nordiske kom iteer og støtteordninger kan det ligeledes 
konstateres, at støttetildeling i de fleste tilfælde stort set forudsæ tter med
finansiering fra de nationale instanser som står bag ansøgninger til 
projektvirksom hed. Det samme gælder ansøgningerne i Nordisk Kultur
fond.

Ungdomskomiteen og Nordisk Kulturfond støtter som en tommelfinger
regel med ca. 50 % de samlede udgifter i de projekter, som tildeles støtte. 
En væsentlig årsag til, at der i disse støtteordninger stilles krav om medfi
nansiering fra lokale/nationale instanser, er for at sikre virksomheden en 
national/lokal forankring.

I nabolandslitteraturstøtten og filmdistributionskom iteen gives støtten 
som oversæ ttelsesstøtte, mens de øvrige (langt større udgifter) i forbindel
se med produktion/distribution overlades til de nationale producenter og 
distributører.

1 relation til Teaterkom iteens kursusvirksom hed, N O M US’ musikar
rangem enter og K unstcentrets udstillingsvirksomhed kalkuleres der ligele
des med delfinansiering gennem national/lokal medfinansiering, kursusaf
gifter etc.

En overvejende del af tilskuddene til gæstespil indenfor professionel- og 
am atørteater, sker således med en betydelig national medfinansiering fra 
de modtagende institutioner, støtte fra nationale og bilaterale fonde og 
lignende.

Forsøgsvirksom hed på M inisterrådets dispositionsm idler finansieres i 
sit udgangspunkt af nordiske midler, da det ofte drejer sig om sam arbejds
initiativer med ringe indtægtsgivende mulighed og om råder, som i forvejen 
har svært ved at tilvejebringe national eller lokal støtte.
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I forbindelse med den virksom hed, der gennemføres indenfor disse 
om råder, kalkuleres der dog som regel med indtægter i form af deltagerge
byrer samt deltagernes egen finansiering af rejseudgifter.

For samtlige nordiske sam arbejdsom råder gælder det som en hovedre
gel, at der kun i særlige tilfælde gives tilskud til rejser. En undtagelse fra 
denne regel ydes dog i særlige tilfælde i forbindelse med udkantsom råder
nes deltagelse.

Endelig kan det konstateres, at selvstyreom rådernes optagelse i Nordisk 
Råd har aktualiseret spørgsmålet om national/nordisk finansiering i forbin
delse med de øgede rejseudgifter, som deltagelsen for disse om råder med
fører i de nordiske kom iteer, styrelsesorganer etc.

Konklusion

Arbejdsgruppen har gennemgået de forskellige aktiviteter med henblik 
på at vurdere spørgsmålet om national/nordisk finansiering.

Det har ikke været muligt indenfor den korte tidsfrist at udarbejde en 
detaljeret numerisk opgørelse over fordelingen af national/nordisk finansie 
ering i de forskellige aktivitetsom råder.

I relation til problemstillingens begrænsede betydning for samarbejdets 
generelle udvikling, finder arbejdsgruppen det ikke nødvendigt i detaljer at 
foretage en sådan undersøgelse.G enerelt er arbejdsgruppen enig i budget
ekspertgruppens konstatering af, at øget dom icillandsstøtte i de enkelte 
tilfælde nok er ønskeligt, men at det generelt ikke er realistisk eller for
målstjenligt at forestille sig, at den nuværende virksomhed i overvejende 
grad bør finansieres nationalt i fremtiden.

Nationale og nordiske rekom m andationer om større domicillandsstøtte 
har som regel vist sig svære og uhensigtsmæssige at føre ud i praksis.

Derimod er det i relation til det store uformelle samarbejde udenfor 
Kulturaftalens organer i de frivillige organisationer og Foreningen Norden, 
mellem venskabsbyer etc. værd at understrege, at denne virksomhed fort
sat primært gennemføres med private/lokale/nationale midler.

Arbejdsgruppen anser dette uformelle nordiske samarbejde som meget 
væsentlig. Derfor er det yderst relevant i det nordiske regeringssamarbej
de, at der eksisterer instrum enter, som er i stand til at støtte den konkrete 
virksomhed i det uformelle samarbejde. Dette kan efter arbejdsgruppens 
opfattelse bedst formidles igennem en udvidet nordisk kulturfond.

Det er arbejdsgruppens konklusion: 
at det på den baggrund ikke er hensigtsmæssigt at foretage en generel 

omprioritering med hensyn til national/nordisk finansiering i det nuvæ
rende eller fremtidige arbejde.

2.6 Geografisk spredning og etnisk sproglige minoriteter

I det nordiske kultursam arbejde er geografisk spredning først og frem
mest kommet til udtryk i relation til udkantsom råderne (Nordkalotten,
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Grønland, Færøerne). Det samiske samarbejde samt Inuitternes indplace
ring i det nordiske samarbejde ved Grønlands optagelse i Nordisk Råd har 
udgjort de væsentligste m omenter i diskussionen om det etniske spørgsmål 
og dets placering i samarbejdet. De små sprogom råder omfatter samiske 
sprog, grønlandsk, færøsk og islandsk, samt finsksprogede bosat i Sverige 
og svensksprogede i Finland.

Det er ofte blevet påpeget, at de små kulturer og udkantsom råderne har 
vigtige opgaver i det nordiske kultursam arbejde. Etniciteten og den sprog
lige m inoritetsproblem atik tydeliggør kulturens betydning for et folks iden
titet.

Derfor er der behov for særlige indsatser for at bevare og udvikle de 
etniske samfund og sproglige minoriteter som ligestillede partnere. Det er 
bl. a. blevet understreget ved selvstyreom rådernes optagelse i Nordisk 
Råd og den store vægt som har været tillagt det samiske samarbejde. Dette 
forudsæ tter dog samtidig, at den nordiske samhørighedsfølelse i overgri
bende forstand fortsat eksisterer.

For de mindre kulturer er den fælles nordiske projektvirksomhed i 
mange tilfælde en forudsætning for deltagelse i et udviklingsarbejde, som 
ellers ikke ville komme i stand. De større lande har igennem nationale 
udviklings- og planlægningsindsatser, kulturinstitutioner og støtteord
ninger på kulturom rådet større mulighed for ligeværdige og selvstændige 
relationer til om verdenen.

Derfor bliver nordisk kultursam arbejde af fundamental betydning for de 
etniske og sproglige minoriteter.

Det samme gælder udkantsom råderne, som samtidig har store praktiske 
problemer med deltagelse i det nordiske samarbejde. Tidsforbruget til et 
møde i København er en dag for den, som bor i Stockholm, men tre dage 
for en islænding.

Rejseomkostninger, som ikke betales af det fælles budget, belaster ud
kantsom råderne forholdsvis mere. Det er billigere at flyve fra Reykjavik til 
New York end til København og forbindelsen mellem Grønland og Island 
gik længe over København.

Ligesom der nationalt i 70’erne og 80’erne er lagt stor vægt på lokalsam
fundenes og m inoritetskulturernes udvikling og på udfoldelsen af det kultu
relle dem okrati, er der i det nordiske samarbejde siden Kulturaftalens start 
lagt større og større vægt på de etniske og sproglige minoriteter og de 
geografiske udkantsom råders realistiske mulighed for en ligestillet delta
gelse i samarbejdet.

Oversigten ” budget 87 fordelt på de forskellige om råder” og aktiviteter 
(se ovenover) viser, at m inoriteter og grænseom råder modtager sammen
lagt 16 %  af det samlede budget på kulturom rådet. Regner vi de nordiske 
huse i Reykjavik og på Færøerne samt de to nye nordiske institutter på 
Åland og i Grønland med udgør den samlede støtte til udkantsom råder og 
etniske og sproglige minoriteter 43 %.
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Dertil kommer, at de små sprogom råder og minoriteter prioriteres inden 
for støtteordninger. Det gælder f. eks. N abolandslitteraturstøtten, hvor 
der eksisterer en særlig kvotering samisk, færøsk og grønlandsk. Indenfor 
idrætsstøtten gives støtten udelukkende til udkantsom rådernes deltagelse i 
idræt.

Konklusion

Det kan konstateres, at den geografiske spredning og støtten til etni
ske/sproglige minoriteter i stigende grad er blevet tilgodeset siden Kultur
aftalens ikrafttræden.

Arbejdsgruppen er af den opfattelse, at denne udvikling har afgørende 
betydning for de mindre kultursamfunds mulighed for deltagelse på lige fod 
i kultursam arbejdet.

Med oprettelsen af Nordens Institut i Grønland har Inuitbefolkningen 
fået et redskab til at deltage i det nordiske samarbejde. Der er med den 
institutionsopbygning, som startede med etablering af Nordens Hus i Rey
kjavik i 1963, som senere blev fortsat igennem etableringen af Samisk 
Institut i K autokeino, støtten til Nordisk Sameråd, Nordens Hus på Fær
øerne, samt oprettelsen af Nordens Institut på Åland skabt væsentlige 
forudsætninger for de mindre kulturom råders og fjernestliggende egnes 
deltagelse i samarbejdet.

Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af at Nordens Institut i 
Grønland udbygges til det niveau, der blev fastlagt af M inisterrådet ved 
institutionens start.

Samtidig skal arbejdsgruppen pege på behovet for, at der sker en større 
samordning og koordinering af de samiske kulturaktiviteter og afklaring af 
spørgsmålet om nationale/nordiske bidrag til udviklingen af det samiske 
samarbejde. En nærmere omtale af denne problematik findes i afsnittet om 
nordisk samarbejde om samiske kulturaktiviteter.

Med realiseringen af disse initiativer er arbejdsgruppen af den opfattel
se, at den geografiske spredning og etnisk-sproglige minoriteter i forhold til 
de samlede ressourcer, der er til stede i det nordiske kultursamarbejde, 
foreløbig er tilgodeset i rimeligt omfang.

Beslutningen om selvstyreom rådernes deltagelse i Nordisk Råds og 
M inisterrådets aktiviteter vil efter arbejdsgruppens opfattelse indebære en 
merudgift, hvis omfang det på nuværende tidspunkt er svært at beregne. 
Derfor skal arbejdsgruppen understrege nødvendigheden af, at der 
tilvejebringes ensartede og entydige regelsæt for selvstyreom rådernes del
tagelse i det nordiske samarbejdes officielle instanser.

2.7 Sprogforståelse

Det er væsentligt i det konkrete arbejde, også på almenkulturom rådet, at 
medvirke til at skabe en øget nordisk sprogforståelse. Det gælder på alle 
niveauer i det nordiske netværk fra de politisk ansvarlige beslutningsråd til
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det lokale samarbejde i kulturuger og andre projekter. Og det gælder ikke 
mindst i relation til ungdommen og den nye generation.

Alle erfaringer tyder på, som nævnt i indledningen, at den nordiske 
sprogforståelse blandt unge er m indsket katastrofalt. Flere forstår lettere 
engelsk end et andet nordisk sprog.

Derfor er det meget væsentligt, at der gennem særlige indsatser -  bl. a. 
på TV-området og igennem en øget indsats med sprogundervisning i nor
diske sprog i folkeskolerne -  igangsættes virksomhed for at forbedre 
sprogforståelsen.

Arbejdsgruppen har udarbejdet konkrete forslag på forskellige kultur
områder, som kan medvirke til at øge sprogforståelsen -  bl. a. gennem en 
øget versionering af TV-programmer på egetsproget. (Se sammenfatning 
og forslag).

Den sproglige problem atik er ligeledes omtalt nærmere i kpt.3 -  Norden 
som kulturelt hjemmemarked.

2.7.1 Engelsk som  nordisk omgangssprog?

Det sker at nordiske medborgere i samtale med hinanden går over til at 
tale engelsk. Det sker i hverdagen som på nordiske konferencer etc.

Derfor er det nærliggende at spørge: Hvorfor ikke generelt anvende 
engelsk som nordisk omgangssprog? Ingen ville da have fordelen ved at 
anvende sit eget modersm ål. Alle ville blive sprogligt jævnbyrdige.

Der er i debatten om den sproglige problem atik imidlertid blevet frem
hævet flere tungtvejende grunde til at beholde de nordiske sprog i det 
nordiske samarbejde:
-  Det nordiske sprogfællesskab har stor symbolværdi for mange nordiske 

medborgere. D et er med til at skabe nordisk identitet og samhørighed, 
forhold der ofte bliver indlysende for nordiske medborgere når de 
mødes uden for Norden. Samhørigheden bygger i høj grad på sproget.

-  Kun en lille del af alle nordboere behersker engelsk så godt, at de kan 
udtrykke sig frit og utvungent på dette sprog. Anvendelsen af engelsk 
ville være en fare for den bredere folkelige forankring i det nordiske 
samarbejde.

-  De kundskaber, som man behøver for at forstå et nabolands sprog, er 
langt mindre end, hvad man behøver for at forstå fremmede sprog.

-  De nordiske sprog er de bedst egnede til at beskrive nordiske forhold.

2.7.2 Tolkning

Tolkning til nordiske møder anvendes først og fremmest fra dansk, 
norsk og evt. svensk til finsk og fra finsk til nogle af disse sprog, sædvan
ligvis til svensk. Tolkning til og fra islandsk har indtil videre kun forekom
met sjældent. Desuden er det efter Grønlands optagelse i det nordiske 
samarbejde i vid udstrækning nødvendigt at anvende tolkning, når man 
bevæger sig uden for de snævre mødekredse.
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Tolkning til og fra finsk betyder først og frem m est, at de finske deltagere 
ved nordiske m øder kan udpeges på grundlag af deres sagkundskab om det 
aktuelle område uden at deres sprogkundskaber får afgørende indflydelse 
på valget. De tider er forbi, hvor Finland på de nordiske møder udelukken
de var repræsenteret af finlandssvenskere eller mere eller mindre tosproge
de finnere.

Det har været nævnt i debatten, at tolkning ville føre til en mindsket 
interesse for de øvrige nordiske sprog, hvad enten det gælder finsk, is
landsk, grønlandsk eller samisk. Mange erfaringer fra de seneste år tyder 
dog på at tolkning i de fleste tilfælde har den modsatte virkning.

Der findes situationer som f. eks. meget specialiserede faglige møder 
mellem fagfolk, der er vant til at anvende engelsk som fagsprog, hvor der 
er flere grunde til at anvende engelsk som sprog i det nordiske samarbejde. 
Af de ovennævnte grunde er det efter arbejdsgruppens opfattelse noget der 
må ses som en undtagelse fra hovedreglen.

2.7.3 M edieri sprog! kultur

M ediernes internationalisering og det stigende medieudbud udefra udgør 
måske den største trussel mod de enkelte sprog i Norden, dels ved at 
ikke-nordiske sprog først og fremmest engelsk overtager pladsen som 
andet sprog.

Derfor er det af afgørende betydning at fremme distributionen af nordis
ke udsendelser via satellit, Nordvision, distribution af film via nordisk 
filmkomité, udveksling af nærradio og lokal-TV-udsendelser etc.

I de seneste år er der frem sat flere forslag for at fremme nordisk produk
tionssamarbejde på kulturom rådet inden for de forskellige kunstarter og 
ikke mindst på m edieom rådet med henblik på at styrke den nordiske 
identitet, profilere N orden i forhold til det internationale kulturudbud samt 
fremme en effektiv udnyttelse af de nationale ressourcer på kultur- og 
medieom råder i forbindelse med store projekter, som det er svært at skaffe 
nationale midler til.

Den afgørende -  og måske mest interessante -  erfaring i denne sam
menhæng er, at fælles nordisk produktion på samtlige kulturom råder har 
vist sig at være en meget effektiv måde at fremme sprogforståelsen på. 
Identifikationen med en national kendt person i samspil med andre på 
skærmen stimulerer interessen og nysgerrigheden for at forstå hvad de 
andre siger.

Endvidere er det væsentligt inden for folkeoplysningen og Open Univer
sity funktionerne evt. via den overskydende tid i Tele-X og andre satelitter 
at fremme udvekslingen af nationale audiovisuelle undervisnings- og folke
oplysningsprogrammer.

Eksempelvis har der på europæisk basis vist sig stor interesse for via 
Open University og anvendelse af den ledige kapacitet på Olympussatellit- 
ten at fremme fælles sprogundervisningsproduktion og distribution om-
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kring europæisk kultur og historie i et samarbejde mellem europæiske 
Open Universities.

Endelig bør det efter arbejdsgruppens opfattelse overvejes, hvorledes 
der kan skabes en øget nordisk bogdistribution på originalsproget via det 
nordiske folkebibliotekssam arbejde.

I den sammenhæng skal arbejdsgruppen foreslå, at Nordisk litteraturko
mité (se sammenfatning og forslag) i samarbejde med de nationale bogin
stanser overvejer, hvorledes litteraturprisens sproglige virkning kan øges 
gennem at de nuværende inform ationsindsatser som f. eks. Læs noget 
nordisk i forbindelse med prisuddelingen samt igennem litterære arrange
menter, forelæsnings-/oplæsningsturnéer med de nominerede forfattere i 
forlængelse af pristildelingen, således at den i højere grad får karakter af en 
litterær begivenhed og sproglig formidling i bredere kredse f. eks. på de 
nordiske folkebiblioteker.

I de seneste år har man nationalt oplevet ” forfatterpatruljer” på oplæs
ningsturnéer, ved biblioteker, højskoler, forsamlingshuse etc. ofte ledsaget 
med musik og litterære kabareter. Sådanne aktiviteter kunne på nordisk 
plan stimuleres igennem støtte fra Kulturfonden.

I 1980 arrangerede Foreningen N orden i samarbejde med Sekretariatet 
for nordisk kulturelt samarbejde en offentlig kampagne for at lære nordiske 
sprog og stimulere sprogforståelsen generelt -  gennem det såkaldte "N o r
diske sprogår” .

Generelt kan det konkluderes, at medens det økonomiske samarbejde, 
velfærdspolitikken, arbejdsm arkedspolitikken og den fri trafik på tværs af 
de nationale grænser er blevet væsentligt styrket i Norden i de seneste 25 
år er den lingvistiske enhed og sprogforståelsen i Norden blevet betydeligt 
dårligere.

Derfor er der brug for effektive sproglige indsatser også inden for almen 
kultur.

Konklusion

Arbejdsgruppen skal på denne baggrund sammenfatningsvis pege på 
betydningen af:
at de mindste sprogom råders overlevelse og udvikling (færøsk, grøn

landsk, samisk) fortsat stimuleres gennem en særskilt kvote inden for 
N abolandslitteraturstøtten, 

at der for de sprog, hvor forståelsesm ulighederne er mere nærliggende 
(dansk, norsk og svensk) iværksættes en intensiv indsats for at fremme 
sprogforståelsen gennem en øget distribution af litteratur på original
sproget. Handlingsplanen har udarbejdet en deludredning om mulighe
derne for distribution af litteratur på originalsproget i de skandinaviske 
” Bogklubber i N orden” . 

at der for alle mediesam arbejdets om råder -  Nordvisionssam arbejdet, 
Tele-X-sam arbejdet, øget distribution på tværs af landegrænserne af
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audiovisuelle produkter gøres en indsats for at fremme sprogforståelsen 
via det audiovisuelle medium, 

at der gennem et øget tilskud til tolkning i de arrangem enter, der støttes, 
stimuleres til øget indholdsmæssigt udbytte og sproglig stimulans igen
nem tilskud til tolkning, 

at der gennem et øget nordisk produktionssam arbejde inden for såvel 
Nordvisionsproduktionsfonden, et kommende produktionssam arbejde 
mellem de nationale radiofonier i Tele-X-sammenhængen som via fæl
les produktion i relation til de nye medier via en fælles nordisk produk
tionsstøtte for film, TV og video gøres en konsekvent indsats for at 
fremme den nordiske sprogforståelse, 

at der via en øget nordisk ungdomsturisme, nordisk Interrail, nordiske 
som m erkurser og andre nordiske initiativer gøres en konsekvent ind
sats for at fremme sprogforståelsen særligt blandt ungdommen.

2.8 Information

Spørgsmålet om information om handler såvel generel information om 
det nordiske samarbejde, de nordiske landes kultur etc. som synliggørei
sen af de nordiske aktiviteter, der igangsættes med støtte fra det nordiske 
regeringssamarbejde.

Det sidste aspekt er blevet aktualiseret i forbindelse med den stigende 
privatorganisering af nordiske kulturaktiviteter. Ikke mindst de private 
initiativer lægger vægt på medieomtale, publicity og den eksterne PR-vær
di i arrangem enterne. Det er en af årsagerne til at de offentligt finansierede 
nordiske arrangem enter ofte sættes i skyggen.

En anden årsag skyldes, at der gøres for lille en informationsindsats i 
relation til de konkrete initiativer der støttes.

2.8.1 Information!konkret virksomhed

Derfor er det vigtigt med øget information om det nordiske samarbejde. 
Men der er grund til i forhold til den nuværende inform ationsindsats, at 
konkretisere informationen i det fremtidige kultursamarbejde gennem en 
mere målbevidst publicityindsats i forbindelse med den konkrete virksom
hed.

Nogle aktiviteter som f. eks. kursusvirksom hed, videreuddannelse og 
arrangem enter af mere faglig karakter etc. har ikke mulighed for at vække 
den samme opmærksomhed.

Udgivelse af faglige nyhedsbreve m. m. kan ligeledes efter arbejdsgrup
pens opfattelse være et velegnet inform ationsinstrument. Det er især rele
vant, når nye kulturpolitiske problemstillinger dukker op på om råder, som 
er i en hurtig udvikling. Det gælder f. eks. på medieområdet.

Udgivelsen af nyhedsbreve kan enten formidles gennem Sekretariatets 
informationsafdeling eller via en national instans med tilknytning til områ-
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det. Samtidig bør det redaktionelle ansvar overlades til sagkyndige perso
ner på de pågældende områder.

Udgivelsen af nyhedsbreve bør med jæ vne mellemrum vurderes, idet 
deres aktualitet og funktion i sam arbejdet ændrer sig i takt med de kulturel
le forandringer i de nordiske samfund og de kulturpolitiske interesser.

2.9 Norden i det internationale kultursamarbejde

2.9.1 Indledning

I internationale fora, specielt på det kulturelle område, er der en mange
årig tradition for, at de nordiske lande tilstræber at optræde med fælles 
holdninger. Erfaringen viser ikke alene, at denne fælles optræden er umid
delbart naturlig for de nordiske landes repræsentanter, selv når de møder 
hinanden for første gang. Erfaringen viser også, at ikke-nordiske lande 
forventer denne fælles optræden, og at de betragter den som naturlig.

Baggrunden er selvsagt, at N orden er et kulturom råde, som set fra et 
bredere internationalt, herunder europæisk perspektiv består af mindre 
lande og befolkninger, som historisk, sprogligt, dem okratisk og i relation 
til livsopfattelse, levevilkår og tænkem åde er ret homogene.

Den fælles nordiske optræden søges opnået på mange forskellige måder 
af både formel og uformel karakter. De internationale møder, forespørgsler 
m. v. kan forberedes ” hjemme i N orden” gennem telefoniske kontakter, 
gennem udveksling af nationale dokum enter eller gennem forberedende 
nordisk m ødevirksomhed. Dette sker for eksempel mellem de nordiske 
UNESCO-nationalkom m issioner og mellem embedsmænd, som forbere
der deltagelse i m inisterkonferencer inden for Europarådet.

U nder selve det internationale møde vil der ofte være både spontane og 
mere formelle konsultationer mellem de nordiske landes repræsentanter.

På denne baggrund må det derfor siges at være ikke alene klogt, men 
også legalt at fortsæ tte og yderligere styrke dette internationale billede af 
Norden. At de nordiske lande optræder med fælles holdning, men fortsat 
med fem landes stem m er, giver både respekt og styrke, ikke alene for 
Norden, men også for det enkelte land.

I det følgende skal der gives en kort gennemgang af Nordens deltagelse i 
det internationale kultursam arbejde i relation til Europarådet, EF, U N ES
CO, OECD, SADCC-landene og andre internationale sammenhænge.

2.9.2 Europarådet

Nordens kultursam arbejde i Europa er primært foregået i relation til 
Europarådet, der om fatter 21 europæiske lande — herunder fire nordiske 
lande. Finland deltager som observatør i samarbejdet -  reelt på lige fod 
med de øvrige medlemslande.

Intet land og antagelig ingen nordiske medborgere ser Norden som et 
alternativ, som udelukker deltagelse i et europæisk samarbejde. Tværti
mod er der en tendens til at betragte Norden som en del af Europa og lægge

10—18-556
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vægt på det nordiske samarbejdes betydning for N ordens muligheder i 
Europa.

Det blev understreget i generaldebatindlæggene på Nordisk Råds 35. 
session 1987 i Helsingfors, hvor det blev besluttet at iværksætte et fælles 
koordineringsarbejde med henblik på at undersøge de nordiske sam ar
bejdsmuligheder i relation til Europa -  herunder EF.

På den nordiske arbejderkongres i Göteborg i august 1986 kom den 
svenske statsm inister Ingvar Carlson ind på aktualiteten af fælles nordisk 
samarbejde i relation til Europa, idet han understregede, at nordisk sam ar
bejde helt enkelt giver os mulighed for at være bedre med i det europæiske 
samarbejde.

I relation til kultursam arbejdet i Europarådet, som foregår i regi af 
CDCC, har Nordisk M inisterråd siden kulturaftalens ikrafttræden haft 
status som observatør i de årlige plenarforsamlinger.

Endvidere har Sekretariatet i specifikke arbejdsgrupper, som har rele
vans for det nordiske samarbejde på alm enkulturom rådet, ligeledes delta
get som observatør. Det gælder f. eks. i relation til Europarådets projekt 
nr. 11, som blev iværksat i 1982 med henblik på at klarlægge kulturindustri
ens kulturelle konsekvenser og kulturpolitiske udfordringer. Projektgrup
pen holdt sin afsluttende konference i oktober 1986 med deltagelse af såvel 
nationale repræ sentanter for N orden som en M inisterrådsrepræsentant.

I de seneste år har det særligt været på m edieom rådet, at M inisterrådet 
via mediekonsulenter i Sekretariatet, har deltaget i Europarådets arbejde. 
Det gælder først og fremmest i det generelle mediepolitiske samarbejde, 
hvor Sekretariatets deltagelse i forbindelse med arbejdet på kultur og 
massem edieområdet har været tilknyttet Europarådets ” Steering Commit
tee on the mass media (CDMM)” , som bl. a. forberedte den første europæ
iske m ediem inisterkonference i Wien i decem ber 1986.

W ien-konferencen førte til fælles beslutning om, at udarbejde bindende 
regler for TV-spredning i Europa for både offenlig og privat organiseret 
TV, samt en større satsning på egenproduktion i de europæiske lande og 
europæisk co-produktion.

Endvidere besluttede samtlige europæiske lande, at Europarådet er et 
velegnet forum for udvikling af europæisk mediepolitik.

Det er måske W ien-konferencens mest interessante perspektiv ud fra et 
nordisk synspunkt, idet denne beslutning åbner mulighed for, at de nordis
ke lande kan arbejde sammen i et fælles forum med henblik på at præge 
udformningen af en samlet europæisk mediepolitik i fremtiden. Tidligere 
har forsøget på at udforme en europæisk mediepolitik først og fremmest 
foregået i EF-regi, hvor kun Danmark er medlem.

På W ien-konferencen indbød den svenske regering til et nyt massem e
dieministermøde i Stockholm i 1988.

Det konkrete samarbejde med henblik på at forberede og udarbejde 
bindende reguleringer i form af en europæisk konvention på det mediepoli-
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tiske område, fortsæ tter i 1987. M inisterrådet deltager via Sekretariatet 
ligeledes i dette arbejde.

2.9.3 EF

Også i Det Europæiske Fællesm arked, EF, foregår der — omend ikke 
formelt, idet kultursam arbejdet ikke er en del af det officielle EF-samarbej- 
de -  samarbejde på en lang række kulturområder.

Det gælder bl. a. på ungdomsom rådet, hvor EF-tilskuddet til ungdoms
arbejdet er af samme beløbsstørrelse som det samlede nordiske kulturbud-

Såvel Nordisk Ungdomskomité som ungdommens nordiske råd (UNR) 
har understreget betydningen af, at de nordiske lande deltager i det inter
nationale ungdom ssam arbejde, og at der i det nordiske samarbejde eksiste
rer muligheder for at støtte dette samarbejde.

Samarbejdet i EF-regi intensiveres ligeledes på en række andre områder. 
Der er taget initiativ til indretning af en fælles europæisk filmfond, med 
støttem uligheder til produktion af europæiske co-produktioner på filmom
rådet.

Der er udarbejdet planer for oprettelsen af en "Europæ isk kulturfond” , 
som skal have mulighed for at støtte samtlige kulturom råder med henblik 
på at stimulere og udvikle det europæiske kultursamarbejde.

Disse nye kulturinitiativer betyder sammen med Europa-TV, Olympus- 
satellitsam arbejdet og andre europæiske medieinitiativer en udfordring for 
de nordiske lande og ikke mindst for det nordiske kultursamarbejde.

Spørgsmålet er om N orden er i stand til at hamle op med de europæiske 
kulturinitiativer i fremtiden?

Kan nordisk samarbejde på kulturom rådet udvikle et kulturelt hjemme
marked og derm ed fremme den nationale som den nordiske identitet -  
samtidig med, at de nordiske lande sammen kan sikre sig en større indfly
delse i Europa?

Arbejdsgruppen har konstateret, at kultur- og undervisningsministrene 
på ministermødet i oktober 1986 protokollerede, at der i de nærmeste år er 
flere internationale sammenhænge, som kan foranledige til fælles nordiske 
forberedelser og indsatser på kultur- og medieområdet.

Nordisk Råds kulturudvalg har ligeledes i flere sammenhænge under
streget, at M inisterrådet bør foretage hensigtsmæssige nye initiativer med 
henblik på at udvikle det nordiske samarbejde i international sammenhæng 
-  ikke mindst på europæisk plan.

2.9.4 OECD

Skønt OECD er en økonomisk samarbejdorganisation, er der i forbindel
se med det vurderingsarbejde, som er igangsat om enkeltlandenes kultur
liv, indledt samarbejde på nordisk plan inspireret af OECD, idet Europarå-
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det har overført de internationale komparative evalueringsmodeller, som 
OECD anvender på det økonomiske område, til kulturen.

Det kom bl. a. til udtryk i en OECD-konference i Stockholm i 1985 
angående mål og m etoder i kulturpolitikken. På konferencen blev det 
besluttet, at Frankrig og Sverige skulle indgå som de lande, hvor der skulle 
foretages grundige kulturpolitiske undersøgelser.

I fremtiden vil det være muligt for de øvrige nordiske lande, enkeltvis 
eller i et samlet kom parativt perspektiv, at deltage i lignende evalueringer 
og kulturpolitiske diskussioner.

2.9.5 SADCC-lcmdene

I 1986 blev der undertegnet en fælles erklæring om samarbejde mellem 
N orden og SADCC-landene — de dem okratisk styrede lande i det sydlige 
Afrika. En fælles erklæring (joint declaration) mellem de fem nordiske 
lande og de ni SADCC-lande blev underskrevet på den årlige SADCC 
konsultative konference i februar 1986.

Samtidig blev der vedtaget et rammeprogram om udvidelse af et økono
misk og kulturelt samarbejde mellem de nordiske lande og SADCC med
lemslande.

En særlig styrelsesgruppe med medlemmer fra udenrigs- og bistandsm i
nisterierne i de nordiske lande koordinerer og har overopsyn med det 
brede spektrum af aktiviteter, som er sat i gang eller planlægges sat i gang 
inden for rammerne af initiativet.

Aktiviteterne omfatter foranstaltninger til at fremme nordisk næringsliv i 
samarbejde med SADCC-regionen, herunder at tilrettelægge udbygning af 
erhverv (joint ventures), øge samhandlen såvel imellem SADCC-landene 
som en øget eksport til de nordiske lande, samt øget kulturel kontakt 
mellem de to regioner.

Endnu er der ikke taget konkrete initiativer til at udvikle kultursam arbej
det mellem SADCC-landene og Norden. Det skyldes efter arbejdsgrup
pens opfattelse ikke mindst, at der er tale om en ny udadvendt form for 
kultursam arbejde, som såvel de nationale som nordiske kulturinstanser 
står usikre overfor og mangler erfaring i.

Arbejdsgruppen finder principielt at M inisterrådet og sekretariatet kun
ne være et velegnet instrument i relation til kultursamarbejde med 3. 
verdens lande.

Arbejdsgruppen skal i denne sammenhæng understrege betydningen af, 
at man går realistisk til værks bl. a. gennem at engagere fagfolk med 
tilknytning og erfaring fra bistandsarbejdet til at initiere og udarbejde 
forslag til konkrete samarbejdsinitiativer.

Ikke mindst SADCC-landene har lagt vægt på, at kultursamarbejdet 
indgår i det generelle samarbejde. Flere nordiske kulturinstanser har ligele
des understreget betydningen. Det gælder ligeledes ungdomsorganisatio
nerne.
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Ungdommens Nordiske Råd (UNR) har således i slutkommunikeet fra 
1987 lagt stor vægt på, at kontakten mellem unge og ungdomsorganisatio
nerne fra de to regioner styrkes. UNR peger f. eks. på det initiativ, der er 
taget til at afholde en ungdom skonference mellem SADCC-landene og 
Nordens ungdomsråd i København i septem ber 1987, udgør et væsentligt 
bidrag til den fortsatte udvikling af dette samarbejde.

Ungdommens N ordiske Råd foreslår i kommunikéet, at støtte til de unge 
såvel som til det folkelige kultursam arbejde mellem de to regioner skal 
udvikles igennem en fælles nordisk kulturfond.

Ungdommens N ordiske Råd opfordrer i kommunikéet til etablering af en 
sådan kulturfond med et årligt totalt beløb på 20 mill. kroner i M inister
rådsregi til samarbejde mellem N orden og SADCC-landene.

I sommeren 1987 er der taget initiativ til afholdelse af en kvindepolitisk 
konference med kvinder fra SADCC-landene og Norden.

Konklusion

Mange har oplevet, at den nordiske samhørighed er stærkere tydeliggjort 
i internationalt samarbejde. Dette har flere årsager bl. a. ønsket om at 
foretage en fornuftig arbejdsdeling i forberedelsesarbejdet til internationale 
møder. En anden vigtig årsag er, at Norden mange gange udefra opfattes 
som en enhed. H vor mange i SADCC-landene, Japan, Sydamerika eller 
Australien betragter de nordiske lande hver for sig?

Erfaringen fra Scandinavia Today -  viser, at en stor del af det am erikan
ske samfund anser N orden som en kulturel og politisk enhed.

Andre landes oplevelse af N orden som en kulturel enhed er ligeledes 
kommet til udtryk i det internationale fredsarbejde, det internationale 
miljøarbejde, internationalt kvindesam arbejde og andre bevægelsessam
menhænge, hvor N orden ofte forbereder initiativerne sammen, optræder 
fælles i aktiviteterne samt i vid udstrækning — ikke mindst set fra ikke-nor- 
diske medborgeres synspunkt -  optræder med en fælles identitet, tradition 
og stil.

Disse forhold gør det ikke bare praktisk at samarbejde i det internationa
le kultursam arbejde. Det fremmer de fælles mål.

U dbyttet af fælles nordisk indsats er større end summen af fem enkelt
indsatser. Det er ikke ensbetydende med, at en fuldstændig samordning af 
nordisk optræden i forskellige internationale organisationer er realistisk. 
Det er måske heller ikke ønskeligt eller nødvendigt.

Erfaringen tyder på, at det er hensigtsmæssigt i de tilfælde hvor der er 
ressourcer hertil, at udnytte Sekretariatet i større udstrækning i forbindel
se med specifikke og afgrænsede sam arbejdsinitiativer i relation til det 
internationale kultursam arbejde og mellem Norden og lande udenfor N or
den.

N ordens fælles samarbejde i det internationale kultursam arbejde vinder 
jo  mere konkret sam arbejdet er form uleret.
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Arbejdsgruppen skal på denne baggrund sammenfatningsvis konklude-

at det løbende i Sekretariatet, Em bedsm andskom itéen og M inisterrådet 
vurderes, hvilke konkrete internationale sam arbejdsrelationer, som det 
er hensigtsmæssigt at deltage i, 

at de nordiske lande sammen gennem Nordisk M inisterråd tager initiativ 
til fælles nordiske høringer med internationale organer, 

at det overvejes, hvorledes M inisterrådet igennem Sekretariatet kontinu
erligt kan deltage i det europæiske mediesamarbejde, 

at de nordiske lande via en fælles og koordineret indsats iværksætter et 
øget kultursamarbejde mellem N orden og SADCC-landene, 

at det overvejes, hvorvidt der kan tages initiativer til i samarbejde med 
relevante sam arbejdsorganer som f. eks. bistandsinstanserne i regi af 
Nordisk M inisterråd at etablere særlige støtteform er i relation til nor
disk kultursamarbejde i international sammenhæng -  i den aktuelle 
situation ikke mindst i relation til SADCC landene.

KPT 3. Norden som  kulturell hem m am arknad  

Sam m anfattning

I anslutning till N ordiska rådets rekomm endation nr 8/1986 angående en 
handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet har N ordiska ministerrå
det låtit företa en kartläggning av hinder för strävandena att göra Norden 
till en kulturell hem mam arknad. Kartläggningen bifogas i sin helhet som 
bilaga 6 till utredningen.

I den företagna kartläggningen redovisas för följande huvudtyper av 
hinder samt framläggs konkreta förslag till utvidning av kultursamarbetet:
1. Brist på ekonom iska resurser att göra kulturyttringarna synliga i de 

nordiska grannländerna.
2. Bristande språkförståelse utgör hinder för att ta  del av kulturyttringar 

från de nordiska grannländerna och att delta i nordiskt (kultur) samar
bete som givande och tagande part.

Brister i språkförståelsen får lätt negativa konsekvenser för den 
allmänna kännedomen om grannländerna, vilket i sin tur kan leda till 
likgiltiga eller negativa attityder till ifrågavarande länder.

3. Höga rese- och inkvarteringskostnader utgör en belastning för alla 
involverade parter inom alla kulturom råden och på alla plan, dock så att 
periferierna relativt sett drabbas hårdast.

4. Fiskala och byråkratiska hinder såsom oenhetlighet och långsamhet i 
tillämpningen av moms/oms-bestämm elser vid införsel av konstverk 
och andra föremål för utställningsändamål, litteratur, videogram etc.

5. H inder i själva kultursam arbetets organisation.
6. Förslag till utvidgning av kultursam arbetet.



1751B 83/k: Bilaga 3

Även om dessa typer av hinder för berörda parter är högst konkreta skall 
de dock inte tillmätas avgörande betydelse i så måtto att de skulle omöjlig
göra samarbete. Därom vittnar tydligast det vidsträckta sam arbete som 
bedrivs inom alla kulturom råden mellan de nordiska länderna på såväl 
officiellt som inofficiellt plan.

De skall därem ot ses som hinder för att ytterligare utvidga kultursam ar
betet och att förverkliga strävandena att göra Norden till en kulturell 
hem mam arknad. H indren får därför anses vara allvarliga nog.

Kartläggningen visar vidare TV: s stora betydelse som det medium som 
effektivast öppnar vägen till och skapar förståelse för de nordiska grann
ländernas kultur. D etta framgår explicit t. ex. av avsnitten om litteratur 
och film. TV: s stora betydelse för ökad språkförståelse åter framgår t. ex. 
av avsnittet om teatergästspel.

Själva kartläggningen utm ynnar, där så har befunnits möjligt, i förslag 
till undanröjande av konstaterade hinder, till åtgärder av administrativ art, 
till ekonom iska stödåtgärder eller till åtgärder av annat slag. Därtill fram
läggs vissa förslag till utvidgning av sam arbetet.

I denna sammanfattning tar utredningsmannen fasta på sådana förslag 
som av olika orsaker synes angelägnast med hänsyn till syftet med kart
läggningen, nämligen att m edverka till att göra Norden till en kulturell 
hem mam arknad. Dessa är alltså att uppfatta som prioriterade. För övriga 
förslag hänvisas till resp. avsnitt av kartläggningen.

3.1.1 Bristande ekonomiska resurser

I det nu föreliggande förslaget till handlingsplan för det nordiska kultur
sam arbetet, allmänkultur, som framläggs av den därtill tillsatta särskilda 
arbetsgruppen (till vilken kartläggningen varit knuten) ingår konkreta för
slag till ökad medelstilldelning över N ordiska m inisterrådets budget till 
vissa sam arbetsom råden. Några förslag av den arten upptas därför inte i 
sammanfattningen, bortsett från ett förslag om utbyggnad av möjligheterna 
att stöda bilateralt sam arbete.

Förslagen till ökad medelstilldelning läggs fram i avsnitt 11 i förslaget till 
handlingsplan.

3.1.2 Bristande språkförståelse

Bristande språkförståelse utgör hinder för att ta del av kulturyttringar 
från de nordiska grannländerna och att delta i nordiskt (kultur)samarbete 
som givande och tagande part.

Brister i språkförståelsen kan ha negativa konsekvenser för den allmän
na kännedomen om grannländerna, vilket i sin tur lätt kan leda till likgiltig
het inför dessa eller rentav till negativa attityder.
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Förslag:

1. N ordiska m inisterrådets handlingsprogram för förbättrad språkförståel
se i N orden (rek. nr 12/1977) ges ökad tyngd.

2. N ordiska m inisterrådet intar särskilda anslag på sin budget för tolk
tjänster i det nordiska sam arbetet.

3. N ordiska ministerrådet intar särskilda anslag på sin budget för utbild
ning av tolkar för det nordiska sam arbetet.

4. Radiobolagen låter i allt större omfattning intervjuer o a 1 inslag på ett 
grannlandsspråk gå ut i etern in extenso på resp. språk utan att tona ned 
dessa till förmån för översättning eller referat.

5. TV-bolagen i Danmark, Norge och Sverige inför i försökssyfte egen- 
språkstextning sålunda att grannlandsprogram och intervjuer från dessa 
länder textas på danska, norska och svenska i stället för att översättas.

6. N ordiska turistrådet uppm ärksam gör turistorganisationerna på de nor
diska språkens stora betydelse såväl direkt som indirekt för turismen 
inom Norden.

3.1.3 Höga rese- och inkvarteringskostnader

Höga rese- och inkvarteringskostnader i Norden utgör en belastning för 
alla parter på alla kulturom råden och på alla plan. Samtidigt är det fullkom
ligt klart att periferierna relativt sett drabbas hårdast.

Den företagna kartläggningen visar otvetydigt att ett av de största hind
ren för framför allt Island, Förärna och Grönland att på jäm bördig fot med 
de övriga länderna och självstyrande om rådena delta i sam arbetet är just 
de höga rese- och inkvarteringskostnaderna. Detta är så mycket allvarliga
re som bristande ekonom iska möjligheter till deltagande är ägnat att mins
ka intresset för själva sam arbetet, givetvis till skada för idén om det 
nordiska sam arbetet som ett sam arbete mellan alla nordiska länder och 
självstyrande områden.

Höga kostnader eventuellt i förening med språksvårigheter blir effektiva 
spärrar för en utvidning av det nordiska (kultur)sam arbetet, samtidigt som 
detta löper risk att snedvridas genom uttunning i periferierna och koncen
tration i centrum.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om lindring av charterbestäm m elserna för trafik 
inom Norden.

3.1.4 Fiskala och byråkratiska hinder

Fiskala och byråkratiska hinder såsom långsam och/eller oenhetlig 
tillämpning av t. ex. moms/oms-bestämm elser utgör besvärande hinder för 
kulturutbytet mellan de nordiska länderna. Särskilt u tsatta områden är 
bildkonst, litteratur, film video etc.
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Ett annat, exempel på hinder av denna typ är källskattesystem et vid 
olika typer av artistfram trädanden.

Såsom ovan har framhållits är dylika hinder till besvär för berörda 
parter, samtidigt som de innebär ökade kostnader. D essbättre har hindren 
dock inte omöjliggjort kulturutbyte mellan länderna, vilket det vidsträckta 
sam arbetet på kulturom rådet är bevis på.

Men om kultursam arbetet skall kunna utvidgas ytterligare, om strävan
dena att göra Norden till en kulturell hem mam arknad skall kunna förverk
ligas, måste de fiskala och byråkratiska hindren undanröjas.

Sedan 1954 råder det fri arbetsm arknad i Norden. M edborgarna kan röra 
sit fritt över gränserna för att arbeta i ett annat nordiskt land. Men det är 
ännu inte möjligt för m edborgarna att därvid fritt ta med sig arbetsredska
pen, t. ex. filmkameror, eller resultatet av sitt arbete, t. ex. konsthantverk 
eller videogram. Sådant påläggs vid gränsöverskridningen tull, moms etc. 
Det är en procedur som dessutom  är oerhört tidsödande i synnerhet 
jäm fört med den passkontroll som upprätthålls vid inresa i och utresa ur 
Norden.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till Finlands regering med begä
ran om avlägsnande av kravet på garantideposition vid tillfällig införsel 
av t. ex. museiägda konstverk för utställningsändamål.

2. Nordiska m inisterrådet arbetar för att på internationellt plan åstadkom 
ma ändringar i tullnom enklaturen, så att de olika kategorierna av konst 
behandlas på lika grunder.

3. Nordiska m inisterrådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege
ringar att samfällt vidta åtgärder för att minska portokostnaderna, ge
nom att inom N orden återinföra ett särskilt trycksaksporto.

4. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om revidering av källskattesystem en vid olika typer 
av artistfram trädanden.

5. Å ldersgränserna för film i de nordiska länderna harm oniseras, för att 
underlätta framför allt utväxlingen av barn- och ungdomsfilm mellan 
länderna.

6. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till Finlands och Sveriges rege
ringar med begäran om avlägsnande av kravet på omcensurering av i 
det andra landet redan censurerade filmer avsedda att visas i främsta 
rummet för finlandssvenskar resp. sverigefinnar och ersättande av 
granskningsplikten med anmälningsplikt.

7. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att skapa ett slags ATA-carnet-system, varige
nom nordisk sam produktion av film, video etc. befrias från tull o a 1 
avgifter vid lån eller m edtagande av utrustning och framkallning av film 
över gränserna mellan de nordiska länderna.
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8.N ordvisionstarifferna ses över.
9. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege

ringar med begäran om att televerken sänker avgiften för användning av 
s. k. radioledning.

N ordiska m inisterrådet företar en undersökning av möjligheterna att 
sänka avgiften för användning av satellitförbindelser mellan Island, 
Färöarna, Grönland och det övriga Norden.

10. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om harmonisering av principerna för förmedling av 
grannlandsprogram i kabelnät, sålunda att sådana program omfattas av 
den s. k. M ust carry-principen.

11. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att ingå överenskommelse om en gemensam 
ordning för fjärrlån av videogram över gränserna mellan olika typer av 
bildningsorgan, utan tull- o a 1 form aliteter i linje med vad som gäller för 
fjärrlån av litteratur.

12. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att ingå överenskommelse om en gemensam 
ordning för porto-, tull- och moms/omsfri distribution av videogram för 
hörselskadade över gränserna mellan de nordiska länderna, samt att 
därefter sam arbeta om att utvidga den till att gälla även internationellt.

13.N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att avlägsna eventuella hinder för att bevilja 
folkrörelser stöd för aktiviteter i annat nordiskt land.

14. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om harmonisering av bestäm m elserna om bussars 
axeltryck.

3.1.5 Hinder i själva kultursamarbetets organisation 

Det är uppenbart att det i kultursam arbetes organisation förekommer 
bestäm m elser av olika slag, som tillkommit i vällovligt syfte, men som vid 
tillämpningen blir prohibitiva på ett eller annat sätt. D etta behöver inte 
leda till oöverstigliga hinder, men betyder i alla fall svårigheter, som bör 
kunna undanröjas.

Förslag:

1. Adm inistrationen av den nordiska utväxlingen av teatergästspel förenk
las i syfte att minska adm inistrationskostnaderna och försnabba be
handlingen.

2. N ordiska m inisterrådets sekretariat ges i uppdrag att utarbeta en för
teckning över utställningsarrangörer och utställningslokaler i de nordis
ka länderna.

3. N ordiska ministerrådet företar en översyn av statuterna för kommittén 
för översättning av grannlandslitteratur, så att kommittén ges rätt att
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själv ta initiativ till översättningar, och att rätten att söka stöd för 
översättningar utvidgas till att gälla också andra än förlag.

4. N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet företar en översyn av ruti
nerna för nomineringen till och utdelningen av N ordiska rådets littera
turpris, så att hela proceduren blir mer lockande för massmedierna och 
den litteraturintresserade allmänheten.

5. N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet företar en översyn av mu
sikprisinstitutionen, så att det skapas möjligheter att ge produktions- 
stöd för inspelning av fonogram med verk som erhållit musikpriset, 
samt en översyn av rutinerna för nomineringen till och utdelningen av 
Nordiska rådets musikpris, så att hela proceduren blir mer lockande för 
massmedierna och den m usikintresserade allmänheten.

6. Nordiska m inisterrådet företar en översyn av reglerna för bevillning av 
stöd till sam arbete mellan folkrörelser.

7. Nordiska m inisterrådet företar en uppluckring av reglerna för bevillning 
av medel till bilaterala projekt ur N ordiska m inisterrådets dispositions- 
medel och andra stödordningar, så att projekt av stort nordiskt intresse 
kan stödas.

8. Nordiska kulturfonden företar en uppluckring av reglerna för bevillning 
av medel till bilaterala projekt, så att projekt av stort nordiskt intresse 
kan stödas.

9. N ordiska m inisterrådets sekretariat ges i uppdrag att utarbeta en för
teckning avsedd för den stora allmänheten över existerande fonder och 
andra stödordningar för nordiskt kultursam arbete, som ges spridning 
via resp. anslagsbeviljande organ och som alltid omnämns i de olika 
organens annonsering.

10. Nordiska m inisterrådet uppför regionalt kultursam arbete på listan över 
tyngdpunktsom råden inom det regionalpolitiska samarbetet.

11. Nordiska m inisterrådet prioriterar i turistsam arbetet kultur- och ung- 
domsturism.

3.1.6 Förslag till utvidgning av kultursamarbetet

I samband med den företagna kartläggningen har även framkommit
tankar och idéer, av vilka en del kan tjäna som underlag till åtgärder för
utvidgning av det nordiska kultursam arbetet i enlighet med det aktuella
syftet att göra N orden till en kulturell hemmamarknad.

Förslag:

1. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att skapa/bygga ut möjligheter(na) att stöda 
bilaterala sam arbetsprojekt mellan de nordiska länderna/ 
självstyrande om rådena, genom att i förekommande fall på statsbudge
terna uppta särskilda anslag för dylika ändamål.
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2. N ordiska ministerrådet ställer medel till förfogande för att i experim ent
syfte genomföra ett projekt med en nordisk teater.

3. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att nordisk film noteras särskilt i de offentliga 
stödordningarna för film samt att de offentliga stödordningarna för 
import av utomnordisk kvalitetsfilm samordnas.

4. N ordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att överväga huruvida kulturstödordningarna 
(inte blott stödordningarna för film; jfr ovan) kan ses i ett nordiskt 
perspektiv.

Nordiska ministerrådet företar en kartläggning av problem och möj
ligheter på detta fält.

5. De nordiska TV-bolagen visar fler nordiska filmer än vad som nu är 
fallet, för att hos publiken befästa intresset för nordisk film och N or
den.

6. De nordiska radio- och TV-bolagen utvidgar nätet av korrespondenter i 
de nordiska grannländerna och försöker därvid tillfredsställa behovet 
av kulturbevakning.

KPT 4. Vurdering a f  den konkrete virksomhed

Arbejdsgruppen har foretaget en gennemgang af de forskellige sam ar
bejdsområder samt ikke-slutbehandlede og nye rekomm andationer, som 
foreligger på alm enkulturom rådet i april 1987, som baggrund for en vurde
ring af det samlede kulturområde og udarbejdelsen af forslag.

Som grundlag for gennemgangen er udarbejdet en oversigt over de 
enkelte sam arbejdsom råder ” Den lange march gennem institutionerne” , 
som indeholder en kort omtale af de enkelte samarbejdsområders formål, 
organisation, startår, finansieringsform, budget 1987 samt et resumé af de 
ønsker og forslag til fremtiden, som institutionerne på opfordring har 
indsendt til handlingsplanen. Endvidere er der udarbejdet en bilagsmappe 
med dokum entarisk materiale fra institutionerne, samt diskussionsoplæg
gene ” De overordnede principper” og ” Den organisatoriske tilrettelæggel
se” , som er udarbejdet af projektlederen.

I arbejdsgruppens vurdering af den konkrete virksomhed er der taget 
udgangspunkt i de principper, som er lagt til grund for det nordiske kultur
samarbejde, og som er omtalt i et foregående kapitel.

Der er ikke foretaget en grundigere evaluering af de enkelte institutio
ners virksomhed. Vurderingen har i højere grad taget udgangspunkt i 
sam arbejdsom rådernes generelle rolle og funktion i det nordiske samarbej
de.

Der er lagt vægt på at anskue institutionernes aktiviteter i relation til 
nært beslægtede sam arbejdsom råder, idet der indenfor samme kulturfelt 
ofte eksisterer en række samarbejdsinitiativer.
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Derfor har det også været et afgørende sigte med gennemgangen at 
vurdere, om det er muligt og ønskeligt at sikre en bedre koordinering 
mellem de forskellige initiativer indenfor det samme kulturfelt.

Derfor bør forslagene til om strukturering indenfor de forskellige kultur
felter ikke opfattes som en nedprioritering, selvom der foreslås sammen
lægning med andre områder.

Endelig har arbejdsgruppen ved gennemgangen af den konkrete virk
somhed lagt vægt på at undersøge, om det er muligt at organisere arbejdet 
på det almenkulturelle område mere hensigtsmæssigt i sin helhed:
-  Er det muligt at skabe en adm inistrativ forenkling, som skaber større 

sammenhæng og befordrer effektiviteten?
-  Kan der foretages en sanering af nært beslægtede sam arbejdsom råder til 

et fælles koordinerende organ?
-  Er det formålstjenligt af give flere nordiske institutioner status som 

bidragsinstitutioner?
-  Vil flere nordiske sam arbejdsom råder kunne knyttes til nationale myn

digheder og institutioner?
-  Vil det være muligt/ønskeligt at initiere og støtte en større del af de nye 

initiativer gennem en udvidet kulturfond?
-  Hvorledes skal en eventuel nordisk produktionsfond for film, TV og 

video organiseres?
-  Hvorledes skal det samlede mediesamarbejde og kulturforbindelserne 

til udlandet tilrettelægges?
Som overordnede principper for gennemgangen og udarbejdelsen af 

forslag har arbejdsgruppen taget udgangspunkt i følgende principper:
-  at sikre den perm anente virksomhed, som bør fortsæ tte, trygge ar

bejdsvilkår og økonomiske forhold,
-  at sikre en mere ensartet struktur på de forskellige kunstom råder ved 

etablering af en fagkomité på hvert enkelt område,
-  at fremme en tydeligere forankring af samarbejdet hos de nationale 

myndigheder og kulturinstitutioner gennem placering af samarbejdet 
udenfor det kunstneriske område direkte hos tilsvarende nationale insti
tutioner,

-  at tilvejebringe en mere fleksibel projektstøtte gennem udvidelse af 
støttem ulighederne i en udvidet nordisk kulturfond,

-  at foretage en adm inistrativ forenkling af tilskuddet til samarbejdet 
gennem direkte tilskud,

-  at stimulere de nationale myndigheder og kulturinstitutioner til i højere 
grad at afsætte midler til nordisk samarbejde.
Spørgsmålet om en udvidet kulturfond og om oprettelse af en nordisk 

produktionsfond for film, TV og video (rek. 4/1987) samt det samiske 
samarbejde, behandles i selvstændige afsnit.

Ved de overordnede kulturom råder gives der en kort generel introduk
tion og kommentar. Der er kun fremsat bemærkninger og forslag ved de
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institutioner og sam arbejdsom råder, hvor arbejdsgruppen ønsker at foreslå 
ændringer.

H vor der intet bem ærkes, betyder det, at arbejdsgruppen har fundet 
virksomheden formålstjenlig og god i sin nuværende form.

Arbejdsgruppen har ikke taget stilling til ansøgninger og ønsker fra 
institutionerne om større personalenorm ering, aktivitetsforhøjelser i rela
tion til den eksisterende virksomhed m. m.

Sådanne forhold bør efter arbejdsgruppens opfattelse behandles i forbin
delse med de årlige budgetforhandlinger.

I det følgende gives der en kort gennemgang og vurdering af virksom he
den på almenkulturom rådet. Gennemgangen omfatter: de nordiske huse, 
det kunstneriske sam arbejde, sam arbejdet udenfor det kunstneriske om rå
de, sam arbejdet på sam eom rådet, de nordiske kulturpriser, kulturinforma
tion i udlandet, samt ikke-slutbehandlede og nye rekomm andationer. 
Blandt de nye rekom m andationer bringes i et særskilt afsnit en omtale af 
forslaget om oprettelse af en nordisk produktionsfond for film, TV og 
video (rek. 4/1987), samt forslag til, hvad arbejdsgruppen mener, der bør 
foretages hurtigt.

I dette kapitel bringes en mere uddybende motivation for arbejdsgrup
pens samlede forslag. Disse er system atisk omtalt i udredningens indleden
de afsnit ” Sammenfatning og forslag” , ligesom der i dette kapitel er bragt 
en skematisk oversigt over forslagene med tidsplan og budget.

4.1 De Nordiske huse

Samarbejdet på det almenkulturelle område omfatter drift af nordiske 
kulturhuse: N ordens hus i Reykjavik, Nordens hus på Færøerne, Nordisk 
Samisk Institut i Kautokeino, Nordisk Kunstcentrum  i Hel?;,igfors samt 
de nye institutter, Nordens Institut på Åland og Nordens Institut i G røn
land.

Disse institutioner er oprettet som perm anente kulturformidlingsinstitu
tioner med det overordnede mål at formidle kultur mellem det pågældende 
område og det øvrige N orden samt fungere som kulturhuse i den lokale 
sammenhæng.

Det første hus -  Nordens hus i Reykjavik -  blev oprettet i 1963 -  altså 
før kulturaftalens ikrafttræden. Det seneste -  N ordens Institut i Grønland
— startede i 1986 med officiel åbning til septem ber 1987.

Det er arbejdsgruppens overordnede vurdering efter en gennemgang af 
institutionerne og deres virksom hed, at de eksisterende nordiske huse og 
institutter opfylder et væsentligt formål i det nordiske kultursamarbejde 
som perm anente kulturform idlingsinstitutioner, og bør videreføres i den 
nuværende form -  evt. med mindre økonomiske justeringer med henblik 
på at bringe institutionerne op på forudsat niveau.

Hvad angår Nordisk Samisk Institut er denne omtalt nedenfor i det 
særskilte afsnit om sam arbejdet på det samiske område.
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4.1.1 Nordisk Kunstcentrum

Det er arbejdsgruppens opfattelse, at Nordisk Kunstcentrum  opfylder 
en central funktion som kulturformidlingsinstitution på billedkunstområ-

Samtidig bør det diskuteres, om det er muligt at give styrelsen en sådan 
sammensætning, at den samtidig kan påtage sig at formidle og koordinere 
det samlede sam arbejde på billedkunstens område i N orden — mellem 
kunstm useer, kunstskoler og andre centrale og lokale billedkunstinstitu
tioner.

Det er arbejdsgruppens opfattelse, at støtten til Nordisk Kunstcentrum  
til den nuværende virksomhed samtidig bør øges, således at den nuværen
de målsætning fuldt ud kan opfyldes.

Arbejdsgruppen skal endvidere foreslå, at den nuværende støtte til N or
disk K unstforbund overflyttes til Nordisk Kunstcentrum .

Hvad angår forslagene om indretning af et kunstcenter i Vestnorge, samt 
indretning af en nordisk kulturinstitution i østre Finland med henblik på at 
fremme sam arbejdet mellem dette område og det øvrige N orden, skal 
arbejdsgruppen henvise til ” Sammenfatning og forslag” , hvor disse initia
tiver omtales særskilt.

4.1.2 De nordiske institutter i Grønland og på Åland

Ved M inisterrådets beslutning om indretning af Nordens Institut i G røn
land i 1986 blev det samtidig vedtaget, at institutionen skulle opbygges 
over fem år og angivet en årlig økonomisk tilvækst.

Arbejdsgruppen betragter det som afgørende, at opbygningen fortsæ tter 
i overensstem m else med M inisterrådsbeslutningen og skal for begge insti
tutioners vedkom mende foreslå, at der senest i 1990 foretages en evalu
ering af virksomheden på baggrund af de erfaringer, der er gjort i de første

Arbejdsgruppen vil ikke på nuværende tidspunkt tage stilling til den 
endelige indretning og form, men pege på, at de nye nordiske institutter 
bør sikres samme arbejdsvilkår og økonomiske muligheder i relation til 
deres virksom hedsom råder, som de øvrige nordiske kulturformidlingsin
stitutioner.

4.2 Det kunstneriske samarbejde

Det kunstneriske samarbejde har siden Kulturaftalens ikrafttræden fun
det sin form i forskellige kom iteer og støtteordninger: Nordisk Teaterko
mité, -  Komiteen til oversæ ttelse af nabolandslitteratur, -  Nordisk Mu
siksamarbejde (NOM US), -  Komiteen for spredning af nordiske spillefilm 
og — Nordiske filmkurser. Nordisk K unstcentrum  opfylder, som nævnt 
ovenfor, delvis den samme funktion på billedkunstens område.

Fælles for komiteerne er deres målsætning om at initiere, formidle og 
støtte nordisk samarbejde på de pågældende kunstom råder. Det kan dreje
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sig om kursus- og sem inarvirksom hed på om råder, hvor der er få nationale 
initiativer og muligheder, og hvor det nationale regi ofte er for lille til at 
sætte nye aktiviteter i gang.

Et eksempel på dette kom bl. a. til udtryk i teaterkom iteens kursus for 
teaterteknikere, som blev afholdt i samarbejde med den svenske teatersko
le i 1984.

Der havde ikke tidligere været afholdt kurser for teaterteknikere hver
ken nationalt eller nordisk, skønt der blev talt om det i mange år. De 
nationale miljøer hade været for små til for alvor at få noget i gang.

Andre kom iteer har primært en støttefunktion. Det gælder f. eks. Komi
teen til oversæ ttelse af nabolandslitteratur, hvis virksomhed stort set er 
koncentreret om støtte til oversæ ttelse af litteratur, som komiteen skønner 
vil være velegnet til oversæ ttelse til et eller flere af de øvrige nordiske 
sprog.

For de små sprogom råder som det samiske bosætningsområde, G røn
land og Færøerne er nabolandslitteraturstøtten ofte en forudsætning for, at 
litteraturen bliver udgivet på originalsproget, eftersom sprogområderne i 
sig selv er for små til, at oplagene i sig selv kan motivere en udgivelse.

Der er således forskel på de forskellige komiteers arbejde. Men fælles 
for dem er, at de er sammensat af komitémedlemmer med national faglig 
kompetence på de pågældende om råder og med tilknytning til de nationale 
miljøer og institutioner.

På de forskellige kunstneriske om råder eksisterer der ligeledes en række 
initiativer, arbejdsgrupper og specialkomiteer, som på forsøgsbasis, ofte 
med udgangspunkt i rekom m andationer fra Nordisk Råd, i en årrække 
formidler sam arbejdet på de pågældende områder. Denne forsøgsvirksom
hed finansieres som regel over M inisterrådets dispositionsmidler og søges 
ofte efter en årrække optaget på det faste kulturbudget. En lang række af 
de nuværende institutioner er startet på denne måde.

Blandt samarbejde, der er igangsat på denne måde kan nævnes: Fælles 
nordisk bogmarked (rek. 5/1980), Øget støtte til den færøske og samiske 
litteratur (rek. 5/1986) Nordisk folkebibliotekssam arbejde (NORDFOLK), 
Tale- og punktskriftsbøger, Hjemmemarked for spredning af fonogram 
med nordisk musik (rek. 15/1985), Forbedret spredning af værk nomineret 
til Nordisk Råds musikpris (rek. 6/1986).

Nordisk A m atørteaterråd (NAR) modtager støtte som am atørorganisa
tion udenfor Nordisk Teaterkom ité. SAMNAM -  Samarbejdsnævnet for 
nordisk am atørmusik modtog indtil 1987 støtte over m inisterrådets disposi
tionsmidler, men fungerer fra 1988 som en øremærket del af NOMUS.

Arbejdsgruppen er af den opfattelse, at der principielt bør findes en 
fælles koordinerende og initiativtagende fagkomité på de forskellige kunst
om råder, som varetager hele feltets tarv. herunder såvel det professionelle 
samarbejde som am atøraktiviteterne.

Med henblik på en adm inistrativ forenkling bør de forskellige aktiviteter
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i så vid udstrækning, som det er muligt, administrativt placeres under den 
fælles fagkomité på det pågældende område. I de tilfælde, hvor en eksiste
rende aktivitet overføres til den rådgivende komités fællesbudget bør dette 
forhøjes med et ørem ærket beløb af cirka samme størrelsesorden, som det 
tidligere budget under andre former.

Samtidig bør det sikres, at alle de væsentlige hovedom råder på det 
pågældende kulturfelt i så vid udstrækning som muligt er repræsenteret i 
den rådgivende komité -  eventuelt efter rotationsprincippet.

På fagkomiteernes budget bør der øremærkes midler til amatørformål og 
andre om råder, som M inisterrådet måtte ønske at prioritere.

Fagkomiteerne bør ligeledes i begrænset omfang have midler, som de 
selv kan disponere til særlige formål. Det forudsættes ligeledes, at komite
erne som det er tilfældet nu, har selvstændige sekretariatsfunktioner.

Fagkomiteerne bør ligeledes kunne nedsætte underudvalg, ansætte sag
kyndige etc. til separate opgaver.

Endelig bør statutterne for de forskellige komiteer ses igennem med 
henblik på at sikre størst mulig alsidighed i målsætningen.

Den foreslåede struktur indebærer ikke, at fagkomiteen nødvendigvis 
skal varetage alle sam arbejdsopgaver selv. 1 det omfang det skønnes 
relevant, bør komiteerne have mulighed for at delegere opgaver ud -  ikke 
mindst til tilsvarende nationale institutioner på området.

Som alternativ til overførsel af aktiviteter til fagkomiteer, skal arbejds
gruppen foreslå, at det overvejes om sam arbejdsinitiativer kan sættes i 
værk gennem et direkte samarbejde mellem de nationale institutioner på 
området. Det gælder særligt om råder, hvor der i forvejen eksisterer store 
nationale institutioner -  som f. eks. på biblioteksområdet.

En tredje mulighed er at iværksætte samarbejdsinitiativer som et samar
bejde mellem em bedsværk i de nationale adm inistrationers budgetter. Det 
er f. eks. en mulighed for børn og kultursam arbejdet, -  selv om dette 
område også samtidig må indgå som en vigtig opgave for alle fagkomiteer.

Generelt bliver det i en sådan helhedsstruktur en overordnet opgave for 
de forskellige fagkomiteer i samarbejde med sekretariatet at tilse at de 
forskellige sam arbejdsom råder fungerer tilfredsstillende.

Områder der falder udenfor de eksisterende kunstom råder, går på tværs 
af disse, eller af andre grunde ikke indgår i fagkomiteernes virksomhed, 
bør i højere grad end det er tilfældet i den nuværende struktur, kunne 
støttes igennem en udvidet kulturfond.

Det gælder ikke mindst aktiviteter i geografiske udkantsom råder eller 
små kulturom råder, hvor de kunstneriske institutioner ikke er udbygget i 
samme omfang som i metropolerne, eller uetablerede kulturaktiviteter.

Det gælder endvidere m useeum ssam arbejdet, som ikke er optaget på det 
faste kulturbudget.

Det samme gælder ønsker og forslag fra husflidsområdet. Samarbejdet 
på dette område bør ligeledes efter arbejdsgruppens opfattelse kunne stø t
tes gennem en udvidet kulturfond.

56-17-336 Nordiska rådel
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Disse om råder bør dog stadigvæk også indgå som en væsentlig del i 
fagkomiteernes målsætning og virksomhed.

I det følgende skal der foretages en gennemgang af de om råder i det 
kunstneriske samarbejde, hvor handlingsplanen skal foreslå konkrete ænd
ringer eller nye aktiviteter.

4.2.1 Nabolandslitteraturstøtten

Som nævnt ovenfor anser arbejdsgruppen den oversættelsesstøtte som 
tildeles af N abolandslitteraturkom iteen for at være af stor betydning ikke 
blot for distribution og oversættelse af national nordisk litteratur på tværs 
af landegrænserne, men også for litteraturens overlevelse nationalt, ikke 
mindst i de små sprogområder.

N abolandslitteraturkom iteens virksomhed har siden starten været kon
centreret om støttetildeling. 1 enkelte tilfælde har N abolandslitteraturko
miteen udtalt sig mere generelt om litteraturspørgsmål, men det hører til 
undtagelserne.

Samtidig eksisterer der en række andre samarbejdsinitiativer på littera
turom rådet som nævnt ovenfor. Det gælder først og fremmest etableringen 
af et fælles nordisk bogmarked med henblik på at øge udbuddet af nordisk 
litteratur på originalsproget i samtlige nordiske lande og lette adgangen til 
at købe nordiske bøger i hjemlandet til samme pris som i oprindelseslan
det. Arbejdet tager udgangspunkt i rekomm andationen om fælles nordisk 
bogmarked, der ligger så langt tilbage som 1980 (rek.nr. 5/1980). Desuden 
foreligger rekomm andationen om øget støtte til den færøske, grønlandske 
og samiske litteratur (rek. 5/1986).

Det nordiske folkebibliotekssam arbejde (NORDFOLK) har eksisteret 
på forsøgsbasis siden 1983 på M inisterrådets dispositionsmidler. Formålet 
er at gennemføre kurser af væsentlig betydning for nordiske bibliotekarer, 
diskutere fælles folkebiblioteksproblemer samt initiere fælles nordisk fol
kebiblioteksvirksomhed.

På baggrund af disse forskellige initiativer, som er tæt forbundet, skal 
arbejdsgruppen pege på en samlet koordinering af det nordiske litteratur
samarbejde gennem etableringen af en ” nordisk litteraturkom ité” som 
parallel til de øvrige komiteer indenfor det kunstneriske samarbejde.

Komiteen bør have som overordnet formål at varetage og koordinere det 
samlede nordiske samarbejde på litteraturom rådet, samt at tilse at samtlige 
sam arbejdsom råder foregår på tilfredsstillende måde. Komiteen bør have 
mulighed for at delegere arbejdsopgaver til nationale institutioner og andre 
instanser.

Arbejdsgruppen har på den baggrund iværksat en hurtig udredning med 
henblik på at undersøge muligheden for at etablere fælles nordisk bogdis
tribution gennem de eksisterende bogklubber. (Bilag 4).

Arbejdsgruppen skal ligesom de forskellige biblioteksinstanser i Norden 
udtrykke sin anerkendelse for det arbejde der er gennemført af Nordisk 
Folkebibliotekskomité (NORDFOLK).
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Kurserne har betydning for såvel introduktionen af nye virksomhedsom
råder som for efter- og videreuddannelse af nordiske bibliotekarer -  ikke 
mindst bibliotekarer i mindre sprogom råder, som i mange tilfælde ikke har 
andre efteruddannelsesm uligheder.

Den forsøgsvirksomhed, der er sat i gang omkring fælles nordisk bog
marked har ligeledes peget på, at videreuddannelse af bibliotekarer med 
nordisk orientering på ledelseskurser etc. er af væsentlig betydning.

Af hensyn til koordineringen med de øvrige litteraturom råder skal hand
lingsplanen foreslå, at N O R D FO LK ’s virksomhed placeres under en sam
let litteraturkom ité, samt at tilrettelæggelsen af de forskellige efteruddan
nelseskurser af folkebibliotekarer i videst muligt omfang placeres på de 
eksisterende nordiske sam arbejdsinstitutioner -  først og fremmest de 
nordiske biblioteksskoler.

4.2.2 M usiksamarbejdet (NO M U S)

Administrationen af NOM US blev i 1985 placeret som en del af Norsk 
Musikinformation. Arbejdet ledes af en generalsekretær, mens de admini
strative faciliteter deles med Norsk Musikinformation.

N O M US’ form ålsparagraf om fatter hele bredden af det nordiske musik
liv, herunder såvel det professionelle, det skabende, det udøvende som 
amatørmusiklivet.

Fra og med 1987 er am atørsam arbejdet, som tidligere var placeret som 
en selvstændig post på M inisterrådets dispositionsm idler, slået sammen 
med N O M US’ budget.

NOMUS behandler som overordnet fagkomité ligeledes, ud over den 
løbende virksomhed, de øvrige initiativer på musikområdet, der er igang
sat. Det gælder bl. a. forslagene om øget nordisk hjemmemarked for spred
ning af fonogram med nordisk musik (rek. 15/1985), forbedret spredning af 
værk nomineret til Nordisk Råds musikpris (rek. 6/1986) samt den nye 
rekomm andation om nordiske orkestre og ensam blekonkurrencer for mu
sikelever i de nordiske lande (rek. 10/1987).

Endelig er der frem sat forslag om støtte til N ordkalottens symfoniorkes
ter over M inisterrådets budget, som ligeledes vil blive behandlet af 
NOMUS.

Arbejdsgruppen skal foreslå, at samtlige spørgsmål på musikområdet 
vurderes og initieres i N O M U S’ regi, ligesom samme princip bør gælde de 
øvrige kunstom råder.

Samtidig skal arbejdsgruppen opfordre NOMUS til at gennemgå den 
eksisterende virksomhed med henblik på at vurdere dets aktualitet og 
betydning for udviklingen af det fremtidige musikliv i relation til de initi
ativer, der gennemføres nationalt. Det gælder f. eks. de nordiske kompo
nistordninger.

Endvidere skal arbejdsgruppen foreslå, at det diskuteres, hvorvidt NO
M US’ sammensætning kan repræsentere hele bredden i musiklivet, herun-
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derf. eks. nordiske konservatorier, der i forvejen formidler nordisk samar
bejde.

NOMUS bør ligeledes fremkomme med forslag om hvilke sam arbejds
om råder, der hensigtsmæssigt i fremtiden kan udvikles igennem national 
støtte/nordisk støtte.

På den baggrund skal det foreslås: at der sker en aktivitetsforhøjelse af 
N OM US’ faste budget til inddragelse af ovennævnte aktivitetsom råder.

4.2.3 Nordisk Teaterkomité

Nordisk Teaterkom ité har som fagkomité ligesom NOMUS på musik
området til formål at varetage samarbejdet på samtlige teaterom råder.

Teaterkom iteen har et selvstændigt sekretariat, som fra 1987 placeres i 
København i forbindelse med en teaterinstitution. Den daglige drift fore
stås af en generalsekretær indsat af M inisterrådet. H ovedaktiviteterne i 
Teaterkom iteen omfatter støtte til gæstespil og videreuddannelse på hele 
området.

Teaterkom iteen har bl. a. gjort opmærksom på, at et samlet budget på
4,1 mill. DKK om året til samtlige aktivitetsom råder ikke gør det muligt for 
gæstespilsstøtten at dække alle om råder (teater, opera, ballet, dukketeater 
etc.). Samtidig ønsker Teaterkom iteen at øge virksomheden på grundlag af 
et stigende behov særligt på specialiserede områder, hvor der ikke eksiste
rer nationale kursus- og videreuddannelsesmuligheder.

Teaterkom iteen har foretaget en omlægning af administrations- og be
slutningsprocessen med henblik på at reducere møde- og adm inistrations
udgifter samt gøre tildelingssystemet mere fleksibelt.

Arbejdsgruppen har ved gennemgangen af de nordiske institutioners 
administrative udgifter konstateret, at Nordisk Teaterkomité tidligere har 
haft betydelige adm inistrationsudgifter. På den baggrund har arbejdsgrup
pen med tilfredshed noteret, at Teaterkom iteen fra og med virksomheden i 
1987 har reduceret administrationsudgifterne.

Arbejdsgruppen finder det væsentligt, at der indenfor Teaterkomiteens 
virksomhed skabes mulighed for initiativer på dansens område, samt spe
cielle om råder, hvor der eksisterer små nationale muligheder. Det gælder 
f. eks. på dukketeatrets område.

I den forbindelse bør det overvejes, hvorvidt det er muligt at etablere et 
nordisk center for dukketeater i forbindelse med en allerede eksisterende 
national dukketeaterinstitution.

Generelt bør der i virksomheden foretages en høj prioritering af samar
bejdsområder, som er for små til national initiering. Det gælder særligt 
indenfor videreuddannelsen som arbejdsgruppen finder er en vigtig del af 
Teaterkom iteens arbejde.

Det gælder ligeledes gæstespilskontoen, hvor større og ressource
krævende gæstespil vil beslaglægge størstedelen af det årlige budget. Der
for bør Teaterkom iteen i samarbejde med de store nationale institutioner
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diskutere, hvorledes det nordiske budget kan medvirke til at stimulere 
udvekslingen af de store institutioners produktioner.

Det bør ligeledes diskuteres, hvorvidt det i højere grad er muligt at 
formidle gæstespil over de nationale institutioners budgetter.

Nordisk A m atørteaterråd (NAR) har til opgave at gennemføre lederkur
ser, gæstespilsudveksling, erfaringsudveksling osv., på am atørteaterom rå
det. Nordisk Am atørteaterråd om fatter alle nordiske rigsomfattende orga
nisationer, der har am atørteater til formål.

Virksomheden finansieres først og fremmest over nationale midler, men 
modtager som bidragsinstitution et årligt tilskud på 500.000 DKK fra 
Nordisk M inisterråd til det nordiske samarbejde i 1987. H ovedaktiviteter
ne omfatter først og fremmest am atørteater, festivaler og lederkurser. 
NAR har bl. a. foreslået oprettelsen af et nordisk am atørteatercenter samt 
et fast NAR-sekretariat.

Arbejdsgruppen kan i den nuværende situation ikke anbefale oprettelsen 
af et selvstændigt sekretariat og et selvstændigt am atørteatercenter. Ar
bejdsgruppen vil af hensyn til national forankring foreslå, at samarbejdet 
fortsat adm inistreres i tilknytning til en national am atørteaterinstitution 
samt, at der gives øget mulighed for støtte til de konkrete arrangem enter 
over Nordisk Kulturfond på Teaterkom iteens aktivitetskonto.

Arbejdsgruppen skal på denne baggrund foreslå, at bidrag til NAR i 
fremtiden forvaltes som et ørem ærket beløb af Nordisk Teaterkom ité. 
Samtidig bør det understreges, at den administrative sammenlægning med 
Teaterkom iteen ikke bør føre til en formindskelse af tilskuddet til am atør
teatervirksom hed.

4.2.4 Filmsamarbejdet

H ovedparten af sam arbejdet på filmområdet varetages af Komiteen for 
spredning af nordiske spillefilm (Filmkomiteen). Komiteen har primært til 
opgave at fordele midler med henblik på at gøre nordiske spillefilm til
gængelige for et større publikum i og udenfor Norden. Komiteen er startet i 
1986 på M inisterrådets faste budget og tildeles i 1987 1,2 mill.DKK.

H ovedaktiviteterne om fatter først og fremmest støtte til distribution af 
nordiske spillefilm gennem støtte til tekstning, afholdelse af nordiske film
festivaler, nordiske børnefilmsmønstringer, nordiske filmfestivaler i udlan
det. Støtten gives til tekstning, kopiering og lancering af film.

Filmkomiteen har bl. a. frem sat ønske om etablering af en nordisk fond 
for samproduktion af film, samt iværksættelse af årlige filmfestivaler på 
spillefilmsområdet. Nordisk Råd har ved sessionen i 1987 rekom m anderet, 
at M inisterrådet med henblik på at fremme filmkulturen i Norden hurtigt 
bør udbygge støtteordningen for nordisk filmdistribution. (Ytrende 
3/1987).

Ved siden af Nordisk Filmkomité varetager Komiteen for nordiske 
filmkurser uddannelseskurser for personer, som arbejder med film og TV i
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de nordiske lande. Komiteen blev startet i 1977 og har i 1987 et årligt 
budget på 0,4 mill.DKK fra Nordisk M inisterråd. Virksomheden består 
primært i arrangering af 1 -2  filmkurser om året på skift i de nordiske 
lande.

Arbejdsgruppen skal som på de øvrige om råder i det kunstneriske sam
arbejde pege på det ønskelige i, at der eksisterer en overordnet fagkomité 
på det pågældende område. Det gælder også filmområdet.

Arbejdsgruppen skal på denne baggrund foreslå, at der oprettes en 
nordisk filmkomité, som får til opgave at varetage samarbejdet på samtlige 
film-/videoområder.

Arbejdsgruppen skal derfor foreslå, at Nordiske Filmkurser slås sam
men med Komiteen til nordisk distribution af film i én komité, hvor de 
væsentligste instanser på film-/videoområdet i så vid udstrækning som 
muligt er repræsenteret.

4.2.5 Øvrige initiativer 

I forhold til de øvrige samarbejdsinitiativer på det kunstneriske område 
skal arbejdsgruppen foreslå følgende:
-  at Nordisk Kunstforbund  ligesom andre tilsvarende fagsammenslut

ninger på kunstens område søger projektpenge til konkrete aktiviteter i 
en udvidet nordisk kulturfond, og at den særskilte støtte til Nordisk 
Kunstforbund sammenlægges med Nordisk Kunstcentrum s virksomhed 
og budget,

-  at M inisterrådet afventer situationen, hvad angår Skandinavisk For
ening i Rom , som netop har fået bevilget en forsøgsbevilling på 5 år. 
Arbejdsgruppen skal understrege betydningen af, at der foretages en 
evaluering af virksomheden senest i 1990,

-  at Nordiske forfatterkurser fortsæ tter som en del af virksomheden på 
Biskops Arnø, men at de budgetmæssige midler i fremtiden bør tildeles 
igennem en nor disk litteraturkom ité,

-  at spørgsmålet om N ordkalottm useet behandles i forbindelse med de 
forslag om ophævelse af blokeringer med hensyn til told- og momsfrihed 
etc., som er frem sat i kapitel 3 om Norden som hjemmemarked.

Konklusion

Generelt kan det konstateres om det kunstneriske samarbejde:
-  A t det ikke er muligt at nedskære de nuværende bevillinger uden at det 

vil gå ud over aktiviteter. Tværtim od skal arbejdsgruppen på visse 
om råder foreslå en aktivitetsforøgelse med henblik på at gøre det muligt 
for institutioner at opfylde deres målsætning.

-  A t der ikke findes større besparelser at hente ved tilbageførsel til 
national virksomhed.

-  A t det nordiske samarbejde vil vinde i administrativ forenkling gennem 
oprettelse af et fælles koordinerende organ på de forskellige kunstområ-
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der, som får overladt adm inistrationen af hele området. Derved vil 
sekretariatet først og fremmest få en tilsynsførende funktion samt det 
overordnede budgetansvar.

-  A t det nordiske samarbejde vil vinde i national forankring og engage
ment ved at flere sam arbejdsopgaver organiseres i et direkte samarbej
de med de nationale instanser på området.

4.3 Sam arbejdet udenfor det kunstneriske område

Samarbejdet udenfor det kunstneriske område omfatter Nordisk ung
domssamarbejde, Nordisk Folkeoplysningssamarbejde, Nordisk Idræ ts
samarbejde, samarbejde omkring børn og kultur, store dele af det samiske 
kulturarbejde, en væsentlig del af den virksomhed, der formidles gennem 
de nordiske huse og institutioner, samt ikke mindst en række af de aktivite
ter, der får støtte som éngangsprojekter gennem Nordisk Kulturfond.

Som nævnt ovenfor tillægger arbejdsgruppen disse sam arbejdsom råder 
stor vægt.

Både ungdom ssam arbejdet med støtten til de landsdækkende ungdoms
organisationers virksom hed, deres organisatoriske samarbejde samt den 
seneste ordning med støtte til lokal og regional ungdomsvirksom hed, som 
trådte i kraft i 1985 i anledning af det internationale ungdomsår, og fo lkeop
lysningsstøtten  med støtte til de nationale folkeoplysningsforbunds arbej
de.

Og nordisk idræ tssam arbejde, der primært har til opgave at stimulere og 
støtte idrætssam arbejdet mellem udkantsom råderne og det øvrige Norden 
og udvalgte idrætsom råder som nordisk skoleidræt, har nået brede befolk
ningsgrupper i N orden og medvirket til at forankre samarbejdet.

Omvendt kan det konstateres, at den rådgivende funktion i forhold til 
M inisterrådet, som er stadfæstet i f. eks. Ungdomskomiteens statutter, 
kun er blevet praktiseret i begrænset omfang.

I forbindelse med folkeoplysningssam arbejdet har det været diskuteret, 
hvorvidt det var mere hensigtsmæssigt at give støtten som et direkte bidrag 
til folkeoplysningsorganisationerne eller sammenlægge det i et nordisk 
koordinerende organ som f. eks. Komiteen for nordisk voksenundervis
ning og folkeoplysning. Det samme gælder idrætssamarbejdet.

I de seneste år er der frem sat flere forslag om at fremme det nordiske 
idrætssamarbejde. På Nordisk Råds session blev der vedtaget en ny re
kommandation om udvikling af idrætssam arbejdet i N orden (rek. 8/1987), 
som foreslår, at M inisterrådet med udgangspunkt i de principper, som 
ligger til grund for støtten til nordisk idrætssam arbejde, fortsat forbedrer 
forudsætningerne for dette og gennem fører særlige satsninger som f. eks. 
handicapidræt og juniorudveksling.

Rekommandationen anbefaler endvidere et mere aktivt nordisk samar
bejde i behandlingen af de idrætspolitiske spørgsmål på internationalt plan.

Samarbejdet på Børn og Kultur om rådet, som har fungeret på Minister-
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rådets dispositionsm idler siden 1984 under en nordisk arbejdsgruppe, har 
efter arbejdsgruppens opfattelse ligeledes gennemført en række projekter, 
som har været med til at stimulere den nationale børnekulturudvikling i 
Norden.

Imidlertid har de budgetmæssige muligheder været begrænsede (500.000 
DKK om året). Derfor er det værd at overveje, om børnekultursamarbej- 
det i højere grad kan varetages som et direkte samarbejde på em beds
mandsniveau på den ene side og med en projektorienteret støttemulighed 
igennem en udvidet kulturfond på den anden side.

Konklusion

På baggrund af gennemgangen af samarbejdet udenfor det kunstneriske 
område ønsker arbejdsgruppen at konkludere:
at det i forbindelse med den eksisterende organisationsstøtte på såvel 

folkeoplysningsområdet som ungdomsom rådet bør overvejes, hvorvidt 
projektet direkte kan tildeles de eksisterende organisationer som bi
dragsmodtagere uden ansøgningsbehandling, 

at det generelt bør overvejes, hvorvidt projektstøtten i fremtiden i højere 
grad kan uddeles som en del af en udvidet nordisk kulturfond, 

at den nordiske virksomhed på børnekulturom rådet i fremtiden bør initi
eres i et direkte samarbejde mellem nationale embedsfolk på området, 
samt gennem projektstøtte fra kulturfonden.

4.4 Nordisk samarbejde om samiske kulturaktiviteter

Det nordiske samarbejde har en særlig betydning for den samiske befolk
ning. Den samiske kultur har været i en udsat position, og har behov for 
m ålrettet indsats i de tre nordiske lande med samisk befolkning. For at 
opnå bedst mulige resultater af indsatsen, trænges der til koordinering 
mellem de tre nationalstater og mellem national indsats og tiltag over 
Nordisk M inisterråds kulturbudget.

Nordisk M inisterråds faste tiltag på kulturområdet om fatter driften af 
Nordisk Samisk Institut og økonomisk tilskud til Nordisk Sameråd og 
Nordisk Samekonferance. Også andre sam arbejdsom råder under Minister
rådet beskæftiger sig med samiske spørgsmål af direkte og indirekte betyd
ning for sam ekulturom rådet, som regionalpolitik, jordbrugs- og nærings
livsspørgsmål og ligestillings- og kvindespørgsmål.

Ved siden af den forsknings-, informations- og rådgivningsvirksomhed 
som foregår ved Samisk Institut, og tilskuddene over M inisterrådets for
skellige støtteordninger, har der været mærket et øget behov for støtte til 
kulturaktiviteter på et bredt område. Det gælder både inden for de forskel
lige kunstom råder, og om råder som børnekultur, kvindespørgsmål m. m.

I 1981 forelå en samekulturudredning fra Nordisk M inisterråd med for
slag til både nationale og nordiske tiltag. For at bearbejde forslagene, 
afklare spørgsmålet om nationale/nordiske opgaver i forbindelse med det
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samiske samarbejde og skaffe sig erfaring, bevilgede Nordisk M inisterråd 
midler til en kulturudrederstilling og en støtteordning til samiske kulturtil-

4.4.1 Behov

Erfaringen med både denne støtteordning og den øgede nationale støtte 
til samiske kulturtiltag, har vist at behovet er stort, og at aktiviteten øges. 
Det drejer sig om kulturarrangem enter, stipendier til kunstnere, indsam
ling af data om samiske forhold, børnekultur m. m.

Med øget interesse og bevidsthed øges også behovet for at få bedre 
uddannelses- og udøvelsesm uligheder, og at give flere samer disse mulig
heder. Savnet af kvalificerede udøvere øges. F .eks. er oversættelse af 
bøger til og fra samisk hæmmet af mangel på gode oversæ ttere, og indenfor 
M inisterrådets støtteordning for litteratur har man derfor øremærket nogle 
midler til dette.

Behovet for en sådan ekstra indsats eksisterer på mange om råder, både 
indenfor uddannelse, forskning og almenkultur, og må i hovedsagen være 
et nationalt ansvar, således som det generelt også er for kulturlivet.

Et nært trelands-sam arbejde med fælles finansiering og evt. opgavefor
deling af enkelte projekter kan give bedre tilbud for de til dels små grupper 
det her drejer sig om. Forskellige tilskudsordninger og administrativ prak
sis kan gøre det kompliceret at få til konkrete sam arbejdsprojekter, og man 
bør her se på procedurerne.

Samtidig bør sam arbejdet mellem de nationale kulturadm inistrationer og 
M inisterrådssekretariatet styrkes. Også de nationale adm inistrationer og 
nordiske organer som arbejder med erhvervsspørgsm ål m. m. bør komme 
stærkere med i dette samarbejde.

M inisterrådssekretariatet bør fungere som et knudepunkt for informa
tion og praktisk tilrettelæggelse.

4.4.2 Forsøg

Selvom støtte til samisk kultur i hovedsagen er et nationalt ansvar, er 
der enkelte om råder, hvor der er behov for specielle fællesnordiske initi
ativer.

Der bør være fleksible ordninger som stimulerer mange forskellige akti
viteter over et vidt spekter og som opfanger nye ideer.

De bør også være adm inistrativt enkle, således at de kan tilpasses 
udviklingen på om rådet, og udfylde og komplettere allerede eksisterende 
nationale og nordiske tiltag.

Kulturudrederen foreslår i sin slutrapport både fællesnordiske og natio
nale tiltag, og præsenterer også forslag og ønsker fra en række samiske 
organisationer. Mange af disse forslag må vurderes i samarbejde med 
nationale m yndigheder og samiske organisationer.
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4.4.3 Forslag til perm anente aktiviteter

Af specielle fællesnordiske initiativer er der to forslag som får generel 
støtte også fra alle organisationerne og fra Nordisk Sameråd. Man ønsker 
at gøre forsøgsordningen, som om fatter støtte til samiske kulturaktiviteter, 
som Nordisk M inisterråd har finansieret over dispositionsmidlerne i tre år 
permanent.

Endvidere fremsættes i kulturudredningen forslag om et årlig tilskud til 
samiske kunstnerorganisationers fæ llessekretariat.

I kulturudrederens vurdering af forsøgsordningen fremgår det, at der har 
været stor spredning i ansøgningerne, både hvad angår fagområde, ansøge
re og typen af projekterne. Tilskudsrammen var i 1987 800.000 DKK.

Erfaringen tyder ligeledes på at ordningen opfanger projekter, som ikke 
altid passer ind i de eksisterende støttem uligheder, som Nordisk Kultur
fond og nationale projektmidler.

Tilskudsordningen bør efter arbejdsgruppens opfattelse gøres perm a
nent fra 1989. Form ålet må defineres bredt. Ordningen bør stimulere til 
samarbejde mellem samiske grupper, enkeltpersoner, organisationer m.v. i 
de nordiske lande, eller til projekter af fællesnordisk/samisk interesse, og 
dække alle kulturom råder.

Der bør lægges op til klare, men enkle rapporterings- og regnskabsproce
durer.

Midlerne udlyses én gang om året, og fordeles af en gruppe på højst fem 
medlemmer, fra samiske organisationer (på skift), Nordisk Samisk Institut 
og Nordisk Sameråd.

Hvis Nordisk Sameråd vedtager at udnævne et selvstændigt kultur
udvalg, som det er foreslået i kulturudredningen, bør det overvejes at lade 
udvalget fungere som tildelingskomité.

4.4.4 Organiseringen i M inisterrådet

Nordisk M inisterråds engagement i de aktiviteter, som foreslås i kultur
udredningen, må ses i sammenhæng med de samlede økonomiske rammer 
for de eksisterende støtteordninger. I den forbindelse er det arbejdsgrup
pens vurdering, at m inisterrådssekretariatet har en vigtig informations- og 
koordineringsopgave overfor såvel de samiske organisationer, som de 
nationale regeringer med henblik på at sikre en helhedsorienteret og hen
sigtsmæssig udvikling af det samiske samarbejde i fremtiden.

Konklusion

På baggrund af de synspunkter og overvejelser, der er fremsat i den 
netop færdiggjorte samiske kulturudredning og i relation til de forhand
linger, der er igangsat mellem de samiske organisationer, regeringerne i 
Finland, Norge og Sverige samt Nordisk M inisterråd, skal arbejdsgruppen 
foreslå:
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at den endelige afklaring af det samiske kultursam arbejdes udvikling, 
afbalanceringen mellem nationale/nordiske ressourcer samt hvilke nye 
initiativer, der evt. i fremtiden bør tildeles nordiske midler, der afventer 
den politiske afklaring, der er igangsat igennem de forhandlinger, der nu 
er indledt,

at der gennemføres en evaluering af Nordisk samisk institut i 1988 med 
henblik på at afklare institutionens indplacering og formål i det samlede 
kultursamarbejde,

at støtteordningen for samiske kulturaktiviteter i afventen på en afklaring 
af de samlede spørgsmål fortsættes på det faste budget med en aktivi
tetsforøgelse på 0,5 mill.DKK om året i perioden 1989-1991, 

at støtten til Nordisk sameråd forøges med 0,3 mill.DKK i 1989.

4.5 Nordiske priser

Nordisk Råds litteraturpris, som uddeles hvert år under Nordisk Råds 
session, har efter arbejdsgruppens vurdering været med til at øge kendska
bet til nabolandenes litteratur gennem den offentlige omtale, som de nomi
nerede værker har fået i de nationale medier, og indirekte gennem den 
oversættelse af værkerne til de øvrige nordiske sprog via nabolandslittera
turstøtten.D erim od har arbejdsgruppen konstateret, at Nordisk Råds mu
sikpris, som uddeles hvert andet år til et musikværk af en nulevende 
kompositør, hvad angår den stimulerende effekt i forhold til de nordiske 
musikmiljøer eller udbredelsen af de nominerede værker, ikke har haft den 
tilsigtede gennemslagskraft.

De nominerede værker om fatter i dag kun en begrænset del af de musi
kalske genrer, og ikke eksempelvis ensembler på det rytmiske område eller 
andre genrer, som både i det udøvende koncertliv og på fonogram engage
rer store dele af den nordiske befolkning.

Arbejdsgruppen har i forbindelse med gennemgangen af de nordiske 
institutioner ovenfor foreslået, at NOM US i 1988 overdrages ansvaret for, 
at de nominerede værker indspilles på fonogram, ligesom NOMUS bør 
sørge for at kendskabet til musikken udbredes gennem koncertturneer, 
radio/TV etc. Den funktion placeres fra 1989 efter N O M US’s om strukture
ring hos Nordisk Musikkomité.

Med udgangspunkt i de ovennævnte konstateringer skal arbejdsgruppen 
med henblik på en vitalisering og modernisering af musikprisens kulturelle 
betydning foreslå:
A t M inisterrådet i 1988 foretager en ændring af vedtægterne, således at 

musikprisen får et bredere formål og om fatter alle musikalske genrer, 
samt åbner mulighed for nominering af værker produceret af ensem 
bler, særlige fonogramindspilninger etc.

A t Nordisk Musikkomité i fremtiden får til opgave forud for prisudde
lingerne at fastlægge og udannoncere de musikalske om rådere, som den 
kommende prisuddeling retter sig imod.
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A t Nordisk M usikkomité ad hoc nedsæ tter et bedømmelsesudvalg med en 
faglig sammensætning afstemt efter, hvilke om råder som prisen retter 
sig imod.

A t den nuværende bedøm melseskom ité for Nordisk Råds musikpris ned
lægges fra og med 1988,

A t såvel prisuddeling som en omfattende indsats i forbindelse med værker
nes spredning til et bredt publikum fra og med 1989 tildeles og dispone
res over Nordisk M usikkomités faste budget.

A t musikprisen forhøjes til 150.000 DKK fra og med 1988 og fortsat udde
les hvert andet år, samtidig med at Nordisk Musikkomité løbende 
tildeles et årligt beløb på 750.000 DKK til prisnomineringen, arbejde i 
forbindelse med denne, samt de musikalske aktiviteter i forbindelse 
med prisuddelingen i form af fonogramindspilninger, koncertturneer 
etc.

Forslaget vil indebære en besparelse på 200.000 DKK hvert andet år
-  næste gang i 1988, som tildeles separat til den nuværende musikpris. 

Angående tildeling af midler fra 1989 henvises til omtalen af Nordisk 
M usikkomité ovenover.

N ye nordiske priser

Arbejdsgruppen har ligeledes drøftet de mange nye forslag til nye nordis
ke priser, som er frem sat af de nordiske institutioner. Det gælder bl. a. 
forslag om indretning af en nordisk mediepris, en børnekulturpris, Nordisk 
designpris samt andre forslag.

Arbejdsgruppen finder de forskellige forslag interessante på hver sit 
område, men skal af hensyn til ønsket om ikke at ” devaluere” den kultu
relle betydning af de forskellige nordiske priser foreslå, at indretningen af 
nye nordiske priser begrænses til dels en blandet kulturpris, hvis indhold 
M inisterrådet kan definere fra år til år og dels en Nordisk Designpris, som 
hvert andet år alternerer med musikprisen.

Den blandede kulturpris kan f. eks. et år være lokale børnekulturini- 
tiativer, som vil kunne skabe debat og inspiration i det øvrige Norden, et 
andet år kulturelle eksperim enter i folkeskolen etc.

Det afgørende er, at det årlige tem a besluttes og udlyses i god tid og med 
en så præcis indholdsformulering, at den kulturelle offentlighed og kultur
arbejderne er klar over tem aet, og således at kulturprojekterne på det 
pågældende felt kan foreslås i god tid.

Samtidig bør der gives signaler og udsendes information til de nordiske 
kulturinstitutioner på det pågældende område i så god tid, således at disse 
nationalt kan foretage prioriteringer og tilrettelægge planlægningsarbejdet i 
relation til pristem aet det kommende år.

Arbejdsgruppen foreslår, at det overlades en af M inisterrådet ad hoc 
nedsat bedøm melseskom ité på det pågældende område, at foretage den 
endelige udvælgelse af det prisbelønnede projekt efter nærmere retningsli
nier.
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I forbindelse med prisuddelingen bør komiteen samtidig iværksætte akti
viteter på de pågældende om råder, som sikrer at prisuddelingen formår at 
få en bred forankring i såvel det faglige kulturmiljø som i større befolk
ningskredse.

På den baggrund foreslås:
A t d e rfra  og med 1989 oprettes en blandet nordisk kulturpris, som uddeles 

årligt med et beløb på 350.000 DKK.
A t der i forbindelse med prisnomineringerne budgetteres med udadvendt 

inform ationsvirksom hed, nominering og om strukturering etc. inden for 
en beløbsramme på 350.000 DKK.

A t det forberedende arbejde på at oprette prisen gennemføres over Minis
terrådets dispositionsm idler i 1988.

Nordisk design  er et unikt begreb både i og udenfor Norden. Det viser 
bl. a. eksporten af nordisk brugskunst, møbler, arkitektur etc.

De nordiske kulturindsatser i udlandet -  ikke mindst Scandinavia To
day i USA og de nordiske kulturfrem stød i Japan -  har ligeledes bekræftet 
den store interesse for Nordisk Design, der eksisterer i udlandet. I den 
sammenhæng opfattes N orden først og frem m est som et samlet kulturom 
råde.

Derfor er der både væsentlige kulturpolitiske og industripolitiske grunde 
til at fremme interessen og kendskabet til Nordisk Design i udlandet, som 
til at stimulere de udøvende designere i Norden.

Forslaget om en nordisk designpris bør derfor både ses i forbindelse med 
ønsket om at øge kendskabet til nordisk kultur udenfor Norden og til 
ønsket om at stimulere interessen for nordisk design indadtil.

På den baggrund foreslås:
A t der første gang fra 1989 oprettes en nordisk designpris på det faste 

kulturbudget, som hvert andet år alternerer med Nordisk Musikpris.
A t de endelige principper og retningslinier for en designpris udarbejdes 

over M inisterrådets dispositionsm idler i 1988, således at den første 
prisuddeling kan finde sted i 1989.

At prisen bliver af samme størrelse som litteratur- og musikprisen -  dvs. 
på 150.000 DKK.

A t der til nominering, information m. m. budgetteres med et beløb på 
350.000 DKK i forbindelse med prisuddelingerne.

4.6 Kulturforbindelser m ed udlandet

Arbejdsgruppen finder, at de initiativer som M inisterrådet har iværksat 
med henblik på at øge kendskabet til Norden og nordisk kultur i udlandet 
— dvs. Scandinavia Today i USA, Vikingeudstillingen i London samt 
arrangem enterne i D usseldorf og Paris — har haft en vellykket funktion.

På den baggrund foreslås:
At der fortsat iværksættes fælles nordiske kulturfremstød i udlandet.
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A t  styringsgruppen for kulturinformation i udlandet fortsæ tter sit arbejde 
med nødvendig sekretariatsbistand samt med sagkyndige afhængig af 
projekternes indhold og karakter med til at udarbejde oplæg og idéfor
slag til nye fremstød samt forestå gennemførelsen af disse fortsat.

At M inisterrådet træffer beslutning om aktiviteternes karakter og geogra
fiske placering på baggrund af indstilling og forslag fra styringsgruppen. 

At finansieringen fortsat bør afsættes projektvis over enten dispositions
midler eller den udvidede kulturfond.

At Nordens samarbejde med 3. verden, som f. eks. SADCC-landene og 
kultursam arbejdet med andre lande udenfor N orden forankres bedre i 
sekretariatet (jfr. arbejdsgruppens konklusion i kpt. 2.9 om Norden i 
det internationale kultursamarbejde).

4.7 Nordisk Kulturfond

4.7.1 Indledning

Det industrielle gennembrud i slutningen af det forrige århundrede førte 
til oprettelse af mange private kulturfonde på initiativ af private industri
herrer og finansieret på overskuddet fra de private virksomheder. Eksem p
ler på dette er Carlsbergfonden i Danmark.

Ved siden af private mæcener har det ofte været forudsætningen for 
kulturarbejderes eksistentielle grundlag og igangsættelse af kulturaktivite
ter, hvad enten det drejer sig om kunstnerisk produktion eller kulturelle 
aktiviteter i videre forstand.

Siden er der oprettet kulturfonde af private i stort antal, ofte på bag
grund af arveindtægter, salg af virksomhed etc.

Efter at de nordiske lande under velfærdsopbygningen i efterkrigstiden 
er begyndt at udvikle en officiel kulturpolitik, er der indrettet en række 
kulturfonde på offentlig basis.

I årene efter 2. verdenskrig blev der oprettet en række kulturfonde 
bilateralt.

På nordisk basis har den væsentligste finansieringskilde til engangs
projekter været nordisk kulturfond.

Nærværende afsnit indeholder en uddybet gennemgang og beskrivelse af 
Nordisk Kulturfond, som supplement til omtalen i Kpt. 1.

Det må ses i relation til det forslag om fornyelse af det nordiske kultur
samarbejde via indretning af en udvidet nordisk kulturfond, som der læg
ges afgørende vægt på i arbejdsgruppens forslag.

Det overordnede sigte med en udvidet kulturfond er at forenkle, synlig
gøre og effektivisere det nordiske kultursamarbejde.

4.7.2 Formål

Det var, som nævnt i kapitel 1 om det nordiske kultursamarbejde før 
Kulturaftalen, en overenskom st mellem de nordiske landes regeringer, der 
førte til oprettelsen af N ordisk Kulturfond i 1966.
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I følge overenskom sten har Kulturfonden til formål at fremme det kultu
relle samarbejde mellem de nordiske lande. Bidrag kan gives til formål 
indenfor om råderne forskning, undervisning og almenkulturel virksomhed 
i vid forstand. Det sidstnævnte område om fatter bl. a. litteratur, musik, 
teater, film, billedkunst og andre kunstarter, kulturformidling samt forskel
lige former for socialt og ideelt samarbejde.

Støtte kan også gives til inform ationsvirksomhed indenfor og udenfor 
Norden, om de nordiske landes kulturelle liv og om nordisk kulturelt 
samarbejde.

Fonden kræver som regel, at de initiativer, den støtter, er forholdsvis 
kortvarige og af engangskarakter, og lægger vægt på, at det drejer sig om 
projekter af nyskabende eller initierende art. Disse regler er for de flestes 
vedkom mende ikke nedfældet i overenskom sten, men udformet af Fon
dens styrelse i årenes løb.

Grundtanken bag Fonden er, at en uafhængigt styrelse med forholdsvis 
kort varsel kan træde støttende til, når det gælder om at finansiere nye 
ideer og nye form er for nordisk kultursam arbejde.

Derfor gives der i princippet heller ikke støtte til allerede etablerede 
sam arbejdsform er i form af regelmæssig tilbagevendende bevillinger.

Støtte gives på grundlag af ansøgninger fra sammenslutninger, institutio
ner og enkeltpersoner.

4.7.3 Fondens styrelse

Fonden fik en styrelse bestående af 10 medlemmer, to fra hvert af 
landene Danm ark, Finland, Island, Norge og Sverige. Halvdelen af med
lemmerne (en fra hvert land) skulle være parlam entarikere valgt af Nordisk 
Råd, og halvdelen em bedsm ænd udnævnt af de respektive fem landes 
regeringer.

Styrelsemedlemm erne blev valgt/udnævnt for et tidsrum af to kalenderår 
ad gangen. Blandt sine medlemmer skulle styrelsen vælge en formand og 
en næstform and, begge fra ét og samme land, som således havde for
m andsposten to år i træk.

De regler, som i 1966 blev vedtaget for styrelsens sammensætning og 
funktion, har ikke undergået nogen forandringer til dags dato, når man ser 
bort fra at, styrelsem øder nu bliver holdt fire gange pr. år mod oprindelig

4.7.4 Arbejdet i de første  år

Der var fra begyndelsen delte meninger om, hvordan Fondens sekretari
atsarbejde skulle organiseres. Ideen om et fast sekretariat knyttet til et af 
landenes centrale adm inistrationsapparater blev forkastet, idet man men
te, at det var nødvendigt at Fondens sekretær(er) var i fysisk nærhed af 
styrelsens formand.

Resultatet blev et rullende sekretariat som med to års mellemrum skifte
de både sted og personale.
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Nordisk kulturkommission fungerede i de første år som et rådgivende 
organ og en rem issinstans, når man fandt det nødvendigt at indhente 
nudtalelser om ansøgere.

Til at begynde med var ansøgermængden lille, men den voksede hurtigt 
til ca. 300 ansøgninger i 1972. Samtidig øgedes midlerne fonden fik bevilget 
over de nationale budgetter, fra 600.000 NOK i 1966 til 5 millioner DKK i 
1972.

I slutningen af denne første periode i Fondens historie blev sekretariats
funktionen og økonomiforvaltningen varetaget af to sekretærer, som var 
lønnet af fondens midler.

4.7.5 Fondens tilknytning til Kultursekretariatet i 1972

U nder de første virksom hedsår blev det efterhånden klart, at ordningen 
med et rullende sekretariat var uholdbar. Dette fremgår bl. a. af diverse 
udtalelser gengivet i Fondens protokoller fra disse år.

Da Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde (Kultursekretariatet) 
blev oprettet i 1972, samtidig med, at Nordisk kulturkommission, som 
nævnt i kapitel 1, blev nedlagt, fandt man det derfor nærliggende og 
naturligt at overføre Fondens sekretariatsarbejde og økonomiforvaltning 
til det nyoprettede sekretariat.

Fondsstyrelsen førte forhandlinger om dette med den daværende organi- 
santionskomité, og man blev enig om -  som en prøveordning -  at knytte 
disse funktioner til K ultursekretariatet, mod at Fonden betalte en vis 
godtgørelse for sekretariatsbistand til den nye institution. I 1973 var denne 
godtgørelse på 150.000 DKK.

Samtidig med denne overføring af sekretariatsfunktionen til K ultursek
retariatet overtog M inisterrådets tre rådgivende komiteer kulturkomm is
sionens opgave som rem issinstanser i sagsbehandlingen af ansøgningerne.

For alm enkulturom rådets vedkom mende drejede det sig om ” Den råd
givende komite for almenkulturel virksom hed” (RKK).

4.7.6 Udviklingen siden Kulturaftalen

Tilknytningen til K ultursekretariatet og den nye ordning med et nordisk 
kulturbudget gjorde det nødvendigt at foretage visse ændringer i overens
komsten om Nordisk Kulturfond (den reviderede overenskom st om Kul
turfonden af 12. juni 1975).

Men Fondens status som en selvstændig institution blev ikke berørt.
Dens journal blev således holdt adskilt fra sekretariatets journalsystem , 

og som juridisk person har den partshabilitet.
Ansvaret for Fondens daglige sekretariatsopgaver og for koordineringen 

af arbejdet med kulturfondssager på sekretariatets forskellige sektioner har 
siden 1972 været overladt til en af sekretariatets konsulenter (fondsstyrel
sens sekretær) og en assistent, mens økonomiforvaltningen er blevet vare
taget af sekretariatets administrationsafdeling.
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Som nævnt ovenfor er der ved siden af Kulturfonden på M inisterrådets 
initiativ blevet oprettet en række støtteordninger med et begrænset ar
bejdsområde siden Kulturaftalens etablering.

Disse støtteordninger er dannet delvis for at møde behovet for støtte og 
for systematisk at udbygge sam arbejdet på et begrænset om råde, delvis for 
at skabe mulighed for at kunne yde varig eller tilbagevendende støtte på 
visse sam arbejdsom råder.

To af disse støtteordninger, folkeoplysningssamarbejdet og idrætssam 
arbejdet, har siden 1980 haft en særlig tilknytning til Kulturfonden, idet 
fondsstyrelsen efter ønske fra M inisterrådet har påtaget sig ansvaret for 
uddelingen af disse støtteordningers midler.

I de sidste ti år har antallet af ansøgninger varieret en del, men i 
gennemsnit har det ligget på ca. 650 ansøgninger pr. år. I 1984 indkom 660 
ansøgninger. Samtidig er det totale årlige ansøgningsbeløb steget meget 
kraftigt, fra 19 mill. DKK i 1972 til 79 mill. DKK i 1984.

4.7.7 Evaluering a f  Fondens virksomhed  

I 1984 besluttede M inisterrådet at gennemføre en samlet evaluering af 
Fondens virksomhed siden 1975. Evalueringen er afsluttet i 1986.

Evalueringen konkluderer, at Fondens virksomhed på flere områder har 
støttet nyskabende aktiviteter og stimuleret til nordisk kultursamarbejde i 
overensstem m else med den generelle målsætning.

Evalueringen om fatter også kritikpunkter på en række områder.
Det konstateres i udredningen, at Nordisk Kulturfond gennem årene har 

haft en væsentlig betydning for at udvikle og stimulere det kulturelle 
samarbejde mellem de nordiske lande. Særlig i de første år har Fondens 
virksomhed om fattet alle kulturom råder og nået brede befolkningsgrupper.

Der har ifølge evalueringen vist sig behov for en række justeringer, og 
nye initiativer, hvis Fonden skal opfylde den kulturelle funktion i det 
nordiske sam arbejde, som den oprindelig var tiltænkt.

De nye behov samler sig om:
-  en mere aktiv og udadrettet virksomhed med henblik på at nå flere 

målgrupper,
-  en profilering og synliggørelse af det nordiske samarbejde gennem 

tem aprojekter og egeninitieret virksomhed,
-  en overskuelig, enkel og fritstående forvaltning,
-  ansøgningsprocedurer, som sikrer en kvalitativ behandling af ansøg

ninger,
-  en effektiv realisering af den virksom hed, som Fonden selv igangsæt

ter,
-  en forbedret information, som når nye ansøgergrupper og fremmer den 

udadvendte information om det kulturelle samarbejde på et konkret 
grundlag.

Det er arbejdsgruppens opfattelse, at der gennem etablering af en udvi-
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det kulturfond i tilknytning til den eksisterende Nordisk Kulturfond i 
videst mulig omfang skabes mulighed for:
-  at etablere et frem tidsrettet kulturpolitisk instrum ent, der i en enkel 

form kan tilgodese såvel almenkulturelle aktiviteter samt særlige initi
ativer inden for film, TV og videoproduktion som f. eks. børne-, ung
doms- og dokumentarfilm,

-  at en udvidet kulturfond indenfor en enkel organisatorisk ramme vil 
udgøre et fleksibelt budgetmæssigt instrument med mulighed for, at 
M inisterrådet, f. eks. i samråd med N R 's kulturudvalg på de årlige 
samråd, uafhængigt af de øvrige sam arbejdsom råder kan foreslå priori
teringer i overensstem m else med de mest påtrængende behov om initi
ering af nye aktiviteter,

-  at en udvidet kulturfond vil kunne sikre en beslutningsstruktur, der gør 
det muligt indenfor korte tidsintervaller at træffe afgørelse om midler
nes anvendelse,

-  at en udvidet kulturfond efter de ovennævnte retningslinier vil sikre en 
naturlig og hensigtsmæssig afbalancering og kobling imellem traditio
nelle kulturaktiviteter, medier og selvinitieret virksomhed.

4.8 Fond fo r  samproduktion a f  nordiske film , tv og video

4.8.1 Indledning

Også på medieom rådet er det i det seneste år blevet en almindelig 
finansieringsform at oprette produktionsfonde i takt med udviklingen af de 
nye medier.

Hvad angår distributionsaspektet vil arbejdsgruppen henvise til de be
stræbelser, der foregår med at udvide de nordiske distributionsmuligheder, 
bl. a. gennem Tele-X-planerne og Nordvisionssamarbejdet.

I udredningen behandles distributionsaspekter ligeledes nærmere neden
for i kapitel 5 om N orden som kulturelt hjemmemarked.

Dette afsnit handler om mulighederne for at stimulere fælles nordisk 
produktion på det audiovisuelle område. Det er arbejdsgruppens opfattelse 
at produktionsspørgsm ålet vil være af afgørende betydning i fremtidens 
nordiske medie- og kulturpolitik. Derfor fortjener det en nærmere omtale. 
Hvad angår de konkrete forslag, som arbejdsgruppen skal pege på, henvi
ses til det indledende forslag kapitel ” Sammenfatning og forslag” .

De idéer og forslag, der frem sættes har formelt relation til:
-  Rekommandation om oprettelse af en særlig nordisk fond for at støtte 

nordisk samproduktion af film, TV-. og videoprogrammer (rek.nr. 
4/1987),

-  Rekommandation om videogram med nordiske TV-programmer og film 
(rek. 13/1986),

-  Rekommandation om øget nordisk radio- og TV-samarbejde (rek. 
1/1986),

-  Y ttrande nr. 2/1986 om øget nordisk filmsamarbejde.
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I den forbindelse ønsker arbejdsgruppen at understrege, at det er af 
afgørende betydning i relation til fremtidens mangfoldige m ediestruktur, at 
initiativerne til at fremme nordisk produktion kommer så mange distribu
tionskanaler til gode som muligt.

Derfor er det væsentligt at finde støtteform er, der tilgodeser dette be
hov. Derfor har arbejdsgruppen fundet det relevant både at vurdere situa
tionen i N orden og at vende blikket udenfor Norden og se på nogle af de 
initiativer og erfaringer, som er gjort i relation til indretning af støttemulig
heder til audiovisuel produktion.

4.8.3 De eksisterende støttem uligheder

De decentraliseringsmuligheder, som den nye teknologi har betydet for 
produktionsm ønstret, har bevirket at fondsdannelser i stigende grad bliver 
en hensigtsmæssig finansieringsform for audiovisuel produktion.

Det gælder i relation til de nye nationale TV, som bygger på konces
sionsmodeller (TV 2 i Danmark, TV 3 i Finland og det påtænkte TV 2 i 
Norge), til satellit- og kabeltransmission som til biograffremvisning og 
kortfilmproduktion til undervisning og folkeoplysning gennem skoler og 
biblioteker.

Den inform ationsteknologiske udvikling har medført at koncessionsmo 
deller, mindre producentenheder og støttem uligheder i produktionsfonde, 
vokser frem ved siden af de traditionelle medieinstitutioner.

I det følgende skal der som baggrund for forslaget om oprettelsen af en 
Fond for sam produktion af nordiske film, TV og video gives eksempler på 
audiovisuelle produktionsfonde i udlandet, som er oprettet med det formål 
at fremme produktion inden for film, TV og video i relation til nutidens — 
og ikke mindst fremtidens -  mangfoldige medieapparat.

I forbindelse med de seneste års stærke ønsker om at stimulere og 
udvikle nordisk identitet under den tiltagende internationalisering af me- 
dieudbuddet retter opm ærksom heden blandt såvel politikerne som kultur
arbejderne sig i stigende grad mod en øget hjemmeproduktion. Det gælder 
såvel nationalt som i det nordiske mediesamarbejde.

I forbindelse med dette overordnede medie- og kulturpolitiske sigte er 
det nødvendigt at se på to sammenhængende aspekter: produktion og 
distribution.

De midler hvormed de nordiske regeringer stø tter film, TV og videopro
duktion varierer nationalt i overensstem m else med tradition og lovgivning.

I N orden som i de europæiske lande -  med undtagelse af Luxembourg 
-  eksisterer der mindst en offentlig TV-kanal, som er finansieret i form af 
licensafgifter, og som har en ” public service” forpligtelse i relation til 
samfundshelheden.

Udviklingen af de nye medier med landsdækkende TV-kanaler organise
ret på koncessionsbasis, lokal-TV, satellittransm issioner, kabelsystem er 
og forbedrede teknologiske m odtagersystem er stiller regeringerne over for
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udfordringer hvad angår audiovisuel kommunikation, som er mere kom
plicerede end tidligere.

For det første lægger mangfoldigheden i den nye m ediestruktur op til at 
afprøve nye produktionsstøtteform er.

Planlægning af et nordisk satellittransm issionssystem  (Tele-X), indførel
se af nye landsdækkende nationale TV-kanaler uden for de offentligt 
organsierede statsradiofonier (TV2 i Danmark og Norge, TV3 i Finland), 
opbygning a f regionale og lokale TV, har såvel nationalt som nordisk sat en 
diskussion i gang om hvilke støtteform er, der er mest egnede i den nye 
situation.

Samtidig udgør det øgede TV-udbud en trussel mod produktion af spille
film og imod biografdistribution.

Kortfilm sproduktionen, som tidligere har været et bærende element i 
den nationale folkeoplysning — og som har gjort N orden verdenskendt — 
er truet af et øget udbud af kommercielle tilbud på video. I Vesttyskland 
har disse overvejelser bl. a. udm øntet sig i begreberne ” Bestandgarantie” 
og ” Entwicklungsgarantie” .

Den første støtteform  skal garantere den kontinuerlige eksistens af den 
statsfinansierede offentlige radio/TV-spredning, som er pålagt generelle 
” public service” funktioner.

” Entwicklungsgarantie”  skal garantere ikke blot den kontinuerlige pro
duktion i de traditionelle medier, men også ønskerne om at skabe produk
tionsmuligheder i relation til det nye mediemarked.

Det e r arbejdsgruppens opfattelse, a t denne opdeling af støttebegreberne 
er frugtbar i relation til såvel de statslige radiofonier som til de nye medier
— uanset hvilke finansieringsform er, der er tale om.

Det afgørende er, at der sikres en kvalitativ produktion i såvel de 
traditionelle som de nye medier, således at medierne kan opfylde de 
kulturpolitiske målsætninger.

Derfor bør den fremtidige diskussion af de rekom m andationer, der er 
nævnt ovenfor, efter arbejdsgruppens opfattelse i høj grad handle om, 
hvorledes det i den nuværende situation er muligt i N orden at indrette 
udviklingsgarantier, som kan stimulere og udvikle såvel den nationale som 
den nordiske produktion.

Som baggrund for den fortsatte diskussion og de forslag, som er udarbej
det i ” Sammenfatning og forslag” ,skal der kort omtales nogle få eksempler 
på nye offentlige støtteform er udenfor Norden, som det efter arbejdsgrup
pens vurdering er værd at lade sig inspirere af i relation til indretning af 
fælles nordiske støtteform er for film, TV og video.

4.8.4 Canadian Broadcast Programme D evelopm ent Fund

Canada har traditionelt haft problem er med at opretholde identiteten i 
sine egne radio/TV-system er stående ansigt til ansigt med det store udbud 
af TV-programmer fra USA, som modtages direkte eller distribueres via 
kabel.
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På den baggrund oprettede den canadiske regering i 1983 en program
udviklingsfond, ” Canadian Broadcast Programme Development F und” , 
adm inistreret a f ” Canadian Film Development Corporation’ ’. Fonden blev 
grundlagt med en startkapital for det første år med 35 mio. can.$ stigende 
til 60 mio. can.$ over en 5-årig periode.

Betingelserne for, at fonden kan give støtte er, at der opnås en aftale 
med det statslige canadiske TV, ” Canadian Television Broadcasting Orga
nisation” , om at det foreslåede program vil blive vist inden for 2 år inden 
for aftensendetiden kl. 19-22.

Programmerne må falde inden for de program om råder, som er dårligt 
tilgodeset i Canada, dvs. børneprogram m er, dram a og underholdning.

Hvis disse betingelser er opfyldt, kan producenten opnå op til en tredie- 
del af produktionsom kostningerne fra ” Canadian Film Development Cor
poration” , som kan give pengene som et lån, en lånegaranti, en ” Equity 
participation” , eller en blanding af disse tre støtteform er.

Forudsætningen for tilskud er, at en anden trediedel vil blive opnået fra 
den TV-organisation, som har forpligtet sig til at vise programmet.

Producenten må på denne måde rejse en tredjedel af produktionsom 
kostningerne selv.

Ordningen fungerer altså som supplement til radiofoniernes egen pro
duktionsstøtte og er adskilt fra disse.

I vedtægterne for den canadiske støttefond er det stadfæstet: 
at fondens midler skal gå til en ny produktion,
at midlerne ikke skal erstatte de eksisterende omkostninger og tilskud til 

radiofoniernes program produktion.
Derfor er ordningen ligeledes en garanti for, at regeringen ikke blander 

sig i de eksisterende radiofoniers programproduktion.

Konklusion

Den canadiske udviklingsfond, som blev skabt på baggrund af den 
udsatte kulturelle situation, som landet befinder sig i på grund af dets lange 
grænse mod USA, er interessant af flere grunde: Den er et eksempel på, 
hvorledes en blanding af offentlig og privat økonomi kan fremme hjem- 
meproduktion, samtidig med at de midler, som fondsmidlerne udløser til 
program produktion, hvert år øger de samlede investeringer i medieproduk
tionen.

Støtteform en er et eksempel på den ” pump-praying function” , som 
englænderne taler om i forbindelse med kulturpolitisk innovation: De 
samlede program investeringer stiger fra et maximum det første år på 105 
mio. can.$ til et maximum på 180 mio. can.$ det femte år i takt med, at den 
canadiske regerings bidrag stiger fra 35 til 60 mio. can. $.

På tilsvarende måde kan man i Canada se lignende tendenser til nytænk
ning i relation til organiseringen af programproduktion i det offentlige 
radio/T V .
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I novem ber 1983 vedtog det canadiske kommunikationsministerium, 
” Ministry of Com m unication” , nye politiske retningslinjer for program
produktion, ” Batir l’A venir” , som indebærer, at 50 % a f program produk
tionen i CBC/Radio Canada med undtagelse af nyheder, sport og aktuali
tetsprogram m er skal komme fra uafhængige producenter.

Dette skal gennemføres over en 5-års periode.
I den forbindelse har CBC/Radio Canada påbegyndt udlejning af ledig 

studiekapacitet til uafhængige producenter til almindelig markedspris.
Det stadfæstes i ” Batir l'A venir” , at målsætningen med ordningen må 

ses som et væsentligt element til at udvikle Canadas kulturliv under de nye 
mediebetingelser og som midler til at udløse nye programidéer.

4.8.5 Channel Four

Den samme åbenhedens filosofi i relation til de nye medier er blevet 
reflekteret og realiseret i England gennem oprettelsen af ” Channel F our” , 
som opererer som et uafhængigt TV-selskab, der statutmæssigt er pålagt at 
søge nye program ressourcer uden for det eksisterende reklamefmansiere- 
de Independent Television (ITV).

” Channel F our” s succes med henblik på at fremme ny program produk
tion af eksperim enterende karakter har fået indflydelse på britisk TV-pro- 
duktion i det hele taget og har været en udfordring til såvel de kommerciel
le private producentselskaber som i relation til kulturarbejdernes angst for 
forringede vilkår under de nye produktionsform er.

Desuden er ” Channel Four” blevet et fundamentalt løft for filmindustri
en, idet kanalen er blevet en væsentlig finansieringskilde til nye filmpro
duktioner.

Film producenter taler om, at den har reddet engelsk film ud af krisen:
Siden starten i 1982 har kanalen produceret eller m edproduceret om

kring 100 spillefilm, eller 20 om året. Det nye ved ” Film on F our” -pro- 
grammet er ikke mindst, at man ikke udliciterer TV-produktioner til film
branchen, men at man satser på at det skal være spillefilmsproduktioner, 
der så senere vises i TV.

Channel 4’s samarbejde med filmbranchen betyder bl. a. at filmene 
sendes ud i biograferne, før de vises på kanalen. H er bliver de anmeldt og 
diskuteret.

Erfaringen viser, at det ikke går ud overTV -interessen eller medfører, at 
publikum ikke m øder op i biograferne. Tværtimod synes denne distribu
tionsform at virke gensidigt forstærkende på interessen.

4.8.6 Konklusion

Disse to eksem pler kan ikke direkte overføres til nordiske forhold, men 
de kan måske give værdifulde inspirationer i de fællesnordiske forsøg på at 
finde nye veje til at stimulere program produktion, som kommer såvel film, 
TV som video til gode.
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Hvorfor ikke finde en støtteform , som f. eks. muliggør filmfremvisning 
af spillefilm i biografer før de vises i TV for endelig at distribueres på 
video?

Det blev understreget ovenover, at der blandt de nordiske regeringer er 
enighed om, at regeringerne må sikre den økonomiske basis for de eksiste
rende public-service TV-systemer.

Derfor bør planlægningen og indretning af nye offentlige støttesystem er i 
relation til nye produktionsform er efter arbejdsgruppens opfattelse -  
hverken nationalt eller nordisk -  give dem unfair konkurrencemæssige 
fordele i forhold til de eksisterende institutioner.

Morgendagens program produktion må ikke bygges på ruinerne af den 
nuværende.

Det vil imidlertid være uhensigtsmæssigt i relation til de nye teknologi
ske produktionsm uligheder, at fastholde, at den nye programservice skal 
indrettes efter de samme regler, som gælder de gamle medier.

De gamle medier blev organiseret på et andet teknologisk og samfunds
mæssigt grundlag.

Meget tyder på, at den nye m ediestruktur vil befordre en program pro
duktion, som i relation til den traditionelle TV-spredning gennemsnitlig går 
mere i retning af ” narrowcasting” , i form af specialiserede programmer, 
som henvender sig til specielle målgrupper, som i fremtidens mangfoldige 
m ediestruktur selv bliver i stand til at taste dem frem på skærmen.

Derfor er det ud fra et generelt mediepolitisk mål ønskeligt, at støttefor
mer som tilgodeser specialiseret programproduktion sker inden for en 
mediestruktur, som i sin helhed har en bred publikumsappel.

En sådan struktur findes i de nordiske lande igennem de eksisterende 
radiofonier og offentlige filminstitutioner.

Udviklingen på medieom rådet med nye landsdækkende TV-kanaler, 
kabel- og satellittransm ission, videodistribution samt udviklingen inden for 
kort- og spillefilmsområdet har skabt behov for nye produktionsstøttefor
mer, der kan fremme hjemmeproduktionen og stimulere til et gensidigt 
frugtbart samarbejde mellem de forskellige medieformer.

Arbejdsgruppen har udarbejdet et diskussionsoplæg til struktur for en 
eventuel nordisk produktionsfond på det audiovisuelle om råde, som er 
vedlagt udredningen som bilag 5.

. . .  Men Sisyfos vidner om den højere troskab, som fornægter guderne 
og løfter stenene. Og han indser, at alt er godt. Det herreløse univers synes 
ham hverken goldt eller ørkesløst. H vert granitkorn i stenen, hver glimten
de mineralstump i bjergets mørke udgør en verden i sig selv . . .

(Citat: Albert Camus: ” Sisyfos m yten” , Paris 1942)
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Bilag1:

BILAGSM APPE I

1. Diskussions- og idéoplæg
1.1 ” Den lange march gennem institutionerne” -  oversigt med sam

menfatning af ønsker og forslag fra de nordiske sam arbejdsinstitu
tioner på almenkulturom rådet.

1.2 ” Den lange march gennem institutionerne" -  dokumentarisk m ate
riale.

BILAGSM APPE II

Diskussions- og idéoplæg (fortsat)
1.3 ” De overordnede principper” -  diskussions PM.
1.4 "D en organisatoriske tilrettelæggelse” -  diskussions PM.

2. Komplettering af kulturaftalen -  tekstforslag.

3. Udgifter til adm inistration af nordiske kulturinstitutioner -  over
sigt.

4. Bogklubber i Norden.

5. Nordisk produktionsfond på det audivisuelle område -  diskussions
oplæg.

6. ” Norden uden grænser”  -  udredning om Norden som kulturelt 
hjemmemarked.

1 Findes kun stencilerede.
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BIH AN G

Norden utan gränser — en kartläggning av hinder för 
strävandena att göra Norden till en kulturell hemma
marknad

av K ristian Slotte

Helsingfors i maj 1987
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1 N orden  u tan  grän ser  — en kartläggning av hinder för strävandena att 
göra Norden till en kulturell hemmamarknad

«

1.1 Bakgrund

I sam arbetsöverenskom m elsen mellan Danmark, Finland, Island, Norge 
och Sverige av år 1962, det s. k. Helsingforsavtalet, artikel 13, stadgas att 
de fördragsslutande parterna ” i syfte att stödja och stärka den kulturella 
utvecklingen skola . . .  främja det fria nordiska folkbildningsarbetet och 
utbytet inom litteratur, konst, musik, teater, film och övriga konstom rå
den, varvid böra tillvaratagas bland annat de möjligheter som radio och 
television erbjuda” .

I avtalet mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige om kultu
rellt samarbete av år 1971, det s .k . kulturavtalet stadgas, artikel 5, a, i 
allmänna ordalag att avtalsparterna skall ” sam arbeta om konstnärligt och 
annat kulturellt utbyte mellan två eller flera av de nordiska länderna” .

Det kan vara värt a tt notera att det explicita ändamålet med det åsyftade 
kulturutbytet enligt Helsingforsavtalet blott är att stöda och stärka den 
kulturella utvecklingen, alltså ett slags utilism, och inte t. ex att i allmänhet 
öka nordbornas möjligheter att ta del av grannländernas kulturutbud, låt 
vara att detta inte heller utesluts.

I dagens kultursam arbete förefaller emellertid det sistnämnda att ligga i 
förgrunden. Sålunda stadgas i kulturavtalet, artikel 1, att avtalet ” har till 
syfte att stärka och intensifiera kulturellt samarbete i vid bemärkelse 
mellan avtalsparterna för att vidareutveckla den nordiska kulturgemenska
pen.”

Nordiska rådet har under en följd av år lagt ökad vikt vid att så långt det 
överhuvudtaget är möjligt göra kulturyttringarna i de nordiska länderna 
tillgängliga för publiken i hela Norden. Dessa strävanden har bl. a. tagit sig 
uttryck i rekom m endationer till N ordiska ministerrådet såsom:
-  rek. nr 5/1980 angående gemensam nordisk bokmarknad,
-  rek. nr 22/1984 angående utväxling av konstutställningar,
-  rek. nr 15/1985 angående hemmamarknad för fonogram med nordisk 

musik,
-  rek. nr 6/1986 angående förbättrad spridning av verk nominerade till 

Nordiska rådets musikpris,
-  rek. nr 13/1983 angående distribution av videogram med nordiska TV- 

program och filmer,
-  otaliga rekom m endationer angående ökat nordiskt radio- och TV-sam- 

arbete, t. ex. rek. nr 1/1986 angående sam arbete via Tele-X,
-  rek. nr 2/1986 angående handlingsplan för det nordiska kultursam arbe

tet.
Vidare har N ordiska rådet avgivit rekom m endationer som indirekt ger 

uttryck för samma strävanden.
Därtill kommer prioriteringar framförda i andra sammanhang av N ordis

ka rådet eller dess kulturutskott såsom den gästspelsutväxling som för-



1788 B 83/k: Bilaga 3

medlas av Nordiska teaterkom m ittén samt distribution och marknadsfö
ring av nordisk film (yttrande nr 1/1986 p. 2).

Ytterligare har kulturutskottet framlagt önskemål om förslag till en poli
tisk lösning av de upphovsrättsliga och ekonom iska problem som är för
bundna med distribution av videogram i större omfattning (PM om aktuella 
frågor i nordiskt kultursam arbete av 2.9.1986).

N ordiska ministerrådet åter har i riktlinjerna för arbetet med den ovan 
nämnda rekom m endationen om en handlingsplan för det nordiska kultur
sam arbetet (rek. nr 2/1986) efterlyst en redogörelse för sådana nationella 
rättsregler som hindrar eller försvårar en realisering av den kommande 
handlingsplanens mål.

1.2 Kartläggningen

Med utgångspunkt i rek. nr 2/1986 har genomförts en kartläggning med 
mottot ” Norden utan gränser” i syfte att främja strävandena att skapa en 
hemmamarknad för nordiska kulturyttringar inom om rådena teater, bild
konst, litteratur, musik, film, radio och TV och andra elektroniska medier 
samt annan kulturell verksamhet.

Det om edelbara syftet med kartläggningen är att definiera sådana förhål
landen av juridisk, ekonom isk, praktisk eller annan karaktär som förhind
rar eller försvårar utvecklingen av Norden som kulturell hemmamarknad.

Utredningsman har varit Kristian Slotte, lektor vid Svenska handelshög
skolan i Helsingfors, tidigare sekreterare i Nordiska rådets kulturutskott.

Kartläggningen har genomförts i huvudsak under tiden jan u a ri-m ars  
1987 i form av muntliga intervjuer i Danmark, Finland, Island, Norge och 
Sverige, företrädesvis i huvudstäderna. Skriftlig kontakt har tagits med 
självstyrelsem yndigheterna på Färöarna, Grönland och Åland samt med 
Nordiska sam erådet. Sammanlagt har ca 120 personer intervjuats, som 
från nordisk synpunkt kan anses vara centralt placerade inom resp. kultur
område. Vid val av intervjuade har utredningsmannen biståtts av resp. 
lands undervisningsdepartem ent/kulturråd. Därtill har ett otal andra kon
takter utnyttjats.

Fördelen med intervjuer är möjligheten att vid behov utvidga och fördju
pa frågeställningarna. Den fria intervjuformen är under gynnsamma förhål
landen ägnad att befordra öppenheten, vilket självfallet är till fördel vid 
diskussion av om ständigheter som av en eller annan orsak eventuellt kan 
uppfattas som grannlaga, i synnerhet som de intervjuade förblir anonyma. 
Därtill kommer att intervjuformen inneburit tidsinbesparingar, vilket varit 
av stor betydelse med hänsyn till den tid som stått till kartläggningens 
förfogande.

Nackdelen med den valda arbetsformen är givetvis risken att intervjuer
na av en eller annan orsak ” m isslyckas” och att ersättande intervjuer av 
tids- eller andra skäl inte kan åstadkom m as. Inte heller finns det någon 
garanti för att valet av intervjuade, alla ansträngningar till trots, är heltäc-
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kande. Det kan  alltså i bakgrundsm aterialet för kartläggningen finnas luc
kor som minskar dess värde.

Kartläggningen utm ynnar, där så har befunnits möjligt, i förslag till 
undanröjande av konstaterade hinder, till åtgärder av administrativ art, till 
ekonom iska stödåtgärder eller till åtgärder av annan art.

2 Sammanfattning

I anslutning till N ordiska rådets rekomm endation nr 2/1986 angående en 
handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet har N ordiska m inisterrå
det låtit företa en kartläggning av hinder för strävandena att göra Norden 
till en kulturell hem mam arknad.

I den företagna kartläggningen (Bilaga 6 till handlingsplanen) redovisas 
för följande huvudtyper av hinder (p. 1 —5) samt framläggs vissa förslag till 
utvidgning av kultursam arbetet (p. 6):

1. Brist på ekonom iska resurser att göra kulturyttringarna synliga i de 
nordiska grannländerna.

2. Bristande språkförståelse utgör hinder för att ta del av kulturyttringar 
från de nordiska grannländerna och att delta i nordiskt (kultur)samarbete 
som givande och tagande part.

Brister i språkförståelsen får lätt negativa konsekvenser för den allmän
na kännedomen om grannländerna, vilket i sin tur kan leda till likgiltiga 
eller negativa attityder till ifrågavarande länder.

3. Höga rese- och inkvarteringskostnader utgör en belastning för alla 
involverade parter inom alla kulturom råden och på alla plan, dock så att 
periferierna relativt sett drabbas hårdast.

4. Fiskala och byråkratiska hinder såsom oenhetlighet och långsamhet i 
tillämpningen av m oms/oms-bestämm elser vid införsel av konstverk och 
andra föremål för utställningsändamål, litteratur, videogram etc.

5. H inder i själva kultursam arbetets organisation.
6. Förslag till utvidgning av kultursam arbetet.
Även om dessa typer av hinder för berörda parter är högst konkreta skall 

de dock inte tillmätas avgörande betydelse i så måtto att de skulle omöjlig
göra samarbete. Därom vittnar tydligast det vidsträckta samarbete som 
bedrivs inom alla kulturom råden mellan de nordiska länderna på såväl 
officiellt som inofficiellt plan.

De skall därem ot ses som hinder för att ytterligare utvidga kultursam ar
betet och att förverkliga strävandena att göra Norden till en kulturell 
hemmamarknad. Hindren får därför anses vara allvarliga nog.

Kartläggningen visar vidare TV:s stora betydelse som det medium som 
effektivast öppnar vägen till och skapar förståelse för de nordiska grann
ländernas kultur. D etta framgår explicit t. ex. av avsnitten om litteratur 
(3.3) och film (3.5). TV:s stora betydelse för ökad språkförståelse åter 
framgår t. ex. av avsnittet om teatergästspel (3.1).
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Själva kartläggningen utm ynnar, där så har befunnits möjligt, i förslag 
till undanröjande av konstaterade hinder, till åtgärder av administrativ art, 
till ekonom iska stödåtgärder eller till åtgärder av annat slag. Därtill fram
läggs vissa förslag till utvidgning av samarbetet.

I denna sammanfattning tar utredningsmannen fasta på sådana förslag 
som av olika orsaker synes angelägnast med hänsyn till syftet med kart
läggningen, nämligen att m edverka till att göra Norden till en kulturell 
hemmamarknad. Dessa är alltså att uppfatta som prioriterade. För övriga 
förslag hänvisas till resp. avsnitt av kartläggningen.

2.1 B ristande ekonomiska resurser

I det nu föreliggande förslaget till handlingsplan för det nordiska kultur
sam arbetet, allmänkultur, som framläggs av den därtill tillsatta särskilda 
arbetsgruppen (till vilken kartläggningen varit knuten) ingår konkreta för
slag till ökad medelstilldelning över Nordiska ministerrådets budget till 
vissa sam arbetsom råden. Några förslag av den arten upptas därför inte i 
denna sammanfattning, bortsett från ett förslag om utbyggnad av möjlighe
terna att stöda bilateralt samarbete (Se 3.10, p. 1).

Förslagen till ökad medelstilldelning läggs fram i avsnitt 5 i förslaget till 
handlingsplan.

2.2 Bristande språkförståelse

Bristande språkförståelse utgör hinder för att ta del av kulturyttringar 
från de nordiska grannländerna och att delta i nordiskt (kultur)samarbete 
som givande och tagande part.

Brister i språkförståelsen kan ha negativa konsekvenser för den allmän
na kännedomen om grannländerna, vilket i sin tur lätt kan leda till likgiltig
het inför dessa eller rentav till negativa attityder.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådets handlingsprogram för förbättrad språkför
ståelse i Norden (rek. nr 12/1977) ges ökad tyngd. (Se 3.13)

2. N ordiska m inisterrådet intar särskilda anslag på sin budget för tolk
tjänster i det nordiska sam arbetet. (Se 3.13)

3. N ordiska ministerrådet intar särskilda anslag på sin budget för utbild
ning av tolkar för det nordiska sam arbetet. (Se 3.13)

4. Radiobolagen låter i allt större omfattning intervjuer o. a. 1. inslag på 
ett grannlandsspråk gå ut i etern in extenso på resp. språk utan att tona ned 
dessa till förmån för översättning eller referat. (Se 3.6.1)

5. TV-bolagen i Danmark, Norge och Sverige inför i försökssyfte egen- 
språkstextning sålunda att grannlandsprogram och intervjuer från dessa 
länder textas på danska, norska och svenska i stället för att översättas. (Se 
3.6.2)

6. Nordiska turistrådet uppmärksamgör turistorganisationerna på de



1791B 83/k: Bilaga 3

nordiska språkens stora betydelse såväl direkt som indirekt för turismen 
inom Norden. (Se 3.14)

2.3 Höga re se- och inkvarterings kostnader

Höga rese- och inkvarteringskostnader i N orden utgör en belastning för 
alla parter på alla kulturom råden och på alla plan. Samtidigt är det fullkom
ligt klart att periferierna relativt sett drabbas hårdast.

Den företagna kartläggningen visar otvetydigt att ett av de största hind
ren för framför allt Island, Färöarna och Grönland att påjäm bördig fot med 
de övriga länderna och självstyrande om rådena delta i sam arbetet är just 
de höga rese- och inkvarteringskostnaderna. D etta är så mycket allvarliga
re som bristande ekonom iska möjligheter till deltagande är ägnat att mins
ka intresset för själva sam arbetet, givetvis till skada för idén om det 
nordiska sam arbetet som ett sam arbete mellan alla nordiska länder och 
självstyrande områden.

Höga kostnader eventuellt i förening med språksvårigheter blir effektiva 
spärrar för en utvidgning av det nordiska (kultur)sam arbetet, samtidigt 
som detta löper risk att snedvridas genom uttunning i periferierna och 
koncentration i centrum.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om lindring av charterbestäm m elserna för trafik inom 
Norden. (Se 3.14)

2.4 Fiskala och byråkratiska hinder

Fiskala och byråkratiska hinder såsom långsam och/eller oenhetlig 
tillämpning av t. ex. moms/oms-bestämm elser utgör besvärande hinder för 
kulturutbytet mellan de nordiska länderna. Särskilt u tsatta områden är 
bildkonst, litteratur, film, video etc.

Ett annat exempel på hinder av denna typ är källskattesystem et vid olika 
typer av artistfram trädanden.

Såsom ovan har framhållits är dylika hinder till besvär för berörda 
parter, samtidigt som de innebär ökade kostnader. D essbättre har hindren 
dock inte omöjliggjort kulturutbyte mellan länderna, vilket det vidsträckta 
sam arbetet på kulturom rådet är bevis på.

Men om kultursam arbetet skall kunna utvidgas ytterligare, om strävan
dena att göra N orden till en kulturell hem mam arknad skall kunna förverk
ligas, måste de fiskala och byråkratiska hindren undanröjas.

Sedan 1954 råder det fri arbetsm arknad i Norden. M edborgarna kan röra 
sig fritt över gränserna för att arbeta i annat nordiskt land. Men det är ännu 
inte möjligt för m edborgarna att därvid fritt ta med sig arbetsredskapen, 
t. ex. filmkameror, eller resultatet av sitt arbete, t. ex. konsthantverk eller 
videogram. Sådant påläggs vid gränsöverskridningen tull, moms etc. Det
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är en procedur som dessutom är oerhört tidsödande i synnerhet jäm fört 
med den passkontroll som upprätthålls vid inresa i och utresa ur Norden.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till Finlands regering med be
gäran om avlägsnande av kravet på garantideposition vid tillfällig införsel 
av t. ex. museiägda konstverk för utställningsändamål. (Se 3.2)

2. Nordiska m inisterrådet arbetar för att på internationellt plan åstad
komma ändringar i tullnom enklaturen, så att de olika kategorierna av 
konst behandlas på lika grunder. (Se 3.2)

3. Nordiska ministerrådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege
ringar att samfällt vidta åtgärder för att minska portokostnaderna, genom 
att inom N orden återinföra ett särskilt trycksaksporto. (Se 3.3)

4. N ordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om revidering av källskattesystem en vid olika typer av 
artistfram trädanden (Se 3.4)

5. Å ldersgränserna för film i de nordiska länderna harm oniseras, för att 
underlätta framför allt utväxlingen av barn- och ungdomsfilm mellan län
derna. (Se 3.5)

6. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till Finlands och Sveriges rege
ringar med begäran om avlägsnande av kravet på omcensurering av i det 
andra landet redan censurerade filmer avsedda att visas i främ sta rummet 
för finlandssvenskar resp. sverigefinnar och ersättande av gransknings- 
plikten med anmälningsplikt. (Se 3.5)

7. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att skapa ett slags ATA-carnet-system, varigenom 
nordisk samproduktion av film, video etc. befrias från tull o .a . 1. avgifter 
vid lån eller medtagande av utrustning och framkallning av film över 
gränserna mellan de nordiska länderna. (Se 3.5)

8. Nordvisionstarifferna ses över. (Se 3.6.2)
9. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege

ringar med begäran om att televerken sänker avgiften för användning av 
s. k. radioledning. (Se 3.6.1)

Nordiska m inisterrådet företar en undersökning av möjligheterna att 
sänka avgiften för användning av satellitförbindelser mellan Island, F är
öarna, Grönland och det övriga Norden. (Se 3.6.2)

10. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om harmonisering av principerna för förmedling 
av grannlandsprogram i kabelnät, sålunda att sådana program omfattas av 
den s. k. Must carry-principen. (Se 3.7)

11. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om att ingå överenskommelse om en gemensam 
ordning för fjärrlån av videogram över gränserna mellan olika typer av 
bildningsorgan, utan tull- o. a. 1. form aliteter i linje med vad som gäller för 
fjärrlån av litteratur. (Se 3.8)
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12. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om att ingå överenskom m else om en gemensam 
ordning för porto-, tull- och moms/omsfri distribution av videogram för 
hörselskadade över gränserna mellan de nordiska länderna, samt att däref
ter sam arbeta om att utvidga den till att gälla även internationellt. (Se 3.8)

13. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om att avlägsna eventuella hinder för att bevilja 
folkrörelser stöd för aktiviteter i annat nordiskt land. (Se 3.9)

14. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas 
regeringar med begäran om harmonisering av bestäm melserna om bussars 
axeltryck. (Se 3.14)

2.5 Hinder i själva kultursamarbetets organisation

Det är uppenbart att det i kultursam arbetets organisation förekommer 
bestäm m elser av olika slag, som tillkommit i vällovligt syfte, men som vid 
tillämpningen blir prohibitiva på ett eller annat sätt. Detta behöver inte 
leda till oöverstigliga hinder, men betyder i alla fall svårigheter, som bör 
kunna undanröjas.

Förslag:

1. Adm inistrationen av den nordiska utväxlingen av teatergästspel för
enklas i syfte att minska adm inistrationskostnaderna och försnabba be
handlingen. (Se 3.1)

2. Nordiska m inisterrådets sekretariat ges i uppdrag att utarbeta en 
förteckning över utställningsarrangörer och utställningslokaler i de nordis
ka länderna. (Se 3.1)

3. Nordiska ministerrådet företar en översyn av statuterna för kommit
tén för översättning av grannlandslitteratur, så att kommittén ges rätt att 
själv ta initiativ till översättningar, och att rätten att söka stöd för översätt
ningar utvidgas till att gälla också andra än förlag. (Se 3.3)

4. Nordiska rådet och Nordiska m inisterrådet företar en översyn av 
rutinerna för nomineringen till och utdelningen av Nordiska rådets littera
turpris, så att hela proceduren blir mer lockande för massmedierna och den 
litteraturintresserade allmänheten. (Se 3.3)

5. N ordiska rådet och N ordiska ministerrådet företar en översyn av 
musikprisinstitutionen, så att det skapas möjligheter att ge produktions
sted för inspelning av fonogram med verk som erhållit musikpriset, samt 
en översyn av rutinerna för nomineringen till och utdelningen av Nordiska 
rådets musikpris, så att hela proceduren blir mer lockande för m assmedier
na och den m usikintresserade allmänheten. (Se 3.4)

6. Nordiska ministerrådet företar en översyn av reglerna för bevillning 
av stöd till sam arbete mellan folkrörelser. (Se 3.9)

7. Nordiska ministerrådet företar en uppluckring av reglerna för bevill
ning av medel till bilaterala projekt ur Nordiska ministerrådets disposi- 

57 -17-336 Nordiska rådet
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tionsmedel och andra stödordningar, så att projekt av stort nordiskt intres
se kan stödas, (se 3.10)

8. N ordiska kulturfonden företar en uppluckring av reglerna för bevill
ning av medel till bilaterala projekt, så att projekt av stort nordiskt intresse 
kan stödas. (Se 3.10)

9. Nordiska m inisterrådets sekretariat ges i uppdrag att utarbeta och 
ajourhålla en förteckning avsedd för den stora allmänheten över existeran
de fonder och andra stödordningar för nordiskt kultursam arbete, som ges 
spridning via resp. anslagsbeviljande organ och som alltid omnämns i de 
olika organens annonsering. (Se 3.10)

10. N ordiska ministerrådet uppför regionalt kultursamarbete på listan 
över tyngdpunktsom råden inom det regionalpolitiska sam arbetet. (Se 3.11)

11. N ordiska ministerrådet prioriterar i turistsam arbetet kultur- och 
ungdomsturism. (se 3.14)

2.6 Förslag till utvidgning av kultursamarbetet

1 samband med den företagna kartläggningen har även framkommit 
tankar och idéer, av vilka en del kan tjäna som underlag till åtgärder för 
utvidgning av det nordiska kultursam arbetet i enlighet med det aktuella 
syftet att göra Norden till en kulturell hemmamarknad.

Förslag:

1. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att skapa/bygga ut möjligheter(na) att stöda bilate
rala sam arbetsprojekt mellan de nordiska länderna/självstyrande om råde
na, genom att i förekommande fall på statsbudgeterna uppta särskilda 
anslag för dylika ändamål. (Se 3.10)

2. Nordiska m inisterrådet ställer medel till förfogande för att i experi
mentsyfte genomföra ett projekt med en nordisk teater. (Se 3.1)

3. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att nordisk film noteras särskilt i de offentliga 
stödordningarna för film samt att de offentliga stödordningarna för import 
av utomnordisk kvalitetsfilm samordnas. (Se 3.5)

4. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att överväga huruvida kulturstödordningarna (inte 
blott stödordningarna för film; jfr ovan) kan ses i ett nordiskt perspektiv.

Nordiska ministerrådet företar en kartläggning av problem och möjlighe
ter på detta fält. (Se 3.12)

5. De nordiska TV-bolagen visar fler nordiska filmer än vad som nu är 
fallet, för att hos publiken befästa intresset för nordisk film och Norden. 
(Se 3.6.2)

6. De nordiska radio- och TV-bolagen utvidgar nätet av korresponden
ter i de nordiska grannländerna och försöker därvid tillfredsställa behovet 
av kulturbevakning. (Se 3.6.1 och 3.6.2)
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3 Beskrivning av hinder för strävandena att göra Norden till en kulturell 
hemmamarknad

3.1 Teater

Nordiska teaterkommittén

Nordiska teaterkom m ittén har till uppgift att främja nordiskt teater
samarbete genom att bevilja bidrag till och initiera nordisk gästspelsutväx- 
ling. Kommittén skall därtill planlägga och genomföra nordisk vidareut
bildning i form av sem inarier och kurser för alla yrkesgrupper inom profes
sionell teater. Hela verksam heten skall bedrivas i samarbete med de pro
fessionella teatrarnas institutioner och fackliga organisationer i de nordis
ka länderna.

Den nuvarande organisationen stammar från 1977, då de två tidigare 
kom m ittéerna på om rådet, gästspelskommittén och den s. k. Vasakommit- 
tén slogs samman och benämndes N ordiska teaterkom m ittén. Teaterkom 
mittén uppfördes som perm anent post på den nordiska kulturbudgeten 
1982. Anslaget till kommittén uppgår på budgeten 1987 till 3,9 milj. DKK.

Gästspelsutväxling

Det största hindret för ett ökat teatersam arbete i den nordiska teater
kommitténs regi är otillräckliga anslag. Antalet gästspel som har kunnat 
stödjas uppgår årligen till omkring 30 st. Det har därvid varit fråga om 
delfinansiering av företrädesvis små och m edelstora föreställningar av ofta 
fria grupper och ensembler. Möjligheterna att stödja stora gästspel av 
institutionsteatrar har varit små, i praktiken obefintliga p. g. a. höga avtals- 
baserade kostnader. Som exempel kan nämnas att de tillbudsstående gäst
spelen skulle förslå till finansiering av m åhända fyra (4) stora gästspel.

Som exempel kan nämnas att Nationalteatern i Reykjavik har intresse av 
att ta emot ett gästspel av Dramatiska teatern i Stockholm med Laxness’ 
"Ö n i havet” . G ästspelet skulle kosta ca 500000 SEK och skulle kunna 
finansieras med biljettintäkter, förutsatt att föreställningen gavs fyra 
gånger för fulla hus (660 pers.).

Gästspelet genomfördes i slutet av april 1987 utan stöd av Nordiska 
teaterkom m ittén, men med isländska undervisningsministeriet som garant. 
Tre föreställningar gavs med en medelbeläggning på 75 -8 0 % . Biljettpri
serna låg på 2 000 IKR (ca 340 SEK) mot normalt 500 1KR. Gästspelet 
beskrivs som mycket lyckat. Generella slutsatser av detta anses dock inte 
kunna dras, eftersom det är fråga om en Laxness-pjäs och att författarens 
85-års dag inföll samtidigt.

Teaterkom m ittén ställer sig själv tvivlande till värdet av att i så stor 
utsträckning som blivit fallet stöda små föreställningar. Motiveringen här
för är att sådana föreställningar rimligtvis kan antas ha för liten genom- 
slagskraft och därför inte når en större publik, givetvis med undantag. 
Detta innebär att nordiska teaterföreställningar inte ” syns” i grannländer-
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na och att ändamålet med denna del av verksamheten således knappast 
kan anses fyllas annat än delvis. Teaterkomm ittén har mot bakgrund härav 
planer på att försöka koppla samman gästspelen t. ex. med olika slag av 
festivaler för att därigenom trygga dem ett större publikunderlag.

Fort- och vidareutbildning

Behovet av fort- och vidareutbildning på teaterom rådet i de enskilda 
nordiska länderna är inte särskilt väl tillgodosett, på något undantag när. 
Syftet är därför att på nordiskt plan kom plettera den grundutbildning som 
givits för att genom sam arbete spara resurser. Eftersom det saknas fort- 
och vidareutbildning på nationellt plan, har det självfallet varit ett stort 
behov av nordiska kurser och seminarier. Behovet har varit vida större än 
vad som varit möjligt att med tillbudsstående medel tillfredsställa. Det har 
även varit omöjligt att följa upp anordnade kurser och seminarier, vilket 
uppfattats som särskilt problematiskt.

Exempel på kurser som varit av mycket stor betydelse för ifrågavarande 
områdes utveckling är ett seminarium för dockteaterarbetare och ett semi
narium för sam eteater, som lett till etablering av en norsk sam eteater, i 
vilken Sverige och Finland skall delta.

Organisation

Även tillsättningsproceduren anses ha inneburit problem. Kommittén 
tillsätts av Nordiska m inisterrådet på förslag av de nationella teaterunio
nerna och resp. ministerier för en period av fyra år. En så vid sam m ansätt
ning som möjligt skall eftersträvas, så att kommittén får kompetens både i 
fråga om gästspel och utbildning. D etta anses inte till alla delar ha upp
nåtts, i det att kommittén oftast kommit att bestå av teaterchefer, dram a
turger/instruktörer, regissörer och skådespelare, vilket anses vara alltför 
ensidigt.

Nomineringsproceduren på nationellt plan varierar, vilket tidvis skapat 
osäkerhet i förhållande mellan kommittén och de nationella teaterunioner
na. Det vore därför bättre att resp. ministerium för Nordiska ministerrådet 
föreslog blott sådana kandidater som nominerats av den nationella teater
unionen.

Det anses inte vara till fördel för verksamheten att mandatperioden 
börjar i januari, men att kommittén tillsätts först någon månad senare. Den 
nuvarande tillsättningsproceduren anses inte heller ge tillräckliga garantier 
mot en ännu ensidigare sammansättning än vad som hittills varit fallet.

1 enlighet med sin långtidsplan önskar Nordiska teaterkom m ittén i fråga 
om organisationen ändra på förhållandet mellan kommittén och dess sekre
tariat i så måtto att sekretariatet påförs mera beslutande ansvar. Detta 
skulle minska behovet av möten i kommittén och göra dess arbete mindre 
kostnadskrävande, varigenom medel för den avsedda egentliga verksam 
heten skulle frigöras.
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Med en medelstilldelning av nuvarande storleksordning anses strävan
dena till ökat nordiskt teatersam arbete vara i hög grad illusoriska, samti
digt som själva existensen av ett organ som N ordiska teaterkom m ittén blir 
ett alibi för underlåtenheten att göra mera för detta samarbete.

De sökandefrister, sammanlagt tre st., som den nordiska teaterkom m it
tén tillämpat har i vissa fall inneburit problem för de sökande. Beslutspro
cessen tar med detta system i teorin fyra månader, men kan i ogynnsamma 
fall lätt förlängas till det dubbla. Detta kan innebära att då ett eventuellt 
positivt beslut äntligen kommer, den aktuella pjäsen redan har utgått ur 
repertoaren eller teaterensem blen upplösts.

Ett annat problem utgörs av att teaterkom m ittén av budgettekniska skäl 
inte kunnat göra verksam heten särskilt långsiktig, t. ex. planera kurs- och 
sem inarieverksam heten på mer än ett års sikt.

Problemen är bekanta för teaterkom m ittén.

Bilateral gästspelsutväxling

Ett även från andra områden bekant problem är begränsningarna med 
hänsyn till antalet deltagande länder/parter. Bilaterala projekt kan inte 
påräkna stöd av den nordiska teaterkom m ittén. (Jfr. 3.10)

Möjligheterna att finansiera bilaterala gästspel varierar från land till 
land. Som exempel kan nämnas att det förefaller lättare att från Danmark 
ordna med gästspel till något EG-land eller sådant land med vilket kul
turavtal ingåtts, än till något nordiskt land.

Statens kulturråd i Sverige avslår konsekvent ansökningar om stöd för 
teatergästspel i nordiskt land och hänvisar dessa till Nordiska teaterkom 
mittén. Däremot har kulturrådet ett särskilt anslag på 1,2 milj. SEK (1987) 
för finländsk teater i Sverige. Ett ibland sviktande publikunderlag har 
inneburit problem. Om å andra sidan gästspelet bestått av en turnérbar 
pjäs, har sådana problem inte uppkommit.

Intresse fö r  gästspel

Det spontana intresset för gästspel från de nordiska grannländerna vari
erar i hög grad. I många fall m otsvarar variationerna det m önster som 
kulturvägarna i Norden bildar.

Det finns ett större intresse för gästspel mellan de tre ” centrala” länder
na Danmark, Norge och Sverige, än mellan dessa och de två ” perifera” 
länderna Finland och Island. Men teater pä danska och nynorska är svår
förståelig i Sverige, även om hög konstnärlig kvalitet ofta kompenserar 
brister i språkförståelsen. Svenska gästspel i Norge synes inte drabbas av 
några större problem orsakade av bristande språkförståelse, vilket förkla
ras av intresset för svensk TV.

Av språkliga skäl väcker nordiska gästspel inte å priori intresse i det 
finskspråkiga Finland, med undantag av ” kända” gästspel, i synnerhet 
från Sverige. Det anses finnas intresse för finsk teater i Sverige, måhända
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även i Norge och på Island, men knappast i Danmark ens i den utsträck
ningen. som i de två sistnämnda länderna.

Man hävdar också att "periferin” hyser större intresse för sitt kulturarv 
och därmed för grannländerna än "cen trum ” , som i stället mera intres
serar sig för internationella strömningar. Vidare anses "cen trum " präglas 
av en viss historielöshet, vilket skulle minska intresset för de nordiska 
grannländerna.

E tt problem för sig, gemensamt för alla länder är att vissa pjäser som 
visats i TV i grannlandet, där uppfattats som "problem pjäser” , vilket kan 
komma att verka hämmande på intresset att på scen se en gästföreställning 
från just detta land.

Därtill kommer att många i alla länders TV-program vanliga angloameri
kanska, enkom för TV skrivna pjäser och serier ofta har en enkel och 
stereotyp estetik. Detta anses i det långa loppet fjärma från teaterns 
estetik, sådan den tar sig uttryck på scenen, det må vara fråga om aldrig så 
god teater i sig. I m otsats till vad som är fallet i en ” fartfylld” angloameri
kansk pjäs eller ett avsnitt av en serie, anses det inte ” hända” någonting i 
t. ex. en nordisk pjäs, som därför blir ” ointressant” .

Ett hinder utgörs av den anspråkslösa, ofta obefintliga bevakningen av 
kulturlivet inkl. teatern i de nordiska grannländerna. Några lysande undan
tag förmår inte rucka det allmänna intrycket. Radio och TV liksom många 
tidningar har korrespondenter i huvudstäderna, men dessa synes vara 
valda för att i första hand bevaka det allmänna (politiska) skeendet i 
grannlandet, varvid kulturlivet inte ges den uppmärksamhet det skulle 
förtjäna.

Som exempel på detta kan nämnas att av vårsäsongens (1987) 15 teater
produkter i Reykjavik hela 10 utgörs av nyskrivna inhemska pjäser, som 
väckt stort intresse. Detta faktum har inte noterats i de övriga nordiska 
länderna än mindre kommenterats.

Inte heller den på initiativ av Nordiska teaterunionen och med stöd av 
Nordiska kulturfonden utgivna antologin med översättningar av finsk och 
isländsk dramatik "D ram at — en spegel" noterades av kulturbevakningen 
den gången den utkom i början av 1980-talet. Därtill kom att antologin 
prissattes till 150 SEK, vilket medverkade till att den inte fick någon 
särskilt stor spridning.

Teatrarnas gästspelsanslag

De enskilda teatrarnas ekonom iska möjligheter att sända eller ta emot 
gästspel varierar självfallet i hög grad. Skillnaderna har inte i någon näm n
värd grad kunnat kom penseras i Nordiska teaterkom m itténs bevillningar, 
vilket lett till snedvridningar. E tt annat problem av liknande art är att inte 
ens de stora teatrarna synes ha öronm ärkta medel för gästspel som tagande 
och givande part. Det kan nämligen för en teater innebära stora ekonom is
ka uppoffringar att ta emot ett gästspel i form overtidskostnader för upp-
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sättningen etc., samtidigt som teatern går miste om repetitions- och speltid 
för den egna repertoaren med uteblivna biljettintäkter som följd (i det fall 
att biljettintäkterna för gästspelet tillfaller den gästande teatern).

En nordisk teater

Man är i teaterkretsar i de nordiska länderna övertygad om vikten av att 
teaterpubliken konfronteras med kulturella o. a. skillnader mellan länderna 
genom just teatergästspel. Samtidigt är man medveten om de ovan relate
rade blockeringarna, som försvårar gästspelsutvecklingen. Mot den bak
grunden har tanken väckts att etablera en regelbundet återkommande 
nordisk teater, enkom sam m ansatt av bästa tillbudsstående krafter för en 
särskild pjäs. Teatern skulle verka i ca tre m ånader åt gången, varav två 
skulle åtgå till förberedelser och repetitioner och en för själva turnén. Hela 
projektet har beräknats kosta ca 2 milj. NOK.

Am atörteater

För sam arbetet mellan am atörteaterorganisationerna i Norden beviljas 
Nordiska am atörteaterrådet (NAR) ett anslag, som i 1987 års budget upp
går till 500 000 DKK. 1 rådets regi bedrivs kursverksam het, gästspels
utväxling och anordnas am atörteaterfestivaler.

Trots att am atörteatersam arbetet har vissa beröringspunkter med det 
samarbete som bedrivs i regi av N ordiska teaterkom m ittén, är det dock av 
vikt att dessa båda kategorier hålls klart åtskilda. A m atörteatersam arbetet 
bör definitionsmässigt hänföras till sam arbete inom folklig kultur och jäm 
ställas med det samarbete som bedrivs inom t. ex. folkdans och -musik.

Det är skäl att understryka att "am atörism ” och "professionalism ” inte 
får ställas mot varandra t. ex. i budgetsammanhang. Det råder enighet om 
att det folkliga elementet i det nordiska sam arbetet är en av grundpelarna 
för detta. Men det får på inga villkor innebära att sam arbetet om det 
konstnärligt högtstående spelas ut mot am atörsam arbetet. Detta vore 
ödesdigert i en tid då den nationella kulturen i alla nordiska länder är utsatt 
för en massiv, framförallt angloamerikansk kulturpåverkan.

Förslag:

1. Nordiska m inisterrådet ökar anslaget till gästspelsutväxling väsent-

2. Adm inistrationen av gästspelsutväxlingen om organiseras och effekti
viseras.

3. Ett projekt med en särskild nordisk teater genomförs i experimentsyf-
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3.2 Bildkonst (o. o. konst)

Utredningen ”Toll- og m erverdiavgiftsbestemmelser ved transport av 
billedkunst mellom de nordiske lande” av Lars Brandstrup, 1982

Problemen vid överföring av konstutställningar från ett nordiskt land till 
ett annat utreddes 1982 av Lars Brandstrup, chef för Galleri F-15 i Moss i 
Norge, på uppdrag av N ordiska m inisterrådets sekretariat för nordiskt 
kulturellt samarbete.

Införsel av konstverk till de nordiska länderna är enligt gällande bestäm 
melser tullfri. Detta gäller dock endast bildkonst i ” traditionell” mening 
och inte t. ex. textilkonst, som kan hänföras till konstverk, design etc., som 
är tullpliktig.

Konstverk är även befriade from moms/oms (fr. o. m. 1987 också i 
Finland; jfr  nedan) om de tillhör konstnären eller dennes dödsbo. När ett 
konstverk införs i landet av konstnären själv eller dennes ombud, skall 
varken tull eller moms/oms behöva betalas. Äganderättsförhållandet skall 
därvid styrkas.

K onsthantverk därem ot är såväl tull- som momspliktigt, utan att det 
enligt utredningen finns klara bestäm m elser om vad som skall betraktas 
som fri bildkonst eller som brukskonst.

Vid införsel av konstverk som tillhör m uséer eller privata konstsamlare 
uppbärs moms enligt huvudregeln vid gränserna. Om verk införs temporärt 
för en utställning kan en särskild licens erhållas, som ger tull- och momsfri- 
het för verk och rekvisita mot att säkerhet ställs t. ex. i form av s. k. ATA- 
carnet. Förfarandet baserar sig på 1961 års tullkonvention, som godkänts 
av samtliga nordiska länder.

I Finland åter avkrävs en garantideposition motsvarande omsättnings
skattens värde (ca 20%) enligt där gällande bestäm m elser vid införsel av 
konstverk tillhöriga andra än konstnären själv (t. ex. muséer).

Bestämmelserna är till synes entydiga, men visar sig svåra att tillämpa 
både för transportörerna och för tullpersonalen. Detta anses bero på att 
definitionen av konst i tullnomenklaturen är snäv och föråldrad, vilket 
drabbar verk t. ex. i textil, och överhuvudtaget verk utförda i sådana 
material eller sådana tekniker som inte nämns i nomenklaturen. Vidare 
synes det brista i informationen till de enskilda tulltjänstem ännen om 
bestäm melsernas innebörd, vilket leder till strängare, ofta helt oriktiga 
tolkningar.

Utlåtanden om utredningen inhämtades därefter av en rad konstorgani
sationer i de nordiska länderna.

I februari 1983 tillställde kultursekretariatet hela materialet, utredningen 
inkl. uttalandena, de nationella kultur- och undervisningsdepartementen 
för åtgärder. Sekretariatet bad departem enten genom kontakter med skat
te- och tullmyndigheterna så snabbt som möjligt försöka lösa de praktiska 
problem som dessas behandling av området förorsakade. Därefter skulle
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det bli fråga om att ändra nom enklaturen, sålunda att enskilda kategorier 
av konst behandlades på lika grunder.

Sedan de enskilda ländernas myndigheter övervägt vad som kunde göras 
på nationellt plan för lösning av problem en, skulle inom kultursekretariatet 
övervägas huruvida frågan skulle tas upp till behandling på nordiskt plan.

I början av 1984 hade svaren inkommit till kultursekretariatet, bl. a. från 
de centrala tullmyndigheterna i Finland, Norge och Sverige. Dessa förefal
ler m edvetna om att de gällande bestäm m elserna är svårtillämpade och de 
förklarar sig även beredda att medverka till att sprida information på fältet. 
Däremot anser de att en förändring av tullnomenklaturen skulle bli kompli
cerad, eftersom en sådan i hög grad är bunden av internationella överens
kommelser.

Vilka ytterligare åtgärder som därefter eventuellt har vidtagits på natio
nellt myndighetsplan är inte bekant. Frågan slutbehandlas för närvarande i 
de officiella nordiska sam arbetsorganen.

Situationen i dag

Kartläggningen visar att situationen i dag i stort sett är oförändrad. De 
problem som redovisas i Brandstrups utredning utgör fortfarande hinder 
för ett utvidgat utställningsutbyte mellan de nordiska länderna.

Situationen har förbättrats för Finlands del, i det att det inte längre 
uppbärs om sättningsskatt eller avkrävs garantideposition av utländska 
konstnärer som för in sina konstverk i landet.

Men särskild uppm ärksam het tilldrar sig fortfarande det faktum att 
Finland uppbär om sättningsskatt eller avkräver motsvarande garantidepo
sition (20% av värdet) vid införsel av konstverk tillhöriga andra än konst
nären, t. ex. muséer. Garanti kan ställas till förfogande t. ex. av bank mot 
erläggande av ränta, vilken för närvarande i sådana sammanhang uppgår 
till omkr. 20% . Det säger sig självt att nordisk utställningsverksam het i 
Finland på grund härav såväl fördyras som försvåras. De kostnader för 
garantidepositionerna som t. ex. N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg haft 
under sin verksam het hittills är ansenliga.

Även om system et med ATA-carnet anses fungera tillfredsställande i 
princip, innebär det dock i praktiken betydande praktiska problem och 
besvärligheter för den som söker carneten. Av detta följer att etablerade, 
av tullmyndigheterna kända utställningsarrangörer med möjlighet att anlita 
särskilda speditörers tjänster relativt sett drabbas lindrigare, än små och 
med import av utställningar ovana utställningsarrangörer, vilka verkar på 
sådana orter som från centralt håll verkar avlägsna. Också konstnärerna 
drabbas.

Det som är rutin för tullen på Fornebu, är det inte nödvändigtvis för 
tullen i Ålesund. Att transportera en utställning över H e ls in g ø r-Helsing
borg kan från klareringssynpunkt vara lättare än över D ragør—Limhamn. 
Det har inte varit problem fritt för N ordiska konstskolan i Karleby att i
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samband med antagningsförfarandet få de teckningar tullklarerade som av 
sökande från de övriga nordiska länderna insänds till konstskolan.

Det har inte varit möjligt ens för Nordiska konstcentret att använda sin 
bil för att i de olika nordiska länderna samla ihop konstverk för vandrings
utställningar på grund av risken att bilen fastnar i någon tull vid gränsöver
gången. Centret har därför varit tvunget att anlita speditörers tjänster, 
vilket givetvis fördyrat verksamheten.

U tställningsverksamhet (annat än ”traditionell” konst)

Såsom ovan har konstaterats gäller tull- och momsfrihet ingalunda vid 
införsel av utställningsföremål i allmänhet.

För närvarande turnerar i de nordiska länderna en utställning med verk 
av de nordiska konstnärer som i tiden vunnit det s. k. Lunning-priset. Som 
exempel kan nämnas att utställningen vid införseln till Finland påfördes en 
garantideposition, som i princip m otsvarar om sättningsskattens omfång, 
och att kostnaderna för garantidepositionen uppgick till 550 FIM. Därtill 
erlade arrangören K onstindustrim useet 500 FIM  i omsättningsskatt för 
affischer och inbjudningskort som tryckts i Sverige.

Av statlig och kommunal utställningsarrangör avkrävs högst 550 FIM, 
medan privata erlägger en summa motsvarande 0,2%  av utställningens 
värde.

För en utställning om dagens isländska arkitektur, som för närvarande 
samtidigt visas i Helsingfors, har ingen garantideposition avkrävts.

Den 5:e nordiska textiltriennalen sammanställs för närvarande. Den 
kommer att bestå av ett 100-tal unika verk till ett värde av 10000-60000 
FIM /stycke. De kandiderande verken skall jureras av en nordisk jury  vid 
Nordiska konstcentret, som enligt gällande bestäm m elser ställer garantide
position på 20% av konstverkens värde till förfogande, också för sådana 
verk som inte ryms med i den slutliga utställningen. Utställningen skall 
enligt överenskommelse börja sin vandring på Island, för att så småningom 
komma till Finland. Då skall garantideposition på nytt ställas till förfogan
de i tillägg till den tidigare och till depositionerna i de andra länderna.

Värdet av en av svenska riksutställningar för något år sedan i Norge 
anordnad utställning med fabriksmiljöer etc. (bl. a. vävstolar från 1700- 
talet visades) uppskattades till ca 500000 kr. D etta ledde till krav på en 
deposition på ca 120000 kr, vilket uppfylldes.

N ordkalottm uséet är en sammanslutning av m useer inom kalottområdet, 
som i den nordiska budgeten för 1987 beviljats ett bidrag på 239000 DKK. 
Sammanslutningen har i ett enkätsvar hösten 1986 riktat Nordiska minis
terrådets uppm ärksam het på problem med att ta emot vandringsutställ
ningar från grannländerna inom konst- och allmänkulturområdet. Nordka- 
lottmuseet ber ministerrådet bl. a. ” utfärda en i alla tre länder giltig hand
ling som kan bifogas respektive transporter vid utförsel och som för 
tullmyndigheterna omedelbart klargör att berörda gods inte skall åläggas
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vare sig tullkostnader eller särskilda importspeditionsarvoden eller andra 
handläggararvoden" (Jfr Brandstrups utredning ovan).

Brist på information om utställningsarrangörer, -lokaler och aktuella ut- 
omnordiska utställningar

Ett annat hinder för ökad utväxling av utställningar mellan de nordiska 
länderna utgörs av avsaknaden av gemensam förteckning över utställ- 
ningsarrangörer/utställningslokaler i de nordiska länderna. En sådan för
teckning borde innehålla relevanta uppgifter om resp. utställningsarrangör/ 
utställningslokal såsom intresseinriktning, storlek, säkerhetsarrangemang, 
öppethållning, personal, adress, telefon etc.

Vidare efterlyses information om vilka utomnordiska utställningar som 
är aktuella för visning i något nordiskt land. Tillgång på information i ett 
tidigt skede skulle kunna innebära att sådana utställningar visades i fler av 
de nordiska länderna än vad som nu är eller annars bleve fallet. Exempel 
på sam arbete mellan utställningsarrangörer om att ta in utomnordiska 
utställningar utgör Matisse-utställningen härförleden, som arrangerades av 
Louisiana i Humlebæk och M oderna muséet i Stockholm.

Utställnings ersätt ning 

1 de nordiska länderna varierar praxis för erläggande av ersättning till 
konstnären för att han ställer sina konstverk till förfogande för utställnings- 
ändamål. I Norge t. ex. utgår en särskild utställningsavgift. Det kan för 
anordnande av gem ensamma utställningar med konst från de olika nordis
ka länderna innebära problem med olika praxis på denna punkt. Det vore 
därför en fördel för det nordiska utställningsutbytet om ett gemensamt 
system kunde åstadkom mas.

Intresset fö r  konst från  de nordiska länderna

Det finns ett latent intresse för konst från de nordiska grannländerna. 
Samtidigt kan konstateras att kännedomen om denna konst inte är särskilt 
stor, framförallt när det gäller samtidskonsten.

Vid anordnande av utställningsutbyte är det oftast sändarlandets repre
sentanter som kommer att bestäm m a vad som visas i mottagarlandet. 
D etta är i sig förståeligt. Men det kan innebära en försvagning med hänsyn 
till utställningens attraktionskraft på den lokala publiken. Det anses därför 
bättre för ett framgångsrikt utställningsutbyte att detta i högre grad än vad 
som vanligen är fallet styrs av m ottagaren, på det att den konkreta utställ
ningen skall kunna få så stor genomslagskraft som möjligt.

Förslag:

1. N ordiska ministerrådet hänvänder sig till Finlands regering med be
gäran om avlägsnande av kravet på garantideposition vid tillfällig införsel 
av t. ex. museiägda verk för utställningsändamål.
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2. N ordiska ministerrådet går i författning om att på internationellt plan 
åstadkom m a ändringar i tullnomenklaturen, så att de olika kategorierna av 
konst behandlas på lika grunder.

3. N ordiska konstcentret ges i uppdrag att u tarbeta en förteckning över 
utställningsarrangörer och utställningslokaler i de nordiska länderna.

3.3 Litteratur

Nordiska m inisterrådet har tillsatt en kommitté till stöd för översättning 
av nabolandslitteratur (budget 1987 1 961 000 DKK). Vidare ger m inisterrå
det bidrag till nordiska författarkurser (193000 DKK) och anslår disposi- 
tionsmedel för projektet om samnordisk bokmarknad (300000 DKK) (rek. 
nr 5/1980). Därtill kommer N ordiska rådets litteraturpris, som uppgår till 
125000 DKK (budget 1987 467000 DKK, varav största delen anslås för 
översättning av de nominerade finska och isländska verken samt i före
kommande fall de färöiska, grönländska och samiska). Ytterligare bör 
nämnas m inisterrådets stöd till projektet om tal- och punktskriftsböcker 
(140000 DKK).

Nordisk bokdistribution

I bokhandeln i Danmark synes i mycket begränsad utsträckning salufö
ras norsk och svensk litteratur. E tt viktigt undantag utgörs av specialbok
handeln ” Bog og Reol” , som ägs av Svensk N orsk Bogimport A/S. Bok
handeln saluför litteratur från alla nordiska länder och språkområden. Det 
är i Finland  med Å land  lätt att få tag i finlands- och rikssvensk litteratur, 
medan det inte är lätt att komma över dansk eller norsk litteratur annat än i 
viss utsträckning i Akademiska Bokhandeln i Helsingfors. U tbudet av 
danska, svenska och norska böcker på Island  är mycket begränsat, även 
om Nordens hus i Reykjavik har ett välsorterat bibliotek. Bäst synes 
situationen i Norge vara, där det åtminstone i Oslo, Olaf Norlis Bokhandel 
A/S, tämligen lätt går att få tag i litteratur från Sverige och Danmark såväl i 
original som i översättning. Sämst synes situationen i Sverige vara, där det 
knappast ens i Stockholm går att få tag på nordisk grannlandslitteratur på 
originalspråket. Undantag utgör i någon mån den finlandssvenska litteratu
ren (delupplagor tagna av svenska förlag) och litteratur på finska (oftast 
fråga om underhållningslitteratur i original eller i översättning till finska).

En försöksordning för försäljning av samisk litteratur noteras samt att 
samerna i Stockholm prövar en försäljningsmodell.

Prissättning av nordiska böcker i grannländerna

Även om det alltså i viss mån finns tillgång till nordisk litteratur i 
bokhandeln i grannländerna, hämmas försäljningen i hög grad av det höga 
priset på sådan litteratur. E tt generellt problem utgör det faktum att 
moms./oms. uppbärs i fyra av länderna, men inte i det femte, Norge. Detta 
innebär att norska böcker utanför Norge alltid uppfattas som hutlöst dyra.
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Å andra sidan innebär detta också att nordiska böcker i norska bokhandlar 
är prismässigt något konkurrenskraftigare, än vad som gäller i m otsvaran
de fall i de andra nordiska länderna. Detta förklarar åtminstone delvis det 
relativt sett goda utbudet av sådana böcker just i Norge.

Ett annat från nordisk synpunkt sett generellt problem är det relativt sett 
högre pris som danska böcker betingar, vilket anses bero på små medel
upplagor med en fördyrande effekt som följd. Den stora valutakursskill
naden mellan Finland och de övriga nordiska länderna gör de finländska 
böckerna förhållandevis dyra. En underlättande faktor utgörs av systemet 
med svenska delupplagor av finlandssvenska böcker, vilket har gjort dessa 
böcker konkurrenskraftiga i Sverige.

Inte ens pocketupplagor utgör något nämnvärt undantag, dels för att 
också de allmänt taget blir dyra, dels för att de som pocket är "sen a” , ett 
år eller mera. D yrast blir enstaka exemplar av böcker oberoende av slag. 
Därem ot blir t. ex. kurslitteratur som regel överkomlig, p. g. a. att det ofta 
är fråga om stora mängder som därför kan importeras i containrar.

Vissa slumpmässigt valda prisexempel får belysa situationen. På en bok 
i 150 kronors klassen lägger en importör i Sverige ca 30% på förlagspriset, 
vartill kommer moms. 23,65%. Momsen för de andra länderna är DK 
22% , SF 16% (oms.) och IS 25%.

Svenska Akademiens ordlista (SAOL), 11 uppl., Södertälje 1986 (674 s., 
inb.) kostar i bokhandel i Stockholm ca 180 SEK (extrapris ca 150 SEK). 
Priset i bokhandel i Helsingfors är ca 130 FIM , vilket är ca 185 SEK.

” Goda kontakter, handbok för den som representerar företag, verk, 
organisationer” , Uppsala 1985 (336 s., inb.) betingar i Sverige ett forlags
pris på 120 SEK och ett bokhandelspris på 195 SEK, vartill kommer 
moms. 23,65% =  ca 241 SEK. Beställning av ett enstaka exemplar av 
denna bok ger i bokhandel i Helsingfors ett pris på 224 FIM , vilket är ca 
319 SEK. I priset ingår oms. på 15%. Om denna frånräknas, blir slutpriset 
i Helsingfors (268 SEK) ca 123% högre än förlagspriset i Sverige!

Höga portokostnader anses vara en stor post vid import av enstaka 
exemplar, eftersom något särskilt trycksaksporto inte längre uppbärs.

Uppslagsverket Finland, Helsingfors 1986 betingar i Helsingfors ett 
forlagspris på ca 1 130 FIM. Om en enstaka uppsättning av verket im porte
ras till K öpenham n, kan im portören m åhända räkna med en rabatt på ca 
25%. D etta innebär ett utgångspris på ca 850 FIM. Portokostnaden blir 85 
FIM, vilket ger 935 FIM = 1 440 DKK + moms. 317 DKK. Detta skulle ge 
ett pris på 1 757 DK K, vari bokhandelns kostnader och avans (uppskatt
ningsvis sammanlagt ca 30%) ännu inte ingår.

1 Reykjavik kostar Herbjørg W assmos prisbelönta roman "H udløs him
mel” ca 1 900 IKR (ca 340 DKK), vilket i praktiken är ett oöverkomligt 
pris. Å andra sidan kan Sven Delblancs "Sam uels bok” i pocket köpas för 
200 IKR (ca 34 DKK).

Import till Helsingfors av ett enstaka exem plar av bildverket "F ø ro y ar”
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direkt från utgivaren Informationsgruppen AB i Stockholm gick på mindre 
än 2 veckor. Försändelsen avhäm tades av mottagaren personligen. Priset 
var 166 SEK (postförskott) och några tillägg i form av finl. oms. påfördes 
inte av tjänstgörande tullman. Orsaken till oms.befrielse i ett fall som detta 
är obekant.

Leveranstider

Ett annat problem utgörs av de långa leveranstiderna för böcker mellan 
de nordiska länderna. Böckerna skall ju  passera posttullen för moms./ 
oms.bestämning. Det tar 2 veckor att till Oslo im portera en bok från 
Danmark eller Sverige, men hela 6 veckor från Finland, Island och Färöar
na. Den tidigare nämnda handboken "G oda kontakter" beställdes i Hel
singfors 21.1.1987 och meddelandet om att boken kunde avhämtas i bok
handeln var daterad 18.2.1987, 4 veckor senare (jfr dock ovan). A andra 
sidan tar bokhanteringen, särskilt styckehanteringen, mycket tid också 
inom de enskilda länderna. Sålunda uppges det ta upp till 10 dagar för att få 
en bok från boklagret till bokhandeln, båda belägna inom Storstockholm s
området.

Information om grannlandslitteratur

I samarbete mellan N ordiska m inisterrådets sekretariat i Köpenhamn 
och N ordiska rådets presidiesekretariat i Stockholm utges den lilla årliga 
katalogen "L äs  något nordiskt” . Ändamålet med katalogen är att göra det 
lättare att orientera sig på den omfattande nordiska bokmarknaden. F ör
utom en presentation av de verk som föreslagits till Nordiska rådets 
litteraturpris ges en kort översikt av några av de viktigaste skönlitterära 
utgivningarna föregående år i de nordiska länderna på originalspråket eller 
i översättning till annat nordiskt språk.

Katalogen har utgivits sex gånger och den senaste. 1987-års har en 
upplaga på 30000 exemplar. Denna upptar 64 titlar utgivna 1986. Alla åtta 
nordiska språkområden är representerade, nämligen det danska, finska, 
färöiska, grönländska, isländska, norska, samiska och svenska.

För att en nordisk katalog som denna skall ha avsedd verkan, måste den 
ges en ” strategiskt”  riktig spridning. Annars är det stor risk att katalogen 
blir liggande eller rentav åker raka vägen i papperskorgen. Så förefaller nu 
att vara fallet i alltför stor utsträckning. För att ett fungerande spridnings- 
och kontaktnät skall kunna byggas upp, måste distributionen ske via 
nationella stationer, antingen dessa är offentliga eller privata. Blott sålun
da kan t. ex. distributionslistorna hållas ä jou r så långt som detta överhu
vudtaget är möjligt. En bättre spridning aktualiserar en väsentlig ökning av 
upplagans storlek.

Spridningen av bokkataloger från de nordiska länderna (central-, lager-, 
förlags- och/eller andra kataloger) förefaller att vara i hög grad ojämn. De 
norska och svenska katalogerna når åtminstone bokhandeln Bog og Reol i
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Köpenhamn. D etta gäller också för den nya katalogen ” Finlandssvenska 
böcker” (i tabloidform at). Svenska kataloger når Olaf Norlis Bokhandel i 
Oslo, men inte kataloger från Danmark (beror antagligen till en del på den 
danska utgivningens stora omfattning) och inte heller finlandssvenska ka
taloger. De nordiska huvudstädernas centrum  för kulturutbyte i S tock
holm, Hässelby sänder regelbundet ut de danska, norska och finlands
svenska bokkatalogerna till s. k. A-bokhandlar (fullt sortiment). Därtill 
informeras dessa bokhandlar om vilka organisationer/myndighet i resp. 
land som fungerar som kontakt. Finska och isländska kataloger faller av 
språkliga skäl oftast utanför.

Överhuvudtaget förefaller det som om aktiv utsändning/beställning i stor 
utsträckning är beroende av ett hängivet nordiskt intresse hos i samman
hanget centralt placerade personer i branschen. Där sådant intresse inte är 
till finnandes, där sprids inte någon information om grannlandslitteratur 
och där efterfrågas följaktligen inte heller någon sådan.

Bibliotek

1 bibliotekens inköpsordningar noteras inte särskilt litteratur från de 
nordiska länderna. Undantag utgör N orge, som på statsbudgeten (sedan 30 
år) upptar ett anslag (270000 NOK 1987) för inköp av grannlandslitteratur. 
Därtill kommer ett särskilt anslag för inköp av finsk litteratur till Vadsø 
Fylkesbibliotek (162000 NOK 1987).

Avsaknaden av särskilda stödordningar utgör givetvis i sig inget hinder 
för inköp av litteratur från de nordiska grannländerna.

Problemen för bibliotekens del är av allmän art: den litteraturintressera
de publikens ringa intresse att läsa nordisk litteratur på originalspråket. 
Det anses också att bibliotekens bevakning av litteraturen i grannländerna 
kontinuerligt har försämrats.

Bl. a. för att främja bibliotekariernas nordiska intresseinriktning bedrivs 
med nordiska medel ett sam arbete under rubriken Nordfolk med kurser, 
seminarier etc. på programmet. D etta sam arbete har givetvis också bety
delse för litteratursam arbetet, eftersom det indirekt ökar kännedomen om 
litteraturen i de nordiska grannländerna.

Nabolandsstøtten

Det är allmän uppfattning att det nordiska stödet till översättning av 
grannlandslitteratur har stor betydelse för förståelse av litteratur inte bara 
på finska, isländska, färöiska, grönländska och samiska, utan också på 
danska, norska och svenska. Denna uppfattning står inte i strid med de 
allmänna strävandena till ökad språkförståelse mellan de nordiska länder
na, utan skall ses som ett stöd för dessa: ökad översättning av grannlands
litteratur ökar förståelsen och intresset för grannlandet, också för dess 
språk.

Översättningsstödet fördelas på ansökan av förlag enligt ett kvotsystem
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för de olika språken sålunda att översättningar till och från de ” sm å” 
språken har större kvoter än de ” sto ra” språken. D etta anses i allmänhet 
ha fungerat bra och ” gynnat” de små språken såsom avsett. Det finns 
dock de som menar att fördelningsgrunderna borde vara ännu mer diskri
minerande till förmån för de små, för att dessa skall kunna nå ut ännu 
bättre.

Vissa särskilda synpunkter gör sig gällande. Det är på Island intressanta
re att isländsk litteratur översätts till danska, norska och svenska än 
tvärtom , därför att den publik som läser grannlandslitteratur ofta gör det 
på originalspråket. Preferenserna är 1. danska, 2. svenska och 3. norska. 
Om en svensk bok översatts till danska, läses den hellre på det språket än 
på originalspråket. För finskspråkig litteratur har översättningar till svens
ka stor betydelse inte bara för spridning till Sverige, utan också som bro till 
det övriga Norden, även om det finns exempel på andra översättnings- 
vägar.

Översättningsstödets förlagskoppling sålunda att stöd kan sökas blott av 
förlag anses skapa garantier för att det översatta verket verkligen utges. Å 
andra sidan upplevs det som något av en brist att kopplingen skall vara så 
absolut att det är omöjligt för andra att söka stöd. Det är ett välbekant 
faktum att översättningsvägarna i hög grad är hävdvunna och att nya vägar 
är svåra att bana. Därför vore det viktigt om förslagsvis en översättare som 
översätter t. ex. mellan finska och isländska kunde söka stöd för en (del) 
översättning, för att med hjälp av denna intressera presum tiva isländska 
förlag för översättning och utgivning av hela verket. Ingenting borde heller 
hindra bevillningskommittén att själv ta initiativ till översättningar och 
intressera förlag för dessa. En utvidgning av rätten att söka stöd skulle 
sannolikt vara ägnad att öka antalet översättningar framförallt mellan 
sådana språk som traditionellt haft ringa översättningskontakt med var
andra.

Nordisk samlingspunkt fö r  bokfolk

Slutligen beklagas bristen på en gemensam samlingspunkt i Norden för 
nordiska författare, översättare, forlagsfolk, kritiker, kultuijournalister, 
bokhandelsfolk, biblioteksfolk etc. Nu fungerar den internationella bok
mässan i Frankfurt som en inofficiell sådan. Det frågas om det inte gick att 
för nordiska medel arrangera ett regelbundet återkommande evenemang, 
en nordisk bokm ässa eventuellt med bokmässan i Göteborg sensommaren 
1986 (upprepas 1987) som modell.

Nordiska rådets litteraturpris

Betydelsen av Nordiska rådets litteraturpris anses obestridlig, även om 
detta i främsta rummet synes gagna pristagaren och inte i någon nämnvärd 
grad de övriga kandidaterna. Tidningspressen visar nomineringsprocedu
ren något intresse (Aftenposten lysande undantag) och presenterar de
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nominerade verken och författarna i större eller mindre omfattning. I TV 
noteras på sin höjd prisbeslutet och själva utdelningen av priset.

Det är en allmän uppfattning att litteraturpriset ges alltför litet uppm ärk
samhet. O rsakerna till detta anses vara flera. Själva nomineringsprocedu
ren (6 månader) är för lång och likaså avståndet i tid mellan prisbeslutet 
och utdelningen av priset (ca 1 månad).

Priset (125 000 DKK) anses också vara för litet för att framgångsrikt 
kunna konkurrera med nationella litteraturpris om massmediernas och 
allmänhetens intresse. T. ex. i Finland nämns Finlandiapriset (100000 FIM 
= ca 154000 DKK) och Runebergspriset. I Sverige åter anses det ha gått 
viss inflation i prisinstitutionen. Där nämns Svenska Akademiens stora 
nordiska pris på 150000 SEK, Bra Böckers pris, Litteraturfräm jandets 
pris. Pilotpriset e tc ., som konkurrenter till det nordiska priset.

A rrangörernas information om priset anses också otillräcklig. Skarp 
kritik får arrangemangen kring offentliggörandet av beslutet om 1987 års 
prisvinnare i januari detta år. Utdelningen av priset, som traditionellt sker 
under N ordiska rådets årliga session, löper risk att drunkna i det allmänna 
informationsflödet från sessionen. Det ordnas visserligen presskonferens 
med prisvinnaren, men den kommer av naturliga skäl i första hand att rikta 
sig till de vid sessionen ackrediterade politiska journalisterna och inte till 
kulturjournalister, möjligen med undantag för värdlandet.

Översättningar av de prisbelönta verken blir sällan tillgängliga snabbt 
nog, vilket givetvis minskar prisets betydelse. Herbjørg W assmos prisbe
lönta roman kunde t. ex. köpas i Helsingfors först 3 m ånader efter beslutet 
om pristilldelningen, dock icke i översättning till vare sig finska eller 
svenska, till ett pris av 202 FIM. Fram till mitten av juni hade av 10 
im porterade exem plar 6 st. sålts. Då 1986 års prisvinnare Röi Patursson i 
augusti samma år fram trädde med uppläsning ur sin prisbelönade lyriksam
ling "L ikasum " vid bokm ässan i Göteborg fanns hans verk inte att tillgå 
vare sig i original eller i översättning.

TV:s betydelse

Liksom i fråga om så många andra kulturyttringar kan man också när det 
gäller litteraturen notera TV:s stora betydelse. Sålunda finns i Danmark 
enligt bokhandlarna ett större intresse för svensk litteratur, men intresset 
avtar så fort man kommer utanför gränsen för svensk TV:s sebarhetsom rå- 
de. Några skillnader i intresset för norsk litteratur kan inte skönjas.

Förslag:

1. Arbetet med förverkligandet av Nordiska ministerrådets handlings
program för förbättrad bokdistribution i N orden (rek. nr 5/1980) ges ökad 
tyngd.

2. N ordiska m inisterrådet företar en översyn av statuterna för kommit
tén för översättning av grannlandslitteratur så att kommittén ges rätt att
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själv ta  initiativ till översättningar och att rätten att söka stöd för översätt
ningar utvidgas till att gälla också översättare.

3. Nordiska rådet och N ordiska ministerrådet företar en översyn av 
rutinerna för nomineringen till och utdelningen av Nordiska rådets littera
turpris, så att hela proceduren blir mer lockande för massmedierna och den 
litteraturintresserade allmänheten än vad som nu är fallet.

4. Nordiska m inisterrådet rekom m enderar Danmarks, Finlands, Islands 
och Sveriges regering att samfällt gå in för att avskaffa moms. på litteratur i 
enlighet med det system som råder i Norge.

5. Nordiska ministerrådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege
ringar att samfällt vidta åtgärder för att minska portokostnaderna, genom 
att inom Norden återinföra ett särskilt trycksaksporto.

6. Nordiska ministerrådet ställer medel till förfogande för anordnande 
av en nordisk bokmässa.

3.4 Musik 

N O M U S

Stödet till nordiskt musiksamarbete adm inistreras av Nämnden för nor
diskt musiksamarbete, NOM US och uppgår i budgeten för 1987 till 2,1 
milj. D K K, varav ca 0,5 milj. öronm ärkts för am atörmusikområdet. Verk
samheten består av information (Nordic Sounds i samarbete med de natio
nella musikinformationscentralerna), kompositionsbeställningar, musik
framföranden (stöd till nordiska solistbiennalen för unga musiker i samar
bete med Nordiska konservatorierådet), Nordiska musikdagar, Ung nor
disk musikfest och rytmisk musik (NORDJAZZ) samt amatörmusiksamar- 
bete.

Det finns ett stort intresse inom berörda m usikkretsar att samarbeta och 
att därigenom utvidga den egna hem mam arknaden till att gälla hela N or
den. Mot den bakgrunden och med hänsyn till att anslaget till NOMUS 
skall täcka behoven inom hela det nordiska musikfältet, alla genrer med
räknade, anses det vara alltför knappt tilltaget. Särskilt olyckligt anses det 
vara att medlen i allmänhet inte förslår till uppföljning av ens de fram
gångsrikaste projekten. I nordiskt sammanhang eftersatta områden har 
därtill haft svårigheter att hävda sig i konkurrensen om de tillbudsstående 
medlen. Som exempel på ett sådant område nämns rocken med projektet 
Nordrock.

Solistbiennalen, som hittills arrangerats fem gånger, skall utvärderas. 
Avsikten har varit bl. a. att bereda konsertarrangörer tillfälle att bekanta 
sig med unga nordiska musiker. Biennalerna anses dock inte ha förmått 
intressera så många arrangörer som önskvärt hade varit, vilket har skyllts 
på avsaknaden av tävlingsmoment.

Nordiska rådets musikpris

Nordiska rådets musikpris på 75 000 DKK utdelas vartannat år. Total-
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budgeten för priset uppgick 1986 till 200000 DKK. Det pågår diskussioner 
om att höja prissumm an, så att den kommer i nivå med litteraturprisets.

M usikprisets största betydelse anses ligga i att det väcker intresse för en 
bestämd tonsättare. Men bara i den mån det prisvinnande verket vid den 
aktuella tidpunkten är utgivet tidigare i form av noter eller fonogram är det 
i teorin tillgängligt för allmänheten. Så har dock endast undantagsvis varit 
fallet, vilket inneburit att m usikprisets PR-betydelse för nordisk musik, 
såväl inom som utom N orden minskat till nära nog obefintlighet. Det har 
därför ansetts viktigt att det inom ramen för prisinstitutionen skapas möj
ligheter att ge produktionsstöd för inspelning av fonogram med verk som 
erhållit musikpriset.

Problemen med m usikpriset är bekanta för de nordiska samarbetsorga- 
nen.

Intresse fö r  nordisk musik

Det största problem et för ökad spridning av nordisk musik, framförallt 
nutidsmusik, i de nordiska länderna utgörs av det ringa allmänna intresset 
för sådan musik som den breda publiken visar. Detta är ett förhållande som 
gäller inte bara musik från något nordiskt grannland, utan på det hela taget 
också nutidsmusik från det egna landet. Situationen förbättras inte av det 
faktum att det är mycket svårt att ens i huvudstäderna få köpa fonogram 
med eller noter till nutidsmusik från något nordiskt grannland. Det är alltså 
fråga om en ond cirkel, där liten eller obefintlig efterfrågan inte leder till 
något utbud, och litet eller obefintligt utbud inte skapar någon efterfrågan.

Däremot finns det ett icke obetydligt intresse för ” äldre” nordisk musik, 
varvid det oftast är fråga om ” klassisk” musik av Sibelius, Grieg, Nielsen 
o a eller om folkmusik. Detta faktum är självfallet glädjande och bör därför 
tillmätas vederbörligt värde, så att åtm instone denna del av den nordiska 
tonskatten förblir tillgänglig för publiken i de nordiska länderna.

Källskattesystem en vid artistframträdanden

Ett klart hinder utgörs av källskattesystem en vid olika typer av artist
fram trädanden (inte enbart musiker). Som exempel kan nämnas projektet 
” Svensk kulturbuss på turné i Finland”  månadsskiftet m ars-ap ril 1987 
med Hanaholmens kulturcentrum , Sveriges am bassad och föreningen 
Pohjola-Norden som arrangörer. De medverkande svenska sång- och mu
sikartisterna påfördes i Finland skatter och avgifter på ca 40 % av arvodet. 
Ytterligare påfördes de i Sverige socialavgifter på 40 %. H är gällde inte 
dubbelbeskattningsavtalet mellan de båda länderna.

Nordisk musik i radio

Nordisk musik spelas enligt uppgift i radio i de nordiska länderna i den 
omfattning och med den inriktning som det allmänna intresset för sådan 
musik förutsätter (jfr ovan). Program utväxlas mellan radiobolagen enligt 
ett clearingsystem.
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De reella hindren för ett utvidgat nordiskt musikradiosamarbete anses 
ligga på det upphovsrättsliga planet; det blir dyrt att utvidga sam arbetet.

M usiksamarbete m ed Island

Samarbetet med Island (och för den delen med också Färöarna och G rön
land) hämmas som på de flesta andra områden av höga resekostnader. Mot 
denna bakgrund har tanken väckts och orkestrar från de övriga nordiska 
länderna på väg till eller från turnéer i Förenta staterna skulle intresseras 
att mellanlanda på Island, för att ta igen tidsskillnaden. Att i ett sådant 
sammanhang ordna med någon konsert skulle givetvis ställa sig betydligt 
billigare än en särskild turné till Island. De höga resekostnaderna för 
turnéer från Island kvarstår dock.

Förslag:

1. Nordiska m inisterrådet ökar stödet till nordiskt musiksamarbete vä
sentligt.

2. Nordiska rådet och N ordiska ministerrådet företar en översyn av 
musikprisinstitutionen, så att det skapas möjligheter att ge produktions- 
stöd för inspelning av fonogram med verk som erhållit musikpriset, samt 
ser över rutinerna för nomineringen till och utdelningen av Nordiska rådets 
musikpris, så att hela proceduren blir mer lockande för massmedierna och 
den m usikintresserade allmänheten än vad som nu är fallet.

3. Nordiska m inisterrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om revidering av källskattesystem en vid olika typer av 
artistfram trädanden.

3.5 Film

Spridning av nordisk spelfilm

Nordiska ministerrådet har tillsatt en kommitté för spridning av nordisk 
spelfilm. Till sin disposition har kommittén ett fast anslag på den nordiska 
budgeten, vilket 1987 uppgår till 1,2 milj. DKK. Av detta har ca 2/3 
anslagits för distributionsändam ål. Stöd ges till distribution av spelfilm, 
dvs. textning, kopiering och lansering, anordnande av en nordisk filmfes
tival och en mönstring av nordisk barnfilm samt deltagande i utomnordiska 
filmfestivaler. Stöd ges till textning, kopiering och lansering av film.

Hinder för en ökad utväxling av nordisk film mellan de nordiska länder
na utgörs framförallt av de höga lanseringskostnaderna. Dessa uppgår till 
100000-150000 DKK och kan beroende på film och land flerdubblas. Det 
belopp som kunnat avsättas för lanseringsstöd uppgår till ca 900000 DKK 
och normbeloppet per film har uppgått till blott 25 000 DKK. Beloppet kan 
visserligen variera avhängigt av filmens längd och andra fördyrande fakto
rer, såsom textning till såväl finska som svenska i Finland etc. Nationellt 
importstöd utesluter inte nordiskt stöd, men blott mindre belopp kan i så 
fall komma ifråga. De små beloppen har självfallet inneburit att stödet inte 
kunnat ha annat än marginell betydelse för främjandet av sitt syfte.
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Beaktansvärt i detta sammanhang är att de offentliga stödordningarna 
för import av film inte i något land särskilt noterar film från de nordiska 
länderna. Detta innebär att nordiska filmer, liksom filmer från andra små 
kulturom råden, måste käm pa på samma villkor som annan importfilm, 
t. ex. den angloamerikanska, vilket gör det ekonom iska utgångsläget 
ogynnsamt för den nordiska filmen.

Därtill kommer att film är moms/omsbelagt i de nordiska länderna (nu
mera undantaget Sverige).

A andra sidan har det nordiska distributionsstödet ovedersägligen haft 
betydelse för spridning av nordisk film i de nordiska länderna. Det är dock 
inte möjligt och måhända inte heller meningsfullt att försöka utröna vilka 
länder som dragit den största nyttan av stödet som givande och tagande 
part. Men det förefaller som om man i ytterom rådena Finland och Island 
hade särskilda orsaker att understryka det nordiska distributionsstödets 
betydelse. Frågan är om filmer från just dessa länder har svårast att finna 
vägen till Danmark, Norge och Sverige. Detsamma kan, men behöver inte 
vara fallet i m otsatt riktning.

Språkliga och kulturella skillnader, fördom ar

Problem av en annan art är de språkliga men också kulturella skillnader
na mellan de nordiska länderna, vilket givetvis speglas i filmen. Att dessa 
skillnader kan utgöra hinder för ökad utväxling måste erkännas. Det är 
därför inte överraskande att ibland finländsk film, men också isländsk, kan 
uppfattas som ” främ m ande” . D etta kan också gälla i m otsatt riktning, så 
att t. ex. inte ens i Helsingfors svenska filmer alltid förmår väcka något 
större genuint intresse. I Norge åter visas ett genuint intresse för svenska 
och danska filmer.

Som konkreta exempel på variationerna kan nämnas att den danska 
filmen ” Tro, hopp och kärlek” gått bra i hem landet, sålts bra utanför 
Norden, men inte väckt intresse i Sverige. Den finländska nyinspelningen 
av ” Okänd soldat” , som togs mycket väl emot i hem landet, väckte något 
intresse i Sverige, men alls inget i Norge.

Undantag utgör härvidlag egentligen blott nordiska barn- och ungdoms
filmer som genomgående väcker stort intresse i alla nordiska länder. Om 
orsakerna till detta sistnäm nda förhållande kan spekuleras mot bakgrund 
av vad som tidigare sagts. De torde dock åtminstone delvis kunna hänföras 
till den likartade människosyn etc. som de nordiska filmerna trots allt 
speglar. Där det ” nordiska” inte längre alltid förmår attrahera de vuxnas 
intresse, där utgör det en förutsättning för de ungas. Det är inte svårt för 
barn och ungdom att identifiera sig med en nordisk films gestalter!

I ett sammanhang som detta kan man inte bortse från den roll som 
fördomar mot de nordiska grannländerna spelar. Epitet som ” finsk TV- 
teater” , ” norsk fjällfilm”  och "svensk  synd” brukade i pejorativt och/ 
eller förlöjligande syfte kan ha varit berättigade den gången de skapades.
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Men såsom beteckning för förm enta brister i fråga om kvalitet och intresse 
eller för allmän lastbarhet som genomgående skulle känneteckna filmer 
från resp. grannland kommer de i förening med allmän okunskap att utgöra 
effektiva spärrar för publiken att själv kunna konstatera de verkliga förhål
landena.

Filmcensuren

I de nordiska länderna tillämpas filmcensur med undantag av Danmark 
där blott barncensur tillämpas. Film censorerna har ett nära samarbete med 
regelbundna möten vartannat år. Deras beslut i fråga om de olika filmerna, 
tillkomna oberoende av varandra visar stor överensstäm m else t. ex. i 
synen på våld, men inte i synen på pornografi. Sålunda tolereras pornogra
fi på film i Danmark, Island och Sverige, men inte i Finland och Norge. 
(Sex i förening med våld tolereras inte heller i Sverige.) Däremot förekom
mer vissa skillnader i fråga om bestämning av åldersgränser.

Åldersgränserna är för närvarande:
Danmark: 15, 11 och 7
Finland: 18, 16 och x (x bestäm s av censor i varje enskilt fall),
Island: 16, 12 och 10,
Norge: 18, 16 12 och 7 (fr. o. m. 1.1.1988 18, 15, 10 och 5),
Sverige: 15,11 och 7.
Som exempel på skillnader mellan länderna kan anföras åldersgränserna 

för den am erikanska barnfilmen ” ET” . Dessa blev för Danmark 7 år, 
Finland 8 år och Norge 12 år. Sverige hade först beslutat sig för 11 år, men 
ändrade sig sedan till 7 år. Åldersgränsen för nyinspelningen av den 
finländska filmen ” Okänd soldat”  sattes av olika orsaker i Finland till 12 
år, medan den i de övriga nordiska länderna sattes högre.

Å andra sidan förekom m er också skillnader i enskilda länder. Sålunda 
har MTV (det finl. reklam-TV-bolaget) kunnat visa de am erikanska filmer
na ” Dirty H arry”  och ” The wild bunch” i oklippt skick, vilket inte har 
varit möjligt på finländska biografer.

Dessa skillnader kan utgöra hinder för eller åtminstone försvåra utväx- 
lingen av nordisk film, särskilt barn- och ungdomsfilm, den genre som 
röner det bästa mottagandet i de nordiska länderna. Även om gransknings- 
förfarandet i sig inte nödvändigtvis behöver upplevas som särskilt byråkra
tiskt, kommer dess blotta existens att bli prohibitiv. Därtill utgör det en 
extra kostnad.

Exempel på detta är situationen på Åland, där en filmimportör i ordens 
egentliga bem ärkelse tvingas gå vägen över filmcensuren i Helsingfors, för 
att från Stockholm ta in en svensk film för visning i Mariehamn. Samma 
situation råder i H aparanda, där en filmimportör inte kan ta in en finsk film 
direkt från Torneå, utan tvingas ta omvägen över censuren i Stockholm.

Ett annat konkret exempel är den danska barnfilmen ” Samson og Sal
ly” , som dubbades till svenska för visning i Sverige, men som sedan inte
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kunde tas över för visning i det svenska Finland, på grund av de med 
hänsyn till det begränsade publikunderlaget höga granskningskostnaderna. 
(Avgiften för granskning av en två timmars film för visning i Finland är ca 
1 300 FIM.)

Det säger sig självt att granskningstvånget drabbar främst sådana filmer 
som i det ena eller andra avseendet beroende på bedömningskriterium kan 
betecknas som ” sm å". I den kategorin placerar sig filmerna från de nordis
ka länderna oftast, självfallet med m ärkbara undantag.

Samproduktioner o a produktionssam arbete

Klara hinder för samproduktion av film utgörs av tull- o a avgifter vid lån 
av utrustning från ett nordiskt land till ett annat. De depositionsavgifter 
som det blir fråga om tenderar att bli höga, eftersom det oftast är specialut
rustning som behöver lånas, och dess värde därför högt. Detsamm a gäller 
vid flyttning av inspelad film för framkallning i annat nordiskt land. Proble
met tillspetsas av att det råder fri arbetsm arknad, som undermineras av att 
de för arbetet behövliga redskapen (kamerautrustning, film etc.) är utsatta 
för restriktioner.

E tt särskilt problem i sammanhanget utgörs av de varierande tolkningar
na av gällande regler och bestäm m elser. Dessa tar sig uttryck i olika utslag 
i identiska fall samt ibland långa dröjsmål i behandlingen orsakade av 
orutinerad personal hos den lokala tullmyndigheten med tyåtföljande kost
samma avbrott i ifrågavarande arbete.

Det är väsentligt för nordiska sam produktioner att dylika hinder av 
administrativ och ekonom isk karaktär kan undanröjas. Den nordiska fil
men anses ha mycket att vinna på ett ökat antal sam produktioner. Det 
skapas bättre förutsättningar för stora eller på annat sätt krävande produk
tioner. Det skapas en större marknad genom sam produktioner såväl för 
branschen som helhet som för de deltagande parterna, t. ex. artisterna. 
Därtill är sam produktioner ett sätt att öppna publikens ögon för de nordis
ka grannländerna som filmländer med andra intressanta filmer än sampro
ducerade filmer att erbjuda.

För närvarande pågår diskussioner främst i Norge men även i Danmark 
om ändrad lagstiftning för avskrivningar på filmer. I de olika nordiska 
länderna gäller olika regler. Med tanke på strävandena att öka antalet 
sam produktioner vore det en fördel om avskrivningsreglerna för filmer 
kunde harm oniseras.

Den största och naturligaste m arknaden för nordisk film är och förblir 
Norden, ett förhållande som inte ruckas av många lysande undantag. En 
nordisk film förefaller också att lättare komma ut på den internationella 
marknaden, om den först slagit igenom på den nordiska.
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Ut växling av film  mellan de nordiska länderna fö r  icke-kommersiella än
damål

Ett hinder för utväxling av film mellan de nordiska länderna för icke
kommersiella ändamål utgörs av m ervärdesskatten där sådan tillämpas. En 
musealt värdefull film påsätts av utlånaren, helt riktigt ett högt penningvär
de, enligt vilket m ervärdesskatten sedan beräknas. Tullavgiften på film 
beräknas efter vikt, vilket leder till att en 35 mm kopia och 16 mm kopia av 
samma film betingar olika tullavgifter.

TV:s betydelse som  dörr till kulturlivet i grannländerna

Också i fråga om film understryks TV:s betydelse som det medium som 
öppnar vägen till och skapar förståelse för grannlandets kultur. Som exem 
pel på detta nämns Sveriges TV. I de delar av grannländerna där svensk 
TV och dess filmkrönika kan följas är man mer intresserad av att se 
svenska filmer på bio, än man är i sådana delar av landet där så inte är 
fallet.

Förslag:

1. Nordiska ministerrådet ökar anslaget till nordisk filmdistribution vä
sentligt.

2. Nordisk film noteras särskilt i de offentliga stödordningarna för film, 
vilket är ägnat att i realiteten göra hela N orden till hemmamarknad för 
nordisk film.

3. De nordiska TV-bolagen visar fler nordiska filmer för att hos publi
ken befästa intresset för nordisk film.

4. Å ldersgränserna i de nordiska länderna harm oniseras, vilket framför
allt underlättar utväxlingen av barn- och ungdomsfilm mellan länderna.

5. Ingen omcensurering krävs i Finland och Sverige av i det andra 
landet redan censurerade filmer avsedda att visas för finlandssvenskar 
resp. sverigefinnar, utan granskningsplikten ersätts med anmälningsplikt.

6. Nordisk samproduktion av film befrias genom ett slags ATA-Carnet- 
system från tull- o a avgifter för lån av utrustning och framkallning av film 
över gränserna mellan de nordiska länderna.

7. De offentliga stödordningarna för import av kvalitetsfilm utanför 
Norden sam ordnas, vilket är ägnat att gynna de enskilda länderna särskilt 
vid import av ” sm å” filmer.

8. För att öka antalet sam produktioner harmoniseras avskrivningsreg- 
lerna för filmer i de nordiska länderna.

5.6 Radio- och TV-samarbete

I föreliggande kartläggning behandlas inte (annat än indirekt) problem 
som kan anses höra in under utredningen ” N ordiskt radio- och TV-samar
bete via Tele-X” eller det av de nordiska televerken via kommunikations
satellit planerade sam arbetet ” N ordprog” . Inte heller behandlas frågor i
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anslutning till det bilaterala sam arbetet mellan Finland och Sverige för 
återsändning via m arknät av finländska TV-program i Sverige (Stock
holmsområdet och Göteborgsom rådet) och av svenska TV-program i Fin
land (Sydösterbotten och Sydfinland). För uppgifter om dessa hänvisas till 
resp. projekt.

3.6.1. Radio 

Språkförståelse

Bristande språkförståelse anses vara det största hindret för ett större 
inslag grannlandsprogram i radio än vad som är fallet i dag. Därtill kom
mer, delvis som en följd av föregående, att kunskaperna om de nordiska 
grannländerna inte är särskilt utbredda eller om fattande, vilket anses y tter
ligare hämma intresset för sådana program. D etta leder till att grannsprå- 
ken i den mån de förekom m er i programmen (också danska, norska och 
svenska, inte bara finska, isländska, färiska, grönländska och samiska) 
översätts till eller refereras på det egna språket. På så sätt stämplas 
grannspråket i fråga redan i utgångspunkten som ” oförståeligt” , i synner
het som ljudnivån ofta tonas ned till förmån för översättningen/referatet. 
(Jfr. 3.13 Språkförståelse).

Korrespondentnät

Radiobolagens korrespondentnät i Norden är numera tätt, om ännu icke 
heltäckande (en korrespondent för två eller fler länder). Det råder enighet 
om korrespondenternas utomordentligt stora betydelse för ökad N orden
kunskap bland lyssnarna (gäller självfallet även TV). Såsom tidigare har 
påpekats (Jfr. 3.1 Teater) synes korrespondenterna vara valda för att i 
första hand bevaka det allmänna (politiska) skeendet i grannlandet, vilket i 
sig inte ifrågasatts. Det har dock påpekats att detta leder till att kulturlivet 
inte alla gånger ges den uppm ärksam het som det skulle förtjäna.

Avgift fö r  s. k. radioledning
Ett problem av teknisk-ekonom isk art är att radiobolagen inte anser sig 

ha råd att för den dagsaktuella rapporteringen från grannlandet använda 
s .k . radioledning. På grund av de höga avgifter som televerken debiterar 
för användning av sådan ledning används i stället vanlig telefonledning 
som har avsevärt sämre ljudteknisk kvalitet. D etta förhållande märks så 
mycket mera i lyssnarnas egna mottagare, som rundradiosändningarna i 
allmänhet håller hög teknisk kvalitet och själva mottagarna numera allt 
oftare har mycket god ljudåtergivning.

Det är knappast troligt att lyssnarens inställning till rapporteringen på
verkas av detta, men säkert är att språkförståelsen försvåras t. ex. vid 
eventuella intervjuinslag på resp. grannspråk, vilket är ytterligare ” legiti
mering” av översättning/referat av intervjun. (Jfr. ytterligare 3.6.2 TV).
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M usik i radio

Se 3.4 Musik.

Förslag:

1. Radiobolagen utvidgar sitt nät av korrespondenter i de nordiska 
grannländerna och försöker därvid tillfredsställa behovet av kulturbevak
ning.

2. Radiobolagen låter i allt större omfattning intervjuer o. a. 1. inslag på 
ett grannlandsspråk gå ut i etern in extenso på resp. språk utan att tona ned 
dessa till förmån för översättning eller referat.

3. De nordiska ländernas regeringar ålägger televerken att sänka avgif
ten för användning av s. k. radioledning.

3.6.2 TV

Upphovsrättskostnader

U tbytet av TV-program går i princip till så att det producerande bolaget 
erbjuder ett program och i gengäld kan erhålla fyra  program (om alla fem 
TV-bolag deltar i utbytet).

Det största hindret för ett större utbyte av TV-program mellan de nordis
ka TV-bolagen utgörs av de höga upphovsrättskostnaderna. E rsättningar
na till upphovsm ännen är 50 % av grundgaget då programmet vidaresänds i 
ett eller två länder i det övriga N orden och 70%  om det är fråga om tre 
vidaresändande länder. Om programmet vidaresänds i Island tillkommer 
5 %.

I Sverige gäller ett särskilt avtal, enligt vilket ersättningarna är 25 % vid 
vidaresändning i ett land, 50%  vid två länder och 75 % vid tre länder. Om 
programmet vidaresänds i Island tillkommer 5 %.

Mellan de nordiska länderna utbyts för närvarande ca 1 000 h program/ 
år. För ca 2/3 av detta erläggs ersättningar till upphovsmännen enligt 
ovanstående Nordvisionstariffer. Ca 1/3 av utbytet utgörs av sam produk
tioner. Det är till övervägande del det producerande bolaget som står för 
de supplem entära ersättningarna, även om det kan förekomma att det 
mottagande bolaget betalar dessa.

K ostnaderna för utbytet blir mycket höga. För en teaterserie som den 
svenska ” G östa Berlings saga” blir tilläggskostnaderna för vidaresändning 
i hela N orden ca 300000 SEK/avsnitt, medan dessa kostnader för det 
enstaka barnprogram m et ” Loskan och Tjockoo” är ca 30000 SEK.

De höga kostnaderna är givetvis ägnade att minska TV-bolagens intresse 
för vidaresändning av program i allmänhet och för vidaresändning av dyra 
produktioner i synnerhet, dvs. teater-, dokumentär- o. d. program. Till 
detta kommer att det bilaterala program utbytet blir relativt sett ännu 
dyrare, eftersom lika stora ersättningar utgår vid ett som vid två vidaresän
dande länder (undantaget Sverige; jfr. ovan).

D etta innebär att Yleisradio i Finland endast i undantagsfall har råd att
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erbjuda teaterprogram , om blott Sveriges Radio är intresserat, t. ex. med 
tanke på sverigefmnarna. Situationen upphjälps inte av att det dessutom 
uppstår obalans mellan de båda TV-bolagen, eftersom Sveriges Radio 
enligt det svenska avtalet kan erbjuda program till en tilläggskostnad som 
är 25 % av grundgagen (jfr. ovan).

Inga nordiska program kan köpas eller säljas mellan de nordiska TV- 
bolagen enligt andra än gällande, ovanrelaterade Nord visionstariffer. Sam
tidigt kan utom nordiska TV-bolag köpa nordiska program till väsentligt 
lägre och därmed överkomliga priser. Som exempel på detta kan anföras 
den danska, i hem landet livligt uppskattade dram aserien ” M atador” , som 
sålts till flertalet europeiska och flera utom europeiska länder. Den har 
dock inte kunnat visas i det övriga N orden på grund av de höga tilläggs
kostnaderna som det då hade blivit fråga om.

Vidaresändning i hela Norden hade kostat ca 6,2 milj. SEK i ersättning 
till upphovsm ännen, medan försäljning till exempelvis Italien ger upphovs
männen ca 1,6 milj. SEK . (Försäljningspriset relateras till storleken av den 
potentiella publiken: ju  folkrikare det köpande landet är, desto högre är 
försäljningspriset.) Och då uppgår befolkningen i Norden sammanlagt till 
23 miljoner, medan befolkningen i Italien uppgår till hela 58 miljoner!

Nordvisionstarifferna har lett till att nordiska program prissätts utom 
räckhåll för publiken i andra nordiska länder, samtidigt som samma pro
gram saluförs utanför N orden till priser som även med de nordiska TV- 
bolagens mått mätt är överkomliga. Samtidigt kan t. ex. angloamerikanska 
serieprogram köpas (och köps) till de nordiska länderna till priser som är 
bråkdelar av vad vidaresändning av nordiska program skulle kosta.

Som exempel kan nämnas att ett avsnitt av serien ” Dallas” kan köpas 
för visning i Sverige för 33000 SEK och att ett ordinärt barnprogram från 
Polen kostar 6 000 SEK  att visa (priset lägre för de övriga nordiska länder
nas del, eftersom det potentiella publikunderlaget utgör bestämnings- 
grund; jfr. även kostnadsexem plen ovan).

De höga kostnaderna har också lett till att valet av vilka program som 
erbjuds grannländerna inte styrs av kvalitativa o. a. 1. faktorer, utan i första 
hand av rent ekonom iska, vilket drabbar de olika programkategorierna 
väldigt olika. System et med att producerande land betalar innebär därtill 
att mottagande land inte nödvändigtvis får sådana program som man är 
intresserad av, utan man får hålla till godo med vad som erbjuds (Jfr. även 
3.2 Bildkonst).

Intresset fö r  grannlandsprogram i TV

Någon heltäckande undersökning av publikintresset för grannlandspro
gram i TV i de nordiska länderna har veterligen inte utförts. Enstaka 
undersökningar utförda i enskilda länder antyder att program från/om 
något nordiskt land inte a priori uppfattas som särskilt intressanta.

Det är dock ett välkänt faktum att grannlandstittandet är mycket allmänt
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inom sådana regioner där ” overspill” gör detta möjligt. Intresset är såtill
vida enkelriktat att det t. ex. i Ö resundsom rådet och Osloområdet är 
Sveriges TV som i tillägg till det egna landets TV intresserar, medan 
Danmarks och Norges TV inte förmår väcka lika stort intresse över grän
serna. O bserveras bör då att dessa har ett program var, medan Sveriges 
TV har två program.

I ett sammanhang som detta kan man inte bortse från att det förekommer 
många förutfattade meningar och rena fördomar om TV-program från/om 
de nordiska grannländerna {Jfr. 3.5 Film). Programmen är från början 
märkta med var sin ” stäm pel” , de må i verkligheten vara aldrig så ambitiö
sa och i positiv mening avvika från det förutfattade. De skall därtill kon
kurrera med angloamerikanska program serier, som präglas av en stereo
typ, skenbart händelsem ättad dramaturgi, ett formspråk som publiken 
vant sig vid och ofta t. o. m. förväntar sig (Jfr. 3.1 Teater). D etta innebär 
att ” avvikande” program som de nordiska programmen lätt uppfattas 
såsom icke-attraktiva.

Attityderna i de nordiska TV-bolagen till ett utökat utbyte av TV- 
program mellan bolagen är inte helt entydiga. I en tid då varje bolag 
kämpar med ekonom iska och andra svårigheter att producera program på 
egen hand är ett ökat program utbyte och fler sam produktioner ett givet 
principiellt intresse. Därom vittnar t. ex. bolagens beslut om att grunda en 
gemensam produktionsfond.

Men samtidigt kan en viss tveksam het skönjas, som kan ta sig uttryck i 
tvivel på grannlandsprogrammens kvalitet och publikens (språk)förståelse, 
intresse etc. Detta i förening med ansenliga tilläggskostnader för nordiska 
program verkar då däm pande på intresset, trots den principiella beredska
pen. Då det dessutom  finns ett stort angloamerikanskt utbud, som med rätt 
eller orätt kan antas vara attraktivt för publiken och som därtill är betydligt 
billigare, är det inte självklart att man utan vidare satsar på det nordiska 
alternativet.

Det förefaller vidare vara så att det skiljer i intresset mellan länderna. 
Det synes som om man i Sverige allmänt taget fortfarande är något mindre 
intresserad av grannlandsprogram, oberoende av vilket nordiskt land des
sa kommer ifrån, än man i de övriga nordiska länderna allmänt taget är 
intresserad av grannlandsprogram inkl. program från Sverige.

Om orsakerna till de splittrade attityderna kan blott spekuleras. Det har 
hävdats bl. a. att det är fråga om ett slags interaktion mellan de olika 
parterna, TV-bolagen/producenterna, opinionsbildarna i andra medier och 
publiken, där det inte är självklart vem som påverkar vem. Klart är dock 
att det vore till fördel för ett ökat intresse för nordisk programutväxling om 
cirkeln kunde brytas.
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Teknisk-ekonomiska hinder

Intervjuinslagen från grannländerna i de olika TV-bolagens aktualitets- 
sändningar kan förmedlas via m arkbundna länknät, givetvis med undantag 
av Island. E tt aktuellt intervjuinslag till eller från Island måste för att det 
skall vara meningsfullt förmedlas via satellit, vilket betydligt ökar kostna
derna. Därför har Rikisutvarpið sett sig nödsakat att flygledes till Reykja
vik transportera sin i Köpenhamn stationerade N orden-korrespondents 
program och programinslag p. g. a. de höga taxor som televerken uppbär 
för satellitförbindelser.

D etta utgör ett hinder även i den andra riktningen, sålunda att höga 
förm edlingskostnader är ägnade att minska de övriga nordiska TV-bola- 
gens intresse till direktrapportering från Island. (Jfr. även 3.6.1 Radio).

Språkförståelse

I motsats till vad som i allmänhet är fallet i radio låter man i TV grann- 
landsprogrammen gå ut på resp. språk, men så att repliker etc. konsekvent 
översätts i rutan. D etta gäller också för intervjuer, om det blott av tidsskäl 
är möjligt. Förfarandet har kritiserats i Danmark, Norge och Sverige, 
framförallt bland språkvetare, för att det inte stöder en ökad språkförståel
se mellan danska, norska och svenska, utan tvärtom  är ägnad att minska 
språkförståelsen, åtm instone indirekt. Inom TV-bolagen avvisas kritiken 
med motiveringen att det inte är bolagens sak att inom ramen för den 
allmänna program verksam heten på detta sätt genom s. k. egenspråkstext- 
ning ge grannspråksundervisning och att programmen obetingat skall kun
na förstås av publiken.

Det föreligger dock inga direkta hinder för att i Danmark, Norge och 
Sverige texta grannlandsprogrammen på danska, norska och svenska, i 
stället för att som nu översätta dem. D etta kunde till en böijan ske i 
försökssyfte i mindre skala, för att därefter utvidgas om resultaten blir 
goda, vilket språkvetarna är övertygade om.

Det har påpekats att principerna för textning av program på det egna 
språket t. ex. för hörselskadade inte synes vara riktigt klara för dem som 
inom TV-bolagen har hand om uppgiften. Som en följd av detta anses 
textningen ibland brista i begriplighet. För att egenspråkstextning av 
grannlandsprogram skall lyckas, vilket ställer ännu högre krav på begrip
ligheten, krävs det uppenbarligen att språklig expertis anlitas. Bl. a. inom 
Göteborgs universitet är problem av denna art föremål för forskning.

Förslag:

1. Nordvisionstarifferna ses över.
2. TV-bolagen utvidgar nätet av korrespondenter i de nordiska grann

länderna och försöker därvid tillfredsställa behovet av kulturbevakning.
3. TV-bolagen i Danm ark, Norge och Sverige inför i försökssyfte egen-
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språkstextning sålunda att grannlandsprogram och intervjuer från dessa 
länder textas på danska, norska och svenska i stället för att översättas.

4. N ordiska m inisterrådet företar en undersökning av möjligheterna att 
sänka avgiften för användning av satellitförbindelser mellan Island, F är
öarna och Grönland samt det övriga Norden.

3.7 Kabel-TV

Kabelnäten i de nordiska länderna byggs ut i rask takt. Antalet abonnen
ter/hushåll är för närvarande följande:

Programförmedlingen bygger på den s .k . Must carry-principen, vilket 
innebär att det stipuleras vilka program som obetingat skall förmedlas. I 
kabelnäten förmedlas, förutom det egna landets TV-sändningar (Must 
carry), i allmänhet tillbudsstående satellitsändningar fritt eller mot betal
ning och i förekommande fall sändningar från något nordiskt grannland 
eller utomnordiskt land. Dessa sistnämnda omfattas dock inte av Must 
carry-principen.

Som exempel kan nämnas kabel-TV-bolaget i Oslo med ett nät som för 
närvarande omfattar 16 kanaler (alla icke utnyttjade). Den del av nätet som 
står till abonnenternas fria disposition om fattar 5 kanaler, en "grunnpak- 
ke” , medan de övriga är betalbelagda. På dessa fria kanaler sänds följande 
fyra program: Lokal-TV, NRK och de svenska STV 1 och STV 2; en kanal 
är tillsvidare ledig. På de betalbelagda kanalerna sänds Sky Channel, 
Super Channel, franska TV 5 etc.

Vid ett utvidgat nordiskt TV-samarbete kommer frågan att bli huruvida 
de nordiska TV-program som tillkommer skall omfattas av Must carry- 
principen eller ej. Det säger sig självt att det från nordisk synpunkt vore av 
stor vikt att Must carry-principen även omfattade de nordiska program
men. Blott sålunda skulle för kabel-TV:s del principen om Norden som 
kulturell hemmamarknad kunna förverkligas.

Förslag:

1. De nordiska ländernas regeringar harm oniserar principerna för för
medling av nordiska grannlandsprogram i kabelnät, sålunda att dessa pro
gram omfattas av den s. k. Must carry-principen.
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3.8 Video

Arbete i Nordiska ministerrådets organ

Mot bakgrund av bl. a. rek. nr 13/1983 angående distribution av nordiska 
TV-program och filmer på video har den av N ordiska ministerrådet tillsat
ta Arbejdsgruppen for kultur og massem edier bedrivit utredningar av möj
ligheten att få till stånd en försöksdistributionsordning på om rådet. A rbets
gruppen har kunnat konstatera att en nordisk videogramdistribution stöter 
på blockeringar på det nationella planet av ekonomisk och upphovsrätts- 
lig karaktär. Det anses omöjligt att få till stånd en nordisk distributionsord
ning, så länge dessa blockeringar inte kunnat undanröjas.

Arbetet med att etablera en nordisk distributionsordning för videogram 
för hörselskadade har fortsatt. Fr. o. m. slutet av 1986 kan samtliga natio
nellt producerade program erbjudas hörselskadade i alla de nordiska län
derna. För verksam heten 1987 har avsatts 165000 DKK. Det är fråga om 
en försöksordning av initierande karaktär, och arbetsgruppen har framhål
lit att en eventuell perm anentning genomföres av nationella organ.

Videogramdistribution över gränserna

Videogram kan givetvis fritt beställas och importeras över gränserna. 
Men därvid tillämpas resp. lands regler om tull o. a. 1. avgifter på införseln 
(på samma sätt som på trycksaker), vilket givetvis fördyrar och ibland 
t. o. m. helt omöjliggör import, liksom utväxling.

Som exempel kan anföras ett fall där stadsbiblioteket i Helsingborg av 
dansk videoproducent för påseende och utlåtande (utan egen begäran) 
vintern 1986 tillsänds ett 50 minuters videogram från Roskildefestivalen 
1985. Videogrammets värde (försäljningspris i Danmark omräknat i svens
ka kronor) är 1 870 SEK. F ör att biblioteket skall kunna få ut videogram
met, skall tull å 15:— och m ervärdesskatt å 4 4 2 :-  samt postavgift å 1 8 :- , 
summa 4 7 5 :-  erläggas.

Sedan videogrammet returnerats till producenten i Danmark, kan sär
skild restitution av det inbetalade beloppet ansökas om. Därvid förslår inte 
själva ansökan  (tullverkets blankett med relevanta uppgifter), utan ” för 
behandling av rubricerad ansökan erfordras att Ni insänder posttullsedel 
med tillhörande importfaktura  och eventuell tulldeklaration samt utförsel
handling i form av exportanmälan  med tullens påteckning om utförseln, 
postkvitto  e tc .” (citat tullkamm arens skriftliga meddelande till biblioteket; 
om vad som döljer sig bakom etc. kan blott spekuleras; mina understryk
ningar). D istrikttullkam m aren uppm anar biblioteket att insända handling
arna före ett visst datum ” med risk att ansökan annars kan komma att 
avslås”  (citat tullkam m arens meddelande till biblioteket).

Kartläggningen redovisar inga andra explicita exempel, men det är att 
anta att situationen är densam m a i alla nordiska länder, eftersom video
gram är avgiftsbelagda.
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Inte ens videogram avsedda för hörselskadade är fritagna från avgifter, 
utan genomgår samma behandling. Att detta utgör ett allvarligt hinder i 
försöken att etablera en nordisk distributionsordning för videogram för 
hörselskadade är givet.

Det är vidare klart att en hantering sådan som den ovan beskrivna, som 
synbarligen är helt regelrätt, omöjliggör videodistribution över gränserna 
mellan t. ex. utbildningsinstitutioner, institutioner av typ bibliotek, statliga 
och kommunala AV-centraler, folkbildningsorganisationer etc.

Med hänsyn till det ökade inslaget av videogram i all utbildningsverk
samhet (skolor, folkbibliotek, bildningsorganisationer etc.) vore det ytterst 
betydelsefullt a tt åstadkom m a en ordning för fjärrlån av videogram över 
gränserna, utan tull-, o .a . 1. form aliteter, i linje med vad som gäller för 
fjärrlån av litteratur.

Vad gäller distribution av videogram för hörselskadade borde det inte 
vara förenat med några särskilda svårigheter att åstadkom ma en ordning 
som den som gäller för distribution av tal- och punktskrift för synskadade.

T. ex. talböcker på kassett sänds porto-, tull- och momsfritt mellan de 
nordiska länderna (internationell överenskommelse) blott de är märkta 
” Blindskrift” . Till de största utlånarna hör Tal- och punktbiblioteket i 
Stockholm i riktning mot Finland och Näkövam m aisten K iijasto (De syn
skadades bibliotek) i Helsingfors främst i riktning mot Sverige, men i 
någon mån även mot de övriga nordiska länderna. System et anses fungera 
bra, även om övre viktgränsen för försändelser (7 kg) anses böra höjas.

Förslag:

1. Det arbete som bedrivs av den av Nordiska ministerrådet tillsatta 
Arbejdsgruppen for kultur og massem edier ges ökad tyngd, bl. a. för att 
åstadkom ma en ordning för distribution av nordiska TV-program och film 
på video (rek. nr 13/1983).

2. De nordiska ländernas regeringar ingår överenskommelse om en ge
mensam ordning för fjärrlån av videogram över gränserna mellan olika 
typer av bildningsorgan, utan tull- o. a. 1. form aliteter i linje med vad som 
gäller för fjärrlån av litteratur.

3. De nordiska ländernas regeringar ingår överenskommelse om en ge
mensam ordning för porto-, tull- och momsfri distribution av videogram för 
hörselskadade över gränserna mellan de nordiska länderna, sam t sam arbe
tar om att därefter utvidga den att gälla även internationellt.

3.9 Folkrörelser 

Nordiskt stöd
Den nordiska budgeten (1987) upptar stöd till folkrörelsesam arbete un

der egna poster enligt följande: nordiskt ungdomssamarbete 3,3 milj. 
DKK, nordiskt folkbildningssam arbete  2,3 milj. DKK, nordiskt idrotts- 
samarbete 0,9 milj. DKK. Därtill kommer via andra poster stöd till ama-
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törmusiksamarbete 0,5 milj. DKK och till am atörteatersamarbete  0,5 milj. 
DKK. Ytterligare har folkrörelserna för särskilda projekt kunnat ansöka 
om stöd ur Nordiska m inisterrådets dispositionsmedel och Nordiska kul
turfonden.

Resekostnader

Det största hindret för ett utökat folkrörelsesam arbete i Norden utgörs 
av de höga kostnader som är förknippat med ett sådant samarbete. De 
kostnader det är fråga om utgörs till 4/5 av kostnader för resor, medan 
t. ex. kostnaderna för själva den sam arbetsaktivitet som bedrivs i allmän
het är små. Därtill kommer att kostnadstrycket är mycket ojämnt fördelat, 
dock så att utkantsom rådena i gemen drabbas hårdast, även i fråga om 
regionalt samarbete.

Detta leder till att sam arbetet ofta kommer att omfatta blott funktionä
rerna, medan ” gräsrotsnivån” blir oföreträdd, vilket givetvis står i strid 
med intentionerna med stödet till folkrörelsesam arbetet, dvs. att det skall 
gälla just folket.

Ansökningsförfarande

Kritik har riktats mot ansökningsförfarandet förfolkbildningssam arbetet 
som anses vara alltför invecklat för små organisationer och därför favorise
ra stora organisationer med särskilda sekretariat för det nordiska sam arbe
tet. Om så vore, skulle detta utan vidare innebära en snedvridning av 
fördelningen av stödet.

Avgifter o. a. I.

Utväxlingen av studiematerial försvåras eller förhindras av de avgifter 
(moms o .l.)  som påläggs trycksaker och AV-material vid överföring från 
ett land till ett annat. (Jfr 3.3 Litteratur, 3.5 Film  och 3.8 Video)

Offentligt stöd  till aktivitet utanför det egna landets gränser

Det har framgått att det i enlighet med den danska lagen om fritidsun
dervisning m. m. och lagen om folkhögskolor inte är möjligt att söka om 
stöd för undervisning som sker utanför landet.

Detta innebär att en folkbildningsorganisation i Köpenhamn inte kan 
arrangera ett gemensamt projekt med någon systerorganisation i Malmö, 
om projektet helt eller delvis skall försiggå i Malmö.

Den motsvarande svenska lagstiftningen synes inte innebära något hin
der för svenskt studieförbund att förlägga verksam het utanför landets 
gränser.

Huruvida lagstiftningen i de övriga länderna eventuellt innebär begräns
ningar av ovan angiven art har inte kunnat utrönas.

Med hänsyn till strävandena att bredda de folkliga kontakterna mellan 
de nordiska länderna, vore det givetvis önskvärt att det i alla nordiska

58 — 17-336 N ordiska rådet
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länder var möjligt att bevilja stöd till utbildningsaktiviteter i annat nordiskt 
land.

Språkförståelse

En fungerande språkförståelse är av avgörande betydelse för att det 
folkliga sam arbetet i Norden skall kunna utvecklas. Där språkförståelse 
inte kan åstadkom m as med andra medel, bör tolkning kunna tillgripas. (Jfr 
3.13 Språkförståelse)

Förslag:

1. Nordiska ministerrådet företar en översyn av reglerna för bevillning 
av stöd till samarbete mellan folkrörelser.

2. De nordiska ländernas regeringar vidtar åtgärder för att avlägsna 
eventuella hinder för att bevilja folkrörelser stöd för aktiviteter i annat 
nordiskt land.

3.10 Bilateralt samarbete

Det är uppenbart att behovet av stöd till nordiskt kultursam arbete vida 
överstiger tillbudsstående resurser sådana som de tar sig uttryck i N ordis
ka m inisterrådets budget inklusive ministerrådets dispositionsmedel för 
kulturändamål, de särskilda stödordningarna samt N ordiska kulturfonden. 
Detta förhållande gäller oberoende av om ” nordiskt”  kultursamarbete 
definieras som sam arbete mellan parter från m inst tre länder/självstyrande 
områden eller som sam arbete mellan parter från två länder/områden. En
ligt nu gällande ordning skall ett samarbete vara åtminstone trilateralt, för 
att kunna betecknas som ” nordiskt”  och därmed bidragsberättigat. Detta 
har lett till att bilateralt sam arbete inte betecknas som ” nordiskt” , trots att 
det bedrivs mellan parter från nordiska länder/självstyrande områden, och 
att det följaktligen inte kan stödjas med medel från m inisterrådets budget 
eller kulturfonden, annat än i undantagsfall. Parterna i ett sådant samarbe
te hänvisas till att söka stöd hos bilaterala fonder eller på nationell budget.

Bilaterala (ku lturfonder

N ätet av bilaterala (kultur)fonder om fattar för närvarande följande fon
der (inom parentes anges beviljade medel 1986; i förteckningen upptas inte 
sådana som Dansk-färöisk kulturfond.):

Dansk-islandsk fond (50000 DKK) och Fondet for dansk-islandsk sam
arbejde (150000 DKK).

Fondet for dansk-norsk samarbejde (medlen används i huvudsak för 
stöd till vistelse och seminarier på fondens kursgårdar Schaeffergården 
och Lysebu).

Fondet for dansk-svensk samarbejde (1 000000 DKK) och Svensk-dans- 
ka kulturfonden (130000 SEK).

Fondet for svensk-norsk samarbeid (490000 NOK) och Svensk-norska 
samarbetsfonden (1 830000 SEK).
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Norsk-finsk kulturfond (410000 N OK + 205 000 FIM).
Kulturfonden för Sverige och Finland (2000000 FIM).
Kulturfonden Island -F in land  (105 000 FIM).
Kulturfondet for Danmark og Finland (145000 DKK + 150000 FIM).
Därtill kommer den norska nationalgåvan till Island 1974, vars avkast

ning i huvudsak används för att stöda gruppresor från Island till Norge.
Ytterligare upptas på den svenska statsbudgeten ett årligt anslag för stöd 

till kulturellt sam arbete mellan Island och Sverige.
De för bilateralt sam arbete inom givna ram ar disponibla medlen uppgår 

sammanlagt till ca 7,0 milj. DK K, givetvis något varierande år för år. 
Summan kunde i förstone förefalla stor nog jäm fört med att m inisterrådets 
dispositionsmedel 1986 uppgår till 8,7 milj. DKK (1987 19,2 milj. DKK, 
inkluderande vissa engångsprojekt), men man bortser då från att de enskil
da fonderna är mycket små, 100 -  200000 kr var på ett par undantag när. 
Storleken har därtill varit i stort sett oförändrad under den senaste fem års
perioden, samtidigt som trycket på de enskilda fonderna stadigt har ökat. 
Vissa fonders användningsom råden är också klart avgränsade till t. ex. 
studie- och forsknings- eller andra särskilda ändamål, såsom verksamhet 
på kursgårdar etc.

Nationella budgetmedel

Möjligheterna att stödja bilateralt kultursam arbete mellan de nordiska 
länderna över resp. nationell budget är i de flesta fall obefintliga p .g . a. 
budgetstrukturen. Då den nordiska kulturbudgeten tillskapades 1972 för
des i resp. ministeriers budget de olika anslagen till nordiska ändamål 
samman till ett, som bildar resp. lands anslag till/andel av den nordiska 
kulturbudgeten. D etta skedde för att möjliggöra en samlad bedömning och 
prioritering av olika gamla och nya verksam heter. Härvid kom m inisterier
na att avhända sig möjligheterna till eller försvåra genom förandet av bilate
rala projekt utanför N ordiska m inisterrådets ram. Näm nvärda undantag 
utgör härvidlag blott Finland och numera i viss mån även Norge, där resp. 
undervisningsministerium till sin disposition har särskilda anslag för nor
diska/bilateralt nordiska ändamål. Men Danmark, Island och Sverige har 
alltför små anslag eller saknar sådana helt för att det skall ha någon 
praktisk betydelse i detta sammanhang. Att detta är en allvarlig olägenhet i 
det nordiska kultursam arbetet säger sig självt.

Bristande budgetberedskap leder givetvis till att bilaterala nordiska pro
jekt inte kan påräkna stöd via vare sig nordisk eller nationell budget. 
Sådana hänvisas därför till de bilaterala fonderna, vilkas möjligheter till 
stöd är mycket små, såsom ovan konstaterats. D etta rimmar illa med idén 
om Norden som kulturell hem mam arknad, därför att för en sökande är ett 
bilateralt nordiskt projekt lika ” nordiskt” som ett trilateralt projekt. För
hållandet kan förmodas inverka menligt på intresset för nordiskt kultur
samarbete särskilt som det ibland har visat sig vara lättare att få stöd för 
bilaterala projekt med utom nordiska länder.
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Följderna har bl. a. varit att vissa, i inledningsskedet bilaterala projekt 
på konstgjord väg görs ” nordiska” genom inkallande av en tredje part, en 
tyst bolagsman, medan vissa i inledningsskedet åtminstone trilaterala pro
jek t beskärs och görs bilaterala för att bättre passa anslagsbeviljande 
instans. Det är likaså uppenbart att många goda projekt aldrig blir förverk
ligade, inte ens i det fall att de senare på ett naturligt sätt skulle kunna 
involvera fler parter än de ursprungliga två. Det är dessutom  risk att 
ansökningar för projekt som adresserats ” fel” aldrig blir behandlade av 
” rä tt” instans, eftersom inform ationsutbytet mellan anslagsbeviljande or
gan på nordiskt plan och på bilateralt/nationellt plan inte synes fungera 
tillfredsställande.

Utbyggnad av möjligheterna till stöd till bilaterala nordiska projekt

Konklusionen av ovanstående blir att det krävs en såväl kvantitativ som 
kvalitativ utbyggnad av regeringarnas möjligheter att utanför Nordiska 
ministerrådets ram stödja sam arbetsprojekt mellan de nordiska länderna. 
Därtill krävs en uppluckring av reglerna för bevillning av medel ur Nordis
ka kulturfonden, anslag ur N ordiska m inisterrådets dispositionsmedel och 
andra nordiska stödordningar, t. ex. så att bilaterala projekt av stort nor
diskt intresse också skall kunna stödas.

Det krävs ytterligare tillgång till samlad information i lättillgänglig form 
om möjligheterna att söka stöd för sam arbetsprojekt mellan två eller flera 
nordiska länder/självstyrande områden. Uppgifterna om existerande fon
der och stödordningar i den årliga utgåvan av katalogen ” Nordiska samar- 
betsorgan” är alltför svåråtkomliga och delvis ofullständiga, för att kunna 
tjäna detta ändamål, vartill kommer att själva syftet med katalogen är ett 
annat.

Förslag:

1. De nordiska ländernas regeringar skapar/bygger ut möjligheter(na) att 
stöda bilaterala sam arbetsprojekt mellan de nordiska länderna/självstyran
de om rådena, genom att i förekommande fall på statsbudgeterna uppta 
särskilda anslag för dylika ändamål.

2. Nordiska m inisterrådet företar en uppluckring av reglerna för bevill
ning av medel till bilaterala projekt ur Nordiska m inisterrådets disposi
tionsmedel och andra stödordningar, så att projekt av stort nordiskt intres
se kan stödjas.

3. Nordiska kulturfonden företar en uppluckring av reglerna för bevill
ning av medel till bilaterala projekt, så att projekt av stort nordiskt intresse 
kan stödjas.

4. Nordiska ministerrådets sekretariat ges i uppdrag att utarbeta och 
ajourhålla en förteckning avsedd för den stora allmänheten över existeran
de fonder och andra stödordningar för nordiskt kultursam arbete, som ges 
spridning via resp. anslagsbeviljande organ och som alltid omnämns i de 
olika organens annonsering.
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3.11 Regionalt samarbete

Till grund för det nordiska sam arbetet på det regionalpolitiska området 
ligger ett reviderat sam arbetsprogram  från juni 1986. Det direkta ansvaret 
för programmets genom förande ligger hos N ordiska ämbetsmannakommit- 
tén för regionalpolitik (NÄRP). Tyngdpunkten i verksam heten ligger på 
gränsregionalt och -kommunalt sam arbete, gemensamma regionalpolitiska 
stödordningar, utrednings- och utvecklingsarbete, nordisk regionalpolitisk 
forskning samt informations- och erfarenhetsutbyte.

Såsom ovan framgår utgör det regionala kultursam arbetet inget tyngd- 
punktsom råde inom det regionalpolitiska sam arbetet. Dock är det så att 
det kultursam arbete som bedrivs inom berörda regioner över de nordiska 
gränserna till övervägande del är ju st regionalt sam arbete, antingen det är 
bi- eller trilateralt, alltså bedrivs mellan parter i två eller tre länder/själv
styrande om råden. D etta sam arbete förtjänar lika stor uppmärksamhet och 
lika stort stöd som annat nordiskt kultursam arbete. (Jfr 3.10 Bilateralt 
samarbete).

Att kultursam arbetet på detta sätt skiljs ut från annat regionalt sam arbe
te och inte prioriteras är olyckligt. Det innebär en risk att det av övriga 
involverade parter nedvärderas till skada inte bara för kultursam arbetet 
som sådant, utan på sikt också för övrigt sam arbete, eftersom det är genom 
kultursam arbete som den grund kan stärkas på vilken allt nordiskt samar
bete (också det regionala) vilar.

De konkreta hinder som det regionala kultursam arbetet drabbas av är 
naturligt nog i princip av samma art som de som drabbar regionalt sam ar
bete i allmänhet. Härvidlag nämns framförallt bristfälliga kommunikatio
ner. Sålunda har det t. ex. ännu inte (mars 1987) gått att i M ittnorden 
(Nord- og Sør-Trøndelag Fylken, Jäm tlands och Västernorrlands län samt 
Vasa och M ellersta Finlands län) ordna med tvärgående flygförbindelser 
på sträckan T ro n d h e im -Ö ste rsu n d -S u n d sv a ll-V asa  som tidtabells-mäs- 
sigt skulle ansluta sig till varandra och till förbindelserna i längsgående 
riktning i resp. land.

På samma sätt som smidiga kom m unikationer är av avgörande betydelse 
för regionalt sam arbete rent allmänt är de det även för kultursam arbetet. 
Brister härvidlag och förm ent eller verklig ovilja på centralt håll att avhjäl
pa dessa, vilket det hävdas, har givetvis en negativ inverkan på förhållan
det mellan ” centrum ” och ” periferi” i resp. land. Men bristerna kommer i 
det långa loppet också att minska intresset för nordiskt sam arbete i allmän
het, genom att regionerna riskerar att fjärmas från varandra rent fysiskt.

En allmän uppfattning inom regionerna synes vara att dessa vid anslags- 
bevillningen blir förfördelade till förmån för ” centrum ” . (Hävdas även i 
evalueringsrapporten om N ordiska kulturfondens verksam het.) Oberoen
de av om denna uppfattning är berättigad eller ej är det skäl för de 
anslagsbeviljande nordiska sam arbetsorganen (NÄRP, stödordningarna 
och dispositionsm edlen på N ordiska m inisterrådets budget samt Nordiska 
kulturfonden) att hålla den i minnet.
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Förslag:

1. N ordiska m inisterrådet uppm anar NÄRP att uppföra regionalt kultur
samarbete som ett av tyngdpunktsom rådena inom det regionalpolitiska 
samarbetet.

3.12 Nationella stödordningar

Tanken på Norden som en kulturell hemmamarknad aktualiserar frågan 
huruvida de enskilda länderna favoriserar sina egna medborgare i förhål
lande till medborgare från andra nordiska länder. Eller om respektive 
nordiskt land/område ger stöd till sin egen kultur och inte till kultur från/i 
andra delar av Norden.

Det kan ges en lång rad exempel på ordningar inom den statliga kultur
politiken som är förbehållna resp. lands/områdes inbyggare eller medbor
gare. Tidigare har stödordningarna för film nämnts och förslag lagts fram 
(Se 3.5 Film). Vissa av dessa ordningar borde kunna utvidgas till att också 
gälla andra delar av N orden och/eller medborgare från andra nordiska 
länder/områden. Det gäller alls inte alla sådana ordningar. Ej heller är det 
fråga om ett val mellan att om fatta hela Norden eller att avstå från att 
utvidga ordningarna. För vissa ordningar kan en gradvis utvidgning tän
kas, m åhända till en början på bilateral ömsesidig bas.

Tidskriftsstödet är en ordning som kunde övervägas. Eventuella ord
ningar kunde justeras sålunda att det ingick en ” premiering” av tidskrifter 
som tar in stoff på annat nordiskt språk, och/eller är skrivet av författare 
från annat nordiskt land/område e .l. D etta kunde göras utan egentliga 
m erkostnader för stödordningen i fråga.

Ett annat exempel är statliga inköp av samtidskonst. Dessa är nu begrän
sade till att gälla eget lands/områdes bildande konst. M åhända kunde några 
länder/områden enas om att deras inköpsordningar utvidgas till att täcka 
varandras konst. Sammantaget skulle inköpen bli ungefär lika stora, men 
resultaten skulle vara att det bland inköpen också fanns sam tidskonst från 
annat nordiskt land vid sidan av konst från det egna landet/området.

M otsvarande tankegång kunde tillämpas på beställningsverk inom mu
sik. För åtgärder till fromma för samisk kultur är behovet av gränsöver
skridande ordningar trängande. Jfr inköpsordningarna för samisk skönlit
teratur. Kulturm innesvården är vidare ett område som är aktuellt i detta 
sammanhang. Bl. a. bör arbetet med att bevara industriella kulturminnes
märken ses i ett dylikt perspektiv.

Förslag:

1. Nordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om att överväga huruvida kulturstödordningar kan ses 
i ett nordiskt perspektiv.

N ordiska m inisterrådet företar en kartläggning av problem och möjlighe
ter på detta fält.
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3.13 Språkförståelse 

Helsingforsavtalet och kulturavtalet

Helsingforsavtalet stadgar i kulturdelen, artikel 8, att ” undervisningen 
och utbildningen . . .  i skolorna i de nordiska länderna i lämplig omfattning 
(skall) innefatta undervisning om språk (här understruket), kultur och 
allmänna samhällsförhållanden i de övriga nordiska länderna, inbegripet 
Färöarna, Grönland och Å land” .

Enligt det nordiska kulturavtalet, artikel 3, p. d., ” skall avtalsparterna 
främja undervisningen i de andra nordiska ländernas språk (här understru
ket), kultur och sam hällsförhållanden” .

E tt noggrant studium av de båda avtalstexterna visar en skillnad i det att 
Helsingforsavtalet stadgar om blott ” undervisning om  språk” , medan 
kulturavtalet stadgar om ” undervisningen i . . .  språk” . Denna skärpning, 
som hade kommit till under tioårsperioden mellan de båda avtalens till
komst, får anses vara symptomatisk för de fördragsslutande parternas 
uppfattning om språkförståelsens grundläggande betydelse fö r  sam arbetet 
i Norden. Samtidigt visar de båda avtalen också, om än indirekt, att 
språkförståelsen ingalunda är något en gång för alla givet, utan att språk
förståelsen för att bli en realitet ständigt kräver kraftfulla insatser framför
allt inom utbildningen, men även på andra håll.

Språkförståelse! språkgemenskap

Det är i detta sammanhang skäl att göra en defmitionsmässig precise
ring. Det talas ofta om den nordiska språkgemenskapen som en del av 
grundvalen för nordiskt sam arbete. D etta stäm m er i så måtto att det mellan 
de i språkvetenskaplig mening nordiska språken danska, färöiska, isländ
ska, norska och svenska existerar en närm are eller fjärmare gemenskap.

Men denna språkgem enskap innebär inte fullständig språkförståelse ens 
mellan de tre skandinaviska språken (i geografisk bemärkelse) danska, 
norska och svenska, låt vara att svårigheterna är små och överkomliga, 
och att danskar, norrm än, svenskar och finlandssvenskar i princip kan 
umgås med varandra på sitt modersm ål. Än mindre innebär detta språk
förståelse mellan dessa och färiska och isländska, ej heller mellan de 
sistnämnda. Därtill kommer att finska och grönländska, liksom samiska, 
hör till helt andra språkfamiljer, även om begreppsvärlden i stor u tsträck
ning är lika. D etta gör att ett starkt fram hävande av språkgemenskapen 
kan uppfattas som långsökt, t .o .  m. främ m ande, framförallt av dem som 
inte talar skandinaviska språk som sitt modersmål.

De ovanrelaterade förhållandena är för egen del ägnade att ytterligare 
understryka betydelsen av satsningar på just språkförståelsen. Sålunda har 
i arbetet med den nya handlingsplanen för det nordiska kultursam arbetet 
språkförståelsen beskrivits som det kitt som fogar samman de olika kom
ponenterna, ett conditio sine qua non.
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Problem i språkförståelsen

Den reella språkförståelsen i umgänget mellan nordbor har på initiativ av 
Nordisk Språksekretariat undersökts i samband med Nordsat-utredningen 
och resultaten presenterats i den nordiska utredningsserien (N U  A 1979:6, 
Band 3).

Olika aspekter av språkförståelsen jäm te frågan hur bra nordborna för
står varandra diskuteras i nyutgåvan av språkråd till nordbor i nordiskt 
samarbete ” Att förstå varandra i N orden” , Nordisk Språksekretariats 
skrifter 6, Göteborg 1986.

Danskar, norrm än, svenskar och finlandssvenskar, ca 18 av 23 miljoner 
nordbor kan alltså i princip umgås med varandra på sitt modersmål. Dock 
är det så att den genuina språkförståelsen också bland dem varierar, 
beroende på vilket språk som talas och vilket språk som de själva talar, 
såsom den ovannämnda undersökningen har visat. Det gäller för dem att i 
nordiska sammanhang alltid följa givna språkråd, även om det kan innebä
ra att talaren tycker sig därigenom ” begå våld” mot sitt språk eller sitt sätt 
att tala.

Finnar, islänningar, färingar, grönlänningar och samer, ca 5 miljoner kan 
därem ot inte för andra nordbor göra sig förstådda på sitt modersmål annat 
än i undantagsfall. Deras förmåga att förstå danska, norska och/eller 
svenska varierar också starkt. Det är därför risk att de kommer att bilda ett 
slags periferi i sam arbetet, också i annan än geografisk mening, vilket 
självfallet är en icke önskvärd utveckling.

Det är alltså inte att förvåna att i en kartläggning av hinder och blocke
ringar i det nordiska kultursam arbetet man i det finska Finland, på Island, 
Färöarna och Grönland samt bland samerna kommer att framhålla bristan
de språkförståelse som ett av de största hindren för att fullt ut kunna delta i 
samarbetet som givande och tagande part.

Tolkning

Den lösning på problemen som av berörda parter föreslås är större 
möjligheter till tolkning än vad som hittills varit fallet inom ramen för det 
officiella nordiska kultursam arbetet (eller det samarbete som stötts med 
offentliga medel). D etta anses viktigt både när det gäller möjligheten att 
välja företrädare på fackliga grunder snarare än på språkliga grunder och 
när det gäller att öka den folkliga bredden i sam arbetet.

I detta sammanhang kan det vara värt att notera att kartläggningen klart 
visar ett entydigt intresse att med hjälp av åtgärder för att öka grannspråks- 
förståelsen bibehålla nordiska språk (i regionalpolitisk bemärkelse) som 
kontaktspråk i det nordiska sam arbetet. I vissa fall framhålls uttryckligen 
att ett val av utom nordiskt språk (läs: engelska) till kontaktspråk skulle 
innebära en avgörande försvagning av de nordiska ländernas möjligheter 
att under ett massivt angloamerikanskt kulturinflytande var för sig och 
tillsammans ta  upp kampen för den nationella kulturens fortbestånd.
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Tillgången på tolkar för det nordiska sam arbetet kan med hänsyn till det 
ökade behovet inte anses vara tillfredsställande. Man räknar med att det 
för närvarande finns ca 150 tolkar, av vilka 15-30 kan fungera som 
simultantolkar. De flesta tolkar är dessutom  bilinguala i fråga om tolk
ningskom petensen, t. ex. så att de tolkar från isländska till danska och vice 
versa eller från finska till svenska och vice versa.

Det är uppenbart att det krävs särskilda satsningar av betydande om fatt
ning på utbildning av tolkar för det nordiska (kultur)sam arbetet. Härtill 
finns också rent avtalsmässiga förpliktelser i det att den nordiska språk
konventionen (rek. nr 29/1966) sedan den ratificerats av samtliga nordiska 
länder trädde i kraft 1.3.1987. Mot denna bakgrund skall också ses en 
rekommendation av Nordiska rådet till Nordiska ministerrådet att införa 
en nordisk utbytesordning som ger tolkar och translatorer som arbetar med 
de nordiska språken möjligheter att under viss tid arbeta i annat nordiskt 
land (rek. nr 12/1987).

Det förefaller naturligt att i det kommande sam arbetet om tolkutbild
ningen ta vara på de danska erfarenheterna på motsvarande område inom 
EG-samarbetet.

Förslag:

1. N ordiska m inisterrådets handlingsprogram för förbättrad språkför
ståelse (rek. nr 12/1977) i Norden ges ökad tyngd.

2. N ordiska ministerrådet intar särskilda anslag på sin budget för tolk
tjänster i det nordiska sam arbetet.

3. Nordiska m inisterrådet intar särskilda anslag på sin budget för utbild
ning av tolkar för det nordiska sam arbetet.

3.14 Turism  

Allm änt

Turism har i det officiella nordiska sam arbetet traditionellt förts in under 
huvudom rådet transport, kommunikation och trafiksäkerhet. Sålunda har 
turismfrågor hänskjutits till tidigare trafikutskottet i Nordiska rådet, nume
ra kom m unikationsutskottet.

N är det gäller att utveckla sam arbetet om turism i Norden intar kulturen 
en given plats. D etta syns också i den projektverksam het som med stöd av 
medel över N ordiska m inisterrådets budget bedrivs i regi av ministerrådets 
turistutskott (NMT) och Nordiska turistrådet (NT). Sålunda genomfördes 
1986 ett seminarium kallat ” Levande Norden -  kulturens roll i turismens 
marknadsföring” . Därtill kan näm nas utgivningen av ” Resehandbok för 
ungdom” . K ulturutskottet har alltid visat den delen av turistsam arbetet 
stort intresse.

De nordiska grannländerna är viktiga resmål för turister från de enskilda 
nordiska länderna. De nordiska turistström m arna är helt följdriktigt domi
nerande inom Norden.
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Det existerar dock många hinder för att Norden skall kunna utvecklas 
till en kulturell hemmamarknad i den meningen att det skall vara lätt för 
m edborgarna att personligen ta del av kulturutbudet i ett annat nordiskt 
land.

Bokningsbara resor i Norden

Det kanske främ sta hindret är att utbudet av bokningsbara resor i N or
den överhuvudtaget är förhållandevis litet, vilket innebär att utbudet av 
resor med tonvikt på kultur inte har blivit särskilt stort. Orsaken till detta 
förhållande är avsaknaden av charterresor, vilket beror på begränsningar i 
rätten att arrangera sådana. Det har mellan berörda parter inte gått att 
uppnå enighet om utvidgning av denna rätt. Dock har kampanjer med 
specialpris på inomnordiskt flyg genomförts. Sålunda har flygbolagen SAS 
och Finnair beslutat sänka priserna för resor inom Norden sommaren 1987 
för perioden 1/7-15/8.

Attityder

Därtill kommer orsaker av attitydm ässig karaktär: det har rått en viss 
skepsis mellan turist- och kulturfolk. Turistfolket har inte förstått vilken 
rik kultur de nordiska länderna faktiskt har att erbjuda turister, medan 
kulturfolket inte alltid uppfattat turister som en naturlig målgrupp. Detta 
har t. ex. kunnat leda till att turistbroschyrerna om de nordiska länderna i 
fråga om kulturinformationen är klichémässiga och många gånger direkt 
oriktiga (givetvis till förfång också för rekryteringen av utomnordiska 
turister).

Det förefaller dock som om attityderna på denna punkt höll på att ändras 
i positiv riktning, sålunda att det numera är större möjligheter till sam arbe
te mellan turist- och kulturfolk till fromma för kulturturism en.

För att turismen skall ge utbyte bör den bygga på respekt och förtroende 
mellan värd och turist. Detta är inte alltid fallet inom den inomnordiska 
turismen.

Språkförståelse

Språkliga hinder förekommer på samma sätt som i annat nordiskt (kul
tu rsam arbete . Detta har särskilt framhållits från svenskt och finländskt 
håll, men även från isländskt.

Inkvarteringsstatistiken visar att den överlägset största turistström men 
till Stockholm som rådet kommer från Finland. Detsamma gäller Kvarken- 
och Kalottom rådet. Med hänsyn till detta är tillgången på finskspråkig 
service mycket liten, vilket beklagas av svenska turistmyndigheter. Saken 
borde inte vara svår att avhjälpa, eftersom finskkunnig personal står att få 
särskilt i Stockholm sområdet.

För Finlands del gäller att nordiska turister i allmänhet kan betjänas på 
svenska på turistbyråerna och hotellen, men självfallet inte på andra skan-
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dinaviska språk, även om sådana åtm instone delvis kan förstås (” skandi
naviska” ). I övrigt är variationerna i fråga om svenskkunnighet mycket 
stora beroende på bransch och geografisk belägenhet. Fastän skyltningen i 
allmänhet är tvåspråkig, är den inte nödvändigtvis på finska och svenska, 
utan ofta på finska och engelska. Också här förekom m er variationer, 
sålunda att nyare turist-/hotellanläggningar synes favorisera engelska som 
andra språk.

Samma förhållanden gäller mutatis mutandis på Island, sålunda att nor
diska turister i allmänhet kan betjänas på något skandinaviskt språk på 
turistbyråer och hotell, medan variationerna för övrigt är stora. De nordis
ka turisternas antal på Island ökar enligt uppgift främst p .g . a. billiga 
weekendresor, medan det m otsatta inte är fallet. Varför resa till Köpen
hamn eller någon annan nordiskt huvudstad, när man kan göra en resa till 
t. ex. London, som dessutom  är billigare, frågas det.

Axel t ryck

Ett transporttekniskt hinder utgörs av varierande bestäm m elser i fråga 
om bussars axeltryck. T. ex. för tvåaxlade bussar gäller att Finland, Norge 
och Sverige har 16 ton, medan Danmark har 18 ton. I fråga om treaxlade 
bussar har Finland 18 ton, medan t. ex. Danmark och Norge har 24 ton. 
Och i fråga om ledbussar är variationerna ännu större, i det att Norge har 
28 ton, medan t. ex. Danmark och Finland har 48 ton.

En harmonisering av axeltrycksbestäm m elserna för bussar i Norden 
skulle naturligtvis underlätta användningen av bussar i (turist)trafiken 
mellan länderna.

Förslag:

1. N ordiska ministerrådet hänvänder sig till de nordiska ländernas rege
ringar med begäran om lindring av charterbestäm m elserna för trafik inom 
Norden.

2. N ordiska turistrådet uppmanas att i sin verksam het prioritera kultur- 
och ungdomsturism.

3. N ordiska turistrådet uppmanas uppmärksamgöra turistorganisatio
nerna på de nordiska språkens stora betydelse såväl direkt som indirekt för 
turismen inom Norden.

4. N ordiska m inisterrådet arbetar för att harm onisera bestäm m elserna i 
de nordiska länderna om bussars axeltryck.
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Ekonomiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om upprättande av en nordisk 
utvecklingsfond

(M inisterrådsforslaget, se s. 1840)

Ovennevnte m inisterrådsforslag er henvist til Økonomisk utvalg. U tval
get behandlet forslaget på sitt møte 11 .-12 . februar 1988.

1. Sammendrag av ministerrådsforslaget

Det blir innledningsvis vist til tidligere beslutninger fattet av Nordisk 
Råd og Nordisk M inisterråd i anledning av saken.

Hensikten m ed Fondet; Fondets status

Nordisk Utviklingsfond (Fondet) etableres som et ledd i det nordiske 
bistandssam arbeidet og har til hensikt å fremme den sosiale og økonomi
ske utviklingen i utviklingslandene. Fondet skal medvirke til finansiering 
på konsesjonelle vilkår av prosjekter i utviklingslandene. Fondet opprettes 
som en juridisk person med sete i Nordisk Investeringsbank.

Fondets virksomhet

Fondets utlånsvirksom het kan alene rettes mot land som internasjonalt 
betraktes som ut viklingland. Fondet skal prioritere fattige land. Prosjekter 
som finansieres av Fondet skal være av nordisk interesse. Ved pro- 
sjektvalg skal det på sikt tilstrebes en rimelig interessefordeling mellom de 
nordiske land.

Finansieringsformer og -vilkår

Fondet skal i sin virksomhet hovedsakelig yte lån på konsesjonelle 
vilkår. Lånevilkårene vil være på linje med de vilkår som gjelder for Det 
Internasjonale Utviklingsfond (IDA). Fondets långivning skal først og 
fremst skje ved samfinansiering med multilaterale finansieringsinstitu
sjoner. Det skal tilstrebes en rimelig balanse mellom samfinansiering med 
institusjoner som yter kreditter på bankmessige vilkår og slike som yter 
kreditter på konsesjonelle vilkår.
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Fondets kapital

Fondets kapital er SDR 100 mill. og stilles til Fondets disposisjon av de 
nordiske land i overensstem m else med fordelingsnøkkelen for nordisk 
finansiering (1988):

En femtedel av kapitalen innbetales senest 3 måneder etter ikrafttreden 
av overenskom sten om Fondets opprettelse. Fondets kapital på SDR 100 
mill. forventes å dekke lånetilsagn over en 5-årig periode. En eventuell 
forhøyelse av Fondets kapital skjer ved beslutning i Nordisk Ministerråd.

Fondets administrasjon

Fondet skal ha et styre med en representant fra hvert av landene. 
Fondets daglige virksomhet og sekretariat skal ledes av en direktør. Fon
det forutsettes å ha et nært samarbeid med Nordisk Investeringsbank, 
hvorved sekretariatets størrelse kan begrenses. Samarbeidet forutsettes 
regulert av en avtale mellom de to institusjoner. I avtalen skal fastlegges 
hvilke arbeidsoppgaver som på Fondets vegne skal ivaretas av Investe
ringsbanken. Disse vil i hovedsak være kredittadministrasjon, finans
forvaltning og andre adm inistrative spørsmål. Fondets primære oppgave 
vil være å ivareta den bistandsmessige vurdering av Fondets lånebeslut
ninger.

Ikrafttreden

Fondets virksomhet innledes den 1.7.1988 med forbehold for medlems
landenes interne prosedyrer for godkjennelse.

Øvrige bestem m elser

En kontrollkom ité skal tilse at Fondets virksomhet drives i overens
stemmelse med vedtektene. Komitéen svarer for revisjonen og avgir årlig 
revisjonsberetning til Nordisk Ministerråd.

Forslag til overenskom st om opprettelse av et Nordisk Utviklingsfond 
og vedtekter for Fondet er utarbeidet i sam svar med forannevnte og 
gjengitt i ministerrådsforslaget.
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2. Utvalgets synspunkter

Gjeldskrisen har i de senere år vært et dominerende element i mange 
utviklingslands økonomi. En grunnleggende målsetting i de nordiske lands 
bistandsvirksom het er å skape varig forbedring av livsvilkårene på det 
økonomiske, sosiale og politiske om rådet for befolkningen i utviklingslan
dene. Bistanden skal bidra til økonomisk vekst og sosial utjevning i fattige 
land, samt til økonomisk uavhengihet og dem okratisk utvikling, herunder 
hensyn til grunnleggende menneskelige rettigheter, i landene. Bistanden 
skal være m ottakerorientert og således ta utgangspunkt i mottakerlandenes 
behov, planer og prioriteringer. Et økt nordisk samarbeid på bistandsom 
rådet gjennom en felles konsesjonell bistandsordning som her foreslås må 
etter utvalgets oppfatning ses på denne bakgrunn. Utvalget vil understreke 
nødvendigheten av at ordningen innebærer fleksibilitet i anvendelse av 
bistandsmidler samt tilpasses de enkelte utviklingslands varierende behov.

Erfaringene fra Nordisk Investeringsbanks (NIBs) internasjonale pro- 
sjektinvesteringslåneordning karakteriseres av — foruten stor interesse for 
ordningen i låntakerlandene — at de fleste låneavtaler er med andre enn 
s.k. lavinntektsland. En viktig årsak er at lavinntektslandene forventer 
eller forutsetter at prosjektfm ansieringen skjer på konsesjonelle vilkår. 
Utvalget vil i denne forbindelse også peke på at de internasjonale utvik
lingsbanker, herunder V erdensbanken, de regionale utviklingsbanker samt 
Den europeiske Investeringsbank, har i tillegg til den ikke subsidierte 
utlåning, etablert særlige ordninger for å kunne yte lån på bedre vilkår. 
Behov og motivasjon for opprettelse av et Nordisk Utviklingsfond som 
kan medvirke ved finansiering på konsesjonelle vilkår til prosjekt i utvik
lingslandene er derfor etter utvalgets oppfatning til stede. Utvalget har 
også registrert at interessen fra industriens side er stor.

Utvalget m ener Fondet bør kunne bli et viktig virkemiddel i det nordiske 
bistandsarbeidet og innsatsen kan i sterk grad rettes mot de fattige lande
ne. Fondet vil også fram stå som et verdifullt komplement til bistand og 
eksportkreditter på kommersielle vilkår.

Økonomisk utvalg noterer at forslaget innebærer at Fondet skal ha 
stilling som juridisk person med et styre, en direktør og personale forøvrig 
som er nødvendig for virksom hetens drift. En kontrollkomité skal tilse at 
Fondets virksomhet drives i overensstem m else med vedtektene. Utvalget 
vil sterkt understreke at Fondet må innrettes slik at det ikke nødvendiggjør 
oppbygging av en omfattende adm inistrasjon. Utvalget vil i denne forbin
delse vise til at det i medlemsforslaget om myke prosjektinvesteringslån og 
tidligere uttalelser fra Økonomisk utvalg i tilknytning til denne sak er 
framført at N orden allerede har et etablert instrument ved NIB som burde 
ha forutsetninger for å adm inistrere ordningen. U tvalget forutsetter derfor 
at en i så stor utstrekning som mulig nytter NIBs kapasitet og internasjona
le kontaktnett for bistandsform ål. Økonomisk utvalg vil i denne sammen-
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heng anmode om at styringsstrukturen og koordineringen med NIBs kom
petanse og ansvar vurderes nærmere i forbindelse med realiseringen N or
disk Utviklingsfond. De betydelige ressurser som foreligger i de nasjonale 
bistandsapparater må selvfølgelig også nyttes.

Utvalget m ener et Nordisk Utviklingsfond må ta hensyn til miljømessige 
aspekter i sin virksomhet. Det bør være et ledd i den nordiske oppfølgingen 
av Brundtlands-kommisjonens rapport og inngå i Fondets ordinære virk
somhet og således framgå av Fondets vedtekter. Utvalget vil derfor hens
tille om at vedtektene kom pletteres i sam svar med dette. Det vises forøvrig 
til ministerrådsforslag B 79/e om program for nordisk bistandssamarbeid 
og Økonomisk utvalgs synspunkter på dette.

Forøvrig har utvalget ingen m erknader til forslaget til overenskom st og 
Fondets vedtekter.

Med disse m erknader foreslår Økonomisk utvalg at
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å opprette et 

Nordisk Utviklingsfond etter de retningslinjer som er angitt i 
m inisterrådsforslaget og Økonomisk utvalgs synspunkter.

Stockholm, 12. februar 1988
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Ministerrådsforslag

om upprättande av en nordisk utvecklingsfond

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordiska m inisterrådet översänder härmed sitt förslag till upprättelse av 
en nordisk utvecklingsfond.

Efter a tt N ordiska rådet behandlat och avgett sina synpunkter på försla
get avser m inisterrådet att upprätta Nordisk utvecklingsfond.

Oslo den 12 februari 1988

B 84/e

Bjarne M ørk Eidem
Fridtjov Clemet
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Med henvisning til
-  Nordisk Råds rekomm andation nr 4/1984 om at udrede mulige former 

for en ordning med nordiske bløde projektinvesteringslån
-  udredning i Nordisk M inisterråds regie (1985) og tillægsbetænkning af 

en referencegruppe nedsat af Em bedsm andskom itéen for Bistandspoli
tiske spørgsmål (1986)

-  Nordisk Råds rekomm andation nr 26/1987 om bl. a. ” bløde lån”
-  de bistandsansvarlige m inistres beslutning af 1. septem ber 1987 om at 

nedsætte en særlig arbejdsgruppe for at udarbejde forslag til retningslini
er og vedtægter

har Nordisk M inisterråd den . . .  vedtaget at oprette Nordisk Udviklings
fond.

1. Hensigten med Fonden; Fondens status

Nordisk Udviklingsfond (Fonden) etableres som et led i det nordiske 
bistandssam arbejde og har til hensigt at fremme den sociale og økonomi
ske udvikling i udviklingslandene. Fonden medvirker ved finansiering på 
koncessionelle vilkår af projekter i udviklingslandene.

Fonden oprettes som en juridisk person med sæde i Nordisk Investe
ringsbank.

Fondens virksomhed skal være fritaget for betalings- og valutarestrik
tioner samt øvrige kreditpolitiske foranstaltninger. Fondens midler og 
indtægter skal være fritagede for beskatning.

2. Fondens virksomhed

2.1 Låntagerlande

Fondens udlånsvirksom hed kan alene rettes mod lande som internatio
nalt betragtes som udviklingslande.

Fonden skal prioritere fattige lande og kun undtagelsesvis yde lån til 
andre end lav og lavere middelindkomstlande.

Det påhviler Fondens bestyrelse efter nærmere direktiv fra M inisterrå
det at opstille udførlige kriterier angående låntagerlande.

2.2 Nordisk interesse

Projekter som finansieres af Fonden skal være af nordisk interesse. Ved 
projektvalg skal der på sigt tilstræbes en rimelig interessefordeling blandt 
de nordiske lande.

2.3 Finansieringsformer og -vilkår

Fonden skal i sin virksomhed hovedsageligt yde lån på koncessionelle

Ministerrådsforslag om oprettelse af en nordisk udviklingsfond
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vilkår. Lånevilkårene vil være på linie med de vilkår som gælder for Den 
internationale Udviklingsfond (IDA).

Fondens långivning skal først og fremmest ske ved samfinansiering med 
multilaterale finansieringsinstitutioner. Der skal tilstræbes en beløbsmæs
sig spredning af Fondens midler mellem forskellige samfinansieringspart
nere. Der skal endvidere tilstræbes en rimelig balance mellem samfinansie
ring med institutioner, som yder kreditter på bankmæssige vilkår, og 
sådanne, som yder kreditter på koncessionelle vilkår.

Fondens deltagelse i samfinansiering bør ske under former som tager 
hensyn til m odtagerlandets betalingsevne. I lande som har adgang til 
kreditter på bankmæssige vilkår, skal samfinansieringen primært ske med 
sådanne kreditter.

Det påhviler Fondens bestyrelse efter nærmere direktiv fra M inisterrå
det at opstille udførlige kriterier for Fondens udlånsvirksomhed.

2.4 Andre retningslinier

Ud over de retningslinier og principper om virksomhedens drift som er 
indeholdt i forslag til overenskom st og vedtægter (bilag 1 og 2), kan 
M inisterrådet vedtage separate direktiv for Fondens bestyrelse.

3. Fondens kapital

Fondens kapital er SDR 100 mio og stilles til Fondens disposition af de 
nordiske lande i overensstem m else med fordelingsnøglen for nordisk fi
nansiering (1988):

En femtedel af kapitalen (SDR 20 mio) indbetales til Fonden senest 3 
måneder efter ikrafttræden af overenskom sten om Fondens oprettelse på 
basis af SDR-kursen på datoen for Fondens ikrafttræden ifølge ovennævn
te fordelingsnøgle:

* Modsvarende beløb i national valuta pr. 15. januar 1988: 
D K K  ; F IM  ; 1 SK  ; N O K  ; samt S E K  .)
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Resterende beløb indbetales pro rata ifølge SDR-kursen den dag Fon
dens bestyrelse frem sender anmodning herom for at imødekomme budget
terede udbetalinger. Fonden bør opretholde en rimelig likvidetetsreserve.

Fondens kapital på SDR 100 mio forventes at dække lånetilsagn over en 
5-årig periode.

En eventuel forhøjelse af Fondens kapital sker ved beslutning i Nordisk 
Ministerråd.

4. Fondens administration

Fonden skal have en bestyrelse med een repræsentant fra hvert af 
landene samt en suppleant for hvert bestyrelsesm edlem . Bestyrelsesm ed
lemmerne udpeges af de respektive landes regeringer. Medlemmerne bør 
have bistandsmæssig baggrund.

Fondens daglige virksomhed og sekretariat ledes af en direktør. Sekreta
riatets personale er underlagt direktøren. Denne er alene ansvarlig over for 
bestyrelsen. Sekretariatet skal have sådant personale, som af bestyrelsen 
anses for nødvendig for Fondens virksomhed.

Fondens personale udvælges af Fondens bestyrelse og ansættes af Den 
nordiske Investeringsbank i overensstem m else med en ansættelsesaftale 
som godkendes af Fondens bestyrelse.

Fonden forudsæ ttes at have et nært samarbejde med Den nordiske 
Investeringsbank, hvorved sekretariatets størrelse kan begrænses. Samar
bejdet forudsæ ttes reguleret af en aftale mellem de to institutioner. I 
aftalen fastlægges, hvilke arbejdsopgaver der på Fondens vegne skal vare
tages af Den nordiske Investeringsbank. De opgaver der varetages af Den 
nordiske Investeringsbank vil hovedsageligt være kreditadministration, 
finansforvaltning og andre administrative spørgsmål. Fondens primære 
opgave vil være at varetage den bistandsmæssige vurdering og Fondens 
lånebeslutninger. Aftalen skal også regulere Fondens betaling til Den nor
diske Investeringsbank for bankens tjenesteydelser.

Fondens bestyrelse fastsæ tter de nærmere retningslinier for Fondens 
administration.

5. Ikrafttræden

Fondens virksomhed indledes den 1.7.1988 med forbehold for medlems
landenes interne procedurer for godkendelse.

Fonden oprettes for en periode på 5 år, og Nordisk M inisterråd tager 
senest 4 år efter ikrafttrædelsen af nærværende overenskom st stilling til 
Fondens fortsatte virksomhed.
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Danmarks, Finlands, Islands, Norges og Sveriges regeringer har som et 
led i det nordiske bistandssam arbejde, som har til formål at fremme økono
misk og social udvikling i udviklingslandene, indgået følgende overens
komst:

Artikel 1

Nordisk Udviklingsfond (Nordic Development Fund), herefter kaldet 
Fonden, oprettes med det formål at fremme økonomisk og social udvikling 
i udviklingslande gennem at deltage i finansiering på koncessionelle vilkår 
af projekter af nordisk interesse.

Artikel 2

Fonden skal have stilling som juridisk person.

Artikel 3

Fondens virksomhed skal drives i overensstem m else med de vedtægter 
som vedlægges denne overenskom st. Disse vedtægter kan ændres ved 
beslutning af Nordisk M inisterråd.

Artikel 4

Fondens kapital beløber sig til 100 mio. SDR og indskydes af aftalepar
terne med 20 procent senest 3 m åneder efter overenskom stens ikrafttræ
den. Resterende beløb indbetales pro rata på anmodning af Fondens besty
relse.

Forhøjelse af kapitalen sker gennem beslutning af Nordisk M inisterråd 
efter anmodning fra Fondens bestyrelse.

Kapitalens størrelse, muligheden for indskydelse af yderligere kapital og 
fordelingen mellem de deltagende lande behandles i vedtægternes § 2.

Artikel 5

Fonden placeres i Den nordiske Investeringsbanks hovedsæde.

Artikel 6

Fonden skal være fritaget for betalingsrestriktioner og kreditpolitiske 
foranstaltninger, som hindrer eller besværliggør udførelse af Fondens virk
somhed.

Fondens midler og indtægter skal være fritaget for beskatning. Ved 
finansieringsvirksomhed skal Fonden være fritaget for stempelafgifter og 
andre afgifter til det offentlige.

Overenskomst om oprettelse af Nordisk Udviklingsfond
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Artikel 7

Nordisk M inisterråd tager senest 4 år efter ikrafttræden af nærværende 
overenskom st stilling til Fondens fortsatte virksomhed.

Nordisk M inisterråd kan beslutte, at Fonden skal afvikles i overens
stemmelse med den ordning som er angivet i vedtægternes § 10.

Artikel 8

Overenskom sten og de i Artikel 3 anførte vedtægter træder i kraft 30 
dage efter den dag, da samtlige aftaleparter har meddelt det svenske 
udenrigsministerium, at overenskom sten er godkendt.

Det svenske udenrigsministerium meddeler de øvrige aftaleparter og 
Nordisk M inisterråd om modtagelse af ovennævnte m eddelelser og om 
tidspunktet for overenskom stens ikrafttræden.

Artikel 9

Hvert medlemsland kan opsige overenskom sten ved at afgive en skriftlig 
erklæring herom til den svenske regering, som straks underretter de øvrige 
aftaleparter, Nordisk M inisterråd og Fondens bestyrelse herom. Opsigel
sen træ der tidligst i kraft ved udgangen af det regnskabsår, som efterfølger 
det år hvori opsigelsen fandt sted, dog tidligst 5 år efter ikrafttrædelsen af 
nærværende overenskom st.

Såfremt Nordisk M inisterråd efter modtagelse af opsigelsen beslutter 
ikke at afvikle Fonden, skal det senest inden opsigelsen træder i kraft 
besluttes, hvorledes forholdet mellem Fonden og det udtrædende med
lemsland skal afvikles. Det skal herved sikres, at det udtrædende land 
fortsat er ansvarlig på samme måde som de øvrige parter for de af Fondens 
forpligtelser, som forelå ved landets udtræden.

Artikel 10

Denne overenskom sts originaltekst skal snarest muligt deponeres i det 
svenske udenrigsm inisterium og attesterede afskrifter skal af det svenske 
udenrigsministerium tilstilles hver og en af aftaleparterne og Nordisk Mi
nisterråd.

Som bekræftelse på indgåelsen av denne overenskom st er den under
skrevet på aftaleparternes vegne af dertil berettigede.

U dstedet i . . .  den . . .  1988 i et originaleksemplar på dansk, finsk, 
islandsk, norsk og svensk, hvilke tekster alle er lige gyldige.
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Danmarks, Finlands, Islands, Norges och Sveriges regeringer har ved 
overenskom st af (dato) besluttet at oprette en nordisk udviklingsfond.

Formål

Nordisk Udviklingsfond (Nordic Development Fund), herefter kaldet 
Fonden, har til formål at fremme økonomisk og social udvikling i udvik
lingslande gennem at deltage i finansiering på koncessionelle vilkår af 
projekter af nordisk interesse.

Kapital

Fondens kapital beløber sig till 100 mio SDR.
SDR defineres i henhold til de værdiansættelsesregler, som Den interna

tionale Valutafond har etableret med virkning fra 1. januar 1981. Hvis disse 
værdiansættelsesregler ændres, følger bestyrelsen den beslutning, som 
Den nordiske Investeringsbanks bestyrelse tager angående hvorvidt ban
ken skal benytte de nye regler.

Af kapitalet for Fondens virksomhed tegner den danske stat sig for 20,0 
mio SDR, den finske stat sig for 20,3 mio SDR, den islandske stat sig for 
0,9 mio SDR, den norske stat sig for 21,5 mio SDR og den svenske stat sig 
for 37,3 mio SDR. De nationale bidrag stilles til rådighed på gavebasis.

Forhøjelse af kapitalen sker ved beslutning af Nordisk M inisterråd efter 
anmodning af Fondens bestyrelse. Forhøjelsen fordeles mellem landene i 
overensstem m else med den til ethvert tidspunkt gældende fordelingsnøgle 
for fællesnordisk finansiering.

Fondens midler forventes forvaltet betryggende og afkastet benyttes i 
Fondens virksomhed.

Virksomhed

Fonden yder rentefrie lån til udviklingslande for udviklingsfremmende 
projekter. Ved lån til andet end suværene stater skal Fonden som hovedre
gel kræve statsgaranti eller anden acceptabel garanti.

Ved Fondens deltagelse i projektfinansiering bør der tages hensyn til 
modtagerlandets betalingsevne.

Fonden kan endvidere træffe sådanne andre dispositioner som har sam- j 
menhæng med dens virksomhed, og som er nødvendige eller ønskelige for 
at fremme dens formål.

Vedtægter for Nordisk Udviklingsfond



1847B 84/e

Fondens regnskab føres i SDR. Regnskabsåret følger kalenderåret.
Fondens årsrapport og årsregnskab skal oversendes til Nordisk Minis

terråd.

Administration

Fonden har en bestyrelse, en direktør og sådant personale i øvrigt, som 
er nødvendigt for virksom hedens drift.

Bestyrelsen består af 5 medlemmer, hvoraf hver stat udpeger een for en 
periode af højst 5 år. H ver stat udpeger efter samme principper en supple
ant for hvert medlem.

Bestyrelsen vælger for en periode af eet år en formand og en vicefor
mand. Form andshvervet og viceform andshvervet alternerer mellem lande
nes repræsentanter.

Bestyrelsen sam m entræder når formanden bestem m er det, eller når 
mindst to bestyrelsesm edlem m er eller direktøren anm oder derom.

Bestyrelsen er beslutningsdygtig, når mindst fire medlemmer eller stem
meberettigede suppleanter deltager. Hvert medlem har een stemme; en 
suppleant er kun stem m eberettiget i medlemmets fravær. Til vedtagelse af 
beslutninger i bestyrelsen kræves, at ingen af de tilstedeværende stem m e
berettigede m odsætter sig beslutningen.

Bestyrelsen fastsæ tter sin egen forretningsorden.
En repræsentant for Den nordiske Investeringsbank deltager ved besty

relsesm øder uden stemmeret.

Bestyrelsen udøver samtlige beføjelser for Fonden, men kan i den ud
strækning det skønnes formålstjenligt overlade disse til direktøren og/eller 
Den nordiske Investeringsbank.

Direktøren forestår Fondens løbende virksomhed og skal følge de ret
ningslinier og pålæg, som bestyrelsen har givet.

Direktøren udpeges af bestyrelsen for et tidsrum af højst 5 år ad gangen. 
Direktøren må ikke være medlem af bestyrelsen eller suppleant for et 
bestyrelsesm edlem . Direktøren deltager i bestyrelsesm øderne uden stem 
meret.

Ved bevilling af lån tegnes Fonden af to af følgende i forening: bestyrel
sesmedlemm er, suppleanter, direktøren eller de af bestyrelsen dertil be
myndigede.
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Øvrige bestem m elser

En kontrolkomité skal tilse, a t Fondens virksomhed drives i overens
stemmelse med vedtægterne. Komitéen svarer for revisionen og afgiver 
årligt revisionsberettelse til Nordisk M inisterråd.

Som kontrolkomité fungerer den af henholdsvis Nordisk M inisterråd og 
Nordisk Råd udpegede kontrolkomité som svarer for Den nordiske Inve
steringsbanks revision.

§ 10

Såfremt Nordisk M inisterråd beslutter at afvikle Fonden udser M inister
rådet de personer, som skal foreslå afviklingen. En afvikling af Fonden 
gennem tilbagebetaling eller anden anvendelse af kapitalen kan ikke ske 
hurtigere end afviklingen af Fondens forpligtelser for lån og anden virk
somhed ved det tidspunkt, beslutning om afvikling tillader.
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Berättelse
rörande det nordiska samarbetet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

N ordiska m inisterrådet avger härm ed, i överensstäm m else med artikel 
64 i sam arbetsavtalet av den 23 mars 1962 (Helsingforsavtalet), sin berät
telse om nordiskt sam arbete till N ordiska rådets 35:e session.

København i decem ber 1987

På N ordiska m inisterrådets vägnar 

Bjarne M ørk Eidem

Fridtjov Clemet
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I Inledning 1878

1 Almen introduktion 1878
2 Den europæiske integrations betydning for N o rd en  1879
3 Nordisk økonomisk samarbejde 1880
3.1 Den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling

och full sysselsättning 1880
3.2 Bioteknologisk samarbejde 1881
3.3 N ordiskt industriellt center i Oslo 1882
3.4 Planlægningen af det nordiske teknologiår 1988 1882
4 Samarbejde på miljøområdet 1882
5 Handlingsplan for det nordiske kulturelle samarbejde . . . .  1883

5.1 Nordisk F o ru m  1983
5.2 Scandinavia Today i J a p a n  1884

II Övergripande frågor 1885

1 Handlingsplanen för ekonomisk växt och full sysselsättning 1885

2 Den datateknologiske handlingsplan 1896

3 Norden i Europa 1896
3.1 Baggrund 1896
3.2 M inisterrådets hidtidige o v e rv e je ls e r  1897
3.3 Forløbet af den igangværende kortlægning 1897
3.4 Hovedtræk fra de enkelte sektorers forhold til E F ’s arbej

de henimod det indre markeds virkeliggørelse 1897

4 Verdenskommissionen for miljø og udvikling; ministerrå
dets opfølgning 1905

4.1 Baggrund 1905
4.2 S am arbejdsm inistrene  1905
4.3 M iljøbesky tte lse  1905
4.4 B is ta n d  1906
4.5 Økonomi og finanspolitik 1906
4.6 Energi 1907
4.7 T ra n sp o r t  1907
4.8 Jo rd -og  skovbrug samt fiskeri 1907
4.9 Levnedsmiddelpolitik 1908
4.10 Konsumentpolitik 1908
4.11 Forskning 1908
4.12 Regionalpolitik 1909

5 Nordbors rättigheter 1909
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6 Eksterne in itia tiv e r  1910

7 Organisatoriske og administrative sp ø rg sm å l 1910
7.1 M inisterrådets organisation 1910
7.2 N ordiskt tjänstem annautbyte 1910

III Lovgivningssamarbejdet 1912

1 Innledning 1912

2 F a m ilje re tt 1912
2.1 Innledning 1912
2.2 Ekteskapslovgivningen 1913

3 Avtalerett, kjøpsrett og forbrukerlovgivning 1917
3.1 Innledning 1917
3.2 Avtalerett 1917
3.3 K jøpsrett 1917
3.4 F o rb ru k erk red itte r  1918
3.5 Forbrukervern ved kjøp av bolig og fast eiendom 1919
3.6 F o rb ru k ertjen este r 1919
3.7 M orarenter 1920
3.8 H andelsrepresentanter 1920
3.9 Forsikringsrett 1920
3.10 Lovgivning om lovvalg på kontraktrettens område 1921

4 Transportrett 1921
4.1 Sjørett 1921
4.2 Transportretten for øvrig 1921

5 Im m ateria lre tt 1922
5.1 O pphavsrett 1922

6 Erstatningsrett 1924
6.1 Den alminnelige e rs ta tn in g sre tten  1924
6.2 Produktansvar 1924
6.3 Ansvar for atom skader 1924
6.4 M iljøskader 1924

7 Selskapsrett 1925
7.1 Aksjeselskap m m 1925
7.2 En nordisk selskapsform 1925
7.3 Andre selskapsform er m. m  1926

8 EDB-rett 1926
8.1 Innledning 1926
8.2 Integritetsspørsm ål 1926
8.3 Betalingssystem er og EDB 1928
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8.4 D atarelaterte fo rb ry te lse r  1928

9 Strafferett 1928
9.1 Narkotikakriminalitet 1928
9.2 Økonomisk kriminalitet, rek 32/1986 1929

10 Prosessrett 1930

11 Offentlig rett 1930

IV Konsumentpolitik 1931

1 Sammanfattning 1931

2 Inledning 1932

3 Redovisning av verksamheten inom olika o m rå d en  1933
3.1 Konsum enternas rättsskydd 1933
3.2 Konsum entekonom iska frågor 1933
3.3 K onsum entaspekter på ny teknologi och mediautveckling 1934
3.4 Utbildning 1935
3.5 Information 1935
3.6 Produktsäkerhet och handelshinder 1936
3.7 Tjänster 1936
3.8 K onsum entverksam het på lokal och regional nivå 1937

4 Nordiska rådets rekommendation 29/1986 och yttrande . . . 1937

V Næringsmidler 1938

1 Sammenfatning 1938

2 Innledning 1939

3 Organisering 1939

4 Virksomhet 1940
4.1 Styrking av Norden som hjemmemarked 1940
4.2 Radioaktivitet i næ ringsm idler 1940
4.3 Kosthold og ernæring 1941
4.4 Toksikologi og risikovurdering 1941
4.5 Næringsmiddelkontroll 1942

5 Nordisk Råds uttalelse 1942

VI Jämställdhet 1943

1 Sammanfattning 1943

2 Inledning 1943
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3 Arbetslivet 1944
3.1 BRYT-projektet; rekomm endation 25/1985 1944
3.2 Likalön och lönebildning 1945
3.3 Rekrytering av fler kvinnor till d a ta b ra n sc h e n  1945
3.4 Kvinnor i lokal utveckling 1946
3.5 Kvinnor - teknik - u tv eck lin g  1946

4  Social- och familjepolitik 1946
4.1 Samliv i Norden 1946
4.2  Kvinnoperspektiv i offentligt och privat omsorgsarbete . .  1947
4.3 Projekt om invandrade k v in n o r  1947
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Kapitel I 

In ledn ing

1 Almen introduktion

Nordisk M inisterråds årlige beretning til Nordisk Råd omfatter i det 
væsentlige perioden fra 1. decem ber 1986 til 30. novem ber 1987.

Beretningen er inddelt i fagkapitler (III-XXIV) og et eget kapitel (II) med 
særskilte redegørelser for en række af de overgribende spørgsmål, som 
indgår i m inisterrådets arbejde:
-  Handlingsplanen for økonomisk vækst og fuld beskæftigelse;
-  Den datateknologiske handlingsplan;
-  Norden i Europa;
-  Verdenskom missionen for miljø og udvikling;
-  N ordboeres rettigheder;
-  Eksterne initiativer;
-  Organisatoriske og adm inistrative spørgsmål.

Derimod er tidligere års kapitel med sammenfatning af de enkelte fagka
pitler afløst af sammenfatninger i de enkelte fagkapitler.

I indledningskapitlet behandles visse spørgsmål, der har påkaldt sig 
særlig opmærksomhed i årets løb.

I øvrigt er beretningen søgt afgrænset til foranstaltninger og initiativer, 
der har fundet sted eller er blevet besluttet i den omhandlede periode. De 
nærmere planer for det fremtidige arbejde vil sammen med budgetplanerne 
blive behandlet i dokum entet C2.

M inisterrådet kom m enterer i de enkelte fagkapitler de udtalelser, som 
Nordisk Råds plenarforsamling vedtog på forrige session. Nyt er, at der i 
henhold til den vedtagne budgetprocedure sammen med årsberetningen 
foreligger det budget for 1988, som ministerrådet har vedtaget i slutningen 
af novem ber 1987.

M inisterrådets virksomhed i det forløbne år afspejles bl. a. ved at der til 
Nordisk Råds 36. session ventes at foreligge 10 ministerrådsforslag til 
behandling:
-  Program for bioteknologisk samarbejde
-  Program for nordisk bistandssam arbejde
-  Ordning for ” bløde” projektinvesteringslån
-  Omdannelse af N O PEF til perm anent institution
-  Samarbejdsprogram på næringsmiddelområdet
-  Omdannelse af N IB ’s regionallåneordning til permanent institution
-  Handlingsplan for kultursam arbejdet
-  Nordisk industrielt centrum  i Oslo
-  Revideret samarbejdsprogram på social- og sundhedsområdet
-  Handlingsplan for øget trafiksikkerhed
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2 Den europæiske integrations betydning for Norden

De nordiske lande udgør en enhed i Vesteuropa -  også selvom fire af 
landene er tilknyttet det europæiske frihandelssam arbejde i EFTA og det 
femte er medlem af De europæiske Fællesskaber. De fem landes rodfæste
de følelse af at tilhøre samme fællesskab og deres erkendelse af at dette 
fællesskab til stadighed må udbygges og styrkes har præget det nordiske 
samarbejde. Såvel i N orden som i EF og i EFTA arbejdes aktivt med 
henblik på skabelsen af et egentligt europæisk hjemmemarked. Landene 
har den samme interesse i at udvikle frihandelen og fjerne handelshind
ringerne. Arbejdet hermed finder sted i forskellige fora.

De nordiske lande må nødvendigvis tage hensyn til udviklingen i Vest
europa og så langt som muligt søge at medvirke i den europæiske integra
tion. Dette sker gennem en samvirken mellem EFTA-landene og EF  samt 
gennem en styrkelse af den økonomiske integration og erhvervslivets 
udvikling i vor del af Europa. Det er nødvendigt fortsat at indrette det 
nordiske samarbejde mere m ålrettet med henblik på at fremme en sådan 
udvikling.

Vedtagelsen af Den europæiske Fælles Akt og dermed gennemførelsen 
af E F ’s indre marked er af stor betydning også i nordisk sammenhæng. De 
nordiske lande må være aktive i det europæiske integrationssamarbejde. 
Men samtidig bør N orden søge efter muligheder for at kunne påvirke det 
europæiske samarbejde -  ikke mindst på sådanne om råder, hvor Norden 
ligger langt fremme. Dette gælder inden for om råder som arbejdsmiljø, 
bekæmpelse af luft- og havforurening og forbrugerbeskyttelse. Det bredere 
Vesteuropæiske og det nordiske samarbejde udelukker ikke hinanden, 
men giver tværtimod mulighed for et frugtbart samspil.

Som medlemmer i det europæiske frihandelsområde EFTA har de fire 
nordiske lande, der står uden for EF, desuden aktivt medvirket til at 
fremme det stadigt mere udbyggede samarbejde mellem EF og EFTA.

I denne forbindelse er man særskilt opmærksom på Danmarks i så 
henseende vigtige rolle som brobygger i dets egenskab af EF-medlem sstat.

Arbejdet henimod etablering af E F ’s indre marked indebærer bl.a. at 
eksisterende handelshindringer skal fjernes og nye hindringer skal undgås.

På dette felt foregår der også inden for Norden et samarbejde om 
fjernelse af handelshindringer. Arbejdet følger retningslinierne i det sam ar
bejdsprogram, som ministerrådet på rådets rekomm andation vedtog umid
delbart efter afslutningen af 35. session i Helsingfors. Programmet blev 
b l.a . nærmere beskrevet i indledningskapitlet til den beretning, der frem- 
lagdes til 35. session.

Under gennemførelsen af sam arbejdsprogram met foretages en nærmere 
kortlægning af hvilke vareom råder, der er omfattet af ligeværdige forskrif
ter. Tanken er at bane vejen for godkendelse i ét land af kontrol eller 
prøver, som er foretaget i et andet land under iagttagelse af princippet om 
omvendt bevisbyrde.
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3.1 Den nordiska handlingsplanen fö r  ekonomisk utveckling och fu ll sys
selsättning

Handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning avser 
i huvudsak åren 1986-88, men en del åtgärder sträcker sig ännu längre 
fram i tiden. Planens olika enskilda åtgärder genomförs av fjorton ämbets- 
mannakomm ittéer och andra nordiska samarbetsorgan.

Sammantaget genomförs ” Norden i växt” i enlighet med planerna. Det 
finns dock en del mindre avvikelser och förändringar. En del projekt på 
infrastrukturom rådet har försenats eller dragits ned, bl. a. till följd av 
ändrade statsfinansiella förutsättningar och nationella omprioriteringar av 
utbyggnadsplanerna. Några delvis nya åtgärder har finansierats genom 
handlingsplanen, sedan projekt konkretiserats och bedömts passa in i 
handlingsplanens syfte. D etta gäller bl a vissa projekt på energiområdet, 
det s. k. BRYT-projektet för ökad jäm ställdhet mellan könen och projektet 
arbetsliv och arbetsrätt.

Den arbetsgrupp som utrett förändringar på de valutarättsliga och eta- 
bleringsrättsliga om rådena för att underlätta det nordiska industrisam arbe
tet har avslutat sitt arbete och lagt fram två rapporter, en om direktinveste
ringar och en om portföljinvesteringar. Förslagen har behandlats av minis
terrådet som ställt sig bakom förslagen.

Den nordiska konjunkturrapporten utkom 1987 för fjärde gången.
En arbetsgrupp under Ämbetsmannakommittén för industrifrågor har 

under hösten lagt fram förslag om Nordiskt industriellt center i Oslo. 
Förslaget innebär till betydande delar en vidareföring och utveckling av 
två centrala åtgärder i handlingsplanen, nämligen utvecklingen av det 
industriella FoU-sam arbetet och förstärkningen av Nordisk Industrifond. 
M inisterrådet har beslutat att ställa sig bakom förslagen och lägga fram 
dem till rådets 36:e session 1988.

På våren 1987 fastställdes sam arbetsprogram m et om handelshinder. 
Programmet innehåller en lång rad åtgärder för att avveckla olika slags 
icke-tariffära handelshinder.

M inisterrådet beslutade i oktober 1987 om en handlingsplan mot luftför
oreningar. E tt viktigt element i planen är åtgärder för reducering av utsläp
pen av svaveldioxid.

En utvärdering av N ordiska projektexportfonden (NoPEF) har rappor
terats under sommaren 1987. Utvärderingen är positiv till N oPEF:s syfte 
och uppgifter och sättet att fullgöra dessa.

Nordiska utvecklingsfonden för Västnorden har startat sin verksamhet 
för fullt i slutet av 1987. U nder året har fondens stadgar fastställts och 
styrelsen har konstituerats.

Det nordiska väderradarprojektet har avslutat fas 1 a, och fas 1 b, fram
tagandet av en detaljerad teknisk specifikation har påbörjats.

3 Nordisk økonomisk samarbejde
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M inisterrådet beslutade i juni 1987 att utarbeta en ny ekonomisk hand
lingsplan. En arbetsgrupp på statssekreterarnivå tillsattes för att leda arbe
tet med den nya planen. Gruppen skall rapportera till finansministrarna 
hösten 1988.

3.2 Bioteknologisk samarbejde

De nordiske statsm inistre bad i decem ber 1986 m inisterrådet om at der 
måtte blive udarbejdet et program for bioteknologisk samarbejde i Norden.

I april 1987 nedsatte m inisterrådet en særlig programkomité med indtil 3 
medlemmer fra hvert af de nordiske lande. Komiteen skulle udarbejde 
forslag til et nordisk bioteknologisk samarbejdsprogram bl. a. under hen
syntagen til Nordisk Råds rekom m andationer 24/87 og 36/87.

M inisterrådet nedsatte i februar en særlig ekspertgruppe, der på bag
grund af Rådets rekomm andation 28/86 skulle analysere mulighederne og 
interessen for et nærmere samarbejde omkring udforskningen af varme- og 
kuldetolerante mikroorganismer. Denne gruppe blev bedt om at aflevere 
sin specielle rapport til programkomiteen inden 1. oktober, således at dens 
vurderinger kunne indgå i programkomiteens sammenfattende overvejel-

Komiteens forslag afleveredes og præsenteredes for ministerrådet 9. 
november 1987.

Målsättningen för det nordiska bioteknologiska samarbetsprogram met 
är att förstärka de nationella förutsättningarna för utnyttjande av biotekno
logi inom olika områden och stärka näringslivets konkurrenskraft. Vidare 
är det programmets mål att stödja samarbete som avser patent- och infor
mationsfrågor och aktivera samnordisk verksam het med aspekter på etik- 
och säkerhetsfrågor.

Programmet innehåller förslag till olika slags sam arbetsform er genom 
vilka planen kan förverkligas: planering och initiering, stipendier och ut
bildningsprojekt, sam verkansåtgärder, stöd till FoU-miljöer, industriella 
FoU-projekt samt större s. k. paraplyprogram.

Enligt förslaget skall ansvaret för genom förandet av dessa aktiviteter i 
största möjliga utsträckning åvila redan existerande organ, dvs. Nordiska 
Industrifonden, N ordiska äm betsm annakom m ittén för jord- och skogs- 
bruksfrågor samt andra relevanta organ. En Nordisk programkommitté för 
bioteknologi föreslås bli inrättad med syfte att koordinera programmet och 
dess budget under hela programperioden. Kommittén skall också sam ord
na programmet med nationella aktiviteter.

Programmet innehåller även förslag till inrättande av ett Nordiskt ut
skott för etik inom bioteknologin avsett att utgöra ett referensorgan när det 
gäller etiska frågor inom bioteknologiom rådet.

M inisterrådet har besluttet at oversende programkomiteens forslag til 
Nordisk Råd som ministerrådsforslag med henblik på behandling under 
rådets 36. session.
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3.3 Nordiskt industriellt center i Oslo

M inisterrådet fastställde sitt förslag i slutet av oktober. Förslaget inne
fattar först och främst att N ordiska Industrifonden skall tillföras ett antal 
nya aktiviteter. Fonden kan härigenom sägas bli centrets kärna, och kom
ma att arbeta med följande uppgifter:
-  stöd till tekniska FoU-projekt,
— ge stöd till användarinitierade projekt,
— ge stöd till tekniskt standardiseringsarbete,
-  initiera projekt och program inom ovannäm nda områden,
-  främja nordiska kontaktnät,
-  främja nordiskt deltagande i västeuropeiska industriprojekt,
— kompetensutveckling,
— teknikövervakning och teknikspridning.

I förslaget föreslås en treårig uppbyggnad av de nya aktiviteterna från 
och med 1989.

3.4 Planlægningen a f  det nordiske teknologiår 1988

En nordisk samarbetskommité på ministernivå har under 1987 organise
rat ett planeringsarbete rörande samnordiska aktiviteter och koordiering 
av nationella aktiviter. M inisterrådet har bistått detta arbete med medel för 
sekretariatsresurser. Lokaler har ställts till förfogande av nordiska indu
strifonden.

I varje nordiskt land har nationalkom m ittéer bildats för nationella aktivi
teter. I detta arbete har ett stort antal organisationer m edverkat och 
finansieringen sker med nationella medel.

4 Samarbejde på miljøområdet

På miljöområdet är ett omfattande programarbete på gång. För det första 
består detta av ett nytt sam arbetsprogram  för miljöskydd, som är ett 
principprogram som täcker en längre period fram i tiden. En viktig ut
gångspunkt för arbetet har varit rapporten från Världskommissionen för 
miljö och utveckling. Äm betsmannakommittén för miljövårdsfrågor har 
utarbetat ett förslag till program, som är skickat på en omfattande remiss
runda, så att olika sektorers specialproblem får en mera ingående behand
ling före etableringen av det slutliga programmet. För det andra är flera 
handlingsplaner för olika specialfrågor utarbetade en handlingsplan mot 
luftförorening, en handlingsplan för reduktion av flygbuller samt en hand
lingsplan för reduktion av ozon-nedbrytande ämnen. Arbetet med en hand
lingsplan mot havförorening har påbörjats.

Under verksam hetsåret har man utvärderat nordiskt samarbete om 
atom säkerhet och radioaktiv förorening. Detta gäller bl.a. energi- och 
miljösektorerna.

Som en del av den normala verksam heten i ministerrådets organ på 
miljöområdet förbereder man en gemensam hållning rörande aktuella frå-
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gor i olika internationella sammanhang. Det är en naturlig del av av 
nordiskt miljösamarbete att försöka att ha en gemensam hållning när det 
gäller åtgärder som har m iljökonsekvenser för de nordiska länderna eller 
för genom förandet av ländernas miljöpolitik. Överenskom melsen vid 
FN-konferensen i M ontreal i septem ber om begränsning av produktion och 
användning av freoner och halloner var en stor framgång, som i hög grad 
berodde på nordiskt samarbete.

5 Handlingsplan for det nordiske kulturelle samarbejde

I rekomm andation 2/1986 anbefales at m inisterrådet udarbejder en hand
lingsplan fo rd e t nordiske kulturelle samarbejde.

I beretningen for 1986 og i en særskilt meddelelse til Nordisk Råds 35. 
session gjorde ministerrådet rede for, hvorledes udarbejdelsen af forslag til 
handlingsplanen var lagt til rette, og hvilke væsentlige spørgsmål, der ville 
blive behandlet.

I juni 1987 afleverede de to arbejdsgrupper, som ministerrådet havde 
nedsat, og Nordisk Forskningspolitisk Råd deres forslag til handlingspla
nens afsnit om henholdsvis almenkultur, uddannelse og forskning.

På grundlag af disse forslag er der i løbet af 2. halvår 1987 udarbejdet et 
m inisterrådsforslag til handlingsplan for det nordiske kulturelle sam arbej
de, der vil blive forelagt Nordisk Råd ved dets 36. session.

M inisterrådet har under sit arbejde haft samråd med repræsentanter for 
Nordisk Kulturfonds styrelse om fondens eventuelle opgave i forbindelse 
med handlingsplanens gennemførelse, ligesom man har modtaget henven
delse fra Foreningerne Nordens Forbund og en række nordiske organisa
tioner inden for det almenkulturelle områder. Disse henvendelser er indgå
et i m inisterrådets overvejelser om ministerrådsforslagets endelige ud
formning.

5.1 Nordisk Forum

Kvinnokonferencen N ordiskt Forum kommer att äga rum den 30 ju li—7 
augusti 1988 i Oslo. H uvudansvaret för planeringen och innehållet är 
överlämnat till kvinnorganisationerna i samarbete med representanter för 
Nordiska m inisterrådet och N ordiska rådet.

I samband med N ordiskt Forum har N ordiska ministerrådet i samråd 
med Nordiska rådet beslutat att anordna en officiell konferens från den 3 — 
5 augusti 1988 i Oslo. Bl. a. kommer ett förslag till handlingsplan för det 
nordiska jäm ställdhetssam arbetet gällande åren 1989—93 att diskuteras. 
Huvudtem ana för både konferensen och handlingsplanen har fastställts till 
"K vinnors roll i den ekonom iska utvecklingen" och "Sam m anhang mel
lan familjeliv och arbetsliv” .
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5.2 Scandinavia Today i Japan  

Det gennem et par år forberedte kulturprojekt i Japan blev åbnet i 
septem ber og oktober 1987 med nordiske udstillinger af kunst, design, 
illustrerede børnebøger, kunsthåndværk (bl.a. samisk), tekstilsløjd, film, 
musik og litteratur. Hertil kommer en lang række nationale indslag.

De fleste arrangem enter er blevet meget positivt modtaget af publikum, 
presse og TV m.v.
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Kapitel II

Ö vergr ip an d e frågor

1 Handlingsplanen för ekonomisk växt och full sysselsättning

Arbetet med genom förandet av handlingsplanen ” Norden i V äxt” har i 
huvudsak verkställts som planlagts. En sammanfattning har gjorts i kap. I, 
1.3.1. I detta kapitel redogörs i stort för sådana åtgärder som är nya/kom
pletterande i förhållande till berättelsen för 1986.

De åtgärder som handlingsplanen innehåller är grupperade under följan
de huvudrubriker:

1. Norden som hem mam arknad. (6.1 i handlingsplanen).
2. Exportfräm jande åtgärder och turism. (6.2).
3. Industripolitik samt forskning och utveckling. (6.3).
4. Arbetsmarknads- och utbildningspolitik. (6.4).
5. Västnorden-fonden och regionalpolitik. (6.5).
6. Investeringar på infrastrukturom rådet. (6.6).
7. Ekonomisk politik och nordiskt samarbete i internationella ekono

miska fora. (6.7).
Nedan ges en redogörelse för det vid slutet av 1987 aktuella läget vad 

gäller genom förandet av de olika åtgärderna i handlingsplanen.

Avskaffande av bruket av statliga exportkreditsubsidier (Pkt. 6.1.1.1 i 
handlingsplanen)

Frågan har icke tagits upp av m inisterrådet, b l.a . mot bakgrund av att 
den behandlas i andra internationella fora.

Andra konkurrenssnedvridande statliga stödordningar (6.1.1.2)

Rapporten ” Industristöd och offentliga finansieringsordningar i N or
den" förelåg till N ordiska rådets session 1986. Rapporten har beskrivits i 
berättelsen för 1986. Den är på remiss i berörda organ.

Budgetering av beskattningsutgifter  (6.1.1.3)

En utredningsgrupp lade våren 1986 fram sin rapport ” Skatteutgifter” . 
Rapporten behandlades av m inisterrådet i juni 1986. Det beslöts att det 
fortsatta arbetet med kvantifiering av skatteutgifter m. m. tills vidare skall 
ske nationellt.

Arbeidet m ed å bygge ned og fjerne ikke-tarifeere handelshindringer 
(6.1.2.1)

M inisterrådet fastsatte 27. februar 1987 et samarbeidsprogram om avvik
ling av handelshindre i Norden. Hensikten med programmet er å skape 
grunnlag for en friere varesirkulasjon mellom de nordiske land. Dette skal 
oppnås ved gjensidig anerkjennelse av prøvingsresultater og godkjenning
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av varer. Et viktig instrument i denne prosess er lister over likeverdige 
regler som berørte samarbeidsorgan hver på sine om råder skal sette sam
men. Der henvises nærmere til kapitel XIX og I, 1.2.

Gränshandel (6.1.3)

Expertgruppen för gränshandel och resandetrafik lämnade i sin slutrap
port 1985 slutsatser och rekom m endationer både vad gäller frågor avseen
de handeln mellan vissa gränsregioner på Nordkalotten och frågor och 
förslag angående en förenkling av gränshandelsbestäm m elserna i allmän-

Efter förslag från expertgruppen beslutade regeringarna i Norge, Sverige 
och Finland i juli 1986 att genomföra vissa lättnader kring värdegräns, 
åldersgräns, tidsregler m. m. för resande i vissa gränsregioner på N ordka
lotten.

Det har sedan inte förekommit överläggningar om generella utvidgningar 
av dessa regler.

Liberalisering av kapitalrörelser <6. i .4)

Ämbetsmannakommittén för Valuta/Finans (numera Ekonomi) och Äm- 
betsmannakommittén för Industri tillsatte våren 1986 en gemensam arbets
grupp för att utreda frågor om valutapolitiska och etableringsrättsliga 
hinder för det industriella sam arbetet i Norden. Gruppen har under 1987 
lagt fram två rapporter, Industrisamarbete och direkta investeringar (NU 
1987:2) och Industrisamarbete och portföljinvesteringar. M inisterrådet har 
behandlat rapporterna och beslutat att ställa sig bakom förslagen. Besluten 
innebär att det blir enklare att köpa företag och att göra portföljinvestering
ar i aktier i Norden.

Skatter  (6 .1.6)

Ett nytt multilateralt nordiskt dubbelbeskattningavtal beträffande skat
ter på inkomst och förmögenhet kommer att träda i kraft den 1 januari 
1988.

Etablering av en nordisk databas fö r  underleveranser (6.1.7)

En förstudie färdigställdes under hösten 1986. De nordiska mekanför- 
bunden beslöt därefter att dra sig ur projektet, varför det f. n. är vilande.

Enhetlig nordisk köplagstiftning  (6.1.8)

Det hänvisas till kapitel III.

Nordisk projekteksportfond (NoPEF) (6.2.1)

Flere punktindsatser i handlingsplanen er gennemført eller under udfø
relse (se punkt 6.2.4). N oPEF har utvärderats under 1987. Utvärderingen
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är positiv till N oPEF:s uppgifter och sättet att fullgöra dem. M inisterrådet 
föreslår därför att N oPE F görs till en perm anent institution.

Nordisk investeringsbanks prosjektim 1 esteringslån  (6.2.2)

M inisterrådet godkendte en forhøjelse af beløbsrammen for nordiske 
projektinvesteringslån. Den forhøjede ramme (SDR 700 mio) trådte i kraft 
1.1 1987.

Vurdering av opplegg fo r  punktinnsatser fo r  å styrke det nordiske eksport
frem m ende samarbeidet på  tredjelandmarkeder (6.2.4)

Nordisk Projekteksportfond (NoPEF) har under handlingsplanen udført 
eller igangsat et antal punktindsatser for at styrke det nordiske eksport
fremmende samarbejde på markederne i tredieland. Punktindsatserne er 
overenskommet med de nationale eksportfrem m eorganisationer i Norden 
og har således indirekte medført et nærmere samarbejde, ligesom gennem
førelsen af indsatserne har inddraget adskillige nye aktører i det nordiske 
samarbejde for at forbedre eksportm ulighederne for nordisk næringsliv.

Turism  (6.2.5)

Från och med turistkam panjens andra år -  hösten 86 till sommaren 87 -  
deltar Island i kampanjen. Till de nordiska medlen, 6,5 miljoner DKK har 
från turistnäringens sida satsats motsvarande summa under året. Erfaren
heterna under detta verksam hetsår är goda. De nordiska turistorganisatio
nerna i Förbundsrepubliken Tyskland sam verkar väl och satsningen på att 
nå ut i massmedia har lyckats. Kampanjen skall först utvärderas efter sitt 
tredje år, men redan nu kan konstateras att det går att samordna turistkam 
panjer och att denna samordning medför betydande fördelar.

Utvikling av industrielt FoU  i Norden  (6.3.1)

Genomförande av det tekniska FoU-programmet pågår i samarbete mel
lan bl.a. Ämbetsmannakommittén för Industri och Nordisk Industrifond. 
Till följd av fusionen mellan Industrifonden och NORDFORSK har vissa 
delar av programmet måst senareläggas. En utvärdering beräknas ske i 
början av 1988.

Nordisk Industrifond  (6.3.2)

Nordisk Industrifond och NORDFORSK har slagits samman från och 
med 1 januari 1987. M inisterrådet har lagt fram förslag om upprättandet av 
ett nordiskt industriellt center i Oslo.

Nordiska innovations- och marknadsutvecklingslån (NIM -lån) (6.3.3) 

Denna låneordning har inte genom förts. I fjolårets årsberättelse redovi
sades motiven för att ej införa ordningen. Denna bedömning står fast.
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N IB 's tilgang til det nordiske kapitalmarkedet (6.3.4)

Nordiska investeringsbanken har ökat sin upplåning kraftigt i takt med 
bankens expansion. Upplåningen har ökat också på den nordiska kapital
marknaden. Upplåningen vid slutet av år 1986 i nordiska valutor uppgick 
till 25,5 %. H år bör observeras att en del av upplåningen i nordiska valutor 
görs utanför Norden.

Nordiskt väderradarnät (6.3.5)

Projektets fas I a, dvs framtagandet av en användarspecifikation och en 
grov teknisk specifikation av det nordiska nätet, avslutades i november 
1987. Fas I b, framtagandet av en detaljerad teknisk specifikation har 
påbörjats.

Bygg-samarbetet (6.3.6)

Nordisk handlingsplan för stabil sysselsättning och ökad produktivitet 
inom byggsektorn fastställdes av m inisterrådet den 15 januari 1987. På 
basen av handlingsplanen utarbetades ett projektprogram. Programmets 
huvudelement tar fasta på handelshinder och harmonisering, nordiskt 
byggsamarbete i utvecklingsländerna, system export, exportsam verkan, 
exportfinansiering och exportutbildning.

Under 1987 har flera projekt ingångsatts under ovannämnda rubriker. 
Sålunda utreds exportfinansiering inom byggbranschen för närvarande. 
Förstärkande av exportutbildningen med nordisk inriktning övervägs.

Superdator fo r  forskningsform ål (6 .3 .7 .1)

Rapporten fra den planlægningsgruppe som skulle udarbejde forslag til 
nordisk forskningssam arbejde på superdatorom rådet er blevet lidt forsin
ket, men den ventes afleveret inden udgangen af 1987.

Data komm unikasjonssystem  fo r  forskersam virke (N O RD U N ET) (6.3.7.2) 

Formålet med NO RD UN ET er at udvikle datakom m unikationssystem er 
mellem de forskningsrettede datacentraler ved universiteter og forsknings
centre i de nordiske lande. Samarbejdet skal foregå i nært samvirke med 
opbygningen af de nationale netværk og under hensyntagen til det bredere 
europæiske og internationale samarbejde på området. 1 1987 har projektet i 
stort set løbet som planlagt. Styringsgruppen har dog måttet foretage 
mindre modifikationer af arbejdsplanen på baggrund af udviklingen i de 
enkelte lande og indenfor det europæiske samarbejde på området.

Bredbåndstjeneste, telekommunikasjoner (6.3.7.3)

I samtliga nordiska länder siktar man mot samma mål för nätutbyggna
den, nämligen ett digitalt, fiberoptiskt bredbandsnät.

Den under flera år noterade ökningen av efterfrågan på internationell 
kommunikation återspeglas bl a i utbyggnaden av digitala radiolänkanlägg-
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ningar. Under 1987 har b l.a . länkarna Kemi-Kalix och Vasa-Umeå öpp
nats. Kompletteringen av befintliga länkar planeras i flertalet länder. Till 
1989 planeras vidare en fiberoptisk kabel etablerad på sträckan Hillerød- 
Hälsingborg.

Vad gäller satellittekniken kan nämnas att EUTEL- och/ eller INTEL- 
SAT-stationer nu finns i alla nordiska länder, främst för olika typer av 
företagsservice men också för sjöfart (INMARSAT) i Norge. Under 1988 
planeras en liknande station för flygtrafikdata. Vidare har inletts vissa 
diskussioner att kom plettera den internordiska stationen i Tanum, Sverige, 
med ytterligare en antenn för att höja kapaciteten.

Inom NORDTEL linnes en särskild kontaktgrupp som regelbundet rap
porterar läget i de olika länderna då det gäller bredbandsnät och optofiber- 
teknik. N ära kontakter hålls också mellan de nordiska representanterna i 
den europeiska sam arbetsgruppen för standardiseringsfrågor inom bred
båndsområdet och mellan dessa och kontaktgruppen. Genom NORDTEL 
har vidare upprättats ett nordiskt videokonferensnät.

Polarforskning (6.3.8)

1 1987 har man gennemført den første forberedende fase i en iskernebo
ring på Renland-halvøen i Østgrønland. Projektets hovedfase vil foregå i 
1988 med gennemførelsen af den egentlige boring.

Samtidig har man støttet gennemførelsen af et dansk-islandsk togt i 
efteråret 1987 som led i det store internationale forskningsprojekt ''G reen 
land Sea Project".

Derudover er der planlagt afholdelse af to symposier om henholdsvis 
arktisk terrestrisk økologi og arktiskt kulturøkologi i foråret 1988. Videre 
er der givet støtte til forberedelsesarbejdet omkring udbygningen af den 
inkohærente skatter radar i Sdr. Strømfjord som led i et større nordisk 
forskningssamarbejde. Endelig er en særlig gruppe ved at færdiggøre en 
rapport om mulighederne for et udvidet nordisk samarbejde indenfor 
havis- og klimaforskningen. Rapporten forventes at foreligge inden årsskif-

Norciisk uddannelsessamarbejde, koordinering og modernisering av ud
dannelseskapaciteten  (6 .4 .1. 1)

Planlægningen af NIVU-projektet begyndte i sommeren 1985 og afslutte
des i decem ber 1985 med godkendelse a f e n  projektplan, der skal fungere 
som en rammeplan i hele handlingsplanens 3-årige funktionsperiode fra 
januar 1986 til decem ber 1988. Projektet skal kunne samarbejde med andre 
projekter inden for det samlede "N orden i V ækst” -program og med det 
ordinære nordiske sam arbejde, først og fremmest i regie af kulturaftalen og 
samarbejdet på arbejdsm arkedsom rådet (NAUT).

I 1986 har NIV U-projektet dels iværksat en række del-projekter dels 
været i en opbygningsfase med to hovedaktiviteter: etablering af projektets 
2-17-336 Nordiska rådet Del 2
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organisation og system/metodeudvikling samt gennemførelse af generelt 
informationsarbejde om projektet og specifikt kontakt- og research-arbej
de i forbindelse med formulering af del-projektplaner.

Samarbejdsform er mellem arbejdsmarkedets parter, uddannelsesmyndig
hederne og arbejdsmarkedsmyndighederne

I forskningsprogrammet om uddannelses- og arbejdsmarkedspolitikken 
gennemføres en empirisk undersøgelse af den såkaldte substitution på 
arbejdsm arkedet for at belyse, i hvilket omfang specifikke erhvervsuddan
nelser er i overensstem m else med arbejdsm arkedets behov. Det foreløbige 
resultat af projektet er dokum enteret i NAUT-rapport 1987:5.

1 den anden undersøgelse udvikles prognosemodeller, således at ar
bejdsmarkedets fremtidige behov bedre kan forudses med henblik på ud
dannelsesplanlægningen og tilpasning af arbejdsm arkedets efterspørgsel 
efter kvalifikationer. Udviklingsarbejdet sker på regionalt niveau i Norge 
med henblik på afprøvning i alle nordiske lande.

Sam let evaluering a f  de to projekter om nye tiltag mod ungdoms- og 
langtidsarbejdsløsheden. (6 .4 .2 .1 —2)

Evalueringen af de to projekter, der blev nærmere beskrevet i beretning
en for 1986. vil blive afsluttet i begyndelsen af 1989.

Arbeidstids spørsmål (6.4.3)

Oppfølgingen av Nordisk råds rekommendasjon nr 6/1977 på området 
ble behandlet i et eget prosjekt på tvers av sektorerne. Nordisk råd av
skrev rekomm endasjonen ved sesjonen i 1987 og vedtok en ny rekomman
dasjon nr 15/1987 innen rammen for projektprogramm et om arbeidsliv- og 
arbeidsrettspørsm ål.

Faglig samarbeide innen rammen fo r  en økt nordisk industriell integrasjon 
(6.4.4)

Oppfølgningen av spørsmålet om faglig samarbeide skjer i en projekt
gruppe under m inisterrådets kontaktgruppe for arbeidsliv- og arbeidsret- 
spørsmål. M inisterrådet har anm odet projektgruppen om å avgi en status
rapport om arbeidet innen utgangen av første halvår 1988.

Utleje av arbeidskraft (6.4.5)

1 det nya multilaterala nordiska dubbelbeskatningsavtal som underteck
nades i februari 1987, har nu beträffande skatter på inkomst och förmögen
het intagits en bestämmelse om uthyrning av arbetskraft. Likaledes har i 
det nya multilaterala nordiska avtalet om uppbörd av skatt och överföring 
av skatter intagits en bestämmelse om uthyrning av arbetskraft, varvid 
strävan har varit att ge definitionen av begreppet uthyrning av arbetskraft 
en klarare utformning än enligt den tidigare gällande bestemmelsen.
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Nordiska utvecklingsfonden fö r  Västnorden  (6.5.1)

Avtalet om N ordiska utvecklingsfonden för Västnorden och de tillhö
rande stadgarna för fondens verksam het har trätt i kraft den 17 septem ber 
1987. Konstituering av styrelsen skedde i septem ber 1987. Fonden har 
därmed startat sin verksam het för fullt i slutet av 1987.

Det gränsregionala sam arbetets utveckling och finansiering  (6.5.2)

Som ett led i utvecklingen av det gränsregionala sam arbetet har man 
fr. o. m. 1987 infört en ändrad budgetprocedur för verksam heten i form av 
rambeviljningar. Denna innebär att till sam arbetsom rådena har delegerats 
beslutsfattande vad gäller fördelning av medlen till konkreta projekt. Syf
tet har varit att man bättre skall kunna ta till vara de idéer, initiativ och 
resurser som finns i regionerna. Allt tyder på att delegeringen av besluts
fattandet har lett till ökad regional förankring av verksamheten. Med 
ökade medel genom den ekonom iska handlingsplanen har det varit möjligt 
för sam arbetsom rådena att göra större och långsiktigare satsningar på 
näringslivsprojekt.

Väg- och järnvägsinvesteringar (6.6.1.1—3)

De väg- och järnvägsinvesteringar som ingår i handlingsplanen är följan
de

Väginvesteringar

Danmark:

Utbyggnad av väg E4 på Sjælland

Finland:

Utbyggnad av väg E3 vid Åbo 
Väginvesteringar i norra Finland

Norge:

4 vägobjekt på väg E6 söder om Oslo 
Väg E18 och RV2 mot Värmland i Sverige 
Väginvesteringar i N ord-Norge mot Finland

Sverige:

3 vägobjekt på väg E6 norr om Stenungsund 

Järnvägsinvesteringar

Danmark: Färjeförbindelse Köpenhamn-Helsingborg 

Norge: Järnvägsupprustningar mot Sverige

Sverige: 8 objekt på västkustbanan. 1 övrigt 3 objekt på banor mot Norge
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I det följande redogörs för det vid slutet av 1987 aktuella läget beträffan
de investeringarna.

Sverige

Väginvesteringar: Två av de tre vägobjekt som ingår i den nordiska hand
lingsplanen har färdigställts och öppnats för trafik. Det gäller vägobjekten 
” Bro över SJ vid Skee” och ” Skogar-Svinesund” .

Även det tredje projektet har påbörjats. En ombyggnad av väg E6 som 
motorväg på delen Stenungsund-Ljungskile påbörjade i oktober 1987. 
Byggtiden beräknas till 4 år.

Kostnaderna för en ombyggnad av väg E6 enligt handlingsplanen på 
delen från Stenungsund ända fram till Uddevalla har preliminärt beräknats 
till 970 milj.kr. i 1986 års prisnivå. Kostnaden överskrider således väsent
ligt vad som förutsattes i handlingsplanen. Den svenska regeringen bedöm
de därför att det inte var möjligt att nu bygga ut väg E6 som motorväg på 
hela den sträckan. Som en första etapp har regeringen beslutat att väg E6 
skall byggas ut som motorväg från Stenungsund fram till Ljungskilde. 
Kostnaden för detta har beräknats till omkring 675 milj.kr. i 1986 års 
prisnivå.

Sammanfattningsvis innebär de aktuella planerna vad gäller väginveste
ringarna vissa neddragningar eller förseningar i förhållande till vad som 
angavs i handlingsplanen.

Järnvägsinvesteringar: I Sverige pågår i enlighet med den nordiska hand
lingsplanen en fortsatt upprustning av Västkustbanan. Dubbelspår byggs 
sedan 1986 på tre delsträckor, nämligen B rännarp-G etinge, A lm edal- 
Mölndal och H alm stad-R önninge motsvarande investeringar på totalt 255 
milj. SEK. En ombyggnad har också påbörjats 1987 av järnvägstunneln i 
Nuolja på Malmbanan som nu kostnadsberäknas till totalt 100 milj. SEK.

Danmark

Väginvesteringar: I Danmark omfatter handlingsplanen vejinvesteringer 
på strækningen Europavej E 4 mellem Rønnede og Udby.

På denne strækning er anvendt i alt 8 mio kr. i 1986 og 42 mio kr. i 1987. I 
de følgende 3 år -  1988, 1989 og 1990 -  er budgetteret med udgifter på 
henholdsvis 107. 106 og 68 mio kr. (genomsnitlig prisniveau for 1987). 

Anlægget påregnes gennemført og åbnet i sommeren 1990.

Järnvägsinvesteringar: I Danmark er projektet "D anlink” , etablering af en 
ny færgeforbindelse mellem Helsingborg og København, gennemført. Den 
nye færgeforbindelse er åbnet den 3. novem ber 1986.

Danmark har ikke søgt om særskilte nordiske midler til dette projekt 
bortset fra 42 mio DKK, som af Københavns Havnevæsen er optaget som
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lån i Nordisk Investeringsbank til færgeanlæg i Frihavnen. De samlede 
udgifter til faste anlæg på land har været ca. 230 mio DKK.

Herudover er der investeret ca. 180 mio DKK i ombygning af en eksiste
rende færge. Finansieringen heraf er rent dansk.

Norge

Norske sam ferdselsm yndigheter har varslet at det kan bli nødvendig å 
revidere Nordisk handlingsplans investeringsprogram for infrastruktur. 
Dette har blant annet sammenheng med den endrete økonomiske situa
sjon. Revisjonen kan innebære at enkelte av prosjektene i handlingsplanen 
skyves ut i tid, slik at det skisserte investeringsprogram vil måtte strekke 
seg over flere år enn anslått i planen. En slik tidsforskyvning vil kunne 
opprettholde intensjonen i handlingsplanen.

Et annet forhold som kan gjøre det nødvendig å revidere handlingspla
nen, er når det kommer nye trafikktall, kostnadsanslag mv. Ompriorite
ringene fra et prosjekt i handlingsplanen til fordel for prosjekter i Oslo-om- 
rådet er eksempel på dette. Gjennom slike omprioriteringer er intensjonen 
i handlingsplanen opprettholdt, men en har valgt å forsere utbyggningen av 
andre prosjekter enn de som lå til grunn for handlingsplanen.

Det har også vist seg at prosjekter i handlingsplanen har kunnet finansi
eres over den ordinære vegplanrammen, slik som utbyggingen av E18 
gjennom Ø ije, på grunn av nye kostnadsanslag på andre prosjekter i det 
aktuelle fylket.

Norge har godt og vel oppfylt handlingsplanens investeringsramme for 
1986 og 1987 når det gjelder veginvesteringer, selv om en har valgt andre 
prioriteringer for de konkrete prosjektene enn det som lå til grunn i hand
lingsplanen. N år det gjelder jernbaneinvesteringer har en ikke fullt ut 
maktet å følge den tempoplan som handlingsplanen skisserer.

För år 1988 har budgeterats totalt 85 MNOK för väginvesteringar. Med
len avser E6 lngedal -  Hjelmungen -  Svinesund. E 18 Ørje. Rv 2 Eidskog 
-  Matrand -  Skotterud, Rv 2 Malmeroen -  Dal samt E6 Vålerenga -  
Gamlebyen.

Budgeterade utgifter för järnvägsinvesteringar uppgår till 25 MNOK år 
1988. Melden fördelar sig på projekt på Østfoldbanen, Kongsvingerbanen. 
Ofotbanen samt N ordlandsbanen.

Finland

1 Finland har de två vägprojekten i norr, Kaamanen-Utsjoki och Sevet- 
tijärvi-vägen. påbörjats. Projektering av en bro vid Utsjoki har påbörjats 
och bygget beräknas bli genomfört som planlagt åren 1988—89. Beträffan
de de två projekten i södra Finland (E 4 Äbo-Paimio och E3 Nådendal- 
Åbro) har projekteringen av det förstnäm nda påbörjats under 1987. Plane
ringen av projektet på E4 pågår och projektet beräknas kunna påbörjas 
som planlagt år 1989.
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Vad gäller Øresundsforbindelsen  (6.6.1.3) hänvisas till separat redovis
ning i kapitel XIV.

Energipolitisk samarbeide (inkl. N aturgassam arbete 6.6.2.2)

” Plan for nordisk samarbeide på energiområdet for perioden 1986— 
1988” , ble endelig vedtatt 25. august 1986.

Samarbeidsplanen gjelder årene 1986-1988 og innebærer en videre ut
vikling av det hittidige samarbeidet. Den tar også hensyn til de anbefa
linger som er gitt i finansm inistrenes handlingsplan for økonomisk utvik
ling og full beskjeftigelse. Planen avløser den tidligere samarbeidsplan fra 
1982, ” N ordiskt Samarbete om olja och gas” .

Hovedområdene i planen er Norden som hjemmemarked vedrørende 
energiutrustning, miljø og energi, eksporttiltak og informasjonsarbeide.

Norden som hjem m em arked : Man vil vedrørende energiutrustning stu
dere varestrøm m en innenfor Norden, virkningerne av offentlige tiltak på 
energiområdet og muligheter for kapitalbevegelser, samt skatte og av
giftsspørsmål.

Miljø og energi: Energiministrene vil i samarbeide med miljøministrene 
gjennomføre en undersøkelse av mulighetene for et intensivert nordisk 
samarbeid om tiltak for å minske miljøproblemene på energiområdet i lys 
av den forskjellige struktur i energiforbruk og produksjon i de enkelte land, 
og kontinuerlig undersøke mulighetene for en forsterket felles nordisk 
opptreden overfor tredjeland i miljøforanstaltninger på energiområdet.

Eksportframstøt: De nordiske land har en fordeling av ressurser som 
gjør det mulig å kunne anvende disse i felles eksportbestrebelser utenfor 
Norden. Energiministrene vil bl.a. fremheve mulighetene for et nordisk 
samarbeid på energibistandsom rådet. Frem støt på dette området vil skje i 
samråd med embedsm annskomitéen for bistandsspørsm ål, Nordisk Inves
teringsbank, Nordisk Projekteksportfond (NoPEF), bransjeorganisasjoner 
og eksportm yndigheter.

Informasjonsarbeid: Energiministrene vil bedre informasjonen innen for 
hele feltet av nordisk energisamarbeid. En vurdering av effektene av 
informasjonssatsing planlegges.

Begrensning av svoveldioxidforurensninger (6.6.3)

M inisterrådet (miljøministrene) har i oktober 1987 vedtaget en hand
lingsplan mod luftforurening. E t vigtigt element i handlingsplanen er at 
skabe bred international tilslutning til en mindskelse af udslippene af 
svovldioxid med 50% fra 1980 års niveau. Handlingsplanen indeholder på 
nordisk plan en økonomisk satsning på totalt godt 6 mio. DKK for hvert af 
årene 1987, 1988 og 1989. Projekter, som skal danne grundlag for tiltag 
mod forskningen er et vigtigt led i handlingsplanen.
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Nordisk samarbeid om handtering av problemavfall (6.6.4) 

Em bedsm andskom iteen for miljøspørgsmål har en fast arbejdsgruppe 
for genanvendelse og affald, som koordinerer det nordiske samarbejde om 
b l.a . problemaffald.

Gemensam konjunkturrapport (6.7)

Den nordiska konjunkturrapporten utkom för fjärde gången i november 
1987. Rapporten har fått en enhetlig utformning. Det gemensamma avsnit
tet om N orden har utökats.

Nordiskt samarbete i internationella fora; Samarbete om valutakurspolitik 
(6.7)

I mars 1987 beslöt de nordiska finansm inistrarna att verka för en ökad 
nordisk samordning före, men också under, mötena i internationella fora. 
Under år 1986 antog ministrarna ett gemensamt uttalande "Sam arbete för 
tillväxt och stabilitet” , som kom att ligga till grund för de nordiska länder
nas agerande vid flera internationella möten.

Vad gäller sam arbete på valutaom rådet, redovisas detta närmare i kapi
tel XVI. Som framgått tidigare har valutarättsliga hinder mot industrisam 
arbete behandlats av N ordiska ministerrådet under år 1987 (se punkt 
6.1.4).

Handelshindringer mellom EFTA- og EF-landene (6.7)

(Se punkt 6.1.2.1 ovan).

Nordisk samarbeid m ed visse utviklingsland  (6.7)

SADCC

Samarbejdet er baseret på den fælleserklæring, som de nordiske lande og 
SADCC-landene underskrev i januar 1986 samt en rammeaftale om brede
re økonomiske og industrielle samarbejde mellem de to regioner.

Mange af de punktindsatser under handlingsplanen, som udføres i 
N oPE F ’s regie, er netop rettet mod SADCC, b l.a . støtte til nordisk 
projektidentificering, undersøgelse af mulighederne for at opbygge et fæl
les handelskontor og energiindsatser.

Finansiering av det löpende nordiska sam arbetet (7.3)

I mandatet för arbetet med en ny ekonomisk handlingsplan sägs att 
frågan om finanseringen av det nordiska sam arbetet bör bli föremål för nya 
överväganden i samband med utarbetandet av den nya planen.En arbets
grupp ser f. n. över möjligheterna att harmonisera de nordiska omsätt- 
ningsskattesystem en. En första rapport framlades 1987 och arbetet fort
sätts nu på ett antal konkreta områden.
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2 Den datateknologiske handlingsplan

Ifølge den datateknologiske handlingsplan skal der inden udgangen af 
planens 3. virksom hedsår foreligge en ” evalueringsrapport” , som kan 
danne grundlag for eventuelle justeringer af retningslinjerne for planens 
gennemførelse i den resterende planperiode. Samtidig skal evalueringsrap
porten indgå i overvejelserne om tilrettelæggelsen af samarbejdet efter 
planens udløb med udgangen af 1989.

Arbejdet med udarbejdelsen af den ønskede rapport er blevet delt i to, 
således at Nordisk Industrifond har lavet et rapportm ateriale vedrørende 
den industrielle del af handlingsplanen, mens stedfortræderkom iteens råd
givende udvalg vedrørende data-spørgsmål (RU-data) har haft ansvaret for 
at producere rapporten for den øvrige del af handlingsplanen.

Begge rapporter frem hæver vanskelighederne ved at gennemføre en 
evaluering på dette tidspunkt i forløbet afhandlingsplanen, idet kun meget 
få projekter er blevet afsluttet. Begge rapporter understreger derfor, at de 
snarere må betegnes som statusrapporter og at en egentlig evaluering først 
kan gennemføres henimod planens afslutning.

Rapporterne dokum enterer at arbejdet også i 1987 er forløbet i overens
stemmelse med planerne; dog bem ærkes, at det har været vanskeligere end 
forventet at udbygge samarbejdet omkring standardisering. Efter at have 
indhentet bistand fra en specialkonsulent forventer RU-data imidlertid at 
handlingsplanens intentioner også kan opfyldes på dette punkt.

Rapporterne vil i vinteren 1987-88 blive genstand for en ” intern hø
ring” i det nordiske sam arbejdssystem , hvorefter stillingtagen til eventuel
le justeringer vil kunne forventes i foråret 1988.

For så vidt angår den konkret gennemførte virksomhed i 1987 henvises 
dels til de enkelte sektorers kapitler i denne beretning og dels til de omtalte 
statusrapporter fra Nordisk Industrifond og RU-data.

3 Norden i Europa

3.1 Baggrund

Vedtagelsen af Den europæiske Fælles Akt har på en række felter 
udvidet samarbejdsområdet inden for Det europæiske økonomiske Fælles
skab i medfør af EØF-traktaten samtidig med at reglerne for vedtagelse 
gennem kvalificeret flertal i E F ’s ministerråd blev afgørende ændret og 
udbygget. Formålet har bl. a. været ønsket om i henhold til traktatens ny 
bestemmelse i art. 8A gradvis at kunne oprette det indre marked i løbet af 
perioden indtil 31. decem ber 1992 på basis af b l.a . en række af de nytil- 
komne artikler i EØ F-traktaten.

Ifølge artikel 8A skal det indre marked således indebære et område uden 
indre grænser med fri bevægelighed for varer, personer, tjenesteydelser og 
kapital.
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3.2 M inisterrådets hidtidige overvejelser

Allerede med udgangspunkt i det arbejde, der lå forud for vedtagelsen af 
Den europæiske Fælles Akt -  og dermed b l.a . bestem melserne om Det 
Indre Marked -  har der mellem Nordisk Råds præsidium og Nordisk 
M inisterråd været ført sonderende drøftelser om den betydning, som gen
nemførelsen heraf m åtte kunne få for det nordiske samarbejde som sådant 
og for de enkelte landes ved lov eller adm inistrativt fastsatte forskrifter.

Sagen var på dagsordenen, da præsidiet mødte samarbejdsministrene 13. 
maj 1987 og igen 9. decem ber 1987. Emnet er desuden under indgående 
national behandling i de enkelte lande.

På nordisk plan har samarbejdsministrene fortsat drøftelserne af spørgs
målet om hvilken stillingtagen, der fremtidig kan tænkes til dette komplek
se spørgsmål. Med henblik på at få så bredt et grundlag som muligt 
besluttede man 18. juni at anmode alle em bedsm andskom iteer om at rede
gøre for, i hvilket omfang det nordiske samarbejde berøres af E F ’s videre
udvikling, dvs. gennemførelse, af det indre marked. En statusrapport 
herom skulle endvidere ses i lyset af eksisterende aftaler mellem EF og 
EFTA samt EFTA-konventionen.

3.3 Forløbet a f  den igangværende kortlægning

M inisterrådet skal 9. decem ber 1987 have en første bedømmelse af den 
omhandlede kortlægnings resultater. B l.a . som følge af at fristen for em
bedsm andskom iteernes besvarelse (udgangen af oktober måned) blev fast
lagt på et tidspunkt, hvor komiteernes møder allerede var berammet, har 
det i de fleste tilfælde ikke været muligt at få udarbejdet en udtømmende 
statusrapport så betids, at en egentlig tværgående sammenfatning har 
kunnet udarbejdes. En endelig kortlægning vil derfor først kunne foreligge 
på et senere tidspunkt.

3.4 Hovedtræk fra  de enkelte sektorers forhold  til E F ’s arbejde henimod  
det indre markeds virkeliggørelse

3.4.1 Handelspolitik

Blandt flere væsentlige elem enter i arbejdet med gennemførelsen af det 
indre marked i EF indgår den fuldstændige afskaffelse af tekniske og andre 
ikke-tarifære handelshindringer.

Som et led i bestræbelserne for at skabe et nordisk hjemmemarked 
vedtog m inisterrådet umiddelbart efter Rådets 35. session, på Nordisk 
Råds rekomm andation, et samarbejdsprogram for afvikling af handelshind
ringer i Norden.

Dette arbejde, der også må ses i lyset af mødet i Luxembourg i april 1984 
mellem EFTA-landenes og E F 's  udenrigs- og udenrigshandelsministre, har 
til hensigt at afskaffe handelshindringer mellem de nordiske lande under 
hensyntagen til europæisk og tilsvarende internationalt samarbejde på 
området. Det er de samme principper, der ligger til grund for Nordens som
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for E F ’s bestræ belser — nemlig hensynet til sikkerhed, sundhed og miljø
beskyttelse. Bestemmelsen om gensidig anerkendelse af prøveresultater 
og kontroller bygger på forudsætningen om at der gælder ligeværdige 
forskrifter og regler i landene. Den af ministerrådet nedsatte styringsgrup
pe har til opgave nærmere at påse, at programmet gennemføres og herun
der afdække de om råder, for hvilke sådanne ligeværdige forskrifter gør sig 
gældende, jfr. i øvrigt nærmere under kapitel XIX ” Handelspolitik” .

3.4.2 Industripolitik

Af virksomhed inden for industripolitikkens område, som har berørings
flader med det indre marked i EF  kan nævnes fr i udveksling a f  tjeneste
ydelser for virksomhed af industriel og håndværksmæssig karakter. I mi
nisterrådsforslaget om opbygning af det industrielle center i Oslo foreslås 
indsatser med henblik på et øget engagement hos nordiske virksomheder 
og forskningsinstitutioner med henblik på deltagelse i de vesteuropæiske 
industriprojekter.

Tilsvarende arbejdes med finansiering over Nordisk Industrifond af 
nordisk deltagelse i det bredere vesteuropæiske standardiseringsarbejde. 
Dette arbejde udføres af INSTA, der er samarbejdsorgan for de nordiske 
landes standardiseringsmyndigheder.

Endelig udføres i samarbejde med styringsgruppen for afvikling af han
delshindringer et arbejde i NORDTEST med henblik på varetagelse af 
nordiske interesser i det brede vesteuropæiske samarbejde på området for 
afprøvning og kontrol.

3.4.3 Økonomi og finanspolitik

Inden for sektoren økonomi og finanspolitik behandles spørgsmål vedrø
rende henholdsvis skatter og afgifter og kapitalbevægelser. Begge dele er 
om råder af væsentlig betydning for E F ’s videre udvikling af det indre 
marked.

I tilknytning hertil behandles beslægtede områder, som også indgår i 
arbejdet med det indre marked, nemlig konkurrencepolitik og statsstøtte. 
En del andre forslag vedrørende etableringen af det indre marked har 
ligeledes betydning for sektoren i større eller mindre grad som eksempelvis 
liberalisering af markederne for banker og forsikringsvæsen samt transpor-

Arbejdet med at følge udviklingen inden for EF er et vigtigt element i det 
m andat, som ministerrådet gav den statssekretærgruppe, der har fået til 
opgave at udarbejde et oplæg til en ny handlingsplan for økonomisk udvik
ling og beskæftigelse i Norden. Det nævnes direkte, at også de nordiske 
lande, der står uden for EF, aktivt deltager på linie med øvrige EFTA-lan- 
de i den dialog, som finder sted med EF  med henblik på at skabe en øget 
integration i hele Vesteuropa. Det hedder videre, at udviklingen inden for 
E F  indebærer en udfordring for de nordiske lande til at øge deres bestræ-
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belser på at forstærke den økonomiske integration og erhvervslivets udvik
ling i den del af Europa, som N orden udgør. Det siges, at det nordiske 
samarbejde mere aktivt må indrettes på at tilvejebringe en sådan udvikling, 
og at dette er ved at blive virkeliggjort i forbindelse med gennemførelsen af 
den første handlingsplan "N orden  i V æ kst".

Det nævnes konkret, at væsentlige om råder i E F ’s bestræbelser er 
afskaffelse a f  handelshindringer, liberalisering af kapitalbevægelser samt 
skatter og afgifter. I den indledende fase af arbejdet med den nye hand
lingsplan har man lagt stor vægt på spørgsmålet om nærmere at kortlægge, 
hvilken betydning E F ’s udvikling vil få for det nordiske samarbejde.

En særlig arbejdsgruppe har i 1987 vurderet effekterne af visse etable
rings- og valutaretlige bestem m elser på det industrielle samarbejde i N or
den. I januar afgav gruppen en rapport, som primært vedrører direkte 
investeringer og i oktober 1987 afgav gruppen endnu en rapport, som 
primært vedrører porteføljeinvesteringer.

For så vidt angår skatter og afgifter kan nævnes, at harmonisering heraf 
er taget i betragtning i rapporten fra den arbejdsgruppe, som har til opgave 
at udrede mulighederne for at harmonisere de nordiske omsætningsafgifts
systemer. I gruppens rapport er således optaget et kapitel vedrørende 
” harm oniseringsbestræbelserne inden for EF set i nordisk sam m enhæng". 
Arbejdsgruppen er blevet anm odet om at fortsætte sit arbejde inden for 
visse nærmere afgrænsede om råder, og den skal rapportere til finansmi
nistrene i foråret 1988.

Der er ligeledes nedsat en arbejdsgruppe, som vurderer mulighederne 
for en tilnærmelse af de nordiske landes system er for lastbilsafgifter. E F ’s 
planer på dette område og deres konsekvenser for de nordiske lande indgår 
ligeledes i dette arbejde. Jævnfør i øvrigt nedenfor ad punkt 4, trafikpolitik.

3.4.4 Trafikpolitik

I regie af det nordiske trafikpolitiske samarbejde er udarbejdet en udfør
lig redegørelse om forholdet mellem E F 's  trafikpolitik og de nordiske 
lande.

Redegørelsen udgør et særskilt kapitel i den endelige rapport fra projek
tet ” transportpolitikken i de nordiske lande". Det noteres her, at gennem
førelsen af E F ’s indre marked bl. a. på det transportpolitiske område vil få 
afgørende betydning -  ikke blot for Finland, Norge og Sverige, men 
ligeledes for Island for så vidt angår luftfartspolitiske foranstaltninger.

Det bem ærkes i rapporten, at det vil være vigtigt, at de nordiske lande 
søger at få aftaler med såvel EF som øvrige vesteuropæiske lande med 
henblik på at skabe et fælles europæisk transportm arked, som for sit 
vedkommende vil kunne udgøre en del af et samlet europæisk marked for 
varer tjenester og kapital.

Det peges i denne forbindelse på, at et igangsat arbejde inden for den
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europæiske transportm inisterkonference (CEMT) kan være af stor betyd
ning for at nå frem til fæ lles løsninger på vejtransportom rådet.

Det understreges, at mulighederne for at nå til en sådan fælles ” nordisk” 
løsning om forhandlinger med EF  på transportom rådet vil være afhængig 
af, at de enkelte lande kan eliminere eller reducere de indbyrdes forskelle i 
henseende til udformning af transportpolitik m. m. Det drejer sig eksem 
pelvis om mål og vægt for køretøjer, vejskattesystem et (jfr. i øvrigt oven
for ad pkt. 3.4.3). arbejdstider i vejtrafikken -  der hænger sammen med 
arbejdsmiljøspørgsmål, tredje-landstrafik (kvoter for kørsel i tredie-lande, 
som tænkes afskaffet i E F ’s regie), regler for bevilling til at udføre vogn
mandsvirksomhed, standardisering af transportm idler (containers, trailers 
etc.), handelsprocedurer (sammenhæng med afvikling af handelshind
ringer), samarbejde vedrørende jernbanetrafik, søfart og luftfart samt tele
kommunikationer m .m ., m. m.

M inisterrådet overvejer for øjeblikket mulighederne for umiddelbart 
forinden Nordisk Råds 36. session at kunne fremlægge et forslag til fælles 
nordisk transportm arked som bl. a. indeholder målsætninger på de nævnte 
områder.

3.4.5 Turisme

I EF  er bebudet en forbedring af turistsam arbejdet. En mulig konse
kvens heraf vil kunne være en forringelse af de nordiske landes konkur
rence-evne på turistsektoren.

Busturismen vil blive påvirket af E F ’s gennemførelse af et frit transport
marked. Væsentligt er ligeledes at der sker en harmonisering af bestem 
melsen om mål og vægt i Norden med E F ’s regler, således at busturism e til 
Norden ikke hindres.

3.4.6 Byggesektoren

For byggesektorens vedkom mende gør bestem m elser om harmonisering  
og afskaffelse af handelshindringer sig gældende som et højt prioriteret 
område i henhold til den af m inisterrådet 15.1.1987 vedtagne handlingsplan 
for området.

De om råder, som især interesserer byggesektoren, vedrører naturligt 
nok sådanne, som mest direkte falder ind under rubricering afskaffelse a f  
handelshindringer. Der er et nært samarbejde mellem berørte ministerier 
og repræsentanter for nordiske samarbejdsorganer, som vedrører bygge
sektoren, dvs. NKB, INSTABYG, NBS og N ordtest.

3.4.7 Miljøspørgsmål

Miljøproblematikken er af natur international og kræver derfor et samar
bejde på tværs af grænserne. Såvel globalt som europæisk findes en række 
faste og en del ad hoc-sam arbejdsaktiviteter. Det indgår i den normale 
virksomhed i m inisterrådets regie på miljøområdet videst muligt at sam-
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ordne holdningerne vedrørende aktuelle spørgsmål, der behandles i for
skellige internationale fora. Dette gælder ligeledes spørgsmål, som behand
les med henblik på etablering af E F ’s indre marked.

I oktober 1987 holdtes det første fælles miljøministermøde mellem EF og 
EFTA, i hvilket man enedes om, at samarbejdet mellem de to organisatio
ner på miljøområdet skal videreudvikles og fordybes. De nordiske lande 
bør via denne politiske dialog arbejde for at støtte bestræbelserne på at 
opbygge miljøpolitik inden for EF.

Miljøkrav har ofte været betragtet som en barriere i handelsforhand
linger, men de nordiske lande bør stræbe efter at anvende de europæiske 
harm oniseringsbestræbelser som et middel til at fremme øgede krav til 
miljøbestemmelser. Man er opmærksom på, at gennemførelsen af E F ’s 
indre marked ikke må hindre en høj standard  på miljøområdet. Det er 
derfor tanken, at de nordiske lande bør kunne udbygge samarbejdet med 
EF for at kunne bidrage med kundskaber, der skal ligge til grund for 
udarbejdelsen af nye EF-bestem m elser vedrørende miljøets beskyttelse.

3.4.8 Arbejdsmiljø

På arbejsmiljøområdet har man specielt bem ærket, at der inden for EF 
arbejdes med anvendelse af en såkaldt ny metode for teknisk harmonsering 
ved generel henvisning til standarder. I henhold til denne skal de grund
læggende sikkerhedskrav for hver enkelt produktgruppe fastlægges nær
mere i et direktiv, hvorimod de enkelte tekniske specifikationer skal nær
mere fastsæ ttes i harm oniserede standarder i henhold til direktivernes 
krav. Specifikationerne skal fastsættes i de bredere europæiske standardi
seringsorganer CEN og CEN ELEC.

Inden for EF er udarbejdet omkring ti direktivforslag af betydning for 
arbejdsmiljøområdet. Et af de mere betydningsfulde er et generelt direktiv 
vedrørende maskiner og udrustning. Det nordiske samarbejde om udarbej
delse af arbejdsm iljøforskrifter har med tiden udviklet sig mere og mere 
parallelt med tilsvarende arbejde inden for EF. Denne tendens er forstær
ket gennem det udvidede samarbejde mellem EF og EFTA, som er blevet 
bekræftet gennem m øder på højt niveau inden for de seneste år.

H enset til tanken om anvendelse af den nye metode er det af stor 
betydning, at de nordiske lande kan intensivere sin deltagelse i det inter- 
europæiske standardiseringsarbejde. Ved om muligt at optræde med fæ lles  
indstillinger i dette samarbejde øges mulighederne for at opnå bedst mulige 
løsninger på de tekniske specifikationer.

Man er derfor opmærksom på, at de nordiske lande således også vil 
kunne være i stand til at yde støtte for Danmarks bestræ belser inden for 
EF henimod udarbejdelse af et EF-regelsæt, som i tilstrækkelig grad tilgo
deser de høje krav, som stilles til arbejdsm iljøbeskyttelse i nordisk lovgiv
ning.
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3.4.9 Arbejdsmarkedsspørgsmål

For så vidt angår spørgsmålet om arbejdsm arkedsregler har man ikke 
fundet, at der umiddelbart foreligger problem er i forbindelse med E F ’s 
direktiv om arbejdskraftens fri bevægelighed set i relation til overenskom s
ten om det fælles nordiske arbejdsmarked.

Man er enig om betydningen af nøje at følge udviklingen i det euro
pæiske samarbejde henimod det indre marked på arbejdsm arkedet og de 
beskæftigelsesmæssige områder. Danmark har til dette formål påtaget sig 
til hvert møde i em bedsm andskom iteen for arbejdsmarkedsspørgsmål at 
udarbejde skriftligt inform ationsmateriale om aktuelle spørgsmål på om rå
det inden for EF.

3.4.10 Socialpolitik

Embedsmandskomiteen for socialpolitik har alene beskæftiget sig med 
spørgsmålet om afvikling af handelshindringer i relation til social- og 
sundhedssektoren, hvorfor der nærmere henvises til afsnit om afskaffelse 
af handelshindringer.

3.4.11 Jord- og skovbrugsområdet

Det er besluttet, at man tager spørgsmål, som berører udvikling af det 
indre marked på jord- och skovbrugsområdet op til konkret behandling i 
det enkelte tilfælde. Man påregner ikke etablering af en egentlig nordisk 
procedure, eftersom de nordiske lande træffer nødvendige forholdsregler 
bilateralt i forhold til EF eller via EFTA-sam arbejdet i øvrigt. Relationerne 
til EF vil desuden blive taget i betragtning under det løbende arbejde i 
nordiske projektarbejdsgrupper samt i forbindelse med spørgsmål om 
afvikling af tekniske handelshindringer.

3.4.12 Fiskerispørgsmål

Det er besluttet, at man i den nordiske embedsmandskomité for fiskeri
spørgsmål søger at tilpasse udviklingen under passende hensyn til de inte
grationsprocesser, som foregår i EF. Det er pålagt at tage hensyn til 
udviklingen i EF, hvor dette skønnes rimeligt eller i øvrigt måtte være taget 
op fra et af landene.

Man er opmærksom på, at genemførelsen af det indre marked er en 
proces, som vil kunne tage længere tid end planlagt. Der er således endnu 
ikke fremlagt konkrete forslag til beskatninger vedrørende fiskebestanden i 
EF. Det er aftalt, at Danmark som et fast punkt på dagsordenen for 
møderne vil rapportere om udviklingen inden for EF på fiskeriområdet.

3.4.13 Levnedsmiddelsspørgsmål

På samarbejdsområdet for levnedsmiddel, som varetages af det perm a
nente nordiske udvalg for levnedsmiddelsspørgsmål (PNUN), har man 
besluttet at anmode samtlige arbejdsgrupper om at tage udviklingen inden
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for EF i betragtning  i sit projektarbejde. Desuden skal man nøje følge  
arbejdet på denne sektor i EF og være opmærksom på det harmoniserings
samarbejde, som til enhver tid måtte være under udarbejdelse.

Fra dansk side informeres som et fast punkt på samtlige dagsordener om 
E F ’s arbejde på levnedsm iddelssektoren.

1 PNUN har man desuden arbejdet med spørgsmålet om harmonisering i 
relationerne EF og EFTA, og der har været holdt to kontaktm øder om 
lovgivning på levnedsm iddelsområdet herimellem.

3.4.14 Konsumentspørgsm ål

Inden for em bedsm andskom iteen for konsumentspørgsmål er man enige 
om nøje at fø lge udviklingen  inden for EF på om rådet og tage hensyn hertil 
i udarbejdelsen af nordiske projekter, således at de kan være i samklang  
med tilsvarende arbejde inden for EF.

Målet for nordisk konsum entsam arbejde, især vedrørende forbrugsva
rers sikkerhed, er at få fælles holdning til forslag, som fremmes inden for 
rammerne af de europæiske harm oniseringsbestræbelser. Med henblik på 
at nå dette mål gennemføres et projekt i 1988 kaldet ”mulighederne fo r  
nordisk konsumentindflydelse på harmonisering a f  bestem m elser om pro
duktsikkerhed og produktinform ation” . Projektet har to elementer:
— udarbejdelse af et aktionsprogram for nordisk samråd  i situationer, hvor

der er brug for hurtige aktioner for de nordiske landes forbrugermyndig
heder.

— muliggørelse af nordisk samråd  i akutte situationer, der vil kunne opstå
inden for afgrænsede vareområder.
For ganske nylig er der i E FT A ’s regie fra svensk side blevet stillet 

forslag om oprettelse af en særskilt EFTA-komité for forbrugerspørgsmål.

3.4.15 Lovgivningssamarbejdet

Af hidtil frem satte eller bebudede forslag til retsakter inden for ramm er
ne af det indre marked er det kun få ,  der har særlig interesse for de 
retsom råder, der traditionelt falder inden for det egentlige nordiske lovgiv
ning s samarbejde .

A. Forslag til direktiv om lettelse  ved grænsekontrol ved E F ’s indre 
grænser.

Forslaget er fremsat i 1985 og går ud på at medlem sstaterne skal ophøre 
med at foretage system atisk personkontrol ved de indbyrdes landegræn
ser. I stedet skal rejsende i bil kunne passere grænsen ved nedsat hastig
hed, hvis de har en mærkat i vinduet, der angiver at der er borgere i et EF- 
land og overholder gældende rejsegodsbestem melser.

Forslaget vil berøre den nordiske paskontroloverenskom st, men en ved
tagelse beror på, at der opnås enighed om, hvordan man kan erstatte den 
bekæmpelse af narkotikahandel og terrorism e m. v. der hidtil er foretaget i 
forbindelse med grænsekontrollen med andre foranstaltninger. Der for-
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handles for tiden om en samordning af m edlem sstaternes visumpolitik og 
visse aspekter ved reglerne om asyl.

Det sidstnævnte arbejde, som foregår i et lidt andet regie end de egentli
ge EF-retlige samarbejdsfora, foregriber i nogen grad en række direktiv
forslag, som er bebudet fremsat fra kommissionens side i årene 1987 —
1989: direktiver om tilnærmelse af narkotikalovgivningen, våbenlovgiv
ningen, samordning af reglerne om tredie-landsborgerstatus, om asyl og 
flygtninges retstilling, om samordning af visumpolitik og om samordning af 
reglerne om udvisning.

For så vidt angår forholdet til den nordiske pasoverenskom st er det den 
danske regerings opfattelse, at man ikke vil acceptere, at der påny indføres 
pastvang mellem de nordiske lande. Noget andet er, at Danmark ville 
foretrække at der ville kunne opnås en aftale om et fælles arrangement 
mellem de nordiske lande og EF, idet målet bør være, at så mange borgere 
som muligt får den mest forenklede grænsepassage.

B. Forslag till direktiv om selvstændige handelsagenter.
Direktivet er vedtaget 18.12.1986 og vil medføre ændringer i kommis

sionsloven, der oprindeligt var udarbejdet i nordisk samarbejde. Der er 
dog almindelig enighed om at tiden var løbet fra loven fra 1917 og det er 
oplyst, at man i hvert fald fra svensk side finder, at direktivet indeholder 
regler der kan tjene som inspiration. Under udarbejdelsen af direktivet 
blev de øvrige nordiske lande som sædvanig holdt underrettet om udvik
lingen.

Der vil ligeledes som sædvanlig blive forhandlinger mellem de nordiske 
landes justitsm inistre med henblik på at sikre, at også de nye regler videst 
muligt udformes ens i de nordiske lande.

C. Forslag til direktiv om forsikringsaftaleret.
Forslaget er fremsat i 1979 og vil medføre ændringer i relation til de på 

nordisk samarbejde grundede forsikringsaftalelove. Arbejdet i EF har lig
get stille i flere år og vil næppe blive påbegyndt påny, før der er opnået 
resultat om forslaget til andet skadesforsikringsdirektiv, som liberaliserer 
muligheden for at drive virksomhed i lande, hvor selskaber ikke er etable-

D. Følgende direktivforslag vil muligvis også kunne have betydning for 
det nordiske samarbejde:
-  direktivforslag om reklame, radio og fjernsyn,
-  forslag vedrørende tekniske krav til betalingskort,
-  selskabsretligt forslag,
-  forslag til etablering af en EF-varem ærkeret.

Generelt set kan vedtagelse af EF-regler få den retsvirkning, at kom pe
tence til at indgå internationale forpligtelser  overgår til E F ’s myndigheder 
i det omfang, de internationale regler kan berøre E F ’s regler. Etablering af 
et internt marked i EF må derfor påregnes at ville medføre at EF-kommis- 
sionen og/eller det skiftende formandskabsland i stigende grad vil optræde
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for eller sammen med EF-landene i internationale organisationer, f. eks. i 
Europarådet.

4 Verdenskommissionen for miljø og udvikling; ministerråets opfølgning

4.1 Baggrund

Rapporten fra Verdenskom missionen for Miljø og Udvikling har været 
genstand for drøftelse i mange internationale og nationale fora siden offent
liggørelsen 27. april 1987.

Kommissionen har behandlet sammenhængen mellem miljø og udvikling 
og stillet forslag om, hvordan den økonomiske og sociale udvikling i 
verden kan tilrettelægges på en miljømæssigt forsvarlig måde. Der peges 
på behovet for at skabe en bæredygtig udvikling, som kan sikre de nuvæ
rende generationers behov uden at sætte kommende slægters livsbetingel
ser på spil.

4.2 Samarbejdsministrene

Samarbejdsministrene besluttede 16. juni 1987 at rapporten bør følges 
bredt op af ministerrådet og em bedsm andskom iteerne. Det bør overvejes, 
på hvilken måde miljøaspekterne kan integreres i virksomheden for de 
respektive sam arbejdsom råder.

Samarbejdsministrene bad m inisterådssekretariatet overvåge opfølg
ningen inden for de berørte sektorer og at rapportere herom.

Tyngdepunktet i m inisterrådets opfølgning har ligget inden for sektorer
ne miljøbeskyttelse og bistand.

4.3 M iljøbeskyttelse

Miljøministrene udtalte i oktober 1987 at hensynet til miljøet bør integre
res i politik og planlægning på alle niveauer — nationalt, regionalt og 
globalt. Man så derfor frem til, at rapporten også behandles under Nordisk 
Råds session i marts 1988.

Miljøministrene besluttede, at det nye program for nordisk samarbejde 
om m iljøbeskyttelse, som er under udarbejdelse, skal bygge på de princip
per, som er fremført af verdenskom m issionen, om tværfaglighed. integre
ring af miljøspørgsmålene i samfundspolitikkens forskellige sektorer og et 
internationalt syn på m iljøbeskyttelsesarbejdet.

Programmet, der skal være en langsigtet og overordnet ramme for det 
nordiske miljøsamarbejde, vil blive fremlagt som m inisterrådsforslag til 
Nordisk Råds session i 1989.

1 samråd med samarbejdsministrene pålagde miljøministrene em beds
mandskomiteen for miljøbeskyttelsesspørgsm ål at indlede en proces for 
opfølgningen på længere sigt af kommissionens anbefalinger i samarbejde 
med andre relevante em bedsm andskom iteer. Ministrene fandt, at der bør 
sigtes på, at alle berørte sektorer går igennem deres område og udvælger
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anbefalinger og ideer, som kræver foranstaltninger af de nordiske lande 
samt at de stiller forslag til konkret handling. Sektorerne bør i forbindelse 
med budgetovervejelserne for 1989 tage hensyn til projektforslag, som kan 
støtte op om verdenskommissionens anbefalinger. Dette arbejde må sam
ordnes med de nordiske landes nationale opfølgningsarbejde.

Miljøministrene bad om at modtage en rapportering om arbejdet inden 
udgangen af 1988.

4.4 Bistand

Der er udarbejdet et program for det nordiske bistandssam arbejde, 
hvilket bliver fremlagt som m inisterrådsforslag til sessionen i 1988. Pro
grammet beskriver det igangværende, om fattende, nordiske bistandssam 
arbejde — såvel bilateralt som multilateralt. Desuden omhandles andre 
tværfaglige emner. H erunder omtales miljø med henvisning til verdens
kommissionens rapport. Det konstateres, at rapporten repræsenterer et 
værdifuldt bidrag til, hvordan man kan forsøge at afhjælpe de miljømæssige 
problem er, som udviklingslandene står overfor, og opnå en bærekraftig 
udvikling. Rapportens anbefalinger om en forstærket bistandsindsats for at 
støtte op om en sådan udvikling har fået tilslutning fra alle nordiske lande.

I lyset af tilslutningen til anbefalingerne i verdenskommissionens rap
port, og i den tidligere udredning om Miljø og Bistand fra 1982 samt 
erfaringerne fra den nordiske konference om miljø, bistand og udvikling i 
Saltsjöbaden i maj 1987 bør et fortsat og stærkt samarbejde ske mellem de 
nordiske lande på miljøsiden. Specielt lægges vægt på følgende områder:
-  påvirkning af FN-organisationer for at følge verdenskommissionens 

anbefalinger op,
-  integrering af miljøhensyn i det regionale samarbejde med udviklings

landene.
-  samarbejde med internationale m iljøbeskyttelsesorganisationer,
-  samarbejde med frivillige organisationer (NGO’s),
-  integrering af miljøhensyn i program- og projektaktiviteterne.

Blandt um iddelbart forestående aktiviteter kan desuden nævnes nordisk 
medvirken ved udarbejdelse af en miljøprofil i Tanzania og et fællesnordisk 
seminar om miljøkonsekvensvurderinger i Finland for nordiske bistands
adm inistratorer i begyndelsen af 1988.

4.5 Økonomi og finanspolitik

I m andatet til en ny handlingsplan for økonomisk udvikling og fuld 
beskæftigelse har finansministrene fastslået, at det er vigtigt, at de foran
staltninger, som kommer til at indgå i handlingsplanen, gennemføres under 
hensyntagen til m iljøbeskyttelsesaspekter. Der erindres om de målsæt
ninger, som er fremsat af verdenskommissionen. På konkrete områder, 
herunder infrastrukturinvesteringer, er de specielt nævnt, at også indsatser 
på miljøområdet bør overvejes.
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4.6 Energi

Rapporten blev drøftet af energiministrene 29. juni 1987. Samtlige mi
nistre fremhævede den store betydning, som rapporten vil få.

Specielt klimaspørgsmål -  som bekæmpelsen af "drivhuseffekten”  — 
blev viet opm ærksom hed, samtidig med at det blev pointeret, at den 
indsats, som må gøres, ikke altid er den økonomisk billigste. Ministrene 
stillede på denne baggrund spørgsmål om nye satsninger i det nordiske 
energiforskningssamarbejde.

Som et resultat af disse drøftelser har embedsm andskomiteen for ener
gispørgsmål nedsat en ny faggruppe for energi og miljø, som bl. a. har det 
primære ansvar for implementering af verdenskommissionens anbefalinger 
i det nordiske energisam arbejde.

Til sessionen i Stockholm i 1989 vil energiministrene fremlægge et minis
terrådsforslag om en ny handlingsplan/samarbejdsplan på energiområdet 
for perioden 1989-91. Også dette forslag vil reflektere kommissionens 
anbefalinger.

4.7 Transport

Nordisk em bedsm andskom ite for transportspørgsm ål har behandlet 
kommissionens rapport og konstateret at m iljøaspekterne på mange om rå
der kommer til at indgå i infrastrukturspørgsm ålene. Det gælder både for 
videreførelsen afhandlingsplanen og i et særligt infrastrukturprojekt.

Transportom rådets påvirkning af miljøet er taget op på et seminar i 
decem ber 1987 om trafik og miljø og vil blive videreført med henblik på 
muligheden for tværfaglige projekter om transport, energi og miljø.

4.8 Jord- og skovbrug sam t fiskeri

Em bedsm andskom iteen for jord- og skovbrug  har set på anbefalingerne i 
verdenskommissionens rapport og fundet, at hensynet til miljø- og resour- 
ceanvendelsen må tillægges større vægt i landbrugspolitikken. Det er vig
tigt at få forståelse hos sektorens erhvervsudøvere, og at der fremkommer 
en motivation for at anvende de bedste midler til at sikre en bæredygtig 
udvikling gennem bevarelse af ressourcegrundlaget. Der må anvendes et 
bredt spektrum af virkemidler, både juridiske, økonomiske og adm inistra
tive. og det er vigtigt at virkemidlerne samordnes. Det er endvidere 
nødvendigt, at miljø- og ressourcehensynene indgår med større vægt i 
forskning, udredning, planlægning og rådgivning inden for erhvervssekto
ren.

M inisterrådet vil i forbindelse med midtvejsevalueringen af sektorens 
handlingsprogram (1988/89) undersøge, om der er behov for en justering af 
målsætningerne, bl. a. på om råder som brugen af indsatsvarer, forskning, 
truede arter og økosystem er samt i relation til internationale spørgsmål.

Em bedsm andskom iteen for fiskerispørgsm ål har haft en foreløbig drøf
telse af verdenskom m issionens rapport og vil tage spørgsmålet op igen på
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baggrund af rapporter om, hvordan man integrer miljøaspekterne i det 
nationale arbejde.

Der er endvidere indledt et nærmere samarbejde med em bedsm andsko
miteen for m iljøbeskyttelsesspørgsm ål om forslag af fælles interesse.

4.9 Levnedsmiddelpolitik

Det er besluttet at udarbejde et nordisk samarbejdsprogram på nærings
middelområdet og at fremlægge det som ministerrådsforslag på sessionen i 
marts 1988. I forslaget fremgår det, at virksomheden vil tage hensyn til de 
anbefalinger i kommissionens rapport, som er relevante for næringsmid
delområdet.

Det perm anente nordiske udvalg for levnedsmiddelspørgsmål (PNUN) 
har udvekslet erfaringer om relevante nationale planer eller foranstalt
ninger og besluttet, at alle arbejdsgrupper bør tage relevante problemer 
eller projektforslag frem i deres arbejde.

4.10 Konsumentpolitik

Em bedsm andskom iteen for konsumentpolitik har haft en foreløbig drøf
telse af verdenskommissionens anbefalinger og specielt drøftet energi
mærkning som et eksempel for at fremme energibesparelse. Komiteen har 
opfordret sine arbejdsgrupper til at tage hensyn til m iljøaspekterne i 
projektarbejdet. Komiteen vil følge sagen op, og konsumentministrene vil i 
marts drøfte nordisk konsum entsam arbejde i lyset af kommissionens rap
port.

De nordiske konsumentombudsm ænd har drøftet bl. a. m iljøaspekter og 
information i m arkedsføringen, socialt ansvar i reklame og miljømærkning 
som em ner, der er relevante i relation til rapporten fra verdenskommis
sionen.

4.11 Forskning

Nordisk forskningspolitisk Råd (FPR) har haft en foreløbig drøftelse af 
rapporten, hvor det konstateredes, at et stort antal af de rejste problemer 
berører forskningen. Det gælder om at sikre at den industrialiserede ver
dens forskningsaktiviteter får et indhold, som gør at de i større grad bliver 
til nytte også for udviklingslandene. En hovedopgave er at udvikle 
miljøvenlige teknologier, der kan støtte en selvbærende udvikling.

FPR har haft nedsat en særlig arbejdsgruppe bestående af forskere og 
forskningsadm inistratorer fra bistandsadm inistrationer. Gruppen har haft 
til opgave at udarbejde et forslag til nærmere samarbejde om u-landsforsk- 
ning/udviklingsstudier. Der er specielt set på mulighederne for at inten
sivere sam arbejdet omkring forskeruddannelse og forskningsprogram sam
arbejde samt om forskningsinformation og -dokumentation. Gruppen har i 
efteråret 1987 afleveret sin rapport, i hvilket der bl. a. peges på muligheden 
for at intensivere det nordiske forskningssam arbejde om udvikling , bi-
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stand og miljø i en kombination af samfundsvidenskabelige og naturviden
skabelige studier. Gruppens forslag behandles i FPR, der vil inddrage 
bistandsmyndighederne og berørte forskningsråd i de videre overvejelser.

4.12 Regionalpolitik

Em bedsm andskom iteen for regionalpolitik har henvist til at der inden 
for rammen af sam arbejdsprogram m et for regionalpolitik er indbygget 
elem enter, som bidrager til en opfølgning af verdenskommissionens rap
port. Komiteen har bem ærket, at kommissionen tager en række spørgsmål 
op, som har global karakter, og ønsker derfor at få større klarhed over 
hvilke problem er, som har stæ rkest nordisk relvevans.

Em bedsm andskom iteen har konstateret, at NordREFO  har startet et 
studie om miljøspørgsmål og regionalpolitik. Inden for flere grænseregio
nale sam arbejdsom råder gennemføres projekter med tilknytning til miljø
spørgsmål.

Foruden den opfølgning, som allerede sker, vil det være naturligt, at 
opfølgningen vurderes nærmere ved udformningen af det nye regionalpoli
tiske samarbejdsprogram .

5 Nordbors rättigheter

Uppföljningen av utredningen om ” Nordbors rättigheter i N orden” (NU 
1985:6) har fortsatt på tre olika områden under året:

En enkel publikation med information för de nordiska medborgare som 
flyttar inom Norden har utarbetats och planeras föreligga inför Nordiska 
rådets 36:e session i Oslo 1988. Denna s. k. ” Rättighetskatalog”  begränsas 
till grundrättigheter på några centrala områden och till frågan om vart man 
kan hänvända sig för att ytterligare kunna tillvarata sina rättigheter på 
dessa områder.

Dessutom har länderna tagit fram underlag för att kunna avgränsa de 
om råden där det är särskilt angeläget att förändra lagar och regler, vilka 
innebär hinder för nordiska medborgare som bor eller verkar i något annat 
nordiskt land än sitt eget. Sedan dessa avgränsningar förelåg i början av 
sommaren har man arbetat med att ta fram beslutsunderlag, som skulle 
kunna ge svar på frågan: ” Vad behöver göras för att bringa lagar och 
regler på dessa områden i bättre harmoni mellan länderna till förmån för ett 
öppnare N orden” . Planeringen syftar till att ärendet skall kunna behandlas 
av ministerrådet under första halvåret 1988.

Information om de åtgärder som vidtagits angående förvärv av fast 
egendom respektive tillträde till offentliga tjänster framgår av årets m edde
lande om rekomm endation nr 10/1986.
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6 Eksterne initiativer

M inisterrådet værdsæ tter den øgede forståelse og interesse for det nor
diske samarbejde, som på forskellig vis er kommet til udtryk hos erhvervs
livet i de senere år.

Den rapport, som Arbejdsgruppen for udvidet økonomisk samarbejde i 
N orden afleverede i slutningen af 1985, indgår -  i det omfang dens forslag 
falder inden for rammerne af det officielle nordiske samarbejde -  i minis
terrådets overvejelser på de berørte områder. M inisterrådets generalsekre
tær deltager endvidere som observatør i bestyrelsen for Stiftelsen for 
industriel udvikling i Norden, der oprettedes som en følge af gruppens 
arbejde.

På tilsvarende måde indgår den fra Nordens Faglige Samorganisation 
modtagne rapport ” Norden inför 90-talet” i m inisterrådets videre arbejde 
sammen med det handlingsprogram, som man har modtaget fra Fore
ningerne Nordens Forbund.

M inisterrådet har ligeledes modtaget et forslag til Nordisk skibsfartspoli
tisk Handlingsprogram fra Nordisk Transportarbejderføderation.

7 Organisatoriske og administrative spørgsmål

7.1 M inisterrådets organisation

Gennem vedtagelsen af m inisterrådsforslag B 55/j om arbejdsformerne i 
det nordiske samarbejde besluttede ministerrådet blandt andet løbende at 
ville foretage revision af det nordiske sam arbejdsapparat med henblik på at 
der til enhver tid sker den mest hensigtsmæssige udnyttelse af og samvir
ken mellem ressourcerne.

Sådanne overvejelser er i gang både hvad angår em bedsm andskomiteer 
og institutioner -  og herunder også m inisterrådets eget sekretariat. Det 
fremgik af beslutningen om oprettelsen og bemandingen af sekretariatet at 
en vurdering heraf skulle foretages per 1. maj 1988. Et sådant arbejde er 
igangsat i sekretariatet under medvirken af en referencegruppe med repræ
sentanter fra landenes stedfortræderkontorer.

7.2 Nordiskt tjänstem annautbyte

Nordiska tjänstem annautbytet har sedan etableringen år 1979 omfattats 
av ett ständigt ökande intresse i de nordiska länderna. Avsikten med 
tjänstem annautbytet är att anställda inom den offentliga förvaltningen skall 
lära känna förvaltningen i de nordiska grannländerna på ett sätt som
-  främjar anställdas och den egna myndighetens arbete,
-  bidrar till ökat nordiskt sam arbete inom verksamhetsområdet.

System et har tilldragit sig en omfattande uppmärksamhet hos de anställ
da och hos myndigheterna. Över 400 anställda i Norden har under de 
gångna åren hunnit tjänstgöra i ett annat nordiskt land. Hittills har möjlig-
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heten till utbytestjänstgöringen stått öppen endast för personalen inom den 
statliga förvaltningen, men behovet finns, att utbytet skulle utvidgas även 
till andra samhällssektorer.

Nordiska rådet har vid sessionen i februari 1987 i Helsingfors antagit en 
rekomm endation beträffande utvidgning av verksam heten till utbyte av 
tolkar och translatorer.

Därtill skall inledas en försöksordning, som omfattar utbyte även av 
kommunalt anställda.
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Kapitel III

L ovgivn in gssam arb eid et

1 Innledning

Det nordiske lovgivningssamarbeidet har foregått etter samme mønster 
som har vært fulgt siden slutten av 1970-åra. Arbeidet omfatter derfor 
naturlig nok en videreføring omkring mest mulig enhet på områdene:

-  familierett
-  avtalerett, kjøpsrett og forbrukkerlovgivning
-  transportrett
-  immaterialrett
-  erstatningsrett
-  selskapsrett
-  edb-rett
-  strafferett
-  prosessrett
-  offentlig rett.
I betenkningen over C 1/1986 oppfordret Nordisk Råd de nordiske 

justism inistre til å framskynde de nasjonale planene om ratifikasjon av 
konvensjonene om barnebortføring og til å intensivere det nordiske samar
beidet med henblikk på å oppnå felles nordiske regler om erstatning for 
miljøskader. Disse spørsmål er behandlet i avsnittene 2.2.4 og 6.4.

Juridisk utvalg tok i betenkningen over C 1/1986 også opp en del generel
le spørsmål i tilknytning til utvalgets arbeidsom råde. Det ble framhevd at 
det i beretningene burde legges større vekt på nordiske bestrebelser og 
resultater. Særlig er utvalget interessert i å bli orientert om lovregler o 1 
som i løpet av beretningsåret er blitt gjennomført i alle nordiske land. 
Samtidig ble det ytret ønske om at opplysningene i beretningen biir mer 
konkrete slik at man kan se hvilken betydning det nordiske samarbeidet 
har for den enkelte borger i de nordiske landene. Dette har ministerrådet 
tilstrept i årets beretning.

2 Familjerett

2.1 Innledning

Tyngdepunktet har i 1987 ligget på nasjonal oppfølgning på bakgrunn av 
tidligere nordiske drøftelser om lovgivningen om ekteskap og regiene om 
samboerforhold utenfor ekteskap. Dessuten har man arbeidet videre med 
gjennomføringen av konvensjonene om bortføring av barn.
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2.2 Ektes kaps lovgivningen

2.2.1 Inngåelse og oppløsning av ekteskap

De nordiske land har siden 1970-tallet arbeidet med nye regler om inngåel
se og oppløsning av ekteskap. Det har vært holdt en rekke møter mellom 
representanter for utvalg for alle fem land. Et av formålene har vært å få 
mest mulig sammenfallende nordisk lovgivning om inngåelse og oppløs
ning av ekteskap.

I Danmark har en arbeidsgruppe avgitt en betenkning om revisjon av 
separasjons- og skilsmissevilkårene. Lovforslag ventes fremmet omkring 
årsskiftet 1987-88.

I Finland ble ekteskapsloven endret i 1987. Endringene, som trer i kraft 
1 januar 1988, gjelder bl a reglene om inngåelse og oppløsning av ekteskap. 
Ekteskapsalderen blir 18 år for både kvinner og menn. Svogerskap og 
sinnsykdom eller psykisk utviklingshemming skal ikke lenger være ekte- 
skapshindringer. Regler om lysning av ekteskapet erstattes av regler om 
prøvelse av ekteskapshindringer. Ektefellene skal har rett til skilsmisse 
etter seks m åneders betenkningstid og uten betenkningstid om de har bodd 
adskilt de to siste årene. Bestemmelsene om separasjon og omstøtelse av 
ekteskap er opphevet.

I Island  forbereder man seg til en revisjon av loven av 1972 om inngåelse 
og oppløsning av ekteskap.

I Norge avga ekteskapslovutvalget i slutten av 1985 en betenkning om 
revisjon av bl a bestem m elsene om inngåelse og oppløsning av ekteskap.

1 Sverige gjennomførte man i 1974 en revisjon av reglene om inngåelse 
og oppløsning av ekteskap. Disse bestem m elsene ble i det vesentlige tatt 
inn i en ny ekteskapslov m m  som ble vedtatt av riksdagen i 1987 og som 
trer i kraft 1 januar 1988.

E tter de lover og lovutkast som nå foreligger, ser det ikke ut til at regiene 
om inngåelse og oppløsning av ekteskap vil bli fullt ut sammenfallende i de 
ulike nordiske land. Det som er skjedd de aller siste åra, innebærer likevel 
en klar tilnærming i retning av større nordisk rettsenhet enn den man har 
hatt. Dette gjelder særlig for den nye finske loven, men også for de utkast 
som foreligger i Danmark og Norge.

Spørgsmål om revisjon av de nordiske ekteskapskonvensjonene ble 
diskutert på et møte i Stockholm i oktober 1987. Det ble bl a drøftet om 
tiltredelse av Haagkonvensjonen og Europarådskonvensjonen (se punkt 
2.2.4) krever endringer i de nordiske ekteskapskonvensjonene. Spørsmålet 
utredes videre i de ulike landene.

2.2.2 Formueforholdet mellom ektefeller

Lovgivningsarbeidet på ekteskapsrettens område har dessuten gjeldt det 
økonomiske forholdet mellom ektefeller. Også på dette feltet har det 
foregått et nært samarbeid mellom landene.

Det danske utvalget avga sin betenkning om spørsmålet i 1974.



1914 C 1

Ifølge de endringer i den fin ske  ekteskapsloven som er nevnt foran, får 
ikke en ektefelle uten den andres skriftlige samtykke overdra bolig som er 
ment å være ektefellenes felles hjem, eller innbo. Det kan videre gjøres 
unntak fra reglene om bodeling hvis det ellers ville føre til et urimelig 
resultat eller til at den ene ektefellen får en utilbørlig stor økonomisk 
fordel.

I Island  pågår fortsatt Ekteskapsutvalgets arbeid med forslag til nye 
bestem m elser om ektefellers økonomiske forhold.

I Norge har Ekteskapslovutvalget høsten 1987 avgitt en innstilling om 
ektefellers formuesforhold.

Den nye svenske ekteskapsloven m m inneholder bl a regler om bodeling 
ved ekteskapets oppløsning. De nye reglene innebærer en tilnærming til 
det som gjelder i Danmark og Norge med større muligheter for å foreta 
delingen etter hva som er rimelig i det enkelte tilfelle.

Den tendens som nå kan ses på om rådet, er at en tilnærming har skjedd i 
forhold til tidligere lover. Det gjelder særlig mht gjenlevende ektefelles 
stilling og mulighetene for å fravike likedeling.

2.2.3 Ugifte samboeres form ueforhold

Juridisk utvalg påpekte i sin betenkning over C 1/1986 at det ønsker 
fortsatt arbeid med spørgsmål omkring ensartede nordiske regler om ugifte 
samboeres formueforhold.

I Danmark er det ikke planer om ny lovgivning på området.
I Finland  ble det høsten 1987 nedsatt en arbeidsgruppe med oppdrag å 

utarbeide et forslag til særregler om beskyttelse av personer som lever i 
felles hushold når det gjelder bolig og innbo. Dette skjer i forbindelse med 
en endring i loven om visse sameierettsforhold.

I Island  er det ikke planer om ny lovgivning på området.
I Norge har arbeidet med en proposisjon på bakgrunn av Ekteskaps- 

lovutvalgets innstilling om ugift samliv fra 1980 midlertidig blitt utsatt. 
Bakgrunnen er at man avventer en komiteutredning som skal komme tidlig 
i 1988, og som bl a skal behandle behovet for å lovregulere ulike former for 
felles hushold.

I Sverige vedtok riksdagen i 1987 en lov om samboeres felles hjem, som 
trer i kraft i januar 1988. Riksdagen vedtok også en lov om homoseksuelle 
samboere, som medfører at bl a loven om samboeres felles hjem også skal 
gjelde for homoseksuelle samboere. Den nye lovgivningen innebærer at 
bolig og innbo som er ervervet til felles bruk, skal deles mellom samboerne 
når forholdet opphører og en av dem begjærer det. Ved fordeling etter den 
ene samboerens død gjelder særskilte regler til fordel for den gjenlevende 
samboeren. Videre har loven en regel som innebærer at den ene samboe
ren under visse forutsetninger har rett til mot fullt vederlag å overta en 
leierett eller borett som innehas av den andre samboeren, men som ikke 
går inn i bodelingen. -  Annen eiendom enn bolig og innbo omfattes ikke av 
den nye loven.
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Det ser ikke ut til å være grunnlag  for å utforme like regler i de nordiske 
land på dette om rådet nå. Dette har sammenheng med forskjellig syn i 
landene på ønskeligheten av særskilte lovregler. I Danmark, Finland, 
Island  og Norge har man vært tilbakeholdne overfor en lovregulering av 
ugifte samboeres formuesforhold. I noen utstrekning vil man allikevel 
komme frem til samme resultat i disse landene som i Sverige. Bakgrunnen 
er at domstolene anvender andre generelle rettsregler, b la  reglene om 
sameie.

2.2.4 Foreldre og barn

På dette feltet er det særlig spørsmålet om å ratifisere Europarådets og 
Haagkonferansens konvensjoner om barnebortføring som har vært gjen
stand for nordisk samarbeid i 1987.

Nordisk Råd oppfordret i betenkningen over C 1/1986 de nordiske justis
ministre til å framskynde de nasjonale planene om ratifikasjon av konven
sjonene om barnebortføring.

Danmark vil sette i gang et arbeid med sikte på ratifikasjon av konven
sjonene.

I Finland  er det nedsatt en arbeidsgruppe som skal forrta en generell 
gjennomgang av reglene om lovvalg og dom stolskom petanse i saker om 
foreldreansvar og om anerkjennelse av utenlandske beslutninger om for
eldreansvar. Samtidig skal den lovgivning som er nødvendig for ratifika
sjon av Haagkonvensjonen om barnebortføring, forberedes. Arbeidsgrup
pens mandat løper ut 31 desem ber 1988. -  Spørsm ålet om ratifikasjon av 
Europarådskonvensjonen om iverksettelse av omsorgsvedtak er for tiden 
ikke aktuelt i Finland.

I Norge er man i gang med å forberede ratifikasjon av begge konvensjo
nene. Planen er å fram sette et lovforslag våren 1988.

I Sverige har en promem oria med forslag til en lov om anerkjennelse og 
fullbyrding av utenlandske avgjørelser om foreldreansvar m m og om tilba
kelevering av barn vært ute på remiss. Gjennom lovforslaget skal Europa
rådskonvensjonen og Haagkonvensjonen inkorporeres i svensk rett. 
Arbeidet med en lagrådremiss på bakgrunn av forslaget pågår nå i justisde
partem entet.

På det nordiske møtet som er omtalt i punkt 2.2.1, drøftet man bl a også 
spørsmål om reservasjoner til Europarådskonvensjonen og Haagkonven
sjonen.

Som en oppsummering  kan det slås fast at Danmark, Norge og Sverige 
tar sikte på å ratifisere begge konvensjonene, mens Finland bare vil 
ratifisere Haagkonvensjonen.

2.2.5 Inseminasjon m. m .: rek 3III986

Juridisk utvalg gjentok i sin betenkning over C 1/1986 sin anbefaling om 
at det nå arbeides for å få en så ensartet situasjon som mulig i de nordiske
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land i spørsmålet om formene for og de rettslige virkninger av fødsel etter 
inseminasjon.

1 Danmark ble det i 1987 vedtatt en lov som innebærer opprettelse av et 
etisk råd. Rådet skal sikre at Folketinget, offentligheten og offentlige 
myndigheter løpende blir gitt råd og opplysning om de etiske problemer 
som utviklingen innen sunnhetsvesenet og det biologisk medisinske om rå
de måtte innebære. Loven inneholder videre forbud mot visse nærmere 
oppregnede forsøk.

I Finland  er det nedsatt en arbeidsgruppe med oppdrag å forberede  et 
lovforslag som skal regulere rettsstillingen for barn som er født etter 
inseminasjon og de alminnelige forutsetninger og grunnprinsipper for å 
drive inseminasjonsvirksom het. Gruppen skal vurdere de problem er som 
kan oppstå i forbindelse med inseminasjonsvirksom heten ut fra hva som er 
til barnets beste. Barnet skal ha rett til å få opplysninger om sin biologiske 
fars (sperm adonators) identitet med mindre det under utredningsarbeidet 
kommer fram sterke grunner for å begrense barnets rett.

1 Island  har et utvalg som ble nedsatt i 1986 med oppgave å undersøke 
spørsmål om inseminasjonsvirksom heten samt partenes rettsstilling, ennå 
ikke sluttført sitt arbeid.

I Norge ble lov nr 68 om kunstig befruktning vedtatt 12 juni 1987. Loven 
omhandler både kunstig inseminasjon med sæd og befruktning av en kvin
nes egg utenfor kroppen. Loven gir anvisning på at bare gifte kvinner kan 
tilbys kunstig befruktning, og at bare institusjoner godkjent av departe
mentet kan utføre slik befruktning. Videre blir anonym itetsprinsippet stad
festet, det vil si at barn med ” insem inasjonsfar” ikke har rett til å få vite 
hans identitet. Loven har dessuten nærmere regler om adgangen til å fryse 
ned og forske på egg.

I Sverige trådte en lov om inseminasjon i kraft 1 mars 1985. Med 
inseminasjon forstås i loven innføring av sperma i en kvinne på kunstig 
måte. Inseminasjon kan bare utføres om kvinnen er gift eller bor sammen 
med en mann under ekteskapslignende forhold og ektefellen eller sam boe
ren sam tykker. Inseminasjon med sperma fra en annen mann enn den 
kvinnen er gift med eller bor sammen med. får bare utføres ved offentlige 
sykehus under oppsyn av lege med spesialistkom petanse i gynekologi og 
obstetrikk. I slike tilfelle har barnet, når det har oppnådd tilstrekkelig 
modenhet, rett til å få de opplysninger om spermgiveren som er ført i 
sykehusets særskilte journal. -  Inseminasjonsutredningen har i en betenk
ning fra 1985 behandlet spørsmål om befruktning utenfor kroppen mm. 
Disse spørsmålene behandles nå i sosialdepartem entet.

På denne bakgrunn må man slå fa s t  at de nordiske land til dels har ulik 
innstilling til spørsmålet om behovet for lovgivning og kontroll av insemi
nasjonsvirksomheten. Det er særlig Danmark som har vært tilbakeholden 
med lovregulering på dette området. Også med hensyn til virkningene av 
inseminasjon foreligger delvis avvikende oppfatning, f  eks når det gjelder
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barnets rett til å få opplysninger om donor. De nasjonale forutsetninger 
gjør at det for tiden er vanskelig å oppnå mer likeartede regler på dette 
området.

3 Avtalerett, kjøpsrett og forbrukerlovgivning

3.1 Innledning

Disse emnene har i lang tid vært blant de mest sentrale i det nordiske 
lovgivningssamarbeidet. En del av dette samarbeidet, særlig på kjøps- og 
avtalerettens område, har en nær tilknytning til arbeidet med å utvikle 
Norden som hjemmemarked. -  Når det gjelder forbrukerlovgivning, som 
også kapitel IV om forbrukerspørsm ål.

3.2 Avtalerett

De nordiske avtalelover er gamle og dermed lite tilpasset dagens m oder
ne avtaletaknikker. Det kan derfor være behov for å gå gjennom gjeldende 
lovgivning med tanke på revisjon. I ministerrådet er det enighet om at man 
bør innlede et nordisk samarbeid for å vurdere behovet for revisjon av de 
nordiske avtalelovene. På grunn av en noe ulik situasjon i de nordiske land 
vil spørsmålet om revisjon bli vurdert av nasjonale komiteer. Komiteenes 
mandater skal samordnes. Videre er det ansett som ønskelig at tidsrammen 
for de enkelte kom iteer er mest mulig lik. Det er dessuten fortutsatt at de 
nordiske komiteer fører felles drøftelser.

I Danmark overveies det hvordan en revisjon av avtaleloven best kan 
skje.

I Finland ble det i august 1987 nedsatt et utvalg med oppdrag å utrede 
behovet for en revisjon av avtaleloven. Betenkningen bør foreligge som
meren 1989.

I Norge vil et utvalg med mandat å utrede en alminnelig revisjon av 
avtaleloven bli nedsatt om kort tid.

I Sverige pågår arbeid med å utarbeide mandat for en utredning om 
spørsmål om revisjon av avtaleloven.

3.3 Kjøpsrett

Justism inistrene oppnevte i 1980 en nordisk kjøpslovsarbeidsgruppe. 
Gruppens arbeid ble sluttført i 1984.

Arbeidsgruppens forslag til nye kjøpslover for Danmark, Finland, Norge 
og Sverige ble sendt på høring i 1985. D eretter ble det holdt fortsatte 
forhandlinger mellom representanter for justism inistrene for å oppnå en 
ytterligere harmonisering av lovforslagene.

På grunnlag av arbeidet er det vedtatt en ny kjøpslov i Finland i mars 
1987. Loven trer i kraft fra årsskiftet. Proposisjon er fremmet i Norge i mai 
1987. 1 de øvrige to land pågår proposisjonsarbeidet fortsatt. I Sverige 
ventes det at en proposisjon blir fremmet i 1988.
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I revisjonsarbeidet har det vært lagt vekt på å bevare og utvikle den 
nordiske rettsenheten  på kjøpsrettens område. Det har lykkes å oppnå like 
materielle løsninger på de fleste spørsmål, men det har ikke vært mulig å 
legge fram utkast som er identiske på alle punkter. Utformingen av utkas
tene er heller ikke helt like.

Videre er det vedtatt lovgivning i Finland  och Sverige og fremmet 
proposisjon i Norge om godkjenning og gjennomføring av FN-konven- 
sjonen om internasjonale løsørekjøp. Det har vært holdt nordiske overleg
ninger høsten 1987 for å samordne de reservasjoner som skal gjøres ved 
ratifikajsonen.

Kjøpslovreformen innvirker også på reglene om forbrukerkjøp.
I Danmark skal Købelovsudvalget ta stilling til utarbeidelse av regler om 

forbrukerbjøp.
I Finland  utarbeides et forslag til revisjon av bestemmelsene om forbru

kerkjøp. Forslaget kommer til å bli sendt på høring i begynnelsen av 1988.
I Norge vil det med det første bli nedsatt et utvalg til særskilt å utrede 

forbrukerkjøperes stilling og fremme forslag om en egen lov om forbruker
kjøp.

I Sverige ble det i 1984 lagt fram en betenkning med forslag til ny 
forbrukerkjøpslov. Forslaget har vært remissbehandlet og en proposisjon 
ventes i 1988 i tilknytning til proposisjonen om en ny alminnelig kjøpslov.

Det har vært holdt nordiske forhandlinger høsten 1987 for å klarlegge 
mulighetene for å samordne reglene om forbrukerkjøp ytterligere.

3.4 Forbrukerkreditter

Juridisk utvalg ga i sin betenkning over C 1/1986 uttrykk for at det bør 
foretas en vurdering av behovet for regler om kredittkjøp med bruk av 
kontokort.

I Danmark og Norge er dette spørsmålet delvis behandlet i kredittkjøps- 
lovene fra 1982 og 1985. I EF er det vedtatt et direktiv som medfører at 
Danmark skal gjennomføre en endring dels i kredittkjøpsloven og dels i 
betalingskortloven.

I Finland  ble reglene om forbrukerkreditter føyd til forbrukerbeskyttel- 
sesloven i 1986. Videre har spørsmålet om kredittkjøp med kontokort blitt 
tatt opp i forbindelse med en promemoria som utarbeides om den nye 
betalingsteknikkens forhold til lovgivningen (se punkt 8.3).

I Sverige har en forbrukerkredittlov vært i kraft siden 1979. Loven 
gjelder så vel rene lån som kredittkjøp. Justisdepartem entet hadde i mars 
1987 en høring med representanter for berørte myndigheter, forbrukeror
ganisasjoner, banker, kredittinstitusjoner og forretningssiden. Det ble da 
fremholdt at det var et visst behov for å styrke vernet for forbrukerne.

Visse problem er som henger sammen med kontokort ved betaling er blitt 
behandlet på et nordiske seminar i april 1987, der man drøftet EDB- 
teknikkens innvirkning, b l.a . på reglene om betaling av pengefordringer 
(se punkt 8.1 og 8.3).
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Når det gjelder andre sider av forbrukerkredittene, kan det nevnes at det 
norske justisdepartem entet for tiden vurderer behovet for ytterligere for
brukervern ved banktjenester.

3.5 Forbrukervern ved kjøp av bolig og fa s t eiendom

1 Danmark har et utvalg avgitt en betenkning hvor det foreslås at en 
forbruker som kjøper bolig, skal kunne frigjøre seg fra avtalen hvis han 
eller hun ønsker det innen seks dager etter kjøpet. Betenkningen er sendt 
på høring til de berørte m yndigheter og organisasjoner.

1 Finland utarbeider et utvalg et forslag til lovgivning om boligkjøp og et 
annet utvalg forslag til lovgivning om kjøp av fast eiendom, tinglysning av 
rettigheter og pantsettelse.

I Norge pågår arbeidet med en proposisjon om ny lov om avhending av 
fast eiendom på bakgrunn av Sivillovbokutvalgets utkast i NOU 1979:48. 
Proposisjonen ventes å være ferdig våren 1988.

I de forskjellige landene overveies det også ytterligere lovgivningstiltak 
for å styrke forbrukernes stilling ved anskaffelse og bygging av småhus 
m. m.

I Danmark fortsetter det foran nevnte utvalg sitt arbeid med problem er i 
tilknytning til mangler, foreldelse, mv.

I Finland  ble en proposisjon om forbrukerbeskyttelse ved eiendoms- 
mekling fremmet i novem ber 1987.

I Norge er det våren 1987 lagt fram et ut valgsforslag om ny lov om 
eiendomsmekling. Dessuten overveies det å sette ned et utvalg for å 
vurdere om det bør gis egne regler om småhuskjøp.

1 Sverige er emnet behandlet av sm åhuskjøpsutredningen i to delbetenk- 
ninger. 1 juni 1986 ble en betenkning om erverv av nye småhus avgitt og 
remissbehandlet. En betenkning om mangler ved fast eiendom ble sendt på 
høring høsten 1987.

3.6 Forbrukertjenester

Lovgivningen om forbrukertjenester har siden 1970-tallet vært under 
utredning i Danmark, Finland, Norge og Sverige. Det har ved flere tilfelle 
vært holdt nordiske forhandlinger om spørsmålet.

I Danmark ventes det at et utvalg avgir betenkning innen utgangen av 
1987.

I Finland  utarbeides et nytt kapittel i loven om forbrukerbeskyttelse 
med regler om arbeid på løsøre eller fast eiendom og tilvirkning på løsøre 
(reparasjon, service mv).

1 Norge pågår arbeidet med en proposisjon om lov om forbrukertjenes
ter på grunnlag av forbrukertjenestekom iteens utkast i NOU 1979:42. 
Proposisjonen ventes å bli fremmet tidlig i 1988. Lovregler om forvaring og 
reviderte regler om håndverkeres salgsrett vil bli vurdert fremmet senere.

Sverige har hatt en forbrukertjenestelov siden 1986. Loven gjelder ar-
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beid på løsøre og fast eiendom samt forvaring. Nyproduksjon av bolighus 
er unntatt fra lovens anvendelsesom råde. En statlig utredning la i 1986 
frem et forslag til lov om erverv av nye småhus, som bl. a. behandler slik 
nyproduksjon. Forslaget har vært remissbehandlet og overveies for tiden i 
justisdepartem entet.

3.7 M orarenter

I Danmark overveier et utvalg en samlet revisjon av morarenteloven.
I Norge overveies det enkelte endringer i morarenteloven fra 1976.
I Sverige har renteloven fra 1976 regler om renter ved forsinket betaling. 

1 juli 1987 ble det gjennomført visse endringer i renteloven. Den vesentlige 
endringen er at det er innført mulighet til å lempe på morarenten når en 
skyldner på grunn av sykdom eller annen liknende grunn ikke kan betale i 
rett tid. Sverige har med dette fått en lempningsregel som i stor grad 
stemmer overens med det som gjelder i Danmark, Finland og Norge.

3.8 Handelsrepresentanter

I Danmark fortsetter en arbeidsgruppe, som ble nedsatt i slutten av 
1986. sitt arbeid.

1 Norge har det innen næringslivet vært særlig interesse for utvidet 
oppsiingsvern m. m. for eneforhandlere.

I Sverige la en statlig utredning i 1984 fram et forslag til lov om handels
agentur og kommisjon. Forslaget har vært remissbehandlet. Det er ikke 
fullstendig. Utredningen skal i 1988 legge frem et lovforslag om de spørs
mål som gjenstår; først og fremst spørsmål om ’’kommissionårbolag” og 
rettsforholdet til tredjemann ved kommisjon. En ny lov beregnes å tre i 
kraft i 1990.

3.9 Forsikringsrett

I Danmark, Finland, Norge og Sverige har det siden 1970-tallet pågått et 
omfattende reformarbeid på forsikringsrettens område. Det har i den an
ledning regelmessig vært holdt nordiske drøftelser.

Det danske forskningsavtalelovutvalget ble oppløst i 1983 uten at det 
hadde lagt fram noen utredning. Danmark har ikke siden deltatt aktivt i det 
nordiske samarbeidet.

1 Finland har et forslag til lov om personforsikring vært rem issbehand
let. En arbeidsgruppe utarbeider et forslag til lov om skadeforsikring. 
Hensikten er å samle forslagene i en proposisjon.

I Norge la Forsikringsavtaleutvalget i 1983 fram en betenkning om 
forslag til nye bestem m elser om personforsikring og i 1987 sluttførte utval
get sin utredning om skadeforsikring. Proposjon om ny forsikringsavtale- 
lov ventes fremmet i 1988.

1 Sverige la forsikringsrettskom itten i 1986 frem et forslag til en person
forsikringslov. En proposisjon om personforsikringslov planlegges frem-
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met ved årsskiftet 1988/89. Forsikringsrettskomiteen ventes å legge fram 
sin slutbetenkning om forslag til ny skadeforsikringslov i 1989.

Utvalgene i Finland. Norge og Sverige har greid å nå fram til tekster som 
har stor grad av likhet når det gjelder systematikk, og løsningen av de ulike 
spørsmål er i hovedtrekkene stort sett de samme. Fordi ikke alle utvalgene 
er ferdig med spørsmålene om skadeforsikring, er det for tidlig å si noe om 
i hvor stor grad det her vil bli likhet i detaljene.

3.10 Lovgivning om lovvalg på kontraktrettens område

Danmark gjennomførte i 1984 EF-konvensjonen om lovvalg på kontrakt
rettens område.

I Finland  ble en regjeringsproposisjon med forslag til lovgivning om 
lovvalgsregler ved avtaler av internasjonal karakter sendt til riksdagen i 
august 1987. Proposisjonen bygger på EF-konvensjonen om lovvalg på 
kontraktrettens område.

1 Norge ble et forslag om lovvalgsregler på formuerettens område sendt 
på høring på slutten av 1985. Forslaget er stort sett i overensstemmelse 
med EF-konvensjonen.

I Sverige har det ennå ikke blitt fremmet noe forslag eller fattet noen 
beslutning om sakens fortsatte behandling.

4 Transportrett

4.1 Sjørett

De nordiske land har i de senere år arbeidet med en revisjon av sjølovens 
bestemmelser om transport av gods og befraktning. I dette arbeidet inngår 
det også å undersøke spørsmålet om nordisk tilslutning til FN-konven- 
sjonen fra 1978 om sjøtransport av gods og legge fram forslag til den 
lovgivning som er nødvendig for en slik tiltredelse.

Arbeidet utføres i nært samarbeid av nasjonale sjølovskomiteer i Dan
mark, Finland, Norge og Sverige. Formannen og sekretæren i disse komi
teene har holdt en rekke møter i 1987. I sluttføringen av komitearbeidet 
kommer det til å bli holdt et plenarmøte mellom samtlige komitemedlem
mer i Oslo i 1988.

Blant de spørsmål som for øvrig behandles innenfor rammen av det 
nordiske sjørettslige samarbeidet kan nevnes obligatorisk ansvarforsikring 
av fritidsbåter. Også på det videre internasjonale feltet fortsetter det nor
diske samarbeidet når det gjelder spørsmål om berging, om sjøpanterett og 
skipshypotek samt om sjøtransport av farlig gods.

4.2 Transportretten fo r  øvrig

På luftfartsrettens område har det pågått et nordisk samarbeid ut fra 
ønsket om at de nordiske land skal ratifisere de såkalte Montreal-protokol- 
ler nr 3 og 4.

3 -17-336 Nordiska rådet Del 2
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Protokollene innebærer forenklinger i reglene om billetter og andre 
transportdokumenter samt endringer i reglene om fraktførerens ansvar for 
skade på passasjerer og gods. I motsetning til tidligere er fraktføreren etter 
protokollene ansvarlig ved passasjerskade uansett skyld (objektivt an
svar). Grensen for fraktførerens ansvar heves dessuten fra 16.600 spesielle 
trekkrettigheter (SDR) til 100.000 SDR pr passasjer. På den annen side skal 
erstatningen også begrenses til dette beløpet selv om skaden skulle være 
forårsaket ved forsett eller grov uaktsomhet på transportørens side. 
Tilsvarende regler skal gjelde ved skade på reisegods og annet gods.

I Danmark har Folketinget vedtatt de endringer av luftsfartsloven som 
er nødvendig for ratifikasjon av Montrealprotokollene nr 3 og 4. Endringe
ne trer i kraft fra det tidspunkt som bestemmes ved bekjentgjørelse.

De bestemmelser som er nødvendig for ratifikasjon, inngår i Finland  i en 
ny lufttransportlov, som ble vedtatt i april 1986. Loven skal tre i kraft på 
det tidspunkt som bestemmes ved forordning.

I Island  forbereder man et lovforslag til endring av luftsfartsloven slik at 
man kan ratifisere protokollene.

I Norge er det fremmet proposisjon høsten 1987 om endringer i luftfarts
loven og forslag til samtykke til ratifikasjon av Montreal-protokollene nr 3 
og 4. Det ventes at proposisjonen blir behandlet i Stortinget våren 1988.

1 Sverige har riksdagen godkjent Montreal-protokollene nr 3 og 4 og 
vedtatt de endringer i luftfartsloven som er nødvendige for at overens
komstene skal kunne tiltres. På samme måte som i Finland har regjeringen 
fått myndighet til å bestemme tidspunktet for ikrafttredelse av disse 
lovendringene og til å gi forordninger om lovgivningens tilpasning til for
holdene i andre land.

I de nordiske land overveies mulighetene for å komplettere det luftfarts- 
rettslige ansvarssystemet gjennom å innføre en obligatorisk forsikring for 
flypassasjerene.

5 Immaterialrett

5.1 Opphavsrett

Nordisk Ministerråd besluttet i 1975 at arbeidet med en reform av 
opphavrettslovgivningen skulle utføres av nasjonale komiteer. Komitee
nes formenn skulle danne en samnordisk gruppe med oppgave å koordine
re arbeidet i de ulike landene. På departementsplan har samarbeidet vært 
ført videre ved regelmessige nordiske departementsdrøftinger. På grunnlag 
av utvalgenes utredninger og forslag har det de senere år blitt gjennomført 
eller forberedt en omfattende etappevis revisjon av opphavsrettslovgiv- 
ningen. Utvalgsarbeidet går nå mot slutten i flertallet av landene. Hoved
målet med reformarbeidet har særlig vært å tilpasse opphavrettslovgiv
ningen til den nyere teknologiske utvikling.
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Det danske utvalget arbeider f. t. med en avsluttende gjennomgang av 
systematikken i opphavrettsloven, og ventes å sluttføre sitt arbeid i 1988. 
På departementsplan har man under behandling utvalgets betenkninger 
bl. a. om privat kopiering, om film- og videogramspørsmål, om biblioteks- 
avgift og om billed- og fotografiretten. Proposisjon om opphavrett og EDB, 
samt om en følgerett for billedkunstnere (droit de suite) ventes fremsatt i 
begynnelsen av 1988. Tidligere er det bl.a. vedtatt lovendringer om en 
generell lisensordning for fordeling av programmer over kabelanlegg, om 
styrking av de nærstående rettigheter og om skjerpete sanksjoner.

Det avsluttende arbeid i det fin ske  utvalget gjelder særlig billedkunsten, 
fonogram og audiovisuelle verk samt opphavrett og offentlighetslovgiv- 
ning. 1 undervisningsdepartementet pågår arbeid med utvalgets forslag om 
bl.a. nærstående rettigheter, fotografiretten, arbeidstakeres opphavrett og 
om opphavrett og EDB. Tidligere er det b l.a.  gjennomført endringer i 
regiene om eksemplarframstilling til privat bruk, fotokopiering, båndopp
tak i undervisningsøyemed, kassettavgift og skjerpete sanksjonsregler.

Island  deltar i samarbeidet med sin permanente opphavrettskomite. 
Komiteen vil bl.a. se på spørsmålene om nærstående rettigheter og om 
EDB og opphavrett. Man har tidligere bl. a. skjerpet sanksjonsreglene.

Det norske utvalget ventes å avslutte sitt arbeid med en siste delinnstil
ling om kopieringsspørsmål tidlig i 1988. I departementet arbeider man 
bl. a. med utvalgets utredninger om EDB og opphavrett, om fotografiretten 
og om bildende kunst. Proposisjon om videogramspørsmål, nærstående 
rettigheter og skjerpete sanksjoner ventes fremmet innen utgangen av 
1987. Det er besluttet at man inntil videre ikke skal fremme noe forslag på 
grunnlag av utvalgets delinnstilling om arbeidstakeres opphavrett.

Det svenske utvalget arbeider for tiden særlig med kopieringsspørsmål 
og fotografiretten. Utvalget vil avslutte arbeidet med visse spørsmål som 
gjelder innskrenkninger i opphavretten og med en gjennomgang av syste
matikken. På departementsplan har man bl. a. under behandling utvalgets 
forslag om privat kopiering. På grunnlag av utvalgets utredning om opp
havrett og EDB er det i desember 1986 vedtatt en egen lov om vern av 
kretsmønster i halvlederprodukter (integrerte kretser). En proposisjon om 
vern av datamaskinprogrammer planlegges fremmet til våren 1988. Tidlige
re har man bl.a. vedtatt endringer i regiene om nærstående rettigheter og 
innført skjerpete sanksjoner.

Både i den samnordiske arbeidsgruppen og mellom departementene har 
det vært enighet om å gi spørsmålet om opphavrett og EDB høy prioritet i 
utredningsarbeidet. På dette området foreligger tre ulike problemkomplek
ser: utnytting og skapning av kjente verkstyper ved hjelp av datamaskiner, 
beskyttelse av EDB-programmer og beskyttelse av integrerte kretsmønste- 
re i halvledere. I det nordiske samarbeidet etterstreber man enhetlige 
løsninger i disse spørsmålene.

Som ledd i det nordiske kringkastingssamarbeid og på grunnlag av en
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egen felles nordisk utredning er det gjennomført endringer i opphavretts- 
lovene som løser de opphavrettslige problemer ved videresending av ra
dio- og fjernsynsprogram i kabel.

6 Erstatningsrett

6.1 Den alminnelige erstatningsretten

I 1987 ble det nedsatt en nordisk ekspertkomite for å utrede den framtidi
ge utformingen av reglene om erstatning ved personskade.

I Norge har man foreslått å innføre regler om standardisert utmåling av 
erstatning til barn. Etter forslaget skal menerstatning og erstatning for tap i 
framtidig erverv til barn under 16 år fastsettes etter faste satser.

I Sverige forberedes en gjennomgang av regiene om erstatning for ideell 
skade. I mars 1987 ble det holdt nordiske overlegninger om spørsmålet.

6.2 Produktansvar

De nordiske land har på bakgrunn av tidligere samråding arbeidet videre 
med spørsmålet om en ny produktansvarlov.

I Danmark er det fremmet et lovforslag om produktansvar, som tar sikte 
på å gjennomføre et EF-direktiv om produktansvar.

I Finland er et forslag til lov om produktansvar under utarbeidelse.
I Norge venter man at en proposisjon blir fremmet for Stortinget våren 

1988.
I Sverige pågår arbeidet med en departementspromemoria.

6.3 Ansvar fo r  atomskader

Lovgivningen om ansvar for atomskader bygger for dansk, finsk, norsk 
og svensk del på internasjonale konvensjoner, dvs. Paris-konvensjonen fra 
1960 og en tilleggskonvensjon godkjent i 1963 i Brussel. Ansvarbeløpene i 
Brusselkonvensjonen ble høynet gjennom tilleggsprotokoller som ble god
kjent av OECDs ministerråd i 1982. De nordiske land har samarbeidet ved 
forberedelsen av den lovgivning som kreves for å tiltre disse endringspro
tokollene. Slik lovgivning ble gjennomført i 1982 i Sverige og 1985 i Norge. 
I Danmark og Finland arbeides det med å framsette lovforslag om ratifika
sjon av endringsprotokollene fra 1982 til Paris og Brusselkonvensjonene.

6.4 Miljøskader

Nordisk Råd oppfordret i sin betenkning over C 1/1986 ennå en gang 
Nordisk Ministerråd til å intensivere det nordiske samarbeidet med hen
blikk på å oppnå felles nordiske regler om erstatning for miljøskader.

I Danmark fortsetter et utvalg, som ble nedsatt i august 1986, sitt arbeid 
med regler om erstatning for miljøskader.

1 Finland  har en særskilt sakkyndig utredet problemer i tilknytning til 
erstatning for miljøskader.
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I Norge vil proposisjon om erstatning for miljøskader ventelig bli fram
satt for Stortinget våren 1988. Utvalgsinnstillingen som ligger til grunn for 
proposisjonsarbeidet inneholder regler om objektivt ansvar.

I Sverige trådte en ny miljøskadelov i kraft i 1986. Loven inneholder 
regler om objektivt ansvar for skade som virksomhet på en eiendom har 
voldt på omgivelsene. Våren 1987 ble det levert en betenkning med forslag 
til en lov om miljøskadefond. Det skal kunne gis erstatning fra fondet når 
det ikke betales erstatning etter miljøskadeloven eller erstatningen ikke 
kan tilfalle den skadelidte. Fondets midler skal også kunne bekoste slike 
gjenopprettings- og saneringstiltak som er hensiktsmessige fra et miljø
synspunkt. Det er foreslått at fondet finansieres av avgifter som legges på 
større utslipp av visse miljøskadelige stoffer.

Siden arbeidet ikke har kommet like langt i de nordiske landene, er det 
ennå vanskelig å si hvilke utsikter det er for at det vil bli innført sammen
fallende regler om erstatning for miljøskader i de nordiske land. En ten
dens som kan merkes er imidlertid at man legger seg på regler om objektivt 
ansvar, j . f .  den svenske loven og den norske utvalgsinnstillingen om 
emnet.

7 Selskapsrett

7.1 Aksjeselskap m. m.

De aksjeselskapslover som ble gjennomført i de nordiske land i 1973 — 
1978, bygger på nordisk lovgivningssamarbeid. Senere er det blitt gjort en 
del endringer i disse lovene. En utredning om harmoniseringsgraden i de 
nordiske aksjeselskapslovene foregår som nordisk samarbeid.

1 Danmark er aksjeselskapsloven endret i forbindelse med Fondsbørsre
formen (registrering av aksjer i Verdipapirsentralen).

I Finland  pågår forberedelse av lovgivning om overgang til et dokument
løst verdipapirsystem. Videre pågår utredning om lovgivning om verdipa- 
pirhandel såvel i en nedsatt komite som på tjenestemannsnivå.

I Norge ble lov om verdipapirsentralen vedtatt i 1985.
I Sverige trådte en lov om visse rettede emisjoner i akjseselskaper m. m. 

i kraft 1 juni 1987. Det ventes at en proposisjon med forslag til lovgivning 
om kontobasert aksje- og obligasjonshåndtering blir overlevert til riksda
gen våren 1988.

7.2 En nordisk selskapsform

Justisministrene besluttet i 1986 at det skulle settes ned et utvalg for å 
vurdere behovet og mulighetene for å gjennomføre en nordisk selskaps
form. på bakgrunn av forslagene fra Arbeidsgruppen for Industriell utvik
ling i Norden.

Det forberedende arbeidet er gjort i Justisdepartementet i Finland og 
forhandlinger om spørsmålet blir påbegynt vinteren 1987-88.
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7.3 Andre selskapsformer m. m.

Også andre deler av selskapsretten har vært gjenstand for endringer.
1 Danmark er det avgitt en betenkning om andelsselskaper.
I Finland  ble det våren 1987 fremmet en proposisjon om en totalrevisjon 

av lovgivningen om ansvarlige selskap og om kommandittselskap. Loven 
ventes å tre i kraft senest ved årsskiftet 1988-89. 1 juni 1987 tro en større 
endring i loven om stiftelser i kraft. Et forslag til lov om ideelle foreninger 
har vært remissbehandlet og et proposisjonsutkast beregnes å foreligge 
våren 1988. En proposisjon om lovgivning om boligaksjeselskaper forbere
des i justisdepartementet.

1 Norge trådte loven av 1985 om ansvarlige selskaper og kommandittsel
skaper i kraft i 1986.

I Sverige trer en ny lov om økonomiske foreninger i kraft 1 januar 1988. 
For tiden remissbehandles forslag til lover om franchising og om stiftelser. 
Det sistnevnte lovforslaget inneholder sivilrettslige regler om stiftelser 
samt regler om offentlig tilsyn med stiftelser. Det kommer videre til å bli 
fremmet et lovforslag om beskyttelse av bedriftshemmeligheter høsten 
1987. Loven skal inneholde såvel sivilrettslige som strafferettslige bestem
melser.

8 EDB-rett

8.1 Innledning

1 april 1987 arrangerte det finske justisdepartementet som et projekt 
under den nordiske datahandlingsplan et nordisk seminar om datateknolo
gi og lovgivning. Man tok dels opp mer generelle problemstillinger om 
datateknologiens betydning for utviklingen innen samfunnet som helhet, 
rettsvesenet og lovgivningen. Dels gikk man nærmere inn på konkrete 
analyser av problemer på tre områder: i kommersiell virksomhet, i krimi- 
nalitetsforebygging og m. h. t. personvern og forvaltningsrett. Problemene 
vil bli fulgt opp både nasjonalt og gjennom fellesnordiske tiltak, j. f. bl. a. 
punkt 7.1 om bruken av EDB i verdipapirhandelen.

Når det gjelder de opphavrettslige aspektene på EDB-teknikken vises 
det til punkt 5 .1.

Spørsmål i tilknytning til EDB-rett er også behandlet i forbindelse med 
redegjørelsen for den nordiske datahandlingsplanen på annet sted i denne 
beretningen.

8.2 Integritetsspørsm ål

Lovgivning om registre som inneholder opplysninger som kan henføres 
til enkeltpersoner, fins i alle de nordiske land.

1 Danmark vedtok Folketinget i 1987 en endring i lov om private registre 
m. v. og lov om offentlige myndigheters registre. Lovendringen innebærer 
en vesentlig skjerpelse av de bestemmelser som gjelder for føring av
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private registre. Bl. a. innføres det adgang til registerinnsikt i private EDB- 
registre, kriteriene for registrering av følsomme opplysninger er skjerpet, 
det er innført strenge betingelser for EDB-samkjøring, registrering av 
personnumre og telefonnumre og pressens registre. For offentlige registre 
innebærer lovendringen en innskrenkning i adgangen til å gi videre regist
rerte opplysninger.

I Finland  ble det våren 1987 vedtatt en personregisterlov og lover som 
har samband med den. Lovene trer i kraft 1 januar 1988. En lov om 
datasekretessnämnden og om dataombudsmannen trådte i kraft 1 oktober 
1987.

Personregisterloven er en generell lov om vern av personopplysninger. 
Den gjelder registre som føres av så vel myndigheter som av enkeltper
soner. Reguleringen omfatter både persondatasystemer som opprettholdes 
ved automatisk databehandling og andre registre. Loven inneholder de 
regler som skal følges ved innhenting, registrering, anvendelse og utleve
ring av personopplysninger. Visse registre og virksomheter som kan utgjø
re risiko for integriteten, skal på forhånd meldes til dataombudsmannen. 
Loven er utformet slik at den etter sitt innhold oppfyller bestemmelsene i 
Europarådets konvensjon om personvern og EDB.

I Island  ble en ny revidert registerlov vedtatt i 1985 med gyldighet til 31 
desember 1989.

I Norge ble endringer i personregisterloven vedtatt våren 1987. Bak
grunnen var bl.a. den raske teknologiske utviklingen og de erfaringer 
Datatilsynet har vunnet i de år det har vært i virksomhet.

I Sverige ble det våren 1987 fremmet en proposisjon til riksdagen med 
forslag om visse endringer i dataloven. Forslaget innebærer b l.a.  at den 
registreringsansvarlige i større grad blir pliktig til å rette feilaktige opplys
ninger i et personregister og at erstatningsplikten etter dataloven utvides. 
Høsten 1987 ble det videre fremmet en proposisjon til riksdagen med 
forslag om at det i regjeringsformen. en av Sveriges grunnlover, tas inn en 
bestemmelse om beskyttelse av den enkeltes personlige integritet ved 
dataregistrering. Regjeringen overveier også for tiden en regulering av 
myndighetenes salg av personopplysninger og regulering og begrensning 
av bruken av personnumre i databaserte personregistere.

Den europeiske konvensjonen om integritetsbeskyttelse ved EDB-be- 
handling av personopplysninger ble åpnet for undertegning i 1981 og trådte 
i kraft i 1985. Konvensjonen er ratifisert av Sverige og Norge, mens 
Danmark og Island har undertegnet.

Selv om det fins ulikheter i oppbyggingen av de nordiske datalovene og 
disses virkeområder, er prinsippene i den nordiske lovgivningen om per
sonvern og EDB i det store og hele de sam m e. De nordiske registrerings
myndighetene har i flere hatt regelmessige møter for å drøfte aktuelle 
problemer av så vel prinsipiell som praktisk art og for å samordne myndig
hetenes praksis. Dette samarbeidet fortsetter.
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8.3 Betalingssystemer og EDB

1 1983 la en arbeidsgruppe nedsatt av Nordisk Ministerråd frem en 
rapport om elektroniske betalingssystemer i Norden. Rapporten går inn i 
arbeidet med en nordiske handlingsplan på datateknologiområdet. Den 
utgjør samtidig et underlag for Ministerrådets prosjekt vedrørende forbru- 
kerrettslige aspekter ved anvendelsen av datateknikk ved dagligvarekjøp.

1 Finland  er det utarbeidet en promemoria om den nye betalingsteknik
kens forhold til lovgivningen. Promemorian er ment å ligge til grunn for 
nordiske overlegninger.

8.4 Datarelaterte forbrytelser

Nordisk Råd har tidligere oppfordret Ministerrådet til å undersøke mulig
hetene for på samnordisk basis å utarbeide overensstemmende regler for å 
forsterke det strafferettslige vern mot datakriminalitet.

Spørsmålet har vært gjenstand for nordiske drøftelser. Man har kommet 
til enighet om at det som utgangspunkt ikke bør gis særregler for datarela
terte lovbrudd, men heller prøve å endre gjerningsbeskrivelsen i en del 
sentrale straffebestemmelser slik at den også passer for slike forbrytelser.

I Danmark ble det allerede i 1985 gjennomført en rekke særlige straffe
bestemmelser for datakriminalitet.

I Finland har det pågått arbeid med en proposisjon med forslag til 
endringer i straffelovens bestemmelser om datakriminalitet. Det foreslås 
bl.a. endringer slik at regiene om bedrageri, forfalskning og skadeverk 
omfatter visse former for lovbrudd begått med hjelp av eller rettet mot 
EDB.

I Norge vedtok man i 1987 visse endringer i straffeloven med sikte på å 
bekjempe datakriminalitet. Det viste seg at gjeldende lovgivning i stor grad 
var anvendelig også overfor datalovbrudd. Noen typer av datakriminalitet 
falt likevel utenfor, og lovendringene tar sikte på at også disse handlinger 
skal kunne rammes av straffeloven. Endringene trådte i kraft straks.

I Sverige ble det i 1986 gjennomført en endring i straffeloven som 
innebærer at ulovlig påvirkning av databehandling bedømmes som en 
særskilt form for bedrageri.

9 Strafferett

9 .1 Narkotikakriminalitet

Når det gjelde økt behandlingsinnsats for narkotikamisbrukere som al
ternativ til fengselsstraff (rek 3/1987) henvises til meldingen herom.

Justisministrene har blitt enige om at det nordiske politi- og tollsamar
beidet vedrørende narkotikakriminalitet skal fortsette. Se ministerrådets 
meddelelse i anledning av rek. nr 23/1985.

Videre arbeides det på det nasjonale plan for å bekjempe narkotikakrimi
naliteten.
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1 Finland  trådte en ny lov om behandling av misbrukere i kraft i begyn
nelsen av 1987. Loven innskrenker ytterligere mulighetene for behandling 
av misbrukere uavhengig av deres vilje. På den annen side har man 
arbeidet med å bygge ut det frivillige tilbudet.

Innenfor rammen av straffelovsprosjektet, som forbereder en totalrevi- 
sjon av straffeloven, overveier man hvorvidt det som grunn for påtale- og 
domsettergivelse uttrykkelig skal nevnes at straff medfører en risiko for 
påbegynt behandling.

I Danmark ble det i 1986 vedtatt et generelt forbud mot bruk av anonyme 
vitner.

I Norge ble spørsmålet om å innføre en ny straffebestemmelse om såkalt 
narkotikaheleri sendt på høring sommeren 1987. Forslaget til lovtekst 
bygger i stor grad på den danske § 191 a i  straffeloven. Forslaget tar dels 
sikte på å ramme den som yter bistand med å sikre utbyttet av en narkoti
kaforbrytelse, og dels å sette straff for den som skaffer seg eller andre del i 
en vinning ervervet ved en slik forbrytelse.

I Sverige forberedes en proposisjon med forslag om kriminalisering av 
selve bruken av narkotika. Proposisjonen ventes overlevert til riksdagen 
av slutten av 1987. Lovforslaget kompletteres med en regel om straffrihet i 
visse situasjoner for å unngå at den som søker en viss behandling, skal 
kunne straffes for sitt narkotikamisbruk.

9.2 Økonomisk kriminalitet, rek. 3211986

Nordisk Råd har tidligere anmodet Ministerrådet om snarest mulig å 
sette i gang konkrete nordiske samarbeidsprosjekter i bekjempelsen av den 
økonomiske kriminalitet.

Justisministrere besluttet høsten 1985 å gjennomføre to nordiske utred
ningsprosjekter. Samtidig ble det opprettet en nordisk styringsgruppe. Det 
første prosjektet var en utredning om taushetspliktsbestemmelsene, som 
ble avsluttet høsten 1987. Det andre prosjektet var en undersøkelse av 
økonomisk kriminalitet i forbindelse med eksport og import. Dette pro
sjektet har vært gjennomført i samarbeid med tollmyndighetene.

Høsten 1987 besluttet ministerrådet å satse på ytterligere to forsknings
prosjekter. Det ene gjelder revisors rolle som kontrollør og rådgiver, og det 
andre skal omhandle lovgivningen i forbindelse med kontroll av miljøtiltak 
(økonomisk kriminalitet i sammenheng med miljøforbrytelser).

Nordisk Råd har i rek. 32/1986 oppfordret Ministerrådet til å utrede 
mulighetene for å få sammenfallende regler om konkurskarantene og for å 
la et slikt forbud få rettsvirkninger i samtlige av de nordiske land. Det har 
blitt holdt nordiske overlegninger om dette spørsmålet i 1987 og det forven
tes at et nytt møte vil komme i stand i 1988. Det er for tidlig å si noe om 
mulighetene for å nå de mål Nordisk Råd ønsker på dette punkt.
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10 Prosessrett

Det nordiske samarbeidet på prosessrettens område har særlig vært 
konsentrert om konkursretten. I 1987 har dette samarbeidet i det vesentli
ge begrenset seg til å omfatte spørsmål i tilknytning til konkurskarantene, 
se punkt 9.2.

1 Sverige er to store reformer innen prosessretten sluttført i 1987. Den 
første har til hensikt å modernisere rettergangsregiene i første instans, 
altså ved tingsrettene. Ved årsskiftet 1987—88 får Sverige også en ny 
konkurslov. Loven har til hensikt å gjøre konkursbehandlingen mer smidig 
og effektiv og å gjøre reglene mer lettleste. Den nye loven innebærer 
dessuten en utvidet adgang til omstøtelse i konkurs.

11 Offentlig rett

Nordisk Råd har i lengre tid henledet oppmerksomheten mot de rettslige 
og sosiale vilkår som gjelder for nordiske statsborgere som er bosatt i et 
annet nordisk land. Målet er at disse skal oppnå størst mulig likestilling 
med landets egne borgere. Diskusjonen har vært ført under betegnelsen 
” Nordisk statsborgerskap” eller ” Nordboeres rettigheter i Norden".

Arbeid pågår fortsatt i de nordiske land for å endre regler som diskrimi
nerer nordiske statsborgere bosatt i et annet nordisk land i forhold til 
landets egne innbyggere. Det vises her til meddelelse om rek. 10/1986 og til 
avsnitt IV i virksomhetsberettelsen.

1 Island  ble det våren 1987 vedtatt en lov om Altingets ombudsmann. 
Loven trer i kraft 1 januar 1988.
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Kapitel IV 

K onsum entpolitik

1 Sammanfattning

Grunden för ministerrådets verksamhet inom det konsumentpolitiska 
området utgörs av 1984-års reviderade samarbetsprogram.

Samarbetet sker inom följande områden;
-  konsumenternas rättsskydd
-  konsumentekonomiska frågor — däribland prisfrågor
-  konsumentaspekter på ny teknologi och mediautveckling
-  utbildning
-  information
-  produktsäkerhet
-  handelshinder -  däribland Norden som hemmamarknad samt förhållan

det till EG
-  konsumentaspekter på offentliga och privata tjänster samt
-  konsumentverksamhet på lokal och regional nivå.

Nordiska ämbetsmannakommittén för konsumentfrågor (NÄK) har un
der året arrangerat ett möte varvid formulerades de konsumentpolitiska 
krav som produktansvarslagstiftningen  bör uppfylla ur konsumentpolitisk 
synvinkel.

Under året har arbetsgruppen för hushållsekonomiska frågor  avslutat 
sitt arbete och en utvärderingsrapport av verksamheten har gjorts.

Frågor angående hushållens betalningssvårigheter har behandlats i ett 
projekt, som löper under perioden 1987 -  1988. Projektets mål är att 
utveckla en modell och metoder för att samla in statistik om hushåll med 
betalningssvårigheter. Denna information är av stor betydelse för att man 
snabbt skall kunna vidta åtgärder för att förhindra konsumentproblem som 
annars kan uppstå genom förändringar på kreditmarknaden.

En undersökning av de kostnader som handelshinder på TEKO-området 
förorsakat olika hushåll har avslutats under året. Resultaten av undersök
ningen indikerar att ett genomsnittshushåll tvingas betala ca 1 500 NOK 
om året till följd av handelsrestriktionerna på TEKO-området.

En undersökning av konsumenternas reaktion på dagligvarubutikernas 
datorisering har avslutats under året. 1 denna kartlades de erfarenheter 
som konsumenter i Norden har av butiker med datorbaserade utgångskas- 
sor, där prismärkningen till största delen tagits bort från förpackningarna. 
Undersökningen tyder på att majoriteten av konsumenterna önskar behålla 
prismärkningen.

Under året startades ett projekt om marknadsrättslig kontroll av rek- 
lam-tv. I projektet belyses huruvida de nuvarande norm-, påföljds- och 
övervakningssystemen är tillräckliga för en önskvärd kontroll av tv-rekla- 
men.
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Första fasen i projektet, om behovet av särskilt skydd fö r  barn och unga 
gentem ot reklampåverkan har avslutats. Denna innebär en kartläggning av 
effekterna av de medel som används i reklamen och ger detaljerade ” krite
rier” som beskriver alternativa begränsningar som kan göras på reklam 
riktad mot barn och unga.

Ett projekt har genomförts, där frågan ställts om de nordiska radio- och 
tv-bolagens produktion av särskilda skolprogram skulle kunna bidra till att 
stärka konsumentkunskapens ställning i skolan. 1 projektet har man i 
första hand kartlagt utbudet av skolradio och -tv-programmen inom konsu
mentområdet samt användningen ute i skolorna.

De flesta produktsäkerhetsprojekt som har startats under NÄK, har nära 
anknytning till undanröjande av tekniska handelshinder. I projektet "P ro 
duktsäkerhet -  plankoordinering och åtgärdsharmonisering” utarbetas på 
grundval av existerande och planerad produktreglering hos de berörda 
myndigheterna en strategi för framtida samarbete, aktivitetskoordinering 
och åtgärdsharmonisering. I ett projekt om brandfarliga textilier utarbetas 
ett förslag till likvärdiga nordiska regler för dessa. Under året har man 
startat ett tvärsektoriellt projekt om nordisk standard för registrering av 
olyckor inom hälsoväsendet.

På basis av det nordiska förslaget till gemensamma nordiska avtalsvill
kor fö r  sällskaps- och gruppresor har nationella förhandlingar mellan kon
sumentmyndigheter och resebyråbranschen pågått. Resultaten av de natio
nella förhandlingarna kommer att evalueras nordiskt. Även utformningen 
av gemensamma nordiska informationskrav vid marknadsföring av säll- 
skapsresor har påbörjats.

2 Inledning

Nordiskt samarbete på konsumentområdet har pågått sedan slutet av 
1940-talet. År 1974 institutionaliserades samarbetet inom ramen för Nor
diska ministerrådet. Grunden för ministerrådets verksamhet inom det kon
sumentpolitiska området utgörs av 1984-års reviderade samarbetsprogram.

Samarbetet inom de tidigare nämnda delsektorerna omfattar huvudsakli
gen projektverksamhet. Budgeten för projektverksamheten under år 1987 
har uppgått till 4 492.000 DKK. Sammanlagt 46 projekt har pågått under 
året.

Under NÄK arbetar fyra utskott med ansvar för olika konsumentpoliti
ska delområden:
— utskottet för konsumenträtt
-  utskottet för allmänna konsumentpolitiska frågor
-  utskottet för utbildning och information
— utskottet för undersökning av och information om varor och tjänster.
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3 Redovisning av verksamheten inom olika områden

I detta avsnitt redovisas verksamheten under år 1987 inom delområdena. 
Endast större eller mera betydelsefulla projekt beskrivs mer ingående i 
redovisningen.

3.1 Konsumenternas rättsskydd

I Norden kommer produktansvaret inom de närmaste åren att regleras i 
lag och det är därför viktigt, att man på nordiskt plan kan uppställa 
konsumentkrav med hänsyn till den kommande lagstiftningens innehåll. 
NÄK arrangerade därför ett möte där man formulerade de konsumentpoli
tiska krav som produktansvarslagstiftningen bör uppfylla ur konsumentpo
litisk synvinkel. Bl.a . bör det objektiva ansvaret i produktansvarslagstift- 
ningen omfatta också utvecklingsskador och obearbetade naturprodukter 
bör inte undantas från det allmänna objektiva ansvaret.

NÄK vill understryka betydelsen av likvärdig reglering för produktan
svar i Norden, där hänsyn också tas till de konsumentpolitiska kraven.

En rapport från mötet kommer också att användas som underlag vid ett 
seminarium om grupptalan i konsumentärenden, vars planering har star
tats under året. Vid seminariet kommer bl. a. att behandlas frågan om vilka 
rättsliga medel som idag står till buds för att genomdriva anspråk på 
konsumentområdet.

Samarbetet angående konsumenternas rättsskydd har präglats av ett 
aktivt och etablerat utbyte av information om centrala beslut och planer 
från konsumentombudsmännen.

3.2 Konsumentekonom iska frågor

Under året har arbetsgruppen för hushållsekonomiska frågor avslutat 
sitt arbete och en utvärderingsrapport av verksamheten har gjorts. Under 
verksamhetsperioden 1982—1987 har gruppen haft ansvar för genomföran
det av 12 olika projekt. Under 1987 avslutades, under gruppens ledning, 
följande projekt; "Hushållens ekonomiska problem knutna till omställ
ningar och kriser", " Inköpsvanor" ,  "Butiksstruktur och resurssvaga kon
sumenter". Dessa projekt indikerar att ekonomiska problem hos re
surssvaga konsumenter och sk utsatta grupper, kan dämpas genom hjälp 
til! hushållen att planera och kontrollera hela sin ekonomi.

Gruppen har även under året planerat och genomfört två seminarier; 
"Konsumentaspekter på hushållsekonomisk statistik" och "Hushållens 
tidsanvändning" som avrapporteras vid årsskiftet.

Frågor angående hushållens betalningssvårigheter har behandlats i ett 
projekt, som löper under perioden 1987—1988. Projektets mål är att ut
veckla en modell och metoder för att samla in statistik om hushåll med 
betalningssvårigheter. Genom en förbättrad statistik får man snabbt kän
nedom om förändringar som sker i takt med utvecklingen på kreditmarkna-
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den. Denna information är av stor betydelse för att man snabbt skall kunna 
vidta åtgärder för att förhindra konsumentproblem som annars kan uppstå 
genom förändringar på kreditmarknaden.

En undersökning av de kostnader som handelshinder på TEKO-området 
förorsakat olika hushåll har avslutats under året. Resultaten av undersök
ningen indikerar att ett genomsnittshushåll tvingas betala ca 1 500 NOK 
om året till följd av handelsrestriktionerna på TEKO-området. Motsvaran
de undersökning av kostnader för grönsaker och frukter startades i sep
tember och blir klar under våren 1988.

3.3 K onsum entaspekter på  ny teknologi och mediautveckling

En undersökning av konsumenternas reaktion på dagligvarubutikernas 
datorisering har avslutats under året. I denna kartlades de erfarenheter 
som konsumenter i Norden har av butiker med datorbaserade utgångskas- 
sor, där prismärkningen till största delen tagits bort från förpackningarna. 
Undersökningen tyder på att majoriteten av konsumenterna önskar behålla 
prismärkningen, då de vid sina inköp har ett behov av kontroll av bl.a. 
priset. Prismärkningen är viktig också för att behålla prismedvetenheten 
hos kunden och kunskapen om priser i allmänhet. Konsumenternas pris
medvetenhet är ju en viktig förutsättning för en effektivt fungerande kon
kurrens. Resultatet bör få konsekvenser för de överväganden om att slopa 
prismärkningen som i fortsättningen görs av butikerna i de nordiska län
derna.

Under året fortsatte arbetsgruppen för "Hushållen och datorerna" sin 
verksamhet. Arbetsgruppen kommer bl.a. att utveckla och samordna de 
nationella konsumentorganens agerande och ställningstagande i datatekno
logiska frågor. Gruppen kommer att avrapportera sitt arbete under 1988.

Inom loppet av den kommande 1 O-årsperioden skall flera hundratusen 
nordiska hushåll förses med kabel-tv och de anläggningar som redan finns 
skall renoveras och utvidgas. Detta kommer att medföra omfattande utgif
ter för konsumenterna. Mot denna bakgrund genomfördes ett förprojekt 
för att skaffa de nödvändiga uppgifterna om existerande problemfält, t. ex. 
ägandeförhållandet vad gäller kabelteveanläggning, konsumenternas möj
lighet att själva välja program och nationella myndigheters möjlighet att 
kontrollera utländska reklaminslag. Huvudprojektet om problematiken 
kommer att genomföras 1988.

Under året startades ett projekt om marknadsrättslig kontroll av rek- 
lam-tv. I projektet belyses huruvida de nuvarande norm-, påföljds- och 
övervakningssystemen är tillräckliga för en önskvärd kontroll av tv-rekla- 
men samt deras behov av reformer. Man försöker även komma fram till en 
gemensam nordisk syn när det gäller internationellt agerande, dels inför 
Europarådets konventionsarbete om radio- och tv-sändningar över na
tionsgränser, dels i förhållandet till företag som sänder internationell 
tv-reklam. Projektet kommer att slutrapporteras vid årsskiftet.
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Första fasen i projektet om behovet av särskilt skydd för barn och unga 
gentemot reklampåverkan har avslutats. Denna innebär en kartläggning av 
effekterna av de medel som används i reklamen och ger detaljerade ” krite
rier” som beskriver alternativa begränsningar som kan göras på reklam 
riktad mot barn och unga. Kriterielistan är avsedd att ge uttryck för den 
variation i begränsningarna som är möjlig, dvs alltifrån reglering genom 
tv-bolagen till reglering av innehållet i den enskilda reklamen. Denna första 
fas i projektet kommer att användas som underlag i den år 1988 genomför
da andra fasen. Där värderas om och eventuellt hur ett regelverk på 
nordisk basis kan utformas.

3.4 Utbildning

Konsumentfostran ingår numera i skolornas läroplaner i samtliga nordis
ka länder. Hur konsumentfostran tas upp i undervisningen beror mycket 
på lärarnas intresse för ämnet, deras utbildning och samarbetet mellan 
lärarna. Mot denna bakgrund har NÄK genomfört ett projekt där frågan 
ställts, om de nordiska radio- och tv-bolagens produktion av särskilda 
skolprogram skulle kunna bidra till att stärka konsumentkunskapens ställ
ning i skolan. I projektet har man i första hand kartlagt utbudet av skolra- 
dio och -tv-programmen inom konsumentområdet samt användningen ute i 
skolorna. Sådana program som sänts under åren 1981-1986 har registre
rats och kategoriserats. En enkätundersökning bland lärare har genomförts 
för att få synpunkter på programmen och deras användbarhet i undervis
ningen.

Det framgick i projektet att det just inte förekom något samarbete för att 
utveckla konsumentfostran mellan konsumentmyndigheterna och de enhe
ter som producerade undervisningsprogrammen. Även om man samlar in 
önskemål om och synpunkter på programbehovet från instanser som re
presenterar undervisningsfältet, så sker planeringen inom radiobolagen. På 
grundval av projektet rekommenderar NÄK bl a att man utvecklar samar
betet mellan konsumentorganen och dem som svarar för programproduk
tionen.

Övriga större projekt inom delområdet under året har varit konsument
kunskap i utbildningen av förskollärare, konsumentfrågor i den högre 
utbildningen, konsumentfrågor i socialarbetarutbildningen och nordisk 
fortbildningskurs på konsumentområdet.

3.5 Information

I tidigare genomförda förprojekt har förutsättningarna för en samordnad 
nordisk möbelinformation undersökts. Remissbehandlingen av förprojekt
rapporten visade på stort intresse för en gemensam nordisk möbelmärk
ning. Bl.a. har Nordiska möbelhandlarförbundet meddelat sin positiva 
inställning till nordisk möbelfakta. Under 1987 startades ett huvudprojekt 
som bl.a.  syftar till att få fram en genomarbetad mall för information för
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den nordiska möbelbranschen. Projektet kommer att avslutas under 1988.
Inom delområdet har genomförts ytterligare två projekt om produktin

formation: "Under-/felmärkning av textilier" och "Information om sköt
sel av lädermöbler".

3.6 Produktsäkerhet och handelshinder

De flesta produktsäkerhetsprojekt som har startats under NÄK, har 
nära anknytning till undanröjande av tekniska handelshinder. De olika 
produktsäkerhetsmyndigheterna i de nordiska länderna har fastställt sä
kerhetsbestämmelser med avvikande innehåll. I projektet "Produktsäker
het -  plankoordinering och åtgärdsharmonisering", som beräknas bli av
slutat 1988 kommer man på grundval av existerande och planerad produkt
reglering hos de berörda myndigheterna att utarbeta en strategi för framti
da samarbete, aktivitetskoordinering och åtgärdsharmonisering.

På basis av tidigare projektarbete och beställning av nordiska arbets
gruppen för undanröjande av tekniska handelshinder, startade man ett 
projekt om brandfarliga textilier. I projektet kommer man att utarbeta ett 
förslag till likvärdiga nordiska regler för brandfarliga textilier.

Under året har man startat ett tvärsektoriellt projekt om nordisk stan
dard för registrering av olyckor inom hälsoväsendet. NOMESKO (Nor
disk Medicinalstatistikkomité) koordinerar arbetet. NÄK kommer att ge
nomföra den del i projektet som rör produktolyckor.

Projektet om lekplatsutrustningarnas säkerhet har avslutats. Mot bak
grund av projektet kan konstateras att lekplatserna är välutrustade och 
relativt välinrättade för att stimulera barnens behov. Däremot bör man 
utarbeta anvisningar för utformning av lekredskap ur säkerhetssynpunkt 
och riktlinjer för den information som skall meddelas till konsumenten vid 
köp av dessa produkter.

Under 1988 kommer tre produktsäkerhetsprojekt att avslutas, nämligen 
om fritidshjälmar, textilreflexer och eldrivna borrmaskiner.

Handelshinderproblematiken och Nordens anpassning till EG:s inre 
marknad har varit uppe till diskussion inom hela NÄK:s verksamhetsom
råde och därvid särskilt inom produktsäkerhetsområdet.

Angående standardiseringsarbetet är konsumentorganen i alla nordiska 
länder ense om att man i framtiden bör försöka kanalisera de ökade 
nordiska insatserna till den europeiska standardiseringen och koncentrera 
dessa på standarder som gäller produktsäkerhet.  För att främja ändamålen 
har ett projekt om konsumentinflytande på standardisering genomförts. 
Projektet kommer att avrapporteras under 1988.

3.7 Tjänster

Under de senaste åren har det skett förändringar på den finansiella 
marknaden t. ex. när det gäller utbudet av kombinationsprodukter, såsom 
försäkringar, lån. m m.
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Dessutom sker det ett ökat samarbete på området liksom det upprättas 
koncerner som driver försäkrings-, bank- och finansverksamhet/-rådgiv- 
ning, etc. Denna utveckling har aktualiserat behovet av att värdera olika 
konsumentpolitiska åtgärder på området. Under året genomfördes ett för
projekt om förändringar på den finansiella marknaden ur konsumentpoli
tisk synpunkt. På basis av detta kommer ett fortsättningsprojekt om ut
vecklingens konsekvenser för konsumenterna och om rådgivning för finan
siella produkter och privatekonomin att genomföras.

Projektet om konsumentkrav på livförsäkringar har startats. 1 projektet 
kartläggs konsumentproblem med livförsäkringar och konsumenternas be
hov av individuell livförsäkring, detta med hänsyn tagen till bl. a. skiftande 
grundskydd och preciserat konsumentkrav.

Varje år deltar ca 3 miljoner nordbor i sällskapsresor och konsument
myndigheterna i Norden behandlar årligen liera tusen reklamationer angå
ende enbart dessa. År 1986 utarbetades förslag till gemensamma nordiska 
avtalsvillkor för sällskaps- och gruppresor. På basis av det nordiska försla
get har under 1987 nationella förhandlingar mellan konsumentmyndigheter 
och resebyråbranschen pågått. Resultaten av de nationella förhandlingarna 
kommer att evalueras nordiskt. Även utformningen av gemensamma nor
diska informationskrav vid marknadsföring av sällskapsresor har på
börjats.

3.8 Konsum entverksam het på lokal och regional nivå

I den lokala och regionala verksamheten kan man numera allt bättre 
fånga upp och lösa konsumenternas problem. NÄK har ökat engagemang
et av regionala och lokala konsumentorgan bl.a. i samnordisk fortbildning 
och kontakter.

Särskild uppmärksamhet har fästs vid konsumentinformation i lokala 
medier. Man har undersökt vilken konsumentinformation som bäst ägnar 
sig för lokala medier och planerat att välja "projektområden", som under 
en försöksperiod på olika sätt tillförs en optimal konsumentupplysning i de 
lokala medierna.

4 Nordiska rådets rekommendation 29/1986 och yttrande

Nordiska rådets juridiska utskott har i ett yttrande vid Nordiska rådets 
35:e session uppmanat ministerrådet att i sin verksamhetsberättelse från 
det konsumentpolitiska området till 1988 års session lägga större vikt vid 
de områden och projekt som utskottet har uttryckt speciellt intresse för.

NÄK sände i juni 1987 en tilläggsrapport om sådana projekt till juridiska 
utskottet och ytterligare information om verksamheten på sektorn gavs 
under utskottets möte i oktober.

Avseende uppföljning av Nordiska rådets rekommendation 29/1986 om 
forskningsinsatser inom den kooperativa sektorn rapporteras i ett särskilt 
meddelande.
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Kapitel V

N æ ringsm id ler  

1 Sammenfatning

Det permanente nordiske utvalg for næringsmiddelspørsmål (PNUN) 
under Nordisk Ministerråds stedfortrederkomité, har ansvaret for det nor
diske samarbeidet på næringsmiddel- og ernæringsområdet og legger opp 
retningslinjer, prioriterer samarbeidsoppgaver og koordinerer virksomhe
ten innenfor samarbeidssektoren.

I løpet av året har PNUN, overfor Ministerrådssekretariatet og stedfor- 
trederkomitéen, foreslått at utvalgets status endres til embetsmannskomi- 
té. Det er utarbeidet utkast til samarbeidsprogram for sektoren for peri
oden 1988-92.

Samarbeidsoppgavene innenfor næringsmiddelsektoren omfatter bl. a. 
næringsmiddellovgivning, kost- og ernæringsspørsmål, næringsmiddeltok
sikologi, kontroll av næringsmidler og koordinering av nordiske synspunk
ter i aktuelle internasjonale fora.

Som første fase i arbeidet for å nedbygge ikke-tollmessige handelshind
ringer på næringsmiddelområdet, foreligger nå oversikter over de nordiske 
lands regelverk vedrørende merking, tilsetningsstoffer, kontaminanter, 
mikrobiologisk kvalitet, veterinærmedisinske preparater og berikning av 
matvarer.

Det er holdt kontaktmøte med EFTA-landene og mellom EFTA og 
EF-kommisjonen for å orientere om det nordiske harmoniseringsarbeidet 
og drøfte problemer av felles interesse.

1 inneværende år er det satt igang arbeid for å standardisere forenklete  
metoder til kostlioldsundersøkelser. Slike metoder anvendes særlig i større 
epidemiologiske undersøkelser for å klarlegge relasjoner mellom kosthold 
og forkomst av hjertekarsykdom, visse kreftformer m.v. Mere enhetlige 
metoder vil i større grad gjøre det mulig å sammenlikne resultater fra slike 
undersøkelser i de nordiske land.

Det er utarbeidet en statusrapport med oversikt over eksisterende nor
disk og internasjonalt regelverk om bestråling av matvarer. Med utgangs
punkt i denne rapporten er det avklart at det i Norden ikke er gitt tillatelse 
til bestråling av matvarer unntatt for avkiming av krydder og i begrenset 
utstrekning for sterilisering av sykehusmat, samt at de nordiske land ikke 
anser at bestråling av matvarer er en aktuell konserveringsmetode og 
derfor ikke kommer til å bli akseptert i større omfang.

I tillegg til igangværende virksomhet vedrørende importkontroll er det 
etablert samarbeid om prosjektrettet kontroll av næringsmidler. Det er 
også satt igang samarbeid for å utarbeide felles nordiske retningslinjer for 
god laboratoriepraksis (GLP) i de nordiske næringsmiddelkontrollaborato
rier.
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2 Innledning

Det permanente nordiske utvalg for næringsmiddelspørsmål (PNUN) 
har i løpet av året overfor Ministerrådssekretariatet og stedfortrederkomi- 
téen, foreslått at utvalgets status endres til emhetsmannskomité. Det er 
utarbeidet utkast til samarbeidsprogram for sektoren for perioden 1988- 
92. Av dette framgår at de viktigste mål og prinsipper for samarbeidet er:
-  å beskytte forbrukerne gjennom å sikre den helsemessige kvalitet av 

næringsmidler, og at redelighet i handel med næringsmidler iakttas,
-  reduksjon av handelshindringer såvel i Norden som i øvrig internasjonal 

sammenheng,
-  rasjonalisering av myndighetenes arbeid gjennom samordning av admi

nistrative ordninger og praksis,
-  bedre utnyttelse av faglige og økonomiske ressurser,
-  videreutvikling og styrking av de enkelte fagområder innen sektoren,
-  utvikling og styrking av kontakt og gjensidig informasjon. 

Samarbeidsoppgavene innenfor næringsmiddelsektoren omfatter bl.a.
næringsmiddellovgivning, kost- og ernæringsspørsmål, næringsmiddeltok
sikologi, kontroll av næringsmidler og koordinering av nordiske synspunk
ter i aktuelle internasjonale fora.

3 Organisering

Det er for tiden etablert fagutvalg for de tre hovedområder kosthold og 
ernæring, toksikologi og risikovurdering og næringsmiddelkontroll.

Nordisk arbeidsgruppe fo r  kost- og ernæringsspørsmål arbeider med 
enhetlig nordisk opplysnings- og informasjonsvirksomhet om kosthold og 
ernæring, virkemidler i ernæringspolitikken, nordiske næringsstoffanbefa- 
linger. næringsmiddeltabeller, samordning av kostholdsundersøkelser og 
metoder for å identifisere befolkningsgrupper som er særlig utsatt for 
ernæringsrelaterte helseproblemer.

Arbeidsgruppen fo r  toksikologi og risikovurdering arbeider med enhetli
ge vurderinger av helserisiko forbundet med fremmedstoffer i matvarer. 
Dette gjelder både risikovurdering knyttet til det enkelte fremmedstoff og 
den enkelte matvare, og en vurdering av det samlede kosthold og den 
totale belastning for de nordiske lands befolkning. Gruppen gir råd til 
myndighetene om regulering av toleransegrenser og høyeste akseptable 
mengde av fremmedstoffer i befolkningens kosthold, b l.a .  av tilsetnings- 
stoffer, rester av plantevernmidler og veterinærmedisinske preparater, 
tungmetaller, soppgifter og fremmedstoffer fra emballasje.

Arbeidsgruppen fo r  næringsmiddelkontroll arbeider med felles nordiske 
kontrolloppgaver, b l.a.  samordning av importkontroll og utvikling av et 
nordisk kontaktnett for avviste matvarepartier, oppgaver knyttet til hygi
enisk/ mikrobiologisk kvalitet av matvarer og samordning av retningslinjer
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for slik kvalitet, planer for en felles nordisk interkalibrering av laboratori
er/analyser og internordisk arbeidsdeling av ressurskrevende analyseopp- 
gaver.

Nordisk M etodikkomité fo r  Næringsmidler bistår PNUN på metode- og 
analyseområdet.

Alle arbeidsgrupper skal også samordne nordiske synspunkter vedrøren
de saker som behandles i internasjonale fora.

4 Virksomhet

Prinsipielle næringsmiddelpolitiske spørsmål av felles interesse får sta
dig større betydning i samarbeidet. Den helsemessige sikkerhet og redelig
het på næringsmiddelområdet, likesom forholdet mellom kosthold og hel
se, har sentral betydning for virksomheten.

Samarbeidet innenfor sektoren er i hovedsak basert på prosjektvirksom- 
het. I 1987 har det pågått 17 prosjekter og budsjettet for virksomheten har 
vært på DKK 1630000.

4.1 Styrking av Norden som hjemm emarked

Som første fase i arbeidet for å nedbygge ikke-tollmessige handelshind
ringer på næringsmiddelområdet, foreligger nå oversikter over de nordiske 
lands regelverk vedrørende merking, tilsetningsstoffer, kontaminanter, 
mikrobiologisk kvalitet, veterinærmedisinske preparater og berikning av 
matvarer. De viktigste likheter og forskjeller i disse regelverk er klarlagt, 
og det er lagt fram forslag til harmoniserte bestemmelser vedrørende 
tilsetningsstoffer og merking av matvarer. Forslagene er sendt berørte 
myndigheter, faginstanser og industri for kommentar. For de øvrige del
områder arbeides det med forslag til harmoniserte bestemmelser.

Det er holdt kontaktmøte med EFTA-landene og mellom EFTA og 
EF-kommisjonen for å orientere om det nordiske harmoniseringsarbeidet 
og drøfte problemer av felles interesse.

I kontakt med Styringsgruppen for avvikling af handelshindringer er det 
utarbeidet en tidsplan for det videre arbeidet. Innen utgangen av 1989 vil 
en del av forslagene til harmoniserte bestemmelser for matvarer bli lagt 
fram for ministerrådet. Det ble også foreslått en gjensidig forpliktende 
høring med konsultasjoner om nødvendig når et land endrer eller innfører 
nye bestemmelser.

4.2 Radioaktivitet i næringsmidler

Etter kjernekraftulykken i Tsjernobyl er det vist et klart behov for 
harmonisering, både innenfor Norden og internasjonalt, vedrørende fast
settelse av tiltaksgrenser for radioakvititet i næringsmidler. I betenkningen 
over Cl til Nordisk Råds sesjon har juridisk utvalg anmodet om at det gis 
prioritet til arbeidet for felles nordiske grenseverdier, og uttrykt behov for
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kunnskap om befolkningens inntak av radioaktivt forurensede matvarer, 
basert på oversikter over kostholdets sammensetning.

I denne sammenheng er nordiske synspunkter i forhold til det som skjer 
på området innenfor EF, WHO og FAO/CODEX, blitt drøftet.

Det er også tatt initiativ til et prosjekt for å formulere harmoniserte 
nordiske forslag til
-  grenser for akseptabel gjennomsnittsdose for befolkningen første år og 

senere etter en akutt forurensningssituasjon,
-  grense for akseptabel dose til bestemte befolkningsgrupper (gravide, 

diegivende kvinner, små barn) og til grupper som utsettes for doser over 
gjennomsnittet på grunn av bosted og kosthold,

-  prinsipper for omregning av stråledose til grenseverdier for ulike nukli
der i ulike næringsmiddelgrupper.

-  prinsipper for nedtrapping eller oppheving av grenseverdier, idet en 
hver ny ulykkessituasjon vil kreve ny vurdering.

-  kostholdsråd som kan eller bør gis til bestemte, særlig utsatte befolk
ningsgrupper.
Prosjektet forventes avsluttet tidlig i 1989.

4.3 Kostliold og ernæring

Forebygging av kostholdsrelaterte helseproblemer er det overordnede 
mål for samarbeidet på området. Virksomheten har vesentlig vært kon
sentrert om videreføring av tidligere igangsatte prosjekter.

I inneværende år er det satt igang arbeid for å standardisere forenklede 
metoder til kostholdsundersøkelser. Slike metoder anvendes særlig i større 
epidemiologiske undersøkelser for å klarlegge relasjoner mellom kosthold 
og forekomst av hjertekarsykdom, visse kreftformer m. v. Mere enhetlige 
metoder vil i større grad gjøre det mulig å sammenlikne resultater fra slike 
undersøkelser i de nordiske land.

Det er utarbeidet en sammenstilling av de nordiske lands bestemmelser 
om berikning (tilsetning av vitaminer, mineraler m. v. til matvarer). For
slag til harmonisering av disse bestemmelser vil bli drøftet med de respek
tive faginstanser og myndigheter.

Det er stort behov for å utvikle kompetanse i epidemiologi og statistikk 
for ernærings- og kostholdsforskere, og det er planlagt et nordisk forsker
kurs.

4.4 Toksikologi og risikovurdering

I tillegg til den løpende prosjektvirksomhet har det vært arbeidet med 
toksikologiske vurderinger av de fremlagte forslag til harmoniserte be
stemmelserom tilsetningsstoffer.

Det er lagt fram utkast til felles forslag til dokumentasjonskrav for 
bedømmelse av, og kriterier for godkjenning av plastemballasje som benyt
tes til næringsmidler.
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På bakgrunn av anmodning fra samarbejdsministrene om å prioritere 
arbeidet med samordning av regelverk m. v. for bestråling av matvarer, er 
det utarbeidet en statusrapport med oversikt over eksisterende nordisk og 
internasjonalt regelverk på området. Med utgangspunkt i denne rapporten 
er det avklart at det i Norden ikke er gitt tillatelse til bestråling av matva
rer, unntatt for avkiming av krydder og i begrenset utstrekning for sterilise
ring av sykehusmat, samt at de nordiske land ikke anser at bestråling av 
matvarer er en aktuell konserveringsmetode og derfor ikke kommer til å bli 
akseptert i større omfang.

Det foreligger ikke egnede metoder for å kontrollere om importerte 
matvarer er behandlet med ioniserende stråling. Det er derfor besluttet å 
igangsette arbeid med å vurdere mulige kontrollmetoder for særlig aktuelle 
grupper av matvarer.

I tillegg til igangværende virksomhet vedrørende importkontroll er det 
etablert samarbeid om prosjektrettet kontroll av næringsmidler. Et se
minar for personale i næringsmiddelkontrollen, med særlig vekt på inspek- 
sjonskontroll, er arrangert høsten 1987. Det er også satt igang samarbeid 
for å utarbeide felles nordiske retningslinjer for god laboratoriepraksis 
(GLP) i de nordiske næringsmiddelkontrollaboratorier.

Det er tatt initiativ til nordiske drøftinger om problemer knyttet til 
kontaminering av matvarer med Salmonella-bakterier. Dette gjelder særlig 
import og eksport av kjøttvarer, også mellom de nordiske land. Praksis og 
rutiner vedrørende slik kontroll er i dag ulik i de nordiske land, og dette har 
ført til unødige problemer med avviste partier av kjøttvarer.

5 Nordisk Råds uttalelse

Nordisk råds juridiske utvalg har i en uttalelse til Nordisk råds 35. sesjon 
oppfordret Nordisk Ministerråd til å arbeide for felles nordiske grensever
dier for radioaktivitet i matvarer. 1 den foreliggende beretningen inngår i 
avsnit 4.2 ovan kommentarer til rådets uttalelse.

4.5 N æ ringsm iddelkontroll



1943C 1

Kapitel VI 

Jäm stä l ldhe t

1 Sammanfattning

Det nordiska jämställdhetssamarbetet har under året främst präglats av 
förberedelserna till Nordiskt Forum och den i samband därmed planerade 
officiella nordiska jämställdhetskonferensen. Dessutom har arbetet med 
utformningen av en nordisk handlingsplan för sektorn kommit väl igång.

Bryt-projektet, som startade 1985, och vars syfte är att pröva och 
utveckla modeller, som bidrar till att bryta den könsuppdelade arbetsmark
naden genom försöksverksamhet i utvalda lokala områden i de fem nordis
ka länderna, är nu inne i försöksfasen. Projektet har fått stor uppmärksam
het och stora informationsinsatser, som främjar det nordiska erfarenhets
utbytet på området, bl. a. genom ett nyhetsbrev, BRYT-NYTT, har gjorts.

I enlighet med samarbetsprogrammet för jämställdhetsområdet startades
1 år två projekt rörande invandrade kvinnor i Norden samt ett statistikpro
jekt,  som skall mynna ut i en publikation om kvinnor och män i Norden, 
som skall presenteras vid Nordiskt Forum.

2 Inledning

Det nordiska regeringssamarbetet i jämställdhetsfrågor inleddes år 1974. 
Ett permanent jämställdhetsutskott bildades 1978.

I november 1980 bildades ett ministerråd bestående av den minister i 
vart och ett av de nordiska länderna, som ansvarar för jämställdhetsfrågor.

Ett handlingsprogram för nordiskt samarbete i jämställdhetsfrågor fast
ställdes av Nordiska ministerrådet 1978 efter rekommendation av Nordis
ka rådet. Detta reviderades 1982.

Det nordiska jämställdhetssamarbetet skall enligt samarbetsprogrammet 
omfatta följande huvudområden: arbetsliv, social- och familjepolitik, ut
bildning, boende- och samhällsplanering samt deltagande i det politiska 
livet i övrigt.

Jämställdhetsministrarna hade ett möte den 11 augusti 1987 i Köpen
hamn för att behandla Nordiskt Forum och den i samband därmed planera
de officiella jämställdhetskonferensen. En representant för Nordiska rå
dets juridiska utskott deltog även vid mötet.

Nordiska jämställdhetsutskottet har under året haft fyra ordinarie möten 
och två telefonmöten.
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3 Arbetslivet

3.1 BRYT-projektet; rekommendation 2511985

Nordiska rådet har i en rekommendation nr. 25/1985 rekommenderat 
Nordiska ministerrådet att genomföra åtgärder för att minska rollbunden
heten inom utbildning och yrkesval i de nordiska länderna.

I linje härmed startade ministerrådet 1985 ett fyraårigt åtgärdsinriktat 
projekt vars syfte är att utveckla och pröva metoder som bidrar till att 
bryta den könsuppdelade arbetsmarknaden genom försöksverksamhet i 
utvalda lokala områden i de fem nordiska länderna.

Målsättningen är att utvidga och säkra kvinnors utbildningsval och yr- 
kesmöjligheter genom en insats i såväl utbildningssystemet som arbetslivet 
och härmed även i företag. De många barriärer kvinnor möter, när de går 
in i otraditionella utbildningar och arbeten, skall identifieras och avlägs-

BRYT-projektet startade i slutet av 1985 och efter en planeringsfas 
sattes försöksverksamheten igång. I varje försöksområde har en rad för
söksprojekt satts igång, bl. a. nya metoder i yrkesvägledningen och yr
kespraktik samt pedagogiskt utvecklingsarbete vad gäller flickor och fysik
undervisning i grundskolan och på gymnasiet. Uppföljningen av hur det 
går för flickor, som har valt otraditionella utbildningar görs dels i form av 
förloppsanalyser, dels i form av t. ex. ett försök med kvinnliga tekniker, 
som påtar sig att vara mentorer för unga flickor i teknisk utbildning.

BRYT-projektet bidrar också till utveckling av och nordiskt erfarenhets
utbyte omkring nya åtgärder rörande ” flickpedagogik” och ” kvinnopeda- 
gogik” i framför allt den tekniska utbildningen och i arbetsmarknadsutbild
ningarna. Med kvinnopedagogik menas en pedagogik som ser till att flickor 
och kvinnor får ut detsamma av undervisningen som pojkar och män.

BRYT-projektet gör också analyser och försök för att bryta den rigida 
könsuppdelningen på enskilda arbetsplatser. Här arbetar projektet med 
bl. a. kvinnor i banker, kvinnor i teknisk förvaltning i en kommun, kvinnor 
i en pappersfabrik, kvinnor i en bilfabrik, kvinnor i fiskeriindustrin. 
BRYT-projektet initierar också kurser för kvinnor som startar eget där 
myndigheterna inte själva har en sådan verksamhet på gång.

Bryt-projektet började i oktober 1986 att utge ett nyhetsbrev, BRYT- 
NYTT, som utkommer tre gånger om året i en skandinavisk, en finsk och 
en isländsk utgåva. Generellt satsar projektet starkt på ett bättre erfaren
hetsutbyte både vad gäller Bryt-projektets egna metoder och resultat och 
erfarenheter från andra projekt om nedbrytning av arbetsmarknadens 
könsuppdelning. Också genom föredrag, bl.a. på många nordiska och 
nationella konferenser, bidrar Bryt-projektets medarbetare till diskussio
nen om hur man kan motverka de starka segregeringsprocesser, som 
alltjämt uppdelar arbetsmarknaden i kvinnors arbeten och mäns arbeten.

I januari 1987 anordnade Bryt-projektet en forskarkonferens på Hana- 
holmen i Finland. Syftet var att samla nordiska forskare med arbetsmark-
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nådens könsuppdelning som specialitet till en diskussion om speciellt 
segregeringsprocesserna på de enskilda arbetsplatserna. Inläggen från 
konferensen har samlats i en bok. som utkommer i NORD-serien i början 
av år 1988.

I december 1987 planerar Bryt-projektet att hålla en nordisk konferens 
för jämställdhetskonsulenter, kvinnokonsulenter och andra, som regionalt 
arbetar med jämställdhet inom arbetsmarknadsmyndigheterna. Det är förs
ta gången dessa ’'jämställdhetspolitikens regionala praktiker” får tillfälle 
att mötas för ett nordiskt erfarenhetsutbyte.

Bryt-projektet utger en försöksrapportserie. I serien har utkommit eller 
skall inom kort utges:

Rapport nr. 1/1986: Försök på Volvo att motivera kvinnor fö r  teknisk 
utbildning.

Rapport nr. 2/1986: A r lärarna intresserade av jäm ställdhetsförsökl
Rapport nr. 3/1987: Kvinners sysselsettning og arbeidsmuligheter. Kvin

neperspektiv på kommuneplan 1988 —2003 fo r  Stavanger.
Projektet bedrivs i följande områden:

I styrgruppen ingår jämställdhetsutskottet samt representanter för ar
betsmarknadens parter, NAUT och ÄK-kultur.

3.2 Likalön och lönebildning

Syftet med projektet har varit att öka kunskapen om lokal lönebildning 
som fördelningsprocess samt att öka förståelsen för systematiska och 
osystematiska arbetsvärderingar som faktorer i lönebildningsprocessen för 
kvinnor och män. Studien genomfördes inom privat och offentlig sektor i 
Sverige och Norge.

I nästa fas har möjligheterna undersökts för att pröva de praktiska 
konklusioner som gjordes i den första studien. Detta skedde i samarbete 
med fackföreningar och arbetsgivare, som önskat föra sina anställda ge
nom en planerad utbildning, som i vissa fall varit knuten till ett av företaget 
antaget jämställdhetsprogram.

Projektets avslutande har dessvärre kraftigt försenats.

3.3 Rekrytering av fle r  kvinnor till databranschen

Projektet inleddes under 1987 med ett kartläggningsarbete, som syftar 
till en beskrivning av hur kvinnorepresentationen ser ut på styrande och 
beslutande nivåer i verksamheter som har datateknisk orientering eller är 
höggradigt beroende av datatekniskt stöd.
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Resultat från diskussioner med kvinnor i inflytelserika positioner i 
främst Danmark, Norge och Sverige ligger till grund för det seminarium 
med ca 20 deltagare, som avhölls i mitten av november i Sverige. Seminari
et avsåg att fokusera på, varför det är så angeläget med fler kvinnor i 
inflytelserika och ledande positioner på AU/ADB-området och hur man 
kan stimulera ytterligare kvinnor att utvecklas till den nivån.

Projektet planeras att vara avslutat vid årsskiftet 1988/89.

3.4 Kvinnor i lokal utveckling

Jämställdhetssektorn har varit med om att delfinansiera ett seminarium 
om kvinnor i lokal utveckling, som arrangerades av ministerrådets gles- 
bygdspolitiska arbetsgrupp under regionalpolitiska sektorn.

3.5 Kvinnor — teknik -  utveckling

Projektet försöker identifiera vilken forskning, som kan bidra till att 
skapa ett nordiskt nätverk för att fördjupa kunskapen i, respektive nyttig
göra kunskapen från, områdena:
-  kvinnors erfarenheter och arbetssätt
-  informationsteknologins potential att öka yrkeskompetens för olika yr

kesgrupper och arbetssituationer
Ett av delresultaten kommer att bestå av en bibliografi över befintlig och 

pågående forskning på dessa områden i de nordiska länderna. Vidare 
kommer det att läggas fram förslag till en nätverksorganisation, där intres
serade forskare kan vara med antingen i arbetsgrupper med speciella 
teman eller i ett mer öppet nätverk. Förhoppningsvis kommer det även att 
läggas fram förslag till nordiska forskningsprojekt.

4 Social- och familjepolitik

4.1 Samliv i Norden

Förstudien rörande parrelationsforskning i Norden under perioden 
1950—1985 har översatts till engelska med titeln Nordic Intim ate Couples 
with Children och publicerats på Hans Reitzels Forlag, Köpenhamn.

Det nordiska forskningsprojektet Samliv i Norden kommer att belysa 
följande sju problemställningar:
-  jämställdhetsbarriärer inom familjen
-  könssystemet som en begreppsmässig kategori
-  kärlek, arbetsliv och föräldraskap
-  samspel mellan familjetid, fritid och arbetstid
-  kärlek och ” gemensamma projekt” inom parrelationen
-  sexualitet och vardagslivets påfrestningar
-  samt diagnostisk beskrivning av parrelationen.

Datainsamlingen i respektive land avslutades i de flesta länderna under 
hösten 1986. Resultaten presenterades vid ett, av arbetsgruppen anordnat,
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internationellt symposium den 31 m a j-3  juni 1987 på Hässelby Slott i 
Stockholm. En rapport från detta symposium publicerades i slutet av år 
1987.

Projektet beräknas vara avslutat under andra hälften 1988.

4.2 Kvinnoperspektiv i offentligt och privat omsorgsarbete

1 januari 1988 anordnas ett seminarium i ministerrådets regi för att ge 
kvinnliga forskare i de nordiska länderna tillfälle att gemensamt arbeta 
med teoretiska och metodologiska problem i forskning om privat och 
offentligt omsorgsarbete i relation till samhällsplanering.

4.3 Projekt om invandrade kvinnor

I enlighet med det nordiska samarbetet har det på jämställdhetsområdet i 
samarbete med kontaktgruppen för migrationsfrågor inletts två projekt om 
invandrade kvinnor.

4.3.1 Seminarieserie om invandrade kvinnors sociala kontaktnät och fö r 
eningsliv

Ministerrådet planerar att anordna fyra nordiska seminarier om invand
rade kvinnor. Det första om invandrade kvinnors sociala kontaktnät och 
föreningsliv hölls i Stockholm den 2 - 3  november 1987. Deltagare var 
främst invandrade kvinnor i Norden.

Syftet med seminariet var att ge invandrade kvinnor och deras organisa
tioner tillfälle att utbyta erfarenheter på ett nordiskt plan kring invandrade 
kvinnors sociala kontaktnät och föreningsliv. Dessutom avhandlades frå
gan om sociala skyddsnät genom samhällets institutioner, kvinnogrupper 
och kvinnohus. Avsikten var att ge föreningar, lokala och centrala myndig
heter idéer för att vidareutveckla och stödja invandrade kvinnors sociala 
aktiviteter och föreningsliv. Seminariet utgjorde även en förberedelse för i 
Norden invandrade kvinnors deltagande i Nordiskt Forum.

4.3.2 M uslimska invandrarkvinnor i Norden

Detta projekt har för avsikt dels att samla den kunskap, som finns om de 
muslimska invandrade kvinnornas situation i Danmark, Norge och Sverige 
och göra den tillgänglig för en bredare publik, dels stimulera till nya 
forskningsinsatser med ett jämförande perspektiv mellan de nordiska län
derna. Projektet beräknas vara avslutat under 1988.

5 Utbildning

5.1 Seminarium om jäm ställdhet och utbildning

I stället för en nordisk konferens för kvinnliga kommunalpolitiker i 
Norden, som planerats för år 1987 beslutade ministerrådet att hålla ett 
nordiskt seminarium om jämställdhet och utbildning. Innehållet i seminari-
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et ligger väl i linje med Nordiska rådets rekommendation nr. 25/85 om att 
genomföra åtgärder för att minska rollbundenheten inom utbildning och 
yrkesval i de nordiska länderna.

Seminariet hade titeln ’ Pige og dreng — på lige fod . Ligestilling og lige 
værd i skolen” och hölls i Karlslunde i Danmark den 15-17 september 
1987. Dess syfte var att utväxla information och erfarenheter bland nordis
ka kolleger, om hur lärarna bäst möjligt görs medvetna om jämställdhet i 
skolan, så att detta blir en integrerad del av skolans vardag.

På seminariet antogs en resolution med bl.a. förslag om att det i den 
nordiska kulturhandlingsplanen under utbildningsavsnittet skall ingå en 
deklaration om att 1990 skall vara ett nordiskt jämställdhetsår i grundsko-

Rapport från seminariet väntas komma ut i början av år 1988 i form av en 
debattbok med speciellt intresse för lärare i grundskolan.

5.2 Högre ADB-utbildning av kvinnor i Norden

Nordiska ministerrådet beviljade under hösten 1987 medel till ett semi
narium om högre ADB-utbildning av kvinnor i Norden. Projektet ingår 
som en del i uppföljningen av datahandlingsplanen.

6 Boende- och samhällsplanering

6.1 Det nya vardagslivet

Projektet påbörjades 1982-1983 med en förstudie. Syftet är att utveckla 
modeller för ett nytt sätt att organisera vardagslivets viktigaste områden 
representerade av begreppen boende, omsorg och arbete. Studien söker 
förena ett normativt förhållningssätt med ett empiriskt. Exempel och reso
nemang bygger på såväl forskningsresultat som dokumenterade praktiska 
erfarenheter.

Projektet startade 1982—83 med en förstudie som publicerades 1984 av 
Nordiska ministerrådet (Det nya vardagslivet. Forskningsgruppen fö r  det 
nya vardagslivet). Temat presenterades i boken i ett antal artiklar där olika 
infallsvinklar tillämpades.

I etapp I har arbetet under 1984—1985 resulterat i en rapport Veijer til 
det nye hverdagslivet. Om integrering av hverdagslivets oppgaver på et 
mellemnivå. Den andra och sista etappen har ännu inte påbörjats i avvak
tan på tryckningen av den första etappens rapport.

6.2 Kan vi bo tillsammans?

Jämställdheten mellan kvinnor och män inom boende och planering kan 
förbättras genom ökad insikt. En förutsättning för att brukaren fritt skall 
kunna välja mellan olika bostadslösningar är, att han/hon erbjuds tillräck
ligt med information. För att kunna avgöra ifall en bo-gemenskap tillfreds
ställer brukarens behov, bör han/hon ha en klar bild av hur olika lösningar i 
bo-gemenskaperna fungerar.
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Gruppen kring projektet ” Kan vi bo tillsammans?”  arbetar på en video, 
en katalog och en plakatserie, som skall visa redan existerande bo-gemen- 
skaper i Norden.

Under år 1987 har gruppen besökt och fotograferat många kollektiv. 
Katalogens innehåll och utformning år i princip klar. Videon år inspelad.

Materialet skall vara tillgängligt på samtliga nordiska språk och det skall 
kunna utnyttjas vid kurser och på temamöten kring boendefrågor, arbetet 
skall vara premiärklart för Nordiskt Forum 1988.

7 Deltagande i det politiska livet och i samhällslivet i övrigt

1983 inleddes ett forskningsprojekt om ” kvinnor i politiska beslutspro
cesser” . Projektet är en uppföljning av ett seminarium om "Kvinnor i 
styrande organ" och en efterföljande förstudie. Syftet med projektet har 
varit att göra en jämförande nordisk undersökning av hinder för kvinnors 
deltagande och inflytande i politiska beslutsprocesser samt att undersöka 
vad som gjorts i de fem nordiska länderna för att försöka undanröja dessa 
hinder och därmed öka kvinnors representation och inflytande.

Resultaten presenteras i två böcker. I 1985 utkom boken "Blomster o 
spark. Sam taler m ed kvindelige politikere i N orden"  -  en intervjubok 
med 35 kvinnliga politiker från alla fem nordiska länder samt Grönland, 
Åland och Färöarna.

I slutet av 1987 och i böljan av 1988 publiceras en "Håndbog i kvinde- 
representation" på samtliga nordiska språk. Boken är en handbok för 
politiskt och kvinnopolitiskt intresserade kvinnor och innehåller informa
tion och analyser om de olika strategier, som i de nordiska länderna 
använts de senaste 15 — 20 åren för att föröka kvinnors politiska deltagande 
och inflytande.

8 Övrigt

8 .1 Seminarium om m ännen och jäm ställdhet

Mot bakgrund av att det i Sverige och Norge finns särskilda arbetsgrup
per om mansroller knutna till respektive regeringskanslier och att det i 
Finland utarbetats ett forskningsprogram om mansroller anordnade minis
terrådet ett seminarium den 22-23  oktober 1987 i Stockholm för att utbyta 
erfarenheter på området, diskutera framtida verksamheter och samarbete 
samt stimulera debatten om männen och jämställdhetsarbetet. Seminariet 
handlade främst om förhållanden i arbetslivet, som påverkar männen och 
jämställdheten samt hur kunskap och debatt om jämställdhet kan föras ut 
till en bred diskussion bland män i de nordiska länderna. Seminariet 
resulterade i en del förslag till ministerrådet om hur mansperspektivet kan 
stärkas i jämställdhetsarbetet. Förslagen kommer att behandlas under 
våren 1988.
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8.2 Kvinnor och män i Norden

Nordiska rådet presenterade en folder med statistik om kvinnor och män 
i Norden till FN 's  kvinnokonferens i Nairobi 1985.

Ministerrådet har i år inlett ett projekt vars syfte är att i än högre grad 
statistiskt synliggöra kvinnors och mäns situation i olika studier av livscy
keln och inom olika områden i samhället. Publikationen skall utgöra fakta 
och diskussionsunderlag vid både Nordiskt Forum och vid den i samband 
därmed beslutade officiella jämställdhetskonferensen.

9 Nordiska rådets rekommendation 34/1986 samt yttranden rörande det 
nordiska jämställdhetsarbetet

9.1 Rekom mendation 3411986

Nordiska rådet har i rekommendation nr. 34/1986 rekommenderat Nor
diska ministerrådet att

1. i fællesskab med Nordisk Råds præsidium arrangere en nordisk kvin
dekonference -  Nordisk Forum -  i 1988 for kvinder med tilknytning til 
kvindeorganisationer, faglige organisationer, græsrodsbevægelser och 
andre ikke-officiella foreninger eller sammenslutninger.

2. i fællesskab med Nordisk Råds præsidium arrangere en officiel konfe
rence samtidig med Nordisk Forum,

3. afsætte projektmidler til forberedelse og gennemførelse af konferen
cerne.

Nordiska ministerrådet har år 1987 beviljat 986000 DKK till förberedel
serna för Nordiskt Forum, och det är för år 1988 föreslaget en beviljning på 
5.4 milj. DKK till förberedelser och genomförande av konferensen.

Nordiska ministerrådet har beslutat, att Nordiskt Forum skall äga rum 
den 30 ju li—7 augusti 1988 i Oslo. Huvudansvaret för planeringen och 
innehållet är överlämnat till kvinnoorganisationerna, genom att ministerrå
det har utsett en planeringsgrupp bestående av två representanter för 
kvinnoorganisationerna i varje land (tre ifrån värdlandet) samt en medlem 
från vardera Nordiska rådets juridiska utskott och nordiska jämställdhets- 
utskottet. Därutöver är det möjligt för kvinnoorganisationer på Färöarna, 
Aland och Grönland att delta som observatörer vid mötena.

Nordiskt Forums sekretariat är förlagt till Oslo.
Planeringsgruppen har under år 1987 hållit fem möten, ett i vaije nor

diskt land, samt ett planeringsseminarium med deltagande av representan
ter för en större krets av kvinnoorganisationer, kvinnoforskare och repre
sentanter för arbetsmarknadens parter. En särskild rapport från detta 
seminarium har sänts ut på remiss till omkring ytterligare 200 kvinnoorga
nisationer och grupper i hela Norden.

I samband med Nordiskt Forum har Nordiska ministerrådet i samråd 
med Nordiska rådet beslutat att anordna en officiell konferens från den 3 -
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5 augusti 1988 i Oslo. Bl.a .  kommer ett förslag till handlingsplan för det 
nordiska jämställdhetssamarbetet gällande åren 1989-93 att diskuteras. 
Huvudtemana för både konferensen och handlingsplanen har fastställts till 
” Kvinnors roll i den ekonomiska utvecklingen” och ” Sammanhang mel
lan familjeliv och arbetsliv” .

Jämställdhetsministrarna vill framhålla att förberedelserna för Nordiskt 
Forum och den i samband därmed planerade officiella konferensen har 
under år 1987 ställt och kommer under nästa år att ställa stora krav på både 
de nordiska och nationella resurserna på jämställdhetsområdet.

9.2 Nordiska rådets yttrande

Juridiska utskottet har i ett yttrande från 34:e sessionen uttalat att det i 
det nordiska samarbetet rörande bekämpning av arbetslösheten mer bör 
fokuseras på en lösning av problemen i förbindelse med unga kvinnor, som 
är utan utbildning och yrkeserfarenhet, och långtidsarbetslösa kvinnor i 
övrigt. Ministerrådet önskar återigen hänvisa till projekten om nya åtgär
der mot ungdoms- och långtidsarbetslösa. Dessa projekt, som ingår i 
uppföljningen av den ekonomiska handlingsplanen, avslutas under år 1988. 
Inför sessionen 1989 kan Nordiska rådet förvänta en mer ingående redogö
relse för hur kvinnornas problem inom dessa områden tagits upp. Huvud
ansvaret för projekten ligger hos Nordiska arbetsmarknadsutskottet.

I sitt betänkande över ministerrådets verksamhetsberättelse för 1986 
uttalar juridiska utskottet sig positivt om ministerrådets överväganden att 
inleda ett närmare samarbete med andra sektorer, framför allt med arbets
miljö-, social- och hälso- samt utbildningssektorerna. I detta sammanhang 
önskar ministerrådet meddela, vilket ovan nämnts, att det enligt förslag 
från Nordiska rådet beslutat, att utarbeta en nordisk handlingsplan för 
jämställdhetssamarbetet.

Handlingsplanen har till syfte att engagera samtliga av temana berörda 
samarbetssektorer, således ej endast jämställdhetssektorn, och därigenom 
på ett kraftfullare sätt än tidigare integrera jämställdhetsarbetet i minister
rådets övriga verksamhet. Förslag till handlingsplan kommer att sändas ut 
på remiss under våren/sommaren 1988 och ingå som underlag till den 
officiella konferensen i Oslo 3—5 augusti samma år. Ministerrådet planerar 
därefter att presentera det som ministerrådsforslag till sessionen 1989.

Utarbetandet av handlingsplanen kommer att koordineras med arbetet 
med andra handlingsplaner framför allt den nya ekonomiska handlingspla
nen.

Nordiska rådet upprepade vid sessionen i år sin anmodan om att överfö
ra Bryt-projektet till finansiering över den nordiska handlingsplanen för 
ekonomisk växt och full sysselsättning.

Vid utarbetandet av budgeten för 1988 gjordes på grund av de beräknade 
höga kostnaderna för Nordiskt Forum en helhetsbedömning av budgeten 
för jämställdhetssektorn. Som framgår av ministerrådsforslaget föreslås att
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Bryt-projektet fr. o. m. 1988 ingår i den nuvarande ekonomiska handlings
planen och att Nordiskt Forum delfinansieras via den ordinarie projekt
budgeten med ett belopp motsvarande kostnaderna för Bryt-projektet.

Till sist noterade juridiska utskottet, att ministerrådet planerade att 
lägga fram ett förslag med åtgärder, som främjar en jämnare könsfördel
ning speciellt vad gäller chefstjänstemän. Samarbetsministrarna antog ett 
sådant förslag, vilket den 7 juli 1987 översändes till Nordiska rådet för 
kännedom.
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Kapitel VII

Allm änkultur; m ediafrågor; radio- och tv-sam arbete

1 Innledning

Avtalen av 15. mars 1971 mellom Danmark, Finland, Island, Norge og 
Sverige om kulturelt samarbeid trådte i kraft den 1. januar 1972.

Kulturavtalens virkeområde omfatter utdanning, forskning og annen 
kulturell virksomhet (allmennkultur), både målene for den allmenne kul
turpolitik, dens innhold og metoder, og kulturlivets institusjonelle, organi
satoriske og finansielle forhold. Ministerrådet (kultur- og undervisningsmi
nistrene) fatter de beslutninger som kreves for å virkeliggjøre avtalens 
siktemål og bistås av kulturembetsmannskomitéen. Hertil kommer minis
terrådet for radio- og TV (kultur-, industri- og kommunikasjonsministrene) 
og embetsmannskomitéen for radio og TV som gjennomfører samarbeidet 
på bestemte områder innom radio og TV (kulturavtalens artikkel 5 d).

I dette kapitlet av ministerrådets virksomhetsberetning rapporteres det 
først om samarbeidet innenfor det allmennkulturelle området. Dette omfat
ter dels virksomheten i de forholdsvis mange institusjoner og støtteord
ninger som er etablert, dels et antall utviklingsprosjekter. Videre omhand
ler kapitlet spørsmål vedrørende kultur og massemedia respektive kultur
forbindelser med utlandet. I tillegg hertill rapporteres det om samarbeidet 
vedrørende radio- og TV. Redegørelsen tar hensyn til Nordisk Råds re- 
kommendasjoner.

2 Almenkultur

2.1 Nordiske institutioner

2.1.1 Indledende bemærkninger

De nordiske kulturformidlingsinstitutioner i Island. Færøerne. Grøn
land, Aland og det samiske bosætningsområde er alle etableret med hen
blik på at fremme kulturforbindelserne mellem disse områder og det øvrige 
Norden. Nordisk Kunstcentrum i Helsingfors har desuden til opgave at 
formidle samarbejde på billedkunstens område i hele Norden.

Institutionerne varetager en vigtig opgave som formidlere og kontakt
punkt mellem kulturarbejdere i hele Norden og det lokale/nationale miljø. 
Gennem sit samarbejde med de faglige miljøer og med publikum kan de 
opfange og formidle vigtige strømninger i de nordiske samfund. I alt blev 
der bevilget DKK 24460.000 til institutionerne i 1987.

I det følgende vil der blive givet en kort beskrivelse af nye aktiviteter, 
problemer og særlige indsatser i relation til de nordiske kulturformidlings
institutioner i 1987.

4 -17-336 Nordiska rådet Del 2
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2.1.2 Nordens Hus i Reykjavik

Ministerrådet gennemførte i 1984 en undersøgelse for at klarlægge insti
tutionens økonomi, fysiske standard og aktivitetsniveau. På baggrund af 
rapportens anbefalinger besluttede ministerrådet i 1986 at bevilge et 
engangsbeløb på DKK 1,5 mill. af ministerrådets dispositionsmidler til 
gennemførelse af nødvendige reparations- og vedligeholdelsesarbejder. 
Dette vedligeholdelsesarbejde er gennemført i løbet af 1987, og det forud
sættes herefter, at husets vedligeholdelse fremover vil være mulig at gen
nemføre indenfor rammerne af det ordinære budget. Til husets drift blev 
d er i  1987 bevilget DKK 2943 000.

Blandt de vigtigste arrangementer i huset i løbet af  året kan nævnes 
udstillingen ” Det vilde danske maleri”  (i samarbejde med Nordens Hus på 
Færøerne) og en række seperatudstillinger med islandske og nordiske 
kunstnere. I foråret arrangeredes en koncertserie med unge nordiske solis
ter og i september afvikledes en litteraturfestival i huset med deltagelse af 
en række fremtrædende nordiske forfattere og forfattere udenfor Norden.

2.1.3 Nordisk Teaterkomité (N T K >

Nordisk Teaterkomités bevilling for 1987 DKK 3 879000 disponeres til 
gæstespilsvirksomhed og efteruddannelseskursus. Af de 6 seminarer som 
blev arrangeret, kan nævnes et seminar om teater for høre- og synshandi
cappede.

Komiteens sekretariat blev flyttet fra Oslo til København i august, 
samtidig med at den nye generalsekretær begyndte i stillingen på heltid. 
Drøftelse af de administrative spørgsmål har foregået i forbindelse med 
sekretariatsflytningen.

2.1.4 Nordisk musiksamarbejde INOM US)

NOMUS har i 1987 haft en bevilling på 1 813 000 DKK til sin samlede 
virksomhed. Ud over gennemførelsen af de hidtidige aktiviteter har 
NOMUS fået bevilget 500 000 DKK i 1987 af ministerrådets dispositions
midler til nordisk amatørmusiksamarbejde. Beløbet er fordelt af  NOMUS i 
samarbejde med repræsentanter for SAMNAM (Nordisk Amatørmusik
samarbejde). Fremover vil denne bevilling indgå i NOMUS' samlede til
skud.

1 forbindelse med en evaluering af SAMNAM og budgetbehandlingen i 
1986 blev det besluttet at NOMUS, som ifølge sine vedtægter også har 
ansvar for amatørmusikken i Norden, fremover skal forestå disponeringen 
af tilskud til amatørmusikvirksomhed. Det blev ligeledes understreget, at 
amatørmusik i bredest mulig forstand bør komme i betragtning med tilde
ling af midler. NOMUS og SAMNAM har aftalt retningslinjer for fordeling 
af midler til området. Det indebærer at SAMNAM har en indstillende 
funktion i forhold til fordeling af midler til amatørmusikken.
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2.1.5 Nordens Hus på Færøerne

I Nordens Hus på Færøerne har man nu afsluttet færdiggørelsen af 
husets fysiske indretning og gennemført nødvendige ekstraordinære vedli
geholdelsesarbejder. Gennemførelsen af dette har under de seneste år 
medført et nedsat aktivitetsniveau, og ministerrådet besluttede således at 
tillade overførsel af 1 mill. DKK af 1986-budgettet til virksomhedsbudget
tet for 1987 for at fuldføre disse arbejder. Institutionen har således i 1987 
kunnet gennemføre sin virksomhed på forudsat niveau. Blandt de vigtigste 
aktiviteter i årets løb kan nævnes gæstespil fra Det kongelige Teater i 
København og fra Lilla Teatern i Helsingfors. Udstillingsvirksomheden 
har omfattet udstillingen ” Det vilde danske Maleri” (i samarbejde med 
Nordens Hus i Reykjavik), en række udstillinger med færøsk og nordisk 
kunst, udstillinger af nordisk hemsløjd. tekstil- og håndværksudstillinger. 
De musikalske arrangementer omfatter en nordisk folkemusikfestival, en 
jazzfestival og kammerkoncerter med færøske og nordiske kunstnere.

2.1.6 Nordens institut i Grønland

På ministerrådets budget var der afsat DKK 1 mill. for 1987 til aktiviteter 
og løn til kultursekretær, og der forudsættes en gradvis øgning af ressour
cer frem til 1990. Grønlands Hjemmestyre dækker udgifter til lokaler og 
assistenthjælp.

Instituttet blev officielt åbnet i september 1987 i nærværelse af de nordis
ke kulturministre og blev markeret med en nordisk kulturuge i Grønland. 
Ugen blev arrangeret i nært samarbejde med grønlandske myndigheder, og 
med støtte fra Nordisk Kulturfond og de nordiske lande. Der deltog kunst
nere og kulturarbejdere fra Grønland og de øvrige nordiske lande i arrange
menter flere steder i Grønland.

2.1.7 Kulturinstitusjon i Vestnorge

En ny utredning om opprettelse av nordisk kulturinstitusjon i Vestnorge 
(rek. nr. 21/1979) forelå i november 1986. Utredningen tok sitt utgangs
punkt i gavebrev fra Tora og Oddleif Fagerheims stiftelse. Ministerrådet 
vedtok i februar 1987 å ta imot gaven, under den forutsetning at det på 
eiendommen på Dalåsen i Fjaler opprettes gjesteatliéer for nordiske billed
kunstnere. De norske myndigheter står for etableringen og driftskostnade
ne av bygningen.

Arbeidet med etableringen ble påbegynt i 1987. Det er nedsatt en etable
ringskomité med representanter for myndighetene, billedkunstnerne og 
Nordisk kunstcentrum på Sveaborg. Komitéen skal samordne den videre 
planlegging av arbeidssentret og b l.a.  vurdere spørsmålet om styringsor
gan og driftsbudsjett.
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2.2 Bidragsinstitutioner

Nordisk Ministerråd giver støtte til enkelte fritstående organisationers/ 
institutioners virksomhed i form af økonomiske tilskud. Dette omfatter 
Nordisk Sameråd, Nordisk amatørteaterråd, Nordisk Kunstforbund, N or
diske forfatterkurser, N ordkalottm useet, Skandinavisk forening i R o m , og 
Nordlek. Sidstnævnte fik støtte for første gang dette år, med DKK 150 000 
over Nordisk Ministerråds dispositionsbevilling. Tilsammen udgør støtten 
DKK 3 096 000 i 1987.

2.2.1 Skandinavisk forening i Rom

Foreningen flyttede i løbet af 1987 ind i nye lokaler. Statutterne blev 
ændret, bl.a. således at alle typer kunstnere kan benytte værelserne, og 
administrationen er styrket. Egenbetalingen for de besøgende kunstnere er 
hævet, samtidig som ministerrådets økonomiske tilskud er øget fra DKK 
250000 til DKK 600000.

2.3 Støtteordninger

Almenkulturområdets støtteordninger omfatter Komitéen til oversættel
se a f  nabolandslitteratur, Komitéen fo r  spredning a f  nordiske spillefilm, 
ungdomssamarbejde, folkeoplysningssam arbejde og idrætssamarbejde. 
Støtten fordeles dels af komitéer udnævnt af Nordisk Ministerråd, dels af 
Nordisk Kulturfond.

De forskellige ordninger har i 1987 foretaget den ordinære støttetildeling. 
Sammenlagt er der uddelt DKK 9,527 mill.

2.4 Nordiske priser

Nordisk Råds litteraturpris og Nordisk Råds musikpris uddeles hen
holdsvis hvert år og hvert andet år. Bedømmelseskomitéerne udnævnes af 
Nordisk Ministerråd, og det administrative ansvar varetages af Nordisk 
Råds svenske og danske delegation. Nordisk Råds litteraturpris blev i 1987 
hævet til DKK 125 000.

2.5 Udviklingsprojekter

2.5.1 Indledning

Udviklingsprojekterne på kulturområdet omfatter projekter på forsøgs
basis, der er startet med udgangspunkt i rekommendationer fra Nordisk 
Råd. Mange af de nuværende permanente samarbejdsordninger er startet 
på forsøgsbasis. Ofte fungerer forsøgsområder 3 - 5  år finansieret over 
Ministerrådets dispositionsmidler inden de på baggrund af en evaluering 
eventuelt forsøges optaget på det permanente budget.

Nedenfor gives meddelelse om de nuværende projekter.
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2.5.2 Sam arbejdet omkring børn og kultur

Ministerrådet besluttede i 1983 at intensivere indsatsen på børnekultur- 
området indenfor rammerne af et samlet arbejdsprogram. Den nordiske 
arbejdsgruppe for børnekulturområdet har til opgave at initiere 
projektvirksomhed, informere om den børnekulturelle situation i Norden 
samt gennemføre konferencer, seminarer og lignende på børnekulturområ-

For 1987 bevilgedes 550000 DKK til virksomheden over ministerrådets 
dispositionsmidler og samtidigt forlængedes arbejdsgruppens mandat til
31.12.1988.

Gruppens arbejdsprogram omfatter bl.a. en nordisk nyhedstjeneste om 
børn og kultur samt årlige temaprojekter om børnekultur. Temaprojekter
ne gennemføres på skift i de nordiske lande.

Fra 1987 er informationstjenesten blevet omlagt, således at man har 
indstillet udsendelsen af nyhedsbulletinen, og i stedet udsendes efter be
hov mindre informationsblade om aktiviteter på børnekulturområdet.

Temaprojektet for 1986 ” børn og levende billeder”  mundede ud i en 
vandreudstilling med titler ” Möjligheternas Marknad” som i løbet af 1987 
er blevet vist i Sverige, Danmark, Finland og Norge, og i 1988 planlægges 
den vist i Island og på Færøerne. Udstillingen viser bl.a. eksempler på 
børns egenvirksomhed med levende billeder fra tegnefilm til video. 1 
forbindelse med udstillingen er der udgivet et katalog med artikler over 
udstillingstemaet. Temaprojektet for 1987 var børnekunst/billedkunst, 
hvor man i forbindelse med en international udstilling og konference om 
dette tema i Hyvinge i Finland har stået for tilrettelæggelsen af en nordisk 
afdeling.

2.5.3 Nordisk folkebibliotekssam arbejdet (NORDFOLK)

NORDFOLK blev oprettet som projekt under Nordisk Ministerråd i
1982 på initiativ fra de nordiske biblioteksforeninger. Folkebibliotekssam
arbejdet har været koncentreret om efteruddannelseskurser for biblioteka
rer med særlig vægt på kurser i nabolandslitteratur og desuden kurser 
indenfor andre biblioteksfaglige emner.

For 1987 bevilgedes 550000 DKK til virksomheden over ministerrådets 
dispositionsmidler, og samtidigt besluttede man at udpege nationale repræ
sentanter til den nordiske folkebibliotekskomité for perioden 1.1.1987 —
31.12.1988. N O R D FO LK ’s sekretariat er knyttet til Statens Bibliotekshøj
skole i Oslo.

Virksomheden i 1987 har omfattet kurser i dansk litteratur, automatise
ringsplanlægning, katalogisering og registrering af indvandrerlitteratur 
m. v. Desuden har man gennemført et forprojekt og udredning om nordisk 
bogdistribution som opfølgning på Nordisk Råds rekommendation 5/1980.
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2.5.4 Tale- og punktskriftsbøger

For 1987 bevilgedes 140000 DKK fra dispositionsmidlerne til fortsættel
se af arbejdet med en fælles nordisk distributionsordning. På et arbejdsmø
de i Oslo har man bl.a. drøftet samarbejde om produktion af noder i 
punktskrift, samarbejde på indvandrerområdet, tekniske problemer i for
bindelse med udveksling af lydbogsmaterialer, og mulighederne for efter- 
anvendelse af radioprogrammer.

2.5.5 Sam iske kulturaktiviteter

Fra 1979 har ministerrådet haft en forsøgsordning med speciel støtte til 
visse samiske kulturaktiviteter af éngangskarakter. Denne støtte blev i 
1987 forhøjet til DKK 800000. I 1984 blev der for en 3-års periode ansat en 
speciel sagkyndig ved Nordisk Sameråds sekretariat i Utsjoki for at udrede 
den videre udvikling af samisk kulturliv. Udredningen forelå i marts 1987, 
og arbejdet med opfølgningen blev så igangsat. Ministerrådet regner med 
at have afsluttet arbejdet tidligt i 1988.

2.5.6 Fælles nordisk bogmarked

På baggrund af rek. nr. 5/1980 og en handlingsplan for nordisk bogdistri
bution, blev der i efteråret 1986 startet et samarbejde mellem Nordisk 
Ministerråd og Hässelby slot i Sverige. Arbejdet kom for alvor igang i 
1987, da der blev bevilget DKK 300000 til projektet. Man har i den første 
fase af arbejdet koncentreret sig om informationsarbejdet, med bl. a. kur
ser for boghandlermedarbejdere og bibliotekarer, annoncering i og distri
bution af nationale bogkataloger og spredning af brochuren ” Læs noget 
nordisk” . Der er også indledt et samarbejde med de nordiske folkebiblio
teksorganisationer og bibliotekshøjskolerne.

Man har i 1987 specielt arbejdet med det svenske bogmarked, bl. a. med 
tilbud om nordiske bogpakker til boghandlere, formidling af bestillinger 
m. m. Der arbejdet også med mulighederne for at styrke systemet med 
” nordiske” boghandlere og at kortlægge mulighederne for enklere distri
butionssystemer.

Told, moms og andre handelshindringsspørgsmål vil blive vurderet i 
forbindelse med opfølgningen af kulturhandlingsplanens kortlægning af 
hindringer for et kulturelt hjemmemarked i Norden.

3 Kulturinformation i utlandet

3.1 Nordisk sekelskifteskonst

Utställningen avslutades i Diisseldorf i januari 1987 och hade då haft 
drygt 50 000 besökare, vilket av arrangörerna ansågs vara ett mycket högt 
besökstal. Beroende på det stora intresset fick utställningskatalogen tryc
kas i tre omgångar och såldes ändå helt slut. Presskommentarerna var även 
i Tyskland mycket positiva.
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I närvaro av President Francois Mitterand, Premiärminister Jacques 
Chirac och Norges Kulturminister Hallvard Bakke, som företrädde minis
terrådet, samt ett stort antal företrädare för samhälls- och kulturliv i 
Frankrike och i de nordiska länderna öppnade H.M. Dronning Margrethe 
II i februari den nordiska sekelskifteskonstutställningen i Paris.

Utställningen visades på Musée du Petit Palais i det centrala Paris. 
Antalet konstverk hade utökats med ett fyrtiotal för visningen i Paris. 
Presskommentarerna var överlag positiva och utställningen kunde inräkna 
drygt 80000 besökare, vilket av arrangörerna sades vara drygt 50% fler än 
vad man hade räknat med.

Visningen av utställningen fortsatte under sommaren på Nasjonalgalleri
et i Oslo dit den blev förlagd beroende på arbetskonflikt vid danska 
museer. Även i Oslo rönte utställningen betydande uppmärksamhet, också 
av nordiska media utanför Norge. Museet kunde inräkna drygt 38 000 
besökare.

Genom visningen av nordisk sekelskifteskonst med inledning genom 
SCANIDANVIA TODAY i USA 1982/83 (Washington, New York, Min
neapolis, Göteborg) och dess fortsättning 1986/87 (London, Diisseldorf, 
Paris, Oslo) har denna konst blivit känd i ett stort antal konstmetropoler 
och omskriven i de flesta facktidskrifter och betydande dagstidningar i 
dessa länder. Verken har setts av tusentals personer i både utlandet och 
Norden. Härtill kommer de omfattande utställningskataloger som givits ut 
i samband med visningarna och som hädanefter finns på olika konstinstitu
tioner och bibliotek.

Den nordiska konsten från perioden har således nu blivit internationellt 
uppmärksammad och allmänt erkänd. Intresset från utländska museer för 
att visa denna bildkonst är fortfarande mycket stort. Några nya planer på 
en liknande utställning föreligger inte beroende på att de aktuella konstver
ken nu visats på en rad olika platser under en relativt kort tid.

3.2 Kulturprojektet i Japan

Sedan ett par år har ett kulturprojekt i Japan planerats med inriktning på 
ett genomförande 1987/88. De samnordiska inslagen omfattar utställningar 
av konst, design, illustrerade barnböcker, konsthantverk, samiskt konst
hantverk, textilslöjd, film, musik och litteratur. Härtill kom en lång rad 
nationella inslag med musik, konst, design, konsthantverk, m. m.

Evenemangen inleddes i september genom att Islands President, Vigdis 
Finnbogadöttir, offentliggjorde projektet vid en presskonferens i Tokyo 
samt öppnade designutställningen på Museum of Modern Art i Toyama. 
Besöket ledde till omfattande pressbevakning.

I oktober invigde det norska kronprinsparet.  HKH Kronprins Harald 
och HKH Kronprinsessan Sonja, samekonsthantverksutställningarna 
samt deltog i möte mellan japanska och nordiska författare. Senare i 
samma månad öppnade ministerrådets ordförande, kirke- och undervis-
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ningsminister, Kirsti Kolle Grøndahl konsthantverks- och barnboksutställ- 
ningarna samt HKH Kronprins Frederik designutställningen i Tokyo. HM 
Kung Carl Gustaf och HKH Kronprins Fredrik besökte en rad av utställ
ningarna i månadsskiftet oktober/november och övervarade samtidigt en 
TV-sänd konsert med nordisk musik tillsammans med bl.a. DKH Prins 
och Prinsessan Hitachi samt utrikesminister Kuranari och ett stort antal 
företrädare för japanskt och nordiskt kultur- och samhällsliv.

Nordiska Rådets president, vice talman Elsi Hetemäki-Olander, och 
Nordiska Ministerrådets ordförande var värdar för en stor mottagning i 
Tokyo till vilken ledarna inom det politiska, ekonomiska och kulturella 
livet i Japan hade inbjudits.

Samarbetsminister Mats Hellström öppnade en festival med nutida nor
disk musik, kulturminister Birgir Usleifur Gunnarsson en filmfestival och 
kulturminister Anna-Liisa Piipari en textilutställning.

Från de nordiska länderna deltar ett hundratal konstnärer, musiker, 
författare m. m. i genomförandet av projektet i Japan. Så t. ex. anordnas en 
studieresa för konstnärer och chefer för museer i Norden, ett arbetssym- 
posium vardera inom områdena glas och keramik, författarseminarier, 
föredrag, konserter, etc.

Flertalet av arrangemangen har mottagits positivt och publiktillström
ningen har varit större än väntat. Bevakningen i media har varit betydan
de, vilket också förklaras av att såväl olika TV-bolag som fack- och 
dagstidningsjournalister besökt de nordiska länderna under sommaren som 
en del av projektet. Från de japanska arrangörernas sida har man uttalat 
sin stora tilfredsställelse både med förberedelserna och inledningsfasen.

3.3 Framtida kulturinformation i utlandet

Inom ramen för arbetet med kulturhandlingsplanen har ingått att också 
överväga den framtida nordiska kulturinformationen i utlandet. Detta ar
bete redovisas i särskild ordning.

Inom ramen för den särskilda ledningsgrupp för nordisk kulturinforma
tion i utlandet, vilken härtill uppgift att vara rådgivande organ till minister
rådet i hithörande frågor, har de nämnda projekten planerats och genom
förts. I gruppen övervägs f. n. inriktningen av framtida projekt både ifråga 
om innehåll och var en sådan information i första hand bör äga rum. Detta 
sker mot bakgrund av dels ett behov av att följa upp tidigare satsningar, 
dels av ett stort intresse från utlandet för nordisk kultur.

4 Kultur og massemedier

4.1 Arbejdsgruppen fo r  kultur og massemedier

4 . 1.1 Indledning

Den hurtige udvikling på medieområdet og områdets stigende kulturpoli
tiske betydning er baggrund for at ministerrådet i 1985 vedtog et samlet
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virksomhedsprogram for massemedieområdet for perioden 1985-87. Som 
ansvarlig overfor ministerrådet nedsattes en arbejdsgruppe for kultur og 
massemedier, med repræsentanter fra de nationale regeringer. Arbejds
gruppens overordnede opgave er at fremme idé- og erfaringsudvekslingen 
indenfor forskellige dele af medieområdet, fremme information om medie
udviklingen i og udenfor Norden, igangsætte forsøgsvirksomhed og forbe
rede ministerrådets samlede mediepolitiske indsats.

Virksomheden financieres over ministerrådets dispositionsmidler. I 
1987 bevilgedes DKK 900000 til formålet.

Som forudsat er der i 1987 foretaget en evaluering af virksomheden. 
Dette er sket i forbindelse med udarbejdelse af handlingsplanen for det 
kulturelle samarbejde. Heri lægges op til at arbejdsgruppen for kultur og 
massemedier gøres til et permanent samarbejdsorgan under ministerrådet, 
og at virksomheden optages på det faste budget.

4.1.2 Videogram fo r  døve

Arbejdsgruppen igangsatte i 1986 en forsøgsordning med distribution af 
videogrammer for døve i Norden. Distributionen varetages af de enkelte 
landes døvevideo-institutioner og indebærer, at nationalt producerede vi
deogrammer for døve tilbydes døve i alle de nordiske lande. En foreløbig 
evaluering af virksomheden i begyndelsen af 1987 har vist stor interesse for 
ordningen. Med udgangen af 1988 forudsættes distributionsordningen gjort 
permanent og financieringen overtaget af nationale instanser. Man har 
endvidere aftalt retningslinjer for produktionssamarbejde og egentlige 
samproduktionsprojekter mellem de forskellige døvevideo-institutioner.

4.1.3 Nordisk Medie N yt

Arbejdsgruppen har i 1987 fortsat udgivelsen af nyhedsbrevet Nordisk 
Medie Nyt, som påbegyndtes i 1986. Nyhedsbrevet orienterer i faktaform 
om udviklingen på de forskellige medieområder i og udenfor Norden. 1 
1987 er bladet udvidet i omfang bl.a. omfattende en temasektion om 
aktuelle mediepolitiske emner. Arbejdsgruppens sekretær i ministerrådet 
har hidtil fungeret som redaktør af bladet, men man har i 1987 ansat en 
redaktør, som varetager udgivelsen af nyhedsbrevet.

4.1.4 Kidtur- og mediestatistik

Arbejdsgruppen har i 1987 indledt drøftelser med de nordiske statistik
bureauers udvalg for kultur- og massemediestatistik (NUCOM) med henb
lik på at få igangsat fælles nordiske kultur- og mediestatistikundersøgelser. 
Dette arbejde vil blive videreført i 1988.

4.1.5 Nordiske og europæiske mediepolitiske spørgsmål

Arbejdsgruppen har på sine møder behandlet forskellige aktuelle medie
politiske spørgsmål. 1 forbindelse med handlingsplansarbejdet har man
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udtalt sig om forslaget fra Nordisk Råd om etablering af en produktions
fond for film, tv og video.

Desuden har arbejdsgruppen diskuteret koordinering af nordiske hold
ninger til forhandlingerne om en europæisk konvention om spredning af tv 
over landegrænserne, der foregår i Europarådets Steering Committee on 
the Mass Media (CDMM). Disse forhandlinger foregår i forlængelse af den 
europæiske medieministerkonference i Wien december 1986.

Arbejdsgruppen har endelig arbejdet videre med planlægningen af en 
Nordisk mediepolitisk konference, der oprindelig var berammet til 1987, 
men har måttet udskydes til 1988.

5 Radio- och tv-samarbetet

Ministerrådet har prövat frågan om att möjliggöra sändning av fyra 
TV-kanaler via Tele-X mot bakgrund av Nordiska rådets framställning 
1/1988. En ombyggnad av Tele-X-satelliten var nödvändig för att möjliggö
ra detta. Enighet om förutsättningarna för en sådan ombyggnad kunde inte 
uppnås inom Ministerrådet.

Vid ett möte i juni uttalade statsministrarna i Finland, Norge och Sverige 
ett intresse för en användning av tre kanaler i Tele-X. Fortsatta överlägg
ningar om ett ökat TV-samarbete i Norden inom Ministerrådet i samman
sättningen industri-, kommunikations- och kulturministrarna inriktas där
för på att utreda de tekniska, ekonomiska och programmässiga förutsätt
ningarna för en användning av tre TV-programkanaler i Tele-X. Även 
formerna för en eventuell permanent användning av satellit för TV-överfö- 
ring i Norden kommer härvid att undersökas. För ett permanent operativt 
satellitsamarbete krävs minst två satelliter i rymden varav den ena tjänar 
som reservsatellit. Eventuella beslut om ändrad programmässig inriktning 
på det nordiska TV-samarbetet via satellit och eventuellt permanent sam
arbete avses fattade så snart som möjligt.

Uppskjutningsprogrammet med den europeiska bärraketen Ariane har 
åter kommit igång efter kraftiga förseningar genom ett haveri. Tele-X-sa
telliten beräknas uppsänd under januari 1989 med möjlighet för nordisk 
programverksamhet några månader senare.
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Kapitel VIII 

U tdanning

1 Innledning

Et tyngdepunkt i arbeidet innen utdanningssektorn ligger i den virksom
het som styres av Styringsgruppen for nordisk skolesamarbeid (NSS). Et 
annet tyngdepunkt ligger på de forholdsvis omfattende utviklingsprosjek
ter, som er aktuelle. Noen av disse henger nært sammen med større tverr
faglige samarbeidsprosjekter, primært det såkalte NIVU-prosjekt innenfor 
den nordiske handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting 
respektive samarbeidet om dataprogramvareproduksjon for skolen (innen
for den datateknologiske handlingsplan).

2 Nordiske institusjoner

2.1 Nordens folkliga akadem i (NFA)

Akademiet har i 1987 et budget på 5 188.000 DKK. 1 indeværende år har 
akademiets kursus- og konferencevirksomhed ligget på nogenlunde samme 
niveau som i Qor, dvs. omkring 30 kurser og seminarer med ca. 2 500 
kursusdøgn.

N F A ’s styrelse har arbejdet videre med akademiets lokalebehov i for
bindelse med Nordiska Folkhögskolans nybyggeri på Fontinberget til mi
nisterrådet. Sagen vurderes i forbindelse med arbejdet med den nordiske 
kulturhandlingsplan.

2.2 Nordisk samarbejde indenfor skoleområdet 

2.2.1 Allmänt

Ledningsgruppen för nordiskt skolsamarbete (NSS) har under 1987 ak
tivt medverkat i arbetet med förslag till handlingsplan för kulturområdet. 
Handlingsplanen är konstruerad så, att de problem och utvecklingsfrågor 
som kommer att vara prioriterade i de kommende årens skolsamarbete blir 
utpekade av ministerrådet under 1988. För att ha handlingsfrihet att då 
omedelbart kunna börja arbeta enligt de nya prioriteterna, har lednings
gruppen valt att söka avsluta vissa nu löpande projekt, och undvika att 
starta andra än sådana som av allt att döma kommer att vara meningsfulla 
sedda i handlingsplanens perspektiv. Däremot har under 1987 gjorts eller 
påbörjats några kortare studier.

Med den decentralisering som skett i de nationella skolsystemen under 
senare år, har ledningsgruppen under 1987 börjat att söka engagera också 
den regionala nivån för det nordiska skolsamarbetet. Som exempel kan 
nämnas stöd till den första konferensen för regionala skolchefer under 
våren 1987, och att ledningsgruppens årliga informationsdag detta år rikta
de sig till Finlands regionala skolmyndigheter.
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2.2.2 Yrkespedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbete

1986 skapade NSS en fast arbetsgrupp för yrkespedagogisk FoU. Våren 
1987 lade gruppen fram förslag till insatser för att utveckla och stärka 
yrkesutbildningarna och tekniska utbildningar i Norden, i form av en 
programplan. Planen är fastställd av Ledningsgruppen för nordiskt skol- 
samarbete. Man kan urskilja tre utgångspunkter för gruppens arbete:
-  Yrkesutbildningen måste utvecklas så att den stödjer kompetensupp

byggnad för en gynnsam ekonomisk utveckling i Norden.
-  Yrkesutbildningen måste utvecklas så att den stödjer en gemensam 

nordisk arbetsmarknad.
-  Yrkesutbildningen måste som en del av respektive lands allmänna ut

bildningssystem stödja och utveckla gemensamma sociala och kulturella 
värden i Norden.
Central är den innehållsmässiga utvecklingen av utbildningen. Yrkeslä- 

rarnas intresse och möjligheter för utvecklingsarbete är en förutsättning 
för detta. Lärarutbildningen och lärarhögskolorna, och lärarnas fort- och 
vidareutbildning är därför naturliga focus i programplanen.

Både vad gäller innehållslig förnyelse och lärarutbildning är man beroen
de av långsiktigt ackumulerad kunskap om yrkesutbildning. Forskning 
representerar kunskapsuppbyggnad för långsiktig förnyelse, samtidigt som 
den genererar kompetens för konstruktion och utvärdering av försöks- och 
utvecklingsarbete. Endast en mycket begränsad del av den skolforskning 
som bedrivs i Norden rör yrkesutbildning. Planen innehåller därför förslag 
om effektivare kontakt mellan forskningsmiljöerna, och tillkomsten av 
gemensamma forskarkurser och -seminarier i Norden.

Bland andra insatser kan nämnas arbete för internationalisering av yr
kesutbildning och teknisk utbildning i Norden. Gruppen höll i samverkan 
med de nordiska biståndsorganisationerna en konferens kring dette tema 
under hösten 1987.

Gruppen har vidare gjort en komparativ analys av hur man utbildar 
yrkeslårare i våra länder, med avsikt att bearbeta de skillnader som förefal
ler vara orationella, och ta vara på varandras goda erfarenheter.

2.2.3 Udviklingsarbejde i den videregående skole m ed særlig vægt på 
støttende og forebyggende pædagogisk arbejde

Ved årsskiftet 1987/88 afsluttes et 3-årigt projekt vedr. pædagogisk 
udviklingsarbejde med særlig vægt på støttende og forebyggende pædago
gisk arbejde inden for de 16-19-åriges uddannelser. Projektet har været 
ledet af en nordisk arbejdsgruppe og realiseret gennem netværksmodellen. 
Man har bygget på igangværende nationalt finansieret udviklingsarbejde og 
koblet dette sammen på nordisk plan. Projektvirksomheden har omfattet 
informations- og erfaringsudveksling, dels gennem udveksling af lærere fra 
de 16 deltagende skoler, dels gennem afholdelse af kontaktmøder mellem
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skolerne og arbejdsgruppen. Et sådan kontaktmøde afholdtes senest i 1987 
og et afsluttende kontaktmøde planlægges afholdt i begyndelsen af 1988.

En ekstern evaluator har fulgt projektet og skriver rapport om forløbet. 
Rapporten vil foreligge efter afholdelsen af kontaktmødet i 1988.

2.2.4 Lærernes efteruddannelse og skoleudvikling

Efter afslutningen i 1986 af netværksprojektet organisationsudvikling i 
grundskolen ønskedes virksomheden videreført med en undersøgelse af 
den rolle, som lærernes efteruddannelse måtte spille inden for området 
skoleudvikling.

Man besluttede at benytte sig af den viden og det erfaringsmateriale, der 
gennem det internationale uddannelsessamarbejde allerede er indsamlet 
om dette emneområde og indgik aftale med en ekspert om sammenfatning 
af de forskellige indsatser, der er gjort om temaet i OECD, Europarådet og 
EF.

Sammenfatningens målgruppe vil især være beslutningstagere og admi
nistratorer inden for skoleområdet — lokale og centrale -  samt lærerud
dannelses- og lærerefteruddannelsesinstitutioner. Sammenstillingen er af
leveret i slutningen af 1987 til styringsgruppen for nordisk skolesamarbej
de.

2.2.5 Samarbejde indenfor de små yrkesfag

Ved udgangen af 1987 afsluttedes et projekt om nordisk samarbejde om 
små yrkesfag. Projektet har især omfattet kortlægning af samarbejdsbehov 
og -muligheder, initiering af et antal efteruddannelseskurser for lærere, 
læremiddelsamarbejde og behandling af mulighederne for en udbygning af 
elevudveksling/fælles udnyttelse af uddannelsespladser.

Temaer for lærerkurserne har været: træbygning, fagfoto/video, skind- 
og læderhåndværk, instrumentbygning, stenhuggerfaget, tandteknik, op
tik, floristfaget, restaureringsteknik, vognmalerfaget, overflade- og korro
sionsbehandling samt stukkatørfaget.

I forbindelse med læremiddelsamarbejdet er bl.a. udarbejdet undervis
ningsmateriale inden for plantesundhedslæren.

Kortlægningen og erfaringerne fra de konkrete projektaktiviteter har 
vist, at der i de enkelte lande er en udtalt interesse for et nordisk samarbej
de om små yrkesfag. Arbejdsgruppen har derfor udarbejdet forslag til en 
fortsættelse i nationalt regi af samarbejdet efter projektperiodens ophør. 
Endvidere har arbejdsgruppen udarbejdet en rapport om projektarbejdet. 
Rapport og indstilling om det fortsatte samarbejde er afleveret til styrings
gruppen for nordisk skolesamarbejde.

2.2.6 Læremidler i indvandrerundervisningen

Et beløb afsat til afholdelse af et seminar på området i 1987 har ikke 
fundet anvendelse til formålet. Informationsudvekslingen på området mel-
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lem de relevante nordiske institutioner anses nu for at være institutionali
seret, og de implicerede har ikke følt behov for yderligere aktiviteter.

2.2.7 Lærer- og elevudveksling i Norden

Der er i efteråret 1987 afholdt en nordisk konference om lærer- og 
elevudveksling med temaerne: Bedre organiseret informationsindsamling 
og -formidling, samt Mulighederne for en billigere løsning af rejseudgifts
problemet.

I konferencen deltog bl. a. repræsentanter fra de enkelte landes centrale 
undervisningsmyndigheder, Foreningen Nordens afdelinger i de enkelte 
lande, de relevante informationscentre, praktikere samt repræsentanter fra 
trafiksektoren.

2.2.8 ”Skolen i N orden"

Temaer for publikationen har i 1987 været ” Erhvervsuddannelse”  og 
” Fremmedsprogsundervisning".

2.2.9 Miljøundervisning

Som et led i opfølgningen af det nordiske miljølæreprojekt gennem 
miljøbienaler afholdt på skift i de nordiske lande er der i foråret 1987 
afholdt et miljøsymposium i Finland. Aktiviteterne under symposiet ved
rørte især lærere i grundskolen og i de 16— 19-åriges uddannelser, men var 
iøvrigt åbne for alle interesserede i miljøspørgsmål. Styringsgruppen yder 
tilskud til planlægning af gennemførelse af miljøsymposierne.

2.2.10 Samarbejde om fiskeriundervisning

I 1986 indledtes et 3-årigt samarbejdsprojekt om fiskeriundervisning i 
Norden. Projektet, der ledes af en nordisk arbejdsgruppe, omfatter især 
afholdelse af efteruddannelseskurser for lærere og aktiviteter med henblik 
på informationsformidling mellem landene. I 1987 har der været afholdt 2 
lærerkurser: Et om fiskesygdomme og fiskeavl og et om fangstteknologi. 
På foranledning af arbejdsgruppen har Dansk Fiskeriteknologisk Institutt 
opbygget -  og vedligeholder fremover -  en nordisk database for fiskeri
undervisningsmateriale. Endvidere har arbejdsgruppen igangsat et udred
ningsarbejde om mulighederne for at etablere et fælles nordisk data
netværk for ak vakulturområdet.

2.2.11 JU REK-projektet

Rekommendation nr 14/1985 vill att hindren för elever att studera i ett 
annat nordiskt land ska reduceras. Ledningsgruppen har studerat hindren, 
färdigställt en rapport år 1987, och på grundval av den startat tre delprojekt 
som ska bearbeta de juridiska och ekonomiska hindren;

Projekt 1 om juridiska bestämmelser för nordiska utbildningar.
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Projekt 2 om ekonomiska förutsättningar för nordisk elevutväxling (dvs. 
studier en period, t. ex. en termin, i annat land).

Projekt 3 om elevutväxling inom arbetsplatsförlagd utbildning.
Projekten ska söka lösningar på både de problem som finns i gränsregio

nerna och de mera generella elevrörelsernas problem. Utsikten att få en 
effektivare arbetsfördelning mellan länderna vad gäller specialutbildningar 
är viktig i sammanhanget. Resultaterne af projektarbetet er af betydning 
for i værksættelse af en række aktiviteter under kulturhandlingsplanen.

2.2.12 Förstudier rn. m.

Ledningsgruppen har börjat två förstudier under 1987;
-  om styrningsfrågor i skolsystemen. I länderna tenderar regelstyrning att 

ersättas med målstyrning, ansvar och befogenheter flyttas till regional 
och lokal nivå, nya finansieringsformer tillkommer, skolan arbetar med 
nya slags utvecklingsstrategier etc. Styrningsfrågorna diskuteras bl.a. 
genom de frikommuns- och frilandstingsförsök som pågår i flera av de 
nordiska länderna.

-  om rapportsystemen i ett mera decentraliserat skolväsende. Informa
tionsflödena och -tekniken torde komma att utvecklas i de nya struktu
rerna.
Revideringen av en nu 10 år gammal skoladministrativ handbok har 

påbörjats.
Översättning av rapporter etc från andra internationella organisationer 

ska ske oftare än hittills, till nytta för skolorna och skolmyndigheterna i 
länderna.

2.2.13 Handlingsprogram fo r  økt språkförståelse i Norden

I 1986 kom ut utredningsrapporten Nordiske språk i gym nas og yrkesut
danning  (NORD 1986). I desember 1987 blev det holdt en konferanse, som 
på grunnlag av rapporten, skal legge til rette en prinsippdebat i ministerrå
det i 1988 om det fortsatte arbeidet med handlingsprogrammet for økt 
språkforståelse i Norden. Rapport fra konferansen sammen med andre 
relevante dokumenter skal danne grunnlaget for prinsippdebatten i minis
terrådet. 1 rapporten skal det pekes på konkrete nordiske tiltak som skal 
settes ut i livet i 1988-1993. Rapporten blir siden grunnlaget for et nytt 
handlingsprogram for økt språkforståelse i Norden og inngår i handlings
planen for det nordiske kultursamarbeidet.

2.3 Nordisk sam arbeid om folkeopplysning og voksenundervisning 

2.3.1 Alm ent

Det nordiske samarbejde vedrørende folkeoplysning og voksenundervis
ning ledes a f e n  styringsgruppe, som ministerrådet udpegede fra 1.1.1986 
for en periode af 4 år. I gruppen indgår repræsentanter fra de nationale 
undervisningsministerier samt fra de nordiske folkeoplysningsråd, arbejds
giverforeninger og arbejdstagerorganisationer, ialt 8 medlemmer.
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2.3.2 Afprøvning a f  netværksmodeller vedrørende voksenundervisning  

Som konkret afprøvning af netværksmodeller har styringsgruppen gen
nemført et netværksprojekt om voksenundervisning for specielt udsatte 
grupper. Projektet startede i 1985.

1 projektet fokuserede man primært på problemstillinger omkring rekrut
tering af udsatte grupper, uddannelsernes indhold og tilrettelæggelse, selve 
lærergruppen og vejledningsmetoder. Til at eksemplificere problemstil
lingerne blev der udpeget følgende nationale projekter med virke på områ
det:

Danmark:
Suhmsgadeprojekterne 
Gladsaxe forberedelseskursus 

Island:
Reykjaviks kommunale aftenkursus 

Norge:
Stavangerprojektet v/Norsk voksenpedagogisk Institutt 

Sverige:
Göteborgs Folkhögskola 

Det lykkedes ikke på daværende tidspunkt at inddrage et finsk eksempel 
i netværket.

Som led i afslutning af projektet arrangeredes i august måned på Nor
dens folkliga akademi et nordisk seminar under overskriften ” Voksenun
dervisning for uddannelsesfremmede” . Formålet med seminaret var at 
udvide forståelsen af og bevidstheden om de uddannelsesfremmedes be
hov, præsentere arbejdet i det nordiske netværksprojekt og drøfte videre
udvikling af arbejdet indenfor området. Seminaret samlede omkring 40 
deltagere fra andre projekter, myndigheder, faglige organisationer, studie- 
og erhvervsvejledere m.v.

Inden årsskiftet udkommer en publikation om erfaringerne fra 
netværksprojektet.

Vinteren 1987-88 vil styringsgruppen følge netværksprojektet op med 
etablering af et opfølgningsprojekt om voksenundervisning for kortuddan
nede i relation til arbejdslivet. I projektet vil indgå nationale projekter fra 
alle de nordiske lande. Ligeledes vil det nordiske netværk deltage i Euro
parådets netværksprojekt om "Adult Education and Change".

2.3.3 Voksenlæring i arbejdslivet

Voksenlæring i arbejdslivet har været et tilbagevendende tema i det 
nordiske folkeoplysnings- og voksenundervisningssamarbejde. I indevæ
rende år tog styringsgruppen samspillet mellem folkeoplysning, almen 
voksenundervisning og personaleuddannelse op til diskussion i lyset af den 
ekspansion og udvikling, som foregår inden for personaleuddannelserne i 
de nordiske lande.
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Der blev foretaget en beskrivelse og analyse af personaleuddannelsens 
udvikling og relation til almen voksenundervisning og folkeoplysning i 
hvert af de nordiske lande. Disse beskrivelser dannede grundlag for et 
nordisk seminar, som blev afholdt i august måned på Nordens folkliga 
akademi under overskriften "Arbejdsliv och lårande -  utvecklingslinjer 
inom personaleutbildning, folkbildning och allmän vuxenundervisning". 
På seminaret, som samlede omkring 60 deltagere repræsenterende et bredt 
felt, drøftedes forholdet mellem de ovennævnte tre områder på baggrund 
af de udviklingslinjer, som tegner sig i landene. I tilknytning til seminaret 
arrangeredes studiebesøg til nogle virksomheder i Göteborgområdet hvor 
virksomhedernes personaleuddannelse blev præsenteret.

2.3.4 Livslang Itering

1 november 1986 forelå den norske udredning "Livslang læring". 1 den 
anledning inviterede styringsgruppen i februar måned repræsentanter fra 
de nordiske lande til en nordisk eksamination af udredningen.

I sit arbejde de næste år vil styringsgruppen i overensstemmelse med 
kulturhandlingsplanen lægge vægt på livslang læring som et uddannelses
politisk begreb. Ifl. forslag til nordisk kulturhandlingsplan bliver livslang 
læring overskriften på gruppens aktiviteter.

I marts måned 1988 vil gruppen deltage i messen "Kunskap och framtid 
-  utbildning och utveckling av vuxna inför 2000-tallet" med at arrangere 
en paneldiskussion under overskriften Livslang læring.

2.3.5 D atam atstø ttet undervisning fo r  voksne

I november måned arrangeres en nordisk workshop om datamatstøttet 
undervisning for voksne, hvor nogle udviklingsprojekter præsenteres og 
vurderes udfra deres potentiale for voksenundervisning og folkeoplysning. 
I workshoppen lægges der hovedvægt på informations- og erfarings
udveksling og dermed gensidig inspiration.

2.3.6 Information og dokumentation om FoU-arbejde inden fo r  fo lkeop
lysning og voksenundervisning

I indeværende år begyndte et 3-årigt forsøg med mere permanente ord
ninger for information og dokumentation om FoU-arbejde indenfor folke
oplysning og voksenundervisning. Virksomheden organiseres i et nært 
samspil mellem institutioner med et biblioteks- og dokumentationsmæssigt 
arbejdsfelt på den ene side og på den anden side institutioner, som arbejder 
med forskning, forsøgs- og udviklingsarbejde i tæt kontakt med folkeoplys
ningen og voksenundervisningen.

Et nordisk udvalg er nedsat til at koordinere indsamling af information 
og dokumentation samt koordinere og udvikle indexeringsredskaber. Det 
indsamlede materiale lagres på en nordisk database (PEPSY). På baggrund
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heraf vil det blive muligt at søge direkte i basen samt udgive forskellige 
kataloger, temahæfter, arrangere seminarer, etablere netværk m. v.

Det første materiale lagres på basen i løbet af efteråret. Fra årsskiftet 
forventes basen åbnet for søgning og de første temakataloger udgives.

I oktober måned arrangeres på Nordens folkliga akademi et nordisk 
seminar om pædagogiske udviklingslinjer inden for folkeoplysningen og 
voksenundervisningen i Norden.

2.3.7 Informationsformidling

Forsøgsperioden med Nordisk Tidsskrift for folkeoplysning og voksen
undervisning blev forlænget til udgangen af 1987. I foråret udkom 2 af fire 
numre af tidsskriftet i en skandinavisk/finsk version og de øvrige to ud
kommer i efteråret. Det første nummer handlede om den nordiske eksami
nation af udredningen Livslang læring. Det andet nummer om folkehøjsko
ler i Norden. De kommende to numre vil handle om henholdsvis persona
leuddannelse og informationsteknologi. Nordens folkliga akademi står for 
udgivelsen af tidsskriftet.

Efter forsøgsperioden vil styringsgruppen vurdere en videreudgivelse af 
tidsskriftet.

3 Udviklingsprojekter

3.1 Norden i växt; utbildningssamarbetet, N IV U

Inom den nuvarande ekonomiska handlingsplanen "N orden i växt"  
(NIV) kap. 6.4 finns ett 20-tal utbildningsprojekt.

Under 1987 har NIVU bedrivit följande projekt, som alla startade året 
innan:
-  skapa en översikt över nordisk yrkespedagogisk FoU-verksamhet
-  skapa en handbok, ” Att yrkesutbilda sig i Norden”
-  4 veckors kurs inom starkströmsområdet
-  en kurs på det maskintekniska området
-  planläggning av en kurs om bioteknologi pågår
-  konferens om gamla hantverk

Vidare har under året följande projekt påbörjats med planering etc:
-  konferens om kvalifikationsforskning
-  flera fältförsök med s. k. open learning
-  projekt om nätverksteknologi
-  ett delprojekt kring CNC-utrustning
-  konferens om industriell kompetens, arbete kring s. k. tekniska centra
-  datakommunikation mellan tele-/datastugor
-  flickor och fysikundervisningen i skolan
-  kvalifikationskrav för byggnadsunderhåll

I kapitel II ovan redovisas samlat de olika delarna av handlingsplanen.
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3.2 SKO LARB-projektet

SKOLARB-projektet handlar om samverkan mellan skola och arbetsliv 
till nytta för vägledningen av elevens övergång från skola till arbetslivet. 13 
skolor är sammanknutna i nätverk med varandra och företag. I nätverken 
utvecklas nya metoder för samverkan och nya metoder för vägledningen. 
Projektet planeras sluta före sommaren 1988, och resultera bl.a. i en 
metodbok om vägledning.

3.3 Datateknologi i undervisningen og inden fo r  kulturområdet

Ved årsskiftet 1986/87 udløb mandatperioden for styringsgruppen for 
datateknologi inden for kulturområdet (DAKU-gruppen). To af gruppens 
projekter afsluttedes dog først i indeværende år.

1 efteråret afsluttedes projektet N y teknologi og arbejdsorganisering 
med udgivelse af en publikation med samme titel. Projektet tog sigte på at 
klarlægge anvendelse af modeller til begrebsdannelse og visse typer fær
dighedstræning, samt klarlægge et konkret pædagogisk oplæg, hvor der 
relateres mellem model og virkelighed, og hvor det pædagogiske udbytte 
sættes i forhold til den økonomiske investering.

I skoleåret 1986/87 foregik der forsøg i nogle skoler på det gymnasiale 
stadium med brug a f  informationsbaser i undervisningen. Skolernes erfa
ring rapporteres i en publikation, som udkommer omkring nytår.

Med bevilling fra kultursektorens dispositionsmidler afholdes i novem
ber 1987 et nordisk seminar om Datorer och bildkommunikation. Semina
ret, som arrangeres i samarbejde med Nordiska nämnden för handicapfrå- 
gor, vil diskutere anvendelse af billeder og symboler i databaseret kommu
nikation for handicappede både i dagligdags situationer og i undervisnings
sammenhæng. På seminaret præsenteres og demonstreres en række natio
nale og nordiske projekter.

3.4 Nordisk samarbejde om dataprogram vareproduktion fo r  skolen 

3.4.1 Alm ent

Nordiska Ministerrådet inledde 1986 ett nordiskt projektsamarbete kring 
ADB på skolområdet. För att leda arbetet tillsatte ministerrådet direkt 
under sig en arbetsgrupp, Dataprogramgruppen, med uppgift att planlägga 
och utveckla ett nordiskt samarbete kring programvaruförsörjning för sko
lan i Norden. Mot bakgrund av Dataprogramgruppens behovsanalys och 
förslag till arbetsplan prioriterade ministerrådet sju huvudområden för 
projektverksamheten och beviljade 3 miljoner DKK för arbetet 1987.

Arbetet har under 1987 inletts på samtliga de huvudområden som priori
terats:
-  Information och dokumentation
-  Standardfrågor
-  Forsknings- och utvecklingsarbete
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-  Know-how och produktutveckling
-  Lärarfortbildning
-  Avtalsfrågor
-  Internationella kontakter

Ett 30-tal projekt har inletts, varav en del avslutats under 1987. Syftet 
med största delen av den verksamhet som inletts är att uppnå avsevärda 
resursbesparingar nationellt genom att genomföra projekt på nordiskt plan. 
Projekten skal antingen genom en gemensam arbetsinsats få fram en slut
produkt avsett för samtliga länder eller genom en nordisk arbetsfördelning, 
där länderna påtar sig olika arbetsuppgifter inom ramen för en gemensam 
plan, få fram slutprodukter, som ställs till förfogande för samtliga länder. 
Ytterligare kan konstateras att samarbetet hittills även lett till att många 
produkter som nationellt producerats med offentliga medel för inhemskt 
bruk, nu genom specialöverenskommelser inom ramen för Dataprogram
gruppens samarbetssträvanden kommer att ställas till förfogande för hela 
Norden.

3.4.2 Information och dokumentation

En nordisk tidskrift utkom med sitt första nummer hösten 1986. Tidskrif
ten kommer kontinuerligt två gånger om året. Tema för 1/1987 var grund
skolan och för 2/1987 yrkesutbildningen i Norden. En nordisk programva
rukatalog, som kommer att bestå av ett häfte för varje land, väntas ligga 
färdig i februari 1988. Det strävas även till en gem ensam  evaluering av 
programvaruprodukter. På initiativ av Nordiska nämnden för handikapp
frågor har även ett samarbete kring en nordisk softwaredatahas fö r  speci
alundervisning inletts.

3.4.3 Standardfrågor

Arbetet med beskrivning av programvara har resulterat i att man 1987 
fattat beslut om en gemensam standard, som används i den nordiska 
katalogen över programvara. Flera förlag har även börjat använda standar
den.

Man kan konstatera att utvecklingen i alla länder i Norden går mot att 
standards på softwaresidan blir allt väsentligare, speciellt när det gäller en 
gemensam utveckling av både verktygsprogram och pedagogisk program
vara. Det gäller operativsystem, programmeringsspråk m. m. Det verkar 
därför naturligt att man på nordiskt plan prövar på att nå gemensamma 
lösningar på området. I planeringsskedet ligger bl.a. ett projekt rörande en 
gem ensam  standard fö r  fingrafik.

3.4.4 Forsknings- och utvecklingsarbete

Arbetet med en katalog över pågående forsknings- och utvecklingsarbe
te i Norden har avslutats. Katalogen utkom i november 1987. Mot bak
grund av detta kommer ett samarbete mellan projekt med likartad målsätt
ning att stödas.
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3.4.5 Know-how och produktutveckling

Arbetet inom ramen för know-how och produktutveckling har vid sidan 
av lärarfortbildning haft högsta prioritet i samarbetet. Arbetet sker till stor 
del genom en arbetsfördelning mellan länderna, vilket blir starkt resursbe- 
sparande eftersom slutprodukten ställs till förfogande för samtliga länder. 
Samarbetet har inletts på en mängd olika områden, bl. a. kring designverk
tyg och program utvecklingsverktyg , rörande datorstöd vid konstruktion 
och produktionsheredning , datorstödd mätning och styrning , mätning av 
radioaktivitet. Arbetet kommer att resultera i kvalificerad programvara för 
hela Norden. Inom ramen för området interaktiv video har ett projekt om 
läromedel för skolan inletts utgående från det engelska Doomesday-projek- 
tet, ” Norden idag” . Projektet Globalt är ett dataprogram med karta efter 
globens form som bl. a. siktar på att utnyttja datorns grafiska möjligheter 
och färg. En mängd av pedagogisk programvara  håller på att utvecklas för 
samnordiskt plan. De första 4 programmen har redan distribuerats till 
länderna. För att följa upp arbetet har hållits nordiska workshops i pro- 
gramutprovning och evaluering. Aktuella nya projekt som inletts under 
1987 gäller bl.a. expertsystem  i undervisningen , dynamisk simulering , 
CAD/CAM -system  och telekommunikation. En kurs i CAD/CAM för yr- 
keslärare hölls i Kristiansund. Norge, i oktober.

3.4.6 Lärarfortbildning

Utveckling av programvara för skolområdet, speciellt pedagogisk pro
gramvara för olika ämnen och nivåer, måste ske genom lärarna själv. 
Därför är det väsentligt att de får en utbildning i programdesign så att de 
kan göra långt utvecklade designskisser som sedan kan föras fram till en 
färdig programvara.

Av den anledningen har Dataprogramgruppen sett utbildning av lärarnas 
” lärare” och kurser i programdedesign för olika lärarkategorier som ett 
mycket högt prioriterat område. Dessa utbildningar har i sin tur lett till en 
rad nationella kurser, vilka genomförs av dem som utbildats på nordiskt 
plan. Beträffande utbildning av nordiska vägledare och programmerare 
hölls en kurs 1987 på Bornholm i Danmark. Målsättningen med arbetet är 
främst att ge insikt och träning i planläggning och utveckling av program
vara för undervisningsbruk. Flera av kursernas programskisser håller nu 
på att utarbetas till färdig programvara. Specialkurser i programdesign  har 
bl.a. hållits för specialundervisningens lärare. Som komplettering till ut
bildningarna anordnades även en fortbildningskurs i programsign  i Grim
stad i februari, där några av de bästa lärargrupperna från Uddevalla samla
des med vägledare och programmerare för att föra fram programskisserna 
till implementeringsstadiet.
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Ett av målen med det samarbete som Dataprogramgruppen bedriver år 
att arbete och resurser som läggs ned på utveckling av programvara natio
nellt med offentliga medel skall kunna komma hela Norden till godo.

De nordiska avtalen  om stöd till utveckling sker på basen av lärargrup- 
perns designarbete under kurserna. Avtalet görs med en grupp som har ett 
speciellt gott designutkast och gäller utveckling av programvaran fram till 
implementeringsstadiet. Här tar sedan den nordiska arbetsfördelningen 
över, så att ett land åtar sig att ta hand om implementeringen och färdig
ställandet av programmet för hela Norden.

De nationella avtalen fö r  Norden  utgår ifrån att flera av länderna har en 
egen programvaruproduktion igång med sikte på att producera program för 
olika bristområden inom skolsektorn. Programmen är utvecklade med 
offentliga medel för landets egna skolor. Inom ramen för samarbetet i 
Dataprogramgruppens regi kommer från 1987 även en del av dessa pro
gram att erbjudas hela Norden.

3.4.7 A vtalsfrågor
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Kapitel IX

Forskning och högre utbildning

1 Inledning

Det offentliga nordiska forskningssamarbetet består i huvuddrag dels av 
den FoU-verksamhet som finansieras av Nordiska ministerrådet, dels av 
de nationella forskningsrådens samarbete, dels av samarbetet mellan uni
versitet, högskolor och olika forskningsinstitutioner i Norden.

På forskningsområdet har Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) en 
central roll. FPR har b l.a .  till uppgift att ge ministerrådet i alla dess 
sammansättningar råd i övergripande och långsiktiga forskningsfrågor.

Utöver den redovisning, som ges i de följande avsnitten, rapporteras om 
sektororienterat forskningssamarbete även i övriga fackkapitel.

2 Verksamhetsplanering

2.1 Nya riktlinjer fö r  Nordiska forskningspolitiska rådet

Vid Nordiska rådets session i Helsingfors i februari 1987 behandlades ett 
ministerrådsforslag till nya riktlinjer för Nordiska forskningspolitiska rå
det. Med beaktande av Nordiska rådets rekommendation nr 6/1987/k och 
de synpunkter som anfördes vid Nordiska rådets behandling fastställde 
ministerrådet i februari 1987 nya riktlinjer för FPR. Riktlinjerna följer det 
till rådssessionen 1987 avgivna ministerrådsforslaget B 69/k och för en 
presentation av innehållet i riktlinjerna hänvisas därför till ministerråds
forslaget.

Vid ministerrådsbehandlingen av riktlinjerna uttalade ministerrådet att 
FPR under verksamhetsperioden speciellt bör verka för ett forskarutbild- 
ningssamarbete, ökad rörlighet för forskare och universitetslärare samt 
kompetenshöjande insatser på bioteknologiområdet.

2.2 Kulturhandlingsplanen

För att utarbeta förslag till en handlingsplan för det nordiska kultursam
arbetet ombads FPR inkomma med bidrag till handlingsplanens avsnitt om 
forskningsfrågor. FPR har avgivit sin rapport i juni 1987. Beträffande en 
detaljpresentation av de i planeringsarbetet framtagna samarbetsförslagen 
hänvisas direkt till ministerrådsforslaget om kulturhandlingsplanen. För 
området högre utbildning hänvisas även till avsnitt 10 i detta kapitel.

När det gäller planeringen på forskningsområdet kan konstateras att 
ministerrådets uppdrag till FPR sammanföll med det i FPR pågående 
programarbetet avseende förslag till nya riktlinjer för rådets verksamhet. 
Riktlinjerna kan därför betraktas som FPR:s centrala bidrag till kultur
handlingsplanen.
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FPR:s riktlinjer berör emellertid ett mycket stort antal frågor i det 
nordiska forskningssamarbetet, såväl inom som utanför kulturavtalets 
ramar. FPR har därför med utgångpunkt i riktlinjerna utarbetat ett precise
rat underlagsmaterial för kulturhandlingsplanen med förslag till priorite
ringar och avgränsningar som faller inom kulturavtalets område. I under
lagsmaterialet för kulturhandlingsplanen har FPR konkretiserat insatser 
och resursbehov på de områden där det nordiska forskningssamarbetet 
kan förväntas få störst effekt. De områden som mot denna bakgrund 
bedöms som särskilt angelägna att koncentrera sig om är:
-  Forskarrörlighet och forskarutbildning
-  Nordisk samverkan i internationellt forskningssamarbete
-  Utveckling av de samnordiska forskningsinstitutionerna och samarbets-

organen

3 Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR)

3.1 Forskarutbildning

En central uppgift för FPR är enligt stadgarna och de nya riktlinjerna att 
främja nordiskt samarbete om forskarutbildning. 1 detta syfte har FPR 
bl. a. tagit initiativ till en försöksverksamhet med systematiserade nordiska 
forskarkurser på ett antal områden.

Under 1987 avslutades en kursserie inom datateknologiområdet. Styr
gruppen för denna kursserie har i sin slutrapport lagt fram synpunkter på 
framtida samarbetsbehov.

På området astrofysiska observationsmetoder har tre av planerade sex 
kurser hittills genomförts. Den tredje kursen, som genomfördes i slutet av 
1987, var inriktad på solfysik. Kursen hölls på La Palma och var baserad 
på användning av det svenska observatoriet på ön. Kursdeltagarna hade 
även möjlighet att följa arbetet med det nordiska optiska teleskopet som är 
under uppförande i närheten av det svenska observatoriet. På områdena 
vårdforskning, försöksdjursforskning och litteraturvetenskaplig textanalys 
har den första kursen i respektive kursserie hållits. Översiktliga kurspro
gram har fastställts för områdena miljötoxikologi och expertsystemmeto
dik. En planeringsgrupp har i uppgift att utarbeta ett förslag till kursserie 
på området cellbiologiska metoder.

En viktig uppgift i forskarutbildningssamarbetet är enligt FPR att öppna 
existerande eller planerade nationella forskarkurser för deltagare från övri
ga nordiska länder. Som ett led i denna strävan avtalade FPR 1986 om ett 
samarbete med Biomedicinska centrum (BMC) i Uppsala. Enligt avtalet 
skall BMC under en femårig försöksperiod hålla internationella forskarkur
ser vid centret och därvid reservera minst hälften av platserna för nordiska 
deltagare. Härigenom prövas en ny modell för nordiskt forskarutbildnings- 
samarbete. Som följd av avtalet höll BMC 1987 sin första "International 
Summer School" med ekonomiskt stöd av FPR. Sommarskolan omfattade 
år 1987 fem forskarkurser.
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3.2 Initiativområden

FPR söker främja forskningssamarbete på områden där de nordiska 
länderna vart för sig satsar stora resurser på FoU-verksamhet och där en 
samordning väsentligt kan höja satsningarnas effekt. Vidare söker FPR 
främja forskningssamarbete av mångvetenskaplig och sektorövergripande 
karaktär.

1 FPR:s nya riktlinjer föreslogs att ministerrådet skulle utarbeta ett 
sektorövergripande samarbetsprogram för bioteknologiområdet. Ett för
slag till ett sådant program har utarbetats av en särskild programkommitté 
under 1987. Se vidare kapitel I, avsnitt 3.2.

Våren 1987 höll FPR en "hearing" med ett antal särskilt inbjudna 
sakkunniga inom bioteknologin. Vid denna "hearing” framkom samar- 
betsbehov och förslag till åtgärder både på kort sikt och i perspektivet av 
ministerrådets planerade femåriga samarbetsprogram. Med utgångspunkt i 
de förslag som framfördes har FPR tillsammans med Nordiska industrifon
den och Nordiska ämbetsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor 
inlett planering av tre symposier. Symposierna, som skall hållas år 1988, 
gäller cell- och molekylärbiologi på växtområdet, molekylärbiologi på fis
keriområdet och "protein engineering” .

Inom datateknologin har FPR stött samarbete på olika fält. Datalingvis
tiken är ett fält där nordisk samverkan är angelägen bl. a. av språkliga och 
kulturella skäl. FPR har därför beviljat stöd till ett nordiskt forsknings
program om textförståelse hos människa och dator som en uppföljning av 
tidigare samarbetsaktiviteter. FPR har även sökt främja nordiskt forsk
ningssamarbete på superdatorområdet. En av FPR tillsatt planeringsgrupp 
med uppgift att utarbeta förslag till samarbetsinsatser på detta fält beräk
nas slutföra sitt arbete i början av 1988.

FPR har också tagit initiativ på snabbt expanderande områden där det är 
angeläget att höja den nordiska forskarkompetensen och skapa nätverk 
mellan de nordiska forskarmiljöerna. Ett sådant område är näringsforsk
ningen. I syfte att förbättra förutsättningarna för ökat forskningssamarbete 
på detta område har FPR beviljat stöd till en nordisk forskarkurs om 
näringsepidemiologi.

Med utgångspunkt i en rapport från ett FPR-symposium om u-lands- 
forskning/utvecklingsstudier har en av FPR tillsatt arbetsgrupp i slutet av 
1987 lagt fram förslag till ett nordiskt program för bl.a. forskarutbildning 
och konkret forskningssamarbete inom speciella temaområden.

3.3 Forskningsinformation och vetenskaplig kommunikation

I takt med att FoU-satsningarna ökar i Norden blir en effektiv forsk
ningsinformation och vetenskaplig kommunikation allt viktigare.

För att tillgodose allmänhetens behov av forskningsinformation har på 
senare år s. k. vetenskapscentra (science centers, framtidsmuseer, kun-
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skapstivolin) börjat växa fram i Norden. I syfte att bidra till att ett samar
bete inleds mellan dessa institutioner och projekt har FPR beviljat stöd till 
en konferens som hölls hösten 1987 i Finland. Vid konferensen fattades 
beslut om att bilda en samarbetsorganisation för science-center-projekten i 
Norden.

Vetenskaplig publicering i Norden är förknippad med allt större svårig
heter. FPR har tillsatt en arbetsgrupp som skall belysa problematiken. 
Arbetsgruppen planerar ett symposium om internationell vetenskaplig 
publicering i Norden som skall äga rum våren 1988.

4 Utviklingen av forskningsinstitusjonene

4.1 Reorganisering av Nordiske journalistkurser

Høsten 1986 vedtok ministerrådet en omorganisering av Nordiske jour
nalistkurser. Den nye organisasjonen trådte i kraft 1. januar 1987 og 
innebærer at rektorstillingen biir omgjort fra deltids- til heltidsstilling og at 
det opprettes to nye kurs i tillegg til det ordinære tre-måneders kurs. De 
nye kurs er av kortere varighet og tar opp ulike tema fra gang til gang. 1 
1987 har kursenes tema vært spesialkurs om Vest-Norden samarbeidet og 
om Nordisk kultur og kulturpolitikk. Reorganiseringen førte til en ekstra
bevilgning til journalistkursene på 500000 DKK for 1987.

4.2 Centralinstitutet fö r  nordisk asienforskning (CINA)

Som en uppföljning av en internationell utvärdering beslutade minister
rådet 1986 att reformera Centralinstitutet för nordisk asienforskning 
(CINA). En organisationskommitté fick i uppdrag att dra upp de närmare 
riktlinjerna för institutets framtida verksamhet och organisation. Kommit
tén lade fram sitt förslag våren 1987 och efter att ha hört relevanta forsk
ningsråd m .m . har ministerrådet beslutat omorganisera CINA i enlighet 
med förslaget. Detta innebär bl.a.
-  en ny personalstruktur och förändrade arbetsuppgifter för de anställda
-  nya kompetenskrav för de anställda
-  tidsbegränsad anställning för all akademisk personal
-  geografisk och tematisk avgränsning av verksamheten genom tidsbe

gränsade program (inledningsvis avgränsning till Östasien och Sydost
asien)

-  en heltidsanställd föreståndare med professorskompetens
-  en nordisk forskarprofessur inklusive projektgrupp (inrättas som en 

försöksordning genom nordisk och nationell samfinansiering)
Vidare har arbetet med att effektivera CINA:s bibliotek inletts. Syftet är 

bl. a. att genom databas on-line göra institutets samlingar tillgängliga i alla 
nordiska universitetsbibliotek.

För att CINA även skall kunna spela en aktivare roll när det gäller 
forskarrörligheten, forskarutbildning och forskarnätverken på asienforsk-
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ningens område har ministerrådet beslutat om en förstärkning av CINA:s 
resurser för stipendie- och konferensverksamhet redan under verksam
hetsåret 1988.

4.3 Øvrige aktivitetsforandringer

I ministerrådets beretning for 1986 ble det redegjort for aktivitetsend- 
ringer i 1987-års budsjett og for en del tilleggsbevilgninger fra disposisjons- 
midlene.

Etter at budsjettet for 1987 ble fastlagt har også Nordisk vulkanologisk 
institutt (NORDVULC) fått en ekstra bevilgning på 350 000 DKK til inn
kjøp av nytt datautstyr, datanleggets sentrale del, harddisc'en brøt sam
men og lot seg ikke reparere.

Videre fikk Nordisk dokumentasjonssentral for massekommunikasjons- 
forskning (NORDICOM) en bevilgning på 70000 DKK til drift av databa
sen NCOM. Som nevnt i fjorårets beretning fortsetter NORDICOM sin 
virksomhet på nåværende aktivitetsnivå i vente på N O RD IN FO ’s forslag 
til et helhetlig system for samfunnsvitenskapelig informasjon og dokumen
tasjon. NORDINFO har i løpet av året utarbeidet en forstudie til dette 
systemet.

Nordisk sommeruniversitet avholdt i 1987 sin sommersesjon i Island, og 
fikk i denne forbindelse en ekstrabevilgning på inntil 300000 DKK til 
reisestøtte til deltakerne.

Endelig fikk Nordiske høgskolen for husholdsvitenskap en bevilgning på 
60000 DKK til en utredning om mulighetene og betingelsene for en even
tuell ny konsumentøkonomisk utdanning ved høgskolen.

5 Samarbejde på bioteknologiområdet

Spørgsmålet om bioteknologisk samarbejde, der i sidste beretning til 
Nordisk Råd behandledes som et led i forskningssamarbejdet, er i år 
behandlet i kapitel I, afsnit 3.2. Indenfor forskningssektoren har man 
igangsat planlægningen af 3 symposier indenfor bioteknologisk FoU, der 
tænkes afholdt i løbet af 1988 i samarbejde med andre berørte nordiske 
samarbejdsorganer som Nordisk Industrifond og Nordisk embedsmands
komite for jord- og skovbrugsspørgsmål.

6 Samarbejde på datateknologiområdet

Som nævnt i sidste beretning er der i 1987 udarbejdet en midtvejsrap
port/evalueringsrapport for de aktiviteter der er gennemført/igangsat i da
tahandlingsplanens første 2 virksomhedsår. Denne rapport er nærmere 
behandlet i kapitel II, afsnit 2.

Ved siden af arbejdet indenfor datahandlingsplanen har FPR som nævnt 
i afsnit 3.2. i dette kapitel nedsat en planlægningsgruppe vedr. samarbejdet
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omkring anvendelsen af superdatamater i forskningen, ligesom der er 
etableret et særligt samarbejde omkring udbygningen af netværket mellem 
de forskningsbaserede EDB-centraler i Norden, det såkaldte NORDU- 
NET-projekt. Dette projekt financieres som en del af handlingsplanen 
Norden i vækst, jfr kap. II, afsnit I .

7 Utvärdering av forskningsverksamhet

7.1 M etodutveckling och nordiskt erfarenhetsutbyte om forskningsutviir- 
dering

FPR har under 1987 fortsatt ett långsiktigt samarbetsprojekt som syftar 
till ett brett nordiskt erfarenhetsutbyte och metodutveckling angående 
utvärdering av forskning. Som ett led i detta arbete har FPR våren 1987 
utgivit rapporten ” Evaluation of Research -  Nordic Experiences” .

Rapporten har utarbetats på basen av en nordisk workshop hösten 1986 
om forskningsutvärdering. Bidragen i rapporten har skrivits av forskare 
och forskningsadministratörer som alla har praktiska erfarenheter av ut
värdering, antingen genom att de initierat och planerat utvärderingar, 
utfört utvärderingar eller själva blivit utvärderade.

Rapportens bidrag genomgår ett antal exempel på utvärderingar såväl 
inom den grundläggande forskningen som inom tillämpad teknisk industri
ell forskning. Utvärderingarna gäller såväl discipliner och forskningspro
gram som forskningsinstitut — och ett universitet. Speciella bidrag be
handlar utvärderingsmetodologi. Frågan om "peer review” , dvs använd
ningen av granskande experter och frågan om vem som kan anses vara en 
kvalificerad och samtidigt objektiv expert, diskuteras ingående. Använd
ningen av s. k. teknologiindikatorer och bibliometriska metoder genomgås 
och i en jämförande studie belyses som ett exempel cancerforskningen i de 
nordiska länderna.

7.2 Nordiska institutet fö r  teoretisk atom fysik (NORDITA)

FPR har besluttet at gennemføre en international evaluering af virksom
heden ved NORDITA. Udover en evaluering af kvaliteten i instituttets 
virksomhed og af aktiviteternes relevans for udviklingen af den teoretiske 
atomfysik i de nordiske lande, skal gruppen også vurdere behovet og 
mulighederne for en justering af institutionens aktiviteter således at der i 
højere grad uddeles stipendier til korterevarende ophold end de nuværende 
3-årige uddannelsesstipendier.

Evalueringsgruppen forventes at aflevere sin rapport i lobet af somme
ren 1988.
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7 3  Nordiska sam arbetskom m ittén fö r  arktisk medicinsk forskning (N o
SAM F)

Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) har nedsatt en arbeidsgruppe som i 
løpet av 1987 sluttførte sin granskning av NoSAMF. Ettersom NoSAMF 
ikke er en forskningsinstitusjon, er det lagt vekt på en organisatorisk/forsk
ningspolitisk vurdering av virksomheten og ikke noen tradisjonell evalu
ering av den forskningsvirksomheten samarbeidsorganet er involvert i.

FPR vil under de første månedene i 1988 ta endelig stilling til oppfølging
en av arbeidsgruppens synspunkter.

8 Arktisk forskning

Disse aktiviteter er financieret gennem en særlig bevilling som led i 
handlingsplanen "N orden i vækst". 1 1987 har man gennemført første del 
av iskerneboringsprogrammet på Renland-halvøen i Østgrønland. Minis
terrådet har i december truffet beslutning om at bevilge midler til den 
planlagte anden etape i sommeren 1988, der omfatter den egentlige boring 
og en række tilhørende analyser af isdannelsen. Den efterfølgende labora- 
toriebearbejdning af boreprøverne vil finde sted i et samarbejde først og 
fremmest mellem forskere i Danmark, Island og Sverige.

Udover de bevillinger, der tidligere er beskrevet for 1987 har ministerrå
det bevilget støtte til nogle fællesnordiske projekter indenfor det store 
internationale forskningsprogram "Greenland Sea Project".

De planlagte symposier om henholdsvis arktisk terrestrisk økologi og 
arktisk kulturøkologi er nu planlagt til afholdelse i foråret 1988 (februar og 
maj).

Den nedsatte planlægningsgruppe om nærmere samarbejde om havis- og 
klimaforskning forventes at aflevere sin rapport lige efter årsskiftet, hvor
efter den vil blive behandlet i FPR i foråret 1988.

9 Samarbete om vetenskaplig utrustning

1 ministerrådets verksamhetsberättelse för 1986 redogjordes utförligt för 
det pågående samarbetet om såväl det nordiska optiska teleskopet, det 
nordiska termoluminiscensdateringslaboratoriet som det internationella 
havsborrningsprogrammet ODP. Vidare beskrevs strävan att utveckla ett 
nordiskt forskningssamarbete pä superdatorområdet. De nämnda aktivite
terna har under 1987 fortskridit planenligt i enlighet med de linjer som 
angetts i tidigare berättelser och någon ytterligare beskrivning av dessa 
aktiviteter görs därför inte i årets verksamhetsberättelse.

Sedan början av 1986 har representanter för undervisningsministerierna 
och de naturvetenskapliga forskningsråden i Danmark. Finland, Norge och 
Sverige diskuterat intresset och möjligheterna för en nordisk medverkan i 
det europeiska synkrotronstrålningscentret (ESRF) som kommer att upp-
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föras i Grenoble. Synkrotronstrålningskällor har idag avgörande betydelse 
för forskningen på flera områden inom naturvetenskap, medicin och tek
nik. Det finns därför i de nordiska länderna ett stort intresse för medverkan 
i ESRF. På grund av de stora kostnader som är förbundna med nationellt 
medlemskap i ESRF har ett samlat nordiskt deltagande i ESRF bedömts 
som den mest realistiska och ändamålsenliga modellen för att trygga nor
diska forskares tillgång till ESRF. De nordiska förhandlingarna om ESRF 
har i slutet av sommaren 1987 resulterat i ett förslag till avtal om ett 
nordiskt konsortium (NORDSYNC) som föreslås representera Danmark, 
Finland, Norge och Sverige i ESRF. ESRF har för sin del accepterat att de 
nordiska ländernas deltagande sker samlat genom ett konsortium. Försla
get om deltagande i ESRF har under hösten förelagts de nordiska länder
nas regeringar för beslut om respektive lands deltagande i ESRF. Det 
nordiska ESRF-konsortiet förväntas därför kunna inleda sitt samarbete 
med ESRF under våren 1988.

10 Samarbete inom högre utbildning

10.1 Generellt

I samband med utarbetandet av en kulturhandlingsplan har man diskute
rat ett intensifierat nordiskt samarbete på universitets- och högskoleområ-

10.2 Studievägledarsamarbetet

Vad gäller konkreta initiativ hänvisas till ministerrådsforslaget om kul
turhandlingsplanen.

I samarbete med ministerrådet utgavs 1987 en ny upplaga av katalogen 
över studievägledare och studieadministratorer vid universitet och hög
skolor i Norden. Katalogen bidrar till ökade kontakter och informationsut
byte mellan studievägledarna.

Vid ett nordiskt seminarium 1987 på Island behandlade man värdlandets 
högskoleutbildning, isländska erfarenheter av studier i andra nordiska 
länder samt i vad mån dessa erfarenheter kan utnyttjas för att stimulera ett 
ökat studerandeutbyte.

10.3 Lärarutbytet

Inom ramen för det nordiska universitetsrektorsamarbetet utfördes på 
uppdrag av FPR en utredning om nordiskt lärarmobilitet vid universitet 
och högre läroanstalter. Utredningen kartlägger det nuvarande lärarutby
tet samt kommer med förslag till utveckling. Bland förslagen som siktar 
mot ett ökat utby te kan nämnas dels informationsåtgärder, framför allt om 
finansieringsmöjligheterna, dels en organiseringsform lik den som med 
framgång används inom det nordiska tjänstemannautbytet.
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10.4 Kursverksam het inom högre utbildning

Inom den högre utbildningen har under en följd av år genomförts en 
regelbunden kursverksamhet på olika områden. 1986 beslöt ministerrådet 
genomföra en omorganisering av kursverksamheten så, att fördelningen av 
medel i framtiden kommer att ske samlat på basen av ansökningar. Ett nytt 
ramanslag för kurser inom den högre utbildningen kommer därför att 
finnas fr. o. m. 1988 års budget.

10.5 Nordiskt språklektorsamarbete utanför Norden

Samarbetsnämnden för de nordiska lektoratsadministrationerna inrätta
des 1984 för en fyraårig försöksperiod. Samarbetsnämden har -  som ett 
gemensamt forum för de nordiska ländernas lektoratsadministrationer -  
till uppgift att stödja den undervisningsverksamhet som bedrivs på univer
sitet och högskolor, främst utanför Norden, av primärt de nordiska länder
nas utsända språklektorer. Nämnden kompletterar, samordnar och förstär
ker de enskilda ländernas insatser i syfte att öka kännedomen och intresset 
för Nordens språk, litteratur, kultur och samhällsförhållanden.

År 1987 genomfördes två konferenser varav en i Poznan, Polen avsedd 
för språklärare i Östeuropa och en annan i Paris, Frankrike för sändelekto- 
rer vid franskspråkiga universitet och från den iberiska halvön. Man har 
också stött olika samnordiska projekt/arrangemang som lektorerna ordnat 
på sina universitetsorter.

Försöksverksamheten genomgår nu en evaluering som väntas föreligga 
vid årsskiftet 1987/88.
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Kapitel X

Arbejdsm arked

1 Sammenfatning

Situationen på arbejdsmarkedet i Norden har i 1987 vist en svagt forbed
ret tendens. De positive udviklingstræk er væksten i beskæftigelsen og et 
fortsat fald i ungdoms- og langtidsarbejdsløsheden. På trods af denne 
udvikling er situationen for de svage grupper -  selvom de er blevet færre i 
antal -  relativt set blevet forværret.

Samarbejdet om fælles nordisk samordning i forhold til internationale 
fora er i 1987 blevet uddybet med en kontinuerlig drøftelse af forholdene og 
udviklingen i de økonomiske fællesskaber (EF). Hovedaktiviteterne i sam
arbejdet er dels opfølgningen af samarbejdsprogrammet fra 1985 og med
virken i den økonomiske handlingsplan fra 1986.

Projektvirksomheden dækker alle delområder inden for programmet og 
handlingsplanens kapitel om samspillet mellem uddannelses- og arbejds
markedspolitikken.

Endvidere er der igangsat et bredt projektarbejde på migrationsområdet, 
dels som opfølgning af rapporten om det nordiske samarbejde på migra
tionsområdet fra 1984 og dels en opfølgning af udvalgte elementer af 
Nordisk Råds rekommandation fra 1986 om et forøget og uddybet nordisk 
samarbejde om flygtninge- og indvandrerpolitikken.

2 Indledning

2.1 Den generelle situation på arbejdsmarkedet

Situationen på arbejdsmarkedet i 1987 har for landene som helhed været 
præget af en svag forbedring i forhold til 1986.

De nordiske lande har udnyttet den relativt gunstige situation i den 
internationale økonomi. Den samlede beskæftigelse har været fortsat sti
gende med markante tendenser til flaskehalsproblemer i visse brancher og 
sektorer. Den samlede arbejdsløshed har tilsvarende været svagt faldende.

Den positive udvikling for ungdomsarbejdsløsheden er fortsat i 1987. 
Der er endvidere tendenser til en forbedring i kvindernes beskæftigelsessi
tuation. Også langtidsarbejdsløsheden viser som helhed en faldende ten
dens. Uanset dette har det imidlertid vist sig vanskeligt at begrænse lang
tidsarbejdsløshedens varighed for de mest udsatte grupper.

De gunstige træk i den samlede udvikling har gjort det muligt yderligere 
at nedbringe omfanget af traditionelle beskæftigelsesforanstaltninger. 
Samtidig arbejdes der med udviklingsforsøg og revision af de gældende 
ordninger, som kan forbedre effekten for de mest udsatte grupper, som 
f. eks. de langvarigt ungdomsarbejdsløse og de langtidsarbejdsløse, som
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efter foranstaltninger ikke er i stand til at fastholde en varig tilknytning til 
arbejdsmarkedet. For at fastholde de positive udviklingstræk forstærkes 
indsatsen for at imødekomme de forventede behov for omstillingen af 
kravene til arbejdskraftens kvalifikationer.

Der arbejdes i alle lande med udvikling og effektivisering af de arbejds
markedspolitiske instrumenter, primært samarbejdet mellem arbejdsfor
midlingen og arbejdsmarkedsuddannelserne, som skal muliggøre de om
stillingsprocesser, som forventes at slå kraftigt igennem i de kommende år.

Forventningerne om øgede krav til arbejdskraftens omstillingsevne er 
rettet både til den enkelte arbejdstagers kvalifikationer, til organiseringen 
af produktionen på den enkelte virksomhed og til branchernes konkurren
ceevne på det internationale marked.

Tilsammen peger disse udviklingstræk på øgede krav til arbejdsmarkeds
politikken både til nye arbejdsformer og en effektivisering af indsatserne, 
dels for at øge fleksibiliteten for den arbejdskraft, der er i beskæftigelse og 
dels for at bistå de grupper, som rammes af arbejdsløshed.

Om arbejdsmarkedssituationen i de enkelte lande henvises i øvrigt til 
arbejdsmarkedssektorens årsrapport: Arbejdsm arked og arbejdsmarkeds
politik i Norden 1986 (NAUT-rapport 1987:7).

2.2 Nordisk samordning i internationale fora  på arbejdsmarkedspolitik
kens område

I en international sammenhæng har situationen på arbejdsmarkedet i 
Norden relativt set udviklet sig i positiv retning. 1 det nordiske samarbejde 
på arbejdsmarkedsområdet følges den internationale udvikling nøje.

Nordisk samordning i internationale fora er et fast dagsordenspunkt på 
embedsmandskomiteens og ministerrådets ordinære møder. Under dette 
dagsordenspunkt drøftes koordinering og samordning af synspunkter samt 
evt. behov for fællesnordisk opfølgning af beslutning i andre internationale 
fora.

Forud for de årlige styrelsesmøder i Den Internationale Arbejdsorgani
sation (ILO) afholder de ILO-ansvarlige ministerier i de nordiske lande 
samråd med henblik på en afstemt nordisk stillingtagen til de emner, der er 
på dagsordenen. Endvidere drøftes generelle ILO-spørgsmål, som f. eks. 
arbejdet i industrikomiteerne, samt emner med særlig nordisk relevans. På 
det nordiske ILO-samråd i maj måned drøftes de sager, der er på dagsor
denen for den årlige arbejdskonference i juni måned. Der holdes nordiske 
koordinationsmøder under såvel styrelsesrådsmøderne som under arbejds- 
konferencen. Der er i øvrigt jævnlige kontakter mellem de nordiske lande 
om ILO-spørgsmål.

Ministerrådet har i 1987 drøftet OECDs arbejdsministermøde, som blev 
holdt i Paris i november 1986. Ministerrådet besluttede, at kommunikeet 
fra dette møde skal indgå som grundlag for udvikling af fællesnordiske 
projekter.

5-17-336 Nordiska rådet Del 2
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Om samarbejdet, der berører Nordens tilpasning til EFs indre marked 
henvises til kapitel II.

3 Samarbejdet på arbejdsmarkedsområdet i 1987

Den efterfølgende redegørelse følger samarbejdsprogrammets opdeling i 
prioriterede områder. Årsberetningen om arbejdsmarkedssektorens aktivi
teter inden for den økonomiske handlingsplan, herunder sektorens medvir
ken i BRYT-projektet omtales i kapitel II. Migrationssamarbejdet, der 
varetages af Kontaktgruppen for migrationsspørgsmål, som er nedsat un
der Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg (NAUT) omtales særskilt i det sidste 
afsnit om arbejdsmarkedssamarbejdet.

3.1 Del fæ llesnordiske arbejdsmarked

Som en opfølgning af overenskomsten om det fællesnordiske arbejds
marked er arbejdet med udvikling af edb i AF blevet videreført. Konkret er 
der i 1987 blevet afprøvet et forsøgsprojekt, hvor hvert land har terminal
adgang til de øvrige landes registre over ledige pladser. Forsøget vil blive 
evalueret i 1988 med henblik på en eventuel videreførelse eller udvidelse af 
ordningen.

Der er iværksat et forprojekt med henblik på en vurdering af effekten på 
arbejdsmarkedet af den fri adgang til at tage arbejde i et andet nordisk land. 
Resultatet af forprojektet vil blive behandlet i sammenhæng med arbejdet, 
der er igangsat med henblik på udvikling af en ensartet migrationsstatistik.

Som opfølgning på overenskomsten om samarbejde om erhvervsmæssig 
revalidering og arbejdsmarkedsuddannelse arbejder en embedsmandsgrup
pe med en gennemgang af regler og forskrifter med henblik på en effektivi
sering af det nordiske samarbejde om arbejdsmarkedsuddannelse, specielt 
med henblik på at udvide muligheden for anvendelse over landegrænserne.

Spørgsmålet om Nordkalottens AMU-center er behandlet i en særlig 
udredning. Efter national høring vil NAUT og ministerrådet i 1988 drøfte 
eventuelle forslag til ændringer i centrets fremtidige drift og organisation.

Den reviderede overenskomst om ydelser ved arbejdsløshed med fælles
nordiske tillempningsforskrifter er trådt i kraft den I. december 1987.

Erfaringerne med overenskomsten følges af en nordisk embedsmands
gruppe i samarbejde med arbejdsløshedskassernes nordiske samorganisa- 
tion.

3.2 Arbejdsmarkedets funktionsom råde

På dette område medvirker det nordiske arbejdsmarkedssamarbejde 
med et nordisk delprojekt i et større svensk forskningsprojekt om funktion 
og effekt af  en række organisatoriske faktorer, der påvirker arbejdsmarke
dets udvikling. I det nordiske delprojekt gennemføres en særlig undersø
gelse af arbejdsløshedens struktur.
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På forsøgsbasis startede man en nordisk eksamination af et udvalgt tema 
i 1986. Konkret analyseredes arbejdsmarkedsuddannelserne i Danmark og 
Finland. Opfølgningen af den nordiske eksamination sker dels på national 
basis og dels i forbindelse med andre nordiske projekter. Eksaminationen 
er dokumenteret i NAUT-rapport 1987:6.1 1987 eksamineredes arbejdsfor
midlingens effektivitet i Sverige og Norge. Opfølgningen sker i forbindelse 
med det årlige projektprogram.

3.3 Samspillet mellem den økonomiske politik og arbejdsmarkedspolitik
ken

Der er i 1987 afsluttet et større projekt om kommunernes rolle i arbejds
markeds- og sysselsætningspolitikken. Projektet følges op i forbindelse 
med et nyt projekt om lokale initiativer for at starte ny virksomhed og 
omlægning af kommunernes sysselsætningsforanstaltninger.

For tilsvarende at stimulere udviklingen af lokale initiativer afsluttes et 
forprojekt om ” Arbejdsmarkedspolitik og nyskabningsarbejde” . Resulta
tet af projektet er en publikation, der sendes til regionale/lokale myndighe
der og beslutningstagere. Afhængig af erfaringerne, vil det blive besluttet, 
om man skal gå videre med et egentligt projekt.

3.4 M etodeudvikling m. m.

Det årlige temaseminar er videreført i 1987. Emnet behandlede udford
ringerne for AF som følge af omstillingen på arbejdsmarkedet.

Som et første led i opfølgningen af eksaminationen i 1987 er der afholdt 
en ekspertkonference om udvikling og effektivisering af arbejdsformid
lingens kundeservice.

En planlagt temadrøftelse om mål- og planstyring i arbejdsmarkeds
forvaltningen, som skulle afslutte to projekter om dette emne er udsat til 
1988, på grund af vanskeligheder ved samordningen af afslutningen af de to 
projekter. Rapporteringen fra det teoretiske projekt sker som specialkapi
tel i årsrapporten: Arbejdsm arked og arbejdsmarkedspolitik i Norden 1986 
(NAUT-rapport 1987:7), hvortil der henvises.

3.5 Den økonomiske handlingsplan

Handlingsplanens projekter er i 1987 videreført efter planerne. I de to 
store projekter om nye tiltag mod ungdoms- og langtidsarbejdsløsheden er 
der igangsat en række nationale forsøgsprojekter, som samordnes i nordis
ke netværk. Også BRYT- og SKOLARB-projekterne indgår i den koordi
nering, der sker både nationalt og nordisk. Derimod er projektet om 
beskæftigelse af unge inden for kultursektoren "Ungdom, kultur, syssel
sætning" først i 1987 kommet igang som et forprojekt, hvor der er etableret 
kontakt mellem kulturforvaltningerne i hovedstadsområderne. Handlings
planens projekter omtales nærmere i årsberetningens kapitel II.
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3.6 Øvrige projekter

På dette område har man i 1987 gennemført en ekspertkonference på 
basis af en række afsluttede analyseprojekter med henblik på at konkreti
sere og operationalisere resultaterne, således at disse kan indgå i de natio
nale myndigheders udviklingsarbejde.

4 Migrationsspørgsmål

Den nordiske migrationsgruppe (nedsat af NAUT i 1985) har fortsat det 
arbejde, som blev indledt med afgivelsen af rapporten "M igrationssam ar
bejdet i N orden" (N U  1985:4).

Gruppens arbejde har dels været koncentreret om en række af gruppens 
prioriterede områder (4.1), dels om opfølgning af dele af rekommandation 
nr.30/1986/j om tilvejebringelse af et øget nordisk samarbejde på flygt
ningeområdet (4.2). Gruppen forbereder endvidere en række nye tiltag for 
de kommende år (4.3).

4.1 Prioriterede områder

4.1.1 M igrationsstatistik, migrationsforskning og dokumentation heraf 

Et tidligere iværksat projekt om en kortlægning af den nuværende nor
diske migrationsstatistik og behovet for at forbedre den, vil være tilende
bragt ved slutningen af 1987. Derefter skal projektets forslag forelægges for 
de relevante brugere af statistikken med henblik på en vurdering af, i 
hvilket omfang forslagene kan realiseres.

Efter afholdelse af det syvende nordiske migrationsforskerseminar i 
slutningen af 1986 arbejder migrationsgruppen på forskellig vis på at støtte 
og udbygge det nordiske samarbejde imellem migrationsforskerne. Grup
pen arbejder i denne forbindelse fortsat med planer om oprettelse af en 
nordisk database vedrørende migrationsforskning.

En ekspertgruppe har redegjort for problemerne i forbindelse hermed og 
NORDINFO er nu inddraget i den videre vurdering af planerne.

4.1.2 Ligestilling

Migrationsgruppen har — i samarbejde med Nordisk Ligestillingsudvalg 
— iværksat en seminarrække over 4 år, der skal behandle forskellige 
væsentlige indvandrerligestillingsspørgsmål. Det første seminar, der finder 
sted i november 1987, handler om indvandrerkvinders sociale netværk.

1 januar 1988 afholdes det næste seminar, som vil være det første 
forskerseminar om Islams betydning for indvandrerkvinder inden for det 
nordiske samarbejde.

4.1.3 Vurdering og nyttiggørelse a f  indvandrernes uddannelses- og ar
bejdserfaringer fra hjemlandet

1 1987 påbegyndtes et forprojekt, der har til formål at beskrive og
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analysere de metoder, der kan anvendes i modtagerlandene, når indvand
rere fra 3. lande skal indpasses i uddannelsessystemerne og på arbejdsmar
kedet. Projektet udføres i samarbejde med uddannelses- og arbejdsformid
lingsinstitutioner. Afhængig af forprojektet vil der eventuelt blive udarbej
det et egentligt vejlednings- og informationsmateriale.

4.2 Flygtningeområdet

4.2.1 Integration a f  indvandrere m ed ikke-europceisk baggrund

I 1987 er påbegyndt et forprojekt, der skal vurdere de forskellige integra
tionsforanstaltninger over for de vietnamesiske indvandrergrupper, som er 
kommet til de nordiske lande. Forprojektet vil være færdigt i begyndelsen 
af 1988. Det er tanken, at projektet skal stille forslag om fortsat nordisk 
samarbejde vedrørende integration af indvandrere og flygtninge. Projektet 
er et led i opfølgningen af rekommandation nr. 30/j, jfr meddelelsen herom 
til Nordisk Råd.

4.2.2 Nordisk samarbejde vedrørende information om flygtninges vilkår 

På grundlag af rekommandation nr.30/j er der iværksat et forprojekt
herom, der vil være afsluttet ca. den I.december 1987, jfr den særskilte 
meddelelse.

Forprojektet indeholder, dels et katalog over eksisterende materiale i de 
nordiske lande, dels en redegørelse for mulighederne for nordisk samarbej
de på informationsområdet.

4.3 Øvrige områder

I overensstemmelse med rekommandation nr. 30/j har migrationsgrup
pen iværksat forberedelser til afholdelse af en konference i 1988 om ” Til
bage vendingsspørgsmål” .

Endvidere har migrationsgruppen i samarbejde med Nordisk Sprog- og 
Informationscenter i Helsingfors planlagt et seminar om nordisk samarbej
de vedrørende tolke- og oversættelsesspørgsmål, der skal finde sted i 
februar 1988.

5 Nordisk Råds rekommandationer og ytringer

5.1 Tiltag fo r  at m indske arbejdsløsheden

Ved rekommandation 28/198I/s har Nordisk Råd rekommanderet,  at 
Ministerrådet iværksætter "åtgärder för att minska ungdom sarbetslöshe
te n " .

Opfølgning af rekommandationen sker primært ved den økonomiske 
handlingsplans projekt om nye tiltag mod ungdomsarbejdsløshed, som 
nærmere beskrives i arbejdsmarkedsafsnittet, kapitel II. Derudover gen
nemføres et omfattende operativt projekt SKOLARB om overgangen fra 
skole til arbejdsliv. Den operative del af dette projekt er afsluttet i 1987.
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Resultaterne vil blive evalueret i 1988 eventuelt med henblik på udarbej
delse af en metodehåndbog.

5.2 Støtte til udforsikrede arbejdsløse

Nordisk Råd har ved rekommandation 21/1985/s rekommanderet minis
terrådet at iværksætte et ” program för stöd och hjälp till utförsäkrade 
arbetslösa” .

Ministerrådet har valgt at prioritere indsatsen mod langtidsarbejdsløs
hed som den mest effektive bistand til grupper, der risikerer udforsikring. 
Disse aktiviteter sker primært i forbindelse med handlingsplanens projekt 
om nye tiltag mod langtidsarbejdsløsheden. Dette projekt beskrives nær
mere i arbejdsmarkedsafsnittet i kapitel II.

5.3 Sysselsætning a f  unge inden fo r  kultursektoren

Nordisk Råd har ved rekommandation 11/1986/s opfordret ministerrådet 
til at iværksætte et projekt om ” Sysselsättning inom kultursektorn” .

Beskæftigelse af unge i kultursektoren sker i forbindelse med handlings
planens ungdomsarbejdsløshedsprojekt. Det har derimod ikke været mu
ligt at få et egentligt tværsektorielt projekt igang med et samarbejde mellem 
de lokale kulturforvaltninger og arbejdsmarkedsmyndighederne på et ope
rationelt niveau. Der er i 1987 etableret kontakt mellem kulturforvalt
ningerne i hovedstæderne med henblik på et forprojekt, der vil blive 
dokumenteret efterfølgende i 1988.

5.4 De dårligst stillede gruppers situation

Nordisk Råd udtalte i 1987 følgende:
” Samarbetet på arbetsmarknadsområdet bör fortsatt inriktas på att för

bättra de sämst ställda gruppernas bl. a. kvinnornas situation".
Arbejdsmarkedssamarbejdet har i målsætningerne for de operative 

projekter f.eks. projekterne inden for handlingsplanen, markeret indsatsen 
for de udsatte grupper på arbejdsmarkedet.

Specielt i forbindelse med BRYT-projektet sker en prioriteret indsats for 
kvindernes arbejdsmarkedssituation. Der henvises i øvrigt til redegørelsen 
for BRYT-projektet i årsberetningens kapitel om det nordiske ligestillings
arbejde.
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Kapitel XI

Arbeidsm iljø 

1 Sammenfatning

Virksomheten innen arbeidsmiljøsektoren styres av et samarbeidspro
gram som ble vedtatt i 1984. Embetsmannskomiteen for arbeidsmiljøspørs- 
mål har ansvaret for koordineringen og styringen av samarbeidet innen 
sektoren. En utredning som nylig er Pivsluttet fastslår at forutsetningene 
for å starte arbeidet med en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon er oppfyllt. 
Ministerrådet har besluttet at det skal utarbeides et forslag til konvensjons
tekst. Når det gjelder revisjon av samarbeidsprogrammet har Ministerrå
det funnet det naturlig å vente til spørsmålet er avklart om det biir en 
konvensjon på sektoren eller ikke.

I spørsmål som angår mulighetene for å eliminere handelshindre, fore
slås det at innsatsen på sektoren i første rekke bør innrettes mot å unnvike 
fremtidige handelshindre. Dette som følge av at man kun i enkelte tilfeller 
har funnet at handelshindre har oppstått på grunn av forskjeller i krav mht. 
sikkerhet og helse mellom de enkelte nordiske land.

Samarbeidet på arbeidslivs- og arbeidsrettsområdet er organisert i en 
egen kontaktgruppe under embetsmannskomiteene for henholdsvis ar- 
beidsmiljø- og arbeidsmarkedsspørsmål. Gruppens ansvarsområde omfat
ter spørsmål som partene i arbeidslivet tradisjonelt har størst innflytelse 
over. Det er derfor forutsatt et nært samarbeid med partene. Et prosjekt på 
området som behandles i en egen prosjektgruppe er spørsmålet om faglig 
samarbeid innen rammen for en nordisk industriell integrasjon. Ministerrå
det forventer en statusrapport om arbeidet innen utgangen av første halvår 
1988.

Risikoen ved bruk av ulike kjemiske stoffer i arbeidslivet har fått stadig 
større oppmerksomhet. Et samarbeid som har til hensikt å sammenfatte og 
vurdere vitenskaplig dokumentasjon som underlag for tilsynsmyndighete
nes beslutninger om yrkeshygieniske grenseverdier har fortsatt i 1987.

Ministerrådets innsats på området arbeidsmiljø, helse og økonomi har 
b l.a. resultert i en veiledning for utarbeiding av konsekvensanalyser på 
arbejdsmiljøområdet. Videre viser en utredning at det ikke i første rekke er 
reguleringsnivå, men andre faktorer som avgjør den økonomiske belast
ning på virksomhetene. For å følge opp konklusjonene i dette prosjektet 
utredes nå de tilpasningsmekanismer som trår ikraft ved regulering av 
produksjon som er utsatt for internasjonal konkurranse.
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Arbetsmiljön har under de senaste decennierna kommit att uppmärk
sammas på ett sätt som aldrig tidigare. Ökade kunskaper och större med
vetenhet om risker i arbetslivet och sambanden mellan arbetsförhållanden 
och människors hälsa och välbefinnande har lett till ökade krav på förbätt
ringar och åtgärder till skydd för hälsa och säkerhet. Vid sidan av de 
tidigare traditionellt dominerande insatserna inom arbetarskyddet att före
bygga olycksfall har ökad prioritet getts åt bland annat bekämpningen av 
kemiska hälsorisker och andra oftast mer långsiktiga faror som förslitning
ar och olika former av psykiska belastningar.

Den nya synen på arbetsmiljöns betydelse och reforminsatser från sam
hällets och arbetsmarknadsparternas sida har fört med sig att arbetsmiljön 
i dag ur många synpunkter är vida bättre än för några decennier sedan. 
Samtidigt kan man konstatera att den kraftigt utbyggda forskningen och 
den ökade vakenheten när det gäller att spåra risker i arbetslivet ständigt 
leder till att det avslöjas nya och tidigare inte kända samband mellan 
förhållandena i arbetslivet och ohälsa.

Verksamheten inom sektorn styrs av ett samarbetsprogram som fast
ställdes av ministerrådet (arbetsmiljöministrarna) år 1984. Programmet tar 
upp följande samarbetsområden
-  arbetsolycksfall
-  kemiska risker
-  biologiska risker
-  fysikaliska faktorer
-  fysiska belastningar och arbetsanpassning
-  psykosociala belastningar
-  arbetstid
-  datateknologi
-  samordning av lagstiftning och föreskrifter
-  arbetsmiljö, hälsa och ekonomi
-  vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet
-  arbetsmiljöinformation och förmedling av forskningsresultat. 

Samarbetsprogrammets struktur, principer, målsättningar samt innehåll
i övrigt skall enligt programmet värderas under år 1987. Frågan om ett nytt 
program är dock avhängig av hur en eventuell nordisk arbetsmiljökonven
tion förverkligas. Ministerrådet har därför funnit det naturligt att avvakta 
med att ta ställning i frågan om omarbetning av samarbetsprogrammet tills 
konventionsfrågan avgjorts (se avsnitt 6 i detta kapitel).

Under ministerrådet ansvarar nordiska ämbetsmannakommittén för ar
betsmiljöfrågor (ÄK-arbetsmiljö) för att målsättningarna i samarbetspro
grammet förverkligas. Verksamheten inom sektorn kan indelas i program
områden för arbetsmiljöforskning, arbetsmiljötillsyn samt arbetslivs- och

2 Inledning
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arbetsrätt. För varje programområde finns en permanent beredningsgrupp 
under ämbetsmannakommittén.

En rad projekt drivs under överinseende av beredningsgrupperna. Verk
samheten har uppmärksammats av bland andra de nordiska arbetsmiljö
fonderna (motsvarande), vilket resulterat i att fonderna till exempel finan
sierar nationella delprojekt i anslutning till vissa nordiska satsningar. På 
detta sätt får ministerrådets verksamhet en ” spjutspetseffekt’’ som gör att 
den relativt sett blygsamma budgeten får ökad betydelse för utvecklingen i 
länderna.

Samarbetet har över tiden blivit alltmer konkret. Genom samarbetet 
höjs kvaliteten på arbetsmiljöverksamheten och vissa av de forskningspro
jekt som bedrivs hade inte varit möjliga att genomföra för ett enskilt 
nordiskt land.

Projektbudgeten, inklusive reservmedel för särskilda satsningar, upp
gick för år 1987 till ca. 6,8 milj. DKK. Ett trettiotal projekt har löpt under 
året och sju projekt har avslutats. En redogörelse för projektverksamheten 
lämnas i avsnitt 3 i detta kapitel.

Den Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområ
det (NIVA) erbjuder årligen ca tio avancerade vidareutbildningskurser för 
personal inom forskning, företagshälsovård etc. Institutionen lämnar sepa
rat verksamhetsberättelse.

3 Redovisning av verksamheten inom olika programområden

3.1 Inledning

I detta avsnitt redovisas projektverksamheten under år 1987 inom områ
dena arbetsmiljöforskning, arbetsmiljötillsyn samt arbetsliv och arbetsrätt. 
Endast större eller mer betydelsefulla projekt tas upp i redovisningen.

3.2 Arbetsmiljöforskning

3.2.1 Allmänt

Samarbete inom forskningsområdet har pågått sedan lång tid tillbaka. 
Exempelvis hålls sedan mitten av 1940-talet årligen yrkeshygieniska möten 
där företrädare för ländernas forskningsinstitutioner deltar. Arbetsgruppen 
för arbetsmiljöforskning som bildades år 1975 har som främsta uppgift att 
utveckla forskningssamarbetet.

3.2.2 Arbetsolycksfcdl

Att förebygga arbetsolycksfall har alltid varit ett högt prioriterat mål i 
arbetsmiljöarbetet. Trots de ansträngningar som görs inträffar i Norden 
årligen ca en halv miljon arbetsolycksfall och mellan 300 och 400 personer 
omkommer i olyckorna.

För att finna metoder för att göra olycksfallsbekämpningen mer effektiv 
startades år 1983 ett projekt där ett tiotal forskningsinstitutioner i fyra av
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länderna har deltagit. Projektet har avslutats och bland de slutsatser man 
kan dra bör nämnas att förbättrade olycksfallsutredningar, bättre informa
tion och ett större engagemang hos ledande grupper i företagen sannolikt 
skulle kunna bidra till att minska antalet olycksfall. Projektet avrapporte
rades vid en världskongress om arbetsmiljö som hölls under våren 1987 i 
Stockholm. De praktiska resultaten av projektet är delvis beroende av hur 
tillsynsmyndigheter och andra organisationer omsätter de nya kunskaper-

3.2.3 Kemiska risker

Den ständigt ökande användningen av kemiska ämnen i arbetslivet har 
medfört att de kemiska riskerna fått allt större uppmärksamhet.

1 nordisk regi har under ett antal år drivits ett samarbete som syftar till 
att sammanställa och värdera vetenskaplig dokumentation  som underlag 
för tillsynsmyndigheternas beslut om yrkeshygieniska gränsvärden. Avsik
ten är att gemensamt utnyttja den sakkunskap och det dokumentationsun
derlag som finns i de enskilda länderna och att undvika dubbelarbete. Före 
utgången av år 1987 beräknas dokumentation för mer än 75 ämnen ha tagits 
fram och publicerats i den vetenskapliga skriftserien "Arbete och Hälsa” . 
För att göra dokumenten tillgängliga också i länder utanför Norden har 
ministerrådet beslutat att ge ut en årlig samlingsvolym på engelska. I syfte 
att höja effektiviteten och ytterligare förbättra kvaliteten på de dokument 
som produceras genomfördes vid årsskiftet 1986-87 en omorganisering av 
verksamheten i projektet.

Med utgångspunkt i tidigare nordiska satsningar har ett projekt inletts 
för att utröna hälsohetydelsen av somatiska kromosomskador till följd av 
exponering för genotoxiska ämnen i arbetsmiljön. Syftet är att verifiera 
vilka miljöer som är de mest riskfyllda ur kromosomskadesynpunkt. Det 
grundmaterial som tidigare samlats in i fråga om expositionsbestämningar 
och insjuknande ger Norden unika förutsättningar när det gäller att söka 
förklaringar till sambanden mellan hälsorisk och somatiska kromosomska
dor.

3.2.4 Fysisk belastning och arbetsanpassning

En av utgångspunkterna för arbetsmiljöverksamheten är att arbetet skall 
anpassas till människans fysiska förutsättningar. Många människor lider 
av sjukdomar i stöd- och rörelseorganen. Sjukdomarna leder ofta till ned
satt arbetsförmåga eller att man tvingas lämna arbetslivet före pensionsål
dern. För att kunna förebygga dessa sjukdomar är det viktigt att utreda i 
vilken mån de orsakas eller förvärras av brister i arbetsmiljön.

1 en större nordisk satsning systematiserar ett antal internationellt ledan
de forskare kunnandet inom området. Preliminära planer finns om att 
senare hålla ett internationellt seminarium för värdering av projektets 
resultat. Slutsatserna från seminariet bör kunna publiceras i en ” state of
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the ar t” -rapport, vilken kan läggas till grund för rekommendationer om 
fortsatta åtgärder inom området.

3.2.5 Övriga forskningsprojekt

Ett frågeschema för bedömning och jämförelse av den arbetande befolk
ningens hälsotillstånd har utarbetats i ett särskilt projekt. Schemat validi- 
tetstestas för närvarande och väntas bli fastställt under år 1988.

Ministerrådet har tidigare genomfört en undersökning för att belysa 
frågan om man kan jämföra nationell statistik över arbetssjukdomar. Un
dersökningen visade på behov av fördjupade studier, varför ett nytt pro
jekt på samma tema startades år 1986. Projektet syftar till att ta fram 
baskunskaper för specifika nordiska medicinskt-tekniska studier. Kunska
perna samlas genom undersökning av förekomsten av arbetssjukdomar 
samt beskrivningar av anmälningssystem och statistikbehandling. Slutrap
portering väntas i början av år 1988.

3.3 Arbetsmiljötillsyn

3.3.1 Allmänt

Arbetsgruppen för arbetsmiljötillsyn, som inledde sin verksamhet år 
1975, har som främsta uppgift att koordinera samarbetet när det gäller 
föreskrifter och andra tillsynsåtgärder av allmän karaktär.

3.3.2 Samordning av föreskrifter

Föreskriftssamordning ingår som ett viktigt element i det nordiska ar
betsmiljösamarbetet. Verksamheten är betydelsefull både ur tekniskt-eko- 
nomiskt och handelspolitiskt perspektiv men konkreta resultat i form av 
förbättrad arbetsmiljö i de enskilda länderna är svåra att ange eftersom 
effekterna som regel uppnås på längre sikt genom nationella tillämpningar.

Verksamheten bedrivs dels i form av så kallade samordningsmöten och 
dels i form av särskilda projekt. En plan för arbetet utarbetas årligen av 
tillsynsgruppen.

Vid samordningsmöten  diskuterar experter från ländernas tillsynsmyn
digheter nya eller ändrade föreskrifter inom specifika områden. Målet för 
överläggningarna är inte en harmonisering utan i stället att få de väsentli
gaste kraven i föreskrifterna att stämma överens. Under rapporteringspe
rioden har samordningsmöten hållits kring regler rörande bland annat 
personlig skyddsutrustning, grävmaskiner, automatstyrda maskiner (ro
botar), bullermärkning, kraftöverföringsaxlar, stegar och byggnadsställ
ningar.

Som komplement till den löpande verksamheten med samordningsmö
ten bedrivs särskilda projekt för föreskriftssamordning. Ett projekt röran
de entreprenadmaskiner har startats år 1987. Projektet syftar till att undan
röja olikheter i regelverken för dessa maskiner så att de fritt skall kunna 
användas och säljas över gränserna i Norden.
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I sammanhanget bör nämnas att tillsynsgruppen regelbundet diskuterar 
pågående och planerat arbete med arbetsmiljödirektiv inom EG. I underla
get för beslut om den nordiska föreskriftssamordningen ingår ofta de 
planer som gäller inom EG.

Med hänsyn till de ökade kraven på likformighet i författningarna bland 
annat ur frihandelssynpunkt avser ministerrådet att intensifiera ansträng
ningarna inom detta angelägna område. Ämbetsmannakommittén för ar
betsmiljöfrågor har också beslutat att se över formerna för föreskriftssam- 
arbetet i syfte att söka effektivera arbetet ytterligare.

3.3.3 Arbetsolycksfall

Inom området arbetsolycksfall drivs projekt rörande dels riskanalyser 
dels olycksfall inom möbelindustri och dels olycksfall inom byggnadsbran- 
schen.

Riskanalyser fordras i vissa länder som underlag för myndigheternas 
godkännade av industrianläggningar. Syftet med det pågående projektet är 
att höja kvaliteten och öka användningen av riskanalyser i arbetsmiljö
verksamheten. Projektet är fasindelat och för närvarande pågår en under
sökning av gällande praxis för användning av riskanalyser i myndigheter
nas arbete.

En kartläggning och värdering av arbetsolycksfall inom möbelindustrin 
syftar i förlängningen till att förbättra åtgärderna för att förebygga olycks
fall. En jämförande delstudie över officiellt registrerade och verkligt antal 
inträffade olycksfall bör bland annat kunna ge en indikation om tillförlitlig
heten i de enskilda ländernas rapporteringssystem. De samhällsekonomis
ka konsekvenserna av olycksfallen är också ett område som skall belysas i 
projektet, vilket delvis finansieras av de nordiska arbetsmiljöfonderna. 
Projektet genomförs parallellt vid en rad möbelindustriföretag i Norden.

H usbyggnadsverksam het är en av de mest olycksfallsdrabbade verk
samheterna i Norden. Reglerna för området överensstämmer i stort mellan 
länderna men det relativa antalet olycksfall och yrkessjukdomar varierar. 
Därför har ministerrådet inlett ett projekt för att bland annat se närmare på 
vilka olikheter som gäller för inspektionsverksamheten vid byggarbetsplat
ser. Genom projektet är det tänkt att nya tillsynsmetoder skall kunna 
utvecklas och särskilt bör företagens egna skyddsorganisationer aktiveras.

3.3.4 Datateknologi

Inom datateknologiområdet har två större projekt avrapporterats. Pro
jektet "Personsikkerhed ved mikroprocessorstyringer" har resulterat i en 
rapport som redovisat hur säkerhetsvärderingar kan göras av såväl teknisk 
utrustning som programvara. För att ge resultaten en större spridning har 
rapporten sammanfattats och publicerats på engelska i Nord-serien (Nord 
1987:18).

"Standarder fo r  vurdering og godkjenning av kontrollrom " är titeln på
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en rapport från ett projekt med samma namn. Rapporten som utarbetats av 
SINTEF, bör kunna utgöra underlag för tillsynsmyndigheternas framtida 
arbete med regler inom bland annat processindustrin.

3.3.5 H IV-sm itta i arbetslivet

En nordisk arbetsgrupp direkt under ämbetsmannakommittén har fått i 
uppgift att se på möjligheterna att skapa grundlag för likvärdiga bedöm
ningar och åtgärder i arbetet med att förebygga riskerna för HIV-smitta i 
arbetslivet. Samarbetet som nyligen inletts kan komma att beröra gemen
samma riktlinjer (föreskrifter, handlingsprogram), utveckling av tekniska 
hjälpmedel, tillbudsrapportering och definiering av särskilt riskutsatt arbe-

3.3.6 Arbetsmiljö, Itälsa och ekonomi

I de nordiska länderna har under lång tid diskuterats kostnadsaspekter 
som kan förknippas med arbetarskyddsföreskrifter och praktiska arbets
miljöåtgärder. Analyser har också gjorts av konsekvenserna av nya och 
ändrade föreskrifter. Ett nordiskt samarbete inom området inleddes år 
1982 i syfte att ta fram fakta som underlag för arbetsmiljöpolitiken i de 
enskilda länderna.

I debatten har ofta hävdats att en ’'avreglering” leder till minskade 
kostnader och därmed ökad konkurrenskraft för företagen. Ministerrådet 
har i ett tidigare projekt låtit utveckla och pröva en metod för konsek vens
bedömningar av arbetsmiljöföreskrifter. De olika värden som gäller i län
derna för tillåten koncentration av styren i luften användes för att belysa 
relationen mellan regleringsnivå och företagens åtgärder (och därmed kost
nader). Slutsatsen av projektet var bland annat att det inte främst är 
regleringsnivån utan andra faktorer (t ex formen för reglering eller hur 
åtgärder genomförs) som bestämmer den ekonomiska belastningen på 
företagen.

För att följa upp slutsatserna från det tidigare projektet har ministerrådet 
inlett en satsning för att beskriva och systematisera de anpassningsmeka- 
nismer som träder i kraft vid reglering av produktion som är utsatt för 
internationell konkurrens. Syftet skall också vara att utveckla handlingsal
ternativ för myndigheterna vid reglering av konkurrensutsatta sektorer i 
näringslivet.

Ett annat resultat av ministerrådets ansträngningar för att öka kunska
perna om konsekvenserna av arbetsmiljöregleringar är en handbok (Nord 
1987:9) för bedömning och beräkning av ekonomiska effekter. Handboken, 
som främst riktar sig till handläggare inom tillsynsmyndigheterna, kommer 
att utgöra ett väsentligt underlag i ett planerat seminarium med bland andra 
parterna på arbetsmarknaden.
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3.4 Arbetsliv och arbetsrätt

3.4.1 Allmänt

För beredning av frågor inom arbetslivs- och arbetsrättsområdet har 
ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor tillsammans med NAUT 
tillsatt en särskild kontaktgrupp. Huvudansvarig för gruppen är ÄK-ar- 
betsmiljö. Verksamheten i kontaktgruppen styrs av ett mandat som fast
ställts av de båda ämbetsmannakommittéerna. Bland de sakfrågor som 
faller inom gruppens ansvarsområde kan nämnas rättsförhållandet mellan 
arbetsgivare och arbetstagare, arbetsorganisation och medbestämmande, 
arbetstidsfrågor och konsekvenser av ny teknologi.

3.4.2 Definiering av angelägna samarbetsområden

Arbetslivs- och arbetsrättssamarbetet berör områden där parterna på 
arbetsmarknaden traditionellt har ett starkt inflytande över såväl utveck
ling som reglering. Parterna inbjöds därför i slutet av år 1986 till en 
konferens för att diskutera vilka frågor som ägnar sig bäst för bearbetning 
på nordiskt plan. Vid konferensen deltog också ämbetsmän och forskare 
från de nordiska länderna. Slutsatsen av konferensen var att det finns 
intresse för att på nordisk bas arbeta med frågor som rör arbetsvillkor. 
Bland de teman som utkristalliserade sig som lämpliga att ta upp kan 
nämnas utvecklingen i arbetslivet och de rättsliga ramarna. Slutsatserna 
från konferensen har dokumenterats i rapporten ”Nordisk konferens om  
arbetsrättens utformning och nya krav på flexibilitet och utveckling på  
företagsn ivå” (NORD 1978:9).

3.4.3 Komparativ studie av arbetsrätten i Norden

I samband med beslutet att inleda arbetslivs- och arbetsrättssamarbete 
diskuterades några utgångspunkter för behandlingen av arbetsrättsliga frå
gor. Bland dessa nämndes lagstiftningssamarbete inom avgränsade områ
den och andra möjligheter att genomföra enhetliga lösningar av arbetsrätts
liga frågor (jämför Nordiska rådets rekommendation nr. 2/1982 angående 
lagstiftningssamarbete på arbetsrättens område, nu avskriven).

I syfte att finna avgränsade områden inom det arbetsrättsliga fältet där 
ett nordiskt harmoniseringsarbete är möjligt och lämpligt har ett särskilt 
projekt inletts. Projektet tar sin utgångspunkt i bland annat rapporten 
”Arbetsrätten i N orden” (NU 1984:10) som lämnar en jämförande över
sikt över arbetsrättsliga regleringar.

Projektet har delats in i två etapper. I den första etappen, som nyligen 
avslutats, lämnades en jämförande skildring av den arbetsrättsliga lagstift
ningen och regleringen i övrigt i de nordiska länderna. Denna studie läggs 
till grund för en praktiskt inriktad harmoniseringsstudie som genomförs i 
den andra etappen. Projektets första etapp har nyligen avslutats.
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3.4.4 Fackligt samarbete inom ramen fö r  en ökad nordisk industriell inte
gration

I den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full syssel
sättning ”Norden i vekst"  (NU 1985:1) fäster man stor vikt vid att en 
fortsatt utbyggnad av det fackliga samarbetet på företagsnivå äger rum i 
Norden i takt med att den industriella integrationen fortskrider. Vidare 
heter det att det är angeläget att berörda arbetsmarknadsparter genom 
avtal söker finna praktiska förutsättningar för att utveckla ett sådant nor
diskt fackligt samarbete.

Ministrar med ansvar för arbetslivs- och arbetsrättsfrågor har uppdragit 
åt ämbetsmannakommittéerna för arbetsmiljö-respektive arbetsmarknads
frågor att följa upp den aktuella punkten i handlingsplanen. För uppgiften 
har bildats en särskild projektgrupp sammansatt av fyra ämbetsmän och 
två representanter för vardera av parterna på arbetsmarknaden. Gruppen 
har hållit ett antal möten och bland annat diskuterat uppläggning av arbetet 
samt disposition av en rapport. Ministerrådet har anmodat projektgruppen 
om att avge en statusrapport om arbetet före utgången av första halvåret 
1988.

3.4.5 Arbetstidsfrågor

Nordiska rådet har tidigare rekommenderat (rek 6/1977) ministerrådet 
att utreda de samhällsekonomiska och sociala konsekvenser som en bety
dande arbetstidsförkortning kommer att medföra. Arbetstidsfrågan togs 
upp i det samarbetsprogram för arbetsmiljösektorn som fastställdes år 
1981. Samtidigt startades inom sektorn ett förberedande utredningsarbete 
som resulterade i rapporten ”Arbetstid  i N orden” (NU 1983:10).

Rapporten har följts upp med ytterligare en utredning som sett närmare 
på frågorna om produktionsförutsättningarna för näringslivet, tillgång och 
efterfrågan på arbetskraft samt arbetstidsförkortningars inverkan på ar
betsinnehåll, medinflytande och arbetsmiljö. Resultaten av denna utred
ning kommer inom kort att redovisas i rapporten ”En nordisk arbetstids- 
politik?” (NU 1987:15).

Nordiska rådet avskrev vid sin session år 1987 den tidigare nämnda 
rekommendationen och föreslog i en ny rekommendation (15/1987) minis
terrådet att fortsätta erfarenhetsutbytet i arbetstidsfrågor inom ramen för 
projektprogrammet om arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. Enligt rekom
mendationen, som behandlas i kontaktgruppen, bör småbarnsföräldrarnas 
behov ägnas särskild uppmärksamhet.

Vissa förberedande studier med anledning av den nya rekommendatio
nen kommer att inledas inom kort.
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3.4.6 Nordisk studie om samspelet mellan ny teknologi, arbetsorganisa
tion och arbetsmiljö

Målet för detta projekt är att utarbeta en systematisk översikt över 
nordiska forskningsresultat och metoder rörande införande av ny teknologi 
— samspelet mellan medbestämmande, arbetsorganisation och arbetsmil
jö. Som grund för arbetet läggs resultat från forskning i Danmark, Norge 
och Sverige.

I anslutning till arbetet med sammanställning av forskningsresultat skall 
en undersökning genomföras vid två danska företag.

3.4.7 Arbetsvillkor och könssegregation

I internationella sammanhang ses de nordiska länderna som föregångare 
i arbetet för att skapa jämställdhet mellan könen. Könssegregationen i 
arbetslivet har emellertid inte minskat påtagligt trots att kvinnornas andel 
av arbetskraften ökat kraftigt under de senaste tjugo åren.

I Finland har genomförts ett projekt för att granska arbetsvillkor, sociala 
relationer och psykologiska faktorer i traditionella kvinno- och mansyr
ken.

Genom att fördjupa undersökningen och göra jämförelser med svenska 
förhållanden söker kontaktgruppen bredare svar på till exempel frågan om 
orsaker och följder av könssegregationen för individer, familjer, organisa
tioner etc. Det är också viktigt att ha jämställdhetsforskning som grund för 
utvärdering av social- och arbetsmarknadspolitik samt vid studier av ar
betslivets demokratisering.

3.4.8 Konferens om psyko-sociale arbeidsmiljøfaktorer i helsesektoren

På senare år har problem med stress och utbrändhet blåst liv i diskussio
nerna om psykosociala arbetsmiljöfaktorer och i länderna är en rad forsk
nings- och metodutvecklingsprojekt igång. Genom en nordisk konferens 
vill ministerrådet försöka bidra till spridning av erfarenheter om hur man 
angriper de psykosociala faktorerna och eventuellt ge begreppet ett mer 
operationellt innehåll.

Konferensen skall arrangeras i Norge år 1988 i samarbete med de nordis
ka arbetsmiljöfonderna. Huvudsakligen kommer problem i social- och 
hälsosektorn att tas upp till behandling.

4 Samarbete med arbetsmarknadens parter med flera

Ministerrådet har etablerat ett fast samarbete med arbetsmarknadens 
parter rörande flera frågor inom arbetsmiljöområdet. Parternas synpunkter 
är av stort värde bland annat i samband med budgetberedningen.

Arbetsgruppen för arbetsmiljötillsyn har hållit möten med representan
ter för standardiseringsorganisationerna i de nordiska länderna och Nord
test. I det löpande projektarbetet etableras i många fall grupper där repre-
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sentanter för såväl nordiska organ som myndigheter i de enskilda länderna 
deltar.

5 Arbetsmiljö — handelshinder

De nordiska länderna är för sin ekonomiska utveckling starkt beroende 
av att få avsättning för sina produkter på exportmarknader. Som ett led i 
strävandena mot att förverkliga begreppet ” Norden som hemmamarknad” 
antog samarbetsministrarna år 1987 ett program om avskaffande av han
delshinder i Norden (Nord 1987:24). Programmet har närmare beskrivits i 
kapitel XIX.

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor har närmare analyserat 
konsekvenserna för arbetsmiljösektorn av riktlinjerna i programmet. Kom
mittén intar en principiellt positiv hållning i frågan om avveckling av 
handelshinder. Man har dock funnit att handelshinder till följd av arbets
miljöregleringar bara i några få fall uppstått till följd av krav som gällt 
skydd för säkerhet och hälsa. De problem som kommit i dagen har också 
som regel kunnat lösas genom kontakter mellan ländernas tillsynsmyndig
heter.

Därför har kommittén funnit det mest rationellt att inte satsa på att 
analysera och lista gällande föreskrifter utan i stället inrikta sig på att i 
största möjliga utsträckning motverka att handelshinder uppstår i framti
den. Som grund för sitt ställningstagande har kommittén bland annat lagt 
uttalanden i handelshindersprogrammet om att arbetet med listor inte bör 
skapa en omfattande och invecklad byråkrati. Kommittén har också tagit 
intryck av de kriterier som gäller inom EG för att ett harmoniseringsarbete 
skall inledas. Där ställs som villkor bland annat att handelshinder kan 
dokumenteras som väsentliga skillnader i ländernas lagstiftning eller som 
klagomål i samband med problem vid export av en viss produkt.

Arbetet med att samordna arbetsmiljöföreskrifter kommer att fortsätta 
med ökad intensitet och vart efter man i framtiden avslutar samordnings
projekt skapas underlag för att formellt lista föreskrifter/produkter.

Den i handelshindersprogrammet skisserade principen om ” omvänd 
bevisbörda” grundas på att listor över likvärdiga regler har upprättats. 
Eftersom en sådan lista för arbetsmiljösektorns del ligger långt fram i tiden 
har ämbetsmannakommittén föreslagit att ” omvänd bevisbörda” skall 
kunna tillämpas inom sektorn trots att listan saknas. Kommittén har också 
föreslagit en särskild ordning för arbetsmiljösektorns praktiska hantering 
av ärenden som har sin grund i principen om den "om vända bevisbördan” .

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor har hållit överläggningar 
med styrgruppen för handelsfrågor och dessutom redovisat sina synpunk
ter i en särskild skrivelse.
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6 Nordisk arbetsmiljökonvention — kommentar till yttrande av Nordiska 

rådet

I ett yttrande över ministerrådets berättelse (Cl) rörande det nordiska 
arbetsmiljösamarbetet under år 1986 har Nordiska rådet anfört

-  att en nordisk arbetsmiljökonvention bör utarbetas med sikte på att 
antas under år 1988.

Nedan redovisas ministerrådets överväganden och åtgärder med anled
ning av Rådets yttrande.

Arbetsmiljöministrarna beslöt år 1985 att låta utreda förutsättningarna 
för en nordisk arbetsmiljökonvention. I verksamhetsberättelsen för år 1985 
angav ministerrådet att utredningen också skulle kunna läggas till grund för 
en omarbetning av samarbetsprogrammet för sektorn.

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor fastställde år 1986 direk
tiv för utredningen.

Den projektgrupp som tillsattes för att genomföra utredningen har redo
visat sitt uppdrag i rapporten " Förutsättningar fö r  en nordisk arbetsmiljö
konvention” (NU 1987:3). I rapporten konstaterar gruppen bland annat att 
förutsättningarna för att starta arbete med att söka utarbeta en konvention 
är uppfyllda.

Projektgruppen, som genomfört sitt uppdrag i nära samarbete med par
terna på arbetsmarknaden, har noggrant inventerat vilka frågor inom ar
betsmiljöområdet som skulle vara möjliga att reglera i en konvention. I 
rapporten behandlas bland annat tillsyns- och normeringsverksamhet, 
konsekvensbedömningar, forskning, utbildning, information, lokalt 
skyddsarbete, företagshälsovård och frihandelsaspekter. Särskilt betonas 
betydelsen av det nordiska samarbetet i olika internationella organ. Frågor 
om avgränsningar för en konvention (territoriellt och gentemot andra kon
ventioner) behandlas särskilt liksom frågor om nationell lagstiftning och 
samarbetet med parterna på arbetsmarknaden.

Arbetsmiljöministrarna behandlade konventionsfrågan vid ett möte den 
10 november 1987 och beslöt då att ge projektgruppen i uppdrag att 
utarbeta ett förslag till konventionstext. I sammanhanget höll ministerrå
det överläggningar i ärendet med Nordiska rådets social- och miljöutskott 
och med företrädare för parterna på arbetsmarknaden.
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Kapitel XII

Socialpolitik  

1 Sammenfatning

Det sidste samarbejdsprogram på social og sundhedssektoren blev ved
taget i 1982. Nordisk ministerråd (social- og sundhedsministrene) besluttet 
på møde i juni 1986, at give Socialpolitisk komité i opdrag, at revidere 
programmet. Det reviderede program er nu godkendt af Ministerrådet med 
henblik på forelæggelse for Nordisk råd på den 36. session i Oslo i 1988.

Der blev holdt socialpolitisk ministermøde i Skagen i august 1987, og der 
har været holdt et ministermøde i forbindelse med Nordisk råds session i 
1987 og et ved Nordisk råds minisession i november 1987 på invitation fra 
social- og miljøudvalget.

Samarbejdet inden for social- og sundhedssektoren foregår både som 
projekter og inden for institutionerne. Der er seks institutioner:
-  Nordiska institutet för odontologisk materialprovning (NIOM)
-  Nordiska läkemedelsnämnden (NLN)
-  Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH) inklusive Nordiskt ut

bildningscenter för dövblindpersonal
-  Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD)
-  Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

Den nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor har igångsatt en rad åtgär
der för att bekämpa AIDS-smittan i Norden.

Det har under året tillsatts en arbetsgrupp för att utarbeta detaljerade 
konkreta förslag till en 2—4-årig handlingsplan mot cancer i Norden.

Ett nordiskt projekt med namnet ” Samarbete om medicintekniska sä
kerhetsåtgärder" inleddes 1987. Dess syfte är att inom de närmaste 3—5 
åren etablera gemensamma nordiska GMP-regler (good manufacturing 
practice) för medicinteknisk utrustning.

NLN har fortsatt att pröva de gemensamma nordiska riktlinjerna för 
utredningsprotokoll inom tre utredningsgrupper.

I oktober 1987 flyttade NIOM till nya lokaler på Haslum (ca. 15 km. 
väster om Oslo centrum)

Den 1 juli 1987 upprättades i Uppsala ett nordiskt "W H O  Collaborating 
Center for International Classification of Diseases and other Health Rela
ted Classification” . Centret hör organisatoriskt till NOMESKO.

Nordisk råd har udtrykt sin uro over at barn-, ungdoms- og familiepolitik 
fik lille plads i den forrige beretning (yttrande 1987). Det er derfor givet en 
bredere beskrivelse af de projekter, der findes inden for dette område, 
både inden for social- och sundhedssektorens projektbudget, inkl. Nordisk 
socialstatistisk komité, og inden for Nordiska nämnden för samhällsforsk
ning (NOS-S).
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I 1987 kom den sidste bog i projektet ” Boliger og service for ældre" -  
Gammel i eget hjem” .

NN H har via datahandlingsplanen udviklet en nordisk programvaredata
base knyttet till hjælpemiddelregistret. Projektet ” Klær og handicap” blev 
afsluttet i november 1987. Inden for projektet ” Små og mindre kendte 
handicapgrupper” er der udarbejdet en handlingsplan frem til 1990.

NAD er ved at afslutte det såkaldte SAS-projekt -  alkoholskader i 
forhold til alkoholforbruget i befolkningen. Der har været holdt en række 
forskermøder, bl. a. rusens kulturelle betydning og retstoksikologi.

NOSOSKO udgav i 1987 den engelske udgave af ” Social tryghed” . Der 
er bl. a. nedsat en ad hoc gruppe vedr. familieydelser, der skal komme med 
en indstilling om et projekt.

NHV er ved at fordoble sin virksomhed når det gælder MPH-eksamen, 
at etablere et forskeruddannelsesprogram i folkhelsevidenskab og at ud
bygge samarbejdet med andre forsknings- og uddannelsesinstitutioner i 
Norden vedr. folkehelsevidenskab. I august 1987 blev NHV WHO's Colla
borating Centre for Health, Planning and Education.

Rapporten fra arbejdsgruppen vedr. efter- og videreuddannelse af social
personale er færdig, og skal på Socialpolitisk komités møde i marts 1988.

2 Indledning

Grundlaget for Nordisk ministerråds (social- og sundhedsministrenes) 
virksomhed er samarbejdsprogrammet på social- og sundhedsområdet, 
hvoraf det seneste blev vedtaget af ministerrådet i augusti 1982.

De overordnede mål i samarbejdsprogrammet gælder fortsat, men nye 
samarbejdsområder er aktualiseret, andre er virkeliggjort og prioriteringen 
af en række spørgsmål i landene er ændret. Derfor besluttede Nordisk 
ministerråd på mødet i juni 1986, at give Nordisk socialpolitisk komité i 
opdrag, at revidere programmet.

Ved udformningen af programmet har man taget hensyn til de forskellige 
ønsker, der er fremkommet fra bl. a. N R ’s social- og miljøudvalget, ligestil
lingsudvalget og Nordisk forskningspolitisk råd.

Forslaget til program tager i de langsigtige mål udgangspunkt i de ret
ningsgivende principper for socialpolitisk udvikling i den nære fremtid, 
som blev vedtaget af F N ’s interregionale konsultationer om socialpolitisk 
udvikling i 1987, og W H O ’s program ” Helse for alle år 2000” . Der er i 
denne del af programmet kun taget de ting med, der har relevans for de 
nordiske lande.

I den konkrete virksomhed har man kun taget det med, som iflg landene, 
var mest presserende i henholdsvis sundheds- og socialsektorerne og på 
det tværsektorielle område.

Det reviderede program er nu godkendt af Nordisk ministerråd med 
henblik på forelæggelse for Nordisk råd på den 36. session i 1988.
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3 Socialpolitiske ministermøder

Nordisk ministerråd (social- og sundhedsministrene) mødtes i Helsing
fors i februar 1987 i forbindelse med Nordisk råds 35. session for at 
diskutere AIDS-situationen. Man besluttet, at der skulle foretages yderli
gere indsatser mod AIDS.

Det årlige ministermøde blev holdt i Skagen i august 1987. Der blev først 
holdt ministerrådsmøde, hvor man vedtog nye vedtægter for Nordiska 
hälsovårdshögskolan. Der blev givet orientering om AIDS-situationen. 
Man vedtog det nye samarbejdsprogram for social- og sundhedssektorn 
med sigte på oversendelse til Nordisk råd. Desuden undertegnede man to 
aftaler vedr. ændringer af godkendelse af erhvervgrupper inden for sund
heds- og sygehusvæsenet og veterinærvæsenet.

Derefter var der temadiskussion ud fra emnet "Samarbejde mellem 
social- og sundhedssektorerne, herunder eventuelle forsøg eller gennem
førte ordninger, der kan fremme dette samarbejde".

Nordisk råds social- og miljøudvalg inviterede social- og sundhedsmi
nistrene til fælles møde i forbindelse med Nordisk råds såkaldte minises
sionen i november 1987. Blandt de sager, der blev taget op, var "Program 
for nordisk ministerråds samarbeid innenfor helse- og sosialsektoren” , 
hvor hovedpunktet var at få den sociale sektor stærkere frem. bl.a. ved 
henvisning til de principper for socialpolitisk udvikling som blev vedtaget 
af FN 's  interregionale konsultationer i 1987.

4 Samarbete på halso- och sjukvårdens område

4.1 1987 års medicinaldirektörmöte

Cheferna för hälsovårdsmyndigheterna i de nordiska länderna har sedan 
länge anordnat årliga möten. Dessa möten har utvecklats till ett viktigt 
forum för erfarenhetsutbyte och samråd rörande aktuella hälso- och 
sjukvårdsfrågor där även en förberedande överläggning om vissa i Nordis
ka socialpolitiska kommittén aktuella hälso- och sjukvårdsfrågor kunnat 
ske.

Vid årets möte i Helsingfors den 6 - 7  april var huvudtemat "H ur  ser 
patienterna på hälsovården i våra länder?” Bland de övriga ärenden som 
togs upp kan nämnas ” Annus Medicus” 1987, Priskontroll på läkemedel 
och ändrade rutiner hos läkemedelsnämnder, Avrapportering från en nor
disk arbetsgrupp som behandlat hälso- och sjukvårdsforskning. Medicinsk 
teknologivärdering, WHO-frågor, AIDS-situationen och nordiskt samar
bete om hälsopolitik och tvärsektoriellt arbete.

4.2 Nordiska institutet fö r  odontologisk materialprovning (NIOM)

NIOM har till uppgift att genom systematisk utprovning och målinriktad
forskning arbeta för att material, som används inom tandhälsovården i de 
nordiska länderna, fyller hälsomässiga och tekniska krav. Därtill kommer
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arbetet med utveckling av bättre material och metoder samt upplysnings
verksamhet.

Institutets arbetsuppgifter kan indelas i standardisering (30%) material
provning (35 %), forskning (25 %) och upplysningsverksamhet (10%).

Standardiseringsarbetet har till väsentlig del skett i International Orga
nization for Standardization (ISO) regi, samt i Federation Dentaire Inter
national. Totalt 18 listor blev publicerade under 1986 och man räknar med 
att motsvarande antal ges ut före utgången av 1987.

Materialprovningen bygger på ett frivilligt avtal mellan NIOM och pro
ducenterna, där producenten garanterar att produkten tillfredsställer de 
kvalitetskrav som är specificerade i gällande ISO-standard. Stickprovs
kontroller genomförs genom inköp på den öppna marknaden i Norden av 
produkter som sedan testas.

I forskningsverksamheten har tyngdpunkten legat på att få fram data 
som kan ligga till grund för materialprovning, standardisering och utveck
lingsarbete.

Upplysningsverksamheten har i likhet med föregående år huvudsakligen 
rört publicering av listor över kontrollerade produkter i spalten ” NIOM- 
N ytt” , som ingår i åtskilliga av de 18 nordiska odontologiska tidskrifterna 
samt publicering av artiklar i andra vetenskapliga tidskrifter.

NIOMrs personal deltar dessutom i efter- och vidareutbildning av tand
läkare, tandtekniker, tandhygienister och tandläkarassistenter både i form 
av föreläsningar och kursverksamhet.

Institutet uttalar sig regelbundet om olika ärenden från offentliga myn
digheter i Norden. I tillägg arrangerar NIOM vart annat år speciella semi
narier med deltagare från alla de nordiska länderna.

Från och med oktober 1987 disponerar institutet över nya lokaler på 
Haslum (ca. 15 km. väster om Oslo centrum). NIOM:s lokalbehov tycks 
således vara löst på ett tillfredsställande sätt för överskådlig framtid.

4.3 Läkemedelssarnarbete

Nordiska läkemedelsnämnden (NLN) är en permanent nordisk institu
tion med uppgift att verka för harmonisering av lagstiftning och administra
tiv praxis på läkemedelsområdet i Norden.

Nordiska läkemedelsnämnden har under 1987 haft två möten. Dessutom 
arbetade 15 underutskott (arbetsgrupper) inom 4 projektområden (registre
ringssamarbete, efterkontroll, läkemedelsstatistik och standardisering).

Inom projektområdet registreringssamarbete har nämnden under 1987 
publicerat gemensamma riktlinjer fö r  biotillgänglighet, d v s  hur läkeme
delsindustrin skall ta fram dokumentation för läkemedelsupptag i kroppen 
vid ansökan om registrering av ett nytt läkemedel.

De gemensamma nordiska riktlinjerna för utredningsprotokoll (myndig
heternas värdering av en ansökan) har fortsatt prövats på konkreta ansök-
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ningar inom tre utredningsgrupper (en ansökan indelas i ämnesområdena 
farmaci/kemi, toxikologi/farmakolcgi och klinik/farmakokinetik).

Gemensamma nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya 
läkemedel (anvisningar för industrin) har funnits i fyra år. I samarbete med 
läkemedelsindustrin revideras riktlinjerna nu för att bl. a. om möjligt kom
ma ytterligare närmare EGs riktlinjer och krav.

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya veterinärläkeme
del är snart klara. Dessa riktlinjer bygger på riktlinjerna för humanläkeme
del. Remissomgång avvaktas till revidering av humanriktlinjerna  är klar.

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya radioaktiva läke
m edel har utarbetats och remissbehandlats. Dessa riktlinjer kommer att 
tryckas i början av 1988.

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya allergenläkeme- 
del har funnits i 5 år. Revideringsforslag har utarbetats och skall snart 
sändas på remiss. Riktlinjerna kommer att tryckas under 1988.

Nordiska läkemedelsnämndens arbetsgrupp för EDB-frågor har haft ett 
möte för att diskutera möjligheterna till datoriserad kommunikation mellan 
kontrollmyndigheterna.

Inom projektområdet efterkontroll har en arbetsgrupp för kemisk och 
biologisk kontroll kartlagt potentiella samarbetsmöjligheter. En arbets
grupp för läkemedelsbiverkningar har i ett försöksprojekt studerat möjlig
heterna till enhetliga värderingar av biverkningar med tanken att bedöm
ningar skall kunna göras med hela Norden som befolkningsunderlag.

Inom projektområdet läkemedelsstatistik har metodarbetet fortsatt för 
att bibehålla jämförbarheten mellan ländernas läkemedelsförsäljning. Ar
betet med att klassificera läkemedel och fastställa jämförelseenheten defi
nierade dygndoser (DDD) har resulterat i att WHO upprättat ett "Collabo
rating Centre”  för läkemedelsstatistik i Oslo. NLN ställer sin arbetsgrupp 
till förfogande som en rådgivande grupp till centret. Under 1988 kommer 
NLN  att publicera 1987 års arbete i en förminskad version av Nordisk 
läkemedelsstatistik.

Inom projektområdet standardisering  har det kontinuerliga arbetet fort
satt för gemensamma nordiska krav på läkemedelskvalitet och samnordi
ska insatser inom Europafarmakopearbetet. I en särskild arbetsgrupp har 
nordisk samordning av märkningsfrågor skett.

Via nämndens notifikationssystem  håller länderna varandra underrätta
de om genomförda och planerade nationella åtgärder på lagstiftnings- och 
informationsområdet. Detta för att underlätta den kontinuerliga harmoni
seringsprocessen på läkemedelsområdet.

4.4 M edicinalstatistiskt samarbete

Nordiska medicinalstatistikkommittén (NOMESKO) är en i princip per
manent kommitté under Nordiska socialpolitiska kommittén och skall 
verka för att den medicinalstatistiska redovisningen i de nordiska länderna 
i största möjliga utsträckning blir jämförbar.
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Kommittén skall vidare ta initiativ till utvecklingsprojekt med medici
nalstatistisk relevans, följa den internationella utvecklingen på medicinal- 
statistikens området etc.

Den aktuella projektverksamheten som bedrivs inom en rad arbetsgrup
per -  i princip en per land -  omfattar bl. a. följande:
-  ADÖD: Arbetsgruppen för medicinsk födelseregistrering (Island)
-  AHFAI: Arbetsgruppen för ” Health for all”  indikatorer (Finland)
-  AKLASS: Arbetsgruppen för sjukdomsklassifikationer (Sverige)
-  APUB: Arbetsgruppen för medicinalstatistiska publikationer

(Norge)
-  ARON: Arbetsgruppen för registrering av olyckor (Danmark)

Den 1 juli 1987 upprättades ett nordiskt "W H O  Collaborating Centre for
International Classification of Diseases and other Health Related Classifi
cations” . Centret har garanterats fyra-årig basfinansiering över den nor
diska budgeten. Centret hör organisatoriskt till NOMESKO men har en 
särskild styrelse bestående av ordförandena i de fem ländernas NOME- 
SKO-delegationer jämte centrets föreståndare. Från centrets sida har man 
också gjort fyraårigt avtal med WHO, som har godkänt ett ramavtal 
rörande centrets arbetsplan.

4.5 Gemensam arbetsmarknad fö r  hälso- och sjukvårdspersonal

Överenskommelsen mellan Danmark, Finland, Norge och Sverige om 
godkännande av vissa yrkesgrupper för verksamhet inom hälso- och sjuk
vården samt veterinärväsendet trädde i kraft 1983. Island har delvis anslu
tit sig till överenskommelsen.

Överenskommelsen innebär i korthet att nordiska medborgare, som i 
något av de fördragsslutande länderna har legitimation, auktorisation eller 
annat rättsligt godkännande att utöva ett yrke inom något av de 18 yrkes
grupper som omfattas av avtalet, har rätt att vinna samma godkännade i de 
övriga länderna. Därmed får dessa personalkategorier samma möjligheter 
till rörlighet på den nordiska arbetsmarknaden som andra yrkesgrupper 
redan åtnjuter.

Arbetsgruppen som tillsattes för uppföljning av överenskommelsen har 
under 1987 hållit två möten. Bland de ärenden som diskuterats kan nämnas 
vidareutbildning av läkare i Norden, svenska sjuksköterskeutbildningen, 
Islands anslutning till överenskommelsen vad gäller ytterligare 9 yrkes
grupper, informationsutbyte i samband med pågående och planerade änd
ringar av utbildningar, utredningen beträffande läkarnas specialistutbild
ning i Sverige och utbildningsplaner inom hälsovården i Finland.

4.6 Samnordiska insatser mot AID S

Nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor, som tillsattes sommaren 1986, 
har under 1987 varit en bas för informations- och erfarenhetsutbyte mellan
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länderna. På arbetsgruppens förslag har man dessutom igångsatt ett antal 
åtgärder på nordiskt plan. Bland dessa kan nämnas:
-  Central uppsamling av tryck och annat material relaterat till HIV/AIDS;
-  Utarbetande av gemensamma nordiska riktlinjer för den epidemiologi- 

ska handläggningen av HIV-smittade och det därmed sammanhängande 
arbetet för att förhindra smittospridning på HIV-smittade som diagno
stiseras och/eller omhändertas i annat nordiskt land än hemlandet;

-  Utarbetande av gemensamma nordiska riktlinjer för skydd mot blod
smitta i arbetslivet.
Under år 1987 har i Nordiska hälsovårdshögskolans regi genomförts ett 

projekt med syfte att sammanställa kunskap och erfarenheter vad gäller 
prevention av AIDS i de nordiska länderna och därvid ge ett samlat och 
uttömmande underlag för det vidare handlandet. Projektets slutrapport 
skall kunna ligga till grund för ytterligare åtgärder på AIDS-området.

Av andra aktiviteter på nordiskt plan kan det nämnas, att inom den 
nordiska handlingsplanen mot narkotika har en stor del av insatserna 
koncentrerats kring åtgärder för att skydda intravenösa missbrukare mot 
AIDS-smittan. Vidare arbetar 5 planeringsgrupper tillsatta av Nordiska 
samarbetsnämnden för medicinsk forskning (NOS-M) med nordisk AIDS- 
forskning. Dessa grupper svarar för gemensam forskning kring biologi, 
immunologi, infektionsforsvar, kliniska försök och epidemiologi.

4.7 Sam arbete inom den högspecialiserade vården

Ett fyraårigt projekt med namnet ’’Samarbete inom den högspecialisera
de sjukvården” igångsattes av ministerrådet under hösten 1986. Dess 
övergripande syfte är dels att åstadkomma en bättre och effektivare resurs
användning inom den högspecialiserade sjukvården i Norden, dels att 
bidra till att vidmakthålla och utveckla den samlade sjukvårdskompeten- 
sen för vård och behandling av små patientgrupper med särskilda/speciella 
resurskrav för adekvat handläggning, dels att underlätta kunskapsupp- 
byggnad/-utbyte inom Norden bl. a. inom det högteknologiska området.

Under 1987 har pågått två delprojekt i avsikt att dels närmare klarlägga 
såväl praktiska som formella förutsättningar för en ömsesidig nordiskt 
” back-up"-organisation vid mer omfattande brännskadeolyckor/katastro- 
fer, dels utreda vilka resurser och krav som måste vara tillgodosedda för 
att anordna en samnordisk tropikmedicinsk utbildning med internationell 
acceptans. Ett tredje delprojekt som syftar till att underlätta organförsörj
ningen i de nordiska länderna befinner sig vid utgången av 1987 på plane
ringsstadiet.

4.8 Samarbete om m edicintekniska säkerhetsåtgärder 

Standardisering, kontroll, säkerhetsföreskrifter etc. vad gäller medicin
teknisk utrustning är områden som ägnas större uppmärksamhet såväl 
nationellt som internationellt. Ett nordiskt projekt med namnet "Samarbe-
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te om medicintekniska säkerhetsåtgärder inleddes 1987, efter att förprojekt 
med samma namn avslutades.

Projektets syfte är att inom de närmaste 3 - 5  åren etablera gemensamma 
nordiska GMP-regler (good manufacturing practice) för att förbättra sam
arbetet om medicintekniska säkerhetsåtgärder och därmed också underlät
ta handel med medicinteknisk utrustning mellan de nordiska länderna.

En utgångspunkt är att GMP-reglerna måste anpassas till de normer och 
regler som gäller i andra länder, först och främst de regler som kommer att 
gälla inom EG. Ett av huvudmålen är således att medicintekniska produk
ter som lagenligt marknadsförs och används i ett nordiskt land i största 
möjliga utsträckning skall kunna marknadsföras och användas i de övriga 
länderna utan krav på godkännande.

5 Samarbejde på socialsektorens område

5.1 M øde m ed cheferne fo r  socialstyrelserne i Norden

Cheferne for socialstyrelserne holdt sit tredje møde fra 4 . - 6 .  november 
1987. Møderne er blevet et vigtigt forum for erfaringsudveksling og samråd 
vedr. socialsektorens mange områder.

Mødet startede med et oplæg om ændringer i de nordiske velfærdsmo
deller, der blev fulgt op af orientering fra hvert land bl. a. om forandrings
tendenser i velfærdsmodellerne.

Man har nu dannet undergrupper, der dækker socialtjenesten, planlæg
ning og forsøg, handicap, ældre og børn og unge. Der var rapport fra hver 
af undergrupperne. Fra gruppen vedr. socialtjenesten redegjorde man fx 
for det projekt man har taget initiativet til og som er beskrevet efterfølgen
de -  ” utkomststödet i de nordiska länderna” .

Man fik presenteret rapport fra en arbejdsgruppe som udredet efter- og 
videreuddannelse for socialpersonale i Norden. Det blev besluttet, at 
fordele opgaverne med at udarbejde kurser mellem landene, således at 
disse, sammen med rapporten, kunne forelægges på Socialpolitisk komités 
møde i marts 1988.

5.2 Kortlægning a f  "u tkom ststödet i de nordiska länderna"

Dette har været forprojekt i 1987, hvor forskerne har kortlagt social
hjælpssystemet, hvordan reglerne er i de forskellige lande og hvordan det 
fungerer i praksis og i samspil med andre ydelser. På grundlag af en 
analyse af problemer omkring socialhjælpen, er man nået frem til at et evt. 
fortsat projekt skal konsentrere sig om klientstudier af enlige mødre, unge 
arbejdsløse og evt. udstødte.

5.3 Børne-, ungdoms- og fam iliepolitisk samarbejde

På dette område har man i 1987 tre projekter, hvoraf et -  ' 'Omsorgsper
mision i N orden” -  er ved at være færdigt. Der er desuden et forprojekt -
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"Barndommen som socialt fænomen". Desuden planlægger NOSOSKO et 
projekt -  "Ydelser til børnefamilier i de nordiske lande".

Projekter inden for børne-, ungdoms- og familiepolitikken (647 000 
DKK) har næst efter Handlingsplanen mod narkotika (1.56 mill. DKK) fået 
flest projektpenge.

I Nordiska nämnden för samhällsforskning (NOS-S), der er et selvstæn
digt organ, har man desuden et større projekt -  BASUN-projektet.  Ned
enstående redegøres der kort for de forskellige projekter.

5.3.1 Omsorgspermision i Norden

Undersøgelsens formål har været at sammenligne udformningen af de 
nordiske landes lovfestede rettigheder til orlov fra arbejdet ved svanger
skab, barsel og omsorg for børnene.

Som en underliggende præmis har man forudsat, at den officielle politik i 
alle lande både vil sikre kvinderne i erhvervsmæssig henseende og styrke 
deres mulighet for, at kombinere erhverv med omsorg for børnene. Desu
den åbnes der for fædrenes medvirken som følge af den officielle ligestil
lingspolitik.

Datamateriale består af interviews med mødre og fædre i forskellige dele 
af erhvervslivet, informantinterviews i organisationer og forvaltninger, 
eksisterende statistik, lovudredninger, lovtekster og forskning.

Betingelser for forældrenes brug af orlov på arbejdspladser analyseres 
på to niveauer — bedriftsniveau og arbejdstagerniveau. Man har bl. a. villet 
vise, hvordan arbejdspladsbetingelserne spiller en rolle i kvindernes brug 
af orlov. Vedr. arbejdsbetingelser har man specielt lagt vægt på arbejdets 
kvalifikationsstruktur, dvs. om der er tale om højt uddannet, kvalificeret 
og specialiseret arbejdskraft eller om der er tale om ukvalifiseret arbejds
kraft.

Konklusionen er, at den traditionelle kønsarbejdsdeling fungerer som 
underliggende præmis både i lovudformning, i arbejdslivet og i familielivet, 
således at en mere ligelig fordeling mellem mødre og fædre vanskeliggøres, 
både når det gælder omsorg og forsørgelse.

Til sidst kommer man med en række anbefalinger, bl.a. at man må 
klargøre målsætningen med lovudformningen ogat orloven efter fødsel skal 
være over 1/2 år, hvis man vil have fædrene med.

5.3.2 Børn m ed behov fo r  speciel støtte i børnehaver

Nordisk kontaktkomité for børnehaver og fritidshjem har igangsat et 
projekt — Børn med behov for speciel støtte i børnehaver — hvis formål er, 
at få kundskab om, hvad der sker når et barn med behov for speciel støtte 
plasseres i børnehave.

Målet er, at identificere samarbejdsmodeller, vejledningsmodeller, tiltag 
og arbejdsformer hvor børnehavens pædagogiske virksomhed, suppleret 
med specielle tiltag, som kan give børn med behov for speciel støtte bedst
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mulig hjælp i deres udvikling. Det er desuden et mål at beskrive, hvordan 
tiltagene er organiseret lokalt og regionalt, og hvordan de er lovhjemlet.

Der ligger nu en rapport fra hvert land. På grundlag af dem vil man lave 
en sammenskrivning og en analyser, hvor man ser på hvilke problemer der 
kan være, hvilke kundskaber man har og hvilke man mangler. Hvordan 
fungerer samarbejdet mellem forskellige instancer? Hvilke problemer har 
vejledningstjenesten? Hvilke erfaringer har børnehavepersonalet, børnene 
og forældrene med tiltagene?

5.3.3 Sam fundet respektive fam iliens ansvar fo r  børnene

I 1985 udsendtes del 1 af projektet om samfundets respektive familiens 
ansvar for børnene — ” Barnevern i N orden” . Del 2 prøver mere ” finma
sket” at fange de problemer op der vedr. de vanskeligstillede børn/unge og 
deres familier, og hvorledes disse mødes med tiltag. Der gælder både den 
generelle tilrettelæggelse, de individuelle hjælpetiltag i åben omsorg og når 
børnevernet/socialforvaltningen overtager omsorgen (i form af familie
pleje, institution m.v.).

I et foreløbig oplæg, der bl. a. baserer sig på NOSOSKOs statistikker og 
eksisterende forskning på området, er man bl.a. optaget af opholdets 
længde udenfor hjemmet og antal flytninger, og drøfter spørgsmålet om 
frivillighed og tvang. Man ser på finansieringen, og hvorledes denne spiller 
ind på valg af tiltag.

5.3.4 Barndommen som socialt fæ nom en

Barndommen har ikke i nævneværdig grad interesseret økonomer, histo
rikere eller sociologer. Derfor er de samfundsvidenskabelige grundvilkår 
for barndommen ikke udredet,  og forståelsen for barndommen og dens 
tilknytning til samfundet er meget overfladisk.

Formålet med projektet er, at placere barndommen socio-økonomisk, og 
at undersøge barndommen som en sociologisk kategori, dvs. som et per
manent fænomen, på samme måde som arbejdere, kvinder, byboer m.v. 
Formålet er endvidere, at redegøre for hvilken ” værdi”  børnene har i 
samfundet, samt at præsicere forældrenes, samfundet og børnenes egen 
andel i denne henseende.

Man vil studere børnenes tidsforbrug, deres virksomhed, deres forbrug 
m.v., og derigennem forsøge at beskrive barndommen som et aktivt og 
værdifuldt afsnit i tilværelsen. Man vil ikke kun betragte barndommen 
gennem sådanne faktorer som beskriver forældrene, og som en overgangs
periode på vej mod voksentilværelsen.

5.3.5 Ydelser til børnefamilier i de nordiske lande

Nordisk socialstatistisk komité (NOSOSKO) er ved at undersøge mulig- 
hederna for at lave en undersøgelse om ydelsen til børnefamilier i Norden. 
Både statistikken og den verbale beskrivelse af børnefamilieydelserne i
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Social tryghed har været summariske og givet en overfladisk beskrivelse af 
et væsentlig område inden for socialpolitikken.

Man overvejer at tage følgende ting med:
-  Børnetilskud
-  Indkomsterstatning til forældre, der i visse situationer passer egne børn
-  Boligstøtte
-  Forskudsvis udbetaling af børnebidrag
-  Skattelettelser
-  Dagpenge ved fødsel m.v.
-  Dagpasning af børn

5.3.6 BASU N -projektet 

Der forskes også i barndommen på nordisk niveau i andre organer. 
Nordiska samarbetsnåmnden för samhällsforskning (NOS-S) har et større 
forskningsprojekt, der heder ” Barndom, Samfund og Udvikling i Norden” 
(BASUN-projektet).

Ændringerne i hverdagslivet skaber nye opvækstbetingelser for børne
ne. I BASUN-projektet stilles spørgsmålet om, hvordan disse betingelser 
kobles sammen til det sammenhængende livsrum, som den moderne barn
dom udgør.

Dette livsafsnit kan beskrives ud fra et materielt, et socialt øget kulturelt 
perspektiv. Det materielle perspektiv angiver de fysiske og økonomiske 
rammer for barnets virksomhed. Det sociale perspektiv angiver de sociale 
relationer, som barnet indgår i. Det kulturelle perspekiv angiver det ideolo
giske indhold, som formidles til barnet.

De centrale problemstillinger i BASUN-projektet kan opsummeres såle
des:
-  Hvordan er det livsrum, vi her kalder den moderne barndom, strukture

ret?
-  Hvilke sociale erfaringer gør barnet sig i dette livsrum?
-  Hvordan bearbejder barnet disse erfaringer?
-  Hvilken social forståelse og hvilke færdigheder og følelsemæssige dispo

sitioner udvikler barnet som følge af sine erfaringer?
I hvert land udarbejdes en kundskabsoversigt baseret på tilgængelig 

statistik, love og regler samt forskning, som berører de 0 —6 åriges 
opvækstvilkår. Ud fra denne beskrives børnenes opvækstvilkår i de fem 
nordiske lande hver for sig, og desuden foretages en sammenligning lande
ne i mellem.

Dernæst er der udvalgt 50 børn født i 1982 fra hvert land, der bor i 
urbane miljøer. Disse er udvalgt således, at de på karakteristika som 
familieforhold, sociale klassetilhørsforhold o.lign. er sammenlignelige. De 
følges i løbet af et år for at kortlægge sammenhængen og helheden i deres 
hverdagsliv. Dels interviewes børnenes vigtigste omsorgspersoner, både
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pædagoger og forældre. Dels sker det ved direkte observation og intervie
wer af børnene.

Dette materiale danner grundlag for en samlet fremstilling af moderne 
barndom i hvert af  de nordiske lande, og for en komparativ nordisk 
analyse.

5.4 Boliger og service fo r  ældre

I foråret 1987 kom bogen ” G am mel i eget hjem "  -  14 artikler der 
opsamler erfaringer fra fritstående forskningsprojekter i hvert af de nordis
ke lande. De berører dog alle projektets generelle problemstilling: Hvad er 
betingelserne for en selvstændig bolig- og livsform i alderdommen? Hvor
dan kan man lægge forholdene bedre til rette for dette fra de lokale og 
centrale myndigheders side?

Erfaringerne fra de nationale undersøgelser, der indgår i projektet, er at 
den offentlige hjemmebaserede omsorg har et relativt større omfang i 
forhold til den frivillige sektor (mest familie) end mange andre undersøgel
ser tyder på. Den offentlige sektor er imidlertid ofte for lidt fleksibel og for 
lidt villig til at yde den type og mengde hjælp, der er nødvendig når der er 
tale om stort hjælpebehov.

Mange ældre ønsker at flytte til en mere hensigtsmæssig bolig, men man 
kan ikke bygge boliger nok til at tilfredsstille efterspørgselen. Skal flytning
en blive en reel forbedring for den enkelte, er den tekniske standard ikke 
nok. Flytningen må også være selvbestemt, og man må komme til et 
boligmiljø med tilstrækkelig mange ligesindede/jævnaldrene, der giver mu
lighed for at danne nye sociale fællesskaber.

Både det svenske og norske delprojekt kunne dokumentere at boligmas
sen fra 1950- og 1960-årene ofte er problematiske for ældre, først og 
fremmest på grund af trapper og vanskelige adgangsforhold.

Der er behov for at satse på ældresektoren, men indsatsen må styres. 
Der er tale om en mere fleksibel anvendelse af ressourcer, bl. a. at forøge 
tilbudet af  dagpladser, serviceboliger og mere intensive og varierede tilbud 
i hjemmeomsorgen, fx døgnpleje og rehabiliteringsvirksomhed.

Det vil fortsat være nødvendig med institutioner, men ikke nødvendigvis 
i den form man kender dem idag. Det kan gøres meget for at forbedre 
boligstandard og livskvalitet indenfor institutionerne.

5.5 Samarbejde på handicapområdet

Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH) är ministerrådets samar- 
bets- och expertorgan för handikappfrågor inom det socialpolitiska områ
det. NHH skall bl. a. främja hjälpmedelsförsörjningen i de nordiska länder
na genom att följa, initiera och vidareutveckla nordiskt samarbete inom 
området. NN H skall också i övrigt verka för nordiskt samarbete inom sitt 
ansvarsområde, exempelvis i forsknings-, utvecklings- och utbildningsfrå
gor.
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På hjälpmedelsområdet samverkar NNH med centrala nationella organ 
inom området, och samarbetet avser såväl provning av hjälpmedel och 
information som utveckling av nya hjälpmedel. NNH  har utvecklat ett 
nordiskt klassificeringssystem för handikapphjälpmedel. Under hösten 
1987 antog ISO (internationella standardiseringsorganisationen) för ut
sändning ett förslag till internationell standard baserad på det nordiska 
klassificeringssystemet.

Nordiska kravspecifikationen för hörapparater har antagits i Sverige. 1 
övriga nordiska länder är beslutsprocessen i gång. Under 1987 har också 
ett förslag om gemensamma mätmetoder för leveranskontroll av slingför- 
stärkare sänts ut för nationell remissbehandling.

Ett konkret resultat av arbetet med datahandlingsplanen är en nordisk 
programvarudatabas knuten till Nordiskt hjälpmedelsregister. En första 
katalog över dataprogram inom handikappområdet publicerades i novem
ber 1987. NNH har under hösten färdigställt en särskild rapport till minis
terrådet (RU-Data) om sitt arbete inom ramen för den nordiska datahand
lingsplanen. Rapporten avser de första två och ett halvt årens arbete.

Arbetet i en ny nordisk arbetsgrupp för teleteknik och handikapp inled
des under 1987. Uppgiften är att beakta de kommunikationshandikappades 
situation i den pågående teletekniska utvecklingen.

NNH-projektet "K läder  och handikapp" avslutades i november 1987 
med ett nordiskt arbetsseminarium i Helsingfors. Seminariet genomfördes 
med deltagande av konsumenter, designers, textilindustri, samt olika myn
digheter och institutioner. Resultaten av seminariet kommer att dokumen
teras i en rapport.

Det nordiska samarbetet om förståndshandikappades behov av hjälpme
del har fortsatt under 1987. Under året har bl.a. utarbetats en handlings
plan för det fortsatta arbetet t o m 1989.

Efter tre års arbete med det av Nordiska rådet rekommenderade samar- 
betsprojektet för små och mindre kända handikappgrupper kan man nu 
konstatera att de aktuella gruppernas specifika problematik har lyfts fram 
och börjat bearbetas på nationell nivå. Inom det nordiska projektets ram 
har under 1987 utarbetats en handlingsplan för arbetet fram till 1990.

NNH arrangerade i november på Frambu Helsesenter utanför Oslo et 
seminarium — "Psykosociala problem i förbindelse med livssituationen för 
barn och ungdomar med progredierande sjukdomar och deras familjer” . 
Temat avser barn som till följd av medfödd sjukdom inte uppnår vuxen 
ålder. Seminariet kommer att resultera i en handbok.

NNH har under 1987 arrangerat ett arbetsseminarie, som hölls i Umeå i 
november — ” Datorer och bildkommunikation". I november deltog NNH 
i den stora nationella handikapp- och hjälpmedelsmässan i Jyväskylä. 1 
NNH:s monter demonstrerades b l.a .  en rad resultat från arbetet med 
utveckling av datorbaserade handikapphjälpmedel.

I slutet av 1987 inleddes ett försök med informationsblad/newsletter om
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arbetet med samnordisk utveckling av datorbaserade handikapphjälpme
del inom ramen för den nordiska datahandlingsplanen.

Vedr. Nordisk uddannelsescenter for døv-blindpersonale se afsnit 6.2 i 
dette kapitel.

5.6 Socialstatistisk samarbejde

Nordisk socialstatistisk komité (NOSOSKO) er en permanent komité 
tilknyttet Nordisk socialpolitisk komité. Dens virksomhed skal forbedre 
sammenligneligheden for socialstatistikken og statistik over de sociale 
udgifter i Norden. Den udgiver med jævne mellemrum "Social tryghed". I 
1987 kom den engelske udgave af "Social tryghed" med data fra 1984. 
Man arbejder nu med næste udgave hvor man bl. a. vil have et afsnit med 
om Grønland og Færøerne.

Man arbejder videre i de tre arbejdsgrupper:
-  Sociale fonde, der med renteudgifter og renteindtægter, skal være 

færdig inden næste udgave af "Social tryghed”
-  Servicegruppen, der bl. a. arbejder videre med bistandhjælp og vil 

prøve at finde frem til en bedre beskrivelse og statistisk belysning af 
levevilkår for ældre og handicappede.

-  Indholdsgruppen, der skal se nærmere på afgrænsningen og gruppe
ringen af de sociale ydelser og sociale udgifter.

Der er nedsat en ad hoc gruppe, der skal komme med en indstilling om et 
projekt om familieydelser.

Desuden er der iværksat et komparativt metodestudium mellem publika
tionen ” Social tryghed” og det svenske KRON-projekt (Kostnader för 
offentliga tjänster i Norden). Inden udgangen af 1987 skal der udfærdiges 
en rapport, der belyser, hvilke metodemæssige forskelle der findes bl.a. 
med hensyn til indsamlingsmetode og opgørelsesmetode.

5.7 Samarbejde vedr. brug a f  rusmidler

5.7 .1 Nordiska nämnden fö r  alkohol- och drogforskning (NAD)

NAD skal fremme og udvikle tværvidenskabelige kontakter inden for 
alkohol- og narkotikaforskningen og forskning vedr. andre afhængigheds
skabende stoffer, initiere og planlægge forskningsprojekter som sigter mod 
at belyse vigtige alkohol- og narkotikapolitiske spørgsmål. Fremme infor
mations- og dokumentationssamarbejde, arrangere nordiske forskerkonfe
rencer og stimulere forskeruddannelselse og forskerudveksling. Nämn
dens virksomhed indrettes specielt på samfundsvidenskabelig forskning, 
inkl. socialmedicin og socialpsykiatri.

Udvikling af alkoholskader i forhold til alkoholforbruget i befolkningen 
har været undersøgt i det såkaldte SAS-projekt. Samtlige nordiske lande 
har deltaget med 1 - 3  forskere pr. land, og over en snes artikler/rapporter 
er udarbejdet. En sammenlignende oversigtsartikel er under forberedelse. 
Arbejdet med nationale analyser fortsætter.
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NAD startet en undersøgelse af narkotikapolitikken og retssystemet i 
1985. I løbet af 1987 er beskrivelsen af narkotikakontrollen i Danmark 
blevet færdig, og for Sveriges vedkommende er den publiseret. Undersø
gelsen er en del af den problematik som Nordisk råd har tat op i sin 
rekommendation nr. 2/1987, og der er nedsat en arbejdsgruppe som i løbet 
af 1988 skal rekrutere forskere og udarbejde en videnskabelig holdbar 
forskningsplan.

Man har holdt et antal forskermøder, bl. a.:
-  forskelle i de nordiske landes måde at møde og behandle alkoholpro

blemer,
-  forskning i så kaldt kontrolleret drikkeri,
-  rusens kulturelle betydning,
-  andre synsvinkler på narkomandødlighed, og
-  retstoksikologi.
Flere af forskermøderne fortsætter med skriftlig dokumentation i form af 

artikler m.v. De biologiske alkoholforskere (BAR) havde sit årlige seminia- 
rium i april 1987. Man er desuden ved at planlægge et seminar om psyko
farmakaforskning i 1988.

I 1987 er udkommet følgende rapporter:
-  Alkoholbrug og dets konsekvenser
-  Narkotikakontrollens udvikling i Sverige

5.7.2 Nordisk handlingsplan m od narkotika

Arbejdet med opfølgningen af nordisk handlingsplan mod narkotika 
findes i ministerrådets meddelelse i anledning af rekommandation nr. 
23/1985. Handlingsplanen er forlænget til også at omfatte 1988.

6 Tvärsektoriellt samarbete

6.1 Forskning kring välfärdsstaten

Nordiska ministerrådet har sedan 1985 finansierat ett projekt med nam
net "Forskning kring välfärdsstaten". Projektet har en inriktning på vissa 
överordnade problemställningar som gäller förhållandet mellan välfärds
staten och ekonomin, nedskärningar och omläggningar inom välfärdssta
ten etc. Finansieringsfrågorna samt fördelningen mellan offentlig och pri
vat verksamhet avses även bli belysta.

Genom systematisk komparativ forskning av de problemområden som 
nämns ovan tar man sikte på att ta fram ett breddat och fördjupat kun
skapsunderlag för den politiska debatten och beslutsfattandet. Rapporte
ring kommer att ske i mitten av 1988 och därmed räknar man med att 
projektet avslutas.

6 -17-336 Nordisku rådet Del 2
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Projektet drives af Nordisk statistisk sekretariat. En tidligere rapport 
har været publiseret i Nord-serien på grundlag af levevilkårsundersøgelser
ne i 1970’erne. I 1986/87 har der været foretaget nye undersøgelser som er 
baseret på en omfattende koordinering og samarbejde mellem landene når 
der gælder indhold, definitioner, spørgeteknik m.v. for at kunne give en 
detaljeret nordisk velfærdsstatistik.

7 Efter- og videreuddannelse

7.1 Nordiska hälsovårds högskolan

Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV) i Göteborg är en samnordisk 
institution för högre utbildning och forskning inom området folkhälsove- 
tenskap (Public health). Vid NHV anordnas vidareutbildning för personal 
inom hälso- och sjukvården och angränsande områden i Norden samt 
forskarutbildning i folkhälsovetenskap.

Verksamheten bedrivs i samverkan med de myndigheter och de forsk
nings- och utbildningsinstitutioner i de nordiska länderna som har uppgif
ter inom högskolans område. Högskolan skall även samverka med utländs
ka institutioner och internationella organ inom verksamhetsområdet.

Syftet med utbildningen vid NHV är att utifrån ett tvärvetenskapligt och 
nordiskt perspektiv ge tillfälle till fördjupade studier av teori och metod 
med relevans för förståelsen av de mekanismer som styr samspelet hälsa- 
sjukvård-samhälle. Ett viktigt mål är också att utveckla en helhetssyn som 
medverkar till nya angreppssätt på hälso- och sjukvårdens och socialtjäns
tens problem, deras orsaker, verkningar och lösningar.

Nordiska hälsovårdshögskolan befinner sig f. n. i ett mycket expansivt 
skede. Den av Nordiska ministerrådet beslutade utbyggnaden av högsko
lans verksamhet trädde i kraft under 1987. Den innebär i det närmaste en 
fördubbling av utbildningskapaciteten för MPH-examen. uppbyggnad av 
ett forskarutbildningsprogram i folkhälsovetenskap och ett intensifierat 
samarbete med andra forsknings- och utbildningsinstitutioner i Norden 
inom området folkhälsovetenskap. Ministerrådet har under 1987 fastställt 
nya stadgar för högskolan.

Även internationellt ökar samarbetet,  inte minst med WHO, som i 
augusti 1987 utsett NHV till ” WHO Collaborating Centre for health Poli
cies, Planning and Education” .

I anslutning till utbyggnaden av verksamheten har NHV under 1987 
flyttat in i nya lokaler på Nya Varvet i Göteborg, en f d örlogsbas med 
gamla kulturminnesbyggnader som byggts om till moderna undervisnings
lokaler och elevbostäder för NHV:s räkning.

Under 1987 har fyra nyinrättade professurer tillsatts i epidemiologi, 
hälso- och sjukvårdsadministration, omvårdnadsvetenskap och samhälls-

6.2 L eveforhold  i N orden
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medicin. Även den administrativa och tekniska personalen har förstärkts i 
motsvarande grad.

Utöver huvudkurserna och de alternativa huvudkurserna har under 1987 
anordnats en specialkurs för MPH-studerande (metodkurs för examensar
betet) samt en forskarutbildningskurs i epidemiologi och biostatistik. Till
sammans med det svenska biståndsorganet SIDA och WHO har liksom 
tidigare år anordnats en internationell kurs under rubriken ” Methods and 
experiences in planning for health” , detta år med inriktning på ” Health 
systems research” .

Under våren 1987 anordnades i samarbete med WHO ett europeiskt 
seminarium under rubriken ” Tipping the balance towards primary health 
care” , som blev inledning till ett tämligen omfattande projektsamarbete 
mellan ett antal europeiska städer, där NHV har en koordinerande funk
tion. NHV:s nya roll som Collaborating Centre till WHO avspeglas också i 
en konferens om utbildning i hälsoupplysning, som äde rum i november 
1987. Omedelbart efter inflyttningen i de nya lokalerna var NHV värd för 
årsmötet med ASPHER, den europeiska samarbetsorganisationen för vi- 
dareutbildningsinstitutioner inom folkhälsovetenskapen. En större konfe
rens -  med ca 250 deltagare -  kring temat ” Kvalitet i vården” anordna
des i oktober 1987 i samarbete med AB Spri-konsult.

Forskningsverksamheten vid NHV har under 1987 varit koncentrerad 
kring följande projekt:

-  Hälso- och sjukvårdsplanering i Norden
-  Måluppfyllelse -  primärvården och intersektoriellt arbete
-  Revir i primärvården
-  Jämförelse av insjuknande och dödlighet i hjärtsjukdomar i de nordis

ka länderna
-  Kroniskt sjuka och handikappade barn i Norden
-  Luftföroreningar i inomhusmiljö
-  AIDS -  prevention och kontroll
Forskningen finansieras dels inom ramen för högskolans ordinarie bud

get, dels med externa medel. Särskilda forskningsanslag har under 1987 
beviljats av Nordiska ministerrådet (480 000 DKK till AIDS-projektet), 
Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (sammanlagt 300 000 
NOK) Riksföreningen mot cancer — Cancerfonden, Sverige (267 000 SEK) 
samt Statens naturvårdsverk i Sverige (100 000 SEK).

7.2 Nordisk uddannelsescenter fo r  døv-bUndepersonale (NUD)

NUD er datterinstitution af Nordiska nämnden för handikappfrågor 
(NNH) beliggende i Dronninglund i Danmark. Det inledet sin permanente 
virksomhed i 1985.

Uddannelsescentret har to hovedopgaver:
-  at arrangere nordiske kurser for forskellige personalegrupper, og
-  at fungere som ressourcecenter for døv-blinde arbejdet i Norden.
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Projektet ” Nordisk vejleder for døvblindepersonale” , der startede i 
efteråret 1985 er kommet langt fremad. Projektet skal munde ud i en række 
publikationer med forskellig tema, der sammen danner et uddannelsesma
teriale der kan anvendes i arbejdet med døv-blinde rundt i Norden.

7.3 Efter- og videreuddannelse a f  socialpersonel

Generaldirektørerne (social) nedsatte i november 1985 en arbejdsgrup
pe, der skulle:

-  kortlægge den nordiske videre- og efteruddannelse som allerede ek
sisterer inden for socialtjenesten

-  udrede de indholds- og emneområder, der det klart foreligger et behov 
for nordisk videre- og efteruddannelse, og

-  komme med konkrete forslag til tiltag.
Der blev givet midler fra EK-S, og i november 1987 blev rapporten 

afleveret til generaldirektørerne. Den omfatter tre dele:
1. Samnordisk videre- og etterutdanning av sosialpersonell: Bakgrunn 

og behovsanalyse.
2. Forslag til modeller for nordisk videre- og etterutdanning i forsøkspe

rioden 1988-1990.
3. Forslag til permanent nordisk institusjon for videre- og etterutdanning 

af sosialpersonell.
Del 3 er ganske kortfattet, da generaldirektørerne mente det var vigtige

re at få igang en efteruddannelse i form af et forsøgsprojekt, end at foretage 
store udredninger vedr. en permanent institution på nuværende tidspunkt.

Generaldirektørerne besluttede, at der omgående skulle nedsættes en 
national gruppe i hvert land, der skulle gå videre i planlægningen af de 
enkelte kurser, som rapporten lagde op til. Kursusoplæg og rapport skal til 
EK-S i marts 1988.

8 Informations- och dokumentationssamarbete

Effektivt erfarenhetsutbyte år en förutsättning för det nordiska samarbe
tet både inom social- och hälsovårdssektorn och på andra områden. Infor
mation och dokumentation utgör av denna orsak ett viktigt element i 
aktiviteterna på de olika delområden som ovan berörts.

Inom sektorn utges en informationsbulletin ” Social- och hälsovårdsnytt 
i Norden” . Förtutom till berörda departement/ministerier, statliga myndig
heter, organisationer etc. distribueras bulletinen numera även till samtliga 
kommuner, amtskommuner, fylkeskommuner, landsting etc. i Norden. 
Under 1987 kom det ut fyra nummer. Upplagan är f.n. 6000 ex. per 
nummer.
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Kapitel XIII

M iljøbeskyttelse

1 Sammenfatning

Rammen for det nordiske miljøsamarbejde er programmet for nordisk 
samarbejde om miljøbeskyttelse 1983-87 . I 1987 er udarbejdet forslag til et 
nyt samarbejdsprogram.

Prioriterede områder har i 1987 været luft- og havforurening og samar
bejdet på kemikalieområdet. Hertil kommer spørgsmål vedrørende miljø 
og bistand og arbejdet med hensyn til opfølgning af anbefalingerne fra 
Verdenskommissionen for Miljø og Udvikling. Endvidere har man arbej
det med vurdering af de nordiske landes samarbejde med hensyn til atom
sikkerhed og radioaktiv forurening.

Generelt set har der også i 1987 været et højt aktivitetsniveau. Afstem
ning af holdninger med hensyn til aktuelle spørgsmål i forskellige interna
tionale sammenhænge er blevet en væsentlig del af virksomheden. Det 
gælder især på luftforureningsområdet og indenfor de internationale hav
forureningskonventioner.

Flere handlingsplaner er udarbejdet og vedtaget i 1987; mod luftforure
ning, for reduktion af ozonnedbrydende stoffer og reduktion af flystøj. 
Arbejdet med en nordisk handlingsplan mod havforurening er også påbe
gyndt. Forslag til nordisk aftale om udveksling af fortrolig/sekretessbelagt 
information om kemiske stoffer og produkter er blevet forhandlet med 
næringslivet, arbejdsmarkedets parter og forbrugerorganisationer.

Arbejdet på det klassiske naturfredningsområde er videreført med hen
syn til beskyttelse af biotoper og truede dyre- og plantearter. Samtidig er 
der lagt større vægt på indarbejdelse af naturværn- og friluftslivshensyn i 
den generelle arealplanlægning og naturressourceforvaltning.

2 Indledning

Den overordnede ramme for det nordiske miljøsamarbejde har været 
5-årige samarbejdsprogrammer, vedtaget af ministerrådet. Det senest ved
tagne program for nordisk samarbejde om miljøbeskyttelse gælder peri
oden 1983-87 . Programmet indeholder planer og forslag til virksomhed på 
et bredt felt af  miljøpolitikken.

Ministerrådet har i 1987 udarbejdet forslag til et nyt program for miljø
samarbejdet. Programmet skal have et længere tidsperspektiv end de tidli
gere programmer og være mere overordnet og principielt. Et vigtigt ud
gangspunkt for arbejdet har været rapporten fra Verdenskommissionen for 
Miljø og Udvikling, den såkaldte Brundtlandkommisssion. Programmet er 
således opbygget omkring principper om tværfaglighed, integrering af
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miljøspørgsmålene i samfundspolitikkens forskellige sektorer og et inter
nationalt syn på miljøbeskyttelsesarbejdet.

Under hensyn til programmets lange tidsperspektiv og den proces som 
pågår med hensyn til opfølgning af Brundtlandkommissionens anbefa
linger, har ministerrådet besluttet at have programmet som et arbejds
grundlag i 1988 og udarbejde ministerrådsforslag til sessionen i 1989. 
Programmet er blevet sendt til høring hos en bred kreds af nordiske 
samarbejdsorganer.

Nordisk embedsmandskomité for miljøbeskyttelsesspørgsmål (EK-M) 
har under ministerrådet ansvaret for at udvikle det nordiske samarbejde på 
miljøområdet. Arbejdet forberedes bl.a. i arbejdsgrupper med repræsen
tanter fra hvert land, som mødes 2 - 3  gange om året gennemsnitligt, og 
hvis mødevirksomhed betales nationalt. Det gælder følgende områder:
— luftforurening
— havforurening
— vandforurening og spildevand
— støjbekæmpelse
— genanvendelse og affald
— kemikalier
— forskning
— miljødata
— naturværn og friluftsliv
— miljø-økonomi

Virksomheden er for en stor del projektorienteret. Budgettet for 
projektvirksomheden har i 1987 beløbet sig til totalt 12.815.000 DKK inkl. 
tillægsbevilling fra MR-reserven. Halvdelen er gået til arbejdet med be
kæmpelse af luftforurening.

3 Globale miljø- og ressourceproblemer og udviklingssamarbejde

Ministerrådet har i 1987 arbejdet med opfølgning af rapporten fra Ver
denskommissionen for Miljø og Udvikling. Miljøministrene har besluttet, 
at det nye program for nordisk samarbejde på miljøbeskyttelsesområdet, 
som er under udarbejdelse, skal bygge på de principper om integration, 
tværfaglighed og globalt ansvar, som Verdenskommissionen fremlægger i 
sin rapport.

Ministerrådet har endvidere indledt en proces med henblik på opfølgning 
på længere sigt af  Verdenskommissionens anbefalinger. Der sigtes mod, at 
alle berørte sektorer går igennem deres områder og udvælger anbefalinger 
og ideer, som kræver foranstaltninger af de nordiske lande. Miljøministre
ne har bedt om at modtage en rapportering om arbejdet inden udgangen af 
1988.

Den fælles kontaktgruppe for miljø og udvikling, som har repræsentanter 
fra miljø-, bistands- og udenrigsmyndigheder, afholdt i maj 1987 i Stock-



2023C 1

holm et seminar med deltagelse af fagfolk og politikere. Under seminaret 
gennemgik man en række nordiske bistandsprojekter på baggrund af syns
punkter fra journalister i udviklingslandene. Der var tale om en nyttig 
udveksling af erfaringer, som kan anvendes i de nordiske landes bistands
politik.

Der er endvidere arbejdet med spørgsmålet om at gennemføre en såkaldt 
miljøprofil for Tanzania. Projektet, som omfatter en kortlægning af og 
strategi for løsning af miljøproblemer i Tanzania, ser nu ud til at kunne 
gennemføres.

4 Luftforurening

Det er et vigtigt formål med arbejdet mod luftforureninger at vedligehol
de den førende position fagligt set, som de nordiske lande har opbygget 
gennem det hidtidige arbejde. Denne position er en nødvendig forudsæt
ning for, at de nordiske lande kan opnå resultater også på det politiske plan 
og derved opnå en reduktion af de samlede udslip i Europa, og forstærke 
deres stilling i relation til de lande, fra hvilke luftforureninger overføres til 
Norden i stor mængde.

Ministerrådet lagde i februar 1987 et ministerrådsforslag om en nordisk 
handlingsplan mod luftforurening frem til Nordisk Råds session i Helsing
fors. 1 maj måned drøftede ministerrådet handlingsplanen og det fortsatte 
arbejde om bekæmpelse af luftforurening med social- og miljøudvalget, 
bl.a. med baggrund i rådets rekommandation 13/1987/s. Ministerrådet 
besluttede efter justering af handlingsplanen i oktober at godkende denne 
som et arbejdsgrundlag og et skridt i den fortsatte indsats mod bekæmpelse 
af luftforurening. Der henvises til meddelelse i anledning af rek. 13/1987/s.

Handlingsplanen er ramme for et projektprogram om luftforurening 
1987-89, samt et program for overvågning af effekter af langtransporteret 
luftforurening, s .k .  integreret monitoring. Med hensyn til miljøkvalitets
overvågning henvises til afsnit 5.

Projektprogrammet om luftforurening  indeholder indsatser mod luftfor
urening i global skala, langtransporteret luftforurening, luftforurening i 
byer, forvaltningsmæssigt samarbejde og informationsudveksling. Pro
grammet, som bliver gennemført med en bevilling på godt 5 million DKK 
for hvert af årene 1987-89, er en videreførelse og forstærkning af det 
hidtidige arbejde med at samordne de nordiske landes indsats på dette 
område.

Et område, som har tildraget sig øget opmærksomhed i årets løb er 
nedbrydelsen af ozonlaget, som beskytter jorden. 1 september 1987 under
tegnede 24 lande, herunder de nordiske, og EF-kommissionen i Montreal 
en protokol til Wien-konventionen om beskyttelse af ozonlaget. Aftalen 
indebærer fastfrysning og senere betydelige reduktioner af de vigtigste 
ozonlagsreducerende stoffer, klorfluorcarboner (CFC) og hailoner.
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Det nordiske samarbejde om dette spørgsmål blev fulgt op af ministerrå
det, som i oktober vedtog en særlig plan for at mindske anvendelsen af 
CFC i de nordiske lande. Der var enighed om at sigte mod både at gå 
hurtigere frem og med større reduktioner end Montrealprotokollen. Målet 
for Norden bør være helt at stoppe anvendelsen af forbruget af ozonredu
cerende stoffer så snart som muligt.

Klimaændringer som følge af temperaturøgning i troposfæren, den så
kaldte ” drivhuseffekt”  er et problem, som også er taget op som et led i 
luftforureningssamarbejdet. Det er et spørgsmål, som har et længere tids
perspektiv.

Projektarbejdet vedrørende langtransporterede luftforureninger er i før
ste række knyttet til arbejdet inden for internationale organisationer. 
Projekter vedrørende nitrogenkomponenter og fotokemiske oxidanter 
(ozon) er centrale. Specielt har det arbejde som er knyttet til konkretise
ring af ECE-konventionen, høj prioritet. De nordiske lande afprøver måle
teknik for nitrogenkomponenter i luft og for fotokemiske oxidanter, som 
anvendes i det europæiske overvågningsprogram EM EP. Måleprogrammet 
giver desuden måledata fra Norden om koncentrationer og deposition af 
forskellige forureninger, bl. a. kviksølv, som giver et bedre grundlag for 
den biologiske vurdering af forsuringsproblemerne.

Beregninger med matematiske modeller og videreudvikling af disse, 
udgør en anden del af arbejdet med langtransporterede luftforureninger. 
Herved kan man få informationer om, f.eks. hvor stor en del af forurening
en i et land der skyldes udslip fra hvert af de øvrige lande. Arbejdet med at 
beskrive transporten af nitrogenkomponenter er kommet langt, og tabeller 
over tilførte og modtagne mængder foreligger.

En vigtig del af arbejdet er knyttet til effekter af luftforureninger, dels 
ved udredningsarbejde, og dels ved at nordiske midler gør det muligt at 
samordne nationale projektaktiviteter. I 1987 er der startet et ECE-pro- 
gram om undersøgelse af luftforureningens effekt på forskellige materialer, 
herunder metaller, sten, maling og elektronik-komponenter. Programmet 
har deltagelse fra 13 lande, og de nordiske lande leder programmet. Der er 
også startet et internationalt program for indsamling af vandkemiske og 
vandbiologiske data efter mønster fra EMEP, hvor de nordiske lande 
spiller en aktiv rolle. Samtidig fortsætter arbejdet med at konkretisere 
belastningsgrænser (” critical loads") for svovl- og nitrogenforbindelser 
med henblik på øget brug af resultaterne i forhandlinger om internationale 
tiltag. Der er også i 1987 udarbejdet en fællesnordisk rapport på engelsk om 
nye forskningsresultater om forsuring (Miljørapport 1987:5).

Arbejdet med luftforureninger i byer har fortsat hovedsagelig været 
koncentreret om udstødningsgasser J'ra hiler -  bilavgasser. De nordiske 
lande har arbejdet på at opfylde den fællesnordiske målsætning om. at de 
nordiske lande så snart som muligt bør skærpe kravene til forurenende 
udslip fra køretøjer. Danmark har i EF fastholdt de krav, som de nordiske
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lande inden for den såkaldte Stockholmsgruppe -  Canada, Danmark, 
Finland, Liechtenstein, Norge, Sverige, Schweiz og Østrig -  har sat som 
mål for udstødningsrensning dvs krav som svarer til de amerikanske nor
mer. Det nordiske samarbejde på området sigter således mod informa
tionsudveksling omkring anvendelsen af bestemmelserne for udstødnings
gasser fra biler, prøvemetoder, rensningsteknik m.v.,  og tekniske forskrif
ter og information med hensyn til blyfri benzin, således at de nordiske 
lande kan udnytte eksisterende viden og ressourcer bedst muligt. 1 1987 er 
særligt arbejdet med sodforurening fra trafikken, partikkeludslip fra tunge 
køretøjer og sundhedseffekter som følge af dieselgasser.

5 Miljøkvalitetsovervågning

Programmet om langsigtet overvågning af luftbårne forureningers effek
ter på jord, vegetation, grundvand og overfladevand inden for små af
strømningsområder, såkaldt integreret monitoring, er som nævnt i afsnit 4 
omfattet af ministerrådets handlingsplan mod luftforurening. Et vigtigt 
formål er at kunne afgøre om naturen reagerer positivt på de miljøforbed
rende foranstaltinger, som sættes i værk i Europa, i første omgang med 
hensyn til nedskæring af svovldioxidudslippene. En vejledning om integre
ret monitoring diskuteredes på et internationalt symposium i juni, og 
ensartede normer for prøvetagning og miljøovervågning er dermed initieret 
på europæisk basis.

Indholdet af vigtigere tungmetaller i mosser som arsenik, kadmium, 
krom, kobber, jern, bly, nikkel, vanadin og zink er blevet kortlagt (Survey 
o f  A tm ospheric Heavy M etal Deposition in the Nordic Countries 1985). 
Endvidere er udarbejdet et programforslag om en kombineret overvågning 
af miljøgifte og populationer af alkefugle i de nordiske kystnære havområ-

Det pågående arbejde inden for Norden har resulteret i internationalt 
samarbejde. Inden for Europa er således tungmetalovervågningen gennem 
mosanalyser blevet accepteret som overvågningsteknik. Den integrerede 
monitoring, er ligeledes accepteret som overvågningsinstrument på euro
pæisk basis indenfor ECE-EMEP.

6 Radioaktiv forurening

Ministerrådssekretariatet nedsatte på baggrund af Tjernobylulykken i 
december 1986 en embedsmandsgruppe, som i løbet af 1987 har vurderet 
nordisk samarbejde i forbindelse med atomuheld og radioaktiv forurening. 
Arbejdet har omfattet sikkerhed ved atomanlæg og transport af radioaktivt 
materiale, overvågning, varsling og information ved ulykker, sundheds- og 
miljømæssige foranstaltninger og konsekvenser, og forskning. Det berører 
bl.a. energi- og miljøsektoren. Ministerrådet vil i 1988 tage stilling til, 
hvordan samrbejdet på fællesnordisk plan skal drives i fremtiden.
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7 Havforurening

Miljøministrene besluttede i februar at udarbejde en handlingsplan mod 
havforurening, som bl.a. skal indeholde konkrete foranstaltninger mod 
tilførsel af svært nedbrydelige organiske stoffer, mod udslip af metaller 
som kviksølv og kadmium, begrænsning af næringssalte og stop for dump
ning og forbrænding af affald på havet. Ministerrådet og social- og miljø
udvalget drøftede i maj måned forureningssituationen i de nordiske landes 
kyst- og havområder og planerne om at udarbejde en nordisk handlings
plan. I oktober drøftede miljøministrene en foreløbig rapport med forslag 
til handlingsplan og besluttede at arbejde videre med planen. Resultaterne 
fra konferencerne på ministerniveau om Nordsøen i november og om 
Østersøen i februar 1988 vil blive indarbejdet. Der henvises til meddelelse i 
anledning af rek. 14/1987/s.

En systematisk samordning og afstemning af de nordiske landes syns
punkter og forslag inden for Oslo-, Paris-, London- og Helsingforskonven- 
tionerne er endvidere gennemført i kontaktgruppen for internationale hav
forureningsspørgsmål.

8 Vandforurening, spildevand og kemikalieulykker

Hovedsigtet med arbejdet vedrørende spildevandsproblemer har været 
at samordne indsatsen på vandsektoren, som udgør en økonomisk set 
meget betydningsfuld sektor i landene. Erfaringsudbytte med hensyn til 
anvendt teknik, drift og bygning af anlæg er derfor velmotiveret.

Resultater rapporteres løbende i en serie Nord-publikationer. 1 1987 er 
udkommet ”Vattenvårdsplanering", som præsenterer de nordiske landes 
policy med hensyn til vandforureningsspørgsmål. Der gives eksempler på 
vandplanlægning både på nationalt og regionalt niveau. Endvidere er udar
bejdet en projektkatalog om forsknings- og udredningsarbejde på spil
devandsområdet.

Ministerrådet deltog i Elmia Water 87 konferencen i oktober i Jönköping 
med 3 seminarer om henholdsvis rensningsanlæg, fornyelse af gamle led
ningsnet og slambehandling. Desuden redegjordes for ministerrådets arbej
de på dette område for de besøgende på messen på en stand sammen med 
Statens naturvårdsverk.

Det er besluttet fremover, som et led i ministerrådets handlingsplan mod 
havforurening, at satse på analyser af 3 specialområder, kommunale spil
de vandsspørgsmål, industriens og landbrugets vandforureningsproblemer 
med henblik på forslag til fælles foranstaltninger for at mindske forure
ningsudslippene.

Det nordiske forsknings- og udviklingsarbejde med hensyn til bekæmpel
se a f  kemikalieulykker har gennemført en række fælles projekter i årets løb. 
En vurdering af risikobilleder og beredskab er udført i to industricentre i
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Norden (Sarpsborg i Norge og Hango-halvøen i Finland). Konsekvenserne 
af beredskabsbehovet i forbindelse med alvorlige ulykker med ammoniak 
til søs (i Frierfjorden og Øresund) er blevet analyseret. Nødvendige infor
mationskilder i forbindelse med kemikalieulykker er taget frem, og kon
sekvenserne og spredning i vandet af kemikalieudslip til søs er vurderet. Et 
større symposium med deltagelse bl.a. af industrien gennemførtes i maj 
måned.

9 Kontrol med kemiske stoffer og produkter

Forslaget til nordisk aftale om udveksling a f  fortrolig/sekretessbelagt 
information  om kemiske stoffer og produkter er blevet forhandlet med 
Nordens faglige samorganisation (NFS), nordiske arbejdsgiverforeninger, 
grossistorganisationer, industriforbund og foreninger af kemisk industri, 
samt nordiske forbrugerorganisationer. Erhvervsorganisationerne er nu 
enige i formålet med aftalen, men har fortsat indvendinger mod visse 
bestemmelser. Resultatet af forhandlingerne vil i begyndelsen af 1988 blive 
forelagt for Ministerrådet (arbejdsmiljø- og miljøministrene).

Nordisk ministerråd (miljøministrene) enedes i oktober 1987 som nævnt 
i afsnit 4 om en nordisk plan for at mindske anvendelsen af sådanne 
kemiske stoffer, som nedbryder jordens beskyttende ozonlag. Iværksæt
telsen af de nødvendige foranstaltninger, som sker nationalt, koordineres 
og samordnes mellem landene, således at konkurrence- og handelshind
ringer undgås.

Sammen med Nordisk Industriforbund (NIM) er det blevet undersøgt, 
inden for hvilke områder en reduktion af anvendelsen af klorfluorcarboner 
samfundsmæssigt er mest fordelagtig og teknisk mulig. Endvidere er en 
redegørelse for tænkbare økonomiske styringsmidler for reduktion af så
danne udslip udarbejdet.

Gennem reduktion af indholdet af  kviksølv og kadmium og/eller gennem 
indsamling og genanvendelse af tungmetalholdige batterier kan miljøbe
lastningen mindskes. Som et led i dette arbejde er der opnået enighed om 
en fællesnordisk definition og et mærkningssymbol for miljøfarlige batteri
er. Da batterier har et fælles internationalt marked, kan nordisk enighed i 
mærkningsspørgsmålet få effekt også i andre lande.

Arbejdet med at harmonisere de nordiske landes regler om klassificering 
og mærkning af kemikalier er fortsat. En vigtig opgave har været at 
etablere et system for klassificering af miljøfarlige stoffer  på grund af 
giftighed, eller fordi de ophobes i organismerne. Hensigten er på dette 
grundlag at udarbejde regler for, hvordan disse miljøfarlige stoffer skal 
mærkes eller forsynes med anden produktinformation for at advare forbru
gerne om de miljøfarlige effekter, samt informere om bortskaffelse.

Med hensyn til samordningen af de nordiske landes regler for klassifice
ring efter sundhedsfarlighed , er de nordiske stoflister blevet sammenlignet
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og fravigelserne er blevet påvist. Der er udarbejdet forslag til et system om 
klassificering og mærkning af sammensatte produkter, som indeholder 
kræftfremkaldende stoffer, og der er igangsat et arbejde med at samordne 
reglerne for klassificering af disse stoffer. En oversigt over den kundskab, 
som findes i dag om kræftfremkaldende stoffer, ” tumor promotors” , og 
system til at identificere disse er udarbejdet (Miljørapport 1987:2). Stoffer 
og produkter, der er skadelige for arvemassen (såkaldte reproduktionsto- 
xiske stoffer), som blandt andet forekommer i kemikalier, der anvendes på 
arbejdsmarkedet, er endvidere taget op.

Desuden er der sat et arbejde i gang med henblik på samordning af regler 
og rutiner med hensyn til forhåndsgranskning a f  nye kemiske stoffer.

Det tværfaglige samarbejde om allergiproblemer, som igangsattes som 
en opfølgning af Nordisk Råds ønske er blevet foreløbig slutført. Termino
logi, allergiproblemer og reguleringsmetoder inden for områderne arbejds
miljø-, social-, forbruger-, næringsmiddel og miljø er blevet kortlagt. Der 
forventes fremover iværksat arbejde med hensyn til opstilling af fælles 
kriterier for klassificering af allergene stoffer. Endvidere er de nordiske 
landes mærkningsbestemmelser for allergi på hudprodukter, f.eks. kosme
tik, sæbe og hårshampoo, blevet gennemgået og forslag til ensartede ret
ningslinier med hensyn til mærknings- og deklarationspligt og fælles krite
rier for vurdering er drøftet.

Kundskaben om miljø- og sundhedsmæssige effekter af kemiske stoffer, 
som har været i brug i længere tid, er i mange tilfælde begrænset. I 1987 er 
udviklet og afprøvet metodik til udvælgelse af kemikalier med mangelfulde 
oplysninger. Beregningsmodeller vil blive diskuteret internationalt inden 
for OECD-samarbejdet.

Arbejdet med vurdering af bekæmpelsesmidlers effekter og skadevirk
ninger i miljøet er fortsat i et samarbejde med embedsmandskomiteen for 
jord- og skovbrug (NEJS). Gennem det nordiske samarbejde fremskyndes 
den toxikologiske vurdering af gamle og nye bekæmpelsesmidler, og den 
biologiske afprøvning af nye midler samordnes. Et antal bekæmpelsesmid
ler er vurderet i årets løb.

10 Genanvendelse og affald

Arbejdet i 1987 har primært været rettet mod at udvikle en fælles strategi 
for det fremtidige nordiske samarbejde på området. Et forslag til en strate
gi er blevet udarbejdet på grundlag af en udredning, som blev drøftet på et 
seminar med repræsentanter fra myndigheder og industri i de nordiske 
lande. Det fælles strategioplæg vil danne grundlag for gruppens videre 
arbejde i 1988 med at udarbejde et flerårigt handlingsprogram, som vil 
bygge på en ny anvendelse og udvikling af såvel traditionelle som nye veje 
med henblik på at reducere de problemer, som skabes af affald, dvs. 
mindre miljøbelastning, mindskede affaldsmængder, mindre ressource- og 
energiforbrug og øget genanvendelse.
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Der har endvidere været arbejdet med en tværfaglig udveksling af viden 
om kemikalieaffaldsdepoter med henblik på at styrke myndighedernes 
behandling af denne type sager og derved bidrage til at mindske omfanget 
af forurening fra kemikalierester.

Der arbejdes også mod at sikre, at der kan ske en miljømæssig accepta
bel sortering og oparbejdning af kadmium- og kviksølvholdige batterier og 
blyakkumulatorer.

11 Støj

I oktober 1987 vedtog Ministerrådet (miljøministrene) en handlingsplan 
mod flystøj. Handlingsplanen er udarbejdet på baggrund af omfattende 
udredninger og internationale drøftelser, og i nær kontakt med de nordiske 
luftfartsmyndigheder og efter høring af berørte flyselskaber. Bl.a. er der 
udarbejdet analyser af de økonomiske konsekvenser for flyselskaberne af 
forskellige forslag til udskiftning af de mest støjende fly.

Formålet med handlingsplanen er at gennemføre en mærkbar begræns
ning af støjniveauet ved de støjramte trafikflypladser i Norden.

Fra og med år 2000 bør der indføres forbud mod anvendelsen af støjende 
fly. de såkaldte kapitel 2 fly. Der sigtes mod en så bred international 
løsning som muligt. For at give flyselskaberne den nødvendige tid til 
planlægningen af deres flyflåde, bør beslutning om forbud tages senest i 
1990. Som supplement hertil kan det komme på tale gradvist i perioden 
1992 til 2000 at gennemføre begrænsninger i antallet af starter og landinger 
med kapitel 2 fly om natten og i visse tilfælde også om aftenen ved de 
enkelte støjramte flypladser. Lokale arbejdsgrupper bør senest i 1989 
fremlægge forslag til eventuelle nødvendige foranstaltninger.

Med hensyn til støj fra vejtrafik er der gennemført flere udredninger med 
henblik på at gennemføre målsætningen om at reducere støjen fra alle typer 
af motorkøretøjer til maximalt 80 dB(A). Med hensyn til tunge køretøjer 
bør beslutning træffes snarest muligt inden 1990. Resultatet af dette arbej
de vil blive forelagt for ministerrådet næste år.

Den nordiske beregningsmodel for vejtrafikstøj er blevet vurderet i 1987 
og drøftet på et seminar med de, som anvender den i praksis. Der har bl. a. 
vist sig behov for en pædagogisk bearbejdning, men kun behov for mindre 
tekniske ændringer. Et arbejde med en beregningsmodel for flystøj vil ligge 
til grund for en kommende diskussion med luftfartsmyndighederne om 
mulighederne for en fælles model.

Forskningsprogrammet om støjs effekter på mennesker, er blevet afrap
porteret på 3 seminarer om bl. a. søvnforstyrrelser og sundhedsproblemer. 
Foreløbige resultater viser, at der fortsat er behov for forskning på områ
det, som skal være mere tiltagsrettet og sigte mod at studere specifikke 
effekter. Resultaterne af programmet skal bl.a. præsenteres på en stor 
international kongres om støj som sundhedsproblem (Noise '88), som 
holdes i Stockholm i august 1988.
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12 Naturværn og friluftsliv

Arbejdet på det klassiske naturfredningsområde er videreført i 1987. 
Samtidig er der lagt stadig større vægt på indarbejdelse af naturværn- og 
friluftslivshensyn i den generelle arealplanlægning og naturressource
forvaltning.

Udviklingsarbejdet om behandlingen af natur- og kulturlandskabet i 
arealplanlægningen er slutrapporteret. Der er bl.a. udgivet en kortfattet 
brochure, som med enkle illustrationer viser kvaliteterne i landskabet og 
en model for hvordan disse kan varetages gennem arealplanlægningen. 
Den trykkes på alle nordiske sprog og spredes til alle kommuner i Norden 
som et hjælpemiddel for politikere og planlæggere.

Arbejdet har b l.a .  vist at udviklingen inden for jordbruget kan have 
negative konsekvenser for kvaliteterne i kulturlandskabet. Der er i ove
rensstemmelse med ministerrådets beslutning udarbejdet projektforslag 
om at gennemføre en analyse af jordbrugets virkemidler i forhold til vareta
gelse af miljøhensynene. Arbejdet forudsættes gennemført i nært samar
bejde med embedsmandskomiteen for jord- og skovbrug (NEJS).

En rapport om "N ærrekreation  -  friluftsliv og fysisk  planlægning i 
N orden"  (Miljørapport 1987:4) viser, at befolkningens mulighed for at 
udøve friluftsliv i nærmiljøet først og fremmest bestemmes gennem areal
planlægningen. Lovgivningen i de nordiske lande indeholder tilstrækkelige 
virkemidler, men nedprioriteres ofte i den politiske beslutningsproces. En 
populær kortversion af rapporten, bl.a. beregnet for kommunale beslut
ningstagere, vil derfor blive udarbejdet.

Et 3-årigt projekt om naturvejledning er påbegyndt i 1987 i samarbejde 
med turistsektoren under ministerrådet. Formålet er, dels at give turister
ne øget udbytte af naturoplevelser og større forståelse for natur- og kul
turværdier, dels gennem vejledning at søge at forhindre unødvendig slitage 
på naturen. Også dette projekt er et eksempel på, hvordan naturværnet og 
friluftslivet positivt kan samarbejde med andre sektorer i samfundet.

Inden for det mere klassiske naturfredningsarbejde videreføres arbejdet 
om beskyttelse af vigtige biotoper, dvs. bevarelse af omgivelserne for 
truede dyr og planter. Første del af arbejdet identificerer vigtige biotopty
per og udreder behovet for pleje og beskyttelse (Miljørapport 1987:6). 
Anden del vil præsentere konkrete eksempler på nordiske kulturlands
kabsområder og behovet for pasning. Endvidere er arbejdet med en revi
sion af listerne over truede dyre- og plantearter i Norden videreført.

Der er igangsat et projekt om beskyttelsesværdige nordiske vandløb og 
elvsystemer. Kraftværksudbygning og andre typer af indgreb ændrer hur
tigt vandløbenes karakter. Gennem nordisk samarbejde udarbejdes en 
metodik for udpegning af Nordens mest beskyttelsesværdige vandløb, 
således at man kan få en bedre forvaltning, ikke mindst når det gælder 
grænseelvene, jfr. Nordisk Råds rekommandation 13/1986/s.
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I 1987 er også igangsat et arbejde om handel m ed udryddelsestruede dyr 
på baggrund af rek. 14/1986/s. Der sigtes b l.a .  mod en vurdering af de 
nordiske landes regelværk med henblik på en samordning. Der er tale om 
en opfølgning af det nordiske samarbejde under Washingtonkonventionen 
om international handel med udryddelsestruede vilde dyr og planter (CI
TES).

13 Miljøbeskyttelsesforskning

Ministerrådet har udvekslet information om aktuelle nationale forsk
ningstiltag og -projekter. Der er behov for en bredere og mere systematisk 
imformationsudveksling dels til nationale myndigheder og dels mellem 
forskellige nordiske arbejdsgrupper. Det er planlagt at udarbejde et ny
hedsbrev, der skal indeholde information om nationale og fællesnordiske 
forsknings- og udviklingsaktiviteter, som første gang vil udkomme i begyn
delsen af 1988.

Konkrete forskningstemaer har været afholdelse af et seminar om test
systemer for kemiske stoffer i vandmiljøet og en fælles faktasammenstil
ling om et laboratorie- og kemikalieregister. Metoder til vurdering af miljø
gifte i jord, samt jordbrugets miljøproblemer, udvikling og styringsmidler, 
er ligeledes temaer, som der har været arbejdet med, og som vil blive 
videreført næste år.

På dioxinområdet er der i årets løb blevet udarbejdet grundlag for 
risikovurdering af dioxinbelastningen i Norden. Rapporten vil blive disku
teret på et seminar med toxikologiske eksperter i december. Det er hensig
ten at få et fællesnordisk bedømmelsesgrundlag , som f.eks. kan anvendes i 
det nationale videre arbejde med vurdering af resultaterne af brystmælks
analyserne for at finde frem til den sundhedsrisiko, som er forbundet med 
dioxiner i brystmælk. Der er endvidere blevet udvekslet resultater og 
erfaringer fra nationale undersøgelser af dioxinproblemerne.

Tværfagligt er der arbejdet med temaet miljø, energi og transport. Et 
forslag til fællesnordisk forskningsprogram har dannet udgangspunkt for 
indledende drøftelser om et nærmere samarbejde med energi- og transport
sektorerne.

Nordisk Ministerråd (miljøministrene) drøftede i oktober 1987, bl.a. 
flystøj og luftforureningsproblemer og i den forbindelse infrastrukturens 
betydning for miljøet. Det besluttedes at sigte mod at afholde en nordisk 
konference om trafik og miljø.

14 Miljø — økonomi

Arbejdet med vurdering af nye økonomiske styringsmetoder i miljøpoli
tikken er fortsat. Der er gennemført en undersøgelse af mulighederne for at 
organisere markeder for forureningsrettigheder, og en undersøgelse af
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metoder til optimale forureningsbegrænsende foranstaltninger i vandløb. 
På dette grundlag er der fundet frem til praktisk anvendelige metoder til 
gennemførelse af de mest omkostningseffektive løsninger totalt set.

Resultaterne af dette arbejde og af tidligere analyser på luftforurenings
området er blevet diskuteret på et nordisk seminar i Vaxholm i maj 1987.

Endvidere er startet et arbejde med at fremskaffe de mest omkostnings
effektive strategier med hensyn til reduktion af svovldioxid- og nitroge
nudslippene fra Finland, Sverige, Danmark og Norge. Projektet vil med
virke til det internationale samarbejde, som foregår inden for ECE- 
konventionen på IIASA, jfr. om luftforurening afsnit 5.

15 Miljødata

I 1987 er påbegyndt et datateknologisk samarbejde. En basisudredning 
om eksisterende nationale datanet, og miljømyndighedernes adgang til 
disse samt om mulighederne for at overføre data og information elektro
nisk via disse datanet i Norden er gennemført. Det vil i 1988 blive under
søgt, hvilke målgrupper som forventes at være interesserede i en praktisk 
prøve på en sådan informationsudveksling. Erfaringerne fra at bruge et 
datakonferencesystem i nordisk miljøsamarbejde vil blive vurderet.

Den nordiske kodecentral har bl. a. udarbejdet koderegistre for pattedyr 
og laverestående arter og et katalog for truede arter.

Mulighederne for at få et projekt i gang om produktion af et digitaliseret 
Nordenkort i skala 1:1 mill. er undersøgt. Et møde med de berørte nordis
ke institutter for produktion af kort for nærmere planlægning af projektet 
er afholdt i november måned.

Samarbejdet med Nordisk udvalg for Miljøstatistik (NUM) er fortsat, 
b l.a. om et nordisk naturressourceregnskab og et seminar om luftdata -  
og luftstatistik, som afholdes foråret 1988. Endvidere samarbejdes om 
metode- og dataredegørelsesspørgsmål i forbindelse med resultaterne af 
programmet om integreret monitoring under miljøkvalitetsovervågning, 
jfr. afsnit 5.

16 Nordisk Råds udtalelse fra sessionen 1987

På miljøbeskyttelsesområdet vedtog Nordisk Råd følgende udtalelse:
” De nordiska ländernas regeringar bör arbeta för ett bindande avtal om 

reduktion av utsläppen av kväveoxid och kolväten inom ramen för ECE- 
konventionen om långväga gränsöverskridande luftföroreningar.”

Ministerrådet har prioriteret dette spørgsmål højt. Det indgår som en 
målsætning i handlingsplanen mod luftforurening, som miljøministrene 
vedtog den 7. oktober 1987, at arbejde for en bindende aftale snarest muligt 
om reduktion af udslippene af nitrogenoxider og at gå videre med andre 
stoffer som kulbrinter for at forhindre omfattende forsurings- og skovska-
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der. Ministerrådet iværksatte en særlig koordineringsindsats inden mødet i 
Executive Body under ECE-konventionen i november 1987. Forhand
lingerne vil komme til at fortsætte i februar 1988. Der henvises i øvrigt til 
afsnit 4 om luftforurening.
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Kapitel XIV

Transport, kom m unikasjon og trafiksikkerhet

1 Sammanfattning

Frågorna kring EGs framtida transportpolitik och dess inverkan på 
Norden har prioriterats högt under 1987. NÄT har tillsatt en berednings
grupp med uppgift att belysa konsekvenserna för Norden av EGs beslut 
om fri transportmarknad 1992 samt att komma med förslag till åtgärder och 
strategi gentemot EG.

Frågan om utformningen av framtidens transportsystem blir allt mer 
central. Den har bl. a. uppmärksammats genom att NÄT inlett arbetet med 
NRs rekommendation nr 44/87 angående att utreda de långsiktiga konse
kvenserna av olika strategier beträffande infrastrukturinvesteringar inom 
transportsektorn. Resultaten av denna utredning avses utgöra grund för en 
samlad plan för fortsatta infrastrukturinvesteringar i Norden.

De tele- och datatekniska frågorna hanteras till stor del inom NORD- 
TEL-samarbetet.  Vad gäller data för transporter mm har NÄT under året 
fortsatt projektet ” informationsbehov i Norden angående vägtransport” , 
där bl. a. behovet av information till förare i trafik ingår.

Beträffande de mer vägtekniska frågorna kan nämnas det nordiska delta
gandet i ett amerikanskt projekt angående vägmaterials långtidsegenska-

Samarbetet har också gällt meteorologi, flygsäkerhet, sjöfartssäkerhet, 
säkerhet för järnvägstrafik samt samarbetet mellan postverken (NORD
POST).

NTRs verksamhet har under 1987 till stor del präglats av arbetet med en 
konkretisering av det tidigare lämnade underlaget till en handlingsplan för 
det framtida trafiksäkerhetsarbetet i Norden. En rapport har utarbetats 
"Säkrare trafik i N orden” .

Problemområden som prioriteras är hastighetsanpassning, trafiknykter
het, oskyddade trafikanter och nya förare.

Av övrig verksamhet kan bl.a. nämnas de nordiska trafiksäkerhetsda- 
garna 1987, vilka ägnades åt temat ” lokalt trafiksäkerhetsarbete” , med 
avsikten att diskutera hur detta på olika sätt kan stärkas och effektiviseras.

2 Innledning

Det er to hovedorganer som ivaretar det nordiske samarbeidet når det 
gjelder transport, kommunikasjon og trafikksikkerhet. Disse er Nordisk 
Embetsmannskomite for Transportspørsmål (NET) og Nordisk Trafikksik- 
kerhetsråd (NTR).

NETs virksomhet omfatter det nordiske samarbeidet om transport og 
kommunikasjonsspørsmål.
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Formålet er å styrke og utvikle samarbeidet for å kunne oppnå fornuftig 
tillrettelagte transporter og kommunikasjonssystemer og gjennom samord
ning, samvirke og en hensiktsmessig arbeidsfordeling sikre en bedre utnyt
telse av de ressurser landene setter inn på dette område.

NET bistås av Nordisk Komite for Transportforskning (NKTF) som har 
som oppgave å koordinere og stimulere den transportøkonomiske forsk
ning i de nordiske land.Samarbeidet om vegforskning i Norden koordine
res av et planutvalg (PU) under NET.

Nordisk Trafikksikkerhetsråd (NTR) er kontakt-, samordnings- og plan
leggingsorgan for trafikksikkerhetsarbeidet i de nordiske land. NTR bistås 
av tre permanente samarbeidsgrupper, Nordisk Komite for Vegtrafikklov
givning (NKV), Nordisk Bilteknisk Komite (NBK) og Nordisk komite for 
Trafikksikkerhetsforskning (NKT).

3 Generelt om NETs virksomhet i 1987

NETs virksomhet fra slutten av 70-årene og opp gjennom 80-årene har 
vært preget av en større spredning av arbeidsoppgavene og en større vekt 
på økonomiske oppgaver innen sektoren. En dominerende økonomisk 
oppgave nå er arbeidet med harmonisering av transportpolitikken. Denne 
oppgave som har betydning for konkurransevilkårene i transport blir nå 
sett i nær sammenheng med spørsmålene i tilknytning til EGs transportpo
litikk og dennes innvirkning på Norden.

Inntil nå har NET konsentrert sin virksomhet om saker som angår 
forholdet mellom de nordiske land. N år EG-situasjonen bringes inn som en 
av hovedsakene i samarbeidet betyr dette at NET for første gang bringer 
inn elementer av utadrettet virksomhet for å ivareta felles interesser over
for andre land.

Samtidig som Finland, Norge og Sverige nå bruker en del av sine 
utredningsressurser på å  ivareta felles interesser overfor de kontinentale 
europeiske markedene, legges deler av den nordiske handlingsplanen opp 
slik at den vil forbedre transportveiene -  både veg og jernbane -  til og fra 
det europeiske kontinent.

I NETs regi ble det i slutten av januar 1987 arrangert en ekspertkonfe
ranse i Finland. Det ble under konferansen lagt frem en rekke forslag til 
fremtidige samarbeidsprosjekter. Flere av prosjektene vil bli fulgt opp av 
NET.

4 Faste forbindelser over Øresund

Efter beslutningen om bygning af fast forbindelse over Storebælt har det 
danske og det svenske Øresundsudvalg i sommeren 1987 afgivet en ny 
rapport om visse supplerende undersøgelser angående faste forbindelser 
over Øresund.
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Som hidtil har det været en forudsætning for udvalgenes arbejde, at der 
skal bygges fast forbindelse såvel for vej som for jernbane.

Den senest afgivne rapport har særligt belyst mulighederne for at udføre 
et kombineret anlæg for vej og jernbane i København-Malmo-linien. Efter 
rapportens resultat kan der nu siges at være to hovedalternativer for faste 
forbindelser over Øresund for vej og jernbane:
a. En vejforbindelse i København-Malmo-linien og en jernbanetunnel i 

Helsingør-Helsingborg-linien. Dette alternativ var den givne forudsæt
ning for udvalgenes rapport fra 1985.

b. Et kombineret anlæg for både vej og jernbane i København-Malmo-lini- 
en.

Alternativet under b. er ca. 2 milliarder kr. dyrere end alternativet under 
a. og adskiller sig trafikalt fra dette ved at give en jernbaneforbindelse 
mellem de to store bysamfund København og Malmö, til Københavns 
Lufthavn i Kastrup fra både dansk og svensk side og til betjening af i hvert 
fald en del af Amager. Miljømæssige vurderinger vil også spille ind ved 
valget.

Den afgivne rapport redegør også for nogle supplerende miljøundersø
gelser, navnlig vedrørende vandgennemstrømningen af hensyn til salthol
dighed og iltforholdene i Østersøen. Rapporten foreslår dels en forlængelse 
af tunnelen under Drogden, dels en kompenserende uddybning, hvorved 
det kan sikres, at vandgennemstrømningen ikke reduceres.

Den svenska delegationen har avgivit en särskild miljörapport som mera 
utförligt redovisar undersökningarna rörande den marina miljön och dess
utom behandlar buller-, vibrations- och luftföroreningseffekterna på den 
svenska sidan vid tillkomsten av fasta förbindelser.

En linieføring for faste forbindelser umiddelbart syd for Helsingør og 
Helsingborg kan efter den foretagne vurdering lades ude af betragtning i 
det videre arbejde.

Da det fra svensk side er blevet oplyst, at der vil gå endnu nogen tid, 
inden de politiske forhandlinger kan gennemføres, er de to parter blevet 
enige om at anmode det danske og det svenske Øresundsudvalg om i den 
mellemliggende tid at supplere de foretagne undersøgelser med at undersø
ge et alternativ med alene en jernbaneforbindelse mellem København og 
Malmö, med præference for et sådant anlægs udførelse som en boret 
tunnel. Også mulighederne for en etapevis udførelse af en forbindelse 
mellem København og Malmö med jernbane først og en vejforbindelse som 
2. etape vil blive vurderet.

5 Samarbetet kring EGs transportpolitik och dess inverkan på Norden

Frågorna kring EGs transportpolitik och dess inverkan på Norden har 
under året varit ett av de mest prioriterade områdena i det nordiska 
transportsamarbetet. Ämnesområdet har regelbundet diskuterats av både
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trafikministrarna och Nordiska ämbetsmannakommittén för transportfrå
gor (NÄT). Ministrarnas synpunkter har också lagts fram för Nordiska 
rådets kommunikationsutskott. Diskussionerna har bl.a. resulterat i att 
NÄT har tillsatt en beredningsgrupp med uppgift att fungera som rådgivan
de organ i EG-relaterade frågor.

Diskussionerna, som i detta skede närmast bara har berört vägtranspor
terna, har i huvudsak ägt rum mellan representanterna för Finland, Norge 
och Sverige. Från dansk sida har information förmedlats om utvecklingen 
inom EG. Island har hittills varit mindre berört av EG-problematiken.

Finland, Norge och Sverige har enats om att en reglering av lastbils
transporterna genom ett arrangemang med EG behövs för att trygga deras 
ställning när den fria marknaden inom EG har införts. Företrädesvis har 
detta ansetts böra göras inom ramen för de 19 medlemsstaterna av den 
Europeiska transportministerkonferensen (CEMT).

Den nämnda beredningsgruppen har hösten 1987 lagt fram en rapport till 
NÄT om den transportpolitiska situationen mellan EG och Norden. Grup
pen har vidare lagt fram följande förslag om utveckling av förbindelserna 
mellan EG och Norden på transportområdet:
1. Gradvist genomförande av en gemensam nordisk transportmarknad.
2. Finland, Norge och Sverige upptar förhandlinger med EG om land

transporterna.
3. Bruk av tele och data i transportsektorn.
4. Standardisering av lastbärare för godstransport.
5. Ökad forskningsinsats vad gäller internationella transporter.

Förslagen är under beredning inom NÄT.

6 Samarbeidsorganene

6.1 Nordisk komité fo r  transportforskning (NKTF)

NKTFs opgave er at samordne transportforskningen i de nordiske lande 
og stimulere til udvikling af et fælles forskningsmiljø på området. NKTF 
varetager sine opgaver ved at arrangere konferencer og efteruddannelses
kurser og tage initiativ til nordiske forskningsprojekter. NK TF er også et 
informationsorgan for fagfolk, myndigheder og beslutningstagere inden for 
trafik- og transportsektoren i de nordiske lande.

I 1987 arrangerede N K TF tre konferencer:
-  ” Harmonisering af samferdselspolitikken i Norden” , februar 1987
-  ” Spedition -  en kundskabsindustri i omvandling” , oktober 1987
-  ” Trafik og miljø” , december 1987

I 1987 har N K TF udgivet tre publikationer i sin faste rapportserie:
54: Alternative finansieringsform er fo r  intrastm ktur i samferdsel 
55: Harmonisering a f  Samferdselspolitikken i Norden?
56: Spedition — en kundskabsindustri i omvandling



2038 C 1

6.2 Planleggingsutvalget (PV)

PUs oppgave er å koordinere innsatsen på vegforskningsområdet. PU 
foreligger aktuelle prosjektforslag for NET og er ansvarlig overfor NET for 
gjennomføringen av fellesnordiske vegforskningsprosjekter. Representan
ter for Nordisk Vejteknisk Forbund (NVF), vegadministrasjonene og tra- 
fikkforskningsinstitusjonene inngår i PU.

7 Projektverksamheten

NÄT förfogade 1987 över 5 279.000 DKK, varav 1 170.000 DKK ansla
gits till väderradarprojektet i enlighet med den ekonomiska handlingspla
nen ” Norden i växt” . De återstående medlen har använts till 12 projekt 
varav tre har startats under året. Inom ytterligare tre projekt har bedrivits 
verksamhet med hjälp av tidigare anslagna medel. NÄTs ändrade inrikt
ning under senare år vad gäller projektverksamheten återspeglas av att 
endast fyra av samtliga projekt handlar om vägforskning. De nya projekten 
är dels en start på uppföljningen av NRs rekommendation nr 44/87 angå
ende en plan för infrastrukturinvesteringar i Norden, dels etablerandet av 
en grupp med uppgift att belysa konsekvenserna för Norden av EGs beslut 
om fri transportmarknad 1992 samt att komma med förslag till åtgärder och 
nordisk strategi gentemot EG. Slutligen har ett förprojekt om dubbdäcks- 
problematiken påbörjats.

Av projekten som avslutats under året kan nämnas uppföljningen av 
NÄTs tidigare handikapprojekt (nämnd tidigare) samt transportpolitiken i 
Norden, vars rön får betydelse bl a för harmoniseringssträvandena nor
diskt och gentemot EG.

Sammanställning av projektverksamheten 1987.
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8 Nordisk samarbejde på flyvesikkerhedsområdet

Samarbejdet mellem de nordiske luftfartsmyndigheder foregår dels på 
nordisk, dels på internationalt plan i forbindelse med nordisk deltagelse i 
international flyvesikkerhedsarbejde.

På nordisk niveau er samarbejdet især formaliseret gennem afholdelse af 
det nordiske luftfartsinspektionsmøde (NLIM). På årets agenda stod der 
bl.a.:
-  luftfartens udvikling i de enkelte lande og myndighedernes arbejdsstra

tegi.
-  fælles policy vedrørende flyvesikkerhed,
-  bemandingskrav for kommerciel IFR-flyvning med mindre fly,
-  civil pilotuddannelse -  herunder betingelser for accept af ikkenordisk 

pilotuddannelse,
-  iværksættelse af en kritisk gennemgang af nationale certifikatbestem

melser efter revision af ICAO. Annex I,
-  grund- og efteruddannelse af tilsynspersonale.

9 Nordiskt samarbete på sjösäkerhetens och den marina miljöns områden

Fortlöpande kontakter i sjösäkerhetsfrågor och miljöfrågor upprätthålls 
mellan de nordiska sjösäkerhetsadministrationerna. Inför viktigare inter
nationella möten sker överläggningar mellan de nordiska sjösäkerhetsdi- 
rektörerna, för att uppnå en gemensam nordisk hållning där så är möjligt.

Inom Helsingfors-kommissionen och IMO drivs det norsk/svenska pro
jektet om kvarhållande av olja i och bortskaffande av olja från tankar i 
grundstötta fartyg.

Sverige och Danmark driver gemensamt frågan om förbud mot särskilda 
avgifter för ilandlämning av avfall från fartyg.

Frågor rörande luftföroreningar från fartyg blir successivt föremål för 
internationell samverkan. Visst informationsutbyte har skett mellan Sveri
ge. Danmark och Norge. Beträffande den internordiska fartygstrafiken och 
hållningen i frågan om reglering av luftförorening från den internationella
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fartygstrafiken i övrigt har det indikerats intresse för ett internordiskt 
informationsutbyte.

Vid överläggningar inom den s. k. Nordsjö-konferensen har Sverige och 
Danmark gemensamt drivit frågan om deklaration av Nordsjön som speci
alområde inom MARPOL 73/78-konventionen, innebärande strängare krav 
för operationella utsläpp till sjöss av förorenande ämnen.

10 Nordisk sikkerhetssamarbeid for jernbanene

Det årlige møte mellom lederne for sikkerhetskontorene i Norden fant 
sted i august 1987.

Av spørsmål som ble drøftet denne gang kan nevnes regelverkets opp
bygging, revisjon og fordeling samt rekruttering og opplæring. Videre 
drøftet man de strenge vinterforhold og problemer i den forbindelse -  
særlig siste vinter. Erfaringer/innsats for å redusere problemene på stasjon 
(sporveksler m.v.) og rullende materiell (is, frosne bremseledninger m.v.) 
ble utvekslet. Også sikringstiltak som adgangskontroll til bygninger, spørs
mål som reiser seg i forbindelse med bombetrussel m.v. ble tatt opp av 
DSBs representant, som hadde fått ansvaret også for den type sikkerhets
arbeid.

For øvrig nevnes spesielt:
Høyhastighetstog. SJ forutsetter å starte opp med motorvogntog med 

største hastighet 200 km/h på deler av banen mellom Stockholm og Göte
borg i løpet av 1989-1990. DSB vil heve hastigheten til 180 -  kanskje 200 
km/h -  for IC-tog mellom København og Århus.

SJ vil tillate kryss med veg i plan, selv i hastighet opp til 200 km/h, på 
betingelse av at der er sikret med automatiske helbommer. For øvrig er det 
behov for en del tilpasninger i eksisterende sikkerhetsrutiner, bl. a. har 
forsøk vist at det f.eks. ved en hastighet på 160 km/h vil være nødvendig 
med en minsteavstand på 3 m fra spormidt til reisende som oppholder sig 
på plattform.

Erfaringer ved autom atisk hastighetsovervåkning (ATC) TOGSTOPP  
(ATS).  SJ som har ATC har meget gode erfaringer med sitt system. Det er 
meget få feil, 0— 1 feil pr. dag på lokomotiv ved hele SJ.

NSB som har ATS, men bygger på samme prinsipp/system som SJ, har 
også meget gode erfaringer med utstyret i sporet, men man ennå ikke har 
oppnådd den samme høye driftssikkerhet på trekkaggregater. VR vil nå 
bygge ut samme system som SJ og NSB. (En storulykkeskommisjon i 
Finland har pekt på at 2 større jernbaneulykker som har vært gransket, 
ville vært unngått om de hadde hatt et togstoppsystem). DSB vil også 
bygge ut, men velger et annet system enn de øvrige nordiske forvaltninger.
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11.1 Inledning

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har redan i över femton år verkat 
såsom ett sam arbetsorgan på trafiksäkerhetens område. Den koordineran
de och planläggande funktionen har förberetts för NTR i tre sam arbetsor
gan under NTR: Nordisk Bilteknisk Kommitté (NBK), Nordisk Kommitté 
för Trafiksäkerhetsforskning (NKT) och Nordisk Kommitté för Vägtrafik- 
lagstiftning (NKV). Dessutom har NTR under året tillsatt ad hoc-grupper: 
En sådan grupp, ” Plangruppen” , har utarbetat en nordisk handlingsplan 
för trafiksäkerhetsaktiviteterna i Norden; en annan ad hoc-grupp har för
berett de Nordiska trafiksäkerhetsdagarna 1987.

Sam ordnandet av det nordiska trafiksäkerhetsarbetet bygger mycket på 
den diskussion om nationella beslut och planer, om sam arbetsgruppernas 
arbete och om arbetet i andra internationella organ, som har förts och förs 
under NTRs möten. De nordiska mötena bidrar väsentligt till att beslut blir 
genomförda och uppföljda nationellt.

11.2 Olycksutvecklingen

De fem nordiska länderna hör till västvärldens trafiksäkrare länder både 
vad gäller hälsorisken i vägtrafiken och trafikrisken (år 1985). En översikt 
av olycksutvecklingen i Norden 1977-1985 visar bl. a. att:
-  Norge och Sverige har det lägsta antalet dödade i trafiken både i förhål

lande till befolkningen och till antalet fordon,
-  barn är säkrast i Sveriges trafik,
-  bilisterna är den största gruppen av trafikoffer och deras antal förefaller 

att öka, medan de övriga trafikantgruppernas utveckling är oklar.
Den positiva säkerhetsutvecklingen under en längre tid i Norden föreföll 

att ha brutits mot det sämre under 1986. Detta negativa avbrott inträdde 
redan 1985 i Danmark.

Dock visar preliminära data om utvecklingen under 1987 att säkerhetssi
tuationen håller på att ändras igen: Preliminära dödstal i trafiken under det 
första halvåret 1987, åtm instone i Finland, Norge och Sverige, är mindre 
än motsvarande tal under året innan. Antalet olyckor och antalet material
skador förefaller därem ot att fortfarande stiga.

Enligt NTRs uppfattning tyder den aktuella olyckssituationen på ett 
stort behov av effektivare och nya åtgärder eller åtgärdskombinationer 
inom trafiksäkerhetssektorn.

11.3 En nordisk handlingsplan fö r  ökad trafiksäkerhet

Efter en hemställan från NRs 34e session till Nordiska ministerrådet 
sattes redan 1986 igång ett arbete för att få fram en nordisk trafiksäker- 
hetsplan. NTR har arbetat tillsammans med NRs kommunikationsutskott. 

I m inisterrådsforslaget B 72/76/t presenterade Nordiska m inisterrådet ett

11 Nordiska trafiksäkerhetsrådet
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underlag till en handlingsplan för det framtida trafiksäkerhetsarbetet i 
Norden. Forslaget byggde på rapporten "Trafiksäkerhet i Norden -  hand
lingsplan m ed sikte på 90-talet" (NU 1986:3). Under NRs 35e session i 
Helsingfors behandlades m inisterrådsforslaget och därvid framhölls starkt 
behovet av en konkretisering av de framlagda mera allmänt uttryckta 
förslagen. Dessutom äskades uppgifter om finansiering av genomförandet 
av de konkreta planerna. Förutom  att den ursprungliga plangruppen åtog 
sig att fortsätta planeringsarbetet bildade även NRs kommunikationsut- 
skott en egen plangrupp med uppgift att följa med konkretiseringsarbetet.

En ny, konkretiserad, rapport har utarbetats: "Säkrare trafik i N or
den". Denna rapports förslag har beaktats vid budgeteringen av 1988 års 
nordiska forskningsprojekt. Rapporten har presenterats under NRs s. k. 
minisession i Abo 10—11.11 1987. Problemområden, vilka föreslagits bli 
prioriterade är hastighetsanpassning, trafiknykterhet, oskyddade trafikan
ter och nya förare.

11.4 Generellt om N TRs verksamhet under 1987

Trafiksäkerhetsarbetet måste beröra alla åldersklasser och alla trafikant
kategorier. Olycksstatistiken används vid fokusering av arbetsinsatsen. 
För att effektivt utnyttja en nordisk olycksstatistik har NTR låtit utarbeta 
en s .k . universalnyckel, som möjliggör ett godtagbart nyttjande av fyra 
nationella olycksstatistiker. Avsikten är att uppdatera detta dataprogram 
årligen. De nordiska statistikcentralerna deltar i arbetsgruppen, som till
satts för detta koordinerande arbete.

Arbetsgruppen för säkring av barns situation i bilen har avgivit sin 
rapport. Rapporten, "Børns sikkerhed i biler", har överlämnats till de 
nordiska ländernas för trafiksäkerhet ansvariga ministrar. Unga bilförares 
åsikter om trafiksäkerhet i allmänhet och om deras egen säkerhet kartläggs 
och debatteras i en forskningsgrupp, som startat under året.

Äldre trafikanters säkerhet har blivit kartlagd i Norden. En förstudie 
"Äldre trafikanter och trafiksäkerhet" har blivit färdigställd. Studierna 
kommer i framtiden att koncentrera sig på de äldre bilförarnas olyckssitu
ation.

Cyklisters möjligheter att klara sig i korsningar på ett säkert sätt kart
läggs genom en välkommen extrabeviljning från Nordiska ministerrådets 
sida. Kartläggningen koncentrerar sig både på miljöfaktorer och på person
faktorer.

Den tunga godstrafiken utmed landsvägarna uppmärksammas veten
skapligt ur flera synvinklar: Risker, olycksförlopp och bromssystem. Isyn
nerhet de nya låsningsfria brom sarna granskas ur kontrollsynpunkt.

NTR har för första gången 1987 inbjudit de nordiska trafiksäkerhetsfor- 
skarna att söka medel för att skriva oversiktsrapporter (bearbetningsstudi- 
er), vilka bedöms centrala inom trafiksäkerhetssektorn. De två första 
studierna har satts igång 1987.
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Inom ECE pågår ett arbete med revision av W ienkonventionerna. NTR 
följer aktivt med denna utveckling genom en regelbunden rapportering 
under mötena. I detta arbete deltar både NBK och NKV aktivt.

NTR har tillsatt en arbetsgrupp för att utreda om man kan förenkla 
regelsystemet inom vägtrafiklagstiftningen. Denna arbetsgrupp skall 
granska dels vilka sanktionsform er som tillämpas i Norden idag och hur 
man väljer olika sanktionstyper, dels vilken detaljeringsnivå i på- 
följdspraxis som tillämpas och vilken förenkling av sanktionsmekanismer- 
na man vill åstadkom ma i Norden. Mot bakgrunden av NRs rekom m enda
tion A 628/t om viltolyckor i vägtrafiken, har NTR arrangerat ett seminari
um i ämnet med deltagare från både forskningen och från det praktiska 
fältet. NTR har beslutat publicera rapporten i NTR-serien.

Med stöd av beviljningar från ministerrådet arrangerades i oktober N or
diska trafiksäkerhetsdagar 1987. Ämnet för dagarna var ” Lokalt trafiksä
kerhetsarbete” . Under dagarna diskuterades ur olika synvinklar hur man 
kunde stärka det lokala elementet i ett samlat nationellt trafiksäkerhetsar
bete. En rapport från dagarna kommer att publiceras.

11.5 N TRs kontakter m ed trafiksäkerhet sorgan utom Norden

NTR håller sig aktivt informerad om händelseutvecklingen i trafiksäker
hetsfrågor inom ECE och CEMT.

Revisionen av W ienkonventionerna är aktuell och de nordiska synpunk
terna koordineras inom både NBK och NKV. Inom NKV uppmärksam
mas de trafikmärken, vilka inte ingår i konventionen. NBK strävar efter att 
koordinera ett nordiskt ställningstagande i fordonsärenden i ECEs ex
pertgrupp WP29.

11.6 Samarbetsorgan under NTR

11.6.1 Nordisk bilteknisk kom m itté (NBK)

Ordförandeskap och sekretariat har under 1987 varit förlagt till Sverige. 
Kommittén har m ötts tre gånger under året. NBK har ansvaret under NTR 
för följande projekt:

Bilbesiktningens säkerhetseffekt 
Tunga fordons bromssystem 
Definition av låsningsfria brom sar 
Kontroll av låsningsfria brom sar 
Avgasrenande system vid fordonskontroll
Strävan till nordisk samordning  har under 1987 gällt följande problem: 
Regler för maximalt tillåten släpvagnsvikt speciellt ur handelns syn

punkt, regler för varsellyktor, för husvagnar ur synpunkten handelshinder, 
för extra brom slyktor i bil och regler för m otorredskap.

11.6.2 Nordisk kom m itté fö r  trafiksäkerhetsforskning (NKT)

Danmark har handhaft ordförandeskapet och sekretariatsfunktionen.
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Kommittén har mötts tre gånger under året. NKT adm inistrerar aktivt ett 
stort antal (N = 22 under 1987) NM R/NTR-forskningsprojekt på trafiksä
kerhetens område.

En andra upplaga av "Vejledning fo r  projektledere i N TR IN  KT-projek- 
ter"  har utkommit. Denna vägledning är föremål för en fortsatt revision. 
O lycksutvecklingen i trafiken granskas detaljerat två gånger per år. NKT 
håller sig underrättad om forskningsverksam heten inom OECD. Två ex
em plar av ” N K T -N ytt"  har utkommit med uppgifter om de senaste 
projektstarterna och de färskaste rapporterna ävensom om nyheter på 
trafiksäkerhetsfronten i N orden i stort.

11.6.3 Nordisk kom m itté fö r  vägtrafiklagstiftning (NKV)

Kommittén har mötts till ett vår- och ett höstmöte. Norge har skött 
ordförandeskapet och sekretariat för NKV. Trafiklagstiftningen i de nor
diska länderna genomgår en ständig förnyelse. NKV försöker koordinera 
detta utvecklingsarbete både med beaktande av utvecklingen i Norden och 
ute i Europa (CEMT och ECE).

NKV har utrett rättsförhållandena i Norden med hänsyn till äldre föra
res körkortsinnehav. Vidare har NKV utarbetat en rapport om hur man 
bör m arkera väjningsplikt vid sammanflätning av två trafikströmm ar 
(” Fletting” ). NKV har adm inistrerat följande projekt:

Effekt av fysiska skyddsanordningar som används vid vägarbeten. 
Revidering av dåvarande NK Vs betänkande Vägmärken 1965. Projektet 

” Akustiska signaler” har avslutats efter en första etapp, som skall rappor
teras.

11.7 Projektverksamheten  

NTR förfogade 1987 över 2 581.000 DKK samt ytterligare 500000 DKK 
ur ministerrådets reserv 1987. Under året har bedrivits sammanlagt 26 
projekt, varav 17 avslutas under året eller i början av 1988. Projektver
ksamheten speglar dels bredden i det nordiska trafiksäkerhetssam arbetet 
och dels komplexiteten vad gäller trafikolyckornas orsaker och mångfal
den av möjliga åtgärder för att förebygga dem. Projekten har haft som mål 
att förbättra m etoderna och öka kunskaperna om
-  trafiken och om trafikanternas risker,
-  trafikolyckorna och hur rapporteringen skall förbättras så att effektiva 

åtgärder kan sättas in,
-  attityder och hur de skall påverkas för att ett trafiksäkrare beteende 

skall uppnås.
-  körsätt och förbättrandet av körskickligheten,
-  fordonens inre säkerhet och om bilbesiktningens effekter,
-  viltolyckor samt
-  det lokala trafiksäkerhetsarbetet.
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12 Nordpost

Det gällande avtalet om Nordiska Postföreningen är från 1980 och det 
organiserade sam arbetet mellan de nordiska postverken räknar sina anor 
från mitten av 1800-talet. Det för postkunderna mest märkbara resultatet 
är att inrikes porto för brevförsändelser gäller också i förbindelse med 
övriga nordiska länder.

Föreningens högsta organ är NORDPOST konferensen med deltagande 
av verkscheferna och deras närm asta m edarbetare.Å rets konferens ägde 
rum i Molde. M ötet ägnades åt bl a samordning av nordiska synpunkter på 
det västeuropeiska post- och telesam arbetsorganets, CEPTs, organisation 
och arbetssätt, kvalitetsfrågor och erfarenhetsutbyte, baserat på ekono
miska rapporter från de fem postverken.

I postsam arbetet ingår tre kommitteer, vilkas verksamhet rapporterades 
vid mötet. Man har bl. a. studerat utvecklingen av postfrågorna inom EG. 
Under året har formella kontakter upprättats mellan EG och CEPT, vilket 
medfört att de fyra icke EG-anslutna ländernas postverk fått behov av en 
policydiskussion. Man hoppas på stöd för CEPTs strävanden mot förenk
lad och snabb tullbehandling av postförsändelser.

13 Nordtel

Det nordiske telesam arbeidet som utføres kontinuerlig mellom post- og 
teleadministrasjonene i Danmark, Finland og teleadministrasjonene i 
Norge og Sverige, har til formål å forbedre de nordiske teletjenestene 
innen N orden og mellom de nordiske land og øvrige land. Samarbeidets 
mål er også å fastlegge enhetlige regler for de nordiske lands teletjenester i 
så stor utstrekning som mulig.

I 1987 har N ORDTEL holdt tre møter. Av viktige spørsmål som ble 
behandlet, kan nevnes:
-  den internasjonale konkurransesituasjon som teleforvaltningene nå mø

ter
-  det nordiske mobiltelefonsystemet, b l.a . innføring av NMT 900 og 

mobildatasystem
-  felles nordisk innsats i internasjonalt samarbeid om europeiske og glo

bale land-, sjø- og luftmobile system
-  samordnet innføring av ISDN. dvs et tjenesteintegrert digitalt nett for 

både tale-, data-, bilde og tekstkomm unikasjon i de nordiske land
-  kommersielle vilkår og kontraktspørsm ål for det nordiske datanettet
-  felles nordisk innsats i planleggingsarbeidet for et europeisk standardi

seringsinstitutt innen Den europeiske post- og teleorganisasjon (CEPT)
-  felles nordisk forberedelse av ITUs telegraf- og telekonferanse 

(WATTC), nov.-des. 1988
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-  som et resultat av det nordiske telesam arbeidet kan nevnes at de nordis
ke teleadm inistrasjoner for tiden arbeider med etablering av et felleseid 
nordisk teleselskap, Scandinavian Telecommunication Service AB 
(STS). STS skal støtte de nordiske teleadm inistrasjoner i å tilby interna
sjonale telekom m unikasjoner i konkurranse med internasjonale nett- og 
tjenesteleverandører.

14 Nordisk vejteknisk forbund

Nordisk Vejteknisk Forbunds (NVF) formål er gennem samarbejde mel
lem vej- og trafikteknikere i de nordiske lande at fremme udviklingen inden 
for vej-, vejtrafik- og vejtransportom rådet. Dette sker ved:
-  afholdelse af vejkongresser,
-  forskellige former for m øder og udvalgsvirksomhed og
-  samordning af forskning.

NVF er en uafhængig og upolitisk forening, der driver sin egen virksom 
hed. Den omfatter offentlige myndigheder, læreanstalter og forskningsin
stitutioner samt organisationer, sammenslutninger, virksom heder og en
keltpersoner.

Der er ialt i NVF nedsat 14 udvalg, der beskæftiger sig med en hel række 
em ner inden for vej-, trafik- og transportom rådet.

NVFs virksomhed i 1987 har udover udvalgsarbejdet især omfattet plan
lægningen og arbejdet med den kommende nordiske vejkongres, der er den 
15. i rækken, og som afholdes 13.-16. juni 1988. Den har hovedtemaet 
” Veje til frem tiden". Her vil NV F fokusere på vej- og transportsektorens 
udvikling frem til efter år 2000, og specielt den betydning, som anvendelse 
af ny teknologi, informationsteknologi, edb osv. vil få på dette område. 
NVFs udvalg udarbejder oplæggene til kongressen, som vil koncentreres 
om deres arbejde.

15 Nordisk Råds uttalelser 1987

15.1 Transport och kommunikation  

Beträffande utskottets hemställan att m inisterrådet skyndsamt verkar 
för utformning av åtgärder för att styrka den nordiska handelsflottan  bör 
framhållas att de nordiska handelsflottorna delvis konkurrerar med var
andra på den internationella marknaden. Sjöfartsnäringens omfattning, 
betydelse och förutsättningar skiljer sig också avsevärt i de olika länderna. 
Detta medför att man i de nordiska länderna ofta har olika syn på sjöfarts- 
politiska frågor och väljer olika lösningar på uppkommande problem. Det 
har inte minst utvecklingen under 1987 visat. Mot denna bakgrund nödgas 
m inisterrådet konstatera att det för närvarande saknad förutsättningar för 
en ensartad nordisk internationell sjöfartspolitik.
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I anledning af Nordisk Råds uttalelse om handicaptilpasning a f  kollektiv 
transport kan bem erkes følgende.

En arbejdsgruppe under NET har i 1986-87 gennemført en evaluering af 
handicaptilpasning af kollektive trafikmidler på baggrund af et NET- 
projekt herom i 1977-80.

Arbejdet afsluttedes i oktober måned 1987 med udgivelsen af rapporten 
"H andicaptilpasning a f  kollektiv transport" , der blev præsenteret for 
Nordisk Råd, Nordisk M inisterråd og N ET ved mødet den 11. november 
1987.

Den generelle målsætning for handicaptilpasningen i de nordiske lande 
er integration og normalisering.

Evalueringen viser, at en almen udbredelse og anvendelse af handica
pegnede transportløsninger kun vinder langsomt ind i den kollektive trans
port.

Omkostningerne ved fuld tilpasning af alle transportm idler, så alle grup
per, også kørestolsbrugere kan bruge dem, bør vurderes i forhold til 
omkostningerne ved at oprette og drive specialtjenester for disse grupper. 
Det konkluderes, at fuld integration i det almindelige kollektive trafiksy
stem ikke altid er realistisk. Derfor er der fortsat behov for at etablere og 
udbygge specialkørselordninger.

Handicaptilpasning må derfor ses som en samfundsmæssig opgave, og 
transportsektoren og social- og sundhedssektoren må i denne sammen
hæng ses under et. Kun herigennem kan den kollektive trafik blive udviklet 
så meget, at handicappede gives et ligeværdigt tilbud om transport.

Vad gäller frågan om tvärgående flygförbindelser i Norden  kan nämnas 
att Air Hudik num era sedan augusti i år trafikerar b l.a . sträckan 
Sundsvall-Vasa. Beträffande sträckningen Trondheim-Östersund- 
Sundsvall förs diskussioner mellan lokala myndigheter och flygbolag om 
möjliga lösningar i syfte att åstadkom m a en sammanhängande flygförbin
delse från Trondheim via Ö stersund till flyglinjen mellan Sundsvall och 
Vasa.

15.2 Trafiksäkerhet

Nordiska rådets 35e session har i sitt yttrande (nr 5/1987) angående 
ministerrådets berättelse C l hemställt till Nordiska m inisterrådet att starta 
en utredning om hur den m oderna högteknologin kan användas för att öka 
trafiksäkerheten. NTR har i anledning av yttrandet anm odat Nordisk bil
teknisk kommitté och Nordisk kommitté för vägtrafiklagstiftning att följa 
aktivt med utvecklingen på om rådet, som avses i yttrandet, och därvid 
fästa uppm ärksam het vid bl. a. internationella aktiviteter på detta område 
(t ex Prometheus) samt vid vad som framkommer i det projekt som NÄT 
har startat på detta område.
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Kapitel XV 

Turism

1 Sammanfattning

Utvärderingen av det andra verksam hetsåret av marknadsföringskam- 
panjen i Förbundsrepubliken Tyskland samt planeringen för det tredje året 
har utgjort en betydande del av utskottets arbete. En viktig fråga har varit 
hur det nordiska kulturutbudet skall kunna ’’ingå” i kampanjen. Även i 
övrigt har sam arbetet mellan kultur och turism uppmärksammats, bl. a. 
genom det projekt som genomförs i anslutning till kultursatsningen i Japan 
och som syftar till att få fram ett antal ” paketresor” med kulturinriktning.

2 Allmänt

Nordiska ministerrådets turistutskott (NMT) har som uppgift att ta 
initiativ, styra och koordinera de nordiska regeringsorganens samarbete i 
turistfrågor. Samtidigt är det ett forum för erfarenhetsutväxling om all den 
verksam het som är av betydelse för turismen. Samarbetet bedrivs i nära 
kontakt med Nordiska turistrådet (NT), som är ett samarbetsorgan för de 
nationella turistråden. NM T och NT håller årligen ett gemensamt möte.

Turistutskottets arbete baserar sig på programmet för nordiskt sam arbe
te på turism om rådet, som blev fastställt av Nordiska m inisterrådet 1978. 
U tskottet utarbetar budgetförslag för projektverksam heten på turism om rå
det, som finansieras över ministerrådets budget. M inisterrådet anvisade
8134.000 DKK för turistutskottets projektverksam het under 1987, varav
6500.000 DKK till marknadsföringskampanjen i Förbundsrepubliken 
Tyskland. Därutöver anslogs medel till projekt knutna till turismom rådet 
inom den regionalpolitiska sektorn.

3 Verksamheten 1987

I de nordiska länderna tilldrog sig turismen 1987 ett ökat politiskt intres
se. Dess roll för ekonomi och sysselsättning samt dess regionalpolitiska 
aspekter har uppmärksammats i parlamenten. På det nordiska planet åter
speglades b l.a . det ökade intresset av att samarbetsministrarna fick en 
redogörelse av turistutskottets ordförande om läget för och utvecklingen 
inom det nordiska turism sam arbetet. I redogörelsen konstaterades b l.a. 
att många sektorer har ett intresse för utvecklingen av turismen. Resevalu
taintäkterna utgör i Danmark och Island ca 6%  av exportintäkterna, i 
Norge 3,8 %, i Finland 3 % och i Sverige 3 % av exportintäkterna. Turism
näringen ger arbete åt 7%  av det totala antalet sysselsatta i Danmark och 
ca 3%  i Finland, Norge respektive Sverige.
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Det konstaterades också att den internationella turismen ökade med i 
genom snitt ca 6%  på 70-talet och att från 1984 växten varit ca 4% . Man 
räknar med en fortsatt växt innebärande en fördubbling fram mot år 2000.

Den nationella turismpolitiken i de nordiska länderna får allt mera likar
tade målsättningar och strategier. Det finns nu ett behov av en strategi för 
utvecklingen av den nordiska turismen. En översyn av sam arbetsprogram 
met från 1978 i denna riktning kommer att påbörjas under 1988.

Utvärderingen av det andra verksam hetsåret och planeringen av det 
tredje vad gäller m arknadsföringskampanjen i Förbundsrepubliken Tysk
land har utgjort en betydande del av utskottets arbete. Kampanjen kan 
generellt sett sägas ha lett till en omsättningsökning under år två i alla de 
nordiska länderna.

En central fråga för år tre har varit hur det nordiska kulturutbudet skall 
kunna ingå som en viktig del i kampanjen. Helårsturism har varit svårare 
att satsa på eftersom Danmark och Island inte har de andra ländernas 
utbud av vintersport. De gjorda m arknadsundersökningarna visar tydligt 
att det främst är sommarturism och naturupplevelser som efterfrågas av 
den tyska resem arknaden. Det har dock varit möjligt att med fortsatt 
inriktning på "som m ar och sol”  i kampanjen även betona att det finns ett 
rikt kulturutbud i Norden.

En viktig aspekt på kampanjen är att samarbetsformen varit lyckad. 
Såväl turistutskottet som Nordiska turistrådet rekom m enderar m inisterrå
det att fortsätta med en nordisk kampanj, denna gång i USA, under 
vidareföringen av den nordiska handlingsplanen.

U tskottet har också uppm ärksam m at behovet av att stötta samarbetet 
mellan kultur och turism för att stimulera till ett utbud som är högkvalita- 
tivt men också kommersiellt gångbart. I samband med den nordiska kultur
satsningen i Japan, Scandinavia Today, genomförs ett projekt som syftar 
till att ta fram ett antal ” paketresor” , där tyngdpunkten skall vara att 
uppleva den nordiska kulturen. Avsikten är att de erfarenheter som vinns 
skall ge en modell för sam arbetet kultur/turism vid fortsatta satsningar på 
andra marknader.

Genom m inisterrådets kultursatsning i Japan ökades intresset från ja 
panska massmedia för de nordiska länderna. Japanska TV-bolag har med 
stöd från M inisterrådet och Nordiska turistrådet spelat in och visat ett 
antal TV-program innehållande information om turistm ål, m. m. i de nor
diska länderna.

Projektverksam heten i övrigt under året har till större delen koncentre
rats på att förbättra kunskaperna om och förutsättningarna för turism nä
ringen. Som exempel kan nämnas statistikprojektet, vilket syftar till att 
belysa turismens nationalekonomiska betydelse. Projektet har rönt stort 
intresse i OECDs turistkom mitté.

Vidare kan framhållas en rapport om kapacitetsutnyttjandet vid turistan
läggningarna i N orden 1985. Rapporten, som är den tredje i ordningen 
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sedan 1979, visar på överkapacitet året om på samtliga inkvarteringstyper i 
samtliga nordiska lander. Problematiken uppmärksammades redan vid den 
förra rapporten, vilken innehöll ett antal förslag riktade till turismnäringen 
angående åtgärder för att minska överkapaciteten och undvika fortsatt 
etablering på orter och i branscher med överkapacitet. Då detta uppenbar
ligen ej uppmärksammats kommer ministerrådet att verka för att informa
tion om rapporten och dess rekomm endationer sprids till turismnäringen, 
kommuner m fl.

Projektet ” Hoteller og handicapservice" har genomförts under året. En 
inventering har gjorts av möjligheterna att använda rullstol m. m. på hotell 
i Norden. Med denna information är det möjligt att i turistbroschyrer o dyl 
ange de olika hotellens lämplighet för rörelsehindrade.

Vid årets möte med NT framkom att man nu diskuterar samverkan på 
många marknader. En viktig fråga är hur den ” nordiska profilen” skall 
utformas i kampanjerna. Den är inte självklart likartad i t. ex. USA eller 
Hong Kong jäm fört med den nuvarande utformningen i Tyskland. Det 
betonas vidare att det finns behov för ett förbättrat samspel mellan turis
men och exportindustri/handel.

Slutligen bör nämnas den del av utskottets arbete som handlar om att 
samordna synpunkterna inför arbetet i övriga internationella organisatio
ner, främst OECDs turistkom m itté. Centrala frågor för denna är bl. a. 
eliminerandet av olika slags hinder för turism länderna emellan. Under året 
har genom Danmark getts information om turismfrågornas behandling i 
EG.

4 Regionalt samarbete

Turismfrågorna är också mycket betydande inom ministerrådets regi
onalpolitiska samarbete. Stora satsningar görs på turism inom den gränsre
gionala verksam heten. Detta gäller såväl produktutveckling som informa
tion och marknadsföring. Turismen ses som en viktig faktor för sysselsätt
ningen och näringslivsutvecklingen i de gränsregionala samarbetsområde-

Under 1987 tilldelades regionala turismsatsningar ca 2,9 milj DKK ur 
ministerrådets budget. Satsningarna sker i samtliga gränsregionala samar- 
betsområden. Som exempel på nyare satsningar kan nämnas Vestnorden 
turism workshop. 1987 genomfördes denna internationella turistm ässa på 
Grönland för att väcka intresse för resor i och mellan Färöarna, Grönland 
och Island. För arbetet redogörs mer utförligt i kapitlet om regionalpolitik.
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1 Sammanfattning

Arbetet med att följa upp den ekonom iska handlingsplanen ” Norden i 
växt” har varit ett centralt inslag i sektorns verksamhet under 1987. Under 
året beslöt m inisterrådet att utarbeta förslag till ny ekonomisk handlings
plan för Norden. Den statssekreterargrupp som skall leda arbetet med den 
nya handlingsplanen började sin verksamhet i augusti 1987. En arbets
grupp som inrättats av sektorerna ekonomi och industri, har utrett valuta
rättsliga och etableringsrättsliga hinder mot industrisam arbete i Norden. 
M inisterrådet har med anledning av gruppens förslag beslutat om lättnader 
gällande direktinvesteringar och portföljinvesteringar. Arbetsgrupper har 
upprättats för analys av jordbrukspolitikens samhällsekonomiska och 
statsfinansiella aspekter och för uppföljning av rapporten om statligt kre
ditstöd. Inom ramen för arbetet med att avveckla handelshinder i Norden 
har en rapport om tullrelaterade problem behandlats av ministerrådet.

2 Inledning

2.1 Allmänt

Det nordiska sam arbetet på det ekonom iska området är i hög grad 
avhängigt av den ekonom iska utvecklingen i de nordiska länderna. Den 
konjunkturella och den strukturella utvecklingen i N orden ställer varieran
de krav på den ekonom iska politiken liksom på inriktningen av det nordis
ka sam arbetet. Mot bakgrund av den svaga ekonom iska utvecklingen vid 
1980- talets början utarbetades handlingsplanen fö r  ekonomisk utveckling  
och fu ll sysselsättning  (Norden i växt) som fastställdes av Nordiska minis
terrådet våren 1985. Handlingsplanen löper i huvudsak under åren 1986—
1988, men vissa insatser, framförallt på infrastrukturom rådet, sträcker sig 
ännu längre fram i tiden.

Vid sitt möte i juni 1987 beslöt finansm inistrarna att utarbeta en ny 
ekonomisk handlingsplan för Norden. För att leda arbetet med den nya 
handlingsplanen inrättades en arbetsgrupp bestående av statssekreterare 
eller äm betsmän på motsvarande nivå. Den gruppen inledde sitt arbete i 
början av hösten 1987.

Under loppet av år 1987 har flera utredningsrapporter på det ekonom is
ka området färdigställts av nordiska arbetsgrupper. Dessa utgör viktiga 
utgångspunkter för fortsatt nordiskt sam arbete inom ekonom isektorn. Ar
betet med att undanröja konkurrenssnedvridande kreditstöd och andra 
näringslivsstöd prioriteras högt.

På det valutapolitiska om rådet enades de nordiska länderna 1983 om en 
samarbets- och informationsordning. Överenskom melsen innebär att varje

Kapitel XVI

Ekonomisk politik
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nordiskt land skall söka lämna information till övriga länder i Norden i så 
god tid som möjligt innan växelkursåtgärder vidtas. Dessutom ingår en 
serie andra insatser för att stärka det kontinuerliga informationsutbytet på 
detta område. Samarbetet har också tagit formen av ett avtal om kortsik
tigt valutastöd mellan centralbankerna i Norden. Detta avtal ingicks redan 
1962 och reviderades senast 1983.

När det gäller de nordiska ländernas synpunkter på de internationella 
valutafrågorna sker sedan länge en fortlöpande koordination. Bakgrunden 
till denna samordning är att N orden har gemensam representation i såväl 
Internationella valutafondens (IMF) direktion som IM Fs policyskapande 
organ, den s. k. interimskommittén. En nära samordning av det nordiska 
agerandet sker också inför m inisterrådsm öten i OECD, även om represen
tationen i detta forum inte är gemensam.

Det nordiska samrådet om valutaregleringsfrågor har under de senaste 
åren skett med utgångspunkt i finansministrarnas beslut från november 
1983. M inistrarna enades därvid om att frågan om åtgärder på valutområ- 
det för att främja industriella sam arbetsprojekt över gränserna i Norden 
skulle stå under löpande bevakning, så att nya liberaliseringsöverväganden 
kunde inledas om existerande hänsyn till betalningsbalansen och penning
politiken skulle få mindre betydelse i ett eller flera av länderna.

Som ett led i detta arbete har äm betsmannakommitén för valutafrågor 
och finansiella frågor (NÄVF) och därefter N ordiska finansiella utskottet 
(NFU) följt upp de omfattande generella liberaliseringar som sedan 1983 
genomförts i de nordiska länderna, kanske framför allt i Danmark och 
Norge. E tt sam arbete har även skett med ÄK-industri för att få en samlad 
bild av i vilken utsträckning regler och praxis på valuta- och etablerings- 
områdena hindrar eller försvårar industrisam arbetet över gränserna. En 
särskild arbetsgrupp har tillsatts för denna uppgift. Arbetsgruppen har 
under 1987 slutfört sitt arbete och framlagt två rapporter: ”Industrisamar
bete och direkta investeringar"  (NU 1987:2) samt "Industrisam arbete och 
portföljinvesteringar” . Rapporterna har behandlats av Nordiska minister
rådet (finansministrarna respektive industriministrarna) som ställt sig bak
om förslagen.

2.2 Samarbetsorgan

Nordiska äm betsm annakom m ittén för ekonomi och finanspolitik 
(ÄK-EK) inrättades våren 1986. Kommittén består av representanter från 
finansdepartementen (motsvarande) i de nordiska länderna. I samband 
med bildandet av ÄK-EK lades Nordiska äm betsmannakommittén för 
valutafrågor och finansiella frågor (NÄVF) ned.

Andra perm anenta nordiska organ inom den ekonomiska sektorn är:
Nordiska finansiella utskottet, som är sammansatt av representanter för 

finans/ekonomiministerierna och centralbankerna, svarar för växelkurs- 
och valutaregleringsfrågor. U tskottet svarar dessutom för den samordning 
av internationella valutaärenden som sker i anknytning till IMFs verksam-
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het. De frågor u tskottet behandlar på uppdrag av finansm inistrarna rappor
teras direkt till ministrarna.

Den nordiska konjunkturgruppen  som består av konjunkturexperter från 
departem ent och utredningsinstitut. B l.a. sammanställer gruppen årligen 
den nordiska konjunkturrapporten.

Arbetsgruppen fö r  statistik över kapitalrörelser i Norden  fungerar som 
ett forum för överläggningar och inform ationsutbyte mellan berörd exper
tis och förbereder även de nordiska ländernas deltagande i motsvarande 
diskussioner i OECD.

Nordiska ekonomiska forskningsrådet har till uppgift att medverka till 
att analyser och utredningar genomförs om det ömsesidiga ekonomiska 
beroendet mellan de nordiska länderna och om förutsättningarna för när
mare ekonom iskt sam arbete i Norden.

Nordiska tulladministrativa rådet (NTR) har som huvudsyfte att med
verka till att tulladm inistrativa regler och rutiner i N orden är så enkla och 
ensartade som möjligt.

Vidare sker ett informellt sam arbete mellan skatteexperter i de nordiska 
länderna.

H ärutöver arbetar ett antal tillfälliga arbetsgrupper med utredningsupp
gifter av olika slag.

3 Årsberättelsen

3.1 Verksamheten inom sektorn 1987

Förverkligandet av den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveck
ling och full sysselsättning (” Norden i växt” ) har utgjort ett dominerande 
inslag i det nordiska sam arbetet på det ekonom iska området också under 
år 1987. En närmare redogörelse för genomförandet av planens olika 
enskilda åtgärder finns i kapitel II.

Vid sitt möte i juni 1987 beslöt de nordiska finansm inistrarna att utarbeta 
en ny ekonomisk handlingsplan, som skulle ta vid då den nuvarande 
handlingsplanen löper ut vid utgången av år 1988. För att leda arbetet med 
den nya handlingsplanen tillsattes en arbetsgrupp bestående av statssekre
terare eller äm betsmän på m otsvarande nivå. Finansm inistrarna fastställde 
också ett mandat för arbetet med den nya handlingsplanen. Arbetet skall 
rapporteras till finansm inistrarna hösten 1988.

Den nämnda arbetsgruppen på statssekreterarnivå inledde sitt arbete i 
augusti 1987. En viktig del av det inledande arbetet har bestått i att initiera 
ett omfattande arbete såväl nationellt som inom nordiska samarbetsorgan 
och organisationer med att utarbeta förslag till åtgärder som bör ingå i den 
nya planen. Vid finansm inistrarnas möte med Nordiska rådets ekonomiska 
utskott i novem ber 1987 gavs en orientering om arbetet med den nya 
planen.

Ett viktigt inslag i sektorns verksam het är de regelmässiga diskussioner
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om det internationella ekonom iska läget och de orienteringar om ländernas 
ekonom iska situation och ekonom iska politik som företas vid mötena med 
de nordiska finansm inistrarna.

För fjärde året i rad utarbetade de nordiska finansm inistrarna gemen
samt en nordiskt konjunkturrapport. Rapporten har fått en enhetlig ut
formning och innehöll nu, i enlighet med önskemål från Nordiska rådet, en 
analys av utvecklingen av de nordiska ländernas exportm arknadsandelar. 
Rapporten överlämnades till Nordiska rådet i samband med den s. k. 
minisessionen i novem ber 1987.

Rapporten utarbetades före de stora förändringar av aktie- och valuta
kurser som inleddes i oktober 1987. Effekterna av dessa förändringar 
kunde inte beaktas i rapportens prognoser. Då finansm inistrarna vid sitt 
möte behandlade rapporten diskuterades den nya internationella situatio
nen ingående och även hur de nordiska länderna gemensamt skulle agera 
med anledning därav, bl. a. i OECD.

Under året har flera utredningsrapporter framlagts. Den tidigare nämnda 
arbetsgruppen för utvärdering av etableringsrätts- och kapitalmarknads- 
hinder mot industrisam arbete i Norden har under året framlagt två rappor
ter; Industrisamarbete och direkta investeringar (NU 1987:2) och Industri
samarbete och portföljinvesteringar. De bägge rapporterna har behandlats 
av finansm instrarna och industrim inistrarna, vilka har ställt sig bakom 
förslagen. Besluten innebär att det blir enklare att genomföra direktinves
teringar och portföljinvesteringar i aktier för nordiska företag och medbor
gare.

En arbetsgrupp har upprättats för att göra en studie om jordbrukspoliti
ken i de nordiska länderna. I detta arbete skall bl. a. analyseras jordbruks
politikens makroekonomiska och statsfinansiella effekter, samt anvisas 
eventuella alternativa strategier, exempelvis i form av en gradvis avveck
ling av jordbruksregleringen. för att uppnå de jordbrukspolitiska målen.

Rapporten Statligt kreditstöd i Norden  (NORD 1987:10) avgavs till 
Nordiska m inisterrådet hösten 1986. Denna rapport skall följas upp av en 
särskild arbetsgrupp som skall identifiera stödordningar som kan vara 
handelssnedvridande. Gruppen skall också pröva eventuella förslag till 
åtgärder med anledning av rapporten.

Inom ramen för arbetet med att avveckla handelshinder i Norden har 
inom sektorn utarbetats en rapport om tullrelaterade frågor. Rapporten 
innehåller en värdering av möjligheterna att åstadkom ma olika slag av 
förenklingar och lättnader i tullprocedurerna. Nordiska m inisterrådet har 
behandlat rapporten och b l.a . beslutat att de nordiska länderna i interna
tionella överläggningar verkar för vissa lättnader och att viss information 
om tullbehandlingen förbättras.

Arbetsgruppen som utrett möjligheterna att harmonisera de generella 
om sättningsskattesystem en i Norden har under året avgivit en rapport. I 
rapporten utpekas vissa konkreta områden för fortsatt arbete. Arbetsgrup
pen fortsätter sitt arbete med att studera dessa områden.
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I juni 1986 förändrades organisationen på sektorn sålunda att äm bets
mannakommittén för ekonomi och finanspolitiska frågor upprättades. I 
samband därmed lades äm betsm annakom m ittén för valutafrågor och fi
nansiella frågor ned. N ordiska finansiella utskottet har ansvaret för växel
kurs- och valutaregleringsfrågor och rapporterar direkt till finansm inistrar
na. 1987 var det första hela verksam hetsom rådet med den nya organisatio
nen, som visat sig fungera väl och vara ändamålsenlig för sektorns arbete.

3.2 Nordiska uttalanden i internationella ekonomiska frågor  

3.2.1 Uttalanden i Internationella Valutafonden (IMF)

De nordiska länderna har i samband med Internationella valutafondens 
årsmöte i septem ber 1987, samt interimskomm itténs möte våren 1987, 
gjort uttalanden om det internationella ekonom iska läget och om IMFs 
verksamhet. Följande uttalande bör framhållas:
-  Samtidigt som man noterat en rad positiva inslag i den världsekonomi

ska utvecklingen, i synnerhet den fortsatta ekonom iska tillväxten i 
förening med en förhållandevis låg inflationstakt, har de nordiska län
derna pekat på de risker som är förknippade med den nuvarande situa
tionen. Riskerna sammanhänger primärt med de stora obalanserna i de 
viktigaste ekonom ierna. Även om det pågår en reduktion av dessa 
obalanser är takten alltför långsam för att ett tillfredsställande läge skall 
kunna nås ens på medellång sikt. Andra allvarliga problem är den höga 
arbetslöshetsnivån, skuldländernas svåra situation samt den tilltagande 
protektionismen.

-  De senaste årens förstärkta ekonom iska sam arbete mellan de största 
i-Iänderna har bidragit till en betydande växelkursanpassning. Detta är 
positivt. Emellertid har de stora bytesbalansöverskotten i Västtyskland 
och Japan samt underskottet i USA hittills inte förändrats nämnvärt. 
Detta är ett faktum som försvårar en stabil internationell ekonomisk 
utveckling. Därför är det viktigt, att de stora länderna vidareutvecklar 
det ekonom isk-politiska sam arbetet och beaktar de internationella ef
fekterna av den egna politiken. Det är därvid angeläget att överskottsna- 
tionerna utnyttjar tillgängligt utrymme för att stimulera den inhemska 
ekonomin.

-  Av störst vikt för den internationella ekonom iska stabiliteten är dock att 
USA reducerar det egna budgetunderskottet; utan framsteg på detta 
område kommer andra, utanför USA vidtagna, åtgärder inte att få 
tillräcklig genomslagskraft.

-  Med bakgrund av den nuvarande ekonom iska situationen — och det 
förhållandevis ringa bidrag som penningpolitiska insatser kan ge i ter
mer av tillväxt utan accelererande inflation -  är det nödvändigt att ge 
finanspolitiken en mera fram trädande roll.

-  IMFs övervakning av m edlem sländernas ekonom iska politik bör stär
kas. Från nordiskt håll har man även stött förslag om att mera systema-



2056 C 1

tiskt använda ekonom iska indikatorer i övervakningen, inklusive om 
sådana indikatorer, t. ex. växelkurser, kan ha en roll som utlösare av 
internationella överläggningar om behovet av anpassningsåtgärder.

-  Då det gäller skuldkrisen är den s. k. case-by-casem etoden, dvs att 
hantera skuldproblemen med utgångspunkt i de förhållanden som gäller 
i respektive land, fortfarande den metod som bör tillämpas. Vidare är 
det av avgörande betydelse att alla aktörer -  de multilaterala institutio
nerna, kreditorländerna, skuldländerna och affärsbankerna -  aktivt 
m edverkar. Skuldlandets egen anpassningspolitik utgör en hörnsten i 
denna strategi.

-  Även för att undvika att den redan nu prekära situationen i en rad 
u-länder blir akut, är det av största betydelse att i-länderna genererar en 
stabil tillväxt i världsekonomin samt att de lyckas motverka protektio- 
nism. En nödvändig anpassning i skuldländerna blir svårgenomförbar 
om inte deras exportm arknad utvecklas bättre än vad som har varit 
fallet under de senaste åren.

-  De fattigaste och mest skuldtyngda länderna (dvs främst i Afrika söder 
om Sahara) är i behov av särskilda stödinsatser. Norden har stött 
IMF-ledningens förslag om en väsentlig utvidgning av den s. k. struktur- 
anpassningsfaciliteten, som är avsedd för denna länderkategori. Dessut
om är det angeläget att framtida skuldomförhandlingar med dessa länder 
leder till förmånliga villkor. Norden stöder således strävandena att 
förlänga återbetalningsperioderna på case-by-case basis och finner att 
lägre räntesatser bör övervägas.

-  Norden har understrukit att IM Fs anpassningsprogram och medlems
ländernas ställningstaganden till dessa program uteslutande skall base
ras på ekonom iska kriterier. Programmen skall även vara av sådan 
kvalitet att de både leder till att en hållbar externbalansposition för 
låntagarlandet uppnås och till att den revolverande karaktären hos IMFs 
resurser säkras.

-  Vad beträffar diskussionen om den internationella likviditeten bör en 
breddning eftersträvas som innebär att de övergripande likviditetsfrå- 
gorna ges större utrymme. Diskussionen har hittills kretsat alltför myc
ket kring de speciella dragningsrätterna (SDR).

3.2.2 Nordiskt agerande i OECD 

Det nordiska sam arbetet i anslutning till OECDs verksamhet inom olika 
delar av det ekonomisk-politiska om rådet har även under 1987 varit inten
sivt. Det nordiska agerandet har samordnats såväl genom löpande kontak
ter mellan de nordiska ländernas respektive delegationer i Paris som i form 
av mera omfattande samråd inför och under viktigare möten. Det förtjänar 
påpekas, att de nordiska finansm inistrarna vid sitt möte i Helsingfors i 
februari 1987, förutom att diskutera sakfrågorna inför, bl. a. OECD:s mi
nistermöte, även tog upp samordningsfrågan. Man enades härvid om att
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söka ytterligare stärka den nordiska samordningen dels i förberedelserna, 
dels genom samråd i samband med själva OECD-mötet. Beträffande de 
allmänekonomiska synpunkterna gäller att de nordiska länderna i OECD 
framfört samma grundsyn som i IMF (avsnitt 3.2.1 ovan).

3.3 Det ekonomiska läget i omvärlden och i Norden

I den nordiska konjunkturrapporten 1987 gavs redogörelse för det eko
nomiska läget. H är återges några viktiga delar av denna redogörelse. 
Tillväxten i världsekonomin försvagades i fjol. För OECD-området beräk
nas BNP-tillväxten ha stannat vid omkring 2 1/2% 1986 mot ca 3%  året 
innan. De negativa återverkningarna av fallen i oljepriset och övriga råva
rupriser samt USA-dollarns kurs slog igenom påtagligt snabbare än de 
positiva. Råvaruexporterande länder tvingades radikalt lägga om den eko
nomiska politiken och i många fall har läget för redan svårt skuldsatta 
u-länder förvärrats ytterligare. Utvecklingen ledde också till att investe
ringsaktiviteten i industriländerna dämpades.

Utvecklingen hittills under 1987 tyder på en från 1986 ungefär oföränd
rad tillväxttakt i OECD-området. Detta innebär dock en högre tillväxttakt 
jäm fört med vårens förväntningar avseende Förenta staterna, Japan och 
Kanada. En viss förbättring är också skönjbar i Italien, Storbritannien och 
i vissa mindre OECD-länder men för Västeuropa i dess helhet beräknas 
tillväxten stanna vid ca. 2%  1987. Utvecklingen har resulterat i ett märk
bart fall i arbetslösheten i USA från 7%  till 6% . Situationen i Västeuropa 
är oförändrad med en arbetslöshet på ca. 11 %.

De stora betalningsobalanser, mellan framför allt Förenta staterna, Ja
pan och Förbundsrepubliken Tyskland, som kännetecknat världsekono
min under senare år, består. Sålunda förefaller det externa underskottet i 
Förenta staterna liksom bytesbalansöverskotten i Japan och Förbundsre
publiken Tyskland att kvarstå med ungefär oförändrad storlek från 1986 till 
1987.

Den samlade BNP-tillväxten i OECD-om rådet 1987- 1988 bedöms bli av 
ungefär samma storlek som 1987 -  ca 2 3/4%. För Västeuropa beräknas 
tillväxten stanna vid ca. 2% . Inflationen förväntas ligga på en fortsatt låg 
nivå.

En viktig osäkerhetsfaktor i bedömningen av världsekonomin under det 
närmaste året utgör de stora betalningsobalanserna mellan de största eko
nomierna. Hittills vidtagna åtgärder har ännu inte visat sig tillräckliga för 
att åstadkom ma den erforderliga förskjutningen av tillväxten till andra 
delar av världsekonomin än Förenta staterna. Därmed föreligger också 
risker för att ett mer dramatiskt förlopp kan utlösas där kursen på USA- 
dollarn faller, den am erikanska inflationen stiger och recessionstendenser 
kan göra sig gällande i världsekonomin.

En annan betydande osäkerhetsfaktor, delvis sammanhängande med 
den ovan beskrivna, utgör den senaste tidens kraftiga fall i aktiekurserna.
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Från mitten av oktober fram till början av novem ber har aktiekurserna på 
flertalet av de stora aktiebörserna fallit med mellan 20 och ca 25%. I 
förhållande till kursnivån vid slutet av 1986 år det dock fråga om små 
kursfall. Till förklaringsfaktorerna bakom aktienedgångarna hör b l.a . att 
aktiekurserna har varit klart övervärderade i förhållande till andra finansi
ella placeringar. Oklarhet kring utvecklingen av det am erikanska budget
underskottet samt de ovan berörda stora betalningsobalanserna mellan de 
största ekonom ierna har vidare sannolikt bidragit till osäkerhet om den 
framtida ekonomiska utvecklingen.

Fallet i aktiekurserna kan tänkas påverka den reala ekonomiska utveck
lingen på flera olika sätt. För det första torde den med aktiekursnedgången 
sammanhängande reduktionen av hushållens förmögenhet verka däm pan
de på den privata konsumtionen, i synnerhet konsumtionen av varaktiga 
varor. Denna effekt borde vara särskilt stark i Förenta staterna där andelen 
aktier ägda av privatpersoner är förhållandevis hög. Man kan emellertid 
anta att den starka aktiekursökningen som föregick det kraftiga fallet inte 
fullt ut hann slå igenom i form av ökningar i hushållens konsumtion, något 
som i så fall reducerar efterfrågebortfallet.

Aktiekursfallet torde även påverka investeringsutvecklingen. I negativ 
riktning inverkar den allmänt sett större osäkerheten samt en i kursfallens 
spår ökad svårighet att anskaffa riskvilligt kapital. En dämpad konsum- 
tionsefterfrågan verkar också återhållande på investeringsutvecklingen. Å 
andra sidan torde aktiekursfallet ha lett till en ökad efterfrågan på obliga
tioner och sålunda till en lägre räntenivå. Härigenom kan de negativa 
effekterna på konsumtionen och investeringarna reduceras.

Utvecklingen på aktiebörserna under hösten 1987 har inte beaktats i den 
prognos som redovisas i tabell 1. Sannolikt kommer aktiekursfallet att 
medföra en svagare tillväxt under det kommande året än vad som anges i 
föreliggande bedömning. Effekterna på de nordiska länderna torde i första 
hand ske indirekt, dvs via de effekter på den internationella ekonomin som 
berörts ovan.

Effekterna av fallet i aktiekurserna blir i hög grad beroende av hur den 
ekonomiska politiken utformas i de stora industriländerna. Framför allt 
skulle åtgärder för att nedbringa budget- och bytesbalansunderskotten i 
Förenta staterna kunna verka stabiliserande.
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Tabell 1. Nyckeltal för den in ternatione lla  ekonom in

Källa: O E C D  och de nordiska ländernas nationella uppskattningar.
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Diagram 1. Procentuella kursändringar för de nordiska valutorna gent
emot SDR under perioden 1980 — tredje kvartalet 1987

Tillväxten i de nordiska länderna sammantagna har bromsats upp kraf
tigt under 1987. Det beror uteslutande på utvecklingen i Danmark och 
Norge. Efter att under 1986 ha legat i linje med tillväxten i OECD-området 
som helhet beräknas tillväxttakten i Nordens samlade bruttonationalpro
dukt dämpas 1987 och därmed bli lägre än i övriga industriländer. U tsikter
na för 1988 innebär en fortsatt försvagning av tillväxttakten för Nordens 
del, vilket innebär att skillnaden i tillväxttakt gentemot de övriga OECD- 
länderna skulle komma att vidgas ytterligare (tabell 1).

Konsum entpriserna ökade betydligt mer i Norden än i övriga industri
länder 1986. Särskilt i Island och Norge har inflationen varit hög. U tveck
lingen hittills under 1987 innebär att inflationstakten i N orden ligger ca. en 
procentenhet högre än i övriga industriländer. Skillnaden i inflationstakt 
har sålunda minskat. För 1988 bedöms inflationstakten i Norden komma 
att uppgå till omkring 4% , dvs. ungefär samma nivå som den förutsedda 
för OECD-om rådet som helhet.
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Nordens bytesbalans försäm rades påtagligt 1986, främst till följd av ett 
kraftigt omslag i Norge. Bytesbalanssituationen har förbättrats 1987 men 
underskotten är fortfarande förhållandevis stora. En fortsatt förbättring är 
att vänta 1988.

A rbetsm arknadsläget i N orden kännetecknas av förhållandevis låg ar- 
betslöshetsgrad. I Danmark och i viss mån i Finland är emellertid arbets
lösheten högre än i övriga nordiska länder. Under 1986 och 1987 har 
andelen arbetslösa i Norden som helhet legat kring 4 %. En viss tendens till 
uppgång kan förutses 1988.

En redogörelse för den ekonom iska politiken i de nordiska länderna 
finns i 1987 års konjunkturrapport.

3.4 Utvecklingen på växelkursområdet i Norden

Under redovisningsperioden 15 oktober 1986-15 oktober 1987 har föl
jande beslut fattats, dels avseende kursförändringar för de nordiska valu
torna, dels angående viktiga tekniska ändringar i de kursarrangemang som 
tillämpas:
-  Vad Danmark beträffar, har det under perioden, inom ramen för EMS- 

sam arbetet, ägt rum en växelkursjustering. Med effekt från och med den 
12 januari 1987 ändrades de bilaterala paritetskurserna på följande sätt; 
tyska mark och holländska floriner skrevs upp med 3 procent och 
belgiska franc skrevs ned med 2 procent. Övriga valutor förblev oför
ändrade. För den danska kronan innebar detta — när hänsyn även tagits 
till britiska pund och grekiska drachm er -  en förändring av centralkur
sen gentem ot ECU , från 7,82 till 7,85 kroner per ECU.

Den effektiva kursen i indexform för danska kronor (1980=100) steg 
under perioden septem ber 1986 -  septem ber 1987 från 91,8 till 92,5. 
Detta innebär en ökning med 0.8 procent. Förändringen var primärt en 
följd av dollarkurs-fallet samt dess återverkningar på i synnerhet den 
svenska och den norska kronan.

-  I Finland har inga ändringar vidtagits i växelkurspolitiken under redo
visningsperioden. Poängtalet för valutaindex har varierat mellan 102,0 
och 104,7.

-  Island vidtog i böijan av 1987 en förändring i valutakorgen i form av 
övergång från handelsvikter till en tillämpning av valutavikter. (Detta 
innebär kortfattat, att vikterna ändrades från att ha speglat länders 
export och import till att spegla olika valutors betydelse i valutatransak
tionerna). Ändringen, som trädde i kraft den 28 januari, företogs b l.a . 
mot bakgrund av den am erikanska dollerns fall i början av året. Den 12 
oktober återgick Island till handelsvikter.

Den isländska regeringen har under 1987 fortsatt att driva en politik 
för att hålla den effektiva växelkursen på en stabil nivå.

Under redovisningsperioden föll den effektiva kursen med endast ca 
2,7 procent; denna depreciering skedde till största delen under perioden 
fram till slutet av januari i år.



2062 C 1

-  I Norge har inga ändringar i växelkurspolitiken vidtagits sedan kursjus
teringen i maj 1986. U nder hösten 1986 försvagades den norska kronan. 
Valutaindex låg i novem ber på den lägsta punkten i det intervall som 
tidigare fastställts (109,5 -  114,5) och förblev i stort på denna nivå fram 
till slutet av januari 1987 då den stärktes gradvis. Från juli i år och fram 
till slutet av redovisningsperioden har den norska kronans valutaindex 
legat nära den starkare ytterpunkten i intervallet.

— I Sverige har inga ändringar i växelkurspolitiken vidtagits under den 
aktuella perioden. Valutaindex för den svenska kronan har varierat 
mellan 130,7 och 132,1.
Liksom i tidigare årsberättelser visas i tabell 2 kursförändringar för de 

nordiska valutorna och för vissa huvudvalutor gentemot den särskilda 
dragningsrätten, SDR. SDR är sam m ansatt av fastställda mängder av de 
fem huvudvalutorna (US dollar, tyska m ark ,japanska yen, engelska pund 
och franska francs). U nder redovisningsperioden har kursrörelserna för de 
nordiska valutorna i förhållande till SDR varit små. I diagram 1 visas också 
de nordiska valutornas förändringar gentem ot SDR sedan 1980.

Tabell 2
Kursförändring (i procent) fö r de nordiska valutorna och vissa huvudvalutor gent
emot S D R

+  appreciering 
-  depreciering

3.5 Ändringar i de nordiska ländernas valutaregleringar

I de båda rapporter som under 1987 framlagts av arbetsgruppen för 
granskning av etableringsrätts- och kapitalm arknadshinder redovisas ut
förligt gällande valutaregler i de nordiska länderna liksom de ändringar 
som företagits under senare tid. Med hänsyn härtill sammanfattas i detta 
avsnitt endast huvuddragen i de förändringar som skett under redovis
ningsperioden.

I Danmark, som kommit längst av de nordiska länderna i liberalisering 
av valutaregleringen, har inga ytterligare ändringar genomförs under redo
visningsperioden.
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I Finland  har den gradvisa liberaliseringen fortsatt. Företagens rätt att 
uppta utländska krediter har utvidagts, tillåtna maximibelopp för direkta 
investeringar i utlandet utan förhandstillstånd har höjts och handläggning
en av vissa typer av transaktioner har delegerats till valutabankerna. 
Valutainlänningars möjligheter att placera i utländska värdepapper har 
vidare underlättats. Desutom har de nyligen bildade placeringsfonderna 
beretts möjlighet att inom givna ram ar placera i utländska värdepapper.

I Island  har under året en liberalisering avseende kortfristiga importkre
diter genomförts. Desutom tillkännagav regeringen i oktober 1987 en rad 
åtgärder som bl. a. innebär att banker och sparkassor tillåts erbjuda valuta- 
indexerad inlåning, att staten kommer att ställa ut valutaindexerade obliga
tioner, att privatpersoner och företag tillåts investera i utländska värde
papper samt att isländska företag tillåts investera i utländska företag när 
detta stärker deras konkurrenskraft. Desutom tillkännagavs att en i juli 
1987 införd skatt på upplåning utomlands slopas i och med utgången av 
1988.

I Norge har valutaregleringen i stort bibehållits oförändrad under peri
oden, men tillämpningen har anpassats för att säkra att finansieringen av 
bytesbalansunderskottet sker i önskade former. Totalramen för näringsli
vets, med undantag för olje- och fartygssektorerna, upplåning i utlandet 
har höjts från 2,5 till 7,5 miljarder NOK. Vidare har man lagt vikt vid att 
begränsa möjligheterna för destabiliserande kapitalrörelser. 1 detta syfte 
har b l.a . möjligheterna till kurssäkring av skulder och fordringar bortta- 
gits.

I Sverige har några mindre liberaliseringar skett under perioden, b l.a . 
genom att kravet på genomsnittlig löptid för finansiella lån i utländsk 
valuta sänkts från 2 till 1 år. Dessutom har beloppsgränsen för förvärv av 
rekreationsbostad i utlandet höjts samt reglerna rörande termins- och 
optionsaffärer liberaliserats. Även i Sverige har förenklingar genomförts 
som innebär utökad delegering till valutabankerna.

3.6 Nordiska ekonomiska forskningsrådel (NEF)

N EF har för 1987 en budget om ca 2,2 miljoner SEK. Av detta används 
2/3 som direkt stöd till forskningsprojekt. För närvarande pågår 16 projekt 
till vilka stöd lämnats efter ansökan till rådet. Vid urvalet av projekt som 
skall stödjas fäster rådet stor vikt vid att resultaten skall kunna ha betydel
se för utformningen av den ekonom iska politiken i de nordiska länderna.

En utredning om de sociala transfereringssystem en i de nordiska länder
na avslutas under 1987 och en slutrapport väntas föreligga i början av 1988. 
Ett projekt som behandlar lönebildningen i Norden påbörjades under 1986 
och beräknas vara slutfört under våren 1988.

Rådet har under 1987 arrangerat ett ekonomisk-politiskt seminarium om 
” Skattereform er i N orden” . Bearbetade föredrag från seminariet kommer 
att publiceras i rådets serie forskningsrapporter från N E F i början av 1988.
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Ett forskningsseminarium under rubriken "Produktivitetsutvecklingen i 
N orden” avhölls i maj.

Våren 1987 publicerades boken "Penningspolitiken i N orden"  vilken 
baserades på föredrag och inlägg från det ekonomiska politiska seminariet 
1986.

Forskningsrådets kansli är från den 1 januari 1987 placerat i Lund.

4 Kommentarer till Nordiska rådets rekommendationer och yttranden med 
anknytning till löpande och ny ekonomisk handlingsplan för Norden

Nordiska rådet avgav vid sin session 1987 tre rekomm endationer som 
anknyter till arbetet med en ny ekonomisk handlingsplan. Rekommenda
tionerna ifråga är nr. 33/1987 angående handlingsplan för nordiskt närings
politik, nr. 34/1987 angående uppföljning av rapport från arbetsgruppen för 
utvidgat ekonom iskt samarbete i Norden och rapporter från Nordens 
fackliga samorganisation samt nr. 45/1987 angående finansieringen av det 
nordiska sam arbetet. Därtill avgav Nordiska rådets ekonomiska utskott i 
sitt betänkande över kapitlet om handlingsplanen "N orden i växt" i minis
terrådets verksam hetsberättelse (C l) vid sessionen tre yttranden som be
rör såväl den löpande handlingsplanen ” Norden i växt” som en ny ekono
misk handlingsplan. Y ttrandena avsåg frågor rörande en årlig revidering av 
den ekonomiska handlingsplanen samt inkorporering av projekt om jäm 
ställdhet mellan könen och om miljö i den löpande handlingsplanen.

Dessa rekom m endationer och yttranden behandlas här i ett samman
hang.

Nordiska ministerrådet (finansministrarna) beslöt vid sitt möte i juni 
1987 att utarbeta ett förslag till ny ekonomisk handlingsplan för Norden. 
En arbetsgrupp med ämbetsmän på statssekreterarnivå tillsattes för att 
leda arbetet med den nya handlingsplanen. Samtidigt fastställdes ett man
dat för arbetet.

1 mandatet konstateras att den ekonomiska utvecklingen i de nordiska 
länderna varit gynnsam under de senaste åren, men att tillväxten i flera av 
de nordiska länderna nu håller på att sakta av. Utvecklingen inom EG och 
arbetet med att förverkliga den gemensamma marknaden nämns som ett 
viktigt förhållande att beakta i arbetet med den nya planen. Vidare utpekas 
i mandatet ett antal områden där konkreta insatser kan övervägas, b l.a . 
infrastrukturinvesteringar, arbetsm arknads- och utbildningsåtgärder, av
skaffande av handelshinder, liberalisering av kapitalrörelser samt forsk
ning och utveckling.

Arbetsgruppens förslag till ny handlingsplan skall rapporteras till finans
ministrarna hösten 1988. Nordiska ministerrådet avser därefter att lägga 
fram ett förslag till ny ekonomisk handlingsplan till Nordiska rådets ses
sion 1989. Den nya handlingsplanen avses ta vid då den löpande handlings
planen "N orden i växt” löper ut vid utgången av år 1988. En närmare
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redovisning av form erna för hur den nya handlingsplanen skall kunna 
starta vid denna tidpunkt ges i förslaget till planer för det nordiska samar
betet (dokument C2) till sessionen 1988. I ministerrådets överväganden om 
tidsplaneringen för den nya planen har en avvägning gjorts mellan å ena 
sidan att det bör vara en kontinuitet mellan den nuvarande och den nya 
planen och, å den andra sidan, önskvärdheten att kunna bygga arbetet med 
den nya planen på så lång erfarenhet av den nuvarande planens sätt att 
fungera som möjligt. Härvid har också konstaterats att en ny plan är att 
föredra framför en årlig revidering eller liknande av den löpande handlings
planen. Den ekonom iska utvecklingen i omvärlden och i de nordiska 
länderna och det västeuropeiska integrationsarbetet är två väsentliga för
hållanden som talar för en kraftsamling av det slag som en ny ekonomisk 
handlingsplan kan innebära.

1 mandatet till arbetet med den nya handlingsplanen läggs också stor vikt 
vid miljöskyddsfrågorna. Dessa skall beaktas dels som ett medel att skapa 
sysselsättning och teknisk utveckling, dels vid bedömningen av konse
kvenser av de olika åtgärdsförslagen i planen.

Frågan om finansieringen av det nordiska sam arbetet kommer att göras 
till föremål för nya överväganden i samband med utarbetandet av den nya 
handlingsplanen.

Den nämnda statssekretargruppen inledde sitt arbete i augusti 1987. En 
viktig del av det inledande arbetet har bestått i att initiera ett brett arbete i 
nordiska sam arbetsorgan och organisationer för att utveckla förslag till 
åtgärder som kan ingå i den nya handlingsplanen. Bland de organ som 
arbetsgruppen vänt sig till för att inbjuda till framläggande av förslag hör de 
företrädare för näringslivet och fackliga organisationer som tidigare avgivit 
rapporter med förslag. Dessa rapporter, främst Norden inför 90-talet från 
Nordens fackliga samorganisation och Norden finns  från en arbetsgrupp 
med företrädare för bl. a. näringslivet hör till det underlag som arbetsgrup
pen tagit del av.

Som nämnts tidigare (se kapitel 11) har den löpande handlingsplanen 
efterhand kom pletterats med vissa projekt som konkretiserats och be
dömts passa in i handlingsplanens syfte. Till dessa projekt hör det s. k. 
BRYT-projektet. som syftar till att bryta den könsuppdelade arbetsm ark
naden. Enligt budget för 1988 finansieras detta projekt genom den ekono
miska handlingsplanen.
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Kapitel XVII

Industripolitik

1 Sammanfattning

Den industriella utvecklingen i de flesta nordiska länderna bedöms ha 
varit gynnsam under 1987 både vad gäller produktion och investeringar. 
En förvärring har däremot skett i konkurrenskraften.

Det nordiska industripolitiska sam arbetet har ägnat stor uppmärksamhet 
åt utrednings- och förberedelsearbete för nordiskt teknologiår 1988 och 
nordisk industriellt center i Oslo. Likaså har kommande satsningar inom 
bioteknologi förberetts. Ett flerårigt arbete med syfte att underlätta indu
striellt sam arbete över gränserna i Norden har avslutats under året.

2 Den industriella utvecklingen i de nordiska länderna

Den samlade industriproduktionen i de nordiska länderna beräknas ha 
ökat med omkring 2%  1987 i jäm förelse med 1986. Produktionsökningen 
bedöms bli på mellan 2 och drygt 3%  i alla de nordiska länderna utom 
Danmark, som beräknas få fallande industriproduktion. Ett gemensamt 
drag för alla de nordiska ländernas näringsliv utgör försvagningen i kon
kurrenskraft till följd av den relativt sett höga löne- och prisutvecklingen. 
Denna utveckling bedöms bestå även nästa år, vilket kan dämpa den 
externa efterfrågan gentemot Norden.

Den under de senare åren snabba ökningen av direkta investeringar över 
gränserna i Norden har bestått under 1987.

Industripolitiken i de nordiska länderna har präglats av ökade satsningar 
inom teknisk forskning och utveckling (FoU) -  både med generella åtgär
der och med selektiva åtgärder inom delar av den nya tekniken. Vidare har 
frågor med anknytning till näringslivets internationalisering i allmänhet 
och dess deltagande i de västeuropeiska industriprojekten i synnerhet stått 
i förgrunden.

I Danmark och Sverige har regeringarna presenterat nya riktlinjer för 
industripolitiken (i Sverige en näringspolitisk proposition och i Danmark 
en industripolitisk redogörelse). I Norge har industridepartem entet getts 
utvidgade arbetsom råden och omvandlats till ett näringsdepartement.
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3.1 Ministerrådet

M inisterrådets insatser inom industrisektorn har under 1987 focuserats 
kring följande områden:

M inisterrådet har under året låtit en projektgrupp utreda förslag till 
aktiviteter, organisation, budget, mm att ingå i ett nordiskt industriellt 
center i Oslo. U tredningsarbetet har legat till grund för ett ministerråds
forslag som överläm nats till N ordiska rådet. Med detta förslag har minis
terrådet önskat m arkera en ökad ambition för det nordiska industripolitis
ka sam arbetet genom att skapa ett slagkraftigt instrument för nordiskt 
sam arbete kring teknisk forskning och utveckling samt industriell förnyel
se. Inom ramen för det industriella centret ges N ordiska industrifonden en 
ny och utvidgad roll som ett initierande och pådrivande organ rörande ett 
antal områden av betydelse för det nordiska industrisam arbetet. Enligt 
ministerrådets mening skall centret byggas upp successivt under en treårs
period. I övrigt hänvisas till m inisterrådsforslaget.

U nder 1987 har en arbetsgrupp lämnat förslag till förenklat industriellt 
samarbete i N orden rörande direkta investeringar och portföljinvesteringar 
IIndustrisamarbete och direkta investeringar — NU 1987:2 -  samt Indu
strisamarbete och portföljinvesteringar -  NU 1987:5). På det etablerings- 
rättsliga om rådet föreslås det bl.a att slopa tillståndsplikten vid förvärv av 
mindre företag och vid nyetableringar. Ytterliggare förenklingar vid för
värv av övriga typer företag och av fast egendom i samband med närings
verksam het föreslås bli föremål för nationella utredningar. Industriminist
rarna har beslutat att i princip ställa sig bakom utredningens förslag. 
Förslagen skall i varje land sökas bli genomförda innanför de ramar som 
gäller för nationella regleringar och procedurer. I och med detta har ett 
flerårigt arbete med att skapa lättnader i regelverken i syfte att underlätta 
ett industriellt sam arbete över gränserna i Norden avslutats.

M inisterrådet beslöt hösten 1986 att 1988 skulle bli ett Nordiskt teknolo
giår. För det praktiska förberedelsearbetet tillsattes en nordisk samarbets- 
kommitté som tillsammans med nationalkom m ittéer i respektive nordiska 
land skulle svara för det praktiska arbetet. Ett omfattande förberedelsear
bete har ägt rum under 1987 på såväl nordisk som på nationell nivå, i vilket 
ett myckat stort antal organisationer har involverats. Aktiviteter planeras 
för att dels öka intresset för och förståelsen av teknikens betydelse och 
dels för att främja ett ökat tekniskt samarbete i Norden. Ett kalendarium 
över alla aktiviteter under teknologiåret och ett nyhetsblad kommer att 
publiceras av den nordiska sam arbetskom m ittén.

I tillägg till de kraftiga satsningar som görs nationellt har ministerrådet 
under 1987 låtit utreda och föreslagit satsningar på bioteknikens industriel
la tillämpningsområden att ingå i det m inisterrådsforslag som överlämnats 
om ett nordiskt bioteknologiskt sam arbetsprogram . Programmet finns när-

3 Det nordiska samarbetet inom industrisektorn
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mare beskrivet i kapitel II och kapitel IX. I samarbete med jord- och 
skogsbrukssektorn har ett arbete inletts i syfte att analysera patentproble
matiken kring levande organismer.

Från m inisterrådets sida har initiativ till framtida nordiska samordningar 
tagits rörande dels vägar att främ ja ett ökat nordiskt deltagande i de 
västeuropeiska industriprojekten och dels nya form er fö r  kvalificerad ut
bildning fö r  tekniker och ledare i syfte att befrämja kompetensen hos 
ledning och anställda i de teknikbaserade företagen. Arbetet med att ta 
fram konkreta förslag inom dessa områden kommer att fortsätta under 
1988.

Ökad uppm ärksam het har givits det tekniska standardiseringssamarbe- 
tet i Norden och dess roll gentemot det motsvarande västeuropeiska sam
arbetet.

3.2 Institutionerna

3.2.1 Nordiska industrifonden

N ordiska industrifonden är m inisterrådets viktigasta instrument för att 
främja den teknologiska och industriella utvecklingen i Norden. I tillägg till 
fondens FoU-främjande projektstöd har arbetet med Datahandlingsplanen 
och den Ekonom iska handlingsplanens delprojekt om teknisk standardise
ring och FoU-program fortsatt. Fonden har under 1987 haft en total me
delsram på drygt 100 miljoner danska kronor.

Det gångna året har karaktäriserats av ett omfattande organisatoriskt 
utvecklingsarbete. 1987 var fondens första arbetsår i Oslo med i stort sett 
helt ny personal. Från den 1 januari 1987 fusionerades vidare huvuddelen 
av Nordforsks verksam het med fonden och slutligen har fonden berörts av 
utredningsarbetet om det blivande industriella centret i Oslo.

Fonden har vidare utarbetat ett förslag till ett industriellt inriktat biotek- 
nologiskt program samt förslag om hur fonden kan bidra till en förstärkt 
nordisk aktivitet i det västeuropeiska FoU-sam arbetet. Statusrapporter 
har publicerats om FoU-programmet och Datahandlingsplanens industriel
la del.

För en mer detaljerad beskrivning av verksam heten hänvisas till fondens 
kommande årsrapport.

3.2.2 Nordtest

Nordtest är m inisterrådets organ inom provnings- och kontrollområdet. 
Den samlade budgeten för 1987 har uppgått till omkring 10 miljoner danska 
kronor. Den fackmässiga verksam heten har utförts av åtta fackgrupper 
(rörande Akustik och buller, Brand, Bygg, Elektronik, Kemi, Mekanik,
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NDT och VVS) och två program kom m ittéer (konsumentvaruprovning och 
kvalitetssäkring av provningsverksamhet). Genom medel från den Ekono
miska handlingsplanen har under året arbetet med insatser för att främja 
Norden som hem mam arknad kunnat fortsätta. En ökad uppmärksamhet 
från N ordtest’s sida har skett under året för att klargöra Nordens roll i det 
västeuropeiska sam arbetet rörande teknisk standardisering och testverk
samhet. 1 dessa frågor sker samverkan med styrgruppen för avveckling av 
handelshinder i N orden och med de nationella standardiseringsorganen.

För en mer detaljerad beskrivning av verksam heten hänvisas till Nord- 
te s t's  kommande årsrapport.

3.3 Projekt

Medel från m inisterrådet har under året beviljats till:
-  en fortsättning av det tidigare geologiska kartläggningsarbetet av N ord

kalotten till att om fatta även M ittnordenom rådet (för en närmare redo
görelse se föregående års verksam hetsberättelse, C l kapitel XIX avsnitt 
2.5),

-  ett pedagogiskt utvecklingsarbete i syfte att skapa ett gemensamt nor
diskt ledarutvecklingsprogram,

-  förberedelsearbetet med Nordiskt teknologiår 1988, samt
-  projektgruppen för N ordiskt industriellt center i Oslo.

Vidare har ett inledande arbete om nordiskt samarbete inom industriellt 
rättsskydd avslutats under 1987.

4 Kommentarer till Nordiska rådets yttranden

Nordiska rådet har hemställt till nordiska m inisterrådet att stärka den 
samnordiska beredskapen både på minister- och sekretariatsplanen för att 
positivt kunna bidra till att utveckla det nordiska sam arbetet inom Eureka.

Nordiska ministerrådet (industriministrarna) önskar anföra följande:
M inisterrådet har låtit kartlägga de nordiska ländernas organisering av 

deltagandet i Eureka och på basis av denna kartläggning diskuterat frågor 
av gemensamt nordiskt intresse i anslutning till Eureka-deltagandet. Som 
en följd av denna diskussion har ministerrådet uppmanat Nordiska indu
strifonden att i samverkan med de nationella projektkoordinatörerna dryf
ta erfarenheter från Eureka-deltagandet samt tänkbara vägar för att nå ett 
ökat nordiskt deltagande i Eureka-projekten.

Nordiska rådet har vidare hemställt till nordiska m inisterrådet om att det 
ministerrådsförslag om upprättande av ett N ordiskt industriellt center i
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Oslo, som skall föreligga till N ordiska rådets session 1988, skall innehålla 
konkreta planer på arbetsuppgifter, uppbyggnad och resurser för institutio
nen under de kommande åren.

N ordiska m inisterrådet önskar som svar på detta yttrande få hänvisa till 
det m inisterrådsforslag i frågan som har överlämnats till nordiska rådet.
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Kapitel XVIII

E nerg ipo litik  

1 Energipolitisk samarbeide

/ . /  Plan fo r  nordisk samarbeid på energiområdet fo r  perioden 1986—1988

Samarbeidsplanen gjelder årene 1986—1988 og innebærer en videre ut
vikling av det hittidige energisamarbeid. Den tar hensyn til de anbefalinger 
som er gitt i finansm inistrenes handlingsplan for økonomisk utvikling og 
full beskjeftigelse. Planens hovedom råder er nærmere beskrevet i beret
ningen for 1986 kapitel XX, side 268-70.

/ .2 Energi og Miljø

Brundtland-kommisjonens rapport og den globale energianvendelse er 
drøftet både av M inisterrådet og em betsm annskom itéen for energispørgs
mål.

Der var enighet om den store betydning som rapporten vil få.
Spesielt bekjempelsen av ” drivhuseffekten" ble viet oppmerksom het, 

samtidig som det ble poengtert at den innsats som må gjøres ikke alltid er 
den økonomisk billigste. Bl.a. mot denne bakgrunn reiste ministrene 
spørsmålet om det burde være nye satsningsom råder i det nordiske energi- 
forskningssamarbeid.

Som et resultat av disse drøftelsene har embetsmannskom itéen for ener
gispørgsmål nedsatt en ny faggruppe fo r  energi og miljø. Gruppen skal 
b l.a . ha primær ansvar for implementering av Brundtlandkommisjonens 
anbefalinger i det nordiske energisamarbeid.

På sesjonen i Stockholm i 1989 vil M inisterrådet fremlegge et minister
rådsforslag om en ny handlingsplan/samarbeidsplan på energiområdet for 
perioden 1989-1991. Også dette m inisterrådsforslaget vil reflektere 
Brundtlandkommisjonens anbefalinger.

1.3 Nordisk olje- og gassam arbeide i NM R-regi

Den nordiske informasjonsgruppe om gasspørsmål er forum for infor
masjonsutveksling om naturgass. Medlemmer er representanter for de 
statlige gasselskaper. Em betsm enn fra energim inisterier/departem enter 
deltar som observatører.

Seiskapene i gruppen har orientert om flere studier av samarbeidsmulig
heter.

Norden står i dag overfor en ny epoke i energiforsyningen. Naturgassen 
er i ferd med å gjøre sitt inntog. Det faktum at Danmark og Norge tildels 
har, og ikke minst vil kunne få, tilgang til store gassreserver er neppe 
ukjent for noen. Heller ikke er det noen hemmelighet at Danmark og 
Norge trenger m arkeder for denne gassen. I Finland  og Sverige er situa-



2072 C 1

sjonen noe annerledes idet det her er et uttalt behov for energitilførsler. 
Slik sett ligger forholdene godt til rette for å danne et nordisk marked for 
naturgass. Hvilke forutsetninger som må tilfredsstilles, og hvilke følger en 
etablering av et nordisk naturgassnett vil få, er imidlertid ikke like åpen
bart.

På denne bakgrunnen er det opprettet en arbeidsgruppe som skal legge 
opp til et seminar om hvilken virkelighet Norden står på terskelen til.

Under gassinformasjonsgruppen er det nedsatt et arbeidsutvalg som 
forbereder et seminar i Stockholm 14. og 15. mars 1988 om et integrert 
nordisk naturgassnett.

Under em betsm annskom itéen for energipolitikk er det nå også nedsatt 
en gruppe for oljemarkedsspørsmål.

Det er uttrykt et ønske om en løpende dialog mellom partene i raffine
ringsindustrien basert på utveksling av informasjon, erfaringer og ideer, 
noe som forhåpentligvis vil være av interesse for alle parter.

E t overordnet mål med en slik gruppe må være å prøve og styrke og 
forbedre bransjens konkurranseevne. Man vil ha muligheter for å drøfte 
miljøkrav innenfor de raffinerte produkter.

Spørsmålet må være om det kan utarbeides en felles nordisk strategi som 
ved bruk av felles raffineringskapasitet kan skape et marked for raffinerte 
produkter også utenfor Norden.

For om mulig å fremme en slik utvikling overfor tredjeland er det viktig 
at myndighetene prøver å gjøre raffineringsindustriens struktur så ukomp
lisert som mulig samt at myndighetene prøver å legge forholdene best 
mulig til rette for at raffineringsindustrien skal ha størst mulig konkurran
sekraft. M yndighetssiden er representert i gruppen med observatørstatus.

Nordisk kontaktgruppe fo r  olje- og gasspørsmål i Nord  har hatt jevnlige 
møter. Under hensyntagen til den faktiske og forventede utvikling i områ
det, har gruppens virksomhet primært bestått i informasjonsutveksling om 
den generelle utvikling og de potensielle konsekvenser.

1.4 Energiøkonomisering

Den nordiske gruppe for energiøkonomisering har i 1987 beskjeftiget seg 
med muligheten for å utarbeide en handlingsplan. Dette skyldes at samtlige 
nordiske land satser på å gjennomføre tiltak innenfor energiøkonomise
ringsområdet. Bl. a. har debatten i Sverige om kjernekraftens avvikling 
bevirket en øket interesse for å gjennomføre energiøkonomiseringstiltak. 
Energiøkonomisering oppfattes også som en attraktiv foranstaltning med 
henblikk på å forbedre miljøet i de nordiske land. Hvis vi bruker mindre 
energi forurenser vi også mindre. Brundtlandkommisjonens rapport legger 
også vekt på energiøkonomisering i industrilandene spesielt med henblikk 
på å øke utviklingslandenes økonomiske muligheter.

Et mål for energiøkonomiseringsgruppen er å iverksette en rekke kon
krete prosjekter innenfor feltene energibesparelser i bygninger, industrien.
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sparemiilighetene angående elforsyning og transport. Dessuten vil man på 
felles nordisk basis analysere mulighetene for gjennom forskjellige tiltak å 
øke sparebevistheten hos de enkelte forbrukere.

I 1987 gjennomførte gruppen for energiøkonomisering et sem inarpro
gram innenfor energibesparelser i industrisektoren og analyserte herunder 
mulighetene for å spare energi i de nordiske industribransjer.

Man har også analysert den enkelte forbrukers adferd i boliger samt lagt 
opp til et mer omfattende prosjekt om gjennomførelse av elbesparelser hos 
de enkelte forbrukere. Det er avholdt to sem inarer, et om energiinforma- 
sjon vedrørende økonomisering samt et om erfaringene med dem onstra
sjonsprosjekter. I samarbeid med den nordiske gruppe for energiplanleg- 
ging har man avholdt et omfattende arrangement vedrørende mulighetene 
for å spare energi i transportsektoren.

1.5 Energiplanlegging

I den nordiske handlingsplan for perioden 1986 til 1988 erdet lagt særlig 
vekt på en rekke studier angående Norden som hjemmemarked. Disse 
studier gjennomføres av den nordiske gruppe for energiplanlegging. S tu
diene om fatter bl.a utvikling av en EDB-modell for el- og varmesystemer. 
En undersøkelse av de nordiske lands muligheter for å lykkes med forskjel
lige energiprodukter på hjemme- og eksportm arkedene. Ennvidere er det 
gjennomført et forprosjekt hvor man særlig har satset på å analysere miljø- 
og energisystem er. Dette prosjekt belyser hvilke omkostninger det vil 
medføre såfremt man ønsker å innføre forskjellige restriksjoner. Disse 
restriksjoner kan f.eks. være begrensning av NOX-utslipp, svoveldioxid 
m.v. Prosjektet er tenkt videreført av faggruppen for energi og miljø.

Et seminar om langsiktig energiplanlegging er gjennomført samt en mer 
omfattende kursvirksom het i samarbeid med Nordplan. Denne kursvirk
somhet har spesielt hatt til formål å utdanne energiplanleggere i kommuner 
og fylker i de nordiske land. Endelig er det iverksatt en studie om priser og 
skatter på energiprodukter.

Generelt har man i den nordiske gruppe for energiplanlegging i løpet av 
1987 utvekslet erfaringer med nasjonal energiplanlegging samt avholdt 
seminarer om em ner som har hatt bredere nordisk interesse. Videre er de 
ovenfor nevnte prosjekter benyttet dels i den nasjonale planlegging, dels 
som grunnlag for mer generell erfaringsutveksling.

1.6 Energiforskning

De nordiske energiministre vedtok på deres møte den 23. oktober 1985 i 
Oskarshamn et omfattende nordisk energiforskningsprogram. Programmet 
skal oppbygge kom petanse innenfor energiområdet i de nasjonale høysko- 
le- og universitetsmiljøer. Bakgrunnen er at det siden midten av 1970-årene 
og siden oljekrisen er bevilget betydelige sektorforskningsmidler til ener
giområdet. Alt i alt er det på nasjonal basis av offentlige midler anvendt ca.
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19 mia. kr. til energiforskningsprosjekter i de nordiske land. For å sikre seg 
at den kompetanse som er innvunnet kan fastholdes, har de nordiske 
energiministre funnet det naturlig at man også anvender ressurser på å 
oppbygge kompetansen innenfor universitets- og høyskolesektoren. Ved å 
samarbeide om dette på nordisk basis har man oppnådd å kunne supplere 
hverandre og ekspertene har fått adgang til et bredere faglig miljø.

Programmet er finansiert via nasjonale midler som beløp seg til 14.51 
mill. DKK i 1987. Som ledd i programmet er det ansatt 35 personer herav 
13 som forskningsprofessorer. Det er i programmet lagt betydelig vekt på 
at forskningsprofessorene har kontakt med samtlige nordiske miljøer som 
har interesse for deres fagfelt. Det er således avholdt en lang rekke forsker- 
og spesialkurser innenfor rammene av dette programmet. Programmet 
satser på kompetanseoppbygging innenfor feltene oljegeologi, oljeteknolo- 
gi, faste brensler, fjernvarme og bioenergi. 1 løpet av 1987 har man også 
vært i kontakt med Nordisk Industrifond for å undersøke mulighetene for 
at de forskere som er knyttet til programmet får mulighet til å søke 
Industrifonden om midler til gjennomførelse av konkrete prosjektaktivite- 
ter. Som ledd i programmet utgis N ew sletters samt forskjellige fagpublika- 
sjoner.

U tover det nevnte energiforskningsprogram ble det i 1987 gjennomført 
en del mindre energiforskningsprosjekter. Disse prosjekter hadde b l.a . til 
formål å fremme det nordiske samarbeid bl. a. angående alternative energi
kilder. Man har således gjennomført arrangem enter vedrørende landsby- 
energiprosjekter, jordvarm e samt varmepumper. I forbindelse med semi
narer om disse em ner er det blitt redegjort for driftserfaringer innenfor de 
enkelte om råder og man har undersøkt mulighetene for å effektivisere 
rentabiliteten av de vedvarende energianlegg.

De nordiske energiinstitutter har gjennomført et prosjekt vedrørende 
registrering av samtlige energiprosjekter, som foregår i de nordiske land. 
og som mottar bidrag fra de statlige myndigheter. Registreringen er kombi
nert med et litteratursøkningssystem , slik at man til enhver tid fra en 
EDB-terminal vil kunne få en oppdatert liste over løpende prosjekter 
hvortil de nordiske lands myndigheter yter bidrag. Registreringssystemet 
benyttes b l.a . i forbindelse med utgivelse av kataloger over spesifikke 
fagområder.

1.7 Ene r gi informasjon

Informasjon om det nordiske energisamarbeid har foregått så lenge man 
har hatt et samarbeid. Spesielt har Nordel intensivt informert om samar
beidet på dette område. I de seneste år har også de nordiske olje- og 
gasselskaper aktivt informert om det energisamarbeid som har foregått i 
deres regi. Et særlig inform asjonsprosjekt er utformet til bruk i de nordiske 
lands skoler. Prosjektet om fatter en pakke som inneholder en film, et 
oppgavehefte, en lærerveiledning og et computerspill samt en fagbok. En
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nordisk inform asjonsgruppe har siden 1982 arbeidet med å avholde for
skjellige arrangem enter med henblikk på dels å øke kjennskapet til det 
nordiske energisam arbeid i en bredere krets, dels å sikre at resultatene ble 
spredt i de enkelte fagmiljøer.

1.8 Eksport

Eksport av energiutstyr er av stor betydning for alle nordiske land og 
inngår i samarbeidsplanen for perioden 1986-1988, jfr. nærmere i beret
ningen for 1986.

En nordisk gruppe bestående av de nordiske eksportorgan samt de 
eksportansvarlige har i 1987 søkt å gjennomføre felles frem støt på energi
eksportom rådet. I gruppen inngår også N O PEF og NIB. Man har i første 
rekke satset på et frem støt i India. Det er utpekt fire konkrete teknologiske 
om råder hvor man fra indisk side har funnet nordiske sam arbeidspartnere.
1 forbindelse med feasibility-undersøkelser har man funnet om råder og 
prosjekter hvor nordiske industrivirksom heter er interessert i eksportord
rer og hvor India har interesse for nordisk teknologi.

I samarbeid med bistandsm yndighetene er det tilrettelagt et frem støt til 
SADCC-området.

I Bilaga er redegjort for energisituasjonen i de enkelte land.

2 Nordisk kontaktorgan for atomenergispørgsmål (NKA)

2.1 Aktuelle kernesikkerhedsspørgsmål

Såvel i N orden som internationalt var året 1987 præget af opfølgning af 
reaktorulykken i Tjernobyl. En række nationale udredninger vedrørende 
inform ationsforløbet, beredskabet og varslingssystem er i forbindelse med 
ulykken blev udarbejdet. Samtidig har man fortsat målingerne af radioakti
vitet i nedfaldsom råderne i de nordiske lande og fulgt radionukleidernes 
vandring i de forskellige naturlige kredsløb. De enkelte nordiske lande har 
underskrevet de nye IAEA-konventioner om gensidig varsling og bistand, 
og herudover er der i 1987 indgået en række bilaterale aftaler om informa
tionsudveksling, dels mellem forskellige nordiske lande, dels med andre 
omgivende lande. Forskellige ændringer både af teknisk og af adm inistra
tiv art blev besluttet i de enkelte lande for at man bedre kan imødegå en 
reaktorulykke i fald den skulle optræde i fremtiden.

2.2 Nordisk opfølgning

Det nordiske samarbejde på N K A ’s arbejdsom råde har været præget af 
disse problemstillinger, og de har været til behandling ved årets to ordinæ
re møder i NKA. I møderne deltog repræ sentanter for de forskellige 
departem enter og m yndigheder i Norden som er ansvarlige for dette arbej
de: energi, miljø- og udenrigsm inisterier, reaktor- sikkerheds- og strålings
beskyttelsesm yndigheder, forskningsorganisationer og enkelte industri-
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repræsentanter. Iøvrigt behandlede man specielt kernekraftens affalds
spørgsmål og sikkerhedsnorm er, både ved temadiskussioner og ved befa
ring aflagrene for reaktoraffald i Forsm ark og for brugte brændselselem en
ter i Olkiluoto.

2.3 Varsling, anlægssikkerhed, sikkerhedskrav, radioaktivitet i levneds
midler

De forskellige kredse som indgår i NKA har hver for sig fortsat deres 
direkte samarbejde vedrørende oven for nævnte problemstillinger. Således 
behandles spørgsmål om varslingssystem er og om radioaktivitetsniveauer i 
strålings- og sikkerhedsmyndighedernes samarbejde. Et af NKA foreslået 
specifikt udviklingsprojekt om varslingssystem er har ikke kunnet finansi
eres med nordiske midler i 1987. Informationsudveksling om kernekraftan
lægs sikkerhedsforhold sker ligeledes i reaktorsikkerhedsm yndighedernes 
regie. I NKA har man diskuteret spørgsmålet om i hvilket omfang det vil 
være ønskeligt og muligt at komme frem til internationalt anbefalede sik
kerhedskrav og normer. N K A ’s temadiskussion peger på fordelene ved at 
de detaljerede sikkerhedskrav udformes nationalt, men på grundlag af 
internationalt accepterede generelle sikkerhedsstandarder. Også de nor
diske landes position i internationale overvejelser om norm er for radioak
tivitetsindhold i levnedsm idler er blevet behandlet.

2.4 Information og kom petence

NKA har besluttet at igangsætte fællesnordisk arbejde på to aktuelle 
områder. Det første drejer sig om informationsspørgsmål i tilfælde af en 
ulykkeshændelse. Hensigten er at oprette et nordisk kontaktnet mellem 
informatører, at udveksle inform ationsmateriale, og at behandle spørgsmål 
om hvordan information bedst præsenteres i en krisesituation. Det andet 
område som er taget op drejer sig om opretholdelse af kompetence i de 
nordiske lande. Man kan forudse vanskeligheder med at sikre tilgang af 
personale og finansiering af det kom petenceberedskab som er nødvendigt 
for i fremtiden at kunne leve op til kravet om fagkyndig assistance til 
myndighederne om reaktorsikkerhed, strålingsbeskyttelse og beredskabs
tiltag. For hvert af disse spørgsmål blev en arbejdsgruppe oprettet i 1987.

2.5 F N ’s konference om atomenergiens fredelige anvendelse

Sikkerhedsarbejdet i Norden kan tjene som eksempel for mange andre
lande. Dette fremgik af F N ’s konference i 1987 om fredelige anvendelser af 
atomenergi (PUNE), hvor man fra N orden bidrog med et stort antal 
indlæg, og hvor det nordiske samarbejde i N K A 's regie blev præsenteret 
som eksempel på et fremgangsrigt regionalt samarbejde.
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2.6 Radioaktivitet i miljøet

Der er mange års tradition for nordisk samarbejde om målinger af 
radioaktivitet og spredningen gennem forskellige økologiske systemer. 
Radioøkologi indgår ikke som selvstændigt programområde i N K A ’s sik
kerhedsprogram 1985-89, men derimod i en række projekter i program
merne aktivitetsspredning (AKTU) og affald (KAV), se også afsnit 3.7. På 
N K A ’s initiativ er der udarbejdet et forslag til et nyt flerårigt radioøkolo- 
giprogram. De højere koncentrationer af radioaktivt materiale som skyldes 
Tjernobyl nedfaldet kan udnyttes til at følge stoffernes omsætning i for
skellige nordiske miljøer. Det har ikke været muligt i 1987 at skaffe nordisk 
finansiering til dette program, men arbejdet har givet anledning til at de 
ansvarlige organisationer selv finansierer forberedelse og afholdelse om
kring årsskiftet 1987/88 af fire nordiske mini-seminarer om målem etoder og 
andre radioøkologiske spørgsmål.

2.7 N K A ’s sikkerhedsprogram 1985 —89

N K A ’s sikkerhedsprogram  er et bidrag når man i Norden vil udvikle 
avancerede kundskaber som er en forudsætning for at opretholde den høje 
sikkerhed for reaktorer og affaldsanlæg, og for at man kan bedømme 
sikkerheden og konsekvenserne ved hændelser i anlæg uden for Norden.

Dette program blev godkendt af energiministrene i 1985. Med 1987 har 
det gennemløbet over halvdelen af sin periode, og interessante resultater 
er inden for rækkevidde. Det gælder forståelsen af hvilke mekanismer som 
vil bestem me om radioaktivt materiale slipper ud af en kernekraftreaktor 
ved forskellige ulykkescenarier (AKTI), hvordan radioaktivitetens spred
ning i omgivelserne beregnes, og hvordan modforholdsregler kan reducere 
dyr og menneskers indtag af radioaktivt materiale (AKTU). På affaldsom
rådet (KAV) vil mange af resultaterne også kunne udnyttes ved håndtering 
af andre affaldstyper, for eksempel hvordan miljøgiftes transport og akku
mulering i naturen kan beregnes. Man arbejder med hvordan risici skal 
bedømmes og reduceres (RAS), især når det drejer sig om komplicerede 
anlæg med flere uafhængige sikkerhedssystem er. Ved hjælp af optim e
ringsmetoder kan strålingsdoser fra kernetekniske anlæg holdes nede. 
M etoder til bedømmelse af ændringer med tiden i materialeegenskaber 
(MAT) er under udvikling, således at man kan bedømme om en sprække vil 
udvikle sig til et farligt brud. Mere pålidelige beredskaber ved ulykkessitu
ationer kan opnås ved hjælp af moderne inform ationsteknik (INF).

2.8 Det frem tidige samarbejde om atomenergi- og sikkerhedsspørgsmål

N K A ’s statu tter blev endeligt vedtaget af Nordisk M inisterråd i 1987.
Ifølge statutterne skal NKA også i fremtiden befordre nordisk samarbejde 
om de spørgsmål af fælles interesse som knytter sig til den fredelige 
anvendelse af atomenergi, herunder spørgsmål vedrørende sikkerhed og 
miljøeffekter. En nordisk udredning har i 1987 på initiativ af de nordiske
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miljøministre under ledelse af den svenske statssekretæ r Rolf Annerberg 
ligeledes vurderet nordisk samarbejde om atomsikkerhed og radioaktiv 
forurening. NKA har i 1987 ladet udføre en ekstern vurdering af forudsæt
ninger og behov for et nyt fællesnordisk sikkerhedsprogram efter 1989. 
Vurderingen udførtes af den forhenværende norske industriminister Finn 
Lied som konkluderer at et nyt program bør gennemføres, men at dette bør 
ske på basis af de ændrede forudsætninger og behov for kundskaber i 
Norden.

2.9 Økonomi

Bortset fra sikkerhedsprogrammet finansieres N K A ’s løbende virksom
hed direkte af de deltagende lande. Til sikkerhedsprogrammet har NKA i 
1987 fået bevilget 7,204 mio. DKK over m inisterrådets budget. Nationale 
indsatser til programmet m odsvarer to til tre gange den nordisk finansiere
de del.
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Kapitel XIX 

Handelspolitik  

1 Sammenfatning

Med basis i det ofte omtalte Luxem bourgm øtet i 1984 er klimaet for et 
utvidet handelspolitisk samarbeid mellom EFTA-landene og EF blitt sta
dig bedre. Intensjonene er ytterligere forsterket ved årlige møter mellom 
EFTA-ministrene og EF-kommisjonen. To konvensjoner er undertegnet 
av partene som om fatter transittering og forenklet handelsdokumentasjon 
f 'S A D ” -dokumentet). Antall om råder innenfor E F ’s program for gjen
nomføring av det indre marked som kan tilpasses til det utvidete vesteuro
peiske m arkedet er under kontinuerlig vurdering og utvides gradvis. Verd 
å nevne er det oppstartede m iljøvernsamarbeidet som er kommet igang 
etter det felles miljøvernministermøtet i oktober 1987.

Nordisk handelsjefsmøte utgjør et viktig forum i de nordiske lands 
utveksling av informasjon og koordinering av posisjoner med henblikk på 
aktuelle internasjonale handelspolitiske spørsmål. Landene er meget til
freds med at den nye GATT-runden er satt i verk. Ut over tradisjonelle 
emner, om fatter den såkalte Uruguay-runden b l.a . handel med tjenester 
og handelsrelaterte aspekter ved investeringer og intellektuell eiendoms
rett.

Den nordiske sam handelens andel av den totale utenrikshandel har økt 
fra 1985 til 1986. Veksten i landenes eksportspesialiteter har i samme 
periode vært m arkant, mens deres eksportandeler på tredjeland alle viser 
en fallende tendens. Av den nylig publiserte nordiske konjunkturrapporten 
framgår imidlertid at de nordiske lands eksportm arkedsandeler på tredje 
land alle viser en fallende tendens.

Med iverksettelsen i juli 1987 av sam arbeidsprogram met om avvikling av 
handelshindre i Norden har de nordiske regjeringer fått et helt nytt våpen i 
kampen mot handelshindre og for utviklingen av Norden som hjemmemar
ked. En særskilt styringsgruppe er gitt i oppdrag å påse at sam arbejdspro
grammets målsetting og retningslinjer iakktas av øvrige nordiske samar
beidsorgan. Lister over likeverdige regler, som danner grunnlag for gjensi
dig godkjenning av varer, er under utarbeidelse og vil etterhvert bli et 
viktig redskap i arbeidet for å virkeliggjøre målsettingen om en uhindret 
sirkulasjon av varer i Norden. Både ved gjennomføringen av sam arbeidsp
rogrammet og i løsningen av de anmeldte konkrete problem legges stor 
vekt på et nært og konstruktivt samarbeid med andre nordiske organ, samt 
nasjonale myndigheter. Fram vekst av nye handelshindre skal effektivt 
motvirkes ved en uformell nordisk inform asjonsprosedyre.

De nordiske handelsprosedyrekom iteer (NORDIPRO) har i 1987 vært 
aktivt engasjert bl. a. i internasjonalt standardiseringsarbeid vedr. elektro
nisk overføring av handelsdokum entasjon. Standardreglene, som er et
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resultat av et nordisk initiativ, vil bli utgitt av det internasjonale handels
kammer.

Samarbeidet om etterutdanning i eksportm arkedsføring har fortsatt i 
1987.

Nordisk Prosjektinvesteringsfond er i løpet av 1987 blitt evaluert av en 
gruppe med representanter for adm inistrasjon, næringsliv og finanslivet. 
Gruppen har foreslått at N oPEF gjøres til en permanent institusjon og 
samtidig lagt fram en rekke forslag til utvidelse og effektivisering av 
virksomheten. Næringslivets interesse for fondets virksomhet har vært 
stor også i 1987 og interessen konsentrerer seg i økende grad om rådgiving i 
prosjekt- og investeringsspørsmål.

Nordisk Investeringsbanks prosjektinvesteringslåneram me ble pr. 
1.1 1987 fordoblet til SDR 700 millioner. Banken nyter høy anseelse i det 
internasjonale kredittm arkedet og er i fortsatt ekspansjon.

I et antall tilfeller av nordisk prosjekteksport har flere eksportkredittin- 
stitusjoner stått for finansieringen og garantistillelse i fellesskap. Dette 
samarbeid mellom nordiske entreprenører og leverandører av teknisk ut
rustning finner sted først og fremst innenfor sektorene energi og bygg/an
legg.

De nordiske eksportfrem m eorganisasjonenes viktigste samarbeidsforum 
er de årlige sjefmøtene. I årets høstm øte ble drøftet bl. a. betaling for 
tjenesteytelser, nordisk kartotek over handelshus og Nordic Data Shipping 
Base.

2 Innledning

De nordiske lands økonomier er hver for seg små og åpne og sterkt 
avhengige av sin utenrikshandel. Den politisk-kulturelle utvikling i om rå
det har framskapt egalitære samfunn med et næringslivsmønster preget av 
desentraliserte små og mellomstore bedrifter. Et viktig virkemiddel i denne 
utvikling er det omfattende system av offentlig støtteordninger som i visse 
tilfeller er etablert. Disse ordninger er imidlertid ofte av konkurransevri- 
dende karakter, og myndigheter og næringsliv setter mye inn på å redusere 
bruken av slike ordninger.

Det er en nær sammenheng mellom den styrke nordiske bedrifter kan 
oppvise på det nordiske marked og de muligheter de vil ha på markeder 
utenfor Norden. Det er således et ønske om å utvikle de nordiske land til 
ett felles hjemmemarked med mest mulig like vilkår for samhandelen. I 
denne prosessen har myndigheter og næringsliv funnet det tjenlig å samar
beide nært på en rekke handelspolitiske felt.

Kampen mot proteksjonistiske strømninger og arbeidet for ytterligere 
liberalisering av den internasjonale såvel som den internordiske handelen 
gis høy prioritet. Arbeidet for å avvikle handelshindre av alle slag og 
hindre at nye kommer til står helt sentralt. Viktige nordiske redskap i
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denne prosessen er standardiseringsorganisasjonen 1NSTA og prøvnings
organet NORDTEST.

NORDIPRO (Nordic Committee on Trade Procedures) arbeider for å 
forenkle handelsprosedyrer; for tiden med et system for elektronisk over
føring av handels- og transportdata.

I anstrengelsene for å markedsføre og eksportere nordisk know-how og 
produkter er flere organer i virksomhet.
-  NES (Nordiske eksportskoler) driver undervisning av eksportm edarbe- 

idere gjennom kurs og seminarer.
-  N oPEF (Nordisk prosjekteksportfond) bistår økonomisk nordiske eks

portfram støt, fremst i den tredje verden. Prosjektene er ofte knyttet til 
fiskeri og energiforsyning.

-  N1B (Nordisk Investeringsbank) arbeider på bankmessige vilkår som 
regional utviklingsbank. Prosjektinvesteringslån ytes på gunstige vilkår 
til mellominntektsland med god kredittverdighet, ofte i forbindelse med 
långiving fra Verdensbanken og/eller ledende regionale utviklingsban
ker.

-  Også innenfor eksportkreditt -  og eksportkredittgarantiom rådet foregår 
et nært nordisk samarbeid. De nordiske garantiinstituttene (EKN i 
Sverige, EKR i Danmark, GIEK  i Norge og VTL i Finland) kan ved 
nordisk prosjekteksport gi garantidekning for inntil 40%  for underleve- 
ranser fra bedrifter i m edkontrahentenes land.
I M inisterrådet ivaretas det formelle handelspolitiske samarbeid av Em- 

betsm annskom m iteen for handelspolitiske spørsmål (EK-H). Besluttende 
organ er sam arbejdsm inistrene (MR-SAM) idet utenrikshandlesministrene 
ikke møter som formelt ministerråd.

I visse internasjonale fora består et uformelt nært og fortrolig samarbeid 
mellom de nordiske land, både på myndighetssiden og mellom næringslivs
organisasjoner, der felles nordisk holdning ofte er utarbeidet på forhånd og 
landene opptrer med én talsmann.

3 Norden som hemmamarknad

Arbetet med att stärka Norden som hemmamarknad ges en fram trädan
de plats i den nordiska handlingsplanen för ekonomisk tillväxt och full 
sysselsättning. Viktiga områden som prioriteras är avvecklingen av han
delshinder och åtgärder för att underlätta och stärka sam arbetet på utom 
nordiska marknader.

Efter behandlingen på Nordiska rådets session 1987 har m inisterrådet 
fastställt sam arbetsprogram m et om avveckling av handelshinder i Norden.

Vid det femte utrikeshandelsm inisterm ötet 1987 presenterade äm bets
mannakommittén för handelspolitik de ansträngningar som gjorts att som 
ett första steg förankra programmet hos de nordiska samarbetsorganen.

8 - 17-336 N ordiska rådel Del 2
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Oppfølging av ministermøtet EFTA /EF i Luxembourg i april 1984 og 
EFTA -toppm øtet i Visby i mai samme år har stått sentralt i arbeidet med 
handelspolitiske spørsmål i Vest-Europa. Klimaet for et utvidet handels
politisk samarbeide mellom EFTA-landene og EF  er vesentlig bedret. 
Dette er senere blitt ytterligere forsterket ved årlige m øter mellom EFTA- 
ministrene og EF-Kom m isjonen, samt ved en erklæring gitt i septem ber 
1986 fra E F ’s Råd om det videre sam arbeidet med EFTA-landene.

Gjennom disse møtene og den konkrete oppfølgingsprosessen på eks
pertnivå har en staket ut kursen for en videre utbygging af det vest-euro- 
peiske økonomiske samarbeidet.

Erklæringen fra Luxem bourg-møtet bærer bud om en ny fase i samarbei
det mellom EF og EFTA-landene. På det handelspolitiske området er 
hovedm ålsettingen å legge forholdene til rette for fremveksten av et vest
europeisk hjemmemarked for 350 mio. konsumenter. I oppfølgingsarbeidet 
har en så langt gitt spesiell prioritet til samarbeid om konkrete tiltak: 
harmonisering av standarder, avskaffelse av tekniske handelshindre, for
enkling av opprinnelsesregler, liberalisering av eksportrestriksjoner, samt 
adgang til å avgi tilbud i forbindelse med offentlig innkjøp. De to første 
multilaterale felles konvensjoner har blitt signert av EFTA-landene og 
EF-kommisjonen og vil bli iverksatt 1.1.88. Disse gjelder transittering, 
samt forenkling av handelsdokum entasjon (” single administrative docu
m ent” ).

Foruten tiltak av handelspolitisk karakter ble det også lagt spesiell vekt 
på samarbeid innen forskning og utvikling. Samarbeidsområdene utvides 
stadig. EFTA-landene og EF er nå enige om å vurdere nærmere hvilke 
om råder innenfor E F ’s program for gjennomføring av det interne marked 
som kan tilpasses til det utvidede vest-europeiske markedet. Disse omfat
ter b l.a . finansielle tjenester, statsstøtte, indirekte beskatning, industriell 
og intellektuell eiendom srett, varemerkeforfalskning, produktansvar og 
utdanning.

Arbeidet med miljøvern har skutt fart med gjennomføringen av et felles 
miljøvernministermøte i oktober 1987.

Det er opprettet en EFTA-EF-em betsm annsgruppe på høyt nivå for å 
følge opp intensjonene fra Luxembourg-møtet for å sikre at den politiske 
erklæring hurtig kan omformes til praktiske resultater. For utvalgte områ
der er det utarbeidet felles m andater for det videre oppfølgningsarbeidet.

I spesielle brevvekslinger med EF har Finland, Norge og Sverige aksep
tert en midlertidig tolkning av handelsavtalen med Kull- og stålunionen 
ved å påta seg å tilpasse de prisregeler som inngår i avtalen. Det avholdes 
regelmessige m øter på nordisk plan for drøftinger av forholdene på stålsek
toren spesielt hva angår forhandlinger med EF.

E F ’s økende bruk av antidumping-undersøkelser har også vært rettet

4 Handelspolitisk samarbeid i Vest-Europa
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mot nordiske foretak og har bl. a. for ferrosilicium og trefiberplater ført til 
inngåelse av m insteprisavtaler. EFTA-landene arbeider internt med en 
analyse av mulighetene for å erstatte anti-dumping regelverket med kon
kurranseregler i Vest-Europa.

Det arrangeres regelmessige diskusjoner om EF-spørsmål mellom Dan
mark og de respektive nordiske land. De tradisjonelle møtene i de blande
de komiteer under Frihandelsavtalene er forum for regelmessig gjennom
gang av de vansker partene støter på i gjennomføringen av Frihandelsavta- 
lenes bestem melser.

5 Nordisk samarbejde i de internationale organisationer angående handels
politik

Et vigtigt forum for uformel informationsudveksling og koordinering 
med henblik på aktuelle handelspolitiske spørsmål er det såkaldte nordiske 
handelschefsmøde, som i de senere år har fundet sted to gange årligt. 
Udover dette møde mellem embedsmænd med ansvar for de nordiske 
landes udenrigshandel holdes løbende kontakt på em bedsm andsniveau 
både mellem de nordiske hovedstæder og ved am bassaderne, især de som 
har tilknytning til de internationale organisationer på handelsom rådet.

Det er et nært samarbejde mellem de nordiske lande om de handelspoli
tiske spørgsmål i GATT. Der er fuld enighed om, at GATT fortsat skal 
være rammen om det åbne multilaterale handelssystem , som stadig bør 
styrkes og udvikles. Respekten for både GA TT's principper og regler og 
for de kontraherende parters rettigheder og pligter er af vital betydning for 
lande, der som de nordiske er økonomisk meget afhængige af deres uden
rigshandel.

De nordiske lande er meget tilfredse med, at Uruguay Runden, som er 
GATT’s 8. runde af multilaterale handelsforhandlinger, er iværksat. Run
den forventes at blive afsluttet i 1990, og dens indledende fase, der afslut
tes med udgangen af 1987, er forløbet godt. Uruguay Rundens grundlag og 
målsætning, der fremgår af Punta Del Este-erklæringen af septem ber 1986, 
gør den til den mest om fattende og ambitiøse GATT-runde. Ud over 
klassiske rundespørgsmål som en formindskelse af told og en avvikling af 
ikke-toldmæssige handelshindringer, søger man at løse problem er for han
delen, som længe har stået uløste på GATT’s dagsorden, som f.eks. 
handelen med landbrugsvarer og tropiske produkter samt bedre regler for 
indgreb mod m arkedsforstyrrende import af enkelte varer (sikkerhedsklau
sulen). Desuden om fatter Runden utraditionelle GATT-emner som handel 
med tjenesteydelser samt handelsrelaterede aspekter af investeringer og 
intellektuel ejendom sret.

De nordiske lande sam arbejder også i forbindelse med behandlingen af 
økonomiske og handelspolitiske spørgsmål i andre internationale organisa
tioner, især FN, OECD, Verdensbanken og IMF. På flere om råder i
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FN-sammenhæng afgives således fælles nordiske indlæg. Det kan yderlige
re fremhæves, at der i de analytiske forberedelser af en række forhand
linger på det økonomiske område i FN  er etableret en praksis for nordiske 
sam rådsm øder, eksempelvis i forbindelse med U NCTAD’s styrelsessam 
linger og ECOSOC’s sommersamlinger. Samarbejdet omfatter desuden 
samråd om økonomisk samarbejde i FN  i forbindelse med F N ’s generalfor
samling.

6 Nordisk samhandel

Den internordiske handel (importtal) beløb sig i 1986 til USD 19.8 mrd., 
som svarer til 21.5%  af N ordens totale import. Den tilsvarende import i 
1985 var USD 16.1 mrd. (21.2% af totalim porten) og dette indebærer en 
forøgelse på 23.1%  fra 1985 til 1986. Til sammenligning steg Nordens 
totale import 21.3%  i samme periode.

Eksporttallene viser samme udvikling. De nordiske landes eksport til 
Norden var i 1986 USD 21.1 mrd. mod USD 16.9 mrd i 1985. En forøgelse 
på 24.7 %. De nordiske landes totale eksport forøgedes i samme periode 
med 15.4 %. Andelen af eksporten som går til Norden steg fra 20.8 % i 1985 
til 22.5%  i 1986.

Importandelene fra N orden er højst for Norge og Island med hen
holdsvis 29.2%  og 29.1 %. For Islands vedkommende indebærer dette en 
stigning på et par procent i forhold til 1985. For de øvrige nordiske lande 
var andelene henholdsvis 19.4% for Sverige, 19.2% for Danmark og 
18.8% for Finland. For Sverige var andelen den samme i 1985. For Dan
mark er der tale om et fald på knap 1 % og for Finland en stigning på et par 
procent i forhold til 1985. Udviklingen fra 1985 har altså været forholdsvis 
stabil.

Når det gælder eksportandelene er variationen endnu større end for 
importen. 25.5 % (24.6% i 1985) af Sveriges eksport i 1986 gik til de øvrige 
nordiske lande, mens Islands andel var nede på 10.7 % (8.1 % i 1985).

For de øvrige lande var eksportandelen i 1986 (1985 i parentes) hen
holdsvis 23.5%  (21.6%) for Finland, 21.8%  (21.4%) for Danmark og 
16.6% (14.3%) for Norge. Udviklingen fra 1985 til 1986 i de enkelte 
nordiske landes handel viser at det faktisk kun var Danmark der ikke 
havde en relativ øgning i deres import fra Norden i forhold til den totale 
import (opgjort i USD). Sveriges øgning af nordisk import svarer stort set 
til øgningen i den totale import. De tre andre nordiske lande øgede også 
deres nordiske import, mens den totale importstigning var betydelig mind
re. F o rå re t 1986 lå landenes nordiske import i om rådet 18 -30%  af totalen.

Målt i nationale m øntenheder viser udviklingen fra 1985 til 1986 i de 
enkelte nordiske lande, at Danmark og Sverige havde et fald i importen fra 
N orden på henholdsvis 9.6 og 5.2% . Islands import fra Norden steg 31 %, 
og for Norge og Finland var stigningen på henholdsvis 15.0 og 6.0% .
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Islands eksport til N orden steg 75.8%. For de øvrige lande så tallene 
således ud: Danmark -2.7% , Finland 7,0% , Norge -9,2%  og Sverige 5.8%.

Samhandelen imellem de enkelte nordiske lande i perioden 1985-1986 
(USD) viser en stigende udvikling. Det kan bl. a. bemærkes at Sverige har 
mere end fordoblet sin import fra Island (130.4%) fra USD 11.5 mill. til 
26.5 mill.

Både de nordiske landes eksport til og import fra det øvrige Norden har 
haft en positiv udvikling i første halvår 1987, målt i USD; når der sammen
lignes med første halvår 1986. I denne periode har Norge forøget sin 
eksport til Norden med 28.5 %. For Finland, Island og Sverige er forøgel
sen på henholdsvis 24.7% , 17.9% og 12.1%. Importforøgelsen var for 
Islands vedkommende på 29.0%. For Finland, Norge og Sverige var 
forøgelsen på henholdsvis 22.9% , 17.2% og 21.0% . Det må dog understre
ges at dollarkursen er faldet fra første halvår 1986 til første halvår 1987.

Målt i nationale m øntenheder viser tallene en mere normal udvikling i 
samhandelen. Det bør dog bem ærkes at Sverige har mindsket sin eksport 
til Norden med 1.7% og som et yderpunkt på importsiden, har Island 
forøget sin import fra N orden med 21.4% .

Hvad specialiteterne (produkter/produktgrupper som landene selv frem
hæver som viktige) angår bem ærkes at Sverige og Danmark har tilført 
denne grupperingen visse produktnum re i SITC-nomenklaturen. For Fin
land. Island og Norge er specialiteterne stadig de samme. Udviklingen for 
perioden 1980 til 1986 for N ordens andel af de nordiske landes eksport af 
specialiteter i procent viser en markant stigning for henholdsvis Danmark, 
Finland, Norge og Sverige på 6.6% , 27.5% , 15.0% og 7.8% .

7 Samarbeid om avvikling av handelshindre i Norden

Samarbeidsministrene besluttet i møte ved sesjonens avslutning 27. 
februar 1987 å vedta et samarbeidsprogram om avvikling av handelshind
ringer i Norden, samt å overlate til embetsmannskom iteen for handelspoli
tiske spørsmål, EK-Handel å sørge for at programmet ble satt ut i livet.

Samarbeidsprogram om avvikling av handelshindringer i Norden, 
NORD 1987:24 gir anvisning på framgangsmåte ved behandling av ulike 
typer handelshindre. I rapporten Handelshindringer i Norden, NU 1985:9, 
var gjort en kategorisering av det store antall konkrete klager om proble
mer ved eksport som var anmeldt fra næringslivet i landene. I forbindelse 
med utarbeidelse av sam arbeidsprogram met rapporterte alle berørte sam
arbeidsom råder (em betsm annskom iteer o.a.) om framdriften i arbeidet 
med å løse de problem er som hørte under de respektive organer. Et 
sammendrag av disse rapporter er tatt inn i NORD 1987:24, ss 37-46 .

Til å gjennomføre sam arbeidsprogram m ets bestem m elser som gjelder 
tekniske handelshindre er det opprettet en særskilt styringsgruppe. EK- 
Handel har det overordnede oppsyn med at hensynet til avvikling av alle
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form er for ikke-tariffære handelshindre iakttas i nordisk samarbeid i ove
rensstemm else med de nordiske lands internasjonale forpliktelser.

Styringsgruppens virksomhet

Styringsgruppen for avvikling av tekniske handelshindre har lagt stor 
vekt på å bringe sam arbeidprogram mets idé og målsetting ut til det nordis
ke sam arbeidsapparat. Dette er en tung pedagogisk øvelse, siden samar
bejdsprogrammets retningslinjer for implementeringen representerer en 
kvalitativ ny angrepsmåte i forhold til tradisjonell regelverkharmonisering. 
Således har Styringsgruppen både selv tatt initiativ til, samt fått henven
delser om å møtes med ulike samarbeidsorgan for å gi veiledning for å 
gjennomføre programmet.

Styringsgruppen har videre etablert en arbeidsform for løpende å be
handle konkrete handelshinderproblem som biir anmeldt. Endelig har Sty
ringsgruppen laget et arbeidsprogram for 1988 slik som forutsatt i manda-

Resultater av arbeidet

Aktiviteten med å iverksette programmet har kun vært igang i noen få 
m åneder, og det har foreløpig ikke vært mulig å se konkrete resultater av 
arbeidet. Den tyngste oppgaven i initieringsfasen vil være å trenge igjen
nom med budskapet i samarbeidsprogram met. Prinsippet om gjensidig 
godkjenning av prøving og kontroll av produkter er kvalitativt nytt i det 
nordiske samarbeidet. Erfaringene så langt viser at samarbeidsorganene 
lett faller tilbake i tradisjonell harmoniseringstenking når framgangsmåten 
ved utarbeidelse av lister over likeverdige regler diskuteres. For å kunne få 
gjennomført sam arbeidsprogram m ets intensjoner, har Styringsgruppens 
medlemmer og sekretær foreløpig hatt møter med det permanente nordiske 
utvalg for næringsmiddelspørsmål (PNUN), arbeidsgruppen for utredning 
av spørsmålet om en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon, EK-Arbeidsmiljø, 
Nordisk Industrifond, EK-Bygg og Nordisk komité for byggbestemmelser 
(NKB), samt med representanter for de nordiske handelskamre.

Konkrete tilfelle av ikke-tariffære handelshindre

Under arbeidet i 1986 med samarbeidsprogrammet ble tatt fram ytterli
gere fem eksem pler på handelshindre som ble ansett å være særlig priori
terte og som minst tre land ville ha interesse av ble løst.

Det gjenstår ennå en del arbeid for å løse de konkrete saker som er tatt 
opp. Det er imidlertid positivt å kunne rapportere at en rekke av de 
anmeldte hindringene er iferd med å bli løst. I enkelte tilfeller foreligger det 
forslag til nordisk løsning (campingvogner, fabrikksteriliserte engangsar
tikler, personlig verneutstyr), mens for andre felt er regiene klare for 
nordisk høring b l.a . på bygg- og næringsmiddelområdet). Alle de rappor
terte hindringene er blitt fulgt opp, selv om det ennå for enkelte områder
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kan være langt fram for å nå nordisk enighet (toll, transport, statsstøtte, 
offentlige innkjøp, produktsikkerhetsm erking av tekstiler og andre for
bruksvarer.) På visse felt er det kommet resultater fra det nordiske sam ar
beidet som vil forenkle handelen. E tt eksempel er att den gjensidige 
godkjenningsordningen for byggvarer nå omfatter fem produkter, mens 
trolig seks nye vil komme til i 1988.

Det grenseregionale samarbeidet

EK-Handel er jevnlig blitt orientert om virksomheten i de grenseregio
nale komiteer, og besluttet i sitt møte 10. juni 1987 å møtes med, i første 
omgang, M idtnordenkomiteen for om mulig å kunne bidra til en økt fram
drift i anstrengelsene med å løse handelsrelaterte problem i området.

Under møtet, som fant sted 6. oktober 1987 i Ö stersund, mottok EK- 
Handel av representanter for M idtnordenkomiteens arbeidsgruppe for 
handelshinderspørsm ål, M NK-H, en grundig redegjørelse for komiteens 
arbeid. Det ble opplyst at man nå hadde identifisert et tilstrekkelig antall 
problem områder og at man konsentrerte seg på å søke å løse disse på en 
praktisk og pragmatisk måte. En del av problemene var av sentraladmini- 
strativ karakter, f.eks. toll- og postbestem m elser, avgifter og transportre
guleringer. Disse ble rapportert til berørte nasjonale myndigheter.

Andre praktiske problem er av lokal eller regional karakter ble forsøkt 
løst på ad hoc basis, b l.a . ved søknad om dispensasjon fra forskrifter og 
delegasjon av visse avgjørelser til lokale tollmyndigheter.

EK-Handel konstaterte med stor tilfredshet at M idtnordenkomiteen 
gjennom målbevist og praktisk arbeid utgjør et viktig redskap i utviklingen 
av regionale ” hjem m em arkeder” . Det samarbeid som her var innledet 
burde fortsette, og det kunne skje etter følgende linjer:
-  M idtnordenkomiteen (i samråd med sekretariatet) skulle lage oversikt 

over evt. løste problem
-  hvis problemene ikke løses innen rimelig tid og i regional sammenheng, 

bør de anmeldes til berørte nasjonale myndigheter eller til EK-Handel
-  M idtnordenkomiteen og EK-Handel bør utveksle relevant informasjon. 

Eksem plevis vil M idtnordenkomiteen bli tilstillet rapporten om avvik
ling av handelshindre til det årlige uformelle utenrikshandelsminister- 
møtet.
EK-Handel vil i tiden som kommer søke å holde liknende kontaktm øter 

med andre grenseregionale komiteer som er engasjert i handelshinderar- 
beid.

8 Forenkling av handelsprosedyrer

Med økonomisk støtte fra Nordisk M inisterråd har handelsprosedyreko- 
miteene i Danmark, Finland, Norge og Sverige tatt opp en del av arbeidet 
med prosedyreforenklingen i felles nordiske prosjekter.
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Gjennom DEDIST-prosjektet (Data Element Distribution) er det utvik
let en håndbok for oppbygging av system for elektronisk datautveksling 
som alternativ til de tradisjonelle handelsdokum enter. I 1987 har prosjektet 
ytet verdifull bistand til det internasjonale standardiseringsarbeidet på 
dette område -  bl.a. i forbindelse med utarbeidelsen og utgivelsen av FNs 
nye standardregler, EDIFACT (Electronic Data Interchange for Admini
stration, Commerce and Transport).

Utarbeidelse av spesifikasjoner til EDB-programmer, som skal håndtere 
et kommunikasjonssystem, har også vært en viktig oppgave som har vært 
ivaretatt gjennom det nordiske prosjektet, PROSPEC (Programme Specifi
cation). U nder dette prosjekt har det også vært utført en kartlegging av 
programmer, som allerede finnes i andre land og som nordiske brukere vil 
kunne gjøre nytte av.

Ved utgangen av 1987 vil Det Internasjonale Handelskam m er (ICC) utgi 
UNCID (Code of Conduct for Interchange of Trade Data). Standardregle
ne er et resultat av nordisk prosjektarbeid og initiativ for å få reglene utgitt 
som internasjonale standardregler.

Under arbeidet har DANPRO utført oppgaven som et koordinerende 
ledd mellom det nordiske prosjektarbeidet og arbeidet som pågår i E F ’s 
regi.

9 Nordisk samarbeid angående etterutdanning i eksportmarkedsføring

Prosjekt nr. 2 — Internasjonale leveranse- og betalingsvilkår har som 
formål å gi en oversikt over de ulike internasjonale betalings- og leverings
vilkår. Boken trykkes på 3 nordiske språk. Foruten den svenske versjon, 
er også nå den finske og norske oversettelsen klar.

Prosjekt nr. 3 — Case — Internasjonaliseringens ulike stadier. Norges 
Eksportskoles prosjekt ble presentert på møtet i Bodø i mai d .å ., og det er 
et land- og bransjeuavhengig case som lett kan tilpasses det enkelte lands 
ønsker. Caset kan også deles opp i separate deler, uavhengig av hverandre. 
Man velger en løsning som passer til målgruppene på de kurs/seminarer 
hvor caset ønskes benyttet.

Det er utarbeidet en lærerveiledning til casets 4 deler. Det er også 
meningen å utarbeide 3 - 4  alternative bransjeforslag til caset. Det er satt 
av midler til oversettelse av caset til finsk og svensk.

Prosjekt nr. 4 — Seminar — Kina/Hong Kong -  et aktuelt markedsom
råde fo r  nordisk industri. En-dags Kinaseminar ble gjennomført i Sverige, 
25.81987, i Finland 15.9 1987 og i Norge 27.8 1987. Det felles nordiske, 
reisende seminaret til Hong Kong i oktober/novem ber 1987 er utsatt til 
våren 1988.
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10.1 Nordiska projexportfonden (No PEF)

Under 1987 har N oPEFs verksam het utvärderats av en grupp bestående 
av representanter för adm inistrationen, näringslivet och finansväsendet. 
Gruppens rapport förelåg under augusti 1987 och rekom m enderar att N o
PEF görs till en perm anent nordisk institution och lägger samtidigt fram en 
rad förslag till utvidgning och effektivisering av verksamheten.

Fram till novem ber månad hade N oPEF totalt registrerat 274 projekt för 
behandling. I samband med dessa projekt har det beviljats stöd på totalt 
FIM 31,6 mill. U nder året har det beviljats stöd för sammanlagt 31 projekt, 
8 projekt har avslagits och 15 har av olika anledning bortfallit. Totalt har 
det sedan Fondens upprättande beviljats stöd för 168 projekt, 4 är fortfa
rande under behandling.

Av de 168 projekten för vilka stöd beviljats, var per novem ber 1987 
sammanlagt 62 projekt avslutade. Av de avslutade projekten har 10 lett till 
kontrakt, dvs. 16 procent. För de övriga avslutade projekten har efter- 
skänkning beviljats.

Det budgeterade stödbeloppet på FIM 6,5 milj. till projektstöd för 1987 
var per novem ber månad fullt utnyttjat. Det nordiska deltagandet i projek
ten har fördelat sig som följer:

10 Nordisk eksportfinansiering

När det gäller den geografiska fördelningen har 71 länder berörts. För
delningen per världsdel är enligt följande:

Länder som visat speciellt intresse är följande:
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Fördelningen av projekt

Fördelat på branscher har projektstödet fördelat sig enligt följande:

Intresset från näringslivets sida för Fondens verksam het har också un
der år 1987 varit stort. U töver de projekt som registrerats för behandling 
har Fonden haft ett stort antal förfrågningar och i en ökande grad har det 
varit fråga om rådgivning i projekt- och investeringsfrågor.

Inom ramen för den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning har N oPEF påböljat sammanlagt 16 punktinsatser 
vilka vid årets slut i det närm aste är slutförda. Under dessa insatser kan 
nämnas utgivning av handböcker om projektexport till Världsbanken och 
om icke kommersiella finansieringskällor vid projektexport. Vidare har det 
genomförts undersökningar om möjliga fiskeriprojekt i Västafrika och 
närmare samarbete med ASEAN och SADCC områdena. Speciellt lycka
de insatser har gjorts gällande en bred marknadsföring av nordisk 
projektexport i Indonesien och rörande befrämjandet av exporten av nor
disk know-how inom energikonservering inom industri i Indien.

N oPEF har engagerat sig i en informations- och kontaktuppläggning 
visavi Världsbanken och International Finance Corporation. Utvidgandet
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av sam arbetet med regionala banker som t. ex. den Västafrikanska utveck
lingsbanken (BOAD) har fortgått.

Det goda och nära sam arbetet med N ordiska Investeringsbanken och 
med de nordiska exportfräm jande organisationerna under året har ytterli
gare utbyggts. De goda resultat som man uppnått i Indien och Indonesien 
och även innanför ramen för handligsplanens olika punktinsatser kan rela
teras till detta samarbete.

Hittills har projekt som erhållit stöd från N oPEF uppnått kontrakt till ett 
sammanlagt värde av ca FIM  900 mill. U töver detta har man också konsta
terat en rad ” sp inn-o ff’effekter som i sin tur har lett till ingående av 
kontrakt i en storleksordning FIM 1 — 1,5 miljarder. Dessutom har det i 
anknytning till insatserna i Indonesien ingåtts intentionsavtal för en rad 
projekt till ett sammanlagt värde av närm are FIM  2,5 miljarder, av vilka de 
flesta förefaller ha goda möjligheter att på sikt leda till kontrakt.

10.2 Nordiska projektinvesteringslån

N IB 's projektinvesteringslåneordning trädde i kraft 1.7 1982. Låneord
ningens beloppsram fördubblades till 700 mio SDR från och med 1.1 1987. 
Inom låneordningen kan NIB lämna lån till kreditvärdiga utvecklings- och 
statshandelsländer.

Sedan låneordningen trädde i kraft har bankens styrelse beviljat 108 
projektinvesteringslån. F ör 21 projekt har låneavtal undertecknats, mot
svarande 168 mio SDR. Därtill föreligger för närvarande aktuella förhands- 
utfästelser avseende 46 projekt, som m otsvarar 346 mio SDR.

Under 1987 har banken fram till novem ber beviljat projektinvesterings
lån till ett belopp av 273 mio SDR för 19 projekt. Å tta låneavtal har hittills 
ingåtts under året.

Under 1987 har NIB lämnat sina första lån till bl. a. Indien, Indonesien 
och Pakistan. Låneprogram m et på 30 milj. USD till Indien går till investe
ringar i den privata industrisektorn för projekt med nordiska leveranser. 
Bland de utbetalade lånen ingår också ett lån till DDR på 9,7 milj. USD för 
finansiering av en tågfäija mellan Sverige och DDR.

10.3 Sam arbeid innen eksportkreditter og eksportkredittgarantier

De nordiske garanti-institusjoner (EKN i Sverige, EKR i Danmark, 
GIEK i Norge og VTL i Finland) har en årrekke hatt et nært samarbeid på 
flere områder.

I et antall tilfeller av nordisk prosjekteksport har flere eksportkredittin- 
stitusjoner stått for finansieringen og garantistillelsen i fellesskap. Dette 
samarbeid mellom nordiske entreprenører og leverandører av teknisk ut
rustning finner sted først og frem st innefor sektorerne energi og bygg/an- 
legg.

Arbeidet med å tilrettelegge finanstekniske forhold har fortsatt. Det 
finnes allerede en avtale mellom EK N , G IEK  og VTL om garantidekning
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av inntill 40 % underleveranser fra bedrifter i m edkontrahentenes land. For 
Danmark (som EF-land) gjelder i prinsippet den vanlige regel om inntil 
30% underleveranser fra tredjeland. I praksis tillemper imidlertid Dan
mark regler som er overensstem m ende med de øvrige nordiske lands.

De nordiske garanti-instituttene kan også gi garanti til underleverandø
rer når betaling er avhengig av at den utenlandske hovedleverandør m ottar 
betaling fra den endelige kjøper i et tredje land. Dette forutsetter samord
nede garantier med andre land i forbindelse med hovedkontrakten.

Avtalene tar primært sikte på leverandørkreditter, men avtalene mellom 
Norge, Sverige, Finland og Danmark skal søkes praktisert tilsvarende også 
for kjøperkreditter.Det er videre inngått avtaler om såkalte kontragaranti-

Dette innebærer at en nordisk garantiinstitusjon kan garantere finansi
eringen av samnordiske eksportforretninger. Garantiinstituttene i de andre 
nordiske landene (underleverandørlandene) forplikter seg da til å svare for 
tap i den utstrekning som kan henføres til finansieringen av deres andel av 
eksporten.

De nordiske garantiinstitusjoner sam arbeider nært m .h.t. vurdering av 
landrisiko og juridiske, garantitekniske og adm inistrative spørsmål.

Av praktiske resultater som er kommet ut av dette samarbeidet kan 
nevnes informasjonsmateriale om felles lånavtale og generelle kredittvilkår 
som instituttene kan tilby.

11 Samarbejdet mellem de nordiske eksportfremmeorganisationer

De nordiske landes eksportfrem m eorganisationer mødes på chefsniveau 
én gang årligt. Formålet hermed er gensidig orientering om nye tiltag, 
udveksling af erfaringer og planlægning af aktiviteter af fælles interesse til 
fremme af de nordiske landes eksport. På det seneste møde i august/sep
tember 1987 i Helsingfors drøftedes b l.a . eksportfrem m etjenesten, beta
ling for tjenesteydelser, nordisk kartotek om handelshuse og Nordic Data 
Shipping Base.

H erudover mødes forskellige nordiske arbejdsgrupper vedrørende 
projekteksport, østhandel, handelsjura og eksportfremme efter behov.

12 Nordisk Råds rekommandasjoner 1987

I anledning Nordisk Råds uttalelser under sesjonen 1987 som angår 
handelspolitisk samarbeid i Norden kan bem erkes følgende:
-  (Ad rek 4/1985/e)

E tter at ekspertgruppen for grensehandel og reisetrafikk i 1985 avga
sin rapport, besluttet regjeringene i Norge, Sverige og Finland i juli
1986, i tillegg til de generelle lettelser i grensehandelen, å gjennomføre
visse særlige lettelser for reisende i utvalgte grenseregioner på Nordka-
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lotten. Det har siden ikke funnet sted diskusjoner om generelle utvidel
ser av disse regler.
-  (Ad rek 26/1987/e og rek 32/1987/e)

Behovet for at finde nye om råder, nicher og finansieringsformer for 
fælles nordisk eksportsam arbejde, er yderligere blevet aktualiseret un
der de sidste års gældskrise — ikke mindst i mange udviklingslande -  
hvorved den internationale konkurrence er blevet endnu hårdere på de 
tilbageblevne m arkeder. Afsætningsmulighederne er i endnu højere grad 
blevet afhængig af innovation i markedsføring og fleksible finansierings
former.

For å styrke det nordiske samarbejde på eksportom rådet undersøger 
ministerrådet mulighederne for øget tjenestehandel, finansieringsformer 
og særlige aktiviteter (som nye m arkeder eller produkter, f.eks. inden 
for miljøværnsforanstaltninger, evt. fællesdeltagelse i verdensudstil
linger) i det omfang nordisk næringsliv udtrykker interesse herfor. 
Spørgsmålet om et m inisterrådsforslag vil herefter blive vurderet.
-  (Ad rek 37/1987/e)

I sam svar med de signaler som ble gitt under behandlingen av minis
terrådsforslag B 70/e under Nordisk Råds 35. sesjon, fastsatte Nordisk 
M inisterråd (samarbejdsm inistrene) 27. februar 1987 samarbeidspro
gram for avvikling av handelshindre i Norden (NORD 1987:24). Se 
omtale i avsnitt 7 ovenfor.
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Kapitel XX

Regionalpolitik

1 Sammanfattning

Den regionala utvecklingen i de nordiska länderna karaktäriseras för 
tillfället av en ökad befolkningstillströmning till storstäderna samtidigt som 
utkantsom rådenas avfolkningstendenser åter tagit fart. De vidgade klyftor
na i den regionala problembilden har ställt inte bara det nationella utan 
också det nordiska regionalpolitiska arbetet inför nya utmaningar.

Till grund för det nordiska sam arbetet ligger det reviderade program som 
fastställdes av ministerrådet den 16 juni 1986. Huvudmålsättningen är att i 
nordiskt sammanhang bedriva ett regionalt utvecklingsarbete för ökat bi
drag till såväl nordisk som nationell regional utveckling.

Verksam heten sker inom följande arbetsområden:
-  gränsregionalt samarbete
-  gemensamma stödordningar
-  utrednings- och utvecklingsarbete
-  regionalpolitisk forskning
-  informations- och erfarenhetsutbyte.
Den totala projektbudgeten för 1987 har uppgått till drygt 23 milj DKK. 

Det gränsregionala sam arbetet upptar en omfattande del av sektorn. De 
områden som erhåller nordiska medel är:

-  Nordkalotten
-  Västnorden
-  Kvarken
-  M ittnorden
-  Skärgårdsområdet
-  Bornholm -  Sydöstra Skåne
-  Østfold -  Bohuslän
-  ARKO (Arvika-/Kongsvingerregionen)
-  Öresund
Nordisk finansiering ges primärt i syfte att förbättra människornas lev

nadsvillkor och de allmänna förutsättningarna för näringslivets utveckling.
Verksamheten har under året utvecklats till att omfatta större variation 

av åtgärder inom näringsliv och offentlig service. Som exempel på resultat 
kan b l.a . nämnas avtal inom specialistsjukvårdstjänster över Kvarken, 
tvärgående flygförbindelser Vasa -  Umeå och Vasa Sundsvall, gränste
letaxa och förbättrad postgång mellan Bornholm och Sydöstra Skåne.

Nordiska utvecklingsfonden för Västnorden har startat sin verksamhet 
under 1987.

Efterfrågan på Nordiska Investeringsbankens regionallån har under de 
senaste åren varit betydligt större än under inledningsperioden 1980-1984.
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Medlen har kunnat ge de nationella regionalpolitiska finansieringsinstitu
ten ökade resurser till näringslivsutveckling och infrastrukturinvestering
ar. M inisterrådet har framlagt ett ministerrådsforslag om att göra låneord
ningen permanent.

Utrednings- och utvecklingsarbete bedrivs inom ramen för tre olika 
projekt. Basprojektet har under året utgivit en årsrapport om den regiona
la utvecklingen  i N orden. Därtill har man arbetat med ett projekt kring 
datateknologins inverkan på perifera regioner. I projektet har under 1987 i 
NORD-serien utgetts flera studier kring tem at N y teknik och regional 
utveckling.

Storstadsprojektet har avslutats under 1987.
Glesbygdspolitiska arbetsgruppens arbete har inriktats på frågor kring 

lokal utveckling, informationsteknologi och småskalig teknik.
Det regionalpolitiska forskningssam arbetet sker i regi av N ordiska insti

tutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO). Institutets arbete pågår 
inom ett långsiktigt forskningsprogram. U nder 1987 har N ordR EFO  paral
lellt startat ett antal forskningsförberedande studier. Verksam heten har 
också utvidgats till att i ökad utsträckning behandla politiskt aktuella 
frågor.

2 Inledning

De senaste årens regionala utveckling i de nordiska länderna uppvisar 
ett koncentrationsm onster, som tidsmässigt sammanfaller med den relativt 
gynnsamma ekonom iska utvecklingen. Om man studerar flyttningsbalan- 
ser och uppkom sten av nya arbetsplatser fram står ett m önster av expansi
va högtrycksom råden och stagnerande lågtrycksområden. Högtrycksre- 
gioner är bl. a. Reykjavikom rådet, Osloregionen och vissa delar av Norges 
sydland, 5 - 6  högskoleorter i Sverige inklusive Stockholmsregionen och i 
Finland Helsingforsregionen jäm te några länscentra. I Danmark visar Ar- 
husom rådet tecken på högtryck. Bland högtrycksom rådena är det huvud- 
stadslänen i N orge, Sverige, Finland och Island som står för största delen 
av flyttningsöverskottet och de nya arbetsplatserna.

Lågtrycksom rådena består av N ordkalotten, delar av stödom rådet och 
vissa industrialiserade orter och regioner utanför det sk stödom rådet.

Uppkomsten av enskilda problem orter och -regioner utanför det mest 
prioriterade stödom rådet har lett till en ny selektiv politik för att hantera 
strukturomvandlingsproblem i Sverige, Norge och Finland. Det är fråga 
om olika åtgärder som för en begränsad tid riktas mot orter och regioner 
med svåra omställningsproblem. Omställnings- och utvecklingsstöd, in
frastrukturinvesteringar m. m. av detta slag prövas idag bl. a. i Bergslagen i 
Sverige och Sör-Varanger kommun i Nordnorge.

De regionala utvecklingstendenserna framgår närmare ur Basprojektets 
årsrapport.
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3 Samarbetets struktur

Till grund för det nordiska sam arbetet på det regionalpolitiska området 
ligger det reviderade samarbetsprogram som fastställdes av de för regio
nalpolitiken ansvariga ministrarna i juni 1986.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för regionalpolitik (NÄRP) har under 
m inisterrådet ansvaret för sam arbetet inom den regionalpolitiska sektorn.

Regionalministrarna har vanligtvis ett årligt möte för att ta ställning till 
sam arbetets utveckling inom sektorn.

Huvudmålsättningen i det gällande samarbetsprogram met är att i nor
diskt sammanhang bedriva ett regionalt utvecklingsarbete för ökat bidrag 
till såväl nordisk som nationell utveckling. 1 detta syfte betonas gemen
samma insatser för att åstadkom m a näringslivsutveckling i regioner som i 
ett nordiskt sammanhang ges regionalpolitisk prioritet.

Tyngpunkten i verksamheten läggs på följande arbetsområden:
-  gränsregionalt och -kommunalt samarbete
-  gemensamma regionalpolitiska stödordningar
-  utrednings- och utvecklingsarbete
-  nordisk regionalpolitisk forskning
-  informations- och erfarenhetsutbyte
Den totala projektbudgeten för 1987 har uppgått till drygt 23 milj. DKK. 

Sam arbetet omfattar dels tidsbegränsade projektaktiviteter, dels har man 
organiserat verksam heten i fastare former. 1 det följande redogörs endast 
för större och mera betydelsefulla projekt.

4 Gränsregionalt och -kommunalt samarbete

4.1 Initiering av samarbete över riksgränserna

I överensstäm m else med sam arbetsprogram m et från 1986 har en ändrad 
budgetprocedur införts för det gränsregionala sam arbetet i form av årliga 
rambeviljningar som de gränsregionala samarbetsorganen själva fördelar 
till projektverksam heten. Delegeringen av konkreta projektbeviljningar 
har visat sig förbättra möjligheterna att ta tillvara de idéer och initiativ 
samt utnyttja de resurser som finns lokalt och regionalt. För att effektivt 
kunna följa upp projektverksam heten i gränsregionerna har ministerrådet 
även startat ett uppföljnings- och utvärderingssystem.

4.2 Nordkalott sam arbetet

Nordkalottkom m ittén har i juni 1987 fastställt ett handlingsprogram 
”Nordkalotten kom m er” (NORD 1987:37) som har till syfte att intensifiera 
och effektivisera sam arbetet. Programmet skall ses som komplement till 
det nationella utvecklingsarbetet i regionen.
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De viktigaste satsningsom rådena är:
-  utbildning, forskning och utveckling
-  industri
-  turism
Utbildning och forskning  är ett nytt satsningsom råde. Verksamheten 

avses komma igång för fullt 1988. Under 1987 har man genomfört en del 
inledande projekt, i form av b l.a . gemensam företagarutbildning med 
tyngd på exportverksam het. Genom ett sam arbetsprojekt med N ordkalot
tens A M U-center i Ö vertorneå har man arrangerat gemensam teknisk 
utbildning inom data- och robotteknik.

Nordkalottens handels- och industrikontor (NHI)  har under 1987 ägnat 
speciell uppm ärksam het åt träbranschen för att utveckla samarbete kring 
produktutveckling och ny teknologi.

Handels- och industrisam arbete baserar sig på nära kontakter med olika 
myndigheter och organisationer i regionen. Ett exempel på detta är b l.a . 
samarbete med tullmyndigheter i syfte att avveckla handelshinder i regio
nen. I septem ber 1987 bildades det sk N ordkalottens Ledarforum , som ett 
idéforum för personer i ledande tjänster i offentlig förvaltning, forskning 
och utbildning samt näringsliv.

K ontakter som 1986 togs med FN:s upphandlingstjänst. Inter Agency 
Procurem ent Services (IAPSU) i Genevé, har följts upp i form av en större 
kontaktkonferens med företagare på N ordkalotten, inköpare från FN-or- 
gan och projektbevakare från Sveriges Exportråd. Norges Exportråd och 
Finlands U trikeshandelsförbund.

Sam arbetet för att främja turism  på N ordkalotten syftar dels till utveck
lingen av turistprodukter i regionen dels till att marknadsföra Nordkalotten 
som resmål. Genom kampanjen "T O P OF EU R O PE” har man deltagit i 
den stora nordiska turistsatsningen i Förbundsrepubliken Tyskland med en 
egen profilannonsering med kupongsvar.

Under 1987 har man startat satsningar på sk rörlig turism på N ordkalot
ten.

Inom primärnäringarna  har man inom projektet Klimatriktiga plantor 
utvecklat resistent plantmaterial för Nordens nordliga områden. Under 
1987 har man i rapporten "Stallm iljö vid mjölkproduktionen på Nordkalot
ten"  redogjort för de krav som det kalla klimatet ställer på byggnadernas 
miljö- och hanteringssystem  för foder och gödsel vid mjölkproduktion.

För att ytterligare främja det gränskom m unala sam arbetet har man upp
rättat det sk Tornedalsrådet.

4.3 Västnordensamarbetet

Västnordensam arbetet om fattar Färöarna, Grönland och Island och 
bygger på ett starkt lokalt och regionalt engagemang. Sam arbetets utveck
ling sker i enlighet med handlingsprogrammet ’’ Vestnordenfrem tid" som 
fastställdes 1985.
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Målet är att befrämja en mer tillfredsställande regional balans i Norden 
samt att bidra till möjligheten att skapa en gynnsam utveckling i V ästnor
den genom att knyta om rådet närmare till det övriga Norden.

Fisket är det största enskilda satsningsom rådet, vilket under 1987 har 
erhållit ca 1/3 av de totala resurserna. Speciell vikt har lagts vid satsningar 
på fiskodling och kartläggning av kom pletterande havsresurser genom 
olika försöksfiskeprojekt. Under de senaste åren har speciella satsningar 
gjorts på Grönland. Avsikten är b l.a . att genom överföring av teknisk 
kunskap göra satsningar på produktutveckling och därmed utvidga och 
utveckla basförutsättningarna för näringslivet i området.

Projektet Linefiskeri vid Grönland är ett led i ett större utvecklingsarbe
te på Grönland och består centralt av förmedling av isländsk och färöisk 
kunskap om kvalitetssäkra fiskerim etoder. Ett annat projekt i detta syfte 
är försök med datastyrda fiskeredskap i Diskobukten i Väst-Grönland.

I Island är ett pilotprojekt igång för odling av lax med färöiska m etoder i 
tre Östisländska fjordar. Under 1987 har man bedrivit verksam het i två 
fiskodlingsanläggningar på kommersiell basis.

En turistkoordinator finansierad med nordiska medel har centralt arbe
tat med marknadsföring av turism  i området. Västnordens andra gem en
samma turistwork-shop arrangerades i septem ber 1987 i Nuuk. Denna 
samlade köpare från länder i hela världen samt säljare från Västnordenom- 
rådet. Planeringsarbete har startats för en ny work-shop i septem ber 1988 
på Färöarna.

Som ett resultat av ett försöksprojekt inom industriell utveckling  startar 
på Grönland i början av 1988 småskalig produktion av grova arbetskläder 
av olje- och termotyg.

Ett av projekten gäller kombinerad etablering och drift av småskaliga 
vattenkraftverk samt växthusodlingar på södra Grönland. Projektet har till 
syfte att genom billigare energiförsörjning möjliggöra en successiv utveck
ling av mångsidigare näringslivsunderlag i fårskötselom rådena. Under 
1987 har ingåtts ett sam arbetsavtal mellan en isländsk och en grönländsk 
maskinverkstad om produktion och installation av 15 vattenturbiner under 
en 5-års period. Den första turbinen installerades på hösten 1987.

Resultaten av förutsättningsstudier och försöksborrningar av kvarts
sandsten i N arssaq på södra Grönland som V ästnordensam arbetet bidragit 
till har varit lovande och man räknar med att kunna starta kommersiell 
produktion samt export till Island.

4.4 Kvarkensamarbetet

K varkenrådet, som är samarbetsorgan för kommuner, myndigheter och 
organisationer i Vasa och V ästerbottens län, har under 1987 arbetat med 
sammanlagt 14 olika konkreta projekt förutom den mera allmänna verk
samheten kring kultur, information, konferenser, o s v .

I böijan av oktober undertecknade sjukvårdshuvudmännen i Vasa och
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V ästerbottens län ett ramavtal som med vidhängande prislista reglerar köp 
och försäljning av specialistsjukvårdstjänster över Kvarken. Avtalet är ett 
resultat av det arbete som utförts inom projektet Specialistsjukvårdssam- 
arbetet över Kvarken och inkluderar hjärtkirurgi, handkirurgi och bränn- 
skadevård.

Inom ramen för projektet N y teknik har under 1987 etablerats en CAD/ 
CAM-station i Vasa som skall betjäna småföretag med tjänster inom dator
stödd konstruktion. CAD/CAM -stationen som arbetar vidare som ett sär
skilt aktiebolag är ett av de ca 30-talet konkreta företagsprojekt som 
utvecklats och fått stöd inom ramen för sam arbetet Ny teknik.

I augusti invigdes det N ya Kvarkenflyget som på ett avgörande sätt 
förbättrar de snabba kommunikationerna över Kvarken på rutterna Vasa- 
Umeå och Vasa-Sundsvall och på rutten Vasa-Skellefteå.

Samarbetet har i övrigt gällt t. ex. Fler kvinnor som företagare. Lågsä
songturism, Formgivning i hantverk/hem slöjd, Kommunalt ADB-samarbe- 
te, Telesam arbete, o s v .

4.5 Mittnordensarnarbetet

Verksam heten inom M ittnorden inriktas brett till utvecklingen av nä
ringslivet inklusive turism , kommunikation, utbildning, kultur samt offent
lig service. I sam arbetet deltagar Nord- och Sør-Trøndelag fylken i Norge, 
Jäm tlands och Västernorrlands län i Sverige samt Vasa och M ellersta 
Finlands län i Finland.

Under 1987 har man ingått avtal om patientutbyte  för reumatikervård 
över gränserna i området. Reumatikersjukhuset i Östersund tar i och med 
detta emot norska patienter. Genom avtal om invitrofertilisering tas svens
ka patienter em ot för andra året i rad i Trondheim.

Avskaffandet av institutionella och administrativa handelshinder ingår 
centralt i M ittnordenkom m itténs arbetsprogram . Under 1987 har man ak
tivt bidragit till undanröjande av olika typer av gränshinder. B l.a . har 
M ittnordenkommittén infört ett nära samarbete med olika berörda myndig
heter t. ex. postväsendet, tullverket och regionala skattemyndigheter. 
Konkreta förslag till clearing av vägavgifter har tagits fram mellan Mittnor- 
denländerna. En variation av konkreta adm inistrativa problem har påvi
sats i samband med ett planerat liftsystem över gränsen med tillhörande 
byggnader och utrustningar vid Storlien-Teveldal. Angående tullsam arbete 
har M ittnordenkommittén bidragit till bestäm m elser så att gränstullsam ar
betet utvidgats till att även gälla trafiken mellan Vasa och Sundsvall.

För att stödja dataintroduktion  i om rådet har man genomfört en kampanj 
med olika inform ationsaktiviteter inom CAD/CAM. Dessa har visat att det 
finns en tydlig brist på specialister inom branschen. M ittnordenkommittén 
har därför startat utbildningen av CAD/CAM -instruktörer.

1 syfte att påverka telem yndigheternas investeringsplaner har kommit
tén också lämnat konkreta förslag till satsningar på tvärgående telekom 
munikationer baserade på fiberoptisk tvärförbindelse i regionen.
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Särskilda insatser har gjorts inom vattenbruk. Länsansvariga veterinärer 
och fiskebiologer har specialutbildats i fisksjukdomar. Med tanke på sprid
ningen av smittosamma fisksjukdom ar har en handbok om transport av 
levande fisk getts ut under året.

4.6 Skärgårdssamarbetet

Skärgårdssam arbetet inriktas på konkreta gränsregionala samarbetsfrå- 
gor inom Stockholm , Ålands och Åbolands skärgårdsom råden, dock med 
beaktande av möjligheterna att tillämpa vunna rön och erfarenheter även 
inom andra skärgårdsom råden i Norden. U nder 1987 har arbete pågått 
inom turism, hemslöjd och hantverk, fiske och höskolesam arbete. Miljö
frågor har blivit allt viktigare inom skärgårdsom rådet.

Inom hemslöjden i skärgården  har instruktörer och formgivare startat en 
livlig instruktionsverksam het. Sam arbetet har konkretiserats, bl. a. i form 
av gemensamma utställningar i de tre skärgårdsregionerna.

Efter en större satsning på utveckling av turism  har man kunnat notera 
ett ökande intresse för att turista i skärgården.

I syfte att öka skärgårdens kontroll av och tillgänglighet till resurserna i 
skärgårdssamhällena och förbättra samspelet mellan skilda intressen, har 
man initierat flera projekt med anknytning till miljöområdet. Inom skärgår
dens skogsbruk och miljövården har man i samarbete med svenska 
skogsvårdsmyndigheter utarbetat en handbok för avverkning i skärgårds- 
skogarna. Syftet är att handboken dels stimulerar skägårdsborna till ökad 
självverksamhet i skogen och sålunda skapa utkomstmöjligheter, dels till 
en ekologiskt riktig avverkning.

För att uppm ärksam m a hinder som försvårar det dagliga livet i Skärgår
den samt försök till att påverka uppbyggnaden av nya aktiviteter som 
grundar sig på kvinnornas kunskap, har Skärgårdsprojektet publicerat 
resultaten från ett seminarium i rapporten ”Skärgårdsliv på kvinnovis” 
(NORD 1987:47).

4.7 Gränssamarbetet Bornholm — Sydöstra Skåne

Sam arbetsom rådet om fattar Bornholms amtskommune och de fem kom
munerna i Sydöstra Skånes sam arbetskom m ittés verksamhetsområde. 
Från svensk sida i sam arbetet deltar även länsstyrelserna i Malmöhus och 
Kristianstads län.

Efter två års bearbetning av de svenska och danska telem yndigheterna 
infördes en särskild gränsteletaxa  från början av 1987. Gränsteletaxan 
innebär att tidigare taxa halverats.

U nder oktober månad infördes en förbättrad postgång  mellan Bornholm 
och Sydöstra Skåne så att posten nu går direkt Ystad -  Rönne istället för 
som tidigare omvägen via Malmö och Köpenhamn.

En rabatterad rundtursbiljett har tagits fram i samarbete med rederierna 
och länstrafikbolagen. Rundtursbiljetten gäller för resa med buss, tåg, båt
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och sträckan Ystad -  Tomelilla — Simrishamn — Allinge -  Rönne -  
Ystad.

För att underlätta transittrafiken för lastbilar på sträckan Ystad -  Lim
hamn och därmed åstadkom m a en avlastning på färjeleden Rönne -  Kö
penhamn och samtidigt ett bättre kapacitetsutnyttjande på färjeleden Rön
ne — Ystad, har under hösten 1987 de svenska bruttoviktsbestämmelserna  
fö r  lastbilstrafik anpassats till de danska på sträckan Ystad -  Limhamn.

Inom turistsam arbetet har en gemensam säljtidning med paketarrange
mang producerats och distribuerats i 600000 exemplar. Upplagan har 
tryckts på tyska och distribuerats då Nordens Feriehörn under hösten 
deltagit på turistm ässor i Västtyskland.

En stor natur- och lägerskolekonferens har genomförts både på Born
holm och i Sydöstra Skåne.

Under 1986 inleddes ett omfattande forsknings- och utvecklingsprojekt 
inom fiskerinäringen  som syftar till att kommersiellt utnyttja inälvorna från 
de ca 100000 ton torsk som landas i regionen.

4.8 Gränssamarbetet Ø stfold  — Bohuslän

Gränskommittén Østfold -  Bohuslän representeras av de norska kom
munerna Halden, Sarpsborg och Fredrikstad, de svenska kommunerna 
Ström stad och Tanum samt Østfold fylkeskommune och Bohuslands
tinget. Fr. o. m. mars 1987 är även ” Uddevallaregionen” representerad i 
kommittén.

Gränspärmen, en handläggarpärm som tillställs olika typer av handläg
gande instanser och som innehåller omfattande faktamaterial kring frågor 
som uppstår vid pendling/flyttning, har uppdaterats. Information och väg
ledning har bl. a. lämnats vid norskt -  svenskt arbetsm arknadsm öte i 
Östersund. En ny reviderad version av Gränspendlarbroschyren  ” Värt att 
veta/Vert å vite” , som riktas till allmänheten via arbetsförmedlingar, skat
tekontor, försäkringskassor, förväntas vid årsskiftet 1987/88.

Näringslivssam arbetet har under året koncentrerats mot att få till stånd 
projektet G ränsinvest -  ett riskkapitaibolagssam arbete (Grenseinvest A/S 
-  Gränsinvest AB). Juridiska skillnader har försvårat intentionerna. I 
samband med dessa ansträngningar har en serie forskningssem inarier ge
nomförts. H är har b l.a . uppm ärksam m ats vikten av en innehållsrik ut
vecklingsmiljö -  forskning, utbildning m. m. -  när det gäller främjandet 
av den regionala utvecklingen.

På initiativ av bl. a. Gränskom m ittén har en ny företagskatalog  u tarbe
tats för norra och m ellersta Bohuslän.

Det förorenade gränsvattnet har varit föremål för en rad olika initiativ 
och kontakter med m yndigheter och forskare. M yndighetsbeslut angående 
reningsinsatser har fattats. G ränskom m itténs arbete inriktas nu mot 
norsk-svenska övervakningsinsatser i sam arbete med forskarna över grän
sen.
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A rbetet med att utveckla fritidsbåtlivet i Y ttre Oslofjorden-Bohuskusten 
har på allvar kommit igång under 1987. Totalt berörs trettio kommuner i 
fyra län.

Trafiksäkerhetsfrågan  har uppm ärksam m ats mot bakgrund av den dyst
ra utvecklingen av olycksstatistiken på Europaväg 6 genom samarbetsom- 
rådet. K ontakter har tagits med instanser i regionen som arbetar med 
trafik- och trafiksäkerhetsfrågor. Tillsammans med dessa planerar kom
mittén att genomföra trafiksäkerhetsfräm jande insatser med start år 1988.

Den gemensamma inform ationscentralen SVEN O  E6 för turism med 
utställningslokal för näringslivspresentationer har avverkat sitt andra för
söksår. Det strategiska läget, brofästet på norsk sida Svinesund ca 10 m 
från E6:an samt det stora intresset för verksam heten gör att den fortsatta 
driften verkar bli lönsam. Fram till i slutet av augusti 1987 besöktes 
turistinformationen av 280.000 människor.

4.9 ARKO -sam arbetet

A rbetet i ARKO-regionen (Arvika-Kongsvinger) riktas centralt på infor
mation, rådgivning, kontaktförmedling och genom konkreta projekt inom 
olika samhällssektorer.

Sam arbetsprojektet rörande Finnskogen  har under 1987 utmynnat i pla
nering av en vandringsled på ca 30 mil längs den norsk-svenska gränsen.

En skotledarkonferens har hållits under 1987. Denna mötte stort intres
se. En ” katalog” över det totala utbildningsutbudet i ARKO-regionen, 
både på gymnasial och högskolenivå är under arbete. Högskolorna i Karl
stad och Hedmark har upprättat ett samarbetsavtal.

Ett kontaktutbyte har u tvecklats med företag och näringslivets organisa
tioner i området. I detta syfte har en företagskatalog för ARKO-regionen 
tagits fram.

Arbetsm arknadssamarbete  har inletts. Arbetsförmedlingar och AMU/ 
AMO har hållit ett första sam arbetsm öte för att göra en problem invente
ring och perm anenta en sam arbetsform  inom arbetsm arknadssektorn.

4.10 Öresundssamarbetet

Ö resundssam arbetets uppgift är att minimera den barriärskapande effekt 
som gränsen mellan Danmark och Sverige i Öresund utgör. Öresundsgrup- 
pen försöker i första hand lösa frågan genom den gränsregionala informa
tionsfunktionen Öresunds K ontakt, som förmedlar information om Skåne 
på Själland och vice versa.

Den mest omfattande delen av Öresunds Kontakts verksam het har u t
gjorts av personlig kontaktförmedling över ett brett spektrum från journa
lister till inform ationsservice åt privata företag. Antalet kontakter genom 
Öresunds K ontakt har uppgått till 16000 -  20000 per år.

1987-års planläggarkonferens har hållits kring temat forskningssam ver
kan i Öresundsregionen i ett internationellt perspektiv.
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5 Gemensamma regionalpolitiska stödordningar

5.1 Nordisk utvecklingsfond fö r  Västnorden

Nordiska utvecklingsfonden för V ästnorden har till uppgift att främja 
utvecklingen av ett allsidigt och konkurrenskraftigt näringsliv i V ästnor
den. Fonden skall ge lån och bidrag samt ställa garantier för genomförande 
av projekt med anknytning till eller fördel för små och medelstora företag. 
I samband härmed skall fonden bidra till det industriella, kommersiella och 
tekniska sam arbetet inom V ästnorden samt mellan Västnorden och N or
den i övrigt.

Efter att avtalsparterna slutligt har godkänt överenskom m elsen om fon
den har denna och stadgar för fondens verksam het trätt ikraft den 17 
septem ber 1987. Styrelsen har konstituerat sig och anställt en direktör. 
Fonden har därmed startat sin verksam het i slutet av 1987.

5.2 Nordiska Investeringsbankens (NIB) regionallåneordning

Syftet med regionallåneordningen är att öka möjligheterna till finansi
ering av till näringslivet riktade regionalpolitiska stödmedel. Lånen be
viljas till nationella kreditinstitut som sedan antingen låter medlen ingå i sin 
normala regionalpolitiska låneverksam het eller lånar pengarna vidare till 
särskilda projekt. Låneordningen etablerades den 1 april 1980 och har nu 
fungerat som försöksordning i 7 år.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för regionalpolitik (NÄRP) har under 
1987 låtit göra en utvärdering av låneordningen för att kunna ta ställning till 
fortsättning av verksam heten från år 1988.

På basen av utvärderingen och de synpunkter som framförts från de 
olika ländernas sida föreslås att regionallåneordningen fortsätter även i 
framtiden, att den görs flexiblare och till en perm anent del av NIB:s 
verksamhet. E tt m inisterrådsforslag har framlagts till N ordiska rådets 
session i Oslo i mars 1988.

6 Utrednings- och utvecklingsarbete

Utrednings- och utvecklingsarbete har bedrivits inom ramen för tre olika 
utredningsprojekt.

6.1 Basprojektet

En förutsättning för det regionalpolitiska sam arbetet i N orden är att man 
fortlöpande får basinformation om hur de regionala förhållandena utveck
las i de olika länderna. För att tillgodose detta behov har ministerrådet ett 
permanent organ kallat Basprojektet.

Vid sidan av projektets årliga rapport om den regionala utvecklingen har 
en stor del av Basprojektets arbete under året ägnats den nya teknikens 
inverkan på de regionala förhållandena. Inom ramen för projektet Datatek-
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nologins inverkan på  perifera regioner (inom datahandlingsplanen) har 
frågan, om teknikintensiva industrietableringar endast uppstått i storstäder 
med stark FoU-verksam het, diskuterats vidare. Basprojektet har under 
året studerat olika initiativ och regionalpolitiska medel som i Norden 
prövats för att stärka kunskapsbasen och kompetensen för näringslivet i 
utvecklingsområden.

U nder verksam hetsåret har Basprojektet publicerat följande rapporter 
kring tem at ny teknik och regional utveckling:

— Teknikspridning i Norden en kartläggning av offentliga åtgärder i 
Sverige, Norge, Danmark och Finland  (januari 1987)

— N y teknik och regional utveckling: 2 upplagan
-  Teknikspridning i Norden: fa llstudier del 1 (september 1987)
— Teknikspridning i Norden: fallstudier del 2 (december 1987)
Teknikspridningsrapporterna utgör översikter över aktuella stimule-

ringsåtgärder som kan föra till en bättre spridning av verksamheten.
M aterialet har till syfte att ge ett samlat erfarenhetsunderlag för att hitta 

lämpliga former för kompetensuppbyggnad och -förmedling. Basprojektet 
arbetar för närvarande med en sammanfattande slutrapport som förväntas 
vara färdig i böijan av 1988.

6.2 Gles hy gdspolitiskt samarbete

Glesbydspolitiska arbetsgruppens övergripande syfte är att verka för ett 
ökat informations- och erfarenhetsutbyte i Norden när det gäller gles- 
bygdsfrågor och politik för glesbygder.

Gruppens intresse har under senare år inriktats på två huvudtemata, 
nämligen:

-  Lokal utveckling och
-  Teknik.
Temat om lokal utveckling har lett fram till bildandet av en speciell 

kommungrupp. En lägesrapport "O lika men ändå lika"  har redovisats 
under år 1987.

Tekniktemat har inneburit att gruppen inspirerat till och stött bildandet 
av en nordisk förening för inform ationsteknologiska lokalcentra i Norden 
(FILIN ). Föreningen verkar aktivt för att sprida erfarenheterna av telestu
gor på glesbygden.

Gruppen har under år 1987 låtit göra en intern studie om småskalig 
teknik.

Med anledning av Europarådets landsbygdskampanj har gruppen tagit 
initiativ till en nordisk konferens för kvinnor om lokal utveckling.

Ett seminarium för glesbygdsforskare med temat ” Politik för en urbani
serad glesbygd” har arrangerats i sam arbete med NordREFO.
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Projektets syfte har varit att belysa storstädernas utveckling i ett regio- 
nalpolitiskt perspektiv, att jäm föra styrform er och -medel samt diskutera 
behovet av ändringar i statsm akternas politik gentem ot storstäderna. F rå
gor med bred spännvidd som berör utvecklingen av näringsliv, sysselsätt
ning, bostadsförhållanden och kommunal ekonomi har kartlagts.

På en konferens ” Storstadstillväxten -  en återkom m ande överrask
ning” i mars 1987 framhölls att projektet med relativt små resurser har 
belyst och producerat ett omfattande material om storstädernas utveck
ling. Det ansågs att projektet fullgjort det arbete som det tillsatts för att 
göra. Med detta har storstadsprojektet under 1987 avslutats i sin nuvaran
de form. Problematiken kring storstädernas betydelse för den regionala 
utvecklingen kommer att studeras närmare av bl. a. NordREFO.

7 Forskningssamarbete på det regionalpolitiska området (NordREFO)

Det nordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO) initi
erar och sam ordnar forskning av regionalpolitiskt intresse. Samspelet med 
den praktiska politiken är således viktigt men syftet är också att bygga upp 
väl fungerande nätverk mellan nordiska forskare och adm inistratörer, där 
effekten är mera långsiktig. Genom att endast små medel står till förfogan
de för direkt forskningsfinansiering, sker den största delen av arbetet inom 
ramen för nationellt finansierade forskningsprogram. NordREFO  fungerar 
därmed som en länk mellan dessa program. Institutet skapar m. a. o. en 
nordisk miljö.

Institutet startade hösten 1985 en ny forskningsetapp. Det nya forsk
ningsprogrammet låg färdigt vid början av år 1986 och ett 30-tal forskare 
och adm inistratörer har rekryterats till sex forskningsområden.

Inom två av de sex forskningsområdena har s. k. fullskaliga forsknings
projekt startats. Ämnena för dessa projekt rör dels den ökande decentrali
seringens effekter på regional utveckling och politik, dels hur regionalpoli
tiken påverkas av ekonomins allt starkare nätverkskaraktär. Projekten 
beräknas avslutas under år 1989 och har förhållandevis stora ekonomiska 
resurser. Efter de första seminarierna har till respektive grupp nu knutits 
en yttre krets av 10 — 20 forskare. Båda projekten har under hösten 1987 
lämnat en delrapport.

De fyra övriga projekten utgörs av forskningsförberedande explorativa 
studier där en grupp med mindre ekonom iska resurser på kort tid skall ge 
en översiktlig analys av ett äm nesom råde och avge en rekommendation 
över hur ett eventuellt fullskaligt N ordREFO -projekt skall läggas upp. 
Dessa studier rör miljö- och naturresursproblem atiken, de statliga transfe
reringarnas betydelse för den regionala utvecklingen, regionala framtids
studier samt en övergripande analys av regionalpolitiken som politikområ
de. Samtliga grupper har avslutat sitt arbete med fylliga rapporter.

6.3 S torstadspro jek tet
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Under året har N ordREFO anordnat ett antal seminarier om bl. a. stor
stads- och glesbygdsproblematiken. Vidare har ett antal individuella fors
kare getts i uppdrag att producera några studier gällande dels möjligheter
na att använda produktcykelteorier i analysen av den tilltagande storstads- 
tillväxten och dels serviceaktiviteternas betydelse för den regionala balan-

8 Informations- och erfarenhetsutbyte

I det reviderade nordiska sam arbetsprogram m et för regionalpolitik beto
nas betydelsen av effektiv informations- och kunskapsspridning samt ökat 
erfarenhetsutbyte för nordiskt samarbete och dess vidareutveckling på alla 
nivåer.

Som ett led i detta arbete arrangerades en konferens i Stockholm med 
tema ” Storstadstillväxten -  en återkommande överraskning” i månads
skiftet mars/april. Syftet med konferensen var dels att ge en möjlighet för 
dem som arbetar nordiskt med regionalpolitiska frågeställningar att jäm fö
ra sina uppfattningar om den aktuella situationen och därigenom koordine
ra sin verksam het, dels var avsikten också att kunna dra konsekvenser för 
det nordiska sam arbetets del.

N ordiskt erfarenhetsutbyte mellan de centrala regionalpolitiska stöd
myndigheterna har utvecklats under året. En nordisk regionalkonferens 
med specialtemata kring regionalpolitiska stödordningar till mjuka investe
ringar samt regional projektutveckling i Norden arrangerades i maj 1987 i 
Oslo.
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Kapitel XXI

1 Sammenfatning

For en række udviklingslande har det overskyggende problem i 1987 
været den alvorlige gældssituation, mange lande — fattige såvel som nyligt 
industrialiserede -  befinder sig i. Den bistandspoiitiske konsekvens var, at 
et stort arbejde blev lagt ned på at forsøge at finde løsninger til afhjælpning 
af den svære økonomiske situation i m odtagerlandene, b l.a . gennem at 
støtte øget udlåning fra de multilaterale udviklingsbanker, ikke mindst en 
udvidelse af Verdensbankens långivning til strukturtilpasningslån.

Gældsproblematikken har også været et centralt element i de nordiske 
bistandsdiskussioner både inden for rammerne af det formelle samarbejde 
som gennemføres i henhold til København-konventionen af 1981, som 
inden for det uformelle samarbejde der gennem årene er vokset frem på 
grundlag af de nordiske landes sammenfaldende interesser på det bistands
politiske område.

De nordiske bistandsmyndigheder har i mange fora diskuteret forslag til 
at angribe gældsproblematikken, især i de fattigste lande. Man har særligt 
koncentreret indsatserne til initiativer rettet mod de mest gældsudsatte 
lande syd for Sahara.

I 1987 offentliggjorde Verdenskom missionen for Miljø og Udvikling 
(Brundtland-kommissionen) sin rapport ” Vor Fælles F rem tid" om 
nødvendigheden af en bæredygtig udviklingsstrategi. Rapporten er blevet 
behandlet nationalt og nordisk -  såvel som internationalt -  og opfølgning
en i de nordiske lande af rapportens anbefalinger er i gang (se kap. 5).

Også det nordiske samarbejde med SADCC-landene i det sydlige Afrika 
blev behandlet indgående i nordisk regi og en række aktiviteter igangsat for 
at udvikle relationerne imellem de to regioner.

2 Nordiske bistandsfora

Nordisk samarbejde på det bistandspolitiske område involverer en ræk
ke organer.

2.1 M inistermøder

Det formelle ansvar for det nordiske samarbejde på bistandsom rådet 
ligger hos samarbejdsministrene.

De nordiske bistandsansvarlige ministre mødes uformelt for at drøfte 
særlige bistandsrelevante spørgsmål. Ved møde i Helsingfors i septem ber 
1987 behandlede fagministrene således
— gældslettelsesforanstalninger for de fattigste lande syd for Sahara

Bistand til udviklingslandene
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-  opfølgning af Brundtland-kommissionens rapport
-  SADCC-samarbejdet
-  oprettelse af en nordisk koncessionel låneordning
-  handlingsplan for det nordiske bistandssam arbejde

2.2 Rådgivende Komité fo r  Bistandspolitiske spørgsmål (RK-B)

RK-B er en lægmandskomité nedsat for at rådgive Nordisk Ministerråd 
om nordiske bistandsspørgsmål. U dover at udtale sig om de fællesfinansi
erede nordiske projekter, beskæftiger RK-B sig med principielle spørgsmål 
og havde i 1987 en tem adiskussion om multilateral bistand, hvorunder man 
b l.a . diskuterede gældsproblemerne i de fattigste lande og de multilaterale 
udviklingsorganers rolle. Komitéen udtalte sig om program for det bi
standspolitiske samarbejde, og blev orienteret om SADCC- samarbejdet, 
Brundtland-kommissionens anbefalinger og nordiske miljøaktiviteter.

Endvidere er komitéen blevet anm odet om at udtale sig om konkrete 
medlemsforslag fra Nordisk Råd, som skal behandles under sessionen i 
1988.

2.3 Em bedsm andskom itéen fo r  bistandspolitiske spørgsmål (EK-B)

EK-B fungerer som nordisk koordinatororgan på bistandsom rådet og
behandlede under året en række om råder af såvel formel som uformel 
karakter.

Gældssituationen drøftedes ved hvert møde, herunder eventuelle nordis
ke initiativer. Også FNs finansieringskrise var genstand for drøftelse. 
Komitéen diskuterede sin egen arbejdsform og besluttede frem over at 
afholde flere tem adiskussioner, herunder om kvinderettet bistand og even
tuelt AIDS.

EK-B blev orienteret om en række spørgsmål af fællesnordisk interesse 
og behandlede samtlige em ner i det følgende:

3 Særlige initiativer

3.1 Samarbejdsprogram

Nordisk Råd har ved flere lejligheder fremført ønske om en nordisk 
handlingsplan på bistandsom rådet, og ved Nordisk Råds session i 1988 
fremlægges et M inisterråds-forslag om et samarbejdsprogram for det nor
diske bistandssam arbejde på det formelle såvel som det uformelle plan 
inden for de om råder, hvor man forventer at intensivere og udvikle samar
bejdet i årene fremover.

Under udarbejdelsen af sam arbejdsprogram met enedes de nordiske lan
de om at nedsætte en arbejdsgruppe, som særligt skulle vurdere admini
stration af nordiske projekter for at finde smidige samarbejdsmodeller. 
Resultatet af gruppens arbejde vil blive forelagt for EK-B primo 1988.
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3.2 Nordisk koncessionel låneordning

Nordisk Råd fremlagde i 1984 et medlemsforslag om etablering af nordis
ke ” bløde projektinvesteringslån” i Nordisk Investeringsbank, og en føl
gende udredning, som udmundede i et forslag om oprettelse af en fond som 
skulle yde bistandsstøttede kreditter i kombination med nordiske projekt
investeringslån i N ordisk Investeringsbank, og senere tillægsudredninger 
med alternative modeller for et øget samarbejde er siden vurderet af 
bistandsmyndighederne i Norden.

De nordiske bistandsansvarlige ministre nedsatte i septem ber en ar
bejdsgruppe, som i løbet af efteråret 1987 skulle fremlægge forslag til 
retningslinier for en nordisk fond i overensstem m else med de nordiske 
bistandspolitiske principper og målsætning.

3.3 Samarbejde m ed SADCC-lande

Siden underskrivelsen af fælleserklæringen (Joint Declaration) om udvi
det økonomisk og kulturelt samarbejde regionerne imellem af de fem 
nordiske og de ni SADCC-lande har en særlig styregruppe med medlem
mer fra udenrigs- og bistandsm inisterierne i de nordiske lande koordineret 
det spektrum af aktiviteter, som er sat i gang, og nye forslag til udvidet 
samarbejde.

Blandt de vigtigste om råder for sam arbejdet under året kan nævnes 
forslag til udarbejdelse af finansielle mekanismer for at afhjælpe bristen på 
valuta for den produktive sektor, incitam enter for joint-venture etable
ringer i SADCC og forbedrede handelsrelationer.

4 Multilateralt samarbejde

Fællesnordisk optræden i multilaterale bistandsfora har resulteret i stør
re gennemslagskraft for nordiske synspunkter end om landene havde frem
ført disse hver for sig. De nordiske lande har i særlig grad opmærksommet 
fattigdomsorientering, gældsproblemerne især i landene syd for Sahara, og 
øged miljøhensyn i bistanden.

4.1 FN

De nordiske lande har som vanligt koordineret deres deltagelse i behand
lingen af økonomiske og bistandspolitiske spørgsmål i FNs generalforsam 
ling. bl. a. gennem afgivelse af fælles nordiske indlæg i generalforsamling
ens 2. udvalg.

De nordiske lande har ligeledes afholdt koordineringsm øder i forbindel
se med ECOSOCs (FN s økonomiske og sociale råds) samlinger, og en 
række indlæg afgivet af de nordiske lande under samlingerne har været 
resultat af et nordisk samarbejde.
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4.2 Multilaterale udviklingsbanker

I udviklingsbankerne har de nordiske lande et yderst velfungerende og 
regelmæssigt samarbejde.

I Verdensbanken danner de nordiske lande en fælles valggruppe og har 
en egen repræsentant (eksekutivdirektør) i bankens bestyrelse. For ekse- 
kutivdirektørposten er der fastlagt en rotationsordning mellem landene. 
Ved bankens årsm øder holdes fællesnordiske indlæg, ligesom landene har 
en fælles repræsentant i Udviklingskomitéen (oprettet under Verdensban
ken og Valutafonden).

I de regionale udviklingsbanker tilhører de nordiske lande (undtagen 
Island, som ikke er medlem af regionalbankerne) en fælles valggruppe 
sammen med andre lande.

5 Miljø og bistand

En særlig arbejdsgruppe for Miljø og Bistand har eksisteret siden 1981, 
og efter offentliggørelsen af Brundtlandkommissionens rapport har EK-B 
pålagt gruppen at vurdere de bistandspolitiske aspekter.

H erudover afholdt Sverige en nordisk konference om miljø, udvikling og 
bistand i maj 1987; udgangspunktet var Brundtland-kommissionens rap
port og en gennemgang af fjorten nordiske bistandsprojekter. De nordiske 
lande overvejer desuden at støtte udarbejdelse af en miljøprofil for Tanza
nia, og der planlægges endvidere afholdt et fællesnordisk seminar for 
bistandsadm inistratorer om m iljøkonsekvensanalyse af bistandsprojekter.

Anbefalingerne i Brundtland-kommissionens rapport om en styrket bi
standsindsats for en bærekraftig udvikling har fået støtte fra alle de nordis
ke lande, som blandt de nationale foranstaltninger udarbejder retningslini
er for en bedre integrering af miljø- og naturressourceaspekterne i det 
nationale program- og projektarbejde.

6 Kvinderettet bistand

En nordisk kontaktgruppe udveksler inform ationer og erfaringer om 
bilaterale aktiviteter og drøfter fælles holdninger til internationale organi
sationers indsats vedrørende kvinder og udvikling.

En planlagt tem adiskussion i EK-B om kvinder og udvikling er udskudt 
til 1988.

7 Samfinansierede nordiske projekter

Under København-aftalen af 1981 har der været igangsat 7 fællesnordi
ske projekter. Fire kører fortsat i fællesnordisk regi, men en bilateralise
ring vil finde sted for et eller fleres vedkom mende, eller andre samarbejds
former end de traditionelle fællesfinansieringer vil finde anvendelse (som



2111C 1

f.eks. støtten til transportkom m issionen i SADCC-regionen -  SATCC i 
Maputo, se kap. 7.3)

Der lægges vægt på at udvikle nye smidigere modeller for det nordiske 
bistandssam arbejde, som er adm inistrativt enklere for såvel udviklingslan
dene som de nordiske lande. EK-B har nedsat en arbejdsgruppe til at 
vurdere fremtidige modeller for adm inistrationen af nordisk projektsam ar
bejde.

Planlægning a f  bislanden

På dansk foranledning blev der i 1987 etableret en uformel gruppe, hvor 
de nordiske landes initiativer inden for såvel kort- som langsigtet planlæg
ning af udviklingsbistanden drøftes. Gruppen har i 1987 på to møder haft 
lejlighed til at præcisere og diskutere de planlægningsaktiviteter, der finder 
sted i hvert af de nordiske lande.

7.1 Andelsprojekt i Tanzania

Støtten til andelsprojektet i Tanzania, der blev påbegyndt i 1968, admi
nistreres af Danmark.

Efter godkendelse af en ny andelslov (Cooperative Act) af det tanzanian- 
ske parlament i april 1982, imødekom de nordiske lande en tanzaniansk 
anmodning om en forlængelse af den nordiske bistand til andelssektoren i 
årene 1983-88. Projektets samlede nordiske bevilling på 203 mio DKK 
blev baseret på et budget, som var beregnet i 1981-priser. På grund af den 
stedfundne inflation blev bevillingen i decem ber 1986 forhøjet med 80 mio 
DKK.

Projektets hovedformål er at yde støtte til nyoprettede andelsforeninger. 
I 1984 blev det med de tanzanianske myndigheder aftalt, at andelsprojektet 
koncentrerer sin indsats om de 7 nordligste regioner, hvor opbygningen af 
de kooperative unioner økonomisk set er mest lovende.

Efter disse retningslinier arbejder der for tiden 27 nordiske rådgivere 
under projektet, hvoraf hovedparten er stationeret ved unionerne.

Endvidere stø tter projektet Cooperative College i Moshi med udvidelse 
af kapaciteten fra 300 til 600 studenter og med afholdelse af kursusvirk
somhed. Særlig opm ærksom hed er i den forbindelse rettet mod uddannelse 
af kvinder.

Herudover bidrager projektet med 60 mio DKK til en kooperativ låne
fond under Cooperative and Rural Development Bank med henblik på at 
finansiere nødvendige nyinvesteringer hos andelsforeninger i transport
midler, forarbejdningsanlæg, etc.

Projektet blev evalueret i februar 1987. Evalueringen konkluderer, at 
den nordiske støtte har reageret hurtigt og målrettet på de nye behov, der 
opstod under den vanskelige etableringsfase. Evalueringen anbefaler, at 
projektet forlænges. Efter alt foreliggende at dømme vil støtten til de 
pågældende unioner efter 1988 blive formidlet på bilateral basis af et eller 
flere af de nordiske lande.
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7.2 Lantbruks- och fiskeriprojekt i M ozam bique

Under året har beredning skett av fortsatt stöd till lantbruksprogram met 
M ONAP och m arknadsföringsföretaget AGRICOM. Stödet avser budget
åren 1988 och 1989 och gäller SEK 75 milj respektive 25 milj per år. Genom 
dessa bidrag fullföljs ett femårigt åtagande (1985-89) inom ett samarbete 
som ursprungligen inleddes 1977.

Efter 1989 upphör sam arbetet i nuvarande former. E tt flertal projekt kan 
dock komma att få fortsatt stöd, i första hand bilateralt men med bibehål
lande av viss nordisk samordning.

Ett treårigt sam nordiskt stöd till hantverksfiske avslutas med utgången 
av året.

7.3 S töd  till S  A TC  C

Innevarande avtal om nordiskt stöd till SATCC:s tekniska enhet avser 
perioden 1.4.1986 -  31.3.1989 och omfattar totalt 30 milj SEK. I februari 
1987 genomfördes en ” mid- term  review ”  av stödet, inriktat på organisato
riska frågor. Det kunde konstateras att den tekniska enheten fungerade 
som ett bra instrum ent för identifiering av projekt, presentation av projekt
dokum entation och kontakter med biståndsgivare. De viktigaste framtida 
arbetsuppgifterna avser samordning av drift av transport- och kommunika
tionsapparaten i regionen samt standardiserings- och harmoniseringsarbe-

För närvarande arbetar enheten med att ta fram en 10-årsplan för Begu- 
elajärnvägens upprustning, vilken kommer att presenteras vid en givarkon
ferens i början av 1988.

Under 1988 kommer stödet att u tvärderas för att ge underlag för övervä
gande om fortsatt nordiskt stöd efter utgången av nu gällande avtal.
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Kapitel XXII

Jord- og skovb rug  

I Sammenfatning

Nordisk M inisterråd støtter et samarbejde på jord- og skovbrugsområdet 
i overensstem m else med et nordisk handlingsprogram vedtaget i 1985.

Nordisk Em bedsm andskom ite for Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) 
har opfølgningsansvaret for handlingsprogrammet og har desuden i 1987 
behandlet aktuelle tværpolitiske spørgsmål rejst af M inisterrådet, herunder 
Brundtland- kommissionens rapport. Nordens forhold til EF og biotekno
logi. Almene drøftelser og informationsudveksling finder også sted i N or
disk Kontaktorgan for Jord- og Skovbrugsspørgsmål.

I opfølgningen af Brundtland-kommissionens anbefalinger har jord- og 
skovbrugssektoren især rettet opmærksom heden mod målsætningen om 
fremme af en bærekraftig udvikling. Dette indebærer, at miljø- og ressour
cehensyn må indgå med større vægt i forskning, udredning og planlægning 
af produktionsforholdene i sektorens erhvervsgrene. De bioteknologiske 
processer, som vinder større indpas i den generelle udvikling, vil også 
komme til at indgå i det nordiske samarbejde. Prioriteringer og planer 
herfor er udarbejdet i et forslag til et sektorprogram.

Forskningsområdet er fortsat centralt placeret i det nordiske samarbej
de. På jordbrugsforskningens område har Nordisk Kontaktorgan for 
Jordbrugsforskning indledt sit arbejde som formelt rådgivende organ for 
ministerrådet. Sam arbejdet på skovforskningens område finder sted under 
institutionen (SNS), som driver med et omfattende og alsidigt forsknings
samarbejde.

M inisterrådet har i 1987 ladet samarbejdsomfanget stige for den syste
matiserede forskeruddannelse. Målsætningen har været at højne kompe
tenceniveauet i forskeruddannelsen på landbrugsuniversiteterne ved at 
planlægge serier af 3-årige forskerkurser, som indpasses i universitetenes 
undervisningsplaner.

Et nordisk samarbejde omkring genbankvirksomhed og planteforædling 
er fastholdt som langsigtede opgaver. På planteom rådet gennemføres ak
tiviteterne i to nordiske institutioner (NGB og SNP). På husdyrsområdet 
vil m inisterrådet lade en nordisk styringsgruppe fortsætte sin virksomhed i 
endnu en 3-årig periode til støtte for nationale genbankfunktioner etableret 
inden for de seneste år.

I overensstem m else med handlingsprogrammets målsætning har Minis
terrådet i 1987 forstærket samarbejdet mellem de nationale kontrolinstitu
tioner i en langsigtet harmonisringsproces på flest mulige områder. Mål
sætningen i samarbejdet er yderligere styrket med samarbejdsprogrammet 
om afvikling af handelshindringer i Norden.

9-17-336 Nordiska rådet Del 2
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2 Samarbejdets struktur

Det nordiske samarbejde på jord- og skovbrugsområdet udbygges med 
støtte fra Nordisk M inisterråd. Udbygningen sker på baggrund af et nor
disk handlingsprogram på jord- og skovbrugsområdet vedtaget af Minister
rådet i 1985.

Nordisk Em bedsmandskomité for Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) 
har opfølgningsansvaret for handlingsprogrammet, og i efterstående beret
ningsafsnit vil opfølgningsarbejdet være indpasset i beskrivelsen af de 
enkelte programområder, der omfatter følgende aktiviteter:
Jord- og skovbrugspolitiske udredninger samt igangsætning af nye aktivite-

Bioteknologi
Jordbrugsforskning
Skovforskning
Forskeruddannelse
Genbanksam arbejde
Planteforædling
Kontrolinstitutionernes samarbejde 
Finansiel oversigt

Under mødet i 1987 gav m inisterrådet tilslutning til, at der inden for 
sektoren skulle arbejdes aktivt med væsentlige tværsektorielle spørgsmål 
som
-  anbefalinger fra Verdenskom missionens for Miljø- og Udvikling 

(Brundtland-kommissionen)
-  Norden og EF
-  Det bioteknolgiske samarbejde

Samarbejdet i M inisterrådet drager iøvrigt nytte af aktiviteterne i N or
disk Kontaktorgan for Jord- og Skovbrugsspørgsmål, hvor repræsentanter 
for regeringsmyndigheder og erhvervsorganisationer mødes for udveksling 
af informationer og drøftelser af aktuelle politiske forhold.

3 Jord- og skovbrugspolitiske udredninger og igangsætning af nye aktivite-

3.1 Alment

Nordisk Embedsmandskomité for Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NEJS) 
har under 3 møder i 1987 nøje fulgt opfølgningen af det nordiske handlings
program på jord- og skovbrugsområdet samt arbejdet med nye tilkende
givelser afgivet af M inisterrådet.

Fra opfølgningen af handlingsprogrammet skal bem ærkes, at der er 
modtaget en rapport om bioenergi i jord- og skovbrugssektoren. Rapporten 
bliver ikke færdigbehandlet af M inisterrådet førend i 1988, hvor den vurde
res i sammenhæng med de nordiske aktiviteter i energisektoren.
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Ministerrådet har i 1987 godkendt et mandat for en udredning om øget 
samhandel inden for jordbrugssektoren. Udredningen, der planlægges 
udarbejdet i løbet af 1988, vil bl.a. indeholde betingelser og forudsæt
ninger, som påvirker de nordiske landes muligheder for gennemførelse af 
en større samhandel. Udredningen vil også berøre de muligheder, der kan 
følge af det nordiske samarbejde om fjernelse af tekniske handelshind
ringer.

På forslag fra M inisterrådet har NEJS drøftet, hvorledes det nordiske 
samarbejde kunne udvikles på baggrund af udviklingen af det interne 
marked i EF. NEJS har henstillet, at man i det nordiske samarbejde på 
jord- og skovbrugsom rådet følger udviklingen i EF, og at projektarbejds
grupperne tager integrationsprocesserne i EF i betragtning i det løbende 
samarbejde. Det er samtidig konstateret, at de nordiske lande træffer sine 
forholdsregler bilateralt i forhold til EF  eller via det etablerede EFTA-sam- 
arbejde, og at der findes en udbygget konsultationsprocedure, som kan 
anvendes efter behov.

3.2 Brundtland-kommissionen

NEJS har i 1987 set på anbefalingerne i Verdenskom missionens rapport 
for miljø og udvikling (Brundtland-kommissionen) og vurderet, om der 
gennem de nationale opfølgninger var grundlag for ændringer i samarbejds- 
sektorens eget handlingsprogram.

Det centrale element i Brundtland-kommissionens arbejde ligger i en 
påpegning af, at der må frembringes en bærekraftig udvikling. I landbrugs
politikken betyder dette, at hensynet til miljø- og ressourceanvendelsen 
må tillægges en større vægt. For at imødekomme dette må der bruges et 
bredt spektrum af virkemidler, både juridiske, økonomiske og adm inistra
tive, og det er vigtigt at virkemidlerne samordnes. Det er endvidere 
nødvendigt, at miljø- og ressourcehensynene indgår med større vægt i 
forskning, udredning, planlægning og rådgivning inden for erhvervssekto
ren.

Det er blevet fremhævet under vurderingen, at det er vigtigt at få 
forståelse for miljøproblemerne hos sektorens erhvervsudøvere, og at der 
fremkommer en motivation for at anvende de bedste midler til at sikre en 
bæredygtig udvikling gennem bevarelse af ressourcegrundlaget. Det er 
vigtigt i jordbruget at bevare de højproduktive arealer til en balanceret 
biologisk produktion og at værne om den bedst mulige udnyttelse af 
skovarealerne. Et andet vigtigt forhold, som bør vises større opm ærksom 
hed i fremtiden, er bevarelsen af kulturlandskabet. Dette får stor betydning 
både af hensyn til friluftsliv, æstetik og med hensyn til bevarelse af truede 
arter og som led mod forureninger, der påvirker jord- og skovbrugssekto
ren på længere sigt.

Mange af de generelle forhold, som er nævnt ovenfor, er allerede berørt i 
sektorens handlingsprogram, men ministerrådet vil i forbindelse med
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handlingsprogrammets midtvejsevaluering (1988/89) være opmærksom på, 
om der er behov for en justering af målsætningerne bl. a. på om råder som 
brugen af indsatsvarer, forskning, truede arter og økosystem er samt i 
relation til internationale spørgsmål.

4 Bioteknologi

I sektorens handlingsprogram blev bioteknologien anset for et nyt stort 
tværvidenskabeligt forskningsområde, som kunne få stor betydning for 
den fremtidige udvikling inden for jord- og skovbrugssektoren. Biotekno
logi er et redskab, som kan anvendes både i produktionen af levende 
organism er (planter og dyr) og i den efterfølgende udnyttelse af den produ
cerede biomasse.

Jord- og skovbrugssektoren bistod i 1987 med et underlag til sektorpro
gram for bioteknologi. Dette blev afgivet til den programkomité, der for 
M inisterrådet har udarbejdet et forslag til et nordisk samarbejdsprogram 
for bioteknologi. I forslaget til samarbejdsprogram er jord- og skovbrugs
sektoren tildelt en relativt selvstændig rolle, hvilket er en anerkendelse af, 
at der i N EJS-sektoren findes et ud bygget sam arbejdsapparat til gennem
førelse af de angivne målsætninger.

Programkomiteen modtog også bidrag fra det projektsam arbejde, som 
gennem en 3-årig forsøgsperiode har arbejdet med nordiske mikrobiologi
ske samarbejdsspørgsmål. Samarbejdet på det mikrobiologiske område er 
søgt indpasset i en bredere sammenhæng under det bioteknologiske sam ar
bejde og ophører således som et selvstændigt samarbejdsområde under 
jord- og skovbrugssektoren.

Embedsmandskomiteen forudsætter, at samarbejdsorganet for nordisk 
jordbrugsforskning (NKJ) kommer til at spille en central rolle i effektu
eringen af det bioteknologiske samarbejde inden for sektoren, og at dette 
skeri løbende koordinering med Nordisk Industrifond og den koordineren
de programkomité, der er forudset nedsat.

Der er fra sektorens side fremsat ønske om udarbejdelse af en nordisk 
udredning om patentproblem er vedrørende bioteknolgiske opfindelser og 
levende organismer. Udredningen forventes færdig i 1988 og påtænkes at 
danne baggrund for afholdelse af et seminar til drøftelse af en politisk 
stillingtagen til den fremtidige udvikling på området.

5 Jordbrugsforskning

Nordisk Kontaktorgan for Jordbrugsforskning (NKJ) fik med ændrede 
vedtægter (stadgar) fra 1. januar 1987 formel status som M inisterrådets 
rådgivende organ i spørgsmål vedrørende jordbrugsforskning. Det etable
rede samarbejde i kontaktorganet mellem de nordiske landes forskningsråd 
og forskningsorganer på jord- og skovbrugsområdet bliver dog fortsat 
fastholdt.
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I 1987 støttede M inisterrådet fælles forskningsprojekter på områderne 
etologi og husdyrproduktion samt økologiske produktionsform er inden for 
kartoffelavlen. Endvidere støttedes to delprojekter vedrørende fodrings- 
og miljøbetingede sygdomme hos laksefisk samt nogle planlægningsop
gaver inden for jordbrugsforskningens område, herunder b l.a . spørgsmål, 
som berører levnedsm idlernes kvalitet.

Med støtte fra forskningsrådene gennemførtes yderligere ca. 15 forsk
ningsprojekter på en række om råder, som har været prioriteret i N K J’s 
handlingsplan. NKJ har i 1987 besluttet at udrede forholdene til informa
tions- og publikationsvirksom heden og organets rolle i denne sammen
hæng. En ny strategi- og aktionsplan for NKJ har været under behandling i 
1987. For aktionsplanen vil gælde, at denne tænkes justeret årligt under 
hensyn til de samfundsmæssige krav til effektivt jordbrugsproduktion 
kombineret med stigende miljøhensyn og kvalitetskrav til levnedsmidler og 
produktionsforholdene iøvrigt.

6 Skovforskning

Samarbejde inden for sektoren ledes af den nordiske institution Samar
bejdsnævnet for Nordisk Skovforskning (SNS).

M inisterrådet konstaterede i sektorens handlingsprogram, at der ikke 
inden den første evaluering af handlingsprogrammet i 1989 syntes behov 
for ændring af organisationsform eller samarbejdsform, hvad angik den 
nordiske skovforskning. Det henstilledes at overveje, hvordan den formel
le kontakt mellem SNS og de nationale forskningsråd bedst kunne sikres. 
Sagen har været drøftet i SNS med henblik på, at der tages en beslutning 
inden udgangen af 1988.

Gennemførelsen af fællesnordiske forskningsprojekter var den mest om 
fattende aktivitet inden for SN S 's virksomhed. I 1987 finansierede SNS 
ialt 16 flerårige forskningsprojekter samt et forprojekt om markedstilpas
ning og videreforædling af tilsavede trævarer i hulkproduktion.

Projekterne fordelte sig på både biologiske og tekniske forskningsområ
der af fælles interesse i tre eller flere lande. Igangsatte projekter i 1987 
omfattede om råderne indsamling af frø af nåletræer i det vestlige N ord
amerika for testning i skovlige marginalområder af Norden, rodskader i 
planteskoler, udtyndingsteknik samt delfinansiering af et nordisk biometri
projekt inden for planteforædlingen.

Projektinitiativerne fremkommer ved, at SNS bevilger midler til sam
menkomster for 17—18 sam arbejdsgrupper, som repræsenterer forskellige 
skovlige kom petenceom råder, og at der gennemføres konferencer og semi
narer i løbet af året med støtte fra SNS.

SNS har også videreført arbejdet med at etablere et nordisk skovligt 
tidsskrift "Scandinavian Journal o f  Forest Research"  for en prøveperiode 
frem til udgangen af 1988. Tidsskriftet er åbent for publisering af nordiske
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skovforskningsresultater af høj videnskabelige kvalitet og med internatio
nal nyhedsværdi. Tidsskriftet udkommer med 4 numre pr. år. SNS har 
igangsat udarbejdelsen af et nyt handlingsprogram for perioden 1988-93. 
Programmet forventes færdigbehandlet i foråret 1988. Skoven er en sektor 
med gode økonomiske vækstmuligheder, og der er et potentiale for god 
udnyttelse af de økonomiske ressourcer. Blandt de om råder, hvor det er 
ønskeligt at styrke det nordiske forskningssam arbejde er skovlig økologi 
der b l.a . er knyttet til virkningen på lang sigt af luftforureningen samt 
flersidig brug af skovområderne.

7 Forskeruddannelse

Som forudset i handlingsprogrammet er der med virkning fra 1. januar 
1987 etableret mere faste ramm er for et nordisk samarbejde omkring 
forskeruddanelsen. NEJS vedtog i 1986 nogle retningslinjer for en styrings
gruppe vedrørende system atiserede nordiske forskeruddannelseskurser på 
jord- og skovbrugsområdet.

Styringsgruppen har for 1987 fastlagt kurser inden for følgende fagområ
der:
Hysdyrernæring
Husdyrforædling
Planteforædling
Plantekultur/våxtodling
Økonomi
Veterinær epidemiologi 
Reproduktionsfysiologi

idet der for 1988 yderligere planlægges kurser inden for skovbrug og 
plantepatologi.

Samarbejdet har til målsætning at højne kompetenceniveauet i forske
ruddannelsen på landbrugsuniversiteterne ved at planlægge serier af 3-åri- 
ge forskerkurser, som indpasses i universiteternes undervisningsplaner. 
Det tilstræbes, at der i kurserne anvendes gæsteforelæsere fra de mest 
førende forskningsinstitutioner også uden for Norden. K ursusrækkerne vil 
organisatorisk blive afstemt med anden kursusvirksomhed inden for nor
diske organer som eksempelvis institutionen Nordiske Forskerkurser, 
NKJ og SNS.

8 Genbanksamarbejde

Nordisk genbanksamarbejde gennemføres dels inden for rammerne af 
den nordiske institution, Nordisk Genbank for jord- og havebrugsplanter 
og dels i projektform vedrørende et genbanksamarbejde for husdyr.
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8.1 Nordisk Genbank fo r  jord- og havebrugsplanter (N G B)

Den Nordiske Genbank har til opgave at bevare og dokum entere den 
genetiske variation af alt plantem ateriale, som kan være værdifuldt for 
kommende planteforædlingsarbejde med jord- og havebrugsplanter i N or
den. Bevaringen gælder både forædlet og oprindeligt plantem ateriale. Gen
banken skal betjene planteforædlere og forskere ved at kunne stille materi
ale og dokum entation frit tilgængeligt.

Hovedopgaven i 1987 har været fortsat frøhåndtering ved indlagring og 
registrering heraf. Der findes således ved udgangen af 1987 ca. 15.000 
frøprøver indlagret i genbanken.

Som eksempel på efterspørgsel af genbankens ydelser kan nævnes, at 
henvendelse fra forskere og forædlere i og uden for Norden har resulteret i 
afsendelser af ca. 1500 frøprøver fra genbanken inden for årets 10 første 
måneder.

NEJS fik i 1987 forelagt en evalueringsrapport om genbankens virksom
hed, som blev afgivet af en udenforstående ekspertgruppe udpeget af 
genbankens bestyrelse. Rapporten fremhæver den velfungerende frøhånd
tering og afgiver samtidig en række anbefalinger, der navnlig vedrører 
retningslinjer for den fremtidige planlægning og hvilke prioriteringer, der 
bør tilstræbes set ud fra de kommende brugeres synspunkter. NEJS har 
kommenteret rapporten og justeret genbankens vedtægter med det formål 
at give genbanken den bedst mulige baggrund for gennemførelsen af de 
primære genbankfunktioner.

8.2 Genbanksamarbejde m ed  husdyr

Avancerede avlsm etoder og teknik har medført hurtige genetiske for
andringer i husdyrbestanden med en stærk ensrettet udvikling af husdyrra
cerne til følge. Da det er betænkeligt, at racer og varieteter forsvinder, blev 
der i 1983 udarbejdet en plan for nordisk husdyrgenbanksam arbejde. En 
nordisk styringsgruppe har arbejdet i et 3-årigt planlægningsprojekt, som 
blev påbegyndt i 1985. Målsætningen for styringsgruppens arbejde var 
bl. a. at initiere oprettelsen af genbanker på nationalt niveau for bevarelse 
af truede husdyrpopulationer og at skabe en inform ationscentral på nor
disk niveau.

NEJS har konstateret, at projektet forløber tilfredsstillende, og at virk
somheden i 1987 især har været koncentreret om etablering af et fælles 
nordisk registreringssystem omfattende bevaringsværdige husdyrracer.

Under den første 3-årige planlægningsperiode er der blevet etableret 
nationale styringsgrupper i alle de 5 nordiske lande, som officielt har 
ansvaret for at tage vare på genressourcerne hos husdyr. 1 de nationale 
styringsgrupper er både forskningen som avls- og kulturorganisationer 
repræsenteret. M inisterrådet har til hensigt, at lade virksomheden under 
den nordiske styringsgruppe fortsætte i endnu en 3-årig periode fra 1988.
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9 Planteforædling

Fra 1. januar 1987 fik Samnordisk Planteforædling (SNP) status som en 
nordisk institution på planteforædlingens område. SN P’s bestyrelse har i 
1987 b l.a . arbejdet med omlægning og etablering af nye økonomiske og 
adm inistrative rutiner som følge af institutionaliseringen.

Baggrunden for at lade SNP blive en nordisk institution lå i den konsta
tering, at der inden for planteforædlingsområdet i Norden fandtes et meget 
bredt spektrum  af opgaver fra forskning og udvikling via egentlig plantefor
ædling til afprøvning og identifikation af færdige sorter. En række proble
mer er vurderet til at være fælles for flere af de nordiske lande b l.a . 
derved, at flere klimatisk forskellige regioner strækker sig tværs over de 
nationale grænser. E t øget nordisk samarbejde, arbejdsdeling, koordine
ring af arbejdet, harmonisering af lovgivningen m. m. kunne i høj grad 
bidrage til, at de nationale ressourcer, som sættes ind på planteforædlings
om rådet, blev udnyttet mere effektivt.

SNP’s aktiviteter har berørt forskning i et vist omfang, medens den 
væsentligste del af aktiviteterne har ligget på planteforædling og sortprøv
ning.

I 1987 har følgende projekter fået bevilling via SNP:
-  Byg- og meldugsvampens angrebsevne (korn- och mjöldagg-)
-  Forædling af græsm arkplanter i Nordens nordlige områder
-  Koordinering af sortsafprøvning og -identifikation i Norden
-  Koordineret udvalg af grønsagssorter i Norden
-  Samarbejdsudvalg for forædling af frugt og bær i Norden,
-  Kartoffelforædling (potatisförädling)
-  Variation og stabilitet i nordisk materiale af byg
-  Databehandling

samt projektstøtte til følgende udredninger:
-  Forædling, Triticale
-  Forædling for utraditionel anvendelse af landbrugsplanter
-  Plantedyrkning ved lave tem peraturer
-  Forædling af majs fra det nordiske område

Ialt 4 udredninger inden for forskellige områder blev afsluttet i 1986/87. 
Der er fremkommet flere projektforslag, som vil blive fulgt op i 1988/89.

10 Kontrolinstitutionernes samarbejde

Direkte på grundlag af handlingsprogrammet er der blevet igangsat et 
fastere samarbejde på nedenstående områder:

10.1 Landbrugskemi 

En styringsgruppe for landbrugskemi har i en rapport fra 1987 foreslået, 
at der dannes et nordisk samarbejdsorgan, og at dette bl. a. skulle have til
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opgave at udarbejde en nordisk metodesamling inden for landbrugskemi
ens område. Endvidere skulle organet fremme nordisk harmonisering på 
landbrugskemiens område med henblik på at skabe et mere fælles grundlag 
for anvendelse af landbrugskemiske målinger til støtte for rådgivning og 
forsøgsvirksomhed i jord- og skovbrugssektoren.

10.2 Frøkontrol

I en rapport om det nordiske frøkontrolarbejde for 1986 blev det med
delt, at der var etableret en Nordisk Frøkontrolkom ité bestående af leder
ne fra de nordiske landes frøkontrolm yndigheder. Rapporten og målsæt
ningen for samarbejdet er blevet vurderet af NEJS og fundet tilfredsstillen
de som grundlag for etablering af det videre samarbejde. Harmonisering af 
lovværk og forskrifter er centralt placeret i de videre samarbejdsplan.

10.3 Plantesundhed

En nordisk samarbejdsgruppe styret af lederne for de nordiske landes 
vækstinspektioner planlægger at samordne og harmonisere certificering og 
kontrol af planter og planteprodukter. Dette arbejde er igangsat som en 
fortsættelse af det udgivelsessam arbejde, der fandt sted i 1986-87, og som 
resulterede i en fælles håndbog for planteinspektører i alle de nordiske 
lande.

10.4 Biologisk afprøvning a f  bekæmpelsesmidler

I sammenhæng med miljøsamarbejdets produktkontrolgruppe modtager 
en koordineringskomité for biologisk afprøvning af bekæmpelsesmidler 
støtte fra jord- og skovbrugssektoren. U nder komiteen har en havebrugs
gruppe fungeret og i 1987 har den udarbejdet nordiske retningslinjer for 
plantetyper i væksthuse. Endvidere er der i 1987 blevet etableret en fri
landsgruppe, som tilsvarende skal udarbejde fælles nordiske retningslinjer 
for biologiske afprøvninger.

10.5 Skadedyrsbekæm pelse

De nordiske landes institutioner med ansvar for skadedyrsbekæmpelse 
har i 1987 etableret en nordisk komité for skadedyrsbekæmpelse. Komite
en planlægger i 1988 at gennemføre en adm inistrativ kortlægning af områ
det i de nordiske lande for derigennem at få klarlagt, hvorledes fælles 
nordiske retningslinjer kan etableres for effektivitetsafprøvninger af be
kæmpelsesmidler og -metoder.

10.6 Jordbrugsteknik

En udredningsgruppe afgav i 1987 en rapport om forudsætninger og 
interesse for et nordisk samarbejde inden for jordbrugets bygnings- og 
maskinteknik. Rapporten anbefalede, at der blev afholdt et planlægnings
seminar, hvori 18 nationale institutioner på området blev inviteret til at
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deltage. Fra seminaret er afgivet en aktionsplan, som foreslår etablering af 
et nordisk samarbejdsorgan for jordbrugsteknik og forslag til gennemførel
se af samarbejde på en række om råder. Samarbejdet påtænkes at omfatte 
det adm inistrative område herunder typegodkendelser og prøvestandarder 
samt støtte til undervisning, forskning og udvikling påjordbrugsteknikkens 
områder. M inisterrådet agter at støtte de indledende aktiviteter og plan
lægning i 1988 samtidig med at NEJS har de organisatoriske former til 
nærmere overvejelse.

11 Finansiel oversigt

Til illustration af foranstående redegørelse gives nedenfor en oversigt 
over midler vdet fra M inisterrådets budget i 1987:
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Kapitel XXIII

Fiskeri

1 Sammenfatning

Det nordiske samarbejde på fiskeriom rådet blev i 1986 m arkeret med 
etableringen af en egen embedsm andskomité og en umiddelbar igangsæt
ning af forskningssam arbejde på akvakulturom rådet.

Samarbejdet blev i 1987 udvidet med støtte til et hvaltællingsprojekt i 
N ordøstatlanten samt kortlægning af fiskeriforskningen i de nordiske lan
de. Em bedsm andskom iteen har besluttet for 1988 at prioritere forsknings
samarbejde på yderligere om råder som
1. fiskeforædling, kvalitet og markedsføring.
2. kortlægning af fiskebestande og udvikling af flerbestandsm odeller samt
3. miljørelaterede fiskerispørgsmål.

Endvidere fortsættes et nordisk samarbejde om fiskegenbankspørgsmål. 
På anmodning fra em bedsm andskom iteen (NEF) besluttede M inisterrå

det at hovedansvaret for nordisk samarbejde om havpattedyr (sæler og 
hvaler) tillægges N E F efter koordinering med og indstilling fra em beds
mandskomiteen for miljøspørgsmål. N EF har besluttet, at der i 1988 skal 
udarbejdes forslag til et nordisk samarbejdsprogram for fiskerisektoren.

2 Indledning

Det nordiske samarbejde på fiskeriom rådet var indtil 1986 knyttet til 
aktiviteterne i Nordisk Kontaktorgan for Fiskerispørgsmål. På baggrund af 
drøftelser i kontaktorganet rettede de nordiske fiskeriministre anmodning 
om, at der blev etableret en særskilt embedsm andskomité for fiskeri
spørgsmål under Nordisk M inisterråd. Beslutning herom blev taget i slut
ningen af 1985, og i 1986 blev den nye em bedsm andskomité for fiskeri
spørgsmål etableret. 1 embedsm andskomiteen deltager også Færøerne, 
Grønland og Åland med faste deltagere og suppleanter. Komiteens mø
devirksom hed samordnes iøvrigt med aktiviteterne i Nordisk Kontaktor
gan for Fiskerispørgsmål.

Nordisk Em bedsm andskom ité for Fiskerispørgsmål (NEF) har i 1987 
prioriteret de vigtigste sam arbejdsom råder og deres umiddelbare indret
ning samt drøftet tilrettelæggelsen af arbejdet med udarbejdelse af et 
nordisk samarbejdsprogram for fiskerisektoren. Mandat for programmets 
udarbejdelse er besluttet og arbejdet igangsat således, at et m inisterråds
forslag om et nordisk samsarbejdsprogram for sektoren kan forventes 
vedtaget i løbet af 1988.

Beslutningen er en følge af en udtalelse fra Nordisk Råds session 1987. 
Tidsplanen er valgt således, at em bedsm andskom iteen kan drage udbytte
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af erfaringerne med de aktiviteter, som er gennemført eller planlagt på 
projektniveau i 1986 og 1987.

Projektaktiviteterne har omfattet om råderne akvakultur og fiskeriforsk
ning på særligt udvalgte programområder.

3 Akvakultur

Inden for fiskerisektoren har akvakultur eller kulturbetinget fiskeopdræt 
fået øget betydning. Etablering af nordisk samarbejde om akvakultur var 
den m edvirkende årsag til etableringen ai'den Nordiske Em bedsm andsko
mité for Fiskerispørgsmål (NEF).

Den i 1986 nedsatte nordiske arbejdsgruppe for akvakultur har i 1987 
videreført sit planlæggende og koordinerende arbejde for igangsætningen 
af et bredere nordisk samarbejde på akvakulturom rådet.

Arbejdsgruppen har fastholdt en sideordnet prioritering af følgende em
neområder:
-  miljø- og forurening,
-  fiskepatalogi,
-  næringsfysiologi,
-  opdræt og marint yngel,
-  avl og forædling.

Ud fra disse em neom råder har der i 1987 været gennemført projekter 
med følgende titler:
-  Marint vattenbrukets miljöfrågor,
-  Bakteriel njurinflammation,
-  Sygdomskontrol i fiskeopdræt og helseattester ved import/eksport af 

levende fisk og rogn,
-  Havbeitingmuligheder i avlsarbejdet.

Ovenstående projekter planlægges videreført i 1988 samt suppleret med 
følgende forprojekt:
-  Laksefisks forsvar mod bakterieinfektioner.

Arbejdsgruppen har endvidere rettet opm ærksom heden på ønsker om 
forskningsprojekter, der skal løse næringsfysiologiske sammenhænge for 
at introducere nye fiskearter og skaldyr for anvendelse i nordisk akvakul
tur. Da sektorens egne ressourcer ikke har kunnet strække hertil, har N EF 
besluttet at søge dette fremtidsvigtige område henlagt til en særlig aktivitet 
under den nye økonomiske handlingsplan, som er under udarbejdelse.

4 Fiskegenbanksamarbejde og hvaltælling

M inisterrådet har i 1987 støttet den nordiske arbejdsgruppe vedrørende 
genbanksamarbejdet med fisk. Gruppen har fungeret som nordisk kontakt
organ mellem de nationale interesser i genbankspørgsmål siden 1979. Em
bedsmandskom iteen har anset denne nordiske aktivitet for yderst vigtigt
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og ønsker at se de nationale genbankfunktioner styrket ved det nordiske 
samarbejde på især forsknings- og udviklingsrelaterede opgaver.

M inisterrådet har endvidere i 1987 af sin reserve støttet gennemførelsen 
af en hvaltælling i Nordøst-A tlanten i supplement til de hvaltællinger, som 
nationalt er gennemført i de Vestnordiske fiskefarvande. Hvaltællingen er 
gennemført som et led i de nordiske landes aktiviteter set i forhold til de 
internationale drøftelser om den fremtidige basis for eventuel genoptagelse 
af kommercielle hvalfangster. Hvaltællingen har også betydning for en 
overvågning af havets ressourcer, hvad angår de store havpattedyr og 
deres samspil i det økologiske system. M inisterrådet har i 1987 anmodet 
om, at der indkaldes til særlige m øder mellem embedsmænd, der i de 
nordiske lande varetager spørgsmål om hvalfangst i forhold til de interna
tionale forhandlinger.

5 Fiskeriforskning

Em bedsmandskomiteen kom tidligt i 1987 frem til, at fiskeriforskning 
var særligt velegnet som udgangspunkt for etablering af mere faste samar
bejdsopgaver. Komiteen har i tillæg til akvakulturom rådet vedtaget følgen
de 3 sam arbejdsom råder (programområder):
— Fiskeforædling, kvalitet og markedsføring,
— Kortlægning af fiskebestande i forskellige havom råder med henblik på

udvikling af flerbestandsm odeller,
— M iljørelaterede fiskerispørgsmål.

Den udvidede budgetramme, der er foreslået for fiskerisektoren i 1988, 
planlægges anvendt til udvalgte projektaktiviteter inden for de tre nævnte 
programområder.

I forbindelse med denne planlægningsdrøftelse kom spørgsmålet frem 
om det nordiske ansvar for behandlingen af sager, der vedrører de større 
havpattedyr (de store varmblodede havdyr). På anmodning fra N EF be
sluttede M inisterrådet, at hovedansvaret for nordiske samarbejdsspørgs- 
mål om havpattedyr tillægges N E F efter koordinering med og indstilling 
fra Em bedsm andskom iteen for Miljøspørgsmål.
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Kapitel XXIV

Bostads- och byggsektorn

1 Sammanfattning

Sektorns handlingsplan för stabil sysselsättning och ökad produktivitet 
som bostadsm inistrarna fastställde den 15 januari 1987 har under året varit 
vägledande för huvudsakliga insatser under året. Exportfräm jande åtgär
der av olika slag har behandlats med tyngdpunkt på harmonisering och 
handelshinder. Samarbetsorgan inom byggsektorn på harmonisering, stan
dardisering och provning har u tsett ett kontaktutskott som löpande skall 
bevaka utvecklingen inom EG och koordinera harm oniseringsarbetet. Un
der 1988 analyserar äm betsm annakom m ittén den faktiska situationen rö
rande handelshinder på byggområdet. Nordiska kommittén för byggbe- 
stäm m elser (NKB) och INSTA B har bildat en programkommitté som skall 
samordna prioritering och fördelning av ressurserna, inte minst med hän
syn till arbetet inom CEN , det europeiska standardiseringsarbetet.

Särskilda arbetsgrupper utreder exportfinansiering och utbildningsfrå
gor angående byggexporten. Arrangörer av bostadsm ässor i Norden inled
de ett sam arbete om gemensamma fram trädanden såväl inom Norden som 
utanför.

Mångsidig projektverksam het utvecklas på det bostadspolitiska om rå
det. U nder året avslutades projektet ” Realfinansiering och realbeskatt- 
ning” som jäm för ländernas bostadsfinansiering. Byggforskningsorganens 
samarbetsgrupp (NBS) inleder en ny tre-årig period där man ytterligare 
konsoliderar en bred nordisk aktivitet.

Det nordiska bygg- och bostadssam arbetet är i en expansiv fas och 
breddas kontinuerligt. Harmonisering av regelverk och standarder får nu 
ett mera förpliktande snitt och har en klart europeisk och internationell 
inriktning.

2 Samarbetets uppbyggnad

2.1 Samarbetsprogram

Generellt handlingsprogram för nordiskt samarbete inom bostads- och 
byggsektorn fastställdes senast år 1983.

Nordisk handlingsplan för stabil sysselsättning och ökad produktivitet 
fastställde bostadsm inistrarna den 15 januari 1987. Huvudtyngdpunkterna 
i planen om fattar handelshinder och harmonisering samt exportfrämjande 
åtgärder.
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Äm betsm annakom m ittén fö r  samarbete inom byggsektorn (Äk-bygg) 
ansvarar för samordning och genomförande av programmen. Kommittén 
bistås av ett antal perm anenta samarbetsorgan samt tillsätter vid behov 
arbetsgrupper för avgränsade arbetsuppgifter.

Nordisk kom m itté fö r  byggbestäm m elser (NKB) är en institution under 
ministerrådet där ländernas centrala byggmyndigheter samarbetar. N K B ’s 
uppgift är att sam ordna byggregelverk i de nordiska länderna samt främja 
nordiskt samarbete av väsentlig betydelse för en sund utveckling rörande 
byggbestämmelser. Som led i undanröjande av handelshinder inom bygg
sektorn fastställdes 1983 nordiska riktlinjer fö r  ömsesidigt accepterande av 
centralt godkända byggprodukter och officiell kontrollordning. NKB utar
betar löpande produktregler på basen av riktlinjerna.

IN STA B är ett samarbetsforum mellan byggbranschens standardise
ringsorgan i Norden. Sam arbetspartner är Dansk Standardiseringsråd, 
Bygginformationsstiftelsen (SFS-fackorgan), Iðntæknisstofnun Islands, 
Norges byggstandardiseringsråd (NFS- fackorgan) och Byggstandardise- 
ringen (SIS-fackorgan). INSTA B’s uppgift är att genom utvecksling av 
resultat och information undvika dubbelarbete samt att bättre kunna ut
nyttja organisationernas samlade ressurser. Genom standardisering under
lättas handeln inom byggbranschen. Standardiseringsarbetet inom 
INSTA B är starkt knutet till det internationella arbetet genom ISO och 
det europeiska CEN. På nordisk nivå samordnas de nationella ställningsta
gandena.

NORDTEST är en nordisk institution inom provningsområdet där bygg
området bearbetas av fackgrupperna Bygg, Brand, Akustik och Buller 
samt VVS. (En redogörelse för N ORDTEST’s verksamhet ingår i kapitlet 
om industripolitik.)

Nordiska träskyddsrådet (NTR) fungerar sedan 1980 som officiell in
stans i Norden när det gäller godkännande ur effektivitetssynpunkt av 
träskyddsmedel för industriellt bruk. I övrigt har NTR som målsättning att 
främja utveckling och information på träskyddsom rådet.

Nordiska ventilationsgruppen (NVG) är ett samarbetsorgan på ventila
tionsområdet. NVG främjar, initierar och bedriver utveckling och harmo
nisering inom om rådet genom sam arbete mellan forskande organ i de 
nordiska länderna. A rbetsresultaten framläggs som administrativa regler, 
metoder eller som teoretiskt underlag.

På det bostadspolitiska området sam arbetar sedan länge centrala bo
stadsmyndigheter i de nordiska länderna. Årligt Bostadsadministrativt 
möte behandlar aktuella problem och utvecklingstendenser på området. 
Bostadsadm inistrativa mötet utser en projektkoordinerande arbetsgrupp 
vars uppgift är att initiera och samordna bostadspolitiska projekt under 
ministerrådet.

2.2 Sam arbetsorgan
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2.3 Projektverksamheten

Ämbetsmannakommittén ser till att överlappningar inte sker mellan 
samarbetsorgan och fokuserar projektverksam heten på områden med 
byggpolitiska samt bostads- och bebyggelsepolitiska aspekter vilka med 
fördel bör studeras ur nordiskt perspektiv. Med utgångspunkt i handlings
planen för stabil sysselsättning och ökad produktivitet inom byggsektorn 
har det utarbetats ett projektprogram som löpande revideras. Här priorite
ras handelshinder och harmonisering samt exportsam verkan som främjar 
nordisk byggexport på tredje land.

Det nordiska byggsamarbetet finansieras med anslag från såväl minister
rådet som de myndigheter och institutioner som är nationellt representera
de i de nordiska sam arbetsorganen. Byggsektorns projektbudget för 1987 
uppgår till 3.761.000 DKK som fördelas på ca 30 olika projektposter. 
Härutöver har NKB som institution beviljats 1.233.000 FIM som dels 
avser sekretariatskostnader och dels projektverksamhet.

3 Verksamheten 1987

3.1 Ministerrådet

Nordisk handlingsplan fö r  stabil sysselsättning och ökad produktivitet 
inom byggsektorn

På bakgrund av den fastställda handlingsplanen har ett projektprogram 
utarbetats och under 1987 har en del projekt påbörjats.

Handelshinder och harmonisering är ett centralt område på programmet 
som kräver intensiv samordning av de organ på byggsektorn (främst NKB 
och INSTA-B) som ansvarar för detta. Inte minst är det viktigt att hålla 
jäm na steg med utvecklingen inom EG.I novem ber kallade Äk-bygg till ett 
möte med myndighetspersoner och representanter för byggstandardise- 
ringen. På mötet diskuterades förslag till EG- direktiv om tillnärmande av 
medlem sstaternas lagstiftning om byggprodukter och de möjligheter de 
nordiska länderna har för att påverka den slutlig utformningen av direkti
ven. Vidare behandlade mötet undanröjande av tekniska handelshinder 
och upprättande av listor över likvärdiga regler på byggområdet. Det var 
en gemensam uppfattning att harmoniseringen i Norden nu går in i en mera 
förpliktande fas och att arbetet har en klar europeisk och internationell 
inriktning. De samarbetsorgan inom byggsektorn som arbetar med harmo
nisering, standardisering och provning har nu bildat ett kontaktutskott, 
under ämbetsmannakommitténs ledning, som regelbundet skall samman
träda för koordinering och säkerställande av kontinuitet på området. Un
der 1988 genomförs ett projekt under dansk ledning för att analysera den 
faktiska situationen rörande handelshinder på byggområdet inom Norden 
och EG. (Närmare redogörs för harmonisering och standardisering under 
respektive samarbetsorgan).
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Nordiskt byggsamarbete i utvecklingsländerna  behandlas av en arbets
grupp nedsatt av Äk-bygg. Aktiviteter i förbindelse med det internationella 
året för bostadslösa (IYSH 1987) föregick på nationell basis med sporadis
ka nordiska inslag. M inisterrådet medfinansierade boken "K an man bo 
bedre — om by, bolig og mennesker i Norden og u-landene” , en publika
tion i förbindelse med utställningen ” Tag over huvudet” i Danmark. 
Ämbetsmannakommitténs arbetsgrupp om bygg och bistånd planerar ett 
seminarium i februari 1988 med syfte att preliminärt summera resultat av 
1YSH-87 samt för att söka formulera en gemensam nordisk rampolicy och 
handlingsplan för insatser intill år 2000.

Samverkan om exportfrämjande åtgärder om fattar åtskilliga företeelser, 
allt från samverkan i fråga om utställningar inom och utom Norden till 
genomförande av konkreta projektuppdrag på utomnordiska marknader. 
Ett delområde har förberets under 1987: Samverkan mellan arrangörer av 
bostadsmässor i Norden. De medverkande nationella organisationerna har 
utarbetat ett preliminärt sam arbetsprogram  som utöver ömsesidigt erfaren
hetsutbyte skall om fatta gemensamt fram trädande av olika slag i utom nor
diska fora. Ytterligare exportfräm jande åtgärder påbörjas under 1988.

Exportfinansiering , ett projekt om byggsektorns särskilda finansierings
behov vid export påbörjades. En kartläggning av branschens önskemål och 
särskilda behov har utförts. Detta kommer att följas av en redogörelse över 
nuvarande finansieringsformers lämplighet, samt avslutningsvis förslag till 
utvecklande av finansieringsvillkor för nordiska byggexportaktiviteter.

Aspekter på byggexportutbildning  genomgås av en arbetsgrupp rörande 
nordifiering av exportutbildning riktad mot byggbranschens behov. Som 
led i gruppens avrapportering förbereds ett projektexportsem inarium för
sommaren 1988. Ett kursförlopp för nordiska ingenjörer om planering och 
utförande av byggnader i jordbävningsom råden  har förberetts under 1987. 
Avsikten är att ge en ingående orientering om jordbävningssäkran av 
byggnader inte minst med tanke på ökad aktivitet på exportm arknader för 
nordisk byggindustri där byggsystem levereras till länder med risk för 
jordbävningar.

H ögteknologi i byggandet är en förstudie rörande kartläggning av forsk
nings- och utvecklingsbehov av högteknologi i byggandet. Man avseräven  
att formulera konkreta sam nordiska projekt samt undersöka möjligheter 
till samarbete med utom nordiska länder.

Äm betsmannakommittén avser att löpande utöka handlingsplanens 
projektprogram. Sålunda påbörjas 1988 bl. a. ett projekt som analyserar de 
nordiska ländernas erfarenheter och möjligheter inom systemexport.

3.2 Permanenta samarbetsorgan

Nordiska kom m ittén fö r  byggbestäm m elser (NKH) har under 1987 inten
sifierat utarbetande av produktregler på basen av de nordiska riktlinjerna 
för godkännande och kontroll. Produktregler föreligger för närvarande för:
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brandsektionerande dörrar, monteringsfärdiga stålskorstenar, varm vatten
beständiga plaströr, tapparm atur för bruksvattenanläggningar och spån
plattor. Under arbete är ytterligare följande produktregler: brandmässigt 
ägnad golvbeläggning, brandmässigt ägnad taktäckning, avstängningsven- 
tiler, kopparrör för tappvatteninstallationer, brandmässigt ägnade bekläd
nader och ytskikt, konstruktioner ur brandsynpunkt, värmeisoleringsma- 
terial av mineralull och polystyren, lösfyllning och gasfyllda cellplastpro
dukter, självfallsrör och rördelar av PVC och PE, avloppsrör av plast 
(ABS och PP), golvbrunnar, mekaniska kopplingar för tappvatteninstalla
tioner samt fingerskarvat virke och limträ.

NKB og 1NSTA B har nedsatt en programkommitté för koordinering av 
det fortsatta produktregelarbetet. Även provningsområdet genom NORD
TEST blir indraget i program arbetet. Inom NKB har under 1987 ett inter
nationellt utskott arbetat, som bl.a.löpande följt med utvecklingen inom 
EG. U töver projektarbetet med produktregler har m inisterrådet under 
1987 bidragit till finansiering av projekt inom energihushållning, beständig
het, underhåll och ombyggnad, konstruktioner, tekniska installationer, 
brandskydd, förenkling av byggbestäm melsesystem, samt inneklimat in
klusive hälsofarliga material. Ett särskilt inomhusklimatutskott utarbetar 
för närvarande en femårig handlingsplan.

IN ST A  B intensifierade under 1987 den nordiska medverkan i det euro
peiska standardiseringsarbetet inom CEN. De nordiska länderna har aktivt 
medverkat i den programkommitté för byggområdet som tillsattes 1986. 
INSTA B har fungerat som samrådsorgan i program arbetet. Sent på året 
tillkom dessutom en gemensam programkommitté mellan INSTA B och 
NKB som ovan näm nts. Kommittén skall utarbeta rekom m endationer till 
NKB och INSTA B beträffande prioriteringar och fördelning av resurserna 
b l.a . med hänsyn till arbetet i CEN.

INSTA B’s verksam het finansieras i huvudsak av de nationella standar- 
diseringsorganen och industrin. N ordiska ministerrådet har under 1987 
beviljat medel till följande projekt: På värmeisoleringsområdet arbetar 
INSTA B med flera delprojekt avseende isoleringsmaterialens egenskaper, 
värmeisolerande förmåga och täthet hos byggnadens klimatskärm samt 
beständigheten hos dessa egenskaper. Även nordiska synpunkter sam ord
nas inför arbetet i ISO/TC 163 Thermal Insulation. Installationer/energi 
utförs som ett pilotprojekt, som undersöker möjligheter för att ställa upp 
prestationsstandarder för värmeväxlare med tillhörande prøvningsmeto
der. Projektet Fogprodukter har som mål att åstadkom m a enhetliga nordis
ka standarder när det gäller funktionskrav och provning samt underlag för 
certifisering. Man syftar till harmonisering av de nordiska ländernas stan
darder med ISO-standarder. Med projektet Standardträ  avses att ersätta 
standarder och provningsm etoder i dag med en ny produkt som är bättre 
anpassad till olika ändamål, speciellt inom byggandet. Projekt som avser 
att upprätta likalydande standarder fö r  reparations- och ombyggnads- och
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tillbyggnadsområdet har fortsatt under 1987. Standardförslag för allmän 
tillståndsvärdering har utarbetats. Betongstandardisering  utförs av N or
diska betongkommittén (NBK). D atateknik i byggprocessen  är ett projekt 
som ingår i m inisterrådets datahandlingsplan.

Arbetsgruppen befattar sig med praktisk tillämpning av datateknik inom 
branschen och avser att åstadkom m a råd och anvisningar, som underlättar 
val av program och utrustning samt utnyttjande av CAD vid projektering. 
Man avser att skapa harm oniserad praksis vid användning av datorteknik i 
branschen. H ärutöver tilldelas medel till en fin sk  och en isländsk samar- 
betssekreterare som underlättar och effektiviserar det samnordiska bygg- 
standardiseringsarbetet.

Nordiska träskyddsrådet (NTR) erhåller från ministerrådet verksam 
hetsbidrag för sekretariatskostnader och allmän administration av nordis
ka projekt. N ordiska träskyddsdagar ägde rum under 1987 med ett stort 
antal föreläsningar över standarder, produktionsteknik och marknadsfö
ring. M inisterrådet beviljade under 1987 medel till projekten: Träskydds
medel, klasse B  samt till Impregnerat limträ.

Nordiska ventilationsgruppen (NVG) arrangerade under 1987 sitt 15 års 
jubileum med fyra sem inarier i Borås (mätmetoder, luftkvalitet, bostads
ventilation och ventilationseffektivitet). Dessutom arrangerades ett semi
narium om dragskåpsventilation. Expertgruppen "V entilationseffektivi
te t”  utarbetade en begreppslista och en ny expertgrupp påbörjade ett 
arbete om bostadsventilationsfrågor.

Nordiske byggforskningsorganers samarbeidsgruppe (NBS) arrangerer 
hvert tredje år Nordisk byggforskningsmøte. I år fant dette sted på Åland 
hvor representanter for råd, styre og ledelse i de nordiske byggforsknings- 
organene drøftet forskningens sitasjon og prioriteringer i de nordiske land. 
informasjon fra byggforskningen til praksis og forbedring av det bygde 
miljøet.

Innenfor em neom rådet Sam funnsorientert forskning og utvikling har 
NBS tre arbeidsgrupper, for Forvaltning (NBS-F), Sam funnsøkonom i 
(NBS-SE) og fo r  Sam funnsplanlegging (NBS-S). NBS-F har arrangert 
seminar om samspillet mellom boligselskaper og kommunale organer, 
NBS-S om forskningsledelse i en omstillingsperiode og NBS-SE om pro
duktivitet i byggebransjen, begreper, m etoder og resultater, NBS-F plan
legger to sem inarer i 1988, om henholdsvis optimal ressurshusholdning 
med bygninger og forskningens rolle i utvikling av bolig- og om rådes
forvaltning. NBS-S planlegger seminar om byfornyelse, og NBS-SE har 
tre forskjellige sem inartem aer under vurdering.

Innenfor em neom rådet forskning og utvikling vedrørende byggteknikk 
og produksjon virker arbeidsgruppene for Materialer og konstruksjoner 
(NBS-M K), Byggeplassens arbeidsmiljø (NBS-BA), Sanitær (NBS-VS), 
Bygningsforbedring (NBS-BF), Tre i byggevirksomhet (NBS-T), sam t Da
tateknikk i byggeprosessen (N BS-D ). Fra og med 1987 er det i tillegg
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etablert en gruppe for Inneklima (NBS-I), mens en gruppe for vann- og 
avløpsledninger er under etablering. NBS-M K har i løpet av året gjennom
ført to sem inarer om henholdsvis måling av ultraviolett stråling og behand
ling av fasadeoverflater. NBS-B A har avholdt seminar om ” Byggeplassens 
arbeidsmiljø — hvilke innsatser må endres for at gi større total nyttevirk
ning?” NBS-BF har avholdt seminar om tak på eksisterende bygninger -  
problem er og muligheter, NBS-T har avholdt seminar om tre og fukt og 
NBS-Data om neste generasjons datasystem er i byggebransjen. Arbeidet 
med å lage en videofilm om datateknikk i byggebransjen er startet opp og 
ført frem til manusutkast.

Innenfor em nesom rådet forskning og utvikling innenfor energiøkonomi
sering pågår en rekke prosjekter utført av spesielle ekspertgrupper under 
ledelse av N BS- Energi (NBS-E). Gruppene behandler tem aer som energi
måling, beregningsmodeller, varm epum per, solvarme, lavtem peraturvar
me, varmelagring, styring og overvåking, energiforbruk i boliger hen
holdsvis yrkesbygg samt transparente isolasjonsmaterialer.

Bostadsm yndigheternas årliga nordiska sammanträde Bostadsadmini- 
strativa m ötet hölls för 33:e gången. U töver ländernas årsrapporter redo
gjordes för gemensam projektverksam het. U nder året avslutades projektet 
Realfinansiering och realbeskattning  med publikationen ” Bolig, inflation 
og skat” (NORD 1987:40). Likaledes hölls en konferans över ämnet.

Andra projekt som pågått under 1987: Ungdom och bostäder där man 
analyserar bostadsproblem  bland unga i Norden samt de olikheter som 
finns länderna emellan. E tt utkast till en rapport föreligger. Avslutningsvis 
planeras en konferans.

Bostadsmarknads- och efterfrågemodeller beskriver och jäm för bo- 
stadsm arknadsm odeller i Norden. Avsikten är att även utföra empiriska 
jäm förelser med några av modellerna.

Nordisk boligadministrativ database utreder möjligheter för och tänk
bart omfång av en central databas över statistiska uppgifter för bostadssek
torn i Norden.

Effekter av behovsprövade individuella bostadsstöd  avser att öka kun
skapen om relevansen i de motiv som anförs för respektive mot individuel
la bostadsbidrag.

Stöd till äldre i småhus utreder förbättrade möjligheter för äldre att bo 
kvar i egnahem eller egnahemsområden.

Fordelingsmæssige aspekter a f  boligsubsidier avser att genomföra en 
analys av bostadsstöd i de nordiska länderna på basen av eksisterande 
statistiskt material.

Bedring av boforholdene fo r  bostedsløse är ett projekt som påböljades 
under året men som kommer huvudsakligen att utföras under 1988.
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BILAG A I

Energisituasjonen i de enkelte land

1.1 Danmark

1.1.1 Energiforbrug og energiforsyning

Bruttoenergiforbruget var i de 5 første m åneder af 1987 uændret i forhold 
til det tilsvarende tidsrum i 1986, men 3 % større end i samme periode i 
1985. De enkelte brændselsarters andel af bruttoenergiforbruget i denne 
periode i 1987 fordeler sig med olieprodukter 49,0 %, fast brændsel 
40,7 %, naturgas 7,9 %  nettoelim port -0 ,8  % og vedvarende energi 3,2 %.

Forbruget af olieprodukter og naturgas var i årets 5 første måneder 2 % 
mindre end i de samme m åneder af 1986. Forbruget af motorbenzin var 
3 % mindre end i denne periode i 1986. Andelen af blyfri benzin udgjorde 
29 % af det samlede forbrug af motorbenzin.

1 de 5 første m åneder af 1987 var produktionen af dansk råolie 18 % 
større end i samme periode sidste år. I de 5 første m åneder af 1987 
produceredes 1 152 mio kbm naturgas, hvoraf 30 % er eksporteret med 
henholdsvis 207 mio kbm til Vesttyskland og 139 mio kvbm til Sverige. 
Hjem mem arkedets forbrug androg 728 mio kbm naturgas, hvilket er en 
stigning på 31 % i forhold til ja n u a r-m a j i ijor.

Elværkernes brændselsforbrug, hvoraf 95 % udgjordes af kul, var i 
ja n u a r-m a j 1987 5 % større i sammenligning med dette tidsrum i fjor. Den 
samtidige produktion af elektricitet er 5 % større, mens kraftvarm eproduk
tionen er øget 8 %.

Den danske produktion af råolie og naturgas androg i jan u ar—maj i år i 
alt 119,2 PJ. Dette svarer til 70 % a f denne periodes forbrug af olieproduk
ter og 33 % a f landets samlede bruttoenergiforbrug.

1.1.2 Energibesparelser

Det er regeringens hensigt at gære en særlig indsats for at fastholde 
energisparebestræbelserne. Energiministeriet har i samarbejde med Ener- 
gi-Spareudvalget iværksat en målrettet energisparekampagne over for er
hvervslivet og en kampagne, som sigter mod en øget anvendelse af energi
styring i am ter og kommuner.

På el-området skal der gennemføres en forstærket indsats for elforbrugs
besparelser, b l.a . med udgangspunkt i et forsknings- og udrednings
projekt, som skal belyse mere vidtgående muligheder for elbesparelser. 
Dette projekt er blevet iværksat i foråret 1987, og Amtkommunernes og 
Kommunernes Forskningsinstitut står for gennemførelsen. Formålet er at 
undersøge de tekniske, økonomiske og administrative muligheder for mere 
vidtgående besparelser i elforbruget. Det skal således søge at klarlægge de 
tekniske muligheder for elbesparelser, de samfunds- og privatøkonomiske 
konsekvenser, det offentliges påvirkningsmuligheder for at fremme tekni-
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ske elbesparelser samt hvilken effektivitet og hvilke fordele og ulemper, 
der er forbundet med de forskellige virkemidler.

1.1.3 El-udbygning, varmeforsyning og miljø

Selv med en forstærket indsats for el-besparelser vil der være behov for 
at udbygge elproduktionskapaciteten. I Københavnsom rådet er 2 kraftvar
meblokke på hver 250 MW under etablering på henholdsvis Amagerværket 
og Avedøreværket. De pågældende enheder forventes idriftsat 1989 og 
1991. Der blev endvidere i decem ber 1986 godkendt en udbygning af 
Fynsværket med en ny 350 M W -kraftvarmeenhed, der forventes idriftsat i 
1991.

I septem ber 1987 blev der givet principtilladelse til en udvidelse af 
kraftvarm eværket I/S Vestkraft i Esbjerg. Udvidelsen er planlagt til 350 
MW el og 500 MJ/s varme, og den vil fra 1992 erstatte en række ældre og 
meget miljøbelastende elforsyningsanlæg i det jysk-fynske område. Det 
betyder en aflastning af forureningen af især svovl og kvælstofoxider med 
adskillige tusinde ton om året.

H erudover er elværkerne gået i gang med gennemførelsen af et forsøgs- 
og dem onstrationsprogram  for decentrale kraftvarm eværker, der skal an
vende naturgas og lokale energiressourcer, som f.eks. halm, affald, biogas 
m. m. Forsøgs- og dem onstrationsprogram m et omfatter en udbygning på 
80—100 MW el-effekt, men det er allerede aftalt, at der samlet inden 1995 
skal ske en udbygning med decentrale kraftvarm eværker på op til 450 MW.

Folketingets energipolitiske udvalg har i sin beretning over forslag til 
folketingsbeslutning om ændring af lov om varmeforsyning opfordret ener
giministeren til at fremlægge forslag til lovændring med henblik på indførel
se af forbud mod elvarme m.v. Efter beretningen tilsigtes -  med mindre 
særlige samfundsøkonomiske forhold taler imod -  at gennemføre forbud 
mod elvarme i de om råder, hvor der er truffet beslutning om kollektiv 
varmeforsyning, eller hvor der senere kan komme kollektivvarm eforsy
ning. I forbindelse hermed skal der endvidere fremlægges forslag til en 
intensiveret indsats for udnyttelsen af vedvarende energi og særlige støtte
ordninger til isoleringsforanstaltninger m.v. i om råder uden kollektiv var
meforsyning.

Kraftværkernes svovldioxid-emission reguleres primært gennem lov af 
23. maj 1984, og der pågår forhandlinger mellem berørte myndigheder om 
en ny handlingsplan for begrænsning af emissionen af kvælstofoxider fra 
kraftværkerne.

1.1.4 Vedvarende energi

I forlængelse af vindmølleaftalen med regeringen opfører elværkerne i 
disse år nye, store vindmøller, som vil bidrage til en yderligere udvikling af 
vindmølleteknologien. Regeringen lægger vægt på, at landområder og 
mindre bysamfund kan få mulighed for at etablere energianlæg, som kan
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udnytte de vedvarende energiressourcer, som findes lokalt. På finansloven 
for 1987 er der afsat 110 mio. kr. til anlægsstøtte m.v. over Energiministeri
ets støtteordninger for vedvarende energi, og sammen med den indirekte 
driftsstøtte i form af energiafgiftsfritagelse er der skabt en betydelig økono
misk fortrinsstilling for vedvarende energi.

I 1987 ér det som noget nyt aftalt, at der kan ydes 15 % anlægsstøtte til 
nye fjernvarmenet ved etablering af anlæg, der kan udnytte lokale ressour
cer, som f.eks. halm, træflis m.v. Energiministeren nedsatte i efteråret 
1986 et biogasudvalg (det såkaldte Øllgaardudvalg), som har fremlagt en 
handlingsplan for biogasfællesanlæg, og denne plan er nu under gennemfø
relse. Handlingsplanen består b l.a . af et forsøgs- og dem onstrationsprog
ram, som vil være udgangspunktet for en nøjere belysning af landbrugs
mæssige, miljømæssige og energimæssige fordele og ulemper ved sådanne 
anlæg. Gennemførelsen afhandlingsplanen vil strække sig frem til udgang
en af 1990 og sigtet er nærmere at belyse, hvorvidt det er økonomisk og 
teknisk forsvarligt at igangsætte en større udbygning med biogasfællesan
læg.

1.1.5 Eksport

Eksporten af fjernvarme- og vindmølleteknologi beløber sig til ca. 5 
mia.kr. om året. For yderligere at styrke eksportfrem m eindsatsen fremlag- 
de energiministeren i foråret 1987 en handlingsplan. 1 handlingsplanen 
redegøres der for de konkrete og praktiske muligheder for at målrette og 
effektivisere den indsats, som fra offentlig side udfoldes for at støtte 
erhvervslivet i eksportarbejdet. Det gælder mulighederne for en mere 
selektivt rettet informationsformidling til energisektoren samt en styrkelse 
af energiadministrationens samspil med virksomhedernes eksporttiltag.

1.1.6 Nordsøen

Forberedelsen af grundlaget for en 3. udbudsrunde fortsæ tter i Energi
ministeriet. En vurdering af erfaringerne med alle relevante elem enter i 
koncessionssystem et indgår i forberedelsesarbejdet, herunder en analyse 
af hvorvidt de forskellige vilkår og betingelser fra de foregående runder 
passer til de herskende forhold.

Olie og gasproduktionen forventes i 1987 at blive 5,5 mill. m3 olie og 2,5 
mia. m3 gas. Disse mængder dækker ca. 2/3 af det danske kulbrinteforbrug.

1.1.7 Naturgassystem et

Der er gennemført en række ændringer i den danske naturgassektor. Der 
er således sikret en decentralisering af projektet, således at hvert regionalt 
selskab er blevet ansvarligt for sine egne omkostninger. Der er derved 
kommet en høj grad af kongruens mellem ansvar og beføjelser, d.v.s. de 
enkelte selskaber er blevet ansvarlige for egne dispositioner.
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Den gunstige udvikling i salget af naturgas til både eksport og det danske 
marked har medført, at Dangas har behov for at købe yderligere gasmæng
der. På denne baggrund har Dangas og Dansk Undergrunds-Consortium 
(DUC) indledt forhandlinger om køb af mere naturgas til det danske 
marked og til eksport.

1.2 Finland

1.2.1 Energihushållning i januari—ju n i 1987

Under årets andra kvartal ökade energikonsumtionen med ca tre pro
cent. Ökningen var klart mindre ån under årets första kvartal, då den 
energimängd som användes var 11 procent större ån under motsvarande 
period året förut. En avtagande tillväxt var att vänta, emedan den ökade 
konsumtionen under början av året berodde på den hårda kölden.

Trots att den industriella produktionsverksam heten var livlig, verkar 
industrins energikonsumtion i det närm aste ha varit oförändrad under årets 
andra kvartal. Trafikens energikonsumtion växte däremot med närmare 6 
procent, vilket även det är mindre än tillväxten i jan u ari-m ars .

Stenkol, naturgas och olja användes i klart större utsträckning under det 
första halvåret än under motsvarande period i fjol. Fastän tillväxten i 
oljekonsumtionen avtog under våren och försom maren, uppgick tillväxt
procenten under hela perioden till tio. En tredjedel av energin fås numera 
av olja. N aturgaskonsum tionen ökade med 40 procent på grund av att 
gasledningen, som nu når till Tam merfors, togs i bruk hösten 1986.

Torvkonsum tionen ökade bara något, fastän nya, ansenliga konsum
tionsobjekt som kraftverken i Joensuu och Jyväskylä har tagits i bruk 
sedan början av 1986. Användningen av torv i de gamla konsum tionsobjek
ten har emellertid delvis stannat av. I synnerhet stycketorven har haft det 
svårt i konkurrensen om m arknaden med andra energikällor.

I april—juni jäm nade tillväxten i elkonsumtionen ut sig till ca 5 procent. 
På grund av väderleksförhållandena producerades mycket vattenkraft och 
fjärrvärme. Även kärnkraftverken har fungerat säkert och producerat mer 
el än tidigare. Trots detta har också den vanliga kondenskraften, d.v.s. 
kolkraftverkens produktion, ökat med över 60 procent. Ökningen berodde 
både på en minskad elimport och en ökning av konsumtionen.

1.2.2 Energi i regeringsprogrammet

Den nya regeringen, som påbörjade sitt arbete i maj, har enligt sitt 
regeringsprogram för avsikt att bedriva en energipolitik som tryggar en 
kontinuerlig energiförsörjning och en störningsfri tillgång på förmånlig 
baskraft för industrin. Energiförsörjningen tryggas genom främjandet av 
en mångsidig och decentraliserad energiproduktion. Enligt programmet 
skall också insatserna för främjande av energisparandet ökas, liksom även 
energiforskningen. Särskild vikt fästs vid forskning som gäller nya energi
källor, utvecklandet av besparingstekniken, säkerheten inom energipro
duktionen och vid minskningen av svavel- och kväveutsläppen.
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Energisam arbetet med Sovjetunionen och de nordiska länderna utveck
las och möjligheterna att använda naturgas förbättras och utvidgas. Nya 
kärnkraftverk byggs inte. Det forsknings- och utredningsarbete som gäller 
behandlingen av kärnavfall effektiveras, konstateras det i regeringspro
grammet.

1.2.3 Elförsörjningen på 1990-talet

Handels- och industrim inisteriet har utarbetat en ny uppskattning om 
utsikter beträffande elkonsumtionen och behovet av ny elproduktionska
pacitet på lång sikt. Kalkylerna visar, att årlig elförbrukning på 1990-talet 
kommer att vara ca 2 TWh större än vad man hittills har uppskattat. På 
produktionssidan m otsvarar detta ungefär en 300 MW tilläggskapacitet.

Generellt kan man konstatera om Finlands elförsörjningsutsikter, att ny 
elkapacitet behövs i betydande mån senast i början av år 1993. Beslut om 
nästa nya kraftverksprojekt måste därför verkligen fattas skyndsamt.

I den ovannämnda uppskattningen har man antagit, att elimporten från 
Sovjetunionen fortgår också på 1990-talet med den nuvarande volymen (4 
TWh/år med en jäm n effekt av 600 MW). Det gällande importavtalet 
utlöper vid utgången av år 1989.

1.2.4 Kärnkraftanläggningarnas drifttillstånd förnyas

De gällande drifttillstånden för kärnkraftenheterna Lovisa 2, TVO I och 
TVO II upphör i slutet av år 1988. N är drifttillstånden behandlades förra 
gången år 1983 bestäm de statsrådet, att tillstånden beviljas att vara gällan
de bara för en femårstid. Anledningen till detta var först och främst det, att 
kraftbolagens planer på hantering av kärnavfall ansågs vara ofullbordade. 
Därtill ansåg man. att efter förnyandet av kärnenergilagstiftningen finns 
det bättre förutsättningar att på lång sikt allmänt organisera kärnavfalls- 
hanteringen.

Man antar, att de nya tillstånden skall beviljas med tillämpning av 
kärnenergilagen, som ännu bör godkännas av riksdagen med 2/3 majoritet.

1.2.5 M ellanlagret fö r  använt bränsle

Industrins Kraft AB:s (TVO:s) mellanlager för använt kärnbränsle, 
KPA-lagret, har tagits i bruk i septem ber 1987. I mellanlagrets vattenbas- 
sänger ryms 1 300 ton använt bränsle. I planeringen har man gått ut från. 
att lagringskapaciteten räcker till bränslemängder, som uppstår från en 
25-27  års lång drifttid av TVO I och TVO II. Enligt TVO:s långtida planer 
för kärnavfallshanteringen skall varje enskilt bränsleelement förvaras i 
mellanlagret i 40 år före slutförvaringen. Lagret planeras vara i bruk ända 
till mitten av nästa sekel.
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1.3.1 Udviklingen i energiforbrug og -priser 

Elenergi

Bruttoforbruget af elektricitet i Island var 4058 GWh i 1986, som svarer 
til en stigning på 5.7 % fra 1985. 2143 GWh gik til den kraftkrævende 
industri, svarende til en stigning på 7.0 % og 1915 GWh til almindeligt 
forbrug, en stigning på 4.4 % (uden tem peraturkorrektion).

I første halvdel af 1987 var forbruget 2110 GWh, svarende til en stigning 
på 5.5 % fra 1986. Forbruget i kraftkrævende industri voksede med 6.9 % 
og til almindeligt forbrug med 4.0 % (uden tem peraturkorrektion). Elpro
duktionen i 1986 fordeledes således på energibærere: vandkraft knapt 
95 %, geotermisk energi godt 5 % og olie 0.1 %.

Geotermisk energi 

Produktion af geotermisk energi i Island var ca. 9500 GWh i 1986 hvoraf 
ca. 4800 GWh var nyttiggjort varme. Væksten i produktion fra 1985 var 
godt 7 %. Hovedparten af den geotermiske energi anvendes til opvarm 
ning, men i øjeblikket er der stærk fremgang i forbrug af geotermi til 
aquakultur.

Olie

Olieforbruget i 1986 var 525 tusinde tons svarende til en stigning på
0.8 % fra 1985. Udviklingen indenfor de forskellige sektorer var ret for
skellig. Benzinforbruget steg med 6.3 % og der forventes også ret stor 
stigning i løbet af indeværende år. Dette skyldes stor import af biler som 
følge af nedsættelse af toldafgifter i marts 1986 som gav sig udslag i knapt 
8 % forøgelse i antal registrerede biler fra årsskiftet 1985/1986 til 
1986/1987. I fiskeriet mærkes også nogen stigning i forbrug, mens der er 
tilbagegang på godt 6 % i opvarmningssektoren.

Opvarmning

Godt 37 % af bruttoenergiforbruget anvendes til opvarmning. Forbruget 
fordeles således, at geotermi står for godt 84 % af forbruget, elektricitet for 
13 % og olie for knapt 3 %. Olieandelen er stadig på vej nedad.

1.3.2 Udvikling i energipriser 

Elektricitet

En-gros elprisen (fast niveau) hos Landsvirkjun (The National Power 
Company), nedsattes med 18 % i løbet af 1986 og i år med 2 %. Tariffen for 
elektricitet til husholdning nedsattes med ca. 28 % i 1986 og med 3 % i 
løbet af indeværende år.

1.3 Island
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I løbet af 1986 nedsattes prisen på varmt vand fra Hitaveita Reykjavikur 
(Reykjavik Fjernvarm eværk), med 9 % (fast prisniveau). U nder dette år er 
den steget med godt 6 %.

Olie

Prisen på gasolie faldt med 50 % i 1986 (fast prisniveau) men er steget 
med ca. 10 % i løbet af dette år. Prisen på benzin faldt med 56 % i 1986 og i 
løbet af indeværende år er den steget med 5 %.

Udbygning i energisystem et

Landsvirkjun udbygger for tiden et vandkraftværk på 150 MW i det 
nordlige Island (Blanda kraftværket). Det skal igangsættes i 1991.

Landsvirkjun er også i gang med bygningen af et EM S-kontrolsystem 
(energy management system) som skal tages i brug i 1989.

Hitaveita Reykjavikur er i gang med udbygning af et varmeværk i et 
geotermisk højtem peratur område øst for Reykjavik. Første del af værket 
på 100 MW nyttigjort term isk effekt skal tages i brug 1989. Ved yderligere 
udbygning skal værket bygges som et kraftvarmeværk med samtlig pro
duktion af el og varme.

1.4 Norge

1.4.1 Energiproduksjon og forbruk  

Samlet energiforbruk var i 1986 730 PJ. Dette svarer til en økning på 1 
prosent i forhold til 1985. Den svake veksten i energiforbruket skyldes en 
konjunkturmessig avmatning.

I perioden ja n u a r-sep te m b er 1987 var energiforbruket (utenom energi 
sektorene) 540 PJ og om lag uendret fra samme periode året før.

Produksjonen av elektrisk kraft var i 1986 om lag 97 TWh. og 6 prosent 
lavere enn i 1985. N ettofastkraftforbruket (tem peraturkorrigert) i alminne
lig forsyning var i 1986 57.8 TWh og om lag 1 prosent høyere enn i 1985.

I perioden ja n u a r-o k to b e r  1987 var den totale produksjon i vannkraft- 
systemet 83.7 TWh. Den var om lag 6 prosent høyere enn i samme periode 
i 1986. Brutto fastkraft forbruket var 80.5 TWh i de første ti måneder i år, 
og omlag 2.5 prosent høyere enn i samme periode i fjor. N etto forbruk i 
alminnelig forsyning var 48.3 TWh i de første ti månedene og 2.4 prosent 
over forbruket i samme periode i fjor. Kontrollert for tem peraturvariasjo
ner var økningen på 1.6 prosent. N ettoforbruket i kraftintensiv industri 
viste en økning på 2.5 prosent i de ti første månedene i år, sammenliknet 
med samme periode i fjor.

Salget av petroleum sprodukter var i 1986 8968 mill. liter, og om lag 8 
prosent høyere enn i 1985. I perioden jan u ar—septem ber 1987 var det 
totale salget av petroleum sprodukter 6565 mill. liter og om lag 1.2 prosent 
lavere enn i samme periode i 1986. Dette skyldes først og fremst en sterk

Geotermisk energi
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nedgang i salget av tung fyringsolje, på om lag 20 prosent. Salget av 
fyringsparafin og fyringsolje nr. 1 og nr. 2 gikk opp med 6.4 prosent. Salget 
av olje til transportform ål økte med om lag 1 prosent i de første ni måneder 
i år sammenlignet med samme periode ifjor. Bilbensinsalget økte med 2.8 
prosent, mens det av autodiesel var uendret.

1.4.2 Gasskraft

I Stortingsmelding nr. 38 (1986-87) om Norges framtidige energibruk og 
-produksjon (Energimeldingen) gikk Regjeringen inn for utbygging av 
gasskraftverk i Norge. Denne beslutningen var basert på utredninger fra 
b l.a . O ljedirektoratet, Statoil, Norges vassdrags- og energiverk (NVE) og 
Statkraft. Disse utredningene viste at utbygging av gasskraft kunne gi 
betydelige samfunnsøkonomiske besparelser sammenliknet med flere av 
de kostnadskrevende vannkraftprosjektene som ville ha vært alternativet.

Olje- og energidepartem entet har m ottatt to søknader om bygging av 
gasskraftverk. Den ene søknaden fra Statkraft om å få bygge et gasskraft
verk på K årstø behandles nå av de berørte myndigheter. Kraftverket er 
planlagt med en kapasitet på 700 MW eller om lag 5 TWh pr. år, og kan stå 
klart ved årsskiftet 1991/92. Videre har det norske industriselskapet A/S 
Hydro sammen med fem lokale kraftselskaper søkt om konsesjon og 
bygging av et gasskraftverk på Karmøy, med en produksjonsevne på 3.4 
Twh.

I Stortingsmelding nr. 38 ble det videre lagt til grunn at en utbygging på 
Haltenbanken kan gi grunnlag for kraftproduksjon av størrelse 5 -1 0  TWh i 
Midt-Norge fra midten av 1990-årene.

1.4.3 Oppfølging av Verdenskommisjonens rapport

Verdenskom misjonen for miljø og utvikling la fram sin rapport våren
1987. Den norske regjering besluttet at rapporten skulle følges opp. Det ble 
nedsatt et S tatssekretærutvalg for miljø og utvikling som fikk i oppgave å 
koordinere oppfølgingsarbeidet mellom departem entene. Det ble videre 
nedsatt et em betsm annsutvalg for å samordne den faglige oppfølging på 
nasjonalt nivå og et annet for oppfølging på internasjonalt nivå.

Det enkelte departem ent har inntil nylig arbeidet med å vurdere rappor
tens anbefalinger i forhold til offisiell politikk og for å komme med forslag 
til endringer slik at utviklingen innen den enkelte sektor kan bidra til en 
bærekraftig utvikling i samfunnet som helhet.

Innen utgangen av året vil statssekretærutvalget bli forelagt en samlet 
pakke av departem entenes forslag til tiltak og komme med sin innstilling 
før saken oversendes regjeringen.

Av enkelttiltak kan det nevnes at det på S tatsbudsjettet for 1988 er 
avsatt 2,0 mill. for et forskningsprogram for energi og samfunn. Formålet 
med et slikt program er blant annet å:
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-  Styrke beslutningsgrunnlaget for forvaltningen og de politiske organer i 
valget mellom ulike alternativer på energisektoren.

-  Fremskaffe forslag til tiltak for å realisere enøkpotensialet innen de 
ulike sektorer.

-  Få vurdert de langsiktige muligheter for å utnytte alternative energikil
der i norsk energiforsyning og hvilken innsats som kreves for å introdu
sere de nye teknologiene.

-  Vurdere industrielle muligheter knyttet til ulike energiteknologier, med 
særlig vekt på nye teknologier.
Det er videre besluttet å nedsette et utvalg som skal vurdere ulike 

analysemodeller som nyttes i makroøkonomisk planlegging av økonomisk 
vekst og energietterspørsel. Utvalget skal se nærmere på hvordan det 
metodemessig er mulig å knytte disse faktorene til miljømessige effekter og 
omvendt.

Videre er det nedsatt en arbeidsgruppe som skal gjennomgå mulighetene 
for å øke bruken av økonomiske virkemidler for å følge opp Kommisjonens 
anbefalinger i norsk politikk.

For øvrig arbeider Olje- og energidepartem entet med en gjennomgang av 
den nasjonale energiplanlegging og virkemidler m .h.t. enøk og alternative 
energikilder sett i lys av rapportens anbefalinger.

Videre legges det stor vekt på et bredere internasjonalt energipolitisk 
samspill. Dette innebærer intensiverte kontakter med forbruker- og produ
sentland bilateralt for nærmere å få vurdert en internasjonal energipolitisk 
"d ialog".

1.4.4 Olje- og gassektoren — blokktildeling 

111. konsesjonsrunde (våren 1987) tildelte Regjeringen totalt 22 blokker 
eller deler av blokker i 13 utvinningstillatelser. Utvinningstillatelsene ble 
fordelt med henholdsvis 1 i Nordsjøen, på sokkelsen utenfor Midt-Norge 
og 7 i Barentshavet.

I Barentshavet besto 4 av utvinningstillatelsene av såkal te nøkkelblok- 
ker. Dette er blokker som ligger i om råder som ikke er åpnet for letevirk
somhet generelt. Blokkene er valgt ut slik at sjansen for å gjøre drivverdige 
funn er best mulige. Konsekvensutredninger vil måtte utføres før eventuel
le funn kan bli utbygget.

18 blokker i Nordsjøen ble utlyst 12 . august 1987 som en første del av 
12. konsesjonsrunde. 1 løpet av novem ber vil det bli utlyst ytterligere 3 
blokker i Nordsjøen. Flertallet av de utlyste blokkene ligger i den sydlige 
delen av Nordsjøen ved feltene Ekofisk og Valhall. Søknadsfristen er satt 
til 19. februar 1988.

Det vil ikke bli utlyst noen blokker utenfor Midt-Norge i 12 . konsesjons
runde. Selskapene kan imidlertid søke på tidligere utlyste, men ikke tildel
te blokker i disse om rådene. Regjeringen tar sikte på å lyse ut nye nøkkel- 
blokker i Barentshavet for å opprettholde tempoet i kartleggingen av dette 
området.
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1.4.5 Norsk oljeproduksjon

Siden 1.1.87 har norsk oljeproduksjon vært underlagt en produksjons
begrensning på omlag 80000 fat/døgn. Dette ble gjennomført for å støtte 
opp om OPECs anstrengelser for å stabilisere oljeprisen omkring 18 USD/ 
fat. Forløpig gjelder vedtaket ut 1987. Departem entet vil nøye følge med 
hvordan OPEC håndterer sine selvpålagte produksjonskvoter før en even
tuelt vedtar en ytterligere forlengelse av den norske produksjonsbegrens
ningen.

Til tross for denne produksjonsbegrensningen, sker fortsatt den norske 
oljeproduksjonen. I 1987 vil produksjonen av olje være på omlag 1.05 mill. 
fat/døgn, for deretter å øke til 1.13 mill. fat/døgn i 1988, avhengig av en 
eventuell ny produksjonsbegrensning. Allerede i 1990 regner en med at 
oljeproduksjonen vil nå et nivå på over 1.5 mill. fat/døgn.

Etter 1990 er produksjonsutviklingen svært avhengig av hvilke beslut
ninger om utbygging av nye felt som tas i de nærmeste årene. I henhold til 
de ulike oljeselskapenes planer vil oljeproduksjonen nå en topp på omlag 2 
mill. fat/døgn i 1994/95, for så at avta forholdsvis raskt. En slik produk
sjonsutvikling er basert på en kraftig vekst i utbyggingsaktiviteten. I for
hold til investeringene i de siste toppårene, vil oljeselskapenes planer føre 
til en økning på 50 % fram mot begynnelsen av 1990-årene. Deretter 
innebærer planene et dramatisk fall i feltinvesteringene.

Av hensyn til norsk økonomi generelt og kapasiteten i den petroleum s
rettede industrien spesielt, er en slik investeringsstopp lite ønskelig. Myn
dighetene arbeider derfor med mulighetene for utsettelse av enkelte feltut- 
bygginger for å stabilisere investeringsaktiviteten på dagens nivå. En slik 
køordning for utbyggingsklare felt, vil innebære at oljeproduksjonen bare 
øker til i overkant av 1.6 mill. fat/døgn i 1992 og holder seg noenlunde 
stabil på dette nivået utover i 1990-årene.

Anslagene for den framtidige oljeproduksjonen er imidlertid beheftet 
med usikkerhet. Realisert produksjon kan vise seg å bli betydelig forskjel
lig fra det som er antydet her. Årsakene til dette er b l.a. usikkerheten i 
anslagene for oljereservene i de ulike feltene samt reservoarenes beskaf
fenhet. Slike forhold kan påvirke den forventete årlige produksjonen. I 
tillegg kan virkemiddelbruken i norsk petroleumspolitikk påvirke oljepro- 
duksjonsanlagene, jfr. dagens produksjonsbegrensning.

1.4.5 Feltutbygging

Høsten 1986 vedtok Stortinget utbygging av gassfeltene Troll og Sleip
ner Øst. Produksjonsstart for Troll er satt til 1996. mens Sleipner Øst 
planlegger produksjonsstart i første halvår 1993. Gass fra feltene er solgt til 
kjøpere på kontinentet, og er planlagt transportert gjennom Statpipe/Nor- 
pipe-systemet til Emden og den nye rørledningen til Zeebrugge. Statoil er 
operatør for Sleipner Øst, mens A/S Norske Shell er operatør for Troll fase 
1.
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Våren 1987 vedtok Stortinget utbygging av oljefeltene Gyda og Vesle- 
frikk. Gydafeltet ligger i den sørlige delen av Nordsjøen i nærheten av 
Ulafeltet, og British Petroleum er operatør. Produksjonsstart fra feltet er 
planlagt i 1990/91. Veslefrikkfeltet ligger nord for Osebergom rådet i den 
nordlige delen av Nordsjøen og planlegger produksjonsstart i 1989. Svens
ka Petroleum er rettighetshaver i både Uls- og Veslefrikkfeltet.

Ulafeltet kom i produksjon i oktober 1986.
På oljefeltet Gullfaks startet den første plattformen produksjon i desem

ber 1986. Operatøren Statoil planlegger produksjonsstart på B-plattformen 
mot slutten av 1988. Gass fra feltet ble f.o.m . slutten av juli transportert 
gjennom Statpipe. Oljefeltet Oseberg i den nordlige delen av Nordsjøen vil 
komme i produksjon tidlig i 1989, Norsk Hydro er operatør for feltet.

Det er fortsatt ikke godkjent noen utbygging nord for 62 . breddegrad. 
Operatøren A/S Norske Shell oversendte i septem ber 1987 sin Plan for 
utbygging og drift til myndighetene for oljefeltet Draugen, som ligger i den 
sørlige delen av Haltenbanken. Feltet kan komme i produksjon i 1992 . 
Operatøren Conoco oversendte Plan for utbygging og drift for Heidrunfel- 
tet i novem ber 1987. Det er ikke tatt noen beslutning m .h.t. transport av 
petroleum fra feltene på Haltenbanken. Det antas at alle felt, muligens 
unntatt Draugen, som inneholder små mengder gass, vil ha behov for å 
avsette gass enten fra produksjonsstart eller etter få år. Utviklingen i 
avsetningsmulighetene for gass fra denne del av sokkelen vil være bestem 
mende for hvilke felt som kan bygges ut, for transportløsningen og når 
utbyggingen kan starte. Gass fra Haltenbanken kan anvendes lokalt til 
f.eks. elektrisitetsproduksjon, avsettes på det skandinaviske marked eller 
transporteres til fjernere markeder. Et gasskraftverk i Midt-Norge vil 
kunne avta gass fra de to første utbyggingsklare feltene Draugen og Heid
run. En utbygging av de øvrige påviste feltene i området som både innehol
der kondensat/lett olje og større mengder gass og tørr gass, forutsetter mer 
omfattende og langsiktige leveranser av gass eller elektrisk kraft.

Spørsmålet om utbygging og drift av Heidrun og Draugen vil tidligst bli 
behandlet av myndighetene våren 1988.

Ved utgangen av 1987 er et relativt høyt antall felter under vurdering for 
utbygging. Dersom alle utbyggingsplanene blir realisert, kan dette gi et 
uheldig høyt investeringsnivå tidlig i 1990-årene. Regjeringen vurderer 
derfor hvilken betydning ulike investeringsnivåer vil ha for norsk økonomi 
totalt sett, petroleum svirksom heten på lengre sikt og for berørte interes
ser. Olje- og energidepartem entet vil følge utviklingen nøye med sikte på 
ikke å fremme forslag om utbygging av flere felt enn det som er ønskelig.

1.4.6 Naturgassituasjonen

I 1986 ble det produsert omlag 25 milliarder m3 gass på norsk kontinen
talsokkel. Omlag halvparten av denne gassen ble produsert i Friggområdet 
og sendt i rørledning til St. Fergus i Skottland hvor British Gas er avtaker.
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Den andre halvparten ble produsert i Ekofisk-området og fra feltene 
Statfjord og Heimdal lenger nord i Nordsjøen.

Ekofisk-gassen blir ilandført gjennom Norpipe-system et til Emden i 
Vest-Tyskland. 1 Emden biir gassen solgt til gasselskaper fra Vest-Tysk- 
land, Frankrike, Belgia og Nederland. Gassen fra Statljord og Heimdal, 
samt leveransene fra Gullfaks som startet inneværende år, transporteres 
ned til Ekofisk i Statpipe-system et, og videre fra Ekofisk ned til Emden 
gjennom Norpipe. Avtakere av gassen i Emden er gasselskaper fra Vest- 
Tyskland, Frankrike, Belgia og Nederland.

N aturgassforbruket i V est-Europa lå i 1986 på nærmere 230 milliarder 
m3. De norske leveransene utgjør omlag 11 % av gassforbruket. De 
gjenværende norske gassreservene er på vel 2800 milliarder m3. Av disse 
ligger omlag 2300 milliarder nr3 i Nordsjøen og 550 milliarder m3 nord for 
Stad. Av reservene nord for Stad finnes omlag 250 milliarder m3 på Trom 
søflaket og 300 milliarder m3 på Haltenbanken. De norske gassreservene 
utgjør ca. 3 % av verdens totale påviste reserver og nesten halvparten av 
reservene i Vest- Europa.

1.4.7 Trollavtalen

I juni tidligere år inngikk rettighetshaverne på Troll, med Statoil i spis
sen, en avtale som innebærer salg av totalt rundt 500 milliarder m3 gass. 
Forhandlingene hadde da pågått i mer enn et år. Kjøperne av gassen er Gaz 
de France i Frankrike, Distrigaz i Belgia, Gasunie i Nederland samt de tre 
tyske selskapene Ruhrgas, Thyssengas og BEB. Leveransene skal etter 
avtalen ta til i 1993. Produksjonen vil suksessivt bli trappet opp utover i 
1990-årene og nå platånivået for leveransene med ca. 20 mrd. m3 pr år rett 
etter århundreskiftet. K onsortiet har inngått opsjoner på betydelige til
leggsvolumer. Tyskland og Frankrike skal hver avta 40 pst. av leveransene 
i platåperioden, mens Nederland og Belgia hver skal motta 10 pst. av 
produksjonen.

De nye gasskraftleveransene vil i første omgang bli levert kun fra Sleip
ner Øst hvor de totale reservene oppgår til knapt 50 mrd. nr3. Så i annen 
halvdel av 1990-årene vil Troll-feltet med omlag 1300 mrd. m3 i reserver 
komme i produksjon. I forbindelse med utbyggingen av Troll og Sleipner 
feltet vil det bli lagt en ny gassrørledning til kontinentet. Ledningen som 
skal ha en diam eter på 38” vil bli ilandført i Zeebrugge via Sleipner og er 
omlag 1100 km. Leveransene til Tyskland og Nederland vil gå gjennom det 
eksisterende N orpipe-system et, mens leveransene til Frankrike og Belgia 
vil gå gjennom den nye rørledningen til Zeebrugge.

De totale kostnadene for utbyggingen av de to gassfeltene og leggingen 
av rørledningen er anslått til å være i størrelsesordenen 60 mrd. NOK. I 
tillegg til leveransene til Tyskland, Frankrike, Nederland og Belgia, for
handler norske oljeselskaper videre med nye land på Kontinentet om salg 
av mer naturgass i 1990-årene og senere. Dette gjelder landene Spania. 
Italia og Sveits. En salgsavtale er inngått med Østerrike.



2145C 1: Bilaga I

1.4.8 Norsk-svensk avtale om industri- og energisamarbeide
I forbindelse med avtalen den 25. mars 1981 mellom Norge og Sverige 

om økonomisk sam arbeid, ble det b l.a . satt opp en protokoll om mulige 
langsikte leveranser av råolje og oljeprodukter fra Norge til Sverige. Ifølge 
protokollen som gjelder i 20 år, kan leveringene omfatte minst 2,5 mill. 
tonn pr. år. Leveringene er avhengig av at det kommer i stand forretnings
messige avtaler mellom selskaper i de to land. Ifølge protokollen skal en på 
norsk side ha muligheten til å levere trefjerdedeler som oljeprodukter.

1.5 Sverige

1.5.1 Sveriges totala energitillförsel

Den totala energitillförseln, som grovt sett m otsvarar energiförbrukning
en i användarsektorerna industri transporter och bostäder, service inkl. 
förlusterna vid el- och fjärrvärm eproduktionen, låg år 1986 ungefär på 
samma nivå som år 1970. Den totala användningen för år 1986, temperatur- 
korrigerad, blev 445 TWh.

Oljeandelen i den totala tillförseln har minskat medan fasta bränslen och 
vattenkraft har ökat. De tolv kärnkraftverken producerade år 1986 nästan 
67 TWh, eller 15 % av den totala tillförseln. Oljan fortsätter att minska i 
betydelse, även om den år 1987 fortfarande svarar för drygt 40 % av den 
totala energitillförseln.

Naturgasen börjar alltmer vinna inträde på den svenska marknaden. För 
närvarande använder vi ca 300 milj. m3 naturgas men när gasen är utbyggd 
till Göteborg kommer vi använda totalt ca 600 milj. nr3. Diskussioner förs 
om att förse Mälardalen och Stockholm med naturgas.

1.5.2 Energianvändningen i Sverige 

Industrin

Energianvändningen i industrin utgör ca 35 % av landets totala slutliga 
energianvändning. Ar 1986 var sektorns totala energiförbrukning ca 138 
TWh.

De preliminära siffrorna för år 1986 visar på en fortsatt minskning av 
oljeanvändningen med drygt 3 TWh jäm fört med år 1985. Detta trots de 
låga priserna på oljan som rådde under året. Till en del kan detta förklaras 
av att naturgasanvändningen ökade med 1 TWh jäm fört med introduk
tionsåret 1985. Dessutom var år 1985 ett relativt kallt år varför energi
användningen var något högre än normalt. De mest energitunga branscher
na, massa- och pappersindustrin samt järn-, stål- och metallverken, svarar 
för m erparten av industrins energianvändning. 43 resp. 17 %.

Bostäder, service m.v.

Energianvändningen i bostäder, lokaler och servicesektorn svarade år 
1986 för drygt 40 %, dvs. 166 TW h, av den totala slutliga energiefterfrågan.

10-17-336 N ordiska rådet Del 2
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K ännetecknande för sektorns utveckling under de senaste åren har varit 
en kraftig övergång från oljeanvändning till andra former av energi för 
uppvärmning. Denna konvertering har gestaltat sig lite olika beroende på 
vilka alternativ till oljan som varit aktuella -  huvudsakligen fjärrvärme för 
flerbostadshus och elvärme för småhus.

T ransporter

Energiåtgången för inrikes transporter var år 1986 ca 79 TW h, vilket 
m otsvarar drygt 20 % av landets totala slutliga inhemska energiförbruk
ning. U trikessjöfarten gjorde av med ca 8 TWh bunkeroljor. Mellan åren 
1970 och 1986 har energianvändningen för inrikes transporter ökat med 
sammanlagt 40 %. Enbart under år 1986 var ökningen hela 7 %.

1.5.3 Regeringsforslag om omställning av energisystemet

Regeringen överlämnade i maj 1987 en proposition om vissa utgångs
punkter för energisystem ets omställning (1986/87:159) till riksdagen. I pro
positionen konstateras att inget avgörande har kommit fram som ger anled
ning att tidigarelägga den tidpunkt, år 2010, när kärnkraftavvecklingen 
skall vara helt genomförd.

E tt utvecklingsprogram skall påbörjas. Avsikten med programmet är att 
en reaktor skall kunna tas ur drift i intervallet 1993-1995. I intervallet 
1994-1996 bör en andra reaktor kunna tas ur drift. Det är dock tillförseln 
av ny energi och hushållningens resultat som avgör när avvecklingen kan 
påbörjas.

Det arbete som nu pågår skall bedrivas så att regeringen kan redovisa 
preciserade förslag till riksdagen våren 1988.

Kärnkraftsavvecklingen får inte ske på bekostnad av miljön. De elpro- 
duktionsanläggningar som skall ersätta kärnkraften måste uppfylla mycket 
högt ställda miljö- och säkerhetskrav.

Inför beslutet om vilka reaktorer som först skall tas ur drift har statens 
energiverk fått regeringens uppdrag att ta fram det ytterligare underlag 
som behövs inför regeringens och riksdagens ställningstagande i denna 
fråga. Uppdraget skall redovisas senast den 15 decem ber 1987.

En delegation för elanvändningsfrågor fick i maj 1987 i uppdrag att 
utarbeta förslag til åtgärder för att främja en effektivisering av elanvänd
ningen och en ersättning av el med andra energiformer. Delegationen som 
leddes av statssekreterare Rolf Annerberg, miljö- och energidepartem en
tet, har redovisat ett första underlag den 15 novem ber 1987.

Möjligheterna att ersätta elvärme med andra uppvärmningsformer, ef
fektivare användning av hushållsel och driftel i bostäder och lokaler samt 
effektivare användning av el i industrin är tre viktiga områden för delega
tionen.
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1.5.4 N yt! treårigt energiforskningsprogram

Riksdagen har sedan år 1975 anvisat medel för energiforskning. Totalt 
över perioden 1975-1987 har 3 800 milj. kr. anvisats. Våren 1987 lade 
regeringen fram forslag om energiforskning för perioden 1/7 1987 -  
30/61990. Riksdagen anslöt sig till regeringens förslag och anvisade för 
perioden totalt 1 050 milj. kr.

Jämfört med tidigare har en förskjutning ägt rum mot mer grundforsk
ning och mer tillämpad grundläggande forskning. Programmet omfattar 
forsknings- och utvecklingsarbete vad gäller energianvändning i industrin, 
i bebyggelsen samt för energitillförsel.

1.5.5 Förändringar i det svenska oljelagringsprogrammet

I juni 1987 antog riksdagen regeringens proposition om totalforsvarets 
fortsatta utveckling, inkl. riktlinjer för försörjningsberedskapen inom ener
giområdet för tiden från den I juli 1987 och fem år framåt.

Det svenska energisystem et har undergått stora förändringar sedan nu
varande oljelagring började byggas upp. Sedan början av 1970-talet har 
oljeanvändningen i det närm aste halverats från 33 milj. ton år 1973 till 17 
milj. ton år 1986. Oljans andel av energiförsörjningen har minskat från 
närmare 70 % i slutet av 1970-talet till 46 % år 1986.

Med bakgrund av dels den ändrade sammansättningen av energiförsörj
ningen, dels ändrade planeringsförutsättningar för totalförsvaret har riks
dagen beslutat att de totala beredskapslagren av råolja och oljeprodukter 
nu skall minskas med omkring 5 milj. m3.

Samtidigt ändras ansvarsförhållandena inom oljelagringsprogrammet. I 
fortsättningen kommer staten att ha ansvaret för de delar av oljelagren som 
är avsedda för neutralitet/krig medan de tvångslagringsskyldiga -  oljebo
lagen och slutkonsum enterna -  i fortsättningen svarar för övrig bered- 
skapslagring av olja.

Förslagen innebär inga förändringar i Sveriges åtaganden enligt IEP 
avtalet att hålla fredstidslager av olja m otsvarande 90 dagars nettoimport.

1.5.6 Miljökraven vid avfallsförbränning skärps

Regeringen överläm nade i mars en skrivelse till riksdagen angående 
skärpta miljökrav vid avfallsförbränning. 1 skrivelsen redovisas bl. a. att 
befintliga anläggningar bör uppfylla kraven före år 1992. Vidare redovisas 
att tillstånd till nya anläggningar bör lämnas under förutsättning att de 
skärpta miljökraven uppfylls.

Mängden avfall bör minskas genom åtgärder i både producent- och 
konsumentledet.

I skrivelsen redovisas vidare att även andra m etoder för avfallsbehand
ling än förbränning bör utvecklas. Det gäller t. ex. sortering, kompostering 
och återvinning samt biogasutvinning.
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Förutsättningen för fortsatt avfallsförbränning är att utsläppen av skadli
ga ämnen minskas så mycket som möjligt. Avfallsförbränning är en av de 
största källorna till dioxinutsläpp. Därför måste åtgärder för befintliga 
förbränningsanläggningar prioriteras.

1 skrivelsen redovisas följande riktlinjer som bör gälla för de viktigaste 
utsläppskraven vid prövning av avfallsförbränningsanläggningar enligt 
miljöskyddslagen:
-  Kolväte: utsläppen bör ej överstiga 100 mg/nm3 torr gas, 10 % C 0 2, 

räknat månadsmedelvärde.
-  Kvicksilver: utsläppen bör ej överstiga 100 mg/nm3 torr gas, 10 % C 0 2. 

I takt med att produktkontrollåtgärder vidtas skall värdet kunna sänkas 
ytterligare ned till 0,03 mg/nm3.

-  Stoft: utsläppen bör ej överstiga 20 mg/nm3, torr gas, 10 % C 0 2, räknat 
månadsm edelvärde.

-  Dioxiner: utsläppen från befintliga anläggningar bör vid besiktning ej 
överstiga ett riktvärde av 0 ,5 -2 ,0  mg/nm3, torr gas, 10 % C 0 2. För 
nytillkommande anläggningar bör gälla ett riktvärde på 0,1 mg/nm3, torr 
gas, 10 % C 0 2. Dioxinvärdena avser TCDD-ekvivalenter beräknade 
enligt Eadons modell och uppm ätta i enlighet med den nordiska dioxin- 
gruppens rekomm endation vid normal drift.
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BILAGA 2

Ekonomiska utskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987
(C 1)

samt över meddelanden om rekom m endationerna nr 23/1980 angående 
gemensamma industriella projekt, nr 3/1984 angående en friare kapital
marknad, nr 4/1984 angående nordiska mjuka projektinvesteringslån, nr 
4/1985 angående höjda och harmoniserade beloppsgränser vid införsel av 
varor för eget bruk vid resa, nr 22/1986 angående nordiskt samarbete i 
internationella sammanhang, nr 28/1986 angående samarbete inom biotek
niken. nr 29/1986 angående forskningsinsatser inom den kooperativa sek
torn, nr 25/1987 angående ökat grundkapital för Nordiska investeringsban
ken, nr 26/1987 angående exportsam arbete, nr 27/1987 angående stadgar 
för Nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor, nr 28/1987 angående 
beskattning av fritidsfastigheter i annat nordiskt land än hemlandet, nr 29/ 
1987 angående lättnader i beskattningen av ungdom i samband med feriear
bete i annat nordiskt land, nr 30/1987 angående nordiskt skatte- och av- 
giftspolitik, nr 31/1987 angående samnordiskt projekt för främjande av 
vandringsfiskbestånden i Östersjön och Bottniska viken, nr 32/1987 angå
ende nordiskt sam arbete på tjänstehandelns område, nr 33/1987 angående 
handlingsplan för nordisk näringspolitik, nr 34/1987 angånde uppföljning 
av rapport från arbetsgruppen för utvidgat ekonomiskt sam arbete i Norden 
och rapporter från Nordens fackliga sam organisation, nr 35/1987 angående 
bioteknologiskt sam arbetsprogram , nr 36/1987 angående nordiskt sam ar
bete på m aterialområdet samt nr 37/1987 angående nordiskt sam arbetspro
gram för avveckling av handelshinder i Norden.

Til Økonomisk utvalg er henvist visse deler av Nordisk Ministerråds 
beretning om nordisk samarbeid for 1987 (C 1) til Nordisk Råds 36. sesjon. 
Dette gjelder deler av kapittel I og II samt
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Utvalget uttaler seg om meldinger til følgende rekommandasjoner:

Beretningen og meldingene om rekomm andasjonene er behandlet av 
utvalget på møte 11 .-12. februar 1988 i Stockholm.

1. Den økonomiske utviklingen

Veksten i bruttonasjonalproduktet (BNP) i OECD-området som helhet 
var omlag 2 3/4 prosent fra 1986 til 1987. 1 O EC D 's siste Economic Outlook 
(desember 1987) anslås veksten i BNP til rundt 2 prosent fra 1987 til 1988. 
Virkningene av aksjekursfallet i siste halvdel av oktober 1987 gjør bedøm- 
ningene noe usikre. Krisen på finans- og valutam arkedene må bl. a. ses på 
bakgrunn av de store ubalansene i verdensøkonomien. Inflasjonsgjen-
nomsnittet i OECD-landene er framdeles relativt lavt, drøyt 3 prosent. Det
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forventes ingen bedring i arbeidsledighetstallene. Arbeidsledigheten på ca. 
8 prosent har vært stort sett uendret siden midten av 1984 og tilsvarer mer 
enn 30 millioner arbeidsledige. 1 V est-Europa synes arbeidsledigheten å ha 
stabilisert seg på et høyt nivå, 11 prosent av arbeidskraften i gjennomsnitt.

Veksten i de nordiske lands økonomier i 1987 har vært varierende. 
Sterkest vekst hadde Island og Finland hvor økningen i BNP var hen
holdsvis ca. 6,5 og 3,5 prosent. I Sverige har veksten ligget nær 
OECD-gjennomsnittet. mens Norge og Danmark ligger betydelig under. 
For 1988 forventes veksten i alle de nordiske land å bli lavere enn i 1987.

Prisstigningstakten i Norden har i 1987 vært høyere enn gjennomsnittet 
for OECD-om rådet. Særlig gjelder dette Norge og Island hvor prisstigning
en var h .h.v. 8,7 og 18,5 prosent. Inflasjonen i Sverige har det siste året 
vært 1 -2  prosentenheter høyere enn i OECD-om rådet. De øvrige nordiske 
land har en prisstigning som avviker lite fra OECD-gjennomsnittet. For 
1988 forventes prisstigningen i N orden som helhet å ligge over gjennom
snittet i OECD-landene.

Den økonomiske utviklingen i Norden karakteriseres samtidig av en 
vesentlig lavere arbeidsledighet enn i øvrige industriland. I følge Den 
nordiske konjunkturrapporten er det tendenser som kan tyde på en viss 
oppgang i 1988. Situasjonen på arbeidsm arkedet er varierende i de nordis
ke land. Utvalget vil spesielt peke på at arbeidsledigheten i Danmark er 
over 8 prosent og at det ikke forventes noen nedgang i 1988. I Finland er 
arbeidsledigheten ca. 5 prosent. De øvrige nordiske land har hatt et relativt 
stramt arbeidsm arked gjennom 1987.

Økonomisk utvalg vil peke på at de nordiske land nå bør legge vekt på å 
samarbeide i internasjonale økonomiske fora samt ta initiativ som kan føre 
til et intensivert internasjonalt samarbeid med sikte på å koordinere tiltak 
for å møte problemene i verdensøkonomien. Utvalget vil understreke at 
landenes hovedoppgave må være å føre en vekst- og sysselsettingsfrem 
mende politikk både i de enkelte land og i en større internasjonal sammen
heng.

2. Det nordiske samarbeidet internasjonalt

I forbindelse med behandlingen av rek. nr 22/1986 om nordisk samarbeid 
i internasjonal sammenheng ved Nordisk Råds sesjon i 1987 ble spørsmålet 
om utforming av m andatet for en komité som skal utrede hvordan dette 
samarbeidet kan utvikles henvist til forhandling i Økonomisk utvalg. U t
valget fastsatte mandatet for den nordiske komitéen på sitt møte 10. 
november 1987. Av m andatet framgår b l.a . at områdene miljø, bistand, 
kultur, narkotikaspørsm ål, likestillingsarbeid samt spørsmål knyttet til den 
nordiske representasjon i internasjonale organisasjoner skal vurderes. Ko
mitéen skal dessuten vie det løpende nordiske økonomiske samarbeidet i
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internasjonale organisasjoner særskilt oppm erksom het herunder hvilken 
betydning landenes ulike tilknytning dels til EF og EFTA dels til øvrige 
europeiske sam arbeidsorganisasjoner har for det nordiske samarbeidet.

Utvalget forutsetter, slik det framgår av m andatet, at rapporten fra 
komitéen blir lagt fram for Nordisk Råd til 37. sesjon slik at plenarforsam
lingen kan drøfte forslagene og foreslår derfor i en særskilt betenkning at 
rek. nr 22/1986 avskrives.

Årlig rapporterer M inisterrådet om deler av det eksisterende nordiske 
sam arbeidet i internasjonal sammenheng. Innenfor de om råder som faller 
inn under Økonomisk utvalgs arbeidsfelt rapporteres det særlig om det 
nordiske sam arbeidet i forskjellige internasjonale organisasjoner. Dette 
gjelder behandlingen av økonomiske og handelspolitiske spørsmål i 
GATT, OECD, IM F, EFTA osv.. Økonomisk utvalg har ved flere anled
ninger ytret seg positivt om det nordiske samarbeidet internasjonalt og 
understreket styrken dette gir. Gjennom sine møter har utvalget i den 
senere tid viet samarbeidet for å møte de utfordringer utviklingen innen EF 
medfører særlig oppm erksom het. Utvalget vil også påpeke viktigheten av 
nordisk samarbeid og koordinering i forbindelse med den nye GATT-run- 
den.

Det er hyppige kontakter mellom de nordiske land i disse spørsmål. 
Utvalget vil likevel be M inisterrådet vurdere hvorvidt det vil være hen
siktsmessig å opprette et fagministerråd for utenrikshandelsministrene 
med sikte på å styrke den nordiske politiske koordineringen av viktige 
handelspolitiske spørsmål.

3. Norden i Europa

Den økte europeiske integrasjon kommer til syne på mange måter både 
hva gjelder samarbeid i allerede eksisterende organisasjoner og nye samar
beidsformer. Spesielt har utviklingen innen EF, opprettelsen av EU R E
KA, den forestående nye GATT-runden samt utviklingen av det utenriks
politiske samarbeidet i Europa stått sentralt.

N år det gjelder arbeidet i EUREKA og GATT, hvor alle de nordiske 
land deltar aktivt, anser utvalget at dette først og fremst gir muligheter for 
videre utvikling, mens utviklingen innenfor EF er en utfordring som inne
holder både muligheter og farer.

Hovedtyngden av de nordiske lands kontakter med EF skjer via EFTA- 
samarbeidet og ved bilaterale avtaler. Utvalget mener likevel at det nordis
ke offisielle sam arbeidsapparat i tiden som kommer også må forventes å 
spille en aktiv rolle m .h.t. å fremme felles nordiske interesser og samordne 
nordiske tiltak for å møte den utfordring den europeiske integrasjonspro
sessen innebærer.
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Det vil være en viktig oppgave i de nordiske lands handelspolitikk både 
på kort og lang sikt å sørge for at næringslivet får friest mulig adgang til det 
voksende og stadig mer integrerte EF-m arkedet. Dette er etter utvalgets 
oppfatning en sentral forutsetning for framtidig eksportvekst. Den m ålret
tede og konsentrerte styrkingen av E F ’s integrasjonsprosess innebærer at 
konkurranseforholdene mellom nordisk industri og E F ’s industri blir end
ret i negativ retning for vårt næringsliv om ikke vårt avtaleverk med EF 
kan tilpasses E F ’s egen utvikling. Denne problemstillingen er felles for alle 
de nordiske land. Styrkingen av det indre marked innebærer per definisjon 
at de gjensidige EF-preferansene øker. Det må derfor aktivt jobbes for å 
sikre like konkurransevilkår for de nordiske land på dette markedet. Alle 
de nordiske land har store handelspolitiske interesser i sitt forhold til EF. 
Det er klart at vår industrielle utvikling krever et større marked enn det 
nordiske. Svekkes vår konkurransestilling i EF-m arkedet havner vi i en 
meget vanskelig handelspolitisk situasjon.

Utvalget ser meget positivt på det kartleggingsarbeid M inisterrådet har 
iverksatt for å vurdere hvilke konsekvenser E F 's  arbeid fram mot et indre 
marked vil ha for Norden. Den foreløpige statusrapport som blir gitt i 
virksomhetsberetningen finner utvalget nyttig og informativ. Utvalget vil 
be om å få oversendt den endelige rapport straks denne foreligger og 
samtidig henstille om at rapporten følges opp med konkrete samarbeidsini- 
tiativ der dette anses hensiktsmessig.

4. Den nordiske handlingsplanen for økonomisk utvikling og full sysselset
ting

Handlingsplanen for økonomisk utvikling og full sysselsetting framstår 
som et hovedelement i nordisk økonomisk samarbeid. Den spenner over et 
vidt spekter og dekker en rekke sektorer. Handlingsplanen fikk b l.a . et 
betydelig budsjett for finansiering av investeringer i infrastruktur samtidig 
som den forutsatte nære og tette kontakter mellom landenes finansdeparte
menter. Gjennomføringen av de fleste av handlingsplanens tiltak er iverk
satt. I tillegg til handlingsplanen er og blir det utarbeidet særskilte hand
lings- og samarbeidsprogram for ulike områder.

Det er fra Økonomisk utvalg understreket at den økonomiske handlings
planen må være et rullerende verktøy for nordisk økonomisk samarbeid 
som kan fortsette etter utløpet av den nåværende plan. Utvalget er derfor 
tilfreds med at M inisterrådet på denne bakgrunn har besluttet å utarbeide 
en ny økonomisk handlingsplan. Et viktig utgangspunkt for arbeidet er det 
europeiske integrasjonsarbeidet og de krav dette stiller på det nordiske 
samarbeidet.

Utvalget hadde i novem ber 1987 et møte med de nordiske lands finans
ministre hvor det b l.a . ble orientert om og utvekslet synspunkter på 
arbeidet med handlingsplanen. Vedrørende prosedyren for rapportering til
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N ordisk Råd om arbeidet med den nye handlingsplanen som skal omfatte 
årene 1989 -  1992 framla finansministrene et forslag som innebærer at 
1989 biir et overgangsår, inneholdende aktiviteter fra den nåværende hand
lingsplanen som fortsetter av kontinuitetsgrunner samt noen nye aktivite
ter av mindre omfang. M inisterrådets fullstendige forslag til en ny hand
lingsplan vil bli oversendt Nordisk Råd innen Rådets m øter i november 
1988 slik at den kan bli behandlet ved sesjonen i 1989. Utvalget slutter seg 
til dette forslaget, men vil likevel peke på at dersom M inisterrådet hadde 
fulgt Økonomisk utvalgs og Nordisk Råds ytring om at forslaget av hensyn 
til budsjettbehandlingen burde foreligge til Nordisk Råds sesjon i 1988 ville 
en unngått at 1989 ble et overgangsår. Utvalget vil understreke at over
gangsåret ikke må medføre at perm anente nordiske institusjoners budsjett 
blir redusert med midler de er tildelt som følge av den nåværende hand
lingsplanen. Dette gjelder særlig Nordisk Industrifond som er tilført bety
delige midler i denne forbindelse.

Finansm inistrene har opplyst at det gjennom handlingsplanen overveies 
å iverksette tiltak innen følgende områder:
-  infrastrukturinvesteringer
-  arbeidsm arked og utdanning
-  avvikling av handelshindringer
-  liberalisering av kapitalbevegelser
-  forskning og utvikling
-  eksportfremm ende tiltak
-  skatter og avgifter
-  regionalpolitikk

Utvalget mener dette er interessante og sentrale områder for nordisk 
økonomisk samarbeid. Samtidig vil utvalget vise til de fire rekom m anda
sjoner som ble vedtatt ved Nordisk Råds sesjon i 1987 (rek. nr 30, 33, 34 og 
4511987). Disse omhandler følgende områder:
-  nordisk skatte- og avgiftspolitikk
-  nordisk næringspolitikk
-  oppfølging av rapport fra arbeidsgruppen for utvidet økonomisk samar

beid i N orden og rapporter fra Nordens faglige samarbeidsorganisasjon
-  finansiering av det nordiske samarbeidet

Utvalget vil vise til de betenkninger som lå til grunn for rekomm andasjo
nene og forutsetter at M inisterrådet tar hensyn til de synspunkter som 
framkom her.

N år det gjelder investeringer på infrastrukturom rådet ble det i gjeldende 
handlingsplan forutsatt betydelige bevilgninger direkte over de nasjonale 
statsbudsjettene. Opplysninger Økonomisk utvalg har innhentet fra lande
nes finansdepartem enter viser at bevilgningene ikke har skjedd i overens
stemmelse med handlingsplanen hvilket også går fram av virksomhetsbe- 
retningen. Dette fører til at prosjekter ikke blir gjennomført i det tempo 
som er angitt i handlingsplanen. Utvalget er innforstått med at endrede
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forutsetninger kan gjøre det hensiktsmessig å omprioritere m .h.t. hvilke 
prosjekter som skal gjennomføres. Utvalget vil likevel sterkt understreke 
nødvendigheten av nasjonal oppfølging og be M inisterrådet virke for at 
intensjonene i handlingsplanen blir opprettholdt.

5. Bioteknologi

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådet følgende initiativ på det 
bioteknologiske området:
i) Rek. nr 3511987 om et bioteknologisk samarbeidsprogram

Fra tidligere følger utvalget bl. a. følgende sak:
ii) Rek. nr 2811986 om samarbeid innen bioteknologi

Til punkt i) om et bioteknologisk samarbeidsprogram.
Nordisk Råd har etterlyst et aktivt nordisk samarbeid på bioteknolo

giområdet og vedtok ved sesjonen i 1987 å henstille om at M inisterrådet 
utarbeidet et samarbeidsprogram .

Utvalget konstaterer derfor med tilfredshet at det nå foreligger et forslag 
til samarbeidsprogram. Utvalget anser at nordisk samarbeid om biotekno
logi i form av et felles samarbeidsprogram bør innebære mer effektiv 
ressursutnyttelse til gagn for samtlige nordiske land. Utvalget slutter seg til 
målsettingen for samarbeidsprogram met som er å styrke de nasjonale 
forutsetningene for utnyttelse av bioteknologi innen ulike om råder og 
bedre næringslivets konkurransekraft samt støtte samarbeid angående pa
tent- og informasjonsspørsmål og aktivere samnordisk virksomhet med 
aspekter på etikk og sikkerhetsspørsmål.

Det foreslåtte sam arbeidsprogram met er tverrsektorelt og mange nordis
ke samarbeidsorgan vil bli berørt. Utvalget understreker derfor den sam
ordnende rolle som den foreslåtte nordiske programkomitéen for biotekno
logi bør ha for at programmet skal kunne gjennomføres effektivt og inn
satser innen ulike om råder fleksibelt tilpasses programmet. Samtidig vil 
utvalget framføre at det industrielle senteret som opprettes i Oslo må ha en 
viktig oppgave i arbeidet med gjennomføringen av programmet. Bioteknik
ken er allerede et av de spesielle innsatsom rådene til Nordisk Industrifond 
og det forslag til en industriell forsknings- og utviklingsplan for bioteknikk i 
Norden som er utarbeidet av Fondet er etter utvalgets oppfatning et godt 
utgangspunkt forarbeidet på dette området innen det industrielle senteret. 
Det samme gjelder rapporten for jord- og skogbruksområdet som framstår 
som et av vekstom rådene innen bioteknologien. Utvalget vil dessuten peke 
på at Nordisk forskningspolitisk råd må være et sentralt organ når det 
gjelder arbeidet med programmet og i koordineringen av innsatser mellom 
dette programområdet og andre sektorer innen det nordiske forsknings
samarbeidet.

Utvalget vil forøvrig vise til sin særskilte betenkning over m inisterråds
forslaget hvor også miljø og etiske spørsmål blir berørt.
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Ved framleggelsen av ministerrådsforslaget er hensikten med den her 
behandlede rekomm andasjonen oppfylt. Det foreslås derfor i en særskilt 
betenkning at rekomm andasjonen avskrives.

Rek. nr 2811986 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å gjennomføre et 

forprosjekt i løpet av 1986 for å belyse hvilke ulike sam arbeidsperspektiver 
som foreligger samt hvilken rolle et eventuelt bioteknisk institutt, med 
mulig plassering i Island, for utforskning av organism er som lever under 
nordiske marginalbetingelser vil kunne spille for det nordiske næringslivet.

Rekommandasjonen blir behandlet i rapporten fra M inisterrådets ek
spertgruppe vedrørende kulde- og varm etolerante mikroorganismer. G rup
pen m ener det er behov for et intensivert samarbeid omkring utforskning 
av termofile og psykrofile mikroorganismer og enzym er samt at dette 
arbeid bør kunne innpasses med aktiviteten innen prosessteknologi som 
ifølge sam arbeidsprogram met skal adm inistreres og styres av Nordisk 
Industrifond. Det er videre gruppens oppfatning at den beste måte å styrke 
forskningen på dette om rådet vil være å etablere et forskernettverk med en 
koordinerende innsats fra Island, men det anses derimot ikke hensiktsm es
sig å etablere et egentlig institutt i Island. Utvalget tar opplysningene til 
etterretning og vil peke på at det i Island kontinuerlig arbeides med å 
styrke den bioteknologiske forskningen. Dessuten vil utvalget vise til 
Islands særstilling vedrørende områdene med varme kilder, men også på 
grunn av den særstilling Island sammen med de andre vestnordiske land 
har når det gjelder betydningen av fiskefangst og fiskeindustri. Utvalget 
finner det derfor naturlig at Island inntar en sentral plass i arbeidet med å 
koordinere innsatsen og fram stå som en drivende kraft i forskningssam ar
beidet på dette om rådet innen bioteknologien.

Ved framleggelsen av ministerrådsforslaget om et bioteknologisk sam ar
beidsprogram anses hensikten med den her behandlede rekom m anda
sjonen oppfylt. Det foreslås derfor i en særskilt betenkning at rekomm an
dasjonen avskrives.

6. Finans- og valutapolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådet følgende initiativ på det 
fmans- og valutapolitiske området:

i) Rek. nr 3011987 om nordisk skatte- og avgiftspolitikk
ii) Rek. nr 3311987 om en handlingsplan for nordisk næringspolitikk

iii) Rek. nr 3411987 om oppfølging av rapporten fra arbeidsgruppen for 
utvidet økonomisk samarbeid i N orden og rapporter fra Nordens 
faglige samorganisasjon

Utover den økonomiske handlingsplanen som er omtalt foran følger 
utvalget fra tidligere bl. a. følgende sak:
iv) Rek. nr 3/1984 om et friere kapitalmarked
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Til punkt i) om nordisk skatte- og avgiftspolitikk.
Rek. nr 3011987 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å kartlegge i hvilken 

grad utviklingen i de nordiske lands person- og bedriftsbeskatningssyste
mer skiller seg vesentlig fra de øvrige OECD-land. Kartleggingsarbeidet 
bør danne grunnlaget for en analyse som belyser virkningen av eventuelle 
store ulikheter.

M inisterrådet viser i meldingen om rekomm andasjonen til at den ar
beidsgruppen på statssekretæ rnivå som leder arbeidet med den nye økono
miske handlingsplanen har initiert et arbeid på skatteom rådet. Dette arbei
det tar sikte på å sammenligne og skape et overblikk over de reformer av 
skattesystem ene som besluttes eller overveies i Norden. Arbeidet skal 
være et underlag for overveielser om harmoniseringstiltak eller tiltak av 
annen karakter innenfor rammen av den nye økonomiske handlingsplanen.

Utvalget vil henstille om at ovenstående arbeid også bør omfatte en 
utredning som kan belyse i hvilken grad utviklingen i de nordiske lands 
person- og beskatningssystem er skiller seg fra utviklingen i øvrige OECD- 
land. Utvalget m ener et slikt arbeid bør kunne danne grunnlaget for en 
analyse som tar sikte på å gi informasjon om virkninger av eventuelle store 
ulikheter. Det vises i denne forbindelse til utvalgets betenkning over m ed
lemsforslag A 781 le som ligger til grunn for rekomm andasjonen. Forøvrig 
ser utvalget positivt på at skatte- og avgiftsområdet inngår i arbeidet med 
den nye økonomiske handlingsplanen.

Det forutsettes at det biir rapportert om arbeidet og tiltakene i forbindel
se med den nye handlingsplanen og det foreslås derfor i en særskilt betenk
ning at rekomm andasjonen avskrives.

Til punkt ii) og iii) om en handlingsplan for nordisk næringspolitikk og 
om oppfølging av rapporten fra arbeidsgruppen for utvidet økonomisk 
samarbeid i N orden samt rapporter fra Nordens faglige samorganisasjon.

Rek. nr 3311987 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd som et ledd i oppfølg

ingen av handlingsplanen ’’Norden i vekst” til neste sesjon å utarbeide en 
ny handlingsplan innrettet på næringspolitikk i sam svar med Nordisk Råds 
synspunkter.

Rek. nr 3411987 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd
1. å gjøre en samlet gjennomgang av hvilke forslag fra arbeidsgruppen 

for utvidet økonomisk samarbeid i Norden og forslag i rapporter og pro
gram fra Nordens faglige samorganisasjon som bør gjennomføres, og

2. deretter presentere disse forslag for Nordisk Råd i et m inisterråds
forslag.

M inisterrådet viser til arbeidet med den nye økonomiske handlingspla
nen. Økonomisk utvalg er enig i at arbeidet med disse rekomm andasjoner 
bør knyttes til arbeidet med handlingsplanen. Utvalget viser til betenk-
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ningene som ligger til grunn for rekomm andasjonene. Disse betenkningene 
inneholder konkrete forslag og synspunkter som det forventes at M inister
rådet tar hensyn til.

Det forutsettes at ovennevnte rapporter vil danne grunnlag for tiltak i 
forslaget til den nye handlingsplanen og det biir derfor foreslått i en 
særskilt betenkning at rekomm andasjonene avskrives.

Til punkt iv) om et friere kapitalmarked.
Rek. nr 311984 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å fremme økonomisk 

og industriell utvikling i Norden gjennom vedtak for friere kapitalbevegel
ser og valutapolitisk samarbeid samt initiativ med sikte på en friere nordisk 
aksjemarked.

Det har innen Økonomisk utvalg framkommet ulike synspunkter ved 
behandlingen av meldingen om denne rekommandasjonen i de senere år. 
Dette har ført til at det er blitt utarbeidet en reservasjon av utvalgets 
mindretall til utvalgets betenkning. Synspunkter som er framkommet i 
utvalgets betenkning og mindretallets reservasjon de senere år står fast og 
utvalget vil vise til disse.

I betenkningen over M inisterrådets virksom hetsberetning for 1986 
understreket samtidig et samlet utvalg at de ulike regler som idag er 
virksomme i de nordiske land virker sterkt begrensende for industrisamar- 
beid og investeringer over landegrensene i Norden. Utvalget henstilte til 
M inisterrådet om å virke for et regelverk som bringer de nordiske land mer 
på linje med hverandre og dermed skaper et bedre utgangspunkt for N or
den som hjemmemarked. Utvalget gav uttrykk for at de land hvor valuta
kontrollen er sterkest må virke for en mer liberal utvikling av valutapolitik
ken.

Utvalget har med tilfredshet m ottatt de to rapportene; Industrisamar- 
beid og direkte investeringer og Industrisam arbeid og porteføljeinveste
ringer og at M inisterrådet har stilt seg bak forslagene i rapportene. For 
samtlige forslag gjelder at de skal gjennomføres i sam svar med gjeldende 
prosedyrer i hvert nordisk land. Utvalget vil be om at det biir rapportert 
grundig om den nasjonale oppfølgingen av forslagene i virksomhetsberet- 
ningen for 1988.

N år det gjelder ytterligere liberaliseringer opplyser M inisterrådet at 
dette vil bli vurdert i forbindelse med arbeidet med den nye økonomiske 
handlingsplanen. Et ledd i det innledende arbeid med handlingsplanen har 
vært å innlede en analyse av hvordan gjennomførte og planlagte liberalise
ringer av kapitalbevegelser i de nordiske land forholder seg til E F ’s arbeid 
med å realisere det indre marked.

Økonomisk utvalg forventer at liberalisering av kapitalbevegelser blir en 
viktig del av den nye økonomiske handlingsplanen og forutsetter at det biir 
rapportert om arbeidet i forbindelse med forslaget til ny plan som skal 
behandles ved Nordisk Råds sesjon i 1989. Det foreslås derfor i en særskilt 
betenkning at rekomm andasjonen avskrives.



2159C 1: Bilaga 2

Annet

Utvalget vil uttrykke tilfredshet over utformingen av den nordiske 
konjunkturrapporten. Rapporten har fått en enhetlig utforming og er infor
mativ. I sam svar med ønskemål fra Økonomisk utvalg inneholder den 
denne gang også en analyse av utviklingen av de nordiske lands eksport
markedsandeler.

7. Særskilte skattespørsmål

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådet følgende initiativ:
i) Rek. nr 28/1987 om beskatning av fritidseiendom i annet nordisk land 

enn hjemlandet
ii) Rek. nr 29/1987 om lettelser i beskatning for ungdom i forbindelse med 

feriearbeid i annet nordisk land
Til punkt i) om beskatning av fritidseiendom i annet nordisk land enn 

hjemlandet.
Rek. nr 28/1987 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utrede slike end

ringer i de nordiske lands skatteregler at fritidseiendom, som eies av en 
nordisk statsborger, bare beskattes i det land den ligger.

Spørsm ålet om beskatning av fritidseiendom har blitt behandlet i sam
band med den nye nordiske dobbeltbeskatningsavtalen som trer i kraft 1. 
januar 1988. G runnprinsippet i denne avtalen er som i den tidligere avtalen 
at fast eiendom skal beskattes i det land den ligger. De nordiske land 
anvender noe ulike m etoder for å unnvike dobbeltbeskatning. Dette skyl
des skilnader i utformingen av de enkelte lands skattesystem . M inisterrå
det anser at de problem er utvalget har pekt på ikke utgjør tilstrekkelig 
grunnlag for å gjøre endringer i den nylig inngåtte dobbelbeskatningsavta-

Utvalget tar til etterretning at spørsm ålet er vurdert i forbindelse med 
den nye dobbeltbeskatningsavtalen og at M inisterrådet ikke finner tilstrek
kelig grunnlag for å endre avtalen. Det foreslås i en særskilt betenkning at 
rekomm andasjonen avskrives.

Utvalget vil samtidig be M inisterrådet virke for at de enkelte land ved 
utforming og anvendelse av skattesystem ene søker å skape ensartede 
regler for beskatning av fritidseiendom i de nordiske land slik at de urime
ligheter som er påvist kan unngås.

Til punkt ii) om lettelser i beskatning for ungdom i forbindelse med 
feriearbeid i annet nordisk land.

Rek. nr 2911987 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å raskt vedta tiltak 

med sikte på lempninger i beskatningen av feriearbeid av den type som 
Nord-jobb 1985 utgjør eksempel på, slik at ungdom som tar feriearbeid i 
annet nordisk land skattemessig behandles generøst og likt i Norden.



2160 C 1: Bilaga 2

Også dette spørsmålet er behandlet i forbindelse med den nye dobbeltbe- 
skatningsavtalen. 1 denne er det innført lettelser i beskatningen hva gjelder 
arbeid knyttet til studier i annet nordisk land. Disse regler kan i stor 
utstrekning anvendes for ungdom som har feriearbeid av den type 
Nord-jobb 1985 er eksempel på. M inisterrådet anser det imidlertid ikke 
hensiktsmessig å særbehandle denne kategori arbeid eller vurdert det som 
mulig å oppnå likhet i skattebehandlingen i Norden for de som deltar i 
denne type prosjekt.

Økonomisk utvalg ser på mulighetene for ungdommer til å ta feriearbeid 
i et annet nordisk land som et viktig ledd i utviklingen av det nordiske 
samarbeid. Til og med et kortvarig arbeidsforhold i et annet nordisk land 
vil være nyttig da det bidrar til å gi ungdommer økt viten om nabolandene. 
Hensikten med Nord-jobb-prosjektet har nettopp vært å øke og forsterke 
kontakter mellom de nordiske land ved å gjøre de unge kjent med de andre 
nordiske lands samfunnsliv og kultur gjennom et arbeidsforhold på 1 -3  
m åneder i et av de nordiske naboland. Utvalget vil peke på at det er viktig 
at forholdene legges til rette for en positiv utvikling av prosjekter av det 
slag som Nord-jobb utgjør eksempel på.

Økonomisk utvalg ser positivt på det arbeid som for tiden foregår i de 
nordiske land med sikte på å forenkle skattesystem ene og likningsarbeidet. 
Utvalget mener likevel det må arbeides videre med å gjennomføre en 
lempelig og lik beskatning for deltakere i Nord-jobb-prosjektet.

Under henvisning til forannevnte forventer utvalget at M inisterrådet og 
de enkelte land bestreber seg på å løse de beskatningsproblemer som 
eksisterer i forbindelse med Nord-jobb-prosjektet.

Utvalget foreslår at melding om rek. nr 2911987 tas til etterretning og at 
ny melding imøteses til neste sesjon.

8. Industripolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådets følgende initiativ:
i) Ytring nr 411987 pkt. 2 om at det ministerrådsforslag om opprettelse 

av et industrielt senter i Oslo, som skal foreligge til Nordisk Råds 
sesjon i 1988, må inneholde konkrete planer for arbeidsoppgaver, 
oppbygging og ressurser for institusjonen i de kommende år.

Fra tidligere følger utvalget bl. a. følgende saker:
ii) Rek. nr 23/1980 om felles industrielle prosjekt

iii) Ytring nr 4/1987 pkt. 3 om å styrke den samnordiske beredskap både 
på minister- og sekretariatsplan for å positivt kunne bidra til å utvikle 
det nordiske samarbeid innen EUREKA.

iv) Rek. nr 3611987 om nordisk samarbeid på materialområdet
Til punkt i) om et industrielt senter i Oslo.
Økonomisk utvalg har avgitt en særskilt betenkning vedrørende minis-
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terrådsforslaget og viser til denne. Under følger hovedpunktene i betenk
ningen:

I likhet med M inisterrådet ser utvalget på opprettelsen av det industriel
le senteret som uttrykk for et ønske om å skape et slagkraftig instrument 
for å stimulere utvikling og nyskaping av næringslivet i Norden. Samarbei
det innen forskning og utvikling har i de senere år fram stått som de store 
vekstom rådene innen europeisk samarbeid. H er bør det industrielle sente
ret få en viktig funksjon og bidra til å legge forholdene til rette for økt 
samarbeid mellom nordiske bedrifter hvilket også vil være et viktig steg 
mot nordisk deltakelse i et større internasjonalt samarbeid. Arbeid knyttet 
til forskning og utvikling bør allerede fra starten få en sentral plass i 
virksomheten.

Dersom tilstrekkelige ressurser avsettes legges forholdene til rette for en 
økt nordisk satsing på fram tidsrettede om råder som f. eks. bioteknologi, 
materialteknologi, informasjonsteknologi osv.. Dette er i samsvar med de 
synspunkter utvalget tidligere har gitt uttrykk for.

Utvalget vil videre peke på at det nordiske sam arbeidet innen nærings
politikken i framtiden trolig vil framstå som svært omfattende og ressurs
krevende. Store krav bør derfor settes til anvendelsen av ressursene med 
sikte på å møte hyppige nye internasjonale utfordringer innen de raskt 
ekspanderende om råder som stadig krever nye innsatser innen teknisk 
forsknings- og utviklingsarbeid. O pprettelsen av et nordisk næringspolitisk 
forum for næringspolitisk debatt og meningsutveksling kan etter utvalgets 
oppfatning være et bidrag til en slik utvikling.

Utvalget vil dessuten vise til at flere forskjellige internasjonale prosjek
ter som nå er i gang innen forskning og utvikling, som i EF-regi og 
EU REK A-prosjekter, er av en slik størrelsesorden at de nordiske land er 
nødt til å  samordne sine innsatser for å følge med i utviklingen. En samlet 
nordisk opptreden er nødvendig for i sterkere grad å kunne likestilles med 
de europeiske storforetak. Senteret bør kunne bli den instans som fungerer 
som sam ordner for slike prosjekt samtidig som det kan bidra til å øke 
kontakten og bedre informasjonsformidlingen -  i samarbeid med de re
levante nasjonale teknologifremmende institusjoner -  mellom nordisk næ
ringsliv på den ene siden og europeiske forsknings- og industriprosjekt på 
den andre. U tvalget vil i likhet med M inisterrådet peke på at senteret her 
vil kunne dekke et viktig behov hos små og mellomstore bedrifter.

Utvalget vil understreke at senteret i sitt arbeid på de ulike områder 
legger stor vekt på at miljøhensyn skal ivaretas. Senteret bør også se som 
en viktig oppgave å initiere og støtte prosjekt som tar sikte på å løse 
miljøproblemer. U tvalget vil i denne forbindelse også vise til målsettingene 
i rapporten fra Brundtlandkommisjonen.

Økonomisk utvalg har store forventninger til senteret og Nordisk Indust
rifonds rolle i dette slik at det virkelig kan framstå som et slagkraftig 
instrument for å stimulere det industrielle sam arbeidet og den industrielle
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utvikling og vekst i Norden. Et slikt bidrag til næringspolitisk samordning i 
Norden gir styrke i forhold til E F ’s nysatsing. Utvalget forutsetter at 
institusjonens finansieringsvolum utvikles i tråd med de forventninger og 
krav som stilles.

Til punkt ii) om felles industrielle prosjekt.
Rek. nr 2311980 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en oversikt 

over de nordiske landenes lovgivning med sikte på å fremme felles prosjekt 
på det industrielle området.

Utvalget har med tilfredshet notert seg forslagene om forenklet industri
elt samarbeid vedrørende direkte investeringer og porteføljeinvesteringer i 
de to rapportene; Industrisam arbeid og direkte investeringer og Industri- 
samarbeid og porteføljeinvesteringer. På det etableringsrettslige området 
foreslås bl. a. å fjerne konsesjonsplikt ved erverv av mindre foretak og ved 
nyetableringer. Ytterligere forenklinger foreslås bli gjenstand for nasjonale 
utredninger. Industrim inistrene har i prinsippet stilt seg bak forslagene 
som skal gjennomføres innenfor de ramm er som gjelder for nasjonale 
reguleringer og prosedyrer.

Utvalget vil understreke at siktemålet for arbeidet må være tiltak for å 
lette kapitalbevegelser og internordiske etableringer. Behovet for å forenk
le og harmonisere bl. a. konsesjonslovgivningen i de nordiske land er stort. 
Forøvrig vil utvalget vise til tidligere avgitte uttalelser vedrørende Minis
terrådets meldinger om rek. nr 23II980 og rek. nr 311984 om et friere 
kapitalmarked. U tvalget vil be om at det blir rapportert om den nasjonale 
oppfølgingen av forslagene i virksomhetsberetningen for 1988.

Utvalget forventer at gjenstående problem er tas opp i forbindelse med 
forslaget til en ny nordisk økonomisk handlingsplan. Det foreslås derfor i 
en særskilt betenkning at rekomm andasjonen avskrives.

Til punkt iii) om nordisk samarbeid innen EUREKA.
Ministerrådet har i 1987 kartlagt de nordiske lands organisering av 

deltakelsen i EU REK A  og diskutert spørsmål av felles nordisk interesse. 
Som en følge av denne diskusjonen har M inisterrådet bedt Nordisk Indust
rifond i samarbeid med de nasjonale porsjektkoordinatorene å drøfte erfa
ringer fra EUREKA-deltakelse samt tenkbare veier for økt nordisk delta
kelse.

Økonomisk utvalg ser med interesse på EUREKA-sam arbeidet. U tval
get hadde i novem ber 1986 et møte med ministre med ansvar for EU R E
KA. Utvalget forventer at det industrielle senteret i Oslo skal spille en 
sentral rolle i arbeidet for økt nordisk samarbeid i denne sammenheng samt 
at drøftinger og initiativ også vil komme fra Ministerådet. Utvalget ønsker 
å bli informert om EUREK A-sam arbeidet i M inisterrådets framtidige virk- 
som hetsberetninger. Informasjonen bør bl. a. omfatte opplysninger om 
prosjekter med nordisk deltakelse og om nordisk koordinering og kontak
ter innen EU REKA-sam arbeidet.
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Til punkt iv> om nordisk samarbeid på materialområdet.
Rek. nr 36/1987 har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utrede hvordan en 

kan styrke det nordiske samarbeidet på m aterialområdet.
Det biir i ministerrådsforslaget om det industrielle senteret foreslått 

innsatser rettet mot store nordiske prosjekt på strategiske områder. Innen
for rammen av dette forslaget er forholdene lagt til rette for økte innsatser 
på m aterialområdet. M inisterrådet opplyser videre at Nordisk Industrifond 
planlegger prosjektinitiering innen materialteknikk.

Det er Økonomisk utvalgs oppfatning at det nordiske samarbeid om 
forskning og utvikling på dette om rådet bør styrkes. U tgangspunktet bør 
være å bygge videre på den erfaring og de kunnskaper som allerede finnes 
ved flere institusjoner i Norden. Særskilt for mindre og mellomstore be
drifter vil det være viktig å få tilgang til den kom petanse som kreves for å 
kunne vurdere de alternativer som finnes både når det gjelder å forandre 
egen produksjon og valg av nye materialer.

Utvalget anser at det finnes viktige oppgaver for det industrielle senteret 
innen dette om rådet og tar opplysningene i meldingen om rekom m anda
sjonen til etterrtning. Det foreslås i en særskilt betenkning at rekom m anda
sjonen avskrives.

9. Energipolitikk

Det nordiske energipolitiske sam arbeidet pågår etter retningslinjer angitt 
i samarbeidsplanen som gjelder for årene 1986-1988. Gjennom rapporte
ringen i M inisterrådets seneste virksom hetsberetninger kan utvalget kons
tatere at sam arbeidet er omfattende og drives i faste former. Hovedsamar- 
beidsområdene er olje- og gassam arbeidet, energiøkonomisering, energi- 
planlegging. energiforskning, informasjon og eksport.

Utvalget har tidligere etterlyst en reell behandling av sårbarhetsspørs- 
mål. Utvalget m ener samarbeidsplanen bør virke til å fremme tiltak for å 
minske sårbarhet ved f. eks. endringer i priser, forsyningsvanskeligheter 
og ulykker. Dette er ikke kom m entert i virksomhetsberetningen. Utvalget 
vil be om at M inisterrådet vier sårbarhetsspørsm ål større oppmerksom het i 
det videre nordiske samarbeid innen energiområdet.

Brundtlands-kommisjonens rapport og den globale energianvendelse er 
drøftet både av M inisterrådet og em betsm annskom itéen for energispørs- 
mål. Utvalget noterer med tilfredshet at det nå er nedsatt en ny faggruppe 
for energi og miljø som skal ha ansvar for at Brundtland-kommisjonens 
anbefalinger ivaretas i det nordiske energisam arbeidet. Utvalget forutset
ter at denne faggruppen og dette om rådet innen energisektoren blir høyt 
prioritert. Utvalget anser dette som viktig og vil be om at det i neste års 
virksom hetsberetning orienteres om hvilke tiltak/initiativ som iverksettes.

Utvalget har for sin del behandlet et medlemsforslag om økt nordisk
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samarbeid om utnyttelse av naturgass. Utvalget konkluderer i sin betenk
ning med at det nordiske samarbeid om utnyttelse av naturgass i energifor
syningen bør intensiveres med sikte på å gi en nærmere vurdering av 
hvordan naturgassen kan spille en større rolle i den nordiske energibalans-

M inisterrådet opplyser at det til sesjonen i 1989 vil bli framlagt et 
m inisterrådsforslag om en ny handlingsplan/samarbeidsplan for perioden 
1989-1991. Utvalget tar dette til etterretning, men vil generelt bemerke at 
m inisterrådsforslag bør behandles ved Nordisk Råds sesjon året før de skal 
begynne å virke. Dette er nødvendig både av hensyn til behandlingen av 
Nordisk M inisterråds budsjett og av hensyn til Nordisk Råds behandling 
av forslagets innhold for første virkeår.

Annet

i) Rek. nr 2711987 om vedtekter for Nordisk Kontaktorgan for Atom- 
energispørsmål (NKA)

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 ble følgende rekommandasjon antatt:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å fastsette vedtekter 

for Nordisk Kontaktorgan for Atomenergispørsmål i samsvar med minis
terrådsforslag B 73le og Økonomisk utvalgs synspunkter.

I betenkningen som lå til grunn for rekommandasjonen uttalte utvalget at 
N KA har en viktig rolle med hensyn til informasjonsutveksling vedrørende 
den generelle utvikling på om rådet samt om lovgivning og planer i de 
nordiske land.

Utvalget viste også til at i de nordiske land har interessen de senere år 
dreid bort fra atomenergi som framtidig energikilde og over mot andre 
energiformer. NKA har ansvar for et omfattende sikkerhetsprogram som 
delfinansieres over Nordisk M inisterråds budsjett. Programmet utløper i 
mai 1989. Utvalget forutsetter at størrelsen på eventuelle fortsatte bevilg- 
ninger til NKA over de nordiske budsjetter etter dette blir vurdert nøye og 
i forhold til alternativ anvendelse innen energisektoren. Utvalget under
streket også i betenkningen at ingen av vedtektenes enkeltpunkter skal 
kunne oppfattes som et ønske om å utvide anvendelsen av atomkraft.

M inisterrådet opplyser i meldingen om rekomm andasjonen at vedtekter 
for NKA er fastsatt i sam svar med rekommandasjonen. Utvalget tar dette 
til etterretning og foreslår i en særskilt betenkning at rekommandasjonen 
avskrives.

10. Handelspolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådet følgende initiativ på det 
handelspolitiske området:

i) Rek. nr 37/1987 om nordisk samarbeidsprogram for avvikling av han
delshindringer
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ii) Rek. nr 2511987 om økning av Nordisk Investeringsbanks grunnfond
iii) Rek. nr 2611987 om eksportsam arbeid
iv) Rek. nr 3211987 om nordisk samarbeid innen tjenestehandelens om rå

de
Fra tidligere følger utvalget bl. a. følgende sak:

v) Rek. nr 411985 om økte og harm oniserte beløpsgrenser ved innførsel 
av varer for eget bruk i forbindelse med reiser

Til punkt i) om nordisk samarbeidsprogram for avvikling av handelshind
ringer.

Rek. nr 3711987 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta et nordisk 

samarbeidsprogram for avvikling av handelshindringer i N orden i samsvar 
med ministerrådsforslag B 70le og Nordisk Råds synspunkter.

Økonomisk utvalg har flere ganger framholdt at arbeidet med å avvikle 
handelshindringer er en oppgave av stor betydning for det nordiske sam ar
beidet og det nordiske næringsliv. Utvalget har spesielt understreket be
tydningen for små og mellomstore bedrifter. Gjennom sam arbeidspro
grammet har de nordiske regjeringer fått et konkret virkemiddel i kampen 
mot handelshindringer og for utviklingen av Norden som hjemmemarked. 
En særskilt styringsgruppe er gitt i oppdrag å påse at samarbeidsprogram- 
mets målsetting og retningslinjer iakttas av nordiske samarbeidsorganer. 
Utvalget mener gjennomføringen av samarbeidsprogram met samt den nor
diske koordineringen i forhold til det arbeid som foregår internasjonalt 
innen dette om rådet bør gis høy prioritet i alle nordiske samarbeidsorga
ners arbeid i årene som kommer. Utvalget noterer med tilfredshet at 
styringsgruppen har lagt stor vekt på å bringe samarbeidsprogram mets idé 
og målsetting ut til det nordiske sam arbeidsapparat.

Utvalget håper at M inisterrådet i neste års virksomhetsberetning kan 
rapportere om konkrete resultater av arbeidet. B l.a . av hensyn til den 
internasjonale utviklingen er behovet for rask framdrift stort. Utvalget vil 
forøvrig vise til sin betenkning om ministerrådsforslag B 70le.

M inisterrådet har vedtatt samarbeidsprogram met. Hensikten med re
kommandasjonen anses dermed oppfylt og det foreslås i en særskilt be
tenkning at rekom m andasjonen avskrives.

Til punkt ii) om en økning av Nordisk Investeringsbanks grunnfond.
På grunnlag av ministerrådsforslag B 68/e har M inisterrådet besluttet å 

øke Nordisk Investeringsbankens grunnkapital fra 800 mill. SDR til 1600 
mill. SDR. Nyordningen tre r i  kraft 1. januar 1988.

Ved økningen av grunnkapitalen anser utvalget at hensikten med rekom 
mandasjonen er oppfylt. I en særskilt betenkning foreslås rekom m anda
sjonen avskrevet.

Til punkt iii) og iv) om eksportsam arbeid og nordisk samarbeid innen 
tjenestehandelens område.
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Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å følge opp det sam
arbeid som allerede er innledet mellom de nordiske eksportkredittgaranti- 
og kredittinstitusjoner med sikte på å utarbeide et nordisk system for 
eksportfinansiering, risikotagning og garantigivning;

å kom plettere Nordisk Investeringsbanks internasjonale låneordning 
med et ” mykt vindu” dvs. at visse land kan motta prosjektinvesteringslån 
med innslag av rentesubsidier eller risikodekning.

Rek. nr 32/1987 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å øke mulighetene for 

nordisk samarbeid på tjenestehandelens område.
For å styrke det nordiske samarbeid på eksportom rådet undersøker 

m inisterrådet mulighetene for økt tjenestehandel, finansieringsformer og 
særlige aktiviteter -  som nye m arkeder eller produkter f. eks. innenfor 
miljøvernforanstaltninger -  i det omfang nordisk næringsliv uttrykker 
interesse for dette. Utvalget tar opplysningene til etterretning og vil peke 
på at det er viktig at det nordiske eksportsam arbeidet utvikles med tanke 
på forholdene og utviklingen på de internasjonale markedene. Fordeler 
kan oppnås gjennom økt nordisk samarbeid på dette området. Utvalget vil 
vise til at det i løpet av de senere år har blitt iverksatt en rekke tiltak som 
på ulike sett bidrar til å fremme utviklingen av nordisk prosjektsam arbeid. 
Ytterligere samarbeid i tråd med rekomm andasjonene bør imidlertid utvik
les på grunnlag av erfaringene som er etablert. Utvalget vil spesielt vise til 
ekspansjonen innen tjenestehandelen -  både i form av rene tjenester og i 
kombinasjon med varer — og m ener det er både behov og muligheter for 
økt nordisk samarbeid innen dette området. Utvalget forutsetter dessuten 
at eksportsam arbeidet får en sentral plass i forslaget om en ny nordisk 
økonomisk handlingsplan. Når det gjelder 2. ledd i rek. nr 26/1987 forven
ter utvalget at det til sesjonen vil foreligge et ministerrådsforslag om 
opprettelse av et Nordisk Utviklingsfond. Forslaget vil bli behandlet i 
Økonomisk utvalg og det vises til en særskilt betenkning.

Utvalget foreslår at meldingene om rek. nr 26/1987 og rek. nr 32/1987 tas 
til etterretning og nye meldinger imøteses til neste sesjon.

Til punkt v) om økte og harm oniserte beløpsgrenser ved innførsel av 
varer for eget bruk i forbindelse med reiser.

Utvalget må konstatere at ingen nye konkrete resultater er oppnådd i 
arbeidet med denne rekomm andasjonen. Det er i 1987 tatt initiativ til et 
nærmere og mer aktivt samarbeid med grenseregionale komitéer for om 
mulig å kunne bidra til økt framdrift i anstrengelsene med å løse handelsre- 
laterte problem. Det er hensikten å utvide og styrke dette samarbeidet i 
tiden framover.

A gjøre Norden til hjemmemarked er en av de viktigste oppgaver i det 
nordiske samarbeidet. Utvalget m ener en gjennomføring av rekomm anda
sjonen vil kunne styrke de nordiske konsumenters mulighet til å benytte

Rek. nr 26/1987 lyder:
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Norden som hjemmemarked. I neste års virksom hetsberetning ønsker 
utvalget en konkret vurdering av mulighetene for at intensjonen i rekom 
mandasjonen kan oppfylles.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr 4/1985 tas til etterretning og ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Annet

Nordisk Prosjekteksportfond (NOPEF). I mininisterrådsforslag B 78/e 
foreslås det at N O PEF gjøres til en perm anent institusjon. Utvalget har i 
en særskilt betenkning sluttet seg til forslaget. Utvalget viser til betenk
ningen.

11. Regionalpolitikk

Til grunn for det nordiske sam arbeidet på det regionalpolitiske området 
ligger det reviderte sam arbeidsprogram m et som ble behandlet ved Nordisk 
Råds sesjon i 1986. Utvalget ser positivt på det regionalpolitiske samarbei
det og de muligheter dette gir for å oppnå konkrete resultater for nordiske 
m edborgere. Tyngdepunktet i virksom heten er lagt på følgende områder:
-  grenseregionalt og kommunalt samarbeid
-  felles regionalpolitiske støtteordninger
-  nordisk regionalpolitisk forskning
-  informasjons- og erfaringsutveksling

Det grenseregionale og grensekommunale sam arbeidet har vist seg å bli 
stadig mer om fattende og tillegges stor vekt. Dette er i sam svar med 
utvalgets prioriteringer. U tvalget m ener det er viktig å ta vare på og utvikle 
de positive erfaringer slik at en også i årene som kommer kan vise til 
konkrete resultater. Spesielt har utvalget rettet oppm erksom heten mot 
spørsmål i tilknytning til handel og næringsliv i det grenseregionale samar
beidet. Utvalget vil i denne forbindelse vise til sin betenkning over m ed
lemsforslag A 792/e om ” frikom m uneforsøk” over riksgrensene i Norden 
hvor utvalget slutter seg til forslaget om at kommuner på ulike sider av 
nasjonsgrensene gis anledning til å delta i frikom muneforsøk. Utvalget er 
av den oppfatning at frikom muneforsøk, av den type som biir beskrevet i 
medlemsforslaget, kan fram stå som et sentralt ledd i bestrebelsene for å 
styrke og konkretisere det grenseregionale samarbeidet.

U tvalget tar til etterretning opplysningen om at Nordisk utviklingsfond 
for Vestnorden har startet sin virksomhet i 1987 og håper fondet vil utvikle 
seg i tråd med de m ålsettinger og forventninger som finnes.

N år det gjelder Nordisk Investeringsbanks regionallåneordning vil utval
get vise til sin betenkning over ministerrådsforslag B 82/e hvor utvalget 
slutter seg til forslaget om at denne gjøres til en perm anent del av N IB ’s 
virksomhet.
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Ved Nordisk Råds sesjon i 1987 tok Rådet initiativ til følgende sak:
i) Ytring nr 4!1987 pkt. 4 om en plan for det nordiske bistandssam arbei

det.
Fra tidligere følger utvalget bl. a. følgende sak:

ii) Rek. nr 4/1984 om nordiske myke prosjektinvesteringslån 
Til punkt i) om en plan for det nordiske bistandssam arbeidet. 
Bistandspolitiske spørsmål er en viktig del av den internasjonale debatt i

alle de nordiske land. Engasjement og m edansvar på dette felt i de nordis
ke land blir bekreftet ved den relativt høye andel av bruttonasjonalprodukt 
som går til offentlig utviklingshjelp og den brede enighet som råder om at 
denne fortsatt skal være høy. Det har vært naturlig for de nordiske land å 
samarbeide i bistandsarbeidet. Mange av de samme landene er valgt som 
hovedsamarbeidsland. Ser en på de store trekkene i utviklingen for de 
fattigste landene er det dessverre lite som tyder på at behovet for hjelp 
utenfra har avtatt. De fattigste landene biir stadig fattigere og antall menne
sker som skal ha dekket sine grunnleggende behov bare øker.

Nordisk Råd har etter forslag fra Økonomisk utvalg flere ganger bedt 
M inisterrådet om at det blir utarbeidet en plan for det nordiske bistands
samarbeidet. Utvalget konstaterer at det nå er utarbeidet et ministerråds
forslag som skal behandles ved 36. sesjon. Det forslag til sam arbeidspro
gram som nå foreligger inneholder i hovedsak en beskrivelse av det formel
le og uformelle samarbeidet som allerede er etablert supplert med en del 
generelle målsettinger og prinsipper for det framtidige samarbeid. Når 
utvalget ba om en arbeidsplan var hensikten at denne bl. a. skulle klargjøre 
en rekke forhold som f. eks.:
-  framtidig konkret prosjektsam arbeid
-  samordning av de administrative prosedyrer, herunder samordning av 

regler, avtaleverk og øvrige ordninger som kan bidra til å avlaste m otta
kerlandet

-  en drøfting av den nordiske organisasjonsform vedrørende bistandssam 
arbeidet, dvs. en overføring av ansvar og administrasjon av bistands
samarbeidet til de bistandsansvarlige ministre fra samarbeidsministrene 
slik at det kan opprettes et formelt fagministerråd også på dette om rå
det.

Utvalget er enig i at samarbeidsplanen må være så fleksibel at den ikke 
hem mer utviklingen av nye sam arbeidsform er etter hvert som behovene 
tilsier det. Utvalget m ener dette likvel ikke ville stride mot en sterkere 
konkretisering og klarlegging av forannevnte punkter enn det som nå 
foreligger både når det gjelder forslag for å bedre koordineringen av bilate
rale innsatser og mer fleksible adm inistrasjonsform er for fellesnordiske 
prosjekter for å bedre effektiviteten i bistanden. Utvalget vil også nå 
henstille om at det blir opprettet et formelt fagministerråd for bistandsom-

12. Bistand til utviklingsland
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rådet. Det er etter utvalgets oppfatning naturlig at ansvaret for det nordis
ke bistandsarbeidet legges til de ministre som svarer for dette området i 
sine egne land.

N år det gjelder de generelle målsettinger og retningslinjer som M inister
rådet framfører slutter utvalget seg til disse og vil vise til sine m erknader i 
betenkningen over ministerrådsforslaget.

Utvalget har behandlet to medlemsforslag innen det bistandspolitiske 
området. Dette er A 813le om opprettelse av en nordisk stasjon for biolo
gisk og skogteknisk forskning i Tanzania og medlemsforslag A 816le om 
konkrete initiativ for effektivisering av det nordiske bistandsarbeidet for 
en bæredyktig utvikling i utviklingslandene. Det vises til utvalgets betenk- 
ninger som munner i et forslag om at de nordiske land
-  utlåner eksperter til de regionale utviklingsbanker
-  vurderer hvorvidt den økonomiske støtten til IUCN skal økes
-  tar initiativ til at det internasjonalt avsettes midler til et effektivt under

søkelses- og prosjektarbeid med henblikk på sikring av tropeskogen
-  utreder spørsmålet om opprettelsen av en nordisk stasjon for biologisk 

og skogteknisk forskning i Tanzania
Til punkt ii) om nordiske myke prosjektinvesteringslån.
Rek. nr 411984 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utrede mulige for

mer for en ordning med nordiske myke prosjektinvesteringslån.
Utvalget har fått opplyst at det vil bli fremmet et ministerrådsforslag om 

et Nordisk utviklingsfond til sesjonen i 1988. M inisterrådsforslaget vil bli 
behandlet i Økonomisk utvalg og det vises til utvalgets betenkning over 
dette.

Ved framleggelsen av m inisterrådsforslaget er hensikten med den her 
behandlede rekom m andasjonen oppfylt. Det foreslås derfor i en særskilt 
betenkning at rekomm andasjonen avskrives.

13. Jord- og skogbruk

På jord- og skogbruksom rådet følger utvalget bl. a. følgende sak: 
i) Rek. nr 2911986 om forskningsinnsatser innen den kooperative sektor. 
Økonomisk utvalg konstaterer at samarbeidet på jord- og skogbruksom 

rådet utvikles med grunnlag i handlingsprogrammet som ble vedtatt i 1985. 
I løpet av 1987 har M inisterrådet gitt sin tilslutning til at det innenfor denne 
sektoren også skal arbeides aktivt med vesentlige tverrsektorelle spørsmål 
som
-  anbefalinger fra Brundtland-kommisjonen
-  Norden og EF
-  bioteknologi

Utvalget vil uttrykke tilfredshet over at disse viktige spørsmål vil stå
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sentralt i det videre arbeid innen sektoren. Bioteknologiens anvendelse 
innen jord- og skogbruk bør vies stor oppm erksom het. N år det gjelder 
Brundtland-kommisjonens anbefalinger er utvalget enig i at disse tilsier en 
økt aktivitet for å ivareta hensyn til miljø og ressursanvendelse. Utvalget 
ser fram til å m otta utredningen om økt nordisk samhandel innen jo rd 
brukssektoren og hvilke muligheter arbeidet med avvikling av handels
hindringer gir i denne forbindelse. U tvalget antar det vil være muligheter å 
øke denne handelen samtidig som sentrale nasjonale målsettinger for land
brukspolitikken opprettholdes. Utvalget vil be M inisterrådet fortsette å 
virke for en slik utvikling.

Til punkt i) om forskningsinnsatser innen den kooperative sektor.
Rek. nr 2911986 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. i samråd med nært berørte organisasjoner, og med ivaretakelse av de 
erfaringer som er oppnådd innenfor rammen av det forskningsprogram 
som er etablert innen den landbrukskooperative sektor, å utarbeide et 
nordisk forskningsprogram for kooperasjonen;
2. snarest, og innenfor rammen av tilgjengelige prosjektmidler, å gi rom 
for delfinansiering også av samnordiske forskningsprosjekter vedrøren
de konsum entkooperative spørsmål;
3. å medvirke til at man i de nordiske land fremmer forskning og 
utdanning vedrørende både produsent- og konsum entkooperativ virk
somhet.
M inisterrådet opplyser at det i 1987 har vært arrangert et kontaktmøte 

med representanter for kooperative forskere og konsumentmyndigheter. 
Ved møtet utkrystalliserte det seg tre tem aer hvor det kan være interessant 
å gjennomføre nordiske prosjekt:
-  Ny kooperativ virksomhet
-  Medlemsskap i kooperasjonen, forutsetninger og mulighet til innflytelse
-  Forholdet mellom de konsumentpolitiske organer og konsumentkoope- 

rasjonen.
Utvalget vil oppfordre M inisterrådet til å intensivere arbeidet med denne 

rekomm andasjonen. Det er viktig å utvikle det nordiske forskningssam ar
beidet omkring det kooperative om rådet. Utvalget forventer at det blir 
utarbeidet et nordisk forskningsprogram i løpet av 1988 samt at det åpnes 
muligheter for delfinansiering av samnordiske forskningsprosjekter vedrø
rende konsum entkooperative spørsmål.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr 2911986 blir tatt til etterretning 
og at ny melding imøteses til neste sesjon.

14. Fiskeri

Ved Nordisk Råds sesjon 1987 tok Rådet initiativ til følgende saker:
i) Ytring nr 411987 pkt. 5 om å framlegge et ministerrådsforslag om et 

samarbeidsprogram for fiskerisektoren



2171C 1: Bilaga 2

ii) Rek. nr 3111987 om samnordisk prosjekt for fremme av vandringsfis
kebestanden i Ø stersjøen og Bottniske viken

Til punkt i) om å framlegge et ministerrådsforslag om et sam arbeidspro
gram for fiskerisektoren.

Som en følge av Nordisk Råds ytring er det besluttet å utarbeide et 
m inisterrådsforslag om et nordisk samarbeidsprogram for sektoren i løpet 
av 1988. Tidsplanen er valgt således at em betsm annskom itéen kan dra 
nytte av erfaringene med de aktiviteter, som er gjennomført eller planlagt 
på prosjektnivå. Samarbeidsprogrammet skal dekke perioden 1989-1993. 
Utvalget tar opplysningene til etterretning og ser fram til å motta samar
beidsprogrammet. U tvalget vil generelt bem erke at ministerrådsforslag bør 
behandles ved Nordisk Råds sesjon året før de skal begynne å virke av 
hensyn til budsjettbehandlingen.

Blant de om råder som bør inngå i samarbeidsprogram met vil utvalget 
nevne akvakultur, fiskeriforskning samt miljørelaterte fiskerispørsmål.

Til punkt ii) om vandringsfiskebestanden i Østersjøen og Bottniske vi
ken.

Rek. nr 3111987 lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å iverksette et sam

nordisk prosjekt for fremme av vandringsfiskebestanden i Østersjøen og 
Bottniske viken.

M inisterrådet viser b l.a . til at i de to grenseregionale om rådene, N ord
kalotten og K varken, planlegges sam ordnet prosjektaktivitet som tar sikte 
på å beskytte vandringsfiskebestanden i Bottniske viken. Enn videre er 
M inisterrådet av den oppfatning at spørsmål om vandringsfisk med fordel 
kan søkes ivaretatt gjennom drøftinger i den Internasjonale Fiskerikommi- 
sjonen for Østersjøen samt i økt omfang ved aktiviteter som faller inn 
under det nordiske miljøsamarbeidet.

Med hensyn til den alvorlige situasjonen for den ville laksen i Østersjøen 
og Bottniske viken m ener utvalget det er ønskelig at så mange innsatser 
som mulig iverksettes. Utvalget anser det viktig at man innen de nordiske 
land sam arbeider for å beholde disse for Østersjøom rådet viktige fiskebe
stander. U tvalget er enig i at saken bør drøftes i den Internasjonale Fiskeri- 
kommisjonen for Østersjøen. Det forventes at arbeidet med rekom m anda
sjonen videreføres. Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr 3111987 tas 
til etterretning og at ny melding imøteses til neste sesjon.

15. Bolig- og byggsektoren

Utvalget konstaterer at samarbeidet innen bolig- og byggsektoren utvik
les med grunnlag i handlingsplanen som ble behandlet ved Nordisk Råds 
sesjon i 1986. H ovedtyngden i arbeidet legges på områdene handelshind
ringer og harmonisering samt eksportfrem m ende tiltak. Utvalget er enig i 
en slik prioritering. Det må være en prioritert oppgave å legge forholdene
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best mulig til rette for effektiv utnyttelse av mulighetene på eksportm arke
det. U tvalget vil også understreke betydningen av rask framdrift i arbeidet 
med å avvikle handelshindringer. Dette forutsetter bl. a. en harmonisering 
av de tekniske betingelser for godkjenning av kontroll av byggeprodukter.

U nder henvisning til ovenstående foreslår utvalget:
I. at Nordisk Råd i anledning av de til utvalget henviste avsnitt i beret

ning C 1/1988 vedtar følgende uttalelse:
1. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om å virke for at 

M inisterrådets organer spiller en mer aktiv rolle med hensyn til å 
fremme felles nordiske interesser og samordne nordiske tiltak for å 
møte den utfordring den europeiske integrasjonsprosessen innebærer.

2. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om at Nordisk 
Industrifonds budsjett for 1989 ikke svekkes som en følge av at den 
økonomiske handlingsplanen utløper i 1988 samt at Fondet tilføres 
ytterligere ressurser som følge av ministerrådsforslagene om oppret
telse av et industrielt senter i Oslo og et bioteknologisk 
samarbeidsprogram .

3. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd om at forslag om 
eventuelle fortsatte bevilgninger til Nordisk Kontaktorgan for Atom- 
energispørsmål etter at nåværende sikkerhetsprogram utløper i 1989 
forelegges Nordisk Råd i et særskilt ministerrådsforslag.

4. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om å virke for at 
arbeidet med å avvikle handelshindringer i N orden éffektiviseres og 
gis høy prioritet i alle nordiske sam arbeidsorganer samt at det blir 
rapportert om konkrete resultater til neste sesjon.

II. at Nordisk Råd tar til etterretning de til Økonomisk utvalg henviste 
deler av kapittel I og II: Innledning og Overgripende spørsmål samt 
kapitlene XVI: Økonomisk politikk, XVII: Industripolitikk, XVIII: 
Energipolitikk, XIX: Handelspolitikk. XX: Regionalpolitikk, XXI: 
Bistand til utviklingsland, XXII: Jord- og skogbruk, XXIII: Fiskeri 
og XXIV: Bolig og byggesektoren.

III. at Nordisk Råd tar meldingene om rek. nr 4 1985 om økte og harmoni
serte beløpsgrenser ved innførsel av varer for eget bruk ved reiser, 
rek. nr 29/1986 om forskningsinnsatser innen den kooperative sektor, 
rek. nr 26/1987 om eksportsam arbeid, rek. nr 29/1987 om lettelser i 
beskatning for ungdom i forbindelse med feriearbeid i annet nordisk 
land, rek. nr 31/1987 om samnordisk prosjekt for fremme av
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vandringsfiskebestanden i Ø stersjøen og i Bottniske viken, rek. nr 
3211987 om nordisk samarbeid innen tjenestehandelens område til 
etterretning og im øteser nye meldinger til neste sesjon.

Stockholm, 11. februar 1988 
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Kulturutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987 (C 1)

(Promemoria om aktuella frågor inom nordiskt kultur
samarbete, se Bihang, s. 2180)

Betänkande av N ordiska rådets kulturutskott över Nordiska ministerrå
dets berättelse rörande det nordiska sam arbetet

1. Inledning

Till kulturutskottet har av N ordiska rådets presidium hänvisats Nordis
ka m inisterrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet 1987.

U tskottet har behandlat berättelsen vid sitt möte den 11 februari -  1988 i 
Stockholm. Därvid har utskottet tagit ställning till kapitel I Inledning, 
kapitel II Övergripande frågor, kapitel VII Allmänkultur; mediafrågor; 
radio- och tv-sam arbete, kapitel VIII Utdanning och kapitel IX Forskning 
och högre utbildning.

Vid sidan av de synpunkter kulturutskottet framför på verksam heten 
under 1987 i detta betänkande tar utskottet även upp frågor av särskilt 
intresse i betänkanden över m inisterrådets meddelanden om tidigare av
givna rekom m endationer. I ett betänkande över berättelser från nordiska 
institutioner och sam arbetsorgan på kulturutskottets område (C I2lk/I988) 
har kulturutskottet även framfört synpunkter på enskilda institutioner och 
deras verksamhet.

Nordiska m inisterrådet har under 1987 utarbetat ett ministerrådsforslag 
till handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet (B 83/k). Förslaget 
avgavs till N ordiska rådet den 7 januari 1988 och behandlas i särskild 
ordning av kulturutskottet. Då förslaget till handlingsplan innehåller för
slag beträffande verksam heten på alla kulturavtalets områden, och berör 
många av de aktiviteter som även tas upp i ministerrådets berättelse C 1, 
anlägger u tskottet främst synpunkter på kultursam arbetet i det betänkande 
utskottet avger över m inisterrådsforslaget.

U tskottet konstaterar att m inisterrådets berättelse denna gång ger en 
mera koncentrerad rapportering av åtgärder som har genomförts under det 
år berättelsen avser. Denna form för rapportering m otsvarar de synpunk
ter som utskottet tidigare har framfört, och innebär även att Nordiska

BILAGA 3
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rådet inom sina egna organ bör förskjuta tyngdpunkten i behandlingen av 
dokument från rapporteringen av genomförd verksam het i - C l  till fram
tidsplanerna i berättelsen C 2. U tskottet avger ett särskilt yttrande över 
C 2 till budget- och kontrollutskottet.

Till detta betänkande har såsom bihang lagts utskottets promem oria om 
aktuella frågor inom det nordiska kultursam arbetet, upprättad den 12 maj 
1987 inför utskottets överläggningar med Nordiska ministerrådet om det 
nordiska kultursam arbetet 1988.

2. Redovisning av de med anledning av yttrande nr 2/1987 vidtagna åtgär
derna

Vid 35:e sessionen 1987 antog N ordiska rådet på förslag av kulturutskot
tet ett yttrande i sex punkter (nr 211987) med anledning av Nordiska 
ministerrådets berättelse om det nordiska sam arbetet 1986. 1 yttrandet 
anfördes uppfattningar som av Nordiska rådet ansågs väsentliga för det 
fortsatta sam arbetet på kulturom rådet.

U tskottet konstaterar att de frågor som togs upp i yttrandet har varit 
aktuella i m inisterrådets arbete med det tidigare nämnda förslaget till 
handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet. Då ministerrådsforslaget 
till handlingsplan innehåller förslag om att realisera vissa punkter i y ttran
det, eller på annat sätt tar ställning till punkter som ingick i yttrandet, 
hänviser utskottet även till denna del till u tskottets betänkande över hand
lingsplansforslaget. U tskottet företar därför inte denna gång en detaljerad 
genomgång av de åtgärder m inisterrådet har vidtagit med anledning av 
yttrandet.

3. Redovisning av nordiska m inisterrådets verksamhet (kapitel I—II)

3.1 Norden och det internationella sam arbetet

I m inisterrådets berättelse har behandlingen av de internationella frågor
na koncentrerats till en redogörelse för den europeiska integrationens 
betydelse för N orden, och för den kartläggning som har inletts av i vilken 
omfattning det nordiska sam arbetet kan komma att beröras av genomfö
ringen av E G 's inre marknad. U tskottet har tidigare uppmanat ministerrå
det att i högre grad uppm ärksam m a den snabba utvecklingen av sam arbe
tet på europeiskt plan och finner det därför positivt att ministerrådet har 
intensifierat uppföljningen av frågor som berör integrationen i Europa, och 
att rapporteringen till denna del har förbättrats. U tskottet konstaterar 
emellertid att m inisterrådets rapportering till övervägande del betraktar 
frågeställningarna ur ekonom isk och miljöpolitisk synpunkt, och ser det 
som en brist att de kulturpolitiska aspekterna på en ökad integration i 
Europa inte närm are tas upp i berättelsen. U tskottet hänvisar för sin del till 
de initiativ som har tagits på europeiskt plan och till de projekt som har
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igångsatts på forskningsom rådet, inom student- och ungdomsutbytet samt 
på medieom rådet, och som har konsekvenser även för det nordiska sam ar
betet på dessa områden. U tskottet förutsätter att uppföljningen av frågor 
som berör sam arbetet på kulturens, utbildningens och forskningens om rå
de i Europa förbättras inom ministerrådet.

För att fästa uppm ärksam het vid kulturpolitiken och dess betydelse för 
den samhälleliga utvecklingen har UNESCO utlyst perioden 1988-1997 
till ett världskulturårtionde. U tskottet anser att m inisterrådet bör verka för 
att de nordiska länderna aktivt stöder genomföringen av årtiondet, och 
särskilt på biståndsom rådet tar nya initiativ för att främja en utbyggnad av 
kultursam arbetet mellan N orden och utvecklingsländerna. U tskottet har 
med tillfredsställelse noterat att ministerrådet har fattat beslut om en bred 
uppföljning av rapporten från världskommissionen för miljö och utveck
ling. U tskottet betonar särskilt det stora behov av forskning på olika 
områden som rapporten påvisar, och uttalar stöd för de initiativ Nordiska 
forskningspolitiska rådet (FPR) har tagit i syfte att utveckla ett närmare 
sam arbete kring u-landsforskning. U tskottet anser att m inisterrådet bör ge 
forskningsinsatserna stort utrym m e i det fortsatta arbetet med de frågor 
som ingår i kommissionens rapport.

3.2 M inisterrådets organisation

För att säkerställa att m inisterrådsorganisationen kan fungera effektivt 
har ministerrådet inlett en översyn av den nya sekretariatsorganisationen 
samt av äm betsm annakom m itteer och institutioner. Enligt beslut som fat
tades vid upprättandet av det nya sekretariatet skall en bedömning av 
verksam heten företas per den 1 maj 1988. K ulturutskottet har även för sin 
del tidigare uttalat att m inisterrådet efter en första inkörningsperiod bör 
företa en översyn av den nya organisationen, och vid behov ta initiativ till 
en förstärkning av organisationen i syfte att ytterligare effektivera verk
samheten såväl på kulturavtalets områden, som på andra samarbetsområ- 
den. U tskottet har understrukit betydelsen av att tillräckliga sekretariats
resurser tillförsäkras kultursektorn som helhet, och har i detta samman
hang särskilt pekat på utbildningsområdet som har en svag ställning i den 
nya organisationen. Vidare har utskottet betonat att verksamheten med 
kulturinformation i utlandet ställer krav på långsiktig planering och uppm a
nat ministerrådet att säkra personalresurser för arbetet inom sekretariatet 
samt att organisera detta arbete på ett ändamålsenligt sätt. U tskottet har 
även förutsatt att de nordiska stödordningarna, i likhet med andra projekt
medel, fortsatt adm inistreras av m inisterrådets sekretariat. U tskottet utgår 
från att ovannämnda frågor beaktas i den genomgång av organisationen 
som för närvarande pågår, och att förslag om nödvändiga förstärkningar 
läggs fram. Med hänsyn till den stora betydelse det arbete som utförs vid 
ministerrådets sekretariat har för den nordiska samarbetsorganisationen 
som helhet finner utskottet det även naturligt att eventuella förslag till
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förändringar av organisationen och sekretariatets uppbyggnad presenteras 
för Nordiska rådets organ innan de genomförs.

3.3 Nordiskt tjänstem annautbyte

Av ministerrådets berättelse framgår att det nordiska tjänstem annautby
tet är föremål för ett ständigt ökande intresse i de nordiska länderna. 
K ulturutskottet har även för sin del pekat på de möjligheter ett utbyggt 
tjänstem annautbyte ger när det gäller att underlätta rörligheten för vissa 
yrkesgrupper och samtidigt förbättra förutsättningarna för nordiskt samar
bete i praktiken.

Nordiska rådet rekom m enderade 1987 ministerrådet att utvidga tjänste
m annautbytet till att om fatta ett utbyte av tolkar och translatorer (rek nr 
12/1987). I budgeten för 1988 har ministerrådet även genomfört en liten 
ökning av anslaget för tjänstem annautbytet. Tjänstem annautbytet har un
der det gågna året även aktualiserats inom forskningssam arbetet. U tskot
tet har föreslagit att universiteten och högskolorna indras i det nordiska 
tjänstem annutbytet. 1 förslaget till handlingsplan för kultursam arbetet ut
talar m inisterrådet även sin avsikt att utvidga utbytet till att omfatta lärare 
på alla nivåer.

U tskottet om fattar de initiativ som även från m inisterrådets sida har 
tagits för att bygga ut tjänstem annautbytet, och framhåller att m inisterrå
det bör tillföra detta utbyte långt större resurser för att de stora behov som 
finns skall kunna tillgodoses.

4. Allmänkulturell verksamhet, utbildning, forskning (kapitel VII, VIII, IX)

4.1 De kulturförmedlande institutionerna

M inisterrådet redogör för nya aktiviteter som har inletts och för särskil
da insatser som har gjorts i syfte att främja kulturförbindelserna inom 
N orden genom de nordiska kulturhusen och instituten samt andra kultur
förmedlande institutioner.

U tskottet konstaterade att Nordiska rådets budget- och kontrollutskott 
har fattat beslut om att företa en översyn av verksamheten vid Nordens 
hus i Reykjavik och Nordens hus på Färöarna under 1988. Denna översyn 
kan även väntas resultera i sådana förslag om förändringar eller förstärk
ningar av verksam heten som kan vara av intresse för andra än de direkt 
berörda institutionerna. En viktig förutsättning för att de resultat den 
kommande utvärderingen ger skall kunna gagna utvecklingen av kulturför
bindelserna inom N orden i så stor utsträckning som möjligt är därför att 
arbetet genomförs i nära sam arbete mellan berörda organ inom Nordiska 
rådet och m inisterrådet, och att m inisterrådet aktivt m edverkar i översy
nen och särskilt i uppföljningen av de förslag översynen kan väntas resulte-
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4.2 Juridiska och ekonomiska hinder fö r  studier i annat land

U tskottet uttalar tillfredsställelse över att arbetet för att reducera hinder
för elever som önskar studera i ett annat nordiskt land har resulterat i nya 
projekt som syftar till konkreta åtgärder för att söka lösningar på de 
problem som finns. U tskottet anser att ministerrådet aktivt bör föra detta 
arbete vidare, och att härvid ägna frågan om arbetsfördelningen mellan 
länderna i fråga om specialutbildningar (rek nr 14/1985) stor uppm ärksam 
het. Vidare understryker utskottet betydelsen av att de enskilda länderna 
på nationellt plan vidtar åtgärder som är nödvändiga för att underlätta 
möjligheterna till skolgång i annat nordiskt land.

4.3 Kursverksamhet inom högre utbildning

M inisterrådet redogör kort för den omorganisering av kursverksam heten 
inom den högre utbildningen som har genomförts, och som har resulterat i 
att fördelningen av medel num era skall ske samlat på basen av ansökning
ar. Undantag har gjorts för kurserna i språk och litteratur, som bibehåller 
fasta anslag. Tidigare har en regelbunden kursverksam het genomförts på 
tio olika områden.

U tskottet har förordat den nu genomförda omorganiseringen, då den 
innebär att anslaget för kursverksam heten kan disponeras mera flexibelt 
och även ger möjligheter att stöda nya kurser. Samtidigt har utskottet lagt 
fram förslag om en nivåförhöjning av anslaget för att den flexibilitet och 
den verksam hetsnivå som eftersträvas skall kunna uppnås. U tskottet gav 
sitt stöd för den av m inisterrådet föreslagna omorganiseringen mot bak
grund av m inisterrådets uttalanden om att den kursverksam het som är 
baserad på gemensam kulturbakgrund (historia, språk) eller representerar 
smala områden skulle säkras även inom ramen för en ny finansieringsmo
dell. U tskottet finner det därför otillfredsställande att anslaget har utfor
mats så att osäkerhet råder beträffande möjligheterna att på längre sikt 
genomföra kurser som har anknytning -  till gemensam kulturbakgrund, 
kurser på smala om råden, eller att uppta nya verksam hetsom råden. U t
skottet förutsätter att kursverksam heten utformas så att den till alla delar 
kan genomföras i enlighet med m inisterrådets ursprungliga intentioner.

4.4 Undervisningen i grannspråk vid universiteten i Norden

U tskottet har under de senaste åren upprepade gånger fäst uppmärksam
het vid de försämrade möjligheterna att studera grannspråk vid universitet 
i Norden. U tskottet har förutsatt att ministerrådet snabbt ingriper för att 
trygga studiemöjligheterna i nordiska språk på universitetsnivå. Vidare har 
utskottet ansett att en kartläggning av lektorernas situation på nordiskt 
plan bör utföras i syfte att stärka lektorernas ställning och därmed även 
förbättra deras möjligheter att sprida information om Nordens språk, litte
ratur och kultur. Ur föreliggande berättelse framgår inte att m inisterrådet 
skulle ha vidtagit några nya åtgärder på området. U tskottet har erfarit att
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nya problem kan komma att uppstå beträffande de norska och danska 
lektoraten vid Stockholms universitet, som hotas av nedläggning under 
1988. U tskottet understryker att m inisterrådet bör verka för att undervis
ningen i nordiska språk vid universiteten säkras och vidta behövliga åtgär
der för att trygga och fördjupa denna del av det nordiska språkförståelsear
betet på längre sikt. U tskottet anser åtgärder på detta område vara av 
särskilt stor vikt mot bakgrund av de övriga beslut som har fattats i syfte 
att bygga ut det nordiska studentutbytet och lärarutbytet på universitets
nivå. U tskottet avser återkom m a till frågan om grannspråksundervisning- 
en på universitetsnivå vid nästa överläggning med m inisterrådet, och förut
sätter att ministerrådet då kan ge en närmare redogörelse för de åtgärder 
som har vidtagits för att stärka denna undervisning.

5. Förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår kulturutskottet
att Nordiska rådet lägger de till kulturutskottet hänvisade — delarna 

av Nordiska m inisterrådets berättelse C I till handlingarna.

Stockholm den 11 februari 1988
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BIH ANG

I föreliggande prom em oria, upprättad av Nordiska rådets kulturutskott 
den 16 april 1987, anlägger utskottet synpunkter på aktuella frågor inom 
nordiskt kultursam arbete. Synpunkterna framläggs för Nordiska minister
rådet vid överläggningar, som äger rum den 12 maj 1987, och för vilka 
denna prom em oria utgör underlag.

1. Övergripande frågor

Handlingsplan fö r  kultursam arbetet (rek. nr 211986)

K ulturutskottet kommer vid sitt möte den 11 maj 1987 att få närmare 
inform ation om arbetet med handlingsplanen på kulturområdet. Utskottet 
avser ta upp frågor som berör det fortsatta arbetet med handlingsplanen 
utgående från den nya information som föreligger inför mötet med minis
terrådet. U tskottet har även erfarit att arbetet på en ny handlingsplan för 
utvecklingen av det ekonom iska samarbetet kommer att inledas under 
innevarande år. U tskottet fäster uppmärksamhet vid betydelsen av en 
samordning mellan olika handlingsplaner och önskar därför höra minister
rådets uppfattning om hur en samordning kan beaktas i det fortsatta 
arbetet.

Vid beredningen av handlingsplanen har utskottet understrukit att pla
nen bör ges ett konkret innehåll och leda till nya aktiviteter eller till 
förstärkning av pågående verksam het på vissa centrala områden.

1 det följande redogör utskottet i huvuddrag för de förslag utskottet har 
framfört beträffande innehållet i handlingsplanen. Synpunkter på hand
lingsplanen har mera i detalj framförts till ministerrådet redan tidigare, 
senast i u tskottets betänkande över m inisterrådets meddelande om rekom
mendation nr 2/1986 till 35:e sessionen 1987.

På utbildningsområdet har utskottet prioriterat insatser för ett ökat 
lärar- och elevutbyte, samt projekt i syfte att öka språkförståelsen i N or
den. Vidare har utskottet ansett att m inisterrådet bör vidta nya åtgärder för 
att öka det nordiska inslaget i skolundervisningen. Dessutom har utskottet 
betonat att datasam arbetet på skolområdet bör föras vidare utgående från 
de planer som redan finns, och att m inisterrådet även bör överväga möjlig
heten att intensifiera sam arbetet på vuxenutbildningens område.

Pk forskningsom rådet har utskottet uttalat att det i riktlinjerna för N or
diska forskningspolitiska rådet 1987 -  1989 (B 69lk) ingår aktiviteter som 
även kan föras vidare inom ramen för handlingsplanen. U tskottet avser 
särskilt åtgärder i syfte att utveckla forskarutbildningssamarbetet och un
derlätta ett m era omfattande universitetslärarutbyte i Norden. U tskottet 
hänvisar även till rek.nr 511986 om intensifierat samarbete på universitets- 
och högskoleområdet.

Promemoria om aktuella frågor inom nordiskt kultursamarbete
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På det allmänkulturella området har utskottet ansett att åtgärder som 
tryggar bredden i sam arbetet bör prioriteras. En ökning av resurserna till 
N ordiska kulturfonden och de olika stödordningarna ger möjligheter till 
sådana insatser. U tskottet har även efterlyst åtgärder i syfte att utveckla 
N orden som kulturell hemmamarknad. U tskottet har förutsatt att minister
rådet ger insatser på detta område stor uppmärksamhet och att det även på 
det nationella planet görs en grundlig uppföljning av den kartläggning som 
genom förs i anslutning till arbetet med handlingsplanen. U tskottet lägger 
även vikt vid att satsningar på medieområdet ingår i handlingsplanen.

U tskottet har starkt understrukit att handlingsplanen bör åtföljas av en 
finasieringsplan, och att ministerrådet årligen i kulturdelen av den nordiska 
budgeten bör reservera anslag för att verkställa handlingsplanen. För att 
nya aktiviteter skall kunna inledas så snabbt som möjligt bör de första 
anslagen reserveras redan i budgeten för 1988, och utgöra ett tillskott av 
nya medel för sam arbetet på kulturområdet.

U tskottet förutsätter att den tidtabell som har uppgjorts för det fortsatta 
arbetet inom ministerrådet fasthålls. K ulturutskottet bör få tid för en 
grundlig behandling av planen i utskottet, då handlingsplanen kommer att 
ange riktningen för sam arbetet på kulturområdet under en lång tid framåt. 
För att en sådan handläggning skall vara möjlig inom utskottet bör minis
terrådets förslag till handlingsplan avges till Nordiska rådet i god tid före 
kulturutskottets möte den 10-11 novem ber 1987.

N ordiskt radio- och TV-samarbete via satellit

Enligt m inisterrådets ställningstagande till utformningen av programsam
arbetet via Tele-X skall de i projektet deltagande radioföretagen även 
förvärva sändningsrätter för program i samarbetet. För att säkerställa att 
sam arbetet inte ytterligare försvåras av upphovsrättsliga orsaker har ut
skottet betonat att m inisterrådet aktivt bör medverka till att underlätta de 
förhandlingar som skall genomföras med berörda parter. Utskottet under
stryker härvid att man vid en utbyggnad av programsamarbetet bör säkra 
upphovsm ännens självklara rätt till en skälig ersättning för produktioner
na. Samtidigt bör det vara av stort intresse för såväl upphovsmännen som 
för den nordiska publiken att reglerna om upphovsrättsersättningarna inte 
utform as på ett sådant sätt att kostnadsnivån direkt inverkar begränsande 
på distributionen av nordiska filmer och andra program inom Norden. 
U tskottet framhåller att även upphovsmännen bör uppmärksamma de 
möjligheter ett utbyggt radio- och TV-samarbete via satellit ger för att nå ut 
till en stor publik i Norden, och därmed utvidga hemmamarknaden för 
olika program.

U tskottet hänvisar även till den rapport som de nordiska radioföretagen 
avgav i februari 1987, och som innehåller en modell till Tele-X- 
program sam arbete i enlighet med de direktiv ministerrådet tidigare har 
fastställt. 1 rapporten uttalar radiodirektörerna i de medverkande företagen
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att det finns goda skäl att utgå från att Tele-X-programmen kan nå en 
betydande publik endast genom vidarespridning av programmen i de nor
diska kabelnäten. För att få till stånd en omfattande kabeldistribution bör 
ett system  skapas som gör det möjligt för de deltagande rundradioföre
tagen att frigöra sina Tele-X-program för kabelspridning i grannländerna. 
Rundradioföretagen betonar att förhandlingarna med upphovsmannaorga- 
nisationerna om sändningar i Tele-X inte kan avslutas innan frågan om hur 
kabelsändningsrätten skall frigöras är avklarad.

U tskottet har betonat att stor uppmärksamhet bör ägnas programfrågor
na under den ur planeringssynpunkt relativt korta tid som återstår innan 
program sändningarna via Tele-X inleds. Ministerrådet bör avsätta anslag 
för nordisk program produktion och verka för en starkt ökad produktion av 
nationella program. U tskottet understryker att ett systematiskt samarbete 
kring produktion av program bör inledas, oberoende av hur det framtida 
sam arbetet i övrigt utform as. U tskottet har noterat att de i Tele-X-projek- 
tet deltagande länderna även har uttalat att de avser pröva hur medel skall 
kunna avsättas för gemensam programproduktion.

Vid det möte kulturutskottet håller i anslutning till överläggningarna 
med m inisterrådet den 12 maj 1987 avser utskottet slutbehandla medlems- 
förslaget A 794!k angående radio- och TV-samarbetet i Norden. I medlems- 
förslaget föreslås en modifiering av Tele-X-satelliten för att möjliggöra 
sändningar över fyra kanaler. Vid sidan av de tekniska och ekonomiska 
konsekvenserna av förslaget berör en eventuell modifiering av satelliten i 
hög grad utformningen av det kommande programsamarbetet.

U tskottet önskar med ministerrådet diskutera det aktuella läget inom 
Tele-X-projektet och framföra närmare synpunkter på frågan om en even
tuell modifiering av satelliten utgående från det resultat behandlingen av 
det aktuella medlemsforslaget ger i utskottet.

U tskottet har med tillfredsställelse noterat att förhandlingar om dansk 
medverkan i radio- och TV-sam arbetet pågår, och att ett arbete har inletts 
för att lösa tekniska och programmässiga frågor i anslutning till en överfö
ring av program till och från Island. U tskottet önskar av ministerrådet en 
närm are redogörelse för formerna för ett danskt och isländskt deltagande i 
Tele-X-projektet. U tskottet har tidigare riktat kritik mot att överläggningar 
om ett fortsatt radio- och TV-samarbete efter den beslutade försöksverk
sam heten ännu inte har inletts. U tskottet har förutsatt att sådana överlägg
ningar om m ålsättningarna och formerna för ett permanent radio- och TV- 
sam arbete skyndsamt påbörjas. U tskottet fäster uppmärksamhet vid den
na fråga särskilt mot bakgrund av att möjligheterna att under försöksverk
sam heten nå ut till den nordiska publiken allvarligt kan försämras om det 
råder oklarhet om förutsättningarna att efter försöksperiodens utgång ta 
em ot nordiska radio- och TV-sändningar via satellit. U tskottet har noterat 
att de nordiska radiobolagen även tar upp detta problem i den tidigare 
näm nda rapporten. Enligt radiobolagen kan bristen på kontinuitet inom
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Tele-X-verksam heten förväntas fördröja anskaffningen av apparater i stör
re skala genom att publiken inte ges garantier för att en ny satellit finns 
tillgänglig efter försöksperioden.

1 anslutning till det arbete som utförs på nordiskt plan i syfte att utveckla 
ett radio- och TV -sam arbete via satellit finner utskottet det angeläget att 
m inisterrådet verkar för ett nära samarbete mellan länderna även i hand
läggningen av mediefrågor som är aktuella på europeiskt plan. Genom ett 
nära sam arbete på medieom rådet har de nordiska länderna goda möjlighe
ter att framlägga lösningsmodeller som kan utgöra grund för ett bredare 
europeiskt sam arbete. M inisterrådet bör därför ta behövliga nya initiativ 
för att utveckla det nordiska mediesamarbetet i internationella samman
hang, genom att aktivt följa upp resultaten från den första europeiska 
mediekonferensen i Wien i decem ber 1986.

Nordisk m ediefond

N ordiska rådet har rekom m enderat ministerrådet att upprätta en nordisk 
mediefond för att främja produktionen av film, TV- och videoprogram i 
N orden (rek. nr 4!1987).

K ulturutskottet understryker att det behövs en aktiv vilja att genomföra 
konkreta åtgärder och att stora ekonom iska resurser bör avsättas för film 
och annan program produktion både nationellt och nordiskt, om de kultur
politiska målen för ett ökat mediesamarbete skall kunna uppnås. U tskottet 
anser den föreslagna mediefonden vara av väsentlig betydelse för möjlig
heterna att stärka produktionen av nordiska filmer, TV- och videopro
gram. U tskottet förväntar sig att kulturministrarna visar handlingkraft i 
denna sak och förutsätter att m inisterrådet snabbt vidtar åtgärder för att 
realisera förslaget. U tskottet anser även att fonden bör etableras så att nya 
medel tillförs det nordiska sam arbetet. Utskottet har under behandlingen 
av saken kunnat konstatera att det finns ett brett stöd inom kulturlivet i 
N orden för den föreslagna satsningen, och att bl. a. deltagarna i den 
nordiska filmfestivalen 1987 ställde sig bakom förslaget.

Olika synpunkter har framförts på den föreslagna fondens organisation. 
I det betänkande som låg till grund för rek. nr 4/1987 har utskottet uttalat 
att beredningen av frågan bör föras vidare utgående från förslaget om en 
investeringsbank på film- och TV-området. Med denna bank avses ett 
professionellt bolag som tar initiativ och anlitar olika fristående producen
ter i de nordiska länderna för produktionerna. För att fonden skall kunna 
producera program med internationell konkurrenskraft krävs ett betydan
de kapital. Fonden bör framför allt kunna medverka i finansieringen av 
stora och dyra nordiska filmer. En fond uppbyggd som en investerings
bank kan ses som en nordisk engångssatsning på filmområdet. Det inbeta
lade grundkapitalet skulle kvarstå och de egentliga kostnaderna för sats
ningen skulle i övrigt inskränka sig till en eventuellt utebliven avkastning 
på grundkapitalet. En mediefond med denna konstruktion kan därför svår-
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ligen kom bineras med tanken på en utbyggnad av olika traditionella stöd
ordningar. U tskottet har med tillfredsställelse noterat att Nordiska rådets 
budget- och kontrollutskott i sitt betänkande över C 211987 har uttalat att 
N ordiska investeringsbankens dividend oavkortat bör gå till nordiska än
damål. N ordiska rådet beslöt även vid 35:e sessionen hemställa till minis
terrådet att använda dividenden från Nordiska investeringsbanken för att 
finansiera särskilda nordiska fonder för speciella ändamål (yttrande 61 
1987).

2. Budgeten för det nordiska samarbetet 1988

Vid behandlingen av Nordiska m inisterrådets planer för det nordiska sam
arbetet (C 211987) hemställde Nordiska rådet vid 35:3 sessionen 1987 bl. a. 
att m inisterrådet använder en genomsnittlig reell växtfaktor på 5 % för de 
traditionella om rådena i budgeten för 1988 samt att ministerrådet särskilt 
satsar på om rådena allmänkultur, utbildning, forskning och utveckling 
samt miljö och trafiksäkerhet under de närmaste åren (yttrande 611987).

I sitt betänkande över C 2/1987 framhöll Nordiska rådets budget- och 
kontrollutskottet att det bör ske en balanserad utveckling i det nordiska 
sam arbetet, och att den kraftiga satsningen på det ekonomiska samarbetet 
bör följas av nya insatser på bl. a. det allmänkulturella området, forskning, 
utbildning och miljöområdet.

Såväl budgetutskottet som kulturutskottet har tidigare slagit fast att en 
viktig utgångspunkt för beredningen av den nordiska budgeten bör vara 
principen att nya aktiviteter av mera betydande omfattning och institutio
ner under en uppbyggnadsfas finansieras genom tillskott av nya medel i 
budgeten. Vidare bör realtillväxten i budgeten vara större än de nationella 
budgeterna med hänsyn till de fördelar länderna kan uppnå genom samar
bete. K ulturutskottet har även uttalat att det kommande radio- och TV- 
sam arbetet via satellit bör genomföras utan att verksamheten på andra 
om råden försvagas.

Ovannäm nda principiella synpunkter på uppläggningen av den nordiska 
budgeten ingår även i det yttrande kulturutskottet har avgivit över minis
terrådets planer för det nordiska sam arbetet (C 2/1987). Yttrandet upptar 
även ett antal förslag som direkt berör utformningen av budgeten för 1988 
på såväl det allmänkulturella om rådet som inom utbildning och forskning. 
U tskottet hänvisar därför till de förslag som ingår i yttrandet och framför i 
det följande synpunkter på några frågor som tidigare endast delvis eller 
inte alls har tagits upp av utskottet i anslutning till beredningen av budge
ten för 1988. U tskottet har även lagt fram förslag som berör budgeten för 
1988 i den promem oria om aktuella frågor inom kultursamarbetet, som 
överläm nades till ministerrådet i augusti 1986.

M inisterrådets förslag till budget för det nordiska samarbetet skall enligt 
gällande behandlingsprocedur överlämnas till Nordiska rådet i mitten av
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septem ber. U tskottet avser uppta budgetförslaget till behandling vid ett 
möte i m ånadsskiftet septem ber/oktober och önskar då få en redogörelse 
för budgetförslaget av en representant för ministerrådet.

Nordiskt folkrörelse samarbete

Ett ökat sam arbete mellan folkrörelserna är ett viktigt mål för det nordiska 
kultursam arbetet. U tskottet har tidigare uttalat att budgeten bör ge möjlig
heter att bygga ut det lokala och regionala ungdom ssam rbetet. Nordiska 
rådet har även ansett att stödet till nordiskt idrottssamarbete fortsatt bör 
förbättras (rek. nr SI1987). Till kulturutskottet har nyligen hänvisats ett 
medlemsforslag i vilket föreslås att nuvarande stödordning för nordiskt 
folkbildningssam arbete kom pletteras med resurser som möjliggör stöd 
även för den adm inistration som är nödvändig för att bedriva samarbetet 
(A 7911k). I ett annat nytt medlemsförslag föreslås att medel avsätts för 
tolkservice vid folkrörelsernas nordiska möten (A 798lk). Ett medlemsför
slag om sam arbete kring ungdomsfrågor kommer även att genomgå be
handling i kulturutskottet (A 802lk). Av dessa medlemsförslag berör de två 
förstnäm nda direkt poster i den nordiska budgeten. U tskottet avser föra 
behandlingen av förslagen vidare så att närmare synpunkter på utform
ningen av stödet till folkrörelsesam arbetet kan framläggas vid den slutliga 
behandlingen av budgeten. Budgeten för 1988 bör därför ges en sådan 
utform ning att utrymme kan skapas för en generell förhöjning av stödet för 
folkrörelsesam arbetet.

Nordiskt skolsam arbete

På förslag av kulturutskottet kommer Nordiska rådets budget- och 
kontrollutskott under 1987 att företa en närmare genomgång av det nordis
ka sam arbetet på skolom rådet. Budget- och kontrollutskottet kommer 
härvid särskilt att företa en översyn av det arbete som utförs av lednings
gruppen för nordiskt skolsam arbete (NSS), Nordiska språksekretariatet 
och N ordiska språk- och inform ationscentret. Vidare kommer budget- och 
kontrollutskottet att företa en genomgång av aktuella utvecklingsprojekt 
på skolom rådet. K ulturutskottet utgår från att denna genomgång av skol- 
sam arbetet kan leda till förslag om förändringar av samarbetets inriktning, 
och till en förstärkning av vissa prioriterade samarbetsområden. U tskottet 
anser därför att budgeten för 1988 bör utformas så att den ger beredskap att 
snabbt genomföra eventuella nya insatser på skolområdet.

U tskottet konstaterar att översynen av skolsamarbetet är den första 
översynen av ett centralt sam arbetsom råde som budget- och kontrollut
skottet genom för som en del av utskottets kontrollfunktion. De erfarenhe
ter N ordiska rådet får genom denna översyn kommer i stor utsträckning att 
påverka utformningen av rådets kontrollerande verksamhet i framtiden. 
En förutsättning för att detta arbete skall leda till resultat är att det finns ett 
nära sam arbete mellan berörda organ inom Nordiska rådet och ministerrå-
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det. En aktiv m edverkan av ministerrådet är av betydelse redan under 
själva översynen och särskilt vid uppföljningen av de förslag översynen 
väntas resultera i.

Lärom edel i invatidrarundervisningen

I berättelsen rörande det nordiska samarbetet 1986 (C 1/1987) ger minister
rådet en redogörelse för sam arbetet beträffande läromedel för invandrar- 
undervisningen. U tskottet anser att de nordiska länderna bör ha goda 
möjligheter att utveckla sitt samarbete på detta område, genom att länder
na här kan dra nytta av de kunskaper och erfarenheter som finns på det 
nationella planet i varje land. Nordiska rådets juridiska utskott arrangerar 
den 22—24 april 1987 ett seminarium om flykting- och invandrarpolitik i 
N orden. U tskottet anser att m inisterrådet bör följa upp konferensen ge
nom nya insater även på kultur- och utbildningsområdet, t. ex. genom att 
bygga ut det sam arbete som avser läromedel i invandrarundervisningen.

De nordiska lektoratsadministrationernas samarbete 

Försöksverksam heten med en samarbetsnämnd för de nordiska lektorats- 
adm inistrationerna finansieras till utgången av 1987 över ministerrådets 
dispositionsm edel. En utvärdering av verksamheten genomförs under 
1987. Några resultat av utvärderingen torde dock inte komma att föreligga 
innan beslut om budgeten för 1988 fattas. Utskottet anser därför att anslag 
bör intas i budgeten för 1988 för en fortsättning av den nuvarande för
söksverksam heten, till dess att ställning tas till formerna för verksamheten 
i framtiden. K ulturutskottet har även föreslagit en kartläggning av lekto
rernas situation på nordiskt plan i syfte att stärka lektorernas ställning och 
därmed även förbättra deras möjligheter att sprida information om N or
dens språk, litteratur och kultur. En effektivering av samarbetet på områ
det anses förutsätta att utlandslektorernas ställning i högre grad samordnas 
mellan länderna. U tskottet anser att den föreslagna kartläggningen bör 
genom föras samtidigt som den nuvarande försöksverksamheten utvärde-
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BILAGA 4

Juridiska utskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987
(C 1)

(Juridiska utskottets förslag till ett moderniserat nor
diskt lagstiftningsprogram, se Bihang, s. 2195)

1. Indledning

Til Juridisk Udvalg er henvist Nordisk M inisterråds beretning om det 
nordiske samarbejde afgivet til Nordisk Råds 36. session 1988. Udvalget 
har behandlet dele af kapitlerne I og II samt kapitlerne III, IV, V og VI.

Udvalget har behandlet beretningen på m øder den 11. og 12. februar 
1988 i Stockholm.

Udvalget konstaterer, at efter ændringen i 1985 af b l.a . Helsingfors- 
aftalens artikel 64 skal Nordisk M inisterråd dels afgive en redegørelse for 
samarbejdet i det forløbne år -  C 1 -  og dels en særskilt redegørelse om 
planerne for det fortsatte samarbejde -  C 2.

I overensstem m else med intentionerne såvel i N ordisk Råd som i N or
disk M inisterråd er der i de redegørelser, som ministerrådet har lagt frem 
til 36. session, foretaget en mere konsekvent opdeling mellem C 1 som en 
ren årsberetning og C 2 som et plandokument, end der tidligere har været.

Nordisk Råd burde også tage konsekvenserne af disse ændringer inden 
for sin egen virksom hed, således at tyngdepunktet i fagudvalgenes behand
ling af disse dokum enter blev frem tidsplanerne i C 2.

Som følge af, at dokum ent C 1 tidligere også indeholdt visse fremtidspla
ner inden for det nordiske samarbejde, afsluttede alle fagudvalgene sine 
betænkninger over C 1 med at foreslå visse udtalelser om det fremtidige 
nordiske sam arbejde, som rådets plenarforsamling stemte over.

Denne fremgangsmåde vil nu være mindre logisk.
Proceduren omkring det frem adrettede dokum ent C 2 er den, at fagud

valgene får mulighed for at afgive en udtalelse til Budget- og Kontroludval
get, der optrykkes som bilag til dette udvalgs betænkning. Det betyder, 
at fagudvalgene ikke har mulighed for at foreslå udtalelser over C 2. som 
rådets plenarforsamling kan tage stilling til og stemme over.
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Specielt for Juridisk Udvalgs vedkom mende, hvis største område er 
lovgivningssamarbejdet, der ikke er knyttet sammen med det nordiske 
budget, kan det forekomme inkonsekvent og urimeligt, hvis udvalgets 
udtalelser om det fremtidige lovgivningssamarbejde bliver afgivet som en 
udtalelse til Budget- og Kontroludvalget og ikke forelagt Nordisk Råds 
Plenarforsamling til afstemning.

Juridisk Udvalg skal derfor henstille til Nordisk Råds Præsidium at 
overveje en ændring af den interne behandling i rådets organer af C 1 og C
2. Mest hensigtsmæssigt vil det formentlig være, hvis dette blev drøftet på 
det årlige møde mellem præsidiet og udvalgsformændene.

På baggrund af ovenstående og på baggrund af Juridisk Udvalgs arbejde 
i løbet af 1987 b l.a . med et m oderniseret nordisk lovgivningsprogram vil 
udvalget imidlertid også i år afslutte sin betænkning over C 1 med en ud
talelse, der indeholder en række frem adrettede henstillinger til Nordisk 
Ministerråd.

2. Samarbejdet generelt inden for Juridisk Udvalgs arbejdsområde

Juridisk Udvalg har — generelt set -  været særdeles tilfreds med det 
samarbejde man har haft med Nordisk M inisterråd. Det gælder både ved
rørende lovgivningssamarbejdet, ligestillingssamarbejdet og samarbejdet 
på konsument- og levnedsm iddelom rådet.

Det betyder naturligvis ikke, at m inisterrådet på de enkelte om råder har 
imødekommet alle udvalgets henstillinger, men udvalget har noteret sig, at 
ministerrådet i høj grad har taget hensyn til de bemærkninger, som ud
valget fremkm med i sin betænkning over C 1 til 35. session. Der er grund 
til optimisme med hensyn til det videre samarbejde.

2.1. Lovgivningssamarbejdet

Som udvalget bebudede i sin betænkning over C 1 til 35. session i 1987 
har udvalget arbejdet videre med spørgsmålet om et m oderniseret nordisk 
lovgivningsprogram. Den 20. oktober 1987 holdt udvalget et møde med 
sagkyndige i lovgivningsspørgsmål med henblik på at få gode ideer og 
inspiration til det fremtidige samarbejde.

I mødet deltog 12 eksperter fra alle de nordiske lande fordelt således: 3 
fra Danmark, 3 fra Finland, 1 fra Island, 2 fra Norge og 3 fra Sverige. 
Blandt disse eksperter var repræ sentanter fra Justitsm inisterierne i Dan
mark, Finland, Norge og Sverige.

Det er udvalgets opfattelse, at dette møde var meget vellykket, og det er 
udvalgets fornemmelse, at også de sagkyndige fandt, at mødet var både 
nyttigt og inspirerende.

Udvalget overvejer at lade den slags m øder indgå i det fremtidige arbej
de.
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På baggrund af drøftelserne på mødet har udvalget udarbejdet et forslag 
til justitsm inistrenes videre arbejde med et m oderniseret nordisk lovgiv
ningsprogram. der vedlægges som bilag til betænkningen, (se Bihang)

Udvalget vil fortsæ tte sit arbejde med disse spørgsmål og håber at få 
løbende tilbagemeldinger om ministrenes samarbejde om det nordiske 
lovgivningsprogram dels på fællesmøderne med de nordiske justitsm inistre 
og dels i de årlige redegørelser -  C 1 og C 2 -  fra Nordisk Ministerråd.

Juridisk Udvalg vil i denne forbindelse pege på. at det efter udvalgets 
opfattelse vil betyde et yderligere løft af det nordiske lovgivningssamarbej
de, hvis em bedsm andskom iteen på om rådet blev forankret i Nordisk Mi
nisterråd Sekretariat.

Judidisk Udvalg skal henstille, at dette synspunkt indgår i de overvejel
ser, som er i gang for løbende at foretage en revision af det nordiske 
sam arbejdsapparat med henblik på, at der til enhver tid sker den mest 
hensigtsmæssige udnyttelse af og samvirken mellem ressourcerne (jfr. 
kapitel II, afsnit 7.1. i C 1). Som det også anføres i dette afsnit skal en 
vurdering af M inisterrådets Sekretariat foretages per 1. maj 1988.

Der henvises i øvrigt til udvalgets bemærkninger om et fast selvstændigt 
budget for projektvirksom hed på lovgivningsområdet i udvalgets udtalelse 
over C 2.

2.2. Konsument- og levnedsmiddelspørgsmål

I sin betænkning over C 1 til 35. session efterlyste Juridisk Udvalg på 
konsum entom rådet en tilbagemelding om en række projekter, som man 
tidligere havde udtrykt interesse for.

På denne baggrund afgav Nordisk Embedsmandskomité for K onsu
mentspørgsmål i juni 1987 en tillægsrapport til Juridisk Udvalg.

Endvidere har em bedsm ænd fra m inisterrådssekretariatet -  efter an
modning fra udvalget — givet yderligere information om virksomheden 
både på konsum entom rådet og på levnedsmiddelområdet.

Juridisk Udvalg vil udtale sin tilfredshed med den imødekommenhed, 
som har været vist fra de nordiske em bedsm ænds side på disse to sektorer, 
og ser frem til en fortsættelse af samarbejdet både på politisk plan og 
em bedsm andsplan.

Udvalget vil henstille, at det overvejes, hvornår det vil være hensigts
mæssigt og muligt, at de ansvarlige ministre på disse områder mødes med 
Juridisk Udvalg.

2.3. Ligestilling

På ligestillingsområdet har sam arbejdet med m inisterrådet været mere 
direkte som følge af planlægningen af Nordisk Forum og den officielle 
nordiske ligestillingskonference. Disse to konferencer planlægges jo  i et 
samarbejde mellem Nordisk Råds Præsidium — gennem Juridisk Udvalg — 
og Nordisk M inisterråd, jfr. nærmere nedenfor under punkt 6.
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Udvalget vil henstille til overvejelse, at de nordiske ligestillingsministre 
mødes med Juridisk Udvalg efter afholdelsen af de to konferencer -  dvs. i 
løbet af efteråret 1988.

3. Lovgivningssamarbejdet

3.1. Familieret

Efter ovennævnte møde med sagkyndige i lovgivningsspørgsmål har 
udvalget fået en bedre forståelse af, hvorfor det ikke altid er muligt at opnå 
fuldstændig retslighed i de nordiske lande.

Udvalget finder det derfor positivt, at der er sket en klar tilnærmelse 
mod større nordisk retsenhed af reglerne om indgåelse og opløsning a f  
ægteskab, også selv om reglerne næppe bliver fuldt sammenfaldende.

Det samme gælder for så vidt angår lovgivningen om form ueforholdet 
mellem ægtefæller.

Med hensyn til ugifte sam boendes form ueforhold  tager udvalget til 
efterretning, at der ikke på nuværende tidspunkt er grundlag for at udforme 
ensartede regler i de nordiske lande.

De nationale planer om ratifikation af de internationale konventioner om 
børnebortførelser er tilsyneladende frem skyndet i forhold til den melding 
ministerrådet gav for et år siden. Dette er glædeligt, da udvalget -  som 
man tidigere har givet udtryk for -  finder det af største betydning,at 
børnenes rettigheder i sådanne tilfælde sikres.

Rekommandation nr. 31/1986 indeholder en anbefaling af, at m inisterrå
det arbejder hen imod at opnå så ensartet en situation som muligt i 
spørgsmålet om formerne for og de retlige virkninger af fødse l efter insemi
nation.

Udvalget må desværre tage til efterretning, at de nationale forudsæt
ninger gør, at det for tiden er vanskeligt at opnå mere ensartede regler på 
dette område.

Udvalget indstiller til plenarforsamlingen, at rekomm andationen af
skrives, men forudsæ tter, at m inisterrådet fortsat medtager oplysninger 
om udviklingen på om rådet i sine årlige beretninger (C 1). Det, udvalget 
specielt er intereseret i, er, at børn født efter insemination får samme 
familieretlige stilling som børn, der er undfanget på naturlig måde.

Det er ikke afgørende for udvalget, om regler om dette fastsættes i en 
speciel lov om insemination, eller om det følger af bestem melser i andre 
regelværk.

3.2. A ftaleret, køberet og forbrugerlovgivning

En gennemgang af aftalelovene for at få disse tilpasset til dagens m oder
ne aftaleteknikker er på linie med udvalgets udtalelse i vedlagte bilag om 
forslag til et moderniseret lovgivningsprogram, så dette initiativ hilses 
velkomment af udvalget.
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3.3. Immaterialret

Det oplyses, at der både i den samnordiske arbejdsgruppe og mellem 
departem enterne har været enighed om at give spørgsmålet om ophavsret 
og EDB høj prioritet i det udredningsarbejde, der er i gang om en reform af 
ophavsretslovgivnngen.

Dette er en prioritering, som Juridisk Udvalg deler, jfr. i øvrigt afsnit 8 i 
vedlagte bilag.

3.4. Erstatningsret

Juridisk Udvalg m ener fortsat, at det er meget vigtigt at få ensartede 
nordiske regler om erstatning fo r  miljøskader.

Udsigterne til at opnå dette er fortsat usikre, oplyser ministerådet, men 
man kan dog mærke en tendens, der går i retning af regler om objektivt 
ansvar.

Selv om Juridisk Udvalg gerne så, at arbejdet på dette område gik lidt 
raskere frem, finder man det alligevel glædeligt, at man tilsyneladende har 
taget det første skridt i retning mod ensartede nordiske regler.

3.5. Selskabsret

Det oplyses af m inisterrådet, at der i Sverige p.t. er lovforslag om 
franchising  og stiftelser på remissbehandling.

Der oplyses derimod ikke noget om nordiske forhandlinger på disse 
områder. Efter Juridisk Udvalgs opfattelse bør dette overvejes, jfr. i øvrigt 
vedlagte bilag.

3.6. EDB-ret

På nordisk plan samarbejdes der en del om de problem er og muligheder, 
som EDB giver.

Juridisk Udvalg har specielt noteret sig de oplysninger, der gives om 
integritetsspørgsmål.

Udvalget frem sætter i øvrigt nogle synspunkter om E D B -om rådet i 
vedlagte bilag.

4. Konsumentpolitik

Juridisk Udvalg vil på dette område trække et par om råder frem, som 
man specielt har noteret sig.

På lovgivningsområdet har Juridisk Udvalg i en årrække interesseret sig 
for at få indført fælles nordiske regler om produktansvar. Efter vedtagelsen 
af et EF-direktiv om dette, er der nu lovgivning på vej i de nordiske lande.

Udvalget finder det betryggende, at man på nordisk plan også tager 
hensyn til konsum enternes tarv i forbindelse med den kommende lovgiv
ning på dette område.

Den nye teknologis betydning for forbrugerne på godt og ondt er noget,
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man efter udvalgets opfattelse bør vise stor interesse i det nordiske samar
bejde. Dagligvarehandelens datorisering og de deraf opstående overvejel
ser om at fjerne prismærkningen på varerne, fjerner også forbrugernes 
kontrolmulighed og mindsker deres prisbevidsthed. Udvalget kan støtte 
det frem satte synspunkt om, at den referede undersøgelse bør få konse
kvenser for ovennævnte overvejelser.

Inden for medieområdet står man over for omfattende investeringer i 
nye TV-kabelanlæg og udskiftning af allerede eksisterende. Juridisk 
Udvalg finder det meget relevant, at der i 1988 vil blive gennemført et 
projekt,hvor manbi. a. vil undersøge problemerne om ejerforhold til kabel- 
TV-anlæg, konsum enternes muligheder for selv at vælge programmer og 
nationale myndigheders muligheder for at kontrollere udenlandske rekla
meindslag.

5. Levnedsmiddelspørgsmål

Juridisk Udvalg fremlægger til 36. session betænkninger dels over et 
medlemsforslag om levnedsmiddelpolitik og levnedsmiddellovgivning og 
dels over et ministerrådsforslag om et nordisk samarbejdsprogram på 
levnedsmiddelområdet.

Udvalgets synspunkter generelt på levnedsmiddelområdet fremgår af 
disse betænkninger.

Udvalget skal derfor her indskrænke sig til følgende bemærkninger om 
enkelte projekter:

Juridisk Udvalg kan støtte, at D et Permanente Nordiske Udvalg fo r  
Levnedsmiddelspørgsmål (PNUN) ændrer status til en egentlig em beds
mandskomité. Begrundelsen for dette findes i udvalgets betænkning over 
medlemsforslag A 784/j.

Juridisk Udvalg finder det meget nyttigt, at der holdes kontaktm øder 
med EFTA-landene og mellem EFTA og EF-kommissionen  for at drøfte 
problemer af fælles interesse.

Juridisk Udvalg kan -  som tidligere -  stærkt støtte bestræbelserne på 
nordisk at harmonisere grænseværdier for radioaktivitet i levnedsmidler, 
og finder det meget relevant, at det i forbindelse hermed drøftes, hvorledes 
de nordiske synspunkter forholder sig til det, der sker internationalt i EF, 
WHO og FAO/CODEX.

Endelig kan Juridisk Udvalg støtte samarbejdsministrenes prioritering af 
arbejdet med at samordne reglerne om bestråling a f  madvarer.

6. Ligestilling

Beretningen for virksomheden i 1987 på ligestillingsområdet er specielt 
præget af 2 store projekter: BRYT-projektet og forberedelsen af de nordis
ke kvindekonferencer, der skal holdes i 1988.
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Med hensyn til BRYT-projektet har Juridisk Udvalg gentagne gange 
peget på, at dette burde overføres til finansiering over handlingsplanen om 
økonomisk vækst og fuld beskæftigelse. Udvalget har forstået, at dette nu 
er sket fra og med budgetåret 1988.

Forberedelsen af Nordisk Forum , der skal holdes i Oslo den 30/7 -  
7/8 1988 følger udvalget direkte, idet et medlem af Juridisk Udvalg er med i 
planlægningsgruppen.

Udvalget har bem ærket, at flere af de andre aktiviteter på ligestillings
området også er rettet mod denne konference. Dette gælder både semina
ret for indvandrerkvinder i N orden, inform ationsmaterialet ” Kan vi bo 
sam m en?” og det statistiske materiale ” Kvinder og mænd i N orden” .

Forberedelsen af den officielle ligestillingskonference, der holdes i Oslo 
i dagene fra den 3 .-5 .  august 1988. følger udvalget også direkte, idet 
udvalgets sekretæ r er medlem af planlægningsgruppen. På denne konfe
rence vil blie behandlet forslag til en handlingsplan for det nordiske ligestil
lingsarbejde i årene 1989-93. Juridisk Udvalg ser frem til at få forelagt 
denne plan.

Udvalget har i øvrigt noteret sig, at der i begyndelsen af 1988 vil blive 
publiceret en "Håndbog i kvinderepræ sentation".

Endelig vil udvalget udtale sin tilfredshed med, at ministerrådet på 
sessionen i 1989 påtænker at komme med en mere udførlig redegørelse for, 
hvorledes kvindernes arbejdsløshedsproblemer er taget op i forbindelse 
med opfølgningen af den økonomiske handlingsplan, samt at forslag til 
handlingsplan på ligestillingsområdet har til hensigt af engagere alle em
bedsm andskom iteer, der berøres af tem aerne i planen, for derigennem på 
en mere kraftfuld måde end tidligere at integrere ligestillingsarbejdet i mi
nisterrådets øvrige virksomhed.

7. Juridisk Udvalgs forslag

Under henvisning til, hvad der er anført foran, indstiller Juridisk 
Udvalg:

I. at Nordisk Råd i anledning af Nordisk M inisterråds beretning om det 
nordiske sam arbejde, C 1/1988, vedtager følgende udtalelse:
-  Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd at vedtage Juridisk 
Udvalgs forslag til et moderniseret lovgivningsprogram  som en del af 
det fremtidige lovgivningssamarbejde.
-  Nordisk Råd opfordrer Nordisk M inisterråd til i forbindelse med 
vurderingen af bemandingen i m inisterrådets sekretariat at overveje at 
lade em bedsm andskom iteen for lovgivningssamarbejde forankre i 
sekretariatet.

II. -  at Nordisk Råd henstiller til Præsidiet at overveje en ændring af den 
interne behandling i rådets organer af dokum enterne C 1 og C 2.
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III. at Nordisk Råd tager til efterretning:
1) kapitel III Lovgivningssamarbejdet, kapitel IV Konsumentpolitik, 
kapitel V Levnedsm idler og kapitel VI Ligestilling i Nordisk M inister
råds beretning C 1/1988 og
2) de dele af kapitlerne I Indledning og II Tværgående spørgsmål, som 
er behandlet i Juridisk Udvalgs betænkning over beretningen.

Stockholm, den 12. februar 1988

Lennart Andersson (s) 

Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 

Liisa Hilpelä {Kok)

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N yhage (m)

Arne Skauge (H)

Lars Werner {vpk)

Mikko Elo (Sdp) 

Hagen Hagensen {K F) 

Sverrir H ermannsson (Sj.) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard <FP) 

Bernhardt Tastesen IS) 
Formand
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1. Indledning

Den hurtige samfundsudvikling både økonomisk, teknisk og kulturelt, 
som de nordiske lande har været præget af i slutningen af 1970erne og i 
1980erne, stiller store krav b l.a . til lovgivningen -  og dermed også til det 
nordiske lovgivningsprogram -  da den nuværende lovgivning i mange 
tilfælde ikke er dækkende for den nye situation.

Dette er baggrunden for, at man i Juridisk Udvalg i de sidste par år har 
været meget optaget af formerne for og udviklingen i det nordiske lovgiv
ningsprogram. Dette har man b l.a . givet udtryk for i udvalgets betænk
ninger over N ordisk M inisterråds beretninger og i de diskussioner, udval
get har haft med justitsm inistrene på de årlige fællesmøder.

Juridisk Udvalg er af den opfattelse, at det vil være både hensigtsmæs
sigt og nødvendigt, at et m oderniseret lovgivningsprogram har et perspek
tiv. der rækker ca. 10 år frem i tiden.

Da et m oderniseret lovgivningsprogram vil kunne få stor betydning i alle 
de nordiske lande og dermed også for arbejdet i Nordisk Råd, har Juridisk 
Udvalg fundet det mest naturligt at lægge dette frem til drøftelse i Nordisk 
Råds Plenarforsamling.

I udvalgets arbejde med lovgivningsprogrammet har man ikke holdt sig 
strikte til de em nesom råder, der hører direkte under Juridisk Udvalg. Man 
har også taget mere tværgående problem er op, som også hører hjemme i 
andre af Nordisk Råds fagudvalg, da man ellers havde været nødsaget til at 
udelade meget betydningsfulde områder. Bioteknologien er et eksempel 
herpå.

Juridisk Udvalg skal indstille, at nedenstående forslag og kommentarer, 
der er resultatet af det møde, udvalget holdt i oktober 1987 med sagkyndige 
i lovgivningsspørgsmål, indgår i Nordisk M inisterråds videre arbejde med 
det nordiske lovgivningsprogram. Udvalget går ud fra, at m inisterrådet 
(justitsministrene) orienterer de øvrige fagministre i de tilfælde, hvor for
slagene vedrører andre ministerområder.

2. Almene synspunkter om det nordiske lovgivningssamarbejde

2.1. Urealistiske og realistiske nordiske samarbejdsområder

Juridisk Udvalg har noteret sig det synspunkt, at man i det nordiske 
lovgivningssamarbejde bør være realistisk og se i øjnene, at det ikke altid 
vil være muligt at opnå enighed. Dette gælder specielt, når man kommer 
ind på spørgsmål, som har en moralsk baggrund, eller som har moralske 
vurderinger i baggrunden. Her bør man acceptere den omstændighed, at 
man i de nordiske lande ser forskelligt på disse spørgsmål. Dette er grun-

Juridisk Udvalgs forslag til et moderniseret nordisk lovgivningsprogram
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den til, at man ikke har kunnet opnå nordisk enighed om f. eks. ægteskabs
retten og samboendes forhold.

Særlig tydeligt kommer forskellene frem. når der tales om de homosek
suelles forhold.

Realistiske nordiske sam arbejdsom råder er om råder, som ikke interes
serer folk i almindelighed, som f. eks. franchising og leasing. Det samme 
gælder om råder, hvor der er tale om en rent teknisk udvikling, f. eks. på 
dataom rådet, hvor problemstillingen er så tilpas vanskelig, at der ikke er 
stor risiko for, at et land går i forvejen og foregriber udviklingen.

2.2. N ytten  a f  det nordiske samarbejde uden retslighed

Et aspekt, som man også bør være opmærksom på, er, at det nordiske 
lovgivningssamarbejde er nyttigt, også selv om der ikke opnås retslighed. 
Lovgivningsarbejdet består b l.a . i at fremskaffe objektivt materiale, både 
om hvordan omverden forholder sig til det pågældende em ne, og om 
hvordan retsregler i andre lande er udformet. På mødet med de sagkyndige 
blev det både fra norsk og islandsk side understreget, at i lande, der ikke 
har så store ressourcer til lovgivningsarbejdet, er det helt klart, at den 
nationale lovgivning bliver bedre som følge af det nordiske samarbejde.

Ligeledes kan man konstatere, at en udredning ofte bliver meget bedre, 
når den foretages i et nordisk samarbejde fremfor nationalt, specielt hvis 
det drejer sig om svære tekniske problem er -  lovtekniske såvel som 
faktisk tekniske.

2.i .  Nordisk retslighed kan være enighed om principper

Det vil også være værd at tage i betragtning, at selv om nordisk retslig
hed på mange om råder er nødvendig, så behøver det ikke at indebære, at 
alle paragraffer i en lov er enslydende. Enighed om en generel policy eller 
om det væsentlige indhold, men ikke om alle detaljer, er også en accepta
bel model. Dette gælder specielt, når der ikke er tale om den kommercielle 
ret, men om et nok så væsentligt element i det nordiske samarbejde -  at 
gøre det lettere for den enkelte nordiske medborger at bevæge sig over 
grænserne. Også når der er tale om spørgsmål vedrørende konsum entfor
sikring o.lign. vil det ud fra denne betragtning være muligt at opnå i det 
store og hele ensartede løsninger.

3. Procedurespørgsmål

3.1. Tidlige nordiske drøftelser

Det er vigtigt, at man har nordiske drøftelser på så tidligt et tidspunkt 
som muligt. Allerede inden man nedsætter komiteer i de nordiske lande, 
bør man have nordiske forhandlinger om udformningen af direktiverne, så 
man har styr på udredningsarbejdet fra begyndelsen.
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3.2. Ændringer under den nationale parlamentsbehandling

Det nordiske samarbejde fungerer normalt godt under selve udrednings
arbejdet, hvor der løbende er nordiske forhandlinger.

I nogle tilfælde sker det også, at de nordiske forhandlinger er fortsat 
under behandlingen i parlam enterne, men det forudsætter, at denne sker 
nogenlunde samtidig i de nordiske lande, hvilket ikke altid kan lade sig 
gøre. Samtidighed i parlamentsbehandlingen forudsætter, at der er et fæl
les gennem tænkt m andat, at der er en fælles tidsplan og at arbejdet afslut
tes og gennemføres samtidig.

Det kan imidlertid ske, at forslagene ændres under den nationale parla
mentsbehandling, således at den nordiske ensartethed forsvinder.

Dette kan være udtryk for en bevidst politik, og i så fald bør det af 
lovforslaget fremgå, hvorfor de regler som man er blevet enige om ved 
nordiske forhandlinger, foreslås ændret.

Imidlertid sker det også, at den nordiske retsenhed utilsigtet brydes 
under parlamentsbehandlingen.

Det bør derfor overvejes, at det gøres til en obligatorisk del af den 
parlamentariske lovforberedelse, at det udtrykkeligt nævnes i bem ærk
ningerne til et lovforslag, hvis dette er et resultat af eller har været gen
stand for nordiske drøftelser.

M edlemmer af Nordisk Råd burde tænke noget mere over denne prob
lemstilling i deres egenskab af nationale parlamentarikere. Det må nemlig 
konstateres, at det er meget sjældent, at graden af nordisk retslighed øges 
under parlamentsbehandlingen af et lovforslag.

3.3. Forskellige departem enter

Det kan være et problem , at et sagsområde ligger i forskellige departe
menter i de forskellige lande. Som eksempel kan nævnes, at man i 
1980erne har fået en helt ny lovgivning om stiftelser både i Danmark, 
Norge og Finland, og at man netop nu har forslag til en ny lovgivning i 
Sverige. Så vidt vides, har der ikke været nordiske forhandlinger om dette 
emne nogensinde. Dette skyldes formentlig, at det er forskellige departe
menter, der har været beskæftiget med disse spørgsmål.

4. Person-, familie- og arveret

4.1. Ændrede sam fundsforhold og fam iliestruktur

Generelt m edfører de ændrede samfundsforhold og fam iliestrukturer, at 
lovgiver må arbejde mere frem adrettet og samtidig tage den lovgivning, der 
har været i kraft et stykke tid, op til ny vurdering. Arveretten kan nævnes 
som et eksempel herpå.
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4.2. Regler om børn

Den nordiske ægteskabskonvention er forældet. Den indeholder bl. a. 
regler om børn, men behandler ikke børn født uden for ægteskab. 1 de 
nationale lovgivninger er regler om børn efterhånden også løsrevet fra 
ægteskabslovgivningen, således at disse fastsættes i en særlig lovgivning 
om børn. Børns forhold bør tages ud af ægteskabskonventionen, således at 
man enten får en speciel nordisk børnekonvention, eller at man på anden 
måde når frem til fælles nordisk retstilstand om børn. B l.a . bør man 
forsøge at opnå nordisk ensartethed om regulering af internationale kon
flikter og om forskellige former for fælles forældremyndighed.

4.3. Forældres samværsret

Udøvelse af forældres sam værsret med deres børn både inden for et 
lands grænser og over de nordiske grænser kan være et stort socialt og 
politisk problem, specielt i de tilfælde, hvor forældrene har bosat sig langt 
fra hinanden. Det bør overvejes, om man fra samfundets side kan gå ind og 
hjælpe, således at sam værsretten bliver reel.

5. Moderne biomedicinsk teknologi o.lign.

Moderne biomedicinsk teknologi bør prioriteres højt i et nordisk lovgiv
ningsprogram. Emnet kan deles op i en række delspørgsmål, som for 
eksempel:
-  insemination -  in vitro fertilisation (dvs. befrugtning uden for kroppen)
-  forskning med em bryos (fostre)
-  transplantation af organer og væv fra mennesker
-  genteknikkens anvendelse på m ennesker
-  anden biomedicinsk forskning med mennesker
-  klinisk afprøvning af lægemidler.

1 øvrigt henvises til Juridisk Udvalgs udtalelse af 11/2 1988 over Nordisk 
Ministerråds forslag til nordisk bioteknologisk samarbejdsprogram, hvor 
udvalget udtaler sig om de etiske aspekter, de patentretlige spørgsmål og 
de skadelige effekter.

6. Formueret, herunder spørgsmål vedr. erhvervsliv og konsumenter

6.1. Franchising

Franchising er en relativ ny foreteelse, og det er et område, hvor der 
endnu ikke findes lovgivning. Det er imidlertid oplyst, at der i Sverige er 
foretaget en udredning af fænomenet.

Problemstillingen er, at den ene part i en franchising-aftale er svagere 
end den anden. Det er derfor et spørgsmål om at få vedtaget regler, der 
beskytter den svagere part. Konkret kan man sige, at det bliver et spørgs-
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mål om, i hvilken udstrækning, der er eller bliver behov for en øget 
beskyttelse af de mindre nordiske virksom heder mod større nordiske og 
udenlandske virksomheder.

Der er på dette område også en international udvikling i gang, som man 
muligvis kan være med til at styre ved hjælp af lovgivning.

6.2. Leasing

Om leasing -  leje af løsøre over en længere periode -  er det ligeledes 
oplyst, at man i Sverige påtænker at udrede spørgsmålet nærmere. Inden 
man går i gang med det, bør man drøfte det på nordisk plan.

6.3. Forretningshemmeligheder

Forretningshem meligheder er ligeledes et problem, som man bør tage op 
på nordisk plan.

I forbindelse med udvikling af informationsteknologi og højteknologi, 
som ikke kræver store investeringer i fabriksanlæg og vandkraft, bliver 
industrien mere letbevægelig. Det vil sige, at det ikke betyder så meget, 
hvor man placerer sine virksom heder. Hvis man -  som man eksempelvis 
har diskuteret i Sverige -  vil lovgive om, at de ansatte fritages for kravet 
om fortrolighed, når de forlader en virksomhed, så vil der være en mulig
hed for, at i hvert fald multinationale virksom heder vil søge væk fra landet.

Juridisk Udvalg er bekendt med, at der i begyndelsen af 1987 har været 
nordiske departem entsdrøftelser om dette.

6.4. Class action

På konsum entom rådet vil det være aktuelt at tage spørgsmålet om så
kaldt class action op på nordisk plan. Class action er det forhold, at nogen 
har fuldmagt til på vegne af et bestem t eller ubestem t antal personer at 
gennemføre en retssag. Det typiske eksempel ville være, at konsum entom 
budsmanden fører et søgsmål om ophævelse af køb af et farligt produkt for 
en ubestem t gruppe personer, som har gjort et sådant køb. men som endnu 
ikke har anmeldt det eller ikke har indset, at der vil opstå problemer. Det 
er et processuelt spørgsmål, som er så juridisk komplekst, at det bør føres 
over fra det konsumentpolitiske plan til bedømmelse i Justitsm inisterierne.

7. Transportret, erstatningsret

7.1. Rationalisering a f  transportdokum enter

Der er ikke samme regler for de forskellige transportm idler, hvilket 
betyder, at der anvendes forskellige dokum enter afhængig af, om man 
rejser eller sender gods med båd. fly, tog eller bil. Dette giver adm inistrati
ve problem er og større udgifter. Der er store muligheder for rationalise
ringer på dette område bl. a. ved at få samlet alle de nødvendige oplys-



2200 C 1: Bilaga 4

ninger i en database. Nordiske forenklinger vil sandsynligvis kunne gen
nemføres hurtigere end internationale.

7.2. Erstatning ved personskade

Reglerne om erstatning ved personskade er også forskellige ved forskel
lige transportform er — både ansvarsreglerne og erstatningsniveauet. Der 
er ikke umiddelbart nogen indlysende forklaring på, hvorfor færdsels
loven, jernbaneerstatningsloven og luftfartsloven er forskellige på disse 
punkter. Man bør nordisk forsøge at få et ensartet regelkompleks på disse 
område.

7.3. Farligt gods m .v.

Internationalt arbejdes der med særlige regler vedrørende transport af 
farligt gods. På nordisk plan bør man forsøge at opnå fælles regler om 
dette. Ligeledes bør man fortsætte bestræbelserne på at opnå ensartede 
nordiske regler om produktansvar og om erstatning for miljøskader.

8. EDB

Udviklingen på edb-om rådet har stor betydning inden for en lang række 
områder.

8.1. Generel gennem gang a f  lovgivningen

Det vil sandsynligvis være nødvendigt at gennemgå et meget bredt felt af 
lovgivningen for at undersøge, hvilke konsekvenser elektronisk overførel
se af data vil have for mange af de etablerede systemer. Følgende områder 
kan nævnes:
-  aftaleloven
-  kommunikation fra borgerne til myndighederne
-  lovgivningen om betaling og køb

•  konsum enters kontrol
•  hemmeligholdelse af indsamlede oplysninger

-  straffelovgivningen
-  beskyttelse af den enkeltes integritet

8.2. Grundlæggende juridiske begreber

Endvidere vil der kunne opstå en række problem er i forbindelse med det 
dokumentløse samfund eller det værdipapirløse samfund. Grundlæggende 
juridiske begreber må tages op til nyvurdering.
-  F .eks. erhvervelse i god tro: ” Hvad er god tro, når 2 datamaskiner 

kommunikerer med hinanden?”
-  Hvad betyder culpa eller uforsvarlighed, når det er en datamaskine, der 

er ” skyld" i en fejl?
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8.3. Beskyttelse a f  dataprogrammer

Beskyttelse af dataprogram m er -  ophavsret — er også et meget aktuelt 
spørgsmål, hvor man hele tiden må have det internationale perspektiv for

Det er vigtigt nu at få en nordisk retsenhed i lovgivningen, så Norden 
kan påvirke den internationale udvikling.

Det er dog af afgørende betydning, at vi får en lovgivning, der svarer til 
reglerne i størstedelen af den industrialiserede verden.

Det er imidlertid ikke nok, at vi får en ensartet lovgivning. Man bør 
samtidig sikre sig, at anvendelsen af reglerne -  retspraksis -  også udarter 
sig ens. Det er et generelt problem, som man har kunnet iagtage på andre 
om råder også.

8.4. Edb-baserede værdipapirsystemer

Værdipapirhandelen er ved at overgå til edb-baserede værdipapirsyste
mer. I de nordiske lande bør man være opmærksom på at vælge teknisk set 
samme løsninger, så man gør det fremtidige samarbejde lettere.

8.5. Fejl i offentlige registre - forkerte beslutninger

Inden for den offentlige forvaltning er de skandinaviske lande gået 
længere end andre lande ved at have indført løsninger for vedligeholdelse 
af beslutningssystem er ved hjælp af datam askiner. Disse system er produ
cerer beslutninger, der har betydning for den enkelte borger. Beslutninger
ne baseres på data, som man finder i de eksisterende offentlige registre — 
lige fra folkeregistre ned til forskellige specialregistre. Man ved meget lidt 
om, hvor ofte der forekom m er fejl i disse registre, og dermed om den 
statistiske sandsynlighed for, at disse system er giver forkerte beslutninger 
for det enkelte menneske. Imidlertid tyder stikprøver på, at der kan være 
op til 50%  fejl.

Dette bør give anledning til en principdiskussion om, på hvilken måde 
man skal kontrollere, revidere og holde opsyn med de system er, man 
sæ tter i værk inden for den offentlige forvaltning.

9. Arbejdsret

Spørgsmål vedrørende arbejdsret berører flere af Nordisk Råds fag
udvalg. Arbejdsmarkeds- og arbejdsmiljøspørgsmål hører først og frem
mest under Social- og Miljøudvalget, medens lovgivningssamarbejde inden 
for arbejdsretten fortrinsvis hører under Juridisk Udvalg.

På denne baggrund vil Juridisk Udvalg også henlede Social- og Miljøud
valgets opmærksom hed på nedenstående problemstillinger.
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9. /. Virksomhedsoverdragelser

Arbejdstagers stilling ved virksom hedsoverdragelser bør tages op nor
disk, fordi det ofte sker, at virksom heder i et nordisk land købes af 
kompagnier i et andet nordisk land. Der er behov for en nærmere gennem
gang ikke bare af de spørgsmål, man kan finde svar på i reglerne om 
arbejdsaftaler eller ansættelsesbeskyttelse, men også af administrativ 
praksis og de mulige vilkår -  økonomiske eller administrative -  som 
stilles, når en virksomhed købes af nogen, som bor i et andet nordisk land.

9.2. Forhandling m ed koncernledelsen

I denne forbindelse bør også spørgsmålet om arbejdstagers ret til for
handling med koncernledelsen -  og altså ikke bare den ledelse, som findes 
på stedet -  tages op.

9.3. System atikken i arbejdsmarkedslovgivningen

1 øvrigt er der et generelt behov for nordisk harmonisering af arbejdsret
ten i kraft af, at der faktisk søges etableret et fælles nordisk arbejdsm ar
ked. Ensartede arbejdsm arkedsretlige regler ville lette dette.

Selv om man -  bl.a. pågrund  af Danmarks medlemsskab af EF  -  meget 
langt er fastlåst i mulighederne på arbejdsm arkedet, og selv om det næppe 
vil være muligt bredt at samordne reglerne, er der dog en mulighed, som 
man ikke har udnyttet.

Man kunne opstille en maske for, hvorledes systematikken i en samlet 
arbejdsmarkedslovgivning burde se ud. Det ville være en betydelig fordel 
for praktikerne, hvis de, når de skulle til et andet nordisk land, kunne slå 
op i samme paragrafnumre og samme afsnitsnumre i en lovgivning. Selvom 
det, de fandt der, var anderledes end det hjemlige, så ville det lette deres 
tilgang til reglerne i de øvrige nordiske lande.

10. Offentlig ret

10.1. N ye retlige informationssystemer

Et stort og vigtigt område er de nye retlige inform ationssystemer. Alle 
de nordiske lande har nu retlige inform ationstjenester baseret på datam a
skiner, og det vil være muligt at udnytte nabolandenes retlige information, 
ikke bare love og det underordnede regelværk, men også retspraksis og 
administrativ praksis, ved at sammenkoble de retlige inform ationstjenester 
i de nordiske lande.

Dette vil for det første betyde, at man lettere vil kunne trække retsprak
sis fra et andet nordisk land ind og således få en øget harmonisering af rets
udvikling.

For det andet vil system erne kunne anvendes i tilfælde, hvor retsregler
ne er forskellige, men problem erne er ensartede, og hvor de dukker op 
nogenlunde samtidig i de nordiske samfund.
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For det tredje vil man herigennem kunne løse rene inform ationsproble
mer i de relativt hyppige tilfælde, hvor man må anvende nabolandets ret, 
f. eks. i forbindelse med nordisk handel og anden form for nordisk 
samkvem.

I et større perspektiv vil det føre til en koordinering i retsudviklingen, 
uden at man griber ind med direktiver for at gennemføre en sådan.

Udvalget er bekendt med, at der i øjeblikket er et eksperim ent i gang i 
Finland, hvor man har adgang til de nævnte retsinform ationssystem er i de 
øvrige nordiske lande. Högsta domstolen forsøger at vurdere, hvilken 
nytte man kan have af dette.

Man bør overveje at undersøge mulighederne for at oprette et nordisk 
institut for sammenlignende retsinformatik.

10.2. Regelinformation fra  del offentlige til borgerne 

Regelinformation fra det offentlige til borgerne har netop været genstand
for en enm andsudredning i Danmark. Offentlig information har betydning 
på tre felter. For det første rent konkret information om retsregler af 
betydning for borgerne. For det andet offentlig information, som et påvirk
ningsmiddel, der træder i stedet for egentlig lovgivning eller regelsætning. 
For det trejde det mere alment folkelige synspunkt, at information om rets
grundlag og regelgrundlag ofte er en nødvendig forudsætning for borgernes 
deltagelse i en kvalificeret offentlig debat.

Den danske udredning, som er foretaget af den tidligere ombudsmand 
Lars N ordskov Nielsen, bør kunne tildrage sig fælles nordisk opmærksom
hed som et gensidigt samordnings- og inspirationsområde.

10.3. Ytringsfrihed i lyset a f  den teknologiske udvikling

Retsreglerne om ytringsfrihed og kommunikationsfrihed er ikke udfor
met med henblik på at regulere den nye og komplicerede virkelighed. 
Derfor får vi i dag spændinger mellem de i og for sig ukontroversielle og 
accepterede idealer om informationsfrihed og kommunikationsfrihed og 
den reguleringsvirkelighed, som man har, ikke mindst i forbindelse med 
lovgivningen om telekommunikation.

11. Områder, som hører hjemme i Nordisk Råds andre fagudvalg

11.1. Generel lovgivning om forskning

1 takt med de stigende videnskabelige fremskridt bliver der et større 
behov for en fælles generel lovgivning om forskning på tværs af departe
mentsgrænserne.

Juridisk Udvalg vil også henlede Kulturudvalgets opmærksomhed på 
dette.
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11.2. Etableringsfrihed i Norden

Inden for erhvervslivet oplever man i dag et øget behov for at arbejde 
over grænserne. I international handel er de nordiske lande hver for sig for 
små til at kunne udgøre en selvstændig base, men Norden vil i m arkeds
størrelse kunne sammenlignes med Vesttyskland eller Frankrig. Derfor vil 
en nordisk undersøgelse af spørgsmålet om etableringsfrihed og en bedre 
harmonisering af mulighederne for at investere i de nordiske lande være 
velkommen.

Det er en problemstilling, som hører hjemme i den nordiske handlings
plan for økonomisk udvikling og fuld beskæftigelse, hvorfor Juridisk 
Udvalg også vil henlede Økonomisk Udvalgs opmærksomhed på dette.

11.3. M erværdiafgift ved edb-ydelser

Problemerne i forbindelse med merværdiafgift i de forskellige nordiske 
lande er akutte. Ikke merværdiafgiften som sådan, men kategoriseringen af 
de forskellige aktiviteter i forhold til afgiftspligtige eller ikke-afgiftspligtige 
kategorier. I dag er det sådan, at det er mere hensigtsmæssigt at etablere en 
inform ationstjeneste i Sverige end f. eks. i Norge, fordi man så slipper for 
at betale merværdiafgift på de fakturaer, man sender til sine kunder i 
Norge. Det er vigtigt at få sat et arbejde i gang, så man kan få fjernet den 
type hindringer for en naturlig udvikling af markedet.

Denne type forhindringer eller begrænsninger er nok ikke tilfældige, men 
et udtryk for, at man ud fra nationale eller andre typer politiske overvejel
ser har ønsket at tage føringen på området. Der er mange tilfældigheder, 
som har grebet ind og har skabt unødvendige forskelle mellem de nordiske 
lande, og som først og fremmest er der, fordi man hverken nationalt eller 
nordisk har haft ressourcer til at se på disse forhold.

Det er et teknisk kompliceret område og også juridisk vanskeligt at gribe 
an, men det er politisk set vigtigt at få afdækket problemerne og få vurde
ret, hvilke af dem, der skal løses på en anden måde, og hvilke af dem, man 
mener, er hensigtsmæssige reguleringer.

Juridisk Udvalg vil også henlede Økonomisk Udvalgs opmærksomhed 
på denne problemstilling, da den nok nærmest hører hjemme i dette 
udvalg.

H A . Entreprenørarbejde i andet nordisk land - dobbeltbeskatning

Der kan være problem er i forbindelse med entreprenørarbejde i andet 
nordisk land. Ifølge de gældende nordiske skattekonventioner skulle dob
beltbeskatning ikke kunne forekomme. I praksis forekommer det alligevel, 
hvilket skyldes, at reglerne er ulæselige for dem, som er involveret i disse 
sager. Der er behov for større gennemsigtighed, for et udredningsarbejde 
omkring lovkonfliktsproblemerne i arbejdsretten og for et system, der 
sikrer, at de regler, som etableres, også effektivt gennemføres og efter
leves i de nordiske lande.
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Juridisk Udvalg vil også henlede Økonomisk Udvalgs opmærksomhed 
på dette problem.

11.5. Beskyttelse m od overregulering i arbejdsmarkedslovgivningen

Der er behov for en slags lovgivning, som både er flexibel, og som 
samtidig beskytter både arbejdstagerne og i visse tilfælde også arbejds
giverne — specielt ejerne af mindre virksom heder -  mod overregulering. 
Man burde forsøge at lægge hovedvægten på at regulere proceduren -  
altså hvordan man finder frem til løsningen på materielle spørgsmål — og 
ikke have en detaljeret materiel lovgivning.

Juridisk Udvalg vil også henlede Social- og Miljøudvalgets opm ærksom 
hed på dette problem.

11.6. Kontrol a f  arbejdsmiljøreglernes overholdelse i andet nordisk land

Det er ikke usædvanligt, at en arbejdsgiver fra et nordisk land påtager sig
en opgave i et andet nordisk land og derfor tager sine ansatte med sig til at 
udføre opgaven. 1 en sådan situation aftales det ofte mellem parterne, at 
arbejdsmiljøreglerne, der gælder i det land, hvor både arbejdsgiveren og 
arbejdstagerne kommer fra, skal anvendes. Imidlertid har arbejdsmiljø
myndighederne i det land, hvor arbejdet udføres, kompetencen til at over
våge, at arbejdsmiljøreglerne overholdes, men da de ikke kender det andet 
lands regler, har de ingen mulighed for at kontrollere dette. Denne prob
lemstilling burde undersøges nærmere.

Juridisk Udvalg vil også henlede Social- og Miljøudvalgets opmærksom
hed på dette.

11.7. Forebyggelse a f  psykosociale risici

I arbejdsmiljølovene i de fleste af de nordiske lande, findes regler om 
forebyggelse af psykosociale risici (monotoni, stress osv.). Det er vanske
ligt for myndighederne i praksis at overvåge overholdelsen af sådanne 
regler. Da det er vigtigt, at reglerne overholdes, kunne det overvejes som 
et første skridt at pålægge arbejdsgiverne at konsultere arbejdstilsynsm yn
dighederne, hver gang en virksomhed gennemfører en større rationalise
ring, eller når der opbygges en ny arbejdsplads, med henblik på at klarlæg
ge evt. psykosociale risici.

Juridisk Udvalg skal også henlede Social- og Miljøudvalgets opm ærk
somhed på dette problem.
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12. Synspunkter, som evt. kan være af interesse for Nordisk Råds Interna
tionale Samarbejdskomité

12.1. E F -N o rd en

Hvilken betydning den hurtige integration inden for EF vil have for de 
nordiske lande, specielt de, som ikke er medlemmer af EF, og om det er 
noget, der skal tages hensyn til i den fælles nordiske lovgivning, bør 
Nordisk Råd være opmærksom på. Juridisk Udvalg vil derfor også henlede 
den Internationale Samarbejdskomités opmærksomhed på nedenstående 
synspunkter.

12.2. Mulighederne fo r  påvirkning a f  udviklingen inden fo r  EF

I erhvervsretlige spørgsmål må man se lidt længere end til det nordiske 
perspektiv. Alle påvirkes af udviklingen inden for EF, enten de vil eller ej. 
Hvis de nordiske lande imidlertid kan blive enige om en fælles holdning til 
problem erne, inden man har forhandlet sig til rette inden for EF, er der 
store muligheder for nordisk at påvirke udviklingen.

Fra dansk side er det også opfattelsen, at det har stor betydning under 
forhandlinger i EF, hvis man kan henvise til, at man er bundet op af 
nordiske aftaler.

Inden for rammerne af Nordisk Råd bør man drøfte problematikken og 
nøje følge udviklingen inden for EF.

12.3. EF-normernes påvirkning a f  den nordiske lovgivning

De nordiske land stilles i dag over for spørgsmålet om, hvilken effekt 
EF-normerne har på landenes egen lovgivning, hvad enten man er medlem 
af EF eller ej. Man kan ikke en block godtage alt, hvad man har vedtaget i 
EF. I Finland er man f. eks. i øjeblikket i gang med en analyse af lovgiv
ningen for at finde ud af, hvilke EF-regler man vil kunne acceptere. 
Samtidig er man i gang med en analyse af m etoderne til at gennemføre 
EF-regler i national ret eller på basis af EFTA -  EF, ligesom man forsøger' 
at skabe mekanismer for at løse konflikter mellem normer inden for EF- og 
EFTA-landene. Det vil vare flere år, før dette arbejde er afsluttet.

På visse om råder er det fuldt acceptabelt at følge EF-reglerne også 
nordisk. Det gælder f. eks. vedrørende produktansvar og stort set de 
direktiver, der opfattes som handelspolitiske. EF-reglerne om internatio
nal privatret vil formentlig heller ikke kunne give problem er i forbindelse 
med en nordisk harmonisering.

På andre om råder vil det formentlig give store problem er i de øvrige 
nordiske lande at acceptere EF-løsningerne. Det gælder f. eks. områder 
som forbrugerbeskyttelse, miljøbeskyttelse og arbejderbeskyttelse, hvor 
en accept af EF-reglerne ville betyde en sænkning af niveauet i forhold til i
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Med hensyn til Danmarks rolle kan der efter nogens opfattelse ske det, 
at Danmark muligvis vil blive sat uden for det nordiske samarbejde på 
sådanne områder.

Andre anser det for usandsynligt, at udviklingen i nordisk ret skulle gå i 
én retning og i kontinental-europæisk ret i en anden retning. Derfor mener 
de også, at det næppe vil blive Danmark, der vil blive holdt uden for et 
nordisk fælleskab, men det land, som foretrækker en særløsning, der 
kommer uden for det nordiske fælleskab.

Stockholm, den 12. februar 1988.
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Social- och miljöutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987 (C 1)

1. Inledning

Till social- och miljöutskottet har av Nordiska rådets presidium hänvi
sats N ordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet 
1987 vad gäller följande avsnitt i berättelsen: kapitel 1: Inledning (i berörda 
delar), kapitel II: Den ekonom iska handlingsplanen, kapitel X: A rbets
marknad, kapitel XI: Arbetsmiljö, kapitel XII: Socialpolitik och kapitel 
XIII: Miljövård. U tskottet har behandlat m inisterrådets berättelse vid sitt 
möte i Stockholm den 11 februari 1988.

2. Redovisningen av med anledning av Nordiska rådets tidigare yttranden 
vidtagna åtgärder

U tskottet noterar med tillfredsställelse att det inom utskottets sakområ
den etablerats en praxis att ministerrådet ger en redogörelse för de av 
ministerrådet vidtagna åtgärderna med anledning av rådets yttrande. U t
skottets synpunkter i sakfrågorna återfinns nedan under respektive av
snitt, liksom även m inisterrådsberättelsens kommentar till respektive delar 
av Nordiska rådets yttrande 1987. En av punkterna i yttrandet berörde 
sam arbetet mer allmänt och kom m enterades därför ej av ministerrådet. 
Den berörs nedan under det inledande avsnittet.

3. Inledning (kapitel I—II)

U tskottet noterar, att det inledande kapitlet är något nedskuret jäm fört 
med tidigare berättelser och att dubbelrapporteringen med de senare fack
avsnitten har minskat. De inledande kapitlen tar nu huvudsakligen upp 
övergripande frågor som täcker flera fackområden eller handhas av ställfö- 
reträdarkom m ittén. De ämnen som hör till fackområden behandlas av 
utskottet nedan under respektive avsnitt. U tskottet vill dock redan här 
uttala sin tillfredsställelse över att ministerrådet den 16 juni 1987 beslutat 
ge prioritet åt uppföljningen av rapporten från Världskommissionen för

BILAGA 5
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miljö och utveckling (Brundtlandkommissionen) och uppdragit åt ämbets- 
m annakom m ittéerna att överväga hur miljöaspekterna bör integreras i 
verksam heten inom respektive områden. Kommissionens rapport drar 
viktiga slutsatser om sambanden mellan ekonomisk utveckling och miljö 
och pekar därmed på områden där de nordiska länderna torde ha unika 
möjligheter att bidra till en s. k. bärkraftig utveckling i u-länderna. U tskot
tet har berört dessa områden i sina betänkanden över tidigare berättelser 
samt över m edlemsförslag A 778ls om integrering av miljöaspekter i hand
lingsplanen för ekonom isk utveckling och full sysselsättning. U tskottet 
noterar, att den där upptagna frågan om miljövänliga teknologier tagits upp 
av N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR).

U tskottet noterar med tillfredsställelse, att arbetet med uppföljningen av 
utredningen "N ordbors rättigheter i Norden ” nu kommit så långt att en 
publikation kan väntas till sessionen. Vid utskottets möte med social- och 
hälsovårdsm inistrarna den 10 novem ber 1987 upplystes att detta informa
tionsmaterial för nordiska medborgare som flyttar inom Norden, den s. k. 
"R ättighetskatalogen", begränsas till grundrättigheter på några centrala 
områden och till frågan om vart man kan hänvända sig för att ytterligare 
kunna tillvarata sina rättigheter på dessa områden. Den första utgåvan får 
dock endast betraktas som en försökspublikation. Frågan om man i fort
sättningen skall ha en samlad broschyr eller en broschyr per land kan enligt 
ministerrådet avgöras senare.

I fortsättningen bör länderna årligen rapportera om de hinder för nordis
ka medborgare som avvecklats i respektive land under det gångna året. 
U tskottet ser med förväntan fram mot att ta del av denna publikation, men 
vill erinra om att problemen med att genomföra den avsedda harm onise
ringen av olika regler och bestäm m elser ej är lösta därmed utan att man 
endast tagit ett första steg.

U tskottet vill i samband med frågan om ” Nordbors rättigheter” även 
notera att man inom ministerrådet bevakar de problem som kan uppstå 
med den nordiska passöverenskom m elsen när EG:s direktiv om lättnader i 
gränskontrollen vid EG:s inre gränser börjar tillämpas, vilket förutsätter 
enighet hur man skall ersätta gränskontrollens insatser för bekämpning av 
narkotikahandel och terrorism  m m . U tskottet noterar med tillfredsställel
se uttalandet att det är den danska regeringens uppfattning, att man inte 
accepterar att passtvång återinförs mellan de nordiska länderna.

U tskottet vill, vad gäller det övergripande avsnittet, slutligen erinra om 
sista punkten i Nordiska rådets yttrande nr 311987, som byggde på utskot
tets betänkande, att rapporteringen i berättelsen i högra grad borde inriktas 
på konkreta resultat och inte endast att vissa projekt pågår respektive 
avslutats, samt att det kunde förväntas att den kommande ordningen med 
förvaltningsrevision skulle bidra härtill. U tskottet vill fortsatt understryka 
vikten av att dessa synpunkter beaktas av äm betsmannakommittéerna.

12 -17-336 N ordiska rådet Del 2
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4. Arbetsmarknad

U tskottet noterar inledningsvis att ministerrådet i avsnittet ” Norden i 
Europa” gör bedömningen att man inte funnit att det omedelbart föreligger 
problem i samband med EG:s direktiv om arbetskraftens fria rörlighet och 
sett i relation till överenskom m elsen om den gemensamma nordiska ar
betsm arknaden. Man är dock enig om att noga följa utvecklingen mot den 
inre marknaden på detta område, och Danmark har åtagit sig att till varje 
möte med den nordiska äm betsm annakom m ittén rapportera om aktuella 
frågor inom EG. U tskottet vill understryka att Nordiska rådet bör hållas 
underrättat härom. Detsamm a gäller parterna på arbetsm arknaden, som 
dock i m otsats till rådet har egna representanter inom EG.

I inledningen till arbetsm arknadsavsnittet noterar utskottet att situatio
nen på arbetsm arknaden visar en fortsatt svag förbättring av sysselsätt
ningen. U tskottet finner det tillfredsställande att både ungdoms-, och 
långtidsarbetslösheten fortsätter att falla samt att det finns tendenser till en 
förbättring av kvinnornas sysselsättningssituation, som utskottet uttalade 
bekym mer för i sitt betänkande över C 1/1987.

U tskottet anser dock att de svaga grupperna fortsatt bör ges prioritet i 
sam arbetet i synnerhet som dessas ställning -  även om de blivit färre -  
relativt sett försämrats.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att arbetet med ADB i arbetsför
medlingen fortsatt med utprovning av ett försöksprojekt, i vilket varje land 
via terminal har tillgång till de övriga länderns register över lediga platser. 
Utvärdering sker 1988 med sikte på eventuell utvidgning av denna ordning. 
U tskottet uttalade i förra årets betänkande förhoppningen att man genom 
detta projekt kunde lösa de tekniska problem, som på sin tid förhindrade 
genomförande av ett medlemsförslag om en nordisk databank för lediga 
platser (A 475Is).

U tskottet vill i detta sammanhang understryka ministerrådets bedöm
ning att arbetsm arknadens större rörlighet och krav på omställningsförmå
ga hos arbetskraften ställer ökade krav på arbetsm arknadspolitiken, dels 
vad gäller effektiviserad arbetsförmedling -  där ADB enligt ovan bör ingå
— dels insatser för att stödja de svagaste grupperna. U tskottet em otser 
med intresse de slutsatser som kommer fram ur den analys av arbetsm ark
nadsutbildningens effektivitet, först i Danmark och Finland, sedan i Norge 
och Sverige som nyligen slutförts. U tskottet noterar också med intresse att 
ett projekt om kommunernas roll i sysselsättningspolitiken skall fortsätta 
med ett projekt om lokala initiativ för att starta nya verksam heter och 
omläggning av kommunernas sysselsättningsinsatser (jfr. utskottets syn
punkter om betydelsen av nya företag i betänkandet om samarbetsprogram 
på arbetsm arknadsom rådet 1985).

Vad gäller projekten inom den ekonomiska handlingsplanen  noteras, att 
inom ramen för de stora projekten om nya åtgärder mot ungdoms- och
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långtidsarbetslöshet har ett antal nationella försöksprojekt igångsatts. Pro
jekten skall avslutas 1989. U tskottet noterar, att projektet "U ngdom skul
tur och sysselsättning” , som följer upp Nordiska rådets rekommendation  
nr 1111986 igångsatts -  med någon fördröjning -  med ett förprojekt där 
man etablerat kontakt mellan kulturförvaltningarna i huvudstäderna. Rap
portering em otses under 1988.

I berättelsen kom m enteras rådets yttrande till C III987 att samarbetet 
fortsatt bör inriktas på att förbättra de sämst ställda gruppernas, särskilt 
kvinnornas situation, och framhålles att man i målsättningen för de opera
tiva projekten t ex i den ekonom iska handlingsplanen m arkerat insater för 
de utsatta grupperna.

M inisterrådet kom m enterar också rådets rekommendation nr 21/1985 
om stöd och hjälp för utförsäkrade arbetslösa med att man valt att priorite
ra insatsen mot långtidsarbetslöshet som det mest effektiva biståndet för 
de grupper som riskerar utförsäkring och hänvisar till detta projekt inom 
den ekonom iska handlingsplanen. U tskottet kan ej finna detta helt till
fredsställande, i synnerhet som det i berättelsen framhålles, att de sämst 
ställda grupperna -  även om de blivit färre -  fått en relativt sett ännu 
sämre ställning än förut. Det konstateras också att det visat sig svårt att 
begränsa längden av långtidsarbetslösheten för de mest utsatta grupperna.

Vad speciellt gäller kvinnans situation hänvisas till det s k BRYT-projek- 
tet, som syftar till att utveckla och pröva m etoder för att bryta den 
könsuppdelade arbetsm arknaden genom försöksverksam het i utvalda lo
kala områden i de fem nordiska länderna, och som hade sitt ursprung i 
rådets rekommendation nr 25/1985 till ministerrådet att genomföra åtgär
der för att minska rollbundenheten inom utbildning och yrkesval i de 
nordiska länderna. U tskottet, som i sitt betänkande i denna sak tog upp 
frågor om bristande balans i könsfördelningen mellan olika utbildnings- 
vägar och yrkesom råden, ser det nu aktuella m edlemsförslaget A 812lj om 
likalön som en naturlig fortsättning på BRYT-projektet.

U tskottet vill dessutom  erinra om, att utskottets representant vid över
läggningarna med social- och hälsovårdsm inistrarna i Åbo den 10 novem
ber 1987 om ett utkast till nytt samarbetsprogram på social- och hälso- 
vårdsom rådet hänvisade till avsnittet om jäm ställdhet i det program utkas
tet och menade att likalönsprincipen måste tas in i definitionen på jäm 
ställdhet.

M inisterrådets representant instämde häri och erinrade om att det fanns 
ett särskilt sam arbetsprogram  för jäm ställdhet och att de nordiska länderna 
undertecknat ILO-konventionen om lika lön för lika arbete.

5. Arbetsmiljö

M inisterrådet hänvisar till det sam arbetsprogram  som enligt planerna 
skulle revideras senast 1987. U tskottet är dock införstått med att revi
sionen av sam arbetsprogram m et inväntar arbetet med en nordisk arbets-
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miljökonvention, en fråga som utskottet arbetat för i 10 år. I sitt yttrande 
över förra årets berättelse C 1 anförde utskottet att en arbetsm iljökonven
tion borde utarbetas med sikte på att antas under 1988. Den projektgrupp 
som utrett frågan presenterade hösten 1987 sin rapport: ” Förutsättningar
na för en nordisk arbetsm iljökonvention” .

U tskottet diskuterade frågan vid ett möte med Nordiska ministerrådet -  
arbetsmiljöministrarna den 10 novem ber 1987. U tskottet tog därvid med 
stor tillfredsställelse del av ministerrådets beslut samma dag att dels ge 
projektgruppen i uppdrag att lägga fram en konventionstext inom ett år, 
dels sända projektgruppens rapport om förutsättningarna för en arbets
miljökonvention på remiss till nationella intressenter. Revisionen av sam- 
arbetsprogram m et skulle avvakta resultatet av konventionsarbetet. Från 
utskottets sida framhölls, att frågan om en arbetsmiljökonvention varit 
aktuell i rådet sedan utskottet i sitt betänkande över m inisterrådets första 
handlingsplan på arbetsmiljöområdet (B 19/s) föreslagit detta. Vinsten med 
en konvention var att den var ett juridiskt bindande instrument som kunde 
bilda grundval för nationellt och internationellt agerande. Från utskottets 
sida hade man ansett att regler om arbetsmiljö borde ha knutits redan till 
arbetsm arknadsavtalet. Det var en naturlig del i den nordiska välfärden att 
riskerna i arbetsmiljön skulle kunna minskas. En konvention skulle inte 
innebära ett ingrepp i den fria förhandlingsrätten. Den skulle bli det ” golv” 
som blev basen för fria förhandlingar. Det bästa vore att ha en konvention 
(som sammanfattade de legala bestäm melserna) kombinerad med ett sam- 
arbetsprogram (som innehöll praktiska åtgärder, projekt, inform ationsut
byte etc).

U tskottet förutsatte även att konventionsarbetet syftade till att höja 
kvaliteten på arbetsmiljön och inte bara reglera kända förhållanden. Mot 
bakgrund av svårigheterna att i förväg bevisa riskerna med utrustning, 
gaser etc i arbetsmiljön ställdes frågan om det var möjligt att ta in regler om 
omvänd bevisbörda för användare av farliga ämnen etc. Från regeringssi- 
dan svarades vid mötet att man inte hade förutsättningar att i det aktuella 
läget fördjupa sig i frågan om omvänd bevisbörda även om den var ett tema 
som var aktuellt i alla länderna.

Vid mötet med arbetsmiljöministrarna noterade utskottet också, att 
projektgruppen lagt stor vikt vid frågan om handelshinder, i synnerhet att 
arbetsmiljöregler inte fick bli handelshinder på den stora europeiska mark
naden. D etta fick dock inte innebära att man skulle sätta frågan om 
handelshinder framför arbetsmiljön. Det var nödvändigt att ha lika stränga 
arbetsmiljöregler, då hälsorisker inte fick vara en handelsvara. Utskottet 
fann det mycket positivt att m inisterrådet genom utredningsförslaget de
klarerat hur man avsåg att kombinera en konvention med krav på avveck
ling av handelshinder.

U tskottet noterar, att frågan om arbetsmiljö och handelshinder ges en 
relativt fyllig behandling i m inisterrådets berättelse, dels i ett eget avsnitt,
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dels i avsnittet om samordning av föreskrifter. Vad gäller sistnämnda 
avsnitt vill u tskottet starkt stödja ministerrådets avsikt att intensifiera 
ansträngningarna på detta område mot bakgrund av de ökade kraven på 
likformighet i författningarna, särskilt med hänsyn till frihandeln. Det 
konstateras, att de nordiska länderna är för sin ekonom iska utveckling 
starkt beroende av att få avsättning för sina produkter på exportm arknader 
och att sam arbetsm inistrarna antagit ett program om avskaffande av han
delshinder i N orden (Nord 1987:24). Programmet för avveckling av teknis
ka handelshinder syftar till att ta bort alla hinder för ett fritt varuflöde 
mellan länderna. Vad gäller arbetsmiljön utgår programmet från att kraven 
om skydd för liv, säkerhet och hälsa överensstäm m er mellan länderna.

Med tanke på att utredningsarbetet kring tekniska handelshinder igång
satts mot bakgrund av utvecklingen mot en inre marknad inom EG vill 
utskottet understryka vikten av att de nordiska länderna intensifierar sitt 
deltagande i det intereuropeiska standardiseringsarbetet. Om de nordiska 
länderna i sådana sammanhang står samlat ökar möjligheterna att driva på i 
riktning mot tillfredsställande tekniska specifikationer. En nordisk kon
vention på arbetsm iljöom rådet skulle stärka den nordiska fronten.

Genom det nordiska sam arbetet kan övriga nordiska länder också stödja 
Danmarks strävanden i EG-sam arbetet att EG-reglerna, som de formule
ras i direktiven, skall bygga på en hög skyddsnivå.

Rådet uppmanade i rek nr 15/1987 ministerrådet att fortsätta erfarenhets
utbytet i arbetstidsfrågor inom ramen för projektprogramm et om arbets
livs- och arbetsrättsfrågor. Enligt rekomm endationen, som behandlas i 
kontaktgruppen, bör sm åbarnsföräldrarnas behov ägnas särskild uppmärk
samhet.

Vissa förberedande studier med anledning av den nya rekomm endatio
nen kommer att inledas inom kort. U tskottet noterar med intresse att man 
tar upp jäm ställdhetsfrågor, nämligen genom att inom projektprogramm et 
för arbetslivs- och arbetsrättsfrågor följa upp ett i Finland genomfört 
projekt för att granska arbetsvillkor, sociala relationer och psykosociala 
faktorer i traditionella kvinno- och mansyrken.

U tskottet noterar med intresse, att en del av projekten inriktats på att 
besvara frågan huruvida en ’'avreglering ” leder till minskade kostnader 
och därmed ökad konkurrenskraft för företagen. M inisterrådet har i ett 
tidigare projekt låtit utveckla och pröva en metod för konsekvensbedöm 
ningar av arbetsm iljöföreskrifter. Ett projekt om åtgärder mot styrenkon
centrationen i luften har gett slutsatsen att det inte främst är reglerings- 
nivån utan andra faktorer (t ex formen för reglering eller hur åtgärder 
genomförs) som bestäm m er den ekonom iska belastningen på företagen. 
Inte minst mot bakgrund av utvecklingen inom EG är det värt att notera att 
m inisterrådet inlett en satsning för att beskriva och system atisera de an- 
passningsmekanismer som träder i kraft vid reglering av produktion som är 
utsatt för internationell konkurrens. Vad gäller arbetsmiljön i övrigt vill
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utskottet med beklagande konstatera att m inisterrådet lagt ned den sam
nordiska dokum entationscentralen för arbetsmiljö (SDA). U tskottet har 
vid flera sessioner uttalat sig positivt om detta sam arbetsprojekt.

6. Socialpolitik

Inledning

Inledningsvis erinras om att grundvalen för samarbetet är det samarbets- 
program som antogs 1982, och vars överordnade målsättningar fortfarande 
gäller. Då nya verksam hetsom råden aktualiserats och ländernas priorite
ringar ändrats vad gäller ett antal frågor beslöt m inisterrådet låta utarbeta 
ett nytt samarbetsprogram . U tkast till ministerrådsforslaget om ett nytt 
sam arbetsprogram  på hälso- och socialområdet (B 81/s) diskuterades vid 
ett möte mellan social- och hälsovårdsm inistrarna och social- och miljöut
skottet i Abo den 10 novem ber 1987. M inisterrådsforslaget kommenteras 
av utskottet i ett särskilt betänkande.

Socialpolitiska ministermöten

Social- och hälsovårdsm inistrarna höll möten i Helsingfors i februari 
1987 (för att diskutera AIDS-situationen), i Skagen i augusti och i no
vem ber i Åbo (gemensamt möte med social- och miljöutskottet). U tskot
tets ordförande och sekreterare inbjöds tilll ministermötet i Skagen. Själva 
ministermötet, där ministrarna beslöt om utkastet till samarbetsprogram , 
som sedan tillsändes utskottet, samt om nya stadgar för Nordiska hälso- 
vårdshögskolan var slutet, medan utskottets representanter deltog vid 
temadiskussionen om sam arbetet mellan social- och hälsosektorerna i de 
nordiska länderna inklusive försök och ordningar för att främja detta 
samarbete.

Sam arbete på hälso- och sjukvårdens område

U tskottet noterar, att Nordiska institutet för odontologisk materialprov
ning (NIOM) har till uppgift att genom utprovning och forskning arbeta för 
att material, som används eller avses komma till användning inom tandvår
den i de nordiska länderna, uppfyller hälsomässiga och tekniska krav. Bl a 
i budgeten förutses en utbyggnad av N IO M ’s verksamhet. En del av 
motivet härför kan vara krav på information om biverkningar av odontolo- 
giskt material som lett till att man överväger att bygga upp ett register i 
linje med vad som gäller beträffande läkemedel.

M aterialprovningen bygger på ett frivilligt avtal mellan NIOM och pro
ducenterna, där producenten garanterar att produkten tillfredsställer de 
kvalitetskrav som är specificerade i gällande ISO-standard. Frågan om 
extern finansiering av NIOM med avgifter som betalas av producenterna 
har utretts av äm betsm annakom m ittén, som dock ej kunde enas om av
giftsfinansiering. U tskottet har föreslagit budget- och kontrollutskottet att
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NIOM skulle bli föremål för kontroll och värdering. Vad gäller läkemedels- 
sam arbetet vill utskottet erinra om att rek nr 1211984 om handlingsprogram 
för läkemedelsregistrering fortfarande är aktuell och att de nya resultat 
som N ordiska läkemedelsnämnden under 1987 uppnått, bl a gemensamma 
riktlinjer för läkemedels biotillgänglighet, dvs upptagning i kroppen, samt 
riktlinjer för registrering av nya radioaktiva läkemedel och veterinärläke
medel. bör kunna medverka till förverkligande av rekommendationen.

U tskottet noterar, att insatser m ot A ID S  varit en högt prioriterad fråga 
inom ministerrådet under 1987, dock utan att man utarbetat något hand
lingsprogram mot AIDS enligt rådets rekommendation nr 17/1987. Dock 
har man inom den särskilda arbetsgruppen igångsatt utarbetande av ge
mensamma nordiska riktlinjer för den epidemiologiska handläggningen av 
HIV-smittade och för att förhindra smittospridning genom HIV-smittade 
som diagnostiseras i annat land än hemlandet. Vidare har man börjat 
utarbeta gem ensamma nordiska riktlinjer för skydd mot blodsm itta i ar
betslivet. Som en förberedelse till ett handlingsprogram har i Nordiska 
hälsovårdshögskolans regi genomförts ett projekt med syfte att samman
ställa kunskap och erfarenheter vad gäller prevention av AIDS i de nordis
ka länderna och därvid ge ett samlat och uttöm m ande underlag.

U tskottet noterar även att inom den nordiska handlingsplanen mot nar
kotika har en stor del av insatserna koncentrerats kring åtgärder för att 
skydda intravenösa m issbrukare mot HIV-smitta.

Sam arbete inom socialsektorn

Mot bakgrund av den oro utskottet u ttryckt i sitt förra betänkande över 
att äm net barn, ungdom och familj givits så litet utrymme i berättelsen och 
borde ges högre prioritet har ministerrådet i den nya berättelsen givit en 
fylligare redogörelse för projekten inom detta område. Det gäller projekt 
på socialsektorns projektbudget inom Nordisk socialstatistisk kommitté 
(NOSOSKO) och inom Nordiska nämnden för samhällsforskning (NOS-S). 
Det påpekas, att på social- och hälsovårdssektorns budget har projekt 
inom barn-, ungdoms- och familjepolitik nu fått de största projektanslagen 
(647.000 DKK) närmast efter handlingsplanen mot narkotika (1.560.000 
DKK).

Sålunda ges redogörelser för projekt om ” barnledighet i N orden” , om 
” barn med behov av särskilt stöd i barnhagar” , om ” samhällets respektive 
familjens ansvar för barnen” samt om ” barndomen som socialt fenom en” 
(deltagande i ett FN-projekt). NOSOSKO förbereder en undersökning om 
stödet till barnfamiljer i de nordiska länderna och NOS-S arbetar med ett 
större forskningsprojekt om ” barndom , samhälle och utveckling i N or
den” (BASUN-projektet). U tskottet har med tillfredsställelse tagit del av 
denna redogörelse och ser fram mot rapportering om projektens resultat.

U tskottet noterar vidare med tillfredsställelse att ministerrådet ger frå
gorna om äldreomsorg  högre prioritet än tidigare och att man nu givit ut
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boken ” Gammal i eget hem ” , som är en samling artiklar om erfarenheter 
av forskningsprojekt i de nordiska länderna. Målsättningen i alla nordiska 
länder är att de äldre skall kunna bo kvar självständigt så länge som möjligt 
om de själva önskar det. Bostäder, hemhjälpsordning, hem sjukvård, trä- 
ningscentra m m  är under uppbyggnad samtidigt som man börjat lägga om 
institutionerna till mindre totalservice och service mer anpassad till den 
enskildes behov. Vid sitt möte med social- och hälsovårdsm inistrarna i 
novem ber 1987 framhöll utskottet som ett lämpligt projektom råde att un
dersöka de problem som uppstår när äldre skall bo kvar självständigt, i 
synnerhet hur man bygger upp sociala nätverk kring de äldre som möjlig
gör självständigt boende. Vidare erinras om problem et att rekrytera perso
nal för hem tjänsten. U tskottet vill även i detta sammanhang understryka 
dessa frågors betydelse, inte minst mot bakgrund av att antalet äldre 
ensamboende väntas öka kraftigt.

Vad gäller handikappområdet noterade utskottet i sitt betänkande över 
förra årets berättelse med tillfredsställelse att 1986 inneburit ett genom
brott för den praktiska användningen av det nordiska hjälpmedelsregistret 
och att sam arbetet om kontroll/testning av hjälpmedel bl a resulterat i den 
första nordiska kravspecifikation, nämligen för hörapparater. Samnordi
ska utvecklingsprojekt har i flera fall resulterat i fungerande prototyper 
som i ett senare skede kunde leda till serieproduktion av datorbaserade 
handikapphjälpmedel för en nordisk marknad. Ett konkret resultat av 
arbetet med datahandlingsplanen är en nordisk program varudatabas knu
ten till Nordiskt hjälpmedelsregister. En första katalog över dataprogram 
inom handikappom rådet publicerades i novem ber 1987. Nämnden för han
dikappfrågor har under hösten färdigställt en särskild rapport till minister
rådet (RU-Data) om sitt arbete inom ramen för den nordiska datahand
lingsplanen.

U tskottet, som tidigare pekat på datateknikens stora möjligheter att 
förbättra de handikappades villkor, ser med särskild tillfredsställelse att 
arbete inletts inom en ny nordisk arbetsgrupp för teleteknik och handikapp 
under 1987. Uppgiften är att beakta de kommunikationshandikappades 
situation i den pågående teletekniska utvecklingen.

Vad gäller samarbete inom rusmsedelsområdet noterar utskottet med 
tillfredsställelse att handlingsplanen mot narkotika (rek nr 2311985) tillde
lats budgetmedel för att fortsätta hela 1988 och att Nordiska nämnden för 
alkohol- och drogforskning (NAD) påbörjat en undersökning om narkoti
kapolitiken och rättssystem et. U tskottet har tidigare noterat, att NAD är 
det enda samnordiska organ som tar upp alkoholfrågan som är det helt 
övervägande missbruksproblemet i Norden. U tskottet ställde vid sin över
läggning med social- och hälsovårdsm inistrarna den 10 novem ber 1987 
frågan vilka konkreta åtgärder ministerrådet tänkt sig för att förverkliga 
W HO:s mål om en 25 procents minskning av alkoholkonsumtionen till år 
2000. Från ministerrådets sida framhölls att alla nordiska länder hade
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accepterat W HO:s program, men vaije land måste själv besluta vilka 
konkreta åtgärder det ville vidta och man kunde utväxla information och 
erfarenheter på nordiskt plan. M inisterrådet kunde bidra med ekonom iska 
medel till forskning och förmedling av forskningsresultat. Inform ations
kam panjer m m borde helst drivas inom enskilda länder så att de blev bäst 
anpassade till nationell kultur och miljö. U tskottet har förståelse för de 
skillnader härvidlag som torde vara orsaken till att alkoholproblematiken 
inte i större utsträckning tagits upp på nordiskt plan, men anser att rådet 
har ett ansvar i denna fråga. De medlemsförslag och rekomm endationer 
som syftat till större restriktivitet i alkoholpolitiken har inte lett till avsett 
resultat. E tt vidare utredningsarbete finner utskottet dock ha sitt värde 
men det borde i så fall vidgas till de faktorer i individens situation som 
skapar flyktbehov m m och därmed utgör bakgrunden till alkoholberoende.

7. Miljövård

Miljöfrågor tas i berättelsen upp dels i ett eget kapitel, dels i kapitel II i 
avsnitten om den ekonom iska handlingsplanen och ett särskilt avsnitt om 
uppföljningen av rapporten från Världskommissionen för miljö och utveck
ling (Brundtlandkommissionen). I kapitel II hänvisas till ett gemensamt 
miljöministermöte mellan EFTA och EG där man var enig om att sam arbe
tet mellan de båda organisationerna på miljöområdet skall utvecklas och 
fördjupas.

U tskottet vill understryka m inisterrådets uttalande, att de nordiska län^ 
derna via denna politiska dialog bör arbeta för att understödja strävandena 
att bygga upp en miljöpolitik. Man bör således använda de europeiska 
harm oniseringssträvandena för att främja ökade krav på miljöbestämmel
ser. Genomföring av EG:s inre marknad får ej hindra en hög standard på 
miljöområdet. De nordiska länderna bör utvidga sam arbetet med EG och 
bidra med kunskaper inför utarbetande av nya EG-regler på miljöområdet. 
U tskottet vill som ett exempel på nordisk genomslagskraft i internationella 
miljöfrågor erinra om N ordiska rådets luftföroreningskonferens 8 -1 0  sep
tem ber 1986 och de betydelsefulla resultat den visat sig ge.

Världskommissionen fö r  miljö och utveckling (Brundtlandkomm is
sionen) ägnas ett avsnitt i C l där de olika äm betsm annakom m ittéerna 
bidrar mot bakgrund av sam arbetsm inistrarnas beslut den 16 juni 1987 att 
Brundtlandkommissionens rapport borde följas upp på bredden av minis
terrådet och äm betsm annakom m ittéerna, som skulle överväga på vilket 
sätt m iljöaspekter kunde integreras i verksam heten inom de olika samar- 
betsområdena.

Ämbetsmannakommittén för miljöfrågor erinrar om miljöministrarnas 
uttalande i oktober 1987 att miljöfrågor borde integreras i politik och 
planläggning på alla nivåer — nationellt, regionalt och globalt. Miljöminist
rarna beslöt att det nya sam arbetsprogram  på miljövårdsområdet som var
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under utarbetande skulle bygga på Brundtlandkommissionens principer. 
M inistrarna beslöt uppdra åt ämbetsmannakommittén att i samarbete med 
andra äm betsm annakom m ittéer inleda den konkreta uppföljningen av 
Brundtlandkommissionens rekom m endationer. U tskottet vill starkt under
stödja detta beslut, enligt vilket alla berörda sektorer bör gå igenom sina 
områden och välja ut idéer och rekom m endationer som kräver åtgärder av 
de nordiska länderna och framställa konkreta förslag. I samband med 
budgetöverläggningarna för 1989 bör alla sektorer ta hänsyn till projekt
förslag som står i samklang med Brundtlandkommissionens rekom m enda
tioner. Miljöministrarna har begärt rapportering före utgången av 1988 och 
utskottet em otser resultatet av detta arbete.

M inisterrådet har under 1987 arbetat med ett nytt samarbetsprogram på 
m iljövårdsområdet, som man avser ge ett längre tidsperspektiv och en mer 
överordnad och principiell karaktär än det nuvarande programmet, delvis 
därför att Brundtlandskomm issionens slutsatser skall bilda grundval för 
programmet. Mot bakgrund härav har miljöministrarna beslutat behandla 
program utkastet som ett arbetsunderlag under 1988 och lägga fram ett 
ministerrådsforslag först till sessionen 1989. U tkastet har sänts ut på 
remiss till ett stort antal nordiska samarbetsorgan och tillställts utskottet 
för orientering. U tskottets skriftliga synpunkter em otses före 1 april 1988 
och ministerrådet har förklarat sig beredd att överlägga med utskottet om 
programmet under sessionen.

U tskottet noterar att m inisterrådet, även om man varit medveten om att 
gällande samarbetsprogram utgick 1987 inte påbörjat arbetet med ett nytt 
samarbetsprogram för miljösektorn förrän sent under året och att program
met ej kommer att föreläggas N ordiska rådet förrän efter en omfattande 
rem issprocedur till rådets 37:e session. U tskottet vill därför allvarligt 
understryka att det program som kommer fram efter så långa förberedelser 
måste vara mycket konkret och aktivt till sin utformning.

Ca hälften av den nordiska budgeten på miljöområdet går till åtgärder 
mot luftföroreningar. Mot bakgrund av rådets rekommendation nr 13/1987 
gjorde ministerrådet ett antal tillägg i ministerrådsforslaget (B 71/s) om 
handlingsplan m ot luftföroreningar. Det reviderade förslaget diskuterades 
vid ett möte mellan miljöministrarna och social- och miljöutskottet i Stock
holm den 7 maj 1987. Efter detta möte gjorde ministerrådet ytterligare 
kompletteringar i förslaget, bl a om energisparande och miljövänlig teknik, 
trafikens luftföroreningar och bevarande av kulturminnesmärken. Vidare 
tillfogades ett avsnitt om prioritering och en ekonomisk sammanställning. 
Det så reviderade förslaget översändes till Nordiska rådet i juni.

U tskottet måste dock i sin skrivelse den 20 juni konstatera, att de tillägg 
som gjorts endast i ringa grad avsåg konkreta åtgärder, varför förslaget 
fortfarande mer gav intryck av ett principprogram än en konkret handlings
plan. U tskottet saknade sålunda fortfarande klara prioriteringar hur minis
terrådet avsåg att arbeta med luftföroreningsfrågorna fram över samt upp-
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gifter om praktiska åtgärder på nationellt plan avseende te x  utsläpp av 
kväveoxid från fordon, avloppsrening, freoner etc. U tskottet ansåg sålun
da t ex att de tillägg i texten som gjorts om trafikens luftföroreningar och 
om kväveoxid och freoner borde ges en mer förpliktande utformning vad 
avsåg nationella åtgärder, i synnerhet mot bakgrund av de konkreta utta
landen som flera m inistrar gjorde vid mötet den 7 maj. Presidiet anförde 
den 17 augusti dessutom , att handlingsplanen borde ta hänsyn till resulta
ten av mötet i juni 1987 i FN :s miljöstyrelse, arbetet med ett protokoll om 
utsläpp av CFC mfl äm nen som skadade ozonskiktet, samt uppföljningen 
av Brundtlandkommissionens rapport.

Miljöministrarna beslöt på sitt möte den 7 oktober att planen mot luftför
oreningar måste göras färdig och gjorde därför endast ett par tillägg, om 
den nordiska planen för CFC respektive ytterligare minskning av svavelut
släppen med 50%  från 1980 års nivå som en andra etapp efter att 30%- 
målet uppnåtts 1993. M inistrarna godkände handlingsplanen i detta skick. 
U tskottet finner det anm ärkningsvärt att m inisterrådet ej funnit det möjligt 
att gå utskottet till mötes vad gäller kravet på att nationella insatser av 
betydelse borde ingå i handlingsplanen.

Planen är en ram för det nordiska projektsam arbetet om luftförorenings
frågor för perioden 1987-1989, men också ett underlag för det internatio
nella sam arbetet, där Norden försöker vara en pådrivande kraft.

Den nordiska handlingsplanen omfattar projektsam arbete på följande 
prioriterade områden: Långtransporterade luftföroreningar, städernas luft
förorening, hälsoeffekter, förvaltningsmässigt sam arbete samt övervak
ning av miljökvaliteten vad gäller effekter av gränsöverskridande luftför
oreningar. Slutligen påpekas att det ingår som en målsättning i handlings
planen att arbeta för ett bindande avtal för att snarast möjligt få till stånd 
reduktion av utsläppen av kväveoxid och gå vidare med andra ämnen som 
kolväten i enlighet med Nordiska rådets yttrande över C II1987.

I C I görs vidare en sammanfattande beskrivning av det pågående 
projektarbetet under handlingsplanen mot luftförorening, särskilt mätning 
av långtransporterade luftföroreningar och luftföroreningarnas effekter. 
Ett avsnitt ägnas luftföroreningar i städer, där bilavgaser är det största 
problemet. U tskottet har tidigare noterat att den internationella utveck
lingen går mot blyfri bensin och skärpta krav på avgasrening. Danmark har 
haft en pådrivande roll i EG inte minst genom den deklaration som under
tecknades den 5 juli 1985 av m inistrar eller dessas representanter från 
Kanada, Danmark, Finland, L iechtenstein, Norge, Sverige, Schweiz och 
Österrike, varigenom regeringarna uttryckte enighet om krav på interna
tionellt samarbete för att genom föra enhetliga regler om reduktion av 
bilavgaser. U tskottet har särskilt uttalat sin tillfredsställelse över att Dan
marks regering sett det möjligt att ansluta sig till deklarationen samt över 
att övriga nordiska länder ställt sig bakom Danmark i denna viktiga miljö
fråga.
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1 C 1 redogörs även för det protokoll som 24 länder och EG-kommissio- 
nen undertecknade i Montreal i septem ber 1987 inom ramen för Wien- 
konventionen om skydd fö r  ozonskiktet. M inisterrådet följde upp protokol
let genom att anta en plan för att minska användningen av CFC i Norden 
och gå fram med större reduktioner än de som överenskommits i Montreal- 
protokollet. För Nordens del är målet att helt stoppa användningen av 
freoner och andra ämnen som bryter ned ozonskiktet så snart som möjligt. 
En minskning med 25% sker till 1991. U tskottet vill uttala sin tillfredsstäl
lelse med de nordiska regeringarnas handläggning av frågorna om skydd 
för ozonskiktet och anser denna nordiska pådrivande insats vara betydel
sefull i ett internationellt perspektiv, inte minst mot bakgrund av de rap
porter som fortsätter att noteras om uttunningen av ozonskiktet, framför 
allt över Antaktris men även på norra halvklotet. Enligt vissa uppgifter har 
den ökade ultravioletta strålningen, som ozonskiktet utgjort ett skydd mot, 
redan fått allvarliga klimateffekter i Antarktis.

Vid senaste sessionen antog rådet en rekomm endation angående skydd  
av vatten- och havsmiljön (rek nr 14/1987) där m inisterrådet bl a uppmanas 
att utforma ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar omfat
tande både nationella, nordiska och internationella insatser. Det är därför 
med beklagande utskottet konstaterar, att ministerrådet ej sett det möjligt 
att lägga fram något m inisterrådsforslag till denna session. M inisterrådet 
fattade redan i februari 1987 beslutet att utarbeta en handlingsplan mot 
havsförorening. En ingående diskussion fördes vid mötet mellan utskottet 
och miljöministrarna den 7 maj.

I oktober diskuterade miljöministrarna en preliminär rapport med ett 
förslag till handlingsplan men beslöt att arbeta vidare med planen och 
inarbeta resultaten av konferenser på ministernivå om Nordsjön i novem
ber och om Östersjön i februari 1988. U tskottet hade ansett det värdefullt 
om en handlingsplan mot vatten- och havsföroreningar hade förelegat till 
sessionen, men måste med beklagande konstatera att m inisterrådet ej 
funnit det möjligt att nå fram till enighet om tillräckligt konkreta insatser 
för att så skulle bli fallet.

U tskottet får slutligen uttala sin tillfredsställelse över att miljöministrar
na vid sitt möte den 7 oktober antog en handlingsplan mot flygbuller. 
Handlingsplanen hade utarbetats på grundval av ett utredningsmaterial 
som belyste dels de tekniska och praktiska möjligheterna att dämpa flyg
bullret vid nordiska flygplatser, dels de ekonomiska och miljömässiga 
konsekvenserna av olika förslag till utskiftning av bullerstörande flygplan 
(kapitel 2-flygplan). U tskottet noterar vidare med tillfredsställelse minis
terrådets uttalande, att man kommer att i det internationella arbetet verka 
för att påskynda utvecklingen och införandet av miljövänligare teknik. 
Dessutom kommer m inisterrådet att närmare värdera flygets roll från 
miljösynpunkt i relation till andra transportm edel.
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8. Utskottets förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår social- och miljöut
skottet

A. att Nordiska rådet med anledning av de avsnitt av Nordiska minister
rådets berättelse som hänvisats till social- och miljöutskottet antar följande 
yttrande (ordningsföljden mellan punkterna innebär ingen prioritering):

1. I samarbetet på arbetsmarknadsområdet bör större insatser ägnas de 
svaga gruppernas situation.

2. Förslag till nordisk arbetsmiljökonvention bör föreläggas Nordiska 
rådet som ett ministerrådsforslag till 37:e sessionen.

3. Konkreta åtgärder bör vidtas i de nordiska länderna för att förverkliga 
WHO's målsättning att minska alkoholkonsumtionen med 25 % fram till år 
2000.

4. Ett samarbetsprogram på miljöområdet med aktivt och konkret inne
håll bör läggas fram som ett ministerrådsforslag före rådets 37:e session.

B. att Nordiska rådet lägger de till social- och miljöutskottet hänvisade 
delarna av Nordiska ministerrådets berättelse C 1 till handlingarna.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S) 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad  (i) 

Sten Svensson (m ) 

M arjatta Väiinänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H ) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats N y by (Sdp) 

Valgerdur Sverrisðóttir (F) 

Lena Öhrsvik (s)
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Kommunikationsutskottets betänkande
över Nordiska ministerrådets berättelse 1987 (C 1) 

samt över meddelandet om rekommendation nr 43/1987 
angående inrättande av ett permanent nordiskt ungdoms- 
resekort

BILAGA 6

1. Inledning

Till kommunikationsutskottet har av Nordiska rådets presidium hänvi
sats Nordiska ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet
1987 (C 1/1988).

Utskottet har behandlat berättelsen vid sitt möte den 11-12 februari
1987 i Stockholm. Därmed har utskottet tagit ställning till kapitel XIV, 
Transport, kommunikation och trafiksäkerhet, kapitel XV, Turism, samt 
de inledande kapitlen i berättelsen och vissa delar av andra kapitel som har 
varit av intresse för utskottet.

Enligt artikel 11 i överenskommelsen mellan Danmark, Finland, Island, 
Norge och Sverige om samarbete på transport- och kommunikationsområ
det skall berörda organ inom Nordiska rådet beredas tillfälle till överlägg
ningar innan ministerrådet fastställer sitt verksamhetsprogram.

Fram till det att ministerrådet fastlade sina riktlinjer för budgetprocedu
ren inför 1985 års session innehöll dokument C 1 ministerrådets verksam
hetsprogram. Enligt de nya riktlinjerna skall C I nu så långt möjligt vara en 
renodlad årsberättelse, medan budgetförslaget C 2 skall vara ett samlat 
planeringsdokument. Det innebär att C 1 nu är av mindre vikt än tidigare 
samt att C 2, där planerna för framtiden samt budgetfrågorna presenteras, 
har fått den största politiska betydelsen. C 2 är alltså det verksamhetspro
gram som artikel 11 i transportöverenskommelsen handlar om.

Kommunikationsutskottet noterar att dokumentet C 1/1988 nu för första 
gången är en renodlad verksamhetsberättelse, åtminstone vad gäller de 
kapitel och delar av kapitel som berör kommunikationsutskottets verksam
hetsområde. Eftersom dokument C I tidigare har innehållit vissa fram
tidsplaner inom det nordiska samarbetet,  har kommunikationsutskottet 
alltid slutat sina betänkanden över C 1 med att föreslå bl. a. vissa yttranden 
om det nordiska samarbetet,  som rådets plenarforsamling sedan röstar om.

Utskottet presenterar också nu sådana förslag, även om yttrandepunk-
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terna är riktade mot den framtida verksamheten, som alltså i sin tur 
presenteras i plandokumentet C 2. Det senare behandlas separat av bud
get- och kontrollutskottet, i vars betänkande utskottens yttranden om C 2 
bifogas som bilagor.

2. Yttrande nr 5/1987 över Nordiska ministerrådets berättelse (C 1/1987) 
rörande det nordiska samarbetet på kommunikationsutskottets verksam
hetsområden

I yttrandets punkt I . hemställdes till Nordiska ministerrådet att den 
planerade översynen av den nordiska handlingsplanen på datateknologi
området presenteras vid kommunikationsutskottets seminarium den 2 0 -  
23 september 1987.

Detta yttrande kommenteras inte i ministerrådsberättelsen, men det kan 
konstateras att RU-Data-gruppens sekreterare samt direktören för Nor
disk industrifond redogjorde för översynen vid det anförda seminariet. Det 
kan ytterligare konstateras att kommunikationsutskottet vid några tillfällen 
sökt och fått goda råd och vägledning i datafrågor från RU-Data-gruppens 
sekreterare.

/  yttrandets punkt 2. hemställs till Nordiska ministerrådet att skyndsamt 
verka för utformning av åtgärder för att styrka den nordiska handelsflot-

Av ministerrådets kommentarer till denna punkt framgår att det för 
närvarande anses saknas förutsättningar för en ensartad nordisk interna
tionell sjöfartspolitik. Ministerrådet framhåller också att de nordiska han
delsflottorna delvis konkurrerar med varandra på den internationella 
marknaden samt att sjöfartsnäringens omfattning, betydelse och förutsätt
ningar skiljer sig avsevärt i de olika länderna.

Kommunikationsutskottet har vid flera tillfällen yttrat som sin mening 
att den nordiska handelsflottan skall bli konkurrenskraftig på den interna
tionella marknaden. Om utflaggningen skall kunna stoppas, menar utskot
tet att gemensamma nordiska åtgärder måste vidtas. Kommunikationsut
skottet har också påpekat, att det i den nuvarande ministerrådsorganisa
tionen inte finns något gemensamt forum för att behandla dessa frågor, 
vilket har verkat hämmande på arbetet med att hitta lösningar på sjöfartens 
problem.

På nationellt plan finns sjöfartsärendena placerade dels i kommunika- 
tionsministerierna, dels i handels- och industriministerierna. Enligt den 
nordiska transportöverenskommelsen skall bl.a. internationella sjöfarts- 
politiska frågor inte behandlas. För att bl. a. skapa ett gemensamt forum 
för dessa frågor och därmed effektivare behandling på nordisk bas har 
kommunikationsutskottet föreslagit att transportöverenskommelsen skall 
ses över i syfte att få både internationella sjö- och luftfartsfrågor med i 
överenskommelsen. Utskottet har påpekat att de problem som den nordis-
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ka handelsflottan nu kämpar mot är i högsta grad förorsakade av interna
tionell sjöfartspolitik.

Utskottet erinrar om sitt betänkande över medlemsförslag A 797lt om 
gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder och konstaterar att om alla nordis
ka länder kommer med egna nationella lösningar på sjöfartsproblemen, 
samtidigt som det formella nordiska samarbetet avvisar strävandet efter en 
gemensam lösning på dessa gemensamma problem, så anses detta innebära 
ett allvarligt skeppsbrott för det nordiska samarbetet.

I yttrandets punkt 3. hemställs att Nordiska ministerrådet utreder hur 
den moderna högteknologin kan användas för att öka trafiksäkerheten. 1 
anledning av denna yttrandepunkt har Nordisk bilteknisk kommitté fått i 
uppdrag att aktivt följa utvecklingen. Speciellt skall kommittén fästa upp
märksamhet på det europeiska Prometheus-projektet ävensom annan in
ternationell verksamhet inom högteknologiområdet.

Kommunikationsutskottet noterar detta med tillfredsställelse och beto
nar vikten av att berörda organ ges alla möjligheter att effektivt utföra sina 
uppgifter.

1 yttrandets punkt 4. hemställs att Nordiska ministerrådet försäkrar att 
förslag om handikappanpassning av kollektiva transportmedel förverkligas 
omedelbart.

1 oktober 1987 publicerades rapporten ” Handicaptilpasning af kollektiv 
transport” , som presenterades för utskottet vid ett gemensamt möte mel
lan utskottet och ministerrådet (trafik- och trafiksäkerhetsministrarna) i 
november 1987. Rapporten visar att det allmänna bruket av handikappan- 
passade transportmedel endast vinner långsam mark inom de kollektiva 
transporterna. Delvis anses detta vara en ekonomisk fråga. I rapporten 
föreslås därför att man skall väga kostnaderna för att upprätta en special
service för denna grupp trafikanter mot handikappanpassningen av de 
kollektiva transportmedlen.

Kommunikationsutskottet anser det viktigt att utreda de kostnader som 
den ovannämnda specialservicen innebär i jämförelse med handikappan
passning av kollektiva transportmedel.

När rapporten presenterades för utskottet, anmodade utskottet minister
rådet att ge rapporten största möjliga spridning. Kommunikationsutskottet 
anser den vara en del av den kampanj som måste föras för att tillgodose de 
handikappades mobilitetsbehov. I det sammanhanget betonar utskottet 
vikten av att komma ihåg att när man talar om den trafikantgrupp som har 
handikapp, som man måste ta hänsyn till, så är det inte bara frågan om 
rörelsehindrade utan också om andra typer av handikappade trafikanter; 
hörselskadade, synskadade, döva, blinda m.fl.

/  yttrandets punkt 5. hemställs att Nordiska ministerrådet skall verka för 
att existerande behov av tvärgående flygtrafik i Norden tillfredsställs. Av 
ministerrådets kommentarer till denna punkt framgår att Air Hudik sedan 
augusti 1987 trafikerar sträckan Sundsvall-Vasa. Vidare att diskussioner
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förs mellan lokala myndigheter och flygbolag om sträckan Trondheim- 
Östersund-Sundsvall. Diskussionerna sägs syfta till att åstadkomma en 
sammanhängande flygförbindelse från Trondheim via Östersund till flyg
linjen mellan Sundsvall och Vasa.

Kommunikationsutskottet har upprepade gånger tagit upp den frågan 
med ministerrådet. De svar som utskottet har fått har varit -  liksom i 
ministerrådets berättelse -  att diskussioner förs mellan lokala myndighe
ter och flygbolagen eller att diskussioner pågår mellan lokala myndigheter 
och nationella luftfartsmyndigheter eller att ministerier som behandlar 
luftfartsfrågor har givit berörda myndigheter i uppdrag att lösa problemet. 
Trots alla dessa diskussioner och uppdrag har någon lösning inte hittats.

Kommunikationsutskottet har av ministerrådet fått veta att ett av hind
ren för en gynnsam lösning skulle vara internationella regler om inrikes- 
flygning av ett utomlands registrerat flygbolag. Som utskottet tidigare har 
sagt i detta betänkande, skall internationell luftfartspolitik inte behandlas 
inom ramarna för den nordiska transportöverenskommelsen. Här finns 
ännu ett skäl för att utskottet önskar en översyn av överenskommelsen.

Kommunikationsutskottet understryker vikten av att de tvärgående 
kommunikationerna i Norden är en av förutsättningarna för att t. ex. det 
nordiska regionala samarbetet skall lyckas. Om det är så att internationella 
regler hindrar det samarbete som det nordiska folket vill åstadkomma eller 
styrka, då menar kommunikationsutskottet att antingen skall reglerna änd
ras eller också skall sådana dispenser ges att det nordiska samarbetet får 
växa och utvecklas på ett gynnsamt sätt.

3. Transport, kommunikation och trafiksäkerhet

3.1. NÄT:s verksamhet under 1987

Kommunikationsutskottet noterar att ministerrådet anser att frågorna 
kring EG:s framtida politik och dess inverkan på Norden har prioriterats 
under året samt att arbetet med harmoniseringen av transportpolitiken 
anses vara en dominerande ekonomisk uppgift. Vidare noteras att NÄT 
har tillsatt en beredningsgrupp med uppgift att belysa konsekvenserna för 
Norden av EG:s beslut om fri transportmarknad 1992 samt att komma med 
förslag till åtgärder och strategi gentemot EG.

Kommunikationsutskottet emotser en nordisk strategi på detta område 
och menar att dessa aspekter bör ses som en enhet. Utskottet anser att 
först när Norden har kunnat enas om en harmoniserad eller gemensam 
transportpolitik -  där transportörernas internordiska konkurrensnivå är så 
lik som möjligt, helst densamma -  kan Norden presentera en gemensam 
stark front gentemot EG och göra sig betydande på den kommande europe
iska transportmarknaden. Utskottet vill dessutom påpeka att harmonise
ringen av transportpolitiken i Norden också är avgörande för frågan om 
Norden som hemmamarknad.
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Kommunikationsutskottet noterar därför med särskild tillfredsställelse 
att ministerrådet nu överväger möjligheterna att omedelbart före den 36:e 
sessionen presentera ett förslag om en gemensam nordisk transportmark
nad.

Ministerrådet konstaterar att frågan om framtidens transportsystem nu 
blir allt mer central. Frågan anses av ministerrådet hänga samman med 
rekommendation nr 4411987 om en utredning av de långsiktiga konsekven
serna av olika strategier beträffande infrastrukturinvesteringar inom trans
portsektorn.

Vi står i dag inför en omfattande strukturomvandling inom transport- 
och kommunikationssektorn. Näringslivet fäster allt större betydelse vid 
att uppnå både säkrare och effektivare transporter för att minska sina 
produktionskostnader. En av orsakerna till detta är att materialadministra
tionen är ett område med stora rationaliseringsmöjligheter. För att uppnå 
detta har näringslivet samt offentliga institutioner och andra organ börjat 
utveckla och använda ny kommunikationsteknik, som bygger på använd
ningen av den moderna informations- och datateknologiska kunskap som 
vi i dag behärskar.

Denna strukturomvandling innebär, som all utveckling, vissa faror som 
bör beaktas. Här vill kommunikationsutskottet först och främst peka på 
den miljöförstöring som ändrade trafikmönster och infrastrukturinveste
ringar kan förorsaka. Kommunikationsutskottet lägger stor tyngd på att 
ministerrådet i sitt framtida arbete verkar för att samtidigt som trafikstruk
turen ger effektivare transporter skall den bli miljövänligare, d. v. s. effek
tivitetsökning och miljöförbättring skall gå hand i hand. Vidare betonar 
utskottet att denna strukturändring bör komma alla trafikantgrupper till 
godo.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att man nu bl. a. arbetar med ett 
tvärfackligt projekt på temat "Miljö, energi och transporter" , att miljömi
nistrarna har diskuterat bl.a. flygbuller och luftföroreningsproblem i för
bindelse med infrastrukturens betydelse för miljön, att arbetet med att 
uppfylla nordiska målsättningar om skärpta krav på bilavgaser fortsätter 
samt att ministerrådet (miljöministrarna) i oktober 1987 antog en hand
lingsplan mot flygbuller.

3.2. Oresundsförbindelserna

Det noteras att en ny rapport publicerades under sommaren 1987 om 
vissa supplerande undersökningar gällande fasta förbindelser över Öre
sund. Från svensk sida har upplysts att det kommer att dröja något innan 
de politiska förhandlingarna kan genomföras. Intill dess skall man utreda 
vad enbart järnvägsförbindelse mellan Köpenhamn och Malmö -  företrä
desvis i en borrad tunnel -  betyder.

Kommunikationsutskottet noterar detta och kommer i fortsättningen, 
liksom hittills att med stort intresse följa utvecklingen i denna fråga.
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3.3. Samarbetsorgan

Kommunikationsutskottet noterar att Nordisk kommitté för transport
forskning (NKTF) har arrangerat tre konferenser under verksamhetsåret 
som gått och även publicerat tre rapporter i sin fasta rapportserie.

Kommunikationsutskottet upprepar sina uttalanden i tidigare betänkan- 
den om det stora värde som utskottet fäster vid NKTF:s verksamhet.

3.4. Projektverksamheten

Det noteras att NÄT under året förfogade över 5,3 milj. DKK. varav 1,2 
milj. DKK anslagits till det nordiska väderradarprojektet i enlighet med 
den ekonomiska handlingsplanen. De återstående medlen har använts till 
12 projekt, varav 3 har startats under året.

3.5. Flygsäkerhet, sjösäkerhet och säkerhet i järnvägstrafiken  

Inläggen här är intressanta, och utskottet noterar särskilt det nordiska
framträdandet i internationella fora inom luftfartsområdet, det omfattande 
arbetet på den marina miljöns område samt höghastighetståg och automa
tisk hastighetsövervakning av tåg.

3.6. Övrigt

I kommunikationsutskottets betänkande över ministerrådsberättelsen 
både för år 1985 och år 1986 efterlystes en redovisning av det meteorologis
ka samarbetet,  vilket också nu fattas i 1987 års berättelse. Utskottet 
upprepar ännu en gång sin hemställan om redogörelse för detta samarbete i 
berättelsen.

4. Trafiksäkerhet

4.1. Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR)

Under år 1987 har kommunikationsutskottet prioriterat trafiksäkerhets
arbetet mycket högt. Det har inneburit tätare kontakt med NTR under det 
året än under tidigare år. Kontakterna har särskilt koncentrerats till arbetet 
med den nordiska handlingsplanen på trafiksäkerhetsområdet och till de 
nordiska trafiksäkerhetsdagarna.

De nordiska trafiksäkerhetsdagarna (NTD) hölls för andra gången -  nu 
liksom tidigare i Mariehamn.

Kommunikationsutskottet menar att NTD spelar en stor roll i det nordis
ka trafiksäkerhetsarbetet.  Under trafiksäkerhetsdagarna träffas de som 
arbetar för ökad trafiksäkerhet på alla nivåer. Här träffas representanter 
från de privata organisationerna, från det lokala och regionala trafiksäker
hetsarbetet liksom från det nationella och nordiska.

Som redan nämnts har NTR arrangerat dessa trafiksäkerhetsdagar vid 
två tillfällen, båda gångerna i Mariehamn. Utskottet menar att det borde
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övervägas huruvida ytterligare vinningar kunde göras genom att låta NTD 
alternera mellan de nordiska länderna.

4.2. Projektverksamheten

Projektverksamheten har under året, liksom även tidigare, varit ambi
tiös och omfattande. NTR förfogade under det gångna året över 3 milj. 
DKK. Förutom arbetet med att förbereda den nordiska handlingsplanen på 
trafiksäkerhetsområdet drevs 26 projekt, varav 17 avslutades under året 
eller avslutas i början av 1988. Bland projekten märks t. ex. ” Äldre trafi
kanter och trafiksäkerhet” , ” Låsningsfria bromsar” samt projekt om cyk
ling och cyklister.

5. NORDPOST

Enligt detta avsnitt i verksamhetsberättelsen har NORDPOST under 
verksamhetsåret ägnat sig åt bl. a. samordning av nordiska synpunkter på 
det västeuropeiska post- och telesamarbetets organisationer och arbets
rätt, kvalitetsfrågor och erfarenhetsutbyte baserat på ekonomiska rappor
ter från postverken. Man har också studerat postfrågorna inom EG.

Kommunikationsutskottet erinrar om medlemsforslaget om snabbare 
postgång, vilket troligen kommer att slutbehandlas under den 36:e sessio
nen. Av själva medlemsforslaget samt information som utskottet har fått, 
anses att postservicen -  speciellt den tvärgående postgången i Norden -  
inte riktigt svarar mot förväntningarna. Kommunikationsutskottet förut
sätter att ministerrådet verkar för att detta förbättras.

6. NORDTEL

Bland de samarbetsområden som nämns i detta avsnitt av berättelsen 
märks t. ex. det nordiska mobiltelefonsystemet, den internationella kon
kurrenssituation som de nordiska teleförvaltningarna nu möter m. m.

Det noteras att en särskild kontaktgrupp inom NORDTEL regelbundet 
rapporterar läget i de olika länderna då det gäller bredbandsnät och optofi- 
berteknik. Man kan konstatera att samtliga nordiska länder siktar mot 
utbyggnad av ett digitalt, fiberoptiskt bredbandsnät.

Vidare konstateras att ett nordiskt videokonferensnät har upprättats 
genom NORDTEL.

Kommunikationsutskottet noterar med tillfredsställelse NORDTELS 
verksamhet och anser att det nordiska telesamarbetet kan tjäna som före
bild för annat nordiskt samarbete. Det nordiska samarbetet har troligen 
kommit längst inom teleområdet.
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I detta avsnitt noteras särskilt temat för NVF:s nästa kongress "Vägen 
till framtiden", med fokus inställt på den betydelse som ny teknologi, 
informationsteknik och ADB kommer att få på detta område.

Kommunikationsutskottet har tidigare betonat vikten av att den moder
na teknologins utveckling beaktas inom kommunikationssektorn och kom
mer därför att med intresse följa kongressens resultat och/eller konklu
sioner. Med hänsyn till den påverkan som denna utveckling kan ha på det 
politiska ställningstagandet förväntar sig utskottet att i någon form få en 
avrapportering från kongressen.

7. Nordiskt vägtekniskt förbund (NVF)

8. Turism

8.1. Turistutskottets verksamhet

Enligt detta avsnitt i berättelsen har utvärderingen av det andra verk
samhetsåret av marknadsföringskampanjen i Västtyskland samt planering
en för det tredje året utgjort en betydande del av turistutskottets arbete. En 
annan viktig fråga har varit samarbetet mellan turism och kultur.

Vidare framgår av avsnittet att turismen under verksamhetsåret har 
tilldragit sig ett ökat politiskt intresse och att dess roll för ekonomi och 
sysselsättning samt dess regionalpolitiska aspekter har uppmärksammats i 
parlamenten. Man menar att den nationella turistpolitiken i Norden nu blir 
allt mera likartad och att det finns behov av en gemensam strategi för 
utvecklingen av den nordiska turismen.

Kommunikationsutskottet noterar med intresse att turistutskottet har 
fått 8,1 milj. DKK för projektverksamheten under 1987, varav 6,5 milj. 
DKK till marknadsföringskampanjen i Västtyskland. Det betyder att 1,6 
milj. DKK har beviljats till annan projektverksamhet än till marknadsfö
ringskampanjen. Samtidigt framgår av berättelsen att 2,9 milj. DKK, eller 
ett belopp som är mer än 80% större än det som beviljades till turistutskot
tet för annan verksamhet än den anförda marknadskampanjen. har bevil
jats till turismen inom det regionala samarbetet.

Det framgår inte av berättelsen i vilken mån ministerrådets turistutskott 
deltar i turismverksamheten inom den regionalpolitiska sektorn. Det fram
går heller inte om dessa regionalpolitiska turismsatsningar på något sätt är 
koordinerade med andra nordiska turismsatsningar eller inte.

På Nordkalotten samarbetar man för att marknadsföra regionen genom 
projektet "Top of Europe” och har under 1987 startat satsningar på s.k. 
rörlig turism på Nordkalotten. Inom Västnordensamarbetet har en turist- 
koordinator finansierats med nordiska medel för att marknadsföra turism i 
området. Under året har också en ” tourist-workshop” arrangerats i Nuuk. 
Inom skärgårdssamarbetet har man nu efter en större satsning på turism 
kunnat notera ett ökande intresse för skärgården. Inom gränssamarbetet
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Bornholm-Sydöstra Skåne har en gemensam tidning med paketarrange
mang producerats. Upplagan har också tryckts på tyska och presenterades 
under hösten på turistmässor i Västtyskland.

Med hänsyn till att man inom det regionalpolitiska samarbetet beviljar 
större finansiella resurser till turismen än till traditionella projekt inom det 
övergripande nordiska turistsamarbetet menar kommunikationsutskottet 
att man i fortsättningen borde rapportera om detta samarbete i kapitlet om 
turism. Samtidigt betonar utskottet att skilda organ under ministerrådet 
bör aktivt samarbeta inom turismområdet i Norden.

8.2. Projektverksamheten

Som redan anförts här anvisade ministerrådet 8,1 milj. DKK till 
projektverksamheten under 1987, varav 6.5 milj. DKK gick till marknads- 
föringskampanjen i Västtyskland. Det betyder att 1,6 milj. DKK beviljades 
till den traditionella projektverksamheten. Kommunikationsutskottet upp
repar sin tidigare önskan att projektverksamheten inom turismsektorn 
redovisas i tabellform på samma sätt som projektverksamheten inom sam
färdsel och trafiksäkerhet redovisas i berättelsen.

8.3. Nordiskt ungdomsresekort

Rekom mendation nr 4311987 angående inrättandet av ett nordiskt ung
domsresekort har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet 
att göra ett nordiskt ungdomsresekort permanent 
att kortets pris utgör hälften av priset för Inter-Rail-kortet 
att kortet kan användas för resor i eget land, samt 
att undersöka möjligheterna för att utvidga kortets användningsområde 

till de delar av Norden där kortet hittills inte har kunnat användas. 
Ministerrådets meddelande om rekommendationen innebär att de nor

diska järnvägsförvaltningarna har utarbetat en ny produkt som skall ersät
ta det nordiska ungdomsresekortet. Denna nya produkt, som kallas 
"Nordturist för unga” gäller följande:

Priset blir
-  För unga i åldern 12—25 år (inkl.); 75 % av det ordinarie Nordturistpriset 

för 2. klass, dvs DKK 1.160
-  För unga i åldern 4 -11  år (inkl.); 50% av det ordinarie Nordturistpriset 

för 2. klass, dvs DKK 775
-  Kortet gäller i 21 dagar för obegränsat antal järnvägsresor inom Norden 

samt på färjelederna Stockholm-Åbo (Silja Line), Göteborg-Fredriks- 
havn (Stena Line) och Kristiansand-Hirtshals (Fred Olsen Lines (KDS)

-  50% rabatt ges på färjelederna Stockholm-Helsingfors (Silja Line), Kö- 
penhamn-Malmö (Flygbåtarna) och Hjørring-Hirtshals.
Det framgår också av meddelandet att ministerrådet anser att denna nya 

produkt prismässigt är ett attraktivt alternativ till Interrailkortet, samt att
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det inte anses realistiskt att utvidga detta till att omfatta resor till Västnor
den, åtminstone inte på den anförda prisnivån.

Med hänsyn till bl. a. det ovan anförda anser ministerrådet för sin del att 
syftet med rekommendationen är tillgodosett.

Kommunikationsutskottet ansluter sig inte till ministerrådets åsikter 
utan menar att den klara parlamentariska vilja som framkom vid rådets 
sessioner 1986 och 1987 bör beaktas. Vidare betonar utskottet sin mening 
att när ett enstämmigt Nordiskt råd står bakom en rekommendation, får 
inte olika förvaltningsmodeller i de enskilda nordiska länderna förhindra 
den parlamentariska viljan.

De nordiska järnvägsförvaltningarna har i sina yttranden ansett att ung- 
domsresekortet måste kunna försvaras driftsmässigt. Kommunikationsut
skottet anser att hänsyn måste tas till flera aspekter. Utskottet menar att 
de kulturpolitiska aspekterna måste ha en stor tyngd. Ett attraktivt nor
diskt ungdomsresekort anses långsiktigt kunna öka den internordiska turis
men, öka kunskapen och förståelsen de nordiska folken emellan samt 
främja intresset för det nordiska samarbetet. Kommersiell hänsyn måste 
vara sekundärt,  även om det anses sannolikt att ungdomsresekortet i 
framtiden kan bli driftsmässigt attraktivt.

Med hänvisning till det anförda föreslår kommunikationsutskottet att 
meddelandet om rekom mendation nr 43! 1987 läggs till handlingarna i av
vaktan på nytt meddelande till nästa ordinarie session.

9. Teknik- och datateknologi

I sitt betänkande över ministerrådets berättelse för år 1985 påpekade 
utskottet svårigheten att få en helhetsbild av verksamheten inom data
handlingsplanen, när rapporteringen huvudsakligen sker i de enskilda fack
kapitlen. Då föreslog utskottet att handlingsplanen skulle rapporteras i ett 
särskilt kapitel på samma sätt som den ekonomiska handlingsplanen.

Denna önskan beaktades i 1986 års berättelse. Kommunikationsutskot
tet noterade detta med tillfredsställelse och påpekade att denna framställ
ning inte endast förenklar rådets kontroll utan också betonar handlingspla
nens betydelse i det nordiska samarbetet.

1 {jolårets betänkande behandlades också rekom mendation nr 2/1984 
angående en nordisk handlingsplan på datateknologiområdet. Kommuni
kationsutskottet föreslog då i ett särskilt betänkande avskrivning av re
kommendationen. Men i utskottets betänkande över ministerrådets berät
telse förutsatte utskottet att datahandlingsplanen hade fått sin fasta plats i 
ministerrådets verksamhetsberättelse.

Detta har dessvärre inte beaktats i berättelsen för år 1987, vilket gör det 
omöjligt för utskottet att få den helhetsbild av handlingsplanen som utskot
tet måste ha för att kunna utöva sin kontrollerande uppgift. Även om man 
noggrant läser varje fackkapitel för sig, framgår det inte alltid om de
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datarelaterade projekt som där beskrivs finns inom datahandlingsplanen 
eller inte.

Kommunikationsutskottet har under det gångna året, i den mån det har 
varit möjligt, följt den översyn som under 1987 har gjorts av handlingspla
nen. Även om utskottet har gjort detta samt haft ett utmärkt samarbete 
med RU-Data-gruppens projektsekreterare, menar utskottet att datahand
lingsplanen skall behandlas som en helhet i ministerrådets berättelse. 
Detta är inte bara en fråga för kommunikationsutskottet utan för alla som 
genom berättelsen vill skaffa sig kunskap om vad som har uträttats under 
året inom handlingsplanens ramar.

Utskottet upprepar därför sin önskan om att datahandlingsplanen i fort
sättningen redovisas noggrant i ett särskilt kapitel i ministerrådets berättel-

Kommunikationsutskottet noterar hur tekniska och datateknologiskt re
laterade projekt nu blir allt vanligare. Enligt berättelsen finns det knappast 
något område där inte projekt som har med detta att göra finns med.

Vid det seminarium ” Nordiska utmaningar i datapolitiken” som kom
munikationsutskottet arrangerade i september 1987 framkom bl.a. att den 
tekniska utbildningen i Norden på något sätt måste både utökas och 
förbättras samt att fler studenter borde välja den tekniska utbildningen, om 
inte Norden skall hamna på efterkälken i den internationella tekniska 
konkurrensen. Utskottet noterar därför med tillfredsställelse att nordiska 
utbildningsprogram fortfarande prioriteras högt. Särskilt noteras hur tekni
ken, tekniska frågor och teknisk utbildning har börjat få allt större betydel
se i det regionalpolitiska samarbetet.  Förutom Basprojektet noteras speci
ella informationsaktiviteter inom CAD/CAM, etableringen av CAD/CAM- 
stationen i Vasa samt den gemensamma utbildningen i AMU-centret i 
Övertorneå inom data- och robottekniken.

Kommunikationsutskottet har tidigare yttrat sig om vikten av det nordis
ka samarbetet kring lagstiftningen på datateknologiområdet. Det noteras 
därför att frågan om upphovsrätt och ADB prioriteras inom det juridiska 
samarbetet. Utskottet följer också med intresse de undersökningar som 
pågår om konsumenternas reaktion på dagligvarubutikernas datorisering 
samt projekt om förbrukarrättsliga aspekter vid användning av datateknik 
vid dagligvaruköp.

Vid det tidigare anförda seminariet om datapolitiken uttalade några 
föreläsare sitt bekymmer över, som de tyckte, kvinnornas alltför låga 
deltagande i de tekniska aktiviteterna. Utskottet kommer därför att med 
stort intresse följa det projekt som påbörjades under året, som syftar till att 
få fler kvinnor i inflytelserika och ledande positioner på AU/ADB-området 
samt att undersöka hur fler kvinnor skall kunna stimuleras att utvecklas att 
nå den nivån.

1 det ovan anförda har kommunikationsutskottet yttrat sig om några få 
projekt och områden inom teknik- och datateknologiområdet. Men det är
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svårt att prioritera det ena framför det andra. Utvecklingen inom området 
är mycket snabb, och Norden måste göra sitt för att både delta i den 
utvecklingen och påverka den så att våra samhällen kan tillägna sig högtek
nologins positiva sidor.

Genom ett effektivt samarbete kan de nordiska länderna åstadkomma 
detta, och med ett gemensamt framträdande i internationella fora kan 
Norden verka för en gynnsam framtid såväl internationellt som inom 
Norden.

10. Nordisk handlingsplan för ekonomisk utveckling och full sysselsättning

De delområden inom denna handlingsplan som berör kommunikations
utskottets verksamhetsområden är:
-  turism
-  meteorologi
-  datateknik
-  tele- och datakommunikationer
-  infrastrukturinvesteringar

Till den nordiska turistkampanjen i Västtyskland satsades under året 6,5 
milj. DKK av nordiska medel samt en motsvarande summa av de nationel
la turistnäringarna. Erfarenheterna av kampanjen anses vara goda och en 
samordnad kampanj som denna anses medföra betydande fördelar. Det 
konstateras i berättelsen att kampanjen skall utvärderas efter sitt tredje år.

Jämfört med andra nordiska turismprojekt satsas ovanligt stora belopp 
på denna kampanj, ca 13 milj. DKK under år 1987. Kampanjen skall enligt 
handlingsplanen avslutas 1988.

Kommunikationsutskottet följer med stort intresse de resultat som den
na kampanj kommer att få för turismen från Västtyskland till Norden.

Fas l .a  i projektet om det nordiska väderradarnätet avslutades under 
året. Fas l.b  har påbörjats. Enligt handlingsplanen beräknas projektet 
kosta 100-150 milj. SEK totalt. Enligt ministerrådets budget för 1988 
framgår att beviljningen till detta projekt var 1,2 milj. DKK under 1987 och 
blir 5,7 milj. DKK år 1988.

Kommunikationsutskottet anser detta vara ett mycket intressant projekt 
och följer det med intresse.

Det framgår av berättelsen att superdatorprojektet har försenats. Ut
skottet noterar att rapporten om forskningssamarbetet på superdatorområ
det förväntas före den 36:e sessionen.

Data- och telekommunikationsprojekten inom handlingsplanen har i 
stort sett gått som planlagt. NORDUNET- (datakommunikationssystem 
för forskarverksamhet) projektets syfte är att utveckla datakommunika
tionssystem mellan forskningsinrättade datacentraler inom Norden. Här 
vill kommunikationsutskottet erinra om medlemsförslag A 820lt om ge
mensamt nordiskt informationssystem och gemensam nordisk databank.
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Det konstateras att utbyggnaden av digitala, fiberoptiska bredbandsnät 
fortsätter och att bl. a. länkarna Kemi-Kalis och Vasa-Umeå har öppnats.

Kommunikationsutskottet noterar att en del projekt på infrastrukturom
rådet har försenats eller dragits ned, bl. a. till följd av ändrade stadsfinan- 
siella förutsättningar och nationella omprioriteringar av utbyggnadspla- 
nerna.

Kommunikationsutskottet anser att redogörelsen för dessa förseningar 
är otillfredsställande.

Utskottet är väl medvetet om att de statsfinansiella förutsättningarna 
kan ändras och därmed påverkar den planerade investeringsgraden, men 
vill ändå kritisera andra förseningar och uppmana ministerrådet att verka 
för att den ursprungliga handlingsplanen följs i alla huvuddelar.

11. Kommunikationsutskottets förslag

Kommunikationsutskottets diskussioner har lett till nedanstående för
slag till yttrande. Med hänvisning till vad som ovan anförs får utskottet 
föreslå

A. att rådet med anledning av de avsnitt i ministerrådets berättelse som 
kommunikationsutskottet behandlat antar följande yttrande:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet
-  att utreda de kostnader som en speciell transportservice för handikap

pade innebär i jämförelse med kostnaderna vid handikappanpass
ning av kollektiva transportmedel,

-  att inom ministerrådets organisation skapa ett gemensamt forum för att
behandla internationella sjöfarts- och luftfartspolitiska frågor,

-  att omedelbart se till att konstruktiva förhandlingar igångsätts i syfte att
komma fram till tillfredsställande tvärgående flygtrafik i Norden,

-  att verka för en harmonisering av den nordiska transportpolitiken,
-  att verka för att Norden blir en gemensam transportmarknad,
-  att verka för att effektivitetsökningar av de nordiska transporterna ock

så blir miljöförbättrande samt försäkrar alla trafikantgruppers mobi
litet,

-  att ministerrådet aktivt och konstruktivt arbetar för ett permanent ung
domsresekort.

B. att rådet lägger kapitel XIV och kapitel XV i Nordiska ministerrådets 
berättelse rörande det nordiska samarbetet 1987 (C 1/1988) till handlingar-
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C. att rådet lägger meddelandet om rekommendation nr 4311987 angå
ende inrättande av ett permanent nordiskt ungdomsresekort till handling
arna i avvaktan på nytt meddelande till nästa ordinarie session.

Stockholm den 12 februari 1987

M argrete Auken (SF) 
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Elver Jonsson (fp)
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Sakari Knuuttila (Sdp) 
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Peder Sønderby (V)

Óli P. Guðbjartsson (B.)

O lo f Jansson (ÅC)

Ragna Berget Jørgensen (A)

Wiggo K om stedt (m)

Kaj Poulsen (S)
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C 2 
1988

R e d o g ö r e l s e

om p la n e rn a  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t

(ö v e rlä m n a t av N o r d is k a  m in is te r r å d e t )

N o r d is k a  m in is te r r å d e t  a v g e r  h ä rm e d  t i l l  N o r d is k a  r å d e ts  3 6 :e  s e s s io n ,
i  ö v e re n s s tä m m e ls e  m ed H e ls in g fo r s a v t a le t ,  a r t ik e l  64 a n d ra  s t y c k e t ,  
s in  re d o g ö re ls e  om p la n e rn a  f ö r  d e t f o r t s a t t a  n o r d is k a  sa m a rb e te t

K ö p e n h a m n  d e n  19 ja n u a r i  1988

P å  N o r d is k a  m in is te r r å d e t s  v ä g n a r

B j f r  n e  M ø rk  E id e m

F r id t j o v  C le m e t
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1 .1  D e n  k o n s t i t u t io n e l la  b a k g ru n d e n

Med v e rk a n  f r å n  d e n  1 2 . fe b r u a r i  1986  t rä d d e  de ä n d r in g a r  i  H e ls in g 
fo r s a v ta le t  och  k u l t u r a v t a le t  i  k r a f t  som  v a r  r e s u l t a t e t  a v  N o r d is k a  
rå d e ts  och N o r d is k a  m in is te r r å d e t s  fo r s la g  i  a n le d n in g  a v  u t r e d n in g e n  
om a rb e ts fo r m e r n a  i  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t ( N U :  1 9 8 3 :9 ) .

D e tta  in n e b ä r  b l . a .  a t t  f r . o . m .  1987 f i n n s  e n  gem ensam  b u d g e t fö r  

h e la  m in is t e r r å d e t s  v e rk s a m h e t .

V id a re  t i l l f ö r d e s  tv å  n y a  b e s tä m m e lse r  i  a r t ik e l  64 d ä r  d e t n o r d is k a  
s a m a rb e te ts  f in a n s ie r in g  ( m in is t e r r å d e t s  b u d g e t)  b e h a n d la s . D e ls  b le v  
d e t d ä r  p re c is e r a t  a t t  d e n  re d o g ö re ls e  f ö r  p la n e rn a  f ö r  d e t f o r t s a t t a  
s a m a rb e te t ,  som  t id ig a re  in g ic k  som  en d e l a v  å r s b e r ä t te ls e n ,  f ra m 
d e le s  s k a l l  f ra m lä g g a s  i  s ä r s k i ld  o r d n in g  och k o m p le tte ra s  med fö r s la g  
t i l l  b u d g e t f ö r  d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t .

D e ls  in f ö r d e s  en  g e n e re ll  b e s tä m m e lse  om a t t  o lik a  o rg a n  in o m  N o r d 
is k a  rå d e t s k a l l  g e s  m ö jlig h e t a t t  u t ta la  s ig  in n a n  m in is te r r å d e t  lå te r  
u ta rb e ta  b u d g e t fö r s la g e t .

H e ls in g fo r s a v ta le t  och k u l t u r a v t a le t s  n y a  b e s tä m m e lse r kom  f ö r  f ö r s t a  
g å n g e n  t i l l  t i l lä m p n in g  i  sa m b a n d  med 1988  å r s  b u d g e ta rb e te  Som  e t t  
f ö r s t a  le d  i  d e tta  a rb e te  p re s e n te ra d e s  t i l l  s e s s io n e n  i  H e ls in g fo r s  
1987 p la n e r  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t i  p e r io d e n  1 9 8 8 - 1 9 9 0 .

1 .2  1988  å r s  b u d g e ta rb e te

1 . 2 . 1  D e n  n y a  b u d g e tp ro c e d u re n

1 d e c e m b e r 1985  b e s lö t  N o rd is k a  m in is te r r å d e t  och N o r d is k a  rå d e t  a t t
ä n d ra  b u d g e tp ro c e d u re n  fö r  d e t N o r d is k a  sa m a rb e te t f r . o . m .  a rb e te t  
med 1988  å r s  b u d g e t .  T id s p la n  och t e k n is k  b e s k r iv n in g  av b u d g e ta r 
b e te t  med 1988 å r s  och  d e lv is  1989  å r s  b u d g e t fa s t s tä l ld e s  u n d e r  
h ö s te n  1 9 8 6 .

I och m ed fa s t s tä l la n d e t  av b u d g e t 1 9 8 8 , i  n o v e m b e r 1 9 8 7 , s lu t f ö r d e s  
d e t fö r s t a  b u d g e ta rb e te t  i  e n l ig h e t  med d e n  n y a  b u d g e tp ro c e d u re n .

1 . 2 . 2  C 2 - d o k u m e n te ts  u t fo r m n in g

T i l l  N o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1987  fra m la d e  N o r d is k a  m in is te r r å d e t  fö r  
f ö r s t a  g å n g e n  C2 d o k u m e n te t ,  P la n e r  fö r  d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t ,  i  
d e s s  n y a  u t fo r m n in g .  V id  b e h a n d lin g e n  a v  d o k u m e n te t u n d e r  s e s s io n 
en f ra m fö rd e  N o r d is k a  rå d e t a t t  man ö n sk a d e  en r e n o d lin g  a v  d o k u 
m e n te t så  a t t  d e t i  h ö g re  u t s t r ä c k n in g  ä r  e t t  p la n d o k u m e n t. D e t  
g ä lle r  f r a m fö r  a l l t  a v v ä g n in g e n  m e lla n  C l  och  C2 d o k u m e n te n . D e t  
f r a m fö rd e s  ä v e n  e t t  ö n sk e m å l om ra m a r på to ta l och s e k to r n iv å e r  f ö r  
de kom m ande å re n .  D e s s u to m  b e to n a d e s  d e t a t t  N o r d is k a  rå d e ts  u t 
ta la n d e n  och re k o m m e n d a tio n e r  i  s t a r k a r e  g ra d  b ö r  u tg ö ra  u n d e r la g  

13 -1 7 -3 3 6  N ord iska  råde t D el 2
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f ö r  a rb e te t .  I de a n v is n in g - a r  som  lä m n a d e s i n f ö r  a rb e te t  m ed C2 d o 
k u m e n te t  f ö r  1988  in g ic k  N o r d is k a  r å d e ts  s y n p u n k t e r  som  e n  d e l.  M i
n is t e r r å d e t  a v s e r  a t t  i n f ö r  1989  å r s  C 2 d o k u m e n t y t t e r l ig g a r e  ö v e r 
v ä g a  d e n  fra m t id a  u t fo rm n in g e n .

1 . 2 . 3  B u d g e t  1988

D e n  2 7 . n o v e m b e r 1987  fa t ta d e  N o r d is k a  m in is te r r å d e t  ( s a m a rb e ts m i-  
n is t r a r n a )  b e s lu t  om b u d g e t 1988  sa m t ra m a r f ö r  1 9 8 9 - 9 0 .  B u d g e te n  
u p p g å r  t o ta l t  t i l l  5 6 4 .4 9 5 .0 0 0  D K K .  H ä r u t ö v e r  h a r  m in i s t e r r å d e t ,  i  
ö v e re n s s tä m m e ls e  m ed ö n sk e m å l f r å n  N o r d is k a  R å d e t ,  b e s lu ta t  a t t  
ö v e r fö r a  ö v e r s k o t te t  f r å n  1986 å r s  b u d g e t ,  4 .8 5 2 .0 0 0  D K K ,  t i l l  a t t  u t 
n y t t ja s  u n d e r  1988  u t ö v e r  d en  fa s t s tä l ld a  b u d g e te n .

F ö r  1 9 8 9 - 9 0  h a r  m in is te r r å d e t  som  p la n e r in g s f ö r u t s ä t t n in g  a n g iv i t  en
3 % r e a l t i l lv ä x t  å r l ig e n .

M in is te r r å d e t  h a r  med b u d g e tb e s lu te t  b l . a .  ta g it  h ä n s y n  t i l l  ig å n g s ä t t 
n in g e n  a v  k u l t u r h a n d l in g s p la n e n ,  d e t in d u s t r ie l la  c e n t r e t  o c h  in s a t s e r  
p å  t r a f ik s ä k e r h e t s o m r å d e t .  V id a re  h a r  m in is te r r å d e t  v id  fa s t s tä l la n d e t  
a v  m in i s t e r r å d s r e s e r v e n  a v s a t t  m edel t i l l  e t t  n y t t  s a m a rb e ts p ro g ra m  
om b io te k n o lo g i,  v i lk e t  h a r  ö v e r s ä n t s  t i l l  N o rd is k a  R å d e t som  m in i s t e r -  

r å d s f ö r s la g .

E n  r e d o v is n in g  ö v e r  b u d g e tb e s lu t  f ö r  1988  lä m n a s i  b ila g a  1 .
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2 Ö V E R G R IP A N D E  F R A G O R  O C H  B E D Ö M N IN G A R

2 . 1 . 1  D e t e k o n o m is k a  lä g e t

D e n  e k o n o m isk a  u tv e c k lin g e n  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a  h a r  u n d e r  de s e 
n a s te  å re n  v a r i t  g y n n s a m . N u  f i n n s  e m e lle r t id  f le r a  o ro a n d e  d ra g  i  
d e n  e k o n o m is k a  u tv e c k lin g e n  och i  u t s ik t e r n a  f ö r  d e n  n ä rm a s te  t id e n ,  
v i lk a  y t t e r l ig a r e  f ö r s t ä r k s  a v  d e n  s e n a s te  t id e n s  k r a f t ig a  k u r s f a l l  på  
a k t ie b ö rs e rn a .  I  f in a n s m in is t r a r n a s  gem ensam m a k o n ju n k t u r r a p p o r t  
h ö s te n  1987  g ö rs  en  ö v e r s ik t  a v  d e t e k o n o m is k a  lä g e t i  N o r d e n .  V id  
b e d ö m n in g e n  a v  d e n n a  b ö r  b e a k ta s  a t t  u tv e c k l in g e n  u p p v i s a r  b e ty 
d a n d e  s k i l ln a d e r  m e lla n  lä n d e rn a . E f f e k t e r n a  a v  de s to r a  f ö r ä n d r in 
g a rn a  i  a k t ie -  o ch  v a lu t a k u r s e r  h a r  in te  b e a k ta ts  i  k o n ju n k t u r r a p p o r 
te n s  p ro g n o s e r .

I ra p p o r te n  k o n s ta te ra s  a t t  t i l lv ä x t e n  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a  sa m m a n
ta g n a  h a r  b ro m s a ts  u p p  k r a f t ig t  u n d e r  1 9 8 7 .

D e t b e r o r  u te s lu ta n d e  på  u tv e c k l in g e n  i  D a n m a rk  och N o rg e . E f t e r  a t t  
u n d e r  1986  ha  le g a t i  l in je  m ed t i l lv ä x t e n  i  O E C D - o m rå d e t som  h e lh e t  
b e rä k n a s  t i l lv ä x t t a k t e n  i  N o rd e n s  sa m la d e  b r u t to n a t io n a lp r o d u k t  däm 
p a s  1987  och d ä rm e d  b l i  lä g re  än i  ö v r ig a  in d u s t r i lä n d e r .  U t s i k t e r n a  
f ö r  1988  in n e b ä r  e n  f o r t s a t t  fö r s v a g n in g  a v  t i l lv ä x t t a k t e n  f ö r  N o rd e n s  
d e l,  v i lk e t  in n e b ä r  a t t  s k i l ln a d e n  i  t i l l v ä x t t a k t  g e n te m o t de ö v r ig a  
O E C D - lä n d e rn a  s k u l le  komma a t t  v id g a s  y t t e r l ig a r e .

K o n s u m e n tp r is e r n a  ö k a d e  b e ty d l ig t  m e r i  N o rd e n  än i  ö v r ig a  i n d u s t r i 
lä n d e r  1 9 8 6 . S ä r s k i l t  i  I s la n d  och N o rg e  h a r  in f la t io n e n  v a r i t  h ö g . U t 
v e c k lin g e n  h i t t i l l s  u n d e r  1987  in n e b ä r  a t t  in f la t io n s t a k t e n  i  N o rd e n  
l ig g e r  ca . e n  p ro c e n te n h e t  h ö g re  än i  ö v r ig a  in d u s t r i lä n d e r .  S k i l l n a 
d e n  i  in f la t io n s t a k t  h a r  s å lu n d a  m in s k a t .  F ö r  1988  b e d ö m s in f la t io n s 
ta k te n  i  N o rd e n  komma a t t  u p p g å  t i l l  o m k r in g  4%, d v s .  u n g e fä r  samma  
n iv å  som  d e n  fö ru t s e d d a  f ö r  O E C D - o m rå d e t som  h e lh e t .

N o rd e n s  b y te s b a la n s  fö rs ä m ra d e s  p å ta g lig t  1 9 8 6 , f r ä m s t  t i l l  fö ljd  av  
e t t  k r a f t ig t  o m s la g  i  N o rg e . B y te s b a la n s s i tu a t io n e n  h a r  f ö r b ä t t r a t s  
1987  men u n d e r s k o t te n  ä r  fo r t fa r a n d e  fö rh å l la n d e v is  s t o r a .  E n  f o r t s a t t  
f ö r b ä t t r i n g  ä r  a t t  v ä n ta  1 9 8 8 .

A r b e ts m a rk n a d s lä g e t  i  N o rd e n  k ä n n e te c k n a s  a v  fö rh å l la n d e v is  lå g  a r -  
b e t s lö s h e t s g r a d .  I  D a n m a rk  o c h  i  v i s s  mån i  F in la n d  ä r  e m e lle r t id  a r 
b e ts lö s h e te n  h ö g re  än i  ö v r ig a  n o r d is k a  lä n d e r .  U n d e r  1986  o c h  1987  
h a r  a n d e le n  a rb e ts lö s a  i  N o rd e n  som  h e lh e t  le g a t k r in g  4%. E n  v i s s  
te n d e n s  t i l l  u p p g å n g  k a n  f ö r u t s e s  1 9 8 8 .

V a r t  o ch  e t t  a v  de n o r d is k a  lä n d e rn a  ä r  en v ik t i g  m a rk n a d  f ö r  de ö v 
r ig a .  D e n  e k o n o m is k a  u tv e c k l in g e n  ino m  e t t  n o r d i s k t  la n d  p å v e rk a r  i  
h ö g  g ra d  u tv e c k l in g e n  in o m  de a n d ra . E n  f r å n  de ö v r ig a  in d u s t r i l ä n 
d e rn a  a v v ik a n d e  u tv e c k l in g  a v se e n d e  d e n  in h e m s k a  e f t e r f r å g a n  r e 
s p e k t iv e  e x p o r tu tv e c k lin g e n  i  e t t  n o r d is k t  la n d  k a n  d ä rm e d  sä g a s  ha  
en fö r s tä r k a n d e  e l le r  fö rs v a g a n d e  e f fe k t  på t i l lv ä x t e n  in o m  h e la  N o r 
den .
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Å r  1986  ökad e d e n  in h e m s k a  e f te r f r å g a n  i  N o rd e n  n å g o t s t a r k a r e  än i  
ö v r ig a  in d u s t r i lä n d e r .  F ö r  1987  o ch  1988  b e rä k n a s  e m e lle r t id  d e n  i n 
h e m sk a  e f te r f r å g a n  in o m  N o rd e n  u tv e c k la s  k la r t  s v a g a re  än i  d e t ö v 
r ig a  O E C D - o m rå d e t ,  f r ä m s t  t i l l  fö l jd  a v  k r a f t ig a  o m sla g  i  D a n m a rk  o ch  
N o rg e . A v e n  k o n k u r r e n s k r a f t e n  f ö r u t s e s ,  t i l l  fö l jd  a v  v ä n ta d e  r e la t iv t  
s e t t  hö g a  lö n e -  och p r i s ö k n in g a r ,  b l i  fö rs v a g a d  f ö r  N o rd e n s  d e l g e n 
te m o t ö v r ig a  in d u s t r i lä n d e r  så v ä l 1987  som  1 9 8 8 . H ä rm e d  k a n  d en e x 
t e r n a  e f t e r f r å g a n  g e n te m o t N o rd e n  b e rä k n a s  b l i  d ä m p a d . S å v ä l den  
in h e m s k a  e f te r f rå g e u tv e c k l in g e n  som  u tv e c k lin g e n  a v  k o n k u r r e n s k r a f 
te n  in o m  N o rd e n  k a n  d ä rm e d  b e rä k n a s  ge e n  fö rs v a g a n d e  e f fe k t  på  
t i l l v ä x t e n  in o m  N o rd e n  1987 och 1 9 8 8 .

I  e t t  a p p e n d ix  t i l l  1987  å r s  k o n ju n k t u r r a p p o r t  r e d o v is a s  u tv e c k lin g e n  
a v de n o r d is k a  lä n d e rn a s  e x p o r t  och  e x p o r te n s  a n d e la r  a v  v ä r ld s 
m a rk n a d e n  f r å n  1970  och f ra m å t .  A v  r e d o v is n in g e n  f ra m g å r  a t t  de 
n o r d is k a  lä n d e rn a s  sa m la d e  e x p o r t  v u x i t  k la r t  lå n g sa m m a re  än de ö v 
r ig a  in d u s t r i lä n d e r n a s  u n d e r  d e n  s e n a s te  t io å r s p e r io d e n .  S k i l ln a d e r n a  
m e lla n  lä n d e rn a  ä r  p å fa lla n d e . Å r  1986  ha d e  N o rg e s  m a rk n a d s a n d e l fö r  
b e a rb e ta d e  v a r o r  s j u n k i t  t i l l  k n a p p t  70% a v  n iv f in  1 9 7 1 . D e t ta  r e f le k 
t e r a r  u p p b y g g a n d e t a v  p e t ro le u m s e k to rn  i  d e n  n o r s k a  e k o n o m in . M o t
s v a ra n d e  a n d e l f ö r  S v e r ig e  hade m in s k a t  t i l l  o m k r in g  85%. D e  d a n sk a  
och f in s k a  e x p o r tm a rk n a d s a n d e la rn a  v a r  o b e ty d l ig t  lä g re  än 1 9 7 1 . A lla  
de f y r a  n o r d is k a  lä n d e rn a s  m a rk n a d s a n d e la r  h a r  d o c k  u n d e r  de s e 
n a s te  3 - 4  å re n  u p p v is a t  e n  l ik a r ta d  o c h  fa lla n d e  u tv e c k l in g .

N ä r  d e t g ä l le r  fö r k la r in g s f a k t o r e r n a  bakom  u tv e c k l in g e n  a v  m a rk n a d s 
a n d e la rn a  v i s a r  d e t s ig  a t t  d e t r e la t iv a  e x p o r t p r i s e t ,  d v s .  p r i s e t  på  
e x p o r tö re n s  p r o d u k t  i  fö rh å lla n d e  t i l l  k o n k u r r e n t e r n a s  p r i s ,  d e lv is  
k a n  fö r k la r a  de k o r t s i k t ig a  fö r ä n d r in g a r n a  i  m a rk n a d s a n d e la rn a , d ä re 
m ot in t e  d e n  lå n g s ik t ig a  u tv e c k l in g e n  och de s k i l ln a d e r  som  f i n n s  m e l
la n  lä n d e rn a . M e to d -  och  m ä tp ro b le m e n  i  sa m b a n d  med a n a ly s e r  av  
m a rk n a d s a n d e ls u tv e c k lin g e n  ä r  g iv e t v is  s t o r a .  D e t s t å r  e m e lle r t id  
k la r t  a t t  både de r e la t iv a  e x p o r t p r is e r n a  o ch a n d ra  f a k t o r e r  h a r  s p e 
la t  en v ik t i g  r o l l  f ö r  u tv e c k lin g e n  av de n o r d is k a  lä n d e rn a s  m a rk 
n a d s a n d e la r  u n d e r  1 9 7 0 -  och 1 9 8 0 - ta le n .

2 . 1 . 2  E k o n o m is k  in te g r a t io n  i  N o rd e n

D e n  n o r d is k a  sa m h a n d e ln  ä r  b e ty d a n d e . D r y g t  en fe m te d e l a v  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a s  h a n d e l s k e r  med N o rd e n . S a m h a n d e ln  ö k a d e  m e lla n  
1985 o ch 1 9 8 6 ; f r å n  2 1 ,2  % t i l l  2 1 ,5  % rä k n a t  som  e n  d e l a v  im p o r te n  
(o c h  f r å n  2 0 ,8  % t i l l  2 2 ,5  % rä k n a t  som  a n d e l a v  e x p o r te n ) .  E x p o r te n  
t i l l  de n o r d is k a  lä n d e rn a  ö ka d e  s n a b b a re  än e x p o r te n  t i l l  ö v r ig a  v ä r l 
d e n . S e r  man t i l l  h e la  1 9 8 0 - ta le t ,  h a r  a n d e le n  e x p o r t  t i l l  de n o r d is k a  
lä n d e rn a  v a r i t  s ta b i l  e l le r  v is a t  en s v a g  te n d e n s  t i l l  ö k n in g  f ö r  a lla  de 
fem  n o r d is k a  lä n d e rn a .

N o rd e n  som  h e m m a m a rk n a d  ä r  så le d e s  av s t o r  b e ty d e ls e  -  om än i  n å 
g o t v a r ie ra n d e  g ra d  f ö r  lä n d e rn a . D e n  b e ty d a n d e  sa m h a n d e ln  in n e b ä r  
e t t  b e ro e n d e fö rh å lla n d e  m e lla n  de n o r d is k a  lä n d e rn a s  e k o n o m is k a  p o li
t i k .  I  en s ä r s k i ld  s tu d ie  som  r a p p o r te ra d e s  i  1986  å r s  k o n ju n k t u r 
r a p p o r t  b e ly s te s  d e tta  b e ro e n d e fö rh å lla n d e . A n a ly s e n  v i s a r  a t t  e n  e f -
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te r f r å g e ö k n in g ,  m ed p å fö lja n d e  ö k n in g  i  im p o r te n ,  le d e r  t i l l  ic k e  o b e 
ty d l ig a  s p r id n in g s e f f e k t e r  med ö k n in g  a v  de n o r d is k a  lä n d e rn a s  e x 
p o r t .  D e n  to ta la  e f fe k te n  på B N P  ä r  d o c k  r e la t iv t  l i t e n .

E n  a n n a n  a s p e k t a v  d en e k o n o m is k a  in te g r a t io n e n  i  N o rd e n  ä r  fö r e 
ta g s s a m a rb e te t .  U n d e r  1 9 8 0 - ta le t  h a r  e n  k r a f t ig  e x p a n s io n  s k e t t  i  de 
n o r d is k a  fö re ta g e n s  u p p k ö p  av o ch  in v e s t e r in g a r  i  fö re ta g  i  N o rd e n  
( d i r e k t in v e s t e r in g a r ) .  D e n n a  ö k a d e  a k t iv i t e t  h a r  r i k t a t s  o c k så  t i l l  lä n 
d e r  u t a n fö r  N o r d e n ,  men ö k n in g e n  a v  de n o r d is k a  d i r e k t in v e s t e r i n 
g a rn a  h a r  sa m m a n ta g e t v a r i t  s t ö r r e  än ö k n in g e n  a v  de to ta la  d i r e k t -  
in v e s t e r in g a r n a .

U tv e c k lin g e n  a v  d i r e k t in v e s t e r in g a r n a  s k i l j e r  s ig  m e lla n  lä n d e rn a .  
Ö k n in g e n  av de f in s k a  fö re ta g e n s  a k t iv i t e t  ä r  m y c k e t m a rk a n t ,  och  
k a n  d e lv is  s e s  som  e t t  in s la g  i  d en  in te r n a t io n a l is e r in g s p r o c e s s  som  
s ta r ta d e  r e la t iv t  s e n t  fö r  f i n s k  i n d u s t r i .  D e n  h e lt  ö v e rv ä g a n d e  d e le n  
a v de f in s k a  n o r d is k a  in v e s t e r in g a r n a  h a r  s k e t t  i  S v e r ig e ,  f r ä m s t  i n 
om g r u v i n d u s t r i  o ch  v e r k s t a d s in d u s t r i .  A v e n  de n o r s k a  d i r e k t in v e s t e 
r in g a r n a  i  N o rd e n  h a r  ö k a t k r a f t i g t .  D e  h a r  fö r e t a g i t s  f r ä m s t  i  S v e 
r ig e  o ch i v i s s  män i  D a n m a rk . D e  s t ö r s t a  fö re ta g s k ö p e n  h a r  s k e t t  
in o m  e n e r g is e k t o r n ,  b l . a .  h a r  S t a t o i l  o ch  N o r s k  H y d ro  g jo r t  s to r a  i n 
v e s t e r in g a r  i  d i s t r ib u t io n s f o r e t a g .  D e t s t ö r s t a  m o tta g a r la n d e t fö r  
s v e n s k a  d i r e k t in v e s t e r in g a r  u n d e r  1 9 8 0 - ta le t  h a r  v a r i t  N o rg e , men  
b e ty d a n d e  s a t s n in g a r  h a r  s k e t t  o c k så  i  D a n m a rk  och F in la n d .  E n  av
de s t ö r s t a  a f fä r e r n a  v a r  A S E A : s  k ö p  a v  S t rö m b e rg  i  F in la n d .

M o tiv e n  t i l l  d i r e k t in v e s t e r in g a r n a  h a r  v a r i t  sa m m a n sa tta . E t t  s k ä l h a r  
v a r i t  a t t  å sta d ko m m a  e n  r a t io n e lla r e  p r o d u k t io n s s t r u k t u r ,  med b ä t t re  
u tn y t t ja n d e  a v  s t o r d r i f t s f o r d e l a r .  D e t ta  m o tiv  s y n e s  ha  v a r i t  s t a r k t  
in o m  m ogna  in d u s t r ib r a n s c h e r ,  så som  d e la r  a v  v e r k s t a d s in d u s t r in .  
A n d ra  s k ä l s y n e s  ha  v a r i t  a t t  f ö r s t ä r k a  s tä l ln in g e n  p å  d e n  n o r d is k a  
m a rk n a d e n  och a t t  sa m o rd n a  F o U - s a t s n in g a r .

F ö re ta g s s a m g å e n d e n  och - u p p k ö p  ä r  v ik t ig a  in s t r u m e n t  f ö r  t e k n ik 
ö v e r fö r in g  och sa m a rb e te  om fo r s k n in g  och u t v e c k l in g .  F o U - s a m a rb e -  
te t  k a n  o c k så  s k e  genom  s a m fin a n s ie ra d e  p r o je k t .  S å d a n  v e rk s a m h e t  
s tö d s  a v  N o r d is k  I n d u s t r i f o n d .  E f t e r f r å g a n  på  fo n d e n s  p ro je k tm e d e l 
h a r  ö k a t s t a r k t  de s e n a s te  å re n .  D e t ä r  en in d ik a t io n  på  a t t  d e t n o r 
d is k a  F o U - s a m a rb e te t  i  d e n n a  fo rm  ö k a r .  N o rd is k a  In v e s te r in g s b a n k e n s  
r e s u r s e r  h a r  f ö r s t ä r k t s  och u t lå n in g e n  h a r  e x p a n d e ra t  k r a f t ig t  de s e 
n a s te  å re n .  D e t t y d e r  o c k så  på e n  f ö r s t ä r k n in g  av d e t n o r d is k a  fö r e 
ta g s s a m a rb e te t  .

I  d e n  n o r d is k a  h a n d lin g s p la n e n  fö r  e k o n o m is k  u tv e c k l in g  och  f u l l  s y s 
s e ls ä t t n in g  " N o rd e n  i  v e k s t "  ( N U  1 9 8 5 :1 )  fä s t e r  man s t o r  v ik t  v id  a t t  
en f o r t s a t t  u tb y g g n a d  a v  d e t fa c k lig a  sa m a rb e te t på fö re ta g s n iv å  ä g e r  
ru m  i  N o rd e n  i  ta k t  m ed a t t  d e n  in d u s t r ie l la  in te g r a t io n e n  f o r t s k r i d e r .  
D e t ä r  a n g e lä g e t a t t  b e rö rd a  a rb e ts m a rk n a d s p a r te r  genom  a v ta l s ö k e r  
f in n a  p r a k t is k a  f ö r u t s ä t t n in g a r  f ö r  a t t  u tv e c k la  e t t  så d a n t n o r d is k t  
fa c k lig  s a m a rb e te .
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2 . 2 . 1  B e s lu t e t  om n y  e k o n o m is k  h a n d lin g s p la n

I  j u n i  1987  b e s lö t  de n o r d is k a  f i n a n s m in is t r a r n a  a t t  lå ta  u ta rb e ta  e t t  
fö r s la g  t i l l  n y  e k o n o m is k  h a n d lin g s p la n  f ö r  N o rd e n . S a m t id ig t  f a s t 
s tä l ld e s  e t t  m a n d a t f ö r  a rb e te t  med h a n d lin g s p la n e n .  E n  a r b e ts g r u p p  
p å  s t a t s s e k r e t e r a r n iv å  f r å n  f in a n s d e p a r te m e n te te n  t i l l s a t t e s  f ö r  a t t  
le d a  a rb e te t  m ed d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n .

1 m a n d a te t f ö r  s t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  f ra m h å lls  tv å  v ik t ig a  fö r h å l la n 
d e n  som  b a k g ru n d  f ö r  b e s lu te t  a t t  u ta rb e ta  fö r s la g  t i l l  en n y  h a n d 
l in g s p la n  .

F ö r  d e t f ö r s t a  p e k a s  på  a t t  d e n  e k o n o m is k a  u tv e c k lin g e n  i  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a  h a r  v a r i t  m e r g y n n sa m  u n d e r  s e n a re  å r .  P r o d u k t io n  
och s y s s e ls ä t t n in g  h a r  e x p a n d e ra t  s n a b b a re  än på  lä n g e . N u  b ö r ja r  
e m e lle r t id  t i l lv ä x t e n  i  f le r a  a v  de n o r d is k a  lä n d e rn a  s a k ta  a v . D e t  
f i n n s  o c k så  -  i  v a r ie ra n d e  g ra d  -  p ro b le m  med e x te rn b a la n s  o ch  k o s t 
n a d s u tv e c k l in g .

F ö r  d e t a n d ra  f r a m h å lls  a t t  u tv e c k l in g e n  in o m  E u ro p e is k a  g e m e n sk a p e n  
( E G )  s t ä l le r  de n o r d is k a  lä n d e rn a  i n f ö r  n y a  u tm a n in g a r .  P la n e rn a  på  
a t t  t i l l  å r  1992  f ö r v e r k l ig a  d e n  in r e  m a rk n a d e n  m o t iv e ra r  n y a  a n 
s t r ä n g n in g a r  a t t  öka  d e n  e k o n o m is k a  in te g r a t io n e n  i  N o rd e n  o c h  b y g 
ga u t  sa m a rb e te t med d e t ö v r ig a  E u ro p a .

I  m a n d a te t a n g e s  v id a re  e t t  a n ta l in s a ts o m rå d e n  d ä r  k o n k r e ta  å tg ä rd e r  
k a n  ö v e rv ä g a s .  D e s s a  ä r  i n f r a s t r u k t u r i n v e s t e r i n g a r ,  a rb e ts m a rk n a d s -  
och u t b i ld n in g s å t g ä r d e r ,  a v s k a ffa n d e  a v  h a n d e ls h in d e r ,  l ib e r a l i s e r in g  
a v  k a p i t a l r ö r e ls e r ,  fo r s k n in g  o ch u tv e c k l in g ,  sa m t v id a re  e x p o r t f r ä m 
ja n d e  å tg ä r d e r ,  s k a t te -  o ch  a v g i f t s o m rå d e t  o c h  r e g io n a lp o l i t ik .  Å t g ä r 
d e r  k a n  d o c k  komma if r å g a  ä v e n  på a n d ra  o m rå d e n .

D e n  n y a  p la n e n  s k a l l  u t fo rm a s  med b e a k ta n d e  a v  m il jö s k y d d s å tg ä rd e r .

F rå g a n  om f in a n s ie r in g e n  a v  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t b ö r  g ö ra s  t i l l  fö 
re m å l f ö r  y t t e r l ig a r e  ö v e rv ä g a n d e n  i  sa m b a n d  m ed u ta rb e ta n d e t  a v  
d e n  n y a  p la n e n .

D e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  b ö r  ta  v id  då d e n  n u v a ra n d e  h a n d lin g s p la 
n e n  " N o rd e n  i  v ä x t "  lö p e r  u t  v id  u tg å n g e n  a v  å r  1 9 8 8 . A r b e te t s  f o r t 
s a t ta  u p p lä g g n in g  f ra m g å r  a v  fö lja n d e  re d o g ö re ls e .

2 . 2 . 2  A r b e te t s  u p p lä g g n in g

S t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  h a r  i  s i t t  in le d a n d e  a rb e te  d is k u t e r a t  b l .a  
fö lja n d e  f r å g o r :  h a n d lin g s p la n e n s  s y f t e  och h u v u d s a k lig a  i n r i k t n i n g ,  
v ik t ig a r e  å tg ä rd s o m rå d e n , o rg a n is a t io n e n  a v  a rb e te t  med å t g ä r d s fö r -  
s la g ,  r a p p o r te r in g e n  t i l l  N o r d is k a  r å d e t ,  b u d g e t och  f in a n s ie r in g  sa m t 
b e h o v e t a v  u t r e d n in g a r  om e k o n o m in  i  N o rd e n .

2 .2  N y  e ko n o m isk  h a n d lin g sp la n  fö r  N o rd e n
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E n  v ik t i g  d e l a v  d e t in le d a n d e  a rb e te t  h a r  v a r i t  a t t  in t ie r a  e t t  o m fa t
ta n d e  a rb e te  s å v ä l n a t io n e l l t  som  på n o r d i s k t  p la n  m ed a t t  u ta rb e ta  
fö r s la g  t i l l  å tg ä rd e r  som  k a n  in g å  i  d e n  n y a  p la n e n . U tg å n g s p u n k te n  
h a r  d ä rv id  v a r i t  a t t  i  s t ö r s t a  m ö jlig a  u t s t r ä c k n in g  b e re d a  d e ls  ä m b e ts -  
m a n n a k o m m itté e r o c h  a n d ra  n o r d is k a  s a m a rb e ts o rg a n  m ö jlig h e t a t t  fö ra  
fra m  f ö r s la g ,  d e ls  o c k så  a n d ra  n o r d is k a  o r g a n is a t io n e r  så so m  f ö r e t r ä 
d a re  f ö r  n ä r in g s l iv  och  fa c k lig a  o r g a n is a t io n e r .  S å lu n d a  sä n d e  a r b e t s 
g ru p p e n  i  s e p te m b e r 1987 e t t  b r e v  t i l l  ä m b e ts m a n n a k o m m itte r , v is s a  
a n d ra  n o r d is k a  s a m a rb e ts o rg a n  o ch n o r d is k a  o r g a n is a t io n e r  m ed a n 
m odan a t t  in k o m m a  med å tg ä r d s fö r s la g .

P a r a l le l l t  h ä rm e d  h a r  f in a n s d e p a r te m e n te n  n a t io n e l l t  s a t t  ig å n g  e t t  a r 
b e te  b la n d  fa c k d e p a rte m e n t m f l  f ö r  a t t  u ta rb e ta  å tg ä r d s fö r s la g .

1 ja n u a r i  1988  a r r a n g e ra s  e t t  s e m in a riu m  m ed s y f t e  a t t  u tv e c k la  och  
d e b a tte ra  id é e r  om d e t n o r d is k a  e k o n o m is k a  s a m a rb e te t .  T i l l  s e m in a r ie t  
h a r  in b ju d i t s  b l a p e r s o n e r  f r å n  in te r n a t io n e l la  o r g a n is a t io n e r  u t a n fö r  
N o rd e n , f r å n  n ä r in g s l iv e t ,  N o rd e n s  fa c k lig a  s a m o rg a n is t io n  och  
f o r s k a r e .

F ö r s la g e n  t i l l  å tg ä r d e r  s k a l l  kom m a in  o m k r in g  å r s s k i f t e t  1 9 8 7 - 8 8 .  D e  
k o m m e r se d a n  a t t  v ä rd e r a s  u n d e r  v å re n  o ch fra m  t i l l  h ö s te n  1 9 8 8 .  
D e n n a  v ä r d e r in g  k o m m e r a t t  s k e  b l a m ot b a k g ru n d  a v  u n d e r la g s m a te 
r ia l  om d e n  n o r d is k a  e k o n o m in  som  s t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  t a r  fra m  
o ch r e s u l t a t  f r å n  d e t n ä m nd a  s e m in a r ie t .

2 . 2 . 3  Ö v e rg r ip a n d e  p r i o r i t e r in g a r  f ö r  d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n

D e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n s  g e n e re lla  s y f t e  b ö r  v a ra  a t t  frä m ja  b e t in 
g e ls e rn a  f ö r  b a la n s e ra d  e k o n o m is k  u tv e c k l in g  i  N o rd e n  o ch a t t  s tä r k a  
N o rd e n s  s t ä l ln in g  i  o m v ä r ld e n .

E n  v ik t i g  u tg å n g s p u n k t  f ö r  d en  n y a  h a n d lin g s p la n e n  -  och  f ö r  d e t  
e k o n o m isk a  s a m a rb e te t i  N o rd e n  ö v e r h u v u d ta g e t  -  ä r  a t t  ta  fa s ta  på  
de s to r a  l ik h e te r n a  m e lla n  lä n d e rn a . D e  n o r d is k a  lä n d e rn a  ä r  r e la t iv t  
sm å e k o n o m ie r,  som  t i l l  s t o r  d e l ä r  u t s a t t a  f ö r  in t e r n a t io n e l l  k o n k u r 
r e n s .  D e  so c ia la  v ä lfä rd s m å le n  ä r  h ö g t p r io r i t e r a d e ,  v i lk e t  b l . a .  a v 
s p e g la r  s ig  i  s t o r  o f f e n t l ig  s e k t o r  och  s t o r  a n d e l s k a t t e r  i  fö rh å lla n d e  
t i l l  B N P .  D e n  fu l la  s y s s e ls ä t tn in g e n  ä r  i  h ö g re  g ra d  än i  a n d ra  in d u 
s t r i lä n d e r  e t t  c e n t r a l t  e k o n o m is k t - p o l i t is k t  m å l. D e s s a  fö rh å lla n d e n  g e r  
g r u n d  f ö r  sa m v e rk a n  o ch e r fa r e n h e t s u t b y t e  om d e n  e k o n o m is k a  p o l i
t ik e n  .

A t t  de n o r d is k a  lä n d e rn a  ä r  sm å ä r  e n  a n n a n  g r u n d  f ö r  e k o n o m is k t  
sa m a rb e te . In o m  f le r a  o m rå d e n  h a r  d e t v is a t  s ig  v a ra  r a t io n e l l t  a t t  
genom  s a m n o rd is k a  p ro je k t  ö v e r v in n a  de " s m å la n d s n a c k d e la r "  som  lä n 
d e rn a  h a r .  E x e m p e l på  d e tta  ä r  F o U - p r o je k t  o ch  d e t sa m a rb e te  som  
m ånga fö re ta g ,  a v  e g e t i n t r e s s e ,  b e d r iv e r .

V a le t a v  in s a ts o m rå d e n  och e n s k ild a  å tg ä r d e r  i  d e n  n y a  h a n d lin g s p la 
n e n  b ö r  b a s e ra s  på de e k o n o m isk a  p ro b le m  o ch m ö jl ig h e te r  som  de  
n o r d is k a  lä n d e rn a  s t å r  i n f ö r .  T id ig a r e  h a r  r e d o g jo r t s  f ö r  d e t e k o n o -
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m is k a  lä g e t och de e k o n o m is k a  u t s ik t e r n a  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a . Med  
de ic k e  o b e ty d lig a  s k i l ln a d e r n a  m e lla n  lä n d e rn a  i  m in n e t ,  k a n  man 
f in n a  f le r a  gem ensam m a d ra g .  T i l l v ä x t e n  h a r  s a k ta t  a v .  U tv e c k l in g  a v  
k o n s u m e n tp r is e r  och lö n e k o s tn a d e r  ä r  m e r o g y n n s a m  i  N o rd e n  än i  
o m v ä r ld e n , ä v e n  om e n  v i s s  f ö r b ä t t r i n g  s k e t t .  U tv e c k l in g e n  a v  e x 
p o r tm a rk n a d s a n d e la rn a  u t a n fö r  N o rd e n  ä r  o ro a n d e .

D e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  b ö r  s ik t a  på  a t t  läm na b id ra g  t i l l  e n  lö s n in g  
a v  d e s s a  p ro b le m . D e t b ö r  d o c k  u n d e r s t r y k a s  a t t  de r e s u r s in s a t s e r  
som  k a n  komma if r å g a  ä r  a l l t f ö r  b e g rä n s a d e  f ö r  a t t  p å ta g lig t  p å v e rk a  
k o n ju n k t u r s i t u a t io n e n  i  N o rd e n .

D e n  e k o n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n  b ö r  d ä r f ö r  f r ä m s t  i n r i k t a s  m ot de 
lå n g s ik t ig a ,  s t r u k t u r e l la  e k o n o m isk a  f r å g o r n a .  E n  d e l a v  de n y s s  
n ä m n d a  p ro b le m e n  h a r  s in  g r u n d  i  m e r s t r u k t u r e l la  p ro b le m . D e t n o r 
d is k a  sa m a rb e te t k a n  läm na v ik t ig a  b id ra g  t i l l  a t t  f ö r b ä t t r a  e k o n o m in s  
u tb u d s s id a  och d e n  s t r u k t u r e l la  u tv e c k l in g e n .  D e t ä r  d o c k  a n g e lä g e t 
a t t  u tv e c k la  a n a ly s e n  a v  de f ö r  de n o r d is k a  lä n d e rn a  g em ensam m a, 
lå n g s ik t ig a  e k o n o m isk a  f r å g o r n a .  S t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  h a r  d ä r fö r  
i n i t ie r a t  e n  s tu d ie  f ö r  a t t  g ö ra  e n  gem ensam  n o r d is k  lå n g t id s b e d ö m -  
n in g .  D e n n a  s tu d ie  s k a l l  fö r s ö k a  id e n t i f ie r a  de v ik t ig a s t e  b a la n s -  och  
s t r u k tu r p r o b le m e n  i  N o r d e n .  U n d e r la g e t  f ö r  u n d e r s ö k n in g e n  ko m m e r 
a t t  v a ra  lä n d e rn a s  n a t io n e l la  lå n g t id s b e d ö m n in g a r  och  re le v a n ta  i n t e r 
n a t io n e l la  s t u d ie r .

E G : s  a rb e te  med a t t  fra m  t i l l  å r  1992  fö r v e r k l ig a  d e n  in r e  m a rk n a d e n  
ä r  e n  c e n t ra l u tg å n g s p u n k t  f ö r  a rb e te t  m ed d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n .  
( E n  re d o g ö re ls e  f ö r  o lik a  n o r d is k a  s a m a rb e ts å tg ä rd e r  med a n k n y tn in g  
t i l l  E G : s  in r e  m a rk n a d  f i n n s  i  m in is te r r å d e t s  v e rk s a m h e ts b e rä t te ls e  
C l ) .  E G : s  p la n e r  a v s e r  e n  ra d  o lik a  o m rå d e n : te k n is k a  h a n d e ls h in 
d e r ,  o f fe n t l ig  u p p h a n d lin g ,  k a p i t a l r ö r e ls e r ,  f in a n s ie l la  t j ä n s t e r ,  a r 
b e t s k r a f t e n s  r ö r l ig h e t ,  s k a t t e r  och a v g i f t e r  m .m . E t t  v ik t i g t  m o tiv  
bakom  p la n e n  f ö r  E G : s  in r e  m a rk n a d  ä r  a t t  d e t ä r  m o d e rn  i n d u s t r i ,  
som  i  h ö g re  g ra d  b a s e ra s  på k u n s k a p  och a v a n c e ra d  te k n o lo g i än t r a 
d i t io n e l l  i n d u s t r i ,  som  s ä r s k i l t  b e r ö r s  a v  de h in d e r  f ö r  v a r u -  och  
t jä n s te h a n d e l och  f ö r  f a k t o r r ö r l ig h e t  som  p la n e n  i n r i k t a r  s ig  p å . E n  
b e ty d a n d e  d e l av N o rd e n s  n ä r in g s l iv  ä r  av d e t s la g e t ,  och a n d e le n  
k a n  fö r v ä n ta s  v ä x a .

I  F in la n d ,  I s la n d ,  N o rg e  o ch S v e r ig e  h a r  man re d a n  in le t t  e n  a n p a s s 
n in g  t i l l  d e n  n y a  s i tu a t io n  som  u tv e c k lin g e n  a v  E G : s  in r e  m a rk n a d  
in n e b ä r .  D e t ta  s k e r  s å v ä l n a t io n e l l t  som  genom  E F T A .  A v e n  på  n o r 
d is k t  p la n  s k e r ,  så som  f r a m g å t t ,  v ik t i g  v e rk s a m h e t  som  ä r  le d  i d e tta  
a rb e te .  D e n  n y a  e k o n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n  m o t iv e ra r  y t t e r l ig g a r e  
a n s t r ä n g n in g a r  f ö r  a t t  på  n o r d i s k t  p la n  a n p a ssa  s ig  t i l l  s i tu a t io n e n
i  E G .  S t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  h a r  a nm o d a t s å v ä l n a t io n e l la  som  n o r 
d is k a  o rg a n  a t t  b e a k ta  u tv e c k lin g e n  in o m  E G  v id  u ta rb e ta n d e  a v  å t-  
g ä r d s f ö r s la g .  V id a re  h a r  e n  a rb e ts g r u p p  in r ä t t a t s  f ö r  a t t  a n a ly s e ra  
h u r  p la n e ra d e  och b e s lu ta d e  n o r d is k a  k a p ita l l ib e r a l i s e r in g a r  fö r h å l le r  
s ig  t i l l  E G : s  p la n e r  på  d e t o m rå d e t.

U tv e c k lin g e n  in o m  E G  m o t iv e ra r  o c k så  y t t e r l ig a r e  a n s t r ä n g n in g a r  f ö r
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a tt  fö r s t ä r k a  och u tv e c k la  d e n  e k o n o m is k a  in te g r a t io n e n  in o m  N o rd e n .  
N ä r in g s l iv e t  i  E G - lä n d e rn a  to rd e  i  ö k a n d e  g ra d  k u n n a  u t n y t t j a  fö r d e 
la rn a  a v  e n  f r i ,  s t o r  o ch  d i f f e r e n t ie r a d  v a r u -  o ch  fa k to rm a r k n a d .  
F o r t s a t t a  s t r ä v a n d e n  a t t  u tv e c k la  " N o rd e n  som  h e m m a m a rk n a d " b id r a r  
t i l l  a t t  ge o c k så  n o r d is k t  n ä r in g s l i v  m o ts v a ra n d e  fö r d e la r .

Med b e a k ta n d e  a v  a t t  de n o r d is k a  lä n d e rn a  in te  h a r  samma t i l lh ö r ig h e t  
t i l l  E G  f i n n s  d e t goda g r u n d e r  f ö r  a t t  sö k a  s a m n o rd is k a  lö s n in g a r  som  
s v a r  på de u tm a n in g a r  som  u tv e c k lin g e n  i E G  b e ty d e r .  D e t ta  in n e b ä r  
o c k så  n y a  k r a v  på  de n o r d is k a  s a m a rb e ts fo rm e rn a  om ö k a d  f l e x ib i l i t e t .

E n  ö k a d  e k o n o m is k  in te g r a t io n  k a n  å sta d k o m m a s på  f le ra  v ä g a r .  D e t  
k a n  s k e  genom  ö k a d  s a m h a n d e l, d i r e k t in v e s t e r in g a r  och a n n a t fö r e 
ta g s s a m a rb e te , F o U - s a m a r b e te , ö k a d  r ö r l ig h e t  på  d e n  n o r d is k a  a r b e t s 
m a rk n a d e n  och f r ia r e  k a p i t a l r ö r e ls e r .  E n  s t o r  d e l a v  d e t n o r d is k a  
s a m a rb e te t ä r  i n r i k t a t  p å  a t t  ge fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  ö k a d  in te g r a t io n  
i  d e ssa  o lik a  a v s e e n d e n . D e t f i n n s  n u  te c k e n  på a t t  de e k o n o m isk a  
a k tö r e r n a  o c k så  u t n y t t j a r  d e ssa  m ö j l ig h e te r ,  m e s t t y d l ig t  genom  ö k 
n in g e n  a v  d i r e k t in v e s t e r in g a r .  I  a n d ra  a v se e n d e n  ä r  d e t d o c k  m in d re  
k la r t  h u r  u tv e c k lin g e n  h a r  v a r i t .  S t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n  h a r  d ä r f ö r  
i n le t t  e t t  u t r e d n in g s a r b e te  med s y f t e  a t t  k a r t lä g g a  och a n a ly s e ra  h u r  
d e n  e k o n o m is k a  in te g r a t io n e n  i  N o rd e n ,  i  o lik a  d im e n s io n e r ,  h a r  u t 
v e c k la ts  u n d e r  de s e n a re  å re n .  R e s u l ta te t  a v  u t r e d n in g e n  k o m m e r a t t  
v a ra  e t t  u n d e r la g  v id  u ta rb e ta n d e t  a v  p la n e n .

A r b e te t  med h a n d lin g s p la n e n  b e f in n e r  s ig  ä n n u  i  e t t  in le d n in g s s k e d e  
och d e t ä r  f ö r  t id ig t  a t t  ta  s t ä l ln in g  t i l l  in s a ts o m rå d e n  e l le r  e n s k ild a  
fö r s la g .  E t t  le d  i  d e t in le d a n d e  a rb e te t  h a r  v a r i t  a t t  in v e n te r a  m ö jlig a  
in s a ts o m rå d e n  o c h  a t t  p r e l im in ä r t  d is k u t e r a  d e s s a . D e s s a  d is k u s s io n e r  
h a r  in n e fa t ta t  b l . a .  fö lja n d e  o m rå d e n : a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r ,  
i n f r a s t r u k t u r å t g ä r d e r  ( in n e fa t ta n d e  v ä g a r  och jä r n v ä g a r ,  g a s s a m a r
b e te , e ls a m a rb e te , te le k o m m u n ik a t io n e r  och m i l jö ) ,  u tv e c k l in g  a v  k a p i
ta lm a rk n a d e rn a , s k a t t e r  och a v g i f t e r ,  sa m a rb e te  om e k o n o m is k  p o l i t i k  
och i  in te r n a t io n e l la  o r g a n ,  F o U - s a m a rb e te  och  u t b i ld n in g ,  a r b e t s 
m a rk n a d , e x p o r t f rä m ja n d e  och r e g io n a lp o l i t ik .  P §  d e ssa  o m rå d e n  h a r  
g ru p p e n  in v e n te r a t  p å g å e n d e  och p la n e ra d e  n o r d is k a  s a m a rb e ts å tg ä r-  
d e r  och p r e l im in ä r t  d is k u t e r a t  b e h o v e t a v  å rg ä r d e r  in o m  d e n  n y a  
h a n d lin g s p la n e n .

V id a re  h a r  ö v e r v ä g ts  h u r  m il jö s k y d d s a s p e k te rn a  b ö r  b e a k ta s . D i s k u s 
s io n e r  h a r  i n le t t s  m ed A K - M i l jö ,  m ed s ik t e  på  a t t  e ta b le ra  en  p ro c e d u r  
f ö r  b e d ö m n in g  av m il jö k o n s e k v e n s e r  av å tg ä r d s fö r s la g .

F rå g a n  om f in a n s ie r in g  av d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t ko m m e r a t t  b l i  fö 
re m å l f ö r  s ä r s k i ld a  ö v e rv ä g a n d e n  av s t a t s s e k r e t e r a r g r u p p e n .

G ru p p e n  h a r  in te  t a g i t  s t ä l ln in g  t i l l  d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n s  f in a n 
s ie r in g s b e h o v  e l le r  b u d g e t .  G ru p p e n  a v s e r  a t t  g ö ra  e n  sa m la d  
v ä r d e r in g  a v  a lla  de å tg ä r d s fö r s la g  som  u ta r b e ta t s  n a t io n e l l t  och på  
n o r d is k t  p la n .
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E n  v ik t i g  frå g a  ä r  v i lk e n  t id s p e r io d  d en n y a  e k o n o m isk a  h a n d l in g s 
p la n e n  b ö r  o m fa tta  och h u r  fö r s la g e t  t i l l  d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  
s k a l l  r a p p o r te r a s  t i l l  N o r d is k a  r å d e t .

1 m in is te r r å d e t s  ö v e rv ä g a n d e n  i  d e n n a  f rå g a  h a r  h ä n s y n  t a g i t s  t i l l  
a t t  fö lja n d e  k r a v  så  lå n g t  m ö jlig t  b ö r  t i l lg o d o s e s :

A t t  fö r s la g e t  t i l l  h a n d lin g s p la n  b ö r  b e h a n d la s  v id  en  o r d in a r ie  
s e s s io n  m ed N o r d is k a  r å d e t .

D e t b ö r  f in n a s  m ö jlig h e t t i l l  ö p p e n , a llm ä n  d e b a tt om fö r s la g e t .

D e n  n y a  p la n e n  b ö r  ta  v id  d i r e k t  då d e n  n u v a ra n d e  p la n e n  lö 
p e r  u t .

T id s s c h e m a t f ö r  d e n  n y a  p la n e n  b ö r  v a ra  a n p a s s a t t i l l  b u d g e t
p ro c e d u re n  fö r  N o r d is k a  m in is t e r r å d e t .

D e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  a v s e s  o m fa tta  de f y r a  å re n  1 9 8 9 - 1 9 9 2 . 1989  
b ö r  ha  k a r a k tä re n  a v  ö v e r g å n g s å r ,  in n e fa t ta n d e  a k t iv i t e t e r  som  b ö r  
f o r t s ä t t a  a v  k o n t in u i t e t s s k ä l  och  e n  d e l n y a  a k t iv i t e t e r .  F ö r  de n y a  
a k t iv i t e t e r n a  p la n e ra s  v is s a  r e s u r s e r  a v s ä t ta s  i  b u d g e te n  f ö r  1 9 8 9 . 
D is p o n e r in g e n  a v  d e ssa  m edel b ö r  p re c is e r a s  i  s t a t s s e k r e t e r a r -  
g ru p p e n s  s lu t r a p p o r t  h ö s te n  1988 och  re d o v is a s  på  lä m p lig t  s ä t t  i  
m in is te r r å d e t s  b u d g e t fö r s la g  f ö r  1 9 8 9 .

M in is te r r å d e t  a v s e r  a t t  lä g g a  fra m  m in i s t e r r å d s fo r s la g  om n y  e k o n o m is k  
h a n d lin g s p la n  t i l l  N o rd is k a  r å d e ts  s e s s io n  i  S to c k h o lm  1 9 8 9 .D ä r e f t e r  
k a n  d e n  n y a  p la n e n  fa s t s t ä l la s  a v  m in is te r rå d e t  och  se d a n  f o r t s ä t t 
n in g s v i s  b e re d a s  i  e n lig h e t  m ed d e n  g ä n g se  b u d g e tp ro c e d u re n  i n f ö r  
1990 o ch  f ra m å t.

2 .3  A n d ra  s e k to r s ö v e r g r ip a n d e  p la n e r

2 . 3 . 1  D a ta h a n d lin g s p la n

D e n  d a ta te k n o lo g is k e  h a n d lin g s p la n  u d lø b e r  m ed u d g a n g e n  a f  1 9 8 9 . 
D e t e r  m in is te r r å d e t s  h e n s ig t ,  a t b e v i l l in g e n  f o r  1989  s k a l h a v e  samme 
re a ln iv e a u  som  i  1 9 8 8 . M in is te r r å d e t  v i l  i  fo rb in d e ls e  med b u d g e tlæ g 
n in g e n  f o r  1990  ta g e  s t i l l i n g  t i l  i  h v i lk e t  o m fa n g  de e n k e lte  s e k t o r e r  i  
m in is te r rå d s o r g a n is a t io n e n  s k a l t i l f ø r e s  y d e r l ig e r e  m id le r  på b a g g ru n d  
a f de m id le r ,  d e r  i  de fo r lø b n e  å r  e r  t i l f ø r t  s e k to re n  t i l  d a ta te k n o lo 
g is k e  fo rm å l.

M in is te r r å d e t  h a r  o v e r s e n d t  de u d a rb e jd e d e  s t a t u s / e v a lu e r in g s r a p p o r 
t e r  v e d r .  d a ta h a n d lin g s p la n e n s  2 h o v e d e le m e n te r  t i l  N o r d is k  R å d ,  l i 
gesom  de v i l  u n d e rg å  e n  in t e r n  re m is - b e h a n d lin g  i  b e r ø r te  n o r d is k e  
s a m a rb e jd s o rg a n e r .  M in is te r r å d e t  v i l  i  lø b e t a f  f ø r s t e  h a lv å r  1988 ta g e  
s t i l l i n g  t i l  om r e t n in g s l in je r n e  f o r  d a ta h a n d lin g s p la n e n  s k a l j u s t e r e s  i  
ly s e t  a f  r a p p o r te r n e .

2 . 2 . 4  T id p la n  och ra p p o rte r in g ' t i l l  N o rd is k a  rå d e t
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2 . 3 . 2  B io te k n o lo g is k  p ro g ra m

D e r  e r  u d a rb e jd e t e t fo r s la g  t i l  e t n o r d is k  b io te k n o lo g is k  s a m a rb e jd s 
p ro g ra m , d e r  e r  o v e r s e n d t  t i l  N o r d is k  R f id  f o r  b e h a n d lin g . D e t te  
fo r s la g  må s e s  i  sa m m e nhæ ng  med d e ls  fo r s la g e t  om a t e ta b le re  e t 
n o r d is k  i n d u s t r ie l t  c e n te r  i  O s lo  b y g g e t op o m k r in g  N o r d is k  I n d u s t r i 
fo n d ,  d e ls  fo r s la g e t  t i l  h a n d lin g s p la n  f o r  d e t k u l t u r e l le  sa m a rb e jd e  
h e r u n d e r  fo r s k n in g s s a m a r b e jd e t .  F o r s la g e t  v i l  e n d v id e re  b l iv e  o v e r 
v e je t i  fo rb in d e ls e  m ed u d a rb e jd e ls e n  a f  e n  n y  e k o n o m is k  h a n d l in g s 
p la n  .

D e t e r  m in is te r r å d e t s  o p fa t te ls e ,  a t fo r s la g e t  om e t n o r d is k  b io te k n o 
lo g is k  s a m a rb e jd s p ro g ra m  e r  e t b e t y d n in g s f u ld t  s u p p le m e n t t i l  o g  u d 
b y g n in g  a f  de a k t iv i t e t e r  in d e n fo r  b io te k n o lo g i,  som  e r  iv æ r k s a t  i  a lle  
n o r d is k e  la n d e . D e t n o r d is k e  s a m a rb e jd s p ro g ra m  v i l  t je n e  t i l  d e ls  a t 
u d b re d e  b io te k n o lo g ie n s  a n v e n d e ls e  i  de n o r d is k e  la n d e  h u r t ig e r e  e n d  
e l le r s ,  d e ls  a t g ø re  d e t m u lig t  a t fo rb e d r e  d e n  g ru n d læ g g e n d e  f o r s k 
n in g e n s  v i lk å r  in d e n f o r  b io te k n o lo g i i  de n o r d is k e  la n d e .

I  d e t v e d ta g n e  m in is te r rå d s b u d g e t  f o r  1988  e r  d e r  på fo r s k e l l ig e  om 
rå d e r  a f s a t / r e s e r v e r e t  m id le r  t i l  b io te k n o lo g is k  sa m a rb e jd e  d e r  s v a r e r  
t i l  p ro g r a m fo r s la g e ts  fo r v e n t n in g e r .  M in is te r r å d e t  v i l  i  fo rb in d e ls e  
med d e n  o rd in æ re  b u d g e tp ro c e d u re  ta g e  s t i l l i n g  t i l  d e n  s e n e re  f i n a n 
s ie r in g .

2 . 3 . 3  E n  f r i  n o r d is k  t r a n s p o r tm a r k n a d

E t t  v ä l fu n g e ra n d e  t r a n s p o r t s y s t e m  ä r  en v ik t i g  f ö r u t s ä t t n in g  fö r  b ib e 
h å lla n d e t a v  k o n k u r r e n s k r a f t e n  fö r  d en  n o r d is k a  i n d u s t r i n .  A v v ik e ls e r  
f r å n  de v i l l k o r  som  g ä lle r  f ö r  t r a n s p o r t e n  in o m  E G -o m rå d e t k a n  m ed 
fö ra  f ö r d y r in g a r  f ö r  n o r d is k a  v a r o r  jä m fö r t  med k o n k u r r e n t lä n d e r n a ,  
a t t  t r a n s p o r t t id e r n a  fö r lä n g s  m f l  o lä g e n h e te r .

B e rö r d a  s e k t o r e r  ä r  m il jö ,  f in a n s ,  r e g io n a lp o l i t ik  och  i n d u s t r i .

M ed a n le d n in g  a v  E G s  b e s lu t  om a t t  t i l l  1992  ha  g e n o m fö rt  en  f r i  
m a rk n a d  på t r a n s p o r to m rå d e t  h a r  N A T  lå t i t  u ta rb e ta  en r a p p o r t  a n 
g å e nd e  k o n s e k v e n s e rn a  fö r  de o lik a  t r a n s p o r tm e d le n  i  N o rd e n  av en  
så d a n  f r i  m a rk n a d . På  g ru n d v a l a v  d e n n a  r a p p o r t  h a r  en  a rb e ts g r u p p  
in o m  N A T  la g t fra m  e t t  a n ta l fö r s la g  b e t rä f fa n d e  u tv e c k l in g  av f ö r 
b in d e ls e rn a  m e lla n  E G  o ch N o rd e n  på t r a n s p o r to m rå d e t .

N A T  p re s e n te ra d e  d e tta  m a te r ia l f ö r  t r a n s p o r t m in is t r a r n a  v id  1987  å r s  
m in is e s s io n ,  v a r v id  m in is t r a r n a  b e s lö t  a t t  g ö ra  fö lja n d e  u t ta la n d e :

" N o r d is k a  m in is te r r å d e t  h a r  ta g it  d e l a v  N A T s  r a p p o r t  och  f ö r 
s la g  om E G  och N o rd e n . M in is te r r å d e t  a n s e r  d e t ö n s k v ä r t  a t t  
så  få  h in d e r  som  m ö jlig t s k a l l  f in n a s  i f rå g a  om t r a n s p o r t e r n a  
m e lla n  de n o r d is k a  lä n d e rn a . D e t b ö r  d ä r f ö r  e f t e r s t r ä v a s  a t t  
så d a n a  s k i l ja k t ig h e t e r  som  id a g  f i n n s  dem e m e lla n , t  e x  i f r å g a  
om v ä g t r a n s p o r t e r n a ,  u n d a n rö js  s t e g v is  genom  v id ta g a n d e  a v  
k o n k re ta  h a r m o n is e r in g s å tg ä r d e r . G e n o m fö ra n d e t h ä ra v  b ö r  sk e
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på så d a n t s ä t t  a t t  u tv e c k l in g e n  i  N o rd e n  på t r a n s p o r to m rå d e t  
l ig g e r  v ä l i  fa s  med d en u tv e c k l in g  som  n u  p å g å r i  ö v r ig a  E u 
ro p a  m ot en f r ia r e  o ch gem ensam  t r a n s p o r tm a r k n a d .  M in i s t e r 
rå d e t u p p d r a r  å t N A T  a t t  n ä rm a re  s tu d e r a  d e s s a  f r å g o r  och  
t i l l  n ä s ta  s e s s io n  i  N o rd is k a  rå d e t fra m lä g g a  fö r s la g  om g e no m 
fö ra n d e t  av v a d  som  n u  u t t a l a t s . "

Med a n le d n in g  a v  u t ta la n d e t  k o m m e r N A T  a t t  a rb e ta  v id a re  m ed f ö r 
s la g e n  f ö r  a t t  k u n n a  lä g g a  fra m  e t t  m a te r ia l f ö r  t r a n s p o r t m in is t r a r n a  
t i l l  s e s s io n e n  i  O s lo  1 9 8 8 .

D e t u n d e r s ö k s  f ö r  n ä rv a ra n d e  om de o lik a  å tg ä rd e rn a  f ö r  g e n o m fö ra n 
d e t k a n  in g å  i  d e n  n y a  n o r d is k a  h a n d lin g s p la n e n  f ö r  e k o n o m is k  u t 
v e c k l in g  och f u l l  s y s s e ls ä t t n in g .

2 .4  F a c k s e k to re rn a s  p la n e r

P å  k u l tu ro m rå d e t  k o m m e r de n ä rm a s te  å re n  a t t  in n e b ä ra  e t t  m å lm e d
v e te t  fu l l fö l ja n d e  a v  de å tg ä rd e r  som  fö r e s lå s  i  d e n  n y a  k u l t u r h a n d 
l in g s p la n e n .  D e t  g ä lle r  b l . a .  å tg ä rd e r  f ö r  a t t  ö k a  s p r å k fö r s tå e ls e n  i  
N o rd e n , e t t  p ro g ra m  f ö r  u n d e r lä t ta n d e  a v  n o r d b o r s  m ö jl ig h e te r  a t t  
s tu d e r a  i  e t t  a n n a t n o r d is k t  la n d , N o r d p lu s ,  u tb y g g n a d  a v  å tg ä rd e r  
f ö r  ö k a d  f o r s k a r r ö r l ig h e t ,  sa m t s tö d  t i l l  o lik a  k u l t u r i n s t i t u t i o n e r .  I 
d e n n a  p la n  fö r e s lå s  v a d  g ä lle r  e k o n o m is k  a m b it io n s n iv å  a t t  k u l t u r s e k 
t o r n  s u c c e s s iv t  f ra m  t . o . m .  1991 t i l l f ö r s  r e s u r s e r  u p p  t i l l  en n iv å  som  
l ig g e r  35 m il j .  D K K  ö v e r  1987 å r s  k u l t u r r a m .

E n  s ä r s k i ld  r e d o v is n in g  a v  d e t n o r d is k a  id r o t t s s a m a r b e te t  k o m m e r a t t  
lä m n a s t i l l  1989  å r s  s e s s io n .  A v e n  d e t n o r d is k a  u n g d o m s s a m a rb e te t  
k o m m e r a t t  s e s  ö v e r .

U n d e r  1988 k o m m e r e n e rg io m rå d e t f r ä m s t  a t t  p rä g la s  a v  a rb e te t  med 
en n y  s a m a rb e ts p la n  som  f ö r u t s ä t t s  g ä lla  å re n  1 9 8 9 - 9 2 .  I  d e tta  a rb e te  
in g å r  e n  s a t s n in g  på e n e r g i o ch  m iljö o m rå d e t, s ä r s k i l t  genom  e n u p p 
f ö l jn in g  a v  ra p p o r te n  V ä r ld s k o m m is s io n e n  f ö r  m iljö  och  u tv e c k l in g .  V i 
d a re  k o m m e r d e t f o r t s a t t a  a rb e te t  in o m  d e t n o r d is k a  k o n ta k to rg a n e t  
f ö r  a to m e n e rg if rå g o r  ( N K A )  a t t  d is k u t e r a s  b l . a .  med u tg å n g s p u n k t  i  
d e t fy r a å r ig a  s ä k e rh e ts p ro g ra m m e t som  g ä lle r  m e lla n  1 9 8 5 - 8 9 .

D e n  ö v e ro rd n a d e  ra m e n  f ö r  d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t p å  m iljö o m rå d e t ä r  
fa s t la g t  i  e t t  s a m a rb e ts p ro g ra m  f ö r  p e r io d e n  1 9 8 3 - 1 9 8 7 . E t t  fö r s la g  t i l l  
n y t t  s a m a rb e ts p ro g ra m  ä r  u n d e r  u ta rb e ta n d e ,  b l . a .  genom  e t t  b r e t t  
u p p la g t re m is s fö r fa ra n d e  t i l l  både N o rd is k a  r å d e ts  o rg a n  och in o m  m i
n is t e r r å d e t s  o r g a n is a t io n ,  med a v s ik t  a t t  f ra m lä g g a s  t i l l  1989 å r s  s e s 
s io n .  D e t ta  s a m a rb e ts p ro g ra m  ko m m e r a t t  b l i  p r in c ip ie l l t  u p p b y g g t  och  
d ä r e f t e r  lä g g a s  t i l l  g r u n d  f ö r  k o n k r e t  s t y r n in g  och  p r i o r i t e r i n g  a v  de 
e n s k ild a  p ro g ra m o m rå d e n a  genom  2 -4  -  å r ig a  h a n d lin g s p la n e r  e l le r  a r 
b e ts p ro g ra m . P a r a l le l l t  m ed s a m a rb e ts p ro g ra m m e t a rb e ta s  b l . a .  med 
e t t  h a n d lin g s p ro g ra m  m ot h a v s fö r o r e n in g a r  d ä r  m å ls ä t tn in g e n  o c k så  ä r  
a tt  k u n n a  p re s e n te r a  e t t  fö r s la g  t i l l  1989  å r s  s e s s io n .
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D e t n o r d is k a  sa m a rb e te t in o m  a rb e ts m a rk n a d s o m rå d e t s k e r  f r ä m s t  ino m  
f y r a  h u v u d o m rå d e n . D e  p r io r i te r a d e  o m rå d e n a  som  l ig g e r  g r u n d  f ö r  
a rb e te t  in o m  s e k t o r n  ä r  f r ä m s t  d e n  gem ensam m a n o r d is k a  a rb e ts m a rk 
n a d e n , a rb e ts m a rk n a d e n s  fu n k t io n s o m rå d e ,  sa m sp e le t m e lla n  e k o n o m is k  
p o l i t ik  och a rb e ts m a rk n a d s p o l i t ik e n ,  e f f e k t iv i s e r in g  av de a rb e ts m a rk -  
n a d s p o li t is k a  in s t r u m e n te n  sa m t m e to d u tv e c k lin g . F ö r  f ra m t id e n  f ö r 
u t s ä t t s  a t t  d e t t v ä r s e k t o r ie l la  a rb e te t  k o m m e r a t t  s t ä r k a s .

V e rk s a m h e te n  in o m  a rb e ts m iljö o m rå d e t b e d r iv s  ino m  e t t  b r e t t  f ä l t  med  
i n r i k t n i n g  på i  h u v u d s a k  f o r s k n in g ,  t i l l s y n  sa m t a r b e t s l i v s -  och  
a r b e t s r ä t t s f r å g o r .  H ä r  u t g ö r  o m rå d e t a r b e t s l i v s -  och a r b e t s r ä t t  en v i k 
t ig  d e l a v  s e k t o r n s  a rb e te .  I  ö v r ig t  f o r t s ä t t e r  a rb e te t  med u p p fö l jn in g  
a v de s a m a rb e tso m rå d e n  som  fa s t s t ä l ld e s  i  sa m a rb e ts p ro g ra m m e t f r å n  
1984  sa m t u ta rb e ta n d e t  a v  e t t  u t k a s t  t i l l  a rb e ts m il jö k o n v e n t io n .  U tö v e r  
d e tta  k o m m e r d e t n o r d is k a  e r fa r e n h e t s u t b y t e t  om a r b e t s t id s f r å g o r  a t t  
f o r t s ä t t a ,  och u n d e r  1 9 8 8 -8 9  s ä r s k i l t  b e to n a  s m å b a rn s fö r ä ld ra r n a s  b e 
h o v .

In o m  s o c ia l-  o ch  h ä ls o v å rd s o m rå d e t  p å g å r a rb e te t  m ed r e v id e r in g e n  a v  
d e t 1982  fa s t s tä l ld a  s a m a rb e ts p ro g ra m m e t. E t t  m in i s t e r r å d s fo r s la g  
lä g g s  fra m  t i l l  N o r d is k a  rå d e t  36 :e  s e s s io n  i  O s lo  1 9 8 8 . S e k t o r n s  a r 
b e te  b e d r iv s  genom  p ro je k tv e r k s a m h e t  som  b åde ä r  s e k to rb u n d e n  och  
t v ä r s e k t o r ie l l  sa m t in o m  de fa s ta  in s t i t u t i o n e r n a .  H ä r  k a n  b l . a .  
n ä m n a s a t t  N o r d is k a  h ä ls o v å rd s h ö g s k o la n s  u tb y g g n a d  f o r t s ä t t e r .  Ino m  
p ro je k tv e rk s a m h e te n  ä r  m an ig å n g  med e f t e r -  o ch  v id a r e u tb i ld n in g  av  
s o c ia lp e rs o n a l på f ö r s ö k s b a s is .  A r b e te t  m ed A ID S - p ro b le m a t ik e n  
k o m m e r a t t  f o r t s ä t t a  och  fö r s la g  t i l l  h a n d lin g s p la n  m ot c a n c e r ko m m e r 
a t t  u ta rb e ta s  u n d e r  1988  med s y f t e  a t t  k u n n a  fra m lä g g a s  t i l l  1989  å r s  
s e s s io n .  P å  b a rn o m rå d e t b e s k r iv s  b a rn e n s  p r e m is s e r .  P å  ä ld re o m rå d e t  
p la n e ra s  e n  u n d e r s ö k n in g  a v  ä ld re  k v in n o r s  l i v s s i t u a t i o n .

U n d e r  1988 p rä g la s  a rb e te t  in o m  jä m s tä lld h e t  s s e k t o r n  a v  d e n  n o r d is k a  
k v in n o k o n fe re n s e n  -  N o r d is k t  F o ru m  -  sa m t a v  a rb e te t  m ed e n  h a n d 
l in g s p la n  f ö r  n o r d i s k t  jä m s tä lld h e ts a rb e te  som  a v s e s  lä g g a s  fra m  som  
m in i s t e r r å d s fo r s la g  t i l l  N o r d is k a  rå d e t  v id  s e s s io n e n  1 9 8 9 . E t t  v ik t i g t  
le d  i  h a n d lin g s p la n e n  k o m m e r a t t  v a ra  f o r t s a t t  s a t s n in g  på in t e g r e r in g  
av jä m s tä l ld h e ts a rb e te t  i  a n d ra  s e k t o r e r .

E n  v ik t i g  d e l a v  a rb e te t  in o m  i n d u s t r i s e k t o r n  ä r  u p p rä t ta n d e t  a v  N o r 
d is k t  i n d u s t r i e l l t  c e n tru m  i  O s lo .  T i l l  N o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1988  
lä g g s  e t t  m in i s t e r r å d s fo r s la g  m ed s ik te  på  a t t  d e t n y a  c e n t r e t  s k a l l  
k u n n a  s t a r t a  s in  v e rk s a m h e t  d e n  1 . ja n u a r i  1 9 8 9 . D ä r  b i ld a r  N o r d is k a  
In d u s t r i f o n d e n  sto m m e n  f ö r  d e n  n y a  v e rk s a m h e te n . F o n d e n  k o m m e r 
ä v e n  a t t  in g å  i  a rb e te t  m ed d e t b io te k n o lo g is k a  p ro g ra m m e t. U n d e r  
1988 g e n o m fö rs  N o r d is k t  te k n o lo g iå r .

T i l l  N o r d is k a  rå d e ts  s e s s io n  1989  a v s e s  d e t lä g g a s  fra m  en n y  e k o n o 
m is k  h a n d lin g s p la n .  A r b e te t  in o m  s e k to r n  f ö r  e k o n o m i o ch  f in a n s p o l i 
t i k  p rä g J a s  a v  d e t ta .

In o m  b y g g s e k to rn  f o r t s ä t t e r  a rb e te t  m ed d e n  a v  b o s ta d s m in is t r a r n a  
u n d e r  1987 b e s lu ta d e  h a n d lin g s p la n e n  fö r  s ta b i l  s y s s e ls ä t t n in g  och
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ö k a d  p r o d u k t iv i t e t .  V ik t ig a  d e la r  i  a rb e te t  ä r  h a rm o n is e r in g ,  a v 
v e c k lin g  av h a n d e ls h in d e r  och e x p o r t f rä m ja n d e  a k t iv i t e t e r .

Ino m  h a n d e ls s e k to r n  ä r  a rb e te t  med a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r  m e l
la n  de n o r d is k a  lä n d e rn a  e t t  v ik t i g t  o m rå d e . I d e tta  sa m m a n h a n g  b e 
to n a s  fö rh å l la n d e t  t i l l  d e t a rb e te  som  u t f ö r s  av E G  i  u tv e c k lin g e n  av  
d e n  in r e  m a rk n a d e n . V id  s e s s io n e n  1988  p re s e n te r a s  e t t  m in i s t e r r å d s 
fo r s la g  om a t t  p e rm a n e n ta  N o rd is k a  p ro je k te x p o r t fo n d e n . I och med 
d e tta  b e s lu t  a v s e s  in s t i t u t io n e n  få  u tv id g a d e  a r b e t s u p p g i f t e r .

In o m  d e t r e g io n a lp o l i t is k a  o m rå d e t u t g ö r  d e t g rä n s e re g io n a la  sa m a rb e 
te t  ty n g d p u n k te n  i  v e rk s a m h e te n . A r b e te t  s y f t a r  t i l l  e t t  b y g g a  u p p  
fu n g e ra n d e  s a m a rb e ts re g io n e r  i  o m rå d e n  d ä r  r ik s g r ä n s e r  u t g ö r  h in d e r  
f ö r  u tv e c k l in g .  Som  e t t  le d  i  d e tta  a rb e te  k o m m e r d e t a t t  lä g g a s  s t ö r 
re  ty n g d  på å tg ä rd e r  som  b id r a r  t i l l  a t t  f o r s k n in g s -  o ch  u t b i ld n in g s 
in s t i t u t io n e r n a  a l l t  s ta r k a r e  e n g a g e ra r  s ig  i  k o m p e te n s h ö jn in g  och  
k u n s k a p s b y g g n a d  i  re g io n e r n a .

E t t  a n n a t o m rå d e  som  ä r  e t t  v ik t i g t  tem a i  d e t f ra m t id a  r e g io n a lp o li
t is k a  a rb e te t  ä r  f ö r s t ä r k n in g  a v  in f r a s t r u k t u r u t v e c k l i n g e n .

T r a n s p o r t s e k t o r n s  h u v u d u p p g i f t  ä r  b l . a .  a t t  å sta d ko m m a  e f fe k t iv a  
t r a n s p o r t e r  o ch  k o m m u n ik a t io n s s y s te m  sa m t a t t  s ä k ra  e t t  b ä t t r e  r e 
s u r s u t n y t t ja n d e .  F ö r  a t t  nå d e tta  k r ä v s  s a t s n in g a r  på f o r s k n in g  och  
u tv e c k l in g s a rb e te .  V ik t ig a  in s a ts o m rå d e n  i  f ra m t id e n  ä r  b l . a .  in fo rm a 
t io n s te k n o lo g i ,  i n f r a s t r u k t u r i n v e s t e r i n g a r  o ch  te le k o m m u n ik a t io n . D e n  
n e g a tiv a  p å v e rk a n  på m iljö n  a v s e s  b e ly s a s  t v ä r s e k t o r ie l l t  i  sa m a rb e te  
med ä m b e tsm a n n a k o m m itté e rn a  f ö r  m iljö  och e n e r g i.

Med a n le d n in g  a v  E G : s  b e s lu t  om g e n o m fö ra n d e  a v  en f r i  t r a n s p o r t 
m a rk n a d  in o m  E G  t i l l  1992  in t e n s i f ie r a s  a rb e te t  med a t t  m in im e ra  h in 
d e r  fö r  t r a n s p o r t e r  m e lla n  de n o r d is k a  lä n d e rn a .

T i l l  s e s s io n e n  1988 lä g g s  d e t f r å n  t r a f ik s ä k e r h e t  s s e k t o r n  fra m  e t t  m i-  
n is t e r r å d s f ö r s la g  om en h a n d lin g s p la n  f ö r  ö k a d  t r a f ik s ä k e r h e t .  D e n n a  
ko m m e r a t t  in i t ie r a  fö r s la g  t i l l  n o r d is k a  t r a f ik s ä k e r h e t s å t g ä r d e r  sa m t 
fö r s la g  t i l l  p ro b le m o m rå d e n  f ö r  d en  n o r d is k a  t r a f ik s ä k e r h e t s f o r s k n in -  
g e n .

In o m  t u r i s t s e k t o r n  ä r  b l . a .  u ta rb e ta n d e t  av b ä t t re  s t a t i s t i k  ö v e r  k o n 
s u m tio n  av t u r is m u tb u d e t  e t t  v ik t i g t  o m rå d e . E n  a n n a n  v ik t i g  f rå g a  ä r  
tu r i s m e n s  b e ty d e ls e  som  in k o m s tk ä l la ,  s ä r s k i l t  u r  r e g io n a lp o l i t i s k  
s y n p u n k t .  I  a n s lu tn in g  t i l l  d e n  s to r a  k u l t u r s a t s n in g e n  p å  Ja p a n  h a r  
e t t  sa m a rb e te  om e n  m o d e ll f ö r  s a m v e rk a n  k u l t u r / t u r i s m , i n l e t t s .

E n  p la n e r in g  p å g å r i  s y f t e  a t t  fö re s lå  en t r e å r ig  n o r d is k  m a rk n a d s -  
fö r in g s k a m p a n j i  U S A .

E n  ö v e r s y n  a v  d e t n o r d is k a  sa m a rb e ts p ro g ra m m e t f ö r  t u r i s m  p å b ö rja s  
1 9 8 8 .

N å g ra  a v  de v ik t ig a s te  o m rå d e n a  som  p la n e ra s  in o m  jo r d -  och s k o g s -
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b r u k s s e k t o r n  f ö r  de kom m ande å re n  ä r  u tv e c k lin g e n  a v  a l te r n a t iv a  
p ro d u k t io n s fo r m e r  och p r o d u k t io n e r  som  k a n  k la r a  de k r a v  som  in g å r  
som n y a  e le m e n t i  de ko m m ande ö re n s  l a n t b r u k s p o l i t i k , s ä r s k i l t  med  
h ä n s y n  t i l l  r e s u r s -  o ch  m il jö a n v ä n d n in g e n . D e t ta  b e to n a s  s ä r s k i l t  i  
ra p p o r te n  f r å n  V ä r ld s k o m m is s io n e n  f ö r  m iljö  o ch u tv e c k l in g .  P ro g ra m 
o m rå d e t k o m m e r a t t  p r i o r i t e r a s  h ö g t i  a n s lu t n in g  t i l l  g e n o m fö ra n d e t av  
h a n d lin g s p la n e n .  J o r d -  och s k o g s b r u k s s e k t o r n  b e r ö r s  i  h ö g  g ra d  av  
fö r s la g e n  i  d e t b io te k n o lo g is k a  h a n d lin g s p ro g ra m m e t.

F i s k e r i s e k t o r n  som  t i l lk o m  1986  h a r  s u c c e s iv t  u t b y g g t s .  N å g ra  av de 
o m rå d e n  som  f r ä m s t  h a r  p r i o r i t e r a t s  ä r  a k v a k u ltu r s a m a rb e te  och  f i s k e 
r i f o r s k n i n g .

N o r d is k a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  f i s k e r i f r å g o r  h a r  s t a r t a t  u ta r b e 
ta n d e t a v  e t t  s a m a rb e ts p ro g ra m  in o m  f i s k e r io m rå d e t  som  a v s e s  p re s e n 
te r a s  v id  N o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1 9 8 9 .

F ö r  k o n s u m e n to m rå d e t ä r  a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r  genom  h a rm o n i
s e r in g  a v  p r o d u k t s ä k e r h e t s k r a v  o ch p r o d u k t in fo r m a t io n  s ä r s k i l t  med  
h ä n s y n  t i l l  u tv e c k lin g e n  in o m  E F T A / E G ,  e t t  v ik t i g  a rb e ts o m rå d e . A n 
p a s s n in g e n  t i l l  E G : s  in r e  m a rk n a d  s ä r s k i l t  a v se e n d e  p r o d u k t s ä k e r -  
h e ts k ra v e n  ä r  e t t  a n n a t v i k t i g t  o m rå d e .

D e t p e rm a n e n ta  n o r d is k a  u t s k o t t e t  f ö r  l iv s m e d e ls f r å g o r  ( P N U N )  lä g g e r  
f ra m  e t t  fö r s la g  t i l l  n o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1988  om e t t  n y t t  sa m a r
b e ts p ro g ra m  f ö r  l iv s m e d e ls f r å g o r .

V ik t ig a  f r å g o r  i  s a m a rb e ts p ro g ra m m e t ä r  a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r  
med s ik t e  på  e t t  h a rm o n is e ra t  r e g e lv e r k  f ö r  m a tv a ro r  sa m t e v a lu e r in g  
a v  d en n a t io n e lla  u p p fö l jn in g e n  a v  h a r m o n is e r in g s fo r s la g e n ,  o c h  f ö r e 
b y g g a n d e  av p ro b le m  re la te ra d e  t i l l  k o s te n .

In o m  n o r d is k a  m in is te r r å d e t  s k e r  ä v e n  sa m a rb e te  på la g s t i f t n in g s -  
o m rå d e t. D ä r  b e h a n d la s  b l . a .  f r å g o r  om e k o n o m is k  k r im in a l i t e t .  
J u s t i t ie m in i s t r a r n a  h a r  ä v e n  s t a r t a t  e t t  f o r s k n in g s -  o ch  k a r t lä g g n in g s -  
a rb e te  om a k t ie b o la g s rä t te n . S a m a rb e te t in o m  la g s t i f tn in g s o m r å d e t  
f in a n s ie r a s  i  h u v u d s a k  n a t io n e l l t .

T i l l  N o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1988  lä g g s  d e t f ra m  e t t  m in i s t e r r å d s f ö r -  
s la g  om e t t  p ro g ra m  f ö r  n o r d i s k t  b is tå n d s s a m a rb e te . V ik t ig a  p u n k t e r  i  
d e tta  p ro g ra m  r ö r  fo rm e rn a  f ö r  n o r d i s k t  b is tå n d s s a m a rb e te  v id  s tö d  
t i l l  b is t å n d s p r o je k t ,  u tv e c k lin g e n  a v  sa m a rb e te t o ch  de f o r t s a t t a  
k o n ta k te r n a  med S A D C C - lä n d e rn a  och u p p fö l jn in g  a v  f r å g o r  som  v ä c k ts
1 r a p p o r te n  f r å n  V ä r ld s k o m m is s io n e n  f ö r  m iljö  o c h  u t v e c k l in g .  E n  
a n n a n  v i k t i g  p u n k t  ä r  k o o rd in e r in g e n  a v  d e n  n o r d is k a  h å lln in g e n  i  
o lik a  in te r n a t io n e l la  sa m m a n h a n g .

2 .5  M in is t e r r å d e t s  k o n k lu s io n e r

D e n  h i t t i l l s v a r a n d e  u tv e c k l in g e n  a v  d en n o r d is k a  b u d g e te n  h a r  g e n e 
r e l l t  in n e b u r i t  s t ö r r e  ö k n in g s ta l  än v a d  som  g ä lle r  f ö r  de n a t io n e lla  
b u d g e te rn a  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a .
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D e n  f ö r  1988  i  n o v e m b e r b e s lu ta d e  b u d g e te n  f o r  m in is te r r å d e t s  v e r k 
sa m h e t in n e b ä r  e n  re a l ö k n in g  p å  3% jä m fö r t  med 1987  å r s  b u d g e t .  
D e t to ta la  b u d g e tu t ry m m e t f ö r  1988  f ö r s t ä r k s  h ä r u t ö v e r  m ed n ä ra  5 
m il j .  D K K  genom  b e s lu te t  a t t  å te r fö r a  1986 å r s  ö v e r s k o t t  t i l l  v e r k 
s a m h e te n . D e n  f o r t s a t t a  u tb y g g n a d e n  av N o r d is k a  h ä ls o v å rd s h ö g s k o la n  
in n e b ä r  a t t  de n o r d is k a  lä n d e rn a  t o ta l t  h ä r u tö v e r  ö k a r  s in a  in s a t s e r  
på d e tta  o m rå d e  i  re a la  te rm e r  med c :a  3 m il j .  D K K .

D e  r e s u r s e r  som  s t ä l l s  t i l l  fö r fo g a n d e  f ö r  1988  ta s  i  f ö r s t a  h a n d  i  a n 
s p r å k  f ö r  a t t  f u l l f ö l ja  p å g å e n d e  a k t iv i t e t e r  s å v ä l p å  in s t i tu t io n s o m r å d e t  
som  in o m  s e k to r e r n a s  p ro je k tv e r k s a m h e t .

H ä r u tö v e r  h a r  i  1988  å r s  b u d g e t a v s a t t s  r e s u r s e r  f ö r  a t t  k u n n a  s t a r t a  
n y a  e l le r  u tö k a d e  a k t iv i t e t e r  som  fö l je r  av p re s e n te ra d e  m in i s t e r r å d s 
fo r s la g  på o lik a  v e rk s a m h e ts o m rå d e n .

T i l l  N o r d is k a  R å d e ts  s e s s io n  1988  lä g g e r  m in is te r r å d e t  f ra m  e t t  a n ta l 
fö r s la g  som  i  s t ö r r e  e l le r  m in d re  o m fa t tn in g  h a r  e k o n o m is k a  k o n s e 
k v e n s e r  f ö r  e t t  a n ta l å r  f ra m å t.

F ö r s la g  med s t ö r r e  e k o n o m is k a  k o n s e k v e n s e r  ä r  f r ä m s t  k u l t u r h a n d 
l in g s p la n e n ,  b io te k n o lo g is k t  h a n d lin g s p ro g ra m  och in r ä t ta n d e t  a v  i n 
d u s t r i e l l t  c e n te r  i  O s lo .

F ö r  d e t b io te k n o lo g is k a  h a n d lin g s p ro g ra m m e t ä r  d e t a v s a t t  25 m il j .  
D K K  f ö r  1 9 8 8 . I d e t u n d e r la g  f ö r  p ro g ra m m e t som  u ta r b e ta t s  a v  en  
s ä r s k i ld  a rb e ts g r u p p  f ra m g å r  a t t  m an d ä r  r ä k n a r  med a t t  fu l l fö l ja n d e  
av p la n e n  k r ä v e r  245 m i l j .  D K K  u n d e r  en fe m å rs - p e r io d .

V a d  g ä lle r  k u l tu r h a n d l in g s p la n e n  h a r  m edel a v s a t t s  på k u l t u r s e k t o r n s  
d is p o s it io n s m e d e l f ö r  a t t  re d a n  u n d e r  1988  k u n n a  p å b ö rja  g e n o m fö ra n 
d e t a v  de å tg ä rd e r  som  fö r e s lå s .  F ra m  t i l l  1991 k o m m e r k u l t u r s e k 
t o r n ,  e n l ig t  m in i s t e r r å d s fo r s la g e t ,  a t t  s u c c e s s iv t  b e h ö v a  t i l l f ö r a s  r e 
s u r s e r  så  a t t  man u p p n å r  en  n iv å  som  l ig g e r  35 m i l j .  D K K  ö v e r  1987  
å rs  n iv å .

E t t  fu l l fö l ja n d e  a v  in r ä t ta n d e t  av e t t  i n d u s t r i e l l t  c e n te r  i  O s lo  in n e b ä r ,  
e n l ig t  m in i s t e r r å d s fo r s la g e t ,  a t t  10 m i l j .  D K K  b e h ö v e r  a v s ä t ta s  1989  
f ö r  a t t  ö k a  med y t t e r l ig a r e  5 m i l j .  D K K  p e r  å r  f ra m  t i l l  1991 då c e n 
t r e t  f ö r u t s ä t t s  v a ra  u t b y g g t .

F ö r  a t t  g e n o m fö ra  m in is te r r å d s fo r s la g e n  om p e rm a n e n tn in g  a v  N o rd is k a  
P r o je k te x p o r t fo n d e n , s a m a rb e ts p ro g ra m  ino m  liv s m e d e ls o m rå d e t ,  r e v i 
d e ra t  s a m a rb e ts p ro g ra m  in o m  s o c ia l-  och h ä ls o v å rd s o m rå d e t sa m t 
h a n d lin g s p la n  f ö r  ö k a d  t r a f ik s ä k e r h e t  b e h ö v e r  o c k så  r e s u r s e r  t i l l f ö r a s  
u n d e r  kom m ande b u d g e tå r .

V a d  b e t r ä f fa r  m in is te r r å d s fo r s la g e n  om s a m a rb e ts p ro g ra m  f ö r  b is t å n d s 
s a m a rb e te , o r d n in g  f ö r  " m ju k a "  p r o je k t in v e s t e r in g s lå n  sa m t p e rm a n e n t
n in g  a v  N I B : s  r e g io n a llå n e o rd n in g  f ö r u t s ä t t s  in g a  e k o n o m isk a  k o n s e 
k v e n s e r  på d e n  n o r d is k a  b u d g e te n .
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V id  s id a n  a v  d e tta  p å g å r o c k så  a rb e te t  med e n  n y  e k o n o m is k  h a n d 
l in g s p la n .  A r b e te t  m ed d e n n a  p la n  h a r  u t f ö r l i g t  r e d o v is a t s  u n d e r  a v 
s n i t t  2 . 2 .  V i lk a  e k o n o m is k a  k o n s e k v e n s e r  f ö r  d e n  n o r d is k a  b u d g e te n  
som  fö l je r  a v  fö r s la g e n  i  d e t sa m m a n h a n g e t ä r  ä n n u  f ö r  t id ig t  a t t  ha  
n å g o n  u p p fa t t n in g  om . V i lk e n  i n r i k t n i n g  d e n  n y a  e k o n o m is k a  h a n d 
l in g s p la n e n  k o m m e r a t t  ha  f ra m g å r  d ä re m o t a v  v a d  som  r e d o v is a t s  i  
d e t fö re g å e n d e .

E t t  b r e t t  k a r t lä g g n in g s a r b e te  a v  tä n k b a ra  å tg ä rd e r  in o m  de o lik a  s e k 
to r e r n a  h a r  p å b ö r ja t s .  D e t  f ra m g å r  o c k så  av de p la n e r  som  p re s e n te 
r a t s  a v  f le r a  fa c k o m rå d e n  a t t  a rb e te t  m ed a t t  ta  fra m  fö r s la g  t i l l  å t 
g ä rd e r  som  b ö r  in g å  i  d en  e k o n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n  h a r  p r i o r i t e 
r a t s  h ö g t .  A v e n  om m ånga fa c k s e k to re r  f ö r u t s ä t t e r  a t t  d e ra s  fö r s la g  
k o m m e r a t t  in g å  i  d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  ä r  d e t v ik t i g t  a t t  p å p e ka  
a t t  m y c k e t a rb e te  ä n n u  å t e r s t å r  in n a n  d e t s lu t l ig a  fö r s la g e t  t i l l  en n y  
e k o n o m is k  h a n d lin g s p la n  k a n  p re s e n te r a s  fö r  N o rd is k a  R å d e t .

E t t  v ik t i g t  in s la g  i  d e n  n y a  b u d g e tp ro c e d u re n  ä r  a t t  sk a p a  lå n g s ik t ig 
h e t i  d e n  e k o n o m is k a  p la n e r in g e n  f ö r  a t t  d ä rig e n o m  få  e t t  b ä t t r e  p r io 
r i t e r in g s u n d e r la g  .

D e  e k o n o m is k a  k o n s e k v e n s e rn a  a v  de fö r s la g  som  lä g g s  fra m  m å ste  
s tä l la s  i  r e la t io n  t i l l  d e t f in a n s ie l la  u t ry m m e  som  k a n  b e d ö m a s v a ra  
t i l lg ä n g l ig t  i  e t t  f l e r å r ig t  p e r s p e k t iv .  M in is te r r å d e t  h a r  b e s lu ta t  a t t  
b u d g e ta rb e te t  f ö r  1989  o ch  1990  k a n  u tg å  f r å n  en re a l t i l l v ä x t  i  b u d 
g e te n  om 3% p e r  å r  som  p la n e r in g s f ö r u t s ä t t n in g .

D e t ä r  in o m  d e tta  f in a n s ie l la  u t ry m m e  som  d e ls  re d a n  la g d a  och d e ls
e v e n tu e l la  n y a  fö r s la g  p la n e r in g s m ä s s ig t  s k a l l  in ry m m a s .

D e  v e rk s a m h e te r  som  f in a n s ie r a s  f r å n  d e n  n o r d is k a  b u d g e te n  ä r  t i l l  
v i s s  d e l av m e r p e rm a n e n t k a r a k t ä r ,  t . e x .  in s t i t u t i o n e r n a .  E n  s t o r  
d e l a v  d e n  ö v r ig a  v e rk s a m h e te n  b e s tå r  a v  p ro je k tv e r k s a m h e t  d ä r  d e t  
e n s k ild a  p ro je k te t  s ä lla n  h a r  en  v a r a k t ig h e t  ö v e r s t ig a n d e  2 -3  å r .  
P ro je k tv e r k s a m h e te n s  r e la t iv t  s e t t  m in d re  b u n d n a  k a r a k tä r  s k a p a r  
goda f ö r u t s ä t t n in g a r  f ö r  a t t  f r ig ö r a  r e s u r s e r  f r å n  s e k t o r e r  med lä g re  
p r i o r i t e t  t i l l  s e k t o r e r  som  få t t  e n  ö k a d  v i k t  i  d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t .

D ä r t i l l  b ö r  h å lla s  i  m in n e t n ä r  d e t f ra m t id a  f in a n s ie l la  u t ry m m e t s k a l l  
bed öm a s a t t  f le ra  n u  p å g å e n d e  p ro g ra m  a v  b åde t v ä r s e k t o r ie l l  k a r a k 
t ä r  o ch  s e k to r s a n k n u tn a  k o m m e r a t t  u p p h ö ra  u n d e r  den f r a m f ö r l ig 
g a n d e  p la n e r in g s p e r io d e n .

H ä r  k a n ,  som  e x e m p e l på så d a n a  p ro g ra m  som  u p p h ö r ,  n ä m n a s f ö r s t  
och f r ä m s t  d e n  n u v a ra n d e  e k o n o m isk a  h a n d lin g s p la n e n ,  to ta l u t g i f t s 
n iv å  1988  på  c :a  66 m i l j .  D K K .  D e n  d a ta te k n o lo g is k a  h a n d lin g s p la n e n  
u p p h ö r  e f t e r  1989  v a r v id  d r y g t  37 m il j .  D K K  f r i g ö r s .  E t t  a n n a t  
e x e m p e l på r e s u r s e r  som  f r i g ö r s  re d a n  t i l l  1989  ä r  de m edel som  fö r  
1988 a v s a t t s  t i l l  N o r d is k t  F o ru m .

E n  s lu t s a t s  som  k a n  d ra s  a v  fö re g å e n d e  re so n e m a n g  ä r  a t t  d e t b ö r
f in n a s  goda f ö r u t s ä t t n in g a r  a t t  k u n n a  f u l l f ö l ja  ö n s k v ä rd a  s a t s n in g a r
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på p r io r i t e r a d e  o m rå d e n . E n  g iv e n  u tg å n g s p u n k t  ä r  d o c k  a t t  de n y a  
s a t s n in g a r n a  m å ste  p r io r i t e r a s  m ot p å g å e n d e  a k t iv i t e t e r  in o m  d e n  t o ta l
ra m  som  a n g iv i t s  som  p la n e r in g s f ö r u t s ä t t n in g .  D e n  g e n e re lla  re a la  ö k 
n in g e n  som  a n g iv i t s  a v s e r  to ta lb u d g e te n  d ä r  de e n s k ild a  s e k to r e rn a  
in te  k a n  u tg å  f r å n  e n  ö k a d  f ra m t id a  m e d e ls t i l ld e ln in g  u ta n  tv ä r to m  
k a n  tv in g a s  p r i o r i t e r a  s in  v e rk s a m h e t  i  e t t  lä g re  r e s u r s a l t e r n a t i v .  
D e t ta  k r ä v e r  a t t  s e k to r e rn a  s k a l l  g ö ra  a v v ä g n in g a r  m e lla n  de o lik a  
ö n sk e m å le n  in o m  s e k t o r n .  På d e tta  s ä t t  k a n  en ö k a d  f l e x ib i l i t e t  in o m  
d e n  to ta la  b u d g e tra m e n  u p p n å s .

E t t  u t t r y c k  f ö r  v a d  som  ä r  p r io r i t e r a d e  o m rå d e n  u n d e r  n ä rm a s t  ko m 
m ande å r  g e s genom  de m in i s t e r r å d s fo r s la g  som  lä g g s  fra m  t i l l  d en  
3 6 :e  s e s s io n e n  o c h  de som  ä r  p la n la g d a  t i l l  d e n  3 7 :e  s e s s io n e n .  H ä r 
u tö v e r  ä r  d e t v i k t i g t  a t t  t i l l s e  a t t  t i l l r ä c k l ig a  r e s u r s e r  k a n  a v s ä t ta s  i  
ko m m ande b u d g e ta r  f ö r  fu l l fö l ja n d e  av in le d d a  s a t s n in g a r  på  m iljö o m 
r å d e t  o ch  a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r .
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3 K U L T U R O M R Å D E T  ( A l lm ä n k u l tu r ,  U t b i ld n in g ,  F o r s k n in g )

M in is t e r r å d s fo r s la g  t i l  h a n d lin g s p la n  f o r  d e t n o r d is k e  k u l tu r s a m a r b e id  
( r e k . n r .  2 / 1 9 8 6 / k )  e r  f ra m s e n d t  t i l  b e h a n d lin g  på N o r d is k  r å d s  3 6 . 
s e s jo n  i  O s lo  1 9 8 8 . F o r s la g e t  o m fa t te r  k u l t u r a v t a le n s  t r e  v ir k e o m rå 
d e r :  u td a n n in g , fo r s k n in g  og  a n n e n  k u l t u r e l l  v i r k s o m h e t . I  fo r s la g e t  
b e s k r iv e r  m in is te r r å d e t  f re m t id s p la n e n e  på de t r e  n e v n te  v ir k e o m rå 
d e r .  D is s e  p la n e n e  v i l  d a n n e  g ru n n la g e t  fo r  m in is te r r å d e t s  b u d s je t 
t e r in g  i  å r  1989  o g  v i r k e r  som  k u l t u r a v t a le n s  p la n e r in g s d o k u m e n t  i  
å re n e  f r e m o v e r .

H u v u d s y f t e t  med h a n d lin g s p la n e n  ä r  a t t  v i t a l i s e r a  och s tä r k a  d e n  n o r 
d is k a  k u l tu rg e m e n s k a p e n .  V ik t ig a  å tg ä rd e r  i  d e tta  a rb e te  ä r  b l . a .  a t t  
ö k a  s p r å k fö r s tå e ls e n  i  N o rd e n . Som  e t t  le d  i  d e tta  fö re s lå s  s tö d  t i l l  
u t g iv n in g  a v  p e d a g o g is k t  m a te r ia l sa m t u tv e c k lin g s a rb e te  f ö r  a t t  få  
b ä t t re  d a ta te k n is k a  o ch a u d io v is u e l la  h jä lp e m e d e l ino m  s p r å k u n d e r 
v is n in g e n .  F ö r  a t t  ö k a  n o r d b o rs  m ö jl ig h e te r  a t t  s tu d e r a  en p e r io d  i  e t t  
a n n a t n o r d is k t  la n d  u p p rä t ta s  e t t  s p e c ie llt  p ro g ra m , N O R D P L U S .

Ino m  fo r s k n in g s o m r å d e t  k o m m e r o lik a  å tg ä rd e r  a t t  v id ta s  f ö r  a t t  b y g g a  
u t  k o n ta k te rn a  m e lla n  fo r s k a r n a  o ch fo r s k n in g s m ö j l ig h e te rn a  i  N o rd e n .  
D e tta  g ä l le r  f r ä m s t  u tv e c k lin g e n  a v  N o rd is k a  f o r s k a r u t b i ld n in g s k u r s e r  
sa m t fö r s ö k s v e r k s a m h e t  med n o r d is k a  g ä s t p r o f e s s o r e r .

Ino m  d e t a llm ä n k u ltu re l la  o m rå d e t fö r e s lå s  en s t ä r k n in g  a v  de n o r d i s 
k a  k u l t u r in s t i t u t io n e r n a  som  N o r d is k t  k o n s tc e n t r u m ,  N o rd e n s  h u s  och  
i n s t i t u t ,  o c h  e t t  a llm ä n t ö k a t k u l t u r u t b y t e .  V id a re  fö re s lå s  in r ä t ta n d e  
a v e t t  d e s ig n p r i s .  H u r  d e t n o r d is k a  fo lk b i ld n in g s a r b e te t  s k a l l  o r g a n i
s e r a s  k o m m e r a t t  d is k u t e r a s  u n d e r  å re t  m e lla n  b e rö rd a  p a r t e r .

M in is t e r r å d e t s  p la n e r  f ö r  b io te k n o lo g is k t  fo r s k n in g s s a m a r b e te  b e s k r iv s  
i  d e t s ä r s k i ld a  m in is t e r r å d s fo r s la g e t  om d e tta  ämne som  ä v e n  h a r  
f r a m la g ts  f ö r  b e h a n d lin g  p å  d e n  3 6 :e  s e s s io n e n .  D ä r  re d o v is a s  a m b i
t io n e r  och r e s u r s b e h o v  och n å g o n  y t t e r l ig a r e  p re s e n ta t io n  g e s  d ä r f ö r  
in te  h ä r .

U tö v e r  k u l tu r h a n d l in g s p la n e n  och d e t b io te k n o lo g is k a  s a m a rb e ts p ro 
g ra m m e t k o m m e r ä v e n  N o rd is k a  f o r s k n in g s p o l i t i s k a  rå d e ts  r i k t l i n j e r ,  
som  e f t e r  b e h a n d lin g  v id  N o r d is k a  r å d e ts  35 :e  s e s s io n  a v  m in i s t e r r å 
d e t a n to g s  i  f e b r u a r i  1 9 8 7 , a t t  l ig g a  t i l l  g r u n d  f ö r  v e rk s a m h e te n  u n 
d e r  de kom m ande å re n .  E n  a v  de a r b e t s u p p g i f t e r  som  a n g e s  i  r i k t l i n 
je r n a ,  n ä m lig e n  e n  a n a ly s  a v  de r e s u r s e r  som  t o ta l t  b e v i l ja s  t i l l  f o r s k 
n in g s ä n d a m å l a v  m in i s t e r r å d e t ,  k o m m e r a t t  fö rb e re d a s  u n d e r  1 9 8 8 . 
A v s ik t e n  ä r  a t t  i  n ä s ta  å r s  p la n d o k u m e n t ge e n  f ö r s t a  r e d o v is n in g ,  
d ä r  m in is te r r å d e t s  F o U - v e r k s a m h e t  k o m m e n te ra s  u r  a llm ä n  f o r s k n in g s 
p o l i t i s k  s y n v in k e l .

H ä r u t ö v e r  k o m m e r e n  s ä r s k i ld  r e d o v is n in g  a v  d e t n o r d is k a  id r o t t s s a m -  
a rb e te t  a t t  lä m n a s t i l l  1989  å r s  s e s s io n .  A v e n  d e t n o r d is k a  u n g d o m s 
sa m a rb e te t k o m m e r a t t  s e s  ö v e r .
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4 E N E R G I

1988 m a rk e re r  a v s lu t n in g s å r e t  f o r  d e n  e k s is te r e n d e  s a m a rb e id s p la n  på  
e n e rg io m rå d e t. M an v i l  på  e n  a k t iv  m åte sø k e  å s lu t t f ø r e  s a m a rb e id s 
p la n e n  m ed e n  m e s t m u lig  p o s i t i v  m å ls e tn in g . Ik k e  m in s t  v e d  en s p e 
s ie l l  s a t s n in g  p å  e n e rg i og  m iljø o m rå d e t.

P å  s e s jo n e n  i  S to c k h o lm  i  1989  v i l  e n e r g im in is t re n e  le g g e  fre m  e t m in i
s t e r r å d s f o r s la g  om e n  n y  s a m a rb e id s p la n  på e n e rg io m rå d e t . D e t  e r  fo 
r e s lå t t  a t d e n  n y e  p la n  s k a l v æ re  f i r e - å r ig  med s t a r t  i  1 9 8 9 . E n  a r 
b e id s g ru p p e  som  s k a l fo rb e re d e  m in is t e r r å d s fo r s la g e t  e r  a lle re d e  n e d 
s a t t  o g  i  f u l l  v i r k s o m h e t .  D e t v i l  b l i  f o r e s lå t t  en y t t e r l ig e r e  s a t s n in g  
p å  e n e rg i og  m iljø o m rå d e t, h e r u n d e r  o p p fø lg n in g  a v  B r u n d t la n d s - r a p -  
p o r te n s  re k o m m e n d a s jo n e r . D e t  t r a d is jo n e lle  e n e rg is a m a rb e id  in n e n f o r  
o m rå d e n e  e n e rg iø k o n o m is e r in g , e n e rg ip la n le g g in g ,  e k s p o r t ,  o lje  og  
g a s s  fo r u t s e t t e s  o g så  v id e r e f ø r t .

D e n  n y e  s a m a rb e id s p la n e n  v i l  o g så  ta  h ø y d e  f o r  de fo r s la g  på e n e r g i
o m rå d e t som v i l  b l i  fo r e s lå t t  i  f in a n s m in is t r e n e s  n y e  ø k o n o m isk e  h a n d 
l in g s p la n  in n e n f o r  e n e rg io m rå d e t .  D e n  s k a l o g så  fre m le g g e s  som  e t 
m in i s t e r r å d s fo r s la g  på s e s jo n e n  i  S to c k h o lm .

D e t s to r e  n o r d is k e  e n e r g i fo r s k n in g s p r o g r a m  f in a n s ie r e s  med n a s jo n a le  
m id le r  m en a d m in is t r e r e s  a v  N o r d is k  M in is t e r r å d s  S e k r e t a r ia t .  P r o 
g ra m m e t o m fa t te r  o m rå d e n e , o lje g e o lo g i, o l je te k n o lo g i, b io e n e rg i,  
f je rn v a rm e  o g  fa s te  b r e n s le r .  D e t  e r  r im e l ig v is  f u l l  e n ig h e t  om å s t y r 
k e  d e t n o r d is k e  sa m a rb e id e t o g  a t d e tte  p r im æ rt  s k a l s k je  v e d  å s t y r 
k e  b a s is k o m p e ta n s e n  v e d  h ø g s k o le r  og  u n iv e r s i t e t e r .  I  u tg a n g s p u n k te t  
s k a l d e tte  g jø re s  v e d  å s t i l le  lø n n s m id le r  t i l  rå d ig h e t  som  m id le r  t i l  
r e i s e r ,  s e m in a rv irk s o m h e t  m v .

P ro g ra m m e t v i l  b l i  e v a lu e r t  v å re n  1 9 8 8 . E n e r g im in is t r e n e  v i l  ta  s t i l l i n g  
t i l  v id e r e fø r in g  a v  p ro g ra m m e t so m m e re n  1 9 8 8 .

Med b a s is  i  b l . a .  e t m e d le m s fo rs la g  f r a  N o r d is k  R å d  "om  ö k a t s a m a r
b e te  om u tn y t t ja n d e  a v  n a tu rg a s  i  e n e r g i fö r s ö r jn in g e n "  v i l  N o r d is k  
M in is t e r r å d  a v h o ld e  e t s e m in a r  i  S to c k h o lm  14 og  15 m a rs  1988  om e t 
n o r d is k  n a tu rg a s s m a rk e d .

E m b e ts m a n n s k o m ité e n  h a r  v e d ta t t  a t a ll p r o s je k tv i r k s o m h e t  som  e r  f i 
n a n s ie r t  a v  E K - E  s k a l e v a lu e r e s .  D e t te  a rb e id e t v i l  b l i  t i l r e t t e la g t  og  
d e n  p r a k t is k e  g je n n o m fø re ls e n  v i l  b l i  p å b e g y n t i  1 9 8 8 .

N o r d is k  k o n ta k to rg a n  f o r  a to m e n e rg is p ø rg s m å l ( N K A )

På  a to m e n e rg io m rå d e t s ø r g e r  N o r d is k  K o n ta k to rg a n  f o r  A to m e n e rg is p ø rg s 
m ål ( N K A )  fo r  n æ re  k o n ta k te r  m ellem  de a n s v a r l ig e  m in i s t e r ie r  og  
m y n d ig h e d e r  sa m t a n d re  k r e d s e ,  som  e r  in v o lv e r e t  i  s p ø rg s m å l om 
a to m e n e rg i og  d e n s  s ik k e r h e d s a s p e k te r .

N K A  v i l  a rb e jd e  f o r  a t d e n  n ø d v e n d ig e  k o m p e te n c e  o p re th o ld e s  o g  v i -
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d e r e u d v ik le s  i  N o rd e n  fo r  a t man s k a l k u n n e  b e h a n d le  de s p ø rg s m å l,  
som  b l iv e r  a k tu e l le  i  de e n k e lte  la n d e  o g  i  d e t in te r n a t io n a le  s a m a r
b e jd e . N K A  v i l  o g så  fre m m e  n o r d is k  sa m a rb e jd e  om de t e k n is k e  o g  v i 
d e n sk a b e lig e  s p ø rg s m å l,  f . e k s .  v a r s l in g  o g  in fo rm a t io n  v e d r .  n u k le 
æ re a n læ g , a f fa ld s h å n d te r in g  og  t r a n s p o r t .

N K A  v i l  a rb e jd e  v id e r e  f o r  e n  fæ lle s  n o r d is k  o p træ d e n  i  de in t e r n a t io 
n a le  o r g a n is a t io n e r ,  s p e c ie lt  IA E A  og O E C D / N E A .

D e t f i r e å r ig e  s ik k e r h e d s p r o g ra m  1 9 8 5 - 8 9 , som  b le v  v e d ta g e t a f  m in i
s te r r å d e t  i  1984  o g  ju s t e r e t  e f t e r  T je r n o b y l- u ly k k e n  i  1 9 8 6 , v i l  b l iv e  
v id e r e fø r t  a f  N K A 's  k o m ité  f o r  s ik k e r h e d s f o r s k n in g  N K S  o g  a f s lu t t e t  i  
1 9 8 9 . D e r  v i l  b l iv e  la g t  væ g t på e n  b re d  u d n y t te ls e  a f  r e s u l t a t e r n e .  
O v e r v e je ls e r  om f o r t s a t  p ro je k ta rb e jd e  e f t e r  1989  v i l  fo r t s æ t t e .  N K A 's  
f o r t s a t t e  a k t iv i t e t e r  v i l  b l i  d r ø f t e t  a v  N o r d is k  M in is t e r r å d  ( e n e rg im in i
s t r e n e )  på  d e re s  so m m e rm ø te  i  1 9 8 8 .
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5 M IL J Ø B E S K Y T T E L S E

5 .1  In le d n in g

D e n  o v e ro rd n e d e  ram m e f o r  d e t n o r d is k e  m iljø sa m a rb e jd e  in d e n  fo r  
N o r d is k  M in is t e r r å d  e r  fa s t la g t  i  e t s a m a rb e jd s p ro g ra m  1 9 8 3 - 8 7 . M in i
s t e r r å d e t  h a r  i  1987  u d a rb e jd e t  fo r s la g  t i l  e t n y t  s a m a rb e jd s p ro g ra m .  
P ro g ra m m e t e r  i  n o v e m b e r 1987 s e n d t  t i l  h ø r in g  h o s  e n  b re d  k r e d s  a f  
n o r d is k e  s a m a rb e jd s o rg a n e r .  D e t e r  e n d v id e re  d e n  1 0 . d e c e m b e r 1987  
s e n d t  a f  N o r d is k  M in is t e r r å d  ( m il jø m in is t r e n e )  t i l  N o r d is k  R å d  med 
h e n b l ik  på  u d v e k s l in g  a f  s y n s p u n k t e r  o g  fo r s la g .  E t  m in i s t e r r å d s f o r 
s la g  v i l  b l iv e  u d a rb e jd e t  i  1988  m ed h e n b lik  på  fre m læ g g e lse  t i l  s e s 
s io n e n  i  1 9 8 9 .

F o r s la g e t  t i l  n y t  s a m a rb e jd s p ro g ra m , som  v i l  b l iv e  a n v e n d t som  a r 
b e jd s g ru n d la g  i 1 9 8 8 , e r  m e re  la n g s ig te t  og  p r in c ip ie l t  e n d  t id l ig e r e  
p ro g ra m m e r om m il jø b e s k y t te ls e .  D e t e r  o p b y g g e t e f t e r  de p r in c ip p e r ,  
som  e r  f r e m f ø r t  a f  V e rd e n s k o m m is s io n e n  f o r  M iljø -  o g  U d v ik l in g  om 
t v æ r fa g l ig h e d ,  in t e g r e r in g  a f  m il jø s p ø rg s m å le n e  i  s a m fu n d s p o li t ik k e n s  
fo r s k e l l ig e  s e k t o r e r  o g  e t in t e r n a t io n a l t  s y n  på  m il jø b e s k y t te ls e s a r b e j
d e t .  P ro g ra m m e t p o in te r e r  o g så  d e t a n s v a r ,  som  fo r s k e l l ig e  s e k t o r 
m y n d ig h e d e r  h a r  in d e n  f o r  s in e  r e s p e k t iv e  v irk s o m h e d s o m rå d e r .

D e t n o r d is k e  m iljø sa m a rb e jd e  e r  b le v e t  s ta d ig  m e re  c e n t r a l t  og  p o l i t i s k  
a k t u e l t .  M in is te r r å d e t  h a r  v e d ta g e t e n  ræ k k e  b e s lu t n in g e r  om k o n k r e 
te  fo r a n s t a l t n in g e r  o g  m å ls æ tn in g e r  p å  f . e k s .  s t ø j - ,  l u f t -  o g  h a v fo r 
u re n in g s o m r å d e t .  E n  fo ru d s æ tn in g  f o r  a t o p n å  r e s u l t a t e r  e r ,  a t d e r  
o g så  g e n n e m fø re s  e t k v a l i f ic e r e t  n o r d is k  u d re d n in g s a r b e jd e .  D e  n o r 
d is k e  la n d e  a fs æ tte r  h v e r  is æ r  s to r e  r e s s o u r c e r  t i l  m il jø b e s k y t te ls e .  
V e d  a t a rb e jd e  sam m en fæ lle s n o rd is k  v i l  m an k u n n e  s p a re  r e s s o u r c e r  
g e nnem  a r b e jd s fo rd e l in g  o g  u d v e k s l in g  a f  e r f a r in g e r  på e n  la n g  ræ k k e  
c e n tra le  m iljø o m rå d e r.

De  n o r d is k e  la n d e  a rb e jd e r  i  s t ig e n d e  o m fa n g  sam m en in t e r n a t io n a l t  på  
m iljø o m rå d e t. T i ls a m m e n  h a r  N o rd e n  m u lig h e d  f o r  a t s p i l le  en p å d r i-  
v e n d e  r o l le  o g  v a re ta g e  fæ lle s  i n t e r e s s e r .  D e t te  k r æ v e r  d e ls  k o o r d i
n a t io n  in d e n  m ø d e r in d e n  f o r  in te r n a t io n a le  o r g a n is a t io n e r  o g  k o n v e n 
t io n e r ,  d e ls  a t d e r  p ro d u c e re s  d e t n ø d v e n d ig e  fæ lle s  fa g lig e  g ru n d la g .

D e n  k o n k r e te  s t y r i n g  og  p r i o r i t e r in g  a f  v irk s o m h e d e n  v i l  s k e  v e d  
h jæ lp  a f  2 - 4 - å r ig e  h a n d lin g s p la n e r  e l le r  a rb e jd s p ro g ra m m e r  f o r  de 
e n k e lte  fa g o m rå d e r.

B u d g e t te t  f o r  p ro je k tv irk s o m h e d e n  e r  i  1988  fa s t s a t  t i l  1 2 .9 0 4 .0 0 0  
D K K .  H a lv d e le n  e l le r  6 .0 3 0 .0 0 0  D K K  g å r  t i l  a rb e jd e  med b e kæ m p e lse  
a f  l u f t f o r u r e n in g ,  j f r .  h a n d lin g s p la n e n  mod lu f t f o r u r e n in g ,  som  b le v  
v e d ta g e t a f  N o r d is k  M in is t e r r å d  ( m il jø m in is t r e n e )  d e n  7 . o k to b e r  1 9 8 7 .

Med d e n  in te r e s s e  d e r  e r  f o r  m il jø s p ø rg s m å l i  a lle  de n o r d is k e  la n d e  
v i l  p r e s s e t  på b u d g e t te t  i  å re n e  f re m o v e r  fo rm e n t l ig  v æ re  s t ig e n d e .  I
1988  v a r  d e r  p ro je k ta n s ø g n in g e r  f o r  g o d t 18 m il l io n e r  D K K ,  så le d e s  at
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e n d e l p r o je k te r  m å tte  b o r t p r io r i t e r e s  e l le r  u d s k y d e s .

O m rå d e r, som  v i l  b l iv e  o p p r i o r i t e r e t , k a n  k ræ v e  øgede r e s s o u r c e r .  
D e t g æ ld e r f . e k s .  h a v fo r u r e n in g ,  h v o r  en h a n d lin g s p la n  e r  u n d e r  u d 
a rb e jd e ls e .  D e t g æ ld e r e n d v id e re  u d v ik l in g e n  a f  r e n e re  o g  m e re  a f 
f a ld s f r ie  te k n o lo g ie r ,  o g  u d v ik l i n g  a f  e r s t a t n in g s s t o f f e r  f o r  m il jø fa r l ig e  
s t o f f e r  som  a n v e n d e s  i  p ro d u k t io n e n .  D e r  e r  ta le  om o m rå d e r, h v o r  
de n o r d is k e  la n d e  k a n  m a rk e re  s ig  u d a d t i l  g e nnem  sa m a rb e jd e .

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  i  fo rb in d e ls e  med a to m u h e ld  og  ra d io a k t iv  
fo r u r e n in g  e r  b le v e t  v u r d e r e t  a f  e n  e m b e d s m a n d s g ru p p e . M in i s t e r r å 
d e t v i l  i  1988  ta g e  s t i l l i n g  t i l ,  h v o rd a n  sa m a rb e jd e t på fæ lle s n o rd is k  
p la n  s k a l d r iv e s  f r e m o v e r ,  h e r u n d e r  om d e r  e r  b e h o v  f o r  øgede r e s 
s o u r c e r  på m iljø o m rå d e t t i l  d e tte  a rb e jd e .

I d e t fø lg e n d e  e r  p la n e rn e  fo r  n o g le  a f  de v ig t ig s t e  o m rå d e r in d e n  fo r  
d e t n o r d is k e  m iljø sa m a rb e jd e  o m ta lt .

5 .2  L u f t f o r u r e n in g

M in is t e r r å d e t s  h a n d lin g s p la n  m od lu f t f o r u r e n in g  e r  ram m e n f o r  d e t 
n o r d is k e  p ro je k ts a m a rb e jd e  på d e tte  o m rå d e , som  e r  p r i o r i t e r e t  h ø j t .  
M in is t e r r å d s fo r s la g e t ,  som  b le v  fre m la g t t i l  s e s s io n e n  i  1987  h a v d e  som  
b ila g , d e ls  e t d e ta lje re t  p ro je k tp ro g ra m  om l u f t f o r u r e n in g  1 9 8 7 - 8 9 ,  
d e ls  e t p ro g ra m  f o r  o v e rv å g n in g  a f  e f fe k t e r  a f  la n g t r a n s p o r t e r e t  l u f t 
f o r u r e n in g .  H a n d lin g s p la n e n s  ø k o n o m isk e  ra m m e r e r  g o d t 6 m il l .  D K K  
p r .  å r  i  p e r io d e n  1 9 8 7 - 8 9 .

D e t h ø je s t  p r io r i t e r e d e  o m rå d e  e r  a t v id e r e fø r e  og  fo r s tæ rk e  de n o r 
d is k e  la n d e s  in d s a t s  i  a rb e jd e t med a t re d u c e re  de la n g t ra n s p o r te r e d e  
l u f t f o r u r e n in g e r  t i l  N o rd e n , e t a rb e jd e  som  h o v e d s a g lig  f i n d e r  s te d  
in d e n  f o r  ram m e n a f E C E - k o n v e n t io n e n .  D e t d r e je r  s ig  is æ r  om at 
s k a f fe  te k n is k - v id e n s k a b e l ig  d o k u m e n ta tio n  m ed h e n s y n  t i l  a t k o n k r e 
t i s e r e ,  h v i lk e  b e la s tn in g e r  o g  k o n c e n t r a t io n e r ,  som  fo r s k e l l ig e  m iljø 
t y p e r  k a n  tå le  u d e n  a t d e r  o p s tå r  s k a d e lig e  e f fe k t e r  ( " c r i t ic a l  
lo a d s " ) ,  m o d e lb e re g n in g e r , f ø r s t  o g  fre m m e s t a f  t r a n s p o r t ,  fo r v a n d 
l in g  o g  a fs æ tn in g  a f  l u f t f o r u r e n in g e r ,  og  o m k o s tn in g s -  e f f e k t i v i t e t s 
v u r d e r in g e r .  G ode k u n d s k a b e r  på  d is s e  o m rå d e r v i l  v æ re  h e lt  a fg ø 
re n d e  i  d e t v id e r e  a rb e jd e  m ed b in d e n d e  a f ta le r  om a t re d u c e re  u d s l ip  
a f k v æ ls to fo x id e r  o g  y d e r l ig e r e  a f ta le r  om n e d s k æ r in g e r  a f  s v o v lu d 
s lip p e n e  u d o v e r  30%.

B i l t r a f i k k e n  e r  d e n  v ig t ig s t e  k i ld e  t i l  l u f t f o r u r e n in g e r  i  b y e r ,  s a m t i
d ig  som  b i l t r a f ik k e n  i  E u ro p a  e r  en h o v e d k ild e  t i l  la n g t r a n s p o r t  a f  
b l . a .  k v æ ls to fo x id e r  t i l  N o rd e n . A rb e jd e t  m ed h e n s y n  t i l  a t in d fø r e  
sk æ rp e d e  k r a v  t i l  u d s tø d n in g s g a s s e r  f r a  b i le r  -  b i la v g a s s e r  -  v i l  
b liv e  f o r t s a t .

A rb e jd e t  med k o r t læ g n in g  a f  d io x in fo re k o m s te r  o g  r i s ik o v u r d e r in g e r  a f  
d io x in b e la s tn in g e n  i  N o rd e n  v i l  b l iv e  v id e r e fø r t  med h e n b lik  på  a t 
v u r d e r e  og  iv æ rk s æ tte  k o n k r e te  fo r a n s t a l t n in g e r .
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G lo b a le  lu f t f o r u r e n in g e r ,  s æ r l ig t  n e d b ry d n in g  a f  o z o n la g e t og  a k k u 
m u le r in g  a f  g a s s e r ,  som  g iv e r  g lo b a l te m p e ra tu rø g n in g ,  d e n  s å k a ld te  
d r i v h u s e f f e k t ,  f å r  s ta d ig  s t ø r r e  b e ty d n in g .  M in is te r r å d e t  v i l  øge s in  
i n d s a t s  p å  d e tte  o m rå d e  i  å re n e  f r e m o v e r .

In d e n  f o r  de n o r d is k e  la n d e  e r  a rb e jd e t med h e n s y n  t i l  o v e rv å g n in g  
a f e f fe k t e r  på m iljø e t på g r u n d  a f  lu f t f o r u r e n in g e r  la n g t  fre m m e . D e t 
te  e r  v i g t ig t ,  f r e m f o r  a lt  f o r d i  N o rd e n  u d s æ tte s  fo r  la n g t r a n s p o r t e r e 
de lu f t f o r u r e n in g e r ,  som  o v e rv e je n d e  ko m m e r f r a  a n d re  la n d e .

M in is te r r å d e t  v i l  v u r d e r e  r e s u l t a t e r n e  a f  p ro je k ts a m a rb e jd e t  jæ v n lig t  
med h e n b l ik  på  fo r s la g  t i l  fæ lle s n o rd is k e  fo r a n s t a l t n in g e r ,  o g  o m fa n g e t 
a f f o r t s a t  te k n is k - v id e n s k a b e l ig t  sa m a rb e jd e  v i l  b l iv e  v u r d e r e t .

5 .3  V a n d -  o g  h a v fo r u r e n in g

M in is t e r r å d e t s  in d s a t s  på  v a n d -  o g  h a v fo r u re n in g s o m r å d e t  v i l  b l iv e  
fa s t s a t  i  e n  n o r d is k  h a n d lin g s p la n  mod h a v fo r u r e n in g ,  som  e r  u n d e r  
u d a rb e jd e ls e .  E t  m in i s t e r r å d s fo r s la g  v i l  b l iv e  u d a rb e jd e t i  1988  med 
h e n b lik  p å  fre m læ g g e lse  t i l  s e s s io n e n  i  1 9 8 9 .

F o r u r e n in g s s i t u a t io n e n  i  de n o r d is k e  la n d e s  k y s t -  o g  h a v o m rå d e r e r  
b le v e t  s ta d ig  fo r v æ r r e t .  D e t  e r  e t p ro b le m , som  n ø d v e n d ig v is  må 
lø s e s  i  fæ lle s s k a b , og  h v o r  en  fæ lle s n o rd is k  h o ld n in g  v i l  k u n n e  p å 
v i r k e  u d v ik l in g e n  i  b re d  in t e r n a t io n a l  sa m m e n h æ n g .

H o v e d o m rå d e r , som  må b e h a n d le s  i  h a n d lin g s p la n e n ,  e r  f o r a n s t a l t n in g 
e r  mod t i l f ø r s le n  a f  s v æ r t  n e d b ry d e lig e  o rg a n is k e  s t o f f e r  o g  b e g ræ n s 
n in g e r  a f  u d s l ip  a f  n æ r in g s s a lte  t i l  h a v e n e , b e g ræ n s n in g e r  a f  l u f t f o r 
u r e n in g s u d s l ip  a f  m e ta lle r ,  som  b e la s te r  h a v e n e  o g  o p h ø r  a f  d u m p n in g  
o g  fo rb ræ n d in g  a f  f a r l ig t  a f fa ld  t i l  h a v s .  H a n d lin g s p la n e n  v i l  så le d e s  
in d e h o ld e  fo r s la g  t i l  fo r a n s t a l t n in g e r  a f  b e ty d n in g  f o r  i n d u s t r i ,  j o r d 
b r u g ,  k o m m u n e r o g  t r a f i k .

H a n d lin g s p la n e n  v i l  o g så  in d e h o ld e  e n  v u r d e r in g  a f  b e h o v e t f o r  fæ l
le s n o r d is k  fo r s k n in g  o g  u d r e d n in g .  D e t e r  s a n d s y n l ig t ,  a t r e s s o u r c e r 
ne  t i l  d e tte  o m rå d e  må ø g e s i  å re n e  f r e m o v e r .

D e t n o r d is k e  f o r s k n in g s -  og  u d v ik lin g s s a m a rb e jd e  med h e n s y n  t i l  b e 
kæ m p e lse  a f  k e m ik a lie u ly k k e r  s ig t e r  mod a t læ gge e t fo r s la g  t i l  en  
n o r d is k  s t r a t e g i  og  t i l  a m b it io n s n iv e a u e t f o r  b e re d s k a b e t fo r  k e m ik a 
l ie u ly k k e r  f re m  t i l  b e s lu tn in g  i  m in is te r r å d e t  i  b e g y n d e ls e n  a f  1 9 8 9 .

5 . 4 K o n t r o l  m ed k e m isk e  s t o f f e r  og  p r o d u k t e r

D e r  e r  i  1987  u d a rb e jd e t u d k a s t  t i l  e n  v irk s o m h e d s p la n  f o r  p e r io d e n  
1 9 8 8 - 9 0 . F o ru d s æ tn in g e rn e  f o r  e t p r a k t i s k  n o r d is k  sa m a rb e jd e  in d e n  
f o r  k e m ik a lie k o n t ro lle n s  o m rå d e  e r  g o d e . S y n e t  på  s u n d h e d s -  og  m iljø 
r i s i k o  i  fo rb in d e ls e  m ed a n v e n d e ls e n  a f  k e m ik a lie r  e r  d e t sam m e, h v i l 
k e t  h a r  f ø r t  t i l  e n  e n s a r te t  lo v g iv n in g .  E n  e n s a r te t  i n d u s t r i s t r u k t u r  
m e d fø re r  s to r e  l ig h e d e r  i  k e m ik a lie a n v e n d e ls e n  og  fo r b r u g e r n e s  a n 
v e n d e ls e  a f  k e m ik a lie r  s te m m e r s t o r t  s e t  o v e r e n s .  D e  n o r d is k e  k e m i-
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k a lie p ro d u c e n te r  b e t r a g te r  N o rd e n  som  d e re s  h je m m e m a rk e d .

V e d  e n  s a m o rd n in g  a f  k e m ik a lie b e s te m m e ls e rn e  s ig te s  m od e t e n s a r te t  
og h ø jt  b e s k y t te ls e s n iv e a u  f o r  m e n n e s k e r  o g  m iljø . E n s a r te d e  r i s i k o 
v u r d e r in g e r  v i l  s a m t id ig t  k u n n e  m e d v irk e  t i l  a t f je r n e  h in d r in g e r  f o r  
den f r i e  h a n d e l o g  g iv e  ø k o n o m isk e  fo rd e le  f o r  s å v e l m y n d ig h e d e r  som  
i n d u s t r i .  A rb e jd e t  s ig t e r  mod a t g iv e  e t d i r e k te  g ru n d la g  f o r  m y n d ig 
h e d e rn e s  b e s lu t n in g e r  o g  r e t t e r  s ig  mod de k r a v  som  s t i l l e s  t i l  p r o 
d u c e n te r ,  im p o r tø r e r  o g  a n d re  le v e r a n d ø r e r .  K u n d s k a b s o p b y g n in g e n  
f r e m s k y n d e s  v e d  a t d o b b e lta rb e jd e  u n d g å s ,  så le d e s  a t t i lg æ n g e lig  
s a g k u n d s k a b  k a n  u d n y t t e s  e f f e k t i v t .

D e r  v i l  b l iv e  a rb e jd e t med s a m o rd n in g  a f  r e g le r  og  r u t i n e r  f o r  k e m i
k a l ie o v e r v å g n in g .  B l . a .  v i l  d e r  b l iv e  u d a rb e jd e t  r e g le r  f o r ,  h v o rd a n  
m il jø fa r l ig e  e l le r  s u n d h e d s fa r l ig e  k e m ik a lie r  s k a l m æ rk e s e l le r  fo r s y n e s  
med p r o d u k t in fo r m a t io n .  K e m ik a l ie r  med k r æ f t -  og  a lle rg if re m k a ld e n d e  
e g e n s k a b e r  og  k e m ik a lie r ,  som  k a n  m e d fø re  r i s i k o  f o r  a rv e e g e n s k a b e r  
h a r  h ø j p r i o r i t e t .  E n d v id e r e  v i l  d e r  b l iv e  a rb e jd e t med m e to d e r t i l  u d 
v æ lg e lse  o g  p r i o r i t e r in g  a f  e k s is te r e n d e  fa r l ig e  k e m ik a l ie r .  S a m a rb e j
d e t med jo r d -  og  s k o v b ru g s o m rå d e t  om v u r d e r in g  a f  b e k æ m p e lse sm id 
le r  v i l  b l iv e  f o r t s a t .

N o r d is k  M in is t e r r å d  ( m il jø m in is t r e n e )  v e d to g  i  o k to b e r  1987 e n  h a n d 
l in g s p la n  f o r  r e d u k t io n  a f  o z o n n e d b ry d e n d e  s t o f f e r .  E n  v ig t ig  a r 
b e jd so p g a v e  b l iv e r  a t u d a rb e jd e  g ru n d la g  f o r  sa m o rd n e d e  n a tio n a le  
fo r a n s t a l t n in g e r  f o r  a t m in d s k e  a n v e n d e ls e n  a f  o z o n re d u c e re n d e  s t o f 
f e r ,  k lo r f lu o r c a r b o n e r  og  h a lo n e r .  D e r  e r  b l . a .  ta le  om u d v ik l in g  a f  
n y  te k n o lo g i,  som  k a n  få  b e ty d n in g  in t e r n a t io n a l t .

5 .5  S tø j

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på s tø jo m rå d e t h a r  g iv e t  b e ty d e lig e  r e s u l t a 
t e r ,  b å d e  m ed h e n s y n  t i l  e n  b e d re  u d n y t te ls e  a f  la n d e n e s  sa m le de  
r e s s o u r c e r ,  s p e c ie lt  t i l  u n d e r s ø g e ls e s v ir k s o m h e d ,  og  m ed h e n s y n  t i l  
e n s a r te t  a d m in is t r a t io n  i  la n d e n e .

D e r  v i l  b l iv e  a rb e jd e t v id e re  med at sk a b e  g ru n d la g  f o r  a t m in d s k e  
s tø je n  f r a  v e j t r a f ik  f o r  a t g e n n e m fø re  d en fæ lle s n o rd is k e  m å lsæ tn in g  
om e t s tø jn iv e a u  på m a k s im a lt 80 d B  ( A )  fo r  a lle  t y p e r  a f  m o to rk ø re 
tø je r .  Med h e n s y n  t i l  tu n g e  k ø r e tø je r  b ø r  b e s lu tn in g  t r æ f fe s  s n a r e s t  
m u lig t  in d e n  1 9 9 0 .

D e  n o r d is k e  la n d e s  in d s a t s  med h e n s y n  t i l  s t ø j s  e f fe k t e r  h a r  v a k t  i n 
te r n a t io n a l o p m æ rk so m h e d . R e s u l ta te r n e  a f  f o r s k n in g s -  og  u d r e d n in g s -  
p ro g ra m m e t om s t ø j s  e f fe k t e r  på m e n n e s k e r  v i l  i  1988  i  S to c k h o lm  b l i 
ve  p ræ s e n te re t  på  en in te r n a t io n a l  k o n g r e s  om s tø j  som  e t s u n d h e d s -  
p ro b le m  (N o is e  '8 8 ) ,  som  m in is te r r å d e t  h a r  m e d v irk e t  i  p la n læ g n in g e n  
a f .  F o re lø b ig e  r e s u l t a t e r  v i s e r ,  a t d e r  o g så  f re m o v e r  v i l  v æ re  b e h o v  
fo r  f o r s k n in g  om s t ø j s  e f f e k t e r .  D e n  f re m t id ig e  f o r s k n in g  v i l  b l iv e  
m e re  r e t t e t  m od k o n k r e te  fo r a n s t a l t n in g e r  o g  i  fø r s t e  ræ k k e  se  på  
s p e c if ik k e  e f f e k t e r .
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5 .6  G e n a n v e n d e ls e  o g  a ffa ld

I de n o r d is k e  la n d e  e r  d e r  in d e n  f o r  de s e n e s te  å r  s k e t  en  o p p r io r i 
t e r in g  a f  a f fa ld s -  og  g e n a n v e n d e ls e s o m rå d e t, h e r u n d e r  in d s a t s e n  mod 
m il jø fa r l ig t  a f fa ld .  D e r  e r  n a t io n a lt  a fs a t  øgede ø k o n o m isk e  og  a d m i
n i s t r a t iv e  r e s s o u r c e r  på  o m rå d e t. D e r  f in d e s  i  p r in c ip p e t  3 m å d e r, 
h v o r p å  m an k a n  a n g r ib e  de m il jø p ro b le m e r , som  fo rå r s a g e s  a f  a f fa ld .  
F o r  d e t fø r s t e  b ø r  a f fa ld e t  h å n d te re s ,  så  u d s l ip  a f  s k a d e lig e  s t o f f e r  
t i l  l u f t ,  v a n d  og  jo r d  m in im e re s . F o r  d e t a n d e t b ø r  a ffa ld s m æ n g d e rn e  
re d u c e re s  v e d  g e n a n v e n d e ls e  a f  p r o d u k t e r  o g  m a te r ia le r  e l le r  e n e r g i
g e n v in d in g .  F o r  d e t t r e d ie  b ø r  d e r ,  f o r  a t fo re b y g g e  a t a f fa ld  o p 
s t å r ,  a n v e n d e s  r e s s o u r c e -  o g  a ffa ld s b e g ræ n s e n d e  te k n o lo g ie r ,  h v o r  
d e t e r  m u lig t .

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  v i l  b l iv e  b a s e re t  på  en h a n d lin g s p la n  m ed en  
fæ lle s  s t r a t e g i .  M an v i l  is æ r  s t y r k e  d e t fo re b y g g e n d e  a rb e jd e  o m k r in g  
r e n e re  o g  a ffa ld s b e g ræ n s e n d e  te k n o lo g ie r  o g  u d v ik le  m a rk e d e r  f o r  
g e n v u n d n e  m a te r ia le r  o g  p r o d u k t e r ,  h e lt  e l le r  d e lv is  b a s e re t  på  d is s e .  
E n d v id e r e  v i l  d e r  b liv e  a rb e jd e t f o r  en  s t ø r r e  k o o rd in e re t  og  k o n c e n 
t r e r e t  f o r s k n in g s -  og  u d v ik l i n g s in d s a t s ,  b l . a .  v e d  a t sø g e  a t k o m b i
n e re  n a tio n a le  m id le r  med m in is te r r å d e t s  m id le r .  E n d e lig  v i l  m an søge  
a t u d v ik le  a d m in is t r a t iv e  o g  is æ r  ø k o n o m isk e  s t y r in g s m id le r ,  d e r  t i l 
g o d e s e r  p r in c ip p e t  om a t " f o r u r e n e r e n  b e ta le r " .

5 .7  N a tu r v æ rn  og  f r i l u f t s l i v

A rb e jd e t  med b e s k y t te ls e  a f  t ru e d e  d y r  og  p la n te r  og  r e g i s t r e r in g  a f  
v æ rd ifu ld e  la n d s k a b e r  i  N o rd e n  v i l  b l iv e  f o r t s a t  i  å re n e  f r e m o v e r .  D e t  
e r  v ig t ig t  a t r e g i s t r e r e  d e n  n o r d is k e  n a t u r ,  d e ls  f o r  a t fø lg e  u d v ik 
l in g e n ,  d e ls  f o r  a t sk a b e  e n s a r te d e  m o d e lle r  f o r  a rb e jd e t med b e s k y t 
te ls e n .

D e r  v i l  s æ r l ig t  b l iv e  a rb e jd e t m ed b e s k y t te ls e s v æ rd ig e  n o r d is k e  v a n d 
o m rå d e r o g  v a n d lø b  og  h a n d e l med u d ry d d e ls e s t r u e d e  d y r ,  på b a g 
g r u n d  a f  re k o m m a n d a tio n e r  f r a  N o r d is k  R å d .

D e t e r  k o n s t a t e r e t ,  a t u d v ik l in g e n  i  jo r d b r u g s la n d s k a b e t  k a n  h a v e  
n e g a t iv e  k o n s e k v e n s e r  f o r  fa s te  k u l t u r m in d e r ,  p la n te -  o g  d y r e l iv  og  
m e n n e s k e rs  m u lig h e d e r  f o r  n a tu ro p le v e ls e  o g  f r i l u f t s l i v .  D e t  v i l  i  fæ l
le s s k a b  m ed la n d b ru g s m y n d ig h e d e rn e  b l iv e  v u r d e r e t ,  h v i lk e  v i r k e m id 
le r  d e r  b ø r  a n v e n d e s  f o r  a t ta g e  m il jø h e n s y n  i  jo r d b r u g s la n d s k a b e t .

D e r  v i l  b l iv e  a rb e jd e t v id e re  med a t o p fy ld e  d e n  fæ lle s n o rd is k e  m å l
s æ tn in g  om a t g iv e  a lle  n o r d is k e  b o rg e re  gode m u lig h e d e r  f o r  f r i l u f t s 
l i v  i  e t v a r ie r e t  o g  r i g t  n a tu rm i l jø .  A rb e jd e t  om n a tu rv e j le d n in g  v i l  
b liv e  v id e r e fø r t  i  sa m a rb e jd e  m ed t u r is t o m r å d e t ,  så le d e s  a t u d v ik l i n g 
e n  a f  ø g e t f r i l u f t s l i v  og  tu r is m e  i  N o rd e n  o g så  s k e r  på b a s is  a f  en  
ø g e t fo r s tå e ls e  f o r  h e n s y n e t  t i l  n a t u r e n .

5 .8  F o r s k n in g ,  ø k o n o m i, o v e r v å g n in g  o g  m iljø d a ta

M il jø b e s k y t te ls e s a rb e jd e t  k ræ v e r  fa k ta u n d e r la g  f r a  fo r s k n in g e n .  F in a n -
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s ie r in g  a f  m i l jø fo r s k n in g e n  e r  f o r t r i n s v i s  e t n a t io n a lt  a n s v a r .  E t  fæ l
le s n o r d is k  e n g a g e m e n t i  m i l jø fo r s k n in g  e r  m e s t n y t t i g t  i  fo rm  a f  i n f o r 
m a t io n s u d v e k s l in g ,  o g  som  e t k r i t i s k  fo ru m  f o r  v u r d e r in g  a f  f o r s k 
n in g s m e to d e rn e  o g  - r e s u l t a t e r n e .  D e n  sa m le d e  v id e n  k a n  h e rv e d  i  
s t ø r s t  m u lig t  o m fa n g  s t i l l e s  t i l  rå d ig h e d  f o r  m y n d ig h e d e rn e  i  a lle  de 
n o r d is k e  la n d e . D e r ig e n n e m  k a n  i n i t i a t i v e r  ta g e s  t i l ,  a t n y e  f o r s k 
n in g s b e h o v  id e n t i f ic e r e s .  D e r  v i l  e n d v id e re  b l iv e  a rb e jd e t  med tv æ r 
fa g lig  fo r s k n in g  som  m il jø , e n e r g i o g  t r a n s p o r t ,  t e k n is k  m i l jø fo r s k n in g  
o g  fo r b e d r e t  a n v e n d e ls e  a f  e k s is te r e n d e  m iljø d a ta  o g  f o r s k n in g s r e s u l 
t a t e r .  E n k e lte  a f  m y n d ig h e d e rn e s  e g ne  f o r s k n in g s p r o je k t e r  k a n  med  
fo rd e l  g iv e s  e n  n o r d is k  b e a rb e jd n in g ,  så le d e s  a t r e s u l t a t e r n e  b e d re  
k o m m e r fre m  i  a lle  la n d e n e .

E n  s a m fu n d s ø k o n o m is k  h e n s ig ts m æ s s ig  t i l r e t te læ g g e ls e  a f  m il jø b e s k y t 
te ls e s a rb e jd e t  h a r  få e t e n  s ta d ig  m e re  c e n t ra l p la c e r in g .  M iljø ø k o n o 
m isk e  a n a ly s e r  v i l  d e r fo r  b l iv e  f o r t s a t  f r e m o v e r .  M u lig h e d e n  f o r  at 
sa m o rd n e  a n v e n d e ls e n  a f  ø k o n o m isk e  s t y r in g s m id le r ,  som  p a n t o g  a f 
g i f t e r ,  v i l  b l iv e  u n d e r s ø g t ,  b l . a .  f o r  a t u n d g å  k o n k u r re n c e p ro b le m e r  
o g  h a n d e ls fo rv r id e n d e  e f f e k t e r .

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  om m il jø k v a l i te t s o v e r v å g n in g  o m fa t te r  e n  k o 
o r d in e r in g  a f  d e n  n a tio n a le  v irk s o m h e d  g e nne m  v e j le d n in g  og  m e to d e 
u d v ik l i n g .  D e r  k ræ v e s  e n  e n s a r te t  o p læ g n in g  a f  o v e r v å g n in g s v ir k s o m 
h e d e n , f o r  a t N o rd e n  som  h e lh e d  s k a l k u n n e  b e v is e ,  om d e r  b l iv e r  
p o s i t iv e  e l le r  n e g a t iv e  fo r a n d r in g e r  i  n a t u r e n ,  b l . a .  som  fø lg e  a f  de 
n e d s k æ r in g e r  a f  i  f ø r s t e  ræ k k e  s v o v ld io x id u d s l ip p e n e ,  pom s k a l s k e  i  
lø b e t a f  en 1 0 - å r ig  p e r io d e . D e r  v i l  b l iv e  iv æ r k s a t  e n  ø g e t s a t s n in g  
på d e tte  o m rå d e  g e nne m  o p b y g n in g  a f  m å le s ta t io n e r ,  u d v ik l in g  a f  me
to d ik  o g  n o r d is k  in t e r k a l ib r e r in g  a f  m e to d e r o g  a n a ly s e r .  D e  n o r d is k e  
la n d e s  in d s a t s  m ed h e n s y n  t i l  m il jø k v a l i te t s o v e r v å g n in g  e r  o g så  a f  
s t o r  in t e r e s s e  på e u ro p æ is k  p la n .

M iljø d a ta  e r  e t re d s k a b  t i l  v u r d e r in g  a f  m il jø e ts  k v a l i t e t  o g  t i l  a t g ø re  
s t a t u s  f o r  n a t u r r e s s o u r c e r n e .  S a m tid ig  b e h ø v e s  d e r  d a ta  t i l  a n a ly s e r  
in d e n  f o r  h e le  m il jø fe lte t  som  d e t n ø d v e n d ig e  b e s lu t n in g s g r u n d la g .  
D e r  e r  u d a rb e jd e t  e t ra m m e p ro g ra m  fo r  v irk s o m h e d e n  f o r  1 9 8 7 - 8 9 ,  som  
o m fa t te r  s a m o rd n in g  og  u d v ik l in g  a f  s ta n d a rd e r  f o r  d a ta d o k u m e n ta tio n  
o g  o p r e t te ls e  a f  d a ta b a s e r  i  t i l k n y t n in g  t i l  u d v ik l in g  a f  n a tio n a le  
m il jø in fo rm a t io n s s y s te m e r .  A rb e jd e t  med d e n  n o r d is k e  k o d e c e n t ra l ,  som  
f y s i s k  e r  p la c e re t  v e d  N a t u r h i s t o r i s k a  R ik s m u s é e t  i  S to c k h o lm , v i l  
b liv e  v id e r e f ø r t .  D a ta  f r a  E C E 's  p ro g ra m  om m il jø k v a l i te t s o v e r v å g n in g  
v i l  b l iv e  b e h a n d le t e f t e r  en m e to d e , som  e r  u d a rb e jd e t  i  d e t n o r d is k e  
sa m a rb e jd e  om m iljø d a ta .
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6 A R B E J D S M A R K E D

6 .1  In d le d n in g

U d g a n g s p u n k t  f o r  v irk s o m h e d e n  ta g e s  i  s a m a rb e jd s p ro g ra m m e t, som  
b le v  v e d ta g e t i  1985 i  d e n  ø k o n o m isk e  h a n d lin g s p la n ,  sa m t i  a n d re  
t v æ r s e k to r ie l le  h a n d l in g s p la n e r ,  h v o r  m å ls æ tn in g e r  o g  o p g a v e b e s k r i
v e ls e r  e r  i  o v e re n s s te m m e ls e  med de a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  m å l, d e r  
e r  g æ ld e n d e  f o r  d e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  p å  a rb e jd s m a rk e d s o m rå d e t.

S a m a rb e jd s p ro g ra m m e t e r  o p d e lt  i  f i r e  p r io r i t e r e d e  o m rå d e r;  d e t fæ l
le s n o r d is k e  a rb e jd s m a rk e d , a rb e jd s m a rk e d e ts  fu n k t io n s m å d e ,  s a m s p il le t  
m ellem  d e n  ø k o n o m isk e  p o l i t i k  og  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t ik k e n  sa m t m e to 
d e u d v ik l in g  m .m . S id e n  1986 h a r  a rb e jd s m a rk e d s s a m a rb e jd e t m e d v irk e t  
i  d e n  ø k o n o m isk e  h a n d lin g s p la n  o g  i  s a m a rb e jd s p ro je k te r  med d e t n o r 
d is k e  sa m a rb e jd e  på  l ig e s t i l l in g s o m rå d e t  og  d e t n o r d is k e  k u l t u r -  og  
u d d a n n e ls e s o m rå d e r .

D e t k a n  fo r v e n t e s ,  a t d e r  i  de ko m m ende å r  iv æ rk s æ tte s  f le r e  h a n d 
l in g s p la n e r ,  h v o r  d e t e r  re le v a n t  a t a rb e jd s m a rk e d s s a m a rb e jd e t m ed
v i r k e r .

6 .2  O r g a n is e r in g  a f  v irk s o m h e d e n

O p fø lg n in g e n  a f  s a m a rb e jd s p ro g ra m m e ts  p r io r i t e r e d e  o m rå d e r o g  m ed
v i r k e n  i  d e le  a f  t v æ r s e k to r ie l le  h a n d lin g s p la n e r  v a re ta g e s  a f  N o r d is k  
a rb e jd s m a rk e d s u d v a lg  ( N A U T ) ,  som  e m b e d sm a n d sk o m ite  med a n s v a r  
o v e r  f o r  N o r d is k  M in is t e r r å d  ( a r b e jd s m in is t r e n e ) .

U n d e r  N A U T  e r  d e r  n e d s a t t r e  fa g lig e  u d v a lg ;  s e r v ic e - ,  f o r s k n in g s -  
o g  s y s s e ls æ tn in g s u d v a lg e t .  D e r u d o v e r  e r  d e r  ig a n g s a t  e n  n o r d is k  
k o n ta k tg ru p p e  f o r  m ig ra t io n s s p ø rg s m å l.  E n d v id e r e  e r  d e r  m ellem  
N A U T  og  e m b e d sm a n d sk o m ite e n  f o r  a rb e jd s m iljø s p ø rg s m å l e ta b le re t  en  
fæ lle s  k o n ta k tg ru p p e  f o r  d e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  om a r b e jd s l iv s -  og  
a rb e jd s r e t l ig e  s p ø rg s m å l.  D e n  p la n la g te  v irk s o m h e d  f o r  d e n  s i d s t 
n æ v n te  k o n ta k tg ru p p e  e r  b e s k re v e t  i  p la n d o k u m e n te ts  s e k t o r a f s n i t  fo r  
a rb e jd s m iljø s p ø rg s m å l,  h v o r t i l  d e r  h e n v is e s .

D e  fa g lig e  u d v a lg  og k o n ta k tg r u p p e r  h a r  o v e r  f o r  e m b e d sm a n d sk o m i
t e n / - e rn e  a n s v a r  f o r ,  a t p ro je k tv irk s o m h e d e n  g e n n e m fø re s  i  o v e r e n s 
s te m m e lse  med d e t å r l ig e  b u d g e tp ro g ra m .

6 .3  M å l og  a rb e jd s fo rm e r  f o r  d e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på  a rb e jd s 
m a rk e d so m rå d e t

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på a rb e jd s m a rk e d s o m rå d e t in d ta g e r  i  e t i n 
te r n a t io n a lt  p e r s p e k t iv  en s æ r s t i l l in g .

S a m a rb e jd e t m ellem  de n o r d is k e  la n d e  h a r  på  e n  k o n s t r u k t i v  måde -  
både in d e n  fo r  fo r s k n in g e n  og  fo r v a l tn in g e n  -  s t im u le r e t  d en  n a tio n a le  
d e b a t o g  p å v i r k e t  u d v ik l in g e n  o g  u d fo rm n in g e n  a f  de e n k e lte  la n d e s
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a rb e jd s m a r k e d s p o l i t ik .  D e r  k a n  i  de ko m m ende å r  fo r v e n te s  e n  f o r t s a t  
og  k r a f t ig  æ n d r in g  i  a rb e jd s m a rk e d e ts  s t r u k t u r  o g  d e rm e d  i a rb e jd s 
m a rk e d s p o li t ik k e n  fo r u d s æ t n in g e r .

D e t e r  d e r fo r  a f  a fg ø re n d e  b e ty d n in g ,  a t m an v e d  fo rm u le r in g e n  a f  
f re m t id ig e  r e t n in g s l in ie r  i  fo rm  a f  e t p la n d o k u m e n t på b a s is  n f  sa m 
a rb e jd s p ro g ra m  og  h a n d l in g s p la n e r ,  å b n e r m u lig h e d  f o r  v irk s o m h e d  og  
s a m a rb e jd s fo rm e r ,  d e r  k a n  o p fa n g e  og  t i lp a s s e  de s t r u k t u r e l le  æ nd
r in g e r ,  d e r  k a n  fo r v e n te s  på a rb e jd s m a rk e d e t i  de ko m m ende å r .

P ro je k te r n e  k a n  o p d e le s  i  3 h o v e d o m rå d e r:

K o n k r e te ,  o p e ra t iv e  p r o je k te r

D e t v i l  v æ re  h ø js t  p r i o r i t e r e t  a t u d v ik le  p r o je k t e r ,  som  k a n  b id ra g e  
t i l  en a k t iv e r in g  a f  a rb e jd s m a rk e d e ts  fu n k t io n s s æ t  o g  e n  e f f e k t iv i s e 
r in g  a f  de a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  in s t r u m e n t e r  i  de n o r d is k e  la n d e . 
M å lsæ tn in g e n  fo r  p r o je k te r  a f  d e n n e  a r t  a n g iv e s  a f de n o r d is k e  o v e r 
e n s k o m s te r  med r e t n in g s l i n ie r .  O v e re n s k o m s te n  om d e t fæ lle s  n o r d is k e  
a rb e jd s m a rk e d  o g  r e t n in g s l in ie r n e  f o r  d e t n o r d is k e  a rb e jd s fo r m id l in g s -  
a rb e jd e  e r  c e n tra le  f o r  d e n  v id e re  p la n læ g n in g  a f  k o n k r e te ,  o p e ra t iv e  
p r o je k t e r .

F o r s k n in g  og  u d re d n in g  a f  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t ik k e n

D e t n o r d is k e  f o r s k n in g s -  og u d re d n in g s a rb e jd e  på a rb e jd s m a rk e d s p o l i
t ik k e n s  o m rå d e  v i l  b l iv e  v id e r e f ø r t .  F o r s k n in g  o g  u d re d n in g  a f  a r 
b e jd s m a rk e d s p o li t ik k e n s  m å l, v i r k e m id le r  og  e f fe k t  v i l  b l iv e  in d r e t t e t  
på a t u n d e r s tø t te  te m a - o g  p o l i t ik d r ø f te ls e n  i  m in is te r r å d e t  og  em 
b e d s m a n d s k o m ite e n . D e n  n o r d is k e  e k s a m in a tio n  a f  u d v a lg te  o m rå d e r  
in d e n  f o r  a rb e jd s m a rk e d s -  o g  s y s s e ls æ tn in g s p o l i t ik k e n  v i l  b l iv e  v id e 
r e f ø r t  .

N o r d is k  e r fa r in g s u d v e k s l in g  på b a s is  a f  n a tio n a le  a k t iv i t e t e r

N o r d is k  e r fa r in g s u d v e k s l in g  på b a s is  a f  n a tio n a le  a k t iv i t e t e r ,  d e r  sæ t
te s  in d  i  en n o r d is k  ram m e e r  som  re g e l b e g ru n d e t  u d  f r a  in d e n r ig s 
p o l i t i s k e  o v e r v e je ls e r  og  s æ rlig e  n a tio n a le  b e h o v . V u r d e r in g e n  a f b e 
h o v e t f o r  o g  re le v a n s e n  a f d e n n e  fo rm  f o r  n o r d is k  e r fa r in g s u d v e k s 
l in g  v i l  sk e  u d  f r a  e n  p o l i t i s k  v u r d e r in g  på n o r d is k  p la n .

I d e t fø lg e n d e  b e s k r iv e s  d en  p la n la g te  v irk s o m h e d  på de p r io r i te r e d e  
o m rå d e r, som de f re m g å r  a f  s a m a rb e jd s p ro g ra m  o g  h a n d l in g s p la n e r .

6 . 4 S a m a rb e jd s p ro g ra m m e ts  p r io r i te r a d e  o m rå d e r

6 .4 .1  D e t fæ lle s  n o r d is k e  a rb e jd s m a rk e d

P å  d e tte  o m rå d e  læ g g e s h o v e d v æ g te n  på  o p fø lg n in g  a f  de n o r d is k e  
o v e re n s k o m s te r  på a rb e jd s m a rk e d s o m rå d e t. D e t te  v e d r ø r e r  d e n  n o r 
d is k e  a rb e jd s fo rm id l in g ,  som  fø lg e r  a f  o v e re n s k o m s te n  om d e t fæ lle s  
n o r d is k e  a rb e jd s m a rk e d . D e r u d o v e r  v e d r ø r e r  d e t o p fø lg n in g  a f  s a m a r-
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b e jd e t om a rb e jd s m a rk e d s u d d a n n e ls e ,  e rh v e rv s m æ s s ig  r e v a l id e r in g  
sa m t a r b e jd s lø s h e d s fo r s ik r in g .  A r b e jd s fo r m e r n e  f o r  o p fø lg n in g e n  v i l  
p r im æ rt  v æ re  f o r v a l t n in g  a f  o v e re n s k o m s te rn e .

D e r u d o v e r  v i l  man a n a ly s e re  o v e re n s k o m s te rn e s  fu n k t io n ,  iv æ rk s æ tte  
fo r s ø g  med h e n b lik  på  a t u d v id e  o v e re n s k o m s te rn e s  a n v e n d e ls e  med  
h e n b lik  på  en  fo rø g e t  og  s m id ig e re  m o b il i te t  på d e t n o r d is k e  a rb e jd s 
m a rk e d  .

6 . 4 . 2  A rb e jd s m a rk e d e ts  fu n k t io n s m å d e

D e t k a n  fo r v e n t e s ,  a t b e ty d n in g e n  a f  a rb e jd s m a rk e d e ts  fu n k t io n s e v n e  
v i l  v æ re  k r a f t ig t  s t ig e n d e  i  9 0 - e r n e .  D e t te  s k y ld e s  b l . a .  e n  ræ k k e  
s t r u k t u r e l le  fa k t o r e r ,  som v i l  s lå  ig e n n e m  i  de ko m m ende å r .  D e t gæ l
d e r  f . e k s .  d e n  d e m o g ra fis k e  u d v ik l i n g ,  h v o r  u n g d o m så rg a n g e n e  og  
h e rv e d  t i lg a n g e n  t i l  a rb e jd s m a rk e d e t v i l  v æ re  a fta g e n d e . T i l s v a r e n d e  
k a n  d e r  fo r v e n te s  e n  a fta g e n d e  g e o g ra f is k  m o b il i te t  s a m tid ig  m ed e t 
ø g e t b e h o v  fo r  e n  fa g l ig  m o b il i te t  i  fo rm  a f øgede k v a l i f ik a t io n s k r a v  
t i l  a r b e jd s k r a f t e n .  O v e r fo r  d e n n e  u d v ik l in g  v i l  d e r  v æ re  b e h o v  f o r  e t 
fæ l le s n o rd is k  f o r s k n in g s -  og  u d re d n in g s p r o je k t  om 9 0 - e rn e s  a rb e jd s 
m a rk e d  o g  de k r a v ,  som  u d v ik l in g e n  v i l  s t i l le  t i l  a rb e jd s m a rk e d s p o l i
t ik k e n s  u d fo r m n in g  på fo r s k e l l ig e  d e lo m rå d e r.

På  u d d a n n e ls e s o m rå d e t fo r t s æ t te s  d e t e ta b le re d e  n o r d is k e  n e tv æ r k s 
sa m a rb e jd e  om a rb e jd s m a rk e d s u d d a n n e ls e  med h e n b lik  på e r f a r in g s u d 
v e k s l in g  og  u d v ik l in g s a r b e jd e ,  d e r  o m fa t te r  a lle  n o r d is k e  la n d e .

6 . 4 . 3  S a m s p il le t  m ellem  d e n  ø k o n o m isk e  p o l i t i k  og  a rb e jd s m a rk e d s 
p o l i t ik k e n

E n  fø lg e  a f  e n  m ere  f r e m t id s o r ie n t e r e t  fo k u s e r in g  på  u d v ik l in g e n  på  
a rb e jd s m a rk e d e t e r  a t fo rb e d r e  g ru n d la g e t  f o r  e n  a n a ly s e  a f  a rb e jd s 
m a rk e d s p o li t ik k e n s  r o l le  i  d e n  ø k o n o m isk e  p o l i t i k .  D e r  ig a n g s æ tte s  e t 
s t ø r r e  f o r s k n in g s -  og  u d re d n in g s p r o je k t  på  d e tte  o m rå d e .

De  in te r n a t io n a le  e r f a r in g e r ,  b a s e re t  på f o r s k n in g  a f  a rb e jd s lø s h e d e n s  
u d v ik l in g  o g  e f f e k t ,  v i s e r ,  a t a rb e jd s lø s h e d e n  i  de in d u s t r ia l i s e r e d e  
la n d e  h a r  e n  te n d e n s  t i l  e t b e s te m t m ø n s te r .  D e t te  m ø n s te r  e r  g e n e 
r e l t  s e t k a r a k t e r is e r e t  v e d  e n  s t ig e n d e  la n g t id s a rb e jd s lø s h e d ,  s p e c ie lt  
f o r  g r u p p e r ,  d e r  i  ø v r ig t  h a r  e n  s v a g  t i l k n y t n in g  t i l  a rb e jd s m a rk e d e t .  
E n d v id e r e  h a r  de t r a d i t io n e l le  a r b e jd s lø s h e d s fo r a n s ta l tn in g e r  ik k e  
v æ re t i  s ta n d  t i l  r e e l t  a t fo re b y g g e  og  fo rb e d re  s i tu a t io n e n  f o r  d is s e  
g r u p p e r .  E n  ø g e t a rb e jd s lø s h e d  fo r  d is s e  g r u p p e r  h a r  ik k e  d en s t a b i
l is e re n d e  e f fe k t  f o r  in f la t io n e n ,  som  man t id l ig e r e  g ik  u d  f r a  som  en  
g e n e re l e f fe k t  a f v o k s e n d e  a rb e jd s lø s h e d .

M ed u d g a n g s p u n k t  i  en  g e n n e m g a n g  a f fo r s k e l l ig e  a rb e jd s m a rk e d s p o li
t i s k e  e v a lu e r in g s s t u d ie r  k a n  d e r  e ta b le re s  e t n o r d is k  p r o je k t  med 
h e n b lik  på  fo rm u le r in g  a f  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  s t r a t e g ie r  i  9 0 - e rn e  
og en  a n a ly se  a f  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t ik k e n s  k o b l in g  t i l  a n d re  e le m e n te r  
i  d e n  ø k o n o m isk e  p o l i t i k .
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På  d e tte  o m rå d e  v i l  man f o r t s a t  fø lg e  u d v ik l in g e n  o g  b id ra g e  t i l  e f fe k 
t iv i t e t e n  a f  de a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  in s t r u m e n t e r ,  jo b fo r m id l in g ,  
u d d a n n e ls e s -  og  e r h v e r v s v e j le d n in g  og  a rb e jd s m a rk e d s u d d a n n e ls e .  I 
de f o r t s a t t e  p r o je k te r  v i l  man iv æ rk s æ tte  fo r s ø g  med n y e  a rb e jd s m e to 
d e r  o g  e v a lu e re  e f fe k te n  a f  m e to d e u d v ik lin g e n .

D e t g æ ld e r t i l s v a r e n d e  in d e n  f o r  fo r v a l t n in g e n s  p la n -  o g  m å ls y s te m e r .  
P e r s o n a le u d v ik l in g  o g  - u d d a n n e ls e  v i l  v æ re  e t p r i o r i t e r e t  s a m a rb e jd s 
o m rå d e  som  le d  i  e n  m å lre t te t  e f f e k t iv i s e r in g  a f  fo r v a l t n in g e n .  E n d 
v id e re  v i l  m e to d e u d v ik lin g  v e d  e f f e k t v u r d e r in g  a f  a rb e jd s m a r k e d s fo r 
a n s ta l tn in g e r  v æ re  p r i o r i t e r e t  i  de ko m m ende å r .

6 .5  H a n d lin g s p la n e r

6 .5 .1  D e n  ø k o n o m isk e  h a n d lin g s p la n

I a rb e jd s m a rk e d s s a m a rb e jd e ts  m e d v irk e n  i  d e n  ø k o n o m isk e  h a n d l in g s 
p la n  p r i o r i t e r e s  fo r s k n in g  og  u d re d n in g  sa m t o p e ra t iv e  p r o je k t e r ,  d e r  
b e ly s e r  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t ik k e n s  s a m s p il med u d d a n n e ls e s p o li t ik k e n .

D e r  fo k u s e r e s  på  e n  u d v ik l in g  a f  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  i n s t r u 
m e n te r ,  d e r  k a n  s t im u le r e  t i l  e ta b le r in g  a f  n y e  a rb e jd s p la d s e r ,  p r i 
m æ rt sm å o g  m e lle m s to re  v ir k s o m h e d e r  in d e n  f o r  v æ k s t s e k to r e r  og  v e d  
e ta b le r in g  a f  e g e n  v i r k s o m h e d .  I  v o k s e n d e  g ra d  e r  d e r  b e h o v  f o r  en  
k o o rd in e re t  in d s a t s  a f  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  t i l t a g ,  d e r  in d g å r  i  en  
r e g io n a lp o l i t i s k  v æ k s t s t r a te g i .

E n d v id e r e  k a n  d e r  fo r v e n te s  e n  a rb e jd s m a r k e d s p o l i t is k  in d s a t s ,  som  
in d g å r  som  e t in t e g r e r e t  e le m e n t i  e n  u d v ik l in g  a f  m il jø p o li t ik k e n ,  
både f o r  så  v id t  a n g å r a rb e jd s m iljø e t  i  a r b e jd s l iv e t  som  m il jø p o li t ik k e n ,  
d e r  in d g å r  i  p ro d u k t io n e n  og  i  v e d lig e h o ld e ls e n  a f  n a tu r e n s  v æ rd ie r  
o g  r e s e r v e r .

6 . 5 . 2  H a n d lin g s p la n  f o r  d e t n o r d is k e  l ig e s t i l l in g s s a m a rb e jd e

In d e n  f o r  d e n n e  h a n d lin g s p la n  m e d v ir k e r  a rb e jd s m a rk e d s s e k to re n  v e d  
u d v ik l in g  a f  h a n d lin g s o r ie n te r e d e  a rb e jd s m a rk e d s p o l i t is k e  s t r a t e g ie r  
f o r  e n  u d v ik l in g  a f  k v in d e r n e s  a rb e jd s m a rk e d  i  9 0 - e r n e .  F o rm å le t  e r ,  
d e ls  a t fa s th o ld e  og  s t im u le r e  s y s s e ls æ tn in g e n  i  b ra n c h e r  o g  s e k t o r e r ,  
d e r  t r a d i t io n e l t  e r  k v in d e e r h v e r v .  D e r u d o v e r  iv æ rk s æ tte s  fo r s ø g  på  
a t sk a b e  n y e  o g  u t r a d it io n e l le  s y s s e ls æ tn in g s m u l ig h e d e r  f o r  k v in d e r ,  
p r im æ rt  i  v æ k s t s e k to r e r .  V e d  b e g g e  s t r a t e g ie r  e r  d e t v æ s e n t lig e  i n 
s t r u m e n t  o p -  o g  o m k v a l i f ic e r in g  a f  d e n  k v in d e l ig e  d e l a f  a r b e j d s s t y r 
k e n  .

6 . 5 . 3  K u l tu r h a n d l in g s p la n e n

N o r d is k  sa m a rb e jd e  om a rb e jd s m a rk e d s u d d a n n e ls e  v a re ta g e s  a f  N A U T ,  
som en d e l a f  a rb e jd s m a r k e d s p o l i t ik k e n .  På  en ræ k k e  o m rå d e r e r  d e r  
b re d e  g ræ n s e f la d e r  m ellem  a rb e id s m a rk e d s u d d a n n e ls e  oer a n d re  fo rm e r

6 . 4 . 4  M e to d e u d v ik lin g , e v a lu e r in g  m. m.
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fo r  k o m p e te n c e g iv e n d e  u d d a n n e ls e  fo r  v o k s n e  a rb e jd s ta g e re .

E n d v id e r e  e r  d e t m u lig t  a t u d v ik le  og  a fp rø v e  u d d a n n e ls e r  både v e d 
rø re n d e  in d h o ld  og  m e to d ik  på o m rå d e r, d e r  i  h v e r t  e n k e lt  la n d  e r  a f  
s p e c ie l k a r a k te r  e l le r  a f  så  r in g e  e t o m fa n g , a t d e r  ik k e  e r  g ru n d la g  
f o r  iv æ rk s æ tte ls e  a f  u d d a n n e ls e  i  é t la n d . T i l s v a r e n d e  v i l  d e t væ re  
r a t io n e l t ,  a t u d v ik l in g  a f  n y e  u d d a n n e ls e r  og  u d d a n n e ls e s m e to d ik  s k e r  
i  fæ lle s n o rd is k e  p r o je k t e r .  D e t  k a n  fo r v e n t e s ,  a t d e r  e r  b e h o v  fo r  
u d v ik l in g  a f  u d d a n n e ls e rn e  både v e d rø re n d e  in d h o ld  som  fø lg e  a f 
æ n d r in g e rn e  i  p ro d u k t io n e n ,  f . e k s .  u d d a n n e ls e  d e r  u n d e r s t ø t t e r  a u to 
m a t is e r in g  og  v e d rø re n d e  m e to d e r, f . e k s .  v e d  fo r s ø g  med n y e  pæ da
g o g is k e  a rb e jd s fo rm e r .  D e r  v i l  væ re  b e h o v  f o r  en  f o r t s a t  u d v ik l in g  a f  
u d d a n n e ls e  a f  k v in d e r ,  både h v a d  a n g å r in d h o ld  o g  m e to d e r.

6 . 5 . 4  D a ta h a n d lin g s p la n e n

E f f e k t e r n e  på a rb e jd s m a rk e d e t og i  a rb e jd s l iv e t  v e d  in d fø r e ls e  a f  n y  
te k n o lo g i i  p ro d u k t io n e n  e r  e t p r i o r i t e r e t  o m rå d e  i  d a ta h a n d lin g s 
p la n e n  .

D e t te  o m rå d e  v a re ta g e s  som  n o r d is k  sa m a rb e jd so m rå d e  i  r e g i  a f  den  
o v e rn n æ v n te  k o n ta k tg ru p p e  f o r  a r b e jd s l iv s -  og  a rb e jd s r e t s l ig e  
s p ø rg s m å l.

6 .6  E f f e k t  o g  u d b y t te  a f  d e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på  a rb e jd s 
m a rk e d so m rå d e t

U d o v e r  a t p ro je k tv ir k s o m h e d  s k a l v æ re  m e re  a n v e n d e ls e s o r ie n te re t  
s k a l d o k u m e n ta tio n e n  a f p ro je k te r n e  i  v o k s e n d e  g ra d  u d fo rm e s  på en  
m åde, d e r  fo rø g e r  u d b y t te t  f o r  fo r v a l t n in g e r n e  i  d e t e n k e lte  la n d .

D e t fo ru d s æ t te s ,  a t p r o je k te r  d o k u m e n te re s , så le d e s  a t r e s u l ta te r n e  
k o m m e r de n a tio n a le  f o r v a l t n in g e r  t i lg o d e .  D e t te  k a n  s k e  v e d  d e n  
sæ d v a n lig e  p ro d u k t io n  og  d i s t r ib u t io n  a f  p r o je k t r a p p o r t e r .  D e r u d o v e r  
a rb e jd e s  d e r  med d o k u m e n ta tio n  i  fo rm  a f  d is k u s s io n s o p læ g  t i l  m in i
s t e r r å d  og  e m b e d sm a n d sk o m ite , som  a rb e jd s d o k u m e n ta t io n  t i l  e k s p e r t -  
o g  b r u g e r s e m in a r e r , i  e n  fo rm  så le d e s  a t r e s u l t a t e r n e  k a n  s p re d e s  t i l  
m e d a rb e jd e re  i  n a t io n a l f o r v a l t n in g  og  t i l  p o l i t i s k e  b e s lu tn in g s ta g e r e  
på a rb e jd s m a rk e d s p o l i t ik k e n s  o m rå d e .

D e t s i k r e s ,  a t d e r  e n te n  t i l  h v e r t  p ro je k t  e l le r  i  fo rb in d e ls e  med 
N A U T s  in fo rm a t io n s p ro je k t  s k a l v æ re  e t ø k o n o m isk  g ru n d la g  f o r  en  
re le v a n t  in f o r m a t io n s s p r e d n in g .  F o rm id l in g  a f  r e s u l t a t e r n e  a f  p r o je k t 
a rb e jd e t e r  o b l ig a to r is k  f o r  a lle  p r o je k t e r .
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7 A R B E T S M IL J Ö

7 .1  S a m a rb e ts p ro g ra m  och o r g a n is a t io n

V e rk s a m h e te n  in o m  a rb e ts m iljö o m rå d e t s t y r s  a v  e t t  s a m a rb e ts p ro g ra m  
som  fa s t s t ä l ld e s  a v  m in is te r r å d e t  ( a r b e t s m i l jö m in is t r a r n a )  å r  1 9 8 4 . I  
p ro g ra m m e t a n g e s  fö lja n d e  s a m a rb e tso m rå d e n

a rb e t s o ly c k s fa l l  
k e m isk a  r i s k e r  
b io lo g is k a  r i s k e r  
f y s ik a l i s k a  fa k t o r e r
f y s i s k a  b e la s tn in g a r  o ch  a rb e ts a n p a s s n in g
p s y k o s o c ia la  b e la s tn in g a r
a r b e t s t id
d a ta te k n o lo g i
s a m o rd n in g  a v  la g s t i f t n in g  och f ö r e s k r i f t e r  
a rb e ts m il jö ,  h ä ls a  och  e k o n o m i 
v id a r e u tb i ld n in g  ino m  a rb e ts m iljö o m rå d e t
a rb e ts m il jö in fo rm a t io n  o ch  fö rm e d l in g  a v  f o r s k n in g s r e s u l t a t

Som  b e re d a n d e  o rg a n  f ö r  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  a rb e ts m i l jö f r å g o r  
( A K - a r b e t s m i l jö )  fu n g e r a r  t r e  p e rm a n e n ta  g r u p p e r .  G ru p p e rn a  s v a r a r  
fö r  f r å g o r  som  r ö r  a r b e t s m i l jö fo r s k n in g ,  a r b e t s m i l jö t i l l s y n  sa m t a r b e t s 
l i v s -  o ch  a r b e t s r ä t t s f ö r h å l la n d e n . B e re d n in g s g r u p p e n  f ö r  a r b e t s l iv s -  
och a r b e t s r ä t t s f r å g o r  h a r  t i l l s a t t s  g e m e nsa m t a v  A K - a r b e ts m i l jö  och  
ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  a rb e ts m a rk n a d s f rå g o r  m ed A K - a r b e ts m i l jö  
som  h u v u d a n s v a r ig .  G ru p p e n  h a r  a t t  ta  s ig  an f r å g o r  som r ö r  b l a 
r ä t t s fö r h å l la n d e n a  i  a r b e t s l iv e t  och  k o n s e k v e n s e r  a v  n y  te k n o lo g i.

7 .2  A r b e ts m il jö k o n v e n t io n

N o r d is k a  rå d e t  h a r  v id  u p p re p a d e  t i l l f ä l le n  u p p m a n a t M in is te r r å d e t  a t t  
in le d a  a rb e te  f ö r  a t t  få  t i l l  s tå n d  e n  n o r d is k  k o n v e n t io n  in o m  a r b e t s 
m iljö o m rå d e t. M in is te r r å d e t  h a r  d ä r f ö r  lå t i t  g e n o m fö ra  e t t  u t r e d n in g s 
a rb e te  som  r e s u l t e r a t  i  en r a p p o r t  " F ö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  e n  n o r d is k  
a rb e ts m il jö k o n v e n t io n "  ( N U  1 9 8 7 : 3 ) .  A v  u t r e d n in g e n  f ra m g å r  a t t  f ö r 
u t s ä t t n in g a r  fö r e l ig g e r  f ö r  a t t  t i l l s k a p a  en k o n v e n t io n .

I u t r e d n in g e n s  r a p p o r t  b e h a n d la s  b la n d  a n n a t t i l l s y n s -  och n o rm e -  
r in g s v e r k s a m h e t , k o n s e k v e n s b e d ö m n in g a r ,  f o r s k n in g ,  u t b i ld n in g ,  i n 
fo rm a t io n ,  lo k a lt  s k y d d s a rb e te ,  fö re ta g s h ä ls o v å r d  och f r ih a n d e ls a s p e k 
t e r .  S ä r s k i l t  b e to n a s  b e ty d e ls e n  a v  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t i  o lik a  
in te r n a t io n e l la  o r g a n .  F r å g o r  om a v g r ä n s n in g a r  f ö r  e n  k o n v e n t io n  
( t e r r i t o r i e l l t  och g e n te m o t a n d ra  k o n v e n t io n e r )  b e h a n d la s  s ä r s k i l t ,  
l ik s o m  f r å g o r  om n a t io n e l l la g s t i f t n in g  och sa m a rb e te t m ed p a r te r n a  på  
a rb e ts m a rk n a d e n .

På  b a k g ru n n  av d e tte  a rb e id  h a r  M in is te r r å d e t  b e s lu t t e t  a t d e t s k a l  
u ta rb e id e s  e t u t k a s t  t i l  k o n v e n s jo n s te k s t .  D e n  o v e n n e v n te  r a p p o r t  
s k a l d e s s u te n  s e n d e s  u t  t i l  b e r ø r te  in t e r e s s e n t e r  s å v e l på n o r d is k  som
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p fi n a s jo n a lt  p la n ,  s l i k  a t de som  ø n s k e r  d e t v i l  k u n n e  g i s y n s p u n k t e r  
på r a p p o r te n .  I  d e t v id e r e  a rb e id  b ø r  e n  o g så  h o ld e  god  k o n ta k t  med 
p a rte n e  i  a r b e id s l iv e t .

7 .3  A r b e t s m i l jö f o r s k n in g

Ino m  fo r s k n in g s o m r å d e t  p la n e ra s  a k t iv i t e t e r  b la n d  a n n a t in o m  o m rå d e 
na k e m is k a  o ch b io lo g is k a  r i s k e r ,  a rb e ts o ly c k o r  sa m t f y s i s k a  o ch p s y -  
k o so c ia la  b e la s tn in g a r .  S ä r s k i ld  u p p m ä rk s a m h e t k o m m e r a t t  ä g n a s  å t 
f r å g o r  som  r ö r  a rb e ts re la te ra d e  s ju k d o m a r  o ch  n y a  a r b e t s m i l jö r i s k e r .

S ju k d o m a r  i  s tö d -  och r ö re ls e o rg a n e n  ä r  e n  v a n l ig  o r s a k  t i l l  s j u k f r å n 
v a ro  och f ö r t id s p e n s io n e r in g .  I  N o rd e n  f i n n s  f le r a  in t e r n a t io n e l l t  
f ra m s tå e n d e  fo r s k a r e  in o m  o m rå d e t f y s i s k  b e la s tn in g  o c h  m y c k e t a v  
d e t sa m la d e  k u n n a n d e t  h a r  s y s te m a t is e r a t s  i  e t t  n o r d i s k t  f o r s k n in g s 
p r o je k t  som  a v s lu ta s  å r  1 9 8 8 . D e t ä r  a n g e lä g e t a t t  f o r s k n in g s r ö n e n  
o c k så  f å r  g e n o m s la g  i  d e t p r a k t is k a  a rb e ts m il jö a r b e te t .  D ä r f ö r  p la n e 
r a s  in f o r m a t io n s in s a t s e r  r ik ta d e  m ot g r u p p e r  med a n s v a r  f ö r  u t fo r m 
n in g e n  a v  a rb e ts m il jö n .

K e m is k  s u b s t i t u t io n  f ö r  a t t  m in s k a  h ä ls o r i s k e r  b ö r  sa m o rd n a s  med te k 
n i s k  s u b s t i t u t io n  och u tv e c k l in g  a v  n y a  p ro c e s s e r .  S t r u k t u r - a k t i v i -  
t e t s a n a ly s e r  ä r  e t t  v ik t i g t  re d s k a p  f ö r  m e to d is k t  a rb e te  in o m  d e tta  
f ä l t ,  som  s k u l le  k u n n a  a v h jä lp a  d e n  b r i s t  på  t e s t r e s u l t a t  o ch  a n n a n  
in fo rm a t io n  som  b e h ö v s  i  b e s lu t  f ö r  r e g u le r in g a r  a v  k e m isk a  h ä l s o r i s 
k e r .

M in is te r r å d e t  fö l je r  s ä r s k i l t  u p p m ä rk s a m t u tv e c k l in g e n  in o m  o m rå d e n a  
re a k t iv a  k e m ik a l ie r ,  n y a  e n e rg ifo rm e r, in fo rm a t io n s te k n o lo g i och  b io 
te k n o lo g i.

E n  h e lh e ts b e d ö m n in g  a v  m ä n n is k a n  i  a rb e ts m iljö n  k o m m e r i  f ra m t id e n  
a t t  b l i  a l l t  v ik t ig a r e .  A n g e lä g n a  fo rs k n in g s o m r å d e n  ä r  d ä r f ö r  de h ä l-  
so m ä s s ig a  k o n s e k v e n s e rn a  a v  a rb e te t s  o r g a n is a t io n  o ch  u t fo r m n in g . 
M an b ö r  se  p ro b le m a tik e n  i  sa m b a n d  både med t i l l  e xe m p e l a n v ä n d n in g
av n y a  k e m ik a lie r  o ch  v id  in fö ra n d e  a v  n y  t e k n ik .

M e to d u tv e c k lin g  o ch v e rk s a m h e t  f ö r  a t t  få  fra m  u n d e r la g  f ö r  y r k e s -  
h y g ie n is k a  g rä n s v ä r d e n  lä m p a r s ig  s ä r s k i l t  v ä l f ö r  s a m n o rd is k a  s a t s 
n in g a r .  S e d a n  m it te n  a v  1 9 7 0 - ta le t  p å g å r e t t  a rb e te  f ö r  a t t  ta  fra m
u n d e r la g  f ö r  t i l l s y n s m y n d ig h e te r n a s  b e s lu t  om y r k e s h y g ie n is k e  g r ä n s 
v ä rd e n  f ö r  k e m is k a  äm nen o ch p r o d u k t e r .  K r i te r ia d o k u m e n te n  h a r  
r ö n t  s t o r  u p p m ä rk sa m h e t u t a n fö r  N o rd e n  v a r f ö r  o c k så  e n g e ls k s p rå k ig a  
v e r s io n e r  a v  d o k u m e n te n  k o m m e r a t t  p u b lic e r a s .

S t a t i s t i k f r å g o r  lik s o m  f r å g o r  som  r ö r  b e d ö m n in g  a v  a r b e t s p la t s e r  ( t i l l  
e x e m p e l e x p o s it io n s m ä tn in g a r  a v  k a rc in o g e n e r  o c h  lö s n in g s m e d e l)  ä r  
a n d ra  v ik t ig a  o m rå d e n  som  k o m m e r a t t  ta s  u p p  in o m  fo rs k n in g s o m å d e t .  
E n  s a t s n in g  p la n e ra s  f ö r  a t t  v e te n s k a p l ig t  a n g r ip a  f r å g o r  som  r ö r  
in o m h u s k lim a t .

S t a t i s t i s k a  s a m m a n s tä lln in g a r  v i s a r  a t t  u t s la g s n in g e n  a v  ä ld re  a rb e ts -
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k r a f t  r e la t iv t  s e t t  ä r  h ö g re  i  v is s a  f y s i s k a  k rä v a n d e  y r k e n .  D e t f i n n s  
d ä r f ö r  s ta r k a  s k ä l a t t  n ä rm a re  s tu d e r a  o r s a k e r n a  t i l l  u t s la g n in g e n  
e x e m p e lv is  s ju k d o m s m ö n s te r  och f y s i s k  och p s y k i s k  a rb e ts fö rm å g a  i  
re la t io n  t i l l  p r e s t a t io n s k r a v .

R i s k e r n a  f ö r  fo s t e r s k a d o r  t i l l  fö l jd  a v  e x p o n e r in g  f ö r  o l ik a  äm nen i  
a rb e ts m iljö n  h a r  u p p m ä rk sa m m a ts  av N o r d is k a  rå d e t  ( r e k  n r  1 8 / 1 9 8 0 ) .  
M edan t id ig a re  u n d e r s ö k n in g a r  f r ä m s t  h a r  i n r i k t a t s  m ot a t t  u t r ö n a  o r 
s a k e r  t i l l  m is s b i ld n in g a r  f ö r e s lå r  m in is te r r å d e t  n u  e n  s a t s n in g  på så  
k a lla d e  "m in im a l b ra in  d a m a g e s" e l le r  fu n k t io n e l la  h jä r n s k a d o r . D e s s a  
f ra m k a lla s  a v  t o x is k  p å v e rk a n  a v  h jä rn a n  h o s  f o s t r e t  u n d e r  s e n a re  
d e le n  a v  g r a v id i te te n .  Så d a n a  s k a d o r  k a n  tä n k a s  fö re k o m m a  h o s  b la n d  
a n d ra  lö s n in g s m e d e ls -  e l le r  m e ta lle x p o n e ra d e  k v in n o r .

M in is te r r å d e t  k o m m e r u n d e r  p la n e r in g s p e r io d e n  o c k så  a t t  d r iv a  e t t  
p ro je k t  f ö r  a t t  se  på  de p r a k t is k a  m ö jlig h e te rn a  a t t  s tä l la  u p p  k r i t e 
r i e r  f ö r  fo s te r s k a d a n d e  ä m n e n . A v e n  f r å g o r  som  r ö r  m a n lig  f e r t i l i t e t  
b ö r  ä g n a s u p p m ä rk s a m h e t.

E t t  p ro je k t  in o m  g e n to x ik o lo g in s  o m rå d e  t a r  s in  u tg å n g s p u n k t  i  t i d i 
g a re  n o r d is k a  s a t s n in g a r  och s y f t a r  t i l l  a t t  bedöm a s o m a tis k a  k ro m o 
s o m s k a d o r i  sa m b a n d  m ed e x p o n e r in g  f ö r  s k a d lig a  äm nen i  a rb e t s m i l
jö n .

A l le r g ie r  ä r  m y c k e t v a n lig a  y r k e s s ju k d o m a r .  In o m  c e m e n t in d u s t r in  
d ra b b a s  a rb e ts ta g a re  o f ta  a v  så  k a lla d  k ro m a lle rg i och t r o t s  a t t  man  
h a r  f ö r s ö k t  a t t  b in d a  och in a k t iv e r a  k ro m  med t i l ls a ts ä m n e n  h a r  man  
ä n n u  in te  k u n n a t  r e g is t r e r a  n å g o n  m ä rk b a r  m in s k n in g  i  a n ta le t  s j u k 
d o m s fa ll.

7 .4  A r b e t s m i l jö t i l l s y n

A t t  f o r t s ä t t a  sa m a rb e te t på  o m rå d e t m e to d u tv e c k lin g  ä r  a n g e lä g e t. D e t  
samma g ä lle r  a rb e te t  med a t t  u p p fy l la  k ra v e n  om a n p a s s n in g  t i l l  n y a  
s t r a t e g ie r  o c h  fa k t o r e r  t i l l  e xe m p e l p ro b le m a tik e n  m ed H I V - s m it t a  i  
a r b e t s l i v e t . D e  n y a  ra m b e t in g e ls e rn a  k o m m e r a t t  k rä v a  e n  v i s s  om 
lä g g n in g  a v  v e rk s a m h e te n  som  b ö r  s k e  i  sa m a rb e te  m e lla n  lä n d e rn a .  
På  c e n t ra l n iv å  b ö r  a rb e te t  s y f t a  b la n d  a n n a t t i l l  a t t  b e s k r iv a  och  
v ä rd e ra  k o n s e k v e n s e rn a  a v  o l ik h e te r  i  fo rm e rn a / m e to d e rn a  f ö r  a r b e t s 
m i l jö r e g le r in g .  O k a d e  in s a t s e r  b ö r  ä g n a s  åt a t t  s tu d e r a  e f fe k te r n a  av  
r e g le r in g e n .  A n d r a  a n g e lä g n a  o m rå d e n  a t t  ta  u p p  i  d e t c e n tra la  sa m 
a rb e te t  ä r  m y n d ig h e te rn a s  p la n e r in g s p r o c e s s e r ,  k o m p e te n s u p p b y g g n a d  
och u tn y t t ja n d e  av n y  t e k n ik .

S a m a rb e te t på d i s t r i k t s n i v å  h a r  h i t t i l l s  in te  u tv e c k la t s  l ik a  lå n g t  som  
på c e n t ra l n iv å ,  v a r f ö r  e n  s a m v e rk a n  s k u l le  k u n n a  t i l l f ö r a  v ä rd e fu l la  
k u n s k a p e r  n ä r  d e t g ä l le r  u tv e c k l in g  av t i l l s y n s s t r a t e g i e r , m e to d e r f ö r  
p r a k t i s k  t i l l s y n s v e r k s a m h e t  e tc .

Som  e t t  k o m p le m e n t t i l l  d e n  r e g e lr ä t ta  t i l l s y n s v e r k s a m h e te n  ä r  d e t a n 
g e lä g e t a t t  m y n d ig h e te rn a  d e la r  med s ig  a v  s in a  k u n s k a p e r  o c h  g e r  
s e rv ic e  t i l l  s in  o m v ä r ld .  H u r  sa m sp e le t med ö v r ig a  in t r e s s e n t e r  ( t i l l
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e x e m p e l fö re ta g s h ä ls o v å rd e n  och d e n  lo k a la  s k y d d s v e rk s a m h e te n )  k a n  
o r g a n is e r a s  och in o m  v i lk a  o m rå d e n  in fo r m a t io n s -  e l le r  u t b i ld n in g s in 
s a t s e r  k a n  ha b ä t t r e  e f fe k t  än re n  t i l l s y n s v e r k s a m h e t  ä r  f r å g o r  som  
lä m p a r s ig  v ä l a t t  b e h a n d la  i  d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t .

B e h o v e t  a v  fö r e s k r i f t s s a m o r d n in g  h a r  a c c e n tu e ra ts  b la n d  a n n a t av  
h a n d e ls p o l i t is k a  s k ä l .  A n k n y ta n d e  f r å g o r  r ö r  m o d e lle r  f ö r  d e ls  i n t e r n 
k o n t r o l l  och d e ls  f ö r  h ä n v is n in g  t i l l  s ta n d a rd .  F rå g a n  om v i lk a  k r i t e 
r i e r  som  b ö r  g ä lla  fö r  n ä r  t y p p r o v n in g  s k a l l  fö re k o m m a  b ö r  b e a rb e ta s  
i  n o r d is k t  sa m m a n h a n g . F ö r  n ä rv a ra n d e  g å r  de o lik a  lä n d e rn a  i  ö k a n 
de g ra d  in  f ö r  p r in c ip e n  om in t e r n k o n t r o l l . I  a rb e te t  m ed f ö r e s k r i f t s 
s a m o rd n in g , som  b e d r iv s  b åde  i  fo rm  a v  å te rk o m m a n d e  e x p e r tm ö te n  
och s ä r s k i ld a  p r o je k t ,  m å ste  b e a k ta s  k o n s e k v e n s e rn a  f ö r  N o rd e n  a v  
u tv e c k lin g e n  på a rb e ts m iljö o m rå d e t in o m  E G .

M å ng a  h ä ls o m ä s s ig a  r i s k e r  t r ä n g e r  s ig  p å  t i l l  e x e m p e l f rå g a n  om p s y -  
k o so c ia l p å v e rk a n ,  m en b e k ä m p n in g  a v  a r b e t s o ly c k s fa l l  k o m m e r a tt  
p r i o r i t e r a s  h ö g t .  A l l tm e r  a u to m a tis e ra d e  p r o d u k s t io n s s y s te m  k r ä v e r  
n y a  k o n t r o l l f i lo s o f ie r  och de a llm ä n n a  k u n s k a p e rn a  på  o ly c k s fa lls o m -  
rå d e t b e h ö v e r  fö r s t ä r k a s  s å v ä l in o m  t i l l s y n s m y n d ig h e te r n a  som  i  a r 
b e t s l i v e t .  F o r t s a t t a  s a t s n in g a r  på k a r t lä g g n in g  och v ä r d e r in g  a v  sä 
k e rh e ts a s p e k te r  v id  a n v ä n d n in g  a v  d a ta te k n o lo g i ä r  n ö d v ä n d ig a  fö r  
a t t  t i l l s y n s m y n d ig h e te r n a  s k a l l  k u n n a  lö s a  s in a  u p p g i f t e r  i  f r a m t id e n .

M in s k a d  ta k t  i  d e n  e k o n o m is k a  u tv e c k l in g e n  h a r  g jo r t  a t t  u p p m ä rk 
sa m h e te n  s ta r k a r e  h a r  r i k t a t s  m ot k o s tn a d e r  f ö r  å tg ä rd e r  t i l l  fö l jd  av  
b l a a rb e ts m iljö m y n d ig h e te rn a s  r e g le r in g a r . M y n d ig h e te rn a s  a rb e te  
m ed b e d ö m n in g a r a v  e k o n o m isk a  o ch a n d ra  k o n s e k v e n s e r  a v  f ö r f a t t 
n in g a r  k o m m e r f o r t s a t t  a t t  fö lja s  u p p .

7 .5  A r b e t s l i v -  och a r b e t s r ä t t

Ø n s k e t  om e t n æ rm e re  n o r d is k  sa m a rb e id  på d e t a r b e id s r e t t s l ig e  o m rå 
d e t o g  e n  n æ r k o n ta k tm e d  p a rte n e  i  a rb e id s l iv e t  h a r  sa m m e n h e n g  med
de s to r e  e n d r in g e r  som  h a r  fu n n e t  s te d  i  a r b e id s l iv  de s is t e  å re n e .  
D e t fo re g å r  e n  o m le g g in g  i  n æ r in g s s t r u k t u r e n  f r a  p ro d u k s jo n  av v a 
r e r  t i l  p ro d u k s jo n  a v  t je n e s t e r .  D e t  h a r  o g så  fo re g å t t  e n d r in g e r  i  a r 
b e id s k r a f te n s  s a m m e n s e tn in g . K v in n e n e  h a r  g jo r t  s i t t  in n to g  i  a r 
b e id s l iv e t ,  noe  som  f å r  v i r k n in g e r  f o r  fa m ilie m ø n s te r  o g  s a m fu n n s l iv  
f o r  ø v r ig .  V id e re  s k je r  d e t e n d r in g e r  i  a r b e id s k r a f t e n s  t i l k n y t n in g  t i l  
a rb e id s m a rk e d e t ,  g je n n o m  d e lt id s a r b e id ,  u t le ie  a v  a r b e id s k r a f t  o g  u t 
p r ø v in g  a v  n y e  b e d r i f t s k o n s e p t e r .  D is s e  fo rh o ld e n e  s t i l l e r  k r a v  t i l  
v a r ia s jo n ,  f l e k s ib i l i t e t  o g  lo k a le  lø s n in g e r .  D e t te  få r  ig je n  k o n s e k v e n 
s e r  f o r  a n s e t t e l s e s t r y g g h e t ,  a rb e id s m iljø  o g  m e d v ir k n in g .

N y e  b e h o v  på  d e t a r b e id s r e t t s l ig e  o m rå d e t

På  b a k g ru n n  av r a p p o r te r  f r a  m y n d ig h e te n e , p a rte n e  i  de n o r d is k e  
la n d e n e  e l le r  fo r s k n in g s r a p p o r t e r ,  v i l  en  v u r d e r e  om d e t på  b a k g ru n n  
av d e n  ra s k e  u t v ik l in g e n  av a rb e id s l iv e t  e r  o m rå d e r som  fa l le r  u t e n f o r  
e k s is te r e n d e  lo v g iv n in g  e l le r  om d e t e r  " g r å s o n e r "  h v o r  e k s is te r e n d e  
re g e l-  o g  a v ta le v e rk  ik k e  p a s s e r .  E k s e m p e lv is  k a n  n e v n e s  o p p re t te l-
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s e n  a v  n y e  b e d r i f t s m o d e l le r  ( f r a n c h i z i n g ) , u t le ie  a v  a r b e id s k r a f t ,  
u n d e r le v e r a n d ø r e r  m .m .

G je n n o m g a n g  a v  re g e l-  og  a v ta le v e rk e t  med s ik t e  på Å fre m m e  e n  d e 
m o k ra t is k  a r b e id s l iv s u t v ik l i n g

S a m a rb e id , d e m o k ra t i o g  m e d v ir k n in g  h a r  a l l t id  s t å t t  s e n t r a l t  i  u t v i k 
l in g e n  a v  de n o r d is k e  la n d s  a r b e id s l iv .  I  d a g e n s  a r b e id s l iv  e r  de a n 
s a t te s  m e d v ir k n in g  ik k e  b a re  e n  d e m o k ra t is k  r e t t ,  men a n s e s  e t t e r  
h v e r t  som  e n  v i k t i g  f o r u t s e t n in g  f o r  en  v id e r e  u t v ik l i n g  a v  e t k o n 
k u r r a n s e d y k t ig  n æ r in g s l iv .  D e t e r  v ik t i g  å se  h v i lk e  lo v e r ,  a v ta le r  og  
p r a k s is  som  t a r  s ik t e  på å fre m m e  d e lta k e ls e  i  v irk s o m h e te n e s  s t y r e r  
o g  u t v ik l in g s p r o s e s s e r .  E n  v i l  fo r s ø k e  å s tu d e r e  u l ik e  a s p e k te r  a v  
s a m s p il le t  m ellom  lo v e r  og a v ta le r .

E t  p r o s je k t  som  s t a r t e r  i  1988  t a r  s æ r s k i l t  s ik t e  på å a n a ly s e re  de  

n o r d is k e  e r fa r in g e n e  m . h . t .  de o f fe n t l ig e  a n s a t te s  r o l le  i  f o r a n d r in g s -  
a rb e id e t .

V u r d e r e  om d e t e r  e k s e m p le r  på  a n d re  v i r k e m id le r  som  e r  b e d re  e g n e t
t i l  å fre m m e  e n  ø n s k e t  u t v ik l i n g

D e t e r  id a g  i  de n o r d is k e  la n d e n e  ig a n g  e n  la n g  re k k e  u l ik e  fo rm e r
f o r  u t v ik l in g s a r b e id ,  fo r s ø k  o g  p r o s e s s e r  som  h a r  t i l  fo rm å l å ø ke  de
a n s a t te s  d e lta k e ls e  i  s t y r i n g  og  u t v ik l in g  a v  v ir k s o m h e te n e .  Med u t 
g a n g s p u n k t  i  n o e n  a v  d is s e  p å g å e n d e  p ro s je k te n e  v i l  en sø k e  å sk a p e  
e t b in d e le d d  og  fre m m e  s a m a rb e id e t g je n n o m  b l . a .  s e m in a re r  o g  m ø te r .

P ro g ra m m e n e  k a n  b l . a .  v æ re  H A B U T  i  N o rg e , U t v ik l i n g s -  o g  L O M -  
p ro g ra m  i  S v e r ig e ,  F o r n y e ls e  I n d e n f r a  i  D a n m a rk  o g  D e le g a s jo n  f o r  
A r b e t s l i v s f r å g o r  i  F in la n d .

A n d r e  o m rå d e r

E n  h ø y  g ra d  a v  f le k s i b i l i t e t  i  a r b e id s l iv e t  s t i l l e r  o g så  k r a v  t i l  o g  f å r  
k o n s e k v e n s e r  f o r  så  v e l d e n  e n k e lte  a rb e id s ta k e r  som  s a m fu n n e t  i  
s t o r t .  E n d r in g e n e s  in n v i r k n in g  på  fa m i l ie l iv ,  l i k e s t i l l i n g ,  e ld re  a r 
b e id s ta k e re s  s i t u a s jo n  og  h e ls e t i ls ta n d e n  b la n t  a rb e id s ta k e re  g e n e re lt  
b ø r  o g så  v ie s  o p p m e rk s o m h e t.

D e n  n o r d is k e  e r fa r in g s u t v e k s l in g e n  om a rb e id s t id s s p ø rs m å l s k a l f o r t 
s e t t e ,  og  i  p e r io d e n  1 9 8 8 -8 9  v i l  s æ r s k i l t  s m å b a rn s fo r e ld r e s  b e h o v  b l i  
v ie t  o p p m e rk s o m e t.

På  t r o s s  a v  a t k v in n e n e s  a n d e l i  a r b e id s l iv e t  h a r  ø k t  s t e r k t  de s is t e  
20 å re n e , s y n e s  ik k e  k jø n n s s e g re g a s jo n e n e  i  a rb e id s l iv e t  å h a  m in s 
k e t .  Å rs a k e n e  t i l  d e tte  o g  fø lg e n e  b åde f o r  a r b e id s l iv  og  s a m fu n n e t  
v i l  b l i  u t r e d e t  i  1 9 8 8 - 8 9 .
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8 S O C IA L -  OCH H A L S O V A R D

8 .1  In le d n in g

Som  g r u n d  f ö r  n o r d is k a  m in is t e r r å d e t s  s a m a r b e ts a k t iv i te te r  ino m  s o 
c ia l-  o ch  h ä ls o v å r d s s e k to r n  l ig g e r  e t t  s a m a rb e ts p ro g ra m , som  s e n a s t  
fa s t s t ä l ld e s  1 9 8 2 . U n d e r  1987 h a r  p ro g ra m m e t r e v id e r a t s  o ch  k o m m e r 
a t t  lä g g a s  fra m  som  m in i s t e r r å d s fo r s la g  v id  N o rd is k a  r å d e ts  36 :e  s e s 
s io n  i  O s lo  i  m a rs  1 9 8 8 . D ä r e f t e r  k a n  d e t fa s t s t ä l la s  a v  s o c ia l-  och  
h ä ls o v å r d s m in is t r a r n a .

S a m a rb e ts p ro g ra m m e t o m fa t ta r  d en  d e l a v  n o r d is k a  s a m a r b e ts a k t iv i te 
t e r  som  s o c ia l-  och  h ä ls o v å r d s m in is t r a r n a  a n s v a ra r  f ö r ,  sa m t v is s a  a n 
g rä n s a n d e  a r b e t s f ä l t .  P ro g ra m m e t t a r  u tg å n g s p u n k t  i  W H O :s  s t r a t e g i 
p ro g ra m  " H ä ls a  f ö r  a lla  å r  2 0 0 0 "  och de p r in c ip e r  f ö r  d en  s o c ia lp o li
t i s k a  u tv e c k l in g e n ,  som  a n to g s  1987  v id  F N : s  in te r r e g io n a la  k o n s u l ta 
t io n  om d e n  s o c ia lp o lit is k a  u tv e c k l in g e n .

U tö v e r  m in is te r r å d e t s  fö rb e re d a n d e  o rg a n  in o m  s e k to r n  b e d r iv s  v e r k 
sa m h e te n  ino m  de o lik a  d e ls e k to r e r n a  d e ls  i  fo rm  a v  p ro je k tv e rk s a m h e t  
som  in k lu d e r a r  te m p o rä r  fö r s ö k s v e r k s a m h e t ,  u t r e d n in g a r  o ch  F o U -  
v e r k s a m h e t ,  d e ls  in o m  fem  i n s t i t u t i o n e r  o ch  tv å  s . k .  p e rm a n e n ta  k o m 
m it té e r .

8 .2  P la n e ra d  v e rk s a m h e t

8 . 2 . 1  S o c ia ls e k to re n

I  K o r t læ g n in g  a f  s o c ia lb id ra g e t i  N o rd e n  h a r  man b l . a .  få e t e n  b e 
s k r iv e l s e  a f  s o c ia lb id ra g e t o g  e n k e lte  p r o b le m s t i l l in g e r ,  og  d e r  a r 
b e jd e s  n u  v id e re  med e n  ræ k k e  e m n e r.

M an v i l  o g så  ta g e  op Æ ld re  k v in d e r s  l i v s s i t u a t io n  i  N o rd e n ,  og  b l . a .  
u n d e rs ø g e  d e re s  b e h o v , ø n s k e r  og  a n v e n d e ls e  a f  t i l t a g / t je n e s t e r .

D e r  a rb e jd e s  med e n  u d re d n in g  v e d r .  e n  e v t .  u d v id e ls e  e l le r  s u p p le 
r in g  a f  d e n  n o r d is k e  s o c ia lk o n v e n t io n .  D e n  fo r v e n te s  fæ rd ig  i  1 9 8 8 .

In d e n  f o r  b ø rn e o m rå d e t h a r  m an ta g e t fa t  p å , a t b e s k r iv e  b ø rn e n e s  
v i lk å r  m e re  b re d t  o g  o g så  p å  b ø rn e n e s  p ræ m is s e r  i  p ro je k te t  " B a r n 
dom m en som  s o c ia lt  fæ n o m e n ".

8 . 2 . 2  H ä ls o -  och s ju k v å r d s s e k t o r n

F ö r s la g  t i l l  n o r d is k  h a n d lin g s p la n  m ot c a n c e r s k a l l  u ta rb e ta s  a v  en  
a rb e ts g r u p p  u n d e r  1 9 8 8 . P la n e r in g e n  t a r  s ik te  på a t t  d e t s k a l l  k u n n a  
lä g g a s  fra m  som  m in i s t e r r å d s fo r s la g  v id  N o r d is k a  r å d e ts  1989  å r s  s e s 
s io n .

N o r d is k a  a rb e ts g r u p p e n  f ö r  A I D S - f r å g o r ,  som  t i l l s a t t e s  so m m a re n  
1 9 8 6 , k o m m e r a t t  f o r t s ä t t a  som  b a s  f ö r  in fo r m a t io n s -  och e r fa r e n h e t s -
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u tb y te  m e lla n  lä n d e rn a  i  A I D S - f r å g a n .  D e s s u to m  s k a l l  d e n  som  t i d i 
g a re  komma med fö r s la g  t i l l  s a m n o rd is k a  å tg ä rd e r  på  A ID S - o m r å d e t .

D e t p å g å e n d e  a rb e te t  som  t a r  s ik t e  på a t t  v e r k a  f ö r  e n  in o m n o rd is k  
a r b e t s fö r d e ln in g  v a d  g ä lle r  v is s a  " s m a la "  m e d ic in sk a  s p e c ia l i te te r  f o r t 
s ä t t e r .

S a m a rb e te  rö ra n d e  s t a n d a r d is e r in g ,  k o n t r o l l ,  s ä k e r h e t s f ö r e s k r i f t e r  
e tc . v a d  g ä lle r  m e d ic in te k n is k  u t r u s t n i n g  ä r  o c k så  e t t  o m rå d e  som  i n 
g å r  i  p ro je k tv e rk s a m h e te n  på d e tta  d e lo m rå d e .

B la n d  a k tu e l la  te m a n u n d e r  de ko m m ande å re n  ä r  a t t  s tu d e r a  v a r f ö r  
a l l t f l e r  a v  o m s o rg s p e rs o n a le n  lä m n a r s i t t  y r k e .  E n  u n d e r s ö k n in g  a v  
d e tta  p ro b le m  k u n d e  e v .  b id ra  m ed fö r s la g  t i l l  a t t  h e jd a  u tv e c k l in g e n .

8 . 2 . 3  K a n d ic a p s p ø rg s m å l

I f l g .  N o r d is k  r å d s  r e k .  n r .  2 4 / 8 3  u d re d e s  n u  fo ru d s æ tn in g e rn e  f o r  e t 
n o r d is k  sa m a rb e jd e  v e d r .  p le je c e n tre  på k u r s t e d e r  f o r  p s o r ia s is p a t ie n 
t e r ,  og  m u lig h e d e n  f o r  a t sk a b e  e n s a r te d e  p r in c ip p e r  f o r  e r s t a t n in g .

D e r  a rb e jd e s  e n d v id e re  med u d v ik l in g  a f  to lk e u d d a n n e ls e  in d e n  fo r  
h ø re h a n d ic a p o m rå d e t.

8 . 2 . 4  R u s m id d e ls p ø rg s m å l

D e t fö r e l ig g e r  p la n e r  på a t t  a rb e te t  med u p p fö l jn in g e n  a v  d e n  n o r 
d is k a  h a n d lin g s p la n e n  m ot n a r k o t ik a ,  som  fa s t s tä l ld e s  a v  N o r d is k a  m i
n is t e r r å d e t  d e n  6 maj 1 9 8 5 , s k a l l  f o r t s ä t t a  u t  å r  1 9 9 2 .

8 . 2 . 5  E f t e r -  o g  v id e re u d d a n n e ls e

D e t a rb e jd e  som  e r  s a t  ig a n g  v e d r .  e f t e r -  o g  v id e re u d d a n n e ls e  a f  s o 
c ia lp e rs o n a le  k o m m e r s a n d s y n d l ig v is  t i l  a t fo r t s æ t te  som  f o r s ø g s v i r k 
so m h e d .

8 . 2 . 6  T v ä r s e k t o r i e l l t  sa m a rb e te  

L ig e s t i l l i n g

D e t n y e  s a m a rb e jd s p ro g ra m  h a r  fo r s la g  t i l  en  ræ k k e  p r o je k t e r  med  
l ig e s t i l l in g s m æ s s ig e  a s p e k te r ,  b l . a .  e n  u n d e rs ø g e ls e  a f  k v in d e r s  r o l le  
i  p e n s io n s s y s te m e t  o g  m æ nde nes r o l le  i  o m s o rg e n  f o r  b ø rn e n e .

D a ta h a n d lin g s p la n e n

N o rd is k a  n ä m n d e n  f ö r  h a n d ik a p p frå g o r  ( N N H )  e r  med i  d a ta h a n d lin g s 
p la n e n , d e r  s k a l k ø re  fre m  t i l  og med 1 9 8 9 . D e r  e r  la v e t r a p p o r t  fo r  
de f ø r s t e  2 i å r ,  o g  m an a n s e r  at d e t b ø r  fo r t s æ t te  m e re  v a r ig t ,  se  
8 . 3 . 5 .
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V a d  g ä lle r  sa m a rb e te t in o m  b io - te k n o lo g io m rå d e t ä r  d e t k l a r t  a t t  b io 
te k n o lo g in  ä r  e n  te k n ik  som  k o m m e r a t t  ha  s t o r  b e ty d e ls e  in o m  d en  
f ra m t id a  h ä ls o -  o ch  s ju k v å r d e n .  D e t ta  g ä l le r  t . e x .  t i l l v e r k n in g  av  
v a c c in , g e n e t is k  d ia g n o s t ik  o ch  t i l lä m p n in g e n  a v  g e n te k n o lo g in  in o m  
s ju k v å r d e n .

E k o n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n

F r å n  s e k t o r n s  s id a  h a r  man s t ä l l t  s ig  bakom  a t t  e n  s tu d ie  a v  d e n  e k o 
n o m isk a  u tv e c k l in g e n s  k o n s e k v e n s e r  f ö r  o h ä ls a n s  so c io e k o n o m isk a  f ö r 
d e ln in g  s k a l l  fö r e s lå s  in g å  i  d e n  n o r d is k a  h a n d lin g s p la n e n  som  s k a l l  
lö p a  u n d e r  å re n  1 9 8 9 - 1 9 9 1 .

A v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r

Som  e t t  le d  i  a t t  a v v e c k la  te k n is k a  h a n d e ls h in d e r  i  N o rd e n  v i l l  man  
u n d e r  de n ä rm a s te  å re n  v e r k a  f ö r  a t t  m e d ic in - te k n is k a  p r o d u k t e r  som  
la g e n lig t  m a rk n a d s fö re s  o ch  a n v ä n d s  i  e t t  n o r d is k t  la n d  i  s t ö r s t a  m ö j
lig a  u t s tä c k n in g  s k u l le  k u n n a  m a rk n a d s fö ra s  o ch  a n v ä n d a s  i  ö v r ig a  
n o r d is k a  lä n d e r  u ta n  k r a v  på  g o d k ä n n a n d e .

8 .3  In s t i t u t io n e r n a s  p la n e r

8 . 3 . 1  N o r d is k a  h ä ls o v å rd s h ö g s k o la n  ( N H V )

S t ö r r e  d e le n  av d e n  a v  N o r d is k a  m in is te r r å d e t  b e s lu ta d e  u tb y g g n a d e n  
a v  N H V : s  v e rk s a m h e t  u n d e r  p e r io d e n  1 9 8 7 -1 9 9 1  g e n o m fö rs  u n d e r  1987  
och 1 9 8 8 . P la n e r in g e n  f ö r  1989  och fö lja n d e  å r  t a r  n ä rm a s t  s ik t e  på  
a t t  f u l l f ö l ja  d e n  b e s lu ta d e  e x p a n s io n e n .

8 . 3 . 2  N o rd is k a  i n s t i t u t e t  f ö r  o d o n to lo g is k  m a te r ia lp ro v n in g  (N IO M )

N IO M :s  v e rk s a m h e t  som  r ö r  s t a n d a r d is e r in g ,  m a te r ia lp ro v n in g ,  f o r s k 
n in g  och u p p ly s n in g s v e rk s a m h e t  om ta n d v å r d s m a te r ia l ,  k o m m e r f r å n
1989 och 1 -2  å r  fra m å t a t t  d r iv a s  i  e n l ig h e t  med in s t i t u t io n e r n a s  a r 
b e ts p ro g ra m  .

A n ta le t  p r o d u k t g r u p p e r  som  N IO M  t e s t a r  ö k a r  s tä n d ig t  t i l l  fö l jd  av  
a l l t  f l e r  in te r n a t io n e l la  s ta n d a r d e r .  D e t  in n e b ä r  ö ka d e  a r b e t s u p p g i f t e r  
in o m  o m rå d e t m a te r ia lp ro v n in g .  F ö r  a t t  k la ra  d e n n a  a k t iv i t e t s ö k n in g  
m å ste  m an a n t in g e n  re d u c e ra  in s a t s e r n a  på  a n d ra  o m rå d e n , u p p rä t ta  
n y a  t jä n s t e r  e l le r  b e g rä n s a  de n u v a ra n d e  p ro v n in g s p ro g ra m m e n . F r å n  
N I O M : s  s id a  h a r  m an u t t r y c k t  o ro  ö v e r  a t t  fo r s k n in g s a k t iv i t e te n  få t t  
l id a  f ö r  a t t  m a te r ia lp ro v n in g  t a r  a l l t  s t ö r r e  u t ry m m e  i  i n s t i t u t e t s  
v e r k s a m h e t .

8 . 3 . 3  N o rd is k a  lä k e m e d e lsn ä m n d e n  ( N L N )

N o r d is k a  lä k e m e d e lsn ä m n d e n  p la n e r a r  fö r  1989  l i t e  h ö g re  v e rk s a m h e ts -  
n iv å  än som  g ä ll t  f ö r  de s i s t a  å re n .  D e t ta  g ä lle r  f ö r s t  o ch  f r ä m s t  p ro -

Sam arbete inom  b io -te kn o lo g io m rå d e t
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je k tv e rk s a m h e te n  som  n ä m n d e n  a n s e r  k o m m it i  en  n y  fa s .

N L N :  s  in te r n a t io n e l la  e n g a g e m a n g  b l i r  a l l t  m e ra  o m fa tta n d e . D e t ta  g ä l
le r  t . e x .  a t t  v id  u t fo rm n in g e n  a v  n o r d is k a  r i k t l i n j e r  o ch  gem ensam m a  
n o r d is k a  k r a v  på  lä k e m e d e l ä r  a r b e ts g r u p p e rn a  o f ta  i  k o n ta k t  med  
m o ts v a ra n d e  a r b e t s g r u p p e r  in o m  E G  f ö r  h a rm o n is e r in g .  V id a re  h a r  
N L N : s  n o r d is k a  r i k t l i n j e r  a n v ä n ts  av ic k e - e u ro p e is k a  lä n d e r  som  m a ll 
fö r  e g n a  r i k t l i n j e r .

8 . 3 . 4  N o rd is k a  n ä m n d e n  f ö r  a lk o h o l-  och d r o g f o r s k n in g  ( N A D )

1 h e n h o ld  t i l  N o r d is k  r å d s  r e k .  n r .  2 /8 7  a rb e jd e r  N A D  med p ro je k t  
om n a rk o t ik a  o g  k o n t r o lp o l i t ik .  V e d r .  p ro je k tv ir k s o m h e d  h a r  N A D  
h v e r t  a n d e n  å r  en  b e v i lg n in g  t i l  to  s t ø r r e  fo r s k e r s e m in a r .  I  de m e l
le m lig g e n d e  å r  ø n s k e r  N A D , a t b ru g e  m id le rn e  t i l  m id le r t id ig  a n sæ t
te ls e  a f  en f o r s k e r .

8 . 3 . 5  N o r d is k a  n ä m n d e n  f ö r  h a n d ik a p p frå g o r  ( N N H )

N N H  a rb e jd e r  m ed e t fo r s la g  t i l  e ta b le r in g  a f  h ø j te k n o lo g is k  f o r s k 
n in g s -  o g  u d v ik lin g s s a m a rb e jd e  på h jæ lp e m id d e lo m rå d e t i  F in la n d .  O p 
læ g g e t s k a l l ig g e  fæ rd ig  i  1 9 8 8 .

8 . 4 P e rm a n e n ta  k o m m itté e rn a s  p la n e r

8 . 4 . 1  N o rd is k a  m e d ic in a ls ta t is t ik k o m m it té n  ( N O M E S K O )

N O M E S K O  h a r  de s e n a s te  tv å  å re n  ta g it  u p p  e n  ö v e rg r ip a n d e  d i s k u s 
s io n  om s in  v e rk s a m h e t  v id  k o m m itté n s  p le n a r -  o ch  p la n e r in g s m ö te n  
som  h å l ls  i  j u n i  r e s p e k t iv e  d e c e m b e r m ånad v a r je  å r .  M an r ä k n a r  in te  
med n å g ra  s t ö r r e  fö r ä n d r in g a r  av v e rk s a m h e te n  1989  jä m fö r t  m ed t i d i 
g a re  å r .

Ino m  N O M E S K O  p å g å r f . n .  en d is k u s s io n  som  e v e n tu e l l t  k a n  le d a  t i l l  
e t t  fö r s la g  t i l l  ä n d r in g  av o rg a n is a t io n s fo rm e n  och ö v e r fö r in g  a v  ko m 
m it té n  f r ä n  p ro je k tb u d g e te n  t i l l  in s t i t u t io n s b u d g e t e n .  N O M E S K O  -  l i k 
som  N O S O S K O  -  u t g ö r  e n  ty p  a v  "d e  f a c t o - in s t i t u t io n e r "  som  d r i v e r  
så d a n  v e rk s a m h e t  som  i  p r in c ip  ä r  p e rm a n e n t jä m fö r t  med a n d ra  a k t i 
v i t e t e r  på  p ro je k tb u d g e te n ,  v i lk a  a lla  ä r  t id s b e g rä n s a d e .

8 . 4 . 2  N o rd is k a  s o c ia ls ta t is t ik k o m m it té n  ( N O S O S K O )

"S o c ia l t r y g h e d  i  de n o r d is k e  la n d e "  fo r v e n te s  a t ud ko m m e  i  en n y  
u d g a v e  i  1989  m ed o v e rs æ tte ls e  t i l  e n g e ls k  i  1 9 9 0 . B u d g e tb e h o v e t  v i l  
så le d e s  v æ re  s t ø r r e  i  d is s e  to  å r  e n d  i  1 9 8 8 . M an h a r  d e su d e n  a fs a t  
b e lø b  t i l  u d a rb e jd e ls e  a f  e n  m a n u a l o v e r  so c ia le  u d g i f t e r  i  d e n  n o r 
d is k e  s t a t i s t i k  o g  e t p ro je k t  v e d r .  fa m il ie y d e ls e r  i  de n o r d is k e  la n d e .
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9 J Ä M S T Ä L L D H E T

9 .1  In le d n in g

U tg å n g s p u n k te n  f ö r  d e t n o r d is k a  jä m s tä lld h e ts s a m a rb e te t  ä r  d e t s a -  
m a rb e ts p ro g ra m , som  a n to g s  a v  M in is te r r å d e t  1 9 8 2 . E n l ig t  d e tta  s k a l l  
sa m a rb e te t o m fa tta  fö lja n d e  h u v u d o m rå d e n : a r b e t s l iv ,  s o c ia l-  o ch  fa -  
m il je p o l i t ik , u t b i ld n in g ,  b o e n d e -  och  s a m h ä lls p la n e r in g  sa m t d e lta g a n d e  
i  d e t p o l i t i s k a  l iv e t  i  ö v r ig t .

V e rk s a m h e te n  h a r  u n d e r  å re n  i  s t o r t  a v s p e g la t s a m a rb e ts p ro g ra m m e ts  
i n r i k t n i n g  m ed p r o je k t  in o m  a lla  o m rå d e n  m ed s t ö r s t a  v ik t e n  d o c k  la g d  
v id  jä m s tä lld h e t  i  a r b e t s l iv e t .

A v  d e n  p å g å e n d e  v e rk s a m h e te n  k o m m e r B r y t - p r o je k t e t ,  v a r s  s y f t e  ä r  
a t t  p rö v a  o ch u tv e c k la  o lik a  m o d e lle r  f ö r  a t t  b r y t a  d e n  k ö n s u p p d e la d e  
a rb e ts m a rk n a d e n  och d e n  k ö n s s e g re g e ra d e  u tb i ld n in g e n ,  a t t  f o r t s ä t t a  
u n d e r  1989  då d e t ä v e n  a v s lu t a s .  S ä k e r l ig e n  k o m m e r p ro je k te t  a t t  g e
n e re ra  n y a  p ro je k t  med u tg å n g s p u n k t  i  de v u n n a  e r fa r e n h e te r n a .

D e s s u to m  ko m m e r d e t t r e d je  a v  f y r a  p la n e ra d e  s e m in a r ie r  om in v a n d 
ra d e  k v in n o r  a t t  h å l la s .

9 .2  H a n d lin g s p la n  f ö r  d e t n o r d is k a  jä m s tä lld h e ts s a m a rb e te t

V id  N o r d is k a  r å d e ts  s e s s io n  1986 fö re s lo g s  i  sa m b a n d  m ed p re s e n ta t io 
n e n  a v  re k o m m e n d a tio n e n  om a v h å lla n d e  av e n  n o r d is k  k v in n o k o n fe 
r e n s  -  N o r d is k t  F o ru m  -  o ch  e n  o f f ic ie l l  n o r d is k  jä m s tä l ld h e ts k o n fe -  
r e n s ,  a t t  d e t "m e d  b a k g ru n n  i  d e n  o f f i s ie l la  k o n fe re n s e n  ta g e s  e t 
h a n d lin g s p ro g ra m , f . e k s .  f ra m  t i l  å r  2 0 0 0 " .

M ot d e n n a  b a k g ru n d  k o m m e r e t t  fö r s la g  t i l l  h a n d lin g s p la n  a t t  lä g g a s  
fra m  t i l l  d e n  o f f ic ie l la  k o n fe re n s e n  och d ä r  ä v e n  a n v ä n d a s  som  h u v u d 
d o k u m e n t. H a n d lin g s p la n e n s  te m a n fö re s lå s  så le d e s  b l i  k o n fe r e n s e n s  
te m a n .

H a n d lin g s p la n e n  s k a l l  u tg ö r a  e n  k o n k r e t i s e r in g  a v  s a m a rb e ts p ro g ra m 
m et sa m t ge en p r i o r i t e r in g  a v  de o m rå d e n , som  i  de n ä rm a s te  fem  
å re n  s e s  som  m e st b e ty d a n d e  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t på  jä m 
s tä lld h e ts o m rå d e t  .

E n  ö n s k a n  om in t e g r e r in g  a v  jä m s tä l ld h e ts a rb e te t  i  a n d ra  s e k t o r e r  h a r  
t id ig a re  k la r t  u t t a la t s  a v  m in is t e r r å d e t .  D e n  kom m ande h a n d lin g s p la 
n e n  ä r  y t t e r l ig a r e  e t t  fö r s ö k  a t t  f u l l f ö l ja  d e tta  a rb e te .  H a n d l in g s 
p la n e n  s k a l l  s å le d e s , fö ru to m  a t t  ge en b i ld  a v  v a d  som  p la n e ra s  i  
j ä m s tä l ld h e t s u t s k o t te t s  e g e n  r e g i ,  ä v e n  ge en b i ld  a v  h u r  jä m s tä lld 
h e ts a r b e te t  k o m m e r a t t  b e d r iv a s  i  ö v r ig a  s e k t o r e r  och h a n d lin g s p la n e r  
u n d e r  n e d a n  a n g iv n a  te m a n  in o m  p e r io d e n  1 9 8 9 - 1 9 9 3 .

M in is te r r å d e t  s t r ä v a r  d ä r f ö r  e f t e r  a t t  få  a n d ra  f ö r  h a n d lin g s p la n e n  
r e le v a n ta  n o r d is k a  s a m a r b e ts s e k to re r  a t t  d e lta  b åde  v id  u t fo rm n in g e n
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a v h a n d lin g s p la n e n  och v id  d e s s  g e n o m fö ra n d e . J ä m s tä l ld h e t s u t s k o t -  
t e t ,  som  ä r  s t y r g r u p p  f ö r  a rb e te t  m ed h a n d lin g s p la n e n ,  h a r  m ot d e n 
n a  b a k g ru n d  s k r i v i t  t i l l  f le r a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté e r o ch  d e ls  b e t t  om 
en ö v e r s ik t  ö v e r  s e k to r e r n a s  p å g å e n d e  v e rk s a m h e t  med r e le v a n s  fö r  
jä m s tä l ld h e ts a rb e te t  och d e ls  b e t t  om fö r s la g  t i l l  n y a  a k t iv i t e t e r ,  som  
k a n  in g å  i  h a n d lin g s p la n e n ,  som  e n l ig t  b e s lu t  a v  m in is te r r å d e t  s k a l l  
k o n c e n t r e ra s  t i l l  fö lja n d e  tv å  te m a n m ed e x e m p e l på u n d e r r u b r ik e r ,  
( v i lk a  s ä k e r l ig e n  ko m m e r a t t  ö k a  i  a n ta l n ä r  ö v r ig a  s e k t o r e r  lä m n a t 
s in a  b id r a g ) .

K v in n o r s  r o l l  i  d e n  e k o n o m isk a  u tv e c k lin g e n

K v in n o r  i  u tv e c k lin g e n  a v  o lik a  n ä r in g a r / s e k t o r e r  
( in k lu s i v e  l ik a lö n )

A r b e ts m il jö

A r b e t s o r g a n is e r in g  - s t r u k t u r e r ,  le d a r f r å g o r ,  a r b e t s t id  

Sa m m a n h a n g  m e lla n  fa m il je l iv  o ch  a r b e t s l iv  

B a rn o m s o rg

K v in n o r s  f ö r s ö r jn in g  ( in k lu s i v e  p e n s io n s r e g le r )

A n p a s s n in g  a v  fa m i l je l iv - a r b e t s l iv  ( le d ig h e t s r e g le r , 
a r b e t s t id  e tc . )

D å  a rb e te t  m ed u t fo rm n in g e n  a v  h a n d lin g s p la n e n ,  som  e n l ig t  o v a n  
s k a l l  g ä lla  f r . o . m .  1 9 8 9 , p å b ö r ja ts  u n d e r  h ö s te n  1987  ä r  d e t s v å r t  a t t  
n u  i  n o v e m b e r y t t e r l ig a r e  k o n k r e t is e r a  in n e h å lle t  i  v e rk s a m h e ts p la n e n .  
G e n e re l lt  k a n  d o c k  sä g a s  a t t  både d e n  o f f ic ie l la  k o n fe re n s e n  o ch d en  
h a n d lin g s p la n ,  som  fö r v ä n ta s  b l i  r e s u l t a t e t  a v  d e n n a  k o n fe r e n s  och  
som s k a l l  lä g g a s  fra m  som  m in i s t e r r å d s fo r s la g  på  N o r d is k a  r å d e ts  s e s 
s io n  1989  k o m m e r a t t  in n e b ä ra  en u tv id g a d  v e rk s a m h e t  1 9 8 9 . D e s s u to m  
fö rv ä n ta s  ä v e n  N o r d is k t  F o ru m  i  h ö g  g ra d  b id r a  t i l l  e n  ö k n in g  a v  a k 
t iv i t e t e r n a  i  b åde d e t o f f ic ie l la  och in o f f ic ie l la  n o r d is k a  jä m s tä l ld h e ts 
s a m a rb e te t .
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1 0 .1  M å ls ä t tn in g

M å ls ä t tn in g e n  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t på  d e t i n d u s t r ip o l i t i s k a  om
rå d e t  fa s t s t ä l ld e s  a v  m in is te r r å d e t  ( i n d u s t r im in i s t r a r n a )  i  e n  a r b e t s 
p la n  1 9 8 2 . E n l ig t  d e n n a  s k a  d e t i n d u s t r ip o l i t i s k a  sa m a rb e te t b id ra  t i l l  
a t t  ö k a  d en in d u s t r ie l la  o ch e k o n o m isk a  u tv e c k lin g e n  i  de n o r d is k a  
lä n d e rn a .  E n  n ö d v ä n d ig  f ö r u t s ä t t n in g  f ö r  a t t  nå  d e tta  m ål ä r  a t t  s t ä r 
k a  d e n  n o r d is k a  i n d u s t r i n s  k o n k u r r e n s k r a f t ,  v i lk e t  f r ä m s t  ä r  e n  u p p 
g i f t  f ö r  d e n  n a t io n e lla  e k o n o m isk a  p o l i t ik e n .  D e t n o r d is k a  in d u s t r ip o l i 
t i s k a  sa m a rb e te t s k a l l  i  d e tta  sa m m a n h a n g  s e s  som  e t t  k o m p le m e n t fö r  
a t s t ä r k a  i n d u s t r i n s  s tä l ln in g  genom  a t t :

u tv id g a  och fö rd ju p a  d e t n o r d is k a  te k n is k a  f o r s k n in g s -  och  
u tv e c k l in g s s a m a r b e te t ,

s tä r k a  sa m a rb e te t rö ra n d e  n y  t e k n ik ,

b id ra  t i l l  a t t  s tä r k a  N o rd e n  som  h e m m a m a rk n a d  genom  a t t  f rä m 
ja  ö k a t fö re ta g s s a m a rb e te  o ch  e ta b le r in g  ö v e r  g rä n s e rn a  i  N o r 
d e n , sa m t

fö lja  de d is k u s s io n e r  och fö r h a n d l in g a r  som  f ö r s  i  a n d ra  i n t e r 
n a t io n e lla  fo ra  f ö r  i n d u s t r ip o l i t i s k a  f r å g o r .

1 0 .2  S a m a rb e ts o rg a n

D e t n o r d is k a  in d u s t r ip o l i t i s k a  sa m a rb e te t le d s  a v  m in is te r rå d e t  
( i n d u s t r im in i s t r a r n a ) . Som  b e re d n in g s o rg a n  å t m in is te r r å d e t  f i n n s  
n o r d is k a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  i n d u s t r i p o l i t i k .

T i l l  i n d u s t r i s e k t o r n  h ö r  ä v e n  tv å  p e rm a n e n ta  i n s t i t u t i o n e r ;  N o r d is k a  
i n d u s t r i fo n d e n  o ch N o r d te s t  m ed s ä te n  i  r e s p e k t iv e  O s lo  och H e ls in g 
f o r s .  B e t rä f fa n d e  o r g a n is a t io n ,  v e r k s a m h e t s in r ik t n in g  och b u d g e t fö r  
d e ssa  i n s t i t u t i o n e r  h ä n v is a s  t i l l  m in is te r r å d e t s  b u d g e td o k u m e n t  
( B  7 4 / b ) ,  a v s n i t te n  3 .1 3 . 2  r e s p e k t iv e  3 .1 3 . 3  sa m t t i l l  a v  i n s t i t u 
t io n e rn a  s jä lv a  p u b lic e ra d e  å r s b e r ä t t e ls e r .

1 0 .3  S a m a rb e ts p la n e r

1 0 .3 .1  M in is te r r å d e t

1 988  b l i r  N o r d is k t  te k n o lo g iå r . E v e n e m a n g  i  a n s lu t n in g  h ä r t i l l  ko m m e r 
a t t  på gå  u n d e r  h e la  å r e t .  F ö r  i n d u s t r i s e k t o r n s  d e l b l i r  d e tta  in te  b a ra  
e n m ö jlig h e t a t t  p r o f i le r a  te k n ik e n s  b e ty d e ls e  och  m ö jl ig h e te r  u ta n  
o c k så  en m ö jlig h e t a t t  få  id é e r  och  u p p s la g  t i l l  n y a  a k t iv i t e t e r  och  sa m -  
a rb e ts m ö j l ig h e te r .  E n l ig t  p la n e rn a  k o m m e r te k n o lo g iå re t  a t t  a v s lu ta s  
med en s t o r  n o r d is k t  k o n fe r e n s  i  s y f t e  a t t  f in n a  fra m  t i l l  h u r  d e ssa  
id é e r  o ch  u p p s la g  s k a l l  k u n n a  fö lja s  u p p  i  s å v ä l d e t o f f ic ie l la  n o r d is k a  
sa m a rb e te t som  h o s  de o lik a  d e lta g a n d e  o rg a n is a t io n e rn a .

10 I N D U S T R I



2285C 2

E f t e r  r å d s e s s io n e n s  b e h a n d lin g  a v  d e t ö v e rlä m n a d e  m in i s t e r r å d s f o r s la 
g e t om e t t  n o r d i s k t  i n d u s t r i e l l t  c e n te r  i  O s lo  a v s e r  m in is te r r å d e t  a t t  
s t a r t a  fö rb e re d e ls e a rb e te t  f ö r  c e n t r e t .  D e t ta  a rb e te  a v s e s  b l i  s l u t f ö r t  
o m k r in g  d e n  1 o k to b e r  1988  så  a t t  d e t n y a  c e n t r e t  k a n  s t a r t a  s in  
v e rk s a m h e t  p e r  d e n  1 ja n u a r i  1 9 8 9 . F ö rb e r e d e ls e a r b e te t  k o m m e r a t t  få  
t v å  h u v u d u p p g i f t e r ;  A t t  f ö r  d e t f ö r s t a  f in n a  e n  s m id ig  o r g a n is a t io n s 
fo rm  som  k a n  m edge a t t  c e n t r e t  b l i r  e t t  f le x ib e l t  in s t r u m e n t  f ö r  a t t  
i n i t ie r a  och k o o rd in e ra  de fö re s la g n a  a k t iv ite ts o m rå d e n a  o ch f ö r  d e t  
a n d ra  in h ä m ta  s y n p u n k t a r  f r å n  b l a fo r s k a r m i l jö e r  och  a rb e ts m a rk 
n a d e n s  p a r t e r  på d e n  n ä rm a re  in r ik t n in g e n  a v  d e t fö re s la g n a  n o r d is k a  
n ä r in g s p o l i t i s k a  fo r u m e t .

M in is te r r å d e t  a v s e r  v id a re  a t t  u n d e r  1988  e n g a g e ra  s ig  i  v i s s a  u t b i ld 
n in g s f r å g o r . I  b ö r ja n  a v  å re t  v ä n ta s  e n  u t v ä r d e r in g  a v  d e t te k n is k a  
F o U - p ro g ra m m e t i  v i lk e t  tv å  u t b i ld n in g s a k t i v i t e t e r  in g å r .  D e t g ä l le r  
s t u d e n tu tb y te  m e lla n  de te k n is k a  h ö g s k o lo rn a  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a  
sa m t i n d u s t r i f o r s k a r u t b i ld n in g .  E t t  fö rb e re d e ls e a rb e te  h a r  in i t ie r a t s  
av m in is te r r å d e t  i  s y f t e  a t t  u n d e r  1988 i  s a m fö rs tå n d  m ed o ch med d e l
ta g a n d e  a v  u t b i ld n in g s m in is t r a r n a  a r r a n g e ra  e t t  u tb i ld n in g s s e m in a r iu m  
k r in g  n y a  fo rm e r  f ö r  n o r d is k  s a m v e rk a n  m e lla n  de te k n is k a  h ö g s k o 
lo r n a  och n ä r in g s l iv e t  rö ra n d e  h ö g re  t e k n is k -  o ch  le d n in g s u t b i ld n in g .

M in is te r r å d e t  p la n e r a r  v id a re  a t t  u n d e r  1988  ta  s t ä l ln in g  t i l l  s p e c if ik a  
i n s a t s e r  in o m  in fo r m a t io n s te k n o lo g i . F o r t s a t t  u p p m ä rk s a m h e t ko m m e r 
o c k så  a t t  ä g n a s s ta n d a rd is e r in g s s a m a r b e te t  i  N o rd e n  och V ä s te u ro p a .

1 0 .3 .2  In s t i t u t io n e r n a

N o r d is k a  in d u s t r i f o n d e n s  v e rk s a m h e t  u n d e r  1988  k o m m e r a t t  i  s t o r  u t 
s t r ä c k n in g  p rä g la s  a v  d e ls  fö rb e r e d e ls e s a rb e te t  med d e t n o r d is k a  in -  
d u s t r ie l la  c e n t re t  ( i  v i lk e t  fo n d e n  e n l ig t  p la n e rn a  b l i r  s jä lv a  
s to m m e n ) , d e ls  n y a  in s a ts o m rå d e n  fö r  s tö d  t i l l  t e k n is k  f o r s k n in g  och  
u tv e c k l in g .  E t t  i n d u s t r i e l l t  i n r i k t a t  b io te k n o lo g is k t  p ro g ra m  a v s e s  
s t a r t a  u n d e r  1988  f ö r  a t t  i  s t ö r r e  s k a la  v id a r e fö r a s  u n d e r  1 9 8 9 - 1 9 9 2 .  
F ö rb e re d e ls e a rb e te  p la n e ra s  u n d e r  1988  f ö r  p r o je k t in i t ie r in g  in o m  m a
t e r ia l t e k n ik  o ch m i l jö v å r d s t e k n ik .

A r b e te t  i  N o r d te s t  in o m  p r o v n in g s -  och k o n t ro l lv e rk s a m h e te n  k o m m e r  
a t t  f o r t s ä t t a  in o m  de o m rå d e s v is a  fa c k g ru p p e rn a  och p ro g ra m k o m m it
té e r n a .  N o r d te s t  k o m m e r u n d e r  1988  a t t  p re s e n te r a  e n  a n a ly s  a v  d e t  
v ä s te u ro p e is k a  sa m a rb e te t a v  in t r e s s e  f ö r  N o r d t e s t ' s  v e rk s a m h e t .  
A n a ly s e n  a v s e s  b l i  u n d e r la g  f ö r  d is k u s s io n e r  m e lla n  N o r d t e s t ,  s t y r 
g ru p p e n  f ö r  a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r  i  N o rd e n  sa m t ä m b e tsm a n n a 
k o m m itté n  f ö r  i n d u s t r ip o l i t i k  om m ö jl ig h e te r  a t t  s tä r k a  d e t n o r d is k a  
i n f ly t a n d e t  i  d e n  v ä s te u ro p e is k a  s ta n d a r d is e r in g s p r o c e s s e n .  N o r d te s t  
s k a l l  b id ra  med så v ä l t e k n is k t  u n d e r la g  som  t e k n is k  e x p e r t i s  fö r  de 
n o r d is k a  d e lta g a rn a  i  de v ä s te u ro p e is k a  m ö te n a . N o r d te s t  a v s e r  v id a re  
a tt  d e lta  i  d e n  v e rk s a m h e t  som  s y f t a r  t i l l  s k a p a n d e t av ö m s e s id ig  
t i l l t r o  t i l l  p r o v n in g s r e s u l t a t ,  som  o c k så  u t g ö r  e t t  v ik t i g t  e le m e n t fö r  
u n d a n rö ja n d e  a v  te k n is k a  h a n d e ls h in d e r .
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1 0 . 3 . 3  P r o je k t

In o m  ra m e n  f ö r  i n d u s t r i s e k t o r n s  p ro je k tb u d g e t  h a r  f o r t s a t t a  m edel b e 
v i l j a t s  f ö r  d e t g e o lo g isk a  k a r t lä g g n in g s a r b e te t  i  M it tn o r d e n ,  sa m t fö r  
a d m in is t r a t io n  och v is s a  s a m n o rd is k a  a k t iv i t e t e r  i  a n s lu t n in g  t i l l  d e t  
n o r d is k a  te k n o lo g iå re t  1 9 8 8 .
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11 E K O N O M I OCH F IN A N S P O L I T IK

1 1 .1  In le d n in g

D e t n o r d is k a  sa m a rb e te t på d e t e k o n o m is k a  o m rå d e t ä r  i  h ö g  g ra d  a v -  
h ä n g ig t  a v  d e n  e k o n o m is k a  u tv e c k lin g e n  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a .  D e n  
k o n ju n k t u r e l la  o c h  d e n  s t r u k t u r e l la  u tv e c k l in g e n  i  N o rd e n  s t ä l le r  
v a r ie ra n d e  k r a v  på  d e n  e k o n o m is k a  p o l i t ik e n  lik s o m  på in r ik t n in g e n  a v  
d e t n o r d is k a  s a m a rb e te t .  M ot b a k g ru n d  av d e n  sv a g a  e k o n o m is k a  u t 
v e c k lin g e n  v id  1 9 8 0 -  ta le t s  b ö r ja n  u ta rb e ta d e s  h a n d lin g s p la n e n  fö r
e k o n o m is k  u tv e c k l in g  o ch f u l l  s y s s e ls ä t t n in g  (N o rd e n  i  v ä x t )  som  
f a s t s t ä l ld e s  a v  N o r d is k a  m in is te r r å d e t  v å re n  1 9 8 5 . H a n d lin g s p la n e n
lö p e r  i  h u v u d s a k  u n d e r  å re n  1986 -  1 9 8 8 , m en v is s a  in s a t s e r ,  f ra m 
f ö r a l l t  på  in f r a s t r u k t u r o m r å d e t ,  s t r ä c k e r  s ig  ä n n u  lä n g re  fra m  i  t id e n .

V id  s i t t  m öte i  ju n i  1987  b e s lö t  N o r d is k a  m in is te r r å d e t  ( f in a n s m in i
s t r a r n a )  a t t  u ta rb e ta  e n  n y  e k o n o m is k  h a n d lin g s p la n  f ö r  N o rd e n .  F ö r  
a t t  le d a  a rb e te t  m ed d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  in r ä t ta d e s  e n  a r b e t s 
g ru p p  b e s tå e n d e  a v  s t a t s s e k r e t e r a r e  e l le r  ä m b e tsm ä n  p å  m o ts v a ra n d e  
n iv å .  D e n  g ru p p e n  in le d d e  s i t t  a rb e te  i  b ö r ja n  a v  h ö s te n  1 9 8 7 .

U n d e r  lo p p e t a v  å r  1987 h a r  f le r a  u t r e d n in g s r a p p o r t e r  på  d e t e k o n o 
m is k a  o m rå d e t f ä r d ig s t ä l l t s  a v  n o r d is k a  a r b e t s g r u p p e r .  D e s s a  u t g ö r  
v ik t ig a  u tg å n g s p u n k te r  f ö r  f o r t s a t t  n o r d is k t  sa m a rb e te  in o m  e k o n o m i
s e k t o r n .  A r b e te t  m ed a t t  u n d a n rö ja  k o n k u r r e n s v r id a n d e  k r e d i t s t ö d  
o ch a n d ra  n ä r in g s l iv s s t ö d  p r i o r i t e r a s  h ö g t .  U t r e d n in g s a r b e te  h a r
o c k så  s k e t t  på  s e k t o r n  in o m  ra m e n  f ö r  a rb e te t  med a t t  a v v e c k la  h a n 
d e ls h in d e r  i  N o rd e n .

På  d e t v a lu ta p o l i t is k a  o m rå d e t e n a d e s de n o r d is k a  lä n d e rn a  1983 om e n  
s a m a rb e ts -  o ch  in f o r m a t io n s o r d n in g .  Ö v e re n s k o m m e ls e n  in n e b ä r  a t t  
v a r je  n o r d i s k t  la n d  s k a l l  sö k a  lä m na  in fo rm a t io n  t i l l  ö v r ig a  lä n d e r  i  
N o rd e n  i  så  god  t id  som  m ö jlig t  in n a n  v ä x e lk u r s å tg ä r d e r  v id t a s .  D e s s 
u to m  in g å r  e n  s e r ie  a n d ra  in s a t s e r  f ö r  a t t  s tä r k a  d e t k o n t in u e r l ig a  
i n f o r m a t io n s u t b y t t e t  på d e tta  o m rå d e . S a m a rb e te t h a r  o c k så  ta g it  f o r 
m en a v  e t t  a v ta l om k o r t s i k t i g t  v a lu ta s tö d  m e lla n  c e n t ra lb a n k e rn a  i  
N o rd e n .  D e t ta  a v ta l in g ic k s  re d a n  1962 o ch r e v id e ra d e s  s e n a s t  1 9 8 3 .

N ä r  d e t g ä lle r  de n o r d is k a  lä n d e rn a s  s y n p u n k t e r  på de in te r n a t io n e l la  
v a lu ta f r å g o r n a  s k e r  se d a n  lä n g e  e n  fo r t lö p a n d e  k o o rd in a t io n .  B a k 
g ru n d e n  t i l l  d e n n a  s a m o rd n in g  ä r  a t t  N o rd e n  h a r  gem ensam  r e p r e s e n 
ta t io n  i  s å v ä l In te r n a t io n e l la  v a lu ta fo n d e n s  ( I M F )  d i r e k t io n  som  IM F s  
p o lic y s k a p a n d e  o r g a n ,  d e n  s  k  in te r im s k o m m it té n . E n  n ä ra  s a m o rd n in g  
a v d e t n o r d is k a  a g e ra n d e t s k e r  o c k så  in f ö r  m in is te r rå d s m ö te n  i  O E C D ,  
ä v e n  om r e p re s e n ta t io n e n  i  d e tta  fo ru m  in te  ä r  g e m e n sa m .

1 1 .2  S a m a rb e ts o rg a n

N o r d is k a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  e k o n o m i o c h  f in a n s p o l i t ik  ( A K - E K )  
in r ä t ta d e s  v å re n  1 9 8 6 . K o m m itté n  b e s tå r  a v  r e p r e s e n ta n te r  f r å n  f i 
n a n s d e p a rte m e n te n  ( m o ts v a ra n d e )  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a . I  sa m b a n d
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med b ild a n d e t a v  A K - E K  la d e s  N o r d is k a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  v a 
lu t a f r å g o r  o ch  f in a n s ie l la  f r å g o r  ( N A V F )  n e d .

A n d ra  p e rm a n e n ta  n o r d is k a  o rg a n  in o m  d en e k o n o m isk a  s e k to r n  ä r :

N o r d is k a  f in a n s ie l la  u t s k o t t e t , som  ä r  sa m m a n sa tt a v  r e p r e s e n ta n te r  
f ö r  f in a n s / e k o n o m im in is te r ie rn a  och c e n t ra lb a n k e rn a ,  s v a r a r  f ö r  v ä x e l
k u r s -  och  v a lu t a r e g le r in g s f r å g o r .  U t s k o t t e t  s v a r a r  d e s s u to m  fö r  d en  
s a m o rd n in g  a v  in te r n a t io n e l la  v a lu ta ä re n d e n  som  s k e r  i  a n k n y tn in g  t i l l  
IM F s  v e rk s a m h e t .  D e  f r å g o r  u t s k o t t e t  b e h a n d la r  på  u p p d ra g  a v  f i 
n a n s m in is t r a r n a  r a p p o r te r a s  d i r e k t  t i l l  m in i s t r a r n a .

D e n  n o r d is k a  k o n ju n k tu r g r u p p e n  som  b e s tå r  a v  k o n ju n k t u r e x p e r t e r  
f r å n  d e p a rte m e n t och u t r e d n in g s in s t i t u t .  B l  a s a m m a n s tä lle r  g ru p p e n  
å r l ig e n  d e n  n o r d is k a  k o n ju n k t u r r a p p o r t e n .

A r b e ts g ru p p e n  f ö r  s t a t i s t i k  ö v e r  k a p i t a l r ö r e ls e r  i  N o rd e n  fu n g e r a r  
som  e t t  fo ru m  f ö r  ö v e r lä g g n in g a r  o ch in fo r m a t io n s u tb y te  m e lla n  b e r ö rd  
e x p e r t i s  och  fö rb e r e d e r  ä v e n  de n o r d is k a  lä n d e rn a s  d e lta g a n d e  i  m o t
s v a ra n d e  d is k u s s io n e r  i  O E C D .

N o r d is k a  e k o n o m isk a  fo r s k n in g s r å d e t  som  ä r  en  i n s t i t u t i o n  v a r s  u p p 
g i f t  ä r  a t t  m e d v e rk a  t i l l  a t t  a n a ly s e r  och u t r e d n in g a r  g e n o m fö rs  om 
d e t ö m s e s id ig a  e k o n o m isk a  b e ro e n d e t m e lla n  de n o r d is k a  lä n d e rn a  och  
om fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  n ä rm a re  e k o n o m is k t  sa m a rb e te  i  N o rd e n .

N o rd is k a  t u l la d m in is t r a t iv a  rå d e t  ( N T R )  h a r  som  h u v u d s y f t e  a t t  m ed
v e r k a  t i l l  a t t  t u l la d m in i s t r a t iv a  r e g le r  och  r u t i n e r  i  N o rd e n  ä r  så  
e n k la  och  e n s a r ta d e  som  m ö j l ig t .

V id a re  s k e r  e t t  in f o r m e l l t  sa m a rb e te  m e lla n  s k a t te e x p e r te r  i  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a .

H ä r u tö v e r  a rb e ta r  e t t  a n ta l t i l l f ä l l ig a  a r b e t s g r u p p e r  m ed u t r e d n in g s 
u p p g i f t e r  av o lik a  s la g .

1 1 .3  P la n e ra d  v e rk s a m h e t

A r b e te t  m ed e n  n y  e k o n o m is k  h a n d lin g s p la n  k o m m e r a t t  u tg ø ra  d e n  
d o m in e ra n d e  d e le n  a v  e rk s a m h e te n  in o m  s e k to r n  u n d e r  å r  1 9 8 8 . E n  
s ä r s k i ld  re d o g ö re ls e  f ö r  d e tta  a rb e te  f i n n s  i  a v s n i t t  2 . 1 .

E n  annam v ik t i g  d e l i  s e k t o r n s  v e rk s a m h e t  k o m m e r a t t  v a ra  d e t f o r t 
s a t ta  g e n o m fö ra n d e t a v  d e n  lö p a n d e  h a n d lin g s p la n e n  "N o rd e n  i  v ä x t " .  
Å r  1988  ä r  d e t s i s t a  v e rk s a m h e ts å re t  fö r  f le r t a le t  a v  de i  p la n e n  i n 
g å e nd e  a k t iv i t e t e r n a .  V e rk s tä l la n d e  a v  de o lik a  a k t iv i t e r n a  i  p la n e  n  
ä r  fö rd e la t  p å  r e s p e k t iv e  s e k t o r e r .  S e k t o r  e k o n o m i h a r  d o c k  e t t  ö v e r 
g r ip a n d e  a n s v a r  f ö r  p la n e n s  u p p fö l jn in g  o ch u t v ä r d e r in g .  D ä r t i l l  l i g 
g e r  v is s a  av p la n e n s  a k t iv i t e t e r  d i r e k t  in o m  s e k t o r n s  v e rk s a m h e ts o m 
rå d e .

E n  d e l a v  v e rk s a m h e te n  k o m m e r a t t  f u l lg ö r a s  a v  s ä r s k i ld a  a r b e t s -
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g r u p p e r .  E n  a rb e ts g r u p p  f ö r  s tu d ie  av jo r d b r u k s p o l i t ik e n  i  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a  s ta r ta d e  s in  v e rk s a m h e t  i  s lu t e t  a v  å r  1987  o c h  d e n  
k o m m e r a t r a p p o r te r a  s i t t  a rb e te  h ö s te n  1 9 8 8 . D e n  r a p p o r t  om " s t a t 
l ig t  k r e d i t s t ö d  i  N o rd e n "  som  p re s e n te ra d e  f ö r  m in is te r r å d e t  h o s te n
1986  fö l j s  u p p  av en s ä r s k i ld  a r b e ts g r u p p  som  s k a l l  id e n t i f ie r a  k o n -  
k u r r e n s s n e d v r id a n d e  s tö d  och ö v e rv ä g a  k o n k r e ta  å tg ä rd e r  med a n le d 
n in g  a v  r a p p o r te n .  D e n  g ru p p e n  b ö rja d e  s i t t  a rb e te  i  s lu t e t  a v  å r
1987 o ch  k o m m e r a t t  a rb e ta  u n d e r  s t ö r r e  d e le n  av å r  1 9 8 8 .

T v å  t id ig a re  t i l l s a t t a  g r u p p e r  f o r t s ä t t e r  s i t t  a rb e te  o c k så  u n d e r  en  
d e l av 1 9 8 8 . D e t g ä lle r  a rb e ts g r u p p e n  f ö r  u t r e d n in g  a v  m ö jlig h e te rn a  
a t t  h a rm o n is e ra  de g e n e re lla  o m s ä t tn in g s s k a t te s y s te m e n  i  N o rd e n  och  
d en a r b e ts g r u p p  som  g ö r  en u t r e d n in g  om la s t f o r d o n s a v g i f t e r  i  N o r 
d e n .

E n  gem ensam  n o r d is k  k o n ju n k t u r r a p p o r t  k o m m e r, l ik s o m  de f y r a  fö r e 
g å e nd e  å re n ,  a t t  u tg e s  a v  de n o r d is k a  f in a n s m in is t r a r n a .

F ö r  b u d g e tå re t  1988  f i n n s  f ö r  fö r s t a  g å n g e n  e n  p ro je k tb u d g e t  f ö r  
s e k t o r n .  S t ö r r e  d e le n  a v  d e s s a  m edel a v s e s  b l i  a n v ä n d a  f ö r  u t r e d 
n in g s p r o je k t  ino m  ra m e n  f ö r  a rb e te t  med d e n  n y a  e k o n o m is k a  h a n d 
l in g s p la n e n .  D ä r u t ö v e r  f in a n s ie r ia s  o c k så  p ro je k te t  p r i s s ä t t n in g  på  
e x p o r tm a rk n a d e r  och d e n  n o r d is k a  k o n ju n k t u r r a p p o r t e n  m ed p r o je k t 
m e d e l.

1 1 .4  N o r d is k a  e k o n o m is k a  f o r s k n in g s r å d e t

D e n  a m b it io n s h ö jn in g  a v se e n d e  rå d e ts  v e rk s a m h e t ,  som  a v is e ra d e s  
fö re g å e n d e  å r ,  h a r  t i l l  v i s s  d e l p å b ö r ja t s .  R å d e t e r h ö l l  in t e  d en  av  
s t y r e l s e n  b e g ä rd a  r e s u r s ö k n in g e n ,  men e n  o m o r ie n te r in g  a v  r å d e ts  
a rb e te  h a r  t r o t s  d e tta  p å b ö r ja ts .

S å le d e s  k o m m e r rå d e t  a t t  f r å n  1988  p å b ö rja  e n  v e rk s a m h e t  med m in d re  
w o rk s h o p s  in o m  a n g e lä g n a  fo r s k n in g s o m r å d e n .  O m fa t tn in g e n  a v  v e r k 
sa m h e te n  b l i r  b e g rä n s a d  då f in a n s ie r in g  m å ste  sk e  genom  n e d d ra g n in g  
in o m  a n d ra  o m rå d e n . D e  t r a d i t io n e l la  fo r s k a r s e m in a r ie r n a  k o m m e r in te  
a t t  g e n o m fö ra s  u n d e r  de n ä rm a s te  å re n ,  f ö r  a t t  d ä rig e n o m  m edge u t 
ry m m e  f ö r  w o r k s h o p - v e r k s a m h e te n .

A n ta le t  a n s ö k n in g a r  om fo r s k n in g s b id r a g  ö v e r s t ig e r  ä v e n  1 9 8 7 , v id  
a n s ö k n in g s t id e n s  u tg å n g  d e n  1 o k to b e r  1 9 8 7 , t i l lg ä n g l ig a  r e s u r s e r .  
D e n  fö r s ö k s v e r k s a m h e t  med s a k k u n n ig g r a n s k n in g  a v  a n s ö k n in g a r ,  som  
in le d d e s  v id  f ö r r a  a n s ö k n in g s t i l l f ä l le t ,  h a r  u p p e n b a r l ig e n  r e s lu t e r a t  i  
a t t  k v a l i te te n  på a n s ö k n in g a rn a  re d a n  1987  ö k a t h ö g s t  a v s e v ä r t .  R å 
d e t h a r  t v in g a t s  a v s lå  a n s ö k n in g a r ,  e l le r  k ä n n b a r t  re d u c e ra  m e d e ls
t i l ld e ln in g ,  t i l l  i  ö v r ig t  k v a li f ic e ra d e  o ch in t r e s s a n t a  p r o je k t .

F ö r  f ra m t id e n  ä r  d e t m ot d e n  b a k g ru n d e n  m o t iv e ra t  a t t  b u d g e tra m e n  
v id a g a s ,  så  a t t  in t e  s k ic k l ig a  fo r s k a r e  a v s tå r  f r å n  a t t  in s ä n d a  a n s ö k 
n in g a r  på  g r u n d  a v  a t t  s a n n o lik h e te n  f ö r  a t t  e rh å lla  m edel b e d ö m s  
som  f ö r  l i t e n .
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U n d e r  å re t  h a r  s k r i f t u t g iv n i n g e n  f o r t s a t t  o ch  fö ru to m  å rs b o k e n  h a r  
e n  f o r s k n in g s r a p p o r t  om p e n n in g p o li t ik e n  i  N o rd e n  ta g i t s  f ra m . D e s s a  
s k r i f t e r  h a r  m o t ta g its  m y c k e t v ä l på  m a rk n a d e n . F ö r  1988  p la n e ra r  
rå d e t  a t t  p u b lic e ra  å tm in s to n e  y t t e r l ig a r e  t r e  fo r s k n in g s r a p p o r t e r  
D e n n a  d e l a v  r å d e ts  v e rk s a m h e t  ä r  m y c k e t v ik t i g  då d e n  d e ls  f ö r  en  
v id a re  k r e t s  d e lg e r  de r e s u l t a t  som  f o r s k n in g  med s tö d  f r å n  N E F  
å s ta d k o m m it, d e ls  g ö r  rå d e t  m e r k ä n t  o ch  e f t e r f r å g a t .  In o m  de k n a p p a  
b u d g e tra m a r  rå d e t  h a r  k o m m e r e m e lle r t id  d e n  v ik t ig a  r a p p o r t u t g iv n in 
g en a t t  ta  a l l t  s t ö r r e  d e l a v  r e s u r s m ä n g d e n .

A d m in is t ra t io n e n  av rå d e ts  v e rk s a m h e t  s k e r  id a g  med e n d a s t e n  a n 
s t ä l ld ,  fo r s k n in g s s e k r e t e r a r e n .  E r f a r e n h e t e r n a  f r å n  1987  v i s a r  e m e l
le r t id  a t t  d e t v a rd a g lig a  a d m in is t r a t iv a  a rb e te t  t a r  m e r t id  än f r å n  
b ö r ja n  b e rä k n a t .  I  sa m b a n d  med ö v e r f ly t t n in g e n  a v  r å d e ts  k a n s l i  t i l l  
S v e r ig e ,  h a r  rå d e t  e ta b le ra ts  som  e g en m y n d ig h e t .  D e t ta  h a r  m e d fö rt  
a t t  a l l t  a d m in is t r a t iv t  a rb e te  med k o n t e r in g ,  b o k f ö r in g ,  d ia r iu m  e tc  
å lig g e r  N E F : s  k a n s l i .  F ö r  a t t  k la ra  d e tta  a rb e te  b e d ö m s b e h o v e t av  
s e k r e te r a r h jä lp  på h a lv t id  v a ra  a k u t .  I n f ö r  b u d g e tä n s k a n d e t 1989  
k o m m e r rå d e t  d ä r f ö r  å te r  a t t  b e g ä ra  u tö k a d e  r e s u r s e r .
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12 B Y G G F R A G O R

1 2 .1  In le d n in g

H a n d lin g s p ro g ra m  f ö r  b y g g s e k to r n  fa s t s t ä l ld e s  s e n a s t  1983  med g e n e 
r e l la  s a m a r b e t s r ik t l in je r  in o m  b y g g -  o ch  b o s ta d s p o li t ik e n .

B o s t a d s m in is t r a r n a  fa s t s tä l ld e  h a n d lin g s p la n  f ö r  s t a b i l  s y s s e ls ä t t n in g  
och ö k a d  p r o d u k t iv i t e t  d e n  15 ja n u a r i  1987 i  e n lig h e t  m ed re k o m m e n 
d a tio n e n  f r å n  N o rd is k a  R å d e ts  34 :e  s e s s io n .  H a n d lin g s p la n e n s  c e n tra la  
o m rå d e n  ä r  h a n d e ls h in d e r  och h a rm o n is e r in g  sa m t s a m v e rk a n  om 
b y g g e x p o r t  på t r e d je  la n d .

H u v u d s a k l ig a  s a m a rb e ts p ro g ra m

Ä m b e ts m a n n a k o m m itté n  f ö r  sa m a rb e te  in o m  b y g g s e k to r n  ( A k - b y g g )  
s a m o rd n a r  o ch a n s v a ra r  f ö r  g e n o m fö ra n d e t a v  s a m a rb e ts p ro g ra m m e n . 
A k - b y g g  b is tå s  a v  e t t  a n ta l p e rm a n e n ta  s a m a rb e ts o rg a n  och n e d s ä t te r  
a r b e t s g r u p p e r  f ö r  s ä r s k i ld a  a r b e t s u p p g i f t e r .

N o r d is k a  k o m m itté n  f ö r  b y g g b e s tä m m e ls e r  ( N K B )  ä r  e n  i n s t i t u t i o n  d ä r  
lä n d e rn a s  c e n tra la  b y g g m y n d ig h e te r  s a m a rb e ta r .

I N S T A  B  ä r  e t t  s a m a rb e ts fo ru m  m e lla n  b y g g b ra n s c h e n s  s ta n d a r d is e 
r in g s o r g a n  i  N o rd e n . S a m a rb e te t ä r  s t a r k t  k n u t e t  t i l l  d e t e u ro p e is k a  
och in te r n a t io n e l la  s t a n d a r d is e r in g s a r b e te t  ( C E N ,  I S O ) .

N o rd is k a  t r ä s k y d d s r å d e t  ( N T R )  ä r  e n  o f f ic ie l l  in s t a n s  i  N o rd e n  fö r  
g o d k ä n n a n d e  av t rä s k y d d s m e d e l f ö r  i n d u s t r i e l l t  b r u k .  V e rk s a m h e te n  
o m fa t ta r  f o r s k n in g s -  och  u tv e c k l in g s a r b e te ,  n o rm e r  o ch  p r o v n in g  a v  
t rä s k y d d s m e d e l sa m t in fo rm a t io n  och in t e r n a t io n e l l t  sa m a rb e te .

N o r d is k a  b y g g fo r s k n in g s o r g a n e n s  s a m a rb e ts g ru p p  ( N B S )  v e r k a r  fö r  
d i r e k t  sa m a rb e te  m e lla n  a k t iv a  f o r s k a r e ,  i n i t i e r a r  s a m a rb e ts g ru p p e r  
sa m t f r ä m ja r  gem ensam m a in t r e s s e n  genom  s a m v e rk a n  i  in t e r n a t io n e l l t  
a rb e te .

In o m  b o s ta d s p o li t ik e n  v e r k a r  b o s ta d s a d m in is t r a t iv a  m ö te t , e t t  fo ru m  
f ö r  c e n tra la  b o s ta d s m y n d ig h e te r  i  N o rd e n . E n  p ro je k tk o o rd in e ra n d e  
a rb e ts g r u p p  i n i t ie r a r  och s a m o rd n a r  b o s ta d s p o l i t i s k a  p r o je k t .

1 2 .2  P la n e ra d  v e rk s a m h e t  1 9 8 9 -1 9 9 1

N o r d is k  h a n d lin g s p la n  f ö r  s t a b i l  s y s s e ls ä t t n in g  och ö k a d  p r o d u k t iv t e t  
fa s t s tä l ld e s  i  b ö r ja n  av 1987  o ch  k o m m e r a t t  v a ra  r ik t n in g s g iv a n d e  f ö r  
p r io r i t e r a d e  o m rå d e n  in o m  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n s  v e rk s a m h e t  de n ä r 
m a ste  å re n .  C e n t r a l t  s t å r  h a rm o n is e r in g  och h a n d e ls h in d e r  sa m t e x 
p o r t f rä m ja n d e  a k t iv i t e t e r .  D e t  a n s e s  n ö d v ä n d ig t  a t t  h ö ja  n o r d is k  b e 
re d s k a p  v a d  b e t r ä f f a r  h a r m o n is e r in g ,  s t a n d a r d is e r in g  o c h  p r o v n in g .  
F ö r s la g  t i l l  E G - d i r e k t iv  på b y g g p ro d u k to m rå d e t  sa m t u tv e c k la n d e t  av  
E G : s  in r e  m a rk n a d  u t g ö r  e n  u tm a n in g  om e f f e k t iv t  o c h  m å l in r ik ta t
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n o r d i s k t  sa m a rb e te  på o m rå d e t. D e  p e rm a n e n ta  s a m a rb e ts o rg a n  som  
b e r ö r s  a v  h a rm o n is e r in g s a r b e te t  h a r  u n d e r  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n s  
le d n in g  b ild a t  e t t  k o n t a k t u t s k o t t  som  lö p a n d e  s k a l l  fö lja  u tv e c k l in g e n  
ino m  E G  sa m t iö v r ig t  p r i o r i t e r a  a r b e t s u p p g i f t e r  v i lk a  u n d a n rö je r  t e k 
n is k a  h a n d e ls h in d e r .

A r b e te t  m ed h a n d lin g s p la n e n s  ö v r ig a  d e lo m rå d e n  h a r  re d a n  p å b ö r ja ts  
så so m  t . e x .  u t r e d n in g  om b y g g e x p o r t f in a n s ie r in g ,  n o r d is k  b y g g e x -  
p o r t u t b i ld n in g  och b y g g s e k to r n s  r o l l  i  u tv e c k l in g s lä n d e r n a .  P å  y t t e r 
lig a r e  a n d ra  d e lo m rå d e n  in le d e s  a rb e te t  u n d e r  1988  o ch  f r a m ö v e r .  F ö r  
g e n o m fö ra n d e  a v  h a n d lin g s p la n e n  h a r  m in is te r r å d e t  a v s a t t  1 .2 0 0 .0 0 0  
D K K  u n d e r  1988  o c h  a m b itio n e n  ä r  a t t  h å lla  m in s t  d e n  n iv å n  f ö r  å re n
1989  o ch  1 9 9 0 .

N o r d is k a  k o m m itté n  f ö r  b y g g b e s tä m m e ls e r  ( N K B )  lä g g e r  i  å re n  f ra m 
ö v e r  h u v u d v ik t  v id  h a n d e l o ch  in te r n a t io n e l la  f r å g o r  sa m t s ä k e r h e t s -  
o c h  m il jö f r å g o r .  Genom  e n s ä r s k i ld  p ro g ra m g ru p p  gem ensam  med  
I N S T A  B  k n y t s  n u  a rb e te t  m ed p r o d u k t r e g le r  sa m t a v v e c k la n d e t av  
h a n d e ls h in d e r  t ä t t  t i l l  de p r i o r i t e r in g a r  som  g ö r s  i  e u ro p e is k a  sam 
m a n h a n g . S a m stä m m ig h e t i  s ä k e r h e t s -  och m il jö f rå g o r  ä r  e n  v ik t i g  f ö r 
u t s ä t t n in g  f ö r  h a rm o n is e r in g  a v  b y g g re g e lv e rk e t .  H ä r  ä r  in n e k l im a t-  
o m rå d e t f ö r  t id e n  e t t  h ö g t p r i o r i t e r a t  a r b e t s f ä l t .  Med s ä r s k i ld  h ä n v is 
n in g  t i l l  i n t e n s i f ie r in g  a v  h a rm o n is e r in g s a r b e te t  in te  m in s t  i  e u r 
o p e is k t  sa m m a n h a n g  f r a m s tä l le r  N K B  ä sk a n d e  om ö k n in g  a v  b u d g e t
m e d le n  t i l l  p ro je k t  och u t r e d n in g s v e rk s a m h e t  f ö r  å re n  1 9 8 9 -9 1  jä m fö r t  
m ed 1988 å r s  n iv å .

I N S T A  B : s  s ta n d a r d is e r in g s a r b e te  g e s e n  a l l t  m e r in t e r n a t io n e l l  i n 
r i k t n i n g .  C E N ,  d e n  e u ro p e is k a  s t a n d a r d is e r in g s o r g a n is a t io n e n ,  ko m 
m e r a t t  få  en  c e n t ra l r o l l  i  u tv e c k l in g e n  a v  E G : s  in r e  m a rk n a d  fö re  
u tg å n g e n  av 1 9 9 2 . E G -k o m m is io n e n  h a r  u tp e k a t  b y g g s e k to rn  som  e t t  
p r i o r i t e r a t  o m rå d e  o ch fö r s la g  t i l l  E G - d i r e k t iv  om b y g g p ro d u k te r  f ö r e 
l ig g e r .  På  u p p d ra g  a v  E G / E F T A  s k a l l  C E N  u ta rb e ta  s ta n d a rd e r  som  i  
f ö r s t a  h a n d  u n d a n rö je r  te k n is k a  h a n d e ls h in d e r  i  E u ro p a .  In t e n s i f ie r a d  
m e d v e rk a n  i  C E N - a rb e te t  f r å n  de n o r d is k a  lä n d e rn a  fö ra n le d e r  I N S T A  
B  t i l l  a t t  f r a m s tä l la  ä sk a n d e  om n o r d is k a  m edel t i l l  e t t  b e lo p p  på  
d r y g t  4 m i l l j .  D K K  sa m m a n la g t f ö r  å re n  1 9 8 8 - 1 9 9 2 .

T i l ls a m m a n s  med N K B  h a r  e n  p ro g ra m g ru p p  b i ld a t s  som  b e h a n d la r  
p r i o r i t e r in g  o ch r e s u r s f ö r d e ln in g  b l . a .  med h ä n s y n  t i l l  C E N - a rb e te t .  
N K B  o ch I N S T A  B  h a r  s å lu n d a  in g å t t  e n  m e ra  fö r p l ik ta n d e  k o o rd in e 
r in g  a v  s ta n d a rd e r  och h a rm o n is e r in g  a v  m y n d ig h e te rn a s  b y g g re g e l
v e r k .  Genom  v id g a t  b r u k  a v  s ta n d a rd e r  to rd e  d e t t . e x .  sk a p a s  ö k a 
de m ö jl ig h e te r  f ö r  fö r e n k l in g  a v  b y g g b e s tä m m e ls e s y s te m .

F ö r  a t t  näm na e t t  e n k e lt  h ö g t a k u te l l t  och  e x p a n s iv t  o m rå d e  ä r  s t a n 
d a r d is e r in g  a v  d a ta te k n o lo g i in o m  b y g g o m rå d e t av s t o r  b e ty d e ls e .

N o r d is k a  t r ä s k y d d s r å d e t  ( N T R )  fu n g e r a r  som  g o d k ä n n a n d e  o rg a n  g ä l
la n d e  t rä s k y d d s m e d e l.  M ed ö ka d e  m il jö k ra v  m å ste  a l l t  s t ö r r e  h ä n s y n  
ta s  t i l l  s k y d d s m e d le n s  e g e n s k a p e r .  N T R  u ta r b e ta r  r e g le r  f ö r  k v a l i 
t e t s k o n t r o l l  o ch  ö v e r v a k a r  o r g a n is e r in g  a v  d e n n a  k o n t r o l l  i  N o rd e n .
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E n l ig t  N T R ' s  p ro g ra m  f ö r  de n ä rm a s te  å re n  a v s e r  m an a t t  b e ty d l ig t  
u tö k a  in f o r m a t io n s a k t iv i t e t e r  f ö r  n o r d is k a  t r ä p r o d u k t e r .

N o r d is k a  b y g g fo r s k n in g s o r g a n e n s  s a m a rb e ts g ru p p  ( N B S )  lä g g e r  u p p  
s i t t  a rb e ts p ro g ra m  i  t r e å r s p e r io d e r ,  e n  n y  så d a n  p e r io d  ä r  1 9 8 8 - 9 1 .  
A r b e te t s  i n r i k t n i n g  o ch p r i o r i t e r in g a r  ä r  u n d e r  b e h a n d lin g . B la n d  
c e n tra la  ty n g d p u n k t e r  i  t id e n  f ra m ö v e r  s t å r  in fo rm a t io n s te k n o lo g in s  
in tå g  i  b y g g b ra n s c h e n  sa m t fo r s k n in g  om in n e k l im a t f rå g o r  .1  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a  f ö r s ig g å r  en  r ä t t  o m fa tta n d e  fo r s k n in g s v e r k s a m h e t  som  
b e r ö r  e x p o r t a k t iv i t e t e r . L ik a s å  v ä x e r  u - la n d s fo r s k n in g  fra m  på  o lik a  
n iv å e r  in te  m in s t  med a n k n y tn in g  t i l l  u rb a n a  p ro b le m . D e t to rd e  v a ra  
n y t t i g t  a t t  sa m m a n fö ra  n o r d is k a  e r fa r e n h e t e r  in o m  d e ssa  o m rå d e n . N u 
v a ra n d e  a k t iv i t e t s n iv å  b ö r  u p p r ä t th å l la s  o ch  ä sk a n d e  om ö k a d e  m ed e l 
u n d e r  p e r io d e n  k n y t s  d i r e k t  t i l l  u t v id g n in g  a v  s a m a rb e te t .

B o s t a d s p o l i t i s k  p r o je k t -  o ch  u t r e d n in g s v e rk s a m h e t  in i t ie r a s  i  h u v u d 
sa k  a v  b o s ta d s a d m in is t r a t iv a  m ö te t . A m b it io n s n iv å  i  d e n  n o r d is k a  
v e rk s a m h e te n  h ö js  k o n t in u e r l ig t .  F ö r  n ä rv a ra n d e  u t r e d s  s ä r s k i ld a  
g r u p p e r s  b o s ta d s b e h o v ; u n g a , ä ld re  o c h  h e m lö sa . L ik a le d e s  u tv e c k la s  
p ro g n o s m o d e lle r  f ö r  b o s ta d s b e h o v . O lik a  o r d n in g a r  f ö r  o ch  a s p e k te r  
på  b o s ta d s s tö d  jä m fö r s .  E t t  s t o r t  p ro b le m fä lt  som  ko m m e r a t t  b e h a n d 
la s  i  n o r d i s k t  p e r s p e k t iv  ä r  å tg ä rd e r  f ö r  de s to r a  b o s ta d so m rå d e n a  
f r å n  6 0 -  o ch  7 0 - ta le t .
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13 H A N D E L

1 3 .1  In n le d n in g

D e n o r d is k e  la n d s  ø k o n o m ie r e r  h v e r  f o r  se g  sm å og  å p ne  og  s t e r k t  
a v h e n g ig e  av s in  u te n r ik s h a n d e l .  H e n s y n e t  t i l  d e n  in t e r n e  u t v ik l in g e n  
i  E F  g jø r  a t de n o r d is k e  la n d ,  f o r  h v e m  E F - o m rå d e t  u t g jø r  e t m eget 
v ik t i g  e k s p o r tm a rk e d ,  in v e s t e r e r  b e ty d e lig e  r e s s u r s e r  i  å u t v ik le  N o r 
d e n  som  e t h je m m e m a rk e d , i  s t ø r s t  m u lig  g ra d  t i lp a s s e t  u t v ik l in g e n  av  
d e t in d r e  m a rk e d  i  E F .  F o r  d e tte  fo rm å l e r  i  j u l i  1987  s a t t  i  v e r k  e t 
s a m a rb e id s p ro g ra m  om a v v ik l in g  a v  h a n d e ls h in d r e  i  N o rd e n . D e n  i n 
te rn a s jo n a le  k o n k u r r a n s e n  om m a rk e d s a n d e le r  k r e v e r  s to r e  s a t s n in g e r  
a v  e k s p o rt f re m m e n d e  k a r a k te r  og  de fem  la n d  k a n  h v o r  de k o m m e r
s ie lle  in t e r e s s e r  t i l s i e r  d e tte  t r e k k e  s to r e  fo r d e le r  a v  å fo re n e  k r e f t e r  
p å  t r e d je la n d s  m a rk e d e r .

E m b e ts m a n n s k o m ite e n  f o r  h a n d e ls p o li t is k e  s p ø rs m å l,  E K - H a n d e l ,  iv a r e 
t a r  d e t o f f i s ie l le  h a n d e ls p o li t is k e  s a m a rb e id e t.  U t e n r ik s h a n d e ls m in i s t -  
re n e  d a n n e r  a v  u l ik e  å r s a k e r  ik k e  fa g m in is te r r å d ,  o g  b e s lu t te n d e  o r 
gan f o r  h a n d e ls s e k to re n  e r  så le d e s  s a m a rb e id s m in is t re n e .  U te n o m  
m in is te r rå d s o r g a n is a s jo n e n  fo re g å r  i  t i l le g g  e t p ra g m a t is k ,  d i r e k te  
sa m a rb e id , f r e m s t  på  e k s p o r t f re m m e s e k to r e n .

1 3 .2  A v v ik l in g  a v  h a n d e ls h in d r e  i  N o rd e n

D e n  ø k o n o m isk e  h a n d lin g s p la n e n  "N o rd e n  i  v e k s t "  r e p r e s e n t e r e r  r e 
g je r in g e n e s  s t ø r s t e  sa m le de  s a t s n in g  f o r  å p å s k y n d e  u t v ik l in g e n  a v  e t 
n o r d is k  h je m m e m a rk e d . A v  e n  re k k e  d e lp r o s je k t  e r  d e t k n y t t e t  s æ r lig  
s t o r  p o l i t i s k  o p p m e rk so m h e t t i l  a n s t re n g e ls e n e  f o r  å f je r n e  h a n d e ls 
h in d r e  a v  a lle  s la g  m ellom  de n o r d is k e  la n d . E n  s æ r l ig  s t y r in g s g r u p p e  
u n d e r  E K - H a n d e l ,  n e d s a t t  a v  s a m a rb e id s m in is t re n e ,  e r  g i t t  i  o p p d ra g  
å s ø rg e  f o r  a t de d e la r  a v  d e t iv e r k s a t t e  s a m a rb e id s p ro g ra m m e t som  
o m h a n d la r s . k .  te k n is k e  h a n d e ls h in d e r  g je n n o m fø re s  a v  b e r ø r te  n o r 
d is k e  s a m a rb e id s o rg a n . S t y r in g s g r u p p e n  v i l  i  1988  fø lg e  o p p  de k o n 
ta k t e r  som  a lle re d e  e r  t a t t ,  sa m t g je n n o m  m ø te r med y t t e r l ig e r e  em -  
b e ts m a n n s k o m ite e r  m . v .  sø k e  å ø ke  fo r s tå e ls e n  fo r  s a m a rb e id s p ro -  
g ra m m e ts  id é  o g  på e n  p ra g m a t is k  m åte lø se  p ro b le m  som  o p p s tå r  v e d  
d e ts  g je n n o m fø r in g . L i s t e r  o v e r  l ik e v e r d ig e  r e g le r ,  som  e r  e t v ik t i g  
v e r k t ø y  f o r  å g je n n o m fø re  p r in s ip p e t  om g je n s id ig  a k s e p t a v  p r ø -  
v in g s r e s u l t a t e r  o g  g o d k je n n in g  a v  p r o d u k t e r  v i l  b l i  p r e s e n t e r t  i  b e 
g y n n e ls e n  a v  1988  o g  å r l ig  o p p d a te r t .

P a r a le l l t  med a rb e id e t med å a v v ik le  te k n is k e  h a n d e ls h in d r e  lø p e r  a n 
s t re n g e ls e n e  f o r  å f je r n e  a n d re  t y p e r  ik k e - t a r i f fæ r e  p ro b le m e r ,  både  
s e n t r a l t  og  i  ø k e n d e  g ra d  i  sa m rå d  m ed de re g io n a le  k o m ite e r .

U te n r ik s h a n d e ls m in is t r e n e  k o n s ta te r te  med t i l f r e d s h e t  i  n o v e m b e r 1987  
a t d e t n e d le g g e s  e t s t o r t  a rb e id  f o r  å v i r k e l ig g jø r e  s a m a rb e id s p ro -  
g ra m m e ts  in t e n s jo n e r .  Im id le r t id  a n så  m in is t re n e  a t b e h o v e t f o r  k o n 
k r e te  r e s u l t a t e r  v a r  s t o r t ,  ik k e  m in s t  n a s jo n a lt .  D e  a nm o d e t om i  lø 
p e t a v  s e k s  m å n e d e r f r a  m ø te t å få  se g  fo re la g t  en t id s p la n  f o r  d e t  
fo r t s a t t e  a rb e id e t .
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E K - H a n d e ls  a rb e id s o m rå d e  s p e n n e r  o v e r  e t v id t  fe l t  og  k a n  k a te g o r i
s e re s  e t t e r  om a k t iv te te n e  fo re g å r  i  N o rd e n ,  u t  a v  N o rd e n  e l le r  u t e n 
f o r  N o rd e n  ( i  s i s t n e v n t e  k a te g o r i  fo re g å r  sa m a rb e id e t i  h o v e d s a k  
u t e n f o r  m in is te r r å d s o r g a n is a s jo n e n ) .

S a m h a n d e le n  m ellom  de n o r d is k e  la n d  u t v i k l e r  se g  s t a b i l t  o g  t i l f r e d s 
s t i l le n d e .  Im id le r t id  v i l  m u lig h e te n e  f o r  k o m p le m e n tæ r e k s p o r t  av v a 
r e r  o g  t je n e s t e r  b l i  g i t t  s t ø r r e  o p p m e rk so m h e t i  t id e n  som  k o m m e r. De  
n a s jo n a le  e k s p o rt f re m m e o rg a n e n e  v i l  b l i  o p p fo r d r e t  t i l  å u ta rb e id e  
k o n k r e te  s a m a rb e id s fo r s la g .  S a m a rb e id e t m ellom  e k s p o r t k r e d i t -  og  g a 
r a n t i i n s t i t u t t e r n e  e r  o m fa tte n d e . O g så  e k s p o r t f in a n s ie r in g s o m r å d e t  v i l  
få  m u lig h e te r  f o r  å v id a r e u t v ik le  sa m a rb e id e t b l i  u n d e r s ø k t .

E t  v ik t i g  n o r d is k  re d s k a p  f o r  å fre m m e  u te n o m n o rd is k  e k s p o r t  e r  
N o r d is k  P r o s je k t e k s p o r t f o n d , som  v i l  b l i  g jo r t  p e rm a n e n t i  1988  og  
g r a d v is  få  u t v id e t  s in e  a rb e id s o p p g a v e r .  N o r d is k  In v e s te r in g s b a n k  
h a r  u t v ik le t  en  s t e r k  s t i l l i n g  i  d e t in te r n a s jo n a le  k r e d it tm a r k e d e t  og  
v i l  s p i l le  e n  v ik t i g  r o l le  i  de ø ke d e  n o r d is k e  e k s p o r t i n n s a t s e r .

D e t n o r d is k e  h a n d e ls p r o s e d y r e u tv a lg  N O R D IP R O  a rb e id e r  f o r  å sk a p e  
e n k le re  fo rm e r  f o r  fo rm id l in g  a v  h a n d e ls d o k u m e n ta s jo n , b åde  i  N o rd e n  
o g  in t e r n a s jo n a l t .

E K - I I a n d e l  fø lg e r  n ø y e  d e t a rb e id  som  lø p e n d e  u t f ø r e s  f o r  å fo rb e d r e  
n o r d is k e  n æ r in g s l iv s fo lk s  k o m p e ta n se  på h a n d e ls fo rh o ld  på  f je r n e  m a r
k e d e r ,  f r e m s t  J a p a n . G je n n o m  t i l s k u d d s o r d n in g e n  s ø k e r  e m b e ts m a n n s-  
k o m ite e n  å s a ts e  på  p r o s je k t e r  som  a n s e s  ø n s k e lig e  s e t t  i  e n  n o r d is k  
sa m m e n h e n g .

1 3 .3  H a n d e ls p o lit is k  sa m a rb e id  fo rø v r ig
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14 R E G IO N A L P O L IT IK

1 4 .1  In le d n in g

D e n  re g io n a la  u tv e c k l in g e n  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a  k a r a k t ä r i s e r a s  f ö r  
t i l l f ä l le t  å te r  a v  en fö rs ä m ra d  re g io n a l b a la n s :  ö k a d  b e fo lk n in g s t i l l -  
s t r ö m n in g  t i l l  s t ö r r e  s tä d e rn a  s a m t id ig t  som  a v fo lk n in g s te n d e n s e r  å te r  
ta g it  f a r t  i  m e r p e r i fe r a  o ch  v is s a  in d u s t r io m r å d e n .  E t t  k o n c e n tra -  
t io n s m ö n s te r  f r a m s t å r  a v  e x p a n s iv a  h ö g try c k s o m rå d e n  o ch s ta g n e ra n d e  
lå g t ry c k s o m r å d e n .

D e n n a  u tv e c k l in g  h a r  f le r a  o r s a k e r .  T i l lg å n g e n  på u n iv e r s i t e t ,  h ö g 
s k o lo r  och  a n d ra  k o m p e te n s c e n tra  in n e b ä r  goda t i l lv ä x t b e t in g e ls e r  f ö r  
de d e la r  a v  n ä r in g s l iv e t  som  n u  ä r  e x p a n s iv a . D e t g ä l le r  t  e x  v is s a  
d e la r  a v  d e n  p r iv a ta  t jä n s t e s e k t o r n .  S ju k v å r d ,  b a r n -  o ch  ä ld re o m s o rg  
e tc  e x p a n d e ra r  e m e lle r t id  o c k så  t i l l  fö l jd  a v  b e fo lk n in g s f ö r ä n d r in g a r -

U p p k o m s te n  a v  e n s k i ld a  p ro b le m o r te r  h a r  le t t  t i l l  a t t  m an s ö k e r  n y a  
s e le k t iv a  å tg ä rd e r  f ö r  re g io n a lt  u tv e c k l in g s a rb e te .

1 4 .2  S a m a rb e te ts  s t r u k t u r

T i l l  g r u n d  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t in o m  r e g io n a lp o l i t ik  l ig g e r  d e t 
r e v id e ra d e  n o r d is k a  s a m a rb e ts p ro g ra m  som  f a s t s t ä l l t s  d e n  16 ju n i  
1 9 8 6 . D e  f ö r  r e g io n a lp o li t ik e n  a n s v a r ig a  m in is t r a r n a  lä g g e r  fa s t  ra m a r  
och r i k t l i n j e r  f ö r  a rb e te t  o ch  n o r d is k a  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  fö r  
r e g io n a lp o li t ik  ( N A R P )  h a r  a n s v a re t  f ö r  a t t  g e n o m fö ra  p ro g ra m m e t och  
fo r t lö p a n d e  u tv e c k la  s a m a rb e te t .  U n d e r  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  a rb e ta r  
e t t  a n ta l s a m a rb e ts o rg a n  med a n s v a r  f ö r  v e rk s a m h e te n  ino m  o lik a  sa m -  
a r b e t s f ä l t .

H u v u d m å ls ä t tn in g e n  e n l ig t  s a m a rb e ts p ro g ra m m e t ä r  a t t  i  n o r d i s k t  sam 
m a n h a n g  b e d r iv a  e t t  r e g io n a lt  u tv e c k lin g s a rb e te  f ö r  ö k a t b id ra g  t i l l  
så v ä l n o r d is k  som  n a t io n e l l re g io n a l u t v e c k l in g .  D e t r e g io n a lp o li t i s k a  
sa m a rb e te t s k a l l  s e s  som  k o m p le m e n t t i l l  r e s p e k t iv e  la n d s  re g io n a lp o li
t i k .  F ö r  a t t  fö r v e r k l ig a  s a m a rb e ts p ro g ra m m m e ts  in t e n t io n e r  h a r  v e r k 
sa m h e te n  o r g a n is e r a t s  in o m  g r ä n s r e g io n a lt  sa m a rb e te , u t r e d n in g s -  och  
u tv e c k l in g s a rb e te ,  fo r s k n in g s v e r k s a m h e t  sa m t v e rk s a m h e te n  k r in g  g e 
m ensam m a r e g io n a lp o l i t i s k a  s tö d o r d n in g a r .

1 4 .3  G rä n s re g io n a lt  sa m a rb e te

V e rk s a m h e te n  in r i k t a s  s ä r s k i l t  m ot d e ls  g rä n s o m rå d e n  m e lla n  tv å  e l le r  
f le r a  lä n d e r ,  d e ls  r e g io n e r  som  i  e t t  n o r d is k t  p e r s p e k t iv  b e d ö m s ha  
s p e c ie llt  s v å ra  p ro b le m . S y f t e t  ä r  a t t  m e d v e rk a  t i l l  u p p b y g g n a d e n  av  
fu n g e ra n d e  s a m a rb e ts re g io n e r  i  o m rå d e n  d ä r  r ik s g r ä n s e r  u t g ö r  h in d e r  
f ö r  u tv e c k l in g  och d ä rm e d  b id r a t  t i l l  e n  m e r t i l l f r e d s s t ä l la n d e  re g io n a l  
b a la n s  i  N o rd e n .  I n i t ie r i n g  och s tö d  t i l l  k o n k r e ta  s a m n o rd is k a  p ro je k t  
ä r  v ik t ig a  m edel f ö r  d e ssa  a n s t r ä n g n in g a r .



2297C 2

D e n  g rä n s re g io n a la  v e rk s a m h e te n  b e d r iv s  f ö r  n ä rv a ra n d e  i  n io  s a m a r-  
b e ts o m rå d e n . P r a k t i s k a  p ro b le m lö s n in g a r  i  r e g io n a lp o l i t i s k t  p r i o r i t e 
ra d e  o m rå d e n  in i t ie r a s  o ch  s t im u le r a s  f ö r  a t t  få  ig å n g  e n  s jä lv s tä n d ig  
u tv e c k l in g s p ro c e s s  b a s e ra d  p å  r e g io n e r n a s  e g n a  m ö jl ig h e te r  o ch  f ö r u t 
s ä t t n in g a r .  Genom  sa m a rb e te  u tv e c k la s  n y a  fo rm e r  f ö r  g e m e n sa m t u t 
n y t t ja n d e  och p la n e r in g  a v  r e s u r s e r  som  s k a p a r  n y a  f ö r u t s ä t t n in g a r  
f ö r  e n  g y n n s a m  re g io n a l u tv e c k l in g  ö v e r  g r ä n s e r n a .  M o t d e n  b a k 
g ru n d e n  u tv id g a s  v e rk s a m h e te n  s u c c e s s iv t  t i l l  a t t  o m fa tta  e n  s t ö r r e  
v a r ia t io n  a v  å tg ä r d e r  in o m  n ä r i n g s l i v ,  o f f e n t l ig  s e r v ic e ,  e tc . D e le g e 
r in g e n  a v  k o n k r e ta  p r o je k t b e v i l jn in g a r  t i l l  de g rä n s re g io n a la  s a m a r-  
b e ts o m rå d e n a  h a r  f ö r b ä t t r a t  fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  re g io n a lt  u tv e c k 
l in g s a r b e te  d ä r  o c k så  n a t io n e l la  u tv e c k l in g s b e v i l jn in g a r  k o m m e r a t t  
in g å .

N A R P  k o m m e r u n d e r  1988  a t t  g e n o m fö ra  en e v a lu e r in g  a v  d e t g r ä n s 
re g io n a la  sa m a rb e te t i  s y f t e  a t t  s k a f fa  fra m  p la n e r in g s u n d e r la g  f ö r  
u tv e c k l in g  a v  v e rk s a m h e te n  o c h  a t t  f in n a  fra m  n y a  in s a ts o m rå d e n  med  
s p e c ie llt  b e h o v  a v  n o r d is k t  u tv e c k l in g s a rb e te .

1 4 .4  U t r e d n in g s -  och  u tv e c k l in g s v e r k s a m h e t

U tg å n g s p u n k te n  f ö r  u t r e d n in g s -  o c h  u tv e c k l in g s v e r k s a m h e te n  ä r  a t t  
d e f in ie r a  re g io n a la  p ro b le m  o c h  fo rm u le ra  s t r a t e g ie r  f ö r  d e t f ra m t id a  
r e g io n a lp o l i t i s k a  h a n d la n d e t .  I d e tta  sa m m a n h a n g  ä r  ö m s e s id ig t  e r f a 
r e n h e t s u t b y t e  o ch  gem ensam  k u n s k a p s u tv e c k l in g  f o r t s ä t t n in g s v i s  e n  
c e n t r a l s a m a r b e t s u p p g if t .

B a s p r o je k te t  k o m m e r u n d e r  1988  a t t  s lu t f ö r a  e n  s t ö r r e  s tu d ie  ö v e r  
d a ta te k n ik e n s  in v e r k a n  p å  p e r i fe r a  r e g io n e r .  D e n n a  fö r v ä n ta s  ge e t t  
sa m la t e r fa r e n h e t s u n d e r la g  f ö r  a t t  f in n a  lä m p lig a  fo rm e r  f ö r  re g io n a l 
k o m p e te n s u p p b y g g n a d  o ch - fö r m e d l in g .  D e s s a  a v s e s  in a r b e ta s  i  p r o 
je k tv e rk s a m h e te n  o ch r e s u l ta te n  k o m m e r a t t  te s ta s  m ot b a k g ru n d e n  av  
fö rh å lla n d e n  ino m  d e t lo k a la  n ä r in g s l iv e t  i  e t t  a n ta l o r t e r .

Som  e t t  le d  i  u tv e c k l in g  a v  å r s r a p p o r t e r in g a r  s k e r  e n  s u c c e s s iv  u t 
b y g g n a d  a v  de re g io n a la  d a ta b a s e rn a  f ö r  p la n e r in g e n s  b e h o v .
G le s b y g d s p ro ie k te t  k o m m e r a t t  a rb e ta  v id a re  med e r fa r e n h e t s u t b y t e  
k r in g  o lik a  tem an som  ä r  a k tu e l la  f ö r  g le s b y g d s u tv e c k l in g e n .  F r a m f ö r 
a l l t  k o n c e n t r e ra s  v e rk s a m h e te n  k r in g  in fo rm a t io n s te k n o lo g i ,  s m å s k a lig  
t e k n ik  o c h  k o m m u n e rn a s  r o l l  i  d e t g le s b y g d s p o l i t is k a  a r b e te t .  D e n  så  
k a lla d e  k o m m u n g ru p p e n  a v s lu t a r  o ch  a v r a p p o r te r a r  s in  v e rk s a m h e t  
1 9 8 8 .

F r å g e s t ä l ln in g a r  b l a in o m  g le s b y g d s n ä r in g a rn a s  u tv e c k l in g  s å v ä l som  
k u l t u r p o l i t i k e n s  b e ty d e ls e  sa m t lo k a l k u n s k a p s u tv e c k l in g  o ch u t b i ld 
n in g s u tb u d  k o m m e r i  f ra m t id e n  få  s t ö r r e  t y n g d .

1 4 .5  R e g io n a lp o l i t is k  fo r s k n in g

N o r d is k a  i n s t i t u t e t  f ö r  r e g io n a lp o l i t i s k  f o r s k n in g  ( N o r d R E F O )  b y g g e r  
s u c c e s s iv t  u p p  fo r s k n in g s s a m a r b e te t .  I  d e t lå n g s ik t ig a  f o r s k n in g s p r o 
g ra m m e t f r å n  v i lk e t  a v r a p p o r te r in g  fö r v ä n ta s  u n d e r  1989 l ig g e r
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ty n g d p u n k te n  i  d e ls  e n  n ä tv e r k s o r ie n te r a d  k a r t lä g g n in g  a v  de ä n d ra 
de f ö r u t s ä t t n in g a r  som  n y  t e k n ik  och n y a  o r g a n is a t io n s fo rm e r  ino m  
n ä r in g s l iv e t  g e r  r e g io n a lp o l i t ik e n , d e ls  e n  s tu d ie  a v  h u r  de s ta r k a  
d e c e n t r a l is e r in g s te n d e n s e r n a  in o m  d e n  o f fe n t l ig a  s e k to r n  ä n d ra r  sa m 
h ä lle t s  m ö jl ig h e te r  a t t  p å v e rk a  d e n  re g io n a la  u tv e c k lin g e n .

P a r a l le l l t  h a r  d e t s t a r t a t s  e t t  a n ta l fo r s k n in g s fö r b e r e d a n d e  s t u d ie r  
k r i n g  f r a m t id s s t u d ie r ,  n a t u r r e s u r s f r å g o r  o c h  de s ta t l ig a  t r a n s f e r e 
r in g a r n a s  b e ty d e ls e  f ö r  d e n  re g io n a la  u tv e c k l in g e n .  E f te r s o m  i n i t i e 
r i n g  o c h  g e n o m fö ra n d e  a v  fu l l s k a l ig a  f o r s k n in g s p r o je k t  ä r  e t t  lå n g s ik 
t i g t  a rb e te  h a r  m an u tv id g a t  v e rk s a m h e te n  f ö r  a t t  i  ö k a d  u t s t r ä c k n in g  
b e h a n d la  p o l i t i s k t  a k tu e l la  f r å g o r .  D e t  lä g g s  s t o r  v i k t  p å  e n  s n a b b  
fö rm e d l in g  av f o r s k n in g e n s  r e s u l t a t  t i l l  a t t  b e ly s a  s p e c ie llt  p re s s a n d e  
re g io n a la  p ro b le m . F ö r  n ä rv a ra n d e  d is k u t e r a s  b l a de k la ra  te n d e n 
s e rn a  t i l l  e n  fö rn y a d  s to r r e g io n a l  o b a la n s  och d r i v k r a f t e r n a  bakom  
d e n n a , p ro d u k tc y k e la n a ly s e r , d e n  re g io n a la  k o n c e n t ra t io n e n s  p r i s ,  
fö rä n d ra d e  f ö r u t s ä t t n in g a r  f ö r  jo r d b r u k e t  sa m t in te r n a t io n e l la  b e s lu t s 
s y s te m s  in v e r k a n  p å  s t a te r n a s  och re g io n e rn a s  m ö jl ig h e te r  a t t  p å v e rk a  
b e s lu t s fa t t a n d e t .

1 4 .6  G em ensam m a r e g io n a lp o l i t i s k a  s tö d o r d n in g a r

N o r d is k a  u tv e c k l in g s fo n d e n  f ö r  V ä s tn o rd e n  h a r  i n r ä t t a t s  f ö r  a t t  f rä m ja  
u tv e c k lin g e n  a v  e t t  a l l s id ig t  och k o n k u r r e n s k r a f t ig t  n ä r in g s l iv  i  V ä s t 
n o rd e n  ( F ä r ö a r n a ,  G rö n la n d  o c h  I s la n d ) .  M o t b a k g ru n d e n  a v  r e g io 
n e n s  e n s id ig a  n ä r i n g s s t r u k t u r  a v s e s  fo n d e n s  c e n t ra la  u p p g i f t  i  f ö r s t a  
h a n d  b e s tå  i  s t im u le r in g  a v  s m å fö re ta g s v e rk s a m h e te n  i  re g io n e n .  F o n 
d e n  som  s t a r t a t  s in  v e rk s a m h e t  i  s lu t e t  a v  1 9 8 7 , h a r  f ra m  t i l l  1995  en  
e ta b le r in g s fa s  då g ru n d k a p ita le t  ä r  f u l l t  u t  u p p b y g g t .

N o r d is k a  In v e s te r in g s b a n k e n s  re g io n a llå n e o rd n in g  v a r s  s y f t e  ä r  a t t  
ö k a  m ö jl ig h e te rn a  t i l l  f i n a n s ie r in g  a v  t i l l  n ä r in g s l iv e t  r ik ta d e  re g io n a l
p o l i t i s k a  s tö d m e d e l h a r  fu n g e r a t  som  fö r s ö k s v e r k s a m h e t  u n d e r  en  
lä n g re  p e r io d .  E f t e r  e n  u t v ä r d e r in g  fö r e s lå s  a t t  o rd n in g e n  g ö r s  t i l l  e n  
p e rm a n e n t d e l a v  N I B : s  v e rk s a m h e t .

1 4 .7  F r a m t id s p la n e r

D e  s k ä r p ta  re g io n a la  o b a la n s e rn a , som  b l . a .  v i s a r  s ig  v id  e x p a n s io n  
i  v is s a  s t ö r r e  s tä d e r  s a m t id ig t  m ed a v fo lk n in g  a v  v is s a  in d u s t r io m r å 
d e n , h a r  s t ä l l t  in t e  b a ra  d e t n a t io n e l la  u ta n  o c k så  d e t n o r d is k a  re g io 
n a lp o l i t i s k a  sa m a rb e te t i n f ö r  n y a  u tm a n in g a r .  M o t d e n n a  b a k g ru n d  h a r  
m an s t a r t a t  a rb e te t  med fra m ta g a n d e  a v  e t t  f ra m t id a  s a m a rb e ts p ro g ra m  
f ö r  r e g io n a lp o l i t ik  f ö r  a t t  s v a ra  på  de re g io n a la  p ro c e s s e r  och  u tv e c k 
l in g s te n d e n s e r  som  a v  a l l t  a t t  döma g ö r  s ig  g ä lla n d e  u n d e r  1 9 9 0 - ta le t .

D e n  re g io n a la  a s p e k te n  f å r  en a l l t  s t ö r r e  r o l l  f ö r  d e n  n a t io n e l la  e k o 
n o m is k a  u tv e c k lin g e n .  D å  k r a v  f r a m fö r s  om e n  a l l t  lä n g re  g å e nd e  i n 
t e r n a t io n a l is e r in g ,  s p e c ia l is e r in g  o ch  k o m p e te n s h ö jn in g  in o m  n o r d is k t  
n ä r in g s l i v  s t ä l l s  a l l t  o f t a r  k r a v  på  tä ta  re g io n a la  m il jö e r .

A r b e te t  med d e n  n y a  e k o n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n  fö r v ä n ta s  k u n n a
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sk a p a  f ö r u t s ä t t n in g a r  f ö r  v ä lfu n g e ra n d e  lo k a la  o ch  re g io n a la  m iljö e r  
f ö r  n ä r in g s l iv e t .  På  g r u n d  av d e tta  k o m m e r d e t a t t  lä g g a s  s t ö r r e  
ty n g d  på  å tg ä rd e r  som  b id r a r  t i l l  a t t  f o r s k n in g s -  och u t b i ld n in g s in s t i 
tu t io n e r n a  a l l t  s ta r k a r e  e n g a g e ra r  s ig  i  k o m p e te n s h ö jn in g  och k u n 
s k a p s u p p b y g g n a d  i  re g io n e r n a .

I n f r a s t r u k t u r -  o ch  te k n o lo g iu tv e c k lin g e n  i  N o rd e n  a n s e s  v a ra  e t t  a l l t  
v ik t ig a r e  e le m e n t i  d e t f ra m t id a  r e g io n a lp o l i t i s k a  s a m a rb e te t .  D ä r f ö r  
k o m m e r d e t a t t  fä s ta s  s t ö r r e  u p p m ä rk s a m h e t v id  fö rb ä t t ra d e  k o m m u n i
k a t io n e r  och f ö r s t ä r k t a  t v ä r f ö r b in d e l s e r  b åde  in o m  p e r s o n - ,  v a r u -  och  
d a t a t r a f ik e n .

P å  d e t n o r d is k a  p la n e t k o m m e r m an a t t  lä g g a  s ä r s k i ld  v i k t  på s a m v e r
k a n  m ed a n d ra  s e k t o r e r .  D e t r e g io n a lp o l i t i s k a  b id ra g e t  k o m m e r a t t  
m a rk e ra s  b l a n ä r  d e t g ä lle r  jo r d -  och s k o g s b r u k ,  f i s k e r i ,  i n d u s t r i 
u t b i ld n in g  o ch f o r s k n in g ,  t r a n s p o r t ,  t u r i s m ,  m il jö f rå g o r  o s v .

U n d e r  d e t v id a re  a rb e te t  med d en e k o n o m isk a  h a n d lin g s p la n e n  på n o r 
d is k t  p la n  k o m m e r k r a v e t  på a t t  r e g io n a lp o l i t i s k a  in s a t s e r  g ö r s  a t t  
m a rk e ra s  s t a r k t  f r å n  s e k to r e n .
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15 T R A N S P O R T  OCH K O M M U N IK A T IO N

1 5 .1  In le d n in g

G ru n d lä g g a n d e  f ö r  sa m a rb e te t på t r a n s p o r t -  och k o m m u n ik a tio n s o m rå 
d e t ä r  d e n  n o r d is k a  t r a n s p o r tö v e re n s k o m m e ls e n ,  v i lk e n  t rä d d e  i  k r a f t  
d e n  1 m a rs  1 9 7 3 . D e t f i n n s  v id a re  e n  ö v e re n sk o m m e lse  f r å n  1971 om 
n o r d i s k t  sa m a rb e te  rö ra n d e  t r a f ik s ä k e r h e t s f r å g o r .  H u v u d u p p g if te n  f ö r  
sa m a rb e te t ä r  a t t  å sta d ko m m a  p la n e ra d e  och e f fe k t iv a  t r a n s p o r t e r  och  
k o m m u n ik a t io n s s y s te m  sa m t a t t  s ä k ra  e t t  b ä t t r e  r e s u r s u t n y t t ja n d e  och  
e n  s t ö r r e  sa m la d  e f f e k t iv i t e t  i  a rb e te t  på d e tta  o m rå d e  genom  sa m o rd 
n in g ,  sa m v e rk a n  och a r b e t s fö r d e ln in g .

N A T  b i t r ä d s  i  s in  v e rk s a m h e t  a v  N o r d is k a  k o m m itté n  f ö r  t r a n s p o r t 
f o r s k n in g  ( N K T F )  som  b l a genom  k o n fe r e n s e r ,  s e m in a r ie r  mm u tv e c k 
la r  d e t n o r d is k a  f o r s k n in g s -  och u t r e d n in g s a r b e te t  in o m  s e k t o r n .  N A T  
h a r  o c k så  e t t  p la n e r in g s u t s k o t t  ( N A T - P U ) ,  v a r s  u p p g i f t  ä r  a t t  k o o r 
d in e ra  in s a t s e r n a  v a d  g ä lle r  f o r s k n in g  a n g å e n d e  v ä g -  o ch  t r a f i k f r å 
g o r .  U t s k o t t e t s  f rä m s ta  u p p g i f t  ä r  a t t  lä g g a  fra m  fö r s la g  t i l l  p r o je k t 
v e rk s a m h e t  .

1 5 .2  T r a n s p o r t s e k t o r n  och d e s s  u tv e c k l in g

T r a n s p o r t s e k t o r n  s p e la r  e n  v ik t i g  r o l l  fö r  m ö jlig h e te rn a  a t t  u p p n å  de 
ö v e rg r ip a n d e  sa m h ä lls m å le n , så som  f u l l  s y s s e ls ä t t n in g ,  e k o n o m is k  t i l l 
v ä x t ,  lå g  in f la t io n s t a k t ,  b a la n s  i  u t r ik e s a f fä r e r n a  och m e lla n  o lik a  
r e g io n e r  n a t io n e l l t .

F ö r  a t t  t r a n s p o r t e r n a  s k a l l  fu n g e ra  e f f e k t iv t  k r ä v s  a t t  fo r s k n in g e n  
g e s m ö jlig h e t a t t  b e ly s a  k o n s e k v e n s e rn a  a v  fö r ä n d r in g a r  som  s k e r  i  
o m v ä r ld e n . D e s s a  F o U - u p p g i f t e r  k a n  s a m m a n fa t tn in g s v is  a n g e s i  fö l
ja n d e  h u v u d m å l:

E f f e k t i v i s e r in g  a v  t r a n s p o r t e r n a
R e d u k t io n  av de n e g a t iv a  fö l jd e rn a  av t r a n s p o r t e r
E f f e k t iv a r e  d r i f t  och u n d e r h å l l  a v  b e f in t l ig a  a n lä g g n in g a r

U n d e r  de n ä rm a s te  å re n  b l i r  fö lja n d e  o m rå d e n  och fö r ä n d r in g a r  s ä r 
s k i l t  in t r e s s a n t a .

In fo rm a t io n s te k n o lo g i

In fo r m a t io n s te k n o lo g in s  u tv e c k l in g  p å v e rk a r  t r a n s p o r t s e k t o r n .  U t n y t t 
ja n d e t a v  d en n y a  te k n ik e n  k a n  le d a  fra m  t i l l  e f fe k t iv a r e  och s ä k r a re  
t r a n s p o r t e r .  N A T s  u p p g i f t  ä r  b l a a t t  m e d v e rk a  i  d e n  te k n o lo g is k a  
u tv e c k lin g e n  v a d  g ä lle r  lo g i s t ik ,  h a n d e ls p r o c e d u r e r ,  d o k u m e n ta tio n  
mm. E t t  f ö r s t a  s te g  i  d e n n a  r i k t n i n g  u t g ö r s  av d e t p å g å e n d e  p ro je k te t  
" In fo rm a t io n s b e h o v  i  N o rd e n  a ng å e nd e  v ä g t r a n s p o r t " ,  v i lk e t  h a n d la r  
om h u r  lä n d e rn a s  v ä g d a ta b a n k e r s k a l l  u t n y t t j a s  f ö r  a t t  k u n n a  ge s e r 
v ic e  t i l l  o lik a  t r a f ik a n t e r ,  m y n d ig h e te r  m f l  sa m t v i lk e n  ty p  av in f o r -
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m a tio n  d e ssa  k a te g o r ie r  b e h ö v e r .  E t t  a n d ra  s te g  ta s  1988  genom  p r o 
je k te t  " D a ta u n d e r la g  t i l l  fö r a r e  i  t r a f i k " .  R ä t t  in fo rm a t io n  u n d e r  fä r d  
k a n  e f fe k t iv i s e r a  g e n o m fö ra n d e t a v  t r a n s p o r t e r  o ch  fö r b ä t t r a  t r a f i k s ä 
k e rh e te n .  P r o je k te t  k o m m e r a t t  g e n o m fö ra s  i  k o n ta k t  med N T R .  Sa m 
m a n fa t tn in g s v is  k a n  k o n s ta te ra s  a t t  te k n o lo g iu tv e c k lin g e n  ä r  e t t  om 
rå d e  som  k o m m e r a t t  k rä v a  fo r s k n in g  och u tv e c k l in g  in o m  t r a n s p o r t 
s e k t o r n .  O m rå d e t k o m m e r a t t  p r i o r i t e r a s  h ö g t a v  N A T .

T  r a n s p o r t p o l i t ik

D e n  ö k a d e  in t e r n a t io n a l is e r in g e n ,  f r a m fö r  a l l t  in o m  E G ,  g e r  m ö jlig h e 
t e r  t i l l  r a t io n a l is e r in g a r  m en k r ä v e r  ä v e n  s t u d ie r  som b e ly s e r  p r o 
b le m e n  m ed h a rm o n is e r in g .

N A T  a rb e ta r  f ö r  n ä rv a ra n d e  med e t t  a n ta l fö r s la g  f ö r  a t t  m in im e ra  
h in d e rn a  i f r å g a  om t r a n s p o r t e r n a  m e lla n  de n o r d is k a  lä n d e rn a .  B a k 
g ru n d e n  ä r  e t t  u p p d ra g  f r å n  t r a n s p o r t m in is t r a r n a  t i l l  N A T  a t t  u t re d a  
d e ssa  f r å g o r  med a n le d n in g  av E G s  b e s lu t  om g e n o m fö ra n d e t a v  e n  f r i  
t r a n s p o r tm a r k n a d  in o m  E G  t i l l  1 9 9 2 . ( s e  ä v e n  a v s n i t t  2 . 2 . 4 ) .

I u tv e c k lin g e n  a v  e n  n o r d is k  t r a n s p o r tm a r k n a d  in g å r  o c k så  a t t  v id a 
r e u tv e c k la  jä r n v ä g s t r a f ik e n .  N A T  a v s e r  a t t  s tö d ja  de n o r d is k a  jä r n -  
v ä g s fö r v a l t n in g a r n a ,  b l a i  d e ra s  a rb e te  m ed u tv e c k lin g e n  a v  e t t  
s y s te m  f ö r  k o m b in e ra d e  t r a n s p o r t e r .

M il jö f rå g o r

Genom  t r a n s p o r t s e k t o r n s  t i l l v ä x t  h a r  d e s s  n e g a t iv a  m iljö p å v e rk a n  ö k a t  
s a m t id ig t  som  u ts lä p p  a v  m il jö fö ro re n a n d e  äm nen f r å n  in d u s t r i e r  o d y l  
m in s k a t .  D e t ta  h a r  le t t  t i l l  a t t  t r a n s p o r t e r n a s  m i l jö e f fe k te r  u p p m ä rk 
sam m as a l l t  m e r . N A T  och M R / T r a f i k  k o m m e r a t t  ta  u p p  d is k u s s io n e r  
med m iljö -  och e n e r g is e k to r e rn a  om tv ä r fa c k l ig a  p ro je k t  och  å tg ä rd e r  
f ö r  a t t  s n a b b t  b e g rä n s a  s k a d e v e rk n in g a rn a  på  m ä n n is k o r  och  n a t u r .  
E n  u tg å n g s p u n k t  k a n  v a ra  a t t  g e n o m fö ra  en a n a ly s  av k r a v ,  u t fo r m 
n in g  mm v a d  g ä lle r  e t t  m il jö m ä s s ig t  o p t im a lt  k o m m u n ik a t io n s s y s te m  f ö r  
N o rd e n .

I n f r a s t r u k t u r in v e s t e r in g a r

F in a n s ie r in g  a v  in f r a s t r u k t u r e l l a  in v e s t e r in g a r  i  t r a n s p o r ta p p a r a te n  ä r  
e t t  v ik t i g t  o m rå d e . S t u d ie r  som b l a g jo r t s  av C E M T  v i s a r  a t t  d e t i  
h e la  E u ro p a  f i n n s  r i s k e r  f ö r  f la s k h a ls p ro b le m  i  t r a n s p o r t s y s t e m e t ,  v i l 
k e t i  s in  t u r  le d e r  t i l l  k o n s e k v e n s e r  fö r  d e n  e k o n o m isk a  t i l lv ä x t e n  på  
s i k t .

F rå g a n  ä r  a k tu e l l  f ö r  N A T  på f le r a  s ä t t .  I  sa m b a n d  med a rb e te t  med 
d e n  n y a  e k o n o m isk a  h a n d lin g s p la n e n  " N o r d e n  i  v ä x t "  k o m m e r frå g a n  
u p p  om in v e s t e r in g a r n a  v a d  g ä lle r  v ä g a r  och jä r n v ä g a r .  V id a re  p å g å r  
ino m  N A T  en  f ö r s t u d ie  som  s k a l l  b e ly s a  k o n s e k v e n s e rn a  a v  o lik n  u t 
v e c k l in g s s t r a te g ie r  b e t rä f fa n d e  i n f r a s t r u k t u r i n v e s t e r i n g a r  ( r e k  n r  
4 4 / 1 9 8 7 - t ) .
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R e s u r s a n s p r å k e n  v ä x e r  n ä r  d e t g ä l le r  u n d e r h å l l  a v  de in v e s t e r in g a r  
som  g jo r t s  i  t r a n s p o r ta n lä g g n in g a r .  P å  v ä g o m rå d e t t  e x  k r ä v s  o m fa t
ta n d e  fo r s k n in g  och u tv e c k l in g  f ö r  a t t  få  fra m  u n d e r la g  t i l l  e t t  s y s te m  
f ö r  o p t im a lt  v ä g u n d e rh å l l .

H ä r  b ö r  o c k så  u p p m ä rk sa m m a s a t t  N o rd e n  a v  k o n k u r r e n s s k ä l  i  m ö jli
g a s te  m ån b ö r  a n p a s sa  s ig  t i l l  E G s  f ra m t id a  b e s lu t  v a d  g ä lle r  m å tt o ch  
v ik tb e s tä m m e ls e r  f ö r  b i la r  och  b u s s a r .  E n  h ö jn in g  a v  a x e l-  och  
b o g g ie t ry c k  m e d fö r  d o c k  ö k a t v ä g s lita g e  och k r a v  p å  f ö r s t ä r k n in g  av  
v ä g a r  o ch  b r o a r .  B e h o v e t  a v  fo r s k n in g  om k o n s e k v e n s e rn a  a v  ä n d 
ra d e  v ik tb e s tä m m e ls e r  mm d is k u t e r a s  d ä r f ö r .  I  S v e r ig e  h a r  re d a n  a n 
s la g i t s  m edel f ö r  b ä r ig h e ts h ö ja n d e  å tg ä r d e r .

M il jö -  och  t r a f ik s ä k e r h e t s a s p e k te r n a  in g å r  o c k så  i  N A T s  p la n e r  f ö r  
fra m t id a  v e rk s a m h e t  in o m  v ä g s e k to r n .  1988  in le d s  e n  u n d e r s ö k n in g  av  
b u lle r s v a g a  b e lä g g n in g a r  sa m t e t t  p r o je k t  -  i  k o n ta k t  m ed N T R  -  om i  
v a d  mån l j u s  v ä g b e lä g g n in g  h ö je r  t r a f ik s ä k e r h e t e n .

T e le k o m m u n ik a t io n

D e t  p å g å r e n  u tv e c k l in g  på te le k o m m u n ik a tio n s o m rå d e t v a d  g ä lle r  u t 
b y g g n a d  a v  k o m m u n ik a t io n s s y s te m  -  s a t e l l i t e r ,  f ib e r o p t ik  mm sa m t  
te k n o lo g is k  u tv e c k l in g  och f o r s k n in g .  N A T  a v s e r  a t t  k o n ta k ta  
N O R D T E L  a n g å e n d e  fra m lä g g a n d e t a v  e t t  a rb e ts p ro g ra m  f ö r  a t t  å s ta d 
kom m a fö rb ä t t ra d e  in t e r n a  te le k o m m u n ik a t io n e r  i  N o rd e n  o ch a n s lu t 
n in g  t i l l  d e t e u ro p e is k a  och in te r n a t io n e l la  te le k o m m u n ik a t io n s s y s te 
m e t.

M e te o ro lo g i

N A T  a v s e r  a t t  f o r t s ä t t a  v id a re fö r in g e n  a v  d e t n o r d is k a  v ä d e r r a d a r -  
n ä te t  i  sa m b a n d  med d e n  n y a  h a n d lin g s p la n e n  " N o rd e n  i  v ä x t " .  K o r 
r e k ta  och  sn a b b a  v ä d e rp r o g n o s e r  h a r  s t o r  b e ty d e ls e  f ö r  m ånga sam 
h ä l ls s e k t o r e r  fö ru to m  t r a n s p o r t ,  så som  m il jö s k y d d ,  la n t b r u k ,  b y g g 
n a d s v e rk s a m h e t  m f l .  N A T  a v s e r  a t t  i  sa m rå d  m ed de n o r d is k a  m e te o ro -  
lo g in s t i t u t e n  ta  fra m  e t t  f l e r å r ig t  u tv e c k l in g s p ro g ra m  f ö r  m e te o ro lo g i-  
o m rå d e t .

D r i f t  och u n d e rh å ll,  v ä g te k n ik  mm
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1 6 .1  In le d n in g

N o r d is k a  t r a f ik s ä k e r h e t s r å d e t  ( N T R )  fö l je r  k o n t in u e r l ig t  med d e n  n o r 
d is k a  t r a f ik s ä k e r h e t s u t v e c k l in g e n .  D e n  p o s i t iv a  t r a f ik s ä k e r h e t s u t v e c k -  
l in g e n  u n d e r  p e r io d e n  1 9 7 5 -1 9 8 5  h a r  a b s o lu t  s e t t  a v s ta n n a t .  T r o t s  a t t  
d e n  r e la t iv a  h ä ls o -  r e s p e k t iv e  t r a f i k r i s k e n  h a r  f ö r b ä t t r a t s  in n e b ä r  de  
a b s o lu ta  s i f f r o r n a  ö v e r  död a de o ch sk a d a d e  i  v ä g t r a f ik e n  a t t  m an s t å r  
i n f ö r  e n  e n o rm  u tm a n in g  in o m  v ä g t r a f ik e n s  t r a f ik s ä k e r h e t s s e k t o r . J u  
s ä k r a re  t r a f ik s i t u a t io n e n  b e rä k n a s  v a ra  d e s to  s v å ra r e  b l i r  d e t a t t  f i n 
na  m edel f ö r  u p p n å e n d e  av e n  ä n n u  s ä k r a re  t r a f i k  än d e n  v i  u p p le v e r  
id a g . E t t  f r a m g å n g s r ik t  t r a f ik s ä k e r h e t s a r b e t e  f ö r u t s ä t t e r  fa k ta  om d e n  
v e r k l ig a  r i s k s i t u a t io n e n  o ch om de e f fe k t iv a  p re v e n t io n s m e to d e rn a .  
D e s s a  fa k ta  s k a l l  fo r s k a r n a  p ro d u c e ra .  F ra m ta g n in g  a v  f o r s k n in g s r e 
s u l t a t ,  v i lk a  t jä n a r  e t t  e f f e k t iv t  t r a f ik s ä k e r h e t s a r b e t e ,  f ö r u t s ä t t e r  
k o m p e te n s  o ch  tå lm o d ig h e t b la n d  fo r s k a r n a  o ch f o r s k n in g s r e s u l t a t e n s  
a v n ä m a re . M an r ä k n a r  med a t t  r e s u l ta te n  f r å n  en t illä m p a d  t r a f ik s ä -  
k e r h e t s f o r s k n in g  i  v is s a  fa l l  k a n  t i l lä m p a s  d i r e k t  o ch  i  v is s a  fa l l  k a n  
t i l lä m p a s  i  p r a k t ik e n  på n å g ra  å r s  s i k t .  D e n  g r u n d fo r s k n in g s b e to n a d e  
fo r s k n in g e n s  r e s u l t a t  r e s u l t e r a r  i  å tg ä rd e r  i  a llm ä n h e t f ö r s t  e f t e r  t io  
å r .

1 6 .2  H a n d lin g s p la n e n  " S ä k r a r e  t r a f i k  i  N o rd e n "

N T R  h a r  sa m m a n s tä llt  " T r a f i k s ä k e r h e t  i  N o rd e n  -  h a n d lin g s p la n  med 
s ik t e  på 9 0 - ta le t "  ( N U  1 9 8 6 : 3 ) .  D e n n a  r a p p o r t  b i ld a r  e t t  u n d e r la g  och  
h a r  f ö l j t s  a v  e t t  k o n k r e t is e r in g s a r b e t e ,  v i lk e t  r a p p o r t e r a t s  i  " S ä k r a r e  
t r a f i k  i  N o r d e n " .  E n  s lu t l ig  b e a rb e tn in g  a v  m a te r ia le t  p å g å r på  
g ru n d v a l a v  s y n p u n k t e r  lä m na d e a v  N o r d is k a  rå d e ts  k o m m u n ik a t io n s -  
u t s k o t t .  D e n  re v id e ra d e  h a n d lin g s p la n e n  k o m m e r i  e n lig h e t  m ed p r e s i 
d ie t s  ö n sk e m å l a t t  ö v e r lä m n a s  t i l l  k o m m u n ik a t io n s u ts k o t te t  t i l l  d e s s  
m öte i  f e b r u a r i .  M in is te r r å d e t  a v s e r  a t t  e f t e r  N o r d is k a  r å d e ts  b e h a n d 
l in g  v id  s e s s io n e n  fa s t s t ä l la  h a n d lin g s p la n e n  o ch s l u t l i g t  a r b e t s p r o 
g ra m  f ö r  de kom m ande å re n .

D e n  a k tu e l la  h a n d lin g s p la n  t a r  u p p  både fö r s la g  t i l l  n o r d is k a  t r a f i k s ä 
k e r h e t s å tg ä r d e r  o c h  fö r s la g  t i l l  p ro b le m o m rå d e n  f ö r  d e n  n o r d is k a  t r a -  
f i k s ä k e r h e t s f o r s k n in g e n .  N T R  h a r  f ö r  1988  t i l ld e la t s  ö k a d e  r e s u r s e r  
fö r  en e f f e k t iv i s e r in g  och e n  u tv id g n in g  a v  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t  
så som  d e t s k i s s e r a t s  i  u n d e r la g e t  f ö r  d e n  n o r d is k a  h a n d lin g s p la n e n  
( N U  1 9 8 6 :3 ,  s s  7 5 - 7 7 ) .  N T R  a n s e r  d o c k , a t t  d e n  u p p n å d d a  n iv å n  ä r  
en m in im u m n iv å  som  b e h ö v s  f ö r  a t t  d e n  p r o je k tv e r k s a m h e t ,  som  b e 
d r i v s  i  N T R s  r e g i ,  i  v e r k l ig h e te n  s k a l l  k u n n a  m e d v e rk a  t i l l  e n  ö k a d  
t r a f ik s ä k e r h e t  i  N o rd e n  u n d e r  de kom m ande å re n .

T r a f i k s ä k e r h e t s a r b e t e t s  u t v id g n in g  i  N o rd e n  in n e f a t t a r  n y a  s a m a rb e ts -  
o m rå d e n  och - p a r t n e r s .  Genom  a t t  a m b it io n s n iv å n  h ö js  b l i r  o c k så  f r å 
gan om t i l l r ä c k l ig a  r e s u r s e r  m y c k e t v ik t i g .

N o rd is k a  rå d e t  h a r  u n d e r  s in  35e s e s s io n  h e m s tä l l t  t i l l  N o r d is k a  m in is 
te r r å d e t  a t t  s t a r t a  en  u t r e d n in g  om h u r  d e n  m o d e rn a  h ö g te k n o lo g in

16 T R A F IK S Ä K E R H E T
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k a n  a n v ä n d a s  f ö r  a t t  ö k a  t r a f ik s ä k e r h e t e n .  I  k o m m u n ik a t io n s u t s k o t te t s  
u t ta la n d e  ö v e r  C 2 u n d e r  d e n  35e s e s s io n e n  n ä m n d e s , a t t  d e n  p u b l i 
c e ra d e  h a n d lin g s p la n e n  ( N U  1 9 8 6 :3 )  b o rd e  k o n k r e t is e r a s  så  s n a b b t  
som  m ö j l ig t .

D e  f o r t s a t t a  p la n e rn a  f ö r  1989  f ö r  t r a f ik s ä k e r h e t  u t g ö r  N T R s  r e a k t io n  
p å  o v a n  n ä m n d a  u t t r y c k  f ö r  p a r la m e n ta r ik e rn a s  ö n s k a n  a t t  p å v e rk a  
t r a f ik s ä k e r h e t e n  i  e n  p o s i t i v  r i k t n i n g .

N T R  a v s e r  a t t  i  f ra m t id e n  re g e lb u n d e t  j u s t e r a  d e n  fra m ta g n a  h a n d 
l in g s p la n e n  f ö r  t r a f ik s ä k e r h e t .
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17 T U R IS M

1 7 .1  A llm ä n t

M å ls ä t tn in g e n  f ö r  d e t n o r d is k a  sa m a rb e te t in o m  tu r is m o m rå d e t  ä r  a t t  
u tv e c k la  d en n o r d is k a  tu r is m n ä r in g e n  sa m t a t t  å sta d ko m m a  a t t  de n o r 
d is k a  lä n d e rn a s  in v å n a re  i  ö k a d  u t s t r ä c k n in g  s e m e s t r a r  i  N o rd e n .  
G ru n d e n  f ö r  sa m a rb e te t u t g ö r s  a v  d e t 1978 fa s t s tä l ld a  s a m a rb e ts p ro 
g ra m m e t f ö r  t u r i s m .

D e n  n a t io n e lla  t u r i s m p o l i t ik e n  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a  f å r  a l l t  m e ra  l i k 
a rta d e  m å ls ä t tn in g a r  och s t r a t e g ie r .  D e t  f i n n s  n u  e t t  b e h o v  a v  en  
s t r a t e g i  fö r  u tv e c k l in g e n  a v  d en n o r d is k a  t u r is m e n .  E n  ö v e r s y n  av  
s a m a rb e ts p ro g ra m m e t f r å n  1987 i  d e n n a  r i k t n i n g  k o m m e r a t t  p å b ö rja s  
u n d e r  1 9 8 8 .

1 7 .2  T r e n d e r  in o m  tu r is m e n

U tv e c k l in g e n  in o m  d en a k tu e lla  n ä r in g s g r e n e n  k a r a k t e r is e r a s  a l l t  m e ra  
a v  a t t  t id ig a r e  fo rm e r  a v  t u r i s m  k o m p le t te ra s  m ed och e r s ä t t s  a v  m e ra  
sa m m a n sa tta  fo rm e r  f ö r  t u r i s m ,  d ä r  b l a k u l t u r -  och  a k t iv i t e t s u t b u d e t  
e f t e r f r å g a s  m e ra . S e m e s te r re s a n  h a n d la r  fö r  a l l t  f le r a  in te  e n b a r t  om 
a t t  kom m a b o r t  f r å n  d e t v a rd a g lig a  a rb e te t  och  h e m m iljö n  u ta n  s n a ra re  
om a t t  få  n y a  och o v a n lig a  u p p le v e ls e r .

E n  ö k a d  fo rm  a v  t u r is m  ä r  v id a re  s e m e s te r re s a n  såsom  lö n e fö rm å n , de 
s  k  in c e n t iv e re s o r n a  sa m t a t t  a f f ä r s r e s o r  k o m p le tte ra s  med s e m e s te r
in s la g .

A l l t  f l e r  lä n d e r  in s e r  t u r i s m e n s  b e ty d e ls e  som  n ä r in g s k ä l la  och s a t s a r  
f ö r  a t t  ö k a  t u r is m e n .  M a rk n a d e n  h a r  e x p a n d e ra t  genom  d e n  e k o n o m is 
k a  u tv e c k lin g e n  som  g e t t  f l e r  m ä n n is k o r  än t id ig a r e  m ö jl ig h e te r  a t t  
g ö ra  s e m e s te r re s o r  och  genom  s a t s n in g a r  på  m a s s tu r is m .  K o n k u r r e n 
s e n  ä r  re d a n  h å rd  och k o m m e r a t t  öka  i  ta k t  med a t t  a l l t  f l e r  lä n d e r  
s t y r k e r  s in  t u r i s m s e k t o r .

1 7 .3  R i k t n in g  av d e n  fra m t id a  v e rk s a m h e te n

U tv e c k l in g e n  in n e b ä r  en u tm a n in g  f ö r  tu r is m n ä r in g e n  i  de n o r d is k a  
lä n d e rn a .  E t t  sa m a rb e te  h a r  in le t t s  med " k u l t u r s id a n "  b l a genom  a t t  i  
sa m b a n d  m ed k u l t u r s a t s n in g e n  i  Ja p a n  sö k a  ta  fra m  e n  m o d e ll fö r  
s a m v e rk a n  k u l t u r / t u r i s m .  D e t ta  a rb e te  ko m m e r a t t  f o r t s ä t t a  med m å l
s ä t tn in g e n  a t t  h i s t o r ia ,  l i t t e r a t u r ,  m u s ik ,  k o n s t  o ch  k o n s t h a n t v e r k ,  
k u l t u r g e o g r a f i  m m s k a l l  in g å  i  e t t  k v a l i t a t iv t  h ö g ts tå e n d e  men o c k så  
k o m m e rs ie l lt  g å n g b a r t  u tb u d  a v  t u r i s t u p p le v e l s e r  -  som  o c k så  k a n  i n 
k lu d e ra  s p o r t  och f r i l u f t s a k t i v i t e t e r .

E n  v ik t i g  f rå g a  ä r  o c k så  e ta b le ra n d e t a v  n y a  v e r k s a m h e te r .  T u r i s 
m e n s b e ty d e ls e  som  in k o m s tk ä l la  h a r  på s e n a re  å r  u p p m ä rk sa m m a ts  a l l t  
m e r , s ä r s k i l t  u r  r e g io n a lp o l i t i s k  s y n p u n k t .
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F ö r  a t t  s t im u le r a  u tb y g g n a d  m en u n d v ik a  f e ls a t s n in g a r  ä r  d e t v ik t i g t  
a t t  k u n s k a p e rn a  ö k a s  om m ö jl ig h e te rn a  t i l l  och fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  
t u r i s m n ä r in g e n .  E t t  v i k t i g t  -  och  s v å r t  -  p ro je k t  som  b e rä k n a s  s t a r t a  
1 988  ä r  e n  fö r b ä t t r a d  s t a t i s t i k  ö v e r  k o n s u m t io n e n  a v  t u r i s m u t b u d e t .  
F o r t s a t t  f o r s k n in g  o c h  u tv e c k l in g  b e h ö v s  f ö r  a t t  u tv e c k la  b e s lu t s 
u n d e r la g e t  f ö r  n y in v e s t e r in g a r  o ch  f ö r  a n v ä n d a n d e  a v  b e f in t l ig a  
a n lä g g n in g a r  m m på b ä s ta  s ä t t .  Som  e xe m p e l p å  p r o je k t  k a n  n ä m n a s  
e n p la n e ra d  s tu d ie  a v  fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  e ta b le r in g a r  a v  f r i t i d s 
p a r k e r  o c h  le k la n d . D e n  k o m m u n a la  k o m p e te n se n  a t t  b e h a n d la  t u r i s m 
f r å g o rn a  b ö r  o c k så  u p p m ä rk sa m m a s .

D e n  n o r d is k a  h a n d lin g s p la n e n  " N o r d e n  i  v ä x t "  h a r  in n e b u r i t  e n  n y  
i n r i k t n i n g  f ö r  d e n  n o r d is k a  s a m v e rk a n  in o m  tu r is m o m rå d e t .  M a rk n a d s 
fö r in g s k a m p a n je n  i  F ö r b u n d s r e p u b l ik e n  T y s k la n d  h a r  u t g j o r t  e n  k o n 
k r e t  o c h  r e s u l t a t in r ik t a d  u p p g i f t .  S a m a rb e te t m e lla n  de n o r d is k a  lä n 
d e rn a s  t u r i s t b y r å e r  i  T y s k la n d  h a r  u tv e c k la t s  p o s i t i v t  o ch  v i s a r  på  
s a m v e r k a n s v in s t e r . D e t  k a n  n ä m n a s a t t  F in la n d ,  N o rg e  o ch S v e r ig e  
v i l l  f o r t s ä t t a  k a m p a n je n  pä  e g en h a n d  e f t e r  p r o je k t e t s  a v s lu ta n d e  
1 9 8 8 . E n  f o r t s a t t  s a t s n in g  p å  m a r k n a d s fö r in g  in o m  ra m e n  f ö r  d e n  e k o 
n o m is k a  h a n d lin g s p la n e n s  e ta p p  I I ,  a n s e r  u t s k o t t e t  v a ra  b e fo g a d . M an  
ä r e n ig  m ed t u r i s t r å d e n  om a t t  d e n n a  s a t s n in g  b ö r  s k e  i  U S A  och f ö r 
o r d a r  a t t  m edel a v s ä t t s  t i l l  e t t  f ö r p r o je k t  1 9 8 8 .

K u n s k a p e r  om d e n  e n s k i ld e s  m o tiv  f ö r  o ch  u tb y te  a v  t u r i s t r e s a n d e  ä r  
a v  s t o r  v i k t  f ö r  a n p a s s a n d e t a v  t u r i s m u t b u d e t .  U t s k o t t e t  r ä k n a r  med 
a t t  fö ru to m  m a r k n a d s u n d e rs ö k n in g a r  a v  t r a d i t io n e l l  a r t  b e h ö v s  f o r s k 
n in g  v a d  g ä lle r  a t t i t y d f ö r ä n d r in g a r  t i l l  o l ik a  fo rm e r  a v  t u r i s m ,  t u r i s 
m e n s r o l l  i  l i v s k v a l i t e t e n , r e k r e a t io n s -  o ch  v ä l fä r d s a s p e k t e r , so c ia la  
f a k t o r e r  m m .

D e t  f i n n s  e t t  s t o r t  b e h o v  a v  lä ro m e d e l in o m  t u r i s m u t b i ld n in g e n . U t 
s k o t te t  h a r  b l a t i l l s t y r k t  e t t  p r o je k t  1 9 8 8 - 9 0 , v a r s  u p p g i f t  ä r  a t t  t i l l 
sk a p a  e n  " p r a k t ik fa l l s k a t a lo g "  f ö r  tu r i s m n ä r in g e n .  Y t t e r l ig a r e  s a t s n in 
g a r  b e d ö m s d o c k  b e h ö v a s  som  e t t  le d  i  t i l ls k a p a n d e t  a v  e n  god  k o m 
p e te n s  in o m  n ä r in g e n .

1 7 .4  V e rk s a m h e te n  på  k o r t  s ik t

V e rk s a m h e te n  1988  p rä g la s  a v  de t r e n d e r  som  b e s k r i v i t s  o v a n . F ö r 
u to m  t id ig a re  n ä m n d a  p r o je k t  fö r o r d a r  u t s k o t t e t  a t t  e t t  s e m in a riu m  
g e n o m fö rs  a n g å e n d e  h u r  k o m m u n ik a t io n s u tb u d e t  p å v e rk a r  t u r i s m e n s  
f ö r u t s ä t t n in g a r .  V id a re  fö r o r d a s  e t t  s t a t i s t ik p r o j e k t ,  d ä r  e t t  u p p lä g g  
f ö r  en  n o r d is k  d a ta b a s f ö r  t u r i s m s t a t i s t i k  s k a l l  p r e s e n t e r a s ,  e t t  f ö r 
p r o je k t  a n g å e n d e  fö r u t s ä t t n in g a r n a  f ö r  en  n o r d is k  h o te l lh ö g s k o le k u r s  
sa m t e n  f o r t s ä t t n in g  p å  p ro je k te t  n a tu rv ä g le d n in g ,  v i lk e t  s y f t a r  t i l l  
a t t  ö k a  t i l lg ä n g l ig h e te n  t i l l  och  u t b y t e t  a v  n a tu r u p p le v e ls e r  s a m t id ig t  
som  fö r s tå e ls e n  f ö r  d e n  h ä n s y n  m an m å ste  ta  t i l l  m iljö n  ö k a s .
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18 J O R D - OG S K O V B R U G

N o r d is k  M in is t e r r å d s  m å ls æ tn in g e r  f o r  e t sa m a rb e jd e  på  jo r d -  og  
s k o v b ru g s o m rå d e t  e r  fa s t la g t  i  e t h a n d lin g s p ro g ra m  f o r  s e k to r e n  d æ k
k e n d e  p e r io d e n  1 9 8 5 - 9 5 .  M å ls æ tn in g e n  fo r v e n t e s  j u s t e r e t  i  fo rb in d e ls e  
med h a n d lin g s p ro g ra m m e ts  m id tv e js e v a lu e r in g  i  1 9 8 9 .

D e r  a n e rk e n d e s  b l . a .  e t b e h o v  f o r  t i lp a s n in g e r  som  fø lg e  a f  e n  s t i g 
e nd e  tv æ r fa g l ig  in t e g r e r in g  a f  m il jø s p ø rg s m å l s e t  u d  f r a  b re d e  sa m 
f u n d s p o l i t i s k e  a s p e k te r .  D e t te  ju s te r in g s b e h o v  e r  s æ r l ig t  b le v e t  f o r 
s tæ rk e t  a f  re k o m m e n d a tio n e rn e  i  B r u n d t la n d - k o m m is s io n e n s  r a p p o r t  og  
t i l s v a r e n d e  u d v ik l in g s t e n d e n s e r  i  a lle  de n o r d is k e  la n d e . M in is te r r å d e t  
ø n s k e r ,  a t h e le  d e tte  o m rå d e  in d p a s s e s  med s t ø r r e  v æ g t i  de k o m m e n 
de s a m a rb e jd s p la n e r  på  jo r d -  og  s k o v b ru g s o m rå d e t  t i l  s tø t te  f o r  de 
n a tio n a le  b e s t r æ b e ls e r .

M in is te r r å d e t  a n s e r ,  a t æ n d re d e  p r o d u k t io n s f o r h o ld  in d e n  f o r  s e k to r e n  
b ø r  s k e  u n d e r  m e d v irk e n  a f  e t ø g e t sa m a rb e jd e  p å  f o r s k n in g e n s  om 
rå d e .  S e k t o r  fo r s k n in g e n  som  h e lh e d  b l iv e r  d e r fo r  p r i o r i t e r e t  h ø j t ,  da  
d e n n e  e r  en fo ru d s æ tn in g  f o r  en b a la n c e re t o m læ g n in g  i  p r o d u k t io n s 
m e to d e rn e  i  o v e re n s s te m m e ls e  med de s t ig e n d e  h e n s y n  t i l  m il jø -  og  r e -  
s o u rc e a n v e n d e ls e n . F r a  fo r b r u g e r s id e  ø g e s e n d v id e re  k ra v e n e  t i l  h ø j 
k v a l i t e t  og  e t is k e  p ro d u k t io n s m e to d e r  i  la n d b ru g e t  s a m t id ig  med a t 
b io te k n o lo g is k e  u d v ik l in g s p r o c e s s e r  f i n d e r  ø g e t in d p a s  i  s e k to r e n .  E n  
v i k t i g  p la d s  i  sa m a rb e jd e t b l iv e r  o g så  ø g e t fo r s k e r u d d a n n e ls e .

E t  n o r d is k  sa m a rb e jd e  o m k r in g  g e n b a n k v irk s o m h e d  og  p la n te fo ræ d lin g  
ø n s k e s  fa s th o ld t  som  e n  la n g s ig te t  o p g a v e , d e r  k a n  e r s t a t t e  o g  s u p 
p le re  n a tio n a le  a k t iv i t e t e r  t i l  s t y r k e ls e  a f  de f re m t id ig e  u d v ik l in g s b e 
s t r æ b e ls e r  på  p la n te -  o g  h u s d y r p r o d u k t io n e n s  o m rå d e r.

S a m a rb e jd e t m ellem  de n a tio n a le  k o n t ro lm y n d ig h e d e r  sø g e s  u d b y g g e t  i  
de ko m m end e å r .  I  d e t o m fa n g  d e t e r  g e n n e m fø r l ig t ,  e r  m å lsæ tn in g e n  
a t o p n å  h a rm o n is e re d e  r e g le r  p å  f l e s t  m u lig e  o m rå d e r m ed h e n b lik  på  
a t re d u c e re  e le m e n te r  a f  te k n is k e  h a n d e ls h in d r in g e r  o g  a t o p n å  f o r 
d e le  v e d  a rb e jd s d e lin g  o g  s a m k ø r in g  a f  de n a tio n a le  k o n t r o l -  o g  g o d 
k e n d e ls e s b e s te m m e ls e r .  S a m a rb e jd e t fo r v e n t e s  på la n g  s ig t  a t g iv e  
ø k o n o m isk e  fo rd e le  f o r  d e n  o f fe n t l ig e  s e k t o r  sa m t a t v i r k e l ig g ø r e  de 
ø k o n o m isk e  fo rd e le  m ed "N o rd e n  som  h je m m e m a rk e d ".

F o r  e m b e d sm a n d sk o m ite e n  ( N E J S )  b e t r a g te s  a lle  a k t iv i t e t e r  u n d e r  s e k 
to r e n  som  e n  e n h e d  u a n s e t  om sa m a rb e jd e t g e n n e m fø re s  v e d  p r o je k t f i 
n a n s ie r in g  e l le r  v e d  f in a n s ie r in g  f r a  e n  a f  s e k to r e n s  t r e  n o r d is k e  i n 
s t i t u t i o n e r .

S a m a rb e jd e t e r  p la n la g t u d  f r a  fø lg e n d e  p ro g ra m o m rå d e r:

I J o r d -  og  s k o v b r u g s p o l i t i s k e  u d r e d n in g e r  sa m t ig a n g s æ tn in g  a f
n y e  a k t iv i t e t e r

I I  B io te k n o lo g ie n
I I I  J o r d b r u g s f o r s k n in g e n
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I V  S k o v fo r s k n in g
V  F o rs k e r u d d a n n e ls e
V I  G e n b a n k sa m a rb e jd e
V I I  P la n te fo ræ d lin g
V I I I  K o n t r o l in s t i t u t io n e r n e s  sa m a rb e jd e

1 8 .1  J o r d -  og  s k o v b r u g s p o l i t i s k e  u d r e d n in g e r  sa m t ig a n g s æ tn in g  a f  
n y e  a k t iv i t e t e r

U n d e r  p ro g ra m o m rå d e t a rb e jd e r  m in is te r rå d e t  med in i t ie re n d e  a k t iv i 
te t e r  på  n y e  s a m a rb e jd s o m rå d e r , som  k a n  væ re  fo rm u le re t  i  h a n d 
l in g s p ro g ra m m e t e l le r  i  a n d re  la n d b r u g s p o l i t is k e  sa m m e n h æ n g e . Ig a n g 
sæ tn in g e n  k a n  k ræ v e  u d re d n in g s v i rk s o m h e d  e l le r  a n d re  s t ø t t e a k t i v i 
t e t e r  som  le d  i  den n ø d v e n d ig e  u d fo r m n in g  e l le r  e ta b le r in g .

O m rå d e r som  N E J S  s æ r lig  v i l  s a ts e  på i  å re n e  1 9 8 9 - 9 1 , e r  u d v ik l in g e n  
a f  a lte r n a t iv e  p r o d u k t io n s fo r m e r  og  p r o d u k t io n e r ,  som  k a n  o p ta g e  de 
u d f o r d r in g e r ,  d e r  t i lg å r  som  n y e  e le m e n te r  i  de ko m m end e å r s  la n d 
b r u g s p o l i t ik  h e r u n d e r  a lle  h e n s y n  t i l  m il jø -  og  r e s s o u rc e a n v e n d e ls e n ,  
d e r  t y d e l ig s t  e r  o p ta g e t i  ra p p o r te n  f r a  V e rd e n s k o m m is s io n e n  f o r  m il
jø  og  u d v ik l in g  ( B r u n d t la n d - k o m m is s io n e n ) .

P ro g ra m o m rå d e t v i l  b l iv e  p r i o r i t e r e t  h ø jt  m ed h e n b lik  på  a t k u n n e  
g e n n e m fø re  h a n d lin g s p ro g ra m m e ts  e le m e n te r  in d e n  f o r  d e n  fo ru d s e te  
t id s p la n  sa m t s tø t te  s e k to re n  i  d e n  fo r n y e ls e ,  som  s a m fu n d s u d v ik l in 
g e n  t i l s i g e r .  D e r  p la n læ g g e s en  m id tv e js e v a lu e r in g  a f  s e k to r e n s  h a n d 
l in g s p ro g ra m  i  1 9 8 9 , h v o r i  in d g å r  p la n e r  om en m e re  g e n e re l e v a lu e 
r in g  a f  p å g å e n d e  a k t iv i t e t e r .

1 8 .2  B io te k n o lo g i

I  fo r s la g e t  t i l  e t n o r d is k  b io te k n o lo g is k  s a m a rb e jd s p ro g ra m  f r e m s t å r  
j o r d -  o g  s k o v b r u g s s e k to r e n  som  e n  s e lv s tæ n d ig  e n h e d  t i ld e l t  e g ne  
b u d g e ta n d e le . F o r s la g e t  b y g g e r  på  d e t fo r h o ld ,  a t d e r  i  s e k to r e n  f i n 
d e s  e t f u ld t  u d b y g g e t  s a m a rb e jd s a p p a ra t ,  d e r  k a n  s ik r e  g e n n e m fø re l
se n  a f  m å ls æ tn in g e rn e  a n g iv e t  i  s a m a rb e jd s p ro g ra m m e t. P ro g ra m m e ts  
in d h o ld  og  a fv e jn in g e r  e r  b l . a .  s k e t  med u d g a n g s p u n k t  i  s e k to r e n s  
p la n e r  o g  u d re d n in g s a r b e jd e r .  D e t e r  h e r i  fre m h æ v e t, a t de b io te k n o 
lo g is k e  fo r s k n in g s o m r å d e r  k a n  få  s t o r  b e ty d n in g  f o r  d e n  f re m t id ig e  
u d v ik l in g  in d e n  fo r  jo r d -  o g  s k o v b ru g s o m rå d e t .

P o te n t ia le t  e r  s t o r t  f o r  e t n o r d is k  sa m a rb e jd e , a le ne  u d  f r a  s t ø r r e l 
se n  a f  de n a tio n a le  in d s a t s e r .  E n  fo r s tæ r k e t  g r u n d f o r s k n in g  e r  v i t a l  i  
d e n n e  sa m m e n h æ n g , id e t  d e r  ik k e  på  fo rh å n d  k a n  u d s t ik k e s  b e s te m te  
r e t n in g s l in j e r  f o r  d e n  m e s t f re m g a n g s r ig e  u d v ik l i n g s l in je .  B io te k n o 
lo g ie n s  n a t u r  e r  a t d ra g e  n y t te  a f  h e le  b io m a sse n  p å  n y e  m å d e r, som  
r å s t o f ,  p ro d u k t io n s a p p a ra t  o g  t i l  m i l jø fo rb e d r in g e r .

På  d e n n e  b a g g ru n d  e r  d e r  i  s e k to re n  s t o r  in te r e s s e  f o r ,  a t d e r  o p 
ta g e s  e t t v æ r s e k t o r ie l t  sa m a rb e jd e  s å v e l med a n d re  b e r ø r te  s e k t o r e r  
som  med de n o r d is k e  s a m a rb e jd s o rg a n e r ,  d e r  iø v r i g t  t i l tæ n k e s  o p g a 
v e r  v e d  g e n n e m fø re ls e n  a f  d e t b io te k n o lo g is k e  s a m a rb e jd s p ro g ra m .
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1 8 .3  J o r d b r u g s f o r s k n in g

S a m a rb e jd e t in d e n  f o r  jo r d b r u g s fo r s k n in g e n s  o m rå d e  k a n  h e n v is e  t i l  
n y t t ig e  f o r s k n in g s r e s u l t a t e r  f r a  fæ lle s  p r o je k t a k t iv i t e t e r .  S a m a rb e jd e t  
g e n n e m fø re s  e n te n  med n o r d is k e  m id le r  e l le r  v e d  e n  k o o r d in e r in g s in d 
s a t s  m ellem  de n o r d is k e  la n d e s  la n d b ru g s v id e n s k a b e lig e  f o r s k n in g s 
r å d .  I b e g g e  t i l fæ ld e  e r  N o r d is k  K o n ta k to r g a n  f o r  J o r d b r u g s f o r s k n in g  
( N K J )  d e t sa m a rb e jd e n d e  o rg a n .

M in is te r r å d e t  h a r  b id ra g e t  t i l ,  a t N K J  f r a  1987  h a r  få e t n y e  v e d tæ g 
t e r ,  h v o rm e d  k o n ta k to r g a n e ts  k o o rd in e re n d e  f u n k t io n  s t y r k e s .  K o n 
ta k to rg a n e t  e r  fo r b e r e d t  p å , a t lø se  a lle  ko m m ende a rb e jd s o p g a v e r  i  
å re n e  1 9 8 9 -9 1  h e r u n d e r  fø lg e  d e n  o m læ g n in g  i  f o r s k n in g s p r i o r i t e 
r in g e r n e ,  som  f in d e r  s te d  i  de n a tio n a le  o rg a n e r  i  de n o r d is k e  la n d e .  
K o n ta k to rg a n e t  f å r  c e n tra le  f u n k t io n e r  i  fo rb in d e ls e  med g e n n e m fø re l
se n  a f  d e t b io te k n o lo g is k e  s a m a rb e jd s p ro g ra m .

De fo r s k n in g s o m r å d e r ,  d e r  i  ø v r ig t  k a n  fo r v e n t e s  fre m m e t v e d  f in a n 
s ie r in g  m ed n o r d is k e  m id le r ,  e r  o m rå d e r som  n y e  og  æ n d re d e  p r o d u k 
t io n s fo r m e r  sa m t ø k o lo g is k e  s p ø rg s m å l.  I  t i l s l u t n i n g  h e r t i l  k o m m e r  
s tæ r k t  e f t e r s p u r g t e  f o r s k n in g s r e s u l t a t e r  på  o m rå d e r som  d y re v e lfæ rd  
og a n d re  e t is k e  a s p e k te r ,  d e r  v i l  få  s t ig e n d e  b e ty d n in g  f o r  de f r e m 
t id ig e  p ro d u k t io n s r a m m e r .  D e  n æ v n te  o m rå d e r e r  a f  s t o r  p o l i t i s k e  i n 
te r e s s e ,  id e t  d e r  p å  o m rå d e rn e  k u n  e r  ig a n g s a t  b e g ræ n se d e  n a tio n a le  
f o r s k n in g s in d s a t s e r .

1 8 .4  S k o v fo r s k n in g

S a m a rb e jd e t om n o r d is k  s k o v fo r s k n in g  h a r  en la n g  t r a d i t io n  in d e n  f o r  
s e k to re n  o g  e r  s ty r in g s m æ s s ig t  h e n la g t t i l  d e n  n o r d is k e  i n s t i t u t i o n ,  
S a m a rb e jd s n æ v n e t f o r  N o r d is k  S k o v fo r s k n in g  ( S N S ) .

F o r  p e r io d e n  1 9 8 9 -9 1  p la n læ g g e r S N S ,  a t s k o v e n  is æ r  må s t ø t t e s  med  
et fo r s k n in g s m æ s s ig  u n d e r la g  t i l  s t y r k e ls e  a f  d e n  s k o v l ig e  ø k o lo g i.  
D e tte  må b l . a .  k n y t t e s  t i l  v i r k n in g e r n e  p å  la n g  s ig t  a f  l u f t f o r u r e n 
in g e n  m . m . ,  sa m t s k o v lig e  n a tu rv æ rn s a s p e k te r  h e r u n d e r  o g så  m od  
f l e r s id ig  b r u g  a f  s k o v o m rå d e rn e .

M in is te r r å d e t  a n s e r  d e t f o r  v i g t i g t ,  a t d e n  n o r d is k e  s k o v f o r s k n in g  
fø lg e r  e n  p r i o r i t e r i n g ,  som  ta g e r  h e n s y n  t i l  de a k tu e l le  p o l i t i s k e  f o r 
h o ld  og  d e n  la n g s ig te d e  m å ls æ tn in g , d e r  e r  a n b e fa le t i  B r u n d t la n d -  
k o m m is s io n e n s  r a p p o r t .  D e r  v i l  i  fo rb in d e ls e  m ed e m b e d sm a n d sk o m ite 
e n s  b u d g e tp la n læ g n in g  b l iv e  a fg iv e t  r e t n in g s l i n j e r ,  som  k a n  u n d e r 
b y g g e  d e n n e  u d v ik l i n g .

1 8 .5  F o r s k e r u d d a n n e ls e n

E t  v ig t ig t  e le m e n t i  d e t n o r d is k e  fo r s k n in g s s a m a rb e jd e  e r  u d b y g n in g 
en a f de s y s te m a t is e re d e  n o r d is k e  fo r s k e r u d d a n n e ls e s k u r s e r  på jo r d -  
og  s k o v b r u g s o m r å d e t .  S a m a rb e jd e t s ig t e r  på  a t in d d ra g e  de n o r d is k e  
la n d e s  la n d b r u g s u n iv e r s i t e t e r  i  e n  p la n læ g n in g  a f  sa m m e nhæ ng e nd e  
f o r s k e r k u r s e r  på e t h ø jt  in t e r n a t io n a l t  n iv e a u .  Is æ r  de m in d re  i n s t i -
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t u t t e r  p å  u n iv e r s i t e t e r n e  s t im u le r e s  t i l  a t hæ ve k o m p e ta n c e n iv e a u e t i  
fo r s k e r u d d a n n e ls e  v e d  d e tte  sa m a rb e jd e .

D e r  e r  b e s lu t t e t  n y e  r e t n in g s l in j e r  f o r  v irk s o m h e d e n  g æ ld e nd e  f r a  1 . 
ja n u a r  1 9 8 7 , o g  d e r  p la n læ g g e s  m ed k u r s e r ,  som  fo r d e le r  s ig  på  de  
f le s te  v id e n s k a b e lig e  fo r s k n in g s d i s c ip l in e r .  D e t  s k o v l ig e  o m rå d e  sa m t 
d e t b io te k n o lo g is k e  o m rå d e  fo r v e n te s  a t b id ra g e  m ed e t u d v id e t  a n 
ta l le t  a f  f o r s k e r k u r s e r .

D e  g u n s t ig e  r e s u l t a t e r  f r a  f o r s k e r k u r s e r n e  t i l s t y r k e r ,  a t d e tte  p r o 
g ra m o m rå d e  ø g e s i  ta k t  m ed s y s te m e ts  n a tu r l ig e  in d p a s n in g  i  la n d 
b r u g s u n iv e r s i t e t e r n e s  lø b e n d e  p la n læ g n in g  f o r  fo r s k e r u d d a n n e ls e r n e .

1 8 .6  G e n b a n k s a m a rb e jd e t

N o r d is k  g e n b a n k sa m a rb e jd e  m a rk e re s  is æ r  a f  d e n  n o r d is k e  i n s t i t u t i o n ,  
" N o r d is k  G e n b a n k  f o r  jo r d -  og  h a v e b r u g s p la n te r "  ( N G B ) .  D e s u d e n  
g e n n e m fø re s  d e r  p ro je k tv i r k s o m h e d ,  h v o rm e d  de n a tio n a le  g e n b a n k b e 
s t r æ b e ls e r  p å  h u s d y ro m rå d e t  k o o rd in e re s  v ia  en  n o r d is k  s t y r i n g s 
g ru p p e .

G e n b a n k e n

D e n  n o r d is k e  g e n b a n k  ( N G B )  e r  s æ r s k i l t  in t e r e s s a n t  d e rv e d ,  a t de 
n o r d is k e  la n d e  h a r  a fv ik le t  n a tio n a le  g e n b a n k fu n k t io n e r  f o r  jo r d -  og  
h a v e b ru g s p la n te r  med h e n b lik  på  a t sam le  d is s e  fu n k t io n e r  i  e t fæ l
le s  n o r d is k  r e g ie .  G e n b a n k fu n k t io n e n ,  som  h a r  v æ re t u n d e r  o p b y g 
n in g  s id e n  1 9 7 9 , h a r  t i l  fo rm å l a t e ta b le re  en 1 0 0 - å r ig  o p b e v a r in g s 
g a ra n t i  f o r  b e v a r in g s v æ rd ig t  p la n te m a te r ia le  t i l  b r u g  f o r  f re m t id e n s  
p la n te fo ræ d l in g s v irk s o m h e d .

G e n b a n k e n s  le d e lse  p la n læ g g e r f o r  p e r io d e n  1 9 8 9 -9 1  a t g e n n e m fø re  
fo r s ø g ,  h v o rm e d  m an lø b e n d e  v i l  s k a f fe  s ig  v id e n  om d e n  m e s t o p t i 
m ale o p b e v a r in g s fo rm  f o r  f r ø .  G e n b a n k e n s  fo r s ø g  v i l  b l iv e  t i l r e t t e la g t  
u d  f r a  o p b e v a r in g s fo rh o ld e n e  på g e n b a n k e n s  d u b le t -  o g  s ik k e r h e d s 
la g e r  på  S v a lb a rd  ( b je r g m a s s iv  u n d e r  p e r m a f r o s t ) .  E n  o p t im e r in g  a f  
o p b e v a r in g s fo rh o ld e n e  med e n  m in im e r in g  a f  fo r y n g n in g s a r b e jd e t  v i l  
øge g e n b a n k e n s  k a p a c ite t p fi læ n g e re  s ig t .

G e n b a n k e n s  le d e lse  ø n s k e r  t i l l i g e  at g e n b a n k e n  u d v id e r  s in  k o n ta k t 
v irk s o m h e d  t i l  n a t io n a le  m y n d ig h e d e r  o g  o r g a n e r ,  som  a rb e jd e r  med  
m iljø -  og  f r e d n in g s s p ø r g s m å l u d  f r a  m o t iv e r  om a t s ik r e  b e v a r in g s 
v æ rd ig t  p la n te m a te r ia le  i  n a t u r r e s e r v a t e r  o g  l ig n e n d e  fo r h o ld .  D e t  e r  
g e n b a n k e n s  h e n s ig t  a t u d n y t te  d is s e  n a tio n a le  fo r a n s t a l t n in g e r  gennem  
e n  k o o rd in e re t  p la n læ g n in g  u d  f r a  e t g e n b a n k s s y n s p u n k t .

G e n b a n k e n  b e s id d e r  e n v id e re  e n  e k s p e r t i s e ,  som  e r  e f t e r t r a g t e t  i  i n 
te r n a t io n a l  sa m m e n h æ n g , o g  som  sø g e s n y t t i g g j o r t  i  de n o r d is k e  la n d 
e s b is ta n d s s a m a rb e jd e  med e ta b le r in g  a f  re g io n a le  g e n b a n k e r  i  u - la n -  
d e n e . E n  så d a n  in d s a t s  v i l  k ræ v e  s æ rs k i l te  r e s s o u r c e r  f o r  ik k e  a t b e 
la s te  g e n b a n k e n s  n o rm a le  fu n k t io n e r  og  f o r t s a t t e  v i r k s o m h e d .
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D e n  n o r d is k e  g e n b a n k k o o rd in e r in g  v e d rø re n d e  h u s d y r  h a r  a f s lu t t e t  
s in  fo rs ø g s p e r io d e  i  1 9 8 7 .

U n d e r  p ro je k ts a m a rb e jd e t  e r  d e t b le v e t e ta b le re t  e n  n a t io n a l g e n b a n k 
v irk s o m h e d  fo r  h u s d y r  i  a lle  de n o r d is k e  la n d e . M in is te r r å d e t  ø n s k e r ,  
a t sa m a rb e jd e t o m k r in g  d en n o r d is k e  s t y r in g s g r u p p e  s k a l fo r t s æ t te  i  
en n y  3 - å r ig  p e r io d e , og a t a rb e jd e t o m k r in g  e n  n o r d is k  r e g i s t r e 
r in g s f u n k t io n  b o r  fo r t s æ t t e ,  som  e t n y t t i g t  s a m o rd n in g s b id ra g  f o r  a k -  
t i v i t e t e t e r  på g e n b a n k o m rå d e t. M in is te r r å d e t  a n s e r  d e t f o r  v æ r d i fu ld t ,  
a t f o r s k n in g s - ,  a v ls -  o g  k u l t u r o r g a n is a t io n e r  e r  b le v e t m e d v irk e n d e  
p a r t e r  i  s t y r in g s g r u p p e r n e  f o r  n a t io n a l g e n b a n k v irk s o m h e d .

1 8 .7  P la n te fo ræ d lin g

I N o rd e n  f in d e s  f le r e  k l im a t is k e  re g io n e r  med s tæ rk t  a fv ig e n d e  v æ k s t
fo r h o ld ,  som  s t i l l e r  fo r s k e l l ig e  k r a v  t i l  e g n e d e  k u l t u r p la n t e r .  K ra v e n e  
k a n  ik k e  o p fy ld e s  a f  de p la n t e s o r t e r ,  som  u d v ik le s  i  de s y d l ig  v æ k s t
z o n e r  a f  N o rd e n  e l le r  i  d e t ø v r ig e  E u ro p a .  D e  n o r d is k e  la n d e  h a r  
d e r fo r  t id l ig t  v e n d t  s ig  m od e t tæ tte re  sa m a rb e jd e  på p la n te fo ræ d lin 
g e n s  o m rå d e , h v o r  d e r  e r  å b e n ly s e  fo rd e le  i  e t k o o rd in e re t  a rb e jd e  
m ellem  in s t i t u t io n e r n e  a n s v a r l ig e  f o r  p la n te fo ræ d lin g e n  i  de n o r d is k e  
la n d e .

D e t n o r d is k e  p la n te fo ræ d lin g s s a m a rb e jd e  h a r  v æ re t ig e n n e m  e n  p r o 
je k t f in a n s ie r in g s fa s e ,  h v o r  e n  n o r d is k  le d e lse  h a r  u d v ik le t  e t sa m m e n
h æ n g e n d e  n e t a f  u d r e d n in g s a k t iv i t e t e r  o g  p ro je k tv ir k s o m h e d  o m fa t te n 
de p la n te fo r æ d l in g s fo r s k n in g ,  e g e n t l ig  p la n te fo ræ d lin g  og  k o o rd in e r in g  
a f  s o r t s a f p r ø v n in g  og  s o r t s id e n t i f ik a t io n  i  de n o r d is k e  la n d e .

V irk s o m h e d e n  b le v  f r a  1 . ja n u a r  1987 e ta b le re t  som  e n  n o r d is k  i n s t i 
t u t io n  u n d e r  n a v n e t S a m n o rd is k  P la n te fo ræ d lin g  ( S N P ) .

Da p la n te fo ræ d lin g s v irk s o m h e d  k ræ v e r  la n g s ig te t  p la n læ g n in g , ø n s k e r  
m in is te r r å d e t  a t g iv e  S N P  s ta b ile  ø k o n o m isk e  ra m m e r u n d e r  d e t n o r d i
sk e  b u d g e t .  D e  n y e  le d e ls e  ( b e s t y r e ls e ) ,  som  e r  t i l t r å d t  i  1 9 8 7 , h a r  
u d r e d n in g e r  l ig g e n d e , h v o rp å  d e r  k a n  p la n læ g g e s  in te r e s s a n te  a k t iv i 
t e t e r  f o r  å re n e  1 9 8 9 - 9 1 . D e t te  v e d r ø r e r  b l . a .  fo r æ d l in g s in d s a t s e r  på  
m a js o g  t r i t ic a le  ( k r y d s n in g  a f  r u g  og  h v e d e )s a m t s a m n o rd is k  fo ræ d 
l in g  a f  v e d a g tig e  p r y d p la n t e r .  U d re d n in g e n  om g e n te k n o lo g i og  d a ta 
b e h a n d lin g  i  p la n te fo ræ d lin g e n  e r  n y e  o m rå d e r,  som  v i l  b l iv e  p r i o r i t e 
r e t  h ø j t .

1 8 .8  K o n t r o l in s t i t u t io n e r n e s  sa m a rb e jd e

D e tte  p ro g ra m o m rå d e  e r  n y t  o g  e r  d a n n e t u d  f r a  h a n d lin g s p ro g r a m 
m e ts  m å lsæ tn in g  om ø g e t sa m a rb e jd e  m ellem  de n a tio n a le  k o n t r o l i n s t i t u 
t io n e r  i  en la n g s ig te t  h a rm o n is e r in g s p ro c e s  på f le s t  m u lig e  o m rå d e r.

M å lsæ tn in g e n  i  s a m a rb e jd e t e r  y d e r l ig e r e  s t y r k e t  med s a m a rb e jd s p ro 
g ra m m e t om a f v ik l in g  a f  h a n d e ls h in d r in g e r  i  N o rd e n .  U n d e r  te m a e t

G enb a nksa m a rb e jd e  med h u s d y r
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" N o rd e n  som  h je m m e m a rk e d " v i l  d e t ig a n g s a t te  sa m a rb e jd e  b liv e  u d 
v id e t  med o p g a v e r ,  som  b l . a .  a n b e fa le s  f r a  d e n  n o r d is k e  s t y r i n g s 
g ru p p e  f o r  a fv ik l in g  a f  te k n is k e  h a n d e ls h in d r in g e r .

N E J S  v i l  i  u d b y g n in g e n  a f d e tte  sa m a rb e jd e  n ø je  o v e rv å g e , a t s a m a r
b e jd e t f f t r  e t så  k o n k r e t  in d h o ld  som  m u l ig t ,  d e r  s ig t e r  mod a rb e jd s 
d e lin g  m ellem  de n o r d is k e  la n d e  sa m t en  s t ø r s t  m u lig  h a rm o n is e r in g  a f  
la n d e n e s  k o n t r o l -  o g  g o d k e n d e ls e s re g le r .

M in is te r r å d e t  v i l  søge  a t øge in d s a ts e n  på o m rå d e t s v a re n d e  t i l  d e t 
h ø je  p o l i t i s k e  a m b it io n s n iv e a u . E n  g e n n e m fø re ls e  v i l  d o g  i  e n  o v e r 
g a n g s p e rio d e  k ræ v e  t i lg a n g  a f  øgede r e s s o u r c e r  o m fa tte n d e  p e r io d e n  
1 9 8 9 - 9 1 .
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19 F I S K E R I

D e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på f i s k e r io m rå d e t  b le v  o r g a n is e r e t  m ed e n  
e g e n  e m b e d sm a n d sk o m ité  f o r  f i s k e r is p ø r g s m å l  ( N E F )  i  1 9 8 6 . T id l ig e r e  
v a r  e t sa m a rb e jd e  h e n la g t t i l  N o r d is k  K o n ta k to r g a n  f o r  F i s k e r i s p ø r g s 
m å l, d e r  d re v  s in  v irk s o m h e d  u d e n  m id le r  f r a  d e t n o r d is k e  b u d g e t .

V e d  h jæ lp  a f  de n o r d is k e  m id le r ,  som  h i d t i l  h a r  v æ re t t i ld e l t  f i s k e r i 
s e k to r e n ,  h a r  N E F  iv æ r k s a t  e t b e ty d e l ig  sa m a rb e jd e  p å  a k v a k u l t u r -  
o m rå d e t sa m t fo re s lå e t  m id le r  t i l  f i s k e r i f o r s k n in g s p r o je k t e r  in d e n  f o r  
t r e  n æ rm e re  d e fin e re d e  p ro g ra m o m rå d e r. I  t i l s l u t n i n g  h e r t i l  h a r  N E F  
ig a n g s a t  u d a rb e jd e ls e n  a f  e t n o r d is k  s a m a rb e jd s p ro g ra m  f o r  f i s k e r i 
s e k to r e n ,  som  s k a l d æ kke en fe m å rig  p e r io d e  f r a  1989  t i l  1 9 9 3 .

M ed d e n  e r f a r in g ,  som  e r  g jo r t  in d e n  f o r  s a m a rb e jd e t på  f i s k e r i s e k 
t o r e n  i  å re n e  1 9 8 6 - 8 7 , fo r v e n te s  de n u v æ re n d e  p ro g ra m o m rå d e r  a t b l i 
v e  in d p a s s e t  i  s t ø r r e  o g  b re d e re  n o r d is k e  ra m m e r, e f t e r  fø lg e n d e  fo 
re lø b ig e  o p d e lin g .

In i t ie r e n d e  o g  a lm en u d re d n in g s v i rk s o m h e d  p å  f i s k e r io m rå d e t

A k v a k u ltu r s a m a rb e jd e t

G e n b a n k s a m a rb e jd e t f o r  f i s k

F i s k e r i f o r s k n in g  m ed fo re lø b ig  p r i o r i t e r in g  p å
a . F i s k e fo r æ d lin g ,  k v a l i t e t  o g  m a r k e d s fø r in g
b .  F is k e b e s ta n d e  ( f le r b e s ta n d s m o d e lle r )
c . M il jø re la te re d e  f i s k e r is p ø r g s m å l

A d m in i s t r a t iv t  o g  p r a k t i s k  sa m a rb e jd e

S a m a rb e jd e  i  t v æ r s e k to r ie l le  og  in te r n a t io n a le  s p ø rg s m å l.

I  fo rb in d e ls e  med s a m a rb e jd s p ro g ra m m e ts  u d a rb e jd e ls e  og  o v e rs e n d e ls e  
som  m in i s t e r r å d s fo r s la g  v i l  m in is te r r å d e t  g iv e  f i s k e r i s e k t o r e n  s æ r lig  
o p m æ rk so m h e d  med h e n b lik  p å  p a s s e n d e  ø k o n o m isk e  ra m m e r f o r  sa m a r
b e jd s p ro g ra m m e ts  g e n n e m fø re ls e .

V e d  s a m a rb e jd e ts  o p b y g n in g  og  in d r e t n in g  v i l  m in is te r r å d e t  t i l s t r æ b e ,  
at de n o r d is k e  m id le r  i  fø r s t e  ræ k k e  a n v e n d e s  som  in i t ie r e n d e  m id le r ,  
d e r  s k a l dæ kke de m e ro m k o s tn in g e r ,  som  de n a tio n a le  o rg a n e r  p å læ g 
g e s v e d  s a m a rb e jd e ts  g e n n e m fø re ls e .

S k a l r im e lig e  f r e m s k r id t  s k e  i  fo rh o ld  t i l  s e k to r e n s  b u d g e t f o r  1988  
( 2 , 7  m io . D K K ) ,  må b e h o v e t e r fa r in g s m æ s s ig t  o g  t i l  s a m m e n lig n in g  
m ed a n d re  s e k t o r e r  s k ø n s m æ s s ig  k ræ v e  en  fo rd o b l in g  in d e n  f o r  e n  3 -5  
å r ig  p e r io d e .
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20 K O N S U M E N T

2 0 .1  In le d n in g

V e rk s a m h e te n  på k o n s u m e n ts e k to r n  s t y r s  a v  e t t  r e v id e r a t  s a m a rb e ts 
p ro g ra m , som  fa s t s t ä l ld e s  a v  m in is te r r å d e t  ( k o n s u m e n tm in is t r a rn a )  å r  
1 9 8 4 .

S a m a rb e te t på  k o n s u m e n ts e k to r n  s k e r  in o m  fö lja n d e  o m rå d e n :

-  k o n s u m e n te rn a s  r ä t t s s k y d d
-  k o n s u m e n te k o n o m is k a  f r å g o r ,  d ä r ib la n d  p r i s f r å g o r
-  k o n s u m e n ta s p e k te r  på  n y  te k n o lo g i och  m e d ia u tv e c k lin g
-  u tb i ld n in g
-  in fo rm a t io n
-  p r o d u k t s ä k e r h e t
-  h a n d e ls h in d e r ,  d ä r ib la n d  N o rd e n  som  h e m m a m a rk n a d  sa m t 

fö rh å l la n d e t  t i l l  EG
-  k o n s u m e n ta s p e k te r  på  o f fe n t l ig a  och p r iv a ta  t jä n s t e r
-  k o n s u m e n tv e rk s a m h e t  på  lo k a l och  re g io n a l n iv å .

D e s s a  o m rå d e n  ä r  tv ä rg å e n d e  i  d e n  m e n in g e n  a t t  de b e r ö r  h e la  e l le r  
d e la r  a v  d e t n o r d is k a  k o n s u m e n ts a m a rb e te ts  o r g a n is a t io n .  S a m a rb e te t  
o m fa t ta r  h u v u d s a k lig e n  p ro je k tv e r k s a m h e t  o ch  e r fa r e n h e t s u t b y t e ,  t  e x  
i  f rå g a  om b e h a n d lin g e n  a v  ä re n d e n  v id  F O / K O - m y n d ig h e te rn a  o c h  om 
la g s t i f t n in g .

Som  b e re d a n d e  o rg a n  f ö r  ä m b e tsm a n n a k o m m itté n  f ö r  k o n s u m e n t f rå g o r  
( N A K )  fu n g e r a r  f y r a  p e rm a n e n ta  u t s k o t t ;

-  f ö r  a llm ä n n a  k o n s u m e n tp o li t is k a  f r å g o r
-  f ö r  v a r o r  och t jä n s t e r
-  f ö r  u t b i ld n in g  och in fo rm a t io n  och
-  f ö r  k o n s u m e n t r ä t t .

2 0 .2 .  N y a  p la n e r  

A llm ä n t

S a m a rb e ts p ro g ra m m e t ko m m e r a t t  r e v id e r a s  u n d e r  p la n e r in g s p e r io d e n .  
R e v id e r in g e n  s y f t a r  t i l l  a t t  å jo u r fö r a  och  k o n c e n t re ra  p ro g ra m m e t på  
de d e lo m rå d e n  som  ä r  a v  s t ö r s t  g e m e nsa m t n o r d is k t  in t r e s s e  och som  
h a r  b e ty d e ls e  f ö r  k o n s u m e n te rn a s  h ä ls a  och e k o n o m i. B e h o v e n  och  
p ro b le m e n  h o s  u t s a t ta  g r u p p e r  k o m m e r a t t  s ä r s k i l t  b e a k ta s .

F ö r  a t t  v e rk s a m h e te n  s k a l l  få  s t ö r r e  e f f e k t ,  lä g g e r  k o m m itté n  v i k t  på  
b ä t t r e  p la n lä g g n in g . S t ö r r e  r e s u r s e r  b ö r  a v s ä t ta s  t i l l  g e n o m g å n g  a v  
b e h o v e t a v  p ro je k t  p å  de a k tu e l la  o m rå d e n a . D e t  k o m m e r o c k så  a t t  
lä g g a s  v i k t  v id  b e s k r iv n in g e n  a v  p ro je k te n s  m ål o ch  v ä rd e r in g e n  a v  
d e ra s  r e s u l t a t .
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I s tä l le t  f ö r  a t t  s p r id a  m edel på  f le r a  p r o je k t ,  b ö r  m an i  f ra m t id e n  
k o n c e n t re ra  s ig  på  s t ö r r e  o m rå d e n .

F ö r  a t t  e f f e k t iv i s e r a  n o r d i s k t  o ch  n a t io n e l l t  u tn y t t ja n d e  a v  r e s u l ta te n  
f r å n  o lik a  s a m a r b e ts p ro je k t ,  k o m m e r m an a t t  u tv e c k la  u p p fö l jn in g s -  
o ch e v a lu e r in g s p ro g ra m  a v  s e k t o r n s  v e rk s a m h e t .

S e k to r n  h a r  ä v e n  a n s v a r  f ö r ,  s å t i l lv id a  m edel h ä r f ö r  ö v e r f ö r s ,  a t t  u t 
v e c k la  k o n s u m e n tk o o p e ra t iv  fo r s k n in g .

K o n s u m e n te rn a s  r ä t t s s k y d d

N å g ra  c e n t ra la  s a m a rb e ts te m a n  på d e lo m rå d e t k o m m e r a t t  v a ra  o lik a  
f r å g o r  som  r ö r  m a r k n a d s fö r in g ,  t  e x  re k la m  i  e te rm e d ia  s ä r s k i l t  r ik t a d  
m ot b a rn  o ch  u n g a , lik s o m  u tv e c k l in g e n  a v  in d iv id u e l l  r e k la m a t io n s 
h a n te r in g  sa m t k o l le k t iv a  t v i s t lö s n in g s m o d e l le r .

K o n s u m e n te k o n o m is k a  f r å g o r

P å  d e lo m rå d e t k o m m e r s ä r s k i ld  u p p m ä rk s a m h e t a t t  ä g n a s  å t f r å g o r  som  
r ö r  k r e d i t g iv n in g ,  p r i s in fo r m a t io n  sa m t b o e n d e -  o ch  t r a n s p o r t k o s t n a 
d e r .  1 d e tta  a rb e te  ta s  s p e c ie llt  h ä n s y n  t i l l  s i tu a t io n e n  f ö r  u t s a t t a  
g r u p p e r .

K o n s u m e n ta s p e k te r  på n y  te k n o lo g i och  m e d ia u tv e c k lin g

D e t  p å g å e n d e  a rb e te t  rö ra n d e  a n v ä n d n in g e n  a v  d a ta te k n ik  i  d a g lig 
v a ru h a n d e ln  sa m t e le k t r o n is k  b e ta ln in g s fö rm e d lin g  k o m m e r a t t  f o r t 
s ä t ta .

A v e n  p ro je k tv e rk s a m h e te n  i f r å g a  om k o n s u m e n tp ro b le m  a n g å e n d e  sa 
t e l l i t  och  k a b e l- T V - f r å g o r  f o r t s ä t t e r ,  med s ä r s k i ld  i n r i k t n i n g  på h u r  
re k la m e n  k o m m e r a t t  u t fo rm a s  i  s a t e l l i t - T V .  På  d e tta  o m rå d e  b e to n a s  
v ik t e n  a v  in t e r n a t io n e l l t  sa m a rb e te .

U tv e c k l in g s m ö jl ig h e te r n a  v id  a n v ä n d n in g  a v  d e n  n y a  in fo r m a t io n s te k 
n o lo g in  i  k o n s u m e n t rå d g iv n in g e n  ko m m e r a t t  u n d e rs ö k a s  n o r d i s k t .

U t b i ld n in g

T y n g d p u n k t e n  på d e lo m rå d e t k o m m e r a t t  l ig g a  på a t t  i n t e n s i f ie r a  k o n 
s u m e n t f r å g o r n a s  in t e g r e r in g  i  u n d e r v is n in g e n  i  o lik a  u t b i ld n in g s s k e -  
d e n .

In fo r m a t io n

P ro d u k t io n e n  a v  k o n s u m e n t in fo rm a t io n s m a te r ia l  o c h  u n d e r v is n in g s m a te 
r ia l  f ö r  s k o la n  k o m m e r a t t  s t im u le r a s  och g e n o m s la g s k ra f te n  av k o n s u 
m e n to rg a n e n s  in fo rm a t io n  k o m m e r a t t  u t v ä r d e r a s .  H ä r u t ö v e r  b ö r  m ö j
l ig h e te n  a t t  a n v ä n d a  o ch u t n y t t j a  n a t io n e l l t  k o n s u m e n t in fo rm a t io n s m a 
t e r ia l  i  a n d ra  n o r d is k a  lä n d e r  u tv e c k la s .



2316 C 2

N o rd e n s  a n p a s s n in g  t i l l  E G : s  in r e  m a rk n a d  b e r ö r  s ä r s k i l t  p r o d u k t s ä 
k e r h e t s k r a v e n .  F ö r  a t t  ö k a  de n o r d is k a  m ö jl ig h e te rn a  t i l l  p å v e rk a n ,  
o c h  s ö r ja  f ö r  a t t  d e n  p r o d u k t s ä k e r h e t s n iv å  som  m an h a r  u p p n å t t  i  de  
n o r d is k a  lä n d e rn a  k a n  b ib e h å lla s  b ö r  e x t r a  r e s u r s e r  r e s e r v e r a s  så  a t t  
m an re d a n  p å  p la n e r in g s s ta d ie t  fö rb e r e d e r  s a m n o rd is k a  s t ä l ln in g s t a 
g a n d e n  in o m  k o n s u m e n ts e k to r n  f ö r  h a rm o n is e r in g  a v  e u ro p e is k a  p r o -  
d u k t s ä k e r h e t s r e g le r . F ö r  a t t  u n d e r lä t ta  s a m n o rd is k a  s tä l ln in g s ta g a n 
d e n  i  p r o d u k t s ä k e r h e t s f r å g o r  u tv e c k la s  o lik a  s a m a rb e ts m o d e lle r .

P å  d e lo m rå d e t k o m m e r o c k så  p r o d u k t s ä k e r h e t s f o r s k n in g e n  a t t  u tv e c k 
la s  o c h  k o o rd in e ra s .

H a n d e ls h in d e r

N A K  k o m m e r f ö r  s in  d e l a t t  v e r k a  f ö r  a t t  v id a re u tv e c k la  " N o rd e n  som  
h e m m a m a rk n a d " o c h  f ö r  e n  a v v e c k lin g  a v  h a n d e ls h in d e r  genom  h a rm o 
n i s e r in g  a v  p r o d u k t s ä k e r h e t s k r a v  och p r o d u k t in fo r m a t io n .  I  a rb e te t  
m ed a t t  h a rm o n is e ra  o c h  f ö r  a t t  u tv e c k la  gem ensam m a p ro v n in g s m e to -  
d e r  k o m m e r sa m a rb e te t m ed N O R D T E S T  a t t  v a ra  v i k t i g t .  V id a re  ta s  
o c k så  h ä n s y n  t i l l  u tv e c k lin g e n  i  E F T A / E G  o ch d e s s  e f fe k t e r  p å  d e t  
n o r d is k a  s a m a rb e te t .  D e s s u to m  u tv e c k la s  sa m a rb e te t f ö r  e t t  g e m e nsa m t 
u p p trä d a n d e  i  in te r n a t io n e l la  s t a n d a r d is e r in g s f o r a .

F r å n  k o n s u m e n ts y n p u n k t  in t r e s s e r a r  f r ä m s t  h a n d e ls h in d r e n s  e f fe k t e r  
på p r i s e r n a  o c h  u tb u d e t  på  m a rk n a d e n . D ä r f ö r  k o m m e r d e n n a  frå g a  
a t t  ha  e n  c e n t ra l r o l l  i  p ro je k tv e r k s a m h e te n .

T jä n s t e r

P r o je k ta r b e te t  om t jä n s t e r  -  b åde  o f fe n t l ig a  o ch p r iv a ta  -  k o m m e r a t t  
p r i o r i t e r a s  h ö g t u n d e r  p la n e r in g s p e r io d e n .  V id  f in a n s ie l la  t j ä n s t e r  och  
fö r s ä k r in g a r  k o m m e r d e t a t t  fä s ta s  s ä r s k i ld  u p p m ä rk s a m h e t.

L o k a l o c h  re g io n a l k o n s u m e n tv e rk s a m h e t

T y n g d p u n k t e n  k o m m e r a t t  l ig g a  på u tv e c k l in g  a v  k o n s u m e n te k o n o m is k  
r å d g iv n in g  o ch r e k la m a t io n s h a n te r in g  på  lo k a l n iv å .

P ro d u k ts ä k e rh e t
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21 N Æ R I N G S M I D D E L S E K T O R E N

2 1 .1  In le d n in g

E t  u t k a s t  t i l  N o r d is k  s a m a rb e id s p ro g ra m  f o r  n æ rin g s m id d e lo m rå d e t v i l  
b l i  o v e r s e n d t  N o r d is k  R å d  f o r  b e h a n d lin g .

D e  v ik t i g s t e  m ål o g  p r in s ip p e r  f o r  sa m a rb e id e t v i l  f o r t s a t t  v æ re :

å b e s k y t te  fo r b r u k e r n e  g je n n o m  å s ik r e  d e n  h e ls e m e s s ig e  k v a 
l i t e t  a v  n æ r in g s m id le r ,  o g  a t r e d e lig h e t  i  h a n d e l med n æ r in g s 
m id le r  ia k t t a s ,
r e d u k s jo n  a v  h a n d e ls h in d r in g e r  s å v e l i  N o rd e n  som  i  ö v r ig  i n 
te r n a s jo n a l sa m m e n h e n g ,
r a s jo n a l is e r in g  a v  m y n d ig h e te n e s  a rb e id  g je n n o m  s a m o rd n in g  av  
a d m in is t r a t iv e  o r d n in g e r  og p r a k s i s ,  
b e d re  u t n y t t e l s e  a v  fa g lig e  og  ø k o n o m isk e  r e s s u r s e r ,  
v id e r e u t v ik l i n g  o g  s t y r k i n g  a v  de e n k e lte  fa g o m rå d e r in n e n  
s e k t o r e n ,
u t v ik l i n g  og  s t y r k in g  a v  k o n ta k t  o g  g je n s id ig  in fo rm a s jo n .

S a m a rb e id so p p g a v e n e  in n e n f o r  n æ r in g s m id d e ls e k to re n  o m fa t te r  b l . a .  
n æ r in g s m id d e l lo v g iv n in g ,  k o s t -  og  e r n æ r in g s s p ø rs m å l,  n æ r in g s m id d e l
t o k s ik o lo g i og  r i s i k o v u r d e r in g ,  k o n t r o l l  o g  a n a ly se  a v  n æ r in g s m id le r ,  
k o o r d in e r in g  a v  n o r d is k e  s y n s p u n k t e r  i  in te r n a s jo n a le  fo r a .

2 0 .2  N y e  p la n e r

S a m a rb e id s p ro g ra m m e t o m fa t te r  p e r io d e n  1 9 8 8 - 9 2 . A v  d e tte  f ra m g å r  at 
p r i n s ip i l le  n æ r in g s m id d e lp o li t is k e  s p ø rs m å l a v  fe l le s  in te r e s s e  v i l  få  
ø k e n d e  b e ty d n in g  f o r  v i rk s o m h e te n  på o m rå d e t.

N o rd e n  som  h je m m e m a rk e d

V ir k s o m h e t  med s ik t e  på n e d b y g g in g  av ik k e - to l lm e s s ig e  h a n d e ls h in d 
r in g e r  h a r  r e s u l t e r t  i  s a m m e n s t i l l in g e r  o g  k la r le g g in g  a v  u l ik h e t e r  i  
r e g e lv e r k  og  b e s te m m e ls e r  som  h a r  s æ r l ig  b e ty d n in g  i  s a m n o rd is k  
h a n d e l.  E n  b e ty d e l ig  d e l a v  den p la n la g te  v i rk s o m h e te n  s i k t e r  m ot å 
f re m le g g e  fo r s la g  t i l  h a rm o n is e r t  r e g e lv e r k  f o r  m a tv a re r  og  d e t v i l  b l i  
la g t  s t o r  v e k t  på  å e v a lu e re  d e n  n a s jo n a le  o p p fo lg in g  a v  h a rm o n is e 
r in g s fo r s la g e n e  .

D e t s to r e  a n ta ll  d e f in e r te  s ta n d a rd e r  f o r  m a tv a re r  k a n  v æ re  e n  b e ty 
d e lig  å rs a k  t i l  h a n d e ls h in d r in g e r ,  o g  e r  o g så  e n  s t o r  b e la s tn in g  fo r  
d e n  o f fe n t l ig e  k o n t r o l lv i r k s o m h e t e n .  D e t e r  g i t t  h ø y  p r i o r i t e t  t i l  en  
u t r e d n in g  a v  en f r e m t id ig  n o r d is k  p o lic y  m h t .  d e r e g u le r in g  e l le r  o p p 
h e v in g  a v  v a re s ta n d a r d e r  som  h a r  b e g re n s e t  b e ty d n in g .

F o re b y g g in g  a v  k o s th o ld s r e la te r te  h e ls e p ro b le m e r

S y k d o m m e r som  h a r  sa m m e n h e n g  m ed k o s th o ld  u t g jø r  id a g  e t a v  de
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s t ø r s t e  h e ls e p ro b le m e r  i  de n o r d is k e  la n d . M ed u tg a n g s p u n k t  i  en  
sa m m e n lik n e n d e  a n a ly s e  a v  e r n æ r in g s -  o g  m a t fo r s y n in g s p o l i t ik k e n  i  de 
n o r d is k e  la n d ,  v i l  d e t b l i  la g t  v e k t  på  å u t r e d e  fo r s la g  t i l  m e re  h e n 
s ik t s m e s s ig e  lø s n in g e r  o g  v i r k e m id le r  f o r  å r e d u s e r e  fo re k o m s t  a v  e r -  
n æ r in g s r e la te r te  h e ls e p ro b le m e r  som  h je r te k a r s y k d o m , v i s s e  k r e f t f o r 
m e r m . v .  D e t  v i l  o g så  b l i  s a t t  ig a n g  a rb e id  f o r  å u t v ik le  in d ik a t o r e r  
som  k a n  a n v e n d e s  f o r  å fø lg e  k o s t h o ld s u t v ik l in g e n  i  v å re  la n d .

D e t e r  p la n la g t v i r k s o m h e t  med s ik t e  på  m ere  e n h e t l ig e  a n b e fa lin g e r  
o g  rå d  t i l  de n o r d is k e  la n d s  b e fo lk n in g  om å e n d re  k o s tv a n e r  i  h e ls e 
fre m m e n d e  r e t n in g .  Som  g ru n n la g  f o r  å u t fo rm e  m e re  m å lre tte d e  e rn æ 
r in g s p o l i t i s k e  v i r k e m id le r ,  v i l  d e t v æ re  e n  p r i o r i t e r t  o p p g a v e  å u t v i k 
le k u n n s k a p e n  om de s o s ia le  og  k u l t u r e l le  b e t in g e ls e r  f o r  k o s t e n d r in g .

I  v u r d e r in g e n  a v  de h e ls e m e s s ig e  k o n s e k v e n s e r  av m at o g  k o s th o ld  v i l  
d e t b l i  la g t  v e k t  på  e t h e lh e t s p e r s p e k t iv ,  d e r  både e rn æ r in g s m e s s ig e  
o g  to k s ik o lo g is k e  fo rh o ld  v u r d e r e s  i  sa m m e n h e n g .

V u r d e r in g  av h e ls e s k a d e lig e  s t o f f e r  i  m a tv a re r

V u r d e r in g  a v  h e ls e r i s ik o  k n y t t e t  t i l  f re m m e d s to f fe r  i  m a tv a re r  e r  nå  
o g så  a k t u a l is e r t  n å r  d e t g je ld e r  f o r u r e n s n in g  m ed ra d io a k t iv e  s t o f f e r .  
Som  b e re d s k a p  o v e r fo r  n y e  k j e r n e k r a f t u ly k k e r  v i l  d e t b l i  u ta rb e id e t  
fo r s la g  t i l  fe l le s  n o r d is k e  p r in s ip p e r  f o r  fa s t s e t te ls e  a f  t i l t a k s g r e n s e r .

P ro b le m e r  k n y t t e t  t i l  a l le r g i ,  in to le ra n s e  og  im m u n o to k s is k e  e f fe k t e r  
a v t i l s e t n in g s s t o f f e r  v i l  væ re  en  p r i o r i t e r t  o p p g a v e . M u lig  h e ls e s k a d e -  
l ig h e t  a v  h e ls e k o s tp r o d u k te r  v i l  o g så  b l i  u t r e d e t .

D e t fo r e l ig g e r  fe l le s  n o r d is k e  k r a v  t i l  d o k u m e n ta s jo n  a v ,  o g  k r i t e r i e r  
f o r ,  g o d k je n n in g  a v  p la s te m b a lla s je  som  a n v e n d e s  t i l  n æ r in g s m id le r .  
T i l s v a r e n d e  a rb e id  v i l  b l i  g je n n o m fø r t  f o r  b l . a .  p a p p -  og  p a p ire m b a l-  
la s je .

K o n t r o l l  o g  a n a ly se  a v  m a tv a re r

V ir k s o m h e t  med s ik te  på å f in n e  fre m  t i l  m e to d e r f o r  å k o n t r o l le r e  om 
m a tv a re r  e r  b e h a n d le t m ed io n is e re n d e  s t r å l in g  v i l  f o r t s e t t e .

D e t e r  p la n la g t e n  fe l le s  n o r d is k  u t r e d n in g  a v  m u lig h e te r  f o r  å e r 
s ta t te  d e le r  a v  d e n  o f fe n t l ig e  k o n t r o l lv i r k s o m h e t  m ed n æ r in g s m id d e l
in d u s t r ie n s  in t e r n e  k o n t r o l l .

E n  t r e - å r ig  fo r s ø k s v i r k s o m h e t  med s ik t e  på å e ta b le re  e t n o r d is k  la 
b o ra to r iu m  fo r  k v a l i t e t s v u r d e r in g  av a n a ly s e v irk s o m h e te n  ig a n g s e t te s  i  
1 9 8 8 . D e t ta s  s ik te  på  å u t v ik le  e n h e t l ig e  n o r d is k e  r e t n in g s l in j e r  f o r  
u t t a k in g  a v  p r ø v e r  f r a  n æ r in g s m id le r  f o r  a n a ly s e .

A rb e id e t  med fe l le s  n o r d is k e  r e t n in g s l in j e r  f o r  god  la b o r a to r ie p r a k s i s  i  
n æ r in g s m id d e lk o n t r o l l- la b o r a to r ie r , v i l  f o r t s e t t e .
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22 L O V G IV N IN G

D e t n o r d is k e  lo v g iv n in g s s a m a rb e id e t  o m fa t te r  m ø te r m ellom  ju s t i s m in i 
s t r e n e  og  m ø te r m ellom  ju s t i s m in is t r e n e  o g  j u r i d i s k  u t v a lg .  V id e re  h o l
d e s  m ø te r i  e m b e ts m a n n sk o m ite e n  f o r  lo v g iv n in g s s p ø r s m å l o g  m ø te r  
m ellom  r e t t s s je fe n e  o g  s je fe n e  f o r  lo v a v d e lin g e n e  i  de n o r d is k e  j u s t i s 
d e p a rte m e n te n e . D e s s u te n  e r  d e t lø p e n d e  k o n ta k t  m ellom  de t je n e s te 
m e nn  som  d r i v e r  med lo v g iv n in g s s p ø r s m å l.  N o r d is k  lo v s a m a rb e id  f o r e 
g å r  o g så  i  fo rb in d e ls e  med m ø te r i  in te r n a s jo n a l  r e g i .

I  C l  f o r  v ir k s o m h e t s å r e t  1987  e r  d e t en  re d e g jø re ls e  f o r  de e n k e lte  
la n d e n e s  lo v g iv n in g s a r b e id  og  f o r  d e t n o r d is k e  s a m a rb e id e t.  A rb e id e t  
k o m m e r h o v e d s a k e lig  t i l l  å fo r t s e t t e  e t t e r  de sam m e r e t n in g s l in j e r  i  
1 9 8 8 .

P å  fa m i l ie r e t te n s  o m rå d e  v i l  a rb e id e t med r a t i f ik a s jo n  a v  k o n v e n s jo n e 
ne  om b o r t f ø r in g  a v  b a rn  f o r t s e t t e  i  1 9 8 8 . N o rg e  o g  S v e r ig e  r e g n e r  
med å fre m m e  lo v fo r s la g  om r a t i f ik a s jo n  av H a a g k o n v e n s jo n e n  o g  E u r o -  
p a rå d k o n v e n s jo n e n  i  1 9 8 8 , m e n s d e t e r  m e r u s ik k e r t  n å r  lo v f o r s la g  v i l  
b l i  fre m m e t i  D a n m a rk  og  F in la n d .  I F in la n d  e r  d e t f o r  t id e n  b a re  a k 
t u e l t  å r a t i f i s e r e  H a a g k o n v e n s jo n e n .

P å  fo rm u e re t te n s  o m rå d e  v i l  a rb e id e t m ed r e v is jo n  av a v ta le lo v e n e  s tå  
s e n t r a l t  i  1 9 8 8 . V id e re  v e n te s  d e t a t e n  n y  k jø p s lo v  v i l  b l i  v e d ta t t  i  
N o rg e  og  p re p o s is jo n  om samme em ne fre m m e t i  S v e r ig e .  D e s s u te n  v i l  
d e t i  D a n m a rk , F in la n d ,  N o rg e  o g  S v e r ig e  b l i  a rb e id e t v id e r e  m ed n y e  
r e g le r  om fo r b r u k e r k jø p ,  om f o r b r u k e r v e r n  v e d  k jø p  a v  fa s t  e ie ndo m  
og b o lig  o g  om f o r b r u k e r t je n e s t e r .  F in la n d ,  N o rg e  o g  S v e r ig e  a rb e i
d e r  i  t i l le g g  med e n  o n fa t te n d e  r e v is jo n  på  f o r s i k r in g s r e t t e n s  o m rå d e .

De  n o r d is k e  s jø lo v k o m ite e r  v e n te s  å s lu t t f ø r e  s i t t  a rb e id  med de n o r -  
d is k e  s jø lo v e r s  b e s te m m e lse r om t r a n s p o r t  a v  g o d s  o g  b e f r a k t n in g  i  
1 9 8 8 . O g  e n  p ro p o s is jo n  om e n d r in g e r  i  lu f t f a r t s l o v e n  o g  om s a m ty k k e  
t i l  r a t i f ik a s jo n  a v  M o n ta l- p ro to k o lle n e  n r  3 og  4 v i l  t r o l ig  b l i  b e 
h a n d le t  i  d e t n o r s k e  S t o r t i n g  i  1 9 8 8 . D a n m a rk , F in la n d  o g  S v e r ig e  
h a r  g jo r t  de fo rb e r e d e ls e r  som  e r  n ø d v e n d ig e  f o r  r a t i f ik a s jo n  av M o n -  
ta l- p ro to k o l le n e  n r  3 o g  4 .

In n e n  im m a te r ia lre t te n  v i l  d e t i  1988  s æ r lig  b l i  a rb e id e t v id e re  m ed å 
t i lp a s s a  o p p h a v r e t t s lo v g iv n in g e n  t i l  d e n  n y e re  te k n o lo g is k e  u t v i k l i n 
g e n .

A rb e id e t  med en n y  p r o d u k ta n s v a r lo v  v i l  v e n te l ig  b l i  a v s lu t t e t  i  f le r e  
a v de n o r d is k e  la n d e n e  i  1 9 8 8 . D e s s u te n  v i l  a rb e id e t m ed r e g le r  i  t i l 
k n y t n in g  t i l  e r s t a t n in g  f o r  m il jø s k a d e r  f o r t s e t t e .  V id e re  v i l  e n  n o r d is k  
e k s p e r tk o m ite ,  som  b le  n e d s a t t  i  1 9 8 7 , fo r t s e t t e  s i t t  a rb e id  med å u t 
re d e  d e n  f ra m t id ig e  u t fo rm in g e n  a v  re g le n e  om e r s t a t n in g  f o r  p e r s o n -  
s k a d e .

J u s t i s m in is t r e n e  h a r  b e s lu t t e t  å s e t te  i  v e r k  e t f o r s k n in g s -  o g  k a r t -  
le g g in g s p r o s je k t  p å  a k s je s e ls k a p s r e t te n s  o m rå d e . H e n s ik te n  m ed p r o -
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s je k te t s  f ø r s t e  fa se  e r  å k a r t le g g e  i  lo v g iv n in g e n  i  de n o r d is k e  la n d  
o g  b a k g ru n n e n  fo r  d e n n e . D e s s u te n  s k a l g ra d e  av l ik h e t  v e d  t o lk 
n in g e n  av a k s je s e ls k a p s lo v e n e  i  r e t t s p r a k s i s  u t r e d e s .

D e t v i l  b l i  h o ld t  n y e  fo r h a n d l in g e r  om re g le n e  om k o n k u r s k a r a n te n e  i 
1 9 8 8 .

T o  p r o s je k t e r  om ø k o n o m isk  k r im in a l i t e t  v i l  v e n te l ig  b l i  s a t t  i  g a n g  i  
1 9 8 8 . D e t ene  s k a l o m h a n d le  r e v i s o r s  r o l le  som  k o n t r o l lø r  og  r å d g iv e r ,  
og d e t a n d re  s k a l g je ld e  lo v g iv n in g e n  i  fo rb in d e ls e  med k o n t r o l l  av  
m il jø t i l ta k  (ø k o n o m is k  k r im in a l i te t  i  sa m m e n h e n g  med m i l jø f o r b r y t e l s e r ) .

D e t v i l  i  1988  b l i  in n le d e t  fo r h a n d l in g e r  om e n  d e l s p ø rs m å l i  t i l k n y t ,  
n in g  t i l  N o r d is k  D o m s a m lin g . B l . a .  v i l  d e t b l i  d r ø f t e t  om man i  s t ø r r e  
g ra d  b ø r  b ru k e  E D B  i  d e t re d a k s jo n e lle  a rb e id e t med d o m ssa m lin g e n  
og om d e t e r  m u lig  L u tv id e  b r u k e r k r e t s e n , f  e k s  v e d  å e n d re  fo rm e n  
p å  d o m ss a m lin g e n .
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23 B IS T Å N D S F R A G O R

2 3 .1  S a m a rb e jd e t på b is ta n d s o m rå d e t

D e t n o r d is k e  b is ta n d s s a m a rb e jd e , som  b l . a .  d a n n e r  ra m m e n f o r  de f o r 
m elle  fæ lle s f in a n s ie re d e  p r o je k t e r ,  og  d e t m e re  u fo rm e lle  sa m a rb e jd e ,  
som  i  å re n e s  lø b  e r  v o k s e t  fre m  m ellem  de n o r d is k e  b is ta n d s o r g a n e r ,  
v i l  fo r t s æ t te  a t u d b y g g e s  f o r  a t o p n å  d e n  s t ø r s t  m u lig e  e f f e k t iv i t e t  i  
b is t a n d s in d s a t s e r n e .

D e t fo rm e lle  a n s v a r  f o r  d e t n o r d is k e  sa m a rb e jd e  på b is ta n d s o m rå d e t  
l ig g e r  h o s  s a m a r b e jd s m in is t r e n e , m en e n  b e ty d e l ig  d e l a f  s a m a rb e jd e t  
f i n d e r  s te d  på  d e t u fo rm e lle  p la n  o g  u d e n  f o r  a f ta lte  o g  fo rm e lle  ra m 
m e r . D e  n o r d is k e  b is ta n d s a n s v a r l ig e  m in is t r e  sa m m e n træ d e r u fo rm e lt  
og  d r ø f t e r  s æ rlig e  b is ta n d s r e le v a n te  s p ø rg s m å l.

2 3 .2  F æ lle s f in a n s ie re d e  p r o je k te r

F æ lle s p ro je k te rn e  a d m in is t r e r e s  a f  b is ta n d s a d m in is t r a t io n e n  i  e t a f  de 
n o r d is k e  la n d e . B i la t e r a l i s e r in g e n  a f  d is s e  p r o je k te r  v i l  med a l s a n d 
s y n l ig h e d  fo r t s æ t te  de n æ ste  å r .  E n  s æ r lig  a rb e jd s g ru p p e  v u r d e r e r  i  
h v i lk e t  o m fa n g  n y e  m o d e lle r  f o r  n o r d is k  b is ta n d s s a m a rb e jd e  m å tte  
k u n n e  b id ra g e  t i l  d e n  m e s t e f fe k t iv e  u d n y t te l s e  a f  b is ta n d e n .

D e n  n o r d is k e  a n d e ls p ro je k t  i  T a n z a n ia

P r o je k te t  fo r v e n te s  a t o p h ø re  som  e t fæ lle s n o rd is k  p ro je k t  v e d  u d 
g a n g e n  a f  1 9 8 8 . D e  n o r d is k e  la n d e  e r  i n d s t i l l e t  p å  a t fo r t s æ t te  s tø t te n  
t i l  a n d e ls s e k to re n  i  T a n z a n ia  på b i la te r a l  b a s is .  S tø t te n  v e n te s  i  
s t ig e n d e  g ra d  k a n a lis e re t  ig e n n e m  de n o r d is k e  a n d e ls b e v æ g e ls e r .

S tø t te  t i l  la n d b r u g s -  og  f i s k e r ip r o je k t  i  M ocam bique

D e n o r d is k e  la n d e  h a r  b e s lu t t e t  in d s a t s e r  fre m  t i l  u d g a n g e n  a f 1 9 8 9 ,  
h v o r e f t e r  e v e n tu e l y d e r l ig e r e  s tø t te  fo r v e n te s  y d e t  på b i la te r a l  b a s is .  
D e r  p å g å r d o g  o v e r v e je ls e r  om f o r t s a t  fæ lle s  s tø t te  t i l  k o o r d in e r in g s 
e n h e d e n  i  la n d b r u g s m in is t e r ie t  i  M a p u to .

S tø t te  t i l  S A T C C

D e t a k tu e l le  a fta le  om n o r d is k  s tø t te  t i l  S A T C C 's  te k n is k e  e n h e d  gæ l
d e r  f re m  t i l  3 1 .3 .1 9 8 9 .

U d o v e r  de fæ lle s  p r o je k t e r ,  som  e r  r e g u le r e t  a f  K ø b e n h a v n e r - k o n v e n -  
t io n e n  a rb e jd e r  de n o r d is k e  la n d e  o g så  sam m en om p r o je k te r  p å  m ere  
u fo rm e l b a s is .  A le n e  i  1987 e r  d e r  t r u f f e t  a fta le  om f i r e  så d a n n e  n y e  
fæ lle s f in a n s ie r e d e ,  n o r d is k e  p r o je k t e r .  D e t d r e je r  s ig  om e n  s tø t te e n 
h e d  t i l  B e ir a  C o r r id o r  A u t h o r i t y ,  M o za m b iq u e , e n  n o r d is k  k o n s u le n t 
fo n d  f o r  S A D C C - s e k r e t a r ia t e r n e , s tø t te  t i l  S A D C C  Ec o n o m ic  B u l le t in  
og  s tø t te  t i l  b o l ig b y g g e r i  i  B e i r a .
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A fta le n  m ellem  de fem  n o r d is k e  o g  de n i  S A D C C - la n d e  om e t b re d e re  
ø k o n o m is k  o g  k u l t u r e l t  sa m a rb e jd e  v i l  f o r t s a t  d a n n e  b a s is  f o r  e n  
ræ k k e  a k t iv i t e t e r  i  t i l læ g  t i l  de b i la te r a l t  s tø t te d e  p r o je k t e r  i  S A D C C -  
re g io n e n .  E n  s æ r lig  s ty r e g r u p p e  v i l  f o r t s a t  k o o rd in e re  s a m a rb e jd s fo r -  
s la g  o g  - fo r a n s t a l t n in g e r  in d e n  f o r  b l . a .

ø g e t p ro d u k t io n s k a p a c ite t  i  S A D C C
fre m m e  a f  k o n ta k te r  m ellem  h a n d e l- ,  i n d u s t r i -  o g  b a n k s e k to 
r e r n e  i  de to  re g io n e r  
t i lp a s s e d e  f in a n s ie l le  m e k a n is m e r; og  
fre m m e  a f  k u l t u r e l t  sa m a rb e jd e .

K o o r d in e r in g s a n s v a r e t  f o r  s t y r e g r u p p e n  o v e r ta g e s  e f t e r  N o rg e  a f  S v e r i 
ge i  ja n u a r  1988  f o r  de fø lg e n d e  to  å r .

2 3 .4 .  U d s ig t e r  f o r  sa m a rb e jd e t

E n  ræ k k e  a rb e jd s g r u p p e r  a f  m e re  e l le r  m in d re  p e rm a n e n t k a r a k te r  v i l  
fo r t s æ t te  m ø d e a k t iv ite te n  f o r  a t b e d re  k o o rd in e r in g e n  m ellem  de n o r 
d is k e  la n d e s  b is ta n d s b e s t r æ b e ls e r ,  o g  s å fre m t  d e r  o p s tå r  b e h o v  h e r 
f o r  v i l  n y e  g r u p p e r  b l iv e  n e d s a t f o r  a t iv a re ta g e  s a m r å d s fu n k t io n e r  a f  
fo rm e l e l le r  u fo rm e l k a r a k t e r .

M ange u d v ik l in g s la n d e s  b e la s te d e  g æ ld s s itu a t io n  g ø r ,  a t g æ ld s p ro 
b le m a tik k e n  v i l  v æ re  a k tu e l o g så  i  de ko m m ende å r .  D e  n o r d is k e  la n 
d e s  b is ta n d s o r g a n e r  v i l  o g så  f re m o v e r  d rø f te  s i t u a t io n e n ,  og  ik k e  
m in d s t  i  h v i lk e t  o m fa n g  de n o r d is k e  la n d e  k a n  b is tå  m ed in s p i r a t io n  
t i l  g lo b a le  lø s n in g e r  o g  s e lv  b id ra g e  t i l  g æ ld s le t te ls e s fo r a n s ta l tn in g e r  
f o r  de m e s t g æ ld sb e b y rd e d e  u d v ik l in g s la n d e .

M iljø  o g  b is ta n d

P å  b a g g ru n d  a f  d e n  øgede o p m æ rk so m h e d  o m k r in g  m il jø a s p e k te rn e  v e d  
b is ta n d ,  og  ik k e  m in d s t  u d g iv e ls e n  a f  V e rd e n s k o m m is s io n e n  f o r  M iljø  
o g  U d v ik l in g s  ( B ru n d t la n d - k o m m is s io n e n s )  r a p p o r t  -  V o r  F æ lle s  F r e m 
t id  -  og  d e r t i l  k n y t te d e  o p fø lg n in g s a k t iv i t e t e r ,  h a r  de n o r d is k e  la n d e s  
b is ta n d s a d m in is t r a t io n e r  ig a n g s a t  e n  ræ k k e  a k t iv i t e t e r  f o r  a t s i k r e ,  at 
de m iljø m æ ssig e  k o n s e k v e n s e r  b e a g te s  både på h je m m e p la n  o g  i  p r o 
j e k t a k t iv i t e t e r n e  .

U d v e k s l in g  a f  in fo rm a t io n  og  e r f a r in g e r  v i l  f o r t s a t  f in d e  s te d ,  o g  fæ l
le s  a k t iv i t e t e r  v i l  b l iv e  a fh o ld t ,  h e r u n d e r  e t s e m in a r  f o r  s a g s b e h a n d 
le re  om m il jø k o n s e k v e n s v u rd e r in g e r  ( F in la n d  i  1 9 8 8 ) .

A r b e jd s g r u p p e n  f o r  m iljø  o g  b is ta n d  e r  p å la g t a t o p fø lg e  ra p p o r te n  
f r a  B r u n d t la n d - k o m m is s io n e n .

K v in d e r e t t e t  b is ta n d

2 3 . 3  SA D C C

E m b e d sm a n d sk o m ité n  f o r  b is ta n d s s p ø rg s m f i l  v i l  i  1988 a fh o ld e  e n  te m a -
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d is k u s s io n  om k v in d e r e t t e t  b is ta n d ,  lig e so m  R å d g iv e n d e  K o m ité  fo r  
B is ta n d s s p ø r g s m å l fo r v e n te s  a t d rø f te  e m n e t. D e r  e r  u d a rb e jd e t  e t  
sa m m e n lig n e n d e  s tu d ie  om de n o r d is k e  la n d e s  in d s a t s  f o r  k v in d e r  i  
b is ta n d e n ,  h e r u n d e r  m å ls æ tn in g , p o l ic y ,  r e s s o u r c e a llo k e r in g  o g  a n d e t.

U n d e r  d e n  n o r d is k e  k v in d e k o n fe re n c e  so m m e re n  1988  i  O s lo  ( N o r d is k  
F o ru m )  v i l  e m n e r om k v in d e r  o g  b is ta n d  in d g å .

2 3 .5  S a m a rb e jd e  i  m u lt i la te ra le  fo ra

N o rd e n  v i l  f o r t s a t  k o o rd in e re  s in e  h o ld n in g e r  m ed h e n b lik  på a t få  
s t ø r r e  g e n n e m s la g s k ra f t  f o r  n o r d is k e  b is ta n d s p o l i t i s k e  s y n s p u n k t e r ,  
b l . a .  i  V e rd e n s b a n k e n s  r e g i ,  i  de re g io n a le  u d v ik l in g s b a n k e r ,  i  O E C D  
( D A C )  og  i  F N - o r g a n e r n e .  F o r u d  fo r  s t ø r r e  m ø d e r i  in te r n a t io n a le  o r 
g a n is a t io n e r  v i l  de n o r d is k e  la n d e , i  d e n  u d s t r æ k n in g  d e t e r  m u l ig t ,  
k o o rd in e re  s y n s p u n k t e r  og u d a rb e jd e  fæ lle s n o rd is k e  in d læ g .

D e r  v i l  o g så  f o r t s a t  fo r s ø g e s  g e n n e m fø rt  e n  k o o r d in e r in g  m ellem  de  
n o r d is k e  la n d e  a ng å e n d e  a n s æ tte ls e  i  h ø je re  in te r n a t io n a le  s t i l l i n g e r  
f o r  a t s t y r k e  de n o r d is k e  la n d e s  re p ræ s e n ta t io n  i  in te r n a t io n a le  b i 
s ta n d s o r g a n is a t io n e r  .
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2 4 .1  N o r d is k t  t jä n e s te m a n n a u tb y te

N o r d is k t  t jä n s te m a n n a u tb y te  h a r  se d a n  e ta b le r in g e n  A r 1979  o m fa t ta ts  
a v e t t  s tä n d ig t  ö k a n d e  in t r e s s e  i  de n o r d is k a  lä n d e rn a . A v s ik t e n  med  
t jä n s te m a n n a u tb y te t  ä r  a t t  a n s tä lld a  in o m  d e n  o f fe n t l ig a  fö r v a l tn in g e n  
s k a l l  lä ra  k ä n n a  fö r v a l tn in g e n  i  de n o r d is k a  g ra n n lä n d e rn a  p å  e t t  s ä t t

f rä m ja r  a n s tä lld a s  och d en e g n a  m y n d ig h e te n s  a rb e te ,  
b id r a r  t i l l  ö k a t n o r d is k t  sa m a rb e te  in o m  v e rk s a m h e ts o m rå d e t .

O v e r  400  a n s tä lld a  i  N o rd e n  h a r  u n d e r  de g å n g n a  å re n  t jä n s t g jo r t  i  
e t t  a n n a t n o r d i s k t  la n d .

S t y r g r u p p e n  h a r  p å b ö r ja t  e t t  e v a lu e r in g s a rb e te  a v  v e rk s a m h e te n .  
E v a lu e r in g e n  s k a l l  b l i  fä r d ig  v id  b ö r ja n  a v  1 9 8 8 .

E n l ig t  N o rd is k a  R å d e ts  re k o m m e n d a tio n  1 2 / 1 9 8 7 / k ,  s k a l l  v e rk s a m h e te n  
u tv id g a s  t i l l  a t t  o m fa tta  u tb y te  a v  to lk a r  och t r a n s la t o r e r . D ä r t i l l  
s k a l l  u tb y te s o rd n in g e n  u tv e c k la s  genom  a t t  in le d a  fö r s ö k s v e r k s a m h e 
te n  på d en k o m m u n a la  s id a n .  D e t ta  s k a l l  s k e  i sa m rå d  med de ko m 
m u n a la  c e n t ra lo rg a n is a t io n e rn a  i  N o rd e n .

2 4 .2  V e rk s a m h e ts b id ra g

I N o r d is k a  m in is te r r å d e t s  b u d g e t u tb e ta la s  b id ra g  t i l l  fem  v e r k s a m h e te r .  
D e t g ä lle r  N o rd is k a  t r ä s k y d d s r å d e t , F ö re n in g a r n a  N o rd e n s  F ö r b u n d ,  
N o r d is k a  in fo r m a t io n s k o n to r ,  N o r d is k a  a d m in is t r a t iv a  fö rb u n d e t  sa m t 
sa m a rb e ts k o m m itté  f ö r  m ä n s k lig a  r ä t t ig h e t e .

F ö r  kom m ande v e r k s a m h e ts å r  p la n e ra s  in g a  f ö r ä n d r in g a r .

2 4 .3  M in is te r r å d s o r g a n is a t io n e n s  u tv e c k l in g

M in is te r r å d e t  h a r  u p p d r a g it  å t g e n e r a ls e k re te ra r e n  a t t  å r l ig e n  p rö v a  
m in is te r rå d s o r g a n is a t io n e n s  ä n d a m å ls e n lig h e t i  sa m b a n d  med p la n lä g g 
n in g e n  a v  s e k r e t a r ia t e t s  v e rk s a m h e t .

D e t n y a  m in i s t e r r å d s s e k r e t a r ia t e t  e ta b le ra d e s  i  K ö p e n h a m n  so m m a re n  
1 9 8 6 . E f t e r  en in le d n in g s fa s  u n d e r  h ö s te n  1986  d ä r  m ånga p r a k t is k a  
e ta b le r in g s p ro b le m  m å ste  p r io r i t e r a s  h a r  s e k r e ta r ia te t  u n d e r  lo p p e t a v  
1987 k o m m it a t t  fu n g e r a  i  h u v u d s a k  e n l ig t  in t e n t io n e r n a .  M in is t e r r å d s 
s e k r e ta r ia te t  h a r  i  sa m b a n d  med p r e s id ie s e k r e ta r ia te t  u ta rb e ta t  en  
p la n  f ö r  s u c c e s iv t  in fö ra n d e  a v  m o d e rn  te k n o lo g i i  båda s e k r e ta r ia te n .  
D e n  g e m e nsa m t u p p rä t ta d e  k r a v s p e c if ik a t io n  h a r  u t s ä n t s  t i l l  e t t  a n ta l 
le v e r a n tö r e r  med anm odan om a t t  in k o m m a  med o f f e r t e r .

A v s ik t e n  ä r  a t t  in f ö r a  e t t  ö k a t A D B - s t ö d  m e d a rb e ta re  i  de båda  s e k 
r e t a r ia t e n .  D e t ta  k o m m e r a t t  m e d fö ra  a t t  s e r v ic e n iv å n  k a n  h ö ja s  i  d e t  
d a g lig a  a rb e te t  både in o m  s e k re ta r ia te n  o ch  i  fö rh å lla n d e  t i l l  e x te r n a

24 O V R IG T
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i n t r e s s e n t e r .  D e n n a  u tv e c k l in g  le d e r  o c k så  t i l l  fö rä n d ra d e  a r b e t s u p p 
g i f t e r  f ö r  de a n s tä lld a  v i lk e t  i  s in  t u r  k a n  kom m a a t t  k r ä v a  a n p a s s 
n in g a r  i  o r g a n is a t io n e n .

N ä r  d e t g ä l le r  m in is te r rå d s o r g a n is a t io n e n  i  s t o r t  h a r  e n  s ä r s k i ld  r e fe 
r e n s g r u p p  m ed r e p r e s e n ta n te r  f r å n  lä n d e rn a s  s t ä l l f ö r e t r ä d a r k o n t o r , i  
a v s ik t  a t t  ge g e n e r a ls e k re te ra r e n  s tö d  i  a rb e te t  a t t  fö re s lå  e f f e k t i v i 
s e r in g a r  i  m in is t e r r å d e t s  v e rk s a m h e t .

A r b e te t  s y f t a r  f r ä m s t  t i l l  a t t  få  t i l l  s tå n d  e n  p la n m ä s s ig  e v a lu e r in g  av  
s å v ä l s e k to r e r n a s  o r g a n is a t io n  som  d e s s  v e r k s a m h e t .  R e fe r e n s g r u p p e n  
a v s e r  a t t  lä m na  s in a  fö r s la g  t i l l  g e n e r a ls e k re te ra r e n  i  m it te n  på  fe b 
r u a r i  1 9 8 8 . D e t a n k o m m e r se d a n  på g e n e r a ls e k re te ra r e n  a t t  fö re s lå  de 
å tg ä rd e r  som  k a n  b l i  p å k a lla d e .

S p e c ie ll t  v a d  g ä lle r  in s t i t u t io n e r n a  k a n  n ä m n a s a t t  e t t  r e v id e r a t  r ä t t s -  
s tä l ln in g s a v ta l  f ö r  de a n s tä lld a  ä r  u n d e r  u ta rb e ta n d e  o c h  b e rä k n a s  
komma fö re lä g g a s  m in is te r r å d e t  f ö r  b e s lu t  s e n a re  u n d e r  1 9 8 8 .
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TABELL 1 -  OVERSIKT OVER BUDGET 1987 och 1988 1.000 DKK
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BILAGA 2
S E L V I T Y S  P O H J O IS M A IS E N  Y H T E I S T Y Ö N  S U U N N I T E L M I S T A :

Su o m e n n o s lu v u is ta  1 ja  2

1 Y L E I N E N  T A U S T A

1 .1  L a in s ä ä d ä n n ö ll in e n  ta u s ta

H e lm ik u u n  1 2 . p ä iv ä n ä  t u l iv a t  vo im a a n  n e  H e ls in g in - s o p im u k s e n  ja  
k u l t t u u r is o p im u k s e n  m u u to k s e t , jo tk a  o l iv a t  t u lo s ta  P o h jo is m a id e n  n e u -  
v o s to n  ja  P o h jo is m a id e n  m in is te r in e u v o s to n  e h d o tu k s is ta ,  jo tk a  l i i t t y v ä t  
p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  ty ö m u o to ja  k ä s i t te le v ä ä n  s e lv i t y k s e e n  ( N U  
1 9 8 3 :9 ) .

Se  m e rk its e e  m m ., e t tä  v u o d e s ta  1987  lä h t ie n  o n  o le m a ssa  y h te in e n  
b u d je t t i  k o k o  m in is te r in e u v o s to n  to im in ta a  v a r t e n .

E d e lle e n  l i s ä t t i i n  k a k s i  u u t ta  m ä ä rä y s tä  a r t ik la a n  6 4 , jo s s a  k ä s ite l lä ä n  
p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  r a h o i tu s ta  ( m in is te r in e u v o s to n  b u d je t t i ) .  
O s a k s i s i in ä  tä s m e n n e t t i in ,  e t tä  se  tu le v a n  y h t e is t y ö n  s u u n n ite lm ia  

k o s k e v a  s e lo s t u s ,  jo k a  a ik a ise m m in  s i s ä l t y i  v u o s ik e r to m u k s e e n , e d e l-  
le e n k in  o n  e s i te ltä v ä  t ie t y s s ä  jä r je s t y k s e s s ä  ja  tä y d e n n e t tä v ä  p o h jo is 
m a ise n  y h t e is t y ö n  b u d je t t ie h d o tu k s e l la .

O s a k s i  o t e t t i in  k ä y t tö ö n  y le in e n  m ä ä rä y s  s i i t ä ,  e t tä  P o h jo is m a id e n  n e u -
v o s to n  e l in te n  on  v o ita v a  a n ta a  la u s u n to n s a  e n n e n  k u in  m in is t e r in e u -
v o s to  la a d itu t ta a  b u d je t t ie h d o tu k s e n .

H e ls in g in - s o p im u k s e n  ja  k u l t t u u r is o p im u k s e n  u u s ia  m ä ä rä y k s iä  r y h d y t -  
t i i n  e n s im m ä is tä  k e r ta a  so v e lta m a a n  v u o d e n  1988  b u d je t t i t y ö n  y h t e y -  
d e s s ä . O sa n a  tä tä  ty ö tä  e s i t e l t i in  H e ls in g is s ä  v u o n n a  1987  p id e ty l le  
i s t u n n o l le  p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  s u u n n ite lm a t  a ja n ja k s o k s i 1 9 8 8 -  
1 9 9 0 .

1 . 2 V u o d e n  1988 b u d je t t i t y ö

1 . 2 . 1  U u s i  b u d je t t im e n e t te ly

J o u lu k u u s s a  1985  P o h jo is m a id e n  m in i s te r in e u v o s to  ja  P o h jo ism a id e n  
n e u v o s to  p ä ä t t iv ä t  m u u tta a  p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  b u d je t t im e n e t te ly ä  
v u o d e n  1988  b u d je t in  la a t im is e s ta  lä h t ie n .  V u o d e n  19 88  ja  o s i t t a in  v u o 
d e n  1989 b u d je t in  la a t im is ty ö n  a ik a ta u lu  ja  b u d je t t i t y ö n  te k n in e n  k u -  
v a u s  v a h v i s t e t i in  s y k s y l lä  1 9 8 6 .

S e n  jä lk e e n  k u n  v u o d e n  1988 b u d je t t i  o l i  v a h v i s t e t t u  m a r ra s k u u s s a  
1 9 8 7 , s a a te t t i in  e n s im m ä ise n  b u d je t in  la a t im is ty ö  p ä ä tö k se e n  u u d e n  
b u d je t t im e n e t te ly n  m u k a is e s t i .

1 . 2 . 2  C 2 - a s ia k ir ja n  m u o to

P o h jo ism a id e n  m in is te r in e u v o s to  j ä t t i  P o h jo ism a id e n  n e u v o s to n  v u o d e n  
1987 is t u n n o l le  e n s im m ä is tä  k e rta a  u u d e n m u o to is e n  C 2 - a s ia k i r ja n , jo k a
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k ä s i t tä ä  p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  s u u n n ite lm ia .  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to  
e s i t t i  to im in ta s u u n n ite lm a n  k ä s i t t e ly n  y h te y d e s s ä  is t u n n o s s a ,  e t tä  
C 2 : s t a  t e h t ä is i in  a ik a ise m p a a  s e lv e m p i s u u n n ite lm a - a s ia k ir ja .  T ä s s ä  o n  
k y s e  e n n e n  k a ik k e a  C l -  ja  C 2 - a s ia k ir jo je n  k e s k in ä is e s tä  p u n n it s e m i-  
s e s ta .  Sa m a te n  t o iv o t t i in  tu le v ie n  v u o s ie n  k o k o n a is -  ja  s e k t o r ip u i t t e i -  
d e n  la a t im is ta .  S i t ä  p a i t s i  k o r o s t e t t i i n , e t tä  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to n  
la u s u n to je n  ja  s u o s i t u s t e n  p i t ä is i  e n t is t ä  s u u re m m a s s a  m ä ä rin  o lla  la a -  
d in ta ty ö n  p o h ja n a . V u o d e n  1 988  C 2 - a s ia k ir ja n  la a t im is o h je is i in  s i s ä l t y i  
P o h jo is m a id e n  n e u v o s to n  n ä k ö k a n to ja  k ä s i t te le v ä  o s a . M in is te r in e u v o s to  
a ik o o  v u o d e n  1989  C 2 - a s ia k ir ja n  la a t im is ty ö n  y h te y d e s s ä  e d e lle e n  h a r -  
k i ta  s e n  tu le v a a  m u o to a .

1 . 2 . 3  V u o d e n  1988 b u d je t t i

P o h jo is m a id e n  m in is te r in e u v o s to  ( y h t e i s t y ö m in i s t e r i t )  p ä ä t t i  2 7 . m a r-  
r a s k u u ta  1987 v u o d e n  1988  b u d je t is ta  se k ä  v u o s ie n  1 9 8 9 -9 0  p u i t t e i s t a .  
B u d je t in  k o k o n a iss u m m a  o n  564 495 000  D K K .  S e n  l i s ä k s i  o n  m in i s t e r i 
n e u v o s to  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to n  to iv e id e n  m u k a is e s t i  p ä ä t tä n y t  s i i r -  
tä ä  v u o d e n  1986 b u d je t in  y l ijä ä m ä n , 4 852 000  D K K  k ä y te t tä v ä k s i  v u o 
d e n  1988  a ik a n a  v a h v i s t e t u n  b u d je t in  l i s ä k s i .

M in is te r in e u v o s to n  s u u n n ite lm is s a  o n  e d e l ly te t ty  re a a l ik a s v u n  o le v a n  
3 % v u o d e s s a  v u o s in a  v u o s in a  1 9 8 9 - 9 0 .

M in is te r in e u v o s to  o n  b u d je t t ip ä ä tö k s e s s ä ä n  o t ta n u t  h u o m io o n  m m . k u l t -  
tu u r i to im in ta s u u n n ite lm a n  ja  te o l l is e n  k e s k u k s e n  k ä y n n is tä m is e n  se k ä  
l i ik e n n e t u r v a l l i s u u s a la n  to im e t. L i s ä k s i  m in is te r in e u v o s to  on  m in i s t e r i 
n e u v o s to n  r e s e r v in  v a h v is ta m is e n  y h te y d e s s ä  v a ra n n u t  b io te k n o lo g ia n  
u u t t a  y h te is ty ö o h je lm a a  v a r te n  m ä ä rä ra h a n , jo k a  o n  lä h e te t ty  P o h jo is 
m a id e n  n e u v o s to lle  m in is te r in e u v o s to n  e s i t y k s e n ä .

V u o d e n  1988 b u d je t t ip ä ä tö s tä  s e lo s te ta a n  l i i t t e e s s a  1 .
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2 Y L E I S I A  K Y S Y M Y K S I A  J A  A R V I O I N T E J A

2 . 1 . 1  T a lo u d e ll in e n  t i la n n e

P o h jo ism a id e n  ta lo u d e ll in e n  t i la n n e  on  v iim e  v u o s in a  o l lu t  s u o tu is a .  N y t  
k u i t e n k in  ta lo u d e ll is e s s a  k e h ity k s e s s ä  ja  lä h ia ik o je n  n ä k y m is s ä  o n  u s e i-  
ta  h u o le s tu t ta v ia  p i i r t e i t ä ,  jo ita  e n t is e s tä ä n  v a h v is ta a  o s a k e k u r s s ie n  
v iim e  a ik o je n  t u n t u v a  la s k u .  V a lt io v a r a in m in is te r ie n  y h te is e s s ä  s u h -  
d a n n e ra p o r t is s a  s y k s y l lä  1987 lu o d a a n  k a ts a u s  P o h jo ism a id e n  ta lo u d e l-  
l is e e n  t i la n te e s e e n . S i t ä  a rv io ita e s s a  tu le e  k i in n i t t ä ä  h u o m io ta  s i ih e n ,  
e ttä  o sa k e -  ja  v a lu u t t a k u r s s ie n  s u u r t e n  m u u to s te n  v a ik u t u k s ia  e i o le  
o te t tu  h u o m io o n  s u h d a n n e r a p o r t in  e n n u s te is s a .

R a p o r t i s s a  to d e ta a n , e t tä  P o h jo ism a id e n  k a s v u  o n  h id a s tu n u t  t u n t u v a s -  
t i  v u o d e n  1987 a ik a n a .

S e  jo h tu u  y k s in o m a a n  T a n s k a n  ja  N o r ja n  k e h i t y k s e s t ä .  K u n  P o h jo la n  
k o k o  b ru t to k a n s a n tu o t te e n  k a s v u v a u h t i  v u o n n a  1986 o l i  k o k o  O E C D -  
a lu e e n  k a s v u v a u h d in  s u u r u in e n ,  a rv io id a a n  k o k o  P o h jo la n  b r u t to k a n s a n 
tu o t te e n  k a s v u v a u h d in  h id a s tu v a n  v u o n n a  1987 ja  jä ä v ä n  s i te n  p ie n e m -  
m ä k s i k u in  m u is s a  te o l l is u u s m a is s a .  V u o d e n  1988  n ä k y m ä t m e rk i t s e v ä t  
k o k o  P o h jo la n  k a s v u v a u h d in  ja tk u v a a  h id a s tu m is ta , m ik ä  m e rk i t s e e ,  
e ttä  k a s v u v a u h d in  e ro  s u h te e s s a  m u ih in  O E C D - m a ih in  la a je n e e  e n t is e s 
tä ä n .

K u lu t ta ja h in n a t  k a s v o iv a t  h u o m a tta v a s t i  enem m än P o h jo la s s a  k u in  m u is 
sa  te o l l is u u s m a is s a  v u o n n a  1 9 8 6 . V a r s in k in  I s la n n is s a  ja N o r ja s s a  i n f -  
la a tio  o n  o l lu t  s u u r i .  V u o d e n  1987 tä h ä n a s t in e n  k e h i t y s  m e rk i t s e e ,  e t tä  
P o h jo la n  in f la a t io v a u h t i  o n  n o in  y h d e n  p r o s e n t t iy k s ik ö n  s u u re m p i k u in  
m u id e n  te o l l is u u s m a id e n . S i te n  in f la a t io v a u h d in  e ro  o n  p ie n e n ty n y t .  
P o h jo la n  v u o d e n  1988  in f la a t io v a u h d in  a rv io id a a n  o le v a n  n o in  4 %, t s .  
s u u n n i l le e n  sa m a n ta so in e n  k u in  k o k o  O E C D - a lu e e n  e n n a k o itu  k a s v u .

P o h jo la n  v a ih to ta s e  h u o n o n i t u n t u v a s t i  v u o n n a  1 9 8 6 , e te n k in  N o r ja n  
k e h ity k s e n  tu n tu v a n  m u u to k s e n  v u o k s i .  V a ih to ta s e t i la n n e  on  p a ra n tu -  
n u t  v u o n n a  1 9 8 7 , m u tta  a lijä ä m ä t o v a t e d e lle e n k in  s u h te e ll is e n  s u u r ia .  
T i la n te e n  p a ra n e m in e n  o n  o d o te t ta v is s a  v u o n n a  1 9 8 8 .

P o h jo la n  ty ö m a rk k in a t i la n te e l le  on lu o n te e n o m a is ta  s u h te e l l is e n  a lh a in e n  
ty ö t tö m y y s a s te .  K u i t e n k in  T a n s k a s s a  ja jo s s a k in  m ä ä rin  m y ö s S u o m e ssa  
ty ö t tö m y y s  o n  s u u re m p a a  k u in  m u is s a  P o h jo is m a is s a .  V u o s in a  1986 ja  
1987 o n  ty ö ttö m ie n  o s u u s  P o h jo la s s a  o l lu t  n o in  4 %. T y ö t tö m ie n  m ä ä rä n  
v o id a a n  e n n a k o id a  k a s v a v a n  jo n k in  v e r r a n  v u o n n a  1 9 8 8 .

K u k in  P o h jo is m a is ta  o n  tä rk e ä  m a rk k in a - a lu e  m u il le  m a ille . Y h d e n  P o h -  
jo ism a a n  ta lo u d e ll in e n  k e h i t y s  v a ik u t ta a  s u u r e s s a  m ä ä rin  m u id e n  m a i
de n  k e h ity k s e e n .  M u id e n  te o l l is u u s m a id e n  k e h ity k s e s tä  p o ik k e a v a lla  
k e h i ty k s e l lä  y h d e s s ä  p o h jo is m a a s s a , m itä  tu le e  k o tim a is e e n  k y s y n tä ä n  
s u h te e s s a  v ie n t ik e h i t y k s e e n , v o id a a n  s i te n  sa n o a  o le v a n  k o k o  P o h jo la n  
k a s v u a  v a h v is ta v a  ta i h e ik e n tä v ä  v a ik u t u s .

V u o n n a  1986  k a s v o i k o t im a in e n  k y s y n t ä  P o h jo is m a is s a  jo n k in  v e r r a n
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v o im a k k a a m m in  k u in  m u is s a  te o l l is u u s m a is s a .  K u i t e n k in  k o t im a is e n  k y -  
s y n n ä n  a rv io id a a n  k e h it t y v ä n  P o h jo la s s a  s e lv ä s t i  h e ik o m m in  k u in  m u is 
sa  O E C D - a lu e e n  m a is s a , v a r s in k in  T a n s k a n  ja  N o r ja n  t i la n te e n  s u u r e n  
m u u to k s e n  v u o k s i .

M y ö s  k i lp a i lu k y v y n  e n n a k o id a a n , o d o te t tu je n  s u h te e l l is e n  k o rk e id e n  
p a lk k o je n  ja  h in to je n  k o r o tu s te n  s e u ra u k s e n a ,  h e ik k e n e v ä n  P o h jo la s s a  
s u h te e s s a  m u ih in  te o l l is u u s m a ih in  se k ä  v u o n n a  1987 e t tä  v u o n n a  1 9 8 8 .  
S i te n  P o h jo la a n  k o h d is tu v a n  v ie n t ik y s y n n ä n  a rv io id a a n  la im e n e v a n . S e 
kä  P o h jo la n  k o tim a is e n  k y s y n n ä n  e ttä  k i lp a i lu k y s y n n ä n  k e h ity k s e n  v o i-  
daan s i t e n  a rv io id a  v a ik u t ta v a n  h e ik e n tä v ä s t i  P o h jo la n  k a s v u u n  v u o -  
s in a  1987 ja  1 9 8 8 .

V u o d e n  1987  s u h d a n n e k a ts a u k s e n  l i i t t e e s s ä  s e lo s te ta a n  P o h jo ism a id e n  
v ie n n in  k e h i t y s t ä  ja  v ie n n in  o s u u t ta  m a a ilm a n m a rk k in o is ta  v u o d e s ta  
1970 lä h t ie n .  S e lo s tu k s e s ta  ilm e n e e , e ttä  P o h jo is m a id e n  k o k o n a is v ie n t i  
o n k a s v a n u t  s e lv ä s t i  h ita a m m in  k u in  m u id e n  te o l l is u u s m a id e n  v iim e is e n  
k y m m e n e n  v u o d e n  a ik a n a . M a id e n  v ä l is e t  e r o t  o v a t h u o m a tta v ia . V u o n 
na  1986  o l i  N o r ja n  ja lo s te t tu je n  tu o t te id e n  m a rk k in a o s u u s  la s k e n u t  v a -  
ja a se e n  70 % : i in  v u o d e n  1971  ta s o s ta .  Tä m ä  h e ija s ta a  ö l jy s e k t o r in  r a -  
k e n ta m is ta  N o r ja n  ta lo u d e s s a . R u o t s in  v a s ta a v a  o s u u s  o n  v ä h e n ty n y t  
n o in  85 % : i in .  T a n s k a n  ja  S u o m e n  v ie n t im a r k k in a o s u u d e t  o l iv a t  v ä h ä n  
p ie ne m m ä t k u in  v u o n n a  1 9 7 1 . K a ik k ie n  n e ljä n  P o h jo ism a a n  m a rk k in a -  
o s u u d e t  o v a t k u i t e n k in  v i im e is te n  3 - 4  v u o d e n  a ik a n a  p ie n e n ty n e e t  sa -  
m alla  t a v o in .

M a rk k in a o s u u k s ie n  k e h i t y s  s e l i t t y y  s i l lä ,  e t tä  s u h te e ll in e n  v ie n t ih in t a ,  
t s .  v ie jä n  tu o t te e n  h in ta  s u h te e s s a  k i lp a i l i jo id e n  h in ta a n ,  v o i o s i t ta in  
s e l it tä ä  m a rk k in a o s u u k s ie n  ly h y e n  a ik a v ä lin  m u u to k s e t ,  m u tta  e i p itk ä n  
a ik a v ä lin  k e h i t y s t ä  ja  m a id e n  v ä l i l lä  ilm e n e v iä  e ro ja .  M e n e te lm ä - ja  m it-  
ta u so n g e lm a t m a rk k in a o s u u k s ie n  k e h ity k s e n  a n a ly s o in n is s a  o v a t lu o n -  
n o l l i s e s t ik in  s u u r ia .  K u i t e n k in  o n  s e lv ä ä , e t tä  se k ä  s u h t e e l l i s i l la  v ie n -  
t ih in n o i l la  e t tä  m u il la  te k i jö i l lä  o n  o l l u t  tä rk e ä  m e r k i ty s  P o h jo ism a id e n  
m a rk k in a o s u u k s ie n  k e h ity k s e l le  1 9 7 0 -  ja  1 9 8 0 - lu v u i l la .

2 . 1 . 2  P o h jo la n  ta lo u d e ll in e n  y h d e n ty m in e n

P o h jo ism a id e n  k e s k in ä in e n  k a u p a n k ä y n t i o n  h u o m a tta v a a . R u n s a s  v i i -  
d e so sa  P o h jo ism a id e n  k a u p a s ta  k ä y d ä ä n  P o h jo ism a id e n  k e s k e n .  K e s k i
n ä in e n  k a u p p a  k a s v o i v u o d e s ta  1985 v u o te e n  1986  2 1 ,2  % :s ta  2 1 ,5  % : i in  
la s k e t tu n a  o s u u te n a  t u o n n is ta  ( ja  2 0 ,8  % :s ta  2 2 ,5  % : i in  la s k e t tu n a  
o s u u te n a  v ie n n is t ä ) .  V ie n t i  P o h jo is m a ih in  k a s v o i no p e a m m in  k u in  v ie n t i  
m u u h u n  m a a ilm a a n. J o s  ta rk a s te l la a n  k o k o  1 9 8 0 - lu k u a ,  o n  P o h jo is m a ih in  
s u u n ta u tu v a n  v ie n n in  o s u u s  o l lu t  va k a a  ta i o s o i t ta n u t  h e ik k o a  k a s v u a  
k a ik k ie n  v i id e n  P o h jo ism a a n  o s a lta .

S i te n  P o h jo la lla  k o t im a rk k in a - a lu e e n a  o n  s u u r i  m e r k i t y s  -  v a ik k a k in  
se n  m e r k i t y s  e r i  m a ille  o n  e r i  s u u r u in e n .  H u o m a tta v a  k e s k in ä in e n  
k a u p p a  m e rk its e e  r i ip p u v u u s s u h d e t t a  e r i  P o h jo is m a id e n  ta lo u s p o l i t i ik a n  
v ä l i l lä .  E r i t y i s e s s ä  tu tk im u k s e s s a ,  jo s ta  r a p o r t o i t i in  v u o d e n  1986  s u h -  
d a n n e ra p o r t is s a  v a lo te t t i in  tä tä  r i ip p u v u u s s u h d e t t a .  A n a ly y s i  o s o it ta a ,  
e t tä  k y s y n n ä n  k a s v u l la ,  jo ta  s e u ra a  tu o n n in  k a s v u ,  o n  m e r k i t tä v iä
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h e i ja s t u s v a ik u t u k s ia  ja  e t tä  se  l is ä ä  P o h jo is m a id e n  v ie n t iä .  S e n  k o k o -  
n a is v a ik u t u s  b ru t to k a n s a n tu o t te e s e e n  o n  k u i t e n k in  s u h te e l l is e n  p ie n i.

P o h jo la n  ta lo u d e ll is e n  y h d e n ty m is e n  to in e n  n ä k ö k o h ta  o n  y r i t y s v h t e i s -  
t y ö . 1 9 8 0 - lu v u l la  on ta p a h tu n u t  v o im a k a s ta  la a je n e m is ta  p o h jo is m a is te n  
y r i t y s t e n  y r i t y s o s t o i s s a  ja  - in v e s to in n e is s a  ( s u o r a t  in v e s t o in n i t )  P o h -  
jo la s s a .  T o im in n a n  la a je n e m in e n  o n  s u u n t a u t u n u t  m y ö s P o h jo la n  u lk o -  
p u o le lla  o le v i in  m a ih in , m u tta  p o h jo is m a is te n  s u o r ie n  in v e s t o in t ie n  k a s 
v u  o n  k o k o n a is u u d e s s a a n  o l lu t  s u u re m p a a  k u in  s u o r ie n  in v e s t o in t ie n  
k o k o n a is k a s v u .

S u o r ie n  in v e s to in t ie n  k e h ity k s e s s ä  o n  e ro ja  m a id e n  v ä l i l lä .  S u o m a la is -  
te n  y r i t y s t e n  to im in n a n  l i s ä y s  on  h u o m a tta v a  ja v o id a a n  o s i t t a in  n ä h d ä  
o sa n a  s i tä  k a n s a in v ä l is ty m is p r o s e s s ia , jo k a  a lk o i s u h te e l l is e n  m y ö hä ä n  
S u o m e n  te o l l is u u d e s s a .  V a lta o sa  S u o m e n  p o h jo is m a is is ta  s i j o i t u k s i s t a  o n  
te h ty  R u o t s i in  e te n k in  k a iv o s -  ja  k o r .e p a ja te o l l is u u te e n . N o r ja n k in  s u o 
r a t  in v e s t o in n i t  P o h jo la a n  o v a t l is ä ä n ty n e e t  t u n t u v a s t i .  Ne on  te h ty  
e te n k in  R u o t s i in  ja  jo s s a k in  m ä ä rin  T a n s k a a n .  S u u r im m a t y r i t y s o s t o t  
o n t e h t y  e n e rg ia - a la lla ,  m m . S t a t o i l  ja  N o r s k  H y d ro  o v a t te h n e e t s u u -  
r ia  s i jo i t u k s ia  j a k e l u y r i t y k s i i n . R u o t s in  s u o r ie n  in v e s t o in t ie n  s u u r in  
v a s ta a n o tta ja m a a  1 9 8 0 - lu v u l la  on o l lu t  N o r ja ,  m u tta  h u o m a tta v ia  sum m ia  
o n  s i jo i t e t t u  m y ö s T a n s k a a n  ja  S u o m e e n . Y k s i  s u u r im p ia  k a u p p o ja  o l i ,  
k u n  A S E A  o s t i  S t ro m b e rg in  S u o m e s ta .

S u o r ie n  in v e s to in t ie n  s y y t  o v a t o lle e t m o n in a is e t .  Y h te n ä  s y y n ä  o n  o l
lu t  jä rk ip e rä is e m m ä n  tu o ta n to ra k e n te e n  a ik a a n sa a m in e n  ja  la a ja n  tu o -  
ta n n o n  e tu je n  e n t is tä  p a re m p i h y ö d y n tä m in e n . Tä m ä  s y y  t u n t u u  o lle e n  
v o im a k a s  k y p s i l lä  t e o l l is u u s a lo i l la ,  k u te n  k o n e p a ja te o l lis u u d e n  jo is s a k in  
o s is s a .  M u in a  s y in ä  t u n t u u  o lle e n  y r i t y k s e n  a sem an p a ra n ta m in e n  p o h -  
jo is m a is i l la  m a rk k in o i l la  ja  t u t k im u s -  ja  k e h ity s to im ie n  y h te e n s o v it ta m i-  
n e n .

Y r i t y s t e n  y h t e is t y ö  ja  y r i t y s o s t o t  o v a t tä rk e i tä  v ä lin e itä  te k n i ik a n  
s i i r r o s s a  ja  t u t k im u s -  ja  k e h i t y s y h t e is t y ö s s ä .  T u t k im u s -  ja k e h i t y s y h -  
t e is ty ö tä  v o id a a n  te h d ä  m y ö s y h t e is e s t i  r a h o ite t tu je n  p ro je k t ie n  k a u t -  
ta .  P o h jo is m a in e n  t e o l l is u u s r a h a s to  tu k e e  tä l la is ta  to im in ta a . R a h a s to n  
p ro je k t iv a ro je n  k y s y n t ä  on  l i s ä ä n t y n y t  t u n t u v a s t i  v iim e  v u o s in a .  Se  
o s o it ta a , e t tä  tä m ä n ty y p p in e n  t u t k im u s -  ja  k e h i t y s y h t e is t y ö  l i s ä ä n t y y .  
P o h jo ism a id e n  in v e s t o in t ip a n k in  v o im a v a ro ja  o n  l i s ä t t y  ja  la in a n a n to  on  
l i s ä ä n t y n y t  t u n t u v a s t i  v iim e  v u o s in a .  Se  v i i t ta a  m y ö s p o h jo is m a is e n  
y r i t y s y h t e i s t y ö n  v a h v is ta m is e e n .

T a lo u d e ll is e n  k a s v u n  ja tä y s ty ö l l i s y y d e n  p o h jo is m a is e s s a  to im in ta s u u n -  
n ite lm a s s a  "P o h jo la n  k a s v u "  ( N U  1 9 8 5 :1 )  k i in n ite tä ä n  s u u r t a  h u o m io ta  
s i ih e n ,  e ttä  a m m a tt ijä r je s tö je n  y h te is ty ö tä  y r i t y s t a s o l la  l is ä tä ä n  samaa  
ta h t ia  te o l l is e n  y h d e n ty m is e n  k a n s s a .  O n tä rk e ä tä ,  e ttä  a s ia n o m a ise t  
ty ö m a rk k in a o s a p u o le t  y r i t t ä v ä t  s o p im u k s in  lö y tä ä  k ä y tä n n ö n  e d e l ly ty k -  
s iä  s e l la is e n  p o h jo is m a is e n  a m m a tt i jä r je s tö y h te is ty ö n  k e h it tä m is e k s i .
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2 . 2 . 1  P ä ä tö s  u u d e s ta  ta lo u d e ll is e s ta  to im in ta s u u n n ite lm a s ta

P o h jo ism a id e n  v a l t io v a r a in m in is t e r i t  p ä ä t t iv ä t  k e s ä k u u s s a  1987 la a d itu t -  
ta a  e h d o tu k s e n  P o h jo la n  u u d e k s i ta lo u d e l l is e k s i  to im in ta s u u n n ite lm a k s i.  
Sa m a lla  v a h v i s t e t t i in  to im in ta s u u n n ite lm a n  la a t im is ty ö n  to im e k s ia n to .  
V a lt io v a r a in m in is te r iö id e n  v a l t io s ih te e r e is tä  k o o s tu v a  ty ö ry h m ä  a s e te t-  
t i i n  jo h ta m a a n  u u te e n  to im in ta s u u n n ite lm a a n  l i i t t y v ä ä  ty ö tä .

E d e llä  m a in itu n  ry h m ä n  to im e k s ia n n o s s a  k o ro s te ta a n  k a h ta  tä rk e ä ä  te -  
k ijä ä  ta u s ta n a  p ä ä tö k s e lle  la a tia  e h d o tu s  u u d e k s i to im in ta s u u n n i te l
m a k s i.

E n s in n ä k in  s i in ä  o s o ite ta a n . e t tä  P o h jo ism a id e n  ta lo u d e ll in e n  k e h i t y s  on  
o l lu t  s u o tu is a m p i v iim e  v u o s in a .  T u o ta n to  ja  t y ö l l i s y y s  on  la a je n tu n u t  
no p e a m m in  k u in  p itk ä ä n  a ik a a n . N y t  k u i t e n k in  u s e im p ie n  P o h jo is m a id e n  
k a s v u  a lka a  h id a s tu a .  L i s ä k s i  o n  v a ih te le v a s s a  m ä ä rin  o n g e lm ia , jo tk a  
l i i t t y v ä t  u lk o is e e n  ta sa p a in o o n  ja  k u s ta n n u s te n  k e h ity k s e e n .

T o i s e k s i  k o ro s te ta a n ,  e t tä  E u ro o p a n  y h te is ö n  ( E C )  k e h i t y s  a se tta a  
P o h jo is m a ille  u u s ia  h a a s te ita .  S u u n n ite lm a t  s is ä is te n  m a rk k in o id e n  to -  
te u t ta m is e s ta  v u o te e n  1992 m e n n e ssä  m o tiv o iv a t  u u d e t  p o n n is te lu t  P o h 
jo la n  ta lo u d e ll is e n  y h d e n ty m is e n  l is ä ä m is e k s i ja  y h t e is t y ö n  la a je n ta m i-  
s e k s i  m u u n  E u ro o p a n  k a n s s a .

T o im e k s ia n n o s s a  ilm o ite ta a n  l i s ä k s i  jo u k k o  to im e n p id e a lu e ita , jo i l la  
k o n k r e e t t is ia  to im ia  v o id a a n  h a r k i t a .  N ä itä  o v a t i n f r a s t r u k t u u r i -  
i n v e s t o in n i t , ty ö m a rk k in a -  ja  k o u lu t u s t o im e t , k a u p a n  e s te id e n  p o is ta -  
m in e n , p ä ä o m a liik k e id e n  l ib e r a l i s o in t i , t u t k im u s  ja  k e h i t y s ,  v ie n n in -  
e d is tä m is to im e t , v e r o t  ja  m a k s u t se k ä  a lu e p o li t i ik k a .  K u i t e n k in  m y ö s  
m u id e n  a lu e id e n  to im e t s a a tta v a t tu l la  k y s y m y k s e e n .

U u d e n  s u u n n ite lm a n  la a t im is e s s a  o te ta a n  h u o m io o n  y m p ä r is tö n s u o je lu -  
s e ik a t .

P o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  r a h o itu s ta  p itä ä  h a r k i ta  e d e lle e n  u u t ta  s u u n -  
n ite lm a a  la a d it ta e s s a .

U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  to te u t ta m in e n  p itä ä  a lo it ta a , s i l lo in  k u n  
n y k y is e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  "P o h jo la n  k a s v u "  v o im a ssa o lo a ik a  p ä ä t-  
t y y  v u o d e n  1988 lo p u s s a .  T y ö n  tu le v a  m u o to  ilm e n e e  s e u ra a v a s ta  s e -  
lo s t u k s e s t a .

2 . 2 . 2  T y ö s u u n n i te lm a

V a lt io s ih te e r i ty ö ry h m ä  o n  a lu s ta v a s s a  ty ö s s ä ä n  k e s k u s t e l lu t  m m . s e u -  
r a a v is ta  k y s y m y k s is t ä : to im in ta s u u n n ite lm a n  t a r k o i t u s  ja  p ä ä a s ia llin e n  
s u u n t a ,  tä rk e ä t  to im e n p id e a lu e e t, to im e n p id e - e h d o tu k s iin  l i i t t y v ä n  ty ö n  
o r g a n is o in t i ,  r a p o r t o in t i  P o h jo ism a id e n  n e u v o s to l le ,  b u d je t t i  ja  r a h o i t u s  
se k ä  P o h jo la n  ta lo u t ta  k o s k e v ie n  s e lv i t y s t e n  t a r v e .
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T ä r k e ä  o sa  a lu s ta v a s ta  ty ö s tä  o n  o l lu t  a lo it ta a  laajaa ty ö tä  se k ä  k a n -  
s a l l i s e l la  e t tä  p o h jo is m a is e lla  ta s o lla  u u te e n  s u u n n ite lm a a n  s is ä l t y v ie n  
to im e n p id e - e h d o tu s te n  la a t im is e k s i .  L ä h tö k o h ta n a  s i in ä  o n  o l lu t  m a h d o l-  
l is im m a n  s u u r e s s a  m ä ä rin  a n ta a  to is a a lta  v irk a m ie s k o m ite o il le  ja  m u ille  
p o h jo is m a is i l le  y h te is ty ö e l im i l le  m a h d o ll is u u s  tu o d a  e s i in  e h d o tu k s ia  ja  
to is a a lta  m y ö s m u ille  p o h jo is m a is i l le  jä r je s t ö i l le  k u te n  e lin k e in o e lä m ä n  ja  
a m m a tt ijä r je s tö je n  e d u s ta j i l le .  S i k s i  v irk a m ie s k o m ite a  lä h e t t i  s y y s k u u s s a  
1987 v irk a m ie s k o m ite o i l le ,  t ie t y i l le  m u il le  p o h jo is m a is i l le  y h te is ty ö e l im i l le  
ja  jä r je s t ö i l le  k i r je e n ,  jo s s a  p y y d e tä ä n  n ä itä  e s ittä m ä ä n  to im e n p id e - e h -  
d o tu k s ia .

Tä m ä n  l i s ä k s i  v a l t io v a r a in m in is te r iö t  o v a t k a n s a l l i s e s t i  a lo it ta n e e t e r i  
a lo je n  m in is t e r iö is s ä  ty ö n  mm. to im e n p id e - e h d o tu s te n  la a t im is e k s i .

T a m m ik u u s s a  1988  jä r je s te tä ä n  s e m in a a r i,  jo s s a  o n  ta r k o i tu k s e n a  k e h i t -  
tä ä  id e o ita  P o h jo is m a id e n  ta lo u d e l l is e k s i  y h t e is t y ö k s i  ja  k e s k u s te l la  
n i i s t ä .  S e m in a a r i in  o n  k u t s u t t u  m m . P o h jo la n  u lk o p u o le lla  s i ja i t s e v ie n  
k a n s a in v ä lis te n  jä r je s tö je n ,  P o h jo la n  a m m a till ise n  y h t e is jä r je s t ö n  ja  t u t -  
k ijo id e n  e d u s ta j ia .

T o im e n p id e - e h d o tu s te n  o n  tu l ta v a  v u o d e n v a ih te e s s a  1 9 8 7 - 8 8 . N i i tä  t u l 
la a n  a rv io im a a n  k e v ä ä n  a ik a n a  ja s y k s y y n  1988 s a a k k a . Tä m ä  a r v io in t i  
te h d ä ä n  m m . v irk a m ie s ry h m ä n  la a tim a n  p o h jo is m a is ta  ta lo u t ta  k ä s i t t e -  
le v ä n  ta u s ta - a in e is to n  ja  m a in itu n  s e m in a a r in  tu lo s te n  p e r u s te e l la .

2 . 2 . 3  U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  tä rk e im m ä t k o h d a t

U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  y le is e n ä  ta v o it te e n a  p itä ä  o lla  P o h jo la n  
ta s a p a in o is e n  ta lo u d e ll is e n  k e h ity k s e n  e d e l ly ty s te n  lu o m in e n  ja  P o h jo la n  
asem an v a h v is ta m in e n  s u h te e s s a  m u u h u n  m a a ilm a a n .

U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  ja  y l ip ä ä n s ä  P o h jo la n  ta lo u d e ll is e n  y h t e is -  
ty ö n  e rä s  tä rk e ä  lä h tö k o h ta  o n  p itä ä  m ie le ssä  m a id e n  v ä l is e t  s u u r e t  
e r o t .  P o h jo ism a a t o v a t s u h te e l l is e n  p ie n iä  ta lo u k s ia ,  jo tk a  s u u r e l t a  o s in  
o v a t a l t t i in a  k a n s a in v ä l is e l le  k i lp a i lu l le .  S o s ia a l is e t  h y v in v o in t i t a v o i t -  
te e t o v a t e tu s i ja l la ,  m ik ä  h e i ja s tu u  m m . s u u r e n a  ju lk i s s e k t o r in a  ja  v e -  
ro je n  s u u r e n a  o s u u te n a  b r u t to k a n s a n tu o t te e s ta .  T ä y s t y ö l l i s y y s  o n  
su u re m m a s s a  m ä ä rin  k u in  m u is s a  te o l l is u u s m a is s a  k e s k e in e n  ta lo u s p o -  
l i i t t i n e n  ta v o ite .  Näm ä s e ik a t  lu o v a t  p o h ja n  ta lo u s p o l i t i ik k a a  k o s k e v a lle  
y h t e is t y ö l le  ja  k o k e m u s te n  v a ih d o lle .

P o h jo ism a id e n  p ie n u u s  o n  ta lo u d e ll is e n  y h t e is t y ö n  to in e n  s y y .  U s e i l la  
a lu e il la  on o s o i t t a u t u n u t  jä r k e v ä k s i  v o it ta a  m a id e n p ie n u u d e s ta  jo h t u -  
v a t h a ita t  y h te is p o h jo is m a is te n  p ro je k t ie n  a v u l la .  E s im e r k k in ä  tä s tä  on  
t u t k im u s -  ja  k e h i t y s p r o je k t i t  ja  m o n ie n  y r i t y s t e n  omaan m ie le n k i in to o n  
p e r u s tu v a  y h t e is t y ö .

U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  to im e n p id e a lu e id e n  ja  y k s i t t ä i s t e n  to im e n -  
p ite id e n  v a lin n a n  p itä ä  p e r u s tu a  t a lo u d e l l is i in  o n g e lm iin  ja  m a h d o lli-  
s u u k s i i n ,  jo i ta  P o h jo is m a illa  o n  e d e ss ä ä n .

A ik a ise m m in  o n  s e lo s te t tu  P o h jo is m a id e n  ta lo u d e l l is ta  t i la n n e t ta  ja  ta -
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lo u d e l l is ia  n ä k e m y k s iä . K u n  p itä ä  m ie le ssä ä n  m a id e n  v ä l is e t  h u o m a tta -  
v a t e r o t ,  v o i lö y tä ä  u s e i ta  y h te is iä  p i i r t e i t ä .  K a s v u  o n  h id a s t u n u t .  
K u lu t ta ja h in to je n  ja  p a lk k a k u s ta n n u s te n  k e h i t y s  o n  e p ä s u o tu is a m p i  
P o h jo la s s a  k u in  m u u a lla  m a a ilm a ssa , v a ik k a k in  o n  ta p a h tu n u t  t ie t t y ä  
p a ra n e m is ta . P o h jo la n  u lk o p u o l is te n  v ie n t im a r k k in a o s u u k s ie n  k e h i t y s  

o n  h u o le s tu t ta v a .

U u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  tu le e  p y r k iä  n ä id e n  o n g e lm ie n  lie v e n tä m i-  
se e n . K u i t e n k in  o n  k o r o s te t ta v a ,  e t tä  k y s e e s e e n  tu le v a t  to im e t o v a t  
a iv a n  l i ia n  r a jo i t e t t u ja ,  jo t ta  ne  v o is iv a t  m e rk it tä v ä m m in  v a ik u t ta a  P o h 
jo la n  s u h d a n n e t i la n te e s e e n .

S i k s i  ta lo u d e ll in e n  to im in ta s u u n n ite lm a  o n  e n n e n  k a ik k e a  s u u n n a t ta v a  
p itk ä n  a ik a v ä lin  r a k e n t e e l l i s i in  t a lo u d e l l is i in  k y s y m y k s i in .  O sa  e d e llä  
m a in itu is ta  o n g e lm is ta  p e r u s t u u  ra k e n te e l l is e m p i in  o n g e lm iin .  P o h jo is -  
m a in e n  y h t e is t y ö  v o i o s a lta a n  p a ra n ta a  ta lo u d e n  ta r jo n ta p u o lta  ja  ra k e n -  
t e e l l is ta  k e h i t y s t ä .  K u i t e n k in  o n  tä rk e ä tä  k e h it tä ä  P o h jo is m a ille  y h t e is -  
te n ,  p itk ä n  a ik a v ä lin  ta lo u d e ll is te n  k y s y m y s te n  a n a ly y s ia .  S i k s i  m a i-  
n i t t u  v irk a m ie s ry h m ä  o n  a lo it ta n u t  t u tk im u k s e n  p itk ä n  a ik a v ä lin  y h -  
te is p o h jo is m a is e n  a rv io n  la a t im is e k s i .  Tä m ä n  tu tk im u k s e n  ta rk o i tu k s e n a  

o n  y r i t t ä ä  tu n n is ta a  P o h jo la n  tä rk e im m ä t ta s a p a in o -  ja  ra k e n n e o n g e l-  
m a t. T u t k im u k s e n  p e ru s ta n a  tu le e  o lem aan m a id e n  k a n s a l l is e t  p itk ä n  
a ik a v ä lin  a r v io t  ja  o le n n a is e t  k a n s a in v ä lis e t  t u t k im u k s e t .

E C : n  ty ö  s is ä is te n  m a rk k in o id e n  to te u t ta m is e k s i  v u o te e n  1992 m e n n e ssä  
o n  u u te e n  to im in ta s u u n n ite lm a a n  l i i t t y v ä n  ty ö n  k e s k e in e n  lä h tö k o h ta .  
( E C : n  s i s ä i s i in  m a r k k in o ih in  l i i t t y v i ä  p o h jo is m a is ia  y h te is to im ia  s e lo s -  
te ta a n  m in is te r in e u v o s to n  to im in ta k e r to m u k s e s s a ,  C l : s s ä ) .  E C : n  s u u n -  
n ite lm a t k o s k e v a t  u s e i ta  a lo ja : k a u p a n  te k n is iä  e s te i tä ,  j u lk i s ia  o s to ja ,  
p ä ä o m a liik k e itä , r a h o itu s p a lv e lu ja ,  ty ö v o im a n  l i i k k u v u u t t a ,  v e ro ja  ja  
m a k su ja  y m s . E C : n  s i s ä i s i in  m a r k k in o ih in  l i i t t y v ä n  s u u n n ite lm a n  t ä r -  
k e in  p e r u s te  o n ,  e t tä  s u u n n ite lm a  k o sk e e  e te n k in  n y k y a ik a is ta  te o l l i -  
s u u t t a ,  jo k a  p e r u s t u u  t ie t o ih in  ja  p itk ä l le  k e h i t e t t y y n  te k n i ik k a a n  p i-  
k e m m in k in  k u in  p e r in te is e e n  te o l l i s u u t e e n , jo h o n  ta v a ro id e n  ja  p a lv e -  
lu je n  k a u p a n  ja  te k ijö id e n  l i ik k u v u u d e n  e s te e t  e n n e n  k a ik k e a  k o h d is -  
t u v a t .  H u o m a tta v a  o sa  P o h jo la n  e lin k e in o e lä m ä s tä  o n  tä m ä n t y y p p is t ä ,  
ja  se n  o s u u d e n  v o id a a n  o d o tta a  k a s v a v a n .

I s la n n is s a ,  N o r ja s s a ,  R u o t s i s s a  ja  S u o m e ssa  on  jo  a lo i te t tu  s o p e u tu m i-  
n e n  s i ih e n  u u te e n  t i la n te e s e e n , jo ta  E C : n  s is ä is te n  m a rk k in o id e n  k e h i
t y s  m e rk i t s e e .  N ä in  ta p a h tu u  se k ä  k a n s a l l i s e s t i  e t tä  E F T A n  k a u t ta .  
P o h jo is m a is e lla  ta s o l la k in  o n ,  k u te n  e d e llä  on  i lm e n n y t ,  tä rk e ä tä  to i-  
m in ta a , jo k a  on o sa  tä s tä  t y ö s t ä .  U u s i  ta lo u d e ll in e n  t o im in ta s u u n n ite l
ma m o tiv o i l i s ä p o n n is tu k s e t  P o h jo is m a id e n  s o p e u t ta m is e k s i E C : n  t i la n 
te e s e e n . M a in it tu  v a l t io s ih te e r i t y ö r y h m ä  o n  k e h o t ta n u t  se k ä  k a n s a l l is ia  
e ttä  p o h jo is m a is ia  e lim iä  k iin n it tä m ä ä n  h u o m io ta  E C : n  k e h ity k s e e n  to i-  
m e n p id e - e s i ty s te n  la a d in n a s s a . E d e lle e n  o n  p e r u s t e t t u  ty ö ry h m ä  a n a ly -  
so im a a n , m ik ä  o n  s u u n n i t e l t u je n  ja  p ä ä te t ty je n  p o h jo is m a is te n  pääom a-  
l ib e r a l i s o in t ie n  s u h d e  E C : n  tä m ä n  a la n  s u u n n i t e lm i in .

E C : n  k e h i t y s  m o tiv o i m y ö s l i s ä p o n n is tu k s e t  P o h jo la n  ta lo u d e ll is e n  y h -  
d e n ty m is e n  v a h v is ta m is e k s i  ja  k e h it tä m is e k s i .  E C - m a id e n  e lin k e in o e lä m ä
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v o is i  e n e n e v ä ss ä  m ä ä rin  h y ö d y n tä ä  v a p a id e n , s u u r t e n  ja  h y v in  e r i y t y -  

n e id e n  ta v a ra -  ja  te k ijä m a rk k in o id e n  e tu ja .  P y r k im y s t e r .  ja tk a m in e n  
P o h jo la n  k e h it tä m is e k s i  k o t im a rk k in a - a lu e e n a  ta r jo a a  m y ö s o sa lta a n  
p o h jo is m a is e lle  e lin k e in o e lä m ä lle  v a s ta a v ia  e tu ja .

K u n  o te ta a n  h u o m io o n , e t tä  P o h jo ism a a t e iv ä t  sa m a lla  ta v o in  k u u lu  
E C :  h e n , o n  h y  v ä  s y y  e ts iä  y h te is p o h jo is m a is ia  r a tk a is u ja  v a s ta u k s e k s i  
n i ih in  h a a s te is i in ,  jo ita  E C : n  k e h i t y s  a s e tta a . Tä m ä  v a a t i i  m y ö s e n t is tä  
jo u s ta v a m p ia  p o h jo is m a is e n  y h te is ty ö n  m u o to ja .

T a lo u d e l l is ta  y h d e n ty m is tä  v o id a a n  e d is tä ä  m o n illa  ta v o in .  S i t ä  v o id a a n  
e d is tä ä  lis ä ä m ä llä  k e s k in ä is tä  k a u p a n k ä y n t iä , s u o r i l la  in v e s to in n e i l la  ja  
m u u lla  y r i t y s y h t e i s t y ö l l ä ,  t u t k im u s -  ja  k e h i t y s y h t e is t y ö l lä ,  p o h jo is 
m a is te n  ty ö m a rk k in o id e n  jo u s ta v u u t ta  lis ä ä m ä llä  ja  pääom an va pa a m m a lla  
l i i k k u v u u d e l la .  S u u r i  o sa  p o h jo is m a is e s ta  y h t e is t y ö s t ä  s u u n t a u t u u  y h -  
d e n ty m is e d e lly ty s te n  lu o m ise e n  m a in itu i l la  a lo il la . O n  n ä k y v is s ä  m e rk -  
k e jä  s i i t ä ,  e t tä  ta lo u se lä m ä ssä  m y ö s h y ö d y n n e tä ä n  n ä itä  m a h d o ll is u u k -  
s ia ,  s e lv im m in  lis ä ä m ä llä  s u o r ia  in v e s to in te ja .  M u is s a  s u h te is s a  o n  k u i 
te n k in  e p ä se lv e m p ä ä , m il la in e n  k e h i t y s  o n  o l l u t .  S i k s i  m a in it tu  v i r k a -  
m ie s ry h m ä  o n  a lo it ta n u t  s e l v i t y s t y ö n , jo s s a  on ta r k o i tu k s e n a  k a r to i t ta a  
ja  a n a ly s o id a , k u in k a  P o h jo is m a id e n  ta lo u d e ll in e n  y h d e n ty m in e n  e r i  
s u h te is s a  o n  k e h i t t y n y t  v iim e  v u o s in a .  S e lv i t y k s e n  tu lo s  tu le e  o lem aan  
s u u n n ite lm a n  la a tim is e n  p o h ja n a .

T o im in ta s u u n n ite lm a n  la a t im is ty ö  o n  v ie lä  a lk u v a ih e e s s a  ja  o n  l i ia n  a i-  
k a is ta  o tta a  k a n ta a  to im e n p id e a lu e is i in  ta i y k s i t t ä i s i i n  e h d o t u k s i in .  
A lu s ta v a n  ty ö n  y h te n ä  v a ih e e n a  o n  o l lu t  m a h d o llis te n  to im e n p id e a lu e i-  
d en lu e t t e lo in t i  ja  n i i s t ä  k e s k u s te le m in e n  a lu s t a v a s t i .  Nämä k e s k u s t e lu t  
o v a t k ä s i t tä n e e t  m m . s e u ra a v a t a la t :  k a u p a n  e s te id e n  p o is ta m in e n , i n f -  
r a s t r u k t u u r i t o im e t  ( jo ih in  s is ä l t y v ä t  t ie t  ja  r a u t a t ie t ,  k a a s u y h te is ty ö ,  
s ä h k ö y h te is ty ö ,  te le v ie s t in tä  ja  y m p ä r is tö ) ,  p ä ä o m a m a rk k in o id e n  k e h i t -  
tä m in e n , v e r o t  ja  m a k s u t ,  t a lo u s p o l i i t t in e n  y h t e is t y ö  ja y h t e is t y ö  k a n -  
s a in v ä l is i s s ä  e l im is s ä ,  t u t k im u s -  ja  k e h i t y s y h t e is t y ö  se k ä  k o u lu t u s ,  
t y ö m a r k k in a t , v ie n n in e d is tä m in e n  ja a lu e p o l i t i ik k a . R y h m ä  o n  lu e t te -  
lo in u t  m e n e illä ä n  ja  s u u n n i t t e i l la  o le v ia  y h te is to im ia  n ä illä  a lu e il la  ja  
k e s k u s t e l lu t  a lu s ta v a s t i  to im e n p ite id e n  ta rp e e s ta  u u d e n  t o im in ta s u u n n i
te lm a n  ra jo is s a .

E d e lle e n  on  h a r k i t t u ,  k u in k a  y m p ä r is tö r .s u o je lu n ä k ö k o h t i in  o n  k i in n i -  
te t tä v ä  h u o m io ta . Y m p ä r is tö a la n  v irk a m ie s k o m ite a n  k a n s s a  on  a lo ite t tu  
k e s k u s t e lu t ,  jo id e n  ta r k o i tu k s e n a  o n  lu o d a  m e n e tte ly ta p a  to im e n p id e -  
e h d o tu s te n  y m p ä r is tö s e u ra u s te n  a r v io im is e k s i .

P o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  r a h o itu s ta  tu l la a n  e r i t y i s e s t i  p o h tim a a n  m a in i-  
t u s s a  k o rk e a n  ta s o n  v i r k a m ie s ry h m ä s s ä .

R y h m ä  e i o le  o t ta n u t  k a n ta a  u u d e n  to im in ta s u u n n ite lm a n  r a h o i t u s t a r -  
p e is i in  ta i b u d je t t i in .  Se  a ik o o  a rv io id a  k a ik k ia  k a n s a l l is e l la  ja  p o h jo is -  
m a ise lla  ta s o lla  la a d it ta v ia  to im e n p id e - e h d o tu k s ia  y h d e s s ä .
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2 . 3 . 2  B io te k n in e n  o h je lm a

P o h jo is m a is e s ta  b io te k n is e s tä  y h te is ty ö o h je lm a s ta  o n  la a d it tu  e h d o tu s ,  
jo k a  o n  lä h e te t ty  P o h jo ism a id e n  n e u v o s to n  k ä s i t e l t ä v ä k s i .  T ä tä  e h d o -  
t u s t a  o n  ta rk a s te lta v a  y h d e s s ä  P o h jo is m a is e n  t e o l l is u u s r a h a s to n  y h te y -  
te e n  O s lo o n  p e r u s te t ta v a k s i  s u u n n i t e l t u a  p o h jo is m a is ta  t e o l l i s u u s k e s -  
k u s ta  k o s k e v a n  e h d o tu k s e n  se k ä  k u l t t u u r i y h t e i s t y ö n ,  m u k a a n lu k ie n  
t u t k im u s y h t e is t y ö n , to im in ta s u u n n ite lm a e h d o tu k s e n  k a n s s a .  E h d o tu s ta  
tu l la a n  p o h tim a a n  m y ö s la a d it ta e s s a  u u t ta  ta lo u d e ll is ta  to im in ta s u u n n i-  

te lm a a .

M in is te r in e u v o s to  o n  s i tä  m ie ltä , e ttä  e h d o tu s  p o h jo is m a is e k s i b io te k n i-  
s e k s i  y h te is ty ö o h je lm a k s i o n  tä rk e ä  l i s ä  ja ja tk o  k a ik is s a  p o h jo is m a is s a  
k ä y n n is t e t y l le  b io te k n i ik a n  a la n  to im in n a lle .  P o h jo is m a is e n  v h te is ty ö o h -  
je lm a n  ta r k o i tu k s e n a  o n  to is a a lta  b io te k n i ik a n  k ä y tö n  la a je n ta m in e n  
p o h jo is m a is s a  nop ea m m in  k u in  m u u to in  o l i s i  m a h d o llis ta  ja  to is a a lta  b io -  
te k n is e n  p e r u s tu tk im u k s e n  e h to je n  p a ra n ta m in e n  p o h jo is m a is s a .

V u o d e lle  1988  v a h v is t e t u s s a  m in is te r in e u v o s to n  b u d je t is s a  o n  e r i  a lo il la  
o s o ite t tu  v a ro ja  b io te k n is e e n  y h te is ty ö h ö n .  M in is te r in e u v o s to  tu le e  
n o rm a a lin  b u d je t t im e n e t te ly n  y h te y d e s s ä  o tta m a a n  k a n ta a  m yöhem pään  
r a h o itu k s e e n .

2 . 3 . 3  V a p a a t p o h jo is m a is e t  k u l je tu s m a rk k in a t

H y v in  to im iv a  k u l je tu s jä r je s te lm ä  o n  tä rk e ä  e d e l ly ty s  p o h jo ism a id e n  te -  
o ll is u u d e n  k i lp a i lu k y v y n  y l lä p i tä m is e l le .  P o ik k e a m in e n  E C - a lu e e n  k u l je -  
tu s e h d o is ta  sa a tta a  m e rk itä  k a lliim p a a  h in ta a  p o h jo is m a is i l le  ta v a ro i l le  
k i lp a i l i ja m a ih in  v e r r a t t u n a ,  k u l je tu s a ik o je n  p id e n ty m is tä  y n n ä  m u ita  
h a it to ja .

S e k t o r i t ,  jo ita  a s ia  k o s k e e , o v a t y m p ä r is tö ,  f i n a n s s ip o l i t i i k k a ,  a lu e p o -  
l i t i i k k a  ja  t e o l l i s u u s .

N A T  o n  la a d itu t ta n u t  r a p o r t in  n i i s t ä  s e u r a u k s i s t a ,  jo ita  p o h jo ism a id e n  
k u l je tu s v ä l in e i l le  a ih e u tu is i  E C : n  v u o te e n  1992  m e n n e ssä  to te u te t ta v a k -  
s i  p ä ä te ty is tä  v a p a is ta  k u l je tu s m a r k k in o is ta .  N A T : n  a la in e n  ty ö ry h m ä  
on täm än r a p o r t in  p e r u s te e l la  la a t in u t  e h d o tu k s ia  E C : n  ja  p o h jo is m a i
d e n  v ä l is te n  y h te y k s ie n  k e h it tä m is e s tä  k u l je tu s a la l la .

N A T  e s i t t i  täm än a in e is to n  l i ik e n n e m in is te r e i l le  v u o d e n  1987  p ie n o is is -  
tu n n o s s a ,  jo l lo in  m in i s t e r i t  p ä ä t t iv ä t  a n ta a  s e u ra a v a n  ju lk i la u s u m a n :

"P o h jo is m a id e n  m in is te r in e u v o s to  o n  t u t u s t u n u t  E C : t ä  ja  P o h jo -  
laa k o sk e v a a n  N A T : n  r a p o r t t i in  ja  e h d o tu k s e e n . M in is t e r in e u 
v o s to  p itä ä  to iv o t ta v a n a , e t tä  p o h jo ism a id e n  v ä l is te n  k u l je t u s t e n  
t ie l lä  o n  m a h d o llis im m a n  v ä h ä n  e s te itä .  S e n  v u o k s i  o n  p y r i t t ä v ä  
v ä h ite l le n  p o is ta m a a n  n y k y is in  e s i in t y v iä  e ro ja ,  e s im e r k ik s i  
m a a n t ie k u lje tu k s is s a ,  ry h ty m ä l lä  k o n k r e e t t i s i in  y h d e n m u k a is ta -  
m is to im e n p ite is i in .  Tä m ä  tu le e  to te u t ta a  s i t e n ,  e t tä  k u l je tu s a la n  
k e h i t y s  p o h jo is m a is s a  p y s y y  se n  k e h ity k s e n  r in n a l la ,  jo k a  n y t  
o n  k ä y n n is s ä  m u u a lla  E u ro o p a s s a  k o h t i  va p a a m p ia  ja  y h te is iä
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k u l je tu s m a r k k in o i ta .  M in is te r in e u v o s to  a n ta a  N A T : n  te h tä v ä k s i  
t u t k ia  n ä itä  k y s y m y k s iä  lä h e m m in  ja  e s i t tä ä  P o h jo is m a id e n  n e u 
v o s to n  s e u ra a v a s s a  is t u n n o s s a  e h d o tu k s ia  e d e llä  m a in it tu je n  to i-  
m e n p ite id e n  t o t e u t t a m is e k s i . "

N A T  tu le e  ju lk i la u s u m a n  jo h d o s ta  ty ö s k e n te le m ä ä n  e d e lle e n  e h d o tu k s e n  
p a r is s a  v o id a k s e e n  e s it tä ä  a in e is to n  l i ik e n n e m in is te r e i l le  v u o d e n  1988  
O s lo s s a  p id e ttä v ä ä  is t u n t o a  v å r t e n .

P a rh a il la a n  t u tk i ta a n  v o is iv a tk o  to te u t ta m is to im e n p ite e t  s i s ä l t y ä  u u te e n  
ta lo u d e ll is e n  k e h ity k s e n  ja  t ä y s t y ö l l i s y y d e n  p o h jo ism a ise e n  to im in ta -  
s u u n n ite lm a a n .

2 .4  T o im ia la k o h ta is e t  s u u n n ite lm a t

K u l t t u u r ia la l la  tu l la a n  lä h iv u o s in a  m ä ä rä t ie to is e s t i  to te u tta m a a n  u u d e s s a  
to im in ta s u u n n ite lm a s s a  e h d o te t tu ja  to im e n p ite itä .  N ä itä  to im e n p ite itä  
o v a t m m. k ie lte n  y m m ä rtä m is e n  p a ra n ta m in e n  p o h jo is m a is s a , N o r d p lu s -  
o h je lm a  p o h jo is m a a la is te n  o p is k e lu m a h d o ll is u u k s ie n  h e lp o t ta m is e k s i  
m u is s a  p o h jo is m a is s a , t u tk i jo id e n  l i ik k u v u u d e n  lis ä ä m in e n  se k ä  k u l t -  
t u u r i la i t o k s i l le  m y ö n n e ttä v ä  t u k i .  S u u n n ite lm a s s a  e h d o te ta a n  ta lo u d e l l i-  
s e k s i  ta v o i t e t a s o k s i , e t tä  k u l t t u u r i s e k t o r i l l e  a s te i t ta in  v u o te e n  1991  
m e n n e ssä  o s o i t e t t a is i in  v a r a t ,  jo tk a  m ä ä rä ltä ä n  y l i t t ä v ä t  v u o d e n  1987  
k u l t t u u r ip u i t t e e t  35 m iljo o n a lla  D K K .

V u o d e n  1989 is t u n n o l le  tu l la a n  jä ttä m ä ä n  e r i t y in e n  s e lo n te k o  p o h jo is -  
m a ise s ta  u r h e i lu y h t e is t y ö s t ä .  M y ö s  p o h jo is m a is ta  n u o r is o y h t e is t y ö t ä  
t u l la a n  ta rk a s te le m a a n  lä h e m m in .

E n e rg ia - a la a  tu le e  v .  1988  lä h in n ä  le im aam aan u u d e n  y h t e is t y ö s u u n n i-  
te lm a n  la a d in ta .  S u u n n ite lm a n  o n  t a r k o i t u s  k o sk e a  v u o s ia  1 9 8 9 - 9 2 . T ä -  
h ä n  ty ö h ö n  s i s ä l t y y  e n e rg ia a  ja y m p ä r is tö ä  k o s k e v a  to im in ta ,  e r i t y i -  
s e s t i  y m p ä r is tö -  ja  k e h ity s a s io id e n  m a a ilm a n k o m iss io n  r a p o r t in  s e u r a n -  
ta .  L i s ä k s i  tu l la a n  k ä s it te le m ä ä n  P o h jo is m a is e n  a to m ie n e rg ia y h d y s e lim e n  
( N K A )  ty ö n  ja tk a m is ta  m m. v u o s ia  1 9 8 5 -8 9  k o s k e v a n  n e l iv u o t is e n  t u r -  
v a ll is u u s o h je lm a n  p o h ja lta .

Y m p ä r is tö a la n  p o h jo is m a is e n  y h t e is t y ö n  y le is p u i t t e e t  o n  v a h v i s t e t t u  
v u o s ia  1 9 8 3 -8 7  k o s k e v a s s a  y h te is ty ö o h je lm a s s a .  E h d o tu s  u u d e k s i y h -  
te is ty ö o h je lm a k s i on  te k e i l lä ,  ja  s i i t ä  p y y d e tä ä n  la u s u n n o t  l u k u i s i l t a  
e lim iltä  se k ä  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to n  p i i r i s s ä  e t tä  m in is te r in e u v o s to n  
o rg a n is a a t io s s a .  O h je lm a e h d o tu s  on  t a r k o i t u s  e s i t tä ä  v u o d e n  1989 i s 
tu n n o s s a .  Tä m ä  y h te is ty ö o h je lm a  tu le e  o lem aan lu o n te e lta a n  p e r ia a t te e l-  
l in e n ,  ja  s i tä  o n  t a r k o i t u s  p itä ä  y k s i t t ä i s t e n  o h je lm a - a lu e id e n  k o n k -  
r e e t t i s e n  o h ja u k s e n  ja  p r io r i s o in n in  p o h ja n a  2 - 4 - v u o t is t e n  to im in ta -  
s u u n n ite lm ie n  ta i ty ö o h je lm ie n  k a u t ta .  S a m a n a ik a is e s t i y h te is ty ö o h je l-  
man k a n s s a  la a d ita a n  m m . m e rie n  s a a s tu m is ta  k o sk e v a a  to im in ta o h je l-  
m aa, ja  ta r k o i tu k s e n a  o n  e s i t tä ä  e h d o tu s  v u o d e n  1989  is t u n n o s s a .

T y ö m a rk k in a - a la n  p o h jo is m a is ta  y h t e is t y ö t ä  te h d ä ä n  lä h in n a  n e ljä llä  
p ä ä a lu e e lla . S e k t o r in  ty ö n  p a in o p is te a lu e ita  o v a t y h te is p o h jo is m a is e t  
t y ö m a r k k in a t , ty ö m a rk k in o id e n  to im in ta - a lu e , ta lo u s p o l i t i ik a n  ja  ty ö -
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m a r k k in a p o l i t i ik a n  v ä lin e n  v u o r o v a ik u t u s , t y ö m a r k k in a p o l i i t t is te n  v ä l i-  
n e id e n  te h o s ta m in e n  se k ä  m e n e te lm ie n  k e h it tä m in e n .  S e k to re id e n v ä lis e n  
ty ö n  e d e lly te tä ä n  tu le v a is u u d e s s a  v a h v is t u v a n .

T y ö y m p ä r is tö a la n  to im in ta a  h a r jo i te ta a n  la a ja lla  r in ta m a lla ,  ja  p ä ä a s i-  
a s s a  o n  s u u n t a u d u t t u  tu tk im u k s e e n ,  v a lv o n ta a n  se k ä  tv ö e lä m ä n  ja  ty ö -  
o ik e u d e n  k y s y m y k s i in .  Ty ö e lä m ä ä  ja  ty ö o ik e u t ta  k o s k e v a  a lu e  o n  t ä r 
ke ä  o sa  s e k t o r in  ty ö tä .  M u u to in  ja tk e ta a n  ty ö s k e n te ly ä  n i id e n  y h t e is -  
ty ö a lo je n  p a r is s a ,  jo tk a  v a h v i s t e t t i in  v u o d e lta  1984  p e r ä is in  o le v a s s a  
y h te is ty ö o h je lm a s s a . S a m o in  la a d ita a n  lu o n n o s ta  ty ö y m p ä r is tö s o p im u k -  
s e k s i .  Tä m ä n  l i s ä k s i  ja tk e ta a n  p o h jo is m a is ta  k o k e m u s te n v a ih to a  ty ö a i-  
k a k y s y m y k s is tä ,  ja  v u o s in a  1 9 8 8 -8 9  tu l la a n  e r i t y i s e s t i  k o ro s ta m a a n  
p ie n te n  la s te n  v a n h e m p ie n  ta rp e i ta .

S o s ia a li-  ja  te rv e y s a la l la  ta r k is te ta a n  p a rh a il la a n  v .  1982  v a h v is te t tu a  
y h te is ty ö o h je lm a a . M in is te r in e u v o s to n  e h d o tu s  jä te tä ä n  P o h jo ism a id e n  
n e u v o s to n  3 6 . i s t u n n o l le  O s lo s s a  v .  1 9 8 8 . S e k t o r in  ty ö tä  te h d ä ä n  p ro -  
je k t ie n  k a u t ta ,  jo tk a  o v a t se k ä  s e k to r is id o n n a is ia  e t tä  s e k to r e id e n v ä li-  
s iä ,  ja  p y s y v ie n  la ito s te n  p u i t t e i s s a .  T ä s s ä  y h te y d e s s ä  v o id a a n  m u u n  
m u a ssa  m a in ita , e t tä  P o h jo ism a id e n  te rv e y d e n h o ito k o rk e a k o u lu n  la a je n -  
n u s t y ö t  ja t k u v a t .  P ro je k t i to im in n a n  p u o le lla  h a r jo ite ta a n  s o s ia a l ih e n -  
k i lö s tö n  k o e lu o n to is ta  tä y d e n n y s -  ja  ja tk o k o u lu tu s ta .  A ID S - o n g e lm ie n  
k ä s i t te ly ä  ja tk e ta a n , ja  v .  1988  la a d ita a n  e h d o tu s  sy ö p ä ä  k o s k e v a k s i  
to im in ta s u u n n ite lm a k s i , jo k a  o n  t a r k o i t u s  e s i t tä ä  m in is te r in e u v o s to n  
e h d o tu k s e n a  v u o d e n  1989  is t u n n o s s a .  L a s te n  a la lla  k u v a ta a n  la s te n  
e lin e h to ja .  V a n h u s te n  a la lla  s u u n n ite l la a n  t u t k im u s t a  v a n h o je n  n a is te n  
e lä m ä n t ila n te e s ta .

T a s a - a r v o s e k t o r in  ty ö tä  v .  1988  le im aa p o h jo is m a in e n  n a is k o n fe r e n s s i  -  
P o h jo is m a in e n  fo o ru m i -  se k ä  p o h jo is m a is e n  ta s a - a r v o ty ö n  to im in ta 
s u u n n ite lm a n  la a d in ta .  S u u n n ite lm a  o n  t a r k o i t u s  e s i t tä ä  m in is t e r in e u 
v o s to n  e h d o tu k s e n a  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to lle  v u o d e n  1989  is t u n n o s s a .  
T ä r k e ä n  o sa n  to im in ta s u u n n ite lm a s ta  tu le e  m u o d o sta m a a n  ja tk u v a  to i-  
m in ta  ta s a - a r v o ty ö n  tu o m is e k s i  m u k a a n  m u il le  s e k to r e i l le .

T ä r k e ä  o sa  t e o l l i s u u s s e k t o r in  to im in n a s ta  o n  p o h jo is m a is e n  t e o l l i s u u s -  
k e s k u k s e n  p e ru s ta m in e n  O s lo o n . V u o d e n  1988  i s t u n n o s s a  te h d ä ä n  m i
n is t e r in e u v o s t o n  e h d o tu s ,  jo s s a  tä h d ä tä ä n  s i ih e n ,  e t tä  u u s i  k e s k u s  
v o is i  a lo it ta a  to im in ta n s a  1 . ta m m ik u u ta  1 9 8 9 . P o h jo is m a in e n  t e o l l i s u u s -  
ra h a s to  m u o d o sta a  tä m ä n  to im in n a n  r u n g o n .  R a h a s to  tu le e  m y ö s o le -  
maan m u k a n a  b io te k n is tä  o h je lm a a  k o s k e v a s s a  t y ö s s ä .  V u o s i 1988  on  
n im e t ty  p o h jo is m a is e k s i te k n i ik a n  v u o d e k s i.

P o h jo ism a id e n  n e u v o s to n  v u o d e n  1989  i s t u n n o s s a  o n  t a r k o i t u s  e s i t tä ä  
u u s i  ta lo u d e ll in e n  to im in ta s u u n n ite lm a . Tä m ä  le im aa ta lo u s -  ja  f i n a n s s i -  
p o l i i t t i s e n  s e k t o r in  ty ö tä .

R a k e n n u s s e k to r i l la  ja tk e ta a n  ty ö tä ,  jo k a  l i i t t y y  a s u n to m in is te re id e n  v .  
1987  v a h v is ta m a a n  v a k a a n  ty ö l l i s y y d e n  ja  tu o t ta v u u d e n  lis ä ä m is e n  t o i -  
m in ta s u u n n ite lm a a n . T ä r k e i t ä  o s ia  tä s s ä  ty ö s s ä  o v a t s ä ä n n ö s te n  y h d e n -  
m u k a is ta m in e n , k a u p a n  e s te id e n  p o is ta m in e n  ja  v ie n n in  e d is tä m in e n .
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K a u p a n  a la lia  o n  p o h jo ism a id e n  v ä l is e n  k a u p a n  e s te id e n  p o is ta m in e n  
tä rk e ä  o sa  ty ö tä .  T ä s s ä  y h te y d e s s ä  k o ro s te ta a n  s u h d e t ta  s i ih e n  ty ö -  

h ö n , jo ta  E C : s s ä  te h d ä ä n  s is ä i s t e n  m a rk k in o id e n  k e h it tä m is e k s i .  V u o 
d en 1988  is t u n n o s s a  e s ite tä ä n  m in is te r in e u v o s to n  e h d o tu s  P o h jo ism a id e n  
p r o je k t iv ie n t i r a h a s t o n  v a k in a is ta m is e s ta .  Tä m ä n  p ä ä tö k s e n  m y ö tä  la i-  
to k s e n  te h tä v iä  o n  t a r k o i t u s  la a je n ta a .

A lu e p o l i i t t i s e n  s e k t o r in  to im in n a n  p a in o p is te  o n  ra ja - a lu e id e n  y h t e is -  
t y ö s s ä .  T y ö n  ta r k o i tu k s e n a  o n  to im iv ie n  y h te is ty ö a lu e id e n  lu o m in e n  
s e u d u i l le ,  jo i l la  v a lta k u n n a n ra ja  o n  k e h ity k s e n  e s te e n ä . O sa n a  tä tä  
ty ö tä  tu l la a n  e n t is tä  enem m än k o ro s ta m a a n  to im e n p ite itä ,  jo id e n  a v u lla  
t u t k im u s -  ja  k o u lu tu s la i to k s e t  sa a d aa n  v o im a k k a a m m in  tu le m a a n  m u k a a n  
a lu e id e n  t ie t o -  ja  p ä te v y y s ta s o n  k o h o tta m is e e n .

T o in e n  tä rk e ä  a ih e  tu le v a s s a  a lu e p o l i i t t is e s s a  ty ö s s ä  o n  i n f r a s t r u k t u u -  
r i n  k e h ity k s e n  v a h v is ta m in e n .

K u l je t u s s e k t o r in  p ä ä te h tä v ä n ä  on  m m . te h o k k a id e n  k u l je t u s t e n  ja  k o m -  
m u n ik a a t io jä r je s te lm ie n  a ik a a n sa a m in e n  se k ä  v o im a v a ro je n  e n t is tä  p a -  
re m m a n h y ö d y n tä m is e n  v a rm is ta m in e n . T ä r k e i t ä  p a n o s tu s a lu e i ta  t u le -  
v a is u u d e s s a  o v a t m m . t ie t o t e k n i ik k a , i n f r a s t r u k t u u r i - i n v e s t o i n n i t  ja  
te le k o m m u n ik a a tio . K ie l t e i s t ä  v a ik u t u s t a  y m p ä r is tö ö n  o n  t a r k o i t u s  v a -  
lo t ta a  s e k t o r e id e n v ä l is e s t i  y h t e is t y ö s s ä  y m p ä r is tö -  ja  e n e rg ia - a s io id e n  
v irk a m ie s k o m ite o id e n  k a n s s a .

E C : n  v u o te e n  1992  m e n n e ssä  t o t e u t e t t a v ik s i  t a r k o i t e t t u ja  v a p a ita  k u l 
je tu s m a r k k in o i ta  k o s k e v a n  p ä ä tö k s e n  jo h d o s ta  te h o s te ta a n  ty ö tä  p o h 
jo ism a id e n  v ä l is te n  k u l je t u s t e n  e s te id e n  m in im o im is e k s i .

V u o d e n  1988  is t u n n o l le  jä te tä ä n  l i i k e n n e t u r v a l l i s u u s s e k t o r i l t a  m in i s t e r i 
n e u v o s to n  e h d o tu s ,  jo k a  k o sk e e  l i i k e n n e t u r v a l l i s u u d e n  lis ä ä m is e n  to i-  
m in ta s u u n n ite lm a a . S u u n n ite lm a  s is ä l tä ä  e h d o tu k s ia  p o h jo is m a is ik s i  l i i -  
k e n n e t u r v a l l i s u u s t o im e n p i t e ik s i  se k ä  p o h jo is m a is e n  l i i k e n n e t u r v a l l i s u u s -  
t u tk im u k s e n  o n g e lm a - a lu e ik s i.

M a tk a i lu s e k to r i l la  o n  m m . m a tk a ilu ta r jo n n a n  k u lu t u s t a  k o s k e v ie n  t i la s -  

to je n  p a ra n ta m in e n  tä rk e ä  a lu e . T o in e n  tä rk e ä  k y s y m y s  o n  m a tk a ilu n  
m e r k i t y s  tu lo n lä h te e n ä , e r i t y i s e s t i  a lu e p o l i i t t is e l ta  k a n n a lta .  J a p a n is s a  
to te u te tu n  s u u r e n  k u l t t u u r i ta p a h tu m a n  y h te y d e s s ä  o n  a lo ite t tu  y h t e i s 
t y ö ,  jo k a  k o sk e e  k u l t t u u r i n  ja  m a tk a ilu n  v ä l is tä  y h te is to im in ta m a ll ia .

P a rh a il la a n  s u u n n ite l la a n  e h d o tu s ta  k o lm iv u o t is e k s i  p o h jo is m a is e k s i  
m a rk k in o in t ik a m p a n ja k s i Y h d y s v a l lo is s a .

V u o n n a  1988 a lo ite ta a n  m a tk a ilu a la n  p o h jo is m a is e n  y h te is ty ö o h je lm a n  
t a r k i s t u s .

T ä rk e im p iä  t u le v i l le  v u o s i l le  s u u n n ite l ta v ia  te h tä v iä  m aa- ja  m e ts ä ta -  
lo u s s e k t o r i l la  o n  s e l la is te n  v a ih to e h to is te n  tu o ta n to m u o to je n  k e h it tä m i-  
n e n , jo tk a  v a s ta a v a t tu le v ie n  v u o s ie n  m a a ta lo u s p o li t i ik k a a n  s i s ä l t y v iä  
u u s ia  v a a t im u k s ia ,  e r i t y i s e s t i  lu o n n o n v a ro je n  ja  y m p ä r is tö n  k ä y tö n  
o s a lta .  T ä t ä  k o ro s te ta a n  e r i t y i s e s t i  y m p ä r is tö n  ja  k e h i ty k s e n  m a a ilm a n -
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k o m is s io n  r a p o r t i s s a .  O h je lm a - a lu e tta  tu l la a n  p itä m ä ä n  e r i t t ä in  tä rk e ä llä  
s i ja l la  to im in ta s u u n n ite lm a n  to te u t ta m is e n  y h te y d e s s ä .  B io te k n is e n  to i-  
m in ta o h je lm a n  e h d o tu k s e t  k o s k e v a t  m aa- ja  m e ts ä ta lo u s s e k to r ia  m itä  
s u u r im m a s s a  m ä ä rin .

K a la t a lo u s s e k t o r i , jo k a  t u l i  m u k a a n  y h te is ty ö h ö n  v .  1 9 8 6 , o n  a s te i t ta in  
la a je n tu n u t .  E t u s i ja l la  o n  p id e t ty  v e s iv i l je ly - y h t e is t y ö t ä  ja  k a la ta lo u -  
d e l l i s ta  t u t k im u s t a .

K a la ta lo u s k y s y m y s te n  p o h jo ism a in e n  v irk a m ie s k o m ite a  o n  a lk a n u t  la a tia  
k a la ta lo u s a la n  y h te is ty ö o h je lm a a , jo k a  o n  t a r k o i t u s  e s i t tä ä  P o h jo is m a i
d e n  n e u v o s to n  is tu n n o s s a  v .  1 9 8 9 .

K u lu t ta ja - a la n  tä rk e ä  ty ö k o h d e  o n  k a u p a n  e s te id e n  p o is ta m in e n  y h d e n -  
m u k a is ta m a lla  tu o te tu r v a l l i s u u s v a a t im u k s e t  ja  tu o te t ie d o t  o tta e n  e r i t y i -  
s e s t i  h u o m io o n  E F T A : n  ja  E C : n  k e h i t y s .  T o in e n  tä rk e ä  a lu e  o n  s o p e u -  
tu m in e n  E C : n  s i s ä i s i in  m a r k k in o ih in  e r i t y i s e s t i  t u o t e t u r v a l l i s u u s v a a -  
t im u s te n  o s a lta .

P y s y v ä  p o h jo ism a in e n  e l in ta r v ik e a s ia in  v a l io k u n ta  ( P N U N )  jä ttä ä  P o h 
jo ism a id e n  n e u v o s to n  i s t u n n o l le  v .  1988  e h d o tu k s e n  u u d e k s i e l i n t a r v i -  
k e a la n  y h te is ty ö o h je lm a k s i.

T ä r k e i t ä  k y s y m y k s iä  y h te is ty ö o h je lm a s s a  o v a t k a u p a n  e s te id e n  p o is ta 
m in e n  e l in ta r v ik e s ä ä n n ö s te n  y h d e n m u k a is ta m is e n  k a u t ta  se k ä  y h d e n m u -  
k a is ta m is e h d o tu s te n  k a n s a l l is e n  s e u ra n n a n  a r v io in t i  ja  r a v in to o n  l i i t -  
t y v ie n  o n g e lm ie n  e n n a lta e h k ä is y .

P o h jo ism a id e n  m in is te r in e u v o s to s s a  te h d ä ä n  y h te is ty ö tä  m y ö s la in s ä ä -  
d ä n n ö n  a la lla . T ä l lö in  k ä s ite l lä ä n  t a lo u s r ik o l l i s u u t t a  k o s k e v ia  k y s y m y k 
s iä .  O ik e u s m in is t e r i t  o v a t m y ö s k ä y n n is tä n e e t  o s a k e y h t iö o ik e u t ta  k o s -  
k e v a n  t u t k im u s -  ja  k a r t o i t u s t y ö n .  La in s ä ä d ä n tö a la n  y h t e is t y ö  ra h o ite -  
ta a n  p ä ä a s ia ssa  k a n s a l l i s e s t i .

P o h jo ism a id e n  n e u v o s to n  v : n  1988  is tu n n o s s a  e s ite tä ä n  m in i s t e r in e u 
v o s to n  e h d o tu s ,  jo k a  k o sk e e  p o h jo is m a is ta  k e h i t y s y h t e is t y ö o h je lm a a . 
T ä r k e i t ä  k o h t ia  tä s s ä  o h je lm a ssa  o v a t p o h jo ism a ise n  k e h i t y s y h t e is t y ö n  
m u o d o t tu e t ta e s s a  k e h ity s a p u p ro je k te ja ,  y h te is ty ö n  k e h it tä m in e n  ja  y h -  
te y d e n p ito  S A D C C - m a ih in  se k ä  y m p ä r is tö n  ja  k e h it v k s e n  m a a ilm a n k o -  
m is s io n  h e rä ttä m ie n  k y s y m y s te n  s e u r a n ta .  T o in e n  tä rk e ä  s e ik k a  on  
p o h jo ism a id e n  n ä k e m y s te n  k o o r d in o in t i  k a n s a in v ä l is is s ä  y h t e v k s i s s ä .

2 . 5 M in is te r in e u v o s to n  jo h to p ä ä tö k s e t

P o h jo is m a is e n  b u d je t in  tä h ä n a s t in e n  k e h i t y s  o n  y le e n s ä  m e r k in n y t  s u u -  
rem p a a  k a s v u a  k u in  p o h jo ism a id e n  k a n s a l l is te n  b u d je t t ie n  k a s v u .

M a r r a s k u u s s a  v a h v i s t e t t u  m in is te r in e u v o s to n  v u o d e n  1988  to im in ta a  
k o s k e v a  b u d je t t i  m e rk its e e  3 % :n  re a a lik a s v u a  v u o d e n  1987 b u d je t t i in  
v e r r a t t u n a .  V u o d e n  1988  b u d je t in  k o k o n a is p u it te e t  v a h v is t u v a t  täm än  
l i s ä k s i  lä h e s  5 m iljo o n a lla  D K K ,  k o s k a  v u o d e n  1986 y lijä ä m ä  o n  p ä ä te t-  
t y  tu o d a  ta k a is in  to im in ta a n . P o h jo ism a id e n  te r v e y d e n h o ito k o rk e a k o u -
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lu n  la a je n ta m in e n  m e rk its e e  s i t ä ,  e t tä  p o h jo ism a a t y h te e n s ä  tä m ä n l i 
s ä k s i  k a s v a t ta v a t  p a n o s ta a n  tä llä  a la lla  r e a a l is e s t i  n .  3 m iljo o n a lla  
D K K .

V u o n n a  1988 k ä y t e t t ä v ik s i  a s e te tu t  v a ra t  k ä y te tä ä n  e n s i s i ja i s e s t i  
k ä y n n is s ä  o le v a n  to im in n a n  lo p p u u n  s u o r i t ta m is e e n  se k ä  la i to k s is s a  e t 
tä  s e k to re id e n  p ro je k t i to im in n a s s a .

Tä m ä n  l i s ä k s i  o n  v u o d e n  1988 b u d je t is s a  o s o ite t tu ja  v a ro ja  e s i te t ty je n  
m in is te r in e u v o s to n  e h d o tu s te n  s e u ra u k s e n a  k ä y n n is te t tä v ä ä  ta i la a je n -  
n e tta v a a  to im in ta a  v a r te n  e r i  a lo il la .

M in is te r in e u v o s to  e s i t tä ä  P o h jo is m a id e n  n e u v o s to n  v u o d e n  1988  i s t u n 
n o s s a  u s e i ta  e h d o tu k s ia ,  jo is ta  o n  s u u re m m a s s a  ta i p ie n e m m ä ssä  m ä ä rin  
ta lo u d e ll is ia  s e u r a u k s ia  v u o s ik s i  e te e n p ä in .

E h d o tu k s ia ,  jo is ta  o n  s u u r e t  ta lo u d e ll is e t  s e u r a u k s e t ,  o v a t lä h in n ä  
k u l t t u u r ia la n  to im in ta s u u n n ite lm a , b io te k n in e n  to im in ta o h je lm a  se k ä  
te o l l i s u u s k e s k u k s e n  p e ru s ta m in e n  O s lo o n .

B io t e k n i s t ä  to im in ta o h je lm a a  v a r te n  o n  v u o d e lle  1988 v a r a t t u  25 m il j .  
D K K .  E r i t y i s e s t i  ty ö ry h m ä n  la a tim a s ta  ta u s ta - a in e is to s ta  ilm e n e e , e t tä  
s u u n n ite lm a n  to te u t ta m is e n  a rv io id a a n  v a a t iv a n  245 m il j .  D K K  v i id e n  
v u o d e n  a ik a n a .

K u l t t u u r ia la n  to im in ta s u u n n ite lm a n  o s a lta  o n  k u l t t u u r i s e k t o r in  k ä y t tö -  

v a r o ih in  o s o i te t tu  su m m a , jo k a  te k e e  m a h d o ll is e k s i a lo it ta a  e h d o te t tu je n  
to im e n p ite id e n  s u o r i t ta m in e n  jo  v u o n n a  1 9 8 8 . V u o te e n  1991  m e n n e ssä  
o n k u l t t u u r i s e k t o r i l l e  m in is te r in e u v o s to n  e h d o tu k s e n  m u k a a n  a s te i t ta in  
o s o ite t ta v a  v a ro ja  s i t e n ,  e t tä  s a a v u te ta a n  ta s o ,  jo k a  o n  35 m i l j .  D K K  
k o rk e a m p i k u in  v u o d e n  1987 ta s o .

T e o l l i s u u s k e s k u k s e n  p e ru s ta m in e n  O s lo o n  m e rk its e e  m in is te r in e u v o s to n  
e h d o tu k s e n  m u k a a n  s i t ä ,  e t tä  t a r k o i t u s t a  v a r te n  o n  v .  1989  v a ra t ta v a  
10 m il j .  D K K  ja  se n  jä lk e e n  5 m i l j .  D K K  v u o d e s s a  a in a  v u o te e n  1991  
s a a k k a , jo l lo in  k e s k u k s e n  o d o te ta a n  s a a v u t ta v a n  lo p u l l is e n  la a ju u te n s a .

M y ö s tu le v a n a  b u d je t t iv u o n n a  o n  o s o ite t ta v a  v a ro ja  m in is te r in e u v o s to n  
e h d o tu s te n  to te u t ta m is ta  v a r t e n ,  jo tk a  k o s k e v a t  P o h jo ism a id e n  p ro je k -  
t iv ie n t i r a h a s t o n  v a k in a is ta m is ta ,  e l in ta r v ik e a la n  y h te is ty ö o h je lm a a , s o -  
s ia a l i-  ja  te r v e y s a la n  t a r k i s t e t t u a  y h te is ty ö o h je lm a a  se k ä  l i i k e n n e t u r -  
v a ll is u u d e n  lis ä ä m is e n  to im in ta s u u n n ite lm a a .

M in is te r in e u v o s to n  e h d o t u k s e t , jo tk a  k o s k e v a t  k e h ity s a v u n  y h t e is t y ö 
o h je lm a a , "p e h m e itä "  p r o je k t i - in v e s t o in t i la in o ja  se k ä  N I B : n  a lu e la in a -  
jä r je s te lm ä n  p y s y v ä is tä m is tä  e iv ä t  a ih e u ta  ta lo u d e ll is ia  s e u r a u k s ia  p o h -  
jo ism a ise e n  b u d je t t i in .

S a m a n a ik a is e s t i la a d ita a n  m y ö s u u t ta  ta lo u d e ll is ta  to im in ta s u u n n ite lm a a .  
S u u n n ite lm a a  k o s k e v a a  ty ö tä  o n  s e lo s te t tu  s e ik k a p e r ä is e s t i  k o h d a s s a  
2 . 2 .  T o i s t a i s e k s i  o n  l i ia n  a ik a is ta  sa n o a , m itä  ta lo u d e ll is ia  s e u r a u k s ia  
p o h jo is m a is e lle  b u d je t i l le  tä s s ä  y h te y d e s s ä  a ih e u tu u .  E d e llä  s e lo s te tu s ta
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k ä y  k u i t e n k in  i lm i ,  m in k ä  s u u n ta in e n  u u s i  ta lo u d e ll in e n  to im in ta s u u n -  
n ite lm a  tu le e  o le m a a n .

E r i  s e k to re id e n  m a h d o llis ia  to im e n p ite itä  k o s k e v a  la a ja  k a r t o i t u s t y ö  o n  
a lo i t e t t u . U s e id e n  s e k to re id e n  e s i t tä m is tä  s u u n n i te lm is ta k in  k ä y  i lm i ,  
e ttä  ta lo u d e ll is e e n  to im in ta s u u n n ite lm a a n  s is ä l ly t e t t ä v ie n  to im e n p ite id e n  
s u u n n i t t e lu a  o n  p id e t ty  tä rk e ä llä  s i ja l la .  V a ik k a  m o ne t s e k t o r i t  e d e l ly t -  
tä v ä t ,  e t tä  n i id e n  e h d o tu k s e t  tu le v a t  s is ä lty m ä ä n  u u te e n  to im in ta s u u n 
n ite lm a a n , o n  tä rk e ä ä  k o ro s ta a ,  e t tä  v ie lä  on  te h tä v ä  p a ljo n  ty ö tä  e n -  
n e n  k u in  lo p u l l in e n  e h d o tu s  u u d e k s i ta lo u d e l l is e k s i  to im in ta s u u n n ite l-  
m a k s i v o id a a n  e s i t tä ä  P o h jo ism a id e n  n e u v o s to l le .

T ä r k e ä  s e ik k a  u u d e s s a  b u d je t t im e n e t te ly s s ä  o n  p itk ä jä n te is y y d e n  a i-  
k a a n sa a m in e n  ta lo u d e ll is e s s a  s u u n n i t t e lu s s a  ja  n ä in  o lle n  p a re m m a n  a r -  
v o s te lu p e r u s ta n  lu o m in e n .

T e h t y je n  e h d o tu s te n  ta lo u d e ll is ia  s e u r a u k s ia  o n  ta rk a s te l ta v a  s u h te e s s a  
n i ih i n  r a h o i t u k s e l l i s i i n  p u i t t e i s i i n ,  jo id e n  a rv io id a a n  o le v a n  k ä y te t tä -  
v is s ä  use a m m an v u o d e n  tä h tä im e l lä .M in is te r in e u v o s to  o n  p ä ä t tä n y t ,  e t 
tä  v u o s ie n  1989  ja  1990 b u d je t t i t y ö s k e n te ly s s ä  v o id a a n  p itä ä  s u u n n i t t e -  
lu n  p o h ja n a  3 % :n  re a a lik a s v u a .

Jo  te h ty je n  ja  m a h d o llis te n  u u s ie n  e h d o tu s te n  tu le e  m a h tu a  n ä ih in  r a 
h o i t u k s e l l i s i in  p u i t t e i s i i n .

P o h jo is m a is e n  b u d je t in  k a u t ta  ra h o ite t ta v a  to im in ta  o n  t ie t y i l t ä  o s in  
p y s y v ä lu o n t e is t a , e s im  la i t o k s e t .  S u u r i  o sa  m u u s ta  to im in n a s ta  m u o -  
d o s tu u  p r o je k te is ta ,  jo tk a  h a rv o in  k e s tä v ä t  enem pää k u in  2 -3  v u o t ta .  
P ro je k t i to im in n a n  s u h t e e l l i s e s t i  vä hem m ä n s id o t t u  lu o n n e  a n ta a  h y v ä t  
e d e l ly ty k s e t  v a p a u tta a  v o im a v a ro ja  vä hem m ä n tä rk e in ä  p id e ty i l tä  s e k -  
t o r e i l ta  s e k to r e i l le ,  jo id e n  m e r k i t y s  o n  k a s v a n u t  p o h jo is m a is e s s a  y h -  
t e is t y ö s s ä .

L i s ä k s i  o n  m u is te t ta v a  tu le v ia  r a h o i t u s p u i t t e i t a  a rv io ita e s s a ,  e t tä  m o ne t 
k ä y n n is s ä  o le v a t ,  se k ä  s e k to r e id e n v ä lis e t  e t tä  s e k to r e ih in  s id o t u t ,  o h -  
je lm a t tu le v a t  p ä ä tty m ä ä n  e d e ssä  o le v a n  s u u n n it te lu k a u d e n  a ik a n a .

E s im e r k k in ä  lo p e te t ta v is ta  o h je lm is ta  v o id a a n  m a in ita  e n n e n  k a ik k e a  
n y k y in e n  ta lo u d e ll in e n  to im in ta s u u n n ite lm a ,  jo n k a  k o k o n a is k u s ta n n u k -  
s e t  v .  1988  o v a t n .  66 m il j .  D K K .  T ie to te k n in e n  to im in ta s u u n n ite lm a  
p ä ä t ty y  v u o d e n  1989 jä lk e e n , jo l lo in  v a p a u tu u  r u n s a a t  37 m i l j .  D K K .  
T o in e n  e s im e rk k i v a r o i s t a ,  jo tk a  v a p a u tu v a t  jo  v .  1 9 8 9 , o v a t P o h jo is -  
m a is ta  fo o ru m ia  v a r te n  v .  1988  o s o i te tu t  v a r a t .

E d e llä  s a n o tu s ta  v o id a a n  te h d ä  se  jo h to p ä ä tö s ,  e t tä  tä rk e in ä  p id e t tä -  
v i l lä  a lo il la  s u o r i t e t t a v ik s i  h a lu t tu je n  to im e n p ite id e n  to te u t ta m is e lle  p i-  
t ä i s i  o lla  h y v ä t  e d e l ly t y k s e t . L ä h tö k o h ta n a  p itä ä  k u i t e n k in  o lla ,  e t tä  
u u s ie n  to im e n p ite id e n  ja  k ä y n n is s ä  o le v a n  to im in n a n  o n  m a h d u tta v a  
s u u n n i t t e lu e d e l ly t y k s in ä  o le v i in  k o k o n a is p u i t t e is i in .  M a in i t tu  y le in e n  
re a a l ik a s v u  k o sk e e  k o k o n a is b u d je t t ia ,  e iv ä tk ä  y k s i t t ä i s e t  s e k t o r i t  v o i 
o d o tta a  v a ro je n s a  k a s v a v a n , v a a n  n e  s a a tta v a t p ä in  v a s to in  jo u tu a  
k a rs im a a n  to im in ta a n s a  a lh a ise m m a n  v a ih to e h d o n  m u k a a n . Tä m ä n  v u o k s i



2343C 2:Bilaga 2

s e k to re id e n  o n  o s a tta v a  a se tta a  to iv e e n s a  t ä r k e y s jä r je s t y k s e e n .  T ä l lä  
ta v o in  b u d je t in  k o k o n a is p u it te e t  sa a d aa n  jo u s ta v a m m ik s i.

T ie t y n  k u v a n  lä h iv u o s ie n  p a in o p is te a lu e is ta  a n ta v a t n e  m in is t e r in e u 
v o s to n  e h d o tu k s e t ,  jo tk a  e s ite tä ä n  3 6 . i s t u n n o s s a  ja  jo tk a  o n  t a r k o i t u s  
e s i t tä ä  3 7 . i s t u n n o s s a .  S e n  l i s ä k s i  o n  tä rk e ä ä  v a rm is ta a ,  e t tä  t u le v is s a  
b u d je te is s a  v o id a a n  o s o it ta a  r i i t t ä v ä s t i  v a ro ja  y m p ä r is tö a la lla  ja  k a u p a n  
e s te id e n  p o is ta m is e s s a  a lo ite t tu je n  to im e n p ite id e n  lo p p u u n  s u o r i t t a m i-  

s e e n .
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Nordiska rådets budget- och kontroll- 
utskotts betänkande
över C 2, Nordiska ministerrådets redogörelse om pla
nerna för det nordiska samarbetet samt över meddelan
dena om rekommendation nr 45/1987 angående finansi
eringen av det nordiska samarbetet och framställning nr 
3/1988 angående N ordiska ministerrådets budget för 
1988 samt preliminära ramar för 1989—90

1 Inledning

Till budget- och kontrollutskottet har hänvisats Ministerrådets redogö
relse om planerna för det nordiska samarbetet,  C 2/1988. Redogörelsen har 
även förelagts rådets fackutskott för yttrande. Fackutskottens yttranden 
se Bihang 1-5 .

Budget- och kontrollutskottet uttalar sig även om meddelandet till re
kommendation nr 45/1987 angående finansieringen av det nordiska samar
betet samt om meddelande om fram ställning nr 3/1988 angående Nordiska 
ministerrådets budget för 1988 samt preliminära ramar för 1989-90.

Utskottet har behandlat redogörelsen (C 2), meddelande till rekommen
dation nr 45/1987 samt meddelande om framställning nr 3/1988 vid möten 
10 februari och 6 mars 1988.

Ministerrådets redogörelse om planerna för det nordiska samarbetet har 
förelagts budget- och kontrollutskottet i enlighet med Helsingforsavtalets 
artikel 64.

Utskottet kan med tillfredsställelse konstatera, att Ministerrådet i sitt 
nya plandokument C 2/1988 framlagt förslag till ett antal nya aktiviteter 
och handlingsplaner som, om de kan genomföras, kommer att bredda och 
stärka det nordiska samarbetet.

Utskottet måste emellertid också konstatera, att det endast för ett fåtal 
av de föreslagna aktiviteterna redovisas vilka ekonomiska konsekvenser 
ett genomförande kommer att medföra. Utskottet anser, att ett plandoku
ment av detta slag bör innehålla åtminstone en grov uppskattning av 
kostnaderna för olika aktiviteter.

Utskottet konstaterar vidare att Ministerrådet i sin planeringsförutsätt
ning för 1989 och 1990 utgår från en real tillväxt i budgeten på 3 % per år. 
Inom detta finansiella utrymme skall dels redan lagda dels eventuella nya 
förslag inrymmas. Utskottet kan ta detta som utgångspunkt för kommande 
års planering, men vill samtidigt framhålla att, om det nordiska samarbetet
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skall kunna utvecklas och uppnå den ambitionsnivå, som både rådet och 
ministerrådet eftersträvar, krävs det på sikt ökade ekonomiska resurser. 
Nya aktiviteter av större dimensioner måste, givetvis med hänsyn till 
prioriteringslaget, tillföras nya pengar. Detta utesluter inte att nordiska 
aktiviteter, liksom nationella, prioriteras och värderas med avseende på 
vilka fördelar som kan uppnås genom samarbetet.

2 Planer för och finansiering av det nordiska samarbetet 1988—1990

2.1 Budgeten 1988

Utskottet återger nedan Ministerrådets budget för 1987 och 1988. Bud
geten för 1988 utgör utgångspunkten för Ministerrådets planer för 1989 och 
1990.
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Budget- och kontrollutskottet kan konstatera att Ministerrådet vid fast
ställandet av budgeten för 1988 inte tagit hänsyn till presidiets framställ
ning nr 3/1988 om att öka budgeten för 1988 med 17 MDKK. Framställ
ningen grundades på värderingar, som gjorts av budget- och kontrollut
skottet.

I meddelande om framställning nr 3/1988 pekar ministerrådet på vissa 
justeringar som gjorts i förhållande till budgetförslaget. Bl a att överskottet 
från 1986 års budget, 4,9 MDKK, överförts till ministerrådets reserv 1988. 
Vid användandet av dessa medel samt icke förbrukade medel från 1987 års 
ministerrådsreserv avser ministerrådet, att lägga vikt vid de prioriteringar 
som budget- och kontrollutskottet har gjort och de önskemål som eventu
ellt kommer att lämnas vid sessionen 1988.

Vissa prisomräkningstal har även justerats upp jämfört med budgetför
slaget. Anslagsposten för varor och tjänster för institutioner i Danmark har 
omräknats med 4%  (budgetförslaget 2,5%). Motsvarande förändring för 
Island är 18% (5%) samt förprojektverksamhet generellt 4,5% (4%).

Ministerrådet påpekar att man med budgetbeslutet bl. a. tagit hänsyn till 
igångsättningen av kulturhandlingsplanen, det industriella centret och in
satser på transportområdet. Vidare har ministerrådet vid fastställandet av 
ministerrådsreserven avsatt medel till ett nytt samarbetsprogram om bio
teknologi, som för 1988 genomförs i enlighet med programkommitténs 
förslag, vilket föreligger som ministerrådsforslag vid sessionen 1988.

Budget- och kontrollutskottet ser positivt på att ministerrådet gjort 
nämnda justeringar men vill samtidigt påpeka, att ministerrådets prisförut
sättning för varor och tjänster varierar beroende på sammanhanget. I 
skriften Ekonomiska utsikter i Norden 1987—1988 (NORD 1987: 71) har de 
nordiska finansministrarna räknat med en prisökningsprocent på 3 % (mi
nisterrådet 2%) för Finland, 5 % (4,5 %) för Norge och 4 alt 5,6% (2 %) för 
Sverige. För Danmark ligger finansministrarnas prognos 0,5 % under Mi
nisterrådets och för Island ligger den på samma nivå. Det kan påpekas att 
OECD har ungefär samma prisökningstal som finansministrarna. Utskottet 
anser att prisförutsättningarna inte skall varieras inom samma tidsperiod.

Av ministerrådets budget 1988, på totalt 565 MDKK, går ca 455 MDKK 
till verksamheten vid fasta institutioner och sekretariat medan ca 110 
MDKK går till finansiering av projekt. Avtalsenliga löneökningar vid insti
tutioner och sekretariat täcks genom ministerrådets lönereserv medan de 
medel, som avsätts för projektverksamhet och andra aktiviteter, får mind
re värde genom att prisomräkningsfaktorn ligger lägre än förväntade pris
ökningar, dvs budgetens reala värde urholkas och den av ministerrådet 
planerade tillväxten på 3 % kan inte uppnås.

Utskottet är inte tillfreds med att ministerrådet vid fastställande av 
budgeten för 1988 inte kunnat följa rådets rekommendation om en ökning 
med 17 MDKK och förutsätter att rådet får ett större inflytande på 1989 års 
budget.
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Den nuvarande ekonomiska handlingsplanen upphör 1989. Ministerrå
det har därför beslutat att låta utarbeta förslag till en ny ekonomisk hand
lingsplan. En arbetsgrupp på statssekreterarnivå inom finansdepartemen
ten har tillsatts för att leda arbetet med den nya planen. I mandatet för 
statssekreterargruppen pekas på, att tillväxten i flera av de nordiska län
derna börjar avta och att utvecklingen inom EG ställer de nordiska länder
na inför nya utmaningar. I mandatet nämns även exempel på insatsområ
den. Dessa är infrastrukturinvesteringar, arbetsmarknads- och utbildnings
åtgärder, avskaffande av handelshinder, liberalisering av kapitalrörelser, 
forskning och utveckling, exportfrämjande åtgärder, skatte- och avgifts
området samt regionalpolitik. Det kan även bli aktuellt med åtgärder inom 
andra områden.

I den nya planen skall miljöskyddsåtgärder beaktas.
Den nya planen avses omfatta åren 1989-1992. 1989 beräknas bli ett 

övergångsår, med aktiviteter inom nuvarande handlingsplan, som av konti- 
nuitetsskäl bör fortsättas, samt en del nya aktiviteter.

Ministerrådets förslag till handlingsplan beräknas föreligga hösten 1988.
Budget- och kontrollutskottet konstaterar att den grupp som arbetar 

med den nya ekonomiska planen ännu inte tagit ställning till finansierings
behov eller budget. Utskottet förutsätter emellertid att ministerrådet vid 
utarbetande av budgetförslaget för 1989 tar hänsyn till aktiviteter, inom 
den nuvarande ekonomiska handlingsplanen, som av kontinuitetsskål bör 
fortsätta efter 1988.

Till sessionen 1988 framläggs ett antal ministerrådsforslag. De enligt 
ministerrådet mest resurskrävande förslagen är
-  förslag till en ny kulturhandlingsplan
-  förslag till ett bioteknologiskt handlingsprogram
-  förslag att inrätta ett industriellt center i Oslo

Till den nya kulturhandlingsplanen har avsatts medel för 1988 på kultur
sektorns dispositionsmedel för att aktiviteter inom planen skall kunna 
påbörjas redan nu. Enligt ministerrådets förslag skall kultursektorn suc
cessivt ökas för att 1991 komma upp i en nivå som ligger 35 MDKK över 
1987 års nivå.

Till det bioteknologiska handlingsprogrammet har avsatts 10 MDKK ur 
ministerrådets reserv för planerings- och initieringsaktiviteter under 1988. 
Under åren 1989-1992 beräknas programmet belasta ministerrådets bud
get med 40 MDKK per år (exkl medel ur Nordisk Industrifonds ordinarie 
budget).

Det industriella centret skall enligt ministerrådsforslaget starta med 10 
MDKK 1989 för att sedan öka med 5 MDKK per år till 1991, då centret 
beräknas vara utbyggt.

Utskottet konstaterar med tillfredsställelse att de ekonomiska konse
kvenserna redovisas för dessa stora och resurskrävande aktiviteter. Ut-

2.2 Ministerrådets planer för det framtida samarbetet
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skottet efterlyser emellertid en liknande redovisning beträffande övriga 
ministerrådsforslag, där medel kommer att behöva tillföras under de kom
mande budgetåren.

Det gäller bl a:
-  permanentering av Nordiska projektexportfonden
-  samarbetsprogram inom livsmedelsområdet
-  reviderat samarbetsprogram inom social- och hälsovårdsområdet
-  handlingsplan för ökad trafiksäkerhet

En sådan redovisning skulle ge Nordiska rådet ökade möjligheter att 
bedöma de totala kostnaderna för det nordiska samarbetet och att sätta 
dessa kostnader i relation till de fördelar länderna kan uppnå genom att 
samarbeta.

Budget- och kontrollutskottet anser att det är positivt att ministerrådet 
nu arbetar med fleråriga planer och program för det nordiska samarbetet. 
Utskottet menar, att det kan ge större effektivitet och genomslagskraft åt 
de nordiska aktiviteterna, bl. a. genom att man under en period på 3 - 4  år 
kan satsa ordentligt på ett område för att sedan göra motsvarande satsning 
på ett annat område. Möjligheten att värdera effekten av de nordiska 
satsningarna bör också öka genom detta.

Utskottet efterlyser emellertid ett bättre koordinerat planeringsdoku
ment, med en övergripande bedömning av de olika sektorernas önskemål. 
Detta skulle ge Nordiska rådet större möjligheter att föra en prioriterings
diskussion med ministerrådet.

2.3 Finansieringen av det nordiska sam arbetet 1989—1990

Beträffande budgeten för 1989 och 1990 är, som tidigare nämnts, minis
terrådets planeringsförutsättning att utgå från en real tillväxt på 3 % per år. 
Inom detta finansiella utrymme skall dels redan lagda dels eventuella nya 
förslag inrymmas.

Utskottet kan konstatera att detta penningmässigt innebär en ökning 
med 17 MDKK 1989 och med 17,5 MDKK 1990 (1988 års penningvärde).

Ministerrådet framhåller också att det framtida finansiella utrymmet kan 
ökas ytterligare genom att flera pågående program upphör under plane
ringsperioden. För 1989 gäller detta främst den nuvarande ekonomiska 
handlingsplanen, som under 1988 kostar ca 63 MDKK. Ministerrådet 
framhåller emellertid, att det finns ett antal aktiviteter som av kontinuitets- 
skäl bör fortsätta även under 1989.

Utskottet håller med om detta och menar att större delen av medlen 
inom den nuvarande handlingsplanen av denna anledning redan är upp
bundna i aktiviteter som beräknas fortsätta efter 1988.

Det gäller främst:

-  kultursektorn där medlen ur nuvarande ekonomisk handlingsplan bör 
ingå i beräkningsunderlaget för att kultursektorn 1991 skall uppnå en 
nivå som ligger 35 MDKK över 1987 års nivå. (6,7 MDKK/1988)
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-  Nordisk Industrifond där verksamheten bör fortsätta i oförminskad
omfattning (23,6 MDKK/1988)

-  Programmet för avskaffande av tekniska handelshinder inom Nordtest
och INSTA (3,6 MDKK/1988).

-  Regionalpolitiken (4,5 MDKK/1988).
-  Väderradarprojektet (5,7 MDKK/1988)

Totalt utgör detta ca 44 MDKK som i princip kan anses uppbundna
1989.

Till detta kommer ministerrådsforslagen till sessionen 1988. Av dessa 
beräknas den nya kulturhandlingsplanen, det bioteknologiska handlings
programmet och inrättandet av ett industriellt center i Oslo få betydande 
ekonomiska konsekvenser för ett antal år framåt.

Även för genomförandet av ministerrådsforslagen om permanentering 
av Nordiska Projektexportfonden, samarbetsprogram inom social- och 
hälsovårdsområdet samt handlingsplan för ökad trafiksäkerhet behöver 
resurser tillföras under kommande budgetår.

Ministerrådet framhåller att den datateknologiska handlingsplanen upp
hör 1990 och att ca 37 MDKK (1988 års penningvärde) därmed frigörs. 
Samtidigt påpekas emellertid att ministerrådet inför 1990 års budget kom
mer att ta ställning till en eventuell fortsättning av vissa aktiviteter inom 
datahandlingsplanen.

Utskottet noterar även att 5 MDKK (1985 års penningvärde) har ” lå
nats" ur den industriella delen av datahandlingsplanen för att sätta igång 
aktiviteter inom det industriella FoU-programmet. Ministerrådet har tidi
gare uttalat att dessa medel skall ” återbetalas” till datahandlingsplanen
1990.

Utskottet kan med tillfredsställelse konstatera att ambitionsnivån är hög 
både i ministerrådets och rådets planer för det nordiska samarbetet och att 
flertalet av de planer och program som presenteras är högt prioriterade i 
alle de nordiska länderna. Med nuvarande ekonomiska ramar kan det 
emellertid bli svårt att genomföra även högt prioriterade aktiviteter inom 
planeringsperioden.

Den nordiska budgeten är liten i förhållande til de nationella budgetarna 
och en procentuppräkning av den nordiska budgeten ger därför inte en 
riktig bild av den penningmässiga ökningen av budgeten.

Ministerrådet framhåller att frågan om finansieringen av det nordiska 
samarbetet skall göras till föremål för ytterligare överväganden i samband 
med utarbetandet av den nya ekonomiska handlingsplanen. Utskottet vill i 
detta sammanhang påminna om statsministrarnas uttalande från 1981 om 
att nya projekt och insatser bör säkras finansiering med nya medel. Ut
skottet förutsätter, att ministerrådet håller detta för ögonen vid utarbetan
det av den nya ekonomiska handlingsplanen.

Budget- och kontrollutskottet uppmanar ministerrådet att grundligt vär
dera finansieringsfrågan och att vid fastställande av budgeten ta hänsyn till
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de fördelar de nordiska länderna kan uppnå genom samarbete. Utskottet 
vill emellertid också påpeka att nordiska projekt och program skall vara 
underlagda noggrann prioritering samt att resultaten bör värderas löpande.

2.4 Sam m anfattning

Budget- och kontrollutskottets uppgift är främst att yttra sig över aktivi
teter som beräknas få budgetmässiga konsekvenser. Utskottet vill emeller
tid framhålla att det är av vikt att sätta upp klara mål även för aktiviteter, 
som inte medför några ekonomiska konsekvenser.

Utskottet anser vidare att det bör ske en löpande prioritering och utvär
dering av vad som görs i nordiskt samarbete. Prioriteringen inom de olika 
sektorerna skall göras av fackutskotten medan budget- och kontrollutskot
tets roll är att koordinera och prioritera mellan sektorerna.

Utskottet anser som tidigare framhållits att vid framläggandet av nya 
planer och program av större omfattning skall dessa i huvudsak finansieras 
med ” nya pengar". Utskottet vill här främst peka på den nya ekonomiska 
handlingsplanen, kulturhandlingsplanen, det bioteknologiska handlings
programmet och inrättandet av ett industriellt center i Oslo. Aktiviteter 
som är högt prioriterade men också resurskrävande.

Utskottet vill poängtera det nordiska trafiksäkerhetsarbetet som har stor 
betydelse inom hela Norden och därför bör prioriteras högt. Utskottet 
anser däremot att man bör vänta med den planerade marknadsföringskam
panjen i USA tills man fått en utvärdering av resultatet från kampanjen i 
Västtyskland.

Avveckling av tekniska handelshinder har prioriterats av rådet dels för 
att det ger en möjlighet att göra Norden till en hemmamarknad dels för 
möjligheten att närma Norden till EG. Standardiserings-, provnings- och 
produktsäkerhetsarbetet är här av stor betydelse.

Utskottet anser att utarbetandet av ett handlingsprogram mot vatten och 
luftföroreningar bör prioriteras och vill i detta sammanhang betona vikten 
av att miljöaspekter beaktas vid utarbetandet av den nya ekonomiska 
handlingsplanen.

Utskottet vill slutligen beklaga att den nya ekonomiska handlingsplanen 
inte kunnat framläggas till 1988 års session. Detta gör 1989 till ett över
gångsår och utskottet vill än en gång betona vikten av att ministerrådet i 
budgeten för 1989 beaktar de aktiviteter inom den nuvarande handlingspla
nen som av kontinuitetsskäl bör fortsätta efter 1988.

3 Fackutskottens yttranden

Budget- och kontrollutskottet konstaterar att fackutskotten har gjort 
följande konklusioner över ministerrådets förslag om planerna för det 
nordiska samarbetet.

Juridiska utskottet föreslår följande:
-  at der på alle relevante sektorer afsættes ressourcer til gennemførelse af
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en handlingsplan på ligestillingsområdet og til opfølgning af Nordisk 
Forum.

-  at der på konsum entom rådet arbejdes videre med et revideret samar
bejdsprogram efter de retningslinier, som ministerrådet har redegjort for 
i C 2/1988,

-  at det på levnedsmiddelsektoren  tages hensyn til de synspunkter, som 
Juridisk Udvalg har fremsat i sine betænkninger over A 784/j og B 80/j,

-  at der på lovgivningsområdet tages hensyn til Juridisk Udvalgs bidrag 
til et moderniseret nordisk lovgivningsprogram  og at der i tilslutning 
hertil afsættes midler til et fast selvstændigt budget for projektvirksom
hed samt

-  at Juridisk Udvalg gerne ser, at der fremover også redegøres for de 
nordiske planer om samarbejde vedrørende flygtningepolitik og vedrø
rende det internationale samarbejde fo r  menneskelige rettigheder. 
Kulturutskottet föreslår
att det nordiska kultursamarbetet fortsatt utvecklas utgående från de 

planer som ingår i ministerrådets redogörelse C 2/1988 och med beaktande 
av de synpunkter kulturutskottet har framfört.

I sitt betänkande över ministerrådets förslag till handlingsplan för det 
nordiska kultursamarbetet (B 83/k) har kulturutskottet bl.a. uttalat att 
planen bör genomföras under perioden 1989-1991 och att man härvid 
särskilt bör prioritera
-  arbetet för ökad språkförståelse i Norden,
-  ökat stöd till folkrörelsesamarbetet,
-  utbyggnaden av studentutbytet,  lärar- och elevutbytet samt Norden som 

gemensamt utbildningsområde,
-  utvecklingen av det nordiska mediesamarbetet samt upprättandet av en 

nordisk mediefond,
-  fortsatt utbyggnad av det nordiska forskningssamarbetet enligt gällande 

riktlinjer (B 69/k)
Vidare har utskottet uttalat att handlingsplanen bör tillföras ytterligare 

resurser för att genomföra de aktiviteter som ingår i planen och särskilt för 
att möjliggöra en stark utbyggnad av Nordiska kulturfonden 

Social- och m iljöutskottet vill framhålla 
att ministerrådets planer för de närmaste åren bör innehålla

-  insatser för miljövänlig produktionsteknik.
-  åtgärder för de svagaste grupperna på arbetsmarknaden
-  konkreta åtgärder mot alkoholkonsumtion i de nordiska länderna
-  ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar 

K om m unikationsutskottet föreslår
att turismen i det fortsatta arbetet skall beaktas som en viktig näringsgren, 
att alla trafikantgruppers mobilitet samt miljö- och regionalpolitiska frågor 

beaktas vid planeringen av infrastrukturinvesteringarna i Norden, 
att rekommendation nr 44/1987 angående långsiktig planering av infra-
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strukturinvesteringarna inarbetas i en ny ekonomisk handlingsplan, 
att den nordiska datahandlingsplanen i fortsättningen behandlas som en 

enhet i dokument C 2, 
att ministerrådet verkar för utformningen av en harmoniserad nordisk 

transportpolitik, 
att Norden skall bli en gemensam transportmarknad, 
att trafiksäkerheten även i fortsättningen blir ett prioriterat område i det 

nordiska samarbetet och att denna prioritering skall återspeglas i suc
cessivt ökande beviljningar till det nordiska trafiksäkerhetsarbetet. 

Ekonomiska utskottet anser
att nye innsatser i kommende år særlig må rettes mot følgende:

-  arbeidet med en ny økonomisk handlingsplan, herunder hensyntaken til 
det europeiske integrasjonsarbeidet och de krav dette stiller til det 
nordiske samarbeid

-  effektivisere arbeidet med å avvikle handelshindringer i Norden
-  utvikling av det industrielle senteret i Oslo
-  gjennomføringen av det bioteknologiske samarbeidsprogrammet
-  nordisk gassamarbeid

4 Budget- och kontrollutskottets förslag

Under hänvisning till ovanstående föreslår utskottet:
A. Att Nordiska rådet med anledning av berättelsen C 2/1988 beslutar om 

följande uttalande:
Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

1. -  att nya aktiviteter av större dimensioner tillföres nya medel
-  att till kommande år utarbeta ett bättre koordinerat plandokument, 

som innehåller en övergripande bedömning av de olika sektorernas 
önskemål och en uppskattning av de ekonomiska konsekvenserna

-  att vid utarbetandet av budgeten använda samma prisökningstal som 
används i andra sammanhang

-  att i stället för att använda en procentsats som mått på den reala 
tillväxten i budgeten göra en krontalsuppräkning av budgeten

-  att framlägga förslag till handlingsplaner och program till sessionen 
året före ikraftträdandet

-  att under kommande år satsa särskilt på allmän kultur, utbildning, 
forskning och utveckling samt miljö och trafiksäkerhet

2. -  att lägga de synpunkter, som fackutskotten framfört, till grund för
Ministerrådets fortsatta arbete.

B. Att Nordiska rådet lägger C 211988 till handlingarna
c. Att Nordiska rådet lägger meddelandet till rek nr 45/1987/b om finansi

eringen av det nordiska samarbetet samt meddelandet till framställning 
nr 311988 ang Nordiska ministerrådets budget för 1988 samt preliminära 
ramar för 1989-90 till handlingarna och emotser nytt meddelande till 
nästa session.
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Oslo den 7 mars 1988

Eiður Guðnason (A.)

Kjell M agne Fred heim (A)

Elver Jonsson (fp)

Theo Koritzinsky (SV) 

O laf ur G. Einarsson (Sj) 

Jan P. Sy se (H)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Ivar Hansen (V) 
Förman

Hitta Järvisalo-Kanerva (Sdp) 

Helge Adam Møller (KF) 

Ingrid Sundberg (m) 

Bernhardt Tastesen (S)

M arjatta Väänänen (K)

BI H A N G  1

Social- och m iljöutskottets uttalande angående Nordiska m inisterrå
dets redogörelse om planerna för det nordiska sam arbetet (C 2)

Nordiska ministerrådet framlade den 19 januari 1988 sin redogörelse om 
planerna för det nordiska samarbetet i enlighet med Helsingforsavtalets 
artikel 64. Nordiska rådets presidium har överlämnat redogörelsen till 
rådets utskott för yttranden vad gäller respektive ansvarsområden. Redo
görelsen som helhet behandlas av budget- och kontrollutskottet.

Social- och miljöutskottet konstaterar att ministerrådets berättelse C 1 
denna gång ger en mera koncentrerad rapportering av åtgärder som har 
genomförts under det år berättelsen avser. Denna form för rapportering 
motsvarar de synpunkter som tidigare har framförts av Nordiska rådet och 
innebär även att Nordiska rådet inom sina egna organ bör förskjuta tyngd
punkten i behandlingen av dokument från rapporteringen av genomförd 
verksamhet i C I till framtidsplanerna i berättelsen C 2. Eftersom doku
ment C 1 tidigare har innehållit vissa framtidsplaner inom det nordiska 
samarbetet, har rådets utskott alltid slutat sina betänkanden över C 1 med 
att föreslå bl a vissa yttranden om det nordiska samarbetet,  som rådets 
plenarforsamling sedan röstar om. Genom den nya proceduren kommer 
C 1 att minska i vikt, medan C 2 med sitt framtidsinriktade innehåll får 
större politisk betydelse.

I det övergripande avsnittet redovisas planerna för arbetet med en ny 
ekonomisk handlingsplan. Utskottet vill i detta sammanhang hänvisa till 
sina synpunkter med anledning av medlemsförslag A  778/s om integrering 
av miljöaspekter i den nordiska handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning.

Utskottet framhöll redan när handlingsplanen framlades 1985, att inom 
miljöområdet torde finnas möjlighet till en lång rad projekt som både var 
arbetskraftsintensiva och skulle utgöra ett speciellt nordiskt bidrag i debat
ten om den globala miljösituationen vad gällde bättre hushållning med
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naturresurserna. Utskottet skulle gärna se, att sådana projekt inarbetades 
eller åtminstone kom att ingå i en rullande revision av planen. Detta gällde 
projekt som t. ex. avgasrening, rökgasrening, föroreningskontroll, förore
ningsbekämpning, lantbruk, skogsbruk, fiskerinäring, energi och skydd för 
biotoper. Norden borde utveckla en miljövänlig teknik som kunde ge 
arbetstillfällen och dessutom exportmöjligheter på utomnordiska markna
der. Även på kort sikt kunde sådana projekt visa sig medföra direkt 
ekonomisk nytta.

Vad gäller social- och miljöutskottets ämnesområden kan följande note- 

Miljöområdet

Ett förslag till nytt samarbetsprogram är under utarbetande, bl.a. genom 
ett brett remissförfarande med avsikt att ett ministerrådsforslag skall fram
läggas till 1989 års session. Detta samarbetsprogram kommer att bli princi
piellt uppbyggt och därefter läggas till grund för konkret styrning och 
prioritering av de enskilda programområdena genom 2-4-åriga handlings
planer eller arbetsprogram.

Parallellt med samarbetsprogrammet arbetas bl.a. med ett handlings
program mot havsföroreningar där målsättningen också är att kunna pre
sentera ett förslag till 1989 års session. Utskottet efterlyste ett program  
mot havsföroreningar till den kommande sessionen, {rek. 14/1987) men 
arbetet har blivit fördröjt. I C 2 noteras att föroreningssituationen i kust- 
och havsområdena i Norden ständigt förvärrats och att detta är ett problem 
som måste lösas gemensamt. Ministerrådet noterar också, att en gemen
sam nordisk hållning torde kunna påverka utvecklingen på internationell 
nivå. Utskottet noterar med intresse, at de huvudområden som kommer att 
behandlas i handlingsplanen är åtgärder mot tillförsel till haven av organi
ska ämnen som långsamt bryts ned och begränsning av utsläpp av närsal
ter. Planen skall också innehålla begränsningar av luftförorening med 
metaller som belastar haven och åtgärder för att stoppa dumpning och 
förbränning av farligt avfall till havs. Detta innebär, att handlingsplanen 
kommer att innehålla förslag till åtgärder som får konsekvenser för indu
stri, jordbruk, trafik och kommunal verksamhet. Planen skall också inne
hålla en bedömning av behovet av samnordisk forskning och utredningar. 
Utskottet noterar med beklagande att det ej var möjligt att framlägga en 
handlingsplan mot vatten- och havsföroreningar till 36:e sessionen och 
understryker vikten av att en handlingsplan innefattande konkreta åtagan
den framläggs före 37:e sessionen.

I böijan av 1989 väntas också ministerrådsbeslut om en nordisk strategi 
för beredskap mot kemikalieolyckor. Utskottet har utförligt behandlat 
ministerrådets handlingsplan m ot luftföroreningar dels vid 35:e sessionen 
{rek nr 13/1987) dels vid möte med miljöministrarna den 7 maj 1987.
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Ministerrådet antog planen den 7 oktober 1987 och verksamheten på 
luftföroreningsområdet följer de riktlinjer som anges i planen för de när
maste åren. Utskottet noterar dock att ministerrådet endast i begränsad 
utsträckning tillmötesgått utskottets synpunkter i den slutliga planen.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att en verksamhetsplan för kon
troll av kemiska äm nen och produkter utarbetats för perioden 1988—90. 
Genom en samordning av bestämmelserna om kemikalier eftersträvas en 
enhetlig och höjd skyddsnivå för människor och miljö. Enhetliga riskbe
dömningar kan bidra till att minska handelshinder och ge ekonomiska 
fördelar. Arbetet syftar till att ge direkt grundval för myndigheternas 
beslut och de krav som riktas till producenter, importörer och andra 
leverantörer. Konkret avses samordning av regler för kemikalieövervak- 
ning, bl.a. hur hälso- och miljöfarliga kemikalier skall märkas eller förses 
med produktinformation. Prioritet ges åt cancer- och allergiframkallande 
ämnen liksom för sådana som medför risk för genetiska skador. Samarbete 
fortsätter med jord- och skogsbruksområdet om bekämpningsmedel. Det 
kan med tillfredsställelse noteras, att arbete igångsatts med en nordisk 
handlingsplan och en gemensam strategi fö r  återanvändning av avfall. 
Utskottet föreslår i sitt betänkande över medlemsforslag A 783/s en re
kommendation om ett samarbetsprogram för miljövänlig avfallshantering 
och finner att de riktlinjer som kortfattat presenteras i C 2 ligger väl i linje 
med utskottets synpunkter.

Vad gäller området naturskydd och friluftsliv  noterar utskottet med 
intresse, att man avser att i samarbete med lantbruksmyndigheterna under
söka, vilka metoder/styrmedel som bör användas för att utvecklingen av 
jordbrukslanskapet skall ske med hänsyn till miljön.

Slutligen noteras att man genom miljöekonomiska analyser skall under
söka möjligheten att samordna användningen av ekonomiska styrmedel 
som t.ex .  pant- och avgifter b l.a .  för att undgå konkurrensproblem och 
handelssnedvridande effekter av sådana styrmedel (jfr medlemsförslag  
A 809ls om åtgärder för en bättre miljö).

Arbetsmarknad

I redogörelsen noteras att de prioriterade områdena som ligger till grund 
för arbetet inom sektorn är främst den gemensamma nordiska arbetsmark
naden, arbetsmarknadens funktion, samspelet mellan ekonomisk politik 
och arbetsmarknadspolitiken, effektivisering av de arbetsmarknadspolitis- 
ka instrumenten samt metodutveckling. För framtiden förutsätts att det 
tvärsektoriella arbetet kommer att stärkas.

Vad gäller uppföljningen av de nordiska överenskommelserna om ar- 
betsförmedlingssamarbete, arbetsmarknadsutbildning m. m. sägs bl.a. att 
man avser att företa försök i syfte att utvidga överenskommelserna för att
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åstadkomma ökad och smidigare rörlighet på den nordiska arbetsmarkna
den.

Utskottet noterar i avsnittet om samspelet mellan den ekonomiska poli
tiken och arbetsmarknadspolitiken, att de internationella erfarenheterna 
och forskningen visar en tendens till ett bestämt mönster i arbetslösheten. 
Sålunda stiger arbetslösheten särskilt för de grupper som i övrigt har en 
svag anknytning till arbetsmarknaden. De traditionella arbetslöshetsinsat- 
serna har inte varit i stånd att reellt förebygga och förbättra situationen för 
dessa grupper. Dessutom noteras, att en ökad arbetslöshet för dessa svaga 
grupper inte har den stabiliserande effekt på inflationen som man tidigare 
räknat med som en allmän effekt av ökande arbetslöshet.

Utskottet finner att denna sammanfattning pekar på en mycket allvarlig 

situation. Utskottet, som i ett antal år pekat på skiktningen av arbets
marknaden som ett grundläggande och ökande problem, finner att detta 
bör prioriteras i det arbete med arbetsmarknadspolitiska strategier för 
90-talet som förutskickas i ministerrådets redogörelse.

Vad gäller arbetsmarknadssektorns medverkan i den ekonomiska hand
lingsplanen noterar utskottet med tillfredsställelse att man avser att kon
centrera sig på arbetsmarknadspolitiska åtgärder som kan stimulera till 
inrättande av nya arbetsplatser, primärt små och medelstora verksamheter 
inom tillväxtsektorer och etablering av egna företag, något som utskottet 
underströk i sitt betänkande över förslaget till samarbetsprogram på ar
betsmarknadsområdet (B 56/s 1985).

Arbetsmiljö

Utskottet noterar att verksamheten inriktas på i huvudsak forskning, 
tillsyn samt arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. Det stora nya området ar
betslivs- och arbetsrätt kommenterades utförligt av utskottet i anslutning 
till C 211987 och utskottet anbeföll starkt att området måtte prioriteras. 1 
övrigt fortsätter arbetet med uppföljning av de samarbetsområden som 
fastställdes i samarbetsprogrammet från 1984 samt utarbetandet av ett 
utkast till arbetsmiljökonvention. Utöver detta kan noteras, att det nordis
ka erfarenhetsutbytet om arbetstidsfrågor kommer att fortsätta, och under 
1988-89 särskilt betona småbarnsföräldrarnas behov, i enlighet med rek. 
nr 1511987, vilket utskottet hälsar med tillfredsställelse. Vad gäller övriga 
projekt inom arbetsmiljön noterar utskottet med intresse att man avser att 
närmare studera orsakerna till den högre utslagningen av äldre arbetskraft i 
vissa fysiskt krävande yrken, exempelvis sjukdomsmönster och fysisk och 
psykisk arbetsförmåga i relation till prestationskrav.

Utskottet har vid ett flertal tillfällen och senast i samband med revide
ringen av arbetsmiljöprogrammet påtalat behovet av att forskningen och 
det förebyggande arbetsmiljöarbetet inriktar sig såväl på kvinnor som män 
när det gäller arbetsmiljörisker och fosterskador. Utskottet har även tagit
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upp frågan om nu gällande arbetsmiljölagar och avtal som är inriktade på 
att skydda arbetstagaren ^ör revideras i syfte att även skydda tredje 
part/barnet.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att uppföljningen av rådets re
kommendation nr 1811980 om arbetsmiljörisker vid graviditet m .m . som 
tidigare främst inriktats mot att utröna orsaker till missbildningar nu före
slås fortsätta med en satsning på ” minimal brain damages” (funktionella 
hjärnskador). Dessa framkallas av toxisk påverkan av hjärnan hos fostret 
under senare delen av graviditeten, t. ex. vid lösningsmedels- eller me
tallexponering.

Social- och hälsovård

Utskottet ger sina synpunkter på den framtida planeringen inom social- 
och hälsovårdsområdet i ett betänkande över ministerrådets förslag till 
samarbetsprogram som läggs fram till sessionen. Redogörelsen i C 2 anger 
närmast vad man inom detta samarbetsprogram avser att prioritera under 
de närmaste åren. Utskottet kan notera med tillfredsställelse att ett förslag 
till handlingsplan mot cancer kommer att utarbetas under 1988 med syfte 
att kunna framläggas till 1989 års session. På äldreområdet planeras en 
undersökning av äldre kvinnors livssituation, och barndomen kommer att 
undersökas i ett bredare samhälleligt perspektiv som en del i ett projekt 
inom FN.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att ministerrådet har planer att 
den nordiska handlingsplanen mot narkotika skall fortsätta t. o. m. år 1992, 
men vill samtidigt erinra om att alkoholfrågan är det kvantitativt helt 
övervägande rusmedelsproblemet i Norden.

Inom institutionernas verksamhet noterar utskottet att Nordiska institu
tet för odontologisk materialprovning (NIOM) förutser ökade arbetsupp
gifter inom området materialprovning. För att klara denna aktivitetsökning 
måste man antingen reducera insatserna på andra områden, upprätta nya 
tjänster eller begränsa de nuvarande provningsprogrammen. Från NIOM:s 
sida har man uttryckt oro över att forskningsaktiviteten fått lida för att 
materialprovning tar allt större utrymme i institutets verksamhet. I sitt 
yttrande över ministerrådets förslag till budget för 1988 (B 74/b) ifrågasatte 
utskottet om det borde ske någon ökning av verksamheten vid NIOM 
finansierad med budgetmedel. Det borde enligt utskottets uppfattning vara 
möjligt att finansiera ökningen genom avgiftsfinansiering eller ompriorite
ring inom verksamheten.

Sammanfattning

Utskottet anser sammanfattningsvis att en allmän diskussion av varje 
delområde med sikte på prioriteringar för de närmaste åren kan klargöra
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begreppen inför budgetbehandlingen. De synpunkter utskottet lämnar i 
sina betänkanden över detta dokument, över C 1 och aktuella medlemsför- 
slag som går vidare till ministerrådet i form av rekommendationer, bör 
också tas in i detta arbete. Utskottet vill även i detta sammanhang under
stryka att en höjning av de nordiska anslagen i reala termer bör vara 
rättesnöret. Även under sådana omständigheter är prioriteringsdiskus
sionen nödvändig. En prioriteringsdiskussion och jämförelse mellan Nor
diska rådets och ministerrådets prioriteringar skulle ytterligare underlättas 
om uppställningen i plandokumentet kunde göras mer likartad för de olika 
ämbetsmannakommittéernas delområden och framställningen klarare ut
mynna i ett antal punkter, om möjligt med angivande av sifferuppgifter om 
de prioriterade projektens budgetmässiga konsekvenser, liksom även om 
tidsramar för de olika projekten.

Utskottet vill för sin del framhålla att ministerrådets planer för de 
närmaste åren bör innehålla
-  insatser för miljövänlig produktionsteknik,
-  åtgärder för de svagaste grupperna på arbetsmarknaden
-  konkreta åtgärder mot alkoholkonsumtionen i de nordiska länderna
-  ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar.

Stockholm den 25 januari 1988

För social- och miljöutskottet 

M arjatta Väänänen

Särskilt yttrande

Undertecknade medlemmar av social- och miljöutskottet instämmer 
med utskottsmajoriteten i att vissa områden, i synnerhet miljön, måste ges 
prioritet i budgetbehandlingen, men vill framhålla att detta i väsentlig 
utsträckning bör genomföras genom en omprioritering.

I en ansträngd samhällsekonomisk situation är det nödvändigt att göra 
en översyn av projektverksamheten med avsikt att åstadkomma angelägna 
besparingar. Det är nödvändigt att avveckla engagemang som inte längre 
har hög prioritet, för att kunna överföra resurser till områden vars angelä- 
genhetsgrad är sådan att de måste kunna öka realt utan att den totala 
ramen växer.

Utöver de rent budgetmässiga uppgifterna, måste budget- och kontroll
utskottet svara för uppgifter av förvaltningsrevisionskaraktär för att på 
detta sätt ta fram underlag för omprioriteringar av den innebörd som nyss 
nämnts.

Ett antal av projekten under ministerrådet bör bli föremål för en grund-
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ligt efterhandsgranskning. En kontroll av projektmedlens användning ge
nom den räkenskapsmässiga revisionen måste kompletteras med en 
förvaltningsrevision.

Vi vill i sammanhanget peka på ett exempel på granskningsobjekt inom 
utskottets eget ansvarsområde, nämligen den föreslagna höjningen av an
slaget till NIOM.

Stockholm den 11 februari 1988

Jo Benkow (H) Anna-Kaarina Louvo (Kok)

Sten Svensson (m)

BI H AN G  2

K om m unikationsutskottets uttalande över C 2, Nordiska m inisterrå
dets redogörelse om planer för det nordiska sam arbetet

1 Inledning

Till kommunikationsutskottet har av Nordiska rådets presidium för yttran
de hänvisats Nordiska ministerrådets redogörelse rörande planerna för det 
nordiska samarbetet,  C 2/1988. Dokumentet som helhet behandlas av 
budget- och kontrollutskottet.

Utskottet har behandlat dokumentet vid sitt möte den 11-12 februari 
1988 och tog då ställning till kapitel 15, Transport och kommunikation, 
kapitel 16, Trafiksäkerhet,  Kapitel 17, Turism, samt vissa delar av andra 
kapitel som har varit av intresse för utskottet.

Vissa frågor som berörs i det ovan anförda dokumentet har av kommuni
kationsutskottet även behandlats i utskottets betänkande över Nordiska 
ministerrådets verksamhetsberättelse över det nordiska samarbetet, 
C III988. En viss upprepning förekommer därför i utskottets behandling 
av dokumenten C 1 och C 2.

Kommunikationsutskottet konstaterar att ministerrådets förslag till pla
ner för det nordiska samarbetet utgör underlag för utvecklingen av samar
betet under kommande år ävensom för budgetarbetet för år 1989. Utskot
tet finner det positivt att en planering av arbetet på längre sikt inleds.

Enligt kapitel 11 i överenskommelsen mellan Danmark, Finland, Island, 
Norge och Sverige om samarbete på transport- och kommunikationsområ
det skall berörda organ inom Nordiska rådet beredas tillfälle till överlägg
ningar innan ministerrådet fastställer sitt verksamhetsprogram.

Fram till det att ministerrådet inför 1985 års session fastlade sina rikt
linjer för budgetproceduren, innehöll dokument C 1 -  Berättelse rörande 
det nordiska samarbetet -  ministerrådets verksamhetsprogram. Enligt de 
anförda riktlinjerna skall dokument C 1 nu så långt möjligt vara en ren-
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odlad årsberättelse, medan dokument C 2 -  Planer för det nordiska samar
betet -  skall vara ett samlat planeringsdokument. Detta innebär att doku
ment C 1 är av mindre politisk vikt nu än tidigare, samtidigt som dokument 
C 2 får den största politiska betydelsen. Dokument C 2 är alltså i dag det 
verksamhetsprogram som artikel 11 i transportöverenskommelsen handlar 
om.

Eftersom dokument C 1 tidigare innehållit vissa framtidsplaner för det 
nordiska samarbetet, har kommunikationsutskottet alltid slutat sina betän- 
kanden över C l:an med att föreslå vissa yttranden om det nordiska 
samarbetet,  som rådets plenarforsamling sedan röstat om. Utskottet pre
senterar också nu sådana förslag, även om yttrandepunkterna är riktade 
mot den framtida verksamheten, som alltså i sin tur presenteras i plando
kumentet C 2.

I (jolårets yttrande över dokument C 2 påpekade kommunikationsut
skottet att C 2:an måste innehålla information om de budgetmässiga konse
kvenser som projekten förorsakar för att bedömningen av de enskilda 
projekten och sektorerna skall kunna utföras på ett rationellt och effektivt 
sätt. Utskottet upprepar nu detta sitt påpekande och betonar åter igen 
vikten av att ministerrådet i sin verksamhetsplanering tar full hänsyn till 
Nordiska rådets rekommendationer och yttranden.

Kommunikationsutskottet noterar att ministerrådet i sin planeringsför
utsättning för 1989-1990 angivit en årlig 3-procentig realtillväxt. I det 
sammanhanget erinrar utskottet om sitt uttalande över 1988 års budget 
samt budget- och kontrollutskottets betänkande över C 2/1987. där en 
5-procentig ökning mellan åren 1987-1988 föreslås.

Utskottet understryker sin oförändrade åsikt om budgetens tillväxt och 
menar att den reala tillväxten i den nordiska budgeten borde vara större än 
tillväxten i de nationella budgetarna med hänsyn till de fördelar som kan 
uppnås med det nordiska samarbetet.  Samtidigt påpekar utskottet att en 
procentuell måttstock på tillväxten inte ger en riktig bild, eftersom den 
nordiska budgeten är så liten i relation till de nationella budgetarna.

2 Övergripande frågor

De områden som berör kommunikationsutskottets verksamhetsområden 
och behandlas i ministerrådets plandokument under rubriken ” Övergri
pande frågor och bedömningar" är delar av avsnitten om en ny ekonomisk 
handlingsplan för Norden, om datahandlingsplanen, om en fri nordisk 
transportmarknad samt avsnitt om transportsektorn, trafiksäkerhetssek- 
torn och turistsektorn. De tre sistnämnda behandlas sedan i separata 
kapitel.

2.1 Den ekonomiska handlingsplanen

Av avsnittet om en ny ekonomisk handlingsplan för Norden framgår att
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de nordiska finansministrarna i juni 1987 beslöt låta utarbeta ett förslag till 
ny ekonomisk handlingsplan. Den nya handlingsplanen avses omfatta de 
fyra åren 1989-1992. Här har ministerrådet delvis tillmötesgått Nordiska 
rådets önskan att den ekonomiska handlingsplanen skall bli en rullande 
plan.

Vidare framgår av avsnittet att man i mandatet till den arbetsgrupp som 
tillsatts för att leda arbetet med denna nya handlingsplan anger ett antal 
insatsområden, där konkreta åtgärder kan övervägas. Ett av dessa områ
den är infrastrukturinvesteringar. Det framgår också att den nya planen 
skall utformas med beaktande av miljöskyddsåtgärder.

Kommunikationsutskottet noterar att investeringarna inom kommunika- 
tionsinfrastrukturen är ett av de områden som prioriteras. Utskottet på
pekar att man i de industrialiserade länderna nu fäster allt större vikt vid 
kommunikationsinfrastrukturens kvalitet. Den s. k. ”just in time"-meto- 
den för materialadministration kräver bl. a. snabba och pålitliga transpor
ter. Utskottet vill också påpeka att man med ökade transporter ökar faran 
för miljöförstöringar, samtidigt som vissa trafikantgrupper kan hamna i 
skymundan. Utskottet betonar därför vikten av alla trafikantgruppers mo
bilitet samt att miljöskyddsåtgärder måste beaktas vid utformningen av de 
planerade infrastrukturinvesteringarna. Vidare erinrar utskottet om att 
hänsyn måste tas till regionalpolitiska aspekter vid planeringsarbetet.

1 detta sammanhang erinrar utskottet om rekommendation nr 4411987 
angående plan för infrastrukturinvesteringar i Norden. Utskottet menar att 
arbetet med denna rekommendation väl kan sammankopplas med hand
lingsplanen samt att Norden måste anses som en transportmässig enhet.

Slutligen konstaterar utskottet att den finansiella sidan av den komman
de planen måste vara så realistisk, att de nordiska ländernas regeringar kan 
följa den planerade investeringstakten.

2.2 Datahandlingsplanen

Avsnittet om datahandlingsplanen är mycket kortfattat. Av detsamma 
framgår att handlingsplanen räcker till slutet av år 1989, att beviljningen för 
år 1989 skall vara på samma nivå som 1988 samt att ministerrådet har 
utarbetat status/evalueringsrapport om handlingsplanen. Vidare konstate
ras att ministerrådet under första halvåret 1988 skall ta ställning till om 
riktlinjerna för datahandlingsplanen skall justeras enligt rapporterna.

Utskottet har under hösten och förvintern 1987 fått möjlighet att bekanta 
sig med de anförda rapporterna. Det konstateras att projekten inom planen 
berör nästan alla nordiska samarbetsområden samt att datarelaterade pro
jekt är bland de högst prioriterade projekten inom det nordiska samarbetet.

Kommunikationsutskottet noterar detta och erinrar om att vi i de indu
strialiserade länderna nu står mitt i en revolutionerande utveckling, som 
har sina anor i datateknologin. Den utvecklingen påverkar vårt näringsliv, 
vår kultur och vår samhällsstruktur. Utskottet betonar därför vikten av att
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dataområdet prioriteras i det nordiska samarbetet och att ministerrådet 
verkar för att Norden blir ett starkt område i den internationella konkur
rensen, ett område som tillägnar sig högteknologins positiva sidor utan att 
förlora sin identitet och kultur.

2.3 Nordisk transportmarknad

I avsnittet om en fri nordisk transportmarknad betonas transportsyste
mets vikt för konkurrenskraften hos den nordiska industrin. Dår framgår 
också att ministerrådet menar att avvikelse från de villkor som gäller för 
transporterna inom EG-området kan medföra olägenheter för det nordiska 
näringslivet.

Med hänsyn härtill och med anledning av EG:s beslut att till 1992 ha 
genomfört en fri transportmarknad har transportministrarna uttalat, att 
ministerrådet anser det önskvärt att så få hinder som möjligt skall finnas i 
fråga om transporterna mellan de nordiska länderna, att man bör eftersträ
va att dessa hinder undanröjs stegvis genom vidtagande av harmonise- 
ringsåtgärder, som ligger väl i nivå med den utveckling som nu pågår i 
övriga Europa, samt att förslag för genomförandet läggs fram till den 36:e 
sessionen.

Samtidigt undersöks om de olika åtgärderna för genomförandet kan ingå 
i den nya ekonomiska handlingsplanen.

Kommunikationsutskottet noterar med tillfredsställelse att ministerrå
det nu, som ett resultat av EG:s liberaliseringspolitik, har satt i gång 
konkreta åtgärder för att möta den ökande konkurrensen på transport
marknaden. Frågan har tidigare tagits upp vid utskottets gemensamma 
möten med trafikministrarna i ministerrådet. Vid ett sådant möte i maj 
1987 pekade utskottet t. ex. på betydelsen av avgiftspolitiken på transport
området som en avgörande styrmekanism. Då togs också upp vikten av att 
harmonisera de nordiska avgiftssystemen på transporterna samt att verka 
för att de tunga långvägstransporterna skall gå på räls.

3 Transport och kommunikation

Ministerrådet erinrar om transporternas betydelse för möjligheterna att 
uppnå övergripande samhällsmål såsom full sysselsättning, ekonomisk 
tillväxt, låg inflationstakt och balans i utrikesaffärer och mellan olika 
regioner nationellt. Vidare konstaterar ministerrådet att för att transporter
na skall fungera effektivt krävs viss FoU-verksamhet, som sammanfatt
ningsvis kan anges i följande huvudmål:
-  Effektivisering av transporterna
-  Reduktion av de negativa följderna av transporter
-  Effektivare drift och underhåll av befintliga anläggningar

Även om en kraftfull FoU-verksamhet alltid måste drivas, varnar ut
skottet för att en sådan verksamhet kan resultera i att direkta konkreta 
åtgärder inte vidtas för att lösa befintliga eller förbättra dagens situation.
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Det noteras att informationsteknologin kommer att prioriteras högt av 
NÄT och dessutom att NÄT:s uppgift inom denna sektor bl. a. anses vara 
att medverka i den teknologiska utvecklingen vad gäller logistik, handels
procedurer, dokumentation m. m. Under år 1988 kommer arbetet med det 
andra steget av projektet ” Informationsbehov i Norden angående vägtran
sport" att påbörjas. Det kallas "Dataunderlag till förare i trafik."

Kommunikationsutskottet tillstyrker att detta område nu skall priorite
ras. Utskottet understryker att rätt information, presenterad på ett trafik- 
säkert sätt till förarna, på många sätt både kan effektivisera trafiken och 
skapa säkrare och miljövänligare trafik. Samtidigt varnar utskottet för att 
för mycket information och onödig information också kan verka störande 
på förarna.

3.2 Transportpolitik

Det noteras att NÄT nu arbetar med ett antal förslag för att minimera 
transporthinder de nordiska länderna emellan. Vidare noteras att NÄT 
avser att stödja de nordiska järnvägsförvaltningarna, bl.a. när det gäller 
deras arbete med utvecklingen av ett kombinerat transportsystem.

Kommunikationsutskottet hänvisar till sina kommentarer i yttrandets 
kapitel 2.3., Nordisk transportmarknad.

3.3 Miljöfrågor

Kommunikationsutskottet noterar med tillfredsställelse att ministerrå
det/trafik och NÄT kommer att ta upp diskussioner med miljö- och energi
sektorerna om tvärfackliga projekt och åtgärder för att snabbt begränsa 
den av trafiken förorsakade miljöförstöringen och skadeverkningarna på 
människor och natur. Vidare noteras att en utgångspunkt kanske vore att 
genomföra en analys av krav, utformning m. m. vad gäller ett miljömässigt 
optimalt kommunikationssystem för Norden.

Kommunikationsutskottet kommer att följa dessa diskussioner liksom 
även arbetet med det anförda kommunikationssystemet med stort intresse. 
Utskottet har de senaste åren ägnat allt större uppmärksamhet åt miljöfrå
gor. Det återspeglas bl. a. i utskottets betänkande över medlemsförslag A 
77Ut om långsiktig planering av infrastrukturinvesteringar i Norden, där de 
miljömässiga aspekterna betonas. I det sammanhanget erinras också om 
m edlemsförslag A 814/t om storstädernas trafikproblem, i vilket miljöfrå
gorna ägnas stor uppmärksamhet.

3.4 Infrastrukturinvesteringar

Av detta avsnitt framgår bl. a. att NÄT nu arbetar med en förstudie, som 
skall belysa konsekvenserna av olika utvecklingsstrategier beträffande 
infrastrukturinvesteringar. Detta görs b l.a .  mot bakgrund i rekom m enda
tion nr 3311987 angående långsiktig planering av infrastrukturinvesteringar-

3. I Informationsleknologi
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na i Norden samt i samband med den nya ekonomiska handlingsplanen.
Kommunikationsutskottet har tidigare yttrat sin mening om betydelsen 

av att rekommendationen inarbetas i handlingsplanen. Vid mötet mellan 
utskottet och ministerrådet/trafik i november 1987 framkom bl. a. att ut
skottet ansåg det viktigt att snabbt få en samlad översyn av vilka konse
kvenser infrastrukturella investeringar som berör flera länder och mång- 
miljardbelopp kan ha. Man ansåg att denna bäst kunde fås om man inarbe
tade dessa frågor i den nya ekonomiska handlingsplanen. För övrigt hänvi
sas till avsnittet 2.1., Den ekonomiska handlingsplanen, tidigare i detta 
yttrande.

3.5 Drift och underhåll, vägteknik m. m.

Det noteras att ministerrådet menar att omfattande forskning krävs för 
att få fram underlag för ett system för optimalt vägunderhåll, samt att 
Norden av konkurrensskäl i möjligaste mån bör anpassa sig till EG:s beslut 
om mått- och viktbestämmelser för bilar och bussar.

Kommunikationsutskottet instämmer i dessa åsikter.

3.6 Telekommunikation

Det framgår av detta avsnitt att NÄT avser att kontakta NORDTEL 
angående framläggandet av ett arbetsprogram för att åstadkomma förbätt
rade interna telekommunikationer i Norden och anslutning till det europe
iska internationella telekommunikationssystemet.

Kommunikationsutskottet tillstyrker ett ökat samarbete de nordiska 
organen emellan och betonar att telekommunikationerna utgör en allt 
viktigare del av kommunikationsinfrastrukturen.

I detta sammanhang erinrar utskottet om sitt betänkande över medlem s
förslag A 808/t om användning av biltelefoner.

3.7 Meteorologi

NÄT avser att i samråd med de nordiska meteorologinstituten ta fram ett 
flerårigt utvecklingsprogram för meteorologi.

Utskottet upprepar sin positiva inställning till ett sådant samarbete.

4 Trafiksäkerhet

Enligt kapitlen om trafiksäkerhet avser ministerrådet att efter Nordiska 
rådets behandling vid den 36:e sessionen fastställa en nordisk handlings
plan på trafiksäkerhetområdet.

Eftersom kommunikationsutskottet kommer att utarbeta ett betänkande 
över handlingsplanen, kommenteras det planerade trafiksäkerhetsarbetet 
inte ytterligare här. 1 stället hänvisar utskottet till betänkandet.

Utskottet noterar särskilt NTR:s uttalande om att beviljningarna till det 
nordiska trafiksäkerhetsarbetet ligger på en miniminivå och att denna
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behövs om projektverksamheten i NTR:s regi i verkligheten skall kunna 
medverka till en ökad trafiksäkerhet i Norden under de kommande åren.

Kommunikationsutskottet vill ännu en gång fästa uppmärksamheten på 
den betydelse som det har att det nordiska trafiksäkerhetsarbetet verkligen 
får de finansiella resurser som behövs för att på ett effektivt sätt kunna 
utnyttja de utmärkta personresurser som finns inom detta arbetsfält i 
Norden. Utskottet anser att det finns ett direkt samband mellan finansiella 
beviljningar till detta arbete och uppnådda resultat, och uppmanar därför 
ministerrådet att i sina framtida budgetar ytterligare prioritera trafiksäker
hetsarbetet.

5 Turism

I detta kapitel konstateras inledningsvis att den nationella turistpolitiken 
i de nordiska länderna får allt mera likartade målsättningar och strategier 
samt att behov nu finns för en strategi för utvecklingen av den nordiska 
turismen. Vidare informeras om att en översyn av samarbetsprogrammet 
från 1987 i denna riktning kommer att påbörjas under 1988.

5.1 Trender inom turismen

Det noteras att ministerrådet anser att tidigare former av turism nu 
kompletteras med och ersätts av mera sammansatta former, där bl.a. 
kultur- och aktivitetsutbud efterfrågas mer, samt att allt fler länder inser 
turismens betydelse som näringskälla.

5.2 Inrikt ning av den fram tida verksamheten

Det framgår av detta avsnitt att den anförda utvecklingen av turismen 
innebär en utmaning för turistnäringen i Norden. Man konstaterar att ett 
samarbete har inletts med "kultursidan” , bl.a. genom att i samband med 
kultursatsningen i Japan söka ta fram en modell för samverkan kultur/tu
rism, samt att detta arbete kommer att fortsätta.

I fjolårets yttrande över C 2:an betonade kommunikationsutskottet bety
delsen av den nordiska kulturen som medel för att utveckla turismen. 
Utskottet noterar därför med tillfredsställelse att kulturens roll i turismen 
nu har uppmärksammats och håller på att integreras i den nordiska turism
marknadsföringen.

Här vill utskottet särskilt betona det kulturella värdet av att alla nord
bor, även de resurssvaga familjerna, får möjlighet att resa inom Norden på 
ett förmånligt sätt.

Marknadsföringskampanjen i Västtyskland avslutas 1988. Finland, 
Norge och Sverige har beslutat fortsätta kampanjen på egen hand.

Nordiska ministerrådets turistutskott anser att en fortsatt satsning på 
marknadsföringen inom ramen för en ny ekonomisk handlingsplan torde 
vara befogad. Ministerrådet är enigt med turistråden om att denna satsning 
borde ske i USA och förordar att medel avsätts till ett fältprojekt 1988.
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Kommunikationsutskottet vill inte uttala sig om en fortsatt marknadsfö- 
ringskampanj, nu i USA, innan en utvärdering av resultatet från kam
panjen i Västtyskland har gjorts. Den ursprungliga handlingsplanen inne
bar en satsning på totalt 30 miljoner NKR på denna marknadskampanj 
under de tre åren 1986, 1987 och 1988. För att vara en nordisk turismsats
ning är det frågan om en mycket stor sådan på ett projekt. Utskottet anser 
därför att den satsningen först bör evalueras och förutsätter en redogörelse 
förde tta  i ministerrådets verksamhetsberättelse för 1988.

6 Utskottet

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår kommunikationsutskottet 
att budget- och kontrollutskottet i sitt betänkande tar hänsyn till följande: 
att turismen i det fortsatta arbetet skall beaktas som en viktig näringsgren, 
att alla trafikantgruppers mobilitet samt miljö- och regionalpolitiska frågor 

beaktas vid planeringen av infrastrukturinvesteringarna i Norden, 
att rekommendation nr 4411987 angående långsiktig planering av infra

strukturinvesteringarna inarbetas i en ny ekonomisk handlingsplan, 
att den nordiska datahandlingsplanen i fortsättningen behandlas som en 

enhet i dokument C 2, 
att ministerrådet verkar för utformningen av en harmoniserad nordisk 

transportpolitik, 
att Norden skall bli en gemensam transportmarknad, 
att trafiksäkerheten även i fortsättningen blir ett prioriterat område i det 

nordiska samarbetet och att denna prioritering skall återspeglas i suc
cessivt ökande beviljningar till det nordiska trafiksäkerhetsarbetet.

Stockholm den 12 februari 1988

För kommunikationsutskottet

Elver Jonsson  
Ordförande

BI H A N G  3

Ekonom iska utskottets uttalande över C 2, Nordiska m inisterrådets 
redogörelse om planerna för det nordiska sam arbetet

Økonomisk utvalg har mottatt Nordisk Ministerråds forslag vedrørende 
planer for det nordiske samarbeidet. Utvalget behandlet forslaget på sitt 
møte 11.-12. februar 1988 og vil uttale følgende:

1 Innledning

Spørsmål som berører planer for det nordiske samarbeid innen Økono-
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misk utvalgs saksområder er også behandlet i utvalgets betenkning over 
Ministerrådets beretning for 1987 om det nordiske samarbeidet. Videre 
berøres slike spørsmål i utvalgets betenkning om medlemsforslag, minis
terrådsforslag samt beretninger fra institusjoner som utvalget følger. U t
valget vil vise til disse betenkninger.

Økonomisk utvalg konstaterer at Ministerrådets forslag til planer for det 
nordiske samarbeidet -  i samsvar med den prosedyre som er innført for 
behandlingen av det felles nordiske budsjett -  danner et underlag for 
utviklingen av samarbeidet i de kommende år og framstår som et første 
ledd i arbeidet med budsjettforslaget for 1989.

Utvalget anser at arbeidet med utformingen av plandokumentet har 
utviklet seg i positiv retning og noterer samtidig at dokumentet inneholder 
flere konkrete mål og forslag til tiltak for samarbeidet. Vedrørende utvik
lingen av Nordisk Ministerråds budsjett angis som planleggingsforutset- 
ning en realvekst på 3%  for årene 1989 og 1990. Til dette vil utvalget 
generelt framføre at et viktig utgangspunkt ved forberedelsene av fram
tidsplanene bør være prinsippet om at nye aktiviteter av mer betydelig 
omfatning skal finansieres gjennom nye tilskudd. Ved fastsettelse av bud
sjettet må det også tas hensyn til de fordeler landene kan oppnå gjennom 
samarbeid. Utvalget vil samtidig framholde at bruk av nordiske midler skal 
være underlagt en nøye prioritering og at resultatene skal løpende vurde
res. Økonomisk utvalg er av den oppfatning at det er sakenes karakter, 
innhold og nytte for det nordiske samarbeid som må bestemme veksten i 
det nordiske budsjett. Utvalget vil i denne forbindelse peke på at det 
innenfor utvalgets saksområde nå arbeides med flere kostnadskrevende 
saker som vil få konsekvenser for de kommende års budsjetter. Spesielt 
nevnes kan
-  ministerrådsforslag om et bioteknologisk samarbeidsprogram
-  ministerrådsforslag om opprettelse av et industrielt senter i Oslo
-  ny nordisk økonomisk handlingsplan

Gjennomføringen av disse saker krever etter utvalgets oppfatning bety
delige ressurser. Det vises forøvrig til at Budsjett- og kontrollutvalget 
følger en rekommandasjon hvor det foreslås at det utarbeides alternative 
normer for finansieringen av det nordiske samarbeidet for å sikre dette 
voksende samarbeidet nødvendige ressurser. En ytterligere vurdering for å 
øke takten i utbyggingen av samarbeidet bør gjøres i forbindelse med 
arbeidet som skal utføres i forbindelse med denne rekommandasjonen.

2 Tverrsektorelle planer

Ny økonomisk handlingsplan fo r  Norden. De nordiske lands finansminist
re har besluttet å utarbeide en ny nordisk økonomisk handlingsplan. Et 
viktig utgangspunkt for arbeidet er det europeiske integrasjonsarbeidet og 
de krav dette stiller til det nordiske samarbeidet. Planen skal omfatte årene 
1989-1992.
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Utvalget hadde i november 1987 et møte med de nordiske lands finans
ministre hvor det bl.a. ble orientert om og utvekslet synspunkter på 
arbeidet med handlingsplanen. Vedrørende prosedyren for rapportering til 
Nordisk Råd om arbeidet med den nye handlingsplanen framla finansmi
nistrene et forslag som innebærer at 1989 blir et overgangsår, inneholdende 
aktiviteter fra den nåværende handlingsplanen som fortsetter av kontinui- 
tetsgrunner samt noen nye aktiviteter av mindre omfang. Ministerrådets 
fullstendige forslag til en ny handlingsplan vil bli oversendt Nordisk Råd 
innen Rådets møter i november 1988 slik at den kan bli behandlet ved 
sesjonen i 1989. Utvalget slutter seg til dette forslaget, men vil likevel peke 
på at dersom Ministerrådet hadde fulgt Økonomisk utvalgs og Nordisk 
Råds ytring om at forslaget av hensyn til budsjettbehandlingen burde 
foreligge til Nordisk Råds sesjon i 1988 ville en ungått at 1989 ble et 
overgangsår. Utvalget vil understreke at overgangsåret ikke må medføre at 
permanente nordiske institusjoners budsjett blir redusert med midler de er 
tildelt som følge av den nåværende handlingsplanen. Dette gjelder særlig 
Nordisk Industrifond som er tilført betydelige midler i denne forbindelse.

Finansministrene har opplyst at det gjennom handlingsplanen overveies 
å iverksette tiltak innen følgende områder:
-  infrastrukturinvesteringer
-  arbeidsmarked og utdanning
-  avvikling av handelshindringer
-  liberalisering av kapitalbevegelser
-  forskning og utvikling
-  eksportfremmende tiltak
-  skatter og avgifter
-  regionalpolitikk

Utvalget mener dette er interessante og sentrale områder for nordisk 
økonomisk samarbeid. Samtidig vil utvalget vise til de fire rekom m anda
sjoner som ble vedtatt ved Nordisk Råds sesjon i 1987 (nr 30, 33, 34 og 
4511987). Disse omhandler følgende områder:
-  nordisk skatte- og avgiftspolitikk
-  nordisk næringspolitikk
-  oppfølging av rapport fra arbeidsgruppen for utvidet økonomisk samar

beid i Norden og rapporter fra Nordens faglige samarbeidsorganisasjon
-  finansiering av det nordiske samarbeidet

Utvalget vil vise til de betenkninger som lå til grunn for rekommandasjo
nene og forutsetter at Ministerrådet tar hensyn til de synspunkter som 
framkom her.

Bioteknologisk samarbeidsprogram. Det er utarbeidet et forslag til et 
nordisk bioteknologisk samarbeidsprogram som er oversendt til Nordisk 
Råd. Økonomisk utvalg har behandlet forslaget og vil vise til sin betenk
ning over dette hvor utvalget bl. a. peker på at bioteknikken har fått en 
framtredende plass i diskusjonen om framtidige innsatsområder i alle de
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delstora foretag i projektexport med inriktning på utvalda utveck
lingsländer,

6. fortsatt stöd till Nordic Project Group i SADCC-området,
7. samarbete om rationalisering av dokumentation vid export till u- 

länder och statshandelsländer,
8. gemensamma insatser inom energi i Indien och SADCC-länderna,
9. Norden/ASEAN -  utredning av möjligheter för etablering av ett 

långsiktigt samarbets- och kontaktforum.
10. utarbetande av en handbok för projektexport, främst med tanke på 

nordiska tjänstem än i utlandet,
11. genomförande av en studie om möjligheterna för aktivering av små 

och m edelstora företag i projektexportsam manhang.
12. utarbetande av en praktisk handbok om "C ounter T rade" för företa

gens behov,
13. gemensamma insatser för nordisk möbelindustri i Sydost-Asien.
14. rationalisering av procedurer för utbyte av handelsdata vid nordisk 

export till utvecklingsländer och statshandelsländer,
15. gemensamma nordiska insatser gentemot FN-system et.
16. indonesisk/nordisk projekt- och investeringskonferens, juni 1987.
Under året har punkt 12 -  handbok om "C ounter T rade" bortfallit.
A rbetet med några av de övriga punkterna kommer att fortgå under

1988. Speciellt gäller detta m arknadsinsatserna för nordisk möbelindustri i 
Sydostasien och effektivering av projektbevakningen på afrikanska mark
nader. Insatserna inom energisektorn kommer att fortsätta ännu mera 
målinriktat under en ny projektuppläggning baserad på erfarenheterna från 
den indonesisk/nordiska projektkonferensen. Beträffande ASEAN har det 
genomförts en omfattande konsultutredning som har lett till beslut om 
målinriktade insatser inom vissa utvalda sektorer, främst energi och miljö.

Handböckerna som utgivits under punktinsatsprogramm et har distribue
rats till nordiskt näringsliv genom de exportfrämjande organisationerna 
och har fått ett positivt mottagande.

Det nära och goda sam arbetet med N ordiska Investeringsbanken (NIB) 
är av stor betydelse för Fonden. Av större projekt som genomförts i 
samarbete bör främst nämnas den indonesisk/nordiska projekt- och inves
teringskonferensen som hölls i Köpenhamn i juni 1987 efter drygt ett års 
förberedelser. Man utgick härvid från de indonesiska myndigheternas poli
tik att stärka näringslivets roll inom ekonomin, och uppmuntra privat 
företagsamhet. Under konferensen i Köpenhamn deltog ledare från 35 
indonesiska storföretag, koordinerade av den indonesiska ministern för 
industriutveckling och med deltagare från indonesiska utrikesdepartem en
tet och statliga banker. Från Norden deltog ca 150 företag.

Under konferensen konkretiserades projekt vilka varit under beredning. 
Främst bör uppmärksammas ett finskt kontrakt om husbygge, värt ca FIM 
180 milj., byggande av en dansk fabrik för produktion av ventiler för LPG- 
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flaskor varav den första fasen m otsvarar värdet USD 12 milj., och den 
andra ca USD 75 milj., ett dansk-finskt sågverksbygge värt ca USD 5 milj., 
en dansk produktionsanläggning för torrmjölk till ett värde av ca USD 2 
milj., och ett dansk-finskt frys- och kyllager vars värde uppgår till totalt 
USD 30 milj. Dessutom har ingåtts kontrakt med en finsk leverantör för en 
fabrik för cigarettpapper, värt ca FIM  200 milj.

Konferensen ledde även till att en del ” Letters of In tent” underteckna
des vilka kan väntas få betydelse för nordiska industrileveranser i framti
den. Främ st bör härvid nämnas byggande av en pappersm assafabrik med 
en totalinvestering om ca USD 500 milj. och vidare projekt inom fiskeri, 
akvakultur, agroindustri och skeppsbyggnad, träbearbetningsindustri och 
olika serviceformer för oljeindustrin.

Samarbetet med de nordiska exportfrämjande organisationerna, med 
fonderna för ekonom iskt utvecklingssam arbete och övriga nordiska finans
institutioner har fördjupats under året. I detta sammanhang försöker Fon
den verka som katalysator för sam arbete mellan nordiska projektexportö
rer, också i fall där det inte är fråga om direkt ansökan om stöd.

Samarbetet med internationella organisationer, främst Världsbanken, 
International Finance Corporation, FN s utvecklingsprogram och enskilda 
regionala banker (bl. a. de västafrikanska och centralafrikanska utveck
lingsbankerna) har förts vidare och resulterat i positiva initiativ och impul
ser. Under oktober månad genomfördes omfattande diskussioner med 
Världsbanken, IFC, IDB och UNDP om sam arbetsform erna framöver. 
Härvid dryftades även Fondens roll som katalysator i sam arbetet mellan 
de utsända nordiska projektbevakarna. Insatserna förutsätts intensifieras 
under år 1988.

Enligt önskemål från nordiska företagsgrupper har Fonden under årets 
lopp koordinerat insatser i flera länder, närm ast i Senegal (varvsverksam- 
het), Benin (fiskeri), Kenya (vattendistribution) och Kongo (skogsprojekt).

På initiativ av de nordiska energiministrarna har Fonden i samarbete 
med energimyndigheterna, de exportfrämjande organisationerna och NIB 
lagt ned ett omfattande arbete på insatser inom energibesparing i industrin 
i Indien. Insatserna har hittills resulterat i konkretisering av tre större 
projekt vilka nu bearbetas av nordiska företag. Samtidigt har man konsta
terat ett omfattande behov för nordiskt kunnande i indisk industri generellt 
och man förbereder som bäst ett omfattande insatsprogram för att utnyttja 
marknadspotentialen på bästa möjliga sätt. På samma sätt som i Indonesi
en har de nordiska insatserna i Indien haft ett viktigt stöd i de nordiska 
am bassaderna.

M iljövårdssektorn är ett annat viktigt område för insatser inom Fondens 
verksamhet. Initiativ har tagits till att lägga grund för ett brett samarbete 
på miljösektorn med ASEAN-länderna, främst Indonesien. Likaledes är 
också andra målområden under diskussion för 1988.
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Ett mera omfattande insatsprogram på miljöområdet kommer att utarbe
tas 1988 för att inkluderas i den nya nordiska handlingsplanen.

Fonden har under årets lopp fortsatt lagt vikt vid att göra verksamheten 
känd inom nordiskt näringsliv och nordiska organisationer. D etta har skett 
genom artiklar och intervjuer samt föredrag i olika fora. På basen av 
utvärderingsgruppens rekomm endation borde denna inform ationsverk
samhet ökas under 1988.

När man bedöm er Fondens verksam het är det nödvändigt att beakta den 
ofta mycket långa tidshorisont som gäller för projektexport. Det är inte 
ovanligt att arbetet med större projekt tar 3 - 5  år innan man ser resultat.

Fondens stöd anses dock oavsett enskilda projekts utfall ha gett indirek
ta betydande resultat. Här är det fråga om de sam arbetsform er som har 
uppstått mellan företagen och i projektlandet, samt den inverkan som detta 
samarbete fått för företagens fortsatta ansträngningar. Indirekta resultat 
ser man också som följd av mera allmänna insatser, t. ex. Indonesien- 
konferensen, energisatsningen i Indien, seminarium i Kina etc.

4. B eslut

Styrelsen för N ordiska projektexportfonden överlämnar härmed Fon
dens verksam hetsberättelse för 1987.

Helsingfors den 28 januari 1988

Carl Ivar Óhman 
S ty re lseo rd fö ran d e

Hans Höegh Henrichsen 
V erkst. d irek tö r
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Budget- och kontrollutskottets betänkande
över berättelse om Nordiska kulturfonden inkl. revisions
berättelse

(Berättelsen, se s. 2405)

Till utskottet har hänvisats av Nordiska kulturfonden till Nordiska rå
dets 36:e session avgiven berättelse över verksam heten 1986 jäm te bilagor. 
Berättelsen har behandlats vid möte den 10 februari 1988.

U tskottet har genomgått berättelsen över Nordiska kulturfondens verk
samhet 1986 jäm te bilaga 1. Resultat- och balansräkning för verksam hets
året 1986, bilaga 2. Annonstext, bilaga 3. Statistik över ansökningar och 
beviljningar 1972-1986, bilaga 4. Ansökningar och beviljningar 1986, bila
ga 5. Beviljningar givna på Nordiska kulturfondens möten 1986, bilaga 6. 
Revisionsprotokoll av den 12 novem ber 1987. U tskottet har vid genom
gången inte funnit något att anm ärka på.

Med anledning härav föreslår utskottet
1. att Nordiska rådet godkänner Nordiska kulturfondens räkenska

per för år 1986 och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet för 
1986 samt

2. att Nordiska rådet lägger berättelsen om Nordiska kulturfondens 
verksamhet 1986 till handlingarna.

Stockholm den 10 februari 1988

Ólafur G. Einarsson (Sj) 

Kjell M agne-Fredheim (A)' 

Ivar Hansen (V)
Förm an 

Elver Jonsson (fp)

The Koritzinsky (AV) 

Ingrid Sundberg (m) 

Bernhardt Tastesen (S)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Eiður Guðnason (A) 

Per O lof Håkansson (s)

Riitta Järvisalo-Kanerva (S dp ) 

Helge Adam  Møller (KF) 

Jan P. Sy se (Hi 

Marjatta Väänänen (K)

1 Deltog ej i beslutet.
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Berättelse

om Nordiska kulturfonden inkl. revisions
berättelse

Verksamhetsberättelse 1986

A. N avn og adresse 

Nordisk Kulturfond 
Nordisk M inisterråd 
Sekretariatet
St. Strandstræde 18 
D K -1255 K øbenhavn K 
tlf 01/11 47 11

B. Opprettelse og deltakende land

Nordisk Kulturfond ble opprettet i 1966 ved en overenskom st mellom de 
5 nordiske land, Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige.

C. M ålsetting

Nordisk Kulturfond har til oppgave å utvikle det kulturelle samarbeid 
mellom de nordiske land. De prosjekter fondet kan støtte, er nordiske 
sam arbeidsprosjekter innenfor om rådene forskning, undervisning og all- 
mennkulturell virksomhet i vid forstand. Det sistnevnte om rådet omfatter 
b l.a . litteratur, musikk, teater, billedkunst, film og andre kunstarter, kul
turformidling samt ulike former for sosialt og ideelt samarbeid. Det kan 
også gis støtte til inform asjonsvirksomhet innenfor og utenfor Norden om 
de nordiske lands kulturelle liv og om nordisk kulturelt samarbeid.

Fondet krever som regel at det dreier seg om forholdsvis kortvarige 
prosjekter av éngangskarakter, og legger vekt på at den virksomhet det 
støtter, er av nyskapende og initierende art.

D. Organisasjon

1. Administrasjon

Nðrdisk Kulturfond får tildelt årlige midler over det nordiske kultur
budsjettet. Disse midler forvaltes av et styre som består av ti ordinære 
medlemmer og ti personlige suppleanter. Av disse er halvdelen pariamen-
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tarikere valgt av Nordisk Råd og halvdelen em betsm enn utpekt av Nordisk 
M inisterråd (kultur- og undervisningsministrene).

Hvert land har to nasjonale representanter i styret. Styremedlemmene 
blir utnevnt for et tidsrom av to kalenderår ad gangen. Blant sine medlem
mer velger styret en formann og en nestformann. Samme land innehar 
form annsposten to år i trekk.

Styret treffer sine beslutninger ved simpelt flertall, og er beslutningsdyk
tig når formannen eller nestformannen og minst seks andre medlemmer er 
til stede.

Siden 1. april 1972 har Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbeid 
skjøttet fondets sekretariatsfunksjoner og økonomiforvaltning. Fra og med
1. mai 1986 overgikk denne funksjonen til Nordisk M inisterråds sekreta-

Siden 1. januar 1981 har kulturfondets styre utøvet beslutningsmyndig
heten når det gjelder søknader under støtteordningene for Nordisk folke- 
opplysningssamarbeid og Nordisk idrettssam arbeid. Særskilte midler til 
disse to støtteordningene bevilges over det nordiske kulturbudsjettet.

2. Styret
I 1986 har Nordisk kulturfonds styre hatt følgende sammensetning: 

Danmark

formand for Folketinget Svend Jakobsen 
(suppleant: folketingsmedlem Karen Thurøe Hansen) 
kontorchef: Hans Vilstrup 
(suppleant: Fuldmægtig Finn Ovesen)

Finland

riksdagsledamot Elsi Hetemåki-Olander 
(suppleant: riksdagsledamot Pirkko Turpeinen) 
kanslichef Jaakko Numminen 
(suppleant: kulturråd Matti Gustafson)

Island

altingsmann Pétur Sigurdsson 
(suppleant: altingsmann Gudrun Helgadottir) 
departem entssjef K nútur Hallsson 
(suppleant: avdelingssjef Arni Gunnarsson)

Norge

stortingsrepresentant Kirsti Kolle Grøndahl (til 26. juni) 
stortingsrepresentant Kjell Magne Fredheim (fra 27. juni)
(suppleant: stortingsrepresentant Georg Apenes)
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departem entsråd Per Haga 
(suppleant: byråsjef Olav Nyhamar)

Sverige

f. d. riksdagsledamot Bengt Wiklund 
(suppleant: riksdagsledamot Ingrid Sundberg) 
departem entsråd Jan-M ats Lindahl 
(suppleant: departem entssekreterare Brita Lundh)

Riksdagsledamot Elsi Hetem åki-O lander har vært formann for styret i 
1986, mens kanslichef Jaakko Munninen har vært dets nestformann.

Det ble holdt fire ordinære styrem øter i løpet av året:
1. 17. mars 1986 i København
2. 9. juni 1986 i Bergen, Norge
3. 2 .-4 .  septem ber 1986 på Borgarnes og i Stykkishólmur, Island
4. 8. desem ber 1986 i København

3. Revisjon

Bidrag fra Nordisk kulturfond gis under forutsetning av at bevilgnings- 
m ottakeren avlegger skriftlig rapport og regnskap for bruken av den enkel
te bevilgning. Denne rapportering skal ha funnet sted senest seks måneder 
etter at bevilgningen kom til utbetaling.

Fondets regnskaper revideres av to revisorer utpekt av Nordisk råd. I 
1986 har fondet hatt riksrevisor Jørgen M ohr og folketingsmedlem Jimmy 
Stahr som revisorer. Suppleanter for disse har vært henholdsvis Ib Gerner 
Hansen og Aase Olesen.

Nordisk råd godkjenner fondets regnskaper og bevilger styret ansvars
frihet. Et særskilt utvalg, utvalget for gransking av Nordisk kulturfonds 
forvaltning, forelegger forslag om dette for rådet. Fra og med 1987 overfø
res granskingsutvalgets oppgaver til Nordisk råds budsjett- og kontrollut
valg.

E. Virksomheten 1986 

1. Økonomi (se bilag 1)

Fondet har i 1986 hatt følgende midler til rådighet:
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2. Informasjonen om fondet

Som i de seneste årene har informasjonen om Nordisk kulturfond og 
støttemulighetene der bestått i
— fondets årlige annonsering i dagspressen rundt om i Norden,
— melding til pressen etter hvert styrem øte,
— utsending av bevilgningslister,
— mer tilfeldige opplysninger i sekretariatets alminnelige opplysningsma- 

teriale, f. eks. i faktabladet ” Nordiske støtteordninger” .
Dertil kommer direkte informasjon til enkeltpersoner gitt av fondskonto

ret telefonisk eller brevlig på grunnlag av forespørsler rettet til fondet.
Det er på det rene at den mest effektive informasjonen om fondet 

formidles via avisannonsene. Siden 1982 har fondet annonsert i dagspres
sen én gang per år, i septem ber eller oktober, og dette var da også tilfellet i
1986, da en enslydende annonsetekst i oktoberm åned ble rykket inn i en 
lang rekke aviser i alle de nordiske land og selvstyrende områder, ialt 45 
aviser, derav 6 danske, 9 finske, én færøysk, 2 grønlandske, 6 islandske, 12 
norske, 8 svenske og én ålandsk.

Annonseteksten i norsk versjon vedlegges beretningen (bilag 2). 
Fondsstyret har lenge vært oppmerksom på at informasjonen om fondet 

bør økes og effektiviseres. På desem berm øtet besluttet derfor styret at 
fondet fra og med 1987 går over til å annonsere i dagspressen to ganger per 
år, og overdro samtidig til sekretariatet å søke profesjonell hjelp for å 
forbedre annonsens utforming.

3. Søknader

I 1986 m ottok fondet ialt 563 søknader med et samlet søknadsbeløp på 
58679 100 danske kroner.

Utviklingen fra år til år når det gjelder antall søknader og søknadsbelø- 
pets størrelse i perioden 1972 til 1986 vedlegges beretningen i form av en 
tabell (bilag 3, tabell 1).

Det fremgår av tabellen at søknadstilstrømningen i 1986 har vært noe 
lavere enn året før. Det samme gjelder søknadsbeløpets størrelse.

Tabellen viser forresten at det i perioden 1972 till 1986 har vært for
holdsvis store variasjoner i søknadsmengden fra år til år, størst i 1981 (935 
søknader) og lavest, når en ser bortifra de tre første årene, i 1983 (563 
søknader) og i 1986 (563 søknader).

I noen tilfelle har det vist seg vanskelig å finne en rimelig forklaring på 
disse svingningene. I andre tilfelle har de, eller kan de ha hatt, sin naturlige 
forklaring. Nedgangen i søknadstilstrømningen i 1982 og 1983 har således 
trolig sammenheng med at en i 1982 gikk over til å annonsere fondet i 
dagspressen bare én gang per år, mens dette hadde vært gjort to ganger per 
år i en årrekke før 1982.
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Tallene for 1983 og for de følgende år tyder på at den registrerte ned
gangen i 1982 har stabilisert seg på et lavere nivå enn i årene før 1982, eller 
på omtrent 600 søknader per år. N år fondet i 1987 tar til å annonsere i 
avisene to ganger per år, er det grunn til å tro at det vil virke stimulerende 
på søknadstilgangen, og allerede gi seg utslag i statistikken for 1987, men 
dog først for alvor i 1988.

De innkomne søknader i 1986 har fordelt seg på kulturavtalens tre 
hovedom råder som vist i nedenstående tabeli

Denne fordelingen i 1986 avviker ikke nevneverdig fra tilsvarende forde
ling i de siste 14 årene. Søknader av allmennkulturell art har hele tiden 
dominert, og har i de siste årene utgjort ca 70%  av søknadsm assen, mens 
resten av søknadene har fordelt seg noenlunde likelig mellom forskning og 
undervisning, dog med en viss overvekt av forskningssøknader, særlig i de 
første årene av perioden.

I en tabeli som er vedlagt beretningen (bilag 3, tabeli 2) kan en se denne 
fordelingen av søknadene på de tre hovedom rådene siden 1972.

En del av de søknader som fondet får tilsendt, blir avvist av formelle 
grunner, enten fordi de faller utenfor fondets støtteom råde ifølge de regler 
fondsstyret har gitt, eller fordi de kommer for seint for å kunne behandles 
(søknader i kategori I).

Stikkprøver har vist at antallet av disse ukvalifiserte søknader alltid har 
vært forholdsvis høgt, eller om trent 25%  av alle registrerte søknader. I
1985, det første året man begynte å skille ut disse søknader og føre dem 
opp på en egen liste, viste det seg at det dreide seg om 146 søknader, eller 
23% av årets samlede antall søknader. Tilsvarende tall for 1986 var 117 
eller 20%  av alle søknader det året.

4. Bevilgninger

Av de innkomne søknader som ble behandlet på de fire fordelingsmøter i
1986, kunne fondsstyret imøtekomme 144 søknader med et samlet bevilget 
beløp på DKK 9 922 600.

Av det bevilgede beløp ble DKK 2 255 000 gitt av 1987-års midler (på 
desem berm øtet 1986).

Fordelingen av bevilgningen (DKK 9 922 600) på kulturavtalens tre om
råder fremgår av følgende tabeil.
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En statistisk oversikt i form av en tabeil over på den ene siden antall 
søknader og ansøkt beløp og på den andre siden antall bevilgninger og 
bevilget beløp i virksom hetsåret 1986 -  fordelt på de enkelte hovedom rå
der -  er vedlagt beretningen (bilag 4).

En fortegnelse over alle prosjekter som har fått støtte i virksomhetsåret 
1986 er også vedlagt beretningen (bilag 5).

Av en tabeli som er vedlagt beretningen (bilag 3, tabell 3) kan en se 
utviklingen av fondets bevilgninger, og hvordan de har fordelt seg på de tre 
hovedom rådene i perioden 1972-1986.

5. Enkelte prosjekter

For å illustrere fondets virksomhet gis det i det følgende en etter måten 
fyldig omtale av et utvalg prosjekter som må antas å være av særlig 
interesse.

A. Fondsstyret har i 1986 gitt etter måten mange bevilgninger som 
direkte eller indirekte har med barn og ungdom å gjøre.

Det ble således gitt DKK 150 000 til prosjektet "O pplev Norden -  
folkehøgskolekursus i fire nordiske land” . Prosjektet går utpå at fire folke
høgskoler, Skogn i Norge, Gotland i Sverige, Västra Nyland i Finland og 
Lolland i Danmark, går sammen om å formidle en utveksling av nordiske 
elever til felles kursus på de fire høgskolene. Kurset er lagt opp på den 
måten at omkring 12 elever fra hver skole i løpet av vel 8 måneder 
oppholder seg i ca 2 måneder på hver av de fire høgskolene, hvor emnet 
bl. a. er det nordiske samarbeid og nordisk historie og kultur. Kursusvirk- 
somheten startet i novem ber 1986 og vil ifølge planen være avsluttet i mai 
1987. Denne kursusformen later til å ha gitt gode resultater, og det forelig
ger nå søknad til fondet om tilsvarende kursusopplegg for arbeidsåret 1987/ 
88 .

DKK 100000 ble bevilget til et kursus i Nordisk skolesamarbeid på 
vennskapsbyplanet. K urset som ventes avsluttet i november 1987, er ar
rangert av Foreningen Norden i Göteborg, og har til formål å spre kunn
skap om b l.a . bilateral, tresidig og internordisk leirskolevirksom het, og å 
peke på nye veier til å bygge ut denne samarbeidsformen. Deltakerne på 
kurset biir én person med skoleadministrativ erfaring samt en lærer med
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erfaring fra nordisk kontaktvirksom het fra ialt 26 kommuner i alle de 
nordiske land, som samlet representerer 6 vennskapsbykjeder.

En mindre bevilgning ble gitt til et nordisk ungdom sstevne  arrangert av 
Foreningen N orden i København. Stevnet som samlet ca 60 ungdommer 
fra alle de nordiske land ble avholdt i Hillerød i oktober 1986. Formålet 
med kurset er å engasjere en stor gruppe unge m ennesker fra hele Norden i 
ideen om det nordiske samarbeid og dets betydning for hverdagslivet og 
samfunnsutviklingen.

DKK 150000 ble gitt til sammenslutningen NORBUSAM til avholdelse 
av en aktivitetsuke fo r  tingdomskorsangere fra alle de nordiske land. 
NORBUSAM , som er en paraplyorganisasjon for de nasjonale ungdoms
korforbund i de enkelte nordiske land, vil på grunnlag av den gitte bevilg
ning i juli 1987 arrangere såkalte korverksteder i Drøbak i Norge. Man 
venter ialt omkring 400 unge korsangere, som ledet av 8 instruktører vil få 
kvalifisert instruksjon i korsang. En del av de komposisjoner som vil bli på 
repertoaret, er skrevet særskilt for stevnet og betalt av NOMUS.

Videre er det gitt støtte til tre prosjekter som vedrører bårne- og ung
dom slitteratur i Norden.

Det dreier seg for det første om en bevilgning på DKK 75 000 til et 
nordisk barnebokprosjekt arrangert av V ästerås stadsbibliotek til b l.a . et 
kursus fo r  nordiske barnebibliotekarer, der barnebokforfattere fra alle de 
nordiske land vil orientere om sitt forfatterskap. Kurset vil bli avholdt 
høsten 1987 i Västerås.

For det annet ble det gitt DKK 75 000 til et nordisk kursus om bårne- og 
ungdomslitteratur arrangert av Sveriges forfatterforbunds seksjon for bar- 
ne- og ungdomslitteratur. Kurset er beregnet for barnebokforfattere, bib
liotekarer og massem ediafolk, og vil bli avholdt på Biskops Arno i august 
1987. Formålet med kurset er b l.a . å gi en allsidig orientering om denne 
litteraturens stilling i dagens N orden. Det vil bli forelesere og innledere fra 
alle de nordiske land, herunder fra Færøyane og Grønland.

Videre ble det bevilget DKK 50000 til et seminarium arrangert av 
Finlands ungdom slitteraturforfattere til prosjektet "E r dagens ungdom  
interessert i litteratur?". Seminariet er beregnet for forfattere, biblioteka
rer, forlagsfolk, morsmålslærere og mediafolk fra alle de nordiske land. 
Hensikten med seminaret er på nordisk basis å drøfte i hvor høy grad og på 
hvilken måte våre dagers mediasamfunn med fjernsyn, video og datorer 
påvirker ungdommers interesse for litteratur.

B. En rekke prosjekter innenfor handikappom rådet har fått støtte. Det 
gjelder følgende:

DKK 59 000 ble gitt til en nordisk konferanse om de døvblindes livssitua
sjon i nordområdene. A rrangør var Bjerkely skole i Trom sø. Konferansen, 
som ble holdt i juni 1986, hadde til formål rede ut de særegne problem er 
som i denne sammenheng knytter seg til nordområdene: lys/mørke-effek
ten, den lange vinter, spredt bosetning, ressurssvake miljøer.
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DKK 75 000 ble gitt et seminarium med det formål å øke mulighetene fo r  
døve å utdanne seg som spesiallærere og språklærere fo r  døve, samt 
diskutere hvordan man best kan lære døve barn svensk, dansk, finsk og 
norsk på tegnspråkets grunn. Arrangør var Sveriges dövas riksförbund. 
Seminaret ble holdt i august 1986.

DKK 90000 ble bevilget til et seminarium for å diskutere videovirksom- 
hetens aktuelle situasjon hva angår de døve i de ulike nordiske land med  
tanke på etableringen av de døves videobibliotek. Seminaret ble avholdt i 
septem ber 1986 i Heinola i Finland. Arrangør var De dövas forbund rf, 
Finland.

DKK 100000 gikk til en w orkshop for forskere/leger i neurologi- og 
neurofysiologi til å drøfte ev. løsningsmodeller i forbindelse m ed det økte 
behov fo r  reorganisering av den operative epilepsi-behandling. W orkshop
pen er arrangert av Dansk Epilepsi Selskab, og har etter planen vært 
avholdt i mai 1987.

DKK 100000 ble gitt til en nordisk M BD-kongress. Det dreier seg om 
den første kontakt mellom fagfolk og foreldre fra de fem nordiske land der 
man ønsker å samle de ulike lands erfaringer med MBD-problematikken. 
Kongressen som er arrangert av foreldreforeningen for MBD-barn i Norge, 
vil bli avholdt i oktober 1987.

C. Nordiske grafikere har vært hyppige søkere til fondet i de siste årene. 
Prosjektene har til dels vært utstillinger av nordisk grafikk, og til dels 
symposier for nordiske grafikk-kunstnere.

Styret bevilget således DKK 150000 til et nordisk grafikksymposium  i 
Bergen, arrangert av Norske grafikere. Symposiet ble avholdt i mai 1986. 
Det var en mindre grafikkutstilling i forbindelse med arrangem entet, hvis 
hovedformål ellers var å drøfte mulighetene for å øke og effektivisere den 
faglige og kunstneriske kontakt mellom grafikk-kunstnere i hele Norden. 
Bergen-symposiet var et ledd i en serie nordiske grafikksymposier. Det 
første ble avholdt på Gotland i 1985, mens det tredje vil bli holdt på Island i
1987. Begge disse symposiene er også blitt støttet av kulturfondet. Rappor
ten fra symposiene på Gotland og i Bergen tyder på at disse fondsbevilg- 
ningene har vært av stor betydning for nordisk grafikk-kunst, ikke bare 
med tanke på det rent kunstneriske u tbytte, men vel så mye fordi man har 
kunnet drøfte felles problem er av faglig og teknisk art. Bevilgningen til 
symposiet på Island 1987 ble gitt som sistegangsbevilgning til denne serien 
av nordiske grafikksymposier.

Av andre enkeltbevilgninger kan følgende nevnes:
Til midtnordiske kunstdager i mai 1987 ble det bevilget DKK 100000. 

Hovedtem aene på kunstdagene biir billedkunst og kunsthåndverk, og vil 
omfatte både utstillinger, seminarier og workshops forskjellige steder i 
Midt-Norden.
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Det offisielle kultursam arbeidet i Midt-Norden er av forholdsvis ny 
dato. Det biir ledet av en særskilt kulturarbeidsgruppe under Midt-Norden- 
komiteen, og har til formål å skape kontakt over landegrensene i området 
og utvide sam arbeidet innenfor de enkelte kulturområdene. I den hensikt 
har gruppen bl. a. tatt initativet til årlige kulturdager med skiftende inn
hold.

Man har til nå avholdt fire slike samarbeidsarrangem enter: (1) teaterda
ger sommeren 1984, (2) kulturverndager sommeren 1985, (3) korfestival 
høsten 1986, og (4) billedkunst og kunsthåndverk våren 1987.

Alle disse arrangem enter (kulturdager) har fått støtte av kulturfondet, 
som således har ytet en ikke uvesentlig hjelp til oppbyggingen av dette 
grenseregionale sam arbeidet, som omfatter de midtnordiske fylkene/låne
ne i både Finland, Norge og Sverige. Fondets bevilgninger har vært på 
henholdsvis DKK 75000, DKK 55000, DKK 100000 og DKK 100000, 
eller totalt DKK 330 000.

Det bør dog nevnes at fondets bevilgninger bare har vært en del av 
totalbudsjettet for de enkelte arrangem enter. Hovedfinansieringskilden 
har vært lån og fylker i om rådet, som over sine kulturbudsjetter har ytet 
store bidrag. Den framtidige finansiering av dette samarbeidet er uklar. 
Kulturfondets bevilgning i 1986 var således den siste fondet gir til disse 
kulturdagene. I og med at kulturfondsbevilgningene faller bort, overveier 
man nå mulighetene for å finne andre finansieringsmuligheter for denne 
viktige og relevante virksom het, f. eks. innenfor Nordisk ministerråd.

Til orkesterdirigentkonkurranser med lansering av unge nordiske diri
genter ble det bevilget DKK 200000. Prosjektet som blir arrangert av 
Nordisk konservatorieråd i samarbeid med Sveriges riksradios symfonior
kester, tar sikte på å stimulere den sviktende rekrutteringen av unge 
nordiske orkesterdirigenter, samt presentere et utvalg av dem i et nordisk 
forum. Dette vil en oppnå ved selve dirigentkonkurransene i Stockholm i 
oktober 1987, som ventelig vil bli kringkastet i radio og fjernsyn, samt ved 
bindende avtaler med de profesjonelle orkestrene i Norden om at disse 
engasjerer én eller flere av vinnerne.

Nordisk konservatorieråd, som har tatt initiativet til prosjektet, er et 
samarbeidsorgan for nordiske musikkhøgskoler og m usikkonservatororier, 
og har til formål b l.a . å drøfte spørsmål av felles interesse innenfor den 
høyere undervisning av profesjonelle musikere, samt å arrangere kurser, 
symposier og likn. på felles nordisk basis. Fondsstyret har over en lang 
periode gitt støtte til ikke få av disse arrangem enter, f. eks. til dirigentkur-

En bevilgning på DKK 200000 til N ordkalottens symfoniorkester gjorde 
det mulig for orkesteret å opprettholde sin virksomhet også i 1986 med 
konserter i H arstad, Piteå og Ö stersund. Fondet har to ganger tidligere 
støttet orkesteret, med DKK 40 000 i 1982, og med DKK 125 000 i 1985. På 
fondsstyrets junim øte i 1987 ble det videre gitt DKK 150000 till denne
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orkestervikrsom heten. Med den bevilgningen, den fjerde og siste til N ord
kalottens sym foniorkester, ville fondsstyret gjøre sitt for å unngå at det 
oppstod en pause i orkesterets virksomhet før den fortsatte finansiering ble 
avklaret i 1988.

Ideen om et N ordkalottens sym foniorkester ble først fremmet i 1970- 
årene. Den første orkestersamling fant sted i 1980, og orkesteret har siden 
med unntak for årene 1981 og 1984 holdt årlige konserter på Nordkalotten.

Orkesteret som er det eneste fullt utbygde profesjonelle symfoniorkester 
i de nordligste deler av Skandinavia, er på den måten vesensforskjellig fra 
andre faste symfoniorkestre at alle musikerne (ca 90 i tallet) er knyttet til 
andre musikkoppgaver på sine hjemsteder. O rkesterets virksomhet base
rer seg således på at de institusjoner som er med i sam arbeidet, stadsor
kestrene i Nord-Finland, Regionsmusikken i Boden og Landsdelsmusikk- 
ordningen i N ord-Norge, stiller sine musikere til disposisjon for N ordka
lottens sym foniorkester i ordinær tjeneste.

Det kan neppe herske tvil om at N ordkalottens sym foniorkester dekker 
et behov hos de profesjonelle musikere på N ordkalotten, og vil sikkert 
medvirke til at flere musikere biir boende i nord. O rkesteret må sies å være 
et eksempel på et utmerket og særdeles vellykket nordisk kultursamarbeid 
på Nordkalotten.

Nordisk kulturfonds bevilgninger til dette m usikksamarbeidet, som sam
let utgjør DKK 515 000, har dannet grunnstammen i virksomhetens 
finansiering. I 1986 dekket fondets bevilgning ca 32% av utgiftene, mens 
resten ble dekket ved regionale tilskudd (30%), egne inntekter (23%) og 
nasjonale tilskudd (10%). De resterende 5%  kom inn ved private sponso
rer og som tilskudd fra NOMUS.

Uten kulturfondets støtte ville dette nordiske musikksamarbeidet på 
Nordkalotten neppe ha vært mulig. Og når kulturfondets støtte faller bort i
1988, finner fondsstyret det høyst ønskelig at det etableres en fast finansie
ringsordning som kan sikre orkesterets virksomhet i årene framover. Man 
vil i den forbindelse minne om at det er det eneste profesjonelle symfonior
kester nord for Trondheim, Gävle og Vasa, og at det i framtiden vil kunne 
bli av stor betydning for musikklivet i området.

I juni 1986 ble det med støtte fra kulturfondet avholdt et nordisk danse
seminarium i Kuopio i Finland. På seminaret ble det besluttet at det i 
ethvert av de nordiske land skulle dannes en nasjonal danseorganisasjon, 
samt at det skulle etableres et nordisk interimistisk arbeidsutvalg med det 
formål å forberede dannelsen av en ordinær nordisk danskomité. Man 
regner med at planleggingsarbeidet vil ta tre år, og b l.a . omfatte utarbei
ding av en lærebok om dans og dansens historie, arbeidet med å samordne 
visse utdannings- og forskningsspørsmål på høyskolenivå, planlegging av 
kurser, sem inarer og festivaler.

På fondsstyrets desem berm øte i 1986 ble det bevilget DKK 180000 til å 
innlede dette planleggingsarbeidet.
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Blant avsluttede prosjekter i 1986 er det god grunn til å nevne bokverket 
"N orthern P oles". Det var i juni 1984 at fondsstyret bevilget DKK 200000 
til dette boksprosjektet. Forlegger er Torsten Bløndal (enmannsforlag).

N orthern Poles er en moderne nordisk kunsthistorie, som i tekst og 
illustrasjoner presenterer de viktigste tendenser i nordisk billedkunst (ma
leri og skulptur) under 1970-tallet og 1980-tallet. Det er på mange måter et 
imponerende verk på nærmere 500 sider, der de nordiske land, herunder 
Grønland og Færøyane, hver har fått sitt hovedkapittel der teksten blir 
skrevet parallelt på engelsk og vedkommende nasjonalspråk.

Boken har fått fyldig og for det meste rosende omtale i pressen overalt i 
Norden.

6. Evalueringen av fondets virksomhet

Arbeidet med evalueringen av fondets virksomhet 1975-1984 ble i 1984 
overdratt til Rogaland distriktshøgskole.

Ifølge avtale mellom kulturfondets styre og distriktshøgskolen skulle 
arbeidet bli avsluttet i løpet av ett og et halvt år.

Dne endelige versjon av evalueringsrapporten forelå utpå høsten 1986, 
et større stensilert verk på ca 350 sider.

På fondsstyrets septem berm øte ble det vedtatt å oversende rapporten til 
henholdsvis Nordisk ministerråd (kultur- og undervisningsministerene) og 
til Nordisk råd til orientering. Samtidig ble det vedtatt at fondsstyret ved 
kommende m øter ville gjennomgå rapporten kapittel for kapittel. På de- 
sembermøtet 1986 ble således rapportens kapittel 4 gjennomgått, en gjen
nomgang som b l.a . resulterte i vedtak om å annonsere i dagspressen to 
ganger per år, samt senere å se nærmere på fondets inform asjonsvirksom
het (sml. avsnitt E 2, s. 4). Denne gjennomgang av rapportens enkelte 
kapitler ventes avsluttet på desem berm øtet 1987.

7. Fondets sekretariat

Siden 1972 har fondets sekretariatsarbeid og økonomiforvaltning vært 
skjøttet av Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbeid (kultursekretaria
tet). Den ordningen sto ved lag til I. mai 1986, da disse funksjoner ved 
sekretariatssam m enslåingen og nedleggelsen av kultursekretariatet ble 
overtatt av det sam m enslåtte m inisterrådssekretariatet.

1 forlengelse med denne overgangen la fondsstyret vekt på at fondssek
retariatet også etter sekretariatssam m enslåingen fikk en selvstendig adm i
nistrativ plassering, adskilt fra det nye sekretariats fagavdelinger (jfr. 
årsberetningen for 1985, bilag 5).

Det er delvis på denne bakgrunn at man i den nye organisasjonen 
innrettet en særskilt forvaltningsseksjon innenfor sekretariatets budsjett- 
og adm inistrasjonsavdeling. Ved siden av kulturfondet fikk
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forvaltningsseksjonen i oppdrag å betjene en rekke særskilte støtteord
ninger som i kultursekretariatet hadde vært adm inistrert av den allmenn- 
kulturelle seksjon. Det gjelder således støtteordningene for folkeopplys- 
ningssamarbeid, idrettssam arbeid, ungdomssamarbeid, nabolandslittera
tur o. fl.

Forvaltningsseksjonen er en nyskaping i forhold til organisasjonsmønst- 
ret i det nedlagte kultursekretariatet. Enheten ble opprettet for en for
søksperiode på to år.
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BILAGA I

Resultatrakning för Nordiska kulturfonden för tiden 1.1—31.12.1986

Köbenhavn, den 31 mars 1987

Fridtjov Clemet Berit Bachmann

Balansräkning för Nordiska kulturfonden per 31.12.1986

København, den 31 mars 1987

Fridtjov Clemet Berit Baclimunn
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BILAG A 2 

Annonsetekst

Nordisk kulturfond har til formål å fremme nordisk samarbeid på kultur
området. Støtte kan gis til prosjekter innenfor områdene forskning, under
visning og allmennkultur, f. eks. billedkunst, litteratur, teater, musikk, 
samt til enkeltstående nordiske arrangem enter innenfor foreningslivet.

Støtte gis i første rekke til kortvarige prosjekter av engangskarakter 
innenfor kulturlivet i bredeste forstand, og især til nyskapende aktiviteter.

Fondet legger vekt på at de prosjekter det støtter, har stor nordisk 
bredde. Virksomhet som bare om fatter to nordiske land, får i prinsippet 
ikke støtte.

I regelen gis det ikke støtte til regelmessig tilbakevendende arrangem en
ter, eller til drift av en samarbeidsform som allerede er etablert. Støtte gis 
heller ikke i form av stipendier til studerende, eller til lærer- og elevutveks- 
ling.

Støtte til forskningsprosjekter forutsetter et aktivt samarbeid mellom 
forskere fra minst tre nordiske land.

Støtte til nordisk møtevirksomhet, gis til den sentrale arrangør, ikke 
direkte til nasjonale deltakere i slike arrangementer.

Søknader skrives på fondets egne søknadsskjemaer. Disse må være 
fondskontoret i hende senest 6 uker før utdelingsmøtene, som holdes fire 
ganger per år, vanligvis først i månedene mars, juni, septem ber og desem-

Søknadsskjem aer og ytterligere informasjon om fondets støttemulighe- 
ter fås hos Nordisk kulturfond, Nordisk ministerråds sekretariat, St. 
Strandstræde 18, DK-1255 København K, tlf. (1) 114711 eller fra de 
respektive lands undervisnings/kulturminsterier.
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BILAGA 3 

Statistikk

Tabell I

* i m illioner d an sk e  k ro n e r (av runde t) 

Tabell 2
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Tabell 3

BILAGA 4

Søknader og bevilgninger i 1986
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* herav  D K K  2255 000 av 1987-års m idler

BILAG A 5

B evillinger g ivet på N ord isk  K u ltu rfon d s m ød er i 1985

Forskning

Tverrvitenskapelige og overgripende spørsmål
921-85-553 Isafoldarprentsm idja H .F .. IS -101 Reykjavik til 100000

løn i forbindelse med senere udgivelse af dansk
islandsk ordbog

921-86-125 Maj-Brit W adell, Konstvetenskapliga institutio- 75 000
nen, S-412 56 Göteborg til nordisk kunsthistori
kermøde med temaet "N ordiskt konstsamlande 
och m ecenatskap"

921-86-125 Maj-Brit Wadell, Konstvetenskapliga institutio- 7000
nen, S-41256 Göteborg til ekstrabevilling i for
bindelse med et nordisk kunsthistorikerm øde 
med temaet "N ordiskt konstsamlande och me- 
cenatskap”

921-86-169 Kyösti Julku. Uleåborgs universitet Historiska 90000
institutionen, SF-90101 Oulu til den 3. N ord
kalot historiekonference
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Sam funnsvitenskapelig forskning
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N aturvitenskapelig forskning

M edisinsk forskning
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Skog- och landbruksforskning

Undervisning

Overgripende spørsmål

Førskole og grunnskole
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Akadem isk grunnutdanning

Lærerutdanning

ference om lære 
’iironen, Kuvac 
120 E s d o o  p å  v

Erhvervsutdanning

Voksen- og videreutdanning

Spesialundervisning
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Allmennkulturell virksomhet

Overgripende spørsmål
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Formidling
AV-medier, grafiske medier

Kunstnerisk virksomhet

Håndverk og form givning

Kunstnerisk virksomhed

Billedkunst (maleri, skulptur, fo to)
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M usikk og dans
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Litteratur
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Dramatisk virksomhet (teater og film )

Annen virksomhet

Etniske minoriteters samarbeide
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Idrett og fliluftsvirksom het

Sosialt samarbeid

Barne- og ungdom ssam arbeid

Ideelt samarbeid (faglig, kirkelig, politisk)

Nordiske kulturuker
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Revisionsprotokollet

1. Fondens regnskab for 1986 er som et bilag til virksomhedsberetning
en godkendt sammen med denne på fondens styrelsesm øde den 23. og 24. 
juni 1987.

Regnskabet er revideret. Revisionen er udført i overensstem m else med 
god offentlig revisionsskik, jf. § i lov nr. 321 af 26. juni 1975 om revision af 
statens regnskaber m. m.

Til resultatopgørelse og balance bem ærkes følgende:

Resultatopgørelse

2. Fondens virksomhed har i årene 1982 til 1986 udviklet sig således:

BILAGA 6
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3. Udviklingen i fondens udgifter i årene 1982 til 1986 er illustreret i 
figur 1.

F ig u r  1

Nordisk Kulturfond

adm. udg. i pot. af bevilling

4. Fondens indtægter har andraget 12 429 710 kr. H eraf udgør fondens 
bidrag fra det nordiske kulturbudget 10609000 kr., medens det resterende 
beløb består af tilbagebetaling af ikke anvendte midler, 876290 kr., renter 
369004 kr. og ikke disponerede midler fra forrige år 575 416 kr.

5. Regnskabets udgiftsside kan opdeles i to hovedgrupper: Administra
tionsudgifter og meddelte bevillinger.

Adm inistrationsudgifterne om fatter de udgifter, der umiddelbart kan 
henføres til fonden. Sekretariatsarbejde og økonomiforvaltning har siden 
sammenlægningen af kultursekretariatet og sekretariatet for det almene 
budget den I. juli 1986 været varetaget af en særskilt forvaltningssektion i 
m inisterrådssekretariatet. De hermed forbundne udgifter er posteret i mi- 
nisterrådssekretariatets regnskab.

Adm inistrationsudgifterne har i 1986 udgjort 622 694 kr. Udviklingen i 
fondens adm inistrationsudgifter i perioden 1982-86 fremgår af følgende 
oversigt:

\ 9 - 1 7-336 Nordiska rådet Del 2
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6. Udviklingen i fondens administrationsudgifter i pct. af bevillingen i 
årene 1982 til 1986 er illustreret i figur 2.

Figur 2

Nordisk Kulturfond

adm. udg. i pot. af bevilling

7. M ødeomkostningerne, der i 1985 udgjorde 55 pct. af fondens admi
nistrationsudgifter, udgør i 1986 57 pct. af de samlede adm inistrationsud
gifter.

De egentlige mødeudgifter er således steget med 35 869 kr. til 355 295 kr. 
Stigningen hænger sammen med den geografiske fordeling af møderne.

8. Udgifterne til annoncer og tryksager er faldet med 2563 kr. til 148000 
kr. svarende til 1,7 pct.
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9. Udgifterne til honorarer er steget med 2053 kr., hvilket svarer til den 
regulering styrelsen tidligere har besluttet.

10. Bevillingerne er i regnskabet anført med 10822600 kr. og fordeler 
sig på 146 projekter.

11. Af øvrige omkostninger, 260739 kr., udgør ekstraordinære udgifter 
250000 kr. og vedrører afskrivning af et tilbagebetalingskrav mod Nordisk 
Billedspilgruppe.

Sagen er tidligere nævnt i revisionsprotokollattet 1/1984, pkt. 11 og 1/ 
1985, pkt. 13.

12. D riftsregnskabet slutter med et overskud (ikke disponerede midler) 
på 734415 kr., der overføres til 1987.

Balance

13. Fondens aktiver udgøres af et mellemregningsbeløb med minister
rådssekretariatet på 4 448630 kr.

Den væsentligste passivpost består af bevilgede, men ikke udbetalte 
beløb vedrørende fondsbevillingerne for 1985 og 1986. Pr. 31. decem ber 
1986 udgjorde disse poster henholdsvis 810861 kr. og 2687 000 kr.

Hertil kommer et restbeløb på i alt 216353 kr. som er hensat til honora
rer i forbindelse med en undersøgelse af kulturfondens virksomhed.

Almindelige bemærkninger

14. Som nævnt i revisionsprotokollatet 1/1984 har fonden bl. a. på foran
ledning af revisorerne iværksat en analyse af fondens arbejdsrutiner.

Som det fremgår af årsberetningen forelå den endelige version af evalue
ringsrapporten i efteråret 1986.

Rapportens enkelte kapitler har været drøftet på styrelsesm øder i 1986 
og 1987. Denne gennemgang, der forventes afsluttet på styrelsens decem 
bermøde i 1987, vil også behandle revisorernes bemærkninger til rappor
ten, der blev frem sendt til fondens styrelse den 25. marts 1987.

Revisorerne vil fortsat følge evalueringens videre forløb.

Særregnskaber

15. Som led i revisionen af fondens regnskaber er der i lighed med 
tidligere år foretaget en gennemgang af regnskaber mv. for projekter, der 
har modtaget støtte fra fonden. Gennemgangen for 1986 har omfattet ca. 10 
pct. af antal bevillinger ydet i 1986, svarende til ca. 12 pct. af årets 
bevillinger i danske kr. samt delvis gennemgang af ældre uafsluttede bevil
lingssager.

16. I juni 1980 blev der bevilget 50000 kr. til animationsfilmen ” Lapp- 
landsliv” . Bevillingsmodtageren har hverken fremsendt regnskab eller 
rapport over projektets gennemførelse. På trods af adskillige henvendelser 
har fonden ikke modtaget noget svar. Først i slutningen af 1986 er sagen 
blevet sendt til inkasso. Heller ikke advokatfirm aets henvendelse er blevet
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besvaret. Efter advokatens opfattelse må tilbagebetalingskravet anses for 
forældet efter den 5-årige forældelsesfrist.

Revisorerne har anm odet forvaltningssektionen om at drage omsorg for, 
at tilsvarende sager frem over sendes til inkasso i god tid før forældelses
fristens udløb.

Revisorerne kan efter omstændighederne tiltræde, at sagen afsluttes på 
det foreliggende grundlag.

17. Fondens regnskab har i øvrigt ikke givet anledning til bem ærk
ninger, og vi har efter den foretagne revision givet regnskabet følgende 
påtegning:

” Foranstående resultatoppgørelse og balance er revideret. Revisionen 
har ikke givet anledning til særlige bemærkninger. Der henvises til vort 
revisionsprotokollat af 12-11 1987.

København, den 12. novem ber 1987

Jimm y Stahr J. M ohr
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Juridiska utskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1986

(Berättelserna C 1 l/j: 1 - 5 ,  se s. 2438)

Juridisk Udvalg har behandlet de til udvalget henviste virksom hedsbe
retninger for 1986 fra Nordisk samarbejdsorgan for samespørgsmål og 
rennæringsspørgsmål (C 11 /j: 1), Nordisk Udlændingeudvalg (C 1 l/j: 2), 
Nordisk Sam arbejdsråd for Kriminologi (C 1 l/j: 3), Nordisk Strafferetsko
mité (C 1 l/j: 4) og Nordisk Sameråd (C 1 l/j: 5).

Udvalget har ikke haft bem ærkninger at gøre til beretningerne.
Udvalget indstiller, at Nordisk Råd tager de til juridisk udvalg henviste 

beretninger til efterretning.

Abo, den 11. novem ber 1987

Lennart Andersson (s) 

Hagen H agensen (KF) 

Liisa Hilpelä (Kok) 

Arnljot Norwich (H) 

Kristen Poulsgaard (FP)

Mikko Elo (Sdp) 

Sverrir H ermansson (Sj.) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 
Asbjørn Sjøthun (A)

Bernhardt Tastesen (S) 
F orm and
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N ordiska sam arbetsorganet för sam espörsm ål och renskötselfrågor

Verksam hetsberättelse 1986

N am n och adress

N ordiska sam arbetsorganet för samespörsmål och renskötselfrågor
Jordbruksdepartem entet
S-103 33 Stockholm

1. Institutionens uppgift

Sam arbetsorganet behandlar frågor, gemensamma för rennäringen i Fin
land, Norge och Sverige, rörande den praktiska utvecklingen av rensköt
seln, såsom renbetes- och foderundersökningar, renavel, rensjukdomar, 
registrering av renm ärken, handel med renkött och andra renprodukter, 
ävensom  frågor om jak t, fiske m. m. och andra näringar som har väsentlig 
betydelse för samerna.

Sam arbetsorganet har vidare, i syfte att stärka och bevara den samiska 
kulturen och förbättra den samiska befolkningens levnadsvillkor, att be
handla andra för samebefolkningen i Finland, Norge och Sverige gemen
sam m a frågor som rör utvecklande av samekulturen och av skol- och 
undervisningsförhållandena inom samernas bosättningsområden samt för
bättrande av samebefolkningens levnadsförhållanden och sociala ställning 
m. m.

2. Organisation

Sam arbetsorganet består av en delegation från Finland, en från Norge 
och en från Sverige, var och en med sin ordförande. Delegationerna utses 
av resp. lands regering. Hos varje lands delegation finns en sekreterare. 
Hos sam arbetsorganet finns en gemensam sekreterare. Sekreterarskapet 
skall cirkulera för tre år i sänder mellan delegationerna.

3.1 Ekonom iskt utfall

Varje delegation finansieras på anslag inom respektive lands budget.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Organet har under året sam m anträtt dels i Ivalo den 2 - 4  september, dels 
i Oslo den 2—3 decem ber. Samarbetsorganet ha framför allt diskuterat 
effekterna av reaktorolyckan i Tjernobyl för rennäringen och den samiska
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kulturen samt möjligheten att åstadkom ma gemensamma nordiska riktvär
den för cesium i livsmedel.

Sam arbetsorganet för samespörsmål och renskötselfrågor överlämnar 
härmed verksam hetsberättelse för år 1986.

Bjarne Örnstedt



2440

Verksamhetsberättelse 1986

1. Nordiska utlänningsutskottets uppgift

Det nordiska utlänningsutskottet är grundat i enlighet med överenskom 
melsen av den 12 juli 1957 mellan Danmark, Finland, Norge och Sverige 
om upphävandet av passkontrollen vid samnordiska gränser med tilläggs
protokollen av den 20 maj 1963, 2 april 1973 samt förändring den 27 juli 
1979. Island har anslutit sig till överenskommelsen den 24 septem ber 1965.

Med anledning av art 13 i överenskom m elsen skall det nordiska utlän
ningsutskottet sam ordna kontrollen av utlänningar i de stater, vilka anslu
tit sig och annars resa och behandla frågor, som är av betydelse för det 
gemensamma passkontrollom rådet i de nordiska staterna.

2. Organisation

I det nordiska utlänningsutskottet ingår en representant för var och en 
av de stater, som anslutit sig till överenskommelsen.
Från Danmark: Direktör Fredrik Schydt 

Finland: Byråchef Matti Bäckman 
Island: Politidirektör Bodvar Bragason 
Norge: Frem m edkontrollsjef Arild Kjerschow 
Sverige: G eneraldirektör Thord Palmlund 

Medlemmarna representerar i varje land den centrala utlänningsmyndig- 
heten. Representanterna brukar även tillkalla särskilda experter.

Det nordiska utlänningsutskottet har möten vanligtvis två gånger årli
gen. M ötena hålls turvis i vart och ett av de nordiska länderna. U tskottet 
har inte något sekretariat. Det ankom mer istället på värdlandets represen
tant att förbereda programmet och att kalla till möte, att vara ordförande 
vid mötet samt tillse att nödvändig personal finns tillgänglig. Några medel 
har inte ställts till utskottets förfogande.

3. Verksamhet

Det nordiska utlänningsutskottet hade under 1986 endast ett möte, i 
Skagen, Danmark, 2—4juni.

Bland de ämnen som avhandlades kan följande framhållas:
1. Reglerna för viseringsfrihet för innehavare av nordiska främlingspass 

vid resa inom Norden.

C 11/j: 2
1988

Nordiska utlänningsutskottet
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Följande förslag utarbetades vid mötet:
” Indehavere af gyldige danske, finske, islandske, norske og svenske 

fremmedpas er viseringsfrie i forbindelse med indrejse og besoeg i hoejst 3 
m åneder i andet nordisk land end opholdslandet, under forudsætning af, at 
fremmedpasset er forsynet med en gyldig tilbagerejsetilladelse til det land, 
som har udstedt frem m edpasset."

Förslaget skulle slutgiltigt godkännas vid det kommande mötet i Sverige 
i januari 1987.

2. Information om ändringar i den svenska utlänningslagstiftningen per 
1.7.1986.

3. U tbyte av information om invandring från olika länder.
4. U tskottet har även diskuterat ett antal frågor rörande visumförhållan- 

de till andra länder, t. ex. ingående av viseringsfrihetsavtal.
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Nordiska sam arbetsrådet för krim inologi

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska sam arbetsrådet för kriminologi 
Rättspolitiska forskningsinstitutet 
Åbohusvägen 8/Postbox 35 
SF-00931 Helsingfors 
Tel. (90) 343 2631

/. Organisation

1.1. Uppgift och sam m ansättning

Nordiska sam arbetsrådet för kriminologi (NSfK) består av 13 medlem
mar, vilka utses av de nordiska justitiem inisterierna. M andatperioden är 
tre år. Danmark, Finland, Norge och Sverige utser 3 medlemmar var och 
Island 1 medlem. M edlemmarna representerar i första hand kriminologisk 
forskning. Enligt stadgarna skall rådet även ha representanter för admini
strativa myndigheter.

NSfK är ett kontaktorgan mellan nordiska forskare och forskningsmiljö
er, som bedriver kriminologisk forskning. Enligt stadgan för NSfK skall 
rådet främja kriminologisk forskning genom anslagsbeviljning och genom 
att själv ta initiativ till och genomföra kriminologisk forskning. NSfK är 
även ett kontaktorgan mellan forskningen och den praktiska kriminalpoliti
ken i Norden. Rådet skall således bl. a. bistå myndigheterna i de nordiska 
länderna och Nordiska rådet i kriminalpolitiska frågor. Vidare är det 
N SfK ’s uppgift att sprida information om nordisk kriminologi först och 
främst inom Norden, men också i länder utanför Norden.

Under 1986 hade rådet följande sammansättning:
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En ny m andatperiod påbörjades 1.1.1986, och utlöper 31.12.1988.

1.2 Rådsm öten

Rådets ordinarie möte ägde rum i Stockholm den 23-24.2.1986. Vid 
detta rådsm öte var fuldmægtig Bent Carlsen ad hoc utsedd istället för 
Michael Elmer.

1.3 Sekretariatet

N SfK 's sekreteriat var fram till den 31 januari 1986 förlagt till Krimina
listisk Institut, K øbenhavns U niversitet, med m ag.art., lic.jur. Britta 
Kyvsgaard som sekretariatsledare och Marie Stender som sekreterare.

Sekretariatet flyttade till Finland den 1.2.1986. Samtidigt anställdes jur. 
kand. Nina Roos som adm inistrativ sekreterare. Pol.stud. Joakim Lybeck 
har varit anställd som byråsekreterare under tiden 1.3—31.10.1986. Pol. 
stud. Tiina Lehmikoski har tillfälligt fungerat som byråsekreterare under 
tiden 1.11-22.12.1986.

Sekretariatet disponerar över två rum, som ställts till dess förfogande av 
Rättspolitiska forskningsinstitutet. Institutet flyttade i augusti till nya ut
rymmen i Ö stra centrum , Helsingfors.

1.4 Kontaktsekreterare

NSfK har nationella kontaktsekreterare, vilkas uppgift bl. a. är att rap
portera om kriminologiska och kriminalpolitiska nyheter till N SfK ’s ny
hetsbrev. Vidare bistår de rådet genom att arrangera möten, sprida infor
mationsmaterial till de lokala miljöerna, besvara konkreta frågor och sköta 
andra praktiska uppgifter.

K ontaktsekreterarna erhåller vaije halvår ett arvode på 2500 FIM. Den 
kontaksekreterare som har ansvar för de praktiska arrangemangen i anslut
ning till forskarsem inariet erhåller dessutom  ett extra arvode på 3 000 FIM. 

K ontaktsekreterare är:
Danmark: Britta Kyvsgaard, Kriminalistisk Insitut (till 31.6.1986), An- 

nalise Kongstad, Kriminalistisk Institut (från 1.7.1986).
Grønland: Elisæus K reutzm ann, Kriminalforsorgen i Grønland.
Island: Erlendur Baldursson, Skilordseftirlit rikisins.
Norge: Arnhild Taksdal, Institutt for kriminologi og strafferett.
Sverige: Jan A ndersson, Sociologiska Institutionen, Stockholms univer

sitet.

1.5 Revisor

Överinspektör Eeva M iettinen, statens revisionsverk, har utsetts till 
revisor för rådets räkenskaper för åren 1986-1988.
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2 Verksamhet

2.1 Seminarier

I. N S fK ’s 28. forskarsem inarium  (22 -25.5.1986 på Bornholm. Danmark) 

N SfK ’s årliga forskarseminarium hölls i Danmark, på Bornholm. I semi
nariet deltog 56 deltagare och inledare. Huvudtem at för detta forskarsem i
narium var ” Byplanlægning og krim inalitet” .

Följande inledningar hölls under seminariet:

TEMA I: Byplanlægning og kriminalitet 

P.O. W ikström: Brottslighet och stadsmiljö 
Paavo Uusitalo: S tadsstruktur och samhällsekonomisk utveckling 
Jan Gehl: Arkitektur og kriminalprævention
John Miller: Resultat från ett projekt om stadsplanering och kriminalitet

TEMA II: Ungdomskulturer, ugndomskriminalitet og byplanlægning 

Dominique Bouchet: U ngdom skulturer og kriminalprævention: nya per
spektiv

Jerzy Sarnecki: Stadsplanering, informell social kontroll och ungdoms
kriminalitet

TEMA III: Fangesam fund og retssikkerhed  

Ståle Eskeland: Retssikkerhedshensyn ved udformning af fængselslov
givningen

Tiina Lehmikoski: Att vara fånge. Resultat från en intervjuundersökning 
i Helsingfors centralfängelse.

Anssi Peräkylä: Fångvaktarens arbete och dess innehåll 
Ulla Bondeson: Fangesam fundet -  10 år senere

TEMA IV: Urbanisering og ungdomskriminalitet set i historisk perspektiv 

Martin Vejbrink: Stadsmiljö och kontroll. E tt historiskt perspektiv. 
Därtill hölls arbetsgruppsm öten kring följande teman:
Ekonomisk kriminalitet
Offerundersökningar
Fångsamfund och fångvårdslagstiftning
Kriminalvård i frihet
Historisk forskning
Sambandet mellan brottslighet och straff, inklusive inkapacitering 
Stadsplanering och brottslighet
Rapporten från seminariet har utkommit i januari 1987.

II Seminariet 'Crime, crime control and criminology — visions o f  the 
fu tu re ’ <18—20 septem ber 1986, i Helsingfors, Finland)

N SfK ’s arrangerade tillsammans med Helsingfors kriminalpolitiska in
stitut (HEU N I) i septem ber ett mindre seminarium om tem at ’Crime,
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crime control and criminology -  visions of the future '. Seminariet hölls i 
Helsingfors och samlade allt som allt 40 deltagare, av vilka 18 deltog från 
sam arbetsrådets sida. A ndra hälften av deltagarna kom från den kurs i 
F N ’s kriminalpolitik, som H EU N I höll samma vecka i Helsingfors.

Syftet md seminariet var bl. a. att belysa möjliga utvecklingar i framti
dens samhälle samt att diskutera kriminalpolitikens framtid.

Följande inledningsanföranden hölls vid seminariet:
Elianne Riska: Trends in social development
David Gaunt: The cultural contradictions of the future
Bo Svensson: A cashless society; possible scenarios
Jørgen Jepsen: The future of crime control policy
Nils Christie: Criminology and crime control
Martti Grönfors: Formal control, informal control and conflict resolu-

III. Nordiskt seminarium om ekonomisk brottslighet (15-17.10.1986, Ha- 
naholmen, Finland)

N ordiska m inisterrådet arrangerade i oktober i samråd med NSfK ett 
seminarium om gemensamma nordiska åtgärder mot ekonomisk brottslig
het. Seminariet hölls på Hanaholm ens kulturcentrum  i Esbo. Antalet delta
gare var begränsat till 35, av vilka hälften var forskare och hälften myndig
hetsrepresentanter. Initiativet till seminariet hade tagits av de nordiska 
justitiem inistrarna. En nordisk styrgrupp under Nordiska m inisterrådet 
hade ansvar för seminariets planering och innehåll. Syftet med seminariet 
var att komma med uppslag till konkreta nordiska forskningsprojekt och ge 
underlag för styrgruppens ställningstagande i fråga om det nordiska sam ar
betet på EKO-om rådet.

Seminarieprogrammet tog upp följande teman:
Aktuell forskning om ekonomisk brottslighet -  mål och strategier; In

ledning av Dan M agnusson.
R ättssäkerhetsaspekter vid åtgärder mot ekonomisk brottslighet:
Inledningsanföranden av P.O. Träskm an och Hans-Gunnar Axberger.
Revisorer — rådgivare och kontrollörer i ekonomins grå zon: Inlednings

anföranden av Sysette Vinding-Kruse och Dag Ellingsen.
Svart ekonomi och skattefusk: Inledningsanförande av Urban Laurin.
Näringsfrihet och näringsförbud: Inledningsanförande av Bo Svensson.
G rupparbetet utgjorde en viktig del av seminariet. G rupperna diskutera

de fram förteckningar över lämpliga nordiska sam arbetsprojekt. Föredra
gen och gruppreferaten kommer att publiceras i en sem inarierapport, som 
utges av Nordiska ministerrådet.

IV. Arbetsgruppm öte om ”Økonom isk kriminalitet — fæ llesnordisk under
visningsmaterial m .v .” (17-18  oktober 1986 i Tusby, Finland)

NSfK ha beviljat understöd för ett arbetsgruppsm öte med syfte att ge en
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överblick över forskning om ekonomisk kriminalitet i de nordiska länderna 
och undersöka möjligheterna att utgående från avslutad och pågående 
forskning åstadkom m a lämpligt undervisningsmaterial. H uvudtanken är 
att sammanställa en gemensam nordisk ” R eader'’ om ekonomisk krimina
litet (se närmare under p. 2.2.). I mötet, som hölls i Tusby, Finland, i 
oktober, deltog 7 personer.

2.2 Forskningsbidrag

2.2.1 Regler och riktlinjer

Enligt praxis beviljar rådet i normala fall forskningsmedel på basen av 
ansökningar, som skall insändas till sekretariatet i januari och behandlas 
på ordinarie rådsm ötet i februari-mars.

Forskningsunderstod beviljas i första hand för initiering och genomfö
rande av kriminologisk forskning. Samnordiska projekt ges företräde vid 
anslagsbeviljningen.

NSfK beviljar anslag för i synnerhet följande ändamål:
1) understöd för forskningsprojekt i form av forskarlön och/eller kost

nadsersättning
2) individuella resestipendier
3) arbetsgruppm öten för forskare, som planerar eller bedriver ett gemen

samt forskningsprojekt eller som önskar planera forskningssam arbete.
Vid anslagsbeviljningen följes bl. a. följande riktlinjer:
Förvärvsarbetande mottagare av forskarlön förutsätts vara tjänstledig 

på hel- eller halvtid under den tid han erhåller forskarlön av sam arbetsrå
det. Forskarlönen kan högst uppgå till ett belopp som m otsvarar det av 
tjänstledigheten förorsakade inkomstbortfallet. Sam arbetsrådet beviljar i 
regel inte understöd i form av forskarlön åt personer, som inom ramen för 
sitt ordinarie förvärvsarbete har möjlighet att bedriva forskning av det slag 
som ansökan avser.

Understöd i form av forskarlön beviljas i princip ej för projekt, som ingår 
som ett led i kandidatexam en, ej heller till licentiat- eller doktorandstude
rande, som m ottar, eller som kan motta särskilt utbildningsunderstöd.

Understöd beviljas inte för inköp av litteratur. Understöd för översätt
ning eller tryckning av forskningsrapporter m m . beviljas blott i speciella 
fall, närmast då det är frågan om publicering av manuskript skrivna på 
finska eller isländska.

Anslag utbetalas antingen via någon högskola eller direkt till sökanden, i 
vilket fall räkenskaperna för projektet skall godkännas av en auktoriserad 
revisor. Om anslaget är mindre än 20000 FIM kan räkenskaperna godkän
nas av kontaktsekreterare eller rådsmedlem.

Sam arbetsrådet har beslutat se över sina regler för anslagsbeviljning. 
Presentationen ovan bygger på hittills gällande praxis och på de proviso
riskt gällande regler som utarbetats av en av rådet tillsatt arbetsgrupp 
under år 1986.
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Under 1986 ansöktes om medel för totalt 620862 FIM (beloppet inklude
rar ansökningar om överföring av anslag som beviljats tidigare år). Det 
totala beloppet beviljade forskningsmedel och resebidrag vid ordinarie 
rådsm ötet var 316078 FIM.

Följande projekt har erhållit forskningsanslag under år 1986:
1) Jørgen Jepsen (D) 18000 DKK för arbetsgruppsm öte om "økonom isk 

kriminalitet — tilvejebringelse a f  undervisningsmaterial — forskningsar
bejders anvendelighed.

Arbetsgruppen höll ett möte i Finland i oktober. I mötet deltog 7 forska
re och lärare. Syftet med mötet var dels att få en överblick över forskning 
om och undervisning i ekonomisk kriminalitet i de nordiska länderna, dels 
att undersöka möjligheterna för att på basen av avslutad och pågående 
forskning åstadkom m a lämpligt material, som kunde ingå i undervisningen 
i ämnet i de fyra länderna. Huvudtanken är att sammanställa material till 
en gemensam nordisk ” R eader” om ekonomisk kriminalitet.

2) Annika Snare (D) 96 784,58 DKK till Voldsforbrydersker -  en under
søgelse a f  kvinder døm t fo r  angreb på liv og legeme m. m ."

Hensigten med projektet er at kortlægge og beskrive kvinders voldskri
minalitet ud fra to kilder. 1) En kortlægning af kønsfordelte oplysninger om 
voldsforbrydelser registrerede i de nordiske kriminalstatistikker fra 1975 til 
1984. 2) En mere indgående analyse foretages af danske kvinder dømt for 
visse voldsforbrydelser i et bestem t år, eventuelt 1982. Undersøgelsesm a
terialet vil bestå af rekvirerede sagsakter for 150-175 voldskvinder. Såvel 
kvantitative som kvalitative aspekter ved voldstilfældene skal undersøges, 
med særlig henblik på variabler der indgår i de senere års nordiske volds
undersøgelser af ” gerningsm ænd” og omstændighederne omkring volden.

3) Risto Jaakkola (F) 3 625 FIM för översättning från  finska  till svenska 
av manuskriptet Brotten i Finland år 1935-1949'.

Det översatta manuskriptet hänför sig till projektet 'Brottsligheten i 
N orden under andra världskriget” , och publiceras i antologin ’Krig och 
moral", som väntas utkomma i mars 1987.

4) Panu Minkkinen (F) 54 000 FIM för 'Kriminalpatienten och kontroll
politiken'

Projektet är en teoretisk granskning av den s. k. kriminalpatientinstitu- 
tionen (otillräknelighet i samband med vård i psykiatriska sjukhus) och 
kontrollpolitik som politisk maktutövning. Projektet är baserat på ideolo
gikritiska synpunkter i samband med kriminologiska mytologier (av vilka 
kriminalpatienten är bara en), im putationsteorier och psykiatriska teorier 
med anknytning till avvikande beteende. De här teoretiska synpunkterna 
har valts på grund av en uppenbar brist på kritisk och teoretisk litteratur 
om de olika isolationsinstitutionerna särskilt inom nordisk kriminologisk 
och rättsteoretisk forskning. Synpunkterna baserar sig på empiriskt m ate
rial samlat under åren 1984-1985.

2.2.2 Forskningsunderstod år 1986
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5) Jussi Pajuoja (F) 30000 DKK 'Brott mot liv i Finland under åren 
1969 - 8 4 ’

Projektet avser Jussi Pajuojas licentiatsavhandling om ’Brotten mot liv i 
Finland från början av 1800-talet till 1980-talet’. I licentiatarbetet utreds 
den samhälleliga, sociala och politiska bakgrunden till brott mot liv, å ena 
sidan genom en statistisk analys på lång sikt, och å andra sidan genom 
biografiforskning med utvalda objekt. En central del i undersökningen är 
en analys av de stora våldsvågorna; knivjunkarperioden på 1800-talet i 
Syd-Österbotten och perioden 1905-1945 då antalet brott mot liv var som 
högst i hela Finland. L icentiatarbetet godkändes i november.

6) Jens Hammersgård (N) 10000 NOK till projektet 'Pornografi og 
økonomisk krim inalitet’.

Syftet med projektet var att mot bakgrund av pågående debatt ge en 
aktuell beskrivning av pornografi- och kontaktbranschen, verksamhetens 
storlek och struktur, uttrycksform erna, de inblandade parterna, samt att 
klarlägga omfattningen av den ekonom iska brottsligheten i förbindelse 
med pornografi.

7) Lars Holst (S) 5 000 SEK för en gruppsession i kriminologi i sambnad  
m ed 11 :e Nordiska konferensen i M atem atisk statistisk 2 —6 ju n i i Uppsa
la.

Konferensen var välbesökt och samlade ca 250 statistiker från de nordis
ka länderna. I gruppsessionen i kriminologi deltog ett fyrtiotal personer.

8) Karen Leander (S) 39560 SEK till ett projekt om 'Klassificering av 
psykiskt störda lagöverträdare på en rättspsykiatrisk klinik’.

Projektet avser att belysa de mekanismer för ’diversion’, genom vilka 
psykiskt och emotionellt störda lagöverträdare tas ut ur det straffrättsliga 
systemet i Sverige. Det svenska systemet är på den här punkten unikt, 
genom sin bredd och sin förankring i lagregler. Undersökningsm aterialet 
utgörs av 450 rapporter utarbetade vid en klinik som sammanställer 
beslutsunderlag för domstolen. Meningen är att klarlägga vilka bakgrunds
faktorer som framförallt påverkar valet mellan psykiatrisk behandling och 
en normal straffpåföljd -  brottets art, gärningsmannens kön, offret, tidiga
re psykiatriska och straffrättsliga ingripanden, uppförande på kliniken, 
testresultat m m. H ar m ålsättningarna bakom de nuvarande reglerna nåtts? 
Påverkas praxis av den aktuella debatten?

Projektet producerar även insikter i bakgrunden till och prognosen för 
olika brottsliga beteenden och psykiska tillstånd. En kvalitativ beskrivning 
av dessa insikter kommer att utgöra en särskild del av rapporten.

9) Malin Åkerström (S) 67 447 SEK för en förberedelse av en nordisk 
opinionsundersökning inom projektet ’De moraliska klimaten i Norden .

Fortsättningsprojekt kring temat De moraliska klimaten i Norden.
10) Ulla Bondeson (S) 74000 SEK till ” De moraliska klimaten i N orden'
Överföring till år 1986 av tidigare beviljade medel.
11) Jörgen Hansen (S) 20000 SEK för arbetsgruppsmöte i förbindelse
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m ed en undersökning om åklagarnas beslutsfattande. Överföring till år 
1986 av tidigare beviljade medel.

12) Projektet Brottsligheten i Norden under andra världskriget'. Publi
ceringsstöd 15 000 NOK för utgivning av en antologi.

Projektet har tidigare beviljats medel av NSfK. Universitetsforlaget 
beräknar i mars 1987 kunna publicera antologin ’Krig och moral. Brottslig
het och kontroll i N orden under andra världskriget’.

Rådet har därtill beviljat ett 20000 marks understöd för utgivande av ett 
specialnummer av Nordisk Tidsskrift för Kriminalvidenskab tillägnat In- 
keri Anttila i anledning av hennes 70-års dag.

2.3 Resestipendier

NSfK beviljar individuella resestipendier bl a för personer som vill be
kanta sig med nordiska kriminologiska miljöer eller konsultera kriminolo
gisk expertis i något nordiskt land.

Individuella resestipendier beviljas även för deltagande i bl a nordiska 
och internationella seminarier, konferenser och arbetsgruppsm öten. Re
sestipendier för deltagande i seminarier och konferenser beviljas blott när 
detta kan anses nödvändigt för att ett forskningsprojekt skall kunna ge
nomföras, eller när det anses önskvärt och rådet blir representerat.

NSfK har även beviljat resestipendier för deltagande i internationella 
kriminologiska organisationers styrelse- och motsvarande möten. Ifråga
varande personer representerar härvid icke NSfK.

Årligen beviljas upp till 4 000 FIM i reseunderstöd för kollektiva studie
resor -  närmast studieresor som nordiska kriminologstuderande företar 
till kriminologiska forskningsmiljöer.

Resestipendier upp till 2 500 FIM -  i särskilda fall 3 200 FIM -  kan 
beviljas av rådsordförande vid vilken tidpunkt av året som helst.

I allmänhet förutsätts att resorna genomförs på billigaste möjliga resesätt 
genom uttnyttjande av möjliga rabattordningar.

Mottagare av resestipendium  skall efter resans avslutande insända en 
reseberättelse för eventuell publicering i N SfK 's nyhetsbrev.

2.3.1 Resestipendier beviljade av rådet

1) Fagutvalget Kriminologi v/Svend Søland (N) DKK 6000 för en 5 
dagars kollektiv studieresa till Kriminalistisk Institut i Københamn för 
grunnfagsstudenter i kriminologi vid Institut for kriminologi og strafferett. 
Oslo.

2) Thomas M athiesen (N) NOK 619040 för reseutgifter i förbindelse 
med en studie av fängelseutvecklingen i Norden.

3) Per-Olof W ikström (S) SEK 12000 för resor och uppehälle i förbin
delse med en komparativ undersökning om "Våldsbrott i Sverige och 
Skottland’.
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4) Nils Christie (N) NOK 5 100 för ett studiebesök till polska krimino- 
logmiljöer m. m., som en grupp studenter och lärare ur den norska krimi- 
nologmiljön företog i juni.

2.3.2 Resestipendier beviljade av ordförande

1) Sturla Falck (N) NOK 2 400 för deltagande i European Groups styrel
semöte i Cardiff i januari.

2) Ulla-Britt Lilleaas (N) NOK 4 000 för deltagande i ett internationellt 
forskarsymposium om narkotikapolitik i Stockholm i februari.

3) Hansina B. E inarsdottir (I) FIM 2500 för deltagande i European 
Groups möte i Madrid.

4) Flemmig Balvig (D) DKK 2046 för deltagande i en konferens i Am
sterdam i septem ber i anledning av den holländska strafflagens 100-års 
födelsedag.

5) Martti Grönfors (F) FIM  3 200 för deltagande i European Groups 
årliga möte samt styrelsem öte i Madrid i september.

6) Ulla Bondeson (S) SEK 4 171 för deltagande i den internationella 
kriminologiföreningens (ISC) vetenskapliga råds möte och i föreningens 
styrelsem öte i maj.

7) Karen Leander (S) FIM 1 500 för deltagande i European Groups möte 
i Madrid i september.

8) Saija Järvinen (F) FIM  2 500 för deltagande i det nordiska fängelse- 
forskarm ötet i Oslo i slutet av oktober.

9) Hedda Giertsen (N) NOK 2 380 för deltagande i VII nordiska migra- 
tionsforskarsem inariet i Sigtuna i november.

10) Ulla Bondeson (S) SEK 3 610 för deltagande i en internationell 
konferens i Amsterdam i septem ber i anledning av den holländska straffla
gens 100-års födelsedag.

11) Till följande deltagare i seminariet 'fara och farlighet inom krimino
logi och straffrätt’ i Helsingfors i novem ber sammanlagt övernattnings- 
kostnader och resekostnader FIM 11 539: Jørgen Jepsen, Alvar Nelson, 
U lf Berg, Per Jerm sten, Anita M eyerson, Madeleine Löfm arck, Axel 
Lundqvist, Björn Edqvist, Helge Røstad och Jørn Vestergaard.

2.4 Dokumentation

En rapport från det resande Västtysklands-sem inariet ingår i nyhetsbrev 
nr. 39 som utkom i januari. Rapporten är på 41 sidor.

Rapporten från N SfK ’s 28 forskarseminarium på Bornholm, Danmark, 
har utkommit i januari 1987. Rapporten innehåller plenuminlägg och ar- 
betsgruppsrapporter (235 sidor).

En seminarierapport från det nordiska seminariet om ekonomisk brotts
lighet, som arrangerades av N ordiska m inisterrådet i samråd med NSfK i 
oktober, kommer att publiceras under år 1987. Rapporten utges av Nordis
ka ministerrådet.
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2.5 Information

N SfK ’s nyhetsbrev Nordisk Kriminologi utkom med tre nummer under 
1986 (nr. 39-41). N yhetsbrevet distribueras till ca 1 000 intresserade (en
skilda personer, myndigheter, institutioner och bibliotek) i Norden och 
utanför Norden.

N yhetsbrevet, vars storlek varierar från 50 -7 0  sidor, innehåller b l.a . 
information om N SfK ’s verksam het, om relevanta nordiska och internatio
nella sem inarier och konferenser, om nordiska publikationer av intresse 
samt reseberättelser från studiebesök och seminarier som NSfK beviljat 
medel för. Vidare u tarbetar de nationella kontaktsekreterarna för varje 
nyhetsbrev en rapport om aktuella kriminalpolitiska diskussioner, lagför
slag m. m. samt om nya kriminologiska forskningsprojekt. N yhetsbrevet 
redigeras av N SfK ’s sekretariat.

Den engelskspråkiga serien 'Scandinavian Studies in Criminology' har 
om organiserats under 1985. Tidigare har utkommit sju volymer. Per 
Stangeland har anställts som ny fast redaktör för serien. Redaktionsrådet 
består av professor Ulla Bondeson (D), professor Raimo Lahti (F), profes
sor Jonatan Thórm undsson (I), professor Nils Christie (N) och professor 
Knut Sveri (S).

Seriens åttonde band är nu i tryck, och utkomm er i januari 1987. Den 
kommer att heta 'Drugs and Drug Control: The Scandinavian Experience’ 
och innehåller följande bidrag:

Editor’s introduction
Nils Christie: Drugs in Dry Societies
Ragnar Hauge: The Controversy between Self-Report Studies and 

Crime Statistics on Drug Use.
Sysette Vinding Kruse: Drug Criminality from a Legal point of view.
Osmo Kontula: Special features of narcotics control and the narcotics 

situation in Finland.
Eckart Kuhlhorn: The Control of S treet Drug U sers in Stockholm.
Jacob Hilden Winsløw: Drug Abuse Treatm ent as a Cause of Excess 

Mortality among Danish Drug Abusers.
Kåre Bødal: Drug and Drugs Control in Norwegian Prisons.
Jacob Hilden Winsløw: ’The Drug Problem ’: Some Sociological Reflec- 

tations on Danish Sociology’s Response.

2.6 Ovrig verksamhet

Administrativa sekreteraren har under det gångna verksam hetsåret gjort 
en rundresa i de nordiska kriminologiska miljöerna och besökt Kriminalis
tisk Institut i Danmark, Institutt for kriminologi och strafferett i Norge 
samt Brottsförebyggande rådet och Stockholms universitet i Sverige. Syf
tet med resan var dels att bekanta sig med dessa miljöer, och dels att ta upp 
frågor som berör sam arbetsrådets verksamhet.
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2.7 Utlåtanden

N ordiska rådets presidum har av NSfK inbegärt yttrande om ett med
lemsförslag om ett nordiskt forskningsprojekt om narkotika och kontroll
politik. I sitt utlåtande av den 27 juni välkomnar rådet initiativet och 
påpekar att det är speciellt angeläget att belysa de direkta och indirekta 
sociala kostnaderna av olika kontrollpolitiska åtgärder. NSfK rekomm en
derar en flexibel forskningsinsats, där erfarenheterna från de inledande 
forskningsetapperna får styra forskningens inriktning och utformning.

Patrik Törnudd 
O rdförande

Nina Roos 
A dm inistra tiv  sek re te ra re
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Resultaträkning 1 .1 .—31.12.1986  

O rd in arie  verksam het

BILAGA I
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Balans 31.12.1986 

A ktiva
Finansierinestilleånsar

Passiva

Främm ande kapital, kortfristigt

Helsingfors den 23 februari 1987

Patrik Tornudd Nina Roos Jukka Similä
O rdfö rande A dm in istra tiv  B y råsek re te ra re

sek re te ra re

Ovanstående räkenskaper har granskats. Beträffande den verkställda 
revisionen hänvisas till en skild revisionsrapport.

Helsingfors den 26 februari 1987

Eeva Miettinen
O v errev iso r 

S ta ten s rev isionsverk
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Specifikationer till balansräkningen 31.12.1986 

Aktiva

Passiva

Egentliga kortfristiga skulder

Specifikation till bokslutet över utbetalda forskningskostnader 1986

Beviljade forskningsmedel 1986, som icke lyfts:

Totalt beviljat forskningsm edel 1986 FIM  314 708,82
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Revisionsrapport över Nordiska samarbetsrådets för kriminologi räkenska
per för år 1986

Som på basen av 8 § i grundstadgan för Nordiska sam arbetsrådet för 
kriminologi vid justitiem inisteriet utsedd revisor har jag granskat rådets 
räkenskaper för år 1986 och anför härav följande.

Jag har bekantat mig med mötesprotokollet från rådets möte den 2 3 -  
24.2.1986 och med utkastet till verksam hetsberättelsen för år 1986 samt 
har även annars av sekretariatet fått alla önskade uppgifter om rådets 
förvaltning och verksamhet.

Sekretariatet flyttade från Danmark till Finland 1.2.1986. På grund av 
halvfärdiga ärenden hölls bokföringen emellertid kvar i Danmark under 
tiden 1.1—30.5.1986. Angående detta har man från danskt håll gjort en 
separat redovisning och avgivit en kom pletterande revisionsberättelse da
terad den 8.8.1986. Bokföringen som hölls i Danmark har genom en memo
rialregistrering förenats med bokföringen i Finland i enlighet med de nya 
indelningarna.

Bokslutsvärdena för 1986 stannade på klart lägre nivå än vad som hade 
budgeterats. De totala kostnaderna var sammanlagt 853 101,82 mk, vilket 
utgör ungefär 69%  av de budgeterade kostnaderna. Räkenskapsperiodens 
resultat är 168614,07 mk.

Bokslutet är riktigt härlett ur bokföringen.
Banktillgodohavandena var vid slutet av år 1986 542 161,87 mk. Av 

dessa belopp fanns på normalt postgirokonto, från vilket löpande utgifter 
betalas, 142 161,87 mk. På Postbankens specialkonto, vars ränta enligt 
avtal är 1,30% lägre än den s. k. dagsdepositionsräntan, fanns vid årsslutet 
en deposition på 400000 mk. Sekretariatet har inte haft någon kontantkas
sa i bruk.

Kontoutdragen överensstäm de med bokföringen.
I resultaträkningens kostnadsspecifikation ingår kalkylmässiga pen

sionskostnader (25%  av löneutgifterna) till ett belopp av 33 833,02 mk, 
vilka under räkenskapsåret inte hade redovisats till statskontoret, utan 
hade i balansen antecknats som kortfristig skuld. Debiteringen av kalkyl
mässiga pensionskostnader baserar sig på finansministeriets direktiv. 
Trots att de kostnader som m otsvarar pensionsförm ånerna för personalen 
vid nordiska institutioner i Finland inte ingår i institutionernas kostnader i 
form av försäkringsprem ier (statens pensionssystem  förutsätter inte erläg
gande av försäkringspremier) har man ansett det vara befogat att notera 
denna kostnadspost i räkenskaperna av den orsaken, att pensionsskyddet i 
framtiden föranleder kostnader för den finska staten.

Enligt ett avtal som gjorts med justitiem inisteriets räkenskapsbyrå har 
byrån handhaft räknandet och utbetalningen av lönerna för sekretariatets 
adm inistrativa sekreterare och byråsekreterare.

BILAGA 2
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Under revisionen har det framkommit vissa mindre bristfälligheter sam
manhängande med verifikaten. Dessa har tillkännagivits sekretariatet.

På basen av revisionen anser jag, att N ordiska sam arbetsrådets för 
kriminologi medel har brukats i enlighet med fattade beslut och även i 
övrigt på ett sakenligt sått.

Helsingfors, å statens revisionsverk, den 26 februari 1987

Eeva M iet linen 
Ö v erre v iso r

BI LAG  A 3

Supplerende beretning om revisionen af regnskabet for Nordisk Samar
bejdsråd for Kriminologi

1. Idet der henvises til rigsrevisionens beretning af 12. februar 1986 om 
revisionen af regnskabet for Nordisk Sam arbejdsråd for Kriminologi for 
1985 (samme j.n r.), skal det oplyses, at rigsrevisionen efter revision af de 
til og med bilag 49 i 1986 stedfundne transaktioner kan overdrage vedlagte 
regnskabsm ateriale til den af domicillandet udpegede revisor uden særlige 
bemærkninger.

2. Af rådets årsberetning og regnskab fremgår det i specifikationer til 
regnskabets poster Forskning og Rejsebidrag, hvor meget der i det pågæl
dende år er ydet til henholdsvis Forskning og Rejsebidrag.

Rigsrevisionen finder det ønskeligt, om disse specifikationer frem over 
suppleres med tilsvarende oversigter for de foregående år omfattende 
samtlige uafsluttede projekter.

3. Rigsrevisionens opgaver som rådets revisor er hermed ophørt.
4. For en ordens skyld er kopi af denne afsluttende beretning samtidig 

fremsendt til justitsm inisteriet.

Rigsrevisionen, den 8. august 1986

P.r.v.
Johnny Lange
K t. fuldm æ gtig
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N ordiska straffrättskom m ittén

Verksam hetsberättelse 1986

N am n og adresse

Nordisk Straffretskomité
c/o Professor, d r.ju r. Knud Waaben
Kriminalistisk institut
Københavns universitet
Skt. Pedersstræ de 19
DK-1453 K øbenhavn K
Tel. 01-912166

1. Institutionens opgave

Beslutning om oprettelse ved nordisk justitsministerm øde 1960.
D et påhviler komitéen at behandle spørgsmål om ensartet nordisk lov

givning på strafferettens område og at drøfte andre kriminalpolitiske 
spørgsmål af principiel karakter og fællesnordisk interesse. Justitsm inistre
ne træffer bestem m else om de enkelte arbejdsopgaver.

M edlem m er

W aaben. Knud, professor, DK 
Grönqvist, Henrik, justitieråd, SF 
Jonathan Thorm undsson, professor, IS 
Bratholm , A nders, professor, N 
Jerm sten, Per, justitieråd, S

2. Virksomheden 1986

Komitéen har i 1986 afsluttet arbejdet med den opgave, som de nordiske 
justitsm inistre stillede komitéen ved en beslutning af 15. november 1983: at 
behandle spørgsmålet om virksomheders strafferetlige ansvar. Herom er 
afgivet betænkningen ” Företagsböter” , der er dateret 29. april 1986 og 
trykt i NU -serien 1986:2.

De nordiske justitsm inistre har på deres møde den 11. og 12. august 1986 
givet komitéen den nye opgave at overveje spørgsmålet om straffelovgiv
ningens territoriale anvendelse og hermed sammenhørende spørgsmål om
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udlevering i anledning af strafbare handlinger samt de nordiske landes 
forhold til europæiske konventioner inden for strafferetten.

K om itéen har indledt arbejdet med den nye opgave på et møde i Stock
holm den 13. og 14. april 1987.
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Nordiska sam erådet

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse

Sámiráddi/Nordiska samerådet 
SF-99980 Utsjoki 
Tel.: 9697-713 51

1. Institusjonens formål

Nordisk Sameråd ble stiftet på den andre nordiske samekonferanse i 
Karasjok i 1956 som et ” organ for sam arbeidet i samespørsmål mellom 
Finland, Norge og Sverige” . Ifølge de någjeldende vedtekter har rådet til 
formål å ivareta samenes interesser som privatpersoner og folk, styrke 
samenes samhørighet og arbeide for at samene også i framtiden erkjennes 
og behandles som et folk ved at deres økonomiske, sosiale og kulturelle 
rettigheter sikres i hvert lands lovgivning.

I henhold til denne målsettingen har Nordisk Sameråd opp gjennom 
årene engasjert seg i en rekke spørsmål av betydning for det samiske folk.

2. I samarbeidet innenfor Nordisk Sameråd deltar Norske Reindriftsamers 
Landsforbund (NRL) og Norske Samers Riksforbund (NSR) fra norsk 
side. Fra svensk side deltar Riksorganisationen Same-Ätnam og Svenska 
Samernas Riksförbund (SSR), og fra finsk side Delegationen för sam eåren
den; Sameparlam entet. De nasjonale organisasjoner utpeker 20 represen
tanter fra hvert land til de nordiske sam ekonferansene, som arrangeres 
hver tredje år, og som igjen velger fire representanter fra hvert land til 
Nordisk Sameråd. De tre grupper av nasjonale representanter utgjør sek
sjoner innenfor Rådet. Det er samekonferensen som fastsetter vedtekter 
for Nordisk Sameråd. Rådets virksomhet bygger på de vedtak og forslag 
som samekonferanser og de samiske hovedorganisasjonene i Norge og 
Sveriges og Sameparlam entet i Finland gjør. Samekonferansen foreslår 
forøvrig syv av tolv medlemmer i styret for Nordisk Samisk Institutt.

Nordisk Sameråds sekretariat har sete i U tsjok i Finland (siden 1979). 
Midler til driften bevilges av Nordisk M inisterråd. Bevilgningen for 1986 
utgjorde FIM  546639: — . I tillegg gir M inisterrådet tilskudd til avholdelse 
av de nordiske sam ekonferanser (senest 1986). Bidrag er også bevilget for
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Rådssekretariatets deltakelse i Verdensrådet av urbefolkningers (WCIP) 
generalforsamling.

På den niende nordiske sam ekonferansen i 1976 ble det vedtatt at N or
disk Sameråd skulle slutte seg til Verdensrådet av urbefolkninger (WCIP). 
Året etter ble V erdensrådets andre generalforsamling lagt til Kiruna, og 
samer fra Norden har ellers deltatt aktivt i Samarbeidet i Verdensrådet.

3. Virksomheten 1986

3.1 Økonomisk resultat

3.2 Beskrivelse av virksomheten

3.2.1 Sam erådets sekretariatvirksomhet

3.2 .1 .1 Sekretariatets arbeidstakere

Niilo Aikio arbeidet som midlertidig hovedsekretær til 01.09.86. Måret 
Sárá ble ansatt som hovedsekretæ r 01.08.86. Saksbehandler stillingen var 
lyst ledig, men rådet fant ikke å kunne ansette noen grunnet dårlig økono
mi. Leena Aikio fungerte som kanslist fra 01.01-01.03 og deretter som 
kasserer til 31.12.86. Anneli Länsm an var midlertidig kanslist fra 01 .03 ,- 
14.10.86 da hun fikk morspermisjon. Maria Sofia Aikio har fungert som 
sekretær for arbeidsgruppen som behandlet samiske barns oppvekstvilkår 
og for kultursekretæren i 5 uker og som ekstrahjelp i sekretariatet i 7 dager 
i desember.

3.2.1.2 Kontorlokaler

Sekretariatet leier et hus på 137 m2 i Utsjok av Knut Tieman. Samerå
dets sekretariat er således det nordligste samnordiske sekretariat. Dette 
virker også fordyrende på sekretariatets virksomhet i form av lange av
stander, dyre frakter og det ’ 'kallortstillagg’' på 28 % som i følge loven skal 
betales arbeidstakere i Utsjok.

3.2.1.3 Sekretariatets arbeid

Nordisk Sameråd er et felles organ for de nordiske samene. Samerådets 
aktiviteter avspeiler m edlem sorganisasjonenes og Sam eparlam entets ak
tivitetsnivå. Dette aktivitetsnivået har siden 1970-tallet vært sterkt stigen
de, hvilket avspeiles i Sam erådets aktivitet. Nordisk Samerådets arbeids-
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felt og sekretariatets funksjoner har siden midten av 1970-tallet økt mar
kant.

Sekretariatet er underlagt Rådet og arbeidsutvalget og skal utføre fortlø
pende felles saker, forberede rådsm øter og arbeidsutvalgsm øter samt være 
med å forberede konferansesakene. U tover dette skal sekretariatet forestå 
for Rådets korrespondanse, utarbeide rapporter om Rådets virksomhet, 
bære ansvaret for sam ekonferansens protokoller/rapporter og ellers annet 
arbeid etter direktiv fra Rådet og arbeidsutvalget. Sekretariatet skal være 
Rådets faste kontaktorgan i forhold til hovedorganisasjonene og Sam epar
lam entet sam t til de nordiske organer og organisasjoner, de internasjonale 
organer og organisasjoner.

3.2.1.4 Sam erådets- og arbeidsutvalgets m øter

Nordisk Sameråd har i 1986 hatt 8 rådsm øter og 8 arbeidsutvalgsmøter. 
Av sekretariatets ansatte har hovedsekretæren og kassereren tatt del i 

forskjellige m øter, som Sam erådets arbeidsgrupper, sem inarer, møter med 
myndighetene etc.

Form ann i Nordisk Sameråd i 1986 var Lars Anders Bær.

3.2.1.5 Saker behandlet i Rådet og arbeidsutvalget 

Samekonferanse 1986

XIII. N ordiske Samekonferanse ble holdt i Åre 13.-15.08.1986. Same
konferansen i Are feiret Nordisk Sam erådets 30 årsjubileum. Hovedtem a 
var ” Turisme i Sam eland” . Andre tem aer var ” Samebarns 
oppvekstvilkår” , ” Samisk utenrikspolitisk program ” , ” Samisk miljøpro
gram ” , ” Samiske nasjonale sym boler”  og ” Nordisk Samisk Instituttets 
framtid og virksom het” .

Samekonferensen 1986 godkjente
-  revidert samepolitisk program
-  samisk miljøprogram
-  samisk flagg, designet av Astrid Båhl fra Skibotn i Troms
-  og vedtok Isak Sabas dikt ” Såmisoga låvlla” (Samefolkets sang) som 

samisk nasjonalsang.
Konferansens uttalelser var som følger

-  samisk høgskole- og forskningsinstitusjon
-  konvensjon om samenes rettigheter og status som et eget folk
-  uttalelse angående kjernekraftulykken.

På Samekonferansen i 1983 deltok for første gang en sovjetisk same, 
men til konferansen 1986 i Are ble det meddelt at ingen sovjetisk same 
kommer til å delta.

Lulesamisk rettskrivning

Samenes 12. konferanse 1980 ba Samisk Språknemnd om å justere 
skrivem åten av lyden ts, tj og æ/å før lulesamisk ortografi ble endelig
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godkjent. Språknem nda gjorde sitt sluttvedtak 13.09.85. Sam erådet god
kjente lulesamisk ortografi 14.-15.03.86.

WCIP Genéve kontor 

Leif Dunfjeld har vært engasjert som representant for WCIP Liasonkon- 
toret i Genéve fra 01.02.85. I henhold til overenskom st mellom WCIP- 
rådet og Nordisk Sameråd skal Nordisk Sameråd ha ansvaret for finansi
ering og drift av dette kontoret. Nordisk Sameråd har i 1986 m ottatt 
tilskudd fra finsk Utrikesm inisteriet FIM 5 0 0 0 0 :- , norsk U tenriksdeparte
mentet FIM 170841,50, dansk Udenrigsministeriet FIM 52500:-, og K irke
nes Verdensråd FIM  14700 :-. G enévekontorets utgifter for 1986 var 
budsjettert med FIM 322504 :-. K ontoret gikk med underskudd i 1985.

Ungdomsorganisasjonene Sáminuorra SÁNS 

Nordisk Sameråd har godkjent at ungdomsorganisasjonene Såminuorra 
og Sámi Albmoga Nuoraid Searvi (SANS) kan delta med talerett i Sam erå
dets møter.

Felles nordisk samisk avis 

Samuli Aikio har tatt initiativ til å danne en felles samisk avis. Han 
foreslår at Sámi Aigis eierforhold utvides til svensk og finsk side. Likeens 
dannes det lokale redaksjoner også i svenske og finske sameom råder. De 
ulike nordiske land skulle delta med hver sin andel når det gjelder utgivel- 
seskostnadene. Nordisk Sameråd stø tter tanken om å gjøre Såmi Aigi til 
felles nordisk samisk avis.

Kuna-indianernes Mola håndverksted prosjekt 

Kuna-indianernes ungdomsforbund, som virker i Panam a, søkte om 
støtte til et håndverksted prosjekt som skal gå over 2 år og omfatter 60 
kunakvinner. Prosjektet var beregnet å koste $ 21000: — . Seksjonene ble 
bedt om å søke om midler i sine respektive land. Den finske seksjonen fikk 
bevilget tilsammen $ 7000:-, fra Utrikesm inisteriet og Kirkenes Uten- 
rikshjelp. Prosjektet er ikke fullfinansiert, og den svenske og norske sek
sjonen er oppfordret til å arbeide for at prosjektet fullfinansieres.

Drivgarns fiske etter laks

12. Sam ekonferansen 1983 ba de norske myndighetene om å redusere 
drivgarnsfiske etter laks for å trygge samisk bosetning. Denne saken har 
vært oppe til behandling i flere ulike sammenheng, og Sam erådet har 
oppfordret den norske regjeringen å overveie snarlig å stoppe drivgarnsfis
ke etter laks i Nord-Norge. Sam erådet har henvist til 1983 konferanse 
uttalelsen der det sies:
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Om det inom en kort tid inte sker en ändring av reglerna, måste Nordiska 
samerådet klaga till internationella organ, såsom Förenta N ationerna (FN) 
över de norska m yndigheternas behandling av spörsmålet om bevaring av 
laxfiskeresurserna i fjordom rådena och älvarna i de samiska områdena. 
Det som i dag sker är att de norska myndigheterna undergråver delar av 
den samiska befolkningens existensmöjligheter i strid med ovannämnd 
artikel 1 pkt 2.

E tter det Samerådet kjenner til, vil drivgarnsfiske etter laks fortsette til 
utgangen av 1988.

Grensepass

Samenes 12. konferanse 1983 ba myndighetene i Finland og Norge om å 
avskaffe grenseboerbeviset. Nordisk Sameråd har bedt Nordisk Råds ju ri
diske utvalg direkte og indirekte å påvirke norske og finske regjeringer til å 
avskaffe grensepassordningen da den er en klar innsnevring av samenes 
gamle rett til grenseferdsel slik samene i om rådet til nå har praktisert den. 
Norge og Finland, har etter det Samerådet erfarer, blitt enige om å opp
heve grenseboerbeviset.

Samisk flagg

Ungdomsforbundet SÁNS har påminnet 10. Samekonferansens 1978 
beslutning om å utrede spørsmålet om samisk flagg. Samerådet nedsatte i
1986 en arbeidsgruppe for å  jobbe med saken. K onkurranse ble utlyst for å 
få forslag til samisk flagg. Tilsammen var 27 forslagstillere og 74 forslag 
med i konkurransen. Samekonferansen 1986 godkjente Astrid Båhls for
slag til samisk flagg. Grunnidéen til flaggsymbolet kommer fra en rune
bomme. Ringen symboliserer sol (rødt) og måne (blått). Fargene er de 
samme som finnes i den samiske koften (drakten). Et gammelt epos (dikt) 
skrevet av Anders Fjellner (1795-1876) forteller at samene er solens 
sønner og døtre. Diktet heter ” Påiven pärneh” (Solens sønner).

Fredsarbeid

Det har i flere sammenhenger blitt betonet at samene mer aktivt bør 
delta i fredsarbeid, ikke minst på bakgrunn av det som hender andre 
urbefolkninger, f. eks. Mellom- og Sør-Amerika. Samerådet har oppnevnt 
en fredsarbeldsgruppe som skal utarbeide forslag til et fredspolitisk pro
gram.

Plan for konfirmasjonsundervisning

Aslak P. N iityvuopio har laget plan for konfirmasjonsundervisningen 
etter oppfordring fra Samerådet. Han leverte sitt forslag i novem ber 1986.
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Bolig for de ansatte

Arbeidsutvalget jobber med å skaffe bolig for de ansatte. Firm aet Ke- 
skus-Sato Oy bygger to bolighus i Utsjok. H vert av husene har fire leilighe
ter. Bolighusene regnes ferdige i 1988. Rådet kan kjøpe de nødvendige 
leilighetene.

Æ respris 1986

Nordisk Sameråd tildeler en hederspris til en slik person, organisasjon 
eller institusjon som fortjener spesiell heder for sitt arbeid til beste for det 
samiske folk. Prisen kan ikke søkes, men samiske personer, organisa
sjoner og institutsjoner kan foreslå overfor Samerådet hvem som bør få en 
slik pris.

Rådet gikk enstemmig inn for å tildele Sam erådets ærespris 1986 til Lars 
Pirak fra Jokkmokk. Lars Pirak er en allsidig kunstner som gjennom hele 
sitt liv har vært opptatt av alt som angår samene, spesielt innom kultur og 
kunst. Han har betydd mye for samisk duodji (kunsthåndverk), samisk 
kunst, både som billedkunstner og forfatter, samisk berettertradisjon og 
joik. Gjennom sitt arbeid har han vært en drivende kraft for samekulturen. 
Han har både som kunstner og som den kulturpersonlighet han er, gjort seg 
bemerket langt utenfor Samelandet.

Felles nordiske samiske radiosamarbeid

Arbeidsutvalget for sameradioen ” Felles nordiske samiske radiosamar
beid” har begynt å diskutere hvordan reorganisere sameradioens nordiske 
virksomhet. I den forbindelse uttalte Nordisk Sameråd følgende:

Nordisk samisk radiosamarbeid er sprunget utifra Nordisk Samerådets 
prinsipper og uttalelse om at samefolkets samarbeid skal være uavhengig 
av riksgrenser.

Nordisk Sameråd viser til prinsipputtalelsen som Samekonferansen 1974 
avga. Nordisk Sam erådets grunnprinsipp om samene som ett folk, er ikke 
endret fra den tiden da m ediasam arbeidsplanene ble utarbeidet, men heller 
er samarbeidsideologien styrket og stadfestet gjennom først og fremst det 
samepolitiske programmet vedtatt på Samenes 13. konferanse 1986.

Det er ikke kommet noe nytt som skulle tilsi å forandre de samiske 
sam arbeidstiltak, men heller styrke disse. Derfor ser Nordisk Sameråd at 
den felles nordiske sam eradioredaksjonen i Kiruna skal bestå, og heller 
styrkes. Dette forutsetter et generelt forbedret samarbeid i de samiske 
områdene på tvers av landegrensene.

Kvinneutvalg

Nordisk Sameråd har bedt de samiske riksorganisasjonene og Sam epar
lamentet om å komme med synspunkter når det gjelder opprettelsen av en 
fast kvinnearbeidsgruppe. Likeens har man bedt dem komme med forslag 
til medlemmer i kvinnearbeidsgruppen. Samerådet har vedtatt å oppnevne 
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en kvinnearbeidsgruppe, men har ennå ikke valgt medlemmer til arbeids
gruppen.

WCIP kvinneutvalg 

W CIP har bedt Sam erådet oppnevne et medlem til kvinnearbeidsgruppe. 
På W CIP’s IV. generalforsamling 21.-30.09.84 i Panam a foreslo den sa
miske delegasjonen at det ble oppnevnt en kvinnearbeidsgruppe for konfe- 
ransedagene. Kvinnearbeidsgruppen utarbeidet et forslag til generalfor
samlingen om kvinnerepresentasjon i WCIP styre. Pacific la fram forslaget 
i plenum. Rådet i W CIP har ennå ikke behandlet forslaget. Samerådet 
valgte M året Sårå til W CIP kvinnearbeidsgruppen.

Sam erådet Andre urbefolkninger V erdensrådet av urbefolkninger 

K ontakten med V erdensrådet av urbefolkninger (WCIP) har skjedd 
gjennom W CIP’s styrem edlem Aslak Nils Sara, styrevaramedlem Irja 
Seurujårvi-Kari, Sam erådets WCIP koordinator Lars Anders Bær og 
W CIP G enevekontorets leder Leif Dunfjeld. De nordiske land bevilget 
midler til opprettelsen av et felles kontor i Geneve for Verdensrådet av 
urbefolkninger.

Nordisk Råd

Nordisk Råd inviterer Nordisk Sameråd som spesiell gjest til sitt råds
møte. Ved Nordisk Råds 43. sesjon 03.-07.03.86 i København var N or
disk Sameråd representert ved formann Lars Anders Bær.

Representasjon

Nordisk Sameråd har vært representert ved blant annet følgende møter, 
seminarer etc.:

Nordisk Samisk Instituttets styrem øter:
21.01.86 Kaaren Kitti
14. -15.05.86 Lars Nila Lasko
25.09.86 Lars Anders Bær 
Hovedorganisasjoners årsmøter:
Norske Samers Riksforbund 24.-27.06.86 Kåfjord i Troms Aldor 

Stenvall
Norske Reindriftsam ers Landsforbund 16.-19.06.86 
Vadsø Hans Nuorgam
Svenska Samernas Riksförbund 09.-11.06.86 
Stockholm Kaaren Kitti 
Riksorganisationen Same-Ätnam 05,—07.05.86 
Arvidsjaur Niilo Vuomajoki 
W CIP-styremøter
29.09.—01.10.86 Ottawa: Lars Anders Bær.
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Møtet for nordom rådenes bibliotekarer i Luleå 09.-12.06.86: Veikko 
Holmberg

NSR avissem inar i Lakselv 04.-06.04.86: Niilo Vuomajoki.
Møte om Sam erettsutvalgets innstilling NOU 1984: 18 Irja Seurujärvi- 

Kari.
Finsk U N ESCO -sekretariatets offentliggjøring av kulturforskningsrap

port om minoriteter 29.05.86 i Helsinki: Helvi Nuorgam-Poutasuo.
N ordisk Rådets juridiske utvalgets møte 28.08.86 i Vietas: Lars Anders 

Bær og M áret Sårå.
Symbosium om ” Lappecodicillen” i Kautokeino 16.-19.09.86: Lars 

Anders Bær og Máret Sårå.
NORAD, D U H, Seminar om urbefolkningsrettet bistand, 22.09.86 i 

Oslo: Leif Haionen og Lars Anders Bær.
Nordisk seminar om ” Dagens og framtidens samiske førskole” , K auto

keino 07.-09.10.86: Kaaren Kitti.
Samisk K unstnerforbunds utsm ykningsseminar i Karasjok 09.— 

12.10.86: Veikko Holmberg.
Seminar om kultur og reiseliv. Hamm erfest 28.-29.10.86: Svein Ottar 

Helander.
Samisk Kunstnerforbunds åpning av kunstutstilling i Karasjok 26.05.86: 

Kaaren Kitti.

A rbeidsgrupper 

I 1986 var det følgende arbeidsgrupper:
Duodje (samisk håndverk) arbeidsgruppe:

Ilmari Laiti (varamedl. Siiri Somby)
Per Ola Utsi
Iver Jåks (varamedl. Karen Marit Somby)

Samiske barns oppvekstvilkår:
Helena Guttorm  (varamedl. Anna Liisa Guttorm)
Inga Britt Blind 
Laila Somby-Sandvik

Miljøprogram:
Johannes Helander 
Esko Aikio 
Lars Petter Niia 
Berit Inga 
Jens Halvdan Mosli

Samepolitisk program:
Ilmari Tapiola 
Nikolaus Stendberg 
Berit Oskal Eira
Sigbjørn Dunfjeld (varamedl. Nils Thomas Utsi)
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Lars Nila Lasko
Lars Anders Bær (varamedl. Jouni S. Labba)

Fredsarbeids gruppe:
Marianne Nilsson 
Aslak Nils Sara 
Nils Thomas Utsi

Programutvalg til sam isk kulturuke:
Folke Fjällström 
Aage Gaup 
Kirsti Paltto
Petter Thom assen (varamedl. Leif Isak Eide)
Nils Henrik Sikku (varamedl. Nils Gustav Labba)
Øystein Nilsen (varamedl. M áret Sárá)
Áilu A. Gaup

Flaggarbeids gruppen :
M áret Sárá 
Kaaren Kitti 
Rose-Marie Huuva

Samisk Språknemnd 

Samisk Språknemnd ble opprettet av den 7. Nordiske Samekonferanse i 
Gällivare i 1971. Hovedoppgaven til Samisk Språknemnd er å fremme 
arbeidet med samisk språk. Samisk Språknemnd har ikke hatt eget drifts
budsjett. Nemndas virksomhet har vært finansiert av de ulike seksjonene i 
Nordisk Sameråd.

Nordisk Samisk Institutt i K autokeino har siden 1974 forestått sekreta- 
riatoppgaver for nemnda, når Instituttet finner å kunne sette av tid til 
dette. Instituttet har i de siste årene i økende grad deltatt i prosjekter som 
både er personell- og ressurskrevende. Dette har medført at Instistuttet 
ikke har kunnet prioritere sekretariatsarbeidet for Samisk Språknemnd.

Nordisk Sameråd søkte 21.04.86 Kultur- og vitenskapsdepartem entet i 
Norge, Utbildningsdepartem entet i Sverige og Undervisningsministeriet i 
Finland om midler til drift av Samisk Språknemnd, tilsammen NOK 
391 000 i 1986.

De respektive lands departem enter oversendte søknaden 17.09.1986 til 
Nordisk M inisterråd der de ber M inisterrådet vurdere mulighetene for å 
finansiere et sekretariat for Språknemndas arbeid fr. o. m. 1987.

Kultursekretær

Nordisk Sameråd har hatt kulturutreder i et oppgave- og tidsavgrenset 
engasjement i 3 år fra 01.01.84. Engasjementet løp ut 31.12.86. Kultursek- 
retærstillingen er en viktig stilling for samisk kulturliv. Nordisk Sameråd 
har i sitt langtidsbudsjett forutsatt at kultursekretærstillingen etter prosjek-
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tets avslutning 1986 overføres til sekretariatets budsjett. Dette ville bety en 
klar ressursforsterkning.

Det arbeidet som kulturutrederen har utført, har vært mye positiv da den 
har tilført Samerådet og sekretariatet ytterligere arbeidsoppgaver. Om 
stillingen opphører, vil dette forverre arbeidssituasjonen for Samerådets 
sekretariat da sekretariatet allerede nå er underbem annet. Kulturvirksom
heten ved Nordisk Sameråd har økt markant siden kulturutrederengasje- 
mentet ble påbegynt. V irksom heter som festivaler, seminarer etc. vil være 
vanskelig å gjennomføre uten en kultursekretær. Kultursekretæren har gitt 
omfattende bistand til samiske kulturorganisasjoner og samiske kulturar
beidere generelt. Nordisk Sameråd med dagens bemanning, vil ikke kunne 
klare denne omfattende hjelpevirksom heten. Sam erådets arbeid med utde
ling og adm inistrasjon av de spesielle kulturmidlene for samiske kulturak
tiviteter er av omfattende karakter. De mange søknader om prosjektmidler 
og krav om prosjektrapportering gjør arbeidet omfattende. Dette arbeidet 
er utført av kultursekretæren i samråd med referansegruppen.

Sekretariatets arbeidssituasjon

Nordisk M inisterråd bevilget NOK 767000 til sekretariatets arbeid. Det 
var søkt om NOK 1 034241. I denne summen inngikk også en ny stilling, 
kasserer. En slik utilfredsstillende situasjon innskrenker Samerådets og 
sekretariatets arbeid. I tillegg slet sekretariatet med et udekket underskudd 
fra 1985 på FIM 47437,57. Våren 1986 var saksbehandlerstillingen lyst 
ledig. Fire hadde søkt stillingen, men Rådet så seg ikke i stand til å ansette 
noen på grunn av den vanskelig økonomiske situasjonen. Kultursekretæ
rens engasjement opphørte ved utgangen av 1986. Fra oktober måned var 
det bare to ansatte igjen i sekretariatet, hovedsekretær og kasserer. Dette 
betydde at to skulle jobbe for fire. Forventningene og formålene var de 
samme som tidligere. En slik arbeidssituasjon er frustrerende og stressen
de. Arkivarbeidet er forsømt grunnet personalmangel. Nordisk Sameråd 
vil understreke at arbeidssituasjonen for sekretariatet bør forbedres fra 
neste år.

4. Vedtak

Nordisk Sameråd overlem ner hermed virksom hetsberettelsen for år 
1986.

Lars Anders Bær 
Formann

M år et Sárá 
H o v ed sek re tæ r
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B l LAG  A

N ordiska Sam erådets arbetsutskott har på sitt möte 11.4.1986 fördelat 
de av N ordiska m inisterrådet beviljade medel till samisk kultur.

Kulturmedel 1986
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Nordiska sam erådet tacker sökare för intresset.

Veikko Holmberg 
K u ltu rsek re te ra re
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Kulturutskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1986

(B erättelserna C 12/k: 1 -3 6 , se s. 2476)

K ulturutskottet har genomgått berättelser från nordiska institutioner 
och organ på utskottets område (C 121 k: 1 -36 ), och anlägger i det följande 
såväl allmänna synpunkter på verksam heten vid institutionerna på kultur
området som synpunkter på enskilda institutioner och rapporteringen från 
dessa.

U tskottet konstaterar att årsberättelser från institutioner som direkt 
lyder under kulturavtalets organ enligt beslut av Nordiska m inisterrådet 
(kultur- och undervisningsministrarna) bör avges senast den första april 
året efter verksam hetsåret. U tskottet understryker att denna tidsfrist bör 
fasthållas. U tskottet har i sina betänkanden över berättelserna under de 
senaste åren, vid sidan av förseningar av berättelser, även påtalat bristerna 
i rapporteringen om institutionernas framtidsplaner. Vidare har utskottet 
tagit upp en fråga av mera generell art, nämligen de stora avvikelserna 
beträffande storleken på styrelserna för olika samarbetsorgan. U tskottet 
nödgas dessvärre konstatera att de synpunkter utskottet har framfört ännu 
inte har föranlett åtgärder, och att någon form av återrapportering till 
Nordiska rådet om de initiativ som har tagits för att rätta till de brister 
utskottet har pekat på inte har utvecklats. Då de innehållsmässiga skillna
derna mellan berättelserna även i övrigt är stora förutsätter utskottet att 
ministerrådet ger behövliga tilläggsdirektiv till institutionerna, i vilka de 
uppgifter som bör ingå i berättelserna till Nordiska rådet närmare precise
ras. Vidare anser utskottet att m inisterrådet, som en form för återrapporte- 
ring, bör överväga att i ministerrådets berättelse C 1 lämna information om 
åtgärder som vidtagits med anledning av Nordiska rådets betänkanden 
över berättelserna.

Under innevarande år har N ordiska rådets budget- och kontrollutskott, 
på förslag av kulturutskottet, företagit en närmare översyn av det nordiska 
skolsamarbetet. Budget- och kontrollutskottet har härvid särskilt granskat 
ledningsgruppen för N ordiskt skolsamarbete, Nordiska språksekretariatet 
(C 12lk:3) och Nordiska språk- och inform ationscentret (C 12lk:4). Då 
budget- och kontrollutskottet i särskild ordning kommer att lägga fram 
eventuella förslag till åtgärder med anledning av den företagna översynen, 
har kulturutskottet inte denna gång granskat berättelserna från språksekre-

C 12/k
1988
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tariatet eller språk- och inform ationscentret. Däremot avser utskottet un
der kommande år, vid genomgången av m inisterrådets berättelse och be
rättelserna från de berörda institutionerna, följa upp resultaten av den 
översyn som nu har företagits av budget- och kontrollutskottet.

I många berättelser pekas på de problem de höga reskostnaderna i 
Norden utgör för verksam heten vid de nordiska institutionerna.

U tskottet har noterat att Nordens folkliga akademi (C 12lk: 1) genom att 
öka resestipendierna under 1986 har kunnat bredda rekryteringsunderlaget 
för institutionens kurser. Vid sidan av resestipendier har utskottet noterat 
en annan möjlighet att underlätta deltagandet i gemensamma nordiska 
evenemang, nämligen den princip som tillämpas av Nordiska amatör- 
teaterrådet (C 12lk:33) och som innebär att alla deltagare betalar samma 
avgift oberoende av hemort. Då de höga resekostnaderna särskilt mellan 
Västnorden och övriga delar av N orden är ett direkt hinder för ökat 
samarbete, anser utskottet att m inisterrådet med berörda institutioner på 
kulturområdet bör initiera till en diskussion om möjligheterna att i större 
utsträckning tillämpa ett sådant system att alla deltagare i lika hög grad 
belastas av kostnader för deltagande i gemensamma arrangemang.

U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att arbetet för att udvidga 
Nordiska journalistkursens (C 121 k: 2) verksam het till helårsdrift har kun
nat slutföras under 1986, och att institutionen sedan februari detta år 
arbetar enligt ett nytt verksam hetsprogram . U tskottet anser att de åtgärder 
som har vidtagits förbättrar förutsättningarna för gemensam nordisk vida
reutbildning av journalister, och även ger bättre möjligheter att informera 
journalisterna om det nordiska sam arbetet.

Nordiska institutet för folkdiktning (C 12lk:8) pekar på de problem 
institutionen har beträffande finansieringen av tryckningen av de publika
tioner som institutionen utger. U tskottet antar att publikationsverksamhe- 
ten kan vara ett problem även för andra små institutioner. U tskottet 
konstaterar att det vid N ordiska rådets och N ordiska m inisterrådets sekre
tariat finns särskilda publikationsenheter, och att dessa har ett nära sam ar
bete kring utgivningen av publikationer. U tskottet anser att möjligheterna 
att indra de nordiska institutionerna i detta publikationssam arbete närmare 
bör övervägas i syfte att effektivera verksam heten och bredda utbudet av 
publikationer.

Nordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inkl konflikt- 
och fredsforskning (C 12/k: 15) redogör i sin berättelse för de åtgärder som 
institutionen har vidtagit, b l.a . har flera seminarier arrangerats, för att i 
enlighet med en rekomm endation från kulturutskottet nå nya grupper med 
kommitténs verksam het. U tskottet uttalar tillfredsställelse över det sätt på 
vilket verksam heten vid institutionen har utvecklats.

Vid utbyggnaden av kultursam arbetet mellan Grönland och övriga delar 
av Norden har en viktig utgångspunkt för utskottet varit att kontakterna 
bör bygga på grönländska intressen och önskemål. K ulturutskottet besök-
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te första gången Grönland 1981 och detta besök resulterade i att Nordiska 
rådet vid sessionen 1982 uppm anade m inisterrådet att lägga fram förslag 
om en utveckling av kulturförbindelserna mellan Grönland och övriga 
delar av Norden. D etta initiativ från utskottets sida kom senare att leda till 
att m inisterrådet fattade beslut om att upprätta ett Nordens institut i 
Grönland (C I2lk:28). I anslutning till sitt möte på Grönland den 10-14 
augusti 1987 besökte kulturutskottet institutet, som upprättades den 1 
januari 1986 och invigdes den 10 septem ber 1987. Mot bakgrund av 
strävandena att kontinuerligt bygga ut det nordiska kultursam arbetet var 
det med stor glädje utskottet kunde konstatera att institutet stod redo att 
inleda verksam heten. Den stora satsningen på en nordisk kulturvecka på 
flera orter i Grönland, i anslutning till öppningen av institutet, utgör enligt 
utskottet en god bas för institutets fortsatta verksam het. U tskottet finner 
det naturligt att institutet i den framtida verksam heten även beaktar den 
brobyggarroll i N orden som Grönland har till befolkningen i andra polar
områden.

I anslutning till ovannäm nda utskottsm öte besökte utskottet även kul
turhuset i Q aqortoq, och den nordiska konstnärsateljé som finns inrymd 
där. Ateljén ingår i det nät av gästateljéer som adm inistreras av Nordiskt 
konstcentrum  (C 12lk:25). Vid sidan av den betydelse dessa gästateljéer 
har för konstnärerna och deras arbetsmöjligheter, gav besöket ytterligare 
belägg för den stora betydelse verksam heten har för det lokala kulturlivet. 
U tskottet uttalar sitt stöd för konstcentrets strävanden att ytterligare byg
ga ut nätverket av nordiska gästateljéer.

U tskottet konstaterar att berättelsen från Nordiska konstförbundet 
(C 12lk:34) inte innehåller någon redogörelse för förbundets egentliga 
verksam het, utan endast rapporter från de nationella sektionerna. U tskot
tet förutsätter att förbundet i nästa berättelse, särskilt som förbundet över 
en fast post på den nordiska budgeten får bidrag för gemensamma aktivite
ter, återgår till den gamla formen av rapportering och avger berättelse över 
den gemensamma verksam heten.

Skandinavisk förening i Rom (C 12lk:35) har genom beslut av Nordiska 
m inisterrådet om en väsentlig förhöjning av bidraget till föreningen garan
terats fortsatt verksam het. N ya stadgar för föreningen har även utarbetats, 
och dessa ger utövande konstnärer på alla konstom råden tillgång till för
eningens lokaler. Då berättelse över verksam heten under 1986 har avgivits 
kan rapporteringen från föreningen nu anses vara tillfredsställande.
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Med hänvisning vad som ovan anförts föreslår kulturutskottet,
att N ordiska rådet lägger de till kulturutskottet hänvisade berättel

serna till handlingarna.

Åbo den 10 novem ber 1987

Gunnar Björk (c)

Eiður Gudnason (A.) 
Förman

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Beril Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Anders Talleraas (H)

Haakon Blankenborg (A) 

Thea Knutzen (H)

Eeva-Liisa Moilanen (Ski) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Otto Steenholdt (At) 

Kåre Øvregard (A)



2476 C 12/k

Innehåll

C I2lk:

1 Nordens folkliga akademi 2477
2 Nordiska journalistkursen 2481
3 N ordiska språksekretariatet 2484
4 Nordiska språk- och inform ationscentret 2488
5 Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH) 2497
6 N ordiskt kollegium för marinbiologi (NKMB) 2499
7 N ordiska institutet för teoretisk atomfysik (NORDITA) 2502
8 N ordiska institutet för folkdiktning (NIF) 2507
9 N ordiska institutet för s jö r ä t t  2511

10 N ordiska geoexkursioner till Island 2515
11 N ordiskt kollegium för ekologi 2517
12 Centralinstitutet för nordisk asienforskning (CINA) 2521
13 Nordiskt kollegium för fysisk oceanografi 2523
14 N ordiska samarbetskommittén för arktisk medicinsk forskning

(NoSAMF) 2526
15 N ordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inklu

sive konflikt-och fredsforskning (NORDSAM) 2532
16 N ordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig information

(NORDINFO) 2536
17 N ordiskt vulkanologiskt institut 2541
18 N ordiska sam arbetskom m ittén för acceleratorbaserad forsk

ning (N O A C ) 2546
19 Nordiskt samarbete inom massmediaforskning (NORDICOM) 2551
20 Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN) . . . .  2554
21 Nordens Hus i Reykjavik 2560
22 Nordiska teaterkom m ittén 2565
23 NOMUS (Nämnden för nordiskt musiksamarbete) 2573
24 N ordiskt samiskt in s t i tu t  2577
25 Nordiskt konstcentrum  2594
26 Nordens Hus på Färöarna 2600
27 Nordens institut på Å la n d  2603
28 Nordens institut i Grönland (N A P A ) 2609
29 Nordisk federation för medicinsk undervisning 2613
30 Nordiska som m aruniversitetet (NSU) 2617
31 Nordiska samfundet för Latinamerika-forskning (NOSALF) . 2623
32 N ordiska kommittén för öststatsforskning 2627
33 N ordiska am atörteaterrådet (NAR) 2629
34 N ordiska konstförbundet (NKF) 2635
35 Skandinavisk förening i Rom 2641
36 N ordkalottm useet 2643

Berättelser

inom kulturutskottets verksamhetsområde 1986



2477

Nordens folkliga akademi

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordens folkliga akademi 
Box 1001 
S-44225 Kungälv 
Tel.: 0303/141 92

1. Institutionens uppgift

Nordens folkliga akademi begyndte sin virksomhed 1986 og har siden 
1977 været en perm anent institution.

Nordens folkliga akademi lejer lokaler for sin virksomhed ved Nordiska 
Folkhögskolan i Kungälv.

Ifølge sine vedtægter skal akadem iet være et centrum  for studier af 
spørgsmål, som er væsentlige for udvikling og fornyelse i folkeoplysning 
og voksenundervisning i Norden.

Dette arbejde udføres primært gennem etablering af kurser og konferen
cer for lærere og ledere i folkehøjskoler og studieorganisationer, for biblio
tekarer og forskere inden for feltet, men aktiviteterne er principielt åbne 
for alle. I mange tilfælde samarbejdes med enkeltpersoner, organisationer 
eller institutioner, som på nordisk plan arbejder med folkeoplysning.

NFA fungerer som sekretariat for Nordisk folkehøjskoleråd og som 
kontaktorgan for folkeoplysningsorganisationerne i de enkelte nordiske 
lande. H erudover deltager NFA aktivt i projektprogramm er angående 
voksenundervisning, som adm inistreres af K ultursekretariatet.

Endelig redigeres og udgives ” Nordisk tidskrift för folkbildning och 
vuxenundervisning” ligesom NFA i øget omfang er hjemsted for forsk
nings- og dokum entationsopgaver.

2. Organisationsbeskrivelse

Akademiets styre vælges af Nordisk M inisterråd. Den består af to re
præsentanter fra Danmark, Finland, Norge og Sverige, en fra Island og en 
fra akadem iets personale.

Styrelsens medlemmer er fra 1. januar 1986:
Afdelingschef Olavi Aikio (F)
Biblioteksassistent Inger Blixth (P.-repr.)
Afdelingschef Reynir G. Karlsson (I)

C 12/k: 1
1988
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Folkehøjskolelærer M argret Kihlén (S)
Lærer Gunhild Langebeck (N) 
U ndervisningsdirektør K .E . Larsen (D) 
G eneralsekretær Ole Orm seth (N) -  formand 
Højskolelærer Grethe Rostbøl (D) 
Ombudsman M auritz Sköld (S) 
G eneralsekretær Timo Toiviainen (F)

3. Virksomheden 1986

3.1 Økonomisk oversigt

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden 

Kursus- og konferencevirksomhed  

I 1986 gennemførte akadem iet 19 kurser og konferencer. En del af disse 
blev gennemført i samarbejde med organisationer og institutioner inden for 
nordisk folkeoplysningsarbejde.

Deltagerantallet var 558 på i alt 1 873 deltagerdøgn. Det er en mindre 
stigning i forhold til foregående år.

Af det totale deltagerantal kom 18 % fra Danmark, 16 % fra Finland, 3 % 
fra Island, 20%  fra Norge og 42%  fra Sverige. Af disse kom 24% fra 
oplysningsforbund og 36%  fra folkehøjskoler.

H erudover har akadem iet været formidlende instans i en række nordiske 
konferencer og møder.

De øgede rejsestipendier i 1986 er en vigtig årsag til det stigende delta
gerantal — ikke mindst fra Færøerne og Island. Der har været særlig stor 
tilslutning til kurser med etiske og antropologiske em ner samt til kunst/ 
kulturelle temaer.

E t antal kursus- og konferencerapporter er udgivet i årets løb.

Formidlingsvirksomhed

U dover de muligheder, som akadem iet har som nordisk mødested, ud
nytter nordiske folkeoplyser og andre nordisk engagerede i stigende grad 
akadem iet som formidlende og konsultativ resource. Det gælder rådgiv
ning i forbindelse med studierejser og udvekslinger, og det gælder oplys
ninger i almindelighed om nordiske forhold. Desuden er akadem iets biblio
tek og bibliotekspersonale en væsentlig formidlingsinstans for forskere og 
stipendiater.
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I forbindelse med udviklingen af en handlingsplan for det fremtidige 
kultursamarbejde i Norden (medlemsforslag ved Nordisk Råds 34. session 
1986) har Nordens folkliga akademi udarbejdet egen ” idé- og handlings
program ” .

H er beskrives udfordringerne til det fremtidige kultursamarbejde i N or
den og folkoplysningens rolle heri i almindelighed. Dernæst skildres akade
miets opkomst og vækst gennem 20 år og de udfordringer, som akademiet 
har i de kommende år i udviklingen og fornyelsen af nordisk folkeoplys
ning.

Bibliotek

Biblioteket, som betjener både Nordiska Folkhögskolan og Nordens 
folkliga akademi, har i 1986 indkøbt 716 bind og modtaget 192 som gave ialt 
908 bind.

Pr. 31.12.86 var bibliotekets samlede materialbestand 23 682 bind. 
Tidsskrifter i abonnem ent var 219 -  136 almene og 83 pædagogiske tidssk
rifter. Gennem biblioteket abonnerer institutionerne på 24 aviser.

Antal registrerede udlån var 5 772. Lån til og fra andre biblioteker beløb 
sig til 60. I forbindelse med kurser har biblioteket sammensat 23 udstil
linger og skrevet 14 litteraturlister.

I "N ordisk tidsskrift för folkbildning och vuxenundervisning” redigerer 
biblioteket "B okuppslaget” , som i 1986 bragte 72 anm eldelser af relevant 
litteratur.

Nordisk tidsskrift fö r  folkbildning och vuxenundervisning

Under utgivningsåret 1986 utkom fyra nummer av tidsskriften. Av dessa 
var två specialnummer; nr 2/86 behandlade latinamerikansk vuxenutbild
ning och nr 3/86 har en längre helhet om kognitiv pedagogik.

En viss förskjutning beträffande tidsskriftens innehåll har skett. Från att 
tidigare ha stått relativt oberoende av akadem iens övriga verksamhet, har 
man nu försökt närm a sig kurs- och sem inarieverksam heten och strävat att 
göra NFTV till en mera integrerad del av akademin.

Den tryckta upplagan har varit drygt 2 000 exemplar. Ca 1000 har 
distribuerats via posten som prenum erationer -  de övriga har använts vid 
kurser, seminarier och konferenser samt för speciella grupper av mottaga-

Tidsskriftens språk har såsom tidigare varit danska, norska, svenska och 
finska, på så sätt har de tre skandinaviska språken använts parallellt och 
att större delen av innehållet har varit tillgängligt även på finska.

Nordiska folkhögskolerådet

Nordiska folkhögskolerådet har under 1986 arbetat intensivt med att 
medverka till utbyte och idédebatt mellan folkhögskolorna i Norden. Ett

Idé- og handlingsprogram
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idé- och handlingsprogram har skisserats för rådets arbete. Frågor om 
elevstöd. utväxling av elever och lårare och andra åtgärder som under
lättar praktiskt nordiskt utbyte har också arbetats med.

Den traditionella majkonferensen hade detta år temat ” H ur biir man en 
bra folkhögskollärare?” . I sam arbete med akademin har en del ytterligare 
kurser genomförts.

Inom rådets internationella kommitté har en del arbete ägnats åt m otta
gande av studiebesök och produktion av material (medel från W orkshop 
’83), planering av kommande workshops och utvecklingen av ett nätverk 
för ” Folk Development Colleges” inom International Council for Adult 
Education.

Akademin stöder rådets arbete genom att Jan-Erik Perneman är dess 
sekreterare och att en del av rådets administration sker vid akademin.

Kungälv den 8 maj 1987

Ole Ormseth 
S ty re lsen s form and

Frederik Christensen 
R ek to r
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Nordiska journalistkursen

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordisk Journalistkursus 
Vennelystparken 
DK-8000 Århus C 
Tlf. 06-13 62 33

1. Institutionens opgave

Nordisk Journalistkursus meddeler videreuddannelse for journalister i 
de nordiske lande. Uddannelsen har såvel et nordisk som et alment præg.

K ursusvirksom heden om fatter en tre-m åneders videreuddannelse hvert 
år. K urset er tilrettelagt som et seminar med forelæsninger, gruppearbejde, 
diskussioner og selvstudier. Undervisningsplanen om fatter fem hoved
grupper, nemlig politiske spørgsmål i de enkelte nordiske lande, fælles 
nordiske em ner, international politik, massem edierne i Norden og dagsak
tuelle problem er af samfundsmæssig karakter. H erudover gennemføres 
årlig specialkurser eller sem inarer af kortere varighed, sædvanligvis en 
uge.

2. Organisation

Nordisk Journalistkursus ledes af en bestyrelse udnævnt af Nordisk 
Ministerråd. Den består af ni medlemmer plus fem suppleanter. Formand 
for bestyrelsen er chefredaktør Per W inther, Danmark, der sammen med 
næstformanden, ombudsmand C. H. Hernlund, Sverige, generalsekretær 
Eila Hyppönen, Finland, og chefredaktør Kjartan Rødland, Norge, udgør 
forretningsudvalget. Rektor for Nordisk Journalistkursus er afdelingsfor
stander Erik Reske-Nielsen, Danmarks Journalisthøjskole.
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3. Virksomheden 1986

3.1 Økonomisk oversigt

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden i 1986

Nordisk Journalistkursus gennemførte i 1986 foruden sit ordinære tre
måneders kursus 2 seminarer eller specialkurser begge i samarbejde med 
Den Journalistiske Efteruddannelse i Danmark.

Tre-m åneders kurset fandt sted i perioden 1. feb ruar-30 . april og fulgte 
det hidtidige oplæg som et videreuddannelseskursus for journalister fra alle 
nordiske lande og med lærerkræfter hentet fra hele Norden.

I kurset deltog 18 journalister med gennem snitsalder på 36 år og en 
gennem snitsanciennitet på 10 år. Syv af kursusdeltagerne kom fra Norge, 
fem fra Sverige, fire fra Finland, en fra Island og en fra Danmark. De var 
udtaget af Nordisk Journalistkursus’ forretningsudvalg blandt i alt 62 ansø
gere.

Undervisningsplanen var tilrettelagt af bestyrelse og kursusledelse. Em
nekredsen ” De nordiske lande” omfattede samtidshistorie og aktuelle 
politiske spørgsmål i Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige samt de 
selvstyrende om råder Grønland, Færøerne og Åland. Hovedforelæserne 
her var professorerne H. P. Clausen og Gunnar Thorlund Jepsen, Dan
mark, chefredaktør Bo Stenström , Finland, professor Gylfi Gislason, Is
land, professor Henry Valen og program chef Reidar Hirsti, Norge, samt 
redaktør Gunnar Fredriksson, Sverige.

I ” Fælles nordiske em ner” indgik de nordiske sprog, nordiske samar
bejdsorganisationer, Norden i europæisk og international politik, Norden i 
europæisk og international økonomi, arbejdsløshed og beskæftigelse i de 
nordiske lande, nordiske havom råder og mindretal i Norden.

Emneområdet ” M ediesituationen i de nordiske lande” havde som ho
vedelem enter ” M assem ediernes frihed, ansvar og selvjustits” og ” Kritisk/ 
analytisk Journalistik” .

Undervisningen i International Politik omfattede ” Øst-Vest-forholdet” , 
nordisk sikkerhedspolitik og ” Nord-Syd. Dialog eller Konflikt” .

Et led i kurset var som tidligere deltagelse i Nordisk Råds session i 
København, et ophold på Århus U niversitets kursusejendom Sandbjerg 
Slot ved Sønderborg med besøg hos det danske mindretal i Flensborg, og 
en rejse til Vestberlin efter indbydelse fra den tyske forbundsregering. 
Endvidere deltog kursisterne efter indbydelse fra ” N ordel” i et ugelangt
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kursus om det nordiske elsam arbejde med rundrejse i Danmark, Norge, 
Sverige og Finland.

Nordisk Journalistkursus afholdt i 1986 to seminarer eller specialkurser 
begge i samarbejde med Den Journalistiske Efteruddannelse i Danmark.

Det ene, som blev afviklet den 2 1 .-3 0 . maj, omhandlede ” Norden og 
De europæiske Fæ llesskaber” og indbefattede besøg ved E F ’s institutio
ner i Bruxelles og Luxembourg. 1 kurset deltog 20 journalister. Ti fra 
Danmark, to fra Finland, tre fra Norge og fem fra Sverige.

Det andet kursus havde ” Det moderne Fæ røerne” som emne og fandt 
sted i Tórshavn i sidste uge af august. Ud over en alsidig belysning af 
færøsk økonomi, samfundsliv, kultur og politik omfattede programmet 
rundture på det m este af Færøerne. K urset havde 17 deltagere. Otte fra 
Danmark, en fra Island, en fra Finland, tre fra Norge og to fra Sverige.

Arbejdet på at gennemføre en udvidelse af Nordisk Journalistkursus til 
helårsdrift under en fuldtidsledelse blev fortsat gennem 1986. Det førte til, 
at Nordisk Journalistkursus fra januar 1987 udvider sin virksomhed med 
b l.a . et fire-ugers kursus og kommer under ledelse af en heltidsansat 
rektor. Udviklingen er første fase i det program, bestyrelsen har opstillet.

Bestyrelsen for Nordisk Journalistkursus frem sender hermed virksom
hedsberetning for året 1986 til Nordisk M inisterråd.

Århus, den 5. maj 1987

4. Beslut

Per Winther 
F orm and  for b es ty re lsen

Erik Reske-Nielsen  
R ek to r
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Nordiska språksekretariatet

Verksamhetsberättelse 1986

1. Institusjonens oppgave

Nordisk språksekretariat ble opprettet i 1978 som et samarbeidsorgan 
for språknem ndene i N orden og andre som arbeider med nordiske språk
spørsmål. Ifølge instruksjonen skal sekretariatet arbeide for å bevare og 
styrke det språklige fellesskapet i Norden og for å fremme den nordiske 
språkforståelsen. Dette skal sekretariatet gjøre blant annet ved å være 
rådgivende og koordinerende organ i nordiske språkspørsmål, ta  initiativ 
til forskningsprosjekter, følge grannespråksundervisningen på alle utdan
ningsnivåer, samarbeide med massem ediene, medvirke ved ordbokspro- 
sjekter, gi ut skrifter og arrangere nordiske møter om språkspørsmål.

2. Organisasjon

Nordisk språksekretariat blir ledet av et styre på tolv personer som 
representerer samtlige språknem nder i Norden. Styret utpeker blant sine 
medlemmer et arbeidsutvalg med en representant fra Dansk Sprognævn, 
en fra Forskningscentralen för de inhemska språken i Finland, en fra 
N orsk språkråd og en fra Svenska språknämnden. Formannen i styret er 
samtidig formann i arbeidsutvalget. Sekretariatets fellesnordiske admini
strasjon er plassert ved Norsk språkråd i Oslo. I 1986 har sekretariatet hatt 
tre ansatte: en sekretariatssjef, en pedagogisk konsulent og en administra- 
sjonssekretær.

Virksomheten 1986

3.1 Økonomisk oversikt

(Blir utfylt når regnskap foreligger fra Skattefogden i Oslo)

3.2 Beskrivelse av virksomheten

3.2.1 M øter og konferanser

Det årlige styrem øtet i Nordisk språksekretariat ble holdt i Jyväskylä
11.-12. septem ber i tilknytning til det 33. nordiske språkm øtet 12.-14. 
septem ber. Hovedem net for det nordiske språkm øtet var ” Normeringen 
av det offentlige talespråket” . Hovedinnleggene fra møtet vil bli publisert i 
” Språk i Norden 1987” .
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Arbeidsutvalget og de r.ordiske sekretærene i Dansk Sprognævn, Forsk
ningscentralen för de inhemska språken i Finland, Norsk spåkråd og 
Svenska språknäm nden har hatt tre fellesmøter. Dessuten har det vært ett 
arbeidsutvalgsmøte og to sekretærm øter.

1 1986 har Språksekretariatet arrangert et kurs om grannespråksmeto- 
dikk for lærere på årstrinn 3 til 6 på Nordiska folkhögskolan i Kungälv 
25 .-27 . august, og seminaret ” Att förstå varandra i Sydnorden”  på 
Schæffergården ved København 7 .- 9 .  november. Sekretariatet planlegger 
en konferanse om dansk-, norsk- og svenskundervisningen på Island, 
Færøyene og Grønland og en konferanse om nordisk tv-teksting.

Representanter for Språksekretariatet har som vanlig orientert om nor
disk språksam arbeid og nordiske språkspørsm ål ved møter, konferanser, 
kurs o. 1. Sekretariatet sam arbeider med morsmålslærernes og terminologi- 
sentralenes nordiske organer -  N ordspråk og N ordterm  -  og deltar på 
deres fellesmøter.

3.2.2 Skrifter

I 1986 gav Nordisk språksekretariat ut disse skriftene: ” Språk i Norden 
1986” , ” De nordiske skriftspråkenes utvikling på 1800-tallet. Delrapport 
3: Ideologier og språkstyring” , ” A tt förstå varandra i N orden” . Det siste 
er en revidert versjon av ” Att tala nordiskt” , men gir i tillegg praktiske råd 
om hvordan nordiske møter o. 1. bør tilrettelegges for at kommunikasjonen 
skal bli best mulig.

Språksekretariatet har vært med på å utarbeide en innstilling til Nordisk 
ministerråd om ” Nordiske språk i gymnas og yrkesutdanning” (utgitt i 
Nordisk ministerråds rapportserie 1986).

3.2.3 Språknemndertes rådgiving

Språksekretariatet har arbeidet videre med den undersøkelsen av språk- 
nemndenes telefonrådgivning som ble satt i gang i 1985. En foreløpig 
rapport om prosjektet er publisert i Språk i Norden 1986. N år materialet er 
ferdigbehandlet, vil det bli gitt ut en egen rapport om undersøkelsen i 
Språksekretariatets rapportserie.

3.2.4 Granne språksundervis ningen

Språksekretariatet har i 1986 planlagt og til dels gjennomført en spørre
undersøkelse blant nordiske m orsmålslærere om grannespråksundervis- 
ningen i den videregående skolen (gymnaset). Sekretariatets pedagogiske 
konsulent har besøkt skoler og lærerutdanningsinstitusjoner og orientert 
om grannespråksundervisningen. Konsulenten har også vært med på å ut
arbeide læremidler, m etodiske vejledninger o. 1. for grannespråksundervis
ningen.



2486 C 12/k:3

3.2.5 Nordisk lærebokpris

Språksekretariatet har foreslått for Nordisk ministerråd at det bør opp
rettes en nordisk lærebokpris for å stimulere interessen for det nordiske 
stoffet i læremidlene. Sekretariatet har sagt seg villig til å administrere 
arbeidet med en slik pris.

3.2.6 Uttalelser

I 1986 har Språksekretariatet uttalt seg om Sam ekulturutvalgets utred
ning ” Samisk kultur og utdanning” , om nynorsk som språk i Norden, om 
forslag til ny studieplan for allmennlærerutdanningen i Norge, om forslag 
til fagplan i norsk med sam funnskunnskap for yrkesfaglige studieretninger, 
videregående kurs 1 og om organiseringen av Nordterm. Dessuten har 
sekretariatet uttalt seg om flere søknader til Nordisk kulturfond om støtte 
til ordboksprosjekter: dansk-finsk ordbok, finsk-dansk-finsk lommeord
bok og dansk-islandsk ordbok, Nordisk terminologiordliste.

3.2.7 Prioritering av ordboksprosjekter

Språksekretariatet har satt opp denne prioriteringslista over internordi
ske ordboksprosjekter: 1 dansk-norsk, 2 svensk-dansk, 3 svensk-norsk, 4 
dansk-finsk, 5 norsk-dansk.

3.2.8 Frekvensbaserte ordlister

Språksekretariatet har satt i gang et prøveprosjekt med sikte på å u tar
beide små internordiske ordlister basert på frekvensundersøkelser. I 1986 
ble det utarbeidet en dansk-svensk og en norsk-svensk prøveordliste.

3.2.9 Forskningsprosjektet ”D emokrati og språklig purism e” 

Sekretariatet har begynt arbeidet med et prøveprosjekt med tittelen
” Demokrati og språklig purism e” . Prosjektet vil undersøke om språk med 
en puristisk tradisjon (f. eks. finsk og islandsk) er lettere å forstå for 
samfunnsmedlemmene enn språk med en mer åpen holdning til fremmed
ord (f. eks. svensk).

3.2.10 Sam arbeidet m ed Nordiska språk- och informationscentret 

Representanter for N ordiska språk- och inform ationscentret i Helsing
fors og Nordisk språksekretariat har hatt to sam arbeidsm øter i 1986 der en 
har diskutert saker av felles interesse, b l.a . samarbeidsprosjektene ” Att 
förstå varandra i N orden” (jf. punkt 3.2.2) og seminaret ” A tt förstå var
andra i Sydnorden” . Språksekretariatet har deltatt i en planleggingsgruppe 
for konferansen ” Olje i språkm askineriet” , som Språk- och inform ations
centret arrangerte i Oslo 5 .- 8 .  desember.
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3.2.11 Den nordiske ny ords undersøkelsen

De nordiske språknemndene registrerer nye ord og uttrykk som biir 
brukt i massem edier, faglitteratur o. 1. 1 1986 gav Svenska språknämnden 
ut ” Nyord i svenskan från 40-tal till 80-tal” . Tidligere har Norsk språkråd 
(1982) og Dansk Sprognævn (1984) gitt ut tilsvarende ordbøker. Dermed er 
dette nordiske prosjektet avsluttet. Språksekretariatet vil i 1987 ta opp 
spørsmålet om en videreføring av prosjektet.

3.2.12 Språkspørsmål

I samarbeid med språknem ndene har Språksekretariatet også i 1986 
behandlet språkspørsm ål med sikte på å komme fram til fellesnordiske 
anbefalinger. Det gjelder for eksempel spørsmål om nordiske avløserord 
for engelske uttrykk, geografiske navn, tekniske skriveregler og transkri
bering av fremmede alfabeter.

Bertil Molde 
F orm ann

Ståle Løland  
S ek re ta ria tssje f
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Nordiska språk- och inform ationscentret

Verksamhetsberättelse 1986

Nam n och adress

Nordiska språk- och inform ationscentret 
Hagnäsgatan 2 
SF-00530 Helsingfors 
Telefon 90-7061

1. Institutionens uppgift

Nordiska språk- och inform ationscentret skall i Finland i första hand 
främja undervisning i och kännedom om de övriga nordiska ländernas 
språk, kultur och samhällsförhållanden. I detta syfte skall centret öka 
utbudet av nordiskt stoff i undervisningen, effektivisera informationen om 
de nordiska länderna, upprätthålla ett bibliotek med relevant material, 
anordna språkkurser och seminarier samt utveckla tolknings- och översätt- 
ningsverksamheten. Därutöver skall centret sprida kännedom om finska 
språket samt finländska kultur- och samhällsförhållanden i de övriga nor
diska länderna.

2. Organisation

Centrets styrelse består av fem medlemmar, en för varje nordiskt land: 
Danmark: Lennart Holten, ordinarie, Lise Lotte Bisgaard, suppleant. 
Finland: Magnus Kull, ordförande, Lars N yström , suppleant. Island: Er- 
lingur Sigurðsson, ordinarie, Kristinn Johannesson, suppleant. Norge: 
Olav Nyham ar, vice ordförande, Tomas Øvergaard, suppleant. Sverige: 
Gunilla H jorth, ordinarie, Britt W ilson-Lohse, suppleant.

Styrelsen har sam m anträtt den 19 mars, den 29 april och den 24 septem
ber samt haft per capsulam möten den 24 oktober och den 26 november. 
Centrets personal består av sex tjänsteinnehavare varav en har halvtids
tjänst. Centret har en finsk referensgrupp som bidrar till planeringen. 
Därtill har centret också en samnordisk referensgrupp för fortbildning av 
tolkar. Under år 1986 har referensgruppen utökats med en representant för 
kultursektorn.
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3. Verksamheten 1986

Ekonomiskt utfall

* C en tre t h ar få tt s tö d  b l .a .  via in s titu tio n e r i dom icillandet (to ta lsum m an  FIM  
271 791,90) och  ku rsav g ifte r (to ta lsum m an  F IM  192800). Se bilaga Specificering  av 
anslag  å r  1986. D et to ta la  ek o n o m isk a  u tfalle t 1986 ä r  e tt ö v e rsk o tt på 33 840,88, 
vilket b a lan seras m ot u n d e rsk o tte t 1985, v are fte r  e tt ö v e rsk o tt på 19824,43 överfö rs 
till 1987 fö r finansiering  av  tid igare bes lu tad  och  inledd v erk sam h et, p ro jek te t 
"K je n n  F in land  -  K jenn  ditt N o rd e n " , vilket h ar f inansiera ts av U nderv isn ingsm i
n isterie t i F in land  (FIM  50000), K ultu r- og v iten sk a p sd ep a rtem en te t i N orge  (N O K  
10000) sam t av K irke- og u n d erv isn in g sd ep artem en te t i N orge  (N O K  40000).

3.2 Beskrivning av verksamheten

Kurs- och sem inarieverksam heten har haft en fram trädande plats i cent
rets arbete. C entret har även strävat efter att effektivera inform ationsverk
samheten samt publiceringen av undervisningsmaterial med nordiskt stoff.

3.2.1 Inform ationsverksam het

Information i Finland har förmedlats till olika målgrupper, t. ex. tjänste
män som deltar i nordiskt sam arbete, svensk-, historie- och geografilärare.

Informationsbrev om centrets kursverksam het har skickats förutom till 
de nationella äm betsverken även till tjänstemanna- och vuxenutbildnings
organisationer.

Verksam heten riktad till svensklärare har bestått av informationsbrev 
(8 200 ex.) som distribuerats för svenskundervisningen i alla skolformer. 
Det första inform ationsbrevet gällde bl. a. centrets kurs- och seminarie
verksam het, det andra var sammanfattat under rubriken ” N orge” . Infor
m ationsverksam heten gällande finländska skolor har speciellt intensifie
rats av försöksverksam heten med norsk pedagogisk konsulent (se 3.2.6). 
Sveriges Ambassad i Finland har donerat och distribuerat i sam arbete med 
centret 1 500 prem ieböcker (svensk skönlitteratur) till finskspråkiga gym
nasister som uppm untran för framgångsrika studier i svenska. Vid klass- 
och lärarbesök i centret har man inform erat om kontaktmöjligheterna med 
det övriga Norden (se 3.2.3).

Centret har hållit tre presskonferenser. Den första (17.4.1986) skedde i 
samband med uppsatstävlingen (tema: Norden) som arrangerades i sam ar
bete med Skolstyrelsen och Svensklärarföreningen i Finland. I tävlingen 
deltog över 2000 finskspråkiga gymnasister. Den andra presskonferensen 
(24.9.1986) gällde svenskans ställning som första språk i grundskolan. Vid 
den tredje presskonferensen diskuterades Nordiska språkkonventionen i
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samband med seminariet om tolknings- och översättningsfrågor i Norden 
10-12.11.1986.

Vid behov har centret givit utlåtanden till N ordiska rådet och till natio
nella myndigheter. Speciellt i Finland har centret tagit språkpolitisk ställ
ning till svenskan och deltagit i projektet ” Undersökning om behovet av 
svenska i Finland”  i sam arbete med Jyväskylä universitet.

Gällande information utanför Finland har centret distribuerat ljudkasset
ten ” Revesom m er” till samtliga norska deltagare i NORDSPRÅK-konfe- 
rensen 24-30.6.1986. Skärmutställningen Suomi-Finland fortsätter att tu r
nera i Danmark och Sverige. Inom ramen för försöksprojektet med norsk 
pedagogisk konsulent har artiklar (6) publicerats i norska tidningar. Cent
ret har också publicerat lärom edelspaketen Kjenn Finland -  Kjenn ditt 
Norden för norska vidaregående skolor och AV-centraler. Informationen 
mellan finska och norska skolm yndigheter och lärarorganisationer har 
förbättrats.

Publikationer

Lärom edelsproduktion med nordiskt stoff

I sam arbete med N ordiska rådets Finlands delegation och Pohjala-Nor- 
den, har centret börjat producera stordiaserien ” Tunne Pohjolasi — Känn 
ditt Norden II” med texthäfte för lågstadier i Finland.

Centret har producerat integrerat undervisningsmaterial för läroämnena 
svenska och finska som modersmål och som främmande språk, historia 
och geografi ” Fredstem at i undervisningen”  i samarbete med Pohjola 
N orden och Skolstyrelsen samt ” M orgonsam lingstexter II”  (tema: fred, 
ungdom, Finlands självständighet).

Centret har bidragit till förverkligandet av ljudbildserien ” Island i sin 
klass” i sam arbete med Föreningen Islandia och Statens AV-central.

U nder år 1986 har centret arbetat med en diabildserie och ett faktablad 
över Färöarna.

Centret har bidragit till förverkligandet av läroboken ” A-svenska för 
gym nasister”  i sam arbete med Skolstyrelsen, Kirjayhtymä, Svenska Fin
lands folkting, Svenska Kulturfonden och Svensklärarföreningen i Fin
land.

Centret har bidragit till det danska pilotprojektet ” NORDPÅ” i Finland.
Inom ramen för försöksverksam heten med norsk pedagogisk konsulent 

har centret publicerat ett lärom edelapaket Kjenn Finland -  Kjenn ditt 
Norden med nordiskt och finskt stoff för norska vidaregående skolor och 
AV-centraler.

Andra publikationer

Centret har varit representerat i arbetsgrupppen som ansvarat för rap
porten ” Nordiske språk i gymnas og yrkesutdanning”  (Nordisk minister
råd, K øbenhavn, 1986).
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Centret har bidragit till publiceringen av bibliografin ” Nordisk gran- 
nespråkundervisning”  i samarbete med Inform asjonssentret for språkun
dervisning och N ordiska språksekretariatet.

Centrets löpande rapportserie: 17-19.

3.2.2 Seminarie- och kursverksamhet

Centret har arrangerat 6 seminarier, av vilka 3 varit förlagda till Finland, 
1 till Danmark, 1 till Norge och 1 till Sverige. Vidare har 15 kurser 
anordnats, varav 8 i Finland, 5 i Sverige, 1 i Danmark och 1 i Norge. 
Sammanlagda deltagarantalet i seminarierna har varit 511, och i kurserna 
358.

Seminarier

De sex sem inarier som arrangerats har genomförts i samarbete med 
Hanaholmens kulturcentrum . Svenska institutet, Nordiska språksekreta
riatet, Pohjola-Norden, N ordiska rådets Finlandsdelegation, Fondet for 
dansk-norsk sam arbejde, Sentret for språkpedagogikk (Oslo universitet) 
och Finska folkhögskolan i Sverige.

Centralt på grannspråkssem inarierna har varit lokalt stoff och nordiskt 
skolsamarbete (läger-, vän-, ASPRO-skolor), Haparanda 11-13.4.1986 
och nordisk språkförståelse samt nordiskt stoff, Schaeffergården 7 -  
9.11.1986. Problematiken gällande lägerskola diskuterades på Hanaholmen 
24-26.11.1986.

Se närmare Bilaga I .

Kursverksamheten

Kurserna har haft karaktären av fortbildnings-/språkkurser. Under år 
1986 har centret inlett verksam het med kurser i finska och börjat planera 
verksam het med kurser i isländska. Centret har fäst uppmärksamhet vid 
den psykolingvistiska problematik som uppstår, när t. ex. finnar och islän
ningar deltar i nordiskt sam arbete. Sam arbetspartner för somm arkursen i 
Finland har varit Nordens institut på Åland, för kurserna i Sverige Svens
ka institutet, N ordens folkliga akadem i, Föreningen Blå Vägen, Förening
en Norden, V ästerbotten, samt olika folkhögskolor. Kursen i Danmark har 
skett i sam arbete med Fondet for dansk-norsk samarbejde. Samarbetspart 
för kursen i Norge har varit Oslo universitets internationella sommarskola 
och Fondet for dansk-norsk samarbejde. M edarrangörerna har stått för en 
del av kurskostnaderna. Därtill har centret fått intäkter från olika fonder 
och nationella ministerier.

Centret har också förmedlat finska deltagare till Svenska institutets 
internationella som m arkurser i svenska, och för Finlands del ombesörjt 
utlysning, ansökningsberedning, antagning samt beviljande av resebidrag i 
vissa fall.
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Vidare har centret förmedlat finska deltagare till vinterkurser vid folk
högskolor i Sverige.

Se närmare Bilaga 2.

Fortbildningskurser

En lärarfortbildningskurs har anordnats i Sverige. Sam arbetspart har 
varit Svenska institutet. Därtill har centret bidragit till sändelektorskursen 
21-23.11.1986, Hasseludden, Sverige i samarbete med Samarbetsnämn- 
den för den nordiska lektorsadm inistrationen, Svenska institutet.

För nordiska tolkar arrangerades två fortbildningskurser i Kungälv och i 
Helsingfors. Se närmare Bilaga 2.

Språkkurser

Språkkurserna har riktats till fyra olika målgrupper: tjänstem än, lärare, 
allmänheten och gymnasister. För tjänstemän har kurser hållits i Finland, 
Norge, Danmark och Sverige, för lärare i Norge och Danmark, för allmän
heten i Finland och för gymnasister i Sverige. Se närmare Bilaga 2.

3.2.3 Föreläsningsverksamhet

Centrets direktör, utbildningschef, pedagogiske konsulent och bibliote
karie har deltagit i olika kurser och seminarier som centret och dess 
sam arbetspartner (NORDSPRAK, Pohjola-Norden, Finlands rundradio/ 
personalutbildningen och universitet med svensklärarutbildning) har ar
rangerat, bl. a. i egenskap av föreläsare. Vidare har centret och dess 
bibliotek presenterats för olika besöksgrupper (t. ex. klass- och lärarbesök 
från Finland, Sverige och Norge).

3.2.4 Biblioteket 

Nyanskaffning och utlån

Under år 1986 har till biblioteket anskaffats 328 böcker och 100 AV- 
enheter med speciell norsk inriktning. Bibliotekets mediebestånd vid års
skiftet är 2 630 böcker och 954 AV-enheter. 20 band har gallrats ut. Centret 
prenum ererar på 119 nordiska tidskrifter och 9 dagstidningar. Utlåningen 
är 671 böcker och 704 AV-lån.

Information och annan verksamhet

En allt större del av bibliotekets regelbundna funktioner upptas av 
information om nordiska frågor. Förutom  det sedvanliga anskaffandet av 
biblioteksmaterial deltar bibliotekarien i centrets informationsverksamhet 
och lärom edelsproduktion. Bibliotekarien har därtill medverkat i nordiska 
och internationella arbetsgrupper på biblioteksområdet.
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3.2.5 Utställningar 

Centret har ordnat
-  utställningen ” Glimt fra N orge” , en informativ utställning om det mo

derna Norge för skolor. Utställningen öppnades av am bassadör Kjell 
Colding, Norges Ambassad och pågick i Statens äm betshus, Hagnäsga- 
tan 2, Helsingfors 24.9-3.10.1986. Se 3.2.6.

-  vandringsutställningen Suomi-Finland i Sverige och Danmark i sam ar
bete med Suomi-talo/Finlandshuset och Finlands am bassad i Danmark.

3.2.6 Försöksverksam het m ed pedagogisk konsulent

Centret har inlett en försöksverksam het med norsk pedagogisk konsu
lent, 1.1-30.6.1986. Syftet med verksam heten år 1986 har varit att stärka 
den nordiska profilen vid centret, öka informationen om Norge i Finland 
och om Finland i Norge samt intensifiera de ömsesidiga kontakterna mel
lan skolor, lärare och myndigheter.

Vid planering av seminarier och kurser samt anskaffning av norskt 
informations- och biblioteksmaterial har den norske pedagogiske konsu
lenten varit sakkunnig.

I den pedagogiske konsulentens arbetsuppgifter har även ingått skolbe- 
sök (universitet och högskolor: 8, övriga skolformer: 12) med föreläsningar 
över språk, litteratur, geografi, ekonomi, etc. Därtill har han hållit en 
föreläsningsserie om 12 timmar för finska skolm yndigheter och lett en kurs 
i norska för finska tjänstem än (40 timmar) samt en tolk- och översättarkurs 
(8 timmar) i Helsingfors. Han har dessutom  m edverkat i centrets semina
rier (2) och kurser (2). Reselektorsverksam heten har skett i samarbete med 
Norges am bassad och Pohjola-Norden.

En del av konsulentens inform ationsverksam het utgör hans artiklar (5) i 
norska tidningar samt lärom edelspaketet Kjenn Finland — Kjenn ditt N or
den med nordiskt och finländskt stoff för norska vidaregående skolor och 
AV-centraler. Konsulenten har m edverkat i planeringen av stordiorna och 
har författat lärarboken.

Pedagogiske konsulenten har även bistått bibliotekarien vid planlägg
ningen av utställningen ” Glimt fra N orge” 24.9-3.10.1986. Utställningen 
besöktes av 14 klasser (totalt 393 elever). Verksam heten med pedagogisk 
konsulent har utfallit med ytterst positiva resultat.

På grund av löneläget (t. ex. etableringstillägg, flyttningsersättning, all
män lönenivå) har tjänstgöringen inneburit en markant ekonomisk förlust 
för pedagogiske konsulenten jäm fört med den ordinarie tjänsten i hemlan
det.

3.2.7 Fortbildning av nordiska tolkar

Referensgruppen för fortbildning av nordiska tolkar har haft två möten, 
där de nordiska tolkarnas grundutbildning, fortbildning, förutsättningar för 
nordisk tolkning samt N ordiska språkkonventionen diskuterats. På semi-
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nariet på Hanaholmen 10—12.11.1986 diskuterades bakgrunden till och 
följderna av N ordiska språkkonventionen ur arbetsgivarnas synvinkel. 
Seminariet i Oslo behandlade norsk olje- och energiterminologi. Se Bilaga 
1.

Därtill har två fortbildningskurser för tolkar och översättare arrangerats. 
Se Bilaga 2.

4. Framtidsplaner 1987—

Centret strävar efter att intensifiera informationen om Finland och att nå 
nya finländska målgrupper speciellt med tanke på nordiskt skolsamarbete 
inom försöksverksam heten med pedagogisk konsulent. Centret kommer 
att publicera nordiskt stoff för grannspråks- och grannlandsundervisning- 
en. Inom kurs- och sem inarieverksam heten kommer centret att fästa upp
m ärksam het inte endast vid de centrala nordiska språken utan även vid 
den språkliga problem atik som uppstår när t. ex. finnar och islänningar 
deltar i nordiskt sam arbete. Centret kommer att uppm ärksam m a de förslag 
till åtgärder som poängteras i handlingsprogrammet för ökad språkförståel
se, ” N ordiske språk i gymnas og yrkesutdanning” , ” A tt förstå varandra i 
N orden”  samt i förverkligandet av N ordiska språkkonventionen.

Styrelsen för N ordiska språk- och inform ationscentret har den 25.3.1987 
godkänt ovanstående verksam hetsberättelse, som härmed överlämnas till 
N ordiska m inisterrådet.

M agnus Kull 
S ty re lsen s o rd fö ran d e

Marja-Liisa Karppinen  
D irek tö r



2495C 12/k:4 —Bilaga 1

Sem inarieverksam het år 1986

I . Finlandssvenska-rikssvenska

BILAGA I

2. Nordkalottområdet i grannspråksundervisningen

3. Lägerskola — när, var, hur?

4. A tt förstå  varandra i Sydnorden

5. Seminarium om tolknings- och översättningsfrågor i Norden

6. Olja i språkmaskineriet
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K ursverksam het år 1986
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Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)
Kungsportsavenyn 32 
S-41136 GÖTEBORG

1. Institutionens uppgifter

NHH har till syfte att såsom en samnordisk institution anordna och 
främja undervisning och forskning inom hushållsvetenskap i Norden. 
Verksam heten bedrivs på nivå som m otsvarar den vid universitet och 
högskolor i övrigt.

2. Organisation

NHH leds av en styrelse bestående av en medlem från vart och ett av de 
fem nordiska länderna samt en studeranderepresentant.

3. Verksamheter 1986

3.1 Ekonom iskt utfall

3.2 Beskrivning av verksamheten

N HH bedriver undervisningsaktiviteter på tre linjer, textillinjen vid 
Chalmers tekniska högskola som med en tvåårig studietid leder till textil
ingenjörsexamen, näringslinjen vid universitetet i Oslo som omfattar 3 års 
studier utom för hushållslärare som får tillgodoräkna sig I termin för sina 
tidigare genomgångna studier, samt linjen för näringsterapi vid universite
tet i Göteborg som om fattar I 1/2 års studier.

21 - 1 7-336 N ordiska rådet Del 2
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I enlighet med N H H :s stadgar svarar det land där institutioner är beläg
na för utbildningens driftkostnader, förutom linjen för näringsterapi, som 
finansieras över den nordiska fasta kulturbudgeten.

Det för N H H :s verksam het positiva beslutet om inrättandet av linjen för 
näringsterapi vid Göteborgs U niversitet har stimulerat till ett utvecklings
arbete rörande en överbryggande utbildning för danska dietassistenter och 
svenska kliniska dietister (och för m otsvarande utbildningar i övriga nor
diska länder när de inrättas). D essa utbildningar ger behörighet för tillträde 
till tredje term inen på linjen för näringsterapi som i sin tur ger den särskilda 
behörighet som krävs inom forskarutbildningen i klinisk näringslära.

N H H-styrelsen undersöker f  n behovet av påbyggnadsutbildning i kon
sumentekonomi på högskolenivå för hushållslärare m. fl. NHH har bl. a. i 
början av 1986 anordnat en konferens om konsum entekonomisk utbild
ning, med deltagande av företrädare för myndigheter, organisationer och 
utbildningar inom konsum entom rådet. Äm betsmannakommittén har tillde
lat N H H  60000 DKK för utarbetande av beskrivning av konsum entekono
misk utbildning.

U nder de senaste åren har ett närm are samarbete kommit till stånd 
mellan N H H  och N ordiska sam arbetskom m ittén för hushållsundervisning.

Högskolan följer även i övrigt olika utvecklingstendenser inom högsko
lans område och beaktar behovet av sam nordiska utbildningsaktiviteter 
som ej kan anordnas på annat sätt än inom högskolans ram.

4. Beslut

Härmed överlämnas på N H H-styrelsens vägnar verksam hetsberättelsen 
för 1986. Beslut i ärendet har fattats vid N H H-styrelsens sammanträde i 
Oslo den 19 mars 1987.
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Nordiskt kollegium  för m arinbiologi (NKM B)

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse

Nordisk kollegium for marinbiologi
c/o Forskningsleder Torgeir Bakke
Norsk institutt for vannforskning
Boks 333 Blindern
N-Oslo 3
Tel. (2)-235280

1 Institusjonens oppgave

Nordisk Kollegium for Marinbiologi (NKMB) har til oppgave å fremme 
det internordiske marinbiologiske samarbeid bl. a. ved å planlegge, organi
sere, og/eller støtte kurser, konferanser og arbeidsm øter; utse nordiske 
utvekslingsstipendiater; og støtte studiereiser og planlegging av fellesnor
diske forskningsoppgaver.

2. Organisasjon

Kollegiet består av inntil seks representanter for marinbiologiske institu
sjoner fra hvert av de nordiske land Danmark, Finland, Island, Norge og 
Sverige. Medlemmene fra hvert land danner nasjonale seksjoner av Kolle
giet. Kollegiets styre består av de nasjonale seksjoners formenn. Kollegiet 
har deltidsengasjert en generalsekretær.
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3. Virksomhet 1986

3.1 Økonomisk utfall (NOK)

1 Følgende beløp  av  tid ligere ak kum ulert o v ersk u d d  e r  av N M  tilla tt b ru k t i 1986:

2 I tillegg til de  bokfø rte  u tg ifter fo r 1986 vil en del 1986-utgifter bli b e las te t reg n sk a
pet i 1987, til sam m en 178 904.

3.2 Beskrivelse av virksomheten

Møter: Kollegiets styre har holdt ett møte 26 -27  septem ber ved Tvär
minne Zoologiska Station, Finland. På møtet, som hadde utvidet deltakel
se, ble Kollegiets frem tidsplaner i lys av omorganiseringen fastlagt for 
perioden 1988—1990.

Specialkurser: Kollegiet arrangerte et ca 2 uker langt spesialkurs ved 
følgende institusjoner:

Institut for økologi og genetik, Aarhus universitet, 20-31 juli, ” Marine 
P rotozoa” . Kursledere var prof. T. Fenchel (Aarhus univ.), lektor 0 .  
M oestrup (Københavns univ.), dr. D. J. Patterson (Univ of Bristol, UK) 
og dr. F. Rassoulzadegan (Villefrance-sur-Mer, Frankrike). 14 deltakere 
(DK 7, SF 2, N 2, S 3).

Husö Biologiska Station, Abo Akademi, 17-29  august, ” Biotiske inter- 
aktioner i skärgårdens grunda ekosystem ” . Kursledere var FD E. Bons- 
dorff og FD O. Rönnberg (Åbo Akad.), prof. I. Wallentinus (Göteborgs 
univ.), prof. W. G. Nelson (Florida), og prof. K. Reise (Sylt. V esttysk
land). 9 deltakere (DK 2, SF 2, N 3, S 2).

Biologisk stasjon Drøbak og Marin Forskningsstasjon Solbergstrand, 
16-27 juni. ” Bruk av store modellsamfunn (mesokosmos) ved studier av 
sublittoral bløtbunn” . Kursledere var stipendiat P. W asmann, forsker J. 
A. Berge, forsker M. Schaanning (alle Oslo univ.), forskningsleder T. A. 
Berge, forsker M. Schaanning (alle Oslo univ.), forskningsleder T. Bakke 
(NIVA Oslo), Dr C. M artens (USA), prof. W. Smetacheck (Bremer- 
haven), Dr P. H errm an (Kiel). 12 deltakere (DK 3, SF 3, N 3. S 2, UK 1).

Kristinebergs marinbiologiske station, 21 ju li—2 august, ” Marina ever- 
tebraters larvbiologi” . Kursledere var prof. J.-O. Strömberg, dr L. Hern-
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roth, lic. sci. I. Svane, FK  F. Gröndahl (alle KMBS), og prof. F.-S. Chia 
(Edm onton, Canada). 10 deltakere (DK 3, N 2, S 4, UK 1).

Antallet kursdeltakere siden kollegiet startet kursvirksom heten i 1958 
har vært 1 407 fordelt på i alt 122 kurs.

Utvekslingsstipendiater: Kollegiet har i løpet av året hatt følgende sti
pendiater:
København: cand. mag S. Nyham m er (N), 11/1 -10 /9 , økologi hos copepo- 

der.
København og Hirtshals: dr. stud. P. Tiselius (S), 1/1-31/5 og 1/12-31/12, 

fysiologi hos copepoder.
Odense: stud. L. Svårdh (S), 1/5-31/5, histologi og histopatologi hos 

blåskjell.
Husö: FK  G. Ejdung (S), 6 mnd, predasjonsforhold på bløtbunn. 
Tvärminne: B. M arcussen, 1 mnd, bakterieproduksjon.
Reykjavik: cand. real. K. Sjøtun (N), 1/1-31/8, biologi hos arter av Lami- 

naria.
dr. stud. K. Janson og stud. B. Johannesson (S), 15/7-15/10, biologi hos 
Littorina.

Bergen: stud. sci. B. Visman (DK), 1/4-31/12, fysiologi hos blåskjell. 
Oslo: stud. H. Pakkala (SF), 1/4-30/6, studier av bløtbunn.
Tromsø: FK F. Norrbin (S), 15/1 — 15/3, overvintring hos copepoder. 
Göteborg: stud. E. Leskinen (SF), I mnd, bunnlevende kiselalger.

Kollegiet har til nå hatt 135 utvekslingsstipendiater ved nordiske institu
sjoner.

Øvrige aktiviteter:
Kollegiet innvilget økonomisk støtte til arrangement av workshop 

” Structure and function of the microphytobenthic com m unity” , arrangert 
av Baltic Marine Biologists Working Group 16 på Tvärminne. Finland, 5— 
14 septem ber.

Kollegiet har forøvrig i 1986 innvilget støtte til studie- og kontakt- og 
planleggingsreiser innen Norden for til sammen 23 marinbiologiske studen
ter og forskere.

Undertegnede har utarbeidet virksom hetsberetningen for 1986 med full
makt fra NKM BSs styre og på grunnlag av materiale oversendt fra de 
nasjonale seksjoner.

Oslo, 3 mai 1987

Torgeir Bakke 
G en era lsek re tæ r
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Nordiska institutet för teoretisk atom fysik (Nordita)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordisk Institut for Teoretisk Atomfysik (Nordita)
Blegdamsvej 17 
D K -2100 K øbenhavn 0  
Tel. (01) 42 16 16

1. og 2. Organisation og virksomhed

N ordita blev oprettet i 1957. Institutionens formål er at fremme viden
skabeligt samarbejde mellem de nordiske lande inden for den grundlæggen
de teoretiske atomfysik. Instituttet skal drive forskning og uddannelse 
samt fremme forskningen ved samarbejde mellem de nordiske institutioner 
inden for om rådet, f. eks. via udveksling af forskere, ved at arrangere og 
finansiere besøg af udenlandske gæsteforskere ved institutioner i Norden, 
og ved at anordne eller yde bidrag til symposier m. m.

Instituttet modtager stipendiater fra de nordiske lande (i reglen for 2-års 
perioder) og udenlandske gæsteforskere. Kernen i Norditas virksomhed 
udgøres af den videnskabelige stab, seks fastansatte professorer + en 
adjungeret professor samt fire assisterende professorer (lektorer), som 
udnævnes for en begrænset tid.

Instituttets virksomhed om fatter astrofysik, elementarpartikelfysik, 
faststoffysik og kernefysik.

3.1 Økonomisk oversigt
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Det ledige professorat i elem entarpartikelfysik efter J. Hamilton blev 
besat af P. Di Vecchia. M. Høgh Jensen og A. W irzba tiltrådte stillinger 
som assistant professors i henholdsvis faststoffysik og kernefysik. A. R. 
Mackintosh afløste J. Hamilton som direktør.

I løbet af året havde N ordita korte besøg af et stort antal forskere. Af 
langtidsgæster opholdt 9 sig i København og 4 i de øvrige nordiske lande. 
Desuden foregik som altid en regelmæssig udveksling af forskere mellem 
Nordita og medlemslandene.

Ved udgangen af 1986 var der 18 stipendiater ved Nordita hvor de 
fortsatte deres uddannelse i teoretisk fysik.

Ved et symposium ” Physics at N ordita” blev nordiske studenter infor
meret om aktiviteterne ved instituttet og om de sidste nye udviklinger 
inden for teoretisk fysik.

H erudover blev der afholdt 10 symposier ved Nordita, og til yderligere 9 
i dé nordiske lande blev der ydet økonomisk støtte. U dover symposier 
med direkte forbindelse til Norditas forskningsprogram mer blev der af
holdt tværfaglige konferencer, som tiltrak mange deltagere, herunder et i 
København om visuelle inform ationsprocesser og et i Oslo om porøse 
medier. I samarbejde med Landau Instituttet i Moskva blev der afholdt to 
konferencer i Göteborg og Leningrad med deltagelse af forskere fra en 
række lande, deriblandt fra USA. En sommerskole om den nyeste udvik
ling i teoretisk partikelfysik blev arrangeret for nordiske fysikstuderende.

I 1986 blev der foretaget store investeringer i EDB udstyr, hvilket satte 
Nordita i stand til effektivt at udnytte den nye VAX datamaskine på Niels 
Bohr Institutet hvoraf man har fået stillet en vis del af kapaciteten til 
rådighed. Denne udvikling af com puterfaciliteterne blev delvis muliggjort 
ved overførsel af besparede beløb fra tidligere år.

Norditas styrelse pr. 31. decem ber 1986:

3.2 Beskrivning a f  virksom heden

* m edlem  a f  fo rre tn in g su d v a lg e t
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Styrelsem øder blev afholdt den 12. februar og 8. oktober. Derudover har 
Norditas forretningsudvalg afholdt m øder den 23. januar, 12. februar, 6. 
maj, 21. august, 7. oktober og 2. december.

Norditas personale pr. 31. decem ber 1986:
Direktør: Professor Allan Mackintosh

Videnskabelig:

Administrativ:
N. R. Nilsson, adm inistrationschef 
H. Bergen
H. Kiilerich 
L. Nordly 
E. Pedersen
I. Søndergaard 
B. Thorup
I. Wadil

Stipendiater

Nordita modtog 32 ansøgninger om stipendium for 1986/87. I 1986 har 
Nordita haft følgende stipendiater:

Danmark
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Finland

Island

Norge

Sveripe

A = Astrofysik 
E = Elem entarpartikelfysik 
F =  Faststoffysik 
K = Kernefysik

Gæsteforskere

I 1986 har følgende forskere opholdt sig ved Nordita for en længere 
periode:
B. Chakraborty, Bangalore 
A. D. Jackson. Stony Brook 
M. Einhorn. Michigan
S. Xiang, Heifei
S. K. Yang, Tokyo 
E. Ormand, Michigan 
A. Shelankov, Leningrad
H. Skriver, København
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K. A rnason, Reykjavik 
B. Jakobsson, Lund 

Til længere besøg ved andre nordiske institutioner var indbudt:

Symposier

Dynamics of atoms in low symm etry, februar
Frontiers in condensed m atter physics, marts
Talkshop on cosmology and galaxy form ation, maj
N ordita -  Landau Institute seminar in field theory, juni
Fundam ental problem s in sem iconductor system s, august
N ordita-D IK U  conference on Vision, august
Summerschool in High Energy Physics, august
U ltrahot astrophysical plasmas, oktober
Condensed m atter physics, N ordita-Landau meeting, oktober
W orkshop on ” Relativistic Effects in N uclei” , novem ber
Symposium on Physics at N ordita, oktober/novem ber

Publikationer

Der er i 1986 udkommet 27 videnskabelige afhandlinger i serien Nordita 
preprints. Hertil kommer en række artikler der ikke er indgået i preprintse- 
rien men publiceret direkte i tidsskrifter samt artikler udarbejdet i samar
bejde med forskere fra andre institutioner.

En fuldstændig oversigt over den videnskabelige aktivitet vil blive publi
ceret i Norditas virksom hedsberetning for 1986.

A. Kallio 
S ty re lsen s F orm and

A. R. M ackintosh 
D irek tø r
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Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)
Fennicum, Henriksgatan 3 
SF-20500 Åbo 50 
tel 921-262 06

1. Institutets uppgift

Nordiska Institutet för Folkdiktning (NIF) grundades 1959 och är sedan 
1972 placerat i Åbo.

Institutets verksam hetsom råde är nordisk folktradition, särskilt folklig 
dikt, tro och sed.

Institutets uppgift är att främja och sam ordna traditionsvetenskaplig 
forskning, utbildning, insamling och arkivering i Norden. Institutet skall 
dessutom efter förmåga förmedla information om nordiskt stoff till forska
re och institutioner i och utanför Norden. Verksam heten omfattar nordiska 
traditionsvetenskapliga projekt, konferenser och publikationer. Detta in
nebär att institutet fångar upp projektidéer, bildar nordiska forskargrupper 
för aktuella forskningsuppgifter, samt bidrar till projektplanering och star
tandet av nya projekt inom sitt verksam hetsom råde. Institutets informa
tions- och publikationsverksam het riktar sig såväl till nordiska som inter
nationella forskare, traditionsarkiv och forskningsenheter inom univer
sitetsvärlden.

2. Organisation

Institutet leds av en styrelse och en föreståndare.
Styrelsen har inseende över institutets alla angelägenheter, fastställer 

riktlinjer för institutets verksam het, ansvarar för institutets ekonomiska 
förvaltning och avger årligen institutets verksam hetsberättelse och fram
ställning om anslag till institutet.

Styrelsen består av två medlemmar från vart och ett av länderna Dan
mark, Finland, Norge och Sverige samt en medlem från Island. Dessutom 
väljer personalen en representant till styrelsen. Styrelsens medlemmar
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förordnas av Nordiska m inisterrådet för en period av tre år i sänder. För 
vaije styrelsem edlem förordnas en suppleant. Styrelsen utser inom sig 
ordförande och viceordförande.

Föreståndaren utövar den om edelbara ledningen av institutets verksam 
het. Det åligger föreståndaren att enligt styrelsens riktlinjer ansvara för 
institutets forskningsprogram, svara för kontakt och samverkan med be
rörda forsknings- och utbildningsinstitutioner i Norden och för institutets 
internationella kontakter, verkställa styrelsens beslut samt leda och förde
la arbetet för institutets övriga personal. Vid sidan av de adm inistrativa 
uppgifterna bedriver föreståndaren egen traditionsvetenskaplig forskning. 
Föreståndaren förordnas av Nordiska ministerrådet efter förslag av styrel
sen för en period av fyra år i sänder. Övrig personal anställs av styrelsen.

Nordiska institutet för folkdiktning
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3.1 Ekonom iskt utfall

3.2 Verksamheten 1986

Institutets informationsbulletin N IF  N ew sletter har utkommit med 3 num
mer, av vilka 2-3/1986 var ett dubbelnummer (ett specialnummer om 
N IF ’s projekt i folkrepubliken Kina).

Ett provnum m er av N IF  Data (en ny bulletin med datalogiskt innehåll på 
skandinaviska språk) distribuerades i februari och det första ordinära 
numret 1/1986 utkom i decem ber.

En volym med 8 artiklar kring ” Folkloristic Studies on M eaning" utkom 
i Arv, Scandianvian Yearbook of Folklore 40. Boken redigerades och 
introduktionen författades av Lauri Honko. Bland böcker i redigeringsar- 
betets sista fas kan nämnas ” Folklorens betydelse” som utges genom 
N orstedts förlag redigerad av Bengt af Klintberg, ” Folklore och litteratur” 
som utges av Carlssons förlag redigerad av Ebbe Schön samt ” K alevalaja 
maailman eepokset" som publiceras av Kalevalaseura/Suomalaisen kirjal- 
lisuuden seura redigerad av Lauri Honko.

N IF 's  omfattande publikationsverksam het har krävt ökad textbehand- 
lingskapacitet eftersom alla arbeten numera produceras på disketter och 
erbjuds tryckerier i korrekturläst form. En maskinskrivaretjänst grundades 
under året med medel från projektbudgeten. Det största problem et är 
emellertid finansieringen av böckernas tryckning. N IF har inte på länge 
kunnat budgetera för tryckningskostnader utan har varit tvungen att " sä l
j a ’ arbeten åt andra förläggare. Kommersiella förläggare är dock inte 
villiga att publicera böcker som är skrivna t. ex. på tre skandinaviska 
språk. Att stödåtgärder inte Finns för dylika fall, är en klar brist i det 
nordiska forskningssam arbetet (t. ex. Nordisk Kulturfond har under 1986 
två gånger gett avslag, då förläggare för N IF ’s verk sökt bidrag). D etta har 
medfört ett behov för N IF  att äska för en aktivitetsökning på 100000 FIM 
för 1988 för publikationskostnader.
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Inom konferensverksam heten var N IF ’s 4:de Folkloristiska arkiv- och 
dokum entationskonferens i Bergen i septem ber den viktigaste händelsen. 
Tem at var ” Folklorens värn” (se rapport i N IF  N ew sletter 4/1986). Det 
återspeglar N IF ’s engagemang i U nesco’s program för ” Safeguarding 
Folklore” .

Det kan näm nas att sam arbetet med Unescos Section of Non-Physical 
Heritage och Copyright Division har intensifierats under årets lopp. I mars 
lämnade institutet på Unescos begäran ett utlåtande om folklorens allmän
na typologi för internationellt bruk.

Inom projektverksam heten inleddes det treåriga projektet ” NTAI-data- 
bas och andra nordiska tillämpningar av ADB på traditionsm aterial” . En 
ny informationsbulletin N IF  Data ingår i projektet. E tt annat nytt projekt 
är ” Folklorens värn” där en nordisk arbetsgrupp har undersökt möjlighe
ter att finansiera projekt i utvecklingsländer. I april ordnade en finländsk 
projektgrupp tillsammans med kinesiska folklorister ett seminarium i do
kum entationsteknik vid studiet av folklitteratur i Nanning, Guangxi, och 
gjorde fältarbete bland dong-folket i Sanjiang. Projektet resulterade i ett 
värdefullt primärmaterial och kommer att leda till åtminstone tre publika
tioner (se rapport i N IF  N ew sletter 2-3/1986). I slutet av året bildades en 
samnordisk projektgrupp för ” Folkloristisk drömforskning” .

Bland tidigare projekt num era i slutfas kan nämnas ” Tradition och 
kulturell identitet”  och ” Traditionsvetenskaplig kvinnoforskning” , vilkas 
publikationer väntas under 1987. N IF ’s y tterst begränsade projektmedel 
gör det svårt att klara samtidigt färdiga projektpublikationer och införandet 
av nya projekt. Det är därför som det äskas för 1988 sammanlagt 55 000 
FIM för två projekt, det ovannäm nda ” Dröm forskning” och ett annat 
” Folklore och turism ” , som enligt planerna är de viktigaste projekten 
under 1988-89.

I septem ber utsåg N ordiska m inisterrådet institutföreståndaren Honko 
till ordförande i organisationskom m ittén för CINA. Kommittén bör ge ett 
förslag angående övergången till delvis nya arbetsform er vid detta nordis
ka institut.

Styrelsen för N ordiska institutet för folkdiktning överläm nar härmed 
verksam hetsberättelsen för år 1986.

Åbo den 9 maj 1987

Bente Gullveig A lver 
S ty re lsen s o rd fö ran d e

Lauri Honko  
In s titu tfö res tå n d are
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Nordiska institutet för sjörätt

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse

Nordisk Institutt for Sjørett 
Karl Johansgate 47 
N-Oslo 1 

'Tel. 4290 10

1 Formål

Nordisk Institutt for Sjørett har til formål å fremme forskning og under
visning i de nordiske land i sjørett og alminnelig transportrett, olje- og 
gassrett og andre med sjøretten beslektede fagområder, bl. a. ved å koordi
nere forskning, arrangere kurs og seminarer, utdele stipend, opprettholde 
et fagbibliotek og drive informasjons- og publiseringsvirksomhet.

2 Organisasjon

Nordisk Institutt for Sjørett har adm inistrativt status som et institutt 
under det juridiske fakultet ved U niversitetet i Oslo. Instituttet er repre
sentert i fakultetsrådet, i kom itéer og andre fakultets- og universitetsor
ganer. En del av instituttets lønns- og driftsutgifter dekkes av Universitetet 
i Oslo.

Instituttet har en egen Avdeling for Petroleum srett som i fire-års peri
oden 1981—84 ble finansiert med bidrag direkte fra norske og utenlandske 
oljeselskaper som driver virksomhet på den norske kontinentalsokkel. 
1985—87 finansieres Avdelingen av de samme selskaper via deres organi
sasjon NIFO (Norsk Industriforening For Oljeselskap).
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3.1 Økonomi

3 Virksomheten i 1986

*  G runnen  til a t lø n n sk o stn ad en e  ligger u n d e r d e t b u d sje tte rte  e r  a t b ib lio tekars til
lingen sto  u b esa tt i 6 m åneder.

3.1.1 Gaver og bidrag

Også i 1986 er Instituttet blitt tilgodesett med SEK 10000 fra Sveriges 
Ångfartygs Assurans Förening i Göteborg til bruk til stipendier i sjørett og 
petroleum srett. Videre har Instituttet m ottatt god økonomisk hjelp fra 
Anders Jahres Fond til vitenskapens fremme.

3.2 Beskrivelse av virksomheten

3.2.1 Undervisning

Det er avholdt tre måneders kurs både vår og høst i følgende emner:
1) Sjørett, 2) Petroleum srett, 3) K ontrakter i petroleumsvirksom heten.
Undervisningen består av forelesninger, seminarer, gruppe virksomhet 

og oppgaveskrivning. I tillegg gis det en omfattende individuell veiledning 
fra Instituttets side. Instituttet legger adskillig vekt på å sette undervis
ningstilbudet inn i en praktisk ramme. Det arrangeres derfor ekskursjoner 
og seminarer for studentene til oljeselskaper, rederier, departem enter, 
direktorater m. v.

Stipend/studier ved Instituttet: Nordisk Institutt for Sjørett er det eneste 
lærested i Norden for spesialstudier i sjørett og petroleum srett. Instituttet 
deler hvert år ut stipendier til forskere og studenter som vil fordype seg i 
disse fagene. Av 62 stipendansøkninger (49 i sjørett og 13 i petroleumsrett) 
ble 31 innvilget. Stipendiene i petroleum srett er ikke finansiert av nordiske 
midler, men dekkes over budsjettet til Avdeling for Petroleumsrett eller 
ved gaver. Stipendiene ble fordelt på følgende måte:
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12 nordiske studenter fulgte forelesningene i henholdsvis sjørett eller 
petroleum srett for egen regning (de norske studentene ikke medregnet).

1 1986 hadde Instituttet 4 180 gjestedøgn. Tallet innbefatter besøk av 
såvel forskere som studenter.

3.2.2 Seminarvirksomhet

Instituttet har sett det som viktig å opprettholde en omfattende kontakt 
med praktikere som arbeider innenfor de samme om råder som Instituttets 
forskere. Et viktig ledd i denne kontaktvirksom het er de seminarer Insti
tuttet avholder. Seminarene tjener også som videreutdanning for praktike
re og forskere i de nordiske land. I 1986 har Instituttet arrangert 7 såkalte 
” onsdagssem inarer”  av to timers varighet. I tilknytning til onsdagssem ina
rene har det vært avholdt to dom m ersem inarer for nordiske dommere hvor 
nylig avsagte dommer av sjørettslig karakter blir presentert og diskutert. 
Ca 20 personer har deltatt ved hvert av de to dommerseminarene. I tillegg 
har Instituttets forskere og vitenskapelige assistenter holdt foredrag eller 
deltatt i en rekke sem inarer i Norge og andre land.

Det 12. nordiske sjørettssem inar ble arrangert i Abo, Finland i tiden 
10.-12. sept. med 97 deltagere fra de nordiske land.

3.2.3 Forskning og publikasjoner

Innenfor Instituttets sentrale forskningsfelt har Instituttets forskere og 
vitenskapelige assistenter publisert 25 større og mindre artikler samt en 
bok på 370 sider som samtidig er en avhandling til den juridiske licentiat
grad. Ialt utgjør arbeidene ca. 1625 sider. Videre forelå det ved årets 
utgang 16 arbeider i manuskript ferdig til publisering. Pr. 1. januar 1987 har 
Instituttet 20 igangværende forskningsarbeider -  herunder Mobils Forsk
ningsprogram hvor Instituttets medarbeidere deltar.

Mobils forskningsprogram  ved Avdeling fo r  Petroleumsrett

Instituttet har inngått en avtale med Mobil Exploration Norway Inc. om 
et omfattende forskningsprogram ved Avdeling for Petroleum srett. Bidra
get fra Mobil utgjør NOK 1.4 mill. i treårsperioden 1985-87/88. Program
met omfatter alle former for samarbeide mellom uavhengige oljeselskaper 
på kontinentalsokkelen. Tre forskere og en kontorfullmektig er direkte 
knyttet til programmet. Andre forskere arbeider med problem er i tilknyt
ning til forskningsprogram met.

Småskriftserien M arius som redigeres fra Instituttet, har publisert 20 
hefter i 1986.
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Instituttet har ett av verdens beste sjørettsbibliotek. Arbeidet med å 
etablere et petroleum srettsbibliotek av tilsvarende standard er kommet 
godt igang. Pr. 31.12.1986 besto Instituttets samlede bibliotek av ca. 16200 
bøker og småskrifter. I tillegg har Instituttet i abonnement 200 løpende 
tidsskrifter og løsblad. Videre kommer diverse periodika som f. eks. års
meldinger, pressemeldinger, stortingspublikasjoner, statistikker og kon
traktssam linger.

3.3 Fremtidsplaner

Instituttet tar sikte på å opprettholde en aktivitet av samme omfang og 
innhold som i 1986.

Avdeling for Petroleum srett er sikret økonomisk støtte ut 1987 fra NIFO 
(Norsk Forening for Oljeselskap). I tillegg besluttet Nordisk M inisterråd å 
bevilge inntil 250000 NOK av M inisterrådets reserve for 1987 til ansettelse 
av en am anuensis ved Instituttet fra 1. januar 1987. Instituttet søker om 
forlengelse av stillingen i ytterligere 3 år.

Instituttet vil fortsette arbeidet med å befeste Avdeling for Petroleum s
rett under Instituttet ved i fremtidige budsjetter å anmode om at hele eller i 
hvert fall store deler av Avdelingens budsjett dekkes av samme kilder som 
Instituttets.

Styret for Nordisk Institutt for Sjørett har godkjent årsberetningen for 
1986.

For Erling Selvig 
B e sty re r, s ty re ts  fo rm ann

gm Thor Falkanger

3.2.4 Bibliotek
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Nordiska geoexkursioner till Island

Verksam hetsberättelse 1986

N avn og adresse

N ordiska geoexkursioner till Island
Nordiska m inisterrådet
Sekretariatet
Store Strandstræde 18
DK-1255 København K
Tel. (01) 11 47 11

/. Institutionens opgave

De nordiske geologiske ekskursioner til Island, der begyndtes i 1964, har 
til formål, at give forskere og studerende i de øvrige nordiske lande 
muligheder for at studere geologiske processer i Island — i første række 
inden vulkanologi, glaciologi, geomorfologi og kvartærgeologi. Ekskursio
nernes emne skifter hvert andet år mellem de to hovedområder: Vulkano
logi og Kvartærgeologi/geomorfologi. Deltagerantalet er 25, hvoraf 10 fra 
Sverige og 5 fra hvert af de øvrige deltagerlande. I det omfang, der er 
behov og ressourcer, kan islandske forskere og studerende få tilsvarende 
lejlighed til indenfor virksomhedens rammer at studere geovidenskabelige 
problem er og forhold i de øvrige nordiske lande.

2. Organisation

Virksomheden ledes af en styrelse bestående af to repræsentanter for 
hvert af de nordiske lande. De to styrelsesm edlemmer repræsenterer hver 
især virksom hedens to hovedom råder. Ekskursionerne planlægges og le
des af en ekskursionsleder. Sekretariatsfunktionerne udføres af minister
rådssekretariatet.

3. Virksomheden 1986

1 P re lim inæ r bogslu t pr. 26.1.1987



2516 C 12/k:10

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden

3.2.1 Ekskursionen på Island

Den geologiske ekskursion blev gennemført d. 8 .-2 1 . juli 1986. Eks
kursionsdeltagerne havde på forhånd modtaget baggrundsmateriale om Is
lands geologi og vulkanologi.

Ekskursionen 1986 fulgte helt det samme m ønster som ekskursionen 
1984. Ekskursionens hovedemne var kvartærgeologi, sedimentologi, glasi
al geologi och glaciologi men også vulkanologi og tephrochronologi. Som 
før blev Islands historie og kultur omtalt og der blev givet en kort oversigt 
over det islandske sprog. Nogle historiske pladser blev besøgt som de 
passede ind i ekskursionsruten. Det blev under ekskursionen også holdt 3 
foredrags- og diskussionssem inaria, dvs. i Nordens hus i Reykjavik, i 
Laugarvatn og Nesjaskóli. Ekskursionen blev ledet af professor Thorleifur 
Einarsson og Jón Eiriksson Ph.D. Under ekskursionen var vejret meget 
godt hvilket bidrog til at ekskursionen var meget vellykket.

3.2.2 Stipendier til islandske geologer

Stipendiene har i år hovedsaglig været brugt til at betale deltagelse af tre 
yngre geologer og en student fra Island i det ” 17. Nordiske geologmødet”  i 
mai 1986 i Helsinki. Dette mødet var særdeles interessant da det blev 
tilknyttet 5 dages geologiske ekskursioner i Syd-Finland så at udbyttet af 
mødet var endnu større end sædvanlig. Det blev også givet støtte til en 
islandsk geolog for deltagelse i et international vegetationshistorisk konfe- 
rense i juni 1986 i Bergen og Sognefjorden i samband med 100-års jubileet 
for Botanisk Museum i Bergen.

4. Beslutning

Styrelsen for de nordiske geoekskursioner til Island afgiver herved sin 
virksomhedsberetning for 1986.

Johannes A. Dons 
S ty re lsen s fo rm and

Thorleifur Einarsson 
E kskursio n sled eren



2517

C 12/k: 11
1988

Nordiskt kollegium  för ekologi

Verksamhetsberättelse 1986

1 Kollegiets uppgift

Verksam heten inom N ordiskt kollegium för ekologi är inriktad mot 
ekologi i mark och vatten -  dock inte havsforskning. Enligt den av 
Nordiska m inisterrådet fastställda instruktionen är Kollegiets uppgift att 
fungera som ett nordiskt centrum  för kontakt inom och samordning av 
framför allt forskarutbildning med ekologisk inriktning. Kollegiet skall 
b l.a . anordna kurser, konferenser och seminarier, utdela stipendier och 
resebidrag för att stödja projekt inom ramen för en samordnad nordisk 
forskarutbildning, samt genom andra åtgärder främja sam arbete kring hög
re ekologisk utbildning och forskning i Norden. Dessa uppgifter utföres i 
nära kontakt med den internationella ekologiska forskningen, genom att 
sekretariatet är placerat i anslutning till den biologiska samredaktion, som 
producerar b l.a . de samnordiska och internationellt inriktade ekologiska 
tidskrifterna Oikos, Holarctic Ecology och Ornis Scandinavica (samtliga 
stödda av N ordiska publiceringsnämnden för naturvetenskap). Genom 
detta sam arbete har ett aktivt nordiskt och internationellt forskarnätverk 
skapats.

2. Kollegiet består av en medlem jäm te suppleant från varje nordiskt 
land. Sekretariatet består av en sekreterare ocli en räkenskapsförare.

3 Verksamheten 1986

Verksam hetens tyngdpunkt har som tidigare år koncentrerats kring kur
ser, symposier och stipendier.

Kurser som initierats och avhållits är:
-  Experimentell markdjursekologi (Konnevesi, Jyväskylä)
-  Evolutionary dynamics of plant populations (Uppsala)
-  Florahistoriska problem och forskningsm etoder (Kuusamo, Oulu)
-  Adaptations and history in biological explanations (Stockholm)
-  Stream management: problems and solutions with an international view 

(Silkeborg)
-  Species turnover in island biogeography (Kristiansminde)
-  Foraging in herbivores: theory and practice (Trondheim)
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— The ecology of lemmings (Konnevesi, Jyväskylä)
— Social organization in small mammals (Lund)
— Senkvartär paleoklimatologi (Lund)

Symposier som fått stöd inkluderar:
— Biocommunication (Uppsala)
— Skogslämmelns populationsekologi och genetik (Uppsala)
— Subarktiska sjöar påverkade av kontinentförskjutning: en ekologisk 

analys (Reykjavik)
— International symposium on the ecology of shorebirds (Lund)
— Restoration and vegetation succession in circumpolar lands (Reykjavik)
— Stream management: problem s and solutions with an international view 

(Silkeborg)
— Flyttningsm önster hos högarktiska vadare (Reykjavik, planeringssym

posium)
Det samnordiska forskningsprojektet ” Ecology of Lake Thingvalla, Ice

land” har under året fått förnyat stöd.
Sammanlagt har därtill 13 sökande beviljats resestipendier, varav åtta 

stycken på utbytesbas (med British Ecological Society).
Kollegiets informationsblad N ordecol har som planerat utkommit med 

fyra nummer.
Kollegiets sekreterare har deltagit i genom förandet av det fjärde Europe

iska ekologiska sym posiet (Wageningen, Nederländerna). Förhandlingar
na från symposiet kommer att tryckas i en av de ovan nämnda samnordis
ka tidskrifterna. Planeringen av det femte symposiet (Italien 1989) pågår.

Vad gäller det ekonom iska utfallet 1986 har detta i stort följt budgeten. 
Den enda avvikelse som bör näm nas är att Kollegiet bidragit med del av 
extrakostnad för datorisering av kontorsverksam heten (hvs. den ekono
miska bokföringen). Största delen av kostnaderna har burits av Nordiska 
publiceringsnämnden för naturvetenskap.

4 Planerad verksamhet 1987

Verksam heten planeras fortgå enligt i budgeten för 1987 uppdragna 
riktlinjer. Det innebär en fortsatt satsning på framför allt kursverksam het, 
symposier och stipendier. Svårigheten att tillmötesgå ansökningarna har 
för 1987 varit större än någonsin tidigare på grund av att antalet ansökning
ar på flera poster (kurser, symposier) överstigit tillgängliga medel tre- eller 
fyrfaldigt. Efterfrågan på fram för allt kursmedel är överväldigande från 
praktiskt taget samtliga nordiska universitetsorter. Det kan i sammanhang
et noteras att allt flera ansökningar avser internationella aktiviteter (fram
för allt stipendier till utländska institutioner och symposier).
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Kollegiet önskar fortsatt dra ned på stödet till enskilda projekt och flytta 
detta till samnordiska aktiviteter av gemensamt slag (gäller dock ej stipen
dier).

Den stora efterfrågan på kursmedel gör att Kollegiet främst prioriterar 
en höjning av antalet kurser från i genomsnitt åtta per år till tio. Det kan 
inte nog understrykas hur viktigt det är för Nordens forskarstuderande att i 
specialkurser av den typ Kollegiet anordnar komma i kontakt med interna
tionella forskare som besöker Norden. Att koppla en kursaktivitet till ett 
gästforskarbesök (ofta finansierat via de nationella forskningsråden) är att 
optimalt utnyttja tillgängliga resurser.

Därutöver prioriterar Kollegiet en moderat höjning av anslagen till sym
posier samt till inomnordiska stipendier -  två poster som också är mycket 
översökta.

U töver detta önskar Kollegiet föreslå tre nya aktiviteter, som anknyter 
till skrivningen i Kollegiets förslag till C2-dokumentet:

1) En utökning av de ekologiska aktiviteterna i N orden och Europa 
måste ske parallellt på det grundvetenskapliga och det tillämpade fältet. 
Att döma av de ansökningar Kollegiet m ottar ökar intresset bl. a. på den 
ekotoxikologiska sidan för ett sam arbete. Kollegiet vill -  efter kontakter 
och samråd med Institutionen för Bioteknik vid Lunds universitet -  före
slå att representanter för institutionen får i uppdrag att tillsammans med 
Kollegiet planera forskarutbildningskurser i m iljöbioteknik av den pro- 
bleminriktade karaktär som Kollegiets kurser idag håller. Detta kursutbud 
skall vara nordiskt och koncentrera sig kring gränsom rådet ekologi -  
bioteknik -  ekotoxikologi (dvs. miljöbioteknik enligt den svenska term ino
login). D etta är ett snabbt expanderande verksam hetsfält, där just miljöef
fekterna av skilda tekniker kan få oväntade effekter, och där en kunskaps- 
framförhållning är absolut nödvändig. Kollegiet föreslår att 1988 anslås till 
en planeringsfas för ett sådant kursutbud, som därefter skulle kunna inle
das 1989.

Det är uppenbart att för detta delområde inom biotekniken saknas skäl 
för att skapa ett nytt nordiskt sam arbetsorgan -  knytningen till ekologin 
(och ekotoxikologin) gör ett samarbete inom Kollegiets ram logiskt och 
kunskapsmässigt fördelaktigt.

2) Kollegiet föreslår vidare att m inisterrådets sekretariat tar initiativ att 
skapa ett Nordiskt sekretariat fö r  internationell ekologi. Detta anknytes till 
Kollegiet. Det får en verkställande sekreterare som vid sin sida har en 
nordisk kommitté med representanter för skilda ämnes- och intresseom rå
den. Bland dessa bör finnas både sådana som arbetar med frågor som berör 
energi, mark, luft och vatten och de som studerar samhällets strukturer 
och mekanismer för att nyttiggöra resurserna rationellt. Å terställandet av 
ekosystem som på grund av orationellt utnyttjande förstörts eller slitits ned

5 Föreslagen verksamhet 19SS—1990
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är internationellt ett växande problem område, och Kollegiet stödde 1986 
ett internationellt symposium på Island som berörde just dessa problem.

E tt sådant sekretariat skulle till sig knyta experter från många olika 
ämnen och institutioner för arbete med specificerade och tidsbegränsade 
projekt på miljösidan. Sekretariatets egen budget skulle vara liten och dess 
uppgift skulle vara att initiera och sam ordna forskningsuppgifter av grund
läggande och samhällstillvänt slag. Många miljöproblem är identiska i de 
nordiska länderna och det är lätt att peka ut ett antal där punktmässiga 
eller tvärvetenskapliga forskningsinsatser ger goda resultat.

3) Som Kollegiet tidigare påpekat är en närm are kontakt med framför 
allt det europeiska forskningssam arbetet en nödvändighet för att kun
skapsnivå och kontaktnät skall kunna bibehållas -  särskilt med tanke på 
den kommande expansionen inom den ekologiska forskningen i Europa 
(delvis framtvingad av växande miljöproblem). Samtidigt är det viktigt att 
kontakter knyts tidigt i forskarutbildningen. Vad som idag saknas i Kolle
giets budget är en möjlighet att stödja doktorander och yngre forskare som 
önskar etablera kontakter med forskarm iljöer i Västeuropa, studera pro
blemområden av relevans för egna aktiviteter t. ex. på miljösidan, osv. 
K ontakterna mellan etablerade forskare är betydligt bättre utbyggda och 
här finns också helt andra resurser. Kollegiet vill därför ansöka om en 
särskild medelstilldelning för att möjliggöra en sådan form av utbyte på 
europeisk bas, eller helt enkelt m edel fö r  internationella stipendier.

4) Resurser fö r  den föreslagna verksamhet sökningen
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Centralinstitutet för nordisk asienforskning (CINA)

Verksamhetsberättelse 1986 

Institutet har meddelat att man på grund av omorganisation inte kunnat 
avge någon verksam hetsberättelse (se Bilaga).

BILAG A

Nordiska ministerrådets (kultur- och undervisningsministrarna) tredje möte
1987

Tid: 10.9.1987 
Plats: Nuuk

Punkt 4.1

Centralinstitutet för nordisk asienforskning (CINA) — förslag till omor
ganisation 

Jnr: 31037.12.001/87
Dok: Rapport med förslag till omorganisation av CINA, maj 1987 
Yttranden över rapporten från 

Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR)
Statens humanistiske forskningsråd, Danmark (SHF)
Det kongelige bibliotek, Danmark 
Statens hum anistiska kommission, Finland 
D epartem entet for utviklingshjelp, Norge
Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet, Sverige (HSFR) 
Swedish agency for research co-operation with developing countries 

(SAREC)
Nordiska sam arbetsnäm nden för samhällsforskning (NOS-S)
CINA:s personal (med bilaga från Dansk magisterforening)

Förslag

Beslutas om organisera CINA i enlighet med organisationskommitténs 
förslag. D etta innebär bl. a.
-  en ny personalstruktur och förändrade arbetsuppgifter för de anställda
-  nya kom petenskrav för de anställda
-  tidsbegränsad anställning för all akadem isk personal
-  geografisk och tem atisk avgränsning av verksam heten genom tidsbe

gränsade program (inledningsvis avgränsning till Ost- och Sydostasien)
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-  inrättande av en inform ationsenhet
-  en heltidsanställd föreståndare med professorskom petens
-  en nordisk forskarprofessur inklusive projektgrupp (inrättas som en 

försöksordning genom Nordisk och nationell samfinansiering)
-  nya regler för val av styrelse

Beslutas fastställa nya stadgar för CINA enligt förslag i organisations
kommitténs betänkande. Till grund för styrelsens och föreståndarens arbe
te skall utöver de nya stadgarna ligga de riktlinjer som dras upp i organisa
tionskommitténs rapport.

De nya stadgarna träder i kraft 1.1.1988. Försöksordningen med en 
nordisk forskarprofessur inrättas fr. o. m. 1.1.1989.

Beslutas att samtliga nya tjänster vid CINA snarast möjligt skall kungö
ras lediga till ansökan i alla nordiska länder. Beslut om eventuella över- 
gångsordningar för den nuvarande personalen fattas efter förhandlingar 
mellan m inisterrådets representanter, det danska undervisningsministe
riet, CINA:s personal och berörda danska arbetsm arknadsorganisationer.

Kom m entar

På MR 5/86 (punkt 5.2) tillsattes en organisationskommitté med uppdrag 
att utarbeta förslag till uppläggning av CINA:s framtida verksam het på 
grundval av evalueringsrapporten om CINA, FPR:s yttrande däröver och 
m inisterrådets principbeslut på MR 4/86 (punkt 5.1) om att låta omorgani
sera CINA.

Omorganisationen skulle enligt MR:s beslut ske enligt följande huvud
linjer:
-  Geografisk avgränsning av verksam heten till i första hand Ost- och 

Sydostasien
-  En heltidsanställd föreståndare på hög nivå snarast möjligt. Tjänsten 

skall vara tidsbegränsad och vid tillsättningen bör principen om nordisk 
cirkulation beaktas

-  Vissa ändringar av reglerna för val av styrelsen
-  Tidsbegränsning och eventuell differentiering av forskartjänsterna. 

Organisationskommittén överlämnade 1 maj 1987 en rapport med för
slag. Rapporten sändes 18.5.1987 till ÄK-kultur samt till kultur- och under
visningsministerierna. Vidare har de humanistiska och sam hällsvetenskap
liga forskningsråden och deras nordiska samarbetsorgan (NOS-S och 
NOS-H), de nationella organen med ansvar för utvecklingsforskning samt 
CINA:s personal beretts tillfälle att inkomma med kommentarer. Nordiska 
forskningspolitiska rådet (FPR) har behandlat organisationskommitténs 
förslag vid sitt möte 14-15.6.1987 och avgivit ett yttrande.
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Nordiskt kollegium  för fysisk oceanografi

Verksamhetsberättelse 1986

Nam n och adress

N ordiskt kollegium för fysisk oceanografi 
Oceanografiska institutionen 
Göteborgs universitet 
Box 4038
S-40040 Göteborg 
Tel. 031-149276

1. Institutionens uppgift

Nordiskt kollegium för fysisk oceanografi, som instiftades 1966, har till 
uppgift att främja sam arbete angående forskning och utbildning inom 
fysisk oceanografi mellan universitet och högskolor i Norden. Detta sker 
med hjälp av stipendiat- och forskarutbyte, gemensamma nordiska sympo
sier och kurser samt med gem ensamma nordiska forskningsprojekt.

Den fysiska oceanografin om fattar bland annat följande problem om rå
den: havsvattnets fysikaliska och kemiska egenskaper, strömmar och 
blandning i havet, vattenutbytet mellan olika havsom råden, transporter av 
ämnen i löst och fast form. vindvågor, tidvatten m. m. Den fysiska ocea
nografin utgör basen för forskning inom områden såsom produktion i 
havet, spridning av föroreningar, mänsklig klimatpåverkan m. m.

2. Organisation

Kollegiet (styrelsen) består av åtta medlemmar, två från respektive 
Danmark, Finland, Norge och Sverige. (Island är inte representerat i 
kollegiet, men har en viss medverkan i sam arbetet). På detta sätt är alla 
berörda universitetsinstitutioner och m otsvarande representerade i kolle
giet. Ledam öterna utses för perioder om fyra år och dessa utser bland sig 
en ordförande. Kollegiet adm inistreras av ordföranden med hjälp av en 
sekreterare på deltid. Sekretariatet är beläget vid ordförandens institution. 
Detaljplaneringen och genom förandet av kollegiets kurser, symposier och 
forskningsprojekt delegeras till enskilda nordiska forskare, inom eller 
utom kollegiet. Kollegiet har ingen fast anställd personal, dock utgår viss
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ersättning för sekreterargörom ål, för närvarande motsvarande ca 1/5 
tjänst. Vidare har kollegiet inom sin verksam het 5 heltidsstipendiater pla
cerade vid olika nordiska universitetsinstitutioner.

Kollegiets sammansättning den 31 :a decem ber 1986:

Sekretariatet flyttades under februari från Finland till Sverige. 
Sekreterare har varit:
Fil. kand. Riika Hietala, i Finland 
Fil. mag. Agneta Hilding, i Sverige

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall (SEK)

Kommentar: Ö verskottet under posten löner beror på att kollegiets 
stipendiater har varierande löner. Budgeteringen måste därför ske med en 
övervikt för de något kostbarare alternativen. Ö verskottet inom projekt 
beror i huvudsak på att en tvärvetenskaplig kurs i oceanografi tillsammans 
med marinbiologiska kollegiet, ursprungligen planerad till 1986, blev upp
skjuten till 1987. Kollegiet har ansökt att få om disponera dessa medel för 
bruk under 1987.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Kollegiet har under året haft två möten, i Göteborg den 15:e april och i 
Oslo den 11 :e septem ber. Under dessa möten har diskuterats och fattats 
beslut i ärenden rörande kollegiets verksamhet 1986 och 1987, bl. a. stipen
dier, symposier, kurser, forskningsprojekt samt det av kollegiet bekostade 
utbytet av lärare och forskare. Vidare diskuterades verksamheten under 
kommande år.

Kollegiets verksam het har i stort sett utfallit enligt planerna, dock har en 
till 1986 planerad kurs i oceanografi tillsammans med marinbiologer flyt
tats till 1987.
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Kollegiet har under året haft nordiska stipendiater motsvarande 5 hel
tidstjänster.

Kollegiet har arrangerat en nordisk forskarkurs "D iagnostiska M odel
le r"  i Göteborg med 30 deltagare. Alla de nordiska länderna var represen
terade.

Kollegiet har givit ett mindre bidrag till nordiskt deltagande i ett sympo
sium om Svarta H avet (med paralleller till Östersjön) arrangerat vid G öte
borgs universitet.

Kollegiet genomförde under försom m aren ett samnordiskt forsknings
projekt i vattnen kring Färöarna. Den primära målsättningen för projektet 
var att beräkna hur stor del av transporten av varm t ytvatten söderifrån till 
Norska havet som passerar väster och norr om Färöarna. Vidare bestäm 
des näringsinnehållet i vattnet. Undersökningarna bedrevs med ett norskt 
och ett färöiskt fartyg. I och med att de stora kostnaderna för mätningarna 
täcktes på nationell bas, svarade kollegiet i huvudsak för resekostnaderna 
för de nordiska deltagarna. Preliminära resultat från projektet presentera
des vid ICES-mötet i Köpenhamn under hösten.

Kollegiet har, genom att bevilja resebidrag, givit möjlighet för nordiskt 
deltagande i N ordfjordsprojektet i Norge. Vidare har kollegiet givit bidrag 
till möten i samband med detta projekt.

Kollegiet har givit resebidrag till 2 icke-nordiska forskare på besök i 
Norden, så att dessa beretts möjlighet att besöka och hålla föredrag vid 
universitetsinsitutioner i andra nordiska länder. Vidare har kollegiet givit 
resebidrag åt 19 nordiska forskare och forskarstuderande för resor mellan 
de nordiska länderna. Bidragen har möjliggjort för deltagande i möten och 
presentation av egen forskning vid olika institutioner.

Nordisk kollegium för fysisk oceanografi överläm nar härmed verksam 
hetsberättelse för år 1986.

Johan Rodlie 
O rdförande
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Nordiska sam arbetskom m ittén för arktisk m edicinsk forskning  
(NoSAM F)

Verksamhetsberättelse 1988

N am n och adress
N ordiska sam arbetskom m ittén för arktisk medicinsk forskning
Sekretariatet
Aapistie 3
SF-90220 Uleåborg 22 
Tel. 981-33 4202

1. Institutionens uppgift

NoSAM F har till uppgift att främja arktisk medicinsk forskning i nordis
ka länder för att hjälpa människans anpassning till Nordens förhållanden. 
NoSAM F definierar årligen viktiga medicinska problem inom arktiska 
om råden och områden med liknande förhållanden, koordinerar arktisk 
medicinsk forskning i de nordiska länderna, anordnar kurser, seminarier 
och möten till vilka nordiska och internationella forskare, i nordliga om rå
den arbetande läkare och hälsovårdspersonal kan delta.

NoSAM F dokum enterar litteratur och skrifter relevanta till arktisk me
dicin och publicerar en vetenskaplig serie ” Arctic Medical R eserch” med 
2 - 4  nummer årligen.

2. Organisation

NoSAM F grundades år 1969 och består av 1 -3  medlemmar från varje 
deltagande land. U nder 1986 bestod kommittén av 13 medlemmar. N o
SAMF har ett perm anent sekretariat, som är förlagt till Uleåborg (F). På 
sekretariatet har under 1986 arbetat en generalsekreterare/forskare och två 
avdelningssekreterare.
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3.1 Ekonom iskt utfall

3. Verksamheten 1986

Ö verfö res till 1987 FIM  57

3.2 Beskrivning av verksamheten

Kommittén höll ett arbets- och planeringsmöte i Stockholm den 18- 
19.3.1986 i samband med vilket den Internationella Unionen för Circum- 
polär Hälsa stadfästes. NoSAM F har tillsammans med organisationer i 
Alaska, Kanada och Sovjet Unionen varit en drivande kraft i bildandet av 
denna internationella organisation.

Ett symposium om arbete och hälsa i nordliga områden hölls i Uleåborg 
den 3-4.9.1986. Föredragen presenterade b l.a . olyckor och sjukdom ar i 
rendjursskötsel, jordbruks- och fiskerihälsovård, arbetsförhållanden inom 
arktisk- och subarktisk gruvindustri, förebyggande och behandling av kyla 
och hälsoproblem samt psykiska påfrestningar vid arbete i nordlig miljö. I 
mötet deltog läkare och hälsovårdspersonal från alla nordligare länder. 
Föredragen publiceras i nr 44 av vår tidsskriftsserie.

Fyra nummer av Arctic Medical Research har utkommit under år 1986: 
Nr 41: Fem artiklar om tillsammans 43 sidor 
N r 42: Sex artiklar om tillsammans 55 sidor
N r 43: Nils Højgaard Nielsen: Cancer incidence in Greenland, 168 sidor 
Nr 44: Sju artiklar om tillsammans 65 sidor

Forskningsverksam heten på sekretariatet har fortsättningsvis koncen
trerats på omgivningsbetingade hälsoproblem och effekten av köld. Resul
taten har presenterats i 28 artiklar och abstrakt och i 23 föredrag och 
posters. G eneralsekreteraren har också deltagit i planering, koordinering 
och utveckling av forskningsarbete på nationell och internationell nivå, 
samt i arrangemangen för 12 möten och symposier med över 1 600 åhörare, 
där arktiska medicinska problem och forskningsresultat presenterats.

NoSAM F har under år 1986 deltagit i International Union for Circum- 
polar H ealth’s verksam het, medlem Bent Harvald har varit ordförande.

Stockholm och Uleåborg den 1 juni 1987

Per-Ola Granberg 
O rdfö rande

Frej Stenbäck  
G en era lsek re te ra re /fo rsk a re
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NoSAMF:s bakgrund

För att underlätta sam arbetet mellan de nordiska länderna i frågor som 
gäller arktisk medicinsk forskning bildades efter beslut av regeringarna i 
Danmark, Finland, Norge och Sverige år 1969 en Nordisk samarbetskom- 
mitté för arktisk medicinsk forskning (NoSAMF) med ett sekretariat för
lagt i Uleåborg. Island har haft medlemskap i kommittén sedan år 1977. 
Ledam öterna är vanligen universitetsprofessorer och forskare eller länslä- 
kare i de nordliga länen vilka alla har erfarenheter av medicinska problem 
inom nordliga glesbygder och representerar olika områden inom både 
klinisk medicin och grundforskning. Sam arbetet koordineras av Nordiska 
m inisterrådets sekretariat i Köpenhamn. Verksam heten finansieras av de 
nordiska länderna genom N ordiska m inisterrådet.

NoSAMF:s uppgift

N ordiska samarbetskommittén för arktisk medicinsk forskning har till 
uppgift att främja arktisk medicinsk forskning i de nordiska länderna. 
Denna forskning om fattar undersökningar rörande människans fysiologis
ka och patologiska reaktioner under arktiska eller jämförliga klimatolo
giska förhållanden samt i nordlig glesbygdsmiljö. Den berör vidare männi
skans prestationsförm åga i sådan miljö, speciella av denna miljö betingade 
sjukdomars epidemiologi och miljöhygieniska problem samt förslag och 
genomförande av skyddsåtgärder för vistelse och verksam het i sådan 
miljö.

Kommitténs mötesverksamhet under 1986

I. Kommittén höll ett arbets- och planeringsmöte i Stockholm  den 18.— 
19.3.1986 i samband med vilket den Internationella Unionen för Circum- 
polär Hälsa stadfästes. NoSAM F har tillsammans med organisationer i 
Alaska, Kanada och Soviet Unionen varit en drivande kraft i bildandet av 
denna internationella organisation och ledamoten Harvald utsågs till unio
nens första president.

II. E tt symposium om arbete och hälsa i nordliga områden  hölls i 
Uleåborg den 3.-4 .9 .1986. Föredragen presenterade b l.a . olyckor och 
sjukdomar i rendjursskötsel, jordbruks- och fiskerihälsovård, arbetsförhål
landen inom arktisk- och subarktisk gruvindustri, förebyggande och be
handling av kyla och hälsoproblem samt psykiska påfrestningar vid arbetet 
i nordlig miljö. I mötet deltog läkare och hälsovårdspersonal från alla 
nordiska länder. Föredragen publiceras i nr 44 av vår tidskriftserie. Erfa-

BILAGA
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renheter från detta möte uppföljes vid kurser i arktisk medicin i 1990 samt 
symposier 1988 och 1989.

III. Internationella kontakter har varit intensiva, NoSAM F arrangerar 
den internationella kongressen i circumpolär hälsa i Umeå. Kongressen 
som är den 7. i ordningen ser ut att bli den hittills största på sitt område.

Publikationsverksamhet under 1986

Report-serien: Arctic M edical Research  utsändes utan kostnad till nor
diska läkare arbetande inom arktiska eller subarktiska områden liksom 
sjukhus och forskningsinstitutioner inom samma områden. Serien har un
der de senaste åren fått en internationell standard, en ökad internationell 
efterfrågan samt ett stigande antal utländska artiklar. Tidskriften är f. n. 
den enda internationella tidskrift som behandlar arktiska medicinska pro
blem. Den har väckt internationellt intresse och har utsänts i 1 500 exem
plar till forskare, institutioner, bibliotek, myndigheter m. m. i 17 länder. 
Serien har under 1986 utkommit med 4 nummer innehållande 19 artiklar 
och annan information, om sammanlagt 314 sidor.

N um m er 41186 (43 sidor)

Annual Report 1985.
F. Stenbäck: Accuracy of antem ortem  diagnosis in the N orth. An autopsy 

study.
R. Korpela and M. Numminen: Treatm ent of hypotherm ia. Review of the 

literature.
J .C . Hansen and H. Sloth Pedersen: Environmental exposure of heavy 

metals in North Greenland.
P. Ebbesen: Pathology of mice intranasally inoculated with uranium- and 

zirconiumcontaining rock dust from Kvanefjeld, Greenland.
M. Norn: Pigmentation of ciliary margin in Eskimos com pared with Cau

casians.

N um m er 42/86 (55 sidor)

P. Bjerregaard et al.: Tetanus in Greenlandic soil.
P. Bjerregaard: Infanty mortality in Greenland.
P. Bjerregaard: Validity of Greenlandic mortality statistics.
T. Kue Young: Epidemiology and control of chronic diseases circumpolar 

Eskimo/Inuit populations.
B. Harvald: International collaboration on circumpolar health.
T. A. Mala: The International Union for Circumpolar Health.
N um m er 43186 (168 sidor)

Nils Hojgaard Nielsen: Cancer incidence in Greenland.

22 -17-336 N ordiska rådet Del 2
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N um m er 44186 <65 sidor)

R. R. Gonzales: W ork in the N orth: Physiological aspects.
K. Husman: Occupational health and organisation of occupational health 

services among forest w orkers in Finland.
B. Kolmodin-Hedman et al.: Studies on the effect of farming in northern 

areas upon health.
T. T. Romet et al.: The metabolic cost of exercising in cold air ( -  20°).
F. Stenbäck and P. Saukko: Alcohol-associated deaths and their geo

graphical location.
J. C. Siebke et al.: Prevalence of hepatitis A and B markers in the Eskimos 

of Kodiak Island, Alaska.
i

M. Norn: Meibomian glands and lipids of the precorneal film in Eskimos. 

Sekretariatets verksamhet under 1986

Sekretariatets skolnings- och m ötesverksam het har under 1986 vid 12 
möten givits till 1 600 hälsovårdare och andra. M ötesverksam heten har 
dels gällt problem av arktiskt intresse som kylskadebehandling, forsk
ningsproblematik och dels allmän information om omgivningens betydelse 
för hälsa och sjukdomar. Till den förra gruppen hör fem möten gällande 
infektionssjukdom ar, elektronm ikroskopisk diagnostik, leversjukdomar 
och läkemedelsomsättningsproblem. Över 500 deltagare från Norden, Eu
ropa, Amerika, Asien och Australien presenterade och diskuterade pro
blem också av arktisk betydelse. M ötesverksam heten för hälsovårdsperso- 
nal, sjukvårdare, förtroendem än, läkare och andra har behandlat åldrings
vård, vitaminbrist, hjärt- och kärlsjukdomar samt degenerativa sjukdomar, 
deras diagnos, behandling och förebyggande i speciellt nordliga områden.

Förmedlingsaktiviteter: Sekretariatet har fått ett stort antal förfrågning
ar om arktiska problem , och har utarbetat ett databaserat litteraturuppsök- 
ningsprogram arctic profde, vilket har fått stigande intresse bland forskare 
sysslande med arktisk problem atik. Litteraturuppsökning och förmedling 
har skett till ett 50-tal forskare i alla fem världsdelarna. Sekretariatet har 
också insamlat material om arktisk fysiologi, epidemiologi, sjukvård och 
liknande samt förmedlat material till intresserade. Samarbete har skett 
med andra organisationer i arktiska områden som inuitorganisationer, 
samiska föreningar och WHO.

Sekretariatets forskningsverksam het har gällt problem av specifikt in
tresse för m änniskor i nordliga områden. Sekretariatets forskningsverk
samhet har inriktats dels på studier av förekom sten av sjukdomstillstånd i 
nordliga om råden, deras diagnos och klinik, dels på studier av mera grund
läggande karaktär om betydelsen av en arktisk miljö för uppkomsten av 
sjukdomstillstånd och deras förebyggande. Till den första gruppen hör 
studier om cancerförekom st i nordliga områden. Epidemiologiska studier 
har försökt klarlägga den till synes avvikande cancerförekom sten på Nord-
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kalotten, varvid betydelsen av levnadsförhållanden och yttertem peratur 
har undersökts. Därvid har påvisats betydelsen av inhiberande ämnen vars 
förekomst i födan påverkar cancerfrekvensen. I andra studier har analyse
rats alkoholbruk i isolerade områden och bland minoriteter och konstate
rats betydelsen av social stabilitet med därav beroende låg frekvens av 
våldsbrott, olyckor och självmord. Akuta alkoholskador förekommer i 
urban omgivning, kroniska alkoholskador är mera ovanliga i nordliga om
råden. Kliniska studier har gällt utvecklingen av nya m etoder för diagnos 
av alkoholskador, tidigt stadium samt utveckling av nya behandlingssätt 
med imm unohistokemiska och molekylbiologiska metoder.

Till grundforskningen hör studier vilka påvisat köldens enzymaktiveran- 
de verkan och betydelsen av adaption till kyla. Studier har gjorts rörande 
äm nesom sättningens beroende av yttertem peraturen samt energiom sätt
ningens korrelation till uppkomsten av sockersjuka. Experimentella stu
dier har fastställt olika läkemedels effekt, dosering och behandlingsproto
kollens beroende av yttertem peraturen. D etta har betydelse för läkeme- 
delsdosering och aktivitet för effekten av skadliga ämnen i vår omgivning 
och för tobaksrökning samt för uppkom sten av sockersjuka. Aktuell forsk
ningsverksamhet om fattar nyheter såsom melatoninutsöndringens biologi, 
hjärtats natriuretiska peptid och horm oner rörande kyla och ljus-mörker. 
Resultaten har publicerats i 16 artiklar i vetenskapliga tidskrifter samt 17 
abstrakt, i press och radio samt presenterats i 31 föredrag i olika länder. 
Sekretariatets initierande koordinerande och informerande verksamhet 
har ökat under år 1986. Ett flertal projekt inom nutrition, läkemedelmeta- 
bolism och köldfysiologi har initierats av sekretariatet.

Sekretariatets forskning göres i samarbete med flera universitet och 
forskningsinstitutioner i N orden, Tyskland och USA samt med internatio
nella organisationerna. Ökat stöd från Finlands Akademi samt stipendiegi- 
vande organisationer har förbättrat forskningsmöjligheterna under året. 
Av avgörande betydelse är kommitténs beslut vid sitt möte i septem ber 
1986 att sekretariatet utvecklas till institution för arktisk medicinsk forsk
ning. Detta möjliggör en ökning av resurserna för arktisk forskning och 
effektiviserar framtida verksam het. Planer på byggandet av institutionsla
boratorier och utrymmen speciellt för arktisk forskning har också fram
skridit under året.
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Nordiska sam arbetskom m ittén för internationell politik, inklusive 
konflikt- och fredsforskning (NORDSAM )

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress 

NORDSAM
c/o Utrikespolitiska institutet 
Box 1253
S-l 11 82 Stockholm 
Tel 08/234060

1. NORDSAMs uppgift

NORDSAMs uppgift är att främja nordisk forskning inom äm nesom rå
det internationell politik samt freds- och konfliktforskning. NORDSAM 
prioriterar äm nesom rådet ” Norden i den internationella freds- och säker
hetspolitiken” .

2. Organisation

NORDSAM har 13 medlemmar, 3 från vardera Danmark, Finland, 
Norge och Sverige samt 1 från Island. Årligen hålls ett sammanträde med 
hela NORDSAM. Mellan sam m anträdena ansvarar ett arbetsutskott, be
stående av en representant för vart land, för verksamheten. A rbetsutskot
tet håller ett formellt sammanträde var höst. Dessemellan håller medlem
marna fortlöpande kontakt med varandra genom NORDSAMs sekretariat.

Sekretariatet är beläget i Stockholm. Det består av en forskningssekrete- 
rare på heltid och en inform ationssekreterare på halvtid.

3. Verksamhet

3.1. Ekonomisk översikt (i tusental SEK)
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NORDSAMs tillgångar vid bokslutet var 298000. Häri ingår också rän
teintäkter på 24000 SEK. Dessa pengar får emellertid inte disponeras utan 
tillstånd, men NORDSAM har begärt sådant från M inisterrådet.

Skulderna uppgick vid bokslutet till 313 000. De har inte räknats in i 
siffrorna ovan, vilket till viss del förklarar avvikelserna mot budgeten. Det 
bör också noteras, att p g a  av en omläggning av bokföringen (på revisors 
uppmaning) innefattar dessa siffror endast nio m ånaders räkenskaper.

Vidare kan noteras, att personalen fick en kraftig lönehöjning 1985, 
vilket inte var inräknat i budgeten för 1986.

Skulderna bestod dels av beslutade men ej utbetalade projektanslag 
(166000 SEK), dels i obetalda poster för adm inistration, nämligen styrelse
arvoden (7000), debitering för löner och sociala utgifter (76000), kontors
kostnader (15 000) och obetalda SPV-avgifter (för vilka 50000 avsatts). 
Vad gäller de sistnämnda har NORDSAM nu i sex år begärt besked om hur 
mycket som skall betalas och vart summan skall betalas. Ärendet är 
alltjämt under utredning.

3.2 Beskrivning av verksamheten

Det årliga plenarsam m anträdet hölls 21 april i Oslo, och 25 oktober höll 
arbetsutskottet sitt sam m anträde i Köpenhamn. Vid det förra beslöts, att 
man skulle finna en ny, lätt förkortning i stället för den gamla, NSK IP, som 
trots att den funnits i många år inte vunnit burskap i forskarsam hället. Vid 
arbetsutskottets sammanträde fastställdes NORDSAM som den nya för
kortningen.

NORDSAM bedriver dels verksam het i egen regi, dels delar NORD
SAM ut forskningsanslag. Den egna verksam heten har under senare år 
intensifierats. Av de projektmedel som utbetalades under 1986 gick ca 
50 %  till den egna verksam heten.

1 enlighet med rekom m endationer från Nordiska rådets kulturutskott har 
NORDSAM i sin verksam het strävat efter att nå nya grupper. Bl. a. har 
seminarier arrangerats till vilka inbjudits icke blott forskare utan också 
andra intresserade.

I början av april 1986 hölls i sam arbete med N orsk Utenrikspolitisk 
Institutt ett större seminarium i Oslo om de problem den militära utveck
lingen i N orska havet medfört för Norden. Deltagare var forskare, diplo
mater, militärer och journalister.

I slutet av samma månad hölls, också i Oslo, ett tvådagars seminarium 
kallat ” Utmaningar för nordiskt samarbete: nedrustning, mänskliga rättig
heter, konfliktlösning” . Deltagarna, som uppgick till ett fyrtiotal, bestod 
förutom av forskare också av parlam entariker och utrikestjänstem än.

I samband med arbetsutskottets sammanträde i oktober hölls även ett 
seminarium med 11 specialinbjudna forskare. Seminariet, som kallades 
” Norden och E uropa” , hade till syfte att vetenskapligt förbereda ett större
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seminarium våren 1987 med deltagande även av politiker och representan
ter för utrikesförvalning, näringsliv och fackföreningsrörelse.

Av de projektmedel som utbetalades under 1986 gick ca 93000 till 
NORDSAMs egna seminarier.

NORDSAMs vetenskapliga tidskrift ” Cooperation and Conflict” utkom 
under 1986 som vanligt med fyra nummer. Redaktör under året har varit 
professor Arild Underdal, Oslo, och redaktionskom m itténs ordförande 
professor Øivind Ø sterud, också han från Oslo. K ostnaderna för tidskrif
ten var 88000 SEK.

Informationsskriften ” International Studies in the Nordic Countries: 
N ew sletter” har som vanligt utkomm it med två nummer. Det andra inne
höll icke blott nordisk forskning utan också en sektion om utländsk forsk
ning rörande de nordiska ländernas utrikespolitik. Redaktör för skriften är 
NORDSAMs inform ationssekreterare. K ostnaderna för den var 38000 
SEK.

De summor som utbetalades som forskningsanslag under året uppgift till 
232000 SEK. De fördelade sig enligt följande:

Under året inkom ansökningar om forskningsanslag på sammanlagt 
drygt 1 150000 SEK. De beviljade anslagen uppgick till drygt 275 000. 
D etta innebär en betydande minskning i jäm förelse med tidigare år. O rsa
ken är den ökade verksam heten i egen regi. De beslutade anslagen fördelar

Förutom  sina adm inistrativa funktioner fyller sekretariatet också en 
viktig uppgift som kontakt- och inform ationscentrum. Forskare och all
mänhet vänder sig dit för att få upplysningar om forskning och kontakt 
med sakkunskap i olika spörsmål.

En ny uppgift har tillkommit för sekretariatet i och med att NORDS AM 
beslutat utge en skriftserie på nordiska språk. Seriens namn blir ” Norden i 
den internationella freds- och säkerhetspolitiken” . Forskningssekretera- 
ren har fungerat som huvudredaktör för det första numret, som utkommer
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våren 1987 och fått titeln "U tm aningar för nordiskt samarbete: nedrust
ning, mänskliga rättigheter, konfliktlösning” . Det är baserat på NORD- 
SAMs seminarium med samma namn (se ovan).
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Nordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig information  
(NORDINFO)

Verksamhetsberättelse 1986 

N am n och adress

N ordiska sam arbetsorganet för vetenskaplig information (NORDINFO) 
c/o Tekniska högskolans bibliotek 
Otnäsvägen 9 
SF-021 50 ESBO 15

1. Institutionens uppgift

NORDINFO inledde sin verksam het 1977. Dess uppgift är att förbättra 
och effektivera biblioteks- och informationsservicen för forskare och and
ra som utnyttjar vetenskaplig och teknisk information samt fakta av olika 
slag vid universitet och högskolor, i förvaltning och industri samt inom 
kulturlivet. Insitutionen arbetar således för att samordna och främja över
föringen av dokum enterbar information till och mellan länderna i Norden.

NORDINFO initierar och stöder forskning och utveckling av metoder 
och hjälpmedel, försöks- och utredningsverksam het samt utbildning inom 
sitt ansvarsom råde. NORDINFO är rådgivande till nationella och andra 
nordiska organ i policyfrågor och lämnar upplysningar till internationella 
organ på området. Verksam heten indelas i tre programområden:
1) Initiativom råden, som omfattar en väsentlig del av projektmedlen. De 

utnyttjas till insatser inom avgränsade prioritetsom råden som ändras 
kontinuerligt. Insatserna är ett led i NORDINFOs planerings- och sam
ordningsuppgifter och syftet är att initiera och främja utvecklingen inom 
särskilda, ofta nya områden.

2) Löpande verksam heter, som möjliggör stöd till verksam heter av lång
varig karaktär av särskild övernationell betydelse. För närvarande 
stöds NOSP -  Nordisk samkatalog för periodica och SCANNET, som 
verkar för ökat utnyttjande av datorbaserade inform ationtjänster i N or
den och harmonisering av de tjänster som produceras i de nordiska 
länderna.

3) Fria projektmedel, som möjliggör fria ansökningar om medel för insat
ser på viktiga punkter inom NORDINFOs ansvarsområde.
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2. Organisation

NORDINFOs högsta beslutande organ plenum består av tre represen
tanter för Danmark, Finland, Norge och Sverige samt två för Island. Inom 
NORDINFO finns ett arbetsutskott bestående av 1 medlem från varje 
land, däribland ordföranden.

NORDINFOs medlem mar 1986-88 (1) medlem i arbetsutskottet)

Plenum sam m anträder i allmänhet 2 ggr och arbetsutskottet 4 ggr per år. 
NORDINFO biträds av ett sekretariat bestående av 3 heltidsanställda 
personer och en deltidsanställd; generalsekreterare Teodora Oker-Blom, 
planerare Maria Schröder, avdelningssekreterare Linnea Holm och byrå- 
sekreteraren.

3. Verksamheten

3.1 Ekonom iskt utfall

1 Av en skuld  till p ågående p ro jek t 1985 om  20900,14 F IM  ö v erfö rs  6744,66 FIM  till 
å r 1987.

2 In k lu d e ra r  lö n esteg rin g sk o m p en sa tio n  om  19830 F IM .
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NORDINFO stödde 28 projekt under verksam hetsåret 1986. Slutrappor
ter godkändes från 32 projekt. Sammanlagt pågick under året 52 projekt. 
Verksam heten har varit indelad i program om rådena 1) initiativområden 2) 
löpande verksam heter och 3) fria projekt. En detaljerad verksam hetsberät
telse ingår i NORDINFO -  N ytt 4. 1986.

3.2.1 Initiativområden

Speciella initiativ togs under året inom de 4 av NORDINFO prioriterade 
områdena: a) dokumentbeställning och -leverans, b) information till små 
och m edelstora företag (SMF), c) samhällsvetenskaplig och humanistisk 
information och dokum entation samt d) utbildning för informationssamhäl-

Inom ramen för a) stöddes utvecklandet av en datorrutin för dokum ent
beställning och m eddelandeutväxling för rapporter inom energiområdet 
och inom ramen för b) ett seminarium om bibliotekens roll som kunskaps
förmedlare till små och m edelstora företag samt planeringen av ett försöks
projekt om informationsförmedling i anslutning till ett av N ordiska minis
terrådet stött projekt som avser introducera ny teknik i småföretag i 
Kvarken- och m ittnordenom rådet. Inom såväl område a) som b) faller 
projektet som gäller utvecklingen av ett intelligent användargränssnitt till 
nordiska inform ationssystem. Projektet skall resultera i en programvara 
som gör det möjligt att med samma sökspråk finna information i databaser 
under olika datorsystem . Programm et skall underlätta sökningen och be
ställningen av dokum ent för bl. a. rådgivare till småföretag.

Inom om rådet c) färdigställdes en omfattande utredning om förekomst 
och tillgänglighet av offentliga, nationella och nordiska databaser o. a. 
inform ationstjänster inom sam hällsvetenskaperna samt inleddes en inter- 
vju-undersökning bland forskare inom de humanistiska vetenskaperna vid 
universitet, muséer, arkiv etc. om önskemål beträffande utformningen av 
framtida inform ationstjänster. Inom om rådet d) har man låtit utföra en 
översiktlig inventering av undervisning om inform ationsutnyttjande i 
grund- och gymnasieskolor i Norden.

Med utgångspunkt i resultaten från försöken, utredningarna, invente
ringarna och idésem inarierna avser NORDINFO stöda fortsatt utveckling 
av mer behovsinriktade inform ationstjänster för olika typer av användare 
och m etoder för snabbare beställning och leverans av efterfrågade doku
ment.

3.2.2 Löpande verksamheter

Den nordiska samkatalogen för periodica NOSP och servicefunktionen 
för nordiskt databassam arbete SCANNET, har erhållit stöd för vidareut
veckling.

3.2 Beskrivning av verksamheten
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Uppgifterna i NOSP har under året ökat med 12% och registret förteck
nar 94 000 tidskriftstitlar i ca 500 nordiska bibliotek. NOSP har utkommit i 
m ikrokortversion 3 ggr under året och är även direkt sökbar via terminal i 
Norge och Sverige.

SCANNET har bl. a. producerat en guide över ca 200 offentligt tillgäng
liga databaser inom olika äm nesom råden i Norden. Man har presenterat 
nordiska databaser vid konferenser samt större utställningar och m ässor i 
Norden samt vid den internationella online-konferensen i London.

3.2.3 Fria projekt

De organisatoriska och sam ordningsinsatser som erhållit stöd under året 
är utarbetandet av enhetliga direktiv och tabeller för insamling av statistis
ka uppgifter från forskningsbibliotek i Norden samt ett nordiskt mini
mumstandard för registrering av pågående forskning i de enskilda länder
na. Vidare, en nordisk insats för begrepps- och termharmonisering inom 
det internationella standardiseringsarbetet.

Inom utbildning och fortbildning har stötts seminarier om 'interaktion 
mellan artificiell intelligens och inform ationsåtervinning” , "u tvärderings
m etoder” och ” för bibliotekskunderna tillgängliga online-kataloger” samt 
en sommarskola om användning av modern teknologi på biblioteks-, doku
mentations- och inform ationssektorn (BDI). Tillsammans med British Lib
rary 's forsknings- och utvecklingsavdelning stöds en sommarskola i forsk
ningsmetoder på BDI-området.

Studier av arbetsform er är ett intresseom råde inom vilket man under 
året tillsammans med Delegationen för vetenskaplig och teknisk informa
tionsförsörjning (DFI) i Sverige stött en analys av intern kommunikation 
på forskningsbibliotek i Norden.

De flesta ansökningar som inkommer till NORDINFO gäller utveckling
en av tekniska medier och andra hjälpmedel. Man har 1986 valt att stöda 
införingen av isländska term er i tesauren för databasen ” Index B D I" och 
arbetet med att integrera materialet i Nordisk Psykologisk Litteraturs 
register med nordiska databasen för pedagogik och psykologi (PEPSY). 
NORDINFOs handböcker har haft stor framgång. Arbetet har inletts med 
en handbok för m aterialvård och konservering samt en i uppbyggnad av 
databaser. Dessutom utarbetas nya utgåvor av "A tt söka i databaser" och 
"N ordisk fjärrlånehandbok” .

Informations- och kontaktverksam heten har varit livlig under året. In
formationsbladet N O RD IN FO-N ytt har utkommit med 4 nummer. Notiser 
och artiklar om NO RDINFO och olika projekt har ingått i över 20 tidskrif
ter på biblioteks-, dokum entations-, informations- och dataom rådet samt 
på områden som gäller nya medier. Flera föredrag har hållits på nordiska 
och internationella konferenser. NORDINFO har fungerat som rådgivare i 
inform ationsförsöijningsfrågor och som sam arbetspartner till ett antal and
ra nordiska organ. K ontakterna med EG har upprätthållits samt varit
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livliga med British L ibrary’s forsknings- och utvecklingsavdelning, som 
stöder jäm förbar verksamhet.

Styrelsen för NORDINFO överläm nar härmed verksam hetsberättelsen 
för år 1986.

Henning Spang-Hanssen  
S ty re lsen s o rd fö rande

Teodora Oker-Blom  
In s titu tio n sch ef
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Nordiskt vulkanologiskt institut

Verksamhetsberättelse 1986

1. Institutets opgave

N ordisk Vulkanologisk Institut (NORDVULK), indledte sin virksom
hed i efteråret 1973. Det har til opgave at udfore forskning med sigte på 
vulkanologiens vigtigste sektorer: petrografi, geokemi, geofysik og vulkan
historie. Institutet skal give forskere og studerende -  i förste række fra de 
nordiske lande -  mulighed for at studere vulkanologi og dertil knyttede 
videnskabelige problemer.

2. Organisationsplan

Institutets störrelse giver ikke anledning til formel opdeling i afdelinger. 
Organisationsskemaet viser derfor heller ikke en slags opdeling efter 
projekter, men det er vanskelig at trække klare linier.

3. Virksomhetsbeskrivelse 1986

a) Publikationer, rapporter og foredrag accepteret i internationale konfe
rencer.

N. Oskarsson and G.E. Sigvaldson: Assimilation of chlorine from alte
red rocks into ascending magmas: A criterion for crustal contamination, 
New Zealand Vole. Conference 1986.

G.E. Sigvaldson: Volcanic precursors in Iceland, New Zealand Vole. 
Conf. 1986.

S. Bergh and G.E. Sigvaldson: Basaltic pyroclastic flows in S .-Ic e la n d , 
New Zealand Vole. Conf. 1986.

G.E. Sigvaldson: Askja, a basaltic caldera in the Icelandic Rift Zone, 
N .Z .V .C . 1986.

G.E. Sigvaldson, K. Annertz and M. Nilsson: Postglacial productivity 
pattern of a rift zone volcano. The Askja caldera in Iceland, New Zealand 
Vole. Conf. 1986.

Karl Grönvold and Niels Oskarsson: Farental magmas for the Icelandic 
crust, New Zealand Vole. Conf. 1986.

E. Tryggvason: Multiple magma reservoirs below Krafla, New Zealand 
Vole. Conf. 1986.

Gudrun Larsen: Phreatom agmatic europtions in Iceland -  Two case 
histories, New Zealand Volcanological Conference 1986.
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Gudrún Sverrisdóttir: Compositional zonation in the Hekla magma 
chamber, N .Z .V .C . 1986.

Helmi Risku-Norja and Karl Grönvold: Gabbro nodules from a picritic 
pillow basalt, Iceland, N .Z .V .C . 1986.

Pall Imsland: Study-models for the volcanic hazard in Iceland, 
N .Z .V .C . 1986.

Eysteinn Tryggvason: Progressive tilt in the Krafla-Myvatn area 1976—
1985. NORDVULC, Report 8601, 1986.

Eysteinn Tryggvason: Vertical ground movement in the Krafla region 
1977-1986. Byproduct o f distance m easurem ents. NORDVULC, Report 
8602, 1986.

A gust Þ Gudmundsson: Sprungurnar á þingvöllum og myndun þeirra. 
Nátturfræðingurinn 56(1), 1 -1 8 , 1986.

Eysteinn Tryggvason: Multiple magma reservoirs in a rift zone volcano: 
Ground deformation and magma trasport during the Septem ber 1984 erup
tion of Krafla, Iceland. Journal of Volcanology and Geothermal Rese
arch, 28, 1 -44 , 1986.

Páll Imsland: The volcanic eruption on Jan Mayen, January 1985: Inter
action between a volcanic island and a fracture zone. Journal of Volcano
logy and Geothermal Research, 28, 4 5 -5 3 , 1986.

b) Stipendiatvirksom heden: S tipendiatprojekter er problem orienterede 
opgaver som sedvanligvis leder til publicering af en afhandling i internatio
nale tidskrifter. I 1986 har tre finske, en norsk og to islandske, stipendiater 
arbejdet ved institutet. To columbianske geologer blev inviteret til et tre 
maneders ophold.

c) International virksomhed: To af institutets hældningsmalere blev in
stalleret i byen Pozzuoli ved Napolibugten i samarbejde med italienske 
kolleger.

Institutet tjener som hovedkontor for The World Organization of Volca
no Observatories. Denne organisation er rådgivende til UNESCO i spørgs
mål om vulkansk aktivitet i U-landene.

d) Okonomisk udfald 1986
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Ved hjælp af reduceret videnskabelig virksomhed lykkedes det at dække 
det opsamlede underskud fra tidligere år. Institutet er nu gældfrit.

4. Planelagt virksomhed 1987

Nu i februar 1987 er det klart at nogen finansielle vanskeligheder kan 
dukke op i löbet af året. Der er 15 ansögere til 3 ledige stipendiatstillinger 
og vi vil få meget velkvalificerede folk. I tillæg har vi fået en ny geologstil
ling som også vil kræve udgifter udover den bevilgede faste lön.

Projekterne vil focusere på den forskningslinie som har været meget 
vellykket i de sidste år og behandler dynamiske processer i magmasyste
mer. Projektene om fatter både en teoretisk behandling af processer dybt i 
jordens skorpe og kappe, såvel som indsamling af data i felt og laboratoriet 
angående udbrudsfrekvens, volumen af vulkanske produkter og kemisk 
udvikling af vulkansystem er. Vi vil arbejde videre med den ide at istidens 
bræer’ har en afgörende indflydelse på jordens vulkanisme, (se vedlagt 
fotokopi fra tidsskriften New Scientist, 12. feb. 1987, som beretter om 
NORDVULKS indsats på dette felt).

5. Foreslået virksomhed 1988—1990

1. Sekretærstillingen önskes ændret fra 50%  til 100%. Argumenterne 
for dette er at aktivitetsniviauet har öget betydelig i löbet af de sidste 10- 
12 år. En 50%  sekretærstilling var betragtet som tilstrækkelig i begyndel
sen af institutets aktivitet. Betydelig produktion af afhandlinger til publika
tion i internationale tidskrifter kræver fuld arbejdsindsats af en höjt kvalifi
ceret sekretær.

2. Den videnskabelige stab ved NVI er nu 5 fastansatte geologer og 5 
nordiske stipendiater, som alle holder en höjere akadem isk grad. I tillæg 
har vi to elektroingenjörer, som udförer selvstændig udviklingsarbejde ved 
siden af specialiseret vedligehold, og en finmekaniker som ved siden af 
sine faglige pligter er ansvarlig för institutets relativt komplicerede logistik. 
Dette betyder at den höjt kvalificerede, akadem isk uddannede stab har 
ingen mulighed at få hjælp til de dele af arbejdet, som ikke kræver speciali
sering. Derfor söger vi nu igen bevilling til at ansætte en laboratorieassi
stent.

3. En ny geologstilling blev bevilget fra 1. januar 1987. Samtidig med at 
vi takker for dette vil vi göre opmærksom på fölgende: (a) En ny stilling 
betyder öget aktivitet som igen kræver udgifter. Med hensyn til at en 
nyansat geolog vil initiere nye delprojekter regner vi med at aktivitetsög- 
ning på grund af denne nyansættelse vil være af störrelsesgraden 600000:- 
ISK. (b) Bevillingen til en ny stilling omfatter kun den faste lön. Som 
velkendt indebærer den islandske lönpraksis betaling af et löntilskud, som 
for en geolog er 50%  af den faste lön.

4. Af historiske grunde er den islandske lönpraksis anderledes end man 
er vandt til i de övrige nordiske lande. Man behöver kun omregne den
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såkaldte faste lön til en af institutets ansatte, som har höjeste akademiske 
grad og lang arbejdserfaring, over til danske kroner for at overbevise sig 
om at noget er galt. I 1987 budget er denne lön ca 800000.: -  ISK som 
svarer til ca 130000.- danske kroner, eller omkring 11000,- DKK pr. 
måned. Hertil må man vide at i Island har 11 000.— DKK mindre köbekraft 
end i Danmark. Med henvisning til de historiske grunde så blev dette 
löntillæg i begyndelsen udbetalt som kompensation for overtidsarbejde, 
men efterhånden har dette udviklet sig til et direkte löntillæg, som ikke 
forpligter til længre arbejdstid. Institutet har altid holdt sig meget strengt til 
gældende regler, som definerer en klar forskel mellem fast lön og såkaldt 
overtidsbetaling. Overtidsbetalingen skal, ifölge reglene, være betaling for 
udfort arbejde og det skal være direktörens bestemmelse hvor meget 
overtid der er nödvendig og mulig med hensyn til institutets budget. Den 
reelle situation er nu den, at hele det islandske lönssystem i den offentlige 
sektor ikke længere holder sig til disse regler og finansministeriet accepte
rer regninger for det faste löntillæg som en del af fast lön. Nordisk Vulka- 
nologisk Institut er her i den særstilling blandt andre instituter i Island at 
det er nödt til at betale sine ansatte lignende lönniveau, men har ikke 
muligheden at sende regningen til det islandske finansministerium. Direk
tören har derfor ikke længere muligheden at kontrollere disse udgifter, men 
er nödt til at reducere den videnskabelige virksomhed for at holde institu
tets samlede udgifter indenfor budgetrammen. I praksis er det så at institu
tet må betale löntillægget, som er fastsat til 50%  af den faste lön, ud af 
institutets driftsbudget. Denne situation har været vedvarende i flere år 
men institutets opfattelse at løntillægget burde regnes ind i den faste lön og 
være underkastet lönkompensation som del af lönbudgettet til de fastansat
te. I det foreliggende budgetforslag för 1988 har vi gjort rede for löntillæg- 
get på separat ark, men i budgetsammenfatningen er dette belöb inkluderet 
i den faste lön.

5. Instituttet har i tidligere budgetforslag gjort opmærksom på at nogen 
dyre instrum enter kræver en radikal renovering. I 1987 fik vi en extrabevil- 
ling til indköb af et nyt dataanlæg. Dette var en meget stor hjælp, som vi 
sæ tter pris på. I löbet af 1988 vil vi være tvunget til at renovere vort dyreste 
instrument, m ikrosonden, som vi fik i 1975 og kostede 1 000000.- DKK. 
En ny maskine koster nu omkring det dobbelte. Denne gamle maskine kan 
tjene os godt i mange år fremover, men det er nu nödvendigt at udfore en 
gennemgribende reparation. Denne reparation må udfores af repræsentan
ter fra fabrikken og vil derfor blive ganske dyr. Vi har endnu ikke fået et 
fast pristilbud, men störrelsesgraden bliver 400000.— DKK. Siden det her 
gælder en engangsudgift söger vi en extrabevilling til dette formål, men 
inkluderer belöbet i budgetforslaget til orientering.

N år det gælder prioritering af disse punkter så er nok spörgsmålet om 
inkludering af löntillægget i den faste lön det som er vigtigst. Institutet 
foreslår at hele løntillægget bliver inkluderet i den faste lön. Med hensyn til
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at denne lönpraksis har udviklet sig i löbet af de sidste 5 - 6  år så burde det 
være klart at løntillægget har belastet driftsbudgettet som er blevet stærkt 
reduceret i forhold til det som det var tidligere. Der er derfor stærke 
argum enter for at betragte löntillægget som en forandring i den faste lön 
som bör kom penceres ifölge gældende regler. Vi kan ikke betragte dette 
som en aktivitetsforögelse, men ser på det som rettelse af en situation, som 
vi ingen del havde i at skabe.

Bevillning af projektmidler på grund af en ny geologstilling er en aktivi
tetsforögelse, men den bevilling må næsten komme som en logisk konse
kvens af den nye stilling.

Selvom vi ser på ansættelse af en laboratorieassistent som en vigtig 
aktivitetsforögelse kommer denne sidst i prioriteringen.
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Nordiska sam arbetskom m ittén för acceleratorbaserad forskning  
(NOAC)

Verksamhetsberättelse 1986

1. Institutionens uppgift

Komiteen, som blev oprettet 1974, har til formål at fremme nordisk 
samarbejde inden for acceleratorbaseret forskning og medvirke til nordisk 
samarbejde i forskningsprogram mer ved acceleratorer i og udenfor N or
den. Komiteen betjenes sekretariatsm æssigt af NORDITA.

Komiteen løser sin opgave ved at fremme en samordning og dermed en 
mere effektiv udnyttelse af de nordiske landes samlede forskningsressour
cer inden for dette om råde, personale- såvel som udstyrsmæssigt. I tilfæl
de, hvor kravene til eksperim entelt udstyr ikke kan opfyldes ved forsk
ningscentre inden for N orden, har komiteen også sam ordnet de nordiske 
forskningsaktiviteter ved acceleratorer udenfor Norden. Denne opgave 
løses b l.a . i form av rejsestøtte for forskerne. Komiteen giver endvidere 
bidrag til nordiske forskningskonferencer og symposier. Endelig anvendes 
et mindre beløb til invitation af udenlandske gæsteforskere til institutioner 
i Norden.

2. Organisationsbeskrivning

Komiteens medel förvaltas av NORDITA varifrån utbetalningar till de 
olika projekten sker alltefter medlen förbrukas. Ansvarig för detta arbete 
är komitténs sekreterare. Huvuddelen av alla anslag beviljas vid styrelsens 
årliga sam m anträde. Eventuella förändringar i fördel- etc. behandlas i 
mellantiden av ett arbetsutskott bestående av ordföranden, vice ordföran
den och sekreteraren.
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Organisationsschem a

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall

Överförs till 1987:48 (tidsförskjutna projekt) + (ränteinkomster)

3.2. Rapport over Nordisk Komité fo r  Acceleratorbaseret forskning, 
"N O A C ”s virksom hed i 1986 

"N O A C " har i 1986 ydet økonomisk støtte til sam arbejdsprojekter, 
symposier og arbejdsm øder, med i alt DKK. 542000,00 ud af en forbe
handlet ansøgningsmasse på DKK 1 118000.00. Behandling af indkomne 
ansøgninger foretages hovedsageligt på et enkelt styrelsesm øde, hvori 2 
fysikere fra hvert af de nordiske lande deltager. Herved sikres en direkte 
indsigt i og kontakt med de enkelte projekter og derfor også optimal 
udnyttelse af "N O A C ” s beskedne resourcer. Projektlisten for 1986 illust
rerer i sig selv, at de nordiske fysikere indbyrdes har udviklet et impone
rende samarbejde. Dyr teknologisk specialudstyr i de enkelte lande, som 
kræves af moderne forskning, udnyttes af grupper sammensat på tværs af 
landegrænserne og fremfor alt sikres en langt større bredde i forskningsmu
lighederne.
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Projektstøtten fordeler sig emnesmæssigt på både grundforskning (ker
ne-, atom-, faststof- samt biofysik) såvel som på visse om råder af anvendt 
fysik (herunder især overfladefysik) og anvendes sædvanligvis til udførelse 
af eksperim enter ved de nordiske acceleratorer. Der har inden for disse 
om råder været anvendt en betragtelig del af ressourcerne på teknologiske 
udviklingsprojekter dels koblet til acceleratoropbygningen som sådan, 
(f. eks. 86-33: samarbete kring lagringsringar för joner och electroner) og 
dels for at styrke og forny detektor udrustningen (f. eks. 86-28: uppbygg
nad av detektorsystem et NORDBALL) ved de forskellige acceleratorer 
som i øjeblikket er under færdiggørelse. En stor indsats investeres i at 
udvikle en ny generation af dataindsamlings og behandlingsudstyr til fælles 
brug både ved acceleratorerne og ved de forskellige nordiske institutter, 
hvor analysen af indsamlede data foregår. I få tilfælde er der givet støtte til 
projekter, hvor nordiske fysikere har udført forsøg ved ikke-nordiske 
acceleratorer (f. eks. Daresbury, U. K.), eller i fællesskab bearbejdet data 
fra forsøg udført udenfor Norden (f. eks. Saclay, Frankrig).

Symposier

Vægten på egentlige symposier er dalet i forhold til mindre arbejdsm ø
der, som har direkte tilknytning til de ovenfor nævnte mere teknologisk 
prægede sam arbejdsprojekter. Der er dog til stadighed brug for at afholde 
både bredere anlagte symposier og mere specialicerede workshops. De to 
egentlige symposier støttet af ” NOAC” i 1986 har været afholdt indenfor 
kernefysik (86-3: Risø high spin workshop 1986, og 86-4: Eksperim enter 
ved synkrocyklotronen og CELCIU S i Uppsala) og været af international 
karakter.

Fremtidigt støttebehov

Den samarbejdsprofil, som afspejles i ansøgningsmassen, udvikler sig 
henimod stadigt bredere samarbejde om større projekter, således at de 
nordiske fysikere ruster sig til intensiv forskning indenfor de stærkt forøge
de muligheder, som acceleratorudrustningen muliggør i de nærmeste år. 
Eksempelvis kommer anvendelse af laserteknik til at spille en voksende 
rolle, ligesom også udnyttelse af synkrotron stråling, hvor ” NOAC” har 
støttet et samarbejde om valg af beam karakteristik for de forskellige ring
acceleratorer i Norden.

Herudover kommer også nye initiativer, som ” NOAC” ser det som sin 
særlige opgave at hjælpe i gang. Det kan f. eks. nævnes, at der i 86 er 
etableret en kontakt til islandske fysikere, således at disse kommer i gang 
med acceleratorbaseret forskning indenfor vulkanisme m. m. ved hjælp af 
sporelement analyse ved nogle af de relevante installationer i Århus, Risø, 
Lund, Uppsala og Helsinki.

For en vurdering af de nødvendige ressourcer for en effektiv udnyttelse

Projekter
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af forsknings potentialet ;nden for accelerator baseret fysik henvises til 
” NO AC” s budgetforslag for 1988, hvori de nye forøgede muligheder og 
deraf følgende behov for støtte på tværs af de nordiske landegrænser er 
diskuteret og dokum enteret.

4. Beslut

” Styrelsen för Nordisk Accelatorfysik överläm nar härmed verksam 
hetsberättelse för år 1986” .

Gudrun H agemann  
F orm and

Nils Robert Nilsson  
S ek re te ra re
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Förteckning över delar av projekt som av tekniska skäl m åste fram 
flyttas till 1987

BILAGA
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Nordiskt sam arbete inom m assm ediaforskning (NORDICOM )

Verksamhetsberättelse 1986

N avn og adresse 

NORDICOM 
Statsbiblioteket 
U niversitetsparken 
DK-8000 Århus C 
Tel: (06) 12 2022

1. Institutionens opgave

NORDICOM har til formål at dokum entere og informere om den nordi
ske massemedieforsknings resultater til forskere og andre interesserede 
samt formidle kontakter dels mellem forskere indbyrdes, dels mellem 
forskere og almenheden.

2. Organisation

Det grundlæggende registrerings- og dokum entationsarbejde samt infor
mationsindsamling i øvrigt om nordisk massekommunikationsforskning 
udføres af dokum entalister, der er placeret i hvert af de nordiske lande og 
betales over domicillandets budgetter. V irksomhedens fællesnordiske op
gaver varetages af dels NORDICOM s sekretariat ved NORDICOM/Dan- 
mark, Statsbiblioteket i Århus, der koordinerer dokum entationsarbejdet, 
forestår produktionen af den årlige bibliografi samt opdatering af online- 
tjenesten NCOM, dels af en nyhedsbrevsredaktion, der er placeret ved det 
svenske NORDICOM -center ved Göteborgs universitet. Den nordiske 
virksomhed betales over Nordisk M inisterråds budget og ledes af en sty
relse på 6 medlemmer:

Dr. phil. Lennart Weibull, formand, S 
Avdelningsbibliotekar Nils Gram, næstformand, N 
Sektionsleder Erik Nordahl Svendsen, D 
Forskare Taisto Hujanen, F 
Docent Thorbjörn Broddason, 1 
Dr. Mariam Ginman, NORD INFO
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3. Virksomheden

3.1 Økonomisk oversigt (i 1 000 DKK)

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden

Afslutning på evaluering a f  NO RD ICO M s virksomhed

I efteråret 1986 besluttede Nordisk M inisterråd at fortsætte NORDI
COMs virksomhed. Beslutningen var et resultat af et omfattende evalu
eringsarbejde, som har stået på siden 1982. Indtil evalueringsfasens afslut
ning har NORDICOM væsentligst koncentreret sig om en rutinemæssigt 
drift af de allerede etablerede tjenester, men med beslutningen om videre
førelse af virksomheden har NORDICOM initieret et internt planlægnings
arbejde med sigte på at forbedre især dokum entationsvirksomheden. 
NORDICOM s styrelse har nedsat en ” teknik-arbejdsgruppe” , der i løbet 
af 1987/88 skal fremkomme med forslag til omorganisering af inddaterings
rutinerne til bibliografi og database. Dette arbejde foregår i øjeblikket 
centralt ved NORDICOM s sekretariat, men tanken er at decentralisere 
inddateringen direkte fra hver national dokum entationscentral til NORDI
COMs database for på denne måde at gøre arbejdet hurtigere og mere 
effektivt. Desuden skal arbejdsgruppen undersøge muligheden for at ænd
re inddateringsformatet samt i øvrigt pege på muligheder for at styrke 
NORDICOM s’ relationer til brugere af systemet.

D okumentationsvirksomheden

NORDICOM udsendte i decem ber måned sin 11. årsbibliografi over 
nordisk massekom m unikationslitteratur. Bibliografien indeholder ca. 1 300 
nye referencer over nordisk m edielitteratur udgivet hovedsageligt i 1986.

I 1985/86 har det tidligere anvendte inddateringssystem haft store tek
niske driftvanskeligheder, hvilket medførte en forsinkelse i udgivelsen af 
årsbibliografien. Vanskelighederne resulterede i, at Statsbiblioteket i År
hus, der er vært for NORDICOM s sekretariat, accepterede at omlægge 
inddateringsarbejdet til bibliotekets eget edb-system uden udgift for NOR
DICOM. Derimod krævede omlægningen visse programmeringsarbejder 
ved Datacentralen i København, der producerer NORDICOM s sats til 
bibliografien. Dette resulterede i en ikke-budgetteret ekstraudgift for 
NORDICOM i 1986 på ca. DKK. 20000,00.
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NORDICOM s online-tjeneste, NCOM, som startede i 1982, og som har 
været evalueret på lige fod med de øvrige tjenester, blev i efteråret 1986 
særbevilget midler til driften i 1987. NORDICOM forventer, at disse mid
ler overføres til NORDICOM s ordinære budget fra og med 1988. Databa
sen, der drives som en betalingsdatabase med Datacentralen i København 
som Host center, indeholder nu ca. 11 000 referencer over nordisk m asse
kommunikationslitteratur.

Informationsvirksomheden

NORDICOM s nyhedsbreve udkom i 1986 som planlagt: det nordiske 
nyhedsbrev, NORDICOM -INFORM ATION, med fire numre (heraf et 
dobbeltnummer), og det engelsk-sprogede nyhedsbrev, The NORDICOM 
Review, med to numre.

Begge nyhedsbreve har haft stigende oplag. Efterspørgslen er stor og 
kontakterne til både forskersam fundet og praktikerne er gode. Det totale 
oplag er nu oppe på mere end 4 000 ligeligt fordelt på de to nyhedsbreve, og 
det gennemsnitlige sidetal er på over 60 pr. nummer. Ikke mindst er det 
glædeligt, at nordiske forskere i dag anser nyhedsbrevene for at være 
vigtige informations- og publiceringskanaler. Dertil kommer, at den en
gelsk udgave har skabt opmærksom hed omkring sig i flere internationale 
tidsskrifter.

Andet

NORDICOM var i januar måned 1986 m edarrangør af en europæisk konfe
rence om ny teknologi i Göteborg (Unesco Consultation on Research in 
Communication Technology). NORDICOM har via konferencen skabt en 
del opmærksom hed omkring sin virksomhed og har placeret sig som en 
effektiv europæisk dokumentations- og inform ationsvirksomhed. Dette 
har bl. a. kunnet aflæses af et stigende antal forespørgsler om internationalt 
samarbejde, men desværre har NORDICOM p. g. a. ressourcemangel måt
tet sige nej til de fleste af henvendelserne.

4. Beslutning

Styrelsen for NORDICOM afgiver herved virksomhedsberetning for 
1986.

For Lennart Weihidl 
D r. phil.

F o rm and  for N O R D IC O M s sty relse

Claus Kragh Hansen
S ek re tæ r fo r N O R D IC O M s 

sty relse
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Nordiska institutet för sam hällsplanering (NORDPLAN)

Verksamhetsberättelse 1986

A. N am n och adress

N ordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN)
Skeppsholmen
STOCKHOLM
Postadress:
Box 1658
S-11186 STOCKHOLM  
Tel 08/2463 00

B. Startår 

1968

C. Syfte

N ordiska institutet för samhällsplanering har till uppgift att främja ut
bildning och forskning i N orden rörande samhällsplanering. I detta syfte 
skall institutet anordna fort- och vidareutbildning för yrkesutövare inom 
samhällsplanering och angränsande sektorer i de nordiska länderna samt 
bedriva forskning och forskarutbildning inom området.

Verksam heten skall bedrivas i samverkan med de myndigheter och 
forsknings- och utbildningsinstitutioner i de nordiska länderna som har 
uppgifter inom institutets område.

Verksam heten skall ges en sådan inriktning att institutet får en nordisk 
karaktär med balanserad avvägning mellan de olika sidorna av nordiskt 
samhällsliv och de enskilda ländernas särdrag.

N ordplan har som mål form ulerat att dels utveckla planering som kun
skapsområde dels åstadkom m a en vital lär- och forskarmiljö för människor 
engagerade i samhällsplaneringen i de nordiska länderna.

D. Organisation 

Administration

Institutet som är gem ensamt för de nordiska länderna, ingår i det nordis
ka kulturavtalet och har tidigare haft status som svensk statlig myndighet. 
Från och med 1981-01-01 är institutet en nordisk institution med Nordiska 
m inisterrådet som högsta beslutande organ.
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Institutet leds av en styrelse, en föreståndare och ett kollegium. Styrel
sen består av två ledam öter från vart och ett av länderna Danmark, 
Finland, Norge och Sverige samt en ledamot från Island. Dessutom ingår 
en representant för institutets personal samt två representanter för de 
studerande. Kollegiet, där löpande beslut fattas som rör undervisningen 
och institutets organisation, består av föreståndaren och övriga lärare vid 
institutet, tre representanter för övriga anställda samt tre representanter 
för de studerande. Enligt stadgan finns vid institutet en utbildningsnämnd 
som utarbetar riktlinjerna för vidareutbildningen. Utbildningsnämnden be
står av representanter för lärare, assistenter och kursdeltagare. Föredra
gande i institutets styrelse och ordförande i kollegium och utbildnings
nämnd är institutets föreståndare. Under 1986 valde eleverna att inte välja 
representanter till en utbildningsnämnd utan att framföra sina synpunkter i 
s. k. samråd med institutets personal och i kollegiet genom sina represen
tanter.

E. Verksamhet

Ekonomiskt utfall (i tusental kronor)

Kommentarer

Överskridandet beror på ökade kostnader för telefon, kopiering, tryck 
och annonsering. En de! av detta hänger samman med att institutet har 
genomfört fyra tjänstetillsättningar och berett en under 1986. T. ex. annon- 
seringskostnader gick på SEK  63 382. Institutet har också kompletterat 
den datautrustning som inköptes under 1985 för att kunna använda den 
fullt ut.

Vidareutbildningen

Vidareutbildningen är ettårig och organiserad med tre kursperioder om 
vardera en månad då kursdeltagarna är samlade till gemensam undervis
ning medan övrig tid upptas av litteraturstudier och vissa andra arbetsupp
gifter på hem orten. Av de tre m ånaderna med gemensam undervisning är 
den första och den sista förlagd till Stockholm medan den mellersta är 
förlagd till någon annan ort i Norden.

Under den första kursm ånaden i Stockholm läggs stor vikt vid att kurs
deltagarna skall lära känna varandra och varandras planerarerfarenheter.
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Dessa erfarenheter skall sedan vara den utgångspunkt mot vilken kur
sens teoretiska innehåll skall ställas.

År 1986 inleddes med två introduktionsdagar i början av januari, då 
deltagarna samlades nations vis i respektive huvudstad. Egna yrkeserfaren
heter presenterades och ett försök gjordes att karakterisera det egna lan
dets planeringssituation och att härleda lämpliga frågor att behandla under 
kursåret.

U nder den första kursm ånaden i Stockholm gavs en idéhistorisk och 
kunskapsteoretisk bakgrund för diskussion av samhällsplanering som 
verktyg i samhällsförändring och planerarnas roll häri. Vidare studerades i 
mindre grupper ett antal aktuella planeringsexempel eller planeringstema i 
Stockholms-regionen: (1) Skarpnäck, ett bostadsom råde under utbyggnad, 
(2) Kista elektronikcentrum , ett arbetsom råde under byggnad, (3) Rinkeby
-  på väg mot 1990, ett bostadsom råde i förorterna, byggt på 1960-talet, (4) 
Stadsförnyelse i Abraham sberg, ett bostadsom råde i förorterna byggt på 
1930- och 1940-talet, (5) Central styrning eller lokalt självbestämmande. 
H ärutöver ägnades den första kursmånaden åt förberedelse av fältperio
den.

Under fältperioden i Trondheim arbetade kursdeltagarna i grupper med 
följande uppgifter: (1) Näringslivspolitik i Trondheim, (2) Staden och re
gionen, (3) Reformer i förvaltningen, (4) Bostadspolitik, (5) Stadsförnyel
se, (6) Nya former för att tillgodose sociala behov, (7) Bevarandetanken, 
(8) Gränsregionalt samarbete.

H ärutöver gavs föreläsningar om Norges historia och dess politiska, 
ekonom iska och sociala förhållanden. Två exkursioner genomfördes, en 
mot Ålesund och Volda samt en mot Steinkjer.

Den sista kursmånaden i Stockholm ägnades en mer utförlig behandling 
av följande tem a som formulerats inom kursen under fältperioden: (1) 
Perspektiv på framtiden; härunder ekonomisk utveckling, organisations
förändringar i näringslivet och regionalpolitiken, (2) Fördelningspolitik, (3) 
Reformer i förvaltning och planering, (4) Individ och samhälle med en 
diskussion av dem okratins möjligheter, (5) Familje- och kvinnofrågor samt 
slutligen (6) Planerarrollen och yrkesetiska frågor. E tt 20-tal föreläsare 
medverkade. Vidare presenterades fältperiodens arbeten samt genomför
des en fyra dagars exkursion till Helsingfors med ett flertal studiebesök 
och föreläsningar om finsk historia, politik, stadsplanering och arkitektur. 
Under kursmånaden genomfördes också ett seminarium om Nordplan i 
vilket deltog Nordplans styrelse och lärare samt representanter för vidare
utbildning, forskarutbildning och forskning.

I utbildningen deltog 49 elever. Sedan 1968 har totalt 877 deltagit.

Forskarutbildning

Den forskarutbildning som bedrivs vid Nordplan regleras av en studie
plan antagen av institutets kollegium. I denna anges allmänna riktlinjer 
beträffande studiernas innehåll och uppläggning.
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Det förväntas av dem som antagits till Nordplans forskarutbildning att 
deras arbete skall avslutas med avläggande av filosofie doktorsexam en i 
samhällsplanering. Exam en kan även ges annan fakultetsbeteckning. Den
na målsättning nås via tre steg, vart och ett kopplat till skriftliga och 
muntliga tentam ina.

Den första delen sträcker sig över två och ett halvt år huvudsakligen 
bestående av sem inarier och litteraturstudier.

Utbildningens andra del överlappar i tiden den första och består av 
förberedande avhandlingsarbete utmynnande i framläggande av en av- 
handlingplan avseende dels äm nets teoretiska förankring, dels forskning
ens konkreta utförande.

Studiernas sista del utgörs av författande och offentligt försvar av en 
doktorsavhandling.

Den allmänna kursen kräver förutom aktivt deltagande i seminarierna 
även inläsning av litteratur. Denna består av två delar, en gemensam för 
alla och en som anknyter till de individuella avhandlingsområdena, var och 
en på ca 5 000 sidor.

Under våren 1986 hölls 4 ordinarie forskarsem inarier, vart och ett omfat
tande 4 -1 0  dagar. Av dessa var två förlagda till Stockholm, ett till N ord
italien och ett till Aland. Programmet präglades av att detta var de 18 
studerandes avslutande term in, men fokuserade på semiotikens grund
problem, frågor om socialisation, ideologiernas konkreta uttryck samt på 
genomgångar av den gemensamma littearturen. Under hösten 1986 tende
rade 6 personer från 1984-86 års kurs.

Under hösten hölls dessutom  introduktionssem inarier i Köpenhamn, 
Helsingfors, Stockholm och Oslo med den nyantagna gruppen på 20 elever 
för 1987-89.

Slutligen har under året 2 forskarstuderande från tidigare kurser avlagt 
disputationsprov och därmed blivit doktorer. I oktober disputerade Gösta 
Carlestam på avhandlingen ” Samhällsbyggarna vid Storsjön” och i de
cem ber disputerade Peter W estlund på avhandlingen ” Rationalitetens be
gränsningar” .

Forskning

Vid institutet bedrivs ett antal forskningsprojekt inom samhällsplane
ringens område. Dessa finansieras med särskilda projektanslag.

Under 1986 har följande projekt bedrivits vid Nordplan: (1) Livsvillkor i 
Storstockholm under efterkrigstiden -  barndom en, (2) stadsbygdspolitik 
och stadsutveckling i de nordiska länderna, (3) Forskning kring arbetsli
vets regionala organisation och kommunikationernas roll i samhället (flera 
delprojekt), (4) Social planering i kommuner -  kommunens möjligheter till 
förbättring av lokala livsvillkor, (5) Bostadspolitik och bostadsbeståndets 
förändring i Sverige och Finland, (6) Regler och praxis vid fördelning av 
barnom sorgsplatser, (7) Makt och medier.
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Forskningsprojekten har finansierats av följande svenska organ: Arbe- 
tarskyddsfonden, Statens råd för byggnadsforskning, Transportforsk
ningsberedningen, Delegationen för social forskning, Riksbankens jubi
leumsfond, Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet, den fins
ka bostadsstyrelsen samt av N ordiska ministerrådet.

Konferenser och seminarier

Nordplan har varit värd för flera kurser och seminarier under 1986. I 
februari anordnades ett seminarium på tem at ” Kvinnoperspektiv i forsk
ning om offentligt och privat om sorgsarbete” . Tjugo kvinnoforskare från 
Danmark, Norge och Sverige deltog. Seminariet finansierades av Nordiska 
forskarkurser.

I juni hölls ett 3-dagars seminarium ” The Past and Future of Urban 
K nowledge” . Å tta utom nordiska byggforskare medverkade. Deltagarna 
kom från hela Norden.

Därutöver har Nordplan hållit två 2-veckors kurser som fått stor upp
skattning och publicitet. På kursen ” Samhällsplanering, sam hällsutveck
ling och mänskliga behov” m edverkade den ungerska forskaren Agnes 
Heller som undervisar i New School for Social Research i New York. 
Efter kursen inbjöd hon en av Nordplans forskare att delta och medverka i 
hennes kurs i detta universitet under 1987.

Vidareutbildning i energiplanering som var ny på Nordplan för 1986 ägde 
rum under en vecka i Köpenhamn i februari och en vecka i Stockholm i 
april. Ca 35 personer deltog i kursen som vände sig primärt till personer 
med flerårig erfarenhet från kommunal, regional och statlig förvaltning och 
planering, såväl till energitekniker (från energiteknik och liknande) som till 
planerare (från stadsarkitektkontor och liknande) i alla de nordiska länder
na. Kursen föll väl ut och många av deltagarna önskade sig en fortsättning, 
vilket sker den första veckan i septem ber 1987 i Stockholm och den andra 
veckan (fältperiod) i Sarpsborg i Norge i november.

Nordplans bibliotek

Bibliotekets uppgift är att förse Nordplans lärare, forskare och elever 
med litteratur inom samhällsplaneringens område, samt att även vara 
tillgängligt för intresserade utanför institutet.

Under 1987 katalogiserades 423 boktitlar. Antalet tidskriftsprenumera- 
tioner var 113 stycken. Biblioteket innehåller sammanlagt omkring 8000 
titlar. L itteraturanskaffningar förtecknas i en Nyförvärvslista som utkom
mer fyra gånger per år. Listan sändes till alla intresserade utan kostnad. 
1986 var antalet externa abonnenter 70 stycken. Bokinköpen anmäls också 
till Kungliga Biblioteket i Stockholm som m atar in uppgifterna i Libris, de 
svenska forskningsbibliotekens gem ensamma databas.

Antalet lånebeställningar från andra bibliotek uppskattas till 2 - 3  per 
vecka. Någon lånestatistik förs inte, men den är omfattande inom huset.
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Många av bokinköpen görs på begäran av någon lärare/forskare och går 
direkt som lån till denne. För att klara litteraturbehovet lånar biblioteket in 
både böcker och tidskrifter från andra bibliotek i Norden, ca 5 -1 0  beställ
ningar i veckan.

För boktransporter anlitar biblioteket Stockholm sbibliotekens bokbil- 
service.

Vid litteratursökning och katalogisering är abonnemanget hos databasen 
Libris av ovärderlig hjälp.

Biblioteket förbrukade under året SEK  49000 på bokinköp och SEK 
44000 till tidskrifter vilket höll sig inom det anslag som fördelats för 
ändamålet i internbudgeten.

Biblioteket svarar också för försäljningen av Nordplans publikationer 
samt utbytesverksam heten av dessa med andra institutioner. Verksam he
ten omfattar i dag 85 institutioner och bibliotek i Norden.

F. Övrigt

Utmärkande för Nordplans inre liv under året har varit en stor personal
omsättning. Av lärarbefattningarna har en forskarassistent och två institu
tionsassistenter bytt innehavare, sedan kontraktstiden gått ut. Två ” gam
la" m edarbetare, byrådirektören (tjänsten är numera omvandlad till avdel
ningsdirektör) och en byråsekreterare i kansliet har lämnet Nordplan.

Ett kommande personalbyte har också förberetts under året: återbesätt- 
ning av tjänsten som professor i fysisk planering fr. o .m . 1988 då den 
nuvarande innehavaren går i pension.

Nordplan

Astrid Bonesmo  
S ty re lseo rd fö ran d e

Stig Nordqvist 
F ö re stån d a re
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Nordens Hus i Reykjavik

Verksamhetsberättelse 1986

1. Organisasjonens oppgåve

Iflg. våre statu ttar som vart gjort gjeldande f. o. m. 1. januar 1973, har 
N ordens Hus til oppgåve ” å virke som et bindeledd mellom Island og det 
övrige N orden for derved å aktivisere og levendegjore den nordiske inte
resse i Island. Institusjonen skal formidle impulser ved hjelp av undervis
ning og utveksling av personer, materiell og opplysninger om nordisk 
kulturliv, samfunnsliv og næringsliv. Den skal samtidig formidle islandske 
kulturstrømninger til det övrige N orden” .

2. Organisasjonsoversyn

Iflg. våre statuttar er institusjonen ein sjölveigande institusjon som står 
under Nordisk M inisterråds alminnelege tilsyn. Styret vert oppnem nt av 
regjeringane i samtlege nordiske land, med 3 islandske styrem edlemer og 1 
styremedlem frå kvart av dei övrige land. Styrets funksjonstid er 3 år. Ein 
av dei islandske styrem edlemene vert utpeika av Islands Universitet, ein 
av den islandske Foreninga Norden. Styret vel sjölv formann og nestfor
mann og utpeikar dessutan eit arbeidsutval på 3 medlemer der styrefor
mannen skal vera medlem. Institusjonen vert leia av ein direktör som er 
utnemnd av Nordisk M inisterråd. D irektörens funksjonstid er 4 år. Direk
tören förer tilsynet med alt som vedkjem institusjonen, han planlegg og 
driv institusjonen i sam svar med vedtekne formål, står for den ökonomiske 
forvaltninga og förer tilsyn med eigedom og er leiar for alt personalet. Ved 
institusjonen skal det iflg. statuttane vera ei bibliotekarstilling ” samt de 
stillinger forövrig som styret har besluttet å opprette innenfor budsjettets 
ramme. U t over det kan ansettes midlertidig personale etter behov, likele
des innenfor budsjettets ram m e.”

Styret har denne samansetjinga:
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Styrets form ann: Guðlaugur Þorvaldsson.
Styrets nestform ann: Matti Gustafson.
Styrets sekretær: D irektör Knut Ødegård.

Arbeidsutvalet:

Guðlaugur Þorvaldsson, Matti Gustafson, G unnar Hoppe og direktören.

Personalet ved Nordens Hus er som fylgjer:

Knut Ødegård, direktör (N)
Gunnar Heiódal, vaktm eister (IS)
Knut Toven, ass. vaktm eister (N)
Reynir K ristjánsson. ök. konsulent (IS)
Margrét Guðm undsdóttir, kasserar (IS)
Ingibjörg Björnsdóttir, fullmektig (IS)
Kristin Bjarnadóttir, fullmektig (IS)
Guörún M agnúsdóttir, overbibliotekar (IS)
Áslaug Eiríksdóttir, bibliotekar (IS)
Jóna Þorsteinsdóttir, bibliotekar (IS)
Margrét Sigruðardóttir, bibl.ass. (IS)
Kristin Eggertsdóttir, kaffistovestyrar (IS)
Sigriður G unnarsdöttir, ass. kaffistovestyrar (IS)
Jóhanna O skarsdóttir, kafé-medhjelpar (IS)
Helga Sigurbjörnsdóttir, reingjerings- og kafémedhj. (IS)
Else Aass, utstillingsvakt (N)

23 — 17-336 N ordiska rådet De! 2
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Administrasjonskart for Nordens Hus

3. Melding om verksemda 1986

I vedlagde (og tidlegare tilsende) ” Melding om verksem da ja n u ar-a p ril 
1986”  og ” Melding om verksem da m a i-o k to b er 1986” , finst meir inngå
ande meldingar om verksem da enn kva plassen löyver her, og for betre 
informasjon viser ein til desse. Der finst det dessutan som bilag opplisting 
over program postar og utstillingar.

I 1986 vil ein finna program postar og utstillingar som vert ståande som 
viktige hendingar i islandsk og nordisk kulturliv. Sjölv om aktivitetsnivået 
har vore högt og ambisjonane store, har ein sam stundes prövd å halda 
utgiftene på eit så lågt nivå som mogleg -  eller ein har prövd å balansera
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större utgifter av mot tilsvarande större inntekter (eigeninntekter). Publi- 
kumstilströyminga har vore stor, Nordens Hus har teke mange og viktige 
initiativ.

Ein har makta -  dels gjennom etter måten store eigeninntekter -  å 
halda seg innan dei ganske stram me budsjettram m ene med sikte på å 
kunne kvitta seg med ein vesentleg del av tidlegare års opparbeidde under
skot.

Av spesielle program og utstillingar, skal ein særleg nemna utstillinga og 
programserien M U SIK K  PÅ ISLAND, som representerte eit viktig initia
tiv og var ei nyskaping i islandsk kulturliv ettersom  dette var den fyrste 
grundige freistnaden på å dra opp dei store linene i Islands musikkhistorie.

To andre utstillingar skal spesielt nemnast fordi dei vakte stor media- og 
publikum sinteresse og også var særleg arbeidskrevjande: Den fyrste ei 
oversynsutstilling over Islands store modernist, Svavar Guðnasons verk 
frå trettital til åttital. Utstillinga kravde eit omfattande registrerings- og 
innsamlingsarbeid. Den andre var ei av dei viktigste som nokon gong er 
vist på Island, den store utstillinga av Edvard Munchs oljemåleri -  sikkert 
den mest ambisiöse utstillinga som Nordens Hus har teke initiativet til.

Av litterære program, må fyrst og fremst nemnast den nordiske littera- 
turpresentasjonen i mars og april, der vi inviterte forfattarar og kritikarar 
frå dei övrige nordiske land til å presentera siste års nordiske bokhaust. 
Sendelektorane deltok med forelesingar.

Eit samarbeid mellom Nordens Hus og Foreninga Norden om "nordiske 
veker” på den islandske landsbygda vart innleidd for to år sidan, og har 
vekst seg fram til ei interessant utviding av nedslagsom rådet for det nordi
ske kultursam arbeidet på Island. I 1986 vart det arrangert to slike nordiske 
veker, om våren på N ordaustlandet og om hausten på Sörvestlandet. Som 
vanleg har ein arrangert ei lang rad konsertar i perioden, men det må 
nemnast at denne viktige delen av verksem da har lide noko under mange
len på godt nok flygel.

Biblioteket har som vanleg spela ei viktig rolle i verksemda. Ingen 
vesentlege endringar er gjort, utlånet har vore som normalt både i bok-, 
grafikk- og musikkavdelinga.

På grunn av den vanskelege budsjettsituasjonen, har vi ikkje hatt höve til 
å utföra vesentleg vedlikehaldsarbeid eller reparasjonar i perioden. Dei 
viktigste reparasjonane som er gjennomförde, er tetting av tak, men per
manent reparasjon av taket gjenstår. Ventilasjonssystemet i huset er fram
leis ureparert, og dette skaper store problem både for dei som har sitt 
arbeid i huset og for gjestene. Ombygging til betre utnytting av kjellarpla- 
net gjenstår. Det er store problem med å finna kontorplass for den daglege 
aktiviteten i huset, og det gjenstår å finna ei löysing på dette i form av anna 
husvære til direktören og omdisponering av areal med derav fylgjande 
ombygging. Vi har enno ikkje fått oppmålt tomt til Nordens Hus (jfr. 
statuttane paragraf 3).
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4. Planlagt verksemd 1987 
Verksemd-plan

Av dei viktigste utstillingane som er planlagde for 1987, kan nemnast: 
Oversyn-utstilling over det danske ” nye maleri” , grafikkutstilling ved 
Andy W arhol, utstilling av Olav Strömme, Björn Tufta, Sigurður Gud
mundsson, Ragnheiður Jónsdóttir, Olafur og Hannes Lárússon, Frans 
W iderberg, Vilhjálmur Bergsson, Björg Þorsteinsdóttir, Asger Jorn, 
Svensk Grafikk, Karl Erik H arr, nordisk skulpturutstilling og musikkutstil- 
ling med presentasjon av Hafliði Hallgrimsson.

Av konsertar skal spesielt nem nast konsertserien UNGE NORDISKE 
SOLISTAR som vi arrangerer i perioden m a rs-m a i og med solistar frå 
deltakarane ved Solistbiennalen i Helsinki 1986, éin solist frå kvart nordisk 
land. Om hausten arrangerer vi ein konsertserie i tilknyting til utstillinga 
om Hafliði Hallgrimssons verk -  og i samband med at denne komponisten 
fekk Nordisk Råds Musikkpris sist. Ei lang rad musikarar, kor og mindre 
orkester er sett på programmet, m. a. Sibelius Akademi-kvartetten med 
cellisten Arto N oras, pianisten Kjell Bækkelund m .fl. N ytt flygel er inn- 
kjöpt og vil i vesentleg grad forbetra konsertverksem da vår.

Av litteraturprogram  kan nem nast den nordiske litteraturpresentasjonen 
i vår, der 4 nordiske forfattarar er innbedne til å lesa opp og dei nordiske 
sendelektorane kåserer om bokhausten i sine respektive land. Men den 
störste programserien, og truleg den viktigste satsinga i Nordens Hus 1987, 
vert NORDISK LITTERATURFESTIVAL i september. Der vil ca. 20 
nordiske og ca 10 ikkje-nordiske forfattarar koma og lesa opp, dessutan vil 
det pågå litteratursem inar og det vert halde forelesingar om litterære emne. 
President Vigdis Finnbogadottir vert festivalens höge vernar. Om hausten 
vil ein også arrangera eit nordisk hymnologi-seminar i Nordens Hus.

Ein vil halda fram med programserien ” Nordisk veke” , den desentrali
serte nordiske kulturverksem da i samarbeid med Foreninga Norden. Vår
arrangementet er lagt til Sorlandet — der ein m. a. vil gjeva ein rik presen
tasjon av Knut Hamsun, bökene hans og dessutan med utstilling av bok
illustrasjonar.

På grunn av omfram löyvde pengar til formålet, vil ein i 1987 foreta dei 
gjenståande tak-reparasjonane og sndre reparasjonar som er nemnde i 
söknaden vår om midlar til dette, for fleire detaljar viser vi til söknaden.
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Nordiska teaterkom m ittén

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress 

Nordisk teaterkom ité 
Postboks 611 Sentrum/Kongens gate 3 
N-0106 Oslo 1 
Tel. 02-4267 70

Generelle betragtninger

Nordisk Teaterkom ité har i 1986 gjort alt for at leve op til sine forpligtel
ser, men det må stadig -  og i lighed med bem ærkninger tidligere -  gøres 
klart, at det er svært at få virksomheden til at fungere tilfredsstillende med 
de få midler der er til rådighed.

Komiteen ville gerne på videreuddannelsesom rådet kunne følge arbejdet 
op. Der er inden for næsten alle erhvervsgrupper i teaterlivet i Norden et 
skrigende behov for videreuddannelse. Men komiteens arbejde standses 
hele tiden af de få ressourcer der er til disposition.

I nærværende rapport berettes f. eks. om NOTT 86, det store seminar 
for Nordens teaterteknikere. Det er bedrøveligt, at disse arrangem enter 
ikke kan følges mere op. Med kurser for forskellige grene inden for tekni
kernes felt, eller med hyppigere arrangem enter som NOTT 83 i Stockholm 
og NOTT 86 i Geilo. Teaterteknikernes område nævnes blot som eksem-

På andre om råder inden for det nordiske teaterliv, ville en udbygning af 
kurser og sem inarer være ønskelig. Komiteen starter et enkelt område op, 
hvorefter det må slippes til fordel for andre om råder. Derved efterlades 
mange erhvervsgrupper i en frustreret situation, idet det kan vare flere år, 
før der igen kan tages intiativer netop inden for deres område.

Nordisk Teaterkom ité har ønske om at udbygge arbejdet for etniske 
m inoriteter og for sam arbejdet på N ordkalotten. Det lykkes kun i begræn
set omfang, på grund af de knappe midler.

Fra de tyndt befolkede om råder i N orden ville komiteen også gerne 
sætte ind med mere rejsestøtte til deltagere i kurser og seminarer. I det hele 
taget er rejsestøtten til deltagerne højst begrænset, hvilket er beklageligt 
når man tæ nker på de forskellige erhvervsgruppers og teaterinstitutioners 
økonomiske situation.



2566 C 12/k: 22

På gæstespilsom rådet er Nordisk Teaterkom ité også højst interesseret i 
at udvikle egne initiativer, f.eks. i form af gæstespil, der går til flere 
nordiske lande end ét. Det senere omtalte gæstespil på Det Norske Teatret 
a f Lånsteatern i Ö rebro f. eks. var i første række påtænkt som et gæstespil 
rundt til samtlige andre nordiske lande. Men på grund af de knappe midler, 
måtte det begrænses til et enkelt gæstespil. Komiteen håber at kunne følge 
det op senere med gæstespil til andre af de nordiske lande.

G æstespilsbudgettet er også af en sådan størrelsesgrad, at store projek
ter er umulige at gennemføre. At flytte et stort ensemble med en om kost
ningskrævende forestilling til et andet nordisk land sluger nemt halvdelen 
af hele budgettet. Deri ligger der begrænsninger, som er en kilde til ærgrel
se både i det nordiske teaterliv og i komiteen.

Nordisk Teaterkom ite’s arbejde vanskeliggøres også af, at der ikke fra 
Nordisk M inisterråd er klare signaler i forhold til kultursam arbejdet i 
fremtiden. Det er vanskeligt at planlægge og tilrettelægge de næste års 
aktiviteter, når vi rent faktisk ikke ved hvor vi er. Der må og skal kunne 
findes flere midler til det nordiske teatersam arbejde, såfremt de pæne ord, 
der siges herom, ikke blot skal forblive pæne ord.

Nyvalgt komité

Ansvaret for Nordisk Teaterkom ite’s virksomhed over en periode på 4 
år, fra 1986—1989 blev på det ordinære komitémøde i Oslo 7 .-9 .  marts 
1986 lagt over på den nyvalgte komité. Et fællesmøde fandt sted imellem 
den gamle og den nye komité, således at den bedst mulige kontinuitet 
kunne sikres.

Komiteen består som tidligere af én repræsentant fra hvert af de nordis
ke lande, dog to repræ sentanter -  med tilsammen én stemme -  fra 
Finland, (en finsk-sproget og en svensk-sproget repræsentant). Til disse 
komité-medlemmer er knyttet en suppleant. Vi skal dog gøre opmærksom 
på, at den danske suppleant Malene Schwartz tidligt meddelte, at hun ikke 
så sig i stand til at udføre sit hverv, hvorfor Danmark står uden suppleant. 
Dette bør bringes i orden snarest muligt.

Den afgående teaterkom ite’s ” Testam ente” blev gennemgået på oven
nævnte møde. ” Testam entet”  er tidligere sendt til Nordisk Ministerråd og 
danner baggrund for den nye kom ite’s arbejde.

På baggrund af et ekstraordinært planmøde i København, 5 .-6 .  septem 
ber 1986 blev hele Nordisk Teaterkom ite’s virke grundigt diskuteret igen
nem. Arbejdet resulterede senere i udarbejdelsen af en omfattende hand
lingsplan for komiteens funktionsperiode. Planen er tidligere tilsendt N or
disk M inisterråd. Der skal i forbindelse med nærværende årsrapport henvi
ses til denne plan.

Foruden de ovennævnte møder har Nordisk Teaterkomité holdt flg. 
møder:
København, 1,—2. juni 1986.
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Reykjavik, 17 .-19. oktober 1986.
Oslo, 14 .-15. decem ber 1986.

Desuden har der været afholdt et telefonmøde 25. april 1986.
Den nyvalgte komité har på hvert af sine m øder diskuteret teatersitua

tionen i det pågældende land, som mødet fandt sted i. Dette har givet 
komiteens medlemmer et uddybet kendskab til teaterlivet i Norden.

Det har været overvejet i komiteen at skære ned på antallet af møder 
med henblik på en nødvendig nedbringelse af de adm inistrative udgifter i 
forhold til de midler, der bruges til aktiviteter. Komiteen vil gerne under
strege, at de mange udgifter, der er anvendt til sekretariatsarbejde og 
komitéarbejde må betragtes som en ” basisudgift”  for hele funktionsperio
den t. o. m. 1989. For overhovedet at kunne kortlægge komiteens arbejde 
-  og netop med det formål at begrænse udgifterne til adm inistration, har 
det været nødvendigt i en første periode at prioritere dette arbejde. Komi
teen ønsker snarest muligt at begrænse de adm inistrative udgifter.

Gennemførelsen af disse nødvendige forandringer er imidlertid ikke sket 
endnu, da de også indebærer, at større ansvar og bemyndigelse lægges på 
generalsekretærens skuldre. Derfor har komiteen ikke fundet en sådan 
forandring øjeblikkelig foreneligt med et skift på denne post.

Lasse Dehle meddelte på komité-mødet i Reykjavik, at han ønskede at 
trække sig tilbage fra sin stilling pr. 1. april 1987, idet han ønskede at 
overgå til aktivt teaterarbejde som leder af ” Svalegangen” i Århus, Dan
mark.

N y generalsekretær, frem tidig placering a f  sekretariatet

På komiteens møde i Oslo 14.-15. decem ber 1986 besluttede komiteen 
at indstille Anders Ahnfelt-Rønne til ny generalsekretær, og at sekretaria
tet efter en overgangsperiode skulle placeres i Danmark. Nordisk M inister
råd besluttede på et møde i februar 1987 at følge komiteens indstilling.

Seminarvirksomhed

Komiteen gennemførte i februar 1986 et vellykket seminar om teater for 
syns- og hørehæm mede. Som en udløber af seminaret er der senere ar
rangeret et gæstespil ved Det Norske Teatret af Lånsteatern i Örebro med 
støtte fra Nordisk Teaterkom ité. Det synes allerede nu som om seminaret 
og det efterfølgende gæstespil vil få virkning på det nationale arbejde (i 
dette tilfælde i Norge). Således fik seminaret væsentlig effekt og var en 
rigtig kombination af nordisk initiativ og inspiration over for nationale 
tiltag.

Seminaret blev til i et samarbejde med de syns- og hørehæm medes egne 
organisationer. Dette samarbejde udbygges.

I seminaret deltog ialt 36 personer.
Nordisk Teaterkom ité støttede Norsk Teaterteknikerforenings seminar i 

maj (kaldet NOTT 1986), både økonomisk og arbejdsmæssigt. Seminaret
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blev afholdt i Geilo, Norge, og man kan kun beklage at det særdeles store 
arbejde, som er lagt både i NOTT 86 og i NOTT 83 i Stockholm ikke kan 
følges op af flere seminarer og aktiviteter for teaterteknikerne.

NOTT 86 bestod bl. a. af en række særskilte seminarer for forskellige 
erhvervsgrene inden for teaterteknikken:

På forelæsningssiden deltog betydelige kapaciteter.
Nordisk Teaterkom ité støttede NOTT 86 med NOK 320000, desuden 

med sekretariatshjælp og med udarbejdelsen af en fyldig rapport.
Finlands Teaterteknikerråd håber at kunne gennemføre næste NOTT- 

seminar i Helsingfors i 1988 eller 1989.
Et planlagt Stanislavskij-seminar i 1986 m åtte i sidste øjeblik aflyses, 

idet gæstelæreren fra USSR meldte afbud to dage før seminarets planlagte 
start. Nordisk Teaterkom ité har dog ikke opgivet arbejdet for at gennemfø
re et sådant seminar senere, evt. i Leningrad.

En plan om en række oversæ ttelser af Stanislavskij er undervejs. Gen
nemførelsen af denne plan er afhængig af tilskud fra Nordisk Kulturfond, 
som har modtaget ansøgning fra komiteen herom.

Nordisk Teaterkom ité støttede afholdelse af ” Nordisk Teaterm øde” i 
Krogerup, Danmark, i juni 1986. Støtten blev givet både i form af økono
misk/administrativ hjælp og i forberedelsen af teaterdagenes indhold. 
” Nordiske Teaterdage” arrangeres af Nordisk Teaterunion. Teaterkom i
teen bidrog under teaterdagene, b l.a . med at etablere et møde mellem 
teaterfolk, politikere og embedsmænd i det nordiske teater- og kulturliv 
med henblik på en debat om det nordiske teatersam arbejdes status og 
fremtid. I debatm ødet deltog en yderst stærk og repræsentativ del af det 
nordiske kulturliv, bl. a. Max von Sydow, Aase Kleveland og tidl. statsm i
nister Anker Jørgensen fra Danmark.

I ” Nordisk Teaterm øde”  var der over 100 deltagere.
” Nordiske Teaterm øde” afholdes med to års mellemrum. Det næste 

planlægges i Helsinki i 1988.
I decem ber 1986 afholdt Hålogoland Teater et seminar for teatrene på 

N ordkalotten. Nordisk Teaterkom ité har været fødselshjælper til dette 
arbejde og er stolt -  ikke over de midler komiteen har kunnet anvende til 
formålet -  men over at der er taget initiativ til at samiske teatre, som bl. a.
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tager deres egne problem er op i deres forestillinger, har kunnet mødes på 
tværs af landegrænserne. Komiteen opfatter dette arbejde som et vigtigt 
led i bestræbelserne på at udvikle kulturlivet i Nordens ” udkantsom rå
der” .

Komiteens støtte udm øntedes i generel økonomisk støtte til seminaret, 
til rejse- og opholdsstøtte til en deltager fra V ästerbottens Regionteater, 
Rovaniemi Teater, Beivvas og Ravgos, Akureyrir, og Nordland Teater 
samt til gæstespilsstøtte til Dalvadis, N orrbottenteatern og Kemin Kau- 
punginteatteri, som alle viste forestillinger under seminaret.

I N ordkalottsem inaret var der over 70 deltagere.

Gæstespil

N edenstående tabel viser hvordan de indkomne ansøgninger til gæste
spil fordelte sig i 1986.

Den samlede ansøgningssum var på NOK 5 503 471. Ialt 44 ansøgere fik 
tildelt gæstespil-støtte. Denne udgjorde i 1986 ialt NOK 1 166575. Nordisk 
Teaterkom ité kan som det således tydeligt fremgår slet ikke udfylde det 
behov, der er.

De gennemførte gæstespil fordeler sig således for 1986:

Regnskab

Regnskab fo r  virksomheden 1986

Budgetlægningen for 1986 vanskeliggjordes af flere forskellige grunde. I 
1986 overtog en ny komité arbejdet for en 4-årig periode. Og i slutningen af
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året måtte der bruges uforudsete udgifter i forbindelse med indstilling af ny 
generalsekretær. Desuden kan det være vanskeligt at skelne mellem aktivi
tetsudgifter til gæstespil og sem inarer, se f. eks. note 4.

Det økonomiske resultat for 1986 bliver iflg. vedlagte regnskab, udført af 
Norsk Dataconsult A/S, som følger:

N ote 1

Afvigelsen på kontor-konto’en skal ses i forbindelse med at annoncering 
efter ny generalsekretær beløb sig til NOK 120000.

N ote 2

En del av overskridelserne på dette punkt må ses i lyset af forventet 
kompensation fra Nordisk M inisterråd i forbindelse med regulering af 
lønnen i løbet af 1986.

Desuden var det i foråret 1986 nødvendigt at ansætte ekstra sekre
tærhjælp i forbindelse med afviklingen af det store NOTT 86 projekt, (se 
årsrapporten side 3).

N ote 3

Afvigelsen hér skyldes det ” dobbelte” møde i Oslo den 7 .-9 .  marts
1986, hvori deltog både den gamle og den nye komité. Desuden skyldes 
det, at den nye komité fandt det påtrængende nødvendigt at afholde et 
ekstraordinært planmøde i København i septem ber -  med henblik på at 
komme til bunds i diskussionen om Nordisk Teaterkom ité's fremtid. Mø
det resulterede senere i udarbejdelsen af en handlingsplan, som tidligere er 
tilsendt Nordisk Ministerråd.

Note 4

Der ligger under punktet også en slags indirekte støtte til seminarer og 
videreuddannelse. Således støttes f. eks. gæstespil i forbindelse afholdelse 
af seminarer, dette gælder b l.a . ved Nordiske Teaterdage i Krogerup og 
ved den omtalte Nordkalott-festival.
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I forbindelse med komitéens opsamlede erfaringer og i forbindelse med 
sekretariatets flytning til København, vil der blive gjort alle bestræbelser 
på at virksomheden kører rundt efter de godkendte budgetter. Vi skal dog i 
den forbindelse henvise til vedlagte skrivelse -  med anmodning om lov til 
at anvende de opsparede rentepenge i 1986 i forbindelse med flytningen af 
sekretariatet.

For Nordisk Teaterkom ité, den 10. maj 1987

Halldis Hoaas 
Fuldm æ gtig

Anders Ahnfelt-Rønne  
G en era lsek re tæ r
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O versig t over en del a f  de gæ stesp il, til hvilke N ord isk  T ea terkom ité
h a r  ydet økonom isk  s tø tte  i 1986.

-  Den Norske Opera til Finland med balletten ” Storm en” .
-  Staffan W ästerberg som gæsteinstruktør på ” Det lille T eater” i Dan

mark.
-  Det danske ” Paraplyteatret”  på gæstespil i Örebro med flere forskellige 

forestillinger.
-  Dramaten i Stockholm på gæstespil til Island med Bergman’s opsætning 

af ” Frk. Julie” .
-  Byteatern i Kalm ar på gæstespil til Assitej-møde i Finland.
-  ” Turnus” fra Danmark med "H an , hun og harpen” til Assitej-møde i 

Finland.
-  S tudioteatret fra Trondhjem til Assitej-møde i Finland.
-  Skånska Teatern til Oslo med forestillingen ” Oda, satans kvinna” .
-  Koreograf Jane Hveding fra Oslo, gæstelærer ved Corona D anseteater i 

København.
-  M ercurius-teatern fra Sverige med Holberg’s ” Don Ranudo” til Fiol

teatret i København.
-  Gruppe 38 (Århus, Danmark) gæstespillede i Sydsverige med 14 forestil

linger på skoler.
-  Det svenske teater ” Glädje och Sorg” til Sandeljord i Norge med to 

forestillinger.
-  Kulturprojekt 86, Island blev besøgt af b l.a . Teater Purquettas fra 

Helsinki med ” Walze M acabre” og af ” M im-ensemblen” fra Stock
holm.

-  På Nordisk Teaterfestival i Trondhjem spillede den danske teatergruppe 
” Banden” sin forestilling ” Bum s” .

-  Den svenske dansegruppe ” Vindhäxor” gæstespillede i Oslo med 
” K råkåker” .

-  Ved NOTT 86 i Geilo (se årsrapporten) gæstespillede teatrene ” Bei- 
vaas” fra Kautokeino og ” M ars” fra Helsingfors. På vejen gæstespille
de de også i Oslo.

-  D ukketeatrene ” Baldrian og M usa” gæstespillede ved Dragsholm Duk
keteaterfestival med ” En kærlighedshistorie” .

-  Sogn- og Fjordane Teater, Norge gæstespillede på Færøerne med flere 
forestillinger, bl. a. ” Peer G ynt” og ” G um m itarzan” .

-  Ved København International Theatre Festival gæstede to grupper fra 
hvert af de nordiske teatre.

-  D ukketeatret ” Det gröna äpplet” fra Finland gæstede Stockholm og 
Eskilstuna med forestillingen ” Fantasidukker” .

-  Trøndelag Teater fra Norge var i Göteborg med ” Onkel V anja” .
-  Kemin Kaupunginteatteri fra Finland, Dalvadis-teatret samt N orrbot

tens Teater fra Sverige gæstespillede ved Nordkalot-festivalen i 
Tromsø.

BILAGA
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NOM US (Näm nden för nordiskt m usiksam arbete)

Verksamhetsberättelse 1986

1. Institusjonens oppgaver

1.1 N avn og adresse 

NOMUS
G eneralsekretariatet 
Toftesgate 69 
N-0552 Oslo 5

1.2 Startår

1963, senaste vedtekter fastsatt 25. augusti 1980 av Nordisk Ministerråd.

1.3 Formål

N O M US’ formål er å fremme utvikling av og utbre kjennskap til musikk
livet og musikksam arbeidet i Norden, og å styrke og utvikle det særegne i 
det nordiske og nasjonale musikkliv.

2. Organisation

2.1 Administrasjon

Generalsekretariatet har ansvar för administrasjon av prosjekter og be
vilgninger. Sekretariatsfunksjonen har i 1986 blitt ivaretatt av Norsk mu
sikkinformasjon i Oslo. Administrasjon vedrørende komposisjonsbestil- 
linger har også for 1986 blitt ivaretatt av den svenske NOM US-nemnden.

2.2 Sam m ensetning

NOM US består av 2 representanter, med personlige vararepresentanter, 
fra hvert av de fem nordiske land. H vert land har en stemme. Nemnden 
har i 1986 hatt følgende sammensetning:
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2.3 Personale

Daglig leder for Norsk Musikkinformasjon, Jostein Simble, har fungert 
som generalsekretær for NOM US i 1986. NOMUS har videre tatt ut 
tjenester ved bruk av øvrig personale ved N orsk Musikkinformasjon.

Oppgaver i forbindelse med prosjektet komposisjonsbestillinger har blitt 
ivaretatt av svensk NOM US. NOM US har refundert til de respektive 
institusjoner de personal- og kontorholdsutgifter disse har hatt i forbindel
se med adm inistrasjon av NOM US.

I henhold til gjeldende regler for Nordisk M inisterråds midler vil NO
M US’ regnskaper for 1986 bli revidert av Riksrevisjonen i Norge.

3. Virksomhet i 1986

3.1 Økonomisk oversikt

Kommentar

Vedrörende tilskudd fra Nordisk Kulturfond. Tilskuddet gjelder støtte 
til gjennomføring av fonogramsymposium på Hässelby Slott, Sverige. 
Symposiet omhandlet behov for nordisk støtte til produksjon og distribu
sjon av nordiske fonogram med nordisk musikk. Diverse inntekter gjelder 
deltageravgifter fra samme symposium, og den totale summen kr. 
47281,50 er utgiftsført under driftskostnader for 1986. For å få reelle 
driftskostnader for NOMUS 1986 må denne summen trekkes fra den totale 
sum for driftskostnader.

Vedrørende akkum ulert underskudd fra 1985 var planen å dekke dette 
over budsjettet for 1986. Dette har ikke vært mulig på grunn av devaluering 
av den norske krone i første halvår 1986. Devalueringen har for NOMUS 
medført en merutgift på totalt kr. 78 378, fordelt med kr. 19 261 på drifts
kostnader og kr. 59087 på prosjekter. NOMUS har på bakgrunn av oven-
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stående, i brev av 17. mars 1987, bedt Nordisk M inisterråd om ekstra 
tilskudd til dekning av underskuddet for 1986, kr. 66954,76. Se også 
vedlagt resultatregnskap.

3.2 Virksomhetsområdet

1 henhold til det under 1.3 nevnte forhold er N O M US’ virksom hetsom 
råde av adm inistrativ, rådgivende, iverksettende og informerende karak
ter. Om rådet skal i så stor grad som mulig omfatte hele bredden av det 
nordiske musikkliv, dvs. det kompositoriske, det improvisatoriske, det 
utøvende, det pedagogiske, det profesjonelle- og amatørmusikklivet.

3.3 M øter

Det har i 1986 vært avholdt to plenumsmøter og to arbeidsutvalgsm øter i 
NOMUS.

3.4 Prosjekter

Av vedlagt regnskap og kommentar fremgår det at i alt kr. 1 754 000, ca. 
79% av totalbudsjettet, ble brukt til å gjennomføre følgende prosjekter:

a) Informasjon
Det engelskspråklige tidsskrift Nordic Sounds utkom i 1986 i fire num

mer, hvert nummer i et opplag på ca. 5 000 eksemplarer. Den danske 
musikkskribenten Knud Ketting er redaktør av tidsskriftet. Trykking og 
distribusjon blir ivaretatt av Aio-Tryk A/S i Odense. Hensikten med dette 
inform asjonstidsskriftet er å informere om nordisk musikk og musikkliv og 
det forsøkes i hvert nummer å fokusere på spesielle tem a og begivenheter i 
tillegg til den mer generelle informasjon.

NOMUS produserte og utga i 1986 brosjyrer vedrørende NOM US' 
virksomhet.

b) Kom posisjonsbestillinger og musikkfrem førelser (turnéer)
NOMUS yter hvert år støtte til bestilling av nye verker av nordiske

komponister. I 1986 har det blitt avsatt midler til følgende prosjekter: 
Bestillinger for sangstemme ledsaget av instrument. Prosjektet er et samar
beid mellom Nordisk Konservatorieråd og NOMUS.

Videre har NOMUS gitt støtte til bestilling av verker for N ordisk K orko
mité, Nordisk Am atørm usikk Union, Nordisk Bårne- og Ungdomskorsam- 
arbeid og til ensemblet ” Inside O ut” .

NOMUS yter også støtte til fremføring av musikk, ofte i forbindelse med 
nordiske turnéer. Tilskudd til nevnte virksomhet ble i hovedsak fordelt på 
følgende tiltak: S tøtte til N ordiske Kirkemusikkdager, gjestespill fra 
Færøyene, turné med ensemblet SONANZA, turné med ensemblet Con 
Anima, støtte til N ordkalottens Symfoniorkester.

c) Presentasjon av Unge N ordiske Solister
Prosjektet har i 1986 i hovedsak omfattet støtte til gjennomføring av 

” Ung Nordisk Solistbiennale”  i Helsingfors.
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d) Støtte til fremføring av ny nordisk musikk
Prosjektet har i 1986 omfattet støtte til gjennomføring av ” Nordiske 

M usikkdager” i Reykjavik og ” Ung Nordisk M usikkfest” i Århus.
e) Nordisk Rytmisk Musikk
Prosjektet omfatter i hovedsak presentasjon av nordisk rytmisk musikk 

gjennom organisasjonen NORDJAZZ som omfatter alle de nordiske lande
ne. Aktiviteten er spesielt konsentrert om informasjon, turnéer med profe
sjonelle ensembler og undervisning i form av profesjonell gjesteinstruksjon 
av am atørensembler. I tillegg er det ytet støtte til rocke-musikksiden i 
forbindelse med etablering av NORROCK.

f) Forsøksprosjekter, seminarer m. m.
Prosjektet om fatter bl. a. støtte til seminar for m usikkstudenter på Åland 

og forberedende møte i forbindelse med arrangement av et seminar vedrø
rende nordisk musikkdramatikk.

g) Amatørm usikkområdet
NOMUS fikk i 1986 ekstra tilskudd fra Nordisk M inisterråd til bruk 

innom am atørmusikkområdet. I samråd med SAMNAM ble tilskuddet i 
hovedsak fordelt mellom Nordisk Korkomité og Nordisk Amatørmusikk 
Union. I tillegg fikk sAMNAM tilskudd til dekning av adm inistrasjonsom
kostninger.

3.5 Fremtidsplaner
NOMUS har i brev av 23. oktober 1986 orientert Nordisk Ministerråd 

om N OM US’s nåværende virksomhet og påpekt en rekke planer for frem
tidige aktiviteter. Brevet er vedlagt.

Nemnden vil understreke at NOMUS med de budsjetter nemnden har 
disponert i de senere år ikke har hatt mulighet til å  ivareta de funksjoner 
den er pålagt i henhold til vedtekter for NOM US' virksomhet.

4. Beslutning

NOM US-nemnden overleverer hermed årsberetning for 1986.
Vedlegg: Resultatregnskap 1986

Brev av 23. oktober 1986 vedrørende NOM US' fremtidsplaner.

Oslo, 20. mars 1987

Henrik Otto Donner 
F orm ann

Jostein Simble 
G en era lsek re tæ r
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Nordiskt sam iskt institut

Verksamhetsberättelse 1986

1. Generelle opplysninger

1.1 Nordisk sam isk institutt 

Postboks 220
N-9520 Guovdageaidnu/Kautokeino 
Tel. 084-56 304

1.2 Startår 1973

1.3 Formål

Instituttets formål er nedfeldt i statuttene som er fastsatt av Nordisk 
M inisterråd 26. mars 1973.

2. Organisasjon

2.1. Administrasjon

Instituttet ledes av et styre som har tolv medlemmer, oppnevnt av 
Nordisk M inisterråd. Nordisk Sameråd er instituttets rådgivende organ.

2.2. Styrets sam m ensetning

Styrets og arbeidsutvalgets sammensetning har i 1986 vært den samme 
som i 1985, med Per Mikael U tsi som formann.

2.3. Personale

Instituttbestyrer (til 28. februar 1986) Aslak Nils Sara (fra 1. mars 1986) 
Leif Haionen 

Førstekonsulent Isak J. Turi 
Førstekontorfullm ektig Finn Olav Nystad 
Regnskapsassistent (engasjert) Kirsten Anne Utsi 
Rengjøringsassistent Elen J. Eira Sokki

Seksjon fo r  næringsliv, miljø og rettigheter 

seksjonsleder (til 28. februar) Leif Haionen 
seksjonsledervikar (fra 1. mars) Johannes Helander 
konsulent (permisjon fra 20. august) Else R. Turi
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konsulent (vikar) (fra 1. septem ber) Ellen Oskal
forsker Mikkel Nils Sara
forsker, sekretær/utreder (til 30.6) Aslak M. Eira

Seksjon fo r  utdanning og informasjon  

seksjonsleder Elina Helander 
konsulent Laila Palojærvi

Seksjon fo r  språk og kultur 

seksjonsleder Alf Isak Keskitalo 
konsulent (permisjon fra 16.9. 85) Karen Ellen Gaup 
konsulent (vikar) (fra 18.9. 86) Klemetti Nakkalajarvi 
forsker Ole Henrik Magga 
forsker John Henrik Eira
forsker (prosjektleder i duodji) Marianne Nilsson
forsker- skinnberedningsprosjekt (til 31.12. 86) Inga Herm ansen Hætta
forsker (fra 26. juni) Nils Ole Anti
Britt Inga Vars sluttet som sekretæ r (vikar) 20. august 1986.

Aslak Nils Sara, som har vært instituttbestyrer siden instituttet startet 
sin virksomhet i 1973, fratrådte 28. februar 1986. Leif Halonen er derfor 
konstituert som midlertidig bestyrer inntil perm anent tilsetting blir foretatt 
av Nordisk M inisterråd. Som midlertidig seksjonsleder i næringsseksjonen 
er konstituert Johannes Helander.

Alf Isak Keskitalo kom tilbake 1. januar 1986 som seksjonsleder i språk- 
seksjonen. Han hadde hatt permisjon fra 1. august 1981.

Forsker Ole Henrik Magga forsvarte sin doktoravhandling 8. novem ber i 
emnet, ” Studier i samisk infinitivsyntaks” , og ble samme høst utnevnt 
som professor i finsk-ugriske språk ved U niversitetet i Oslo.

Seksjonssekretærstillingene er ved høstens justerings- og normeringsfor
handlinger blitt oppnorm ert til konsulenter. Disse oppnormeringene har 
også medført vesentlige lønnsmessige forbedringer. 

Regnskapsassistentstilling er fremdeles på engasjement.
Under ekstraordinær sysselsetting gjennom arbeidsformidlingen har føl

gende vært sysselsatt:
I perioden 6. 01 —7. 3.86 Mathis K. H ætta 
Fra 24. 11 - K lemet Ole Buljo
I perioden 2 2 .9 -2 2 . 12. 86 (Balsfjord avd.) Maud Sandmo Bakke, Anna 

Stenvoll

2.4 Revisorer

Riksrevisjonen i Norge reviderer instituttets regnskap. Revisjon av 
1985- regnskap er blitt vesentlig forsinket på grunn av mannskapsmangel i 
Riksrevisjonen. Ved årets utgang var regnskapet enda ikke ferdigrevidert.
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3.1. U tgiftsdekning

Utgiftene ved instituttets virksomhet blir dekket gjennom bidrag fra 
Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige. K onstnadene fordeles mel
lom landene etter beslutning av Nordisk M inisterråd.

Videre har styret også i år søkt og fått midler fra andre finansieringsin
stanser.

3. Finansiering og økonomi

3.2 Oversikt over regnskapsavslutning og budsjett (i tusen kroner)

R egnskapet fo r 1986 v ise r e t un d ersk u d d  på  k r. 46 6 9 1 .  S am m en m ed restu n d er- 
skudd  fra  1985, k r. 3 9 7 3 4 ,-  =  ak kum ulert u n d ersk u d d  på  kr. 8 6 6 9 5 , -  som  må 
dekkes i 1987. De v esen tlig s te  å rsak e r til a t u n d ersk u d d e t ble såp ass s to rt e r  den  
n o rske  k roners d evaluering  i m ai 1986 m ed ca 1 0 -1 2 % , og p ro sessen  i fo rb indelse 
m ed tilse tting  av ny in s titu ttb e s ty re r  resu lte r te  i øk te  styre- og adm in istrasjonsu tg if
ter.

3.3. M erknad hva angår 1986 økonomi

Også i 1986 har instituttet fått overført midler fra andre instanser til 
ordinære prosjekter og til prosjekter utenfor det ordinære budsjett. Det 
vises her til spesifikasjon av driftsregnskapet.

4 . —11. V irksom het

4. Styret

Nordisk M inisterråd oppnevner instituttets styre. Styret har konstituert 
seg med Per M. Utsi som formann og Iisakki Sara som nestformann.
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Sammen med Anton Hoém og Ole H. Buljo utgjør disse styrets arbeidsut
valg. Styrets sekretær er instituttbestyreren og førstekonsulenten.

4.1. Styrem øter

Det er i løpet av året avholdt 3 styrem øter og det er behandlet 40 saker. 
Den saken som har opptatt styret mest er prosessen i forbindelse med 
innstilling av ny instituttbestyrer etter at Aslak N. Sara sluttet.

Av øvrige saker kan nevnes:
-  kompetanseutbygging av N SI-N A V F’s tilbud
-  N SI’s økonomiske situasjon
-  arbeidskonflikt -  opprettelse av tariffavtale
-  budsjettsaker
-  N SI’s status og framtidsplaner
-  endring av statu tter for I. Ruongs stipend
-  tildeling av I. Ruong stipend
-  professor II-stilling
-  forlengelse av arbeidskontrakter for prosjektarbeidere
-  konstituering av instiuttbestyrer

Styret har vært representert ved landsmøtene til de samiske hovedorga
nisasjonene.

4.2. Arbeidsutvalgsmøter

Arbeidsutvalget har avholdt 4 m øter i løpet av året. Av saker som 
arbeidsutvalget har behandlet kan nevnes:
-  annonsering av instituttbestyrerstilling
-  konstituering av instituttbestyrer og seksjonsleder
-  valg av kommisjon i forbindelse med innstilling av instituttbestyrer.

I tillegg kommer de saker som er nevnt under pkt 4.1.

5. Språk og kulturspørsmål

5.1. Arbeidet generelt

Alf Isak Keskitalo tiltrådte seksjonlederstillingen 1. 1.86 etter avsluttet 
forskningspermisjon.

Sekretær Karen Ellen Gaup har studiepermisjon fra 16.8.86. Hennes 
vikar Klemetti Nækkælæjærvi tiltrådte 17.8. 86.

Seksjonens ansatte har i 1986 besvart mange forespørsler og har holdt 
foredrag og forelesninger.

5.2. Duodji

Prosjektleder: Marianne Nilsson 
Skinnberedningsprosjekts medarbeider: Inga Hermansen H ætta, Klemet 
Ole Buljo, ansatt for arbeidsmarkedsmidler 2+4 måneder.
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Marianne Nilsson:
A rbetet under året har bestått i att koordinera och leda olika aktiviteter 

inom prosjektet. M ycken tid har ågnats till det.
1 slutet av 1985 startade projektet med renskinn. Dår har Marianne 

Nilsson deltagit också i de praktiska försöken.
Det har satts i gång sam arbete med Garveriförsöksstationen i Köpen

hamn, som vi ställer stora förväntningar till.
Vidare har hon för institutet deltagit i utredning om Sami Duodji i Norge 

och m edarbetat i tidskriften Ottar.
Hon har deltagit som handledare vid skinnseminarium på Åland och 

varit föredragshållare.
Hon har också deltagit i Same Ätnams slöjdardagar och Same Ätnams 

och Svenska Samers Riksförbunds och Sami Duodjis årsmöten.
Hon har under året fungerat som sekreterare för Sam erådets duodji- 

nämnd.
Hon har varit handledare för bandinventering som startade i Nesseby.
Tjänstledig 14 dagar för kurs i dräktsöm nad.
Inga Herm ansen Hætta: Arbeid i 1986 i skinnberedningsprosjektet:
Skinnberedningsprosjektet ble påbegynt i desem ber 1985. Som grunnlag 

for forsøkene ble lagt de skinnberedningsseminar som instituttet tidligere 
hadde avholdt.

I prosjektet er det gjennomført forskjellige skinnberedningsm etoder, 
spesielt er det gjort mange forsøk med fremstilling av ” sisti” -  garvet 
reinskinn.

I prosjektperioden har det vært tatt liere kontakter med offentlige og 
private organer, og det er lykkes å få kontakt med Garveriforsøksstationen 
i Køpenhavn som arbeider med m etoder for skinnberedning og garving. 
Man stiller store forventninger til dette samarbeidet.

H ovedkrav ved skinnberednings prosjektet er: Skinnet skal holde sam
me kvalitet som ved tidligere samiske beredningsmetoder.

Videre er det ved prosjektet gjort forsøk med forskjellige maskiner som 
kan lette beredningsarbeidet.

I skinnberedningsprosjektet er det gått med i alt 260 skinn. Resultatene 
har vært forskjellige alt etter anvendelsen av forskjellige metoder.

5.3. Språkforskning: Sam i syntaks og fraseologi

Prosjektanvarlig: Nordisk Samisk Institutt
Prosjektleder: dr. philos. Ole Henrik Magga
Finansiering: Instituttets eget budsjett
Dette prosjektet ble planlagt allerede ved instituttets etablering av avdø

de prof. Israel Ruong. Arbeidet har mer karakter av et forskningsprogram 
enn et enkelt prosjekt. Det har hittil vært finansiert både over instituttets 
eget budsjett og ved at prosjektarbeidere (Ole H. Magga) selv har søkt og 
fått midler utenfra (Norges Almenvit. Forskningsråd, Norge). Publika
sjoner fremgår av tidligere årsmeldinger.
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Ole Henrik M agga  har i 1986 ferdiggjort sin doktoravhandling ” Studier i 
samisk infinitivsyntaks Del I: Infinitivsetning. Akkusativ og infinitiv”  og 
forsvart den for den filosofiske doktorgraden ved U niversitetet i Oslo 8. 
novem ber 1986. 1 forbindelse med disputasen har han holdt to foreles
ninger med em ner fra prosjektom rådet, nemlig ” Har partikkelen GAL 
noen betydning? Noen problemstillinger omkring samspillet mellom par
tikler, ordstilling og prosodi i samisk illustrert med partikkelen G A L” 
(selvvalgt emne) og ” Samisk setningsbygning i finsk og skandinavisk per
spektiv” (oppgitt emne). Disse finnes i manuskript. Han har ellers fortsatt 
innsamlingen av materiale omkring infinitivsyntaks (infinitiv i andre funk
sjoner enn innen predikatet) som han holder på å bearbeide.

Av andre oppgaver har han hatt ansvar for instituttets dataanlegg og 
opplæring i tekstbehandling. Han er også sekretær/leder på vegne av 
instituttet i Samisk Språknemnds utvalg som utreder bruk av samisk på 
datamaskin.

John Henrik Eira ble tilsatt som den andre forskeren til dette prosjektet 
fra høsten 1982. Hans hoved besjeftigelse er analyse av lydsystem et i 
Skånland-dialekten. M agistergradarbeidet blir ferdig i løpet av 1987.

Han har skrevet sin del i utredningsarbeidet om bruk av samisk i data- 
sammenheng.

Han har dessuten utarbeidet en ordliste på ca 900000 tostavelseord på 
grunnlag av den teoretisk mulige fonotaktiske rammen man har i samisk.

Han har deltatt i foredragsvirksom het, undervisning og språkkonsulent- 
arbeid for Instituttet.

5.4. Sam isk historie- og kulturforskning

Prosjektleder: Nils Ole Anti
Finansiering: Kommunal- og A rbeidsdepartem entet
Lokale prosjekter satt i gang i løpet av juli og august:
Språkprosjektet i Skånland: Ardis Ronde Eriksen og Asbjørg Skåden 

har samlet ord og uttrykk på samiske i Skånlandområdet. Til dette prosjek
tet er det bevilget kr 30 0 0 0 ,- .

Tanaprosjektef. Peder Ballovaara og Ingvald Guttorm har intervjuet om 
ressursbruken i Tanaom rådet i eldre og nyere tid. Deretter intervjue/ 
registrere om nærmere angitte em ner. Prosjektet stanset i løpet av septem 
ber måned da bevilgninger ble redusert.

Porsangerprosjektet: Lillian Johansen og Hartvik Johansen har samlet 
data om den historiske utviklingen av ressursbruken i Porsangerområdet 
ved intervjuer av eldre inform anter. Registrere kulturminner. Arbeidsplan 
av den lokale medarbeideren ble utarbeidet, men dessverre måtte vi stanse 
også den av økonomiske årsaker.

Ruonguprosjektet: Ase Johnsen og Ann-Hjørdis Nilsen har arbeidet slik 
som ovennevnte. Også dette prosjektet venter finansiering.

Kåjjordprosjektef. Kjellaug Isaksen hadde fått samme oppgave som
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ovenfor, pluss samle inn samisk terminologi om duodji og jordbruk/fiske. 
Var ikke kommet i gang.

Sverre Som by prosjekt: Lage lærebok/kurshefte om elvebåtbygging med 
tekst og tegninger. Sam arbeidsprosjekt med Samisk Utdanningsråd. Felt
arbeidet er ferdig.

5.5. Sam isk terminologi

Prosjektets betegnelse: Saami Terminology: Research. Implications and 
applications

Finansiering: NOS-H
Prosjektansatt: Samuli Aikio, Susanna Kuoljok Angeus 
Referansegruppe: Prof. Pekka Sammallahti, Prof. Olavi Korhonen, 

Aman. Nils Jernsletten
M edhjelpere: Klem etti Nakkalajarvi og Kaarina N. Vuolab har foretatt 

utvalg av kildetekstene.

Samuli Aikio:
Arbeid: Forskning, oppfølging og tilpassing for nordsamisk. Mer presist 

for 1986: Skrevet fullstendig rapport om nordsamisk terminologiskapning.
Undersøkt internasjonale kulturords tilpassing til samisk, og undersø

kelse av regler for slik tilpassing. Opplisting og kommentar av radio-, avis- 
og lærebokbrosjyrespråk.

Møte i referansegruppen 23.05.86. Der deltok også prosjektets andre 
forsker Susanna Kuoljok Angeus.

Forelesning om nordsam isk ord- og term arbeid ved Universitetet i 
Trom sø, i oktober.

Det viktigste oppfølgingsarbeidet blir rådgivningsregler som blir gjort på 
grunnlag av forskningsresultatene. Over 4 000 ord samlet fra avis-, radio- 
og læreboksbrosjyrespråk er det mulig å utgi som kommentert ordbok.

Susanna Kuoljok Angeus:
Arbetet har avgränsats till att om fatta nominalavledningar i lulesamiska. 

I projektarbetet under året har ingått insamling av material genom framför
allt bandinspelningar, excerpering ur radioprogram och tryckta källor samt 
genom nedteckningar av ord ute biand den samisktalande befolkningen.

En datafil har upprättats över uppslagsorden i H. Grundström s lulesami
ska ordbok. Avsikten med detta är bl. a. att framskaffa ett fmalalfabetiskt 
ordregister. Manuellt har registrerats ca 400 -ahka- avledningar, vilka 
underkastats en morfologisk och semantisk analys. En första arbetsrap
port har utarbetats och är föremål för justering. Redan den visar att det 
samiska avledningssystem et är mångfasetterat och att det föreligger behov 
av vidare studier för att en helhetsbild skall kunna uppnås.
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5.6. Sam isk språknemnd

Nordisk Samisk Institutt er sekretariat for språknemnda. Dette år er det 
avholdt to møter. Språknem nda har utform et forslag til nye vedtekter. En 
egen komite har arbeidet med å tilpasse bruken av data til samisk.

Nordisk Sameråd har søkt M inisterrådet om støtte til å opprette egen 
sekretærstilling for språknem nda. M inisterrådet har bevilget støtte, og 
Samerådet er i ferd å opprette stillingen.

5.7. Israel Ruong stipend

Instituttets styre opprettet våren 1983 ” Israel Ruong stipend” i forbin
delse med hans 80-års dag. NSI vil på denne måten takke Israel Ruong for 
hans arbeid med samisk kultur- og historieforskning og på samme tid hans 
innsats innen samiske samfunn og organisasjoner og ellers hans daglige 
arbeid innen samisk kultur.

Stipendet blir hvert år tildelt til en ung samisk forsker som arbeider med 
en av de forskningsgrenene som Israel Ruong har arbeidet med.

N SI’s styre er ansvarlig for tildeling av stipendet og vedtar også stipen
dets størrelse.

Stipendet ble tildelt i 1986 til cand. mag. John Henrik Eira.

6. Næringsliv

6.1. Forsøk m ed produksjon av sm olt i indre finnm ark  

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt (NSI) 
Prosjektmedarbeidere: Skjalg Slettjord, Anders P. Siri
Samarbeid: Bevilgning (1985-1988) kr 707000 ,-: Foresheim forsk

ningsstasjon, Skjomen, Fiskeridepartem entet, Kommunal- og Arbeidsde
partem entet.

Siste år ble en startforingsenhet utprøvd og fungerte dårlig p. g. a. enhe
tens utforming og størrelse. Hele anlegget er kjørt med ca 3000 røye hele 
året. Fra St. Hans har en og hatt inne ca 15000 regnbueørret i bygget. 
Disse vil gå der til høsten 1987.

Det ble av røyene strøket ca 30 liter røyerogn i månedskifte n o v .-d e s . 
86. Disse er på klekkeri i Skjomen. Det innmonterte u tstyr fungerer til
fredsstillende og en har ikke hatt problemer med nitrogenovermetting. 
Finansiering av resten av prosjektet er ikke løst.

6.2. Reindriftsavtalens økonomiske, sosiale og etniske virkninger 

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt 
Prosjektmedarbeider: Mikkel Nils Sara
Finansiering: Reindriftens Utviklingsfond (N)
Prosjektet kom i gang 15. 10.84 og beregnes avsluttet ved utgangen av 

1987. Om prosjektet kan kort sies:
En vil forsøke å vise hvordan reindriftshusholdet har tilpasset seg for-
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skjellige gitte forhold og hvordan husholdene tilsammen har utgjort et 
reindriftssamfunn med tradisjonell, innebygd fleksibilitet til å bestå trass i 
fluktuasjoner i ressurs-situasjonen. I en endringsprosess der indre og ytre 
faktorer virker inn, vil husholdene måtte finne nye tilpasninger som i sin 
tur virker inn på den enkeltes rolle, status og mulighet innenfor reindrifts
samfunnet.

I et større perspektiv er reindriftssamfunnet selvsagt også påvirket av 
den generelle m inoritetpolitikk. Selvom reindriftssamfunnet ser ut til å 
beholde sin karakter som en vesentlig faktor i det samiske samfunn, 
opplever det vanskeligheter som følge av generell samepolitikk. Spørsm å
let i dette perspektiv biir: H vordan forene rene næringspolitiske mål med 
kulturpolitiske mål?

6.3. Utredning om konsekvensene fo r  reindriften ved petroleumsvirksom 
het nord fo r  62° n. br.

Olje- reindriftsutvalget gjorde sin utredning ferdig våren 1987. 
Utredningen gir i korte trekk en oversikt over konsekvenser som en 

eventuell olje- gassvirksom het kan ha for reindriften. (Positive og nega
tive) Det er ingen detaljert regnestykke over et bestem t konkret tilfelle, 
men en generell oversikt over konsekvensom råder.

Olje- reindriftsutvalget er et offentlig oppnevt utvalg nedsatt av Olje- og 
energidepartem entet.

Nordisk Samisk Institutt, Aslak M. Eira har vært engasjert som sekretær 
for utvalget siden høsten 1984.

7. Miljø

7.1. Kombinasjonsnæringer i samiske bosettingsområder 

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt 
Prosjektmedarbeider: Jens H. Mosli 
Finansiering: Kommunal- og A rbeidsdepartem entet 
Hele året har prosjektm edarbeideren vært engasjert på prosjektet: 

” Kombinasjonsnæringer i samiske bosettingsom råder” .
Prosjektet er finansiert av Kom m unaldepartem entet og inngår som en 

del av et arbeid utført av en interdepartem ental utredningsgruppe med 
representanter fra Landbruksdepartem entet, M iljøverndepartem entet, Fi
skeridepartem entet, Kom m unaldepartem entet og Samisk Utviklingsfond. 
Siste halvår fungerte prosjektm edarbeider både som utreder og sekretær. 
Utvalget har hatt ett møte i 1986. I løpet av 1987, første halvår, vil 
utredningen være klar.

7.1.2. Renskötsel och naturresursplanering — om hur sam ebyns intressen 
kan tas tillvara.

Projektansvarig: N ordiskt Samiskt Institut (NSI)
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Projektm edarbetare: Lars P. Niia
De två nya lagarna, Plan och Bygglag (PBL) och lag om hushållning med 

naturresurser m. m. (NRL) som tråder i kraft år 1987 har varit centrala 
utgångspunkter för arbetet.

Den metod som utvecklats och redovisats Diedut 1984: 4 med syftet att 
ta fram en m arkanvåndningsplan prövades i ett praktiskt sammanhang. 
Försök har också gjorts att i mindre skala bearbeta geografisk information 
med hjålp av dator teknik. Resultaten år mycket goda och kan låggas till 
grund för fortsatt utvecklingsarbete. M arkanvändningsplanen fortsätter 
och en s .k . funktionskarta tas fram som redovisar renskötselns flexibla 
karaktär. Kriteriem etoden som förslås, innebärande att olika delområden 
sammanförs till funktionella enheter, bör vidareutvecklas. Projektet visar 
också behovet av att använda konsekvensanalysen som hjälpmedel vid 
arbetet med markanvändningsplaner.

Resultaten från detta fortsättningsprojekt är under tryckning. Delresul
taten har vidare publicerats i en delrapport ” Att sam råda” och i tidskrifts
artiklar.

7.3. Registrering av sam iske bosettingsområder 

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt (NSI)
Prosjektmedarbeider: Arild Gjerde 
Finansiering: Kommunal- og Arbeidsdepartem entet
I løpet av 1986 ble gjennomgangen av primærmaterialet for folketellinga 

1 900 fullført for Finnmark, Trom s samt deler av Nordland. Resultatene av 
denne gjennomgangen er framstilt i tabeller på grunnkrets-, kommune- og 
fylkesnivå. Tabellene samt kartgrunnlag for dagens tellekretsinndelning er 
avlevert NSI. Det gjenstår å lage en nærmere beskrivelse av de samiske 
bosettingsom råder for hver enkelt tellekrets/kom mune på bakgrunn av 
tallmaterialet. Prosjektm edarbeideren ble løst fra prosjektet 1.1. 1987, da 
han tiltrådte et engasjement som utreder i Kommunal- og A rbeidsdeparte
mentet.

7.4. Petroleumsvirksomhetens økonomiske og sosiale konsekvenser fo r  
samiske bosettingsområder

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt (NSI)
Prosjektmedarbeider: Cand. polit. Jostein Hansen 
Finansiering: Olje- og Energidepartem entet
Politisk styrningsgruppe: Førstekonsulent Johan A. Alstad (OED), By

råsjef W enche Brenna (KAD)
Faglig referansegruppe: Jens H. Mosli, NSI, Ragnar Nilsen, FORUT, 

Univ. i Trom sø, Teije Brantenberg, Univ. i Trom sø, Steinar Pedersen, 
NSI, Lars Krogh, NIBR/Alta 

Det vises til forprosjektet avsluttet 1. 4. 1984. Høsten 1986 gikk stort sett
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til litteraturstudier. Som et resultat av dette ble det lagt fram et notat (26 s.) 
på fagdagene 4 .-5 .1 2 . på NSI med forslag til prosjektopplegg.

Forslag til prosjektopplegg er senere bearbeidet, og sendt OED 31.1. 87
(5 s.).

E tter møte med den faglige referansegruppen i Trom sø 9. 2.87. ble det 
enighet om å satse på et kom parativt perspektiv, der en vil forsøke å 
system atisere erfaringene fra Sør-Norge, Shetland, Canada og Alaska 
(USA), og relatere dem til sjøsamiske bosettingsom råder, innen O ED ’s 
første statusrapport -  frist 31. 12. 87.

7.5. En nærmere og m er helhetlig vurdering av de sam iske interessene i 
forbindelse m ed videreføring av sam let plan fo r  vassdrag

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt (NSI)
Prosjektmedarbeider: Svein O ttar Helander 
Finansiering: KAD, MVD, LD, OED, RUF.
Prosjektets tidsram m e er fra 1.06.86. til 31.05.87. Det utføres etter 

oppdrag fra m iljøverndepartem entet som også forestår finansieringen. For 
prosjektet er det nedsatt en referansegruppe som består av representanter 
for de samiske organisasjonene.

Prosjektet er todelt:
1. Et prosjekt- og vassdragsorientert utredningsarbeid.
2. En helhetsvurdering av St. meld. nr 63 (1984/85).
Arbeidet hittil har vært konsentrert om den prosjekt- og vassdragsorien- 

terte del.
I arbeidet tar en utgangspunkt i en samisk nasjonal interesseartikulasjon. 

Denne anvendes lokalt i forbindelse med hvert enkelt vassdragsprosjekt 
ved å beskrive den samiske bosettingen og det samiske ervervslivet i 
tilknytning til prosjektom rådene. Til slutt foretas en verbal beskrivelse av 
virkningene av en eventuell vassdragsregulering av de samiske interesse
ne, som fram trer i den generelle omtalen av interessene og i beskrivelsen 
forbundet med det enkelte vassdragsprosjekt.

U tredningsarbeidet om fatter ca 120 vassdragsprosjekter fra Finnmark til 
Hedmark. Ved utgangen av 1986 var det meste av utredningsarbeidet 
forbundet med vassdragene i Finnmark utført.

7.6. Samiske næringsinteresser i Finland 

Prosjektmedarbeider: Johannes Helander 
Finansiering: Lapin Laaninhallitus (Lapplands länsstyre)
Målsetningen med prosjektet er:

— utrede samiske næringers plass i dagens samfunn.
— utrede i hvilken grad samiske næringer biir tatt hensyn til i samfunns- 

planleggingsarbeid på låns- og riksnivå.
— utrede eventuelle konflikter mellom ulike næringer. Utredningen legger 

spesielt vekt på etnisitet og befolknings næringsstruktur.
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I begynnelsen av 1986 fortsatte utredningsarbeid i Enontekio og Enare 
kommuner og Vuotso Sodankyla. I forbindelse med arbeidet har man 
intervjuet etater, myndigheter og enkeltpersoner. Opplysninger er også 
hentet fra bøker, arkiver og lignende kilder. Grunnmateriell om Enare 
kommune er innsamlet.

I perioden 1. 3 .—31.12.86. har Helander hatt permisjon, da han var 
seksjonsleder (vikar) for seksjon næring-, miljø- og rettigheter, og dette 
medførte stans for prosjektet.

8. Rettigheter

8.1. Historisk/juridisk forskning

8.1.1. Lokalhistorien fö r  en lappby 

Projektansvarig: N ordiskt Samiskt Institut (NSI)
Projektm edarbeter: Kaisa Korpijaakko
Huvudsyftet med det rättshistoriska forskningsprojektet ” en lappbyns 

historia” är att kartlägga olika rättsuppfattningar och -seder inom ett 
begränsat samesamfund. Rounala lappbyn i forna Torne lappmark. På 
grund av det för forskningsuppgiften aktuella forskningsmaterialet skall 
utredningen dock samtidigt tjäna som en slags ” m iniatyrhistoria" för 
ifrågavarande området: man kommer att i detalj följa släktenas, to m . 
individernas skeden och öden genom tiderna. Dessutom erbjuder materia
let rikligt med uppgifter angående ortsnam n, boningar, byggnader, kläder, 
åkredskap, redskap med m era kulturhistoriska fenomen.

Den kartläggning som gäller samfundets rättsuppfattningar och rättsse- 
der skall koncentrera sig i olika viktiga samhälleliga institutioner och 
fenomen såsom: markanvändningen och de olika näringarna; äktenskapet 
och övriga familjerelationerna; kvinnans ställning i samhället överhuvudta
get; arvsreglerna; institutionerna omkring rättsvård; rättssederna angå
ende brått, bråttslighet och straff; äran; handeln etc. etc.

Det primärmaterial som behövs för undersökningen har till största del 
redan blivit samlat, och man har delvis kunnat övergå till själva skrivnings- 
arbetet. Preliminära handskrifter angående vissa begränsade tem or om
kring undersökningen är redan färdiga.

8.1.2 Har Lappecodisillen vært anvendt på  andre næringssektorer enn 
reindrift?

Prosjektansvarlig: Nordisk Samisk Institutt (NSI)
Prosjektmedarbeider: Steinar Pedersen 
Finansiering: NSI
I 1986 har arbeidsåret i prinsippet vært delt i fire.

1. Arbeid for sam erettsutvalget i Norge med oversikten over "B ruken av 
land og vann i Finnmark inntil 1. verdenskrig” . Dette arbeidet er nå på 
det nærmeste fullført.
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2. Formidlings- og foredragsvirksom het.
3. Sluttføring av et manuskrift om konflikten mellom Karasjokfolks lakse

fiske og det offisielle lov og regelverk, i tida mellom ca 1870- ca 1910. 
(Trykkes i Diedut 1987)

4. Oppstart av undersøkelsen om lappekodisillen har vært anvendt på 
andre næringssektorer enn reindrift.

8.2 Andre aktiviteter

Seminarer, utredninger etc.
1. Seksjonens medarbeidere Johannes Helander, Lars Petter Niia, Jens H. 

Mosli og Leif Haionen gjennomførte i 1985—86 arbeidet med å skrive 
forslag til et samisk miljøprogram etter oppdrag fra Nordisk Sameråd. 
Miljøprogrammet ble vedtatt på Sam ekonferansen i Åre, aug. 1986. 
Miljøprogramarbeidsgruppen besto av fem personer.

2. I septem ber 1986 arrangerte seksjonen et nordisk symposium kalt 
” Lappecodisillen av 1751” . Var dette samenes Magna Charta? Sympo
sierapporten er tenkt utgitt som bok. På symposiet deltok 70 personer 
og det ble holdt 17 foredrag i tilknytning til emnet.

3. Seksjonen var i des. 1986 m edarrangør i seminaret ” Mänskliga rättighe
ter och m inoriteter” arrangert i Rovaniemi. H ovedarrangør var Institu
tet för Nordisk rätt ved Lapplands høgskola i Rovaniemi.

9. Utdanning og informasjon

9.1. Generelt om seksjonen

Seksjonsleder har vært Elina Helander. Laila Palojærvi er sekretær for 
seksjonen. Seksjonen har hatt 3 medarbeidere i prosjektarbeid.

Prosjekter som har vært i gang ved seksjonen er prosjektet Leseplaner 
og delprosjektene Sam ebarns oppvekstkår i Jokkm okk og Karasjok 

Seksjonen har spesielt sørget for kontakter på finsk og svensk side.

9.2. Historieboka

H istorieboka ” Olbmot ovdal min”  er ennå ikke utgitt, men det er 
fremdeles mulig å få prøveeksem plarer av boka ved henvendelse til Insti
tuttet. Dokumentinnsamlingen ” D olozat” er utgitt i slutten av desember 
1986.

Videreføring av historiebok-prosjektet var satt opp på budsjettforslaget 
for 1983-1987, men ble utsatt ved den endelige budsjettrevideringen. To 
videreføringsprosjekter er satt opp på 1988 budsjettet.

9.3. Leseplaner og læremateriale

NSI har i perioden 1978-1982 utarbeidet samiske læreplaner for grunn
skolen. Lærer Seija Guttorm  har utarbeidet en lærebokserie i morsmål for
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5. klasse. Lærebøker (ialt 4 bøker) og veiledningsbok for lærere er utgitt i 
1985. I løpet av 1987 utgis den siste delen av serien.

1 1985 startet Seija Guttorm  med arbeidet om tospråklighet i grunnskolen 
i Utsjok. Rapporten vil foreligge i løpet av 1987.

NSI har prøvd å opprette samisk læreplankomite. I 1986 ble det holdt 2 
m øter med skolemyndighetene, man diskuterte læreplaner og materieil.

9.4. Sam iske barns oppvekstkår fy r  skolealderen

NSI startet opp med et nytt prosjekt ” Samiske barns oppvekstkår før 
skolealderen”  i 1983. Form ålet med prosjektet er å klarlegge samiske 
barns kulturelle og samfunnsmessige forhold på ulike nivåer og bedre 
samiske barns oppvekstkår bl. a. i barnehager og førskoler.

Hva skal sam ebarna oppfostres til, er hovedspørsm ålet. I sammenheng 
med dette oppstår følgende spørsmål: Hvor stor er den samiske påvirkning 
og hvor stor er m ajoritetssam funnets påvirkning på samebarnas oppvekst. 
Kan man oppfostres til å bli delaktig i flere kulturer. H vordan er to 
kulturens vekselvirkning i barnas tenkeverden. Hvilke sosialiseringsenhe- 
ter er dominerende i samebarns oppvekstmiljø.

Prosjektet er i gangsatt i det lulesamiske om rådet Jokkmokk. Sosionom 
Inga Britt Blindh er engasjert som forsker fra og med 1.4. 1983.

Prosjektet har to hoveddeler: utvikle en teoridel og samle inn materieli. 
Blindh har begynt å samle inn materieil i Jokkmokk.

Samiske barns oppvekstvilkår/Asta Balto
For samenes og m yndighetenes beslutningsprosesser er det viktig å vite 

hvordan oppvekstvilkårene er for samiske skolebarn i dag. Hva er det som 
faktisk skjer med barna.

Man undersøker barnas aktiviteter og hvordan de organiseres av disse. 
Hvilken sosial kom petanse utvikler leken.

Hvilken betydning har etniske forskjeller for barna. Hvilken status har 
samisk og norsk hos barna, og hvilke forhold ser ut til å påvirke en 
holdningsdanning i den ene eller den andre retning.

Hva er som gutte- og jenteatferd, er også av interesse. Et overordnet 
perspektiv er det samfunnsmessige. H vordan ivaretar det offentlige sy
stem både kommunalt og på riksplan.

Dette prosjekt har begynt høsten 1986 og forventes å fortsette 3 år til. 
Prosjektansatt er cand. polit. Asta Balto fra og med 1.9. 1986. Prosjektet 
finansieres med midler fra Forbruker- og Adm inistrasjonsdepartem entet.

9.5. Sam isk Arkiv

NSI har i begynnelsen av sin virksomhet planlagt å etablere et særskilt 
Samisk Arkiv. På bakgrunn av N A V F’S forskningsprogram (1985) har NSI 
søkt om midler til arkivsprosjektet. NAVF oppfordret i 1986 Instituttet om 
å opprette arbeidsgruppe til å utrede arkivspørsm ålet mer konkret, og 
bevilget midler til dette. Arbeidsgruppa utgir rapporten i januar 1987.
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9.6. Annet undervisningsarbeid

Seksjonen har hatt et samarbeid med høgskolene i de nordlige områder. 
Elina Helander har holdt forelesninger og gitt undervisning i samisk språk 
og tospråklighet i høgskolene i Luleå og Alta.

NSI holdt nordisk seminar om dagens og kommende samisk førskole og 
barnehage, i Kautokeino 7 .- 9 .  10.1986. Formålet med seminaret var å 
diskutere:
-  om samisk førskole og barnehage, deres målsetsning og virksomhet
-  utviklingsmuligheter
-  om arbeidsm åte som kan brukes i daglig arbeid.

Svenska sosialstyrelsen. Finska sosialstyrelsen og Norsk Forbruker- og 
Adm inistrasjonsdepartem ent hadde bevilget midler til seminaret.

9.7. Diedut

Instituttet utgir tidskriftet ” D iedut” . Form ålet med dette er å informere 
om Instituttes virksomhet.

Følgende 3 nummer av Diedut er utgitt i 1986.
1986 1 Dolozat. Cålli: Samuli Aikio
1986:2 Laksen, allmuen og staten. Fiskerett og forvaltning i Tanavass- 

draget før 1888 v/Steinar Pedersen
1986:3 Modeallat ja  jearaldagat. Alf Isak Keskitalo
Årsberetning for 1985 er trykt i offset uten tilknytning til Diedut-serien.

9.8. Annen informasjonsvirksomhet

Instituttets inform asjonsvirksom het skjer fremdeles ved korrespondan
se, m øtearrangem enter og forelesninger bl. a. for besøkende grupper. Som 
informasjonsmateriell har Instituttet distribuert Diedut, årsberetninger og 
litteraturlister. Seksjonen har utgitt informasjons-hefte på 4 språk om 
NSI;s virksomhet.

Seksjonen har utarbeidet en håndbok om samene for Kommunal- og 
A rbeidsdepartem entet, Norge. Boka blir utgitt i 1987. Seksjonen har også 
gjort ferdig materiell om samisk språk til UNESCO.

NSI har i samarbeid med Finnmark fylke og Nordisk Video laget doku
ment-video om tospråklighet. Videoen gjøres ferdig i 1987.

10. Temadager

Årets tem adager ble i år avholdt 5 .-5 .  desem ber. Hovedtem aer denne 
gang var samisk vitenskapelig høgskole og instituttets framtidige forsk
ningsstrategi. Videre ble det fra forskernes side etterlyst INFORM A
SJON. Stikkordet her var en egen inform asjonskonsulent.
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Som grunnlag for Nordisk Samisk Institutts (NSI) framtidigevirksomhet 
må være Instituttets nåværende ordning, målsetninger og arbeid som alle
rede er satt i gang. Instituttets arbeid er å hjelpe hele den samiske befolk
ning. NSI må arbeide slik at den samiske befolkning aksepterer Instituttets 
virksomhet. I tillegg til dette stiller forskningsverden sine krav i forhold til 
det som er vanlig. H er er det snakk om kompetanse krav. Dette betyr at 
Instituttets virksomhet er bundet til andres forventninger og syn. I forbin
delse med dette kan man f. eks. nevne at samiske organisasjoner har krevd 
at Instituttet skal gi utdanning på høgere nivå. Instituttet har tilegnet seg 
visse arbeidsm åter og ordninger. Hittil har NSI lagt vekt på humanistisk 
forskning og dessuten samfunnsvitenskapelig og naturvitenskapelig forsk
ning. Særskilt kan nevnes språk, rettigheter, næringsliv, sosialisering og 
forskning om skolespørsmål. Instituttet forsker og arbeider med saker som 
til enhver tid er viktige eller aktuelle.

Økonomien styrer også Instituttets virksomhet. NSI har lite midler på 
budsjettet til forskning og utredninger, og Instituttet må derfor søke om 
midler gjennom andre kilder. F. eks. medfører dette strenge pengepriorite
ringer og at viktige arbeidsom råder må utelates. Finansieringskildene på
virker også i stor grad forskningsinnholdet.

Mange viktige arbeidsoppgaver blir ugjort på grunn av manglende kom
petente forskere. Det hender også at noen resultater ikke er faglig aksep
table. Derfor er det nødvendig å rekruttere studenter og forskere til samisk 
forskning og gi dem utdanning. I denne forbindelse er det nødvendig å 
huske på at NSI burde få folk fra forskjellige steder i den samiske verden. 
Hvis man skal rekruttere folk, må Instituttets status forhøyes slik at folk 
oppmuntres til å ta arbeid ved Instituttet. Det må også opparbeides til
fredsstillende forsknings- og utdanningsmiljø, hvor studenter og forskere 
kommer og hvor samenes kompetanse kan bygges opp. Forskjellige høgere 
forskningsstillinger må opprettes slik at rekruttering kan realiseres og 
Instituttet kan likestilles med andre høgere forsknings- og utdanningsinsti
tusjoner. Man må også forsatt forsterke forbindelser mellom NSI og sami
ske samfunn.

I 1984 årsberetning er framtidig stillingsstruktur beskrevet. Den samiske 
vitenskapelige høgskole kan opprettes på Instituttets nåværende struktur 
eller på annen måte tilknyttes til Instituttet.

Den 13. samekonferanse i Åre 13 .-15. aug 1986 uttalte at:

” Høgskole- og forskningsarbeid må fremmes snarest mulig. Det er nå 
nødvendig å konkretisere planer om hvordan dette skal bygges opp. Det er 
naturlig å utvide Nordisk Samisk Institutt slik at det kan ivareta en slik 
utdanning og forskning, og slik bli en forsknings- og høgskoleinstitusjon.”

11. Framtidsplaner
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Instituttets organisering i fagseksjoner bør opprettholdes fordi dette gir 
en fleksibel arbeidsform  som om fatter forskningsemner i Instituttets ar
beidsom råder. Seksjon for næring-, miljø- og rettigheter bør deles slik som 
styret har foreslått.

Høgskolen inneholder f. eks. forskning, høgere utdanning og lærerutdan
ning. Samisk vitenskapelig høgskole er nordisk og har særskilte satutter, 
adm inistrasjon, finansiering og utdannings- og forskningskompetanse 
krav. Høgskolen har et klart senter og filialer. På senteret er hovedutdan- 
ningsspråk og hovedforskningsspråk samisk.

Det har helt fra starten av instituttet vært en viktig oppgave å bygge 
instituttet til å bli en dokum entasjonssentral om samiske forhold. Målet er 
å samle dokum entasjonsm aterialet på de fleste fagområder som har rele
vans for samisk samfunnsliv, språk og kultur. Slike samlinger bør videre 
system atiseres, og om disse må informasjon gis til andre. For dette arbei
det behøver man en særskilt stilling og for arkiveringen av materialet bør 
opprettes lokaler. Til lønns- og virksom hetsutgifter bør midler bevilges.

NSI har ikke klart å gi allsidig informasjon om sin virksomhet til det 
samiske samfunn og andre. Instituttet mangler enda enklere utredninger 
om sin virksomhet. Til slik inform asjonsvirksomhet bør særskilte midler 
avsettes.

Da Instituttets nåværende stillingsstruktur ble vedtatt, var tanken i 
første omgang å tilsette personal etter virksomhetens behov og rekruttere 
personalet etterhvert som de biir ferdige med studier på forskjellige steder 
og fagområder. N å må man ta mer hensyn til ansattets interesser og 
vurdere lønnsmessige forhold.

24 -17-336 Nordiska rådet Del 2
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Nordiskt konstcentrum

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

N ordiskt konstcentrum  
Sveaborg
SF-00 190 Helsingfors 
Tel. 358-(9)0/668554

Styrelsen

Nordiskt K onstcentrum s styrelse består av tio styrelsem edlemmar, två 
från varje land, av vilka en från varje land bör vara utövande konstnär. 
Varje styrelsemedlem har en personlig suppleant.

Styrelsens sammansättning för perioden 1.1.1986—31.12.1987: Dan
mark: Birthe K ronkvist, Jørgen Holbeck (suppl.), Ole Wildt Pedersen, 
Hanne Lundblad (suppl.), Finland: Paul Osipow, Stig Fredriksson 
(suppl.), Fredrik Forsberg, Olavis Tapio (suppl.), Island: Sigrún Gudjöns- 
döttir. Örn Thorsteinsson (suppl.), Sölrun Jensdöttir, Thörunn J. Hafstein 
(suppl.), Norge: Ingun Bohn, viceordförande, Nils Eger Pettersen (suppl.), 
Gerd Hennum, Per H ovdenakk (suppl.), Sverige: Matti Nurmi, Leif Bolter 
(suppl.), Bengt Skoog, ordförande, Kerstin Jacobsson (suppl.).

Styrelsen sammanträdde till möte den 8. mars 1986 och den 4 .-5 .  
septem ber 1986 på Sveaborg. Den 7. mars 1986 hölls ett informationsmöte 
på Sveaborg för hela den nya styrelsen inklusive suppleanter.

Styrelsens arbetsutskott (ordförande, viceordförande och intendenten) 
sammanträdde den 24.1.1986 på Hässelby slott och på Sveaborg den 14. 
maj 1986, den 21 .-2 2 . augusti samt den 15. oktober 1986.

Personalen

Erik K ruskopf (intendent), M aaretta Jaukkuri (utställningssekreterare), 
Gertrud Sandqvist (inform ationssekreterare), Jón Sævar Baldvinsson 
(amanuens), Barbro Troberg-Böök (centrets sekreterare), Liisa Repo-Myl- 
lynen (bokförare), Anna Lybeck (byråsekreterare), Mirja Ruonakoski (re
ceptionist/husm or tjänsteledig 20.9.86-20.9.87), Bianca Gräsbeck (t. f. re
ceptionist/husm or fr. 21.9.86), Boris Goltz (vaktm ästare avgått 29.12.86), 
Kirsti Berg (utställningsassistent på tim lönsbas), Susanna Lehtonen (assi
stent åt inform ationssekreteraren på timlönsbas), Kari Vähäpassi (biblio-
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teksassistent, översättare på timlönsbas), Anna Ylkänen (fr. 1.9.86 kans
list halvtid på tim lönsbas), Hannu Konttinen (verkm ästare halvtid på tim
lönsbas), Anton Nikkilä (assistent åt verkm ästaren 1.4,—31.8.1986 på tim
lönsbas). Därutöver har tillfällig hjälp använts som utställningsvakter, för 
kontorsarbete, städning, utställningsmontering, varutransporter etc.

Utställningar 

Såmi Dáidda (NKC)

Tecken på snön (NKC)

A Scandinavian View (NKC)

Ett urval nordisk grafik (NKC)

J.S. Kjarval (NKC)

Byggnadskonst-Bildkonst (NKC)

Lena Cronqvist (NKC)

Från Miklatun till M anhattan (NKC)
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Utställningar på Sveaborg  
Strandkasernen

Galleri Augusta, Garnisonskasernen

Information

SIKSI

Första numret av Siksi utkom den 28. februari 1986. Temat var Hem 
komst. Tidskriften innehöll 56 sidor med originalbidrag av bl. a. Per K irke
by, Per Hovdenakk, Richard Powell, Richard Nonas, Sissel Tolaas, Gud- 
bergur Bergsson m .fl. Omslaget plus ” projektet”  gjordes av Halldor As- 
geirsson. Upplaga: 3 000. I samband med första numret hölls presskonfe
rens.

Andra numret utkom den 4. juni. Tem at var Konst och Vetenskap. 
Tidskriften innehöll 64 sidor med texter av bl. a. Trond Berg-Eriksen, 
Peter Cornell, Erland Cullberg, Olle Bonnier, Thorbjørn Lausten och Stina 
Ekman. Omslaget plus ” projektet” gjordes av Erik A. Frandsen. Upplaga: 
2000. Såväl nr 1 som nr 2 innehöll färgbilder.

Tredje numret utkom 1. septem ber. Temat var Familj. Tidskriften inne
höll 48 sidor med texter/intervjuer av bl. a. Irene M atthis, Ebba Witt- 
Brattström , M arika M äkelä, M orten och Guy Krohg, Nina Weibull m .fl. 
Omslag och projekt av Paul Osipow. Upplaga: 2000.

Fjärde numret utkom den 1. december. Temat var Ironi. Tidningen 
innehöll 48 sidor med texter av bl. a. Lennart Gottlieb, Stig Sjölund, 
Thomas Wulff, Oystein Hjort och Kimmo Sarje. Omslag och projekt av 
Sissel Tolaas. Upplaga: 2000.
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Samtliga nummer innehöll färgbilder. Siksi fanns representerat med eget 
stånd på Stockholm Art Fair den 12 .-17 . mars, liksom vid den nordiska 
paviljongen på Biennalen i Venedig under pressdagarna den 2 5 .-2 7  juni 
1986.

Antalet prenum eranter den 31.12.86: 1 078.
Kom missionsex.: 200.
Siksi har blivit recenserad i Helsingin Sanomat, Uusi Suomi, Hufvud- 

stadsbladet, Aftonbladet, Expressen, Kvällsposten, Drammens tidning 
samt UKS-nytt.

Sommar på Sveaborg

10. —11.5.86 höll konsthistorikern Nina Weibull offentliga visningar av 
utställningen med Lena Cronqvists verk.

24.5.86 spelade och dansade renässansm usikgruppen ” Le Pied en 1’A ir” 
inför Lena Cronqvists dansmålningar i Strandkasernen.

8.6.86 framförde Jukka Tiensuu och Olli Pohjola nyskriven finsk musik, 
egen och andras för flöjt och cembalo i utställningen ” Ett Annat Land
skap” .

15.6.86 framförde Patrick Kosk egna kom positioner för bandspelare och 
högtalare, bl. a. ” Distractions pour l’étern ité” .

9 .-10 .8 .86  uppträdde m usikhumorgruppen ” Kompani Knokkel S p lo ff’ 
(elever från Skolan för komedi och mim i Köpenhamn) framför Strandka
sernen i samband med Bjørn Nørgaards vernissage.

20.—21.9.86 gjorde Christian Lem m ertz och Sonny Trondberg en liten 
perform ance samt visade experimentell film i anslutning till Bjørn N ør
gaards utställning.

2 .-5 .10 .86  Perform ancegrupperna ” Homo S” och ” Jack Helen B rut” 
gav föreställningen IHM ISEN REIJÄT (M änniskans hål) i tenalj v. Fer- 
sen.

Samtliga program var offentliga. Publiken har varierat mellan 70 och 250 
personer.

Seminarium

11.-14.5.86 hölls ett seminarium om ” Det kvinnliga i konstnärligt ska
pande” för ca 25 inbjudna kvinnliga konstnärer från Norden. Föreläsare 
var Jorunn Veiteberg, Norge, Mikael Enckell, Finland, samt Irene M atthis 
och Ebba W itt-Brattström , Sverige. Seminariet ordnades i anledning av 
Lena Cronqvists utställning i S trandkasernen och hölls i sam arbete med 
Pyynikinlinna i Tam merfors och Hanaholm en, som stod för föreläsarnas, 
resekostnader.

Boklådan

Under 1986 har Boklådan utökats med 120 titlar. N y katalog gick ut till 
100 abonnenter i septem ber.
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A rtoteket fungerar som tidigare. Pressm eddelanden har gått ut till finsk 
press och fackpress inför varje utställning eller annat evenemang. Till 
Lena Cronqvists utställning erbjöds skolorna i Helsingfors visningar sär
skilt tänkta för yngre barn av litteraturpedagog Rita Roos. Museikatalogen 
utkom med ett nummer i mars. Redaktör var Olga H ardardottir. Brev till 
alla finska konstnärer om gästateljéerna gick ut i november.

Bibliotek, dokumentation, arkiv

Under året har utbytesverksam heten byggts ut. Cirkulär har gått ut till 
ca 300 konstm uséer i Norden. Med SIKSIs tillkomst bötjade tidskriftsut- 
bytet i år. Cirkulär gick ut till nordiska och utom nordiska tidskrifter.

Utställningskataloger och böcker har registrerats på N K C:s dator. Dior 
och pappersfotografier är inskrivna på ett dataregister. Dokumentationen 
under år 1986 har skett i form av fotografering av utställningarna både på 
dia och pappersfoto och i viss mån inspelning på videoband.

En arbetsgrupp med Charlotte H anner från Göteborgs universitetsbib
liotek som expertm edlem  och Erik K ruskopf och Jon Sævar Baldvinsson 
som representanter för NK C sam m anträdde 11.7.1986 på Sveaborg.

Gruppen konstaterade att kartläggningen av nordiska konstbibliotek bör 
fortsätta med ett förbättrat frågeform ulär och uppföljande personliga kon
takter. Rörande kontaktnätet rekom m enderade gruppen sam arbete med 
den nordiska sektionen av den internationella konstbiblioteksorganisa- 
tionen ARLIS.

Gästateljéverksamheten

Fördelningen av gästateljéerna sker på basen av skriftliga ansökningar -  
ansökningstid två gånger per år. Ansökningarna har sänts för utlåtande till 
N ordiska konstförbundets nationella sektioner. Ateljéernas fördelning bi
fogas.

G ästkonstnärer som tilldelats gästateljé har på ansökan även erhållit 
vistelsestipendium enligt av centrets styrelse fastställda regler samt rese
stipendium för dokum enterade kostnader enligt billigaste färdsätt. I vissa 
fall har även smärre transportbidrag för hem tranport av konstverk bevil
jats.

Information om gästateljéerna har skett genom brev till konstnärsorgani
sationerna. F ör ateljéinformationen har centret producerat en hektogra- 
ferad broschyr. Finländska kosntnärer har per separat brev informerats 
om N ordiskt K onstcentrum s gästateljéverksam het utanför Finland.

N ya ateljéer:

Ateljén jäm te bostad i Hafnarfjördur på Island är färdig och den första 
konstnären flyttade in i början av juni detta år. Avtal har ingåtts fram till 
30.11.1990.

R epresentanter från konstcentret har besökt de föreslagna gästateljé-
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platserna i Hollufgaard och Hanstholm i Danmark, Bergen i Norge och på 
Åland. Man har bekantat sig med den rådande situationen på respektive 
plats och inform erat om de fordringar och stadgar som galler för en av 
Nordiskt K onstcentrum  adm inistrerad gästateljéplats. Arbetet med att 
färdigställa ateljéerna jäm te bostäder fortsätter förutom på Åland där kul
turutskottet ännu inte beslutat om en nordisk gästateljé skall inrättas där.

Konstepidem ien i Göteborg. En utredning rörande konstepidemien har 
publicerats, enligt vilken man arbetar på att i det blivande centret medta 
fem nordiska ateljéer. Enligt uppgift fortsätter planeringen.

Seminarier, förhandlingar, kontakter, konferenser

Ett möte med anledning av utställningen A bstrakt i Norden hölls på 
Sveaborg 6-7.2.1986. Finlands stadsförbunds seminarium 24-28.2.1986 
för kulturarbetare inom kommunerna besökte konstcentret 28.2.1986, ca 
30 personer. En konsthanteringskurs för ca 50 personer arrangerad av 
Finlands museiförbund hölls i Galleri Augusta 10- 13.3.1986.

Det sjätte utställningsarrangörsm ötet planerades i år på Sveaborg för 
tiden 16-18.4.1986. På grund av en tjänstem annastrejk i Finland måste 
mötet inställas med mycket kort varsel, vilket ledde till olägenheter både 
för inbjudna deltagare, föreläsare och arrangörer. Mötet hölls i stället 9 -  11 
septem ber 1986. Fem brittiska journalister från olika tidskrifter med Carl 
Tomas Edam som guide besökte centret 6.5.86. Nordiska rådets kulturut
skott, ca 30 personer, besökte centret 13.5.86. Seminariet för Föreningen 
Nutidskonst m oderna museum i Helsingfors besökte centret 14.5.86, ca 20 
personer. 50 svenska chefredaktörer besökte centret 15.8.86. Den 21.8.86 
arrangerades i samband med AU-mötet en kvällssits för gästkonstnärer 
och personal. 26.8.86 besökte de utomlands stationerade finländska press
attachéerna konstcentret, 18 personer. 17.9.1986 besökte fem betydande 
franska journalister centret.

Centrets byggnader

Grundreparationen på Strandkasernen har framskjutits tills vidare, och 
beräknas kunna inledas tidigast 1988. En ytreparation av Strandkasernens 
utställningsutrymmen utfördes därem ot i böijan av 1986.

Grundreparationen av Platsmajorens hus, där centrets intendentbostad 
jäm te två andra bostäder för personal vid centret skall inrymmas, inleddes 
hösten 1985. Under år 1986 har olika uppgifter ingått från Förvaltnings
nämnden om när grundreparationen är slutförd. Den första fastslagna 
terminen var årskiftet 1986-87, sedan mars -87, maj -87, augusti -87 och 
senaste uppgift gäller decem ber 1987. Enligt detta står vi redan nu inför en 
försening på nästan ett år.

Garnisonskasernens inredning är slutförd med undantag för verkstäder
na och fotolaboratoriet där utrustningen ännu är bristfällig. Lagerrummen i 
Bastion Polhem har inte kunnat tas i bruk på grund av alltför stor fuktighet.
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Nordens Hus på Färöarna

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordens Hus på Færøerne
Postboks 1260
FR-110 Tórshavn, Føroyar

Verksamhet 1986

Nordens Hus på Färöarna har stor betydelse för det färöiska kulturlivet. 
H usets verksam het bygger på samarbete såväl med färöiska sammanslut
ningar, föreningar och organisationer av olika slag, som med nordiska 
institutioner grupper och enskilda individer. H usets lokaler användes till 
regelbundet återkommande verksam het, exempelvis Färöarnas Symfo
niorkesters övningar, flertalet av föreningen Nordens möten och dans för 
barn.

I samarbete med Färöarnas Landsstyre och Grönlands Hjemmestyre 
anordnades en grönländsk kulturvecka med utställningar av konst, skol
böcker, gamla redskap, musik och sång och trumdans. Likaledes i samar
bete med L andsstyret arrangerades ett kulturutbytesbesök från Sogn og 
Fjordane Fylke med hemslöjdsutställning, folkdans, musik, flickkör och 
sång och flera teaterföreställningar med b l.a . Peer Gynt. Bland andra 
större arrangemang kan nämnas den årligen återkommande jazzfestivalen 
med fyra till sex konserter varje dag under fyra dagar och som samlade en 
publik på cirka 2 500 personer.

Samtliga handikapporganisationer på Färöarna har haft en stor utställ
ning i huset med inriktning på praktiska hjälpmedel. Föreläsare från Sveri
ge, Danmark, Norge och Island deltog.

På musikområdet har det varit stor aktivitet. M usikskolornas verksam 
het, de många körerna, hornorkestestrar, jazz- och folkmusikgrupper, 
Färöarnas sym foniorkester har gett många konserter i huset. Delar av 
Sønderjyllands sym foniorkester har i samarbete med musikskolan haft en 
workshop, som avslutades med en konsert med över hundra elever i 
orkestern. Gästspel av Sollefteå Blåsarkvintett, Ernie Englund (trumpet), 
Willie Baulig (klaver), Trondheim skvintetten, Nordisk visetrio m. fl. har 
bidragit till att fylla huset med musik till glädje för en stor, trogen och 
musikälskande publik. De flesta konserterna äger inte bara rum i Nordens
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Hus utan på andra stållen i Tórshavn och på andra platser på de olika 
öarna, vilket år helt i enlighet med målsättningen för husets verksamhet.

Teatergästspel från Lilla Teatern i Helsingfors, från Sogn og Fjordane 
Teater, från Elsa Kvamm es teater i Oslo och den inhemska teatergruppen 
Grima har gett flera föreställningar i huset och på andra orter på Färöarna.

För första gången har Färöarna haft besök av en modern dansgrupp av 
denna storleksordning, nämligen Cullbergbaletten. Den gav tre föreställ
ningar av ” Romeo och Julia”  och ” På N orrbotten” för utsålt hus varje 
kväll.

I huset har också flera kongresser, konferenser och kurser ägt rum. 
Bland dessa kan näm nas en nordisk läkarkongress för magspecialister med 
350 deltagare, fiskeriting, där priser och fiskekvoter diskuteras.

Många olika utställningar har funnits i huset bl a en nordisk frimärksut- 
ställning, foto-, konst- och hemslöjdsutställningar.

I husets populära plakatserie utkom under året två plakat, ett av den 
färöiske konstnären Påll Purkhuus och ett av den isländske konstnären 
Svavar Guðnasson.

I sam arbete med Hässelby slott, Nordens institut på Åland, Samfundet 
Sverige-Färöarna och Föreningen N orden gjorde 16 färingar en turné i 
Sverige och på Åland med ett program vari ingick musik, uppläsning och 
färöisk dans. Genom N ordens Hus har flera färingar kunnat delta i nordis
ka seminarier om skinnhantering, litteratur och teater.

Planerad verksamhet 1987

N ordens Hus på Färöarna är ett centrum  för såväl färöisk som nordisk 
kultur i vid bem ärkelse. Huset kommer därför att fortsätta sin verksamhet 
i oförändrad omfattning. Bland större arrangemang under år 1987 kan 
nämnas:

Gästspel av Det Kgl Teater i København med ” N atten är dagens m or” 
av Lars N orén. Gästspel av Lilla Teatern, Helsingfors med den för teatern 
specialskrivna pjäsen ” M oje” . I samband härmed visas gamla Greta Gar- 
bo-filmer. Gästspel av Tvøroyri Sjonleikarfelag med ” Góðgæti” efter 
Christoffer Hampton och av teatergruppen Grima med ” Århundradets 
kärlekssaga” av M ärta Tikkanen.

Utställningar. ” Det vilde danske m aleri” i sam arbete med Nordens Hus 
i Reykjavik.
Nordisk hem slöjdsutställning
Nordisk pedagogisk textil och hantverksutställning
Finsk mynt- och medaljutställning
Hirtshals kommuns hantverks- och kulturutställning
Färöisk konst
Färöisk och nordisk konst i samband med Olavsøka.
Smärre utställningar om miljö, foto m. m.
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M usik:
K onserter av Føroya Sym foniorkester
K onserter av H avnar H ornorkester
K onserter av H avnar Jazzfelag med nordiska gästmusiker
Körstämm a
Jazzfestival
Nordisk folkmusikfestival
Flera konserter med kam marmusik med såväl färöiska som nordiska musi-

K onsert av isländsk kör 
Kongresser-. Nordisk musikpedagogers union. I samband härmed flera 

olika konserter b la  framförande av Bach ” Johannespassionen” med N or
dens Hus färöiska kör med gästsolister under ledning av Willi Gohi. 
Nordisk Navigatörkongress 
N ordiska textilpedagogers konferens 
Fiskvinnuting, Nordisk Filmvecka m. m.

Föreslagen verksamhet 1988-1990

Nordens Hus på Färöarna är väl etablerat som kulturcentrum  såväl på 
Färöarna som i Norden. H uset kommer därför att fortsätta sin verksam het 
på samma sätt som förut.

U nder år 1988 planeras en internationell havsbiologisk kongress och 
seminarier om de stora havsdjuren. Denna kongress blir en uppföljning av 
en havsbiologisk kongress som hölls år 1985.

Uppsättning av ett färöiskt skådespel om självständighetsrörelsen ” Min 
dýrasta ogn” av Gunnar Hoydal och Eyðin Johannesen.

U nder år 1989 kommer den nordiska filmfestivalen att förläggas till 
Färöarna och Nordens Hus.

H ärutöver pågår förhandlingar om gästspel av opera, operett eller musi-

Stockholm och Torshavn i februari 1987

För N ordens Hus på Färöarna

Jan Stiernstedt 
S ty re lsen s o rd fö ran d e

Karin Flodström  
D irek tör
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Nordens institut på Åland

Verksamhetsberättelse 1986

1. Instituttets opgave

Nordens Institut på Åland blev indviet i oktober 1985. I forbindelse 
hermed blev der afholdt en konference, som drøftede planer for instituttets 
virksomhed.

Instituttets arbejdsom råde ligger hovedsagelig indenfor det almenkultu
relle område; desuden bør visse arrangem enter med tilknytning til under
visning og forskning afholdes. Instituttet skal arbejde for at styrke det 
ålandske kulturliv og opretholde og udvikle egne kontakter med det øvrige 
Norden. V irksomheden forankres gennem kontakt med organisationslivet 
på Åland.

Ifølge aftale mellem parterne dækker Nordisk Ministerråd udgifterne til 
virksomheden og lønnen til den daglige leder, mens Ålands Landskapssty
relse dækker udgifterne til kontorsassistent, husleje og kontor.

2. Organisation

Nordens Institut på Åland bestyrelse har følgende sammensætning: 

Faste medlemmer:
S tortingsrepresentant Tore Austad, Norge (formand)
Vicelantråd Gunnevi Nordm an, Åland (næstformand)
Landsarkivar Joannes Dalsgaard. Færøerne 
Konsult, tjänstem annen Håkan M attlin, Finland

Suppleanter:
D epartem entssekreterare Anders Falk, Sverige 
Professor Robert Petersen, Grønland 
Fuldmægtig Lasse Lindhard, Danmark 
Fuldmægtig Atli Gudm undsson, Island 

Bestyrelsen afholdt i løbet af 1986 to møder, et i København og et på 
Åland. Bestyrelsens formand besøgte Åland yderligere to gange for at 
drøfte instituttets anliggender og deltage i et af instituttets arrangementer.

Instituttets personale:
Institutbestyrer Asger Albjerg. Danmark 
Assistent Harriet Viitanen, Åland
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1) Generelt

Gennem sine initiativer til kulturarrangem enter af forskellig art viste 
Nordens Institut på Åland i sit første virksomhedsår, at det indtager en 
naturlig plads i det ålandske kulturliv og er en sam arbejdspartner, som 
institutioner, organisationer og enkeltpersoner på Åland og i Norden kan 
regne med. -  Instituttets brede forankring i de folkelige kulturelle bevæ
gelser og i børne- og ungdomskulturen kan betragtes som et af de bedste 
midler til synliggørelse af det nordiske samarbejde.

2) Aktivitetsskem a

Et skema over N ordens Institut på Åland arrangem enter i 1986 kan se ud 
som om stående; det bem ærkes, at nordiske deltagare ikke medregnes i de 
afrundede/skønsmæssigt anslåede antal deltagere, samt at der redegøres 
for tre forskellige kilder til finansiering af instituttets aktiviteter: a) budget 
fra Nordisk M inisterråd incl. overskud fra 1985 og renter fra 1986, b) 
tilskud fra fonde o. lgn., deltagerafgifter, billetindtægter m. m. og c) anslå
ede beløb, som sam arbejdspartnere selv har ydet til programaktiviteter, 
som Nordens Institut har været med til at tage initiativ til og gennemføre 
(indgår ikke i instituttets årsregnskaber).

3. Programaktivitet i 1986
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3) K om m entar til skem aet

I 7 af instituttets 24 ovennævnte arrangem enter har børn og børnekultur 
haft en central plads.

Antallet ålandske deltagare er afrundet/skønsmæssigt sat; der må også 
regnes med mange muligheder for dobbelttællinger. -  Trods ihærdige 
anstrengelser fra instituttets side må man sikkert også gå ud fra, at det er 
forbigået opmærksom heden hos en del af deltagerne i de store arrangem en
ter, at Nordens Institut har haft en central rolle i forbindelse med initiativ-
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tagning/planlægning/afholdelse; dette forringer naturligtvis ikke arrange
menternes kvalitet, men giver på den anden side heller ikke på kort sigt 
instituttet den fortjente plads i de ålandske brugeres bevidsthed. -  I 
instituttets budgetansøgning for 1988 nævnes det, at godt 10 pct. af Ålands 
befolkning mere eller mindre aktivt deltog i instituttets programsatte akti
viteter; dette tal forekommer mere realistisk end de knap 25 pct., som 
ovenstående deltagerliste kunne give anledning til at formode.

Blandt de vigtigste projekter i 1986 (mærket med*) må særlig fremhæves: 
ålandsk-nordiske klasseudvekslinger, hvor børn på samme niveau besøger 
hinanden og deltager i hinandens normale hverdag og skolegang; en teater
workshop med professionelle og am atører fra tre nordiske nationer som 
deltagere i produktionen og opførelsen af et stykke om opprettelsen af 
Alands selvstyre; opførelsen af et nykom poneret finlandssvensk oratorium 
i Stockholm og i M ariehamn med deltagelse af et ålandsk og et svensk kor 
samt orkester; oprettelsen af en serie nordiske strygerkurser for ålandske 
og nordiske am atørm usikere og med en dansk professor i violinspil som 
hovedlærer; produktion af en nordisk vandreudstilling om Åland, hvor 
ålændinge i de forskelligste m aterialer og former fortæller om deres land; 
det første videnskabelige symposium om sproget på Åland (resulterer i en 
bog); et skindseminar om almuens dragter og deres fremstilling med delta
gere fra 9 nordiske folk; en julekoncert med et svensk kor og orkester 
overværet af ca 2 pct. af Ålands befolkning og med en billetindtægt på godt 
12000 FIM , der blev givet til Kökar Orgelfond som en hjælp til et nyt orgel 
i Kökar Kirke.

I øvrigt må det nævnes, at Nordens Instituts gæstebog i 1986 registrerer 
227 besøg, samt at instituttet har anskaffet bøger og grammofonplader til 
en anslået værdi af 30000 FIM.

Ligeledes skal det noteres, at udgifter til bestyrelsens rejser og ophold i 
et vist omfang er blevet dækket af de institutioner, bestyrelsesm edlem m er
ne er knyttet til.

4) Afvigelser i forhold  til planlagt virksomhed og godkendt budget

A) Rene aflysninger: Nordens Institut kunne ikke fremskaffe rejsepenge 
til et færøsk og et islandsk ungdom sblæseorkester til Trom petens Dag i 
M ariehamn (arr. Mariehamns Ungdom sorkester), hvorfor islandsk og fær
øsk deltagelse i dette arrangement ikke var mulig; i instituttets eget budget 
var der afsat 0 FIM  til program punktet.

B) Aflysninger, som skyldes et m otiveret ønske om udsættelse af pro
grampunktet: a) I stedet for foredraget Ålændinge og andre europæiske 
minoriteter (budget: 3000 FIM) planlægger Nordens Institut en nordisk og 
international konference i 1988 om samme emne; den påtænkte foredrags
holder, forlagsredaktør, fil.dr. Johannes Salminen, og formand for Fin
lands Akademi, professor Erik Allardt deltager i planlæggningsgruppen. b) 
Programpunktet Børn og K ulturtraditioner (budget: 15 000 FIM) blev ud-
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skudt til efter afslutningen af forskningsprojektet Børnefolklore på Åland 
(1987-88); program punktets nye arbejdsbetegnelse er Nordisk forsker
symposium om børnefolklore i forvandling; de to projekter forberedes i 
samarbejde med forskningssekretær ved Nordiska Institutionen för Folk
diktning, m ag.art. Carsten Bregenhøj.

C) Nye program punkter: a) De sparede beløb fra ovenstående inhibere- 
de program aktiviteter blev i overensstem m else med bestyrelsens beslut
ning anvendt til en julikoncert. Julklapp till Kökar Orgelfond. b) En kon
cert med den norske sanger og musiker Tryggve Hoff og Tidens Arv. c) Et 
foredrag om at skrive N ordens historie af den danske forfatter Søren 
Sørensen, d) Planlægning af en islandsk produceret film om Åland i sam ar
bejde med afdelingschefen for Undervisningsfilmafdelingen i Statens cen
tral for læremidler Karl Jeppesen, e) Planlægning af kunstudstillingen 
Utblick från Nordens Navel (om ålandsk kunst i nordisk perspektiv) i 
Samarbejde med kunstintendenterne Anna-Lena Dreijer (Ålands K unst
museum) og Beate Sydhoff (Kulturhuset i Stockholm).

5) Fremtidsperspektiv

Med et citat fra forslag til protokol fra bestyrelsesm ødet den 28. oktober 
1986 kan det konstateres,
-  at der i 1986 er blevet omsat skønsmæssigt 500000 FIM i forbindelse 

med planlægningen og afholdelsen af de programsatte aktiviteter (insti
tuttets eget budget på 125 000 FIM til program aktiviteter indgår heri),

-  at instituttets virksomhed i begyndelsesåret er blevet fremhjulpet af en 
enestående good-will og beredvillighed til helt idealistiske bidrag fra 
medvirkende og deltagere i instituttets arrangem enter samt af en stor 
generøsitet fra forskellige fonde o.lgn., og at man ikke kan forvente en 
gentagelse af dette,

-  at institutbestyreren har måttet yde en betydelig ekstra arbejdsindsats 
for at får programmerne afviklet.
Ved samme møde

blev det besluttet at ansøge Nordisk M inisterråd om forøgelse af 
instituttets personalestyrke med en programassistent og forhøjel
se af program aktivitetsniveauet til 500000 FIM (i 1986-priser). 

Ligeledes blev det konstateret:
Nordens Institut på Åland brede virkefelt indenfor det almenkultu

relle, undervisnings- og forskningsmæssige område, som statu t
terne definerer, turde efter de hidtidige erfaringer beskrives som 
et fyldestgørende grundlag for instituttets daglige arbejde. 

Instituttets bestyrelse udtrykte ønske om en supplering af instituttets 
personale med en program assistent, som -  ansat senest pr 1. januar 1988
-  ikke blot vil

kunne sikre den forudsete udvidelse af program aktiviteten, men 
også en stærkt ønskværdig kontinuitet i Nordens Instituts virk
somhed bl. a. i forbindelse med institutbestyrersskiftet i 1989.
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Der blev ligeledes peget på,
at regeringsråd Ragnar M einander i sin rapport, der udgør grundla

get for oprettelsen af Nordens Institut på Åland, forudser behovet 
for ansættelsen af en programassistent.

Instituttets arbejdsform, som lægger vægt på samarbejde med ålandske 
organisationer, er i sig selv arbejdskrævende.

Imødekommes ovenstående ønsker, som er begrundet i erfaringerne fra 
de knap to år, instituttet har arbejdet, turde der være skabt to nødvendige 
forudsætninger for, at Nordens Institut på Åland kan stabiliseres som en 
væsentlig faktor i det ålandsk-nordiske kulturliv.

4. Vedtagelse

Bestyrelsen for Nordens Institut på Åland overdrager hermed årsberet
ningen for 1986 til Nordisk M inisterråd.

København, den 2. marts 1987

Tore A ustad  
F orm and

Asger Albjerg  
In s titu tb es ty re r
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Nordens institut i Grönland (NAPA)

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse

Nordens Institut i Grønland 
Inspektørbakken 12/Box770 
DK-3900 Nuuk 
Tel.: 299-247 33

1. Instituttets formål

Nordisk M inisterråd besluttede i 1985, at intensivere kulturforbindelser
ne mellem Grønland og det øvrige N orden og dermed indlemme Grønland 
som fuldgyldigt medlem af det nordiske fællesskab med status af autonomt 
område i Det danske Rigsfællesskab.

Dette udmøntede sig i oprettelsen af Nordens Institut i Grønland pr. 1. 
januar 1986. Den 13. novem ber 1986 offentliggjordes institutets officielle 
betegnelse: N .A .P .A ., Nuani Avannarnerni piorsarsim assutsikkut At- 
taveqaat, Nordens Institut i Grønland.

Instituttet har tilhuse på Inspektørbakken 12 i N uuk og har postadresse: 
Box 770, DK-3900 Nuuk. Telefon (009 299) 2 47 33, telefax (009299) 
25733.

For at opfylde det overordnede mål er følgende delmål besluttet:
Af vedtægterne for N ordens Institut i Grønland fremgår at instituttets 

virksomhed skal omfatte aktiviteter indenfor det almenkulturelle område, 
undervisning og forskning, med opgave at:

Styrke og udvikle det grønlandske kulturliv og at opretholde og udvikle 
egne kontakter med andre nordiske lande og selvstyrende områder.

Forvalte den virksomhed der igangsættes gennem instituttet, herunder 
informationsformidling, idé- og erfaringsudveksling, igangsættelse af 
projekter af betydning for den kulturelle udvikling af forbindelserne mel
lem Grønland og de øvrig nordiske lande.

Fordele aktivitets- og rejsestøtte, samt give vejledning og praktisk hjælp 
i forbindelse med udvikling af samarbejdet.

Formidle information i Grønland om nordisk samarbejde.
Følge det grønlandsk-nordiske kultursam arbejde samt på grundlag heraf 

fremlægge forslag om, hvordan dette kan videreudvikles.
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2. Instituttets organisation

Instituttet ledes af en styrelse udpeget af m inisterrådet efter indstilling 
fra de enkelte landes og autonome om råders regeringer og landsstyrer.

Instituttet bestyres til dagligt af en kultursekretær udpeget af Nordisk 
M inisterråd efter indstilling fra styrelsen. Til hjælp i det daglige arbejde har 
kultursekretæren en fuldmægtig på deltid.

Styrelsen fo r  N .A .P .A .:

4 Medlemmer: Danmark 1, Sverige 1, Grønland 1 og Åland 1. 4 sup
pleanter: Finland 1, Island I, Færøerne I og Norge I.

Kultursekretær: 1.
Fuldmægtig: 1.
Ansatte ialt 2.

3. Beskrivelse af virksomheden i 1986

Instituttet begyndte sin virksomhed den 1. august 1986. Samtidig tiltråd
te kultursekretæren.

Perioden 1/8 til medio septem ber blev anvendt til tilrettelæggelse af det 
første styrelsesm øde i Grønland i samarbejde med M inisterrådssekretaria-

Sideløbende hermed begyndtes opbygningen af sekretariatsfunktionen i 
samarbejde med Kultur- og undervisningsdirektoratet (KUD). Problemet 
her var at der ikke var budgetteret med den del av aftalen mellem de 
nordiske ministre, men grundet stor smidighed fra KUDs' side kunne 
opbygningen gennemføres således, at der idag står to materielt velfunge
rende kontorer, det ene til kultursekretæren, og det andet til den endnu 
ikke ansatte fuldmægtig. Ansættelsen vil finde sted i januar kvartal 1987, 
indtil da har der fra 26. decem ber 1986 været "købt kvalificeret assistan
ce” på deltid.

Medio oktober foretog kultursekretæren en tjenesterejse til Island, Fæ r
øerne og Danmark, med det formål at meddele institutets eksistens. Rejsen 
må siges at være prisen værd. Rejserapport er udsendt til styrelsen og 
suppleanter samt sekretariatet og KUD.

Økonomisk resultat

O v e rfø re s til  1987 kr. 141000,00.
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M indreforbruget må ses i lyset af instituttets korte virkeperiode. Specifi
kation af regnskab vedlægges (se nedcm).

D riftsregnskab

I tiden 1. august til 31. december 1986

Indtægter

Udgifter

T ilskud  fra k u ltur- og u n d erv isn in gsd irek tora tet til N .A .P .A .

Der er i 1986 bevilget kr. 20000,00 til driften af N .A .P.A . Nordens 
Institut i Grønland.

'filskuddet er et driftstilskud til kontorhold, indkøb af diverse kontorm a
skiner osv.

Beløbet er opført i status. 

Status

Pr. 31. december 1986

Aktiver
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Passiver 

Egen kapital:
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Nordisk federation för m edicinsk undervisning

Verksamhetsberättelse 1986

Namn och adress

Nordisk federation för medicinsk undervisning 
c/o G eneralsekretær, overlæge Jørgen Nystrup 
Rigshospitalet, Tagensvej 18 
DK-2200 København N 
Tel. (01) 3752 52

1. Institutionens uppgift

Nordisk Federation For Medicinsk Undervisning er et kontakt- og sam
arbejdsorgan for de medicinske fakulteter eller tilsvarende organer, der har 
ansvar for lægeuddannelsen, samt de myndigheder og organisationer der 
har tilknytning til grund-videre-og efteruddannelsen, samt forskeruddan
nelsen aflæ ger i Danmark, Finland, Island, Norge og Sverige.

Federationens formål er at fremme den medicinske uddannelse og un
dervisning i alle dennes former og på alle nivauer af uddannelse.

For at nå dette mål:
-  arrangerer, stimulerer, medvirker og inform erer Federationen om sym

posier og sem inarer vedrørende medicinsk undervisning hvor centrale 
og aktuelle problem er specielt sådanne hvis løsning fremmes gennem 
nordisk sam arbejde, behandles.

-  tager Federationen initiativ til beskrivelser og dokumentation af medi
cinsk uddannelse og undervisningsvirksomhed i Norden.

-  stimulerer Federationen forsøgsvirksomhed og forskning vedrørende 
medicinsk uddannelse og undervisning.

-  medvirker Federationen til oprettelse af undervisning der bygger på 
nordisk samarbejde.

2. Organisationsbeskrivning

Organisations skema

Federationens medlem sorganisationer er:
Hvert medicinsk fakultet eller tilsvarende organ; de medicinske studen- 

terorganisattioner; det eller de centrale statsorganer i hvert land, der har
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beslutningsret vedrørende medicinsk uddannelse og undervisning; det eller 
de centrale statsorganer i hvert land der har beslutningsret vedrørende 
sundheds- og sygehusvæsen; den nationale lægeforeninge i hvert land.

Disse myndigheder og organisationer vælger ved generalforsamling 
hvert 2. år 7 medlemmer der udgør Federationens styrelse. To af styrel
sens medlemmer repræ senterer studenternes organisationer, 5 af styrel
sens medlemmer repræ senterer hvert sit nordiske lands øvrige organisatio
ner. Federationens styrelse ansæ tter en generalsekretær.

Hertil bør imidlertid omtales det særlige Nordiske Kontaktorgan For 
Lægers V idereuddannelse, nedsat af de nordiske helsedirektører på deres 
møde den 22.4.1983, med den opgave at løse en række alvorlige problemer 
i relation til den nordiske arbejdsm arkedsaftale, omfattende personale 
indenfor sundhedsvæsen, sygehusvæsens og veterinærvæsen, herunder 
speciallæger.

I det Nordiske Kontaktorgan For Lægers Videreuddannelse indgår der 5 
em bedsm andsrepræsentanter repræsenterende hver enkelt nordisk helse
direktør, endvidere indgår Federationen i sekretariatet for komiteen gen
nem styrelsens formand og generalsekretæren. Endelig har komiteen til
knyttet 1 observatør for hver af de nordiske landes lægeforeninger.

3. Beskrivning av verksamheten 1986

Den 27. februar til 1. marts 1986 blev der i Stockholm afholdt en 
konference om speciallægeuddannelsen i intern medicin i relation til den 
nordiske arbejdsm arkedsaftale. Konferencen afdækkede temmelig store 
forskelle fra land til land i uddannelsesterettelæggelsen. En af mødets 
konklusioner blev at man måtte styrke beskrivelsen af uddannelsen på alle 
niveauer, herunder stille krav til de enkelte afdelinger om specifikke ud
dannelsesprogrammer, som en forudsætning for at kunne blive godkendt 
som uddannelsesafdeling. Den 4. marts 1986 afholdtes på Hannaholmen. 
Esbo, Finland, det 11. nordiske medicinske undervisningsmøde med titlen 
” sam arbetet mellan undervisningssjukhus och universitet om medicinsk 
utbildning” . De gældende finansieringsordninger bag den medicinske un
dervisning blev gennemgået af erfaren finanseksperter. Som en særlig 
international sektion præsenterede professor Henry W alton. Edinburg en 
gæsteforelæsning: Educational Priorityes in Medicine. Forelæsningen be
lyste blandt andet relation til W HO’s mål: Sundhed for alle år 2000.

Den 23. april 1986 deltog repræ setanter fra Federationens styrelse i 
generaldirektørm ødet mellem de nordiske helsedirektører i Stockholm. 
Den Nordiske K om ite’ For Lægers Videreuddannelse fremlagde 2 konkre
te forslag, der blev accepteret af de nordiske helsedirektører, ligesom 
komiteen blev bedt om at gå videre med andre opgaver til højnelse af 
videreuddannelse for læger i Norden gennem nordisk samarbejde. Den 3 .—
4 oktober 1986 afholdtes det VII Nordiske Medicinske Studienævnsmøde i
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Göteborg. Samtidig afholdt Federationen 20 års jubilæum ved en stilfærdig 
højtidelighed i Göteborgs U niversitets hovedbygning. H er blev Federatio
nen stiftet i 1966. Professor Gunnar Ström. Uppsala, forelæste om Federa
tionens historiske fremtidige betydning. På undervisningsmøde redegjorde 
professor Calvin W. Taylor, fra University of U tah, for sin filosofi og sine 
målmetoder, der gik ud på at måle lægers adfærd indenfor en række til dels 
svært målelige om råder ud fra et ønske om at få en rekrutering til lægeud
dannelsen der sikrede nytænkning og kreativitet. Undervisningsmødets 
titel var ” Hvorledes måler man lægekompetancen. og kan dette relateres 
til uddannelsens tilrettlæggelse” .

Den 16, —17. oktober 1986 mødtes Den Nordiske Komité For Lægers 
Videreuddannelse i Reykjavik, og drøftede blandt andet Islands særlige 
videreuddannelsesproblem er, herunder behovet for eventuelt særlige nor
diske aftaler. Dette syntes der dog ikke på nuværende tidspunkt behov for, 
dels på grund af sam arbejdet gennem Den Nordiske Komité For Lægers 
Videreuddannelse, dels på grund af samarbejdet gennem Nordisk Federa
tion För Medicinsk Undervisning.

Den 2 7 .-2 9 . novem ber 1986 afholdtes i Stockholm et træningsseminar 
om studenterevaluering af medicinsk undervisning. Som substrat for op
træningen af evalueringsfærdigheder anvendtes et teaterstykke udfra en 
opfattelse af, at der i skuespil er tale om både et tilstrækkeligt indhold og 
en form der kan bedømmes. Der blev udarbejdet en række vurderingsske
maer, som derefter gennemgik en kritisk analyse, hvori deltog såvel lærere 
som skuespillere.

4. Planerad verksamhet 1987

I 1987 er der planlagt følgende:
Den 8. april mødes Den Nordiske Komité For Lægers Videreuddannelse 

i Helsingfors.
Den 25. april planlægges Styrelsesmøde i forbindelse med afholdelse af 

et nordisk seminar om voksenpædagogik.
Fra den 7. —11. septem ber afholdes i Dublin i England en medicinsk 

pædagogisk konference hvortil samtlige dekaner for de medicinske fakulte
ter, også de nordiske, er inviterede, og interesserede lærere iøvrigt invite
res. Nordisk Federation För Medicinsk Undervisning formidler informa
tion om disse aktiviteter, men har iøvrigt ikke noget økonomisk m edansvar 
for konferencen, der er en årlige tilbagevendende begivenhed.

Den 1,—2. oktober 1987 afholdes i Linköping i Sverige, et kursus om 
Linköping H elseuniversitet -  det første års konkrete erfaringer. Hvad kan 
de øvrige læ rersteder i Norden lære?

Den 16 .-17 . oktober 1987 afholdes i Oslo det VIII nordiske medicinske 
studienævnsmøde.
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Den 2 6 .-2 8 . novem ber 1987 afholdes i København en konference om 
videreuddannelsen i psykiatri, i relation til den nordiske arbejdsm arkedsaf
tale.

Federationen har afholdt lignende konferencer indenfor faget kirurgi og 
indenfor faget intern medicin. Turen er nu kommet til et af medicinens 
andre store fagområder.

Federationens interne budget for året er som følger:
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Nordiska som m aruniversitetet (NSU)

Verksamhetsberättelse 1986

Nam n och adress

Nordiska som m aruniversitetet 
G eneralsekretariatet 
Langagervej 6 
DK -  9220 Aalborg 0

1. Institutionens uppgift

Nordisk Som m eruniversitet stiftedes 1950. På nordisk basis samler NSU 
studerende, forskere og erhvervsaktive udenfor universiteterne og højsko
lerne i en studievirksom hed, der har til formål at:

” befrämja en kritisk insikt i vetenskapliga grundproblem, tvärveten
skapliga frågeställningar, de olika vetenskapernas metodiska egenart och 
vetenskapernas ställning i sam hället" (Stadger for NSU, § 1). 

Virksomheden er åben for alle.

2. Organisation

N SU ’s højeste besluttende organ er repræsentantskabet, som sammen
træder under den årlige somm ersession. Repræ sentantskabet vælges dels 
af N SU 's lokalafdelinger og dels af generalforsamlingen, som består af 
som m ersessionens deltagere. Repræ sentantskabet fastsæ tter det fælles 
nordiske studieprogram og vælger en Styrelse, som har ansvar for virk
somheden mellem som m ersessionerne. Lokalafdelinger findes i 21 
universitets- og højskolebyer.

Studievirksom heden bedrives i nordiske studiekredse med lokale kredse 
i de forskellige afdelinger. Repræ sentanter for lokalkredsene mødes på 
somm ersessionen og på weekendsym posier i vinterhalvåret.
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3. Verksamheten 1986

3.1 Økonomisk udfald

1 O v ersk u d d e t sky ldes e t lavere  deltag eran ta l på  som m ersessionen .
2 A fvigelsen  sky ldes a t egne in d tæ g te r ikke v ar d isp o n e re t på  1986 b u dgette t.

3.2 Beskrivelse a f  virksomheden

3.2.1 Studiekredsene 

En studiekreds i NSU optræder normalt på programmet i 3 år, men den 
kan dog tages ud af programmet tidligere hvis repræsentantskabet beslut
ter dette. Til grund for repræ sentantskabets stillingtagen ligger en fortlø
bende evaluering af kredsarbejdet (faglig aktivitet, nordisk spredning 
m .v .). N SU ’s studieprogram har som intention at skabe forudsætninger 
for udveksling og samarbejde mellem forskellige videnskabelige discipli
ner, og mellem forskellige forsknings- og teoritraditioner. Studiekredsene 
behandler em ner og problemstillinger som er aktuelle internvidenskabeligt 
(metodisk/teoretisk), såvel som i forhold til den sociale og kulturelle udvik
ling i de nordiske lande.

Studieprogrammet 1985/86 omfattede 11 studiekredse, hvilket er 1 mind
re end i 1984/85. Denne reduktion af studiekredse besluttede repræsentant
skabet med henvisning til Nordisk M inisterråds nedskæring af N SU ’s 1986 
bevilling med 200000 DKK. Af de 11 studiekredse var 2 nystartede i 1986. 
De 11 em ner var følgende (startåret i parantes):

1) Subjektivitet og intersubjektivitet (1985).
2) N atursynet i miljøadministrasjon og naturkamp (1984).
3) Energiplanlegging og produksjon av alternative energisystemer (1983).
4) Ferie, reiser og fritidskultur (1984).
5) Ett nytt Europa (1985).
6) M odernitet (1984).
7) Ungdomskultur, ungdom soprør og ungdomspolitik (1983).
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8) Musikk og ny teknologi (1983).
9) Omstilling og konflikt: Problem er i gamle og nye industriland (1983).

10) Sosialpolitikk, sosiale bevegelser og selvhjelp (1983).
11) Urbane livsformer, byteori og sosiale konflikter (1984).

Aktiviteterne i studiekredsene har været tilfredstillende. På trods af at
det samlede antal studiekredsem ner faldt fra 12 till 11, blev det samlede 
antal af aktive studiekredse kun reduceret med 7 (fra 149 til 142). Dette 
giver et estim eret antal N SU-aktive på ca 1 300 personer. Antallet af 
studiekredse varierer indenfor de enkelte emner. Nedenstående tabel viser 
i oversigt hvilke studiekredse der var aktive i 1986 og i hvilke lokalafde
linger de findes (® = usikkert om der er aktivitet i kredsen).

O versik t o v e r s tu d iek red sen e  i N o rd isk  S om m eru n iv ers ite t (N SU ) våren  1986

t A lta, 2 E sb jerg  og 3 B ernsto ffsm inde

Kredsene I og 5 var nye på studieprogrammet 1985/86. Begge kredse fik 
fra starten god tilslutning med henholdsvis 20 og 15 aktive studiekredse. 
Kreds 1. ” Subjektivitet og intersubjektivetet” undersøger subjektivitetens 
forandring gennem historien. Fra og med opkomsten af det moderne sam
fund tages subjektiviteten for givet. I dag -  i og med fremvæksten af en 
” Ny individualisme" tages subjektiviteten af nogle for det eneste som er 
givet. Subjektet og subjektiviteten studeres specielt ud fra en æstetisk 
lingvistisk og psykoanalytisk synsvinkel.

Kreds 5. " E tt  nytt E uropa” tager sigte på diskussionen om en ny 
europæisk identitet og diskuterer et mere selvstændigt europæisk agerende
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i forhold til de militære stormagter. Norden spiller her en vigtig rolle, 
eftersom det kulturelt og økonomisk både forener og adskiller stormagter-

3.2.2 N ye kredsemner

Fornyelsen af studieprogrammet gennemgik den sædvanlige forberedelse. 
I foråret opfordrer styrelsen NSU-aktive og andre læreanstalter til at 
komme med forslag til nye kredsem ner. Resultatet var at 11 nye kredsem- 
neforslag, med forskelligt indhold og med vidt forskellig forskningsmæssig 
baggrund, blev stillet (se ” Information fra N SU ” nr. 2/86). Forslagene 
behandledes på lokalafdelingernes årsm øder i maj måned, derefter udar
bejder styrelsen, b l.a . på baggrund af dette materiale, et forslag til nyt 
studieprogram for 1987. Dette forslag præsenteres på sommersessionen i 
slutningen af juli, hvorefter repræsentantskabet beslutter endeligt om stu
dieprogrammet.

I 1986 havde 5 studiekredse fungeret i 3 årsperioden og skulle derfor 
udgå af programmet. Repræ sentantskabet besluttede istedet at optage 
følgende 5 kredse på studieprogrammet:

” Nye udviklingsveje i den 3. verden”
” Teknologisk utvikling, omstilling og sosiale innovasjoner”
” Estetikk, kjønn og kultur”
” Terapi og terapeutisk kultur”
Derefter fik N SU ’s studieprogram 1986/87 følgende udseende:

1) Subjektivitet og intersubjektivitet (1985)
2) N atursyn og miljøkamp (1984)
3) Nye utviklingsveier i den verden (1986)
4) Ferie, reiser og fritidskultur (1984)
5) Ett ny tt Europa (1985)
6) M odernitet (1984)
7) Terapi og terapeutisk kultur (1986)
8) M usikkestetikk (1986)
9) Teknologisk utvikling, omstilling og sosiale innovasjoner (1986)

10) Estetikk, kjønn og kultur (1986)
11) Urbane livsformer, byteori og sosiale konflikter (1984)

3.3 Symposier og kredslederkonference

I vinterhalvåret 1985/86 arrangeredes vintersymposier for samtlige aktive 
studiekredse (normalt å 2—3 dages varighed). For 4 af de 5 nye studiekred
se på programmet arrangeredes i decem ber 1986 en fælles kredslederkon
ference. Kreds 8 ” M usikæstetik” havde efter særskilt ansøgning fået 
tilladelse til at afholde selvstændig kredslederkonference, i samarbejde 
med K unstsenteret ” H øvikodden”  v/ Oslo. Derved fik kredsen mulighed 
for at deltage i sam arbejdet om den nordiske musikfestival ” N ordlyd” . 

Siden 1980 har NSU arrangeret såkaldte ad-hoc. symposier omkring
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em ner der endnu ikke er optaget på studieprogrammet. Et af formålene 
med disse symposier er at introducere tem aer, som eventuelt senere tages 
ind på studieprogrammet. Et andet er at udvide rekruteringsbasen til NSU.
I 1986 blev der afholdt følgende adhoc. symposier:

” Terapi og terapeutisk kultur”  (Göteborg)
” Religion og kultur” (Aarhus)
” Genteknologi og etikk”  (Oslo)
Desuden har der i samarbejde med kreds 3 ” Energiplanlegging og pro

duksjon av alternative energisystem er” været afholdt et symposium om 
” Energi og hverdagsliv i storbyer”

3.4 Sommersession

Sommersessionen 1986 blev afholdt i Norge på Stord Lærerhøgskole 
v/Bergen. Deltagerantallet var lavere end tidligere (187 voksne og 16 børn). 
Kredsene udarbejdede som sædvanlig sit eget faglige program og arrange
rede desuden fælles sem inarer om beslægtede emner. Kulturprogrammet 
var digert: film, aftendiskussioner, indbudte orkestre, teater, spontan 
N SU -orkester, udflugter i lokalområdet m. m. Styrelsens aften var i 1986 
arrangeret om tem aet YAP-kultur.

3.5 Publikationsvirksomhed

Bladet ” Information fra N SU ” udkom også i 1986 med fire numre og et 
programhæfte, hvor studiekredsene præsenteres. Oplaget varierer mellem 
3000 til 4500. Bladet uddeles gratis til alle N SU ’ ere, samt til biblioteker og 
læreanstalter. I 1986 har styrelsen besluttet at satse mere på ” Information 
fra N SU ” således at bladet fremover kan få en bredere læserskare og 
fungere som rekruteringsredskap til NSU. Denne satsning kan allerede nu 
ses i bladet i form af et bedre lay-out og en mere grundig redigering af 
stoffet.

Bogserien ” Arbejdspapirer fra N SU ” dokum enterer såvel studiekredse
nes arbejde som symposievirksomheden. I 1986 udkom to numre i serien: 

nr. 25 ” Ungdom skultur, ungdom soprør og ungdomspolitik” 
nr. 26 ” Forholdet mellem økologi og økonom i” .
M ateriale fra studiekredsene har hidtil også været publiceret i tidsskrif

tet Nordisk Forum. I 1986 udkom flg. numre 
nr. 46 ” Kontrol med ungdom m en” 
nr. 47/48 ” Vitenskap om lidenskap”
På N SU ’s repræsentantskabsm øde i 1986 besluttede redaktionen af N or

disk Forum at indstille virksomheden med udgangen af året. Dette tog 
repræsentantskabet til efterretning.
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Nordisk Som m eruniversitet opretholdt i 1986 med relativt små økonomi
ske midler en diger virksomhed: ca. 140 studiekredse på 21 lokalafdelinger 
i N orden, vinter- og ad. hocsym posier, informations- og publikationsvirk
somhed og N SU ’s samlende arrangement: somm ersessionen.

Alle disse aktiviteter bygger på nogle centrale organisationsprincipper: 
minimal bureaukrati og decentralism e, samt uhyre mængder af frivilligt 
arbejde. Dette er m edvirkende til at give NSU sit særpræg som kontaktfo
rum for kritisk og tværvidenskabeligt forskning, som et aktivt og inspire
rende idemiljø hvor intellektuel udbytte forenes med socialt samvær. Ud af 
dette fødes en genuin interesse og en dybere forståelse for de forskellige 
nordiske lande og deres kulturelle særpræg.

1 og med at NSU — både i sin formelle organisation og i sin praktiske 
virksomhed -  er en åben institution, spreder de temaer, diskussioner og 
tekster (og den ” nordism e” ), som indgår i og vokser frem fra NSU , sig 
langt udover de som er direkte involverede i NSU-arbejdet.

Hermed overleverer N SU ’s styrelse sin virksomhedsberetning for virk
som hedsåret 1986.

Trondheim og Ålborg, den 15. maj 1987

Gerd-Inger Voje 
N S U 's  o rd fø rende

Peter Thomsen 
G en era lsek re tæ r

4. Beslut
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Nordiska sam fundet för Latinam erika-forskning (NOSALF)

Verksamhetsberättelse 1986

A. Nam n och adress

Nordiska samfundet för Latinamerika-forskning (NOSALF)
Latinam erika-institutet
S-10691 Stockholm

B. Startår

Samfundet bildades i maj 1973 vid den andra nordiska forskningskonfe
rensen om Latinam erika (Kollekolle, Danmark). Det avlöste den s. k. 
Nordiska sam arbetskom m ittén för Latinamerikaforskning, också förkortat 
N OSALF, som inrättades i septem ber 1970 i enlighet med beslut fattat vid 
den första nordiska konferensen om Latinam erika i Åbo, Finland (augusti 
1970).

C. Syfte

NO SA LF:s stadgar fastställer följande uppgifter för samfundet:
a) att främja studier, forskning och spridande av kunskaper rörande 

Latinamerika i Norden,
b) att utgöra en sam arbetsorganisation för på Latinamerika inriktade 

forskare och övriga latinam erikanister i Danmark, Finland, Island, Norge 
och Sverige,

c) att tjäna som kontaktorgan för nordiska forskare med liknande sam
manslutningar av forskare i andra delar av världen,

d) att utge vetenskapliga och forskningsinformativa publikationer om 
Latinamerika,

e) att organisera Latinam erika-konferenser.

D. Organisation

1. Administration

NOSALF adm inistreras av ett sekretariat, som enligt stadgarna skall 
vara förlagt till akadem isk institution. Sekretariat-tjänstgörande institution 
har alltsedan N O SA LF:s bildande varit Latinam erika-institutet i S tock
holm. Fr. o. m. 1979 regleras förhållande mellan NOSALF och Latinam eri
ka-institutet i särskilt avtal.
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2. Styrelse
Samfundet leds av en styrelse bestående av två valda representanter för 

Danmark, Finland och Sverige samt sekreteraren. Styrelseledamot väljs 
för högst tre år. Ordförande och vice-ordförande utses av styrelsen inom 
sig. Sekreterare är tjänstgörande föreståndare för sekretariatinstitutionen. 

Styrelsens nuvarande sammansättning är följande:

Ordförande och vice-ordförande för styrelsen är Jens Lohmann respek
tive Eduardo Archetti.

3. Personal

Vid N O SA LF:s sekretariat tjänstgör en assistent med halvtidstjänst 
(anställd vid Stockholm s universitet). Därtill arvoderas i begränsad ut
sträckning kontorspersonal för olika tillfälliga arbeten, bl. a. maskinskriv
ning.

4. Revisorer

F r.o .m . 1 juli 1979 förvaltas N O SA LF:s ekonomiska tillgångar enligt 
särskilt avtal genom Stockholms universitets redovisningssystem. För 
revisionen anlitas chefen för ekonom ienheten vid Stockholms universitet.

E. Verksamhet

1. Studie stipendieprogrammet

N OSALF:s stipendieprogram startades 1974. Stipendier beviljas först 
och främst till studenter och icke etablerade forskare som behöver besöka 
en på Latinam erika inriktad nordisk institution i samband med forsknings-
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arbete eller förberedelse av avhandlingar om Latinamerika. Stipendierna 
täcker faktiska resekostnader tur och retur på billigaste färdsätt -  vanli
gast med studeranderabatt — mellan hem orten och staden där den besökta 
institutionen ligger samt logi under en vecka på pensionat eller m otsvaran
de.

U nder 1986 har 15 ordinarie stipendier beviljats. Av stipendiaterna kom 
2 från Danmark, 1 från Finland, 5 från Norge och 7 från Sverige. Latinam e
rika-institutet var den besökta institutionen i 11 fall. En förteckning över 
1985 års N O SA LF:s stipendiater återfinns i bilaga 1'.

2. Konferenser, seminarier och symposier

En av de viktigaste uppgifterna för NO SA LF är enligt stadgarna att 
arrangera nordiska forskningskonferenser om Latinamerika. Detta bör ske 
åtminstone vart tredje år eftersom de ordinarie generalförsamlingarna, där 
b l.a . nya styrelseledam öter måste väljas, endast kan hållas vid dessa 
tillfällen.

NOSALF:s konferenser har hållits i Åbo 1970, Kollekolle 1973, Bergen 
1976, Kungälv 1978, Murikka 1979, Karrebæksminde 1982 och den senaste 
i Sundvollen 1985.

Under 1986 beviljade N O SA LF ekonomiskt stöd till anordnandet av 
följande seminarier:

a) ” Ethnic Groups and the Nation State: the case of the Atlantic Coast 
in N icaragua” som ägde rum i Stockholm den 13-14 februari, arrangerad 
av Enheten för Utvecklingsstudier inom Socialantropologiska institutio
nen vid Stockholms universitet.

b) ” Central America and the Caribbean” som hölls i Helsingfors den 
11-12 april, arrangerad av Institutet för Utvecklingsstudier vid Helsing
fors universitet.

c) ” El futbol y sus valöres en America L atina” som ägde rum i Köpen
hamn den 14 april arrangerad av SEDAL och NOSALF.

d) ” Which way Latin A m erica?” som hölls i Stockholm den 9 -11  juni 
arrangerad av Latinam erika-institutet vid Stockholms universitet.

e) ” Continuidad y Cambio en America L atina” som ägde rum i Århus 
den 11 decem ber arrangerad av Center för Latinam erika Studier vid Århus 
universitet.

3. Publikationer

Fr. o .m . 1977 har NOS ALF: s publikation ” Ibero-Am ericana” omvand
lats till en vetenskaplig tidskrift som tar med nordiska forskningsresultat i 
form av kortare artiklar och recensioner samt studier av icke-nordiska

1 H är e j tryckt

25 -17 -3 3 6  N ord iska  rådet D el 2
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författare som bedöms ha stort värde för den nordiska Latinamerika- 
forskningen.

F r .o .m . nummer VIII: 2—IX: 1 — 2 har till namnet ” IberoAm ericana” 
som undertitel lagts ” Nordic Journal o f Latin American Studies” . En 
självständig redaktionskom m itté har av styrelsen utsetts för tidskriften 
bestående av Mats Lundahl (huvudredaktör) från Lund, Dorte E tzerodt, 
Vejle, Claudio Aguirre-Bianchi och Roberto Broschek, båda från Stock
holm.

U nder 1986 utkom Vol. X IV —1:2 av ” Ibero-A m ericana” (ca 150 sidor) 
med tem a ” Det aktuella läget i Central A m erika” samt en bibliografi 
innehållande en förteckning över nordiska vetenskapliga bidrag till studiet 
av Mexico och Central Amerika mellan 1850 och 1950. I skrivande stund 
befinner sig på tryckningsstadiet Vol. XVI: 1 (ca 100 sidor).

Den inform ativa karaktär som ” Ibero-A m ericana” tidigare haft har se
dan 1978 upptagits av två nya publikationer. Den ena är ” NOSALF 
N ew s” , en nyhetsbulletin först och främst avsedd för samfundets medlem
mar. Den senaste utkom med två nummer under 1986 (Nr 1, mars och Nr
2, oktober). Den andra är ” Latinoam ericana” som utges av Latinamerika- 
institutet med NOSALF: s m edverkan när det gäller nordiska bibliografier.

4. Internationella kontakter

Olika styrelsem edlem m ar representerade samfundet vid följande inter
nationella sammankomster:

a) Seminariet om ” Regional Co-operation: the experiences of the N or
dic countries and the Andean G roup”  arrangerad av Andinska Pakten och 
LAIS i Lima, Peru, den 7 - 9  april. Vid seminariet deltog b l.a . en delega
tion från N ordiska m inisterrådet samt en representant för N ordiska inves
teringsbanken.

b) CEISA L:s 10:e generalförsamling som ägde rum i Wien den 22 -25  
oktober. (CEISAL är det europeiska sam arbetsorganet för samhällsveten
skapliga Latinamerika-studier).

c) LASA:s (Latin American Studies Association) Latinam erika konfe
rens som hölls i Boston den 2 3 -2 6  oktober.
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Nordiska kom m ittén för öststatsforskning

Verksamhetsberättelse 1986

1. Institutionens uppgift

Nordiska kommittén för öststatsforskning skall främja samverkan mel
lan öststatsforskare i N orden samt mellan nordiska och icke-nordiska 
forskare med inriktning på studier av Sovjetunionen och Ö steuropa. Kom
mittén söker även stimulera kontakter mellan öststatsforskare och forska
re från andra akadem iska discipliner i Norden. Vetenskapliga kontakter 
med Sovjetunionen och Ö steuropa uppm untras. Kommittén skall också 
främja forskning och högre utbildning om samhällsförhållandena i Sovjet
unionen och Östeuropa. Kommittén arrangerar vetenskapliga konferenser 
och symposier, utger publikationer och forskningshjälpmedel samt repre
senterar de nordiska länderna inom det internationella sam arbetet på öst- 
statsforskningens område.

2. Organisation

Nordiska kommittén bildades 1975 och har för närvarande ca 200 med
lemmar samt 10 institutionsmedlemm ar. Medlemmar kan vara forskare 
och lärare vid vetenskapliga institutioner i Norden samt universitetsinsti
tutioner eller m otsvarande med verksam het inom öststatskunskapens om 
råde. Kommitténs högsta beslutande organ är årsm ötet, som b l.a . väljer 
styrelse och ordförande. Styrelsen består av högst tio personer, om möjligt 
två från varje nordiskt land. Sekretariatsfunktionen är för närvarande 
knuten till Institutionen för öststatsstudier vid Uppsala universitet.

3. Verksamheten 1986

3.1. Ekonom iskt utfall

Ö verfö rs till 1987: 74417:14 S E K
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Nordiska kommitténs för öststatsforskning verksam het bedrivs inom 
fem huvudområden, som tillsammans utgör ett sammanvävt program för 
stimulans och utveckling av forsknings- och utbildningssamarbetet inom 
nordisk öststatsforskning. Genom decentraliserad samverkan med nordis
ka universitetsinstitutioner kan kommittén med förhållandevis knappa 
ekonom iska insatser skapa betydande synergieffekter.

Symposieverksam het: Under 1986 har två nordiska symposier genom
förts. I maj 1986 arrangerades en konferens om ” Sovjet och Norden: Den 
säkerhetspolitiska dim ensionen” i Lund och i oktober anordnades ett 
symposium om ” M inoriteter og nasjonale spenninger i Sovjetunionen og 
Ø st-Europa” i Oslo. Sym posierna samlade vardera ett 60-tal deltagare. 
Bidragen dokum enteras i Kommitténs vetenskapliga publikation och 
sprids därigenom till en vidare krets intresserade i Norden.

Publiceringsverksamhet: Kommittén utger två reguljära publikationer. 
Dels den vetenskapliga tidskriften Nordic Journal of Soviet and East 
European Studies (4 nr/år), dels den populärvetenskapliga skriften Bulletin 
för öststatsstudier i Norden (4 nr/år). D ärutöver har Kommittén för första 
gången valt att publicera sym posieresultat i bokform. Boken Symbols of 
Power: The Esthetics of Political Legitimation in the Soviet Union and 
Eastern Europe utkom m er under våren 1987.

Dokumentation: U nder 1986 har arbetet med det nordiska bibliografiska 
sam arbetsprojektet ” Öststatsforskning i N orden” avslutats. Bibliografier
na kommer att publiceras under 1987. D ärutöver har Kommittén deltagit i 
utgivningen av tidskriftsdokum entationen Østindex.

Forsknings- och utbildningssamarbete: Kommittén har under 1986 fär
digställt en rapport från det samnordiska pilotprojektet ” Kontinuitet och 
förändring i Sovjetunionen” . Rapporten publiceras våren 1987.

Internationellt samarbete: Kommittén företräder de enskilda nordiska 
länderna i den internationella samarbetsorganisationen ICSEES och delta
ger b l.a . i planeringsarbetet inför nästkommande världskongress i H arro
gate 1990. Kommittén representerar även de nordiska länderna i försöken 
att få till stånd ett fördjupat europeiskt samarbete.

4. Beslut

Styrelsen för N ordiska kommittén för öststatsforskning överlämnar här
med verksam hetsberättelse för 1986.

Daniel Tarschys 
S ty re lsen s o rd fö rande

Claes Arvidsson  
S ekre te ra re

3.2. Beskrivning av verksamheten
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Nordiska am atörteaterrådet (NAR)

Verksamhetsberättelse 1986

N avn og adresse

Nordisk am atørteaterråd (NAR)
Ladegårdskov 14 
DK-6300 Graasten

1. Organisationen

M edlemslande!organisasjoner!centre 

A m atörteaterns Riksförbund, Sverige 
Bandalag Islenskra Leikfelaga, Island 
Dansk Amatør Teater Samvirke, Danmark
H arrastajateatterien Yhteistoim ikunta/Teateram atörernas Samarbets- 
komite, Finland
Meginfelag Ahugaleikara Føroya, Færøerne 
Norsk A m atørteaterråd, Norge
Sam arbetskom m ittén för Teateram atörer på Åland, Åland

Styrelsens sam m ensæ tning  

Ella Røyseng, Norge, formand 
Einar Njalsson, Island, næstformand 
Bjørn Hall-Hofsø, Norge 
Steen Noreen Larsen, Danmark
S vea Hallin, Sverige 
Carl-Petter Teckenberg, Finland

Internationalt udvalg

Sigrun Valbergsdottir, Island, formand 
Bruno G aston, Danmark 
Sture Andersson, Sverige

Uddannelsesudvalg  

Helle Arnfred, Danmark, formand 
Gudbjørg Arnadottir, Island 
Nilla Ekström , Sverige
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Ungdomsudvalg  

Høgni Joensen, Færøerne, formand 
K atarina Stolt, Finland 
Gry Eikanger, Norge

Udvalget vedr. dramatiske aktiviteter m ed pensionister og handicappede 

M aj-Britt Ahlin, Sverige, formand 
Arne Aabenhus, Danmark 
Liv Karin Hulteng, Norge

Nordiske Teaterringe 

Steen N oreen Larsen, Danmark

Sekretariatsleder

Asger Hulgaard, Danmark.

2. Organisatorisk

Nordisk Am atørteaterråd m åtte efter rådsm ødet i Island tage afsked 
med et styrelsesm edlem, Jorunn Bleken, Norge, der afløstes af Bjørn Hall- 
Hofsø, Norge.

Styrelsen har afholdt flg. møder:
1. Oslo 9. o k t.-1 2 . okt. 1986. Dette møde var samtidig et fællesmøde 

mellem styrelsen og underudvalgene.
2. Helsingfors 2 0 .-2 2 . februar 1987.
Desuden har NARs arbejdsudvalg afholdt møde på Bornholm 7 .-8 .  

august, hvor et af hovedem nerne var Nordiske am atørteaterdage i Norge 
1987. Protokollerne fra styrelsens møder er udsendt efter adresselisten og 
er optaget i nærværende materialesamling.

Sigrun Valbergsdottir repræ senterer Nordisk Am atørteaterråd i styrel
sen for Internationalt Am atørteaterforbund (AITA/IATA).

I IATAs styrelse er desuden fra vor regional, Bruno Gaston, Danmark. 
Nordisk Am atørteaterråd har også i 1986 haft sit sekretariat hos Dansk 

Am atør T eater Samvirke, og adressen er sammenfaldende med DATS: 
Ladegårdskov 14, DK-6300 Graasten.

3. Aktiviteterne

Gæstespilvirksomheden

En af de meget vigtige sider af Nordisk A m atørteaterråds virksomhed er 
gæstespillene. Dette at en teatergruppe fra et nordisk land besøger en 
venskabsgruppe i et andet nordisk land er utroligt værdifuldt. Til tider er 
der tale om hele turneer, hvor man gæster grupper i flere lande, bor på 
stederne, indkvarteres ofte privat, er indimellem ” gæstelærere” på de
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lokale skoler, hvor man fortæller og viser lysbilleder fra sit eget land. I 
disse arrangem enter går ofte det nordiske samarbejde op i en højere enhed.

Der var på budgettet for 1986 afsat DEK 130000 til støtte til egentlige 
gæstespil, og der blev forbrugt 112000 kr.

I virkeligheden ligger forbruget til gæstespil 20000 kr. højere, idet NARs 
kasse m åtte gå ind og ekstraordinært dække kr. 20000 for en af de delta
gende grupper i festivalen. Dette beløb er bogført under generelt tilskud til 
festivalen i Island.

I alt blev bevilget gæstespilstøtte til 10 grupper. Det vil altså sige, at der 
til grupperne bevilgedes i gennemsnitt 11 200, og det er selvfølgelig en 
hjælp. Egenfinancieringen har imidlertid været på ca. 54500 for hver 
gruppe. Disse tal fortæller, at det stadigt er en ganske bekostelig affære at 
begive sig på gæstespil/venskabsbesøg i de andre nordiske lande.

Det bør derfor kunne tilføres gæstespilområdet øgede midler, så egenfi
nancieringen ikke bliver så høj, at de mindre velsituerede grupper på 
forhånd opgiver at søge støtte.

Nordiske Teaterringe

Nordiske Teaterringe er oprettet for at stimulere gæstespilvirksomhe
den. En teatergruppe fra hvert land går ind i et ” ringsam arbejde” , udveks
ler blade, programmer o. 1., meddeler hinanden om forestillinger, inviterer 
hinanden på besøg o. m. a. Hvor dette er muligt -  og formålstjenligt -  
søges teaterringene etableret i tilknytning til Foreningen Nordens ven
skabsbysam arbejde. Også her stiller kravene om en stor egenfinancierings- 
del sig hindrende i vejen for, at ringsamarbejdet blivet noget andet og mere 
end blot papirudveksling.

Gæstepædagoger

Nordisk Am atørteaterråd har i 1986 ydet støtte til gæstepædagoger på 
henholdsvis Færøerne og i Island. På Færøerne blev beløbet, kr. 5 000 
anvendt til et kursus med den danske dram atiker, Ulla Ryum, mens det 
bevilgede beløb i Island anvendtes til workshops under den nordiske 
am atørteaterfestival.

Nordisk Am atørteaterfestival

Den altoverskyggende begivenhed i regi af Nordisk Am atørteaterråd i 
1986 var den nordiske am atørteaterfestival i Reykjavik 22 .-2 9 . juni. Fes
tivalens tem a var: ” Kan vi gennem vor nordiske kulturarv udvikle et 
nutidigt teater?”

Samme tem a var udgangspunkt for en konference i Island i 1983, blev 
fulgt op i Danmark i 1984 ved en konference med temaet "M od ek u ltu r- 
m odkultur” og på Færøerne i 1985 med konferencetem aet ” De små nor
diske folk og den internationale m assekom m unikation” . Desuden afhold-
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tes i februar 1985 et kursus på N ordens folkliga Akademi i Kungälv om 
selv at skrive et skuespil ud fra sin egen kulturelle baggrund.

Sjældent er vel en festival blevet så grundigt forberedt, og den blev da 
også en storstilet manifestation af det nordiske am atørteaterarbejde. G røn
lands teatergruppe -  og for så vidt også den samiske -  med teaterstykker 
om de kraftige kultursam m enstød, der sker i deres lande, den finsktalende 
teatergruppe med et kraftfuldt og fornemt spil ude i lavamarkerne med 
Kale Vala motivet som udgangspunkt, færinger med et spil om havet og 
menneskene og de øvrige nordiske lande med hver deres spil, hvor ud
gangspunktet var deres egen historie.

En festival, der i høj grad viste, at man kan skabe et nutidigt teater ud fra 
sin egen kulturelle baggrund. Spændende teater. Vedkommende teater. 
Selve festivalen var iscenesat med en sikkerhed, som Bandalag Islenskra 
Leikfelaga har megen ære af.

Lad denne omtale af festivalen slutte med et lille klip fra en omtale af 
festivalen (Niels Damkjær i Rampelyset):

Festivalen viste både spændvidde og forskelle indenfor det nordiske 
område. De mange forestillinger, det gode sociale samvær og de islandske 
værters solide og velfungerende arrangem ent var tydeligvis inspirerende 
for festivaldeltagerne. At man oplever sin egen egenart og kvalitet ved at 
spejle den i de andre folks særlige traditioner og udtryksm åder. Også 
forskellene underbygger den enkelte nations fornemmelse af identitet. 
Bandalag Islanskra Leikfelaga har udarbejdet rapport fra festivalen. Regn
skab fra festivalen findes indsat i nærværende materialesamling.

Kursusvirksomheden

NARs kursusvirksomhed har de sidste år væsentligst faldet indenfor flg. 
grupper:

1. V idereuddannelseskurser, der bygger på, at der nationalt har været 
afholdt grundkurser nationalt indenfor det respektive emne.

2. Specialkurser, der arrangeres af de nationale centre og med emner 
foreslået af disse.

3. Ungdomskurser, arrangeret af de nationale centre.
Alle kurser har været optaget på NARs budget og roterer efter en 

turordning rundt i de nordiske lande.
Det ser imidlertid ud til, at uddannelsesmulighederne er så vel udbygge

de i alle de nordiske lande, at behovet for videreuddannelseskurserne ikke 
er så udtalt som tidligere.

Der arbejdes derfor på, at NARs kurser frem over skal samle sig om 
temaer. Tem aet for kurset i 1987 er TEA T E R -T V -T E A T E R , mens der i 
1988 arbejdes med farcen som tema.

Strukturen i Ungdomskurset er der ikke planer om at ændre.
Grundet forskellige omstændigheder faldt det i Sveriges lod at arrangere 

såvel specialkursus som ungdomskursus i 1986.
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Specialkursets emne var regi, om tem aet for ungdomskurset var Teater 
og medierne med hovedtem aet Fred.

Regnskab for kurserne findes indsat i materialesamlingen.

4. Internationalt samarbejde

IATAs sekretariat er sikret i Norden til udgangen af 1989. En tilstedvæ- 
relse af sekretariatet her i det nordiske giver nogle gode samarbejdsmulig
heder, der kan være med til at sprede bevidstheden om N orden som et 
kulturelt aktivt område ude omkring i verden.

Netop nu er bestræ belser i gang for at lave et sam arbejdskursus NAR/ 
I AT A i 1988 eller 1989.

5. NARs sekretariat

NARs sekretariat har også i 1986 haft til huse hos DATS på adressen 
Ladegårdskov 14, Dk-6300 Graasten.

Ved besøg i Nordisk M inisterråd er man blevet spurgt, om det ikke 
kunne flytte rundt i de nordiske lande, så disse kunne være med til at 
fordele de byrder, det også er at have sekretariatet. Man kunne fx. lade det 
følge formanden, lød det.

Tanken lyder besnærende, men er urealistisk. NARs sekretariat er ikke 
blot nogle få papirer, der kan ligge i en dokum entm appe, men det er også 
arkivm ateriale fra NARs start, m ateriale, som man ofte må gå tilbage i. Det 
er nordiske tidsskrifter, det er korrespondence, gæstespilansøgninger 
o. m. a, og den dag det skal flytte må der en lastvogn til.

Der har i 1986 været penge til at betale DATS DEK 6000 i husleje, lys og 
varme for det lokale, NAR beslaglægger, ligesom der er betalt 1 650 i leje 
og part af leasing udgifter til maskiner.

Det har på budgettet været afsat kr. 14000 til lønudgift. For dette beløb 
er det købt tim elønnet arbejde hos DATS hovedsageligt til renskrift af 
større opgaver.

Generelle betragtninger

1986 blev året, hvor det lykkedes at samle alle de nordiske lande: 
Færøerne, Grønland, Island, Norge, Sverige. Åland, Finland. Danmark og 
den selvstændige folkegruppe, Samerne til festival i Island.

Det blev også året, hvor der blev udsendt kraftige signaler om, at 1987 
ville blive året, hvor alle disse ville være at tinde som medlemmer af 
Nordisk A m atørteaterråd.

20 år er det gået siden NAR blev startet, og de drømme, man havde i 
1967 ser nu ud til at gå i opfyldelse.

Det lyder forjættende, og det stiller samtidig store opgaver i udsigt, hvis 
dette medlemsskab skal være reelt.
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Det har altid været et princip i NAR, at uanset hvor i Norden man bor 
skal man kunne deltage på lige vilkår. Dette vil klart kræve øgede økono
miske ressourcer.

Et andet problem om lige vilkår er også tolkningsspørgsmålet. Man kan 
vist næppe sige, at der har været lige vilkår for de finsktalende deltagere 
tidligere, eller for den sags skyld islændingene, idet man har forudsat at de 
kunne et skandinavisk sprog.

Med grønlændernes optagelse i NAR bliver hele tolkningsspørgsmålet 
endnu mere nærværende. Også der bliver en opgave at løse for NARs 
styrelse det kommende år.

NARs styrelse ser klart dette, og i det forløbne år har styrelsen gennem 
kontakter med nordisk orienterede politikere i eget land, gennem møder i 
Nordisk M inisterråds sekretariat søgt at gøre opmærksom på disse proble
mer og iflg. dokum enter fra Nordisk Råds samling i Helsingfors febr. 1987 
er man opmærksom på problem erne og vil tage disse op til en mere konkret 
vurdering.

Nordisk M inisterråd får iøvrigt ganske meget for den bevilling, der gives 
til det nordiske am atørteatersam arbejde. Bevillingen følges op af mange 
frivillige arbejdstim er, af en stor egenfinanciering og resultatet er stor 
aktivitet over hele Norden med det nordiske fællesskab sat i focus, men 
også med det kik ud til verden, som kontakten til Internationalt A m atørtea
terforbund giver.

Mange står således sammen om det fællesnordiske arbejde, mange har 
ydet deres bidrag. Uden deres indsats og uden den nødvendige forståelse 
for det slægtsskab der -  trods forskellighederne — er os imellem er 
arbejdet meningsløst.

Til alle disse frivillige, til embedsmænd i såvel de enkelte lande som i 
Nordisk M inisterråd og til politikere, der har hjerte for det arbejde i 
Nordisk A m atørteaterråd skal der lyde en tak for samarbejdet det forløbne

Odder i marts 1986

Nordisk A m atørteaterråds styrelse

Asger Hulgaard
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Nordiska konstförbundet (NKF)

Verksamhets berättelse 1986

N am n och adress

Nordisk Kunstforbund (NKF)
Peder Claussønsgt. 7 
N-0165 Oslo 1 
Tel. 02-207080

Från Nordiska konstförbundet har följande rapportering inkommit:

Beretning fra NKF's danske sektion 1 .8 .—31.12.1986

Sektionen har bestået af repræ sentanter fra Komiteen for internationale 
kunstudstillinger (KIK U ), Akadem irådet. Billedkunstnernes Forbund 
(BKF) og Foreningen af danske kunstm useer som følger:

Gunnar Bay (formand, maler, KIKU), Finn Have (KIKU). Erik Poulsen 
(billedhugger) og Oda Christiansen (væver, Akademirådet), Birthe 
Kronkvist (maler) og Erik Mosegaard Jensen (maler, BKF) samt Leila 
Krogh (m useum sdirektør, foren, af danske kunstmuseer).

Perioden har været præget af en ny sammensætning af sektionen og af en 
rokering af sekretær Peter Navntoft, som pr. 1.10. blev afløst af fm Jørgen 
P. Skælm. Arbejdet har overvejdende bestået i tilrettelæggelsen af det 
forestående seminar om Laser og Holografi, som tænkes afholdt i Dan
mark i efteråret 1987. En arbejdsgruppe bestående af J. P. Skælm. Birthe 
Kronkvist, Anders Tinsbo og Fritjof Johansen, som er projektets faglige og 
kunstneriske leder, har udarbejdet de nærmere bestem m elser vedrørende 
seminarets afholdelse. En væsentlig del har omhandlet fordelingen af de 
nordiske gæsteatelierpladser og prioritering af ansøgere til Skandinavisk 
Forening i Rom. Sidstnævnte forenings fortsættelse har været genstand for 
mange drøftelser, idet det har været sektionens helt klare mål at en fortsæ t
telse af aktiviteten i Rom skulle fortsættes — om end i nye lokaler. Sekre
tær Peter Navntoft og Niels Eger Peterson (N K F, Norge) har arbejdet med 
de vedtægtsændringer, som er påkrævet i forbindelse med optagelse af 
repræsentanter for Grønland, Færøerne og Aland. Forslaget med kommen
tarer er fremlagt og videresendt til N K F til forelæggelse på AU-mødet i 
febr. 87 i København. Det er fortsat sektionens mål at styrke betræbelser-
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ne for det kunstneriske samarbejde i Norden, bl. a. ved afholdelse af 
seminarer, og den danske sektion ser frem til et vellykket sådant i efteråret 
1987. Maleren Birthe Kronkvist har været den danske repræsentant i 
N ordisk K unstcentrum s styrelse.

København, den 7. februar 1987

Nordiska konstförbundets finska sektion
Verksamhetsberättelse fö r  år 1986

Styrelsem edlem m ar

Irmeli Tarmo, målare, ordförande, Silja Rantanen, målare, viceordfö
rande, Stig Fredriksson, målare, Aarne Jäm sä, skulptör, Satu Kiljunen, 
målare, Lisbet Lund-Schwela, grafiker, Tuula Lehtinen, grafiker, Seija 
Rustholkarhu, skulptör, Teemu Saukkonen målare, Olli Närvä, avd.chef, 
representant för Undervisningsministeriet.

Delegater vid förbundsrådsm ötet

Irmeli Tarmo, Silja Rantanen, Stig Fredriksson.
Vid förbundets arbetsutskottsm öte i Oslo i början av april i samband 

med forbundssekretariatets överflyttning till Oslo representerades sektio
nen av Irmeli Tarmo och som extra delegat på sektionens bekostnad Stig 
Fredriksson.

Möten

Den 30 maj höll sektionen sitt årsm öte, varvid ordföranden redogjorde 
för N K F ’s förbundsrådsm öte och miniseminarium, som en vecka tidigare 
hade hållits i Kautokeino. D ärutöver har sektionens styrelse sammanträtt
6 gånger.

Verksamhet

Av verksam heten under det gångna året kan särskilt nämnas sektionens 
insats för bevarandet av konstnärskollegiet vid Skandinavisk Forening i 
Rom. Den aktion som förbundets sektioner i alla länder hade gått in för i 
form av en vädjan till Nordiska rådets kulturutskott, fick i Fnland särskild 
tyngd genom att kulturutskottets ordförande, den finländska riksdagsleda
moten Elsie Hetemäki-Olander tillsammans med utskottets övriga finländ
ska delegater personligen uppvaktades i samband med en presskonferens. 
Detta ledde till att ärendet togs upp vid Nordiska rådets session i början av 
mars som en särskild fråga. I uppvaktningen deltog även representanter för 
Konstnärsgillet i Finland. Sektionernas ingripande resulterade som känt i 
att ett slopande av bidraget till Skandinavisk Forening i den nordiska 
kulturbudgeten för 1987 kunde avvärjas.

Sektionen har även undersökt möjligheterna att utnyttja den tom t, som
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Vestm annaöarnas kommun har donerat till sektionen för uppförande av ett 
konstnärshus för isländska och finländska konstnärer. På sektionens begä
ran har förre chefen för N ordiskt konstcentrum , Erik K ruskopf vid sitt 
besök i Island i decem ber på ort och ställe undersökt frågan och avgett ett 
skriftligt utlåtande. Ärendet är fortfarande under behandling.

Slutligen kan näm nas, att sektionens styrelse har behandlat de finländ
ska ansökningarna om vistelse i nordiska gästateljéer och i Skandinavisk 
Forenings konstnärskollegium i Rom, sammanlagt 41 ansökningar.

Helsingfors den 30 januari 1987

lrm eli Tarmo Annem ie Österberg

N ord iska  k on stförb u n d ets is land ssek tion

Arsredogörelse fö r  1986

I böljan av 1986 började N ordiska konstförbundets islandssektion förbe
reda ankom sten av utställningen Byggnadskonst Bildkonst, som kom i 
maj. Islandssektionen arrangerade uppsättningen av utställningen, som 
öppnades den 14 maj.

Den 29 maj hölls diskussionsm öte, där Magnus Tömasson och Magnus 
Skúlason redogjorde för sitt sam arbete i anknytning till utställningen. 
Därefter kom en allmän diskussion om offentlig utsmyckning och om 
Fonden för offentlig utsmyckning, under vilken arkitekter och konstnärer 
utbytte åsikter.

I början av juni tog Islandssektionen ned utställningen och skickade den 
till Sveaborg.

I april fick vi tillbaka konstverken efter Kjarval från Sverige.
Efter årsm ötet i Kautokeino började vi i Islandssektionen att fundera 

över hur vi skulle kunna finansisera årsm ötet på Island i september. Vi 
vände oss till utbildningsdepartem entet och departem entssekreteraren fö
reslog att vi skulle återkom m a i januari 1987. Det har hållits några möten 
för att diskutera det kommande årsm ötet och mini-seminarier.

Angående Konstnärskollegiet i Rom vände sig Islandssektionen till 
Eiður G uðnason, ordförande för Nordiska rådets kulturutskott, och redo
gjorde inför honom för de finansiella svårigheter som Konstnärskollegiet 
befinner sig i. Han lovade att göra vad han kunde för att förbättra situatio
nen.

Vi har rangordnat ansökningar om gästateljér i Norden och redogjort för 
årsm ötet 1986 i isländska konstnärsförbundets tidskrift.

Reykjavik den 6 februari 1987

Jónía Guðnadóttir
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Norsk seksjon av NKF
Årsmelding 1986

Styret i BKS (Billedkunstfaglig Sentralorganisasjon) oppnevner med
lemmer av norsk seksjon av N K F. I 1986 har seksjonen bestått av følgende 
personer:
-  billedkunstneren Nils Eger Pettersen (formann)
-  billedkunstneren Per M. Staurnes
-  billedkunstneren Evelyn Scobie

Torstein Rittun har i egenskap av formann i N K F også tiltrådt den 
norske seksjonen. Billedkunstnerne Ingunn Bøhn, styremedlem i Nordisk 
K onstcentrum , Sveaborg er innkalt og har deltatt på seksjonens møter. 
Anniken Thorsen, daglig leder i BKS, er sekretær for seksjonen.

Seksjonen har hatt 2 m øter i 1986 (25.2. og 25.11.). N K F hadde AU- 
møte i Oslo i april. Torstein Rittun og Nils Eger Pettersen deltok på dette 
møtet. På forbundsrådsm øtet i Sameland i mai deltok Rittun, Eger Petter
sen, Staurnes og Scobie.

Seksjonen har på sine m øter diskutert aktuelle saker i N K F (nye med
lemmer, Rom-kollegiet, laserminar). For egen del prioriterer seksjonen 
spørsmålet om utbyggingen av ordningene med nordiske gjesteatelier og 
har satt i gang arbeid med å få etablert slike atelierer i Oslo.

Seksjonen har også innstilt norske billedkunstnere for opphold på Svea
borg, Karleby og Island.

Oslo, 6. mai 1987

For norsk seksjon av N K F

Anniken Thorsen 
S ek re tæ r

Nordiska konstförbundets svenska sektion
Verksamhetsberättelse fö r  1/7 1985—1/7 1986

Under året har sektionens verksam het präglats av de ekonom iska under
skott som uppkommit under de närm ast föregående två årens stora sats
ning på arbets- och utställningsprojektet ” Byggnadskonst och Bildkonst” 
samt seminariet ” Bildkonsten i TV ” . De kvardröjande underskotten här
ifrån har genom en nedskärning i främst egna projekt kunnat avskrivas i 
och med verksam hetsårets utgång.

Utställningar

I ett samarbete med Hässelby slott -  nordiskt kulturcentrum har utställ
ningen ” Byggnadskonst — Bildkonst” visats i Galerie Plaisiren på H ässel
by slott varefter utställningen i sin helhet har överlämnats till Sveaborg -
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nordiskt konstcentrum  i vars regi den vandrat runt i Norden. Projektet 
"B ildkonst -  Byggnadskonst” är därmed till alla delar genomfört och 
avslutat.

Utställning sbidrag 

Utställningsbidrag har utdelats till W aldemarsudde för utställningen 
” Nordiskt 40-tal -  Nordiskt 80-tal” .

Rom-kollegiet m .m .

Sektionen har på en rad sätt arbetat för en fortsatt verksamhet för 
kollegiet i Rom. -  Sektionen har också fungerat som koordinator och 
mottagare av de olika sam arbetsförslag som de olika konsthögskolorna i 
Norden enskilt behandlat efter ett beslut vid ett seminarium för konstut
bildning i Norden som hölls i Ny Karleby våren 1985. -  Vid två ansök
ningstillfällen under verksam hetsåret har sektionen fungerat som remissin
stans för behandling av de svenska konstnärernas ansökningar om stipen
dier till vistelse vid de nordiska gästateljeerna främst Sveaborg.

N K F .s 40-års jubileum  

Den 8 novem ber högtidlighöll N ordiska konstförbundet sitt 40-årsjubi- 
leum vid en sammankomst på Prins Eugens W aldemarsudde. Sektionen 
medverkade i programkommittéen och i finansieringen av programmet 
som omfattade uruppförande av ett av N K F beställt verk av tonsättaren 
Jan Carlstedt kallat ” Tid och förvandling” samt öppnandet av jubileum s
utställningen ” N ordiskt 40-tal -  N ordiskt 80-tal” .

Förbundsrådsmötet

Årets Förbundsrådsm öte ägde rum i Kautokeino i Norge med följande 
svenska deltagare: Ordförande Leif Bolter samt Hans Bildberg, Pi Eriks
son, Ingvar Jörpeland och Anna Sjödahl.

Representanter i Nordiskt konstcentrum

Representant för svenska sektionen i styrelsen för Sveaborg — nordiskt 
konstcentrum  har varit M atti Nurmi med Leif Bolter som suppleant.

Ledam öter

Svenska sektionen har under verksam hetsåret haft följande ledamöter: 
Leif Bolter, Pi Eriksson, Hans Blidberg. Ingvar Jörpeland, Enno Hallek. 
Matti Nurmi, Birger Olsson, Astrid Rietz, Anna Sjödahl, Georg Suttner, 
Beate Sydhoff samt Dag Widman. U nder verksam hetsåret har sektionen 
haft sex protokollförda sammanträden.

Hans Blidberg 
S ek re te ra re  i svenska  sek tionen



2640 C 12/k:34

N K F’s sam iske seksjon
Virksomhet s bere tt else 1986

Seksjonen har bestått av:

Delegat ved forbundsrådsm øtet: Ingunn Utsi
Observatører: Annelise Josefsen, Aage Gaup, Rose Marie Huuva og 

Folke Fjällström
I 1986 arrangerte Samisk seksjon for første gang N K F ’s forbundsråds

møte med påfølgende miniseminar om samisk kunst og kultur. Seksjonen 
sto ansvarlig for det praktiske arrangem entet med avtaler og forhandlinger 
om omvisninger, foredrag, overnattinger, middager og buss. Seksjonen sto 
også ansvarlig for utgivelse av katalog i forbindelse med ” . . .  leat . . .” 
utstillingen som ble vist i Karasjok i forbindelse med N K F ’s besøk, mens 
SDS’ Kunstneriske Råd sto ansvarlig for selve utstillingen.

SDS fikk økonomisk tilskudd til sin del av arrangem entet fra: Kommu- 
nal- og arbeidsdepartem entet, Norge, Norsk Kulturråd, Nordisk Sameråd, 
Finnmark fylke og Karasjok kommune.

De erfaringer samisk seksjon fikk gjennom å stå som vertskap for N or
disk Kunstforbund var udelt positive. Den velvilje seksjonen ble møtt med 
av kommunale og fylkeskommunale myndigheter gledet oss meget, men 
den største glede var å kunne tilbringe 4 herlige dager sammen med 
nordiske kolleger. Besøket viste oss hva et nordisk samarbeid innebærer, 
hvilke impulser vi kan gi og motta. Å arrangere forbundsrådsm øter i de 
” avsidesliggende” seksjonsom råder har stor betydning for de små sek
sjoner, men uten tvil også for Nordisk Kunstforbund som helhet.

Seksjonen har forøvrig behandlet spørsmålet om en utvidelse av N K F til 
også å gjelde Grønland, Færøyene og Åland og mener det vil være en 
berikelse for det nordiske sam arbeidet om disse selvstyrte om råder kom
mer med som medlemmer.

Repvåg, 11. februar 1987

Ingunn Utsi 
L eda
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Skandinavisk förening i Rom

Verksamhetsberättelse 1986

A. Regnskab

Regnskabet er, som tidligere, blevet revideret af kasserer ved Den 
svenske Am bassade, Marianne Tavazzi. -  Som det fremgår af kom m enta
rerne, er der over 1986-bevillingerne betalt husleje for de første 3 mdr. af 
1987 som følge af en aftale, der blev indgået i septem ber 1986 med ejeren 
om fraflytning fra Via Condotti inden 1.4.1987. Foreningen var blevet truet 
med sagsanlæg i forbindelse med den i juni 1985 udløbne lejekontrakt, og 
nævnte aftale udgjorde den eneste juridisk og økonomisk forsvarlige udvej 
af sagen. 1 aftalen indgik betaling af husleje for hele den resterende periode 
(dvs. til 31.3.1987), som ejeren akcepterede at lade Skandinavisk Forening 
blive boende, hvilket har medført et merforbrug svarende til 3 måneders 
husleje, ialt Lit. 4.627.332. Det har således ikke værert muligt at oprette 
den under ubetalte regninger omtalte konto for fratrædelsessum  til rengø
ringshjælp. Udgifterne hertil samt til varme, 2. rate, vil blive afholdt af 
indeværende års bevillinger.

B. Virksomhed

Som tilsynsførende i 1986 har fungeret maleren Seppo Mattinen. -  Der 
har opholdt sig 39 kunstnere i kollegiet, fordelt med 

8 fra Danmark 
8 fra Finland
2 fra Island 
8 fra Norge

13 fra Sverige.

C. Administration og økonomi

Den i 1985 konstituerede midlertidige komité bestående af de nordiske 
am bassadører i Rom, direktørerne for de nordiske institutter i Rom, en 
repræsentant for Venneforeningen samt maleren Seppo Mattinen og 
undertegnede har i løbet af 1986 kunnet fastlægge de administrative og 
fysiske ram m er for kollegiets virksomhed fra og med 1987, efter at dets 
fremtid i foråret 1986 var blevet sikret ved en årlig bevilling fra Nordisk 
M inisterråd på Dkr. 600.000 for en prøvetid på 5 år. Takket være denne 
væsentlige forøgelse af bevillingerne, der hermed fandt sted, har komitéen
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kunnet skaffe nye lokaler i Via Garibaldi i T rastevere, som vil kunne tages 
i brug fra 1. maj d .å . De nærmere detaljer vedr. disse vil være Nordisk 
M inisterråd bekendt fra korrespondance med Den danske Ambassade i 
Rom, -  Desuden er der udarbejdet nye vedtægter, ifølge hvilke skabende 
og udøvende kunstnere indenfor samtlige kunstarter har adgang, og efter 
hvilke bestyrelsen består af de nordiske am bassadører og institutdirektører 
i Rom samt den islandske konsul og en repræsentant for ” Skandinavisk 
Forenings V enner” . Institutionen skifter navn til ” Skandinavisk For
enings Kunstnerkollegium i Rom ” . — Til varetagelse af den daglige drift er 
fra 1.1.1987 ansat D ottoressa Hanne Retvik Lombardo (no.).

Karen Ascani
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C 12/k: 36
1988

Nordkalottmuseet

Verksamhetsberättelse 1986

För närvarande är arbetsutskottet förlagt till V ästerbottens museum, 
Umeå, Sverige.

M edlem smuseerna är följande:

3. Beskrivning av verksamheten 1986

Följande utställningar har turnerat på Nordkalotten: 
Duodji -  Sameslöjd (i Finland)
N är fornt försvinner (i Norge)
Kustfolk och sjöfågel (i Sverige och Finland) 
Gränshandel (i Sverige och Finland)
Kustsamisk bosättning (i Norge och Sverige) 
Norrbottensgrafik (i Finland)
Smuggling i Tornedalen (i Sverige)
På Snö (i Norge)
Sulitjelma (i Norge)
Att bära (i Sverige)
Främre Lapplands finska bosättning (i Finland) 
Krigsfångar (i Norge)
Stenåldershus (i Norge)
Landhöjning vid Bottenviken (i Sverige).
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Lapin M aakuntam useo, Rovaniemi hade i mars färdigproducerat utställ
ningen ” Främ re Lapplands finska bosättning” . ” Krigsfångar” (Rana mu
seum, Mo i Rana). ” Stenåldershus” (norska versionen, produceras i tre 
ex.) ” Sulitjelma” (Nordlands Fylkesm useum , Bodö).

Under 1986 pågående projekt:

Uleåborg påbörjade produktionen av utställningen ” T jära” i slutet av 
året.

Luleå hade ” Landhöjning vid Bottenviken” under produktion. Detta 
projekt består av tre skollådor (en för vardera land) och beräknas vara helt 
slutfört under 1987. Produktionen av ” Samiska bilder” fortskred under 
hösten vid V ästerbottens museum. Tromsö museum producerar ” Stenål
dershus” i tre exemplar, ett för vardera land. Den norska versionen 
färdigställdes och turnerade i Norge. Den svenska och finska versionen 
beräknas böija turnera i januari 1987. Nordkapm useet (Finnmarks m use
umslag) har ” Valfångst på F innm arkskusten” under produktion.

4. Planerad verksamhet 1987

N ordkalottm useet avser att under 1987 använda beviljade medel till 
följande projekt:

” Gränslös folkmusik” (vandringsutställning; Prod.: Rana museum, Mo i 
Rana).

” T jära”  (vandringsutställning; Prod.: Pohjois-Pohjanmaan museo, 
Uleåborg).

Resterande medel utgörs av kostnader för årsmötesförhandlingar och 
Au-verksamhet. Till värd för 1987 års årsmöte har utsetts Lapin Maakun
tamuseo i Rovaniemi, Finland. Tiden för årsm ötet har preliminärt satts till 
vecka 37.

5. Föreslagen verksamhet 1988—1990

Under 1988 beräknar N ordkalottm useet disponera medel för följande 
verksamhet:

Slutförande av utställningsprojektet ” Gränslös folkmusik” (prod.: Rana 
museum), påbörjande av utställningsprojektet.

Under 1986 slutförda produktioner:
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C 13/s
1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1986

(B erättelserna C 13/s: 1—8, se s. 2650)

Social- och miljöutskottet har genomgått berättelserna från nordiska 
institutioner och organ på utskottets område (C 13/s: 1 -8 ) och noterar 
följande beträffande verksam heten vid dessa institutioner.

Berättelse om Nordiska läkemedelsnämndens verksamhet (C I3 ls:l) 

U tskottet har särskilt noterat att nämnden publicerat nordiska riktlinjer 
för utredningsprotokoll (kontrollmyndigheternas utvärdering av ansök
ningar om registrering av läkemedel). M yndigheterna väntas därigenom 
lättare kunna utnyttja varandras arbete. Riktlinjerna prövas på konkreta 
ansökningar av tre nordiskt sam m ansatta utredningsgrupper. En av grup
perna har utarbetat förslag till riktlinjer för biotillgänglighet (studier av 
läkemedels upptag i kroppen).

U tskottet vill uttala förhoppningen att nämndens arbete borde kunna 
bilda grundvalen för en ökad samordning av de nordiska ländernas regist
rering av läkemedel i enlighet med rådets rekomm endation nr 24/1985 om 
nordisk handlingsplan för läkemedelsregistrering. U tskottet noterar vidare 
med tillfredsställelse, att de nordiska ländernas jäm förelser av läkeme
delsstatistik ofta används vid jäm förelser av andra länder, även utanför 
Europa efter rekomm endation av WHO.

Berättelse om Nordiska hälsovårdshögskolan (C I3ls:2)

U tskottet noterar, att skolans utbyggnad påbörjats och att kostnaderna 
som fördelats på de nordiska länderna i enlighet med den fördelningsnyc
kel som tillämpas för budgeten i övrigt fr o m 1987 fördelas mellan länderna
i två steg, dels ett garantibelopp enligt fördelningsnyckeln, och dels en 
utbyggd del i proportion till antalet utnyttjade elevm ånader under året.

U tskottet noterar med intresse de redogörelser som ges för de fo rsk
ningsprojekt som ges i berättelsen om ämnena samhällsmedicin, hälso- och 
sjukvårdsadm inistration, epidemiologi och biostatistik samt miljömedicin. 
U tskottet vill erinra om de synpunkter utskottet anförde med anledning av
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ministerrådsforslag B 64/s om plan för utbyggnad av hälsovårdshögskolan 
där utskottet underströk värdet av tvärfacklighet i den utbyggda utbild
ningen vid hälsovårdshögskolan liksom möjligheterna till ett större utbud 
av tilläggskurser, vilket nu synes bli tillgodosett i den utbyggda verksam 
heten. En oprövad möjlighet som kan visa sig fruktbar vore ett samarbete 
med organisationer på handikappom rådet och miljöområdet vid planering 
av kurser och förmedling av expertis i berörda samhällsmedicinska frågor, 
liksom patientorganisationer och arbetsm arknadsorganisationer. Det finns 
också möjligheter till sam arbete mellan nordiska samarbetsorgan som 
NORDPLAN och Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH), t. ex. 
vid utformning av kurser och i urvalet av forskningsämnen för uppsatser 
och doktorandernas avhandlingar.

Berättelse om verksamheten vid Nordiska nämnden fö r  alkohol- och drog
forskning (NAD) (C 13/s:3)

U tskottet som vid överläggningar med social- och hälsovårdsm inistrarna 
betonat alkoholfrågornas betydelse som det största m issbruksproblemet, 
noterar, att nämndens uppgifter är att främja och utveckla tvärvetenskapli
ga kontakter inom alkohol- och drogforskningen i Norden, planera forsk
ningsprojekt samt arrangera forskarkonferenser och stimulera forskarut
bildning och forskarutbyte. Verksam heten skall i huvudsak inriktas på den 
samhällsvetenskapliga forskningen, inklusive socialmedicin och socialpsy
kiatri. Sistnämnda ämne understryks b l.a . i utskottets betänkande över 
m inisterrådets berättelse C 1.

U tskottet noterar med intresse, att en publikation förbereds om alkoho
lens betydelse i den nordiska folkkulturen. U tskottet noterar vidare med 
tillfredsställelse, att nämnden tagit ett antal samarbetsinitiativ i enlighet 
med den nordiska handlingsplanen mot narkotika om bl a narkotikadödlig
het, förlopps- och karriärstudier av narkotikam issbrukare samt trafik och 
droger. Undersökningen om narkotikapolitiken och rättssystem et ligger i 
linje med Nordiska rådets rekom mendation nr 2/1987. I projektet ingår 
beskrivningar av narkotikapolitiken i den enskilda nordiska länderna. U t
skottet em otser resultatet av detta projekt med intresse.

Berättelse om verksamheten vid Nordiska institutionen fö r  vidareutbild
ning inom arbetsm iljöområdet (N IVA) (C 13/s:4)

U tskottet noterar, att största delen av institutionens kostnader täcks via 
ministerrådets allmänna budget. Enligt avtal får NIVA både materiellt och 
adm inistrativt understöd från Institutet för arbetshygien i Helsingfors dit 
NIVA är lokaliserat.

Bland institutionens kurser under 1986 har utskottet särskilt noterat att 
ökad vikt lagts vid psykosociala frågor (stress och ” utbränning” ) samt 
neurologiska sjukdomar och belastningsskador och den mänskliga faktorns 
betydelse vid olycksfallsförebyggande åtgärder. Kemiska risker och nac-
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ke- skuldrabesvär har också behandlats. U tskottet vill understryka att 
några av dessa ämnen kan öka i betydelse med den ökade datoriseringen 
av arbetsmiljön.

Berättelse om verksamheten vid Nordiska nämnden fö r  handikappfrågor 
(C I3ls:5)

U tskottet noterar, att näm ndens verksam het i enlighet med gällande 
arbetsprogram  för perioden 1984-1986 legat inom fyra huvudsakliga pro
gramom råden, nämligen hjälpmedelsfrågor. handikappforskning, sam
hällsservice för särskilt u tsatta grupper och utbildningsfrågor. Det datorba- 
serade inform ationssystem -  Nordiskt hjälpmedelsregister -  som nämn
den utvecklat i samarbete med nationella samhällsorgan togs i drift i 
januari 1984. Det nordiska hjälpmedelsregistret är sammansatt av nationel
la databaser, där informationen lagras på respektive lands eget språk, och 
en bas med engelskspråkig information om hjälpmedel som produceras i 
Norden. Inform ationssystem et har program för datorstyrd fotosättning av 
färdiga original för tryckning av hjälpmedelsförteckningar, kataloger och 
produktinform ation med målgruppsanpassat innehåll. U tskottet har i detta 
sammanhang särskilt noterar projektet -  "N ordic Software D atabase" -  
som är av mer övergripande karaktär. Avsikten är att etablera en databas 
med information om applikationsprogram på handikappområdet som ut
vecklats i de nordiska länderna. Inventeringen av dataprogram kommer att 
ske i samarbete med undervisningsministrarna i Norden och de nationella 
hjälpmedelsorganen.

U tskottet noterar med tillfredsställelse att sam arbetsprojektet för små 
och mindra kända grupper av funktionshämmade (rek nr 2511983) som 
inleddes med en publikation med beskrivningar av ett tjugotal grupper 
samt befintliga organisationer och resurser, följts upp med en populärver
sion som kommer att tryckas i stora upplagor på eget språk i Danmark, 
Finland, Norge och Sverige för distribution inom socialtjänsten samt häl
so- och sjukvården.

Berättelse om verksamheten vid Nordiska institutet fö r  odontologisk m ate
rialprovning (NIOM ) (C 13/s:6)

Institutet har till främ sta uppgift att genom systematisk utprovning och 
målinriktad forskning arbeta för att material och annan utrustning, som 
används inom tandhälsovården i de nordiska länderna, fyller hälsomässiga 
ga och tekniska krav. NIOM publicerar listor över material som uppfyller 
de krav som specificerats av ISO (International organization for standar
dization). Produkterna prövas av NIOM  på frivillig basis efter avtal med 
producenterna. U tskottet har noterat att man övervägt att en del av 
NIOM :s verksam het skulle finansieras medelst avgifter från producenter
na, men att enighet därom ej nåddes inom äm betsmannakommittén. U t
skottet har även i budget- och kontrollutskottet föreslagit en förvaltnings-
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revision av NIOM som ett led i den utvidgade kontrollverksamhet som 
åvilar kommittén. U tskottet noterar, att de stora anslagsökningarna i bud
geten har sin bakgrund i ökad am bitionsnivå, bl a att NIOM tar upp fler 
produkter i sitt program.

Berättelse om verksamheten vid Nordkalottens arbetsmarknadsutbild- 
ningscenter (C I3ls:7)

AMU N orkalotten i Ö vertorneå är en för Sverige, Finland och Norge 
gemensam institution med syfte att främja arbetsmarknadsutbildningen 
särskilt inom de tre ländernas nordligaste delar. I samråd med de medver
kande länderna beslöt Sveriges riksdag att AMU Nordkalotten från och 
med 1986 skulle bli egen regional uppdragsmyndighet. Centret ingår som 
regional myndighet i uppdragsorganisationen för arbetsm arknadsutbild
ningen i Sverige, AMU-Gruppen.

AMU Nordkalotten tillhandahåller arbetsmarknadsutbildning i första 
hand på uppdrag av arbetsm arknadsm yndigheterna i Finland, Norge och 
Sverige och dessutom tolkning åt arbetsm arknadsm yndigheterna i Dan
mark och Island, liksom åt andra uppdragsgivare. AMU kan även sälja 
andra tjänster och produkter som följer av utbildningsverksamheten. På 
uppdrag av Nordiska ministerrådet får dessutom gemensamt nordiskt ut
vecklingsarbete förläggas till AMU N ordkalotten.

U tskottet noterar, att utbildningen står öppen för deltagare från Dan
mark och Island. AMU N ordkalotten har en aktiv marknadsföring och 
kursnytt om olika kurser, kursstarter i samarbete med lokala och regionala 
arbetsförmedlingar har regelbundet utgått till samtliga nordiska länder.

Berättelse om verksamheten inom Kom m ittén fö r  Bottniska viken 
(C I3ls:8)

U tskottet noterar, att en arbetsgrupp fortsatt att undersöka möjligheter
na att genomföra ett planerat Bottniska viken år, då Finland och Sverige 
skall koncentrera forskningsresurser på problem som hänför sig till den 
interna materialbalansen.

U tskottet noterar med intresse att ett samarbete pågår mellan myndighe
terna och representanter för skogsindustrin i båda länderna, för att minska 
utsläppen av skadliga ämnen från skogsindustrierna och rapporteras till 
Helsingforskommissionen som påbörjar ett liknande arbete om hela Öster
sjön.

U tskottet noterar, att kommitténs hydrografigrupp som tidigare utarbe
tat ett preliminärt program för att undersöka orsakerna till de ökande 
halterna av vissa kväveföreningar i Bottenviken framlagt en rapport om 
nitrathalterna och föreslår gemensamma undersökningar. E tt projekt inom 
kommitténs belastningsgrupp för att kartlägga den luftburna belastningen 
på Bottniska viken har fortsatt under 1986. Arbetet har bl a omfattat 
undersökningsmetodik vid monitoring undersökningar i öppna havet, ut-
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värdering av gjorda interkalibreringar samt beräkning av depositionerna av 
kväve, fosfor och vissa tungmetaller. Dessutom  har ett arbete startats i 
Sverige för att jäm föra nederbördens kemiska sammansättning ute i Bot
tenviken med den vid stationer vid kusten och i inlandet. U tskottet anser 
att detta arbete bör ha relevans för arbetet med ett kommande handlings
program mot havs- och vattenföroreningar, liksom även arbetet inom 
miljögruppen för att kartlägga organiska miljögifter och tungmetaller i 
Bottniska viken.

Med hänvisning till ovanstående föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger de till social- och miljöutskottet hänvisade 

berättelserna till handlingarna.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S) 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad (s) 

Sten Svensson (m) 

M arjatta Väänänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats Nyby (Sdp) 

Valgerðitr Sverrisdóttir (F.)

Lena Ohrsvik (s)
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C 13/s: 1
1988

Nordiska läkem edelsnäm nden (NLN)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress 
Nordiska läkemedelsnämnden (NLN)
Box 607
S-751 25 Uppsala

1. Institutionens uppgift

Nordiska läkemedelsnämnden upprättades den 5 decem ber 1974 och 
infördes på m inisterrådets budget 1975. Nämndens uppgift är att verka för 
harmonisering av lagstiftning och adm inistrativ praxis på läkemedelsområ
det i Norden.

2. a Organisationsbeskrivning

Nordiska läkemedelsnämndens styrelse består av 10 ledamöter, 2 från 
varje nordiskt land, med personliga suppleanter.

Nämnden biträdes av ett sekretariat med anställda, placerat vid social
styrelsens läkemedelsavdelning i Uppsala, Sverige.

Huvuddelen av verksam heten genomfördes med hjälp av underutskott 
(arbetsgrupper). Dessa har vanligen en eller i vissa fall två medlemmar från 
varje land och mandat för ett avgränsat uppdrag. För närvarande finns 15 
sådana utskott.

2. b Organisationsschema (se Bilaga)

3. Verksamhet 1986

3.1 Ekonomiskt utfall

Ej utnyttjade projektmedel från 1986 överförs till 1987 (192 000 SEK)
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Under 1986 arbetade 15 underutskott (arbetsgrupper) inom 4 projektom 
råden (se organisationsschem a Bilaga).

Inom projektom rådet registreringssamarbete har nämnden under 1986 
publicerat gemensamma nordiska riktlinjer för utredningsprotokoll, dvs 
kontrollm yndigheternas värdering av industrins dokumentation för ett nytt 
läkemedel. Dessa underlättar för myndigheterna att dra nytta av varandras 
arbete. Riktlinjerna prövas på konkreta ansökningar av tre nordiska sam
mansatta utredningsgrupper. En av grupperna har dessutom utarbetat 
förslag till gemensamma nordiska riktlinjer för biotillgänglighet (studier av 
läkemedels upptag i kroppen). Nationell remiss/höring pågår.

Gemensamma nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya 
läkemedel (anvisningar för industrin) har funnits i tre år. Revidering over
våges i sam arbete med industrin. A rbetet med liknande riktlinjer för veteri
närläkemedel startade under 1986.

Nya gemensamma riktlinjer för märkning av läkemedel har utgivits. De 
baseras på erfarenheterna av första upplagan som antogs 1977. Syftet är att 
underlätta för industrin att använda gemensamma nordiska etiketter på 
burkar m. m. Den snabba utvecklingen inom allergiläkemedelområdet har 
inneburit behov av uppdatering av de första riktlinjerna från 1980.

Förutsättningar för nordiska riktlinjer för kontroll av radiofarmaka (ra
dioaktiva läkemedel) har resulterat i förslag om start av arbete under 1987. 
En arbetsgrupp för registreringsadministrativ personal har börjat utarbeta 
beskrivningar över hur registreringsarbetet i respektive land går till.

Tolkning och bedömning av toxikologiska data har behandlats vid ett av 
nämnden arrangerat nordiskt workshop med ca 45 deltagare från myndig
heter, universitet och läkemedelsindustrin. Föredrag och rekomm endatio
ner skall publiceras.

Inom projektom rådet efterkontroll har en arbetsgrupp för läkemedels- 
biverkningar startat ett försöksprojekt för att studera möjlighet till enhetli
ga värderingar av biverkningar, så att bedömningar kan göras med hela 
N orden som befolkningsunderlag.

Inom projektom rådet läkemedelsstatistik  har m etodarbetet fortsatt för 
att bibehålla jäm förbarheten mellan länderna och ajourföra det nordiska 
läkemedelsregistret. Nämndens vidare satsning på statistikom rådet u tre
des i särskild arbetsgrupp.

Inom projektom rådet standardisering  har det kontinuerliga arbetet fort
satt för gemensamma nordiska krav på läkemedelskvalitet och samnordis
ka insatser inom Europafarm akopéarbetet.

Via nämndens notifikationssystem  hålles länderna underrättade om ge
nomförda och planerade nationella åtgärder på lagstiftnings- och informa
tionsom rådet för att underlätta den kontinuerliga harmoniseringsprocessen 
på läkemedelsområdet.

3.2 Beskrivning av verksamheten 1986
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Internationellt har N LN s arbete rönt stort intresse. De nordiska länder
nas jäm förelser av läkem edelsstatistik är unik i världen. M etoderna för 
detta, som är utarbetade i N orden och rekom m enderas av W HO, används i 
princip av hela världen vid läkem edelskonsum tionsstudier.

De nordiska riktlinjerna inom registreringsom rådet är mycket efterfråga
de och används vid utform ande av nationella riktlinjer.

4. Beslut

Styrelsen för N ordiska läkemedelsnämnden överläm nar härmed verk
sam hetsberättelsen för år 1986.

Bjørn J øldal 
S ty re lsen s o rd fö ran d e

För Bjørn Jøldal samt N ordis
ka läkemedelsnämnden

Ture Sjöblom  
A potekare
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Kommentarer till organisationsschema

Som framgår av schemat avser en stor del av nämndens verksamhet 
samarbete inom registreringsområdet dvs läkemedelskontrollmyndigheter- 
nas värdering av industrins dokumentation innan ett nytt läkemedel får
säljas.

Nedan ges en kortfattad förklaring till respektive grupp:
Humangruppen A rbetar med riktlinjer för innehåll i ansökan om 

registrering av nya läkemedel. Uppdatering av ge
mensamma nordiska riktlinjer från 1983 (NLN 
guidelines No 12) med synpunkter från industrin 
overvåges.

Veterinär
gruppen A rbetar med att ta fram liknande riktlinjer för regist

rering av läkemedel för djur.
Allergen
gruppen A rbetar med hur en ansökan om registrering skall

göras för det speciella om rådet allergenläkemedel. 
Uppdatering av gemensamma nordiska riktlinjer 
från 1977 (NLN guidelines No 7) pågår.

Radiofarmaka
gruppen A rbetar med hur en ansökan om registrering skall

göras för det specifika om rådet radioaktiva läkeme
del. Förväntas utarbeta gemensamma nordiska rikt
linjer kopplade till de nordiska riktlinjerna No 12.

Farmaci
gruppen Farmaci/kemi sektionerna inom respektive lands lä-

kem edelskontrollm yndighet arbetar tillsammans vid 
bedömning av registreringsdokumentation. Redo
visning sker enligt gemensamma nordiska riktlinjer 
för hur en utredningsrapport skall skrivas (NLN 
guidelines No 17).

Toxikologi Toxikologi/farmakologi, se ovan. Farmaci/kemi.
gruppen
Klinik Klinik/farmakokinetik, se ovan, Farmaci/kemi.
gruppen
Märknings-
gruppen A rbetar enligt nordiska riktlinjer för hur läkemedel i

de nordiska länderna skall märkas t ex etiketter och 
annan förpackningstext (NLN guidelines No 13).

Administra
tiva gruppen Sam arbete mellan personer inom respektive lands

läkemedelskontroll med adm inistrativa funktioner. 
Sammanställer bl a beskrivningar av ländernas re- 
gistreringsprocedur.

Kliniska
gruppen A rbetar med riktlinjer för kliniska prövningar på

människor, dvs gemensamma nordiska regler för 
försök på m änniskor med ännu ej färdigvärderade 
läkemedel (NLN guidelines No 11).

Biverknings-
gruppen A rbetar med att utveckla gemensamma nordiska

bedöm ningar och sätt att klassificera läkemedels- 
hiverkninear.
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Analys
gruppen U treder möjligheterna till ökat samarbete vid ke

misk och biologisk efterkontroll av läkemedel som 
finns på marknaden.

Statistik
gruppen A rbetar med nordiska jäm förelser av läkemedels

försäljningen bl a som uppföljning av nämndens 
publikationer ” Nordisk läkem edelsstatistik” . Vida
re skall gruppen sprida kunskap om de i Norden 
utvecklade och internationellt accepterade meto
derna att mäta läkemedelskonsumtion.

ATC/DDD
gruppen A rbetar med att klassificera läkemedel enligt syste

met ATC (Anatomical Therapeutical Classifica
tion), samt fastsätter DDD (Definierade Dygnsdo- 
ser) som är ett sätt att mäta läkemedelskonsumtion.

Standardi
serings
gruppen A rbetar med att göra gemensamma nordiska mo

nografier dvs ange kvalitetskrav på läkemedel. 
Sam ordnar även de nordiska insatserna inom ramen 
för det europeiska farm akopéarbetet inom Europa
rådet.

Uppsala den 26 mars 1987

Marianne Granat 
G en era lsek re te ra re
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Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

Verksamhetsberättelse 1986

Nam n och adress

Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)
Nya varvet 
Box 12133 
S-402 42 Göteborg 
Tel. 031-69 3900

Ekonomi

Högskolan ingår i N ordiska ministerrådets budget och kostnaderna förde
las sedan 1985 på de nordiska länderna i enlighet med den fördelningsnyc
kel som tillämpas för budgeten i övrigt. Fr. o .m . 1987 kommer enligt 
ministerrådets beslut kostnaderna att fördelas mellan länderna i två steg, 
dels ett garantibelopp enligt fördelningsnyckeln, och dels en utbyggd del i 
proportion till antalet utnyttjade elevm ånader under året.

Utvecklingen av högskolans budget under de senaste åren framgår av 
nedanstående tabell. (Beloppen anges i 1 000-tal SEK.)

Styrelsen

Styrelsen har under 1986 haft följande sammansättning:

26-17-336 Nordiska rådet Del 2
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Styrelsen har under 1986 sam m anträtt fyra gånger, i februari, april, 
septem ber samt novem ber. D ärutöver har sammanträden per capsulam ägt 
rum i mars och oktober.

Kursråd

Vid högskolan finns ett kursråd med representanter för de nationella 
huvudm annaorganisationerna inom hälso- och sjukvården samt för lärarna 
och eleverna.

K ursrådet har under 1986 haft följande sammansättning:
Ordförande Rektor Lennart Köhler
Lärarrepr. Professor Göran Löfroth (ordinarie)

Professor Hans Wedel (ordinarie)
Professor Edgar Borgenhammar (suppleant) 
Forskarassistent Bengt Lindström (suppleant)

Huvudmanna- Avdelningschef Urban Karlsson, 
repr. Landstingsförbundet, Sverige (ordinarie)

Planerare Anita Kokkola,
Sjukhusförbundet, Finland (ordinarie)
Vice kontorchef John Sørensen,
Amtsrådsforeningen, Danmark (suppleant) 
Førstekonsulent Vibeke Hamm ar M adsen,
Norske Kommuners Sentralforbund (suppleant)

Elevrep. Led. översköterska Anita H annusas, Finland (ordinarie)
Overtandlæge Svend Aage Holm, Danmark (ordinarie) 
Spesiallege Anne-Berit Gunbjørud, Norge (suppleant) 
Konsulent Kari Nässelqvist, Norge (suppleant)

Kursrådet har sam m anträtt 25 april och 9 septem ber 1986.
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Utbildningen under verksamhetsåret 1986 

Följande huvudkurser, specialkurser och konferenser har givits under 
verksam hetsåret.

Huvudkurser

Socialmedicin och preventiv medicin (Lennart Köhler)
(7/1-31/1 och 25/8-19/9)
Exkursion till Arhus och Köpenhamn

Miljömedicin (Göran Löfroth)
(3/2-28/2 och 22/9-17/10)
Exkursion till Oslo

Hälso- och sjukvårdsadm inistration (Edgar Borgenhammar)
(3/3-27/3 och 20/10-14/11)
Exkursion till London

Epidemiologi och biostatistik (Hans Wedel)
(1/4-25/4 och 17/11-11/12)
Exkursion till Helsingfors

Alternativa huvudkurser

Hälsoupplysning (Thomas Hjortsjö och Harriet Wiberg)
(7/1-31/1)

O m vårdnadsvetenskap (Inga-Maja Rydholm)
(3/2-28/2)

Socialpediatrik (Lennart Köhler)
(1/4-25/4)

Socialpsykiatri (Per Sætness)
(8/9-3/10)

Specialkurser

M ethods and experience in planning for h e a lth -  
international workshop on essential drugs 
(NHV/SIDA, Lennart Köhler/Frans Staugård)
(9/6-19/6)

MPH-kurs (Göran Löfroth)
(25/8-5/9)

Konferenser

Epidemiologi i tandvården 
(4/3-6/3)

Planera för AIDS -  organisation, ekonomi och vårdpolitik 
(12/5-14/5)
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WHO -  Healthy cities. Project -  workshop on strategies 
(13/10-15/10)

WHO Meeting on the role of inter-sectoral cooperation in combatting
inequalities in health in national strategies for HFA
(8/12- 10/12)

Gästföreläsare vid NHV 1986

Den största delen av undervisningen vid skolan har ombesörjts av gäst
föreläsare.

Antalet gästföreläsare från de olika länderna framgår av följande sam
manställning.

Forskningsprojekt inom ämnet samhällsmedicin

Projektansvarig: Lennart Köhler.
Kroniskt sjuka och handikappade barn i Norden (Lennart Köhler).
Projektet, som startade i slutet av 1979 har till målsättning att analysera 

vilken inverkan ett barns kroniska sjukdom eller handikapp har på egen 
och familjens välfärd. En rad diagnosgrupper har valts ut för studien, t. ex. 
barn med ryggmärgsbråck, cystisk fibros, diabetes, synskada, osteogeme- 
sis imperfecta, hämofili och arbetsgrupper med medicinsk, social och
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psykologisk sakkunskap har i varje nordiskt land bildats omkring dessa 
barn. De sjuka barnen har under året spårats upp och klassificerats i 
handikappgrupper, och enkäter till familjerna har skickats ut och bearbetas

Fältarbetet med studien av kontrollgruppen, ” norm ala" barnfamiljer, 
har genomförts med en enkät till 15 000 nordiska familjer och resultaten 
håller på att bearbetas av projektgrupperna runt om i Norden och vid 
NHV.

Ett delprojekt, ” Långvarigt sjuka barn — effekter av sjukhusvård på 
barn och familj” har avslutats i M almö—Lund och en slutrapport har 
publicerats av S tudentlitteratur i Lund.

Flera bakgrundsfaktorer har också publicerats: ” Barns hälsa i N orden” , 
” Samhällets stöd åt barnfamiljer” , ” Hälso- och sjukvård för barn i N or
den” , ” Förebyggande mödra- och barnavård i N orden”  och ” Health 
implications of family breakdow n” . En engelsk version av Barns hälsa i 
Norden håller på att publiceras i London. Enligt planerna kommer en rad 
delrapporter att publiceras under 1987.

Forskningsprojekt inom ämnet hälso- och sjukvårdsadministration

Projektansvarig: Edgar Borgenhammar.
Hälso- och sjukvårdsplanering i Norden (E. Borgenhammar).

1. Syfte

Forskningsprogram met syftar till att utveckla kunskaper och metoder 
för

1) formulering av mål för en mångsidig hälsopolitik i de nordiska länder
na; och

2) utformning av politiska och adm inistrativa styrmedel för förändrings
arbete inom hälso- och sjukvården.

Resultatet av forskningsarbetet förutsätts kunna användas som vägled
ning för hälso- och sjukvårdens organisation, adm inistration och planering.

2. Inriktning

Inom programmet belyses och analyseras för de nordiska länderna
1) vissa samhälleliga och kulturella bakgrundsfaktorer som har betydelse 

för hälsopolitiken;
2) hälsopolitiska mål samt vissa tendenser beträffande förekomst av 

ohälsa och resursutnyttjande;
3) några karakteristiska drag i organisationen och adm inistrationen av 

hälso- och sjukvården;
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4) några karakteristiska drag i hälso- och sjukvårdsplaneringen samt 
attityder till planeringen;

5) några adm inistrativa styrsystem , t. ex. finansieringssystem, informa
tionssystem  och ledningsfunktioner.

3. Metod

Lagstiftning och andra dokum ent inom om rådet jäm te aktuell statistik 
och litteratur har studerats. Enkäter, intervjuer och vissa fältstudier har 
genomförts. Olika m etoder har utvecklats, bl. a. för jäm förelse av 
vårddagskonsumtion. Samband skall analyseras med hjälp av särskilda 
fallbeskrivningar, t. ex. prim ärvården, handikappade barn och vårddags- 
förbrukningen.

Samverkan är etablerad med andra likartade projekt inom Nordiska 
hälsovårdshögskolan eller där högskolan har ett engagemang.

4. Vad har gjorts?

En rad rapporter — såväl publicerade som opublicerade -  har utarbetats 
och bildar underlag för slutrapporten. Frågeform ulären om primärvård och 
hälso- och sjukvårdsplanering har besvarats av nyckelpersoner i respekti
ve länders hälso- och sjukvårdsorganisationer. Svaren har preliminärt 
bearbetats i samband med lagring i dator. Kom pletterande bearbetningar 
erfordras jäm te ytterligare några intervjuer.

U nder 1986 har en metod utvecklats för jäm förelse av vårddagskonsum- 
tionen för olika sjukdom ar mellan olika geografiska områden. M etoden gör 
det möjligt att statistiskt hålla isär tre forklaringsfaktorer till variationer i 
konsumtionen, nämligen ålder/kön, antalet vårdtillfällen och medelvård
tiden. Avsikten är att i slutrapporten redovisa skillnader i vårddagskon- 
sumtionen mellan Sverige och Finland.

I samband härmed avses också undersökas möjligheterna att utveckla 
m etoden på sådant sätt att vårddagsförbrukningen inom skilda sjukdom s
grupper kan relateras till socio-ekonomiska variabler.

Under 1985 och 1986 har studerats vissa frågor kring introduktionen av 
Hälsa För Alla-strategin i Sverige, b l.a . med hjälp av ett frågeformulär, 
som distribuerades till samtliga distriktsöverläkare. Resultatet av detta 
arbete har redovisats vid sem inarier som anordnats i samarbete med 
WHO.

Med delvis anknytning till planeringsprojektet har ett sam arbetsprojekt, 
Tipping The Balance Toward Primary Health Care, planerats tillsammans 
med den i nordiska länder verksamme am erikanske forskaren Richard 
Saltman, Amherst, Mass. och i nära samarbete med W HO, Köpenhamn. 
Detta projekt syftar till att utveckla kunskaper och m etoder för föränd
ringsarbete inom prim ärvården, där nära samarbete bedrivs direkt mellan 
primärvårdsdistrikt.
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Hälso- och sjukvårdsplaneringen i Finland är enhetlig och ger de statli
ga, politiska och adm inistrativa organen möjligheter att utöva stort infly
tande på utvecklingen, såväl till hälso- och sjukvårdens omfattning som 
dess innehåll. Planeringen i Sverige fram står i detta perspektiv som en 
motsats till den finländska, medan planeringssystemen i Norge, Danmark 
och Island också har tydliga inslag av statlig styrning.

Vi kan också konstatera att prioriteringen av primärvården sedan början 
av 1970-talet har varit mera konsekvent i Finland än t. ex. i Sverige. I detta 
hänseende har Island flera likheter med Finland. D etta hindrar dock inte 
Finland eller Island från att ha många vårdplatser, bl. a. i primärvården.

Drift- och ägaransvaret varierar också mellan de nordiska länderna. 
Prim ärkommunerna har getts ansvar för viktiga områden inom prim ärvår
den i.samtliga nordiska länder med undantag av Sverige. Strävan i Sverige 
har varit att regionalt under landstingen sam ordna det politiska ansvaret 
för primärvården med sjukhusverksam het. I de övriga länderna finns där
emot en mera markerad strävan att sam ordna primärvården med social
tjänst och andra primärkomm unala aktiviteter, vilket kan sägas överens
stämma med intentionerna i Hälsa För Alla-strategin. För att delvis kom
pensera detta i Sverige och få en lokal politisk förankring har flera lands
ting upprättat särskilda lokala politiska organ för primärvården.

Hälso- och sjukvården är i samtliga nordiska länder till den helt domine
rande delen offentlig. Det gäller såväl finansieringen som ägarförhållande 
och styrning. Det finns dock en hel del skillnader. Den svenska sjukvården 
har minst inslag av privat vård. Finland har troligen det största inslaget av 
privat vård, trots att flertalet läkare och vissa andra yrkesgrupper verk
samma utanför sjukhus i Danmark och Norge betraktas som privata yrkes
utövare.

Mot denna m ycket översiktliga beskrivning av vissa inslag i planerings
system, organisation och ägarförhållande kan noteras att barnadödligheten 
och den perinatala dödligheten har minskat snabbast i Finland och Island 
och ligger nu ungefär på samma nivå som Sverige, t. o. m. under.

En sammanvägd jäm förelse av förändringar i dödligheten i cirkulations
organens sjukdom ar, cerebrovasculära sjukdomar, magligna tum örer, 
självmord m. m. (mål 9 -1 2  i WHOs Hälsa För Alla-strategi) visar också att 
Finland har de snabbaste positiva förändringarna bland de nordiska länder
na. därnäst kommer Sverige och Island.

Samtidigt kan konstateras att hälso- och sjukvårdskostnadernas andel av 
BNP är relativt låg i Danmark, Finland och Norge, högre i Island och 
Sverige. En uppbromsning av expansionstakten inom hälso- och sjukvår
den under slutet på 70-talet och början på 80-talet är särskilt märkbar i 
Danmark och Norge.

5. Några frågeställningar för projektet
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Mot bakgrund av denna översiktliga beskrivning av några karakteris
tiska drag inom hälso- och sjukvården i de nordiska länderna kommer bl. a. 
följande frågeställningar att analyseras:
•  Vilka skillnader finns i formuleringen av målen för hälso- och sjukvår

den i de nordiska länderna?
•  H ur kan samhälleliga och kulturella bakgrundsfaktorer påverka hälso- 

och sjukvårdens organisation och planering i de nordiska länderna?
•  Vilka är för- och nackdelarna i organisationen och planeringen för hälso- 

och sjukvården i de nordiska länderna med hänsyn till Hälsa För Alla- 
Strategin?

•  Vilka är för- och nackdelarna i organisationen och planeringen för hälso- 
och sjukvården i de nordiska länderna när det gäller att omfördela 
resurser och förhindra väntetider till angelägna behandlingar, t. ex. höft- 
ledskonstruktioner och operation av grå starr?

•  H ur påverkar sjukvårdens finansieringssystem i de nordiska länderna 
expansionstakten inom hälso- och sjukvården?

•  Vilka är konsekvenserna för ledningsfunktionerna inom sjukvården av 
samordningen, alternativt uppdelningen av det adm inistrativa respekti
ve medicinska ansvaret?

•  H ur ser attityderna ut till planeringssystem med betydande respektive 
ringa inslag av centrala statliga direktiv?

•  Vad ligger bakom överskridanden i sjukhusbudgeten? Vilka skillnader 
finns mellan de nordiska länderna?

•  Hur stort inflytande har olika grupper, politiker, läkare, adm inistratörer 
m. fl., när det gäller innehållet i flerårsplanerna?

•  Vilka är hindren att prioritera prim ärvården i förhållande till sjukhusvår
den i de nordiska länderna?

Forskningsprojekt inom ämnet epidemiologi och biostatistik

Projektansvarig: Hans Wedel
Jämförelse av insjuknande och dödlighet i hjärtsjukdomar i de nordiska 

länderna (Hans Wedel)
Risken av att drabbas av hjärtsjukdom varierar mycket mellan de nordis

ka länderna. I Finland är risken minst 2 - 3  gånger större än i övriga 
nordiska länder. En stor variation förekommer också inom länderna. I de 
norra delarna av Norge (Finnmark) är risken dubbelt så stor som i andra 
delar. Det är också intressant att jäm föra incidens och m ortalitetstrender 
under de senaste åren. I Sverige har incidensen varit nästan konstant. En 
liten uppgång har kunnat skönjas i vissa åldersgrupper. I Finland har en 
nedgång skett och dessutom  tycks den stora skillnaden i mortalitet mellan 
östra och västra delarna av Finland utjämnas.

De viktigaste faktorerna som anses relaterade till hjärtinfarkt och plöts
lig hjärtdöd (MI + SD) är cholesterol, blodtryck och rökning. I vart och ett
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av de nordiska länderna har försök gjorts att använda dessa variabler för 
att prediktera insjuknande i hjärtsjukdom. Det visar sig att dessa faktorer 
alla har betydelse för att prediktera hjärtsjukdom, men att de värderas 
olika i olika undersökningar. Sålunda har rökningen ansetts ha mindre 
betydelse än cholesterolvärdet i Norge, medan motsatsen tycks vara fallet 
i Göteborg. Dessa skillnader kan bero på skillnader i diagnos- och mätm e
toder, men speglar troligen mer komplicerade relationer. Det är därför av 
stort intresse att noggrannare analysera dessa prediktorfunktioner i andra 
populationer. Andra variabler som psyko-sociala faktorer har också bety
delse för insjuknande i hjärtsjukdom ar. Om validiteten av dem är tillräcklig 
för att ingå i en sådan här jäm förelse kommer att diskuteras. I delar av 
materialet kan man tänka sig att utnyttja denna information.

På flera ställen i N orden har man också undersökt riskfaktorer under en 
följd av år. Det visar sig att dessa förändras och som en följd av detta 
kommer förmodligen också incidensen och mortaliteten av MI + SD att 
ändras. Det är av stort intresse att kunna uppskatta hur lång tid det dröjer 
innan en förändring i riskfaktorer slår igenom i sjukligheten. Det är alltså 
möjligt att i dag retrospektivt bestäm m a förändringarna av riskfaktorer 
lokalt och relatera dem till motsvarande incidens och m ortalitetstrender. 
Norden är i detta fall unikt genom tillgång till lokala och nationella register. 
Där finns också i N orden ett flertal populationsundersökningar som är väl 
genomförda och representativa.

Projektet har som målsättning att
1. Generera en gemensam databas över riskfaktorer och insjuknande 

och mortalitet i CHD (Coronary H eart Disease);
2. Analysera sådana olikheter mellan de nordiska länderna genom att 

utnyttja både aggregerade och individuella data;
3. Studera betydelsen av icke-konventioneila riskfaktorer;
4. Studera olikheterna i riskkurvor mellan könen i olika populationer;
5. U tveckla en gemensam nordisk riskfunktion som predikterar insjuk

nande och död i hjärt- och kärlsjukdom

Lägesrapport 1986-12-31

Under året har Houda Itani varit anställd som forskningsassistent i 
projektet. Insamling av aggregerade data har slutförts. En analys av dessa 
har genomförts på så sätt att medelvärden av riskfaktorernas värden i de 
olika populationerna har jäm förts med uppgifter om insjuknande och död
lighet i hjärtsjukdom. Data från Danmark, Finland, Norge och Sverige har 
erhållits. En korsvis implementering av riskfunktioner i olika populationer 
har påbörjats. En viktig del i projektet gäller att generera en gemensam 
databas över riskfaktorer och uppföljningsresultat från individer som in
gått i prospektiva undersökningar i de nordiska länderna.

Ett databand med uppgifter från 66000 undersökta personer i Norge har 
hittills erhållits. Tidigare har vi haft tillgång till ett provband från Helsing-
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fors. Kom pletta band från Helsingfors och Köpenhamn väntas inom den 
närm aste månaden. Validiteten i och jäm förbarhet mellan olika undersök
ningar tycks vara god.

Professor Knut W estlund (Oslo), Dr Jaakko Tuomilehto (Helsingfors), 
Hans Wedel och Houda Itani har utgjort projektets styrgrupp.

Forskningsprojekt inom ämnet miljömedicin

Projektansvarig: Göran Löfroth

Luftföroreningar i inomhusmiljö
Detta projekt baserar sig på erfarenheter rörande mutagena och potenti

ellt carcinogena partikelbundna kom ponenter i utomhusluft. Erfarenheter
na har överförts till inomhusmiljön där sådana kom ponenter kan finnas på 
grund av tobaksrökning, matlagning och infiltration av föroreningar utom 
hus.

Undersökningarna har b l.a . omfattat experimentella laboratorieprover 
av sidorök från cigaretter och av stekos med provtagning av såväl partiklar 
på filter som av delvis flyktiga ämnen på absorbentkolonn. Laboratoriestu- 
dierna syftar dels till en förbättrad karakterisering av den mutagena aktivi
teten av sidorök och dels till inledande bedömning rörande förekomst och 
storlek av eventuell mutagen aktivitet i stekos.

Provtagningar har påbörjats i representativa inomhusmiljöer med studier 
av allmänna kommunikationsmedel och offentliga inomhusmiljöer.

Samarbete sker inom ramen för NHV:s överenskommelse med U.S. 
Environmental Protection Agency, Cooperative Agreement CR-812935- 
01-0 "C haracterization and determination of environmental tobacco 
sm oke” . D etta samarbete om fattar huvudsakligen personexponering i ex
perimentella miljöer och i bostäder.

Uretan i bröd

Detta tidigare projekt är för närvarande vilande varvid dock litteraturen 
rörande uretan kontinuerligt bevakas.
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Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD)
Annegatan 29 A 23 
SF-00 100 Helsingfors 10 
Tel. 90-694 80 82, 69495 72

1. Institutionens uppgift

Nordiska näm nden för alkohol- och drogforskning har till uppgift att
-  främja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom alkohol- och 

drogforskningen i Norden;
-  initiera och planera samnordiska forskningsprojekt som syftar till att 

belysa viktiga alkohol- och drogpolitiska frågor;
-  främja nordiskt informations- och dokum entationssam arbete;
-  arrangera nordiska forskarkonferenser och stimulera forskarutbildning 

och forskarutbyte.
Verksam heten skall i huvudsak inriktas på den samhällsvetenskapliga 

forskningen, inklusive socialmedicin och socialpsykiatri.

2. Organisation

Nämnden består av tre medlemmar från vardera Danmark, Finland, 
Norge och Sverige med personliga suppleanter. Island deltar med två 
medlemmar och en suppleant. Nämnden bistås av ett sekretariat med tre 
anställda -  forskningssekreterare, projektsekreterare och kontorsassi
stent. Sekretariatet är placerat i Helsingfors, Annegatan 29 A 23, 00100 
H:fors.

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonomiskt utfall (FIM)
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Kommentarer: Budgeten för moment 01 inkluderar inte lönereserven. 
Budgeten för moment 11 inkluderar en tilläggsbeviljning på 69 500 FIM för 
ökade utgifter på grund av sekretariatets nya arbetsutrym m en, samt 65 000 
FIM för anskaffning av ordbehandlingsapparatur -  det sistnämnda belop
pet har överförts från 1985. Budgeten för moment 21 inkluderar resterande 
projektmedel från föregående år (ca 115 000) samt ett anslag om FIM 
128 310 från N ordiska forskarkurser.

3.2 Beskrivning av verksamheten 1986 

Seminarier

1. NAD ordnade den 26 -2 8  maj 1985 ett seminarium om kvinnoforsk
ning kring rusmedel i Leangkollen, Norge. Avsikten med seminariet var att 
presentera och diskutera pågående forskning. Seminariet var en uppfölj
ning av N A D ’s motsvarande seminarium år 1982. I seminariet deltog drygt 
35 forskare. NAD stod för uppehållskostnaderna samt en del resekostna
der (i första hand föreläsarnas resor). En sem inarierapport är under tryck
ning.

2. De nordiska biologiska alkoholforskarna (BAR) träffades år 1986 i 
samband med det internationella biologiskt inriktade alkoholforskarför- 
bundets (ISBRA) kongress i juni 1986 i Helsingfors (Vuoranta). NAD 
bekostade nordiska deltagares medverkan i kongressen.

3. NAD arrangerade sitt fjärde samhällsvetenskapligt inriktade alkohol- 
forskarm öte den 19-22 augusti 1986 i Stavern, Norge. M ötets tem a var 
alkoholbruket och dess konsekvenser. Det samlade ett femtiotal deltagare. 
NAD bekostade uppehållskostnader samt vissa resor. En seminarierap
port är under tryckning.

Projektgrupper och -möten

4. Den samnordiska alkoholskadeundersökningen (SAS) som påbörja
des 1982 har fortsatt under året. Projektet strävar till att belysa utveckling
en av olika slag av alkoholskador i relation till alkoholbruket i befolkning
en. Samtliga nordiska länder deltar i projektet med 1 -3  forskare/land. 
NAD finansierade under året två möten. Projektet torde avslutas 1987.

5. Den nordiska forskargruppen om kvinnor och rusmedel har under 
året färdigställt en antologi om ämnet. I antologin behandlas främst kvin
nors förhållande till alkohol och behandling av kvinnor med alkoholpro
blem. Bidragen till antologin har skrivits av forskare från alla nordiska 
länder. Arbetet påböljades 1983. NAD finansierade under året utskrift och 
tryckning av antologin som utkomm er under året. Projektet är avslutat.

6. Undersökningen om narkotikapolitiken och rättssystem et har fortsatt 
under året. I projektet ingår beskrivningar av narkotikapolitiken i de en
skilda nordiska länderna. NAD har stött arbetet med dessa beskrivningar 
samt utarbetandet av en jäm förande nordisk del i huvudsak genom anslag 
till enskilda forskare.
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7. Under 1985 påbörjades genom finskt-danskt-västtyskt sam arbete ett 
projekt om alkoholens kulturella betydelse. Projektet går ut på att utveckla 
rollspelsmetoden och via den nå kunskap om temat. Arbetet har fortsatts 
under året.

8. NAD sammankallade den 14-15 mars 1985 i Leangkollen ca 20 
forskare för att diskutera metodproblem vid förlopps- och karriärstudier av 
narkotikam issbrukare. Mötet utmynnade i en rekommendation om utarbe
tande av vissa enhetliga mätinstrum ent. NAD tar senare ställning till hur 
förslaget skall föras vidare.

9. Med finansiellt stöd av NAD samlades utanför Köpenhamn den 3—5 
oktober en rättsmedicinskt/toxikologiskt inriktad forskargrupp om 10 per
soner för att dryfta frågor i anslutning till narkotikadödligheten i Norden. 
Detta nordiskt jäm förande dödlighetsprojekt fortsätter.

10. Den 14—16 novem ber 1986 är datum för ett nordiskt möte om droger 
och trafik, då ett tjugotal forskare som sysslat med problematiken samlas i 
Helsingfors. M ötets syfte är att gå igenom relevanta frågeställningar och 
forskning samt diskutera forsknings- och sam arbetsbehov. Nordiska mi
nisterrådet har tidigare fäst uppm ärksam het vid denna problematik.

11. Med stöd av NAD samlas i Köpenhamn en grupp forskare kring 
frågeställningen om alkoholens betydelse i den nordiska folkkulturen. 
Mötet äger rum 6 - 7  decem ber och har till syfte att åstadkom ma en skrift 
om ämnet.

12. NAD stödde under året bearbetning av en forskningsplan om restau
rangernas roll och betydelse i de nordiska länderna -  ett historiskt per
spektiv. Arbetet utfördes av llpo Koskikallio, som för ändamålet erhöll tre 
månaders lön samt vissa resemedel. Nationella medel för genomförande av 
projektet har sökts.

13. NAD har under året beviljat ett antal resestipendier. Resestipendier
na har beviljats a) i anknytning till nordiska forskarsem inarier, b) i anslut
ning till projektforberedelser samt c) åt enskilda forskare som önskat 
besöka forskningsmiljöer i andra nordiska länder.

Forskarkurs

En nordisk forskarkurs om narkotika i samhällsvetenskaplig, epidemio
logisk och psykobiologisk belysning ordnades den 7—14 april i Hässelby i 
Stockholm. I kursen deltog 25 yngre nordiska forskare samt därtill förelä
sare. D etta var den tredje nordiska forskarkurs som NAD ordnat med 
medel från i huvudsak N ordiska Forskarkurser.

Information och dokumentation

NAD har under året sam arbetat med det finska alkoholmonopolet i 
utgivningen av tidskriften Alkoholpolitik. Tidskrift för nordisk alkohol
forskning. NAD har finansierat det nordiskt sam m ansatta redaktionsrådets 
möten, ett möte år 1986. Tidskriften utkom med fyra nummer år 1986. I
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dessa nummer har bl. a. en hel del föredrag eller inlägg från N A D 's semina
rier publicerats.

Under året har följande N A D-rapporter färdigställts och utkommit: 
NAD-publikation nr 12 U ngdom skulturer och uppsökande verksamhet 
NAD-publikation nr 13 Kvinnor, alkohol och behandling (red. Marga

retha Järvinen och Annika Snare)
NAD-publikation nr 14 Kvinnoforskning kring alkohol och droger 2. 

Rapport från ett nordiskt seminarium 1986.
NAD-publikation nr 15 Alkoholbruk och dess konsekvenser. Rapport 

från det nordiska sam hällsvetenskapliga alkoholforskarm ötet 1986.
NAD’s nyhetsbrev har utkommit med fyra nummer:

N A D ’s nyhetsbrev 1/86 i januari 
N A D ’s nyhetsbrev 2/86 i maj 
N A D ’s nyhetsbrev 3/86 i septem ber 
NAD’s nyhetsbrev 4/86 i decem ber

Sammanträden

Nämnden har sam m anträtt tre gånger under år 1986, i mars i Oslo, i 
augusti i Stavern och i novem ber i Helsingfors.

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning överläm nar härmed 
verksam hetsberättelse för år 1986.

Helsingfors den 22 oktober 1986

Jógvan Petersen 
O rdfö rande

Pia Rosenqvist 
F o rsk n in g ssek re te ra re
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Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsm iljöom rå
det (NIVA) (Nordisk arbetsm iljöutbildning)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet 
(NIVA>
c/o Institutet för arbetshygien 
Haartmansgatan 1 
SF-00290 Helsingfors 29

Institutionens uppgift är att arrangera vidareutbildning för specialister 
inom arbetsm edicin, yrkeshygien och företagshälsovård. Institutionen 
grundades 1.3.1982. Den fortsätter det nordiska projektet för vidareutbild
ning. som startades år 1978.

NIVA är en av Nordiska m inisterrådets institutioner. Största delen av 
budgeten kommer från m inisterrådets allmänna budget. Nordiska minister
rådets sekretariat i Köpenhamn förbereder NIVAs ärenden för m inisterrå
dets behandling.

NIVA har sin egen nordiska styrelse. Denna godkänner årligen b l.a . 
verksam hetsplanerna och budgetförslaget, som utgör utgångspunkten för 
sekretariatets förslag till m inisterrådet.

NI VA finns i Helsingfors, Finland, vid Institutet för arbetshygien. Enligt 
avtal får NIVA både materiellt och adm inistrativt understöd från Institutet 
för arbetshygien samt framför allt planerings- och experthjälp för sin 
kursverksam het.

Utvecklingen

Tabellen i bilaga A 1 visar utvecklingen under projektperioden 1978- 
1982. I diagrammet i bilaga B 1 ser man utvecklingen av elevantalet och 
elevdagarna från år 1978 till år 1986. Det visar att man har utbildat 2054 
personer under denna tid. På 51 kurser har man haft sammanlagt 12284 
elevdagar.

I tabellen nedan jäm för man åren 1985 och 1986. Volymen har vuxit. 
Kursernas antal är samma som år 1985: åtta kurser. Elevantalet har ökats

' Ej b ifogad
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med 13,8% (från 310 till 353) och elevdagarna med 4,2%  (från 1 838 till 
1915). Proportionellt har Finlands andel minskat från 48,6%  (i elevdagar) 
till 32,6%. Sveriges och Norges samt de utomnordiska ländernas andel har 
ökats avsevärt. Danmarks och Islands andel har blivit oförändrad. Fördel
ningen blev mycket jäm nare än år 1985. Ökningen på antalet utomnordiska 
deltagare beror på att år 1986 var kursavgiften lika för alla deltagare.

Kurserna år 1986

OCCUPATIONAL STRESS AND STAFF BURNOUT AMONG H U 
MAN SERVICES PERSO N N EL 
21-25  April 1986 (Terhi Pöyhönen, MA)

Kursen hade 39 deltagare som fördelades enligt länderna som följer:

Kursen gav en omfattande översikt över burnout i organisationen på 
både teoretisk och praktisk nivå. Under kursen behandlades burnout som 
begrepp, burnout processen, burnout och arbetet, burnout och individuella 
sårbarheten samt förebyggande åtgärder bl. a. organisationens utveckling, 
grupparbetet och handledningen.

Kursen genomfördes i form av föreläsningar och diskussioner. Huvudfö
reläsaren var Prof. Christina Maslach från USA.

OCCUPATIONAL NEUROLOGY 
9 -1 3  juni 1986 (Juhani Juntunen, MD)

Sammanlagt 23 deltagare var med på kursen från följande länder:

N är kursen för första gången arrangerades år 1981 kunde man konstatera 
att en sådan kurs var nödvändig för läkare som är aktiva inom företagshäl
sovården. På den andra kursen behandlades kliniska och epidemiologiska 
aspekter om arbetsrelaterade sjukdomar i nervsystemet. Särskilt behand-
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lades toxiska skador i det periferala och centrala nervsystem et och deras 
individuella diagnostik i praktiken. Förutom  föreläsningar ex cathedra 
hörde laboratoriedem onstrationer och praktiska övningar till programmet. 
Som huvudföreläsare kan näm nas Renato Gilioli, MD, Italien, Philippe 
Grandjean, MD, Danmark, och Göran Struwe, MD, Sverige.

APPLIED WORK PHYSIOLOGY WITH SPECIAL EM PHASIS ON 
THE EVALUATION OF OCCUPATIONAL WORK LOAD 
18-22 augusti 1986 (Åsa Kilbom. MD, Sverige)

Kursen hade 30 deltagare från följande länder:

I tillämpade vetenskaper är det ofta svårt att hålla sig up-to-date med de 
senaste nyheterna inom mer basal forskning. En av kursens viktigaste 
målsättningar var därför att presentera den viktigaste forskningsfronten 
inom arbetsfysiologin. Samtidigt ville man stimulera kursdeltagarna till en 
diskussion om hur nyheter inom forskningen skall kunna utnyttjas för att 
ge modeller för belastningsskadornas uppkom stm ekanism er, samt nå 
tillämpning vid bedömning av fysisk arbetstyngd i yrkesarbete. Gruppar
beten och praktiska övningar utgjorde därför uppskattade kursinslag, och 
de viktigaste fältm etoderna kunde presenteras mot en solid teoretisk bak
grund.

Kursens föreläsare var förutom kursledningen P. O. och Irma Åstrand, 
B. Saltin, P. Komi och F. Gamberale.

INTERN A TIO N A L ADVANCED COURSE ON EPIDEM IOLOGIC
DATA ANALYSIS AND IN FER EN C E
1-12 septem ber 1986 (Markku Nurm inen, PhD. ScD)

Av 51 ansökningar till kursen gallrades 6 p. g. a. att ansökan kom efter 
ansökningsfristen gått ut och 15 ansökare därför att de inte hade tillräcklig 
utbildning för att kunna förstå den mycket avancerade undervisningen 
(data analys).

30 kursdeltagare fördelades enligt länderna som följer:

Redan för andra gången var kursen i epidemiologiska m etoder ägnad helt 
och hållet till aspekter av data analys och statistisk inference. Denna 
fördelning följer strukturen i Prof. Olli S. Miettinens nya textbok, "T he
oretical Epidemiology” som användes som kursmaterial. Kursen bestod
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av inledande och didaktiska föreläsningar, arbetsgruppsessioner med öv
ningar, självstudier och förhör. Datorn användes för dem onstrationer.

Trots deltagarnas heterogena bakgrund var diskussionerna mycket 
fruktbara.

HUMAN FACTORS IN OCCUPATIONAL SAFETY 
15-19 septem ber 1986 (Anne Seppälä, MA)

Kursen hade 34 deltagare från följande länder:

Avsikten mea kursen var att granska oiycKstaiisteoner och olyckstalls- 
förebyggande åtgärder som berör människans attityder och beteende. K ur
sen grundade sig på föreläsningar och generella diskussioner. Enligt kurs- 
evalueringen lyckades kursen uppnå sitt mål. Kursen gav en mångsidig, 
teoretiskt inspirerande insats i både forskning och på det praktiska om rå
det. En stor betydelse hade också den livliga interaktionen mellan psykolo
giskt och tekniskt orienterade forskare. Också föreläsare deltog i diskus
sionerunder hela kursen. Som huvudlärare kan nämnas Dr Frank M cKen
na, Storbritannien, Dr Jens Rasm ussen, Danmark, Prof. Beth Sulzer- 
Azaroff, USA, och Prof. Bernhard Zimolong, Förbundsrep. Tyskland.

2nd INTERN A TIO N A L COURSE ON OCCUPATIONAL 
DERMATOSES
29 sep tem ber-3  oktober 1986 (Lasse Kanerva, MD)

Kursens 98 deltagare fördelades enligt länderna som följer:

Yrkeshudsjukdom arna är de vanligaste eller en av de vanligaste yrkes
sjukdomarna i de flesta länderna i världen. I de flesta fallen är det fråga om 
kontaktderm atit. Allergisk och toxisk kontaktderm atit är också av stor 
betydelse i normal dermatologisk praktik. Därför har både den första 
NIVA-kursen om yrkesderm atoser (1982) och denna kurs uppnått en stor 
popularitet t. o. m. så att alla villiga inte kunnat godtas till kursen.

Eftersom 80—95%  av yrkeshudsjukdom arna är kontaktderm atit, be
handlade största delen av föredragen olika orsaker till dessa dermatiter 
t. ex. nickel, kosmetika, kvicksilver, färgämnen, krom, lösningsmedel, 
gummi, plast, kolofoni. Som nya tem a hade valts b l.a . en patch test 
"k lin ik” , en handeksem "k lin ik” , yrkesbetingad akne, leukoderma, com 
puters i yrkesderm atologi, det senaste om mekanismerna i allergisk kon-
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taktderm atit, AIDS som risk för sjukvårdspersonalen, strålning och foto- 
patchtestning. En poster session anordnades också.

Kursen var rätt omfattande med många föredrag, men den fina standar
den på föreläsarna och intresset hos deltagarna gjorde kursen ovanligt 
lyckad. Man kom överens att nästa kurs borde anordnas senast 1990.

W ORK-RELATED DISORDERS OF THE NECK AND UPPER LIMBS 
3 - 7  novem ber 1986 (Eira Viikari-Juntura, MD)

Av 58 ansökningar till kursen gallrades 3 p. g. a. att ansökan kom efter 
ansökningsfristen gått ut och 9 ansökare därför att de inte hade tillräcklig 
utbildning för att kunna förstå den mycket avancerade undervisningen.

De sammanlagt 49 deltagarna fördelades enligt länder som följer:

Kursen var den andra som arrangerats om nacke-skuldra-armbesvär 
inom arbetslivet. Föreläsningarna redogjorde för epidemiologin, patofysio- 
login, och kliniska undersökningar av olika besvär och sjukdomar. Också 
preventiva och terapeutiska aspekter och analyser behandlades. Under 
grupparbeten fick deltagarna bekanta sig med "com puter aided design", 
belastningsmätningar med EMG, de skulle också hitta de lämpligaste åt
gärderna för ett par realistiska problemfall.

Huvudföreläsare var Thomas Armstrong, Lawrence Fine och Barbara 
Silverstein från USA, samt Asa Kilbom, Peter H erberts, Mats Hagberg, 
och Bengt Jonsson från Sverige. I slutet av kursen kunde konstateras att 
fem år efter den första kursen är man mycket mera medveten om riskfakto
rer för besvär, men fortfarande behöver man information om exponerings- 
doser av olika riskfaktorer.

ASSESSM ENT OF HAZARDS IN OCCUPATIONAL CHEM ICAL 
EXPOSURE
17-21 novem ber 1986 (Antti Zitting, DTechn)

Kursens 55 deltagare fördelades enligt länder som följer:

Kursen gav en om fattande översikt över användningen av toxikologiska, 
yrkeshygieniska. yrkesm edicinska, epidemiologiska kunskaper i praktisk 
utvärdering av hälsorisken vid exponeringen av kemikalier. Praktiken i 
bestämningen av hygieniska gränsvärden var också en av kursens tyngd
punkter. Föreläsarna som kom från de nordiska länderna, Frankrike, 
Italien. Luxemburg och Ungern deltog aktivt i kursen också utanför sina 
egna föreläsningar. Kursen genomfördes i form av föreläsningar, diskus
sioner och grupparbete.
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Som den högsta adm inistrativa ledningen har NIVA en nordisk styrelse. 
År 1985 var styrelsen sam m ansatt av följande personer med resp. sup
pleanter:

Institutionens administration och personal

Som styrelseordförande fungerade generaldirektör Jorm a Rantanen och 
viceordförande överläkare Aud Blegen Svindland. Den viktigaste punkten 
på vårmötet var godkännande av bokslutet och verksam hetsberättelsen för 
år 1985. Vid höstm ötet behandlades preliminärt verksamhetsplan och bud
get för år 1988. Den nuvarande styrelsens verksamhetsperiod (tre år) slutar 
den 29 februari 1988.

Som institutionschef fortsatte Kari Eklund, vars fyra års period började 
den 1 februari 1984. Han har en halvdagstjänst (60%) som omvandlades till 
en heltidstjänst fr. o. m. 1.1.1987. Institutionens sekreterare var fortfaran
de Outi Teperi och Pirjo Turtiainen fortsatte som kurssekreterare.

Samarbetet med Institutet för arbetshygien har fungerat bra enligt det 
gjorda avtalet (10.9.1982).

Institutionens ekonomi

Institutionens resultat- och balansräkning finns i bilaga C 1. År 1986 var 
ministerrådets understöd FIM  1 046 163. U tbildningsinkomsterna var FIM 
333 685 och ränteinkom sterna FIM 3 811; sammanlagt FIM 337496. Utgif
terna var totalt FIM 1 283 107 och inkom sterna tillsammans med subven
tionen FIM 1 383 659. Bokslutet visar ett överskott på FIM 100552. Detta 
beror på att två kurser inställdes (Symposium on environmental tobacco 
smoke and health effects of passive smoking och Cellular and tissue 
injury). Enligt ministerrådets beslut används överskottet för omvandlingen 
av institutionschefstjänsten till heltidstjänst fr. o. m. 1.1.1987.

Styrelsen för Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbets
miljöområdet överläm nar härmed verksam hetsberättelsen för år 1986.

Köpenhamn den 2 mars 1987

Beslut

Kari Eklund 
In stitu tio n sch e f

' Ej b ifogad
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Nordiska näm nden för handikappfrågor (NNH)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska nämnden för handikappfrågor 
Box 303 (Ibsengatan 14, Blackeberg)
S-161 26 Bromma 
Tel. 08-8791 40

1. Institutionens uppgift

Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH) är ministerrådets samar- 
bets- och expertorgan för handikappfrågor inom det socialpolitiska om rå
det. NNH har bland sin stadgeenliga uppgifter att främja hjälpmedelsför
sörjningen i de nordiska länderna genom att följa, initiera och vidare
utveckla nordiskt sam arbete inom området. NNH skall också i övrigt 
verka för nordiskt sam arbete inom sitt ansvarsom råde, exempelvis i forsk
nings-, utvecklings- och utbildningsfrågor.

2. Organisation

NNH har en styrelse med två ledam öter från vardera Danmark, Finland, 
Island, Norge och Sverige. Ledam öterna utses av social- och hälsovårds
ministrarna för tre år i sänder. För varje ledamot finns en suppleant. 

N N H :s kansli, som finns i Stockholm , har fem fasta tjänster.
NNH har sedan 1985 en dotterinstitution -  N ordiskt utbildningscenter 

för dövblindpersonal — som är placerad i Danmark (Dronninglund Slot i 
Nordjylland). Vid centret finns fyra anställda, en utbildningsledare och tre 
utbildningssekreterare, varav en på halvtid.

För N ordiskt utbildningscenter för dövblindpersonal och för driften av 
det datorbaserade inform ationssystem et N ordiskt hjälpmedelsregister 
finns särskilda ledningsgrupper. Dessutom har N N H  nordiska projekt
grupper för skilda uppgifter. I bilaga / 1 beskrivs N N H :s organisation i 
schematisk form.

1 E j b ifogad
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3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall (1 000 SEK)

3.2 Beskrivning av verksamheten

N N H  har under 1986 haft två styrelsesam m anträden, i M ariehamn den 9—
11 april och i Reykjavik den 28—30 oktober.

Verksam heten har i enlighet med gällande arbetsprogram  för perioden 
1984-1986 legat inom fyra huvudsakliga programområden:
-  Hjälpmedelsfrågor
-  Handikappforskning
-  Samhällsservice för särskilt u tsatta grupper
-  Utbildningsfrågor

Hjälpmedelsfrågor

N N H :s arbete på hjälpmedelsom rådet följer två huvudlinjer. Den ena 
går ut på att genom provnings- och inform ationssam arbete förbättra hjälp
medlens kvalitet och förhindra oskälig prissättning. Den andra huvudlinjen 
går ut på att söka tillvarata den nya teknikens möjligheter när det gäller 
utveckling av nya hjälpmedel, särskilt sådana hjälpmedel för vilka m arkna
den är otillräcklig om man ser länderna var för sig.

En central roll i det nordiska hjälpmedelssamarbetet har det datorbase- 
rade inform ationssystem -  Nordiskt hjälpmedelsregister — som NNH 
utvecklat i samarbete med nationella samhällsorgan, och som togs i drift
1984. Registret innehåller information om handikapphjälpmedel, leveran
törer och producenter samt viss information om nationella försörjningssy
stem.

Det N ordiska hjälpmedelsregistret är sammansatt av nationella databa
ser, där informationen lagras på respektive lands eget språk, och en bas 
med engelskspråkig information om hjälpmedel som produceras i Norden. 
Inform ationssystem et har program för datorstyrd fotosättning av färdiga 
original för tryckning av hjälpmedelsförteckningar, kataloger och produkt
information med målgruppsanpassat innehåll. Systemet är också sökbart 
on-line via egen terminal.

I driftsorganisationen (ledningsgruppen) för Nordiskt hjälpmedelsregis
ter ingår förutom N N H  företrädare för nationella hjälpmedelsinstitut och 
motsvarande -  Dansk Hjælpemiddel Institut, M edicinalstyrelsen i Fin
land, Rådet for tekniske tiltak for funksjonshemmede i Norge och H andi
kappinstitutet i Sverige.
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1986 har inneburit ett genom brott vad gäller den praktiska användningen 
av det Nordiska hjälpmedelsregistret.

Parallellt med det Nordiska hjälpmedelsregistret utvecklades ett N or
diskt klassificeringssystem  fö r  handikapphjälpmedel, varigenom Norden 
fick en gemensam indelning och terminologi inom hjälpmedelsområdet. 
NNH har under 1986 företagit en ny revidering av klassificeringssystemet.

Föreliggande utgåva 3 av det Nordiska klassificeringssystemet ligger väl 
till för att inom en nära framtid upphöjas till internationell standard. Detta 
inom ramen för ett projekt i den internationella standardiseringskommis
sionen (ISO) som inleddes 1983. N N H :s kansli har varit representerat i 
projektet sedan starten. På motsvarande sätt deltar NNH i EG-projektet 
"H andynet” , som går ut på att binda samman befintliga och planerade 
databaser med handikappinformation inom Europa.

Det nordiska sam arbetet om kontroll/testning av handikapphjälpmedel 
har under 1986 b l.a . resulterat i den första samnordiska kravspecifika
tionen på hjälpmedelsom rådet. En arbetsgrupp under NNH har, efter 
tidvis ganska hård kamp med hörapparatindustrin, lyckats ena länderna 
om en gemensam Nordisk kravspecifikation fö r  hörapparater.

Diskussionerna rörande förutsättningarna för nordiskt samarbete i pris- 
avtalsfrågor fortsätter. U tbyte av information om hjälpmedelspriser inom 
ramen för arbetet med det N ordiska hjälpmedelsregistret har redan lett till 
betydande nationella besparingar.

Sedan 1985 arbetar NNH med samnordisk utveckling av datorbaserade 
handikapphjälpmedel. A rbetet ingår i m inisterrådets handlingsplan på da
tateknologiområdet och förutsätts löpa under en femårsperiod.

N N H :s uppgift inom ramen för den nordiska datahandlingsplanen är att 
samordna nationella aktiviteter i syfte att undvika dubbelarbete i Norden 
och för att få till stånd ett utnyttjande av en större marknad än de nationel
la. NNH skall också som ett led i arbetet pröva möjligheterna att få till 
stånd samordnad teknikupphandling (utvecklingskontrakt) av datorbasera
de hjälpmedel för handikappade.

NNH har med m inisterrådets stöd under 1985 och 1986 fått möjlighet att 
initiera ett tjugotal sam nordiska utvecklingsprojekt, varav några redan har 
resulterat i fungerande prototyper som i ett senare skede kan förväntas 
leda till serieproduktion av datorbaserade handikapphjälpmedel för en 
nordisk marknad.

Ett av projekten — "N ordic Software D atabase"  — är av mer övergri
pande karaktär. Avsikten är att etablera en databas med information om 
applikationsprogram på handikappom rådet som utvecklats i de nordiska 
länderna. Databasen kommer att ligga som en separat fil i det Nordiska 
hjälpmedelsregistret. Inventeringen av dataprogram kommer att ske i sam
arbete med undervisningsm inisterierna i Norden och de nationella hjälp- 
medelsorganen.

Under 1986 har en ny nordisk sam arbetsgrupp  bildats på N N H :s initia-
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tiv. Den består av representanter för social- och hälsovårdsministerierna 
samt de centrala telem yndigheterna i Norden, och dess uppgift är att 
beakta kommunikationshandikappades situation i den pågående teleteknis
ka utvecklingen.

NNH har under året också arrangerat ett nordiskt arbetsmöte om handi
kapputrustningar till bilar.

NNH -projektet "K läder och handikapp” har under 1986 resulterat i en 
utförlig rapport med titeln "M åttsöm nad och individuell anpassning av 
kläder för handikappade” . Rapporten är primärt ett utkast till utbildnings- 
och dem onstrationsm aterial, som skall kunna användas i kurser och stu
diecirklar.

Handikappforskning

NNH har under 1986 genomfört en ny inventering av forskningsprojekt 
inom Norden. Resultatet har publicerats i boken "Registrering av Nordis
ka projekt inom handikappområdet 1986". En engelskspråkig edition pub
licerades samtidigt. I böckerna presenteras drygt 300 projekt samt uppgif
ter om forskningsinstitutioner och finansierande organ.

Samhällsservice fö r  särskilt utsatta grupper

Nordiskt utbildningscenter fö r  dövblindpersonal (NUD) inledde sin 
verksamhet under 1985 som en dotterinstitution till NNH med placering i 
Danmark (Dronninglund Slot i Nordjylland). Det nordiska utbildningscent- 
ret har två huvuduppgifter. Dels att anordna samnordiska kurser för skilda 
personalgrupper som arbetar med dövblinda, och dels att fungera som ett 
resurscenter för dövblindarbete i Norden.

NUD har under 1986 genomfört ett fullt kursprogram om sammanlagt 20 
kursveckor, fördelat på två sexveckorskurser och fyra tvåveckors tem a
kurser. Dessutom har arrangerats en fyradagars arbetskonferens för oftal- 
mologer och audiologer samt en europeisk konferens om utbildning av 
dövblindpersonal.

Under året har NNH och NUD också startat ett nytt projekt -  ” Nordisk 
vejleder fo r  døvblindepersonale". Projektet skall resultera i ett utbild
ningsmaterial som behandlar olika teman och som kan användas i arbetet 
med dövblinda runt om i Norden.

Det nordiska sam arbetet om förståndshandikappades behov av hjälp
medel har fortsatt under 1986. Samarbetet omfattar dels utbildnings- och 
inform ationsinsatser och dels bevakning och viss samordning av nationella 
projekt inom området.

Arbetet med det av Nordiska rådet rekomm enderade samarbetsprojek- 
tet fö r  små och mindre kända grupper av handikappade inleddes under
1985. Det första resultatet av arbetet blev en publikation med beskrivning
ar av ett tjugotal skilda grupper samt befintliga organisationer och andra 
specialdestinerade resurser i de nordiska länderna. Under 1986 har det på
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grundval av denna faktaspäckade publikation utarbetats en populärversion 
som kommer att tryckas i stora upplagor på eget språk i Danmark, Finland, 
Norge och Sverige för distribution inom socialtjänsten samt hälso- och 
sjukvården.

Inom projektets ram har N NH också arrangerat ett stort nordiskt arbets- 
seminarium om Osteogenesis im perfecta (medfödd benskörhet). Semina
riet, som hölls på Vingsted Centret i Vejle den 12—14 oktober 1986, 
samlade ett sjuttiotal deltagare som tillsammans representerar den samlade 
sakkunskapen om OI i Norden.

I den nordiska projektgruppen för små och mindre kända grupper av 
handikappade ingår representanter för såväl handikappförbundens natio
nella sam organisationer som social- och hälsovårdsm inisterierna i de nor
diska länderna. Projektgruppen och NNH är eniga om att värdet av detta 
nordiska sam arbetsprojekt, som i likhet med de flesta av N N H :s många 
projekt drivs med små personella och ekonom iska resurser, y tterst be
stäms av i vilken grad det lyckas inspirera och uppfordra till insatser på 
nationell nivå för grupper av handikappade som. bland annat för att de är 
små och okända, i många fall är starkt eftersatta.

Utbildningsfrågor

Nordiskt utbildningscenter för dövblindpersonal har behandlats i det 
föregående. I övrigt kan här näm nas att N N H  har haft vissa kontakter med 
det nordiska skolsam arbetet i frågor som rör specialundervisning för ele
ver med handikapp. NNH har här tidigare föreslagit m inisterrådet att 
överväga ett nordiskt sam arbete om utbildning av speciallärare som arbe
tar med gravt rörelsehindrade elever med tilläggshandikapp. Sådan utbild
ning finns idag inte i något av länderna, främst beroende på att underlaget 
är för litet på nationell nivå. K ontakterna med det nordiska skolsamarbetet 
gäller dels detta, dels sam arbete i hjälpmedelsfrågor.

4. Beslut

Nordiska nämnden för handikappfrågor överläm nar härmed verksam 
hetsberättelse för 1986.

Raima M iettinen  
O rdfö rande

Finn Petrén 
K anslichef
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Nordiska institutet för odontologisk m aterialprovning (NIOM )

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse

NIOM (Nordisk institutt for odontologisk materialprøvning) 
Forskningsveien 1 
N-0371 Oslo 3 
Tel. 02/45 20 10

1. Instituttets oppgaver

Instituttet har til formål gjennom systematisk utprøving og dertil høren
de målrettet forsking å arbeide for at materialer og andre bruksgjenstander 
som anvendes eller aktes anvendt i odontologisk virksomhet og tannhelse- 
tjeneste i de nordiske land, fyller de helsemessige og tekniske krav som 
etter utviklingen til enhver tid må stilles.

Dessuten skal NIOM  arbeide med:
” , . . utvikling av bedre odontologiske materialer og bruksgjenstander og 

mer hensiktsmessige m etoder for bruk av slike.”

2. Organisasjon

NIO M ’s styre har en representant og en suppleant fra hvert av de 
nordiske land (10 stk.).

Instituttet består av 2 avdelinger samt en administrativ enhet.

3. Virksomhet 1986

3.1 Økonomisk resultat

Overskridelser på post 01 lønninger skyldes tariffmessige lønnsjuste- 
ringer/endringer som har funnet sted etter at budsjettet ble fastsatt.
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3.2 Beskrivelse av virksomheten 

Personale/Gjesteforskere

Instituttet har en fast stab på 25 personer og to gjesteforskerstillinger. 
Instituttets to gjesteforskerstillinger er opprettet for å gi NIOM en best 
mulig ” nordisk profil” . Bevilgningen til gjesteforskerstillingene tillater 
ansettelse av personale fra de nordiske land på tidsbegrensede kontrakter 
med gode muligheter for individuelle tilpasninger. Det tas sikte på perso
ner på alle kom petanse-nivåer (fra stipendiat til professor), og det forutset
tes at deres prosjekter ligger innenfor instituttets arbeidsprogram eller kan 
tilpasses dette. Søkningen til gjesteforskerstillingene har vært tilfredsstil
lende, og ordningen anses å fungere bra og i henhold til intensjonene. 
Gjesteforskerstillinger ansees å dekke det aktuelle behov for utveksling av 
personale mellom NIOM  og de aktuelle nordiske institusjoner; i hovedsak 
de odontologiske læresteder.

Beskrivelse av arbeidsoppgavene

N IO M S's arbeid kan inndeles i 4 hovedaktiviteter: Standardisering 
(30%), M aterialprøving (35%), Forskning (25%) og Opplysningsvirksom
het (10%). Det forutsettes altså at m aterialprøvearbeidet økes i 1988 i 
forhold til tidligere år på bekostning av forskningsaktiviteten. Dette er av 
flere av høringsinstansene over N IO M ’s arbeidsprogram fremhevet som 
uheldig. Dette forhold danner også grunnlaget for forslaget om en øking av 
N IO M 's personale med to stillinger (se separat begrunnelse).

Materialprøving

NIOM publiserer lister over dentale produkter som oppfyller krav spesi
fisert i standarder utgitt av International Organization for Standardization 
(ISO). Produktene prøves av NIOM på frivillig grunnlag etter avtale med 
produsentene. N år et produkt står på en av NIO M ’s lister, er dette en 
forsikring om at produktet holder en viss minimumskvalitet. Listene tjener 
således som en veiledning for brukerne ved valg av dentale produkter. De 
benyttes også som grunnlag for avtaleforhold mellom trygdesystem er og 
offentlige takster for tannlegearbeider og tannlegeforeninger.

Viktige produkter som prøves er legeringer for amalgam, kompositter, 
sem enter, protesebasism aterialer og støpegull. I alt 14 lister ble publisert i 
1986 basert på ISO-standarder. I tillegg er det publisert 3 lister på grunnlag 
av tre aksepteringsprogram m er. (Amalgamlegeringer, støpegull til porse- 
lenspåbrenning og kom positter til bruk i molarområdet.)

Standardisering

NIOM deltar kontinuerlig i det viktige internasjonale arbeidet med å lage 
nye og revidere eksisterende standarder for odontologiske materialer. 
Derved får instituttet muligheter til å påvirke utformingen av standardene 
slik at de biir mest mulig hensiktsmessige for nordiske forhold. N år en
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standard er blitt formelt vedtatt, følger NIOM denne fullt ut ved testing av 
produkter.

Forskning

Valg av tester og krav til utformingen av en standard bør skje på 
grunnlag av kliniske erfaringer og en best mulig forståelse av produktenes 
oppbygging. Det er viktig å fastslå sammenhengen med de ytre, målbare 
egenskaper på laboratoriet og m aterialenes oppførsel ved bruk i munnen. 
Forskning omkring dentale m aterialer gir den innsikt i disse forhold som er 
nødvendig under standardiseringsarbeidet og fremskaffer data som danner 
grunnlaget for standardene. Det er helt klart at NIO M ’s internasjonale 
anseelse og muligheter til å påvirke utformingen av internasjonale standar
der vil være avhengig av den innsats som ytes på forskningsfronten. Uten 
kapasitetsøking som foreslått vil denne aktiviteten bli særlig skadelidende. 
Ønsket om en ytterligere satsing på mulige miljøtoksikologiske problemer 
ved bruk av odontologiske m aterialer vil heller ikke bli mulig.

Opplysningsvirksomhet

Publisering av ny viten om dentale m aterialer og undersøkelsesm etoder 
som er knyttet til disse bidrar i seg selv og på litt lengre sikt til forbedrede 
produkter. I 1986 utgikk det 56 vitenskapelige artikler/bokkapitler fra 
NIOM. Temaene spenner vidt, men alle har tilknytning til dentale materia
ler, slik som mekaniske egenskaper hos metaller, plast og sem enter, løse- 
lighet av plast og sementer, misfarging og korrosjon av amalgam og støpe- 
legeringer både in vitro og in vivo, kliniske studier av forskjellige m ate
rialer og restaureringsteknikker, in vitro studier av forskjellige materialers 
biologiske egenskaper, tannvevsstruktur, allergi-problemer i forbindelse 
med forskjellige dentale materialer, plakk-dannelse og bakterietilhefting 
osv. NIOM utgir også en detaljert årsberetning som b l.a . inneholder 
ajourførte lister over m aterialer og beskrivelse av instituttets igangværen
de forskning. Fra 1986 vil listene over produkter som deltar i materialprø- 
veprogrammene og tilfredsstiller de aktuelle krav bli tilsendt alle tannleger 
og tannteknikere i de nordiske land via helsemyndighetene i hvert land; 
altså i et opplag som overstiger 30000.

NIO M ’s personale deltar dessuten i videre- og etterutdannelse av tann
leger, tannteknikere, tannpleiere og tannlegeassistenter i Norden ved fore
drag og kursvirksom het. NIO M ’s personale deltar også i nordiske og 
internasjonale kongresser/møter.

NIOM gir med jevne mellomrom uttalelser til offentlige myndigheter. I 
tillegg arrangerer NIOM annet hvert år spesielle seminarer med deltakere 
fra alle nordiske land.
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Gjesteforskerstillingene ved instituttet som innehas av forskere fra and
re nordiske land i inntil ett år, bidrar dessuten på en god måte til instituttets 
forskningsaktivitet og til spredning av instituttets kompetanse.

Sigfus Thor Eliassort 
S ty re ts  fo rm ann

Ivar A . Mjör 
Instituttsjef
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N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter

Verksam hetsberättelse l  januari 1986—30 jun i 1987

N am n och adress

N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter
Box 42
S-95094 Ö vertorneå
Tel. 0927-108 30

Inledning

AMU N ordkalotten är en för Finland, Norge och Sverige gemensam 
institution för arbetsm arknadsutbildning och har till uppgift att främja 
arbetsm arknadsutbildningen särskilt i de nordligaste delarna av Finland, 
Norge och Sverige.

AMU Nordkalotten inrättades som försöksinstitution i Övertorneå den 1 
juli 1970. Försöksperioden upphörde den 31 decem ber 1974 och en ny 
överenskom m else om centrets fortsatta verksamhet undertecknades av de 
tre ländernas regeringar den 20 decem ber samma år. I anslutning till 
överenskom m elsen har Sverige, Norge och Finland förbundit sig att som 
försöksverksam het under tre år svara för kostnaderna för 200 respektive 
150 och 100 utbildningsplatser. Ovanstående har trätt i kraft den 1 januari
1986.

I samråd med de m edverkande länderna beslöt Sveriges riksdag att 
AMU Nordkalotten från och med 1 januari 1986 skall bli egen regional 
uppdragsmyndighet. Centret ingår som regional myndighet i uppdragsor- 
ganisationen för arbetsmarknadsutbildningen i Sverige, AMU-Gruppen.

AMU Nordkalotten tillhandahåller arbetsmarknadsutbildning i första 
hand på uppdrag av arbetsm arknadsm yndigheterna i Finland, Norge och 
Sverige. AMU N ordkalotten får dessutom tillhandahålla tolkning åt ar
betsm arknadsm yndigheterna i Danmark och Island, liksom åt andra upp
dragsgivare samt sälja andra tjänster och produkter som följer av utbild
ningsverksam heten. På uppdrag av Nordiska ministerrådet får dessutom 
gem ensamt nordiskt utvecklingsarbete förläggas till AMU Nordkalotten.

A rbetsm arknadsläget på Nordkalotten kännetecknas av en relativt hög 
arbetslöshet som väsentligt överstiger riksgenomsnittet i respektive land. 
K ravet från arbetsm arknadsm yndigheterna att utnyttja alla tillgängliga
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resurser har lett till att olika slag av åtgärder har vidtagits. (Se-slutrapport 
ang. 3-miljonersprojektet "U tbildn. för arbete" vid AMU Nordkalotten)1. 
Centret har relativt väl lyckats tillmötesgå arbetsmarknadsmyndigheternas 
behov av olika åtgärder vilket kursdeltagarbeläggningen ger belägg för. 
Länsarbetsnäm nden har under perioden arbetat med uppföljning av syssel- 
sättningssituationen efter avslutad utbildning för kursdeltagare vid AMU 
N ordkalotten.

Den visar att c:a 60%  av kursdeltagarna var i arbete efter avslutad 
utbildning. 10% hade fortsatt studera. 20% var arbetslösa och de övriga 
10% stod inte till arbetsm arknadens förfogande.

R esultatet visar att placeringen i arbete efter studier var något högre än 
N orrbottens län i övrigt men lägre än riksgenomsnittet.

A M U  N ordkalottens styrelse

Ledningen utövas av en trelandsstyrelse med sex ordinarie ledamöter 
och sex suppleanter. En ledamot från varje land företräder arbetsm ark
nadsmyndighet. En ledamot från varje land företräder central AMU-myn- 
dighet.

Styrelsen har under del av ovanstående verksamhetsperiod som redogö
relsen bl. a. om fattar haft följande sammansättning.

Ordinarie

1 H är e j tryckt.
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Som sekreterare i styrelsen har utbildningsledare Ingvar Henriksson 
fungerat.

Den nya styrelsen har sam m anträtt sju gånger under verksamhetsperio
den.

Planeringsgrupp

Planeringsgruppen har under perioden 1986-01-01-1987-06-30 haft fyra 
protokollförda sam m anträden. Det förslag till kursutbud för 1986/87 som 
presenterades vid styrelsens första sammanträde 1986-04-08 har i tillägg 
sederm era justerats enligt de överläggningar som representanter för Fin
lands, Norges och Sveriges regeringar haft i november 1985. Enligt dessa 
överläggningar har för de tre närmaste åren på försök fastställts nedanstå
ende fördelning av utbildningsplatser vid centret.

Planeringsgruppen har dessutom  som tillägg till tidigare planeringsfor
slag upptagit med styrelsens godkännande följande kurser för bå 1986/87. 

M ineralkunskap 
Silk-screenteknik
Servicepersonal i dator- och terminalteknik 
Orientering mot ny teknik

Beläggning

Antagningen av kursdeltagare har skett kontinuerligt i likhet med tidiga
re år. Vid vissa kurser inom projektet "U tbildning för arbete" och grund
kurs i reseliv och turistnäring har gruppantagning av kursdeltagare skett. 
Den genomsnittliga beläggningen vid centret har under verksamhetsperio
den varit 88 %.

Personalfrågor

Den nya verksam heten kännetecknas av en långtgående decentralisering 
av besluten till de regionala AMU-myndigheterna. Förändrade krav ställs 
på de olika personalgrupperna/kategorierna.

Ledningsgruppen har under verksamhetsperioden haft följande sam
mansättning
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Ledningsgruppen har utöver de pedagogiska frågorna ägnat stor upp
märksam het åt organisationsfrågorna.

Tjänstetillsättningen på centret påbörjades i mitten av juni 1986 med den 
särskilda förhandlingsgruppen. De anställda med tillsvidare anställning har 
i princip efter särskild ansökan om tjänst överflyttats från 1 juli 1986 till 
m otsvarande eller likvärdiga tjänster i den nya organisationen.

Chefstjänsten, direktör/utbildningschef, var kungjord ledig för ansökan i 
decem ber 1985. Tjänsten har varit föremål för samråd mellan myndigheter
na i respektive land och tillsattes 86-06-01. U töver tidigare tjänsteorganisa
tion har AMU N ordkalotten tilldelats en tjänst som pesonal-/ekonomichef.

Den elevvårdande personalen har under verksamhetsperioden t.o .m . 
86-06-30 varit anställd av länsarbetsnämnden (LAN). Enligt av arbets
m arknadsstyrelsen (AMS) fastställd förteckning har samtliga överförts till 
den nya myndigheten.

En översättare/byråassistent har svarat för översättningsarbeten.
Vid verksam hetsperiodens slut uppgick antalet anställda till 104 (totalt 

95.55 årstjänster) varav 63 st var utbildare/lärare (57.65 årstjänster).
Antal anställda med lönebidrag uppgick vid samma tidpunkt till 9 st.
AMU N ordkalotten har under perioden haft en heltidsanställd arbetsför

medlare från Sverige och Norge stationerad vid centret.
Finsk arbetsförm edlare har tjänstgjort vid centret enligt fastställd arbets

ordning, 1/2 dag/vecka.
Totala antalet personalutbildningsdagar under bå 86/87 har varit 256, 

vilket m otsvarar 1 1/4-år.
Personalutbildning har skett på en rad områden. Under bå 86/87 genom

fördes för all personal en personalutbildning i "Arbetsglädje och effektivi
te t” . En grundläggande datautbildning för administrativ personal har ge
nomförts. Dessutom  har personal inom utvecklingsområden på bl. a. CNC- 
teknik genom gått olika utbildningar inom teknikområdet likaså på en rad 
andra om råden. Deltagande i studiedagar i Finland och Norge har skett.

Elevvård och fritidsverksam het

Den elevsociala personalen har svarat för kursdeltagarnas inkvarterings- 
frågor. Fritidsassistenten har i sam arbete med fritidsstyrelsen organiserat 
och svarat för kursdeltagarnas fritidsverksamhet. Kursdeltagarna har del
tagit i bl. a. språkkurser, "s ta r ta  eget"-kurser, dans- och musikkurser samt 
fotokurser.
27 - 17-336 N ord iska  råde t D el 2
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U tbudet av idrottsaktiviteter är också stort. Både i Hedenästet och 
Ö vertorneå har kursdeltagarna deltagit i träning och tävling i bl. a. skytte, 
tyngdlyftning, simning, längdåkning, utförsåkning, biljard, bordtennis, 
volleyboll, fotboll och ishockey. Totalt har 506 kursdeltagare deltagit i 
centrets fritidsverksam het.

Två sjuksköterskor, varav en heltidsanställd i Övertorneå och en halv- 
tidsanställd i H edenäset har svarat för skolhälsovården. En kurator har 
varit anställd för den elevvårdande verksamheten.

Lokaler

Lokalerna i Ö vertorneå har utnyttjats maximalt under perioden. Utbild
ningsverksam heten har även inrymts i fritids-, samlings- och bostadsloka
ler. För fritidsverksam heten har sporthallens lokaler i Övertorneå och i 
H edenästet förhyrts i den mån som varit möjligt. Utbildningslokalerna i 
H edenäset har i mycket stor utsträckning utnyttjats eller reserverats för 
utbildningsändamål för bl. a. planerade och omflyttade kurser.

Centret i Ö vertorneå utnyttjar N orrbottens läns landstings tidigare verk
stadslokaler (drygt 9000 m2) hyresfritt. Centret svarar däremot för drift- 
och underhållskostnader.

Övriga lokalutrymmen förhyrs från Ö vertorneå kommun via byggnads
styrelsen. Detta gäller lokaler både i Övertorneå och Hedenäset. Vissa 
lokalutrymmen ägda av N orrbottens läns landsting har utnyttjats för elev
boendet. Projektering för ombyggnad av hus 105 har pågått under peri
oden.

Byggnadsstyrelsens lokaler i Lannavaara har under perioden hyrts för 
elevboende och undervisningsändamål. Vissa lokalutrymmen vid AMU 
har varit föremål för smärre ombyggnad eller ändring.

Bostäder har kontrakterats för elevboendet enligt följande:
Ö vertorneå 217 bäddar
H edenäset 88 bäddar

In form ation—M arknadsföring

Det inform ationsmaterial "K urs- och yrkesbeskrivning” , "B ra att veta 
om skolan” samt ” Kort inform ation” och folder som utarbetats har ut
nyttjats i marknadsföringen. K ursnytt om olika kurser, kursstarter i samar
bete med lokala och regionala arbetsförmedlingar har regelbundet utgått 
till samtliga länder. Centret är även anslutet till videotexnätet.

En projektgrupp har bildats för upprättande av handlingsprogram för 
centrets marknadsföring.

Revision

AMU Nordkalotten har varit föremål för riksrevisionens (RRV) gransk
ning under tiden 86-06-16—06-27. Revisionen har omfattat löner inklusive 
resor, anskaffning av varor och tjänster samt försäljning av produkter och 
tjänster. Riksrevisionen har gjort en sammanfattande bedömning att " in 
ternkontrollen är god i de rutiner som RRV granskat” .
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Kom mittén för Bottniska viken

Verksamhetsberättelse 1986

Kommittén har under verksam hetsåret, med syftet att ytterligare för
stärka forsknings- och undersökningsinsatserna i Bottniska viken, uppdra
git åt en särskild arbetsgrupp, att utarbeta ett förslag till program för, 
mellan länderna, koordinerade undersökningsinsatser under ett Bottniska 
viken år.

Kommittén har vidare hållits informerad om det samarbete som initi
erats under 1985 mellan myndigheter och representanter för skogsindustrin 
i båda länderna och som syftar till att utarbeta ett åtgärdsprogram för att 
reducera utsläppen av skadliga ämnen från skogsindustrin. Detta arbete 
skall rapporteras till Helsingforskommissionen under 1987.

Den särskilda arbetsgruppen för utredning om och undersökning av 
orsakerna till höga kvävevärden i Bottniska vikens vatten, har under året 
slutfört sitt arbete.

Baserat på rekom m endationerna från symposiet om problem kring me
tallföroreningen i Bottniska viken, M ariehamn 1985, har kommittén upp
dragit åt miljögiftsgruppen att 1986/87 arrangera en interkalibrering av 
fiskfysiologisk m etodik vid föroreningsforskning.

Kommittén har också, som ett svar på rekomm endationen från det 
tredje Bottniska viken seminariet 1984, om oron för den ökande förekom s
ten av ” nya”  organiska miljögifter och om behovet att diskutera relevan
sen i och betydelsen av hittills erhållna resultat, även uppdragit åt miljö
giftsgruppen att under 1986 arrangera ett symposium om hithörande frå-

Mot bakgrund av behovet av en långtidsplan för kommitténs arbete har 
också uppdragits åt arbetsutskottet att utarbeta en femårsplan för forsk
nings- och undersökningsaktiviteter i Bottniska viken.

Det gemensamma arbetet med att uppskatta belastningen på Bottniska 
viken från atm osfären, har påbörjats och pågår enligt planerna.

Den vartannat år genomförda belastningssammanställningen och utvär
deringen "T he Gulf of Bothnia -  discharges from land and air” , för 1982- 
84, har i stort slutförts under året.

Slutligen har kommittén fullgjort åtagandet att koordinera fältarbetet 
och att till Helsingforskommissionen rapportera monitoringdata från Bott
niska viken.
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Arbetet i kommitténs fyra temagrupper under år 1986 har redovisats till 
kommittén enligt följande:

Hydrografigruppen har koordinerat monitoringen i Bottniska viken för 
åren 1986 och 1987, både för de bilaterala och för Helsingforskommissio- 
nens behov. M onitoringresultat för 1985 har överlämnats till Helsingfors- 
kommissionen.

Gruppen har deltagit i planeringen av Bottniska vikenåret.
En mindre arbetsgrupp har utrett situationen i Bottenviken, där nitrat- 

halterna i vattnet stigit under de senaste åren. En rapport har överlämnats 
till Bottniska vikenkommittén. 1 rapporten foreslås gemensamma under
sökningar i Bottenviken. Planeringen av en numerisk transportm odell har 
som del i dessa undersökningar redan påbörjats i Finland.

M edlemmarna i hydrografigruppen har använt det hydrokemiska materi
alet från Bottniska viken som underlag till många vetenskapliga arbeten 
och föredrag om Bottniska vikens föroreningssituation. Monitoringpro- 
grammet har också redovisats både i nordiska och utomnordiska samman
hang.

Belastningsgruppen  har fortsatt arbetet med att färdigställa den rutin
mässiga översikten ” The Gulf of Bothnia -  discharges from land and air 
1982-1984” . 1 båda länderna har övergången till databaserad datorbe
handling visat sig vara mera problematisk och resurskrävande än väntat, 
vilket är orsaken till att den nämnda översikten inte blev klar år 1986.

I Sverige har arbetet med att ta fram metodik för insamling, bearbetning 
och presentation av utsläppsdata fortsatt. Arbetet med att vidareutveckla 
nuvarande datasystem  för bl. a. tillsyns- och kontrollverksamhet samt 
uppföljningsrutiner har också fortsatt.

I Finland har man studerat vilken inverkan provtagningsfrekvensen har 
på beräkningen av älvtransporterna. Ä lvtransporterna från och med år 
1968 har omräknats på basen av månatliga medelvärden istället för årsm e
delvärden, som tidigare beräkningar utgått från. Den nya beräkningsm eto
den ger generellt sett något större värden än tidigare. Utredningen om 
belastningen från de små kustnära avrinningsområdena har fortsatt. I 
Sverige har undersökningsprogrammet avseende vattendragens transport 
av föroreningar till Bottniska viken fortsatt som tidigare.

Det tidigare startade gemensamma projektet för att klarlägga den luft- 
burna belastningen på Bottniska viken har fortsatt under 1986.

Biologigruppen har framställt ett förslag till definition av sitt arbetsfält. 
För att kunna fullfölja de uppgifter som stipuleras i denna definition har 
gruppen föreslagit att den skulle utökas med en fiskbiolog från vardera 
landet.

På basen av svaren på de förfrågningar som sänts till forskare och 
institutioner, och de programförslag som influtit i samband med planering
en av ett Bottniska viken år, utarbetades ett förslag till samarbetsprojekt 
om växelverkningar i Bottniska vikens ekosystem med tyngdpunkten lagd
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på växelverkan mellan pelagial- och bentossystem et. En rundförfrågan, 
dels per telefon, dels genom besök i Abo och Uleåborg visade att intresset 
för ett projekt av detta slag var stort.

Den biologiska monitoringverksam heten på gemensamma stationer i 
öppna havet har fortsatt enligt rådande riktlinjer, likaså intensivprovtag
ningen på de nationella kustnära stationerna.

Både i Finland och Sverige har de utvidgade zoobentosprogram m en, 
med syfte att klarlägga en eventuell generell eutrofiering i Bottniska viken, 
fortsatt under 1986.

Den finsk-svenska arbetsgruppen för fisk i Bottniska viken har haft två 
möten 1986. På det första behandlades de gemensamma aborrpopulations- 
materialen, speciellt med tanke på deras användbarhet som referensm ate
rial för m onitoringstudier. På det andra mötet diskuterades komplettering
en av listan på forskningsprojekt som behandlar fiskproblem. På mötet 
bildades arbetsgrupper för följande problemområden: a. postsmoltdödlig- 
heten hos lax i Bottniska viken, b. prognos- och monitoringsystem för 
utbredning i täthet hos torsk, c. älv- och bäckmynningarnas betydelse för 
nyrekrytering. Beslöts även att gruppen sammanställer gemensamma 
översikter över Bottniska vikens fiskbestånd till 1CES symposiet, "Baltic 
Sea Fisheries R esources”  1988.

Inom miljögiftsgruppen  har ländernas representanter hållit ett gem en
samt möte i samband med årsm ötet i Mariehamn i början av februari.

Vid årsm ötet presenterades rekom m endationerna från metallseminariet 
i M ariehamn 1985.

Planeringen av seminariet om organiska miljögifter i Bottniska viken har 
fortsatt under 1986 och seminariet kommer att hållas först 1987 med 
Sverige som värdland.

Ett planeringsmöte för interkalibreringen av fiskfysiologiska m etoder 
vid föroreningsforskning har hållits i Göteborg i oktober. Interkalibrering
en kommer att arrangeras under 1987.

En preliminär forskningsplan för det planerade Bottniska vikenåret har 
sammanställts under verksam hetsåret. I Finland har man hållit ett gem en
samt planeringsmöte tillsammans med biologigruppen.

Slutligen redovisas sammansättningen av kommittén och dess under
grupper år 1985.

Kommittén för Bottniska viken har under 1985 bestått av följande leda
möter:

Finland
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Kommitténs finländska ledam öter har under år 1986 hållit 5 möten, 
medan den svenska delen av kommittén avhandlat ärenden per telefon 
eller korrespondens.

Kommitténs arbetsutskott har under år 1986 haft följande sam m ansätt
ning:

Finland

Sverige

Den finländska delen av arbetsutskottet har hållit 3 möten, den svenska 
delen av arbetsutskottet har haft 2 möten och i övrigt behandlat förekom
mande ärenden vid telefonsam m anträden. Två gemensamma möten har 
hållits.
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Till kommitténs arbetsutskott har följande tem agrupper/kontaktperso
ner varit knutna under år 1986:

Blastning

Finland

Emelie Enckell-Sarkola (ordf) 
Vuokko Karlsson 
Heikki Pitkånen

Sverige

Birger Eriksson

Biologi

Finland

Juha-M arkku Leppånen (ordf) 
Pentti Kangas 
Veijo Miettinen 
Ann-Britt Andersin

Sverige 

Ulf Grimås

Miljögifter

Finland

Veijo Miettinen (ordf) 
Rolf Kristoffersson 
Henrik Sandler 
Matti Verta 
Matti Perttilå

Sverige 

Mats Olsson

Hydrografi (inkl. fysik, kemi, sediment och materialbalans)

Finland

Paavo Tulkki (ordf) 
Lauri Niemistö 
Heikki Pitkånen 
Jouko Launiainen 
Juha Sarkkula 
Vappu Tervo

Sverige 

Ulf Ehlin

Vid kommitténs årsm öte i Mariehamn den 4 - 5  februari 1986 godkändes 
arbetsutskottets förslag till årsrapport för år 1985 och forskningsprogram 
för 1986. Forskningsprogram m et för år 1986 har genomförts planenligt. 
För programmet redovisas i föreliggande rapport.

En förteckning över litteratur publicerad under verksam hetsåret har 
sammanställts i Sverige och bifogas i denna rappo rt.1

Gävle den 3 februari 1987

Valfrid Paidsson Simo Jaatinen

1 H ä r ej tryckt. N orste d ts T ryc ke ri, Stockholm  1988
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Ekonomiska utskottets betänkande
över berättelserna på utskottets verksamhetsområde 1986

(B erättelserna C 15/e: 1 — 14, se s. 2700)

Økonomisk utvalg har m ottatt beretninger for virksom hetsåret 1986 fra 
følgende institusjoner:

Utvalget behandlet beretningene på sitt møte 10. november 1987 og vil 
uttale følgende:

Nordisk fond for teknologi og industriell utvikling (Nordisk Industri
fond) ble opprettet i 1973. I forbindelse med M inisterrådets beslutning i
1985 om å lokalisere M inisterrådets sekretariat til København ble det 
samtidig besluttet å flytte Nordisk Industrifond fra Stockholm til Oslo. 
Samtidig anm odet M inisterrådet Nordforsk å flytte sin hovedadministra
sjon til Oslo. Lokaliseringen av begge organisasjoner til Oslo skulle ifølge 
M inisterrådet ses som et ledd i etableringen av et nordisk industrielt senter
i Oslo.

Økonomisk utvalg har notert at fondet i 1986 har vært igjennom forhand-



2697C 15/e

linger med Nordforsk. Disse forhandlingene førte til en fusjon mellom de 
to institusjoner som fant sted 1.1.1987. For at Nordisk Industrifond skal 
kunne ta opp de arbeidsoppgaver som overføres til Nordforsk har industri
ministrene vedtatt endringer i institusjonens statu tter og forskrifter. I 
forbindelse med fusjonen har Nordisk M inisterråd besluttet å overlevere et 
m inisterrådsforslag om et nordisk industrielt senter i Oslo til Nordisk Råds 
sesjon i Oslo i 1988.

Nordisk Industrifond har i 1986 bevilget 122.4 MNOK i støtte til 128 
prosjekter fordelt på følgende områder:

Det totale søknadsvolum pr. 31.12.86 var på ca. 250 MNOK. Søk- 
nadsvolumet til fondet ligger således i dag langt over disponible midler.

E tterspørselen etter fondets midler økte vesentlig i 1986. Utvalget ser 
dette som meget positivt da fondet på denne måten vil få anledning til å 
prioritere innenfor et stort antall gode nordiske prosjekter. Dette er også 
med på understreke behovet for den nye institusjonen som er under opp
bygging i Oslo.

Økonomisk utvalg forutsetter at Nordisk Industrifond blir en hjørnesten 
i det kommende industrielle senteret. U tvalget har derfor store forvent
ninger til fondet slik at det industrielle senteret virkelig kan fram stå som et 
slagkraftig instrum ent for å stimulere det industrielle samarbeidet og den 
industrielle utvikling og vekst i Norden. Et slikt bidrag til næringspolitisk 
samordning i Norden gir styrke i forhold til E F ’s nysatsing.

Avslutningsvis vil utvalget minne om at det i forbindelse med behand
lingen av Industrifondets beretning for 1985 anm odet om at det i tilknyt
ning til opprettelsen av den nye institusjonen i Oslo blir foretatt en evalue
ring av hele eller deler av fondets virksomhet. En bør i den forbindelse 
analysere prosjekter fondet har støttet og belyse hvilke effekter dette har 
fått for det nordiske industri- og forskningssam arbeidet.

C 15/e:6ll988 N O R D TE ST

NORDTEST som ble opprettet i 1973 har som hovedoppgave å utarbei
de felles nordiske prøvningsm etoder. I sitt arbeid skal NORDTEST følge 
den internasjonale utvikling og ta hensyn til de nordiske lands forbindelser 
med andre land. NORDTEST arbeider for at de nordiske land opptrer 
sam ordnet internasjonalt slik at nordiske synspunkter kan framføres med 
større tyngde. NORDTEST har også en sam arbeidsavtale med den nordis
ke standardiseringssam m enslutningen INSTA som bidrar til å sikre at 
NORDTEST-m etoder overføres til nasjonale standarder i de nordiske 
land. Økonomisk utvalg mener det arbeid som NORDTEST utfører blir
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særdeles viktig i årene som kommer for å møte de utfordringer som E F ’s 
program for fullføringen av det indre marked innebærer.

Virksomheten innen NO RDTEST i 1986 har skjedd i sam svar med 
NO RD TEST’s Langtidsplan 1986—90. I løpet av året er dessuten doku
mentet ” N O RD TEST’s virksomhet -  mål og strategier for styring av 
institusjonens aktiviteter” utarbeidet. Åtte faggrupper har vært i virksom
het innen b l.a . områdene bygg, elektronikk, kemi og mekanikk. 67 nye 
prosjekt har blitt satt igang og 64 nye prøvningsmetoder har blitt registrert 
som NORDTEST-m etoder i 1986.

Økonomisk utvalg vil peke på at i forbindelse med oppstarten av den 
økonomiske handlingsplanen fikk NORDTEST økte midler for ytterligere 
å kunne ta del i harmoniseringsarbeidet med sikte på å virkeliggjøre tanken 
på Norden som hjemmemarked. Utvalget anser at NORDTEST utfører et 
verdifullt arbeid innen dette om rådet som er av stor betydning for utvik
lingen av det nordiske samarbeidet. Institusjonen fram står også som et 
sentralt instrument i arbeidet for å gjennomføre det nordiske sam arbeids
programmet for å avvikle tekniske handelshindringer i Norden. Utvalget 
anser det viktig at NORDTEST i sitt arbeid framover vier den internasjo
nale utviklingen stor oppm erksom het samt virker for at NO RD TEST's 
metoder, hvis tekniske innhold aksepteres som nasjonale standarder i de 
nordiske land, presenteres internasjonalt eller europeisk for å få dem 
akseptert også utenfor Norden.

C I5le:8ll988 Nordisk kontaktorgan fo r  atome nerg isp ør s mål (NKA) 

Kontaktorganet ble opprettet av de nordiske lands regjeringer i 1957 for 
å fremme nordisk samarbeid i forbindelse med atomenergiens fredelige 
utnyttelse. I 1986 har kontaktorganet sammenfattet sine nåværende ar
beidsom råder i 5 punkter:
-  spørsmål av fellesinteresse vedrørende atomenergiens anvendelse i og 

utenfor Norden
-  spørsmål vedrørende sikkerhet og miljøeffekter i forbindelse med atom 

energiens anvendelse
-  spørsmål av betydning for de nordiske lands deltakelse i internasjonalt 

samarbeid på atomenergiområdet
-  utnyttelse og utvikling av eksisterende teknisk og vitenskapelig kompe

tanse i de nordiske land i forbindelse med atomenergiens fredelige 
anvendelse

-  teknologi-overføring fra atomenergiområdet til en bredere anvendel- 
seskrets
Økonomisk utvalg vil peke på at NKA har en viktig rolle med hensyn til 

informasjonsutveksling vedrørende den generelle utviklingen innen institu
sjonens virksom hetsom råde samt om lovgivning og planer i de nordiske 
land.

1986 var det første hele år for sikkerhetsprogram m et 1985-1989. Dette
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nye forskningsprogram met som sikter hovedsakelig mot sikkerhetsforsk- 
ning på kjerneenergiom rådet, om fatter områdene risikoanalyse, material
teknikk, informasjonsteknologi, aktivitetsfrigjørelse og avfallshåndtering. 
Økonomisk utvalg vil anføre at det er i alle de nordiske lands interesser at 
det tas spesielt hensyn til at kjernekraftavfall håndteres på en betryggende 
måte foruten at kjernekraftverkene drives så sikkert som mulig. Utvalget 
vil i denne forbindelse dog understreke nødvendigheten av at N K A 's 
arbeidsom råder løpende blir tilpasset utviklingen i de nordiske land. I de 
nordiske land har interessen i de senere år dreid bort fra atomenergi som 
framtidig energikilde og over mot andre energikilder. Utvalget forutsetter 
derfor at størrelsen på bevilgningene over nordiske budsjetter til NKA, 
herunder bevilgninger til sikkerhetsprogram m et, blir vurdert nøye i årene 
som kommer og sett i forhold til alternativ anvendelse innen energisekto-

Økonomisk utvalg foreslår at
Nordisk Råd tar de til Økonomisk utvalg henviste beretninger for 

virksom hetsåret 1986 til etterretning.

Åbo, 10. novem ber 1987

Esko Aho (K)

Ylva Annerstedt (fp) 

G ustav Björkstrand (Sfp) 

Lahja Exner (s)

Einar Førde (A)

Gudrun H elgadóttir (Ab.) 

Arvo Kemppainen (Skdi) 

Preben Lange (Si)

Aase Olesen (RV)

Päll Pétursson (F .)

Jan P. Sy se (H)
F orm ann

Arne Andersson (m) 

Ilkka-Christian Björklund (Sdp) 

Johan Buttedahl (Sp) 

Kjell Furnes (Kr.F.)

Arne Gadd  f.sj 

Anker Jørgensen (S) 

Knud E. Kirkegaard (KF)  

Agnar Nielsen (Sb) 

Oddrunn Pettersen (A) 

Kimmo Sasi (Kok) 

Karin Söder (c)
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Nordiska ekonom iska forskningsrådet

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordiska ekonom iska forskningsrådet 
c/o Peter Stenkula 
Box 5137 
S-22005 Lund

1. Institutionens uppgift

Nordiska ekonom iska forskningsrådets uppgift är att medverka till att 
analyser och utredningar genomföres om det ömsesidiga ekonomiska bero
endet mellan de nordiska länderna och om förutsättningarna för närmare 
ekonomiskt sam arbete i Norden.

Forskningsrådet fullgör sin uppgift genom att dels fördela pengar på 
nordiska ekonom iska forskningsinstitutioner efter ansökan till rådet, dels 
genom att anordna olika slags seminarier samt genom utgivning av forsk
ningsrapporter och årsbok.

2. Organisationsbeskrivning

N ordiska ekonom iska forskningsrådet leds av en styrelse bestående av 
tre ledam öter från respektive nordiskt land. Styrelsens aktuella samman
sättning framgår av följande sammanställning:
Ordförande: professor Jouko Paunio, Finland
v. ordförande: professor Brynjolfur Sigurdson, Island
ledamöter: kontorchef Jens Thom sen, Danmark

professor Niels Christian Nielsen, Danmark 
konsulent Anders Möller Christensen, Danmark 
forskningschef Svein Longva, Norge 
forskare Hege Torp, Norge 
underdirektör M orten Reymert, Norge 
vicedirektör Bolli Bollason, Island 
afdelingschef Gunnar H Hall, Island 
docent Willy Bergström, Sverige 
docent Alf Carling, Sverige
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departem entsråd Svante Öberg, Sverige 
avdelningschef Heikki Koskenkylä, Finland 
finanssekreterare Lars Erik Öller, Finland

Personal:

Rådets kansli leds av en forskningssekreterare. I samband med att ny 
forskningssekreterare anställdes hösten 1986 flyttade kansliet till Sverige 
den 1 januari 1987.

Rådets forskningssekreterare är sedan den 1 septem ber 1986 fil dr Peter 
Stenkula. Forskningssekreteraren är även styrelsens sekreterare.

Projekt:
Rådet finansierar forskning vid olika universitet och institutioner i N or

den. Forskningsprojekten erhåller anslag från rådet och fungerar som 
fristående enheter inom sina respektive m oderorganisationer.

3. Beskrivning av verksamheten 1986

3.1 Ekonomiskt utfall

1 F rån  lö n ereserv en  39.915
2 E x tra  anslag  till följd av  k o stn a d e r i sam band  m ed anställn ing  av ny sek re te ra re  
sam t fly ttn ing  av kansli från  O slo  till L u n d , 51 000.
3 Å terståen d e  u n d e rsk o tt (13 +  56) =  69 000 a v se r  u tg ifter v ilka skall be las ta  
p ro jek tm edelsanslaget. Ö verföring  till d riftsanslaget skall ske i d agarna  och  belop
pet finns m ed i ” utfall p ro jek tm edel 1986”

3.2 Beskrivning av verksamheten 1986

Verksam hetsåret 1986 kännetecknas av hög forskningsaktivitet. Under 
året pågick ett 15-tal projekt inom vitt skilda områden. Bland stora projekt 
kan nämnas utredning om sociala transfereringar i Norden liksom ett 
projekt om lönebildningen i Norden. Vidare pågår ett projekt om konkur
rensförhållandena inom nordisk luftfart liksom ett större projekt om fiske
ekonomi. H ärutöver har rådet stött flera mindre projekt inom området 
” kommunernas roll i stabiliseringspolitiken” , vidare ett projekt om N or
disk strukturanalys. E tt samnordiskt projekt kring utveckling av en nor
disk handelsmodell kommer att avslutas inom kort. Projekt som pågår och 
beräknas avslutade under 1987: Stabiliseringspolitik i Norden, en kompa
rativ studie, Handelspolitiska handlingsalternativ för nordisk sjöfart (av-
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slutat), Fackföreningar och lönebildning. Samspelet mellan lönebildning 
och valutakursändringar, Lönestruktur och sysselsättningens sam m ansätt
ning, Orsaker till den offentliga sektorns tillväxt (avslutat), Penningpoliti
kens autonomi i de nordiska länderna.

Under 1986 påbörjades följande forskningsprojekt: Brukepriser på real
kapital i de nordiske land (avslutat), Prissättning konjunktur och konkur
renskraft, Offentlig skuldsättning i Island, Den ekonom iska politikens 
historia i Finland — internordiska jäm förelser, Skatt, arbetsutbud och 
intäktsfördelning i de nordiska länderna, Industriregleringar och teknisk 
utveckling i N orden, Ekonomisk analys av konkurrensregleringar i skandi
navisk luftfart.

Under juni månad 1986 arrangerade rådet ett ekonomisk-politiskt semi
narium under temat "Penningpolitiken i Norden under nya institutionella 
förhållanden” . Som ett resultat av detta seminarium kommer rådet att 
under våren 1987 publicera en bok som empiriskt beskriver penningpoliti
kens utveckling och nuvarande status i de nordiska länderna. Något fors
karseminarium hölls inte under 1986 då projektmedlen delats ut till forsk
ningsprojekt.

Förutom denna verksam het har rådet fungerat som rem issinstans till 
Nordisk Råd.

Rådets förutvarande sekreterare bedrev egen forskning inom projektet 
” Brugepriser på realkapital i de nordiske land” , vilket avrapporterades 
under hösten 1986. Rådets nytillträdde sekreterare kommer att presentera 
sitt forskningsprogram vid styrelsens junisam m anträde 1987.

4. Planerad verksamhet 1987

Verksam heten under 1987 fastställdes vid styrelsens sammanträde i 
novem ber 1986. Tilldelade projektmedel har fördelats bland de ansökning
ar som inkom till rådet den 1 oktober 1986. Ett 25-tal ansökningar hade vid 
detta tillfälle inkommit och rådets disponibla resurser medgav endast att 
sex nya projekt kunde beviljas anslag. Tre projekt, vilka beviljades anslag 
även 1986, beviljades ytterligare medel. Sammanlagt fördelade styrelsen 
medel motsvarande 1,2 miljoner NOK av total disponibla 1,3 miljoner 
NOK. Resterande medel på projektanslaget skall användas till ett forskar
seminarium kring temat ” produktivitetsutveckling i N orden". Syftet med 
seminariet är att inventera pågående forskning samt undersöka möjlighe
terna att starta ett större sam nordiskt produktivitetsprojekt. Ansvarig för 
forskarsem inariet är professor Lennart Hjalmarson vid Göteborgs univer
sitet. Ett ekonomisk-politiskt seminarium kommer att avhållas i juni kring 
temat "skattereform er i N orden” . Seminariet kommer särskilt att behand
la de senaste årens skatteomläggningar och deras effekter på resursalloke
ringen.
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Rådets publikationsverksam het kommer under 1987 att omfatta utgiv
ning av årsboken, publicering av en studie över penningpolitiken i Norden 
samt publicering av rapporten om sociala transfereringar i Norden. Styrel
sen kommer vid sitt junisam m anträde att diskutera planerna för den ambi- 
tionshöjning som rådet har för perioden 1988-1990.

Styrelsen för N ordiska ekonom iska forskningsrådet överlämnar härmed 
verksam hetsberättelse för 1986.

Helsingfors/Lund den 3 juni 1987

Enligt uppdrag

Peter Stenkula 
F o rsk n in g ssek re te ra re
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Nordiskt statistiskt sekretariat

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

Nordisk statistisk sekretariat 
Sejrøgade 11/Postboks 2550 
DK-2100 København 0

1. Institutionens uppgift

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift att på uppdrag av che
ferna för de statistiska centralbyråerna sam ordna den officiella statistiken i 
de nordiska länderna. Det utgör sekretariat för de nordiska chefsstatisti- 
kerm ötena och betjänar och sam ordnar verksam heten i de nordiska statis
tiska utskott, som verkar i chefsstatistikerm ötets regi. D etta sker b l.a . 
genom att sekretariatet deltar i planläggningen av möten och seminarier 
samt u tarbetar dokumentation till och rapporter från dessa.

Sekretariatet följer det internationella sam arbetet avseende statistisk 
koordinering och standardisering samt initierar och m edverkar i undersök
ningar till gagn för jäm förbarheten av de nordiska ländernas statistik. 
Dessutom utarbetar och redigerar sekretariatet Nordisk statistisk årsbok 
och utger andra statistiska publikationer.

2. Organisation

Styrelsen består av cheferna för de statistiska centralbyråerna i Dan
mark, Finland. Island, Norge och Sverige. Sekretariatet har 6 anställda 
och är beläget i Köpenhamn.

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall

* ö v e rfö rs  till 1987



2706 C 15/e:2

Sekretariatet har under verksam hetsåret 1986 bl. a.
-  sammanställt och utarbetat dokum entation till det nordiska chefsstatis

tikerm otet 1986 samt svarat för rapporten från detta.
-  i samråd med utskottsordförandena sammanställt och utarbetat viss 

dokumentation till möten med nordiska statistiska utskott (1986 -  20 
utskott) samt svarat för rapporterna från dessa.

-  deltagit i planläggningen och genom förandet av nordiska statistiska 
seminarier och kontaktm öten samt svarat för rapporterna från dessa.

-  deltagit i planläggningen och genom förandet av vissa samnordiska pro
jek t. Följande projekt har planlagts, pågått eller avslutats under verk
sam hetsåret 1986:
* LIST STAT -  samnordisk databas för statistikmaterial
* H alvårsstatistik om utvecklingen på arbetsm arknaden i de nordiska 

länderna
* Jämförande nordisk inkom ststatistik
* Y rke-dödlighetsjäm förelser i Norden
* Nordisk migrationsstatistik
* K vinnor och män i Norden 1988
* Vidareutveckling av nordisk biblioteks- och museistatistik
* Nordisk kulturaktivitetsundersökning
* Behov av en gemensam beskrivningsmodell för naturresurser.

-  deltagit i möten med andra nordiska samarbetsorgan samt i Europeiska 
statistikerkonferensens plenarsam m anträde.

-  utarbetat och redigerat Nordisk statistisk årsbok 1986 samt miniårsböc
kerna ” NORDEN 1986” och ” The Nordic Countries 1986” .

-  redigerat och utgivit publikationer i serierna Nordisk statistisk skriftse
rie, Tekniske rapporter och Aktuell nordisk statistik.

-  fungerat som förvaltningsorgan för N ordiska medicinalstatistikkommit- 
tén (NOM ESKO) och N ordiska socialstatistikkom mittén (NOSOSKO).

3.2 Beskrivning av verksam heten

Styrelsen för Nordiska statistiska sekretariatet överläm nar härmed 
verksam hetsberättelse för år 1986.

4. Beslut

N. V. Skak-Nielsen  
R igssta tis tiker

Harry de Shårengrad  
S ek re ta ria tsch e f
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Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet

Verksamhetsberättelsen 1986

N am n och adress 

Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet 
c/o Christer Silfverberg 
Stockholms universitet 
Juridiska institutionen 
S -106 91 Stockholm

1. Inledning
Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet bildades genom överens

kommelse den 13 april 1973 mellan Danmark, Finland, Norge och Sverige. 
Forskningsrådets syfte är att främja det nordiska sam arbetet inom skatte- 
forskningen med inriktning särskilt på frågeställningar av gemensamt nor
diskt intresse. Forskningsrådet verkar för sitt ändamål i huvudsak på tre 
olika sätt. För det första delar rådet ut anslag till externa forskningspro
jekt, för det andra bedriver rådet forskningsprojekt i egen regi och för det 
tredje arrangerar forskningsrådet ett årligen återkommande seminarium 
om aktuella skatterättsliga och ekonom iska ämnen.

2. Organisationen

Forskningsrådet består av tre medlemmar från varje medlemsland och 
har under året utgjorts av:

Varje medlem har haft en personlig suppleant. U nder 1986 har följande 
personer varit suppleanter i forskningsrådet:

Lektor Kjeld Hemmingsen (för Møller), professor Thøger Nielsen (för 
Michelsen), konsulent Jan Steen Jensen (för Lotz), professor Kari S.
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Tikka (för Andersson) biträdande professor Jarmo Leppiniemi (för Fors
sell) lagstiftningsdiretör Olof Olsson (för Aarnio), underdirektør Anne 
Marie Brændvang (för Borgenvik), forsker Charlotte Koren (för Strøm), 
professor Ole Gjems-Onstad (för Zimmer), rättschef Kurt Malmgren (för 
Ekman), docent Ingemar Hansson (för Södersten) samt professor Nils 
M attsson (för Lindencrona).

Under verksam hetsåret har Gösta Ekman varit rådets ordförande och 
Mogens Eggert Møller dess vice ordförande. Forskningsrådets sekreterar- 
uppdrag har skötts av högskolelektor Christer Silfverberg.

3. Beviljande av forskningsanslag

Forskningsrådet har utlyst forskningsanslag inför sina ordinarie sam
manträden i april och oktober. Vid det första tillfället hade åtta ansökning
ar på sammanlagt ca 349000 SEK kommit in. Rådet beslöt att tilldela Erik 
Olsen 55 000 DKK till ett projekt om ” Lægmandsinstituttet indenfor skat
teforvaltningen i de nordiske lande” . Arvid Aage Skaar erhöll 25000 NOK 
till ett projekt om ” Fast driftsted -  kriterium for internasjonal delning av 
kompetansen til å skattlegge næringsvirksam het". Vidare tilldelades An- 
namaria Rapakko 30000 FIM till hennes undersökning om basisbolagen 
inom de multinationella företagen och Susin Lindblom 55 000 SEK till 
hennes avhandlingsarbete om kulturarbetarnas skatter och avgifter. Irene 
Andersson beviljades 146000 SEK till sitt projekt om incitamentsstruktu- 
rerna i de nordiska ländernas familjebeskattning. Slutligen erhöll Claes 
Norberg 20000 SEK i bidrag till resekostnader och 10000 SEK i arvode till 
sitt projekt om beskattning av banker.

Till rådets sammanträde i oktober hade sex ansökningar om forsknings
anslag på sammanlagt ca 350000 SEK givits in till rådet. Rådet beslöt att 
bevilja Erik Olsen ytterligare 69000 DKK till hans ovan angivna projekt 
och Sture Bergström 10000 SEK till resekostnader i samband med en 
undersökning om förhandsbeskedsinstitutet i Sverige. Vidare erhöll Arvid 
Aage Skaar 40000 NOK i resekostnadsersättning för studier i Boston i 
samband med hans projekt om fast driftsted.

4. Projektet ” De nordiska ländernas skattestruktur”

Fredrik Zimmer och G ustaf Lindencrona har fortsatt arbetet med sin 
gemensamma bok om familjebeskattningen i Norden. De har därvid stude
rat den isländska familjebeskattningen och de väsentliga förändringar som 
nyligen genomförts i familjebeskattningen i Danmark, Norge och Sverige. 
Deras bok beräknas kunna publiceras under 1987.

Edward Andersson, Nils M attsson, Aage Michelsen och Fredrik Zim
mer har under året givit ut en kommentar till det nordiska skatteavtalet.
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5. Det ekonomiska projektet

Forskningsrådets projekt om beskattningens påverkan på förhållandena 
på arbetsm arknaden har fortsatt 1986 under Steinar Strøms ledning. De 
flesta beräkningar av datamaterial från Danmark, Norge och Sverige har 
slutförts. Delar av resultaten har presenterats för rådets medlemmar och 
suppleanter vid ett seminarium i Oslo. En preliminär slutrapport avseende 
dessa länder kommer att lämnas under våren 1987.

Rådet har beslutat att utvidga projektet till att omfatta även material från 
Finland. En slutlig rapport avseende alla nordiska länder beräknas kunna 
vara färdig under hösten 1987.

6. Seminarier

I anslutning till forskningsrådets sammanträde i april hölls ett mindre 
seminarium för rådets medlemmar och suppleanter. Se punkt 5.

Forskningsrådets stora årliga seminarium ägde rum 1986 i Esbo, Fin
land. Ämnet för seminariet var förhållandet mellan bokföring och beskatt
ning. I seminariet deltog de flesta av rådets medlemmar och suppleanter 
samt ett 50-tal särskilt inbjudna gäster från universiteten, de administrativa 
myndigheterna och näringslivet i de nordiska länderna. Traditionsenligt 
hade utförliga rapporter upprättats före seminariet och utsänts till deltagar
na. De juridiska nationalrapporterna hade skrivits av ligningschef Christen 
Amby (Danmark), advokat Truls Leikvang (Norge), professor Kari Tikka 
(Finland) och civilekonom Gunnar Rabe (Sverige). G eneralrapportör för 
den juridiska delen var professor Edward Andersson.

De ekonom iska nationalrapporterna hade skrivits av statsauktoriseret 
revisor Arne From Petersen (Danmark), førsteam anuensis Atle Johnsen 
(Norge) och civilekonom Rolf Rundfelt (Sverige). G eneralrapportör för 
den ekonom iska delen var biträdande professor Jarmo Leppiniemi.

Den första seminariedagen ägnades i första hand åt presentation av 
rapporterna och åt att diskutera de skillnader som föreligger ifråga om 
förhållandet mellan bokföring och beskattning i de nordiska länderna. 
Vidare redogjorde CGR-revisorerna Erik Haglund och Veijo Riistama för 
speciella drag i finsk bokföringslagstiftning och praxis samt för vilka svå
righeter som uppkommit för finska företag i samband med deras internatio
nalisering.

Den första dagen avslutades med en diskussion om bokföring och be
skattning ur ett internationellt perspektiv.

Den andra seminariedagen inleddes med att länsrådet Bo Norrm an och 
avdelningsdirektör Håkan Malmer höll ett anförande om de svenska skat
temyndigheternas syn på förhållandet mellan bokföring och beskattning. 
Därefter diskuterades redovisningens betydelse för skattekontrollen. Se
minariet avslutades med en diskussion om möjligheterna att lätta på bind-
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ningen mellan redovisning och beskattning samt med en allmän diskussion 
kring både juridiska och företagsekonom iska frågor. Rapporterna från 
seminariet kommer i likhet med tidigare år att publiceras i rådets skriftse-

7. Remisser

Forskningsrådet har besvarat en remiss från N ordiska rådet angående 
ett medlemsförslag om beskattning av fritidsfastigheter i annat nordiskt 
land än hemlandet.

8. Informationstjänst

Rådet har under året givit ut inform ationsbladet Nordiska Skattenyhe- 
ter, NSN , med tre nummer. N SN innehåller skattenyheter i notisform (ny 
lagstiftning, propositioner, utredningar, direktiv, tidskriftsartiklar m. m.).

9. Publikationer

Under året publicerades rapporter från seminariet i oktober 1985 i Hel
singör, Danmark, om den skattem ässiga behandlingen av kursvinster och 
kursförluster på fordringar och skulder. Skriftserien NSFS består därmed 
av följande publikationer:
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Forskningsrådets verksamhet finansieras genom bidrag från medlems
ländernas regeringar och har under året uppgått till sammanlagt 400000 
SEK, varav Danmark svarat för 23,925% eller 95 700 SEK. Finland för 
16,225% eller 64900 SEK , Norge för 18,225% eller 72900 SEK och 
Sverige för 41.625% eller 166500 SEK. Forskningsrådets ekonomiska 
förhållanden i övrigt framgår av rådets räkenskaper.

Stockholm den 23 mars 1987

Gösta Ekman  
O rdförande

10. Finansiering

Christer Silfverberg  
S ek re te ra re
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Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling

Verksamhetsberättelse 1986

Nordisk Industrifonds oppgaver

Nordisk fond for teknologi og industriell utvikling (Nordisk Industri
fond) ble etablert i 1973 ved at de fem nordiske lands regjeringer underteg
net en overenskom st med den målsetting å styrke den nordiske industris 
stilling og konkurransekraft. Fra og med 1979 ble fondet satt opp på 
m inisterrådets budsjett.

Fondets formål angis i overenskom stens art. 1 og har følgende ordlyd:

Fondet har til formål å støtte en mer effektiv utnyttelse av nordiske 
ressurser for teknologi og industriell utvikling ved å fremme et økt samar
beid mellom de kontraherende parter samt ved å støtte finansiering både 
av prosjekt av interesse for to eller flere nordiske land og internasjonale 
prosjekter av felles nordisk interesse.

Nordisk Industrifonds hovedmålsetting er gjennom samarbeid å styrke 
den nordiske industris konkurransekraft. Nordisk M inisterråd (industrimi
nistrene) har nærmere angitt fondets arbeidsfelt på følgende måte:

Fondet skal legge stor vekt på å stimulere teknologisk samarbeid mellom 
nordiske industriforetak. Fondet bør derigjennom støtte dels tekniske ut
viklingsprosjekter mellom et fåtall industrier dels bransje eller teknikkinn- 
rettede prosjekter som anses å løse problem er av sentral betydning for 
visse industrisektorer.

U tover den industrielt innrettede virksomhet skal fondet være ansvarlig 
for FoU-samarbeid innom de sektorer av energiområdet der nordisk sam
arbeid ikke ivaretas av andre organer.

Om det bedømmes nødvendig støtter fondet virksomhet, alt fra det 
grunnleggende forskningsarbeidet til produkt-, prosess og systemutvikling 
samt forberedende markedsintroduksjon. Fondet kan også medvirke finan
sielt ved utredning av de teknologiske og markedsmessige forutsetninger 
for utviklingssamarbeide mellom industriforetak.

Fondet kan også yte støtte til og selv la foreta utredninger og forstudier, 
bl. a. som underlag for etablering av prosjekter og programmer.

Det påhviler fondet videre, i samarbeid med berørte nasjonale myndig
heter og andre nordiske samarbeidsorganer, aktivt å følge og overvåke
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utviklingen innom om råder der det kan oppstå behov av og muligheter for 
nordisk samarbeid vedrørende teknologi og industriell utvikling.

For prosjekter som berører felles problem er for en industrisektor eller et 
teknologiområde bevilger fondet støtte i form av bidrag, og det forutsettes 
at resultatene skal være tilgjengelige for all berørt nordisk industri. N or
malt utføres hoveddelen av arbeidet på forskningsinstitusjoner, men ofte 
medvirker bedrifter i prosjektet. For å sikre den industrielle forankring 
etterstreber fondet at en referansegruppe med industrirepresentanter til
settes for denne type av prosjekter.

Industrielle utviklingsprosjekter der prosjektresultatene blir samarbeids
partenes eiendom, bevilges støtte i form av risikovillige lån.

Organisasjon

Fondet har vært ledet av et styre, hvor hvert land var representert med 
et styremedlem og en varamann. I tillegg har Nordforsk hatt et styrem ed
lem uten stemmerett.

Styret har i 1986 hatt følgende sammensetning

Styret har i løpet av året hatt syv styrem øter. I samband med møtene i 
Reykjavik, København og Rovaniemi ble der arrangert besøk på bedrifter 
og ved organisasjoner for fondets styre og m edarbeidere ved fondets 
sekretariat.

Styrevedtakene iverksettes av fondets sekretariat, som ledes av en 
direktør. Sekretariatet hadde sitt hovedkontor i Stockholm frem til 
01.04.1986 da det ble flyttet til Oslo.

Ved utgangen av 1986 hadde fondets sekretariat følgende medarbeidere:
Per Gjelsvik 
Hördur Jonsson 
Asbjørn Hol 
Palle M. Sørensen 
Martin Måklin 
Paul Holbye 
Marianne Anderson 
Åke Modée 
Skule Storheil 
Inger Gjersøe 
Jorun Eide 
Louise Hjort 
Karin Lystad

Adm direktør
Seksjonssjef
Seksjonssjef
Teknisk saksbehandler
Teknisk saksbehandler
Teknisk saksbehandler
Økonomisk/Adm. saksbehandler
Adm. saksbehandler
Økonomisk konsulent
Adm konsulent
Førstesekretæ r
Førstekontorfullm ektig
Førstekontorfullm ektig
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Innledning

1986 har vært et meget aktivt år for Nordisk Industrifond. Foruten 
flytting av sekretariatet fra Stockholm til Oslo med oppbygging av et nytt 
sekretariat i Oslo har en registrert en betydelig økning av søknadsvolumet 
til fondet. Tatt i betraktning disse forhold må en kunne si at forholdene har 
fungert tilfredsstillende.

Flyttingen av sekretariatet fra Stockholm til Oslo foregikk uten vesentli
ge problemer. Der måtte ansettes en rekke nye m edarbeidere i sekretaria
tet da bare én av de tidligere m edarbeiderne fulgte med sekretariatet til 
Oslo. Ansettelse av nye medarbeidere er tidkrevende, men ved utgangen 
av året ble de m edarbeiderne ansatt som en ønsket. E tter sekretariatets 
vurdering er der også en god nasjonal fordeling blant de ansatte. De nye 
kontorlokalene fungerer også tilfredsstillende.

E tterspørselen etter fondets midler økte drastiskt i 1986. Fondet ser 
dette som meget positivt da en på denne måten vil få anledning til å 
prioritere innenfor et stort antall gode nordiske prosjekter.

Fondet har i 1986 også vært igjennom forhandlinger med Nordforsk med 
hensyn til et nærmere samarbeid mellom Nordisk Industrifond og N ord
forsk. Disse forhandlingene ble avsluttet med en rekommendasjon til de to 
institusjoners eiere om å fusjonere de to institusjoner med utgangspunkt i 
Nordisk Industrifond. Selve fusjonen vil finne sted fra 1.1.1987. For at 
Nordisk Industrifond skal kunne ta  opp de arbeidsoppgaver som overføres 
fra Nordforsk, har en foreslått endringer i statuttene og forskriftene som 
ble godkjent av industrim inistrene.

Beskrivelse av virksomheten i 1986

Nordisk Industrifond har i 1986 bevilget 122,4 MNOK i støtte til 128 
prosjekter fordelt på følgende områder:

I ovennevnte bevilgede beløp ligger også fondets fullmakt til å disponere 
21,6 MNOK av 1987-budsjettet og 14,4 MNOK av 1988-budsjettet.

Søknadsvolum et til fondet ligger i dag langt over disponible midler. Den 
økte etterspørselen kan føres tilbake til flere forhold. Økt informa
sjonsvirksomhet er en viktig faktor, men det at fondet går ut og sier at en 
ønsker å konsentrere virksomheten om innsatsom råder, dvs. fondet tar 
initiativ, har også hatt stor betydning for etterspørselen etter fondets 
midler. Det totale søknadsvolumet pr. 31.12.86 var på ca. 250 MNOK.

Kvaliteten på de prosjekter som fondet har engasjert seg i må kunne 
karakteriseres som god. Det er teknologiske interessante prosjekter gjen-

Generelt
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nomført i et nordisk samarbeid. Styret m ener imidlertid at en nærmere 
industritilknytning i prosjektene vil bedre prosjektkvaliteten.

Samarbeidet med de nasjonale forskningsfinansierende institusjoner er 
også sentral i fondets arbeid, både på kort og lang sikt. I det daglige 
prosjektarbeidet bruker fondet de nasjonale institusjoner som høringsin
stanser i samband med vurdering av prosjekter. På lang sikt går sam
arbeidet på valg og koordinering av satsingsom råder. Representanter fra 
de nasjonale institusjoner sitter i utvalg eller referansegrupper oppnevnt av 
fondet for koordinering av satsingsom råder.

En prosentuell fordeling av fondets totale midler fordelt på land fremgår 
av tabell 1.

Fig. 1 viser hvordan de prosjekter fondet støttet i 1986 er finansiert. Det 
fremgår her at i gjennomsnitt finansierte fondet 42,1 % av de prosjektene 
en gikk inn i. Fig. 2 viser fondets midler fordelt på forskjellige mottagerka- 
tegorier.

Fig. I. Prosjekt finansiering
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Nordisk inst. 1,4%

Prosjektinitiering

Initiering av nordiske prosjekter er en virksomhet som fondet i økende 
grad prioriterer. Bakgrunnen for dette er først og fremst de økte bevilg
ninger til fondet, men en medvirkende faktor er også ønske om bedre 
prosjekter og prosjekter innen valgte innsatsområde. Et viktig verktøy i 
denne sammenheng er bruken av forprosjekter som har som mål å avklare 
grunnlaget for et eventuelt hovedprosjekt. I 1986 gikk fondet inn i 37 
forprosjekter med en totalramm e på 5 MNOK. Ut av dette forventes en 
rekke nye prosjektsøknader til fondet.

Ordinært prosjektbudsjett

I de senere årene har fondet i økende grad rettet den ordinære pro- 
sjektvirksomheten mot spesielle innsatsom råder. Bakgrunnen for dette er 
at en mener å få større effekt ut av fondets midler ved å konsentrere 
innsatsen. En konsentrert innsats av denne karakter betyr ikke at en sier 
nei til prosjekter som faller utenfor innsatsom rådene. Den praktiske konse
kvens utad blir at innenfor de utvalgte satsingsom råder tar fondet spesielle 
initiativ for å få til ny aktivitet, mens en på om råder utenfor satsingsom rå
dene ikke gjør dette.

Innenfor rammen av de ordinære budsjetter har fondet valgt følgende 
innsatsområder:
-  bioteknologi
-  materialteknologi

Innenfor om rådet bioteknologi har en engasjert seg i 7 prosjekter med et 
totalbeløp på ca. 7,1 MNOK. På materialteknologiområdet har en enga
sjert seg i 20 prosjekter med et totalt engasjement på ca. 29,4 MNOK.

Tabell 2 viser bevilgningene innenfor det ordinære budsjett fordelt på lån 
og bidrag. I disse beløpene ligger fondets totale forpliktelser innenfor det 
ordinære budsjett.
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T abell 2 fo rdeling  p å  stø tte fo rm e n e  lån /b idrag .

Økt nordisk teknisk FoU-samarbeid

På anmodning fra Nordisk M inisterråd (industriministrene) ble Em bets
m annskomitéen for industripolitikk anmodet om å gjennomføre en utred
ning og å komme med forslag til hvordan det nordiske samarbeidet innen 
teknisk FoU skulle kunne utvikles videre og spesielt hvordan en heving av 
effektiviteten i nasjonale innsatser skulle etterstrebes. En arbeidsgruppe 
fremla rapporten ” Ökat nordiskt tekniskt FoU -sam arbete” i septem ber 
1983.

E tter arbeidsgruppens vurdering foreligger der muligheter til et vesentlig 
utvidet nordisk samarbeid innenfor om rådet teknisk forskning og utvik
ling. Arbeidsgruppen fremhevet spesielt behovet for økt kontakt mellom 
de nasjonale organer som har ansvaret for teknisk forskning og utvikling. 
Gruppens hovedforslag var mot denne bakgrunn at de nasjonale organer 
skulle bygge ut og forsterke sitt nordiske samarbeid, spesielt når det 
gjelder planlegging og gjennomføring av aktiviteter.

Arbeidsgruppen foreslo videre følgende innsatsområder:
1. Kollektive forskningsprogram mer
2. Initiere store nordiske sam arbeidsprosjekter
3. Etablere nordisk industriforskerutdannelse
4. Samarbeide om offentlige utviklingskontrakter
5. Teknikkovervåking
6. Regionale (desentraliserte) tekniske inform asjonssentere
7. System for bedriftsinformasjon
8. Høyere teknisk utdanning, videreutdanning og grunnforskning 

Nordisk Industrifond alene og/eller sammen med Nordforsk er blitt gjort
ansvarlig for å ta initiativ innenfor pkt.ene 1, 2, 3 og 6. Em betsm annskom i
téen for industripolitikk har tatt opp med fondet spørsmålet om også å 
overta deler av aktiviteten innenfor pkt. 8.

Arbeidsgruppen stipulerte også en total økonomisk ramme for program
met på 39 MNOK hvorav fondets andel var satt til ca. 60%  av denne, dvs. 
23,4 MNOK (i 1983-kroner). Programmet skulle gå over 3 år, dvs. 1985, 
1986 og 1987.

Til og med den 31.12.1986 er det innvilget totalt 15,6 MNOK til 12 
prosjekter. De aktuelle prosjekter fordeler seg innenfor de enkelte innsats
om råder som følger:
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Fondets hovedaktivitet innenfor dette om rådet er konsentrert om infor
masjon til relevante miljøer. De prosjektene som fondet spesielt arbeider 
med i dag ligger innenfor områdene 1 og 2.

Nordisk Industrifonds styre vurderer FoU-program m et som en vesentlig 
og positiv utvidelse av fondets virksomhet. Gjennom de økte økonomiske 
ressurser, kan fondet aktivt medvirke til økt nordisk FoU-samarbeid.

Industrielt FoU-program på datateknologiområdet 

Bakgrunn

Nordisk M inisterråd (sam arbeidsm inistrene) vedtok den 10. april 1984 
en handlingsplan og avsatte midler til nordisk samarbeid innen datatekno
logiområdet. Planen dekker om rådene industriell utvikling, data og tele
kommunikasjon, standardisering, arbeidslivet, utdannelse og grunnleggen
de forskning, den sosiale sektor og den offentlige forvaltning. Av disse 
områdene er industriell utvikling avgjort den største med en økonomisk 
ramme på totalt 100 MNOK (i 1985-kroner) for perioden 1985-1989.

Retningslinjene for den nordiske datahandlingsplanens delprogram for 
støtte til industriell forskning og utvikling ble fastsatt den 27. novem ber 
1984. I henhold til retningslinjene pålegges det N ordisk Industrifond å 
adm inistrere denne delen av programmet, samt årlig å fremlegge program
forslag til Nordisk M inisterråd. Det programforslaget fondet nå arbeider 
etter ble utarbeidet av N ordforsk og Nordisk Industrifond i samarbeid med 
en planleggingsgruppe der de nasjonale organer var representert.

Pågående aktivitet 

Det industrielle datateknologiprogrammet er oppdelt i fire delområder. 
Dette er noe som ble gjort i 1985 etter nøye drøftinger med planleggings
gruppen, hvor de nasjonale forskningsfinansierende organer er represen
tert. De fire delområdene er
-  mikroelektronikk
-  programvare
-  produksjonsteknologi
-  spesielle tillempninger

Den oppdelingen som ble gjort i 1985 har vist seg å  være dekkende for 
det industrielle datateknologiprogram m et, noe som har medført at en også 
i inneværende år har fulgt denne oppdelingen. En oversikt over de prosjek
tene som fondet er engasjert i følger i vedlagte liste.
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Den nedenfor angitte sammenstilling viser allerede bevilgede penger. 
Beløpene er angitt i M NOK og dekker perioden 1985—1989. Engasjemen
tene innenfor dataplanen er bidrag.

Sammenfatning av innvilgede bidrag

Remisser

Fondet har i løpet av året gitt uttalelser om følgende medlemsforslag til 
Nordisk Råd:
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Svensk-norsk industrifond (SNI)

Verksamhetsberättelse 1986

Navn og adresse 

Svensk-norsk industrifond 
Postboks 344 Sentrum/Skippergt 3 
N-0101 Oslo 1 
Tel: (02)4267 30

I fondets vedtekter § 17 er det fastsatt at styret årlig før 15. mars skal 
” avgi til regjeringene årsregnskap med resultatregnskap, balanseoppstil
ling og styrets beretning” . I henhold hertil fremlegger herved styret årsbe
retning og årsregnskap for 1986 for den svenske og norske regjering.

Stockholm, den 19. februar 1987

0. Svensk-norsk industrifond

Svensk-norsk industrifond (SNI) ble opprettet av de to lands regjeringer 
i 1981, med en grunnkapital på 250 MSEK. Etableringen av fondet repre
senterer et viktig virkemiddel i svensk-norsk industriutvikling, kfr. artikkel 
1 i Avtalen mellom Norge og Sverige om økonomisk samarbeid:

” Partene skal oppm untre, fremme og lette utviklingen og styrkingen av 
det økonomiske samarbeid og de økonomiske forbindelser mellom de to 
land, særlig på industri- og energiområdene. Partene legger vekt på at 
sam arbeidsprosjekter kan komme i stand såvel mellom partene som direk
te mellom bedrifter og organisasjoner i de to land.”

Styret i Svensk-norsk industrifond

Gunnar Söder 
S ty re fo rm ann  1986 

M adeleine Caesar 

Bengt Hökby

R udo lf Lindboe 
V iseform ann  1986 

Karen Helene Normann 

Tor-Jørgen Thoresen

Atle Bye 
A dm . d irek to r
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Fondet skal stimulere til sam arbeidsprosjekter mellom svenske og nor
ske industrielle foretak, fremme sysselsetting og økonomisk vekst og be
dre internasjonal konkurransedyktighet for de to lands industrier.

Gjennom prosjektfinansiering skal fondet påta seg teknisk og kommersi
ell risiko i større sam arbeidsprosjekter basert på nye prosjektidéer som på 
relativt kort sikt kan gi bedriftsøkonom isk lønnsomhet.

Fondet prioriterer kommersialisering, dvs. myke investeringer til pro
dukt- og markedsutvikling. Ofte anbefales markedsutvikling i Norge/Sveri
ge som trening på hjemmebane og basis for markedsutvikling i 3. land.

Ved å prioritere myke investeringer til produkt- og markedsutvikling kan 
SNI tilby risikofinansiering der behovet er størst. Toppfinansiering fra SNI 
kan føre til bedre muligheter for basisfinansiering hos banker og andre 
finansinstitusjoner.

Rådgivning i praktiske sam arbeidsspørsm ål er blitt en viktig oppgave for 
Svensk-norsk industrifond. Her kan SNI dekke et betydelig behov. Gjen
nom rådgivning på et tidlig stadium kan fondet også redusere risikoen for 
partnerne, for SNI selv og øvrige finansieringskilder.

1. Vekst i svensk-norsk industrisamarbeid

90

Veksten i antall SN I-prosjekter fortatte i 1986. Det ble gitt nye finansie
ringstilsagn på tilsammen 90 Mkr -  til 16 sam arbeidsprosjekter som enga
sjerer 29 foretak.

SN I’s styre har gitt akkum ulerte finansieringstilsagn ved utgangen av 
1986 på 215 M kr till 43 sam arbeidsprosjekter/75 foretak. Aktuelle, akku- 
2 8 -/ 7 -3 Í 6  N o rd iska  råde t D el 2
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mulerte finansieringstilsagn pr. 31.12.1986 var 172 Mkr, dvs. at ca. 20% av 
gitte tilsagn ikke biir benyttet av de industrielle parter.

U tbetalt SNI-finansiering var 50 Mkr pr. 31.12.1986. Amortering er nå 
påbegynt for lån til de tidlige SNI-prosjekter.

I henhold til vedtektene skal SNI fremme større svensk-norske industri
elle sam arbeidsprosjekter. I 1986 har gjennomsnittlig SNI-finansiering 
vært på 5,63 Mkr pr. prosjekt. Totale prosjektkostnader har således gjen
nomsnittlig vært i størrelsesorden 11-12 Mkr pr. prosjekt.

Det er i 1986 gitt ettergift på tilsammen SEK 296 000 til 2 prosjekter. I 
1986 er 3 låneavtaler på tilsammen 6,2 M SEK konvertert til royaltyavtale.

SNI har fortsatt økning i antall henvendelser fra svenske og norske 
foretak som har fattet interesse for utviklingssamarbeid. Anslagsvis har 
20% av prosjektidéene ført til konkrete sam arbeidsprosjekter med risikofi
nansiering fra fondet. Det foregår m. a. o. en betydelig utsiling av prosjekt- 
idéer under drøftelser og rådgivning der man nærmere vurderer partenes 
kom petanse/ressurser, prosjektidéen, personkjemien i sam arbeidsm odel
len m. v. I noen tilfeller iverksettes forstudier for å gi bedre beslutnings
grunnlag. SNI har ialt medvirket til 26 forstudier, med vanligvis 50% 
bidrag til konsulentassistanse.

Gjennom de mange henvendelser til fondet, mediaomtale av foretaks- 
samarbeid og på andre m åter kan SNI registrere at det er en positiv 
holdning til svensk-norsk utviklingssamarbeid. Dette faller sammen med 
SN I's utvidede inform asjonsaktiviteter i 1985/86, iverksatt i begge land 
etter styrets beslutning høsten 1984.

S N I prosjektoversikt pr. 31.12.1986

Pr. 31.12.1986 var SNI engasjert i følgende svensR-norske industrielle 
samarbeidsprosjekter:
Nycomed A/S 
Pharmacia AB
SETAB (Scandinavian Energy 
Technology AB)
Scandinavian Bulk Traders A/S 
(SBT)
Gøtaverken Energy Systems AB 
Raufoss A/S -  Bildeldivisjonen 
Volvo Personvagnar AB 
Madshus A/S
AME (A/S Micro Electronics) 
Tecator AB
Mandals Reberbane A/S 
Forsheda Innovation AB 
Teeness A/S (TNS)
Sandvik Coromant AB

” Phazet”  Allergidiagnose 

Alternativ energiproduksjon 

Trekull fra biomasse

Styrekolonner nedre del

Ishockeykølle i glassfiber 
K ontrollutstyr for næringsmidler

Reparasjon/fornyelse av vannled- 
ninger
System for vibrasjonsdemping
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Norion A/S 
Viio Design AB 
Elektrisk Bureau A/S 
Ericsson Radio System s AB 
Nycomed A/S 
Pharmacia AB 
Totaldata A/S 
Data Industrier (DIAB)
Hydro Aluminium — Nordisk 
Aviation Products 
Frigotainer AB
TM Intermatic AB (utviklingssel
skap)
(Trallfa Robot/M ichaelsen)
EB Informasjons System er
Upnod AB
Altex Consult A/S
Alnova Bygg AB
A/S Haby M ekaniske/Partek A/S
Forsheda AB
Petrofiber Europe A/S (utviklings
selskap)
National Elektro Svenska AB (ut
viklingsselskap)
Royal Scandinavian Bathrooms AB 
(utviklingsselskap)
Raufoss A/S — Bildeldivisjonen 
Volvo Personvagnar AB 
Hydrac A/S (Industrikontroll -  
Norcem /Kockum)
Vestre A/S 
SCM Bolagen AB 
Collett-M arwell Hauge A/S 
ACO AB
Flex Interior AB (utviklingssel
skap)

1986: N ye S N I Finansieringstilsagn:

Kværner Brug A/S
Atlas Copco MCT AB
Sensonor A/S
Autotronics AB
Geovision A/S (utviklingsselskap)

Arbeidstøy (markedsutvikling 
USA)
Kontrollstasjon for Tele-X (mar
kedsutvikling)
Peptider for cancerbehandling 

D atautstyr og -systemer 

Isolerte flyfraktcontainere

Robotteknologi

Datasvitsj/programvare

Balkonger i aluminium

” Rieber Sealing System ”

Fibermateriale for oljerensing m. v.

Elektrokjeler

Baderom sprodukter

Styrekolonner øvre del

Instrum entert sprekkovervåkning

Utemiljøprodukter (sameiet sei
skap for 3. land)
Legemidler

Systemvegger for interiør

Tunnelborem askiner (produksjon 
til Norge)
Trykkm ålesystem  bilmotorer

Automatisk tolkning av seismiska 
data
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H K Engineering AB (utviklingssel
skap)
Kongsberg Våpenfabrikk A/S 
Saab-Scania AB
Kværner Subsea Contracting A/S 
Gøtaverken Arendal AB 
Viking-Mjøndalen A/S 
Interspiro AB
Norac AB (utviklingsselskap)

Sysscan A/S 
SAS
Viking-Mjøndalen A/S 
Uwelast AB
A/S Raufoss Ammunisjonsfabrik
ker
Saab-Scania AB Flygdivisionen 
Handiquip A/S 
Handiquip AB 
Terotech A/S 
Viak AB
Elva Induksjon A/S 
Volvo Car Corporation AB 
Alfa Laval Oil & Gas A/S (utvik
lingsselskap)
Beredskapslaboratoriet A/S 
EMP-Tronic AB

Boreslampumpe

Koblingsautomatikk personbiler

Flytende prod.anlegg olje/gass

D ykkerdrakter/-apparater (mar
kedsutvikling USA) 
Smoltproduksjon -  havbruk/m ar
kedsutvikling
Databasert vedlikeholdssystem for

fly

Polyurethanvalser for papirindustri

Flytstabilisator/haleparti McDon- 
nell-Douglas "M D  11”

H andicaputstyr

Databasert teknisk dokumentasjon 

Limherdingssystem -  biler 

System for boreslambehandling 

Elektrom agnetisk skjerming

3. Erfaringer — samarbeidskunnskap
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Viktige fordeler ved svensk-norsk foretakssamarbeid:
-  Tilgang til m anagem ent-kom petanse
-  Tilgang til ressurser som ellers m åtte bygges opp
-  Positive synergieffekter
-  Bredere utviklingsmiljø
-  Produksjonsdeling, større serier, rasjonell produksjon
-  Bedre motivasjon i eget foretak
-  Risikodeling mellom partene
-  Tidsbesparelse som konkurransefordel
-  S tørre,, kom pletterende sortiment
-  M arkedskom petanse og tyngde for satsing i 3. land, med basis i Sverige 
og Norge som hjemmemarked.

Ca. 1/4 av SNI-prosjektene er organisert etter samarbeidsmodellen 
” sameiet utviklingsselskap” . De øvrige er organisert som ” sam arbeids
prosjekt med styringsgruppe” .

SNI kan gjennom praktisk rådgivning under bearbeidelse av et prosjekt 
bidra til at sam arbeidsfordeler oppnås. Dessuten deler fondet såvel teknisk 
som kommersiell risiko i prosjektet.

SNI kan, ut fra praktiske erfaringer, bidra til at ” sam arbeidsrisiko” i 
bilaterale prosjekter reduseres. Slik risiko kan bl. a. være relatert til ” be
driftskultur” og ” personkjem i” -  forhold som er mindre aktuelle i utvik
lingsprosjekter innen ett enkelt nasjonalt foretak.

Viktig ved struktureringen av SNI-prosjekter er valg av sam arbeidsm o
dell med naturlig ansvars- og funksjonsdeling som gir dragkraft til prosjek
tet og bedre mulighet til å m estre motgang.

Man må regne med forandringer under utviklingen av sam arbeidspro
sjekter som vanligvis innebærer høy risiko p. g. a. både interne og eksterne 
forhold. For S N I’s administrasjon er det et tidkrevende arbeid å bistå 
prosjekter som kommer i vanskeligheter.

Ofte kan en forstudie klarlegge markeds- og lønnsom hetsm uligheter og 
gi et bedre beslutningsgrunnlag for fremdriften av en interessant prosjekt-

Gjennom nær kontakt med pioner-foretakene i svensk-norsk industri- 
samarbeid har SNI fått en verdifull ressurs — et erfaringsfond av praktisk 
sam arbeidskunnskap. Disse erfarings-ressurser utnyttes både til å struktu
rere SNI-prosjekter på en bedre måte og i en videre sammenheng. I tillegg 
til risikofinansiering av SN I-prosjekter ser Svensk-norsk industrifond vik
tige oppgaver som katalysator for industrivekst og internasjonalisering 
basert på samarbeid mellom industribedrifter i de to naboland.
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4.1 Generell virksomhet

Politikere og myndigheter har i 1986 fått redegjørelser om S N I’s virk
somhet og utvikling.

Det er avholdt flere informative møter med banker og finansinstitusjoner 
både i Sverige og Norge.

Adm. direktør ga i novem ber 1986 Nordisk industrifonds styre en orien
tering om S N I’s strategi og virksomhet.

Det foreligger 2-veis samarbeidsmulighet N I/SN I, idet begge fond arbei
der med kom pletterende sam arbeidsprosjekter over landegrensene, hen
holdsvis NI med ” teknologiorienterte prosjekter” og SNI med ” kommer- 
sialiseringsprosjekter” . NI kan dessuten støtte prosjekter med totalkost
nader under 3 M kr, som er S N I’s nedre grense.

SNI har i 1986 henvist 14 prosjekthenvendelser innen industrielt FoU- 
samarbeid til N I, som allerede har finansiert noen av disse.

SNI biir i stigende grad et ” inform asjonssenter” for svensk-norsk in- 
dustrisam arbeid. Adm. direktør har bl. a. deltatt i flere møter om leveran
ser av forsvarsmateriell.

4.2 ” Sam arbeid fo r  vekst” — videoinformasjon

A m bassadør G unnar Rogstad fremmet i 1985 forslag til den svensk- 
norske blandete kommisjon om å ta i bruk nye, effektive hjelpemidler som 
videoprogram mer til fremme av økt svensk-norsk industrisamarbeid.

I henhold til dette forslaget har SNI laget videoprogrammet ” Samarbeid 
for vekst” -  en studietur til 7 SNI-prosjekter.

Programmet ble presentert i den norske am bassade i Stockholm 23. 
septem ber, og i den svenske am bassade i Oslo 30. septem ber, der 30 -35  
representanter for politiske organer, forvaltning og industri var tilstede.

Videoen ” Samarbeid for vekst”  har fått en meget positiv mottagelse. 
Hittil er det kopiert 150 kassetter som benyttes til planmessig informa
sjonsvirksom het i begge land.

Videoprogrammet er også et effektivt hjelpemiddel i det daglige arbeid, 
og gir ikke minst en god avlastning for adm. direktør, bl. a. i forbindelse 
med de mange prosjektmøter.

4.3. Informasjonsvirksom het

Vår video ” samarbeid for vekst” har også vært aktivt benyttet i SN I’s 
mediakontakt. Media viser positiv interesse for SN I’s virksomhet, som -  
ofte med reportasje fra konkrete SNI-prosjekter -  har fått god omtale.

Av større arrangem enter kan nevnes morgenm øtet i Trondheim 7. okto
ber, med 80 deltagere fra industri, N TH , SIN TEF og Media. Hovedinnleg
get ” Industriens internasjonalisering i svensk-norsk perspektiv” var ved 
m arkedsdirektør Ole Jakobsen, Sandvik Coromant AB. Samarbeidspro-

4. SNI’s virksomhet i 1986
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sjektet Teeness A/S -  Sandvik Corom ant AB ble presentert i forbindelse 
med videoprogrammet.

SNI hadde innslag på SIND-konferansen i Luleå 21. og 22. mai, ved 
N ordkalottkonferansen i Bodø 1. —3. august, og deltok sammen med In
dustrifonden på Skapam åssan i Stockholm 18.-21. oktober.

Av arrangem enter der adm. direktør har hatt faglige innslag med ut
gangspunkt i videoprogram met, kan nevnes N IL A -IF L ’s svensk-norske 
lederutviklingsprogram og seminarer i regi av det svenske og det norske 
Eksportråd.

4.4. Videreutvikling av ”sam arbeidskunnskap”

Den økende interesse for svensk-norsk foretakssam arbeid medfører et 
økende behov for praktisk forankrede kunnskaper.

SNI arrangerte i april 1986 et seminar for intern erfaringsutveksling og 
relevant informasjon til de prosjektutredere/konsulenter som SNI benyt-

” SNI sam arbejdsdag” i Sigtuna 4 .- 5 .  desem ber samlet 30 representan
ter fra SNI-prosjektene til faglige foredrag og erfaringsutveksling. Institu
tet för Exportutbildning og Eksportskolen var også representert på semi
naret.

Hovedforedraget ” foretakssam arbeid” -  hvor er suksessfaktorene -  
hvordan unngå feil?” var ved professor Peter Lorange.

De industrielle parter som var tilstede, uttrykte positiv interesse for å 
medvirke til videreføringen av S N I’s arbeid med praktisk sam arbeidskunn
skap.

SNI har besluttet å gi oppdrag til Institute of International Business (IIB) 
ved Handelshögskolan i Stockholm å gjennomføre et forskningsprosjekt:

” H ur uppnå framgångsrika SNI-baserade projekt?”
Arbeidet vil bli ledet av professor Peter Lorange som i år er tilknyttet 

Handelshögskolan i Stockholm, og utføres av Johan Roos, doktorand ved 
IIB.

Forskningsprosjektet vil være avsluttet før sommeren 1987. Denne 
tilvekst til S N I’s erfaringsfond kan danne basis for samarbeid med relevan
te svenske/norske organisasjoner for videre utvikling og formidling av 
” sam arbeidskunnskap”  til bl. a. industrimiljøene i våre to land.

5. Utviklingsmuligheter for svensk-norsk industrisamarbeid

Fondets virksomhet i de 2 siste årene, med anvendelse av beskjedne 
ressurser, viser at det foreligger gode muligheter for å utvide det industriel
le samarbeid mellom våre to land.

Denne økende aktivitet og arbeidsmengde gjør det nødvendig å tilpasse 
SN I’s ramme- og arbeidsbetingelser til de aktuelle behov.

Styret har derfor i 1986 oversendt brev til de 2 lands industriministre
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med henstilling om innbetaling av resterende grunnkapital på 100 MSEK 
med 50%  fra hvert land, godkjennelse av rammer for nye finansieringstil
sagn på 100 mkr/år i 1987, 1988 og 1989, nye regler for finansieringstilsagn 
samt at S N l's  operative ressurser tilpasses behovet.

Det foreligger gode muligheter for å øke svensk-norsk industrielt sam ar
beid ytterligere utover nevnte nivå, men dette vil være avhengig av b l.a . 
større grunnkapital og operative ressurser enn hva SNI har i dag.

6. Fondets organisasjon og økonomi

Svensk-Norsk Industrifond er etablert som en stiftelse i henhold til 
svensk lovgivning.

Fondets styre

Den svenske og norske regjering oppnevnte høsten 1985 Fondets styre 
for perioden frem til 31. desem ber 1987. Styret har i 1986 hatt følgende 
sammensetning:

Oppnevnt av den svenske regjering:

M edlemmer:

Generaldirektör Gunnar Söder, formann 1986 
Direktör Bengt Hökby 
D epartem entssekreterare Madeleine Caesar

Suppleanter:

Ekonom Gösta Dahlström 
VD Lennart Lubeck 
VD Olaf M eyer
Oppnevnt av den norske regjering:

M edlemmer:

Direktør Rudolf Lindboe. viseformann 1986 
Ass. banksjef Karen Helene Normann 
U nderdirektør Tor-Jørgen Thoresen

Suppleanter:

Adm. direktør Jan G. Langfeldt 
Adm. direktør Kjell Roderburg 
Analytiker Nina Ringnes
Styret har i 1986 avholdt 6 styrem øter. M øtested har alternert mellom 

Stockholm og Oslo.
I henhold til vedtektene alternerer de 2 styreformenn, slik at Rudolf 

Lindboe vil være formann og Gunnar Söder viseformann i 1987.
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SNI har følgende medarbeidere:
Adm. direktør/V D :Siviløkonom Atle Bye.
Adm. sekretær: Aira Fininger Hussein.
Sekretær: Mette Stubberud.

SNI har et nært samarbeid med de 2 nasjonale industrifond og leier 
kontorlokaler m. v. av disse henholdsvis i Oslo og Stockholm. I henhold til 
vedtektene benyttes konsulenter fra de nasjonale industrifond til prosjekt- 
utredning, alt. utenforstående konsulenter for spesielle oppdrag.

Forstudier settes vanligvis bort som oppdrag til eksterne konsulenter 
med spesiell kom petanse i relasjon til de aktuelle prosjekter.

K onsulentassistanse har også vært engasjert til informasjonsoppdrag for 
Fondet i Oslo og Stockholm.

Revisjon

I henhold til § 18 i Fondets vedtekter oppnevnte i januar 1982 det 
svenske industridepartem ent autorisert revisor Peter Sandell med autori
sert revisor Sune Carlsson som personlig suppleant, og det norske industri
departem ent statsaut. revisor Yngvar Steenfeldt-Foss med statsaut. revi
sor Trond Tøm ta som personlig varamann. Denne oppnevnelsen gjelder 
også for regnskapsåret 1986.

Fondets grunnkapital

SNI har en grunnkapital på 250 MSEK hvorav 150 MSEK er innbetalt 
fra den svenske regjering pr. 1. januar 1985.

I følge stiftelsesprotokollens artikkel III kan SNI gi lånetilsagn på høyst 
30 M SEK utover det partene har innbetalt i grunnkapital.

Fondets midler er plassert på rentebærende konti, dels i Riksgåldskonto- 
ret, dels i Norges Bank.

Det er dessuten opprettet konti for administrative kostnader i PK Ban
ken, Stockholm , og Christiania Bank og K reditkasse, Oslo. Også disse 
konti er rentebærende.

7. Regnskap for 1986

Det vises til vedlagte resultatregnskap, balanse pr. 31.12.1986 samt 
bokslutskom m entarer.

Som det fremgår av regnskapet, viser årets resultat et overskudd på 2,6 
MSEK.

Renteinntektene på midler hos Riksgåldskontoret er gått ned fra 19,8 
MSEK i 1985 til 13,6 M SEK i 1986, hvilket skyldes nedgang i rentenivået 
fra ca. 13 % til ca. 8%  p.a.

I løpet av 1986 har SNI m ottatt amortering av lån med SEK 825 333 og 
NOK 242 666.

A dm inistrasjon:
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Fonden för svensk-norskt industriellt samarbete
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Fonden för svensk-norskt industriellt samarbete

Bokslut skomm entarer

Not 1 Enligt Stiftelsens stadgar skall räkenskaperna föras i enlighet med 
svensk lag.

Not 2 Fordringar och skulder i norska kronor har om räknats till svenska 
kronor till balansdagens kurs 9 2 :- .  De poster i resultaträkningen som 
avser transaktioner i norska kronor har om räknats till svenska kronor till 
medelkursen 96,4. Den omräkningsdifferens som uppkommit, SEK 
1817 5 0 3 :- har påverkat resultatet.

Not 3 Avsättning för förlustrisker på lånefordringar sker efter individu
ell prövning och har ej ansetts erforderligt i årets bokslut.

Not 4 Under året har träffats avtal om Bidrag med royaltyåterbetalning 
till vissa projekt. Enligt avtalsvillkoren har Svensk-Norsk Industrifond rätt 
till royalty i de fall projekten kommer till kommersiell användning. Då 
återbetalning i form av royalty innebär osäkerhet, har utbetalda Bidrag i 
sin helhet reserverats. (Enligt redovisningsprinciper som tillämpas av In
dustrifonden, Stockholm.)
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Not 5 U nder rubriken ” Personalkostnader” ingår lön och sociala kost
nader till personal i Norge och Sverige med SEK 1 055 233, resekostnader 
SEK 286941, adm inistrationskostnader Industrifonden Stockholm och In
dustrifondet Oslo SEK 195 500.
Not 6 Fonden har per 1986.12.31 givit finansieringslöften om totalt kronor 
172237861:-. Styrelsen beslöt under 1986 att bevilja eftergifter för projekt 
på SEK 296 182: — , varav NOK 96600: — . Vidare har styrelsen beslutat att 
bevilja konvertering av tre låneavtal till royaltyavtal på totalt SEK 
6210235 :- varav NOK 1 750255 :-.
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N O R D T EST

Verksamhetsberättelse 1986

Nam n och adress 

NORDTEST
(gemensamt nordiskt organ inom provnings- och kontrollområdet) 
Prästbordsgränden 2 
SF-00340 Helsingfors 
Tel. 09-4805 88

1. Institutionens uppgift

NORDTEST påbörjade sin verksam het den 1 juli 1973 och fördes in på 
ministerrådets allmänna budget f ro m  1 januari 1979. NORDTEST har till 
uppgift att
-  utarbeta, rekom m endera och registrera gemensamma nordiska prøv

ningsm etoder i syfte att uppnå jäm förbara resultat vid provning av 
material, produkter, konstruktioner, anläggningar och tekniska system 
för förfaranden,

-  ha ansvaret för ett kontinuerligt inform ationsutbyte på provningsområ- 
det,

-  utarbeta, rekom m endera och registrera riktlinjer för provningsverksam
het,

-  främja ett gemensamt nordiskt uppträdande i internationellt samarbete 
inom verksam hetsom rådet,

-  initiera och främja forskning på verksam hetsom rådet.

2. Organisation

NORDTESTs verksam het leds av en styrelse med 5 representanter, en 
för vart och ett av de nordiska länderna. Den fackmässiga verksamheten 
handhas av områdesvis utsedda fackgrupper, för närvarande 8 stycken 
samt två programgrupper. Sekretariatet, som har 4 anställda, är placerat i 
Helsingfors.

3. Verksamheten 1986

C 15/e: 6
1988

3.1 Ekonom iskt utfall

* T äckning  genom  bev ilja t tilläggsanslag
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Verksam heten har skett i enlighet med NORDTESTs Långtidsplan 
1986-90. U nder året har dessutom  färdigställts ett dokument. NORD
TESTs verksam het — mål och strategier, för styrning av institutionens 
aktiviteter.

Åtta fackgrupper har varit verksam m a inom om rådet akustik och buller, 
brand, bygg, elektronik, kemi, mekanik, NDT (oförstörande provning) och 
VVS. Dessutom har två programgrupper, för områdena konsumentvaru- 
provning och kvalitetssäkring, verkat inom sina arbetsfält.

Under året har 67 nya projekt initierats. Till NORDTEST-m etoder har 
utsetts 64 nya provningsmetoder. Dessutom har 14 tidigare m etoder revi
derats. EECs ” new approach” som syftar till avlägsnande av handelshin
der mellan EEC-länderna har också påverkat NORDTESTs arbete. I sam- 
ordningssträvandena inom provningsom rådet, som i NORDTESTs arbete 
främst syftat till harmonisering mellan de nordiska länderna, skall enligt 
ministerrådets direktiv i ökad omfattning tas hänsyn till aktiviteterna på 
det europeiska planet. NORDTEST har planerat, i sam arbete med de 
nordiska standardiseringsorganen, att följa och påverka utvecklingen av 
provningsmetoder inom CEN /C EN ELEC . På motsvarande sätt är avsik
ten att följa inom EEC och EFTA igångsatta initiativ kring certifierings- 
och provningsverksamhet. Arbetet med framtagning av riktlinjer för prov
ningsverksamhet, som leds av programgrupp kvalitetssäkring, har också 
stor betydelse i detta sammanhang. Gruppen består av medlemmar från 
såväl laboratorieom rådet som från auktoriseringsorgan. U nder året har 
framtagits kvalitetshandböcker för laboratorier inom ett antal provnings- 
områden. Arbete pågår för framtagning av riktlinjer för ringprovning och 
kvalitetsrevision av laboratorier.

Inform ationsverksam heten har upprätthållits genom publikationer i eta
blerade NORDTEST-serier för provningsm etoder, generella dokument 
etc. Publikationsspråket är i regel engelska. Nordiska och nationella semi
narier har arrangerats. Internationella kontakter har upprätthållits med 
organ inom NORDTESTs verksamhetsfält.

4. Beslut

Styrelsen för NORDTEST överläm nar härmed verksam hetsberättelse 
för år 1986.

3.2 Beskrivning av verksam heten

Erik R epstorff Holtveg  
S ty re lsen s o rd fö ran d e

Bo Lindholm  
In stitu tio n sch ef
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Nordel

Verksamhetsberättelse 1986 

Nordels uppgift

Nordel, som grundades 1963, är ett från ministerrådet fristående organ 
för nordiskt elkraftsam arbete vars målsättning är att optimalt utbygga och 
utnyttja det nordiska kraftsystem et. Nordel arbetar för teknisk och admi
nistrativ standardisering och koordinering för att uppnå en god ekonomi 
och hög säkerhet i elleveranserna. Nordel fungerar som rådgivande och 
rekomm enderande organ med syftet att befrämja internationellt, främst 
nordiskt sam arbete beträffande produktion, distribution och konsumtion 
av elenergi.

Nordel har följande fasta arbetsuppgifter:
-  att kontinuerligt följa utvecklingen av produktionen och konsumtionen 

av elenergi i de nordiska länderna, bl. a. genom att publicera lämplig 
statistik.

-  att sammanställa konsum tionsprognoser och utbyggnadsplaner uppgjor
da inom de enskilda länderna.

-  att publicera en årsberättelse som innehåller Nordels verksam hetsberät
telse, ländernas årsredogörelser, specialartiklar och statistik.

Nordels organisation

Nordel består av ledande personer inom kraftförsörjningen i Danmark, 
Finland, Island, Norge och Sverige. Varje land har fyra fasta representan
ter. Nordel har tre utskott: Driftutskottet, Planeringsutskottet och Vär- 
m ekraftutskottet samt ett flertal arbetsgrupper. En stor del av Nordels 
arbete utförs av utskotten och arbetsgrupperna. Genom dessa har man 
tillgång till specialister inom alla områden av elförsörjningen. För insam
ling av statistik och annan periodisk rapportering finns kontaktmän i de 
olika länderna. Inom Nordel finns också kontaktmän i många internatio
nella organisationer.

Nordels ordförande väljs för en period om tre år. Ordförandeskapet 
cirkulerar mellan länderna. Ordförande utser en sekreterare och svarar för 
sekretariatet.

Nordel har inga anställda utan varje land står för de kostnader represen
tanterna förorsakar. Sålunda har Nordel inte heller någon separat budget.
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Nordels årsmöte hölls i Stockholm den 28 augusti 1986. Vid årsmötet 
behandlades föregående mötes protokoll, årsberättelsen 1985 och den ak
tuella kraftsituationen i de enskilda länderna samt prognoser för kraftsitua
tionen i de enskilda länderna samt prognosen för kraftsituationen under de 
närmaste åren. Särskild uppmärksamhet fästes vid kärnkraften och dess 
framtid i Norden. E tt utlåtande angående Nordens kraftförsörjning på 90- 
talet utarbetades och detta har delgivits Nordiska ministerrådet.

Drift-, Planerings- och Värm ekraftutskotten presenterade sin verksam 
het under det gångna året samt planer för kommande år. Gruppernas och 
kontaktm ännens verksamhet diskuterades och de internationella kontak
terna rapporterades.

Nordel höll ett ordförande- och sekreterarm öte den 26 februari 1987 i 
Helsingfors eftersom det inte fanns behov för extramöte. 1 detta möte 
deltog ordförande, viceordförande, utskottsordförande och -  sekreterare. 
Vid mötet behandlades aktuella frågor inom utskotten och sekretariatet.

Nordels sam arbete med de nordiska energimyndigheterna har fortgått 
även under 1986. Den 4 septem ber 1986 sammanträdde representanter för 
ländernas energimyndigheter och Nordel i Stockholm för att informera 
varandra om pågående verksamhet samt för att diskutera aktuella frågor 
inom elkraftsektorn.

Klaus Ahlstedt från Finland innehar Nordels ordförandepost och som 
viceordförande fungerar Rolf Wiedswang från Norge som valdes för pågå
ende tre års period vid årsmötet 1984. Sekretariatet finns hos Imatran 
Voima Oy i Finland.

Nordels verksamhet 1986
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Driftutskottet

U tskottet har liksom tidigare fortlöpande behandlat aktuella samkör- 
ningsfrågor såsom kraftsituationen i de nordiska länderna, kraftutbytena 
länderna emellan, driftsäkerhet och drifttekniska frågor samt störningar 
inom det nordiska kraftsystem et.

För bedömning av kraftsituationen under de närmaste tre åren har 
effekt- och energibalanser avseende denna tidsperiod upprättats. K raftba
lanserna bedöm es som goda. Dock har de senaste årens stora förbruk
ningsökning inneburit att N ordelsystem ets effekt- och energimarginaler 
reducerats genom att planerade förbrukningsnivåer uppnåtts flera år tidi
gare.

Den tidigare stora förbrukningsökningen i Nordelsystem et har under 
1986 brom sats upp till en mera måttlig ökning dels på grund av industri
förbrukningens utveckling men även på grund av minskad ökningstakt hos 
allmänförbrukningen. Dock redovisar Danmark totalt en fortsatt relativt 
hög ökningstakt.

Vårfloden blev kraftig i N ordelsystem et men sommaren blev neder- 
bördsfattig med påföljande mycket låga tillrinningar och låga magasins- 
lägen i Norge och Sverige vid sommarens slut. Hösten blev däremot 
nederbördsrik speciellt i Sverige och kraftsituationen förbättrades succes
sivt så att vid årets slut magasinslåget var över normalt i alla tre länderna.

Kärnkraften har fungerat mycket väl under hela året. I Sverige nedregle- 
rades kärnkraften med 0,8 TWh under flödestid.

1 Sverige har tillstånd erhållits att höja effekten på kärnkraftblocken 
Barsebäck Bl och B2 samt Forsm ark Bl och B2. Ringhals 2 drivs tills 
vidare med 80%  effekt för att minska påfrestningarna på ånggeneratorer-

K raftutbytena har under 1986 ej varit så omfattande som året innan. 
Under våren och försom maren samt under hösten exporterade Sverige 
kraft till Norge vilket bidragit till återfyllnaden av de norska magasinen. 
Under våren och sommaren samt under årets sista del exporterade Sverige 
kraft till Finland och Danmark som ersättning för fossilkraftproduktion.

D riftutskottets arbetsgrupp för system frågor NOSY har genomfört en 
omfattande analys av en störning på Själland som utlöstes genom pendling
ar. A rbetet resulterar b l.a . i åtgärder i syfte att identifiera och bem ästra 
pendlingar samt att detaljerat fastställa överföringsförmågor i samkör- 
ningsförbindelserna med tanke på risken för pendlingar.

En arbetsgrupp har behandlat frågan om prissättning av kraftutbytet. I 
uppdraget ingick bl. a. att studera om nuvarande regler leder till ett ratio
nellt utnyttjande av elkraftsystem et samt om en rimlig fördelning sker av 
de ekonom iska fördelarna av kraftutbyten.

Efter D riftutskottets presentation av översynen av prissättningsfrågan

BILAGA
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vid NO RD EL:s årsm öte 1986 fastslog N O RD EL att 1971 års rekomm en
dation ” Driftsam arbete inom N ordel” med de tillägg som senare utarbe
tats skall fortsätta att gälla tills vidare.

D riftutskottet har i sam arbete med planeringsutskottet genomfört en 
analys av N ordelsystem ets effektbalans under kallperioderna i böljan av
1985 och 1987. För varje land och för totalsystem et redovisas
-  förbrukning
-  produktion
-  ej tillgänglig produktion
-  produktionsreserver
-  kraftutbyten
-  överföring i viktiga snitt.

Målsättningen med analysen var främst att kartlägga produktionens 
verkliga tillgänglighet och de faktiska produktionsreservernas storlek.

Resultatet från dessa effektbalanser samt drifterfarenheterna från kall
perioderna är utgångspunkt för effekt- och energibalansanalyser för nord
elsystem et för åren 1990 och 1995 vilka genomförs av de båda utskotten 
gemensamt. Bakgrunden till balansstudierna är att den ökade elanvänd
ningen och svårigheter/förseningar med att få in ny produktion och överfö
ringskapacitet innebär att effekt- och energimarginalerna i det samkörande 
nordiska kraftsystem et har minskat.

D riftutskottet har genomfört en översyn av sina arbetsuppgifter vilket 
resulterat i följande.

DU arbetar med målsättningen att eftersträva en optimering av resursut- 
nyttjningen i det sam körande nordelsystem et så att en ekonom iskt bästa 
utnyttjning av de samlade resurserna erhålles under beaktande av uppställ
da säkerhets- och kvalitetskrav.

Som led i att eftersträva ovanstående mål arbetar DU med:
O  Kraftbalanser

— Innevarande driftperiod. Uppföljning av kraftbalansen (utfall, aktuell 
kraftsituation, planer)

— Kommande driftår (1 -5  år). Effekt- och energibalanser
O  Kraftutbyten

— Uppföljning av kraftutbyten och deras prissättning
— Prissättningsprinciper för tillfälliga kraftutbyten

O  Teknisk samköming
— Regler för driftreserver, frekvensreglering, belastningsfrånkoppling, 

överföringsgränser m. m.
O  Driftsäkerhet

— Information om och analys av inträffade störningar och intressanta 
händelser i kraftsystem et

DU ser det som naturligt att på ett sakligt och konstruktivt sätt ge 
information till massmedia med fakta inom sitt ansvarsom råde enligt ovan. 

Under april 1986 höll D riftutskottet ett gemensamt sammanträde i Köln
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med UCPTE. M ötet bedöm des som värdefullt och viktigt för bl. a. utbyte 
av erfarenheter. N ästa sådant möte är planerat till septem ber 1987 i Fin
land.

Planeringsutskottet

Till N ordels årsm öte 1986 redovisade Planeringsutskottet rapporterna
-  Beregning av nytteverdier for samkjøringsforbindelser, en studie av det

nordiske elkraftsystem
-  Vindkraftens kostnader -  en sammanfattning av nuläget
-  Avvägning mellan el och annan energi.

Den förstnäm nda rapporten beskriver den beräkningsmodell för samkör- 
ningsstudier på Nordelsystem et som framtagits av Produktionsgruppen 
samt redovisar resultat för beräkningar som genomförts på stadium 1995. 
Den framtagna modellen utgör ett värdefullt nytt hjälpmedel i den nordiska 
samplaneringen. Rapporten godkändes av Nordel.

Även de båda övriga rapporterna godkändes av Nordel som ansåg dem 
innehålla värdefull information såväl för personer som är verksamma inom 
kraftförsörjningen som för en bredare krets. Nordel beslöt att rapporterna 
skall tryckas och ges bred delgivning. Tryckningen pågår och rapporterna 
planeras kunna distribueras kring årsskiftet 1986-87.

Produktionsgruppen  har tagit fram underlag för N ätgruppens studier om 
överföringskapaciteter i stadium 1995. Man arbetar nu med att förbättra 
och fördjupa datam aterialet för stadium 1995 och planerar en del ytterliga
re alternativstudier där man bl. a. skall se på inverkan av annan elanvänd- 
ningsnivå än enligt de officiella prognoserna samt på inverkan av ändrade 
oljepriser. Vidare kommer man att ta fram effekt- och energibalanser för 
Nordelsystem et i stadium 1995.1 Produktionsgruppens rapport till Nordels 
årsmöte nämndes att det fortfarande finns möjligheter att vidareutveckla 
modellen. Man har am bitionen att också ta itu med detta. En sammanfatt
ning av Produktionsgruppens rapport kommer att redovisas till ett ECE- 
seminarium (ECE = Econom ic Commission for Europe) om drift- och 
planeringsmodeller för elsystem, som hålls i Moskva i juni 1987.

Nätgruppens  dominerande arbetsuppgift under året har varit studier om 
överföringskapaciteterna på sam körningsförbindelserna i stadium 1995. 
Underlag från Produktionsgruppen har utnyttjats i arbetet. En rapport i 
frågan samt förslag till N ordelrekom m endation planeras bli redovisad till 
Nordels årsmöte 1987. En annan viktig arbetsuppgift för Nätgruppen är en 
översyn av Nordels nätdimensioneringsregler. Dessa regler antogs 1972 
och har ej ändrats sedan dess. Hittills gjort arbete pekar mot att de 
fortfarande rätt väl täcker in de krav man har. Det gäller dock nästan alltid 
att några anläggningar är avställda för normal revision eller andra arbeten. 
Om ett dim ensionerande fel uppstår i samband med några mera omfattande 
avställningar så kan det ibland innebära problem. Man avser att beakta 
detta i översynen. Eventuellt kommer man också att studera några felfall 
som är svårare än de som hittills varit dimensionerande.
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I ett sam arbetsprojekt mellan Drift- och Planeringsutskotten har stude
rats N ordelsystem ets effektbalans under kallperioden i början av 1985 
samt pågår studier om effekt- och energibalanserna i stadium 1990. Dessa 
studier görs för att klarlägga marginalerna i systemet under toppbelastning. 
Svårigheter och förseningar med utbyggnad av ny produktionskapacitet 
och samtidigt ökande elanvändning leder till ökande problem att täcka 
elefterfrågan. De resultat man hittills kommit fram till innebär att man med 
gällande prognoser synes klara kraftbalansen också i stadium 1990, dock 
med krympande marginaler. Planeringsutskottet kommer att göra m otsva
rande analys för stadium 1995. Rapportering planeras ske till Nordels 
årsmöte 1987.

Planeringsutskottet har svarat för den specialartikel om naturgasen i ett 
nordiskt energiperspektiv som ingår i denna årsberättelse.

U nder ett par veckor försom maren 1986 genomförde en delegation från 
nio stater i södra Afrika som sam arbetar i organisationen SADCC  (Sou
thern African Development Cooperation Conference) ett besök i de nordis
ka länderna. Målsättningen var att man önskade informera sig om elsamar- 
betet inom Nordel och förutsättningarna för att etablera någon form av 
liknande samarbete inom SADCC-regionen. Besöket inleddes med ett 
endagsseminarium med information om de nordiska länderna och om 
Nordel. Därefter gjordes en rundresa med studiebesök vid elanläggningar i 
Nordelländerna. Som avslutning hölls ett tvådagarsseminarium då man 
diskuterade hur man lämpligen skulle kunna starta någon form av elsamar- 
bete mellan SADCC-länderna. Besöket finansierades av de nordiska bi
ståndsorganisationerna (DANIDA, FIN N ID A , NORAD och SIDA). Pla
neringsutskottet svarade för programmet för besöket och samordningen av 
de olika arrangemangen.

Till Världsenergikonferensen (WEC) 1986 hade Nordel redovisat rappor
ten ” Nordic electrical cooperation -  simple cooperation forms offer signi
ficant benefits” . Rapporten hade tagits fram i samarbete mellan de tre 
Nordelutskotten med Planeringsutskottets sekreterare som samordnande. 
Rapporten utvaldes av organisationskommittén för W EC-kongressen till 
att introducera äm nesom rådet ” Exchanges of electricity between coun
tries and regions” . Planeringsutskottets sekreterare utsågs att som special
rapportör introducera äm nesom rådet. Planeringsutskottet svarade också 
för presentation av rapporten vid en Poster Session. Vid W EC-kongressen 
medverkade också Planeringsutskottets ordförande i en paneldebatt över 
äm net ” Growing role o f electricity in the energy spectrum ” . Underlag för 
hans redovisning hämtades bl. a. ur Planeringsutskottets rapport "A vväg
ning mellan el och annan energi".

För ett seminarium om kraftvärmefrågor som arrangerades av statens 
energiverk på uppdrag av N ordiska ministerrådet deltog Planeringsutskot
tet i planeringsarbetet för seminariet. En av utskottets ledamöter deltog 
också som föredragshållare vid seminariet.
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V ärm ekraftutskottet har aktivt fortsatt med sina arbetsuppgifter att eta
blera samarbete inom Norden kring den samlade produktionsapparaten för 
värmekraft, kartlägga kostnader vid utbyggnad och drift av denna apparat 
samt förbättra produktiviteten genom erfarenhetsutbyte och samarbete. 
U tskottets arbete sker i stor utsträckning genom dess arbets- och ad hoc- 
grupper.

U tskottets drift- och underhållsgrupp har under 1986 anordnat ett semi
narium för driftchefer. Under seminariet behandlades inget speciellt tema 
för man ville täcka ett så brett äm nesom råde som möjligt i syfte att ge 
driftcheferna idéer och impulser. E tt motsvarande seminarium för under- 
hållschefer planeras. Gruppens arbete med inform ationsservice för pro- 
blemavhjälpning via erfarenhetsöverföring från andra nordiska värm e
kraftverk har fortsatt. V ärm ekraftutskottet har gett gruppen i uppdrag att 
tillsammans med ad hoc-gruppen för miljöfrågor utreda kostnaderna för 
avsvavling och deNOx i Norden. Utredningen skall vara färdig 1987.

K ärnbränslegruppen konstaterade i sin från det normala mindre omfat
tande årsrapport att m arknadssituationen för kärnbränslen kan liksom 
tidigare karaktäriseras som stabil med t. o. m. svagt fallande priser i USA. 
Då samtidigt dollarkursen har fallit i förhållande till de nordiska valutorna 
har det reellt skett en nedgång i priserna.

Forsknings- och utvecklingsverksam heten inom NKA (Nordiska Kon
taktorganet för Atomenergifrågor) har fortsättningsvis bevakats av utskot
tet. För att närm are kunna följa upp NK A:s säkerhetsprogram  för 1985- 
1989 har VU utsett en kontaktm annagrupp. Gruppens huvudsyfte är att 
erhålla praktisk användning av programmet för kraftindustrin.

U tskottet har ombildat ” Ad hoc-gruppen för svavelutsläpp” till ” Ad 
hoc-gruppen för miljöfrågor” med vidgade arbetsuppgifter beträffande 
värm ekraftproduktionens miljöaspekter. Gruppen skall hålla sig informe
rad om forskningsresultat och gällande uppfattningar beträffande de biolo
giska konsekvenserna av olika miljöpåverkande utsläpp.

V ärm ekraftu tskottet



2742

C 15/e: 8
1988

Nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor (NKA)

Verksamhetsberœttelse 1986

1. Arbejdsområde og deltagere

K ontaktorganet blev oprettet af de nordiske landes regeringer i 1957 for 
att fremme nordisk samarbejde i forbindelse med atomenergiens fredelige 
udnyttelse. K ontaktorganets arbejdsom råder er løbende tilpasset udvik
lingen i de nordiske lande. I 1986 har kontaktorganet sammenfattet sine 
nuværende arbejdsom råder i 5 punkter:
-  spørgsmål af fælles interesse vedrørende atomenergiens anvendelse i og 

uden for Norden,
-  spørgsmål vedrørende sikkerhed og miljøeffekter i forbindelse med 

atomenergiens anvendelse,
-  spørgsmål af betydning for de nordiske landes deltagelse i internationalt 

samarbejde på atom energiom rådet,
-  udnyttelse og udvikling af eksisterende teknisk og videnskabelig kom pe

tence i de nordiske lande i forbindelse med atomenergiens fredelige 
anvendelse,

-  teknologi-overføring fra atom energiom rådet til en bredere anvendelse
kreds.
Kontaktorganet ser det som sin opgave at opretholde tværfaglige forbin

delser mellem de departem enter og myndigheder som i de enkelte lande 
arbejder inden for de nævnte arbejdsom råder. I 1986 var således følgende 
myndigheder og organisationer repræsenteret i kontaktorganets halvårlige 
møder.

Danmark

Energim inisteriet/Energistyrelsen, Risø
Miljøstyrelsen
Udenrigsministeriet
Statens institut for strålehygiejne

Finland

Handels- og industrim inisteriet 
U trikesm inisteriet 
S trålsåkerhetscentralen 
Statens tekniske forskningscentral
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Industriministeriet
Universitetet

Norge

Olje- og energidepartem entet 
U tenriksdepartem entet 
Statens atomtilsyn 
Statens institutt for strålehygiene 
Institutt for energiteknikk

Sverige

Industridepartem entet 
U trikesdepartem entet 
Statens kärnkraftinspektion 
Strålskyddsinstitutet 
Svensk kärnbränsleförsörjning 
Studsvik energiteknik AB

Desuden har en lang række andre institutioner, blandt andet kraftindu
strien, industri, universiteter, tekniske højskoler, miljødepartementer, 
etc., deltaget i kontaktorganets projekter og seminarvirksomhed.

2. Aktiviteter og mødevirksomhed

De personelige kontakter mellem personer og myndigheder som deltager 
i kontaktorganets arbejde viste sig at være af stor nytte umiddelbart efter 
Tjernobyl-ulykken og hjalp effektivt til at formidle information mellem 
landene. Det var disse kontakter som førte til at uheldet blev kendt i 
Norden allerede den 28. april 1986. Efter ulykken har kontaktorganet 
iværksat en række aktiviteter i form af fællesnordiske forprojekter. Således 
arbejder man nu med etablering af en nordisk database for radioaktivitets
målinger. E t om fattande nyt nordisk radioøkologiprogram er også under 
forberedelse. K ontaktorganet arbejder ligeledes med et forslag til en inter
national sammenligning af beregningsm etoder for grænseoverskridende 
forurening (” regionale” modeller). Der er også igangsat en undersøgelse af 
de tekniske og videnskabelige muligheder for at udvikle et internordisk 
detekteringssystem  for forhøjede strålingsniveauer.

K ontaktorganet har i 1986 holdt to ordinære møder. I tilknytning til det 
første var der en særlig session om radioaktivt affald, i tilknytning til det 
andet var der et temamøde om Tjernobyl. Af andre spørgsmål kan specielt 
nævnes de nordiske landes deltagelse i IAEA-, OECD/NEA- og FN/ 
PUNE-arbejdet.

Kontaktorganet medvirkede ved afholdelsen af to større seminarer i 
1986: om probabilistiske sikkerhedsm etoder, og om Tjernobyl-ulykken.

Island



2744 C 15/e:8

Inden ulykken havde kontaktorganet iværksat en gennemgang af den nor
diske bistandsaftale ved strålingsulykker ( 1963-aftalen).

En række myndigheder i Norden har vist øget interesse efter Tjernobyl- 
ulykken for de arbejdsom råder, som er nævnt ovenfor i afsnit 1. Disse 
kredse deltager i de aktiviteter som er igangsat efter ulykken. I det nordis
ke ekspertsem inar om Tjernobyl-ulykken som arrangeredes i samarbejde 
med nordiske miljø- og sikkerhedsmyndigheder deltog således en lang 
række myndigheder som er berørt af ulykkens konsekvenser.

Kontaktorganet opretholder også andre kontakter til nordiske gruppe
ringer med beslægtede arbejdsopgaver. Gennem sin kontaktmandsordning 
med N O RD EL’s varmekraftudvalg er der således oprettet en gruppe med 
kraftværksrepræsentanter som følger N K A ’s sikkerhedsprogram og be
stræber sig på rationel udnyttelse af resultaterne.

3. Kontaktorganets sikkerhedsprogram

Kontaktorganet har ansvaret for et omfattende forskningsprogram som 
delfinansieres af N ordisk M inisterråd.

Det fireårige program ” Sikkerhedsforskning på energiproduktionsom rå
det 1981—85” blev slutrapporteret i 1986; ud over de 18 slutrapporter er 
der udgivet tre korte sam m enfatningsrapporter, en brochure, samt en 
række rapporter om udnyttelse af resultaterne uden for kernekraftom rå
det. Resultater er også præsenteret ved konferencer og seminarer, for 
eksempel ved et symposium "M änniskan i komplexa industriella proces
ser” .

1986 var det første fulde år for sikkerhedsprogrammet 1985-89. Samtli
ge 35 projekter er nu helt i gang, og cirka 40 organisationer deltager i 
arbejdet. Generelt er programmets aktualitet uforandret efter Tjernobyl- 
ulykken, og to af programområderne (aktivitetsspredning og risikoanalyse) 
er direkte berørt af ulykken. Der er i 1986 bevilget 6,325 millioner NOK fra 
Nordisk M inisterråd. Hertil kommer betydelige indsatser som finansieres 
nationalt. Nedenfor følger en kort oversigt over arbejdet i 1986 på de 
enkelte områder.

Risikoanalyse og sikkerhedsfdosofi, RAS-programm et 

Mange af de m etoder som i dag er tilgængelige for beregning af sikkerhe
den i industrielle anlæg stam m er fra kerneenergiom rådet. I RAS-program- 
met videreudvikles nogle af disse m etoder, samtidig som nogle af disse 
analysemetoders anvendelse skal afprøves på industrielle anlæg. Man har 
således undersøgt i hvilket omfang forskellige m etoder kan afsløre om flere 
af hinanden uafhængige sikkerhedssystem er risikerer at blive sat ud af drift 
på grund af samme ydre påvirkning.

Optimeringsprincippet spiller en vigtig rolle ved sikkerhedsovervejelser.
I RAS-programmet har man anvendt det på driftsforskrifterne for industri-
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elle anlæg for att gøre deres sikkerhed mere ensartet. Optimeringsprincip
pet er også brugt for at undersøge, hvordan strålingsbelastningen til opera
tørerne kan reduceres, når der skal gøres indgreb i kernetekniske anlæg.

Efter Tjernobyl-ulykken er radioaktivitetsniveauet i N orden blevet høje
re. Dette tages der hensyn til i det projekt, hvor m enneskeskabt forurening 
sammenlignes med naturlige niveauer for at man kan få et mål for forskelli
ge industrielle aktiviteter, særligt vedrørende strålingsbelastningen.

Risikobegrebet håndteres ikke ensartet inden for forskellige industrier 
og virksom heder, for eksempel i forsikringssektoren. Der er derfor gen
nemført en række undersøgelser for at kortlægge, hvordan man betragter 
begreber som restrisiko, risiko for operatører, og risiko for befolkningen, 
blandt andet i olieindustrien. Det er målet at komme frem til en opfattelse 
om, i hvilket omfang en ensartet risikofilosofi kan tilvejebringes på forskel
lige sam fundssektorer.

M aterialeteknik, MA T-programmet

Med højere alder på kernekraftvæ rker og andre anlæg i proces- og 
oljeindustrien vil der forekomme forskellige m aterialesvagheder som på
virker anlæggenes drift og sikkerhed. 1 MAT-programmet undersøges kor
rosion og brudmekanik.

Ved feltforsøg i N ordsøen har man undersøgt, hvordan forskellige 
konstruktionsm aterialer korroderer i tilfælde hvor klor tilsættes. Forsøge
ne skal angive den laveste værdi ved hvilken katodisk beskyttelse af 
kondensatorer i havet vil være effektiv.

Spændingskorrosion af rørsvejsninger er undersøgt gennem en sammen
lignende nordisk karakterisering; hertil brugtes ti år gamle svejseforbindel
ser fra en af Ringhals-reaktorerne. En ny ikke-destruktiv metode til kvali
tetskontrol blev anvendt på samme prøve i en række laboratorier.

For nærmere at analysere ståls tilbøjelighed til att stoppe små sprækker 
udfører man beregninger af stålets dynamiske opførsel. En alternativ me
tode for direkte observation af sprækketilvæksten er udviklet. Man har 
også gennemført en brudm ekanisk prøvning under medvirken af syv for
skellige laboratorier i Norden. Endelig blev der i septem ber 1986 udført en 
trykprøve på en stor trykbeholder, hvorefter analyse af m aterialets brud
mekaniske egenskaber er påbegyndt.

M oderne informationsteknik, INF-program met

1 INF-programm et vurderer man på hvilken måde moderne inform ations
teknologi kan udnyttes i beredskabsorganisationer, for eksempel i tilfælde, 
hvor omfattende forurening spredes fra industrielle anlæg.

Ved sådanne ulykker opstår pludseligt et behov for en stor mængde 
informationer, som det kan være svært at få frem til de rette modtagere. I 
den akutte situation må mange slags beslutninger tages på forskellige
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niveauer og tidspunkter. En sådan typisk beredskabssituation er blevet 
kortlagt.

Brug af moderne inform ationsm etoder vil medføre, at traditionelle rela
tioner mellem forskellige beslutningstagere ændres. En analyse har vist at 
en mere effektiv, decentral beslutningsproces bliver mulig takket være, at 
også de seneste oplysninger om uheldsforløbet vil være tilgængelige. Den 
store mængde af information må imidlertid bearbejdes med henblik på 
m odtagergruppens behov. Dette er blevet analyseret for at specificere de 
funktioner, som må indgå i et autom atiserat informationssystem.

Som næste fase i programmet har man defineret et tænkt ulykkesscena
rio i et nordisk land, i kombination med en beredskabsorganisation model
leret fra et andet land. Et kontrol- og inform ationssystem skal opbygges 
således at virkelighedstro eksperim enter kan udføres for at belyse gyldig
heden af de udviklede teorier.

A ktivt et sfrigørelse, spredning og omgivningspåvirkning, AKT-program-

Her undersøger man store ulykker i forbindelse med den type kerne
kraftværker, som er i drift i Norden. Tjernobyl-ulykken har givet anledning 
til fornyede overvejelser om indholdet i programmet.

AKT-programmet består af to dele: spredning inden for reaktorindeslut
ningen (AKTI), og spredning uden for reaktorindeslutningen (AKTU).

1. AÅT/-arbejdet er derfor fortsat som oprindelig fastlagt, nemlig at 
undersøge forløbet af forskellige uheldstyper som kan tænkes at forekom 
me i nordiske anlæg, inklusive frigørelsen af radioaktive stoffer til omgivel
serne og virkningerne af ny uheldsbegrænsende udrustning. Der er således 
iværkesat beregninger på udvalgte uheldsforløb med forskellige regnema
skinemodeller. Man har også undersøgt de kemiske tilstande under uheldet 
og de særlige forhold som knytter sig til transporten af radioaktive stoffer 
gennem anlæg og deres mulige veje ud til omgivelserne.

2. AKTU . AKTU-projekterne beskæftiger sig med hvad der sker efter at 
et ulykkesudslip har fundet sted, frem til konsekvenser af sundhedsmæssig 
eller økonomisk art. Det første forhold, som skal beregnes efter et ulykkes
udslip er spredningen. Der findes mange typer modeller for beregning af 
spredning i luften, og projekter inden for AKTU sigter mod at forbedre 
forskellige sider ved disse beregninger.

Stofferne deponeres på jorden, både direkte fra luften og gennem virk
ningen af regn. Fra og med deponeringen må man skelne mellem det som 
sker i bymæssige om råder og det som sker i andre typer områder. For 
bymæssige om råder tages hensyn både til naturlig bortføring af radioaktivi
tet, og til den skærmende og filtrerende virkning af huse. For andre typer 
om råder er vinterforhold specielt vigtige i de nordiske lande, og det viser 
sig at da bliver den tilbageblivende radioaktivitet på landbrugsjord reduce
ret betydeligt.
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Efter Tjernobyl-ulykken har man i AKTU kunnet undersøge virkningen 
af modforholdsregler: ændrede kosttilskud til husdyr har medført at store 
mængder m advarer, som uden modforholdsregler ville blive kasseret, nu 
kan markedsføres.

Det store antal målinger udført efter Tjernobyl giver et værdifuldt sup
plement til den database som blev samlet efter kernevåbensprængningerne 
i 1960’erne. Arbejdet med en udvidet og forbedret nordisk databank er 
påbegyndt.

Kerneaffalds håndtering , KA V-programmet

Sikker håndtering af miljøfarligt affald bliver et stadigt vigtigere krav i 
det moderne samfund. En række af de undersøgelser som i KAV-program- 
met udføres med henblik på radioaktivt affald vil også være nyttige for 
andre affaldstyper.

Når man skal bedømme egenskaberne af et slutlager i grundfjeldet spiller 
tilstedeværelsen af vand en vigtig rolle. Man har derfor studeret grundvan
dets sammensætning på typiske forvaringsdybder, og man har også påbe
gyndt en sammenligning af teoretiske beregninger med eksperimentelle 
data vedrørende grundvandstransport.

For at ikke radionuklider, ligesom for eksempel tungmetaller, skal lække 
ud fra et slutlager, må transporten ske ved hjælp af grundvandet. I ” Bio- 
m ovs” -projektet undersøger man hvor godt man kan beregne optagelsen af 
sådanne stoffer i planter og dyr. Beregningerne sammenlignes med målte 
værdier, blandt andet målinger som er udført efter Tjernobyl-ulykken.

Der stilles høje krav til de beholdere som skal bruges til transport i 
Norden af radioaktive stoffer og affald. Man har studeret de kvalitetskrav 
som myndighederne bør stille til forskellige typer af transportbeholdere, og 
også hvordan kontrollen skal foretages.

I KAV-programmet undersøger man også hvordan affald kan håndteres, 
hvis der er sket et større uheld i en reaktor. Dette projekt har fået fornyet 
aktualitet efter Tjernobyl-ulykken. Det samme gælder forskellige undersø
gelser i forbindelse med nedlægning af kernekraftværker.
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Nordiska tulladm inistrativa rådet (NTR)

Verksamhetsberättelse 1986

1. Oppgaver

Det praktiske nordiske tollsam arbeidet startet opp i 1953 og ble i 1960 
formalisert i en særskilt avtale.

NTRs hovedformål er gjennom det etablerte samarbeidet mellom de 
nordiske lands sentrale tollmyndigheter, å medvirke til at de tolladmini- 
strative regler og rutiner for trafikk og vareførsel over landegrensene i 
Norden er så enkle og ensartede som mulig.

Videre tar man sikte på, gjennom samarbeid og informasjonsutveksling, 
å forhindre og å avdekke brudd på tollbestemmelsene. Samtidig drøfter en 
på generell basis forhold av administrativ karakter, bl. a. med henblikk på 
rasjonalisering og effektiv utnyttelse av tilgjengelige ressurser.

2. Organisasjon

Medlemmer av rådet er sjefene for tolladministrasjonene i de fem nordi
ske land:

Tolldirektør Jens Sterri, Norge (formann)
Generaldirektør Jorm a Uitto, Finland 
Tolddirektør Bjørn Herm annsson, Island 
Tolddirektør C. A. Nielsen, Danmark 
Generaltulldirektør Bjørn Eriksson, Sverige
Form annskapet alternerer mellom de nordiske lands tolladministra- 

sjoner, i sam svar med ovenstående rekkefølge.
Det land som innehar form annsvervet holder også sekretariatet. 
Rådsmøtet holdes hvert annet år.
Til rådet er knyttet et perm anent arbeidsutvalg (AU), som behandler 

sakene i perioden mellom rådsm øtene. Formannen for arbeidsutvalget er 
avdelingsdirektør Frode Alm Eriksen (N).

Med virkning fra 1985 er det også etablert en egen kontrollgruppe som er 
permanent knyttet til NTR.
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3. Virksomhet i 1986

3.1 Finansiering

Det land som arrangerer m øter i regi av NTR eller tilknyttede utvalg, 
står også for kostnadene forbundet med dette.

Reise- og oppholdsutgifter dekkes av representantenes egne institu
sjoner.

3.2 Beskrivelse av virksomheten

I løpet av 1986 er det avholdt I møte i arbeidsutvalget (AU) og 1 møte i 
kontrollgruppen.

På møtet i arbeidsutvalget (AU) i Oslo i juni 1986, ble det behandlet en 
del oppfølgingssaker frå Rådsmøtet i Kalmar 1985. Disse saker gjaldt 
spesielt:
-  bruk av forenklet forelegg i grensetollsam arbeidet;
-  videre oppfølging av rapport vedrørende skipsprosedyrer og proviante- 

ring;
-  rapport om tollbehandling av flytrafikk;
-  fastsettelse av mandat for kontrollutvalgets virksomhet.

Det ble dessuten drøftet andre innkomne saker og spørsmål av felles 
interesse. Av disse kan nevnes:
-  nordisk samarbeid for å avdekke økonomisk kriminalitet;
-  nytt felles europeisk enhetsdokum ent (SAD) fra 1.1.1988;
-  ny felles europeisk transitteringsordning fra 1.1.1988;
-  nordisk tollsam arbeid vedrørende utvikling og innføring av EDB;
-  henvendelser fra nordiske organisasjoner

Arbeidsutvalget har også diskutert rapport fra Nordisk M inisterråd ved
rørende handelshindringer i Norden.

På vegne av NTR har formannen avgitt uttalelse til Nordisk Råd i 
anledning et medlemsforslag om forenkling og harmonisering av tollforma- 
litetene i posttrafikken mellom de nordiske land.

Den etablerte kontrollgruppen har hatt ett møte. Dette ble holdt i Hel
singfors i septem ber 1986.

Kontrollgruppen har blant annet behandlet spørsmål relatert til bruken 
av EDB i kontrollarbeidet, videreutvikling av tollmyndighetenes underret
ningstjeneste. retningslinjer for containerkontrollen samt diverse forhold i 
forbindelse med inform asjonsutveksling og internasjonal m øtevirksomhet.

4. Vedtak

Formannen for Nordisk Tolladministrativt Råd oversender hermed virk- 
som hetsrapporten for 1986.

Jens Sterri 
T olld irek tø r

Per E Johannessen  
N T R -sek re tæ r
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Nordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO )

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress
Nordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO)
Postbox 163/Högbergsgatan 47 B, 3:e v.
SF-00131 Helsingfors 
Tel. 0-6047 37

1. NordREFOs uppgift

Det N ordiska institutet för regionalpolitisk forskning (NordREFO) har, 
enligt de stadgar som N ordiska m inisterrådet fastställt, till uppgift att

” svara för det nordiska sam arbetet om den regionalpolitiska forskning
en. N ordR EFO  skall, efter samråd med berörda myndigheter och forskare, 
utforma i tiden avgränsade program för den regionalpolitiska forskningen. 
Programmen skall spegla de problem en som regionalpolitiken på längre 
sikt kan stå inför. De skall sikta mot tilläm pbara resultat. N ordR EFO  skall 
också främja information om den regionalpolitiska forskningen mellan de 
nordiska länderna och över fackgränserna.”

De regler som nu gäller för institutet innebär alltså att NordREFO  
initierar och samordnar forskning  av regionalpolitiskt intresse. Samspelet 
med den praktiska politiken är viktigt men syftet är också att långsiktigt 
bygga upp väl fungerande nätverk mellan nordiska forskare. N ordREFO 
har slutligen självständigt ansvar för hur den regionalpolitiska forskningen 
bedrivs inom ramen för de riktlinjer som givits organisationen.

N ordR EFO s huvudsakliga arbetsuppgifter kan sammanfattas i följande 
punkter:
— N ordR EFO  lägger efter om fattande konsultationer med forskarvärlden 

och användare, fa s t  forskningsprogram  för skilda problemområden.
— Inom dessa program om råden bedriver institutet egen forskning. Detta 

sker i forskningsgrupper, som rekryteras nordiskt. Därvid eftersträvas 
nordiskt kom parativa studier.

— I detta sammanhang skapas nordiska nätverk inom den regionalpolitiskt 
intressanta forskningen. D etta sker främst genom de forskningsgrupper 
som konstitueras men också genom en omfattande seminarie- och kon
ferensverksam het.
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-  NordREFO  har slutligen som uppgift att samordna forskning  inom det 
regionalpolitiska fältet. Förutom  de översikter som sker i anslutning till 
det egna forskningsprogram met innebär detta att styrelse och sekreta
riat följer verksam heten inom angränsande institutioner, vad gäller sym
posier, konferenser, publicering av böcker och forskningsrapporter etc. 
Till hjälp vid informationsöverföring mellan olika forskningsprojekt, 
eller mellan forskning och praktik har N ordR EFO  en omfattande publi
ceringsverksam het, där N ordREFO-tidskriften intar en central plats.

2. Organisation

Institutet leds av en styrelse där varje land har två representanter (en 
ledamot och en personlig suppleant), samt en representant från Nordiska 
ministerrådets sekretariat. De nationella ledam öterna utses av de ministe
rier som är ansvariga för regionalpolitiken. Sekreteraren i NÄRPs baspro
jekt är adjungerad liksom en representant för D irektoratet för Egns
udvikling i Danmark.

Lokalmässigt är institutet nu placerat vid Inrikesministeriets regionalpo
litiska avdelning i Finland. Personalen består av en institutschef och en 
administrativ sekreterare. Institutschefen är rekryterad för en fyraårsperi
od och avsikten är att institutet därefter skall flytta till nytt domicilland.

Det bör uppm ärksam m as att institutets praktiska forskningsarbete till 
allra största delen sker i forskningsgrupper  där forskare och praktiker från 
de nordiska länderna är representerade. Genom att endast små medel står 
till förfogande för direkt forskningsfinansiering engageras i dessa grupper 
forskare som huvudsakligen arbetar inom ramen för nationellt finansierade 
forskningsprogram. N ordR EFO  fungerar därmed också som en länk mel
lan dessa program; institutet skapar m. a. o. en nordisk miljö.

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall i FIM

3.2 Beskrivning av verksamheten

Ett nytt forskningsprogram låg färdigt vid början av år 1986 och under 
verksam hetsåret har ett trettiotal forskare och adm inistratörer rekryterats 
till sex forskningsområden. (Forskningsprogrammet har publicerats i 
NordREFO  1985/86:3.) Forskningsgrupperna inom resp. område har 
börjat arbetet med att precisera uppgiften och etablera kontakter med 
forskare verksam m a inom äm nesom rådet. E tt antal kontaktsem inarier har 
hållits.
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Ämnesmässigt ligger tyngdpunkten för närvarande i dels en nätverksori- 
enterad kartläggning av de ändrade förutsättningar som ny teknik och nya 
organisationsformer inom näringslivet ger regionalpolitiken, dels en studie 
av hur de starka decentraliseringstendenserna inom den offentliga sektorn 
kan ändra den regionala utvecklingen samt samhällets möjligheter att 
påverka denna utveckling. Parallellt med arbetet inom dessa två huvudom
råden har ett antal forskningsförberedande studier (s. k. explorativa stu
dier) startats vad gäller t. ex. möjligheten att använda framtidsstudieteknik
i regionalpolitisk forskning samt naturresursfrågornas och de statliga trans
fereringarnas betydelse för den regionala utvecklingen.

Initiering och genomförande av forskning tar tid. D etta gäller särskilt 
forskning som bygger på aktivt deltagande från flera länder. Ett fullskaligt 
N ordREFO-projekt tar dessutom normalt tre till fyra år att genomföra. 
Några konkreta resultat finns därför inte att rapportera. Det bör i samman
hanget uppmärksammas att institutet i samråd med NÄRP etablerat en 
princip om successiv initiering av forskning, vilket på någon sikt också ger 
möjligheter till en mera kontinuerlig avrapportering.

Styrelsen för N ordREFO överläm nar härmed sin verksam hetsberättelse 
för år 1986.

Helsingfors den 25 maj 1987

Anssi Paasivirta 
S ty re lseo rd f.

Gösta Oscarsson 
In s titu tsch ef
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Nordiska jordbruksfor skares förening (NJF)

Verksam hetsberättelse 1986

Foreningens form ål

N JF har til formål å fremme jordbruksforskningen og formidlingen av 
dens resultater. Foreningen skal arbeide for å utvikle et hensiktsmessig 
samarbeid mellom forskere og forskningsinstitusjoner i de nordiske land. 
N JF  skal også arbeide for at forskning, som kan løses mest hensiktsmessig 
ved nordisk sam arbeid, blir tatt opp.

Foreningens ledelse

Foreningen ledes av et sentralstyre som består av formennene i de 
nasjonale avdelinger. N JFs høyeste myndighet er delegertforsamlingen, 
som er sam m ensatt av sentralstyret, seksjonsform ennene og én represen
tant utpekt av hver nasjonal avdeling. Dessuten kan det, uten stem m erett, 
delta ytterligere én representant fra hver seksjon.

Foreningens sentralstyre har i 1986 hatt følgende sammensetning:
— Afdelningsleder Helge Holstener-Jørgensen, Danmark, form ann
— Lantbruksdirektör Nils-Erik Kasberg, Sverige, nestformann
— L ektor Magnus Jónsson, Island
— Dr. Johan Korkm an, Finland
— Professor Knut Rønningen, Norge.

Økonomi

Foreningens utgifter var i 1986 på 1,8 millioner norske kroner. Av dette 
beløp er kr 900.000 dekket ved statsbidrag og kr 900000 ved hjelp av 
medlem skontingent og avgifter ved deltakelse av seminarer som forenin
gen har arrangert.

L itt fra  virksomheten

N JF  dekker over et stort område og den har derfor opprettet seksjoner 
som er foreningens faglige organer. De er b l.a . viktige bidragsytere til 
langtidsplanarbeidet, foretar utredninger og forskning innen sine respekti
ve om råder og arrangerer bl. a. årlig en rekke seminarer og forskerkurs.

Arbeidet i seksjonene tar sikte på å skaffe kontakt, koordinere og utvikle 
videre det nordiske samarbeidet på jordbruksforskningens område. Sek
sjonene forsøker å komme fram til ensartet teknikk, metoder og terminolo- 
29-17-336 N ordiska rådet Del 2
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gi og tar opp til felles utredning spørsmål av betydning for jordbruksforsk
ningen. Seksjonene har også til oppgave å fremme kontakten med tilsva
rende forskning utenom Norden.

I sitt arbeid med planlegging og gjenomføring av en del oppgaver nedset
ter seksjonene arbeidsgrupper, som er sammensatt av inntil fem spesiali
ster. En arbeidsgruppe kan også nedsettes i fellesskap av flere seksjoner. I
1986 hadde seksjonene 60 arbeidsgrupper og 6 subseksjoner i virksomhet. 
Det samlede medlemstall i seksjonenes underorganer var på i alt ca 350.

Foreningen hadde i 1986 følgende seksjoner:

Det er arbeidsgruppene som står for arrangementene av seminarene. 
Sem inarvirksom heten har etter hvert utviklet seg til å bli en meget sentral 
arbeidsoppgave for seksjonene (arbeidsgruppene). På seminarene tas spe
sielle em ner opp til behandling gjennom foredrag, diskusjoner og gruppear
beid. 1 1986 ble det arrangert 27 seminar og I forskerkurs, med til sammen 
vel 1 600 deltakere.

Fra de enkelte sem inarer utarbeides og trykkes rapporter i foreningens 
tidsskrift ” Nordisk Jordbrugsforskning” . Dette tidsskriftet kom i 1986 ut 
med 4 nummer på i alt 625 trykksider og med et opplag på 3 200. I tillegg til 
” Nordisk Jordbrugsforskning” utgir foreningen ” NJF-utredninger/rappor- 
te r” . I denne serie trykkes rapporter og innstillinger fra N JFs arbeidsgrup
per. I 1986 ble det trykt 6 rapporter i denne serien, på i alt ca 900 
trykksider. Videre skal nevnes ” Acta Agriculturæ Scandinavica” som 
utgis i samarbeid mellom Kungliga Skogs- och Lantbruksakadem ien i 
Sverige og N JFs nasjonale avdelinger. Dette tidsskriftet inneholder viten
skapelige avhandlinger fra forskere i Norden. I 1986 ble det i tidsskriftet 
trykt 39 avhandlinger.
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Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning (SNS)

Verksamhetsberättelse 1986

Bakgrunn

Nordisk samarbeid innen skogsforskning har pågått i flere tiår, særlig i 
arbeids- og kontaktgrupper av ulike slag.

Forløpere for Samarbeidsnemnden for nordisk skogforskning var en 
samarbeidsnemnd mellom de nordiske skogforskningsinstituttene og en 
internordisk komité for skogforskning som arbeidet innen den skogtekni- 
ske sektoren. På et felles møte i 1970 vedtok de to organisasjonene å gå 
sammen i et nytt samarbeidsorgan for nordisk skogforskning. I november 
1972 i K øbenhavn ble Sam arbeidsnem nden for nordisk skogforskning opp
rettet for å ivareta mulighetene for samordning innen skogforskningen. 1 
1978 kom SNS inn som en institusjon under Nordisk M inisterråd. Nordi
ska Skogsarbetsstudiernas Råd (NSR) som hadde vært en selvstendig 
institusjon på M inisterrådets budsjett, ble i 1982 innlemmet i SNS.

Oppgaver

Samarbeidsnemnden for nordisk skogforskning (SNS) har til felles opp
gave å sam ordne nordisk skogforskning og å prioritere og støtte felles 
forskning, samt å fremme nordisk forskerutdannelse innen skogbruk.

Organisasjon

Styret i SNS består av 3 representanter fra henholdsvis Danmark, Fin
land, Norge og Sverige og 1 representant fra Island.

For en 4-årsperiode fra 1. januar 1985 har Norge formannskapet. Sekre- 
tariatfunksjonen ivaretas i samme periode av Norges landbruksvitenskape
lige forskningsråd (NLVF). Det er etablert en kontaktpersonordning med 
en representant fra hvert land som bistår sekretariatet.

SNS stø tter seg i sitt arbeid til en rekke sam arbeidsgrupper som repre
senterer forskjellige fagområder. Det er for tiden 17 samarbeidsgrupper i 
SNS. O rganisasjonsstrukturen i SNS er framstilt i figur 1.

M inisterrådet konstaterer at det innen den første evaluering av det 
nordiske handlingsprogram på jord- og skogbruksområdet i 1989 ikke 
synes behov for vesentlige endringer i organisasjonsform eller samarbeids
form når det gjelder samarbeidet innen nordisk skogforskning.
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Gjennom bevilgning fra Nordisk M inisterråd hadde Samarbeidsnemn- 
den for nordisk skogforskning NOK 6866923 til disposisjon i 1986. Midle
ne var fordelt på NOK 473923 i administrative midler og NOK 6 393 000 i 
prosjektmidler.

Tabellen viser budsjett og regnskap for 1986 i NOK.

Årsberetning 1986
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Organisasjonsstrukturen i SNS
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Styret i SNS har som i tidligere år holdt to møter. Vårm øtet var lagt til 
Falun, Sverige og høstm øtet ble holdt i H olstebro, Danmark.

SNS har utover ordinære m øtesaker vurdert de skoglige sam arbeids
gruppenes arbeid, herunder behovet for kom plettering/omstrukturering. 
Som et resultat av dette er det etablert en samarbeidsgruppe for skoglig 
flerbruk. SNS har til behandling henstillingen i Nordisk handlingsprogram 
påjord- og skogbruksområdet om å overveie hvordan den formelle kontak
ten mellom SNS og de nasjonale forskningsrådene kan sikres.

Muligheten til å bevilge midler til reiser, m øter, seminarer og konferan
ser anser SNS som ett av sine viktigste instrum ent når det gjelder å få igang 
og opprettholde et godt samarbeid i Norden. SNS bevilger midler for slike 
formål til samarbeidsgruppene som representerer ulike skoglige kom petan
seom råder. En av gruppene, Nordisk samarbeidsgruppe for høyere skog- 
bruksutdannelse, fikk i 1986 0,2 mill. NOK til planlegging og gjennomfø
ring av forskerkurser innen skogbruksfag. De øvrige 16 samarbeidsgruppe
ne fikk tilsammen ca. 0,3 mill. NOK til 13 forskjellige aktiviteter.

Gjennomføring av fellesnordiske prosjekter er økonomisk den mest om
fattende aktivitet i SN S’s virksomhet. 1 1986 finansierte SNS 16 flerårige 
forskningsprosjekter med et samlet beløp på 5,7 mill. NOK. Samtlige 
prosjekter har deltakelse fra 3 eller flere av medlemslandene, og et 30-talls 
institutter m ottok bevilgninger. Det ble videre bevilget midler til et forpro
sjekt om m arkedstilpasning av trelast.

Prosjektmidler ble tildelt følgende flerårige prosjekter:
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SNS har inngått en avtale med Kungl. Skogs- och Lantbruksakadem ien 
om utgivelse av Scandinavian Journal o f Forest Research for en prøvepe
riode fram til utgangen av 1988. Formålet med tidsskriftet er å gjøre 
nordisk skogforskning internasjonalt kjent. De 4 første nr. av tidsskriftet 
ble utgitt i 1986. Direkte bevilgning fra SNS til tidsskriftet utgjorde ca. 
50000 NOK i 1986.



2760

C 15/e: 13
1988

Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress:
Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB)
Box 41
S-23053 Alnarp 
Tel.: 040-415000

1. Institutionens uppgift

N ordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB) startade 
sin verksam het 1 januari 1979. Genbanken har till uppgift att bevara den 
genetiska variationen hos för Norden värdefullt kulturväxtmaterial. Gen
banken skall betjäna växtförädlare och andra växtforskare. I princip skall 
inlagrat material och dokum entation vara fritt tillgängligt för envar. Den 
nordiska genbanken är en länk i det europeiska genbanksnätet och ingår i 
det globala sam arbetet. D etta möjliggör ett fritt utbyte av material och 
dokumentation med andra genbanker och samtidigt undvikande av dubbel
arbete.

2. Organisation

Genbankens styrelse består av en ledamot och en suppleant från vart 
och ett av de fem nordiska länderna. Under styrelsen finns ett rådgivande 
organ, Nämnden för genbanksfrågor. Nämnden representerar deltagarlän
dernas växtförädlare, botanisk-vetenskapliga institutioner och andra in
tressenter. Den är ett expertorgan, som bereder och lämnar förslag till 
styrelsen angående genbankens verksam het. Genbankens personal uppgår 
för närvarande till å tta tjänster.
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3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonom iskt utfall (SEK 1000)

Posten projektmedel visar ett överskott på 407'. Det förklaras genom att 
vi kommer att få fakturor på kostnader hänförande till 1986 på ca. 200'. Av 
olika skäl har planerade aktiviteter, såsom insamling av vallväxter i Norge 
och Sverige, databehandlingskurs vid NGB och möte med arbetsgruppen 
för grönsaker, inte kommit till stånd under 1986. Dessa är inplanerade 
innevarande år varför resterande projektmedel önskas överförda till 1987.

3.2 Beskrivning av verksamheten  

I. Central verksam het 

Fröhantering

Genomgång och kontroll av all intern registrering över frölager har skett, 
varför nu listor finns tillgängliga över det material som finns inlagrat, 
sammanlagt c:a 13 000 prov.

Under året har hittills ca 500 prov inlagrats av b l.a . korn ifrån Svalöf 
AB, insamlat vallväxtmaterial ifrån Sverige (Gotland), Norge och Island. 
Vidare har inlagring av ärter ifrån Weibulls kollektion fortsatt.

K ornm utanter ifrån Svalöf AB fortsätter att överföras till NGB och 
inlagras som tidigare.

Av dublettinlagring av glasampuller har 6 lådor ordinarie prov och 3 
lådor Pisum skickats iväg. Ett lagringsförsök i permafrost påbörjades i 
slutet av novem ber och har sänts iväg till Svalbard.

Återtestning av ca 300 fröprov har utförts under hösten bland de prov 
som finns inlagrade vid NGB.

Ca 860 fröprov har sänts iväg från NGB under 1986 på beställning från 
forskare/förädlare i och utom Norden.

För föryngring eller förökning samt i dem onstrationssyfte har utsådd av 
ett antal lokalmaterial samt äldre och yngre sorter skett i Borg på Öland.

Ett mindre antal prov i behov av förökning eller föryngring har såtts ut 
hösten 1986 i Borg, däribland gamla höstveten av bl. a. spelt och borsttyp.

Databehandling

System utvecklingen följer de planer, som utarbetades 1981 och avslutas 
innevarande år. Den slutliga handledningen för NGB:s datasystem  beräk-
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nas föreligga under våren 1987. Vidare har NGB systemet anpassats till 
IBM PC och kommer att anpassas till andra mikrodatam ater med s. k. 
” hard disk” .

Nordiska databaser för korn, havre, vete, råg och gräs är undr utarbe
tande.

Registrering av material har fortsatt i samtliga nordiska länder. 
Diskussioner angående karaktäriserings- och evalueringssystem för oli

ka växtslag har inletts med forskare i Norden.
Den utredning angående ” m etoder och dokum entationssystem  för effek

tivt utnyttjande av det tillvaratagna m aterialets genetiska potentialer och 
dels förbättrad kunskapsförmedling till brukare av genbankens tjänster” 
NGB ålagts att göra åt NMR i sam arbete med SNP och SNS är avslutad 
och ett projektförslag utarbetat.

Den av genbanksstyrelsen beslutade evalueringen av NGB är genomförd 
av Dr. B. Dennis, DK, samt professorerna E. Kivi, SF, O. Heide, N. och 
A. Hagberg, S. Rapporten behandlades av styrelsen under hösten och 
rekom m endationer i rapporten har styrelsen redan börjat följa upp, bl. a. 
framställan till NMR om uppgradering av genbankens tjänster m. m.

NGB anordnade 86.02.24-26, en introduktionskurs i NGB:s datasy
stem. I kursen deltog forskare från DK, SF och S.

Samarbete inom ramen för ECP/GR projektet (europeiska genbanks- 
sam arbetsprojektet) har skett inom följande områden:

Hordeum (korn)

NGB har assisterat IBPGR med ytterligare uppbyggnad av en central 
databas i G atersleben, DDR, enligt NGB:s datasystem  och deltog i ett 
arbetsgruppm öte i Gatersleben 2 7 -2 9  maj.

Prunus (körsbär, plommon m. fl.)
NGB har ansvaret för uppbyggnaden av den centrala databasen. Ur- 
sprungsdata har registrerats. U tkast till europeisk prunuskatalog produce
rades under 1985. Denna är nu föremål för ajourföring.

Phleum (timotej)

NGB fortsätter att registrera och uppbygga en central databas för timotej. 

Andra växtslag

NGB utväxlar data med andra genbanker.

II. Projektverksam het 

För följande växtslag finns sam nordiska arbetsgrupper inom NGB: 
självbefruktande stråsäd 
korsbefruktande stråsäd 
frukt och bär
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potatis
vallväxter
grönsaker
vedartade prydnadsväxter 
rotfrukter och oljeväxter 
trindsäd
krydd- och medicinalväxter
A rbetsgrupperna hjälper genbanken med utformning av arbetsprogram  

för respektive växtslag samt med deras genom förande på det nationella 
planet. Programutformningen sker på ett enhetligt sätt enligt fastställda 
principer och prioriteringar som redovisats tidigare.

Påböljade kartläggnings-, inventerings-, insamlings- och registreringsar- 
beten har fortsatt programenligt i samtliga nordiska länder.
-  Arbetet med att vid NGB bygga upp en komplett samling av nordiska 

sorter av fröförökade växtslag pågår. Beträffande stråsäd, trindsäd, 
vallväxter, ro tfrukter och oljeväxter är kollektionerna om fattande, me
dan beträffande grönsaker mycket återstår att göra.

-  Inventeringen av inhemskt material av Ribes (röda och svarta vinbär) är 
inne i slutfasen. Detsamm a gäller inventeringen av Prunus (sötkörs och 
plommon).

-  Inventeringen av nordiska lokalsorter av äpplen och päron är också inne 
i sitt slutskede. Etablering av klonarkiv fortskrider och nya arkiv är 
under uppbyggnad vid Sogn och H ardanger Folkem useer i Norge. Dis
kussioner rörande ytterligare klonarkiv pågår i Finland. Sortbeskriv
ningar pågår. En illustrerad pomologi över de svenska lokalsorterna 
utkom under hösten.

-  Nordiska lokalsorter av potatis, ett fyrtiotal, är föremål för fortsatta 
undersökningar och identitetskontroll. Under 1987 kommer slutlig ställ
ning att tas till vilka sorter och övrigt föräldramaterial NGB bör ta 
bevarandeansvar för och på vilket sätt detta lämpligen kan göras. Be
skrivning av potatism aterialet har påbörjats.

-  U tredningsarbetet tillsammans med SNP:s arbetsgrupp rörande vedar
tade prydnadsväxter fortskrider. Likaså pågår ett mindre pilotprojekt 
över inventering och beskrivning av nordiskt material av Ribes, Prunus 
(t. ex. slån) och Sorbus (rönn) i NGB:s regi. Då materialen har samman
fallande intresse med frukt och bär i arbetsgruppen sker samordning 
med denna.

-  Arbetet med krydd- och medicinalväxter har påbörjats.

4. Beslut

Styrelsen överläm nar härmed verksam hetsberättelse för 1986

Thorstein Tomasson  
S ty re lsen s o rd fö ran d e

Ebbe Kjellqvist 
F ö re stån d a re
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Nordiska kom m ittén för byggbestäm m elser (NKB)

Verksamhetsberättelse 1986

N am n och adress

N ordiska kommittén för byggbestäm melser 
Eriksgatan 24 A VII 
SF-001 00 Helsingfors 10 
Tel. 09-694 6045

1. Kommitténs uppgift

Det direkta målet för N KBs arbete är enligt arbetsprogram m et att sam ord
na — harm onisera — byggbestäm melserna i de nordiska länderna inom de 
områden där en samordning är angelägen samt att främja nordiskt sam ar
bete och erfarenhetsutbyte om byggbestämmelser.

E tt grundläggande motiv för denna harmonisering är att underlätta han
delsutbytet mellan de nordiska länderna. Som ett viktigt inslag i harmoni- 
seringsarbete ingår därför att avlägsna handelshindrande bestäm melser 
och att m otverka att nya sådana införs.

2. Organisation

Nordiska kommittén för byggbestäm melser (NKB) är ett sam arbetsor
gan för de fem nordiska ländernas centrala byggmyndigheter:
Danmark: Byggestyrelsen
Finland: Miljöministeriet
Island: Skipulag rikisins
Norge: Statens bygningstekniske etat
Sverige: Statens planverk

Det beslutande organet, huvudkom m ittén, består av två representanter 
från vaije land utom Island som har en. Huvudkommittén har till sin hjälp 
ett adm inistrativt sekretariat, tekniska sekreterare samt arbetsutskott och 
ad hoc-grupper. Det adm inistrativa sekretariatet är inrättat i Helsingfors. 
De tekniska sekreterarna verkar vid de centrala byggmyndigheterna i de 
olika nordiska länderna.
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Kommittén har under 1986 haft följande sammansättning:

Ordförandeskapet i kommittén har fram till 1986-06-01 om besörjts av 
Sverige genom tekn. direktör U lf Thunberg och efter dennes avgång ge
nom generaldirektör Lennart Holm.

Som tekniska sekreterare har tjänstgjort:
Danmark: Civilingeniør Henning Ibsen
Finland: Diplomingenjör Helena Vuorelma; under hennes tjänstledighet 
fram till 1986-10-01 har byråingenjör Ulla Kankaanpää tjänstgjort 
Norge: Overingeniør Odd Zapffe 
Sverige: Civilingenjör Bengt Wahlström 

A rbetsutskott och ad-hoc-grupper har liksom tidigare utarbetat förslag 
till riktlinjer samt behandlat olika frågor och gjort utredningar som under
ställts dem från huvudkommittén.
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NKBs organisation under verksam hetsåret 1986 framgår av nedanstående 
tablå:

3. Verksamheten 1986

3.1 Ekonomiskt utfall

Huvudpostvis enligt årsredovisning fö r  år 1986 

Kapitel 231 (alla belopp i FIM)



2767C 15/e: 14

Enligt NKBs arbetsprogram  från 1983, baserat på M inisterrådets hand
lingsprogram från samma år, har arbetet inom NKB under 1986 liksom 
föregående år bedrivits huvudsakligen på fyra områden:
1. Harmonisering och utveckling av byggbestämmelser
2. Godkännande och kontroll av byggprodukter
3. Administrativt erfarenhetsutbyte samt utveckling och förenkling av

bestäm melsesystem
4. Internationellt samarbete.

På harmoniseringsområdet har bl. a. i stort sett slutförts revideringen av 
riktlinjerna för last- och säkerhetsbestäm m elserna ävensom den principiel
la utformningen av framtida brandbestäm m elser. Nya riktlinjer ur brand
synpunkt för överbyggda gårdar föreligger i tryckningsfärdigt manus. Pro
jektet tillgänglighet i byggnader har slutförts och redovisats i tryck (NKB- 
rapport 52). Inneklimatfrågor inklusive hälsofarliga material har varit före
mål för ett fortlöpande inform ationsutbyte.

En översyn av i vilken utsträckning de harmoniserade riktlinjerna imple- 
m enterats i ländernas byggbestäm melser har fortsatts.

Godkännande- och kontrollom rådet har under året varit ett prioriterat 
arbetsom råde med hänsyn till betydelsen för en gemensam nordisk och 
internationell marknad. Baserad på "N ordiska riktlinjer för ömsesidigt 
accepterande av centralt godkända byggprodukter och officiell kontroll
ordning" har arbetet på produktregler för olika projektområden intensifi
erats. Hänsyn har härvid tagits till b l.a . de av M inisterrådet genom Äm
betsm annakom m ittén för handelspolitik förtecknade handelshindren. Un
der året har ett flertal produktregler för olika byggprodukter sålunda tagits 
upp i särskilda ad hoc-grupper. Hittills föreligger 5 st. produktregler i 
tryck. Enligt M inisterrådets sammanställning i skrifterna "H andelshinder i 
N orden” (NU 1985:09) och ” Undanröjande av tekniska handelshinder i 
N orden" (NU 1985: 10) samt genom den särskilda styrgrupp som bildats 
inom NMR kommer NK Bs roll i detta sammanhang att öka.

Beträffande erfarenhetsutbytet kan framhållas att kommittén regelmäs
sigt på minst ett av de två årliga mötena håller en temadiskussion om ett 
aktuellt område. Sålunda behandlades vid kommittémötet i maj byggmyn- 
digheternas roll på dataom rådet samt vid mötet i novem ber ombyggnads- 
frågor.

Kommittén har även böljat anordna speciella seminarier på olika äm nes
områden. Vid varje kommittémöte lämnas även från varje land en rapport 
om nyheter eller eventuella ändringar på bygglagstiftningens område.

Det internationella arbetet har kommit att öka väsentligt i betydelse 
bl. a. genom verksam heten inom Gemensamma marknaden, EG. Inom EG 
hänvisas även till verksam heten inom ECE, i vilken NKB har varit initia
tivtagare och aktiv deltagare i det nu pågående harm oniseringsarbetet. Ett 
gemensamt nordiskt uppträdande i de internationella frågorna kan därvid

3.2 Beskrivning av verksam heten
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gynnsamt påverka undanröjandet av tekniska handelshinder även inom 
Europa. Inom NKB har diskussionerna om den internationella anknyt
ningen tagits upp i en särskild arbetsgrupp som bildades vid novem ber
mötet.

Inom Norden är därvid sam arbetet mellan NKB och Insta/Bygg (Inter
nordisk standardisering) samt beträffande provningsmetoder med N ord
test av väsentlig betydelse. En koordinering av framträdandet utomlands i 
skilda kommittéer är därvid ett mål för arbetet inom denna grupp.

N ärm are detaljer beträffande projekt- och utskottsverksam heten redovi
sas i bilaga 3.'

Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB)

Lennart Holm
Bengt Wahlström

Bilagor:1
1. Sammanställning av årsredovisningar för 1986
2. Revisionsberättelser
3. Verksamheten inom huvudkommittén, tekniska sekretariatet, arbetsut

skott och -grupper
4. Förteckning över utskottsledam öter
5. NKB Publikationslista

1 Inga  h ilagor b ifogade.
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Rek. 20/ 1971/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelanden om rekommendation angående ut
byggt TV-samarbete mellan Finland och Sverige

(Meddelandena, se s. 2771)

Till kulturutskottet har hänvisats av Sveriges regering till Nordiska 
rådets 36:e session å Finlands och Sveriges regeringars vägnar avgivet 
meddelande om rek. nr 20/1971 angående utbyggt TV-samarbete mellan 
Sverige och Finland.

I meddelandet redogörs bl. a. för sändningarna av finländsk TV över 
storstockholm som rådet, och för de beslut som har fattats om en vidare
sändning av Sveriges T V ’s program i Ö sterbotten och Södra Finland. 
Utbyggnaden av ett distributionsnät för Sveriges TV:s utsändningar i 
Södra Finland påbörjas år 1988.

Den särskilda lag som reglerar vidaresändningen av Finlands TV i Sveri
ge är tidsbegränsad i avvaktan på att sändningar från Tele-X-satelliten 
skall inledas. Avsikten är att förlänga lagens giltighetstid till utgången av år 
1989. Olika alternativ för en överföring av program i framtiden har stude
rats, men ställningstaganden har inte gjorts till förmån för något bestämt 
alternativ.

U tskottet konstaterar att konkreta åtgärder under de senaste åren har 
vidtagits såväl i Finland som i Sverige i syfte att möjliggöra en utbyggnad 
av TV-sam arbetet mellan länderna. I meddelandet redogörs även för hur 
detta sam arbete kommer att föras vidare såväl bilateralt som i anslutning 
till ett nordiskt radio- och TV-samarbete via satellit. U tskottet anser att de 
åtgärder som har vidtagits skapar goda förutsättningar att uppnå rekom 
mendationens syfte, och anser därför att det inte längre finns några skäl att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning. U tskottet avser vid 
behov återkom m a till denna fråga i anslutning till behandling av förslag 
som berör utvecklingen av det nordiska radio- och TV-sam arbetet via 
satellit.
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U tskottet föreslår,
att N ordiska rådet lägger meddelandena till handlingarna och anser 

rek nr 20/1971 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahhæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (s)

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

H aakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemåki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynånen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A )
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om rekommendation nr 20/1971 angående ut
byggt TV-samarbete mellan Finland och Sverige
(Överlämnade av Finlands och Sveriges regeringar)

Vid m öte i København den 17 februari 1971 enades representanter fö r  
regeringarna om att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land fö r  detta 
spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland och Sverige att 
vidta åtgärder för att möjliggöra en utbyggnad av TV-sam arbetet mellan 
länderna för att tillgodose den i Sverige bosatta finskspråkiga och den i 
Finland bosatta svenskspråkiga befolkningens intresse att tillgodogöra sig 
aktuella och mångsidiga program på sitt modersmål.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildningsdepartementet) meddelar den 21 ja 
nuari 1988 å Finlands och Sveriges regeringars vägnar:

Det finskspråkiga utbudet av TV-program i Sveriges radio-koncernens 
sändningar har under år 1987 varit lika omfattande som tidigare, dvs. 
ungefär tre och en halv timme i genomsnitt per vecka.

Sedan i början av år 1986 finns sidor med inrikesnyheter från Finlands 
rundradio också i svensk text-TV.

Sändningar av finländsk TV över storstockholm som rådet inleddes den 1 
juli 1986 efter det att den svenska regeringen hade givit Riksförbundet 
Finska föreningar i Sverige tillstånd att bedriva verksam heten. Tillståndet 
innefattar utsändning av program i en kanal över Nackasändaren. Sänd
ningarna skall bestå av vidaresändning av program som samtidigt sänds 
eller kort tid dessförinnan har sänts i Finland av Finlands rundradio. De får 
inte innehålla kommersiell reklam.

Den särskilda lag som reglerar verksam heten är tidsbegränsad i avvak
tan på att sändningar från Tele-X-satelliten skall inledas. På grund av att 
satelliten har blivit fördröjd har emellertid lagens giltighetstid förlängts 
med ett år till utgången av år 1988. Sändningstillståndet har förlängts på 
motsvarande sätt. Den svenska regeringen har vidare föreslagit att lagens 
giltighetstid skall förlängas med ytterligare ett år till utgången av år 1989.

Rek. 20/1971/k

D 1988

M eddelanden
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Sändningarna från N ackasändaren innehåller inte vissa utländska pro
gram för vilka rättigheterna ej har kunnat förvärvas.

Efter överenskommelse mellan statsm inistrarna i Finland och Sverige 
tillsattes i januari 1987 en finländsk och en svensk arbetsgrupp för att 
snabbutreda frågor i anslutning till en utökad överföring av TV-program 
mellan de båda länderna. Den svenska arbetsgruppen redovisade sitt arbe
te i rapporten (DsU 1987: 7) Finländska TV-sändningar i Sverige. I rappor
ten beskrevs fyra olika overforingsalternativ, nämligen genom m arksänd
ningar, via kommunikationssatellit, över kommunikationssatellit i kombi
nation med m arksändningar och med hjälp av Tele-X-satelliten. Inget 
ställningstagande gjordes till förmån för något av alternativen.

Förberedelserna för ett nordiskt radio- och TV-samarbete med hjälp av 
Tele-X-satelliten fortsätter. Sedan Nordiska ministerrådet (i sam m ansätt
ningen industri-, kommunikations- och kulturministrarna) i slutet av år 
1985 fattade beslut om riktlinjer för sam arbetet har radio- och TV-företa- 
gen i Finland, Island, Norge och Sverige lagt fram förslag om de närmare 
formerna för sam arbetet. M inisterrådet behandlade förslaget i juni 1986 
och beslöt därvid att planeringen skulle fortsätta enligt den lägre av de 
båda kostnadsnivåer som angivits i radio- och TV-företagens förslag. Det 
har också förts diskussioner om att utnyttja satelliten för drift av mer än 
två kanaler. E tt alternativ om att efter ombyggnad sända fyra TV-kanaler i 
satelliten avvisades av de nordiska statsm inistrarna i juni 1987. För närva
rande övervägs alternativet att utan ombyggnad sända tre kanaler i satelli
ten. Det har vidare öppnats en möjlighet att på fördelaktiga villkor förvär
va två am erikanska satelliter. D etta skulle göra det möjligt att kort efter det 
att Tele-X-satelliten sänts upp inleda perm anenta satellitsändningar. Kon
sekvenserna av detta erbjudande studeras för närvarande.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (undervisningsm inisteriet och trafikministeriet) 
meddelar den 21 januari 1988:

I tillägg till det, som Sveriges regering (utbildningsdepartementet) den 21 
januari 1988 å Finlands och Sveriges regeringars vägnar meddelat, konsta
teras för Finlands del vidare:

Oy Yleisradio Ab sände under verksam hetsperioden 1986-87 på svens
ka eller till svenska textade televisionsprogram ca 19 timmar i veckan, 
vilket utgör 23%  av dess totala programutbud. Den svenska TV-enheten 
inom Oy Yleisradio Ab sänder m erparten av de svenska programmen. 
Under verksam hetsperioden 1986-87 sände den sammanlagt 679 timmar 
eller ca 16% av samtliga televisionsprogram.

Finlands regering fattade år 1984 ett principbeslut enligt vilket staten i 
samråd med Oy Yleisradio Ab deltar i genomförande av det målsättnings- 
program som berör utvecklandet av den svenskspråkiga TV-servicen. 
Efter förhandlingar mellan staten och Oy Yleisradio Ab har det framlagts 
ett målsättningsprogram vars avsikt är att förbättra den svenskspråkiga
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TV-servicen sålunda, att samtidigt som de olika språkgruppernas jäm 
ställdhet förstärks, når utbudet av TV-program som förstås på svenska 
hela befolkningen. I detta syfte ökas det svenskspråkiga TV-utbudet till ca 
22 timmar i veckan före utgången av år 1988. Från den 1 juni 1987 finansi
eras programmet med licensavgifter som influtit till radiofonden.

Enligt målsättningsprogramm et förutsattes ytterligare, att man på Bö- 
tomberget i K ristinestad bygger en sändare i försökssyfte. Med hjälp av 
ifrågavarande station (sändare) skall man vidaresända Sveriges TV-pro
gram för att förbättra dess sebarhet i Syd-Österbotten. Om programmens 
sändningsrättigheter ingicks i augusti 1986 ett tvåårigt avtal mellan Oy 
Yleisradio Ab, organisationerna och representanter för kommunerna i 
Syd-Österbotten. V idaresändningsverksam heten med Bötombergssända- 
ren inleddes hösten 1986 och har fortgått under hela år 1987. Avsikten är 
att under 1988 ingå avtal om en fortsatt vidaresändningsverksam het.

För att få en uppfattning om sydösterbottningarnas inställning till vidare- 
sändningen gjordes i sam arbete mellan kommunerna, Oy Yleisradio Ab, 
Kopiosto och staten en tittarenkät i maj 1987 i Kaskö, Kristinestad och 
Närpes. Resultaten av enkäten visar att TV-vanorna förändrades efter det 
att vidaresändningen inleddes. Innan vidaresändningen började såg 44%  
dagligen på Sveriges TV, nu ser 70%  dagligen. 92%  anser att vidaresänd
ningen bör fortsätta efter försökstidens utgång.

Trafikministeriet tillsatte år 1985 en arbetsgrupp att utreda tekniska, 
ekonom iska och juridiska förutsättningar för vidaresändning av Sveriges 
TV-program till södra Finland. A rbetsgruppen avgav sin rapport i början 
av år 1986. I rapporten redogjordes för alternativa distributionstekniska 
lösningar. Efter överenskommelse mellan statsm inistrarna fördes utred
ningsarbetet vidare i den av trafikministeriet den 1 januari 1987 tillsatta 
arbetsgruppen med uppgift att tillsammans med motsvarande svenska TV- 
arbetsgrupp utreda utbyggandet av det finsk-svenska TV-samarbetet. Ar
betsgruppen föreslog i sin rapport att det vore en ändamålsenlig fram
komstväg i detta skede att bygga ut ett m arksändarnät i södra Finland för 
en vidaredistribution av ett svenskt TV-program. M arknätet skulle bestå 
av fyra sändare (Helsingforsområdet, Åbo, Ekenäs och Lovisa).

Finlands regering har i sitt program konstaterat att vidaresändning av 
Sveriges TV:s program till södra Finland förverkligas i samarbete med de 
svenska m yndigheterna. Utbyggnaden av ett distributionsnät för Sveriges 
TV:s utsändningar till södra Finland påbörjas år 1988. Regeringen har i 
statsförslaget för år 1988 reserverat ett anslag för byggandet av den första 
sändaren i Esbo. De tekniska investeringskostnaderna beräknas uppgå till 
totalt ca 28 miljoner mark.

Oy Yleisradio Ab, Sveriges radio och upphovsrättsorganisationen Ko
piosto undertecknade den 10 decem ber 1987 ett avtal enligt avtalslicens- 
bestäm m elser i upphovsrättslagen om rätten att vidaresända Sveriges T V :s 
program via fyra sändare i södra Finland samt om ersättning som skall via
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Kopiosto betalas till innehavare av program rättigheter. Enligt bestäm mel
ser som trädde i kraft den 1 februari 1986 binder avtal mellan en organisa
tion som företräder rättighetshavarna och den som står för vidaresändning- 
en även ickeorganiserade upphovsmän och andra rättighetshavare. F ör
utom ett avtal med organisationen krävs enligt lagen för vidaresändning 
med hjälp av fritt fram skridande radiovågor även samtycke av det u r
sprungliga sändarföretaget.
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*Rek. 24/1974/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 24/1974 angående sam
nordisk insats för skydd av miljön i samernas 
kärnområden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
att utarbeta ett gemensamt program för att skydda och bevara miljön i de 

samiska kärnom rådena, bestående av
1. en samnordisk utredning av frågan om rättslig reglering av använd

ning av naturresurserna i de samiska om rådena, syftande till att för framti
den och så snart detta är möjligt åstadkom m a ett fastställande av omfånget 
av samernas rättigheter,

2. samordnade regionalpolitiska åtgärder som stöd för samernas näring
ar, samt

3. ett sam ordnat nordiskt forskningsprojekt som belyser den samiska 
befolkningens situation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 15 decem ber 1987:

A d  pkt. I och 3:

Allmänna sektorn

Det pågående nationella utredningsarbetet i Finland, Norge och Sverige 
gäller som bekant sam ernas rättsliga ställning, rätten till mark och vatten 
m .fl. centrala frågor. En samlad nordisk utredningsinsats i rekom m enda
tionens anda är för närvarande inte aktuell. Under år 1987 har de nationella 
utredningarna gått vidare enligt följande.

Sam edelegationen i F inland  (juridiska sektion) har under år 1987 fortsatt 
med sin utredning av jord- och vattenrättigheterna inom sameområdena. 
Man har utrett dels de forna lapparnas privaträttsliga rättigheter och dels 
de rättigheter, som de nutida sam erna har i enlighet med folkrätten. En 
expertgrupp bestående av sakkunniga på rättshistoria, jord- och vattenrätt, 
statsförfattningsrätt och folkrätt har tagit del av sektionens arbete och sina 
åsikter om det.

Sektionen har gjort ett utkast för samedelegationen beträffande de prin-
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ciper, enligt vilka man kunde utarbeta förslag till lagstiftning i samefrågor.
Arbeidet i det norske sam erettsutvalget er stadig for en stor del organi

sert i arbeidsgrupper. I tillegg har utvalget et antall sakkyndige i arbeid 
med selvstendige utredningsoppdrag. Utvalget har i inneværende år innle
det en organisert drøftelse av de rettspolitiske spørsmål det skal ta stilling 
til.

Den 20. mars 1987 la den norske regjering frem Odelstingsproposisjon 
nr. 33 (1986-87) om lov om Sametinget og andre samiske rettsforhold 
(sameloven). I innstilling til Odelstinget nr. 79 (1986—87) slutter Stor
tingets Justiskom ite seg til lovforslaget med enkelte endringer. Loven ble 
deretter vedtatt i denne form som lov nr. 56 av 12. juni 1987. Det første 
valg til Sametinget vil bli avholdt i septem ber 1989.

Den svenska samerättsutredningen  arbetade i början av 1987 fram en 
promem oria med diskussionsunderlag i frågan om det bör läggas fram 
förslag om ett folkvalt samiskt organ i Sverige. Den presenterades vid de 
samiska riksorganisationernas landsmöten i maj och juni. De ställningsta
ganden som därvid gjordes, har varit så positiva att sam erättsutredningen 
med stor sannolikhet kommer att lägga fram förslag om ett samiskt folkvalt 
organ i Sverige.

Under året har färdigställts ett underlag för bedömning av det samiska 
språkets ställning och vilka åtgärder som erfordras för att stärka språket. 
M aterialet kommer att bli en utgångspunkt för sam erättsutredningens fort
satta arbete med språkfrågan.

U töver frågan om ett folkvalt samiskt organ, kommer det betänkande 
sam erättsutredningen lägger fram efter årsskiftet också att innehålla för
slag om samernas rättsliga ställning vad gäller rennäringen. Arbetet med 
språkfrågan kommer därem ot att fortgå.

Samarbeidet mellom de nordiske utredningene har i 1987 foregått på 
tilsvarende måte som i tidligere år. I 1987 blir det avholdt to kontaktm øter 
mellom representanter for utredningene.

En hovedsak på vårens møte var behandlingen av et notat om mulig 
samisk representasjon i Nordisk Råd. Denne utredning har sin bakgrunn i 
en henvendelse som Nordisk Sameråd i 1983 gjorde til de nordiske same- 
rettsutredninger.

1 august ble det arrangert et særskilt møte mellom sekretariatene. For
målet med dette møtet var å forberede en avsluttende rapport om utred
ningenes samarbeid. I rapporten vil utredningene gjøre rede for de former 
sam arbeidet har hatt, hvilke hovedspørsm ål man har drøftet, og også 
komme med noen tanker om den mulige utvikling og det fremtidige samar
beidet mellom de nordiske land på det samerettslige og samepolitiske 
området.

E tter at den svenske sam erättsutredning en gang på nyåret avgir sin 
delbetenkning om et representativt samisk organ og om et styrket vern for 
reindriften, må det forventes at sam arbeidet — hvertfall i dets nåværende 
form -  vil opphøre.
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Nordisk M inisterråd har som tidligere meddelt, bevilget midler slik at 
Nordisk Sameråd kunnet gi støtte til samiske kulturprosjekter for treårs
perioden 1984—86. K ultursekretærens rapport forelå i mars 1987, og ar
beidet med å vurdere mulige perm anente tiltak ventes å bli avsluttet i 1988. 
I påvente av dette, ble det for 1987 bevilget 1 100000 DKK til adm inistrati
ve utgifter for Sam erådets språkutvalg og til kulturstøtten. Dette kommer i 
tillegg til bevilgningen på 1 007 000 DKK til N ordisk Sameråds virksomhet.

Nordisk samisk institutts virksomhet utgjør et viktig bidrag til belysning 
av den samiske befolknings situasjon gjennom sine ulike prosjekter. B l.a . 
avsluttet instituttet i 1987 et prosjekt om samiske barns to-språklighet.

Som nevnt i tidligere meddelelser om fatter de ulike støtteordningene 
også det samiske om rådet, likesom det kan nomineres et samisk skjønlitte- 
rært verk til Nordisk Råds litteraturpris.

A d pkt. 2:

Diskussionen om omorganisation av rennåringssam arbetet har fortsatt 
inom Nordkalottkom m ittén under året. Kommittén har arrangerat ett pla
neringsmöte med deltagere från samiska organisationer. Nordkalottkom 
mittén har för sin egen del framfört det önskvärt att rennåringssam arbetet 
organiseras med sikte på att utveckla ett närm are sam arbete med nä
ringens branschorgan. D etta har varit fallet vid framtagandet av en särskild 
normbok för styckning av renkroppar, vilken genomförts på företagsbasis 
med nationell finansiering. Kommittén har också sagt sig vara villig att 
delta i finansieringen av eventuella konkreta projekt på rennäringens om rå
de.

Inom den gränskom m unala verksam heten i N orra försöksom rådet har 
man bl. a. utrett möjligheterna för en organiserad utbildningsverksamhet 
angående konsulenter för samisk slöjd.

Sam iskt kulturliv
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Rek. 3/1976/t
D 1988

Kommunikationsutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående inter
nordisk giltighet för körkort

(Meddelandet, se s. 2779)

Till N ordiska rådets komm unikationsutskott har hänvisats meddelandet 
om rekommendation n r 311976 angående internordisk giltighet för körkort.

I rekomm endationen rekom m enderas Nordiska ministerrådet
1. att skyndsamt genom föra de av Nordiska trafiksäkerhetsrådet i dess 

Rapport 6 ” K örkort i N orden” framlagda förslagen så att i ett nordiskt 
land utfärdat körkort äger giltighet även vid fast bosättning i ett annat 
nordiskt land, samt

2. att genomföra enhetliga nordiska bestäm melser om giltighet för kör
kort att även omfatta yrkesmässig motorfordonstrafik.

Enligt de uppgifter som utskottet har fått har Island nu ändrat sin 
trafiklagstiftning och kan formellt ansluta sig till den överenskommelse om 
körkort för bilregister, som vederbörande ministrar i Danmark, Finland, 
Norge och Sverige undertecknade den 12 novem ber 1985 och som trädde i 
kraft den 1 juli 1986.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 3/1976 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 12 februari 1987

iviur gr t it  txuKtn \ or f

M argit Hansen-Krone (H) 

Elver Jonsson (fp)

F örm an 

Sakari Knuuttila (Sdp)

Kaj Poulsen (S)

Öli P. Gudbjartsson (B.) 

O lof Jansson (AC) 

Ragna Berget Jørgensen (A)

Sirpa Pietikäinen (Kok) 

Peder Sønderby (V)

Olle Östrand (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 3/1976 angående inter
nordisk giltighet för körkort
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd
1. snarest muligt at gennemføre de forslag, som er fremført i Nordisk 

Trafikksikkerhetsråds rapport 6, K örkort i Norden, således at førerbevis 
udstedt i ét nordisk land er gyldigt i et andet nordisk land, også når 
vedkom mende tager fast bepæl, og

2. at gennemføre ensartede nordiske bestem m elser om gyldighed af 
førerbevis for erhvervsm æssig kørsel.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
En nordisk överenskom m else om körkort och bilregistrering har under

tecknats av de vederbörande ministrarna i Danmark, Finland, Norge och 
Sverige den 12 novem ber 1985. Överenskom melsen har trått i kraft den 1 
juli 1986 och täcker rekom m endationens båda delar. Island kommer efter 
nödvändiga ändringar i den isländska trafiklagstiftningen att kunna genom 
tilläggsprotokoll anslutas till överenskommelsen.

Rek. 3/1976/t
D 1988
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Rek. 7/1976/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående distri
bution av AV-material

(Meddelandet, se s. 2781)

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till N ordis
ka rådets 36: e session avgivet meddelande om rek nr 7/1976 angående 
distribution av AV-material.

Av m inisterrådets meddelande framgår att rekomm endationen har be
handlats i anslutning till arbetet med handlingsplanen för kultursam arbe
tet. En särskild kartläggning har genomförts av hinder för att utveckla 
Norden till en kulturell hem mam arknad. M inisterrådet avser ta upp hinder 
som berör distributionen av AV-material, samt andra hinder på kulturom 
rådet vid genomföringen av handlingsplanen.

Kulturutskottet har i sitt betänkande över förslaget till handlingsplan 
(B 83/k) uppm anat m inisterrådet att aktivt verka för att de nordiska länder
nas regeringar avlägsnar de hinder den genomförda kartläggningen visar 
på. Mot bakgrund härav, och då utskottet har möjligheter att följa det 
fortsatta arbetet på detta område i anslutning till genomföringen av hand
lingsplanen, anser utskottet att det inte längre föreligger några skäl att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning, och föreslår,

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 7/1976 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eiður Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahhæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemåki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A )
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om rekommendation nr 7/1976 angående distri
bution av AV-material
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att fastställa regler som gör det möjligt för auktoriserade organ att 

utan tullgranskning in- och utföra AV-material av undervisnings-, informa
tions-, kulturell och vetenskaplig karaktär mellan de nordiska länderna;

2. att vidtaga åtgärder i syfte att etablera ett effektivt nordiskt samarbete 
beträffande distribution av AV-material av undervisnings-, informations-, 
kulturell och vetenskaplig karaktär, varvid de språkliga minoriteternas och 
de små kulturom rådenas möjligheter att erhålla förbättrad service beträf
fande AV-material särskilt bör beaktas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Rekommendationen har været behandlet i forbindelse med arbejdet med 

den kulturelle handlingsplan, hvor en særskilt udredning om hindringer i 
forbindelse med udveksling af kulturvarer og tjenester i Norden har påpe
get bl. a. hvilke told- og afgiftsbestemmelser, der stiller sig hindrende i 
vejen for udveksling af AV-materiale.

Disse og andre handelshindringsspørgsmål vil blive vurderet i forbindel
se med opfølgningen af kulturhandlingsplanens kortlægning af hindringer 
for et kulturelt hjemmemarked i Norden.

Med hensyn til rekom m endationens andet punkt skal m inisterrådet 
henvise til, at arbejdsgruppen for kultur og massem edier i 1986 igangsatte 
en nordisk distributionsordning af videogram for døve, som indebærer at 
samtlige nationale program m er produceret for døve tilbydes til døve i de 
øvrige nordiske lande. Initiativet er planlagt støttet over en 2-årig periode, 
hvorefter det er planlagt, at ordningen fra 1989 skal overgå til national 
finansiering. Indenfor det nordiske samarbejde om udveksling af talebogs- 
og punktskriftsm aterialer, som støttes over m inisterrådets dispositions
midler, er der ligeledes igangsat initiativer for at lette udvekslingen af 
lydbånd for blinde i de nordiske lande.

Rek. 7/1976/k
D 1988

M eddelande
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M inisterrådet mener på denne baggrund ikke, at det er muligt for øjeblik
ket yderligere at fremme arbejdet med rekomm endationen. En yderligere 
forbedring af distributionen af AV-materialer i Norden må afvente en 
afklaring af ophavsretlige aftaler og ministerrådet skal her henvise til 
arbejdet i forbindelse med rek. nr. 13/1983/k om videogram med nordiske 
TV-programmer og film.
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Rek. 21/1979/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående en nor
disk folkhögskola i Västnorge

(Meddelandet, se s. 2785)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska ministerrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek. nr 21/1987 angående 
nordisk kulturinstitution i Västnorge.

Av m inisterrådets meddelande framgår att m inisterrådet har fattat beslut 
om att ta  em ot den egendom Fagerheimstiftelsen har erbjudit Nordiska 
m inisterrådet, och att på den aktuella egendomen, Dalsåsen i Fjaler, upp
rätta gästateljéer för konstnärer. N ordiska myndigheter kommer att stå för 
etablerings- och driftskostnaderna för ateljéerna. En arbetsgrupp med 
representanter för myndigheter, bildkonstnärer och N ordiskt konst
centrum  har tillsatts för att föra arbetet vidare.

K ulturutskottet har tidigare uttalat a tt principbeslut om att m otta gåvan 
från Fagerheim stiftelsen bör fattas. Mot bakgrund av de många utredning
ar som har gjorts angående möjligheterna att genomföra rekomm endation 
nr 21/1979, och särskilt med hänvisning till de synpunkter utskottet tidigare 
har anlagt, finner u tskottet det tillfredsställande att arbetet med rekom
mendationen nu har lett till resultat. U tskottet förutsätter att närmare 
förslag beträffande adm inistration och verksam hetsform er för arbets- 
centret i särskild ordning föreläggs utskottet.

Med hänvisning till de principbeslut som har fattats anser utskottet att 
det inte finns några skäl att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagord
ning. U tskottet föreslår,
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att N ordiska rådet lägger meddelandena till handlingarna och anser 
rekom m endationerna nr 15/1985 och 6/1986 för rådets del slutbe
handlade.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eiður Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahhæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemåki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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om rekommendation nr 21/1979 angående en 
nordisk folkhögskola i Västnorge
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utreda möj
ligheterna till att i Västnorge upprätta en nordisk folkhögskola eller annan 
lämplig institution med särskild vikt på det historiska och kulturella sam
bandet mellan Island, Färöarna och det övriga Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Kultur- og undervisningsm inistrene vedtok i februar 1987 å ta imot 

gaven fra Fagerheimstiftelsen. Forutsetningen var at det på Dalsåsen opp
rettes gjesteateliéer for kunstnere.

Det innrettes 5 ateliéer for nordiske bildekunstnere, og de norske myn
digheter står for etableringskostnadene og driftskostnadene av bygningen.

Arbeidet med etableringen ble påbegynt i 1987. Kultur- og vitenskapsde
partem entet har nedsatt en etableringskomité med representanter for nor
ske myndigheter, bildekunstnere, og Nordisk Kunstsentrum.

Komiteen skal samordne den videre planlegging av arbeidssenteret og 
bl. a. vurdere spørsm ålet om styringsorgan og driftsbudsjett.

Nordisk M inisterråd anser med dette at saken har fått en tilfredsstillende 
løsning.

Rek. 21/1979/k
D 1988

M eddelande

30 — / 7-336 N ordiska rådet Del 2
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*Rek. 18/1980/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1980 angående 
arbetsmiljörisker i samband med graviditet 
m. m.
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommmendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
att i syfte att nå fram till enhetliga nordiska normer för i arbetslivet 

förekommande risker för kvinnor och män i fertil ålder och härvid särskilt i 
samband med graviditet skyndsamt få till stånd en samlad kartläggning av 
existerande information på området samt inleda ett forskningssamarbete 
för att nå fram till nya kunskaper.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Ett nordiskt forskningssam arbete för att utröna olika arbetsmiljöers 

betydelse för fosterskador inleddes år 1979. När det gäller tidigare års 
verksamhet hänvisar ministerrådet till föregående års meddelanden.

M inisterrådet kommer under år 1988 att inleda ett förprojekt för att se på 
de praktiska möjligheterna att ställa upp kriterier för fosterskadande 
ämnen. Projektet tar sin utgångspunkt i en rapport som anger vilka beting
elser som skall vara uppfyllda för att ett kemiskt ämne skall anses vara 
fosterskadande. I projektet planerar man efter en litteraturgenomgång att 
ställa upp och pröva ett särskilt testbatteri och att pröva en rad utvalda 
ämnen med hjälp av detta batteri.

Medan tidigare undersökningar främst har inriktats mot att utröna orsa
kerna till missbildning överväger ministerrådet nu på något längre sikt en 
forskningssatsning på funktionella hjärnskador eller "m inim al brain dam a
g e s " . Sådana skador framkallas av toxisk påverkan av hjärnan hos fostret 
under senare delen av graviditeten. Exponering för metaller eller lösnings
medel kan tänkas vara orsaken till skadorna. Inledningsvis överväger 
ministerrådet att ta fram underlag för att bedöma om internordiskt projekt
samarbete eller samordning kan vara fruktbart inom detta område.
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Rek. 23/1980/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 23/1980 angående 
gemensamma industriella projekt
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en oversikt 
over de nordiske landenes lovgivning med sikte på å fremme felles prosjekt 
på det industrielle området.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Den internationella ekonom iska utvecklingen har förstärkt behovet av 

att tillvarata de fördelar som en närm are integration av de nordiska mark
naderna innebär. Det är därför viktigt för det nordiska industripolitiska 
sam arbetet att avlägsna hinder för en närm are integration, t. ex. vid nyeta
blering och förvärv av företag. De nordiska företagsförvärven kan, genom 
en specialisering av produktionen och annan verksam het, skapa konkur
renskraftiga enheter i de nordiska länderna.

Under de senaste åren har en kraftig ökning av företagsetableringar över 
gränserna i N orden ägt rum. Denna utveckling bör, enligt m inisterrådets 
uppfattning, kunna främja en konkurrenskraftigare nordisk industristruk-

Från m inisterrådets sida har under en följd av år ett omfattande kartlägg
nings- och analysarbete skett i syfte att anpassa de nationella regelverken 
till ovannäm nda syften och i enlighet med internationella åtaganden.

Detta arbete avslutades under 1987 genom att industri- och finansmi
nistrarna i princip ställde sig bakom de förslag till ändringar, i etab
leringsretten och valutaregleringen som hade anbefallts av en arbetsgrupp 
(Industrisam arbete och direkta investeringar -  N U  1987:2 — samt Indust
risam arbete och portföljinvesteringar -  N U  1987:5). Förslagen skall i 
varje land sökas bli genom förda innanför de ramar som gäller för nationella 
regleringar och procedurer.

Härmed anser m inisterrådet för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen tillgodosetts.
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*Rek. 18/1981/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1981 angående väg- 
beläggning och trafiksäkerhet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
1. att i syfte att öka trafiksäkerheten i Norden arbeta för att vägarna i 

Norden förses med vägbeläggning med goda ljusreflexionsegenskaper, 
exempelvis ljus vägbeläggning och beläggning med grov yttextur och

2. att intensifiera pågående forskning om vägbeläggningens betydelse ur 
trafiksäkerhetssynpunkt.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Under N ordiska äm betsm annakom m ittén för transportfrågor (NÄT) ar

betar sedan 1985 en projektgrupp med uppgift att kartlägga samband mel
lan olika vägytors egenskaper och trafiksäkerheten. Projektet baseras på 
följande fyra analyser:
-  Åldersanalys: olycksrisk som en funktion av beläggningens ålder i den 

nordliga, mellersta och södra delen av Norden;
-  Tillståndsanalys: olycksrisk som en funktion av direkta m ätresultat av 

beläggningens egenskaper;
-  Beläggningsregisteranalys: dem onstration av hur ett beläggningsregister 

kan användas då det finns;
-  Hastighetsanalys; hastigheter på nya och nedslitna beläggningar. 

Projektet beräknas kunna färdigställas under 1988.
Utöver detta projekt beräknar NÄT under 1988 utföra en förstudie med 

uppgift att utreda behovet av en separat undersökning av sambandet 
mellan ljusa vägbeläggningar och trafiksäkerheten.

N orstedts Tryc ke ri, Stockholm  1987



2789

Rek. 22/1981/s
D 1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående intensi
fierat samarbete för att bekämpa rusmedelsmissbruk

(Meddelandet, se s. 2790)

Till N ordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 
om rekomm endation nr 22/1981 angående intensifierat samarbete för att 
bekämpa rusmedelsm issbruk.

Av det om rekom m endationen avgivna meddelandet framgår att minis
terrådet för sin del anser att rekom m endationens syfte är uppnått så långt 
det är möjligt. Sålunda erinras om det arbete som äger rum nordiskt inom 
N ordiska läkem edelsnäm nden, inom nämnden för alkohol- och drogforsk
ning (NAD) och inom handlingsplanen mot narkotika. I det nya förslaget 
till sam arbetsprogram  för hälso- och socialsektorn har, som framhölls vid 
överläggningarna mellan utskottet och social- och hälsovårdsm inistrarna i 
novem ber 1987, ett avsnitt tillfogats där man erkänner betydelsen av 
W HO:s målsättning att minska alkoholkonsumtionen med 25 % till år 2000.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder från rådets 
sida med anledning av denna rekomm endation inte synes påkallade och 
föreslår

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
att rekom m endation nr 22/1981 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S)

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad (s)

Sten Svensson (m ) 

M arjatta Väänänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo {Kok) 

M ats N y by (Sdp) 

Valgerður Sverrisdóttir (F.)

Lena Öhrsvik {s)
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om rekommendation nr 22/1981 angående inten
sifierat samarbete för att bekämpa rusmedels- 
missbruk
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att i skyndsam 
ordning vidtaga åtgärder för ett fördjupat och vidareutvecklat nordiskt 
sam arbete avseende förebyggande åtgärder, behandling och information i 
syfte att bekämpa m issbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiskt sam arbete om bekämpning av rusmedelsm issbruk är koncen

trerat till följande områden:
1. Sam arbete mellan polis- och tullmyndigheter
2. Läkemedelskontroll
3. Å tgärder för att reducera efterfrågan på narkotika
4. Forskning
5. Internationellt samarbete.
Angående punkterna 1 och 3 hänvisas till redovisningen i meddelandet 

om rekommendation nr 2311985.

2. Läkemedelskontroll

Inom projektom rådet registreringssam arbete har Nordiska läkemedels
nämnden under 1987 publicerat gemensamma riktlinjer fö r  biotillgänglig
het, dvs. hur läkemedelsindustrin vid ansökan om registrering av ett nytt 
läkemedel skall ta fram dokum entation för läkemedelsupptag i kroppen.

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya veterinärläkeme
del är snart klara. Dessa riktlinjer bygger på riktlinjerna för humanläkeme
del. Remissomgång avvaktas tills revidering av humanriktlinjerna  är klar.

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya radioaktiva läke
medel har utarbetats och rem issbehandlats. Dessa riktlinjer kommer att 
tryckas i böljan av 1988.

Rek. 22/1981/s
D 1988

M eddelande



2791Rek. 22/1981/s

Nordiska riktlinjer för ansökan om registrering av nya allergenläkeme- 
del har funnits i 5 år. Revideringsforslag har utarbetats. De skall snart 
sändas på remiss. Riktlinjerna kommer att tryckas under 1988.

Nordiska läkem edelsnäm ndens arbetsgrupp för EDB-frågor har haft ett 
möte för att diskutera möjligheterna till datoriserad kommunikation mellan 
kontrollm yndigheterna.

Inom projektom rådet efterkontroll har en arbetsgrupp för kemisk och 
biologisk kontroll kartlagt potentiella samarbetsmöjligheter. En arbets
grupp för läkem edelsbiverkningar har i ett försöksprojekt studerat möjlig
heterna till enhetliga värderingar av biverkningar med tanken att bedöm
ningar skall kunna göras med hela Norden som befolkningsunderlag.

4. Forskning

På forskningssidan har den sam nordiska alkoholskadeundersökningen 
(SAS) som påbörjades 1982 fortsatt under året. Projektet strävar till att 
belysa utvecklingen av olika slag av alkoholskador i relation till alkohol
bruket i befolkningen. Samtliga nordiska länder deltar i projektet med 1 - 3  
forskare/land. N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD) 
finansierade projektets sista gem ensamma nordiska möte under året. Ett 
tjugotal vetenskapliga artiklar/rapporter har utarbetats. En jäm förande 
översiktsartikel är under arbete. Likaså utförs fortsatta analyser nationellt.

En undersökning om narkotikapolitiken och rättssystem et igångsattes 
av NAD år 1985. U nder år 1987 har beskrivningar av narkotikakontrollen i 
Danmark färdigställts och detsam m a för Sveriges vidkommande publice
rats. Undersökningens äm nesom råde är en del av den problematik som 
Nordiska rådet uppm ärksam m at i rek. nr 2/1987.

Under 1985 påbörjades genom finskt-danskt-västtyskt sam arbete ett 
projekt om alkoholens kulturella betydelse. Projektet går ut på att utveckla 
rollspelsmetoden och via den nå kunskap om tem at. Arbetet har fortsatt 
under året.

Dödlighet i narkotika är ett tem a som speciellt uppm ärksam m ats. Dels 
har NAD finansierat två möten i en rättstoxikologisk arbetsgrupp, som 
började sin verksam het 1986. Gruppen skall producera 1 -2  artiklar om 
narkomandödlighet i N orden ur rättstoxikologiskt perspektiv. Andra 
synvinklar på narkomandödlighet togs upp på ett forskarm öte med 8 perso
ner som i april 1987 ordnades av NAD. O ckså detta arbete kommer att 
fortsätta med skriftlig dokum entation som målsättning.

Med stöd av NAD samlades en grupp forskare till ett möte i K öpen
hamn, februari 1987, kring frågeställningen om rusets kulturella betydelse. 
Material från mötet kommer senare att ges ut i tidskriften Alkoholpolitik.

Olikheterna i de nordiska ländernas sätt att bem öta och behandla alko
holproblem var tem at för ett forskarseminarium som 1 -3  april 1987 hölls 
med ett tjugotal inbjudna deltagare. Forskningssam arbetet om drag i ut
vecklingen hos de nordiska vårdsystem en fortsätter i mindre arbetsgrup-
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per. Forskning i s. k. kontrollerat drickande var temat för ett annat möte, 
som likaså vände sig till ca 20 forskare. Mötet ägde rum i M enstrup (DK) 
den 2 2 -2 4  mars 1987. En arbetsgrupp med uppgift att samla material för 
en eventuell nordisk publikation tillsattes under mötet. Gruppen samman
trädde under året.

5. Internationellt samarbete

Det nordiska sam arbetet mot rusm edelsm issbruk sker på så sätt huvud
sakligen genom samordning av nationella insatser. Vidare sam arbetar län
derna aktivt inom FN:s narkotikakommission, Världshälsoorganisationen 
(WHO) och Europarådet (Pompidougruppen). Konkreta resultat av det 
nordiska sam arbetet i samband med bekämpningen av missbruk av alko
hol, narkotika och psykofarmaka ligger i växande grad till grund för ge
mensamma nordiska förslag i internationella fora.

Härmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen så långt möjligt, tillgodosetts.
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Rek. 25/1981/s
1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående förebyg 
gande fritidsverksamhet för barn och unga

(Meddelandet, se s. 2794)

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats ett av Nordis
ka ministerrådet avgivet meddelande om rekommendation nr 25/1981 angå
ende förebyggande fritidsverksam het för barn och unga.

U tskottet finner m inisterrådets meddelande väsentligt mer tillfredstäl
lande och fylligare än tidigare år. Barn- och ungdomsfrågor kommer enligt 
m inisterrådsforslag B 81 Is om sam arbete inom social- och hälsovårdssek- 
torn att ges högre prioritet inom det socialpolitiska sam arbetet. Det vidare 
sam arbetet i dessa frågor kan därför följas inom ramen för sam arbetspro
grammet.

U tskottet finner det mot denna bakgrund ej påkallat att fortsättningsvis 
följa denna rekomm endation utan föreslår,

att rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rekomm endation nr 25/1981 för rådets del vara avslutad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S)

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad (s)

Sten Svensson (m) 

M arjatta Väänänen (K) 
F örm an

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats N y by (Sdp) 

Valgerður Sverrisdåttir (F.)

Lena Öhrsvik (s)
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om rekommendation nr 25/1981 angående före
byggande fritidsverksamhet för barn och unga
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 
bygga ut den förebyggande fritidsverksam heten för barn och unga genom 
att bland annat upprätta flera fritidsklubbar samt att få till stånd ett erfaren- 
hets- och inform ationsutbyte på nordiskt plan beträffande efter- och vida
reutbildning av ungdomsledare.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
M inisterrådet har finansieret forskellige projekter vedr. børn og unge. Et 

projekt er ” Fritidsaktiviteter for de 10-14  årige” , hvor man i rapporten 
foreslår, at man skal arbejde mod en ny type fritidsstruktur, som kan 
udgøre en større helhed i ungdommens virkelighed. Samtidig siger rappor
ten, at en forøget informations- og erfaringsudveksling kan udvikle aktivi
teter med hensyn til de problem er, som møder dagens ungdom.

Fra Danmark oplyses, at undervisningsministeriet i 1985 nedsatte et 
særligt klubudvalg som et underudvalg under Folkeoplysningsudvalget. 
Klubudvalget skal iflg. kommissoriet se på klubvirksomheden som en del 
af børns og unges fritidsaktivitet. Udvalget har nu afsluttet sit arbejde. I 
betænkningen foreslås den nuværende adgang til at oprette fritids- og 
ungdomsklubber både i socialministeriets og undervisningsministeriets 
regi opretholdt. Man frem hæver den store betydning, som fritids- og ung
domsklubber har i det forebyggende arbejde over for børn og unge og 
anbefaler, at der straks igangsættes udarbejdelse af et vejledende materiale 
henholdsvis i socialministeriets og i undervisningsministeriets regi, som 
kan støtte den fortsatte udbygning af klubvirksomheden, herunder ikke 
mindst støtte kommunerne i en fortsat udvikling af klubfunktionen. Der er 
nu nedsat et nyt udvalg under social- og undervisningsministeriet med 
henblik på at følge arbejdet op og se på om rådet generelt.

I Sverige er man i gang med projektvirksomhed for udviklingsarbejde 
ved fritidsgårde (ungdomsgårde). Regeringen har afsat 30 mill. kr. for en 
tre-årig forsøgsperiode fra den ” allmänna arvsfonden” vedr. udviklingsar-

Rek. 25/1981/s
D 1988

M eddelande
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bejde. Der er fordelt midler til godt 140 projekter fordelt over hele landet. I 
et stort antal projekter har bestræbelserne gået ud på både at udbrede og at 
gå i dybden med kulturarbejdet. De fleste projekter er udformet i samarbej
de mellem i første hånd fritidsforvaltningen og kulturforvaltningen. F or
eningslivet deltager også i mange projekter. I en del projekter har man 
specielt været opmærksom på indvandrerungdom mens behov for aktiv 
fritid. Ligestillingsaspektet har man også været opmærksom på i 
projektvirksom heden.

1 Finland har man, som en direkte følge af det internationale ungdomsår, 
fulgt de tiltag op som initieredes i løbet af dette år under ledelse af 
undervisningsministeriet. I kommunerne er der kommet et tæ ttere sam ar
bejde mellem de forskellige forvaltningsgrene med sigte på at fremme 
ungdommens fritidsvirksomhed og -steder således, at virksomheden i sta
dig højere grad m odsvarer ungdommens livssituation og behov. Man har 
også bestræbt sig på at tilgodese de mest udsatte unge i samfundet.

Der foregår stadig mere forsknings- og udviklingsarbejde inden for fri
tidssektoren, herunder også med tværvidenskabelige aspekter. Desuden 
har man indrettet et ungdomspolitisk bibliotek og dataservice. Dette har 
b l.a . gjort et mere organiseret samarbejde mellem ungdomsforskere mu
ligt. Man har fået større mulighed for at diskutere og koordinere forsk
ningsvirksomheden. I dette samarbejde har adm inistrationen også delta
get. Dermed har man også fået et tæ ttere samarbejde mellem forskning og 
praktisk udviklingsarbejde.

I Norge kom udbygningen af ungdomsklubber forholdsvis sent i gang og 
blev i første række etableret som social- og kriminalforebyggende tiltag. 
Etablering af fritidsklubber har de seneste år bredt sig over hele landet, og 
begrundelsen for at etablere dem er nu mere kultur- og fritidspolitisk. 
Landkom m unerne begrunder ofte tiltagene ud fra en distriktspolitisk 
synsvinkel. Kom m uner med stor udflytning af ungdom benytter fritids
klubber som et af flere virkem idler for at begrænse den. Kvalitativt har 
fritidsklubberne ændret for at begrænse den. Kvalitativt har fritidsklubber
ne ændret sig fra kælderlokaler til egne anlæg eller ombyggede lokaler af 
god standard. Indholdsmæssigt er der en tendens til et ” alaktivitetshus” - 
lignende tiltag overtager for de traditionelle fritidsklubber.

Der etableres stadig flere tiltag med mange anvendelsesm uligheder, som 
dækker varierede kultur- og fritidsinteresser hos børn og unge. Det kan 
enten være fælles brug af lokaler eller mere m etodisk tilrettelagte projek
ter, hvor målsætningen er fællesskab mellem grupper i forskellig alder og 
med forskellige interesser inden for aktivitets- og kulturom rådet. Forskelli
ge institutionstyper som fx børnehaver, fritidshjem, ældrecentre og skoler 
kombinerer lokaler og virksomhed.

De største bykom m uner har de senere år stået overfor ungdomsproble
mer, der små løses med utraditionelle og målrettede tiltag. I fritidssektoren 
har man satset på tilbud baseret på de unges egen medvirken og styring.
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Dette har specielt været aktuelt over for ældre ungdom (16-25  år). Der er 
etableret forskellige aktivitetscentre, som ” alaktivitetshus” og ungdoms
hus. Tiltagene har ofte været tværsektorielle fx integreret beskæftigelse, 
boligpolitik, skolepolitik m. v., tilpasset de enkelte byers særlige behov.

De forskellige tiltag på fritidsom rådet har medført behov for forsknings- 
og udviklingsarbejde for at udvikle nye former for tiltag, arbejdsm etoder 
og organisationsformer. D er udarbejdes rapporter fra særligt interessante 
projekter, således at andre kom m uner og am ter kan få del i erfaringerne. 
Forsøgs- og udviklingsarbejdet kan deles op i følgende områder:
-  fritidstiltag
-  udsatte ungdomsgrupper og ungdomstiltag i større bysamfund
-  tværfaglig samordning af ungdomstiltag i kommuner og am ter
-  ungdomspolitisk udviklingsarbejde, der omfatter: Tilskud til ungdoms

forskning, dokum entationsprojekter og indsamling af kundskab om ung
domsspørgsmål
Vedr. erfarings- og informationsudveksling er generaldirektørerne (so

cial) ved at etablere en nordisk gruppe, der har med hele børne- og ung
dom som rådet at gøre, og hvor en del af virksomheden bliver at udveksle 
information og erfaringer.

Nordisk M inisterråd m ener hermed, at rekomm andationen er opfyldt i 
det omfang det er muligt.

N orste d ts T ryc ke ri, Stockho lm  1988
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*Rek. 28/1981/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 28/1981 angående åtgär
der för att minska ungdomsarbetslösheten
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 
snarast möjligt vidtaga alla åtgärder som kan medverka till att minska 
arbetslösheten bland de unga.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 7 decem ber 1987: 
Opfølgning sker ved iværksættelse af en række projekter over det årlige 

projektprogram. Der henvises i øvrigt til omtalen i kapitel X om det 
nordiske samarbejde på arbejdsm arkedsom rådet.
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Rek. 32/1981/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 32/1981 angå 
ende antagande av nordisk språkkonvention

(Meddelandet, se s. 2799)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk Ministerråd til Nordisk 
Råds 36. session afgivne meddelelse om rekommandation nr. 32/1981 om 
antagelse af en nordisk sprogkonvention.

Det fremgår af meddelelsen, at sprogkonventionen trådte i kraft den 1. 
marts 1987, og at alle 5 nordiske lande har udpeget en myndighed, som har 
ansvaret for at følge anvendelsen af konventionen.

I øvrigt oplyses det, at der er iværksat en forbedret tolkeservice med 
hensyn til finsk i flere af landene.

Juridisk Udvalg skal i øvrigt gøre opmærksom på, at man fortsat mener, 
at det vil være en forudsætning for, at sprogkonventionen kommer til at 
fungere i praksis, at man hele tiden er opmærksom på, at der uddannes et 
tilstrækkelig antal tolke og oversættere.

Hermed betragter Juridisk Udvalg rekomm andationen for opfyldt og 
indstiller:

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom 
mandation nr. 32/1981 for færdigbehandlet for rådets vedkom
mende.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson  fij 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg h ersen  (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

Mikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poidsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Taste sen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)
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om rekommendation nr 32/1981 angående anta
gande av nordisk språkkonvention
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Island, 
Norge og Sverige, at der mellem disse lande indgås en konvention om 
nordiske statsborgeres ret til at anvende deres eget sprog i andet nordisk 
land i overensstem m else med det udkast til konvention, der er optaget som 
bilag til m inisterrådsforslag B 32lj om en nordisk sprogkonvention.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 1 decem ber 1987:
Den nordiska språkkonventionen trädde i kraft den 1 mars 1987 och alla 

fem länderna har u tsett en myndighet som har ansvaret för att följa tillämp
ningen av konventionen. I Sverige är det statens invandrarverk, i Norge 
kommunal- och arbejdsdepartem entet medan det i Danmark, Finland och 
Island är justitiem inisterierna som är ansvariga för tillämpningen.

Information om att språkkonventionen trädde i kraft förmedlades till 
nordiska m assmedia av m inisterrådssekretariatet i samband med Nordiska 
rådets session 1987. I alla länderna har man nu börjat informera både 
berörda myndigheter och allmänheten. Land för land kan upplysas följan
de:

I Danmark har informationen om konventionen presenterats i samband 
med den generella informationen kring ikraftträdandet av en ny förvalt
ningslag.

I Finland  har justititiedepartem entet tillsatt en arbetsgrupp som skall 
bevaka uppföljningen. Arbetsgruppen har haft ett informationstillfälle i 
början av februari med representanter för alla ministerier. Dessa ger i sin 
tur information inom sitt eget förvaltningsområde.

M otsvarande informationstillfällen har ordnats med representanter för 
de kommunala centralorganisationerna.

För egen del har justitiem inisteriet informerat inom sitt förvaltningsom
råde, bl. a. i samband med de utbildningsdagar som ordnats för äm betsver
kens chefer runt omkring i landet.

I Island  har man just satt in annonser om konventionen i dagspressen

Rek. 32/1981/}
D 1988

M eddelande
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liksom man har gett ut förvaltningsföreskrifter där även konventionstexten 
tryckts upp. Nordiska rådets isländska delegation har dessutom skickat ut 
ett pressm eddeldande om konventionen.

I Norge har konventionen skickats till alla kommuner med anmodan om 
att ta den i beaktande vid planering av tolktjänster. Samtidigt har man med 
anledning av konventionen genomfört en förbättring av tolktjänsten sär
skilt vad beträffar finska invandrare.

Det är ytterligare planerat att förbättra utbildningsmöjligheterna för 
kommuntjänstemän som arbetar med invandrarfrågor.

1 Sverige har invandrarverket som bevakningsorgan i början av oktober 
haft ett första möte med bevakningsorganen i de övriga länderna. Avsikten 
härmed var gemensam information om situationen och diskussion om 
tolkningen av konventionens olika bestäm m elser i syfte att få en så likartad 
tillämpning som möjligt.

På sikt kommer arbetet att inriktas på information till allmänheten och 
berörda myndigheter.

Kontakt har redan tagits med kommerskollegium och informationen om 
konventionen har lett till planering av auktorisation av tolkar på danska 
och isländska språken. Dessutom har en omfattande tolkservice på finska 
språket byggts upp under de senare åren.
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*Rek. 10/1982/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 10/1982 angående barns 
miljö
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
1. att införa likartade lagbestämmelser om förbud mot kroppslig aga 

eller annan kränkande behandling av barn,
2. att sam arbeta i syfte att vidareutveckla föräldrautbildningen i de 

nordiska länderna samt
3. att särskilt beakta de handikappade barnens situation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I Danmark vedtog Folketinget i juni 1985 en ændring i myndighedsloven, 

hvori det udtales, at forældremyndighed m edfører pligt til at beskytte 
barnet mod fysisk og psykisk vold og anden krænkende behandling.

I Finland antog riksdagen våren 1983 lagen angående vårdnad om barn 
och omgängesrätt (361/83). Enligt denna lag, som trädde i kraft den 1 
januari 1984, får barnet inte undertryckas, agas eller utsättas för annan 
kränkande behandling. Enligt barnskyddslagen (683/83), som också den 
trädde i kraft den 1 januari 1984, är barnskyddets syfte att trygga barnets 
rätt till en trygg och stimulerande uppväxtmiljö samt till en harmonisk och 
mångsidig utveckling. Barn har enligt lagen företrädesrätt till särskilt 
skydd. Dessa rättigheter bör tryggas genom att påverka de allmänna upp
växtförhållandena, genom att stödja vårdnadshavarna vid fostran av barn 
samt genom att genom föra familje- och individinriktat barnskydd. Målet är 
att barnet under alla förhållanden får en sådan vård varom stadgas i lagen 
om vårdnad om barn och umgängesrätt.

I Norge la et utvalg under Sosialdepartem entet våren 1982 fram en 
innstilling om barnemishandling og om sorgssvikt. E t af forslagene gjaldt 
forbud mod fysisk afstraffelse.

Et sådant forbud blev den 6.2.87 vedtaget af Stortinget. Bestemmelsen 
blev taget ind i børneloven af 1981, og sæ tter forbud mod at børn udsættes 
for vold eller på anden vis bliver behandlet sådan, at den fysiske eller 
psykiske sundhed bliver udsat for skade eller fare. § 30, 3. led lyder som 
følger:
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” Barnet må ikkje bli u tsett for vald eller på anna vis bli handsama slik at 
den fysiske eller psykiske helsa blir utsett for skade eller fare ."

De øvrige forslag i innstillingen er behandlet i en egen stortingsmelding^ 
og Stortinget vedtok våren 1985 en fireårig handlingsplan.

Den svenska föräldrabalken innehåller sedan år 1979 ett förbud mot 
kroppslig aga eller annan kränkande behandling av barn.

* *  *

I Sverige bedrivs sedan år 1980 föräldrautbildning i landstingens regi. 
Föräldrautbildningen har byggts ut successivt som en del av den normala 
verksamheten vid mödra- och barnavårdscentraler samt BB. Enligt en 
undersökning som gjorts av socialstyrelsen erbjuds mellan 90 och 100% av 
föräldrarna utbildning, medan man räknar med att ca 50%  deltar. Föräld
rautbildningen bedrivs huvudsakligen i form av särskilda grupper inom 
barn- resp. mödrahälsovården.

Det svenske socialdepartem ent afholdt i februar 1987 et nordisk møde 
om forældreuddannelse (rek. pkt. 2) i Norden. En af konklusionerne på 
mødet var, at hvert land skal opm untre de enkelte institutioner, der arbej
der med forældrevejledning, til at fortsætte deres arbejde. Danmark kan 
ikke gå ind for obligatorisk forældreuddannelse på centralt plan, men det 
kan nævnes, at socialministeriet har udsendt et idekatalog vedrørende 
børneområdet.

Det er overladt til kommunerne frivilligt at arbejde videre med planer om 
information, f.eks. i form af tem aaftner, arrangeret af daginstitutionerne 
eller som tilbud fra sundhedsplejerskerne. Emnerne for sådanne træf kan 
f.eks. være forældrerollen, børns leg og legetøj, udvikling, børn og tryg
hed, hvordan opdrager vi vore børn, nyt fra sundhedsplejerskerne, børne
sygdomme.

I Norge har forbruger- og adm inistrationsdepartem entet taget kontakt 
med Kirke- og undervisningsdepartem entet og Socialdepartem entet for at 
diskutere spørgsmålet nærmere. F or at forbedre informations- og erfa
ringsudbytte kommer spørgsmålet desuden til at blive taget op regelmæs
sigt i kontakter mellem de ansvarlige myndigheder.

I Finland har socialstyrelsen gennemført et to-årigt eksperiment med 
familieuddannelse ved ni børnehaver. Eksperim entet har været vellykket. 
Desuden har den evangelisk-lutherske kirkes kontor for familieanliggender 
i samarbejde med andre organisationer arrangeret kurser for forældre. I 
folkeskolen underviser man til dels i familiekundskab i faget "m edborgar- 
färdigheder” . Desuden har en del familierådgivningsbureauer forældreud
dannelse på sit program.

Centralen for videreuddannelse ved Jyväskylä universitet starter i 1988 
en uddannelse for lærere inden for om rådet forældreuddannelse. Persona
let inden for social- og sundhedssektoren kommer bl. a. via denne til at få 
bedre mulighed for at inddrage forældreuddannelse som en del af rådgiv
ningsbureauernes virksomhed.
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Vedr. handikappede børns situation (rek. pkt. 3) sker der store og for de 
enkelte individer betydningsfulde indsatser på nationalt plan. På nordiskt 
plan arbejder N ordiska hälsovårdshögskolan med et projekt -  ” Kroniskt 
sjuka barn i N orden” . Desuden arbejder N ordiska nämnden för handi
kappfrågor (NNH) med to projekter, der også om fatter børn. Det ene er 
” Psykisk udviklingshæmmedes behov for hjælpem idler” og det andet 
” Små og mindre kendte handikapgrupper i N orden” . Det sidste behandles 
i meddelelsen angående rek. nr. 25/83. M inisterrådet (social- og sundheds
ministrene) har desuden givet støtte til et projekt ” Indsats for børn med 
behov for særlig hjælp og støtte i børnehaver” .

I Sverige er der et udredningsarbejde i gang, der sigter mod at udvide 
omsorgsloven til at gælde alle børn og unge som har behov for særlig 
støtte.

I Norge får forældre med kronisk syge eller funktionshæmmede børn 
udvidet ret til støtte fra 10-20 dage pr. år, dersom de må være borte fra 
arbejdet for at tage sig af barnet. Enlige forsørgere med sådanne børn har 
ret til 40 sygedage pr. år.

Med en lovændring som trådte i kraft 1.8.1985 blev princippet om 
almindelig undervisningspligt også indført for handikappede børn i Fin
land. Undervisningen blev overført fra de sociale myndigheder til skole
myndighedernes ansvar, når det gælder handikappede børn, der kan tileg
ne sig folkeskoleundervisning i form af klasseundervisning eller andre 
undervisningsformer, der ersta tter klasseundervisning.

Fra 1987 har man i Finland udviklet et system, hvor man giver støtte til 
pleje vedr. sygdom eller handikap fra Folkpensionsanstalten. E rstat
ningens størrelse varierer efter sygdommens eller handikappets art. Samti
dig har man forhøjet erstatningen til personer med svære handikap.

Fra 1988 træ der loven om service og støtte til personer med handikap i 
kraft. Loven træ der i kraft successivt for de forskellige støtteform er. Den 
handikappede kan b l.a . få en hjælper, og han/hun er berettiget til tolke
service og transport.

For at tydeliggøre bistandslovens S 48 er der i Danmark udsendt en 
vejledning med det formål at opnå ensartet hjælp til forældre med børn med 
handikap. Bl. a. kan man få godtgørelse til forældre i forbindelse med 
sygehusophold for børn med handikap. Tidligere udbetaltes en sådan godt
gørelse kun, hvis forældrene passede syge børn i hjemmet.

Desuden er der i decem ber 1986 nedsat et tværfagligt børneudvalg, der 
berører alle børn med henblik på at forbedre deres dagligdag. Udvalget 
skal vurdere sammenhængen mellem eksisterende tilbud og forældres og 
børns behov.

Udvalget skal se på nye sam arbejdsform er og den bedst mulige udnyttel
se af ressourcerne i lokalsamfundene, herunder struktur- og beslutnings
kompetence, samt muligheder for øget forældreindflydelse, for eksempel
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ved at etablere særlige foræ ldrestyrede dagtilbud samt overveje nye beta
lingsformer.

Der kan også henvises til det tværministerielle børneudvalg, som skal 
varetage børns interesser ved enhver ny lovgivning og koordinere initia
tiver på de forskellige ministerområder.

Nordisk M inisterråd m ener hermed at rekom m andationen er opfyldt i 
det omfang det er muligt.
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*Rek. 11/1982/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 11/1982 angående inter
nationell konvention om barnens rättigheter
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska m inisterrådet rekom m enderar de nordiska ländernas regering
ar att på internationellt plan samfällt verka för ingåendet av en internatio
nell konvention till skydd för barnens rättigheter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordisk samarbejde inden for dette spørgsmål foregår i F N ’s kommis

sion for m enneskerettigheder. D ette samarbejde fortsæ tter både i konven
tionsarbejdsgruppens møde (i januar hvert år) og i de mellemliggende 
perioder.

Arbejdet er nu så langt frem skredet, at man muligvis ved januarm ødet i 
1988 bør kunne afslutte den første gennemgang af teksten til konventionen 
og muligvis begynde på den anden. Der genstår at behandle nogle få 
artikler, b l.a . implementeringsbestemmelserne.
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Rek. 15/1982/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 15/1982 angående epide
miologiskt bevakningssystem
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet,
1. att utarbeta riktlinjer för etablerandet av nationella epidemiologiska 

bevakningssystem samt
2. att inleda ett erfarenhetsutbyte beträffande vetenskapliga och prak

tiska metodproblem.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Frågan om nationella epidemiologiska bevakningssystem övervägs i 

första hand av respektive lands myndigheter inom området.
N ordiskt samarbete i form av informations- och erfarenhetsutbyte gäl

lande redan etablerade system förekom m er bl. a. inom ramen för Nordiska 
m edicinalstatistikkomm itténs (NOM ESKO) arbetsgrupp för medicinsk fö
delseregistrering samt de nordiska cancerregistrens samarbetsorgan.

Det senare, Nordic Association of Cancer Registers, inrättades så sent 
som år 1985. Bland aktuella projekt kan näm nas en kartläggning av regio
nala skillnader i fråga om cancerfrekvens, cancerriskens förändring i ett 
längre tidsperspektiv dvs. relaterad till förändringar i miljö och livsstil 
samt identifiering av högriskgrupper i fråga om yrkesrelaterad cancer.

En kartläggning av cancerförebyggande åtgärder i Norden har genom
förts i m inisterrådets regi. Rapporten ingår i det material som kommer att 
ligga till grund för förslag till nordisk handlingsplan mot cancer. Se närm a
re meddelandet angående rekommendation nr 1911987.

Samtliga nordiska länder deltar i det arbete som utförs i syfte att förverk
liga W HO:s program ” Hälsa för alla år 2000” . Det bevakningssystem som 
ansluter sig till programmet (73 essential indicators och 56 supplementary 
indicators) inbegriper också uppföljning av det nationella epidemiologiska 
läget.

Inom Nordiska medicinalstatistikkomm ittén (NOM ESKO) har sedan år 
1985 fungerat en särskild arbetsgrupp som följer med utvecklingen på 
om rådet (AHFAI) och som koordinerar det nordiska sam arbetet i syfte att
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förbättra Hälsa för alla -  indikatorernas tillgänglighet, tillförlitlighet och 
validitet. Härmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom 
mendationen tillgodosetts.

BILAG A

Fråga vid Nordiska rådets 36:e session angående epidem iologiskt 
bevakningssystem
(Se sak E  16, s. 3022)
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*Rek. 3/1983/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 3/1983 angående vilt- 
olyckor i vägtrafiken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet hem ställer till Nordiska m inisterrådet 
att utföra en översyn av genomförd forskning om viltolyckor i vägtrafi

ken i syfte att koordinera och system atisera information om resultaten av 
den forskning som har genomförts.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Med anledning av denna rekomm endation har Nordiska trafiksäkerhets

rådet (NTR) låtit utföra en utredning av den existerande kunskapen om 
möjligheterna att undvika viltolyckor. Utredningen har bildat utgångsma
terialet för ett seminarium, som arrangerats år 1987 av Nordisk kommitté 
för trafiksäkerhetsforskning. En rapport omfattande utredningens resultat 
samt seminariematerialet kommer att publiceras under vintern 1987-88.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen tillgodosetts.
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Rek. 13/1983/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 13/1983 angående video
gram med nordiska TV-program och filmer
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommentationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att 
vidta åtgärder för att åstadkom m a överenskommelse med upphovsm än
nens organisationer i syfte att bereda allmänheten tillgång till videogram 
med nordiska TV-program och filmer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Arbejdet med videogramspørgsmålet gennemføres i forbindelse med 

arbejdet i arbejdsgruppen for kultur og massemedier.
Arbejdsgruppen har i 1986 undersøgt muligheden for at iværksætte en 

nordisk forsøgsdistributionsordning af nordiske tv-programmer og film på 
videogram. Denne undersøgelse viste, at en sådan ordning for øjeblikket 
støder på forhindringer af ophavsretlig og økonomisk karakter. En nordisk 
ordning på dette område må i første række afvente en færdigforhandling af 
ophavsretlige spørgsmål og nationale aftaler om distribution af tv-program- 
mer og film på videogram.

I forbindelse med arbejdet med den kulturelle handlingsplan er der 
blevet gennom ført en særskilt udredning om Norden som kulturelt hjem
memarked, som blandt andet har belyst, hvilke hindringer der findes i form 
af told- og afgiftsbestemmelser for en øget distribution af videogrammer 
over landegrænserne. Disse spørgsmål vil blive taget op i forbindelse med 
gennemførelsen af den kulturelle handlingsplan.

M inisterrådet mener på denne baggrund ikke, at det er muligt for øjeblik
ket yderligere at fremme arbejdet med rekomm endationen.

B l LAG  A

Fråga vid Nordiska rådets 36:e session angående videogram  med 
nordiska TV-program  och film er
(Se sak E  10, s. 3015)
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*Rek. 23/1983/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 23/1983 angående beva
rande av naturmiljön i de arktiska farvattnen
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att ge 
ett aktivt stöd i strävandena för att bevara naturmiljön i de arktiska 
farvattnen.

D e n o r d i s k a  l ä n d e r n a s  r e g e r i n g a r  meddelar den 10 decem ber 
1987:

Som meddelt tidligere har de nordiske landes regeringer i mange år 
aktivt arbejdet med spørgsmål omkring beskyttelse af naturmiljøet i A rk
tis, derunder de arktiske farvande. De nordiske lande er således involveret 
i arbejdet i den internationale hvalfangstkommission, W ashingtonkonven
tionen om forhindring af handel med truede dyr og i F N ’s havretskonven
tion. Desuden har Danmark, Norge og Sverige tiltrådt Bonnkonventionen 
om beskyttelse af migrerende arter af vilde dyr. Denne konvention om fat
ter også visse arktiske dyrearter. Norge og Danmark er også parter i 
isbjørneaftalen, som sikrer bevarelsen af isbjørnestammen i arktis. Dan
mark er endvidere som medlem af EF, omfattet af EF-forordningen om 
forbud mod import af hvalprodukter og EF-direktivet om forbud (indtil 
1989) mod import af sælungeskind af klapmyds og grønlandssæl, der ikke 
hidrører fra inuitternes traditionelle sælfangst.

Norge og Danmark har specielle interesser og forpligtelser i de arktiske 
farvande. Der henvises til den udførlige redegørelse, som blev givet i 
meddelelsen af 3. decem ber 1986.

For Norge drejer det sig specielt om at værne naturmiljøet på Svalbard 
og i territorialfarvandene omkring Svalbard mod forurening. Der bliver 
også lagt stor vægt på at udrede konsekvenserne af olievirksomhed i 
Barentshavet, før en sådan virksomhed tillades.

Forskningsprogram met "p ro  m are” i Arktis har fremskaffet ny kund
skab om arktiske økosystem ers struktur og funktion. Programmet, som 
har et totalt budget på op imod 100 mill NOK, går frem til 1991.

For Danmarks vedkommende er der tale om Grønland og havområderne
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omkring Grønland. Der er indgået en aftale mellem Grønland og Canada til 
imødegåelse af risikoen for skader på havmiljøet, som kan følge af en 
udvidelse af økonomiske aktiviteter i om rådet. Aftalen om fatter også rute
områder for skibe uden for territorialfarvandene. Endvidere er der 
iværksat et flerårigt projekt til undersøgelse af tungm etalforekom ster i 
havom råderne. Endelig kan nævnes et undersøgelsesprogram for 1985 — 
96, som danner grundlag for den miljø- og sikkerhedsmæssige regulering af 
koncessionen til efterforskning og udvinding af kulbrinter i et område i 
Jameson Land i Østgrønland.

I Nationalparken i Nord- og Østgrønland er der fastsat meget strenge 
fredningsbestem m elser, idet al fangst principielt er forbudt, bortset fra den 
traditionelle fangst, som udføres af den fastboende befolkning i de tilgræn
sende kommuner Qanaaq/Thule og Illoqqortoorm iut/Scoresbysund. Da 
Nationalparken også om fatter søterritoriet, sker der herved en bevarelse af 
naturmiljøet i de tilgrænsende farvande (Nationalparken strækker sig fra 
12° nordlig bredde langs Grønlands nordøst og nordkyst til Peterm ann 
Gletscheren ved N ares Strædet på 81° nord, 62° vest).

Nordisk M inisterråd gennem fører i 1987/88 en iskerneboring i Renland- 
halvøen i Østgrønland. Der henvises til m inisterrådets årsberetning (Cl) 
om arktisk forskning samt meddelelse vedrørende rek. nr 11119871k.

H erudover deltager de nordiske lande på forskellig vis i en række inter
nationale forskningsprogram mer med tilknytning til det arktiske havmiljø. 
H er skal specielt fremhæves deltagelsen i ” Greenland Sea Project” der er 
initieret gennem Arctic Ocean Science Board (AOSB).

Landene er enkeltvis og i samarbejde med både de øvrige nordiske lande 
og andre interesserede og berørte lande indstillet på, at arbejdet med at 
bevare naturmiljøet i de arktiske farvande skal følges aktivt op.

På denne baggrund m ener de nordiske landes regeringer, for sin del, at 
hensigten med rekom m andationen er opnået.
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*Rek. 24/1983/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 24/1983 angående klima
tologisk vård av psoriasispatienter samt likartade 
principer för ersättning av kostnader för vården
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att låta utreda 
förutsättningarna för ett utvidgat och intensifierat nordiskt samarbete 
kring vårdcentra på kurorter för de psoriasissjuka samt möjligheterna till 
att skapa likartade principer för ersättning av kostnaderna för denna vård
form.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
De nordiska centralorganisationerna för psoriasispatienter anhöll redan 

1984, med hänvisning till rekom m endationen, om medel från m inisterrådet 
till att genomföra en utredning. Nordiska nämnden för handikappfrågor 
(NNH) och 1984 års medicinaldirektörsmöte yttrade sig över ansökningen.

Genom beslut den 3—4 oktober 1985 beslöt Nordiska socialpolitiska 
kommittén (ÄK-S) att reservera medel för en förstudie avseende ” förut
sättningar för nordiskt sam arbete kring psoriasispatientem as m. fl. klima
tologiska vård” .

Vid N ordiska socialpolitiska kommitténs (ÄK-S) möte den 26 augusti 
1987 beslöt man att ge uppdraget till en svensk utredare. Utredningen 
förväntas ligga färdig under våren 1988.
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*Rek. 25/1983/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 25/1983 angående sam- 
arbetsprojekt för små och mindre kända grupper 
av funktionshämmade
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att igångsätta ett 
nordiskt sam arbetsprojekt för små och mindre kända grupper av funktions
hämmade och att detta projekt utförs i regi av N ordiska nämnden för 
handikappfrågor.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Sam arbetsprojektet startade år 1985 i regi av N ordiska nämnden för 

handikappfrågor (NNH). H uvudaktiviteten under år 1987 var ett nordiskt 
arbetssem inarium  på Fram bu H elsesenter i Norge om ” Psykosociala pro
blem i förbindelse med livssituationen för barn och ungdomar med progre- 
dierande sjukdom ar och deras familjer’ ’. Meningen är att seminariet skall 
resultera i en handbok för personal som arbetar med dessa barn. Boken 
skall ges ut på eget språk i de nordiska länderna. Bland andra aktiviteter 
under år 1987 kan näm nas ett nordiskt möte i Jyväskylä för reselärare för 
barn med Spielmeyer-Vogts sjukdom, arbete med en samnordisk informa
tionsbroschyr om adreno-genitalt syndrom samt fortsatt registrering av 
inform ationsmaterial i de nordiska länderna om små och mindre kända 
handikappgrupper.

För år 1988 planerar N N H  ett nordiskt arbetssem inarium  om autism/ 
barndom spsykos. D et förbereds också ett gemensamt arrangem ent med 
Nordiska Förbundet för Psykisk Utvecklingshämning (NFPU) om små
grupper inom om sorgerna för psykiskt utvecklingsstörda. Längre fram i 
planeringen ligger ett nordiskt arbetssem inarium  om organisatoriska och 
adm inistrativa modeller för samhällsservice till små och mindre kända 
handikappgrupper.
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Rek. 3/1984/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 3/1984 angående en 
friare kapitalmarknad
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
s e  C  1 )

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att främja eko
nomisk och industriell utveckling i Norden genom åtgärder för friare 
kapitalrörelser och valutapolitiskt sam arbete samt initiativ som syftar till 
en friare nordisk aktiem arknad.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Under år 1987 har viktiga framsteg gjorts i det nordiska samarbetet 

gällande friare kapitalrörelser genom beslut med anledning av förslag från 
den arbetsgrupp som utrett valutapolitiska och etableringsrättsliga hinder 
mot industrisam arbete i Norden. Gruppen inrättades 1986 gemensamt av 
sektorerna ekonomi respektive industri. Gruppen har under 1987 avgivit 
två rapporter; Industrisamarbete och direkta investeringar (NU 1987:2) 
och Industrisamarbete och portföljinvesteringar (NU 1987: 5).

Rapporterna har behandlats av m inisterrådet, som ställt sig bakom för
slagen. N är det gäller direkta investeringar, innebär besluten på valutaom
rådet bl. a. att en s. k. frigräns bör införas, så att industriinvesteringar kan 
företas utan tillstånd av valutamyndighet. Vidare uttalade ministerrådet att 
villkoren knutna till tillstånd för direktinvesteringar borde vara så få som 
möjligt och att handläggningstiderna borde kortas. Vad gäller port
följinvesteringar, beslutade ministerrådet att kvarvarande restriktioner för 
utgående portföljinvesteringar i såväl börsregistrerade som icke-börsre- 
gistrerade aktier bör avvecklas. Avvecklingen kunde ske i ett svep eller 
stegvis. Parallellt med liberaliseringen av aktieförvärv bör köp av konver
tibla obligationer samt förvärv av andelar i sådana aktiefonder som inves
terar i aktier lib e ra lisers . Vidare bör prövningen av ingående port
följinvesteringar i aktier upphöra.

För samtliga åtgärder gäller att de skall genomföras i enlighet med 
gällande procedurer i varje nordiskt land. Beslut om åtgärder med ovanstå-
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ende inriktning har redan under 1987 fattats i flera av de nordiska länder 
som tidigare ej haft frigränser för direktinvesteringar eller som upprätthål
lit restriktioner för portföljinvesteringar i aktier.

I kapitel XVI i m inisterrådets verksam hetsberättelse för 1987 (C 1) finns 
en samlad redogörelse för de förändringar i de nordiska ländernas valuta
regleringar som genomförts under den tid som omfattas av verksam hetsbe
rättelsen.

N är det gäller ytterligare liberaliseringar kan näm nas att det i direktiven 
för arbetet med den nya ekonom iska handlingsplanen för Norden sägs att 
åtgärder kan övervägas på om rådet liberalisering av kapitalrörelser. E tt led 
i det inledande arbetet med handlingsplanen har varit att inleda en analys 
av hur genom förda och planerade liberaliseringar av kapitalrörelser i de 
nordiska länderna förhåller sig till EG:s arbete med att realisera den inre 
marknaden.

Det hänvisas i övrigt till vad ministerrådet senast 1986 meddelade i 
denna fråga när det gäller möjligheterna för N orden att vidtaga selektiva 
åtgärder. OECD:s kapitalstadga förbjuder selektiva åtgärder, som inte 
riktar sig till alla OECD-länder. Den slutsats som då drogs, att nordiska 
särlösningar inte är möjliga, äger alltfort sin giltighet.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen tillgodosetts.
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Rek. 4/1984/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 4/1984 angående nordis
ka mjuka projektinvesteringslån
(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utrede mulige for
mer for en ordning med nordiske myke prosjektinvesteringslån.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 21 decem ber 1987: 
M inisterrådets oprindelige udredning om en fællesnordisk koncessionel 

låneordning knyttet til Nordisk Investeringsbanks (NIBs) projektinveste
ringslån forelå i 1985. Udredningen og efterfølgende betænkninger er siden 
vurderet i forskellige reference- og arbejdsgrupper nedsat af de nordiske 
bistandsmyndigheder.

De bistandsansvarlige ministre drøftede oprettelse af en koncessionel 
låneordning ved møde i efteråret 1987 og besluttede at nedsætte en hurtigt
arbejdende gruppe for at forsøge at lave udkast til vedtægter for en eventu
elt nordisk udviklingsfond. Gruppen forventes at afrapportere i januar 
1988.
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Rek. 7/1984/b
D 1988

Budget- och kontrollutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående kontroll 
av nordiska projekt

(Meddelandet, se s. 2818)

Till Nordiska rådets budget- och kontrollutskott har hänvisats medde
lande om rekomm endation nr 7/1984/b angående kontroll av nordiska 
projekt. 1 meddelandet påpekas att ministerrådet f r o m 1988 års budget 
utarbetat nya regler som kommer att medverka till en mer systematisk 
kontroll, uppföljning och utvärdering av projekt och institutioner.

U tskottet, som diskuterat frågan i samband med behandlingen av budge
ten 1988 och därvid konstaterat att m inisterrådssekretariatet kommer att 
företa en löpande värdering av projekt och institutioner, ansåg att avsikten 
med rekom m endationen därmed är uppfylld.

Mot denna bakgrund föreslår utskottet
att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och 

anser att rekomm endation nr 7/1984/b för rådets del är slutbe
handlad.

Stockholm den 10 februari 1988

Ólafur G. Einarsson (Sj) 

Kjell M agne Fred heim (A) 

Ivar Hansen (V)
F örm an

Elver Jonsson (fp)

Theo Koritzinsky (AV)  

Ingrid Sundberg (m) 

Bernhardt Tastesen (S)

Karl-Gunnar Fagerholm (lib.)

Eiður Guðnason (A.) 

Per O lo f H åkansson (s)

Riitta Järvisalo-Kanerva (Sdp) 

Helge Adam Møller IKF) 

Jan P. Sy se (Hi  

Marjatta Väänänen (K)

11-17-336 N ordiska rådet Del 2
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om rekommendation nr 7/1984 angående kontroll 
av nordiska projekt
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å sette iverk tiltak for 
å få istand en mer effektiv kontroll av sin prosjektvirksomhet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 november 1987:
Som anförts i meddelande till rådets 35:e session, har fr. o. m. 1986 års 

budget varje fackministerråd ansvaret för disponering av projektmedel 
inom respektive sektor. D etta innebär ökade möjligheter till uppföljning 
och omprioritering i syfte att effektivisera medlens utnyttjande samt för
bättra den innehållsmässiga granskningen av verksamheten.

Hösten 1986 utarbetades det dels en ny projektansökningsblankett, dels 
nya anvisningar där behovet av evaluering betonades. I ansökningarna om 
medel från 1988 års projektbeviljningar har det nya materialet använts 
första gången i större omfattning.

Enligt anvisningarna skall projektevaluering ingå som en naturlig del av 
äm betsm annakom m ittéernas arbete. Därför skall det redan i samband med 
att projektmedel beviljas också fastställas hur kontroll, uppföljning och 
evaluering av respektive projekt skall ske. Anvisningarna innehåller även 
krav på vem som skall utföra sådana evalueringar (utomstående). Inom 
sektorer med institutioner och längre projekt bör särskilda anslag för 
projektevaluering upprättas. För handlingsplaner bör vidare utarbetas sär
skilda evalueringsplaner.

Efter en genomgång av projektansökningarna kan det konstateras följan
de:
-  De flesta ansökningarna är gjorda på den nya blanketten.
-  På närmare 50%  av ansökningarna har det tagits ställning till en eventu

ell evaluering/utvärdering.
-  Det är främst projekt av liten omfattning, 100000- 300000 DKK, som 

saknar kom m enterar till evaluering och utvärdering.
-  De projekt som pågår i flera år har så gott som alltid en plan för 

regelbunden evaluering.

Rek. 7/1984/b

D 1988

M eddelande
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Tidigare var det endast 5 -1 0 %  av ansökningarna som redovisade planer 
för projektevaluering. Behovet av projektevaluering/utvärdering kommer 
dock ytterligare att betonas i anvisningarna för ansökningar till 1989 års 
projektmedel. Som ansvariga för den nordiska budgeten avser m inisterrå
det att kontinuerligt följa upp att en effektiv kontroll av projektverksam he
ten sker.
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*Rek. 10/1984/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 10/1984 angående beräk
ning av naturresurser
(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att vidtaga å t
gärder i syfte att åstadkom ma en gemensam nordisk beskrivningsmodell 
för naturresurser.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
Som anført i meddelelse af 3. decem ber 1986 gennemførtes i 1986 af 

Nordisk udvalg for naturressource- og miljøstatistik (NUM) et forstudie 
om behovet for en fælles beskrivelsesmodel/regnskab for naturressourcer. 
Der var enighed om, at der på sigt vil være behov for et fællesnordisk 
ressourceregnskabssystem . På kort sigt ville det imidlertid være nødven
digt nationalt at udrede formål, kundskabsbehov og anvendbarhed i hvert 
land, før en nordisk samordning kan indledes. Der henvistes endvidere til 
arbejdet inden for NUM om standardisering og harmonisering m.v. af data 
og adm inistrative dataindsamlingsrutiner, hvilket vil give værdifulde bi
drag til et eventuelt fælles nordisk ressourceregnskabssystem  på sigt.

Rapporten fra forstudiet (Teknisk rapport nr. 41 i Nordisk statistisk 
sekretariats serie) er nu sendt til høring, med henblik på at der kan tages 
stilling til det fortsatte arbejde sommeren 1988.

M inisterrådet har fra Nordisk Råd, præsidiet, modtaget social- og miljø
udvalgets udtalelse af 21. septem ber 1987, hvor udvalget erindrer om de 
synspunkter, som anførtes i betænkningen over medlemsforslaget (A 657/s) 
angående naturresourceregnskaber. Præsidiet har henstillet, at social- og 
miljøudvalgets synspunkter indgår i det nye samarbejdsprogram, som for
beredes på miljøområdet.

M inisterrådet henviser til udkastet til nyt samarbejdsprogram, som den 
10. decem ber 1987 blev sendt til rådet, hvor det er anført, at miljøstatistik, 
herunder behovet for at anvende fællesnordiske beskrivningsmodeller, vil 
blive vurderet i et samarbejde med Nordisk udvalg for naturressource- og 
miljøstatistik (afsnit 3 om styringsmidler). M inisterrådet vil lade miljø- og 
socialudvalgets udtalelse af 21. septem ber 1987 indgå i de fortsatte over
vejelser.
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*Rek. 12/1984/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 12/1984 angående hand
lingsprogram för läkemedelsregistrering
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta utarbeta 
ett handlingsprogram för läkemedelsregistrering.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Det har i tidigare meddelanden angående rekomm endation nr 12/1984 

konstaterats att flera delfrågor, som enligt förarbetena till rekom m endatio
nen bör tas upp i den efterlysta handlingsplanen, redan har åtgärdats. Man 
har också menat att en sådan handlingsplan inte skulle föra det redan 
existerande sam arbetet inom läkemedelsområdet framåt.

Ovannämnda synpunkter underströks ytterligare vid N ordiska rådets 
session i Helsingfors i februari 1987. I sitt svar på en förfrågan från 
parlam entarikersidan underströk m inisterrådets talesman att Nordiska lä- 
kem edelsnäm ndens (NLN) arbete med samordning och utveckling av 
kontrollen av farm aceutiska specialiteter bör ses både i ett kortsiktigt och 
ett långsiktigt perspektiv. Lösandet av en rad enskilda uppgifter är att 
betrakta som delmål på vägen mot en m era samordnad läkemedelspolitik. 
Det långsiktiga målet är således att verka för ömsesidigt godkännande av 
registreringar av läkemedel så att ett preparat endast behöver godkännas i 
ett nordiskt land för att registreringen skall bli giltig i hela Norden.

Det kan med andra ord konstateras att förslagsställarna och ministerrå
det strävar mot samma mål, dvs. en samordnad läkemedelspolitik i N or
den. Många av de åtgärder som vidtagits inom läkemedelsområdet kan 
också ses som delmoment i den av N ordiska rådet efterfrågade handlings
planen. Skillnaden ligger i att m inisterrådet anser att N LN :s verksam het är 
så väl målinriktad att en handlingsplan på om rådet inte kan ha någon 
avgörande betydelse.

Som ett led mot det långsiktiga målet publiceras numera årligen nordiska 
riktlinjer för utredningsprotokoll som har till syfte att underlätta kontroll
myndigheternas värdering om registrering av nya läkemedel. Därmed för
söker man lägga en viktig grund för ett mer omfattande utbyte och använd
ning av kontrollm yndigheternas material.
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Därem ot har det visat sig att även om beslutsunderlaget efterhand blir 
mer likartade, har värderingen av utredningsprotokollen varit olika hos 
respektive lands läkemedels- eller registreringsnämnd. Bakom detta ligger 
olika läkemedelspolitiska värderingar, t. ex. olika lagstiftning, olika priori
teringar, olikheter i organisation och olika arbetsform er, samt olika veten
skapliga värderingar.

Vid 1987 års session kom m inisterrådets talesman in på att man eventu
ellt borde överväga att u tarbeta en tidsplan för att uppnå resultat på olika 
delområden i den gemensamma strävan att ytterligare harm onisera de 
regler som gäller för registrering av läkemedel i länderna. En sådan 
tidsplan kan då eventuellt kopplas till ministerrådets samarbetsprogram för 
avveckling av tekniska handelshinder i Norden.

Vid Nordiska rådets höstm öten i Åbo den 10 novem ber 1987 togs frågan 
upp igen. Som resultat av överläggningar mellan social- och miljöutskottet 
och social- och hälsovårdsm inistrarna har m inisterrådssekretariatet fått i 
uppdrag att ta upp en diskussion med NLN om utarbetandet av den typ av 
tidsplan som nämns ovan. Sekretariatet skall rapportera om saken till 
Nordiska socialpolitiska kommitténs möte i Oslo den 21—22 mars 1988.
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Rek. 17/1984/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 17/1984 angå
ende genomförande av forsknings-, utrednings- och upp
lysningsarbete inom gällande lagar rörande homosexuella

(M eddelandet, se s. 2824)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd afgivne m ed
delelse om rekom m andation nr. 17/1984 om gennemførelse af forsknings-, 
udrednings- og oplysningsarbejde inden for gældende love vedrørende 
homoseksuelle.

Der er i meddelelsen ikke så mange nye oplysninger i forhold til tidligere

Imidlertid er det udvalgets opfattelse, at rekomm andationen har haft 
positiv effekt nationalt, men at det ikke vil være muligt på nuværende 
tidspunkt at nå længere med hensyn til en harmonisering af lovgivningen i 
de nordiske lande.

Evt. nye nordiske tiltag bør afvente resultatet af det kommissionsarbej
de, der i øjeblikket udføres i Danmark.

Udvalget går ud fra, at m inisterrådet fortsat orienterer om dette arbejde i 
de årlige beretninger om det nordiske samarbejde (C 1).

Juridisk Udvalg betragter herefter rekomm andationen for opfyldt og 
indstiller:

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom 
mandation nr 17/1984 for færdigbehandlet for rådets vedkommen
de.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N yhage (m ) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki f K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tas te sen (S) 
Form and

Lars Werner (vpk)
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Rek. 17/1984/j
D 1988

om rekommendation nr 17/1984 angående ge
nomförande av forsknings-, utrednings- och upp
lysningsarbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd inden for de gælden
de loves ramm er i de enkelte nordiske lande at gennemføre forsknings-, 
udrednings- og oplysningsarbejde vedrørende homoseksuelles stilling i de 
nordiske lande samt at undersøge mulighederne for at ophæve lovgivning, 
som diskriminerer homoseksuelle, og for gennem lovgivning at fremme 
homoseksuelles ligestilling og beskyttelse mod forskelsbehandling.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 1 decem ber 1987:
M inisterrådet har i m eddelelser til 33., 34. og 35. session givet oplys

ninger om hvad der nationalt er sket på de af rekomm andationen berørte 
områder.

I forhold til de oplysninger, der fremkom i meddelelsen af 28. november
1986 kan alene tilføjes følgende:

1 Sverige har riksdagen antagit en lag om homosexuella sambor, enligt 
vilken vissa uppräknade bestäm m elser om sambor -  bl. a. lagen om sam
bors gemensamma hem — skall tillämpas även då två personer lever 
tillsammans i ett hom osexuellt förhållande. Vidare har brottsbalken änd
rats bl. a. så att brottet olaga diskrimimering omfattar även diskriminering 
som sker på grund av att någon har homosexuell läggning. Ändringen i 
brottsbalken har trätt i kraft den 1 juli 1987. Lagen om homosexuella 
sambor skall träda i kraft den 1 januari 1988.

I den proposition som låg till grund för riksdagens beslut (prop. 1986/ 
87:124) aviserades ett särskilt uppdrag från regeringen till socialstyrelsen. 
Uppdraget innefattar att socialstyrelsen i samråd med berörda myndighe
ter och de homosexuellas organisationer skall följa utvecklingen vad be
träffar förekomsten av diskriminering av homosexuella. Socialstyrelsen 
skall också följa utvecklingen beträffande informationen till och om homo
sexuella liksom aktuell forskning.

Det er fortsat m inisterrådets opfattelse at man i nordiske regler har 
tilgodeset rekom m andationens formål, så langt de nationale forudsæt
ninger gør dette muligt.

M eddelande
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Rek. 18/1984/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 18/1984 angå
ende samarbete inom FN och andra internationella organ 
rörande homosexuellas mänskliga rättigheter

(M eddelandet, se s. 2827)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Danmarks, Finlands, Islands, 
Norges og Sveriges regeringer til Nordisk Råds 36. session afgivne m edde
lelse om rekomm andation nr. 18/1984 om samarbejde inden for FN og 
andre internationale organer vedrørende homoseksuelles menneskelige 
rettigheder.

Juridisk Udvalg må konstatere, at meddelelsen ikke indeholder nogen 
oplysninger om nordisk samarbejde inden for FN eller andre internationale 
organisationer.

Udvalget kan oplyse, at man i februar 1988 har haft samråd med repræ
sentanter for Nordisk Råd for Homoseksuelle, der b l.a . berettede om 
forfølgelse af homoseksuelle kvinder i Peru og om diskriminerende lovgiv
ning i England, Østrig og Irland. Juridisk Udvalg har bedt om at få dette 
materiale skriftligt.

Juridisk Udvalg mener, at de nordiske lande i fællesskab bør arbejde for 
en sikring af de homoseksuelles menneskelige rettigheder både i FN , i 
Europarådet og for Danmarks vedkommede ligeledes i EF.

Udvalget savner konkrete oplysninger om initiativer fra de nordiske 
lande i international sammenhæng på dette område og skal derfor bede om, 
at regeringerne fremkommer med en redegørelse om dette.

På denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille,
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at Nordisk Råd tager meddelelsen om rekommandation nr. 18/1984 
til efterretning og afventer ny meddelelse til næste ordinære ses
sion.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson  (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

Mikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm åki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 
Formand

Lars Werner (vpk)
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Rek. 18/1984/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1984 angående sam
arbete inom FN och andra internationella organ 
rörande homosexuellas mänskliga rättigheter
(Överlämnat av Danmarks, Finlands, Islands, Norges och Sveriges rege
ringar)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer de nordiske landes regeringer til inden for FN og 
andre internationale organer at samarbejde i spørgsmål, som berører ho
moseksuelles m enneskerettigheder, med henblik på at hindre diskrimine
ring.

D a n m a r k s ,  F i n l a n d s ,  I s l a n d s ,  N o r g e s  o c h  S v e r i g e s  r e 
g e r i n g a r  meddelar den 1 decem ber 1987:

Idet regeringerne i øvrigt henviser til den meddelelse, som blev afgivet 
den 16. decem ber 19861 kan det oplyses, at Danmark med ikrafttrædelse 
1.7.1987 har gennemført en ændring af borgerlig straffelov og af lov om 
forskelsbehandling på grund af race m. v. Herved er forbudet mod diskri
mination udvidet, således at det tillige om fatter diskrimination på grund af 
seksuel orientering.

Tilsvarende har Sverige med ikrafttrædelse 1.7.1987 ændret brottsbal
kens bestem m elser om ulovlig diskriminering m. v. med en tilføjelse om at 
også homoseksuel tilbøjelighed er diskriminationsgrund.

1 Se N ord isk a  råd e t, 35:e se ss ., s. 2320.
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*Rek. 19/1984/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 19/1984 angående ökad 
harmonisering av transportpolitiken i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att snarast till
ställa rådet en sammanställning över gällande riktlinjer för de nordiska 
ländernas trafik- och transportpolitik för att skapa underlag för framtida 
överväganden om ytterligare harmonisering av transportpolitiken i N or
den.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Under Nordiska äm betsm annakom m ittén för transportfrågor (NÄT) ar

betar sedan 1984 en arbetsgrupp med uppgift att genomföra en jäm förande 
undersökning av trafikpolitiken i de nordiska länderna.

Nordiska kommittén för trafiksäkerhetsforskning (NKTF) arrangerade 
ett seminarium kring undersökningsäm net som hölls den 24 -25  februari 
1987 i Helsingfors. På basen av seminariets resultat beslöts att undersök
ningen skall kom pletteras med ett kapitel om EG:s transportpolitik och 
dess inverkan på Finland, Norge och Sverige.

Projektrapporten beräknas nu bli färdigställd under januari 1988 och 
efter att ha behandlats av m inisterrådet kunna föreligga till Nordiska rådets 
36:e session.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen tillgodosetts.
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Skrivelse till Nordiska rådet från Nordiska m inisterrådet rörande 
utvecklingen i EF på transportom rådet och betydelsen för Norden

M inisterrådet visar til drøftingene på møtet i Åbo 11. november 1987 om 
den betydningen utviklingen i EF  på transportom rådet vil kunne få for 
Norden. M inisterrådet informerte Nordisk Råds kommunikasjonsutvalg 
på dette møtet om at en vil arbeide for at utviklingen i Norden på transport
området skal ligge godt i fase med utviklingen i det øvrige Europa. I 
samsvar med ministerrådets intensjoner er det nå utarbeidet en rapport 
som omhandler de tiltak som kan være aktuelle. Rapporten har vært 
behandlet av ministerrådet den 8. mars 1988 og den ligger også til grunn for 
de synspunkter jeg på ministerrådets vegne framla i Nordisk Råds 36. 
sesjon. M inisterrådet har funnet det hensiktsmessig å oversende rapporten 
til Nordisk Råd til informasjon.

København, 8. mars 1988

På ministerrådets vegne

BILAGA

Kjell Borgen
Fridtjov Clemet
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BIH AN G

Rapport från NÄTs grupp EG -Norden  

Bakgrund

Till novem berm ötena i Åbo framlade NÄTS EG-grupp förslag beröran
de Norden och EG på transportom rådet. I gruppen deltar för närvarande 
Finland, Norge och Sverige med Danmark som observatör. Island har tills 
vidare inte deltagit i gruppens arbete, då diskussionerna hittills i första 
hand har behandlat landtrafiken. Man har informerats om arbetet genom 
de rapporter som framlagts till NÄT. Gruppen ansåg att vid den tidpunkt 
då EG kommer att ha genomfört sin interna fria marknad även på trans
portom rådet är det angeläget att det inom N orden finns en parallell till EGs 
fria transportm arknad om inte negativa effekter för nordiskt näringsliv och 
transportväsen skall uppstå.

Konsekvenserna för de olika transportm edlens vidkommande av EGs 
liberaliseringsåtgärder har belysts i rapporten om EG och Norden. Sker 
inte en harmonisering av de konkurrensvillkor som gäller för transportfö
retag inom EG och de som gäller för transportföretagen i Norden, riskerar 
de nordiska företagen att stängas ute från de viktiga m arknaderna i Europa 
med risk för isolering som följd. De nordiska länder som inte är med i EG 
bör därför snarast påbörja dels en anpassning till regler och beslut på 
transportom rådet som redan är vidtagna av EG, och dels sinsemellan söka 
på områden där reglerna ännu inte är klara inom EG nå fram till gem en
samma regler, som kan förväntas ligga i linje med vad EG senare kan 
komma att besluta som sin lösning.

Gruppen föreslog därför att en stegvis avveckling av de hinder som idag 
föreligger mellan de nordiska länderna, särskilt på vägtransportom rådet, 
skulle genomföras. Avveckling av hindren föreslogs ske i takt med att EG 
genomför sin planerade fria interna marknad till 1992. Förslaget godtogs 
vid ministerrådets möte och ministerrådet gjorde följande uttalande:

” N ordiska ministerrådet har tagit del av NÄTs rapport och förslag om 
EG och Norden. M inisterrådet anser det önskvärt att så få hinder som 
möjligt skall finnas ifråga om transporterna mellan de nordiska länderna. 
Det bör därför eftersträvas att sådana skiljaktigheter som idag finns dem 
emellan, t. ex. ifråga om vägtransporterna, undanröjs stegvis genom vidta
gande av konkreta harmoniseringsåtgärder. Genomförandet härav bör ske 
på sådant sätt att utvecklingen i N orden på transportom rådet ligger väl i 
fas med den utveckling som nu pågår i övriga Europa mot en friare och 
gemensam transportm arknad. M inisterrådet uppdrar åt NÄT att närmare 
studera dessa frågor och till nästa session i N ordiska rådet framlägga 
förslag om genom förandet av vad som nu u tta la ts ."

I övrigt godtogs vad som framförts från gruppens sida och uppdrag 
lämnades att fortsätta arbetet i syfte att undan för undan framlägga konkre
ta förslag till åtgärder för m inisterrådet.
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Konkreta åtgärder

På förslag av gruppen har NÄT hittills fattat följande beslut, vilka ligger i
linje med ministerrådets ovannäm nda principbeslut om Norden-EG.
-  Beviljande av medel för ett forskningsprojekt betitlat ” Belastningsbe- 

stämmelser och moduler för lastbärare” , vilket skall utföras av TFK  i 
Sverige. Projektrapport beräknas föreligga i slutet av 1988.

-  Beviljande av medel för en utredning om de s. k. tredjelandstrafikre
striktionernas inverkan på godstransporterna med lastbil till och från 
kontinenten samt mellan de nordiska länderna. Utredningen beräknas 
bli klar under 1988.
Gruppen förbereder f. n. förslag till NÄT på följande områden:

-  Forskningen kring Nordens roll i det globala och det europeiska 
transportsystem et behöver förstärkas. Därför förbereder gruppen ett 
förslag om inrättande av ett nordiskt tvärvetenskapligt professorat i 
ämnet ” internationella transporter” med uppdrag till gruppen att ge
mensamt med m inisterrådets sekretariat utforma närmare villkor lokali
sering etc. av professoratet. Inrättande bör kunna ske under 1989.

-  Uppdrag till undersökning av och förslag till reform er av nuvarande 
regler för utförande av busstrafik mellan de nordiska länderna, detta 
mot bakgrund av den förväntade liberaliseringen inom EG av den inter
nationella busstrafiken samt det förslag till förhandlingar mellan EG och 
bl. a. de nordiska länderna härom som kan förväntas till följd av denna 
liberalisering.

-  Förslag till hur en sammanjämkning kan ske mellan de olika reglerna för 
arbets- och vilotider för chaufförer i internationell lastbils- och busstra
fik som f. n. gäller dels enligt den s. k. AETR-konventionen, dels inom 
EG samt delvis i de nordiska länderna.

-  Förslag till harmonisering av de villkor för tillträde till yrket som trans
portör i landsvägstrafik som gäller bland de nordiska länderna. Arbetet 
sker parallellt med motsvarande arbete i den europeiska transportm inis
terkonferensen (CEMT).

-  Inom såväl EG som de nordiska länderna växer intresset för att bygga ut 
den kombinerade landsvägs/järnvägstrafiken. Inom vissa EG-länder har 
denna trafikform redan en betydande omfattning, t. ex. Västtyskland. I 
den nyligen framlagda svenska trafikpolitiska propositionen föreslås en 
kraftfull satsning på kombitrafik och då även i förbindelse med konti
nenten. Arbetsgruppen anser det mycket viktigt att den begynnande 
kombitrafiken i N orden utvecklas snabbt och i nära samarbete med vad 
som sker inom EG samt att trafiken i båda om rådena blir väl koordine
rad. Gruppen avser därför undersöka vilka åtgärder och förslag som kan 
föreslås NÄT i detta syfte.
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På grund av det nära sambandet mellan konkurrensvillkoren på trans
portm arknaderna i Norden och inom EG följer gruppen uppmärksamt 
utvecklingen beträffande vägskatterna och mått- och viktbestämmelser för 
landsvägsfordon. I det förstnäm nda avseendet finns inga gemensamma 
regler bland EG-länderna. Kommissionen har emellertid nyligen framlagt 
förslag till ett vägskattesystem baserat såväl på nationalitets- som territo- 
rialitetsprincipen. På grund av de stora åsiktsskillnaderna mellan medlems
länderna torde det dröja lång tid innan gemensamma skatteregler och - 
nivåer etablerats. Den av ÄK-Finans och NÄT tillsatta arbetsgruppen för 
vägskattefrågor inom Norden förväntas avsluta sitt arbete under våren 88. 
NÄTs EG-grupp avvaktar resultatet av detta arbete innan gruppen själv tar 
upp detta ämnesområde.

I fråga om mått-viktbestämmelserna för landsvägsfordon har gruppen 
konstaterat att sedan flera beslut tagits i b l.a . Sverige och Finland med 
b l.a . resultatet att hinder inte kommer att finnas för EG-registrerade 
fordon att bedriva trafik i dessa länder sedan de nya gemensamma EG- 
normerna trätt i kraft vid genomförandet av den inre marknaden, finns 
ingen anledning för gruppen att f. n. framlägga några särskilda förslag på 
detta område. Eftersom det pågår en intern utveckling inom EG ifråga om 
fordons och lastbärares mått och vikter, bedöm er gruppen det som angelä
get att noga följa utvecklingen och om så visar sig nödvändigt framlägga 
förslag i syfte att undvika att större skiljaktigheter uppstår mellan reglerna 
i Norden och i EG.

Det ligger i sakens natur att vissa av de förslag som nämnts ovan i 
huvudsak endast berör vissa av de nordiska länderna. Gruppen anser 
emellertid det viktigt att förslag också förbereds på områden som dels har 
längre räckvidd än vad sammanjämkningen av EG-reglerna och de nordis
ka reglerna inför förverkligandet av den inre marknaden nödvändiggör, 
dels är av betydelse för samtliga nordiska länder. Exempel på sådana 
ämnesområden är följande:
-  Den ökade användningen av tele och data i transportväsendet och den 

nya informationstekniken gör det möjligt att effektivisera transportvä
sendet. Nya samverkansformer kan förväntas bli etablerade. Logistik, 
just-in-time m. m., kommer att bli betydande grundelement i den framti
da transportpolitiken. Såväl EG-länderna som de nordiska länderna blir 
berörda härav. Det är utomordentligt viktigt att redan nu sådana system 
etableras i samverkan mellan de båda ländergrupperna att inte nya 
hinder uppträder på och mellan dessa länders transport- och varum ark
nader.

-  En ökad internationell standardisering av lastbärare såsom containers 
och växelflak pågår inom berörda internationella standardiseringsorgan, 
ISO och CEN. Det är synnerligen angeläget att studera konsekvenserna

Andra problemställningar
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av införandet av eventuella nya standardm ått och -vikter för s. k. super
containers, 45 eller 48 fot långa och 9,6 fot höga, liksom av nya stan
dardm ått för växelflak och påhängsvagnar med eventuella ändringar av 
nu gällande begränsningar inom EG. Transporterna inom Norden och 
till EG-området kommer att påverkas härav. Mycket står att vinna på 
införandet av ett m odulsystem inom vilket standardiserade lastenheter 
lätt kan utbytas mot varandra.
Gruppen har beslutat att tills vidare avvakta med framläggande av för

slag inom följande områden:
-  Rätten att bedriva inrikestrafik i ett land med fordon registrerat i annat 

land (cabotage, anslutningscabotage) inom landsvägstrafiken beroende 
på den osäkra utvecklingen inom EG på detta område. Kommissionen 
har visserligen framlagt förslag om införande av viss begränsad anslut
ningscabotage, men m otståndet från m edlem sländerna är mycket stort. 
Detta gäller i än högre grad äkta cabotage trots att sådan så småningom 
måste införas.

Frågor utanför gruppens arbete

Luftfart sfrågorna behandlas inom andra fora och är f. n. intimt avhängi- 
ga av den beslutade luftfartsliberaliseringen inom EG, vilket får konse
kvenser för de nordiska luftfartsbolagen och luftfartssam arbetet dels mel
lan de i detta konsortium deltagande länderna och dels för luftfartssamar- 
bete inom Norden som helhet.

Sjöfartsfrågorna behandlas huvudsakligen i andra fora än NÄT. U tveck
lingen inom Norden på detta område beror till stor del av andra faktorer än 
den inom EG introducerade gemensamma sjöfartspolitiken.

Övriga frågor

Det kan slutligen nämnas att från finsk, norsk och svensk sida vissa 
sonderingar företagits hos EG-Kommissionen i Bryssel beträffande möjlig
heterna att eventuellt ingå ett gemensamt avtal med EG om samarbete i 
landtransportfrågor. Dessa tre länders representanter i arbetsgruppen har 
utbytt synpunkter på innehållet i ett sådant avtal. Något färdigt förslag 
finns ännu inte.
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Rek. 22/1984/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
om meddelande om rekommendation angående stöd till 
nordiskt utställningsutbyte

(M eddelandet, se s. 2835)

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek. nr 22/1984 angående 
stöd för nordiskt utställningsutbyte.

M inisterrådet meddelar att N ordiskt konstcentrum  i budgeten för 1987 
fick en aktivitetsökning för att stärka det nordiska utställningsutbytet, och 
att denna inriktning upprätthålls i budgeten för 1988. Kulturhandlings
planen (B 83/k) syftar även till en förstärkning av konstcentret. Beträffande 
Nordiska textiltriennalen meddelas att anslag för att finansiera triennalen 
1988-1989 har avsatts på kultursektorns dispositionsmedel för 1988.

U tskottet konstaterar att m inisterrådet, i enlighet med rekomm endatio
nen, har vidtagit åtgärder i syfte att stärka utställningsutbytet. Några skäl 
att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning föreligger därför 
inte längre, och utskottet föreslår,

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek. nr 22/1984 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahhæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

H aakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øv regard (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 22/1984 angående stöd 
till nordiskt utställningsutbyte
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att på den nor
diska kulturbudgeten inta ett särskilt anslag till stöd till nordiskt utställm- 
ningsutbyte.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Som kjent gis det i dag gjennom bevilgningen til Nordiskt Konstcentrum  

støtte til utstillingsvirksomhet innen billedkunstområdet (maleri, skulptur, 
tegning, grafikk, tekstilkunst, kunsthåndverk, kunstindustri, formgivning, 
foto, arkitektur etc.).

K unstsenteret fikk i 1987-budsjettet en økning i tillegg til lønns- og pris
stigningen spesielt med det formål å øke utstillingssamarbeidet, og dette 
opprettholdes også i budsjettet for 1988. Kulturhandlingsplanen legger 
også opp til en styrking av kunstsenteret.

Rekommendasjonen tar videre opp spørsmålet om hvordan den nordiske 
textiltriennale heretter kan sikres støtte. Midler til finansieringen av trien
nalen som skal arrangeres i 1988/89 er blitt avsatt på kultursektorens 
disposisjonsm idler for 1988.

M inisterrådet anser at man på denne måten ivaretar nordisk utstillings- 
samarbeid på en hensiktsmessig måte og på et rimelig nivå.

Rek. 22/1984/k
D 1988
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Rek. 4/1985/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 4/1985 angående höjda 
och harmoniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonom iska u tskottets betänkande över m eddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer å innføre 
økte og harm oniserte beløpsgrenser ved innførsel av varer for eget bruk i 
forbindelse med reiser.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
En redegjørelse for oppfølgingen av rekomm andasjonen er gitt i minis

terrådets årsberetning for 1987 (C l), kap. XIX, pkt. 2.
1 tillegg kan opplyses at em betsm annskom iteen for handelspolitiske 

spørsmål i 1987 har tatt initiativ til et nærmere og mer aktivt samarbeid 
med grenseregionale kom iteer for om mulig å kunne bidra til en økt 
framdrift i- anstrengelsene med å løse handelsrelaterte problem. Det er 
hensikten å utvide og styrke dette sam arbeidet i tiden framover. Jfr. 
årsberetningens kap. XIX, pkt. 7.

M inisterrådet anser for sin del at hensikten med rekommandasjonen 
med dette er oppfylt.
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*Rek. 9/1985/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 9/1985 angående 
samarbete om handelssjöfarten
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
1. att inom N orden sam ordna och stimulera forskning och utveckling av 

sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonom iska vinningar för utvecklan
det av en konkurrenskraftig nordisk handelssjöfart;

2. att verka för e tt enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor 
av gem ensamt nordiskt intresse inom handelssjöfarten;

3. att utreda behovet av ett gemensamt nordiskt forum för samordning 
och utveckling av sjöfartspolitiska frågor.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I den nuvarande m inisterrådsorganisationen finns vissa begränsningar 

för hanteringen av frågan beroende på att länderna nationellt har placerat 
sjöfartsärendena dels i handels- och industrim inisterierna och dels i kom- 
munikationsministerierna. Tills vidare har detta påverkat ett nordiskt sam
ordnande av den nationella hanteringen av sjöfartsfrågorna.

Vad gäller nordisk samordning och utveckling av forskning inom sjö- 
fartsteknologi, driftsekonomi m. m. inom handelssjöfarten har m inisterrå
det inhämtat synpunkter på möjligheterna till samarbete från ett antal 
statliga organ, högskolor, redarföreningar, fackförbund m .fl. Remissin
stanserna kan sammanfattningsvis sägas stödja ett utökat nordiskt forsk
ningssamarbete. Därem ot varierar synpunkterna på hur ett formellt samar
bete bör organiseras. Grundfrågeställningen kan sägas vara om det behövs 
ett råd för att etablera ett sam arbete eller om det finns förutsättningar för 
ett effektivt sam arbete utan att ett formellt råd bildas.

M inisterrådet delar uppfattningen att forskningssam arbetet bör utökas. 
Beträffande form erna för sam arbetet framgår av rem issm aterialet att en 
omfattande forskning pågår nationellt och att ett visst nordiskt samarbete 
redan är etablerat. Vidare framförs idéer om fortsatt forskning, vilken 
förefaller väl ägnad åt nordiskt sam arbete. M inisterrådet anser att det 
föreligger goda förutsättningar för ett effektivt sam arbete inom ramen för
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en kontaktgrupp. M inisterrådet undersöker nu möjligheterna till a tt bilda 
en sådan grupp. Avsikten är att den främ st skall bestå av forskare men 
också av representanter för statliga organ, redarföreningar, fackförbund 
m. fl.

I ministerrådets budget 1988 finns ej medel anslagna för gruppens verk
samhet. I den mån det visar sig att förutsättningarna finns att bilda en 
kontaktgrupp för forskningssam arbetet avser därför ministerrådet att om 
möjligt avdela medel ur m inisterrådets reserv för finansiering av gruppens 
arbete.

Frågorna om enhetligt nordiskt uppträdande internationellt vad gäller 
gemensamma intressen inom handelssjöfarten samt upprättandet av ett 
gemensamt nordiskt forum för samordning och utveckling av sjöfartspoli- 
tiska frågor har tagits upp under året, mot bakgrund av de nationella 
åtgärder som vidtagits.

På det nationella planet har Norge under 1987 etablerat ett internatio
nellt skeppsregister samt genomfört ett antal lagändringar med avsikt att 
styrka situationen för den norska sjöfarten.

I Danmark har regeringen lagt fram en redogörelse i Folketinget om 
sjöfartsfrågor. Ytterligare åtgärder till förmån för sjöfartsnäringen kommer 
att diskuteras i regeringen.

I Finland utreds frågan om förutsättningarna för och konsekvenserna av 
etablerandet av ett speciellt register på Åland. En delrapport har i novem
ber överlämnats till handels- och industriministeriet.

Vid ett möte den 23 mars 1987 i Stockholm med den svenske kommuni
kationsministern som ordförande och med representanter för de departe
ment i Danmark, Finland, Norge och Sverige som ansvarar för sjöfartsfrå
gor samt representanter för Ålands landskapsstyrelse och Nordiska minis
terrådssekretariatet, diskuterades i vilken utsträckning nordiskt samarbete 
beträffande sjöfartsfrågor kan och bör förstärkas. Det konstaterades då 
b l.a . att det redan förekom m er ett nära samarbete mellan de nordiska 
länderna i olika sjöfartsfrågor.

Tjänstemän från berörda fackdepartem ent träffas regelmässigt för att 
stämma av synpunkter inför överläggningar inom internationella organisa
tioner. Härigenom verkar man sedan länge på ett effektivt sätt för ett 
enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor av gemensamt nor
diskt intresse. Information om aktuella sjöfartsfrågor i respektive land 
brukar då också lämnas. U nder mötet i mars beslöts uppdra åt dessa s. k. 
nordiska sjöfartspolitiska möten att följa upp de frågeställningar som rests.

Det har därefter hållits två nordiska sjöfartspolitiska möten och man har 
vid dessa enats om att det är önskvärt att ytterligare förstärka det nordiska 
sam arbetet. D etta skall ske bl. a. genom ökad information om vad som 
sker i de olika länderna på sjöfartens område. Genom ett sådant intensifi
erat inform ationsutbyte förbättras ytterligare möjligheterna till nordisk 
samordning i frågor där en sådan är önskvärd och möjlig.
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Det bör framhållas att den nordiska transport-överenskom m elsen un
dantar frågor om de nordiska ländernas internationella sjöfartspolitiska 
förhållanden från m inisterrådets verksam hetsom råden. Mot denna bak
grund anser m inisterrådet att de informella kontakterna som skapats tillgo
doser det aktuella behovet av nordiskt samarbete beträffande internatio
nella sjöfartspolitiska frågor.

Beträffande upprättandet av ett gemensamt nordiskt forum för sjöfarts
politiska frågor bör framhållas, att de nordiska handelsflottorna delvis 
konkurrerar med varandra på den internationella marknaden. Sjöfartsnä
ringens omfattning, betydelse och förutsättningar skiljer sig också avsevärt 
i de olika länderna. D etta medför att man i de nordiska länderna kan ha 
olika syn på sjöfartspolitiska frågor och väljer olika lösningar på uppkomna 
problem. Det har inte minst den senaste tidens utveckling visat. Mot denna 
bakgrund nödgas m inisterrådet konstatera, att det för närvarande finns 
begränsade förutsättningar för ett formaliserat samarbete i Nordiska minis
terrådets regi om internationella sjöfartspolitiska frågor.
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*Rek. 13/1985/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 13/1985 angående nor
diska stoffet i läromedel och läroplaner
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att vidta åtgär
der för att utöka och fördjupa det nordiska stoffet i läromedel och läropla-

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Rek. nr. 13/1985/k har inngått i arbeidet med handlingsplan for det 

nordiske kultursam arbeidet. I m inisterrådsforslag til handlingsplan for det 
nordiske kultursam arbeidet (B 83/k) heter det bl. a.:

” Forudsætning for skabelsen af øget nordisk sprogforståelse, er at der er 
et righoldigt og pædagogisk velegnet undervisningsmateriale til rådighed, 
og at lærerne er kvalificerede til at undervise i de nordiske sprog.

Der vil derfor blive givet støtte til udgivelse af nordiske tema- og perio
deantologier om litteratur, kultur- og samfundsforhold i Norden med supp
lerende audiovisuelt materiale. H erunder vil der blive lagt vægt på at 
styrke børn og unges kendskab til Nordens historie, aktuelle samfundsfor
hold i Norden og det mangesidede nordiske sam arbejde.”

I desem ber 1987 holdes det en konferense om nordisk språksamarbeid. 
M inisterrådet vil med utgangspunkt bl. a. i resultatene fra denne konferan
sen holde en prinsippdebatt i 1988 om hvorledes en intensivering av det 
nordiske språksam arbeidet over en 5 års periode kan gjennomføres. Dette 
skal siden danne grunnlaget for en nytt handlingsprogram for økt språk
forståelse i Norden, derunder kulturformidling i vid forstand, dvs. språk, 
kultur og samfundsforhold i Norden.
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*Rek. 14/1985/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 14/1985 angående ersätt
ning för specialutbildning av elever från annat 
nordiskt land
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utreda möj
ligheterna att utforma ett enhetligt system för ersättning till kommuner för 
specialutbildning av elever från annat nordiskt land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Ledningsgruppen för nordiskt skolsam arbete, NSS, har 1987 lagt fram 

en rapport som visar vilka juridiska och ekonom iska hinder som möter de 
ungdomar som en period vill studera i ett annat nordiskt land. På grundval 
av rapporten har NSS hösten 1987 startat tre delprojekt för att bearbeta 
hindren;

1. De juridiska bestäm m elserna
2. Ekonom iska förutsättningar
3. Elevutväxling inom arbetsplatsförlagd utbildning
Delprojekt 2 bedrivs under vintern 1987/88 främst genom de centrala 

studiestödsm yndigheterna i Norden.
Projekten skall söka lösningar på problemen för gränsregior.erna, för 

specialutbildningar, samt för generell elevrörlighek
I ministerrådsforslaget om handlingsplan för kulturom rådet ges dels en 

allmän ram inom vilken dessa projekt kan verka, dels fler konkreta förslag 
till insatser.
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Rek. 15/1985/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelandena om rekommendation nr 15/1985/k 
angående hemmamarknad för fonogram med nordisk 
musik och om rekommendation nr 6/1986/k angående 
förbättrad spridning av verk nominerade till Nordiska 
rådets musikpris
(M eddelandet om rek. 15/1985/k, se s. 2844, 
M eddelandet om rek. 6/1986/k, se s. 2876)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska ministerrådet till Nordis
ka rådets 36:e session avgivna meddelanden om rek. nr 15/1985 angående 
hemmamarknad för fonogram med nordisk musik och rek. nr 6/1986 angå
ende förbättrad spridning av verk nominerade till N ordiska rådets musik
pris.

U tskottet har behandlat m eddelandena i ett sammanhang.
U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att ministerrådet har avsatt 

anslag för att stöda inspelningen av fonogram med verk som har tilldelats 
N ordiska rådets musikpris, samt för att göra de verk som nomineras för 
musikpriset kända. M inisterrådet meddelar även att arbetet med att för
bättra marknadsföringen och distributionen av nordisk musik ingår i den 
verksam het N äm nden för nordiskt musiksamarbete (NOMUS) kontinuer
ligt genomför.

Med hänvisning till de åtgärder som har vidtagits anser utskottet att det 
inte finns några skäl att längre kvarhålla rekom m endationerna på rådets 
dagordning. Samtidigt förutsätter utskottet att m inisterrådet i särskild ord
ning lägger fram förslag till konkreta åtgärder för att förbättra distributio
nen av nordisk musik inom och utom Norden. U tskottet föreslår,
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att Nordiska rådet lägger meddelandena till handlingarna och anser 
rekom m endationerna nr 15/1985 och 6/1986 för rådets del slutbe
handlade.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eiður Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemäki-O lander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 15/1985 angående hem
mamarknad för fonogram med nordisk musik
fÖverlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
1. att utge en katalog över nordisk musik,
2. att lägga fram förslag till åtgärder för att förbättra distributionen av 

nordisk musik inom och utom N orden och
3. att u treda frågan om ökad samordning av produktionen av fonogram 

med nordisk musik.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordisk M inisterråd har på dispositionsmidlene for 1988 afsat DKK 

300000 til støtte for indspilning af fonogrammer fortrinsvis med prisbeløn
nede værker fra Nordisk Råds musikpris, samt til PR-virksomhed og 
musikalske aktiviteter, koncertturnéer o. lign. i forbindelse med prisudde
lingen. Tildelingen af støtte og adm inistration af midlerne overlades til 
N ævnet for nordisk musiksamarbejde (NOMUS). Fra 1989 er det hensig
ten, at øgede midler indgår i den Nordiske Musikkomités faste budget.

Arbejdet med forbedret markedsføring og distribution af nordisk musik 
indgår i N O M U S’ kontinuerlige virksomhed og desuden i samarbejde med 
de nationale musikinformationscentre.

Således har man i 1987 i forbindelse med udgivelsen af det engelskspro
gede informationsblad N ordic Sounds indledt udgivelsen af et tillæg på 
nordiske sprog, som orienterer om projekter støttet af NOM US, samt 
andre nordiske sam arbejdsprojekter på musikkens område. Desuden har 
man i 1987 udgivet et særtryk af Nordic Sounds med et katalog over 
nordisk kormusik med tekster på ikke-nordiske sprog. Dette projekt plan
lægges fulgt op af en tilsvarende udgivelse af et katalog over nordisk 
kammermusik.

M inisterrådet anser på den baggrund at hensigten med rekomm endatio
nen i rimelig grad er opfyldt.

Rek. 15/1985/k
D 1988
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Rek. 18/1985/. i
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 18/1985 angå
ende stöd till Internationella rehabiliterings- och forsk
ningscentret för tortyroffer (RCT) i Köpenhamn

(M eddelandet, se s. 2847)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd til Nordisk 
Råds 36. session afgivne meddelelse om rekomm andation nr. 18/1985 om 
støtte til Internationalt Rehabiliterings- og Forskningscenter for Torturofre 
(RCT) i Køpenhavn.

Det fremgår af meddelelsen, at ministerrådet gennem sine beslutninger 
om at bevilge dels 500000 NOK over budgettet for 1986 og dels sammen
lagt 1 mill. DKK over budgettet for 1987 som økonomisk bidrag till RCT 
mener at have opfyldt hensigten med rekomm andationen.

Juridisk Udvalg har tidligere givet klart udtryk for, at hensigten med 
rekomm andationen var, at RCT i København skulle have et fast årligt 
beløb over de nordiske budgetter som et bidrag til forskningsvirksomhe
den, det internationale dokum entationscenter og undervisning/informa
tion. Der har derimod hele tiden været enighed om, at behandlingsvirk
somheden på RCT skulle finansieres nationalt.

Juridisk Udvalg har tidligere givet udtryk for utilfredshed med Nordisk 
M inisterråds behandling af denne rekom m andation, der blev vedtaget på 
Nordisk Råds 33. session i 1985 i Reykjavik med tilslutning fra parlam enta
rikere fra alle de nordiske lande og som sidenhen er blevet bakket op 
gentagne gange ikke alene af Juridisk Udvalg, men også af Budget- og 
Kontroludvalget og af N ordisk Råds Præsidium.

Juridisk Udvalg må desværre tage til efterretning, at det ikke vil være 
muligt at få Nordisk M inisterråd til at følge N ordisk Råds rekommandation 
om at yde et fast årligt tilskud til RCT i København.
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denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille, 
at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom 

mandation nr. 18/1985 for færdigbehandlet for rådets vedkom 
mende.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)
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Rek. 18/1985/. j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1985 angående stöd 
till Internationella rehabiliterings- och forsk
ningscentret för tortyroffer (RCT) i Köpenhamn
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd 
at give økonomisk støtte over det nordiske budget til Internationalt Reha
biliterings- og Forskningscenter for Torturofre (RCT) i København.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 15 decem ber 1987: 
M inisterrådet har genom skilda beslut våren 1985, hösten 1986 och våren 

1987 beslutat bevilja dels 500000 NOK dels sammanlagt 1 milj. DKK som 
ekonomiskt bidrag till Internationella rehabiliterings- och forskningscen
tret för tortyroffer i København. Därmed anser ministerrådet, för sin del, 
att syftet med rekom m endationen tillgodosetts.
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Rek. 19/1985/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 19/1985 angå
ende samarbete för de mänskliga rättigheterna

(M eddelandet, se s. 2850)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd/de nordiske 
regeringer til Nordisk Råds 36. session afgivne meddelelse om rekomm an
dation nr. 19/1985 om samarbejde for de menneskelige rettigheder.

Med hensyn til rekom m andationens fø rste  led  konstaterer Juridisk 
Udvalg, at forslaget om at gøre institutet i Oslo til et samnordisk institut er 
opgivet, efter at der er oprettet nationale institutter i Danmark, Finland, 
Norge og Sverige. Det fremgår af meddelelsen, at de nationale institutter 
nu får et fast årligt bidrag over de nordiske budgetter på 100000 DKK til 
deres samarbejde i nordisk regi, hvilket skulle give forudsætninger for at 
etablere en nordisk samarbejdskomité/redaktionsfunktion og at forsyne 
det norske tidsskrift: ” M ennesker og rettigheder” med nordisk materiale.

Juridisk Udvalg har allerede udtalt sin tilfredshed med dette resultat i sin 
udtalelse over Nordisk M inisterråds budget for 1988.

Juridisk Udvalg skal i øvrigt henlede opmærksom heden på, at man i 
forbindelse med det møde, som udvalget havde med sagkyndige i lovgiv
ningsspørgsmål i oktober 1987, og som man har redegjort nærmere for i 
udvalgets betænkning over m inisterrådets beretning om virksomheden i
1987 (C III988), også blev gjort opmærksom på en problemstilling, der har 
relation til sam arbejdet for de menneskelige rettigheder.

Det drejer sig om de internationale menneskerettighedskonventioners 
betydning for den nordiske retsordning. Det blev over for udvalget oplyst, 
at de nordiske lande sammen med de angelsaksiske -  først og fremmest 
England -  har en anden opfattelse af, hvorledes de internationale menne
skerettighedsforpligtelser indgår i national ret.

Kontinental-europæisk siger man, at de internationale menneskerettig
hedsforpligtelser er en del af national ret. 1 de nordiske lande betjener man 
sig af formodningsregler og fortolkningsregler om, at ikke mindst admini
strationen, men også ombudsm ændene skal være opmærksomme på at 
fortolke nationale regler, så de så vidt muligt er i overensstem m else med 
de internationale menneskeretlige forpligtelser.
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Uden at det kan siges med sikkerhed, kunne noget tyde på, at b l.a . 
England vil gå over til den egentlige inkorporering på samme måde som de 
kontinentale europæiske lande. Dermed vil de nordiske lande være de 
sidste, der ikke um iddelbart inkorporerer m enneskerettigheder som en del 
af national ret.

Det er nok ikke et spørgsmål, der kommer op på helt kort sigt, men da 
det er kompliceret både juridisk og politisk, vil det være nyttigt at forbere
de det i god tid.

Det er Juridisk Udvalgs opfattelse, at dette bør tages op i nordisk regi -  
muligvis i et samarbejde mellem de nationale institutter for menneskelige 
rettigheder.

Men hensyn til rekom m andationens andet led skal Juridisk Udvalg 
henlede opmærksom heden på, at udvalget i sin udtalelse over Nordisk 
M inisterråds planer for det nordiske samarbejde (C 2/1988) har henstillet, 
at der frem over også redegøres for de nordiske planer om samarbejde 
vedrørende flygtningepolitik og vedrørende det internationale samarbejde 
for de menneskelige rettigheder.

Udvalget går i øvrigt ud fra, at der frem over redegøres for ministerrå
dets/de nordiske regeringers indsatser for at hævde de menneskelige fri- og 
rettigheder inden for ramm erne af C 1.

Juridisk Udvalg betragter herefter rekom m andationen for opfyldt og 
indstiller:

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom 
mandation nr. 19/1985 for færdigbehandlet for rådets vedkom
mende.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

H agen H agensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir H ermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Taste sen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)

12-17-336 Nordiska rådet Del 2



2850

Meddelande

om rekommendation nr 19/1985 angående sam
arbete för de mänskliga rättigheterna
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet/De nordiska regeringarna)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. nærmere at prøve mulighederne for at gøre det i Oslo planlagte forsk

ningsinstitut for menneskelige rettigheder til et samnordisk institut, 
samt

2. inden for ramm erne af C 1 at redegøre for de nordiske regeringers 
indsatser for at hævde de menneskelige fri- og rettigheder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t / D e  n o r d i s k a  r e g e r i n g a r n a  m ed
delar den 1 decem ber 1987:

ad punkt 1
M inisterrådet henviser til sin meddelelse til rådets 35. session, i hvilken 

adviseredes, at de etablerede nationale institutter for menneskelige rettig
heder skulle få økonomisk støtte til deres samarbejde i nordisk regie.

Beslutning herom blev truffet i foråret 1987 for så vidt gælder arbejdsåret 
1987. For 1988 er bidraget medtaget som en fast post på m inisterrådets 
budget.

Bidraget som beløber sig til 100000 DKK, skulle give forudsætninger for 
at etablere en nordisk samarbejdskomité/redaktionsfunktion og at forsyne 
det norske tidsskrift ” M ennesker og rettigheter” med nordisk materiale.

Det er m inisterrådets håb, at man på denne måde kan fremme samarbej
det og erfaringsudvekslingen på nordisk niveau på en sådan måde, at det 
tilgodeser formålet i rekom m andationens første led.

ad punkt 2
De nordiske lande har som bekendt i det væsentlige en fælles holdning til 

spørgsmål, som berører beskyttelsen og udbredelsen af de menneskelige 
rettigheder. Det er derfor naturligt, at landene her arbejder nært og aktivt 
sammen. Form erne for dette samarbejde er beskrevet indgående i medde
lelser til tidligere rådssessioner. De nordiske regeringer henviser i første

Rek.l9/1985/j
D 1988
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række til den information, som blev givet i tidligere års meddelelser, idet 
man herudover vil meddele følgende:

De nordiske lande afgiver jævnligt fælles indlæg i F N ’s generalforsam 
ling, i F N ’s økonomiske og sociale råd, ECOSOC, og i m enneskerettig
hedskommissionen om em ner vedrørende menneskerettigheder.

Et snævert samarbejde mellem de nordiske lande finder ligeledes sted i 
den arbejdsgruppe under F N ’s menneskerettighedskom m ission, som siden 
1979 har arbejdet med udformningen af en konvention om barnets rettighe-

FN-konventionen mod tortur er ratificeret af Norge, Sverige og D an
mark. Finland har undertegnet konventionen, men endnu ikke ratificeret, 
hvilket beror på en større reform af den finske straffelovgivning. Når 
denne er gennemført vil konventionen blive ratificeret.

Spørgsmål om de menneskelige rettigheder er regelmæssigt på dagsor
denen for de nordiske udenrigsm inistres møder. Kampen mod apartheids
systemet i Sydafrika er blandt de viktigste punkter.

På baggrund af det fælles nordiske handlingsprogram mod Sydafrika (der 
er revideret og skærpet i 1985) har de nordiske lande enkeltvis og samlet 
gennemført omfattende foranstaltninger mod Sydafrika med det formål at 
lægge størst muligt pres på den sydafrikanske regering for en fuldstændig 
og fredelig afvikling af apartheid-system et. De nordiske lande har nu i alt 
væsentligt gennem ført en generel handelsembargo mod Sydafrika. Flyfor
bindelser til Sydafrika er afbrudt, og ny-investeringer i Sydafrika tillades 
ikke. Sydafrikanske statsborgere nægtes, som hovedregel visum til indrej
se i kraft af de fællesnordiske retningslinier som er skærpet i 1986.

Med baggrund i handlingsprogrammet yder de nordiske lande desuden 
en omfattende bistand til ofre for m odstandere af apartheid-system et samt 
til Frontliniestaterne og SADCC-samarbejdet for at mindske de pågælden
de landes afhængighed af Sydafrika og for at øge deres evne til at modstå 
Sydafrikas destabiliseringspolitik. Endelig frem hæver de nordiske lande i 
handlingsprogrammet deres fortsatte bestræ belser på at få F N ’s sikker
hedsråd til at vedtage bindende eller på anden måde effektive sanktioner 
mod Sydafrika.

På det nordiske udenrigsm inistermøde i Helsingfors i septem ber 1987 
besluttedes det at revidere handlingsprogrammet, således at det afspejler 
den udvikling, der er sket i Sydafrika-spørgsmålen siden sidste revision i 
1985. En nordisk em bedsm andsgruppe forventes at fremlægge et revideret 
programudkast til udenrigsm inistrenes næste møde, som vil finde sted i 
marts 1988 i Oslo.
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*Rek. 21/1985/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 21/1985 angående pro
gram för stöd och hjälp till utförsäkrade arbets
lösa
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att utreda hur 
stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa bör kunna utformas på den 
nordiska arbetsm arknaden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 7 decem ber 1987: 
Opfølgning sker ved iværksættelse af en række projekter over det årlige 

projektprogram. Der henvises i øvrigt til omtalen i kapitel X om det 
nordiske samarbejde på arbejdsm arkedsom rådet.
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*Rek. 22/1985/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 22/1985 angående åtgär
der mot drogmissbruk i trafiken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att
a) låta utreda omfattningen av drogproblemet i trafiken i de nordiska 

länderna, samt
b) utveckla m etoder som ger möjligheter för snabb och effektiv analys 

av förekomsten i organismen av narkotika såsom cannabis och andra 
medel som verkar på det centrala nervsystem et.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD) beslöt vid sitt 

möte den 17 juni 1985 att sätta igång arbete med att utreda omfattningen av 
drogproblemet i trafiken. Samtidigt reserverade NAD medel för ett fors- 
karmöte kring trafik och droger som hölls i Helsingfors den 14-16 novem
ber 1986. Mötet arrangerades av Statens rettstoksikologiske institutt i Oslo 
tillsammans med NAD:s sekretariat.

Mødet var opdelt i en redegørelse over eksisterende forskning (kund
skabsoversigt) og en diskussion af muligheder m.v. Kundskabsoversigten 
viste, at der generelt er få epidemiologiske studier, og de er noget vanskeli
ge at tolke. Man mangler i særlig grad data, der belyser betydningen af 
andre rusmidler end alkohol ved ulykker, der ikke kræver dødsofre i 
normal trafik og i befolkningen generelt. Analyser af de foreliggende rets- 
toksikologiske m aterialer i flere lande viste, at der findes andre rusmidler 
end alkohol i en række prøver, hvor sådanne undersøgelser ikke er rekvire
rede.

Blodkoncentrationen af andre rusmidler end alkohol er stort set korrele- 
ret til virkning og påvirkningsgrad, men der findes betydelige variationer, 
særligt som følge af tid (akut og kronisk tolerance) og andre interindividu- 
elle faktorer. Forekom sten af aktive m etabolitter kan udgøre et problem. 
Over en meget høj koncentration vil man for de fleste rusmidler kunne 
sige, at påvirkning m åtte foreligge. Sammenhængen mellem indtaget dosis 
og blodkoncentration viser oftest større individuel variation for andre 
rusmidler end for alkohol.

Koncentrationsbestem m elserne for andre rusmidler er analytisk mere 
komplicerede og krævende end for alkohol. Der kræves generelt tungere
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emballagen og af lagringskontrollen.
Det var i øvrigt bred enighed om følgende:

(1) En lov som påbyr undersøkelse av trafikkdrepte mht andre rusmidler 
enn alkohol.

(2 a) Legeundersøkelse bør alltid foretas ved mistanke om påvirkning av 
andre rusmidler enn alkohol. Da dette ofte først oppdages etter utført 
alkoholanalyse, bør legeundersøkelsen beholdes og evt. forbedres i 
de land som har den (Finland, Norge).

(2 b) Manglende legeundersøkelse innebærer en betydelig risiko for helse 
til arresterte, sterkt påvirkede trafikanter.

(3 a) Man var meget bekym ret for at en eventuell innføring av utåndings- 
prøve som eneste bevis i alkoholsaker ville medføre betydelig svek
kelse av kontrollen av andre rusmidler i trafikken, særlig når de er 
kom binert med alkohol.

(3 b) Manglende spesifisitet ved utåndningsprøver gjør at tilfelle med me- 
tanolinntak vil bli feilbedømt.

(4) Spredningen av analyser til flere laboratorier i hvert land er uheldig 
fordi dette m edfører mulighet for forskjellsbehandling som følge av 
interlaboratorie variasjon.

(5) N år analysesvar skal underkastes en medisinsk sakkyndig vurdering er 
det en stor fordel om den sakkyndige kan gjøre dette i samarbeid med 
de ansvarlige analytikere, helst ved at de arbeider i samme laboratori
um, slik situasjonen er i alle de nordiske land uten om Danmark.

(6) En kopling av rettslig analysevirksom het til økonomisk vurdering, 
f.ek s. styKkprisbetaling er uheldig da den kan medføre forskjellsbe
handling og ufullstendig utredning av enkelte saker.

Konsentrasjonsgrenser i blod for andre rusmidler enn alkohol ble også 
diskutert. Man konkluderte med følgende: For legale midler som også 
anvendes som m edikam enter vil innføring av en grense by på store prakti
ske problem. H vert slikt tilfelle burde underkastes en sakkyndig vurdering 
der analyseresultat, utfallet av den kliniske undersøkelsen og øvrige opply
singer bl. a. om inntak ble betraktet under ett. Internordisk samarbeid for 
slik vurdering ville være hensiktsmessig. For illegale midler (amfetamin, 
tetrahydrocannabinol) var det forskjellig syn blant deltakerne. Dersom 
grenser innføres ville dette m åtte innebære en fomidabel oppbygning av 
analysekapasiteten og kontrollrutinene for de aktuelle analyser. Det måtte 
videre utføres flere parallelle analyser, beregnes sikkerhetsm arginaler 
m. m.

NAD behandlede ovenstående referat på sit første møde i 1987. Det blev 
konstateret, at det i første række er de epidemiologiske indfaldsvinkler til 
narkotikamisbrug i trafikken, som er af interesse for nævnet, og koordine
ring af arbejdet vedr. dette skulle kunne ske hos NAD. NAD tager kontakt 
med en projektkoordinator i 1988 med henblik på det videre forløb.

Problemet behandles desuden delvis i den nordiske handlingsplan ” Säk
rare trafik i N orden” (ministerrådsforslag B 75/t).
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*Rek. 23/1985/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 23/1985 angående hand
lingsplan mot narkotika
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att fastställa en handlingsplan mot narkotika, i enlighet med minister- 

rådsförslag B 57/s och med beaktande av de synpunkter som framförts av 
social- och m iljöutskottet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar 30 novem ber 1987:
Siden siste statusrapport har Nordisk kontaktsm annsutvalg hatt to ordi

nære møter med representanter fra helse- og sosialsiden og fra kontrollap
paratet. M øtene har vært nyttet til orienteringer, drøftinger av framdriften 
av handlingsplanen og internasjonale spørsmål knyttet til F N ’s narkotika- 
kommisjon, verdenskonferansen i Wien og sam arbeidet under Europarå
det (Pompidou-gruppen).

Aktiviteter i handlingsplanen:

1. Tjenestemannsntveksling
Stipendene til tjenestem annsutvekslingsprogram m et har for 1987 vært u t
lyst i to omganger. Ved første gangs utlysning, innkom det søkere bare fra 
Danmark og Sverige. Ved andre gangs utlysning, kom det også søkere fra 
de andre nordiske landene. Tilsammen 14 stipendiater har nytt godt av 
ordningen i tilsammen 58 uker. Stipendiatene har besøkt utekontaktvirk- 
somheter, kvinneprosjekter, prostitusjonsprosjekt og ulike behandlings
institusjoner for stoffmisbrukere.

2. Narkotikainformasjon
En nordisk konferanse om narkotikainform asjon er holdt i Sverige i tiden 
28 .-30 . oktobei 1987. Deltakere på konferensen var 40 nøkkelpersoner 
som arbeider med utvikling av inform asjonsstrategier. Konferansen drøf
tet inform asjonsstrategier i forhold til de såkalte sesitive områdene kokain 
og sniffing. Informasjonsarbeide i forhold til det narkotiske stoffet amfeta
min, blev også drøftet spesielt på konferansen da det i flere av de nordiske 
landene, er uttrykt bekym ringer om at helt nye brukergrupper misbruker 
dette stoffet.
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3. Narkotikaforebyggende tiltak i lokalmiljø
Det har vært holdt en nordisk konferanse om narkotikaforebyggende tiltak 
i lokalmiljø i Finland 4 .-6 .  novem ber 1987. Konferansen bestod av 80 
deltagare med representanter fra sosialsiden, politiet, skoleverket, for
eldreorganisasjoner og andre organisasjoner som arbeider med narkotika
forebyggende tiltak. Det ble i konferansen lagt opp til diskusjoner om 
hvordan offentlige og frivillige organisasjoner kan samarbeide, og det kom 
en bred presentasjon av ulike prosjekter som er satt i gang i de forskjellige 
landene.

4. Stoffmisbrukere og A ID S (erstatter etter avtale handlingsplanens pro
sjekt om lokalmiljø)
Kontaktm annsutvalget har knyttet til seg en arbeidsgruppe som arbeider 
med Aids-problematikken bestående av en representant fra hvert av lande
ne. Foruten å holde sine respektive kontaktmenn orientert om utviklingen 
av AIDS-epidemien, har de også fungert som arbeidsgruppe i forberedel
sen av de konferansene som har tatt opp AlDS-spørsmålet.

Det ble holdt en konferanse i København i desem ber 1986 -  HIV- 
smittede/syke i behandlingsinstitusjonene. Dokumentasjon fra konferan
sen kom i 1987. Det består av hovedinnledningene som ble holdt på 
konferansen.

Det har vært avholdt to konferanser med hovedtem a Aids i 1987 og det 
planlegges ytterligere en konferanse på tem aet som skal være i Danmark 
på vårparten -88.

Arbeide m ed stoffm isbrukere i risiko fo r  H IV-sm itte:
Konferansen blev holdt på Geilo i tiden 2 .-4 .  mars i år, med 80 deltakere. 
Konferansen var lagt opp med få innledninger i plenum der Aids-problema- 
tikken ble belyst fra en kriminologisk, sosialantropologisk og en medisinsk 
synsvinkel. Hoveddiskusjonene ble ført i fire work-shops som tok opp 
temaene:
— vanemessige sprøytem isbrukere og HIV
— sporadiske sprøytem isbrukere og HIV
— arbeide med stoffmisbrukeres seksualpartnere
— prostitusjon og HIV-smitte
Spesielt interessant var diskusjonene om de sporadiske sprøytemisbruker- 
ne og deres medvirkning i bekjempelsen av HIV-epidemien samt diskusjo
nene som fant sted i gruppen som tok for seg prostitusjon og HIV-smitte. 
Denne gruppen tok også opp diskusjonene om gutteprostitusjon og vår 
manglende kunnskap og arbeid innenfor nettopp denne problematikken. 
Dokumentasjon fra konferansen vil komme ut som et hefte bestående av 
innledningene i plenum og en oppsummering av gruppediskusjonene.
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AID S og kriminalomsorgen:
Den nordiske konferansen om stoffmisbrukere i kriminalomsorgen som ble 
holdt i Oslo i septem ber i 1986, tok i liten grad opp de problemene 
kriminalomsorgen står over for med hensyn til HIV- og Aids-epidemien. 
Konferansen uttrykte et sterkt ønske om at man også på nordisk plan, tok 
opp denne problem atikken spesielt. En konferanse som tok opp dette 
ønsket, ble avholdt i Sverige 8. — 11. septem ber i år.

Stikkordsmessig tok konferansen opp følgende:
-  En situasjonsrapport fra de fire tilstedeværende landene, Danmark, 

Finland, Norge og Sverige.
-  Strategier for sm ittereduserende tiltak i de forskjellige landene.
-  En medisinsk gjennomgang av HIV-infeksjonen, stoffmisbrukernes syk

domsbilde og følelsesmessige reaksjoner ved smitte og hvilke tiltak som 
trengs på de ulike stadiene ved en HIV-infeksjon.

-  Ulike sam arbeidsform er mellom kriminalomsorgen, helsevesenet og so
sialapparatet.

-  Strategier for opplæring og veiledning av personalet.
-  En presentasjon av to svenske modeller med bruk av motivatører som 

driver informasjon og motivasjon i samarbeid med både innsatte og 
ansatte i anstaltene.

H IV-sm il te de I'sy ke i behandlingsinstitusjonene:
Denne konfereransen planlegges i samarbeid med NAD og er tenkt som en 
oppfølging av konferansen som ble holdt i desem ber 1986 i Danmark. 
Konferansen holdes i Danmark på vårparten -88.

5. Forskning
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD) er i gang med 
følgende prosjekter i relasjon til narkotikaproblem atikken:
-  NAD har delvis finansiert to møter i en rettstoxikologisk arbeidsgruppe 

som påbegynte sin virksomhet i 1986. Gruppen skal produsere 1—2 
artikler om narkomandødligheten i N orden sett fra rettstoxikologisk 
perspektiv. Andre synsvinkler på dødeligheten blant stoffmisbrukere, 
ble tatt opp på et forskerm øte i april 1987. Dette arbeidet kommer til å 
fortsette med skriftlig dokum entasjon som målsetting.

-  En undersøkelse av narkotikapolitikken og rettsvesenet ble satt i gang i 
1985. I løpet av 1987 har man laget en beskriving av narkotikakontrollen 
i Danmark og Sverige. De emnene som undersøkelsen tar opp, er en del 
av den problem atikk som nordisk Råd har rettet oppm erksom heten på 
ved rekommendasjon nr 2/1987. NAD vil i løpet av året se på andre 
eventuelle initiativ i forhold til nevnte rekommendasjon.

-  NAD har gitt en gruppe forskere i oppdrag å planlegge et seminar om 
psykofarmakaforskning. Seminaret vil bli holdt i begynnelsen av 1988. 
N år det gjelder andre prosjekter som NAD har arbeidet med i løpet av

året, vises det til N A D ’s årsrapport.
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6. Politi og tollvesen
Det såkalte PTN-sam arbeidet ble formalisert på det nordiske justismini- 
sterm øtet i Island i juni 1984 og skulle etter vedtaket, fått sin framtidige 
samarbeidsform og mandat vurdert innen utløpet av 1986. Det er nå fattet 
vedtak om at det nordiske toll- og politisamarbeidet skal fortsette som en 
perm anent ordning. Form annskapet (sekretariatet) som inntil nå har ligget 
i Oslo, er flyttet til Danmark.

Sambandsordningen:
Det er nå utplassert 13 nordiske toll- og politisambandsmenn i ulike land: 
Norge: Istanbul, Madrid og London 
Sverige: A then, Bankok og Haag (2 stk.)
Danmark: W iesbaden og Lima 
Finland: Lima og på Kypros 

Vest-Tyskland overveier å utplassere sam bandsm enn i Norden. Det er 
en økende interesse fra flere land om å utplassere sambandsmenn.
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*Rek. 24/1985/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 24/1985 angående har
monisering av miljöskyddslagstiftningen i Nor
den
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att genom en 
parlam entariskt förankrad kommitté utreda möjligheterna för en mer om
fattande harmonisering av de nordiska ländernas lagstiftning på miljö
skyddsom rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
M inisterrådet henviser til tidligere meddelelser om denne rekom m anda

tion.
I udkastet til nyt samarbejdsprogram om miljøbeskyttelse, som blev 

sendt til Nordisk Råd den 10. decem ber 1987, er redegjort for ministerrå
dets målsætning med hensyn til harmonisering af miljøbeskyttelseslovgiv
ningen i de nordiske lande (afsnit 3 om styringsmidler -  miljøbeskyttelses
foranstaltninger).

M inisterrådet lægger vægt på en fortsat dialog med rådet om indholdet af 
det nye samarbejdsprogram .
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Rek. 25/1985/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 25/1985 angå
ende minskande av rollbundenhet inom utbildning och 
yrkesval

(M eddelandet, se s. 2862)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd til Nordisk 
Råds 36. session afgivne meddelelse om rekommandation nr. 25/1985 om 
at mindske rollebundetheden i forbindelse med uddannelse og erhvervs
valg.

Nordisk M inisterråd henviser i meddelelsen til det såkaldte BRYT- 
projekt, dvs. projekt for at bryde det kønsopdelte arbejdsm arked, der i 
øvrigt beskrives nærmere i Nordisk M inisterråds virksomhedsberetning 
(C 111988).

Juridisk Udvalg har ved flere lejligheder udtalt sig om BRYT-projektet 
og har b l.a . henstillet, at projektet blev overført til finansiering over den 
økonomiske handlingsplan. Projektet er nu overført til denne handlings
plan, hvilket fremgår af virksom hedsberetningen — C 1. Juridisk Udvalg 
henviser til sine bem ærkninger om dette i sin betænkning over C 1.

Det er Juridisk Udvalgs opfattelse, at hensigten med rekommandationen 
er opfyldt gennem iværksættelsen af BRYT-projektet. Udvalget regner 
med fortsat at blive orienteret om forløbet og resultatet af dette projekt i 
ministerrådets årlige virksomhedsberetninger.

Juridisk Udvalg betragter herefter rekomm andation nr. 25/1985 for op
fyldt og indstiller:
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at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom 
mandation nr 25/1985 for færdigbehandlet for rådets vedkom men
de.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen H agensen (KF) 

Åsa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)
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Meddelande

om rekommendation nr 25/1985 angående mins
kande av rollbundenhet inom utbildning och yr
kesval
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att genomföra 
åtgärder för att minska rollbundenheten inom utbildning och yrkesval i de 
nordiska länderna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska ministerrådet inledde hösten 1985 ett projekt vars syfte är att 

utarbeta och pröva olika modeller för att bryta den könsuppdelade arbets
marknaden (BRYT-projektet). Projektet genomförs i ett län/fylke eller en 
kommun i vart och ett av de nordiska länderna och koncentreras i hög grad 
på hur unga flickor kan utvidga sina utbildnings- och yrkesval. M inisterrå
det anser att detta projekt ligger helt i linje med Nordiska rådets rekom
mendation.

Projektet beskrivs närmare i N ordiska m inisterrådets verksam hetsberät
telse för 1987 (C l), kapitlet om jäm ställdhet. Likaså omnämns ett nordiskt 
seminarium om jäm ställdhet i grundskolan i detta kapitel.

Dessutom hänvisas till Nordiska m inisterrådets berättelse rörande pro
jek t 6.4.1.1 N ordiskt utbildningssamarbete och projekt 6.4.2.2 Ungdoms
arbetslöshet i CI:s kapitel II om handlingsplanen för ekonomisk utveckling 
och full sysselsättning.

Rek. 25/1985/j
D 1988
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Framst. 1/1986/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelandena om framställning nr 1/1986 och 
1/1988 angående radio- och TV-samarbete i Norden

(M eddelandena, se s. 2866)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska ministerrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivna meddelanden om framställningarna nr 1/ 
1986 och nr 1/1988 angående radio- och tv-sam arbetet i Norden.

U tskottet har behandlat m eddelandena i ett sammanhang.
Av m eddelandena framgår att m inisterrådet har prövat den av N ordiska 

rådet föreslagna ombyggnaden av Tele-X-satelliten för att möjliggöra sänd
ning av fyra kanaler, och att enighet om en sådan ombyggnad inte har 
kunnat uppnås inom m inisterrådet. S tatsm inistrarna i Finland, Norge och 
Sverige har därefter uttalat ett intresse för en användning av tre kanaler i 
Tele-X.

U tskottet har tidigare, mot bakgrund av att det inte inom ministerrådet 
har varit möjligt att uppnå enighet om fyrkanalsalternativet, ställt sig 
positivt till att m inisterrådet vidareför beredningen av ett samarbetsalter- 
nativ med direktsända program över tre kanaler via Tele-X. U tskottet 
konstaterar att de utredningar som hittills har gjorts beträffande sändning
ar av tre kanaler via Tele-X visar att sändningar i den omfattningen 
reducerar satellitens tillförlitlighet. Enligt utskottet understryker detta fak
tum ytterligare betydelsen av att ett perm anent nordiskt radio- och tv- 
samarbete via satellit etableras i enlighet med N ordiska rådets framställ
ning. För den nordiska publiken bör det stå klart att program från de 
nordiska länderna kommer att vara tillgängliga även efter en inledande 
försöksverksam het.

Mot bakgrund av att en diskussion om nya alternativ pågår samtidigt 
som det fortsatt finns ett gällande beslut angående nordiskt radio- och tv- 
samarbete via satellit, nämligen beslutet från novem ber 1985 om en treårig 
försöksverksam het med två redigerade nordiska kanaler genom använd
ning av Tele-X-satelliten, finner utskottet det väsentligt att klarhet beträf
fande utformningen av det nordiska radio- och tv-sam arbetet via satellit 
såväl under försöksperioden som därefter snabbt kan skapas. Den osäkra 
situationen inom tv-sam arbetet hotar i annat fall att ytterligare försäm ra de
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nordiska ländernas beredskap att möta de kulturpolitiska utmaningarna på 
mediaom rådet, och dessutom  finns stor risk för att den rådande situationen 
inom tv-sam arbetet ytterligare i negativ riktning påverkar de nordiska 
medborgarnas uppfattning om möjligheterna att uppnå konkreta resultat i 
det nordiska sam arbetet.

U tskottet förutsätter därför att beredningen av frågan om utformningen 
av tv-sam arbetet skyndsamt förs vidare, och anser att m inisterrådet under 
Nordiska rådets 36:e session bör sträva till att uppnå politisk enighet om 
hur sam arbetet skall utformas under den beslutade försöksperioden, samt 
träffa en principöverenskomm else om etableringen av ett perm anent radio- 
och tv-sam arbete via satellit. Ett ministerrådsforslag om permanent sam ar
bete bör därefter så fort som möjligt avges till Nordiska rådet. U tskottet är 
för sin del berett att i snabb ordning behandla ett sådant ministerrådsför- 
slag.

U tskottet noterar att regeringarna i Finland, Norge och Sverige har 
uppmärksammats på ett erbjudande som ger möjligheter att på kort tid 
etablera ett operativt system. Erbjudandet innebär att man för nordiskt 
bruk skulle förvärva två redan byggda satelliter. Härigenom skulle en 
permanent och operativ användning av satellit för överföring av tv i N or
den kunna etableras redan i slutet av år 1990. Detta alternativ inrymmer 
även möjligheter för en överföring av program till Island och Färöarna. 
U tskottet hänvisar i detta sammanhang till tidigare uttalanden om att de 
grundläggande kulturpolitiska målsättningarna för samarbetet kan uppfyl
las först när Island och Danmark deltar i utbytet, och upprepar även sitt 
tidigare önskemål om dansk medverkan i samarbetet.

Med hänvisning till de kulturpolitiska motiven för ett ökat radio- och tv- 
samarbete understryker utskottet att sådana resurser bör ställas till förfo
gande för program sam arbetet att ett attraktivt programutbud skapas. Ett 
systematiskt samarbete kring produktionen av program bör inledas obero
ende hur det framtida sam arbetet i övrigt utform as. I anslutning till be
handlingen av m inisterrådets förslag till handlingsplan för det nordiska 
kultursam arbetet (B 83/k) har utskottet uttalat att beslut om att upprätta en 
nordisk mediefond bör fattas i anslutning till genomföringen av handlings
planen (rek nr 411987). U tskottet har i tidigare betänkanden som berör 
radio- och tv-sam arbetet anlagt närmare synpunkter på utformningen av 
program sam arbetet och på frågor som berör utformningen av ett perm a
nent samarbete, b l.a . behovet av att utforma en samarbetsorganisation 
som tillgodoser de kulturpolitiska målsättningarna för sam arbetet, och 
nödvändigheten av att den tidigare uttalade målsättningen om översättning 
i största möjliga utsträckning av program till och från finska respektive 
isländska fasthålls.
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U tskottet föreslår,
att Nordiska rådet lägger m eddelandena om framställningarna nr 1/ 

1986 och 1/1988 till handlingarna i väntan på nya meddelanden till 
nästa ordinarie session.

Oslo den 6 mars 1988

Gunnar Björk (c)

Elsi Hetemäki-O lander (Kok) 

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Hans Petersson (fp)

Mirja Ryynänen (K)

Eiður Gudnason (A) 
Förm an 

Thea Knut zen (H) 

Barbro Nilsson (s) 

Robert Pedersen (5) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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Meddelande

om framställning nr 1/1986 angående ökat radio- 
och TV-samarbete i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Framställningen har följande lydelse:

N ordiska rådets presidium anm odar Nordiska ministerrådet 
att under en försöksperiod åren 1987-1990 genomföra ett radio- och 

TV-samarbete via satelliten Tele-X utgående från m inisterrådets förslag 
B 61 Ik och med beaktande av de synpunkter som framförs av kulturutskot
tet i utskottets betänkande över ministerrådsförslaget, 

att verka för ett danskt deltagande i sam arbetet,
att i skyndsam ordning fastställa hur programservicen till och från Island 

skall ske och att ange en nordisk kostnadsram  för detta utbyte, och 
att i god tid före försöksperiodens utgång till N ordiska rådet avge förslag 

om ett fortsatt nordiskt radio- och TV-samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987: 
M inisterrådet hänvisar beträffande denna framställning till meddelande 

om framställning nr 1/1988 angående radio- och TV-samarbetet i Norden.

Främst. 1/1986/k
D 1988
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Rek. 2/1986/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation angående hand 
lingsplan för det nordiska kultursamarbetet

(M eddelandet, se s. 2868)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska m inisterrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek nr 2/1986 angående 
handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet.

U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att m inisterrådet till 36:e 
sessionen har avgivit förslag till handlingsplan för det nordiska kultursam 
arbetet (B 83/k). U tskottet avger ett särskilt betänkande över handlingspla
nen, och föreslår även i betänkandet en ny rekomm endation angående 
utformningen av det nordiska kultursam arbetet under de kommande åren. 
Mot bakgrund härav anser u tskottet att det inte längre föreligger några skäl 
att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning, och föreslår,

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 2/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 22 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eiður Gudnason (A.)
F ö rm an  

Thea Knutzen (H)

Kjeld R ahbæ k Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Sm p) 

Otto Steenholdt (At)

H aakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemåki-O lander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 2/1986 angående hand
lingsplan för det nordiska kultursamarbetet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att utarbeta en 
särskild handlingsplan för det nordiska kultursam arbetet och att förelägga 
N ordiska rådet en sådan plan i god tid före Nordiska rådets 35:e session 
1987.

N o r d i s k a  m i n s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
M inisterrådet har utarbeidet m inisterrådsforslag til handlingsplan for det 

nordiske kultursam arbeidet til fram sendelse til Nordisk Råd.

Rek. 2/1986/k
D 1988
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Rek. 3/1986/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående kultur
förbindelserna mellan östra och mellersta Finland och 
övriga Norden

(M eddelandet, se s. 2871)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska ministerrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek nr 3/1986 angående 
kulturförbindelserna mellan östra och mellersta Finland och övriga N or
den.

Frågan om en utredning av möjligheten att stärka de kulturella förbindel
serna mellan östra och mellersta Finland och det övriga Norden har be
handlats av m inisterrådet i anslutning till handlingsplanen för kultursam ar
betet (B 83/k). M inisterrådet önskar i ett första skede bygga ut redan 
befintliga institutioner och organ till en rimlig nivå, och först därefter ta 
nya initiativ. Enligt meddelandet är en utredning av frågan därför inte för 
närvarande aktuell inom ministerrådet.

Vid behandlingen av m inisterrådets förslag till handlingsplan för kultur
sam arbetet har utskottet om fattat m inisterrådets förslag till den del försla
get berör utbyggnaden av de kulturförm edlande institutionerna. Samtidigt 
har utskottet noterat att m inisterrådet enligt handlingsplanen avser utreda 
behovet av ett eventuellt nordiskt kultur- och inform ationscentrum i östra 
och m ellersta Finland när de befintliga institutionerna har byggts ut till 
förutsatt nivå.

Vid behandlingen av det medlemsförslag (A 688/k) som utgjorde under
lag för rek nr 3/1986 om fattade utskottet de önskemål som framfördes om 
förbättrad information i östra och mellersta Finland om de övriga nordiska 
ländernas kultur- och samhällsliv, och om förbättrade förutsättningar för 
invånarna i östra och mellersta Finland till direkta kontakter med andra 
nordbor. U tskottet anser fortsatt det vara väsentligt att fungerande kanaler 
för kulturutbytet mellan den aktuella regionen och andra delar av Norden 
kan skapas. Mot bakgrund av de ställningstaganden som har gjorts i 
anslutning till behandlingen av handlingsplanen anser utskottet det emel
lertid inte vara ändamålsenligt att i detta skede kvarhålla rekommendatio-
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nen på rådets dagordning. Frågan kan aktualiseras på nytt om några år 
utgående från de uttalanden som ingår i handlingsplanen. U tskottet före
slår,

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 3/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Gudnason (A.)
Förm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemciki-Olander (Kok)

Jacob Linde nskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 3/1986 angående kultur
förbindelserna mellan östra och mellersta Fin
land och övriga Norden

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att u treda hur de 
kulturella förbindelserna mellan östra och m ellersta Finland och det övriga 
N orden ytterligare kan stärkas, och att lägga fram förslag om åtgärder i 
detta syfte.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Spørsm ålet om videre utredning og eventuelle tiltak for å styrke kontak

ten og sam arbeidet mellom de enspråklige finske delene av Finland og det 
øvrige N orden, er blitt vurdert i forbindelse med handlingsplanen for 
kulturom rådet.

Nordisk M inisterråd ønsker å styrke dette sam arbeidet, og vil vurdere 
hvordan dette best kan skje ved hjelp av de eksisterende nordiske samar
beidsstrukturer. Foreningene N ordens inform asjonskontorer vil her stå 
sentralt, da man der allerede gjør en viktig innsats på dette feltet.

N år det gjelder spørsm ålet om en evt. opprettelse av en spesiell institu
sjon for å ivareta arbeidet, ønsker Nordisk M inisterråd i første omgang å 
utbygge de allerede eksisterende institusjoner og organer til et rimelig nivå 
før man vurderer nye initiativer.

Rek. 3/1986/k
D 1988
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Rek. 4/1986/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation angående intensi
fierat samarbete på yrkesutbildningens område

(M eddelandet, se s. 2873)

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska m inisterrådet till Nordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek nr 4/1986 angående 
intensifierat sam arbete på yrkesutbildningens område.

M inisterrådet meddelar att ledningsgruppen för nordiskt skolsamarbete 
(NSS) i sin programplan har tagit in ett stort antal förslag för att stärka 
sam arbetet om yrkesutbildningarna. Förstärkningen av sam arbetet på yr
kesutbildningens område behandlas även i ministerrådsforslaget till hand
lingsplan för kultursam arbetet (B 83/k).

U tskottet konstaterar att de åtgärder som föreslås förbättrar förutsätt
ningarna att uppnå en ökad likvärdighet av yrkesutbildningen i Norden, i 
enlighet med rekom m endationens syfte. U tskottet anser mot denna bak
grund att det inte längre föreligger några skäl att kvarhålla rekom m endatio
nen på rådets dagordning. U tskottet avser följa det fortsatta arbetet för att 
intensifiera sam arbetet på yrkesutbildningens område via m inisterrådets 
berättelse (C l) .  U tskottet föreslår,

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 4/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Guönason (A.)
Förm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (S) 

Heikki Riihijärvi (Smpl 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A ) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryyruinen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 4/1986 angående intensi
fierat samarbete på yrkesutbildningens område
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att intensifiera 
det nordiska sam arbetet på yrkesutbildningens område i syfte att uppnå en 
ökad likvärdighet av yrkesutbildningen i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Flera av de nordiske länderna arbetar med ganska omfattande reform er i 

sina yrkesutbildningar. Reformplanerna har i mycket en gemensam nor
disk bakgrund i bedöm ningar om det framtida arbetslivets struktur, vilka 
kvalifikationer som fordras etc.

Organiserandet av yrkesarbetet skiljer sig åt mellan länderna, och de 
enskilda arbetsgivarna och organisationerna bedöm er olika huruvida en 
yrkesarbetare från annat nordiskt land skall anses ha en utbildning som är 
likvärdig med den som de blivit vana vid.

Under ledningsgruppen för nordiskt skolsam arbete, NSS, finns en ar
betsgrupp för yrkespedagogisk forskning och utveckling. Arbetsgruppen 
har gjort en så kallad programplan, som fastställts av NSS. Planen tar upp 
ett brett spektrum  förslag för stärkande av sam arbetet om yrkesutbild
ningarna. Effektivare kontakter mellan utbildningsmyndigheter, -institu
tioner, branschorgan och arbetsm arknadsparter inom Norden är en central 
fråga i planen, uppbyggnad av långsiktigt verkande kompetens för att driva 
förnyelse av yrkesutbildningarna är en annan.

Gruppen har under 1987 arbetat med bl. a. internationalisering av yrkes
utbildningar/tekniska utbildningar, gjort en komparativ analys av yrkeslä- 
rarutbildningarna och lämnat stöd till sam m ankom ster för yrkeslärare i 
Norden. För 1988 planeras branschträffar, där m etoder att främja ökad 
likvärdighet kan diskuteras och prövas.

I m inisterrådsforslaget om handlingsplan för kulturområdet behandlas 
förstärkningen av sam arbetet om yrkesutbildningarna.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen tillgodosetts.

Rek. 4/1986/k
D 1988
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Rek. 5/1986/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående ökat 
stöd till den färöiska, grönländska och samiska litteratu
ren

(M eddelandet, se s. 2875)

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska m inisterrådet till Nordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek nr 5/1986 angående ökat 
stöd till den färöiska, grönländska och samiska litteraturen.

U tskottet konstaterar att m inisterrådet har vidtagit åtgärder för att göra 
den färöiska, grönländska och samiska litteraturen mera känd inom N or
den, b l.a . genom att säkra översättningar av verk från de aktuella språk
om rådena, och genom att utdela årliga stipendier till översättare från dessa 
språkområden. Beträffande sam arbetsprojekt på detta område mellan 
Grönland och övriga delar av Norden hänvisas även till etableringen av 
Nordens institut i Grönland.

U tskottet konstaterar att de åtgärder som har vidtagits står i överens
stämmelse med rekom m endationens syfte att genom utvidgande av befint
liga stödordningar stöda den färöiska, grönländska och samiska litteratu
ren. Mot bakgrund härav anser u tskottet att det inte längre föreligger några 
skäl att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning, och föreslår, 

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 5/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

uunnar tsjork (c)

Eiöur Guðnason (A.)
Förman 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbcek Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (s)

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson  (.vj 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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Meddelande

om rekommendation nr 5/1986 angående ökat 
stöd till den färöiska, grönländska och samiska 
litteraturen
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att genom ut
nyttjande av befintliga nordiska stödordningar öka stödet till den färöiska, 
grönländska och samiska litteraturen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Støtte til nordisk samarbeid på litteraturens område gis særlig gjennom 

støtteordningen til oversettelse av nabolandenes litteratur. Komitéen som 
foretar tildelingen av oversettelsesstøtten, har vært opptatt av å sikre at 
litteratur fra de små språkom rådene blir kjent i de nordiske land. Dette 
skjer både gjennom å sikre slike oversettelser et visst minimum av bevilg
ningen, og ved at det utdeles årlige stipendier til oversettere fra disse 
språkom rådene. Videre har de færøyiske, grønlandske og samiske forfat
terforeninger fra 1984 hatt rett til å nominere et verk i tillegg til de nasjona
le kvoter til Nordisk Råds litteraturpris.

N år det gjelder den grønlandske litteraturen, har oppstartingen av N or
dens institutt i Grønland høsten 1986 gitt økte muligheter for sam arbeids
prosjekter mellom Grønland og Norden også på dette om rådet. Videre 
omfatter m inisterrådets støtte til samiske kulturtiltak også støtte til litteræ
re prosjekter.

M inisterrådet m ener derfor at man i rimelig grad ivaretar de små språk
om rådenes interesser innenfor de eksisterende støtteordninger, og vil også 
i framtiden legge vekt på dette.

Rek. 5/1986/k
D 1988
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Rek. 6/1986/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 6/1986 angående förbätt
rad spridning av verk nominerade till Nordiska 
rådets musikpris

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(K ultu ru tsko ttets betänkande över m eddelandet, se 
rek. 15/1985/k s. 2842)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att utreda på 
vilket sätt de verk som nomineras för N ordiska rådets musikpris kan göras 
tillgängliga för en större publik i N orden, och att utgående från utredning
ens förslag vidta behövliga åtgärder för att förbättra distributionen av de 
nominerade verken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Denne rekomm endation er behandlet i forbindelse med rekommendation  

nr 1511985 angående hjemmemarked for fonogram med nordisk musik.
M inisterrådet mener på denne baggrund ikke det er muligt yderligere at 

fremme arbejdet på rekomm endationen.
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Rek. 8/1986/s
D 1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående plan för 
utbyggnad av Nordiska hälsovårdshögskolans verksam
het

(M eddelandet, se s. 2878)

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats meddelande 
om rekomm endation nr 8/1986 angående utbyggnad av N ordiska hälso
vårdshögskolans verksam het.

I det om rekom m endationen avgivna meddelandet hänvisas till att re
kommendationens syfte uppnåtts genom m inisterrådets beslut om utbygg
nad av skolan i etapper 1987-1991. Utbyggnaden har påböljats och sko
lans nya lokaler invigdes den 29 augusti 1987.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
att rekom m endation nr 8/1986 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein A lsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S) 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad (s) 

Sten Svensson (m) 

M arjatta Väänänen (K) 
F örm an

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats N yby (Sdp) 

Valgerdur Sverrisdöttir (F.)

Lena Öhrsvik (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 8/1986 angående plan för 
utbyggnad av Nordiska hälsovårdshögskolans 
verksamhet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fastställa en 
plan för utbyggnad av N ordiska hälsovårdshögskolans verksam het i enlig
het med m inisterrådsforslag B 64ls och med beaktande av de synpunkter 
som anförts av social- och m iljöutskottet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
N ordiska ministerrådet (social- och hälsovårdsministrarna) fastställde 

vid sitt möte i Reykjavik den 25 juni 1986 planen för utbyggnad av Nordis
ka hälsovårdshögskolans verksam het under 1987-1991. Beslutet var i 
enlighet med m inisterrådsforslag B 64/s och de synpunkter som framfördes 
av Nordiska rådets social- och miljöutskott vid 1986 års session i Köpen
hamn.

U nder 1987 har man i skolans arbete tagit sikte på att fullfölja den 
beslutade expansionen. Den innebär i det närmaste en fördubbling av 
utbildningskapaciteten för M PH-examen, uppbyggnad av ett forskarutbild- 
ningsprogram i folkhälsovetenskap och ett intensifierat samarbete med 
andra forsknings- och utbildningsinstitutioner i Norden inom om rådet folk
hälsovetenskap.

Härmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen tillgodosetts.

Rek. 8/1986/s
D 1988
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*Rek. 9/1986/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 9/1986 angående gemen
sam nordisk arbetsmarknad för fria närings
idkare
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att låta u treda möjligheterna att etablera en gemensam nordisk arbets

marknad för fria näringsidkare.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 15 decem ber 1987: 
M inisterrådet har inlett utredningsarbetet med en förstudie där man 

kartlagt hindren för vissa fria näringsidkare att arbeta i annat nordiskt land. 
De yrkesgrupper som ingått i kartläggningen är:
1. Revisorer
2. A dvokater
3. Fastighetsm äklare
4. A rkitekter
5. Fond- och aktiem äklare
6. Elektriker
7. Hotell- och restaurangidkare

I förstudien har man också gjort en översiktlig bedömning av möjlighe
terna att etablera en gem ensam arbetsm arknad för de utredda yrkena samt 
studerat vilka åtgärder som skulle behövas för att undanröja de hinder som 
existerar.

De regler som ställer hinder i vägen för verksam het i annat nordiskt land 
skiljer sig från yrkesgrupp till yrkesgrupp. N är man vill avskaffa dessa 
hinder blir man därför i praktiken tvungen att åtgärda hindren yrkeskatego
ri för yrkeskategori.

För arkitekter krävs idag ingen formell auktorisation för att man skall få 
utöva yrket i annat nordiskt land.

Fond- och aktiem äklare från annat nordiskt land är idag förhindrade från 
att bedriva verksam het i Norge och Finland; möjligheterna för dessa 
yrkesgrupper att etablera sig nordiskt kunde enligt förstudien utvecklas 
inom det ekonom iska sam arbetet, som en anknytning till liberaliseringen 
av kapitalrörelserna.
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För verksam het inom hotell- och restaurangnäringen finns i Danmark, 
Norge och Sverige inga hinder för medborgare i annat nordiskt land att 
etablera sig på samma villkor som landets egna medborgare. De hinder 
som existerar i Finland kunde elimineras genom nationella åtgärder.

För elinstallatörer ställs i samband med auktorisationen krav på kunskap 
och praktik. Dessa krav kunde enligt förundersökningen samordnas inom 
ramen för det sam arbete som pågår mellan vederbörande myndigheter i 
elsäkerhetsfrågor.

För advokater, revisorer och fastighetsmäklare ställs idag i samband 
med auktorisationen krav som utgör betydande hinder för medborgare i 
andra nordiska länder att etablera sig. Arbetsgruppen som utfört förstu
dien föreslår att man i en huvudstudie närmare undersöker möjligheterna 
att undanröja hindren för dessa yrkesgrupper.

Resultatet av det hittills utförda utredningsarbetet framgår ur förstudie
rapporten Nordiska rådets rekommendation nr 911986 om gem ensam  ar
betsm arknad fö r  fria  näringsidkare (1987-11-11). Studien innehåller också 
ett avsnitt som redogör för arbetet på motsvarande fält inom EG.

Efter att ha tagit ställning till den nyligen färdigställda rapporten avser 
m inisterrådet att fortsätta arbetet för att etablera en gemensam arbets
marknad för fria näringsidkare i Norden.
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*Rek. 10/1986/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 10/1986 angående nord
bors rättigheter
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att fullfölja u t
redningen ” N ordbors rättigheter i N orden” genom att

a) harmonisera reglerna om tillträde till offentliga tjänster i riktning mot 
likställighet för nordiska medborgare,

b) utreda möjligheterna att ge nordbor möjlighet att fritt förvärva fast 
egendom för bostadsändam ål i hela Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den li decem ber 1987:
M inisterrådet har taget initiativ til, at de to spørgsmål, rekom m anda

tionen vedrører, blev gjort til genstand for udredningsarbejde i de respekti
ve ministerier. Dette arbejde er resulteret i nationale rapporter fra Dan
mark, Finland, Norge og Sverige, der er oversendt til Nordisk Råd til 
særskilt fordeling.

For så vidt angår spørgsmålet om nordboeres adgang til stillinger inden 
for det offentlige i et andet nordisk land findes der i samtlige de nordiske 
lande bestem m elser i lovgivningen, der gør ansættelse i visse stillinger 
betinget af statsborgerskab i det pågældende land. Antallet af sådanne 
stillinger set i forhold til antallet i øvrigt af stillinger i den offentlige sektor 
varierer fra land til land, ligesom de stillingstyper, der forbeholdes landets 
egne borgere, er forskellige.

For samtlige lande gør det sig imidlertid gældende, at forfatningen  
indeholder bestem m elser, der gør ansættelse i visse stillinger inden for 
staten betinget af statsborgerskab i det pågældende land. Dette gælder 
generelt for visse stillinger, f.eks. tjenestemandstillinger i Danmark, stil
linger som em bedsm and i Island og Norge og ansættelse i fin sk  statstjene
ste. Endvidere gælder det for bestem te stillinger og hverv, f.eks. for 
regeringsmedlemmer i Norge, hverv, der i Danmark forudsætter valgret, 
valgbarhed eller medlemskab af Folketinget, eller ansættelse i Sverige i 
stillinger som chef for en styrelse, der henhører umiddelbart under rege
ringen eller rigsdagen.

Herudover indeholder særlovgivningen på en række om råder bestem- 
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melser, der gør ansættelse i bestem te offentlige stillinger betinget af stats
borgerskab i det pågældende land. Som eksempel kan nævnes ansættelse 
som dommer eller dommerfuldmægtig eller som fast tjenestemand i politiet 
i Norge, ansættelse i stillinger i kommunen i Finland, og ansættelse i 
militæret, anklagemyndigheden og politiet i Sverige.

Der har i de nordiske lande generelt været en tilbøjelighed til at anskaffe 
eller modificere sådanne bestem m elser i forbindelse med revision af de 
pågældende lovgivningsområder.

Det er M inisterrådets opfattelse, at det næppe er realistisk at forestille 
sig en ændring af de bestem m elser i de nordiske landes forfatninger, der 
gør ansættelse i bestem te stillinger eller hverv betinget af statsborgerskab i 
landet.

For så vidt angår de bestem m elser i lovgivningen i øvrigt, der forbehol
der bestem te stillinger for landets egne borgere, finder M inisterrådet det 
ønskeligt, at sådanne bestem m elser i videst muligt omfang ændres, således 
at nordiske borgere også får adgang til de pågældende stillinger. I de 
tilfælde, hvor det på grund af stillingernes særlige beskaffenhed ikke er 
muligt at give nordiske borgere adgang til at beklæde dem, bør der i det 
mindste ske en harmonisering af bestem melsernes udformning og anven
delse. M inisterrådet finder det mest hensigtsmæssigt, at revision af den 

, nævnte bestem m elser sker i hvert enkelt land i takt med, at de pågældende 
lovgivningsområder tages op til revision med henblik på, at det nærmere 
kan undersøges, om kravet om statsborgerskab kan ophæves helt eller 
delvis med hensyn til statsborgere fra de øvrige nordiske lande.

For så vidt angår udlændinges adgang til erhvervelse af fast ejendom til 
bosættelsesformål har udredningen vist, at nordboeres erhvervelse af fast 
ejendom til helårsbeboelse i et andet nordisk land i praksis ikke giver 
anledning til vanskeligheder. I Danmark, Island, Finland og Sverige er 
udlændinges erhvervelse af fast ejendom ganske vist betinget af, at der 
meddeles tilladelse hertil, men sådan tilladelse meddeles kurant i tilfælde, 
hvor en nordisk statsborger ønsker at købe en ejendom til helårsbeboelse. 
For visse særlige arter af ejendomme findes der herudover bestem melser i 
lovgivningen for de pågældende om råder, der begrænser muligheden for at 
erhverve sådanne ejendomme. Således stilles der i Danmark særlige ud
dannelseskrav m.v. ved erhvervelse af visse landejendomme, ligesom den 
norske industrikoncessionslov indeholder bestem melser, der begrænser 
udlændinges adgang til at erhverve sådanne ejendomme. Også for så vidt 
angår sommerhuse indeholder alle de nordiske landes lovgivninger be
stemmelser, der kan gøre det vanskeligt for bl. a. nordboere at købe disse 
ejendomme.

Det er M inisterrådets opfattelse, at de bestem m elser og den adm inistra
tive praksis, der gælder vedrørende nordboeres adgang til at erhverve fast 
ejendom i et andet nordisk land, ikke indbærer nogen hindring for erhver
velse af ejendomme til helårsbeboelse. Det vil næppe være hensigtsmæs-
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sigt at afskaffe de eksisterende tilladelsesordninger, f. eks. således at bor
gere i et af de nordiske lande frit kan købe en fast ejendom til helårsbeboel
se på betingelse af, at de har opholdt sig i landet en vis tid, erklærer, at de 
ønsker at bosætte sig i landet, er tilmeldt folketingsregisteret i landet el. 
lign., idet en sådan ordning alligevel forudsæ tter en kontrol med, at disse 
betingelser er opfyldt. De nordiske m inisterier har imidlertid taget initiativ 
til at undersøge spørgsmålet om adm inistrationen af tilladelsesordningen 
nærmere med henblik på at vurdere, om opnåelse af tilladelse til erhvervel
se af fast ejendom til bosættelsesform ål kan gøres endnu lettere for nor
diske borgere.
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*Rek. 11/1986/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 11/1986 angående syssel
sättning för ungdom inom kultursektorn
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att i samarbete med amt/fylken/län och berörda organisationer ge

nomföra ett erfarenhetsutbyte om de olika åtgärder och projekt som utförs 
på lokalt och regionalt plan för att skapa sysselsättning för ungdom inom 
kultursektorn, samt

2. ta initiativ till och stödja tidsbegränsade nätverksprojekt på lokal och 
regional nivå syftande till a tt engagera arbetslös ungdom inom kultursek
torn.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 7 decem ber 1987:
Beskæftigelse af unge i kultursektoren sker i forbindelse med handlings

planens ungdom sarbejdsløshedsprojekt. Det har derimod ikke været mu
ligt at få et egentligt tværsektorielt projekt igang med et samarbejde mellem 
de lokale kulturforvaltninger og arbejdsmarkedsmyndighederne på et ope
rationelt niveau. Der er i 1987 etableret kontakt mellem kulturforvalt
ningerne i hovedstæderne med henblik på et forprojekt, der vil blive 
dokum enteret efterfølgende i 1988.
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*Rek. 13/1986/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 13/1986 angående skydd 
för älvar på Nordkalotten
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland, Norge och Sve
rige att låta utföra erforderliga utredningar för att åstadkom m a ett gemen
samt skydd för Tana-, Torne- m. fl. älvar av gemensamt intresse på N ord
kalotten.

R e g e r i n g a r n a  i F i n l a n d ,  N o r g e  och S v e r i g e  meddelar den 10 
decem ber 1987:

Finland, Norge og Sverige har i den nordiske arbejdsgruppe for na- 
turværnspørgsmål drøftet mulighederne for at beskytte grænseelvene på 
Nordkalotten. Der var enighed om at tilstyrke, at spørgsmålet udredes 
særskilt. På denne baggrund er der i 1987 startet et nyt projekt om beskyt- 
telesesværdige nordiske vandløb/elvsystem er. Baggrunden for projektet 
er, at indgrebene i de nordiske vandløb både med hensyn til kraftværksud
bygning og andre formål, hurtigt ændrer vandløbenes karakter. Store na
turværdier står i fare for at gå tabt.

Der sigtes mod at finde frem til fælles m etoder for klassificering og 
udvalg af de m est beskyttelsesværdige vandom råder og vandløb. Målet er 
at opnå en bedre forvaltning af vandløbene, ikke mindst grænseelvene 
mellem Norge, Sverige og Finland.

Der blev undertegnet en grænsevanddragsaftale mellem Norge og Fin
land i 1974. I 1980 blev der oprettet en grænsevanddragskom mission, som 
fungerer som et kontakt- og samarbejdsorgan med rådgivende status. Tana 
er den vigtigste elv under kommissionens arbejdsom råde. Kommissionen 
har arbejdet med en plan for Tanaelven. Prioriterede udrednings- og forsk
ningsområder er: planlagt virksomhed i Tanaelven, overvågning af vand
kvaliteten, erosionsværn, fælles olieværnberedskabsplan, udredning af 
fiskeriets betydning og omfang, og hvordan dagens laksebestand kan beva
res og eventuelt øges. Det er endvidere foreslået, at Tanaelven oprettes 
som et referencevanddrag i forskningssam menhæng på grund af sin store 
værdi for laks.
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En særlig gruppe, nedsat i oktober 1986 på en regeringskonference i 
Norge, har i samarbejde med Finland set på praktiske problem er i grænse
om råderne mellem Norge og Finland. Det er bl. a. foreslået, at grænseelve
ne bliver underlagt et omfattende værn fra begge sider.

Regeringerne i Finland, Norge og Sverige mener på denne baggrund, at 
hensigten med rekomm andationen er opnået. M inisterrådet vil i årsberet
ningen (C l)  redegøre for arbejdet med beskyttelsesværdige nordiske vand
om råder og vandløb.
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Rek. 14/1986/s
D 1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående åtgär 
der mot handel med utrotningshotade djur i Norden

(Meddelandet, se s. 2888)

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats meddelande 
om rekom m endation nr 14/1986 angående handel med utrotningshotade 
djur i Norden.

Av det om rekom m endationen avgivna meddelandet framgår att minis
terrådet för sin del anser att rekom m endationens syfte är uppnått genom 
att m inisterrådet 1987 startat ett projekt för att göra en översikt över den 
olovliga handeln och utvärdera nationella regler och uppföljningen därav 
om denna olovliga handel. Viss rapportering ges också i ministerrådets 
berättelse C 1.

U tskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med anled
ning av rekom m endationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår

att N ordiska rådet lägger m eddelandet till handlingarna och anser 
att rekom m endation nr 14/1986 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein A lsaker (KrF) 

Dorte Benneds en (SJ 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad  fij 

Sten Svensson (m) 

M arjatta Väänänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats N y by (Sdp) 

Valgeröur Sverrisdéttir (F.)

Lena Öhrsvik (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 14/1986 angående åtgär
der mot handel med utrotningshotade djur i Nor
den
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att genomföra 
lämpliga åtgärder inom lagstiftning, övervakning och information för att 
förhindra handel med utrotningshotade djurarter i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
Problemet med handel med udryddelsestruede dyr er af international 

karakter og har rækkevidde langt uden for Norden. Danmark, Finland, 
Norge og Sverige har tilsluttet sig W ashington-konventionen fra 1973 om 
international handel med udryddelsestruede vilde dyr og planter, og der 
forekommer et omfattende samarbejde mellem myndighederne i Norden 
på dette område.

For yderligere at styrke det nordiske samarbejde med hensyn til at 
modvirke illegal handel med vilde dyr, har ministerrådet i 1987 startet et 
projekt som skal fremskaffe en oversigt over dagens ulovlige handel, en 
vurdering af nationale regler og opfølgning af ulovligheder. Det skal også 
behandle ulovlig handel, som ikke er i strid med W ashington-konventio
nen. Det vil blive vurderet, om der er behov for forbedringer i retsreglerne. 
Der henvises til m inisterrådets årsberetning (C l) kapitel XIII, afsnit 12 om 
naturværn.

På denne baggrund mener ministerrådet, for sin del, at hensigten med 
rekomm andationen er opnået, Fremtidig rapportering om udviklingen på 
dette område kan gives i årsberetningen (Cl).

Rek. 14/1986/s
D 1988
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*Rek. 15/1986/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 15/1986 angående center 
för handikappade på Nordkalotten
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att låta utreda 
möjligheterna att inrätta ett nordiskt rehabiliterings-, informations- och 
forskningscenter för funktionshämmade på N ordkalotten.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Det midlertidige styre for det såkaldte Kvænnes-projekt indleverede en 

projektansøgning til Nordisk M inisterråd på 100000 NOK i maj 1985. Den 
nordiske em bedsm andskom ite for regionalpolitik (NÄRP) stillede sig prin
cipielt positiv til denne ansøgning. Det har dog ikke ført til bevilling fra 
NÅRP’s side.

Ansøgningen var derefter på socialpolitisk komités møde den 16.-17. 
april 1986. Socialpolitisk komité stillede sig tvivlende overfor at undersøge 
mulighederne for at indrette et nordisk behandlings- og inform ationscenter 
for funktionshæmmede på Nordkalotten.

Projektansøgningen var på socialpolitisk møde igen den 25. septem ber
1986. H er blev den igen behandlet. Man blev enige om, at en væsentlig del 
af projektet var nationalt, og at man derfor ikke ville yde projektpenge før 
det var klarlagt, hvad der var nordisk i projektet. Så længe dette ikke var 
klarlagt, så Nordisk Socialpolitisk komité ingen grund til at tage spørgsmå
let op igen.

Etter drøftinger mellom de sentrale helsem yndigheter i Norge og pro
sjektgruppen i juni 1986 ble det konkludert med at prosjektgruppen arbei
der videre med prosjektet og styrker kontakten med de berørte fylkeskom
muner med sikte på å finne alternative finansieringsmuligheter.

Det er senere blitt lagt fram planer om et tilsvarende prosjekt, også i 
Troms fylke. De sentrale helsem yndigheter i Norge ønsker at Troms 
fylkeskommune selv må ta stilling til hvilket av disse prosjektene som bør 
prioriteres. Koordineringen av dette arbeidet er lagt til fylkeslegen i 
Troms. Fylkeskom munen har pr. i dag ikke gått inn på en prioritering av 
disse to prosjektene. Det regionale helseutvalg for helseregionen vil i
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nærm este framtid legge fram en plan for rehabilitering i Nord-Norge, og 
fylkeskommunen ønsker å avvente denne plannen før de går videre i en 
prioritering av de to prosjektene.

Først når prosjektutvalget er endelig avklart og prosjektet eventuelt er 
kommet nærmere sin realisering, vil det være mulig å undersøke hvilke 
muligheter som måtte foreligge for nordisk samarbeid med utgangspunkt i 
prosjektet.

Fra Finland meddeles, at efter social- og helsem inisteriets opfattelse er 
antallet af rehabiliteringssteder, inkl. rehabiliteringssygehuse i almindelig
hed tilfredsstillende. En arbejdsgruppe ved Pengeautomatforeningen har 
netop konstateret, at der allerede findes 37 steder, som arbejder på områ
det. Desuden har man planer om at indrette 18 nye rehabiliteringsenheder. 
Arbejdsgruppen har således konstateret, at der ikke er behov for nye bad 
og rehabiliteringsenheder. Arbejdsgruppen foreslår, at man i stedet anven
der en evt. støtte til at forbedre forudsætningerne for de steder, der 
allerede eksisterer, således at disse også kan rehabilitere personer med 
store handicap.

Social- og helsem inisteriet tilslutter sig arbejdsgruppens synspunkter. På 
dette grundlag m ener man ikke, der er grundlag for at indrette et særligt 
center for handicappede på N ordkalotten.

Nordisk M inisterråd mener hermed, at rekommandationen er opfyldt i 
det omfang det er muligt.
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*Rek. 16/1986/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 16/1986 angående blyfri 
bensin i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att verka för att 
blyfri bensin snabbt blir tillgänglig i alla delar av de nordiska länderna, 
samt att överväga att genom prispolitiska åtgärder gynna försäljningen av 
blyfri bensin.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
Som tidligere meddelt har de nordiske lande længe sam arbejdet om pro

blemerne med hensyn til luftforurening fra vejtrafik. En særlig nordisk 
styringsgruppe for udstødningsgasser fra biler -  bilavgasgruppen, arbejder 
med tiltag for at reducere udslippene af forurenende stoffer fra køretøjer og 
for at lægge forholdene til rette for at blyfri benzin kan være til rådighed i 
de nordiske lande så snart som muligt. Man har endvidere koordineret 
synspunkter i forbindelse med det internationale samarbejde, bl. a. i den 
såkaldte ” S tockholm sgruppe", som består af Canada, Østrig, Liechten
stein og Schweiz, samt Danmark, Finland, Norge og Sverige.

Distribution og salg af blyfri benzin sker nu på et stort antal benzinsta
tioner i de nordiske lande. 1 Danmark, Norge og Sverige har stort set alle 
udsalgssteder med mere end en pumpe salg af blyfri benzin. 1 Norge og 
Sverige er dette indført pr. 1. juni 1987 som et krav i lovgivningen.

Spørgsmålet om at fremme salget af blyfri benzin gennem prispolitiske 
foranstaltninger er også taget op. Der er gennemført en prisdifferentiering i 
landene, som m edfører at blyfri benzin nu sælges fra mellem 20 til 37 øre 
billigere per liter end blyholdig benzin af tilsvarende kvalitet. Salget af 
blyfri benzin udgør mellem 20 % —40 % af det samlede salg af benzin.

På denne baggrund m ener m inisterrådet, for sin del, at hensigten med 
rekom m andationen er opnået. Fremtidig rapportering om udviklingen på 
dette område kan gives i m inisterrådets årlige beretning (Cl).
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*Rek. 17/1986/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 17/1986 angående 
tilläggsbromsljus på bilar
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att verka för enhetliga regler beträffande utformning och montering av 
tilläggsbromsljus på bilar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Säkerhetseffekterna av de högt placerade extra bromsljusen på bilar har 

diskuterats under ett seminarium, som ordnades av Nordisk kommitté för 
trafiksäkerhetsforskning under år 1984. E fter seminariet anm odade N or
diska trafiksäkerhetsrådet Nordisk bilteknisk kommitté att verka för en
hetliga bestäm m elser i N orden om utformning och montering av tilläggs
bromsljus på bilar. D etta arbete har varit igång och beräknas vara avslutat 
under 1987 och torde resultera i bestäm m elser, vilka med eventuellt un
dantag beträffande antalet tillåtna bromsljus, m otsvarar rekom m endatio
nens intention.
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*Rek. 18/1986/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1986 angående lås- 
ningsfria bromssystem i bilar
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att utreda möjligheterna och konsekvenserna av att i Norden införa 

låsningsfria brom ssystem  i bilar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiska trafiksäkerhetsrådet har anm odat Nordisk bilteknisk kommitté 

(NBK) att under sina möten behandla rekomm endationens innehåll. NBK 
har anm odats belysa lagstiftningen på om rådet, kartlägga avgifts- och 
beskattningsfrågor i samband med ett införande av låsningsfria brom ssy
stem i bilar i N orden samt behandla andra centrala frågor kring rekomm en
dationens problem atik.

N ordiska trafiksäkerhetsrådet kommer, om Nordisk bilteknisk kommit
tés utredningar ger anledning till det, att ta  ställning till eventuell erforder
lig lagstiftning på området.
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*Rek. 19/1986/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 19/1986 angående ökad 
trygghet för cyklister i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att medverka till att trafikundervisning i samband med cykling stimu

leras i undervisningen i grundskolan och att inform ationskampanjer arran
geras i skolorna och inform ationsmedierna inför varje cyklingssäsong i 
syfte att öka cyklisternas kännedom om trafikreglerna och särskilt för att 
minska antalet korsningsolyckor samt

2. att stödja utvecklandet av lämpliga cykelhjälmar samt att främja 
deras bruk med speciell hänsyn till de ungas behov.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har sedan slutet av 1970-talet fäst 

behörig uppmärksamhet i sin forskningspolitik vid de trafiksäkerhetspro
blem, som angår den lätta trafiken och i synnerhet cyklisternas trafiksäker
hetsproblematik. NTR har publicerat ett flertal rapporter i ämnet. Vidare 
har NTR genom de kanaler som står rådet till buds vänt sig till de trafiksä
kerhetsorganisationer, som närmast har hand om barns trafikundervisning 
och trafiksäkerhetsinform ation i de nordiska länderna, för att dessa skulle 
beakta rekom m endationernas tankar i sin aktiva verksamhet. Arbetet med 
att utveckla en lämplig cykelhjälm pågår intensivt för närvarande.

NTR har också med N ordiska ministerrådets projektmedel satt igång en 
utredning om cyklisternas säkerhet vid vägkorsningar, som väntas att 
kunna avslutas år 1988.
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*Rek. 20/1986/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 20/1986 angående data- 
teknologin i regionalpolitiken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. å  intensivere kartleggingsarbeidet av hvilke type virksom heter innen 

datateknologiom rådet som egner seg best for desentralisering. Kartleg
gingen bør også omfatte en oversikt over aktuelle stimuleringstiltak som 
kan føre til bedre spredning av virksom heten;

2. -  å gjennomføre tiltak som forbedrer koordineringen av utdannings
tilbudene innen N orden på datateknologiom rådet. Det er viktig at hele 
Norden kan få nytte av den spesialkom petanse som finnes ved de enkelte 
institusjoner;

-  å la en eller flere av de eksisterende nordiske institusjoner bygge 
opp undervisningstilbud innen databruk, spesielt med tanke på de tynnest 
befolkede distriktene.

Det bør vurderes om slike undervisningstilbud kan kombineres med å gi 
praktisk hjelp/konsulenthjelp til små bedrifter og institusjoner i distriktene.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 16 decem ber 1987:
Till punkt 1:
Det ifrågavarande kartläggningsarbetet har gjorts inom ramen för stu

dien D atateknikens inverkan på perifera regioner, som utförts av Nordiska 
m inisterrådets regionalpolitiska Basprojekt. Projektet har tidigare gett ut 
rapporterna ” Datateknologins regionala spridning i N orden” , ” Ny teknik 
och regional utveckling”  samt ” Teknikspridningsåtgärder i Sverige, 
Norge, Danmark och Finland” . Rapporterna är publicerade i NORD- 
serien och finns närm are beskrivna i det meddelande m inisterrådet i fjol 
lämnade till N ordiska rådet angående rekom m endationen.1 Den sista av 
rapporterna utgör en översikt över aktuella stimuleringsåtgärder som kan 
föra till en bättre spridning av verksam heten.

Under år 1987 har Basprojektet utfört en serie fallstudier över dataintro
duktion i olika typer av regioner och i olika slags verksam heter och

1 Se N ordiska råde t, 35:e se ss .;  s. 2402.
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företag. Fallstudierna har redovisats i två rapporter i NORD-serien, ” Tek
nikspridning i Norden, Fallstudier del I och del 2” . Den första fallstudien 
gavs ut till det seminarium N ordiska rådets kommunikationsutskott arran
gerade i Åbo i septem ber 1987.

Totalt ingår 13 fallstudier i rapporterna. Några av dem år typiska ortsstu- 
dier som belyser den nya teknikens betydelse för utvecklingen i t. ex. 
Uleåborgsregionen, Kiruna eller Varkaus. Andra är erfarenhetsbeskriv- 
ningar från olika slag av offentliga satsningar för att med den nya teknikens 
hjälp stärka näringslivets utveckling i utkantsregioner. Bland dessa kan 
nämnas NORDTEK-program met i Nordjylland samt, ett program för di
rekt teknologiassistans till små och medelstora företag som Stiftelsen för 
industriell och teknisk utveckling vid Norges tekniska högskola i Trond
heim stått för samt Hagfors Tooling Center i Sverige. Alla studier rör sig 
inom ett fält där ytterpunkterna består av kunskap och inform ationsbe
handling, företag underlagda en allt hårdare internationell konkurrens samt 
olika slag av offentliga stödinsatser och kom petenshävande program. Det 
övergripande perspektivet är effekten på sysselsättning och konkurrens
förmåga.

För närvarande arbetar Basprojektet med en sammanfattande slutrap
port från projektet ” Datateknikens inverkan på perifera regioner” . Rap
porten väntas utkomma under vintern 1988. Även om man redan nu kan 
säga att datateknikens effekter för de perifera regionernas del är ett 
sammansatt problem som inte kan lösas med enskilda satsningar skapar 
det material som projektet insamlat ett betydande erfarenhetsgrundlag för 
effektiverade regionalpolitiska åtgärder. Rapporterna visar också att såda
na åtgärder får en allt större betydelse i de nordiska länderna. Också i det 
nordiska regionalpolitiska sam arbetet har den nya tekniken fått en allt 
viktigare roll.

Vid sidan om kartläggningen av åtgärder som kan stöda sysselsättning i 
perifera regioner har m inisterrådet inom det regionalpolitiska arbetet ock
så vidtagit konkreta åtgärder för att stöda en positiv dataintroduktion i 
utkantsom råden och gränsregioner. M inisterrådet har bidragit till framväx
ten av telestugor på glesbygdsområdena genom att stöda erfarenhetsutbyte 
och missionerande verksam het inom Föreningen för inform ationsteknolo
giska lokalcentra (FILIN ). Inom M ittnordensam arbetet har ministerrådet 
genomfört en kampanj om CAD/CAM. Totalt deltog ca 500 personer i olika 
inform ationsaktiviteter 1984 och 1985. Kampanjen visade att det finns en 
tydlig brist på specialister inom branschen. M ittnordenkommittén har där
för under 1986 och 1987 utbildat ca 30 CAD/CAM instruktörer vars arbete 
redan haft positiva efterverkningar i området.

Kvarkenrådet startade 1985 Teknologicentrum Kvarken i syfte att ut
veckla företagsrådgivning, underlätta introduktion av ny teknologi i företa
gen samt åstadkom m a ett sam utnyttjande av den teknologiska kompetens 
som finns på bägge sidor om Bottniska viken. Därtill arbetar man för
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närvarande inom Kvarkensam arbetet med en utveckling av telekom muni
kationerna genom att etablera en reservförbindelse för datatrafik för Kvar
ken.

Också inom flera andra konkreta projekt i de gränsregionala sam arbets
områdena ingår datatekniken som en integrerad del.

Efter att Basprojektets slutrapport färdigställts avser äm betsm annakom 
mittén för regionalpolitik att inarbeta erfarenheterna från studien om data
teknikens inverkan på perifera regioner i den konkreta projektverksam he
ten inom regionalsektorn.

Till punkt 2:
Rekommendationen blev i ljor forelagt styringsgruppen for nordisk sko

lesamarbejde. Gruppen anså, at den totale kapacitet i Norden til at give 
datauddannelse burde øges, og at der i stigende grad blev taget sigte på 
fælles udnyttelse af uddannelseskapaciteten. Derimod anså man det ikke 
for formålstjenligt at koncentrere denne virksomhed til en specielt udpeget 
institution.

I denne sammenhæng henviste styringsgruppen til en nordisk udredning 
af juridiske og økonomiske hindringer for fælles udnyttelse af uddannelses
kapaciteten i Norden. Denne udredning forelå i begyndelsen af 1987. Tre 
delprojekter er iværksat på baggrund af udredningen: (1) Juridiska bestäm 
melser för nordiska utbildningar; (2) ekonom iska förutsättningar för nor
disk elevutväxling; (3) elevutväxling inom arbetsplatsförlagd utbildning.

Styringsgruppen for N orden i vækst -  uddannelsessam arbejdet (NIVU) 
har indarbejdet aspekter fra rekom m andationen i sine projekter om brug af 
henholdsvis tekniske centre og datastuer i datateknologiuddannelserne.

M inisterrådet henviser også til de konkrete uddannelsesforanstaltninger 
som er vedtaget inden for rammen af det regionalpolitiske samarbejde, 
som der er redegjort for i 1. del af rekomm andationen.
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Rek. 21/1986/t
D 1988

Kommunikationsutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående nordiskt 
teknologiår 1988

(Meddelandet, se s. 2899)

Till Nordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats meddelandet 
om rekommendation nr 2111986 angående nordiskt teknologiår 1988.

I rekomm endationen rekom m enderas Nordiska m inisterrådet 
att tillsätta en planeringskommitté med erforderliga sekretariatsresurser 

för att planera genom förandet av ett nordiskt teknologiår 1988.
Enligt meddelandet har den rekom m enderade planeringskommittén till

satts under ordförandeskap av den norske industriministern. M inisterrådet 
bistår detta arbete med medel för sekretariatsresurser samt medel för 
samnordiska aktiviteter under år 1988.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet 
att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser re

kommendation nr 21/1986 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 12 februari 1988

M argrete Auken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Elver Jonsson (fp)

Förman 

Sakari Knuuttila (Sdp)

Kaj Poulsen (S)

Óli P. Gudbjartsson (B.) 

O lof Jansson (AC) 

Ragna Berget Jørgensen (A)

Sirpa Pietikäinen (Kok) 

Peder Sønderby (V)

Olle Ostrand (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 21/1986 angående nor
diskt teknologiår 1988
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att tillsätta en 
planeringskommitté med erforderliga sekretariatsresurser för att planera 
genom förandet av ett nordiskt teknologiår 1988.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I meddelande från m inisterrådet till 1987 års session1 redogjorde minis

terrådet för hur man planerade genom förandet av teknologiåret.
1 tillägg till föregående års meddelande önskar ministerrådet informera 

följande:
En nordisk sam arbetskom m itté under ordförandeskap av den norske 

industrim inistern har under 1987 organiserat ett planeringsarbete rörande 
samnordiska aktiviteter och koordiering av nationella aktiviteter. M inister
rådet har bistått detta arbete med medel för sekretariatsresurser. Lokaler 
har ställts till förfogande av N ordiska industrifonden.

I varje nordiskt land har nationalkom m itéer bildats för nationella aktivi
teter. I detta arbete har ett stort antal organisationer medverkat. Finansi
eringen sker med nationella medel.

Ovanstående principer kommer även att gälla för genom förandet av 
teknologiåret under 1988. M inisterrådet kommer att i tillägg till medel för 
sekretariatsresurser även att bidra med medel för sam nordiska aktiviteter.

Det nordiska sekretariatet för teknologiåret kommer att löpande infor
mera om det närm are innehållet i de planerade aktiviteterna i form av ett 
samnordiskt kalendarium och ett nyhetsbrev.

Härm ed anser m inisterrådet för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen tillgodosetts.

Rek. 21/1986/t
D 1988

1 Se Nordiska rådet, 35:e sess., s. 2404.
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Rek. 22/1986/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 22/1986 angående nor
diskt samarbete i internationella sammanhang
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd, i samråd med N or
disk Råd, å tilsette en komité for å utrede hvordan det nordiske samarbei
det i internasjonal sammenheng ytterligere kan utvikles og forsterkes og 
med utgangspunkt i utredningens resultater legge fram forslag for Nordisk 
Råds sesjon i 1987.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987: 
M inisterrådet har noteret sig at Nordisk Råds præsidium den 9.12.1987 

har udpeget medlemmerne af den komité, som i løbet af 1988 skal vurdere 
behovet for øgede fælles eller koordinerede indsatser i det internationale 
miljø- og bistandssam arbejde, kultursam arbejde, arbejdet med narkotika
spørgsmål, ligestillingsspørgsmål samt spørgsmål i tilknytning til nordisk 
repræsentation i internationale organisationer.

M inisterrådet har i overensstem m else med den aftale, der blev truffet 
med rådets præsidium 12.11.1986 afsat et beløb på indtil 150000 SEK til 
dækning af komiteens udgifter.
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Rek. 28/1986/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 28/1986 angående sam
arbete inom biotekniken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å gjennomføre et 
forprosjekt i løpet av 1986 for å  belyse hvilke ulike sam arbeidsperspektiver 
som foreligger samt hvilken rolle et eventuel bioteknisk institutt, med 
mulig plassering i Island, for utforskning av organism er som lever under 
nordiske marginalbetingelser vil kunne spille for det nordiske næringslivet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987: 
M inisterrådet hänvisar till det särskilda ministerrådsforslaget ” Nordiskt 

bioteknologiskt sam arbetsprogram ” (B 77/e).
M inisterrådet anser därm ed, för sin del, att syftet med rekom m endatio

nen är tillgodosett.
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Rek. 29/1986/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 29/1986 angående forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sektorn
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd
1. i samråd med nært berørte organisasjoner, og med ivaretakelse av de 

erfaringer som er oppnådd innenfor rammen av det forskningsprogram 
som er etablert innen den landbrukskooperative sektor, å utarbeide et 
nordisk forskningsprogram for kooperasjonen;

2. snarest, og innenfor rammen av tilgjengeligt prosjektmidler, å gi rom 
for delfinansiering også av samnordiske forskningsprosjekter vedrørende 
konsum entkooperative spørsmål;

3. å medvirke til at man i de nordiske land fremmer forskning og utdan
ning vedrørende både produsent- og konsum entkooperativ virksomhet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
1 meddelande från 1986 om rekom m endationen1 informerades om arbe

tet på jordbrukssektorn och de planer för det framtida arbetet, som Nordis
ka ämbetsmannakommittén för konsumentfrågor (NÄK)  ämnade göra för 
att följa upp rekomm endationen.

Den 26 oktober 1987 hölls ett kontaktm öte med representanter för ko
operativa forskare och konsumentmyndigheter. Syftet med mötet var att få 
till stånd en dialog mellan forskare och myndigheter för att klargöra aktu
ella sam arbetsom råden.

Vid mötet utkristalliserades följande tre teman som möjliga kooperativa 
forskningsområden som kan anses vara intressanta att genomföra som 
nordiska projekt:
— Ny kooperativ verksamhet
— Medlemskap i kooperationen, förutsättning och möjlighet till inflytande
— Relation mellan de konsumentpolitiska organen och konsum entkoope

rationen.

1 Se N ordiska rådet, 3 5 :e se ss ., s . 2448.
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M ötets inlägg och sammandrag av diskussionen kommer att sammanfat
tas i en rapport.

Under 1988 kommer möjligheterna till att genomföra konkreta projekt på 
området att vidareutvecklas.
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Rek. 30/1986/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 30/1986 angå
ende samarbete inom flyktingpolitiken

(Meddelandet, se s. 2907)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd/de nordiske 
regeringer afgivne meddelelse om rekom m andation nr. 30/1986 om sam ar
bejde inden for flygtningepolitikken.

I medlemsforslaget, der ligger til grund for rekomm andationen, blev der 
peget på 7 elem enter, som bør indgå i det nordiske samarbejde om flygt
ningepolitik. I Juridisk Udvalgs gennemgang af meddelelsen om rekom
mandationen har man taget udgangspunkt i disse 7 punkter.

Punkt 1 vedrører mellemfolkeligt samarbejde om initiativer til forebyg
gelse af flygtningeproblemer.

Om dette oplyses der i meddelelsen kun, at den nordiske samordnings
gruppe på em bedsm andsniveau mødes, når der er behov for det i tilslut
ning til internationale initiativer af interesse for de nordiske lande, eller før 
m øder der berører internationale spørgsmål. Konkret oplyses det, at grup
pe på sit møde den 22/10 1987 drøftede forskellige forslag til fælles nordiske 
initiativer i internationale sammenhænge.

Juridisk Udvalg ville finde det interessant at få oplyst, hvilke initiativer, 
der er tale om. Samtidig vil man udtale sin skuffelse over, at de nordiske 
landes regeringer tilsyneladende ikke kan blive enige om at optræde med 
ensartede holdninger i internationale sammenhænge.

Punkt 2 vedrører fælles indsats for hjælp til flygtninge, der har været 
udsat for tortur.

Juridisk Udvalg henviser til sin betænkning over meddelelse om rekom
mandation nr. 1711985 om støtte til RCT i København.

Punkt 3 vedrører placering af kvoteflygtninge.
Om dette oplyses der i meddelelsen, at samordningsgruppen har drøftet 

et fællesnordisk initiativ over for U N HCR vedrørende iranske asylansøge
re i Tyrkiet. Dette blev Juridisk Udvalg ligeledes orienteret om på fælles
mødet med justitsm inistrene og ministre med ansvar for flygtningespørgs
mål i novem ber 1987. Udvalget savner imidlertid oplysning om resultatet 
af overvejelserne.
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Generelt set er dette punkt et spørgsmål om de nordiske landes mulighe
der for og vilje til at hjælpe FN s Højkommissær for Flygtninge med at få 
anbragt de tusindvis af flygtninge, der i dag opholder sig i flygtningelejre 
rundt omkring i verden.

Punkt 4 vedrører tilrettelæggelsen af integreringsprocessen i de enkelte 
lande.

M inisterrådet henviser her til et forprojekt, der skal vurdere de forskelli
ge integrationsforanstaltninger over for de vietnam esiske invandrergrup
per. Der er tanken, at projektet skal stille forslag om fortsat nordisk 
samarbejde vedrørende integration af indvandrere og flygtninge.

M inisterrådet anfører, at man er af den opfattelse, at rekom m andatio
nens formål på dette punkt er tilgodeset med projektet.

Juridisk Udvalg har noteret sig, at der i løbet af 1988 vil blive fremlagt et 
forslag om fortsat nordisk samarbejde om integration af indvandrere og 
flygtninge. Udvalget går ud fra, at dette forslag vil vedrøre alle grupper af 
indvandrere og flygtninge og ikke bare vietnam esiske indvandrere. Udval
get vil se frem til nærmere oplysninger om dette arbejde til Nordisk Råds 
session i 1989. Det er i øvrigt udvalgets opfattelse, at integrering af ind
vandrere og flygtninge er en fortløbende proces, hvor man kan drage nytte 
af hinandens erfaringer, og at dette på nordisk plan bør ske i et mere fast 
etableret samarbejde.

Punkt 5 vedrører hjælp til flygtninge, der har mulighed for og ønsker at 
vende tilbage til deres hjemland.

M inisterrådet oplyser, at spørgsmålet dels er taget op i den nordiske 
migrationsgruppe og dels i samordningsgruppen på embedsm andsniveau. 
Der gives ingen konkrete oplysninger om, hvilke overvejelser man gør sig.

Juridisk Udvalg kan oplyse, at der i Nordisk Råd vil blive taget initiativ 
til et medlemsforslag om projekter på flygtningeområdet, der bl. a. vedrø
rer repatriering.

Punkt 6 vedrører inform ationsvirksomhed.
Juridisk Udvalg har noteret sig, at inform ationsvirksomhed om flygt

ninges vilkår er taget op i den nordiske migrationsgruppe. Udvalget vil 
være meget interesseret i at se det materiale, der arbejdes med her.

Endvidere har udvalget noteret sig, at samordningsgruppen har besluttet 
at forstærke det nordiske samarbejde om foranstaltninger mod fremmed
had og racisme. Udvalget vil sætte pris på at få mere konkrete oplysninger 
om planerne. I denne forbindelse kan udvalget i øvrigt henvise til sin 
udtalelse over m inisterrådets planer for det nordiske samarbejde (C 2/ 
1988), hvor Juridisk Udvalg bl. a. foreslår, at der fremover også redegøres 
for de nordiske planer om samarbejde vedrørende flygtningepolitik og 
vedrørende det internationale samarbejde for menneskelige rettigheder.

Punkt 7 vedrører hjælp til lande uden for Europa, der er 1. asylland.
Meddelelsen indeholder ingen konkrete oplysninger om dette. Juridisk 

Udvalg kan oplyse, at det medlemsforslag, der omtales under punkt 5 også 
vedrører hjælp til 1. asyllande.
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Generelt er det udvalgets opfattelse, at meddelelsen er for tynd og ikke 
tilfredsstillende.

På denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille,
at Nordisk Råd tager meddelelsen om rekomm andation nr. 30/1986 

til efterretning og afventer ny meddelelse til næste ordinære ses
sion.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok,

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir H ermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (Kj 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)



2907Rek. 30/1986/j
D 1988

om rekommendation nr 30/1986 angående sam
arbete inom flyktingpolitiken
fÖverlämnat av Nordiska ministerrådet/ De nordiska regeringarna)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske landes regeringer at tage ini
tiativ til et udvidet og fordybet samarbejde om flygtningespørgsmål med 
henblik på at sikre nordisk samarbejde om initiativer til forebyggelse af 
flygtningeproblemer, modtagelse og placering af flygtninge i de enkelte 
nordiske lande, fælles nordisk holdning til behandling af modtagne flygt
ninge og hjælp til flygtninge, der kan og vil returnere til hjemlandet, 
samarbejde om inform ationsvirksomhed om flygtninges vilkår samt fælles 
indsatser i lande uden for Europa, som er første asylland.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t / D e  n o r d i s k a  r e g e r i n g a r n a  med
delar den 23 decem ber 1987*

Under behandlingen af rekom m andationen, der formelt er rettet til rege 
ringerne, er det atter fra finsk side tilkendegivet at flygtningepolitiske 
spørgsmål må betragtes som et nationalt anliggende.

For så vidt angår spørsm ålet om en fælles nordisk holdning til behand
lingen af modtagne flygtninge henvises til omtalen i kap. X, 4.2.1 i beret
ningen for 1987 vedrørende det igangværende projekt om integration af 
vietnamesiske flygtinge.

M inisterrådet er af den opfattelse, at rekom m andationens formål på 
dette punkt er tilgodeset med projektet.

Hvad angår sam arbejdet om inform ationsvirksomhed om flygtninges 
vilkår henvises ligeledes til årsberetningens kap. X, 4.2.2 i hvilken omtales 
et projekt, som er iværksat på grundlag af rekomm andationen.

Den nordiske kontaktgruppe for migrationsspørgsmål, som er nedsat 
under N AUT, har i 1987 taget spørgsmålet om en fælles nordisk holdning 
om hjælp til flygtninge der kan og vil returnere til hjemlandet op. En 
konference herom er planlagt til afholdelse i løbet af 1988 med henblik på 
at få kortlagt spørgsmålet.

Et af resultaterne af det nordiske flygtningesamarbejde har været etable
ringen af en særlig samordningsgruppe på embedsm andsniveau. Gruppen

M eddelande

* M eddelelsen  e r  æ n d re t ved  te lefon isk  m eddelelse  a f  11. feb ru a r  1988.
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mødes, når der er behov for det i tilslutning til internationale initiativer af 
interesse for de nordiske lande eller før møder, der berører internationale 
spørgsmål. Samordningsgruppen har til nu afholdt fire møder.

På samordningsgruppens seneste møde i Helsingfors 22. oktober 1987, 
drøftede man i lyset af rekom m andation 30/1986 og det danske Folketings 
behandling heraf 13. oktober 1987 et indbyrdes nordisk samarbejde om 
informationsudveksling i konkrete asylsager og gruppen drøftede forskelli
ge forslag til fælles nordiske initiativer i internationale sammenhænge.

Samordningsgruppen har indgående drøftet spørgsmålet om udveksling 
af oplysninger i konkrete asylsager, og man har udvekslet oplysninger om 
reglerne i de enkelte lande i sådanne tilfælde hvor den pågældenden ikke 
har givet samtykke til videregivelse.

I sam arordningsgruppen har man endvidere drøftet et eventuelt fælles- 
nordiskt initiativ over for U N HCR vedrørende de iranske asylansøgere i 
Tyrkiet.

Samordningsgruppens drøftelser blev ligeledes berørt under fællesmødet 
mellem Nordisk Råds Juridiske Udvalg og m inisterrådet (justitisministre- 
ne/de for flygtningespørgsmål ansvarlige ministre).

Det fremkom herunder bl. a. a t man mellem de nordiske ministre var 
enige om:
— at støtte U N H C R ’s repratrieringsprogram  på Sri Lanka for hjemvendte 

tamilske asylansøgere,
— at søge mod en fælles nordisk holdning til det næste møde i underkomi

teen vedrørende flygtningebeskyttelse under F N ’s flygtningehøjkom
missærs eksekutivkom ité, hvor de bl. a. skal drøftes spørgsmål vedrø
rende dokumentmangel, dokumentforfalskning og ureguleret indvand
ring,

— at forstærke det nordiske samarbejde om foranstaltninger mod frem 
medhad og racisme.
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Rek. 31/1986/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 31/1986 angå
ende enhetliga rättsregler angående födsel efter insemina
tion

(Meddelandet, se s. 2910)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af N ordisk M inisterråd afgivne m ed
delelse om rekomm andation nr. 31/1986 om ensartede retsregler om fødsel 
efter insemination.

M inisterrådet henviser til omtalen af rekom m andationen i virksom heds
beretningen for 1987 (C 111988), kapitel III, 2.2.5.

Juridisk Udvalg må desværre tage til efterretning, at de nationale forud
sætninger gør, at det for tiden er vanskeligt at opnå mere ensartede regler 
på dette område.

Udvalget henviser i øvrigt til sine bem ærkninger om dette i sin betænk
ning over C 1.

Udvalget forudsæ tter, at m inisterrådet fortsat redegør for udviklingen på 
om rådet i de enkelte lande og på nordisk plan i sin årlige virksom hedsbe
retning.

På denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille:
at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekom

mandation nr. 31/1986 for færdigbehandlet for rådets vedkom
mende.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson  (sj 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A ) 

Jouni J. Särkijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Taste sen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)
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Meddelande

om rekommendation nr 31/1986 angående enhet
liga rättsregler angående födsel efter insemina
tion
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at arbejde hen imod 
at opnå så ensartet en situation som mulig i de nordiske lande i spørgsmålet 
om formerne for og de retlige virkninger af fødsel efter insemination.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 21 novem ber 1987: 
M inisterrådet henviser til omtalen heraf i beretningen for 1987, kapitel 

III, 2.2.5.

Rek. 31/1986/j
D 1988
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*Rek. 32/1986/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 32/1986 angående enhet
liga regler om förbud att driva rörelse
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd
1. at undersøge mulighederne for at indføre ensartede regler om forbud 

mod at drive virksomhed i de nordiske lande, herunder at et forbud i et 
nordisk land også vil få virkning i de øvrige nordiske lande samt

2. at det overvejes at indføre et system , som gør det muligt at indhente 
oplysninger om økonomisk kriminalitet fra de andre nordiske lande med 
henblik på at forhindre, at personer, som er idømt forbud mod at drive 
virksomhed, udøver forretningsvirksomhed i andet nordisk land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 21 decem ber 1987: 
M inisterrådet henviser til omtalen i beretningen for 1987, kapitel III, 9.2.
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Rek. 33/1986/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 33/1986 angå
ende nordisk konvention om folkregistrering

(Meddelandet, se s. 2914)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af N ordisk M inisterråd afgivne med
delelse om rekomm andation nr 33/1986 om en ny nordisk konvention om 
folkeregistrering.

Juridisk Udvalg vil udtrykke sin tilfredshed med, at ad hoc-arbejdsgrup- 
pen allerede er nået så langt, at man påregner at have en ny (revideret) 
konvention klar til behandling i m inisterrådet i efteråret 1988, således at et 
ministerrådsforslag herom skulle kunne foreligge til behandling på Nordisk 
Råds 37. session i 1989.

Udvalget skal i øvrigt henvise til sin betænkning over medlemsforslag 
A 807lj om sårbarheds- og integritetsspørgsmål ved folkeregistrering. Heri 
gør udvalget opmærksom på, at det allerede i forbindelse med behandlin
gen af medlemsforslag A 733/j om en nordisk konvention om folkeregistre
ring på Nordisk Råds 34. session i 1986 blev understreget, at sårbarheds- 
og integritetsspørgsmål som en selvfølge bør indgå i ministerrådets videre 
behandling af rekomm andationen.

På denne baggrund har Juridisk Udvalg ikke fundet, at der skulle være 
grund til at vedtage en speciel rekomm andation om disse spørgsmål og 
indstiller derfor i sin betænkning til plenarforsamlingen, at der ikke foreta
ges videre i anledning af medlemsforslag A 807/j.

På denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille,
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at Nordisk Råd tager meddelelsen om rekommandation nr 33/1986 
til efterretning og afventer ny meddelelse til næste ordinære ses
sion.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Asa Solberg Iversen (A) 

Hans N y hage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Sårkijårvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H ) 

Bernhardt Tas te sen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)

34 -1 7 -3 3 6  N ord iska  rådet D el 2
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Meddelande

om rekommendation nr 33/1986 angående nor
disk konvention om folkregistrering
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at udarbejde en nor
disk konvention om folkeregistrering (til afløsning og udvidelse af overens
komsten af 5. decem ber 1968) med det formål at samordne og forenkle 
reglerne med hensyn til flytning, midlertidigt ophold og fast bopæl mellem 
de nordiske lande, således at N orden bliver en helhed i så henseende.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 21 decem ber 1987:
Den af m inisterrådet nedsatte ad hoc-arbejdsgruppe (jfr. m inisterrådets 

meddelelse af 26. novem ber 1986) har netop afsluttet en kortlægning af den 
nuværende konventions gennemførelse og praktiske anvendelse i landene. 
H erunder er også belyst hvilke afledede konsekvenser reglerne har for 
andre berørte fagområder.

Arbejdsgruppen sigter imod at have et udkast til ny (revideret) konven
tion klart til behandling i ministerrådet i efteråret 1988, således at et 
m inisterrådsforslag herom skulle kunne foreligge til behandling på Nordisk 
Råds 37. session i 1989.

Rek. 33/1986/j
D 1988
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*Rek. 34/1986/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 34/1986 angående 
nordiska kvinnokonferenser 1988
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. i fællesskab med Nordisk Råds præsidium at arrangere en nordisk 

kvindekonference -  Nordisk Forum -  i 1988 for kvinder med tilknytning 
til kvindeorganisationer, faglige organisationer, græsrodsbevægelser og 
andre ikke-officielle foreninger eller sammenslutninger,

2. i fællesskab med Nordisk Råds præsidium at arrangere en officiel 
konference samtidig med Nordisk Forum,

3. at afsætte projektm idler til forberedelse og gennemførelse af konfe
rencerne.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
En utförlig redogörelse för uppföljningen av rekomm endationen lämnas i 

kapitel VI om jäm ställdhet i m inisterrådets verksam hetsberättelse för 1987 
(Cl).
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*Rek. 1/1987/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 1/1987 angående barns 
skydd i krig
(Överlämnat av de nordiska regeringarna)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske landes regeringer at virke for
1. at arbejdet inden for FN med en konvention om børns rettigheder 
fremskyndes,

2. at aldersgrænsen for rekruttering af børn til væbnede styrker forhøjes 
fra 15 til 18 år, og

3. at Genéve-konventionerne og specielt tillægsprotokollen fra 1977 i 
større udstrækning bliver ratificeret.

D e n o r d i s k a  r e g e r i n g a r n a  meddelar den 12 decem ber 1987: 

ad. pkt. I

De nordiske lande stø tter de bestræbelser, der gøres på at få afsluttet 
udarbejdelsen af et udkast til en FN-konvention om børns rettigheder.

Arbejdsgruppen, der behandler sagen, har opnået betydelige fremskridt. 
Således er der opnået enighed om alle præambulære artikler, ligesom der 
er opnået enighed om en lang række af de substantielle artikler.

Der forestår dog endnu et større arbejde, idet artiklerne om implemente
ring af konventionen endnu ikke er fastlagt. Hertil kommer, at nogle af de 
artikler, der principielt skulle være færdigforhandlede, kan blive genåbnet.

På grund af det udestående arbejdes omfang vil det være realistisk at 
påregne, at der endnu vil hengå nogle år, inden konventionen vil være 
færdigforhandlet. Det er således ikke sandsynligt, at et konventionsudkast 
vil kunne forelægges for F N ’s M enneskerettighedskommission med hen
blik på vedtagelse af Generalforsamlingen i 1989. Denne målsætning har 
generalsekretæren foreslået 42. Generalforsamling.

De nordiske FN-missioner i New York er ad referendum nået til enighed 
om et udkast til fælles nordisk indlæg i Generalforsamlingens 3. udvalg om 
konventionen om børns rettigheder. Indlægget tilskynder at arbejdet med 
konventionsudkastet fremskyndes så meget som muligt, uden at det går ud 
over kvaliteten.
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På arbejdsgruppens møde i 1986 enedes man om udformningen af artikel
20 :
stk. 1 ” The states Parties to the present Convention undertake to re

spect and to ensure for rules of international humanitarian law 
applicable to  them in armed conflict which are relevant to the 
child” .

stk. 2 ” States Parties to the present Convention shall take all feasible 
measures to ensure that no child takes a direct part in hostilities 
and they shall refrain in particular from recruiting any child who 
has not attained the age of fifteen years into their armed forces” , 

stk. 3 ” In accordance with their obligations under international huma
nitarian law to protect the civilian population in armed conflicts, 
States Parties to this Convention shall take all feasible measures 
to ensure protection and care of children who are affected by an 
armed conflict” .

Som det ses, er aldergrænsen for rekruttering til væbnede styrker 15 år. 
Sverige har senere på arbejdsgruppens møde i 1987 fremsat et forslag om at 
forhøje rekrutteringsalderen fra 15 til 18 år.

B l.a. under hensyn til, at der i Genéve-konventionens tillægsprotokol 
nr. 1, artikel 77 er fastlagt en aldersgrænse på 15 år — dog med det 
forbehold, at ældre bør rekrutteres først -  synes det, som forholdene er i 
dag, at være uden for det muliges rammer at opnå enighed om en forhøjelse 
af aldersgrænsen.

ad pkt. 3

De nordiske regeringer arbejder aktivt for, at såvel Genéve-konventio- 
nerne som specielt de to tillægsprotokoller fra 1977 vinder større udbredel
se. Således er de nordiske lande medforslagsstillere ved de tilbagevenden
de resolutionsforslag herom på F N ’s generalforsamlinger. Også på Røde 
Kors-konferencen i oktober 1986 frem sattes fra Danmark et resolutions
forslag om bredere tilslutning til tillægsprotokollerne, hvilket blev vedtaget 
med konsensus.

Selve Genéve-konventionerne har i dag så godt som universel tilslut
ning, og tillægsprotokol I og II er ratificeret eller tiltrådt af henholdsvis 68 
og 62 lande.

ad pkt. 2
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*Rek. 2/1987/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 2/1987 angående nor
diskt komparativt forskningsprojekt om narkoti
ka och kontrollpolitik
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd i samarbejde med 
N ordisk Sam arbejdsråd for Kriminologi og Nordisk Nævn for Alkohol- og 
Drogforskning at gennemføre et nordisk kom parativt forskningsprojekt 
angående narkotika og kontrolpolitik.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 28 novem ber 1987:
En undersøgelse af narkotika og retssystem et blev igangsat af Nordiska 

nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD) i 1985. Form ålet med 
projektet var oprindelig at belyse narkotikapolitikkens virkning på retssy
stemet i almindelighed i Norden. Det udgør således en del af Nordisk Råds 
ovennævnte . ekom mandation. Narkotikapolitikkens effekter bør dog bely
ses også ud fra andre synsvinkler.

Initiativet vedr. narkotika og retssystem et har ført til nationale beskri
velser af regelsystem et og dets udvikling. Disse beskrivelser udgør bag
grunden for kommende forskning vedr. kontrolpolitikkens betydning for 
retssystem et, men også for andre virkninger.

NAD har nedsat en arbejdsgruppe med sigte på at rekruttere forskere og 
arbejde frem en videnskabelig holdbar forskningsplan i løbet af 1988. 
Forud for beslutningen har der været konsultationer med Nordiska Samar- 
betsrådet för Kriminologi. Planlægningsarbejdet finansieres af NAD, men 
projektet må finansieres via nationale og nordiske projektmidler.
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Rek. 3/1987/j
D 1988

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 3/1987 angå
ende ökad behandlingsinsats för narkotikamissbrukare 
som alternativ till fängelseuppehåll

(Meddelandet, se s. 2921)

Til Juridisk Udvalg er henvist den af N ordisk M inisterråd afgivne med
delelse om rekomm andation nr. 3/1987 om udvidet behandlingsindsats for 
narkotikamisbrugere som alternativ til fængselsophold.

ad punkt l .
Det fremgår af meddelelsen, at Nordisk Strafferetskomité i en betænk

ning fra 1980 bl. a. konstaterede, at man ikke fandt det fuldstændig nødven
digt at tilstræbe en um iddelbar nordisk retsenhed.

Juridisk Udvalg savner oplysninger om, hvorvidt man i de forløbne 8 år 
har draget nytte af hinandens erfaringer, eller om der overhovedet har 
været nordiske forhandlinger om dette spørgsmål. Udvalget ville sætte pris 
på at få en redegørelse om dette fra m inisterrådet.

Så vidt udvalget kan bedømme ud fra de oplysninger, der gives af 
m inisterrådet, er det kun Danmark, der overvejer en udvidet behandlings
indsats. Sammenlignes de danske tal med de norske, skulle der imidlertid 
være et stykke vej endnu, før Danmark når op på samme niveau som 
Norge. Med hensyn til Sverige er muligheden for behandling som alterna
tiv til fængselsophold åbenbart først indført med virkning fra 1. januar 
1988, så det er naturligvis for tidligt på nuværende tidspunkt at sige noget 
om anvendelsen af bestem m elsen. Juridisk Udvalg går imidlertid ud fra, at 
man får oplysninger om anvendelsen af den pågældende bestem melse i 
Sverige til Nordisk Råds session i 1989.

ad punkt 2.
Juridisk Udvalg har noteret sig, at mulighederne for behandling som 

alternativ til fængselsophold er til stede i lovgivningen i Danmark, Finland, 
Norge og Sverige. Med hensyn til Island tager udvalget til efterretning, at 
dette åbenbart ikke er aktuelt.
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På denne baggrund skal Juridisk Udvalg indstille:
at Nordisk Råd tager meddelelsen om punkt 1 i rekommandation nr. 

3/1987 til efterretning og afventer ny meddelelse til næste ordinæ
re session og

at Nordisk Råd tager meddelelsen om punkt 2 til efterretning og 
anser denne del af rekomm andation nr. 3/1987 for færdigbehand
let for rådets vedkommende.

Oslo, den 6. marts 1988

Lennart Andersson (s) 

Hagen Hagensen (KF) 

Åsa Solberg Iversen (A) 

Hans N yhage (m) 

Asbjørn Sjøthun (A) 

Jouni J. Särlcijärvi (Kok)

M ikko Elo (Sdp) 

Sverrir Hermannsson (Sj) 

Anneli Jäätteenm äki (K) 

Kristen Poulsgaard (FP) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 
F orm and

Lars Werner (vpk)
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Rek. 3/1987/j
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 3/1987 angående ökad 
behandlingsinsats för narkotikamissbrukare som 
alternativ till fängelseuppehåll
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. at udvide behandlingsindsatsen over for den gruppe kriminelle, der 

tillige er stofmisbrugere, samt
2. at under frihedsberøvelsen give muligheder for behandling som alter

nativ til fængselsophold for stofmisbrugere i nordisk lovgivning, hvor 
muligheden ikke allerede findes.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 decem ber 1987:
Spørgsmålet om kontraktsforsorg som et alternativ til frihedsstraf blev 

undersøgt af den nordiske strafferetskom ité i betænkningen NU 1980: 13, 
A lternativer til frihedsstraf. Komiteen overvejede fordele og ulemper ved 
en sådan sanktions variant. Komiteen konstaterede, at det ikke er fuld
stændig nødvendigt at tilstræbe en um iddelbar nordisk retsenhed for så 
vidt angår mulighederne for at prøve sig frem til bæredygtige alternativer 
til frihedsstraf, og at det kan være en fordel, at de nordiske lande drager 
nytte af hinandens erfaringer.

For så vidt angår de foranstaltninger, som er truffet i de enkelte lande, 
kan m inisterrådet oplyse følgende:

I Danmark var der i 1986 under kriminalforsorgens institutioner omkring 
900 stofmisbrugere hvilket svarer til ca 24 pct af det samlede antal på 3.584 
indsatte. Opgørelsen, der om fatter såvel aktuelle som tidligere stofbrugere 
og svært belastede og mindre belastede brugere, skal tages med et vist 
forbehold.

Straffelovens § 49, stk. 2, muliggør overførsel af domfældte til hospital 
eller til egne hjem eller institution til særlig pleje eller forsorg. Indtil 1985 
havde straffelovens § 39, stk. 2, kun været anvendt i relativt begrænset 
omfang. I marts 1981 stillede en arbejdsgruppe under kriminalforsorgen
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forslag om udvidet anvendelse af straffelovens § 49, stk. 2, i forbindelse 
med overførsel af stofmisbrugere i kriminalforsorgens anstalter og arrest
huse til behandlingsinstitutioner uden for kriminalforsorgen, herunder til 
amts- og primærkommunale institutioner.

Fra amtskommunal og kommunal side erklærede man sig villig til at 
modtage strafafsonere i behandlingsinstitutioner. Anvendelsen af bestem 
melsen vanskeliggjordes i en del år af problem er i forbindelse med 
opholdsbetaling. Fra og med februar 1985 blev det imidlertid truffet aftale 
om at der årligt kunne føres 2.5 mio. DKK fra staten til kommunerne over 
den s. k. bloktilskudsordning. Dette muliggjorde et øget antal overførsler 
til behandling. I 1982, 1983 og 1984 overførtes henholdsvis 11, 3 og 5 
stofmisbrugere i henhold til bestem melsen. Fra 1985 til august 1987 over
førtes ialt 127 domfældte til behandling, hvoraf godt en trediedel er stofbru
gere.

1 reglerne om udgang er der mulighed for at indsatte stofbrugere med en 
straf af fængsel i fem m åneder eller mere i den sidste del af deres udståel
sestid kan udstationeres til behandlingsinstitution (formidling af overgang 
til løsladelse).

I forbindelse med prøveløsladelser og betingede domme er der mulighed 
for at fastsætte vilkår om at den pågældende skal afholde sig fra misbrug af 
narkotika eller lignende stoffer samt vilkår om at den pågældende lader sig 
behandle mod sådant misbrug. Det ubetingede vilkår indebærer, at den 
pågældende fortsæ tter en før løsladelsen påbegyndt -  lægeligt -  ledet 
behandling mod misbrug af narkotika og det betingede vilkår indebærer at 
den pågældende -  såfremt tilsynsmyndigheden finder det fornødent -  
underkaster sig en sådan lægeligt ledet behandling. Endeligt kan der fast
sættes vilkår om at den pågældende efterkom m er bestem m elser om be
handling eller kontrol på hospital eller i særlig institution.

Spørgsmålet om øget anvendelse af straffelovens § 49, stk. 2, er for tiden 
til overvejelse i en gruppe, som behandler spørgsmål om straffuldbyrdelse.

1 Sverige har rigsdagen vedtaget ændringer i brottsbalken, som skal gøre 
det muligt at anvende en form for såkaldt kontraktsforsorg i frihed og som 
et alternativ til fængselsstraffe. Bestemmelserne, som træder i kraft I. 
januar 1988, sigter mod tilfælde, hvor det kan formodes at misbrug af et 
afhængighedsfremkaldende middel eller et andet særskilt forhold, som 
påkalder sig forsorg eller behandling, har bidraget til at nogen begår en 
forbrydelse. Hvis en tiltalt erklærer sig villig til at undergå en passende 
behandling i henhold til en for ham udarbejdet plan og behandlingen kan 
etableres, skal han kunne pålægges at følge denne behandling. K ontrakts
forsorg idømmes som et kvalificeret krav ved beskyttet tilsyn. I visse 
tilfælde skal domstolen angive, hvilken fængselsstraf der kunne have været 
givet, dersom fængsel var blevet anvendt som sanktion. Hvis den dømte 
ikke fuldfører behandlingen, kan beskyttelsestilsynet erstattes med fæng
sel.
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I Norge  er der allerede efter gældende ret adgang til at lade narkotika
misbrugere afsone en fængselsstraf i behandlingsinstitutioner. I henhold til 
fængselslovens § 12 kan en person, som er idømt ubetinget fængselsstraf, 
b l.a . overføres til kursted eller anden behandlingsinstitution. Det kan 
fastsættes som vilkår for betinget dom, betinget tiltalefrafald og betinget 
prøveløsladelse at domfældte gennemgår kur for at modvirke misbrug af 
alkohol eller andre berusende eller bedøvende stoffer, om nødvendigt i 
institution, jfr. straffelovens § 53, nr. 3, litra d, straffeproceslovens § 69, 3. 
led, og fængselslovens § 38.

Det er en forudsætning for overførsel til behandlingsinstitution, at de 
dømte har udtrykt ønske om behandling og anses m otiverede. Videre skal 
behandlingsinstitutionen være indstillet på at tage imod den straffedømte. 
Adskillige indsatte bliver i dag afvist i behandlingsinstitutioner med 
henvisning til mangel på plads for dette specielle klientel.

I 1984 blev 487 personer overført til forskellige behandlingsinstitutioner i 
medfør af fængselslovens § 12. Langt de fleste var narkotikamisbrugere. 
Justisdepartem entet har ikke tal, som viser overførslerne i de senere år, 
men meget tyder på at antallet er stigende.

I Finland  er det ikke aktuelt at udvide mulighederne for at underkaste 
misbrugere tvangsforsorg som et alternativ til frihedsstraf. Lov om misbru
gerforsorg, som trådte i kraft ved begyndelsen af 1987, begrænsede yderli
gere mulighederne for at anvende tvangsmæssig forsorg. Derimod har man 
tilstræbt at lette mulighederne for at søge frivillig behandling og at efter 
behov udvide antallet af forsorgspladser.

I Island  er der ikke udarbejdet særskilte regler, som tager hensyn til de i 
rekom m andationen rejste spørgsmål.
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*Rek. 4/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 4/1987 angående nordisk 
mediefond för produktion av film, TV- och video
program
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att upprätta en nordisk mediefond för att främja produktion av film, TV- 

och videoprogram i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordisk M inisterråd har gennem ført et udredningsarbejde vedrørende 

økonomiske og organisatoriske muligheder for at oprette en nordisk pro
duktionsfond for produktion af film, TV og video. På dette grundlag 
overvejes spørgsmålet for tiden i m inisterrådets organer.
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*Rek. 5/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 5/1987 angående sam
arbetsprogram för den högre utbildningen
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
1. att utarbeta ett förslag till sam arbetsprogram  för den högre utbild

ningen, och att i programmet b l.a . fästa särskild vikt vid en utvidgad 
tentamens- och examensgiltighet, samt att i anslutning till programarbetet 
framlägga förslag om hur sam arbetet inom den högre utbildningen i N or
den kan utformas som ett särskilt område inom den nordiska samarbetsor- 
ganisationen,

2. att verka för att högre tjänster vid universitet och högskolor ledigan- 
slås i samtliga nordiska länder,

att införa förenklade regler för studiestöd vid studier i annat nordiskt 
land, och

att avskaffa diskriminerande avgifter på studieplatser för studerande 
från annat nordiskt land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Rekommendationen har behandlats i samband med arbetet på en kultur

handlingsplan. I m inisterrådsforslaget till handlingsplan för det nordiska 
kultursam arbetet (B83lk) föreslås ett omfattande utväxlingsprogram 
” Nordiskt Program för Lärare, U tbildningssökanden och Studeranden” 
(NORDPLUS).

Syftet med NORDPLUS är att åstadkom m a en ökad samverkan och 
gemensam resursanvändning i Norden. Programm et finansieras över den 
nordiska budgeten och adm inistreras av ledningsgruppen för nordiskt sam
arbete inom högre utbildning (nytt organ).

N ORDPLUS-program m et bygger på följande huvudelement:
1. Stöd till täckning av merutgifter för sam arbetande institutioner vid 

utveckling och implementering av gemensamma studieprogram, som 
skall säkra den studerande, att studieuppehållet vid en samarbetande 
utbildningsinstitution i ett annat nordiskt land utgör en godkänd del 
av den studerandes hela utbildningsprogram.
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2. Särskilda NORDPLUS-stipendier för studerande som önskar genom
föra en del av sin utbildning vid en samarbetande institution i ett 
annat nordiskt land. S tuderandena behandlas av den samarbetande 
institutionen som gäststuderande.

NORDPLU S-stipendier skall kunna sökas av elever och studeran
den inom all postgymnasial utbildning inberäknat praktikuppehåll om 
detta utgör en obligatorisk del av utbildningen.

Till arbetsom rådet för ledningsgruppen för nordiskt sam arbete inom 
högre utbildning kommer förutom NORDPLUS vidare att höra andra 
frågor inom högre utbildning såsom nordisk examens- och tentamensgiltig- 
het, lärarmobilitet och samarbete inom smala studieområden.

Därmed anser ministerrådet, för sin del, att syftet med rekomm endatio
nen tillgodosetts.
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Rek. 6/1987/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående rikt
linjer för Nordiska forskningspolitiska rådet

(Meddelandet, se s. 2928)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska ministerrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om rek. nr 6/1987 angående 
riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rådet.

U tskottet konstaterar att m inisterrådet i överenstäm m else med rekom
mendationen fastställde nya riktlinjer för N ordiska forskningspolitiska rå
det (FPR) den 2 6 -2 7  februari 1987. Riktlinjerna utgör även det centrala 
underlaget för forskningsavsnittet i förslaget till handlingsplan för kultur
sam arbetet (B 83/k). U tskottet uttalar tillfredsställelse över att de åtgärder 
som föreslås i handlingsplanen ger möjligheter att föra forskningssam arbe
te t vidare enligt de fastslagna riktlinjerna.

Mot bakgrund härav anser utskottet att det inte längre föreligger några 
skäl att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning, och föreslår, 

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 6/1987 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen  (s)

Heikki Riihijärvi (Snip) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemåki-Olander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A)
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om rekommendation nr 6/1987 angående rikt
linjer för Nordiska forskningspolitiska rådet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
1. att lägga riktlinjerna för Nordiska forskningspolitiska rådet till grund 

för arbetet under verksam hetsperioden 1987-1989, i enlighet med minis- 
terrådsförslag B 69/k och med beaktande av de synpunkter som anförts av 
kulturutskottet, och

2. att under den verksam hetsperiod riktlinjerna avser
-  vidta åtgärder för att skapa ett nordiskt forskarforum,
-  bygga ut en system atiserad nordisk forskarutbildning och genomföra 

insatser för att möjliggöra ökad rörlighet för forskare och universitetslä
rare,

-  inleda ett omfattande nordiskt sam arbete på bioteknologiområdet,
-  vidta åtgärder för att ytterligare stärka N ordiska forskningspolitiska 

rådets koordinerande roll inom den nordiska samarbetsorganisationen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t meddelar den 30 novem ber 1987:
I överensstäm m else med N ordiska rådets rekommendation fastställde 

Nordiska m inisterrådet den 26 -2 7  februari 1987 nya riktlinjer för Nordiska 
forskningspolitiska rådet (FPR).

FPR:s riktlinjer utgör det centrala underlaget för forskningsavsnittet i 
den kulturhandlingsplan som framläggs i ett särskilt ministerrådsforslag (B 
83/k) till Nordiska rådets 36:e session. M inisterrådet hänvisar till detta 
förslag, som bl. a. behandlar forskarrörlighet och olika former av forskar- 
utbildningssamarbete. I förslagets avsnitt 1.9 "N y  struktur for det officiel
le sam arbejde” konstateras att m inisterrådet ämnar arbeta för ett stärkan
de av FPR:s ställning som ett rådgivande och koordinerande expertorgan 
för hela den nordiska samarbetsorganisationen.

1 enlighet med Nordiska rådets rekommendationer 24/1987/s och 361 
1987/e framlägger ministerrådet för rådets 36:e session även ett minister
rådsforslag om ett bioteknologiskt samarbetsprogram (B 77/e), som har 
utarbetats av en särskild programkommitté.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen tillgodosetts.

Rek. 6/1987/k
D 1988

M eddelande
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*Rek. 7/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 7/1987 angående vänsko- 
leverksamhet med skolor i europeiska grannlän
der
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
att utreda möjligheterna att utveckla vänskoleverksam het mellan skolor 

i Norden och skolor i europeiska grannländer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I m inisterrådets forslag til handlingsplan for Nordisk Kultursam arbejde 

har man bl. a. på baggrund af tidligere tilkendegivelser fra Nordisk Råd om 
aktiviteter med henblik på at øge lærer- og elevudveksling i Norden priori
teret udvekslingsområdet højt og fremsat en række konkrete forslag til, 
hvorledes man kan styrke dette område.

Endvidere har man i efteråret 1987 afholdt en nordisk konference om 
lærer- og elevudveksling med tem aerne bedre organiseret informationsind
samling og -formidling samt mulighederne for en billigere løsning af rejse
udgiftsproblemerne. 1 konferencen deltog repræsentanter fra de enkelte 
landes centrale undervisningsmyndigheder, Foreningen Norden afde
linger, nordiske og nationale inform ationscentre, lærere samt repræsentan
ter for trafiksektoren. En rapport om konferencen er under udarbejdelse.

M inisterrådet finder, at øget venskabsskolevirksom hed og lærer- og 
elevudveksling i det hele taget mellem Norden og lande uden for Norden er 
af stor værdi for tilegnelsen af kundskab om og erfaringer fra andre lande 
og kulturer og dermed som fredsbevarende faktor.

M inisterrådet har imidlertid anset det for rimeligt at bruge sine ressour
cer på at styrke lærer- og elevudveksling inden for Norden. En del af denne 
udveksling er knyttet til venskabsskolevirksom hed mellem skoler i N or
den. Udvikling af dette område og de erfaringer man derved får vil i 
fremtiden kunne bidrage til en større interesse for udvekslingsområdet 
generelt.
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Rek. 8/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 8/1987 angående utveck
ling av idrottssamarbetet inom Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att utgående från de principer som ligger till grund för stödet till 

nordiskt idrottssam arbete fortsatt förbättra förutsättningarna för det
ta, och att härvid genomföra särskilda satsningar på handikappidrott 
samt på junior- och ungdom sutbyte, och

2. att verka för ett aktivt nordiskt sam arbete vid behandlingen av 
idrottspolitska frågor på det internationella planet.

N o r d i s k a  m i n s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Støtteordningen for nordisk idrettssam arbeid fordeles etter forslag fra de 

nordiske riksidrettsorganisasjonene, og omfatter ulike grupper, også unge 
idrettsutøvere og handicappede. Fordelingen vil bli ta tt opp med organisa
sjonene ved de årlige tildelingene, og Nordisk M inisterråd vil også vurdere 
en viss økning av støtten i forbindelse med oppfølgingen av kulturhand
lingsplanen.

Det nordiske sam arbeidet på det internasjonale planet har også på 
idrettsom rådet vært ansett som viktig, både av offentlige myndigheter og 
av idrettsorganisasjonene. Dette har stort sett fungert direkte mellom 
partene. Nordisk M inisterråd anser at samarbeidet også i framtiden i 
hovedsak bør varetas på denne måten. I den grad ministerrådet i enkelte 
situasjoner kan bidra som koordinerende instans, vil dette bli fulgt opp i 
samråd med de berørte parter.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 36:e session angående aktivt nordiskt 
sam arbete vid behandlingen av idrottspolitiska frågor på det interna
tionella planet

(Se sak E  9, s. 3014)
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Rek. 9/1987/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelanden om rekommendation angående seis
mologiskt forskningsprojekt i Island

(M eddelandena, se s. 2932)

Till kulturutskottet har hänvisats av N ordiska m inisterrådet till N ordis
ka rådets 36:e session avgivet m eddelande om rek nr 9/1987 angående 
seismologiskt forskningsprojekt i Island.

U tskottet konstaterar att frågan har behandlats av N ordiska forsknings
politiska rådet (FPR) utgående från de synpunkter kulturutskottet har 
anlagt på projektet. FPR har förordat att ministerrådet deltar i kostnaderna 
för projektet, och m inisterrådet har även beviljat anslag för att inleda 
projektet.

U tskottet konstaterar med tillfredställelse att syftet med rekom m enda
tionen snabbt har uppnåtts, och anser att det inte längre finns några skäl att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning. U tskottet föreslår, 

att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
rek nr 9/1987 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eiður Guðnason (A.)
F örm an  

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahbæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (s)

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A ) 

Elsi Hetemåki-O lander (Kok)

Jacob Lindenskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

H ans Petersson (fp) 

Mirja Ryynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregård (A)
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om rekommendation nr 9/1987 angående seismo
logiskt forskningsprojekt i Island
(Överlämnade av Nordiska ministerrådet)

Rek. 9/1987/k
D 1988

M eddelanden

Rekommendationen har följande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 

att i Island genom föra ett gem ensamt nordiskt forskningsprojekt på det 
seismologiska om rådet som syftar till att reducera skadorna vid jo rdbäv
ning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I overensstem m else med bem erkningene i kulturutvalgets betenkning har 
prosjektet ” Seismisk datasamlingssystem för södra Islands lågland” vært 
behandlet i Nordisk forskningspolitisk råd (FPR). Rådet anbefalte at, 
under forutsetning av at prosjektet får finansiell støtte fra nasjonale forsk
ningsråd og eventuelt andre finansieringskilder, bør ministerrådet betale 
høyst en ljerdedel av de totale kostnadene for prosjektet. FPR uttalte 
videre at en bevilgning fra m inisterrådet ikke bør aktualiseres innen det er 
truffet vedtak om prosjektets øvrige finansiering. Endelig anbefalte FPR 
ministerrådet å forsøke mulighetene for å knytte prosjektet til 
NORDVULC.

Prosjektet er i løpet av året, som også anbefalt av kulturutvalget, be
handlet i de nasjonale naturvitenskapelige forskningsråd i Danmark, Norge 
og Sverige, som alle under høsten 1987 har bevilget økonomisk støtte til 
prosjektet. Det islandske finansministerium har uttalt at det støtter driften 
av prosjektet.

M inisterrådet behandlet spørsmålet om eventuell støtte til prosjektet 
den 30. novem ber 1987, hvoretter kompletteringer vil kunne gis til denne 
meddelelse.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 
meddelar den 23 februari 1988:

I tillegg til den av m inisterrådet avgitte meddelelse av 30. november
1987, kan det nå opplyses at prosjektet ” Seismisk datasamlingssystem för 
Södra Islands lågland” har vært behandlet av ministerrådet (kultur- og 
undervisningsministrene og samarbeidsministrene) samt av dets rådgiven
de utvalg for dataspørsm ål (RU-DATA). Disse har sammen bevilget de 
nødvendige midler til igangsettingen av prosjektet.
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*Rek. 10/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 10/1987 angående nor
diska orkester- och ensembletävlingar för musik
elever i de nordiska länderna
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda möj
ligheterna att genom nordiska orkester- och ensembletävlingar förbättra 
förutsättningarna för ökade kontakter mellan musikelever i de nordiska 
länderna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordisk M inisterråd har bevilget midler til gennemførelse af en udred

ning om spørgsmålet. H erefter vil m inisterrådet tage stilling til en eventuel 
yderligere opfølgning af rekomm andationen.
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Meddelande

om rekommendation nr 11/1987 angående ökad 
satsning på polarforskningen i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att verka för ökade insatser inom och förbättrad koordinering av polar
forskningen i Norden, och att härvid särskilt stärka den forskning som 
avser klimat och miljö.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Som bekendt har N ordisk ministerråd som led i handlingsplanen Norden 

i Vækst afsat særlige midler for 1987 og 1988 til støtte til nordisk samarbej
de om arktisk forskning.

For disse midler gennemføres først og fremmest en iskerneboring på 
Renland-halvøen i Østgrønland, hvis første feltperiode er afholdt i somme
ren 1987 og som afsluttes i 1988 med en mulig efterlejr i 1989.

Derudover afholdes to sym posier om henholdsvis arktisk terrestrisk 
økologi og arktisk kulturøkologi i foråret 1988.

Endelig har en særlig planlægningsgruppe drøftet mulighederne for et 
udvidet nordisk samarbejde inden for havis- og klimaforskningen. Denne 
gruppe har bl. a. vurderet mulighederne for et nærmere samarbejde inden
for og i tilknytning til det store internationale forskningsprogram ” Green
land Sea Project” . Gruppens rapport forventes at foreligge inden årsskif-

Ved siden af disse m inisterrådsaktiviteter kan det oplyses, at der er ved 
at blive etableret et nærmere og mere formaliseret samarbejde mellem de 
polarforskningsansvarlige institutioner i de nordiske lande som led i et 
større circumpolært samarbejde om polarforskning.

M inisterrådet mener hermed at have opfyldt intentionerne i rådets re
kommendation, idet samarbejdet mellem de berørte nationale organer vil 
blive intensiveret i de kommende år.

BILAG A

Fråga vid Nordiska rådets 36:e session angående ökad satsning på 
nordisk polarforskning

(Se sak E  22, s. 3029)

Rek. 11/1987/k
D 1988
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*Rek. 12/1987/k
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 12/1987 angående nor
disk utbytesordning för tolkar och translatorer
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att införa en 
nordisk utbytesordning som ger tolkar och translatorer som arbetar med de 
nordiska språken möjligheter att under en viss tid arbeta i annat nordiskt 
land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I förslaget till handlingsplan för kulturom rådet är språkfrågorna centra

la. M inisterrådet vill bidra till höjd färdighet hos m edborgarna i Norden att 
förstå och tala de nordiska språken. Samtidigt är det helt klart att den 
enskilde alltfort ofta behöver hjälp från tolkar och översättare. Fram för allt 
gäller det vid kontakt med specialiserade yrkesmiljöer där användningen 
av begrepp och term er skiljer sig mellan länderna och där arbetsstrukturen 
oftast är något olika uppbyggd. Sett från yrkesmiljöns eller myndighetens 
sida, har tillkomsten av den nordiska språkkonventionen skärpt kraven på 
myndigheterna att hålla hög nivå på sin språkservice. Om tolkar och 
översättare bereds bättre möjlighet till en tids arbete i annat nordiskt land, 
borde det ha stor betydelse för kvaliteten på språkservicen.

M inisterrådet m enar att kurser för tolkar/översättare är ett viktigt kom
plement till (utbytes-)arbete, och har lämnat uppdrag till N ordiska språk- 
och inform ationscentret -  genom dess instruktion -  att ordna fortbildning 
av tolkar. Centret avser att i samverkan med Stockholms universitet och 
Nordens folkliga akademi arrangera ett seminarium den 2 7 -2 8  februari 
1988 kring nordisk tolkfortbildning. M inisterrådet räknar med att rekom 
mendationen kan diskuteras vid seminariet. D ärefter sökes samverkan 
mellan kultursektorn och arbetsm arknadssektorn för planering av konkre
ta åtgärder i rekom m endationens anda. Därvid kommer det nu pågående 
migrationssam arbetet att beaktas, vari samverkan om tolk- och översättar- 
frågor diskuteras.
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Rek. 13/1987/s
D 1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående hand 
lingsplan mot luftföroreningar

(Meddelandet, se s. 2937)

Till N ordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 
om rekomm endation nr 13/1987 angående handlingsplan mot luftförore
ningar.

Nordiska m inisterrådet har efter överläggning med social- och miljöut
skottet den 7 maj 1987 med vissa revideringar i det ursprungliga minister
rådsforslaget i oktober antagit en handlingsplan mot luftföroreningar. U t
skottet finner att syftet med denna rekomm endation kan anses uppfyllt i 
och med att m inisterrådet antagit en handlingsplan mot luftföroreningar 
och rapporteringen om uppföljningen kan följas i ministerrådets årliga 
berättelse C I .

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekomm endation nr 13/1987 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S) 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad (s) 

Sten Svensson (m) 

M arjatta Väänänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats Nyby (Sdp) 

Valgerður Sverrisdóttir (F.)

Lena Ohrsvik (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 13/1987 angående hand
lingsplan mot luftföroreningar
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att utarbeta en 
handlingsplan mot luftföroreningar byggande på framlagt m inisterrådsfor
slag och innehållande förslag om ökad forskning, analyser etc, men även 
en prioritering av insatserna. Planen bör beakta de synpunkter som fram 
förts av N ordiska rådets kommunikations-, kultur- samt social- och miljö
utskott. Planen bör också innehålla förslag till konkreta politiska inititiativ 
inom de områden som nämns i slutkommunikén från den internationella 
luftföroreningskonferensen i septem ber 1986.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
M inisterrådet henviser til den drøftelse af ministerrådsforslaget om en 

nordisk handlingsplan mod luftforurening, som fandt sted mellem social- 
og miljøudvalget og Nordisk M inisterråd (miljøministrene) den 7. maj 1987 
i Stockholm.

Et revideret udkast til handlingsplan sendtes den 16. juni 1987 til N or
disk Råd, hvor forslaget på en lang række punkter blev ændret i overens
stemmelse med rådets synspunkter (kommunikations-, kultur- samt social- 
og miljøudvalget). Der var tale om suppleringer b l.a . med hensyn til 
energibesparende og miljøvenlige energi- og industriprocesser, luftforure
ning fra trafikken og bevaring af kulturmindesmærker. Endvidere blev 
planen udbygget med prioritering og økonomisk sammenstilling.

Social- og miljøudvalget udtalte den 20. juli, at forslaget fortsat mere gav 
indtryk af et principprogram end en konkret handlingsplan. Udvalget efter
lyste bl. a. en mere forpligtende udformning med hensyn til nationale 
foranstaltninger, f. eks. med hensyn til udslip af kvælstofoxid fra køretøjer 
og klorfluorcarboner (freoner). Præsidiet anførte 17. august herudover, at 
handlingsplanen også burde tage hensyn til resultaterne af mødet 7. -  19. 
juni i F N ’s miljøstyrelse om det videre arbejde med en protokol om kontrol 
med udslip af ozonreducerende stoffer, samt at den også bør omfatte en 
opfølgning af rapporten fra Verdenskom missionen for Miljø- og Udvikling.

Rek. 13/1987/s
D 1988
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M inisterrådet (miljøministerne) drøftede på et møde den 7. oktober 1987 
påny handlingsplanen mod luftforurening. Der var enighed om. at planen 
nu måtte gøres færdig, men at der var tale om et skridt i arbejdet mod 
bekæmpelse af luftforurening, bl. a. for at skabe grundlag for vedtagelser 
internationalt. Handlingsplanen burde nu kun suppleres med en omtale af 
den nordiske plan for reduktion af ozonnedbrydende stoffer, som ligeledes 
blev vedtaget den 7. oktober, samt om yderligere reduktioner internatio
nalt af svovludslippene med 50 % af 1980 års niveau, som andet skridt efter 
at 30 % ’s protokollen er gennemført i 1993. 1 begge (tilfælde var der tale 
om spørgsmål som Nordisk Råd har peget på. Med disse suppleringer 
godkendte ministerrådet handlingsplanen. Den godkendte handlingsplan 
sendes separat til Nordisk Råd til orientering.

M inisterrådet ser handlingplanen som en ramme for det nordiske 
projektsamarbejde om luftforureningsspørgsmål 1987-89, som b l.a . er 
grundlaget for de nordiske landes indsats i det internationale samarbejde 
mod langtransporteret luftforurening. M inisterrådet vil vurdere resultater
ne af projektsam arbejdet jævnligt mod henblik på forslag til fællesnordiske 
foranstaltninger.

Det tilføjes, at m inisterrådet vil gennemføre en opfølgning af rapporten 
fra Verdenskommissionen for Miljø og Udvikling på alle relevante miljø
områder, efterhånden som anbefalingerne bliver analyseret. Der henvises 
til indledningskapitlet i m inisterrådets årsberetning (Cl),  samt kapital XIII, 
afsnit 3 om miljøbeskyttelse, globale miljø- og ressourceproblemer.
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BILAGA

Nordisk handlingsplan m od luftforurening besluttet a f N ordisk M i
nisterråd (m iljøm inistrene) den 7. oktober 1987

Under henvisning til
Nordisk Råds rekom m andationer nr. 19/1983 om fælles nordiske normer 

for svovludslip, nr. 20/1983 om intensiveret arbejde på internationalt plan 
for begrænsning af svovludslippene, nr. 21/1983 om program for måling og 
vurdering af forskellige energisystem ers miljøskadelige effekter samt fo
rudsætninger for forbyggelse af miljøskadelig virksomhed i andet nordisk 
land, nr. 12/1986 om en handlingsplan mod luftforureninger og nr. 16/1986 
om blyfri benzin i N orden, 

slutkommunikéet fra Nordisk Råds internationale konference om græn
seoverskridende luftforurening den 8 .-1 0 . septem ber 1986, 

nordisk projektprogram om luftforurening 1987-1989, udarbejdet af ar
bejdsgruppen for luftforurening under em bedsm andskom iteen for miljøbe
skyttelsesspørgsmål , 

program for etablering af integreret monitering i små afstrømnings/over
vågningsområder, udarbejdet af styringsgruppen for m iljøkvalitetsover
vågning i N orden under em bedsm andskom iteen for miljøbeskyttelses
spørgsmål,

Nordisk M inisterråds (miljøministrenes) beslutning den 21 .-2 2 . oktober 
1986 om til Nordisk Råds 35. session at fremlægge et ministerrådsforslag 
om luftforurening, og 

Nordisk Råds rekomm andation nr. 13/1987 om en nordisk handlingsplan 
mod luftforurening,
vedtager Nordisk M inisterråd (miljøministrene) følgende handlingsplan for 
det nordiske samarbejde på luftforureningsområdet.

1. Indledning

1. Bekæmpelse af luftforureninger har i mange år stået centralt i det 
nordiske samarbejde om m iljøbeskyttelsesspørgsm ål. Særligt har samar
bejdet om at reducere langtransporterede forureninger og sur nedbør haft 
høj prioritet. Langtransporterede forureninger har ført til omfattende for
suring af ferskvand i N orden, med alvorlige skader på fiskebestanden til 
følge. Luftforureningerne spiller en vigtig rolle for de betydelige skovska
der, som i de senere år er observeret i store dele af Europa. I de senere år 
er der også kommet resultater som viser at grundvandet og kystnære 
havom råder er truet. Endvidere m edfører luftforureninger og den sure 
nedbør skader på bygninger, maskiner og kulturgenstande og historiske og 
kulturelle m onum enter, der udgør en uerstattelig del af Europas kulturarv. 
Luftforureningers effekter på m enneskers sundhed er et alvorligt problem, 
især for udsatte grupper i byerne, f. eks. børn og m ennesker med luftvejsli
delser.
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Det internationale arbejde foregår i dag hovedsagelig inden for rammen 
af ECE-konventionen om langtrækkende grænseoverskridende luftforure
ning. Efter undertegnelsen i juli 1985 af protokollen om reduktion af svovl
udslip, eller deres grænseoverskridende strømme med mindst 30% før 
1993 med basis i udslippene i 1980, er der nu sat arbejde i gang med en 
aftale om at begrænse udslippene i Europa af kvælstoffilter -  nitrogenox
ider og kulbrinter -  hydrocarboner. Der er behov for en betydelig nordisk 
indsats for at komme frem til en bindende aftale på lignende måde som for 
svovl.

Et element i det nordiske samarbejde har været et projektprogram om 
luftforurening for perioden 1984-86, som er gennemført under ledelse af 
arbejdsgruppen for luftforurening under embedsm andskomiteen for miljø
beskyttelsesspørgsm ål. Programm et har omfattet langtransporterede luft
forureninger, luftforurening i byer og kontaktskabende arbejde og informa
tionsudveksling mellem de nordiske myndigheder. Man har bl. a. afprøvet 
måleteknik for nitrogenkom ponenter i luft og fotokemiske oxidanter, som 
har fået betydning for det europæiske overvågningsprogram EM EP. Måle
resultaterne har været til hjælp for beregninger med matematiske modeller 
med henblik på at kunne få information om, f.eks. hvor stor en del af 
forureningerne i et land, som skyldes udslip fra hvert af de øvrige lande, og 
for at kunne vurdere effekter af forskellige typer foranstaltninger. Man har 
endvidere undersøgt effekter af forureninger og bl. a. udarbejdet belast
ningsgrænser for skov, grundvand og ferskvand, når det gælder deposition 
af svovl- og nitrogenforbindelser. Arbejdet med luftforureninger i byer har 
hovedsagelig været koncentreret om arbejdet vedrørende skærpede krav 
til udstødningsgasserne fra biler — ” bilavgasser” - ,  og indførelse af blyfri 
benzin. Endvidere er der iværksat et nordisk samarbejde om dioxinproble
merne.

Et andet vigtigt element i det nordiske samarbejde er indsatsen med 
hensyn til miljøkvalitetsovervågning. Luftforureninger føres til de nordi
ske lande med vind og nedbør, ofte fra kilder, som ligger i mange hundrede 
kilometers afstand. Det er vigtigt at vide, hvilke negative effekter de 
nuværende udslip forårsager. Det er også vigtigt at undersøge, om der sker 
positive ændringer i naturen som følge af de nedskæringer, i første række 
af svovldioxidudslip, som ifølge internationale aftaler skal ske inden for en 
10-årig periode, og om det rækker til for at give en positiv gennemslags
kraft for organismer, vandom råder, skov- og landbrugsom råder. Den nor
diske styringsgruppe for miljøkvalitetsovervågning under em bedsm ands
komiteen for miljøbeskyttelsesspørgsm ål har udarbejdet anvisninger for 
såkaldt integreret overvågning. Der er i den forbindelse indledt et samar
bejde indenfor ECE.

2. På Nordisk Råds 34. session i København 3 .-7 .  marts 1986 vedtoges 
følgende rekommandationer:
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” Nordisk Råd opfordrer Nordisk M inisterråd til at vedtage en plan for 
overvågning og nedskæring af grænseoverskridende luftforureninger, inde
holdende øgede ressourcer til måling og overvågning, system for rapporte
ring, forstærket forskning og samnordiske indsatser på internationalt plan”

” Nordisk råd opfordrer Nordisk M inisterråd til at virke for at blyfri 
benzin hurtigt bliver tilgængelig i alle dele af de nordiske lande, samt at 
overveje at gennem prispolitiske foranstaltninger at begunstige salget af 
blyfri benzin” .

På Nordisk Råds internationale konference om grænseoverskridende 
luftforureninger den 8. —10. septem ber 1986 var parlamentsmedlemm er fra 
16 mellem- og nordeuropæiske lande enige om behovet for:

’ ’ — effektive bestræ belser på at reducere udslip af svovl- og kvælstoffor
bindelser samt kulbrinter ved hjælp af forbedret energi- og produktionstek
nik, genbrug og avancerede rensningssystem er såvel som ved en rationel 
anvendelse af energi: med et helhedssyn på miljø og produktion kan 
eksisterende miljøproblemer løses, uden at der skabes nye problemer;

-  forøget indsats mod udslip af luftforurenende stoffer fra personvogne, 
andre m otorkøretøjer og luftfartøjer, således at der opnås en mere effektiv 
fjernelse af forurenende stoffer fra udstødning, og ændringer i transport
strukturen;

-  effektive måle- og analysesystem er til overvågning af luftstrømme, 
spredningsformer og virkninger af fysisk og kemisk omdannelse for at få et 
bedre helhedsbillede af grænseoverskridende luftforurening samt af år
sagssammenhængene mellem luftforurenende stoffer og deres skadelige 
virkninger;

-  flere oplysninger og mere forskning, både på nationalt og koordineret 
internationalt plan, i luftforurenende stoffer og kuldioxid, deres årsager og 
utilsigtede virkninger pålangt såvel som på kort sigt på miljøet samt deres 
indvirkning på m enneskers sundhed;

-  særlig opmærksom hed over for og intensiveret forskning for at kort
lægge de kemiske om dannelsesprocesser, der kan føre til ozondannelse og 
andre fotokem iske reaktioner med alvorlig skade på skove og anden vege
tation til følge;

-  vidtgående bevarings- og restaureringsprogram m er for at beskytte 
alle de kulturgenstande og historiske og kulturelle monum enter, der udgør 
en uerstattelig del af Europas kulturarv .”

Der var endvidere enighed om, at det for at opnå disse mål er nødven
digt:

” — at alle konventionsparter tilslutte sig protokollen om reduktion af 
svovludslip og indleder konsultationer inden for ramm erne af konventio
nen med det formål at hæve am bitionsniveauet for yderligere at begrænse 
svovludslippene i 1990’erne: disse mål bør fastlægges under hensyntagen 
til blandt andet de kritiske belastningsværdier for forskellige om råder og 
ekosystem er;



2942 Rek. 13/1987/s: Bilaga

-  at intensivere bestræbelserne på at reducere udslip af kvælstofoxider 
og kulbrinter med henblik på at udfærdige bindende protokoller, i hvilke de 
underskrivende stater forpligter sig til at reducere udslippene indenfor for 
en aftalt periode; vor viden om m enneskeskabt produktion, transport og 
omdannelse af kvælstofoxider og kulbrinter samt disses biprodukter i 
atmosfæren skal øges, og grænseoverskridende strømninger skal udregnes 
land for land;

-  uanset den tid, det tager at fuldføre arbejdet med en internationalt 
bindende protokol, at alle stater skal træffe effektive foranstaltninger for at 
kontrollere udslippene af kvælstofoxider fra både stationære og mobile 
kilder;

-  at der fortsat gives høj prioritet til udviklingen af energibesparende og 
miljøvenlige energi- og industriprocesser med ringe eller slet ingen affalds
produktion og til udviklingen af effektiv rensningsteknik både i den natio
nale teknologiske udvikling og i internationalt økonomisk og teknologisk 
samarbejde; konferencen opfordrer til internationale samarbejdsprojekter 
med dette formål;

-  for alle lande, når de fastlægger deres nationale energi-, transport- og 
industripolitik, at lægge større vægt på koordineringen af disse med miljø
politikken; det anbefales, at der opstilles økologiske budgetter til dette 
formål, som behandler fordelene og ulemperne ved forskellige former for 
energiproduktion;

-  at fremme forskning i luftforureningens indvirken på sundheden;
-  at fremme kulturelt samarbejde med henblik på at bevare og restaure

re kulturgenstande og historiske og kulturelle monumenter, der risikerer 
hurtig ødelæggelse, såfremt luftforureningen ikke reduceres, samtidig med 
at der iværksættes omfattende restaureringsforanstaltninger; konferencen 
opfordrer til internationale sam arbejdsprojekter med dette formål;

-  at handel med og bistand til udviklingslande sker på en sådan måde, at 
modtagerne oplyses om de miljømæssige virkninger af produktionsproces
serne og produkterne, og at forholdsregler til sikring af en miljømæssig 
ansvarlig udvikling i disse lande prioriteres i forbindelse med alle overførs
ler af bistand og teknologi;

-  at udvide overvågningsprogrammet inden for rammerne af EM EP, 
således at det kommer til at omfatte kvælstofoxider og kulbrinter. I denne 
forbindelse bør alle konventionsparter yde væsentlig støtte til EMEP og 
ratificere protokollen om dens langsigtede finansiering snarest muligt;

-  at øge internationalt forskningssamarbejde for yderligere at klargøre 
årsagssammenhængene mellem luftforurenende stoffer, herunder radioak
tive stoffer, om dannelser af kemiske forbindelser samt skade på miljøet: 
konferencen understreger vigtigheden af at satse særlige ressourcer til 
forskning i dioxin og dannelse af ozon og andre fotokemiske omdannel
sesprocesser;
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-  at øge internationalt sam arbejde, først og fremmest inden for ram m er
ne af IAEA, vedrørende sikkerheden i den nukleare industri og risikoen for 
radioaktive udslip i miljøet for at opnå en hurtig tilslutning til udkastene til 
internationale konventioner om hurtig varsling i tilfælde af atom ulykker og 
om bistand i tilfælde af atom ulykker eller radiologiske nødsituationer;

-  på den ene side at udvikle de internationale varslingssystem er og 
viden om de forholdsregler, der skal tages i tilfælde af atom ulykker, og på 
den anden side at udvikle referencesystem erne for de beskyttelsesforan
staltninger, der skal tages af hensyn til befolkningen og miljøet i tilfælde af 
en unormal tilstedeværelse af radioaktive forbindelser i atmosfæren;

-  at enhver nation, udover at støtte intensiverede internationale bestræ 
belser, påtager sig ansvar for indførelsen af effektive rensningsforanstalt
ninger vedrørende f. eks. personvogne, transportkøretøjer og luftfartøjer 
og for en reduktion af mængden af forurenende udslip fra stationære kilder, 
samt for udviklingen af miljøvenlig energi- og produktionsteknik.”

Deltagerne opfordrede i slutkommunikeet deres regeringer til, at de 
forstærker deres indsats på disse om råder inden for ram m erne af eksiste
rende konventioner eller passende samarbejdsformer.

3. Nordisk Råd vedtog den 26. februar 1987 under Rådets 35. session 
følgende rekomm andation over m inisterrådsforslaget:

” N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utarbeta en 
handlingsplan mot luftförorening byggande på framlagt ministerrådsförslag 
och innehållande förslag om ökad forskning, analyser etc. men även en 
prioritering av insatserna. Planen bör beakta de synpunkter som framförts 
av N ordiska rådets kommunikations-, kultur- samt social- och miljöut
skott. Planen bör också innehålla förslag till konkreta politiska initiativ 
inom de områden som nämns i slutkommunikén från den internationella 
luftföroreningskonferensen i septem ber 1986.”  (13/1987/s).

M inisterrådet har den 7. maj 1987 drøftet handlingsplanen og det fortsat
te arbejde om bekæmpelse af luftforurening med social- og miljøudvalget i 
Nordisk Råd. Rådets synspunkter og m inisterrådets tilbud om ændringer 
er indarbejdet i det følgende.

II M inisterrådets overvejelser og konklusioner.

A . Samarbejdet generelt

M inisterrådet lægger vægt på, at de nordiske landes ekspertice vedrø
rende luftforureningsspørgsmål udbygges, og at de nordiske lande gennem 
samarbejde i Europa kan gennemføre den begrænsning af udslippene i 
Europa og i N orden, som er nødvendig for at stoppe den truende udvik
ling.

M inisterrådet henviser til det store arbejde, som allerede er gennemført 
eller godt igangsat på dette område i de nordiske lande. Det gælder en
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række af anbefalingerne fra Nordisk Råds konference, f. eks. vedrørende 
langtransporteret luftforurening, biludstødning, beskyttelse af ozonlaget, 
overvågning, renere teknologi og beskyttelse i forbindelse med ulykker 
ved atomanlæg.

De Nordiske landes arbejde med beskyttelse mod radioaktiv forurening 
har i tiden efter Tjernobyl-ulykken været drøftet i en række ministerråd. 
Endvidere har strålingssikkerhedsmyndighederne og Nordisk K ontaktor
gan for atomenergispørgsmål (NKA) arbejdet videre med at koordinere 
indsatsen på området.

De nordiske lande har deltaget i det internationale samarbejde inden for 
rammerne af IAEA om etablering af internationale aftaler om henholdsvis 
varsling og information og gensidig bistand i tilfælde af atomulykker. 
M inisterrådet lægger vægt på at disse aftaler bliver godkendt i alle lande. 
Som en udbygning af aftalerne er der indgået bilaterale aftaler mellem 
Norge og Sverige, Danmark og Sverige, Finland og Norge, Finland og 
Danmark og Finland og Sverige om direkte varsling og inform ationsud
veksling i tilfælde af atomulykker.

M inisterrådet har nedsat en em bedsm andsgruppe, som i løbet af 1987 
skal vurdere nordisk samarbejde i forbindelse med atomuheld og radioak
tiv forurening.

M inisterrådet lægger vægt på udvikling af energibesparende og miljøven
lige energi- og industriprocesser, herunder effektive rensningsmetoder. 
Der er således etableret et samarbejde med Det Nordiske Energiforsk
ningsudvalg om udarbejdelse af et program for energi, transport og miljø. 
Programmet har bl. a. til formål at medvirke til at der i et nordisk sam arbej
de og på baggrund af fællesnordiske udviklings- og dem onstrationsprojek
ter udvikles nye teknologier/system er til begrænsning af forureningen fra 
energianvendelse, således at N orden kan markere sig internationalt på 
dette område. M inisterrådet følger endvidere arbejdet med et program for 
energiøkonomisering.

Luftforurening fra trafikken -  til lands, til søs og i luften -  er et 
voksende problem. Trafikken er ansvarlig for en større og større del af de 
miljøfarlige udslip i de nordiske lande. M insterrådet har besluttet, at de 
nordiske lande så snart som muligt bør skærpe kravene til forurenende 
udslip fra køretøjer. Der sigtes mod at gennemføre em issionskrav, som 
svarer til de der gælder i USA og Japan. Det er også vigtigt at se på den 
tunge trafik, hastighedsbegrænsninger, flytrafikken, søfarten, varetrans
porterne og trafikstrukturen i landene.

M inisterrådet vil støtte det kulturelle samarbejde, som bl. a. de nordiske 
rigsantikvarem beder planlægger med hensyn til at bevare og restaurere 
kulturgenstande og kulturm indesm ærker mod skadelige virkninger af luft
forurening. M inisterrådet vil endvidere medvirke i det internationale sam
arbejde bl. a. inden for ECE-konventionen på dette område.

Embedsmandskomiteen for miljøbeskyttelsesspørgsmål har ladet udar-
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til at lægge yderligere pres på de lande, som endnu ikke har påtaget sig 
sådanne forpligtelser. M inisterrådet vil endvidere arbejde for at skabe bred 
international tilslutning til en mindskning af svovludslippene med 50% fra 
1980 års niveau så hurtigt som muligt efter 1993.

Næste skridt vil være en bindende aftale inden for ECE-konventionen 
om at reducere udslip af kvælstofoxider. Problemet med overbelastning af 
nitrogenoxider og ozon er øgende. Dels bidrager nitrogendeponeringen til 
vegetationsskader, eutrofiering og den generelle forsuring af miljøet, dels 
øges risikoen for direkte skader på helse og miljø ved forhøjede ozonkon
centrationer i luften nær jordoverfladen.

En aftale om reduktion af nitrogenoxiderne (NOx) vil sandsynligvis ske i 
to trin. De nordiske lande vil i første trin arbejde for vidtgående foranstalt
ninger både over for stationære og mobile kilder. Foranstaltninger mod 
udslip fra alle transportm idler til lands, til søs og i luften bliver vurderet i 
sammenhæng med udslipsreduktioner af N ox

Inden for ECE-konventionen om langtransporterede luftforureninger er 
der lagt op til en strategi, som går ud på at konkrete udslipsreduktioner 
både for svovl og nitrogenoxider skal fastsættes ud fra hvilken belastning 
naturen kan tåle. I arbejdet med at reducere svovludslippene ud over 30% 
og i de pågående forhandlinger om en bindende protokol for N Ox er dette 
et centralt element. Denne strategi er foreslået af de nordiske lande og er 
baseret på materiale, som er udarbejdet af m inisterrådet. Dette arbejde vil 
blive videreført.

Det er m inisterrådets opfattelse, at man snarest muligt inden for ECE- 
konventionen bør blive enig om en bindende aftale for reduktion af nitro
genoxiderne og en yderligere reduktion af svovludslippene. Det er nødven
digt. at der gennemføres kraftige begrænsninger af svovludslip og udslip af 
nitrogenoxider og at man går videre med andre stoffer som kulbrinter for at 
forhindre om fattende forsurings- og skovskader.

M inisterrådet lægger vægt på, at der i det nordiske projektsamarbejde 
udarbejdes grundlagsm ateriale, som mest muligt direkte kan bruges i ECE- 
arbejdet. Af særlig betydning er arbejdet inden for det europæiske luftun
dersøgelsesprogram EM EP, hvor både Vest-Europa og Øst-Europa delta
ger. EM EP-arbejdet giver god mulighed for udveksling af information og 
teknologi mellem de europæiske lande.

Et tredie vigtigt område er en indsats mod udslippene af kemiske stoffer, 
som nedbryder jordens beskyttende ozonlag med fare for direkte og indi
rekte helsevirkninger, skader på økosystem er og i landbruget, samt klima
ændringer. M inisterrådet stø tter det arbejde, som foregår i F N ’s miljøpro
gram, U NEP, og som til nu har resulteret i undertegnelsen af en internatio
nal aftale i Montreal septem ber 1987 om frysning og betydelige reduktioner 
af de vigtigste ozonlagsreducerende stoffer. M inisterrådet har vedtaget en 
særlig plan for at mindske anvendelsen af klorfluorcarboner (CFC) i de
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bejde forslag til et nyt nordisk projektprogram for luftforurening 1987— 
1989. Programmet fortsæ tter det hidtidige arbejde med bl. a. at samordne 
og styrke de nordiske landes indsats mod langtransporterede luftforure
ninger. Desuden er luftforureninger i global skala taget op, herunder risiko
en for reduktion af ozonlaget i stratosfæren på grund af udslip af b l.a  
klorfluorcarboner og risikoen for temperaturøgning på jordoverfladen på 
grund af udslip af b l.a . karbondioxid. Den nordiske indsats vil blive 
organiseret inden for rammen af internationale aktiviteter på dette område. 
Ved udarbejdelsen af programmet er der taget hensyn til rekommendatio- 
nerne fra Nordisk Råd og resultaterne fra Rådets luftforureningskonferen
ce 8 .-1 0 . septem ber 1986.

Et andet vigtigt element i opfølgningen af rekomm endationerne fra N or
disk Råd er et mere effektivt samarbejde om miljøovervågning. Der er 
udarbejdet et program for langsigtet overvågning af luftbårne forureningers 
effekter på jord , vegetation, grundvand og overfladevand inden for små 
afstrømningsområder, s. k. integreret monitering.

B- Plan fo r  konkrete samarbejdsområder

På denne baggrund bør foranstaltninger til en fælles nordisk plan vedta
ges på følgende prioriterede områder:
-  Langtransporteret luftforurening
-  Byernes luftforurening
-  Helse-effekter
-  Forvaltningsmæssigt samarbejde
-  Miljøkvalitetsovervågning vedrørende effekter af langtransporteret luft

forurening

1. Langtransporteret luftforurening

Arbejdet inden for dette hovedom råde skal bidrage til at samordne og 
styrke de nordiske landes indsats mod langtransporterede luftforureninger, 
og styrke arbejdet inden for internationale organisationer. Den mest cen
trale organisation er ECE. men også bl. a. WMO, W HO, OECD og EF 
arbejder med projekter, som er knyttet til langtransporterede luftforure
ninger. Endvidere er arbejdet inden for U N EP med hensyn til klimaspørgs
mål og ozon centralt.

Udgangspunktet for M inisterrådets indsats på om rådet er protokollen 
under ECE-konventionen om langtrækkende grænseoverskridende luftfor
urening om 30%  reduktion af svovludslippene, som blev undertegnet af 20 
vest- og østeuropæiske lande og Canada og trådte i kraft i septem ber 1987. 
De nordiske lande har besluttet sig til nedskæringer på 50% eller mere 
frem til 1995, i forhold til 1980-niveauet. Det er vigtigt, at andre lande i 
Europa vedtager tilsvarende foranstaltninger. M inisterrådet sigter mod, at 
den dokumentation som kommer ud af handlingsplanen vil bidrage stærkt
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nordiske lande. Målet for N orden bør være helt at stoppe anvendelsen af 
ozonnedbrydende stoffer så snart som muligt (jfr. 1.5).
Arbejdet vil omfatte:

1.1 Måleprogram fo r  luft- og nedbørkvalitet

Der er i nordisk samarbejde gennemført afprøvning af m etoder for 
nitrogen-kom ponenter og fotokemiske oxidanter, ved afprøvninger mellem 
de nordiske EM EP-laboratorier og ved koordinerede måleperioder. 
Undersøgelserne har om fattet nitrat, ammonium, nitrogendioxid, svovl
kom ponenter og ozon. Erfaringer fra sam arbejdet har haft direkte betyd
ning både for m åleprogramm et for E M EP’s fjerde fase (1987-89) og for at 
kunne udarbejde forskrifter for EMEP-målingerne.

1.1.1 Nitrogenkom ponenter og fo tokem iske oxidanter

Fortsatte målinger af nitrogen-kom ponenter bør nu inkluderes i de natio
nale måleprogramm er og dermed også finansieres nationalt. Erfaringerne 
har imidlertid vist, at det er meget vigtigt med afprøvning af m etoderne — 
interkalibreringer -  mellem EM EP-laboratorierne. Det foreslås derfor at 
afprøvning af målem etoder mellem de nordiske EM EP-laboratorier fort
sæ tter i 1987 og 1988, og at disse primært om fatter svovl- og nitrogenkom
ponenter og fotokem iske oxidanter.

Arbejdet med at reducere udslippene af nitrogenoxiderne inden for 
ECE-konventionen antages at medføre, at målinger af nitrogenforbindel
ser, hydrocarboner og fotokem iske oxidanter må prioriteres højere. Fra 
nordisk side er man forberedt på at deltage i udformningen og afprøvning
en af sådanne måleprogrammer.

Ozondata fra en del lande i Vest-Europa bliver nu samlet ind. Dette 
arbejde bør udvides til at omfatte de fleste lande i Europa og inkluderes 
under EM EP.

1.1.2 Kviksølv i luft og nedbør

Det er vigtigt at få information om betydningen af langtransport af 
kviksølv. Man vil endvidere vurdere behovet for et europæisk program, 
som imidlertid kræver at der udarbejdes standardiserede metoder. Der er 
iværksat målinger af kviksølvindholdet i nedbør ved 8 stationer og i luft 
ved 3 stationer.

1.1.3 Toksiske sporstoffer

Der er iværksat et arbejde med at fremskaffe grundlagsmateriale for at 
kunne vurdere behovet for nordiske og/eller europæiske undersøgelser af 
toksiske stoffer som tungmetaller og klorede hydrocarboner. En vigtig 
komponentgruppe i denne sammenhæng er dioxiner, som er nærmere 
omtalt under helseeffekter (kap. 3).
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1.2 M odelberegninger/meteorologiske forhold

Et centralt element i arbejdet med langtransporterede luftforureninger, 
er arbejdet med matematiske modeller, som beskriver sammenhængen 
mellem udslipsmængder, koncentrationer i luft og nedbør og afsætninger i 
miljøet. Det er kun ved hjælp at sådanne modeller, at man f.eks. kan få 
oplysning om hvor stor en del af depositionen i et land af luftforurening, 
som skyldes udslip af forureninger i andre lande.

Hovedopgaven for det nordiske samarbejde for de kommende år vil 
blive at få gennemført flere modelberegninger for kvælstof-komponenter 
og for fotokem iske oxidanter og at sammenligne resultaterne med må
linger. I tiltæg vil der være behov for at forbedre modelværktøjet. Arbejde 
med modeller for andre stoffer, f.eks. partikulære metaller og kviksølv bør 
kunne påbegyndes. Centralt i arbejdet står EM EP’s vestlige meteorologi
ske center ved Det norske meteorologiske institutt. Desuden findes der 
modelgrupper bl.a. ved M iljøstyrelsens luftforureningslaboratorium i Dan
mark, Finlands meteorologiske institutt (FMI) og Norsk institutt for luft
forskning (NILU).

1.2.1 Transport a f  luftforureninger over hav 

EM EP-beregningerne viser problem er med at beskrive koncentrationer
ne af luftforurening, som måles på stationer nær kysterne. Det videre 
arbejde vil bl.a. omfatte klimatologiske aspekter og viderebearbejdning af 
observationsdata.

1.2.2 M odelberegninger fo r  nitrogenkomponenter, hydrocarboner og fo 
tokemiske oxidanter

Det primære mål er at have operative modeller for nitrogenkomponen
ter, hydrocarboner og fotokemiske oxidanter, bl.a. i forhandlingerne inden 
for ECE om aftaler om reducerede udslip. Særligt er det behov for at 
beregne, hvor stor en del af nitrogendepositionen i hvert land, som skyldes 
bidrag fra de øvrige lande i Europa. Dette arbejde forventes at være færdigt 
i 1987.

1.3 Virkninger a f  luftforurening 

Hovedsigtet på dette område er:
-  at udarbejde grundlagsmateriale om viden om virkninger, bl.a. til brug i 

ECE-sam arbejdet.
-  at bidrage med midler til koordinering af virkningsprojekter, som gen

nemføres for nationale midler, for derved at få en større samlet nytte af 
projekterne, og

-  at arrangere seminarer for informationsudveksling og præsentationer af 
projektresultater m.v.
Der er i det nordiske igangsat projekter vedrørende vandforsuring, skov

skader og korrosion. Arbejdet vil frem over blive koncentreret omkring 3 
hovedom råder.
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1.3.1 M etodik fo r  at vurdere udsatte områder

Et nordisk ''p io n e r’'-projekt har undersøgt, hvor store depositioner af 
svovl- og kvælstofforbindelser, som forskellige typer af skovmark, 
grundvand og overfladevand kan tåle, uden at der opstår forsuring. Der er 
endvidere angivet kvantitative belastningsgrænser for svovl og kvælstof. 
Det er nu vigtigt at udarbejde m etoder til at inddele om råder i forskellige 
risikoklasser, som grundlag for politiske beslutninger om foranstaltninger 
mod luftforureningen. De nordiske lande vil påtage sig lederansvaret for 
dette arbejde inden for ECE.

1.3.2 Sam m enfattende vurderinger a f  virkninger

Der foregår en omfattende forskningsvirksomhed om virkningerne af 
forsuring og luftforurening i et stort antal lande. Resultaterne må stadig 
sammenstilles og vurderes, således at man får grundlag for nationale og 
internationale handlingsprogrammer. En samlet nordisk indsats på dette 
område kan bidrage til at fremme arbejdet i ECE, som selv mangler 
ressourcer til en sådan virksomhed. Arbejdet bør omfatte faktasam m ens
tillinger og organisering af seminarer med internationale eksperter. Ek
sempler på em ner, som trænger til bearbejdning er:
— Fortsatte undersøgelser omkring belastningsgrænser for kvælstof og 

organisering af ECE-sem inarer på dette område.
— Prognoser for udvikling af jordforsuring og konsekvenser af jordforsu

ring.
-  Virkninger af forsuring og nitrogendeposition på flora og fauna.
-  Samlet international vurdering af resultater fra det store antal studier i 

små nedbørsom råder, som gennemføres i forskellige lande.
-  Organiske mikroforureninger og deres virkning på vegetation.
— Videre arbejde med at beskrive korrosionsskader. Aktuelle om råder for 

videre indsats er nedbrydning af genstande af kulturel værdi, samt at 
kortlægge omfanget af korrosionsskader på nedgravede genstande som 
følge afjo rd - og vandforsuring.
Inden for ECE er arbejdet med internationale koordinerede programmer 

for at få bedre kundskaber om effekter af luftforureninger på materialer, 
skov og ferskvand, kommet i gang. Den nordiske indsats støttes af minis
terrådet. Korrosion af bygninger og m aterialer er en tydelig effekt af udslip 
af forsurende stoffer til atmosfæren. Der gennemføres et program, som 
omfatter m aterialer af kulturhistorisk betydning, bl. a. kalksten, sandsten 
og bronze.

1.3.3 Faktasammenstilling, information, samordning a f  forskning

Den internationale forskning om langtransporterede luftforureninger og 
virkningerne af disse er efterhånden blevet meget omfattende. Der er et 
behov for i nordisk samarbejde at lave oversigter over ny litteratur. Arbej
det deles mellem nordiske forskere, som laver oversigter for hvert sit
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fagområde. Det er også vigtigt at lave en grundig sammenfatning med en 
balanceret vurdering af den nye litteratur.

Andre aktiviteter på dette område kan være:
-  Samordnet planlægning af nordisk indsats og nordiske standpunkter 

inden møder i forskellige ECE-arbejdsgrupper.
-  udarbejdelse af information, som er beregnet til beslutningstagerne i 

Norden.
-  M øder mellem nordiske forskere, f. eks. på området skovskader, for at 

stimulere til samordning og informationsudveksling.
-  at landene inden 1991 reducerer sit totale forbrug af CFC 11, 12, 113, 

114 og 115 (malt som import af rent kemisk stof (bulk)) med 25 % af 1986 
års forbrug,

-  at landene reducerer sit forbrug af disse stoffer med 50 % af 1986 års 
forbrug så snart som muligt før 1998/-99,

-  at landene fryser sit forbrug af halonerne 1211, 1302 og 2402 så snart 
som muligt, indtil det er klarlagt, hvilke effekter de har på ozonlaget, og 
hvordan de kan erstattes,

-  at landene sigter mod en eliminering af forbruget af ozonreducerende 
stoffer så snart som muligt,

-  at landene udvikler alternative stoffer, produkter og processer i et 
samarbejde mellem myndigheder og industri.
Landene bør påse, at nationale tiltag for at nå målsætningen ikke 

modvirker tiltag i andre lande, og de bør i videst muligt omfang koordinere 
og harmonisere tiltagene med hverandre.”

Temperaturøgning i troposfæren er et problem som har et længere tids
perspektiv. Årsagen til problem et er øgede udslip og øgede forekom ster af 
gasser, som absorberer en del af jordens udstråling. Spørgsmålet om 
"drivhuseffekten” var længe kun knyttet til atmosfærens øgende koncen
tration af karbondioxid (C 0 2). Senere er det blevet klart, at også flere 
andre gasser, som metan, klorfluorcarboner og ozon, har lignende egen
skaber som C 0 2. I  dag regner man med, at C 0 2 står for om trent 50 % af 
den forventede temperaturøgning, mens andre gasser står for resten. Be
tydningen af de andre gasser vil antagelig øges de kommende år.

Risikoen for store tem peratur- og klimaændringer i løbet af de næste 5 0 -  
100 år, specielt i de nordligste om råder, betyder, at de nordiske lande bør 
starte et mere systematisk samarbejde på dette felt.

2. Byernes luftforurening

2.1 Udstødningsgasser fra  biler 

Arbejdet med luftforureninger i byer har hidtil hovedsagelig været kon
centreret om forureningen fra trafikken, særligt fra bilerne. De nordiske 
lande har arbejdet på at opfylde den fællesnordiske målsætning om, at de 
nordiske lande så snart som muligt bør skærpe kravene til forurenende



2951Rek. 13/1987/s: Bilaga

udslip fra køretøjer. Danmark har i EF  fastholdt de krav, som de nordiske 
lande inden for den såkaldte Stockholm sgruppe -  Canada, Danmark, 
Finland, Liechtenstein, N orge, Sverige, Schweiz og Østrig -  har sat som 
mål for em issionen, dvs. krav som svarer til de am erikanske normer. I 
septem ber 1986 vedtog de 8 lande et forslag til international rekom m anda
tion om den nærmere udformning af nødvendige kontrolm etoder m. m. til 
gennemførelse af skærpede rensningskrav. Gruppen har udarbejdet en 
teknisk regelsamling for personbiler om krav til udstødningsgasserne, 
kontrol af nye biler og kontrol af holdbarheden. Arbejde er endvidere 
påbegyndt med en tilsvarende regelsamling for lastbiler og busser. Dermed 
kan skabes muligheder til at indføre en ordning med gensidig godkendelse 
mellem landene, hvilket effektiviserer udnyttelsen af ressourcer til prøv
ning og kontrol, samtidigt som det medfører i fordele for bilproducenterne.

Det nordiske samarbejde på om rådet sigter således mod inform ations
udveksling omkring anvendelsen af bestem m elserne for udstødning, 
prøvem etoder, rensningsteknik m .v . og tekniske forskrifter og informa
tion med hensyn til blyfri benzin, således at de nordiske lande kan udnytte 
eksisterende viden og ressourcer bedst muligt.

De mest aktuelle projektom råder for det nordiske samarbejde er: brænd
selskvalitet, ny teknik for rensning af udstødningsgasserne, tunge køre
tøjer, først og fremmest dieseldrevne biler, og service, kontrol og produ
centansvar for biler i brug.

2.2 Andre problem er i byerne

I arbejdet med foranstaltninger mod forureninger er der et generelt 
behov for at kende bidraget fra de forskellige kilder eller kildegrupper. 
Dertil kræves forskellige typer af målinger og beregningersmodeller. Vigti
ge spørgsmål er:
-  Bedre data for m enneskers faktiske påvirkning af luftforureninger. Det

te gælder både karbonm onoxid, nitrogenoxider, og metaller og organi
ske sporstoffer.

-  Ligheder og forskelle mellem indendørs og udendørs luftforurening.
-  Undersøgelser af kemisk sammensætning af partikler fra forskellige 

kildegrupper og disses kvantitative bidrag til koncentrationen af partik
ler og sod.

3. Helse-effekter

Sammenhængen mellem luftforureninger og helseeffekter er det vigtigste 
grundlag for foranstaltninger med forureninger i byerne. Der findes et 
behov for bedre kundskaber om helseeffekterne, specielt med hensyn til 
langsigtede effekter.

Arbejdet med at reducere helseeffekterne af luftforurening må først og 
fremmest rettes mod biltrafikken, som de fleste steder er den dominerende
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kilde til luftforurening i byerne. Fyring med fast brændsel i små anlæg, kan 
også være en vigtig kilde til partikler, bl. a. tjærestoffer i luften.

Spørgsmålet om helseeffekter er også vigtigt i arbejdet mod langtrans
porteret luftforurening. Den nordiske indsats bør gå ud på at komplettere 
det arbejde, som gøres inden for WHO. Særlig vigtigt er det at udarbejde et 
grundlag for at vurdere de indirekte helseeffekter, som forsuringen forår
sager, men også at tage helseeffekter af andre langtransporterede forure
ninger op. bl. a. dioxiner.

Der er i de fleste nordiske lande betydelig interesse og bekymring for 
dioxiner. Dette har ført til nær kontakt mellem nordiske myndigheder og 
forskningsinstitutioner om dioxinmålinger ved b l.a . affaldsforbrændings
anlæg og om gennemførelsen af brystm ælksanalyser. Det er endividere 
konstateret, at også biler, som kører med blyholdig benzin eller dieselolie, 
og en del vigtige industrianlæg er kilde til dioxinudslip.

I 1987 er startet et nyt projekt, hvor der skal gives en samlet bedømmel
se af helsevirkninger af dioxiner. Projektet skal bl. a. give svar på hvilke 
befolkningsgrupper, som er mest udsat og hvad der er kundskabsstatus 
med hensyn til påvirkningen på mennesker og dyr.

M inisterrådet ser dioxinspørgsmålet som et eksempel på et nyt avance
ret miljøproblem med udbredte og langsigtede virkninger, som vi kommer 
til at arbejde med i mange år fremover. De nordiske lande kan gennem 
fælles arbejde lette det nationale arbejde. Dioxinspørgsmålet er komplice
ret, svært at udrede og kræver kostbare undersøgelser. Gennem koordine
ret samarbejde kan man drage fordel af hinandens resultater. Det er vigtigt 
fællesnordisk at arbejde på at kortlægge kilderne til dioxinforurening og 
forekommende belastningsniveauer. Det er endvidere vigtigt at gennem
føre en fælles risikovurdering og at få udslippene bragt ned.

4. Forvaltningsmæssigt samarbejde

Et vigtigt element i det nordiske samarbejde om luftforureninger er god 
kontakt og informationsudveksling mellem forvaltningerne i landene, såvel 
om langsigtede strategiske spørgsmål, som mere praktiske problemer. 
Dette effektiviserer arbejdet og giver bedre resultater.

Vigtige elem enter i samarbejdet er fælles diskussion af emissionskrav til 
anlæg fra industri og energiproduktion, herunder bl. a. rensningsteknologi 
for svovl- og nitrogenforbindelser og problemer med fyring med fast 
brændsel. Andre områder, som kan tages op, er tilsynsspørgsmål, luftkva
litetsovervågning i byer og trafikplanlægning.
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5. Miljøkvalitetsovervågning vedrørende effekter af langtransporteret luft
forurening

I de nordiske lande foregår der en kontinuerlig overvågning af dels luft 
og nedbør, dels vand og i visse tilfælde af jord  og organismer. Overvåg
ningen af luft og nedbør regnes for at være tilstrækkelig standardiseret. 
Overvågningen af jo rd , vand og organism er sker til dels med ensartede 
eller i bedste fald med samme metodik, men de fleste m etoder er mere eller 
mindre forskellig fra land til land. For at kunne give holdbare argum enter 
med hensyn til luftforureningernes effekter i nordisk natur, er særligt 
integrerede overvågninger i små afstrømnings-/overvågningsom råder eg
nede. Hertil kræves en gennem tænkt harmonisering og afprøvning -  inter- 
kalibrering -  af m etoderne. Der findes hele tiden den risiko, at et land kan 
låse sig fast i teknik/metodik og få svært ved at ændre denne.

Den nordiske styringsgruppe for miljøkvalitetsovervågning har udarbej
det en ” Handledning för integreret monitoring i små avrinningsom råden” .

Det er vigtigt at etablere ensartede afstrømnings/overvågningsområder i 
samtlige nordiske lande. Disse bør være lokaliseret i om rådet med mest 
mulig urørt natur.

For at være meningsfyldt bør mindst ét overvågningsområde per land 
komme igang i 1987, som om fatter overvågning af luft og nedbør, ” mark
vatten” , grundvand, afstrømnings vand, jordkem i og vegetation. Det er 
tanken at om råderne skal udvælges, så de kan udnytte luftkemiske data fra 
en eksisterende EM EP-station. Hovedsigtet med den integrerede overvåg
ning er dog, at samtlige målinger i første række skal udføres indenfor et og 
samme naturom råde.

For start af interkalibrering og ensartet felt- og laboratoriem etodik vil 
landenes ekspertice blive udnyttet så meget som muligt.

M inisterådet finder det vigtigt, at de nordiske lande også på dette om rå
de fører an i det europæiske samarbejde, ikke mindst på baggrund af 
ønskerne om at etablere et overvågningsprogram for luftforureningers 
effekter på vegetation, jord  og vand inden for ECE-konventionen om 
grænseoverskridende luftforurening.

III. Opfølgning og prioritering

Nordisk M inisterråd giver em bedsm andskom iteen for miljøbeskyttel
sesspørgsmål ansvaret for samordning og opfølgning af handlingsplanens 
gennemførelse.

M inisterrådet finder generelt, at alle de om råder som er omfattet af 
handlingsplanen er prioriterede om råder, som man må arbejde med. Minis
terrådet vil bl. a. fremhæve følgende områder:

M inisterrådet prioriterer arbejdet med at reducere de langtransporterede 
luftforureninger til N orden og luftforureningerne i byerne. Dette er delvis
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to sider af samme sag, eftersom biltrafikken er den vigtigste kilde til 
luftforureninger i byer, samtidig som biltrafikken i Europa er en hovedkil
de til langtransport af kvælstofoxider og fotokemiske oxidanter til Norden. 
Der er størst behov for systematisk kundskab, om hvordan disse stoffer 
transporteres og afsættes i Europa. Dette udviklingsarbejde i regie af det 
europæiske overvågningssystem EM EP gives høj prioritet.

Arbejdet med at reducere svovludslippene og kvælstofoxiderne fra sta
tionære kilder er fortsat vigtigt. M inisterrådet lægger vægt på undersøgel
ser af rensning af røggasser og omkostnings-/effektivitetsanalyser af alter
native foranstaltninger, b l.a . baseret på hvad miljøet kan tåle af forure
ningsbelastninger.

Det fortsatte arbejde med virkninger a f luftforureninger på naturmiljøet i 
Norden har også høj prioritet. Det nordiske samarbejde vil blive styrket og 
omfatte klassificering af sårbare om råder, prognoser for försurning, indi
rekte helseeffekter og en undersøgelse af europæiske indsøer.

Et vigtig element i det nordiske samarbejde er indsatsen med hensyn til 
miljøkvalitetsovervågning, dvs. en systematisk kortlægning af luftforure
ningens effekter i mindre repræsentative naturom råder.

Globale luftforureninger, særligt nedbrydning af ozonlaget i stratosfæren 
og akkumulering af gasser, som giver global temperaturøgning får stadig 
større betydning. M inisterrådet vil øge sin indsats på dette område i årene 
fremover.

Endelig lægges der stor vægt på nordisk samarbejde om dioxin-proble
merne. Fortsat kortlægning af dioxinernes forekomst må ske, samtidig som 
foranstaltninger vurderes og sættes i værk

IV. Handlingsplanens økonomiske rammer.

Fra 1984 til 1986 har været afsat godt 3,5 millioner NOK pr. år til 
arbejdet med gennemførelsen af det første projektprogram om luftforure
ning. Arbejdet med miljøkvalitetsovervågning har hidtil ligget på et niveau 
på gennemsnitligt 200000 NOK pr. år.

Totalt ønskes for 1987 til projektprogramm et om luftforurening 5 520000 
DKK. for 1988 5 780 000 DKK og for 1989 5 840000 DKK, dvs. ialt godt 17 
millioner DKK. M iljøovervågningsprogrammet kræver i 1987 ca. 1 million 
DKK som en engangssatsning for at komme i gang med mindst et område 
med måleprogram i hvert land, interkalibrering og metodeudvikling. For 
1988 og 1989 anslås behovet for midler til programmet til 250000 DKK pr. 
år. Det forudsættes, at landene hver for sig finansierer de langsigtede 
måleprogrammer, medens de nordiske midler skal anvendes til metode
udvikling, vurdering af resultater og publicering.

Em bedsmandskomiteen har for at gennemføre en forøgelse af ambitions
niveauet på luftforureningsområdet ansøgt om tillægsbevilling fra minister
rådets reserve for 1987 på I 950000 DKK til gennemførelse af handlings-
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planen. Forløbig er bevilget 750000 DKK ekstra for 1987, og restbeløbet 
1 200000 DKK er indstillet bevilget af ministerrådet (samarbejdsministre-

Det samlede budget på miljøområdet er herefter for 1987 11 215 000 
DKK, heraf ca. halvdelen til arbejdet med bekæmpelse af luftforurening. 
Budgettet for 1988 fastlægges af samarbejdsministrene i forbindelse med 
behandlingen af det samlede nordiske budget.

De samlede ressourcer, som anslås til nordisk samarbejde mod luftfor
ureninger t. o. m. år 1989 fremgår af nedenstående sammenstilling.

Tabellen nedenfor giver et sammendrag af projektprogramm et om luft
forurening 1987-1989 fra Arbejdsgruppen for luftforurening. Beløbene er i 
1 000 DKK

Program for etablering af integreret monitering i små afstrømnings-/ 
overvågningsområder fra styrningsgruppen for miljøkvalitetsovervågning.
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*Rek. 14/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 14/1987 angående skydd 
av vatten- och havsmiljön
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att sammanställa de viktigaste forskningsresultaten om föroreningar 

av sjöar, älvar och havsom råden i Norden;
2. att göra en översikt avseende åtgärder som vidtagits eller planeras 

mot dessa föroreningar, däribland från landbaserade föroreningskällor; 
samt

3. att på grundval av vad som framkommer av kartläggningarna utforma 
ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar innefattande både 
nationella, nordiska och internationella åtgärder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den lO decem ber 1987: 
M inisterrådet henviser til drøftelsen mellem social- og miljøudvalget og 
Nordisk M inisterråd (miljøministrene) den 7. maj 1987 i Stockholm om 
hav- og vandforureningsproblem erne.

På mødet redegjorde m inisterrådet for planerne og de foreløbige over
vejelser om indholdet af en nordisk handlingsplan mod havforurening. 
Problemerne med bekæmpelse af havforurening må nødvendigvis løses i 
fællesskab. Det er endvidere et område, hvor en fællesnordisk holdning vil 
kunne påvirke udviklingen i bred international sammenhæng.

M inisterrådet har drøftet en første skitse til en handlingsplan den 7. 
oktober 1987 og vil fortsætte arbejdet med at færdiggøre handlingsplanen, 
således at et forslag kan drøftes med social- og miljøudvalget snarest 
muligt. Resultaterne af de to konferencer på ministerniveau om N ordsøen i 
novem ber 1987 og om Østersøen i februar i 1988 vil blive indarbejdet i 
planen.

M inisterrådet (miljøministrene) henviser til brev af 17. novem ber 1987 
med en invitation til fortsatte fælles drøftelser af planerne og indsatsen for 
bekæmpelsen af forureningen af havene. M inisterrådet hilser i øvrigt rå
dets planer om at afholde en international parlam entarikerkonference om 
havmiljøet i oktober 1989 velkommen.
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*Rek. 15/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 15/1987 angående 
erfarenhetsutbyte om arbetstidsfrågor
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att fortsätta det nordiska erfarenhetsutbytet om arbetstidsfrågor inom 

ramen för projektprogram m et om arbetslivs- och arbetsrättsfrågor. I detta 
sammanhang bör sm åbarnsföräldrarnas behov ägnas särskild uppm ärk
samhet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Arbetstidsfrågor ägnas generellt stor uppm ärksam het i det samarbete 

som m inisterrådet driver i anslutning till satsningen på arbetslivs- och 
arbetsrättsom rådet. En förstudie för ett projekt med syfte att se på den 
problemställning som tas upp i rekom m endationen kommer att inledas 
inom kort.

En närm are redogörelse för resultaten av ministerrådets tidigare sats
ningar inom arbetstidsom rådet lämnas i verksam hetsberättelsen (C 1) för år 
1987, avsnittet om arbetsmiljö.
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*Rek. 16/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 16/1987 angående sam
arbete kring högspecialiserad sjukvård
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
att arbeta för ett samarbete kring högspecialiserad sjukvård i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 november 1987:
E tt fyraårigt projekt med namnet ” Samarbete inom den högspecialisera- 

de sjukvården” igångsattes av ministerrådet under hösten 1986. Dess 
övergripande syfte är dels att åstadkom m a en bättre och effektivare resurs
användning inom den högspecialiserade sjukvården i N orden, dels att 
bidra till att vidmakthålla och utveckla den samlade sjukvårdskompeten- 
sen för vård och behandling av små patientgrupper med särskilda resurs
krav för adekvat handläggning, dels att underlätta kunskapsuppbyggnad 
och -utbyte inom Norden bl. a. inom det högteknologiska området.

Under 1987 har pågått två delprojekt i avsikt att dels närmare klarlägga 
såväl praktiska som formella förutsättningar för en ömsesidig nordisk 
” back-up” -organisation vid mer omfattande brännskadeolyckor/katastro- 
fer, dels utreda vilka resurser och krav som måste vara tillgodosedda för 
att anordna en samnordisk tropikmedicinsk utbildning med internationell 
acceptans. E tt tredje delprojekt för att underlätta organförsörjningen torde 
få hög aktualitet genom planerad harmonisering inom lagstiftningsområdet 
i Norden. Vidare anser ministerrådet att ett antal övriga delprojekt bör 
kunna inrymmas i sam arbetsprojekt. D etta gäller t. ex. att pröva i projekt
form en organisation för att samla, sammanställa och bearbeta information 
om var patienter med särskilda resursbehov bäst kan om händertas i N or
den.

I början av oktober undertecknade sjukvårdshuvudmännen i Vasa och 
V ästerbottens län ett ramavtal som skall reglera köp och försäljning av 
specialistsjukvårdstjänster över Kvarken. Avtalet är ett resultat av det 
arbete som utförts inom projektet ” Specialistsjukvårdssam arbetet över 
K varken” och inkluderar hjärtkirurgi, handkirurgi och brännskadevård.
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*Rek. 17/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 17/1987 angående hand
lingsprogram mot AIDS
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
1. att företa en utvärdering av de nordiska ländernas erfarenheter av 

hittillsvarande insatser för bekämpning av AIDS;
2. att därefter i skyndsam ordning anta ett nordiskt handlingsprogram 

på AIDS-bekämpningens område innefattande bl. a. åtgärder beträf
fande forskning och information, i tillämpliga fall i sam arbete med 
forskningsinstitutioner och frivilliga organisationer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor, som tillsattes sommaren 1986, 

har varit en bas för informations- och erfarenhetsutbyte mellan länderna. 
På arbetsgruppens förslag har man dessutom  igångsatt ett antal åtgärder på 
nordiskt plan. Bland dessa kan nämnas:
-  Central uppsamling av tryck och annat material relaterat till HIV/AIDS;
-  U tarbetande av gem ensamma nordiska riktlinjer för den epidemiolo- 

giska handläggningen av HIV-smittade och det därmed sammanhängan
de arbetet för att förhindra sm ittospridning på HIV-smittade som dia
gnostiseras och/eller om händertas i annat nordiskt land än hemlandet;

-  U tarbetande av gem ensamma nordiska riktlinjer för skydd mot blod
smitta i arbetslivet.
U nder år 1987 har i N ordiska hälsovårdshögskolans regi genomförts ett 

projekt med syfte att sammanställa kunskap och erfarenheter vad gäller 
prevention av AIDS i de nordiska länderna och därvid ge ett samlat och 
uttöm mande underlag för vidare handlande. Projektets slutrapport kom
mer att diskuteras av den nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor i början 
av decem ber månad 1987. Förhoppningen är att den skall kunna ligga till 
grund för ytterligare åtgärder på AIDS-området. På detta sätt hoppas man 
ytterligare kunna tillmötesgå bl. a. de önskemål som framförts av Nordiska 
rådet vid 1987 års session.
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Av andra aktiviteter på nordiskt plan kan det nämnas, att inom den 
nordiska handlingsplanen mot narkotika har en stor del av insatserna 
koncentrerats kring åtgärder för att skydda intravenösa missbrukare mot 
AIDS-smittan. Vidare arbetar 5 planeringsgrupper tillsatta av Nordiska 
sam arbetsnäm nden för medicinsk forskning (NOS-M) för nordisk AIDS- 
forskning. Dessa grupper svarar för gemensam forskning kring biologi, 
immunologi, infektionsforsvar, kliniska försök och epidemiologi.
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*Rek. 18/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 18/1987 angående inter
nationell samverkan mot AIDS
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att i internationella fora såsom Världshälsoorganisationen samfällt verka 

för att forskningen och informationen om AIDS intensifieras.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Som framgår av meddelandet beträffande rekommendation nr 17119871s 

har den nordiska arbetsgruppen för AIDS-frågor, sedan den tillsattes som
maren 1986, varit bas för informations- och erfarenhetsutbyte mellan de 
nordiska länderna på AIDS-om rådet. Där har man regelbundet diskuterat 
den internationella utvecklingen och de nordiska ländernas syn på AIDS- 
frågans behandling inom olika internationella fora, såsom de verksam heter 
som påbörjats inom W HO, EG och Europarådet.

A rbetsgruppen har rapporterat om AIDS-situationen i N orden och den 
internationella utvecklingen vid N ordiska ministerrådets (social- och häl- 
sovårdsm inistrarna) möten i Helsingfors och i Skagen på Jylland den 25 
februari 1987 respektive 27 augusti 1987, och inför social- och hälsovårds- 
ministrarnas möte med Nordiska rådets social- och miljöutskott i Åbo den 
10 novem ber 1987. Dessa rapporter har sedan utgjort en del av det under
lag som ligger till grund för m inisterrådets och de olika regeringarnas 
hållning till AIDS-frågan i internationellt sammanhang.

Under första halvåret 1988 kommer arbetsgruppen på uppdrag av mini
sterrådet att sammanställa en rapport som innehåller bl. a. redogörelser för 
de verksam heter på AIDS-om rådet som påbörjats eller planeras inom 
W HO, EG och Europarådet. Avsikten är att skapa bättre förutsättningar 
för att sam ordna ländernas insatser i internationella fora och därmed också 
undvika onödigt dubbelarbete.
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*Rek. 19/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 19/1987 angående hand
lingsprogram mot cancer
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att låta utarbeta ett integrerat handlingsprogram mot cancer i form av en 

åtgärdsplan för förstärkta insatser i Norden beträffande förebyggande åt
gärder, vård (dvs. diagnostik, behandling och rehabilitering), forskning 
och utbildning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 november 1987: 
Nordiska socialpolitiska kommittén har vid sitt möte i Dronninglund på 

Jylland den 19-20 oktober 1987 beslutat att tillsätta en arbetsgrupp med 
uppgift att utarbeta detaljerade förslag till en 2—4-årig handlingsplan mot 
cancer i Norden. Förslaget bör föreligga före utgången av maj månad 1988 
för att det skall bli möjligt att behandla frågan i samband med 1989 års 
budget. Handlingsplanen kommer därefter sannolikt att läggas fram som 
ministerrådsforslag vid Nordiska rådets session 1989.
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Rek. 20/1987/s
D 1988

Social- och miljöutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående nordisk 
ambulansverksamhet

(Meddelandet, se s. 2964)

Till N ordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 
om rekomm endation nr 20/1987 angående nordisk am bulansverksamhet.

Av det om rekom m endationen avgivna meddelandet framgår att minis
terrådet för sin del anser att förslaget inte har aktualitet vad gäller förut
sättningar för en nordisk specifikation över de krav som kan ställas på en 
ambulans, bl. a. med hänvisning till att det decentraliserade ansvaret för 
am bulanstjänsten borde bibehållas. Anslagsansökan från Nordiska ambu- 
lanssam arbetsgruppen har avslagits av m inisterrådet. M inisterrådet ser 
vidare ringa förutsättningar att ta upp am bulanspersonalens utbildning på 
nordiskt plan. Social- och miljöutskottet nödgas därför konstatera att 
syftet med rekom m endationen ej synes möjligt att uppnå.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekomm endation nr 20/1987 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Svein Alsaker (KrF) 

Dorte Bennedsen (S) 

Brit Jørgensen (A) 

Grethe Lundblad  fs) 

Sten Svensson (m) 

Marjatta Väänänen (K) 
Förman

Jo Benkow (H) 

Lilli Gyldenkilde (SF) 

Anna-Kaarina Louvo (Kok) 

M ats N y by (Sdp) 

Valgerður Sverrisdóttir (F.)

Lena Ohrsvik (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 20/1987 angående nor
disk ambulansverksamhet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
att utreda möjligheterna för en för de nordiska länderna gemensam 

specifikation över de krav som skall ställas på en modern välutrustad 
ambulans samt

att undersöka möjligheterna för en am bulanspersonalutbildning i de 
nordiska länderna som ger en så enhetlig kompetens att ambulanspersonal 
kan infogas som en av de personalkategorier som omfattas av det nordiska 
avtalet av 1981 om gemensam arbetsm arknad för vissa yrkesgrupper inom 
hälso- och sjukvården.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Uppföljningen av rekomm endation nr 20/1987 diskuterades vid Nordiska 

socialpolitiska kommitténs (ÄK-S) möte i Stockholm den 9 -1 0  april 1987. 
Kommittén ansåg att det i dagens läge inte finns förutsättningar för att 
utarbeta en gemensam nordisk specifikation över de krav som skall ställas 
på en modern välutrustad ambulans, bland annat på grund av den principi
ella uppfattningen att det decentraliserade ansvaret för am bulanstjänsten 
bör bibehållas. M inisterrådet erinrar också om att de krav som bör ställas 
på ambulanserna är olika för olika typer av transport, olika orter och olika 
årstider. Resultatet från ett antal nationella projekt, såsom forskning- och 
utvecklingsprojektet ” Ambulansprojekt A L LF A ” , bör emellertid kunna 
vara vägledande vid organiseringen av am bulanstjänsten och vid val av 
ambulanser.

Rekommendationens andra del avser utbildningen för ambulanspersonal 
som är mycket olika i de nordiska länderna. Överenskom melsen av 1981 
om gemensam arbetsm arknad för vissa yrkesgrupper inom hälso- och 
sjukvården förutsätter därem ot likheter i utbildningar. Avtalet kan därför 
f. n. inte omfatta ambulanspersonal. E tt första steg i den riktningen vore 
att ta upp en diskussion om harmonisering av utbildningarna med ansvari
ga utbildningsmyndigheter, arbetsgivare och fackföreningar i länderna.

Rek. 20/1987/s
D 1988
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Innan det föreligger någorlunda samstämmiga uppfattningar i frågan natio
nellt finns det ringa förutsättningar för att am bulanspersonalens utbild- 
ningsförhållanden kan tas upp på nordiskt plan.

Härigenom anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom m enda
tionen så långt det idag är möjligt, tillgodosetts.
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*Rek. 21/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 21/1987 angående ökat 
samarbete inom hälsopolitiken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
1. att ta initiativ till e tt fördjupat nordiskt samarbete inom hälsopoliti

ken;
2. att göra en studie av hur N ordiska hälsovårdshögskolans resurser -  i 

samverkan med nationella forsknings- och utbildningsinstitutioner -  kan 
nyttjas för att efterutbilda och vidareutbilda personal, samt

3. att vidta åtgärder för en ökad samverkan mellan de nordiska institu
tionerna inom sjukvårdsom rådet, det socialpolitiska området och miljöom
rådet med syfte att -  utöver rent medicinska uppdrag -  initiera forskning 
kring orsaker till och åtgärder mot ohälsa.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska m inisterrådet har i sitt förslag till nytt samarbetsprogram inom 

social- och hälsovårdssektorn, vilket läggs fram vid 1988 års session, tagit 
utgångspunkt i W HO:s europastrategi ” Hälsa för alla år 2000” . För att 
uppnå de målsättningar som ingår i strategidokum entet planerar minister
rådet att vidta åtgärder för att öka samverkan mellan länderna på det 
hälsopolitiska om rådet. Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV) åläggs 
bl. a. att intensifiera sitt samarbete med andra forsknings- och utbildnings
institutioner i N orden inom om rådet folkhälsovetenskap. Enligt högsko
lans nyligen fastställda stadgar skall NHV:s vetenskapliga råd huvudsakli
gen ha till uppgift att medverka i vetenskapliga bedömningar inom högsko
lan samt att fungera som forum för samråd och samverkan mellan högsko
lan och andra utbildnings- och forskningsinstitutioner i Norden. I det 
vetenskapliga rådet ingår, efter beslut av högskolans styrelse, representan
ter för de forsknings- eller utbildningsinstitutioner med vilka högskolan 
ingått avtal om samverkan (konsortieavtal). På detta sätt kommer man att 
skapa en plattform för samarbete mellan NHV och de övriga institutioner i 
Norden som är eller blir, engagerade i utbildningen inom hälso- och sjuk
vårdsom rådet och även på sikt inom det sociala området.



2967Rek. 21/1987/s

Från N ordiska hälsovårdshögskolans sida har man understrukit att so
cialpolitiska faktorer fram står som allt viktigare när det gäller att förklara 
orsaker till ohälsa och skillnader i hälsotillståndet mellan olika befolk
ningsgrupper. NHV har tagit initiativ till att sammankalla en nordisk 
forskargrupp som studerar ohälsans fördelning bland befolkningen och de 
bakomliggande orsakerna. Denna grupp håller på att utforma ett forsk
ningsprogram för ett tvärnordiskt och tvärvetenskapligt sam arbete på om
rådet.
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*Rek. 22/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 22/1987 angående stöd
ordning för handikapporganisationernas nordis
ka samarbete
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att utreda form erna för en stödordning för handikapporganisationernas 

nordiska samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 november 1987: 
Nordiska nämnden för handikappfrågor ( NNH)  har fået i opdrag at 

udrede former for støtteordninger for handicappedes nordiske samarbete 
og komme med forslag til embedsm andskomitéen (social). Udredningen vil 
formentlig være klar i løbet af 1988.
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*Rek. 23/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 23/1987 angående ökade 
flyttningsmöjligheter för pensionärer i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
att vidta åtgärder för att i Norden utveckla pensionärernas flyttnings

möjligheter mellan de enskilda länderna samt service i anslutning därtill.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d  meddelar den 30 novem ber 1987:
Socialstyrelserne i Sverige og Finland har i 1985 publiceret en fælles 

håndbog for at lette de ældres flyttemuligheder mellem landene.
Den svensk-finske arbejdsgruppe vedr. de finske invandreres situation 

inden for det svenske helse- og sygehusområde samt socialtjenesten 
(SFINKS) har haft et arbejdsmøde i juni 1987, for att danne sig et indtryk 
af kommunernes mulighed for at give ældre svensk-finner rimelig service i 
Sverige og tilsvarende, hvis de flytter tilbage til Finland.

En særlig arbejdsgruppe skal følge alle patient-/klientoverførsler mellem 
Sverige og Finland. Der er tale om et forsøg, hvor man i forsøgsperioden 
skal prøve at udarbejde generelle retningslinier for patientoverførsler. 
Arbejdsgruppen er en undergruppe under SFINKS og består af kommuna
le repræsentanter, som kan knytte speciel ekspertise til sig. Forsøgsvirk
somheden er startet den 1. decem ber 1987.

Man har nedsat en tilsvarende arbejdsgruppe mellem Finland og Norge, 
der behandler aktuelle spørgsmål mellem Nord-Norge og det nordlige 
Finland. Det er muligt indenfor rammen af dette samarbejde, at man også 
kan gøre opmærksom på pensionisters og ældres situation.

I Finland har man netop gjort en udredning færdig om service inden for 
social- og sundhedsom rådet og arbejdskraftom rådet for personer, der ven
der tilbage til Finland. Denne udredning kan også være til hjælp, når man 
ser på ældre som flytter tilbage. Iøvrigt har Finland prioriteret spørgsmålet 
om sundhedspleje for ældre, og den primære sundhedstjeneste udvikles 
stærkt de kommende år.

1 Norge er der i øvrigt ikke truffet særlige foranstaltninger for at lette
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pensionisternes flyttemuligheder og muligheder for at få service ved flyt
ning. Ved henvendelse eller ansøgning om praktisk bistand i hjemmet vil 
pensionister fra de øvrige nordiske lande få samme information og samme 
behandling som de norske. N år det gælder bolig, kan der opstå problemer, 
da efterspørgslen efter trygdeboliger og andre boliger for ældre i alle 
landets kommuner antages at være større end tilbudet. Dette søger kom
munerne imidlertid at klare i forhold til alle ældre med servicebehov, der 
bor i kommunen. Norge kan derfor ikke se, at det er muligt at iværksætte 
specielle tiltag som sikrer tilflyttede ældre fra andre nordiske lande bolig- 
og servicetilbud, der går ud over den ordinære fordeling af sådanne tilbud i 
kommunen.

Ud over hvad de for tiden foretages af undersøgelser for evt. udvidelse 
af den nordiske socialkonvention om social tryghed, har man heller ikke 
fra dansk side iværksat specielle tiltag, der sikrer tilflyttere fra de andre 
nordiske lande bolig- og servicetilbud, der går ud over den ordinære 
fordeling af sådanne tilbud i kommunerne.

Der er en udreder igang med at se på socialkonventionen b l.a . med 
henblik på en evt. udvidelse. Udredningen vil foreligge på socialpolitisk 
komités (EK) møde i marts 1988.
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*Rek. 24/1987/s
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 24/1987 angående sam
arbete kring genteknologi
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
a. att utreda hur hänsyn till etik, säkerhet och teknologivärdering röran

de genteknologi kan inarbetas i det nordiska sam arbetet;
b. att undersöka om någon form av förhandlingsgodkännande eller re

gistrering av genklyvning är möjlig i nordiskt samarbete;
c. att verka för fortlöpande samråd mellan de nordiska länderna vid 

utvecklingen av genteknologi rörande etik, säkerhet och teknologivärde
ring.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987: 
M inisterrådet hänvisar till det särskilda m inisterrådsforslaget "N ordiskt 

bioteknologiskt sam arbetsprogram ” .
M inisterrådet anser därmed, för sin del, att syftet med rekom m endatio

nen är tillgodosett.
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Rek. 25/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 25/1987 angående ökat 
grundkapital för Nordiska investeringsbanken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å øke Nordisk Investeringsbanks grunnfond i overensstem m else med 

ministerrådsforslag B 68le.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
M inisterrådet beslöt den 27 februari 1987 att öka Nordiska investerings

bankens grundkapital från 800 miljoner SDR till 1 600 miljoner SDR. N y
ordningen får effekt fr. o. m den 1 januari 1988.
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Rek. 26/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 26/1987 angående ex- 
portsainarbete
<Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd 
å følge opp det samarbeid som allerede er innledet mellom de nordiske 

eksportkredittgaranti- og kredittinstitusjoner med sikte på å utarbeide et 
nordisk system for eksportfmansiering, risikotagning og garantigivning;

å kom plettere Nordisk Investeringsbanks internasjonale låneordning 
med et ” mykt vindu” dvs. at visse land kan m otta prosjektinvesteringslån 
med innslag av rentesubsidier eller risikodekning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
En nærmere redegjørelse for oppfølgingen av rekomm andasjonen er gitt 

i ministerrådets årsberetning for 1987 (Cl), XIX, p k t.12.
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Rek. 27/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 27/1987 angående stad
gar för Nordiska kontaktorganet för atomener
gifrågor
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å fastsette vedtekter for Nordisk Kontaktorgan for Atomenergispørsmål 

i sam svar med m inisterrådsforslag B 73le og Økonomisk utvalgs synspunk-

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
M inisterrådet har på sitt möte den 29 juni 1987 i enlighet med rekomm en

dationen fastställt stadgar för NKA.
Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom m endatio

nen tillgodosetts.
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Rek. 28/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 28/1987 angående be
skattning av fritidsfastigheter i annat nordiskt 
land än hemlandet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å utrede slike endringer i de nordiske lands skatteregler at fritidseiendom, 
som eies av en nordisk statsborger, bare beskattes i det land den ligger.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Frågan om beskattning av fritidsegendom har prövats i samband med 

utarbetande av det nya nordiska dubbelbeskattningsavtal som underteck
nades i februari 1987 och som kommer att tråda i kraft den 1 januari 1988. 
Grundprincipen i detta avtal liksom i det tidigare avtalet är att fast egen
dom beskattas i det land där den är belägen. Denna princip är i enlighet 
med det modellavtal som OECD har rekomm enderat för bilaterala dubbel
beskattningsavtal. De nordiska länderna tillämpar något skilda metoder för 
att undvika dubbelbeskattning. De olika principerna har sin grund i skillna
der i utformningen i ländernas nationella skattesystem .

M inisterrådet anser att de problem som påtalats för beskattning av 
fritidsegendom inte utgör tillräcklig grund för att göra någon ändring i det 
nyss ingångna dubbelbeskattningsavtalet. Därmed anser m inisterrådet, för 
sin del, att syftet med rekomm endationen så långt möjligt har tillgodosetts.
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Rek. 29/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 29/1987 angående lättna
der i beskattningen för ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å raskt vedta tiltak med sikte på lempninger i beskatningen av feriearbeid 
av den type som Nord-jobb 1985 utgjør eksempel på, slik at ungdom som 
tar feriearbeid i annet nordisk land skattemessig behandles generøst og likt 
i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Den fråga som tas upp i rekom m endationen har behandlats i samband 

med utarbetandet av det nya nordiska dubbelbeskattningsavtal som under
tecknades i februari 1987 och som träder ikraft den 1 januari 1988. I de nya 
avtalen har införts lättnader utöver tidigare gällande regler avseende arbe
te med anknytning till studier i annat nordiskt land. Dessa regler är i stor 
utsträckning tillämpliga för ungdom som har feriearbete av den typ som 
Nord-jobb 85 är exempel på. Som en följd av dubbelbeskattningsavtalens 
regler men också av nationella bestäm m elser beskattas feriearbete av 
denna typ relativt förmånligt.

Det har dock inte ansetts vara önskvärt att särbehandla den kategori 
arbete som Nord-jobb 1985 är exempel på. E tt skäl härtill är att detta skulle 
motverka de strävanden till förenklingar av skattesystem en som finns i de 
nordiska länderna.

Det har heller inte bedöm ts vara möjligt att uppnå en likabehandling i 
skattehänseende av feriearbete av det aktuella slaget. D etta skulle förut
sätta en betydligt större harmonisering av inkomstbeskattningen i de nor
diska länderna än vad som gäller i dagsläget.

N ordiska ministerrådet anser därmed, för sin del, att syftet med rekom
mendationen så långt möjligt har tillgodosetts.
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Rek. 30/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 30/1987 angående nor
disk skatte- och avgiftspolitik
<Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å kartlegge i hvilken grad utviklingen i de nordiske lands person- og 
bedriftsbeskatningssystem er skiller seg vesentlig fra de øvrige OECD- 
land. Kartleggingsarbeidet bør danne grunnlaget for en analyse som bely
ser virkningen av eventuelle store ulikheter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
I de nordiska länderna pågår eller har under de senaste åren redan fattats 

beslut om betydande reform eringar av skattesystem en. Ett gemensamt 
drag i dessa förändringar är en strävan att bredda skattebasen och att 
sänka skattesatserna. De nordiska länderna följer i detta avseende en trend 
som gjort sig gällande i ett flertal av OECD-länderna, som också refor
merat sina skattesystem .

I det mandat för arbete med en ny ekonomisk handlingsplan som beslu
tades av m inisterrådet i juni 1987 nämns skatter och avgifter som ett av de 
områden där åtgärder kan övervägas. Den arbetsgrupp på statssekreterar
nivå som leder arbetet med den nya ekonom iska handlingsplanen har 
initierat ett arbete på skatteom rådet. D etta arbete syftar till att jäm föra och 
skapa överblick över de reform eringar av skattesystem en som beslutats 
eller övervägs i Norden. Resultaten avses vara ett underlag för övervägan
den om harm oniseringsåtgärder eller åtgärder av annat slag inom ramen för 
den nya handlingsplanen.

Skatte- och avgiftsfrågor har också på andra sätt varit föremål för arbete 
på nordiskt plan. Nordiska ekonom iska forskningsrådet har stött forskning 
på området och kommer under våren 1988 att publicera en bok om skatte
system och skattereform er i Norden. Boken baserar sig på ett seminarium 
om skattereform er i Norden som rådet arrangerade sommaren 1987.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen har tillgodosetts.
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Rek. 31/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 31/1987 angående sam
nordiskt projekt för främjande av vandringsfisk- 
bestånden i Östersjön och Bottniska viken
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å iverksette et sam
nordisk prosjekt for fremme av vandringsfiskbestanden i Østersjøen og 
Bottniske viken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Bestandene af vandringsfisk i Østersøen og i den Botniske Bugt påvirkes 

af mange økologiske og fysiske forhold.
Under det nordiske fiskerisamarbejde overvåges situationen af en nor

disk arbejdsgruppe, der koordinerer nationalt genbanksamarbejde for fisk. 
Arbejdsgruppen tager særligt sigte på at øge forskning og metodeudvikling 
for at bevare de genetiske naturressourcer af fisk. Bevaringen af de vilde 
laksestam m er har herunder haft høj prioritet.

I to grænseregionale om råder (Nordkalotten og Kvarken) har der været 
planlægning af en samordnet projektivitet, som tager sigte på at beskytte 
de truede vandringsfisk i den Botniske Bugt.

M inisterrådet er endvidere nået frem til, at spørgsmålene om vandrings
fisk desuden med fordel kan søges ivaretaget gennem drøftelser i den 
Internationale Fiskerikommission for Østersøen samt i øget omfang ved 
aktiviteter, der falder under det nordiske miljøsamarbejde.

M inisterrådet skal samtidig bemærke, at der påhviler de berørte nordi
ske lande et betydeligt nationalt ansvar i forbindelse med den fysiske 
planlægning omkring de indlandske vandveje, som er centrale for vand
ringsfiskenes livscyklus.
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Rek. 32/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 32/1987 angående nor
diskt samarbete på tjänstehandelns område
(Överlämnat av Nordiska m inisterrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å øke mulighetene for nordisk samarbeid på tjenestehandelens område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987:
En nærmere redegjørelse for oppfølgingen av rekommandasjonen er gitt 

i m inisterrådets årsberetning for 1987 (Cl), kap. XIX, pkt. 12.
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Rek. 33/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 33/1987 angående 
handlingsplan för nordisk näringspolitik
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd som et ledd i oppfølg
ingen av handlingsplanen ” Norden i vekst” til neste sesjon å utarbeide en 
ny handlingsplan inrettet på næringspolitikk i sam svar med Nordisk Råds 
synspunkter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiska rådet har avgett tre rekom m endationer, som anknyter till 

arbetet med den nya ekonom iska handlingsplanen (nr 33, 34 och 4511987). 
Dessa rekom m endationer behandlas i ett sammanhang i N ordiska mini
sterrådets verksam hetsberättelse för 1987 ( C l )  kapitel XVI, avsnitt 2.7. 
Vidare hänvisas till kapitel II i verksam hetsberättelsen, där en utförlig 
redogörelse för den löpande handlingsplanen ” N orden i växt” ges.
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Rek. 34/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 34/1987 angående upp
följning av rapport från arbetsgruppen för utvid
gat ekonomiskt samarbete i Norden och rappor
ter från Nordens fackliga samorganisation
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd
1. å gjøre en samlet gjennomgang av hvilke forslag fra arbeidsgruppen 

for utvidet økonomisk samarbeid i Norden og forslag i rapporter og pro
gram fra Nordens faglige samorganisasjon som bør gjennomføres, og

2. deretter presentere disse forslag for Nordisk Råd i et ministerråds
forslag.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiska rådet har avgett tre rekom m endationer, som anknyter till 

arbetet med den nya ekonom iska handlingsplanen (nr 33, 34 och 4511987). 
Dessa rekom m endationer behandlas i ett sammanhang i Nordiska minis
terrådets verksam hetsberättelse för 1987 (C I) kapitel XVI, avsnitt 2.7. 
Vidare hänvisas till kapitel II i verksam hetsberättelsen, där en utförlig 
redogörelse för den löpande handlingsplanen ” N orden i växt” ges.
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Rek. 35/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 35/1987 angående 
bioteknologiskt samarbetsprogram
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å utarbeide et bioteknologisk samarbeidsprogram.
N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 decem ber 1987: 
M inisterrådet hänvisar till det särskilda ministerrådsforslaget ” Nordiskt 

bioteknologiskt sam arbetsprogram ” (B 77le).
M inisterrådet anser därmed, för sin del, att syftet med rekomm endatio

nen är tillgodosett.
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Rek. 36/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 36/1987 angående nor
diskt samarbete på materialområdet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å utrede hvordan en kan styrke det nordiske sam arbeidet på materialom

rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Den tekniska utvecklingen på m aterialom rådet går mycket snabbt. För 

att de nordiska länderna skall ha möjlighet att följa med i denna utveckling 
krävs stora satsningar både från industrins och samhällets sida.

I utredningsarbetet om det nordiska industriella centret i Oslo framkom i 
skilda sammanhang önskemål om ett ökat nordiskt sam arbete inom m ate
rialteknik.

1 det överlämnade ministerrådsforslaget om det industriella centret före
slår m inisterrådet bl. a. en ordning om satsningar på stora nordiska projekt 
inom strategiska om råden. Enligt m inisterrådets uppfattning lämpar sig 
detta väl för satsningar inom exempelvis materialteknik.

M inisterrådet har vidare erfarit att N ordiska industrifonden planerar 
projektinitiering inom materialteknik.

Härmed anser ministerrådet för sin del, att syftet med rekom m endatio
nen tillgodosetts.
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Rek. 37/1987/e
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 37/1987 angående nor
diskt samarbetsprogram för avveckling av han
delshinder i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Ekonomiska utskottets betänkande över meddelandet, 
se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd 
å vedta et nordisk samarbeidsprogram for avvikling av handelshind

ringer i N orden i sam svar med ministerrådsforslag B 70le og Nordisk Råds 
synspunkter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den lO decem ber 1987:
En utførlig redegjørelse for oppfølgingen av rekommandasjonen er gitt i 

ministerrådets årsberetning for 1987 (C I), kap. XIX, pkt. 7, jfr  pkt. 12.
M inisterrådet anser for sin del at hensikten med rekommandasjonen 

med dette er oppfylt.
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*Rek. 38/1987/t
D 1988

Meddelanden

om rekommendation nr 38/1987 angående plan 
för ökad trafiksäkerhet i Norden
(Överlämnade av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att skyndsamt utarbeta en plan för ökad trafiksäkerhet i Norden i enlighet 
med m inisterrådsforslag B 72lt och med beaktande av de synpunkter som 
anförts av N ordiska rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska trafiksäkerhetsrådet har fortsatt arbetet för att få fram en 

konkret plan för trafiksäkerhetsarbetet i Norden. Ett utkast till en sådan 
plan har m inisterrådet medelst sitt brev från den 12.10.1987 lämnat till 
Nordiska rådet för behandling.

Nordiska ministerrådet har för avsikt att följa trafiksäkerhetsplanens 
genomförande och justera  planen vid behov. Samtidigt kommer minister
rådet att närmare utreda möjligheter till en prioritering av trafiksäker
hetsarbetets olika om råden på längre sikt.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 22 januari 1988:
K om m unikationsutskottet behandlade förslaget till trafiksäkerhetsplan 

vid sitt möte den 10 novem ber. Med anledning av utskottets behandling 
hemställde Nordiska rådets presidium att ministerrådet till utskottets möte 
i februari 1988 måtte framlägga ett reviderat förslag som beaktar av utskot
tet anförda synpunkter.

M inisterrådet har med anledning av presidiets begäran och mot bak
grund av utskottets synpunkter reviderat förslaget. Handlingsplanen för 
ökad trafiksäkerhet i N orden kommer att översändas till kommunikations
utskottet innan utskottets februarimöte.
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Rek. 39/1987/t
D 1988

Kommunikationsutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående sänkta 
flygplatsavgifter och flygpriser inom Norden

(Meddelandet, se s. 2988)

Till Nordiska rådets kommunikationsutskott har hänvisats meddelande 
om rekommendation nr 3911987 angående sänkta flygplatsavgifter och 
flygpriser inom Norden.

I rekomm endationen rekom m enderas Nordiska m inisterrådet att skynd
samt

1. utreda möjligheterna att sänka och sam ordna de statliga flygplatsav
gifterna för internordiska linjer samt
2. utreda möjligheterna till generella sänkningar av priserna på de inter
nordiska flyglinjerna.

Vad gäller rekom m endationens första punkt menar ministerrådet att det 
inte går att harmonisera flygplatsavgifterna på grund av flygplatsernas 
olika trafikvolym, inkomst, anläggningarnas ålder etc.

Vad gäller rekom m endationens andra punkt framgår av meddelandet att 
m inisterrådet menar att de som reser inom N orden kan få billiga flygbiljet
ter, eftersom utbudet av rabattordningar och specialpriser är stort.

Vidare framgår av m eddelandet att m inisterrådet inte vill göra något 
ytterligare när det gäller flygplatsavgifterna samt att man inte ser någon 
anledning att ändra den nuvarande grundstrukturen i flygbiljettsystemet.

Även om kom m unikationsutskottet inte fullt ut delar m inisterrådets 
åsikter i frågan, m enar utskottet att man under nuvarande förhållanden 
inte kan uppnå rekomm endationens syfte.
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Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekomm endation nr 39/1987 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 12 februari 1988

M argrete Auken (SF) 

M argit Hansen-Krone (H) 

Elver Jonsson (fp)
Förman 

Sakari Knuuttila (Sdp)

Kaj Poulsen (S)

Öli Þ. Gudbjartsson (B.) 

O lof Jansson (AC) 

Ragna Berget Jørgensen (A)

Sirpa Pietikäinen (Kok) 

Peder Sønderby (V)

Olle Östrand (s)
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Meddelande

om rekommendation nr 39/1987 angående sänkta 
flygplatsavgifter och flygpriser inom Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att skynd
samt

1. utreda möjligheterna att sänka och samordna de statliga flyg
platsavgifterna för internordiska linjer samt

2. utreda möjligheterna till generella sänkningar av priserna på de 
internordiska flyglinjerna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Indledningsvis skal der gøres opmærksom på, at billetpriserne for inter

nordisk trafik fremkommer efter ansøgninger fra flyselskaberne. Myndig
hederne i hvert land godkender eller afslår derefter det ansøgte.

Der findes to fundamentalt forskellige pristyper: normalpriser og 
specialpriser. De første er helt uden restriktioner i anvendelsen (f. eks. 
med hensyn til reservationsændringer og refunderinger) og er derfor de 
dyreste. De sidste er behæftet med mere eller mindre restriktive vilkår, 
men er til gengæld væsentligt billigere end normalbilletterne.

M inisterrådet ser ingen anledning til at forsøge at ændre ved denne 
grundstruktur i billetsystem et, så meget mere som normalprispassagererne 
udgør grundstam men for de fleste nordiske flygselskaber, og indtægterne 
herfra muliggør ydelse af store rabatter til specialprispassagererne.

N år M inisterrådet gerne vil fremhæve dette forhold skyldes det, at det er 
opfattelsen, at det internordiske rejsepublikum med hensyn til turisme, 
besøgsrejser, udvekslingsrejser og lignende har gode muligheder for at 
sikre sig billige flybilletter. M inisterrådet finder ikke, at restriktionerne for 
billetternes anvendelse er for stramme for disse formål. Der er ofte et 
forøget udbud af pladser til disse lave priser i ferieperioderne, tilmed ofte 
til yderligere nedsatte priser. Det skal også nævnes, at ungdommen favori
seres med særlig lave specialpriser.

M inisterrådet skal samtidig gøre opmærksom på, at alle fem trafikmyn-

Rek. 39/1987/t
D 1988
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digheder løbende følger udviklingen i normalflybilletpriserne, herunder 
indenrigspriserne og de internordiske priser. Det skyldes, at det især er 
disse priser, der er relevante for erhvervsrejsende. Det kan oplyses, at 
myndighederne i de seneste år har været endog yderst tilbageholdende 
med godkendelse af normalprisforhøjelser for langt størstedelen af de 
internordiske flyruter.

Med hensyn til lufthavnsafgifter, som udgør en del af omkostningerne 
for flyselskaberne skal M inisterrådet fremhæve resultaterne af et udred
ningsarbejde mellem SAS og luftfartsmyndighederne i Danmark, Norge og 
Sverige.

Arbejdet blev afsluttet i marts 1987, og konklusionen af arbejdet er, at 
det ikke gennem nedsættelse af lufthavnsafgifterne har vist sig muligt at 
gennemføre generelle væsentlige reduktioner i billetpriserne for den inter- 
skandinaviske trafik. Afgifterne udgør nemlig kun en forholdsvis lille del af 
de samlede om kostninger for flyselskaberne, og nedsættelse af disse vil 
derfor kun i ringe grad influere på billetpriserne. Til gengæld er afgifterne 
den væsentligste del af lufthavnenes indtægter.

Hvad angår forslaget om en harmonisering af lufthavnsafgifterne, vil det 
ikke kunne gennemføres på grund af lufthavnes helt forskellige forudsæt
ninger med hensyn til trafikvolum en, inddækningsgrad, anlæggenes alder 
m. v.

Med henvisning hertil agter M inisterrådet ikke at foretage sig yderligere 
med hensyn til de internordiske lufthavnsafgifter.
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Rek. 40/1987/t
D 1988

Kommunikationsutskottets betänkande
över meddelande om rekommendation angående förenk
ling och harmonisering av tullformaliteterna i posttrafi
ken mellan de nordiska länderna

(Meddelandet, se s. 2991)

Till Nordiska rådets kom m unikationsutskott har hänvisats meddelandet 
om rekommendation nr 40!1987 angående förenkling och harmonisering av 
tullformaliteterna i posttrafiken.

I rekomm endationen rekom m enderas Nordiska ministerrådet 
att påskynda arbetet med att förenkla och harm onisera tullformaliteter

na i den internordiska posttrafiken.
Enligt meddelandet har den grupp som sysslat med det anförda arbetet 

framlagt en rapport i frågan. I rapporten görs bl. a. en värdering av möjlig
heterna att införa lättnader i tullbehandlingen av postförsändelser.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet
att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekomm endation nr 40/1987 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 12 februari 1988

M argrete Auken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Elver Jonsson (fp)

Förman 

Sakari Knuuttila (Sdp)

Kaj Poulsen (S)

Öli P. Gudbjartsson (B.) 

O lof Jansson (Å C) 

Ragna Berget Jørgensen (A)

Sirpa Pietikäinen (Kok) 

Peder Sønderby (V)

Olle Östrand (s)
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Rek. 40/1987/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 40/1987 angående för
enkling och harmonisering av tullformaliteterna i 
posttrafiken mellan de nordiska länderna
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att påskynda arbetet med att förenkla och harm onisera tullforma
liteterna i den intem ordiska posttrafiken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Nordiska m inisterrådet inrättade i novem ber 1986 en arbetsgrupp för att 

u treda och om möjligt framlägga förslag till lösningar på vissa tullrelatera- 
de frågor. A rbetsgruppen framlade en rapport i oktober 1987. I rapporten 
görs bl. a. en värdering av möjligheterna att göra lättnader i tullbehandling
en av postförsändelser. Gruppen konstaterar att sam arbetet mellan de 
nordiska ländernas post- och tulladm inistrationer fungerar mycket väl. 
Vidare hänvisas till att en ytterligare förenkling och harmonisering på detta 
område kommer att äga rum den 1 januari 1988, då man kan använda 
enhetsdokum entet (SAD) för postförsändelser mellan EG- och EFTA- 
länder.

Sammanfattningsvis ansåg arbetsgruppen att betydande lättnader hade 
uppnåtts och att de problem som framkommit till en del kunde ha sin grund 
i bristande information om gällande procedurer.

N ordiska m inisterrådet har behandlat arbetsgruppens rapport och med 
anledning därav bl. a. beslutat att instruera berörda nationella organ att 
vidta sådana åtgärder att förbättringar av information om tullbehandling av 
postförsändelser åstadkom m es. De nationella organen skulle därvid sörja 
för att en ändamålsenlig nordisk samordning kommer till stånd.

1 ministerrådets överväganden i frågan har möjligheterna till lättnader i 
tullbehandlingen av postförsändelser vägts mot behovet av att upprätthålla 
en ändamålsenlig tullkontroll, b l.a . med anledning av den ökade narkoti
kasmugglingen i postförsändelser.

Därmed anser m inisterrådet, för sin del, att rekom m endationen, så långt 
det mot denna bakgrund är möjligt, har tillmötesgåtts.
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*Rek. 41/1987/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 41/1987 angående för
enkling av vägmärkessystemet i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
att koordinera pågående forskning och evaluera föreliggande forsknings

resultat om trafikanternas (härunder även "m juka trafikanter") förmåga 
att uppfatta vägmärken och tillgodoräkna sig den information de ger i syfte 
att ta ställning till om ytterligare forskning behövs och i så fall ta initiativ 
till detta, samt

att utreda vilka förenklingar och harmoniseringar som kan genomföras 
av vägm ärkessystem et i de nordiska länderna inom ramen för gällande 
internationella konventioner.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
N ordiska trafiksäkerhetsrådet har anm odat Nordisk kommitté för väg

trafiklagstiftning (NKV) att ta upp rekomm endationen till behandling. 
NKV kommer att år 1988 sätta igång arbetet med en revidering av Nordis
ka vägtrafikkommitténs förslag från år 1985 till gemensamma regler angå
ende vägmärken i Norden. Föreliggande forskningsresultat om trafikanter
nas förmåga att uppfatta vägmärken kommer att användas vid nämnda 
arbete. NTR kommer att senare ta ställning till eventuellt behov av ny 
forskning på området.
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*Rek. 42/1987/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 42/1987 angående inter
nationell samverkan för förenkling och harmoni
sering av vägmärkessystemet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att gem ensamt driva frågor rörande förenklingar och harm onise
ring av vägm ärkessystem et på internationellt plan.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Ett arbete med en revidering av den internationella konventionen om 

vägmärken från år 1986 har inletts inom Economic Commission for Europe 
ECE. N ordiska trafiksäkerhetsrådet följer detta arbete och har anmodat 
Nordisk kommitté för vägtrafiklagstiftning (NKV)  att verka för koordine
ringen av de nordiska synpunkterna i detta arbete.
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Meddelande

om rekommendation nr 43/1987 angående inrät
tande av ett permanent nordiskt ungdomsrese- 
kort
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Kommunikationsutskottets betänkande över m edde
landet, se C 1)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att göra det nordiska ungdom sresekortet permanent, 
att kortets pris utgör hälften av priset för Inter-Rail-kortet, 
att kortet kan användas för resor i eget land, samt 
att undersöka möjligheterna för att utvidga kortets användningsområde 

till de delar av N orden där kortet hittills inte har kunnat användas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
De nordiske baner har udarbejdet et ny produkt, som skal erstatte det 

Nordiske ungdomsrejsekort. For kortet, som betegnes N ordturist for 
unge, gælder følgende:

Prisen bliver
-  for unge i alderen 12-25 år (inkl.): 75%  af den ordinære Nordturist- 

pris for 2. klasse 1 5 5 0 :-  D K K, dvs. 1 160- DKK,
-  unge i alderen 4—11 år (inkl.): 50%  af den ordinære Nordturistpris for

2. klasse 1 5 5 0 :- DKK, dvs. 77 5 :-  DKK.
Den endelige pris for de to kort vil afhænge af kursjusteringer og forde

lingsnøgle de nordiske lande og implicerede skibsselskaber imellem.
K ortet gælder i 21 dage til et ubegrænst antal jernbanerejser i de nordi

ske lande samt på skibsstrækningerne S tockholm -A bo (Silja Line), G öte
borg—Frederikshavn (Stena Line) og K ristiansand-H irtshals (Fred Olsen 
Lines/KDS). På skibsstrækningerne Stockholm -H elsingfors (Silja Line) 
og K øbenhavn-M alm o (Flyvebådene) samt på strækningen H jørring- 
Hirtshals ydes 50%  nedsættelse.

DSB vil koordinere udarbejdelsen af markedsføringsmateriale herunder 
brochurer, plakater og øvrige former for informationsmateriale.

Som det fremgår adskiller det nye kort sig på nogle punkter fra det 
hidtidige ungdom srejsekort, som koster 1 050 DKK og har en gyldighedstid 
på 1 måned. Til sammenligning kan i øvrigt nævnes, at Inter-Rail-kortet 
(inkl. skib) koster 1 950 D KK og har en gyldighedstid ligeledes på 1 måned.

Rek. 43/1987/t
D 1988
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I modsætning til ungdom srejsekortet og Inter-Rail-kortet kan Nord- 
turist-kortet bruges også til rejser i eget land, uden tillæg.

Det er tanken, at der skal være tale om en perm anent ordning.
Selv om gyldighedstiden som nævnt er noget kortere end for Inter-Rail- 

kortet, er det M inisterrådets opfattelse, at det nye produkt prismæssigt kan 
udgøre et attraktivt alternativ til Inter-Rail-kortet. Fordelen for jernbane
forvaltningerne ved det nye produkt er naturligvis, at der fremover bliver 
tale om m arkedsføring af et nordisk produkt, N ordturistkortet.

Med hensyn til spørgsmålet om udvidelse af kortets anvendelsesom råde 
finder M inisterrådet det som tidligere tilkendegivet ikke realistisk, at det 
udvides til at omfatte rejser til Vestnorden, i hvert fald ikke, hvis prisen 
skal holdes på uændret niveau. M inisterrådet skal pege på, at der findes en 
række rabatm uligheder på flyrejser, også for unge, og M inisterrådet finder 
ikke, at man bør komplicere vilkårene for N ordturistkortet ved at søge det 
udvidet til også at gælde flyrejser.

Hermed anser m inisterrådet, for sin del, at hensigten med rekom m anda
tionen er blevet opfyldt.

BILAG A 1

Fråga till N ordiska m inisterrådet angående det nordiska ungdomsre- 
sekortet

(Se sak E  / ,  s. 3004)

BILAG A 2

Fråga till Sveriges regering angående det nordiska ungdom sresekor- 
tet

(Se sak E  2, s. 3005)

BILAG A 3

Fråga till Nordiska m inisterrådet angående det nordiska ungdoms- 
kortet ” N O R D R E S”

(Se sak E 37, s. 3049)
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*Rek. 44/1987/t
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 44/1987 angående plan 
för infrastrukturinvesteringar i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet 
att tillsätta en utredning som allsidigt belyser de långsiktiga konsekven

serna av olika utvecklingsstrategier beträffande infrastrukturinvesteringar
na inom kom m unikationssektorn, samt 

att utifrån resultaten av denna utredning för Nordiska rådet presentera 
en samlad plan för de fortsatta infrastrukturinvesteringarna i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
M inisterrådets bedømning er at en utredning av dette slag må startes opp 

med et forprosjekt. Forprosjektet må avklare hvordan selve utredningen 
best kan legges opp, slik at den kan gi det nødvendige grunnlag for 
videreutviklingen av det nordiske samarbeid på dette viktige feltet.

M inisterrådet har ønsket å imøtekomme kommunikasjonsutvalgets an
modning om en raskere oppstart av utredningen under 1987. Dette er gjort 
mulig gjennom en omprioritering av N E T ’s prosjektvirksom het, kombinert 
med bruk av norske utredningsmidler og en velvillig og konstruktiv hold
ning fra Transportøkonom isk institutt i Oslo.

TØI har påtatt seg prosjektlederansvaret og vil stå for store deler av 
utredningsarbeidet. Mye arbeid må imidlertid gjøres nasjonalt. Det er 
derfor naturlig å knytte tilsvarende forskningsmiljøer i de andre nordiske 
land aktivt med i arbeidet. Arbeidet følges av en prosjektkomite med en 
representant for hvert av de nordiske sam ferdselsdepartem entene.

Som et ledd i forprosjektarbeidet vil det bli holdt et seminar tidlig på 
nyåret. Representanter for ulike forskningsinstitusjoner, departem enter, 
etater, nordiske sam arbeidsvirksom heter osv., vil bli invitert.

Dette prosjektopplegget innebærer at forprosjektet kan gjøres ferdig i 
løpet av første halvår 1988. Selve utredningen kan startes opp umiddelbart 
etterpå. Omfang og avslutningstidspunkt vil bli avklart i forprosjektfasen.
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Rek. 45/1987/b
D 1988

Meddelande

om rekommendation nr 45/1987 angående finan
sieringen av det nordiska samarbetet
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Budget- och kontrollutskottets betänkande över med
delandet, se C 2, s. 2344)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å utarbeide alternative norm er for finansieringen av det nordiske sam ar

beidet som sikrer dette voksende samarbeid nødvendige ressurser.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987: 
Nordiska rådet har avgett tre rekom m endationer, som anknyter till 

arbetet med den nya ekonom iska handlingsplanen (nr 33, 34 och 45/1987). 
Dessa rekom m endationer behandlas i ett sammanhang i Nordiska minis
terrådets verksam hetsberättelse för 1987 (C /) , kapitel XVI, avsnitt 2.7. 
Vidare hänvisas till kapitel II i verksam hetsberättelsen, där en utförlig 
redogörelse för den löpande handlingsplanen "N orden  i växt” ges.
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Framst. 1/1988/k
D 1988

Meddelande

om framställning nr 1/1988 angående radio- och 
TV-samarbetet i Norden
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Kulturutskottets betänkande över meddelandet, se 
framst. 1/1986/k, s. 2863)

Framställningen har följande lydelse:

Nordiska rådets presidium anm odar Nordiska ministerrådet,
att ge det pågående arbetet med en uppbyggnad av ett nordiskt radio- 

och TV-samarbete via satellit, som genomförs med utgångspunkt i Nordis
ka rådets framställning 1/1986, en sådan inriktning att sändningar av pro
gram från de nordiska länderna över fyra kanaler i Tele-X kan möjliggöras,

att i anslutning till detta sam arbete vidta åtgärder för att underlätta 
nordisk programproduktion och verka för starkt ökad nationell program
produktion, och

att till Nordiska rådet avge förslag om ett permanent nordiskt radio- och 
TV-samarbete i god tid före Tele-X-satelliten tas i bruk för nordiska 
sändningar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (industri-, kommunikations- och kultur
ministrarna) meddelar den 10 decem ber 1987:

1. Programverksamhetens inriktning

Frågan om en ombyggnad av Tele-X-satelliten för att möjliggöra sänd
ning av fyra kanaler har prövats av ministerrådet. Genom en sådan om
byggnad skulle Tele-X möjliggöra överföring av fyra nationella kanaler, en 
dansk, en finsk, en norsk och en svensk kanal. Isländska program skulle 
kunna inlemmas i någon av dessa kanaler. Kostnaden för en ombyggnad 
beräknades uppgå till 100 msek. Satellitens utgående sändareffekt avsågs 
sänkt från nuvarande 230 watt till 70 watt per kanal. Genom den tekniska 
utvecklingen på mottagarsidan skulle sändningarna emellertid ändå kunna 
mottas individuellt med s. k. parabolantenner i storleksordningen 60 -90  
cm i diam eter eller genom mottagning i kabelanläggningar. Det senare kan 
förväntas dominera beträffande Tele-X-sändningarna under etablerings- 
skedet.

De nationella radioföretagen uttalade i en rapport i maj 1987 att det 
kunde vara mer ändamålsenligt med överföring av nationella program
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simultant och direkt än med ett sam arbete enligt det beslutade sam arbetet i 
två redigerade kanaler. Genom att sända nationella kanaler simultant anser 
radioföretagen möjligheten föreligga att närm a sig de ursprungliga tankar
na bakom och helheten i ett nordiskt TV-sam arbete via satellit, dvs. 
överföring av samtliga i N orden existerande nationellt rikstäckande TV- 
program.

Nordisk enighet om en ombyggnad av Tele-X-satelliten kunde inte upp
nås i förhandlingar inom m inisterrådet vid ett möte i mitten av juni 1987. 
S tatsm inistrarna i Finland, N orge och Sverige uttalade härefter ett intresse 
för en användning av tre kanaler i Tele-X. D etta kan ske utan ombyggnad 
av satelliten. M inisterrådet har inlett ett arbete med att u treda de tekniska, 
ekonom iska och program m ässiga förutsättningarna för en sådan använd
ning. U tgående ifrån de diskussioner som fördes kring en användning av 
fyra TV-program kanaler, ter det sig naturligt att Finland, Norge och Sveri
ge i ett trekanalssam arbete skulle disponera vardera en kanal. Utgångs
punkt för det nordiska TV -sam arbetet är att det är de nationella allmän- 
TV-företagen som skall svara för program verksam heten i nordisk satellit- 
TV. Danmarks regering har meddelat att man, efter inbjudan av övriga 
länder, är beredd att förhandla om ett begränsat programdeltagande i Tele- 
X-sändningarna. Möjligheten föreligger att inlemma ett mindre antal dans
ka och även isländska program i de övriga kanalerna. Tele-X-satelliten 
medger inte mottagning i Island. Av kulturpolitiska skäl är det värdefullt 
att isländska program kan ingå i de s. k. östnordiska sändningarna, dvs. 
sändningar över Danmark, Finland, Norge och Sverige.

M inisterrådets beslut från novem ber 1985 om en treårig försöksverk
samhet med två redigerade nordiska kanaler genom användning av Tele-X- 
satelliten gäller fortsatt. Mot bakgrund i en utredning om förutsättningarna 
för en användning av tre TV-programkanaler i Tele-X-satelliten, kommer 
ministerrådet att pröva om det finns anledning att förändra detta beslut. 
Nödvändiga programpolitiska och mediepolitiska hänsyn kommer härvid 
att tas. E tt beslut om en eventuell ändrad programmässig inriktning av det 
nordiska TV -sam arbetet kommer i så fall att fattas så snart som möjligt och 
senast i mars/april 1988. Bland annat har radioföretagen anmält sig behöva 
uppemot ett år för att etablera nödvändig organisation och andra förbere
delser inför ett sam arbete i två redigerade kanaler.

Uppskjutningsprogram met med den europeiska Ariane-raketen förlöper 
åter normalt efter kraftiga förseningar genom ett haveri i maj 1986. I 
novem ber 1987 sköts den västtyska direktsändande satelliten TV-Sat upp 
som Europas första direktsändande satellit. Tele-X-satelliten beräknas 
skjutas upp i januari 1989 med möjlig nordisk program verksam het några 
månader senare.
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2. Eventuellt permanent samarbete

M inisterrådet för även diskussioner om ett fortsatt nordiskt TV-samar- 
bete efter den nu beslutade inledande treårsperioden. Radioföretagen har 
bl. a. uttalat att det av hänsyn till publiken och dess benägenhet att investe
ra i nödvändig mottagningsutrustning är viktigt att sam arbetet sträcker sig 
över en följd av år. För att garantera publiken mottagning av satellitsända 
program krävs ett s. k. operativt system med minst två satelliter i rymden 
varav den ena är i reserv och en ytterligare satellit på marken i beredskap 
för uppskjutning.

Styrelsen för N ordiska telesatellitkonsortiet har uppm ärksam m at rege
ringarna i Finland, Norge och Sverige på ett erbjudande som ger möjlighet 
att på kort tid etablera ett operativt system. Erbjudandet innebär att man 
för nordiskt bruk skulle kunna förvärva två redan byggda satelliter. H är
igenom skulle en perm anent och operativ användning av satellit för överfö
ring av TV i N orden kunna etableras redan i slutet av år 1990. Satelliterna 
har kapacitet för överföring av upp till 6 TV-kanaler beroende på den 
sändareffekt som väljs. Möjligheter för överföring av program till Island 
och Färöarna föreligger, men med något reducerad effekt.

M inisterrådet kommer att pröva om förutsättningar finns för att etablera 
ett perm anent nordiskt TV-sam arbete via satellit.

3. Finansiering

K ostnaderna för ett TV-sam arbete i N orden via satellit avses finansiera
de helt utanför sedvanlig nordisk budget på det sätt medverkande länder 
avgör.

4. Ytterligare information

M inisterrådet avser att hålla N ordiska rådets organ fortlöpande oriente
rade om utvecklingen av det nordiska TV-sam arbetet via satellit. M inister
rådet kan härför komma att ge ytterligare upplysningar i ett s. k. tilläggs- 
meddelande inför sessionen 1988. E tt eventuellt beslut om etablering av en 
perm anent användning av satellit för TV-överföring i Norden kan komma 
att fattas under första halvåret 1988. M inisterrådet avser underställa N or
diska rådet ett förslag till sådant beslut om detta skulle bli aktuellt. Det är 
önskvärt att N ordiska rådet i så fall kan avge ett eventuellt yttrande före 
den ordinarie sessionen 1989.
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Framst. 2/1988/k
D 1988

Kulturutskottets betänkande
över meddelandet om framställning angående en europe
isk konvention om gränsöverskridande TV-sändningar

(M eddelandet, se s. 3002)

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska m inisterrådet till Nordis
ka rådets 36:e session avgivet meddelande om framställning nr 2/1988 
angående europeisk konvention om gränsöverskridande TV-sändningar.

Av meddelandet framgår att m inisterrådets arbetsgrupp för kultur och 
massmedier har följt förhandlingarna i Europarådet om en konvention om 
gränsöverskridande TV-sändningar i Europa. Den samordning av de nor
diska ländernas inställning som har ägt rum mellan länderna anses ha 
bidragit positivt till de resultat som redan har uppnåtts. Av meddelandet 
framgår även att arbetsgruppen fortsatt kommer att bidra till koordinering
en av ländernas insatser i de pågående förhandlingarna.

Mot bakgrund av den information ministerrådet lämnar om fortsatt 
koordinering av ländernas insatser i syfte att uppnå en europeisk konven
tion om gränsöverskridande TV-sändningar anser utskottet att det inte 
finns skäl att kvarhålla framställningen på rådets dagordning. U tskottet 
utgår från att närmare information om utvecklingen inom det europeiska 
mediesam arbetet och om de nordiska ländernas insatser på detta område i 
fortsättningen ges i m inisterrådets berättelse C I .

U tskottet föreslår,
att N ordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

framställningen nr 2/1988 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 11 februari 1988

Gunnar Björk (c)

Eidur Gudnason (A.)
F örm an 

Thea Knutzen (H)

Kjeld Rahhæk Møller (SF) 

Berit Oscarsson (s)

Robert Pedersen (s)

Heikki Riihijdrvi (Smp) 

Otto Steenholdt (At)

Haakon Blankenborg (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Jacob Linde nskov (Jvfl) 

Barbro Nilsson (s) 

Saara-Maria Paakkinen (Sdp) 

Hans Petersson (fp) 

Mirja R yynänen (K) 

Anders Talleraas (H)

Kåre Øvregard (A)
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Framsi. 2/1988/k
D 1988

Meddelande

om framställning nr 2/1988 angående en europe
isk konvention om gränsöverskridande TV-sänd- 
ningar
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Framställningen har följande lydelse:

N ordiska rådets presidium anm odar Nordiska ministerrådet att verka 
för att de nordiska länderna aktivt bidrar till att en europeisk konvention 
om gränsöverskridande TV-sändningar snabbt antas, och att en sådan 
konvention innehåller regler för skydd av barn och ungdom, regler om 
europeiskt programinnehåll samt regler för reklam och sponsring av pro
gram.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 30 novem ber 1987:
Den nordiske arbejdsgruppe for kultur og massemedier har på sine 

seneste m øder drøftet konventionsforhandlingerne i Europarådet med 
henblik på at vurdere koordineringen af de nordiske landes indsats i disse 
forhandlinger.

Forhandlingsforløbet har hidtil været ganske positivt set fra et nordisk 
synspunkt og det er arbejdsgruppens vurdering, at den hidtidige uformelle 
samordning af holdninger og synspunkter, som har fundet sted mellem de 
nordiske lande, har fungeret ganske effektivt og bidraget positivt til de 
allerede opnåede resultater.

Arbejdsgruppen vil fortsat følge og bidrage til koordinering af de nordis
ke landes indsats i disse forhandlinger.

M inisterrådet finder på den baggrund ikke at der er behov for yderligere 
og mere formaliserede initiativer i denne sammenhæng.
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Framst. 3/1988/b
D 1988

Meddelande

om framställning nr 3/1988 angående Nordiska 
ministerrådets budget för 1988 samt preliminära 
ramar för 1989—90
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

(Budget- och kontro llu tskottets betänkane över m edde
landet, se C 2, s. 2344)

Framställningen har följande lydelse.

Nordisk Råds presidium henstiller til Nordisk M inisterråd å øke fremlag
te budsjett for 1988 med 17 millioner DKK i overensstem m else med 
Budsjett- og kontrollutvalgets vurderinger samt å vedta det justerte bud
sjett under hensynstaken av Budsjett- og kontrollutvalgets merknader.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1987: 
Nordiska m inisterrådet överläm nar härmed den slutligt fastställda bud

geten för Nordiska m inisterrådets verksam het 1988. Beslut om fastställan
de av budget fattades den 27 novem ber 1987. Budgeten uppgår totalt till
564.495.000 DKK. I överensstäm m else med Nordiska rådets förslag har 
ministerrådet beslutat att överföra överskottet från 1986 års budget,
4.852.000 DKK, till att utnyttjas under 1988 utöver den fastställda budge
ten.

Ö verskottet från 1986 förs till m inisterrådets reserv 1988. Vid använd
ningen av dessa medel samt icke förbrukade medel från 1987 års minister
rådsreserv kommer ministerrådet bl. a. att lägga vikt på de prioriteringar 
som budget- och kontrollutskottet har gjort och de önskemål som eventu
ellt kommer att lämnas vid sessionen 1988.

Tekniskt gäller för 1988 års budget att vissa prisomräkningstal justerats 
upp jäm fört med budgetförslaget. Anslagsposten för varor och tjänster för 
institutioner i Danmark har nu om räknats med 4 % (budgetförslaget
2,5 %). M otsvarande förändring för Island är 18 % (5 %) samt för 
projektverksam het generellt 4,5 % (4 %).

M inisterrådet har med budgetbeslutet b l.a . tagit hänsyn till igångsätt
ningen av kulturhandlingsplanen, det industriella centret och insatser på 
transportom rådet. Vidare har ministerrådet vid fastställandet av minister
rådsreserven avsatt medel till ett nytt sam arbetsprogram  om bioteknologi, 
som för 1988 genomförs i enlighet med programkommitténs förslag vilket 
kommer att översändas till N ordiska rådet som ministerrådsforslag.
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E 1
1988

Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående det 
nordiska ungdomsresekortet
(M eddelandet om rek. nr 43/1987/t, se s. 2994)

Til Nordisk M inisterråd

På sessionen i Helsingfors i 1987 vedtog Nordisk Råd en rekom m anda
tion om at gøre det nordiske ungdomsrejsekort perm anent (rek. nr. 43), at 
kortets pris skulle udgøre halvdelen af prisen for Interrailkortet, at kortet 
skulle kunne anvendes ved rejse i eget land samt at Nordisk M inisterråd 
skulle undersøge muligheden for at udvide kortets anvendelsesom råde til 
de dele af N orden, hvor kortet hidtil ikke har kunnet benyttes. Kortets 
gyldighed blev i lighed med Interrailkortet fastsat til 30 dage.

Efter det oplyste har de nordiske generaldirektører på et møde i oktober 
1987 besluttet, at det nordiske ungdom srejsekort skal ophøre ved udgan
gen af 1987. I stedet har jernbaneforvaltningerne besluttet, at unge menne
sker kan købe en nordturistbillet med 25 % rabat. Prisen for denne rabatbil
let er i 1988 fastsat til 1 160 DKK med en gyldighed på 21 dage, mens 
ungdomsrejsekortet i 1987 kostede 1 050 DKK og kunne bruges i 30 dage, 
altså en både dyrere og dårligere løsning for ungdommen. Til sammenlig
ning kan nævnes, at Interrailkortet i 1987 kostede 1 600 DKK.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg her følgende spørgsmål til 
Nordisk Ministerråd:

Hvordan vil M inisterrådet over for jernbaneforvaltningerne sikre at 
rekom m andationens ordlyd bliver opfyldt, og hvad vil M inisterrå
det gøre for at kortets gyldighed bliver som det oprindelige ung
dom srejsekort?

Dorte Bennedsen (S)

København, den 2. februar 1988
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1988

Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående det 
nordiska ungdomsresekortet
(M eddelandet om rek. nr 43/1987/t, se s. 2994)

Til Sveriges regering

På sessionen i Helsingfors i 1987 vedtog Nordisk Råd en rekom m anda
tion om at gøre det nordiske ungdomsrejsekort permanent (rek. nr 43), at 
kortets pris skulle udgøre halvdelen af prisen for Interrailkortet. at kortet 
skulle kunne anvendes ved rejse i eget land samt at Nordisk Ministerråd 
skulle undersøge muligheden for at udvide kortets anvendelsesom råde til 
de dele af N orden, hvor kortet hidtil ikke har kunnet benyttes.

Kommunikationsminister Sven H ulterström  erindrede på Kommunika
tionsudvalgets møde med N ordisk M inisterråd (trafik- og trafiksikkerheds
ministrene) den 11. novem ber 1987 i Abo om, at man efter rigsdagsbeslut
ning om SJ:s drift ikke kan give SJ direktiver om priser eller rabatter og 
altså ikke ad politisk vej bestem me om ungdomsrejsekortet.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Sveri
ges regering:

Hvordan vil den svenske regering sikre, at rekomm andationens 
ordlyd bliver opfyldt?

København, den 2. februar 1988

Dorte Bennedsen (Si
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
nordiskt medborgarskap

Til Islands regering

Mellem Danmark, Finland, Norge og Sverige har der siden 1969 været 
overenskom st om visse bestem m elser om statsborgerskab. Hensigten med 
denne overenskom st har været at fremme udviklingen hen imod en virke
liggørelse af et nordisk statsborgerskab. Et nordisk statsborgerskab er ikke 
alene en ideel bestræbelse, men i nok så høj grad af stor praktisk betydning 
for mange borgere i Norden. Den gældende overenskom st betyder bl. a., at 
nordiske statsborgere under visse nærmere betingelser er ligestillede med 
hensyn til indfødsret.

På en hel del sam fundsom råder har vi ganske vist opnået, at nordiske 
borgere er ligestillede uden hensyn til statsborgerskab, men der er dog 
fortsat betydningsfulde om råder, hvor statsborgerskab (indfødsret) i det 
pågældende land er en betingelse, fx ved ansættelse i statslige tjeneste
mandsstillinger.

Det forholder sig således, at kun borgere fra de fire lande, som har 
tilsluttet sig overenskom sten, nyder godt af de rettigheder, overenskom s
ten giver adgang til. Det er mit indtryk, at det i største udstrækning rammer 
islandske statsborgere, at Island ikke har tilsluttet sig overenskomsten. Så 
vidt jeg er inform eret, har det længe været ønsket i de andre nordiske 
lande, at Island skulle tilslutte sig. For Nordisk Råd er det en bremse på 
vore bestræbelser for nordisk indfødsret, at Island endnu ikke har tiltrådt 
den overenskom st, der har været i kraft imellem de andre nordiske lande i 
snart 20 år.

Med hvilken begrundelse har Island endnu ikke tiltrådt overens
komsten om nordisk statsborgerskab af 15. januar 1969?

Dorte Bennedsen (S)

København, den 2. februar 1988
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1988

Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session 
angående åtgärder mot gränsöverskridande 
luftföroreningar

Till Danmarks regering

De nordiska länderna har såväl nationellt som internationellt intensivt 
arbetat för att begränsa luftföroreningar, speciellt då begränsningen av 
utsläppen av svaveldioxid.

Redan år 1972 antog rådet en rekomm endation om åtgärder mot luftför
oreningar. Syftet var att få till stånd en minskning av utsläppen av svavel
dioxid i luften i N orden samt att däm pa skadeverkningarna av dessa. 
Norden har också kommit långt i sina harm oniseringssträvanden.

Således undertecknades år 1985 inom ramen för ECE-konventionen ett 
protokoll där 21 länder förbinder sig att minska utsläppen av svaveldioxid 
med minst 30 % fram till 1993 jäm fört med nivån 1980. De nordiska 
länderna har dessutom  gått längre och beslutat om nedskärningar till 50 % 
eller mer till 1995.

Vidare vill jag peka på den nordiska miljöskyddskonventionen, resulta
ten från Nordiska rådets konferens om gränsöverskridande luftförorening
ar år 1986 och den år 1987 antagna rekomm endationen om en handlings
plan mot luftföroreningar.

Trots att många viktiga åtgärder har vidtagits för att skydda vår miljö 
förekommer fortfarande utsläpp i N orden som har hälsovådliga effekter på 
miljön. Trovärdigheten i de nordiska ländernas agerande i miljöfrågor på 
internationell nivå förutsätter att vi nationellt eller i nordiskt samarbete 
vidtar alla tänkbara åtgärder för att minska skadeverkningarna på miljön.

Med hänvisning till vad som ovan sagts får jag ställa följande fråga till 
Danmarks regering:

Vilka åtgärder vidtar Danmarks regering för att minska de hälsovåd
liga utsläppen som förorsakas av de danska oljekraftverken och 
som också leder till hälsorisker i södra delen av Sverige?

Arne Gadd (s)

Stockholm den 3 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
den nordiska passfriheten

Till Danmarks regering 

” Den nordiska passfriheten står på spel” har man under hösten kunnat 
läsa i tidningspressen.

Bakgrunden till detta är EG-arbetet med att skapa en helt fri intern 
marknad och närmast här förslaget till direktiv om lättnader vid gränskon
troll. D etta syftar till att slopa alla gränskontroller mellan EG-länderna till 
år 1992.

Dessvärre kan förslaget leda till att de övriga nordiska länderna ställs 
inför passtvång till Danmark, något som länderna ingalunda önskar. Vi har 
vår nordiska passfrihet sedan 1950-talet och den vill vi värna om.

Av ministerrådets berättelse (C l) till 36:e sessionen framgår, att det är 
den danska regeringens uppfattning att man inte vill acceptera att det på 
nytt införs passtvång mellan de nordiska länderna. Vidare framgår av Cl 
att något annat är att Danmark skulle föredra ett avtal om gemensamma 
arrangemang mellan de nordiska länderna och EG med målsättningen att 
så många som möjligt får den mest förenklade gränspassagen.

Med hänvisning till ovanstående får jag ställa följande fråga till Dan
marks regering:

Vad avser Danmarks regering göra för att förhindra att den nordiska 
passfriheten sätts ur spel, när gränskontrollerna slopas mellan 
EG-länderna?

Lennart Andersson (s)

Stockholm den 11 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående Ålands 
landskapsstyrelses praxis när det gäller nordisk 
kommunal rösträtt

Till Finlands regering 

Redan år 1972 behandlades frågan om nordisk kommunal rösträtt i 
Nordiska rådet. En utredning gjordes och på basen av den beslöt Nordiska 
m inisterrrådet 1975 rekom m endera att en lagstiftning om nordisk kommu
nal rösträtt skulle genomföras i samtliga länder redan till nästa kommunal-

För Finlands och Sveriges del gick det snabbt. I bägge länderna kunde 
de nya bestäm m elserna tillämpas redan i kommunalvalet hösten 1976. 
Därefter har rösträtt och valbarhet i kommunala val för medborgare i annat 
nordiskt land genomförts i samtliga nordiska länder, i Danmark, Norge 
och Sverige också för andra invandrare. Kvalifikationstiden varierar något 
men rör sig mellan två och tre års stadigvarande bosättning före valårets 
utgång. Också i de två självstyrande om rådena Färöarna och Grönland har 
reformen genom förts. Det är bara det självstyrda Åland som fortfarande 
står utanför.

Just nu diskuterar Ålands landsting för andra gången på tio år frågan om 
införande av kommunal rösträtt för nordbor. Vi har med viss förvåning 
noterat att Åland fortfarande inte tycks anse det självklart, att i likhet med 
övriga Norden, införa nordisk kommunal rösträtt. Vid årsskiftet fanns det 
ca 1 000 finländska medborgare på Åland och ca 200 danska, isländska, 
norska och svenska medborgare. Det rör sig alltså inte om någon stor 
grupp, inte ens i relation till Ålands totalbefolkning på drygt 23000 perso-

Med hänvisning till ovanstående får jag ställa följande fråga till Finlands 
regering:

Vilka skäl finns för att på Åland inte tillämpa samma regler om 
nordisk kommunal rösträtt som i riket i övrigt?

Stockholm den 3 februari 1988

Arne Gadd (sj

Y l—17-336 Nordiska rådet Del 2
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående 
grannspråksundervisningen

Till Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet antog efter rekommendation av Nordiska rådet 
rek. 12119771k ett handlingsprogram för förbättrad nordisk språkförståelse 
1981. Programmet antogs av kultur- och utbildningsministrarna.

I samband med N ordiska m inisterrådets möte i januari 1980 gjordes 
följande uttalande:

Nordiska ministerrådet rekom m enderar nationella, statliga och kommu
nala myndigheter att verka för att grannspråksundervisningen stärks i 
grundskolan så att undervisningen ges redan från lågstadiet genom hela 
grundskolan.

För genomförandet vidtas på nationell nivå de ändringar och utfärdas 
kompletteringar till modersm ålsläroplanerna i enlighet med sekretariatets 
förslag.

I handlingsprogrammet sägs att ” en central uppgift är att stärka grann
språksundervisningen i skolan i Norden -  dels genom att påverka attity
derna, dels genom att ge äm net ökad plats” . Med andra ord har både 
Nordiska rådet och m inisterrådet fastslagit att ökad språkförståelse samt 
förbättrade kunskaper om de nordiska språken är viktiga beståndsdelar i 
ett nordiskt sam arbete, och att tidig inlärning och förståelse av de nordiska 
språken måste sättas högt.

Inom Sverige pågår för närvarande en revision av läroplan för svenska i 
grundskolan. I förslaget får de nordiska språken en klart nedtonad betydel
se. I den reviderade kursplanen hävdas att intresset för våra nordiska 
grannländers språk över lag har varit litet i svenskundervisningen under en 
tämligen lång tid. En av orsakerna sägs vara att elever med läs- och 
skrivsvårigheter tagit mer och mer av uppmärksamheten i debatten om 
svenskundervisningens innehåll och tillstånd. Jämfört med deras problem 
har undervisningen om de nordiska grannspråken betraktats som lyx.

Min fråga till m inisterrådet är om ministerrådet anser att det nya försla
get till kursplan för svenska överensstäm m er med den nu gällande rekom
mendationen?
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Om så inte är fallet vad tänker m inisterrådet göra för att ge de nordiska 
språken en, enligt rekom m endationen, fullvärdig status i svenska grund
skolan?

Stockholm den 25 januari 1988

Gunnar Björk (c)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående 
nordiskt deltagande i ERASMUS-projektet

Till Nordiska ministerrådet

Det historiska mötet mellan EG:s och Nordens utbildningsministrar 
följdes med stort intresse. Vid detta möte diskuterades b l.a . ett ökat 
samarbete och studentutbyte mellan EG-länderna och Norden. Man fann 
det också angeläget att få till stånd exam ensgodkännande mellan de olika 
länderna för att därmed underlätta ett kommande studentutbyte.

Både i Europa och N orden arbetas nu med am bitiösa planer för att göra 
det lättare för studerande att kom plettera sin akadem iska utbildning vid 
universitet och högskolor i annat land än hemlandet.

Våren 1987 beslöt EG:s ministerråd om att realisera det länge diskutera
de utbytesprogram m et ERASM US (European community action scheme 
for the mobility of university students). Enligt detta program skall fram till 
1992 150000 studerande ha fått möjlighet att under någon tid ha fått studera 
vid utländskt universitet.

Inom Norden finns N ORDPLU S (nordiskt program för utväxling av 
lärare, utbildningssökanden och studenter). D etta innebär att nordiska 
studerande som studerar i annat nordiskt land skall ha rätt till studiestöd 
från det egna landet. Dessutom  skall speciella NORDPLUS-stipendier 
delas ut som komplement till det nationella studiestödet. NORDPLUS 
skall igångsättas under 1989 då 600 årsstipendier på 12000 danska kronor 
skall utdelas. År 1991 skall antalet stipendier ha utökats till 1 200.

Vid det tidigare nämnda mötet diskuterades möjligheten att öppna ett 
sam arbete mellan EG och N orden såvitt gäller studentutbyte. M ötet resul
terade dock inte i något konkret avtal.

Knappast något annat sätt kan vara mer effektivt när det gäller att främja 
förståelse för andra länder och folk än att låta unga m änniskor bo och 
studera i annat land än hem landet. A tt för nordiska ungdomar begränsa 
denna möjlighet till Nordens länder kommer inte att bidra till att skapa 
goda förutsättningar för en framtida närmare integration mellan Norden 
och EG-länderna. Det är därför av största vikt att Norden kommer med i 
ERASM US-projektet för att inte ham na utanför i en tid då kulturutbyte 
och mänskliga kontakter över nationsgränserna ökar i Europa.
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Med hänvisning till vad som ovan sagts önskar jag ställa följande fråga 
till Nordiska ministerrådet:

Finns det några konkreta gem ensamma nordiska planer för att få till 
stånd ett nordiskt deltagande i det europeiska studentutväxlings- 
programmet ERASM US?

Stockholm den 4 februari 1988

Ingrid Sundberg (m)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående aktivt 
nordiskt samarbete vid behandlingen av idrotts- 
politiska frågor på det internationella planet
(M eddelandet om rek. nr 8/1987/k, se s. 2930)

Till Nordislca ministerrådet 

I rekomm endation nr 8/1987 hemställes till m inisterrådet bl. a. ” att ver
ka för ett aktivt nordiskt samarbete vid behandlingen av idrottspolitiska 
frågor på det internationella planet” . Med anledning av det ovan citerade 
vill jag ställa följande fråga till Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder har m inisterrådet vidtagit för att förverkliga den vilja 
som återspeglas i ovannäm nda rekomm endation?

Reykjavik den 11 februari 1988

Eidur Gudnason (A.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående video- 
gram med nordiska TV-program och filmer

(M eddelandet om rekom m endation nr 13/1983/k, se 
s. 2809)

Till Nordiska ministerrådet

Nordiska rådet avgav 1983 en rekomm endation angående förbättrad 
tillgång till videogram med nordiska TV-program och filmer. M inisterrådet 
har under ett antal år avgivit meddelanden i vilka bl a har redogjorts för 
möjligheten att verkställa en nordisk försöksdistributionsordning av nor
diska TV-program och filmer på videogram. Några genomgripande föränd
ringar på om rådet har emellertid inte uppnåtts, och ministerrådet har som 
orsaker till detta pekat på hinder av upphovsrättslig och ekonomisk karak
tär. Även detta år meddelar m inisterrådet att en nordisk ordning i första 
hand bör avvänta förhandlingar beträffande upphovsrättsliga spörsmål 
kring nationella avtal om distribution av program på video.

Kritik har från N ordiska rådets sida riktats mot att arbetet på om rådet 
ännu inte har lett till resultat, och ministerrådet har uppm anats att driva 
frågan aktivare. Möjligheten att genom begränsade försöksordningar lösa 
de stora problem som är förknippade med en videogramdistribution i 
N orden har även ifrågasatts. För att situationen väsentligt skall kunna 
förbättras krävs att videogram med nordiska filmer kan hyras eller köpas 
på alla de distributions- och försäljningställen som normalt utnyttjas för 
spridningen av videogram. Ur kulturpolitisk synpunkt är det därför angelä
get att insatser på detta  område snabbt sätts in, för att tillgången på 
nordiska filmer inom det nuvarande utbudet av videogram, som i hög grad 
präglas av internationella produktioner, åtm instone i någon mån skall 
kunna förbättras.

Med hänvisning till vad som ovan anförts ställer jag följande fråga till 
ministerrådet:

Vilka åtgärder avser m inisterrådet vidta för att allmänhetens till
gång till videogram med nordiska TV-program och filmer skynd
samt skall kunna förbättras?

Stockholm den 12 februari 1988

Eidur Gudnason (A.)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående färje
leden Ystad-Rønne

Till Danmarks regering 

Vid 1986 års session med N ordiska rådet frågade jag den danska rege
ringen vilka skål man hade till att m otsätta sig att klassificera rutten 
Y stad -R ønne som lång rutt.

I svaret anförde minister M elchior att det främ sta skälet till detta var att 
den är att likna vid en dansk inrikesrutt och att en stor del av trafiken alltså 
är dansk inrikestrafik.

Det verkar för mig vara något konstruerat att man just här tar så stor 
hänsyn till varifrån resenärerna ursprungligen kommer. Det rör sig ju  trots 
allt om en förbindelse mellan två olika länder.

Argumentet blir ännu märkligare då man vet att tax-free-försäljning 
tillåts ombord på fäijorna mellan Esbjerg och Torshavn, som ju är en ren 
inrikeslinje i Danmark.

Mot denna bakgrund vill jag ställa följande fråga till Danmarks regering: 
Avser Danmarks regering att om pröva sitt beslut vad gäller fäijerut- 
ten Ystad-Rönne och klassificera denna som lång rutt?

Stockholm den 9 februari 1988

Wiggo K om stedt (m)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående turist
satsningen i Västtyskland

Till Nordiska ministerrådet 

I den ekonom iska handlingsplanen N orden i växt satsades 15 milj DKK 
av nordiska medel på en turistkampanj i Västtyskland. Näringen själv 
skulle satsa lika mycket.

I årets m inisterrådsberättelse anges att erfarenheterna under det senaste 
verksam hetsåret varit goda. De nordiska turistorganisationerna i F ör
bundsrepubliken Tyskland sam verkar väl och satsningen på att nå ut i 
massmedia har lyckats.

Kampanjen skall utvärderas först efter sitt tredje år dvs först efter 
utgången av 1988.

Även om de ovan näm nda adm inistrativa fördelarna har varit goda vet 
man således ännu inte om kampanjen har lyckats locka en enda ny turist 
till Norden för de 30 milj. DKK som satsats.

Även om kampanjen inte skall utvärderas förrän år 1989 redovisar 
m inisterrådet redan i årets C2 turistutskottets planer på en liknande kam
panj i USA.

Mot denna bakgrund vill jag ställa följande frågor till Nordiska minister
rådet

Finns det redan nu några resultat av marknadsföringskampanjen i 
V ästtyskland som tyder på en ökad resandeström  till Norden?
H ur långt har planerna på en liknande turistkampanj i USA kom
mit?

Olle Östrand (s)

Stockholm den 9 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående upp
rättande av en arbetsgrupp som verkar för att 
alkoholfrågan blir ett eget insatsområde i FN- 
systemet

Til Nordisk Ministerråd

I et spørsmål til M inisterrådet i 1987 tok jeg opp de nordiske innsatser på 
internasjonalt nivå for å minske alkoholkonsumet.

Jeg konstaterte at FNs kamp mot narkotika finner sted ved hjelp av 
internasjonale konvensjoner og en egen FN-kommisjon. A lkoholspørsmå
let er derimot definert som et medisinsk problem og plasseres i W HO’s 
kontor for mental helse. Ingen perm anente ressurser er avsatt spesielt for 
alkoholspørsmålet. Behovet for et lavere alkoholkonsum tas derimot opp 
som et viktig forebyggende helsepolitisk tiltak i W HO’s program ” Helse 
for alle år 2000” . De nordiske erfaringer viser tydelig at satsning innen 
helsesektoren må kobles til alkoholpolitiske tiltak som begrenser tilgangen 
på alkohol og etterstrever en kontroll av de økonomiske interesser som er 
knyttet til alkoholen.

Nordiske forskere har i løpet av de senere år etablert et fruktbart 
samarbeid med forskere fra utviklingslandene. Erfaringene viser at de 
nordiske landene med sine alkoholpolitiske erfaringer og forskningsressur- 
ser kan gi støtte og inspirasjon, men at det er behov for omfattende 
forskning og et intensivt samarbeid for å nå fram til konkrete alkoholpoliti
ske forslag som lar seg tilpasse hvert enkelt utviklingsland og som tar 
hensyn til de lokale forholdene. Nordisk nemnd for alkohol- og narkotika
forskning holder i begynnelsen av august dette år et seminar i Oslo som et 
ledd i dette arbeidet.

M inisterrådet har siden 1986 i prinsippet stilt seg positiv til å arbeide for 
at FN får et spesialprogram for alkoholspørsmålet. Jeg har notert meg at 
Norge, i FN s komite for sosial utvikling i Wien i 1987, reiste spørsmålet for 
å klargjøre hvordan andre land stiller seg til et slikt forslag.

Forskere og politikere fra den tredje verden viser en voksende interesse 
for internasjonalt samarbeid i kampen mot alkoholproblemet. Dette har 
bl. a. gitt seg utslag i de kontakter som tas med WHO. Den alkoholpolitiske 
utviklingen innen b l.a . Sovjetunionen kan tyde på at det også på andre
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om råder finnes en voksende interesse for å legge større vekt på alkohol
spørsmålets betydning innen FN-system et.

Denne gunstige situasjonen burde utnyttes til å ta et initiativ for å bringe 
kampen mot alkoholproblem ene et konkret skritt framover.

Med denne bakgrunn vil jeg stille følgende spørsmål til Nordisk Minis
terråd:

Bør Nordisk M inisterråd nedsette en arbeidsgruppe som virker for 
at alkoholspørsm ålet blir et eget satsningsom råde innen FN-sy- 
stemet i begynnelsen av 1990-tallet?

Oslo, 15. februar 1988

Svein A lsakor (KrF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående de 
nordiska lektoraten vid de nordiska universiteten

Til Nordisk M inisterråd

Situasjonen for de nordiske lektoratene ved nordiske universitet har 
vært oppe i Nordisk Råd flere ganger de siste tiårene; jfr. rekomm andasjo
nene nr. 2711969 og nr. 13/1977. Forslagene har dessverre ikke ført til 
avgjørende forbedringer.

Nordisk Språksekretariat gjennomførte i 1982 en undersøkelse av situa
sjonen for undervisningen i språket og litteraturen til de nordiske granne
landene ved universitet i Norden. U ndersøkelsen viste at forholdene var 
langt fra tilfredsstillende. Språksekretariatet bad på denne bakgrunn N or
disk M inisterråd om å opprette en nordisk avtale for å sikre et minstemål 
av stillingsnormeringer, uavhengig av svingninger i studenttilgangen og 
endringer i institusjonsbudsjettene.

Embetsmannskomiteen for nordisk kulturelt samarbeid vedtok så den 
13.6.1983 å gi kultursekretariatet i oppdrag ” att i skyndsam ordning utar
beta forslag till lösning av problem i anslutning till fördelning av nordiska 
universitetslektorat i de nordiska länderna” . Siden den tid har problemene 
blitt tydeligere, men det foreligger fremdeles ikke noe forslag fra M inister
rådet.

Situasjonen er usikker for det danske og det norske lektoratet ved 
Stockholms universitet, det svenske lektoratet ved U niversitetet i Oslo har 
stått tom t siden august 1987 og i Bergen er det en viss fare for å miste ett av 
de to grannespråklektoratene (dansk og svensk).

De nordiske lektorene har en nøkkelrolle som formidler av kunnskap om 
språk, kultur og samfunnsforhold i de nordiske landene og jeg vil på denne 
bakgrunn stille følgende spørsmål til Nordisk Ministerråd:

H va vil Nordisk M inisterråd gjøre for å sikre at nordiske lektorat 
ved universitet i N orden ikke biir nedlagt eller stående tomme?

Thea Knutzen (H)

Oslo 15. februar 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående tryg
gandet av de kulturella förbindelserna mellan 
östra och mellersta Finland och det övriga Nor
den
(M eddelandet om rek. nr 3/1986/k, se s. 2871)

Till Nordiska ministerrådet

I mars 1984 väcktes ett medlemsförslag (A 688lk) om ett nordiskt kultur- 
och inform ationscentrum för östra och mellersta Finland. Förslaget ledde 
till en rekomm endation vid sessionen 1986 (rek. nr 311986) där rådet före
slår att en utredning över hur de kulturella förbindelserna mellan östra och 
mellersta Finland och de övriga N orden ytterligare kan stärkas. Vidare 
föreslås att m inisterrådet skall lägga fram förslag om åtgärder i detta syfte.

M inisterrådet har nu i handlingsplanen för det nordiska kultursam arbe
tet (B 831 k) låtit förstå att ingenting kommer att göras beträffande de i 
rekom m endationen föreslagna utredningarna innan de nu redan existeran
de nordiska kulturinstitutionerna är utbyggda till den nivå som man be
stämt sig för att uppnå. Denna nivå torde uppnås år 1990.

Eftersom det kulturella sam arbetet och utbytet av erfarenheterna m. m. 
fortsätter inom de nu existerande nordiska institutionerna uppnår de små
ningom en nivå som kan väntas vara tillfredsställande för de berörda 
parterna. Men det kan inte anses vara tillfredsställande att de icke berörda 
parterna inte ges ett tillfälle att ta del av ett motsvarande stöd som tilldelas 
de nuvarande institutionerna. De yttersta random rådena i N orden är trots 
sitt geografiska läge lika beroende av kulturkontakter som mera centralt 
belägna orter. En ytterligare fördröjning av utredningsarbetet är således 
inte önskvärd.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till m inister
rådet:

Vilka åtgärder avser ministerrådet vidta för att redan nu trygga de 
kulturella förbindelserna mellan östra och mellersta Finland och 
det övriga Norden?

Helsingfors den 15 februari 1988

Mirja Ryynänen (K)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående epide
miologiskt bevakningssystem

(M eddelandet om rek. nr 15/1982/s, se s. 2806)

Till Nordiska ministerrådet

I ministerrådets meddelande om rekomm endationen redogörs bl. a. för 
nordiskt samarbete i form av informations- och erfarenhetsutbyte gällande 
redan etablerade system inom ramen för Nordiska medicinalstatistikkom- 
mitténs (NOMESKO) arbetsgrupp för medicinsk födelseregistrering samt 
de nordiska cancerregistrens sam arbetsorgan, som b l.a . gör en kartlägg
ning av cancerriskernas förändringar relaterat till miljö, livsstil och yrkes
grupper. En kartläggning görs också som ett led i en handlingsplan mot 
cancer.

Allt detta är gott och väl och ligger ju  också i linje med W HO:s program, 
men jag vill erinra om att det ursprungliga medlemsförslaget (A 597ls) tog 
sikte på miljörisker och att social- och miljöutskottet då framhöll att 
arbetet med att precisera utgångspunkterna för en nordisk miljöprovbank 
borde föras vidare. System atiserad och standardiserad insamling av data 
om intensiteten och varaktigheten av exponering för olika miljöfaktorer 
behövdes. Annars skulle inrättandet av det föreslagna bevakningssystem et 
mera gagna mätandet av kända riskfaktorers storlek än främjandet av 
upptäckten av nya hittills okända miljörisker.

I sitt betänkande till förra sessionen noterade Nordiska rådets social- 
och miljöutskottet att rekomm endationen lagts under socialpolitiska kom
mittén och erinrade om att rekom m endationen avser en samordning av 
både hälso- och miljösektorerna.

Jag noterar nu, att m iljöaspekter visserligen i viss mån tagits in i behand
lingen, men endast i den mån de hör hemma under cancerprogramm et. I 
utskottets betänkande över medlemsförslaget talades även om andra miljö- 
betingade sjukdom ar än cancer och missbildning samt om problem kring 
miljödata, vilket utskottet insåg vara den svåraste delen. U tskottets avsikt 
var att få till stånd ett utbyte mellan hälso- och miljösektorerna dvs ett 
tvärfackligt samarbete.
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Jag får därför ställa följande fråga till ministerrådet:
H ur avser m inisterrådet att tillgodose den tvärfackliga aspekten i 

arbetet med ett epidemiologiskt bevakningssystem ?

Helsingfors den 9 februari 1988

M arjatta Väänänen (K)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående en ge
mensam och flexibel nordisk arbetsmarknad för 
bl. a. universitets- och högskolelärare

Till Nordiska ministerrådet

En av intentionerna i Nordiska m inisterrådets förslag till handlingsplan 
för det nordiska kultursam arbetet (B 83lk) är att skapa en gemensam och 
flexibel nordisk arbetsm arknad för bl. a. universitets- och högskolelärare.

Grundförutsättningen för att detta mål skall förverkligas är att ingen 
forskare eller högskolelärare skall göra ekonom iska förluster på att förläg
ga sin tjänstgöring i ett annat nordiskt land.

En forskare eller lärare som tjänstgör vid en nordisk institution har sin 
rättsställning tryggad genom den överenskommelse som de nordiska län
derna slöt år 1974.

För en finländare kan dock tjänstgöring för arbete vid universitet, hög
skola eller forskningsinstitut i ett annat nordiskt land innebära förlust av 
anciennitet och pensionsberättigande tjänstetid.

En högskolelärare eller forskare från ett annat nordiskt land som anställs 
vid ett universitet i Finland får heller inte utan vidare räkna sin tjänstgöring 
vid universitet i hemlandet som tid som berättigar till ålderstillägg. För det 
s. k. tioårstillägget räknas enbart tjänstgöring i Finland.

En gemensam nordisk arbetsm arknad inom högskole- och forsknings
sektorn förutsätter att undervisning och forskning vid högskola eller forsk
ningsinstitut i annat nordiskt land i alla avseenden likställs med den norma
la tjänstgöringen i det egna landet.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till minister
rådet:

Vilka åtgärder avser ministerrådet vidta för att skapa en gemensam 
och flexibel nordisk arbetsm arknad för bl. a. universitets- och 
högskolelärare?

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Helsingfors den 15 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående för
bättrad översättnings- och tolkningshjälp på fins
ka

Till Nordiska ministerrådet 

Som följd av den stora organisationsreformen har de två ministerråds- 
sekretariaten sammanslagits till ett sekretariat. E tt av huvudsyftena med 
reformen var att effektivisera ministerrådets arbete. I samband med orga
nisationsreformen flyttades m inisterrådets tolkar och översättare till mi
nisterrådets inform ationsenhet, vilket kanske av organisationsmässiga skäl 
inte var lyckat. Efter denna reform fanns det tre tjänster på tolknings- och 
översättningssidan. På grund av det omfattande översättningsarbetet har 
m inisterrådet dock ofta fått anlita utom stående tolkar och översättare i 
brist på egna resurser. För oss finländare är det ytterst viktigt att vi får alla 
centrala dokument från m inisterrådet även på finska i god tid före sessio
nen. Dessa dokument är C 1, C 2 och alla ministerrådsförslag.

Nyligen har vi dock fått veta att ministerrådet äm nar dra in en av de 
ovannämnda tolk- och översättartjänsterna. N är det redan nu råder brist 
på översättarresurser är det svårt att förstå ministerrådets agerande i 
frågan. Vi vill att m inisterrådet förbättrar sin översättnings- och tolknings
hjälp till samma nivå som vi har i Nordiska rådet.

Med anledning av det ovan sagda vill jag ställa följande fråga till Nordis
ka ministerrådet:

Vilka åtgärder äm nar Nordiska ministerrådet vidta för att översätta 
alla centrala dokument av ministerrådet till finska?

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Helsingfors den 11 februari 1988



3026

E 19
1988

Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående till- 
lämpningen av den nordiska trygghetskonven- 
tionen

Till Nordiska ministerrådet

Den nordiska konventionen om social trygghet vilar på principen om 
likställdhet. D etta innebär bl. a. att en person som är sysselsatt i annat 
nordiskt land än bosättningslandet har rätt till dagpenning på grund av 
sjukdom och föräldraskap i samma omfattning och på samma villkor som 
landets egna medborgare.

Då utbetalning av faderskapspenning enligt finsk lagstiftning förutsätter 
att barnets mor beviljats moderskaps- och föräldrapenning i Finland, kan 
faderskapspenning inte betalas i ett fall, där familjen bor i Sverige, pappan 
jobbar i Finland och mamman är svensk medborgare och bosatt i Sverige.

I Sverige är enligt stadgandena i lagen om allmän försäkring förmånerna 
föräldrapenning eller tillfällig föräldrapenning personliga förmåner för mo
der och fader. Lagen medger alltså att svensk föräldrapenning betalas ut 
till fadern trots att modern är försäkrad i Finland.

Då enligt den nordiska konventionen om social trygghet lagstiftningen i 
sysselsättningslandet skall tillämpas leder det till att den som är bosatt i 
annat land än sysselsättningslandet samtidigt förlorar rätten till dagpenning 
vid sjukdom och föräldraskap från bosättningslandet. E tt sådant fall får 
alltså inte faderskapspenning från någotdera landet.

Med hänvisning till det ovan sagda vill jag ställa följande fråga till 
Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder äm nar N ordiska ministerrådet vidta för att avhjälpa 
uppenbara brister i tillämpningen av den nordiska trygghetskon- 
ventionen när det gäller fallet där föräldrarna är försäkrade i 
skilda länder?

Anneli Jäätteenm äki (K)

Helsingfors den 10 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående nor
diskt samarbete om folkbildning och vuxenun
dervisning

Till Nordiska ministerrådet 

Ar 1986 tillsatte m inisterrådet en ledningsgrupp för folkbildning och 
vuxenundervisning för en period av fyra år. I årets berättelse rörande det 
nordiska sam arbetet 1987 framgår att ledningsgruppen tagit initiativ till en 
rad seminarier, påbörjat ett treårigt försök med information och dokumen
tation om forsknings- och utvecklingsarbete inom folkbildningen och vux
enundervisningen samt på försök utgivit en nordisk tidskrift. Men några 
konkreta resultat av ledningsgruppens arbete redovisas inte.

I handlingsplanen för det nordiska kultursam arbetet uttalas att det nor
diska sam arbetet inom folkbildningen och vuxenundervisningen bör stär
kas, en uppfattning som vi i kulturutskottet helt delar. U tskottet har vid 
flera tillfällen uttalat angelägenheten av att sam arbetet på om rådet intensi
fieras och understrukit vikten av att folkbildningsorganisationerna får ett 
stort inflytande på hur stödet till detta sam arbete utformas.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till minister
rådet:

Vilka konkreta åtgärder har arbetet i ledningsgruppen för folkbild
ning och vuxenundervisning hittills lett fram till för att stärka och 
fördjupa det nordiska sam arbetet på folkbildningens och vuxen
undervisningens om råde?

Berit Oscarsson (s)

Stockholm den 15 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående den 
samnordiska sameradion

Till Nordiska ministerrådet 

De finska, norska och svenska radiobolagens nordkalottkonferens antog 
den 30 septem ber 1987 en rekom m endation ställd till riksradiocheferna i de 
tre berörda länderna. 1 rekomm endationen förordas en avveckling av den 
samnordiska sam eradioredaktionen i Kiruna och en fördelning av de nuva
rande disponibla resurserna mellan sam eredaktionerna i Enare, Karasjok 
och Kiruna.

Varken de samiska radiolyssnarna eller de samiska organisationerna på 
finsk, norsk och svensk sida har blivit informerade om förslaget eller 
beretts möjlighet att komma med synpunkter. Detsamm a gäller samernas 
företrädare på nordisk nivå, Nordiska samekonferensen och Nordiska 
samerådet.

De samnordiska samiska m orgonnyheterna är ett resultat av samepoli- 
tiskt arbete på nordisk nivå och sändningarna är till sin uppläggning unika 
just genom sin obeskurna räckvidd över riksgränserna i Såpmi.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till Nordiska 
ministerrådet:

Vilka åtgärder avser m inisterrådet att vidta för att förhindra ned
läggningen av den sam nordiska sameredaktionen i Kiruna?

Stockholm den 15 februari 1988

Barbro Nilsson (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående ökad 
satsning på nordisk polarforskning
(M eddelandet om rek. nr 11/1987/k, se s. 2934)

Till Nordiska ministerrådet 

År 1987 antog N ordiska rådet en rekom m endation angående ökad sats
ning på polarforskningen i N orden (rek. nr 11/1987). I samband med 
behandlingen av m inisterrådets budget för 1987 kunde kulturutskottet med 
tillfredsställelse konstatera att det inom ramen för den ekonom iska hand
lingsplanen hade reserverats 2 miljoner DKK för arktisk forskning. Som 
ett led i handlingsplanen ” N orden i väx t” har polarforskningsinstituten i 
Norden uppm anats att öka det nordiska sam arbetet kring arktisk forsk
ning.

Mot denna bakgrund och med hänvisning till rekom m endationen angå
ende nordisk polarforskning finner kulturutskottet det anmärkningsvärt att 
anslaget för arktisk forskning skurits ned i budgeten för 1988 med ca 
400000 DKK.

Med hänvisning till ovanstående får jag ställa följande fråga till Nordiska 
ministerrådet:

Vilka åtgärder avser m inisterrådet att vidta för att trygga ambitions
nivån i det nordiska polarforskningssam arbetet?

Stockholm den 15 februari 1988

Barbro Nilsson (s)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående dansk 
efterlön vid bosättning i annat nordiskt land

Till Danmarks regering
I Danmark finns sedan 1979 den s .k ., efterlønsordningen, som ger 

medlemmar av en arbetslöshetskassa i åldersgruppen 60 -6 6  år möjlighet 
att kunna dra sig tillbaka från arbetsm arknaden före pensionsåldern.

Enligt uppgift från arbejdsdirektoratet i septem ber 1987 övergick 19 335 
personer till efterlön under 1986. Sammanlagt 100600 personer omfattades 
av efterlön vid utgången av 1986. Efterlönen har således inte en helt 
obetydlig omfattning.

Dessvärre har noterats att efterlönen inte utgår vid flyttning från D an
mark till annat nordiskt land. Det synes orimligt att personer som troligen 
för en längre tid lämnat arbetsm arknaden inte skall kunna flytta till ett 
annat nordiskt land utan att mista huvuddelen av sin försörjningskälla.

Efterlönen omfattas inte av den nordiska trygghetskonventionen, då 
efterlönen är en form av arbetslöshetsunderstöd, en uppgift som lämnades 
av Nordiska ministerrådet vid möte med social- och miljöutskottet i no
vem ber 1987. Någon revision av konventionen i syfte att lösa frågan tycks 
ej heller förestående.

Man synes inte heller ha räknat med efterlön i överenskommelsen mel
lan de nordiska länderna om förm åner vid arbetslöshet.

Jag finner detta anmärkningsvärt och en skönhetsfläck på det nordiska 
socialpolitiska sam arbetet, som under åren särskilt präglats av en stark 
politisk vilja till nordisk samordning.

Med hänvisning till ovanstående får jag ställa följande fråga till Dan
marks regering:

Vilka åtgärder avser Danmarks regering vidta för att dansk m edbor
gare som bosätter sig i annat nordiskt land skall få behålla sin 
efterlön?

Grethe Lundblad (s)

Stockholm den 15 februari 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående rätten 
att använda utlandsregistrerad bil

Till Nordiska ministerrådet

Vid N ordiska rådets 34:e session 1986 frågade jag N ordiska m inisterrå
det vilka åtgärder man hade för avsikt att vidta för att underlätta för 
nordiska gränsgångare att använda tjänstebil registrerad i sysselsättnings
landet för bruk i bosättningslandet.

Bakgrunden till detta var bland annat en norsk präst som bodde i Norge 
men arbetade i Sverige. Han fick inte köra ända hem till bostaden med sin 
svenska tjänstebil utan måste lämna denna vid gränsen där han hämtades 
med norsk bil av hustrun.

E tt annat exempel där man påtagligt upplever dessa problem är Moroku- 
lien AB i Eda som har både svensk och norsk ägare. Där tvingas man 
ständigt att pussla med transporterna för att se till att rätt bil och rätt förare 
finns till hands beroende på i vilket land transporten skall ske.

E tt tredje exempel rör sig om en dansk SAS-anställd med arbete och 
tjänstebil i Sverige och bostad i Danmark. Han har i ett brev till kommuni
kationsutskottet påpekat problem en med att han kan använda sin tjänstebil 
(som ställts till förfogande av ett skandinaviskt företag) i alla länder i 
världen utom i Danmark.

I det stora perspektivet kan dessa m änniskors problem fram stå som 
små, men för den enskilda människan som drabbas kan de te sig som 
oöverstigliga och svårbegripliga.

Att lösa dessa m änniskors problem kan också tas som ett uttryck för 
viljan till nordiskt sam arbete.

I svaret vid 34:e sessionen 1986 redovisades att m inisterrådet diskuterat 
problem et under sessionen och beslutat att tillsätta en särskild expertgrupp 
för att undersöka problem et och lägga fram förslag till en lösning på 
gemensam nordisk basis.

Expertgruppen har därefter konstaterat att skattenivån på bilar skiljer 
sig åt i de olika länderna. G ruppen ansåg att så länge skillnaderna i skatte- 
och avgiftsuttag är så stora, saknas förutsättningarna att införa gem ensam
ma nordiska regler som tillåter att ett fordon som är registrerat och beskat
tat i ett land används ” skattefritt”  i ett annat land av personer som är
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bosatta i det sistnämnda landet. Gruppen har också diskuterat ett förslag 
som innebär a tt en person som är bosatt i ett nordiskt land och som arbetar 
i ett annat nordiskt land skulle få tillåtelse att köra sin utlandsregistrerade 
bil från gränsen till bostaden och vice versa men annars inte få använda 
den i hem landet. Inte heller om denna lösning kunde man enas inom 
expertgruppen.

Problemen för de enskilda m änniskorna kvarstår alltså. Av svaret 1986 
uppfattade jag emellertid att det finns en politisk vilja hos ansvariga stats
råd att lösa detta problem. Jag vill därför ställa följande fråga till N ordiska 
ministerrådet:

N är räknar N ordiska m inisterrådet med att problem en är lösta för 
nordiska gränsgångare så att de kan använda tjänstebil registrerad 
i sysselsättningslandet även i bosättningslandet?

Stockholm den 15 februari 1988

Elver Jonsson (fp)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående ratifi
ceringen av den internationella havsrättskonven- 
tionen

Til Danmarks, Finlands, Norges og Sveriges regeringer

Den Internationale H avretskonvention blev underskrevet i Montego 
Bay den 10. decem ber 1982 efter de Forenede N ationers tredje havretsko
missions 15-årige forhandlinger. 117 stater underskrev konventionen samt 
Cook-öerne og Namibia-rådet. Konventionen træder i kraft eet år efter, at 
60 stater har ratificeret den. Indtil nu er Island det eneste nordiske land 
som har ratificeret konventionen.

34 nationer samt Namibia-rådet har nu ratificeret, og EF  har indgået en 
særlig aftale, så der er endnu lang vej igen, för konventionen kan træde i 
kraft. H åbet om at industrinationernes holdning til konventionen ville 
ændres, er ikke gået i opfyldelse. USA har ikke underskrevet og Storbri
tannien og V esttyskland har også besluttet at undlade underskrivelse. 
Sålænge disse nationer holder sig udenfor den ordning som indeholdes i 
konventionen, er frem tidsordningen uklarere end den burde være.

Idéen til de Forenede N ationers 3. havretskommissions mangeårige 
arbejde var bygget på Maltas forslag indenfor FN år 1967, om at havbun
den udenfor de enkelte landes söterritorium  skulle regnes som m enneske
hedens fælleseje. U dnyttelse af om rådets rigdomskilder skulle komme hele 
m enneskeheden til gode, og især skulle der tages hensyn til den 3. verdens 
underudviklede lande. Alle de nordiske lande burde være de förste til at 
stötte denne ideologi.

Den Internationale H avretskonvention er utvivlsomt en af de bemærkel
sesværdigste internationale aftaler i vor tid. Ikke desto mindre synes der 
kun langsomt at opnås resultater, da landenes m odstridende interesser 
hindrer dem i at ratificere.

Vi i N orden har gennem vort ret unikke samarbejde stået som model for 
samarbejde mellem lande til trods for disses forskellige interesser. Derfor 
kan man undre sig over, at de fire ovennævnte nordiske lande endnu ikke 
har set sig i stand til at ratificere den Internationale H avretskonvention.
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Med denne begrundelse har jeg tilladt mig at stille fölgende spörgsmål til 
disse 4 landes regeringer:

Med hvilken begrundelse har Danmark, Sverige, Norge og Finland 
ikke ratificeret Den Internationale Havretskonvention?

Reykjavik, den 25. februar 1988

Guðrún H elgadóttir (Ab)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående för
bränning av kemiskt avfall i havet

Til Nordisk M inisterråd

N ordsøkonferencens vedtagelser om hvordan havafbrænding af kemisk 
affald på N ordsøen skal afvikles inden udgangen af 1994 er et gennembrud 
i en diskussion, der har foregået i adskillige år. N ordsøen er i dag det 
eneste hav i verden, hvor havafbrænding foregår rutinemæssigt, og beslut
ningen om at afvikle den har allerede haft den positive afsmittende effekt, 
at USA har besluttet sig for at opgive alle planer om hav afbrænding af 
kemisk affald.

Samtidig med N ordsøkonferencen meddelte den norske regering i et 
svar til Stortingsmedlem Kjellbjørg Lunde (SV), at N orsk H ydro var 
blevet orienteret om, at den gældende tilladelse til havafbrænding ikke vil 
blive fornyet. Dermed er det klart, at den sidste nordiske havafbrænding 
afvikles senest i februar 1989.

N ordsøkonferencens resultat skal nu gennemføres i Oslo Kommissio
nen, og det er vigtigt at de nordiske lande igen står sammen i spørgsmålet.

Danmark vil frem sætte et forslag til den globale Londonkonvention om 
et verdensom spændende forbud på det 11. møde i konventionens viden
skabelige gruppe (London, 2 5 .-2 9 . april 1988). En formel godkendelse kan 
tidligst ske på det konsultative møde i London til oktober.

Det danske forslag vil, ifølge den danske regerings redegørelse til folke
tinget om det europæiske miljøarbejde, indeholde oplysninger om alterna
tiver til de produkter og produktioner, der giver anledning til havafbræn
ding af kemisk affald. Oplysningerne vil tage udgangspunkt i de alterna
tiver, der er udviklet i Danmark. Det er nødvendigt at få forslaget gjort 
bredere, først og frem m est ved at gøre det til e t nordisk forslag. Miljømi
nisteren har bedt m iljøstyrelsen om at søge nordisk støtte til forslaget, og 
der er et begrundet håb om, at det lykkes.

De kommercielle in teresser bag havafbrændingsskibene, først og frem 
mest W aste M anagement i USA, der ejer Vulcanus-skibene, er ifærd med 
at overbevise udviklingslandene nu hvor de to største industricentre i 
verden har sagt nej tak. Med Brundtland-kommissionens rapport i hånden 
vil de nordiske lande kunne spille en helt afgørende rolle ved at få havaf
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brænding forbudt, og i stedet tilbyde de renere teknologier, der er udviklet 
i N orden og i andre lande.

Lykkes det for havafbrændingsfirm aerne at få kunder blandt udviklings
landene, vil den billige affaldsbortskaffelsesmetode medvirke til at tiltræk
ke forurenende industri, der ikke ønsker at investere i forsøg på at imøde
komme de stigende miljøkrav i den industrialiserede del af verden. I stedet 
for at eksportere dårlig miljøteknologi og forurenende industri, må vi 
eksportere stramme miljøkrav og alternativer til forurenende industripro
cesser og produkter.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Vil Nordisk M inisterråd støtte det danske forslag til London
konventionen om et globalt forbud mod havafbrænding af kemisk 
affald, og i den forbindelse formidle grundige oplysninger om de 
tilgængelige alternativer til konventionens medlemslande?

København, den 15. februar 1988

M argrete Auken (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående ut
släpp av radioaktivt avfall från upparbetnings- 
anläggningar

Til Nordisk M inisterråd

Ved sessionen i Helsingfors, februar 1987, udtalte Nordisk M inisterråd 
sin klare støtte til et irsk forslag om, at atomoparbejdningsanlæg skal 
anvende den bedst tilgænglige teknologi for at eliminere radioaktive udled
ninger.

Den nordiske støtte til Irland var dog mindre udtalt på selve Paris 
Kom missionsmødet i juni 1987, hvor kun Danmark og Island støttede 
Irland.

M ødet vedtog et kompromis, som er uden betydning i forhold til det 
eksisterende og fremtidige forurenings- og udledningsniveau, idet det inde
holder begreber som er åbne for en bred fortolkning.

På N ordsøkonferencen den 24./25. novem ber 1987 udvandedes kompro
misset yderligere og i en sådan grad, at Frankrig og Storbritannien kunne 
støtte ordlyden.

På Oslo Kommissionens møde i juni vedtog landene desuden en anbefa
ling vedrørende opførelsen af nye atomoparbejdningsanlæg. Ordlyden af 
anbefalingen er så generel, at Storbritannien uden videre kan påstå, at man 
overholder den ved udbygningen af værket i Dounraye. Nordisk M inister
råd sendte i forbindelse med sessionen i Helsinki en protest til den britiske 
regering over udbygningsplanerne.

5 år efter de nordiske lande bragte spørgsmålet om atomoparbejdnings
anlæg op i Paris Kommissionen, må vi konstatere, at anstrengelserne ikke 
har ført til nogetsomhelst. Baggrunden er først og fremmest at de nordiske 
delegerede til Paris Kommissionens m øder ikke har stået fast på de klare 
meldinger fra Nordisk M inisterråd, men i stedet været meget villig til at 
indgå kompromisser.
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Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Vil Nordisk M inisterråd fremlægge veldokumenterede forslag om 
eliminering af udledning af radioaktive stoffer fra eksisterende 
atomoparbejdningsanlæg, sam t forbud mod opførelse af nye an
læg til Paris Kommissionen i 1988?

København, den 15. februar 1988

M argrete Auken (SF)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående upp
följning av Brundtland-kommissionens rapport

Til N orges regering 

Norge er det land i N orden, der er nået længst i udmøntningen af 
anbefalingerne i Brundtland-rapporten. Et statssekretæ rudvalg har lavet et 
program for, hvordan udmøntningen skal foregå.

De forskellige ministeriers virksomhed gennemgås med henblik på et 
samlet handlingsprogram, og der er iværksat offentlige høringer. E t forsk
ningspolitisk opfølgningsprogram er under forberedelse, hvortil samtlige 
forskningsråd skal fremlægge strategioplæg. Endeligt er der iværksat et 
udredningsarbejde med henblik på at undersøge, hvordan miljøhensynene 
kan indarbejdes i den økonomiske planlægning -  herunder om hvorvidt 
man kan anvende økonomiske virkemidler til fremme af en bæredygtig 
udvikling -  og hvordan sagsbehandling og beslutningsprocesser kan tilret
telægges med henblik på at sikre en bæredygtig udvikling.

Af hensyn til udmøntning af Brundtland-kommissionens rapport i de 
nordiske lande, vil det være gavnligt for dette arbejde at høre hvilke 
erfaringer den norske regering har fået.

På baggrund af ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til den norske 
regering:

Hvad kan den norske regering oplyse om de norske erfaringer med 
udmøntningen af anbefalingerne i Brundtland-kommissionens 
rapport, specielt med hensyn til indarbejdning af miljøhensyn i 
den traditionelle sektorpolitik, dvs. energi, transport, fiskeri og 
landbrug i den økonomiske planlægning?

M argrete Auken (SF)

København, den 15. februar 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående Barse
bäck

Til Sveriges regering 

Det er nu længe siden, det danske folketing vedtog at bede den svenske 
regering lukke atom kraftværket Barsebäck. I de svenske afviklingsplaner 
for atom kraften har det knap været bem ærket, at der var det problem med 
værkets placering oven i et nabolands hovedstad. Intet fremskyndes -  i 
det højeste antydes det, at det kan være godt at begynde med en af 
B arsebäckreaktorerne -  til sin tid.

Den svenske regering bør lukke Barsebäck før vi kommer ind i næste 
årti. Det bør ske af hensyn til Danmark, men lader sig faktisk også gøre, 
uden at den svenske energiforsyning kommer til at lide under det.

I Statens Energiverks rapport ” Avveckling av två reaktorer” (15.12.87) 
kan man læse:
-  at Sveriges elforbrug i 1986 var 126 Twh
-  at man i 1997 forventer et elforbrug på 132 (grundalternativ) til 145 Twh
— at elproduktionskapaciteten m ed to reaktorer taget ud a f  drift er 135— 

140 Twh med nuværende kritierier for leveringssikkerhed, hvilket er 
godt 10% mere end det nuværende elforbrugsniveau

-  at Statens energiverk selv konkluderer, at ” enligt verkets bedömning 
talar mycket för att elförbrukningen kommer att öka relativt långsamt i 
framtiden. D etta innebär att beslut om ny produktion ej skulle behöva 
fattas i anslutningen till beslutet om att ta två reaktorer ur drift 1995— 
96”

— og at hvis elforbruget overstiger 132 Twh, kan man bygge gasturbiner, 
som det tager to - t r e  år at bygge.
Dette betyder kort sagt, at man allerede nu kan afvikle to reaktorer i 

Sverige uden forsyningsproblemer. Den ene af dem kan sagtens være 
Barsebäcks.

Dertil kommer:
— at det indenfor to år er muligt at etablere shuntkondensatorbatterier på 

transm issionsledningerne fra Sydsverige og nordpå, som øger transm is
sionseffekten med 400 MW,
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-  at det er muligt ved samkørsel af Sydsverige og Elkraft at tilføre Sydsve
rige yderligere effekt, ikke mindst fordi elforbrugsstigningen i Danmark 
forventes at blive betydeligt lavere i de kommende år, end de elprogno
ser viste, som forelå fra dansk side, da Statens Energiverk udarbejdede 
sin rapport,

-  at en vis gasturbine-effekt kan etableres indenfor to år.
Under henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Sveri

ges regering:
Kan Sveriges regering bekræfte, at det er muligt allerede i 1988 at 

afvikle to reaktorer i Sverige, uden at det vil skabe elforsynings
mæssige problem er, at den ene af dem udmærket kan være Barse
bäck, og at den anden reaktor på Barsebäck kan lukkes indenfor 
to år ved installation af shuntkondensatorbatterier og en vis sam
kørsel med Elkraft?

København, den 15. februar 1988

M argrete Auken (SF)

38 -1 7 -3 3 6  N ordiska rådet D el 2
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående den 
brittiska regeringens planer på upparbetningsan- 
läggningen Dounreay i Skottland

Til Nordisk Ministerråd

Ved Nordisk Råds session, Helsingfors 1987 vedtog de nordiske miljø
ministre bl. a. at udtale deres bekymring over for de britiske myndigheders 
planer om et genvindingsanlæg i Dounreay i Nord Skotland.

Endvidere udtalte ministrene, at de opfattede det planlagte anlæg som en 
trussel imod fiskeriernæringen i Norge, Island og Færøerne.

De nordiske miljøministres udtalelser blev, endskønt at nogle havde 
ønsket en skarpere formulering, modtaget med tilfredshed i de berørte 
lande.

I det tidsrum, der er forløbet siden miljøministrenes udtalelse, har det fra 
mange sider været udfoldet bestræ belser for at formå den britiske regering 
til at opgive planerne om de nævnte atom kraftværker — EDRP. Der kan i 
denne forbindelse særlig henvises til udtalelser fra Vest Nordens Parla
m entariske Sam arbejdsråds session i Tórshavn august 1987, de vestnordi
ske fanger- og fagbevægelses sam arbejdsråds protester, den internationale 
konference i Lerwick samt til det færøske lagtings behandling af spørgsmå
let.

Der foreligger imidlertid ikke på nuværende tidspunkt tegn på nogen 
ændring i den britiske holdning til EDRP- planerne, hvorfor den førnævnte 
trussel imod de nordiske samfund fortsat består.

Selve opførelsen af anlæggene er imidlertid endnu ikke påbegyndt, hvor
af følger at det endnu er muligt at standse udbygningen af EDRP-anlægge-

1. H ar Nordisk M inisterråd i det forløbne år taget noget initiativ til 
opfølgning af ministerrådets udtalelse fra sessionen 1987 angå
ende det planlagte genvindningsanlæg i Dounreay?

2. Hvilke initiativer agter Nordisk M inisterråd at tage for at formå 
den britiske regering til at opgive planerne om det nævnte gen
vindingsanlæg -  EDRP — i Dounreay?

Tórshavn, den 15. februar 1988

Jacob Lindenskov (Jvjl)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående stopp 
av existerande upparbetningsanläggningar för 
atomavfall

Til Nordisk M inisterråd  

Som bekendt vil der i dagene 15 .-17 . juni 1988 i Lissabon blive afholdt 
nyt møde i Pariskommissionen.

Da det må anses at være af interesse for Norden, at de nordiske lande 
optræder samlet i spørgsmålet om at få standset udledningen af radioaktive 
affaldsstoffer fra eksisterende genvindingsanlæg for radioaktivt atom 
brændsel (reprocessing plants) og med tiden at få disse anlæg nedlagt, 
tillader jeg mig at stille følgende spørgsmål til Nordisk M inisterråd:

Hvad vil Nordisk M inisterråd konkret foretage sig for at etablere en 
fælles nordisk støtte til de tidligere forslag fra Irland og Island om 
at standse de eksisterende genvindingsanlæg for radioaktivt 
atom brændsels affald.

Tórshavn, den 15. februar 1988

Jacob Lindenskov (Jv fl)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
finskspråkig försöks- och utvecklingsverksamhet 
bland sverigefinnarna

Till Sveriges regering

Det svenska utbildningssystemet har till uppgift att tillåta varje individ 
att välja sådan utbildning som han eller hon önskar och har förutsättningar 
för. En annan huvuduppgift är att minska utbildningsskillnaderna. Detta 
grundar sig på en utredning, som har visat att utbildningsskillnaderna har 
ökat och kommer att öka ytterligare, om specialåtgärder inte vidtas beträf
fande korttidsutbildade.

Till de korttidsutbildade hör bl. a. sverigefinnar, för vilka några special
åtgärder dock inte föreslås för närvarande, trots att Sveriges och Finlands 
regeringar har undertecknat ett sam arbetsavtal, där man speciellt anger 
den finskspråkiga vuxenutbildningen och nödvändigheten med ett forsk
nings- och utvecklingsarbete i samband med denna utbildning.

Sverigefinnarna utgör en grupp korttidsutbildade med dåliga kunskaper i 
svenska språket. Denna grupp skulle behöva ett kvantitativt och kvalita
tivt mångformigt utbildningspaket, genom vilket man kunde försöka uppnå 
jäm ställdhet mellan sverigefinnarna och de svenska urinvånarna.

Med anledning av det ovan anförda vill jag ställa följande fråga till 
Sveriges regering:

Vilka åtgärder avser Sveriges regering vidta för att man inom vux
enutbildningen skall kunna påbörja en finskspråkig försöks- och 
utvecklingsverksam het bland sverigefinnarna?

Mirja Ryynänen (K)

Helsingfors den 4 mars 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående förore
ning av gränsvattnet mellan Norge och Sverige

Till Norges regering

Svenska medier har de senaste dagarna återigen uppmärksammat för
oreningarna i kustvattnet i norra Bohuslän och i gränsvattnen mot Norge.

Problemen är ju  väl kända. Föroreningar förs med Jutska strömmen och 
Baltiska ytström m en norrut utmed Bohuskusten och möter i gränsområdet 
föroreningar från Norge, framför allt från Glomma och Iddefjorden.

Efter de norska och svenska miljöministrarnas gränsmöte i augusti 1986 
tillsattes en expertgrupp mellan Statens forurensningstilsyn och statens 
naturvårdsverk för att undersöka föroreningarna. Det norska miljövernde- 
partem entet har senare upprättat en handlingsplan för att förbättra vat
tenkvalitén i Iddefjorden, nedre Glommaområdet och kustom rådet ned 
mot Sverige.

Med hänvisning till ovanstående vill jag ställa följande fråga till Norges 
regering:

Vilka resultat har expertgruppen kommit fram till och hur fortlöper 
arbetet med den norska handlingsplanen?

Oslo den 7 mars 1988

Karl-Erik Svart berg (s)
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Fråga1

vid Nordiska rådets 36:e session angående Scan
dinavia Today

Till Nordiska ministerrådet

Nordiska rådet har under det gångna året genomfört en framgångsrik 
satsning på nordisk kultur och design genom ” Scandinavia Today”  i 
Japan.

Detta bör kunna vara en satsning som väl ansluter till de industri- och 
näringspolitiska am bitionerna i Norden att göra nordiskt näringsliv känt 
ute i världen. Det är av stor vikt att dessa ambitioner kan samordnas.

Jag vill med anledning av detta fråga ministerrådet:
Vilka erfarenheter har industrim inistrarna i Norden gjort då det 

gäller samverkan mellan näringsliv och kultursatsningar i de aktu
ella projekten och vilka erfarenheter drar man av detta inför det 
framtida arbetet?

Oslo den 7 mars 1988

Gunnar Björk (c)

1 F rågan kom m er a tt b esvaras skriftligt av  N ord iska  m inisterrådet.
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående radio- 
och TV-samarbetet i Norden

Till Nordiska ministerrådet

I det meddelande N ordiska m inisterrådet avgav i decem ber 1987 med 
anledning av Nordiska rådets fram ställningar nr 111986 och nr 1/1988 om 
radio- och TV-sam arbetet i N orden uttalade ministerrådet att m inisterrå
det kan komma att ge ytterligare upplysningar om utvecklingen av det 
nordiska radio- och TV-sam arbetet via satellit i ett tillåggsmeddelande 
inför Nordiska rådets session 1988. Emellertid har inte m inisterrådet för
mått presentera ny information i ett tillåggsmeddelande. M inisterrådet 
antog inte heller kulturutskottets inbjudan att vid utskottets möte inför 
sessionen informera om den senaste utvecklingen inom TV-samarbetet. 
Man kan därför fråga sig om det uteblivna tilläggsmeddelandet skall upp
fattas som att planerna på ett perm anent nordiskt radio- och TV-samarbete 
övergivits. Mot bakgrund av den oklara situationen är det angeläget att 
Nordiska rådets plenarforsamling som underlag för en debatt om TV- 
samarbetet får direkt information från ministerrådet om det aktuella läget 
inom TV-sam arbetet.

Jag ställer därför följande fråga till ministerrådet:
Vilken utformning avser ministerrådet slutligt ge program sam arbe

tet inom Tele-X-projektet, och när avser m inisterrådet till Nordis
ka rådet avge förslag om permanent användning av satellit för 
överföring av TV i Norden?

Anders Talleraas (H)

Oslo den 10 mars 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående varia
bel fettvaruavgift på norskt margarin tillverkat 
av marint fett

Till Sveriges regering

Sverige har gitt tollfritak for 7 200 tonn margarin fra EFTA-landene. Det 
vil i praksis si fra Norge. Vanlig svensk toll er 25%. Imidlertid anvender 
Sverige en fettvareavgift for margarin som nyter tollfritak. Begrunnelsen 
skal være behovet for å utjevne prisforskjellen for fett som skyldes lavere 
verdensm arkedspriser. Dermed reduseres tollfordelene Norge har upp
nådd på det svenske marked.

Hovedproblemet er at avgiften pålegges norsk margarin produsert på 
basis av marint fett. Denne innsatsvaren har frihandelsstatus i EFTA. 
Dessuten blir den variable avgiften beregnet på basis av vegetabilsk fett 
hvor verdensm arkedsprisen er lavere.

Dette ramm er spesielt m argarinproduksjonen i den nordlige landsdelen 
og virker negativt for våre bestrebelser på å fremme den økonomiske 
utvikling på Nordkalotten.

Skandinavisk Allians, Göteborg, har fått avslag på sin søknad om fritak 
for avgift for norsk margarin produsert av marint fett. Det er fremmet en 
overklage på avslaget.

Jeg vil på denne bakgrunn formulere følgende spørsmål:
Finner svenske myndigheter at en variabel avgift for margarin pro

dusert av marint fett er i sam svar med sine avtaleforpliktelser i 
EFTA?

Oslo, 7. mars 1988

Ragna Bergel Jørgensen (A)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående det 
nordiska ungdomskortet ” NORDRES”
(M eddelandet om rek. nr 43/1987/t, se s. 2994)

Till Nordiska ministerrådet

Nordiska rådets kom m unikationsutskott slutbehandlade år 1987 ett 
medlemsförslag (A 764/t) om inrättandet av ett perm anent ungdom srese
kort ” N O RD RES” . Rådet antog en rekomm endation (nr 4311987) under 
sessionen i Helsingfors i fjol. Enligt rekom m endationen uppmanades N or
diska m inisterrådet bl. a. a tt göra det nordiska ungdomskortet perm anent 
och att det skall utgöra hälften av det pris som Interrail-kortet kostar.

Enligt uppgifter erhållna från Statens Järnvägar i Helsingfors kostar 
ungdomsvarianten av biljetten ” N ordturist med tåg” 700 FIM i andra 
klass. Biljetten är giltig i 21 dagar. M otsvarande uppgifter beträffande 
Interrailkortet är 975 FIM  utan båtresor och 1 185 FIM  med båtresor. 
D etta kort är dock giltigt i en månad. ” N ordturist med tåg” -biljetten är 
enligt uppgift i kraft endast detta år. H uruvida denna biljett kan införskaf
fas nästa år vet man ej ännu något om.

Ur m inisterrådets m eddelande om rekom m endationen framgår ej heller 
helt entydigt om kortet gjorts perm anent eller ej. I meddelandet säges ” Det 
er tanken, at der skal være tale om en perm anent ordning” . D etta är också 
N ordiska rådets krav -  inte enbart tanke -  att kortet göres permanent.

” N ordturist med tåg” -biljettens ungdom svariant (giltig 21 dagar) utgör 
ca 72 procent av det förmånligare Interrail-alternativet och 59 procent av 
det dyrare alternativet (båda giltiga 30 dagar). Dessa procentsatser ligger 
långt ifrån de förutsättningar som N ordiska rådet ställt i samband med 
antagandet av rekom m endationen.

Med hänvisning till ovanstående ställer jag följande fråga till ministerrå-

N är och hur avser N ordiska m inisterrådet vidta åtgärder för att göra 
det nordiska ungdom sresekortet perm anent och när avser man 
uppfylla rådets rekomm endation om att låta kortets pris utgöra 
hälften av priset för ett motsvarande Interrail-kort?

Oslo den 7 mars 1988
Saara-Maria Paakkinen (Sdp)
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
forskningsbudgeten

Till Sveriges regering

Den manglende vilje fra Nordisk M inisterråds side til at yde tilstrækkeli
ge bevillinger til den kulturelle handlingsplan og dermed til forskningssam
arbejdet i Norden har været et af de mest deprim erende træk i udviklingen i 
det nordiske samarbejde.

Det var derfor en glædelig oplevelse at høre statsm inister Ingvar Carls
son tale så varmt for forstærket forskningssam arbejde i N orden under 
generaldebatten.

Undervisnings- og forskningsminister Bertel H aarder har tidligere i det 
danske folketing oplyst, at den danske regering allerede har arbejdet for 
øgede midler til forskning i Nordisk M inisterråd, men ikke har kunnet 
komme igennem med sine synspunkter.

På baggrund af statsm inister Ingvar Carlssons indlæg må det kunne 
konkluderes, at det ikke er fra svensk side, at m odstanden kommer, men at 
den svenske regering tværtimod er villig til at støtte det danske ønske om 
flere midler til nordisk forskningssam arbejde.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til den 
svenske regering:

Vil den svenske regering i Nordisk M inisterråd arbejde for, at der 
bevilliges flere midler til nordisk forkningssamarbejde i overens
stemmelse med kulturhandlingsplanen?

Kjeld Rcdibæk Møller (SF)

Oslo, den 7. marts 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående patent 
och bioteknologi

Til Nordisk M inisterråd

Bioteknologi og patenter er blevet et brændende spørgsmål: Skal der 
patentbeskyttes?

Indtil for få år siden eksisterede spørgsmålet ikke. Planteforædlere var 
beskyttet af plantebeskyttelseslovgivning, men egentlige patenter på 
levende organism er eksisterede ikke.

Genteknologien har drastisk ændret situationen. Der er nu stærke in
dustrikræfter, der arbejder for at få nye organism er patentbeskyttet. For 
mikroorganismers vedkom mande er patentbeskyttelsen allerede en realitet 
i de fleste lande. Patentbeskyttelse af mikroorganismer er da også ret 
uproblematisk. Det er patentbeskyttelse af planter og dyr imidlertid ikke.

For planters vedkom mende vil en overgang fra den eksisterende plante
beskyttelse til patent have vidtrækkende konsekvenser: landmænd kan 
nægtes ret til at så deres eget sædekorn, patentindehaveren kan nægte 
interesserede at benytte den patenterede plante osv. Resultatet bliver, at 
landbruget bliver langt mere afhængigt af nogle få teknologisk avancerede 
firmaer. Især for ulandene kan udvikligen blive katastrofal.

Hvad angår dyr, må genteknologisk udvikling av nye dyrearter og derfor 
naturligvis også patentbeskyttelse af dem ganske enkelt betegnes som 
uetisk.

Forslaget til nordisk bioteknologisk samarbejdsprogram er meget lidet 
oplysende vedrørende de planer, Nordisk M inisterråd har på patentom rå
det. Dette kan skyldes, at M inisterrådet endnu ikke har fundet sine ben i 
sagen.

Da den offentlige debat imidlertid er vigtig, skal jeg med henvisning til 
ovenstående stille følgende spørgsmål til Nordisk Ministerråd:

O vervejer M inisterrådet at indføre patenter på planter og dyr?

Oslo, den 7. marts 1988

Kjeld Rahbæk Møller (SF)
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Fråga1

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
naturmiljön i arktiska far vatten

Till Nordisk Ministerråd

Jeg har tidligere i denne forsamling udtrykt min stigende ængstelse for 
den forurening, som vi i de kommende år kan forvente fra atom kraftværket 
i Dounreay. Så vidt jeg har forstået foreligger der ikke undersøgelser 
vedrørende forureningsspredning fra Dounreay. Men sådanne undersøgel
ser findes til gengæld fra W indscale, som nu hedder Sellafield, på den 
engelske vestkyst. Hvis det virkelig er tilfældet, at der dagligt pumpes 
4500000 liter radioaktivt vand ud i det irske Hav, at 90 procent af N ord
søens radioaktive forurening stammer fra Sellafield, at forureningen ræk
ker til farvandene ved Østgrønland og til Barentshavet, synes der at være 
grund til alvorlig ængstelse. Også på denne baggrund kan jeg fristes til at 
stille det spørgsmål, hvorfor Nordisk M inisterråd slet ikke nævner disse 
risici i sin meddelelse om rekomm andation nr. 23/1983 angående bevaring 
af naturmiljøet i de arktiske farvande.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Vil ministerrådet behandle den eksisterende risiko for truslerne 
mod det arktiske naturmiljø, som skyldes havforurening i fjernt
liggende om råder, inden for rammerne af rekommandation nr. 23/ 
1983?

Oslo 8. marts 1988

Otto Steenholdt (At)

' Frågan kom m er a tt  b esvaras skriftligt av  N ord iska  m in isterrådet.
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
Nordiska rådet för etik inom bioteknologin

Till Nordisk M inisterråd

Det følger af Nordisk M inisterråds forslag til et bioteknologisk sam ar
bejdsprogram, at der skal nedsættes et råd for etik. I den forbindelse 
henvises til rek. nr. 24/1987 angående samarbejde omkring genteknologi, 
som Nordisk Råd bl. a. på forslag af venstresocialister vedtog på sidste års 
session, og hvor behovet for en etisk teknologivurdering blev understre
get. Det er derfor godt, at rådet nu kommer. Udviklingen inden for biotek
nologien rejser mange etiske spørgsmål.

Men der er ikke uvæsentligt, hvordan ett sådant råd sammensættes. 
Hvis det bliver dom inert af erhvervsinteresser og snævre specialister, vil 
det ikke kunne løse sine opgaver. Der er væsentligt, at rådet bliver preget 
af folkelige og humanistiske holdninger samtidig med, at rådet naturligvis 
også skal rumme nogle personer med specialviden på området.

Programforslaget er ikke særligt oplysende vedrørende rådets sammen
sætning. Det står blot, at det skal bestå af 2—3 personer fra hvert land 
udpeget af de nationale regeringer.

Med henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Hvilken balance mellem erhvervsinteresser, bioteknologisk special
viden og folkelige og humanistiske synspunkter finder Nordisk 
M inisterråd bør præge sammensætningen af Nordisk Råd for Etik 
inden for bioteknologi?

Kjeld Rahbæk Møller (SF)

Oslo den 8. marts 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36 :e session angående 
invandrarnas hemspråksundervisning

Till Sveriges regering

Enligt erhållna uppgifter avser Sveriges regering att inom ramen för 
följande budget ändra finska barns hem språksundervisnings ställning i det 
svenska skolväsendet. I stället för att hem språksundervisningen hittills har 
givits som en del av annat undervisningsprogram under tiden för de egent
liga skoltimmarna avser man nu att placera hem språksundervisningen 
utanför de egentliga skoltimmarna.

I fall dessa uppgifter håller streck, skulle hem språksundervisningen 
förläggas utanför den ordinarie timplanen, alltså ändras till frivillig verk
samhet och deltagandet skulle vara avhängigt av hemmens och elevernas 
intresse eller av lärotimmarnas lämplighet för skoltransporter. Samtidigt är 
avsikten enligt budgetförslaget att lägga ned hem språkslärarlinjen och 
utbilda lärarna på linjen för grundskollärare. Med beaktande av att de krav 
i svenska språket som ställs på dem som tänker börja studera på grund- 
skollärarlinje bör uppfyllas, har de som nyligen kommit till Sverige inte 
möjlighet att utbilda sig till lärare. Dessutom blir hem språkslärarens arbete 
svårare därför att lärotim m arna placeras utanför skolprogrammet i många 
olika skolor. Det förefaller som om möjligheterna till hem språksundervis
ning försvåras genom den nya budgeten, förutsatt a tt den kommer att 
antagas.

Med hänvisning till det ovan anförda ställer jag följande fråga:
Avser Sveriges regering att genom budgetlösningar ändra ställning

en av finska invandrarbarns hem språksundervisning och försvåra 
hem språkslärarnas undervisningsmöjligheter?

M arjatta Väänänen (K)

Oslo den 8 mars 1988
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Fråga

vid Nordiska rådets 36:e session angående 
bekämpning av videovåldet

Til Nordisk M inisterråd

De kristen-dem okratiske partier i N orden har uttrykt en sterk bekymring 
over den utbredelse av vold og porno som i dag foregår i de nordiske land 
gjennom videofilmer og satellitt-TV som kommer fra utlandet. Gjennom 
volds- og pornofilmer formidles et budskap som undergraver respekten for 
menneskeverdet. Slike filmer representerer derfor en sterk nedbrytende 
påvirkning.

Politi og påtalemyndighet har manglende kapasitet til å påtale lovbrudd. 
Det er derfor bl. a. nødvendig å vurdere muligheten for å etablere et system 
med forhåndkontroll av videofilmer. I Norge kan f.eks. dette utføres av 
Statens filmkontroll. Dette vil sikre en fortløpende kontroll og må antas å 
få en preventiv virkning i retning av å redusere antallet ulovlige videofil
mer.

På denne bakgrunn vil jeg stille følgende spørsmål til Nordisk M inister
råd:

Hvilke konkrete tiltak vil Nordisk M inisterråd foreslå for å bekjem
pe videovolden i Norden?

Oslo, 7. mars 1988
Svein Alsaker (KrF)



3056

Rapport

från Nordiska rådets presidium

I överensstämmelse med § 22 i Nordiska rådets arbetsordning överlämnas 
härmed en verksam hetsberättelse från N ordiska rådets presidium till ple
narforsamlingen vid Nordiska rådets 36:e session. Rapporten omfattar 
verksam heten från N ordiska rådets 35:e session fram till årsskiftet 1987/
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9.3 Grønlands delegation
9.4 Finlands delegation

-  Riksdagens behandling av delegationens berättelse
-  Delegationens verksam het

9.5 Ålands delegation
-  Delegationens berättelse till landstinget
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och Islands delegations berättelse
-  Delegationens verksam het

9.7 Norges delegation
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-  Stortingsdebatten

9.8 Sveriges delegation
-  Delegationens berättelse
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-  Öresundsförbindelserna
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2. U tskottens sammansättning och m ö te n  3154
3. Presidiesekretariatets budget för 1987 och 1988 och prelimi

närbudget för 1989 samt förteckning över befattningar vid 
N ordiska rådets presidiesekretariat 3161

4. Kontroll og vurdering av skolesam arbejdet i Nordisk Minis
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1. Inför 36:e sessionen

1.1 Rådets profil

Det nordiska sam arbetet förliknades nyligen vid en konvoj, där den 
långsammaste bestäm m er farten och där varje fartyg har frihet att ändra 
sin kurs. Bilden inger en känsla av trygghet och frihet under ansvar, men 
också om en viss tröghet. U nder senare tid har just den sistnämnda 
aspekten lyfts fram i massmedia och i uttalanden av enskilda nordiskt 
orienterade personer. Man oroar sig för att en storm är under uppsegling 
som kan hota att splittra konvojen i olika riktningar, om inte kursen 
justeras och om inte fartygen sätter upp farten. Oron för att det nordiska 
sam arbetet inte håller tillräckligt hög profil i ett läge, då den europeiska 
integrationsprocessen skjutit ny fart, skall inte avfärdas som obefogad. A 
andra sidan finns det inte anledning till misströstan. De aktuella förslag och 
planer, som redovisas i denna rapport, pekar på en ökad insikt om att 
tempot i det nordiska sam arbetet bör ökas och perspektiven vidgas.

Frågan om profilen hänger också samman med informationen om rådets 
verksamhet. Vägen från idé till verklighet är ofta lång och krokig på det 
nordiska planet. A ktörerna själva kan vanligen identifiera slutresultaten av 
en idé, ett medlemsförslag m. m. Det blir emellertid genast mycket svåra
re, när det gäller att upplysa allmänheten om detta. Vad som börjat som en 
idé hos en eller flera nordiska parlam entariker fram står lätt för medborgar
na som resultatet av den ” egna” regeringens ansträngningar, när väl idén 
transform eras till en åtgärd; en lagändring, ett administrativt beslut, en 
investering eller liknande.

Att informera om det nordiska sam arbetets resultat är och förblir ett 
Sisyfos-arbete. H ur skall man i en tid, då allt mer information öses över 
medborgarna och konkurrensen om folks intresse och uppmärksamhet 
hela tiden ökar, kunna nå ut till allmänheten med information om vad som 
görs av de nordiska sam arbetsorganen och vilken betydelse detta arbete 
har för de enskilda m edborgarnas levnadsförhållanden? Allt intresserar 
inte alla, somligt bara ett fåtal. Samtidigt måste vi erkänna att det nordiska 
sam arbetet inte kan vinna legitimitet, att dess profil hos allmänheten 
förblir oklar, om resultaten inte blir kända och accepterade.

Genom hela processen från idé till verklighet till information och till
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accept löper en röd tråd som inte får brista. Mot den bakgrunden fram står 
en uppföljning och värdering av rådsorganens samlade inform ationsinsat
ser påkallad.

1.2 Sam arbetets instrument

I det nordiska sam arbetets tidiga morgon var likartad lagstiftning det 
kanske viktigaste instrum entet. På 1950-talet kom de första stora konven
tionerna: överenskom m elsen om en gemensam nordisk arbetsm arknad, 
konventionen om social trygghet och överenskommelse om passfrihet. 
Gemensamma nordiska institutioner har grundats under hela den tid det 
organiserade sam arbetet har pågått men man kan väl hävda att etablering
en av dylika institutioner upplevde en guldålder på 1970-talet. Det är också 
under detta årtionde som sam arbets- och handlingsprogrammen kommer 
in i bilden. I dessa sektoriella program dras linjerna upp för projektverk
samhet och andra insatser för kommande år. Under 1980-talet har man 
kunnat bevittna uppkom sten av handlingsplaner, som antingen är tvärsek- 
toriella -  såsom den ekonom iska handlingsplanen -  eller innebär hög 
prioritering av vissa om råden inom en sektor. Handlingsplanerna är tidsbe
stämda och anvisas särskilda medel.

På tröskeln till ett nytt nordiskt arbetsår är det skäl att påminna om att 
valet av sam arbetsform er inte får styras av trendm ässigt tänkande. N or
diskt samarbete är inte bara vittflygande handlingsplaner med stora pen
ningsatsningar lika lite som det kan bestå enbart av gemensam lagstiftning 
och bindande överenskom m elser. Det behövs många färger på den nordis
ka sam arbetspaletten. Det är en viktig uppgift för förslagsställare och 
verkställare att beakta de möjligheter olika sam arbetsinstrum ent erbjuder 
och att eftersträva en god balans mellan de olika form erna för samarbete.

Lagharm oniseringsarbetet har haft sin givna plats i det nordiska samar
betet, men man kan inte undgå den reflektionen att det kanske inte varit så 
samordnat och program m atiskt som under vissa tidigare perioder. Det är 
därför glädjande att juridiska utskottet nu tagit upp frågan om utarbetandet 
av ett nytt lagstiftningsprogram för det nordiska sam arbetet. Den närmaste 
tiden får utvisa om man i sam arbete med experter och ansvariga lagbered- 
ningsinsatser kan vitalisera lagstiftningssamarbetet.

Gemensamt utarbetade lagregler är inte eviga. Förändrade förhållanden 
driver fram ändringar och Helsingfors-avtalets artikel 41 om konsultations- 
skyldighet kan inte förhindra att nordiska lagar driver i sär under om stän
digheternas tryck. Det är därför en angelägen uppgift att man inom rådsor
ganisationen med jäm na mellanrum ser över utvecklingen för att sedan 
kunna återställa den tidigare enhetligheten.

Det kan förefalla som om konventionernas och andra bindande avtals 
popularitet som sam arbetsinstrum ent skulle vara i avtagande. Så behöver 
inte vara fallet. K onventionerna ger en icke föraktlig stadga åt det nordiska 
sam arbetet. I givna fall kan en nordisk konvention också fungera som en
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plattform för nordiskt agerande i internationella sammanhang eller i för
handlingar med andra inblandade, t. ex. EG och EFTA. Det återstår att se, 
huruvida den av rådet efterlysta nordiska arbetsmiljökonventionen kan få 
en utformning, som tjänar också sådana syften.

Många av de nordiska konventionerna skapar rättigheter och möjlighe
ter för medborgarna, som de nationella myndigheterna är skyldiga att 
tillgodose. Andra konventioner, såsom den nordiska språkkonventionen, 
vilken trädde i kraft den 1 mars 1987, tillerkänner medborgarna en fördel — 
att kunna kommunicera på sitt modersmål i förhållande till m yndigheter i 
annat nordiskt land -  som inte är förbehållslös. M yndigheter och andra 
offentliga inrättningar skall göra sitt bästa för att konventionens mål blir 
uppfyllda. Nordiska rådet har en uppgift att vaka över att konventionens 
intentioner faktiskt blir förverkligade.

N är ord och handling inte korresponderar med varandra, lider trovärdig
heten, utsuddas profilen. Sam arbetsinstrum enten bör bibehålla sin skärpa. 
Handlingsplaner, som inte underbyggs med tillräckliga resurser för verk
ställigheten, eller där finansieringen skjuts på framtiden, är ägnade att 
skapa falska förväntningar. Det nya m inisterrådsforslaget till handlings
plan för det nordiska kultursam arbetet måste därför också i detta avseende 
undergå en omsorgsfull prövning.

Utgör ett antal enskilda projekt utan närmare inbördes koordinering en 
handlingsplan? Det ansåg varken presidiet eller kom m unikationsutskottet i 
fråga om ministerrådsförslaget B 75/t om en nordisk handlingsplan för 
ökad trafiksäkerhet. Presidiet har därför hem ställt om att m inisterrådet 
skulle i förslaget inarbeta en konkret och samordnad målsättning för trafik
säkerhetsarbetet och avsätta tillräckliga resurser för detta arbete.

Nordiska handlingsplaner, som också omfattar koordinering av betydan
de projekt över de nationella budgetarna, skapar föreställningar om ökad 
dynamik i sam arbetet. Om det sedan inte finns beredskap att genomföra 
dessa eller om disponeringar sker utgående från nationella omprioritering
ar, kan besvikelsen bli stor. E rfarenheterna av den första ekonomiska 
handlingsplanen ger på denna punkt anledning till eftertanke.

1.3 Uppföljning, utvärdering och övervakning

Ett viktigt element i växelspelet mellan rådssidan och regeringssidan är 
kontrollen av att rekom m endationer och framställningar leder till åsyftade 
resultat. M inisterrådets årliga rapportering av vidtagna åtgärder utgör un
derlag för den parlam entariska uppföljningen. Det är emellertid inte alltid 
nog att rådet får en redogörelse för vilka åtgärder som vidtagits nordiskt 
och nationellt. N är det gäller frågor av väsentlig betydelse för allmänheten 
eller speciella m edborgargrupper är det viktigt att också veta vilka de 
konkreta resultaten blivit av ifrågavarande nordiska satsningar. En redo
visning av nytta och effekter är av betydelse inte bara för rådsarbetet utan 
också när det nordiska sam arbetet presenteras i de nationella parlamenten
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och i andra sammanhang. H är är det återigen fråga om legitimitet och 
profil.

Rådsorganen, särskilt fackutskotten, har också ett ansvar att följa upp 
t. ex. vilka konkreta resultat rådsinitierade utredningar och projekt avkas
tat samt vid behov ta nya initiativ, om det visar sig att effekterna av 
tidigare åtgärder inte varit tillräckligt goda.

En icke oväsentlig del av det fortlöpande nordiska sam arbetet sker inom 
de perm anenta nordiska institutioner, som grundats för att tillgodose olika 
behov av samfällda insater. En stor del av institutionerna är av rätt färskt 
datum och arbetar ännu med att finna de rätta form erna för sin verksam 
het. En del av dem är uppenbart resurssvaga i förhållande till sitt givna 
arbetsfält, andra fyller med framgång sin plats i det nordiska systemet. För 
Nordiska rådet är det en angelägen uppgift att följa med hur dessa institu
tioner fungerar, värdera resultatet av deras verksam het och vid behov 
ingripa för att lägga verksam hetsvillkoren till rätta.

Det är en naturlig del av de olika fackutskottens verksam het att fortlö
pande bedöma det arbete som görs av de nordiska institutionerna på 
utskottens ansvarsom råden. N är det gäller att på ett mer genomgripande 
och system atiskt sätt utvärdera verksam heten och resursanvändningen i 
nordiska institutioner har emellertid budget- och kontrollutskottet ett all
deles särskilt ansvar.

Det första nordiskt finansierade verksam hetsom råde som utskottet när
mare studerat och värderat är skolsektorn. På basen av en särskild rapport 
om verksam heten i Nordiska språk- och inform ationscentret, Nordiska 
språksekretariatet och Ledningsgruppen för nordiskt skolsam arbete (NSS) 
har utskottet funnit bl. a. att N ordiska m inisterrådet bör pröva alternativa 
möjligheter att sam ordna aktiviteterna rörande grannspråken i språksekre
tariatet med aktiviteterna i språk- och inform ationscentret. U tskottet anser 
samtidigt att språkinstitutionerna skulle kunna tilldelas vissa nya uppgif
ter. Se härom närm are under 4.7.

En del av det nordiska sam arbetets produkter syftar direkt till att ge 
medborgarna rättigheter, som skall kunna åberopas i konkreta situationer. 
Så är fallet med en del av de nordiska konventionerna och överenskom 
melserna. 1 andra fall syftar sam arbetet till att nationsgränser och nationel
la regler inte skall försvåra etablering eller verksam het för folk och företag 
i Norden. Den praktiska tillämpningen av sådana nordiska lösningar till
kommer nationella myndigheter och offentliga inrättningar. Huruvida 
verkligheten kommer att m otsvara det som åsyftas hänger därför på de 
olika aktörernas insikter och attityder. Man kan därför inte utesluta att 
nordbor på grund av okunskap och byråkratisk stelbenthet blir orätt be
handlade i de nordiska grannländerna.

Nordiska rådet är inte så organiserat att man inom dess ram ar skulle 
kunna lösa enstaka problem och missförhållanden. Rådet kan inte involve
ra sig i diskussioner och förhandlingar med nationella myndigheter, ej
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heller m inisterrådet. En annan sak är att rådsorganen i mån av möjlighet 
försöker vägleda enskilda individer med problem som har samnordisk 
anknytning. I den takt det samnordiska regelverket ytterligare utvecklas 
och principen om Norden som en hemmamarknad för varor och tjänster 
realiseras får därför tanken på att skapa något slag av nordisk ombudsman 
ökad aktualitet.

1.4 Nordiska följetonger 

En följetong är en långsamt fram åtskridande berättelse med ideliga 
upprepningar som vanligen, men inte alltid efter många motgångar leder till 
ett lyckligt slut.

Det nordiska sam arbetet har haft och har sina följetonger. En verklig 
långkörare är tv-sam arbetet. NORDSAT-planen, som kollapsade efter 10 
års förarbete, måste i dag ses som en enastående, men försumpad chans. 
Det industripolitiska Tele-X-projektet, som skulle bli en räddningsplanka 
för det nordiska tv-sam arbetet, har blivit en uppvisning i vankelmod, där 
alla medagerande måste ta sin del av ansvaret.

På basen av framställning 1/1986 beslöt m inisterrådet om ett samarbete 
inom ramen för Tele-X med sändningar över två kanaler under en försöks
period av tre år. På förslag av kulturutskottet gjorde Nordiska rådets 
presidium i maj 1987 en framställning till m inisterrådet angående en sådan 
förändrad inriktning av Tele-X-projektet att sändningar av program från de 
nordiska länderna över fyra kanaler skulle bli möjliga (framställning 1/ 
1988). Kort därefter måste m inisterrådet konstatera att man ej kunde enas 
om en sådan ombyggnad av satelliten. Efter ingripande från presidiet har 
de nordiska statsm inistrarna uttryckt intresse för ett trekanalsalternativ. 
Samtidigt byggs möjligheterna att se grannländernas tv-program bilateralt

Det som hittills skett visar på vikten av att man från början har klart för 
sig vad det är man vill uppnå med ett nordiskt projekt. Det kulturpolitiska 
målet för ett nordiskt tv-sam arbete bör vara att
— på perm anent bas ge alla tv-tittare i Norden -  inte bara de som är 

anslutna till kabel- eller storantennsystem  -  tillgång till tv-utsändningar 
från de olika nordiska länderna till rimliga kostnader

-  samtidigt som gemensamma resurser sätts in på att utveckla produktio
nen av konkurrenskraftiga nordiska filmer och tv-program (se rekom
mendation nr 4/1987).
I ett Norden utan gränser bör tillgången till grannländernas tv-utsänd

ningar vara en lika självklar rätt som tillgången till offentliga bibliotek. 
Tillgången till utsändningar är det avgörande, efterfrågan växer med tiden.

Oberoende av huruvida direktsändande satelliter på sikt är den rätta 
tekniska lösningen på distributionsfrågan eller ej, är Tele-X idag det enda 
tillbudsstående alternativ, som fyller minimikraven. Sista kapitlet i Tele-X- 
frågan måste skrivas 1988 och sluta på ett för det nordiska samarbetet och
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dess trovärdighet acceptabelt sätt. Samtidigt bör det första kapitlet skrivas 
i historien om det perm anenta nordiska tv-sam arbetet. Vi är inte ensamma 
i Europa om att utveckla ett regionalt tv-sam arbete. Ett nordiskt sam arbe
te skulle utgöra ett viktigt bidrag till ” europifieringen” av televisionen och 
till stärkandet av den europeiska identiteten.

En något annorlunda följetong gäller resekostnaderna inom Norden. Det 
är ett välkänt faktum att avstånden i N orden är stora och m arknaderna för 
transportörföretagen relativt små i jäm förelse t. ex. med M ellan-Europa. 
Det är samtidigt en ofta uttalad målsättning i det nordiska sam arbetet att 
öka direktkontakterna mellan m änniskorna i Norden på alla nivåer. Vi vill 
att skoleleverna skall kunna vistas en tid i en skola i något av grannländer
na. Vi vill att studerande skall kunna avlägga kurser i en annan nordisk 
läroinrättning och somm arjobba eller praktisera nordiskt. Vi vill ha ett 
ökat konkret sam arbete mellan ideella organisationer och folkrörelser 
inom Norden. Vi vill utvidga vänortskontakterna, vi vill att folk skall 
kunna spela, idrotta och leka tillsammans över gränserna. Sådant fostrar 
ett nordiskt sinnelag.

Det kan inte vara omöjligt att bygga över de fysiska avstånden mellan de 
nordiska länderna till rimliga kostnader. Det måste gå att skapa vettiga 
tvärgående flygförbindelser mellan nordiska länder. Det måste gå att sänka 
prisnivån för internordiska flygresor så att det inte blir billigare att resa 
från Reykjavik till Nairobi än från Reykjavik till Köpenhamn.

Den stående invändningen är att reform erna blir för dyra. Men det 
nordiska sam arbetet måste ibland få kosta. H är är det ju  fråga om själva 
fundamentet för den nordiska samhörigheten -  kontakterna mellan nord
bor på gräsrotsnivå. Bakom invändningarna om kostnader döljer sig alltför 
ofta slentriantänkande och motstånd mot förändringar. Nordiska resenärer 
har under årtioenden fyllt transportföretagens kassor. Det är dags för 
återbäring, till en böljan genom att kraven i rekomm endation nr 43/1987 
om inrättande av ett perm anent nordiskt ungdom sresekort och rekomm en
dation nr 39/1987 om sänkta flygplatsavgifter och flygpriser inom Norden 
infrias. Den nordiska transportöverenskom m elsen från 1973 gäller inte de 
nordiska ländernas internationella luftfartspolitiska förhållanden. Detta 
har ansetts utgöra ett hinder för att fullt ut tillmötesgå Nordiska rådets 
hemställan om att existerande behov av tvärgående flygtrafik i norden 
tillfredsställs. Överenskom m elsen bör i så fall revideras.

/ .5 Från sådd till skörd

Nordiska samarbetsinitiativ har ibland en tendens att stam pa på stället. 
Det kan emellertid också inträffa att en fråga väcks innan det på alla håll 
finns beredskap att hantera den som en nordisk angelägenhet, som ett 
område ägnat för sam nordiska insatser. Liknelsen med konvojen är här 
träffande.

På 34:e sessionen i Köpenhamn debatterades ett medlemsförslag om
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nordiska insatser för att lösa flyktingproblemen. Rådet antog en rekom
mendation (nr 30/1986) om ett utvidgat och fördjupat nordiskt samarbete 
om flyktingfrågor. Den linska delegationen röstade emot med hänvisning 
till att flyktingfrågorna inte var ägnade att behandlas som en nordisk 
samarbetsfråga. 1 april 1987 anordnade juridiska utskottet i Saltsjöbaden 
ett seminarium om flykting- och invandrarpolitik med ett representativt 
och aktivt deltagande, även från Finland, av politiker, tjänstemän och 
andra sakkunniga.

Debatten i N ordiska rådet och på seminariet har fungerat som en väckar
klocka för den finska opinionen. Flyktingfrågorna och Finlands ansvar 
därvidlag har diskuterats livligt i massmedia och i olika politiska fora och 
den finska regeringen har redan tagit nya initiativ i flyktingpolitiken. Isen 
synes därför vara bruten för ett utvidgat samarbete i varje fall i frågor, som 
berör flyktingarnas anpassning i samhället, utbildning, attitydpåverkan

Ibland kan man inte skörda samma år som man sådde. Ett exempel på 
detta är tillsättandet av en kommitté för att utreda hur det nordiska sam ar
betet i internationella sammanhang kunde utvecklas.

Vid 34:e sessionen antogs en rekomm endation (nr 22/1986). enligt vilken 
Nordiska ministerrådet uppmanas att i samråd med Nordiska rådet tillsätta 
en kommitté för ovan nämnda ändamål. Handläggningen av denna fråga 
redovisas närmare nedan i 3.4. Det lyckades inte att få till stånd en 
kommitté före 35:e sessionen i Helsingfors. Frågan om nordiskt samarbete 
i internationella sammanhang blev i stället en av huvudfrågorna under 
generaldebatten. Det medlemsförslag (A 71 l/e) som en gång godkänts i full 
endräkt visade sig nu förorsaka betydande m eningsmotsättningar i rådsför
samlingen. särskilt i fråga om mandatets utformning, vilket dittills inte 
blivit föremål för närmare dryftelser.

Ärendet återsändes av plenarforsamlingen till ekonom iska utskottet, 
som fick i uppdrag att utarbeta ett mandat till kommittén. Ett enigt utskott 
överlämande sitt lorslag till mandat till presidiet i novem ber 1987. Kom
mittén tillsattes vid presidiets möte den 9 decem ber 1987 och skall ha sitt 
betänkande klart inom utgången av 1988.

1.6 Norden och omvärlden

I debatten under den 35:e sessionen präglades uttrycket "N orden i 
E uropa", som en markering av att många av de samhälleliga frågor man i 
Norden har att ta ställning till har beröring med utvecklingen i det övriga 
Europa och att det nordiska sam arbetet också bör ses som en del av den 
europeiska dynamiken.

Miljöförstöringen är ett område, där detta växelspel får allt djupare 
dimensioner. Vi befinner oss i Norden alltmer mitt i den europeiska smut
sen. Vår luft och vår havsmiljö försämras som en följd av våra egna utsläpp 
och utsläppen i andra delar av vår värld. Problemen kan bara lösas i
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samförstånd mellan alla inblandade parter. En dimension i det nordiska 
samarbetet är att få till stånd en bättre samverkan i Europa.

Med den am bitionen är det viktigt att sopa rent framför egen dörr. Den 
snabba uppföljningen av en del av tankarna i slutkommunikén från Nordis
ka rådets internationella konferens om gränsöverskridande luftförorening
ar i septem ber 1986 i en nordisk handlingsplan mot luftföroreningar är 
såtillvida ett steg i rätt riktning. Fortsättning följer i medlemsförslaget A 
779/s. I utskottets förslag till rekomm endation uppm anas m inisterrådet att 
inom ramen för handlingsplanen mot luftföroreningar låta utreda konse
kvenserna för näringslivet av en större reduktion av svavel- och kväve
oxidutsläppen än vad som hittills planerats och att samtidigt verka bl. a. för 
att bindande protokoll ingås mellan samtliga europeiska länder i syfte att 
reducera kväveoxidföroreningarna. Den nordiska åtgärdslistan kan ytterli
gare kom pletteras med medlemsförslaget A 775/k om bevarandet av kul
turhistoriskt värdefulla miljöer samt kulturföremål och kulturminnesmär
ken i Norden samt m inisterrådets plan om minskning av användningen av 
ozonreducerande ämnen.

Rapporterna om tillståndet i flera nordiska kusthav är alarmerande. Där 
talas b l.a . om syredöd och fiskflykt. På vissa ställen betecknas havsvatt
net som direkt hälsovådligt. Nordiska rådet antog vid 35:e sessionen en 
rekommendation (nr 14/1987), där ministerrådet b l.a . uppmanas att utfor
ma ett handlingsprogram mot vatten- och havsföroreningar. Ett minister- 
rådsförslag torde föreligga till 37:e sessionen 1989. Nordiska rådets presi
dium har beslutat arrangera en internationell konferens för parlam entari
ker om havsföroreningar i Köpenhamn den 16-18 oktober 1989 efter 
m önster från 1986 års luftvårdskonferens. Detta ger goda möjligheter till en 
samordnad aktion för att skydda haven från Finska viken till Baffin Bay.

Å tgärder mot havsföroreningarna syftar ytterst till att bevara haven som 
en resurs också för kommande generationer. M ålsättningarna sammanfal
ler här med den övergripande principen om en bärkraftig utveckling, som 
lanserats och utvecklats av Världskommissionen för miljö och utveckling 
under ledning av den norska statsm inistern Gro Harlem Brundtland. 
Brundtlandkommissionens rapport "V år gemensamma fram tid" utkom i 
april 1987. Väl i linje med den nya synen på hur miljöhänsyn bör integreras 
i ekonomisk planering och verksam het är medlemsförslaget A 778/s om 
integrering av miljöaspekter vid fullföljandet av arbetet med den nordiska 
handlingsplanen för ekonomisk utveckling och full sysselsättning, ett för
slag som ministerrådet redan adopterat i sitt direktiv till den arbetsgrupp 
som skall utarbeta ett förslag till ny ekonomisk handlingsplan.

I presidiets rapport till Nordiska rådets session 1987 ägnas utrymme åt 
den europeiska integrationsutvecklingen och dess betydelse för det nordis
ka sam arbetet. Framställningen utm ynnar i ett konstaterande att "D e 
nordiska länderna har ett gemensamt ansvar att verka för en så långt 
gående samordning som möjligt med hänsyn till de olikheter som föreligger
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mellan länderna” . E tt uppmärksammat ärende vid sessionen var minister
rådets förslag till ett nordiskt sam arbetsprogram  för avveckling av handels
hinder i Norden. Genom antagandet av denna plan har ett betydande steg 
tagits mot att förverkliga idén om ” N orden som en hem m am arknad” . När 
detta program genomförs är det naturligt med en samordning till den 
utveckling mot en ” inre m arknad” , som pågår inom EG.

Det är emellertid inte bara industri och handel som berörs av den 
europeiska integrationsutvecklingen. Den är en faktor att räkna med på 
många andra områden för nordiskt sam arbete -  transportpolitik, konsu
mentpolitik, arbetsmiljö och miljövård, högre undervisning, teknisk ut
veckling, mediapolitik osv. Det finns ett påtagligt behov av en samordnad 
beskrivning av integrationsprocessens konsekvenser för de nordiska län
derna och det nordiska sam arbetet och en bedömning av möjligheterna att 
genom sam nordiska strategier och gemensamt nordiskt agerande kunna 
påverka och bidra till denna utveckling. Presidiets bidrag till att öka 
beredskapen inom rådet för att hantera de integrationsrelaterade frågorna 
är ett planerat studiebesök i Bryssel och Genéve i april 1988 för diskussio
ner med representanter för EG-kommissionen och bl. a. EFTA-sekretaria- 
tet om frågor av intresse för det nordiska sam arbetet. Som ett led i 
presidiets aktiviteter för att skapa ett gott nordiskt utgångsläge i den 
pågående integrationsutvecklingen har presidiet också ingående dryftat 
problematiken kring Norden och EG tillsammans med de nordiska statsm i
nistrarna i decem ber 1987.

2. Plenarforsamlingen

2.1 Rådets möten och rådets m edlem mar

N ordiska rådets 35:e session hölls i Helsingfors den 23 -27  februari
1987.

Plenarforsamlingen består av valda medlemmar och regeringsre- 
presentanter. Vid 35:e sessionen deltog 65 regerings-, landsstyre- och 
landskapsstyrelserepresentanter. Antalet valda medlemmar är 87 och väljs 
enligt följande:

Åtta av rådets valda medlemmar ersattes av suppleanter under hela 
sessionen och tjugo av de valda medlemmarna under delar av sessionen.
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Sammanlagt tjugosex suppleanter tjänstgjorde som ordinarie medlemmar 
av rådet.

Regeringarna, landsstyrena, landskapsstyrelsen samt rådets valda med
lemmar och suppleanter har av presidiet den 13 maj 1987 kallats till rådets 
36:e session, som äger rum i Stortinget i Oslo den 7—11 mars 1988.

Av N ordiska rådets valda melemmar i januari 1988 är femtiosju män och 
trettio kvinnor. Av suppleanterna är femtiotre män och trettiofyra kvinnor.

2.2 Framställning, rekom m endationer och yttranden vid 35:e sessionen  

Med stöd av tidigare fattat principbeslut vid möte mellan de nordiska 
statsm inistrarna, N ordiska rådets presidium och Nordiska ministerrådet 
(sam arbetsm inistrarna) har beslutats att N ordiska ministerrådet skall svara 
för behandlingen av rekom m endationerna. Vid sessionen antogs 45 rekom
mendationer:

Nr 1. Barns skydd i krig
Nr 2. Nordiskt kom parativt forskningsprojekt om narkotika och kon

trollpolitik
N r 3. Okad behandlingsinsats fö r  narkotikamissbrukare som alternativ 

till fängelseuppehåll 
N r 4. Nordisk m ediefond fö r  produktion av film , TV- och videoprogram  
N r 5. Sam arbetsprogram fö r  den högre utbildningen 
Nr 6. Riktlinjer fö r  Nordiska forskningspolitiska rådet 
Nr 7. Vänskoleverksamhet m ed skolor i europeiska grannländer 
N r 8. Utveckling av idrottssam arbetet inom Norden  
N r 9. Seism ologiskt forskningsprojekt i Island
Nr 10. Nordiska orkester- och ensembletävlingar fö r  musikelever i de 

nordiska länderna 
Nr I I . Ökad satsning på polarforskningen i Norden  
N r 12. Nordisk utbytesordning fö r  tolkar och translatører 
N r 13. Handlingsplan mot luftföroreningar 
N r 14. Skydd fö r  vatten- och havsmiljön  
Nr 15. Erfarenhetsutbyte om arbetstidsfrågor 
Nr 16. Sam arbete kring högspecialiserad sjukvård  
N r 17. Handlingsprogram m ot A ID S  
N r 18. Internationell samverkan m ot A ID S  
Nr 19. Handlingsprogram mot cancer 
Nr 20. Nordisk am bulansverksam het 
Nr 21. Ökat samarbete inom hälsopolitiken
N r 22. Stödordning fö r  handikappsorganisationernas nordiska samarbe

te
Nr 23. Ökade flyttningsm öjligheter fö r  pensionärer i Norden  
Nr 24. Sam arbete kring genteknologi 
N r 25. Ökat grundkapital fö r  Nordiska investeringsbanken  
N r 26. Exportsamarbete
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N r 27. Stadgar fö r  Nordiska kontaktorganet fö r  atomenergifrågor 
N r 28. Beskattning av fritidsfastigheter i annat nordiskt land än hemlan

det
N r 29. Lättnader i beskattningen fö r  ungdom i sam band m ed feriearbete i 

annat nordiskt land 
N r 30. Nordisk skatte- och avgiftspolitik
N r 31. Samnordiskt projekt fö r  främ jande av vandringsfiskbe st ånden i 

Östersjön och Bottniska viken 
N r 32. Nordiskt samarbete på tjänstehandelns område 
N r 33. Handlingsplan fö r  nordisk näringspolitik
N r 34. Uppföljning av rapport från  arbetsgruppen fö r  utvidgat ekono

miskt samarbete i Norden och rapporter från Nordens fackliga  
samorganisation 

N r 35. Bioteknologiskt samarbetsprogram  
N r 36. Nordiskt samarbete på materialområdet
N r 37. Nordiskt samarbetsprogram fö r  avveckling av handelshinder i 

Norden
N r 38. Plan fö r  ökad trafiksäkerhet i Norden  
N r 39. Sänkta flygplansavgifter och flygpriser inom Norden 
N r 40. Förenkling och harmonisering av tullformaliteterna i posttrafiken  

mellan de nordiska länderna 
N r 41. Förenkling och harmonisering av vägm ärkessystem et i Norden 
N r 42. Internationell samverkan fö r  förenkling och harmonisering av 

vägm ärkessystem et 
N r 43. Inrättade av ett perm anent nordiskt ungdomsresekort 
N r 44. Plan fö r  infrastrukturinvesteringar i Norden  
N r 45. Finansieringen av det nordiska samarbetet

På förslag av rådets fackutskott antogs 5 yttranden i anledning av N or
diska m inisterrådets berättelse (C 1). På förslag av budget- och kontrollut
skottet antogs dessutom  ett yttrande med anledning av Nordiska minister
rådets förslag rörande planer för det nordiska sam arbetet (C 2).

I yttrande 1 -  juridiska u tskottet -  föreslås att de nordiska justitiem i
nistrarna påskyndar de nationella planerna på ratifikation av konventioner
na om bortförande av barn, att arbetet med åstadkom mande av gemensam
ma nordiska regler för ersättning för miljöskador intensifieras, att Nordis
ka ministerrådet i sin berättelse till 36:e sessionen på det konsumentpoliti
ska om rådet lägger större vikt på de om råden och de projekt som juridiska 
utskottet uttryckt intresse för, att nordiska gränsvärden för radioaktivitet i 
m atvaror fastställes och att finansieringen av projektet ” Program for at 
bryde det kønsopdelte arbejdsm arked” finansieras över den nordiska 
handlingsplanen för ekonomisk tillväxt och full sysselsättning.

I yttrande 2 -  kulturutskottet -  föreslås att nationella informations- och 
u tbytescentra för lärar- och elevutbyte upprättas och att arbetet koordine-
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ras av ett nordiskt sam arbetsorgan på skolom rådet, att m inisterrådet på
skyndar arbetet med det nordiska datasam arbetet på skolområdet och 
genomför det i nära samarbete med skolorna i Norden, att m inisterrådet 
aktivt verkar för ett nära sam arbete mellan de nordiska länderna inom det 
europeiska m ediesam arbetet, att ministerrådet i syfte att främja filmkultu
ren i Norden snabbt bygger ut stödordningen för nordisk filmdistribution, 
att m inisterrådet vidtar åtgärder för att stärka det samiska språket i under
visningen och aktivt m edverkar till att stödja det samiska kulturlivet och 
att ministerrådet förstärker Nordiska kulturfonden för att nya samarbets- 
projekt på kulturom rådet skall kunna initieras.

I yttrande 3 -  socitd- och m iljöutskottet -  föreslås att samarbetet på 
arbetsm arknadsom rådet fortsätter att inriktas på att förbättra de sämst 
ställda gruppernas, bl. a. kvinnornas, situation, att en nordisk arbetsmiljö
konvention utarbetas med sikte på att antas under 1988, att samarbetet 
inom social- och hälsovårdsom rådet utgår från ett brett perspektiv och att 
förebyggande insatser prioriteras i enlighet med W HO.s målsättning "H ä l
sa för alla år 2000” och utskottets synpunkter med anledning av medlems
förslag A 740/s om hälsopolitiskt samarbete. Rådet uttrycker sin oro över 
att frågor om barn-, ungdoms- och familjepolitik fått litet utrymme i berät
telsen och förväntar att detta område ges en högre prioritering i fortsätt
ningen. Det föreslås vidare att de nordiska ländernas regeringar arbetar för 
ett bindande avtal om reduktion av utsläppen av kväveoxid och kolväten 
inom ramen för ECE-konventionen om långväga gränsöverskridande luft- 
föroreringar, att projektverksam heten inom ramen för handlingsplanen 
"N orden i väx t" kom pletteras med ytterligare projekt inom miljöområdet, 
som är arbetsintensiva och bidrar till högre sysselsättning samt att rappor
teringen i m inisterrådsberättelsen i högre grad inriktas på vilka konkreta 
resultat verksam heten givit och inte endast på att vissa projekt pågår 
respektive avslutas.

I yttrande 4 — ekonomiska utskottet — föreslås att ministerrådet fram
lägger ett m inisterrådsforslag om en reviderad nordisk handlingsplan för 
ekonomisk utveckling och full sysselsättning och att handlingsplanen årli
gen revideras, att det m inisterrådsforslag om upprättande av ett industriellt 
center i Oslo, som skall föreligga till 36:e sessionen, innehåller konkreta 
planer för framtida arbetsuppgifter, uppbyggning och resurser för institu
tionen, att den samnordiska beredskapen både på minister- och sekreta
riatsplan stärkes för att positivt kunna bidra till att utveckla det nordiska 
samarbetet inom EU REK A , att m inisterrådet till 36:e sessionen framläg
ger ett m inisterrådsförslag om en plan för det nordiska biståndssam arbetet 
samt ett ministerrådsförslag om ett sam arbetsprogram  för fiskerisektorn.

I yttrande 5 — kom m unikationsutskottet — föreslås att den planerade 
översynen av den nordiska handlingsplanen på datateknologiom rådet pre
senteras vid kom m unikationsutskottets seminarium i septem ber 1987, att 
ministerrådet skyndsamt verkar för utformning av åtgärder för att styrka
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den nordiska handelsflottan, att ministerrådet startar en utredning om hur 
den m oderna högteknologin kan används för att öka trafiksäkerheten, att 
förslag om handikappanpassning av kollektiva transportm edel förverkligas 
omedelbart och att existerande behov av tvärgående flygtrafik i Norden 
tillfredsställs.

I yttrande 6 — budget- och kontrollutskottet — föreslås att en genom
snittlig reell tillväxtfaktor på 5 procent används för de traditionella om rå
dena i budgeten för 1988 samt att det därtill under de närmaste åren särskilt 
satsas på om rådena allmän kultur, utbildning, forskning och utveckling 
samt miljö och trafiksäkerhet, att ett budgetprogram för en reviderad 
ekonomisk handlingsplan presenteras i samband med C 2/1988 samt att 
dividender från Nordiska investeringsbanken används till finansiering av 
en särskild nordisk fond för speciella ändamål.

2.3 Framställning II1988 om radio- och tv-samarbetet i Norden

Med hänvisning till artiklarna 56 och 65 i Helsingforsavtalet gjorde 
N ordiska rådets presidium efter förslag av kulturutskottet en framställning 
till N ordiska m inisterrådet den 13 maj 1987 angående förändrad inriktning 
av Tele-X-projektet för att möjliggöra sändningar över fyra kanaler (fram
ställning 1/1988). Näm are redogörelse för utvecklingen inom det nordiska 
radio- och tv-sam arbetet via satellit ges i avsnitt 4.3.

2.4 Framställning 2/1988 om en europeisk konvention om gränsöverskri
dande tv-sändningar

På förslag av kulturutskottet avgav presidiet den 15 oktober 1987 en 
framställning till m inisterrådet angående en europeisk konvention om 
gränsöverskridande tv-sändningar (framställning 2/1988). Förslaget base
rade sig på utskottets behandling av medlemsförslag A 786/k. I framställ
ningen uppmanas M inisterrådet verka för att de nordiska länderna aktivt 
bidrar till att en europeisk konvention om gränsöverskridande tv-sändning
ar snabbt antas.

2.5 Fremstilling 3/1988 om Nordisk M inisterråds budsjett 1988

På sesjonen 1987 bemyndiget plenarforsamlingen presidiet å avgi en 
fremstilling til M inisterrådet om M inisterrådets budsjettforslag for 1988.

I henhold til den endrete budsjettprosedyre fremmet M inisterrådet et 
ministerrådsforslag (B 74/b) medio septem ber 1987 om budsjettforslaget 
for 1988 og preliminære ram m er for 1989 og 1990. På grunnlag av Budsjett- 
og kontrollutvalgets betenkning over forslaget, avga presidiet den 11. 
novem ber 1987 i henhold til Helsingforsavtalens Artikkel 56 og plenarfor
samlingens bemyndigelse Fremstilling nr 3/1988 (se også avsnitt 4.7.):

Nordisk Råds presidium henstiller til Nordisk M inisterråd å øke det 
fremlagte budsjett for 1988 med 17 millioner DKK i overensstemmelse 
med Budsjett- og kontrollutvalgets vurderinger samt å vedta det justerte 
budsjett under hensynstaken av Budsjett- og kontrollutvalgets merknader.
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De ärenden som N ordiska rådet har på sin saklista benämns A-saker 
(medlemsförslag och ändringsförslag), B-saker (ministerrådsförslag eller 
regeringsforslag), C-saker (berättelser). D-saker (meddelanden med anled
ning av tidigare rekomm endationer/framställningar) och E-saker (frågor till 
m inisterrådet eller regeringarna).

Vid rådets 35:e session hade rådet sammanlagt 65 medlemsförslag, 3 
ändringsförslag och 65 ministerrådsförslag på saklistan. 49 av medlemsför- 
slagen samt de 3 ändringsförslagen och samtliga 6 ministerrådsförslag togs 
upp till behandling på sessionen. I samband med sessionen väcktes 3 nya 
medlemsförslag. 1 perioden fram till årsskiftet 1987/1988 har ytterligare 25 
medlemsförslag och 9 m inisterrådsförslag väckts.

Inför 35:e sessionen hade rådet 107 rekom m endationer och 1 framställ
ning på saklistan. Vid sessionen antogs 45 nya och slutbehandlades 40 
tidigare antagna rekomm endationer.

Inför 36:e sessionen har rådet 112 rekom m endationer och 3 framställ
ningar.

Vid 35:e sessionen antogs 6 yttranden med anledning av m inisterrådets 
berättelse (C 1) och m inisterrådets förslag rörande planer för det nordiska 
sam arbetet (C 2) (.ve punkt 2.2).

Vid 35:e sessionen ställdes 50 frågor (E-saker) till ministerrådet eller 
regeringarna. 36 av frågorna hade lämnats inom den ordinarie tidsfristen 
tre veckor före sessionen och 14 var s. k. snabbfrågor under sessionen.

Ärendenas fördelning mellan utskotten, om man bortser från berättelser
na, framgår av följande uppställning:

2.6 Rådets ärenden vid 35:e sessionen och inför 36:e sessionen

39 -1 7 -3 3 6  N ordiska råde t D el 2
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2.7 Valgspørsmål foran  36. sesjon

I Helsingforsavtalens artikkel 47 uttales at ved valg skal tilses at ulike 
politiske meningsretninger biir representert i Rådet. Ifølge Fagerholm- 
komitéen (NU 1969:20, s. 39) bør dette prinsipp anvendes slik at man 
streber etter å oppnå en representasjon som så nær som mulig svarer mot 
styrkeforholdet mellom ulike partier i de nasjonale folkerepresentasjone-

Ifølge Rådets arbeidsordning utgjør presidiet valgkomité og skal legge 
frem forslag til valg av fortroendeposter ved 36. sesjon.

Siden Rådets 30. sesjon 1982 er valg av fortroendeposter skjedd på basis 
av partigruppenes forholdsmessige størrelse. Presidiet besluttet 9. desem 
ber 1987 å godkjenne følgende retningslinjer ved valg av fortroendeposter 
ved Rådets 36. sesjon 1988:
-  Liksom tidligere deles fortroendepostene i en primærgruppe og en se

kundærgruppe.
-  I primærgruppen inngår de 10 presidiemedlemmer og de 6 utvalgsfor- 

menn. De 16 poster fordeles fortløpende etter partipolitisk styrke, etter 
forhandlinger.

-  I sekundærgruppen inngår de 6 nestformenn i utvalgene.
-  Formann og nestformann i et utvalg skal fortrinnsvis komme fra for

skjellig politisk hovedretning.
-  Sammensetningen av Budsjett- og kontrollutvalget bør følge den parti

politiske styrke i Rådet. Formennene for de 5 fagutvalg skal inngå i 
denne beregningen.

-  Form annspost og nestform annspost i Redaksjonskomitéen henføres 
ikke til henholdsvis primærgruppen og sekundærgruppen, men forde
lingen skal skje i sammenheng med den øvrige fordelingen av poster. 
Presidiet har på sine møter høsten 1987 drøftet det kommende presidi

ums sammensetning og har latt de nordiske partigrupper få uttale seg om 
dets sammensetning og virkningen på den tallmessige fordelingen av for- 
mannspostene på partigruppene. Presidiet har konstatert at sam m enset
ningen av presidiet og fordelingen av form annspostene på partigruppene 
må ses i sammenheng. Presidiet vil fortsette diskusjonene på sitt møte 
10.-11. februar 1988.

2.8 Rotasjon av form annspostene

Presidiet anså på sitt møte 25. novem ber 1986 at en nasjonal rotasjon 
mellom formannspostene i samtlige fagutvalg er ønskelig. Av hensyn til 
praktiske synspunkter besluttet presidiet å opprettholde den samme forde
ling frem til 36. sesjon 1988. Presidiet besluttet senere at rotasjon skal skje 
etter forhandlinger. De nasjonale delegasjoner uttalte seg om saken høsten
1986.

Frem til sesjon 1988 ligger formannspostene i Kulturutvalget, Juridisk 
utvalg. Sosial- og miljøutvalget, Kommunikasjonsutvalget og Økonomisk 
utvalg i henholdsvis Island. Danmark, Finland. Sverige og Norge.
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Presidiet besluttet 9. novem ber 1987 at form annspostene i K ulturutval
get og Juridisk utvalg flyttes til henholdsvis Danmark og Island ved utgang
en av sesjonen 1988. For øvrige utvalg blir det ingen endringer. Presidiet 
besluttet samtidig at total rotasjon av form annspostene skal skje ved 
utgangen av sesjonen 1991.

2.9 Spørreinstitnttet

Valgte medlemmer av Nordisk Råd kan i følge Helsingforsavtalens 
Artikkel 57 og Rådets arbeidsordning § 15 stille spørsmål til en regjering 
eller til M inisterrådet. Reglene gir muligheter til å stille spørsmål senest 3 
uker før sesjonen for besvarelse på sesjonen samt under sesjonen stille 
s. k. hurtigspørsmål senest 24 iim erfø rd e t saksområde spørsmålet gjelder 
kommer opp. N år det gjelder spørsmål som besvares under sesjonen, kom 
presidiet og samarbeidsministrene den 9. desem ber 1987 overens om at 
M inisterrådet vil bestrebe seg på å få gitt spørreren svaret senest 3 timer 
før det skal avgis.

Mulighetene for å stille skriftlige spørsmål mellom sesjonene har vært 
drøftet mellom presidiet og samarbeidsministrene ved ulike tilfelle. Saken 
ble senere berørt 13. mai 1987 mellom de to parter.

Presidiet og samarbeidsministrene kom den 9. desember 1987 overens 
om en forsøksordning på 2 år med skriftlige spørsmål mellom sesjonene. 
Spørsmålene skal sammen med en kort motivering gis til presidiet senest 1. 
mai, 5. august eller 20. septem ber. Spørsmål som heller kan stilles i et 
nasjonalt parlament kan avvises av presidiet. M inisterrådet vil besvare 
spørsmålene innen 6 uker regnet fra nevnte datoer. Ordningen vil foreleg
ges plenarforsamlingen for vedtak den 7. mars 1988.

3. Presidiet

3.1 Presidiets m öten och sam m ansättning

Vid 35:e sessionen den 23 -2 7  februari 1987 i Helsingfors valdes Elsi 
Hetemäki-Olander (Kok), Finland till rådets president. Till övriga medlem
mar av presidiet valdes Margrete Auken (SF) och Anker Jørgensen (S) 
Danmark, Peter Muurman (Sdp). Finland, Olafur G. Einarsson (Sj) och 
Påll Pétursson (F), Island, Jo Benkow (H) Kjell Magne Fredheim (A), 
Norge. Grethe Lundblad (s) och Karin Söder (c), Sverige.

Vid val i den finska delegationen den 9 april 1987 valdes Ilkka-Christian 
Björklund (Sdp) till medlem i stället för Peter Muurman.

Vid val i den norska delegationen den 3 novem ber 1987 valdes Jan P. 
Syse (H) till medlem i stället för Jo Benkow.

Presidiet har fr. o. m. 35:e sessionen hållit följande möten: 22 -24  febru
ari i Helsingfors, 25 februari i Helsingfors, 27 februari i Helsingfors, 16 
mars per capsulam, 12-13 maj i Oslo, 30 juni i Uddevalla och Fiskebäcks- 
kil. 2 septem ber på Arlanda, 15 oktober i Stockholm, 9 och 11 novem ber i
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Åbo och den 9 decem ber 1987 i Oslo. N ästa möte planeras att äga rum den
10 februari 1988 i Stockholm.

Presidiet och ordförandena i rådets utskott höll ett gemensamt möte den 
13 maj i Oslo.

Presidiet och sam arbetsm inistrarna höll gemensamma möten den 13 maj 
i Oslo och den 9 decem ber i Oslo.

Presidiet och de nordiska ländernas statsm inistrar hade gemensamma 
överläggningar den 9 decem ber i Oslo.

Det årlige møtet mellom presidiet og Rådets utvalgsformenn fant sted i 
Oslo 13. mai 1987. På møtet ble drøftet erfaringene fra Rådets sesjon 1987 
samt oppfølging av resultatene fra denne. Dessuten ble utvalgenes arbeids
situasjon og deres planlagte seminarer drøftet. Utvalgsformennene stilte 
seg ubetinget positive til mulighet for tolkning på utvalgsmøtene.

3.2 Presidiets møter m ed statsministrene og samarbeidsministrene 

K ontakt m ed de nordiske statsministrer

Det årlige møtet mellom presidiet og de nordiske statsministre fant sted i 
Oslo den 9. desem ber 1987. Presidiet og statsministrene drøftet b l.a . den 
europeiske integrasjon -  og spesielt utviklingen av det indre marked -  og 
det nordiske samarbeidet. Det ble gjort klart at de nordiske lands bestre
belser i forhold til De europeiske fellesmarked (EF) skjer i tre nivåer: innen 
rammen for EFTA, gjennom nordisk samarbeid og bilateralt. Presidiet tok 
opp spørsmålet om bedre nabolandsinformasjon i Norden b l.a . på bak
grunn av at Danmarks radio nedlegger sin korrespondenttjeneste i S tock
holm. Det siste spørsmål som ble drøftet var finansieringen av det nordiske 
samarbeidet. Fra presidiets side ble det betonet at i forhold til nasjonale 
budsjett er det nordiske budsjett ytterst beskjedent og at det for tiden 
finnes flere planer -  både på regjeringssiden og på parlamentarikersiden -  
enn det finnes midler til å gjennemføre.

Kontakt m ed Nordisk Ministerråd

Presidiet har i 1987 holdt to møter med Nordisk Ministerråd (Samar
beidsministrene), den 13. mai og 9. desem ber begge i Oslo. Møtene har 
omfattet følgende saker:

Erfaringen fra Nordisk Råds 35. sesjon 1987
Oppfølging av sesjonen herunder finansiering av det nordiske samarbe

id, handlingsplanen ” Norden i vekst” , handlingsplanen på kulturområdet, 
nordisk arbeidsmiljøkonvensjon, bistand og myke investeringslån, Tele-X 

Europeisk integrasjon og nordisk samarbeid 
Rådets internasjonale konferanse om havsforurensning 1989 
Rådets spørsmålsordning 
EDB-system for Rådet og M inisterrådet 
Nordisk informasjonsvirksomhet 
Forberedelser til Nordisk Råds 36. sesjon 1988
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Rådets fagutvalg har i 1987 hatt i alt 10 møter med M inisterrådet i dets 
forskjellige sammensetninger. I tillegg har Juridisk utvalg møtt de nordiske 
ministrer ansvarlig for flyktningspørsmål og Kommunikasjonsutvalget har 
møtt den norske skipsfartsm inister som på vegne av M inisterrådet har 
redegjort for de nordiske lands skipsfartspolitikk samt den islandske justis
minister som på vegne av M inisterrådet har redegjort for nordisk trafikk- 
sikkerhetsspørsmål.

Budsjett- og kontrollutvalget har møtt M inisterrådet (Samarbeidsminist
rene) en gang samt hatt ett møte med representanter for M inisterrådet 
(Samarbeidsministrene). U tvalget møtte samarbeidsministrenes formann i 
januar 1987.

Presidiet har ved flere anledninger under året gjort henvendelser til 
Nordisk M inisterråd og de nordiske lands regjeringer, fremst etter initiativ 
fra Rådets utvalg som har etterlyst M inisterrådets eller regjeringenes stil- 
lingstaken eller for å påskynde utviklingen.

3.3 Rekom mendation 2111986 om Nordiskt teknologiår

Enligt rekomm endation nr 21/1986 rekom m enderar Nordiska rådet N or
diska m inisterrådet

att tillsätta en planeringskommitté med erforderliga sekretariatsresurser 
för att planera genom förandet av ett nordiskt teknologiår år 1988.

Med hänvisning till denna rekomm endation beslöt Nordiska m inisterrå
det den 17 oktober 1986 att genomföra ett nordiskt teknologiår 1988. Enligt 
ministerrådets beslut skall syftet med teknologiåret vara att:

"öka kunskapen om teknologi och förbättra förståelsen för teknologin 
och teknologiutvecklingens betydelse för samhället och den enskilda män
niskan i Norden.

främja nordiskt teknologiskt sam arbete mellan företag, forskningsinsti
tutioner, undervisningsinstitutioner och offentliga myndigheter utifrån be
hovet av ett bättre utnyttjande av de samlade nordiska resurserna.”

För att verkställa det ovan anförda beslutet har ministerrådet tillsatt en 
nordisk sam arbetskom m itté som har fått i uppgift att planera, samordna 
och genomföra teknologiåret 1988. I denna kommitté ingår högst 5 repre
sentanter från varje nordiskt land samt en representant från Nordiska 
rådet. Rådets representant är Elver Jonsson, ordförande i rådets kommu- 
nikationsutskott. 1 kommittén sitter också representanter från Nordiska 
rådets presidiesekretariat. Nordiska m inisterrådssekretariatet och Nordisk 
industrifond (NIF). Presidiesekretariatets representant är Tömas H. 
Sveinsson, u tskottssekreterare för kommunikationsutskottet.

Samarbetskomm ittén har tillsatt en arbetsgrupp bestående av 1 —2 repre
sentanter från varje land, de tre ovan nämnda sekretariatsrepresentanterna 
samt en projektsekreterare. Sekretariatet har fått gratis kontorslokaler hos 
NIF. Arbetsgruppen har av samarbetskommittén fått följande mandat:
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” Arbetsgruppen skall utarbeta en uppläggning av genomförandet av 
teknologiåret 1988. Aktiviteterna under året skall ha en nordisk prägel. 
Arbetsgruppen skall utarbeta konkreta nordiska projekt/program, som 
skall presenteras under teknologiåret. Arbetsgruppen skall således ansvara 
för att teknologiårets målsättning följs upp med konkreta projekt. Vidare 
skall arbetsgruppen vara ansvarig för att försäkra finansieringen av aktu
ella projekt och eventuellt anknyta dessa till ansvariga nordiska organ” .

På den nationella nivån planeras över 100 aktiviteter. Dessa finansieras 
av nationella medel och uppskattas komma att kosta ungefär 80 milj. SEK.

Enligt N ordiska m inisterrådets budget för 1988 beviljas teknologiåret 
1988 2,8 milj. DKK. Förutom en fast kostnad för sekretariat, möten och 
information kommer denna beviljning att användas för:
-  att kalla vinnarna i speciella nationella ungdomstävlingar till Stockholm 

för en speciell ceremoni
-  en opinionsundersökning som skall ta reda på människors syn på och 

uppfattning om teknologin
-  en konferens "D et teknologiska samhället år 2010 sett ur kvinnlig syn

vinkel” i samband med Nordisk Forum
-  dialog och kontakt mellan politiker och representanter från näringslivet
-  projekt för att främja teknologiskt sam arbete mellan nordiska företag 

(Norden -  en gemensam teknologimarknad)
-  en avslutningsceremoni i Bella Center i Köpenhamn den 15 decem ber 

1988
I samband med Nordiska rådets 36:e session kommer teknologiåret att 

uppmärksammas genom vissa informationsaktiviteter.

3.4 Rek. nr 2211986 om nordiskt samarbete i internationella sammanhang  

I rekomm endation nr 22/1986 uppmanas N ordiska ministerrådet att i 
samråd med Nordiska rådet tillsätta en kommitté att utreda hur det nordis
ka sam arbetet i internationella sammanhang ytterligare kan utvecklas och 
förstärkas och att med utgångspunkt i utredningens resultat framlägga 
förslag till Nordiska rådets session 1987.

U nder överläggningar mellan presidiet och sam arbetsm inistrarna hösten
1986 visade det sig att det inte fanns förutsättningar för att tillsätta en 
kommitté bestående av representanter för såväl regerings- som rådssidan. 
Efter att saken av presidiet förelagts de nationella delegationerna och de 
nordiska partigrupperna ansåg en majoritet inom presidiet att en kommitté 
skulle tillsättas bestående av 10 parlam entariker, två från vart land. I 
enlighet därmed föreslog ekonom iska utskottet i sitt betänkande över 
ministerrådets meddelande om rekomm endationen till 35:e sessionen, att 
plenarforsamlingen vid 35:e sessionen 1987 skulle ge presidiet i fullmakt att 
tillsätta ifrågavarande kommitté. Under sessionen drog ekonomiska ut
skottet tillbaka detta förslag och föreslog i stället, att utformningen av 
mandatet för en kommitté, som skall utreda hur det nordiska samarbetet i



3079Dokument 1

internationella sammanhang kan utvecklas, hänvisas till förhandlingar i 
ekonom iska u tskottet, och att presidiet ges fullmakt att slutbehandla saken 
om enighet uppnås beträffande mandatet. Rådet fattade den 26 februari 
1987 beslut i enlighet med utskottets förslag.

Ekonomiska utskottet enades den 10 novem ber 1987 om följande man
dat för en kommitté som skall utreda hur det nordiska sam arbetet i interna
tionella sammanhang kan utvecklas:

"K om itéen skal, innenfor Helsingforsavtalens rammer, vurdere behovet 
for økte felles eller sam ordnede nordiske innsatser i det internasjonale 
miljø- og bistandssam arbeid, kultursamarbeid, arbeidet med narkotika
spørsmål, likestillingsarbeidet samt spørsmål knyttet til den nordiske rep
resentasjon i internasjonale organisasjoner. 1 overensstemmelse med N or
disk Råds praksis skal spørsmål av sikkerhetspolitisk art ikke behandles.

Komitéen skal dessuten vie det løpende nordiske økonomiske sam arbe
idet i internasjonale organisasjoner -  især OECD og GATT -  særskilt 
oppmerksom het herunder hvilken betydning landenes ulike tilknytning 
dels til EF og EFTA dels til øvrige europeiske samarbeidsorganisasjoner 
har for det nordiske sam arbeidet."

Komitéen skal i sitt arbeid kartlegge nåværende former for det nordiske 
samarbeid i internasjonal sammenheng innen de forannevnte områder og 
legge fram forslag for Nordisk Råd om fremtidige retningslinjer for Rådets 
arbeid som kan bidra til forbedrede prosedyrer for en fortsatt utvikling av 
det nordiske samarbeid i internasjonal sam m enheng."

Presidiet tillsatte kommittén den 11 novem ber 1987 och beslöt den 9 
decem ber 1987 om följande sammansättning:

Riksdagsledamoten Karin Söder utsågs till ordförande i kommittén, vars 
arbete skall vara avslutat vid utgången av 1988, då kommittén upplöses.

3.5 Rek. 3411986 angående kvindekonferencer

I rekomm andationen anbefales det, at Nordisk M inisterråd i fællesskab 
med Nordisk Råds præsidium arrangerer dels en nordisk kvindekonferen
ce — Nordisk Forum — i 1988 for kvinder med tilknytning til kvindeorgani
sationer, faglige organisationer, græsrodsbevægelser og andre ikke-offici- 
elle foreninger eller sam m enslutninger og dels en officiel konference samti
dig med Nordisk Forum.
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Til planlægning af Nordisk Forum har Nordisk Ministerråd nedsat en 
planlægningsgruppe. Som repræsentant for Nordisk Råds præsidium i 
planlægningsgruppen er udpeget stortingsrepræsentant Asa Solberg Ivers-

Konferencerne skal holdes den 30. ju li—7. august i Oslo. For øvrig 
henvises til juridisk udvalgs afsnit (4.2).

3.6 Suppleanters deltakelse ved plenarforsamlingens møter

Den norske delegasjon anm odet presidiet i brev av 14. januar 1987 om å 
utrede de formelle, praktiske og økonomiske problemer ved suppleanters 
tilstedeværelse under sesjonen. Årsaken til denne henvendelse var at de 
nasjonale delegasjoner har en ulik praksis når det gjelder å utse supplean
ter til å være til stede ved sesjonene i tillegg til ordinære medlemmer eller 
suppleanter som er meddelt å inntre i stedet for ordinære medlemmer. 
Presidiet har, etter at delegasjonene har fått mulighet til å uttale seg om 
saken, behandlet spørsmålet. Presidiet konstaterte på sitt møte 9. novem
ber 1987 at det ikke var grunnlag for et nordisk regelverk for suppleanters 
deltakelse i rådssesjonene.

3.7 Nordiske partigruppe sekret ærers deltakelse i utvalgsmøtene

De fire nordiske partigruppesekretærer fremførte i brev av 18. septem 
ber 1987 ønskemål om en generell m øterett i utvalgenes møter. Presidiet 
har, etter innhenting av synspunkter fra de nordiske partigrupper, behand
let saken. Presidiet besluttet 9. desem ber 1987 at presidiet skal anmode 
Rådets utvalg at de ved konstituerende møter 11. mars 1988 skal beslutte å 
gi de nordiske partigruppesekretærene en personlig m øterett, men uten 
talerett, ved utvalgenes møter for tiden frem til neste konstituerende 
møter.

3.8 Internationell konferens om havsföroreningar 1989

Presidiet beslöt vid möte den 11 novem ber 1987 att arrangera en interna
tionell konferens om havsföroreningar.

Syftet med konferensen är dels att lyfta fram frågan om havsförore- 
ningarna som ett ökande hot mot Nordens och den närliggande omvärldens 
livsmiljö, dels genom ett slutdokument engagera parlam entariker från de 
deltagande länderna i arbetet på åtgärder för ökat skydd mot havsförore- 
ningarna.

Till konferensen inbjuds parlam entariker från ca 18 länder. H ärutöver 
inbjuds representanter från vissa internationella organisationer att som 
observatörer följa konferensen.

Konferensen äger rum i Köpenhamn den 16-18 oktober 1989. Kostna
derna har beräknats till SEK 1 100000.
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3.9 Tolkning vid utskottsm öten

Presidiet beslöt den 13 maj 1987 att tolkningshjälp skulle erbjudas för 
icke skandinavisktalande rådsmedlemmar. Tolkningshjälpen skall ske ef
ter följande riktlinjer:
-  vaije ledamot av N ordiska rådet med annat modersmål än danska, 

norska och svenska, har rätt till tolkbistånd om han eller hon finner 
behov härav vid utskottsm öten.

-  Presidiesekretariatet anskaffar teknisk utrustning i form av rörlig mikro
fon/sladdlös mottagare (hörsnäcka) i tillräckligt antal för utskottens 
behov. Härigenom underlättas tolkning så att minsta möjliga störande 
ljud uppstår.

-  Berörda sekretariat redovisar ledam öternas önskemål om tolkbistånd 
till presidiesekretariatet. Behov av tolkbistånd tillgodoses i varje enskilt 
fall i nära samråd med berörda ledamöter.

-  M erkostnader för tolkbistånd betalas ur rådets gemensamma budget. 
Sekreterarkollegiet beslöt vid sitt möte den 11 septem ber 1987 att preci

sera presidiets beslut enligt följande:
1. Tolkning skall bara ske vid utskottsm öten.
2. Presidiesekretariatet ansvarar för tolkutrustning och att tolkhjälp finns 

tillgängligt. Det senare i samarbete med de nationella sekretariaten.
3. De nationella sekretariaten gör upp listor över tolkar som kan anlitas.
4. Behov av tolkning skall anmälas till presidiesekretariatet om möjligt 

senast en månad före möte.
Sekreterarkollegiet uttalade också att tolkningsbehov utanför de reguljä

ra utskottsm ötena får prövas senare.
System et tillämpades första gången vid kom m unikationsutskottets möte 

i augusti 1987.

3.10 Utökad ADB-användning i sekretariatet

Förberedelser för en utökad användning av ADB vid presidiesekretaria
tet har fortsatt under 1987. Projektet genomförs i samarbete med minister
rådssekretariatet i Köpenhamn och samordnas av en ledningsgrupp med 
representanter för de båda sekretariaten. Ledningsgruppen biträds av en 
särskild konsult.

Under året har en kravspecifikation utarbetats. Upphandling och instal
lation beräknas ske under våren 1988.

För ändamål har medel reserverats i budget för 1988 och rambudget för 
1989 (totalt SEK 1700000).

Fullt utbyggt kommer system et att kunna ge betydande fördelar. Hand
lingar m. m. kan sändas över data; lagringskapaciteten möjliggör förbätt
rade arkiv- och registerfunktioner. System et beräknas kunna ge möjlighe
ter till besparingar bland annat när det gäller rådets tryckkostnader.

Avsikten är att också de nationella sekretariaten vid behov skall kunna 
ansluta sig.
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4.1 Inledning

Enligt Helsingforsavtalets Artikel 53 har utskotten till uppgift att förbe
reda sakernas behandling i rådet. Plenarforsamlingen bestäm m er utskot
tens antal och verksam hetsom råden, samt även det antal medlemmar av 
vaije delegation som skall ingå i varje utskott. Plenarforsamlingens be
stämmelser beträffande utskotten finns i Nordiska rådets arbetsordning 
§§ 24-30 . För budget- och kontrollutskottet finns dessutom särskilda reg
ler, fastställda av presidiet.

Antal ledam öter i de olika utskotten är följande:

4. Utskotten

1 Däribland de fem fackutskottsordförandena.

Sakområdes- och ärendefördelningen mellan utskotten är följande:
Juridiska utskottet har hand om lagstiftningsfrågor och konstitutionella 

frågor, frågor rörande mänskliga rättigheter och flyktingar, jäm ställdhets
frågor, livsmedelsfrågor, konsumentfrågor, samefrågor, rådets interna reg
ler.

Kulturutskottet behandlar kultursam arbete, forskning, högre undervis
ning, skol- och yrkesutbildning, vuxenutbildning, folkrörelser och ung
domsfrågor samt radio- och TV-frågor.

Social- och m iljöutskottet har hand om social- och hälsovård, arbets
marknad, arbetsmiljö, miljövård.

K om m unikationsutskottet ansvarar för transport- och trafiksektorn, tra
fiksäkerhet, turism, teknik och datateknik, telekommunikation, post, me
teorologi.

Ekonomiska utskottet behandlar ekonomi, handelspolitik, industri- och 
energipolitik, regionalpolitik, biståndsfrågor, jord- och skogsbruksfrågor, 
fiske, bygg- och bostadsfrågor.

Budget- och kontrollutskottet koordinerar fackutskottens behandling av 
m inisterrådets budgetförslag, utövar rådets kontrollfunktioner när det gäl
ler verksam het finansierad över ministerrådets budget.

Nordiska rådets samtliga utskott håller 5 - 6  möten årligen. Utskotten 
konstituerar sig i samband med sessionerna. Vid två tidpunkter under året 
håller utskotten möten samtidigt, i månadsskiftet januari/februari och i 
november.
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Januarim ötena 1987 hölls den 28 -3 0  januari i Stockholm och novem ber
mötena den 9 -11  novem ber i Åbo. N ästa mötesserie är den 10-12 febru
ari 1988 i Stockholm.

Presidiet har beslutat att novem berm ötena 1988 skall hållas vecka 46 i 
Danmark.

4.2 Juridisk Udvalg

I tiden efter 35. session t. o. m. januar 1988 har udvalget holdt 6 møder, 
heraf et med Nordisk M inisterråd (justitsministrene og ministre ansvarlige 
for flygtningespørgsmål).

Udvalgets formand har været Bernhardt Tastesen og næstformand 
Friðjón Þórðarson. Næstformand fra novem ber 1987 er Sverrir Hermanns- 
son.

Udvalget har haft nedsat en arbejdsgruppe til at forberede et møde med 
sagkyndige om et nordisk lovgivningsprogram, der i 1987 har holdt 2 
møder. Formand for arbejdsgruppen har været Lennart Andersson, der 
ligeledes er med til at tilrettelægge udvalgets opfølgning af dette møde.

Endvidere har Juridisk Udvalg sammen med Social- og Miljøudvalget 
nedsat en arbejdsgruppe til at forberede et seminar om volden i samfundet. 
Seminaret vil blive afholdt i Hyvinge i Finland den 12. —14. april 1988. 
Arbejdsgruppen har holdt 2 møder, hvor Juridisk Udvalg har været repræ 
senteret af Bernhardt Tastesen og Arnljot Norwich.

Vigtige samarbejdsspørsgsmål

De vigtigste sam arbejdsspørgsmål for udvalget i 1987 har været flygt- 
ningsespørgsmål, et m oderniseret nordisk lovgivningsprogram og levneds
middelspørgsmål.

Flygtninge- og indvandrerpolitik i Norden var temaet for det seminar, 
som udvalget arrangerede den 22 .-2 4 . april 1987 i Saltsjöbaden uden for 
Stockholm.

Forud for seminaret blev udgivet en NORD publikation med baggrunds
materiale til seminardeltagerne: ” Flygtninge- og Indvandrerpolitik i N or
den". Publikationen består af 2 dele. Første del indeholder 6 artikler med 
forskellige synspunkter på flygtninge- og invandrersituationen i Norden. 
Anden del indeholder oplysninger, der vedrører de enkelte nordiske landes 
internationale relationer og nationale lovgivning samt statistiske oplys
ninger. M aterialet i anden del af bogen blev indsamlet og bearbejdet af 
Dansk Flygtningehjælp på baggrund af oplysninger fra de nationale flygt
ninge- og indvandrerm yndigheder. Denne del af bogen er nu blev oversat 
til engelsk og er ligeledes udgivet som en NORD publikation.

Den interesse, der var dels fra offentlige myndigheders side, dels fra 
flygtninge/indvandrerorganisationernes og de humanitære hjælpeorganisa
tioners side, for at deltage i sem inaret, tyder på, at der er et stort behov for
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at komme sammen på nordisk plan og drøfte mulighederne for en fælles 
eller ensartet flygtninge- og indvandrerpolitik.

Seminaret havde også stor bevågenhed fra pressens side. Ikke mindre 
end 54 journalister havde forhåndstilmeldt sig til at overvære seminaret.

Fra seminaret blev udgivet en NORD rapport, der nu danner grundlag 
for udvalgets videre arbejde med flygtningespørgsmål.

Flygtningespørgsmål blev også drøftet på udvalgets fællesmøde med 
justitsm inistre og ministre med ansvar for flygtningespørgsmål i november 
1987 i Åbo.

For at få gode ideer og inspiration til at modernisere det nordiske 
lovgivningsprogram inviterede Juridisk Udvalg en række sagkyndige i 
lovgivningsspørgsmål til et møde af en dags varighed i oktober 1987 i 
Helsingør. Der deltog 3 fra Danmark, 3 fra Finland, 1 fra Island, 2 fra 
Norge og 3 fra Sverige. De sagkyndige blev bedt om hver ud fra deres' 
personlige interesseom råde og faglige viden at foreslå emner eller om rå
der, som det ville være formålstjenligt at samarbejde om nordisk -  på 
kortere eller længere sigt.

Dette resulterede i et meget lang række forslag, som Juridisk Udvalg 
herefter vil prioritere og arbejde videre med. Efter mødet var det alminde
lig enighed blandt deltagerne — både de sagkyndige og udvalgsmedlem
merne — om, at sådanne m øder også bør holdes i fremtiden, og at denne 
form for nordisk samarbejde ligeledes kan anbefales til andre udvalg.

Det nordiske lovgivningsprogram blev ligeledes drøftet på fællesmødet 
med justitsm inistrene.

Udvalget gjorde allerede i betænkning over C 1 til 35. session opm ærk
som på, at levnedsmiddelspørgsmål, som blev overført fra Social- og 
Miljøudvalget til Juridisk Udvalg ved 33. session, ville blive opprioriteret. 
Dette er dels sket gennem medlemsforslag A 784/j om levnedsmiddelpoli
tik og levnedsmiddellovgivning, der har været igennem en ret omfattende 
høringsrunde og en grundig udvalgsbehandling. Dels har udvalget inviteret 
repræsentanter fra Nordisk M inisterråds Sekretariat til udvalgets møde i 
oktober 1987 for at blive orienteret om ministerrådssamarbejdet på lev
nedsmiddel- og konsum entom rådet. Endelig har udvalget behandlet et 
ministerrådsforslag om et nordisk samarbejdsprogram på levnedsmiddel
området.

M edlemsforslag og ministerrådsforslag

Efter 35. session er der henvist 5 medlemsforslag til udvalget: A 803/j om 
nordisk lovharmonisering, A 804/j om ensartede regler for samfundstjenes
te, A 806/j om et nordisk institut for kriminalistik, A 807/j om sårbarheds- 
og integritetsspørgsmål ved folkeregistrering og A 812/j om en udredning af 
årsagerne til den manglende ligeløn mellem kvinder og mænd.

Endvidere har udvalget haft lejlighed til at udtale sig over to medlems
forslag: A 780/e om rentefradrag ved besiddelse af bolig i andet nordisk
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land og A 800/k om en forbedret nordisk informationsvirksomhed.
Endelig vil udvalget få oversendt et ministerrådsforslag om et nordisk 

samarbejdsprogram på levnedsm iddelom rådet ligesom man vil få lejlighed 
til at udtale sig over et ministerrådsforslag om et nordisk biologisk sam ar
bejdsprogram.

I løbet af året har udvalget slutbehandlet medlemsforslag A 784/j om 
levnedsmiddelpolitik og levnedsmiddellovgivning.

Medlemsforslagene A 803/j om nordisk lovharmonisering, 
A 804/j om ensartede regler for sam fundstjeneste, A 806/j om et nordisk 
institut for kriminalistik og A 807/j om sårbarheds- og integritetsspørgsmål 
ved folkeregistrering forventes færdigbehandlet på udvalgets møder i feb
ruar 1988, medens A 812/j om en udredning af årsagerne til den manglende 
ligeløn mellem kvinder og mænd forventes færdigbehandlet i forbindelse 
med sessionen og medtaget på sagslisten for 36. session.

Kontakter m ed Nordisk M inisterråd

Udvalgets årlige møde med Nordisk M inisterråd — justitsm inistrene 
blev holdt den 10. novem ber 1987 i Abo. I mødet deltog ligeledes Finlands 
indenrigsminister og Sveriges indvandrerm inister. På mødet blev følgende 
spørgsmål drøftet: Flygtningepolitik, volden i samfundet -  prævention og 
straf, beskyttelse af den personlige integritet mod indgreb/misbrug fra 
videnskabens side i forbindelse med de nye medicinske teknikker som 
gensplejsning o. lign. og et nordisk lovgivningsprogram. Endvidere gav 
justitsm inistrene en kort orientering om følgende sager: Frankrigs visum
tvang, konventionerne om børnebortførelser, erstatning for miljøskader, 
sprogkonventionen og status for sam arbejdet om økonomisk kriminalitet.

Som nævnt ovenfor har repræsentanter fra Nordisk M inisterråds Sekre
tariat på udvalgets møde i oktober 1987 i Helsingør orienteret om minister
rådets virksomhed på levnedsmiddel- og konsumentområdet.

Endelig kan det nævnes, at Asa Solberg Iversen og udvalgets sekretær 
deltog i de nordiske ligestillingsministres møde den 11. august 1987 i 
København.

Øvrigt

Åsa Solberg Iversen medlem af og udvalgets sekretær er observatør i 
planlægningsgruppen til ” Nordisk Forum ” — kvindekonferencen, der skal 
holdes i Oslo den 30/7-7/8 1988. Planlægningsgruppen har holdt 5 møder i 
1987.

Endvidere har udvalgets formand og sekretær deltaget i et nordisk 
seminar om ” ophavsret og edb" i Helsingør i oktober 1987.

4.3 Kulturutskottet

Under 1987 har kulturutskottet hållit sex möten, samt ett möte med 
Nordiska m inisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna). U tskottets 
ordförande har varit Eiður Guðnason och viceordförande Otto Steenholdt.
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Arbetet i kulturutskottet har under året dominerats av mediefrågor, av 
uppföljningen av Nordiska rådets rekomm endation om en handlingsplan 
för utveckling av det nordiska kultursam arbetet samt av de medlemsför
slag som utskottet har haft på sin dagordning.

Vid kulturutskottets möte i maj slutbehandlade utskottet ett betänkande 
över medlemsförslaget A 794/k om radio- och tv-samarbetet i Norden. På 
förslag av utskottet avgav N ordiska rådets presidium en framställning till 
m inisterrådet, i vilken ministerrådet anm odades att ge det pågående arbe
tet med en uppbyggnad av ett nordiskt radio- och tv-sam arbete via satellit 
en sådan inriktning att sändningar av program från de nordiska länderna 
över fyra kanaler i Tele-X kan möjliggöras. Vidare anmodades m inisterrå
det att vidta åtgärder för att stärka program produktionen i Norden, och att 
avge förslag om ett perm anent nordiskt radio- och tv-sam arbete till N ordis
ka rådet. N ordiska ministerrådet kunde emellertid inte enas om en om
byggnad av den nordiska satelliten på grund av de kostnader modifieringen 
skulle medföra. Den tidsfrist som fanns för att genomföra ombyggnaden 
utlöpte i slutet av juni 1987. TV-frågan har även diskuterats av de nordiska 
statsm inistrarna, och i ett svar på en hänvändelse från N ordiska rådet 
meddelades i augusti att statsm inistrarna från Finland, Norge och Sverige 
har uttryckt intresse för att undersöka ett trekanalsalternativ.

Vid utskottets möte i novem ber diskuterades på nytt utvecklingen inom 
radio- och tv-sam arbetet. U tskottet noterade att det enda beslut som har 
fattats beträffande program sam arbete via Tele-X är det ursprungliga beslu
tet från 1985 om sändningar över två kanaler, men att diskussioner om 
möjligheten att eventuellt ta  i bruk tre kanaler inom Tele-X pågår inom 
ministerrådet. Tre kanaler skulle ge möjligheter till direktsändning av 
program från Finland, Norge och Sverige, och med inslag av isländska och 
danska program. Med hänsyn till uppskjutningstidtabellen bör beslut om 
en eventuell användning av tre kanaler fattas under våren 1988. U tskottet 
kommer mot denna bakgrund att återkom m a till tv-frågan inför och under 
sessionen 1988.

Utvecklingen inom tv-sam arbetet i Europa har även varit föremål för 
diskussioner inom utskottet under året. På basen av utskottets behandling 
av ett medlemsförslag (A 786/k) som tog upp kulturpolitiska aspekter på 
satellit-tv-sändningar i Europa, avgav presidiet i oktober en framställning 
till m inisterrådet, i vilken m inisterrådet anmodas att verka för att de 
nordiska länderna aktivt bidrar till att en europeisk konvention om gräns
överskridande tv-sändningar snabbt antas. Enligt framställningen bör en 
sådan konvention innehålla regler för skydd av barn och ungdom, regler 
om europeiskt programinnehåll samt regler för reklam och sponsring av 
program.

Beredningen av m inisterrådets förslag till handlingsplan för utvecklingen 
av det nordiska kultursam arbetet har under året framskridit planenligt, och

Viktiga samarbetsfrågor
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kulturutskottet fick vid sitt möte i novem ber en första redogörelse av 
ministerrådet för innehållet i planen. Huvudsyftet med handlingsplanen är 
enligt m inisterrådet att utveckla och stärka den nordiska kulturgem enska
pen. Bland de tyngdpunktsom råden som anges i förslaget kan nämnas 
internationaliseringen och det nordiska sam arbetet, nordisk utbildningsge
menskap, N orden som kulturell hem mam arknad, nordiskt mediesamarbe- 
te, forskning samt språkförståelse i Norden. Behandlingen av m inisterrå
dets förslag till handlingsplan fortsatte vid utskottets möte i december. 
U tskottet avser slutbehandla m inisterrådsforslaget och avge sitt betänkan
de över detta i februari 1988.

I utskottets betänkande över medlemsförslaget A 775/k om bevarandet 
av kulturhistoriskt värdefulla miljöer sam t kulturföremål och kulturmin
nesmärken i Norden  föreslår utskottet en rekommendation angående ett 
program för ökat sam arbete inom kulturminnesvården i Norden. Behand
lingen av medlemsförslaget har givit utskottet möjligheter att för sin del 
följa upp den internationella konferens om luftföroreningar som Nordiska 
rådet genomförde i Stockholm i septem ber 1986. I slutkommunikén från 
konferensen framfördes förslag om ett fördjupat kulturellt samarbete i 
syfte att bevara och restaurera kulturföremål och kulturminnesmärken 
som snabbt riskerar att utplånas. Behandlingen av medlemsförslaget har 
även givit utskottet möjligheter att ta upp frågor på detta område som har 
varit föremål för intresse i de kontakter utskottet har haft med andra 
internationella organisationer, särskilt Europarådet och UNESCO.

Många av de medlemsförslag utskottet har behandlat under året har 
berört folkrörelsesam arbetet i Norden. Som ett resultat av behandlingen 
av dessa förslag har utskottet förordat ökningar i den nordiska budgeten 
för folkrörelsesam arbetet, bl. a. för att möjliggöra tolkservice vid de olika 
sammankomster folkrörelserna arrangerar. U tskottet kommer även att 
föreslå rekom m endationer om förstärkt samarbete inom vuxenutbildning 
och folkbildning, med livslång inlärning som ett viktigt tema, och om 
åtgärder i syfte att bättre beakta ungdomens behov och problem i de 
nordiska länderna.

Vid utskottets möte i novem ber beslöt utskottet föreslå att ett särskilt 
teknologipris utdelas i samband med det nordiska teknologiåret 1988 (A 
810/k).

K ulturutskottets möte i augusti hölls i Qarqotoq och Nuuk. U tskottet 
besökte bl. a. Nordens institut i Grönland som upprättades den 1 januari 
1986 och invigdes den 10 septem ber 1987. Efter kulturutskottets första 
besök i Grönland 1981 uppmanade N ordiska rådet vid sessionen 1982 
m inisterrådet att lägga fram förslag om en utveckling av kulturförbindel
serna mellan Grönland och övriga delar av Norden utgående från grön
ländska intressen och önskemål. Det var därför med stor glädje utskottet 
nu kunde konstatera att institutet stod redo att inleda verksamheten. 
U tskottet ansåg att satsningen på en nordisk kulturvecka på flera orter i
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Grönland, i anslutning till öppningen av institutet, utgjorde en god bas för 
institutets fortsatta verksamhet.

På förslag av kulturutskottet avskrevs under 35:e sessionen 10 rekom 
mendationer på kulturom rådet. U tskottets förman har i en särskild ordning 
genomgått av ministerrådet avgivna och till kulturutskottet hänvisade be
rättelser och meddelanden, och för utskottet lagt fram förslag till åtgärder 
med anledning av dessa.

Kontakter m ed ministerrådets organ

Den 12 maj 1987 fördes gemensamma överläggningar mellan utskottet 
och Nordiska ministerrådet (kultur- och undervisningsministrarna) om det 
nordiska kultursam arbetet 1988. Inför överläggningarna utarbetade kultur
utskottet på sedvanligt sätt en promem oria om aktuella frågor inom nor
diskt kultursam arbete (bihang till u tskottets betänkande över C 1/1988) 
som överlämnades till ministerrådet och utgjorde underlag för diskussio
nerna vid mötet. Budgeten för det nordiska kultursam arbetet 1988, hand
lingsplanen för det nordiska kultursam arbetet, radio- och tv-sam arbetet 
via satellit samt frågan om en nordisk mediefond utgjorde de viktigaste 
diskussionspunkterna vid mötet. U tskottet underströk att ministerrådet, 
när totalnivån för kommande budgetar fastslås särskilt bör beakta att ett 
viktigt syfte med omorganiseringen av det nordiska sam arbetet har varit 
att uppnå en vitalisering och en effektivisering av det nordiska samarbetet. 
U tskottet ansåg att denna uppfattning bör komma till uttryck i utformning
en av planerna för framtiden och i budgetarna under kommande år. Vidare 
betonades den vikt utskottet fäster vid den kommande handlingsplanen för 
kultursam arbetet, och vid att planen tillför det nordiska kultursam arbetet 
nya resurser.

Vid utskottets möte i novem ber hörde utskottet förmannen i Nordiska 
m inisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna) angående beredning
en av handlingsplanen för kultursam arbetet samt angående utvecklingen 
inom radio- och tv-sam arbetet via satellit. På inbjudan av utskottet har 
även representanter för ministerrådets sekretariat regelbundet deltagit i 
utskottets möten, för att vid behov kunna lämna upplysningar om arbetet 
inom kulturavtalets organ.

Övrigt

U tskottet upprätthåller på kulturom rådet kontakter till andra internatio
nella organisationer, främst Europarådet, Europaparlam entet och 
UNESCO. Som ett led i denna kontakthållning besökte utskottets förman 
Eiður Guðnason och utskottets sekreterare Europarådets och U N ESCO ’s 
sekretariat den 18-22 maj 1987. I anslutning till dessa besök etablerades 
även kontakter med EG ’s kulturavdelning och OECD’s avdelningar för 
utbildning och forskning. I förgrunden för diskussionerna med represen
tanter för de organisationer som besöktes stod denna gång ungdoms- och
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studentutbytet i Europa, annat utbildnings- och forskningssam arbete samt 
aktuella projekt i syfte att bevara historiska monument och byggnader från 
förstörelse.

Vid utskottets möte i maj hörde utskottet stortingsrepresentant Tom 
Thoresen, medlem av Europarådets utskott för kultur och utbildning, 
angående Europarådets arbete på kulturom rådet.

På sekretariatsplanet har kontakter löpande under året hållits till 
UNESCO, Europarådet och Europaparlam entet.

K ulturutskottet har fattat beslut om att i septem ber 1988 arrangera ett 
seminarium kring den europeiska dimensionen i de nordiska ländernas 
utbildningspolitik på den högre utbildningens område.

4.4 Social- och m iljöutskottet

Under tiden 1 jan u ari-3 1  decem ber 1987 har utskottet hållit 7 möten. 
Tre möten har hållits med Nordiska ministerrådet (miljöministrarna, soci
al- och hälsovårdsm inistrarna respektive arbetsmiljöministrarna). U tskot
tets ordförande har varit M arjatta Väänänen och vice ordförande Svein 
Alsaker.

Viktiga sam arbetsfrågor 

Vid den 35:e sessionen antogs 12 rekom m endationer inom social- och 
miljöutskottets område, nämligen:

I utskottets yttrande över m inisterrådets berättelse C 1 togs b l.a . upp 
arbetsm arknad (sämst ställda grupper, särskilt kvinnor), arbetsmiljö (kon
vention), social- och hälsovård (förebyggande i enlighet med WHO priori
teras), barn, ungdoms- och familjepolitik och miljöområdet (bindande pro
tokoll om kväveoxid och kolväten samt fler miljöprojekt inom ekonomiska 
handlingsplanen).

Medan de flesta rekom m endationerna vid sessionen berörde social- och 
hälsovårdsom rådet har utskottets arbete under året efter sessionen till
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övervägande del upptagits av miljöfrågor. Sålunda hölls den 7 maj ett 
gemensamt möte mellan utskottet och Nordiska ministerrådet/miljöminist
rarna varvid främst m inisterrådets förslag till handlingsplan mot luftförore
ningar diskuterades.

Den 10 novem ber höll utskottet dels ett möte med social- och hälso- 
vårdsm inistrarna för att diskutera ett kommande ministerrådsforslag om 
nytt samarbetsprogram inom social- och hälsosektorn, dels ett möte med 
de ministrar som ansvarar för arbetsmiljöfrågor för att dryfta en utred
ningsrapport om förutsättningarna för en nordisk arbetsmiljökonvention. 
M ötena hade förberetts av särskilda arbetsgrupper inom utskottet.

Miljöfrågor har utgjort tem at för de flesta av de medlemsförslag som 
utskottet behandlat med sikte på att lägga fram betänkande till rådets 36:e 
session. Till utgången av kalenderåret 1987 har fyra medlemsförslag slut
behandlats och rekom m endationer föreslås, tre inom miljöområdet och en 
inom social- och hälso vårdsom rådet. Sålunda föreslås en rekommendation 
till m inisterrådet att system atiskt inarbeta relevanta miljöaspekter vid fu ll
följandet av arbetet m ed den nordiska handlingsplanen fö r  ekonomisk 
utveckling och fu ll sysselsättning  (medlemsförslag A 778/s).

Medlemsförslag A 7791s om ECE-protokoll om reduktion av svavel- och 
kväveutsläpp  diskuterades grundligt av utskottet och behandlingen utm yn
nade i två förslag till rekomm endationer. I den ena rekomm enderas N or
diska ministerrådet att inom ramen för ministerrådets handlingsplan mot 
luftförorening utreda konsekvenserna för industri, energi, transport och 
jordbruk i de nordiska länderna av dels 50 procents reduktion av svavel 
och kväveoxid, dels 80 respektive 75 procents reduktion av svavel respek
tive kväveoxid fram till 1995.

I den andra rekom m enderas de nordiska ländernas regeringar att inom 
ramen för ECE verka för att samtliga europeiska länder, inklusive Storbri
tannien, binder sig för en reduktion av svavelutsläppen med minst 30 
procent -  med 50%  som mål -  år 1993 samt även verka för att bindande 
protokoll ingås mellan samtliga europeiska länder i syfte att reducera 
kväveoxidföroreningarna med minst hälften fram till mitten av 1990-talet.

U tskottet föreslår mot bakgrund av ett medlemsförslag (A 783/s om 
miljövänlig avfallshantering) en rekommendation till Nordiska m inisterrå
det att sammanställa ett sam arbetsprogram  för en mer miljövänlig avfalls
hantering i Norden, innefattande både samnordiska och nationella insat-

Slutligen föreslås, mot bakgrund av medlemsförslag A 776/s om intensifi
ering av behandlingsarbetet i kampen m ot alkohol och narkotika, en 
rekomm endation till N ordiska m inisterrådet att utverka ökat samarbete 
mellan amt/fylken/län och kommuner samt berörda offentliga och friståen
de organisationer i syfte att genomföra ett erfarenhetsutbyte om behand
ling av alkoholister och narkom aner för att identifiera och upplysa om de 
m etoder som visar sig särskilt effektiva i behandlingen. Vidare rekommen-
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deras m inisterrådet att ta initiativ till och stödja försöksprojekt på lokal 
och regional nivå i syfte att intensifiera rehabiliteringen av missbrukare.

Vid behandlingen av ministerrådets budget fö r  1988 framhöll utskottet 
särskilt vikten av att arbetet med en arbetsmiljökonvention fortsattes och 
att anslag därför måste beviljas på den ordinarie budgeten. U tskottet 
hemställde därför om en ökning av anslaget inom arbetsmiljöområdet om 
500000 DKK.

4.5 K om m unikationsutskottet

För den tid som denna rapport avser har kom m unikationsutskottet hållit 
fem ordinarie möten samt två möten med N ordiska m inisterrådet -  trafik- 
och trafiksäkerhetsm inistrarna. Inom utskottet har två arbetsgrupper arbe
tat. Den ena organiserade utskottets seminarium "N ordiska utmaningar i 
datapolitiken” , som avhölls den 20—23 septem ber i Åbo, och den andra 
behandlade trafiksäkerhetsfrågor med speciell hänsyn till m inisterrådsfor
slaget B 75/t om en nordisk handlingsplan för ökad trafiksäkerhet i N or
den. A rbetsgrupperna höll sju möten.

Vid sitt konstituerande möte den 27 februari valde utskottet till ordfö
rande Elver Jonsson och till vice ordförande Sakari Knuuttila.

Viktiga sam arbetsfrågor 

U nder verksam hetsåret har utskottets arbete dom inerats av tre frågor, 
trafiksäkerhet, sjöfartspolitik och datateknologi. Den prioritet som dessa 
frågor har haft återspeglas bl. a. i de interna arbetsgrupper som utskottet 
tillsatt samt i frågor som har tagits upp vid möten med ministerrådet.

U tskottet har under året behandlat fem medlemsförslag, som har hänvi
sats till utskottet:

Vidare har utskottet beretts tillfälle att yttra sig över medlemsförslag A 
810/k om inrättande av nordiskt teknologipris samt ministerrådsförslag (B 
75/t) om en nordisk handlingsplan för ökad trafiksäkerhet i Norden.

Fram till och under den 36:e sessionen kommer utskottet troligen att 
slutbehandla de ovan anförda medlemsförslagen.

Vid behandlingen av medlemsförslag A 787/t om ett utvidgat samarbete 
på Nordkalotten och i Kvarkenom rådet i turistfrämjande syfte  påpekas av 
många rem issinstanser att det redan finns ett väl etablerat samarbete 
mellan djurparkerna i Lycksele i Sverige och Ähtäri i Finland. D etta är ett 
samarbete som fördjupats genom att kommunerna är vänorter samt genom 
det regionalpolitiska projektet ” Inlandsturism ” . Med hänsyn till detta
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föreslår utskottet i sitt betänkande över medlemsförslaget att det utm ynnar 
i en rekomm endation som är oförändrad från medlemsförslaget men att 
djurparken i Ähtäri tas med.

I medlemsförslag A 808/t om användning av biltelefoner föreslås att de 
nordiska ländernas regeringar inför bestäm m elser i vägtrafiklagstiftningen 
som förbjuder förare av motorfordon att tala i biltelefon under körning. 
D etta medlemsförslag kommer troligen att slutbehandlas vid utskottets 
möte i februari 1988.

Nästan alla rem issinstanser instäm m er i förslagsställarnas mening att det 
är en potentiell trafikfara att köra bil samtidigt som man håller en telefonlur 
vid örat. Samtidigt påpekar rem issinstanserna att det skulle vara nästan 
omöjligt att övervaka ett förbud av det slag som förespråkas i medlemsför
slaget. Kom m unikationsutskottet är m edvetet om att produktutvecklingen 
går mot biltelefoner som blir allt enklare att sköta och vilkas handhavande 
därigenom inte påverkar förarens kontroll av körningen från trafiksäker
hetssynpunkt mer än exempelvis samtal med passagerare.

Som framgår av det ovan anförda har sjöfartspolitiken varit ett av de 
områden som utskottet har ägnat mycket tid att diskutera. Medlemsförslag 
A 797/t om gem ensam ma sjöfartsåtgärder har remissbehandlats och dis
kuterats inom utskottet. Behandlingen av medlemsförslaget har en viss 
anknytning till rekomm endation nr 9/1985 angående samarbete om han- 
delssjöfarten, som ofta diskuteras samtidigt. U tskottet har diskuterat des
sa frågor med m inisterrådet, men eftersom det inom m inisterrådet saknas 
ett gemensamt forum där man kan diskutera dessa frågor, har diskussio
nerna inte varit särskilt fruktbara.

Det kan konstateras att samtidigt som det nordiska sam arbetet om den 
nordiska handelssjöfartens problem går trögt, så har den negativa utveck
lingen gått snabbt, med den påföljd att man i stället för gemensamma 
nordiska åtgärder har gått in för nationella åtgärder. U tskottet menar 
därför att situationen har förändrats väsentligt sedan medlemsförslaget 
väcktes och att stora delar av förutsättningarna för sam arbetet inte längre 
föreligger. M edlemsförslaget väntas bli slutbehandlat vid utskottets möte 
under 36:e sessionen.

I överenskommelsen mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sve
rige om samarbete på transport- och kommunikationsområdet från 1973, 
artikel 1., sägs att överenskom m elsen ej om fattar ” frågor om de nordiska 
ländernas internationella sjöfartspolitiska och luftfartspolitiska förhållan
den” .

Med hänsyn till att de sjöfartsproblem som beretts i det anförda med
lemsförslaget och i rekomm endationen i högsta grad är internationell sjö
fartspolitik, samt att internationella luftfartspolitiska luftfartsöverenskom- 
melser enligt u tskottets mening har hindrat en gynnsam regional utveckling 
av flygförbindelserna i Norden, har utskottet tagit upp frågan om eventuell 
översyn av transportöverenskom m elsen vid m inisterrådet (trafik- och tra-
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fiksäkerhetsm inistrarna) i syfte att inkludera dessa internationella frågor. 
Enligt utskottets mening skulle detta vara en förutsättning för att skapa ett 
gemensamt forum för dessa frågor i ministerrådet.

Vid möte med utskottet och ministerrådet (trafik- och trafiksäkerhetsmi- 
nistrarna) den 11 novem ber konstaterade m inisterrådet att det inte finns 
skäl att ändra transportöverenskom m elsen när det gäller dessa frågor samt 
att rätt diskussionsforum vore sam arbetsm inistrarna.

Kom m unikationsutskottet, som bl. a. har teknik och datateknologi inom 
sina verksam hetsom råden, har under året av Nordiska rådets presidium 
beretts tillfälle att yttra sig över medlemsförslag A 810/k om inrättande av 
nordiskt teknologipris.

Vid sitt möte den 10 novem ber beslöt utskottet -  för att betona vikten 
av teknologins betydelse och inflytande på dagens och morgondagens 
livsmönster -  föreslå att ett pris på samma storlek som N ordiska rådets 
kulturpris skall utdelas i samband med teknologiåret 1988. U tskottet me
nar att priset skall bli en engångsföreteelse och inte, som framgår av 
medlemsförslaget, utdelas vartannat eller vart tredje år.

Till u tskottet har hänvisats ministerrådsförslag B 75/t om en nordisk 
handlingsplan fö r  ökad trafiksäkerhet i Norden. Detta förslag är ett resul
tat av ministerrådsförslaget B 72/t om underlag till en handlingsplan för 
ökad trafiksäkerhet i Norden.

Vid sitt möte den 10 novem ber slutbehandlade utskottet m inisterråds
förslaget B 75/t. K om m unikationsutskottet tillstyrker de projektförslag 
som presenteras i m inisterrådsförslaget men saknar en konkret och sam
ordnad målsättning. U tskottet anser att planen närmast består av vissa 
enskilda projekt utan närmare inbördes koordinering.

En arbetsgrupp inom kom m unikationsutskottet har utarbetat konkreta 
förslag för sådana olika delområden inom handlingsplanen som det fortsat
ta arbetet kan inriktas på. U tskottet tillstyrker arbetsgruppens förslag.

Med hänvisning till det ovan anförda har kom m unikationsutskottet an
modat N ordiska rådets presidium att hemställa till Nordiska m inisterrådet 
att före kom m unikationsutskottets möte i februari 1988 framlägga ett revi
derat och genom arbetat ändringsförslag som beaktar u tskottets önskan. 
Denna anm odan har presidiet presenterat för ministerrådet.

Sam arbete m ed Nordiska ministerrådet och dess organ

Kom m unikationsutskottet och N ordiska ministerrådet (trafik- och tra- 
fiksäkerhetsm inistrarna) m öttes i Oslo den 14 maj och på nytt i Åbo den 11 
november. Vid mötet i Oslo den 14 maj var Norges handels- och sjöfarts- 
minister Kurt M osbakk också närvarande.

Vid dessa möten har följande frågor diskuterats:
-  Sjöfartspolitiken i Norden
-  Handlingsplan på trafiksäkerhetsom rådet
-  NÄT:s framtida verksam het
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-  Infrastrukturinvesteringarna i Norden
-  Harmoniseringsstrategi för transportpolitiken gentemot EG
-  Den tvärgående flygtrafiken i Norden
-  Handikappanpassning av kollektiva transportm edel
-  Användning av snöscooter och terrängfordon
-  Harmonisering av åldersgränsen barn/vuxen i kollektivtransporter
-  Oljehotet vid kusterna
-  Överenskom melsen mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sveri

ge om samarbete på transport- och kommunikationsområdet
-  Uppföljning av den ekonom iska handlingsplanen samt koordinering av 

infrastrukturinvesteringarna
-  N ordiskt ungdom sresekort

En representant från utskottet har sam arbetat med Nordiska trafiksäker
hetsrådet vid planläggningen och genom förandet av de nordiska trafiksä- 
kerhetsdagarna 1987.

Kontrollerande verksamhet

Kom m unikationsutskottets kontrollerande verksam het utövas genom 
behandling av till u tskottet hänvisade meddelanden om rekomm endationer 
samt berättelser från organ under utskottets verksam hetsom råde. Enligt 
utskottets begäran innefattas alla berättelser i m inisterrådets verksam hets
berättelse, C 1.

Kom m unikationsutskottet har under den senaste tiden lagt allt större 
vikt vid sin kontrollerande verksam het. D etta återspeglas bl. a. i de frågor 
som tas upp vid utskottets och ministerrådets gemensamma möten samt de 
kontakter som utskottet har tagit.

På förslag av utskottet avskrevs under 35:e sessionen 7 rekomm endatio
ner på utskottets verksam hetsom råde.

Övriga kontakter

Under verksam hetsåret har utskottet haft kontakt med flera nordiska 
sam arbetsorganisationer, företag och myndigheter. U tskottet anser detta 
viktigt bl. a. för att utröna på vilka områden som behov föreligger för att 
förstärka nordiska insatser och för att utöva sin kontrollerande verksam-

U tskottet har till sina möten inbjudit sakkunniga, som har redogjort för 
projekt och äm nesom råden inom utskottets verksam hetsom råden. Här 
kan nämnas att Sveriges Redareförenings verkställande direktör har redo
gjort för den svenska handelsflottans utveckling under de senaste åren, att 
RU-Datas projektsekreterare har redogjort för den nordiska datahand
lingsplanen och att representanter från Svenska Leverantörsföreningen för 
Landmobil Radiokomm unikationsutrustning (SLRK) kommer att redogöra 
för biltelefoner och dessas tekniska utveckling och betydelse vid utskottets 
möte i februari 1988.
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Bland studiebesöken har utskottet avlagt besök hos Göteborgs hamn, 
Stena Line, Nordiska Telesatellitstationen i Tanum, Svenska Teli AB i 
Vänersborg och Volvo Flygmotor. Dessutom har en fältstudie gjorts av 
väg E6 i Bohuslän.

U tskottets medlemmar och sekreteraren har dessutom  deltagit i semina
rier och konferenser inom utskottets sakområden.

4.6 Økonomisk utvalg

Økonomisk utvalg har avholdt 2 m øter i 1987 etter 35. sesjon. Neste 
møte i utvalget finner sted 11 .-12 . februar 1988.

Utvalgets formann under året har vært Jan P. Syse og Arne Gadd har 
vært næstformann.

På utvalgets m øter i 1987 har man ferdigbehandlet 4 medlemsforslag, 
saker aktualisert av tidligere rekom m andasjoner, ytringer og beretninger 
fra nordiske institusjoner hvis virksomhet utvalget følger og forslaget 
vedrørende Nordisk M inisterråds budsjett for 1988. Utvalget har fastsatt 
mandatet for den komité som skal utrede hvordan det nordiske samarbei
det i internasjonal sammenheng kan utvikles. Det vises i denne forbindelse 
til nærmere omtale under punkt 3.4. Utvalget har møtt Nordisk M inister
råd (finansministrene) og Nordisk M inisterråd (industriministrene).

M edlems- og ministerrådsforslag

Medlemsforslag A 777/e om økt nordisk samarbeid om utnyttelse av 
naturgass i energiforsyningen  ble sluttbehandlet på utvalgets møte 11. — 
12. august 1987. Utvalget besluttet å foreslå at Nordisk Råd rekom m ande
rer Nordisk M inisterråd å intensivere det nordiske samarbeid om utnyttel
se av naturgass i energiforsyningen med sikte på å gi en nærmere vurdering 
av hvordan naturgassen kan spille en større rolle i den nordiske energiba
lansen.

Medlemsforslag A 780/e om rentefradrag ved besittelse av boligeiendom  
i annet nordisk land  ble sluttbehandlet på utvalgets møte 11.-12. august 
1987. Utvalget besluttet å henstille om at Nordisk Råd rekom m anderer 
Nordisk M inisterråd å gjennomføre en generell utredning som belyser den 
skattemessige stilling for personer med fast bosted i et nordisk land og 
arbeid i et annet, herunder spørsmålet om likebehandling når det gjelder 
rentefradrag ved besittelse av boligeiendom i annet nordisk land.

Medlemsforslag A 792/e om frikom m uneforsøk over riksgrensene i N or
den ble sluttbehandlet på utvalgets møte 11 .-12 . august 1987. Utvalget 
besluttet å henstille om at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inister
råd å muliggjøre for kommuner på ulike sider av nasjonsgrensene i Norden 
å delta i et frikom muneforsøk samt etablere en prosjektgruppe som gis 
tilstrekkelige ressurser for å evaluere forsøksvirksom hetene og foreslå 
endringer i lover og regler som hem mer det grenseregionale samarbeidet.

Medlemsforslag A 788/e om en plan fo r  et kjernekraftfritt Norden  ble
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sluttbehandlet på utvalgets møte 10. novem ber 1987. Utvalget besluttet å 
forslå at Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer å 
intensivere sam arbeidet på det energipolitiske området for å legge forhol
dene til rette for en ønskelig avvikling av kjernekraften.

På utvalgets møte i februar vil medlemsforslag A 813/e om opprettelse av 
en nordisk stasjon for biologisk og skogteknisk forskning i Tanzania og 
medlemsforslag A 816/e om konkrete initiativ for effektivisering av det 
nordiske bistandsarbeidet for en bæredyktig utvikling i utviklingslandene 
bli behandlet. M inisterrådets virksom hetsberetning for 1987 samt forslag 
vedrørende planer for det nordiske sam arbeidet vil også bli behandlet på 
dette møtet.

Følgende m inisterrådsforslag ventes å bli oversendt Økonomisk utvalg 
for behandling før 36. sesjon:
-  Etablering av et nordisk industrielt senter i Oslo
-  Nordisk bioteknologisk samarbeidsprogram
-  Program for nordisk bistandssamarbeid
-  Etablering av en nordisk konsesjonell låneordning
-  Permanentisering av Nordisk Investeringsbanks regionallåneordning
-  Omdannelse av Nordisk prosjekteksportfond til en perm anent institu

sjon

Utvalgets kontakter utad  

Utvalgets sommermøte ble lagt til Grønland i august 1987. Under opp
holdet i Grønland møtte utvalget bl. a. grønlandske politikere samt repre
sentanter for næringsliv og bankvesen.

Ved utvalgets møte 10. novem ber 1987 møtte utvalget Nordisk M inister
råd (finansministerene) og Nordisk M inisterråd (industriministrene).

På møtet med finansministrene ble den nordiske konjunkturrapporten og 
den økonomiske situasjon, oppfølgingen av handlingsplanen for økono
misk utvikling og full sysselsetting, arbeidet med en ny nordisk økonomisk 
handlingsplan samt nordisk industrisamarbeid og direkte investeringer 
drøftet. Nordisk M inisterråd (industriministrene) som var representert ved 
den norske industrim inisteren presenterte ministerrådsforslaget om opp
rettelse av et nordisk industrielt senter i Oslo. Det ble også gitt en oriente
ring om Nordisk Industrifonds forslag til en industriell forsknings- og 
utviklingsplan for bioteknikk.

K ontorsjef Steffen Smidt er invitert til utvalgets møte i februar for å gi en 
orientering dels om E F ’s program for det indre marked, dels om samarbei
det mellom EF och EFTA i denne sammenheng.

Utvalget har besluttet å arrengere et seminar om europeisk integrasjon 
og nordisk økonomisk samarbeid våren 1989 i Visby på Gotland.
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4.7 Budsjett- og kontrollutvalget 

Innledning

Rådet besluttet ved 33. sesjon 1985 å opprette et Budsjett- og kontrollut
valg. Ved ikrafttreden av endringene av Rådets arbeidsordning den 12. 
februar 1986 trådte samtidig i kraft de reglene for utvalget som presidiet 
besluttet om den 7. mai 1985. Utvalget trådte i funksjon ved 34. sesjons 
avslutning, den 7. mars 1986.

Utvalget har i alt 14 medlemmer inkludert formennene for de fem fagut
valg. Utvalgets formann og nestformann velges blant de ni medlemmer 
som ikke inngår i annet utvalg.

Ifølge reglene for utvalgets virksomhet (Bilag 6 til presidierapport til 34. 
sesjon 1986) skal utvalget koordinere fagutvalgenes arbeid med budsjettet. 
Utvalget skal dessuten utøve Rådets kontrollerende oppgaver overfor 
M inisterrådet og nordiske institusjoner som finansierer sin virksomhet 
over M inisterrådets budsjett.

Budsjett- og kontrollutvalget konstituerte seg den 27. februar 1987 og 
etter forslag fra presidiet, valgte utvalget Ivar H ansen til formann og Ingrid 
Sundberg til nestform ann for perioden frem til neste sesjon.

Budsjettsam råd mellom Nordisk R åd  og Nordisk Ministerråd

Presidiet og sam arbeidsm inistrene kom den 18. desem ber 1985 overens 
om endret budsjettprosedyre som trådte i kraft 12. februar 1986. Budsjett
behandlingen er således blitt en fast del av samrådet mellom Nordisk Råd 
og M inisterrådet. M inisterrådets budsjett ble første gang underkastet ple
narforsamlingens granskning ved sesjonen 1983. På møte 26. novem ber 
1986 entes presidiet og samarbeidsministrene om en tidsplan for budsjett
behandlingen (se Presidiets rapport til sesjonen 1987). Dette innebærer i 
korthet at Rådets plenarforsamling tar stilling til budsjettdokum entet C 2: 
” Forslag vedrørende planer for det nordiske sam arbeidet” , mens presidiet 
i plenarforsamlingens sted etter innstilling fra Budsjett- og kontrollutval
get, om høsten uttaler seg om M inisterrådets budsjettforslag for det etter
følgende år.

På Budsjett- og kontrollutvalgets møte den 28. januar 1987 redegjorde 
M inisterrådets formann for budsjettdokum entet C 2 som for første gang ble 
lagt frem. Han poengterte at det var et verbalt plandokument, men at dette 
medio septem ber 1987 ville bli kom plettert med et ministerrådsforslag for 
budsjettet 1988. På grunnlag av de fem fagutvalgs behandling av budsjett
dokum entet, avga utvalget en betenkning som lå til grunn for plenarfor
samlingens stillingstaken. Debatten om budsjettdokum entet under se
sjonen 1987 fant sted under sesjonens siste dag. Den ble koplet sammen 
med en avslutningsdebatt og organisert etter m ønster fra generaldebatten 
med innlegg fra utvalgets talsmenn, M inisterrådets talsmann og de fire 
partigruppers talsmenn. Debatten varte i 80 minutter mot 40 minutter og 35 
minutter i henholdsvis 1986 og 1985.
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Budsjett- og kontrollutvalget hadde den 25. mai 1987 møte med repre
sentanter for Nordisk M inisterråd hvor erfaringene fra Rådets 35. sesjon 
og oppfølgingen av sesjonens resultater ble drøftet. Fra utvalgets side ble 
det vist til Rådets vedtak om at M inisterrådet bør beslutte å anvende 
dividende fra Nordisk Investeringsbank til finansiering av særskilte fond 
for spesielle formål og fant det uheldig at M inisterrådet etter sesjonen, uten 
diskusjon besluttet å føre dividende tilbake til medlemslandene. Større 
hensyn bør tas til rådsforsamlingens uttalelse. Utvalget fremførte dessuten 
sine synspunkter -  med utgangspunkt i utvalgets betenkning om budsjett
dokum entet C 2 -  om nivå og prioriteringer for M inisterrådets budsjett for
1988.

M inisterrådet fremla medio septem ber 1987 budsjettforslaget (B 74/b) 
for 1988 samt forslag om preliminære ramm er for 1989-90. Utvalget hadde 
den 10. novem ber 1987 diskusjoner med M inisterrådet (samarbeidsm inist
rene) om særskilt det fremlagte budsjettforslag. Utvalget fremholdt bl. a. at 
veksten i budsjettforslaget var vesentlig lavere enn hva rådsforsamlingen 
ved sesjonen 1987 hadde gått inn for. M inisterrådet konstaterte forøvrig at 
den anslåtte vekstrate på 3%  for årene 1989 og 1990 skulle oppfattes som 
en planleggingsramme. På grunnlag av de fem fagutvalgs behandling av 
budsjettforslaget, avga utvalget den 11. novem ber 1987 en betenkning til 
presidiet som i plenarforsamlingens sted samme dag ifølge Helsingforsav- 
talens Artikel 56 avga en fremstilling til M inisterrådet.

Budsjett- og kontrollutvalget foreslo overfor presidiet at budsjettdebat
ten ved kommende sesjon, burde finne sted umiddelbart etter generalde
batten (onsdag) for derved trekke opp rammene for saksdebattene for de 
respektive fagutvalg. Presidiet besluttet imidlertid på sitt møte 12. mai
1987 at budsjettdebatten under 36. sesjonen 1988 skal finne sted på sesjo
nens siste dag (fredag). Debatten er i likhet ved sesjonen 1987, tenkt å bli 
en form for sluttdebatt og vil bli organisert som generaldebatten med 
innlegg fra Rådets og M inisterrådets side fulgt av innlegg fra de fire 
nordiske partigrupper.

Det nordiske budsjett fo r  1988

I henhold til den endrete budsjettprosedyre fremla M inisterrådet til 
sesjonen 1987 budsjettdokum entet C 2: ” Forslag vedrørende planer for det 
nordiske sam arbeidet” . I sin betenkning over dokumentet fremholdt Bud
sjett- og kontrollutvalget b l.a . at dette dokum entet bør konsentreres til 
store trekk i planleggingen og ikke tynges med detaljer. Utvalget anså at 
dokumentet bør dekke det nordiske samarbeid på 3 -5  års sikt og at det bør 
inneholde visse rammetall for perioden. På grunnlag av utvalgets betenk
ning over dokum entet (C 2) uttalte Rådet den 27. februar 1987 følgende:

Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd:
-  å anvende en gjennomsnittlig reell vekstfaktor på 5 9c for de tradisjonel-
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le om råder i budsjettet for 1988 samt i tillegg
-  å satse særskilt på områdene allmenn kultur, utdannelse, forskning og 

utvikling samt miljø og trafikksikkerhet i de nærmeste år
-  å presentere et budsjettprogram  for en revidert økonomisk handlings

plan i forbindelse med C 2/1988
-  å anvende dividende fra Den nordiske investeringsbank til finansiering 

av særskilte nordiske fond for spesielle formål.
Rådet uttalelse gikk inn i M inisterrådets forberedende arbeid med bud

sjettet for 1988 samt dannet grunnlag for møtet mellom utvalget og Minis
terrådets (Samarbeidsministrene) representanter 25. mai 1987. Kulturut
valget hadde et sam rådsm øte med M inisterrådet (kultur- og undervisnings
ministrene) 12. mai 1987 for en fortsatt diskusjon om finansieringen av det 
nordiske kultursamarbeid i 1988 og senere.

Budsjettforslaget for 1988 og forslaget til preliminære rammer for 1989 
og 1990 ble fremmet i et m inisterrådsförslag (B 74/b) medio septem ber 
1987. På grunnlag av Budsjett- og kontrollutvalgets betenkning over forsla
get, avga presidiet den 11. novem ber 1987 i henhold til Helsingforsavtalens 
Artikkel 56 følgende fremstilling (Fremstilling nr. 3/1988):

Nordisk Råds presidium henstiller til Nordisk Ministerråd å øke det 
fremlagte budsjett for 1988 med 17 millioner DKK i overensstemmelse 
med Budsjett- og kontrollutvalgets vurderinger samt å vedta det justerte 
budsjett under hensynstaken av Budsjett- og kontrollutvalgets merknader.

Nordisk M inisterråd (Samarbeidsministrene) fastsatte den 27. november 
1987 budsjettet for 1988. M inisterrådet tok ikke direkte hensyn til Rådets 
ønske om en økning i budsjettet, men besluttet at overskuddet for 1986 (ca. 
5 millioner DKK) i likhet med tidligere år, skulle anvendes til nordiske 
formål. Det vedtatte budsjett for 1988 beløper seg til, etter pris- og valu- 
tajusteringer, 564.957.000 DKK. M inisterrådet vedtok samtidig at som 
planleggingsforutsetning kan tas som utgangspunkt at den generelle økning 
av budsjettene for årene 1989 og 1990 kan oppgå til 3 % årlig.

Utvalgets behandling av særskilte saker 

Utvalget foreslo i sin betenkning at M inisterrådet for 1987 skulle bevilge 
1 million DKK til Det internasjonale rehabiliterings- og forskningssenter 
for torturofre (RCT) i København. Utvalget kunne med tilfredshet notere 
på sitt møte i septem ber 1987 at dette beløp var blitt bevilget. Derimot er 
det foreløpig ikke avsatt noe beløp på budsjettet for 1988.

Etter forslag fra utvalget henstilte Rådet ved sesjonen 1987 til M inister
rådet å anvende dividende (avkastning til medlemslandene) fra Den nordis
ke investeringsbank til finansiering av særskilte nordiske fond for spesielle 
formål. Utvalget avla et besøk i banken den 28. septem ber 1987 og fikk en 
redegjørelse av direktørene Björn W altré og Peter Laurson om bankens 
fondspolitikk. Grunnet kapitalutvidning i banken vil det beregningsmessig 
først bli i 1989 hvor utbytte igjen kan utbetales til medlemslandene.
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Etter forslag fra utvalget vedtok Rådet ved sesjonen 1987 en rekomm an
dasjon (nr. 45/1987) hvor M inisterrådet er bedt om å utarbeide alternative 
norm er for finansieringen av det nordiske samarbeidet som sikrer dette 
voksende samarbeid nødvendige ressursene. Utvalget har drøftet denne 
saken med M inisterrådet i ulike sammenhenger og har fått opplyst at 
M inisterrådet (finansministrene) ser på denne i sammenheng med utarbei
delsen av en ny økonomisk handlingsplan. I denne forbindelse foreslo 
utvalget at samarbeidsministrene skulle innkalle finansministrene til det 
allerede fastsatte møte 10. novem ber 1987 mellom utvalget og samarbeids
ministrene. Forslaget ble ikke fulgt opp fra M inisterrådets side, men utval
get vil sikte på et møte med finansministrene for å drøfte finansieringen av 
det nordiske sam arbeidet på lang sikt (3 -5  år).

Kontroll og vurdering

Ifølge Reglene for Budsjett- og kontrollutvalget, pkt. 4, skal utvalget 
” utøve Rådets kontrollerende oppgaver overfor M inisterrådet og nordiske 
institusjoner som finansierer sin virksomhet over M inisterrådets budsjett, 
samt videre kontrollere de godkjente årsregnskaper og revisjonsberet
ninger, jfr. M inisterrådets budsjettreglem ent” .

På møtet 10. novem ber 1987 med M inisterrådet (Samarbeidsministrene) 
anførte utvalget at M inisterrådets regnskap burde utarbeides mer oversikt
lig og at de burde følge normal oppstilling og betegnelser. M inisterrådet 
stilte seg positivt til utvalgets ønsker. Utvalget har i senere brev til Minis
terrådet presisert sine ønskemål.

Budsjett- og kontrollutvalget har i 1987 nedsatt en arbeidsgruppe bestå
ende av de ni uavhengige medlemmer som særskilt skulle forberede og 
gjennomføre utvalgets kontroll- og vurderingsfunksjon hva gjelder institu
sjoner og sektorer under M inisterrådets myndighetsområde. Utvalget be
sluttet 23. februar 1987 at i løpet av 1987 skulle skolesamarbeidet i Minis
terrådets regi vurderes. Revisjonsdirektør Gunilla Norström  ble engasjert 
til å utarbeide en rapport om virksomheten til Nordisk språk- og informa
sjonssenter, Nordisk språksekretariat og Ledningsgruppen for nordisk 
skolesamarbeid (NSS).

Arbeidsgruppen har hatt i alt 4 møter og har avlagt besøk i Språksekreta
riatet i Oslo og Språk- og inform asjonssenteret i Helsingfors.

Utvalgets konklusjon gikk i korthet ut på at Ministerrådet bør vurdere 
alternative muligheter for samordning av nabospråkaktiviteter i språksek
retariatet (Oslo) med aktivitetene i språk og inform asjonssenteret (Helsing
fors). Ledningsgruppen for det nordiske skolesamarbeidet bør få mer 
distinkte arbeidsoppgaver og gruppens arbeid bør følges opp med en form 
for løpende evaluering for å kartlegge virksomhetens effekter i de nordiske 
land. Utvalgets hele konklusjon samt Gunilla Norström s rapport er gjengitt 
i Bilaga 4.

Utvalget besluttet 11. novem ber 1987 at i løpet av 1988 skal kontrolleres
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og vurderes særskilt virksom heten til Nordens Hus i Torshavn og Reykja
vik samt i den grad ressursene tillater Nordisk Industrifond og N ordtest. 
Om tid og ressurser medgir, vil også Nordisk institutt for odontologisk 
materialprøvnings (NIOM) virksom het bli vurdert.

5. Kontakt- och seminarieverksamhet

5.1 Kontakter m ed internasjonale organisasjoner

Presidiet har konstatert at det er et behov for å øke Nordisk Råds 
internasjonale kontakter. Økt internasjonal kontaktvirksom het gir nye im
pulser for rådsarbeidet. Presidiet anser at det er naturlig med kontakt, 
besøksvirksom het og utveksling av synspunkter med andre internasjonale 
organisasjoner. Som passende m åter å øke de internasjonale kontaktene 
har bl. a. ansett å være a) holde regelmessige møter med representanter for 
europeiske institusjoner, b) å innby skandinavisktalende eksperter fra slike 
institusjoner til utvalgsmøter, c) å la utvalgenes formenn og nestformenn 
samt sekretær avlegge besøk i internasjonale organisasjoner og d) å oppret
te kontakter på sekretariatsnivå.

Denne stigende internasjonale interesse kommer også til uttrykk i rek. 
22/1986 om økt nordisk samarbeid i internasjonal sammenheng (se også 
avsnitt 3.4.) og i denne forbindelse nedsettelse av en utredningskomité som 
skal vurdere N orden i internasjonalt samarbeid.

Sosial- og miljøutvalgets formann M arjatta Väänänen ledsaget av utval
gets sekretær, representerte Rådet på Europarådets Qerde europeiske kon
feranse om grenseregioner i Saragossa 23 .-2 6 . mars 1987.

Kulturutvalgets formann Eiður Guðnason og utvalgets sekretær avla et 
besøk i EF-kommisjonens kulturavdeling, Bryssel og i O ECD 's avdelinger 
for utdannelse og forskning, Paris 18.-22. mai 1987. I denne sammenheng 
ble det også holdt m øter med representanter for Europarådets og U N E
SCOs sekretariat.

Presidiemedlem Påll Pétursson ledsaget av stf. presidiesekretær Kjell 
M yhre-Jensen, representerte Rådet ved F N ’s miljøstyres (UNEP) møte i 
Nairobi 7 .-1 2 . juni 1987.

Presidiemedlemmene Jo Benkow og Grethe Lundblad ledsaget av presi- 
diesekretæren, representerte Rådet på Europarådets andre konferanse om 
parlamentarisk dem okrati i Strasbourg 28 .-3 0 . septem ber 1987.

Rådspresidenten Elsi Hetem åki-Olander ledsaget av Kulturutvalgets 
sekretær representerte Rådet ved åpningshøytidelighetene av det nordiske 
kulturprosjekt -  Scandinavia Today — i Japan i månedsskiftet oktober/ 
novem ber 1987.

Juridisk utvalgs formann Bernhardt Tastesen og utvalgets sekretær vil i 
primo januar 1988 avlegge et besøk hos F N 's høykommissær for flykt
ninger i Genéve, Europarådets sekretariat i Strasbourg og i EF-parlamen- 
tets sekretariat i Bryssel.
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EF-parlam entets nordiske delegasjon som er ansvarlig for parlamentets 
kontakter med Sverige, Finland, Island og Nordisk Råd møtte presidiet 
den 20. oktober 1987 i presidiesekretariatet, Stockholm.

5.2 Kontakter m ed interesseorganisasjoner

Rådets presidium møtte under sesjonen 1987 representanter for Nordens 
faglige samorganisasjon og Ungdommens Nordisk Råd og fikk seg over
rakt uttalelser fra disse organisasjoner. Presidiet m ottok dessuten uttalel
ser fra Handikapporganisationernas N ordiska råd og Fonden for sygdoms
bekæmpelse uden dyreforsøg. Kulturutvalget møtte i 1987 representanter 
for Nordiska akadem ikerrådet.

Rådet benytter ideelle- og interesseorganisasjoner som rem issinstanser 
ved behandlingen av forslag som er fremmet i Rådet, ifall disse forslag 
berører organisasjonenes interesseom råde.

Øvrige kontakter

Det ble holdt et møte den 6. oktober 1987 mellom Foreningene Nordens 
Forbunds direktørskollegium og presidiesekretæren hvor spørsmål bl. a. 
om nordisk inform asjonsvirksomhet, elevutveksling og Nordjobb ble di
skutert.

Av øvrige kontakter kan nevnes presentasjoner, studiebesøk m. m. som 
inngår i utvalgenes løpende virksomhet og som nærmere beskrives i kapit
tel 4. I presidiesekretariatet skjer et økende antall besøk fra myndigheter i 
de nordiske land samt fra nordiske sam arbeidsorganer, representanter for 
organisasjoner i Norden, utenlandske am bassader, internasjonale organi
sasjoner, massem edia samt personer med interesse for nordisk samarbe- 
idsspørsmål. Tilsvarerende besøksvirksom het skjer også ved delegasjone
nes sekretariat. Rådets parlam entarikere og tjenestemenn holder dessuten 
ofte foredrag og gir informasjon ved ulike arrangement i Norden.

5.3 Konferenser och seminarier

Under 1987 genomfördes två seminarier i utskottens regi. ” Flykting- 
och invandrarpolitik i N orden" var namnet på det seminarium om flykting
politik som arrangerades av juridiska u tskottet i Saltsjöbaden, Sverige, den 
22 -2 4  april och under rubriken "N ord iska utmaningar i datapolitiken” 
genomförde kom m unikationsutskottet ett datapolitiskt seminarium i Åbo 
den 22-23  september.

Seminariet kring flyktingfrågorna  gjorde en bred genomgång av situatio
nen i de nordiska länderna. E tt tiotal experter medverkade med föreläs
ningar. I seminariet deltog ett 100-tal representanter för offentliga myndig
heter, flykting- och invandrarorganisationer, humanitära hjälporganisatio
ner m. m.

Seminariet ägnades huvudsakligen åt att, utifrån en genomgång av dags
läget, diskutera möjligheterna att åstadkom m a en gemensam nordisk flyk
ting- och invandrarpolitik.
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En rapport över seminariet finns utgiven i Nordserien (Nord 1987: 31). 
Rapporten utgör underlag för det fortsatta arbetet med flyktingkommis
sionen inom juridiska utskottet (se avsnitt 4.2.).

Vid seminariet om datapolitiken  konstaterades att utvecklingen på om
rådet går så snabbt att det är svårt att utforma en gemensam nordisk 
datapolitik -  det politiska beslutssystem et är för långsamt. Seminariet 
efterlyste gem ensamma nordiska målsättningar för datasam arbetet.

Den tekniska grundutbildningen borde förbättras och utökas. Särskilt 
borde satsning ske för att få fler kvinnor att välja den tekniska utbildning-

I den nordiska datahandlingsplanen satsas bl. a. på handikappområdet. 
Seminariet menade att än större satsningar borde göras så att Norden blev 
ledande på det området.

Mot bakgrund av den nordiska glesbygden borde satsningar ske på 
utveckling av fjärrarbeten. Härigenom skulle högutbildade personer ges 
möjlighet att bo och arbeta i glesbygd.

Förslag framfördes om inrättande av ett nordiskt informationssystem 
byggt på en gemensan nordisk databank. Ett sådant informationssystem 
skulle kunna förebygga dubbelarbete, öka den offentliga sektorns effektivi
tet och produktivitet och därutöver skapa möjligheter till och förståelse för 
minskade handelshinder i Norden.

En rapport från seminariet finns utgiven i Nord-serien (Nord. 1987: 72).

5.4 Ungdomens Nordiska råd 1987

Presidiet beviljade Föreningarna Nordens U ngdom srepresentantskap 
ett bidrag om SEK 200000 för genomförande av ett seminarium i Marie
hamn i anslutning till N ordiska rådets 35:e session. Seminariet hade 4 
huvudteman:
-  Utbildning och arbete
-  Norden i ett internationellt perspektiv
-  Rasism och flyktingpolitik i Norden
-  Energipolitik

Seminariet sammanfattade sina synpunkter på de aktuella ämnena i en 
omfattande slutkommuniké.

För genom förande av ett seminarium i anslutning till rådets 36:e session 
i Oslo har presidiet beviljat Föreningarna Nordens Ungdom srepresentant
skap ett bidrag med SEK 200000.

6. Information og publikation

6.1 Informationsvirksomheden

Tre begivenheder satte sit særlige præg på informationsvirksomheden i 
1987.
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Brochuren NORDEN I SAM ARBEJDE udkom på yderligere otte sprog 
og findes nu i 13 sprogversioner.

Undervisningsheftet NORDPÅ til grundskolens ældste trin blev udgivet 
for første gang som fællesnordisk undervisningsmateriale godkendt af alle 
nordiske landes pædagogisk-faglige udvalg.

Filmen ÅLAND 1 DET N ORDISKE SAM ARBEJDE havde premiere 
både som 16 mm farvefilm og som video på flere sprog, og den indgår nu i 
det fællesnordiske videotek med otte videoer i tilsammen 29 sprogversio
ner.

Adskillige film og videoer er vist i flere nordiske landes TV i helhed eller 
i uddrag.

Norden i samarbejde

Den fem-farvede brochure NORDEN I SAMARBEJDE er blevet en 
eftertragtet publikation, og i 1987 blev den for alvor kendt, også internatio
nalt uden for Norden.

Mange am bassader over hele kloden benytter den som en information, 
der giver et overblik over det nordiske samarbejde, herunder om Nordisk 
Råd og Nordisk M inisterråd. Nye oplag er på vej også til ca 100 nordiske 
kirker og menigheder udenfor N orden, som udgangspunkt for en bredere 
distribution.

NORDEN I SAM ARBEJDE findes på ni nordiske sprog, dansk, finsk, 
islandsk, norsk (to sprog), svensk, grønlandsk, færøsk, samisk samt på 
engelsk, tysk, fransk og spansk. En japansk udgave er på vej som led i 
opfølgningen af kulturfrem stødet ” Scandinavia Today”  i Japan, efteråret 
1987.

Derudover er udgivet en række faktablade og brochure i 1987.

Nordpå

Det var en undervisnings-revolutionerende begivenhed, at NORDPÅ i 
efteråret 1987 kunne udgives som et fællesnordisk undervisningsmateriale, 
med titlen ” Norden på vej” , godkendt af alle nordiske lande. Under 
redaktør Erik Ingemann Sørensens ledelse har et udvalg med basis i 
nationale informationsansvarlige udarbejdet dette hefte, hvis indhold dels 
omfatter metodiske forslag til lærerne, dels tidsaktuelle og samfundsre
levante oplysninger og debatem ner med henblik på en aktiv indsats i 
skolerne.

NORDPÅ udkom for tre år siden første gang som et dansk pilotprojekt, 
bl. a. affødt af, at skolebøgerne er håbløst bagefter, hvad angår indhold om 
de nordiske lande og det nordiske samarbejde. Udviklingen har herefter 
ført til en fællesnordisk interesse, og dermed har man for første gang 
indenfor det nordiske samarbejde kunnet præsentere et materiale, der 
tilgodeser Helsingforsaftalen af 23. marts 1962, hvori det om undervisning
en bl. a. hedder:
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” 1 alle nordiske lande skal undervisningen og uddannelserne i skolerne i 
passende omfang omfatte undervisning i de øvrige nordiske lande, herun
der Færøernes, Grønlands og Ålands sprog, kultur og almindelige sam
fundsforhold” .

I forbindelse med NORDPÅ-hefterne benyttes også Nordisk Råds vid
eo-programmer og film i dette undervisningsfremstød.

Åland — film e n , videoteket

Denne 16 mm farvefilm er udkommet på svensk og finsk i 1987, og en 
dansk, norsk og islandsk version er på vej. Den findes også som video og 
er et led i opbygningen af et fællesnordisk videotek, som indledtes for to år 
siden.

Flere TV -stationer i de nordiske lande har vist disse film- og videopro
duktioner. Ved indvielsen af Nordens Institut i Grønland i septem ber viste 
Grønlands TV således syv af de hidtil producerede videoprogrammer, 
dansk TV har vist uddrag af enkelte produktioner, Ålands TV ligeledes, og 
flere visninger forventes i andre lande. Videoerne er ligeledes placeret til 
udlån på en række biblioteker, udvalgt af nationale informationsansvarlige. 
En primær målgruppe er de biblioteker i de nordiske lande, der indgår i en 
forsøgsordning med udlån af de respektive landes TV-stationers egne 
programmer, hvor ophavsretten ikke er hindring for vederlagsfrit udlån 
eksempelvis i Danmark og i Finland.

M assemedier

Massmedier er den højst prioriterede målgruppe for inform ationsvirk
somheden -  efterfulgt af børn og skole-ungdom. På massemedie-området 
har 1987 været præget af traditionelle indsatser i forbindelse med den årlige 
session med omkring 250 journalister.

I finsk reklame-TV vistes 7 svensk sprogede oplysningsspots om sessio
nen.

Desuden har der udviklet sig en mere intens massemediedækning af 
minisessionen -  sidst i Åbo, novem ber 1987. hvor mere end 30 journalister 
fra alle nordiske lande fulgte møderne, der primært er forberedende til den 
efterfølgende session i marts 1988.

Der spores i disse år en større interesse hos massemedierne for de 
nordiske strømninger i det nationale og det samlede nordiske, politiske 
billede.

Et af de spørgsmål, som optager nordiske massemedier i 1987 og må 
forvente samme interesse i 1988, er de nordiske lande og Nordisk Råds 
forhold til EF.

Således mødte omkring 30 journalister til et pressemøde på Nordisk 
Råds præsidiesekretariat i oktober, da EFs parlamentariske udvalg vedr. 
forholdet til Nordisk Råd, Sverige, Island og Finland mødtes med Nordisk 
Råds Præsidium.

40—17-336 N ord iska  råde t DeI 2
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Internationaliseringen, hvad angår interessen for det nordiske samarbej
de, er også baggrunden for, at det er lykkedes at interessere det am erikan
ske TV-produktionsselskab M cNeil-Lehrer Newshour for fem TV-prog
rammer med titlen "O N  TOP OF TH E W ORLD — Nordic Experience".

Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd står bag det amerikanske TV-holds 
studiebesøg til de nordiske lande, men det am erikanske TV-produktions- 
hold skal selv skaffe 2 mill. dollars, som produktionen koster, hvilket 
normalt sker gennem sponsorbidrag fra private virksomheder -  i dette 
tilfælde i de nordiske lande og i USA.

Såfremt disse fem TV-programmer endeligt gennemføres, hvilket 
forventes, vil det være en enestående reklame for de nordiske lande og det 
nordiske samarbejde -  ikke alene i am erikansk TV, men også i Canada og 
øvrige engelsksprogede lande, hvor det amerikanske TV-selskabs prog
rammer normalt sendes.

Et nyt TV program NORDEN RUNDT, sammensat af allerede produce
rede TV-indslag i de nordiske lande er forberedt i 1987 efter forslag fra 
N R ’s inform ationsvirksomhed og det får premiere her i 1988.

Island og det vestnordiske samarbejde -  nyt journalistseminar

Årets seminar for nordiske journalister fandt sted på Færøerne og i 
Island med en rejsemåde, der var anderledes og havde til hensigt at vise et 
hjørne af de nordiske landes udstrækning.

Med færge fra Jylland i Danmark til Færøerne og videre til Seyðisfjörður 
på Islands østkyst deltog 17 journalister i dette seminar i samarbejde med 
Nordisk Journalistkursus. 66 havde ønsket at være med, men begræns
ningen i antal deltagere skyldes den økonomiske ramme, der er afsat til 
disse journalistsem inarer.

Deltagerne udtrykte en sjælden hørt overraskelse over, at der er så langt 
mellem to af V estnordens lande, Færøerne og Island. Mange — og lange — 
artikler blev skrevet hjem til respektive aviser i forskellige nordiske lande 
ligesom der blev produceret radioprogrammer fra kurset.

Journalisternes egen evaluering konkluderedes i betydningen af -  ved 
selvsyn -  at kunne opleve det, som seminaret handlede om, i modsætning 
til traditionelle kurser i en foredragssal.

Parlam entarikere fra Nordisk Råd var blandt indlederne på kursus.

Nordisk Journalistkursus

Der er nu gået 1 1/2 år siden, at Nordisk Journalistkursus med hovedsæ
de i Århus, Danmark, blev udvidet fra halvårs virksomhed til helårsdrift.

Det har ført til et mere intens samarbejde mellem inform ationsvirksom
heden og Nordisk Journalistkursus -  især i forbindelse med det grundlæg
gende kursus for 18 nordiske journalister af tre måneders varighed, febru
a r -a p r il (incl) hvert år. Således er der før den årlige session to - t r e  
undervisningsdage om sessionens indhold og aktuelle spørgsmål set i et
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nationalt og nordisk perspektiv og med repræsentanter fra b l.a . Præsidi- 
esekretariatet.

Ved sessionen i Oslo 1988 udvides Nordisk Journalistkursus interesse 
for selve sessionen — NORDENS PARLAM ENT —, idet 14 dage af 
kursusperioden placeres i Oslo.

Derudover har Nordisk Journalistkursus udvidet de enkelte fagkursers 
antal og med em ner, der er centralt placeret i forhold til aktuel nordisk 
politik allerede i løbet af 1987.

Alle deltagerne på Nordisk journalistkursus får under selve kursus, og 
efter, tilsendt NORDISK KONTAKT som frieksemplar som led i fasthol
delse af den fællesnordiske information og debat som grundlag for fortsat 
journalistisk vurdering af det nordiske politiske liv i alle dets facetter.

I 1987 fik alle de nordiske journalister, der siden 1958 har deltaget i 
Nordisk Journalistkursus tilbudt frieksem plarer til fortsat fremsendelse for 
at kunne udbygge og fastholde viden om det nordiske samarbejde. Det 
drejer sig om 400-500 nordiske journalister.

Norden på universiteterne

På de nordiske universiteter øges interessen for nabolandene, og inden 
for den nordiske inform ationsvirksomhed udnyttes denne interesse også.

Således er der på Stockholms Universitet i 1987 oprettet et pointsgiven
de kursus i nabolands-kendskab, hvad angår Danmark og Norge. Formålet 
er at svenske studerende skal få et realistisk kendskab -  og kundskab -  
til, og om, aktuelle kultur- og samfundsspørgsmål.

Undervisningen foregår på dansk og norsk og omfatter også orientering 
om det danske og norske sprog.

Præsidiesekretariatets information har i 1987 indgået i et samarbejde 
med de nordiske lektorer på Stockholms Universitet om levering af basis
materiale og orientering om det nordiske samarbejde. Dette samarbejde 
med lektorer på andre nordiske universiteter udvides i samarbejde med 
Nordisk M inisterråds informationsafdeling -  ikke blot i Norden, men også 
overfor nordiske lektorer i lande udenfor Norden.

Journaliststipendier

Der er i 1987 uddelt journaliststipendier for SEK 250.000 fordelt med 
SEK 50.000 til hvert af de fem nordiske lande. Fem journalister fra hhv 
Danmark, Finland og Island fik del i pengene, tre fra Norge og seks fra 
Sverige, (se afsnit 11.5)

Koordinering a f  nordisk information

Det nordiske informations(sam)arbejde bygger på en intens aktivitet og 
koordination mellem Nordisk Råds Præsidiesekretariat, de nationale infor
mationsansvarlige i fem lande og tre selvstyrende om råder samt Nordisk 
Ministerråds informationsafdeling, der på sin side arbejder sammen med 
stedfortræderkontorerne.
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Derudover er der løbende kontakt med Nordisk Sprog- og information
scenter i Helsingfors og Nordisk Sprogsekretariat i Oslo samt med F or
eningen Nordens nationale sekretariater og regionale informationskonto-

Idé-rigdommen i forslag samt distributionen bygger bl. a. på samspil med 
disse sekretariater og kontorer.

Jævnlige m øder mellem inform ationsvirksomheden i Nordisk Råds Præ- 
sidiesekretariat og de nationale informationsansvarlige er grundlaget for 
det parlam entariske udgangspunkt i inform ationsarbejdet. Parallel udvik
ling af informations- og publikationsmateriale i forhold til Nordisk Minis
terråd er på den anden side basis for en fælles informationsplan mellem de 
to sekretariater foruden koordination af informationsmateriale produceret 
af de to sekretariater hver for sig og de nationale delegationssekretariater.

Fremtidens information

Der er i 1987 fremsat medlemsforslag om en forbedret nordisk informa
tionsvirksomhed, der har været til debat i såvel juridisk udvalg som kultu
rudvalget.

Et af elementerne i forslaget er, at der på hvert delegationssekretariat 
bør være en heltidsarbejdende inform atør med journalistisk baggrund.

M assemediernes øgede behov for mere viden som grundlag for at forstå 
det nordiske samarbejde og aktualiteter i det, er forudsætningen for at 
kunne få mere nordisk omtale i massemedierne.

Norden -  og det nordiske samarbejde -  konkurrerer med inform ations
samfundets stadig stigende antal af daglige informationer til offentlighe
den.

I dette informationsbillede har aktiviteten i 1987 været ligeligt fordelt og 
målrettet overfor massem edierne og skole-ungdom, men behovet udefra 
har samtidig vist sig at kalde på endnu mere baggrundsviden og stadig mere 
aktuelt stof om den parlamentariske aktivitet i det nordiske samarbejd der 
på sin side også er accellererende.

6.2 Publikationsverksamheten  

R å dsförh andlingarna

Redaktörer för förhandlingarna vid 35:e sessionen har varit Äke Edwall 
och Ingegerd Wahrgren.

35:e sessionens förhandlingar har uppdelats i två band om tillsammans 
2830 sidor. Rem issyttrandena trycks som supplement till radsförhand
lingarna och finns tillgängliga på sekretariaten.

Rådsförhandlingarna har tryckts av N orstedts Tryckeri, Stockholm. För 
inbindningen har Herzogs Bind, Nacka, svarat. Förhandlingarna har bun
dits i 1460 exemplar. Utsändningen av rådsböckerna från 35:e sessionen 
ägde rum i slutet av oktober 1987.

Förhandlingarna utdelas till delegationernas medlemmar och supplean-
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ter samt överlämnas till parlam enten i de nordiska länderna, ministerier/ 
departem ent, N ordiska m inisterrådet, olika äm betsverk, offentliga biblio
tek, politiska partier, folkhögskolor, tidningar m .fl. institutioner samt till 
vissa enskilda personer i de nordiska länderna. Vidare har förhandlingarna 
tillställts andra parlam ent, utländska bibliotek, vetenskapliga institutioner 
i utlandet, internationella organisationer m. fl.

Rådsförhandlingarna innehåller rådets dokumentation på danska, nor
ska eller svenska, beroende på vilket språk dokum entet är författat. Vissa 
av dokum enten såsom medlems- och ministerrådsforslagen, utskottsbetän- 
kanden, m inisterrådsberättelsen samt viss övrig dokumentation föreligger 
även på finska och kan erhållas genom Nordiska rådets Finlands delega
tion.

NU-serien och NORD-puhlikationerna

Den 1 januari 1987 övertog N ordiska ministerrådet det tekniska och 
finansiella ansvaret för N U-serien. Den nyinrättade redaktionen vid minis- 
terrådssekretariatet om besörjer också sedan detta datum utgivningen av 
de egna NORD-publikationerna. Riktlinjerna för denna utgivning finns i 
rådsförhandlingarna från 35:e sessionen (s. 2618-2619).

U nder året har Nordiska rådet utgivit följande publikationer:
Nordisk teater (Pohjoismainen teatteri). 1 översiktsartiklar och special

studier belyses teaterlivet och dramatiken i N orden, såväl i de fem stora 
länderna som på Grønland, Færøerne och i den samiska kulturen.

Flygtninge- og indvandrerpolitik i Norden. Boken utgavs som bak
grundsmaterial till ett seminarium, som hölls i juridiska utskottets regi i 
Saltsjöbaden den 2 2 -2 4  april 1987, över samma tema som bokens titel.

Nordic refugee and immigration policy. Del 2 av faktaboken om flyk- 
ting- och invandrarpolitik i Norden i engelsk översättning.

Flygtninge- og indvandrerpolitik i Norden. Seminarrapport. Rapport 
från seminarium i Saltsjöbaden, Sverige, den 22 -24  april 1987. Boken 
innehåller föredrag samt diskussionsinlägg.

Nordens historie. En folkebog. Søren Sørensen har skrivit en bok om de 
nordiska ländernas till stora delar gemensamma historia. I 17 kapitel skild
ras tiden från äldre stenåldern fram till våra dagar.

Nordiska samarbetsorgan 1987—88. Publikationen, som redovisar per
soner anställda i det offentliga nordiska sam arbetet, utges årligen sedan 
1973 i samarbete mellan Nordiska rådets presidiesekretariat och Nordiska 
ministerrådets sekretariat. De isländska namnen upptas i namnregistret -  
enligt isländsk praxis -  även på förnamn samt på textsidorna uppställs 
förnamnet först.

N ordkat — Katalog over nordiske publikationer. En katalog över om 
kring 1 000 publikationer utgivna av Nordiska rådet och Nordiska minister
rådet under åren 1960—juni 1987. Katalogen redovisar publikationerna 
både i kronologisk ordning och uppdelade på ämnesområden.
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N U  1986:4 Nordisk statutsamling 1984—1986. Statutsamlingen omfattar 
nya avtal och överenskom m elser på samtliga originalspråk. 1 häftet ingår 
också 2 register över statutsamlingens innehåll 1970-1986.

Vem är vem på Nordiska rådets 35:e session. Personliga data över valda 
medlemmar samt förteckning över valda suppleanter och data över vid 
sessionen närvarande regeringsrepresentanter.

Tryckt & utgivet 1986. En överblick över Nordiska rådets och Nordiska 
m inisterrådets utgivning av böcker, betänkanden och broschyrer.

Nordiska utmaningar i datapolitiken. Rapport från seminarium i Abo, 
Finland, den 20—23 septem ber 1987, som anordnats av Nordiska rådets 
kom m unikationsutskott. Syftet med seminariet var att nordiska politiker 
på bred basis skulle få en grundlig information av ledande personer inom 
Norden verksamma inom detta område eller i nära anknytning därtill.

Kontroll og vurdering av skolesamarbeidet i Nordisk Ministerråds regi. 
Rapporten utgör bilaga 4 till Rapport från Nordiska rådets presidium 
(Dokument 1).

M arknadsföring av publikationer

Försäljningen av Nordiska rådets publikationer sker i Danmark genom 
Svensk-Norsk Bogimport A/S, i Finland genom Statens tryckericentral/ 
Valtion painatuskeskus. I Norge sker försäljningen fram till årsskiftet 1987/ 
88 genom Universitetsforlaget, Avd. for offentlige publikasjoner. Från den 
1 januari 1988 har kontrakt tecknats med Akademiska A/S om försäljning 
av Nordiska rådets publikationer. På grund av en serie omorganisationer 
inom Liberkoncernen sker försäljningen i Sverige numera genom Allmän
na Förlaget.

För trejde gången fanns Nordiska rådets och Nordiska m inisterrådets 
publikationer med vid bok- och biblioteksmässan i Göteborg den 20—23 
augusti 1987. Tyngdpunkten lades denna gång på 6 teman, nämligen luftfö
roreningsproblemet i Europa, flykting- och invandrarpolitiken i Norden, 
det nordiska äldreprojektet, m edarbetarägda företag i Norden, nordisk 
statistisk årsbok samt Nordens historie — en folkebog.

7. Nordisk Kontakt

7.1 Utgivningen 1987

Nordisk K ontakt är utgiven av N ordiska rådet och utkomm er med 17 
nummer per år. Tidskriftens tryckta upplaga är tio tusen exemplar. Tid
skriftens redaktion består av en heltidsanställd chefredaktör, en redaktion
sassistent (halvtid), fem nationella redaktörer och fast medarbetare på 
Åland. Uppdraget för Nordisk Kontakt har de nationella redaktörerna som 
bisyssla brevid sin övriga journalistiska verksam het. Redaktionsmöten 
hålls tre till fyra gånger om året.

Redaktionen hade sitt sommarmöte i Köpenhamn den 23 juni 1987 och
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reste därefter på studieresa till EG-högkvarteret i Bryssel. Nordisk K on
takts höstnum m er innehöll bland annat resultatet av denna resa under 
rubriken ’EG -special’. Redaktionen har bem ödat sig om att fullfölja den 
arbets- och utvecklingsplan för 1987-88 som Nordiska rådets redaktion
skommitté och presidium godkände i novem ber 1986 (se Dok. 1 till 35:e 
sessionen). Bland annat har ett sam arbete etablerats mellan redaktionen 
och Nordiska språksekretariatet i Oslo. En representant från Språksekre
tariatet kommer årligen att träffa redaktionen för diskussioner kring den 
språkliga utformningen av tidskriften. Pionjär i detta arbete var Catharina 
Griinbaum från Svenska språknämnden som i Abo den 9 novem ber 1987 
hade en språklig genomgång med redaktionen.

Nordisk Kontakts redaktörer har ställt sitt material till förfogande utan 
extra kostnader för produktion av engelskspråkiga nyhetsbrevet Nordic 
Contact, som görs av Nordiska ministerrådets inform ationstjänst. Detta 
blev resultatet av en försöksverksam het, som inleddes våren 1987 på 
initiativ av Nordiska m inisterrådets inform ationschef och Nordisk Kon
takts chefredaktör.

Frågor som rör ny teknik i tidskriftens produktion och rekom m endatio
ner om distributionspolicy är fortfarande under bearbetning.

Inbegäran av offerter för framställning av tidskriften 1987 hos 20 kända 
tryckeriföretag i Norden visade att N orstedts tryckeri i Stockholm, N or
disk Kontakts nuvarande tryckeri, var prismässigt konkurrenskraftigt. 
Tidskriftens relativt långa produktionstid och förseningar i postgången är 
dock fortsatt ett problem.

7.2 Personalfrågor

Från och med den I juli 1987 beviljades Larserik Häggman tjänstledighet 
från uppdraget som finsk redaktör för Nordisk Kontakt de tre år han blir 
M oskvakorrespondent för de nordiska nyhetsbyråerna.

Marit Ingves, journalist i H ufvudstadsbladet, övertog det finska redak- 
törsskapet, och kommer att vikariera för Larserik Häggman de närmaste 
tre åren.

Erik Ingemann Sørensen övertog det danska redaktörsskapet från Kaare 
R Skou den 1 juli 1987.

Våren 1987 lämnade Gabanguak Bidstrup. Grönland, sin anställning vid 
Presidiesekretariatet. Han hade bland annat som uppgift att assistera N or
disk Kontakts chefredaktör.

Från och med den 1 juli 1987 är Guðrún G arðarsdóttir, Island, anställd 
som byråassistent vid Presidiesekretariatet. Hälften av hennes arbetstid 
ägnas åt uppgifter som har anknytning till Nordisk Kontakt.

Isländsk redaktör är Björn Jöhannsson. norsk redaktör Einar Aaraas 
och svensk redaktör Åke M auritzon. Fast medarbetare på Åland är Pernil
la Cammert. Chefredaktör och ansvarig utgivare för Nordisk Kontakt är 
Einar Karl Haraldsson. Island.
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N ordiska rådets presidium, fattade beslut om de nationella redaktörer
nas arvoden den 29 januari 1987. Presidiet fastställde arvodet till SEK 
6000 per månad från och med den 1 januari 1987. I de fall redaktörerna 
själva producerar intervjuer/profiler, samnordiska reportage och kulturar
tiklar, som går utöver deras ordinarie arbetsuppgifter som nationella re
daktörer, ersätts de efter chefredaktörens bedömning, med ersättning mot
svarande de regler som gäller för frilansjournalister, reducerad med en 
fjärdedel. Högsta ersättningsnivå per månad kan vara sammanlagt SEK 
7500.

7.3 Redaktionskom mittén  

Redaktionskommittén har sedan sessionen 1987 haft följande samman
sättning.

Ordförande Guðrún Helgadóttir (Ab) Island 
Vice ordförande Reiulf Steen (A) Norge 

Övriga medlemmar: Karen Thurøe Hansen (KF) fram till den 14 oktober
1987, därefter Helge Adam Møller (KF) Danmark 
Robert Pedersen (S) Danmark 
Paavo Lipponen (Sdp) fram till den 9 april 1987, 
därefter Saara-M aria Paakkinen (Sdp) Finland 
Henrik W esterlund (Sfp) fram till den 9 april 1987. 
därefter Heikki Riihijärvi (Smp) Finland 
Haraldur Ölafsson (F) fram till april, därefter Guð- 
mundur Bjarnason (F) fram till den 4 november, 
därefter Valgerður Sverrisdöttir (F) Island 
Thea Knutzen (H) Norge 
Per Olov Håkansson (s) Sverige 
Ingrid Sundberg (m) Sverige 

Redaktionskommittén sammanträdde i Helsingfors den 26 februari 1987. 
Vid detta tillfälle yttrade medlemmarna sig om tidskriftens nuvarande 
utformning, erfarenheten av omläggningen 1986 och de redaktionella 
huvudlinjerna. Bland parlam entarikerna rådde stor enighet om att reaktio
nerna på omläggningen av tidskriften övervägande var positiva, men man 
konstaterade samtidigt att det inte hade företagits någon systematisk un
dersökning på detta område.

På mötet i Abo, den 10 novem ber 1987, diskuterade redaktions
kommittén en rapport från chefredaktören samt förslag till distributionspo- 
licy. Där redogjorde Robert Pedersen (S) Danmark, för folketingsmedlem- 
marnas svar på frågor om Nordisk Kontakts omläggning. Där framgår 
bland annat att drygt en fjärdedel av folketingsmedlemmarna läser Nordisk 
Kontakt regelbundet (se Bilaga 5).

Redaktionsmedlem marna var inte beredda att ta beslut om riktlinjer för 
distributionspolicyn och utsatte behandlingen av rekomm endationer där
om till ett nytt möte under N ordiska rådets 36:e session i Oslo.
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8.1 Presidiesekretariatet och ut skottssekreterarna

Nordiska rådets presidiesekretariat inrättades 1971 och har status som 
internationell organisation. D etta regleras i ett särskilt avtal om Nordiska 
ministerrådets sekretariat och dess rättsliga ställning från den 12 april 
1973, med tilläggsprotokoll avseende Nordiska rådets presidiesekretariat 
från den 15 maj 1973. Ett reviderat rättsställningsavtal, gemensamt för 
m inisterrådssekretariatet och presidiesekretariatet som godkänts av sa- 
marbetsm inistrarna och presidiet den 26 novem ber 1986 undertecknades 
den 13 maj 1987. Gällande arbetsordning för presidiesekretariatet och 
sekreterarkollegiet är från 1986.

Sekretariatets arbetsspråk är danska, norska och svenska men även 
övriga språk förekommer. Vid sekretariatet tjänstgör i januari 1988 sam
manlagt 30 personer. Sekretariatet arbetar i hyrda utrymmen på Tyrgatan 
5 - 7  i Stockholm.

Presidiesekreterare är Gerhard af Schultén, Finland, som tillträdde sin 
tjänst i februari 1987. Kjell M yhre-Jensen, Norge har varit ställföreträdan
de presidiesekreterare sedan oktober 1982 och ny ställföreträdande presi
diesekreterare efter Åke Pettersson, som slutade i juni 1987, är G ustaf 
Stjernberg, Sverige, som tillträdde sin tjänst i septem ber 1987.

Inform ationschef är Claus Jacobsen, Danmark sedan augusti 1985. In
form ationssekreterare är sedan samma tid Bitte Bagerstam, Sverige.

Ekonomiska utskottets sekreterare är sedan oktober 1985 Anders Klep
pe, Norge, juridiska utskottets sekreterare sedan april 1985, Hanne Niel
sen, Danmark, kom m unikationsutskottets sekreterare sedan septem ber 
1984 Tömas H. Sveinsson, Island, kulturutskottets sekreterare sedan maj 
1984 Guy Lindström , Finland och social- och miljöutskottets sekreterare 
sedan oktober 1984 Eric Hultén, Sverige. En ny tjänst som sekreterare åt 
budget- och kontrollutskottet tillträds av Marianne Andersson 1 januari 
1988. Dessförinnan har Kjell M yhre-Jensen tjänstgjort som sekreterare åt 
budget- och kontrollutskottet.

Under 1987 slutade assistenterna Ingrid Blidsäter och Gabanguak Bidst- 
rup sina anställningar vid presidiesekretariatet. Som nya byråassistenter 
anställdes Jone M ay-Britt H artm an Olsen, Norge och Guðrún Garðarsdót- 
tir, Island. En fullständig förteckning över tjänsterna vid presidiesekretari
atet per 1.1.1988 ingår som bilaga 3.

Personalen vid presidiesekretariatet är organiserad i en personalförening 
som b l.a . företräder personalen i m edbestämmandefrågor, löneförhand
lingar och vid tillsättande av lediga tjänster. Personalföreningens ordföran
de och vice ordförande fram till juni 1987 var Anders Kleppe och Tömas 
H. Sveinsson. Ordförande och vice ordförande fr. o. m. juni 1987 är Tömas 
H. Sveinsson och Eric Hultén.

De anställda betalar inte någon nationell statlig eller kommunal skatt på

8. Sekretariatsorganisation och budget
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sin inkomst från sekretariatet. I stället uttas en avgift. Avgiftsuttaget 
regleras i ett avgiftssystem. En granskningsgrupp bestående av skatteex- 
perter från Danmark, Finland, Norge och Sverige bistår presidiet vid 
tillämpningen av avgiftssystemet. Avgiftssystemet är gemensamt för mi
nisterrådssekretariatet och presidiesekretariatet. Nuvarande system 
tillämpas från 1 januari 1987.

I löneförhandlingar och i lönefrågor i allmänhet konsulterar presidiet 
löne- och personalutskottet, ett sakkunnigorgan som är tillsatt av Nordiska 
ministerrådet.

8.2 Sekreterarkollegiet

Stadgandena om sekreterarkollegiet ingår i b l.a . §§ 33 -34  i Nordiska 
rådets arbetsordning och i §§ 13-14 i arbetsordningen för Nordiska rådets 
presidiesekretariat och sekreterarkollegium.

Sekreterarkollegiet har sedan 35:e sessionen bestått av generalsekretær 
Henrik Hagemann, Danmark, generalsekreterare Håkan Branders, Fin
land, generalsekreterare Snjölaug Olafsdöttir, Island, sekretariatsleder 
Gudvin Låder Ve, Norge, kanslichef Bertil Hökby (sjukledig från septem 
ber 1987), fung. kanslichef Birgitta Malmros (från septem ber 1987), Sveri
ge, samt presidiesekreterare Gerhard af Schultén (ordförande).

Kollegiet har hållit följande möten: 6 februari i Helsingfors, 22 februari i 
Helsingfors, 25—26 mars i Stockholm , 8 april i Köpenhamn, 24 april i 
Saltsjöbaden, 2 juni i Stockholm 10-11 septem ber i Reykjavik, 25 septem 
ber i Stockholm, 26 oktober i Stockholm och den 9 novem ber 1987 i Åbo. 
N ästa möte kommer att hållas den 21 januari 1988.

Kollegiet har hållit möte med utskottssekreterarna den 26 mars i Stock
holm och med ställföreträdarkom m ittén den 8 april i Köpenhamn.

8.3 Nordiska rådets gem ensam m a budget

De samnordiska kostnaderna för rådets verksam het framgår av Nordis
ka rådets gemensamma budget, som fastställs av presidiet årligen. Härtill 
kommer kostnader för de nationella delegationerna och sekretariaten.

I budgeten för 1987, som fastställdes av presidiet den 10 novem ber 1986, 
beräknades bruttokostnaderna till SEK 24661 000. N ettokostnaderna efter 
intäkter beräknades till SEK 23 061 000.

De sam nordiska kostnaderna för rådets verksam het för år 1988 fastställ
des av presidiet den 11 novem ber 1987. Nettoram en för verksamheten 
under 1988 är SEK 25 875000.

Bland kostnadsposterna i budgeten kan nämnas kostnader för sessionst- 
ryck och övrig publikationsverksam het, inform ationsverksam heten, tid
skriften Nordisk K ontakt samt kostnader för införande av ADB vid presi
diesekretariatet. Partistödet för år 1988 är SEK 900000.

Revision och bokslutsgranskning m. m. har liksom tidigare genomförts 
av riksgäldskontoret i Sverige. Inga anm ärkningar har därvid framförts.
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Fördelning av de gem ensam m a utgifterna  

Av Helsingforsavtalets artikel 58, som behandlar fördelningen av rådets 
gemensamma utgifter framgår, att plenarforsamlingen eller, efter plenar
forsamlingens bem yndigande, presidiet för varje budgetår fattar beslut om 
hur de gemensamma utgifterna skall fördelas mellan delegationerna. Presi
diet kan i särskilda fall besluta om att ändra denna fördelning.

Presidiet beslöt den 23 augusti 1982 att samma fördelningsnyckel skall 
gälla för rådet som för m inisterrådet. M inisterrådet beslöt den 10 novem
ber 1982 att ländernas bruttonationalprodukt skall ligga till grund för be
räkningen av fördelningsnyckeln på basis av två års rullande genomsnitt. 
Detta innebär att en bestämd fördelningsnyckel fastställs för varje år.

För 1986, 1987 och 1988 har presidiet och ministerrådet fastställt följan
de fördelningsnyckel:

9. Delegationerna

9.1 Danmarks Riges Delegation 

Delegationens beretning til Folketinget

Den Danske Delegations beretning om Nordisk Råds 34. session i Kø
benhavn 3 .-7 .  marts 1986 blev forelagt Folketingets Udenrigsudvalg, som 
i sin betænkning og indstilling tog beretningen til efterretning og stillede 
forslag til folketingsbeslutning om, at Folketinget gjorde det samme.

Folketinget behandlede beretningen i to møder, den II. og 19. februar 
1987. I forbindelse med 1. behandlingen af beslutningsforslaget fandt der, 
hvad der er ved at blive en årlig tradition, en længere drøftelse af det 
nordiske samarbejde sted forud for den kommende session i Helsingfors.

I Folketingets forhandling indgik en drøftelse af det hidtidige nordiske 
samarbejde samt af sager på den kommende session. Af emner, der blev 
taget op, kan nævnes spørgsmålet om en fælles nordisk optræden i interna
tionale sammenhænge, handlingsplanen for økonomisk udvikling og fuld 
beskæftigelse, det indre marked, miljøspørgsmål, budgetproceduren samt 
finansieringen af det nordiske samarbejde.

Under debatten fremkom Aase Olesen (RV) med forslag om, at ministre 
ved fremsættelse af et lovforslag i tilknytning til de almindelige bem ærk
ninger om lovforslagets økonomiske og adm inistrative konsekvenser frem 
sætter betragtninger om den pågældende lovgivning i forhold til praksis i de
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øvrige nordiske lande. Ministeren for nordiske anliggender, Christian 
Christensen (KrF), gav tilsagn om at gå videre med denne tanke og under
søge den nærmere. Statsm inister Poul Schliiter (KF) har ved en senere 
lejlighed givet udtryk for samme synspunkt.

Forslaget til folketingsbeslutning blev enstemmigt vedtaget med 143 
stemmer for.

Det nordiske samarbejde på en række forskellige områder har i beret
ningsåret været genstand for drøftelse i Folketingssalen. Det gælder f x. det 
indre marked, arbejdsmiljøet, miljøet samt bistandssamarbejdet.

Det indre marked

Lilli Gyldenkilde (SF) spurgte den 2. april 1987 ministeren for nordiske 
anliggender, Christian Christensen, om der fandt planer for, hvordan det 
sikres, at nordiske konventioner, handlingsplaner, samarbejdsaftaler, re
kommandationer m v. ikke bliver overtrådt i forbindelse med vedtagelse af 
regler vedrørende det indre marked i EF.

M inisteren henviste i sit svar til den eksisterende informationsprocedure 
de nordiske lande imellem, der yderligere var blevet udbygget, idet der var 
tilbudt uformelle konsultationer vedrørende forslag om det indre marked 
og miljøet. I samarbejdsprogram met om afskaffelse af handelshindringer i 
Norden fremhæves nødvendigheden af, at det nordiske samarbejde på 
dette område i videst muligt omfang foregår i overensstemmelse med det 
tilsvarende internationale og europæiske samarbejde.

Der var efter ministerens opfattelse ingen tvivl om, at det er i såvel EF- 
landenes som i de nordiske landes interesse, at virkeliggørelsen af det 
indre marked ikke skaber problem er mellem de to grupper, men at fordelen 
ved et stort, frit marked tværtimod udstrækkes til en bredere kreds af 
lande. Der var derfor klare tendenser til, at det nordiske samarbejde på 
dette område snarere end at svækkes vil blive intensiveret i de kommende

Den samme opfattelse var kommet frem under en forespørgselsdebat i 
marts 1987 vedrørende EF-sam arbejdet, hvor regeringen b l.a . blev op
fordret til at sikre, at ikke mindst de nordiske lande blev inddraget i 
bestræbelser, der kan forbedre Europas konkurrenceevne gennem udbyg
ning af det indre marked og samtidig sikre miljø og arbejdsmiljø på højst 
muligt niveau.

En række af deltagerne i debatten understregede netop ønsket om et 
nordisk hjemmemarked i en bredere europæisk sammenhæng og en samlet 
nordisk indflydelse i EF for herigennem b l.a . at undgå, at der opstår nye 
handelshindringer for de nordiske lande.

M argrete Auken  (SF) fulgte sagen op med et spørgsmål til justitsm inister 
Erik Ninn-Hansen  (KF) den 15. juli 1987, som i sit svar understregede 
såvel EF-landenes som de nordiske landes fælles grundlæggende interesse 
i, at virkeliggørelsen af det indre marked ikke skaber konflikter mellem de
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to områder. M inisteren fremhævede regeringens målsætning om at være 
brobygger imellem De Europæiske Fællesskaber og de nordiske lande.

Arbejdsmiljø

Lilli Gyldenkilde bad i et spørgsmål den 12. februar 1987 arbejdsminister 
Henning Dyremose (KF) oplyse om arbejdet med at få nedskrevet og 
vedtaget en nordisk arbejdsmiljøkonvention.

Arbejdsministeren svarede, at en nedsat udredningsgruppe påregnede at 
afgive en rapport om forventningerne om en eventuel nordisk arbejdsmiljø
konvention i efteråret 1987 med henblik på Nordisk Råds minisession i 
november.

En nordisk arbejdsmiljøkonvention var også baggrunden for et spørgs
mål fra Kaj Poulsen  (S) til arbejdsm inisteren den 10. marts 1987, idet 
m inisterrådet havde besluttet at nedlægge Samnordisk Dokum entation
scentral for Arbejdsmiljø (SDA) som nordisk projekt med virkning fra 1. 
septem ber 1987.

Det fremgik af ministerens svar, at D irektoratet for Arbejdstilsynet 
havde planlagt en videreførelse af SDA som en forsøgsordning på national 
basis eventuelt med tilførsel af midler fra det norske arbejdstilsyn.

M iljøsamarbejde

Det nordiske miljøsamarbejde blev foruden i forbindelse med beretning
en drøftet under en forespørgsel om det internationale miljøsamarbejde i 
februar 1987, hvor Niels Ahlmann-Ohlsen  (KF) omtalte luftforurenings
konferencen i Stockholm. Han fandt, at konferencen burde følges op, idet 
initiativet var et godt skridt i det internationale miljøsamarbejde, hvor Øst 
og Vest for første gang mødtes om at løse fælles miljøproblemer.

Ved denne lejlighed vedtog Folketinget en motiveret dagsorden, der 
opfordrede regeringen til at forbedre indsatsen mod den grænseoverskri
dende forurening i Europa bl. a. ved at afsætte ressourcer til, at den danske 
politik på luft- og havforureningsom rådet kunne fremlægges som veldoku
m enteret forslag, gerne forberedt i et nordisk samarbejde og med andre 
ligesindede nationer.

Slutkommunikeet fra rådets luftforureningskonference blev også taget 
op af flere talere under Folketingets forespørgselsdebat om ulovlige udled
ninger senere i februar måned.

Nordisk Råds rek. nr 13/1987/s om en handlingsplan mod luftforure
ningen var genstand for en debat i Folketinget i novem ber 1987. Fores
pørgslen var rejst af Dorte Bennedsen  (S) på Socialdem okratiets vegne. 
Debatten mundede ud i vedtagelsen af et forslag om m otiveret dagsorden 
fremsat af M arianne Jelved  (RV), hvori Folketinget opfordrede regeringen 
til at fremlægge en handlingsplan senest den 1. april 1988, der følger 
Nordisk Råds rekomm andation op, og som gør det muligt at prioritere 
samfundsindsatsen mod luftforureningen, og at søge arbejdet i Nordisk
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M inisterråd mod luftforureningen fremmet med henblik på en øget interna
tional indsats.

H erudover blev der i Folketinget stillet en række spørgsmål om det 
nordiske miljøsamarbejde:

M argrete Anken  stillede flere spørgsmål om nordiske initiativer til for
bud mod afbrænding af kemisk affald på havet (18. februar, 13. maj og 12. 
oktober 1987),

Kaj Poulsen  spurgte den 4. marts 1987 fiskeriministeren, om han ville 
tage afstand fra det fælles nordiske forskningsprojekt vedr. sælbestanden i 
de nordiske farvande.

Spørgsmålet om støtte til et irsk forslag til Pariskommissionen om, at det 
britiske oparbejdningsanlæg W indscale/Sellafield skulle lukkes, blev rejst 
af M argrete Auken  den 27. maj 1987 og hun fulgte sagen op med yderligere 
to spørgsmål den 15. juni 1987 med henblik på den kommende Nordsøkon- 
ference i novem ber 1987, ligesom hun tidligere havde stillet spørgsmål om 
den bedst tilgængelige teknologi ved nukleare installationer (4. marts 
1987),

Oli Breckmann, Færøerne, spurgte den 2. oktober 1987 udenrigsministe
ren om den danske regerings stillingtagen til Lagtingets protester imod 
bygningen af et atomgenbrugsværk i Dounreay i Nordskotland,

Dorte Bennedsen  havde tidligere på baggrund af færøske udtalelser på 
sessionen i Helsingfors rejst dette spørgsmål over for statsministeren den
8. april 1987,

Også M argrete Auken  havde den 30. april 1987 stillet spørgsmål til 
miljøministeren om placeringen af værket i anledning af, at Nordisk Minis
terråd havde protesteret herimod,

M argrete Auken  bad den 15. oktober 1987 den nordiske samarbejdsmi- 
nister om at give oplysninger om resultatet af hvaltællingerne i N ordatlan
ten, der delvis var finansieret af Nordisk M inisterråd,

Hun havde tidligere den 20. juli 1987 stillet spørgsmål om en ekstrabevil
ling til projektets færdiggørelse.

Bistandssamarbejde

M argrete Auken  bad den 12. juni 1987 m inisteren for nordiske anliggen
der Christian Christensen (V) forklare den danske holding til de såkaldte 
” bløde” investeringslån gennem en nordisk fondsdannelse. Det fremgik af 
ministerens svar, at mens Norge, Sverige og Finland gik ind for en fælles 
nordisk lånefond finansieret af bistandsmidler med lån fra Den Nordiske 
Investeringsbank (blandede kreditter), foretrak Danmark en udbygning af 
samarbejdet mellem eksisterende ordninger (for Danmarks vedkommende 
den finansielle bistand).

Udenrigsminister Uffe Ellemann-Jensen  (V) blev den 12. oktober 1987 
spurgt, om Danmark ville tage initiativ til et fælles nordisk forslag til 
udviklingsbankerne om, at disse etablerede ” bløde” lån til miljøspørgs-
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mål, og om m inisteren anså en nordisk model for ” bløde” lån i samarbejde 
med NIB for at være en konkret måde at opfylde Brundtlandkommissio
nens anbefalinger. Udenrigsministeren svarede, at man burde stræbe mod 
en fuld integration af miljøaspekterne i det konkrete udviklingssamarbejde.

Andre sager i Folketinget

Margrete Auken  spurgte den 6. maj 1987 justitsm inister Erik Ninn- 
H ansen, om han kunne bekræfte, at der på Rehabiliteringscentret for 
Torturofre i K øbenhavn udføres dyreforsøg. M inisteren afviste i sit svar, 
at der udføres eller på noget tidspunkt var blevet udført dyreforsøg i regi af 
eller i lokaler tilhørende RCT, ligesom RCT ikke på noget tidspunkt havde 
givet økonomisk støtte til forsøgene eller på anden måde hjulpet med deres 
gennemførelse.

Steen Gade (SF) stillede den 12. juni 1987 spørgsmål til ministeren for 
nordiske anliggender, Christian Christensen, om Danmark i forbindelse 
med udredningen af patentproblem erne vedr. de bioteknologiske opfindel
ser i det nordiske samarbejde ville følge den hidtidige praksis for nyheds
beskyttelse af planter, eller man i stedet arbejdede for at få en industripa
tenteringsordning for planter og dyr. M inisteren oplyste i sit svar, at der 
endnu ikke var taget stilling hertil, og at udredningsarbejdet forventedes 
afsluttet medio septem ber 1987.

Inform ationsvirksom hed

Nordisk Råds Danske Delegation har foruden pressem øder i forbindelse 
med Nordisk Råds præsidie- og udvalgsmøder afholdt en pressekonference 
og en konference for repræ sentanter for de politiske ungdomsorganisatio
ner med præsentation og drøftelse af en række af de spørgsmål, der kom op 
på sessionen i Helsingfors.

Forsøgsprojektet med nordisk undervisningsmateriale til 8 .-1 0 -  klasse 
om væsentlige sam tidsproblem er -  ofte i et historisk perspektiv -  det 
såkaldte nordpå-projekt er fortsat. I 1987 er således udgivet følgende 
hæfter: ” N orden i væ kst” , ” Færøerne, Grønland og Å land” samt ” N or
den på vej" .

Undervisningshæfterne, der udkom for første gang for tre år siden som 
et pilotprojekt fra Det Danske Delegationssekretariat med tilskud også fra 
Nordisk M inisterråd, har udviklet sig i samnordisk retning, og hæftet 
"N orden på vej” er den første fællesnordiske udgivelse. Det forventes, at 
nordpå som undervisnings- og oplysningsmateriale kommer til at indgå i 
den kulturelle handlingsplan finansieret af ministerrådet.

Foruden udgivelsen af dette nordiske undervisningsmateriale har dele
gationen i beretningsåret påbegyndt et inform ationsprojekt over for skoler
ne vedrørende det nordiske stof i undervisningen med henblik på at supple
re lærernes uddannelse på dette område.

Projektet er iværksat for at styrke forbindelsen til skoleverdenen, udvik-
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le undervisningsmateriale om nordiske forhold, instruere og afholde kurser 
for lærere og lærerstuderende og holde løbende kontakt med undervis
ningsmyndigheder og lærerorganisationer. I projektets første år er der 
tilrettelagt en række kurser for medarbejdere ved am tscentralerne og for 
lærere i dansk, historie og samtidsorientering.

I beretningsperioden har sekretariatet modtaget besøg af erhvervsprakti
kanter, gymnasielærere og -elever samt andre grupper, der er blevet orien
teret om det nordiske samarbejde og om arbejdet i delegationen. H eru
dover har sekretariatet ved foredrag og artikler i dagspressen fortalt om det 
nordiske samarbejde og bistået med oplysninger og dokumentation til 
undervisningsbrug, møder m v. samt udsendt en pjece om Den Danske 
Delegation i Nordisk Råd.

9.2 Færøernes delegation

Medlemmar av Färöarnas delegation fram till den 29 juli 1987 var Karin 
Kjølbro (Tvfl) och Jógvan Sundstein (Fkfl). Deras suppleanter var Hans 
Jåkup Debes (Tvfl) och Anfinn Kallsberg (Fkfl). Från den 29 juli 1987 är 
delegationens sammansättning följande: Jåkup Lindenskov (Jvfl) med Jo
annes Dalsgaard (Jvfl) som suppleant och Agnar Nielsen (Sb) med Ivan 
Johannesen (Sb) som suppleant. Karin Kjølbro och Jåkup Lindenskov har 
tillhört rådets kulturutskott, Jógvan Sundstein och Agnar Nielsen ekono
miska utskottet.

9.3 Grønlands delegation

Grønlands landsting genvalgte efter valget i 1987 de to hidtidige medlem
mer af Nordisk Råd, landstingsmedlem Preben Lange (Siumut) og lands
tingsmedlem Otto Steenholdt, MF (Atassut). Suppleanter er henholdsvis 
landstingsmedlem Henriette Rasmussen (Inuit Ataqatigiit) og Peter Oster- 
mann (Atassut). Som samarbejdsminister og koordinerende minister 
fungerer formanden for Grønlands landsting og Grønlands landsstyre Jona
than Motzfeldt.

Der er fortsat stigende interesse for nordisk samarbejde i Grønland, og 
hovedbegivenheden har været, at Nordens Institut i Nuuk blev åbnet 
septem ber 1987, og herfra vil meget nordisk arbejde fremover startes og 
koordineres.

Sommeren 1987 besøgte Nordisk Råds økonomiske udvalg og kulturelle 
udvalg henholdsvis Nord- og Sydgrønland, og Nordisk M inisterråd skulle 
have afholdt møde i Sydgrønland. Dette møde blev imidlertid på grund af 
dårligt vejr afholdt i Island. Det har således været et meget stort antal 
nordiske politikere i Grønland i 1987.

Ved Nordisk Råds session i Finland deltog de 2 grønlandske medlemmer 
af Nordisk Råd samt landsstyreformand Jonathan Motzfeldt, landsstyre
medlem Moses Olsen, landsstyremedlem Stephen Heilmann og landsstyre
medlem Aqqaluk Lynge.
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9.4 Finlands delegation

Riksdagens behandling av delegationens berättelse

Delegationens berättelse över N ordiska rådets verksam het och rådets 
34: e session i Köpenhamn överläm nades den 22 januari 1987 till riksdagen. 
U trikesutskottet avgav sitt betänkande över berättelsen den 11 februari 
1987 (UtUb nr 33).

I betänkandet noterar utskottet bl. a. att budgethandlingarna innehåller 
ministerrådets planer för kommande år. Det noteras vidare att det nyligen 
tillsatta budget- och kontrollutskottet fullgör övervakningsuppgifter var
igenom man hoppas kunna förbättra parlam entarikernas påverkningsmöj- 
ligheter vid budgetbehandlingen. Enligt utrikesutskottets mening kan det 
föreslagna förfarandet anses vara lyckat även framledes, förutsatt att bud
getförslag framlägges för granskning i tillräckligt god tid och att planerna 
för de kommande åren också om fattar annat än endast sifferuppgifter.

Beträffande flyktingfrågan betonar utrikesutskottet att Finland på nor
disk nivå alltjämt är redo att fortsätta att utveckla flyktingsamarbetet 
genom att hålla kontakt med de nordiska länderna och utbyta erfarenheter 
med de myndigheter och sakkunniga som behandlar flyktingfrågor. Fin
land stöder också aktivt den form av nordiskt sam arbete som utövas av 
FN:s flyktingkommissarie.

U trikesutskottet betonar vikten av kultursam arbetet i det nordiska sam
arbetet och framhåller att handlingsplanen för kultursam arbetet bör göra 
det möjligt att satsa kraftigt på detta område. Vidare är det viktigt att 
arbeta för bevarandet och stärkandet av den nordiska kulturidentiteten.

U tskottet noterar att arbetet med att utveckla det nordiska TV-samarbe- 
tet fortgår samt att vidaresändningar av Finlands TV-program inletts i 
Stockholmsregionen.

I fråga om energisam arbetet fäster utskottet uppmärksamhet vid försla
get gällande sam arbetsplanen för åren 1986-88 och betonar speciellt att 
utvecklingen beträffande energiforskningen är positiv. Möjligheterna att 
utvidga det nordiska sam arbetet inom olje- och gasom rådet bör ytterligare 
redas ut.

Betänkandet låg till grund för riksdagsbehandlingen, som ägde rum vid 
plenum den 11 februari 1987. Riksdagsman Ensio Laine, medlem av utrikes
utskottet, påminde om att de nordiska länderna vid Finlands anslutning 
till N ordiska rådet enats om att inte behandla eller besluta om utrikes- och 
säkerhetspolitiska frågor i rådet. Detta var en förutsättnig för Finlands 
anslutning. Nu förelåg ett förslag om tillsättandet av ett utskott eller en 
arbetsgrupp i rådet för behandling av internationella och utrikespolitiska 
frågor. Detta hade skett utan att t. ex. riksdagens utrikesutskott fått avge 
sitt utlåtande, trots att u tskottet på förhand borde ha fått uttrycka sin åsikt. 
Man kunde fråga sig med vilka fullmakter de finska medlemmarna i N or
diska rådets presidium hade understött saken. Det var uppenbart att de
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nordiska länderna sinsemellan och i förhållande till andra länder hade 
många gemensamma uppgifter, men för den skull fanns det ingen anledning 
att ändra på de grunder enligt vilka Finland i tiderna anslöt sig till Nordiska 
rådet.

Riksdagsledamot Pirkko Turpeinen konstaterade att Nordiska rådets roll 
som dem okratiskt forum för beslutsfattande höll på att minska. Den priva
ta företagsamheten och bankvärlden hade samtidigt fått allt större inflytan
de över m inisterrådets inriktning. Bl. a. beslutsförfarandet vid grundandet 
av den nordiska industriella utvecklingsfonden var ett exempel på detta. 
Det nordiska sam arbetet i internationella sammanhang var likaså en fråga 
som förberetts odem okratiskt. Enligt Finlands ståndpunkt skall internatio
nella frågor inte behandlas i rådet och därför var det förvånande att 
ekonom iska utskottet fick i uppdrag att presentera frågan för rådets ses
sion i februari.

Delegationens ordförande Elsi Hetemäki-Olander beklagade att med
lemmar i Nordiska rådet inte får delta i utform andet av utrikesutskottets 
utlåtande om Nordiska rådets verksam het, vilket innebär att utlåtandet 
ofta är kvasivetenskap. Man koncentrerar sig inte på de väsentliga saker
na, på förändringar som skett under året eller på de nya idéer som fötts. I 
anledning av riksdagsman Laines anförande framhöll Hetemäki-Olander 
att beslutet om att tillsätta en kommitté för internationella frågor skett vid 
en så sen tidpunkt att det inte varit tillfälle att föra det till utrikesutskottet. 
Rådsmedlemmarna hade därem ot alla möjligheter att debattera frågan 
under sessionen i februari. För sin egen del ansåg hon att regeringssidan i 
första hand borde fått uppdraget att utreda möjligheterna för detta slags 
samarbete.

Hetemäki-Olander underströk betydelsen av det samarbete som gjorts 
bl. a. under året på miljöområdet och de insatser som gjorts inom rådet för 
att finländarna i högre grad skall kunna fungera på sitt eget språk.

Riksdagsledamot Tuulikki Petäjäniemi fäste uppmärksamhet vid lagstift- 
ningssamarbetet och nämnde därvid publikationen "N ordbors rättigheter i 
N orden” . Denna m otsvarade ett slags författningssamling också om den 
inte var lättläst. En klar och entydig version borde åstadkom mas där krav 
och rättigheter skulle framgå på ett överskådligt sätt. Petäjäniemi betonade 
b l.a . kultursam arbetets betydelse och underströk likaså de resultat som 
uppnåtts på miljövårdsområdet. Avslutningsvis efterlyste hon en noggran
nare prioritering i regeringarna av de nordiska samarbetsfrågorna, vilket 
skulle vara av avgörande betydelse för parlam entarikernas möjligheter att 
påverka.

Delegationens verksamhet

Delegationen har hållit 8 möten och delegationens arbetsutskott 8 möt-

Efter det den 15 och 16 mars förrättade riksdagsvalet konstituerade sig
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den nyvalda delegationen vid möten den 9 och 10 april. Sedan lagen om 
Finlands delegation i Nordiska rådet (170/1960) ändrats föregående år är de 
till delegationen valda suppleanterna ej längre personliga suppleanter för 
de ordinarie medlemmarna. Delegationen beslöt emellertid vid konstitu
eringen med hänsyn till utskottsarbetet att för varje ordinarie medlem utse 
en suppleant, som vid förfall för den ordinarie medlemmen i första hand 
skall träda i stället för denne.

Delegationen och dess kanslis verksam het har i hög grad präglats av dels 
det i böljan av året förrättade riksdagsvalet och dels det faktum att delega
tionen under året fått stå som värd för två stora samlingar inom rådet, den 
35:e sessionen den 23—27 februari i Helsingfors och rådets höstsamling 
den 9 - 11 novem ber i Åbo.

Vid delegationens möte den 6 novem ber diskuterades rådets höstsam 
ling i Åbo. Delegationen fann på basen av diskussionen anledning konsta
tera, att rådets traditionella utskottsm öten under senhösten både till sitt 
innehåll och omfattning ävensom med avseende å förberedelserna utveck
lat sig till ett slags andra session under året och att det är skäl att inom 
rådet uppta till diskussion på vilket sätt de bör genomföras i framtiden så 
att den börda de förorsakar skulle fördela sig på ett jäm nare sätt mellan 
länderna.

Vid ett flertal av delegationens möten behandlades frågan om en utbyggd 
tolkning inom rådet, speciellt vid utskottsm ötena. Detta ledde sedermera 
till ett av rådets presidium godkänt förslag om utökad tolkning i rådet (se 
avsnitt 3.10).

Frågan om rotation på ordförandeposterna i rådets utskott behandlades 
vid ett antal delegations- och arbetsutskottsm öten, varvid delegationen 
intog hållningen att det ej kan anses önskvärt att så snart efter en partiell 
rotation, som även berört delegationens innehav av ordförandeposter, på 
nytt företa en total rotation i fråga om ordförandeposterna. Ett av delega
tionen vid dess möte den 9 novem ber antaget förslag till partiell rotation, 
som i detta skede skulle gälla enbart juridiska utskottet och kulturutskot
tet, godkändes sederm era av presidiet (se avsnitt 2.8).

Ytterligare en fråga sysselsatte delegationen vid flera möten under året, 
tillsättandet av en kommitté för att utreda de nordiska ländernas samarbete 
inom internationella organisationer (rek. 22/1986). Efter beredning i dele
gationerna kunde presidiet tillsätta kommittén den 9 novem ber, varvid till 
Finlands representanter i kommittén utsågs riksdagsman Ilkka-Christian 
Björklund och riksdagsman Ingvar S. Melin (se avsnitt 3.4).

Vid delegationens möte den 10 oktober avgav nordiske samarbetsminis- 
tern, justitiem inister Matti Louekoski en redogörelse för aktuella frågor 
inom Nordiska ministerrådet.

Vid delegationens möte den 27 novem ber hördes sakkunniga från rege- 
ringssidan om Tele-X-frågans aktuella läge och mediapolitiken på nordiskt 
plan.
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Delegationen anordnade en presentationskurs för de till delegationen 
valda nya medlemmarna och suppleanterna den 3 juni i seminarieform, 
varvid delegationens och rådets verksam het ävensom aktuella frågor inom 
det nordiska sam arbetet presenterades.

Delegationens medlemmar och representanter för delegationens kansli 
har vid ett flertal tillfällen presenterat delegationens och rådets verksamhet 
inom Föreningen Pohjola-Norden och i andra sammanhang.

Delegationen har tillsammans med Nordiska informations- och språk
centret, Föreningen Pohjola-Norden och undervisningsministeriet under 
året genomfört en skolkampanj om det nordiska sam arbetet. En naturlig 
anknytningspunkt för detta gav den 35:e sessionen i Helsingfors, vilken 
även i övrigt gav anledning till en aktiviserad informationsverksamhet från 
delegationens sida.

En ny broschyr "F inland i N ordiska rådet” , i vilken delegationen och 
dess verksam het presenteras, har utgivits på finska och svenska.

Delegationen avgav den 4 januari 1988 sin berättelse till riksdagen över 
rådets 35:e session jäm te redogörelse för övrig verksam het under redogö
relseåret. Berättelsen torde bli slutbehandlad i riksdagen före den 36:e 
sessionen.

9.5 Ålands delegation 

Delegationens berättelse till landstinget

Delegationens berättelse till landstinget över de för Åland väsentliga 
frågorna i N ordiska rådet under perioden 8 mars 1986 till 27 februari 1987 
överlämnades till landstinget den 4 maj 1987.

Berättelsen undergick inte någon utskottsbehandling utan antecknades 
direkt till kännedom den 7 maj 1987. Delegationens ordförande landstings
man Olof Jansson presenterade berättelsen och nämnde speciellt de om rå
den vilka den åländska delegationen ägnat särskild uppmärksamhet. Först 
och främst miljövården och då den marina miljön i Östersjön. Vidare 
frågan om åtgärder för att förbättra handelssjöfarten i Norden. Denna fråga 
initierades ursprungligen av de åländska medlemmarna i rådet.

Landstingsman Olof Jansson nämnde att man från åländsk sida starkt 
betonat arbetet med avskaffandet av de tekniska handelshindren i varuut
bytet eftersom denna fråga är av särskild betydelse för Åland på grund av 
språkförhållandena. Han ansåg att rätten till varutexter på svenska inom 
en hel del områden slutligen kan lösas mest effektivt endast genom direk
timport från Sverige.

Vad gäller arbetet på m inisterrådssidan betonade han att särskilt fört
jänstfulla insatser hade gjorts inom kultursektorn samt social- och häl- 
sovårdssektorn, inom vilka områden samnordisk examensgiltighet är av 
speciell betydelse för Åland.

Slutligen nämnde han det sam arbete som Ålands delegation har med 
Färöarnas och Grönlands delegationer. Ett av de ärenden som behandlats
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vid de gemensamma m ötena har varit representationen i kulturfonden. 
Frågan har inte ännu kunnat lösas, men kulturm inistrarnas inställning till 
ärendet vid sitt möte i samband med Helsingforssessionen gav anledning 
till en viss förhoppning i frågan.

Framställningar

Landstinget godkände den 25 mars 1987 utan diskussion en ändring av 
1 § landskapslagen om rättsställningen för landskapstjänstem än som an
ställs vid nordisk institution. Ändringen föranleddes av den ändring av 
avtalet om rättsställningen för personalen vid Nordiska m inisterrådets 
sekretariat i Köpenhamn och N ordiska rådets presidiesekretariat i Stock
holm vilken företogs den 22 novem ber 1984 och som innebar att statstjäns
temän i de avtalsslutande staterna fick rätt till tjänstledighet under den tid, 
dock högst åtta år, som anställningen vid institutionen varade. I avtalstex
ten omnämns endast statstjänstem än, men för att ge landskapstjänstemän 
en motsvarande rätt företogs en ändring av landskapslagen.

Den 2 oktober 1987 behandlade landstinget en framställning från republi
kens president till landstinget angående regeringens till riksdagen överläm 
nade proposition med förslag till lag om godkännande av vissa bestäm mel
ser i avtalet med Danmark, Island, Norge och Sverige för att undvika 
dubbelbeskattning beträffande skatter på inkom ster och förmögenhet. 
Landstinget lämnade sitt bifall till lagförslagets ikraftträdande i landskapet.

Vid behandlingen i lagutskottet tilldrog sig särskilt frågan om skatten för 
åländska sjömän på svenska fartyg stort intresse. I betänkandet konstate
ras att genom ett särskilt protokoll mellan Finland och Sverige som ingicks 
efter ikraftträdandet av 1983 års nordiska avtal för undvikande av dubbel
beskattning hade dessa länder gemensamt åtagit sig att ersätta de åländska 
kommunerna för det skattebortfall som blev följden av avtalet. Den änd
ring av avtalet som nu var aktuell skulle föranleda att ett nytt protokoll 
måste upprättas och utskottet hade erfarit att förhandlingar redan inletts.

Delegationens verksamhet

Ålands delegation i N ordiska rådet har under år 1987 hållit tio samman
träden.

Vid delegationens möte den 23 januari informerade verksam hetsledaren 
Asger Albjerg om nordens instituts verksam het under det gångna året och 
om planerna för år 1987.

Vid ett möte den 8 april diskuterades den åländska representationen i 
rådets utskott. U nder de år Åland varit med i rådet har delegaterna haft 
plats i kulturutskottet och/eller trafik-/kom m unikationsutskottet. Lands
tingsman Pekka Tuominen meddelade att han önskade byta från kulturut
skottet till det nyinrättade budget- och kontrollutskottet.

Med anledning av att lagen om Finlands delegation i Nordiska rådet 
ändrats så att suppleanterna inte längre är personliga, diskuterades om en
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m otsvarande ändring av landskapslagen gällande Ålands representation i 
Nordiska rådet skulle vidtas. Eftersom det gällande systemet inte inneburit 
någon olägenhet för de åländska medlemmarna beslöts dock att tillsvidare 
inte vidta några åtgärder.

Frågan om en förbättrad uppföljning av de nordiska ärendena inom 
landskapsforvaltningen diskuterades särskilt utgående från det fördel- 
ningsförslag som utarbetats. K onstaterades härvid att vissa inkörnings- 
problem fortfarande fanns men att delegationssekreteraren kunde vara 
behjälplig i större utsträckning av vad som hittills varit fallet.

Kulturhandlingsplanen och därmed sammanhängande frågor har vid fle
ra tillfällen behandlats. Särskilt har diskussionerna gällt frågan om de 
självstyrande områdenas representation i kulturfonden. Ärendet har också 
varit upp till behandling vid de gemensamma möten som hållits med 
representanter för Färöarnas och Grönlands delegationer.

Flera nordiska möten har hållits på Åland under det gångna året. Särskilt 
kan nämnas de nordiska trafiksäkerhetsdagarna 1987 och ungdomens nor
diska rådsseminarium, som hölls i M ariehamn i anslutning till sessionen i 
Helsingfors.

9.6 Islands delegation

Behandlingen i Altinget av utrikesministerns årsrapport och Islands dele
gations årsberättelse.

Delegationens berättelse över Nordiska rådets verksam het och nordiskt 
samarbete omfattande år 1986 och första delen av år 1987 behandlades i 
Altinget den 11 mars 1987 tillsammans med utrikesministerns årsrapport 
om utrikespolitik.

Vid behandlingen framkom från rådsmedlemmarna Påll Pétursson  och 
Eiður Guönason önskemålet om, att den nordiske samarbetsministern i 
framtiden skulle framlägga en särskild årsrapport om nordiskt samarbete 
separat från årsrapporten om utrikespolitik. Det skulle möjliggöra en sepa
rat behandling i Altinget av rapporterna och bilda grundlaget för en kon
struktiv debatt om det nordiska sam arbetet. Rådsmedlemmarna ansåg det 
vidare vara beklagligt att utrikesm inisterns rapport blott innehöll ett kort 
kapitel om nordiskt samarbete. I detta kapitel betonades bl. a. att samarbe
tet mellan de nordiska länderna ofta i internationella sammanhang togs 
som ett exempel på hur sam arbete mellan grannländer bäst kunde utfor
mas. Kulturen och språket nämmdes som den grund sam arbetet bygger på. 
Om sam arbetet i Nordiska rådet hänvisades allmänt till delegationens 
årsrapport. Om nordiskt samarbete i internationella sammanhang anfördes 
att det nära samarbete som ägde rum mellan utrikesministeriernas tjänste
män, mellan deras delegationer i internationella organisationer och mellan 
am bassaderna bidrog till, att den till omfånget ringa isländska utrikestjäns- 
ten bättre kunde uppfylla sina plikter. Till slut beskrevs kortfattat det
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omfattande sam arbete som äger rum på närmast alla områden mellan 
nordiska tjänstemän och organisationer.

Sam arbetet mellan Grönland och Island  behandlades i ett särskilt kapi
tel i utrikesm inisterns rapport. Där redogjordes för utvecklingen mot att 
Grönland övertog allt fler områden och att Grönlandsministeriet i Dan
mark förmodligen inom kort skulle nedläggas. Handelsförbindelserna mel
lan Island och Grönland som har ökat beskrevs och även de möjligheter till 
ytterligare ökningar som ansågs föreligga bl. a. om köp från Grönland av 
kvarts och försäljning dit av byggnadsmaterial däribland cement.

U pprättandet av Västnordenfonden ansågs komma att styrka det väst- 
nordiska sam arbetet.

Islands, Färöarnas och Grönlands regeringsledare träffades under 1986 i 
Island för gem ensamma överläggningar.

Slutligen redogjordes i rapportens kapitel om Grönland för de förhand
lingar som ägt rum mellan länderna om grönländska fiskebåtars landnings- 
möjligheter i Island och om övriga fiskerifrågor med bl. a. hänsyn till de 
fiskestam mer som vandrar mellan ländernas fiskerifarvatten. Dessa dis
kussioner som delvis också ägde rum med representanter för Färöarna och 
Norge är inte slutförda och vissa problem olösta.

I  delegationens berättelse över Nordiska rådets verksamhet redogjordes 
för rådsarbetet under 34:e sessionen i Köpenhamn och 35:e sessionen i 
Helsingfors. Vidare redogjordes för arbetet som under året ägt rum i 
presidiet, rådets utskott och i Islands delegation.

I diskussionerna i Altinget om årsrapporten om utrikespolitik och dele- 
gationsberättelsen redogjorde Påll Pétursson  för berättelsens innehåll. 
Han tog bl. a. upp medlemsforslagen om nordisk handlingsplan mot cancer 
och nordisk handlingsplan mot havsförorening samt medlemsförslaget om 
nordiskt sam arbete på det seismologiska området.

Han betonade vikten av att N ordiska rådet gjorde sig hörd i internatio
nella fora. De viktiga resultat som rådets internationella konferens om 
luftförorening hade lett till i form av ett slutdokument godkänt av represen
tanter för samtliga deltagarstater visade att N ordiska rådet kunde nå vikti
ga resultat även i internationella sammanhang.

Kjartan Jóhannsson  betonade i sitt anförande vikten för Island av att 
styrka det nordiska broderskapet. Han anförde att det nordiska sam arbetet 
var av avsevärt större vikt än man i allmänhet var medveten om.

Eiður Gudnason  tog upp i sitt anförande finansieringen av det nordiska 
sam arbetet och uttryckte bekym m er över att förslaget om att 1 promille av 
ländernas BNP skulle gå till det nordiska sam arbetet inte hade godkänts. 
D etta förslag skulle med tiden ha lett till en sjudubbling av den nordiska 
budgeten vilket i sin tur hade möjliggjort förverkligandet av många viktiga 
projekt.

Han betonade vikten av det internationella samarbete som nu bedrivs 
inom N ordiska rådet och anförde att de kontakter som tagits på kulturom-
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rådet visat att man inom EG och Europarådet arbetar med samma slags 
problem som N ordiska rådet. Samarbete mellan Nordiska rådet och dessa 
organ på många områden borde igångsättas.

Han påminde om medlemsforslagen om nordiskt samarbete på det seis- 
mologiska om rådet och om orkester- och ensembletävlingar för nordiska 
musikelever. Han anförde att N ordiska rådet borde göra avsevärt mera för 
att främja musikintresse i Norden.

Han tog upp det nordiska samarbete som äger rum på den högre utbild
ningens område och det som pågår inom forskningsområdet.

Beträffande Tele-X anförde han att det var för tidigt för Island att ge upp 
allt hopp om att på ändamålsenligt sätt kunna delta i projektet. Om möjligt 
borde Island vara med för att styrka den nordiska kulturgemenskapen.

Guðrúrt Helgadóttir hänvisade till sitt tal på 35:e rådssessionen i Hel
singfors om att internationella organisationer i ökad omfattning fattar 
beslut som påverkar den nordiska befolkningen. Hon anförde att mycket 
tyder på att Norge är på väg in i EG och att man i Norden hade ringa 
möjligheter att påverka utvecklingen om man inte styrkte det nordiska 
sam arbetet. Det borde upprättas ett sekretariat med anställda experter i 
internationell politik och internationell ekonomi som skulle följa utveck
lingen på dessa områden.

Slutligen betonade Guðrún Helgadóttir vikten av att det upprättades en 
isländsk am bassad i Finland och anm odade utrikesministern om att arbeta 
för upprättandet av en am bassad där.

Delegationens verksamhet

Islands delegation har den 7 decem ber 1987 hållit sju möten sedan rådets 
35:e session. U nder sessionen håller delegationen dessutom möte vaije 
morgon.

Tele-X frågan  diskuterades av delegationen med hänsyn till Islands 
deltagande i projektet.

M edlemsförslag A 800/k som hänvisades till delegationen diskuterades 
och förslagets idé om fristående inform ationskontor i de nordiska länderna 
avslogs.

Informations- och distributionsfrågor, samt frågor rörande tidskriften 
Nordisk K ontakt diskuterades vid flera möten. Därvid lyftes fram idén att 
ett å två häften per år av Nordisk Kontakts häften kunde få en mer 
påkostad utformning än de övriga häftena och få en avsevärt mera omfat
tande distribution. Denna idé framkom som ett alternativ till idén om 
annonser om N ordiska rådets verksam het i dagspressen i Norden.

I sam arbete med Föreningen Norden arrangerade delegationen ett fest
möte öppet för allmänheten i Nordens Hus med anledning av Helsingfor- 
savtalets 25 åriga jubileum.

Delegationen diskuterade vid flera tillfällen den internationella kommit
tén både beträffande mandat för kommittén och den partipolitiska fördel
ningen av kommitténs medlemmar.
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Delegasjonens rapport og Regjeringens melding

Delegasjonens rapport fra 34. sesjon ble sendt Stortinget som tillegg til 
Regjeringens melding om det nordiske sam arbeidet, (St. meld. nr. 30 1986/ 
87).

Delegasjonen  m innet om at det var gått ett år siden den økonomiske 
handlingsplanen for alvor startet opp, og viste i denne forbindelse til at det 
fra parlam entarisk side gjentatte ganger er uttrykt ønske om en rullerende 
planlegging. Det burde derfor være en sentral oppgave å bidra til at den 
økonomiske handlingsplan sikres meningsfylte prosjekter utover 1988, 
b l.a . ved at de nasjonalt fordelte investeringer i nordisk infrastruktur 
forlenges inn i 1990-årene.

Delegasjonen  var urolig over det tidstap det har medført at M inisterrå
det ikke har kommet igang med konkrete drøftelser av arbeidsom råder og 
påtenkt virksom het ved det planlagte industrielle senter i Oslo, og minnet 
om at et industrisenter av denne karakter vil måtte sikres betydelige 
driftsmidler.

Delegasjonen viste til at beslutningen om industrisentrets lokalisering til 
Oslo hadde sammenheng med at man fra norsk side avsto fra å gjøre krav 
på å få beholde m inisterrådssekretariatet i Oslo, etter sammenslåingen 
med kultursekretariatet i København. Industrisenter-prosjektet er derfor 
en oppgave man fra norsk side vil sette mye inn på å få realisert.

Det er delegasjonens vurdering at de reform er som ble gjennomført ved 
avtale- og arbeidsordningsendringer foran 1986-sesjonen, synes å fungere 
bra i de fleste sammenhenger. På ett viktig punkt stiller delegasjonen seg 
imidlertid fortsatt kritisk avventende, inntil reformviljen gir konkrete re
sultater. Det gjelder det viktige punkt om "hvordan en større grad av 
konsentrasjon om hovedoppgavene kan oppnås” .

Delegasjonen må foreløpig konstatere at et meget høyt antall medlems
forslag fortsatt hem m er en slik konsentrasjon, og bare i liten grad tilfører 
Rådet konkrete og realistiske sam arbeidsprosjekter.

Delegasjonen antar at Rådspresidiet og fagutvalgene vil m åtte overveie 
vesentlige forenklinger i utredningen og behandlingen av de medlemsfor
slag som blir fremmet.

I stortingsmeldingen uttrykte Regjeringen  tilfredshet med oppstartingen 
av den økonomiske handlingsplanen, selv om det har vært visse forsinkel
ser på infrastrukturinvesteringene, dvs. vei og jernbane.

Regjeringen  pekte i meldingen spesielt på betydningen av ytterligere 
avvikling av handelshindre, og varslet derfor et ministerrådsforslag om 
avvikling av handelshindringer til Nordisk Råds sesjon i 1987. Gjennomfø
ringen av forslaget vil gi en betydelig forenkling av godkjenning og kontroll 
med varer fra de øvrige nordiske land og derved bidra vesentlig til etable
ringen av "N orden som hjem m em arked” .

I meldingen la Regjeringen  vekt på å styrke den samlede innsats som

9.7 N orges delegasjon
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gjøres på områdene industrisam arbeid, teknologi og forskning og utvikling 
samt utdannelse. På industriom rådet har Nordisk Industrifond vært i virk
somhet i Oslo fra 1. april 1986.

Beslutningen om å slå sammen Nordisk Industrifond og Nordforsk fra 1. 
januar 1987 hadde ifølge meldingen skapt forutsetninger for et slagkraftig 
nordisk industrielt senter for teknisk utvikling og industriell fornyelse.

Regjeringen varslet at M inisterrådet ville utarbeide et forslag til Nordisk 
Råd om senterets fortsatte arbeid og dets plass i det nordiske forsknings- 
og utviklingsarbeid.

Regjeringen ga uttrykk for at sam arbeidet i de grenseregionale om råde
ne er blitt stadig viktigere med konkrete regionalpolitiske tiltak som 
hoved virkemiddel. Utviklingsarbeidet på Nordkalotten og i Vest-Norden 
prioriteres høyest. Det er inngått en nordisk avtale om opprettelse av et 
Vest-Norden fond som skal lette sam arbeidsprosjekter i Vest-Norden og 
samarbeidet mellom Vest-Norden og den øvrige del av Norden. Regjering
en nevner også at det i 1986 er gjennomført liberalisering av regler i 
grensehandelen på Nordkalotten.

På fiskeriom rådet har Regjeringen  ført en rekke bilaterale forhandlinger 
med Sverige, Færøyene og Island om kvoterettigheter i de utvidede fiskeri
soner. Den norske og islandske fiskerim inister har også drøftet behovet for 
en nordisk konferanse om siste års erfaringer vedrørende forvaltning av 
sel- og hvalbestandene.

Den norske regjering vil være vertskap for en kvinnekonferanse som 
likestillingsministrene har besluttet å legge til Oslo i august 1988.

Regjeringen  ga i meldingen en bred omtale av miljøvernspørsmål og 
forurensningsproblemene. Det framgår at det nordiske samarbeidet på 
miljøvernsiden er i stadig vekst, og det legges vekt på at en harmonisert 
nordisk politikk på dette feltet gir bedre gjennomslag i større internasjonale 
fora.

Regieringen varslet at arbeidet med en handlingsplan for hele kultursek
toren skal kunne være sluttført høsten 1987, slik at planen kan foreligge på 
Nordisk Råds sesjon i 1988.

Det opplyses i meldingen at statsm inistrene på sitt møte i november 1986 
var enige om at det bør utarbeides et nordisk samarbeidsprogram for 
bioteknologiområdet for å samordne de store satsninger på forskning på en 
rekke sammenhengende sektorer.

KomitéeinnstilUng

Utenriks- og konstitusjonskom iteen  i Stortinget hadde som vanlig en 
grundig gjennomgang av de foreliggende dokum enter, og avga 10. februar 
1987 en detaljert innstilling om det nordiske samarbeidet foregående år.

Utenrikskomiteen påpekte at en fra norsk side har måttet utsette en 
betydelig del av de planlagte veiinvesteringer som inngår i den økonomiske 
handlingsplanen. Man uttrykte en viss forståelse for de prioriteringer som
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er foretatt, men bem erket at de vedtak som gjøres av Nordisk Ministerråd i 
forbindelse med nordiske handlingsplaner, bør tillegges betydelig vekt. 
Det kan oppstå problem er om de nordiske land ikke kan holde den tem pop
lanen en i fellesskap er blitt enige om.

Når det gjelder planene om et nordisk industrielt senter i Oslo er k o m ite 

en  i likhet med den norske delegasjonen, urolig over det tidstap det har 
medført at M inisterrådet ennå ikke har fått fram satt konkrete planer om 
senterets arbeidsom råde og påtenkte virksomhet.

Den økende bestand av sel langs norskekysten skapte i 1987 store 
problem er for fiskeriene. K o m ite e n  noterte med sterk interesse at den 
norske og islandske fiskerim inister har drøftet behovet for en nordisk 
konferanse om forvaltning av sel- og hvalbestandene og understreket at det 
fra norsk side bør tas initiativ til å få utarbeidet en handlingsplan for å få 
selstammen under kontroll, slik at en kan få gjenskapt den økologiske 
balanse av fiske- og dyreartene i våre nordlige havområder.

K o m ite e n  konstaterte at Nordisk Råds internasjonale konferanse om 
luftforurensninger i Stockholm i septem ber 1986 bragte diskusjonen om 
luftforurensningene et steg fremover. K o m ite e n  anså at en i det videre 
arbeidet frem over bør få til ytterligere reduksjoner i svovelnedfallet og 
etablering av avtaler for å redusere utslipp av nitrogenoksyder. klorfluor- 
karboner, dioxiner og tungmetaller.

K o m ite e n  hadde notert seg at M inisterrådet arbeider med en nordisk 
samarbeidsplan på bistandsom rådet. En slik plan har lenge vært ønsket av 
Rådet, og k o m ite e n  håpet at planen snart kunne sluttføres, slik at resultatet 
kunne presenteres i sin helhet for Rådets organer i god tid før sesjonen i 
1988.

S to r t in g s d e b a tte n

S to r tin g e t  drøftet Regjeringens melding og delegasjonsrapporten 17. 
februar 1987 med utgangspunkt i U tenrikskom iteens innstilling. Saksord
føreren. Johan B u tte d a h l  sa at den økonomiske handlingsplanen for øko
nomisk utvikling og full sysselsetting har virket positiv på det nordiske 
samarbeidet. Det var imidlertid grunn til noe selvkritikk både for Regjering 
og Storting fordi det ikke hadde vært mulig å følge opp de forutsatte 
investeringer i vei- og jernbanesektoren i det norske statsbudsjett for 1987. 
Han henstillet forøvrig til samarbeidsministrene å arbeide for en rullering 
av handlingsplanen. B u tte d a h l  kom videre inn på opprettelsen av et slag
kraftig industrielt senter i Oslo. og regnet med at de forventninger som var 
stilt fra norsk side ville bli innfridd.

I debatten som fulgte sa Kjell Magne F re d h e im  at en forutsetning for at 
det nordiske samarbeid skal kunne blomstre er at man foretar økonomiske 
prioriteringer som gjør økt samarbeid mulig. Han håpet på at det ville være 
tverrpolitisk enighet for at de nordiske budsjetter må økes vesentlig i årene 
som kommer. F re d h e im  omtalte den internasjonale luftforurensningskon-
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feransen som i Nordisk Råds regi ble holdt i Stockholm høsten 1986, og 
mente at konferansen og de problem er den tok opp kunne stå som eksem
pel på saker av internasjonal karakter som det er riktig av Nordisk Råd å ta 
opp. Han håpet at det ved den kommende sesjon ville bli opprettet en 
komité som skal se på hvilke typer av internasjonale spørsmål det ville 
være naturlig at man tar opp og drøfter i Nordisk Råd i fremtiden. Han 
presiserte imidlertid at saker av rent utenrikspolitisk karakter var det 
enkelte lands anliggende.

Jan P. Syse  kritiserte det manglende tempo i M inisterrådets arbeid med å 
få etablert det industrielle senteret i Oslo og beklaget at den nordiske kvern 
på dette punkt har malt svært langsomt. Han mente videre at økonomiske 
spørsmål burde stå sentralt i diskusjonen ved den kommende sesjon i 
Helsingfors. I motsetning til Fredheim  var Sy se noe skeptisk til å nedsette 
en komité for å drøfte nærmere hvordan det nordiske arbeidet i internasjo
nal sammenheng skal utvikles. Sy se mente at en utvikling der Rådet innbys 
til å vedta resolusjoner om generell utenrikspolitikk, uvegerlig vil svekke 
Nordisk Råd som et forum for praktisk nordisk samarbeid.

I sitt innlegg påpekte Oddrunn Pettersen  klare fordeler med felles nor
diske prosjekter, f. eks. innen transportsektoren, både i forhold til de store 
markeder i Europa, men også for å styrke forbindeisene mellom de nordis
ke land. Gode tverrforbindelser -  særlig på N ordkalotten -  vil forsterke 
effekten av de øvrige regionalpolitiske tiltakene som det enkelte land setter 
i verk.

Både Margit H ansen-Krone og Hanna Kvanmo  tok opp de problemer 
som selinvasjonen langs norskekysten hadde forårsaket for fiskere, fiske
oppdrettere og fiskeindustrien.

Kvanmo mente forøvrig at man måtte ta bort charteravgiften på reiser 
innen Norden, slik at man kan få større turistutveksling de nordiske land 
imellom.

Svein Alsaker  la i sitt innlegg særlig vekt på det nordiske samarbeidet på 
energisektoren og arbeidet med å bekjempe luftforurensningene. Han ut
trykte sterkt uro over den reduksjon av ozon-laget som er observert og 
ville slutte sterkt opp om de tiltak som de nordiske lands regjeringer vil 
gjøre for å få til en reduksjon av de globale ozon-ødeleggende utslipp.

Det nordiske samarbeidet om bistand og utviklingshjelp ble tatt opp av 
representanten Marit N ybakk. Hun påpekte at samarbeidet på dette om rå
det er lite kjent, men det har gitt, og gir gode resultater i flere utviklings
land. Det er ønskelig at dette arbeidet styrkes i årene fremover.

Harald U. Lied  mente at en av de største og viktigste utfordringene som 
medlemslandene i Nordisk Råd står overfor er E F 's  koordinering av sitt 
indre marked, som etter planen skal være sluttført i 1992.

Statsråd Bjarne M ørk Eidem  omtalte de mest prioriterte områdene i det 
nordiske samarbeidet og framholdt at Regjeringen ønsker å utdype og 
utvide dette arbeidet i tida framover. Han noterte med giede at debatten
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om stortingsmeldingen og delegasjonsrapporten viste at dette opplegget 
har Stortingets fulle tilslutning.

Harald Synnes mente at man i det videre arbeidet må legge større vekt 
på å evaluere de erfaringer man har gjort innenfor de ulike sektorer. Det 
kan være grunn til også å spørre om det nordiske sam arbeidet ikke vil være 
bedre tjent med en sterkere prioritering av samarbeidsoppgaver, m .a. o. 
en konsentrasjon av arbeidsinnsatsen.

Saksordføreren, Johan Buttedahl, kunne ved avslutningen av debatten 
konstatere at det er stor enighet i Stortinget om de nordiske spørsmål, og at 
det lover godt for fortsatt stor norsk aktivitet og engasjement i det nordiske 
samarbeidet.

9.8 Sveriges delegation 

Delegationens berättelse

Sveriges delegation överläm nade berättelse till riksdagen den 19 maj 
1987 (Redog. 1987/88: 4) angående sin verksam het från rådets 34:e till och 
med 35:e session.

U trikesutskottet behandlade berättelsen den 26 novem ber 1987 (UU 
1987/88: 16). U tskottet konstaterade att rådets verksam het var omfattande 
och inriktad på angelägna och aktuella frågor. De många värdefulla initia
tiv som tas upp och nya projekt som sätts igång inom Norden såg utskottet 
som ett positivt tecken på en ständigt ökande nordisk gemenskap och en 
ökad insikt om behovet av nordiskt sam arbete och samordning i ett breda
re internationellt sammanhang, inte minst mot bakgrund av utvecklingen 
inom EG.

Riksdagens behandling av utrikesutskottets betänkande ägde rum den 10 
decem ber 1987. Riksdagen beslöt i enlighet med utrikesutskottets förslag 
att delegationens berättelse skulle läggas till handlingarna.

I riksdagsdebatten om berättelsen deltog Nils T. Svensson (s), Karin 
Söder (c), Ingrid Sundberg (m) och Grethe Lundblad (s). Nils T. Svensson, 
utrikesutskottets talesman, konstaterade att huvudtem at i generaldebatten 
vid årets session var det nordiska sam arbetet i internationella samman
hang, framför allt då EG. miljöfrågor och Sydafrikafrågan. Det nordiska 
intresset för internationellt sam arbete och för miljöfrågorna m anifestera
des vid den konferens som hölls i Stockholm 1986 om gränsöverskridande 
luftföroreningar. Vidare anfördes att det ekonom iska sam arbetet inom 
Norden och gentemot omvärlden var en fråga som präglade såväl rådets 
fortlöpande arbete som årets session. Den gemensamma nordiska hemma
marknad som länge eftersträvats hade visat sig vara svår att genomföra. 
Orsaken tycktes vara de många handelshinder, ofta av teknisk eller ju ri
disk natur, som är svåra att eliminera eller reducera. Avslutningsvis under
ströks utskottets positiva bedömning av arbetet inom N ordiska rådet.

Karin Söder, delegationens ordförande och medlem av N ordiska rådets
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presidium och det ekonom iska utskottet, försäkrade att de parlamentariker 
som är engagerade i det nordiska sam arbetet gör allt för att driva på detta 
arbete. Karin Söder betonade vikten av miljösamarbete i Norden och 
konstaterade att rådet fått mycket gott gensvar när man vidgat blicken 
över de nordiska gränserna och sam arbetat med parlam entariker i olika 
delar av Europa. Vidare anfördes att Sverige och Finland med hänsyn till 
sin säkerhetspolitik inte äm nade söka medlemsskap i EG men att det var 
viktigt att Norden stod enat i väsentliga sakfrågor vid förhandlingar med 
EG oavsett om det skedde inom EFTA:s ram eller bilateralt. 1988 var ett 
väsentligt år för möjligheterna att i de fortsatta förhandlingarna med EG, 
hävda för N orden gemensamma uppfattningar.

Ingrid Sundberg, vice ordförande i rådets budget- och kontrollutskott 
samt medlem i redaktionskom m ittén för N ordisk K ontakt, uttryckte sin 
tillfredsställelse över utrikesutskottets positiva betänkande men under
strök även att det inte var så självklart att det nordiska sam arbetet alltid 
ledde till önskat resultat. Hon konstaterade att rådet i allt högre grad 
tenderade att arbeta med handlingsplaner. Detta var givetvis bra, men det 
var viktigt att inte fastna i ett plantänkande på det sättet att man för att 
tillfredsställa sin samarbetsvilja beslutade om en plan, medan själva ge
nomförandet av de olika planerna fick en lägre dignitet. Även Ingrid 
Sundberg underströk nödvändigheten av konkreta åtgärder som möj
liggjorde för Norden att uppträda enigt, inte minst i det vidgade europeiska 
sam arbetet. Avslutningsvis anfördes att arbetet i Nordiska rådet var roligt, 
viktigt och stimulerande men framförallt nödvändigt.

Grethe Lundblad, medlem i N ordiska rådets presidium och social- och 
miljöutskottet, anförde att det var viktigt att lyfta fram arbetet i Nordiska 
rådet eftersom det parlam entariska inslaget i rådet är mycket större och 
mera betydelsefullt än i många andra internationella församlingar där Sve
rige deltar. Från svensk sida har behovet framförts av en mer automatisk 
finansiering av det nordiska sam arbetet och frågan ställts om det inte, 
precis som i EG, vore på tiden att man fick en del av omsättningsskatten 
att gå till det nordiska sam arbetet. N är det gällde Norden och EG-samar- 
betet underströks betydelsen av att välfärden kan bibehållas och att det 
nordiska sam arbetet på välfärdsom rådet i fråga om arbetsmiljö, yttre miljö 
och konsumentfrågor kan stå som modell för EG. Grethe Lundblad beto
nade också vikten av att lyfta fram det nordiska samarbetet i en tid då man 
alltmer talar om Europa och om europeiskt samarbete.

Nordisk ombudsman

I en motion hade yrkats att riksdagen skulle begära att regeringen tog 
initiativ till inrättandet av en nordisk ombudsman. Enligt motionären före
låg fortfarande en rad gränshinder av olika slag mellan de nordiska länder
na som hindrade arbetsm arknaden och rörelsefriheten över gränserna. 
Den enskilde medborgaren, som flyttar till eller arbetar i ett annat nordiskt
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land, tvingas kontakta en rad olika myndigheter för att få råd och hjälp. 1 
väntan på att skilda nordiska bestäm m elser harm oniserades borde, enligt 
motionärens mening, rådgivningen samordnas.

U trikesutskottet, som behandlat motionen ifråga, ansåg att ansvaret för 
service till allmänheten på de områden som nämndes i motionen borde 
skötas av de redan existerande myndigheterna. Dock uttalades att dessa 
borde sträva efter att ytterligare förbättra sin information och rådgivning. 
M otionen föranledde ingen åtgärd.

Nordisk Forum

Sommaren 1988 hålls i Oslo ett nordiskt kvinnoforum där ca 8 000 
kvinnor förväntas deltaga. Syftet med Nordisk Forum är att ge Nordens 
kvinnor möjlighet att utbyta information och erfarenheter för att förbättra 
kvinnors villkor och främja jäm ställdheten i de nordiska länderna. Detta 
initiativ har föranlett en fråga i den svenska riksdagen om vilka initiativ 
regeringen avser att ta inför denna stora manifestation.

Förberedelsearbete pågick enligt svaret såväl på nationellt som nordiskt 
plan. En nordisk planeringsgrupp hade utsetts där varje land representeras 
av två kvinnoorganisationer. Dessa representanter hade utöver att planera 
Nordisk Forum  i stort, till uppgift att informera det egna landets kvinnoor
ganisationer och kvinnor om Forum. Nationellt hade särskilda medel an
slagits för en projektledare för det svenska förberedelsearbetet.

Samtidigt med Forum kommer också en officiell konferens att anordnas. 
Vid denna skall en handlingsplan för det nordiska jäm ställdhetssam arbetet 
fram till år 2000 diskuteras. Ansvaret för konferensen låg hos de nordiska 
jäm ställdhetsm inistrarna och två teman hade föreslagtis för handlingspla
nen nämligen ” K vinnor och ekonom i” och "Fam ilj, kvinnor och arbets
liv” .

Öresundsförbindelserna

Frågan om fasta förbindelser över Öresund har sedan början av 1950- 
talet haft stor och fortlöpande aktualitet. Redan år 1952 uttalade riksdagen 
sitt stöd för undersökningar angående förutsättningar för en direktförbin
delse i form av bro eller tunnel mellan Sverige och Danmark. Därefter har 
en rad svenska och danska utredningar behandlat frågan. Inte mindre än 
sex m otioner om Ö resundsförbindelserna har under hösten behandlats i 
riksdagen.

Enligt de danska och svenska Ö resundsdelegationerna talar de trafikala 
bedömningarna entydigt för att en kombinerad järnvägs- och vägförbindel- 
se byggs mellan Köpenhamn och Malmö. Resultatet av de förnyade över
vägandena finns redovisade i rapporterna "F as ta  Ø resundsforbindelser” 
och "M iljökonsekvenser av fasta Ø resundsforbindelser". 1 avvaktan på 
remissbehandlingen av rapporterna och regeringens ställningstagande i 
frågan har riksdagens trafikutskott föreslagit att samtliga m otioner lämnas 
utan åtgärd.
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I en m-reservation framhölls att regeringen snarast bör ta upp överlägg
ningar med den danska regeringen i syfte att nå en överenskommelse om 
fasta förbindelser och då i första hand en kombinerad väg- och järnvägsför
bindelse mellan Köpenhamn och Malmö.

Centerpartiet och V änsterpartiet kommunisterna framhöll i en gemen
sam reservation att riksdagen av miljöskäl bör slå fast att en vägbro över 
Öresund inte skall byggas. Reservanterna ansåg därem ot att alternativet 
med en borrad järnvägstunnel mellan Köpenhamn och Malmö borde stude
ras närmare. M otionerna föranledde ingen åtgärd från  riksdagens sida.

Dubbelbeskattningsavtal

Den svenska regeringen har i en proposition framlagt förslag om ett nytt 
multilateralt dubbelbeskattningsavtal mellan Danmark, Finland, Island, 
Norge och Sverige. Avtalet, som skall ersätta det nordiska dubbelbeskatt
ningsavtalet från 1983, överensstäm m er i stor utsträckning med detta 
avtal.

Liksom hittills skall inkomst av enskild tjänst i regel beskattas i den stat 
där arbetet utförs. En viktig nyhet är dock att samtliga berörda länder 
kommer att tillämpa den s. k. exemptm etoden för att undvika dubbelbe
skattning av sådan inkomst. D etta innebär b l.a . att personer som är 
bosatta i Sverige men arbetar i Norge i regel endast kommer att betala 
skatt och sociala avgifter i Norge för arbetsinkom sten. Härigenom har man 
löst problem et med den norska folketrygdeavgiften, som med den hittills 
tillämpade avräkningsmetoden inte kunnat avräknas fullt ut från den 
svenska skatten.

Dessutom föreslås ett slopande av progressionsförbehållet, dvs. den rätt 
som avtalet ger, att i det fall en person uppburit en inkomst som inte skall 
beskattas i vistelselandet, höja skatteuttaget på denna persons övriga 
inkomster. Till sådana inkom ster hör bl. a. utbetalningar av vissa pen
sioner enligt finsk sociallagstiftning till person med hemvist i Sverige vilka 
på grund av sin art inte utgör skattepliktig inkomst i Finland. Riksdagen  
beslöt godkänna avtalet.

I en motion hade framförts att de nordiska länderna borde sträva efter 
åtgärder på skatte- och avgiftspolitikens område som jäm ställer Norden 
med övriga OECD-länder. M otionen föranledde ingen åtgärd.

Handelshinder i Norden

I en motion framhölls den stora betydelsen som måste läggas vid arbetet 
att ta bort olika typer av handelshinder i Norden för att härigenom få en 
vidgad och bättre fungerande marknad. Det konstaterades vidare att det 
arbete som under senare år bedrivits inom ramen för Nordiska rådet hade 
inneburit en kartläggning och antagande av vissa principiella linjer. Motio
nären uttryckte förhoppningen att det ministerrådsforslag om ett nordiskt 
samarbetsprogram för avveckling av handelshindren i Norden som fram-



3137Dokument 1

lagts inför den 35:e sessionen skulle leda till en konkretisering av arbetet 
på en nordisk hem mam arknad. M otionen föranledde ingen åtgärd  mot 
bakgrund av att rådet vid 35:e sessionen antagit en rekomm endation om ett 
nordiskt sam arbetsprogram  för avveckling av handelshindren.

Frågan om handelshinder i N orden aktualiserades i riksdagen under 
våren mot bakgrund att ett svenskt företag fått sina leveranser stoppade av 
finländska myndigheter och därmed ansåg sig vara utsatta för handelshin
der inom Norden.

Från regeringarnas sida lämnades en redogörelse för de åtgärder som för 
närvarande pågår på nordiskt plan för att avskaffa olika handelshinder 
även här hänvisades till ovannäm nda samarbetsprogram för avveckling av 
handelshinder.

Luftfart ssam arbete

Inom skandinavisk luftfart förekom visst samarbete mellan luftfartsbo- 
lagen redan före det andra världskriget. Efter kriget förstärktes detta 
samarbete. För att fortsätta och förstärka sam arbetet träffade de skandina
viska luftfartsbolagen år 1951 det ännu gällande konsortialavtalet om bil
dandet av SAS. Avtalstiden har i olika omgångar förlängts. Under 1986 har 
de skandinaviska trafikm inistrarna träffat en överenskommelse om inrikt
ningen av den fram tida skandinaviska luftfartspolitiken, som bl. a. innebär 
vissa liberaliseringar av denna politik. Mot denna bakgrund har regeringen 
i en proposition föreslagit att riksdagen skall godkänna att konsortialavta
let av år 1951 rörande SAS med senare ändringar skall ligga till grund för 
det skandinaviska luftfartssam arbetet t. o. m. den 30 septem ber 2005.

Med anledning av propositionen väcktes en moderatmotion och en folk
partimotion. I båda motionerna framförs önskemål om en liberalisering av 
luftfarten. Man vill bevara det skandinaviska luftfartssam arbetet inom 
SAS, men man vill inte att SAS skall ha en förmånsställning i fråga om 
koncessioner av den omfattning som förutsatts i anknytning till konsortial
avtalet. Riksdagen godkände propositionens förslag medan motionernas 
avstyrktes.

Delegationens informationsverksamhet

Delegationen behandlade vid sitt möte den 19 maj medlemsförslag A 800/ 
k om en förbättrad nordisk inform ationsverksam het och avgav därefter ett 
yttrande över förslaget. Dessförinnan hade delegationen vid en informell 
träff den 6 maj granskat och diskuterat några av de, samnordiskt produce
rade, videofilmer som ingått i de senaste årens informationsplaner.

S e r v i c e  t i l l  m a s s m e d i a  ingår som ett vardagligt inslag i delegatio
nens inform ationsverksam het. Pressmeddelanden utges, 20-25  årligen, i 
samband med utskottsm öten, seminarier, litteratur- och musikpriserna 
etc. Presskonferenser arrangerades i samband med beslut om 1987 års 
litteraturpristagare och, gemensamt med sam arbetsm inister Mats Hell- 
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ström, inför den 35:e sessionen. Till sessionen ackrediterades 75 svenska 
journalister och juridiska utskottets seminarium om flyktingfrågor, 22 -24  
april 1987 i Saltsjöbaden, bevakades av 40 förhandsanm älda journalister.

Information om N o r d i s k a  r å d e t s  j o u r n a l i s t s t i p e n d i e r  1987 
finns i särskilt avsnitt (11.5).

I n f o r m a t i o n  t i l l  s k o l o r  o c h  ö v r i g a  u t b i l d n i n g s v ä s e n d e t  
är fortsatt ett prioriterat inslag i delegationens inform ationsverksam het. I 
decem ber 1986 inbjöd delegationen samtliga regionala ordföranden inom 
Föreningen Lärare i Sam hällskunskap (FLS) till en diskussion om fortsätt
ningen av den sem inarieverksam het som gemensamt bedrivits under sena
re år. E tt seminarium för 22 gymnasielärare i samhällskunskap arrangera
des 2 8 -2 9  maj i Köpenham n, tillsammans med F L S ’s Gävleborgsdistrikt 
och med bistånd från Danmarks delegation och N ordiska m inisterrådets 
sekretariat. Två av deltagarna skriver i avslutningen i en tidskriftsartikel 
om seminariet: ” U nder de här två dagarna har vi blivit övertygade om 
nyttan och nödvändigheten av nordiskt samarbete. Ibland grips man dock 
av visst vankelmod. Hur skall det nordiska kulturarvet kunna hävda sig 
emot E G ’s resurser och det kompakta anglifierandet av Nordens ungdom? 
Vi lärare i samhällsorientering har en viktig uppgift i att sprida kunskap om 
och intresse för nordiska frågor” .

Den första samnordiska utgåvan av temahäftet Nordpå, "N orden  på 
väg” , distribuerades under hösten till lärare i samhällskunskap på grund
skolans högstadium och i gymnasiet. Intresset för beställningar av klass
uppsättningar har varit stort.

S a m a r b e t e t  m e d  F ö r e n i n g e n  N o r d e n  har bl. a. bestått i fort
satt medverkan med artiklar i Nordens Tidning, som utkomm er med 4 nr/ 
år, och deltagande i Föreningen Nordens informations- och vänortsnämnd. 
Tillsammans med Föreningen Nordens Ungdomsförbund (FNUF) arran
gerades under sommaren två inform ationsmöten för de ungdomar som 
deltog i projektet Nordjobb. Såväl medlemmar i delegationen som tjänste
män vid kansliet har m edverkat med föredrag i samband med möten inom 
Föreningen Nordens distrikt och lokalavdelningar.

Kansliet har mottagit grupper av studerande (bl. a. från Högskolan i 
Växjö, Nordens Folkhögskola i Biskops Arnö, Uppsala AM U-center och 
N ordiska Kommittén) och andra intresserade för orientering om det nor
diska sam arbetet och arbetet i delegationen. Upplysningar och dokumen
tation om frågor som behandlas i N ordiska rådet/Nordiska ministerrådet 
efterfrågas dagligen av myndigheter, journalister, studerande etc. Kansliet 
bedriver en omfattande distribution av nordiska dokument och utredningar 
samt informationsmaterial till b l.a . offentliga organ, bibliotek och mass
media.
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10.1 Den konservativa gruppen 

Den konservativa gruppen i N ordiska Rådet består av valda medlemmar 
och suppleanter för följande partier:

10. Partigrupperna

Hela den konservativa gruppen möts vid tre tillfällen om året. Gruppens 
möten sker alltid i samband med N ordiska Rådets session fdå gruppen 
möts varje dag), höstens minisession och januarim ötena i Stockholm. 
Däremellan möts naturligtvis konservativa medlemmar av Nordiska Rå
dets utskott och kom m ittéer vid ett flertal tillfällen.

Jan P. Syse (H) är ordförande för den konservativa gruppen i Nordiska 
Rådet.

Integrerat med N ordiska Rådets arbete pågår även det övriga sam arbe
tet mellan de konservativa nordiska partierna, ett samarbete som sedan 
länge är väl etablerat och utgör grunden för partiernas samarbete i Rådet.

E tt viktigt område under året har varit det ekonomiska. Handlingsplanen 
för ekonom isk utveckling och full sysselsättning, avveckling av handels
hinder, N orden som hem mam arknad och den nordiska skatte- och avgifts- 
politiken är några exempel. Området är viktigt eftersom Norden relativt 
sett måste bibehålla sin konkurrenskraft bl. a. gentemot övriga Västeuropa.

Kultursam arbetet har traditionellt sett varit en viktig del av det nordiska 
sam arbetet. M ålsättningen har varit att öka förståelsen och samhörigheten 
mellan de nordiska ländernas folk. Symbolprojektet för detta har de senas
te åren varit Tele-X. Den konservativa gruppen har under året agerat för 
att satellitsam arbetets TV-del ska få ett attraktivt innehåll. Bl. a. genom ett 
konservativt medlemsförslag om att utnyttja fyra kanaler, och därmed 
avstå från att sända de planerade två redigerade repriskanalerna som inte 
skulle efterfrågas av någon.

Det miljöpolitiska sam arbetet har ökat i betydelse de senaste åren, och 
kommer att vara en av de prioriterade uppgifterna inför framtiden. Så även 
den västeuropeiska integrationen, fullbordandet av den inre gemensamma 
marknaden och dess konsekvenser för Norden. Både Nordens förhållande 
till det övriga västeuropa och det N ordiska sam arbetet kommer att påver
kas av detta de närm aste åren. I framtiden handlar det inte om Norden 
eller Europa, ej heller om Norden och Europa. Det handlar om Norden i 
Europa.
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Anders Kempe, M oderata samlingspartiet, arbetar på deltid som den 
konservativa gruppens sekreterare.

10.2 M ittengruppen i Nordiska rådet 

M ittengruppen i N ordiska rådet är det samlande namnet för en rad olika 
partier i mittenfältet i Nordiska rådet.

Mittegruppen består av valda ledamöter och suppleanter från följande 
partier i Nordiska rådet:

Mittengruppen är rådets näst största och har för närvarande 24 ordinarie 
medlemmar. M ittengruppen har hållit tre möten under året, den 28 januari i 
Stockholm, den 23 februari i samband med 35:e sessionen i Helsingfors 
samt den 9 november i samband med mötena i Äbo.

M ittengruppens ordförande är riksdagsledamoten Karin Söder (c). Vice 
ordförande är alltingsmand Påll Pétursson (F). Dessa båda representerar 
mittengruppen i presidiet. Mellan gruppens möten leds arbetet av ett 
arbetsutskott som består av följande, förutom ordförandena, folketingsle- 
damoten Peder Sonderby (v), riksdagledamoten M arjatta Väänänen (K), 
och stortingsrepresentanten Johan Buttedahl (Sp).

Gruppkansliet är förlagt till svenska centerpartiets riksdagskansli. Un
der året har gruppen bytt sekreterare. Claes Wiklund slutade sin anställ
ning och ersattes från och med septem ber av Håkan Ekengren.

Den 8 - 9  novem ber arrangerades en konferens för parlamentarikerna i 
gruppen samt företrädare för partiernas kvinno- och ungdomsförbund. 
Konferensen var den första som mittengruppen arrangerade och temat var 
regional- och miljöpolitik. Konferensen hade ett 60-tal medverkande och 
hölls innan den sk  minisessionen i Äbo. Den antog ett slutdokument som 
bland annat tog upp aktuella frågeställningar kring miljö- och regionalpoli
tiken inom det nordiska arbetet. Som uppföljning på konferensens ställ
ningstaganden har medlemsförslag väckts kring krav om att en miljörap
port årligen ska presenteras till sessionen, samt att en gemensam studie 
bör genomföras kring europasam arbetet. Konferensen var mycket lyckad 
och förslag framkom om att arrangera en liknande 1989. och då skulle 
konferensen diskutera en omarbetning och förnyelse av mittengruppens 
nuvarande handlingsprogram.
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10.3 Den socialdemokratiska gruppen 

Den socialdem okratiska partigruppen i N ordiska rådet bildades år 1972. 
Den har enligt stadgarna till syfte bl. a. att verka för ett nordiskt samarbete 
präglat av den samhällssyn som företräds av de socialdem okratiska parti
erna i de fem berörda länderna samt att sam ordna gruppmedlemmarnas 
insatser i rådet och dess organ.

I den socialdem okratiska gruppen har under 1987 ingått parlam entariker 
och regeringsledam öter tillhörande:

I partigruppen har under 1987 även ingått företrädarna i Nordiska rådet 
för Siumut (Si), Grönland, Javnadarflokkurin (Jvfl), Färöarna, och för 
Ålands socialdem okrater (ÅSD). Då Ålands landsting i novembert 1987, 
efter de allmänna valen, valde bl. a. sin delegation till Nordiska rådet blev 
Ålands socialdem okrater dock utan ordinarie representation. Efter denna 
förändring är 32 av rådets ledam öter medlemmar av den socialdemokratis
ka partigruppen.

Partigruppen höll under 1987 fem möten (varav tre i anslutning till 
rådssessionen). Dess arbetsutskott var samlat till sammanträde vid fem 
tillfällen. Också de socialdem okratiska ledam öterna i rådets olika utskott 
har vid flera tillfällen överlagt om gemensamma angelägenheter.

I januari 1987 framlade partigruppen ett medlemsförslag om ”frikom - 
m unförsök"  över riksgränserna i Norden. G rundtanken i detta förslag är 
att man i fråga om gränssam arbetet i N orden bör kunna tillämpa den 
principen att de berörda kommunerna själva får möjlighet att genom avtal 
upphäva eller ändra en del av de regler som följer av att en riksgräns skiljer 
dem åt.

1 samband med Nordiska rådets session uppmärksammade partigruppen 
särskilt möjligheterna till ett förstärkt nordiskt samarbete i ungdomsfrå
gor, såväl mellan offentliga organ som genom förbättrade villkor för ung
domars egna resor och kontakter i Norden. Behoet av större nordiska 
insatser beträffande vuxenutbildningen framhävdes i ett annat medlems
förslag.

1 januari 1987 arrangerade partigruppen tillsammans med ABF i Norden 
ett seminarium om nordiskt kultursamarbete med ett femtiotal deltagare -  
de flesta aktiva konstnärer och folkbildare. För partigruppens del var detta 
ett led i diskussionerna inför det m inisterrådsförslag om en handlingsplan 
för det nordiska kultursam arbetet, som är under utarbetande. Seminariet 
har även följts upp genom ett antal medlemsförslag.
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Under 1987 har partigruppen, liksom föregående år, ägnat stor uppmärk
samhet åt det nordiska miljösamarbetet. Uppföljningen av partigruppens 
medlemsförslag om miljövänlig avfallshantering och om förbättrad livsme- 
delskvalitet bör här särskilt nämnas. Också övriga medlemsförslag på 
miljöområdet har följts upp och kompletterats.

Partigruppen har vidare under året aktivt verkat för tillsättandet av en 
kommitté, som skall utreda det nordiska sam arbetet i internationella sam 
manhang. Det är tillfredsställande att kommittén nu kunnat tillsättas och 
ges ett m andat, som möjliggör ett fruktbart utredningsarbete.

U nder 1987 har Bengt Ohlsson fungerat som partigruppens sekreterare. 
Inga-Lisa Lundin har på deltid fullgjort vissa arbetsuppgifter för partigrup
pen. Sekretariatet har sina lokaler i anslutning till den socialdemokratiska 
riksdagsgruppens kansli i Stockholm.

10.4 Den venstresocialistiske gruppe 

Gruppen repræsenteres af følgende partier:

Gruppens formand har i 1987 været Arvo Kemppainen (Skdi) og næst
formand Guðrún Helgadóttir (Ab). Janus Hillgård og Anders Andersen 
(SF) har fungeret som sekretærer for gruppen.

Gruppen har holdt møder otte gange i 1987. Den 28. januar i Stockholm, 
seks gange i forbindelse med sessionen i Helsingfors og den 9. novem ber i 
forbindelse med Abo-mødene. Centrale spørgsmål som gruppen har be
handlet har været: Miljøspørgsmål, arbejdsmiljø, problemet med den 
manglende ligeløn mellem mænd og kvinder. Norden som atomvåbenfri 
zone, det nordiske bistandssam arbejde og endelig Nordens internationale 
samarbejde.

Blandt miljøspørgsmålene har gruppen stillet forslag om at Nordisk Råd 
arbejder for skabelsen af et bredt Europæisk miljøsamarbejde, bl. a. gen
nem afholdelse af et møde mellem de europæiske miljøministre. Gruppen 
har stillet forslag om at Norden laver nogle bioteknologisk vurderingsnor
mer, både på riciko- og det naturetiske område. Desuden har gruppen 
stillet forslag om et Nordisk handlingsprogram til bekæmpelse af havforu
reningen. Endelig har man i forbindelse med forslaget om en nordisk 
center for biologisk og skovteknisk forskning i Tanzania, stillet forslag om 
at Norden støtter med udlån af miljø-eksperter til de regionale udviklings
banker.
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På arbejdsmiljøområdet har gruppen arbejdet for at det nordiske ar
bejdsm iljø-dokum entationscenter bevares, og for at Norden laver en ar
bejdsmiljøkonvention. Her er det vigtigt at Norden reagerer hurtigt, for at 
sikre, at det bliver nordiske regler, der kommer på området.

I forsøget på at bekæmpe den manglende ligeløn mellem mænd og 
kvinder har gruppen stillet et tostrenget programforslag: For det første en 
undersøgelse, der skal afdække årsagerne til at der endnu ikke er ligeløn 
mellem kvinder og mænd. For det andet at der som konsekvens sættes ind 
overfor grundene til den manglende ligeløn.

På det nordiske bistandssamarbejde har gruppen forsøgt at følge op på, 
og sikre en virkeliggørelse af, Nordisk råds vedtagelse om at den nordiske 
investerings bank skal kunne yde såkaldt ” bløde projektinvesteringslån” 
til udviklingslandene.

Endelig har gruppen arbejdet med Nordens internationale rolle. Specielt 
har man arbejdet med, hvordan Norden skal sikre, at de nordiske lande 
ikke bare kalkerer EFs m yriader af harmoniserings regler af, men derimod 
får indflydelse på hvordan reglerne udformes. Lykkes det ikke de nordiske 
lande at finde en strategi på om rådet, kommer denne harmonisering til at 
ske på alt andet end nordiske præmisser.

10.5 Ekonom iskt stöd till partigrupperna

Vid rådets 33:e session 1985 beslöt rådet uppdra åt presidiet att införa ett 
system för ekonom iskt stöd till rådets valda medlemmar. Partistödet var 
1987 SEK 850000.

Stödet beräknas dels som ett grundbidrag som är lika stort för varje 
bidragsberättigad partigrupp, dels som ett tilläggsbidrag baserat på antalet 
partigruppsmedlemmar. Valda rådsmedlemmar som inte tillhör någon nor
disk partigrupp får var och en ett tilläggsbidrag.

De fyra nordiska partigrupperna fick 1987 vardera ett grundbidrag på 
SEK 31 875 medan tilläggsbidraget per mandat var SEK 8 304.

Partistödet skall användas för att täcka utgifter för sekreterarhjälp och 
kontorsutgifter samt för att täcka utgifter för resor och möten mellan 
sekretariatspersonal och partigruppsm edlemmar.

Räkenskaper samt revisionsgranskning skall avges till Nordiska rådets 
presidium innan juni månads utgång året efter räkenskapsåret. Partistödet 
för 1988 är SEK 900000.

10.6 Sekretariatskontakter

Under 1987 har de fyra nordiska partigruppernas sekreterare hållit två 
gemensamma möten med presidiesekreteraren, den 27 mars och den 16 
oktober. Sam m ankom sterna ingår som en naturlig och viktig del i förbere
delserna inför rådssessionerna och som en uppföljning av dem.

På inbjudan av rådspresidiet deltog vid 1987 års session även partisekre
terare för de partier som är representerade i Finlands riksdag. Inför 1988
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års session har inbjudan sänts till partisekreterarna för de partier, som är 
representerade i Stortinget.

De fyra partigruppernas sekreterare inbjöds även till kommunika
tionsutskottets seminarium om Nordiska utmaningar i datapolitiken.

11. Särskilda verksamhetsformer

I I .1 Nordiska kulturfonden 

Nordiska kulturfonden upprättades 1966 genom en överenskommelse 
mellan de nordiska länderna. Nordiska rådet och Nordiska ministerrådet 
utser vardera fem ledam öter i styrelsen för fonden. För varje ledamot utses 
en suppleant. För verksam hetsperioden 1987-1988 utsågs de av Nordiska 
rådet valda medlemmarna av plenarforsamlingen vid rådets 34 :e session 
den 3 mars 1986.

Ledam öterna är följande:

Nordiska rådet utser även revisorerna. För åren 1987-1988 utsågs vid 
35:e sessionen Jimmy Stahr och Jørgen M ohr till revisorer med Aase 
Olesen och Ib Gerner Hansen som suppleanter.

Fondens styrelse och dess sekretariat, som finns vid Nordiska minister
rådets sekretariat i Köpenhamn, har under året löpande hållit Nordiska 
rådets organ underrättade om aktuella frågor inom fonden.

Vid Nordiska rådets 35:e session beviljades fondstyrelsen ansvarsfrihet 
för år 1985. Berättelsen C 5/k behandlades i plenarforsamlingen den 25 
februari. Den berättelse som inlämnats till Nordiska rådets 36:e session 
avser verksam hetsåret 1986 (C 5/b). Berättelsen behandlas i budget- och 
kontrollutskottet.

11.2 Nordiska investeringsbanken  

N ordiska investeringsbanken upprättades 1975 genom en överenskom 
melse mellan de nordiska länderna. Samtidigt fastställdes stadgar för verk
samheten. Stadgarna har kompletterats och ändrats 1981/82, 1983 samt 
1987. (Se Nordisk statutsamling). Investeringsbanken har sitt säte i Hel
singfors och har för närvarande ca 70 anställda.

I enlighet med stadgarna utser länderna en styrelse bestående av tio 
ledamöter. Dessutom utses en kontrollkommitté som svarar för revi-
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sionen. Av kontrollkom mitténs ledam öter utses fem av Nordiska minister
rådet och fem av N ordiska rådet.

De av N ordiska rådet valda medlem marna i kontrollkom mittén för peri
oden den 1 maj 1987 till den 30 april 1989 valdes den 23 februari 1987:

Jens Steffensen, Danmark 
Peter M uurman, Finland 
Ólafur G. Einarsson, Island 
Håkon Kyllingmark, Norge 
Arne Gadd, Sverige

Den 10 april 1987 nominerades Ilkka-Christian Björklund, Finland som 
representant i kontrollkom mittén för perioden 1 maj 1987-30 april 1989 i 
stället för Peter M uurman. Vid möte den 12 maj 1987 utsåg presidiet Ilkka- 
Christian Björklund till kontrollkom m ittéledam ot fram till sessionen 1988.

Investeringsbankens verksam hetsberättelse över år 1987 inlämnas till 
Nordiska rådet före 36:e sessionen och behandlas av ekonom iska utskot
tet. U tskottet behandlar även kontrollkom m itténs berättelse.

Berättelsen till rådets 35 :e session avsåg år 1986 (C 3/e) och behandlades 
av plenarforsamlingen den 26 februari tillsammans med M inisterrådets 
förslag (B 68/e) om höjning av N ordiska investeringsbankens grundkapital. 
I enlighet med ekonom iska utskottets förslag antogs en rekommendation 
och M inisterrådet beslöt om höjning av grundkapitalet från 800 till 1 600 
miljoner SDR den 27 februari 1987.

11.3 Nordiska rådets litteraturpris

Nordiska rådets litteraturpris inrättades av de nordiska ländernas rege
ringar i enlighet med N ordiska rådets rekom m endation nr 1/1961. S tatuter 
och instruktion fastställdes 1961 och ändrades åren 1964 och 1971. Nordis
ka m inisterrådet fastställde nya statuter den 8 maj 1983. Dessa trädde i 
kraft den 1 juni 1983.

Priset har delats ut årligen sedan 1962 och utdelningen 1987 var därmed 
den 26:e i ordningen. Prissumman höjdes 1976 från 50000 till 75 000 danska 
kronor. Från och med 1987 är prissumm an 125000 danska kronor.

Som en följd av de nya statuterna kan — utöver de tio som nomineras av 
de nationella delegationerna i bedöm ningskomm ittén -  även ett verk på 
färöiska, ett på grönländska och ett på samiska nomineras.

Bedömningskommittén. som består av tio ledam öter (två från varje land) 
beslöt den 20 januari 1987 i Stockholm att till pristagare för Nordiska 
rådets litteraturpris 1987 utse Herbjørg W assmo, för hennes roman ” Hud
løs himmel” , utgiven 1986 av Gyldendal norsk forlag.

Bedömningskommitténs motivering: ” Hudlös himmel är tredje delen i 
romansviten om ’tyskeungen’ Tora, den utnyttjade, som vinner styrka att 
leva vidare genom andra. Romanen är en osedvanligt nyanserad skildring
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av en ung kvinna, skriven på ett känsligt språk och samtidigt med drastisk 
realism .”

Priset överläm nades vid en högtidlighet i samband med Nordiska rådets 
35:e session i Helsingfors den 23 februari 1987.

Inför bedömning av mottagare av N ordiska rådets litteraturpris 1988 har 
följande verk nominerats:

Pristagaren utses vid bedöm ningskomm itténs möte den 26 januari 1988 i 
Torshavn, Färöarna, och priset kommer att överlämnas den 8 mars i Oslo i 
samband med N ordiska rådets 36:e session.

11.4 Nordiska rådets musikpris 

Nordiska rådets musikpris inrättades 1964 av de nordiska ländernas 
regeringar i enlighet med N ordiska rådets rekommendation nr 25/1964. 
S tatuter och instruktion fastställdes 1965. Priset utdelades första gången 
1965 och skulle till en början delas ut vart tredje år. Denna bestämmelse



3147Dokument 1

ändrades dock och priset utdelas vartannat år sedan 1969. Prissumman 
höjdes från 50000 till 75 000 danska kronor från och med 1978 års pris, och 
till 125 000 från och med 1988 års pris.

Nordiska rådets musikpris 1986 tilldelades kom positör Hafliði 
Hallgrimsson från Island för musikverket ” Poemi för soloviolin och stråk
orkester” .

Inför bedömning av mottagare av N ordiska rådets musikpris 1988 har 
följande verk nominerats:

Pristagaren utses vid bedöm ningskomm itténs möte den 15 januari 1988 i 
København och priset överlämnas den 8 mars i Oslo i samband med 
Nordiska rådets 36:e session.

I I  .5 Nordiska rådets journaliststipendier 

Nordiska rådets journaliststipendier är instiftade för att öka journalister
nas intresse för och möjligheter att skriva om förhållanden i de andra 
nordiska länderna samt om nordiskt samarbete. Stadgarna antogs av N or
diska rådets presidium 1980 och reviderades 1983 och 1986. År 1986 fanns i 
Nordiska rådets budget anslaget 50000 svenska kronor per land eller totalt 
250000 svenska kronor.

N ordiska rådets journaliststipendiater 1987:
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Ingrid Wall, Trelleborgs Allehanda och Joachim  Wall (foto
graf), K vällsposten, 4000 SEK, för att undersöka den danska 
opinionsbilden kring planerna på en fast förbindelse över Öre
sund.
Barbro Larsson, Frilansgruppen, 8000 SEK, för att skildra det 
nordiska sam arbetet inom föreningen Nordiska kvinnors bygg- 
och planforum.
Iréne Olsson, Expressen, 8000 SEK , för studier i Finland av 
hälsovårdsprogram m et "H älsa för alla år 2000".
Catharina Andersson, Katrineholm s-Kuriren, 17000 SEK, för 
att studera skogsskador i Norden, till följd av luftföroreningar. 
Janne Sundling, Kom m unalarbetaren, 8000 SEK, för att jäm 
föra regionalpolitikens effekter för glesbygdens utveckling i 
norra N orge, Sverige och Finland.

BILAGA 1

Nordiska rådets sam m ansättning. Delegationerna och partierna re
presenterade i Nordiska rådet

DANMARKS RIGES DELEGATION 
Valgt af Folketinget den 7. oktober 1987

M edlemmer
Andersen, Poul Em m ert (CD) 
Auken, M argrete (SF) 
Bennedsen, Dorte (S) 
Gyldenkilde, Lilli (SF) 
Hagensen, Hagen (KF) 
Hansen, Flemming (KF) 
Hansen, Ivar (V)
Jørgensen, Anker (S)
Møller, Helge Adam (KF) 
Møller, Kjeld Rahbæk (SF) 
Olesen, Aase (RV)
Pedersen, Robert (S)
Poulsen, Kaj (S)
Poulsgaard, K risten (FP) 
Sønderby, Peder (V) 
Tastesen, Bernhardt (S)

S tedfortrædere 
Pedersen, Inger Stilling (KrF) 
Husmark, Birgitte (SF) 
Jakobsen, Svend (S)
Harms, Inger (SF)
Kirk, Kent (KF)
Kirkegaard, Knud E. (KF) 
Holberg, Britta Schall (V) 
Nielson, Poul (S)
Engell, Hans (KF)
Koefoed, Ingerlise (SF) 
Bilgrav-Nielsen, Jens (RV) 
Stahr, Jimmy (S)
H ansen, J. K. (S)
Kjærsgaard, Pia (FP) 
Brøndsted, Povl (V)
Hansen, Søren (S)
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Partierne

FÆ RØ ERN ES DELEGATION
Valgt af Færøernes Lagting den 29. juli 1987

Lindenskov, Jåkup (Jvfl) 
Nielsen, Agnar (Sb)

Dalsgaard, Joannes (Jvfl) 
Johannesen, Ivan (Sb)

Partierne
Jvfl Javnaðarflokkurinn (Socialdemokratiet)
Sb Sam bandspartiet

GRØNLANDS DELEGATION 
Valgt af Grønlands Landsting juni 1987

Lange, Preben (Si) 
Steenholdt, Otto (At)

Rasmussen, Henriette (IA) 
Osterman, Peter (At)

Partierne

POHJOISM AIDEN NEUVOSTON SUOM EN VALTUUSKUNTA 
Valittu 9 päivänä huhtikuuta 1987
Täydennetty 12 ja  19 päivänä toukokuuta sekä 2 päivänä lokakuuta 1987

FINLANDS DELEGA TION I NORDISKA RÅDET 
Vald den 9 april 1987
Kom pletterad den 12 och 19 maj samt den 2 oktober 1987
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Delegationens sammansättning fram till riksdagsvalet 15—16 mars 1987 
framgår ur presidierapporten till 35:e sessionen 1987.

1 S upp lean t e rsä tte r  o rd inarie  m edlem  i u tsk o tten  e fte r  en  av delegationen  fasts tä lld  
särskild  ordning.
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Partierna

ÅC, FS ÅSD, lib; se under Ålands delegation.

ÅLANDS DELEGATION
Valda av Ålands landsting den 5 novem ber 1987

M edlemmar
Jansson, Olof (ÅC) ordförande 
Fagerholm, Karl-Gunnar (lib)

Suppleanter 
Jansson, Roger (FS) 
Tuominen, Pekka (ÅSD)

I delegationen ingår också de av landskapsstyrelsen den 21 januari 1987 
utsedda representanterna.

Partierna

ÍSLANDSDEILD/ISLANDS DELEGATION 
Valgt af Altinget den 3. novem ber 1987.

M edlemmer:
Ólafur G. Einarsson (Sj) formand 
Påll Pétursson (F) næstformand 
Eiður Guðnason (A)
Sverrir Herm annsson (Sj) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Guðrún Helgadóttir (Ab)
Óli Þ. Guðbjartsson (B)

Suppleanter:
Friðjón Þórðarson (Sj) 
Alexander Stefánsson (F) 
Årni Gunnarsson (A)
Salome Þorkelsdóttir (Sj) 
Guðni Ágústsson (F)
Guðrún Agnarsdóttir (K) 
Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Partierne
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DEN N ORSKE DELEGASJON  
Valgt av Stortinget 28. oktober 1987

M edlemmer 
E inar Førde (A)
Oddrunn Pettersen (A) 
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Reiulf Steen (A)
Kåre Øvregård (A)
Brit Jørgensen (A)
Kjell Magne Fredheim 
(nestleder) (A)
Asa Solberg Iversen (A) 
Asbjørn Sjøthun (A)
Jo Benkow (H)
Margit H ansen-K rone (H) 
Jan P. Syse (leder) (H) 
Anders Talleraas (H)
Rolf Presthus (H)
Thea Knutzen (H)
Harald Synnes (KrF)
Svein Alsaker (KrF)
Johan Buttedahl (Sp)
Ole Gabriel Ueland (Sp) 
Theo Koritzinsky (SV)

Suppleanter (i rekkefølge) 
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 
Ernst W roldsen (A)
Ranveig Frøiland (A) 
H aakon Blankenborg (A) 
Marit Rotnes (A)
Hans Frette (A)

Roger Gudmundseth (A) 
Mary Eide (A)
Berit Brørby Larsen (A) 
Arnljot Norwich (H)
Lars Lefdal (H)
Per-Kristian Foss (H)
Ingrid I. Willoch (H) 
Hallgrim Berg (H)
Brita Borge (H)
Kjell Furnes (KrF)
Borghild Røyseland (KrF) 
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Anne Enger Lahnstein (Sp) 
Hanna Kvanmo (SV)

Partiene
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SVENSKA D ELEGA TION EN 
Vald den 21 oktober 1987

M edlemmar 
Grethe Lundblad (s)
Lennart A ndersson (s)
Carl Bildt (m)
Arne Gadd (s)
Bengt W esterberg (fp)
Karin Söder (c)
Lahja Exner (s)

Ingrid Sundberg (m)
Per Olof H åkansson (s)
Lena Öhrsvik (s)
Hans Petersson i Röstånga (fp) 
Hans Nyhage (m)
Olle Östrand (s)
Gunnar Björk i Gävle (c) 
Barbro Nilsson (s)
Sten Svensson (m)
Lars W erner (vpk)
Berit Oscarsson (s)
Elver Jonsson (fp)
Wiggo K om stedt (m)

Suppleanter
Kurt Ove Johansson (s)
Lars U lander (s)
Arne Andersson i Ljung (m) 
Yvonne Sandberg-Fries (s)
Ylva Annerstedt (fp)
Gunnel Jonäng (c)
Hans Pettersson i Helsingborg 
(s)
Siri Häggmark (m)
Karl-Erik Svartberg (s)
Anita Johansson (s)
M argareta Andrén (fp)
Filip Fridolfsson (m)
Sten-Ove Sundström (s)
Olof Johansson (c)
Ulla Johansson (s)
Birgitta Rydle (m)
Inga Lantz (vpk)
Jan Fransson (s)
Hugo Bergdahl (fp)
Rolf Dahlberg (m)

Partierna

BILAGA 2

Utskottens sam m ansättning och möten

JURIDISK UDVALG

M edlemmer ved afslutning af 35. session
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Forandringer under året

Den 10. april Anneli Jäätteenm äki (K) i stedet for Heikki Riihijärvi og
Kimmo Sasi (Kok) i stedet for Tuulikki Petäjäniemi
Den 12. maj Liisa Hilpelä (Kok) i stedet for Kimmo Sasi
Den 11. juni Agnete Laustsen (KF) i stedet for Flemming Hansen
Den 23. juni Flemming Hansen (KF) i stedet for Agnete Laustsen
Den 14. oktober Hagen Hagensen (KF) i stedet for Flemming Hansen og
Kristen Poulsgaard (FP) i stedet for Jens Steffensen
Den 3. novem ber Sverrir Herm ansson (Sj.) i stedet for Friðjón Þórðarson

Formandskab

M øder

Den 22., 23. og 27. februar i Helsingfors 
Den 22. april i Saltsjöbaden
Den 15. og 18. juni i Fornebu og Longyearbyen på Svalbard 
Den 10. — 11. novem ber i Abo
Den 10. novem ber med Nordisk M inisterråd/justitisministrene og ministre 
ansvarlige for flygtningespørgsmål i Abo

K U LTU RU TSKO TTET

M edlemmar vid 35:e sessionens avslutning
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Förändringar under året

Ordförandeskap

Möten

Den 22, 24 och 27 februari i Helsingfors
Den 11-12 maj i Oslo
Den 10—14 augusti i Qaqortoq och Nuuk
Den 10 novem ber i Abo
Den 11 decem ber i Köpenhamn

S O C IA L - OCH M ILJÖUTSKOTTET

M edlemmar vid 35:e sessionens avslutning
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Förändringar under året

Ordförandeskap

M öten

Den 2 9 -3 0  januari i Stockholm 
Den 22 och 27 februari i Helsingfors 
Den 7 maj i Stockholm 
Den 23 och 25 juni i Bergen 
Den 10 novem ber i Åbo

KOM M UNIKATION SUTSKOTTET

M edlem mar vid 35:e sessionens avslutning
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Förändringar under året

Ordförandeskap

M öten

EKONOM ISKA UTSKOTTET

M edlemmar vid konstituering den 27 februari 1987
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Förändringar under året

Den 10 april Elisabeth Rehn (Sfp) och Eino Siuruainen (K) efter Esko Aho 
och Peter Muurman
Den 25 april G uðm undur Bjarnason (F) efter H araldur Ólafsson
Den 15 maj Ilkka-Christian Björklund (Sdp) och Kimmo Sasi (KoK) efter
Erkki Liikanen och Ilkka Suominen
Den 19 maj Esko Aho (K) efter Eino Siuruainen
Den 9 oktober Gustav Björkstrand (Sfp) efter Elisabeth Rehn
Den 27 oktober Flemming H ansen (KF) och Agnar Nielsen (Sb) efter
Karen Thurøe H ansen och Jögan Sundstein
Den 3 novem ber Guðrún Helgadöttir (Ab) efter Guðmundur Bjarnason 

Ordförandeskap

M öten

Den 22, 25 och 27 februari i Helsingfors 
Den 11 och 12 augusti i Nuuk 
Den 10 novem ber i Åbo

BUDGET- OCH K O NTROLLU TSK O TTET

M edlem mar vid 35:e sessionens avslutning
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Förändringar under året:

Ordförandeskap: Ivar Hansen 
Vice ordf.: Ingrid Sundberg
Sekreterare: Kjell M yhre-Jensen

M öten:

Arbetsgruppen
den 22 och 25 februari i Helsingfors
den 25 -2 6  maj i Oslo
den 28 septem ber i Helsingfors
den 10-11 novem ber i Åbo
Utskottet
den 28 januari i Stockholm
den 23, 25 och 27 februari i Helsingfors
den 25 maj i Oslo (också med representanter för NMR-SAM)
den 2 8 -2 9  septem ber i Helsingfors
den 9 -11  novem ber i Åbo (också den 9 novem ber med NMR-SAM) 

Faktabladsserie

I samarbete mellan presidiesekretariatet och m inisterrådssekretariatet ut
ges en faktabladsserie. U nder 1987 har fem faktablad utgivits:
Nr 1 Nordiska rådets litteratur- och musikpris
No 1 Pohjoismaiden neuvoston kirjallisuus-ja musiikipalkinnot
Nr 2 Nordiske støtteordninger
No 2 Pohjoismaiset tukijärjestelmät
N r 3 Översättningsstöd
Nr 4 Spridning av nordisk spelfilm
Nr 5 Nordiskt ungdomssamarbete
Nr 6 Nordiska kulturfonden
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Presidiesekretariatets budget för 1987 och 1988 och prelim inär bud
get för 1989 (i 1 000-tal SEK) sam t förteckning över befattningar vid 
Nordiska rådets presidiesekretariat

BILAGA 3

Förteckning över befattningar (per den 31 decem ber 1987)

Presidiesekreterare 
Stf. presidiesekreterare (2)
Inform ationschef 
Chefredaktör 
U tskottssekreterare (5)
Redaktör
Inform ationssekreterare
Kamrer
Byrådirektör (2)
Intendent 
Byråsekreterare 
1 :e byråassistent (2)
Byråassistent (7)
Expeditionsassistent (2)
Lokalvårdare
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Kontroll og vurdering av skolesam arbejde i Nordisk M inisterråds 
regi

(Se NORD 1987: 70)

BILAGA 4

BILAGA 5

Rundspørge hos folketingsm edlem m er vedrørende Nordisk Kontakt

På Redaktionskom iteens seneste møde i februar 1987 i Helsingfors frem
satte riksdagsledamot Ingrid Sundberg (m), Sverige, forslag om, at parla
m entarikerne skulle foretage en rundspørge blandt deres kollegaer med 
henblik på at få synspunkter på tidsskriftets disponering og indhold, særli
ge ønsker mv. efter omlægningen af Nordisk Kontakt.

På denne baggrund udsendte de to danske medlemmer af Redaktionsko
miteen, Karen Thurøe Hansen og Robert Pedersen, i april vedlagte brev og 
spørgeskema til samtlige medlemmer i Folketinget.

Der indkom 72 besvarelser ud af 179 mulige -  en besvarelseprocent på
40,2 (bilag 1).

Det fremgik af besvarelserne, — se bilag 2 -  at 23 altid læste Nordisk 
Kontakt, 26 læste tidskriftet en gang imellem, 12 læste det sjældent og 10 
aldrig. 1 tilkendegav, at vedkom mende ikke kunne komme med noget 
bidrag, da den pågældende ikke mente at modtage Nordisk Kontakt. Det 
samme gav én af de 10 udtryk for, der aldrig læste Nordisk Kontakt. 
Sammenfattende læser 49 eller godt 1/4 af Folketingets medlemmer regel
mæssigt Nordisk Kontakt.

Det kan oplyses, at Nordisk Kontakt lægges frem i folketingsmedlem
mernes læsesal, men at der ikke sker en egentlig fordeling af tidsskriftet til 
det enkelte medlem, medmindre den pågældende er med på tidsskriftets 
udsendelsesliste i Stockholm.

I det følgende er talstørrelserne taget med et vist forbehold, men dog 
sådan, at de ses som udtryk for en tendens i besvarelserne.

Det fremgår af undersøgelsen, at ingen folketingsmedlemmer læser N or
disk K ontakt fra ende til anden; man læser udvalgte artikler -  ofte stof i 
relation til de fagområder, den enkelte selv dækker enten i Folketinget, i 
Nordisk Råd eller andre steder.

Hvilket stof læses så mest? Det fremgår, at det fælles nordiske stof er 
det, der især tiltrækker sig medlemmernes opmærksomhed, idet 69,4% 
læser dette stof. Også det danske stof påkalder sig interesse. 63,3% an
giver, at de læser den danske del af Nordisk Kontakt. De, der kun sjældent 
læser Nordisk K ontakt, har også her en ret høj svarprocent, nemlig 25,0 %,
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i modsætning til det nordiske stof, som stort set ikke læses af denne 
gruppe. Det forholdsvis lille antal tilkendegivelser i denne gruppe gør det 
dog vanskeligt at drage sikre slutninger vedr. læsningen af det danske stof. 
Alt i alt synes de danske folketingsmedlemmer at bruge det danske stof til 
at få et overblik over, hvad der er sket i dansk politik i den seneste tid, eller 
som et arbejdsredskab, når man skal ud at holde foredrag, eller blot som 
hjælp til at genopfriske egen hukommelse.

De to grupper, der altid eller jævnligt læser Nordisk Kontakt interesse
rer sig i modsætning til de ” sjældne” læsere helt klart for det nordiske stof. 
Dette stof har disse to gruppers bevågenhed i lige så stort omfang -  ja , 
næsten i større omfang end det rent danske stof. Hvis man for disse 
gruppers vedkom mende kom binerer det nordiske stof med det nationale 
(det danske, finske, islandske, norske og svenske) stof angiver syv, at de 
udelukkende læser det nordiske stof, mens fem anfører, at de udelukkende 
læser det danske stof. 12 oplyser, at de både læser det nordiske og det 
danske stof, og kun dette, mens fem siger, at de læser det hele mere eller 
mindre. Øvrige svarkom binationer har et så lille antal besvarelser, at det 
ikke er muligt at drage konklusioner på dette grundlag.

Hvis vi vender os til det øvrige nationale stof udover det danske, synes 
der at være størst interesse for læsningen af det norske og svenske stof, 
specielt i den gruppe, der altid læser Nordisk Kontakt (henholdsvis 47,8 % 
og 43,5 %), mens den finske og islandske afdeling læses af mellem 1/4 og 1/ 
3 i denne gruppe.

Der sker en væsentlig reduktion i antallet, der læser andet end det 
nordiske og danske stof, når vi bevæger os fra gruppen, der altid læser 
Nordisk K ontakt og til gruppen, der læser Nordisk Kontakt en gang 
imellem, for slet ikke at tale om de ” sjældne” læsere. Dette er vel ikke 
overraskende, og det fremgår da også tydeligt, at de, der altid læser 
Nordisk K ontakt, ikke blot er hyppigere læsere, men også læser flere 
stofområder end de, der kun læser Nordisk K ontakt en gang imellem. 
Denne forskel er særlig m arkant, når vi kommer uden for det rent danske 
og nordiske stof. Dette gælder foruden det øvrige nationale stof i særlig 
grad rubrikker som ” Profilen” og "P ersonny t” og afspejler formentlig en 
større interesse (og kendskab) til personer i det øvrige Norden hos denne 
gruppe af læsere. Derimod er der ikke den store forskel på de to grupper, 
når det drejer sig om "D eb a t” og ” Nyt i N orden” , som læses af ca. 1/4. Ej 
heller adskiller læsningen af ” Anm eldelser” sig. Til gengæld læses de kun 
af en enkelt i hver af de to grupper.

Om denne læserundersøgelse blandt folketingsmedlemmerne er forskel
lig fra eventuelle tilsvarende undersøgelser i de øvrige nordiske parlamen
ter. er det naturligvis vanskeligt at sige noget om: men mon ikke resultatet 
også her ville blive, at det nationale stof læses af mange; men også det 
nordiske stof prioriteres højt. 19.6% eller hvert 5. folketingsmedlem læser 
jævnlig dette stofområde, ligesom rubrikken ” Nyt i N orden” har en stor
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læserkreds, idet 1/4 af Nordisk Kontakts mere faste læsere interesserer sig 
herfor.

Læsningen af nabolandenes stof afspejler, at geografisk nærhed spiller 
en ikke ubetydelig rolle.

Undersøgelsen viser ikke direkte, om folketingsmedlemmerne synes, at 
Nordisk K ontakt er et mere eller mindre godt eller dårligt tidskrift. Dette 
spørgsmål blev ikke stillet; men den høje svarprocent sammenholdt med 
den store interesse for flere af stofområderne, tyder på, at der er almindelig 
tilfredshed med tidsskriftet i dets nuværende form. Dog kan man overveje, 
om det er muligt at forøge interessen for tidsskriftet yderligere blandt den 
interesserede del aflæ serkredsen ved fx en mere sammenlignende journa
listik og udvidelse af det nordiske stof. Temanumre kunne være vejen 
frem, jf. AIDS-nummeret, som i dansk presse blev meget rosende omtalt, 
og citeret flere steder.

For at få synspunkter og kom m entarer på tidsskriftets nuværende udse
ende, blev folketingsmedlemmerne bedt om at fremkomme med eventuelle 
særlige ønsker mht. tidsskriftet stoffordeling, disponering, indhold, priori
tering inden for det enkelte stofområde, områdernes prioritering i forhold 
til hinanden, evetuelle manglende stofområder, og andre forslag til forbed
ringer.

At der ikke indkom synspunkter fra ret mange -  fem i alt, heraf tre 
konstruktive — kan måste tages som udtryk for en generel tilfredshed med 
tidsskriftet blandt denne del af læserkredsen.

De indkomne kom m entarer gengives i det følgende:
Først risen:

-  bladet er alt for kedeligt (fra én, der sjældent læser NK)
-  bladet er udelukkende kronen på Nordisk Råds dyre (oftest overflødige) 

papirmølle (fra én, der aldrig læser NK)
Så rosen:
-  Min kompliment for N K  -  Det bliver endevendt med det samme (fra én, 

der altid læser NK)
-  Med hjem i reolen (også fra en altid-læser)
-  Læseværdien er steget betydeligt; arkiveres med henblik på senere brug 

(også fra en altid læser)
Og til sidst den konstruktive:
-  emnet socialpolitik bør opprioriteres
-  i forbindelse med valgreportager bør der være mere om personresultater
-  ønske om et fagopdelt em neregister (evt. for flere numre ad gangen), da 

der ikke er tid til at bladre rundt for at finde relevant (=  egne fagområ
der) stof

-  Forslag om ændret disponering, da opdelingen i lande gør stoffet rodet. 
Dette var så resultaterne af undersøgelsen blandt Folketingets medlem

mer om deres læsevaner mht. Nordisk Kontakt. Hvordan tidsskriftets 
øvrigere læsere/ikke læsere bedøm mer det er derimod ikke undersøgt. 72
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læsere ud af et samlet antal på ca. 10.000 lyder ikke af så meget, men her er 
jo  tale om en del aflæ serkredsen , hvis synspunkter på tidsskriftet indtager 
en større vægt end den talmæssige andel umiddelbart berettiger til.

Tabell 1

Tabeil 2
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Förslag

från Nordiska rådets presidium om regler för 
sessionens genomförande

1. Taletidens begrensning i generaldebatten

Presidiet foreslår at plenarforsamlingen beslutter om tidsbegrensning av 
inleggene i generaldebatten til 15 m inutter for presidiets første anførende, 
anførende av M inisterrådets formann og statsm inistrene samt anførende 
av en representant for hvert av de selvstyrende områdene. Presidiet fore
slår dessuten at de nordiske partigruppers talsmenn får hver 10 minutter til 
disposisjon til et hovedanførende. For alle øvrige medlemmer foreslås en 
tidsbegrensning på 7 minutter.

2. Taletidens begrensning i saksdebattene

Presidiet foreslår i henhold til arbeidsordningens § 9 at plenarforsam
lingen beslutter om tidsbegrensning på 7 minutter av innlegg under alle 
saksdebattene, med unntak for utvalgenes och ministerrådets talsmenn 
ved behandling av utvalgenes betenkninger om m inisterrådets virksom- 
hetsberetning ( Cl ) ,  samt for Budsjett- og kontrollutvalgets og m inisterrå
dets talsmenn ved behandlingen av Budsjett- og kontrollutvalgets betenk
ning om budsjettsberetningen (C 2).

3. Replikkordningen

Presidiet viser til Rådets arbeidsordning § 9, der det bl. a. heter:
” , . .  medlemmer som ønsker ordet til replikk, (skal) gis adgang til det i 

tilknytning til det innlegg replikken gjelder.”
Samme paragraf gir Rådets president mulighet til å foreslå for plenarfor

samlingen at for en bestem t debatt å begrense innleggenes lengde.
I overensstem m else med dette foreslår presidenten en tidsbegrensning 

på to m inutter pr. replikk. Presidenten som leder debatten kommer i regel 
å gi samme medlem høyst to replikker i ett og samme replikkordskifte samt 
å søke å begrense hele replikkordskiftets varighet til høyst 10-15 minutter.

Presidiet vil understreke at medlem bare kan begjære replikk til hoved
innlegget.

Presidiet anser at vedrørende praktiseringen av regiene, bør den som 
replikken stilles til, få anledning til å svare med en gang.

Presidiet anser dessuten at når medlemmer begjærer replikk, må hensyn 
tas til fordelingen av partigruppene.
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Förslag

från Nordiska rådets presidium om en försöks- 
ordning angående frågeinstitutet (skriftliga frå
gor mellan sessionerna)

Nordisk Råds Præsidium besluttede den 10/2 1988 efter samråd med 
Nordisk M inisterråd (samarbejdsm inistrene) at foreslå plenarforsamlingen 
som en forsøgsordning at udvide spørgeinstituttet.

Præsidiet konstaterer, at efter art. 57 i Helsingfors-aftalen kan et valgt 
medlem stille spørgsmål til en regering eller til m inisterrådet i anledning af 
en beretning eller meddelelse, der er afgivet til rådet, eller i øvrigt om 
emner, som vedrører det nordiske samarbejde, og at sådanne spørgsmål 
efter § 15 i Rådets Forretningsorden skal sendes skriftligt til præsidiet 
senest tre uger før sessionen begynder. Spørgsmål kan også indleveres 
under selve sessionen, dog senest 24 tim er før tidspunktet for det møde, 
hvor plenarforsamlingen behandler sager, som spørgsmålet gælder. Svaret 
gives mundtligt.

Præsidiet foreslår  plenarforsamlingen at indføre følgende forsøgsord
ning:

1. Spørgsmål, som ifølge art. 57 i Helsingfors-aftalen kan stilles i plenar
forsamlingen, kan også stilles i tiden mellem to sessioner.

Sådanne spørgsmål skal tillige med en kort motivering skriftligt indleve
res til præsidiet senest den 1. maj. den 5. august eller den 20. septem ber og 
skal besvares skriftligt inden 6 uger.

Spørgsmål som indleveres senere end disse datoer, vil blive overført til 
den efterfølgende besvarelsesomgang.

2. Præsidiet underretter snarest vedkommende regering eller minister
rådet om spørgsmål, der er indleveret i henhold til punkt 1.

Præsidiet kan dog afslå at give et spørgsmål videre til den pågældende 
regering eller m inisterrådet, hvis præsidiet finder, at det eventuelt ville 
være mere velbegrundet, at spørgsmålet stilles i spørgerens eget parla
ment.

3. Forsøgsordningen træ der i kraft ved afslutningen af Nordisk Råds 36. 
session 1988 og gælder foreløbig for en periode af 2 år.
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Lista över framställningar, rekommendationer och yttranden vid Nordiska 
rådets 36:e session i Oslo, 7 —11 mars 1988 

Framställningar

N r 1. Radio- och TV-samarbetet i Norden
N r 2. En europeisk konvention om gränsöverskridande TV-sändningar 
Nr 3. Nordiska ministerrådets budget fö r  1988 sam t preliminära ramar 

fö r  1989- 90

Rekommendationer

N r 4. Handlingsplan fö r  säkrare trafik i Norden
N r 5. Turistfrämjande sam arbete mellan djurparkerna på Nordkalotten  

och i Kvarkenområdet 
N r 6. Kommunikationsutrustning i bilar och trafiksäkerhet 
N r 7. Storstädernas trafik- och miljöproblem  
N r 8. Snabbare postgång mellan och inom de nordiska länderna 
N r 9. Samarbetsprogram inom hälso- och socialsektorn  
N r 10. Intensifierat behandlingsarbete m ot missbruk 
N r 11. Rökfria miljöer m . m.
N r 12. Internationella restriktioner m ot tobakskonsumtion  
N r 13. M iljöaspekter i den nordiska ekonomiska handlingsplanen 
N r 14. Reduktion av svavel- och kväveutsläpp
N r 15. ECE-protokoll rörande reduktion av svavel- och kväveutsläpp
N r 16. Miljövänlig avfallshantering
N r 17. Handlingsplan m ot hav sförorening
N r 18. Forskning kring sälbestånden
Nr 19. Decentraliserat m iljösamarbete
N r 20. Å tgärder fö r  en bättre miljö
N r 21. U tvecklingsbistånd och miljöproblem
Nr 22. Arlig lägesrapport om miljöpolitik
N r 23. N ordiskt industriellt center i Oslo
N r 24. Nordiskt bioteknologiskt samarbetsprogram
Nr 25. Program fö r  nordiskt biståndssamarbete
N r 26. Nordiskt biståndssamarbete
N r 27. Upprättande av en nordisk utvecklingsfond
N r 28. Permanentning av Nordiska investeringsbankens regionallåne

ordning
N r 29. Nordiska projektexportfonden som permanent institution 
N r 30. Nordiskt sam arbete om utnyttjande av naturgas 
N r 31. Beskattning av personer m ed fa s t  bostad i ett nordiskt land och 

arbete i ett annat 
N r 32. Avveckling av kärnkraften
N r 33. ' ’Frikom m unförsök’ ’ över riksgränserna i Norden
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N r 34. Handlingsplan fö r  det nordiska kultursamarbetet
N r 35. Program fö r  kulturminnesvård och skydd av världskulturarvet
N r 36. Ökat samarbete inom vuxenutbildningen
N r 37. Förstärkt nordiskt ungdomssamarbete
Nr 38. Nordiska rådets teknologipris
N r 39. Nordiskt kom m unalt skolsamarbete
N r 40. Samarbetsprogram på livsmedelsområdet
Nr 41. Livsmedelspolitik och livsmedelslagstiftning
N r 42. Likartade nordiska regler fö r  samhällstjänst
Nr 43. Sam arbete om kriminalitetsefterforskning
N r 44. Reell likalön mellan kvinnor och män
N r 45. Nordiskt skolsam arbete i Nordiska ministerrådets regi

Yttranden

N r I . Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 
(kommunikationsutskottet)

N r 2. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 
(social- och miljöutskottet)

Nr 3. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 
(ekonomiska utskottet)

N r 4. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 
(juridiska utskottet)

Nr 5. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets redogörelse 
om planerna fö r  det nordiska sam arbetet (budget- och kontrollut
skottet)
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Nordiska rådet har tillställt N ordis
ka ministerrådet nedanstående 
framställning angående radio- och 
TV-samarbetet i Norden

FRAMSTÄLLNING nr 1/1988

Med hänvisning till artiklarna 56 och 65 i Helsingforsavtalet har N ordis
ka rådet den 13 maj 1987 gjort nedanstående framställning efter förslag av 
kulturutskottet (A 794/k).

Framställningen har följande lydelse:

Nordiska rådets presidium anm odar Nordiska ministerrådet 
att ge det pågående arbetet med en uppbyggnad av ett nordiskt 

radio- och TV-samarbete via satellit, som genomförs med ut
gångspunkt i N ordiska rådets framställning nr 1/1986, en sådan 
inriktning att sändningar av program från de nordiska länderna 
över fyra kanaler i Tele-X kan möjliggöras, 

att i anslutning till detta sam arbete vidta åtgärder för att underlätta 
nordisk programproduktion och verka för starkt ökad nationell 
program produktion, och 

att till N ordiska rådet avge förslag om ett perm anent nordiskt radio- 
och TV-samarbete i god tid före Tele-X-satelliten tas i bruk för 
nordiska sändningar.

Oslo den 13 maj 1987

Elsi Hetemäki-Olander 
P residen t

Gerhard a f  Schultén  
P resid iesek re te ra re
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Nordiska rådet har tillställt FR A M STÄ LLN IN G  nr 2/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående framställning angående 
en europeisk konvention om  
gränsöverskridande TV-sändningar

Med hänvisning till artiklarna 56 och 65 i Helsingforsavtalet har Nordis
ka rådet den 15 oktober 1987 gjort nedanstående framställning efter förslag 
av kulturutskottet (A 786/k).

Framställningen har följande lydelse:

N ordiska rådets presidium anm odar Nordiska ministerrådet
att verka för att de nordiska länderna aktivt bidrar till att en 
europeisk konvention om gränsöverskridande TV-sändningar 
snabbt antas, och att en sådan konvention innehåller regler för 
skydd av barn och ungdom, regler om europeiskt programinne
håll samt regler för reklam och sponsring av program.

Stockholm den 15 oktober 1987

Els i Hetemäki-Olander 
Presiden t

Gerhard a f  Schultén 
Presid iesekre terare
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Nordiska rådet har tillställt N ordis
ka m inisterrådet nedanstående 
framställning angående Nordiska  
ministerrådets budget fö r  1988 
samt preliminära ramar fö r  1989—
90

FRAMSTÄLLNING nr 3/1988

Med hänvisning till artiklarna 56 och 65 i Helsingforsavtalet har N ordis
ka rådet den 11 novem ber 1987 gjort nedanstående framställning efter 
förslag av budget- och kontrollutskottet (B 74/b).

Framställningen har följande lydelse:

Nordisk Råds presidium henstiller til Nordisk M inisterråd å øke 
fremlagte budsjett for 1988 med 17 millioner DKK i overensstem 
melse med Budsjett- og kontrollutvalgets vurderinger samt å ved
ta det justerte  budsjett under hensynstaken av Budsjett- og 
kontrollutvalgets merknader.

Åbo, 11. novem ber 1987

El si Hetemäki-Olander 
P residen t

Gerhard a f  Schultén  
P resid iesek re te ra re
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 4/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
handlingsplan fö r  säkrare trafik 
i Norden

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kommu
nikationsutskottet (B 75Ält) med 69 röster. 1 medlem röstade mot rekom
mendationen och 17 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
-  att anta en nordisk handlingsplan för säkrare trafik i Norden i 

enlighet med m inisterrådets förslag B 75 Ä lt och med beaktande 
av N ordiska rådets synpunkter, och

-  att ministerrådet lämnar en årlig rapportering av handlingsplanen 
i sin verksam hetsberättelse, C l.

De 69 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

E skoA ho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Hallgrim Berg 
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Ivar Hansen

Elsi H etemäki-Olander 
Liisa Hilpelä
Sinikka Hurskainen-Leppänen
Per O lof H åkansson
Asa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Riitta Järvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Anker Jørgensen
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Arvo Kemppainen
Sakari Knuuttila
Wiggo Kom stedt
Theo Koritzinsky
Anna-Kaarina Louvo
Grethe Lundblad
Helge Adam  Møller
Kjeld Rahbæk Møller
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M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson 
Oli Þ. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Hans Petersson 
Oddrunn Pettersen 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg

Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdöttir 
M arjatta Väänänen 
Lars Werner 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Den medlem som röstade m ot rekomm endationen var Kristen Pouls- 
gaard.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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REKOMMENDATION nr 5/1988Nordiska rådet har tillställt 
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
turistfrämjande samarbete mellan 
djurparkerna på  Nordkalotten och 
i Kvarkenområdet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kommu
nikationsutskottet (A 787lt) med 56 röster. 1 medlem röstade mot rekom
mendationen och 30 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att undersöka på vilket sätt det etablerade sam arbetet mellan 
djurparkerna i Bardu, Lycksele, Ranua och Ähtäri kan utnyttjas 
och stimuleras för att främja turismen på Nordkalotten och i 
Kvarkenom rådet.

De 56 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Lennart Andersson  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Gunnar Björk 
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen 
Ivar Hansen 
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelå
Sinikka Hurskainen-Leppånen 
Per O lof Håkansson

Å sa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Elver Jonsson 
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen 
Ragna Berget Jørgensen  
Sakari Knuuttila 
Wiggo Kom stedt 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson 
Óli Þ. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Hans Petersson 
Hans Pettersson 
Kaj Poulsen 
Heikki Riihijärvi
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Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder 
Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen
Eeva Turunen
Ole Gabriel Veland
Valgerdur Sverrisdöttir
Lena Ohrsvik
Olle Östrand
Kåre Øvregård

Den medlem som röstade m ot rekom m endationen var Kristen Pouls- 
gaard.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Svse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 6/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
kommunikationsutrustning i bilar 
och trafiksäkerhet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kommu
nikationsutskottet (A 80811) med 40 röster. 12 medlemmar röstade mot 
rekomm endationen, 1 medlem avstod från att rösta och 34 medlemmar var 
frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministertrådet 
att inhämta och förmedla information om i vilken mån kommunika

tionsutrustning i bilar bidrar till trafikolyckor, 
att bedriva en informationskampanj om en trafiksäker användning 

av denna utrustning, samt 
att verka för att den tekniska utvecklingen av biltelefoner påskyn

das i riktning mot trafiksäkrare apparatur.

De 40 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Lennart Andersson  
Margrete Auken  
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lof H åkansson  
Åsa Solberg iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen

Sakari Knuuttila 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Hans Pettersson 
K aj Poulsen  
Kristen Poulsgaard  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand
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De medlemmar som röstade m ot rekomm endationen var: Ylva An- 
nerstedt, Jo Benkow, Hagen H agensen, Flemming Hansen, Ivar H an
sen, Wiggo K om stedt, Hans Nyhage, Ólafur G. Einarsson, Påll Péturs- 
son, Hans Petersson, Ingrid Sundberg och Sten Svensson.

Sverrir Herm annsson avstod från  att rösta.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 7/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
storstädernas trafik- och mdjöproblem

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kommu
nikationsutskottet (A 814/t) med 51 röster. 36 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att göra en sammanställning av befintliga kunskaper om de nordiska 

storstädernas trafik- och miljöproblem och mot bakgrund därav 
företa nödvändiga kom pletterande utredningar, samt 

att på grundval av detta utredningsarbete utarbeta modeller över 
olika strategier för att lösa storstädernas trafik- och miljöpro
blem.

De 51 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Guðrún Helgadöttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Liisa Hilpelä 
Per O lof H åkansson  
Åsa Solberg Iversen 
O lof Jansson 
Elver Jonsson

Riitta Järvisalo-Kanerva  
Ragna Berget Jørgensen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Preben Lange 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Robert Pedersen  
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson
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Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland

Lena Öhrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregard

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 8/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
snabbare postgång mellan och inom  
de nordiska länderna

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kommu
nikationsutskottet (A 815/1) med 49 röster. 38 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att vidta 
åtgärder för att uppnå en snabbare postgång mellan och inom de 
nordiska länderna.

De 49 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Lennart Andersson  
Margrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Ivar Hansen 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f H åkansson  
Åsa Solberg Iversen 
Elver Jonsson

Anneli Jäätteenm äki 
Ragna Berget Jørgensen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Helge Adam  Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N yby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen
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Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
Marjatta Väänänen 
Lars Werner

Lena Öhrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 9/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
samarbetsprogram inom hälso- 
och socialsektorn

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (B 81 Is) med 70 röster. 17 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet
1. att fastställa ett nytt nordiskt samarbetsprogram för hälso- och 

socialsektorn med beaktande av de synpunkter som framförts av 
social- och miljöutskottet

2. att ställa tillräckliga ekonom iska resurser till förfogande för sam- 
arbetsprogram m ets genomförande samt

3. att kontinuerligt och i fortlöpande samverkan med Nordiska 
rådets organ och berörda parter vidareutveckla och fördjupa det 
nordiska sam arbetet inom hälso- och socialsektorn.

De 70 medlemmarna som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein A l saker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén 
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Hallgrim Berg 
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Eidur Guönason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Einar Førde 
Arne Gadd 
K nud Glønborg

Guðrún H elgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Ivar Hansen  
Søren Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lof Håkansson  
Åsa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Theo Koritzinsky
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Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson 
Oli Þ. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen  
Påll Pétursson  
Kaj Poulsen  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi

Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svart berg 
Sten Svensson  
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Lars Werner 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Sy se

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 10/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
intensifierat behandlingsarbete 
mot missbruk

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 7761s) med 62 röster. 25 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att
1. Verka för ökat sam arbete mellan amt/fylken/län och kommuner 

samt berörda offentliga och fristående organisationer i syfte att 
genomföra ett erfarenhetsutbyte om behandling av alkoholister 
och narkom aner för att identifiera och upplysa om de m etoder 
som visar sig särskilt effektiva i behandlingen,

2. ta initiativ till och stödja försöksprojekt på lokal och regional 
nivå i syfte att intensifiera rehabiliteringen av missbrukare.

De 62 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén 
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Hallgrim Berg 
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Eiður Gudnason  
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Einar Førde 
Arne Gadd 
Knud Glønborg

Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelå 
Per O lo f Håkansson  
Åsa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Theo Koritzinsky 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam Møller
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Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson  
Saara-Maria Paakkinen  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg

Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson  
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerdur Sverrisdöttir 
M arjatta Väänänen 
Lars Werner 
Lena Óhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 11/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
rökfria miljöer m .m .

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet der. 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 789ls) med 57 röster. 7 medlemmar avstod från att 
rösta och 17 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att utreda 
restriktiva regler i Norden innebärande exempelvis
(a) begränsning av rökning i offentliga lokaler och på offentliga 
kommunikationsmedel,
(b) förbud mot tobaksreklam , och
(c) märkning av tobaksprodukter.

De 57 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Hallgrim Berg 
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Eidur Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä

Per O lo f Håkansson  
Asa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Riitta J ärvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbtek Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun
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Arne Skauge 
Otto Steenholdl 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson  
Karin Söder 
Eeva Turunen

Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Lars Werner 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

De medlemmar som röstade m ot rekom m endationen var: Guðrún Hel- 
gadóttir, Hagen H agensen, Søren H ansen, Wiggo Kom stedt, Helge Adam  
Møller, Kristen Poulsgaard och Peder Sønderby.

Flemming Hansen, Anker Jørgensen, Brit Jørgensen, Kaj Poulsen, Kim
mo Sasi och Bernhardt Tastesen avstod från  att rösta.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 12/1988
de N ordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekomm endation angående 
internationella restriktioner mot 
tobaks konsumtion

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 789/s) med 47 röster. 5 medlemmar röstade mot 
rekom m endationen, 8 medlemmar avstod från att rösta och 27 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att på internationellt plan verka för restriktiva regler för tobaks- 
konsumtion.

De 47 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko A ho
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Margrete Auken  
Hallgrim Berg 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand 
Eiður Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f H åkansson  
Asa Solberg Iversen  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anneli Jäätteenm äki 
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo

Grethe Lundblad  
Agnar Nielsen 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson 
Öli P. Guöbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun  
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson  
Karin Söder 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerdur Sverrisdóttir 
Marjatta Väänänen 
Lars Werner 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregard
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De medlemmar som röstade m ot rekom m endationen var: Søren H an
sen, O lo f Jansson, Wig go Korns t edt, Kristen Pouls gaard och Peder 
Sønderby.

Ylva A nnerstedt, Hagen H agensen, Flemming Hansen, Anker Jørgen
sen, Brit Jørgensen, Kaj Poulsen, Kimmo Sasi och Bernhardt Tastesen 
avstod från  att rösta.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 13/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
miljöaspekter i den nordiska 
ekonomiska handlingsplanen

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 7781s) med 52 röster. 35 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att system atiskt inarbeta relevanta miljöaspekter vid fullföljandet 
av arbetet med den nordiska handlingsplanen för ekonomisk ut
veckling och full sysselsättning.

De 52 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Marg re te Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Eiður Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen  
Søren Hansen  
Per O lof Håkansson  
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson

Riitta J ärvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Guðbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Kaj Poulsen 
Kristen Poulsgaard 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun  
Otto Steenholdt 
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson 
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Valgerður Sverrisdóttir
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M arjatta Väänänen 
Lena Öhrsvik

Olle Östrand  
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 14/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekommendation angående 
reduktion av svavel- och kväve
utsläpp

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 779ls) med 49 röster. 1 medlem avstod från att rösta 
och 37 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att inom ramen för m inisterrådets handlingsplan mot luftförorening 

utreda konsekvenserna för industri, energi, transport och jo rd 
bruk i de nordiska länderna av dels 50 procents reduktion av 
svavel och kväveoxid, dels 80 respektive 75 procents reduktion 
av svavel respektive kväveoxid fram till 1995.

De 49 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jens BUgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Eidur Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen  
Søren Hansen  
Guðrún Helgadóttir 
Per O lo f Håkansson  
Asa Solher g Iversen

Riitta J ärvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Arvo Kemppainen 
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson 
M ats N y by 
Olafur G. Einarsson 
Óli P. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen  
Påll Pétursson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryyndmen 
Asbjørn Sjøthun  
Otto Steenholdt 
Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson
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Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Valgerður Sverrisdóttir 
Marjatta Väänänen

Lena Öhrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Ragna Berget Jørgensen avstod från  att rösta.

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard af Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 15/1988
de nordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekomm endation angående 
ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 779ls) med 47 röster. 1 medlem avstod från att rösta 
och 39 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att inom ramen för ECE verka för:

(a) att samtliga europeiska länder, inklusive Storbritannien, binder 
sig för en reduktion av svavelutsläppen med minst 30 procent — 
med 50%  som mål -  år 1993 och

(b) att bindande protokoll ingås mellan samtliga europeiska länder i 
syfte att reducera kväveoxidföroreningarna med minst hälften 
fram till mitten av 1990-talet.

De 47 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen 
Søren Hansen

Per O lof Håkansson  
Åsa Solberg Iversen 
Riitta Järvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun  
Ingrid Sundberg
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Karl-Erík Svartberg  
Sten Svensson  
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Valgerður Sverrisdóttir

M arjatta Väänänen 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Olof Jansson avstod från  att rösta.

Oslo den 9 mars 1988

Jan. P. Sy se

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 16/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
miljövänlig avfallshantering

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 783/s) med 53 röster. 1 medlem avstod från att rösta 
och 33 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att sammanställa ett sam arbetsprogram  för en mer miljövänlig 
avfallshantering i N orden, innefattande både samnordiska och 
nationella insatser.

De 53 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar H ansen  
Søren Hansen  
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Riitta Järvisalo-Kanerva

Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Arvo Kemppainen 
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Guðbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson  
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen
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Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Lena Óhrsvik

Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Per Olof H åkansson avstod från  att rösta. 

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén

43 -1 7 -3 3 6  N ord iska  råde t D el 2



3202

Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 17/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
handlingsplan m ot havsförorening

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 790!s ) med 56 röster. 31 medlemmar var frånvaran-

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att utarbeta ett samnordiskt handlingsprogram för bekämpande 
av havs- och kustföroreningen i Norden, där också havsom råde
na i N ordatlanten och kring Västnorden får sin berättigade plats, 
samt formulera en samnordisk politik i internationella samman
hang. E tt ministerrådsförslag om handlingsplanen bör föreläggas 
Nordiska rådets 37:e session.

De 56 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Eiður Guðnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Søren Hansen  
Elsi Hetemåki-Olander

Liisa Hilpelci 
Per O lo f Håkansson  
Asa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby 
Olafur G. Einarsson 
Oli Þ. Guðbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Kaj Poulsen
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Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg 
Karl-Erik Svart berg 
Sten Svensson  
Karin Söder

Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 18/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
forskning kring sälbestånden

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 793ls) med 60 röster. 2 medlemmar avstod från att 
rösta och 25 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet, 

att intensifiera forskningen kring sälbestånden och sambanden 
mellan sälarna och det marina ekosystem et.

De 60 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Eiöur Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Søren Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lof H åkansson  
Asa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Anker Jørgensen

Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila  
Theo Koritzinsky 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
Mats N y by 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen  
Pdll Pétursson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryyntinen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson
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Harald Synnes 
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen

Valgerdur Sverrisdöttir 
M arjatta Väänänen  
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregård

Riitta Järvisalo-K anerva och Anneli Jäätteenm äki avstod från att rösta. 

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén



3206

Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 19/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
decentraliserat miljösamarbete

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 799ls) med 65 röster. 22 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att vidta åtgärder för att initiera ett decentraliserat samarbete om 
miljöskyddsfrågor i Norden.

De 65 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Gudrun Helg adött ir 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Flemming Hansen 
Ivar Hansen 
Søren Hansen 
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark 
O lof Jansson

Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov  
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson 
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson 
Óli Þ. Gudbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Kristen Poulsgaard  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Riitta Saastamoinen  
Asbjørn Sjøthun
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Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen  
Ole Gabriel Ueland 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregard

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 20/1988
Nordiska M inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
åtgärder fö r  en bättre miljö

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (/4 809/s) med 48 röster. 1 medlem röstade mot rekom 
mendationen, 12 medlemmar avstod från att rösta och 26 medlemmar var 
frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att sammanställa nordiska erfarenheter om effekter på havet av 

näringstillförsel och utsläpp av kemiska substanser samt initi
era eventuell kom pletterande forskning härom, 

att starta ett långsiktigt FoU-projekt om skogsskadorna och me
toder för att förebygga dem, 

att undersöka möjligheterna att i ökad utsträckning använda eko
nomiska styrmedel i miljöpolitiken, t. ex. att genom skattera
batter stimulera till en minskning av avgasutsläppen i trafiken 
eller genom miljöskyddsavgifter stimulera till minskning av 
olika slags utsläpp.

De 48 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko A ho 
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Johan Buttedahl 
Eidur Gudnason 
Lahja Ex ner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg

Flemming Hansen 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f H åkansson  
Siri Häggmark 
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Grethe Lundblad  
Barbro Nilsson  
M ats N y by
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Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson 
Óli Þ. Guðbjartsson  
Saara-Maria Paakkinen 
Hans Pettersson  
Riitta Saastamoinen  
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg

Sten Svensson  
Jan P. Syse 
Karin Söder  
Eeva Tur unen 
Ole Gabriel Ueland 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik

Den medlem som röstade m ot rekomm endationen var: Kristen Pouls- 
gaard.

Margrete Auken, Guðrún Helgadóttir, Lilli Gyldenkilde, Ivar Hansen, 
Søren Hansen, Anker Jørgensen, Arvo Kemppainen, Jacob Lindenskov, 
Kjeld Rahbæk Møller, Kaj Poulsen, Bernhardt Tastesen och Lars W erner 
avstod från  att rösta.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén



3210

Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 21/1988
de nordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekomm endation angående
utvecklingsbistånd och miljöproblem

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 809/s) med 52 röster. 1 medlem röstade mot rekom 
m endationen, 9 medlemmar avstod från att rösta och 25 medlemmar var 
frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar 
att i ökad grad inrikta utvecklingsbiståndet på lösande av miljö
problem i tredje världen.

De 52 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson 
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Flemming Hansen  
Ivar H ansen  
Søren Hansen 
Liisa Hilpelå 
Per O lof Håkansson  
Siri Håggmark 
Åsa Solberg Iversen 
O lof Jansson

Elver Jonsson  
Riitta J ärvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Thea Knutzen 
Sakari Knuuttila 
Grethe Lundblad  
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Hans Pettersson  
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
M arjatta Väänänen
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Lars Werner 
Ernst Wroldsen

Lena Óhrsvik 
Kåre Øvregård

Den medlem som röstade m ot rekom m endationen var: Kristen Pouls- 
gaard.

Margrete Auken, Guðrún Helgadóttir, Lilli Gyldenkilde, Anker Jørgen
sen, Arvo Kemppainen, Jacob Lindenskov, Kjeld Rahbæk Møller, Kaj 
Poulsen, och Bernhardt Tastesen avstod från  att rösta.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 22/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
årlig lägesrapport om 
miljöpolitik

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av social- 
och miljöutskottet (A 818ls) med 57 röster. 30 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att årligen framlägga en lägesrapport på miljöpolitikens område 
inför N ordiska rådet.

De 57 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete A tiken 
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason  
Mikko Elo
Karl-Gunnar Fagerholm
Kjell M agne Fredheim
Arne Gadd
Knud Glønborg
Guðrún Helgadóttir
Lilli Gyldenkilde
Flemming Hansen
Ivar H ansen
Søren Hansen
Per O lo f Håkansson
Siri Häggmark
O lof Jansson
Elver Jonsson
Riitta Järvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Guðbjartsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Kaj Poulsen  
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun  
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson  
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen
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Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Val g erður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen

Lars Werner 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 23/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
nordiskt industriellt center i Oslo

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 76le) med 72 röster. 15 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å opprette et nordisk industrielt senter i Oslo etter de retnings
linjer som er angitt i ministerrådsforslaget og Økonomisk utvalgs 
synspunkter.

De 72 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Anken  
Jo Benkow  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
K nud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar H ansen  
Søren Hansen  
Liisa Hilpelä 
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark

Asa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Jårvisalo-Kanerva  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen 
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Wiggo Kom stedt 
Preben Lange 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen
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Páll Pétursson 
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Riitta Saastamoinen  
Asbjørn Sjøthun  
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes

Jan P. Syse
Karin Söder
Peder Sønderby
Bernhardt Tastesen
Eeva Turunen
Ole Gabriel Ueland
Valgerður Sverrisdóttir
Lars Werner
Ernst Wroldsen
Lena Öhrsvik
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

J a n P . Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 24/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
nordiskt bioteknologiskt sam arbets
program

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 771 e) med 50 röster. 37 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å vedta et nordisk bioteknologisk samarbeidsprogram i samsvar 
med m inisterrådsforslaget og Økonomisk utvalgs synspunkter.

De 50 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen 
Søren Hansen 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark 
Asa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Elver Jonsson

Riitta Järvisalo-Kanerva 
Anneli Jäätteenm äki 
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila 
Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Påll Pétursson 
Hans Pettersson 
Heikki Riihijärvi 
Kimmo Sasi 
Riitta Saastamoinen  
Asbjørn Sjøthun 
Ingrid Sundberg  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen
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Lars Werner 
Ernst Wroldsen

Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 25/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
program fö r  nordiskt bistånds
samarbete

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 79le) med 62 röster. 1 medlem röstade mot rekom 
mendationen och 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd 
å vedta et program for nordisk bistandssamarbeid i sam svar med 
m inisterrådsförslag B 79/e og Økonomisk utvalgs synspunkter.

De 62 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén 
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen 
Søren Hansen  
Liisa Hilpelå 
Per O lof Håkansson  
Siri Håggmark 
i s a  Solberg Iversen 
O lof Jansson

Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Brit Jørgensen 
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Wiggo K om stedt 
Theo Koritzinsky 
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
Mats Nyby  
Hans Nyhage  
Óli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynånen
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Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg 
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder

Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregård

Den medlem som röstade mot rekom m endationen var: Kristen Pouls- 
gaard.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 26/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
nordiskt biståndssamarbete

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (A 813/e och A 8I6le) med 60 röster. 1 medlem röstade 
mot rekom m endationen, 1 medlem avstod från att rösta och 24 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å virke for at de nordiske land

-  utlåner eksperter til de regionale utviklingsbanker
-  vurderer hvorvidt den økonomiske støtten til IUCN skal økes
-  tar initiativ til at det internasjonalt avsettes midler til et effektivt 

undersøkelses- og prosjektarbeid med henblikk på sikring av 
tropeskogen

-  utreder spørsm ålet om opprettelsen av en nordisk stasjon for 
biologisk og skogteknisk forskning i Tanzania.

De 60 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Hagen Hagensen

Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Liisa Hilpelå 
Per O lo f H åkansson  
Siri Håggmark 
Åsa Solberg Iversen 
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo Kom stedt 
Theo Koritzinsky 
Preben Lange 
Inga Lantz 
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen
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Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynånen  
Riitta Saastam oinen  
Kimmo Sasi

Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes 
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregard

Den medlem som röstade m ot rekom m endationen var Kristen Pouls- 
gaard.

Helge Adam Møller avstod från  att rösta.

Oslo den 10 mars

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén



3222

Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 27/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
upprättande av en nordisk 
utvecklingsfond

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 84le) med 67 röster. 1 medlem röstade mot rekom
mendationen och 19 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å opprette et Nordisk Utviklingsfond etter de retningslinjer som 
er angitt i ministerrådsförslaget og Økonomisk utvalgs synspunk
ter.

De 67 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

E skoA ho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eidur Gudnason 
Mikko El o 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Liisa Hilpelä 
Per O lo f H åkansson

Siri Häggmark 
Åsa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva 
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Preben Lange 
Inga Lantz  
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen
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Páll Pétursson  
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Riitta Saastamoinen  
Kimm o Sasi 
Arne Skauge 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson

H arald Synnes 
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregård

Den medlem som röstade m ot rekomm endationen var Kristen Pouls- 
gaard.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén



3224

N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 28/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
permanentning av Nordiska inves
teringsbankens regionallåneordning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 82/e) med 63 röster. 1 medlem avstod från att rösta 
och 23 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å gjøre Nordisk Investeringsbanks regionallåneordning til en per
manent del av bankens virksomhet etter de retningslinjer som er 
angitt i ministerrådsforslaget.

De 63 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
K nud Glønborg 
Guðrún H elgadóttir 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark

Åsa Solberg Iversen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Theo Koritzinsky 
Preben Lange  
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
M ats N y  by 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli Þ. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari
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Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson

Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Olof Jansson avstod från  a tt rösta. 

Oslo den 10 mars

Jan P. Syse
Gerhard af Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 29/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
nordiska projektexportfonden  
som perm anent institution

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av eko
nomiska utskottet (B 78/e) med 45 röster. 42 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd 
å gjøre Nordisk Prosjekteksportfond til en permanent institusjon i 
sam svar med de retningslinjer som er angitt i ministerrådsforsla
get og Økonomisk utvalgs synspunkter.

De 45 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

E skoA ho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Elsi Hetemåki-Olander 
Åsa Solberg Iversen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen

Preben Lange 
Inga Lantz  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
Hans Nyhage
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Páll Pétursson 
Seppo Pelttari 
H ans Pettersson  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen  
Ole Gabriel Veland  
Lena Öhrsvik

Jan P. Syse
Gerhard a f  Schultén

Oslo den 10 mars 1988
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 30/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
nordiskt samarbete om utnyttjande 
av naturgas

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekom m endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (A 777/e) med 64 röster. 23 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å intensivere det nordiske samarbeid om utnyttelse av naturgass i 
energiforsyningen med sikte på å gi en nærmere vurdering av 
hvordan naturgassen kan spille en større rolle i den nordiske 
energibalansen.

De 64 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eidur Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Søren Hansen

Elsi Hetemäki-O lander 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f H åkansson  
Siri Häggmark 
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila  
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson
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Óli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson  
Saara-Maria Paakkinen 
Páll Pétursson 
Hans Pettersson  
Seppo Pelttari 
Kristen Poulsgaard  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Ingrid Sundberg

Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes 
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 31/1988
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
beskattning av personer m ed fa s t  
bostad i ett nordiskt land 
och arbete i e tt annat

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (A 780/e) med 62 röster. 25 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
å gjennomføre en generell utredning som belyser den skattem essi
ge stilling for personer med fast bosted i ett nordisk land og arbeid 
i et annet, herunder spørsmålet om likebehandling når det gjelder 
rentefradrag ved besittelse av boligeiendom i annet nordisk land.

De 62 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Esko Aho  
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand 
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen

Søren Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Siri Häggmark 
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen 
Sakari KnuuttUa 
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Louvo  
Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
Mats Nyby 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson
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Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Hans Pettersson  
Seppo Pelttari 
Kristen Poulsgaard  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson

Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 32/1988
de nordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekomm endation 
angående avveckling av kärnkraften

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (A  788/e) med 62 röster. 2 medlemmar röstade mot 
rekom m endationen, 8 medlemmar avstod från att rösta och 25 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske lands regjeringer å inten
sivere sam arbeidet på det energipolitiske om rådet for å legge 
forholdene til rette for en ønskelig avvikling av kjernekraften.

De 62 medlem mar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason  
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Per O lo f Håkansson  
Siri H åggmark

Åsa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Järvisalo-Kanerva  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Inga Lantz 
Grethe Lundblad  
Kjeld Rahbæk Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
M ats N yby  
Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson  
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Hans Pettersson  
Heikki Riihijärvi
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Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
Ingrid Sundberg  
Slen Svensson  
Karin Söder

Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregard

De medlemmar som röstade mot rekomm endationen var: Helge Adam  
Møller och Kristen Poulsgaard.

Mikko Elo, Elsi Hetemäki-Olander, Liisa Hilpelä, Anna Kaarina Lou- 
vo, Eeva-Liisa Moilanen, Sverrir Herm annsson, Harald Synnes och Eeva 
Turunen avstod från  att rösta.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 33/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
”frikom m unförsök” över riks- 
gränserna i Norden

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av eko
nomiska utskottet (A 792le) med 63 röster. 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd
-  å muliggjøre for kommuner på ulike sider av nasjonsgrensene i 

N orden å delta i et frikom muneforsøk i sam svar med Økono
misk utvalgs synspunkter, samt

-  etablere en prosjektgruppe som gis tilstrekkelige ressurser for 
å evaluere forsøksvirksom hetene og foreslå endringer i lover 
og regler som hem mer det grenseregionale samarbeidet.

De 63 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Esko Aho  
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M ar gre te Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Flemming Flansen 
Søren Hansen 
Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelå 
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark 
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Jårvisalo-Kanerva 
Brit Jørgensen 
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Theo Koritzinsky 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson

4 4 -1 7 -3 3 6  N ordiska råde t D el 2
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Óli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Páll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Hans Pettersson  
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Arne Skauge 
Otto Steenholdt

Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 34/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående
handlingsplan fö r  det nordiska 
kultursamarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kul
turutskottet (B 83/k) med 61 röster. 2 medlemmar röstade mot rekomm en
dationen och 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet
1. att fastställa en handlingsplan för utvecklingen av det nordiska 

kultursam arbetet i enlighet med ministerrådsförslag B 83/k och 
med beaktande av de synpunkter som anförts av kulturutskottet

2. att genomföra handlingsplanen under perioden 1989-1991 och 
att härvid särskilt prioritera
-  arbetet för ökad språkförståelse i Norden
-  ökat stöd till folkrörelsesam arbetet
-  utbyggnaden av studentutbytet, lärar- och elevutbytet samt 

Norden som gemensamt utbildningsområde
-  utvecklingen av det nordiska m ediesam arbetet samt upprät

tande av en nordisk mediefond
-  fortsatt utbyggnad av det nordiska forskningssam arbetet en

ligt gällande riktlinjer (B 69/k)
3. att mot bakgrund av den avgörande betydelse ett starkt utbyggt 

nordiskt radio- och TV-samarbete via satellit har för att stärka 
den nordiska kulturgemenskapen utforma en organisation för ett 
perm anent radio- och TV-sam arbete, som tillgodoser de kultur
politiska m ålsättningarna för samarbetet

4. att tillföra handlingsplanen ytterligare resurser för att genomföra 
de aktiviteter som ingår i planen och särskilt för att möjliggöra en 
stark utbyggnad av N ordiska kulturfonden.
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De 61 medlemmar som röstade för rekomm endationen var:

Svein Alsaker
Claes Andersson
Lennart Andersson
M argareta Andrén
Ylva Annerstedt
Margrete Auken
Dorte Bennedsen
Jens Bilgrav-Nielsen
Gunnar Björk
Ilkka-Christian Björklund
Gustav Björkstrand
Eiöur Gudnason
Mikko Elo
Lahja Exner
Karl-Gunnar Fagerholm
Kjell Magne Fredheim
Knud Glønborg
Lilli Gyldenkilde
Flemming Hansen
Ivar Hansen
Søren Hansen
Elsi Hetemäki-Olander
Liisa Hilpelä
Per O lo f H åkansson
Siri Häggmark
Tytti Isohookana-Asunmaa
Asa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Brit Jørgensen
Thea Knutzen

Sakari Knuuttila  
Wiggo Kom stedt 
Inga Lantz  
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson 
M ats N y  by 
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
R eiu lf Steen  
Ingrid Sundberg 
Sten Svensson  
Jan P. Syse 
Peder Sønderby 
Anders Talleraas 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerdur Sverrisdóttir 
Ernst Wroldsen 
Lena Óhrsvik 
Kåre Øvregard

De medlemmar som röstade m ot rekomm endationen var: Guðrún 
Helgadöttir och Kristen Poulsgaard.

Jan P. Syse

Oslo den 10 mars 1988

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 35/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
program fö r  kulturminnesvård och 
skydd av världskulturarvet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kul
turutskottet (A 775lk) med 54 röster. 33 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att medverka till utformningen av ett program för ökat samarbete 

inom kulturm innesvården i Norden och att delta i samordningen 
av nordiska insatser i syfte att bevara kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer, föremål och minnesmärken i Norden,

2. att aktivt verka för att de nordiska länderna i internationella 
sam arbetsorgan ger arbetet för att skydda världskulturarvet stor 
uppmärksamhet.

De 54 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Gustav Björkstrand 
Eiður Guðnason 
M ikko Elo 
La hja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Ivar Hansen 
Søren Hansen

Elsi H etemäki-O lander 
Liisa Hilpelå 
Per O lo f H åkansson  
Siri Håggmark 
Tytti Isohookana-Asunm aa  
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen  
Sakari Knuuttila  
Inga Lantz  
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson 
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson
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Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Seppo Pelttari 
Kaj Poulsen  
Mirja Ryynånen  
Kimmo Sasi 
Ingrid Sundberg

Oslo den 10 mars 1988

Sten Svensson  
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Marjatta Väänänen 
Lena O hr svik 
Kåre Øvregård

Jan P. Syse

G erhard a f  Schulten
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 36/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
ökat samarbete inom vuxenutbildningen

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av kul
turutskottet (A 801 Ik) med 59 röster. 28 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att utgående från principen om livslång inlärning fortsatt bygga ut 
sam arbetet inom vuxenutbildning och folkbildning i Norden, och 
att härvid särskilt uppm ärksam m a insatser för korttidsutbildade, 
utvecklingen av folkbildningsorganisationernas sam arbete och 
satsningar på vuxenpedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbe
te i Norden.

De 59 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gustav Björkstrand  
Eiður Gudnason  
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún H elgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lo f Håkansson

Siri Häggmark
Tytti Isohookana-Asunm aa
Å sa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Anker Jørgensen
Thea Knutzen
Sakari Knuuttila
Wiggo K om stedt
Inga Lantz
Anna-Kaarina Louvo
Grethe Lundblad
Kjeld Rahbæk Møller
Barbro Nilsson
M ats Nyby
Hans Nyhage
Olafur G. Einarsson
Oli Þ. Gudbjartsson
Berit Oscarsson
Saara-Maria Paakkinen
Påll Pétursson
Seppo Pelttari
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Hans Pettersson 
Kaj Poulsen  
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg 
Sten Svensson  
Peder Sønderby

Anders Talleraas 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 37/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
förstärkt nordiskt ungdomssamarbete

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kul
turutskottet (A 802lk) med 61 röster. 26 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet 
att fortsatt stärka förutsättningarna för det nordiska ungdoms
sam arbetet särskilt genom att stöda ungdomsorganisationerna 
och nya utbytesprogram  för ungdomar i Norden.

De 61 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gustav Björkstrand  
Eidur Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Søren Hansen 
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lof H åkansson  
Siri Håggmark 
Tytti Isohookana-Asunm aa  
Asa Solberg Iversen

O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo Kom stedt 
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Louvo  
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N yby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen  
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Otto Steenholdt
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Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Peder Sønderby 
Anders Talleraas 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen

Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregård

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse
Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 38/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekomm endation angående 
Nordiska rådets teknologipris

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekom m endation efter förslag av kul
turutskottet (A 810/k) med 62 röster. 4 medlemmar röstade mot rekom 
mendationen och 21 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att i anslutning till det nordiska teknologiåret 1988 i syfte att 
främja nordiskt forsknings- och utvecklingssam arbete låta utdela 
ett särskilt nordiskt pris, N ordiska rådets teknologipris.

De 62 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Svein Alsaker
Claes Andersson
Lennart Andersson
Margareta Andrén
Ylva Annerstedt
Jens Bilgrav-Nielsen
Gunnar Björk
Gustav Björkstrand
Eiður Gudnason
Mikko Elo
Lahja Exner
Karl-Gunnar Fagerholm
Kjell M agne Fredheim
Arne Gadd
Knud Glønborg
Guðrún H elgadóttir
Lilli Gyldenkilde
Søren Hansen
Elsi Hetemäki-O lander
Liisa Hilpelå
Per O lo f H åkansson
Siri Håggmark
Tytti Isohookana-Asunm aa
Åsa Solberg Iversen

O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N y by 
Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen  
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Mirja Ryynånen
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Kimmo Sasi 
Arne Skauge 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Peder Sønderby 
Anders Talleraas

Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

De medlemmar som röstade m ot rekomm endationen var: Jo Benkow, 
Jens Bilgrav-Nielsen, Fleming Hansen och Hagen Hagensen.

Oslo den 10 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 39/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekom m endation angående 
nordiskt kom m unalt skolsamarbete

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
10 mars 1988 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kul
turutskottet (A 81 Hk) med 63 röster. 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att stärka det nordiska sam arbetet på skolområdet genom att i 
högre grad indra kommunerna och länen samt deras centralorga
nisationer i detta samarbete.

De 63 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen  
Gunnar Björk 
Gustav Björkstrand  
Eiður Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Gudrim Helgadöttir 
Lilli Gyldenkilde 
Flemming Hansen  
Søren Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa HilpeUi 
Per O lof H åkansson  
Siri Håggmark

Tytti Isohookana-Asunmaa  
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila 
Wiggo Kom stedt 
Inga Lantz 
Anna-Kaarina Lottvo 
Grethe Lundblad  
Helge Adam Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Óli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari 
H ans Pettersson
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Kaj Poulsen 
Mirja Ryynänen  
Kimmo Sasi 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Peder Sønderby

Oslo den 10 mars 1988

Bernhardt Tastesen
Eeva Turunen
Val g erður Sverrisdöttir
Ernst Wroldsen
Lena Ohrsvik
Kåre Øvregård

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 40/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekom m endation angående 
samarbetsprogram på livsmedels
området

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av ju ri
diska utskottet (B 80!j)  med 63 röster. 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at vedtage et samarbejdsprogram på levnedsmiddelområdet i 
overensstem m else med m inisterrådsforslag B 80/j og Juridisk 
Udvalgs synspunkter.

De 63 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Svein Alsaker  
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Anken  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Søren Hansen 
Liisa Hilpelå
Sinikka H urskainen-Leppänen  
Per O lo f H åkansson  
Siri Håggmark

Tytti Isohookana-Asunm aa  
-Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Riitta Jårvisalo-Kanerva 
Anneli Jååtteenm äki 
Brit Jørgensen  
Ragna Berget Jørgensen  
Thea Knutzen 
Theo Koritzinsky 
Inga Lantz 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Seppo Pelttari 
Kaj Poulsen
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Riitta Saastamoinen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen

Oslo den 11 mars 1988

Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
Marjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Jan. P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 41/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
livsmedelspolitik och livsmedels- 
lagstiftning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av ju ri
diska utskottet (A 784/j) med 61 röster. 26 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at foretage en gennemgang af levnedsmiddellovgivningen og 
-kontrollen i de nordiske lande med henblik på at etablere fælles 
kvalitetskrav i Norden.

De 61 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Anken  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Søren Hansen 
Liisa Hilpelå
Sinikka Hurskainen-Leppånen  
Per O lo f Håkansson  
Siri Håggmark

Tytti Isohookana-Asunm aa
Asa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jons s on
Riitta Jårvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Thea Knutzen
Theo Koritzinsky
Inga Lantz
Jacob Lindenskov
Grethe Lundblad
Eeva-Liisa Moilanen
Kjeld Rahbæk Møller
Barbro Nilsson
M ats N yby
Hans Nyhage
Ólafur G. Einarsson
Óli P. Guðbjartsson
Berit Oscarsson
Seppo Pelttari
Kaj Poulsen
Riitta Saastamoinen
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Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjø t hun 
Otto Steenholdt 
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen

O sloden  11 mars 1988

Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Jan. P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 42/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekomm endation angående 
likartade nordiska regler fö r  
samhällstjänst

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av ju ri
diska utskottet (A 804lf) med 62 röster. 25 medlemmar var frånvarande.

Rekom m endationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at arbejde hen imod, at der i de nordiske lande indføres så ensar
tede regler som muligt om samfundstjeneste som strafferetlig 
sanktionsform.

De 62 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Arne G add  
K nud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Ivar H ansen  
Søren Hansen  
Liisa Hilpelä
Sinikka H urskainen-Leppänen  
Per O lof H åkansson

Siri Håggmark
Tytti Isohookana-Asunm aa
Åsa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Riitta Järvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Thea Knutzen
Inga Lantz
Anna-Kaarina Louvo
Grethe Lundblad
Eeva-Liisa Moilanen
Kjeld Rahbæk Møller
Barbro Nilsson
M ats N y  by
Hans Nyhage
Olafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson
Berit Oscarsson
Seppo Pelttari
Kaj Poulsen
Riitta Saastam oinen
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Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
Ingrid Sundberg  
Sverrir Hermannsson  

Karin Söder  
Peder Sønderby

Oslo den 11 mars 1988

Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdöttir 
Marjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand

Jan. P . Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 43/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
samarbete om kriminalitets- 
efterforskning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av ju ri
diska utskottet (A 806/j) med 57 röster. 6 medlemmar röstade mot rekom 
m endationen, 3 medlemmar avstod från att rösta och 24 medlemmar var 
frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd 
at nedsætte en arbejdsgruppe til at udrede det nordiske samarbej
de om kriminalitetsefterforskning samt til at undersøge behovet 
og mulighederne for en videreudvikling og evt. effektivisering af 
dette samarbejde.

De 57 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Svein Alsaker  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Dorte Bennedsen  
Jens BUgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Gudnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Ivar Hansen

Søren Hansen  
Liisa Hilpelä
Sinikka H urskainen-Leppånen
Tytti Isohookana-Asunm aa
O lof Jansson
Riitta Järvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Inga Lantz
Jacob Lindenskov
Anna-Kaarina Louvo
Grethe Lundblad
Eeva-Liisa Moilanen
Kjeld Rahbæk Møller
Barbro Nilsson
M ats Nyby
Oli Þ. Gudbjartsson
Berit Oscarsson
Seppo Pelttari
Kaj Poulsen



3254 Rekommendation 43/1988

H eikki Riihijärvi 
Riitta Saastamoinen  
Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
R eiu lf Steen  
Otto Steenholdt 
Sverrir Hermannsson

Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Olle Östrand

Karin Söder

De medlemmar som röstade m ot rekomm endationen var: Siri Hägg- 
mark, Thea Knutzen, Hans N yhage, Ólafur G. Einarsson, K immo Sasi 
och Ingrid Sundberg.

Per Olof H åkansson, Åsa Solberg Iversen och Lena Öhrsvik avstod från  
att rösta.

Oslo den 11 mars 1988

J a n P . Syse

Gerhard a f  Schultén
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N ordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 44/1988
Nordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angående 
reell likalön mellan kvinnor och män

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av ju ri
diska utskottet (A 812lj) med 59 röster. 28 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd
1. at der iværksættes et forundersøgelsesprojekt og i forbindelse 

hermed eventuelt gennemføres praktisk forsøgsvirksomhed og 
evaluering med henblik på at få samlet den eksisterende viden 
om og få kortlagt årsagerne til den manglende reelle ligeløn 
mellem kvinder og mænd, og

2. på baggrund heraf at foreslå foranstaltninger, der tilsigter at 
Qerne de barrierer, som medfører forskelle i lønninger mellem 
kvinder og mænd, samt

3. at afsætte de fornødne midler til projekternes gennemførelse ved 
at lade projekterne, der er nævnt under punkt 1 og 2, indgå i den 
nye økonomiske handlingsplan for Norden.

De 59 medlemmar som röstade fö r  rekom m endationen var:

Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margrete Auken  
Jo Benkow  
Dorte Bennedsen  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Gudrun Helgadøttir 
Lilli Gyldenkilde

Flagen Hagensen  
Liisa Hilpelä
Sinikka Hurskainen-Leppänen
Per O lo f Håkansson
Siri H äggmark
Tytti Isohookana-Asunm aa
Åsa Solherg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Riitta J ärvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Ragna Berget Jørgensen
Thea Knutzen
Theo Koritzinsky
Inga Lantz
Jacob Lindenskov
Anna-Kaarina Louvo
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Eeva-Liisa Moilanen 
Kjeld Rahbæk Møller 
Barbro Nilsson  
M ats N yby  
Hans Nyhage  
Olafur G. Einarsson 
Oli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Páll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Heikki Riihijärvi 
Riitta Saastam oinen  
Kimmo Sasi

Arne Skauge 
Ingrid Sundberg  
Sverrir Hermannsson  
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand

Oslo den 11 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén



3257

Nordiska rådet har tillställt REKOMMENDATION nr 45/1988
Nordiska ministerrådet nedan
stående rekom m endation angående 
nordiskt skolsamarbete i Nordiska  
ministerrådets regi

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 
11 mars 1988 antagit nedanstående rekomm endation efter förslag av bud- 
get- och kontrollutskottet (A 8241b) med 55 röster. 32 medlemmar var 
frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 
att beakta budget- och kontrollutskottets konklusioner angående 
det nordiska skolsam arbetet i Nordiska ministerrådets regi.

De 55 medlemmar som röstade fö r  rekomm endationen var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Ilkka-Christian Björklund 
Brita Borge 
Eiður Guðnason 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Ivar Hansen  
Liisa Hilpelå
Sinikka Hurskainen-Leppåne, 
Per O lo f H åkansson  
Siri Håggmark 
Asa Solberg Iversen

O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Thea Knutzen 
Wiggo K om stedt 
Theo Koritzinsky 
Inga Lantz 
Jacob Lindenskov 
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Barbro Nilsson 
Hans Nyhage 
Olafur G. Einarsson 
Berit Oscarsson 
Påll Pétursson 
Seppo Pelttari 
Kaj Poulsen 
Kristen Poulsgaard  
Riitta Saastamoinen  
Otto Steenholdt 
Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse
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Karin Söder 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
Ernst Wroldsen

Oslo den 11 mars 1988

Lena Öhrsvik 
Olle Östrand  
Kåre Øvregård

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 1/1988
yttrande till N ordiska 
ministerrådet över berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 9 
mars 1988 beslutat avge yttrande till N ordiska ministerrådet över berättel
se rörande det nordiska sam arbetet (C 1) i överensstäm m else med vad som 
föreslagits i kom m unikationsutskottets betänkande. 72 medlemmar rösta
de för yttrandet och 15 medlemmar var frånvarande.

Y ttrandet har följande lydelse:

N ordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet
-  att u treda de kostnader som en speciell transportservice för han

dikappade innebär i jäm förelse med kostnaderna vid handikapp
anpassning av kollektiva transportm edel,

-  att inom m inisterrådets organisation skapa ett gemensamt forum 
för att behandla internationella sjöfarts- och luftfartspolitiska 
frågor,

-  att om edelbart se till att konstruktiva förhandlingar igångsätts i 
syfte att komma fram till tillfredsställande tvärgående flygtrafik i 
Norden,

-  att verka för en harmonisering av den nordiska transportpoliti
ken,

-  att verka för att N orden blir en gemensam transportm arknad,
-  att verka för att effektivitetsökningar av de nordiska transporter

na också blir m iljöförbättrande samt försäkrar alla trafikantgrup
pers mobilitet,

-  att m inisterrådet aktivt och konstruktivt arbetar för ett perm a
nent ungdom sresekort.

De 72 medlemmar som röstade fö r  yttrandet var:

Esko Aho
Lennart Andersson  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Jo Benkow  
Hallgrim Berg 
Gunnar Björk 
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl

Eiöur Gudnason 
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Einar Førde 
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde
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Hagen Hagensen  
Flemming Hansen  
Ivar Hansen  
Guðrún Helgadóttir 
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä
Sinikka Hurskainen-Leppånen
Per O lof H åkansson
Åsa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Riitta Järvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Anker Jørgensen
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Arvo Kemppainen
Sakari Knuuttila
Wiggo Kom stedt
Grethe Lundblad
Helge Adam  Møller
Kjeld Rahbæk Møller
Mats N y by
Hans Nyhage
Ólafur G. Einarsson
Óli P. Gudbjartsson
Berit Oscarsson

Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Robert Pedersen  
Hans Petersson  
Oddrunn Pettersen  
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
R eiu lf Steen  
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson  
Harald Synnes 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Veland  
Valgerdur Sverrisdóttir 
Marjatta Väänänen 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 2/1988
yttrande till N ordiska 
m inisterrådet över berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 9 
mars 1988 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berättel
se rörande det nordiska sam arbetet (C 1) i överensstäm m else med vad som 
föreslagits i social- och miljöutskottets betänkande. 49 medlemmar röstade 
för yttrandet och 38 medlemmar var frånvarande.

Y ttrandet har följande lydelse:

Nordiska rådet hem ställer till Nordiska ministerrådet, att
1. i sam arbetet på arbetsm arknadsom rådet bör större insatser äg

nas de svaga gruppernas situation,
2. förslag till nordisk arbetsmiljökonvention bör föreläggas N ordis

ka rådet som ett m inisterrådsförslag till 37:e sessionen,
3. konkreta åtgärder bör vidtas i de nordiska länderna för att för

verkliga W HO’s målsättning att minska alkoholkonsumtionen 
med 25 % fram till år 2000,

4. ett sam arbetsprogram  på miljöområdet med aktivt och konkret 
innehåll bör läggas fram som ett ministerrådsförslag före rådets 
37:e session.

De 49 medlemmar som röstade fö r  yttrandet var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Dorte Bennedsen  
Gunnar Björk 
Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Mikko Elo 
Knud Glønborg 
Lilli Gyldenkilde 
Ivar Hansen  
Elsi Hetemäki-Olander 
Liisa Hilpelä 
Per O lof Håkansson

Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Sakari Knuuttila  
Wiggo K om stedt 
Theo Koritzinsky 
Jacob Lindenskov 
Anna-Kaarina Louvo  
Grethe Lundblad  
Helge Adam  Møller 
Barbro Nilsson  
M ats Nyby  
Hans Nyhage
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Ólafur G. Einarsson 
Oli Þ. Gudbjartsson 
Påll Pétursson  
Kaj Poulsen 
Kristen Poulsgaard  
Kimmo Sasi 
Ingrid Sundberg  
Karl-Erik Svartberg 
Sten Svensson

Bernhardt Tastesen  
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdóttir 
Marjatta Vädinänen 
Lars Werner 
Lena Ohrsvik 
Olle Östrand

Oslo den 9 mars 1988

Jan P. Syse

G erhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 3/1988
yttrande till N ordiska 
ministerrådet över berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den
10 mars 1988 beslutat avge yttrande till N ordiska ministerrådet över berät
telse rörande det nordiska sam arbetet ( C l )  i överensstäm m else med vad 
som föreslagits i ekonom iska utskottets betänkande. 73 medlemmar rösta
de för yttrandet. 14 medlemmar var frånvarande.

Y ttrandet har följande lydelse:

1. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om å virke for at 
M inisterrådets organer spiller en mer aktiv rolle med hensyn til å 
fremme felles nordiske interesser og samordne nordiske tiltak for 
å møte den utfordring den europeiske integrasjonsprosessen in
nebærer.

2. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om at Nordisk 
Industrifonds budsjett for 1989 ikke svekkes som en følge av at 
den økonomiske handlingsplanen utløper i 1988 samt at Fondet 
tilføres ytterligere ressurser som følge av ministerrådsforslagene 
om opprettelse av et industrielt senter i Oslo og et bioteknologisk 
sam arbeidsprogram .

3. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om at forslag om 
eventuelle fortsatte bevilgninger til Nordisk Kontaktorgan for 
Atomenergispørsmål etter at nåværende sikkerhetsprogram utlø
per i 1989 forelegges Nordisk Råd i et særskilt m inisterrådsfor
slag.

4. Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd om å virke for at 
arbeidet med å avvikle handelshindringer i N orden effektiviseres 
og gis høy prioritet i alle nordiske sam arbeidsorganer samt at det 
biir rapportert om konkrete resultater til neste sesjon.

De 73 medlemmar som röstade fö r  y ttrandet var:

Esko Aho  
Svein Alsaker 
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
M argrete Auken  
Gunnar Björk

Ilkka-Christian Björklund  
Gustav Björkstrand  
Johan Buttedahl 
Eiður Guðnason  
M ikko Elo 
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm
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Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd 
Knud Glønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Flemming Hansen  
Ivar H ansen  
Søren Hansen  
Liisa Hilpelå 
Per O lof Håkansson  
Siri Håggmark 
Asa Solberg Iversen  
O lof Jansson  
Elver Jonsson  
Anneli Jäätteenm äki 
Anker Jørgensen  
Brit Jørgensen  
Arvo Kemppainen  
Thea Knutzen  
Sakari Knuuttila  
Preben Lange 
Anna-Kaarina Lottvo 
Grethe Lundblad  
Eeva-Liisa Moilanen 
Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
M ats N y by

Ólafur G. Einarsson 
Oli Þ. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Saara-Maria Paakkinen 
Påll Pétursson  
Hans Pettersson  
Kaj Poulsen 
Kristen Poulsgaard 
Heikki Riihijärvi 
Mirja Ryynänen  
Riitta Saastamoinen  
Kimmo Sasi 
Asbjørn Sjøthun 
Otto Steenholdt 
Ingrid Sundberg 
Sten Svensson  
Sverrir H ermannsson  
Harald Synnes 
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Ole Gabriel Ueland 
Valgerður Sverrisdöttir 
Lars Werner 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Kåre Øvregård

Jan P. Syse

Oslo den 10 mars 1988

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 4/1988
yttrande till Nordiska 
ministerrådet över berättelse 
rörande det nordiska sam arbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
11 mars 1988 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berät
telse rörande det nordiska sam arbetet ( C l )  i överensstäm m else med vad 
som föreslagits i juridiska utskottets betänkande. 61 medlemmar röstade 
för yttrandet. 26 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

-  Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd at vedtage Juri
disk Udvalgs forslag til et moderniseret lovgivningsprogram som 
en del af det fremtidige lovgivningssamarbejde.

-  Nordisk Råd opfordrer Nordisk M inisterråd til i forbindelse med 
vurderingen af bemandingen i m inisterrådets sekretariat at over
veje at lade embedsm andskomiteen for lovgivningssamarbejde 
forankre i sekretariatet.

De 61 medlemmar som röstade fö r  yttrandet var:

Svein A l saker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
Margareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Anken  
Jo Benkow  
Jens Bilgrav-Nielsen 
Gunnar Björk 
Hkka-Ckristian Björklund 
Gustav Björkstrand  
Eiður Guðnason 
Mikko Elo 
Labja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell Magne Fredheim  
Arne Gadd 
Guðrún Helgadóttir 
Lilli Gyldenkilde 
Søren Hansen
4 5 -1 7 -3 3 6  N ordiska råde t D el 2

Liisa Hilpelä
Sinikka Hurskainen-Leppänen
Per O lof H åkansson
Siri Häggmark
Tytti Isohookana-Asunm aa
Asa Solberg Iversen
Elver Jonsson
Riitta Järvisalo-Kanerva
Anneli Jäätteenm äki
Anker Jørgensen
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Thea Knutzen
Sakari Knuuttila
Inga Lantz
Anna-Kaarina Louvo
Kjeld Rahbæk Møller
Agnar Nielsen
Barbro Nilsson
M ats N y by
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Hans Nyhage  
Ólafur G. Einarsson 
Óli P. Guðbjartsson 
Berit Oscarsson 
Seppo Pelttari 
Riitta Saastamoinen  
Asbjørn Sjøthun  
Arne Skauge 
Ingrid Sundberg  
Sten Svensson  
Sverrir Hermannsson

Karin Söder 
Peder Sønderby 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerður Sverrisdóttir 
M arjatta Väänänen 
Ernst Wroldsen 
Lena Öhrsvik 
Olle Östrand 
Kåre Øvregård

Oslo den 11 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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Nordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 5/1988
yttrande till Nordiska 
ministerrådet över 
Nordiska m inisterrådets redogörelse 
om planerna fö r  det nordiska sam 
arbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den
11 mars 1988 beslutat avge yttrande till N ordiska m inisterrådet över N or
diska m inisterrådets redogörelse om planerna för det nordiska samarbetet 
(C 2) i överensstäm m else med vad som föreslagits i budget- och kontrollut
skottets betänkande. 63 medlemmar röstade för yttrandet. 24 medlemmar 
var frånvarande.

Y ttrandet har följande lydelse:

Nordiska rådet hem ställer till N ordiska m inisterrådet
1. -  att nya aktiviteter av större dim ensioner tillföres nya medel

-  att till kommande år utarbeta ett bättre koordinerat plandoku
ment, som innehåller en övergripande bedömning av de olika 
sektorernas önskemål och en uppskattning av de ekonomiska 
konsekvenserna

-  att vid utarbetandet av budgeten använda samma prisöknings- 
tal som används i andra sammanhang

-  att i stället för att använda en procentsats som mått på den 
reala tillväxten i budgeten göra en krontalsuppräkning av bud
geten

-  att framlägga förslag till handlingsplaner och program till ses
sionen året före ikraftträdandet

-  att under kommande år satsa särskilt på allmän kultur, utbild
ning, forskning och utveckling samt miljö och trafiksäkerhet

2. -  att lägga de synpunkter, som fackutskotten framfört, till grund
för m inisterrådets fortsatta arbete.

De 63 medlemmar som röstade fö r  yttrandet var:

Svein Alsaker 
Claes Andersson  
Lennart Andersson  
M argareta Andrén  
Ylva Annerstedt 
Margrete Auken  
Ilkka-Christian Björklund

Brita Borge 
Johan Buttedahl 
Eidur Gudnason  
Lahja Exner 
Karl-Gunnar Fagerholm  
Kjell M agne Fredheim  
Arne Gadd
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Knud G lønborg 
Guðrún Helgadóttir 
Thor-Eirik Gulbrandsen 
Lilli Gyldenkilde 
Hagen Hagensen  
Ivar Hansen  
Liisa Hilpelä
Sinikka Hurskainen-Leppänen
Per O lo f Håkansson
Siri Häggmark
Åsa Solberg Iversen
O lof Jansson
Elver Jonsson
Anneli Jäätleenm äki
Brit Jørgensen
Ragna Berget Jørgensen
Thea Knutzen
Sakari Knuuttila
Wiggo K om stedt
Theo Koritzinsky
Preben Lange
Inga Lantz
Anna-Kaarina Louvo
Grethe Lundblad
Eeva-Liisa Moilanen

Helge Adam  Møller 
Kjeld Rahbæk Møller 
Agnar Nielsen  
Barbro Nilsson  
M ats N y by 
Hans Nyhage 
Ólafur G. Einarsson
Oli P. Gudbjartsson 
Berit Oscarsson 
Påll Pétursson  
Seppo Pelttari 
Kaj Poulsen 
Riitta Saastamoinen  
Arne Skauge 
Ingrid Sundberg  
Sverrir Hermannsson  
Jan P. Syse 
Karin Söder 
Bernhardt Tastesen 
Eeva Turunen 
Valgerdur Sverrisdóttir 
Ernst Wroldsen 
Lena Ohrsvik 
Kåre Øvregard

Oslo den 11 mars 1988

Jan P. Syse

Gerhard a f  Schultén
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A. Beslut att icke företa sig något i anledning av

(9 mars)

1. ministerrådsforslag om en nordisk handlingsplan för ökad trafiksäker
het (B 75/t)

2. medlemsförslag om gem ensamma sjöfartspolitiska åtgärder (A 797/t)
3. medlemsförslag om stärkande av europeiskt samarbete på miljöområ

det (Miljö-Eureka) (A 763/s)
4. ändringsförslag om främjande av det europeiska sam arbetet på miljö

om rådet genom ett europeiskt miljömöte på hög nivå (A 763 Ä/s)

(10 mars)

5. medlemsförslag om ett nordiskt fredspolitiskt utvecklingsprogram 
med anledning av det internationella fredsåret 1986 (A 785/k)

6. medlemsförslag om stöd till nordiska sam arbetsorganisationen inom 
folkbildningen (A 79l/k)

7. medlemsförslag om stöd till tolkservice för folkrörelserna i de nordiska 
länderna (A 798/k)

8. medlemsförslag om utredning av fartygsbaserad opera- och kon
sertverksam het m. m. (A 795/k)

9. medlemsförslag om ett nordiskt notbibliotek (A 796/k)
10. medlemsförslag om samnordiska folkhögskolekurser för äldre 

(A 805/k)

(II mars)

11. medlemsförslag om nordisk lagharmonisering (A 803/j)
12. medlemsförslag om sårbarhets- och integritetsfrågor vid folkregistre

ring (A 807/j)

B. Beslut att lägga till handlingarna

a. som slutbehandlade spörsmål

(9 mars)

1. berättelse från N ordiska m inisterrådet, de till kom m unikationsutskot
tet hänvisade kapitlen (C 1)

2. meddelande om rekomm endation nr 3/1976/t angående internordisk 
giltighet för körkort

3. meddelande om rekomm endation nr 21/1986/t angående nordiskt tek
nologiår 1988

4. meddelande om rekomm endation nr 39/1987/t angående sänkta flyg
platsavgifter och flygpriser inom Norden

Övriga beslut
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5. meddelande om rekomm endation nr 40/1987/t angående förenkling och 
harmonisering av tullformaliteterna i posttrafiken mellan de nordiska 
länderna

6. berättelse från N ordiska ministerrådet, de till social- och miljöutskot
tet hänvisade kapitlen (C 1)

7. berättelser tillhörande social- och miljöutskottets sakområde (C 13/s)
8. meddelande om rekomm endation nr 22/1981/s angående intensifierat 

samarbete för att bekäm pa rusmedelsm issbruket
9. meddelande om rekomm endation nr 25/198l/s angående förebyggande 

fritidsverksam het för barn och unga
10. meddelande om rekomm endation nr 8/1986/s angående plan för ut

byggnad av N ordiska hälsovårdshögskolans verksamhet
11. meddelande om rekomm endation nr 14/1986/t angående åtgärder mot 

handel med utrotningshotade djur i Norden
12. meddelande om rekomm endation nr 13/1987/s angående handlingsplan 

mot luftföroreningar
13. meddelande om rekomm endation nr 20/1987/s angående nordisk am

bulansverksamhet

(10 mars)

14. berättelse från N ordiska m inisterrådet, de till ekonomiska utskottet 
hänvisade kapitlen (C 1)

15. berättelse från Nordiska investeringsbanken (C 3/e)
16. berättelse från Nordiska projektexportfonden (C 4/e)
17. berättelser tillhörande ekonom iska utskottets sakområde (C 15/e)
18. meddelande om rekomm endation nr 23/1980/e angående gemensamma 

industriella projekt
19. meddelande om rekomm endation nr 3/1984/e angående en friare kapi

talmarknad
20. meddelande om rekomm endation nr 4/1984/e angående nordiska mju

ka projektinvesteringslån
21. meddelande om rekomm endation nr 22/1986/e angående nordiskt sam

arbete i internationella sammanhang
22. meddelande om rekomm endation nr 28/1986/e angående samarbete 

inom biotekniken
23. meddelande om rekommendation nr 25/1987/e angående ökat grundka

pital för Nordiska investeringsbanken
24. meddelande om rekomm endation nr 27/1987/e angående stadgar för 

Nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor
25. meddelande om rekomm endation nr 28/1987/e angående beskattning 

av fritidsfastigheter i annat nordiskt land än hemlandet
26. meddelande om rekommendation nr 30/1987/e angående nordisk skat- 

te- och avgiftspolitik
27. meddelande om rekommendation nr 33/1987/e angående handlingsplan 

för nordisk näringspolitik
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28. meddelande om rekomm endation nr 34/1987/e angående uppföljning 
av rapport från arbetsgruppen för utvidgat ekonomiskt sam arbete i 
Norden och rapporter från Nordens fackliga samorganisation

29. meddelande om rekomm endation nr 35/1987/e angående bioteknolo- 
giskt samarbetsprogram

30. meddelande om rekomm endation nr 36/1987/e angående nordiskt sam
arbete på m aterialområdet

31. meddelande om rekomm endation nr 37/1987/e angående nordiskt sam
arbetsprogram  för avveckling av handelshinder i Norden

32. meddelande om framställning nr 2/1988/k angående en europeisk kon
vention om gränsöverskridande TV-sändningar

33. berättelser tillhörande kulturutskottets sakområde (C 12/k)

(11 mars)

34. meddelande om rekomm endation nr 20/1981 /k angående utbyggt TV- 
samarbete mellan Finland och Sverige

35. meddelande om rekomm endation nr 7/1976/k angående distribution av 
AV-material

36. meddelande om rekomm endation nr 21/1979/k angående nordisk folk
högskola i Västnorge

37. meddelande om rekomm endation nr 22/1984/k angående stöd till nor
diskt utställningsutbyte

38. meddelande om rekomm endation nr 15/1985/k angående hemmamark
nad för fonogram med nordisk musik

39. meddelande om rekomm endation nr 2/1986/k angående handlingsplan 
för det nordiska kultursam arbetet

40. meddelande om rekomm endation nr 3/1986/k angående kulturförbin
delserna mellan östra och mellersta Finland och övriga Norden

41. meddelande om rekomm endation nr 4/1986/k angående intensifierat 
sam arbete på yrkesutbildningens område

42. meddelande om rekomm endation nr 5/1986/k angående ökat stöd till 
den färöiska, grönländska och samiska litteraturen

43. meddelande om rekomm endation nr 6/1986/k angående förbättrad 
spridning av verk nominerade till Nordiska rådets musikpris

44. meddelande om rekomm endation nr 6/1987/k angående riktlinjer för 
Nordiska forskningspolitiska rådet

45. meddelande om rekomm endation nr 9/1987/k angående seismologiskt 
forskningsprojekt i Island

46. berättelse från Nordiska m inisterrådet, de till juridiska utskottet hän
visade kapitlen (C 1)

47. meddelande om rekomm endation nr 17/1984/j angående genomförande 
av forsknings-, utrednings- och upplysningsarbete inom gällande lagar 
rörande homosexuella

48. meddelande om rekomm endation nr 19/1985/j angående sam arbete för 
de mänskliga rättigheterna
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49. berättelser tillhörande juridiska utskottets sakområde (C 1 l/j)
50. meddelande om rekomm endation nr 32/198l/j angående antagande av 

nordisk språkkonvention
51. meddelande om rekomm endation nr 18/1985/j angående stöd till Inter

nationella rehabiliterings- och forskningscentret för tortyroffer (RCT)
52. meddelande om rekommendation nr 25/1985/j angående minskande av 

rollbundenhet inom utbildning och yrkesval
53. meddelande om rekomm endation nr 31/1986/j angående enhetliga 

rättsregler angående födsel efter insemination
54. Nordiska ministerrådets redogörelse om planer för det nordiska sam

arbetet (C 2)
55. berättelse från Nordiska kulturfonden (C 5)
56. meddelande om rekomm endation nr 7/1984/b angående kontroll av 

nordiska projekt

b. i avvaktan på nya meddelanden i spörsmålet till nästa ordinarie session

(9 mars)

1. meddelande om rekom m endation nr 43/1987/t angående inrättande av 
ett perm anent nordiskt ungdomsresekort

(10 mars)

2. meddelande om rekomm endation nr 4/1985/e angående höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel av varor för eget bruk vid resa

3. meddelande om rekomm endation nr 29/1986/e angående forskningsin
satser inom den kooperativa sektorn

4. meddelande om rekomm endation nr 26/1987/e angående exportsam ar
bete

5. meddelande om rekomm endation nr 29/1987/e angående lättnader i 
beskattningen av ungdom i samband med feriearbete i annat nordiskt 
land

6. meddelande om rekomm endation nr 31/1987/e angående samnordiskt 
projekt för främjande av vandringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken

7. meddelande om rekomm endation nr 32/1987/e angående nordiskt sam
arbete på tjänstehandelns område

8. meddelande om framställning nr 1/1988/k angående radio- och TV- 
sam arbetet i N orden

9. meddelande om framställning nr 1/1986/k angående ökat radio- och 
TV-samarbete i Norden

(II  mars)

10. meddelande om rekommendation nr 18/1984/j angående samarbete 
inom FN och andra internationella organ rörande homosexuellas 
mänskliga rättigheter
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11. meddelande om rekomm endation nr 30/1986/j angående samarbete 
inom flyktingpolitiken

12. meddelande om rekomm endation nr 33/1986/j angående nordisk kon
vention om folkregistrering

13. meddelande om rekom m endation nr 3/1987/j angående ökad behand
lingsinsats för narkotikam issbrukare som alternativ till fängelseuppe
håll

14. meddelande om framställning nr 3/1988/b angående N ordiska minister
rådets budget för 1988 och preliminära ram ar för 1989-90

15. meddelande om rekomm endation nr 45/1987/b angående finansiering
en av det nordiska sam arbetet

c. Bemyndigande för utskotten att lägga meddelanden till handlingarna

(7 mars)

1. meddelande om rekomm endation nr 24/1974/j angående samnordisk 
insats för skydd av miljön i samernas kärnområden

2. meddelande om rekom m endation nr 18/1980/s angående arbetsmiljö
risker i samband med graviditet m. m.

3. meddelande om rekomm endation nr 18/198l/t angående vägbeläggning 
och trafiksäkerhet

4. meddelande om rekomm endation nr 28/198l/s angående åtgärder för 
att minska ungdom sarbetslösheten

5. meddelande om rekomm endation nr 10/1982/s angående barns miljö
6. meddelande om rekomm endation nr 11/1982/s angående internationell 

konvention om barns rättigheter
7. meddelande om rekom m endation nr 15/1982/s angående epidemiolo- 

giskt bevakningssystem
8. meddelande om rekomm endation nr 3/1983/t angående viltolyckor i 

vägtrafiken
9. meddelande om rekomm endation nr 13/1983/k angående videogram 

med nordiska TV-program och filmer
10. meddelande om rekomm endation nr 23/1983/s angående bevarande av 

naturmiljön i de arktiska farvattnen
11. meddelande om rekom m endation nr24/1983/s angående klimatologisk 

vård av psoriasispatienter samt likartade principer för ersättning av 
kostnader för vården

12. meddelande om rekom m endation nr 25/1983/s angående sam arbets
projekt för små och mindre kända grupper av funktionshämmade

13. meddelande om rekomm endation nr 10/1984/s angående beräkning av 
naturresurser

14. meddelande om rekomm endation nr 12/1984/s angående handlings
program för läkemedelsregistrering

15. meddelande om rekomm endation nr 19/1984/t angående ökad harmoni
sering av transportpolitiken i Norden
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16. meddelande om rekommendation nr 9/1985/t angående samarbete om 
handelssjöfarten

17. meddelande om rekomm endation nr 13/1985/k angående nordiska stof
fet i läromedel och läroplaner

18. meddelande om rekomm endation nr 14/1985/k angående ersättning för 
specialutbildning av elever från annat nordiskt land

19. meddelande om rekomm endation nr 21/1985/s angående program för 
stöd och hjälp till utförsäkrade arbetslösa

20. meddelande om rekomm endation nr 22/1985/s angående åtgärder mot 
drogmissbruk i trafiken

21. meddelande om rekomm endation nr 23/1985/s angående handlingsplan 
mot narkotika

22. meddelande om rekomm endation nr 24/1985/s angående harmonise
ring av miljöskyddslagstiftningen i Norden

23. meddelande om rekomm endation nr 9/1986/s angående gemensam nor
disk arbetsm arknad för fria näringsidkare

24. meddelande om rekomm endation nr 10/1986/s angående nordbors rä t
tigheter

25. meddelande om rekomm endation nr 11/1986/s angående sysselsättning 
för ungdom inom kultursektorn

26. meddelande om rekom m endation nr 13/1986/s angående skydd för 
älvar på Nordkalotten

27. meddelande om rekomm endation nr 15/1986/s angående center för 
handikappade på Nordkalotten

28. meddelande om rekomm endation nr 16/1986/t angående blyfri bensin i 
Norden

29. meddelande om rekomm endation nr 17/1986/t angående tilläggsbroms
ljus på bilar

30. meddelande om rekomm endation nr 18/1986/t angående låsningsfria 
brom ssystem  i bilar

31. meddelande om rekom m endation nr 19/1986/t angående ökad trygghet 
för cyklister i Norden

32. meddelande om rekommendation nr 20/1986/t angående datateknolo
gin i regionalpolitiken

33. meddelande om rekommendation nr 32/1986/j angående enhetliga reg
ler om förbud att driva rörelser

34. meddelande om rekomm endation nr 34/1986/j angående nordiska kvin- 
nokonferencer 1988

35. meddelande om rekommendation nr 1/1987/j angående barns skydd i 
krig

36. meddelande om rekomm endation nr 2/1987/j angående nordiskt kom
parativt forskningsprojekt om narkotika och kontrollpolitik

37. meddelande om rekomm endation nr 4/1987/k angående nordisk medie- 
fond för produkter av film, TV- och videoprogram
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38. meddelande om rekomm endation nr 5/1987/k angående sam arbetspro
gram för den högre utbildningen

39. meddelande om rekomm endation nr 7/1987/k angående vänskoleverk- 
samhet med skolor i europeiska grannländer

40. meddelande om rekomm endation nr 8/1987/k angående utveckling av 
idrottssam arbete inom Norden

41. meddelande om rekomm endation nr 10/1987/k angående nordiska or
kester- och ensembletävlingar för musikelever i de nordiska länderna

42. meddelande om rekomm endation nr 11/1987/k angående ökad satsning 
på polarforskningen i Norden

43. meddelande om rekomm endation nr 12/1987/k angående nordisk utby
tesordning för tolkar och translatorer

44. meddelande om rekom m endation nr 14/1987/s angående skydd för 
vatten- och havsmiljön

45. meddelande om rekomm endation nr 15/1987/s angående erfarenhetsut
byte om arbetstidsfrågor

46. meddelande om rekomm endation nr 16/1987/s angående samarbete 
kring högspecialiserad sjukvård

47. meddelande om rekomm endation nr 17/1987/s angående handlings
program mot AIDS

48. meddelande om rekomm endation nr 18/1987/s angående internationell 
samverkan mot AIDS

49. meddelande om rekomm endation nr 19/1987/s angående handlings
program mot cancer

50. meddelande om rekomm endation nr 21/1987/s angående ökat sam arbe
te inom hälsopolitiken

51. meddelande om rekom m endation nr 22/1987/s angående stödordning 
för handikapporganisationernas nordiska samarbete

52. meddelande om rekomm endation nr 23/1987/s angående ökade flytt- 
ningsmöjligheter för pensionärer i Norden

53. meddelande om rekomm endation nr 24/1987/s angående samarbete 
kring genteknologi

54. meddelande om rekomm endation nr 38/ 1987/t angående plan för ökad 
trafiksäkerhet i Norden

55. meddelande om rekomm endation nr 41/1987/t angående förenkling och 
harmonisering av vägm ärkessystem et i Norden

56. meddelande om rekomm endation nr 42/1987/t angående internationell 
samverkan för förenkling och harmonisering av vägm ärkessystem et

57. meddelande om rekomm endation nr 44/1987/t angående plan för in
frastrukturinvesteringar i Norden
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(7 mars)

1. bemyndigande för utskotten att lägga sådana meddelanden till hand
lingarna som ej upptagits på saklistan för session eller som ej slutbe
handlas på sessionen

2. bemyndigande från presidiet för tidsbegränsning i generaldebatt och 
sakdebatter (Dokument 2)

3. bemyndigande från presidiet om införande av en provordning under en 
period på två år med skriftliga frågor och svar mellan rådssessionerna 
(Dokument 3)

(8 mars)

4. att lägga rapport från N ordiska rådets presidium till handlingarna 
(Dokument 1)

(10 mars)

5. förändringar av inform ationsverksam heten och dess uppbyggnad 
(A800/k)

(11 mars)

6. ändring i den interna behandlingen i rådets organ av dokumenten C 1
och C 2 (C 1, juridiska utskottet)

7. bemyndigande för presidiet att tillsätta kommittéer
8. bem yndigande för presidiet att besluta om fördelningen av gem ensam

ma utgifter mellan delegationerna för 1989
9. fastställande av tidpunkt och plats för nästa ordinarie session

(mars)

1. val av presidium
2. val av redaktionskomm itté
3. suppleringsval av suppleant i styrelsen för Nordiska kulturfonden för 

1988
4. val av medlemmar och suppleanter i N ordiska kulturfondens styrelse 

för åren 1989-90
5. suppleringsval av medlem i N ordiska investeringsbankens kontroll

kommitté fram till 30 april 1989

(11 mars)

6. val av förmän och vice förmän i utskotten samt val av förman och vice 
förman i redaktionskomm ittén

C. Beslut i interna spörsmål
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Presidium

Jan P. Syse, Norge, president 
Margrete Auken, Danmark 
Anker Jørgensen, Danmark 
Ilkka-Christian Björklund, Finland 
Elsi Hetemäki-Olander, Finland 
O lafurG . Einarsson, Island 
Päll Pétursson, Island 
Kjell Magne Fredheim , Norge 
Grethe Lundblad, Sverige 
Karin Söder, Sverige

Arbetsutskott

Danmark 

Margrete Auken 
Hagen Hagensen 
Ivar Hansen 
Anker Jørgensen

Finland

Ilkka-Christian Björklund 
Gustav Björkstrand 
Elsi Hetemäki-Olander 
Olof Jansson 
Arvo Kemppainen 
Heikki Riihijärvi 
Marjatta Väänänen

Island

Eiður Guönason 
Guðrún Helgadöttir 
Ólafur G. Einarsson
Oli Þ. Guðbjartsson 
Päll Pétursson

Norge

Johan Buttedahl 
Kjell Magne Fredheim 
Oddrunn Pettersen 
Harald Synnes 
Jan P. Syse

Sverige

Lennart Andersson 
Arne Gadd 
Grethe Lundblad 
Ingrid Sundberg 
Karin Söder
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De nationella delegationernas sekretariat

Danmark

Beierholm, Bente, overassistent
Goldenbaum, Ole, betjent
Gottlieb, Niels Ove, stf. generalsekretær
Hagemann, Henrik, generalsekretær
Kejlbo, Elsa, assistent
Madsen, G rethe, assistent
Nielsen, Anne, assistent
Nielsen, Ingrid Sylvest, fuldmægtig
Schubert, Torben, betjent
Svendsen, Annelise, overassistent
Sørensen, Erik Ingemann, konsulent

Færøyene

Bech, Esther, sekretær 
M ortensen, Hanna, sekretær 
Rein, Marius, sekretær

Grønland

Christensen, P. Bo, fg. adm inistrationschef 

Finland -  Suom i
Branders, Håkan, generalsekreterare 
Brantberg, Gösta, bitr. vaktm ästerichef 
Eriksson, Magnus, bitr. sekreterare 
Heikkinen, Jorm a, kansliassistent (vaktm äs

tare)
Husman, Paula, avdelningssekreterare 
Kakko, Leea, byråsekreterare 
Kulju, Liisa, avdelningssekreterare 
Lohiniva, Greta, bitr. generalsekreterare 
Nerdrum , Leif, translator 
Nieminen, Risto, bitr. sekreterare 
Pimenoff, Berith, avdelningssekreterare 
Salo, Kari, bitr. sekreterare 
Tallqvist, Kristiina, byråsekreterare 
Talvitie, Ossi, äldre kansliassistent (vaktm äs

tare)

Åland

Patrickson, M ichael, tf. del<2gationssekrete- 
rare

Island

Lene Hjaltason, fuldmægtig 
Snjólaug Ólafsdóttir, generalsekretæ r 
Áslaug Skúladottir, afdelingschef

Norge

Andreassen, Bjørn, 1. konsulent 
Baunan, Anne, betjent 
Braaten, Else Marie, førstesekretæ r 
Christiansen, Ulf, p ro toko lsekre tæ r 
Flatøy, Liv Marion, førstesekretæ r 
Grønneflåta, Alf, 1. konsulent 
Trolle, Lisa, konsulent 
Ve, Gudvin Låder, sekretariatsleder

Sverige

Alvarson, Dan, ekspeditionsassistent 
Alveborg, Eva, assistent 
Andersson, Eivor, byrådirektör 
Björklund, Eva byråassisteni 
Holm, Lars, byrådirektör 
Lundell, L isette, byråassistent 
Malmros, Birgitta, t.f. kanslichef 
Nilsson, Ingrid, assistent 
Rydberg Hultgren, Christina, utredningssek

reterare 
Smekal, Eva, t.f. byråschef 
Stenberg, M arianne, kam rer 
Tjernström, Vanni, inform ationssekreterare 
Tollin, Ingrid, byråassistent

Presidiesekretariat — Puheenjohtajiston sihteeristö

Andersson, Pia, kamrer 
Edwall, Åke, redaktör

Guðrun G ardarsdóttir, byråassistent 
Hagen, Gro, l:e  byråassisent
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Johanson. Birgitta, l:e  byråassistent 
Joneken, Anneli, byrådirektör 
Koumi, M argaretha, byråassistent 
Lindfors, Viveca, byråsekreterare 
Ländin, Ove, expeditionsassistent 
Miskar, Lillemor, byråassistent 
Munk Carlsson, Inge, byråassistent 
M yhre-Jensen, Kjell, stf. presidiesekreterare

Olsen, Jone M ay-Britt H .. byråassistent 
afSchultén , Gerhard, presidiesekreterare 
Stenberg, Stig, intendent 
Stjernberg, Gustaf, stf. presidiesekreterare 
W ahrgren, Ingegerd, byrådirektör 
Vauhkonen, Sirkku, byråassistent 
Wiklund, Viveca, byråassistent

Utskottssekreterare —

Anderson, M arianne, Budsjett- og kontroll
utvalget
Hultén, Eric, Sosial- og miljøutvalget 
Kleppe, Anders, Økonomisk utvalg

V aliokuntasihteerit

Lindström, Guy, Kulturutvalget 
Nielsen, H anne, Juridisk utvalg 
Tömas H. Sveinsson, Kommunikasjons 
utvalget

Informationssektionen — Tiedotusjaosto

Bagerstam, Bitte, inform ationssekreterare Juhlin, Rune, expeditionsassistent
Jacobsen, Claus, inform ationschef Sundberg, Renée, byråassistent

Nordisk Kontakt

Björn Jóhannsson, redaktør, Island Ingves, Marit, redaktör, Finland
Einar Karl Haraldsson, sjefredaktør M auritzon, Åke, redaktör, Sverige
Sørensen, Erik Ingemann redaktør, Danmark Aaraas, Einar, redaktør, Norge

Nordiska ministerrådets sekretariat

Aintila, Soili, konsulent
Andersen, Poul, konsulent
Arnstrup, Steen, konsulent
Biker, Eli, konsulent
Björck, Staffan, konsulent
Clemet, Fridtjov, generalsekretær
Dahlman, Kerstin, afdelingssekretær
Edam, Carl Tomas, konsulent
Emborg, Kerstin, adm. sekretær
Enggaard, Petter, projektkonsulent
Erdal, Inger, konsulent
Fabricius Jensen, Else, konsulent (vikar)
Frandsen, Ib, konsulent
Goldschmidt, Ernst, ass. generalsekretær

— Pohjoismaiden ministerineuvoston sihteeristö

Granli Terje, konsulent 
Guðny Helgadóttir, konsulent 
Gutterm ann, H arriet, afd. sekretæ r 
Gutterød, Jørn, konsulent 
Hansen, Hanne, sekretær 
Hellström, Sirpa, adm. sekretæ r 
Holmgren, Peter, konsulent 
Ingimar Einarsson, konsulent 
Karlsson, Tore, konsulent 
Kivelå, Markku, konsulent 
Laudal, Birgit, konsulent 
Lindgren, Susanne, konsulent 
Lossius, Harald, konsulent 
Lund, Henning, konsulent
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Lundberg, Elizabeth, konsulent 
Lundberg, Göran, konsulent 
Lundberg, Lars, konsulent 
Milne, Karen, sekretær 
Milthers, Sven, konsulent 
M ortensen, K irsten, konsulent 
Nilsson, Alf, afdelingschef 
Pellikka, Rauni, konsulent 
Persson, M argaretha, adm. sekretær 
Pettersen-Hagh, Nils, konsulent 
Potila, Sirkka. konsulent 
Raben, Birgit, afdelingschef 
Riggeisen, Anne-Dorte 
Rockberger, Eva, sekretær 
Sandstedt, Birgitta, afdelingschef 
Schjerven, Birgit, konsulent 
Seim, Steinar, konsulent 
Stenroth, Ove, sektionschef

Storgårds, Johan, konsulent 
Ståhle, Bertel, spesialrådgiver 
Suokko, Seppo, afdelingschef 
Tamm-Buckle, Monika, konsulent 
Thompson, M arianne, konsulent 
Tienari, Risto, afdelingschef 
Tivéus, Ylva redaktør 
Tryggvi, Gislason, afdelingschef 
Turunen, Juhani, seksjonschef 
Tveito, Terje, afdelingschef 
Vestergaard, M ette, konsulent 
Vikersveen, Kari, sekretær 
Wissing, Elsa, adm. sekretær 
Övelius, Pia, konsulent

Frim ansson, Jan (prosjektsekretærer) 
Karlsson, Gert (prosjektsekretærer)

Stenografer — Pikakirjoittajat

Danmark

Bram, Lise. overassistent 
Einersen, Bjørn, referent 
Holle, Finn, referent 
Larsen, Inger, overassistent 
Ricci, Birthe, assistent 
Sander, Inger M erete, referent

Finland — Suomi

Filppa, Birgitta, stenograf
K arrento, Anita, stenograf
K irstua, Anneli, m askinskriverska
Krause, Helene-Sophie, maskinskriverska
Niittuinperä, Jari, stenograf
Räty, Unto, stenograf
Uggeldahl, Lenita, m askinskriverska

Norge

Ham m erstad, Anne Lise, referent 
Hylback, Lisbeth, referent 
Limseth, Synnøve, referent 
Lønset, Klara Marie, referent 
Moe, Liv, referent 
Raanes, Gudrun Strand, referent

Sverige

Djurström, Stig, förste stenograf 
Löfling, Arne, förste stenograf 
Nilsson, Lars, förste stenograf

Simultantolkar — Simultaanitulkit

Andersson, Pirkko-Liisa 
Hafrén, Fredrik

Kaljunen, Riitta 
Laakso, Ritva
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De nordiska partigruppernas sekretariat — Pohjoismaisten puolueryhmien sihteeristöt

Ohlson, Bengt, gruppesekretær, Den sosial- Kempe, Anders gruppesekretær, Den kon-
dem okratiske gruppen servative gruppen

Ekengren, Håkan, gruppsekretær, Midten- Andersen. Anders, gruppesekretær. Den
partiene venstresosialistiske gruppen

Øvrige medarbeidere i gruppesekretariatene 
Ryhmäsihteeristöjen muut toimihenkilöt

Ahlén, Christer, Den sosialdemokratiske Lundin, Inga-Lisa, Den sosialdemokratiske
gruppen gruppen

Heister, Chris, Den sosialdemokratiske grup- Petterson, Solveig, Midtengruppen
pen

Partisekretærer — Norge — Puoluesihteerit — Norja

Dale, John, generalsekretær. Senterpartiet Limi, Hans Andreas, organisasjonssjef,
Grønnern, Svein, generalsekretær, Høyre Frem skrittspartiet
Holten, Odd, generalsekretær. Kristelig Fol

keparti

Sakkunniga — Asiantuntijat

Nordiska

Borgthor S. Kærnested, forbundssekretær, 
Foreningene Nordens Forbund 

Gjelsvik, Per, adm. direktør, Nordisk Indust
rifond

Lindbæk, Jannik, adm. direktør. Nordisk In
vesteringsbank

Danmark

Andersen, Niels Ole, kontorchef 
Andersen, P. Lundbæk, departem entschef 
Boisen, Ida M., fuldmægtig 
Christensen, Erling, kontorchef 
Christensen, Kaj N ørrehede, ministersekretær 
Christensen, Niels, fuldmægtig 
Christensen, Steen, fuldmægtig 
Christiansen, Dorte, kontorfuldmægtig 
Elming, Mogens, m inistersekretær 
Fischer, Per, fuldmægtig 
Halek, Jørgen, departem entschef

Hugau, Anita, konsulent 
Hummeluhr, Niels, afdelingschef 
Jacobsen, Erik, m inistersekretær 
Jensen, Henriette Pagh, m inistersekretær 
Jensen, Vibeke, sekretær 
Jørgensen, Erling, departem entschef 
Jørgensen, Lars Bernhard, m inistersekretær 
Katznelson, Ib, afdelingschef 
Koch, Hans Jørgen, afdelingschef 
Koren, Susanne, fuldmægtig 
Kristensen, E rnst, fuldmægtig 
Krogh, Jette , kontorfuldmægtig 
Kaae, Jesper, m inistersekretær 
Lindhard, Lasse, fuldmægtig 
Moe, Eyvind, ekspeditionssekretær 
Molander, Peter, projektleder 
Nielsen, Flemming G., m inistersekretær 
N ielsen, Sven Aage, am bassadør, stedfortræ

der for ministeren for nordisk samarbejde 
Nilas, Claes, m inistersekretær
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Nørring, Tom, fuldmægtig
Rasmussen, Bent, fuldmægtig
Rasmussen, Jan, fuldmægtig
Rasmussen. Jørgen Harder, departem entschef
Strand, Bjarne, fuldmægtig
Sønderup, Kay Erik, kontorfuldmægtig
Thomsen, Hanne H aarup, fuldmægtig
Tornøe, Claus, afdelingschef
Tranberg, Jørgen, fuldmægtig
Vorre, Poul, kontorchef
Wickmann, Henrik, fuldmægtig
Witsø, Lis, fuldmægtig

Færøyene

Tausen, Durita, sekretær 
Hilduberg, Jarlgrim, direktør 
Joensen, Hanna, sekretær 
Thomasen, Kristoffur, direktør 
Kruse, Birgir, sekretær 
Niels a. Velbastad, fuldmægtig 
Kruse, Birger, sekretær 
Niels A. Velbastad, fuldmægtig

Grønland

Christensen, P. Bo, fg. adm inistrationschef 
Møller, Aqigssiaq, direktør 
Steenholdt, Alibak, kontorchef

Finland — Suom i

von Boguslawsky, Peter, byråchef 
Bäckman, Matti, tf. byråchef 
Feodorow, Sauli, sekr. för utrikesärenden 
Forsberg. Fredrik, äldre regeringssekreterare 
Granfors, Stig, politisk sekreterare 
Gröhn, Inga-Maria. finansråd 
Gustafson, Matti, bitr. avdelningschef 
Gustafsson, Paul, am bassadör 
Heikkilä, Aarne, politisk sekreterare 
Heiniö, Jarm o, statsm inisterns sekreterare 
Heinonen, Arto, politisk sekreterare 
Hirsto, Jarm o, byråchef 
Holmberg. Kaj-Erik, inspektör 
af Hällström, G ustav, verkställande direktör 
Immonen, Sakari, överinspektör

Kauppila, Aulikki, överinspektör 
Keinänen, Eino, understatssekreterare 
Koli, Ilse, byråchef 
Koponen, Timo, byråchef 
Korpela, Juhani, kanslichef 
Koskinen, Johannes, politisk sekreterare 
Krokfors, Karl-Johan, sekr. för internatio

nella ärenden 
Laakkonen, Risto, konsultativ tjänsteman 
Laurent, M arkus, statsm inisterns specialråd

givare
Lehtinen, Markku, överinspektör 
Liedes, Jukka, konsultativ tjänsteman 
Maljonen, Juhani, bitr. avdelningschef 
M arkkanen, Esa, föredragande 
Mattlin, Håkan, konsultativ tjänsteman 
M attsson, Kaj-Peter, konsultativ tjänsteman 
Mentula, Aulikki, byråchef 
Meriläinen, Jussi, politisk sekreterare 
Mäkinen, M arkku, överdirektör 
Mäkinen, Terttu , politisk sekreterare 
Numminen, Jaakko, kanslichef 
Ojala, Olli, avdelningschef 
Paavola, Maire, politisk sekreterare 
Peltola, Juha, avdelningschef 
Pesola, Tauno, legationsråd 
Reimavuo, Runa, socialattaché 
Rosengren, Jarl, sekreterare för utrikesären

den
Segercrantz, Stig, kanslichef 
Sevön, Leif, avdelningschef 
Siikala, Kalervo, avdelningschef 
Slotte, Per-Håkan, överinspektör 
Sorsa, Pertti, överdirektör 
Store, Jan, sekreterare för utrikesärenden 
Sundbäck, Veli, bitr. avdelningschef 
Taipale, Vappu, generaldirektör 
Tuominen, Eeva-Liisa, överinspektör 
Turunen, Taisto, överdirektör 
W estergård, Tom, statsrådets inform ations

chef
Widing, Barbro, byråchef
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Aland

Karlsson, Börje, utbildningschef 
Lindbäck, Peter, vik. kanslichef

Island

Årni Th. Arnason, vicedepartem entschef 
Årni G unnarsson, vicedepartem entschef 
Björn Friöfinnsson. ministersekretær 
Guðmundur Benediktsson, departm entschef 
Guðmundur Magnusson, m inistersekretær 
Guðrún Zoega, ministersekretær 
Hermann Sveinbjörnsson, m inistersekretær 
Hallgrímur Dalberg, departem entschef 
Hreinn Loftsson, m inistersekretær 
Ingimar Sigurðsson, afdelingschef 
Jón Júlíusson, eksp. chef, samarb. ministe

rens stedfortreder 
Jónína M ichaelsdóttir, m inistersekretær 
Knútur Hallsson, departem entschef 
Kristm unður Halldórsson, afdelingschef 
Ólafur Steinar Valdimarsson, departem ents

chef
Olafur W. Stefansson, vicedepartem entschef 
Páll Sigurðsson, departem entschef 
Sighvatur Björgvinsson, direktør, Forening

en Norden 
Sólrún Jensdóttir, vicedepartem entschef 
Þorsteinn Geirsson, departem entschef

Norge

Aanderaa, Johs., ekspedisjonssjef 
Berg, Hans, førstekonsulent 
Bjerke, Ase Elin, konsulent 
Brundtland, Kaja, konsulent 
Christensen, Tore Jarl, statssekretæ r 
Eide, Kjell, vitenskapelig rådgiver 
Ellingsen, Ove, førstekonsulent 
Gundersen, Gunnar H ., departem entsråd 
Haagensen, Eva, byråsjef 
Hauge, Harald E ., ekspedisjonssjef 
Hauge, Marius, departem entsråd 
Haugen, Eirik, personlig sekretær (for næ

ringsministeren)
Helle, Karen M., underdirektør

Hernæs, Tor, ekspedisjonssjef 
Himle, Erik, departem entsråd 
Hoff, Arne, avdelingsdirektør 
Jensen, Nils E ., førstekonsulent 
Jenssen, John Arild, underdirektør 
Josefsen, Øystein, ekspedisjonssjef, samar- 

beidsministerens stedfortreder 
Jørgensen, Karen, konsulent 
Karlsen, Frode, underdirektør 
Kristensen, Liv, førstekonsulent 
Kubberud, Tor, byråsjef 
Lauritzen, Jon, inform asjonssekretær 
Lund, Annfinn, ekspedisjonssjef 
Lund, Bernt H ., departem entsråd 
Magistad, Vigdis, personlig rådgiver (for fi

nansministeren)
Mauritzen, I homas, avdelingsdirektør 
Moe, Pål, byråsjef
M ortensen. Andreas, avdelingsdirektør 
Nyham ar, Olav, byråsjef 
Opdahl, Øystein, byråsjef 
Reegård. Stein, statssekretæ r 
Rogstad. Bjørn, underdirektør 
Rosenqvist, Astri Marija, lovrådgiver 
Ribu, Erik, departem entsråd 
Saxrud, Gudmund, spesialrådgiver 
Solheim, Johan, statssekretæ r 
Stang, Per, avdelingsdirektør 
Strand, Arne, statssekretæ r 
Strompdal, K jartan, underdirektør 
Stubsjøen, Magne, jorddirektør 
Sønneland, Helge, avdelingsdirektør 
Sørbotten, Steinar, ekspedisjonssjef 
Sørheim, Atle Ørbeck, fagsjef 
Tronsvang, Synnøve Folde, personlig sekr.

(for forbrukermin.)
Valderhaug, Bibbi, kontorsekretær 
Veierød, Tove, statssekretæ r 
Vollset, Gerd, underdirektør 
Vaalund, Hans, departem entsråd 
Walaas, Elisabeth, personlig sekretær (for 

kulturministeren)
Wiig, Marit, rådgiver 
Waaler, Erling, departem entsråd



3285

Øie, Toril, førstekonsulent 
Øvergaard, Thom as, førstekonsulent 
Årbo, Sidsel Aarnes, førstekonsulent 
Aamo, Bjørn Skogstad, statssekretæ r

Løvaas, Harald, generalsekretæ r (delega
sjonen)

Sverige

Andersson, M onica, statssekreterare 
Berglund, Anna-Carin, sakkunnig 
Boheman. Anders, departem entssekreterare 
Bouveng, Richard, departem entsråd 
Carlson, Per, departem entssekreterare 
Croneborg, Rutger, departem entsråd 
Damgren, Fredrik, departem entsråd 
Edholm, Laila, inform ationssekreterare 
Engman, Gerd, statssekreterare 
Eriksson. Inga, departem entssekreterare 
E ttarp, Lars, departem entsråd 
Forshell, Per Olof, am bassadör 
Grufberg, Maj-Britt, departem entsråd 
Gustavsson, Sverker, statssekreterare 
H eckscher, Sten, statssekreterare 
H edenström , Kerstin, assistent 
Hjelmåker, Lennart, kansliråd 
Hjort, M argareta, departem entssekreterare 
Hörstadius, Gunnar, departem entssekrete

rare
Isaksson, Christer, bitr. pressekreterare 
Jacobsson, Ranweig, inform ationssekrete

rare
Jönsson, Mats, förbundssekreterare

K astm an-Heum an, Åsa, hovrättsassessor 
Karlberg, Lars. departem entssekreterare 
Lannegren, Göran, departem entsråd 
Lantz, Kjell-Äke, depratem entsråd 
Lerjeryd, Birgitta, departem entssekreterare 
Lidal, Bengt, departem entsråd 
Lindström . Lennart, sakkunnig 
Ljung, Lars, planeringschef 
Lund, Gunnar, departem entsråd 
Lönnberg, Anders, sakkunnig 
de M aré, Stefan, departem entsråd 
Mogård, Per, sakkunnig 
von O tter, Birgitta, inform ationssekreterare 
Palm, Merike, inform ationssekreterare 
Persson, Sture, departem entsråd 
Rustand, Håkan, hovrättsassessor 
Segerström, Eva, sakkunnig 
Stenquist. Gunnel, departem entssekreterare 
Strandberg, Lars, statssekreterare 
Svensson, Gunnar, statssekreterare 
Söderman. Agneta, kansliråd 
Tegnér. Helén, departem entssekreterare 
Unger, Lisbeth, departem entssekreterare 
Vestersköld, Agneta, departem entssekrete

rare
Wall, Carin, departem entssekreterare 
W enström, Anders, t. f. departem entsråd 
W esterberg, Ulf, statssekreterare 
Wiberg, Ragne, kanslichef 
W retborn, Christer, planeringschef 
Zachrisson, Ann, kansliråd 
Zetterquist, Urban, departem entsråd 
Åsbrink, Erik, statssekreterare
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Deltagere som bistår organisasjonsrepresentanter og nordisk sakkyndige

Järjestöedustajia ja  pohjoismaisia asiantuntijoita avustavat osanottajat

Ahlén, Sune, generalsekretær, Nordens Faglige Samorganisasjon 
Aro, Esko T ., generalsekr. Nordisk union for arbeidsledere, tekniske 

funksjonærer og andre sjefer 
Brevig, Inger. avd.leder. De nordiske Arbeidsgiverforeninger 
Bår, Lars Anders, Nordisk Sameråd
Callerström , Jan, viseadm .direktør, Nordisk Investeringsbank
Danielsson, Kalle, Nordens Faglige Samorganisasjon
Dingstad, Eivind, ass. direktør. Nordisk Investeringsbank
Gaup, Nils Ole, Nordisk Sameråd
Hansen, Poul, direktør, Nordisk Investeringsbank
H araldseth, Leif, Nordens Faglige Samorganisasjon
Hemm er, Mona, gen.sekr., Nordisk Akademikerråd
Laurson, Peter, viseadm .direktør, Nordisk Investeringsbank
Lundberg, Sten. EFTAs generalsekretariat
Löfgren, Monica, informasjonssjef, Nordisk Investeringsbank
Molin, Rune, Nordens Faglige Samorganisasjon
Myrvang, Gunnar, Nordens Faglige Samorganisasjon
Prusti, Riitta, Nordens Faglige Samorganisasjon
Smukk, Odd Erling, Nordisk Sameråd
Sterzel, Fredrik, justitieråd
Staake, Eva, Nordens Faglige Samorganisasjon
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SUPPLEMENT:
UTDELNING AV NORDISKA 
RÅDETS LITTERATURPRIS 
OCH MUSIKPRIS

Oslo Konserthus

8 mars 1988
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FESTMØTE 
VED PRISUTDELINGEN

Programmet er arrangert av N ationaltheatret ved Paal Rieber

Den norske delegasjons formann 
Stortingsrepresentant Kjell Magne Fredheim

Arne Nordheim: Interm ezzo  
fra
' ’ RENDEZ- VOUS FOR S T R IN G S ''
Det Norske kammerorkester 
Leder: Terje Tønnessen

P R ISU TD ELIN G  I 
Nordisk Råds president 
Stortingsrepresentant Jan P. Syse

Medlem av bedøm melseskom iteen 
Þorgerður Ingólfsdóttir

Komponisten Magnus Lindberg

Magnus Lindberg
. . DE TARTUFFE, JE  C R O IS”

Atle Sponberg, Harald Aadland, violiner, 
Odd Hannisdahl, viola, Øyvind Gimse, cello, 
Per Skogland, klaver

Ivar Eskeland 
'' L AN G EL E IK JIN  M IN ''
Toralv Maurstad

Edvard Grieg
"HVAD E ST  D U  DOG SK Ø N "

Knut N ystedt 
"PEACE"

Kjell Mørk Karlsen
"S A N C T U S "
fra ” Liten kormesse”
Sølvguttene. Dirigent: Torstein Grythe

P R ISU TD ELIN G  II
Medlem av bedøm melseskom iteen
Ingmar Svedberg
Nordisk Råds president
Stortingsrepresentant Jan P. Syse
Forfatteren Thor Vilhjålmsson

Thor Vilhjålmsson
"E N  D RØ M "
fra ” Gråmossen gløder”
Peter Hallberg 
Oversatt av Peter Hallberg

Carl Nielsen
"ALLE G R O  CO N B R IO "  
fra ” Liten suite for strykere”  Opus 1 
Det Norske Kammerorkester 
Leder: Terje Tønnessen
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Nordisk Råds norske delegasjons formann Kjell Magne Fredheim:

Kjære nordiske venner, medlemmer av Nordisk Råd og alle andre som 
er til stede her i kveld!

Det er en glede for meg på vegne av den norske delegasjon å ønske dere 
velkommen til denne festforestillingen. Særlig velkommen til forfatteren 
Thor Vilhjålmsson med frue, og et par sønner, som sitter her i salen. Vi 
ønsker dere spesielt velkommen hit.

Den andre prisvinneren, komponisten Magnus Lindberg, har av private 
grunner dessverre ikke anledning til å være til stede her i kveld -  men vi 
har altså Thor Vilhjålmsson, den ene av prisvinnerne.

Vi synes Oslo K onserthus kan være en passende ramme omkring en 
begivenhet som en slik prisutdeling er, og vi håper at det programmet som 
er lagt opp, og som N ationaltheatret har ansvaret for, vil bidra til å gjøre 
denne kvelden til et fint minne -  i første rekke for prisvinneren, men også 
for alle oss andre som er til stede her.

Det skal være et program som er trykt og omdelt, og det vil bli fulgt uten 
noen nærmere introduksjon -  bortsett fra den smule endring som følger av 
at den ene prisvinneren ikke er til stede, noe som Rådets president vil 
redegjøre nærmere for litt senere.

Nok en gang: Hjertelig velkommen til alle sammen!

Nordisk Råds president Jan P. Syse:

Æ rede prisvinner, ærede gjester!
Det nordiske kulturfellesskap er langt eldre enn det organiserte nordiske 

samarbeidet. Fellesskapsfølelsen er selvfølgelig forutsetningen for samar
beidet på andre områder.

Som realister må vi imidlertid erkjenne at innflytelsen utenfra fra den 
engelsk-språklige kultur er vel så sterk både i seriøs kultur og i popkulturen 
som påvirkningen fra de nordiske naboland. Det er ikke i dag noen selvføl
ge at man i de enkelte land har nært kjennskap til våre nordiske nabolands 
musikk og litteratur.

Som realister må vi også erkjenne at det er to typer realister: de som 
bøyer seg for realitetene, og de som gjør noe med dem. Nordisk Råd 
ønsker å gjøre noe med dem. Vi vil selvfølgelig ikke beklage at de kulturel
le grenser utvides, men vi vil samtidig satse på at nabolandskulturen 
fortsatt skal være en levende berikelse. H er har Nordisk Råd et stort 
ansvar i årene som kommer. Nordisk Råds kulturpriser er veiviser i vårt 
arbeid for å spre kjennskap til nabolandskulturen i de nordiske land.

Musikkprisen utdeles i år for 12. gang. Jeg har gleden av å gi ordet til 
Þorgerður Ingólfsdóttir, som skal presentere vinneren av årets musikkpris, 
Magnus Lindberg.
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Dirigent Þorgerður Ingólfsdóttir, Island:

Den som vil vite hvor samfunnsutviklingen förer hen, skal lytte til 
samtidsmusikken, skal den kinesiske filosofen Konfusius ha uttalt i det 5. 
århundre för Kristus. Og i det ligger en klar begrunnelse for at nordiske 
politikere ikke bare hedrer, men lytter til, sine samtidige kunstnere.

Men musikken og kunsten er noe mer enn opplysninger om samfunnet. 
Kunsten er styrken, kraften, til å bære et menneskebilde fram. Det er ikke 
tilfeldig at Magnus Lindberg, som idag mottar Nordisk Råds M usikkpris, 
kalier sin komposisjon for nettopp ” K raft" . For i denne komposisjonen 
bor såvel en kraft til å gjennomlyse de moderne m yter som våre liv i så stor 
grad forklares av, og forklarer seg i forhold til, men også en kraft til å 
sprenge bånd og bygge nye utsiktspunkter der vi ser sammenhenger som 
tidligere var skjult, eller aktivisere bevissthet som har vært slövet ned og 
stivnet under vane og selvfölgeligheter, at vi ser på nytt.

Tonespråket i " K ra f t"  er på samme tid en fortsettelse av den eldre 
modernismen, ved at Lindberg går inn på problemstillinger som var aktuel
le i eldre m odernistisk musikk, som han er fullstendig i sin tid gjennom en 
sterk tro på -  og sterk utnyttelse av — de muligheter som bor i de 
elektroniske nyskapningene og datam askinens behandling av materialet. 
Lindberg er en ung mann, ennå ikke 30 år, men han er ikke typisk for en 
generasjons estetikk med f. eks. de ny-vakre idealene som preger den. 
Lindberg avtegner seg som en urolig kraft også i forhold til sin generasjon, 
og dette særpreget kommer tydeligst til uttrykk gjennom spenninger og 
motsetninger i tonespråket. M otsetningsparene kan f. eks. være primitive 
rytme- og klangvirkninger mot det höy-siviliserte samfunns uttrykk, eller 
det kan være ekstrem  enkelhet mot ekstrem t kompliserte lösninger. Lind
berg legger selv stor vekt på de ökte muligheter til modellering av det 
tonale materialet ved hjelp av data-teknologien, men han går et skritt 
videre og lar den nye teknologien spille en aktiv rolle i selve skapningspro- 
sessen ved å åpne seg for de perspektiver den kan gi. Her dreier det seg 
både om å benytte seg av de nye hjelpemidlene, og om å menneskeliggjöre 
de teknologiske omgivelsene som vi lever våre liv i.

Men komposisjonen "K ra ft"  er först og fremst bevegende kraft, som — 
for den som fortsatt har örer til å höre med og sinn til å lytte og erkjenne 
med -  avslörer, forklarer og tydeliggjör mennesket. For selvfølgelig hand
ler all kunst om mennesket, og selvfölgelig har all kunst en mening og 
oppfyllelse i mennesket og menneskeliggjörelsen.

"K raft” er på flere måter Magnus Lindbergs störste verk hittil, også hva 
gjelder sammensetning og format. For dette verket, som han idag blir 
hedret med Nordisk Råds Musikkpris for, har han tidligere -  i 1986 -  
vunnet UNESCOs internasjonale komponistpris med. Samme år vant den 
finske kringkastingen Prix Italia for Lindbergs radio-opera ” F aust” . Han 
har en variert produksjon bak seg, bl. a. med spennende kombinasjoner av
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musikkinstrum enter og elektroniske lyd-kilder og med videre-utvikling av 
de klassiske instrum entenes utnyttelse.

Magnus Lindherg er en internasjonalt orientert komponist. Hva som er 
finsk eller nordisk i hans tonespråk, kan vanskelig påvises. Musikken er et 
internasjonalt språk som uhindret kom m uniserer mellom m ennesker på 
tvers av de fleste grenser som ellers hindrer mennesket i å forholde seg til 
medmennesket. Men det stilles krav til bevissthetsnivåer og evne og vilje 
til å lytte. Nordisk kunst har da heller ikke sin berettigelse i verden ved å 
være nordisk, men ved å være kunst. Kunstneren ikke sin berettigelse i det 
å være nordisk kunstner, men i det å være kunstner i Norden.

Og det er Magnus Lindberg, selv fra sitt oppholdssted i Paris, fra sitt 
utland der så mange av våre betydeligste kunstnere har skapt sine störste 
verker. Lindberg har bodd i Paris siden 1981, da han avsluttet sine studier 
ved Sibelius-akademiet. og arbeider for tiden ved lRCAM -studioet -  der 
nettopp utforskningen av forholdet mellom data-teknologien og de tradi
sjonelle uttrykksform ene står sentralt. Bak pris-verket "K ra ft” ligger en 
enorm arbeidsinnsats. Det tok to år å skrive verket, men halvparten av 
tiden gikk med til å skape data-program met som komposisjonen ble gjen- 
nomfört i.

I bedøm melseskom itéen for Nordisk Råds M usikkpris, har vi motivert 
valget av Magnus Lindbergs "K ra ft"  på fölgende vis: "V erket viser en 
fantasifull kombinasjon av sym foniorkestret og utradisjonelle lydkilder. 
Gjennom anvendelse av datastyring og elektronisk lyd-bearbeidelse fore
nes råe og raffinerte klanger i et overbevisende spennings-forlöp. Verket 
forener en uredd åpenhet for nåtidens lyd-verden med viljen til å beherske 
den ."

Vi takker Magnus Lindberg for å ha gitt oss denne kraft-fylte komposi
sjonen.

Nordisk Råds president Jan P. Syse:

Bedømmelseskomiteen for Nordisk Råds musikkpris 1988 har altså beslut
tet å tildele prisen, som er på 125 000 danske kr. til Magnus Lindberg.

Vi har fått høre konklusjonen på bedøm melseskom iteens motivering. 
Jeg synes den er fascinerende, og jeg tillater meg å gjenta en setning:

"V ed anvendelse af datastyring og elektronisk lydbearbejdning forenes 
rå og raffinerede klange i et overbevisende spændingsforløb. Værket fo
rener en frygtløs åbenhed for nutidens lydverden med viljen til at beherske 
den."

Jeg må si de har formuleringsevne i disse bedøm melseskom iteene -  
hvilken introduksjon! Her må det være spenning og overraskelser i vente.

Vi beklager at Magnus Lindberg ikke har kunnet være til stede, men vi 
har bedt formannen for den finske delegasjon. 1. vice-talmannen Elsi
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Hetemäki-Olander, tidligere president i Nordisk Råd, om å ta imot prisen. 
Hun vil etter hjemkomsten overrekke den til Magnus Lindberg sammen 
med våre hjerteligste hilsener.

Vi har imidlertid fått Magnus Lindbergs takketale oversendt, og har 
anmodet Elsi Hetemäki-Olander om å lese prisvinnerens tale for oss.

Jeg skal på den bakgrunn be 1. vice-talmannen Elsi Hetemäki-Olander 
komme hit for å m otta dette høytidelige prisdokument, samt fremføre 
takketalen.

Vicepresident Elsi Hetemäki-Olander:

Jag ber att få hälsa från Magnus Lindberg. Så här tackar han er:
Högt ärade nordiska delegater!

En bild säger ju  varken mer eller mindre än tusen ord -  en bild försöker 
gripa det som orden -  är de så tio- eller hundratusen -  aldrig kan gestalta. 
En bild talar om helt andra ting än orden talar om.

En modern tonsättare möter ofta den vanligt urskuldande frasen om hur 
svårt det är att förstå den moderna tonsättarens musik. Javisst! Den 
moderna musiken är svår att förstå -  och jag kan till och med erkänna att 
jag förutom att jag inte ” förstår” den moderna konsertmusiken också har 
stora svårigheter att i ordets egentliga mening ens förstå ” Broder Jakob” .

Musik behöver inte förstås. En modern tonsättare ber inte om att bli 
förstådd. Därem ot blir han själaglad ifall någon istället för att försöka 
förstå ville försöka lyssna till hans musik.

Jag ber att få citera den finlandssvenske diktaren Gunnar Björling: 
” Konst är uttryck för livets art samt innesluter livets kamp. Konst är inte 
väsentligt ett framställt innehåll ..., konst är befriad syn, overvinnelse av 
motstånd i vårt livsinnehåll och i konstens uttrycksm edel” .

Och detta ” Livsinnehåll" definierar den store Björling som en ” ofta 
bruitistisk livsbrottning” .

I ungefär liknande term er har man haft vänligheten att tala om mitt 
stycke ” K raft”  som N ordiska rådet nu har ansett vara värdigt ett musik
pris.

Jag kan inte avhålla mig ifrån att ännu låta Björling tala: ” 1 konsten, 
dikten, vill vi ge mänskligheten spegel och fackla. Inte i var enskild 
produkt en hel livsåskådning, inte moral men livets uttryck, köttbullsätan- 
d e ts .”

I och med att Nordiska rådet i år haft vänligheten att belöna mig med sitt 
musikpris återstår för mig bara att uttrycka mitt tack i en ny och stärkt 
förvissning om att jag skall kunna gå vidare i mitt eget köttbullsätande i 
ordets såväl konkreta som filosofiska betydelser.
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Redaktör Ingmar Svedberg, Findland:

När litteraturkom m ittén denna gång valt att tilldela Thor Vilhjålmsson 
Nordiska rådets litteraturpris 1988 för romanen Grámosinn glóir (på svens
ka Gråmossan glöder), så är det tredje gången som priset tillfaller Island. 
Samtidigt är det första gången som en isländsk roman får priset. Eftersom 
de gamla isländska sagorna aldrig kunde få Nordiska rådets litteraturpris 
så är det en sällsynt lycklig tillfällighet att Thor Vilhjålmsson med sin 
roman, som är skriven i de klassiska sagornas efterföljd nu blir belönad.

Thor Vilhjålmsson debuterade år 1950 och har sedan dess givit ut ett 
tjugotal verk. Han har varit febrilt och mångsidigt verksam på de flesta 
litterära områden: han har publicerat dikter, romaner, noveller, rese
böcker, essäer om film och konst samt gjort en del uppmärksammade 
översättningar. I likhet med många andra, unga isländska konstnärer och 
författare reste han tidigt utomlands: han studerade i England och Frankri
ke och har vistats längre perioder i Italien och Spanien. Hans rese
skildringar är inte traditionellt skrivna, utan personligt formade studier i 
europeisk kultur.

Det föll sig naturligt att hans prosaböcker under 50- och 60-talet kom att 
representera en radikal modernism och avancerade berättartekniska lös
ningar, som man inte tidigare upplevt i den isländska litteraturen. Någon 
handling i konventionell mening förekommer ofta inte och tidskronologin 
är upplöst. I stället får läsaren ta del av bild- och detaljrika fragment, som 
han själv får sammanfoga till en helhet. Det har ofta påpekats att Thor 
Vilhjålmsson i sina rom anexperim ent använder sig av den moderna filmens 
teknik. Under 1970-talet var Thor två gånger nominerad för Nordiska 
rådets litteraturpris med rom anerna Fort, fort, sa fågeln och Månskära. 
Det är skäl att betona att de rom anerna fortfarande är märkliga och 
fascinerande läsupplevelser.

Det har tidigare ofta sagts om Thor Vilhjålmsson att han är en icke
isländsk författare, eftersom de flesta av hans böcker utspelas utanför 
Island och ofta inte ens har islänningar som huvudpersoner. Hur skall vi då 
kunna förklara att det är Thor som har skrivit den bok som nu skall 
prisbelönas och som verkar att vara så isländsk som en isländsk bok kan 
vara?

Grämosinn glöir (Gråm ossa glöder) är till en del en historisk roman.
Den bygger på en uppmärksammad rättssak från slutet av 1800-talet. 
D iktaren och juristen Einar Benediktsson (1864—1940) har stått som före
bild för romanens domare Asmund. På en avlägsen gård i nordöstra Island 
har en dräng begått incest med sin halvsyster och sedan har man gemen
samt dödat barnet som fötts. U nder rannssakningen tar halvsystern livet 
av sig. Det är en ung och oerfaren domare som med sin följeslagare färdas 
över fjällen till den gudsförgätna by, där han skall ta reda på sanningen.

En parallellhistoria i romanen utgörs av en rättegång som Asmunds far
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dömde i långt tidigare, då gällde det att få fast en mördare. Asmund söker 
hjälp i sin fars erfarenheter, där han sitter på prästgården på natten, men 
m ärker snart att erfarenheter inte kan ärvas, endast förvärvas.

En central del i romanen utgörs av de samtal som domaren och prästen 
för med varann under kvällarna, bägge känner sig splittrade och osäkra, 
inte mogna sina uppgifter. De för långa och trevande diskussioner om 
diktarens uppgift "a tt förstå allt som lever" och domarens skyldighet att 
döma efter lagarna utan barmhärtighet. De dryftar grymheten och ondskan 
i människolivet, brottet och straffet:"V i är mycket ofullkomliga. Det goda 
som jag vill, du känner till det, eller det onda, vi är komplicerade. Och det 
krävs en kraftansträngning för att inte splittras av m otsättningarna. Min 
själ gläds inte. Men man måste leva livet, man måste kanske i viss mån 
försona sig med dess orättfärdighet. Fastän man inte ville.”

Till det yttre är det alltså en grym historia om blodskam och barnamord 
som Thor Vilhjålmsson har skrivit, spännande som en modern kriminal
historia eller en gammal isländsk saga. Men där finns också en minst lika 
viktig inre verklighet med poetiska dröm syner, grubblande rannsakan och 
inre monologer, där Thor använder sig av den moderna författarens alla 
medel. En fram trädande del i romanen utgörs av landskapsbeskrivningar: 
dimman och duggregnet, bruset från älven, månen i en molnbank över 
fjället. Det är inte bara gråmossan som glöder utan det isländska lands
kapet glöder och fram träder konturskarpt för läsarens inre syn på ett sätt 
som man sällan får uppleva i nordisk litteratur.

M otsättningen mellan den internationellt inriktade modernisten Thor 
och den isländska Thor Vilhjålmsson är skenbar. N är man har kommit så 
långt i sitt konstärskap och författarskap som Thor har gjort så kan man 
spegla hela universum i en droppe. Gråmossan glöder är en stor och 
fängslande isländsk roman, men den är också en stor och fängslade nordisk 
roman.

Nordisk Råds president Jan P. Syse:

Bedømmelseskomiteen for Nordisk Råds litteraturpris 1988 har besluttet 
å tildele prisen, som er på 125 000 DKK, til Thor Vilhjålmsson for romanen 
” Gråmosinn glöir” .

Forfattertradisjonen i Island er levende; den er levende i hele Norden, så 
forfatterprisen og litteraturprisen skal vare ved i alle fremtidige år. Egent
lig er det bare et lite misunnelsens hjertesukk når Storm P. sier:

” Det er ubegribeligt at nogen gider anvende et par år på at skrive en 
roman, når man kan gå hen at købe den for nogle få kroner.”

Vi er imidlertid glad for å kunne tildele Thor Vilhjålmsson årets nordiske 
litteraturpris.

Motiveringen fra bedøm melseskom iteen er slik:
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” På ett språk som förenar islänsk berättartradition med nyskapande 
uttrycksform er skildras en domares ödesm ättade resa genom ett magiskt 
landskap som m ångfasetterat reflekterar den inre brottningen med tillva
rons grundfrågor om skuld och ansvar, dikt och verklighet.”

Jeg har den store glede å be Thor Vilhjålmsson om å komme frem og 
motta Nordisk Råds litteraturpris for 1988.

Her er det varige bevis -  og her er det forgjengelige beløp!

Forfatteren Thor Vilhjålmsson, Island:

Æ rede forsamling! Jeg er dybt bevæget over den venlighed, jeg møder, og 
de smukke ord, man har sagt til mig, den varme, jeg møder alle vegne. 
Inden mit sidste ord: tak, vil jeg gerne have lov til at sige nogle andre ord.

Vi lever i den sublime banalismens tid. I den pompøse trivialismens 
tegn. Vi føler alle sammen, at vi behøver noget andet. Det rager ikke mig, 
om man synger i grupper og klynger eller hele bandet sammen: lad det 
svinge — men kan jeg tillade mig at spørge: Hvad skal svinge og hvorledes? 
Måske fæstet op i en galge, eller bare dinglende som en galgenfugl eller 
lurendrejer forsynet med metronom? Hvad skulle det være vi mangler? 
Måske en mere magisk indstilling til livet. Flere dimensioner i vores 
rationerede tid på Jorden. Der kan trylles med ord. Du kan bevæge med 
ord. M ennesker, tjeld. Du kan anvende ord at tale med din hest. Tror du 
ikke han forstår? Det gør han, hvis du aner din magt. Ordets magt. Vi 
behøver poesi. Vi behøver digt. Hvis I spørger mig, så mener vi i mit land, 
at digte endnu besidder en vis magt. At ordet endnu er magisk. Men man 
kan misbruge ord, hvis man ikke er årvågen over for hvert ord. Man kan 
kastrere ordene, hvis man nonchalant lader dem flyde ligesom sirup. Så 
bliver alt klistret og bare sødt. Vi hører jam m er overalt og klager fra 
metropol til metropol, fra land til land, fra by til by, over, at det går tilbage 
for bogen. Med generation, der går ned i blissful oblivion og forsvinder, 
bliver læserne færre og færre, siger man. Jeg bygger på at bogen består. 
Den har en helt anden funktion end de andre midler, og voksende eftersom 
masserne passiviseres og dølles til at døse i uvirksomhed, ved øget triviali
tet i det mente divertissem ent, hvor forlystelsen går ud på at overliste 
publikum med afkræftende bla-bla og hyl og com puteriseret rabalder, 
styret af m erkantiliseret foragt for m enneskesindet, denne fordærvende 
pengefrenesi og nedsættende demagogi. Bogen aktiviserer. Den tager ikke 
din selvrespekt væk. Den giver dig en andel i livet. Bogen med sine 
orakler. Bogen som trøst og glæde og sorg styrker og bevæbner, hvis du får 
den rigtige bog i hænderne. Bogen som kanaliserer tankerne og følelserne, 
fører dig hjem til dig selv. Bogen som spejl, bogen som tryllespejl. Og 
spejlet kan blive til et vindue, der viser fjerne verdener og gør din vagabon
dage legitim. Og de mærkelige fænomener i dit sind, der kan virke forfær
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dende, indtil de med bogens hjælp falder i mytiske mønstre, så at du kan 
bære dem. Bogen som en flod, der rinder med forførende musik gennem et 
fortryllet landskab, og du læner dig ud over den for at se, om du opdager 
dit eget ansigt åbenbare sig helt og ind til strømmens frådende hvirvler, der 
plukker vinløvet ud af dit hår, medens det svinger og strækkes i farten eller 
slynges ned mod dine øjne. Så kan det svinge. Du har en andel i livet. Du 
virker, du eksisterer, du medvirker; og måske spirer noget ukendt frem i 
dit sinds dyb, eller lønkamre me glemte skatte smækkes op i din forløste 
sjæl. Du er. N år du fordyber dig i bogen, befries du fra den smægtende 
depersonifikationsproces ved multimediernes hypnotiske afsjæling, der 
tilbyder dig med samme virtuositet deodorant, Have a smile and Real 
Thing, The Gargling Orangutangs fra Gstaad, eller G-string Guttersnipes 
fra Vejle, The Sniveling Brass-knuckles fra Hekkelfjeld, Den blufærdige 
Pigemorder fra Præstegården, W agner jager Valkyrier i Venedig og belig
ger Lorelei i gondola i det 17. afsnit, Alt om M ister Hyde i Maos hemmelig
holdte Libido, afsløret ved fortrolige kam insamtaler mellem Pat Nixon og 
Nancy Reagan ved vores egen udsendte.

Jeg er en mand, der bruger sit liv på at skrive bøger, og derfor står jeg på 
denne scene i projektørernes stråler, som strejfer min figur. Jeg er sådan en 
romantisk sjæl, at jeg trodser det ene og det andet og tror på digterens rolle 
i m enneskesam fundet, og selvklart også at digteren har et stort ansvar. Jag 
garanterer, at vi ikke kan undvære kunst, og derfor må vi også acceptere 
kunstnere. K unsten viser, hvad vi føler, smerten og glæden, opsummering
en af alt det vi mægter at huske og vælge os for at intensivere hver stund. 
Den bringer den højeste og helligste illusion om det der var, og tjener til at 
vække den flammende sans, der helliggør tilværelsen og bringer lys ind i 
evighedens tomhed.

N år jeg bruger ord som ” digt” mener jeg det mangesidige middel, 
klarsynethed og besværgelse, afsløring og trylleri, kunst med alle kontras
ter og modsigelserne, affirmation og destruktion, om det skulle være indtil 
skizofren samtidighed af ja  og nej. Kunst for at vi skal kunne vælge de 
minder, der hjælper os at eksistere, både med at bejae med tro og at true 
med tvivl vores erhvervede og fremmanede opfattelser af, hvem vi er: Det 
som vi kan kalde illusion. Eller illumination. I kunsten spørger vi, hvem vi 
virkelig er, samtidig nægtende al nåde, mens vi ængsteligt tigger om be
kræftelsen på at vi er blevet til den som vi i går ønskede så højt, at vi kunne 
blive; måske hvisker vi til spejlet og dugger det med vores nærgående 
ånde: Sig mig, sig mig, er jeg ikke den ... Kunsten som garanterer det evige 
menneske: Mig Adam, dig Eva. Den urgamla skabning med myterne, 
samtidig med at den tvinger os til at blive nye: Den som altid er, og den 
som aldrig var -  før. Vi siger digte for at simplificere og ved digte at 
bestem me, hvem vi er i dag, ved digte hvem vi skal blive i morgen og også 
ved at digte vælge hvem vi var i går.
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t .  frågor
1 Fråga till Nordiska ministerrådet angående det nordiska ungdomsresekor- 

tet (D 1988/43/1987/t)
2 Fråga till Sveriges regering angående det nordiska ungdomsresekortet 

(D 1988/43/1987/t)
3 Fråga till Islands regering angående nordiskt medborgarskap
4 Fråga till Danmarks regering angående åtgärder mot gränsöverskridande 

luftföroreningar
5 Fråga till Danmarks regering angående den nordiska passfriheten
6 Fråga till Finlands regering angående Ålands landskapsstyrelses praxis när 

det gäller nordisk kommunal rösträtt
7 Fråga till N ordiska ministerrådet angående grannspråksundervisningen
8 Fråga till Nordiska ministerrådet angående nordiskt deltagande i ERAS- 

M US-projektet
9 Fråga till N ordiska m inisterrådet angående aktivt nordiskt sam arbete vid 

behandlingen av idrottspolitiska frågor på det internationella planet 
(D 1988/8/1987/k)

10 Fråga till Nordiska ministerrådet angående videogram med nordiska TV- 
program och filmer (D 1988/13/1983/k)

11 Fråga till Danmarks regering angående färjeleden Ystad-Rønne
12 Fråga till N ordiska ministerrådet angående turistsatsningen i Västtyskland
13 Fråga till Nordiska ministerrådet angående upprättande av en arbetsgrupp 

som verkar för att alkoholfrågan blir ett eget insatsområde i FN-system et
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Utanför saklistan förelägges fö r  rådet:
Dokument 1 Rapport från Nordiska rådets presidium
Dokument 2 Regler för sessionens genomförande
Dokument 3 Förslag om försöksordning med skriftliga frågor och svar
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Aho, Esko, Fini. del. (K)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

m iljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania: 911 
årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå

de: 955 
Yttranden: 

generaldebatt: 162
nordiskt industriellt center i Oslo: 290 
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 321

Alsaker, Svein, Norges del. (KrF)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

naturgas i energiförsörjningen: 508 
miljöaspekter i handlingsplanen för ekono

misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
rökfria miljöer m. m.: 645 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
sälstammarna i de nordliga havsområdena: 

695
årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå

de: 955 
Yttranden: 

generaldebatt: 93, 118 
berättelse från N ordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 234 
intensifierat behandlingsarbete mot alko

hol och narkotika: 247 
rökfria miljöer m. m.: 248, 249 
arbetsgrupp som verkar för alkoholfrågan i 

FN-system et (fråga): 266, 267 
naturgas i energiförsöijningen: 314 
bekämpning av videovåldet (fråga): 418,

419

Andersson, Claes, Finl. del. (Skdl)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911 

Yttranden:
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 352 

forsknings-, utrednings- och upplysnings
arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; sam arbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 407

Andersson, Georg, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

samarbete inom flyktingpolitiken: 409, 412

Andersson, Lennart, Sv. del. (s)
Vald medlen 
Medlemsförslag: 

livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
stöd till tolkservice för folkrörelserna i de 

nordiska länderna: 746 
Yttranden: 

generaldebatt: 105
berättelse från N ordiska m inisterrådet (ju

ridiska utskottet): 389 
den nordiska passfriheten (fråga): 414

Andrén, Margareta, Sv. del. (fp)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk lagharmonisering: 800 
likartade regler för samhällstjänst: 816

Annerstedt, Ylva, Sv. del. (fp)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

sårbarhets- och integritetsfrågor vid folkre
gistrering: 847 

utredning om den bristande likalönen mel
lan kvinnor och män: 899
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Yttranden:
ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig

het i annat nordiskt land: 316 
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 341

A uken , Margrete, Danm. Riges del. (SF)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

europeiskt sam arbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

europeiska sam arbetet på miljöområdet — 
europeiskt miljömöte på hög nivå: 441 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

naturgas i energiförsörjningen: 508 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro

gram: 595
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826
biltelefoner: 855
utredning om bristande likalön mellan 

kvinnor och män: 899 
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania: 911 
storstädernas trafikproblem: 927 
nordiskt biståndsarbete: 953 

Yttranden: 
generaldebatt: 77, 78, 122, 134, 136 
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 191, 196, 200 

handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk
rare trafik: 204, 205, 207, 208 

storstädernas trafikproblem: 219 
europeiskt samarbete på miljöområdet 

(Miljö-Eureka); europeiska samarbetet 
på miljöområdet -  europeiskt miljömöte 
på hög nivå: 253 

sälstammarna i de nordiska havsområdena: 
261

gränsöverskridande luftföroreningar (frå
ga): 270

uppföljning av Brundtland-kommisionens 
rapport (fråga); 273, 274 

förbränning av kemiskt avfall i havet (frå
ga): 274, 275 

utsläpp av radioaktivt avfall från upparbet- 
ningsanläggningar (fråga): 275, 276

atom kraftverket Barsebäck (fråga): 326, 
327

forsknings-, utrednings- och upplysnings
arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; samarbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 406

Bakke, Hallvard, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

radio- och TV-sam arbetet; (fråga): 353, 
359

samnordiska sameradio (fråga): 376, 377

Bakken, Anne-Lise, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet 
(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 195 

berättelse från Nordiska ministerrådet (ju
ridiska utskottet): 391

Benkow, Jo, Norges del. (H)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

sälstammarna i de nordiska havsområdena: 
695

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709

Bennedsen, Dorte, Danm. Riges del. (S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

europeiskt sam arbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

europeiska sam arbetet på miljöområdet -  
europeiskt miljömöte på hög nivå: 441 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

naturgas i energiförsörjningen: 508 
miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro

gram: 595
kulturpolitik -  kommunikationssatelliter

-  europeisk kabel-TV: 609 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
” frikom m unförsök” över riksgränserna: 

681
sam arbetet på vuxenutbildningsområdet: 

766
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samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 
826

utredning om bristande likalön mellan 
kvinnor och män: 899 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911 

nordiskt biståndsarbete: 953 
Yttranden:

nordiska ungdom sresekortet (frågor); nor
diska ungdomskortet (NordRES) (fråga): 
223, 224, 226, 227 

europeiskt samarbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka); europeiska sam arbetet 
på miljöområdet -  europeiskt miljömöte 
på hög nivå: 253 

nordiskt medborgarskap (fråga): 413, 414

Berge, Gunnar, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska investeringsban
ken; Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 310 

rätten att använda utlandsregistrerad bil
(fråga): 328, 329

Bildt, Carl, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
Yttranden: 

generaldebatt: 75, 77

Bilgrav-Nielsen, Jens, Danm. Riges del.
(RV)

Suppleant 
Yttrande: 

generaldebatt: 134

Birgir ísleifur Gunnarsson, Isl. del. (Sj)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

folkbildning och vuxenundervisning (frå
ga): 375, 376

Björk, Gunnar, Sv. del. (c)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
sam nordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826
nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 

Yttranden:
berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 234, 242 
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 343, 346 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 356 
grannspråksundervisningen (fråga): 368

Björklund, Ilkka-Christian, Finl. del. (Sdp) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 
826

nordiskt teknologipris: 882 
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania: 911 
storstädernas trafikproblem: 927 

Yttranden: 
generaldebatt: 77, 106 
europeiskt sam arbete på miljöområdet 

(Miljö-Eureka); europeiska samarbetet 
på miljöområdet — europeiskt miljömöte 
på hög nivå: 253 

berättelse från Nordiska investeringsban
ken; Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 311 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 317, 318

Björkstrand, Gustav, Finl. del. (Sfp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå
de: 955 

Yttranden:
generaldebatt: 77, 78, 121 
rökfria miljöer m. m.: 250 
” frikom m unförsök” över riksgränserna:

322
berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 340, 345 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 356 
Bodström, Lennart, Sv. del. (s)
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Regeringsrepresentant
Yttranden:

atom kraftverket Barsebäck (fråga): 326, 
327, 328

de nordiska lektoraten vid de nordiska uni
versiteten (fråga): 371, 372 

finskspråkig försöks- och utvecklingsverk
samhet bland sverigefinnar (fråga): 378 

forskningsbudgeten (fråga): 379

Borgen, Kjell, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 
(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 188, 191 

handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk
rare trafik i Norden: 203, 204

Brundtland, Gro Harlem, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 108

Buttedahl, Johan  Norges del. (Sp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
sälstammarna i de nordliga havsområdena: 

695
årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå

de: 955 
Yttranden: 

generaldebatt: 74, 93, 135 
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn: exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; samarbete på tjänstehan- 
delns område: 289, 290 

nordiskt industriellt center i Oslo: 291 
program för nordiskt biståndssam arbete:

298
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 317, 318

Bärlund, Kaj, Finl. del. (Sdp) 
Regeringsrepresentant; vald medlem till 12 

maj 1987

Medlemsförslag: 
miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
decentraliserat sam arbete om miljö

skyddsfrågor: 748 
Yttrande: 

generaldebatt: 99

Bøsterud, Helen, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från Nordiska m inisterrådet (ju
ridiska utskottet): 391 

samarbete inom flyktingpolitiken: 410

Carlsson, Ingvar, Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 82

Christensen, Christian, Danm. Riges del.
(KrF)

Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 153, 155

Christensen, Frode Nør, Danm. Riges del 
(CD)

Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

färjeleden Y stad -R ønne  (fråga): 228, 229

Clausen, H .P ., Danm. Riges del. (KF)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från Nordiska m inisterrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 340 

aktivt nordiskt sam arbete vid behandlingen 
av idrottspolitiska frågor på det interna
tionella planet (fråga): 369, 370

Dahl, Birgitta, Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 97, 98, 101

Dam, Atli, Danm. Riges del., Färöarna (Jvfl) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 124

Danielsen, Niels Pauli, Danm. Riges del.,



3326

Färöarna (K r.F.)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 151

Eidem, Bjarne Mørk, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 67
nordiskt industriellt center i Oslo: 292 
nordisk utvecklingsfond: 306 
ratificeringen av den internationella havs- 

rättskonventionen (fråga): 416, 417, 418 
Nordiska ministerrådets budget för 1988 

samt preliminära ramar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
samarbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 424, 429

Eiður Guðnason, Isl. del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
kulturpolitik -  kommunikationssatelliter

-  europeisk kabel-TV: 609 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
” frikom munförsök” över riksgränserna: 

681
fartygsbaserad opera- och konsertverk

samhet m. m.: 718 
stöd till tolkservice för folkrörelserna: 746 
decentraliserat samarbete om miljö

skyddsfrågor: 748 
förbättrad nordisk inform ationsverksam 

het: 757
sam arbetet på vuxenutbildningsområdet: 

766
förstärkt samarbete i ungdomsfrågor: 785 
nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden: 

generaldebatt: 85 
biltelefoner: 215
berättelse från N ordiska m inisterrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 335 

aktivt nordiskt samarbete vid behandlingen 
av idrottspolitiska frågor på det interna
tionella planet (fråga): 369, 370

videogram med nordiska TV-program och 
filmer (fråga): 370, 371 

Nordiska ministerrådets budget för 1988 
samt preliminära ramar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kotrollutskot- 
tet): 423

Elo, Mikko, Finl. del. (Sdp)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

” frikom munförsök” över riksgränserna: 
681

stöd till tolkservice för folkrörelserna: 746 
förbättrad nordisk inform ationsverksam

het: 757
nordiskt institut för kriminalistik: 835 

Yttranden: 
generaldebatt: 140
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 321 
nordiskt institut för kriminalistik: 399 
forsknings-, utrednings- och upplysnings

arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; samarbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 406 

samarbete inom flyktingpolitiken: 411

Engseth, William, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden

berättelse från Nordiska ministerrådet (so
cial- och miljöutskottet): 235 

berättelse från N ordiska investeringsban
ken; Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 308 

” frikom m unförsök” över riksgränserna'
323

Exner, Lahja, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljövänlig avfallshantering: 559 
frikom munförsök” över riksgränserna: 
681 

Yttrande:
berättelse från Nordiska investeringsban

ken; N ordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 308

Fagerholm, Karl-Gunnar, Finl. del., Åland 
(lib.)

Vald medlem 
Medlemsförslag:
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nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis
terrådets regi: 959

Feldt, Kjell-Olof, Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 111

Flodin, M ay, Finl. del., Åland (FS) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 174

Fredheim, Kjell Magne, Norges del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

” frikom m unförsök” över riksgränserna: 
681

sälstammarna i de nordiska havsområdena: 
695

nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis
terrådets regi: 959 

Yttrande: 
generaldebatt: 87
” frikom m unförsök” över riksgränserna: 

324

Friðjón Þórðarsson, Isl. del. (Sj)
Suppleant 
Medlemsförslag 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709

Furnes, Kjell. Norges del. (KrF)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632

Gadd, Arne, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

fartygsbaserad opera- och konsertverk
samhet m. m.: 718 

Yttranden:
gränsöverskridande luftföroreningar (frå

ga): 269, 274 
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be

skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; sam arbete på tjänstehan- 
delns område: 284 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 321 
Ålands landskapsstyrelses praxis när det gäl

ler nordisk kommunal rösträtt (fråga):
415

Gammelgaard, Lars P., Danm. Riges del. 
(KF)

Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 84
gränsöverskridande luftföroreningar (frå

ga): 269, 270, 271 
dansk efterlön vid bosättning i annat nor

diskt land (fråga): 271,272, 273 
berättelse från N ordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordisk land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken: samarbete på tjänstehan- 
delns område: 285 

program för nordiskt biståndssam arbete: 
299

den nordiska passfriheten (fråga): 414

Gerhardsen, Tove Strand, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

samarbetsprogram för hälso- och social
sektorn: 245

Glønborg, Knud, Danm. Riges del. (KrF) 
Vald medlem 
Yttranden: 

generaldebatt: 92
berättelse från N ordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 240

Gradin, Anita, Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 141

Grøndahl, Kirsti Kolle. Norges del. (A)
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Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska m inisterrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 337, 339 

grannspråksundervisningen (fråga): 368 
gemensam och flexibel nordisk arbets

marknad för bl. a. universitets- och hög
skolelärare (fråga): 373

Gudmundur Bjarnason, Isl. del. (F)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

epidemiologiskt bevakningssystem (fråga): 
267

Guðrún Helgadóttir, Isl. del. (Ab)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

europeiskt samarbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

europeiska sam arbetet på miljöområdet — 
europeiskt miljömöte på hög nivå: 441 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

handlingsprogram mot havs- och kustför
oreningen: 662 

biltelefoner: 855
utredning om bristande likalön mellan 

kvinnor och män: 899 
storstädernas trafikproblem: 927 

Yttranden: 
generaldebatt: 103, 144 
berättelse från N ordiska investeringsban

ken; N ordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 309 

berättelse från Nordiska ministerrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 350 

ratificeringen av den internationella havs- 
rättskonventionen (fråga): 416, 417, 418

Gulbrandsen, Thor-Eirik, Norges del. (A) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911 

Yttrande:
bioteknologiskt samarbetsprogram: 294

Gyldenkilde, Lilli, Danm. Riges del. (SF) 
Vald medlem

Medlemsförslag: 
europeiskt samarbete på miljöområdet 

(Miljö-Eureka): 441 
europeiska sam arbetet på miljöområdet -  

europeiskt miljömöte på hög nivå: 441 
naturgas i energiförsörjningen: 508 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro

gram: 595
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania: 911 
storstädernas trafikproblem: 927 
nordiskt biståndsarbete: 953 

Yttranden: 
generaldebatt: 94, 136, 155, 172 
berättelse från N ordiska m inisterrådet (so

cial- och miljöutskottet): 240 
europeiskt sam arbete på miljöområdet 

(Miljö-Eureka); europeiska samarbetet 
på miljöområdet -  europeiskt miljömöte 
på hög nivå: 252 

berättelse från N ordiska m inisterrådet 
(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; sam arbete på tjänstehan- 
delns område: 287, 289

Göransson, Bengt, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 344 

videogram med nordiska TV-program och 
filmer (fråga): 370, 371 

tryggandet av de kulturella förbindelserna 
mellan östra och m ellersta Finland och 
övriga Norden (fråga): 372, 373 

förbättrad översättnings- och tolknings
hjälp på finska (fråga): 374 

invandrarnas hemspråksundervisning (frå
ga): 380
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Hagensen, Hagen, Danm. Riges del. (KF) 
Vald medlem 
Yttranden: 

val av presidium: 63 
generaldebatt: 94, 142 
rökfria miljöer m. m.: 249 
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania; nordiskt bi
ståndsarbete: 303 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 359 
samarbete för de mänskliga rättigheterna: 

407
samarbete inom flyktingpolitiken: 412 
ökad behandlingsinsats för narkotika

missbrukare som alternativ till fängelse
uppehåll: 413 

Nordiska m inisterrådets budget för 1988 
samt preliminära ram ar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 425

Hansen, Flemming, Danm. Riges del. (KF) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
Yttranden: 

generaldebatt: 168 
biltelefoner: 213
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbeständen i Östersjön och Bott
niska viken; sam arbete på tjänstehan- 
delns område: 285 

naturgas i energiförsörjningen: 313

Hansen, Ivar, Danm. Riges del. (V)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå
de: 955

A ’7 _  7 7  2 2Á  F l ^ l  1

nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis
terrådets regi: 959 

Yttranden: 
generaldebatt: 98
handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk

rare trafik: 208 
Nordiska m inisterrådets budget för 1988 

samt preliminära ram ar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 421

skolsam arbetet i Nordiska ministerrådets 
regi: 430, 433

Hansen, Karen Thurøe, Danm. Riges del. 
(KF)

Vald medlem till 8 septem ber 1987 
Medlemsförslag:

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709

Hansen-Krone, Margit, Norges del. (H)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

sam arbetet mellan djurparkerna på N ord
kalotten och i Kvarkenom rådet: 622 

sälstammarna i de nordliga havsområdena: 
695

radio- och TV-samarbetet i Norden: 709 
åtgärder för en bättre miljö: 867 
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
Yttrande: 

generaldebatt: 169

Haraldur Ólafsson, Isl. del. (F)
Vald medlem till 3 novem ber 1987 
Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot havs- och kustför
oreningen: 662

Harms, Inger, Danm. Riges del. (SF) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

utredning om den bristande likalönen mel
lan kvinnor och män: 899 

storstädernas trafikproblem: 927 
nordiskt biståndsarbete: 953

Hellström, M ats, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttranden:
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generaldebatt: 117
bioteknologiskt samarbetsprogram: 295 
berättelse från Nordiska projektexportfon- 

den; Nordiska projektexportfonden: 312 
variabel fettvaruavgift på norskt magarin 

tillverkad av marint fett (fråga): 329, 330 
Nordiska rådet för etik inom bioteknologin 

(fråga): 330, 331 
patent och bioteknologi (fråga): 418

Hetemäki-Olander, Elsi, Finl. del. (Kok) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet mellan djurparkerna på N orka
lotten och i Kvarkenom rådet: 622 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-samarbetet i Norden: 709 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826
nordiskt teknologipris: 882 

Yttranden: 
öppningsanförande: 59 
generaldebatt: 70
radio- och TV-sam arbetet i Norden: 355, 

356
gemensam och flexibel nordisk arbets

marknad för bl. a. universitets- och hög
skolelärare (fråga): 373, 374 

förbättrad översättnings- och tolknings
hjälp på finska (fråga): 374

Hilpelä, Liisa, Finl. del. (Kok)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

nordiskt institut för kriminalstatistik: 835 
Yttrande:

utredning om den bristande likalönen mel
lan kvinnor och män: 403

Hjelm-Wallén, Lena, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 
(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; samarbete på tjänstehan-

Holkeri, Harri, Finl. del. (Kok) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 80

Hulterström, Sven, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

nordiska ungdom sresekortet (frågor); nor
diska ungdomskortet (NordRES) (fråga): 
223, 225, 226, 227

Hurskainen-Leppänen, Sinikka, Finl. del.
(Sdp)

Suppleant
Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 
(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 197

Husmark, Birgitte, Danm. Riges del. (SF) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

storstädernas trafikproblem: 927 
nordiskt biståndsarbete: 953

Håkansson, Per Olof, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

fartygsbaserad opera- och konsertverk
samhet m. m.: 718 

nordiskt notbibliotek: 727 
nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis

terrådets regi: 959 
Nordiska m inisterrådets budget för 1988 samt 

preliminära ramar för 1989 -  90; redogö
relse om planer för det nordiska sam ar
betet (budget- och kontrollutskottet): 
427

Hoarder, Bertel, Danm. Riges del. (V) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 104
berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursamarbetet: 339 

polarforskning (fråga): 377, 378

Isohookana-Asunmaa, Tytti, Finl. del. (K) 
Suppleant

delns om råde: 286
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Medlemsförslag: 
bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 

miljöer m. m.: 462 
samarbetet mellan djurparkerna på N ord

kalotten och i Kvarkenom rådet: 622 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826

Yttrande:
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 351

Iversen, Asa Solberg, Norges del. (A)
Vald medlem 
Yttrande:

samarbetsprogram på livsmedelsområdet; 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 393

Jacobsen, Hanne Thanning, Danm. Riges 
del. (SF)

Suppleant till 8 septem ber 1987 
Medlemsförslag: 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

Jansson, Olof, Finlands del., Åland (ÅC) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 

736
nordisk lagharmonisering: 800 
likartade nordiska regler för samhälls

tjänst: 816 
Yttranden: 

generaldebatt: 89
samarbetet mellan djurparkerna på N ord

kalotten och i Kvarkenom rådet: 209 
Ålands landskapsstyrelses praxis när det 

gäller nordisk kommunal rösträtt (fråga):
416

Jensen, Jens Peter, Danm. Riges del. (V) 
Vald medlem till 8 septem ber 1987 
Medlemsförslag:

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672

Johansson, Olof, Sv. del. (c)
Suppleant 
Yttrande: 

generaldebatt: 137

Jón Sigurösson, Isl. del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 102
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; export samarbete ; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriarbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; samarbete på tjänstehan- 
delns område: 288 

berättelse från Nordiska investeringsban
ken; Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 310 

nordiskt medborgarskap (fråga): 413 
bekämpning av videovåldet (fråga): 418,

420

Jonsson, Elver, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå
de: 955

nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis
terrådets regi: 959 

Yttranden: 
generaldebatt: 160
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kom m unikationsutskottet); nordiskt
ungdomsresekort: 182, 190, 196 

rätten att använda utlandsregistrerad bil 
(fråga): 328, 329

Jonäng, Gunnel, Sv. del. (s)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632
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nordisk lagharmonisering: 800 
likartade nordiska regler för samhälls

tjänst: 816

Järvenpää, Heikki, Finl. del. (Kok) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911

Järvisalo-Kanerva, Riitta, Finl. del. (Sdp) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

utredning om bristande likalön mellan 
kvinnor och män: 899 

nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis
terrådets regi: 995

Jäätteenm äki, Anneli, Finl. del. (K)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordiskt institut för kriminalstatistik: 835 
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
Yttrande:

tillämpningen av nordiska trygghetskon- 
ventionen (fråga): 268, 269

Jørgensen, Anker, Danm. Riges del. (S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

europeiskt samarbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

kulturpolitik -- kom munikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609 

Yttranden: 
generaldebatt: 90, 95
gränsöverskridande luftförorening (fråga): 

271
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; samarbete på tjänstehan- 
delns område: 288

Jørgensen, Brit, Norges del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

sälstammarna i de nordliga havsområdena: 
695 

Yttrande: 
generaldebatt: 131

Jørgensen, Ragna Berget, Norges del. (A) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

fartygsbaserad opera- och konsertverk
samhet m. m.: 718 

gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 
736

förstärkt sam arbete i ungdomsfrågor: 785 
biltelefoner: 855
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män:
Yttranden:

berättelse från Nordiska m inisterrådet 
(kom m unikationsutskottet): nordiskt
ungdomsresekort: 199 

handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk
rare trafik: 207 

storstädernas trafikproblem: 217 
snabbare postgång mellan de nordiska län

derna: 221
variabel fettvaruavgift på norskt margarin 

tillverkat av marint fett (fråga): 329, 330

Kanerva, Ilkka, Finl. del. (Kok) 
Regeringsrepresentant; vald medlem till 12 

maj 1987 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709

Kemppainen, Arvo, Finl. del. (Skdl)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forsknig i Tanzania: 911 

storstädernas trafikproblem: 927 
Yttranden: 

generaldebatt: 155
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania; nordiskt bi
ståndsarbete: 302

Kemppainen, Hannu, Finl. del. (K)
Vald medlem till 9 april 1987 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono-
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misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632

Kirkegaard, Knud E., Danm. Riges del. (KF) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

radio- och TV -sam arbetet i Norden: 709

Kjølbro, Karin, Danm. Riges del., Färöarna 
(Tvfl)

Vald medlem till 3 februari 1987 
Medlemsförslag: 

europeiskt samarbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

Klein, Lasse, Danm. Riges del., Färöarna 
(Sjfl)

Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 157

Knutzen, Thea, Norges del. (H)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 339 

de nordiska lektoraten vid de nordiska uni
versiteten (fråga): 371, 372 

skolsam arbetet i Nordiska m inisterrådets 
regi: 431

Knuuttila, Sakari, Finl. del. (Sdp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 
736

biltelefoner: 855
nordisk station för biologisk och skogstek- 

nisk forskning i Tanzania: 911 
storstädernas trafikproblem: 927 

Yttranden: 
generaldebatt: 98
berättelse från N ordiska ministerrådet

(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 196 

handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk
rare trafik: 202 

rökfria miljöer m. m.: 249 
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 321

Kom stedt, Wiggo, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
Yttranden: 

biltelefoner: 212, 213, 214 
gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 

223
färjeleden Y stad -R ønne (fråga): 228, 229

Koritzinsky, Theo, Norges del. (SV)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis
terrådets regi: 959 

Yttranden: 
generaldebatt: 78, 94, 134, 135 
berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 243 
rökfria miljöer m. m.: 249 
nordisk utvecklingsfond: 306 
forsknings-, utrednings- och upplysnings

arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; sam arbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 406 

ratificering av den internationella havs- 
rättskonventionen (fråga): 417 

Nordiska ministerrådets budget för 1988 
samt preliminära ram ar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 428, 429

Kristensen, Finn, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 156
turistsatsningen i Västtyskland (fråga): 

229, 230, 231

Kvanmo, Hanna, Norges del. (SV)
Suppleant
Medlemsförslag:
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europeiskt samarbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

naturgas i energiförsörjningen: 508 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro

gram: 595
sälstammarna i de nordliga havsområdena: 

695
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
storstädernas trafikproblem: 927

Lange, Preben, Danm. Riges del., Grönland 
(Si)

Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till tolkservice för folkrörelserna: 746 
Yttranden:

generaldebatt: 146
berättelse från Nordiska projektexportfon- 

den; Nordiska projektexportfonden: 312

Lantz, Inga, Sv. del. (vpk)
Suppleant
Yttranden:

forsknings-, utrednings- och upplysnings
arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; samarbete inom FN och 
andra internationella organ rörande 
homosexuellas mänskliga rättigheter: 
404, 406

Liikanen, Erkki, Finl. del. (Sdp) 
Regeringsrepresentant; Vald medlem till 12 

maj 1987 
Medlemsförslag:

” frikom munförsök” över riksgränserna: 
681 

Yttranden: 
generaldebatt: 146

Lindenskov, Jacob, Danm. Riges del., Fär
öarna (Jvfl)

Vald medlem 
Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot havs- och kustför
oreningen: 662 

fartygsbaserad opera- och konsertverk
samhet m. m.: 718 

Yttranden: 
generaldebatt: 114
brittiska regeringens planer på upparbet- 

ningsanläggningen Dounreay i Skottland 
(fråga); stopp av existerande upparbet-

ningsanläggningar för atomavfall (fråga): 
276, 277

Lipponen, Paavo, Finl. del. (Sdp)
Vald medlem till 9 april 1987 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

samarbetet mellan djurparkerna på N ord
kalotten och i Kvarkenom rådet: 622

Louekoski, M alti, Finl. del. (Sdp)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

Ålands landskapsstyrelses praxis när det 
gäller nordisk kommunal rösträtt (fråga): 
415

Louvo, Anna-Kaarina, Finl. del. (Kok)
Vald medlem 
Yttranden: 

generaldebatt: 170
berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 238 
miljöaspekter i handlingsplanen för ekono

misk utveckling och full sysselsättning: 
254

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 319

Lundblad, Grethe, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
” frikom munförsök”  över riksgränserna: 

681
decentraliserat sam arbete om miljö

skyddsfrågor: 748 
förbättrad nordisk inform ationsverksam

het: 757
förstärkt samarbete i ungdomsfrågor: 785 

Yttranden: 
generaldebatt: 72, 135 
berättelse från N ordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 237 
miljövänlig avfallshantering: 257 
decentraliserat sam arbete om miljö

skyddsfrågor: 262 
dansk efterlön vid bosättning i annat nor

diskt land (fråga): 271, 272, 273

Lönnqvist, Ulf, Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant
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Yttranden:
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(kommunikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 192 

berättelse från Nordiska m inisterrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 345

M atthias Á. M athiesen, Isl. del. (Sj) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 120
aktivt nordiskt samarbete vid behandlingen 

av idrottspolitiska frågor på det interna
tionella planet (fråga): 370 

sam arbetsprogram  på livsmedelsområdet; 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 395

M otzfeldt, Jonathan, Danm. Riges del., 
Grönland (Si)

Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 126

Møller, Helge Adam , Danm. Riges del. (KF) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden: 

generaldebatt: 92
handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk

rare trafik: 206 
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 320

Møller, Kjeld Rahbæk, Danm. Riges del.
(SF)

Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordiskt biståndsarbete: 953 
Yttranden:

bioteknologiskt samarbetsprogram : 297 
nordiska rådet för etik inom bioteknologin 

(fråga): 330, 331 
berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 352 

förbättrad nordisk inform ationsverksam 
het: 361 

nordiskt teknologipris: 365 
forskningsbudgeten (fråga): 379 
patent och bioteknologi (fråga): 418

Nordiska m inisterrådets budget för 1988 
samt preliminära ramar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 426

Nielsen, Agnar, Danm. Riges del., Färöarna 
(Sb)

Vald medlem 
Yttrande: 

generaldebatt: 175

Nielson, Poul, Danm. Riges del. (S) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

naturgas i energiförsörjningen: 508

Nilsson, Barbro, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

kulturpolitik -  kom munikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609 

samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 
826 

Yttranden: 
generaldebatt: 167
nordiskt kommunalt skolsamarbete: 366 
samnordiska sameradion (fråga): 376 
polarforskning (fråga): 377

Ninn-Hansen, Erik, Danm. Riges del. (KF)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk
rare trafik: 204, 205

Nordman, Gunnevi, Finl. del., Aland (lib) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 176

Norwich, Arnljot, Norges del. (H)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672

Nyby, M ats, Finl. del. (Sdp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek-
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nisk forskning i Tanzania: 911 
snabbare postgång mellan de nordiska län

derna: 946 
Yttranden:

snabbare postgång mellan de nordiska län
derna: 222

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 256

Nyhage, Hans, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
Yttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet 
(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 347 

nordisk lagharmonisering: 398 
nordiskt institut för kriminalistik: 401

Olafur G. Einarsson, Isl. del. (Sj)
Vald medlem 

Medlemsförslag:
bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 

miljör m. m.: 462 
radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
nordiskt teknologipris: 882 
nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis

terrådets regi: 959

Olesen, Aase, Danm., Riges del. (RV)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

naturgas i energiförsörjningen: 508 
miljöaspekter i handlingsplanen för ekono

misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826
biltelefoner: 855

storstädernas trafikproblem: 927 
årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå

de: 955

ÓU P. Gudbjartsson, Isl. del. (B)
Vald medlem 
Yttrande:

generaldebatt: 162

Oscarsson, Berit, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

kulturpolitik -  kommunikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609 

förstärkt samarbete i ungdomsfrågor: 785 
sam nordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826 
Yttranden:

sam arbetet på vuxenutbildningsområdet:
362

folkbildning och vuxenundervisning (frå
ga): 374, 375

Paakkinen, Saara-Maria, Finl. del. (Sdp) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

sam arbetet på vuxenutbildningsområdet: 
766

förstärkt sam arbete i ungdomsfrågor: 785 
nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 

Yttranden: 
generaldebatt: 93
nordiska ungdom sresekortet (frågor); nor

diska ungdomskortet (NordRES) (frå
ga): 223, 224 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 320 
berättelse från N ordiska m inisterrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 342 

förstärkt sam arbete i ungdomsfrågor: 363

Påll Pé t ursson, Isl. del. (F)
Vald medlem 

Medlemsförslag:
bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 

miljöer m. m.: 462 
miljöaspekter i handlingsplanen för ekono

misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av svavel- 
och kväveutsläpp: 533
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nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
rökfria miljöer m. m.: 645 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
nordiskt teknologipris: 882 
årlig lägesrapport på miljöpolitikens områ

de: 955 
Yttranden 

generaldebatt: 112 
biltelefoner: 214
berättelse från N ordiska projektexportfon- 

den; N ordiska projektexportfonden: 312

Pedersen, Robert, Danm. Riges del (S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kulturpolitik — kommunikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609

Pelttari, Seppo, Finl. del (K)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

samarbetet mellan djurparkerna på N ord
kalotten och i Kvarkenom rådet: 622 

nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 
Yttranden:

” frikom m unförsök” över riksgränserna:
324

nordiskt institut för kriminalistik: 400

Pesola, Helena  Finl. del. (Kok)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska m inisterrådet (so
cial- och miljöutskottet): 233 

arbetsgrupp som verkar för alkoholfrågor i 
FN-system et (fråga): 266

Peterson, Thage G., Sv. del. (s) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 123

Petersson, Hans, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462

sårbarhets- och integritetsfrågor vid folkre
gistrering: 847

Pettersen, Oddrunn, Norges del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

” frikom m m unförsök” över riksgränserna: 
681

decentraliserat sam arbete om miljö
skyddsfrågor: 748 

Yttrande: 
generaldebatt: 140

Pétur Sigurðsson, Isl. del. (Sj)
Vald medlem till 3 novem ber 1987 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

handlingsprogram mot havs- och kustför
oreningen: 662 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709

Petäjäniemi, Tuulikki, Finl. del. (Kok)
Vald medlem till 9 april 1987 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672

Poulsen, Kaj, Danm. Riges del. (S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

europeiskt sam arbete på miljöområdet 
(miljö-Eureka): 441 

europeiska sam arbetet på miljöområdet — 
europeiskt miljömöte på hög nivå: 441 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

kulturpolitik — kom m unikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609 

biltelefoner: 855 
Y ttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet 
(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 187, 191, 192 

biltelefoner: 211, 212, 214 
nordiska ungdom sresekortet (frågor); nor

diska ungdom skortet (NordRES) (fråga): 
225, 227

dansk efterlön vid bosättning i annat nor
diskt land (fråga): 273

Poulsgaard, Kristen, Danm. Riges del. (FP) 
Vald medlem
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Yttranden: 
generaldebatt: 171
handlingsplan för ökad trafiksäkerhet; säk

rare trafik: 206, 208 
rökfria miljöer m. m.: 248 
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 320 
Nordiska ministerrådets budget för 1988 

samt preliminära ramar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
samarbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 429

Presthus, Rolf, Norges del. (H)
Vald medlem till 1 januari 1988 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-samarbetet i Norden: 709

Puhakka, M atti, Finl. del. (Sdp)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

berättelse från Nordiska m inisterrådet (so
cial- och miljöutskottet): 236

Purkhús, Jóngerð, Danm. Riges del., Färöar
na (Tvfl)

Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 143

Rehn, Elisabeth, Finl. del. (Sfp)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk station för biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911

Riihijärvi, Heikki, Finl. del. (Smp)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 
826

nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 
Yttranden: 

generaldebatt: 177
berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 348 

forsknings-, utrednings- och upplysnings
arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; samarbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 405 

samarbete inom flyktingpolitiken: 412

Rotnes, Marit, Norges del. (A)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576

Ryynänen, Mirja, Finl. del. (K)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 
Yttranden: 

generaldebatt: 173
tryggandet av de kulturella förbindelserna 

mellan östra och mellersta Finland och 
det övriga Norden (fråga): 372 

finskspråkig försöks- och utvecklingsverk
samhet bland sverigefinnar (fråga): 378

Rønbeck, Sissel, Norges del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet (so
cial- och miljöutskottet): 241, 242, 243 

uppföljning av Brundtland-kommissionens 
rapport (fråga): 273, 274 

förbränning av kemiskt avfall i havet (frå
ga): 274, 275 

utsläpp av radioaktivt avfall från upparbet- 
ningsanläggningar (fråga): 275, 276 

brittiska regeringens planer på upparbet- 
ningsanläggningen i Dounreay i Skott
land (fråga); stopp av existerande uppar- 
betningsanläggningar för atomavfall (frå
ga): 277

förorening av gränsvattnet mellan Norge 
och Sverige (fråga): 278

Røyseland, Borghild, Norges del. (KrF)
Suppleant
Medlemsförslag:

intensifierat behandlingsarbete mot alko
hol och narkotika: 489

Saastamoinen, Riitta, Finl. del. (Kok)
Suppleant
Yttrande:

bioteknologiskt samarbetsprogram : 297

Salolainen, Pertti, Finl. del. (Kok) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 129
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Salome Porkelsdóttir, Isl. del. (Sj)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

åtgärder för en bättre miljö: 867

Sasi, Kimmo, Finl. del. (Kok)
Vald medlem 
Yttranden: 

generaldebatt: 166
berättelse från Nordiska investeringsban

ken; Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning: 307 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 320, 321

Schliiter, Poul, Danm. Riges del. (KF) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 132, 134, 135, 136

Sigurdsen, Gertrud, Sv. del. (s)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

tillämpningen av nordiska trygghetskon- 
ventionen (fråga): 268

Sjøthun, Asbjørn, Norges del. (A)
Vald medlem 

Yttranden:
sälstammarna i de nordliga havsområdena: 

261
bioteknologiskt samarbetsprogram : 296 
samarbetsprogram på livsmedelsområdet;

livsmedelspolitik och -lagstiftning: 393 
likartade regler för samhällstjänst: 398

Skauge, Arne, Norges del. (H)
Vald medlem 
Yttranden: 

generaldebatt: 101
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 403

Skinnari, Jouko, Finl. del. (Sdp)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

nordisk station Yör biologisk och skogstek- 
nisk forskning i Tanzania: 911

Stahr, Jimm y, Danm. Riges del. (S) 
Suppleant 
Medlemsförslag 

fartygsbaserad opera- och konsertverk
samhet m. m.: 718

stöd till tolkservice för folkrörelserna: 746 
förstärkt samarbete i ungdomsfrågor: 785

Steen, Reiulf, Norges del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kulturpolitik -  kom munikationssatelliter
— europeisk kabel-TV: 609 

Yttrande:
radio- och TV-sam arbetet i Norden: 357

Steenholdt, Otto, Danm. Riges del., G rön
land (At)

Vald medlem 
Medlemsförslag: 

rökfria miljöer m. m.: 645 
Yttranden: 

generaldebatt: 163
nordiska ungdom sresekortet (fråga); nor

diska ungdomskortet (NordRES) (fråga): 
226

Stefan Benediktsson, Isl. del. (Bj)
Vald medlem till 20 decem ber 1986 
Medlemsförslag: 

intensifierat behandlingsarbete mot alko
hol och narkotika: 489 

kulturpolitik -  kom m unikationssatelliter
-  europeisk kabel-TV: 609

Steffensen, Jens, Danm. Riges del. (KrF) 
Vald medlem till 8 septem ber 1987 
Medlemsförslag: 

europeiskt sam arbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462 

intensifierat behandlingsarbete mot alko
hol och narkotika: 489 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
rökfria miljöer m. m.: 645 
stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672

Steingrimur Hermannsson, Isl. del. (F) 
Regeringsrepresentant
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Yttrande: 
generaldebatt: 149

Stetter, Ib, Danm. Riges del. (KF)
Vald medlem till 8 septem ber 1987 
Medlemsförslag: 

bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer m. m.: 462

Sundberg, Ingrid, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden: 

generaldebatt: 152
gränsöverskridande luftföroreningar (frå

ga): 270
plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 318 
radio- och TV-samarbetet i Norden: 358 
nordiskt deltagande i ERASM US-projektet 

(fråga): 368, 369

Sundstein, Jógvan, Danm. Riges del., Fär
öarna (Fkfl)

Vald medlem till 29 juli 1987 
Medlemsförslag: 

rökfria miljöer m. m.: 645 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
radio- och TV-samarbetet i Norden: 709

Suominen, Ilkka, Finl. del. (Kok) 
Regeringsrepresentant; vald medlem till 12 

maj 1987 
Medlemsförslag:

radio- och TV-samarbetet i Norden: 709 
Yttrande: 

generaldebatt: 113

Svartberg, Karl-Erik, Sv. del. (s)
Suppleant
Yttrande:

förorening av gränsvattnet mellan Norge 
och Sverige (fråga): 278

Svensson, Sten, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-samarbetet i Norden: 709 
åtgärder för en bättre miljö: 867 

Yttranden:

generaldebatt: 164
berättelse från Nordiska m inisterrådet (so

cial- och miljöutskottet): 239, 242, 243 
sälstammarna i de nordliga havsområdena: 

260
åtgärder för en bättre miljö: 263

Sverrir Hermannsson, Isl. del. (Sj)
Vald medlem 
Yttrande:

sårbarhets- och integritetsfrågor vid folkre
gistrering; nordisk konvention om folk
registrering: 403

Synnes, Harald, Norges del. (KrF)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

Yttranden: 
bioteknologiskt samarbetsprogram : 297 
nordisk utvecklingsfond: 305

Syse, Jan P., Norges del. (H)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

radio- och TV-sam arbetet i Norden: 709 
nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden: 

inledningsanförande: 63 
berättelse från Nordiska m inisterrådet 

(ekonomiska utskottet); höjda och har
moniserade beloppsgränser vid införsel 
av varor för eget bruk vid resa; forsk
ningsinsatser inom den kooperativa sek
torn; exportsam arbete; lättnader i be
skattningen av ungdom i samband med 
feriearbete i annat nordiskt land; vand- 
ringsfiskbestånden i Östersjön och Bott
niska viken; sam arbete på tjänstehan- 
delns område: 282 

avslutningsanförande: 435

Söder, Karin, Sv. del. (c)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523
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ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

nordisk lagharmonisering: 800 
likartade nordiska regler för samhälls

tjänst: 816 
nordiskt teknologipris: 882 
utredning om den bristande likalönen mel

lan kvinnor och män: 899 
årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå

de: 955 
Yttranden: 

generaldebatt: 86 
nordisk utvecklingsfond: 304, 305 
Nordiska m inisterrådets budget för 1988 

samt preliminära ram ar för 1989-90; re
dogörelse om planer för det nordiska 
sam arbetet (budget- och kontrollutskot
tet): 427

tidpunkt och plats för nästa ordinarie ses
sion: 434

Sønderby, Peder, Danm. Riges del. (V)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till nordiska sam arbetsorganisationer 
inom folkbildningen: 672 

årlig lägesrapport på miljöpolitikens om rå
de: 955 

Yttranden:
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 186, 193 

biltelefoner: 214
nordiska ungdom sresekortet (fråga): 227 
turistsatsningen i Västtyskland (fråga): 230

Tastesen, Bernhardt, Danm. Riges del. (S) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

naturgas i energiförsöijningen: 508 
nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro

gram: 595
kulturpolitik — kom m unikationssatelliter

-  europeisk kabel-TV : 609 
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 662 
decentraliserat sam arbete om miljö

skyddsfrågor: 748 
förbättrad nordisk inform ationsverksam 

het: 757
nordiska skolsam arbetet i Nordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden:

generaldebatt: 95, 107, 172 
berättelse från N ordiska ministerrådet (ju

ridiska utskottet): 386, 392 
forsknings-, utrednings- och upplysnings

arbete inom gällande lagar rörande ho
mosexuella; sam arbete inom FN och 
andra internationella organ rörande ho
mosexuellas mänskliga rättigheter: 406 

sam arbete inom flyktingpolitiken: 408, 411

Taxell, Christoffer, Finl. del. (Sfp) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

generaldebatt: 115
radio- och TV-sam arbetet i Norden: 357 
nordiskt deltagande i ERASM US-projektet

(fråga): 368, 369

Tuominen, Pekka, Finl. del. Åland (ÅSD) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

miljövänlig avfallshantering: 559 
livsmedelspolitik och -lagstiftning: 576 
fartygsbaserad opera- och konsertverk

samhet m. m.: 718 
gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 

736
stöd till tolkservice för folkrörelserna i de 

nordiska länderna: 746 
decentraliserat sam arbete om miljö

skyddsfrågor: 748 
förbättrad nordisk inform ationsverksam 

het: 757
sam arbetet på vuxenutbildningsområdet: 

766

Turpeinen, Pirkko, Finl. del. (Skdl)
Vald medlem till 9 april 1987 
Medlemsförslag:

europeiskt sam arbete på miljöområdet 
(Miljö-Eureka): 441 

nordiskt fredspolitiskt utvecklingspro
gram: 595

Turunen, Eeva, Finl. del. (Kok)
Suppleant
Yttrande:

sam arbetet mellan djurparkerna på N ord
kalotten och i Kvarkenom rådet: 210

Ueland, Ole Gabriel, Norges del. (Sp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

m iljöaspekter i handlingsplanen för ekono-
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misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

ränteavdrag vid innehav av bostadsfastig
het i annat nordiskt land: 549 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
Yttranden: 

generaldebatt: 159 
storstädernas trafikproblem: 218

Valgerður Sverrisdóttir, Isl. del. (F)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

utredning om den bristande likalönen mel
lan kvinnor och män: 899 

Yttranden:
handlingsprogram mot havs- och kustför

oreningen: 259 
berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 342 

skolsamarbetet i N ordiska m inisterrådets 
regi: 432

Vetlesen, Vesla, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant
Yttrande: program för nordiskt biståndssam 

arbete: 300

Väänänen, Marjatta, Finl. del. (K)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632 
stöd till nordiska samarbetsorganisationer 

inom folkbildningen: 672 
nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 
nordiska skolsam arbetet i N ordiska minis

terrådets regi: 959 
Yttranden: 

generaldebatt: 96
berättelse från N ordiska m inisterrådet (so

cial- och miljöutskottet): 231, 242 
europeiskt samarbete på miljöområdet 

(Miljö-Eureka); europeiska samarbetet 
på miljöområdet — europeiskt miljömöte 
på hög nivå: 251 

årlig lägesrapport på miljöpolitikens områ

de: 265
epidemiologiskt bevakningssystem  (fråga): 

267, 268
invandrarnas hemspråksundervisning (frå

ga): 380

Werner, Lars, Sv. del. (vpk)
Vald medlem 
Yttrande: 

generaldebatt: 148

Westerberg, Bengt, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Yttrande: 

generaldebatt: 128

Westerlund, Henrik, Finl. del. (Sfp)
Vald medlem till 2 oktober 1987 
Medlemsförslag: 

miljöaspekter i handlingsplanen för ekono
misk utveckling och full sysselsättning: 
523

ECE-protokoll rörande reduktion av 
svavel- och kväveutsläpp: 533 

plan för ett kärnkraftsfritt Norden: 632

Wroldsen, Ernst, Norges del. (A)
Suppleant
Yttrande:

program för nordiskt biståndssam arbete:
299

Porsteinn Pålsson, Isl. del. (Sj) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

generaldebatt: 138

Öhrsvik, Lena, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet på vuxenutbildningsområdet: 
766

förstärkt sam arbete i ungdomsfrågor: 785 
samnordiska folkhögskolekurser för äldre: 

826 
Yttranden:

samarbetsprogram för hälso- och social
sektorn: 244 

förstärkt samarbete i ungdomsfrågor: 364

Øien, Arne, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

naturgas i energiförsöijningen: 315
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Östrand, Olle, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

gemensamma sjöfartspolitiska åtgärder: 
736

biltelefoner: 855 
Yttranden:

berättelse från N ordiska ministerrådet 
(kom m unikationsutskottet); nordiskt 
ungdomsresekort: 194 

biltelefoner: 213, 215 
storstädernas trafikproblem: 216, 220 
turistsatsningen i Västtyskland (fråga); 

229,230

Øvregård, Kåre, Norges del. (A)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

stöd till tolkservice för folkrörelserna: 746 
förbättrad nordisk inform ationsverksam 

het: 757
sam arbetet på vuxenutbildningsområdet: 

766
nordiskt kommunalt skolsamarbete: 888 

Yttrande:
berättelse från N ordiska ministerrådet 

(kulturutskottet); handlingsplan för det 
nordiska kultursam arbetet: 349
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Ämnesregister

(De kursiverade saknumren hänvisar till översikten över sakernas behandling, s. 3299. Övriga 
siffror hänvisar till sidor. M ed  * markerade saker har ej upptagits till behandling under sessionen.

Acceleratorbaserad forskning: C I2lk: 18,
2564 

ADB: 1926 
AIDS

handlingsprogram: *D 17119871s, 2959 
internationell samverkan: *D 18119871s,
2961

Akademien, folkliga: C 12lk:l, 2477 
Alkohol 

forskning: se NAD 
-frågor i FN: E 13, 3018 
intensifiering av kampen mot: A 776ls, 489 

Allmänkultur: 1953 
Am atörteaterrådet: se NAR 
Ambulansverksamhet: D 20119871s, 2963 
Arbetslöshet 

ungdoms-: *D 28119811s, 2797 
utförsäkrade, stöd till: *D 21119851s, 2852 

Arbetsmarknad: 1902, 1984, 2268 
fria näringsidkare: *D 9119861s, 2879 
universitets- och högskolelärare: E 17, 
3024
utbildningscenter, Nordkalotten: C 13ls:7, 
2686

Arbetsmiljö: 1901, 1991, 2273 
vid graviditet: *D 18119801s, 2786 
utbildning: se NIVA 

Arbetstidsfrågor: *D 15119871s, 2957 
Arktisk(a)

farvatten, naturmiljön: *D 23119831s, 2810, 
E 40, 3052 
forskning: 1981
medicinsk forskning (NoSAMF):
C 12/k: 14, 2526 

Asienforskning: se CINA 
Atomavfall, upparbetningsanläggningar för: 

E 31, 3043 
Atomenergifrågor, se Nordiska kontakt

organet: se NKA 
Atomfysik, institutet för teoretisk 

(NORDITA): C 12lk:7, 2502 
Automobiler: se Förare och Körkort 
Avfall(s-) 

förbränning i havet E  26, 3035 
hantering, miljövänlig: A 783/s, 559 
från upparbetningsanläggningar: E 27,
3037

AV-material, distribution: D 7/1976/k, 2780 
Avgiftspolitik: se Skattepolitik 
Avtalsrätt: 1917

Barn
och unga, fritidsverksamhet: *D 2511981/s,
i m
skydd i krig: *D 1/1987/j, 2911 
och kultur: 1957 
och miljön: *D 10/1982/s, 2801 
och deras rättigheter: *D 11119821s, 2805 

Barsebäck: E 29, 3040 
Bensin, blyfri: *D 16/1986/t, 2891 
Beskattning av ungdom i samband med 

feriearbete: D 29/1987/e, 2976 
Bevakningssystem, epidemiologiskt:

D 15/1982/s, 2806, E 16, 3022 
Bil(ar): se även Förare och Körkort 

bromsljus: *D 1711986/t, 2892 
bromssystem, låsningsfria: *D 18/1986/t, 
2893
-telefoner: A 808/t, 855 
utlandsregistrerad: E 24, 3031 

Bio
teknik i Island: D 28/1986/e, 2901 
teknologi, etik: E 41, 3053 
teknologi och patent: E 39, 3051 
teknologisamarbete: 1881, 1979 
teknologiskt samarbetsprogram : B 77/e, 
1279 

Bistånd(s-) 
arbete för en bärkraftig utveckling i 
u-länderna: A 816/e, 953 
program för nordiskt: B 79/e, 1373 
samarbete: 1906, 2107, 2321, D 35/1987/e, 
2982; se även U tvecklingsländer och 
Tanzania 

Bokmarknad: D 5/1980/k, 1958 
Bolagsrätt: 1925 
Bostads- 

och byggsektorn: 2126 
fastighet, ränteavdrag vid innehav i annat 
nordiskt land: A 780/e, 549 

Bottniska viken 
kommittén för: C 13/s:8, 2691 
vandringsfiskbestånd: D 31/1987/e, 2978
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Brundtlandkommissionens rapport: E 28,
3039

BRYT-projektet: 1944 
Budget 1988: B 741b, 963 
Bygg

bestämmelser: se NKB 
frågor: 2291
sektorn, ökad sysselsättning: 1900 

Børn: se Barn

Cancer, handlingsprogram mot:
*D 19119871s, 2962 

CINA (Centralinstitutet för nordisk asien- 
forskning): C 12lk: 12, 2521 

Cyklister, ökad trygghet: *D 191198611, 2894

Datasamarbete: *D I3ll985lt, 2840 
Datateknologi: 1979, 1996 

handlingsplan: 1896, 2250 
i regionalpolitiken: *D 20ll986lt, 2895 

Djur
handel med utrotningshotade: D 14119861s, 
2887
-parker på N ordkalotten och i K varken
området: A 787lt, 622 

Drogforskning: se NAD 
Drogmissbruk i trafiken: *D 22119851s, 2853 
Dounreay upparbetningsanläggning i Skott

land: E 30 , 3042

ECE-protokoll om reduktion av svavel- och 
kväveutsläpp: A 779/s, 523 

EDB: se ADB 
Efterlön, dansk: E 23, 3030 
Ekologi, kollegium för: C 12/k: 11, 2517 
Ekonomi: 2287 
Ekonomisk(a) 

forskningsrådet: C 15/e: 1, 2701 
handlingsplan: 2246 
politik: 2051 

Ekonomiskt samarbete: 1880 
uppföljning av rapport: D 34/1987/e, 2981 

Eksport: se Export 
Elever: se även Orkestertävlingar 

från annat nordiskt land, specialutbildning: 
*D 14119851k, 2841 

El-samarbejde: se Nordel 
Energi: 1907, 2071, 2260 

försörjning genom utnyttjande av naturgas: 
A 777/e, 508

Ensembletävlingar: se O rkester 
Epidemiologiskt bevakningssystem:

D 1511982/s, 2807, E 16, 3022 
Exportsam arbete: D 26/19871e, 2973

Familjerätt: 1912
Fartygsbaserad opera- och konsertverksam 

het: A 795Ik, 718 
Feriearbete, beskattning för ungdom: 

se Beskattning 
Film: se TV- och videoproduktion 
Finansieringen av det nordiska samarbetet: 

fram st. 3/1988/b, 3003 
Finanspolitik: 2287
Finskspråkig försöks- och utvecklings

verksamhet: E 32, 3044 
Fjernsyn: se TV
Flygpriser inom Norden: D 39/1987/t, 2986 
Flyktingpolitik: 1989, D 30/1986/j, 2904 
Flyttningsmöjligheter för pensionärer:

*D 23119871s, 2969 
Flyv: se Flyg 
Folk

bildning, stöd till: A 791/k, 672; se även 
Vuxenundervisning 
diktning: se NIF
högskola i Västnorge: D 21/1979/k, 2783 
högskolekurser för äldre: A 8051k, 826 
registrering: se Konvention 
rörelsen, tolkservice till: A 798/k, 746 

Folkliga akademien: C 12/k: 1, 2477 
Fond för samproduktion av film, TV- och 

videoprogram: A 762/k, 822 
Fonogram, hemmamarknad med nordisk 

musik: D 15/1985/k, 2842 
For: se För
Forbruger: se Konsument 
Forskning: 1908, 1975 

acceleratorbaserad: C 12/k: 18, 2546 
alkohol-: se NAD 
arktisk medicin: C 12/k: 14, 2526 
asienforskning: se CINA 
budget: E 38, 3050 
drog-: se NAD
freds- och konflikt-: C 12/k: 15, 2532 
kooperativa sektorn: D 29/1986/e, 2902 
Latinamerika-: se NOSALF 
massmedia-: se NORDICOM 
polar-: D 1111987/k, 2434, £ 2 2 , 3029 
projekt om narkotika och kontrollpolitik: 
D 1/1987/j, 2918 
regionalpolitisk: se N ordR EFO
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skogs-: se SNS 
vetenskaplig: se NORDINFO 
Öststats-: C 12lk:32, 2627 

Forskningscenter för tortyroffer: D 1811985/j, 
2845

Forskningspolitiska rådets riktlinjer: 1976, 
D 6119871k, 2927 

Forskningsrådet 
ekonomiska: C 15le:l, 2701 
skattevetenskapliga: C 15le:3, 2707 

Fredsåret 1986, utvecklingsprogram:
A 7851k, 595

Frikommunförsök över riksgränserna:
A 7921e, 681 

Fritidsfastigheter i annat nordiskt land:
D 28ll987le, 2975 

Fritidsverksam het för barn och unga:
D 25/1981Is, 2793 

Funktionshämmade 
center på Nordkalotten: *D 15/1986/s, 2889 
samarbetsprojekt: *D 25/1983/s, 2813 

Fællesmarked: se Ekonomiskt samarbete 
Færdsel: se Trafik 
Färöarna 

litteraturstöd: se L itteratur 
Nordens Hus: C 12lk:26, 2600 

Födsel efter insemination, regler:
I) 31/1986/j, 2909 

Førerbevis: se K örkort

Genbank för jordbruks- och trädgårdsväxter: 
C 15le:13, 2760 

Genteknologi: *D 24/1987/s, 2971 
Geoexkursioner till Island: se Island 
Grannspråksundervisning: E  7, 3010 
Graviditet, arbetsmiljörisker: *D 18/1980/s, 

2786
G ränsvattnet mellan Norge och Sverige, för

orening av: E  33, 3045 
Grönland 

litteraturstöd: se L itteratur 
N ordens institut: 1955, C 12lk:28, 2609

Handel(s-): 2294 
hinder, avveckling: D 37/1987/e, 2984 
politik: 1897, 2079 
sjöfarten: *D 9/1985/t, 2837 
med tjänster: D 32/1987/e, 2979 

Handikapp: se även Dövas Nordiska Råd och 
Funktionshämmades center på N ordkalot

ten: *D 15/1986/s, 2889 
nämnden för -frågor: C 13/s:5, 2677 
-organisationer, stödordning för:
*D 22/1987/s, 2968 

Handlingsplan 
mot luftföroreningar: D 13/1987/s, 2936 
för nordisk näringspolitik: D 33/1987/e, 
2980
för ökad trafiksäkerhet: B 75/1, 1204 

Handlingsprogram 
AIDS: *D 17/1987/s, 2959 
cancer: *D 19/1987/s, 2962 
havs- och kustföroreningen: A 790/s, 662 
kultursam arbetet: B 83/k, 1459,
D 2/1986/k, 2867
läkemedelsregistrering: *D 12/1984/s, 2821 
narkotika: *D 23/1985/s, 2855 

Havs-
och kustföroreningen i Norden: se Hand
lingsprogram
miljön, skydd av: *D 14/1987/s, 2956 
rättskonventionen: se Konvention 

Hemspråksundervisning: E 42, 3054 
Homosexuella, åtgärder mot diskriminering: 

D 17/1984/j, 2823, D 18/1984/j, 2825 
Hushållsvetenskap: se NHH 
Hälso-

politiskt samarbete: *D 21/1987/s, 2966 
och socialsektorn, samarbetsprogram:
B 81/s, 1409 
och socialvård: 2278 

Hälsovårdshögskolan: C 13/s:2, 2657 
utbyggnad: D 8/1986/k, 2877

Idrottí S - )  

politik: E 9, 3014
samarbete inom Norden: D 29/1987/k, 2931 

Immaterialrätt: 1922 
Industri

center i Oslo: B 76/e, 1240, 1882 
fond, nordisk: C 15/e:4, 2712; se även 
NORDFORSK 
fond, svensk-norsk: se SNIF 
politik: 1898, 2066 
projekt: D 23/1980/e, 2787 

Information, vetenskaplig: se NORDINFO 
Inform ationsverksam het, förbättrad:

A 800/k, 757 
Infrastrukturinvesteringar: *D 44/1987/t,

2996
Införsel av varor för eget bruk: *D 4/1985/e, 

2836
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Insemination: se Födsel 
Integritet vid folkregistrering: A 807lj, 847 
Internationell politik, inkl. konflikt- och 

fredsforskning: C I2lk:15, 2532 
Investeringsbank, nordisk: C 3/e, 2379 

förhöjt grundkapital: D 2511987/e, 2972 
permanent regionallåneordning: B 82/e, 
1448
val till kontrollkommittén: 66 

Island
geoexkursioner: C 12lk: 12, 2515 
seismologiskt forskningsprojekt:
D 9119871k, 2931

Jord- och skogsbruk, 1902, 1907, 2113, 2307 
Jordbruksforskares förening: se N JF 
Jordbruksväxter: se Genbank 
Journalistkursen: C 12/k:2, 2481 
Jämställdhet: 1943, 2282; se även Likalön

Kapitalmarknad, friare: D 311984/e, 2814 
Kommunal rösträtt: E 6, 3009 
Kommunikation: 2300 
Konfliktforskning: se Forskning 
Konsertverksam het på fartyg: A 795lk, 718 
Konst

centrum: C 12/k: 25, 2594 
förbundet: se N K F 

Konsumentpolitik: 1903, 1908, 1931,2314 
Kontrollpolitik och narkotika, forskningspro

jekt: *D 211987/j, 2918 
Konvention om 

barnens rättigheter: *D 11119821s, 2805 
folkregistrering: A 807/j, 847, D 3311986/j, 
2912
gränsöverskridande TV-sändningar: 
främ st. 2/19881k, 3001 
havsrätts-, internationell: E 25, 3033 
språk: D 3211981Ij, 2798 

Kooperativa sektorn, forskningsinsatser: 
se Forskning 

Kraft samarbejde: se Energi 
Kriminalstatistik, institut: A 806/j, 835 
Kriminologi, sam arbetsrådet: C lll j:3 ,  2442 
Kultur-: 2259 

fond: se Nordiska kulturfonden 
förbindelserna mellan östra och mellersta 
Finland och övriga Norden: D 3119861k, 
2869, E 15, 3021
föremål och -minnesmärken, bevarande 
av: A 775lk, 462

samarbete, handlingsplan: B 83/k, 1459, 
1883,D  2119861k, 2867 

Kustförorening: se Handlingsprogram 
Kvarkenom rådet, djurparker: A 787/t, 622 
Kvinnokonferens, nordisk: 1883,

*D 34/1986/j, 2915 
Kväveutsläpp, reduktion av: A 779/s, 533 
Kärnkraftsfritt Norden: A 788/e, 632 
Körkort, internordisk giltighet: D 3/1976/t, 

2778

Lagharmonisering: A 803Ij, 800 
Lagstiftningssamarbete: 1903, 1912 
Landbrug: se Jordbruk 
Latinamerikaforskning: se NO SA LF 
Lektorat vid nordiska universitet: E 14, 3020 
Levnedsmidler: se Livsmedel 
Likalön mellan kvinnor och män:

A 812/j, 899 
Likestilling: se Jäm ställdhet 
L itteratur 

pris, Nordiska rådets: 3287 
stöd till samisk, färöisk och grönländsk: 
D 5119861k, 2874 

Livsmedel(s-) 
frågor: 1902, 1908, 1938, 2317 
politik och -lagstiftning: A 784lj, 576 
samarbetsprogram: B 80/j, 1397 

Lovgivning: se Lagstiftning 
Luftföroreningar 

gränsöverskridande: E 4, 3007 
handlingsplan: D 13119871s, 2936 

Läkem edels
nämnden: C 13/s:l, 2651 
registrering: *D 12119841s, 2821 

Läromedel och -planer med nordiskt stoff: 
*D 13119851k, 2840

Margarin, norskt, fettvaruavgift: E  36, 3048 
Marinbiologi: C 12lk:6, 2499 
Massmediaforskning: se NORDICOM 
M aterialområdet, samarbete: D 36/1987le, 

2983
Materialprovning, odontologisk: C 13/s:6, 

2682
M edborgarskap, nordiskt: E 3, 3006 
M eddelanden, N ordiska m inisterrådets och 

nordiska regeringars om rekom m endatio
ner: 2769

Medicinsk undervisning: C 12lk:29, 2613
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Mediefond för produktion av film, TV- och 
videoprogram: *D 4119871k, 2924 

Migrationsfrågor: 1988 
Miljö: se även Havsmiljö och Vattenmiljö 

-aspekter i handlingsplanen för ekonomisk 
utveckling: A 778/s, 523 
för barn: *D 1011982/s, 2801 
bättre, åtgärder för: A 809/s, 867, 1900 
och energirelaterad industri- och regional
politik, lägesrapport: 44, A 818/s, 955 
möte på hög nivå: A 763 Ä/s, 457 
-vänlig avfallshantering: A 783/s, 559 

Miljöskydd(s-): 2021, 2262 
frågor, decentraliserat samarbete: A 799/s, 
748
lagstiftning, harmonisering av:
*D 24/1985/s, 2859
i samernas kärnområden: *D 24/1974/j, 
2775

M inisterrådet, Nordiska 
berättelse: C 1, 1861
budget: C 2, 2236 J ra m s t. 3/1988/b, 3003 

Missbruk, rusmedels-: D 22/1981/s, 2789 
Mjuka projektinvesteringslån: D 4/1984/e, 

2816 
Musik

-elever, orkester- och ensembletävlingar: 
*D 10/1987/k, 2932
hemmamarknad för nordisk: D 15/1985/k, 
2842
pris, Nordiska rådets: D 6/1986/k, 2876 
samarbete: se NOMUS 

Mänskliga rättigheter: D 19/1985/j, 2848

NAD (Nordiska nämnden för alkohol- och 
drogforskning): C 13/s:3, 2667 

NAPA (Nordens institut i Grönland):
C 12/k: 28, 2609 

NAR (Nordiska am atörteaterrådet):
C 12/k: 33, 2629 

Narkotika 
handlingsplan mot: *D 23/1985/s, 2855 
intensifiering av kampen mot: A 776/s, 489 
och kontrollpolitik, forskningsprojekt: 
*D 2/1987/j, 2918
missbrukare, behandling av: D 3/1987/j, 
2919 

N atur
etik: se Genteknologi 
gas i energiförsörjningen: A 777/e, 508 
miljön i de arktiska farvattnen:
*D 23/1983/s, 2810

resurser, modell för beräkning:
*D 10/1984/s, 2820 

NHH (Nordiska högskolan för hushålls
vetenskap): C 12/k:5, 2497 

NHV (Nordiska hälsovårdshögskolan):
C 13/s:2, 2657 

NIB: se Investeringsbank, Nordisk 
N IF (Nordiska institutet för folkdiktning): 

C 12/k: 8, 2507 
NIOM: se Odontologisk materialprovning 
NIVA (Nordiska institutionen för vidare

utbildning inom arbetsmiljöområdet):
C 13ls:4, 2671 

N JF  (Nordiska jordbruksforskares förening): 
C 15/e: 11, 2753 

NKA (Nordiska kontaktorganet för atom 
energifrågor): C I5/e:8, 2742 
stadgar: D 27/1987/e, 2974 

NKB (Nordiska kommittén för byggbestäm
melser): C 15/e: 14, 2291 

N K F (Nordiska konstförbundet): C 12/k:34, 
2635

N LN  (Nordiska läkemedelsnämnden):
C 13/s:l, 2651 

N NH (Nordiska nämnden för handikapp
frågor): C 13/s:5, 2677 

NOMUS (Nämnden för nordiskt musik
samarbete): 1954, C 12/k:23, 2573 

Nordbors rättigheter: 1909, *D 10/1986/s, 
2881

Nordel: C 15/e: 7, 2735 
Norden i växt: 1885
Nordens fackliga samorganisation, rappor

ter: D 34/1987/e, 2981 
Nordens Hus 

på Färöarna: 1955, C 12/k:26, 2600 
i Reykjavik: 1954, C 12/k:21, 2560 

NORDFOLK (Nordiskt folkbiblioteks- 
samarbete): 1957 

NORDICOM (Nordiskt sam arbete inom 
masskommunikationsforskning):
C 12/k: 19, 2551 

NORDINFO (Nordiska samarbetsorganet 
för vetenskaplig information): C 12/k: 16, 
2536

Nordisk Kontakt: 3110 
N ordiska industrifonden: se Industrifond 
N ordiska investeringsbanken (NIB): 

se Investeringsbank 
Nordiska kulturfonden 

berättelse: C 5/k, 2405 
val: 66



3349

Nordiska rådet 
budget: 3161
budget- och kontrollutskottet: 3097 
ekonomiska utskottet, 3095 
inform ationsverksam het: 3103 
juridiska utskottet: 3083 
kom m unikationsutskottet: 3091 
kulturutskottet: 3085 
litteraturpris: 3287 
medlemmar: 9 
musikpris: 3287 
nationella delegationerna: 3149 
presidierapport: D okum ent 1, 3056 
presidiet: 3078 

sammansättning: 63 
publikationsverksamhet: 3108 
redaktionskommittén: 66 
rekommendationer: 3173 

meddelanden om: 2769 
översikt över 1988 års: 3171 

rådsförhandlingarna: 3108 
social- och miljöutskottet: 3089 
yttranden: 3259 
36:e sessionen 

arrangemang, särskilda: 55 
avslutningsanförande, presidentens: 435 
berättelser till: 1861 
generaldebatt vid: 67-179 
kallelse till: 7 
medlemslista vid: 9 
namnupprop: 61 
presidium vid: 63 
protokoll vid: 57-438 
regeringsrepresentanter och valda med

lemmar: 12 
sakernas fördelning på utskott: 41 
sakkunniga vid: 3282 
saklista vid: 25 
sekretariat vid: 3279 
sessionssal, placering av regeringsrepre

sentanter och rådsmedlemmar: 3353 
utskott: 384
öppningsanförande, presidentens: 59 
översikt över: 54 
övriga beslut: 3269 

Nordiskt Forum: 1883 
Nordiskt samarbete 

finansiering: D 45119871b, 2997 
i internationella sammanhang: D 22/1986le, 
2900
planer för: C 2, 2236

Nordkalotten 
arbetsm arknadscenter: C 13/s: 7, 2686 
djurparker: A 787lt, 622 
funktionshämmade, center för:
*D 15119861s, 2889 
museum: C 12/k: 34, 2643 
skydd för älvar: *D 13119861s, 2885 

NORDITA (Nordiska institutet för teoretisk 
atomfysik): se Atomfysik 

NORDPLAN (Nordiska institutet för sam
hällsplanering): C 12/k:20, 2554 

NordREFO  (Nordiska institutet för regional
politisk forskning): C 15le:10, 2750 

NORDTEST (Gemensamt nordiskt organ 
inom provnings- och kontrollområdet): 
C 15/e:6, 2733 

NOSALF (Nordiska samfundet för Latin- 
amerikaforskning): C 12lk:3l, 2623 

NOSAM F (Nordiska samarbetskommittén 
för arktisk medicinsk forskning): 
se Arktisk forskning 

Notbibliotek: A 796/k, 727 
NSU (Nordiska somm aruniversitetet):

C 12/k: 30, 2617 
Näringsidkare: arbetsm arknad för fria: 

se Arbetsmarknad 
Næringsmiddelspørsgsmål: se Livsm edels

frågor
Näringspolitik, handlingsplan: D 33/1987/e, 

2980

Oceanografi, fysisk: C 12/k: 13, 2523 
Odontologisk materialprovning (NIOM): 

C 13/s: 6, 2682 
Offentlig rätt: 1903
Opera- och konsertverksam het på fartyg: 

A 795Ik, 718 
Orkester- och ensembletävlingar:

*D 10/1987/k, 2933 
Oslo, industriellt center: B 76/e, 1240, 1882

Passfrihet: E 5, 3008 
Pensionärer, flyttningsmöjligheter:

*D 23/1987/s, 2969 
Polarforskning: se Forskning 
Postgången mellan de nordiska länderna: 

A 815/t, 946 
Posttrafik, tullformaliteter: D 40/1987/t, 2990 
Processrätt: 1930
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Projekt
-exportfond, nordisk: B 78le, 1351, C 4/e, 
2394
-investeringslån, mjuka: D 4II984/e, 2816 
nordiska, kontroll av: D 7119841e, 2817 

Provning och kontroll: se NORDTEST 
Psoriasispatienter, klimatologisk vård: 

*D 24119831s, 2812 
Publikationsverksamhet, N ordiska rådet: 

3108

Radio och TV: se även TV 
samarbete: A 794lk, 709, 1953, främ st. 
1119861k, 2*61, främ st. 1119881k, 2998 

Regionalpolitik: 1909, 2094, 2296 
datateknologi: *D 20ll986lt, 2895 
forskning: se NordREFO 

Rehabiliteringscenter för tortyroffer:
D 18ll985lj, 2845 

Renskötsel: se Samespörsmål 
Reykjavik, Nordens Hus: se Nordens Hus 
Rollbundenhet inom utbildning och 

yrkesval: D 2511985/j, 2860 
Rusmedel, bekämpning av missbruk:

D 221198Ils, 2789 
Ränteavdrag vid innehav av bostadsfastighet 

i annat nordiskt land: A 7801e, 549 
Rättigheter för nordbor: 1909 
Rökfria miljöer: A 789/s, 645 
Rörelse, förbud att driva: *D 32ll986lj, 2911 
Rösträtt, kommunal: E  6, 3009

Samarbete, nordiskt 
ekonomiskt: C 1, 1861 
finansieringen av .fra m st. 3119881b, 3003 
planer: C 2, 2236 

Samerna 
institut: C 12lk:24, 2577 
kulturaktiviteter: 1958 
litteraturstöd: se L itteratur 
miljön, skydd för: *D 24ll974lj, 2775 
radio: E 21, 3028
och renskötselfrågor: C lll j:  1, 2438 

Samhällsplanering, institutet för: se
NORDPLAN 

Samhällstjänst, likartade regler: A 804('j, 816 
Scandinavia Today: 1884, E 34, 3046 
Seismologiskt forskningsprojekt i Island: 

D 9119871k, 2931 
Sjukvård, högspecialiserad: *D 16119871s,

2958

Sjöfart
handels-: *D 9/1985/1, 2837 
politiska åtgärder: A 797/t, 736 

Sjörätt, institutet för: C 121 k: 9, 2511 
Skandinavisk förening i Rom: 1956,

C 12/k: 35, 2641 
Skatte- och avgiftspolitik: D 30/1987/e, 2977 
Skattevetenskapliga forskningsrådet:

C 15/e:3, 2707 
Skogsbruk: 1902, 1907, 2113, 2307 
Skogsteknisk forskning Tanzania: A 813/e, 

911
Skolsamarbete 

kommunalt: A 81 l/k, 889 
i ministerrådets regi: A 8241b, 959 

Skov: se Skog
SNIS (Svensk-norsk industrifond): C 15le:5, 

2720
SNS (Samarbetsnämnden för skogsforsk

ning): C 15/e:12, 2755 
Social-

och hälsosektorn, samarbetsprogram: 
B 81 Is, 1409 
och hälsovård: 2278 
politik: 1902, 2003 

Sommaruniversitet: se NSU 
Specialutbildning av elever, ersättning: 

*D 14/1985/k, 2841 
Sprog: se Språk 
Språk-: se även Grannspråk 

och inform ationscentret: C 12tk:4, 2488 
konvention, nordisk: D 32/1981/j, 2798 
sekretariat: C 12/k:3, 2484 

Statistisk årsbok, nordisk: se Nordisk statis
tisk årsbok 

Statistiskt sekretariat: C 15le:2, 2705 
Storstädernas trafikproblem: A 814/t, 927 
Straffrätt: 1928 

-kommittén: C ll/ j:4 ,  2458 
Sundheds: se Hälso-
Svavelutsläpp, reduktion av: A 779ls, 553 
Sårbarhet vid folkregistrering: A 8071j ,  847 
Sälstammarna, balanserad reducering:

A 793/s, 695 
Sø: se Sjö

Tanzania, nordisk station: A 813/e, 911 
Teater

am atörteaterrådet: se NAR 
-kommittén, 1954. C 12/k:22, 2565
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Teknologi
och industriell utveckling, fonden för: se 
Industrifond, nordisk 
pris, nordiskt: A 8I0lk, 882 
år: D 211198611, 2898 

Television: se TV
Tjänstehandel, samarbete: D 32ll987le, 2979 
Tjänstem annautbyte, nordiskt: 1910, 2324 
Tolkar och translatorer, tjänsteutbyte:

*D 12119871k, 2935 
Tolkningshjälp på finska: E 18, 3025 
Tolkservice till folkrörelsen: A 798lk, 672 
Tortyroffer, rehabilitering: D I8ll985lj, 2845 
Trafik

drogmissbruk: *D 22119851s, 2853 
-kort: se Körkort
i Norden: B 75lt, 1204, B 75 A lt, 1214 
-politik: 1899
-problem i storstäderna: A 814/t, 927 
-säkerhet 2034, 2303, *D 381198711, 2985 
viltolyckor: *D 3ll983lt, 2807 
och vägbeläggning: *D 18/1981 It, 2788 

Translatorer: se Tolkar 
Transport: 1907, 2034, 2300 

-politiken, harmonisering: *D 19/1984/t,
2828
-rätt: 1921 

Trygghetskonventionen: E  19, 3026 
Trädgårdsväxter: se Genbank 
Tulladministrativa rådet: C I5le:9, 2748 
Tullformaliteter i posttrafiken: D 40/1987/t, 

2990
Turism: 1900, 2048, 2305 
TV: fram st. 1/1986/k, 2863, E 3 5 , 3047; 

se även Videoprogram 
samarbete mellan Finland och Sverige: 
D 2011971Ik, 2769
-sändare på kommunikationssatelliter: 
A 786/k, 609
-sändningar, gränsöverskridande: 
fram st. 2/1988/k, 3001

U-länderna: se Utvecklingsländerna 
Ud-: se Ut-
Uddannelse: se Utbildning 
Undervisning, medicinsk: C 12/k:29, 2613 
Ungdoms(s-) 

arbetslöshet: *D 28/1981/s, 2797

beskattning av feriearbete: D 29/1987/e, 
2976
fritidsverksamhet: *D 25/1981/s, 2793 
frågor, förstärkt samarbete: A 8021k, 785 
resekort: D 43/1987/t, 2994, E 1, 3004, E 2, 
3005 ,E  37, 3049
sysselsättning inom kultursektorn:
*D 11/1986/k, 2884 

Universitets- 
och högskolelärare, arbetsm arknad: E 17, 
3024
och högskoleområdet, samarbete:
*D 5/1987/k, 2925 

Upparbetningsanläggning 
för atomavfall: E 31, 3043 
Dounreay i Skottland: E 30, 3042 

Utbildning: 1963; se även Vidareutbildning; 
Vuxenutbildning; Yrkesutbildning 
högre: *D 5/1987/k, 2925 
rollbundenhet vid val: D 25/1985/j, 2860 
specialutbildning av elever från annat nor
diskt land: *D 14119851k, 2841 

Utdannelse: se Utbildning 
Utlänningsutskottet, nordiska: C Il/j:2 , 2440 
Utrotningshotade djur, handel med:

D 14/1986/s, 2887 
Utställningsutbyte: D 22/1984/k, 2834 
Utvecklingsfond, upprättande av en nordisk: 

B 84/e, 1836

Vandringsfiskbestånd i Östersjön och Bott
niska viken: D 31/1987/e, 2978 

Varor, införsel för eget bruk: D 4/1985/e, 
2836

Vattenmiljöproblem: se Havsmiljö 
Veg, Vej: se Väg
Vetenskaplig forskning: se NORDINFO 
Vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet: 

se NIVA 
Video

-gram med nordiska TV-program och fil
mer: D 13/1983/k, 2809, E  10, 3015 
-program, fond för samproduktion:
*1) 4/1987/k, 2924 
-våldet: E 43, 3055 

Viltolyckor i trafiken: *D 3/1983/t, 2807 
Vulkanologiskt institut: C 12/k: 17, 2541 
Vuxen

undervisning: E 20, 3027 
utbildning: A 801/k, 766 

Vägbeläggning och trafiksäkerhet:
*D 18/1981 It, 2788



3352

Vägmärkessystemet 
internationella: *D 4211987/t, 2993 
i Norden: *D 41/1987/t, 2992 

Vänskoleverksamhet: *D 7119871k, 2929 
Västnorge, nordisk folkhögskola; 1955, 

D 21119791k, 2783 
Västtyskland, turistsatsning: E  12, 3017

Yrkesutbildning: D 4119861k, 2872 
Yrkesval, rollbundenhet: D 25ll985lj, 2860 
Y stad -R ønne, färjeled: E 11, 3016

Åland, Nordens institut: C 12/k :27, 2603

Äldre, folkhögskolekurser för: A 805/k, 826 
Älvar på Nordkalotten, skydd av:

*D 1311986/s, 2885

Økonomisk: se Ekonomisk 
Öresundförbindelserna: 2035 
Östersjön, vandringsfiskbestånd:

D 32/1987/e, 2979 
Öststatsforskning: C 12/k:32, 2627 
Översättningshjälp: se Tolkning
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Regeringsrepresentanter

Andersson, Georg, Sverige 15
Bakke, Hallvard, Norge  16
Bakken, Anne-Lise, Norge 17
Berge, Gunnar, Norge 18
Birgir Isleifur Gunnarsson, Island  19
Bodström, Lennart, Sverige 20
Borgen, Kjell, Norge 21
Brundtland, Gro Harlem, Norge 22
Bärlund, Kaj, Finland 23
Bøsterud, Helen, Norge 24
Carlsson, Ingvar, Sverige 25
Christensen, Christian, Danmark 26
Christensen, Frode Nør, Danmark 27
Clausen, H .P ., Danmark 28
Dahl, Birgitta, Sverige 29
Dam, A tli P ., Færøyene 30
Danielsen, Niels P., Færøyene 31
Durhuus, Jógvan, Færøyene 175
Eidem, Bjarne Mørk, Norge 66
Engseth, William, Norge 67
Feldt, Kjell-Olof, Sverige 68
Flodin, May, Å land  69
Gammelgaard, Lars P., Danmark 70
Gerhardsen, Tove, Strand, Norge 71
Gradin, Anita, Sverige 72
Grøndahl, Kirsti Kolle, Norge 73
Gudmundur Bjarnason, Island  74
Gustafsson, Hans, Sverige 75
Göransson, Bengt, Sverige 76
Haarder, Bertel, Danmark 77
Haionen, Tarja, Finland 78
Hellström, M ats, Sverige 79
Hjelm-Wallén, Lena, Sverige 80
Holkeri, Harri, Finland  81
Holmberg, Bo, Sverige 82
Hovmand, Svend Erik, Danmark 83
Hulterström, Sven, Sverige 84

Johansson, Bengt K .Å ., Sverige 86
Jón Sigurdsson, Island  87
Klein, Lasse, Færøyene 88
Kofod-Svendsen, Flemming, Danmark 89 
Kristensen, Finn, Norge 90
Laustsen, Agnete, Danmark 91
Leijon, Anna-Greta, Sverige 92
Liikanen, Erkki, Finland  93
Louekoski, M atti, Finland  94
Lönnqvist, Ulf, Sverige 141
M atthias A. M athiesen, Island  142
Mosbakk, Kurt, Norge 143
M otzfeldt, Jonathan, Grønland 144
Ninn-Hansen, Erik, Danmark 145
Nordman, Gunnevi, A land  146
Pesola, Helena, Finland 147
Peterson, Thage G., Sverige 148
Piipari, Anna-Liisa, Finland  149
Puhakka, M atti, Finland  150
Purkhús, Jóngerð, Færøyene 158
Rønbeck, Sissel, Norge 159
Salmen, O lo f Å land  160
Salolainen, Pertti, Finland  161
Schliiter, Poul, Danmark 162
Sigurdsen, Gertrud, Sverige 163
Simonsen, Palle, Danmark 164
Sorsa, Kalevi, Finland  165
Steingrimur Hermannsson, Island  166
Suominen, Ilkka, F inland  167
Taxell, Christoffer, Finland  168
Thaién, Ingela, Sverige 169
Vetlesen, Vesla, Norge 171
W iklöf Lasse, Å land  172
Pors teinn, Pålsson, Island  170
Øien, Arne, Norge  173
Øyangen, Gunhild, Norge 174

Valda medlemmar

Aho, Esko, Finland 1
Alsaker, Svein, Norge 2
Andersson, Lennart, Sverige 3
Auken, Margrete, Danmark 4
Benkow, Jo, Norge 5
Bennedsen, Dorte, Danmark 6
Bildt, Carl, Sverige 7
Bilgrav-Nielsen, Jens, Danmark 8
Björk, Gunnar, Sverige 9

Björklund, Ilkka-Christian, Finland  10
Björkstrand, Gustav, Finland 11
Butte dahi, Johan, Norge 12
Eiður Guðnason, Island  13
Elo, Mikko, Finland  14
Exner, Lahja, Sverige 32
Fagerholm, Karl-Gunnar, Å land  33
Fredheim, Kjell M agne, Norge 34
Førde, Einar, Norge 35
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Gadd, Arne, Sverige 36
Glønborg, Knud, Danmark 37
Guðrún Helgadóttir, Island  38
Gyldenkilde, Lilli, Danmark  39
Hagensen, Hagen, Danmark 40
Hansen, Flemming, Danmark  41
Hansen, Ivar, Danm ark 42
Hansen-Krone, Margit, Norge 43
Hetemäki-Olander, Elsi, Finland  44
Hilpelä, Liisa, Finland  45
Håkansson, Per Olof, Sverige 46
Iversen, Asa Solberg, Norge 47
Jansson, Olof, A land  48
Jonsson, Elver, Sverige 49
Jarvisalo-Kanerva, Riitta, Finland  50
Jäätteenmäki, Anneli, Finland  51
Jørgensen, Anker, Danmark  52
Jørgensen, Brit, Norge 53
Jørgensen, Ragna Berget, Norge 54
Kemppainen, Arvo, Finland  55
Knutzen, Thea, Norge 56
Knuuttila, Sakari, Finland  57
Komstedt, Wiggo, Sverige 58
Koritzinsky, Theo, Norge 59
Lange, Preben, Grønland  60
Lindenskov, Jacob, Færøyene 61
Louvo, Anna-Kaarina, Finland  62
Lundblad, Grethe, Sverige 63
Møller, Helge Adam , Danmark  64
Møller, Kjeld Rahbæk, Danmark  65
Nielsen, Agnar, Færøyene 95
Nilsson, Barbro, Sverige 96
Nyby, M ats, Finland  97
Nyhage, H ans, Sverige 98
Olafur G. Einarsson, Island 99

Óli þ. Guðbjartsson, Island  100
Oscarsson, Berit, Sverige 101
Paakkinen, Saara-Maria, Finland  102
Påll Pétursson, Island  103
Pedersen, Robert, D anm ark  104
Petersson, Hans, Sverige 105
Pettersen, Oddrunn, Norge  106
Poulsen, Kaj, Danmark 107
Poulsgaard, Kristen, Danmark 108
Riihijärvi, Heikki, Finland  109
Ryynänen, Mirja, Finland  110
Sasi, Kimmo, Finland  111
Sjøthun, Asbjørn, Norge 112
Skauge, Arne, Norge 113
Steen, Reiulf, Norge  114
Steenholdt, Otto, Grønland  115
Sundberg, Ingrid, Sverige 116
Svensson, Sten, Sverige 117
Sverrir Hermannsson, Island  125
Synnes, Harald, Norge 126
Syse, Jan P., Norge 127
Söder, Karin, Sverige 128
Sønderby, Peder, Danmark 129
Talleraas, Anders, Norge  130
Tastesen, Bernhardt, Danmark 131
Turunen, Eeva, Finland  132
Ueland, Ole Gabriel, Norge 133
Valgerdur Sverrisdóttir, Island  134
Väänänen, M arjatta, Finland  135
Werner, Lars, Sverige 136
Westerberg, Bengt, Sverige 137
Öhrsvik, Lena, Sverige 138
Östrand, Olle, Sverige 139
Øvregard, Kåre, Norge 140335633573358
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